
 

 

 

 

                Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

            
                Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ ‐ ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

         (06.09.2014 ‐ 17.07.2015) 



 

1 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΕΚΤΑΚΤΗ ΣΥΝΟ∆ΟΣ 

Συνεδρίαση 6ης Σεπτεμβρίου 2014 

 Ώρα έναρξης: 1.56 μ.μ. 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλημέρα σας.   

 Σας καλωσορίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις θερινές διακοπές και κηρύσσω την έναρξη της 
σημερινής έκτακτης συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, η Βουλή συγκαλείται σε έκτακτη σύνοδο σύμφωνα με τον 
Κανονισμό 7Α του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων με γραπτό αίτημα δέκα βουλευτών.  Έχουμε 
ενώπιόν μας την επιστολή του προέδρου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εκ 
μέρους του συνόλου των μελών της ομάδας, ο οποίος ζητεί σύγκληση έκτακτης συνόδου της Βουλής, ώστε να 
καταστεί δυνατή η κατάθεση νομοσχεδίου με τίτλο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», καθώς και αριθμού άλλων νομοσχεδίων, τα οποία αποστάλθηκαν 
στο μεταξύ στη Βουλή και για τα οποία γίνεται αναφορά στην προαναφερθείσα επιστολή.   

 Περαιτέρω, υπάρχει αίτημα για κατάθεση και έγκριση σχεδίου απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, η οποία σχετίζεται με τα υπό κατάθεση νομοσχέδια, εκ μέρους της ίδιας κοινοβουλευτικής 
ομάδας.   

 Θέλω να σας ζητήσω να τοποθετηθείτε κατά πόσο συμφωνείτε με το αίτημα των βουλευτών να 
συζητηθούν τα θέματα που εισηγούνται στην επιστολή τους είτε στη σημερινή συνεδρία της Βουλής είτε σε 
άλλη συνεδρία, ανάλογα με το ποια θα είναι η απόφαση της Βουλής. 

 Ερωτώ λοιπόν:  Υπάρχει ένσταση όπως προχωρήσουμε σήμερα στη διαδικασία στην οποία έχω ήδη 
αναφερθεί;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Συνεπώς, προχωρούμε. 

 Θα ήθελα επίσης να σας πληροφορήσω ότι από διάφορες πλευρές της Βουλής κρίθηκε σκόπιμο όπως 
κατατεθούν και ορισμένες προτάσεις νόμου, οι οποίες να προωθηθούν μαζί με τα υπό συζήτηση θέματα.  Αν 
δεν υπάρχει ένσταση, θα συζητηθούν και αυτές οι προτάσεις νόμου, σύμφωνα με το αίτημα των βουλευτών 
που τις έχουν καταθέσει.   

 Θα ήθελα επίσης να πληροφορήσω ότι υπάρχει πρόσθετο αίτημα από την εκτελεστική εξουσία για 
κήρυξη ως επείγοντος και ενός νομοσχεδίου το οποίο δε σχετίζεται με το θέμα της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Το νομοσχέδιο αυτό αφορά την παράταση προθεσμίας υποβολής αίτησης για το ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα και τιτλοφορείται «Ο περί Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Θεωρώ ότι δεν υπάρχει ένσταση στην ικανοποίηση και αυτού 
του αιτήματος.   

 Επειδή, για να είναι δυνατή η συζήτηση όλων των πιο πάνω θεμάτων, παρίσταται ανάγκη όπως 
κατατεθούν στην ολομέλεια, θα προχωρήσουμε τώρα στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, για να κατατεθούν όλα αυτά τα θέματα για τα οποία υπάρχει εισήγηση να 
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κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα, καθώς και το σχέδιο απόφασης για το οποίο επίσης υπάρχει 
εισήγηση να εγκριθεί σήμερα και να καταστεί απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Τα θέματα είναι:  

 «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014»,  

 «Ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014»,  

 «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014»,  

 «Ο περί Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου που κατατίθεται από τον 
κ. Φειδία Σαρίκα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, τον κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών, και τον κ. Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου,  

 «Ο περί της Αναστολής Είσπραξης Οφειλών, Προστασίας της Κύριας Κατοικίας και της Επαγγελματικής 
Στέγης και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2014», πρόταση 
νόμου που κατατίθεται από τον κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τον 
κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και τον κ. Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών,  

 «Ο περί Αναστολής της Ισχύος του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2014 Μέχρι την Έναρξη της Ισχύος του Νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014», 
πρόταση νόμου που κατατίθεται από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος,  

 «Ο περί Απαλλαγής Εγγυητών από την Εγγύηση Εκπλήρωσης της Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης 
Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014», πρόταση νόμου που κατατίθεται 
από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος,   

 «Ο περί Απαλλαγής Ενυπόθηκου Οφειλέτη και Εγγυητών από την Εγγύηση Εκπλήρωσης της 
Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014», 
πρόταση νόμου που κατατίθεται από τον κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών,  

 «Ο περί Προστασίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας που Βρίσκεται σε Μη Ελεγχόμενες Περιοχές της ∆ημοκρατίας 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου που κατατίθεται από τον κ. Σοφοκλή Φυττή εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, τον κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών, και τον κ. Ζαχαρία 
Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου,  

 «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου που 
κατατίθεται από τον κ. Σοφοκλή Φυττή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, τον κ. Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιώργο 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τον κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα 
τη Συμμαχία Πολιτών, και τον κ. Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου,  

 «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου που 
κατατίθεται από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και τον κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη 
Συμμαχία Πολιτών, και 

 «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», πρόταση 
νόμου που κατατίθεται από τον κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

 Τα πιο πάνω θέματα παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, με εξαίρεση το νομοσχέδιο «Ο περί 
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Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014», που παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

Κατατίθεται επίσης το σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο καλείται η 
εκτελεστική εξουσία όπως στη βάση του καθοριζόμενου στην παρούσα απόφαση Πλαισίου Αφερεγγυότητας 
προωθήσει την κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων και έγκαιρη ψήφιση των αναγκαίων νομοθεσιών 
μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 2014.   

Αν δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα θέματα κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, οι οποίες, όπως πληροφορούμαι, έχουν ήδη συνέλθει και μελετήσει ατύπως τα 
θέματα αυτά.  Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.196-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

και  

Εσωτερικών 

2. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.197-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

και  

Εσωτερικών 

3. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.198-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

και  

Εσωτερικών 

4. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.199-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

και  

Εσωτερικών 

5. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.200-2014). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

και  

Εσωτερικών 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.078-2014). 

Γιώργο Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Περιβάλλοντος  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τώρα με τη νομοθετική εργασία.  Όπως έχει ήδη ενημερωθεί 
η σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων, υπάρχει επίσης ακόμα ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι επείγον και έχει 
ήδη κατατεθεί στη Βουλή και έχει εξεταστεί από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή.  Πρόκειται για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014» και έχει ήδη κυκλοφορήσει η έκθεση στην ολομέλεια.  Το νομοσχέδιο αυτό είναι εκτός ημερήσιας 
διάταξης, γι’ αυτό, αν δεν υπάρχει ένσταση από την ολομέλεια, γίνεται εισήγηση όπως συζητηθεί και αυτό κατά 
τη σημερινή συνεδρία λόγω της επείγουσας φύσης του.   
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 Προχωρούμε λοιπόν στην ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου.  Επαναλαμβάνω τιτλοφορείται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Η έκθεση έχει κυκλοφορήσει και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου     

 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Σεπτεμβρίου 2014 και στην οποία παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε να μεταφερθεί στην εθνική νομοθεσία η Οδηγία 2013/13/ΕΕ της 13ης Μαΐου 2013 του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προσαρμογή ορισμένων oδηγιών στον τομέα της φορολογίας λόγω της 
προσχώρησης της ∆ημοκρατίας της Κροατίας. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμος 
με έναρξη ισχύος από την 1η Ιουλίου 2013, ώστε οι εταιρείες που ιδρύονται σύμφωνα με το κροατικό δίκαιο και 
για τις οποίες εφαρμόζονται οι Οδηγίες του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης να περιλαμβάνονται στον 
κατάλογο των εταιρειών της εν λόγω νομοθεσίας. 

 Σημειώνεται ότι στις δύο επιστολές της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου 
Οικονομικών, ημερομηνίας 25 Ιουλίου και 8 Αυγούστου 2014, αντίστοιχα, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, αναφέρεται ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με επιστολή της ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2014 
διαβίβασε αιτιολογημένη γνώμη κατά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας λόγω μη ανακοίνωσης μέτρων για μεταφορά 
στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2013/13/ΕΕ. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τις εν λόγω επιστολές και σε ό,τι αφορά την παράλειψη της ∆ημοκρατίας να 
μεταφέρει μέχρι την 1η Ιουλίου 2013 (ημερομηνία προσχώρησης της Κροατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση) την 
Οδηγία 2013/13/ΕΕ, η αιτιολογημένη γνώμη απαιτεί όπως η μεταφορά αυτή ολοκληρωθεί μέχρι τις 11 
Σεπτεμβρίου 2014.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εισηγούμουν στο σημείο αυτό να προχωρήσουμε στην ψήφιση και του 
νομοσχεδίου που αφορά το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα και μετά να προχωρήσουμε στα υπόλοιπα θέματα.  
Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή εγώ τουλάχιστον παραδέχομαι ότι δεν έχω υπόψη μου περί τίνος πρόκειται, θα μπορούσε να 
μας πει κάποιος τι είναι; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παράταση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να ξέρω είντα που ψηφίζουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής…  

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, είναι η επιτροπή Οικονομικών; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ένα διαδικαστικό σημείο.  ∆εν ξέρω για ποιο λόγο, αλλά δεν έχουμε ενώπιόν μας την ημερήσια διάταξη 
της ολομέλειας.  Νομίζω, αν την είχαμε, θα μπορούσαμε πιο εύκολα να παρακολουθήσουμε τη σειρά με την 
οποία κατατίθενται τα νομοσχέδια προς συζήτηση, γιατί είχαμε συμφωνήσει μία συγκεκριμένη σειρά, αν δεν 
κάνω λάθος, στη σύσκεψη των αρχηγών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε γνωρίζω να σας απαντήσω, αλλά γνωρίζετε τις συνθήκες υπό τις οποίες συνέρχεται η σημερινή 
έκτακτη συνεδρία της Βουλής, την πίεση η οποία υπήρξε πάνω στις υπηρεσίες.  Ελπίζω όμως ότι θα 
μπορέσουν στο μεταξύ να σας εφοδιάσουν με την ημερήσια διάταξη.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Θα παρακαλούσα τουλάχιστον να αναγνωσθεί η ημερήσια διάταξη και να σημειώσουμε πάνω στα άλλα 
έγγραφα που έχουμε ποια θα είναι η σειρά.  Απολογούμαι, αλλά δεν ξέρω αν κατάλαβε κανένας το πρώτο τι 
είναι! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όι, εν το καταλάβαμε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος».  Ποιο είναι αυτό; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυκλοφόρησε, αντιλαμβάνομαι, η έκθεση.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών της Βουλής.   

 Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πρώτο νομοσχέδιο, «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014», αφορά το εναρμονιστικό νομοσχέδιο για τις εταιρείες της Κροατίας, οι οποίες πρέπει να φορολογούνται 
με το νομικό σύστημα της Κύπρου. Το δεύτερο είναι για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, για την παράταση 
της προθεσμίας.  Μετά προχωρούμε στην ημερήσια διάταξη, όπως είχε συμφωνηθεί, με τον περί 
Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικό) Νόμο του 2014, μετά με τον περί 
Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2014, μετά με τον περί της 
Κεντρικής Τράπεζας (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2014, μετά με τον περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικό) (Αρ. 5) Νόμο του 2014 και ξεκινούν μετά οι προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε με το νομοσχέδιο το οποίο τιτλοφορείται «Ο 
περί Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  

 Στα πλαίσια της σημερινής συνεδρίας της επιτροπής για τη μελέτη των προνοιών του νομοσχεδίου 
κλήθηκε και παρευρέθηκε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, συνοδευόμενος από λειτουργό του ίδιου υπουργείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου του 2014, ώστε να παραχωρηθεί παράταση του χρόνου 
υποβολής αιτήσεων για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα (ΕΕΕ) από τους χαμηλοσυνταξιούχους, μέχρι τις 30 
Σεπτεμβρίου 2014. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στις 11 Ιουλίου 2014 
δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ο υπό συζήτηση νόμος στον οποίο προνοείται, 
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μεταξύ άλλων, η χρονική περίοδος για την υποβολή αιτήσεων από τους χαμηλοσυνταξιούχους, που αφορά σε 
χρονικό διάστημα εξήντα (60) ημερών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της νομοθεσίας αυτής, η οποία 
λήγει στις 8 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ενόψει του περιορισμένου χρονικού περιθωρίου που έχει απομείνει μέχρι 
τις 8 Σεπτεμβρίου 2014 για την υποβολή αιτήσεων για το ΕΕΕ από τους χαμηλοσυνταξιούχους και προς 
διευκόλυνση για την υποβολή της αίτησής τους, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων θεώρησε σκόπιμη την παράταση της προθεσμίας για την υποβολή της αίτησης από τους 
χαμηλοσυνταξιούχους μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των προνοιών του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαστε αρκούντως ενήμεροι περί του περιεχομένου αυτού του νομοσχεδίου, ως έχει επεξηγήσει μόλις 
τώρα ο πρόεδρος της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής.   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι και η επιτροπή Εργασίας ή αποκλειστικά η επιτροπή Εργασίας.   

 Ωραία.   

 Πέστε… 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, έχει να κάνει με την παράταση του χρόνου υποβολής αίτησης από τους 
χαμηλοσυνταξιούχους για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Η τελευταία ημερομηνία η οποία αναφέρεται στο 
νομοσχέδιο είναι η 8η Σεπτεμβρίου 2014.  Λόγω του ότι το ποσοστό των ατόμων που έχει υποβάλει αίτηση 
είναι κάτω από το 40%, η κυβέρνηση ζητά παράταση της προθεσμίας μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2014, για να 
δοθεί η δυνατότητα στους χαμηλοσυνταξιούχους να υποβάλουν αίτηση.  Αυτή είναι η μόνη αλλαγή που γίνεται 
στο νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Φακοντή.   

 Συνεπώς, προχωρώ και ρωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.   

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 ∆εν υπάρχει.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τα νομοσχέδια και τις προτάσεις νόμου που έχουμε 
κηρύξει ήδη επείγοντα.  Οι σχετικές εκθέσεις έχουν ήδη ετοιμαστεί και έχουν ήδη διανεμηθεί.   

 Τα πρώτα τέσσερα θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε 
Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2014».  Η ψήφιση αυτού ειδικά του νομοσχεδίου θα γίνει μετά.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες:     

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

 Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

 Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Νουρής 

 Σταύρος Ευαγόρου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Πάμπος Παπαγεωργίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιώργος Περδίκης Μη μέλη των επιτροπών: 

 Νίκος Κουτσού Αβέρωφ Νεοφύτου 

  Γεώργιος Γεωργίου 

   Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, τα οποία 
κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκαν επείγοντα.   

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω επιτροπές είχαν την ευκαιρία να εξετάσουν τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων, τα οποία είχαν σταλεί στη Βουλή εκ των προτέρων για σκοπούς έγκαιρης προετοιμασίας τους, 
σε αριθμό συνεδριών τους, που πραγματοποιήθηκαν πριν από την τυπική κατάθεση των νομοσχεδίων 
ενώπιον του σώματος.  Συγκεκριμένα, μελέτησαν το πρώτο από τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο 
επισυνημμένο παράρτημα σε επτά συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 11, 12, 28 και 29 Αυγούστου 
και στις 3, 4 και 5 Σεπτεμβρίου 2014, το δεύτερο και τρίτο νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 28 και 29 Αυγούστου και στις 3, 4 και 5 Σεπτεμβρίου 2014, και το τέταρτο νομοσχέδιο 
σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Σεπτεμβρίου 2014.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης των νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο Υπουργός Οικονομικών, ο Υπουργός Εσωτερικών και η ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, ο αναπληρωτής διευθυντής 
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του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών και ο Χρηματοοικονομικός 
Επίτροπος.  Επιπρόσθετα, στα πλαίσια της συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον των επιτροπών εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του ΚΕΒΕ, της 
ΟΕΒ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΕK, ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Επιμετρητών Οικονομολόγων Κατασκευών Κύπρου (ΣΕΕΟΚΚ), του Συνδέσμου 
Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, του Συνδέσμου Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, 
της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας (FIABCI), του Συνδέσμου Προστασίας 
∆ανειοληπτών Τραπεζών, του Συνδέσμου Προστασίας Πρώτης Κατοικίας και της Παγκύπριας Συντονιστικής 
Επιτροπής του Κινήματος Ενάντια στις Εκποιήσεις.  Ο Έφορος της Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, η 
ΠΟΒΕΚ, ο Σύνδεσμος Επαγγελματιών Επιμετρητών Ποσοτήτων Κύπρου και ο Σύνδεσμος των εξ 
Επαγγέλματος Εκτιμητών Ακινήτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες των 
επιτροπών.   

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της συζήτησης του δεύτερου και τρίτου νομοσχεδίου, κλήθηκαν και 
εκπροσωπήθηκαν ενώπιον των επιτροπών η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα και ο Σύνδεσμος Τραπεζών 
Κύπρου.  Ο Έφορος της Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στις 
συνεδρίες των επιτροπών.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν πρόνοιες οι οποίες να ρυθμίζουν τη διεξαγωγή πλειστηριασμών 
και πωλήσεων ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με απώτερο στόχο την επιτάχυνση των υφιστάμενων διαδικασιών 
πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων.   

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. ∆ιεξαγωγή της πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων με διαδικασία που γίνεται εξ ολοκλήρου από τον 
ενυπόθηκο δανειστή, χωρίς οποιαδήποτε παρέμβαση από τις κυβερνητικές υπηρεσίες, είτε με 
πλειστηριασμό είτε με πώληση. 

2. ∆ιορισμός δύο εκτιμητών, ενός εκ μέρους του ενυπόθηκου δανειστή και ενός εκ μέρους του ενυπόθηκου 
οφειλέτη, αντίστοιχα, για σκοπούς ταυτόχρονης διενέργειας ανεξάρτητων εκτιμήσεων του ενυπόθηκου 
ακινήτου για τον υπολογισμό της αγοραίας αξίας του. 

3. Καθορισμός του μέσου όρου των δύο πιο πάνω αναφερόμενων εκτιμήσεων ως αγοραίας αξίας, σε 
περίπτωση που η διαφορά μεταξύ των δύο εκτιμήσεων είναι μικρότερη από τη χαμηλότερη εκτίμηση συν 
ποσοστό είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) αυτής. 

4. ∆ιορισμός τρίτου ανεξάρτητου εκτιμητή και καθορισμός του μέσου όρου των δύο πλησιέστερων 
εκτιμήσεων ως αγοραίας αξίας, σε περίπτωση που η διαφορά μεταξύ των δύο εκτιμήσεων είναι ίση ή 
μεγαλύτερη από τη χαμηλότερη εκτίμηση, συν ποσοστό είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) αυτής. 

5. Πώληση του ενυπόθηκου ακινήτου είτε με πλειστηριασμό είτε με πώληση στη βάση προσφορών, σε 
περίπτωση που δεν πραγματοποιείται πώλησή του κατά τον πρώτο πλειστηριασμό. 

6. Καθορισμός της επιφυλασσόμενης τιμής πώλησης για τον πρώτο πλειστηριασμό και για τους επόμενους 
πρώτους τρεις μήνες σε ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80%) επί της αγοραίας αξίας του ενυπόθηκου 
ακινήτου και για τους ακόλουθους εννέα μήνες σε ποσοστό τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%) επί 
της αγοραίας αξίας αυτού.   

7. Επανεκτίμηση και δυνατότητα πώλησης του ενυπόθηκου ακινήτου με βάση τις προβλεπόμενες 
διαδικασίες, στις οποίες θα δύναται να μετέχει και ο ενυπόθηκος δανειστής, σε περίπτωση που δεν 
πωληθεί το ακίνητο εντός ενός έτους, με επιφυλασσόμενη τιμή ύψους τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό 
(50%) επί της αγοραίας αξίας του. 

8. ∆ιάθεση του εκπλειστηριάσματος από τον ενυπόθηκο δανειστή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα 
εμπράγματα βάρη ή και τις απαγορεύσεις που προηγούνται ή έπονται και βαρύνουν το ενυπόθηκο 
ακίνητο. 

9. Εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας στις περιπτώσεις που το ενυπόθηκο ακίνητο είναι η κύρια 
κατοικία του ενυπόθηκου οφειλέτη, μετά την 1η Ιανουαρίου 2015.   

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Καταχρηστικών Ρητρών σε 
Καταναλωτικές Συμβάσεις Νόμου, ώστε να περιλαμβάνονται στις ρήτρες που μπορούν να θεωρηθούν 
καταχρηστικές και ορισμένες δραστηριότητες των προμηθευτών χρηματοοικονομικών υπηρεσιών, με απώτερο 
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στόχο την παροχή της αναγκαίας προστασίας στους καταναλωτές που συναλλάσσονται με πιστωτικά 
ιδρύματα.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο καταργούνται ορισμένες προϋποθέσεις που προβλέπονται στην 
υπό τροποποίηση νομοθεσία, οι οποίες σήμερα λαμβάνονται υπόψη για την εξέταση της καταχρηστικότητας 
ως προς τη μονομερή μεταβολή των όρων μιας σύμβασης από προμηθευτές χρηματοοικονομικών υπηρεσιών, 
έτσι που οι εν λόγω προμηθευτές να μπορούν να προβαίνουν στην καταγγελία μιας σύμβασης αόριστης 
διάρκειας, καθώς και στη μονομερή τροποποίηση των όρων μιας σύμβασης, μόνο εφόσον συντρέχει ή υπάρχει 
σοβαρός λόγος για την τροποποίηση ή την καταγγελία, ο οποίος προβλέπεται στη σύμβαση.    

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και  
Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να εισαχθούν ρυθμίσεις αναφορικά με την προστασία των δικαιωμάτων των 
οφειλετών πιστωτικών ιδρυμάτων και την ενίσχυση της διαφάνειας ως προς τον υπολογισμό των επιτοκίων 
όλων των συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Απαγόρευση της επιβολής της πρόσθετης επιβάρυνσης η οποία προκύπτει για τους οφειλέτες συνεπεία 
της μονομερούς άσκησης εκ μέρους πιστωτικού ιδρύματος τυχόν συμβατικού δικαιώματος που 
διαλαμβάνει ρήτρα αύξησης περιθωρίου επιτοκίου και περιλαμβάνεται σε σύμβαση πιστωτικής 
διευκόλυνσης, αφού η επιβολή μιας τέτοιας πρόσθετης επιβάρυνσης δυνατό να καθίσταται ιδιαίτερα 
δυσμενής για το δανειολήπτη και θεωρείται καταχρηστική. 

2. Απαγόρευση της επιβολής επιτοκίου υπερημερίας πέραν του ποσοστού των δύο εκατοστιαίων μονάδων 
(2%). 

3. Καθορισμός ορισμένων υποχρεώσεων για τα πιστωτικά ιδρύματα σε σχέση με την ενημέρωση των 
οφειλετών για τυχόν αλλαγές στο βασικό επιτόκιο ή στο χρόνο καταβολής του τόκου ή στη δόση του 
δανείου, την παρουσίαση με διαφάνεια στην ιστοσελίδα τους της μεθόδου υπολογισμού του βασικού 
επιτοκίου και των συνθηκών και παραμέτρων που συμβάλλουν στη μεταβολή του εν λόγω επιτοκίου και 
τη δήλωση στη σχετική σύμβαση πιστωτικής διευκόλυνσης του ύψους του επιτοκίου υπερημερίας, του 
τρόπου υπολογισμού του και των συνθηκών παύσης χρέωσης τόκου υπερημερίας. 

4. ∆υνατότητα επιβολής διοικητικού προστίμου σε πιστωτικό ίδρυμα από την Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου, σε περίπτωση που αυτό παραβαίνει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με τις διατάξεις της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
Νόμου, έτσι ώστε η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να ενημερώνει ανά τριμηνία τη Βουλή, υποβάλλοντας σε 
αυτή σχετική έκθεση για τον αριθμό, το είδος και το ύψος των χορηγήσεων που αναδιαρθρώθηκαν ανά 
πιστωτικό ίδρυμα και ανά χρηματοδοτικό ίδρυμα, για την πρόοδο στην είσπραξη καθυστερημένων οφειλών και 
για την εφαρμογή των διατάξεων των Μερών IVA και IVB του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου, τα οποία ρυθμίζουν τις διαδικασίες πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή 
ότι το νομοσχέδιο για την τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου συνιστά 
μνημονιακή υποχρέωση και αφορά την υλοποίηση των όσων αναφέρονται στην παράγραφο 1.34 του 
επικαιροποιημένου Μνημονίου Συναντίληψης που υπογράφηκε μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
τρόικας σε σχέση με τον εκσυγχρονισμό του νομοθετικού πλαισίου που διέπει την πώληση ενυπόθηκων 
ακινήτων.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, ο εκσυγχρονισμός του εν λόγω νομοθετικού πλαισίου κρίθηκε 
αναγκαίος, ώστε η διαδικασία πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων να καταστεί αποτελεσματική, δεδομένου ότι η 
υφιστάμενη και ακολουθούμενη διαδικασία πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας θεωρείται εξαιρετικά χρονοβόρα. 

 Συναφώς, ο ίδιος τόνισε ότι ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας είναι αυτό 
που σχετίζεται με την αλόγιστη πιστωτική επέκταση, δηλαδή τον υπερδανεισμό, που διήρκεσε για το 
μεγαλύτερο μέρος της προηγούμενης δεκαετίας, με ιδιαίτερη ένταση κατά τη χρονική περίοδο 2005-2008.  
Όπως συναφώς σημείωσε ο ίδιος, μία σειρά πολιτικών αποφάσεων, όπως το κούρεμα του ελληνικού δημόσιου 
χρέους, καθώς και η μη έγκαιρη υποβολή αίτησης για οικονομική στήριξη από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο επιδείνωσαν την επικρατούσα δύσκολη και προβληματική κατάσταση και, σε 
συνάρτηση με τη μη βιώσιμη διαχείριση των δημόσιων οικονομικών, οδήγησαν την οικονομία σε μια άνευ 
προηγουμένου κρίση.   

 Παράλληλα, ο ίδιος αξιωματούχος επισήμανε ότι το κλειδί για την αντιμετώπιση του προβλήματος του 
συσσωρευμένου υπερδανεισμού και της αύξησης των μη εξυπηρετούμενων δανείων είναι η αναδιάρθρωση 
τέτοιων δανείων κατά τρόπο δίκαιο και εφαρμόσιμο.  Συναφώς, δήλωσε ότι επίκειται η θεσμοθέτηση νέου 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας, μέσα από τον εκσυγχρονισμό υφιστάμενων νομοθεσιών, με την προώθηση 
ενώπιον της Βουλής πριν από το τέλος του ∆εκεμβρίου του 2014 νομοσχέδιων με τα οποία θα ενθαρρύνονται 
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οι αναδιαρθρώσεις και να προσφέρεται δίχτυ προστασίας αναφορικά με ευάλωτες κατηγορίες επηρεαζόμενων 
πολιτών.  

 Από τη δική του πλευρά ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου δεν 
είναι οι μαζικές πωλήσεις ακινήτων, αλλά η επίσπευση της διαδικασίας πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων και η 
διόρθωση των στρεβλώσεων που παρουσιάζονται στην υφιστάμενη βασική νομοθεσία.  Παράλληλα, 
επισήμανε ότι με την προτεινόμενη νομοθεσία θα ασκείται πίεση τόσο στο δανειολήπτη όσο και στα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, ώστε να προβαίνουν σε αναδιάρθρωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων, και θα 
εισαχθούν ρυθμίσεις που συνιστούν εργαλεία προς όφελος των δανειοληπτών, από τη στιγμή που, στις 
περιπτώσεις που κρίνεται σκόπιμο, το κράτος θα έρχεται αρωγός.   

 Τέλος, ο ίδιος αξιωματούχος κατέθεσε στις επιτροπές τις θέσεις της τρόικας αναφορικά με ορισμένες 
εισηγήσεις των κομμάτων για τροποποίηση της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας, οι οποίες καλύπτουν την 
ανάγκη ρύθμισης των ακόλουθων θεμάτων: 

1. Περιορισμός του αριθμού των πωλήσεων, προκειμένου να αποφευχθεί η κατάρρευση των τιμών των 
ακινήτων.  

2. ∆ιαγραφή του υπολοίπου του χρέους και αποδέσμευση των προσωπικών εγγυήσεων, σε περίπτωση 
πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου που συνιστά εξασφάλιση για τις δανειακές υποχρεώσεις του 
ενυπόθηκου οφειλέτη. 

3. Έναρξη διαδικασίας πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου, μόνο εφόσον έχει συμφωνηθεί η αναδιάρθρωση 
του ενυπόθηκου χρέους, χωρίς να έχει τηρηθεί από τον ενυπόθηκο οφειλέτη. 

4. Θεσμοθέτηση των οδηγιών και του Κώδικα Συμπεριφοράς της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, που 
προβλέπουν για τη διαδικασία αναδιάρθρωσης των δανείων. 

5. Καθορισμός της επιφυλασσόμενης τιμής πώλησης σε ποσοστό τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%) 
επί της αγοραίας αξίας του ακινήτου, ώστε να αποφευχθεί ο κίνδυνος να καταρρεύσουν οι τιμές των 
ακινήτων. 

6. ∆υνατότητα να λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς πώλησης ακινήτων η πρόσφατη γενική εκτίμηση των 
αξιών των ακινήτων για σκοπούς επιβολής φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας. 

7. Έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου ταυτόχρονα με τη θέσπιση εκσυγχρονισμένου Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας. 

 Η ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, διατυπώνοντας τις θέσεις της επί των προνοιών του 
πρώτου νομοσχεδίου, δήλωσε ότι σε δύο περίπου μήνες θα τεθεί σε ισχύ ο Ενιαίος Εποπτικός Μηχανισμός, 
που θα αναλάβει την εποπτεία των μεγάλων τραπεζών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες θα πρέπει να είναι 
επαρκώς κεφαλαιοποιημένες και βιώσιμες.  Στα πλαίσια αυτά, τα μεγάλα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα της 
κυπριακής οικονομίας θα υποστούν ελέγχους αντοχής (stress tests).  Ειδικότερα, θα διεξαχθεί έλεγχος της 
ποιότητας των περιουσιακών τους στοιχείων, καθώς και έλεγχος κάτω από συνθήκες ομαλές και κάτω από 
συνθήκες ακραίες, με στόχο να διαφανεί κατά πόσο διαθέτουν επαρκή κεφάλαια.  Συναφώς, οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις σε σχέση με τον εκσυγχρονισμό της διαδικασίας πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων κρίνονται 
αναγκαίες, ώστε τα εν λόγω χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να δύνανται να ανταποκριθούν στη νέα 
πραγματικότητα που διαμορφώνεται σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Επιπρόσθετα, η ίδια δήλωσε ότι ο υπερδανεισμός των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών, ο οποίος 
κρίνεται δυσανάλογος σε σχέση με τα μειωμένα πλέον εισοδήματα των δανειζομένων, καθώς και η άρνηση 
ορισμένης μερίδας δανειοληπτών να εξυπηρετήσουν το δανεισμό τους, παρά το ότι έχουν την οικονομική 
δυνατότητα, έχουν συντείνει στη διόγκωση του αριθμού των υπερβολικά υψηλών μη εξυπηρετούμενων 
χορηγήσεων.  Η μείωση των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων πρέπει συνεπώς να αποτελεί στόχο όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων, αφού θα βοηθήσει στην επαναφορά της ομαλής λειτουργίας του τραπεζικού 
συστήματος, συστατικό απαραίτητο, ώστε η οικονομία να ανακάμψει.   

 Σύμφωνα με την ίδια, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου μέσω της οδηγίας της για τη διαχείριση των 
καθυστερήσεων υποχρεώνει τις τράπεζες να προσφέρουν κατάλληλα σχέδια αναδιάρθρωσης στους βιώσιμους 
και συνεργάσιμους δανειολήπτες οι οποίοι αντιμετωπίζουν πρόβλημα στην εξυπηρέτηση του δανεισμού τους.  
Με την έκδοση όμως της εν λόγω οδηγίας οι τράπεζες χρειάστηκαν χρόνο, για να οργανώσουν τα κατάλληλα 
τμήματα και να διαμορφώσουν τις πολιτικές και τις πρακτικές τους προς συμμόρφωση με αυτήν.  Ωστόσο, 
όπως η ίδια πρόσθεσε, οι τράπεζες στην παρούσα φάση αποφεύγουν να προσφέρουν μακροπρόθεσμες 
λύσεις, δεδομένου ότι η τρέχουσα κατάσταση της οικονομίας δεν επιτρέπει την αξιολόγηση της μακροχρόνιας 
βιωσιμότητας των δανειοληπτών, στην απουσία σταθερότητας στο μακροοικονομικό περιβάλλον.  Παράλληλα, 
επισήμανε ότι η θέσπιση νομοθεσίας που να ενσωματώνει τις πρόνοιες των υπό αναφορά οδηγιών θα δώσει 
ενδεχομένως ένα πιο ισχυρό μήνυμα ως προς τις υποχρεώσεις των τραπεζών να προβαίνουν σε 
αναδιάρθρωση δανείων.   
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 Η ίδια σημείωσε ότι οι τράπεζες δεν είναι πρόθυμες να διαγράψουν μέρος του χρέους ή να μειώσουν 
σημαντικά το επιτόκιο που χρεώνουν στο δανειολήπτη, αφενός επειδή αυτό θα δημιουργούσε απαιτήσεις από 
άλλους δανειολήπτες που η περίπτωσή τους δε θα δικαιολογούσε τέτοιες λύσεις και αφετέρου για το λόγο ότι 
δε διαθέτουν τα απαιτούμενα εργαλεία για τον έλεγχο πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας της οικονομικής 
κατάστασης του δανειολήπτη.  

 Τέλος, τονίζοντας ότι οι μαζικές πωλήσεις θα ήταν επιζήμιες τόσο για τους δανειολήπτες όσο και για τις 
τράπεζες, η ίδια δήλωσε ότι με τη θέσπιση αποτελεσματικών διαδικασιών πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων και 
εκσυγχρονισμένου Πλαισίου Αφερεγγυότητας θα δοθούν τα ορθά κίνητρα στους δανειολήπτες και στις 
τράπεζες, ώστε να συνεργαστούν με στόχο τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας εξέφρασε την άποψη ότι το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο 
που διέπει τις πωλήσεις ενυπόθηκων ακινήτων σε μερικές περιπτώσεις κρίνεται ατελέσφορο και τελείως 
αναποτελεσματικό, γι’ αυτό και χρήζει ριζικής αναθεώρησης.  Ο προτεινόμενος νόμος, σύμφωνα με τον ίδιο, 
διασφαλίζει τα κατοχυρωμένα επί του παρόντος δικαιώματα του ενυπόθηκου οφειλέτη, χωρίς να παρουσιάζει 
οποιαδήποτε προβλήματα συνταγματικής και νομικής φύσεως. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, 
καταθέτοντας τις θέσεις τους όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, διαφώνησαν με την εξαίρεση από το πεδίο 
εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου ορισμένων συμβάσεων υποθήκης.  Σύμφωνα με τους εν λόγω 
αρμοδίους, σε τέτοια περίπτωση η προτεινόμενη νέα διαδικασία θα αποβεί άνευ χρησιμότητας και ουσίας για 
τα τραπεζικά ιδρύματα, επειδή δε θα παρέχει τη δυνατότητα απεγκλωβισμού των κεφαλαίων τους από 
προβληματικές υποθέσεις, ώστε να είναι δυνατή ακολούθως η χρηματοδότηση βιώσιμων επιχειρήσεων και 
αξιόχρεων ιδιωτών με θετικά αποτελέσματα για τη ρευστότητα της αγοράς.  Επιπρόσθετα, εξέφρασαν 
επιφυλάξεις αναφορικά με τον τρόπο επίδοσης των διάφορων ειδοποιήσεων στα ενδιαφερόμενα μέρη, καθώς 
και με τον τρόπο καθορισμού της επιφυλασσόμενης τιμής του ενυπόθηκου ακινήτου, που ενδεχομένως να 
προτρέπει πιθανούς αγοραστές να αναμένουν την πτώση της τιμής σε συγκεκριμένα επίπεδα.  Τέλος, 
υποστήριξαν ότι τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, ενεργώντας κατ’ ουσίαν ως μεσάζοντες, πρέπει να 
απαλλάσσονται από την καταβολή φόρων και μεταβιβαστικών τελών σε σχέση με τα πωληθέντα ενυπόθηκα 
ακίνητα.   

 Πέραν των πιο πάνω κοινών θέσεων του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας Λτδ, οι εκπρόσωποι της τελευταίας εισηγήθηκαν μεταξύ άλλων τη διαμόρφωση του πρώτου 
νομοσχεδίου έτσι που, σε περίπτωση που ο πρώτος προσφοροδότης δεν καταβάλει την απαιτούμενη 
προκαταβολή ή το σύνολο του ποσού για το ακίνητο, το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα να δύναται να απευθύνεται 
στο δεύτερο προσφοροδότη.   

 Παράλληλα, στα πλαίσια της μελέτης του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου διατυπώθηκαν και από τις 
υπόλοιπες ενδιαφερόμενες πλευρές που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες των επιτροπών απόψεις, εισηγήσεις, 
επιφυλάξεις, αλλά και διαφωνίες τόσο σε σχέση με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου 
όσο και αναφορικά με ορισμένες πρόνοιές του, οι οποίες συνοψίζονται κυρίως στην ανάγκη εισαγωγής των 
ακόλουθων επιπρόσθετων ρυθμίσεων: 

1. Ασφαλιστικές δικλίδες για την αποτροπή μαζικών πωλήσεων ενυπόθηκων ακινήτων, οι οποίες θα 
επιφέρουν μείωση της αγοραίας αξίας των ακινήτων κατά ένα μεγάλο ποσοστό σε κάθε στάδιο της 
προνοούμενης διαδικασίας πώλησης.   

2. Αναδρομικότητα στην εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας και εξαίρεση από την προτεινόμενη 
διαδικασία της πώλησης κύριας κατοικίας ενυπόθηκων οφειλετών, όπως αυτή πρέπει να ορισθεί 
σαφέστερα στον προτεινόμενο νόμο.  

3. ∆υνατότητα αναστολής της διαδικασίας πώλησης υπό ορισμένες προϋποθέσεις. 

4. Συμπερίληψη στους λόγους που προβλέπονται για την υποβολή ένστασης από το δανειολήπτη ή από 
άλλο ενδιαφερόμενο μέρος και ορισμένων άλλων αντικειμενικών λόγων, οι οποίοι δε θα επιτρέπουν τη 
διεξαγωγή της διαδικασίας πώλησης, όπως είναι ανάμεσα σε άλλα ο θάνατος ή η μόνιμη διαμονή στο 
εξωτερικό του ιδιοκτήτη του ενυπόθηκου ακινήτου.   

5. Επιμήκυνση της προθεσμίας που προβλέπεται για την εξόφληση του οφειλόμενου ποσού, προκειμένου 
να μην προχωρήσει ο ενυπόθηκος δανειστής στην έναρξη της διαδικασίας πώλησης, από τριάντα σε 
εξήντα ημέρες έπειτα από την ημερομηνία επίδοσης της ειδοποίησης στον ενυπόθηκο οφειλέτη. 

6. Θεσμοθέτηση της υποχρέωσης ενημέρωσης του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας όσον αφορά την έναρξη διαδικασίας πώλησης, προκειμένου να δύναται να παρέχει 
σχετική πληροφόρηση σε κάθε ενδιαφερόμενο πρόσωπο.  
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7. Προώθηση πλήρους και αποτελεσματικής αναδιάρθρωσης των μη εξυπηρετούμενων δανείων με βάση 
τις Οδηγίες για τη ∆ιαχείριση Καθυστερήσεων και το σχετικό Κώδικα Συμπεριφοράς της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, καθώς και αναθεώρηση του όρου “μη εξυπηρετούμενο δάνειο”. 

8. Κατάργηση της εξαίρεσης των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων από τις ισχύουσες περί τοκογλυφίας 
νομοθετικές διατάξεις, εισαγωγή περιορισμών σε σχέση με το δικαίωμα των χρηματοπιστωτικών 
ιδρυμάτων να αυξάνουν μονομερώς το συμφωνημένο επιτόκιο των δανειακών συμβάσεων, όπως και 
κατάργηση της επιβολής τόκων υπερημερίας ή/και μείωσή τους υπό ορισμένες προϋποθέσεις.  

9. Άρση της δυνατότητας των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων να προβαίνουν σε αυτόματο μονομερή 
τερματισμό των δανειακών συμβάσεων και του δικαιώματός τους να ζητούν αποπληρωμή δανείων σε 
πρώτη ζήτηση. 

10. Απαγόρευση πώλησης βάσει της προτεινόμενης νέας διαδικασίας πώλησης της κύριας κατοικίας 
προσώπου η οποία έχει ανεγερθεί σε ακίνητο που είναι υποθηκευμένο στο όνομα επιχειρηματία 
ανάπτυξης γης για δικές του δανειακές υποχρεώσεις, δίχως να έχει ακόμα εκδοθεί και μεταβιβαστεί 
στους αγοραστές ξεχωριστός τίτλος ιδιοκτησίας. 

11. ∆ιασαφήνιση του ρόλου και των εξουσιών του Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως, υπό το φως των προτεινόμενων νέων διαδικασιών. 

12. Απομείωση των δανειακών υποχρεώσεων προσώπων σε περιπτώσεις πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων 
και διαγραφή σχετικών προσωπικών και άλλων εγγυήσεων. 

13. Απαγόρευση της εκχώρησης ή πώλησης προβληματικών δανείων σε τρίτους, όπως τυχόν 
ενδιαφερόμενα επενδυτικά ταμεία.   

14. Εξαίρεση των εκτιμητών από την αγορά ενυπόθηκου ακινήτου με βάση την προτεινόμενη νέα 
διαδικασία.   

 Τις επιτροπές απασχόλησαν επίσης και άλλα επιμέρους θέματα, για τα οποία ζητήθηκαν και δόθηκαν 
από τους κυβερνητικούς αρμοδίους πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι επιτροπές κάλεσαν την εκτελεστική εξουσία να μελετήσει εκ νέου όλα όσα 
τέθηκαν στα πλαίσια των δύο πρώτων κοινών συνεδριάσεών τους και να επανέλθει με νέες εισηγήσεις για 
ενδυνάμωση του πλαισίου προστασίας της κύριας κατοικίας, καθώς και καταπολέμηση των καταχρηστικών 
πρακτικών που ακολουθούνται από τα πιστωτικά ιδρύματα, προκειμένου να επιτευχθεί, κατά το δυνατό, 
συναίνεση επί των θεμάτων για τα οποία διατυπώθηκαν διαφωνίες και επιφυλάξεις. 

 Ανταποκρινόμενη στο αίτημα των επιτροπών, η εκτελεστική εξουσία σε συνεννόηση και με την τρόικα 
κατέθεσε σε μεταγενέστερο στάδιο στη Βουλή προσχέδια τεσσάρων νέων νομοσχεδίων, καθώς και νέο 
προσχέδιο του πρώτου νομοσχεδίου, με το οποίο προβλέπονται τα ακόλουθα:  

1. Σε περίπτωση που το ενυπόθηκο ακίνητο ή μέρος αυτού έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, σύμφωνα με τον περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμο, η πώληση του ακινήτου, δυνάμει της νέας προτεινόμενης διαδικασίας 
πώλησης, θα αναστέλλεται μέχρι τις 30 Απριλίου 2015, νοουμένου ότι έχει καταβληθεί τουλάχιστο το 
ογδόντα τοις εκατό (80%) του τιμήματος της πώλησης και ο αγοραστής έχει προσκομίσει στον 
ενυπόθηκο δανειστή τα απαραίτητα έγγραφα για το σκοπό αυτό. 

2. Απαγορεύεται η πώληση ενυπόθηκων ακινήτων, με βάση τη νέα προτεινόμενη διαδικασία πώλησης, σε 
πρόσωπα που μεταξύ άλλων κατέχουν ποσοστό πέραν του δύο τοις εκατό (2%) του μετοχικού 
κεφαλαίου αδειοδοτημένου πιστωτικού ιδρύματος ή αδειοδοτημένου χρηματοδοτικού ιδρύματος.  

3. Σε περίπτωση πώλησης δανείου από τον ενυπόθηκο δανειστή σε άλλο πιστωτικό ίδρυμα ή 
χρηματοδοτικό ίδρυμα, ο ενυπόθηκος οφειλέτης θα διατηρεί τα δικαιώματά του έναντι του αγοραστή του 
δανείου και ο τελευταίος τις υποχρεώσεις του έναντι του οφειλέτη.  

4. Ο ενυπόθηκος οφειλέτης θα δύναται, αντί να προβαίνει στο διορισμό εκτιμητή στα πλαίσια της 
προτεινόμενης διαδικασίας εκτίμησης ενυπόθηκου ακινήτου, να ζητήσει όπως η αξία γενικής εκτίμησης 
του εν λόγω ακινήτου, όπως αυτή εκάστοτε ορίζεται στον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο, είναι η εκτιμημένη αγοραία αξία του ακινήτου. 

 Σημειώνεται ότι στο αρχικό προσχέδιο του πρώτου νομοσχεδίου επήλθαν μεταξύ άλλων και οι 
ακόλουθες πρόσθετες τροποποιήσεις: 

1. Επαναδιατύπωση του όρου “ενυπόθηκος οφειλέτης”, ώστε, σε περίπτωση που ο κύριος του ακινήτου 
και ο οφειλέτης χρέους που εξασφαλίζεται με την υποθήκη είναι διαφορετικά πρόσωπα, κάθε ειδοποίηση 
να επιδίδεται και στους δύο, ο διορισμός εκτιμητή να γίνεται από τον κύριο του ακινήτου και το υπόλοιπο 
του εκπλειστηριάσματος να διατίθεται μόνο στον τελευταίο. Ταυτόχρονα, προβλέπεται ότι ο υπό 
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αναφορά ορισμός θα ισχύει μόνο για τους σκοπούς της νέας διαδικασίας πώλησης ενυπόθηκων 
ακινήτων.   

2. ∆ιαγραφή προταθείσας πρόνοιας σύμφωνα με την οποία διαδικασία για πώληση ενυπόθηκου ακινήτου 
από ενυπόθηκο δανειστή σε σχέση με συμβάσεις υποθήκης που έχουν εγγραφεί στο κτηματικό μητρώο 
πριν από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου θα εφαρμόζεται, όταν το χρέος που 
εξασφαλίζεται έχει καταστεί πληρωτέο πριν από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου και 
νοουμένου ότι δεν έχουν αρχίσει οι σχετικές διαδικασίες ενώπιον του επαρχιακού δικαστηρίου ή ενώπιον 
του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.   

3. ∆ιαμόρφωση σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου που προβλέπει για τη διαδικασία εκτίμησης 
ενυπόθηκου ακινήτου, ώστε στους εμπλεκόμενους εκτιμητές να επιδίδονται από τον ενυπόθηκο 
οφειλέτη και τον ενυπόθηκο δανειστή ή τα αρμόδια τμήματα και υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας τα ίδια 
στοιχεία και πληροφορίες που αφορούν το ενυπόθηκο ακίνητο.   

4. ∆ιαμόρφωση σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου που προβλέπει για την απαγόρευση αποκάλυψης 
πληροφοριών όσον αφορά την αγοραία αξία ενυπόθηκου ακινήτου, ώστε να ποινικοποιείται μόνο η εκ 
προθέσεως παράβαση της σχετικής πρόνοιας.  Παράλληλα, μείωση του ανώτατου ορίου ποινής 
φυλάκισης και του ανώτατου ποσού χρηματικής ποινής στις οποίες υπόκειται πρόσωπο για το εν λόγω 
αδίκημα από δύο έτη και πενήντα χιλιάδες ευρώ (€50.000) σε έξι μήνες και πέντε χιλιάδες ευρώ 
(€5.000), αντίστοιχα.   

5. ∆ιαμόρφωση σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου αναφορικά με τη διαδικασία πώλησης ακινήτου με 
πλειστηριασμό, ώστε αφενός μεν η διαδικασία διεξαγωγής πλειστηριασμού να καθορίζεται με 
κανονισμούς που θα εκδίδονται δυνάμει της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας και αφετέρου δε το 
ανώτατο όριο ποινής φυλάκισης και το ανώτατο ποσό χρηματικής ποινής στις οποίες θα υπόκειται 
πρόσωπο για αδικήματα δυνάμει των εν λόγω κανονισμών να μειωθούν από δύο έτη και πενήντα 
χιλιάδες ευρώ (€50.000) σε έξι μήνες και πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000), αντίστοιχα.   

6. ∆ιαμόρφωση σχετικής πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο ενυπόθηκος δανειστής θα έχει την επιλογή να 
αγοράσει το ενυπόθηκο ακίνητο υπό ορισμένες προϋποθέσεις, συμμετέχοντας στη διαδικασία πώλησης, 
ώστε να έχει την επιλογή είτε να το αγοράσει στην αγοραία αξία του, η οποία θα εκτιμάται με εξ υπαρχής 
εκτίμηση του ακινήτου, με βάση τη διαδικασία που προβλέπεται στον προτεινόμενο νόμο, είτε να 
προχωρήσει τη διαδικασία πώλησης, χωρίς όμως να έχει το δικαίωμα υποβολής προσφοράς για αγορά 
του ακινήτου με πλειστηριασμό ή πώληση. 

7. Μείωση του ανώτατου ορίου ποινής φυλάκισης στην οποία υπόκειται πρόσωπο το οποίο προβαίνει ή 
ενθαρρύνει τη δημιουργία ψευδών παραστάσεων από δύο έτη σε έξι μήνες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στις επιτροπές από τους κυβερνητικούς αρμοδίους σε σχέση 
με το δεύτερο και το τρίτο νομοσχέδιο, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να τεθεί τέρμα 
στις ακολουθούμενες μέχρι σήμερα καταχρηστικές πρακτικές των πιστωτικών ιδρυμάτων και στις μονομερείς 
ενέργειές τους όσον αφορά ζητήματα που άπτονται της επιβολής επιτοκίου υπερημερίας και καθορισμού του 
ύψους του επιτοκίου της δανειακής σύμβασης, οι οποίες, με τον τρόπο που γίνονται, αποβαίνουν τελικά εις 
βάρος των δανειοληπτών, καθιστώντας τις σχετικές συμβάσεις ετεροβαρείς.   

 Επιπρόσθετα, με βάση τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη με το τέταρτο νομοσχέδιο ρύθμιση κρίθηκε 
αναγκαία, προκειμένου να διασκεδαστούν ορισμένες ανησυχίες που τέθηκαν από πλευράς των επιτροπών, οι 
οποίες έτυχαν συζήτησης στα πλαίσια των υπό αναφορά συνεδριάσεων.   

 Υπό το φως των έντονων προβληματισμών που εκφράστηκαν σε σχέση με την προώθηση θέσπισης 
στο παρόν στάδιο νέου πλαισίου πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων, περιλαμβανομένης και της “κύριας 
κατοικίας”, χωρίς την εφαρμογή ταυτόχρονα του εξαγγελθέντος από την κυβέρνηση Πλαισίου Αφερεγγυότητας, 
το οποίο, σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή υπό τη μορφή διάφορων 
νομοσχεδίων, τα οποία θα πρέπει να ψηφιστούν μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου του 2014, η κοινοβουλευτική ομάδα 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κατέθεσε προς έγκριση από τη Βουλή σχετικό σχέδιο απόφασης, στη βάση του 
οποίου καλείται η κυβέρνηση να δεσμευθεί ότι θα προωθήσει τα απαραίτητα σχέδια νόμου για συζήτηση και 
ψήφισή τους από τη Βουλή μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου του 2014.  Το εν λόγω σχέδιο απόφασης, εφόσον εγκριθεί 
από το σώμα, θα αποτελέσει απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων δημοσιευόμενη στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με δεσμευτική ισχύ όσον αφορά τις αναληφθείσες κυβερνητικές δεσμεύσεις για 
προώθηση του Πλαισίου Αφερεγγυότητας στη Βουλή στον καθορισμένο χρόνο. 

 Σημειώνεται ότι, στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων, όλες οι κοινοβουλευτικές πλευρές που 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες των επιτροπών πρότειναν σωρεία τροποποιήσεων είτε για ενσωμάτωσή τους 
στα υπό συζήτηση σχέδια νόμου στη βάση της επίτευξης των απαραίτητων συγκλίσεων είτε, σε αντίθετη 
περίπτωση, για κατάθεσή τους στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση και έγκρισή τους στο εν λόγω 
στάδιο.    
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 Οι εν λόγω τροποποιήσεις διαλαμβάνουν τη βελτίωση του πλέγματος προστασίας των ενυπόθηκων 
ακινήτων που αποτελούν “κύρια κατοικία”, καθώς και την ενδυνάμωση των διαδικασιών πώλησης ενυπόθηκων 
ακινήτων, ώστε να αποφεύγονται οι μαζικές πωλήσεις και η απότομη πτώση των τιμών των ακινήτων.  
Ταυτόχρονα, με τις εν λόγω τροποποιήσεις σκοπείται η περαιτέρω προστασία των δικαιωμάτων των 
αντισυμβαλλόμενων μερών σε συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης οφειλετών, καθώς και η εισαγωγή 
ρυθμίσεων για την αντιμετώπιση των κινδύνων που ενέχει για τους ενυπόθηκους οφειλέτες η πώληση 
δανειακών χαρτοφυλακίων σε πρόσωπα που δεν είναι αδειοδοτημένα πιστωτικά ιδρύματα.       

  Σημειώνεται επίσης ότι οι προτεινόμενες με βάση τα πιο πάνω τροπολογίες έτυχαν επεξεργασίας από 
τις υπηρεσίες της Βουλής και εξετάστηκαν από τις δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές στα πλαίσια συνεδριάσεών 
τους, όπου οι αρμόδιοι υπουργοί τοποθετήθηκαν επί αυτών και ενημέρωσαν ποιες από αυτές είναι δυνατό να 
γίνουν αποδεκτές από την κυβέρνηση, ύστερα και από σχετικές επαφές με την τρόικα.      

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, καθώς και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των νομοσχεδίων, όπως αυτά έτυχαν 
βελτιώσεων στα πλαίσια της εξέτασής τους ενώπιον των αρμόδιων επιτροπών στην τελευταία συνεδρία τους, 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής.  Παράλληλα, επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν στη Βουλή 
τροπολογίες επί των εν λόγω νομοσχεδίων, καθώς και άλλες τροποποιήσεις υπό τη μορφή προτάσεων νόμου 
για την τροποποίηση βασικών νομοθεσιών, με απώτερο στόχο τη βελτίωση του προτεινόμενου νομοθετικού 
πλαισίου για την πώληση ενυπόθηκων ακινήτων και την προστασία των οφειλετών που δοκιμάστηκαν από την 
οικονομική κρίση. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 

2. Ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

3. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

4. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.   

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε συμφωνήσει μία συγκεκριμένη διαδικασία στη σύσκεψη το πρωί.  Απ’ ό,τι 
κατάλαβα, πρέπει να ακολουθήσουμε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστά. 

 Ήρθε η ώρα λοιπόν να προχωρήσουν τα κόμματα και ο ανεξάρτητος βουλευτής σε τοποθετήσεις εφ’ 
όλης της ύλης, δηλαδή επί του συνόλου των νομοσχεδίων και των προτάσεων νόμου που είναι στη σημερινή 
ημερήσια διάταξη.   

 Η σειρά που θα ακολουθήσω θα είναι η σειρά η οποία έχει συμφωνηθεί, είναι η σειρά που συνηθίζεται 
κατά πάγια κοινοβουλευτική πρακτική σε ό,τι αφορά τη συζήτηση των προϋπολογισμών και συνεπώς θα 
καλέσω τον κ. Ζαχαρία Κουλία, ανεξάρτητο βουλευτή εκλογικής περιφερείας Αμμοχώστου, να λάβει το λόγο.   

 Πρέπει να σας αναφέρω ότι έχει ήδη στη σύσκεψη των αρχηγών υπάρξει μία συμφωνία σε ό,τι αφορά το 
χρόνο και έχω συμφωνήσει ως Πρόεδρος της Βουλής.  Θα είναι πέντε λεπτά για τον ανεξάρτητο βουλευτή 
Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία και για τα μονοεδρικά κοινοβουλευτικά κόμματα, για το ΑΚΕΛ και το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό θα είναι είκοσι λεπτά, για το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα είναι δεκαπέντε λεπτά και για την 
Ε∆ΕΚ θα είναι δέκα λεπτά.  Αυτή είναι η συμφωνία στην οποία έχουμε καταλήξει.  Παρακαλώ να κινηθούμε 
εντός του πλαισίου.  ∆ε θα είμαι άτεγκτος, αλλά η όποια παράταση δοθεί θα είναι, όπως αντιλαμβάνεστε, 
περιορισμένη.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, προς διευκόλυνση του προεδρείου, για να μη σας δυσκολεύουν, στο σύνταγμα, στο 
άρθρο 73, παράγραφος 7, αναφέρεται η διαδικασία, είναι καθορισμένη, αλλά αντιλαμβάνομαι οι αρχηγοί των 
κομμάτων, όπως έχετε αναφέρει, πάνω έχουν αποφασίσει.  Αλλά δε νομίζω να υπερτερεί του συντάγματος, το 
οποίο καθορίζει αυτή τη διαδικασία και μάλιστα σε τούτες τις δύσκολες ώρες που περνά ο τόπος.   

 Προσπάθησα στις συνεδρίες που έκαμε η επιτροπή Οικονομικών υπό τον κ. Παπαδόπουλο και τον κ. 
Λαμάρη και τους αρχηγούς που ήταν παρόντες με πολλούς συναδέλφους να καταλάβω ποια είναι η κατάσταση 
που έχουμε οδηγηθεί.  Παλαιότερα είπα ότι τούτη η κυβέρνηση λειτουργεί ως υπεργολάβος της προηγούμενης, 
αλλά νομίζω ο πιο ορθός όρος είναι ως θυγατρική εταιρεία.  ∆ηλαδή ποια ήταν η πρακτική της προηγούμενης 
κυβερνήσεως;  Με το γνωστό του Προέδρου “με το πιστόλι στον κρόταφο” καλούσε έκτακτη συνεδρία και 
μονονυχτού -θυμηθείτε τη Λαϊκή- έπρεπε να δώκουμε €1,8 δις ως η ώρα 2 το βράδυ.  Τωρά τι έκοψεν ο νους 
τους;  Τον Αύγουστο να διακόψουν και να καλέσουν έκτακτα τη Βουλή, για να περάσει ένα νομοσχέδιο το 
οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, ήταν στο μνημόνιο πριν ενάμιση χρόνο!  ∆εν ξέρω ποια δικαιολογία υπάρχει.  
Ρώτησα τον Υπουργό Οικονομικών γιατί έγινε έτσι, απάντηση δεν πήρα.   

 Όμως εδώ που έχουν οδηγηθεί τα πράγματα, εδώ και ενάμιση χρόνο κάτω από τη δραματική 
κατάσταση που οδηγείται καθημερινά ο λαός μας, έγινε θέμα να διασώσουμε την πρώτη κατοικία.  Μα, την 
οικονομία διασώζουμέ την;  Το λαό διασώζουμέ τον;  Οι τράπεζες έχουν διασωθεί;  Η απάντηση είναι “όχι”!  
∆εν έγινε τίποτε απολύτως από όλα αυτά.  Προχθές, την περασμένη βδομάδα, ένας πολύ σπουδαίος κύριος, 
που πολλοί τον κατηγορούν έτσι με μεγάλη ευκολία, ο Αθανάσιος Ορφανίδης, σε ένα κανάλι των τηλεοράσεών 
μας ο άνθρωπος έκανε μια δήλωση και έκατσα σήμερα και αντέγραψα από το διαδίκτυο που μπήκαν αυτές οι 
σοβαρότατες καταγγελίες του ανθρώπου, για να σας τη μεταφέρω αυτούσια -έδωκε μαρτυρία στη διερευνητική 
επιτροπή- που λέει: «Πέρσι το καλοκαίρι μίλησα με την αστυνομία για τα εγκλήματα που έχουν γίνει στην 
Κεντρική.  Έχουν γίνει πολλά εγκλήματα στον τόπο μας.  Συγκεκριμένα, για την Κεντρική Τράπεζα να σας πω 
ότι, επειδή ξέρω πώς δουλεύει η Κεντρική Τράπεζα -και είναι με λύπη μου που το λέω αυτό το πράγμα- έχω 
διαπιστώσει πολλά εγκλήματα τα οποία έχουν γίνει και με προβληματίζει για ποιο λόγο ακόμα κρύβονται».  Και 
συνεχίζει: «Ελπίζω τώρα που έχουμε καινούρια διεύθυνση στην Κεντρική Τράπεζα να σταματήσει αυτή η 
συγκάλυψη των εγκλημάτων από στελέχη που, εξ όσων αντιλαμβάνομαι, είναι ακόμα μέσα στην Κεντρική 
Τράπεζα».   

 Και επειδή έρχονται νομοσχέδια τέτοιου είδους, εγώ θέλω να ρωτήσω τα δισεκατομμύρια από τους 
θεσμούς τι έχουν γίνει!  Τέσσερα δισεκατομμύρια του κ. Χριστόφια με τα ελληνικά ομόλογα.  Όταν έφυγε τον κ. 
∆ημητριάδη η προηγούμενη κυβέρνηση, ο ELA…  Μέχρι τον Απρίλη του 2012 τα πράγματα ήταν σε σωστή 
πορεία.  Μόλις έφυγε ο κ. Ορφανίδης και ανέλαβε ο κ. ∆ημητριάδης, 12 Ιουνίου 2012 μέχρι τις 30 Ιουλίου, μας 
έβαλε €7 δις ELA.  Ο ELA, μέχρι να τελειώσει, εγίνηκεν €10 δις!  Αυτό τι έγινε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέμα τάξης από τον κ. Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι δικαίωμα του κ. Κουλία, αν θέλει, να μας μιλήσει για το Σχέδιο Ανάν, αλλά έχουμε ένα 
συγκεκριμένο θέμα μπροστά μας και συζητούμε… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Καταλαβαίνω, κύριε Λαμάρη, ότι σου κακοφαίνεται, αλλά θα σε παρακαλέσω να έχεις την υπομονή να 
με ακούσεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επικαλείται… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επικαλούμαι… 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Κουλία, επικαλείστε και το δικαίωμα να μιλήσετε όση ώρα θέλετε.  Ε, τουλάχιστον μέσα στο 
πνεύμα!  Οι υπόλοιποι έντζιε είμαστε δαμαί, για να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επικεντρωθείτε στο θέμα μας, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή δεν είναι η ώρα των πνευμάτων, αλλά των δισεκατομμυρίων που εχαθήκαν από την οικονομία, 
θα έχετε υπομονή να ακούσετε το επιχείρημά μου, κύριε.  Και το επιχείρημά μου είναι το εξής:  Επειδή ζητούμε 
από τον κόσμο να εκποιήσουμε και τις κατοικίες τους, τα δισεκατομμύρια που εμετακινηθήκαν από την 
οικονομία, τα €4 δις που χαρίσαμε στο ελληνικό κράτος, τα €10 δις του ELA, τα οποία εφορτώσαμε μέσω της 
Λαϊκής στην Τράπεζα Κύπρου, και τα €3,5 δις των τραπεζών μας που επουληθήκαν και ο Σάλλας εδήλωσε 
κέρδος €3,5 δις, εγώ λέω τούτη η κυβέρνηση είχε υποχρέωση πρώτα να αγωνιστεί να τα φέρει πίσω και να 
εξηγήσει και στον κ. Ντράγκι, που έδινε αφειδώς στον κ. ∆ημητριάδη €10 δις και μας βάλλει σήμερα κάτω από 
αυτή την πίεση, ότι έπρεπε πρώτα να ξεκαθαρίσουν όλα αυτά.  Και πιστεύω ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, άμα 
πάει κάποιος και θέσει τα επιχειρήματα, θα αντιληφθούν ότι δεν μπορούν να απαιτούν από τον κυπριακό λαό 
να πουλήσει και τα σπίτια του και τη γη του! 

 Αν περάσουν αυτές οι νομοθεσίες, αγαπητοί συνάδελφοι, θα είναι το τέλος του δράματος.  ∆εν ξέρω 
ειλικρινά ποιο μέτρο έχει ληφθεί υπέρ των πολιτών, ποιο μέτρο έχει ληφθεί υπέρ των δανειζομένων!  Τα μόνα 
μέτρα που παίρνονται μέχρι σήμερα είναι υπέρ των τραπεζών, οι οποίες κατ’ όνομα είναι τράπεζες.  Πιστεύει 
κανένας σήμερα από σας ότι είμαστε εντός της Ευρωζώνης;  Είμαστε στο ευρώ;  Είμαστε εκτός ευρώ!  Ήρθη 
κανένα μέτρο από τα έκτακτα μέτρα τα οποία έχουν ληφθεί για τις τράπεζες;  Μπορεί κάποιος να μετακινήσει 
λεφτά;  Απεναντίας, οι τράπεζες ζητούν λογαριασμό του νερού, του ρεύματος, το νούμερο των παπουτσιών 
σου -και τι άλλο δε ζητούν;- γιατί λέει αυτά εφαρμόζονται στη Γερμανία.  Μα, στη Γερμανία αυτά που 
εφαρμόζονται εφαρμόζονται, γιατί είναι στην Ευρωζώνη, μπορεί κάποιος να πάρει λεφτά και να δανειστεί, να 
διακινήσει τα λεφτά του όπως θέλει.  Εμείς είμαστε στην Ευρωζώνη;  Εμείς είμαστε εκτός, κύριοι!  Ρώτησα τους 
οικονομολόγους: «Καλά, αν περάσει τούτο το νομοσχέδιο, σωζόμαστε;».  Ασφαλώς δε σωζόμαστε!  Άλλα 
μέτρα πρέπει να ληφθούν.  ∆εν είναι της παρούσης να τα εξηγήσω, αλλά, ας πούμε, εχτές έγινε θέμα γιατί ένας 
ανόητος έστειλε ένα sms και η αστυνομία έλαβε δράση.  Μα καλά, τη δήλωση του κ. Πισσαρίδη, που την έκαμε 
μετά λόγου γνώσεως και έχει και ένα νόμπελ τόσο, εν την είδαμε;  Ποιος έν’ που έκαμε τη ζημιά, το sms του 
ανόητου ή η δήλωση του νομπελίστα;   

 Άρα λοιπόν, πρέπει να είμαστε προσεκτικοί, κύριοι, σε τούτη την κυβέρνηση, όταν ασχολούμαστε με 
τούτα τα κρίσιμα θέματα, και, αν θέλουμε να τα αντιμετωπίσουμε, πρέπει στα κρίσιμα πόστα να αναλάβουν τα 
υπεύθυνα άτομα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κουλία για τη συνεισφορά του στη συζήτηση και παρακαλώ τώρα τον κ. Νίκο 
Κουτσού, της Συμμαχίας Πολιτών, να αγορεύσει από τη θέση του. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που μου επιτρέπετε να μιλήσω από τη θέση μου.  Ευχαριστώ και τους 
συναδέλφους που θα με υποστούν για λίγα λεπτά.  Θα προσπαθήσω, γνωρίζοντας την προσπάθεια όλων να 
κερδίσουμε χρόνο, να είμαι σύντομος.   

 Η Βουλή και οι βουλευτές καλούνται να αποφασίσουν για ένα πολύ βασικό θέμα και η κυβέρνηση έχει 
καταθέσει νομοσχέδια.  Τα νομοσχέδια, όπως έχει λεχθεί προηγουμένως, ήταν από καιρό έτοιμα και δεν είχαν 
κατατεθεί, γι’ αυτό τώρα με το πιστόλι στον κρόταφο και η Βουλή πρέπει να αποφασίσει για ένα πάρα πολύ 
σημαντικό θέμα.  Ως Συμμαχία Πολιτών δεν είμαστε σύμφωνοι με αυτή τη διαδικασία.  Η Βουλή και τα κόμματα 
έπρεπε να έχουν πάρα πολύ χρόνο μπροστά τους και, εφόσον η κυβέρνηση είχε υπόψη της τα νομοσχέδια, 
υπάρχει ένα μεγάλο ερώτημα γιατί έμεινε την τελευταία στιγμή να τα καταθέσει και να φέρει τα κόμματα προ 
των αδιεξόδων που υπάρχουν και χωρίς να υπάρχει χρόνος για μελέτη του τι θα γίνει στο μέλλον. 

 Αυτό είναι πάρα πολύ βασικό και θα παρακαλέσω, και πιστεύω όλα τα κόμματα θα το κάνουν, όλους 
τους πολίτες να δουν με κατανόηση την προσπάθειά μας και, αν γίνουν λάθη…  Από τη Βουλή δε γίνονται 
λάθη με πρόθεση, αλλά λόγω ελλείψεως χρόνου και λόγω πιέσεων οι οποίες υπάρχουν.  Ως πολιτεία 
προσπαθήσαμε να φέρουμε εις πέρας το έργο και με γνώμονα πάντα πώς να εξυπηρετήσουμε τους πολίτες.  
∆εν είμαι σίγουρος και δεν ξέρω αν το έχουμε επιτύχει.  Αυτό θα φανεί από το αποτέλεσμα, γι’ αυτό εύχομαι σε 
όλους καλή δουλειά και καλές και σωστές αποφάσεις, ώστε ο τόπος μας να μπει σε μια διαδικασία και σε μια 
πορεία πραγματικής ανάκαμψης και όχι επικοινωνιακής. 
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 Ευχαριστώ πολύ και εσάς, κύριε Πρόεδρε, και τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού, για τη συνεισφορά σας στη συζήτηση.   

 Τώρα καλώ στο βήμα τον κ. Γιώργο Περδίκη των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

 Στο μεταξύ, να πληροφορήσω το σώμα ότι βεβαίως ημερήσια διάταξη δεν ήταν δυνατόν να διανεμηθεί, 
δεδομένου ότι πρόκειται περί έκτακτης συνεδρίας της Βουλής, όμως αντιλαμβάνομαι ότι έχει διανεμηθεί ένα 
σημείωμα, το οποίο είναι διαφωτιστικό για τα νομοσχέδια και τις προτάσεις νόμου που έχουμε ενώπιόν μας. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη σημερινή έκτακτη συνεδρίαση, που κλήθηκε αρχικά να εξετάσει ένα κυβερνητικό νομοσχέδιο, έχουν, 
όπως έχουμε ακούσει, κατατεθεί είκοσι συνολικά προτάσεις νόμου και νομοσχέδια.  Και αυτός ο μεγάλος 
αριθμός προτάσεων νόμου και νομοσχεδίων από την κυβέρνηση κατατίθεται σε μια προσπάθεια 
καλοπροαίρετη, θα έλεγα, για να διορθωθούν τα αδιόρθωτα ενός αδιόρθωτου νομοσχεδίου καρμανιόλα.  Αυτό 
και μόνο αποδεικνύει πόσο “καλή” ήταν η διαπραγμάτευση μεταξύ της κυβέρνησης και της τρόικας, πόσο 
“καλό” ήταν αυτό το νομοσχέδιο, που χρειάζεται άλλα δεκαεννέα νομοσχέδια και μία απόφαση της Βουλής, 
μπας και τα καταφέρει αυτή η πολιτεία να το φτιάξει λίγο!  Αν φτιάχνεται, διότι επιμένω ότι αυτό το νομοσχέδιο, 
όπως και να ψηφιστεί, αποτελεί μία καρμανιόλα για την κυπριακή οικονομία, μία λαιμητόμο!  Και δεν πρόκειται 
να διορθωθεί με νομοσχέδια τα οποία είναι θνησιγενή και αναποτελεσματικά.   

 Και εξηγούμαι.  Μας λένε οι διεθνείς δανειστές μας «έχετε πρόβλημα με τις κυπριακές τράπεζες».  Μα, 
δεν είναι αυτών των τραπεζών που υποτίθεται ότι τους διορθώσαμε τα προβλήματά τους με δικές τους 
συνταγές πριν από ένα χρόνο;  Και με το αίμα των μετόχων και των καταθετών, Κυπρίων και ξένων;  Γιατί 
έχουν σήμερα πρόβλημα οι κυπριακές τράπεζες;  Φταίνε οι μάγειροι, που έφτιαξαν τη συνταγή!  Και όμως αυτοί 
οι μάγειροι φτιάχνουν καινούρια συνταγή σήμερα και μας λένε «έχετε τα λεγόμενα stress tests και, για να τα 
περάσετε, έχετε μια άλλη συνταγή».  Και εμείς σπεύδουμε να υλοποιήσουμε αυτή τη συνταγή, βάζοντας και 
παράπλευρες συνταγούλες.  Και εγώ σας λέω: Αυτό είναι το πρόβλημα της κυπριακής οικονομίας;  Τα stress 
tests των κυπριακών τραπεζών ή η ανεργία, η ύφεση, τα κοινωνικά παντοπωλεία, η φτώχια και η δυστυχία;  Σε 
τι θα διορθώσει την κυπριακή οικονομία αυτό το νομοσχέδιο και τα παρεμφερή του, τα παρελκόμενά του;  
Απλά, ακολουθούμε μία συνταγή, η οποία είναι αμφίβολο αν θα είναι επιτυχής, για την οποία όλοι ξέρουν 
πλέον, και το ομολογούν και οι ίδιοι, ότι η συνταγή αυτή κτίστηκε με πολιτικό σκεπτικό.  Ήταν μια πολιτική 
απόφαση συγκεκριμένων κύκλων στην Ευρώπη, που δυστυχώς κατάφεραν να την περάσουν με δικά μας 
λάθη, με τα λάθη των κυβερνήσεων της Κύπρου και του πολιτικού και οικονομικού κατεστημένου της χώρας, 
για να κάμουν τα δικά τους tests, για να κάνουν τα δικό τους πείραμα.   

 Το πειραματόζωο βρίσκεται και πάλι ενώπιον μιας καινούριας πειραματικής εφαρμογής.  Νομοθεσία, 
λέει, για τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Από πότε είναι αυτά τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια στις τράπεζες και στο συνεργατισμό;  Τι έκαμαν η Κεντρική Τράπεζα, οι τράπεζες και η 
κυβέρνηση, για να εισπράξουν τόσα χρόνια από αυτούς που χρωστούν;  Τι έχουν να μας πουν γι’ αυτούς τους 
μεγαλοοφειλέτες που χρωστούν στην Τράπεζα Κύπρου το μεγαλύτερο ποσοστό;  Γιατί, αν είναι €6 δις στην 
Τράπεζα Κύπρου, σημαίνει ότι είναι γύρω στο 30% με 40% των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Που τα 
χρωστούν πόσοι;  ∆ύο δωδεκάδες μεγαλοοφειλετών, τους οποίους αρνείται και η κυβέρνηση και η Κεντρική 
Τράπεζα να τους αποκαλύψουν και να αποκαλύψουν τι χρωστούν και να τους κυνηγήσουν!  Και τους κάνουν 
πλάτες!  Και τους στηρίζουν!  Και για χάρη αυτών των κυρίων, οι οποίοι δεν πληρώνουν, πρέπει να πληρώσει 
ο Κωστής τζι ο Γιαννής τζι η Μαρούλα τζι η ∆ημητρούλα!  Να κινδυνέψει το σπίτι της, το χωράφι της, η 
οικογενειακή της ισορροπία, όση έχει μείνει, μετά από όλα αυτά τα μέτρα της τρόικας και της κυβέρνησης.   

 Και όλα αυτά, αγαπητοί κύριοι και κυρίες, προσέξτε σε ποιο κλίμα γίνονται.  Στο κλίμα της 
προετοιμασίας;  Στο κλίμα της συνεργασίας;  Στο κλίμα της συναίνεσης;  Μέσα σε ένα απαράδεκτο κλίμα 
πιέσεων, κλίμα πανικού, κλίμα διασποράς φημών που ξεκινούν από το αγλάισμα, όπως είπε και ένας 
βουλευτής, του Εθνικού Συμβουλίου Οικονομίας.  Το διαμάντι αυτό της κυπριακής οικονομίας, το οποίο έχει και 
σύμβουλό του ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, που, αν θέλει να είναι συνεπής με τα λόγια του, έπρεπε σήμερα 
κανονικά να τον είχε αποπέμψει από πρόεδρο του Συμβουλίου Οικονομίας.  Αν ήθελε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας να είναι συνεπής, έπρεπε σήμερα, όπως κυνήγησε τον άγνωστο αυτό τριανταπεντάχρονο και τον 
συνέλαβε και καλά του έκανε η κυπριακή αστυνομία…  ∆ε λέω να συλλάβει τον κ. Πισσαρίδη, αλλά μία 
αποπομπή από το Συμβούλιο Οικονομίας έπρεπε να την είχε εισπράξει το αγλάισμα του Εθνικού Συμβουλίου 
Οικονομίας!   
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 Συγγνώμη, κύριε Θεμιστοκλέους, που χρησιμοποιώ συνέχεια τη λέξη σας, αλλά μου άρεσε ιδιαιτέρως.  
Το αγλάισμα του Συμβουλίου Οικονομίας!  Ο μέγας φημολόγος και λασπολόγος της κυπριακής οικονομίας!  
Έπρεπε τουλάχιστον αυτός να είχε αποπεμφθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Συντομεύετε… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τι είναι, κύριε Πρόεδρε;  Είπα κάτι που είναι εκτός της… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, είναι για το χρόνο που λέω.  Έχετε συμπληρώσει το χρόνο, αλλά θα σας δώσω μια παράταση.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να ψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, διότι δεν έχει υποστεί εκείνες τις αλλαγές, ώστε να είναι αβλαβές.  Παραμένει μία λαιμητόμος, ένας 
εκσκαφέας, ένας οδοστρωτήρας της κυπριακής οικονομίας.  Θα υποστηρίξουμε όλα τα νομοσχέδια και όλες τις 
προτάσεις νόμου που προσπαθούν να δώσουν κάποια όπλα στο φτωχό δανειολήπτη, στοχευμένα, 
προστατεύουν όσο μπορούν να προστατέψουν -γιατί εγώ αμφιβάλλω και γι’ αυτό το όπλο- την πρώτη κατοικία 
και τη μικρή επαγγελματική στέγη, για τα οποία όμως φοβάμαι να πω ότι έχουν το στοιχείο του θνησιγενούς, 
αφού είναι στα χέρια της κυβέρνησης, του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να τα παραπέμψει στις ελληνικές 
καλένδες με τη γνωστή διαδικασία που όλοι ξέρετε. 

 Αυτή είναι η δική μας η θέση.  Λυπούμαι πραγματικά που η κυβέρνηση δεν έχει αντιληφθεί ότι, για να 
βγούμε από αυτή τη φοβερή κρίση, χρειάζεται συνεργασία με όλες τις πολιτικές δυνάμεις και τις δυνάμεις της 
κοινωνίας.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Περδίκη για την παρέμβασή του στη συζήτηση και καλώ τώρα τον κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη, πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, να προσέλθει στο βήμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι και κυρίες συναδέλφισσες,  

 Καταρχάς, να μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες της Βουλής που εργάστηκαν τόσο σκληρά 
και, επειδή υπηρεσίες και θεσμοί σ’ αυτό τον τόπο είναι κλονισμένοι, είναι καλά εκεί που η λειτουργία είναι 
θαυμάσια, όχι ικανοποιητική μόνο, να το τονίζουμε. 

 Το μνημόνιο κρίθηκε και από τη δική μου ψήφο.  Είναι αυτό που με υποχρεώνει και με αναγκάζει να 
συμπεριφέρομαι υπεύθυνα και ορθολογιστικά, αλλά και με περισσή έγνοια για τα αποτελέσματά του.  Αν το 
μνημόνιο -και έτσι το βλέπει και η τρόικα και οι δανειστές μας- έγινε, για να διορθωθεί η οικονομία και, για να 
διορθωθεί η οικονομία, πρέπει να διορθωθούν και τα κακώς έχοντα, να επέλθει μεταρρύθμιση, να 
καταργήσουμε την γραφειοκρατία, να αποδώσουμε δικαιοσύνη, τότε είμαστε στην ίδια συχνότητα και στον ίδιο 
σκοπό.  Αν όμως θέλουμε πάντα η συζήτηση, σε όλα τα ζητήματα, να γίνεται στο ουσιώδες μέρος με την 
απουσία της Βουλής και να καταλήγουμε στο τέλος σε επιλογές κάτω από εκβιασμούς ή με το να παίζονται 
επικοινωνιακά παιγνίδια, εγώ δεν είμαι σε αυτή τη συχνότητα.   

 Ο ορθολογισμός -και ήταν και υποχρέωση της τρόικας, που έχει την ολική εικόνα, και της κυβέρνησης 
φυσικά- λέει ότι έπρεπε το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας να ήταν πριν ή να ερχόταν μαζί με τις εκποιήσεις.  Είναι, το 
επαναλαμβάνω παρά τα λίγα λεπτά που έχω, και το κλίμα της ατιμωρησίας μετά από τόσους μήνες που με 
κάνει πολύ ύποπτο, όταν βλέπω όχι μόνο να μην… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καχύποπτο, όχι ύποπτο.  Καχύποπτο!   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καχύποπτο, με συγχωρείτε. Στο τέλος θα μείνω εγώ ο ύποπτος και αθώοι όλοι οι άλλοι· έτσι θα γίνει το 
πράγμα!  ∆εν έχω καμία αμφιβολία για το τι συμβαίνει σ’ αυτό τον τόπο.  Καμιά φορά, γλώσσα λανθάνουσα 
προβλέπει το μέλλον, όχι μόνο λέει την αλήθεια. 
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 ∆εν μπορεί, κύριοι υπουργοί, να μη λογοδοτούν οι υπαίτιοι.  ∆εν μπορεί να βλέπουμε ανθρώπους που 
έπρεπε να λογοδοτούν να αναβαθμίζονται στις τράπεζες, για να χειριστούν -να έρθω στο σήμερα, γιατί κάποιος 
μπορεί να μου πει «μα, τώρα τι θυμήθηκες;»- αυτό το νομοσχέδιο.  Είναι αυτοί οι ίδιοι που μας οδήγησαν κάτω 
από σκληρές συνθήκες να συζητούμε αυτό το νομοσχέδιο και σήμερα, γιατί ήταν ανίκανοι να αναδιαρθρώσουν 
τα δάνεια.  Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια από 35% πήγαν στο 50%, αν δεν κάνω λάθος.  Εν πάση 
περιπτώσει, αυξήθηκαν πάρα πολύ.  Αν δεν είχαμε αυτό το πρόβλημα, θα είχαμε περισσότερη άνεση να 
συζητούμε.  Είναι αυτοί οι ίδιοι -και μιλώ για το σύνολο του χρηματοπιστωτικού συστήματος- πού, όταν δώσαμε 
€1,4 δις στο συνεργατισμό…  Σήμερα βλέπουμε ότι μάλλον χρειάζεται και περαιτέρω ενίσχυση ο 
συνεργατισμός.  ∆ηλαδή αυτή η Βουλή θα είναι μεταξύ των εκβιασμών της τρόικας, των απειλών των 
πάνσοφων που έπρεπε να μας σώσουν, πριν φτάσουμε εδώ, και των ύποπτων και ανίκανων στο 
χρηματοπιστωτικό σύστημα και στο τέλος να φταίνε οι βουλευτές;   

 Κάποιοι που θέλουν να αντιμετωπίσουν με αυτό το πλαίσιο το μνημόνιο νομίζω ότι πρέπει να 
προβληματιστούν και πρέπει να δούμε τα πράγματα από την πρώτη αρχή.  Είμαστε εδώ γιατί οι πάνσοφοι 
οικονομολόγοι και τραπεζίτες πίεσαν τη Βουλή -δε θέλω να εξαιρώ τον εαυτό μου, ανεξάρτητα της στάσης μου- 
να ψηφίσει το €1,8 δις.  Μας εξήγησαν μέσα στο Προεδρικό, η ίδια η τρόικα, ότι μιλούσαμε για κούρεμα 20% 
και πήγαμε στο 47%.  Ενώ έπρεπε να ήταν στο 40%, βάλαμε και μαξιλάρι!  ∆εν ξέρω πού είναι το μαξιλάρι.  
Και θα πρέπει να απαντήσει και η ίδια η τρόικα αν είναι δανειστές που θέλουν να εξαφανίσουν την κοινωνία, 
την πραγματική οικονομία, να διαλύσουν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και αν είμαστε στην ίδια γραμμή, για να 
στήσουμε την οικονομία.  Εγώ πιστεύω ότι η τρόικα σε πολιτικό επίπεδο δεν έχει αυτή την πρόθεση.  Και 
πρέπει να ζητήσουμε εξηγήσεις σε πολιτικό επίπεδο, αν οι τεχνοκράτες της τρόικας εδώ μας παίζουν με 
εγωισμούς!   

 Έχουν μετρήσει οι τεχνοκράτες ότι υπάρχει πιθανότητα του χρόνου έτσι καιρό να έχουμε τύποις, όπως 
και σήμερα τύποις έχουμε, τράπεζες, αλλά να έχουμε χιλιάδες φτωχούς και όλες οι εταιρείες να είναι κλειστές;  
Αυτό το πράγμα μόνο σε πολιτικό επίπεδο, κύριοι υπουργοί, μπορεί να συζητηθεί.  Πιο συγκεκριμένα, θέλουν 
να διορθώσουμε το σύστημα ή να εκποιηθούν οι περιουσίες και να πτωχεύσει η κοινωνία; 

 Και τελειώνω.  Είμαστε όλοι μαζί, για να αλλάξουμε το σύστημα, να αλλάξουμε τα κακώς έχοντα, αλλά 
θα πρέπει να γίνονται και προσυνεννοήσεις. Θα πω όμως και το εξής:  Καλώ τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να 
μη δεχθεί τους εκβιασμούς της τρόικας και να αναπέμψει τα νομοσχέδια.  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
χρειάζεται τη συνεργασία αυτής της Βουλής περισσότερο από ό,τι χρειάζεται τη συνεργασία των τεχνοκρατών 
της τρόικας.  Επίσης, αν θέλουμε αυτό που ψηφίσαμε με μία ψήφο πλειοψηφία, το μνημόνιο, να έχει έστω και 
λίγες ελπίδες να πετύχει, πρέπει να προστατεύσουμε ως κόρην οφθαλμού αυτό που μας πρόσφερε ο Κύπριος 
πολίτης με την αρχοντιά του και την ανοχή του, την κοινωνική συνοχή!  Και, για να κρατήσουμε την κοινωνική 
συνοχή, πρέπει να το συζητήσουμε και πάλι σε πολιτικό επίπεδο με την τρόικα.  Χωρίς την κοινωνική συνοχή, 
αυτή την αξιοθαύμαστη κοινωνική συνοχή, δεν μπορεί να πετύχει το μνημόνιο όσες θυσίες και αν κάνουμε, 
όσους εκβιασμούς και αν κάνουν και σε όσους εκβιασμούς και αν υποκύψουμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη, για τη συμμετοχή σας στη συζήτηση και καλώ τώρα τον κ. Νικολαΐδη από 
πλευράς Ε∆ΕΚ να προσέλθει στο βήμα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Όταν η χώρα μας υπέγραφε το μνημόνιο πριν ενάμιση περίπου χρόνο, λέγαμε τότε ότι τα χειρότερα 
έπονται.  Και πράγματι, ακόμα μια φορά σήμερα, η Βουλή, το νομοθετικό σώμα της χώρας, βρίσκεται μπροστά 
σε εκβιαστικά διλήμματα, μπροστά σε αδιέξοδα διλήμματα.   

 Καλούμαστε να τοποθετηθούμε σε μια σειρά από νομοθετήματα, καλούμαστε να ψηφίσουμε ένα 
νομοσχέδιο το οποίο κατά γενική ομολογία είναι καταστροφικό και την ίδια στιγμή καλούμαστε να αποφασίσομε 
και να τοποθετηθούμε επί της άλλης επιλογής, ότι, αν δεν ψηφίσουμε το νομοσχέδιο αυτό, θα ακολουθήσει η 
καταστροφή της πατρίδας μας.  Καλούμαστε δηλαδή να επιλέξομε μεταξύ δύο καταστροφικών εξελίξεων, 
μεταξύ μιας καταστροφής και μιας άλλης καταστροφής.  Όλα αυτά τα διλήμματα, όλα αυτά τα αδιέξοδα είναι 
απόρροια των κακών προνοιών του μνημονίου που η πατρίδα μας υπέγραψε το Μάρτη του 2013.   

 Παράλληλα όμως, υπάρχει ακόμα ένας λόγος που έχουμε οδηγηθεί σ’ αυτά τα αδιέξοδα και αυτός ο 
λόγος είναι η αδυναμία μας δυστυχώς σ’ αυτή τη χώρα για εθνική συνεννόηση.  Έχουμε δυστυχώς μια 
διαχρονική αδυναμία να συνεννοούμαστε οι πολιτικές δυνάμεις, η κυβέρνηση, η νομοθετική εξουσία πάνω στα 
κυρίαρχα ζητήματα που αφορούν τον τόπο, πάνω στα μείζονα ζητήματα που αφορούν τον τόπο.  Και τα 
νομοσχέδια που συζητούμε σήμερα είναι μείζονα ζητήματα που αφορούν την κοινωνία.   
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 Εγείρονται με τη συζήτηση του νομοσχεδίου ή των νομοσχεδίων αυτών θέματα αρχής, θέματα 
διαχείρισης μιας δανειακής σύμβασης.  Τι είναι μια δανειακή σύμβαση;  Μια δανειακή σύμβαση είναι μια 
συμφωνία μεταξύ δύο μερών.  Μπορεί αυτή η συμφωνία μεταξύ δύο μερών να στηρίζεται πάνω στον εκβιασμό 
του ενός μέρους επί του άλλου μέρους;  Μπορεί να στηρίζεται πάνω σε μια μόνιμη τροποποίηση ή 
επικαιροποίηση αυτής της σύμβασης κατά το χειρότερο;  Ουδέποτε αυτή η σύμβαση να έχει τη δυνατότητα ή 
την πιθανότητα να βελτιωθεί;  Λέμε πάντα ότι το πάγιο επιχείρημα, για να ψηφίσομε κάτι, ένα μνημονιακό 
νομοσχέδιο, είναι ότι είναι μέσα στο μνημόνιο, είναι μνημονιακή μας υποχρέωση, και το λέμε ως εάν να είναι 
θέσφατο, ως εάν να είναι δόγμα, ως εάν να μην μπορεί τίποτε να αλλάξει!   

 Το μνημόνιο συνήθως θέτει κάποια πλαίσια.  Στην προκείμενη περίπτωση, σ’ ό,τι αφορά το νόμο περί 
των εκποιήσεων, έθεσε ένα πλαίσιο μέσα σε πέντε συνολικά γραμμές.  Τι λέει;  Λέει ότι υπάρχει μια νομοθεσία 
για τις εκποιήσεις η οποία είναι αναποτελεσματική και πρέπει να εκσυγχρονιστεί και να εισαχθεί ο θεσμός των 
ιδιωτικών πλειστηριασμών, για να επισπευσθεί αυτή η διαδικασία.  Αυτές οι πέντε γραμμές είναι οι μνημονιακές 
μας υποχρεώσεις, τες οποίες μνημονιακές υποχρεώσεις έχουμε ικανοποιήσει.   

 Το να ερχόμαστε σήμερα στη βάση ενός νομοσχεδίου που περιέχει μέσα πρόνοιες που απέχουν πάρα 
πολύ από τις βασικές μας υποχρεώσεις με βάση το μνημόνιο, απέχουν μια απόσταση την οποία η κυβέρνηση 
δεν είχε καμία υποχρέωση να διανύσει, ναι, είναι μια παρεκτροπή.  ∆εν μπορεί να θεωρείται ότι παραβιάζουμε 
τες δανειακές μας υποχρεώσεις, όταν από τη μια δεν παραβιάζουμε αυτό καθεαυτό το μνημόνιο και από την 
άλλη παραβιάζουμε μια συμφωνία που έκαμε η κυβέρνηση -κακώς!- χωρίς να συνεννοηθεί προηγουμένως με 
τα κόμματα, με τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου, και ενώ θα έπρεπε να ήξερε ότι αυτή η συμφωνία που 
αφορούσε το νομοσχέδιο δε θα μπορούσε να γίνει αποδεχτή από κανένα κοινοβούλιο. 

 Η κυβέρνηση επέδειξε ακόμα μία σοβαρή ολιγωρία πέρα από το λάθος της συμφωνίας για ένα 
νομοσχέδιο απαράδεκτο.  Ήταν η ολιγωρία να καταθέσει έγκαιρα ένα πλαίσιο, ένα νομοθετικό πλαίσιο, που 
αφορούσε την αφερεγγυότητα, που αφορούσε δηλαδή τους όρους μέσα στους οποίους θα κινηθούν οι 
τράπεζες, τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, στη διαχείριση των δανείων και των δανειοληπτών, που στη βάση 
αυτού του πλαισίου θα μπορούσε εκ των υστέρων να δικαιολογήσει ένα νομοθέτημα που θα αφορούσε ένα 
μέρος της όλης εικόνας που είναι η διαχείριση των θεμάτων που αφορούν τις εκποιήσεις.  Αντί αυτού, μετά από 
ολιγωρία ενάμιση χρόνου, μας έφερε ένα νομοσχέδιο που αφορά τις εκποιήσεις, το οποίο θα στηρίζεται σε 
πρόνοιες μιας φιλοσοφίας αφερεγγυότητας, χωρίς καν να ξέρουμε ποια θα είναι στη λεπτομέρειά της αυτή η 
φιλοσοφία της αφερεγγυότητας!  Είναι γι’ αυτό που θεωρούμε σωστή την άποψη και τη στηρίζομε, ότι σε καμία 
περίπτωση δεν πρέπει ο νόμος που αφορά τις εκποιήσεις να ισχύσει χωρίς την ταυτόχρονη ισχύ του πλαισίου 
της νομοθεσίας που αφορά την αφερεγγυότητα.   

 Κάθε νομοθέτημα, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να πληρεί κάποιες βασικές προϋποθέσεις.  Αυτές οι 
βασικές προϋποθέσεις είναι να είναι ισορροπημένο και να είναι δίκαιο προς τους πολίτες.  Το συγκεκριμένο 
νομοθέτημα κατά γενική ομολογία δεν είναι ούτε ισορροπημένο ούτε δίκαιο.  Αφήνει ανοικτά τα περιθώρια για 
παρεκτροπές και για καταστροφικές εξελίξεις, όπως είναι οι μαζικές εκποιήσεις, όπως είναι η κάθετη και 
καταστροφική πτώση των αξιών των ακινήτων, όπως είναι η έκθεση των ευάλωτων δανειοληπτών, των 
ευάλωτων ομάδων στες οποιεσδήποτε ενέργειες των τραπεζών, οι οποίες δε διαχωρίζουν, δεν έχουν καμία 
υποχρέωση να διαχωρίσουν τους δανειολήπτες σε καλούς και κακούς, σε μεγάλους και μικρούς, σε ευάλωτους 
και μη ευάλωτους, σε αυτούς που μπορούν να πληρώσουν και επιλέγουν να μην πληρώνουν στρατηγικά και σε 
αυτούς που αντικειμενικά δεν μπορούν εξαιτίας της κρίσης, γιατί έχασαν τη δουλειά τους ή γιατί μειώθηκαν τα 
εισοδήματά τους.  Αυτές τες παρεκτροπές, αυτά τα κενά επιχείρησε η Βουλή να διορθώσει.   

 Εμείς ως Ε∆ΕΚ έχουμε καταθέσει μια σειρά από ισορροπημένες, λογικές, κοστολογημένες, 
τεκμηριωμένες προτάσεις, οι οποίες και διορθώνουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και ικανοποιούν τον όρο για 
εκσυγχρονισμό του νομοσχεδίου, αλλά και εγκαθιδρύουν ένα δίκτυο κοινωνικής προστασίας το οποίο 
επιβάλλεται, είναι η πρώτη υποχρέωσή μας, να προστατεύσουμε τους πολίτες αυτής της χώρας.   

 Από την αρχή δυστυχώς η κυβέρνηση ακολούθησε μια πολιτική η οποία ήταν αντιπαραγωγική και 
λανθασμένη, ήταν μια πολιτική εκβιασμών.  Θα δεχτείτε αυτό το μνημόνιο είτε το θέλετε είτε δεν το θέλετε, γιατί 
μας το επιβάλλει η τρόικα!  Στο βωμό αυτής της πολιτικής δυστυχώς, ακόμα και απαντήσεις της τρόικας οι 
οποίες θα μπορούσαν να ερμηνευθούν και θα έπρεπε να ερμηνευθούν κατά τρόπο όχι κάθετο και αρνητικό, 
επιχείρησε η κυβέρνηση να τις ερμηνεύσει ότι είναι πλήρης άρνηση της τρόικας να δεχτεί οποιεσδήποτε 
διαφοροποιήσεις επί του νομοσχεδίου. 

 Οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου προχώρησαν με ευθύνη σε μια προσπάθεια να συγκεράσουν τες 
απόψεις τους και υπήρξε μια κατάληξη, πρέπει να πούμε, επί μιας σειράς θεμάτων τα οποία θεωρήθηκαν από 
όλες -και το τονίζω, όλες!- τις πολιτικές δυνάμεις ότι είναι θέματα τα οποία θα έπρεπε να τύχουν αλλαγών και 
αυτές οι αλλαγές επί των κυβερνητικών νομοσχεδίων θα έπρεπε να ήταν τέτοιες που να καθιστούν το όλο 
νομοθετικό πλαίσιο συμβατό με τις απαιτήσεις της Βουλής, που εκφράζουν και τις απαιτήσεις της κοινωνίας.   

 ∆υστυχώς, φτάσαμε στο σημείο να επιχειρούμε σήμερα αλλαγές επί των κυβερνητικών νομοσχεδίων, 
κατά τρόπο που οι λύσεις που θα δοθούν θα είναι ελλειμματικές.  Αν οι αλλαγές αυτές δοθούν εν είδει 
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προτάσεων νόμου, κινδυνεύουν να αναπεμφθούν από τον Πρόεδρο.  Αν οι αλλαγές αυτές επιχειρηθούν εν είδει 
τροπολογιών επί του νομοσχεδίου, κινδυνεύουν να ενοχλήσουν την τρόικα.  Ό,τι κάνομε δυστυχώς θα είναι 
ελλειμματικό και δε θα μπορεί να διορθώσει την κατάσταση, όπως θα μπορούσαμε να την είχαμε διορθώσει, αν 
από την αρχή διαχειριζόμασταν την περίπτωση των μνημονιακών μας υποχρεώσεων με διαφορετικό τρόπο.  
Και η κατάσταση ασφαλώς και ο δρόμος δε σταματά εδώ.  Αύριο θα έρθει η νομοθεσία που θα αφορά τες 
ιδιωτικοποιήσεις, μεθαύριο το ΓΕΣΥ και ούτω καθεξής.   

 Θα πρέπει επιτέλους να αποφασίσουμε ότι θα μαθαίνουμε και θα διδασκόμεθα από τα λάθη μας.  Και 
αυτή είναι η ελπίδα, κύριε Πρόεδρε, ότι με την τελική κατάληξη της σημερινής συνεδρίας, αφού, ελπίζουμε, 
περάσουν όλες οι τροπολογίες οι λογικές και ισορροπημένες που θα εισηγηθούμε, θα μπορέσει να περάσει ένα 
νομοσχέδιο, ένα νομοθέτημα, το οποίο να είναι και σωστό και εκσυγχρονιστικό και να διασκεδάζει τους φόβους 
αυτής της κοινωνίας, την επόμενη φορά, όταν θα αρχίσομε να συζητούμε πλέον μνημονιακά νομοσχέδια, να το 
κάνουμε πιο σοφά, πιο λογικά και να μην οδηγήσουμε τους εαυτούς μας σε αδιέξοδα, όπως αυτό που 
βρισκόμαστε σήμερα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικολαΐδη για τη συνεισφορά του στη συζήτηση.   

 Παρακαλώ τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νικόλα Παπαδόπουλο να έρθει στο βήμα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι εκποιήσεις παρουσιάζονται ως οι λύσεις του προβλήματος των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Και 
οφείλουμε να ρωτήσουμε γιατί αυτή τη στιγμή τα μισά δάνεια της Κύπρου δεν εξυπηρετούνται.  Γιατί οι μισοί 
συμπολίτες μας δεν μπορούν να αντεπεξέλθουν στις δανειακές τους υποχρεώσεις;  Επειδή ξαφνικά 
ανακάλυψαν ότι υπήρχαν οι καθυστερήσεις στη διαδικασία του Κτηματολογίου;  Επειδή ξαφνικά οι Κύπριοι, οι 
μισοί Κύπριοι, έγιναν απατεώνες και δε θέλουν να ανταποκριθούν στες δανειακές τους υποχρεώσεις;  Ή 
μήπως συμβαίνει κάτι άλλο;   

 Για να βρούμε τη λύση του προβλήματός μας, πρέπει να καταλάβουμε ποιο είναι το πρόβλημα.  Ένα 
από τα βασικά μας προβλήματα είναι ότι με τη λύση που επιβλήθηκε στην Κύπρο το Μάρτιο του 2013 
καταστράφηκαν, εξαφανίστηκαν €20 δις από την κυπριακή οικονομία, €8 δις με το κούρεμα των καταθέσεων, 
€4 δις με τα αξιόγραφα, €8 δις από τους μετόχους.  Οκτώ απ’ αυτά τα δισεκατομμύρια τα στείλαμε στην 
Ελλάδα με το κούρεμα των ομολόγων και το ξεπούλημα των κυπριακών τραπεζικών παραρτημάτων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εγώ δεν κάμνω αναφορά για το ποιος φταίει ή τι έγινε.  Αυτό είναι ένα γεγονός και αυτή η τρύπα δεν 
πρόκειται να γεμίσει ούτε με το ξεπούλημα των σπιτιών ούτε με το ξεπούλημα των επιχειρήσεων ούτε με το 
ξεπούλημα της κρατικής περιουσίας.  ∆εν πρόκειται να αντιμετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα με τέτοιες 
μεθόδους.  Επομένως, εάν θέλουμε να λύσουμε το πρόβλημα, πρέπει ακριβώς να αντιμετωπίσουμε το 
πραγματικό πρόβλημα.   

 ∆ε θα μείνω στο γεγονός ότι, ενώ για δεκαπέντε μήνες γνωρίζαμε ότι υπήρχε αυτή η πρόνοια στο 
μνημόνιο για τες εκποιήσεις -είναι πρόνοια του μνημονίου- δεν έγινε διάλογος και τρέχουμε την τελευταία 
στιγμή να βρούμε τον τρόπο να περάσουμε νομοσχέδια.  ∆υστυχώς, το πρόβλημα είναι ότι και η λύση που έχει 
έρθει δεν είναι η σωστή λύση.  Τρέχουμε να ψηφίσουμε τις μαζικές εκποιήσεις, επειδή δεν ήρθε η λύση που 
έπρεπε να είχε έρθει, όπως έγινε στην περίπτωση της Ιρλανδίας όπου δημιουργήθηκε μία εταιρεία διαχείρισης 
των προβληματικών δανείων, που θα μπορούσε και στην περίπτωση της Κύπρου να περιορίσει τες ανάγκες 
των τραπεζών, να συγκρατήσει τες μαζικές εκποιήσεις, να συγκρατήσει τες τιμές των ακινήτων τζιαι να μη 
μετρά στο δημόσιο χρέος, όπως έγινε στην περίπτωση της Ιρλανδίας.  ∆εν κάναμε αυτό το πράγμα και πάμε 
να ψηφίσουμε τη δεύτερη επιλογή που είναι να γεμίσουμε τις τρύπες των τραπεζών με την κατάσχεση της 
περιουσίας του κυπριακού λαού.  Και οι μαζικές εκποιήσεις θα είναι αναπόφευκτες.  Είναι μαθηματικά!   

 Αυτή τη στιγμή, όπως μας λέει το Κτηματολόγιο, η ακίνητη περιουσία στην Κύπρο έχει αξία €155 δις.  
€44 δις είναι υποθηκευμένα, ένα στα τρία ακίνητα.  Το ένα δεύτερο των μη εξυπηρετούμενων δανείων σημαίνει 
ότι περίπου το ένα δεύτερο αυτών των υποθηκευμένων ακινήτων θα έχει πρόβλημα.  €22 δις υποθηκευμένα 
ακίνητα.  €27 δις μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Ε, πείτε μου εσείς πώς θα καλυφθεί αυτή η τρύπα!  Ο 
συνεργατισμός τι θα κάμει που έχει €7 δις μη εξυπηρετούμενα δάνεια και το ένα δεύτερο των δανείων του 
συνεργατισμού είναι στεγαστικά;  Τι θα κάμει ο συνεργατισμός;   
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 Οι μαζικές εκποιήσεις είναι αναπόφευκτες, εκτός αν ελεγχθούν με τη νομοθεσία που θα ψηφίσουμε, 
εκτός αν βρεθεί ένας άλλος θεσμικός τρόπος, όπως θα ήταν η εταιρεία διαχείρισης προβληματικών δανείων, 
για να σταματήσουμε τες μαζικές εκποιήσεις που θα επιδεινώσουν την ύφεση της κυπριακής οικονομίας, που 
θα αυξήσουν την ανεργία, που θα καταστρέψουν τη δομή της κυπριακής επιχειρηματικής δραστηριότητας, γιατί 
είναι ορθό να επιμένουμε να προστατεύσουμε την κατοικία και θα προσπαθήσουμε να την προστατέψουμε με 
τις προτάσεις νόμου και τες τροπολογίες.   

 Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν καταστραφούν οι κυπριακές επιχειρήσεις, δε θα μείνουν 
κατοικίες.  Εάν η οικογένεια χάσει τον εισοδηματία της οικογένειας, θα χάσει το σπίτι της.  Αν η οικογένεια χάσει 
την οικογενειακή της επιχείρηση, θα χάσει το σπίτι της.  Με το να προστατεύσουμε την κατοικία και να 
διαλύσουμε τες επιχειρήσεις δεν εκάμαμε τίποτα!   

 Για αυτό το νομοσχέδιο το ∆ημοκρατικό Κόμμα από την αρχή τοποθετήθηκε και είπε ότι δεν ήταν 
ικανοποιητικό, δεν ήταν αποδεχτό και από την πρώτη στιγμή ζητήσαμε να γίνουν σημαντικές αλλαγές, που να 
προστατεύουν τες μικρομεσαίες επιχειρήσεις, τα κυπριακά νοικοκυριά και την οικονομία ευρύτερα.  Κάποιες 
από τες εισηγήσεις μας υιοθετήθηκαν και από την κυβέρνηση μετά από τη σύντομη συζήτηση που είχαμε.  Ο 
έλεγχος της διαπλοκής, έτσι ώστε μεγαλομέτοχοι να μη δικαιούνται να αγοράζουν αυτά τα ακίνητα σε 
πλειστηριασμούς, η προστασία των αγοραστών που σήμερα δεν έχουν τίτλο, να δικαιούται ο οφειλέτης να 
επικαλείται την τιμή του Κτηματολογίου, να ενημερώνεται η Βουλή για την πορεία των αναδιαρθρώσεων.  
∆ιαφυλάξαμε τη διαδοχή των υποχρεώσεων του όποιου αγοραστή θα αγοράσει ενδεχομένως δάνεια, έστω και 
αν σήμερα με την υφιστάμενη νομοθεσία απαγορεύεται να πωλήσει τράπεζα δάνειο σε οποιονδήποτε δεν είναι 
τράπεζα.  Η νομική αρωγή, καταχρηστικές ρήτρες, ο περιορισμός της αυθαίρετης διακύμανσης του περιθωρίου, 
ο περιορισμός του 2% για τον τόκο υπερημερίας, αυτές ήταν σημαντικές αλλαγές!  ∆εν ήταν όμως αρκετές.   

 Επιμένουμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι πρέπει να υπάρχει μία άμεση διασύνδεσις μεταξύ του νόμου 
των εκποιήσεων και του πλαισίου αφερεγγυότητας, το οποίο, όπως μας έχει λεχθεί, έχει ήδη αποδεχθεί η 
τρόικα, γι’ αυτό έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου με την οποία προνοείται ότι δε θα τεθεί σε εφαρμογή ο νόμος 
των εκποιήσεων, εκτός εάν πρώτα τεθεί σε εφαρμογή το πλαίσιο αφερεγγυότητας όπως αυτό θα καθοριστεί με 
την απόφαση που θα ψηφίσει σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Επιμένουμε σε εισηγήσεις, έτσι ώστε να 
διαφυλαχθεί και να εφαρμοστεί η αναδρομικότητα των καταχρηστικών χρεώσεων που έχουν επιβάλει οι 
τράπεζες μέχρι σήμερα και θα προσυπογράψουμε φυσικά τες προτάσεις νόμου που θα διαφυλάξουν την 
πρώτη κατοικία, την επαγγελματική στέγη, την προστασία των εγγυητών και άλλες προτάσεις που θα 
εφαρμόσουν και θα θέσουν σε εφαρμογή ένα δίχτυ ασφαλείας των Κύπριων πολιτών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να συνεχιστεί η συζήτηση, αυτή η συζήτηση που ξεκίνησε δυστυχώς κάτω 
από πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες και σ’ ό,τι αφορά το πλαίσιο αφερεγγυότητας.  Να βρούμε τους τρόπους, 
για να εξαναγκάσουμε τις τράπεζες να αναδιαρθρώνουν τα δάνεια.  Για να μην πάθουμε αυτά που πάθαμε με 
τες εκποιήσεις, εμείς εισηγούμαστε να διαμορφωθεί ένα εθνικό πλαίσιο επαναδιαπραγμάτευσης.  Αφού και η 
κυβέρνηση θέλει να επαναδιαπραγματευθεί, αφού και η κυβέρνηση επαναδιαπραγματεύθηκε τις εκποιήσεις τες 
τελευταίες μέρες, ε, ας το κάμουμε θεσμικά, ας ενημερώνεται η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Να σας πούμε 
εμείς ποιες είναι οι ανησυχίες μας!  Θέλουμε να ξέρουμε αν θα έχουμε τα ίδια με το ΓΕΣΥ, με τες 
ιδιωτικοποιήσεις, με τα πάντα!  Πρέπει άμεσα να ξεκινήσει μία συζήτηση για τη δημιουργία εταιρείας 
διαχείρισης προβληματικών δανείων.   

 Και καταλήγω, κύριε Πρόεδρε.  Η Ελλάδα στες 14 του Νιόβρη θα έχει σύσκεψη μαζί με τους 
εκπροσώπους της τρόικας τζιαι με τους δανειστές της, για να συζητήσει τη διευθέτηση του ελληνικού χρέους.  
Η Ελλάδα διεκδικεί -τζιαι μπράβο της!- βελτίωση του δικού της προγράμματος, περισσότερες διευκολύνσεις, 
ίσως και περισσότερα χρήματα.  Εμείς που χρηματοδοτήσαμε το ελληνικό χρέος και γυρεύομε σήμερα τους 
τρόπους να καλύψουμε αυτή τη χρηματοδότηση με τες εκποιήσεις δε θα πάμε να ζητήσουμε κάτι;  Εμείς 
θεωρούμε ότι το πρόγραμμα της Κύπρου πάει περίφημα και δε θα προσπαθήσουμε να ανοίξουμε μία 
συζήτηση, τη στιγμή που η Ελλάδα για τες δικές της ανάγκες συζητά με τους δανειστές της;   

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα καλούμε την κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη να ξεκινήσει αυτή τη συζήτηση.  
Θα τεθούν αυτά τα ζητήματα.  Η Ελλάδα θα ζητήσει βοήθεια και να της τη δώσουμε.  Να είμαστε οι πρώτοι που 
να θέλουμε να βοηθήσουμε κι άλλο την Ελλάδα.  Αλλά να βοηθήσομε τζιαι τους Κυπραίους!  Να βοηθήσουμε 
εκείνους που εκουρέψαμεν, για να ανακεφαλαιοποιήσουν ελληνικές τράπεζες!  Ας αφήσουμε στην πάντα τις 
συζητήσεις για τα σπίτια και τουλάχιστον ας ξεκινήσουμε τες συζητήσεις για το πώς θα φέρουμε πίσω τα λεφτά 
που μας έκλεψαν! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο για τη συνεισφορά του στη συζήτηση και για το σύντομο επίσης 
της παρέμβασης και καλώ τώρα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Άντρο Κυπριανού να προσέλθει στο βήμα. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kύριοι υπουργοί,  

 Aγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι πάρα πολύ κρίσιμο και καθοριστικό, θα έλεγα, για χιλιάδες 
συμπατριώτες μας και αυτό καθιστά την ίδια τη συζήτηση εξ αντικειμένου πάρα πολύ δύσκολη.  Θα μπορούσε 
να ήταν πιο εύκολη η συζήτηση βέβαια, εάν η κυβέρνηση ακολουθούσε μια διαφορετική πορεία όλους αυτούς 
τους τελευταίους δεκαοκτώ μήνες, αν, αντί της επίδειξης αλαζονείας, αντί να παρακολουθεί ως θεατής τις 
εξελίξεις, δίχως να προετοιμάζει τα απαραίτητα νομοσχέδια, ενδιαφερόταν να συζητήσει με τα πολιτικά 
κόμματα, να ακούσει απόψεις και έγκαιρα να ετοιμάσει προτάσεις οι οποίες να συζητηθούν, έτσι ώστε να 
έχουμε το καλύτερο δυνατό πλαίσιο.  

 Έγινε κακή διαπραγμάτευση, κύριε Πρόεδρε.  Και το γεγονός ότι έγινε κακή διαπραγμάτευση 
αποδεικνύεται από το ότι έχουν ήδη επέλθει επτά τροποποιήσεις, τις οποίες κατέθεσαν τα κόμματα και η 
κυβέρνηση τις αποδέχθηκε, γιατί τις δέχθηκε η τρόικα μέσα στο κύριο νομοσχέδιο.  Επήλθαν όμως ταυτόχρονα 
και τροποποιήσεις πάνω στα τρία πρόσθετα νομοσχέδια τα οποία έχει καταθέσει η κυβέρνηση.  Και σήμερα 
ενώπιόν της η Βουλή έχει σειρά προτάσεων νόμου και τροπολογιών, για να μπορέσουμε να διαμορφώσουμε 
ένα πλαίσιο το οποίο να είναι κάπως ικανοποιητικό.  Αυτό, επαναλαμβάνω, δείχνει ότι έγινε κακή 
διαπραγμάτευση.  Και ελπίζω και εύχομαι αυτή η εμπειρία που αποκομίζει η κυβέρνηση από τις συζητήσεις 
των τελευταίων εβδομάδων να γίνει μάθημα για το μέλλον.  Να μην ξανασυμπεριφερθεί με τον ίδιο τρόπο, 
δηλαδή με αλαζονεία και ερχόμενη την τελευταία στιγμή, για να πει στα πολιτικά κόμματα «είτε θα το ψηφίσετε 
είτε θα έχουμε να αντιμετωπίσουμε προβλήματα». 

 Ο νόμος χρειαζόταν εκσυγχρονισμό, ο νόμος των εκποιήσεων.  Και είναι γεγονός ότι υπήρχε αναφορά 
μέσα στο μνημόνιο του 2012.  Τι έλεγε όμως εκείνο το μνημόνιο;  Επειδή γίνεται πολλή κατάχρηση από το 
κυβερνών κόμμα, την κυβέρνηση, του εξής:  «Μα, έν’ εσείς που τα εδεχτήκατε αυτά τα πράγματα», το μνημόνιο 
τότε ήταν ξεκάθαρο.  Οι απαραίτητες νομοθετικές αλλαγές θα εφαρμοστούν, δεδομένου ότι οι 
μακροοικονομικές συνθήκες το επιτρέπουν.  Ε, σήμερα κάθε άλλο παρά οι μακροοικονομικές συνθήκες 
επιτρέπουν να εφαρμόσουμε ένα τέτοιο νομοσχέδιο.  Επαναλαμβάνω όμως ότι ο νόμος χρειαζόταν 
εκσυγχρονισμό.  Εμείς το είχαμε συνειδητοποιήσει.  Πρώτοι είχαμε καταθέσει πρόταση για τροποποίηση της 
σχετικής νομοθεσίας το ∆εκέμβρη του 2012, όταν στην εξουσία βρισκόταν ο ∆ημήτρης Χριστόφιας και όχι ο 
Νίκος Αναστασιάδης, για να μας λένε σήμερα ότι ελαυνόμαστε δήθεν από αντιπολιτευτικά κριτήρια.  Ένα 
κριτήριο μας καθοδηγεί εμάς, το πώς θα καταφέρουμε να προστατέψουμε εκείνα τα στρώματα του λαού τα 
οποία χρειάζονται την προστασία μας λόγω των εξελίξεων στην οικονομία του τόπου.   

 Αδιαφόρησε πλήρως η κυβέρνηση, όταν ανέλαβε την εξουσία το Μάρτη του 2013.  Καταφέραμε να 
ξεκινήσει η συζήτηση στη βάση ενός κειμένου το οποίο ετοιμάσαμε από κοινού με την Ε∆ΕΚ το Σεπτέμβρη του 
2013.  Η συζήτηση στην επιτροπή διήρκησε επτά ολόκληρους μήνες, από τον Οκτώβρη του 2013 μέχρι τον 
Απρίλη του 2014.  Παντελώς απούσα η κυβέρνηση από αυτή τη συζήτηση.  Αδιαφόρησε εντελώς.  ∆εν 
προσπάθησε να συμμετάσχει σε αυτή τη διαδικασία, για να συμβάλει στο να διαμορφώσουμε ένα πλαίσιο το 
οποίο και κατά τη δική της την άποψη θα ήταν ικανοποιητικό, παρά μόνο την ώρα την κρίσιμη, όταν ήμασταν 
έτοιμοι να πάμε στην ολομέλεια της Βουλής, χρησιμοποίησε κάποια πλειοψηφία στη Βουλή, για να μπλοκάρει 
την υπερψήφιση της σχετικής πρότασης νόμου.  Και η διαπίστωσή μας δυστυχώς είναι ότι, ακόμα και τις 
τελευταίες εβδομάδες που συζητούσαμε, η κυβέρνηση δε γνώριζε ποιες ήταν οι πρόνοιες της πρότασης νόμου 
την οποία είχαμε καταθέσει από κοινού με την Ε∆ΕΚ.  Και χαιρετίζω το γεγονός ότι σήμερα αυτή η πρόταση 
έχει υιοθετηθεί και από τα υπόλοιπα κόμματα εκτός του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και θα τεθεί ξανά ενώπιον 
της ολομέλειας της Βουλής.  Μπλόκαρε τότε η κυβέρνηση τα πολιτικά κόμματα και είπε «σε τρεις εβδομάδες θα 
φέρω πρόταση».  Αντί σε τρεις εβδομάδες έφερε την πρόταση αρχές του Αυγούστου και ανέλαβε να 
διαπραγματευτεί με τα κόμματα.  Ποια ήταν η διαπραγμάτευση που έγινε;  Μας είπε το εξής:  «Ξέρετε, αυτό 
είναι το κείμενο στο οποίο καταλήξαμε με την τρόικα και πρέπει να το ψηφίσετε.  ∆εν μπορεί να επέλθει καμία 
απολύτως αλλαγή σε αυτό το κείμενο στο οποίο έχουμε καταλήξει».  Προχώρησαν δηλαδή μονομερώς και με 
απειλές και εκβιασμούς προσπάθησαν να μας πείσουν ότι δεν είχαμε επιλογές.  Βέβαια, οι ίδιες οι εξελίξεις 
τούς διέψευσαν.  ∆ιότι, επαναλαμβάνω, κάτω από την πίεση των πολιτικών κομμάτων και των προτάσεων που 
είχαμε υποβάλει έγινε κατορθωτό να επέλθουν αρκετές αλλαγές.  Ελπίζω και εύχομαι ότι θα γίνουν ακόμα 
περισσότερες αλλαγές.   

 Αυτό στέλλει ένα μήνυμα, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι, όταν αντιστέκεσαι, όταν επιμένεις σε θέσεις οι 
οποίες είναι λογικές, πείθεις και μπορείς να επιφέρεις αλλαγές.  Αυτό το πετύχαμε με την επιμονή των 
κομμάτων και με την πίεση του κόσμου, του λαού.  Έτσι θα πρέπει να συνεχίσουμε και στο μέλλον.  Βέβαια, η 
κυβέρνηση εξακολούθησε να παραμένει αμετακίνητη.  Πότε μετακινήθηκε η κυβέρνηση;  Μόνο όταν 
συνειδητοποίησε ότι δεν είχε την απαραίτητη πλειοψηφία στην ολομέλεια της Βουλής, για να εγκριθεί το κείμενο 
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το οποίο ετοίμασε.  Μόνο τότε μας έλαβε υπόψη και η κυβέρνηση και η τρόικα και αυτό πρέπει να στείλει σε 
μας κάποια μηνύματα για το πώς θα πρέπει να συμπεριφερόμαστε μελλοντικά. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σε όλη αυτή τη διαδικασία, στις συζητήσεις, συγκρούστηκαν δύο κύριες φιλοσοφίες.  Η μια φιλοσοφία 
είχε ως άξονά της την ικανοποίηση των απαιτήσεων και των αναγκών των τραπεζών και της ίδιας της τρόικας 
και αυτή τη φιλοσοφία την εξέφραζε και την εξυπηρετούσε η κυβέρνηση και το κυβερνών κόμμα, ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Και υπήρχε και η άλλη φιλοσοφία, η οποία ενδιαφερόταν να διαμορφώσει ένα 
τέτοιο πλαίσιο το οποίο θα στήριζε τα ευάλωτα στρώματα του λαού.   

 Οι αποφάσεις που πάρθηκαν από το Eurogroup και την κυβέρνηση Αναστασιάδη  -και βέβαια δε θέλω 
να απεκδυθώ τις οποιεσδήποτε ευθύνες σε ό,τι αφορά το ΑΚΕΛ για τις εξελίξεις στην οικονομία του τόπου των 
τελευταίων χρόνων- ήταν αποφάσεις οι οποίες πού οδήγησαν τον κυπριακό λαό;  Σε μειώσεις μισθών, σε 
ανεργία, σε φτωχοποίηση.  Και δεν έφταναν μόνο αυτά, τώρα τους λέμε και το εξής:  «Ενώ δεν είχατε καμιά 
ευθύνη εσείς, γιατί αυτές ήταν οι εξελίξεις στον οικονομικό τομέα, ενώ έχετε πληρώσει τεράστιες συνέπειες από 
την οικονομική κρίση, θα σας πάρουμε και τις περιουσίες σας».  Μάλιστα, ο πρόεδρος του ∆ημοσιονομικού 
Συμβουλίου, τον οποίο διόρισε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, παραγνωρίζοντας τις απόψεις της πλειοψηφίας 
της Βουλής, μας είπε το εξής παροιμιώδες:  «Ε, εννά ανακουφιστούν οι άνθρωποι, που εννά τους πάρει το 
σπίτι τους η τράπεζα, διότι είχαν ένα πρόβλημα, ήταν να τους τζυνηά κάθε τέλος του μήνα η τράπεζα να 
διεκδικεί την πληρωμή των δόσεων, ενώ, άμαν τους πκιάσει το σπίτι τους, έθθα έχουν έτσι πρόβλημα.»!  Αν 
είναι δυνατόν άνθρωπος να συμπεριφέρεται με τόσο αλαζονικό τρόπο έναντι συμπολιτών μας οι οποίοι 
κινδυνεύουν να χάσουν τις κατοικίες τους!  Και αυτός ο άνθρωπος, επαναλαμβάνω, διορίστηκε από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο υπεύθυνο πόστο του προέδρου του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου, παίρνει 
μερικές χιλιάδες το μήνα μισθό, για να λέει αυτά τα πράγματα στο φτωχόκοσμο.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Οι προτάσεις λοιπόν των πολιτικών κομμάτων, από τις οποίες μερικές έχουν υιοθετηθεί από την 
κυβέρνηση και την τρόικα και οι άλλες βρίσκονται σήμερα ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής, στοχεύουν 
ακριβώς στο να ικανοποιήσουν αυτές τις ανάγκες, να στηρίξουμε αυτό το λαό.   

 Βέβαια, σε όλη αυτή τη διαδικασία δεν είναι μόνο αυτά τα προβλήματα, στα οποία έχω αναφερθεί, που 
προέκυψαν.  Προέκυψαν και πολλά άλλα προβλήματα και διαστρέβλωση από την πρώτη στιγμή που 
ξεκινήσαμε τη συζήτηση τον περασμένο Οκτώβρη.  «Το ΑΚΕΛ και η Ε∆ΕΚ θέλουν να ικανοποιήσουν τους 
μεγαλοοφειλέτες, θέλουν να τους προστατεύσουν.»!  Αυτά μας τα έλεγαν ακόμα και την περασμένη εβδομάδα, 
ενώ γνώριζαν ότι οι προτάσεις μας δεν είχαν καμία σχέση με αυτά τα πράγματα.  Καλλιέργησαν τον πανικό 
στην κοινή γνώμη.  Και ποία υποκρισία;  Έρχονται σήμερα να λένε ότι κάποιος καλλιεργεί τον πανικό με το 
sms.  Καλλιέργησε τον πανικό εκείνος με το sms.  Έπρεπε να είχαν σκεφτεί και οι ίδιοι τις δικές τους δηλώσεις 
προηγουμένως για το πόσο πανικό σκόρπισαν.  Επιχείρησαν να απαξιώσουν την αντιπολίτευση.   

 Βέβαια, πρέπει να πω σήμερα ότι είναι όλα τα κόμματα της αντιπολίτευσης που καταθέτουν και 
προτάσεις νόμου και τροπολογίες στο κύριο νομοσχέδιο.  Η κυβέρνηση βέβαια και το κυβερνών κόμμα, επειδή 
είναι επιλεκτικοί, επιλέγουν να επικρίνουν μόνο το ΑΚΕΛ, γιατί θεωρούν ότι με αυτό τον τρόπο θα μπορέσουν 
να κερδίσουν τις εντυπώσεις της κοινής γνώμης.  Χρησιμοποιήθηκαν τα πάντα, για να κατατρομάξει ο κόσμος 
σε αυτή τη διαδικασία και να θεωρηθεί ότι τα κόμματα της αντιπολίτευσης, που ήθελαν να βελτιώσουν το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, ήταν ανεύθυνα, ενώ η κυβέρνηση προσπαθούσε υπεύθυνα και ωφέλιμα, όπως μας 
λένε συνέχεια, να χειριστεί τα ζητήματα.   

 Θέλω να σταθώ σε κάποια από τα κύρια επιχειρήματα που ακούστηκαν όλο αυτό το διάστημα.  Μας 
είπαν τα εξής:  «Ο νόμος περί Αφερεγγυότητας θα ικανοποιήσει αυτές σας τις ανησυχίες.  Εν περιμένετε τρεις 
μήνες!  Σε τρεις μήνες θα είναι έτοιμος αυτός ο νόμος και βιάζεστε και θα προκαλέσετε ανεπανόρθωτα 
προβλήματα στην οικονομία του τόπου.  Θα μας πάρετε πίσω στο Μάρτη του 2013».  Και το ερώτημα το 
αφελές το δικό μου είναι πολύ απλό και είναι το εξής:  Εφόσον θεωρούν τόσο πολύ σημαντικό το νόμο περί 
Αφερεγγυότητας, γιατί δεν τον ετοίμασαν όλους αυτούς τους μήνες;  Γιατί ανέμεναν την τελευταία στιγμή να 
ξεκινήσουν να συζητούν γι’ αυτό το νόμο περί Αφερεγγυότητας.  Αλλά υπάρχει ακόμα ένα αφελές ερώτημα, το 
εξής:  Εάν η τρόικα είναι έτοιμη να δεχτεί αυτά τα οποία προβάλλουμε ως ανησυχίες μας να ενταχθούν στο 
νόμο περί Αφερεγγυότητας, γιατί δεν τα δέχεται να μπουν στο νόμο περί Εκποιήσεων, για να καθησυχαστούν 
οι ανησυχίες μας και να τελειώνει η ιστορία;  Ένα αφελές ερώτημα, που πρέπει να μας το απαντήσει κάποιος 
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επιτέλους!  Αφού θα τα δεχτούν το ∆εκέμβρη, γιατί δεν τα δέχονται σήμερα;  Τι είναι εκείνο που επιβάλλει να μη 
γίνονται αποδεκτά σήμερα;   

 Εμείς λέμε ότι δεν έχουμε εμπιστοσύνη στην κυβέρνηση.  Η όλη συμπεριφορά της τους τελευταίους 
δεκαοκτώ μήνες έχει αποδείξει ότι οι δεσμεύσεις της είναι κούφια λόγια!  Ασκείται ένας εκβιασμός ότι δηλαδή θα 
προκύψουν πολλά προβλήματα για τον τραπεζικό τομέα.   

 Θέλω να πω το εξής:  Το Μάρτη του 2013 μας δόθηκε μια συνταγή από την τρόικα για την οποία μας 
λέχθηκε ότι είναι καλύτερη.  Μάλιστα, η κυβέρνηση είπε ότι αυτό θα μπορούσε να είναι το μανιφέστο μας, αν 
δεν ήταν η πρόταση της τρόικας.  Την ίδια στιγμή προχωρήσαμε στη λήψη μέτρων με τα οποία κούρεψαν τους 
καταθέτες.  Και μας είπαν, όπως είπε ο κ. Χασάπης πριν δύο βδομάδες, το εξής:  «Ανακεφαλαιοποιήσαμε τις 
τράπεζές μας, έχουν μαξιλαράκι.  Αυτή τη στιγμή η Τράπεζα Κύπρου είναι η καλύτερη ανακεφαλαιοποιημένη 
τράπεζα στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  Μας είπαν ταυτόχρονα ότι είμαστε πρωταθλητές σε ό,τι αφορά την 
εφαρμογή του μνημονίου.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι ο κ. ∆ημητριάδης που το είπε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έννεν μόνο ο κ. ∆ημητριάδης.  Θέλω να σε υπενθυμίσω, κύριε συνάδελφε του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, για να μην προσωποποιούνται τα ζητήματα, ότι ασκήθηκε έντονη κριτική στον κ. ∆ημητριάδη από 
την κυβέρνηση και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, γιατί επέβαλε κούρεμα 47,5% και όχι 41%, που, κατά την 
άποψή σας, ήταν ο σωστός αριθμός, και λέγατε ότι ήθελε να βάλει επιπρόσθετο μαξιλάρι.  Μας είπατε μετά ότι 
είμαστε πρωταθλητές σε ό,τι αφορά την εφαρμογή του μνημονίου και παίρνουμε χειροκροτήματα και από την 
τρόικα και από τους οίκους αξιολόγησης.  Και, προτού περάσει ένας χρόνος, εμείς, που είμαστε “πρωταθλητές” 
στην εφαρμογή του μνημονίου, ακούσαμε έκπληκτοι ότι οι τράπεζες, οι καλύτερα ανακεφαλαιοποιημένες 
τράπεζες με τα μέτρα τα οποία παρέχονταν από την καλύτερη συνταγή, χρειάζονται πρόσθετη 
ανακεφαλαιοποίηση.  Φταίει το γεγονός της μη εκποίησης των περιουσιών, που ο τραπεζικός τομέας 
εξακολουθεί να έχει προβλήματα;  Κάποιος πρέπει να μας απαντήσει αυτό το ερώτημα.   

 Να πω και το εξής:  Εάν προχωρήσουμε σε μαζικές εκποιήσεις δεν πρέπει να έχουμε καμιά αυταπάτη.  
Οι εκποιήσεις θα γίνουν σε εξευτελιστικές τιμές και οι τράπεζες όχι απλά και μόνο δε θα πάρουν τα λεφτά τα 
οποία θεωρούν ότι θα πάρουν από αυτή τη διαδικασία, αλλά θα χρειαστούν πρόσθετα κονδύλια και θα είναι 
καταστροφικό για τον τόπο, εάν επιτρέψουμε να εκποιηθούν κατοικίες σε εξευτελιστικές τιμές.  Και εμείς, σε ό,τι 
μας αφορά, θα κάνουμε ό,τι περνά από το χέρι μας και με τις προτάσεις νόμου, αλλά και με άλλα μέτρα που θα 
πάρουμε στο μέλλον, εάν χρειαστεί, για να τερματίσουμε τέτοιες προσπάθειες. 

 Λέω ότι, αν κάποιος έχει ευθύνη για το ότι σήμερα συζητούμε πάνω σε αυτή τη βάση, δεν είναι τα 
πολιτικά κόμματα στη Βουλή, είναι η κυβέρνηση, που έφερε τη συγκεκριμένη πρόταση την τελευταία στιγμή, όχι 
στο παρά πέντε, αλλά στο και πέντε!  Και θέλω να υπενθυμίσω και το εξής:  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας τον 
περασμένο Φλεβάρη, όταν πήγε στη Γερμανία, δίνοντας συνέντευξη σε ένα περιοδικό, δήλωσε περήφανος ότι 
στην Κύπρο κατοχυρώσαμε την πρώτη κατοικία και την προστατεύσαμε από εκποιήσεις.  Και είμαστε σήμερα 
στο Σεπτέμβρη και συζητούμε στη βάση ενός νομοσχέδιου που κάθε άλλο παρά κατοχυρώνει.   

 Σε όλη αυτή τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, εμείς παλέψαμε, για να αλλάξει η 
φιλοσοφία του νομοσχεδίου.  Προσπαθήσαμε να βρεθεί μια ισορροπία, να προστατεύσουμε το λαό και μέσα σε 
αυτά τα πλαίσια να προστατευθεί και η οικονομία του τόπου.  Επιφέραμε πάρα πολλές αλλαγές στο αρχικό 
νομοσχέδιο, το οποίο κατέθεσε η κυβέρνηση.  Σήμερα πρόκειται να συζητήσουμε κάποιες πάρα πολύ 
σημαντικές προτάσεις για τροποποιήσεις.  Επαναλαμβάνω ότι υπάρχει η πρότασή μας για προστασία της 
κύριας κατοικίας και της μικρής επαγγελματικής στέγης και χαιρετίζω το γεγονός ότι αυτή η πρόταση 
υποστηρίζεται από όλα τα κόμματα της αντιπολίτευσης.  Να μου επιτρέψετε να χαιρετίσω και τον τρόπο με τον 
οποίο τα κόμματα της αντιπολίτευσης λειτούργησαν την τελευταία εβδομάδα, υπεύθυνα δηλαδή και συλλογικά, 
σε μια προσπάθεια να εύρουν λύσεις στα όσα κάκιστα έθεσε ενώπιόν μας η κυβέρνηση.  Και καταφέραμε να 
εύρουμε λύσεις ως αντιπολίτευση.  Έχουμε την πρόταση νόμου, την τροπολογία καλύτερα για την επέκταση 
των χρονοδιαγραμμάτων που αφορούν τις διαδικασίες εκποίησης.  Τέτοιες τροπολογίες επιχειρούν να 
εισαγάγουν στο νομοσχέδιο τις δεσμεύσεις που ανέλαβε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και τις οποίες αναίρεσε.  
∆ε μιλούμε για νέα πράγματα.  Είναι εκείνα που υποσχέθηκε ο κ. Αναστασιάδης και τα επαναφέρουμε εμείς, 
γιατί τα αναίρεσε δυστυχώς.  Επιφέραμε και έχουμε προτάσεις, για να επιφέρουμε τροποποιήσεις στο 
νομοσχέδιο για τις καταχρηστικές ρήτρες, κάτι που για μας είναι πολύ σημαντικό.  Για ένα δάνειο, όταν 
λαμβανόταν, διπλασιαζόταν το ποσό μέσα στα επόμενα λίγα χρόνια.  Αυτό το πράγμα είναι απαράδεκτο να 
συμβαίνει!   
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 Συμφωνούμε με τη σύνδεση του νόμου για τις εκποιήσεις με το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας και θεωρούμε 
ότι αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό ζήτημα.  Έχουμε μπροστά μας την πολιτική απόφαση σε ό,τι αφορά το 
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Γενικόλογο.  ∆εν έχουμε αυταπάτες εμείς για το τι θα ψηφίσουμε σήμερα.  Εκείνο 
που μας ενδιαφέρει είναι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο που θα ψηφίσουμε τον ερχόμενο ∆εκέμβρη.  Γι’ αυτό 
λοιπόν θέλουμε να συνδέσουμε την ημερομηνία εφαρμογής του συγκεκριμένου νομοσχεδίου με την εφαρμογή 
του νομοσχεδίου για τον περί Αφερεγγυότητας Νόμο.   

 Επιμένουμε στη ρήτρα διαγραφής του υπόλοιπου χρέους και σίγουρα προσπαθούμε να κατοχυρώσουμε 
τους εγγυητές, όπως προσπαθούμε να κατοχυρώσουμε και τους δανειολήπτες.  Εάν, κύριε Πρόεδρε, 
καταφέρουμε τα βασικά ζητήματα τα οποία επιχειρούμε να τα επιφέρουμε ως αλλαγές στο νομοσχέδιο, τότε θα 
έχουμε ενώπιόν μας ως ολομέλεια της Βουλής ένα εντελώς διαφορετικό νομοσχέδιο από εκείνο που είχε φέρει 
στην αρχή η κυβέρνηση, που μαζί με τις προτάσεις νόμου θα διαμορφώνουν ένα πλαίσιο ανεκτό σε ό,τι αφορά 
τη διαδικασία των εκποιήσεων.   

 Θέλω να σταθώ σε κάποια ζητήματα και καταλήγω.  Το ένα αφορά το ενδεχόμενο ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας να αναπέμψει τις προτάσεις νόμου τις οποίες θα υπερψηφίσουμε στη Βουλή σήμερα.  Θέλω να 
ξεκαθαρίσω καταρχάς ότι, είτε είναι προτάσεις νόμου είτε είναι τροπολογίες στο βασικό νόμο, η οκκά 
τετρακόσια, έτσι, για να το πω στα κυπριακά!  Ο Πρόεδρος μπορεί να αναπέμψει είτε τις προτάσεις νόμου είτε 
μέρος του κύριου νόμου που αφορά τις εκποιήσεις.  Ως εκ τούτου, δεν έχει σημασία αν εμείς τα πολιτικά 
κόμματα θα καταθέσουμε τροπολογίες ή προτάσεις νόμου, για να ψηφιστούν σήμερα στη Βουλή.  Και αυτό το 
λέω, γιατί κάποιοι προσπαθούν να πείσουν τον κόσμο ότι είναι διαφορετικά τα πράγματα.  Λέω λοιπόν ότι, αν ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αναπέμψει αυτά τα οποία η πλειοψηφία θα αποφασίσει σήμερα στη Βουλή, πρέπει 
να έχει υπόψη του ότι τάσσεται στο πλευρό της τρόικας, απέναντι στον κυπριακό λαό.  Παίρνει θέση ξεκάθαρη.  
Τάσσεται, επαναλαμβάνω, στο πλευρό της τρόικας ενάντια στις επιθυμίες του κυπριακού λαού, ενάντια στις 
επιθυμίες της πλειοψηφίας της κυπριακής Βουλής.  Και πρέπει βέβαια να συνειδητοποιήσει ότι σε ένα τέτοιο 
ενδεχόμενο δεν πρόκειται να παραμείνουμε απαθείς, με τα χέρια σταυρωμένα, δίχως να επιχειρήσουμε να 
βρούμε εναλλακτικούς τρόπους προστασίας των συμφερόντων του κυπριακού λαού.  Λέω λοιπόν από τώρα 
ότι, εάν και εφόσον συμβεί κάτι τέτοιο, εμείς τουλάχιστον θα ψάξουμε να βρούμε εναλλακτικούς τρόπους 
προστασίας των συμφερόντων του κυπριακού λαού.   

 Θέλω να καταλήξω λέγοντας ότι, εάν στην πορεία διαπιστώσουμε ότι, παρ’ όλες τις αλλαγές που έχουμε 
επιφέρει στο νομοσχέδιο, οι πρόνοιές του χρειάζονται περαιτέρω βελτιωτικές αλλαγές, εμείς είμαστε έτοιμοι να 
συνεργαστούμε με άλλα πολιτικά κόμματα, για να το πράξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον κ. Άντρο Κυπριανού για τη συμμετοχή του στη συζήτηση και παρακαλώ τώρα τον 
πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, να προσέλθει στο βήμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν εκαλύφθηκε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ε, αυτό θα μας το πει ο ίδιος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το αναμενόμενο από τους συναδέλφους ήταν να ακούσουν τον αρχηγό του κυβερνώντος κόμματος 
σημείο προς σημείο να αντέκρουε τα επιχειρήματα των συναδέλφων προέδρων ή εκπροσώπων των 
κομμάτων, την κριτική τους και τα όσα έχουν δει.  Θα πράξω ακριβώς το αντίθετο.  Θα ευχαριστήσω όλα τα 
πολιτικά κόμματα.   

 Παρά το ότι στην κοινή γνώμη έχει εμπεδωθεί μία άποψη για την αναξιοπιστία του πολιτικού 
συστήματος, ο τρόπος που λειτούργησαν τα πολιτικά κόμματα τις τελευταίες μέρες στέλνει αισιόδοξα μηνύματα 
προς την κοινωνία.  Σ’ αυτές τις μέρες των πολύωρων συνεδριάσεων, των ανοιχτών και κλειστών συνεδριών, 
αλλά και των αλλεπάλληλων διαβουλεύσεων, διαπίστωσα τον πατριωτισμό που εκφράστηκε από την όλη 
συμπεριφορά όλων των πολιτικών κομμάτων.  Θέλω και δημόσια να τους ευχαριστήσω για την όλη 
συμπεριφορά, αλλά και το πνεύμα συνεννόησης που έχει επικρατήσει.  ∆ε θα αφήσω ακάλυπτη την 
κυβέρνηση.  Έδωσε δύσκολο αγώνα, προσπάθηκε και πέτυχε ό,τι μπορούσε να πετύχει και θεωρώ βοηθήθηκε 
μέσα από λογικές προσεγγίσεις των κομμάτων να βελτιώσει, εκεί που μπορούσε και μπορούσαμε, τα 
κατατεθέντα νομοσχέδια.  Όμως, αν κάτι πρέπει να βγάλουμε ως συμπέρασμα και ως δίδαγμα μέσα και από 
αυτούς τους κυματισμούς που περάσαμε, είναι ότι η προσυνεννόηση σε ώρες κρίσιμες είναι απαραίτητο 
στοιχείο για τον τόπο μας.   
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 Και θέλω να πιαστώ με κάτι που είπαν συνάδελφοι.  Και εκτιμώ ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα το 
κάμει πράξη.  ∆ημιουργία διακοινοβουλευτικής ομάδος διαπραγμάτευσης για στήριξη των διαπραγματεύσεων 
της κυβέρνησης.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κατανοώ απόλυτα τους φόβους, τους ενδοιασμούς, την αγωνία την εκφρασθείσα από τα πολιτικά 
κόμματα, αλλά πολύ περισσότερο την κραυγή αγωνίας και απόγνωσης της κοινωνίας.  Αυτό τον τόπο τον 
χρεοκόπησαν τα λάθη μας, αλλά και πληρώσαμε βαρύ κόστος λανθασμένων δομών και αποφάσεων της 
Ευρώπης και του ευρωσυστήματος.  Εμείς, οι πενήντα έξι βουλευτές, ήταν και είναι η μοίρα μας τα τελευταία 
χρόνια, αλλά και για ακόμη μερικά εξάμηνα να μην ψηφίζουμε το βέλτιστο, αλλά πάντα να μπαίνουμε στον 
προβληματισμό και στο δίλημμα μεταξύ του κακού, το ολιγότερο κακό.  Όμως, κανένας νόμος, καμιά απόφαση 
της Βουλής, καμιά κυβερνητική απόφαση δε θα σώσει την κοινωνία κι αυτό απευθύνεται στο ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό και στη δική μας κυβέρνηση.  Αν δε βρούμε τρόπο να βάλουν μπρος οι μηχανές της ανάπτυξης, αν 
δε δημιουργηθούν θέσεις εργασίας, αν δεν ξαναξεκινήσουν να είναι βιώσιμες οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, 
όσους νόμους και να κάνουμε, η δυστυχία, τα προβλήματα και η απελπισία θα παραμένουν στην κοινωνία μας. 

 Ακούστηκαν -και δεν αδικώ- σε όλη αυτή την περίοδο και θέσεις από διάφορες πλευρές που μέσα και 
από την αγωνία είχαν και το στοιχείο των ακροτήτων.  Θα καταθέσω τη δική μου ταπεινή άποψη.  Γνωρίζετε 
πολύ καλά πως προτίμησα τη σιωπή πιστεύοντας ότι με αυτό τον τρόπο συμβάλλω προς την εξυπηρέτηση του 
καλώς νοούμενου συμφέροντος του τόπου μας.  ∆εν εκτιμώ ότι με την ψήφιση του νομοσχεδίου θα ξεπουληθεί 
η Κύπρος σε μερικούς μήνες.  Ούτε και εκτιμώ ότι με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου θα λυθούν διά 
μαγείας τα προβλήματα.  Όμως θέλω, όπως πιστεύω να θέλετε και εσείς, να στείλουμε ένα μήνυμα.  
Ψηφίζουμε το νόμο περί εκποιήσεων, γιατί θέλουμε να δώσουμε το εργαλείο στις τράπεζες να κυνηγήσουν 
τους μεγάλους και τους κακοοφειλέτες, όχι τον άνεργο ούτε αυτόν που μειώθηκαν τα εισοδήματά του ούτε 
αυτόν που αδυνατεί λόγω των συνθηκών -που δεν ευθύνεται- να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του.  Εάν με 
αυτό το εργαλείο που δίδουμε και παρά τις ασφαλιστικές δικλίδες, εκείνες που μπορέσαμε να θέσουμε, 
νομίσουν οι τραπεζίτες πως θα κανιβαλίσουν την κοινωνία και την οικονομία του τόπου, εδώ είμαστε και 
δηλώνω έτοιμος να συστρατευτώ με όλες τις πολιτικές δυνάμεις, για να προστατεύσουμε και την κοινωνία μας 
και την οικονομία μας. 

 Θα ήθελα να στείλω και ένα μήνυμα προς την τρόικα.  Γνωρίζουν πάρα πολύ καλά πως αυτός ο λαός 
επέδειξε πρωτόγνωρη ωριμότητα και το πολιτικό σύστημα υπευθυνότητα και οι κοινωνικοί εταίροι 
ανωτερότητα.  ∆ε διαταράχθηκε η εργατική ειρήνη και ούτε μέχρι σήμερα -παρά τα πολλαπλά προβλήματα της 
κοινωνίας- η κοινωνική συνοχή.  Ακρότητες εκ μέρους των θα θέσουν σε κίνδυνο την πορεία σταθερότητας της 
χώρας.  Με αδικαιολόγητα γινάτια ή εμμονές μη αντιλαμβανόμενοι το πολιτικό κλίμα της Κύπρου, θα φέρουν 
εκείνοι την ευθύνη της τυχόν ή των τυχόν κινδύνων αποσταθεροποίησης της χώρας.   

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε, και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κλείσω, δε χρειάζονται πολλά λόγια, πέντε 
λεπτά για μένα ήταν αρκετά… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆έκα λεπτά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …τα δέκα λεπτά, για να στείλω αυτά τα μηνύματα που ήθελα.  Να ξεκαθαρίσω στο επόμενο λεπτό τι θα 
πράξει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Θα ψηφίσουμε όλα τα κυβερνητικά νομοσχέδια, δύο τροπολογίες στο 
νόμο περί εκποιήσεων και αυτές είναι οι ακόλουθες:  Η μία η πολύ σωστή τροπολογία του ΑΚΕΛ που αφορά 
διαφοροποίηση της προσέγγισης της κυβέρνησης για την προστασία των αγοραστών από τους κακούς 
ιδιοκτήτες ανάπτυξης γης που δίδει το δικαίωμα, αν κάποιος είναι συνετός, χωρίς να δημιουργήσει 
προβλήματα, έστω και αν πλήρωσε λιγότερο από 80%, να τον καλύπτει το δίχτυ προστασίας.   

 Η δεύτερη τροπολογία που γίνεται από το Σοσιαλιστικό Κόμμα της Ε∆ΕΚ και το ∆ΗΚΟ φέρει ως 
προσυπογράφοντες την τροπολογία και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και αφορά στην επέκταση του χρόνου που 
ξεκινά η διαδικασία των εκποιήσεων, από την ώρα που ένα δάνειο κριθεί ως πληρωτέο, αντί των ενενήντα 
ημερών, στις εκατόν είκοσι και αφαίρεση του σκαλοπατιού του δεύτερου του 50% που θεωρούμε ότι θα 
λειτουργούσε εις βάρος των αξιών της περιουσίας.  

 Όσον αφορά τα άλλα ζητήματα, θα στηρίξουμε την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το 
μαχητό τεκμήριο και σίγουρα θα ψηφίσουμε τη δική μας πρόταση για απόφαση της Βουλής που θα υποχρεώνει 
την κυβέρνηση σε τρεις μήνες να φέρει το νομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα και θα στηρίξουμε και την 
πρόταση του ∆ΗΚΟ που, εάν δεν περάσει το Πλαίσιο Αφερεγγυότητος ως το τέλος του χρόνου, να υπάρξουν 
επιπτώσεις όσον αφορά το νόμο που τώρα ψηφίζουμε, γιατί είμαστε σίγουροι ότι η κυβέρνησή μας θα φέρει 
εντός του χρονοδιαγράμματος το πολυνομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα. 
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 Και ένα τελευταίο σχόλιο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε διαφωνούμε με την προσέγγιση όλων των κομμάτων για την προστασία της πρώτης κατοικίας.  Ο 
λόγος που σήμερα δεν ψηφίζουμε την πρόταση νόμου είναι απλώς γιατί θεωρούμε ότι αυτό θα καλυφθεί 
πλήρως μέσα από το νομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και το πνεύμα συνεννόησης και υπευθυνότητος εύχομαι να είναι κανόνας για 
τα δύσκολα που έχουμε ακόμα να αντιμετωπίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τη συνεισφορά του στη συζήτηση. 

 Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσω με τα νομοσχέδια και τις προτάσεις νόμου.  Θα 
παρακαλέσω για τη συνεργασία σας, για να διεκπεραιωθεί ομαλά η ψηφοφορία.   

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης έχει το λόγο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή όλες τις τροπολογίες τις έχουμε πάρει τώρα, εδώ στα έδρανα, είναι αρκετές, 
όμως δεκαπέντε λεπτά διάλειμμα μας είναι αρκετά, για να τις δούμε ως κοινοβουλευτική ομάδα και είναι 
παράκληση να μας δώσετε δεκαπέντε λεπτά μόνο διάλειμμα.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κατανόηση για το αίτημα, συνεπώς, αν δεν υπάρχει ένσταση, 
ανταποκρίνομαι στο αίτημα της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ.  ∆εκαπέντε λεπτά διάλειμμα, αλλά εννοώ 
δεκαπέντε! 

 (Ώρα διακοπής:  3.35 μ.μ.) 

 (Ώρα επανέναρξης:  4.05 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επαναρχίζει η συνεδρίαση. 

 Προχωρούμε τώρα στις ψηφοφορίες επί των προτεινόμενων νομοθετημάτων… 

 Παρακαλώ, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς ακόμα η επιτροπή Οικονομικών συνεδριάζει, το ένα.  Το δεύτερο, εμείς δεν 
έχουμε όλο το σετ των τροπολογιών μπροστά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γενική διεύθυνση να εφοδιάσει τα μέλη του σώματος με το σύνολο των τροπολογιών, αν 
δεν έχει γίνει.  Ο κ. Κυπριανού αναφέρει ότι δεν υπήρξε διανομή σε όλα τα μέλη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό!  Ξέρω ότι θέλετε να κρατήσετε τους τύπους τζιαι τη σειρά, αλλά ένα 
τόσο σοβαρό θέμα εν μπορεί να περάσει με τέθκοιαν πίεση.  Εγώ ήμουν τώρα στην επιτροπή Οικονομικών 
τζιαι αναγκάστηκα να εγκαταλείψω. ∆εν έχει ολοκληρωθεί η εξέταση των νομοσχεδίων ακόμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, δεν υπήρξε αίτημα… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Το θέτω εγώ το αίτημα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 … από την κοινοβουλευτική επιτροπή Οικονομικών να δοθεί άλλη παράταση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …διότι δεν είναι παρούσα η επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπήρξε αίτημα για δεκαπεντάλεπτη παράταση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το διάλειμμα ήτο εικοσιπεντάλεπτο.  Συνεπώς, θα έπρεπε να είχε υποβληθεί αυτό το αίτημα στο οποίο 
αναφέρεστε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών.  Εγώ δεν έχω κανένα λόγο να ενστώ σε ένα 
τέτοιο αίτημα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η απουσία της επιτροπής Οικονομικών ομιλεί αφ’  εαυτής.  Εργάζονται οι άνθρωποι αυτή τη στιγμή.  
Από μόνη της. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν ζητήθηκε η δεκαπεντάλεπτος αναβολή, πολύ σωστά λέχθηκε, ζητήθηκε από τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, για να μελετήσει το ΑΚΕΛ τις τροπολογίες, όπως μας λέχθηκε.  
Κανένας δεν ενημέρωσε κανέναν, για συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκιο ο κ.  Τορναρίτης, αλλά, ανεξάρτητα από αυτό, δεν έχουμε… Λέω ανεξάρτητα 
από το γεγονός ότι… έσιει δίκιο ο κ. Τορναρίτης, εν εζήτησε επίσημα η επιτροπή Οικονομικών χρόνο, για να 
συνέλθει, αλλά, ανεξάρτητα από αυτό, δεν έχουμε μπροστά μας τα κείμενα τα οποία θα ψηφίσουμε.  Τι θα 
ψηφίσουμε;  ∆εν έχουμε τις τροπολογίες μπροστά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα πρόβλημα.  Εδώ συνεδριάζει η επιτροπή Οικονομικών.  Σίγουρα, το θέμα 
που τέθηκε προηγουμένως στην ολομέλεια ήταν οι κοινοβουλευτικές ομάδες να δουν τα κείμενα και να 
επανέλθουν.  Προέκυψε θέμα, κρίθηκε σκόπιμο ή καλύτερο να συνεδριάσει η επιτροπή Οικονομικών και 
αντιλαμβάνεστε ότι όλες οι κοινοβουλευτικές ομάδες, τουλάχιστον η δική μας η κοινοβουλευτική ομάδα δεν 
μπορεί να τοποθετηθεί, αν δεν ολοκληρωθεί η συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών.  Άρα, θα πρέπει να 
περιμένουμε ακόμα πέντε-δέκα λεπτά να τελειώσει η συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, θα ακούσω και τον κ. Κατσουρίδη και θα σας ανακοινώσω τι θα συμβεί… και τον κ. Χριστοφόρου.   

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν δεν εζητούσε τα δεκαπέντε λεπτά η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, επειδή 
εντοπίσαμε πάνω σε τροπολογίες κάποιες ασάφειες, η Βουλή θα εσυνέχιζε. Άρα, δε δέχομαι το επιχείρημα 
«εζήτησε η επιτροπή και έχει σοβαρά θέματα να δει».  ∆εύτερον, υποψιάζουμαι -γιατί μετά ’που κοστρία χρόνια 
στούντην Βουλή έμαθά μας πώς λειτουργούμε- ότι δε συζητούν τις ασάφειες. κάποιοι έθεσαν εξ υπαρχής 
θέματα ουσίας.  Κατά συνέπεια, να δοθεί χρόνος μεν, αλλά να ξεκαθαριστεί ότι δε θα συζητούνται τα 
νομοσχέδια από την αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Κατσουρίδη, να σας απαντήσω αμέσως. Έχω εδώ όλα τα νομοθετήματα.  ∆ηλαδή νομοσχέδια, 
προτάσεις νόμου και τροπολογίες.  Συνεπώς, επί αυτού του κειμένου δεν υπάρχει πλέον αλλαγή.  Αν υπάρχει 
κάποιο τυπογραφικό λάθος, θα δεχθώ αλλαγή, όχι όμως επί της ουσίας. 

 Ο κ. Χριστοφόρου, παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να σημειώσω ότι οι συμμετέχοντες στην επιτροπή Οικονομικών συνάδελφοι 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι εδώ. ∆εν έτυχαν ενημέρωσης και ειδοποίησης ότι θα υπήρχε συνεδρίαση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αφού έν’ ο πρόεδρός σας! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πέραν τούτου, πέραν τούτου θα συμφωνήσω με το να αναμένουμε πέντε-δέκα λεπτά, μέχρι να 
ολοκληρώσει η επιτροπή Οικονομικών τη συζήτηση, την όποια συζήτηση, για να μπορέσει να συνεχίσει η 
ολομέλεια.  Άλλωστε, όπως λέχθηκε προηγουμένως, εάν οι αγαπητοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ δεν εγείροντο να 
ζητήσουν δεκαπεντάλεπτο διακοπή, για να μελετηθούν τα έγγραφα, αυτή τη στιγμή πιθανώς να 
ολοκληρωνόταν και η συνεδρία της ολομέλειας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Άδικα συζητούμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα συνεχίσουμε τη συνεδρία, μόλις διανεμηθούν σε όλα τα μέλη του σώματος οι τροπολογίες 
και ολοκληρώσει τη σύσκεψή της είτε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών στο σύνολό της είτε ένας 
εκπρόσωπος, αντιλαμβάνομαι, από κάθε κόμμα στην επιτροπή Οικονομικών. 

 ∆ιακόπτεται η συνεδρίαση και θα ειδοποιηθείτε για τη συνέχισή της. 

(Ώρα διακοπής:  4.10 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.30 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεύτερη ανάγνωση. 

 Κύριε Κουτσού, ορίστε. 

Ν.  ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω με την κατάσταση που επικρατεί, με όλο το σεβασμό στους συναδέλφους και 
στις συναδέλφισσες, έχουμε γίνει, ας μου επιτραπεί η λέξη, ρεζίλι.  Γι’  αυτό εισηγούμαι, εάν είναι δυνατό, να 
μπει θέμα αναβολής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει κανένα πρόβλημα κατά τη γνώμη μου.  Είναι μια έκτακτη συνεδρία της Βουλής, ήταν 
φυσικό να υπάρξουν προβλήματα, δυσκολίες.  Παρ’ όλα αυτά  -και αφού το εγείρετε το θέμα, είναι η ώρα να το 
πω -αρμόζει προσήκων και δίκαιος έπαινος προς τη γενική διεύθυνση, προς τις υπηρεσίες της Βουλής, γιατί 
υπεράνθρωπα εργάστηκαν νυχθημερόν, για να διεκπεραιώσουν το έργο που είχαν να διεκπεραιώσουν, για να 
καταστεί δυνατή η σημερινή συνεδρία της Βουλής. 

 Οι τροπολογίες διενεμήθηκαν, από ό,τι πληροφορούμαι.  Σε ό,τι αφορά την ημερήσια διάταξη, δεν 
ετίθετο θέμα να κυκλοφορήσει ημερήσια διάταξη, διότι είναι έκτακτη συνεδρία της Βουλής.  Συνεπώς, πιστεύω 
ότι  κατεβλήθη κάθε δυνατή προσπάθεια για μια τόσο δύσκολη συνεδρία της Βουλής να είναι έτοιμο το σώμα, 
για να προχωρήσει στην ψηφοφορία επί των νομοθετημάτων που έχουμε ενώπιόν μας. 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δε μιλούμε για τα θέματα είτε των γραμματειών είτε των υπηρεσιών της Βουλής.  Αλλά, 
εάν είσαστε ευχαριστημένοι από την εικόνα που παρουσιάσαμε, ας συνεχιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ δεν καταλάβω ποια είναι η αρνητική εικόνα.  Έγιναν υπεύθυνες ομιλίες, εμπήκαν τροπολογίες, 
εργάστηκαν σκληρά οι βουλευτές, μπορεί τζιαι ο συνάδελφος μαζί, τζιαι ερχόμαστε τώρα τζιαι λέμε, για να 
διούμεν τροφή σε όποιον θέλει επί μονίμου βάσεως να κατηγορεί τη Βουλή,  ότι εγίναμε ρεζίλι και να πάμε τη 
∆ευτέρα.  Ε, θα γίνουμε ρεζίλι, Νίκο μου, αν πάμε τη ∆ευτέρα!  ∆ιότι, αφού η κάθε κοινοβουλευτική ομάδα ξέρει 
τι θέλει να ψηφίσει, γιατί να μην ψηφίσει;  Για να προσθέσουμε ακόμα ένα πρόβλημα στη σχέση με την 
απαράδεκτη τρόικα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία επί των προτεινόμενων νομοθετημάτων. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εάν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έληξε το θέμα. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Επειδή έγινε προσωπική αναφορά, θα απαντήσω στον κ. Κατσουρίδη ότι εδώ τουλάχιστον τα μέλη της 
επιτροπής Οικονομικών ούτε καν κλήθηκαν στην επιτροπή και λέχθηκε ότι συνεδριάζει η επιτροπή.  Εγώ 
σταματώ τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπήρξαν εκπρόσωποι· ένας από κάθε κόμμα, αντιλαμβάνομαι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε 
Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».   

 Υπάρχει κοινή τροπολογία ∆ΗΚΟ, ΑΚΕΛ, Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και υπάρχει κοινή 
τροπολογία Συμμαχίας Πολιτών, Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 



 

33 

 

 Έχετε ενημερωθεί επαρκώς επί των τροπολογιών; 

 Είσαστε έτοιμοι να ψηφίσετε; 

 Είσαστε. 

 Πρώτα η κοινή τροπολογία ∆ΗΚΟ, ΑΚΕΛ, Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

(Η σχετική τροπολογία)  

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο  
«Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση της τελείας στο 
τέλος της δεύτερης επιφύλαξης της παραγράφου (δ) του άρθρου 4 αυτού, όπως αυτό τροποποιεί το άρθρο 3 
του βασικού νόμου, με άνω και κάτω τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά των ακόλουθων νέων 
επιφυλάξεων: 

  «Νοείται έτι περαιτέρω ότι η επιβολή αυξημένου τόκου από την υπερημερία επί καθυστερημένης 
δόσης ο οποίος υπερβαίνει το ποσό που αντιστοιχεί στις δύο εκατοστιαίες μονάδες από το ύψος του 
συμφωνηθέντος επιτοκίου, αναφορικά με συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, δημιουργεί μαχητό 
τεκμήριο για το πιστωτικό ίδρυμα, το οποίο έχει το βάρος αποδείξεως ότι ο επιβληθείς τόκος 
υπερημερίας αντιπροσωπεύει την πραγματική του ζημιά: 

  Νοείται έτι έτι περαιτέρω ότι, σε περίπτωση μη απόδειξης των πιο πάνω από το πιστωτικό 
ίδρυμα, ο όρος στη σύμβαση πιστωτικής διευκόλυνσης για τη χρέωση τόκου υπερημερίας πέραν των 
δύο εκατοστιαίων μονάδων από το συμφωνηθέν επιτόκιο καθίσταται άκυρος και το πιστωτικό ίδρυμα 
έχει την υποχρέωση να αποκαταστήσει το όφελος που προσπορίστηκε ή να καταβάλει αποζημίωση στο 
πρόσωπο που ζημιώθηκε από τη χρέωση αυτή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας ∆ΗΚΟ, ΑΚΕΛ, Οικολόγων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

 Εγκρίνεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε πενήντα πέντε, κάποιος δεν εψήφισε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κουτσού εν εψήφισε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όσους μετρήσαμε. 

 Κοινή τροπολογία Συμμαχίας Πολιτών και Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 
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Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών και του κ. 
Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

1. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

(α) Με την προσθήκη στο τέλος του ορισμού του όρου “επιτόκιο υπερημερίας” των ακολούθων: 

 «ή οποιαδήποτε άλλης μορφής σύμβαση πιστωτικής διευκόλυνσης και που διαμορφώνεται με την 
προσθήκη μέχρι δύο (2) μονάδων επί τοις εκατό στο ανάλογο άθροισμα του βασικού επιτοκίου 
και του περιθωρίου·»· 

(β) με την προσθήκη στο τέλος του ορισμού του όρου “σύμβαση πιστωτικής διευκόλυνσης” των 
ακολούθων: 

 “και οποιαδήποτε άλλη σύμβαση παρόμοιας φύσεως·”. 

2. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 3 του νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 2Α 
αυτού, με την προσθήκη των ακολούθων, μεταξύ των λέξεων “περιθωρίου” και “και”: 

 “επιτοκίου και/ή επιβολή τόκου υπερημερίας,”. 

3. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 2Β του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

(α) Η παράγραφος (α) αυτού διαμορφώνεται ως ακολούθως: 

«(α) σε όλες τις συμβάσεις πιστωτικών διευκολύνσεων ανεξάρτητα εάν βρίσκονται σε ισχύ ή 
έχουν τερματισθεί από Αδειοδοτημένο Πιστωτικό Ίδρυμα ή ΑΠΙ, είτε ασκήθηκε από το 
πιστωτικό ίδρυμα το δικαίωμα μονομερούς αύξησης του περιθωρίου είτε όχι, και αφορούν, 
προς αποφυγή παρερμηνείας, και εκκρεμούντα εκ δικαστικής αποφάσεως χρέη δυνάμει 
συμβάσεων πιστωτικής διευκόλυνσης στα οποία ασκήθηκε το δικαίωμα μονομερούς 
αύξησης του περιθωρίου και/ή επιβλήθηκε επιτόκιο υπερημερίας·»· 

(β) με τη διαγραφή της λέξης “δεν” στην επιφύλαξη της παραγράφου (α) αυτού. 

4. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 4 του νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 3 
αυτού, με τη διαμόρφωση της επιφύλαξης της παραγράφου (στ) αυτού ως ακολούθως: 

 «Νοείται ότι δεν είναι επιτρεπτή αύξηση του πραγματικού κόστους τράπεζας και/ή του συνολικού 
επιτοκίου περιλαμβανομένου και τυχόν επιτοκίου υπερημερίας, πέραν των δύο εκατοστιαίων μονάδων 
από το συμφωνηθέν επιτόκιο.». 

5. Γίνεται εισήγηση να τροποποιηθεί το άρθρο 5 του νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 3Α, με τη 
διαμόρφωση του εδαφίου (1) αυτού ως ακολούθως: 

«Ρήτρα 
μονομερούς 
αύξησης 
περιθωρίου 
επιτοκίου. 

 3Α.-(1) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε άλλου εν ισχύι νόμου και 
τηρουμένων των διατάξεων των άρθρων 2Α και 2Β, συμβατική ρήτρα που 
παρέχει σε πιστωτικό ίδρυμα το δικαίωμα μονομερούς αύξησης του 
περιθωρίου επιτοκίου και/ή την επιβολή επιτοκίου υπερημερίας σε σύμβαση 
πιστωτικής, όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 2Β(α) ως άνω δε δεσμεύει τον 
οφειλέτη και το πιστωτικό ίδρυμα δεν μπορεί να ανακτήσει οιαδήποτε ποσά 
προκύπτουν ή έχουν χρεωθεί δυνάμει μονομερούς αύξησης του περιθωρίου 
επιτοκίου ή επιβολής επιτοκίου υπερημερίας πέραν των δύο εκατοστιαίων 
μονάδων από το συμφωνηθέν επιτόκιο.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 2Α και 2Β.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 3Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5Α.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων; 

∆εν υπάρχει. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

∆εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας (Τροποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2014». 
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Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικής Αρωγής 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αθηνά Κυριακίδου  

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Νικολαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Γιώργος Περδίκης  Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού  Μη μέλη των επιτροπών: 

   Αβέρωφ Νεοφύτου  

   Γεώργιος Γεωργίου 

   Ρίκκος Μαππουρίδης 

   Γιώργος Λουκαΐδης 

   Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

   Άριστος ∆αμιανού  

   Σοφοκλής Φυττής 

   Γιώργος Βαρνάβα 

   Ρούλα Μαυρονικόλα 

   Ζαχαρίας Κουλίας  

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Προϋπολογισμού και Εσωτερικών μελέτησαν 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 
κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι προηγήθηκε η μελέτη του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τις δύο επιτροπές πριν από 
την τυπική κατάθεσή του στο σώμα σε κοινή συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομικής Αρωγής Νόμου, ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα δωρεάν νομικής αρωγής σε διαδικασία πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου, με βάση το 
Μέρος VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, λαμβανομένων υπόψη των 
συνθηκών της οικονομικής κρίσης που διέρχεται η Κύπρος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών από τους αρμόδιους φορείς, με βάση 
τις ισχύουσες διατάξεις του υπό συζήτηση νόμου, παρέχεται δωρεάν νομική αρωγή σε άτομα με ανεπαρκείς 
οικονομικούς πόρους, προκειμένου περί αστικών υποθέσεων, μόνο σε οικογενειακές υποθέσεις, διαδικασίες 
για καθορισμένες παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων και σε θύματα εμπορίας προσώπων και παιδιά 
θύματα εκμετάλλευσης για σκοπούς διεκδίκησης αποζημιώσεων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, λόγω των συνθηκών της οικονομικής κρίσης, κατόπιν διαβουλεύσεων με 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η κατ’ εξαίρεση τροποποίηση του 
περί Νομικής Αρωγής Νόμου, ώστε να παρέχεται κάτω από το μηχανισμό και υπό τις προϋποθέσεις που 
προβλέπει ο βασικός νόμος δωρεάν νομική αρωγή σε ενυπόθηκους οφειλέτες σε δικαστική διαδικασία σχετικά 
με την πώληση ενυπόθηκου ακινήτου, σύμφωνα με τις διατάξεις του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, οι πρόεδροι και τα μέλη των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  ∆εδομένου ότι έχουν γίνει οι τοποθετήσεις των κομμάτων επί όλων των νομοθετημάτων, 
συνεπώς προχωρώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 6Ε.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει, εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης, αντιλαμβάνομαι, οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ερχόμαστε τώρα στις προτάσεις νόμου. 

Η πρώτη τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Την έχουν 
καταθέσει οι κ. Φειδίας Σαρίκας εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, Γιώργος Περδίκης εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, ∆ημήτρης Συλλούρης εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, Νίκος Κουτσού εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών και Ζαχαρίας Κουλίας, βουλευτής εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αυτή είναι η εισήγηση για την ποινικοποίηση της τοκογλυφίας, έτσι ώστε να 
περιλαμβάνει και τραπεζικά ιδρύματα.  Παρά το ότι είναι μια πρόταση που πρέπει να εξεταστεί και επί της 
αρχής ενδεχομένως να μην υπάρχει διαφωνία, πιστεύω μπορεί να προκύψουν πρακτικά προβλήματα από την 
εφαρμογή μιας τέτοιας ποινικοποίησης και ίσως θα ήταν καλύτερα να αναβληθεί.  Αυτή είναι η εισήγησή μου 
προς τους εισηγητές της συγκεκριμένης πρότασης νόμου, να αναβληθεί η πρόταση, να τη συζητήσουμε και 
ενδεχομένως να βρούμε κάποιες ρυθμίσεις που θα μας επιτρέψουν να την ψηφίσουμε ομόφωνα σε άλλη 
συνεδρία της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν έχω ένσταση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αναβάλλεται η πρόταση νόμου περί Ποινικού Κώδικα και προχωρούμε στη δεύτερη πρόταση νόμου, 
που τιτλοφορείται «Ο περί της Αναστολής Είσπραξης Οφειλών, Προστασίας της Κύριας Κατοικίας και της 
Επαγγελματικής Στέγης και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 
2014».   

Πρόκειται για πρόταση νόμου η οποία έχει κατατεθεί από τους κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και Νίκο 
Κουτσού  εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών. 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Αναστολής Είσπραξης 
Οφειλών, Προστασίας της Κύριας Κατοικίας και της Επαγγελματικής Στέγης και της Ρύθμισης Άλλων 

Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:     

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή  

 Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

 Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

 Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μαρία Κυριακού Αθηνά Κυριακίδου 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Μη μέλη των επιτροπών: 

 Νίκος Νικολαΐδης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γιώργος Περδίκης Γεώργιος Γεωργίου 

 Νίκος Κουτσού  Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης  

 Άριστος ∆αμιανού 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Γιώργος Γεωργίου 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή κ. 
Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το βουλευτή κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το βουλευτή κ. Νίκο 
Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και το βουλευτή κ. Νίκο Κουτσού εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών 
στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σημειώνεται ότι η υπό εξέταση πρόταση νόμου απασχόλησε τις δύο επιτροπές σε συνεδρία τους που 
προηγήθηκε της τυπικής κατάθεσής της στο σώμα, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η θέσπιση προσωρινών διατάξεων που παρέχουν, υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις, σε οφειλέτη ο οποίος συνεπεία της κρατούσας οικονομικής κρίσης έχει περιέλθει σε αδυναμία 
εξόφλησης των οφειλών του, τη δυνατότητα να υποβάλει αίτηση στο δικαστήριο για την έκδοση διατάγματος 
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αναστολής της είσπραξης οφειλής ή/και αναστολής της διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας που 
αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση οφειλής και που συνιστά κύρια κατοικία ή επαγγελματική στέγη.  

 Αξίζει να σημειωθεί ότι η υπό συζήτηση πρόταση νόμου κατατίθεται σε αντικατάσταση του ενοποιημένου 
κειμένου τριών άλλων προτάσεων νόμου με παρόμοιο περιεχόμενο, που είχε κατατεθεί στη Βουλή από το 
βουλευτή κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, και αποσκοπούσαν στη 
θέσπιση προσωρινών διατάξεων για την είσπραξη οφειλών,  την προστασία της κύριας κατοικίας και της 
επαγγελματικής στέγης, καθώς και για τη ρύθμιση άλλων συναφών θεμάτων.  Με την κατάθεση της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου στη σημερινή ολομέλεια του σώματος δηλώνεται ταυτόχρονα η πρόθεση των 
αμέσως πιο πάνω αναφερόμενων εισηγητών της απόσυρσης του πιο πάνω ενοποιημένου κειμένου των εν 
λόγω τριών προτάσεων νόμου από τους εισηγητές τους. 

 Ωστόσο, σημειώνεται ότι ο σκοπός και το ιστορικό συζήτησης των πιο πάνω προτάσεων νόμου, οι 
οποίες απασχόλησαν για μεγάλο χρονικό διάστημα την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της Βουλής, 
αναφέρονται εκτενώς σε σημείωμα της εν λόγω επιτροπής το οποίο επισυνάπτεται ως παράρτημα στην 
παρούσα έκθεση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι πρόεδροι και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση των προνοιών της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΣΗΜΕΙΩΜΑ 

Θέματα:  1. Ο περί της Ρύθμισης των Οφειλών Υπερχρεωμένων Φυσικών Προσώπων και Άλλων 
∆ιατάξεων Νόμος του 2012.  

2. Ο περί Ανακουφίσεως Οφειλετών (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2012. 

3. Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε μεγάλο αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 12 Ιουνίου 2013 και 7 Απριλίου 
2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, της Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Γιάννο 
Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η θέσπιση νομοθεσίας 
για την προστασία φυσικών προσώπων που δεν έχουν πτωχευτική ικανότητα, αλλά έχουν περιέλθει χωρίς 
δόλο σε μόνιμη αδυναμία πληρωμής ληξιπρόθεσμων χρηματικών οφειλών, ώστε να τους δίνεται η δυνατότητα 
να υποβάλουν αίτηση στο αρμόδιο δικαστήριο για τη ρύθμιση αυτών των οφειλών και ενδεχομένως για την 
απαλλαγή είτε εξ ολοκλήρου είτε μέρους αυτών των οφειλών.   

 Σημειώνεται ότι, μετά την κατάθεση της πρότασης νόμου και πριν από την έναρξη της συζήτησής της 
από την επιτροπή, ο εισηγητής της υπέβαλε αναθεωρημένο κείμενο, σε αντικατάσταση του αρχικού.  Με τις 
πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου σκοπείται η θεσμοθέτηση ειδικής νομοθεσίας με προσωρινή ισχύ, με 
βάση την οποία πρόσωπα, των οποίων οι οφειλές έχουν καταστεί πληρωτέες, αλλά τα οποία αδυνατούν να 
ανταποκριθούν λόγω της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης, να δύναται να αποταθούν στο δικαστήριο με 
αίτησή τους για αναστολή είσπραξης των οφειλών αυτών. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη νομοθεσία συνιστά μέτρο ανακούφισης των νοικοκυριών και οφειλετών που 
έχουν περιέλθει σε κατάσταση αδυναμίας ανταπόκρισης προς τις δανειακές τους υποχρεώσεις, δεδομένου ότι 
θα έχουν πρώτα εξαντλήσει όλες τις υπόλοιπες ισχύουσες στη ∆ημοκρατία διαδικασίες διακανονισμού ή 
αναδιάρθρωσης των χρεών τους είτε γενικές είτε ειδικότερες.  Συνεπακόλουθα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα 
αποτελούν το έσχατο μέτρο στο οποίο οι πιο πάνω οφειλέτες θα μπορούν να προσφεύγουν για ανακούφισή 
τους. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, είναι η θέσπιση νομοθεσίας η οποία να προνοεί ειδικές 
διατάξεις για ανακούφιση οφειλετών, ώστε σε συγκεκριμένες περιπτώσεις, που ορίζονται ειδικά στην 
προτεινόμενη νομοθεσία, να αναστέλλεται οποιαδήποτε διαδικασία εκτέλεσης δικαστικών αποφάσεων εναντίον 
συγκεκριμένων οφειλετών για όσο διάστημα διαρκεί η οικονομική κρίση και για συγκεκριμένη χρονική διάρκεια. 
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 Ειδικότερα, προτείνεται η αναστολή της διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας, εφόσον πρόκειται 
για οφειλή που δημιουργήθηκε για την αγορά ή οικοδόμηση πρώτης κατοικίας για ποσό που δεν υπερβαίνει τις 
€300.000 ή εφόσον πρόκειται για οφειλή που δημιουργήθηκε για χρηματοδότηση επιχείρησης, ανεξαρτήτως 
ποσού, υπό τον όρο ότι η εν λόγω επιχείρηση είναι βιώσιμη στη βάση αντικειμενικών και ανεξάρτητων 
εκτιμήσεων. 

 Συγκεκριμένα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν στην προστασία της εξασφάλισης πρώτης 
κατοικίας και της ανάπτυξης.  Περαιτέρω, αποσκοπούν στην αποφυγή της οικονομικής καταστροφής 
προσώπων που εξασφάλισαν στέγη ή επιχειρήσεων οι οποίες, παρά το γεγονός ότι είναι βιώσιμες, εντούτοις, 
λόγω της οικονομικής κρίσης, αδυνατούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. 

 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, είναι η τροποποίηση του περί Πτωχεύσεως Νόμου με ρυθμίσεις που 
καθιστούν πιο αυστηρές ορισμένες από τις προβλεπόμενες προϋποθέσεις για την πτώχευση προσώπου, οι 
οποίες αφορούν το ύψος του οφειλόμενου χρέους και την εξασφάλιση του χρέους με εμπράγματο δικαίωμα 
προς όφελος του πιστωτή, ώστε να περιοριστεί η δυνατότητα κυρίως των εξ αποφάσεως δανειστών να 
οδηγούν στην πτώχευση τους χρεώστες τους, πρωτοφειλέτες ή εγγυητές, ένεκα πολύ μικρών ή 
εξασφαλισμένων χρεών τους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στο αρχικό στάδιο της μελέτης των τριών προτάσεων νόμου 
ενώπιον της επιτροπής, οι εισηγητές τους, με τη σύμφωνη γνώμη της επιτροπής, ενοποίησαν και 
αναθεώρησαν τις πρόνοιες και των τριών προτάσεων νόμου σε νέο κείμενο που αποσκοπούσε στη θέσπιση 
προσωρινών διατάξεων για την αναστολή της είσπραξης οφειλών. 

 Ειδικότερα, το ενοποιημένο κείμενο των υπό αναφορά προτάσεων νόμου περιελάμβανε διατάξεις που 
αφορούν, μεταξύ άλλων, τη δυνατότητα, υπό ορισμένες προϋποθέσεις και κριτήρια, λήψης δικαστικών μέτρων 
για την αναστολή είσπραξης οφειλών και για την αναστολή εκποίησης της πρώτης κατοικίας, εφόσον το 
δικαστήριο ικανοποιείται ότι λόγω της οικονομικής κρίσης ο οφειλέτης, αδυνατεί να ανταποκριθεί στις 
ανειλημμένες δανειακές του οφειλές.  Σημειώνεται ότι στην έννοια του όρου οφειλέτης, περιλαμβάνεται φυσικό 
ή νομικό πρόσωπο και σε σχέση με το νομικό πρόσωπο, ορίζεται η εταιρεία που εμπίπτει στον ορισμό των 
μικρών επιχειρήσεων, η οποία απασχολεί λιγότερους από πενήντα εργαζόμενους και ο κύκλος εργασιών της 
δεν υπερβαίνει τα δέκα εκατομμύρια ευρώ. 

 Συγκεκριμένα, στο υπό αναφορά κείμενο διελαμβάνετο ως προϋπόθεση για την υποβολή αίτησης για τη 
λήψη των πιο πάνω δικαστικών μέτρων, η προηγούμενη εξάντληση κάθε προσπάθειας επίτευξης 
εξωδικαστικής διευθέτησης, περιλαμβανομένης της αναδιάρθρωσης χρέους και της διαδικασίας 
διαμεσολάβησης.  Σημειώνεται ότι από την τήρηση της εν λόγω προϋπόθεσης εξαιρείται η περίπτωση οφειλέτη 
εναντίον του οποίου εκκρεμεί ένταλμα πώλησης της πρώτης κατοικίας του, ο οποίος θα μπορεί να υποβάλει τη 
σχετική αίτηση, χωρίς προηγουμένως να εξαντλήσει κάθε ισχύουσα διαδικασία εξωδικαστικής διευθέτησης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στη συνέχεια ενώπιον της επιτροπής, υποστηρίχθηκε έντονα, 
κυρίως από τους εκπροσώπους της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, η 
άποψη να μην προωθηθούν οι εν λόγω προτάσεις νόμου.  Συγκεκριμένα, οι εν λόγω εκπρόσωποι, οι οποίοι 
κατέθεσαν και γραπτώς τις απόψεις τους, επικαλέστηκαν, μεταξύ άλλων, τις διαδικασίες αναδιάρθρωσης που 
εφαρμόζονται από τις τράπεζες, με βάση την περί της ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων Οδηγία της Κεντρικής 
Τράπεζας του 2013, καθώς και τις επικείμενες τροποποιήσεις του περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμου του 2010, καθόσον αφορά 
τις διαδικασίες διαμεσολάβησης, υποστηρίζοντας την άποψη ότι οι πιο πάνω ενέργειες στοχεύουν στην 
επίτευξη αμοιβαία αποδεκτών βιώσιμων λύσεων αναδιάρθρωσης και ως εκ τούτου αναστέλλουν την έναρξη 
δικαστικών διαδικασιών με αποτελεσματικό τρόπο. 

 Ειδικότερα, στη σχετική επιστολή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου εκφράζεται η άποψη ότι 
νομοθετήματα αυτού του είδους θα ήταν ορθό να τυγχάνουν εκ των προτέρων διαβούλευσης με την τρόικα, 
καθώς και ότι η ψήφιση της υπό συζήτηση νομοθεσίας δεν αποκλείεται να έχει αρνητικές επιπτώσεις, όπως για 
παράδειγμα την ενθάρρυνση της στρατηγικής της πτώχευσης.  Επιπλέον, η ύπαρξη δυνατότητας λήψης 
δικαστικών μέτρων, σύμφωνα με την πιο πάνω επιστολή, ενεργεί ως μοχλός πίεσης για τους οφειλέτες, ώστε 
να συνεργαστούν με τους πιστωτές τους και να ενδυναμώσουν τις προσπάθειες εξεύρεσης εφικτών και 
συμβιβαστικών λύσεων αναδιάρθρωσης.  Η εν λόγω πρόταση νόμου για αναστολή των μέτρων, όπως 
επισημαίνεται στην ίδια επιστολή, ενδέχεται να αποδυναμώσει αυτές τις προσπάθειες με όλες τις γνωστές 
δυσμενείς συνέπειες.  Πρόσθετα, ενδέχεται να υπάρξει πληθώρα αιτήσεων προς τα δικαστήρια, τα οποία 
ενδεχομένως να μην έχουν τη δυνατότητα να εξετάσουν έγκαιρα τέτοιο όγκο υποθέσεων.  Ως αποτέλεσμα θα 
συνεχιστεί η μη εξυπηρέτηση των οφειλών και οι τράπεζες θα αναγκάζονται να αυξάνουν τις προβλέψεις τους 
οι οποίες θα χρήζουν αυξημένων κεφαλαιακών απαιτήσεων και επιπλέον θα επιβάλλονται χρεώσεις τόκων 
υπερημερίας οι οποίες δυνατό να καταστήσουν ακόμη και τους βιώσιμους οφειλέτες μη-βιώσιμους. 
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 Ωστόσο, στην υπό αναφορά επιστολή αναφέρεται περαιτέρω ότι, χωρίς να παραγνωρίζονται τα πιο 
πάνω, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, κατανοώντας τις ανησυχίες της επιτροπής και συμμεριζόμενη τους 
στόχους για προστασία της κύριας κατοικίας και των μικρών επιχειρήσεων, εισηγείται, όπως η πρόταση νόμου 
διαμορφωθεί, ώστε, αντί να προβλέπει αναστολή είσπραξης οφειλών, να προβλέπει αναστολή διατάγματος 
εκποίησης κύριας κατοικίας ή εμπορικού ακινήτου για μικρές επιχειρήσεις ή έκδοση προστατευτικού 
διατάγματος για καθορισμένη χρονική διάρκεια.  Με αυτό τον τρόπο οι οφειλέτες θα δύνανται να προβαίνουν 
στις διαδικασίες αναδιάρθρωσης και όπου χρήζει επίλυσης διαφορών με τις τράπεζες, ώστε να καθορίζουν 
προγράμματα αποπληρωμής με βάση την παρούσα οικονομική τους κατάσταση, τα οποία δυνατό να 
περιλαμβάνουν περίοδο χάριτος και παράλληλα να δύνανται να αποταθούν στο δικαστήριο για έκδοση 
διατάγματος προστασίας της περιουσίας τους. 

 Περαιτέρω, στην ίδια επιστολή, προς εξισορρόπηση των δικαιωμάτων των δύο μερών, γίνεται εισήγηση 
επίσης όπως προστεθούν στην υπό αναφορά πρόταση νόμου αντίστοιχες πρόνοιες για έκδοση διατάγματος 
έναντι των οφειλετών για μη αποξένωση της περιουσίας τους, καθώς και σχετικές ασφαλιστικές δικλείδες, 
όπως για παράδειγμα, ο επιμερισμός τυχόν εσόδων πώλησης περιουσίας στους πιστωτές κατά καθορισμένης 
σειράς προτεραιότητα. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου δήλωσε στην επιτροπή μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθετική απαγόρευση στην εκτέλεση διαταγμάτων αποπληρωμής χρεών, έστω και με κριτήρια, 
προσφέρει κίνητρο σε οφειλέτες να σταματήσουν να καταβάλλουν τις δόσεις τους ή να προσφεύγουν 
στο δικαστήριο για να κερδίζουν χρόνο.  Συνεπώς, ο προτεινόμενος νόμος, εάν εφαρμοστεί, θα 
προκαλέσει προβλήματα στην οικονομία, θα αυξήσει τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και πιθανό να 
οδηγήσει σε νέες κεφαλαιακές ανάγκες για τις τράπεζες. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών ετοιμάζει σχέδιο στήριξης των ευάλωτων ομάδων και οι τράπεζες μπορούν 
να συνδράμουν -και το πράττουν- με την αναδιάρθρωση δανείων βιώσιμων οφειλετών και την 
“προσεκτική” εκποίηση ακινήτων, ώστε να δίνεται προτεραιότητα σε παλαιές υποθέσεις και εκεί όπου 
δεν πρόκειται για ιδιοκατοίκηση ή δεν υπάρχουν παιδιά. 

3. Η ενδεδειγμένη οδός για να αντιμετωπιστεί η αδυναμία αποπληρωμής είναι είτε η αναδιάρθρωση 
δανείων στα πλαίσια της Οδηγίας της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, αν δεν υπάρχει δικαστική 
απόφαση, είτε η εφαρμογή των διατάξεων της πολιτικής δικονομίας, σε περίπτωση που γίνεται 
προσπάθεια εκτέλεσης απόφασης, οπότε μπορεί να εκδοθεί διάταγμα για πληρωμή του χρέους με 
μηνιαίες δόσεις, ανάλογα με τις δυνατότητες του χρεώστη. 

4. Η διαδικασία διαμεσολάβησης μεταξύ τραπεζών και οφειλετών για δίκαιη αναδιάρθρωση χρεών θα 
βοηθήσει, ωστόσο η εν λόγω διαδικασία εκκρεμεί. 

 Με τις πιο πάνω απόψεις δήλωσε ότι συμφωνεί και ο εκπρόσωπος της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας Λτδ. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω θέσεις και απόψεις ζήτησε γραπτώς από τον Υπουργό 
Οικονομικών, όπως ενημερωθεί σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του νομοσχεδίου που αφορά τη 
διαδικασία διαμεσολάβησης και ιδιαίτερα πότε προγραμματίζεται η κατάθεσή του στη Βουλή, καθώς και τις 
απόψεις του επί των προνοιών του ενοποιημένου κειμένου των υπό συζήτηση τριών προτάσεων νόμου. 

 Ανταποκρινόμενος στο αίτημα της επιτροπής, ο Υπουργός Οικονομικών ενημέρωσε γραπτώς την 
επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Με βάση σχετική πρόνοια που υπήρχε στο Μνημόνιο Συναντίληψης που ακολούθησε τη δεύτερη 
αξιολόγηση τον Οκτώβριο του 2013, το Υπουργείο Οικονομικών προέβη στην ετοιμασία σχετικού 
νομοσχεδίου που τροποποιούσε τον περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμου του 2010, με την προσθήκη νέων άρθρων 
αναφορικά με τη διαδικασία διαμεσολάβησης σε σχέση με αναδιαρθρώσεις πιστωτικών διευκολύνσεων 
προς οφειλέτες.  Ακολούθως, περί τα τέλη Ιανουαρίου του 2013, κατά τη διάρκεια επίσκεψης στην 
Κύπρο ειδικής ομάδας για παροχή τεχνικής βοήθειας για την αξιολόγηση και τον εκσυγχρονισμό του 
νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα (Technical Assistance Team for Insolvency), που 
αποτελείται από μέλη του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συζητήθηκε και 
το θέμα της διαδικασίας διαμεσολάβησης.  Σχετικό νομοσχέδιο δόθηκε στα μέλη της ειδικής ομάδας, η 
οποία αφού το συζήτησε με τους επικεφαλείς της τρόικα, υπέβαλε στις 11 Φεβρουαρίου του 2014 τα 
σχόλιά της προς το Υπουργείο Οικονομικών.  Επισημαίνεται ότι, με βάση το επικαιροποιημένο Μνημόνιο 
Συναντίληψης και λαμβάνοντας υπόψη και τα σχόλια που ελήφθησαν από την ειδική ομάδα, αναμένεται 
ότι θα οριστικοποιηθεί ο ρόλος του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου μέχρι το τέλος Μαρτίου, σε σχέση 
με τη διαδικασία διαμεσολάβησης.  Με την οριστικοποίηση του ρόλου του Χρηματοοικονομικού 
Επιτρόπου θα τελικοποιηθεί παράλληλα και το νομοσχέδιο.  Έχοντας μέχρι τότε ολοκληρωμένο πλαίσιο 
για το ρόλο που θα διαδραματίσει ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, το εν λόγω νομοσχέδιο θα 
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υποβληθεί στη συνέχεια στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και ακολούθως θα κατατεθεί στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για ψήφιση. 

2. Γενικότερα, το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνεί με την Κεντρική Τράπεζα και το Σύνδεσμο Τραπεζών 
Κύπρου και κρίνει ότι δε θα ήταν συνετό να εξετάζονται αποσπασματικά τα θέματα αναδιάρθρωσης 
χρέους και εξωδικαστικής διευθέτησης μέσω της προώθησης του ενοποιημένου κειμένου των 
προτάσεων νόμου, αλλά μέσα στα πλαίσια και τις παραμέτρους που ορίζονται στο Μνημόνιο 
Συναντίληψης για εξάντληση κάθε δυνατότητας, μέσω της διαδικασίας διαμεσολάβησης, ώστε από τη 
μια να ενισχυθεί η εισπρακτική ικανότητα των πιστωτικών ιδρυμάτων και παράλληλα να προστατευθούν 
οι βιώσιμοι δανειολήπτες που αντιμετωπίζουν πρόσκαιρα οικονομικά προβλήματα και αδυνατούν να 
αντιμετωπίσουν τις υποχρεώσεις τους. 

 Στα πλαίσια των συζητήσεων που διεξήχθησαν ενώπιον της επιτροπής, ο Χρηματοοικονομικός 
Επίτροπος κατέθεσε τόσο προφορικά όσο και γραπτώς στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Συμφωνεί πλήρως με τις θέσεις και απόψεις του Υπουργού Οικονομικών, όπως αυτές αναλύονται πιο 
πάνω. 

2. Περαιτέρω, εισηγείται όπως η επιτροπή προβεί στις ακόλουθες ενέργειες: 

α. Να ζητήσει από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου πληροφόρηση σχετικά με τα μέτρα που 
λαμβάνει ή που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να διασφαλιστεί η πιστή, ακριβοδίκαιη και 
αποτελεσματική εφαρμογή της Οδηγίας για τη διαχείριση των καθυστερήσεων. 

β. Να ζητήσει από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να την εφοδιάσει με επακριβείς περιγραφικές 
στατιστικές σχετικά με τη μεταβλητή των μη εξυπηρετούμενων δανείων κατά κατηγορία φυσικών 
και νομικών προσώπων. 

γ. Να συμβάλει στην άμεση έναρξη της λειτουργίας του Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης, ο οποίος εξακολουθεί να είναι ανενεργός με αρνητικές συνέπειες για 
τους πολίτες και για την αξιοπιστία ολόκληρου του χρηματοοικονομικού τομέα της κυπριακής 
οικονομίας. 

3. Οι πιο πάνω εισηγήσεις τεχνικού περιεχομένου αποσκοπούν στη διαμόρφωση ενός νομοθετικού 
πλαισίου που να είναι θεσμικά βιώσιμο. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, επί του ενοποιημένου κειμένου των υπό 
συζήτηση προτάσεων νόμου, την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως, τα ακόλουθα ζητήματα, που τέθηκαν για 
προβληματισμό από μέλη της: 

1. Η έννοια του όρου “οφειλέτης” στην οποία είχε περιληφθεί και κάθε εγγεγραμμένη βάσει του περί 
Εταιρειών Νόμου εταιρεία, η οποία ασκεί επιχειρηματική δραστηριότητα σύμφωνα με το σχετικό ορισμό 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις μικρές επιχειρήσεις. 

2. Η έννοια του όρου “πιστωτής” στην οποία περιλήφθηκε το φυσικό ή νομικό πρόσωπο το οποίο παρέχει 
δανειακές ή άλλες συναφείς διευκολύνσεις σε οφειλέτη και περιλαμβάνει τράπεζες, συνεργατικές 
εταιρείες και κάθε άλλο νομικό πρόσωπο δημοσίου δικαίου εντός της ∆ημοκρατίας, με κύρια 
αρμοδιότητα την παροχή δανειακών διευκολύνσεων, καθώς και εκ δικαστικής αποφάσεως πιστωτή, 
ασφαλισμένο πιστωτή και ενυπόθηκο δανειστή.   

3. Ο ορισμός του όρου “πρώτη κατοικία”.  Ειδικότερα, τέθηκε εισήγηση, όπως δοθεί κοινωνική διάσταση 
στην προστασία της κύριας διαμονής, θέτοντας κριτήρια, όπως π.χ. η αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας.   

4. Το περιεχόμενο της αίτησης που υποβάλλεται στο δικαστήριο και τα έγγραφα που θα πρέπει να τη 
συνοδεύουν, τα οποία θα λάβει υπόψη του το δικαστήριο κατά την εκδίκαση της αίτησης. 

5. Το περιεχόμενο του διατάγματος που θα εκδοθεί από το δικαστήριο. 

6. Η έλλειψη πρόνοιας για προστασία των εγγυητών. 

 Σε σχέση με τον καθορισμό κριτηρίων για την προστασία της κύριας κατοικίας, η εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, αφού προηγουμένως διευκρίνισε ότι οι πρόνοιες του υπό συζήτηση 
ενοποιημένου κειμένου δεν παρουσιάζουν οποιοδήποτε συνταγματικό κώλυμα, δήλωσε στην επιτροπή ότι 
εφόσον η πρόθεση της επιτροπής αποσκοπεί στην προστασία της κύριας κατοικίας δεν μπορεί να λεχθεί μετά 
βεβαιότητας ότι οποιαδήποτε διάκριση, όπως είναι το κριτήριο της αξίας της, θα είναι συνταγματικά ορθή, γιατί 
ενδεχομένως τίθεται ζήτημα προσβολής της ιδιωτικής ζωής. 

 Οι εισηγητές των προτάσεων νόμου, με τη σύμφωνη γνώμη της επιτροπής, αφού έλαβαν υπόψη τους 
όλα τα πιο πάνω ζητήματα, προβληματισμούς και απόψεις, στη βάση ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών 
της επιτροπής και στα πλαίσια της προσπάθειας για συναντίληψη, επαναδιατύπωσαν και επεξεργάστηκαν από 
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νομοτεχνική άποψη το πιο πάνω ενοποιημένο κείμενο, ώστε στο δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Αναστολής Είσπραξης Οφειλών, Προστασίας της Κύριας Κατοικίας και της 
Επαγγελματικής Στέγης και περί της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 
2014» να διαλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Οφειλέτης σημαίνει φυσικό πρόσωπο ή επιχείρηση που έχει περιέλθει σε αδυναμία εξόφλησης 
απαίτησης οφειλής, η οποία οφειλή προκύπτει από δανειακή ή άλλη πιστωτική διευκόλυνση που έχει 
καταστεί απαιτητή και περιλαμβάνει εκ δικαστικής αποφάσεως χρέος δυνάμει του περί Πολιτικής 
∆ικονομίας Νόμου ή οποιοδήποτε ποσό, δυνάμει του περί Πτωχεύσεως Νόμου ή ενυπόθηκο χρέος 
δυνάμει του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου. 

Ο όρος “επιχείρηση” σημαίνει φυσικό ή νομικό πρόσωπο το οποίο ασκεί επιχειρηματική δραστηριότητα, 
σύμφωνα με το σχετικό ορισμό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και σχετική πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για τις πολύ μικρές επιχειρήσεις, απασχολεί λιγότερους από δέκα εργαζομένους και ο κύκλος εργασιών 
της δεν υπερβαίνει τα δύο εκατομμύρια ευρώ.   

2. Ο ορισμός του όρου “πιστωτής” περιλαμβάνει φυσικό ή νομικό πρόσωπο το οποίο παρέχει δανειακές ή 
άλλες πιστωτικές διευκολύνσεις σε οφειλέτη και στην περίπτωση του νομικού προσώπου περιορίζεται 
στα τραπεζικά ιδρύματα και σημαίνει τράπεζα, συνεργατική εταιρεία και κάθε άλλο νομικό πρόσωπο 
δημοσίου δικαίου, το οποίο λειτουργεί στη ∆ημοκρατία δυνάμει νόμου, με κύρια αρμοδιότητα την 
παροχή δανειακών διευκολύνσεων. 

3. Κύρια κατοικία σημαίνει κατοικία η οποία αποδεδειγμένα χρησιμοποιείται επί μονίμου βάσεως ως 
οικογενειακή εστία και η οποία είναι εγγεγραμμένη επ’ ονόματι του οφειλέτη. 

4. Ο νόμος θα εφαρμόζεται σε σχέση με οφειλές που προκύπτουν από δανειακές ή άλλες πιστωτικές 
διευκολύνσεις, που παρέχονται από πιστωτή και για την είσπραξη των οποίων ο πιστωτής 
νομιμοποιείται να προβεί σε διαδικασία εκποίησης κύριας κατοικίας ή/και επαγγελματικής στέγης 
εγγεγραμμένης επ’ ονόματι οφειλέτη, εφόσον αυτός έχει περιέλθει σε αδυναμία εξόφλησης της εν λόγω 
οφειλής ή η οικονομική του κατάσταση έχει επιδεινωθεί συνεπεία της κρατούσης οικονομικής κρίσης και 
εφόσον έχει εξαντλήσει κάθε προσπάθεια επίτευξης εξωδικαστικής διευθέτησης ή άλλης συναφούς 
ρύθμισης που ισχύει στη ∆ημοκρατία. 

5. Ο προτεινόμενος νόμος διαλαμβάνει διατάξεις σε σχέση με το δικαίωμα υποβολής αίτησης σε αρμόδιο 
δικαστήριο, το περιεχόμενο και την εκδίκαση της αίτησης, καθώς και την έκδοση διατάγματος καθ’ όσον 
αφορά, πρώτον, αίτημα για έκδοση διατάγματος αναστολής διαδικασίας εκποίησης και είσπραξης της 
οφειλής και προστασία ενυπόθηκης κύριας κατοικίας και επαγγελματικής στέγης υπό πώληση λόγω 
υπερημερίας, δεύτερο στα πλαίσια εκτέλεσης δικαστικής απόφασης και τρίτο στα πλαίσια πτωχευτικής 
διαδικασίας, γι’ αυτό και χωρίζεται σε αντίστοιχα μέρη.   

6. Η αίτηση καταχωρίζεται διά κλήσεως και συνοδεύεται από τα ακόλουθα έγγραφα: 

α. Πλήρη κατάσταση της κινητής και ακίνητης περιουσίας του οφειλέτη.  

β. πλήρη κατάσταση των πιστωτών του οφειλέτη και των κατά περίπτωση απαιτήσεών τους κατά 
κεφάλαιο, τόκους και έξοδα. 

γ. πιστοποιητικό ασφαλιστέων αποδοχών του οφειλέτη αναφορικά με τα τρία έτη που προηγούνται 
της υποβολής της αίτησης. 

δ. κατάσταση στην οποία περιλαμβάνονται οι μηνιαίες αποδοχές του οφειλέτη κατά τα τρία έτη που 
προηγούνται της ημερομηνίας υποβολής της αίτησης ή προκειμένου περί ανέργου, ικανοποιητικά 
πιστοποιητικά από τα οποία να αποδεικνύεται το πρόσφατο εργασιακό καθεστώς του αιτητή. 

ε. προκειμένου περί επιχείρησης, ετήσιες οικονομικές καταστάσεις για τα τρία έτη που προηγούνται 
της υποβολής της αίτησης. 

στ. ένορκη δήλωση του οφειλέτη για την ορθότητα και πληρότητα των υποβαλλόμενων στοιχείων. 

ζ. όλα τα αναγκαία έγγραφα από τα οποία διαπιστώνεται επακριβώς το στάδιο της εκκρεμούσας 
εναντίον αυτού διαδικασία εκποίησης. 

 Επιπρόσθετα, ο οφειλέτης δύναται με τη συναίνεση του συζύγου του να υποβάλει επιπλέον στοιχεία 
αναφορικά με την οικονομική κατάσταση του συζύγου και την αδυναμία του να συνεισφέρει στην 
εξόφληση της οφειλής που αφορά η αίτηση. 

7. Το δικαστήριο, κατά την εκδίκαση της αίτησης, συνυπολογίζει μεταξύ άλλων τους ειδικούς λόγους για 
τους οποίους η οικονομική κατάσταση του οφειλέτη έχει επιδεινωθεί, οι οποίοι αποδεδειγμένα είναι 
απόρροια της κρατούσης οικονομικής κρίσης και δεν οφείλονται σε δική του υπαιτιότητα.  Προς 
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εξακρίβωση των πιο πάνω, το δικαστήριο μπορεί να ζητήσει από τον οφειλέτη κατάθεση επιπρόσθετων 
στοιχείων. 

8. Το δικαστήριο δύναται να εκδώσει το αιτούμενο, σε κάθε περίπτωση, διάταγμα το οποίο θα καθορίζει το 
χρονικό διάστημα ισχύος της αναστολής και δύναται να περιλάβει επίσης οποιοδήποτε όρο κρίνει 
εύλογο και δίκαιο ως προς την επιβολή και είσπραξη του νόμιμου τόκου, οποιωνδήποτε τόκων 
υπερημερίας και πρόσθετων χρεώσεων. 

9. Οποιοσδήποτε πιστωτής δύναται οποτεδήποτε κρίνει σκόπιμο να υποβάλει αίτηση δια κλήσεως στο 
δικαστήριο για τερματισμό της ισχύος του εκδοθέντος κατά περίπτωση, διατάγματος, αν θεωρεί ή έχει 
βάσιμες πληροφορίες ότι οι προσωπικές οικονομικές συνθήκες του οφειλέτη έχουν βελτιωθεί.   

10. Με την έκδοση οποιουδήποτε αιτούμενου διατάγματος, κάθε διαδικασία εκτέλεσης απόφασης καθ’ όσον 
αφορά εγγυητή, λόγω του ότι οφειλή παραμένει ανικανοποίητη, αναστέλλεται καθ’ όλη τη διάρκεια της 
ισχύος του διατάγματος. 

 Στα πλαίσια της μελέτης από την επιτροπή του δεύτερου αναθεωρημένου κειμένου στη βάση των πιο 
πάνω, την επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα το μέρος του προτεινόμενου νόμου που αφορά την αναστολή 
εκποίησης οικογενειακής εστίας ή επαγγελματικής στέγης στα πλαίσια πτωχευτικής διαδικασίας. 

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα, ο εκπρόσωπος του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 
δήλωσε στην επιτροπή ότι η εκτελεστική εξουσία απορρίπτει τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, γιατί καταβάλλει ήδη 
προσπάθεια εξεύρεσης συνολικού πλαισίου αφερεγγυότητας για να μπορούν οι πιστωτές και οι χρεώστες να 
προβαίνουν σε αναδιάρθρωση χρεών.  Σύμφωνα με τον ίδιο, αν υιοθετηθούν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, οι 
χρεώστες θα αποφεύγουν να προβαίνουν σε αναδιαρθρώσεις με τις τράπεζες και τα μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια, τα οποία ανέρχονται στα είκοσι με είκοσι πέντε δισεκατομμύρια, θα αυξηθούν ακόμη περισσότερο. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, ο ίδιος διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι το μέρος του προτεινόμενου νόμου 
που αφορά την αναστολή εκποίησης στα πλαίσια πτωχευτικής διαδικασίας δε συγκρούεται με οποιαδήποτε 
από τις διατάξεις του νόμου για την πτώχευση.  Ωστόσο, ο ίδιος προέβη σε ορισμένες επιμέρους παρατηρήσεις 
για σκοπούς ορθότερης εφαρμογής των διατάξεων του εν λόγω μέρους. 

 Στο τελευταίο στάδιο της συζήτησης επί του δεύτερου αναθεωρημένου κειμένου, που ενοποιεί τις υπό 
συζήτηση τρεις προτάσεις νόμου και συγκεκριμένα στη συνεδρία της επιτροπής στις 4 Απριλίου 2014, 
παρευρέθηκε στην επιτροπή η κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη, υπό την ιδιότητα του προσώπου που θα αναλάβει 
στις 11 Απριλίου 2014 το αξίωμα του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η οποία ενημέρωσε την 
επιτροπή για τις ενδεχόμενες συνέπειες στο τραπεζικό μας σύστημα από την ψήφιση της πρότασης νόμου και 
η οποία αντάλλαξε απόψεις με την επιτροπή.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής, τηρήθηκαν 
αποστενογραφημένα πρακτικά τα οποία είναι στη διάθεση οποιουδήποτε μέλους της Βουλής.  Περαιτέρω, στα 
πλαίσια της ίδιας συνεδρίας, αντηλλάγησαν απόψεις μεταξύ των μελών της επιτροπής και τέθηκαν για 
προβληματισμό οι ακόλουθες εισηγήσεις για περαιτέρω τροποποίηση του προτεινόμενου νομοθετήματος: 

1. Ο καθορισμός μέγιστου ορίου αξίας της κύριας κατοικίας. 

2. Ο καθορισμός του ενός έτους ως της μέγιστης χρονικής διάρκειας για την αναστολή, με δυνατότητα 
επανεξέτασης. 

3. Η απάλειψη των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου, καθόσον αφορά την αναστολή είσπραξης 
οφειλών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαστε επαρκώς ενήμεροι για την πρόταση νόμου. 

 Υπάρχει τροπολογία εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
την οποία έχετε παραλάβει έγκαιρα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών και του κ. 
Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλόντων για την πρόταση νόμου «Ο 
περί της Αναστολής Είσπραξης Οφειλών, Προστασίας της Κύριας Κατοικίας και της Επαγγελματικής 

Στέγης και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου με την αντικατάσταση του ορισμού 
του όρου “επιχείρηση” με τον ακόλουθο νέο ορισμό: 

 «“επιχείρηση” σημαίνει φυσικό ή νομικό πρόσωπο το οποίο ασκεί επιχειρηματική δραστηριότητα και 
απασχολεί λιγότερους από είκοσι (20) εργαζομένους, ο δε κύκλος εργασιών της δεν υπερβαίνει τα 
τέσσερα εκατομμύρια ευρώ (€4.000.000).». 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ το σώμα πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

Όχι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δεν έχει ψηφίσει.  Κάνει αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απορρίπτεται η τροπολογία και συνεπώς προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαίωμα καταχώρισης αίτησης στο δικαστήριο.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις καταχώρισης αίτησης. Άρθρο 6. 

 Καταχώριση αίτησης διά κλήσεως.  Άρθρο 7. 

 Εκδίκαση αίτησης.  Άρθρο 8. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 9. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 10. 

 ∆ικαίωμα καταχώρισης αίτησης στο δικαστήριο.  Άρθρο 11. 

 Καταχώριση αίτησης διά κλήσεως.  Άρθρο 12. 

 Εκδίκαση αίτησης.  Άρθρο 13. 

 Εκδίκαση αίτησης κατά προτεραιότητα.  Άρθρο 14. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 15. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 16. 

 ∆ικαίωμα καταχώρισης αίτησης στο δικαστήριο.  Άρθρο 17. 

 Καταχώριση αίτησης διά κλήσεως.  Άρθρο 18. 

 Εκδίκαση αίτησης.  Άρθρο 19. 

 Εκδίκαση αίτησης κατά προτεραιότητα.  Άρθρο 20. 
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 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 21. 

 Προσωρινή αναστολή εκποίησης και είσπραξης οφειλής με την καταχώριση της αίτησης.  Άρθρο 22. 

 Τερματισμός ισχύος διατάγματος και επανέναρξη ανασταλείσας διαδικασίας.  Άρθρο 23. 

 Επανεξέταση ικανότητας του οφειλέτη να αποπληρώνει τις οφειλές του ή/και της αναστολής διαδικασίας 
εκποίησης.  Άρθρο 24. 

 Προστασία εγγυητών.  Άρθρο 25. 

 ∆ιαδικαστικοί κανονισμοί.  Άρθρο 26. 

 Λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων; 

 Υπάρχει. 

 Συνεπώς, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή,  τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναστολής Είσπραξης Οφειλών, Προστασίας της Κύριας 
Κατοικίας και της Επαγγελματικής Στέγης και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Οι επόμενες προτάσεις νόμου έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προστασίας Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας που Βρίσκεται σε Μη Ελεγχόμενες Περιοχές της ∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις)  Νόμος του 2014» 
και «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Κατατέθηκαν από τον κ. 
Σοφοκλή Φυττή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Γιώργο Βαρνάβα 
εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τον κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών, και τον κ. Ζαχαρία 
Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Προστασίας Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας που Βρίσκεται σε Μη Ελεγχόμενες Περιοχές της ∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος 

του 2014» και «Ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου  Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης  Αθηνά Κυριακίδου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού Μη μέλη των επιτροπών: 

  Αβέρωφ Νεοφύτου 

  Γεώργιος Γεωργίου 

  Ρίκκος Μαππουρίδης 

  Γιώργος Λουκαΐδης 

  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

  Άριστος ∆αμιανού 

  Σοφοκλής Φυττής 

  Γιώργος Βαρνάβα 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας από τους βουλευτές κ. Σοφοκλή Φυττή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, Νίκο Κουτσού, εκπροσωπώντας τη 
Συμμαχία Πολιτών, και Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, και κηρύχθηκαν 
επείγουσες. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, ώστε αφενός να αναστέλλονται 
οι διαδικασίες πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου, είτε μέσω του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας είτε 
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απευθείας από τον ενυπόθηκο δανειστή, στις περιπτώσεις ενυπόθηκου χρέους που εξασφαλίζεται με υποθήκη 
επί ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία βρίσκεται σε μη ελεγχόμενες περιοχές της ∆ημοκρατίας και αφετέρου να 
απαγορεύεται η πώληση των εν λόγω χρεών σε αδειοδοτημένα χρηματοδοτικά ιδρύματα ή/και σε πιστωτικά 
ιδρύματα. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου, ώστε 
οι διατάξεις του υφιστάμενου νόμου που ρυθμίζουν θέματα πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας να αναστέλλονται 
στις περιπτώσεις ενυπόθηκου χρέους που εξασφαλίζεται με υποθήκη επί ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία 
βρίσκεται σε μη ελεγχόμενες περιοχές της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, αυτές κρίνεται απαραίτητο όπως προωθηθούν στα 
πλαίσια της προώθησης άλλων νομοθετικών ρυθμίσεων που αφορούν τη διαδικασία των εκποιήσεων, ώστε να 
προστατευτεί η ακίνητη ιδιοκτησία των εκτοπισθέντων, η οποία παραμένει ανεκμετάλλευτη από αυτούς εξαιτίας 
της τουρκικής εισβολής και κατοχής.  

 Οι πρόεδροι και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και το μέλος της 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη των επιτροπών 
βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, ο βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και ο βουλευτής  κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, 
τοποθετούνται υπέρ των δύο προτάσεων νόμου. 

2. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και τα υπόλοιπα μέλη των 
επιτροπών θα τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αναστολή της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου.  Άρθρο 2. 

 Ειδική διάταξη σε σχέση με την πώληση δανείων.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 
εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας που Βρίσκεται σε Μη 
Ελεγχόμενες Περιοχές της ∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Προχωρούμε με τη δεύτερη πρόταση νόμου.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 98 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων;  ΄ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Προχωρούμε τώρα στην πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Απαλλαγής Εγγυητών από την 
Εγγύηση Εκπλήρωσης της Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου 
Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Απαλλαγής Εγγυητών από 
την Εγγύηση Εκπλήρωσης της Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου 

Ακινήτου Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου  
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 Πάμπος Παπαγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού Μη μέλη των επιτροπών: 

  Αβέρωφ Νεοφύτου  

  Γεώργιος Γεωργίου 

  Ρίκκος Μαππουρίδης 

  Γιώργος Λουκαΐδης 

  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

  Άριστος ∆αμιανού  

  Σοφοκλής Φυττής 

  Γιώργος Βαρνάβα 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας από το βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη Συλλούρη και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας με την οποία προβλέπεται όπως, σε 
περίπτωση που ενυπόθηκος δανειστής επιλέξει πώληση ενυπόθηκου ακινήτου, με βάση τις διατάξεις του 
Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, και το 
προϊόν της πώλησης δεν επαρκεί για την πλήρη εξόφληση του ενυπόθηκου χρέους, οι εγγυητές 
απαλλάσσονται από την εγγύηση εκπλήρωσης της υπόσχεσης ή της υποχρέωσης του εναπομείναντος χρέους. 

 Σημειώνεται ότι η προτεινόμενη με την πρόταση νόμου ρύθμιση προβλέπεται όπως τεθεί σε ισχύ με την 
έναρξη της ισχύος του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτου (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 και 
λήξει με την έναρξη της ισχύος των νομοθεσιών που αφορούν το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις πιο κάτω θέσεις: 

1.   Τo μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. 
∆ημήτρης Συλλούρης τάχθηκε υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Οι πρόεδροι και τα υπόλοιπα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από αυτή την πρόταση, επειδή είναι πρόταση δική μου, αποσύρω από το άρθρο 3… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ημήτρη, έκαμες λάθος.  Τώρα είναι… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, είναι η δική μου τώρα.  Το υπ’ αριθμόν 11.   

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Το υπ’ αριθμόν 11 είναι η δική μας πρόταση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχετε λάθος.  Έτσι γράφει εμένα τουλάχιστον. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εγώ έχω λίστα εδώ που το υπ’ αριθμόν 11 είναι η δική μου πρόταση.  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν μου επιτρέπει ο κ. Συλλούρης, απλά διαβάστε ξανά τον τίτλο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο τίτλος είναι «Ο περί Απαλλαγής Εγγυητών από την Εγγύηση Εκπλήρωσης της Υπόσχεσης ή της 
Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014».   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι του κ. Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτή είναι η πρόταση η δική μου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλά υπάρχει σύγχυση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Περιμένετε, κύριε Βαρνάβα, να τελειώσει ο κύριος… 

 Αν υπάρχει σύγχυση, να τη λύσουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχετε διαβάσει τον τίτλο της πρότασης και αυτή η πρόταση είναι η πρόταση που έχω εισηγηθεί με όσες 
συνεννοήσεις έκαμα.  Και λέω ότι από αυτή την πρόταση επιθυμώ όπως αποσυρθεί από το άρθρο 3 το (β) και 
μετά να μπει σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Να σημειωθεί.   

 Συνεπώς, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Απαλλαγή εγγυητή σε περίπτωση πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου δυνάμει του Μέρους VIA του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία μας πάνω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχω τροπολογία, κύριε Λαμάρη, εδώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Απαλλαγής Εγγυητών από την Εγγύηση Εκπλήρωσης της 
Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.   

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε την κατανόησή σας στην επόμενη πρόταση νόμου που θα διαβάσετε τώρα και 
είναι πρόταση νόμου δική μας μαζί με τους Οικολόγους και ζητούμε να αφαιρεθούν από την πρόταση νόμου οι 
αναφορές που έχουν σχέση με τους εγγυητές, γιατί έχουν ήδη καλυφθεί από την πρόταση νόμου του κ. 
Συλλούρη που μόλις ψηφίσαμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Θα σημειωθεί στα πρακτικά της συνεδρίας και θα γίνουν όλες οι απαραίτητες αλλαγές από τις υπηρεσίες 
της Βουλής. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Απαλλαγής Ενυπόθηκου 
Οφειλέτη και Εγγυητών από την Εγγύηση Εκπλήρωσης της Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους 

Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου  

 Πάμπος Παπαγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού Μη μέλη των επιτροπών: 

  Αβέρωφ Νεοφύτου  

  Γεώργιος Γεωργίου 

  Ρίκκος Μαππουρίδης 

  Γιώργος Λουκαΐδης 

  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

  Άριστος ∆αμιανού  

  Σοφοκλής Φυττής 

  Γιώργος Βαρνάβα 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας με την οποία προβλέπεται ότι, σε 
περίπτωση που ενυπόθηκος δανειστής επιλέξει πώληση ενυπόθηκου ακινήτου με βάση τις διατάξεις του 
Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 και το 
προϊόν της πώλησης δεν επαρκεί για την πλήρη εξόφληση του ενυπόθηκου χρέους, ο ενυπόθηκος οφειλέτης, 
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και σε περίπτωση που το ενυπόθηκο χρέος εξασφαλίζεται και με εγγυητές, και οι εγγυητές απαλλάσσονται από 
την καταβολή του εναπομείναντος, μετά την πώληση του ενυπόθηκου ακινήτου, χρέους. 

 Η αναφερόμενη πιο πάνω απαλλαγή του ενυπόθηκου οφειλέτη και των εγγυητών δεν ισχύει σε 
περίπτωση που το ενυπόθηκο δάνειο χρησιμοποιήθηκε από άλλα νομικά πρόσωπα ομίλου ή από μέτοχο ή 
σύμβουλο οποιουδήποτε νομικού προσώπου ή δε χρησιμοποιήθηκε για την αγορά του πωληθέντος 
ενυπόθηκου ακινήτου ή σε περίπτωση που ο ενυπόθηκος οφειλέτης διαθέτει άλλα μέσα για αποπληρωμή του 
δανείου του. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις πιο κάτω θέσεις: 

1.   Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος των εν λόγω 
επιτροπών βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

2.  Οι πρόεδροι και τα υπόλοιπα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επίσης σε αυτή την πρόταση νόμου εισηγούμαστε, με τη συμφωνία των συναδέλφων, 
να προστεθεί περιορισμός στην εφαρμογή της νομοθεσίας που να καλύπτει την κατηγορία των δανειοληπτών 
μέχρι €350.000 που έχουν ενυπόθηκη αξία την κύρια κατοικία και τη μικρή επαγγελματική στέγη αντί του 
περιορισμού που τίθεται σήμερα στο άρθρο 2.  ∆ηλαδή, το άρθρο 2 να αντικατασταθεί από αυτό τον 
περιορισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι προφορική προσθήκη που γίνεται τώρα;   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει η τροπολογία μας.  Απλώς φεύγει, κύριε Πρόεδρε, όπως είπε ο συνάδελφος ο κ. Νικολαΐδης, η 
αναφορά στους εγγυητές, φεύγει το άρθρο 2 και στη θέση του άρθρου 2 μπαίνει η τροπολογία του ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπήρχε η τροπολογία δηλαδή; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει κατατεθειμένη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώς!  Θα πρέπει να γίνουν οι απαραίτητες αλλαγές, όπως είπα, από τις υπηρεσίες της Βουλής.   

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Απαλλαγή ενυπόθηκου οφειλέτη σε περίπτωση πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου δυνάμει του Μέρους 
VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη.  Πρώτα πρέπει να ψηφιστεί η τροπολογία του ΑΚΕΛ.   
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τη δέχονται οι εισηγητές της πρότασης νόμου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Α, τη δέχονται οι εισηγητές.  Εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Περιελήφθη στην πρόταση νόμου των συναδέλφων. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση με το διαμορφωμένο τίτλο του νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Απαλλαγής Ενυπόθηκου Οφειλέτη από την Καταβολή Μη 
Εξοφληθέντος Ποσού Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Η επόμενη πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014».  Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τον κ. Γιώργο 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και τον κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη 
Συμμαχία Πολιτών.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών 

Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Μαρία Κυριακού Νίκος Νουρής 

Σταύρος Ευαγόρου Αθηνά Κυριακίδου 

Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

Πάμπος Παπαγεωργίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

Γιώργος Περδίκης Μη μέλη των επιτροπών: 

Νίκος Κουτσού Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γεώργιος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Βαρνάβα 

 Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και το 
βουλευτή κ. Νίκο Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, 
ώστε να παρέχεται η δυνατότητα σε πελάτη πιστωτικού ιδρύματος ο οποίος θεωρεί ότι το ίδρυμα παρέβη 
οποιαδήποτε υποχρέωση έχει με βάση Οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας που αφορά τη διαδικασία 
αναδιάρθρωσης των δανείων να προβαίνει σε καταγγελία στο ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι η καταγγελία μπορεί να αφορά παραβάσεις που τελέστηκαν τόσο πριν όσο και μετά την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

 Σε περίπτωση που κατά την ολοκλήρωση της διερεύνησης από το ∆ιοικητή, η διάρκεια της οποίας δεν 
μπορεί να υπερβαίνει τις σαράντα πέντε (45) ημέρες, διαπιστωθεί παράβαση, τότε οποιαδήποτε διαδικασία 
εκποίησης υποθήκης με εξασφάλιση επί κύριας κατοικίας, δυνάμει του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Νόμου, αναστέλλεται μέχρι την πλήρη άρση της παράβασης. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τις πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας, η διαδικασία της αναστολής της 
εκποίησης τερματίζεται και σε περίπτωση που διαδικασία αναδιάρθρωσης του δανείου απολήγει σε υπογραφή 
νέας ή τροποποιημένης δανειακής σύμβασης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος των επιτροπών 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, καθώς και τα 
υπόλοιπα μέλη των επιτροπών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Προχωρούμε στην πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Κατατέθηκε από τον κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας 

της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Φειδίας Σαρίκας  

 Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού Μη μέλη των επιτροπών: 

  Αβέρωφ Νεοφύτου   

  Γεώργιος Γεωργίου 

  Ρίκκος Μαππουρίδης 

  Γιώργος Λουκαΐδης 

  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

  Άριστος ∆αμιανού 

  Σοφοκλής Φυττής 

  Γιώργος Βαρνάβα 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμου, 
ώστε η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να δύναται, για σκοπούς διασφάλισης της χρηματοπιστωτικής 
σταθερότητας, να ρυθμίζει με την έκδοση ειδικών ή γενικών οδηγιών ή κατευθυντήριων γραμμών, ως ήθελε 
κρίνει αναγκαίο, δυνάμει των εξουσιών που της παρέχονται ως μακροπροληπτική αρχή, τον αριθμό και το είδος 
των γενόμενων εκάστοτε εκποιήσεων και άλλα συναφή με αυτά ζητήματα, ανάλογα με τις συνθήκες της 
αγοράς.  
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 Παράλληλα, με την προτεινόμενη ρύθμιση προβλέπεται ότι η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου προβαίνει 
σε κατάταξη, ανά κατηγορία, των ενυπόθηκων δανείων για τα οποία έχουν αρχίσει ή έχουν ολοκληρωθεί 
διαδικασίες εκποίησης. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, αυτή κρίνεται απαραίτητο όπως ψηφιστεί σε νόμο, 
στα πλαίσια της προώθησης και άλλων νομοθετικών ρυθμίσεων που αφορούν τη διαδικασία εκποίησης 
ενυπόθηκων ακινήτων, με απώτερο στόχο να αποφευχθούν ανάμεσα σε άλλα οι μαζικές εκποιήσεις και η 
απότομη πτώση των τιμών των ακινήτων.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών διαμόρφωσαν τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και τα υπόλοιπα μέλη των επιτροπών 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν στην πρόταση νόμου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 47Β.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», για το οποίο υπήρχε κοινή έκθεση με τα νομοσχέδια που 
τιτλοφορούνται «Ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014», «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 
και «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», τα οποία ψηφίστηκαν 
προηγουμένως.   

 Υπάρχουν οι τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών και των Οικολόγων,  υπάρχουν οι τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ και των Οικολόγων, υπάρχουν οι κοινές τροπολογίες Ε∆ΕΚ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ και υπάρχουν και οι 
τροπολογίες της Ε∆ΕΚ.  Συνεπώς, θα θέσω με τη σειρά σε ψηφοφορία αυτές τις τροπολογίες. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μία παράκληση.  Επειδή πρόκειται περί σημαντικών τροπολογιών, να είμαστε σίγουροι όλοι για το τι 
ψηφίζουμε.  Το ζητώ ως ομάδα, γιατί κάποιες από αυτές θα τις στηρίξουμε, να είμαστε όμως σίγουροι ότι θα 
στηρίξουμε αυτές που πρέπει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα επιτρέψω, εάν υπάρχει ανάγκη κάποιων επεξηγήσεων ή διασαφηνίσεων, να υπάρξουν τουλάχιστον 
από τους προέδρους των επιτροπών ή από τους εισηγητές.   

 Ξεκινώ από τις τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών και των Οικολόγων.  Θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, και του κ. 
Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

1. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 44Β του νομοσχεδίου με την 
προσθήκη στο τέλος του, πριν από την τελεία, των ακόλουθων: 

 «και αφού ο δανειστής έχει εξαντλήσει όλες τις ενέργειες και διαδικασίες αναδιάρθρωσης του δανείου 
όπως προβλέπονται στον περί ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων Οδηγιών και στις σχετικές Οδηγίες της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και αφού προτείνει στον οφειλέτη αναπροσαρμογή του ύψους της 
μηνιαίας δόσης με τρόπο που να ανταποκρίνεται στα πραγματικά του εισοδήματα τη δεδομένη στιγμή 
της έναρξης της διαδικασίας. 

2. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 44Γ ως ακολούθως: 

(α) με την αντικατάσταση στο εδάφιο (1) αυτού της λέξης και του αριθμού «τριάντα (30)» (δωδέκατη 
γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό «ενενήντα (90)». 

(β)  με την αντικατάσταση στο εδάφιο (2) αυτού της λέξης και του αριθμού «τριάντα (30)» με τη λέξη 
και τον αριθμό «ενενήντα (90)». 

(γ) με την αντικατάσταση στο εδάφιο (3) αυτού της λέξης και του αριθμού «τριάντα (30)» με τη λέξη 
και τον αριθμό «ενενήντα (90)». 

3. Γίνεται εισήγηση για την προσθήκη του ακόλουθου νέου άρθρου 44ΙΣΤ: 
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«Κατηγοριοποίηση 
δανείων.  

 

44ΙΣΤ.  Τα ενυπόθηκα δάνεια διαχωρίζονται στις ακόλουθες κατηγορίες: 

1. ∆άνεια σε νομικά πρόσωπα με υπόλοιπο άνω των €2.000.000. 

2. ∆άνεια σε νομικά πρόσωπα με υπόλοιπο από €350.000-€2.000.000. 

3. ∆άνεια σε νομικά πρόσωπα με υπόλοιπο κάτω των €350.000. 

4. ∆άνεια σε φυσικά πρόσωπα με υπόλοιπο άνω των €2.000.000. 

5. ∆άνεια σε φυσικά πρόσωπα με υπόλοιπο από €350.000-€2.000.000. 

6. ∆άνεια σε φυσικά πρόσωπα κάτω των €350.000: 

 Νοείται ότι η ένταση των πλειστηριασμών από τους δανειστές θα είναι 
η ακόλουθη για κάθε κατηγορία δανείων: 

 Κατηγορία 1, όπως περιγράφεται πιο πάνω: μέχρι 100% ετησίως του 
συνόλου των δανείων του δανειστή. 

 Κατηγορία 2, όπως περιγράφεται πιο πάνω: μέχρι 50% ετησίως του 
συνόλου των δανείων του δανειστή. 

 Κατηγορία 3, όπως περιγράφεται πιο πάνω: μέχρι 20% ετησίως του 
συνόλου των δανείων του δανειστή. 

 Κατηγορία 4, όπως περιγράφεται πιο πάνω: μέχρι 100% ετησίως του 
συνόλου των δανείων του δανειστή. 

 Κατηγορία 5, όπως περιγράφεται πιο πάνω: μέχρι 10% του συνόλου 
των δανείων του δανειστή.  

 Κατηγορία 6, όπως περιγράφεται πιο πάνω: μέχρι 5% ετησίως του 
συνόλου των δανείων του δανειστή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ερωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτών των τροπολογιών.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, πενήντα δύο εναντίον και ουδεμίαν αποχή, οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες ΑΚΕΛ και Οικολόγων.  Θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του κ. 
Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1.    Με την αντικατάσταση του άρθρου 44Ε, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου, με 
το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Πώληση με 44Ε.-(1) Η αρχική προσπάθεια για πώληση του ενυπόθηκου ακινήτου 
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πλειστηριασμό 
δυνάμει των 
διατάξεων του 
παρόντος Μέρους. 

διενεργείται από τον ενυπόθηκο δανειστή μόνο με πλειστηριασμό δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 44Ζ. 

       (2)   Σε περίπτωση που ο πλειστηριασμός δεν καταλήξει σε πώληση του 
ενυπόθηκου ακινήτου, ο ενυπόθηκος δανειστής δύναται να προχωρήσει σε 
περαιτέρω προσπάθειες πώλησης του ακινήτου δυνάμει των άρθρων 44Ζ και 
44Η. 

       (3) Ο ενυπόθηκος δανειστής δύναται, μετά από τυχόν αποτυχία του 
πρώτου πλειστηριασμού, να προχωρήσει σε εκποίηση του ενυπόθηκου 
ακινήτου, αφού περάσουν τουλάχιστον έξι (6) μήνες από την ημερομηνία 
λήξης του πρώτου πλειστηριασμού: 

 Νοείται ότι, μετά την πάροδο τις χρονικής περιόδου των έξι (6) μηνών, 
ο ενυπόθηκος δανειστής ενεργεί σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 44Η 
και προβαίνει σε εκποίηση του ενυπόθηκου ακινήτου, μόνο εφόσον παρέλθει 
χρονικό διάστημα δώδεκα (12) μηνών από την ημερομηνία έναρξης των 
διαδικασιών που προβλέπονται στο εν λόγω άρθρο.». 

2. Με την τροποποίηση του άρθρου 44ΙΑ αυτού, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του 
νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση από το εδάφιο (1) αυτού της φράσης «ενός (1) έτους» (δεύτερη και τρίτη 
γραμμή), με τη φράση «δεκαοκτώ μηνών». 

(β) με την αντικατάσταση της επιφύλαξης της παραγράφου (β) του εδαφίου (2) αυτού με την 
ακόλουθη επιφύλαξη: 

  «Νοείται ότι ο ενυπόθηκος δανειστής δύναται να σταματήσει τη διαδικασία πώλησης σε 
περίπτωση που θεωρεί ότι, με βάση τις εκθέσεις εκτίμησης που διενεργούνται δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 44∆ του παρόντος Νόμου, δεν εξασφαλίζεται λογικό και δίκαιο τίμημα 
πώλησης.». και 

(γ) με την αντικατάσταση από το εδάφιο (3) αυτού της φράσης «ενός (1) έτους» (δεύτερη γραμμή) 
με τη φράση «δεκαοκτώ μηνών». 

3.   Με την αντικατάσταση από το άρθρο 44ΙΣΤ αυτού, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 4 του 
νομοσχεδίου, της φράσης «νοουμένου έχει καταβληθεί τουλάχιστον το ογδόντα τοις εκατόν (80%) του 
τιμήματος της πώλησης» (δέκατη τέταρτη και δέκατη πέμπτη γραμμή) με τη φράση «νοουμένου ότι 
κατά την ημερομηνία έναρξης του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2014, έχει καταβληθεί εξ ολοκλήρου από τον αγοραστή το τίμημα της πώλησης ή έχουν 
τηρηθεί πλήρως οι, δυνάμει σχετικής σύμβασης πώλησης, συμβατικές υποχρεώσεις του αγοραστή 
έναντι του πωλητή:». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ, παρ’ όλο που έχουμε αρχίσει την ψηφοφορία, αν είναι κάτι προς 
διασαφήνιση, παρακαλώ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε ό,τι αφορά αυτές τις τροπολογίες, θα ψηφίσουμε την τρίτη τροπολογία, που αφορά την προστασία 
των δανειζομένων που δεν έχουν ακόμη πάρει τον τίτλο της ιδιοκτησίας τους, και όχι την πρώτη και τη δεύτερη 
τροπολογία, καθώς η δεύτερη θα υιοθετηθεί σε άλλη τροπολογία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, για να κατανοήσουμε όλοι.  Εννοείτε την τρίτη και την τέταρτη… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Την τρίτη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, τις κοινές τροπολογίες Ε∆ΕΚ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ ή αναφέρεστε στις τροπολογίες ΑΚΕΛ και 
Οικολόγων; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το ΑΚΕΛ και οι Οικολόγοι έχουν ετοιμάσει τρεις τροπολογίες.  Θα ψηφίσουμε την τρίτη τροπολογία, που 
έχει να κάμει με τους developers.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για την προστασία των αγοραστών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Θα καταψηφίσουμε την πρώτη και υιοθετούμε τη δεύτερη σε άλλη τροπολογία που κάνουμε εμείς, άρα 
θα καταψηφίσουμε και τη δεύτερη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Της πρώτης τροπολογίας, κύριε Νεοφύτου. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Μέσα στα πλαίσια της πρώτης, εκτός από την πρώτη… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν έχω το λόγο, η πρώτη και η δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων είναι 
για τα ίδια ζητήματα που υπάρχει κοινή τροπολογία Ε∆ΕΚ, ∆ΗΚΟ και Συναγερμού.  Άρα, θα είναι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι σας ενοχλεί αν θα ψηφίσει η Ε∆ΕΚ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δε με ενοχλεί.  Απλώς ήθελα να διευκρινίσω… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σήκωσε το χέρι της η Ε∆ΕΚ και θύμωσε ο πρόεδρος του Συναγερμού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, αφήστε να ολοκληρώσει, παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν έχω πει λέξη για το τι θα κάμει ο καθένας.  Απλώς θέλω να διευκρινίσω κάποια πράγματα, γιατί 
πρόκειται περί σημαντικών τροπολογιών, γιʼ αυτό και ζήτησα εκ των προτέρων από τον Πρόεδρο…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, για την πρώτη και τη δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων, για εκείνα τα ζητήματα 
υπάρχει κοινή τροπολογία Ε∆ΕΚ, ∆ΗΚΟ και Συναγερμού, γιʼ αυτό και θα καταψηφίσουμε εμείς ως παράταξη 
την πρώτη και δεύτερη τροπολογία, διότι θεωρούμε ότι θα ήταν μια πολιτική αντίφαση να ψηφίζω την 
τροπολογία, όταν έχω δική μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώς! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολαΐδη. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω και εγώ να επιβεβαιώσω ότι για τη διευθέτηση τούτη, την επόμενη τροπολογία, την 
κοινή τροπολογία Ε∆ΕΚ, ∆ΗΚΟ, ∆ΗΣΥ που αφορά μέρος που επηρεάζεται με τις ίδιες τροπολογίες που 
καταθέτουν το ΑΚΕΛ και οι Οικολόγοι, την πρώτη και τη δεύτερη, εμείς φυσιολογικά θα στηρίξουμε τη δική μας.  
Άρα, από τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων στηρίζουμε μόνο την τρίτη, που αφορά τους 
αφερέγγυους developers. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Εγώ είμαι υποχρεωμένος να θέσω σε ψηφοφορία τις τροπολογίες με τη σειρά.  

 Πόσοι είναι υπέρ της πρώτης τροπολογίας ΑΚΕΛ και Οικολόγων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και μία αποχή, η πρώτη τροπολογία ΑΚΕΛ και 
Οικολόγων απορρίπτεται.   

 Πάμε στη δεύτερη τροπολογία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και μία αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και μία αποχή, η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην τρίτη τροπολογία. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν την τρίτη τροπολογία, μία διόρθωση, αν μου επιτρέπετε.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε την. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όπως είναι καταγραμμένη, να διαβάσω, προς αποφυγή λάθους, τι ακριβώς θα ισχύσει.  Είναι 
συμφωνημένο, κύριε Πρόεδρε.  «Νοουμένου ότι έχει καταβληθεί τουλάχιστον το 80% του τιμήματος της 
πώλησης ή έχουν τηρηθεί πλήρως οι, δυνάμει της σχετικής σύμβασης πώλησης, συμβατικές υποχρεώσεις του 
αγοραστή έναντι του πωλητή.»  Αυτή είναι η συμφωνημένη τροπολογία.  Εκ παραδρομής υπήρχε μια άλλη 
αναφορά.  Να θεωρηθεί ως διαγραφείσα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει clerical mistake, όπως λένε η δικηγόροι, το οποίο διορθώνεται.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τρίτης τροπολογίας ΑΚΕΛ και Οικολόγων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τρίτη τροπολογία ΑΚΕΛ και  
Οικολόγων εγκρίνεται. 

 Και πάμε τώρα στις κοινές τροπολογίες Ε∆ΕΚ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ.  Θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το 

νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2014» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση στο άρθρο 44Β αυτού, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του 
νομοσχεδίου, της φράσης «ενενήντα (90)» (τέταρτη γραμμή) με τη φράση «εκατόν είκοσι (120)». και 

2. Με την αντικατάσταση της επιφύλαξης του εδαφίου (4) του άρθρου 44Ε αυτού, όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου, με τις ακόλουθες νέες επιφυλάξεις: 

  «Νοείται ότι, μετά την πάροδο της χρονικής περιόδου των τριών (3) μηνών, δεν καθορίζεται 
επιφυλασσόμενη τιμή: 

Νοείται περαιτέρω ότι ο ενυπόθηκος δανειστής δύναται να σταματήσει τη διαδικασία πώλησης 
σε περίπτωση που θεωρεί ότι, με βάση τις εκθέσεις εκτίμησης που διενεργούνται δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 44∆ του παρόντος Νόμου, δεν εξασφαλίζεται λογικό και δίκαιο τίμημα 
πώλησης.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτών των κοινών τροπολογιών Ε∆ΕΚ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, ουδεμίαν αρνητική ψήφο και είκοσι μία αποχές, οι κοινές 
τροπολογίες Ε∆ΕΚ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ εγκρίνονται. 

 Και ερχόμαστε στην τροπολογία της Ε∆ΕΚ.  Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

(α) με την αντικατάσταση του άρθρου 5 αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο 5: 

«Έναρξη της 
ισχύος του 
παρόντος 
Νόμου. 

 
 
 Παράρτημα. 

5. Ο παρών Νόμος τίθεται σε ισχύ την πρώτη του μηνός που έπεται της 
ημερομηνίας έναρξης της ισχύος όλων των νομοσχεδίων τα οποία, σύμφωνα με 
την υπ’ αριθμόν… απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων, πρέπει να 
κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων, το αργότερο μέχρι την 1η  Νοεμβρίου 
2014, και να ψηφιστούν σε νόμους μέχρι τέλους ∆εκεμβρίου 2014, στα πλαίσια του 
προβλεπόμενου στην εν λόγω απόφαση νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας και τα 
οποία περιλαμβάνονται στο παράρτημα: 

  Νοείται ότι ουδέν των διαλαμβανομένων στο παράρτημα δεσμεύει την 
εκτελεστική εξουσία να προχωρήσει στην κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
επιπρόσθετων νομοσχεδίων τα οποία ήθελε κρίνει αναγκαία για σκοπούς 
αποτελεσματικής υλοποίησης και εφαρμογής του πιο πάνω αναφερόμενου 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας: 

  Νοείται περαιτέρω ότι, αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο την κύρια κατοικία, 
ο παρών Νόμος δεν μπορεί να ισχύσει πριν από την 1η Ιανουαρίου 2015.»˙ και 

(β) με την προσθήκη, στο τέλος αυτού, του ακόλουθου παραρτήματος: 

 «ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Πτωχεύσεως Νόμος. 

2. Ο περί Εταιρειών Νόμος. 

3. Ο περί Μηχανισμού Σχεδίων Αποπληρωμής για Φυσικά Πρόσωπα και για την Απαλλαγή 
Μικρών Μη Εξασφαλισμένων Οφειλών από Χρεώστες Νόμος. 

4. Ο περί της Ρύθμισης του Επαγγέλματος των Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος. 

5. Ο περί Σχεδίων Αναδιάρθρωσης και ∆ιάσωσης των Επιχειρήσεων (Σχέδιο Αναδιάρθρωσης 
Χρέους Βιώσιμων Επιχειρήσεων και Σχέδιο Αναδιάρθρωσης Χρέους και ∆ιαχείρισης Βιώσιμων 
Επιχειρήσεων) Νόμος.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 
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Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σας, θα ήθελα να αναλύσω την τροπολογία μας τη συγκεκριμένη, για την οποία ψηφίζουμε 
τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι θα θέλατε; 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Να την παρουσιάσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σύντομα! 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Πολύ σύντομα. 

 Η τροπολογία αφορά το θεμελιώδες θέμα της διασύνδεσης έναρξης ισχύος του νόμου για τον οποίο 
συζητούμε με το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Θεωρούμε ότι αυτή η διασύνδεση είναι κεφαλαιώδους σημασίας και 
γι’ αυτό εισηγηθήκαμε τροπολογία επί του βασικού νομοσχεδίου.  Να περάσει η τροπολογία η οποία να 
διασυνδέει την έναρξη του βασικού νόμου με την έναρξη ισχύος του νόμου για την αφερεγγυότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η Ε∆ΕΚ είπε περί τίνος πρόκειται, είμαστε υποχρεωμένοι και εμείς να πούμε τι 
θα κάνουμε.  Εμείς συμφωνούμε απολύτως με αυτή την ιδέα.  Θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου που έχει 
ετοιμάσει το ∆ΗΚΟ, που αφορά ακριβώς το ίδιο πράμα, είναι ακριβώς το ίδιο πράμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έξι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, έξι ψήφους υπέρ και είκοσι αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων Μερών VIA και VIB.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων Τύπων.  Άρθρο 
4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

 Αντιλαμβάνομαι με την ίδια αναλογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ενδεχομένως να γνωρίζετε -σίγουρα γνωρίζετε- υπάρχει ένα σχέδιο 
απόφασης, με το οποίο καλείται η εκτελεστική εξουσία όπως στη βάση του καθοριζόμενου στην παρούσα 
απόφαση Πλαισίου Αφερεγγυότητας προωθήσει την κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων και έγκαιρη 
ψήφιση των αναγκαίων νομοθεσιών μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου του 2014.  Θα πρέπει να το διαβάσει ο 
γραμματέας, συνεπώς παρακαλώ το συνάδελφο γραμματέα να αναγνώσει αυτό το σχέδιο απόφασης. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μα έν’ τούτο το πολυσέλιδο του Συναγερμού; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις σελίδες έν’ μόνο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρεις σελίδες και διαβάζει πολύ γρήγορα ο κ. Μιχαηλίδης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είθισται κατά παγία κοινοβουλευτική πρακτική οι αποφάσεις του σώματος 
να αναγιγνώσκονται και θα αναγνωσθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΕΠΕΙ∆Η η Κύπρος ταλανίζεται από υπέρμετρα υψηλό επίπεδο ιδιωτικού χρέους το οποίο, λόγω της κρίσης και 
της αυξανόμενης δυσκολίας αποπληρωμής από τα επηρεαζόμενα νοικοκυριά και επιχειρήσεις, έχει ως 
αποτέλεσμα μεταξύ άλλων τη συνεχή αύξηση του μεγέθους των μη εξυπηρετούμενων τραπεζικών δανείων,  

ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η το φαινόμενο αυτό θα πρέπει να αντιμετωπιστεί άμεσα και αποτελεσματικά με σκοπό την πλήρη 
ανάκτηση της εμπιστοσύνης στο τραπεζικό σύστημα της Κύπρου και κυρίως την αποκατάσταση της 
δυνατότητας παροχής δανείων με λογικά επιτόκια στα νοικοκυριά και στους παραγωγικούς τομείς της 
οικονομίας,  

ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η το υφιστάμενο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας στην Κύπρο κρίνεται ανεπαρκές και αναχρονιστικό για 
την αποτελεσματική αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος των μη εξυπηρετούμενων δανείων,  

ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η απαιτείται το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας να εκσυγχρονιστεί με βάση καλές πρακτικές άλλων χωρών, 
ώστε να συμβάλει στην αναδιάρθρωση του ιδιωτικού χρέους και της εξυπηρέτησης κάποιων δανείων που 
σήμερα θεωρούνται μη εξυπηρετούμενα, ∆ΙΑ ΤΑΥΤΑ κρίνεται αναγκαία η εισαγωγή σύγχρονου Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας, στη βάση του οποίου θα καταστεί δυνατή η ψήφιση μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου του 2014 
νομοθεσιών για την αφερεγγυότητα που θα αφορούν φυσικά και νομικά πρόσωπα, οι οποίες θα 
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την αδειοδότηση και ρύθμιση του επαγγέλματος των συμβούλων 
αφερεγγυότητας.  Οι κύριοι στόχοι του Πλαισίου Αφερεγγυότητας θα είναι οι ακόλουθοι: 

1. ∆ημιουργία κατάλληλων κινήτρων για αποπληρωμή χρέους, συμβάλλοντας έτσι στη μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων. 

2. Ευκαιρία για προστασία της πρώτης κατοικίας στις περιπτώσεις που είναι δυνατό και με βάση αυστηρά 
κριτήρια επιλεξιμότητας. 

3. Παροχή δεύτερης ευκαιρίας για επαναδραστηριοποίηση πτωχευσάντων φυσικών προσώπων στην 
οικονομία. 

4. Εισαγωγή νέου μηχανισμού που να παρέχει πλήρη και γρήγορη απαλλαγή σε χρεώστες χωρίς εισόδημα 
και χωρίς περιουσιακά στοιχεία, με πολύ χαμηλό συνολικό χρέος, οι οποίοι σήμερα δεν μπορούν καν να 
αιτηθούν πτώχευσης σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία (λόγω του χαμηλού ύψους του χρέους 
τους). 

5. Παροχή κινήτρων για διάσωση και αποκατάσταση εταιρειών μέσω αναδιάρθρωσης των εταιρειών και 
των χρεών τους, έτσι ώστε να δίνεται η ευκαιρία σε βιώσιμες εταιρείες να μειώνουν τα χρέη τους και να 
διατηρούνται θέσεις εργασίας και παράλληλα να μεγιστοποιείται η αξία της εταιρείας ως έχει (“as going 
concern”) προς όφελος των πιστωτών. 

6. Εκσυγχρονισμός των νομοθεσιών αναφορικά με την εκκαθάριση εταιρειών και την πτώχευση φυσικών 
προσώπων, έτσι ώστε η διαδικασία εκκαθάρισης και πτώχευσης να γίνεται σε σύντομο χρονικό 
διάστημα και με αποδοτικό τρόπο. 

 Το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας θα αποτελείται από τους ακόλουθους πέντε μηχανισμούς σύμφωνα με τις 
βέλτιστες διεθνείς πρακτικές και τις εισηγήσεις εμπειρογνωμόνων: 

1. Εισαγωγή μηχανισμού σχεδίων αποπληρωμής για βιώσιμα φυσικά πρόσωπα. 
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2. Εκσυγχρονισμένη πτωχευτική διαδικασία σε σχέση με μη βιώσιμα φυσικά πρόσωπα, η οποία θα 
περιλαμβάνει την απαλλαγή του πτωχεύσαντος υπό αυστηρές προϋποθέσεις, οι οποίες θα εμποδίζουν 
οποιεσδήποτε καταχρήσεις. 

3. Ενδεχόμενη απαλλαγή για μη βιώσιμα φυσικά πρόσωπα που είναι χωρίς εισόδημα και χωρίς 
περιουσιακά στοιχεία και έχουν ένα πολύ μικρό μη εξασφαλισμένο χρέος μέσω της διαδικασίας 
∆ιατάγματος Απαλλαγής Χρέους υπό αυστηρές προϋποθέσεις. 

4. Εισαγωγή διαδικασιών που θα επιτρέπουν την αποτελεσματική αναδιάρθρωση χρεών και λειτουργίας 
βιώσιμων εταιρειών. 

5. Εκσυγχρονισμένη διαδικασία εκκαθάρισης εταιρειών. 

Κύρια χαρακτηριστικά του Πλαισίου Αφερεγγυότητας αναλύονται στο επισυνημμένο στην παρούσα απόφαση 
παράρτημα. 

Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως, στη βάση του 
καθοριζόμενου στην παρούσα απόφαση Πλαισίου Αφερεγγυότητας, προωθήσει έγκαιρα τις σχετικές 
νομοθεσίες, ώστε να καταστεί δυνατή η συζήτηση και ψήφισή τους από τη Βουλή μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 
του 2014. 

Π Α Ρ Α Ρ Τ Η Μ Α 
ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΝΕΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΑΦΕΡΕΓΓΥΟΤΗΤΑΣ  

A. ΕΙΣΑΓΩΓΗ - ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ  

Η Κύπρος, παράλληλα με το υψηλό δημόσιο χρέος, ταλανίζεται από το υπέρμετρα υψηλό επίπεδο ιδιωτικού 
χρέους, που, λόγω της κρίσης και της αυξανόμενης δυσκολίας αποπληρωμής από τα επηρεαζόμενα 
νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, έχει ως αποτέλεσμα μεταξύ άλλων τη συνεχή αύξηση του μεγέθους των μη 
εξυπηρετούμενων τραπεζικών δανείων1. Το φαινόμενο αυτό πρέπει να  αντιμετωπιστεί άμεσα και 
αποτελεσματικά, με σκοπό την πλήρη ανάκτηση της εμπιστοσύνης στο τραπεζικό σύστημα της Κύπρου και 
κυρίως την αποκατάσταση της δυνατότητας παροχής δανείων με λογικά επιτόκια στα νοικοκυριά και στους 
παραγωγικούς τομείς της οικονομίας.  

Ένα σημαντικό εμπόδιο για την επίλυση αυτής της κατάστασης είναι το υφιστάμενο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας 
στην Κύπρο, το οποίο κρίνεται ανεπαρκές και αναχρονιστικό και δεν επιτρέπει την αποτελεσματική 
αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Συγκεκριμένα, το υφιστάμενο 
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας αποτελείται από νομοθεσίες που χρονολογούνται από το 1931, στις οποίες επήλθαν 
ορισμένες τροποποιήσεις σε σχέση με την πτώχευση φυσικών προσώπων2, και από το 1951 σε σχέση με 
αφερέγγυα νομικά πρόσωπα (διαδικασία εκκαθάρισης)3 και δεν περιέχουν στοιχεία που πρέπει να 
ενσωματώνει ένα σύγχρονο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, με αποτέλεσμα να μη συμβάλλουν στη διαμόρφωση 
κατάλληλων συνθηκών  που να ευνοούν τη διάσωση και αποκατάσταση των χρεωστών και να μην παρέχουν 
κίνητρα για συνομολόγηση μεταξύ τραπεζών και χρεωστών ενός αποδεκτού προγράμματος αποπληρωμής 
χρέους, ενώ ο νόμος που διέπει την πτώχευση φυσικών προσώπων ακολουθεί μια τιμωρητική προσέγγιση.  
Παράλληλα, οι υφιστάμενες διαδικασίες πτώχευσης και εκκαθάρισης είναι χρονοβόρες και απαιτείται η 
παρέλευση πολλών χρόνων, μέχρι να αποπερατωθούν.  

                                            
1 Μέχρι τις 30 Απριλίου 2014 τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, συμπεριλαμβανομένων των συνεργατικών ιδρυμάτων, 

(προκαταρκτικά στοιχεία) και χωρίς να περιλαμβάνονται οι επιχειρήσεις στο εξωτερικό (παραρτήματα και 
υποκαταστήματα που βρίσκονται στο εξωτερικό) είχαν ως ακολούθως: 

  

 Συνολικά δάνεια Συνολικά μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια  

Ποσοστό μη 
εξυπηρετούμενων δανείων 
προς συνολικά δάνεια 

Συνολικά δάνεια σε 
νομικά πρόσωπα 

€32.701.772 €15.445.653 47,23% 

Συνολικά δάνεια σε 
ιδιώτες 

€24.385.036 €11.743.561 48,16% 

 
2 Ο περί Πτώχευσης Νόμος (Κεφ. 5). 
3 Ο περί Εταιρειών Νόμος (Κεφ. 113). 
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Β.   ΣΤΟΧΟΙ ΤΗΣ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗΣ  

Λαμβάνοντας υπόψη τα σημερινά δεδομένα, το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας απαιτείται να εκσυγχρονιστεί στη 
βάση καλών πρακτικών άλλων χωρών, ώστε να συμβάλει στην αναδιάρθρωση του ιδιωτικού χρέους και της 
εξυπηρέτησης ορισμένων δανείων που σήμερα θεωρούνται μη εξυπηρετούμενα.  

Οι κύριοι στόχοι της μεταρρύθμισης του Πλαισίου Αφερεγγυότητας είναι οι ακόλουθοι: 

 ∆ημιουργία κατάλληλων κινήτρων για αποπληρωμή χρέους, συμβάλλοντας έτσι στη μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων. 

 Παροχή ευκαιρίας για προστασία της πρώτης κατοικίας στις περιπτώσεις που είναι δυνατό και με βάση 
αυστηρά κριτήρια επιλεξιμότητας.  

 Παροχή δεύτερης ευκαιρίας για επαναδραστηριοποίηση πτωχευσάντων φυσικών προσώπων στην 
οικονομία.  

 Εισαγωγή νέου μηχανισμού που να παρέχει πλήρη και γρήγορη απαλλαγή σε χρεώστες χωρίς εισόδημα 
και χωρίς περιουσιακά στοιχεία με πολύ χαμηλό συνολικό χρέος, οι οποίοι σήμερα δεν μπορούν να 
αιτηθούν πτώχευσης σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία λόγω του χαμηλού ύψους του χρέους 
τους.  

 Παροχή κινήτρων για διάσωση και αποκατάσταση εταιρειών μέσω αναδιάρθρωσης των εταιρειών και 
των χρεών τους, ώστε να παρασχεθεί η ευκαιρία σε βιώσιμες εταιρείες να μειώσουν τα χρέη τους και να 
διατηρήσουν θέσεις εργασίας και παράλληλα να μεγιστοποιηθεί η αξία της εταιρείας ως έχει (as going 
concern) προς όφελος των πιστωτών. 

 Εκσυγχρονισμός των νομοθεσιών αναφορικά με την εκκαθάριση εταιρειών και την πτώχευση φυσικών 
προσώπων, έτσι ώστε η διαδικασία εκκαθάρισης και πτώχευσης να γίνεται σε σύντομο χρονικό 
διάστημα και με αποδοτικό τρόπο.  

Γ.   ΧΡΟΝΟ∆ΙΑΓΡΑΜΜΑ  

Σύμφωνα με το προσχέδιο του επικαιροποιημένου μνημονίου, πρέπει, πριν από την εκταμίευση της έκτης 
δόσης της χρηματοδοτικής βοήθειας, το Υπουργικό Συμβούλιο, έπειτα από διαβούλευση με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο (∆ΝΤ) και έπειτα από ενημέρωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας (ΕΚΤ) και του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Σταθερότητας (ΕΜΣ), να υιοθετήσει το πλαίσιο μιας 
ολοκληρωμένης μεταρρύθμισης που θα εισαγάγει κατάλληλες διαδικασίες αφερεγγυότητας για φυσικά και 
νομικά πρόσωπα.  Μια ποσοτική ανάλυση (quantitive analysis) των διάφορων επιλογών σε σχέση με τους 
δανειστές πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος Αυγούστου από την Κεντρική Τράπεζα Κύπρου (ΚΤΚ) και να 
υποβληθεί στους πιο πάνω οργανισμούς.  Στη βάση του εν λόγω πλαισίου, μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 2014 θα 
εγκριθούν νομοθεσίες για την αφερεγγυότητα των φυσικών και νομικών προσώπων οι οποίες θα 
περιλαμβάνουν επιπρόσθετα την αδειοδότηση και ρύθμιση του επαγγέλματος των συμβούλων 
αφερεγγυότητας. Οι παράμετροι του νέου σχεδίου αποπληρωμής για βιώσιμους οφειλέτες (φυσικά πρόσωπα), 
το οποίο περιλαμβάνεται στο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, θα καθοριστούν και θα ανακοινωθούν, μόλις υπάρξει 
επαρκής σαφήνεια σχετικά με τις επιπτώσεις του εν λόγω σχεδίου επί των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, 
δηλαδή μετά τα αποτελέσματα της ποσοτικής ανάλυσης που αναφέρεται πιο πάνω, μετά από διαβούλευση με 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την ΕΚΤ και το ∆ΝΤ, καθώς και ενημέρωση του ΕΜΣ. 

∆. ΤΟ ΝΕΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΦΕΡΕΓΓΥΟΤΗΤΑΣ  

Το νέο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας θα αποτελείται από τους ακόλουθους πέντε μηχανισμούς, σύμφωνα με τις 
βέλτιστες διεθνείς πρακτικές και τις εισηγήσεις εμπειρογνωμόνων: 

 Εισαγωγή μηχανισμού σχεδίων αποπληρωμής για βιώσιμα φυσικά πρόσωπα.  

 Εκσυγχρονισμένη πτωχευτική διαδικασία σε σχέση  με μη βιώσιμα φυσικά πρόσωπα, η οποία θα 
περιλαμβάνει την απαλλαγή του πτωχεύσαντος, υπό αυστηρές προϋποθέσεις που θα εμποδίζουν 
οποιεσδήποτε καταχρήσεις.  

 Ενδεχόμενη απαλλαγή  για μη βιώσιμα φυσικά πρόσωπα που είναι χωρίς εισόδημα και χωρίς 
περιουσιακά στοιχεία και έχουν ένα πολύ μικρό μη εξασφαλισμένο χρέος μέσω της διαδικασίας 
∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών (∆ΑΟ) υπό αυστηρές προϋποθέσεις. 

 Εισαγωγή διαδικασιών που θα επιτρέπουν την αποτελεσματική αναδιάρθρωση χρεών και λειτουργίας 
βιώσιμων εταιρειών.  

 Εκσυγχρονισμένη διαδικασία εκκαθάρισης εταιρειών.  
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Η μεταρρύθμιση του Πλαισίου Αφερεγγυότητας θα καλύψει επίσης τη ρύθμιση του επαγγέλματος των 
συμβούλων αφερεγγυότητας. 

Αναλυτικότερα, τα κύρια χαρακτηριστικά του Πλαισίου Αφερεγγυότητας περιγράφονται πιο κάτω:  

1. Μηχανισμός σχεδίων αποπληρωμής για φυσικά πρόσωπα  

α. Υφιστάμενη κατάσταση - Ανάγκη για εισαγωγή τέτοιου μηχανισμού  

  Ένα σημαντικό ποσοστό του ιδιωτικού χρέους στην Κύπρο αφορά φυσικά πρόσωπα. Μεγάλο 
μέρος αυτού του χρέους αφορά ενυπόθηκα δάνεια που έχουν ως υποθήκη την κύρια κατοικία.  
Έχει παρατηρηθεί ότι κάποιοι χρεώστες (φυσικά πρόσωπα) μπορεί να έχουν εισόδημα, ωστόσο 
πολλοί από αυτούς έχουν υποστεί σημαντικές μειώσεις στα εισοδήματά τους ως αποτέλεσμα της 
αύξησης της ανεργίας, της μείωσης μισθού ή της μείωσης της επιχειρηματικής δραστηριότητας.  
Από την άλλη, τέτοιοι χρεώστες μπορεί να διαθέτουν μια προφανή ικανότητα για παραγωγή 
μελλοντικών εισοδημάτων, ικανοποιητική, για να αποπληρώσουν τουλάχιστον μέρος του χρέους 
τους μέσα σε εύλογη χρονική περίοδο, μετά την αφαίρεση εξόδων, ώστε να έχουν ένα 
αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης.   

Για τους εν λόγω οφειλέτες η ΚΤΚ έχει εκδώσει Κώδικα ∆εοντολογίας, ο οποίος αποτελεί μέρος 
της Οδηγίας περί της ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων του 2013.  Σύμφωνα με τον κώδικα, τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα πρέπει να προσπαθήσουν να εισηγηθούν βιώσιμες λύσεις 
αναδιάρθρωσης χρέους προς τους δανειολήπτες οι οποίοι αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες 
και, όπου είναι δυνατό, να παρέχουν στο δανειολήπτη μια σειρά από διαθέσιμες λύσεις 
αναδιάρθρωσης.  Αναγνωρίζεται ότι η Οδηγία περί της ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων και ο 
κώδικας αποτελούν ένα σφαιρικό και καλά σχεδιασμένο μηχανισμό, ο οποίος, εάν εφαρμοστεί 
σωστά από τις τράπεζες, θα μπορούσε να συμβάλει ουσιαστικά στην επίλυση του προβλήματος 
των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Ωστόσο, επειδή ο κώδικας μπορεί να μην είναι 
αποτελεσματικός σε όλες τις περιπτώσεις, δεδομένου ότι η πρόταση αναδιάρθρωσης δεν 
ετοιμάζεται από ένα ανεξάρτητο μέρος, είναι επιθυμητό να θεσπιστεί ένας επιπρόσθετος 
μηχανισμός, για να διευκολύνει τη διαδικασία αποπληρωμής του χρέους και τη μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων.  

β. Κυριότερα χαρακτηριστικά του νέου μηχανισμού  

  Σκοπός  

Ο νέος μηχανισμός θα αποσκοπεί στην αναδιάρθρωση των χρεών φυσικών προσώπων, ούτως 
ώστε να διασφαλιστεί η αποπληρωμή των πιστωτών και να διατηρηθεί, όπου είναι εφικτό, η κύρια 
κατοικία.  

  ∆ιαδικασία  

Με βάση το νέο μηχανισμό, ο σύμβουλος αφερεγγυότητας θα ετοιμάζει σχέδιο αναδιάρθρωσης 
χρέους μετά από αίτηση του χρεώστη, ο οποίος πρέπει να ενεργεί καλόπιστα και να προβαίνει σε 
πλήρη αποκάλυψη των οικονομικών του στοιχείων προς το σύμβουλο αφερεγγυότητας.  Στα 
πλαίσια της διαδικασίας αυτής θα επιβάλλεται μια σύντομη περίοδος αναστολής (περίοδος 
προστασίας από τις ενέργειες των πιστωτών), κατά την οποία ο σύμβουλος αφερεγγυότητας 
πρέπει να παρουσιάσει σχέδιο αναδιάρθρωσης, το οποίο θα είναι δεσμευτικό, εάν πληρούνται 
ορισμένα ελάχιστα κριτήρια, έπειτα από επιβεβαίωση, λαμβάνοντας υπόψη και την ποσοτική 
ανάλυση που βρίσκεται σε εξέλιξη.  

Κριτήρια επιλεξιμότητας και άλλα χαρακτηριστικά του σχεδίου  

  Προτείνεται όπως το σχέδιο αυτό έχει τα ακόλουθα χαρακτηριστικά: 

  Για να είναι επιλέξιμος, ο οφειλέτης πρέπει να δηλώσει ότι είναι αφερέγγυος, που σημαίνει 
ότι δεν μπορεί να αποπληρώνει τα χρέη του όπως αυτά προκύπτουν.  

  Ο οφειλέτης πρέπει να επιδείξει ορισμένη ικανότητα αποπληρωμής με πλήρη αποκάλυψη 
προς το σύμβουλο αφερεγγυότητας του ενεργητικού, των εσόδων και των υποχρεώσεών 
του κατά τρόπο διαφανή, που να μπορεί να επαληθευτεί. 

  Σε κάθε σχέδιο αναδιάρθρωσης θα υπάρχει υποχρέωση για αξιοποίηση της μέγιστης 
ικανότητας αποπληρωμής του οφειλέτη κατά τη διάρκεια του σχεδίου. 

  Μπορεί να τεθεί ένα ανώτατο όριο επιλεξιμότητας σύμφωνα με τα όσα ισχύουν σε άλλες 
χώρες στις οποίες λειτουργούν παρόμοια συστήματα και στη βάση της ποσοτικής 
ανάλυσης που βρίσκεται σε εξέλιξη.  
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  O σύμβουλος αφερεγγυότητας θα προτείνει σχέδιο αποπληρωμής στους πιστωτές με το 
οποίο αυτοί δε θα περιέρχονται σε χειρότερη θέση από ό,τι θα ευρίσκοντο σε περίπτωση 
πτώχευσης του χρεώστη.  

  Η προσπάθεια του συμβούλου αφερεγγυότητας θα είναι να προτείνει σχέδιο το οποίο θα 
προβλέπει τη διατήρηση της κύριας κατοικίας, εφόσον κάτι τέτοιο θεωρηθεί εφικτό. 

  Για να είναι επιλέξιμος, ο οφειλέτης πρέπει να έχει τη συνήθη διαμονή του στην Κύπρο.  
Οι ακριβείς παράμετροι θα καθοριστούν μετά την αξιολόγηση των αποτελεσμάτων της ποσοτικής 
ανάλυσης των διάφορων επιλογών σε σχέση με τους δανειστές που διεξάγεται από την ΚΤΚ και 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του επικαιροποιημένου μνημονίου, όπως αναφέρονται στο 
ΧΡΟΝΟ∆ΙΑΓΡΑΜΜΑ του παρόντος  Παραρτήματος.  

 γ. Μέτρα για αποφυγή εκμετάλλευσης του συστήματος  

 Για αποφυγή εκμετάλλευσης του συστήματος απαιτούνται τα πιο κάτω: 

  Πλήρης αποκάλυψη όλων των στοιχείων του ενεργητικού και του παθητικού και επιβολή 
κυρώσεων (συμπεριλαμβανομένων ποινικών κυρώσεων), όταν γίνεται απόκρυψη 
στοιχείων.  Η ρητή συναίνεση του οφειλέτη για την επαλήθευση των στοιχείων είναι 
απαραίτητη.  Όταν η συναίνεση του οφειλέτη δε δίνεται, ο οφειλέτης δε θα έχει πρόσβαση 
στο σχέδιο. 

  Ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ των αρμόδιων φορέων για επιβεβαίωση των στοιχείων 
του οφειλέτη. 

  Επιβολή περιόδου αναστολής κατά τη διαπραγμάτευση του σχεδίου κατά την οποία ο 
οφειλέτης δε θα δύναται να μεταβιβάζει περιουσία ή να δημιουργεί νέο χρέος. 

  Αποκλεισμός του χρεώστη από το σχέδιο, εάν ένα σημαντικό μέρος του χρέους του έχει 
δημιουργηθεί πρόσφατα.   

  Οι οφειλέτες απαιτείται να είναι συνεργάσιμοι και να ενεργούν καλόπιστα, προκειμένου να 
θεωρηθεί ότι η εφαρμογή του σχεδίου αποπληρωμής ολοκληρώθηκε με επιτυχία.  

  Εισαγωγή μηχανισμών για την ανάκτηση των περιουσιακών στοιχείων (ή της αξίας τους) 
τα οποία έχουν μεταφερθεί πριν από το σχέδιο είτε με δόλο είτε κατά προτίμηση. 

2. Εκσυγχρονισμός της υφιστάμενης διαδικασίας πτώχευσης  

α. Υφιστάμενη κατάσταση - Ανάγκη για εκσυγχρονισμό της διαδικασίας πτώχευσης  

Υπάρχουν οφειλέτες των οποίων τα περιουσιακά στοιχεία μπορεί να είναι επαρκή για την 
εξόφληση τουλάχιστον ενός μέρους του χρέους τους προς τους πιστωτές, αλλά δε διαθέτουν 
επαρκείς πόρους, ώστε να μπορεί να γίνει μια ρεαλιστική πρόταση για την εξόφληση των 
πιστωτών τους με την πάροδο του χρόνου.  Τέτοιοι οφειλέτες δεν μπορεί να θεωρηθούν 
επιλέξιμοι για αναδιάρθρωση του χρέους τους, αφού δεν μπορεί να θεωρηθούν βιώσιμοι.  Η μόνη 
επιλογή για αυτούς τους οφειλέτες είναι η πτώχευση, ωστόσο στο σημερινό καθεστώς η 
διαδικασία πτώχευσης είναι δυσκίνητη και χρονοβόρα και απαιτείται η παρέλευση αρκετών 
χρόνων, αν όχι δεκαετιών, για να ολοκληρωθεί.  Οι οφειλέτες μπορεί συχνά να καταλήξουν 
όμηροι του συστήματος για όσο χρονικό διάστημα συνεχίζεται η διαδικασία πτώχευσης, 
δεδομένου ότι σήμερα δεν υπάρχουν διατάξεις που να επιτρέπουν μια πραγματική ευκαιρία για 
μια νέα αρχή.  

Ο υφιστάμενος περί Πτώχευσης Νόμος4 είναι αναχρονιστικός και δεν περιλαμβάνει τα απαραίτητα 
εργαλεία που απαιτείται να έχει ένα σύγχρονο σύστημα αφερεγγυότητας.  Ο εν λόγω νόμος 
παρέχει για την αποκατάσταση του οφειλέτη/πτωχεύσαντος πέντε χρόνια από την ημερομηνία 
έκδοσης του ∆ιατάγματος Παραλαβής, αλλά το άτομο αυτό δεν απαλλάσσεται από τα χρέη που 
δεν έχουν πληρωθεί/διευθετηθεί/συμβιβαστεί ή συμφωνηθεί ότι έχουν ικανοποιηθεί, γι’ αυτό και 
δεν υπάρχει πραγματική ευκαιρία για μια καινούρια αρχή.  Μια άλλη σοβαρή αδυναμία στο 
υφιστάμενο σύστημα είναι το γεγονός ότι οι περιουσίες οι οποίες βαρύνονται με υποθήκες δεν 
περιλαμβάνονται στη διαδικασία πτώχευσης, σε αντίθεση με βέλτιστες πρακτικές σύγχρονων 
συστημάτων αφερεγγυότητας. 

β. Κυριότερα στοιχεία προτεινόμενης μεταρρύθμισης της διαδικασίας πτώχευσης 
Απαλλαγή πτωχευσάντων από το καθεστώς της πτώχευσης και από τα χρέη τους 

                                            
4 Νομοθεσία που εισήχθη το 1931 με ορισμένες κατοπινές τροποποιήσεις.  
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Για τους οφειλέτες με ή χωρίς ακίνητη περιουσία αλλά χωρίς ικανότητα αποπληρωμής του χρέους 
τους η τρέχουσα δικαστική διαδικασία πτώχευσης θα εκσυγχρονιστεί με την εισαγωγή πρόνοιας 
για απαλλαγή του οφειλέτη από το καθεστώς του πτωχεύσαντος, καθώς και για την απαλλαγή 
του από τα εναπομείναντα χρέη του έπειτα από την πάροδο τριών ετών.  Ως εκ τούτου, θα 
παρέχεται δεύτερη ευκαιρία στο χρεώστη, για να επανενταχθεί στην οικονομία και την κοινωνία 
ως ένα παραγωγικό μέλος. Ο πτωχεύσας θα απαλλάσσεται στο τέλος της περιόδου των τριών 
ετών, ξεκινώντας από την ημερομηνία που αρχίζει η διαδικασία της πτώχευσης, νοουμένου ότι 
είναι συνεργάσιμος και καλόπιστος.  

Υποθηκευμένη περιουσία   

Η υφιστάμενη διαδικασία πτώχευσης δεν επηρεάζει το καθεστώς ιδιοκτησίας της υποθηκευμένης 
περιουσίας του χρεώστη, εφόσον σήμερα οποιαδήποτε περιουσία υπόκειται σε υποθήκη 
εξαιρείται από την πτωχευτική διαδικασία, γεγονός που προκαλεί ανισορροπίες στο όλο σύστημα.  
Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία ο πιστωτής στον οποίο ανήκει η υποθήκη μπορεί να 
προχωρήσει στην εκποίηση του ακινήτου, εάν το επιθυμεί, ανεξάρτητα από τη διαδικασία 
πτώχευσης. Με την προτεινόμενη τροποποίηση το δικαίωμα του οφειλέτη στην υποθηκευμένη 
περιουσία, συμπεριλαμβανομένου και του δικαιώματος του οφειλέτη στην κύρια κατοικία, πρέπει 
να συμπεριληφθεί στη διαδικασία πτώχευσης.  Ο Επίσημος Παραλήπτης θα έχει υποχρέωση να 
διαθέσει ολόκληρη την περιουσία του πτωχεύσαντος προς όφελος όλων των πιστωτών, με τρόπο 
που να διασφαλίζει το δικαίωμα των ενυπόθηκων πιστωτών στα έσοδα από την πώληση.  Με την 
περίληψη όλης της περιουσίας στην πτωχευτική διαδικασία από τη μια ο οφειλέτης παραδίδει το 
δικαίωμά του στην περιουσία του και κηρύσσεται πτωχεύσας και από την άλλη διασφαλίζεται μια 
καθαρή και τελεσίδικη εικόνα όσον αφορά την οριστική απαλλαγή του από τις εναπομείνασες 
οφειλές του. 

Απλοποίηση της διαδικασίας - Κατάργηση της διαδικασίας δύο σταδίων   

Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, η διαδικασία πτώχευσης απαιτεί δικαστικό διάταγμα, έτσι 
ώστε τα περιουσιακά στοιχεία του πτωχεύσαντος να περιέλθουν στην κατοχή του Επίσημου 
Παραλήπτη και στη συνέχεια απαιτείται επίσης διάταγμα πτώχευσης με το οποίο εξουσιοδοτείται 
ο Επίσημος Παραλήπτης να προχωρήσει στη ρευστοποίηση της περιουσίας του πτωχεύσαντος.  
Η διαδικασία των δύο σταδίων που ισχύει σήμερα πρέπει να απαλειφθεί, έτσι ώστε κατόπιν 
δικαστικού διατάγματος ο Επίσημος Παραλήπτης να γίνεται ο άμεσος νόμιμος ιδιοκτήτης όλων 
των περιουσιακών στοιχείων με εξουσία να τα διαθέσει χωρίς περαιτέρω συμμετοχή ούτε από το 
δικαστήριο σε αυτό το στάδιο (εκτός από τις περιπτώσεις της υποθηκευμένης περιουσίας) ούτε 
από τον οφειλέτη.  Ο διορισμένος διαχειριστής μπορεί να είναι είτε ιδιώτης επαγγελματίας 
σύμβουλος αφερεγγυότητας (διαχειριστής πτώχευσης), που θα διοριστεί από τους πιστωτές ή τον 
Επίσημο Παραλήπτη, είτε ο ίδιος ο Επίσημος Παραλήπτης. Ο διαχειριστής θα διανέμει τα 
περιουσιακά στοιχεία του οφειλέτη στους πιστωτές κάτω από το πλαίσιο των αρμοδιοτήτων που 
του έχουν ανατεθεί και με βάση τους σχετικούς κανόνες της διαδικασίας πτώχευσης.  

Τροπολογίες για αποφυγή κατάχρησης του συστήματος 

Οι τροπολογίες αυτές θα περιλαμβάνουν τα πιο κάτω: 

i.  Αναστολή της απαλλαγής χρέους και της απαλλαγής από το καθεστώς του πτωχεύσαντος, 
εάν ο πτωχεύσας δεν έχει συμμορφωθεί με τις υποχρεώσεις που απορρέουν από το νόμο.  

ii.  Ποινικές κυρώσεις σε περίπτωση μη αποκάλυψης στον Επίσημο Παραλήπτη όλων των 
περιουσιακών στοιχείων ή δόλιας αποξένωσης της περιουσίας κατά την περίοδο προ της 
πτώχευσης.  

iii.  Κατά τη διάρκεια της περιόδου επιτήρησης που θα καθοριστεί, ο οφειλέτης θα είναι υπό 
παρακολούθηση και τα στοιχεία που υποβλήθηκαν σχετικά με την οικονομική του 
κατάσταση θα επαληθευτούν.   

iv.  Εισαγωγή περιόδου αναδρομικής εξέτασης (look-back period) μεταξύ τριών έως πέντε 
ετών, έτσι ώστε ο Επίσημος Παραλήπτης ή ο ιδιώτης επαγγελματίας διαχειριστής 
πτώχευσης να έχει εξουσία εντοπισμού τυχόν παράνομων συναλλαγών στην περίοδο πριν 
από τη διαδικασία πτώχευσης και να προβαίνει στις απαραίτητες ενέργειες για 
αποκατάσταση της περιουσίας.    

 Αντιμετώπιση των συσσωρευμένων υποθέσεων υπό εκκρεμότητα 

Για τις παλιές υποθέσεις των οποίων η διαδικασία έχει αρχίσει και βρίσκονται σε εκκρεμότητα θα 
γίνεται απαλλαγή από το υπόλοιπο χρέος, αλλά η απαλλαγή δε θα αφορά χρέη που αφορούν 



 

76 

 

υποθηκευμένη περιουσία. Θα χρειαστεί να προσληφθεί επιπλέον προσωπικό υπό τη μορφή 
αντιπροσώπων, ώστε να βοηθήσουν με την αντιμετώπιση των συσσωρευμένων υποθέσεων.   

Αποπληρωμή του χρέους, όταν ο οφειλέτης επανακτήσει την ικανότητα αποπληρωμής 
στο μέλλον 

Ο οφειλέτης που εξασφαλίζει εργασία ή λαμβάνει αύξηση του μισθού του κατά τη διάρκεια της 
περιόδου επιτήρησης των τριών ετών μπορεί να υποχρεωθεί να καταβάλλει ένα ποσοστό επί του 
ποσού του μισθού ή της αύξησής του στους πιστωτές του, εφόσον ληφθούν υπόψη τα έξοδα που 
θα του εξασφαλίζουν ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης. Οποιαδήποτε ποσά αποπληρωμής, 
ποσοστά και η διάρκεια της πληρωμής κ.λπ. αποτελούν επιλογές πολιτικής, οι οποίες θα 
καθοριστούν σε μεταγενέστερο στάδιο κατά τη διάρκεια της συγγραφής της τροποποιητικής 
νομοθεσίας.  

3. Απαλλαγή μικρών μη εξασφαλισμένων οφειλών από χρεώστες (φυσικά πρόσωπα) χωρίς 
περιουσιακά στοιχεία και χωρίς εισοδήματα [∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών (∆ΑΟ)] 

α. Υφιστάμενη κατάσταση - Ανάγκη για εισαγωγή τέτοιου μηχανισμού Σύμφωνα με την 
υφιστάμενη νομοθεσία, ο πιστωτής, για να μπορεί να υποβάλει αίτηση πτώχευσης του χρεώστη, 
πρέπει να έχει ποσό χρέους αξίας τουλάχιστον €15.000.  Αυτό το ελάχιστο όριο θεωρείται αρκετά 
υψηλό και αποκλείει ουσιαστικά χρεώστες μικρών χρεών από οποιαδήποτε δυνατότητα 
απαλλαγής χρέους ή και επανένταξης στην οικονομική δραστηριότητα. Επιπλέον, συνήθως 
ξοδεύονται αχρείαστα  πόροι για τη δίωξη αυτών των χρεωστών, οι οποίοι τελικά οδηγούνται στη 
μαύρη αγορά, όπου οι ευκαιρίες για εργοδότηση είναι περιορισμένες.  Οι δανειστές έτσι κι αλλιώς 
μπορεί να έχουν ήδη διαγράψει τέτοια χρέη.  Επομένως, διαφαίνεται η ανάγκη για εισαγωγή ενός 
απλού, χαμηλού κόστους μηχανισμού που να παρέχει σε αυτά τα άτομα με πολύ χαμηλό 
συνολικό χρέος, χωρίς εισόδημα και χωρίς περιουσιακά στοιχεία μια πλήρη απαλλαγή του χρέους 
τους, βασισμένοι σε παρόμοιους επιτυχημένους μηχανισμούς που λειτουργούν στην Αγγλία και 
στην Ιρλανδία.  Η απαλλαγή των χρεών του χρεώστη μπορεί να του επιτρέψει να ξαναγίνει ένα 
παραγωγικό μέλος της οικονομίας.  Σηματοδοτεί επίσης ένα τελικό ξεκαθάρισμα από 
ανείσπρακτα χρέη τα οποία το πιο πιθανόν έχουν ήδη διαγραφεί. 

β. Σύντομη περιγραφή του προτεινόμενου μηχανισμού 

Σκοπός 
Ο σκοπός αυτού του μηχανισμού είναι να δώσει ανακούφιση σε χρεώστες με μικρά συνολικά 
χρέη οι οποίοι δεν έχουν διαθέσιμο εισόδημα ούτε περιουσιακά στοιχεία5 που θα μπορούσαν να 
χρησιμοποιηθούν στην αποπληρωμή του χρέους τους.  Για να δικαιούται κάποιος να αιτηθεί κάτω 
από το μηχανισμό αυτό, πρέπει να έχει  συνολικό χρέος για όλες τις οφειλές του που να μην 
υπερβαίνει ένα καθορισμένο ποσό, το οποίο θα προσδιοριστεί στη βάση και της ποσοτικής 
ανάλυσης που βρίσκεται σε εξέλιξη.  Ο μηχανισμός αυτός θα επιτρέπει σε επιλέξιμους 
αφερέγγυους οφειλέτες να διαγράψουν τα χρέη τους, στις περιπτώσεις που θα μπορούν να 
αποδείξουν ότι δεν είναι σε θέση να τα αποπληρώσουν.  

Προτεινόμενη διαδικασία 

Η προτεινόμενη διαδικασία έχει ως εξής:  Ο οφειλέτης θα συμπληρώνει αίτηση με τη βοήθεια ενός 
ενδιάμεσου φορέα και θα την παρουσιάζει στον ενδιάμεσο φορέα με όλα τα σχετικά έγγραφα.  
Πριν από τη συμπλήρωση της αίτησης ο ενδιάμεσος φορέας θα συμβουλεύει τον οφειλέτη 
σχετικά με το αν ο μηχανισμός αυτός είναι η καταλληλότερη επιλογή.  Ο ενδιάμεσος φορέας θα 
αξιολογεί τις πληροφορίες του οφειλέτη και θα υποβάλλει την αίτηση στην Υπηρεσία 
Αφερεγγυότητας.  Η εν λόγω υπηρεσία θα ελέγχει τα στοιχεία και θα εκδίδει το ∆ιάταγμα 
Απαλλαγής Οφειλών (∆ΑΟ).  Το ∆ΑΟ στη συνέχεια θα αποστέλλεται στο δικαστήριο για 
επικύρωση και έπειτα θα εγγράφεται σε ένα δημόσιο μητρώο, το οποίο θα τυγχάνει διαχείρισης 
από την Υπηρεσία Αφερεγγυότητας.  Αν ο οφειλέτης συμμορφωθεί με τους όρους του ∆ΑΟ, τα 
χρέη που καθορίζονται σε αυτό θα διαγράφονται στο τέλος της περιόδου παρακολούθησης, η 
οποία θα καθοριστεί, και όλες οι προϋπάρχουσες αποφάσεις ή ενέργειες κατά του οφειλέτη θα 
ακυρωθούν στο τέλος της περιόδου παρακολούθησης.  Κατά τη διάρκεια της περιόδου 
παρακολούθησης θα υπάρχουν περιορισμοί παρόμοιοι με αυτούς που ισχύουν στο Ηνωμένο 
Βασίλειο και την Ιρλανδία, έτσι ώστε ο οφειλέτης π.χ. να μην μπορεί να δανειστεί ένα 
συγκεκριμένο χρηματικό ποσό (που θα καθοριστεί στο νόμο) ή περισσότερο, χωρίς να 
ενημερώσει τον πιστωτή για την απαλλαγή του χρέους, ή να μην μπορεί να συμμετάσχει στην 

                                            
5  Για τον καθορισμό του μηνιαίου εισοδήματος που ο οφειλέτης θα επιτρέπεται να κρατήσει θα λαμβάνονται υπόψη 
τα έξοδα του οφειλέτη που θα του εξασφαλίζουν αξιοπρεπή διαβίωση. Περιουσιακά στοιχεία που έχει στην κατοχή 
του ο οφειλέτης πρέπει να έχουν αξία όχι μεγαλύτερη από ένα μικρό ποσό που θα καθοριστεί στο νόμο. 
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προώθηση, τη διαχείριση ή τη δημιουργία εταιρείας περιορισμένης ευθύνης ή να γίνει διευθυντής 
εταιρείας, χωρίς προηγουμένως να του χορηγηθεί άδεια από το δικαστήριο.  Ωστόσο, δυνατότητα 
επιστροφής εισοδήματος και περιουσιακών στοιχείων στους πιστωτές (το λεγόμενο “claw back”) 
πρέπει επίσης να επιβληθεί, δηλαδή, εάν ο οφειλέτης βρεθεί με νέα περιουσιακά στοιχεία ή 
εισοδήματα κατά τη διάρκεια της περιόδου παρακολούθησης, ένα ποσοστό (που θα αποφασιστεί 
κατά τη διάρκεια της ετοιμασίας της νομοθεσίας) μπορεί να ανακτηθεί προς όφελος των 
πιστωτών.  

Ενδιάμεσοι φορείς 
Υπάρχει η ανάγκη δημιουργίας ενός ενδιάμεσου φορέα, ο οποίος θα έχει ως καθήκον την 
καθοδήγηση του χρεώστη στη συμπλήρωση της αίτησης, την επιθεώρηση των πληροφοριών του 
χρεώστη, την παροχή συμβουλής στο χρεώστη σχετικά με το εάν ο μηχανισμός αυτός είναι η πιο 
κατάλληλη οδός γι’ αυτόν και την υποβολή της αίτησης στην Υπηρεσία Αφερεγγυότητας. Οι 
επιλογές για το ποιος φορέας θα ενεργεί ως ενδιάμεσος είναι υπό εξέταση. 

Μηχανισμοί για παρεμπόδιση εκμετάλλευσης του συστήματος  

Η νομοθεσία θα περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  

i.  Πλήρη αποκάλυψη όλων των περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεων του χρεώστη και 
των ποινών που θα του επιβάλλονται σε περίπτωση μη συμμόρφωσής του με τις εν λόγω 
υποχρεώσεις. 

ii.  Ρητή συγκατάθεση του χρεώστη για εξακρίβωση των στοιχείων του.  

iii.  Ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ των αρμόδιων φορέων για εξακρίβωση των απαιτήσεων 
του χρεώστη.  

iv.  ∆ημιουργία δημόσιου μητρώου στο οποίο θα εγγράφονται οι χρεώστες για τους οποίους 
εκδίδεται το ∆ΑΟ.  

v.  Αποκλεισμός του χρεώστη από το σχέδιο, εάν ένα σημαντικό μέρος του χρέους του έχει 
δημιουργηθεί πρόσφατα.  

vi.  ∆ΑΟ θα παραχωρείται μόνο μία φορά. 

4. Σχέδια για τη διάσωση και αποκατάσταση βιώσιμων επιχειρήσεων  

α. Υφιστάμενη κατάσταση - Ανάγκη για εισαγωγή τέτοιου μηχανισμού Σήμερα υπάρχουν 
εταιρείες στην Κύπρο που πιθανόν να είναι σε θέση να αποπληρώσουν τουλάχιστον ένα μέρος 
του χρέους τους, αλλά δεν μπορούν να φτάσουν σε μια ουσιαστική συμφωνία για εξόφληση των 
πιστωτών τους.  Για τις εταιρείες αυτές είναι αναγκαία η θεσμοθέτηση ενός μηχανισμού 
αφερεγγυότητας που θα αποβλέπει στην αναδιάρθρωση του χρέους και τη διάσωση και 
αποκατάσταση της επιχειρηματικής δραστηριότητας, με σκοπό τη διατήρηση βιώσιμων 
επιχειρήσεων που θα βοηθήσουν την οικονομική ανάκαμψη και τη διατήρηση της απασχόλησης. 
Επί του παρόντος η μόνη επιλογή για τις επιχειρήσεις που αντιμετωπίζουν οικονομικές 
δυσχέρειες είναι η διαδικασία εκκαθάρισης.  Ωστόσο, η εκκαθάριση στις περισσότερες 
περιπτώσεις δεν αποτελεί την καλύτερη επιλογή για τους πιστωτές, εφόσον η εν λόγω διαδικασία 
δεν εξασφαλίζει την αποπληρωμή χρεών.  Επιπλέον, η εκκαθάριση εταιρειών δεν αποτελεί την 
καλύτερη λύση ούτε για την οικονομία ευρύτερα, καθώς επηρεάζει αρνητικά την οικονομική 
ανάπτυξη και αυξάνει την ανεργία.  Οι εταιρείες αυτές, καθώς και οι πιστωτές τους μπορεί συχνά 
να θεωρούνται ως όμηροι του συστήματος για όσο χρονικό διάστημα βρίσκεται σε εξέλιξη η 
διαδικασία εκκαθάρισης. Επιπρόσθετα, η εισαγωγή ενός μηχανισμού που να προβλέπει 
διαδικασίες διάσωσης για τις επιχειρήσεις ως εναλλακτικής λύσης δύναται να προσφέρει θετικά 
αποτελέσματα στη μείωση του αριθμού των μη εξυπηρετούμενων δανείων. 

β. Κυριότερα χαρακτηριστικά των προτεινόμενων νέων σχεδίων  Πρόταση για εισαγωγή δύο 
σχεδίων αναδιάρθρωσης χρέους και επιχειρήσεων  

Το πρώτο σχέδιο, παρόμοιο με το ιρλανδικό σχέδιο “Examinership”, ονομάζεται “Σχέδιο 
Αναδιάρθρωσης χρέους Βιώσιμων Επιχειρήσεων” (ΣΑΒΕ).  Σύμφωνα με το σχέδιο αυτό, 
οποιοσδήποτε πιστωτής ή η διεύθυνση εταιρείας δύνανται να αιτηθούν στο δικαστήριο το 
διορισμό εξεταστή.  Το δικαστήριο αξιολογεί το ενδεχόμενο βιωσιμότητας της εταιρείας και, σε 
περίπτωση που κρίνει ότι υπάρχουν δυνατότητες διάσωσης, με απόφασή του εγκρίνει το 
διορισμό του εξεταστή, ο οποίος είναι εγγεγραμμένος σύμβουλος αφερεγγυότητας.  Η εταιρεία 
τίθεται υπό την προστασία του δικαστηρίου για περίοδο τεσσάρων μηνών.  Κατά την περίοδο 
αυτή καμία αγωγή δεν μπορεί να καταχωρισθεί εναντίον της εταιρείας και ο εξεταστής καλείται να 
αξιολογήσει τις οικονομικές καταστάσεις της εταιρείας και να καταθέσει στο δικαστήριο πρόταση 
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αναδιάρθρωσης του χρέους της εταιρείας, η οποία έχει προηγουμένως εγκριθεί από την 
πλειοψηφία των πιστωτών σε αξία.  Συνήθως το ΣΑΒΕ απαιτεί τη χορήγηση νέων πιστωτικών 
διευκολύνσεων, καθώς και την ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου σχεδίου ουσιαστικής 
αναδιάρθρωσης της επιχειρηματικής δραστηριότητας, που πιθανόν να περιλαμβάνει την πώληση 
περιουσιακών στοιχείων.  Στις περιπτώσεις που το δικαστήριο εγκρίνει την πρόταση του 
εξεταστή, η πρόταση αυτή είναι νομικά δεσμευτική προς όλα τα εμπλεκόμενα μέρη.  Το 
δικαστήριο εγκρίνει την πρόταση αναδιάρθρωσης που ετοιμάζεται από τον εξεταστή, εφόσον 
κρίνει ότι η πρόταση είναι “ορθή και δίκαιη”, έχοντας υπόψη τη συνέχιση της επιχειρηματικής 
δραστηριότητας, τη διάσωση θέσεων εργασίας, καθώς και το γεγονός ότι οι πιστωτές δεν πρέπει 
να βρίσκονται σε δυσμενέστερη θέση από ό,τι θα ήταν, αν η εταιρεία βρισκόταν υπό διαδικασία 
εκκαθάρισης. 

Το δεύτερο σχέδιο, παρόμοιο με το αγγλικό “Administration”, ονομάζεται “Σχέδιο Αναδιάρθρωσης 
χρέους και ∆ιαχείρισης Βιώσιμων Επιχειρήσεων” (ΣΑ∆ΒΕ).  Το σχέδιο αυτό περιλαμβάνει εκτός 
από την αναδιάρθρωση χρεών και τη λειτουργική αναδιάρθρωση της εταιρείας.  Σύμφωνα με το 
σχέδιο αυτό, διορίζεται ένας διαχειριστής/διευθυντής της εταιρείας και η εταιρεία βρίσκεται υπό 
προστασία για περίοδο δώδεκα μηνών. Ο διαχειριστής/διευθυντής αναλαμβάνει τη διαχείριση της 
εταιρείας με σκοπό την αναδιάρθρωση και τη διάσωση της επιχείρησης.  Παρέχεται επίσης η 
δυνατότητα πώλησης της εν λόγω επιχείρησης από το διαχειριστή/διευθυντή ως έχει σε κάποιο 
ενδεχόμενο επενδυτή.  Ο διορισμός του διαχειριστή/διευθυντή δύναται να γίνει μέσω δικαστηρίου, 
αλλά και εκτός της δικαστικής οδού.  Ο διαχειριστής/διευθυντής οφείλει να προτείνει στους 
μετόχους, στους πιστωτές και στον Έφορο Εταιρειών συγκεκριμένο σχέδιο, όπου να διαφαίνεται 
ότι με την κατάληξη της διαδικασίας η εταιρεία θα διασωθεί.  Σε περίπτωση που η πρόταση δε 
γίνει αποδεκτή από την πλειοψηφία των πιστωτών σε αξία ή των μετόχων, τότε η διαφορά θα 
επιλύεται μέσω δικαστηρίου.  Το δικαστήριο έχει εξουσία να διατάζει τη διακοπή του διορισμού 
του διαχειριστή/διευθυντή ή να επιβάλλει στους πιστωτές οποιαδήποτε πρόταση αναδιάρθρωσης 
ή να πράττει οτιδήποτε άλλο θεωρεί κατάλληλο σύμφωνα με τα ενώπιόν του στοιχεία.  

Τα δύο σχέδια θα είναι αλληλοαναιρούμενα, θα υπάρχει δηλαδή επιλογή είτε για το ένα είτε για το 
άλλο.  Για να ενταχτεί μια εταιρεία σε ένα από τα δύο προαναφερόμενα σχέδια (ΣΑΒΕ ή ΣΑ∆ΒΕ), 
πρέπει ως βασική προϋπόθεση να έχει ταξινομηθεί ως συνεργάσιμος πελάτης.  

Νέες πιστωτικές διευκολύνσεις (Fresh Finance)   

Οι νέες πιστωτικές διευκολύνσεις είναι απαραίτητο να δίδονται στις εταιρείες ως κεφάλαιο κίνησης 
κατά τη διαδικασία αναδιάρθρωσης της επιχείρησης, δηλαδή κατά τη διάρκεια που βρίσκονται 
υπό προστασία.  Το κίνητρο των πιστωτών για χορήγηση τέτοιων διευκολύνσεων σε εταιρείες 
που βρίσκονται υπό το ΣΑΒΕ ή υπό το ΣΑ∆ΒΕ είναι ότι θα δίδεται προτεραιότητα πληρωμής, σε 
περίπτωση που η εταιρεία ακολουθήσει τη διαδικασία εκκαθάρισης. Ωστόσο, οι πάροχοι νέων 
πιστωτικών διευκολύνσεων θα έχουν προτεραιότητα πληρωμής έναντι πιστωτών που έχουν ως 
εξασφάλιση περιουσιακό στοιχείο υπό τη μορφή ακίνητης ιδιοκτησίας, υπό τη βασική 
προϋπόθεση ότι τα δικαιώματα των εν λόγω πιστωτών θα είναι επαρκώς προστατευμένα.  

Εξουσία εξεταστή ΣΑΒΕ ή διαχειριστή/διευθυντή ΣΑ∆ΒΕ για τη διαχείριση περιουσίας που 
βρίσκεται υπό εξασφάλιση   

Ο εξεταστής ή ο διαχειριστής/διευθυντής, ανάλογα με την περίπτωση, πρέπει να έχει εξουσία να 
διαχειρίζεται τα περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας, συμπεριλαμβανομένων και αυτών που 
βρίσκονται υπό σταθερή εξασφάλιση.  Η εξουσία αυτή είναι σημαντική, γιατί ο εξεταστής ή ο 
διαχειριστής/διευθυντής πρέπει να έχει στη διάθεσή του όλα τα περιουσιακά στοιχεία της 
εταιρείας, για να ετοιμάσει ένα βιώσιμο σχέδιο αναδιάρθρωσης.  Στις περιπτώσεις που υπάρχει 
σταθερή εξασφάλιση περιουσιακών στοιχείων, ο εξεταστής ή ο διαχειριστής/διευθυντής πρέπει να 
έχει την προηγούμενη συγκατάθεση του κατόχου της εξασφάλισης, για να μπορέσει είτε να τα 
συμπεριλάβει στην πρόταση αναδιάρθρωσης είτε να τα πωλήσει.  Τα χρήματα που θα εισπράξει 
από την πώληση θα χρησιμοποιηθούν, για να πληρωθεί πρώτα ο πιστωτής με σταθερή  
εξασφάλιση και το υπόλοιπο θα δοθεί στην εταιρεία.  Σε περίπτωση που ο κάτοχος της σταθερής 
εξασφάλισης, δηλαδή ο πιστωτής ο οποίος διαθέτει τη σταθερή εξασφάλιση, δε δώσει την 
προηγούμενη συγκατάθεσή του, για να συμπεριληφθεί η αξία από την πώληση του ακινήτου στην 
πρόταση του εξεταστή ή του διαχειριστή/διευθυντή, τότε ο εξεταστής ή ο διαχειριστής/διευθυντής 
δύναται να προχωρήσει με την πρόταση μόνο στις περιπτώσεις που δίδεται μια εγγυητική από 
τον εξεταστή ή το διαχειριστή/διευθυντή προς τον πιστωτή με σταθερή εξασφάλιση, ότι ο εν λόγω 
πιστωτής θα πληρωθεί πρώτος με τα χρήματα που θα εισπραχθούν και θα καλύψουν όλο το 
ποσό του δανείου που έχει χορηγηθεί και είναι συνδεδεμένο με τη σταθερή επιβάρυνση.  

Περίοδος προστασίας  
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Η περίοδος προστασίας για το ΣΑΒΕ είναι τέσσερις μήνες και για το ΣΑ∆ΒΕ είναι δώδεκα μήνες.  
Κατά τη διάρκεια της περιόδου που η εταιρεία είναι υπό προστασία καμία αγωγή δεν μπορεί να 
καταχωρισθεί εναντίον της εταιρείας.  

Αίτηση για διορισμό εξεταστή ΣΑΒΕ ή διαχειριστή/διευθυντή ΣΑ∆ΒΕ   

Η αίτηση για διορισμό εξεταστή για τις περιπτώσεις ΣΑΒΕ υποβάλλεται από το διοικητικό 
συμβούλιο (με πλειοψηφία), τους πιστωτές και τους μετόχους (με πλειοψηφία).  Η αίτηση για 
διορισμό διαχειριστή/διευθυντή για τις περιπτώσεις ΣΑ∆ΒΕ υποβάλλεται μέσω δικαστηρίου από 
την εταιρεία (πλειοψηφία μετόχων), το διοικητικό συμβούλιο και οποιοδήποτε πιστωτή.  Για εκτός 
δικαστηρίου διαδικασία θα μπορεί να αιτηθεί η εταιρεία (πλειοψηφία μετόχων), το διοικητικό 
συμβούλιο και κάτοχος κυμαινόμενης επιβάρυνσης η οποία επιβαρύνει το σημαντικότερο μέρος 
των περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας.  

∆ιορισμός εξεταστή ή διαχειριστή/διευθυντή 

Σε περίπτωση που η αίτηση αφορά το ΣΑΒΕ, ο εξεταστής διορίζεται μόνο από το δικαστήριο.  Σε 
περίπτωση που η αίτηση αφορά το ΣΑ∆ΒΕ, υπάρχει η επιλογή της εξωδικαστικής διαδικασίας για 
το διορισμό του διαχειριστή/διευθυντή, που ακολουθείται μόνο στις περιπτώσεις που η αίτηση 
γίνεται από την ίδια την εταιρεία, το διοικητικό συμβούλιο της εταιρείας ή στην περίπτωση που ο 
πιστωτής είναι κάτοχος κυμαινόμενης επιβάρυνσης η οποία επιβαρύνει το σημαντικότερο μέρος 
των περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας.  

5. Μεταρρύθμιση της διαδικασίας εκκαθάρισης εταιρειών  

Η μεταρρύθμιση του υφιστάμενου νομικού πλαισίου σε σχέση με τη διαδικασία της αναγκαστικής 
εκκαθάρισης είναι απαραίτητη, εφόσον η τρέχουσα διαδικασία θεωρείται ανεπαρκής και πολύ 
χρονοβόρα.  Ο στόχος είναι ο εκσυγχρονισμός των διαδικασιών και η τροποποίηση της νομοθεσίας με 
την υιοθέτηση απλούστερων διαδικασιών με λιγότερες καθυστερήσεις, μεγιστοποιώντας με τον τρόπο 
αυτό την απόδοση των παραγωγικών περιουσιακών στοιχείων πίσω στην οικονομία. 

Αναθεώρηση της διαδικασίας εκκαθάρισης - Σημαντικότερες αλλαγές 
Αλλαγή της διαδικασίας ψηφοφορίας  

Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, η διαδικασία που ακολουθείται για το διορισμό εκκαθαριστή, ο 
οποίος είναι εγγεγραμμένος σύμβουλος αφερεγγυότητας, στην πρώτη συνέλευση πιστωτών καθορίζει 
όπως οι πιστωτές συμφωνήσουν με πλειοψηφία αριθμού και αξίας.  Η απαίτηση του νόμου όπως 
πληρούνται και οι δύο αυτές προϋποθέσεις (πλειοψηφία αριθμού και αξίας) οδηγεί πολλές φορές σε 
αδιέξοδο, με αποτέλεσμα να καθυστερεί η διαδικασία διορισμού εκκαθαριστή.  Ο εκκαθαριστής με την 
τροποποίηση του νόμου θα διορίζεται κατόπιν ψηφίσματος των πιστωτών με πλειοψηφία αξίας μόνο.  

Εξουσία εκκαθαριστή να διαχειρίζεται περιουσιακά στοιχεία που εξασφαλίζουν δάνεια 

Πρέπει να δοθεί εξουσία στον εκκαθαριστή να διαχειρίζεται όλα τα περιουσιακά στοιχεία της υπό 
εκκαθάριση εταιρείας, ακόμη και αυτά για τα οποία υπάρχει εξασφάλιση προς όφελος διάφορων 
δανείων.  Με βάση το παρόν νομικό πλαίσιο, παρουσιάζονται προβλήματα, όταν περιουσιακά στοιχεία 
δίδονται προς εξασφάλιση για τη χορήγηση δανείων πολύ χαμηλότερης αξίας.  Σύμφωνα με την 
υφιστάμενη νομοθεσία, σε τέτοιες περιπτώσεις ο εκκαθαριστής δεν μπορεί να διαθέτει τα περιουσιακά 
στοιχεία της εταιρείας για την οποία υπάρχει εξασφάλιση, με αποτέλεσμα να μη δίνεται η δυνατότητα 
στον εκκαθαριστή να διαθέσει τη διαφορά (equity) που ενδεχομένως να προκύπτει από το ποσό του 
δανείου σε σχέση με την αξία του περιουσιακού στοιχείου.  Με την τροποποίηση ο εκκαθαριστής θα έχει 
την εξουσία να διαχειρίζεται τα περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας (π.χ. πώληση ακινήτου), να πληρώσει 
τον πιστωτή που είχε δικαίωμα βάσει της εξασφάλισης στο ακίνητο και να διαθέσει το υπόλοιπο ποσό 
στους υπόλοιπους πιστωτές.  Επιπρόσθετα, για να είναι σε θέση να διαχειρίζεται ο εκκαθαριστής τα 
περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας που βρίσκονται υπό σταθερή εξασφάλιση, πρέπει να δίδεται μια 
εγγυητική από τον εκκαθαριστή προς τον κάτοχο της σταθερής εξασφάλισης, ότι ο εν λόγω κάτοχος θα 
πληρωθεί πρώτος με τα χρήματα που θα εισπραχθούν και θα καλύψουν όλο το ποσό του δανείου που 
έχει χορηγηθεί και είναι συνδεδεμένο με τη σταθερή εξασφάλιση.  

Ε. ΟΡΙΖΟΝΤΙΑ ΘΕΜΑΤΑ 

Υπηρεσία Αφερεγγυότητας   

Για την αποτελεσματική εφαρμογή ενός νέου σύγχρονου πλαισίου αφερεγγυότητας, καθώς και του νομικού 
πλαισίου που θα το διέπει είναι απαραίτητο να υπάρχει η κατάλληλη διοικητική δομή.  Για το σκοπό αυτό 
αξιολογείται κατά πόσο χρειάζεται η θέσπιση μίας νέας υπηρεσίας ή η βελτίωση του ήδη υπάρχοντος Τμήματος 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη.  Ο χειρισμός των θεμάτων που σχετίζονται με τα νέα σχέδια, η 
παρακολούθηση της εφαρμογής του νόμου για τη ρύθμιση του επαγγέλματος των συμβούλων 
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αφερεγγυότητας, καθώς και οι υφιστάμενες λειτουργίες του Επίσημου Παραλήπτη, δηλαδή πτωχεύσεις και 
εκκαθαρίσεις, θα μπορούσε να ενοποιηθούν.  Περαιτέρω αξιολόγηση απαιτείται, πριν ληφθεί τελική απόφαση. 

Σύμβουλοι αφερεγγυότητας  

Για να διασφαλιστεί η σωστή και αποτελεσματική εφαρμογή των διαδικασιών που αφορούν το νομοθετικό 
πλαίσιο αφερεγγυότητας, οι βέλτιστες διεθνείς πρακτικές προνοούν τη ρύθμιση του επαγγέλματος συμβούλων 
σε θέματα αφερεγγυότητας με την υιοθέτηση αυστηρών επαγγελματικών κριτηρίων υψηλού επιπέδου και την 
εφαρμογή συστήματος χορήγησης αδειών στους ενδιαφερόμενους επαγγελματίες.  Με βάση τις πρόνοιες των 
εν λόγω πρακτικών, θα ετοιμαστεί νομοθεσία που θα ρυθμίζει το επάγγελμα των συμβούλων αφερεγγυότητας, 
ενώ παράλληλα πρέπει να δοθεί προσοχή κατά τη διάρκεια της μεταβατικής περιόδου, μέχρι να αδειοδοτηθούν 
οι πρώτοι σύμβουλοι.  Το πλαίσιο χρεώσεων των συμβούλων βρίσκεται υπό μελέτη, εφόσον πρέπει να είναι 
από τη μια πλευρά οικονομικά προσιτό για τις επιχειρήσεις και τα φυσικά πρόσωπα που αιτούνται των 
υπηρεσιών των συμβούλων κάτω από τα διάφορα σχέδια αφερεγγυότητας και από την άλλη πρέπει να είναι 
ελκυστικό και βιώσιμο για τους ιδιώτες επαγγελματίες.  

Χρέη που θα λαμβάνονται υπόψη στους μηχανισμούς αφερεγγυότητας 

“Xρέη που αποκλείονται” (excluded debts) είναι εκείνα τα χρέη που λόγω της φύσης τους και έχοντας υπόψη το 
δημόσιο συμφέρον δεν πρέπει να περιλαμβάνονται σε μια διαδικασία επίλυσης χρέους. Τέτοια χρέη είναι 
συνήθως εκείνα που αποκτώνται μέσω απάτης, χρέη που αφορούν τη διατροφή συζύγου και τέκνων, αστικές 
αποζημιώσεις κτλ.  “Εξαιρετέα χρέη” (excludable debts) είναι τα χρέη που θα έπρεπε κανονικά να εξαιρούνται 
από μια διαδικασία επίλυσης χρέους, αλλά θα μπορούσε να συμπεριληφθούν με τη ρητή συναίνεση του 
πιστωτή.  Τέτοια χρέη είναι οι φορολογικές οφειλές, τα χρέη κοινωνικών ασφαλίσεων, έξοδα της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, φόροι τοπικών αρχών και τέλη επιχειρήσεων κοινής ωφελείας.  Είναι σημαντικό όπως τέτοια 
χρέη θεωρούνται εξαιρετέα, διαφορετικά η βιωσιμότητα ενός σχεδίου αναδιάρθρωσης χρεών μπορεί να 
επηρεαστεί ουσιαστικά και σημαντικά από τέτοια είδη χρέους. 

Ο ρόλος των δικαστηρίων στο πλαίσιο της διαδικασίας αφερεγγυότητας  

Η δικαστική και διοικητική δυνατότητα και ικανότητα των δικαστηρίων να διαχειριστούν νέες ρυθμίσεις που 
αφορούν την αφερεγγυότητα πρέπει να αναπτυχθούν εν αναμονή ενός πιθανόν μεγάλου αριθμού 
περιπτώσεων αφερεγγυότητας που δύναται να προκύψει από τη μεταρρύθμιση που προωθείται σήμερα.  Τα 
δικαστήρια σε ένα καθεστώς αφερεγγυότητας έχουν να επιτελέσουν σημαντικό ρόλο σε διάφορα σημεία της 
διαδικασίας, όπως την παροχή μιας αρχικής περιόδου προστασίας του οφειλέτη από ενέργειες πιστωτών, την 
επικύρωση τυχόν ρυθμίσεων που συμφωνήθηκαν μεταξύ των μερών, την αποτελεσματική διαχείριση των 
διαδικασιών, ώστε να ελαχιστοποιείται το κόστος και να αποφεύγεται η καθυστέρηση, την παρακολούθηση για 
τυχόν κατάχρηση της διαδικασίας, την αξιολόγηση της βιωσιμότητας και την παροχή σωστής εφαρμογής 
δίκαιων αρχών στην όλη διαδικασία.  Επειδή η αποτελεσματικότητα ολόκληρου του καθεστώτος 
αφερεγγυότητας εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τη διοικητική ικανότητα των δικαστηρίων να διαχειριστούν το 
νέο πτωχευτικό πλαίσιο, πρέπει να γίνουν προσπάθειες, για να ενισχυθεί η διοικητική ικανότητα του δικαστικού 
συστήματος για την εφαρμογή των νέων διαδικασιών. 

Έξοδα του οφειλέτη που εξασφαλίζουν αξιοπρεπή διαβίωση (reasonable living expenses) (Σχέδια 
αφερεγγυότητας για φυσικά πρόσωπα)  

Οι νέες διαδικασίες αφερεγγυότητας θα απαιτούν την ανάπτυξη προτύπων για το καθαρό εισόδημα που θα 
επιτρέπεται να διατηρείται για τα λογικά έξοδα διαβίωσης του οφειλέτη και των εξαρτωμένων του.  Σε όλα τα 
καθεστώτα προσωπικής αφερεγγυότητας ο οφειλέτης πρέπει να χρησιμοποιήσει την πλήρη ικανότητα 
αποπληρωμής του, προκειμένου να αποπληρώσει τα χρέη του.  Για να οριστεί αυτή η ικανότητα 
αποπληρωμής, πρέπει να προσδιοριστούν τα έξοδα που θα του εξασφαλίζουν μια αξιοπρεπή διαβίωση και 
οποιοδήποτε ποσό πέρα και πάνω από αυτό θα αξιοποιείται για την αποπληρωμή των χρεών. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω, πριν πάμε σε ψηφοφορία, να πω το εξής:  Εμείς θα υπερψηφίσουμε το σχέδιο απόφασης, για να 
στείλουμε ένα ισχυρό μήνυμα στην κυβέρνηση ότι πρέπει να μας φέρει το νομοσχέδιο πριν το τέλος του 
χρόνου.  Σε ό,τι αφορά το περιεχόμενο όμως της νομοθεσίας, θα το κρίνουμε, όταν θα το έχουμε ενώπιόν μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προφανώς, η Βουλή θα τοποθετηθεί επί του περιεχομένου της νομοθεσίας, όταν θα κατατεθεί.   
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 Ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Συλλούρης και ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτ’ απ’ όλα, να υπογραμμίσω ότι σήμερα βασικά η Βουλή έχει βάλει το άλογο πίσω 
από την άμαξα!  Υπό κανονικές συνθήκες, όταν και εφόσον εκαλούμασταν να ψηφίσουμε το νόμο για τις 
εκποιήσεις, αυτόν που έχει περάσει προ μερικών λεπτών, θα έπρεπε ήδη η Βουλή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Εντάξει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λακωνικές τοποθετήσεις και ψηφοφορία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ωραία!  Πολύ καλά. 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για το συγκεκριμένο… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έν’ για το συγκεκριμένο, κύριε Κυπριανού… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα, αλλά ανοίγετε τη συζήτηση ʼπού την αρχή! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα, δεν ανοίγω συζήτηση.  Απλά, λέω, κύριε Κυπριανού, ότι και εμείς θα το στηρίξουμε, θα στηρίξουμε 
αυτή την απόφαση, κύριε Πρόεδρε, αλλά αναμένουμε τουλάχιστον αυτή τη φορά η δέσμευση της κυβέρνησης 
να υλοποιηθεί, ώστε μέχρι το τέλος του χρόνου αυτού η Βουλή των Αντιπροσώπων να έχει ενώπιόν της 
νομοσχέδιο και όχι απλά αυτή την απόφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα το ψηφίσω, υιοθετώντας και αυτά που είπε ο κ. Κυπριανού και προσθέτοντας ότι 
στη βάση αυτής της απόφασης η κυβέρνηση πρέπει να αξιολογήσει και να αντιμετωπίσει και το σύνολο των 
σημερινών ψηφοφοριών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δε θα ψηφίσω αυτή την απόφαση και να σας πω γιατί. 

 Πρώτον, γιατί, άμα ψηφίζουμε μία απόφαση, ψηφίζουμε και το σκεπτικό της και το διατακτικό της.  Και το 
σκεπτικό της είναι εντελώς αντίθετο αυτού που είπα στην ομιλία μου.  Τζιαι παρακαλώ αυτούς που θα 
ψηφίσουν την απόφαση να διαβάσουν το σκεπτικό, για να δουν αν συνάδει με την άποψη που έχει η 
αντιπολίτευση για το πώς λύνεται το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων.   

 ∆εύτερον, το ίδιο το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, άμα το διαβάσουμε προσεκτικά, έχει φοβερά κενά, 
ελλείψεις και παγίδες.  Κάποιος από τους φίλους της αριστεράς είπε ότι είναι πλαίσιο πτωχοποίησης, 
πτώχευσης και όχι αφερεγγυότητας.  Και δε συμφωνώ μαζί σας, κύριε Πρόεδρε, ότι η Βουλή θα αλλάξει τους 
νόμους, όταν θα έρθει η ώρα να ψηφιστούν.  Να σας πω γιατί.  Γιατί, όταν υπάρχει ένα πλαίσιο και το ξέρεις ότι 
το πλαίσιο αυτό είναι εναντίον αυτού που πιστεύεις, είναι δεοντολογικά λάθος να το ψηφίσεις με την ελπίδα ότι 
θα έρθει νομοθεσία και θα την αλλάξεις.  Είναι το ίδιο που συμβαίνει με το μνημόνιο.  Ψηφίζουμε το μνημόνιο, 
όσοι το ψηφίζουν, και μετά λεν «μα, ο νόμος που ψηφίστηκε στο πλαίσιο του μνημονίου έννεν καλός»!  Μα, το 
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πλαίσιο εψήφισές το, αφού το ψήφισες.  Εν μπορείς να ψηφίσεις το πλαίσιο το λανθασμένο τζιαι να περιμένεις 
ότι ο νόμος ύστερα εννά ʼρτει καλός τζιαι εννά τον ψηφίσεις!   

 Και το τρίτο και σημαντικό που αναφέρθηκε ήδη είναι ότι παραβιάζεται αυτό που είχα πει 
προηγουμένως, ότι έπρεπε το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας και οι νομοθεσίες να ψηφίζονταν μαζί με το νόμο των 
εκποιήσεων. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, συγγνώμη!  Είναι τρία σημαντικά λάθη και αΐπια, τα οποία δεν μπορώ να τα αγιοποιήσω με την ψήφο 
μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Είναι σεβαστή κάθε άποψη, προς Θεού!  Αλλά, επειδή αναφερθήκατε σε μένα, ναι, επαναλαμβάνω ότι η 
Βουλή, εν τη ασκήσει των κυριαρχικών της δικαιωμάτων, έχει το δικαίωμα να διαμορφώσει τη νομοθεσία, όταν 
αυτή θα κατατεθεί, κατά τον τρόπο που η ίδια θεωρεί πρέποντα και ορθό να νομοθετήσει.   

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι δικαίωμα της κάθε ομάδος πώς θα ψηφίσει στο σχέδιο απόφασης.  Σημειώνω την 
πολύ εποικοδομητική παρέμβαση του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι διατηρεί το απόλυτο, το δημοκρατικό 
και κοινοβουλευτικό δικαίωμα, όταν το νομοσχέδιο θα έρθει ενώπιον της Βουλής, να το καταψηφίσει ή όχι, 
τροποποιώντας το ή όχι, αναλόγως του περιεχομένου του.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του σχεδίου απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το η απόφαση εγκρίνεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Αναστολής της Ισχύος του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 Μέχρι την Έναρξη της Ισχύος 
του Νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014».  Κατατέθηκε από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναστολής της Ισχύος του 

περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 Μέχρι την 
Έναρξη της Ισχύος του Νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
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Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου  

 Πάμπος Παπαγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού Μη μέλη των επιτροπών: 

  Αβέρωφ Νεοφύτου  

  Γεώργιος Γεωργίου 

  Ρίκκος Μαππουρίδης 

  Γιώργος Λουκαΐδης 

  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

  Άριστος ∆αμιανού  

  Σοφοκλής Φυττής 

  Γιώργος Βαρνάβα 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Ζαχαρίας Κουλίας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, καθώς και η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή 
συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η δημιουργία νέου θεσμικού νομοθετικού πλαισίου, ώστε να 
επιτευχθεί η διασύνδεση της διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων με την υλοποίηση και εφαρμογή του 
νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας. 

 Ειδικότερα, με βάση τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, προβλέπεται όπως ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014, με τον οποίο ρυθμίζονται θέματα εκποίησης 
ενυπόθηκων ακινήτων, τεθεί σε ισχύ, μόνο εφόσον κατατεθούν στη Βουλή και ψηφιστούν σε νόμο αριθμός 
νομοσχεδίων τα οποία θα αποτελούν το νομοθετικό πλαίσιο για τον εκσυγχρονισμό και τη μεταρρύθμιση του 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη εκσυγχρονισμού του Πλαισίου Αφερεγγυότητας, οι κύριοι στόχοι, καθώς και τα 
ειδικότερα χαρακτηριστικά του αναλύονται σε σχετική απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 
6 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι εν λόγω νομοθεσίες πρέπει, σύμφωνα με τις πρόνοιες της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, να κατατεθούν στη Βουλή το αργότερο μέχρι την 1η Νοεμβρίου 2014 και να ψηφιστούν σε 
νόμους μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 2014. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, καθώς και 
η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 



 

84 

 

2. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και τα υπόλοιπα μέλη των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αναστολή της ισχύος του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2014.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναστολής της Ισχύος του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 Μέχρι την Έναρξη της Ισχύος του Νέου Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Θέλω σ’ αυτό το σημείο να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους και τις συναδέλφους για τη 
συνεργασία τους στη διεκπεραίωση αυτής της αρκετά δύσκολης έκτακτης συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και να επαναλάβω τις ευχαριστίες μας, τις θερμές μας ευχαριστίες προς τις υπηρεσίες της 
Βουλής για την υπεράνθρωπη προσπάθεια που κατέβαλαν, για να διευκολύνουν και να καταστήσουν εφικτή τη 
σημερινή έκτακτη συνεδρία της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 18 Σεπτεμβρίου 2014 στις 4.00 το απόγευμα, 
δηλαδή επαναρχίζουν οι συνεδρίες του σώματος, οι τακτικές συνεδρίες του σώματος. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το καλοκαίρι ήταν χαμένο, ξεχάστε το! 

(Ώρα λήξης:  5.17 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

                                            
  Η συνεδρία πραγματοποιήθηκε την Τρίτη, 23 Σεπτεμβρίου 2014. 
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∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

 

Περιεχόμενα  

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014» και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελαχίστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», οι διευκρινίσεις του προέδρου της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντρέα Φακοντή και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», 

β. «Ο περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014», 

γ. «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014» και 

δ. «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Ζ. Κουλίας, Ν. Κουτσού, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Ν. 
Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Πρόεδρος, Ν. Τορναρίτης, Ν. 
Κωνσταντίνου, Ν. Κατσουρίδης, Λ. Χριστοφόρου), ψήφιση των δεύτερου, τρίτου και τέταρτου 
νομοσχεδίων σε νόμους, του τέταρτου με τον τίτλο «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», και αναβολή για το τέλος της συνεδρίασης του 
πρώτου νομοσχεδίου.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 
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6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Αναστολής Είσπραξης Οφειλών, Προστασίας της Κύριας 
Κατοικίας και της Επαγγελματικής Στέγης και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο. 

7. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Προστασίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας που Βρίσκεται σε Μη 
Ελεγχόμενες Περιοχές της ∆ημοκρατίας (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2014» και «Ο περί Πολιτικής 
∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» και ψήφισή τους σε νόμους. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Απαλλαγής Εγγυητών από την Εγγύηση Εκπλήρωσης της 
Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Απαλλαγής Ενυπόθηκου Οφειλέτη και Εγγυητών από την 
Εγγύηση Εκπλήρωσης της Υπόσχεσης ή της Υποχρέωσης Χρέους Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου 
Ακινήτου Νόμος του 2014», συζήτηση (Ν. Νικολαΐδης, Γ. Λουκαΐδης, Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή της 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Απαλλαγής Ενυπόθηκου Οφειλέτη από την Καταβολή Μη Εξοφληθέντος 
Ποσού Μετά την Πώληση Ενυπόθηκου Ακινήτου Νόμος του 2014». 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014» και ψήφισή της σε νόμο. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Ά. ∆αμιανού, Άντρος 
Κυπριανού) για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

13. Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο καλείται η εκτελεστική εξουσία όπως στη 
βάση του καθοριζόμενου στην παρούσα απόφαση Πλαισίου Αφερεγγυότητας προωθήσει την κατάθεση 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων και έγκαιρη ψήφιση των αναγκαίων νομοθεσιών μέχρι το τέλος 
∆εκεμβρίου 2014, συζήτηση (Άντρος Κυπριανού, Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Πρόεδρος, A. 
Νεοφύτου) και έγκρισή της.  

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναστολής της Ισχύος του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 Μέχρι την Έναρξη της Ισχύος του Νέου 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο. 

 [Στις 19 Σεπτεμβρίου 2014 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης συνεδρίας της Τέταρτης 
Συνόδου της ∆έκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Τρίτη, 23 Σεπτεμβρίου 2014, στις 10.30 π.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. (Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.076-2014). 

 2. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. (Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.077-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.] 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 23ης Σεπτεμβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  11.35 π.μ. 

Αρ. 1 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλημέρα σε όλους. 

 Συνάδελφοι, παρακαλώ, καθίστε. 

 Κυρίες και κύριοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα 
να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε με μία αναφορά στη ∆ιεθνή Ημέρα ∆ημοκρατίας. 

 Τιμούμε σήμερα τη ∆ιεθνή Ημέρα ∆ημοκρατίας, που καθιερώθηκε από τον ΟΗΕ το 2007 να εορτάζεται 
στις 15 Σεπτεμβρίου, στο πλαίσιο της Παγκόσμιας ∆ιακήρυξης της ∆ημοκρατίας της ∆ιακοινοβουλευτικής 
Ένωσης, και επικεντρώνεται φέτος στη συμμετοχή των νέων στις δημοκρατικές διαδικασίες.  

 Η ∆ιεθνής Ημέρα ∆ημοκρατίας παρέχει μια ευκαιρία στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στα κοινοβούλια 
σε όλο τον κόσμο να επαναπροσδιορίσουν και να αναβαθμίσουν τη θέση τους στην παγκόσμια πολιτική σκηνή 
με γνώμονα τις αρχές και τις αξίες που στηρίζουν και ενισχύουν τη δημοκρατία, πρωτίστως μέσω της 
αξιολόγησης του βαθμού εμπλοκής των πολιτών στα πολιτικά δρώμενα, κυρίως των νέων ανθρώπων, αυτών 
που κρατούν στα χέρια τους το μέλλον της δημοκρατίας και των ίδιων των χωρών τους.  

 Οι νέοι μας αντιμετωπίζουν σήμερα τις προκλήσεις μιας επιταχυνόμενης παγκόσμιας κοινωνικής και 
πολιτικής αλλαγής.  Συζητήσεις για πολλά ζητήματα που απασχολούν τις σύγχρονες κοινωνίες και αφορούν και 
επηρεάζουν άμεσα τους νέους ανθρώπους δυστυχώς βρίσκουν τους νέους μας απόντες, κυρίως λόγω της 
πεποίθησής τους ότι οι προσδοκίες και οι απόψεις τους αγνοούνται από το υφιστάμενο κοινωνικό και πολιτικό 
σύστημα. 

 Συνεπώς, αποτελεί καθήκον όλων μας ως δημοκρατικά εκλεγμένων εκπροσώπων των δικαιωμάτων και 
των συμφερόντων των πολιτών μας να συντονίσουμε τις προσπάθειές μας, ώστε να υποβοηθηθεί η συμμετοχή 
της νεολαίας στη διαδικασία λήψης αποφάσεων μέσω κατάλληλων μεθόδων και δομών.  Η μείωση της ηλικίας 
για το δικαίωμα ψήφου στα δεκαοκτώ αρχικά απέδωσε προς αυτή την κατεύθυνση, όμως παρατηρήσαμε την 
αύξηση της αδιαφορίας των νέων τα τελευταία χρόνια, όχι χωρίς λόγο βέβαια.  Η κατρακύλα των θεσμών, η 
διαφθορά, η έλλειψη εμπιστοσύνης στο σύστημα αποτελούν πανευρωπαϊκά και παγκόσμια φαινόμενα. 

 Προτεραιότητα είναι η στενότερη και ουσιαστικότερη επαφή με τον πολίτη.  Η Βουλή μας και τα μέλη της 
έχουν αξιοποιήσει αρκετά τη νέα τεχνολογία σ’ αυτό το πλαίσιο.  Θα προσπαθήσουμε ακόμα περισσότερο.  
Ένας χρησιμότατος θεσμός που έχουμε υιοθετήσει εδώ και αρκετά χρόνια είναι η Παιδοβουλή.  Χρήσιμες είναι 
και οι πάμπολλες επισκέψεις μαθητών και φοιτητών στη Βουλή. 

  Η ανάμειξη των νέων ανθρώπων στην πολιτική ζωή της Κύπρου είναι εξαιρετικής σημασίας.  Σε μια 
πατρίδα που βιώνει επί σαράντα χρόνια την τουρκική κατοχή με όλα τα επακόλουθά της, οι νέοι αναμένεται να 
έχουν έντονη παρουσία στη δημόσια ζωή του τόπου, αφού οποιαδήποτε μελλοντική επίλυση του Κυπριακού 
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θα έχει πρωτίστως αντίκτυπο στο δικό τους μέλλον.  Πρέπει να διευκολύνουμε και να ενθαρρύνουμε τη 
συμμετοχή τους όσο καλύτερα μπορούμε. 

 Η συμμετοχή των νέων στη δημοκρατική διαδικασία πρέπει να βρίσκεται επίσης μεταξύ των 
προτεραιοτήτων της διεθνούς πολιτικής ατζέντας, καθιστώντας την μέσο ενδυνάμωσης και ενίσχυσης της 
δημοκρατίας, της ειρήνης και της σταθερότητας.  Σ’ αυτά τα πλαίσια είμαστε και θα συνεχίσουμε να είμαστε 
ευεργετικά παρόντες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μία πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα 
και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου 
τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2014». 

 Συνεπώς, αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα αυτό 
κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να 
συνέλθει, για να το μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.  Παρακαλώ τον πρόεδρο και τα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων να αποσυρθούν. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα του Κεφαλαίου ∆εύτερου κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (Αρ. 1) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.171-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του 
Κράτους του Κουβέιτ στους Τομείς της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και των 
Επιστημών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.172-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

3. Ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών 
και Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και 
Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.173-2014).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

4. Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού, Μηχανών 
Επιδεξιότητας και Μηχανών 
Ψυχαγωγίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.174-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

5. Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.175-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

6. Ο περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.177-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

7. Ο περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2014. 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.01.055.178-2014). 

8. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.179-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.180-2014). 

Υγείας  Υγείας  

10. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης 
Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.181-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του 2014, 
Νόμος του 2013 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 1) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.182-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.183-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.187-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

14. Ο περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.188-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

15. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
∆ημόσιων ∆ανείων για το έτος 2015 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.189-2014). 

Γενικό Λογιστή της 
∆ημοκρατίας εκ μέρους του 
Υπουργού Οικονομικών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.190-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17. Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης 
για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.192-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος 

18. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.201-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

19. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.202-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

20. Ο περί Συσκευών Αερολυμάτων Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  
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(Αεροζόλ) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.203-2014). 

21. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.204-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση 
σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.205-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23. Ο περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.206-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

24. Ο περί Προτύπων Ποιότητας και 
Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, 
Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, 
Αποθήκευση και ∆ιανομή) Ανθρώπινων 
Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.207-2014). 

Υγείας  Υγείας  

25. Ο περί της Κυπριακής Υπηρεσίας 
Πληροφοριών (ΚΥΠ) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.208-2014). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

26. Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου 
της Ευρώπης για την Προστασία του 
Παιδιού από τη Σεξουαλική 
Εκμετάλλευση και Σεξουαλική 
Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.209-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών 

27. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση 
σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.210-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

28. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.211-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

29. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.047-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

30. Οι περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.048-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

31. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.049-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

32. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών 
των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  
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Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.050-2014). 

33. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και 
Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες 
που Παρέχονται από μη Εγκατεστημένα 
Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.051-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

34. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες, 
Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή 
Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που 
Παρέχονται από Υποκείμενους στο 
Φόρο Εγκατεστημένους εντός της 
∆ημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους 
στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) 
Κανονισμοί του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.052-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

35. Οι περί ∆ασών (Άδειες, Χρήση 
∆ασικών ∆ρόμων και Εξαγωγή 
∆ασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.053-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

36. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον 
από Εξοπλισμό προς Χρήση σε 
Εξωτερικούς Χώρους) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.054-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

37. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής 
∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

38. Οι περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.056-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

39. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

Υγείας  Υγείας  

40. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά 
Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

Υγείας  Υγείας  

41. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

42. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 

Υγείας  Νομικών  
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(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

43. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

44. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

45. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

 

 

 

 

46. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

47. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού 
Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

48. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

49. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

50. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

51. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού Νομικών  

52. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, Νέων 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων 
Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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53. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

54. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

55. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.027-2013). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

56. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

57. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συντάξεις Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας 

58. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

59. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού 
Ελέγχου - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου και 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

Οικονομικών  Νομικών  

60. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

61. Οι περί Αποκαταστάσεως 
Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

62. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού - Θέση Επιθεωρητή 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.040-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού Νομικών  

63. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών -
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Προϊσταμένης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

Υγείας  Νομικών 

64. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

Υγείας  Νομικών  

65. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 

Υγείας  Νομικών  
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Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

66. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

Υγείας  Νομικών  

67. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

68. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

Υγείας Υγείας  

69. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.020-2014). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

70. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.023-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

71. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση 
Χειριστή Πτητικών Μέσων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

72. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

73. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη 
Τοποθέτησης Ενωτίων στα 
Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

74. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.031-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

75. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

Υγείας  Υγείας 

76. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.037-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

77. Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.038-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

78. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Ασφάλεια Μεγάλων Υπερυψωμένων 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
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Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

 

 

 

79. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού προς την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, σύμφωνα 
με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 των περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου για τα έτη 2011 
και 2012 [Ν.34(ΙΙ)/2011 και 
Ν.25(ΙΙ)/2012 αντίστοιχα] - μεταφορά 
περισσεύματος άρθρων και πιστώσεων 
για κάλυψη ελλείμματος άλλων 
άρθρων. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

80. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 
(Πίνακας αρ. 2 του 2013) σύμφωνα με 
το άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2013 Νόμου του 2013  
[Ν. αρ. 38(ΙΙ) του 2013]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

81. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π. Π. 1/2014 - 
Επιμελητές), σύμφωνα με την 
παράγραφο (α) του εδαφίου 3 του 
άρθρου 3 του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία και για Άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2011 [Ν. 25(Ι)/2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

Εξαμηνιαία έκθεση του ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων και αξιών της 
τράπεζας κατά την 30ή Ιουνίου 2014, σύμφωνα 
με την παράγραφο 5 του άρθρου 119 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014.  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.079-2014). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

 Εσωτερικών  

 2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.081-2014). 

Αντρέα Φακοντή,  
Κώστα Κώστα και  
Χριστάκη Τζιοβάνη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

 Συγκοινωνιών και Έργων  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Τα 
υπ’ αριθμόν 1 και 2 θέματα είναι οι αναπομπές του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Η έκθεση είναι κοινή και για τις δύο αναπομπές.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Εργασιών 

Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Πρόδρομος Προδρόμου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Μάριος Μαυρίδης Χρίστος Μέσης 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γιάννος Λαμάρης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νικολαΐδης Μη μέλη των επιτροπών: 

 Γιώργος Περδίκης Ρίκκος Μαππουρίδης 

 Νίκος Κουτσού Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

  Άριστος ∆αμιανού 

  Σοφοκλής Φυττής 

  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών επανεξέτασαν σε από κοινού συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 17 Σεπτεμβρίου 2014, 
τους πιο πάνω νόμους, τους οποίους ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 6 Σεπτεμβρίου 2014 και οι 
οποίοι αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, καθώς και ο Χρηματοοικονομικός 
Επίτροπος. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά αναπεμφθέντος νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 
για τις εργασίες πιστωτικών ιδρυμάτων, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα σε πελάτη πιστωτικού ιδρύματος ο 
οποίος θεωρεί ότι το ίδρυμα παρέβη οποιαδήποτε υποχρέωση έχει με βάση οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας 
που αφορά τη διαδικασία αναδιάρθρωσης των δανείων να προβαίνει σε καταγγελία στο ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι η καταγγελία μπορεί να αφορά παραβάσεις που τελέστηκαν τόσο πριν όσο και μετά την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου. 

 Υπενθυμίζεται ότι σε περίπτωση που κατά την ολοκλήρωση της διερεύνησης από το ∆ιοικητή, η διάρκεια 
της οποίας δεν μπορεί να υπερβαίνει τις σαράντα πέντε (45) ημέρες, διαπιστωθεί παράβαση, τότε 
οποιαδήποτε διαδικασία εκποίησης υποθήκης με εξασφάλιση επί κύριας κατοικίας, δυνάμει του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Νόμου, αναστέλλεται μέχρι την πλήρη άρση της παράβασης.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τις διατάξεις του αναπεμφθέντος νόμου, η διαδικασία της αναστολής της 
εκποίησης τερματίζεται και σε περίπτωση που η διαδικασία αναδιάρθρωσης του δανείου απολήγει σε 
υπογραφή νέας ή τροποποιημένης δανειακής σύμβασης. 

 Όπως είναι γνωστό, με το δεύτερο υπό αναφορά αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση της 
βασικής νομοθεσίας, ώστε η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να δύναται, για σκοπούς διασφάλισης της 
χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, να ρυθμίζει με την έκδοση ειδικών ή γενικών οδηγιών ή κατευθυντήριων 
γραμμών, ως ήθελε κρίνει αναγκαίο, δυνάμει των εξουσιών που της παρέχονται ως μακροπροληπτική αρχή, 
τον αριθμό και το είδος των γενόμενων εκάστοτε εκποιήσεων και άλλα συναφή με αυτά ζητήματα ανάλογα με 
τις συνθήκες της αγοράς. 
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 Παράλληλα, σύμφωνα με τις διατάξεις του αναπεμφθέντος νόμου, προβλέπεται ότι η Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου θα προβαίνει σε κατάταξη ανά κατηγορία των ενυπόθηκων δανείων για τα οποία έχουν αρχίσει ή 
έχουν ολοκληρωθεί διαδικασίες εκποίησης. 

 Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα με τους εισηγητές της σχετικής πρότασης νόμου, η ψήφισή της κρίθηκε 
αναγκαία στα πλαίσια της προώθησης και άλλων νομοθετικών ρυθμίσεων που αφορούν τη διαδικασία 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, με απώτερο στόχο να αποφευχθούν ανάμεσα σε άλλα οι μαζικές εκποιήσεις 
και η απότομη πτώση των τιμών των ακινήτων. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014, οι οποίοι παρατίθενται 
αυτούσιοι, είναι οι ακόλουθοι: 

«1. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014: 

(α) Επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 47Α του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμου, η 
Κεντρική Τράπεζα, στα πλαίσια της μακροπροληπτικής επίβλεψης του χρηματοοικονομικού 
συστήματος έχει ως απώτερο στόχο τη διαφύλαξη της σταθερότητας του χρηματοοικονομικού 
συστήματος και προς επίτευξη του στόχου αυτού οφείλει να παρακολουθεί και να αξιολογεί τους 
κινδύνους που απειλούν τη χρηματοοικονομική σταθερότητα και να εφαρμόζει πολιτικές για 
αποτροπή ή περιορισμό των εν λόγω κινδύνων (περιλαμβανομένων και αυτών που δυνατόν να 
προκύψουν από μαζικές εκποιήσεις), 

(β) Επειδή ήδη το εδάφιο (7) του άρθρου 47Α του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμου 
προνοεί για τη δυνατότητα της Κεντρικής Τράπεζας να εκδίδει ειδικές ή γενικές οδηγίες ή 
κατευθυντήριες γραμμές προς τις συνιστώσες του χρηματοοικονομικού συστήματος ως σύνολο ή 
ανά ομάδα ή ανά χρηματοοικονομικό ίδρυμα, επιχείρηση ή οντότητα, και 

(γ) Επειδή ήδη το εδάφιο (10Α) του άρθρου 47Α του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
Νόμου προνοεί για την υποχρέωση της Κεντρικής Τράπεζας να ενημερώνει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με την κατάθεση σχετικής έκθεσης ανά τριμηνία για την εφαρμογή των διατάξεων 
του Μέρους VIA και του Μέρους VIB των περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμων του 1965 μέχρι 2014, και 

(δ) Επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 42 του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, σε 
περίπτωση κατά την οποία η Κεντρική Τράπεζα διαπιστώσει ότι οποιοδήποτε πιστωτικό ίδρυμα 
παραβιάζει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με οποιαδήποτε οδηγία ή εγκύκλιο της Κεντρικής 
Τράπεζας, ο ∆ιοικητής δύναται να επιβάλει διοικητικό πρόστιμο το οποίο είναι ανάλογο και 
αποτρεπτικό, και  

(ε) Επειδή, σύμφωνα με τα άρθρα 127(4) και 282(5) της Συνθήκης της Λειτουργίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και το έκτο σημείο του άρθρου 2(1) της Απόφασης του Συμβουλίου με αριθμό 
98/415/EC1, κάθε κράτος μέλος οφείλει να λάβει γνωμάτευση από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα σε σχέση με επικείμενη νομοθεσία που διέπει τα πιστωτικά ιδρύματα και ιδίως όσον 
αφορά θέματα σταθερότητας των πιστωτικών ιδρυμάτων και των αγορών. 

 Μετά τα πιο πάνω θεωρώ, με όλο το σεβασμό προς την άποψη της Βουλής των Αντιπροσώπων, πως η 
προτεινόμενη τροποποίηση του εν επικεφαλίδι Νόμου, υπερκαλύπτεται από τις υφιστάμενες πιο πάνω 
διατάξεις, ενώ την ίδια ώρα αποτρέπεται η ανάγκη γνωμάτευσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
[ίδε παράγραφο (ε) ανωτέρω] η οποία ας ληφθεί υπόψιν πως ως μέλος της τρόικας αντιτίθεται στην εν 
λόγω τροποποίηση. 

 Ενόψει των όσων εκτίθενται πιο πάνω και ιδιαίτερα προσμετρώντας ότι η προτεινόμενη τροποποίηση 
δεν προσθέτει οποιοδήποτε όφελος προς τους δανειολήπτες, θα ήταν παράκλησή μου όπως γίνει 
αποδεκτή η αναπομπή και η Βουλή μην εμμείνει στην τροποποίηση αυτή. 

2. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014: 

(α) Επειδή ήδη το εδάφιο (6) του άρθρου 47Α του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμου 
προνοεί για τη δυνατότητα της Κεντρικής Τράπεζας να αναπτύσσει και να εφαρμόζει κατάλληλα 
εργαλεία για την άσκηση των αρμοδιοτήτων της και δη τη μακροπροληπτική επίβλεψη του 
χρηματοοικονομικού συστήματος, με απώτερο στόχο τη συμβολή της στη διασφάλιση της 
σταθερότητας του χρηματοοικονομικού συστήματος, και  

(β) Επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 14Γ(1) του περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμου του 2010 έως 2014, 
“Χρεώστης δύναται, για σκοπούς διαδικασίας αναδιάρθρωσης πιστωτικών διευκολύνσεων, να 
υποβάλει αίτηση στον Επίτροπο προκειμένου αυτός να διορίσει διαμεσολαβητή” για σκοπούς 
επίτευξης της διαδικασίας αναδιαρθρώσεων ιδίως όσον αφορά δανειολήπτες οι χορηγήσεις των 
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οποίων ανέρχονται μέχρι του ποσού των τριακοσίων πενήντα χιλιάδων ευρώ (€350.000) και οι 
οποίες εξασφαλίζονται με υποθήκη ή με σύμβαση εκχώρησης εξασφάλισης που κατατέθηκε στο 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας επί ακινήτου που χρησιμοποιείται ως κύρια κατοικία, και 

(γ) Επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 14Β του περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμου του 2010 έως 2014, 
“Ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε εν ισχύι Νόμου, ΑΠΙ δε δύναται να κινήσει δικαστική 
διαδικασία ή τη διαδικασία που προβλέπεται από το άρθρο 52 του περί Συνεργατικών Εταιρειών 
Νόμου ή τη διαδικασία πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου με πλειστηριασμό σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου ή η διαδικασία λήψης της 
κατοχής ή πώλησης ακινήτου που αποτελεί αντικείμενο χρηματοδοτικής μίσθωσης, εναντίον 
χρεώστη, για μη εκπλήρωση των υποχρεώσεών του που απορρέουν από πιστωτική 
διευκόλυνση, πριν από την ολοκλήρωση της διαδικασίας που προβλέπεται στο παρόν Μέρος και 
στην Οδηγία ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων, εκτός εάν ο χρεώστης δεν ασκήσει οποιοδήποτε από 
τα προβλεπόμενα δυνάμει των διατάξεων του παρόντος Νόμου δικαιώματά του”, και 

(δ) Επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 42 του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, σε 
περίπτωση κατά την οποία η Κεντρική Τράπεζα διαπιστώσει ότι οποιοδήποτε πιστωτικό ίδρυμα 
παραβιάζει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με οποιαδήποτε οδηγία ή εγκύκλιο της Κεντρικής 
Τράπεζας, ο ∆ιοικητής δύναται να επιβάλει πρόστιμο το οποίο είναι ανάλογο και αποτρεπτικό και  

(ε) Επειδή, σύμφωνα με τα άρθρα 44Β(3), 44Γ(3-δ), 44.1(3), 44.1Α(1), 44.1Γ και άλλες συναφείς 
διατάξεις του νόμου που τροποποιεί τους Περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμους του 1965 έως 2011, αλλά και με βάση οποιουσδήποτε άλλους εν ισχύι νόμους και 
κανονισμούς παρέχεται στο δανειολήπτη το δικαίωμα εγέρσεως πολιτικής αγωγής για την 
εξασφάλιση δικαστικού διατάγματος για αναστολή της διαδικασίας εκποιήσεως του ενυπόθηκου 
ακινήτου, είμαι της άποψης πως η παραβίαση από το δανειστή των οδηγιών ή των κανόνων 
δεοντολογίας που κατά καιρούς εκδίδει η Κεντρική Τράπεζα προς αναδιάρθρωση δανείου 
παρέχουν επαρκές αγώγιμο δικαίωμα στο δανειολήπτη, έτσι ώστε οι πρόνοιες του υπό κρίση 
Νόμου να μην προσθέτουν επιπλέον προστασία στον δανειολήπτη. 

Πέραν των ανωτέρω, το δικαίωμα των πολιτών να καταγγέλλουν παραβάσεις νόμων, κανονισμών ή 
οδηγιών (Κεντρικής Τράπεζας), που θεωρούνται μάλιστα ποινικά αδικήματα, δεν αποτελεί μόνο 
δικαίωμα αλλά υποχρέωση του καθενός και ως εκ τούτου, με όλο το σεβασμό, με τις διατάξεις του 
αναπεμπόμενου νόμου τα δικαιώματα του δανειολήπτη περιορίζονται.». 

 Σημειώνεται ότι στην ίδια επιστολή ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αναφέρει ότι η ενάσκηση των 
συνταγματικών του δικαιωμάτων για αναπομπή των υπό αναφορά νόμων δεν πρέπει να εκληφθεί ως πρόθεση 
σύγκρουσης με τα κοινοβουλευτικά κόμματα, αλλά αντίθετα διαβεβαιώνει ότι επιδιώκει ακριβώς το αντίθετο, σε 
μια κοινή προσπάθεια επανόδου της χώρας σε συνθήκες οικονομικής σταθερότητας. 

  Στο στάδιο της επανεξέτασης των νόμων ενώπιον των αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών, ο 
Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι θέση της κυβέρνησης είναι πως οι αναπεμφθέντες νόμοι δεν προσθέτουν 
οποιεσδήποτε περαιτέρω ουσιαστικές διασφαλίσεις προς τους δανειολήπτες πέραν αυτών που ήδη παρέχονται 
από τις υφιστάμενες νομοθεσίες. 

 Ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε παράλληλα ότι η ψήφιση των νόμων δημιουργεί προβλήματα τόσο σε 
σχέση με την ένσταση της τρόικας όσο και με τη μη εκπλήρωση συμβατικής υποχρέωσης της ∆ημοκρατίας για 
διαβούλευση και λήψη σχετικής γνώμης από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα πριν από την ψήφιση 
οποιωνδήποτε νομοθεσιών αφορούν τις αρμοδιότητες της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε συναφώς ότι το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας συμφωνεί με το περιεχόμενο των αναπομπών, για τους λόγους που αναλυτικά 
εκτίθενται στη σχετική επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος, απαντώντας σε σχετικά ερωτήματα μελών των επιτροπών, διευκρίνισε ότι ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας νομιμοποιείται βάσει των συνταγματικών του δικαιωμάτων που απορρέουν από το 
άρθρο 51 του συντάγματος να αναπέμψει οποιοδήποτε νόμο ή απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ανεξαρτήτως αν διαπιστώνεται συνταγματική παραβίαση ή όχι. 

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι με βάση τις υφιστάμενες διατάξεις του 
περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμου [Ν. αρ. 138(Ι) του 2002] και ειδικότερα το άρθρο 47Α αυτού 
παρέχονται διευρυμένες εξουσίες στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να ενεργεί ως μακροπροληπτική αρχή, 
οι οποίες περιορίζονται με τις διατάξεις του αναπεμφθέντος νόμου. 

 Μέλη των επιτροπών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα αναφέρονται πιο πάνω, εξέφρασαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα αναφορικά με το περιεχόμενο των αναπομπών: 
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1. Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί παρατίθενται στη σχετική επιστολή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, δεν είναι επαρκώς τεκμηριωμένοι και αιτιολογημένοι, ενώ παράλληλα κρίνονται σε 
ορισμένα σημεία αντικρουόμενοι. 

2. Οι αναπεμφθέντες νόμοι δεν παραβιάζουν καθ’ οιονδήποτε τρόπο τις διατάξεις του συντάγματος και 
συναφώς δεν μπορούν να κριθούν ως αντισυνταγματικοί.  Ως εκ τούτου, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
ενδέχεται να μη διαθέτει νομικό έρεισμα, βάσει του οποίου να νομιμοποιείται να προβεί σε αναφορά των 
νόμων στο Ανώτατο ∆ικαστήριο (άρθρο 140 του συντάγματος) και ενδεχομένως να οδηγηθεί στην 
αποδοχή των εν λόγω νόμων και στη δημοσίευσή τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

3. Απώτερος σκοπός της Βουλής των Αντιπροσώπων με την ψήφιση των νόμων ήταν η ενίσχυση των 
εξουσιών της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ως αρμόδιας εποπτικής αρχής των πιστωτικών 
ιδρυμάτων και παράλληλα και συνεπαγόμενα η ενίσχυση των δανειοληπτών. 

4. Η Βουλή των Αντιπροσώπων ως νομοθετική εξουσία είναι απόλυτα διατεθειμένη να συνεργαστεί με την 
εκτελεστική εξουσία για την αποφυγή και επίλυση οποιωνδήποτε προβλημάτων ενδεχομένως να 
προκύψουν από την πρακτική εφαρμογή των νόμων, καθώς και στην εξεύρεση μιας κοινά αποδεκτής 
εναλλακτικής διατύπωσης των διατάξεων των νόμων, υπό την προϋπόθεση ότι δεν επηρεάζεται η 
φιλοσοφία τους. 

5. Η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν αντιτίθεται στη λήψη σχετικής γνώμης από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα αναφορικά με το περιεχόμενο των αναπεμφθέντων νόμων, εφόσον αυτό αποτελεί συμβατική 
υποχρέωση της ∆ημοκρατίας. 

6. Η ψήφιση των νόμων δεν περιορίζει καθ’ οιονδήποτε τρόπο τις αρμοδιότητες της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου ως μακροπροληπτικής αρχής, όπως αυτές απορρέουν από τη σχετική νομοθεσία που 
ρυθμίζει τη λειτουργία της, αντιθέτως, ενισχύουν και προσθέτουν στις αρμοδιότητές της και δη με τρόπο 
δυνητικό. 

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τις διατάξεις του αναπεμφθέντος νόμου εναπόκειται απόλυτα στη διακριτική 
ευχέρεια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου να εφαρμόσει το νόμο, εφόσον οι νομικοί όροι που 
χρησιμοποιούνται είναι “δύναται” και “ως ήθελε κρίνει αναγκαίο”, να εκδώσει οδηγίες ή κατευθυντήριες 
γραμμές με τις οποίες να ρυθμίζει τον αριθμό και το είδος των εκποιήσεων ανάλογα με τις συνθήκες της 
αγοράς. 

7. Με τους ψηφισθέντες νόμους παρέχονται διευρυμένες δυνατότητες και εξουσίες στην Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου οι οποίες δεν παρέχονται με βάση τις αντίστοιχες υφιστάμενες νομοθεσίες και ως εκ τούτου 
δεν τίθεται ζήτημα επικάλυψης.  Συνεπακόλουθα, με τους εν λόγω νόμους δεν περιορίζονται, αλλά 
αντιθέτως ενισχύονται τα δικαιώματα των δανειοληπτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και αφού λήφθηκαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, ο πρόεδρος και 
τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και ο πρόεδρος και τα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της αναπομπής των υπό 
αναφορά νόμων κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ερώτημα:  Γίνεται δεκτή ή όχι η πρώτη αναπομπή, που αφορά τον περί Εργασιών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων Νόμο; 

 Παρακαλώ, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα προηγηθεί, αντιλαμβάνομαι, συζήτηση και για τα δύο θέματα από κοινού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και μετά θα γίνουν ξεχωριστές ψηφοφορίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ασφαλώς και έχει συμφωνηθεί στη Σύσκεψη από... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι.  Τώρα, στο ερώτημά μου:  Αντιλαμβάνομαι ότι θα ακολουθήσουμε την ίδια διαδικασία που 
ακολουθήσαμε, όταν συζητήσαμε το νομοσχέδιο και τις προτάσεις νόμου, στις 4 του Σεπτέμβρη.  Θα 
ξεκινήσουμε δηλαδή με την ίδια διαδικασία που ακολουθούμε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή από τα μικρότερα κόμματα προς τα μεγαλύτερα; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Και έχει συμφωνηθεί, αντιλαμβάνομαι, στη Σύσκεψη ότι το κάθε κόμμα, κάθε εκπρόσωπος 
κόμματος, θα μιλήσει τρία-τέσσερα λεπτά το πολύ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, δεν εδεχτήκαμεν έτσι πράγμα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ώστε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, κύριε Πρόεδρε, δε συζητήσαμε καν αυτό το θέμα μέσα σ’ ένα λογικό πλαίσιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή ο κύριος... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, δε συμφωνήθηκε.  Κάποιος εκπρόσωπος μού είπε ότι σας πλησίασε, σας πρότεινε αυτό το 
πράμα.  Φαίνεται ότι δεν αντελήφθην καλώς. 

 Λοιπόν, αρχίζουμε από τους ανεξάρτητους.  Ο κ. Κουλίας θέλει να μιλήσει; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

 Η Συμμαχία των Πολιτών θέλει να μιλήσει; 

 Όχι. 

 Ο κ. Περδίκης... 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Θέλει να μιλήσει ο κ. Κουτσού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

 Παρακαλώ, από τη θέση σας. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Όσον αφορά την αναπομπή που έκανε ο Πρόεδρος στη Βουλή μας για το θέμα της Κεντρικής Τράπεζας, 
νομίζω ότι δεν επικαλείται κανένα συνταγματικό λόγο, αλλά επαναλαμβάνει και ο ίδιος ότι υπάρχει ήδη πρόνοια 
για αυτό το γεγονός.  Άρα, αφού υπάρχει, σημαίνει ότι το νομοθέτημα δεν είναι αντισυνταγματικό.  Γι’ αυτό το 
λόγο θα την απορρίψουμε.  Για το άλλο, για την άλλη αναπομπή, θα περιμένω να ακούσω τις δικαιολογίες που 
θα δώσουν οι άλλοι συνάδελφοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Ακολουθεί ο κ. Γιώργος Περδίκης των Οικολόγων. 

 Αν θέλετε, μπορείτε να χρησιμοποιείτε και το βήμα εδώ, αν είναι για πολλή ώρα που θα μιλήσετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Θα είναι πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, αυτά που θα πω και κατανοητά σε όλους. 

 Εμείς απορρίπτουμε και τις δύο αναπομπές του Προέδρου, γιατί είναι εντελώς αβάσιμες.  Στερούνται 
συνταγματικής και πολιτικής δικαιολόγησης.  ∆εν έχουν λόγο παρά μόνο έναν και ας είμαστε ειλικρινείς:  Να 
ικανοποιήσουν τα καπρίτσια των γραφειοκρατών της τρόικας!  Ούτε καν των ηγετών της τρόικας!  Γιατί έχει 
διαπιστωθεί ότι η πολιτική ηγεσία αυτής της χώρας δεν είχε την ελάχιστη αξιοπρέπεια να απευθυνθεί στους 
ηγέτες της τρόικας και να τους πει το απλούστατο γεγονός:  «Τι θέλετε τέλος πάντων;  Αυτό που θέλατε καλώς 
ή κακώς η Βουλή το έκαμε.». 

 Ποιο ήταν το προαπαιτούμενο, κύριε Πρόεδρε;  Μία νομοθεσία για τις εκποιήσεις.  Κουτσά, στραβά, με 
τη διαφωνία κάποιων εξ ημών, αυτό που ήθελε η τρόικα έγινε.  Αυτό έλεγε το μνημόνιο: νομοθεσία για τις 
εκποιήσεις.  Τι τους ενοχλούν τα δύο νομοσχέδια που έχουμε μπροστά μας;  Το ένα, το οποίο δίνει το δικαίωμα 
στην Κεντρική Τράπεζα να ελέγχει το ρυθμό και τον αριθμό των εκποιήσεων, ώστε να μη φθάσουμε στο 
φαινόμενο των μαζικών εκποιήσεων...  Γιατί να ενοχλεί την τρόικα αυτό το πράγμα;  Ερωτώ!  Και το άλλο, που 
δίνει στο δανειολήπτη το δικαίωμα να ζητά την εφαρμογή του νόμου και να επιτρέπει την αναστολή της 
διαδικασίας, όταν παραβιάζεται ο νόμος, που είναι κατά τα άλλα ποινικό αδίκημα και θα μπορούσε η Κεντρική 
Τράπεζα να τον πάρει και στη φυλακή τον τραπεζίτη...  Αλλά, ώσπου να πάρει στη φυλακή τον τραπεζίτη, ο 
δανειολήπτης εννά χάσει το σπίτι του!  ∆αμαί έν’ η διαφορά! 

 Αυτά τα δύο ασήμαντα ή μικρά, αν θέλετε, όπλα που δόθηκαν εις τους Κυπρίους θέλει η τρόικα να τα 
εξαφανίσει.  Και κάποιοι θέλουν να επιδείξουν για ακόμα μια φορά αυτή τη δουλοπρέπεια, το ραγιαδισμό.  
Εμείς έθθα τους ακολουθήσουμε.  Εμείς απλά δε θα τους ακολουθήσουμε.  Καταψηφίζουμε τις αναπομπές.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης... 

 ∆εν επιθυμεί να μιλήσει. 

 Ακολουθεί η Ε∆ΕΚ. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Έχουμε μπροστά μας σήμερα δύο νόμους που ψήφισε η Βουλή, οι οποίοι αναπέμφθηκαν από τον 
Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και οι δύο νόμοι, και οι δύο προτάσεις νόμου που αναπέμφθηκαν 
αφορούν εξουσίες που παρέχονται στην Κεντρική Τράπεζα. 

 Ο μεν πρώτος αφορά την εξουσία της Κεντρικής Τράπεζας να ρυθμίζει τις εκποιήσεις, να παρεμβαίνει, 
όταν κρίνει ότι διακυβεύεται η χρηματοπιστωτική σταθερότητα του τόπου, όταν οι εκποιήσεις τείνουν να είναι 
μαζικές, που όλοι ξέρουμε και όλοι αναγνωρίζουμε πόσο καταστροφικό αυτό θα ήταν για την οικονομία του 
τόπου. 

 Ο δεύτερος νόμος δίνει την εξουσία στην Κεντρική Τράπεζα να σταματά τις εκποιήσεις κύριας κατοικίας 
η οποία είναι σε υποθήκη, όταν κρίνει μετά από καταγγελία του δανειολήπτη ότι το πιστωτικό ίδρυμα δεν τίμησε 
τους κανονισμούς αναδιάρθρωσης του δανείου.  Και τα δύο νομοθετήματα ήταν αναγκαία, γι’ αυτό και 
ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία της Βουλής τόσο για την προστασία της σταθερότητας του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος όσο και για την προστασία των πολιτών και ιδιαίτερα των ευάλωτων 
δανειοληπτών από τυχόν αυθαιρεσίες των τραπεζών. 

 Ο λόγος για τις αναπομπές που προτάσσεται από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας δεν είναι η 
αντισυνταγματικότητά τους αλλά το γεγονός -αυτή είναι η βασική επιχειρηματολογία- ότι οι εξουσίες που 
επιχειρείται να δοθούν στην Κεντρική Τράπεζα υπερκαλύπτονται από πρόνοιες της ήδη υφιστάμενης 
νομοθεσίας.  Εμείς θεωρούμε ότι οι λόγοι που επικαλείται ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν είναι 
αρκετά ικανοποιητικοί, που να ανατρέπουν την αναγκαιότητα να υπάρχουν αυτοί οι νόμοι.  ∆εν υφίστανται 
λόγοι, επαρκείς λόγοι και επαρκής δικαιολογία, για να γίνουν αποδεκτές οι αναπομπές του Προέδρου. 

 Αυτό όμως σε καμιά περίπτωση δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν περιθώρια μέσα στα οποία οφείλει η 
Βουλή να αναζητήσει εκείνες τες διαφοροποιήσεις στο νόμο, που σε καμιά περίπτωση δε θα αλλάζουν την 
ουσία των νόμων και την αποτελεσματικότητά τους και τη φιλοσοφία τους.  Θα μπορούσαν όμως αυτές οι 
διαφοροποιήσεις ενδεχομένως να ενισχύσουν την επιχειρηματολογία μας ενάντια στην τρόικα, με την οποία 
έχουμε ένα ανοικτό μέτωπο, και, αν μπορούσε ταυτόχρονα να διευρυνθεί και η βάση στήριξης αυτών των 
νομοθετημάτων, αυτό επίσης θα ενίσχυε την πλευρά μας. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  
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 Πρέπει να πούμε ότι έχουμε μια κρίση την οποία πρέπει να διαχειριστούμε, οφείλομε να τη 
διαχειριστούμε.  Η κρίση και τα αδιέξοδα είναι υπαρκτά και αφορά αυτή η κρίση μια σειρά από ζητήματα.  
Πρώτον, το θέμα της επόμενης δόσης.  Είτε το θέλουμε είτε όχι το έχουμε ανάγκη, για να ανταποκριθούμε στις 
τρέχουσες ανάγκες μας, και πρέπει να το λάβουμε υπόψη.  ∆εύτερον, το τραπεζικό σύστημα, τα stress tests, το 
κλίμα γενικότερα που επικρατεί στο χρηματοπιστωτικό τομέα.  Πρέπει να διαφυλάξουμε αυτό το κλίμα, είναι 
ευθύνη μας.  Τρίτον, υπάρχει και το θέμα της γενικότερης διαχείρισης του μνημονίου και της στάσης μας 
απέναντι στην τρόικα.  Πρέπει να πάρουμε επιτέλους τις αποφάσεις μας.  Πρέπει να αλλάξουμε τον τρόπο με 
τον οποίο διαχειριζόμαστε το μνημόνιο.  Πρέπει να αποφασίσομε ότι θα διεκδικήσομε αυτά που στοιχειωδώς 
οφείλομε να διεκδικήσομε.  Και ασφαλώς, τέταρτον -και είναι αδιαπραγμάτευτο- επ’ ουδενί δεν πρέπει να 
υποβαθμίζομε το θέμα της προστασίας των πολιτών.  Είναι πρώτιστο καθήκον αυτής της Βουλής, του κάθε 
νομοθετικού σώματος να ψηφίζει νόμους οι οποίοι προστατεύουν τους πολίτες και ιδιαίτερα τους ευάλωτους 
πολίτες και όχι νόμους οι οποίοι θέτουν σε κίνδυνο αυτούς τους πολίτες. 

 Από τον τρόπο που θα διαχειριστούμε τα δύο νομοσχέδια, τους δύο νόμους σήμερα, θα εξαρτηθεί κατά 
πόσο είμαστε διατεθειμένοι να αντιμετωπίσομε αυτά τα σύνθετα προβλήματα του τόπου με σοβαρότητα και με 
μια διάθεση να τα λύσομε.  Ένας δρόμος υπάρχει να τα αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα αυτά, να 
παραμείνουμε σταθεροί σε αυτές τις αρχές που είπαμε προηγουμένως, σταθεροί στην ουσία των 
προβλημάτων, αλλά ταυτόχρονα να συνεχίσομε την προσπάθεια να βρούμε λύσεις.  Και οι λύσεις ασφαλώς δε 
βρίσκονται με το να αποφεύγουμε να διερευνήσουμε τις οποιεσδήποτε πιθανότητες.  Να ενισχύουμε την 
επιχειρηματολογία μας.  Εκεί όπου μπορούν να διαφοροποιηθούν τα πράγματα, να επιχειρούμε 
διαφοροποίησή τους, νοουμένου ότι δεν παραβιάζονται οι βασικές αρχές που είπα προηγουμένως. 

 Η Ε∆ΕΚ, μέσα στα πλαίσια αυτών των αρχών, θα προσπαθήσει στη σημερινή συνεδρία να 
δρομολογήσει εκείνες τις λύσεις αναφορικά με τους δύο νόμους που έχουν αναπεμφθεί, που να μας δώσουν 
μια προοπτική αντιμετώπισης των τρομακτικά δύσκολων προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο τόπος και που 
πιστεύομε ότι, εάν υπάρξει το ανάλογο πνεύμα αντιμετώπισής τους, θα μπορέσουμε να εξέλθουμε από την 
κρίση και να μην οδηγηθούμε σε αδιέξοδα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να εγείρω έναν προβληματισμό διαδικαστικό.  Απολογούμαι που δεν το έκανα προηγουμένως, 
αλλά, επειδή θεωρώ ότι σε αυτή τη μάχη εφαρμογής του μνημονίου με τον ένα ή τον άλλο τρόπο θα έχουμε τζι 
άλλα παρόμοια φαινόμενα όπως το σημερινό, θέλω να διερωτηθώ -και, εάν θέλουν, ας το σχολιάσουν οι 
επόμενοι ομιλητές ή να ασχοληθεί η επιτροπή Νομικών- το εξής:  Οι αναπομπές και οι αναφορές γίνονται στη 
βάση της αντισυνταγματικότητας.  Όταν δεν επικαλούνται την αντισυνταγματικότητα και όταν δεν υπάρχει 
αντισυνταγματικότητα, μπορούν να γίνονται τζιαι μπορεί η Βουλή να ασχολείται με κάτι που δεν έχει βάση να 
ασχοληθεί θεσμικά; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ποιος το κρίνει αυτό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βάλλω ερώτημα, δεν είπα!  Εγώ βάλλω ερώτημα στο συνάδελφο που απάντησε ’πού τη θέση του! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Είναι καλά να το βάλει ως ειδικό θέμα η επιτροπή Νομικών και να πάρει και τις γνώμες άλλων ειδικών γι’ 
αυτό το ειδικό ερώτημα. 

 Παρακαλώ, συνεχίζουμε με τον εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Θα μιλήσει ο κ. 
Παπαδόπουλος; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Άγγελος Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με την πολύ μικρή εισαγωγή του ότι θα ήμαστε σε πολύ καλύτερη κατάσταση στο να αντιμετωπίσουμε 
αυτή τη δυσκολία, αν είχαμε ταυτόχρονα ενώπιόν μας το πλαίσιο αφερεγγυότητας υπό τη μορφή νομοθεσίας, 
και σημειώνοντας ότι για μας αυτό είναι το διακύβευμα, αυτή είναι η κρίσιμη, αν θέλετε, στιγμή που θα 
ξανακριθεί η κυβέρνηση -και έχει κριθεί αρνητικά μέχρι σήμερα- στο ότι δεν έχουμε ταυτόχρονα τα 
νομοθετήματα που αφορούν την αφερεγγυότητα μαζί με τα νομοθετήματα που αφορούν τις εκποιήσεις.  
Θέλουμε να πιστεύουμε -και εργαζόμαστε προς αυτή την κατεύθυνση- ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι τάχιστα θα 
ξεκαθαρίσει αυτό το θέμα.  Το δικό μας κόμμα έχει συμβάλει στο να συμμετέχουμε σε αυτή τη διαδικασία 
διαμόρφωσης του πλαισίου του πολυνομοσχεδίου για την αφερεγγυότητα και θέλω να σημειώσω ότι 
αναμένουμε το συντομότερο δυνατόν, με όσα κεφαλαία μπορεί να γραφτεί η λέξη “συντομότερο”, να έχουμε 
ενώπιόν μας αυτά τα κείμενα. 

 Σήμερα έχουμε μπροστά μας ένα επιμέρους, αν θέλετε, πρόβλημα το οποίο προκύπτει με τες 
αναπομπές που έχει κάνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Η δική μας θέση είναι ότι στο πρώτο νομοσχέδιο δε 
θα αποδεχτούμε την αναπομπή του Προέδρου και θα υποστηρίξουμε το νέο κείμενο το οποίο, όπως το είχα 
εγώ εδώ στη σειρά...  Εν πάση περιπτώσει, μιλούμε για το νομοσχέδιο που αφορά τη δυνατότητα της 
Κεντρικής Τράπεζας να περιορίσει τες μαζικές εκποιήσεις, όπως, επαναλαμβάνω, έχει διαμορφωθεί μετά από 
κάποιες μικρές αλλαγές οι οποίες έχουν γίνει. 

 Όσον αφορά το άλλο νομοσχέδιο, θα πρέπει να βρούμε εκείνους τους τρόπους -και πιστεύω ότι θα 
βρούμε τους τρόπους στη συνέχεια της συνεδρίασης- να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα που δημιουργείται.  
∆εν παραγνωρίζομε ούτε τις δυσκολίες που έχουμε ενώπιόν μας ούτε τες προκλήσεις που έχουμε ενώπιόν μας 
ούτε τη διάθεση που έχουμε να βοηθήσουμε, ώστε αυτή την κρίσιμη ώρα να μη δώσουμε ακόμη περισσότερα 
εργαλεία σε όσους θέλουν να βρουν δικαιολογίες, για να μας δημιουργήσουν περισσότερα προβλήματα.  Γι’ 
αυτό, κατά τη διάρκεια της συζήτησης, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα λειτουργήσει με τρόπο, ώστε να μπορέσουμε 
να βγούμε από αυτή τη δυσκολία την οποία αντιμετωπίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ακολουθεί ο κ. Κυπριανού από το ΑΚΕΛ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά την τελευταία αναφορά του κ. Βότση, να πω ότι προηγήθηκε η 
Σύσκεψη των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων, έγιναν όλες οι διαβουλεύσεις και δεν κρίνω ότι θα 
γίνουν από τώρα και στο εξής οι όποιες διαβουλεύσεις.  Θα ψηφίσουμε στην ολομέλεια.  ∆εν ξέρω σε τι 
αναφέρεται! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆εν μπορώ παρά να εκφράσω την έντονή μας απογοήτευση για το τι ακολούθησε την υπερψήφιση του 
νομοσχεδίου και των προτάσεων νόμου από την ολομέλεια της Βουλής στες 6 Σεπτεμβρίου 2014.  ∆ε σας 
κρύβω ότι εμείς αναμέναμε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μια εντελώς διαφορετική στάση.  Τον 
αναμέναμε να υπερασπιστεί τα συμφέροντα του κυπριακού λαού και όχι τις παράλογες απαιτήσεις των 
δανειστών μας, των εταίρων μας, των φίλων του, οι οποίοι θα έβλεπαν με ένα πνεύμα αλληλεγγύης τις 
προσπάθειες που θα κατέβαλλε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Εμείς είχαμε ζητήσει από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας να απευθυνθεί στις Βρυξέλλες, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
σε πολιτικό επίπεδο και να επιχειρήσει να πείσει.  Είχαμε δηλώσει μάλιστα την ετοιμότητά μας να μεταβούμε 
μαζί του σε μια προσπάθεια σε πολιτικό επίπεδο να πείσουμε για την ορθότητα της δικής μας προσέγγισης. 

 Περί τίνος πρόκειται το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε;  Είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο αφορά 
μια κοινωνία της οποίας μια μεγάλη μερίδα είδε να χάνει τη δουλειά της, είδε να μειώνονται δραστικά τα 
εισοδήματά της και πλέον βρέθηκε σε σημείο να μεν μπορεί να αποπληρώσει τις υποχρεώσεις της στις 
τράπεζες, οι οποίες έχουν την κύρια ευθύνη γιατί φτάσαμε στο σημείο στο οποίο βρισκόμαστε σήμερα.  Και 
αυτούς τους ανθρώπους, τους οποίους επιχείρησε η Βουλή να προστατεύσει, θέλουμε να τους στείλουμε το 
μήνυμα ότι θα πρέπει να χάσετε και τις περιουσίες σας, γιατί έτσι απαιτεί η τρόικα! 

 Αναμέναμε λοιπόν, επαναλαμβάνω, από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να υπερασπιστεί αυτό τον 
κόσμο.  Και να μου επιτρέψετε να πω ότι φαίνεται ότι κάποιοι στην κυπριακή κοινωνία δεν έχουν επαφή με 
αυτό τον κόσμο.  Συναναστρέφονται με άλλο κόσμο, στα σαλόνια, και θεωρούν ότι η ζωή που γίνεται από 
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εκείνους οι οποίοι περνούν από τα διάφορα σαλόνια έν’ η ζωή την οποία κάμνει όλος ο κόσμος εις την 
κυπριακή κοινωνία.  Είναι πολύ εσφαλμένη η εντύπωση, εάν έχουμε αυτή την εικόνα στο μυαλό μας!  Εάν 
βκούμε έξω στον κόσμο, θα δούμε ότι η πραγματική κατάσταση είναι εντελώς διαφορετική. 

 Αναμέναμε λοιπόν από τον Πρόεδρο να κάνει επαφές σε πολιτικό επίπεδο.  Τόσο από συνομιλίες που 
είχαμε μαζί του, που είχα μαζί του εγώ προσωπικά, αλλά και με δημόσιες δηλώσεις που έγιναν από 
αξιωματούχους της κυβέρνησης, η ακλόνητή μου πεποίθηση είναι ότι δεν έγινε καμιά απολύτως επαφή σε 
πολιτικό επίπεδο.  ∆εν προσπάθησε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να πείσει για τις απόψεις της πλειοψηφίας 
της Βουλής.  Αντιθέτως, από την πρώτη στιγμή ξεκίνησε ένας νέος κύκλος κινδυνολογίας και προσπάθειας να 
ασκηθούν πιέσεις πάνω στη Βουλή, για να αναιρέσει θέσεις τις οποίες υποστήριξε προηγουμένως. 

 Έγινε η αναφορά με ένα πολύ γελοίο επιχείρημα:  «Επειδή ο Άντρος Κυπριανού είπε από το βήμα της 
Βουλής ότι, αν κάμει η κυβέρνηση αναπομπές, εννά προκληθεί πολιτική κρίση, εγώ έκαμα αναφορά στο 
Ανώτατο, για να μεν προκληθεί πολιτική κρίση».  Η έννοια της δικής μου της αναφοράς, κύριε Πρόεδρε, ήταν 
ότι, εάν ο Πρόεδρος επέλεγε να συστρατευθεί με την τρόικα ενάντια στα συμφέροντα του κυπριακού λαού, 
ενάντια στη θέληση, στη βούληση της πλειοψηφίας της Βουλής, τότε θα προέκυπτε πολιτική κρίση.  Και είτε με 
αναφορά ο Πρόεδρος απευθυνόταν στο Ανώτατο ∆ικαστήριο είτε με αναπομπές στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, το αποτέλεσμα θα ήταν ακριβώς το ίδιο, καμιά διαφορά. 

 Βέβαια, θέλω να πάρω έτσι λίγο το μυαλό όλων μας πίσω σε εκείνες τις κρίσιμες μέρες πριν από την 
ολομέλεια του Σεπτέμβρη, τες Τετάρτες του Σεπτέμβρη.  Θυμάστε τι κλίμα εκφοβισμού είχε δημιουργηθεί;  
«Πάμε την κατάσταση της οικονομίας στο Μάρτη του 2013 την επομένη ημέρα, εάν η Βουλή δεν υπερψηφίσει 
τα συγκεκριμένα νομοσχέδια».  Επέρασαν δκυόμισι εβδομάδες.  Είδατε να συμβαίνει τίποτε;  Συνέβηκε εκείνο 
το οποίο είχαμε προβλέψει, ότι θα πρέπει να διαβουλευτούμε.  Βέβαια, η διαβούλευση αντί δυστυχώς να γίνεται 
μαζί μας και να στηρίξουμε εμείς τον Πρόεδρο με την τρόικα, τι έκαμε ο Πρόεδρος;  Επαναλαμβάνω, ταυτίστηκε 
με την τρόικα και επανέρχεται με εκβιαστικά τάχα διλήμματα στη Βουλή των Αντιπροσώπων! 

 Πολύ σωστά έθεσε ο Νίκος ο Κατσουρίδης το ερώτημα.  Μέχρι σήμερα ξέραμε ότι οι αναπομπές 
γίνονται στη βάση της αντισυνταγματικότητας.  Γιατί έγιναν αυτή τη φορά οι αναπομπές;  ∆ημόσιο και εθνικό 
συμφέρον.  Και είναι και πλεονασμός!  Να πιάσουμε το καθένα χωριστά.  Ποιο είναι το δημόσιο και το εθνικό 
συμφέρον;  Η απαίτηση της τρόικας.  Με αυτή τη λογική, αν ό,τι απαιτεί η τρόικα είναι δημόσιο και εθνικό 
συμφέρον, ξέρετε πώς θα εξελιχθούν τα πράγματα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία;  Θα αποφασίζουν κάποιοι 
υπηρεσιακοί στο ευρωπαϊκό επίπεδο και ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων πρέπει αδιαμαρτύρητα να δέχονται ό,τι αποφασίζεται εκεί!  Αυτό είναι το μέλλον που θέλουμε 
εμείς για την Κυπριακή ∆ημοκρατία;  Αυτό είναι το όραμά μας για τη χώρα μας;  Είναι αυτά που υποσχόταν ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας προεκλογικά, όταν διεκδικούσε την ψήφο του κυπριακού λαού;  Θέλετε να σας 
φρεσκάρω τη μνήμη σας τι έλεγε;  Έλεγε:  «Όταν έχεις φίλους, όταν έχεις ικανότητες και γνώσεις, όταν έχεις τη 
δυνατότητα να διαμορφώνεις εναλλακτικές και πειστικές προτάσεις, μπορείς να πείσεις».  Αυτά μας έλεγε.  Πού 
επήαν όλα αυτά τα οποία λέχθηκαν προεκλογικά σήμερα;  Πού χάθηκαν; 

 Να πάμε και στο δεύτερο επιχείρημα:  «Είναι πλεονασμός.  Υπάρχουν σε άλλες νομοθεσίες, εν 
χρειάζεται να τα ψηφίσουμε και αυτά, διότι ούτως ή άλλως υπάρχουν».  Περίεργη λογική!  Εάν προκαλείται 
τόση αναστάτωση στην κοινωνία, εάν ο κόσμος ανησυχεί, το λιγότερο που μπορούσε να κάμει η κυβέρνηση, 
αφού ούτως ή άλλως υπάρχουν αυτά, ήταν να πει:  «Εντάξει, να τα ξανακάμουμε, για να σας καθησυχάσω, να 
μην προκαλείται όλη αυτή η κοινωνική αναταραχή».  Ούτε αυτό το απλό πράγμα δεν το έκαμε για έναν 
απλούστατο λόγο, ότι δεν υπάρχουν αυτά όπως θέλει η Βουλή να τα ορίσει στις σχετικές νομοθεσίες!  Και, αν 
είναι τόσο απλά όπως τα παρουσιάζει η κυβέρνηση, ε, έχω ένα αφελές ερώτημα:  Έλεγέν μας ότι έχει φίλους, 
ότι πείθει, γιατί έχει πειστικές προτάσεις.  ∆εν κατάφερε γι’ αυτά τα πειστικά ζητήματα, τα οποία ήδη υπάρχουν 
σε υφιστάμενες νομοθεσίες, να πείσει τους φίλους του, τους εταίρους του, που θα του πρόσφεραν τόση 
αλληλεγγύη;  Τόση είναι η αποτελεσματικότητα της κυβέρνησης να διαπραγματεύεται με τους εταίρους μας;  
Λυπούμαι ειλικρινά! 

 Πρέπει να σας πω ότι εκτός από όλα αυτά εμάς μας ανησυχούν και κάποια άλλα πράγματα, τα οποία 
έχουν δει το φως της δημοσιότητας τις τελευταίες μέρες.  Ξεκίνησε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας την επομένη 
της υπερψήφισης από τη Βουλή των συγκεκριμένων νόμων να προσπαθεί να καθησυχάσει την κοινή γνώμη, 
λέγοντας το εξής επιχείρημα:  «Στηρίξετέ με να εφαρμόσουμε όλα αυτά τα οποία σας λέω και τον Ιούνιο του 
2015 θα φύγουμε από το μνημόνιο και τότε θα κάμνουμε ό,τι θέλουμε.  Θα ικανοποιήσω τις απαιτήσεις που 
υπάρχουν για διάφορες ανάγκες του κυπριακού λαού».  Να μου επιτρέψετε να χρησιμοποιήσω μία ήπια 
έκφραση, αυτό δεν έχει καμιά σχέση με την πραγματικότητα! 

 Θα φύγουμε από το μνημόνιο, όπως έφυγαν άλλες χώρες.  Θα υπάρχει μηχανισμός παρακολούθησης 
για το πώς προωθείται, πώς αναπτύσσεται η πορεία της κυπριακής οικονομίας, στη βάση συγκεκριμένων 
δημοσιονομικών κριτηρίων, πολύ αυστηρών, όπως έχουν καθοριστεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Επαναλαμβάνω, είδαμε τι συμβαίνει σε άλλες χώρες που έχουν ξεφύγει από το μνημόνιο;  Συνεχίζεται η 
εφαρμογή των ίδιων μέτρων λιτότητας.  Βέβαια, σε ένα ξέσπασμα ειλικρίνειας ο Υπουργός Οικονομικών το 
παραδέχτηκε σε συνέντευξή του την περασμένη Κυριακή.  Και να φύγουμε από το μνημόνιο τον Ιούνιο του 
2015, μας είπε, δεν πρέπει να έχουμε αυταπάτες.  Τα μέτρα λιτότητας θα συνεχίσουν και για τα χρόνια τα 
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οποία θα ακολουθήσουν και πρέπει να λέμε την αλήθεια στον κόσμο, όχι να προσπαθούμε να τον 
καθησυχάζουμε, για να τον ξεγελούμε προσωρινά, ως παρακάτω, μέχρι να δούμε τι θα γίνει. 

 Λέχθηκε όμως ακόμα κάτι από τον Υπουργό Οικονομικών.  Όπως εξελίχθηκε η οικονομία του τόπου, 
λέει, δε χρειάζεται να αποκρατικοποιηθεί -εγώ λέω να ιδιωτικοποιηθεί- η Cyta, γιατί τα λεφτά που ήταν να 
πιάσουμε από την αποκρατικοποίησή της τα καλύψαμε με άλλους τρόπους.  Όμως θα το κάνουμε, θα 
αποκρατικοποιήσουμε τη Cyta, γιατί είναι διαρθρωτική αλλαγή που πρέπει να γίνει.  Γιατί, λέω εγώ, είναι η 
πολιτική τους φιλοσοφία, είναι ο πολιτικός τρόπος σκέψης τους. 

 Και έρχομαι στην ουσία.  Ανησυχούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι με άλλοθι το μνημόνιο, με άλλοθι τάχα την 
επιμονή της τρόικας η κυβέρνηση προσπαθεί να επιβάλει τις πολιτικές της απόψεις στον κυπριακό λαό και 
στην πλειοψηφία της Βουλής των Αντιπροσώπων, θέτοντας ανύπαρκτα διλήμματα και εκβιασμούς ενώπιόν 
μας.  ∆εν μπορούμε να λειτουργήσουμε με αυτό τον τρόπο εμείς και θέλω να το ξεκαθαρίσω. 

 Να φέρω ένα παράδειγμα, κύριε Πρόεδρε, για το τι θα μπορούσε να πετύχει η κυβέρνηση.  Γενικό 
Σχέδιο Υγείας:  Τι συνέβηκε με αυτό το γενικό σχέδιο;  Η προηγούμενη κυβέρνηση, πολιτικά κόμματα, 
συνδικαλιστικές οργανώσεις, οι υπόλοιποι κοινωνικοί εταίροι και από πάνω η τρόικα συμφωνήσαμε στο 
πλαίσιο στη βάση του οποίου θα λειτουργούσε το Γενικό Σχέδιο Υγείας.  Ήρθε η νέα κυβέρνηση και το μόνο 
θέμα το οποίο διαπραγματεύεται έντονα με την τρόικα -σας παρακαλώ- και παίρνει συνεχείς παρατάσεις και 
συγκρούεται με την τρόικα είναι το θέμα του Γενικού Σχεδίου Υγείας, στο οποίο υπήρχε καθολική συμφωνία 
προηγουμένως.  Γιατί;  Για να εισαγάγει μέσα στο σχέδιο τις ασφαλιστικές εταιρείες.  Για να εξυπηρετήσει 
κάποια συμφέροντα.  Για να εξυπηρετήσει συμφέροντα, συγκρούεται με την τρόικα και διαπραγματεύεται και 
δεν έχει κανένα απολύτως πρόβλημα.  Για να υπερασπιστεί τα συμφέροντα του κυπριακού λαού, δεν μπορεί 
να το πράξει, γιατί η τρόικα απαιτεί, γιατί η τρόικα επιβάλλει, η τρόικα εκβιάζει.  Αυτό είναι το επιχείρημα.  ∆ε 
δεχόμαστε αυτά τα επιχειρήματα.  ∆εν είμαστε αφελείς, για να πειθόμαστε με τόση μεγάλη ευκολία ότι έτσι 
λειτουργούν τα πράγματα. 

 Μας ανησυχεί επίσης το γεγονός ότι έχουν ήδη αποσταλεί μαζικά επιστολές για εκποιήσεις.  Μας 
δηλώνει η ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας ότι δεν πρόκειται να γίνουν εκποιήσεις.  Μας λένε οι τράπεζες:  
«Μα, είμαστε ανόητοι να κάνουμε εκποιήσεις και να μειωθούν οι τιμές των ακινήτων;».  Και την ώρα που μας 
δίνουν αυτές τις υποσχέσεις δημόσια, στέλνονται μαζικά επιστολές που λένε «εάν δεν αποπληρώσετε το 
δάνειό σας, θα γίνουν εκποιήσεις».  Αυτά τα πράγματα εμείς δεν μπορούμε να τα παραγνωρίζουμε, όταν 
συζητούμε και τοποθετούμαστε, όταν ψηφίζουμε στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Θα καταψηφίσουμε λοιπόν 
και τις δύο αναπομπές του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Σε ό,τι αφορά την τροποποίηση η οποία προωθείται, πρέπει να σας πω ότι εγώ δεν κατάλαβα τη 
σκοπιμότητά της.  Με μια γενικόλογη διατύπωση αντικαθιστούμε μια άλλη γενικόλογη διατύπωση.  ∆εν μπορώ 
να καταλάβω ποια είναι η σκοπιμότητα, γι’ αυτό εμείς δεν πρόκειται να ψηφίσουμε τίποτε.  Θα καταψηφίσουμε 
και τις δύο αναπομπές και λέω από το βήμα της Βουλής ότι, επειδή δώσαμε αρκετό περιθώριο χρόνου στον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, με την ελπίδα ότι θα χειριζόταν σε πολιτικό επίπεδο τα ζητήματα, για να διεκδικήσει 
τα δικαιώματα του κυπριακού λαού, και δεν το έπραξε, εμείς θα καταθέσουμε πρόταση νόμου για αναστολή της 
εφαρμογής της κύριας νομοθεσίας για τις εκποιήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ακολουθεί ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προτού μπω στην πολιτική μου τοποθέτηση, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για ένα θέμα που τέθηκε 
από συνάδελφο διαδικαστικά.  Αν αναφερόταν στο δικαίωμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για αναφορά στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, έχει απόλυτο δίκαιο ότι οι μόνοι λόγοι που καθορίζονται από το σύνταγμα είναι αν 
υπάρχει σύγκρουση με το σύνταγμα ή σύγκρουση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Για την αναπομπή, όπως είναι 
η προκείμενη περίπτωση, δικαιούται ο Πρόεδρος να αποστείλει νομοθετήματα που ψήφισε η Βουλή, χωρίς να 
υπάρχει καμία αναφορά στο σύνταγμα, εξού και η πρακτική των τελευταίων δεκαετιών, αλλά και επί 
προηγούμενου Προέδρου, που έγιναν πολλές αναπομπές για καθαρά πολιτικούς λόγους. 

 Κύριε Πρόεδρε, το είπα και την προηγούμενη φορά, θα το επαναλάβω.  Αυτός ο χώρος του 
κοινοβουλίου δεν προσφέρεται για αντιπαραθέσεις.  Είναι όμως το κατάλληλο βήμα να ακούονται οι απόψεις 
και ιδιαίτερα για την εκάστοτε κυβέρνηση και τα εκάστοτε κυβερνώντα κόμματα να παίρνουν και να λαμβάνουν 
υπόψη και την κριτική και τις άλλες απόψεις των άλλων κομμάτων.  Οφείλουμε και έχουμε υποχρέωση να 
είμαστε δεκτικοί, να κατανοούμε και να προσπαθούμε να συνθέτουμε για το καλό του τόπου μας.  Θέλω με 
πολύ ειλικρίνεια και σήμερα να δηλώσω ότι στην πορεία έχουν γίνει αρκετά λάθη και διαδικαστικά, αλλά και 
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κάποια που αγγίζουν ίσως ουσία ζητημάτων που απασχολούν την κοινή γνώμη και το κυπριακό κοινοβούλιο.  
Την ίδια ώρα όμως πρέπει να πιστώσουμε τη δύσκολη προσπάθεια μιας κυβέρνησης από τη μια να οδηγήσει 
τη χώρα σε σταθεροποίηση και από την άλλη να έχει να αντιμετωπίσει πολλές φορές απόλυτες και άτεγκτες 
θέσεις των δανειστών μας. 

 Από την ημέρα της ψήφισης των νομοθετημάτων περί εκποιήσεων πρέπει να σημειώσουμε κάτι πάρα 
πολύ θετικό, την πρωτοβουλία της κυβέρνησης να καλέσει τα κόμματα να συμμετέχουν σε μία διακομματική 
επιτροπή για το πολυνομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα.  Είναι μια θετικότατη πρωτοβουλία.  Καλώ τη δική 
μου κυβέρνηση από το βήμα της Βουλής να υιοθετήσει αυτή την πρακτική για όλα τα εναπομείναντα ζητήματα 
που αφορούν τις δεσμεύσεις μας που απορρέουν από το μνημόνιο.  Η διαπραγμάτευση και για τα επόμενα 
που έχουν απομείνει μπορεί κάλλιστα να γίνεται και στην παρουσία διακομματικής επιτροπής. 

 Σέβομαι την απόφαση του ΑΚΕΛ για τη μη συμμετοχή στην επιτροπή για την αφερεγγυότητα.  Θέλω να 
πιστεύω πως υπάρχει η δυνατότητα στα επόμενα ζητήματα να υπάρξει διαφοροποίηση, γιατί όλοι πιστεύουμε 
πως, όπως και πολύ σωστά το θέτει συχνά ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ και έχει απόλυτο δίκαιο, σε 
σημαντικά ζητήματα πρέπει να γίνεται προδιαβούλευση.  Και θεωρώ ότι η συμμετοχή σε τέτοιες επιτροπές 
υιοθετεί αυτή τη σωστή πολιτικά θέση, να προηγούνται οι διαβουλεύσεις των αποφάσεων. 

 Τη χώρα μας από την κρίση θα τη βγάλουμε όλοι εμείς, αν εμπιστευθούμε πρώτα τους εαυτούς μας!  
Καμία τρόικα ούτε θα αναλάβει ευθύνη, αλλά ούτε και θα γνοιαστεί για το εάν θα βάλουμε μπροστά τις μηχανές 
της ανάπτυξης της χώρας μας!  Η αναπτυξιακή πολιτική, που θα ’ναι η αρχή της επίλυσης των μεγάλων 
προβλημάτων που ταλανίζουν το λαό μας, είναι πρωτίστως δική μας ευθύνη.  Και, όταν λέω “πρωτίστως”, 
εννοώ την κυβέρνησή μου.  Η υιοθέτηση και η υλοποίηση σωστών πολιτικών ανάπτυξης δεν εξαρτούνται από 
καμία έγκριση καμιάς τρόικας και κανενός δανειστού!  Σε εμάς επαφίεται να ανασκουμπωθούμε, να πιστέψουμε 
στις δυνάμεις μας.  Με συλλογικότητα και συνυπευθυνότητα όλες οι πλευρές της Βουλής να συνεργαστούμε, αν 
μας ζητηθεί από την κυβέρνηση, που πιστεύω ότι οφείλει να ζητήσει τη στήριξη του κοινοβουλίου, για να 
βγάλουμε τη χώρα από το τέλμα. 

 Είπα και την προηγούμενη φορά ότι κατανοώ απόλυτα τις όποιες έγνοιες και ανησυχίες.  Μπορεί σε 
κάποιο βαθμό αμφότερες οι πλευρές να υπερβάλλαμε, αλλά έχουμε την ίδια έγνοια, ανεξάρτητα από το σε ποια 
πτέρυγα της Βουλής καθόμαστε.  Όμως, όποιες νομοθεσίες κι αν θεσπίσουμε, όποιες εξαγγελίες κι αν 
εξαγγείλουμε, όσους πολιτικούς λόγους κι αν εκστομίσουμε με ήπιο ή όχι τρόπο, δε θα σώσουμε τους πολίτες, 
εάν δε φύγει η οικονομία μας από την ύφεση, αν δεν επιτύχουμε την ανάπτυξη, αν δε γίνουν νέες επενδύσεις.  
Και δε θα υπάρξουν ξένες επενδύσεις, αν πρώτα δε γίνουν ντόπιες επενδύσεις.  Και δεν μπορεί να υπάρξουν 
ντόπιες επενδύσεις, εάν δεν ξαναγίνουν τράπεζες οι τράπεζες, που σήμερα δεν υπάρχουν.  Είναι μόνο για να 
πιέζουν με τρόπους πολλές φορές απαράδεχτους, με απαράδεχτα επιτόκια και απαράδεχτες ρήτρες, να 
βάζουν το μαχαίρι πάνω σε δανειολήπτες, που δεν είναι όλοι κακοί, αλλά που λόγω των συνθηκών αδυνατούν 
προσωρινά να αντεπεξέλθουν.  Άρα, το μεγάλο στοίχημα, για να αλλάξουμε σελίδα, να δημιουργήσουμε ξανά 
ελπίδα και προοπτική, εστιάζεται στο αν θα πετύχουμε επιτέλους οικονομική ανάπτυξη. 

 Την ίδια ώρα θέλω να στείλω και κάποια μηνύματα σε τρεις αποδέκτες.  Την ώρα που αυτό το 
κοινοβούλιο, με όλα τα κουσούρια του, με όλες τις αδυναμίες του, με όλα τα λάθη του, συναισθανόμενο την 
εθνική ευθύνη, μελετά σοβαρά τρόπους διεξόδου από τα μεγάλα αδιέξοδα κάποιοι ανεξάρτητοι θεσμοί, 
παραγνωρίζοντας την κρισιμότητα των ημερών, προκαλούν και δυναμιτίζουν τις προσπάθειες να επιτευχθεί 
πνεύμα συνεννόησης και συναντίληψης.  Η χώρα δίνει αγώνα σταθεροποίησης και όλοι έχουν ευθύνη να 
συμβάλουν στη σταθεροποίηση της χώρας και πρέπει να είναι προσεκτικοί πότε και ποιες αποφάσεις 
παίρνουν. 

 Το δεύτερο είναι το εξής:  Την ώρα που δικαιολογημένα εκφράζονται από τα πολιτικά κόμματα οι 
ανησυχίες για τις συμπεριφορές των τραπεζών δεν μπορεί οι διοικήσεις και οι διευθύνσεις να μένουν στο 
απυρόβλητο με τις πρακτικές που ζήσαμε τις τελευταίες μέρες.  Για χρόνια δεν εκπλήρωναν το καθήκον τους 
στο να ενημερώνουν τους εγγυητές είτε για τα προβλήματα των δόσεων είτε για τις υπερχρεώσεις σε δάνεια 
στα οποία ο ανυποψίαστος πολίτης έμπαινε εγγυητής για ποσά που σήμερα είναι πολλαπλάσια του αρχικού.  
Και οι τράπεζες πρέπει να συναισθανθούν πως και αυτές έχουν μεγάλα διαπράξει εγκλήματα και πρέπει να 
πληρώσουν για τα δικά τους λάθη.  Την ίδια ώρα δεν μπορεί, ενώ γίνεται προσπάθεια για πολιτική συναίνεση 
και κοινωνική ηρεμία, να ανατινάσσουν αυτές τις προσπάθειες! 

 Το τρίτο είναι ότι η τρόικα πρέπει να κατανοήσει πως η επιτυχία ενός προγράμματος στηρίζεται και στην 
πολιτική και κοινωνική συναίνεση.  Η επιτυχία ενός προγράμματος στηρίζεται και στην ψυχολογία, στηρίζεται 
και στο αίσθημα περηφάνιας ενός λαού.  ∆εν μπορεί να πετύχεις να σώσεις τη χώρα σου ταπεινωμένος!  Γι’ 
αυτό και εμείς θα συνταχθούμε με τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις και όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο δε 
θα δεχθούμε την αναπομπή.  Θα ψηφίσουμε μαζί με τις υπόλοιπες δυνάμεις το νέο διαμορφούμενο κείμενο. 

 Όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, να θέσω ένα 
διαδικαστικό, αλλά και ουσιαστικό ζήτημα.  Θεωρώ πως για το πρώτο νομοσχέδιο είχαμε και έχουμε την 
υποχρέωση να διαβουλευθούμε με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Γι’ αυτό εισηγούμαι προ της 
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τοποθέτησης των κομμάτων να συζητηθεί η πρότασή μας, για να σταλεί το πρώτο νομοσχέδιο για διαβούλευση 
στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ε θα παραβιάσω τη συμφωνία που κάναμε για την οργάνωση της συζήτησης.  Απλώς, επειδή ο κ. 
Νεοφύτου τοποθετήθηκε σε σχέση με όλα τα υπόλοιπα εκτός ’πού τα συγκεκριμένα που συζητούμε σήμερα, 
θέλω να πω το εξής για το θέμα της συμμετοχής του ΑΚΕΛ στη διακομματική επιτροπή περί αφερεγγυότητας:  
Εμείς είμαστε έτοιμοι πρώτα και κύρια -και θέλω να το ξεκαθαρίσω- να συζητήσουμε με την κυβέρνηση και να 
προσπαθήσουμε εποικοδομητικά να συμβάλουμε στη διαμόρφωση ενός πλαισίου.  Και είπαμε στον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας ότι σε διμερές επίπεδο είμαστε στη διάθεσή του να έρθει ο Υπουργός Οικονομικών να 
συζητήσει με το οικονομικό μας επιτελείο για το ποιες είναι οι δικές μας θέσεις και απόψεις.  Κρίναμε ότι στα 
πλαίσια μιας διακομματικής επιτροπής δεν μπορούσε να γίνει αυτή η συζήτηση που εμείς θέλουμε να κάνουμε 
με την κυβέρνηση. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω για το συγκεκριμένο ζήτημα είναι ότι και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ο 
Υπουργός Οικονομικών δεσμεύτηκαν και στις δύο συσκέψεις που έγιναν στο Προεδρικό ότι όλα αυτά που 
απαιτούμε εμείς, τα πολιτικά κόμματα, τώρα ως προτάσεις νόμου για τις εκποιήσεις, για να δημιουργήσουμε το 
δίκτυ προστασίας, θα βρουν τη θέση τους στο νόμο-πλαίσιο περί αφερεγγυότητας.  Εμείς λοιπόν θα κρίνουμε 
την κυβέρνηση και από αυτό το γεγονός, εάν δηλαδή όλα αυτά τα οποία συζητούμε τώρα και λέμε ότι πρέπει 
να ικανοποιηθούν θα τα βάλει, όπως δεσμεύτηκε, εις το νόμο-πλαίσιο περί αφερεγγυότητας.  Έτσι δεσμεύτηκαν 
-ο κ. Νεοφύτου ήταν παρών- και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ο Υπουργός Οικονομικών.  Και εδώ είμαστε 
και θα τα κρίνουμε, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Άμα δεσμεύτηκε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αν αντιλήφθηκα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Λυπούμαι που είμαι υπόχρεος να το θέσω.  Είναι γεγονός ότι ο 
βουλευτής δικαιούται να έχει το λόγο και δεν μπορεί να τον σταματήσει κανένας.  Εξάλλου, συνάδελφοι εδώ το 
έχουν χρησιμοποιήσει αυτό το δικαίωμα πολλές φορές. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου) 

 Τι είναι, κύριε Προδρόμου;  Όι, πε το, να το σχολιάσω! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, ήταν ένα άλλο σημείο... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Εντάξει. 

 Όμως θεωρώ ότι σωστά η Βουλή χρόνια ολόκληρα, όταν πρόκειται για μεγάλα, σοβαρά θέματα, 
οργανώνει τη συζήτηση κατά συγκεκριμένο τρόπο.  Όμως θεωρώ επίσης ότι αυτή η οργάνωση της συζήτησης 
πρέπει να γίνεται σεβαστή από όλους.  Άλλο ήταν το θέμα μας, αλλά ακούστηκαν απόψεις εφ’ όλης της ύλης.  
Με αυτό το δεδομένο δικαιούμαι να πω την άποψή μου για τα θέματα που τέθηκαν εκτός θέματος.  ∆ε θα το 
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κάμω!  Αλλά οι προηγούμενοι ομιλητές, όποιοι κι αν ήταν, ήταν σε μειονεκτική θέση.  Έχω άποψη, για 
παράδειγμα, για το αν μπορούμε ή όχι να βρούμε επενδύσεις στην παρουσία της τρόικας, αλλά δε θα πω 
τίποτα για την ώρα.  Γι’ αυτό παράκληση είναι οι συμφωνίες να τηρούνται απόλυτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, αν αντιλαμβάνομαι, ο κ. Νεοφύτου εισηγείται η αναπομπή, που είναι για τον περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμο του 2014, να μπει πρώτη διά υπερψήφισιν ή να αλλάξει σειρά; 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται να αλλάξει καμιά σειρά.  Αναφέρομαι στο πρώτο θέμα στην ημερήσια 
διάταξη και ζητώ όπως τοποθετηθεί το σώμα σχετικά με την εισήγησή μου.  Και η εισήγησή μου, 
επαναλαμβάνω, είναι για το πρώτο θέμα και δε χρειάζεται να αλλάξει καμιά σειρά.  Είναι συγκεκριμένη και ζητώ 
από το προεδρείο να θέσει την εισήγησή μου σε ψηφοφορία.  Ποια είναι η εισήγησή μου;  Να σταλεί το εν λόγω 
νομοθέτημα ή νομοσχέδιο στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για διαβούλευση.  Αντιλαμβάνομαι ότι μπορεί να 
υπάρχει πλευρά που να λέει «πρέπει να αποφασίσουμε τι θα γίνει με την αναπομπή», αλλά θέλω εκ των 
προτέρων να πω ότι αυτό το σώμα είναι κυρίαρχο στο να αποφασίσει τα της διαδικασίας.  Γι’ αυτό και εγώ 
ζητώ πρώτα να δούμε αν το σώμα θα εγκρίνει τη διαδικασία την οποία εγώ εισηγούμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μιλάτε, κύριε Αβέρωφ, για το πρώτο;  Είναι «ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμος του 2014» 
και εισηγείστε να ζητηθεί από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα κάποια γνωμάτευση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι το σώμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να ξεκαθαρίσουμε τι ζητά ο κ. Νεοφύτου, για να είναι καθαρό στο μυαλό των 
βουλευτών, όταν θα ψηφίσουν.  Τι ζητά;  Ζητά να εγκρίνουμε την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
και τότε να πάμε στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και να της πούμε: «Ποια είναι η άποψή σου για το 
συγκεκριμένο;».  Άποψη την οποία παρεμπιπτόντως η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ήδη μας έχει πει ως 
μέλος της τρόικας ότι διαφωνεί με το συγκεκριμένο νομοθέτημα.  Αυτό ζητά ο κ. Νεοφύτου, για να ξέρουμε τι 
ψηφίζουμε!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στην Κύπρο έχει τρεις εξουσίες και νομίζω δε διαφωνεί κανένας συνάδελφος ότι θα ήταν μεγάλο λάθος 
όλα τα ακανθώδη θέματα να καταλήγουν σε μια εξουσία, το Ανώτατο ∆ικαστήριο, που θεσμικά δεν είναι ο 
ρόλος του να παίρνει πολιτικές αποφάσεις.  Τώρα, φοβούμαι ότι, αν η Βουλή υιοθετήσει την εισήγηση του 
συνάδελφου κ. Νεοφύτου, θα στέλλουμε τες νομοθεσίες μας να τες κρίνουν και όργανα εκτός Κύπρου.  Και 
κατά τ’ άλλα θα είμαστε ένα κοινοβούλιο που θα διαδραματίσει ρόλο και θα διαδραματίσει μάλιστα 
πρωταγωνιστικό ρόλο στες διαπραγματεύσεις με την τρόικα.  Αλλά στο τέλος θα τα στέλλουμε σε αυτά που μας 
τα στέλλουν, για να τα εγκρίνουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πρόεδρε, απλά για να κατανοήσουμε την εισήγηση του κ. Νεοφύτου, ο κ. Νεοφύτου εισηγείται στο σώμα 
δηλαδή να μπει σε ψηφοφορία η συγκεκριμένη πρόταση ή να μην μπει σε ψηφοφορία;  Απλά για να 
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κατανοήσουμε την πρότασή σας.  Αυτό που έχετε ζητήσει είναι να σταλεί στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  
Από εκεί και πέρα, αντιλαμβάνομαι ότι η εισήγησή σας είναι να μπει σε ψηφοφορία η πρόταση… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η δική μου! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι!  Να μπει σε ψηφοφορία η αναπομπή του Προέδρου.  Αυτό δεν έχουμε καταλάβει! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.  Να κάνει την απορία του και ο κ. Περδίκης και ο κ. Λαμάρης και μετά να απαντήσετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όταν έχουμε μια αναπομπή του Προέδρου, καλούμαστε μέσα σε δεκαπέντε μέρες να αποφασίσουμε αν 
την αποδεχόμαστε ή όι.  Αν δεν αποφασίσουμε, τότε είναι σαν να την αποδεχόμαστε!  Άρα προφανώς, αυτό 
που εισηγείται ο κ. Αβέρωφ είναι εκ της πλαγίας οδού, από το παραθυράκι, αποδοχή της αναπομπής του 
Προέδρου και, αν αυτό είναι που θέλουμε, να είμαστε ειλικρινείς με τον εαυτό μας και να πούμε ότι προτείνεται 
από την πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Είναι έντιμο και φυσιολογικό να προτείνει αποδοχή της 
αναπομπής του Προέδρου.  Αυτό είναι το λογικό. 

 Αυτή η διαδικασία, το να το στείλουμε στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα όπως λέει κάποια οδηγία, η 
οποία λέει ειρήσθω εν παρόδω ότι στην αρχή της διαδικασίας της δημιουργίας μιας νομοθεσίας πρέπει να 
στέλλεται αυτή η νομοθεσία για γνωμάτευση.  Τωρά τούτη έν’ αρχή;  Έν’ μωρό που παρπάτησε πιλέ, εννά πάει 
τζιαι στο δικαστήριο ακόμα λλίον, αν θα πάει.  Προς Θεού!  Σε ποιαν αρχή βρισκόμαστε;  Είμαστε περίπου στο 
τέλος! 

 Συνεπώς, δεν έχει βάση, με όλο το σεβασμό προς το φίλτατο και συστρατιώτη κ. Αβέρωφ, αυτή η 
πρόταση δεν έχει βάση, δηλαδή είναι και εκτός της διαδικασίας, είναι και εκτός της ευρωπαϊκής διαδικασίας, 
είναι γενικώς εκτός με λίγα λόγια! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο θέμα που εγείρεται είναι το εξής, έχω εδώ και σημείωμα της Υπηρεσίας 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων του κοινοβουλίου μας:  Η υποχρέωση διαβούλευσης για θέματα που αφορούν τες 
κεντρικές τράπεζες ανήκει στην εκτελεστική εξουσία, από την οποία απαιτεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα 
για προληπτικούς λόγους, ακριβώς για να αποφευχθούν προβλήματα λόγω ασυμβίβαστων αποφάσεων, να 
διαβουλευτεί, χωρίς βέβαια να είναι δεσμευτική η όποια απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Αυτό 
θα έπρεπε να έκαμνε η κυβέρνηση προηγουμένως.  ∆εν το έκανε.  ∆εν μπορούμε να το κάνουμε εμείς εκ των 
υστέρων ως Βουλή.  ∆εν έχει τζιαι νόημα να το κάνουμε!  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο είναι αυτό που είπε ο κ. Περδίκης.  Με ποιο κανονισμό θα γίνει αυτό που ζητά ο κ. Αβέρωφ;  
Ποιος είναι ο κανονισμός που μας επιτρέπει σε διαδικασία αναπομπής εμείς να αποφασίσομε ότι θα στείλομε 
για διαβούλευση εκεί που δεν είμαστε υποχρεωμένοι και να χάσομε το δικαίωμα που έχομε να προχωρήσει η 
νομοθεσία;  Νομίζω ότι είμαστε εκτός τάξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα απαντήσω αν είμαστε εκτός τάξεως, εντός και τα διάφορα.  Θα κρατήσω μια 
συνέπεια, γιατί αυτά που λέω συνειδητά τα πιστεύω.  ∆εν είναι η ώρα ούτε των λεκτικών διαδικαστικών 
αντεγκλήσεων ούτε των ουσιαστικών πολιτικών διαφωνιών.  Θέτω ένα απλό ζήτημα και το σώμα είναι 
κυρίαρχο να αποφασίσει να σταλεί το πρώτο θέμα που έχουμε στην ημερήσια διάταξη για διαβούλευση στην 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Ε, τι ψηφίζουμε σήμερα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το σώμα είναι κυρίαρχο να αποφασίζει για ό,τι θέλει.  Αλλά, όταν αφορά πρόνοιες του συντάγματος ή 
των δικών του κανονισμών, πρώτα πρέπει να αλλάξει τον κανονισμό του και μετά να κάνει τζιείνο που θέλει.  
Άρα, δεν είναι έτσι ένα ελαφρύ θέμα, το αν προνοείται ή όχι από τους κανονισμούς. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εξαντλήθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εξαντλήθη, πράγματι. 

 Υπάρχει μία σαφής εισήγηση από τον εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, ποια εισήγηση, κύριε Πρόεδρε;  Θέτουμε θέμα κανονισμών.  ∆εν μπορεί να μπει! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εννά αποφασίσει το σώμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έννεν έτσι, κύριε!  Άμα εν το προνοεί ο κανονισμός, πού εννά στηριχθεί;  Εν το κατάλαβα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα επαναλάβω αυτό που είπα στην αρχή.  Για να γίνει αυτό που ζητά ο κ. Νεοφύτου, πρέπει να 
ψηφίσουμε επί της αναπομπής.  Να ψηφίσουμε θετικά επί της αναπομπής τζιαι να γίνει διαβούλευση.  Έν’ τόσο 
καθαρό το ζήτημα, γι’ αυτό η παράκλησή μου είναι να μεν χωνόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι δύο τα διαδικαστικά ζητήματα, κύριε Πρόεδρε, και πιστεύω ούτε για το ένα ούτε για το άλλο 
υπάρχει κανονισμός, γιατί θέλω να υπενθυμίσω ότι και για το δεύτερο νομοσχέδιο εγείρεται ένα διαδικαστικό 
ζήτημα, γιατί η άποψη η δική μας για παράδειγμα είναι ότι πρέπει να μπει προς ψηφοφορία ένα νέο, 
διαμορφωμένο κείμενο, και με αυτό τον τρόπο ενδεχομένως η αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να 
απορριφθεί. 

 Για το πρώτο ζήτημα που έχει εγείρει ο κ. Νεοφύτου, επί της ουσίας εμείς δηλώνουμε ότι δε 
συμφωνούμε με τους λόγους αναπομπής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Όμως, δεν έχουμε ένσταση στο να 
σταλεί το νομοσχέδιο για διαβούλευση στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και είμαστε έτοιμοι να 
υποστηρίξουμε αυτή την εισήγηση.  Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία.  Σε ό,τι αφορά το ζήτημα της αιτιολογίας της 
αναπομπής είμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω και εγώ εκ μέρους της Ε∆ΕΚ να κάνω μια ξεκάθαρη τοποθέτηση.  Είπα και από το 
βήμα της Βουλής ότι διαφωνούμε με τους λόγους τους οποίους ο Πρόεδρος προτάσσει για λόγους αναπομπής.  
Άρα, θεωρούμε ότι δεν μπορεί η αναπομπή του Προέδρου να γίνει αποδεκτή.  Ταυτόχρονα, δε διαφωνούμε με 
την πρόταση του προέδρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να σταλεί το συγκεκριμένο νομοθέτημα στην 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για την όποια γνωμάτευση είναι μέσα στα πλαίσια των κανονισμών που είμαστε 
δεσμευμένοι ως χώρα και ως Βουλή να ακολουθήσουμε. 

 Ευχαριστώ. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Πρέπει σε κάποιο στάδιο να αποφασίσουμε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, μα, να αποφασίσουμε, να αποφασίσουμε!  Η λογική, ξέρετε, έντζιε μπορεί να διαγραφεί απλά τζιαι 
μόνο, για να χωστούν κάποιοι πίσω από το δάκτυλό τους!  Είναι πολύ απλά τα πράγματα.  Ψηφίζουμε την 
αναπομπή του Προέδρου.  Εάν την καταψηφίσουμε, εκαταψηφίσαμέν την!  Και υπάρχει η πρόταση του 
προέδρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  ∆εν μπορούμε να πούμε ότι έν’ ενώπιόν μας να την ψηφίσουμε τζι 
εν ψηφίζουμε τούτο που έχουμε μπροστά μας, ψηφίζουμε κάτι άλλο, να πάμε να διαβουλευτούμε με την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Πρέπει να τοποθετηθούμε στο θέμα που έχουμε μπροστά μας.  Τόσο απλά έν’ 
τα πράγματα, γι’ αυτό η παράκλησή μου είναι ότι ως Πρόεδρος πρέπει να ακολουθήσετε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δηλώνω ότι δεν είμαι νομικός και δε διεκδικώ συνταγματικές γνώσεις ούτε γνώσεις να 
ερμηνεύω κανονισμούς.  Είμαι νομοθέτης και γνωρίζω ότι παρίσταμαι σ’ ένα κυρίαρχο σώμα και τις ερμηνείες 
τις δίνει διά πλειοψηφίας το σώμα.  Σέβομαι τις οποιεσδήποτε απόψεις του οποιουδήποτε.  Εδώ καλώ το 
προεδρείο να θέσει το θέμα που έχω θέσει σε ψηφοφορία.  Πρώτα, αν θέλετε, και το διαδικαστικό, αν έχω 
δικαίωμα πριν από τη συζήτηση για αναπομπή ή όχι, αν έχω το δικαίωμα να θέσω αυτή την πρόταση.  Μπορεί 
να έχει οποιοσδήποτε δίκαιο ή όχι!  Θα το κρίνει το σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εδώ βλέπω, κύριε Πρόεδρε, εμφανέστατα -και εγώ ερμηνεύω τους κανονισμούς της Βουλής, δικαιούμαι 
μετά ’πού τόσα χρόνια που είμαι εδώ- ένα διαδικαστικό κενό, το οποίο δε νομίζω ότι εύκολα μπορούμε να το 
αφήσουμε να περάσει.  Ποιο είναι;  Εδώ έχουμε ενώπιόν μας δύο αναπομπές.  Το μόνο που μπορούσε να 
γίνει, για να γίνει συζήτηση κατά την άποψή μου στην πρόταση του κ. Νεοφύτου, θα έπρεπε να ζητηθεί η 
αναβολή απόφασης για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Γιατί;  Πρώτον, θεωρώ ότι ένα νομοσχέδιο το οποίο 
συζητήσαμε, ανάπεμψε ο Πρόεδρος, αποδεχθήκαμε την αναπομπή, εγώ κρίνω ότι αυτό το σώμα δε δικαιούται 
να το συζητήσει ξανά στην ίδια περίοδο.  Και το αφήνω στην κρίση σας να το αποφασίσετε.  ∆εύτερον… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Συγγνώμη; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τίποτε, τίποτε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μπορεί να κάμνετε οποιεσδήποτε αυθαιρεσίες θέλετε, αλλά δε χρειάζεται να τις επαναλαμβάνετε!  Εγώ 
λέω ποιοι είναι οι κανονισμοί. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμείς δαμέσα έχουμε πενήντα έξι ανώτατα δικαστήρια!  Με όλο το σεβασμό! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έσιει τζι έναν κανονισμό! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έτσι τον ερμηνεύεις, αγαπητέ μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Κύριε Συλλούρη, συνεχίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Άρα, η κατάληξη, για να μη γίνομαι δικαστής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, εάν πράγματι θέλουμε 
διαβούλευση με την ΕΕ, η εισήγηση θα πρέπει να είναι ταυτόχρονα αναστολή απόφασης μέχρι που να γίνει 
αυτή η διαβούλευση.  Αυτό περιλαμβάνει...  Ακούστε τα όλα, διότι, μπορεί να θυμώνετε, μπορεί να θυμώσουμε 
τζιαι εμείς.  Έντζιε ν’ με τα νεύρα δαμαί!  Είμαστε σε κρίσιμα πράγματα.  Αυτό μπορεί να σημαίνει και ίσως 
απόσυρση της αναπομπής του Προέδρου, μέχρι που να γίνει η διαβούλευση ή να επιταχυνθεί η διαβούλευση.  
∆ε γίνεται άλλως πως!  ∆ηλαδή, θα ψηφίσουμε τώρα αποδοχή της αναπομπής και θα πάμε να συζητούμε ένα 
νόμο ο οποίος δεν υπάρχει;  Για ποιο λόγο και γιατί να το συζητά η Βουλή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω, σέβομαι το δικαίωμα του καθενός συναδέλφου να κάνει ερμηνείες για 
τους κανονισμούς.  Εγώ δηλώνω ότι δεν έχω αυτή την τεχνογνωσία ούτε την ικανότητα ούτε τις γνώσεις.  
Έχουμε ένα κυρίαρχο σώμα.  Αυτό θα αποφασίσει διά πλειοψηφίας την ερμηνεία και όχι ο καθένας.  Έρχομαι 
όμως και σε κάτι που λέχθηκε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Συνεχίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τέθηκε θέμα τυχόν αναστολής της συζήτησης της αναπομπής.  Μα, μπορεί να μην υπάρχει πλειοψηφία 
στην εισήγησή μου να σταλεί για διαβούλευση στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Όχι.  Αν θα απορριφθεί η 
εισήγησή μου, θα βάζουμε την άμαξα πριν από το άλογο; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη ειλικρινά! 

 Καλέστηκε η ολομέλεια της Βουλής σήμερα με μία συγκεκριμένη ημερήσια διάταξη και ξέρουμε όλοι -τα 
απλά πράγματα τουλάχιστον ξέρουμέν τα- ότι πρέπει σε δεκαπέντε μέρες να αποφασίσουμε για την αναπομπή 
ή όχι και είναι στην ημερήσια διάταξη σήμερα και πρέπει να τοποθετηθεί η ολομέλεια της Βουλής.  Αν γίνει αυτό 
που λέει ο κ. Νεοφύτου, οι δεκαπέντε μέρες θα παρέλθουν, η ολομέλεια της Βουλής θα είναι εκτεθειμένη, γιατί 
δε θα έχει τοποθετηθεί πάνω στην αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, οπόταν είναι πολύ απλά τα 
πράγματα και επαναλαμβάνω, όσο και να προσπαθεί κάποιος να κρυφτεί πίσω ’πού το δάκτυλό του, η λογική 
λέει -και οι κανονισμοί της Βουλής βέβαια- ότι πρέπει με βάση την ημερήσια διάταξη να τοποθετηθούμε σε αυτό 
που έχουμε ενώπιόν μας για την ολομέλεια και, ανάλογα με το τι θα αποφασίσει το σώμα, να αποφασίσουμε τι 
κάνουμε περαιτέρω. 

 Και η θερμή μου η παράκληση, εκεί και όπου υπάρχουν έντονες διαφωνίες αποφασίζει ο Πρόεδρος με 
βάση τους κανονισμούς της Βουλής.  Και επαναλαμβάνω, έχουμε θέμα στην ημερήσια διάταξη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπορεί να αποφασίσει και το σώμα, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, έχουμε θέμα στην ημερήσια διάταξη!  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

  Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω, έχουμε θέμα στην ημερήσια διάταξη.  Ούτε ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ούτε 
η όποια τεχνητή πλειοψηφία στην ολομέλεια της Βουλής μπορεί να πει «εν το λαμβάνω υπόψη μου, ότι 
υπάρχει στην ατζέντα της ημερήσιας διάταξης, αποφασίζω πάνω σε κάτι το διαφορετικό τζιαι τούτο το αγνοώ, 
σαν να μεν υπάρχει στην ημερήσια διάταξη». 

 Αυτά τα πράγματα είναι παραλογισμοί σκοπιμοτήτων, που αλίμονο, αν αφεθούν να επικρατήσουν στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, κύριε Πρόεδρε.  Θα έχουμε υποσκάψει σε μεγάλο βαθμό την οντότητα του ίδιου 
του κοινοβουλίου.  Πρέπει να συνειδητοποιήσουμε την ευθύνη μας έναντι της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, είπα να μην πω τίποτε, αλλά εννά πω, εν γίνεται.  Όντως, είναι 
κυρίαρχο το σώμα, κύριε Αβέρωφ, αλλά πάντοτε εντός των πλαισίων του κείμενου συντάγματος και του 
κανονισμού.  Έντζιε μπόρει να κόψει ο νους μας τωρά να πούμε να κηρύξουμε αργία τη ∆ευτέρα ή να κάμουμε 
ραμαζάνι.  Αυτό δεν μπορεί να γίνει, είναι αυτονόητο.  Εντάξει, είπε ο συνάδελφος ότι δεν είναι νομικός, 
σεβαστό, αλλά τούτο δεν μπορεί να γίνει με τίποτε. 

 Τέλεια πρώτα μιλούμε για ένα ουσιώδες θέμα, μιλούμε για την αναπομπή των νόμων.  Λέει το σύνταγμα 
δεκαπέντε μέρες ο Πρόεδρος το αναπέμπει.  Ε, τωρά εννά δώκει έγκριση η Βουλή αν θέλει η κυβέρνηση να 
πάει στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  Και τι έκαμνε τόσο καιρό, γιατί δεν επήγε;  Τούτο έν’ το κύριο.  Αλλά το μόνο 
που μπορεί να γίνει υπό τις περιστάσεις, αν το κυβερνητικό σχήμα νιώθει ότι θέλει να πάρει παράταση, να 
ζητήσει μια αναβολή και να πάει ως τη ∆ευτέρα.  Είπε μου η κ. Βασιλική λήγει τη ∆ευτέρα η προθεσμία σας.  
Θέλετε να πάτε σαββατοκύριακο στην τρόικα;  Πηγαίνετε!  Θέλετε να πάτε αύριο;  Να πάτε!  Να το αναβάλουμε 
τζιαι να ’ρτουμε την Κυριακή;  Αυτό γίνεται!  Αλλά δεν μπορούμε να συζητούμε τέτοια, κατά την ταπεινή μου 
γνώμη, πολύ απλά ζητήματα και πολύ ξεκάθαρα.  Ούτε ο κανονισμός μπορεί να αλλάξει ούτε και το σύνταγμα.  
Είναι το απλούστερο των θεμάτων.  Είναι ξεκάθαρο συνταγματικό θέμα δεκαπέντε ημερών.  Εμπλέξαμέν το 
άνευ λόγου και αιτίας. 

 Εγώ τόσα χρόνια στη Βουλή… Πρώτη φορά θέλει έγκριση από τη Βουλή να πάει στην τρόικα να 
διαπραγματευτεί.  Γιατί τόσο τζιαιρό που κάμνετε τούτες τις δουλειές ούλλες ερωτήσετέ μας;  Επήρετε έγκριση;  
Με το παραμικρό επήρετε έγκριση για τα άλλα;  Άρα λοιπόν το μόνο που μπορείτε να κάνετε είναι να πκιάετε 
μια αναβολή ως τη ∆ευτέρα, αλλά τη ∆ευτέρα πρέπει να είμαστε δαμαί να αποφασίσουμε επί της αναπομπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης και μετά ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ∆ημοκρατία δεν έχει αδιέξοδα και δεν πρέπει να δημιουργούμε εμείς οι ίδιοι αδιέξοδα.  
Θεωρώ ότι η πρόταση που ελέχθη από το συνάδελφο τον κ. Κουλία και από το ∆ημήτρη το Συλλούρη είναι μια 
πρόταση η οποία μπορεί να μας βγάλει έξω από το σημερινό αδιέξοδο και να συνεχίσει μια προσπάθεια να 
βρεθούν εκείνες οι λύσεις οι οποίες επιβάλλονται κάτω από τις συνθήκες.  Θεωρώ ότι η αναβολή μέχρι τη 
∆ευτέρα είναι μια λύση η οποία θα μπορούσε να μας βγάλει από το αδιέξοδο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και τελειώσαμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που είχα αναφέρει στην αρχή -τώρα να ηρεμήσει ο κ. Νεοφύτου τζιαι να 
συνεχίσουμε- που είπε και ο κ. Κουλίας τώρα είναι αναντίλεκτο.  ∆εν μπορεί η πλειοψηφία του σώματος να 
ανατρέπει σύνταγμα τζιαι κανονισμούς.  ∆εύτερον, ξεκάθαρο, όταν προκύπτουν τέτοια θέματα, είναι θέμα να 
δώσει λύση ο Πρόεδρος, να κάνει ruling.  Εδώ υπάρχει πρώην Πρόεδρος της Βουλής, τέως Πρόεδρος της 
Βουλής, το έκανε μερικές φορές.  Ο κ. Ομήρου το έκανε πριν ένα μήνα εδώ και όλοι όσοι επέρασαν από το 
1960.  Και συγγνώμη, με προσβάλλει προσωπικά η αναφορά “ο καθένας”.  Όλοι αυτοί που ανέφερα ήταν ο 
καθένας, οι εκάστοτε Προέδροι;  Και συγγνώμη, μετά από είκοσι τέσσερα χρόνια στη Βουλή κάτι εκαταφέραμε 
να κολλήσουμε ’πού τους κανονισμούς!  ∆εν μπορεί να συνεχίζουμε, όταν δεν περνά κάτι, η λογική να είναι 
τούτη, “ο καθένας”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

 Και δεν μπορώ να καταλάβω και το Νικόλα Παπαδόπουλο για το πρώτο θέμα.  ∆ηλαδή ούτε εκείνο θα 
κριθεί και θα πάει απευθείας η πρόταση η άλλη;  Η Βουλή είναι υπόχρεη να τοποθετηθεί στις δύο αναπομπές 
και, μετά που θα τοποθετηθεί, ό,τι θέλει κάμνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου και είναι ο τελευταίος, λόγω του ότι είναι εισηγητής. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Πρώτον, δεν αμφισβήτησε κανένας το δικαίωμα του Προέδρου να κάνει ruling.  Άρα, να 
επιχειρηματολογούμε ενάντια σε θέση που δεν υπάρχει, με αυτά νομίζω ότι δεν έχουμε χρόνο να 
ασχολούμαστε.  Βεβαίως και έχει το δικαίωμα ο Πρόεδρος είτε να θέσει σε ψηφοφορία να ξεκαθαρίσει το σώμα, 
όταν υπάρχει διαφωνία, είτε ο ίδιος να κάνει ένα ruling. 

 Έρχομαι όμως στο θέμα που έχει τεθεί για αναβολή.  Θα πω την ταπεινή μου άποψη. 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας ακούμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι καλύτερα να πάρει οποιαδήποτε απόφαση η Βουλή σήμερα, όποια κι αν είναι αυτή, παρά αναβολή 
και να επιτείνουμε την αβεβαιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, επαφίεται σε μένα είντα μ’ πόν ’να αποφασίσω.  Επειδή υπάρχει σφοδρή αντίδραση στην 
εισήγησή σας, για να μπει όπως το βάζετε, δηλαδή να σταλεί από τη Βουλή επιστολή, αλλά υπάρχει και η 
εισήγηση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τις πτέρυγες του ΑΚΕΛ- 
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Όχι, όχι!  Είδα ότι ορισμένα κόμματα δε δέχονται αυτή την εισήγησή σας και αντιλαμβάνομαι ότι, εφόσον 
υπάρχει χρόνος η απόφαση επί της αναπομπής να πάει μέχρι τη ∆ευτέρα, εγώ θα δεχτώ την εισήγηση του     
κ. ∆ημήτρη Συλλούρη περί αναβολής αυτού του συγκεκριμένου θέματος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Το δικαίωμά σου να κάνεις ruling δεν είναι αν θα αναβληθεί ή όχι.  Αυτό είναι δουλειά δική μας!  Το ruling 
είναι αν θα βάλεις τη θέση μου σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό λέμε, ότι σας δίνω χρόνο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ σωστά που το είπε ο κ. Αβέρωφ τωρά.  Το θέμα της αναβολής είναι θέμα της ολομέλειας.  Το θέμα 
της εισήγησής του είναι θέμα ruling. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε δέκα λεπτά διάλειμμα να συζητήσουμε μαζί σας τα διαδικαστικά.  Εντάξει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆έκα λεπτά διάλειμμα. 

(Ώρα διακοπής:  1.05 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  2.05 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ καθίστε, συνάδελφοι. 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, να προχωρήσουμε.  

 Ποιος ζητά το λόγο; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν πάμε για το διάλειμμα, υπήρξε μια ένταση, δικαιολογημένη θα έλεγα, ακούστηκαν 
διάφορες απόψεις, υπήρξε η θέση ότι πρώτα πρέπει να μπει το αν εγκρίνουμε ή όχι τις αναπομπές του 
Προέδρου και μετά να συζητηθούν άλλα ζητήματα.  Θεωρώ ότι είναι αχρείαστο να επανέλθουμε σε αυτό το 
ζήτημα, κάνοντας πράξη την πολιτική, για να βρίσκουμε τη μίνιμουμ συνεννόηση.  ∆εν έχω καμία ένσταση στο 
να μπει πρώτα το θέμα αν εγκρίνεται ή όχι η αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλει να μιλήσει κάποιος συνάδελφος;  Όχι.  Επομένως, προχωρούμε.  Φαίνεται ότι το μεσημέρι μας 
κάνει… 

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Άγγελος Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή ακριβώς στην πρωτολογία δεν είχαμε πει συγκεκριμένα τη δική μας θέση επί του νομοσχεδίου 
που θα τοποθετηθούμε, επί της αναπομπής που θα τοποθετηθούμε, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα εγκρίνει την 
αναπομπή του Προέδρου.  Ταυτόχρονα, θεωρούμε ότι θα πρέπει να σταλεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση για 
γνωμοδότηση η συγκεκριμένη πρόταση.  Θέλουμε να έχουμε τη γνώμη.  Στην πορεία εδώ θα είμαστε να δούμε 
πώς εξελίσσονται τα όλα δεδομένα που έχουμε μπροστά μας και αναλόγως θα πράξουμε. 

 Υπενθυμίζω απλώς ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα νιώθει έντονα σε συγκεκριμένες πτυχές της όλης 
διαδικασίας την οποία συζητούμε -την έχουμε αναφέρει προηγουμένως- και επί του προκειμένου πιστεύουμε 
ότι, παρ’ όλο που διαφωνούμε με τους λόγους της αναπομπής όπως καταγράφονται από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, στα πλαίσια μιας ευρύτερης προσπάθειας αυτό το σώμα να μη δημιουργήσει περισσότερα 
προβλήματα από όσα θέλει να λύσει, θα αποδεχθούμε την αναπομπή του Προέδρου με όσα έχω πει 
προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε, συνάδελφοι.  Ποιος θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είχαμε ήδη τοποθετηθεί λέγοντας ότι διαφωνούμε με τους λόγους αναπομπής του 
νόμου από τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και για το λόγο αυτό δεν μπορούμε να στηρίξουμε την 
αναπομπή.  Θεωρώντας όμως ότι κάτω από τις παρούσες συνθήκες είναι υποχρέωση της Βουλής να 
αποστείλει το νομοθέτημα για διαβούλευση στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και ταυτόχρονα είναι 
υποχρέωσή μας να δώσουμε τα απαιτούμενα, έστω μικρά, περιθώρια χειρισμών, για να αποτραπούν τα 
χειρότερα, η κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ θα τηρήσει αποχή επί της αναπομπής του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάντως, να μεν ξανακάμεις διάλειμμα, Πρόεδρε, διότι βκάλλουν τα πιστόλια στον κρόταφο τζι 
αρκινούν… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άτε, ρε Ζαχαρία.  Άτε πελλάρες! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, με όλο το σεβασμό προς το σώμα, αλλά… 

 Κύριε Κουλία, με όλο το σεβασμό, κανένα πιστόλι στον κρόταφο δεν έχει μπει, ξεκαθαρίζουμε.  Άρα, 
είναι μία πολιτική θέση την οποία έχει πάρει η Ε∆ΕΚ και δε δίνουμε το δικαίωμα σε κανέναν να τοποθετείται με 
αυτό τον τρόπο έναντι ημών.  Ξεκαθαρίζουμε.  Νομίζω τη θέση μας και τη στάση μας την είχαμε δείξει, όταν και 
εφόσον εψηφίζονταν και οι προτάσεις νόμου και το νομοσχέδιο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, δεν εννοούσα εσάς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Θα προχωρήσω αμέσως, να μην αρχίσουμε τις αντεγκλήσεις. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014». 

 Γίνεται δεκτή ή όχι η αναπομπή του νόμου που έχω διαβάσει ήδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ένα λεπτό.  Υπάρχουν δύο ερωτήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μία προς μία θα τις ψηφίσουμε, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πόσοι αποδέχονται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, εντάξει. Θα το βάλω σε ψηφοφορία.  Βάζω όμως ένα ένα, κύριε Τορναρίτη. 

 Μπαίνει πρώτα η αναπομπή του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 
2014.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόσοι αποδέχονται να ρωτήσετε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η αναπομπή γίνεται αποδεκτή με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και τέσσερις αποχές.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει αμφισβήτηση του μετρήματος;  Όχι. 

 Πάμε στο δεύτερο θέμα, το οποίο είναι «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014».   

 Γίνεται δεκτή ή όχι η δεύτερη αναπομπή; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ... 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τη δεύτερη αναπομπή, θέλω να υπενθυμίσω ότι έχει διαμορφωθεί ένα νέο 
κείμενο και πρέπει να τεθεί εκείνο ενώπιον του σώματος.   

 ∆ιαδικαστικά θέτω το αίτημα, για να δούμε κατά πόσο θα ψηφιστεί το νέο κείμενο πρώτα ή πρώτα η 
αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία νομίζω είναι να ψηφίσουμε πρώτα την αναπομπή και μετά, εάν κάποιοι 
θέλουν να επαναφέρουν το κείμενο με κάποιες τροποποιήσεις, να τεθούν οι τροποποιήσεις.  Αλλά πρέπει να 
τοποθετηθούμε πάνω στην αναπομπή, η οποία είναι στην ημερήσια διάταξη.  Έχουν δίκαιο... 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τώρα να τελειώσουν οι υπόλοιποι και να συνεχίσω εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να τελειώσουν οι άλλοι και να συνεχίσω εγώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, προσπαθώ να τους ησυχάσω.  Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι ότι στο παρελθόν σε κάποιες περιπτώσεις ακολουθήθηκε μία διαφορετική 
διαδικασία, αλλά η διαδικασία αυτή ακολουθούνταν, μόνο όταν ομόφωνα η Βουλή έφερνε τροποποιήσεις πάνω 
στο κείμενο της αναπομπής.  Τώρα δεν υπάρχει ομοφωνία, οπόταν πρέπει πρώτα να ψηφιστεί η αναπομπή 
ως τέτοια και μετά, αν μπορούν, να βάλουν κάτω το κείμενο το οποίο θέλουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν είναι έτσι ακριβώς, γιατί πιστεύω ότι μετά θα υπάρχει πρόβλημα, εάν δεν τεθεί το διαμορφωμένο 
κείμενο ως τροπολογία επί του νομοσχεδίου.  Γιατί μετά τι θα ψηφίσουμε;  Θα είναι πρόταση νόμου.  Το νέο 
κείμενο παρουσιάζεται ως τροπολογία επί του κείμενου και θα πρέπει να ψηφιστεί ως τροπολογία, κατά την 
άποψή μας, και με αυτό τον τρόπο θα καταψηφιστεί και η αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Θα 
ψηφιστεί το νομοσχέδιο και θα καταψηφιστεί η τροπολογία.  ∆εν έχουμε πρόβλημα να γίνει και ψηφοφορία για 
την αναπομπή και να καταψηφίσουμε, αλλά πρέπει να ψηφιστεί το κείμενο ως τροπολογία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακούτε, εγώ νομίζω δεν υπάρχει θέμα τόσο σοβαρό.  Η αναπομπή είναι για ψηφοφορία και μετά μπορεί 
να διαμορφωθεί το κείμενο με οποιαδήποτε τροποποίηση θέλετε. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κατά τη γνώμη μου, εάν είναι ολοκληρωμένη πρόταση νόμου, πρώτα θα μπει η αναπομπή.  Εάν είναι 
τροπολογία πάνω στην αναπομπή, τότε διαδικαστικά πρέπει να μπει η τροπολογία.  Εξαρτάται τι είναι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας αφήνω τους πιο ειδικούς συναδέλφους.  Επί της ουσίας... 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

 Κύριε Κυπριανού! 

 Τα επί της διαδικασίας τα αφήνω και στο προεδρείο και στη γραμματεία και στους συναδέλφους που 
κατέχουν καλύτερα τα διαδικαστικά θέματα.  Επί της ουσίας, η αναπομπή του Προέδρου απορρίπτεται, αλλά 
αυτό που θα ψηφίσουμε θα είναι το τροποποιημένο από την πλειοψηφία του σώματος.  Τώρα, τι θα γίνει, 
πρώτο ή δεύτερο, το αφήνω στους ειδικούς για τις διαδικασίες.  Η ουσία είναι αυτό που έχω πει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Προδρόμου, παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως το έχει πει ο κ. Κατσουρίδης είναι, διότι υπάρχει ένα τεχνικό πρόβλημα.  Εάν η 
αναπομπή απορριφθεί, έχουμε ένα νόμο.  Το διαμορφωμένο κείμενο...  Όπως το είπε ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών, διαμορφώσαμε εκείνο το νόμο.  Πώς θα το βάλουμε σε ψηφοφορία μετά;  ∆εν υπάρχει 
στην ατζέντα πουθενά.  Πρώτα πρέπει να εγκρίνει ή να απορρίψει η Βουλή τροποποίηση της νομοθεσίας η 
οποία αναπέμπεται.  Ανάλογα με το αποτέλεσμα θα εγκριθεί ή θα απορριφθεί μετά η αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆αμιανού, παρακαλώ. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια -το έχει αναφέρει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ- ότι στο παρελθόν 
επικράτησε, ενδεχομένως για λόγους που δεν είναι της παρούσης, ένα εθνικό δίκαιο, όπου υπήρχε μία 
ομοφωνία.  Επιτόπου γίνονταν τροπολογίες επί αναπομπών.  Για να είμαστε σωστοί με αυτό που έχουμε 
μπροστά μας, που είναι ο κανονισμός και το σύνταγμα, μία επιλογή υπάρχει:  Είναι επιλογή δημοψηφίσματος 
επί της αναπομπής.  Είτε αποδέχεσαι είτε απορρίπτεις.  ∆εν μπορεί να συνεχίσει να γίνεται αυτό το πράγμα, 
πόσω μάλλον που δεν υπάρχει ομοφωνία των πολιτικών δυνάμεων.  Να πάω ένα βήμα παρακάτω.  Είναι καλά 
αυτή η ολομέλεια, αν θεωρηθεί ότι υπάρχει κενό, άπαξ και διαπαντός να λύσει αυτό το ζήτημα, διότι υπάρχει 
ένα κενό.  Στη δική μου αντίληψη δεν μπορεί η ολομέλεια να τροποποιήσει νόμο που πλέον, άπαξ και 
απορριφθεί, πρέπει να υπογράψει ο Πρόεδρος, πρέπει εκ των υστέρων να έρθει με την κανονική οδό, να 
καταθέσει μέσα από την κατάθεση της ολομέλειας τροποποίηση επί νόμου υφιστάμενου και να ψηφίσουμε.  
∆εν μπορεί να συνεχίσουμε εν γνώσει μας να παραβιάζουμε έναν κανονισμό.  Όσες φορές το κάμαμε, 
καταλήξαμε σε φαινόμενα όπως αυτό που προηγήθηκε, σε μία ασάφεια για το τι πρέπει να κάμουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς θέλω να το ξαναπώ, κύριε Πρόεδρε.  Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. ∆αμιανού.  Έχουμε μπροστά μας 
στην ατζέντα, στην ημερήσια διάταξη, την αναπομπή του Προέδρου.  Λέμε ‟ναι” ή ‟όχι”.  Αν θα πούμε ‟ναι”, 
καλώς.  ∆εν προκύπτει κανένα απολύτως πρόβλημα.  Αν πούμε ‟όχι” και κάποιοι θέλουν να επιφέρουν κάποια 
τροποποίηση σε ένα νέο κείμενο, έχουν κάθε δικαίωμα να το κάνουν, αλλά πρέπει πρώτα να τοποθετηθούμε 
πάνω στο θέμα που έχουμε μπροστά μας.  ∆ε γίνεται να τοποθετούμαστε πρώτα σε ένα άλλο ζήτημα και μετά 
στο θέμα το οποίο έχουμε μπροστά μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι, εγώ θα προχωρήσω... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, έληξε το θέμα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μπορώ να κάνω μια εισήγηση, γιατί μπορεί να βοηθήσει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, λέγε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εάν συμφωνεί και η ολομέλεια σε ό,τι αφορά τη διαδικασία, τότε δεν έχουμε ένσταση εμείς να τεθεί 
πρώτα το ζήτημα της αναπομπής και ενδεχομένως να απορριφθεί η αναπομπή και μετά να μπει ως νέο 
κείμενο το αναδιαμορφωμένο κείμενο του νόμου.  Ο κ. ∆αμιανού έχει απόλυτο δίκαιο φυσικά σε ό,τι είπε 
προηγουμένως, αλλά σημειώνω ότι υπάρχει κενό στον κανονισμό της Βουλής γι’ αυτό το ζήτημα και το 
ξανακάναμε.  Σε άλλες περιπτώσεις ψηφίσαμε τροποποιημένα νομοσχέδια και απορρίψαμε τις αναπομπές με 
αυτό τον τρόπο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ! 

 Εν πάση περιπτώσει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία ερώτηση.  Μπροστά μας ποιο κείμενο είναι;  Το κείμενο της αναπομπής ή το 
τροποποιημένο;  Αν είναι το κείμενο της αναπομπής, πρέπει να ψηφίσουμε το κείμενο της αναπομπής.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το κείμενο της αναπομπής, εκείνο να ψηφίσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ωραία, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά μπήκε στη συνέχεια, κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ‟Με τροπολογία” σημαίνει ότι έχω ένα νόμο και κάμνω τροπολογία πάνω σε εκείνο το πράγμα, ενώ το 
κείμενο που είναι μπροστά μας...  Απολογούμαι για εκείνο που είπα πριν, για το λόγο ότι μου διευκρίνισε ο 
Γιάννος ο Λαμάρης ότι είναι η αναπομπή μπροστά μας ως κείμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε την αναπομπή και στη συνέχεια ένα διαμορφωμένο κείμενο και να αποφασίσουμε ανάλογα με 
το αποτέλεσμα της πρώτης ψηφοφορίας. 

 Λοιπόν, προχωρώ.  Κυρίες και κύριοι, προχωρώ στη δεύτερη αναπομπή. 

 Πόσοι κάνουν αποδεκτή τη δεύτερη αναπομπή;  Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσες αποχές έχουμε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα πέντε ψήφους εναντίον, καμία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η αναπομπή του δεύτερου 
νόμου από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας απορρίπτεται. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

 (Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αποτέλεσμα και ζητά επί της διαδικασίας ο κ. ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 



34 
 

 Ως γνωστό, είχαμε μπροστά μας ένα νόμο τον οποίο ψήφισε η ολομέλεια της Βουλής.  Ο Πρόεδρος για 
τους δικούς του λόγους τον ανέπεμψε στη Βουλή.  Η ολομέλεια έχει αποφανθεί.  Είναι η θέση.  ∆εν μπορεί για 
θέμα που έχει αποφανθεί η ολομέλεια επί της ίδιας συνόδου και μάλιστα επί της ίδιας συνεδρίασης να επέλθει 
τροπολογία. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Θα επιτρέψουμε επιχειρηματολογία και επί του θέματος αυτού;  Πρέπει να προχωρήσουμε! 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω απέναντί μου ένα ιστορικό κόμμα.  Μίλησε ο ηγέτης του με πολιτικό τρόπο και βάσει 
της πολιτικής τοποθέτησης, της υπεύθυνης...  Είχαμε μία συγκεκριμένη τοποθέτηση.  ∆εν μπορούμε τώρα να 
δικολαβούμε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό.  Το ΑΚΕΛ δε δικολαβεί!  Ο κ. ∆αμιανού ερμήνευσε τον κανονισμό 
της Βουλής.  Λέμε όμως εμείς ότι, επειδή είχε προηγηθεί μία συνεδρίαση της επιτροπής Οικονομικών, η οποία 
διαμόρφωσε ένα νέο κείμενο με κάποια τροποποίηση, δεν έχουμε ένσταση αυτή τη φορά να ακολουθηθεί αυτή 
η διαδικασία.  Αλλά έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. ∆αμιανού και η θερμή μου η παράκληση είναι αυτή η ολομέλεια 
της Βουλής, για να μην επαναλαμβάνονται τα ίδια λάθη μελλοντικά, να αποφασίσει ότι θα ακολουθούμε 
επιτέλους μια διαδικασία η οποία προνοείται από τον κανονισμό και από τη λογική.  Αλλά να δεσμευτούμε ότι 
αυτή θα είναι η διαδικασία που θα ακολουθούμε πάντοτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, νομίζω ότι αυτό το σώμα αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να αποφασίσει για τις μελλοντικές 
διαδικασίες.  Είναι θέμα το οποίο χρήζει πολλής μελέτης και μπορεί να μπει στη Σύσκεψη των Αρχηγών, στην 
επιτροπή που υπάρχει πάνω, να το συζητήσει με συνταγματολόγους, με ειδικούς και μετά να αποφασίσει η 
ολομέλεια.  Τώρα, σε αυτό το σημείο, δεν μπορεί να αποφασίσει για τα μελλοντικά.   

 Κύριοι και κυρίες, σας καλώ να τοποθετηθείτε επί του αναδιαμορφωμένου από την πλειοψηφία της 
επιτροπής Οικονομικών κειμένου νόμου, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Αυτό είναι το αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου. 

 Και ερωτώ πόσοι τάσσονται υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία ψήφους εναντίον και καμία αποχή, ψηφίζεται το 
αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου. 

 Ερχόμαστε τώρα στα νομοθετήματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα. 
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 (Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Ένα σοβαρό θέμα ακολουθεί τώρα και παρακαλώ να γίνει ησυχία, για να το αντιληφθούμε όλοι.  Έχει 
επανέλθει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων.  Είναι η πρόταση νόμου που τιτλοφορείται 
«Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014».  
Υπάρχει ομοφωνία εκ μέρους των κομμάτων και αντιλαμβάνομαι ότι, εάν ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων επιθυμεί να διαβαστεί η έκθεση, καλώς.  Εάν δεν επιθυμεί... 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν επιθυμεί.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε 
επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων και Τροχαίας Κινήσεως 
Νόμου, έτσι ώστε να παραταθεί για δύο ακόμα μήνες, δηλαδή μέχρι την 30ή Νοεμβρίου 2014, η προβλεπόμενη 
στο άρθρο 5∆ προθεσμία που αφορά την άσκηση του δικαιώματος καταβολής των καθυστερημένων τελών 
κυκλοφορίας σε δώδεκα ισόποσες μηνιαίες δόσεις για τις περιόδους πριν από την 1η Ιουλίου 2014. 

 Σημειώνεται ότι η προώθηση της εν λόγω πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία, ούτως ώστε να δοθεί 
περαιτέρω χρόνος τόσο στους ιδιοκτήτες των οχημάτων να προσκομίσουν τα απαραίτητα πιστοποιητικά, για 
να ασκήσουν το πιο πάνω αναφερόμενο δικαίωμα, το οποίο τους παραχωρήθηκε με πρόσφατη νομοθετική 
ρύθμιση, όσο και στους τεχνοκράτες του Τμήματος Οδικών Μεταφορών να εξεύρουν λύσεις για τα διάφορα 
προβλήματα που αναδείχθηκαν κατά την εφαρμογή των προνοιών της εν λόγω νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απλώς μία αναφορά στην πρόταση αυτή.  ∆ίδεται μία παράταση στην άσκηση του δικαιώματος 
καταβολής των καθυστερημένων τελών κυκλοφορίας.  Από την 1η Ιουλίου του 2014 πηγαίνει μέχρι τις 30 
Νοεμβρίου του 2014.  Αυτή είναι η πρόταση νόμου που η επιτροπή έφερε για ψήφιση. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

 Είμαι υπόχρεος να ρωτήσω. 

 Υπάρχει οποιοσδήποτε εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία της σημερινής συνεδρίας. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο,  κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων,  έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.001, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Έχουμε δεχτεί παράπονα από επιχειρηματίες οι οποίοι δραστηριοποιούνται μόνο σε επίπεδο 
εξαγωγών και αντιμετωπίζουν προβλήματα ρευστότητας, αφού ο ΦΠΑ δεν τους επιστρέφει έγκαιρα το 
οφειλόμενο σε αυτούς ποσό.  Όπως γνωρίζετε, οι εξαγωγικές εταιρείες καταθέτουν κάθε μήνα τις δηλώσεις 
τους στο ΦΠΑ για επιστροφή, ούτως ώστε να μην υπάρχει καθυστέρηση και να μη στερούνται ρευστότητας.  
Σύμφωνα με καταγγελίες που έφτασαν στο γραφείο μας, παρατηρούνται καθυστερήσεις στην επιστροφή του 
ΦΠΑ πέραν των επτά μηνών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας πληροφορήσει για το πού οφείλονται αυτές οι καθυστερήσεις 
και τι προτίθεται να πράξει το υπουργείο του, νοουμένου ότι οι εταιρείες αυτές, λόγω οικονομικής κρίσης, 
πλήττονται με διάφορους τρόπους και δεν είναι δυνατό να στερούνται ρευστότητας λόγω προβλημάτων 
διεκπεραίωσης του ΦΠΑ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.002, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 13 Αυγούστου 2012 αποφάσισε όπως το σπουδαστικό 
επίδομα σε φοιτητές με γονείς εγκλωβισμένους καταβάλλεται σε μηνιαία βάση αντί κάθε εξάμηνο. 
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 ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα δεν έχει ρυθμιστεί το θέμα και παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που δεν εφαρμόστηκε η πιο πάνω απόφαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.003, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τη γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας αναφορικά με την υποχρέωση της 
εταιρείας “Limassol Marina” να συμμορφωθεί με τη νομοθεσία και να υποβάλει αιτήσεις έκδοσης πολεοδομικών 
και οικοδομικών αδειών, καταβάλλοντας και τα σχετικά τέλη. Όπως έχω πληροφορηθεί, η διαχειρίστρια 
εταιρεία, επικαλούμενη το γεγονός ότι το έργο είναι κρατικό, αρνούνταν να προχωρήσει σε αίτηση έκδοσης των 
απαιτούμενων αδειών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Η διαχειρίστρια εταιρεία έχει υποβάλει όλες τις απαραίτητες αιτήσεις για την έκδοση των πολεοδομικών 
και οικοδομικών αδειών και έχει καταβάλει το απαραίτητο τέλος για την έκδοση των αδειών αυτών; 

2. Ποιο είναι το ύψος των τελών που καταβλήθηκαν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.004, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η έλλειψη νομοθεσίας που να καλύπτει το θέμα της υποχρέωσης της πολιτείας να εργοδοτεί 
ναυαγοσώστες στις παραλίες της ελεύθερης Κύπρου, να ρυθμίζει ποιες παραλίες πρέπει να επιβλέπονται, τις 
ώρες εργασίας των ναυαγοσωστών, τον αριθμό των ναυαγοσωστών που πρέπει να υπάρχουν σε κάθε 
παραλία, τον εξοπλισμό που αυτοί πρέπει να διαθέτουν, καθώς και τις υποχρεώσεις και τα καθήκοντα των 
ναυαγοσωστών, αλλά και τις υποχρεώσεις και τις ευθύνες των λουομένων έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση των 
πνιγμών στην Κύπρο. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, από το 2005 έχει γίνει λόγος για νομοθεσία που θα 
κάλυπτε όλο το φάσμα του θέματος, αλλά μέχρι στιγμής δεν έχει γίνει τίποτα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
δώσει οδηγίες για την ετοιμασία και κατάθεση νομοσχεδίου που να διέπει όλα τα πιο πάνω, καθώς και αν 
προτίθεται να καθορίσει με διάταγμα το ωράριο των ναυαγοσωστών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.005, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει κίνδυνος τα κυπριακά επιτραπέζια βιολογικά σταφύλια να μην 
εξαχθούν, προκαλώντας τεράστιο πρόβλημα στους παραγωγούς.  Παρουσιάζεται, όπως πληροφορήθηκα, 
έντονη αδυναμία για εξαγωγή βιολογικών γεωργικών προϊόντων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και ιδιαίτερα στη 
γερμανική αγορά, εξαιτίας της αλλαγής στα δρομολόγια της ακτοπλοϊκής σύνδεσης με Πειραιά από δύο φορές 
τη βδομάδα σε μία φορά εβδομαδιαίως. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την επίλυση αυτού του πολύ σοβαρού προβλήματος που δημιουργήθηκε με τη μείωση 
του αριθμού των ακτοπλοϊκών δρομολογίων για Πειραιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.006, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο στα 
νοσοκομεία ασθενείς δικαιούνται να ζητήσουν να εξεταστούν και από δεύτερο γιατρό του νοσοκομείου της ίδιας 
ειδικότητας για συγκεκριμένη πάθηση.  Έχουν υποβληθεί παράπονα από ασθενείς για μη ικανοποίηση τέτοιου 
αιτήματος, το οποίο θεωρούν ότι είναι μεταξύ των δικαιωμάτων των ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.007, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποιες ιατρικές 
και ψυχοσυναισθηματικές αξιολογήσεις εφαρμόζονται για την εξακρίβωση της ηλικίας των πιθανών ανήλικων 
ασυνόδευτων ατόμων που εισέρχονται στην επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όταν δεν έχουν τα 
απαραίτητα πιστοποιητικά που καθορίζουν την ηλικία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.008, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα η Κύπρος έχασε ένα μεγάλο καλλιτέχνη, ένα μεγάλο άνθρωπο, το Γιώργο Κοτσώνη.  
∆υστυχώς, ο Γιώργος Κοτσώνης τα τελευταία βασανιστικά χρόνια της ζωής του έμεινε απομονωμένος από την 
κοινωνική ζωή του τόπου λόγω βαριάς ασθένειας.  Γνωρίζω ότι έτυχε, καθώς βρισκόταν εν ζωή, διάφορων 
τιμητικών διακρίσεων.  Όμως έχω την άποψη ότι τώρα που έφυγε από το μάταιο αυτό κόσμο ο Γιώργος 
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Κοτσώνης η πολιτεία οφείλει όχι μόνο να τον τιμήσει επαρκώς, αλλά και να μεριμνήσει όπως το μουσικό του 
έργο διδάσκεται και προβάλλεται σε όλα τα επίπεδα της μουσικής εκπαίδευσης της χώρας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σκοπεύει το 
υπουργείο του να τιμήσει το Γιώργο Κοτσώνη και το έργο του και, αν ναι, με ποιο τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.009, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συχνά οι εκπομπές ηλεκτρομαγνητικών πεδίων από τις κεραίες του 
ραδιοφωνικού σταθμού “BBC World” στα μεσαία κύματα στο Ζύγι ξεπερνούν ή πλησιάζουν τα όρια εκπομπών 
του προτύπου που καθορίζει η ∆ιεθνής Επιτροπή Προστασίας για τη Μη Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP), αλλά 
και άλλων σχετικών προτύπων.  Έχοντας υπόψη ότι ο χώρος που καταλαμβάνουν οι κεραίες του BBC 
βρίσκεται δίπλα από το λιμάνι του Βασιλικού και πιθανόν να προσφέρεται για λιμενική χρήση ή άλλη ανάπτυξη 
συναφή με το ενεργειακό κέντρο, θα ήθελα ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υφίσταται θέμα κατάργησης του σταθμού “BBC World” και παραχώρησης του χώρου ή 
μέρους του χώρου για άλλη ανάπτυξη και, αν ναι, ποια άλλη ανάπτυξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.010, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι λήπτες επιδόματος παθόντων τουρκικής εισβολής ζητούν όπως το 
συγκεκριμένο επίδομα δε λογαριάζεται ως εισόδημα για σκοπούς φορολογίας ή εισοδηματικής στόχευσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το πιο πάνω αίτημα των ληπτών επιδόματος παθόντων τουρκικής εισβολής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.011, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το επόμενο στάδιο της διαδικασίας που αφορά στην ετοιμασία του πλαισίου για 
μη στρατιωτικές αναπτύξεις στις περιοχές των βρετανικών βάσεων μετά τη συμφωνία μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Ηνωμένου Βασιλείου είναι η υποβολή εισηγήσεων από τις τοπικές αρχές.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, δόθηκε περίοδος δώδεκα εβδομάδων για διαβουλεύσεις και ετοιμασία εισηγήσεων από τις 
τοπικές αρχές.  Θεωρώ ότι στη διαδικασία της δημόσιας διαβούλευσης πρέπει να εμπλακούν τόσο οι 
περιβαλλοντικές οργανώσεις όσο και οργανωμένα σύνολα πολιτών και απλοί πολίτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερώσει 
και με ποιους τρόπους το κοινό και περιβαλλοντικές οργανώσεις αναφορικά με την έναρξη της πιο πάνω 
διαβούλευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.012, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε με 
επιστολή του προς το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας τη διεξαγωγή έρευνας αναφορικά με την ανανέωση του 
συμβολαίου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τη νορβηγική εταιρεία PGS αναφορικά με τις σεισμογραφικές 
έρευνες και τη διαχείριση των δεδομένων στην κυπριακή ΑΟΖ, αφού η συμφωνία ανανεώθηκε ένα χρόνο προς 
από τη λήξη της προηγούμενης συμφωνίας και μερικές μόνο μέρες πριν από την αλλαγή της κυβέρνησης.  
Παράλληλα, με τη νέα συμφωνία, αντί όλα τα σεισμογραφικά δεδομένα να περιέλθουν σε πλήρη δικαιοδοσία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως προβλεπόταν με τη λήξη του συμβολαίου, διατηρούνται στη δικαιοδοσία 
της νορβηγικής εταιρείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διεξαχθεί 
έρευνα αναφορικά με την πιο πάνω ανανέωση συμβολαίου και ποια είναι τα πορίσματα της έρευνας αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.013, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
υποστατικά αποθηκών της ΑΗΚ που χρησιμοποιούνται για την αποθήκευση πασσάλων ηλεκτροδότησης στην 
περιοχή του υψώματος Κρασά στη Λάρνακα. 

 Πιο συγκεκριμένα, οι αποθήκες της ΑΗΚ στην περιοχή Κρασά στη Λάρνακα, κοντά στον κυκλικό κόμβο 
Καλού Χωριού, χρησιμοποιούνται για την αποθήκευση πασσάλων ηλεκτροδότησης της ΑΗΚ που προορίζονται 
για τις παγκύπριες ανάγκες της Αρχής.  Οι εν λόγω αποθήκες γειτνιάζουν με την κατοικημένη περιοχή Κρασά, 
με αποτέλεσμα η έντονη δυσοσμία που επικρατεί στην περιοχή να προκαλεί δυσφορία στους κατοίκους.  Η 
δυσοσμία είναι ιδιαίτερα έντονη ειδικά τις πρωινές ώρες και αργά το βράδυ, όταν τα επίπεδα υγρασίας 
ανεβαίνουν, και προέρχεται από την ουσία που είναι εμποτισμένοι οι πάσσαλοι, το κρεόζωτο, το οποίο, όπως 
με πληροφόρησαν, είναι ιδιαίτερα βλαβερό για την υγεία. 
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 Σημειώνεται ότι η αποθήκη αυτή μετακινήθηκε από το Μαρί στην περιοχή κοντά στο ύψωμα Κρασά, 
εντός των δημοτικών ορίων Αραδίππου, όπου έχουν τοποθετηθεί πέραν των 30 000 πασσάλων. 

 Επομένως, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για τα ακόλουθα: 

1. Με ποια κριτήρια έχει επιλεγεί η εν λόγω αποθήκη που γειτνιάζει με κατοικημένη περιοχή; 

2. Γιατί δε χρησιμοποιείται ο ειδικά διαμορφωμένος για αυτό το σκοπό χώρος που έχει η ΑΗΚ στην 
περιοχή του Μαρί και ο οποίος δε βρίσκεται κοντά στην κατοικημένη περιοχή; 

3. Έχει γίνει οποιαδήποτε περιβαλλοντική μελέτη ή μελέτη για τις επιπτώσεις στην υγεία των κατοίκων από 
τις εκπομπές αναθυμιάσεων από τις μεγάλες ποσότητες αποθηκευμένων πασσάλων εμποτισμένων με 
πίσσα και κρεόζωτο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.014, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την παράνομη λειτουργία υπαίθριου μπαρ στην περιοχή Ασπρόκρεμμου-
Πόλης Χρυσοχούς, πλησίον του ξενοδοχείου “Άνασσα”.  Μετά από διερεύνηση των καταγγελιών λουομένων 
και κατοίκων της περιοχής διαπίστωσα ότι οι καταγγελίες αυτές όχι μόνο ευσταθούν, αλλά φαίνεται ότι 
επιπλέον προκαλείται θέμα για την επιβίωση των χελωνών που εναποθέτουν τα αυγά τους στη συγκεκριμένη 
παραλία.  ∆ιερωτώμαι αν η λειτουργία του υπαίθριου μπαρ έχει καταστροφικές συνέπειες για τις χελώνες, 
εξαιτίας του φωτισμού και της ηχορρύπανσης που προκαλείται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να τερματιστεί η λειτουργία του παράνομου μπαρ και να διαφυλαχθεί η 
προστασία των χελωνών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.015, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την προσθήκη άμμου, τη μετακίνηση βράχων και σε 
σχέση με το γεγονός ότι τοποθετήθηκαν ξαπλώστρες και ομπρέλες στην παραλία κάτω από το εστιατόριο του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού στην περιοχή των Λουτρών της Αφροδίτης στην Πάφο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν δοθεί όλες 
οι απαραίτητες άδειες για τις πιο πάνω επεμβάσεις που έγιναν, καθώς επίσης αν έχει ενημερωθεί το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και ποια είναι η θέση του για τις επεμβάσεις αυτές.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για τις εν 
λόγω επεμβάσεις.  Τέλος, παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό όπως αποστείλει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατάλογο των αδειών που δόθηκαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.016, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με το παράνομο κλείσιμο με κάγκελα της παραλίας στην 
περιοχή του Άσπρου Ποταμού στην Πάφο και σε σχέση με το γεγονός ότι τοποθετήθηκαν ξαπλώστρες και 
ομπρέλες από τους ιδιοκτήτες του εστιατορίου “White River”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι πιο 
πάνω καταγγελίες και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για άρση της παρανομίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.017, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που καθυστερεί η αποπεράτωση της αναδόμησης των προσφυγικών πολυκατοικιών στους Αγίους Αναργύρους 
στη Λάρνακα, καθώς και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.018, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις προθέσεις 
του υπουργείου του αναφορικά με το Ανοσολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας. 

 Συγκεκριμένα, μέχρι το Φεβρουάριο του 2014 στο Ανοσολογικό Τμήμα του νοσοκομείου Λάρνακας 
διενεργούνταν εξετάσεις για αυτοάνοσα νοσήματα, ορμόνες, ιούς και παράσιτα.  Από το Μάρτιο με πολιτική 
απόφαση οι εξετάσεις για τα αυτοάνοσα νοσήματα μεταφέρθηκαν στο Ανοσολογικό Τμήμα του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας, ενώ, όπως έχω πληροφορηθεί, και οι εξετάσεις για ορμόνες θα μεταφερθούν στη 
Λευκωσία στο Τμήμα Ραδιοϊσοτόπων και πάλι με πολιτική απόφαση.  Παράλληλα, σύμφωνα με την ενημέρωση 
που έχω, υπάρχει σε συζήτηση και το θέμα μεταφοράς των εξετάσεων των ιών και παρασίτων από το 
νοσοκομείο Λάρνακας στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 
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 Από τα πιο πάνω συνάγεται το συμπέρασμα ότι υπάρχει πρόθεση του Υπουργείου Υγείας να κλείσει το 
Ανοσολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας. 

 Κατόπιν τούτων, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα ακόλουθα: 

1. Γιατί το Υπουργείο Υγείας αποδυναμώνει το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, τη στιγμή που υπάρχει 
απόφαση και υλοποιείται ήδη η επέκταση και αναβάθμισή του, καθώς και η μετατροπή του σε 
πανεπιστημιακό νοσοκομείο; 

2. Έχετε λάβει υπόψη ότι θα παρατηρηθεί καθυστέρηση στα αποτελέσματα εξετάσεων ιδιαίτερα σε 
περιπτώσεις επειγόντων περιστατικών, έκτακτων χειρουργείων και αιμοκαθάρσεων που αυτά τα 
αποτελέσματα απαιτούνται άμεσα; 

3. Έχετε λάβει υπόψη το επιπρόσθετο κόστος μεταφοράς των δειγμάτων (ο εξοπλισμός για την ασφαλή 
μεταφορά και τα καύσιμα), όπως επίσης το κόστος από το διπλό έλεγχο σε περιπτώσεις επειγόντων 
περιστατικών, αφού θα προηγείται στη Λάρνακα εξέταση με τη μέθοδο “Quick test” πριν αποσταλούν τα 
δείγματα στη Λευκωσία; 

4. Στο νοσοκομείο της Λάρνακας στεγάζεται η Γρηγόρειος Κλινική, όπου είναι απαραίτητος ο ιολογικός 
έλεγχος (ηπατίτιδες, AIDS, σύφιλη, τοξόπλασμα κτλ.).  Η προετοιμασία και μεταφορά των δειγμάτων 
εγκυμονεί επιπλέον κινδύνους.  Αυτό το γεγονός δε σας προβληματίζει; 

5. Η μέθοδος της χημειοφωταύγειας που χρησιμοποιείται στο Ανοσολογικό Τμήμα της Λάρνακας 
χρησιμοποιείται και ως επιβεβαιωτική μέθοδος για τα θετικά δείγματα στην ηπατίτιδα Β, σύφιλη και AIDS 
των αιμοδοτών της τράπεζας αίματος.  Άρα λοιπόν, σε περίπτωση που σταματήσει να λειτουργεί το 
Ανοσολογικό Τμήμα του νοσοκομείου Λάρνακας, δεν εγκυμονεί σοβαρούς κινδύνους στη γρήγορη και 
ασφαλή διάθεση αίματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.019, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής 
ερωτήματα: 

1. Η Πάφος διαθέτει το 60% των κυπριακών αμπελώνων, καθώς επίσης 19 περιφερειακές οινοποιίες.  Η 
διάλυση του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων (ΣΑΠ) και η μεταφορά του προσωπικού του σε 
άλλα τμήματα εκτιμώ ότι θα δημιουργήσει σοβαρό πρόβλημα στην εξυπηρέτηση των αμπελουργών και 
των οινοποιών της επαρχίας Πάφου. 

Πώς προτίθεται το υπουργείο να καλύψει το κενό που δημιουργήθηκε, ώστε να συνεχίσει να υπάρχει 
πλήρης κάλυψη των αναγκών και επαρκής εξυπηρέτηση των αμπελουργών και των οινοποιών της 
Πάφου; 

2. Μέχρι τις 15/10/2014 πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία ελέγχου και πληρωμής των ποσών που 
αναλογούν σε κάθε αμπελουργό που συμμετείχε στα μέτρα που προκήρυξε ο ΣΑΠ και κατ’ επέκταση το 
Τμήμα Γεωργίας μετά τη συγχώνευση συνολικού ύψους €4,5 εκατ. 

Μετά τη διάλυση του ΣΑΠ και τη μεταφορά του προσωπικού σε άλλα τμήματα, το Τμήμα Γεωργίας 
(Κλάδος Αμπελουργίας) θα μπορέσει να διεκπεραιώσει έγκαιρα στα χρονικά πλαίσια που τίθενται τον 
έλεγχο και την πληρωμή των ποσών προς τους αμπελουργούς για τα διάφορα μέτρα που προκήρυξε ο 
ΣΑΠ; 

3. Ποια είναι η ακίνητη και ποια η κινητή περιουσία του ΣΑΠ σήμερα και πώς αυτή θα αξιοποιηθεί μετά τη 
διάλυσή του; 

4. Για το χώρο όπου στεγάζεται μέχρι και σήμερα το επαρχιακό γραφείο ΣΑΠ στην Πάφο υπάρχει 
συμβόλαιο ενοικίασης μέχρι το 2016.  Θα διακοπεί ή όχι το συμβόλαιο και, εάν όχι, ποιο το κόστος που 
θα υποστεί το υπουργείο σας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.020, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Τυγχάνουν διερεύνησης οι καταγγελίες που αφορούν στον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου των 
Κυπριακών Αερογραμμών όπως μας ενημέρωσε ο Υπουργός Οικονομικών απαντώντας στις 7 Ιουλίου 2014 
στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.010.03.713, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2014. 

 Έχει περάσει ενάμιση μήνας και, παρ’ όλες τις δεσμεύσεις τόσο του ίδιου του Υπουργού Οικονομικών 
όσο και του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών κ. Χρίστου Πατσαλίδη ότι εντός δύο ημερών θα 
ολοκληρωνότανε η διερεύνηση των σχετικών καταγγελιών, μέχρι σήμερα ουδέν έχει ανακοινωθεί. 
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 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει αμέσως για τα αποτελέσματα της 
διερεύνησης των καταγγελιών εναντίον του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών 
Αερογραμμών. 

 Παράλληλα αναπάντητη παραμένει και η ερώτησή μου με αριθμό 23.06.010.03.765, ημερομηνίας 14 
Ιουλίου 2014, που αφορά καταγγελίες για προσωπικές σχέσεις του προέδρου των Κυπριακών Αερογραμμών 
με ιδιοκτήτες ιδιωτικής εταιρείας που εκτέλεσε χωρίς προσφορές εργασίες προς όφελος των Κυπριακών 
Αερογραμμών και καταγγελίες για την αντιμισθία και τα οδοιπορικά του μέλους του διοικητικού συμβουλίου των 
Κυπριακών Αερογραμμών κ. Γιώργου Καλλή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.021, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο θα διεξαχθεί έρευνα σε σχέση με 
εκείνους τους λειτουργούς του Κτηματολογίου Λεμεσού οι οποίοι υπό την επίβλεψη του κ. Τσολάκη, που ήταν 
τότε διευθυντής του Κτηματολογίου Λεμεσού και σήμερα αναβαθμίστηκε σε αναπληρωτή διευθυντή του 
Κτηματολογίου, προέβησαν στην εκτίμηση του πολυσυζητημένου οικοπέδου που αγόρασε η σύζυγος του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας στην περιοχή “Καλόγηροι” στη Λεμεσό. Το συγκεκριμένο οικόπεδο εκτιμήθηκε 
πολύ πρόσφατα στις €500.000 από λειτουργούς του Κτηματολογίου Λεμεσού, ενώ για σκοπούς φορολόγησης 
ακίνητης ιδιοκτησίας εκτιμήθηκε και πάλι από το Κτηματολόγιο στις €700.000. 

 Τα ερωτήματα που προκύπτουν και πρέπει να απαντηθούν άμεσα είναι τα εξής: 

1. Ο τρόπος με τον οποίο δικαιολογείται το γεγονός ότι λειτουργοί του Κτηματολογίου έχουν κάνει δύο 
διαφορετικές εκτιμήσεις μέσα σε διάστημα λίγων μόνο μηνών. 

2. Κατά πόσο χρησιμοποιούνται σήμερα άλλοι συντελεστές εκτίμησης, προκειμένου το κράτος να 
εισπράττει περισσότερα σε βάρος του πολίτη, συντελεστές οι οποίοι δεν αντικατοπτρίζουν την 
πραγματική αξία των ακινήτων. 

3. Εάν αυτό δε συμβαίνει και θεωρείται ότι οι εκτιμήσεις που έγιναν για τη φορολογία της ακίνητης 
ιδιοκτησίας είναι οι σωστές, τότε προκύπτει μείζον θέμα για δημόσιους λειτουργούς και για όσους 
επόπτευσαν και ενέκριναν, οι οποίοι έδωσαν τις πρώτες εκτιμήσεις με σκοπό να τερματισθεί η δημόσια 
συζήτηση γύρω από το θέμα της αγοράς οικοπέδου της συζύγου του Προέδρου στους Καλογήρους. 

Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ξεκαθαρίσει κατά πόσο θα ζητήσει τη διεξαγωγή 
έρευνας τόσο για τον τότε προϊστάμενο του Κτηματολογίου Λεμεσού, που επόπτευε την εκτίμηση και σήμερα 
αναβαθμίστηκε σε αναπληρωτή διευθυντή του Κτηματολογίου, όσο και για τους άλλους λειτουργούς οι οποίοι 
εμπλέκονται στο θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.022, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Η απάντηση του αναπληρωτή διευθυντή του Κτηματολογίου στα ερωτήματα που έθεσα σε σχέση με 
την εκτίμηση του οικοπέδου του προεδρικού ζεύγους στην περιοχή “Καλόγηροι” από το Κτηματολόγιο 
Λεμεσού, όπως δημοσιεύθηκε από τον αρμόδιο υπουργό στα ΜΜΕ, επιβεβαιώνει το γεγονός ότι για την 
εκτίμηση του συγκεκριμένου οικοπέδου λήφθηκε υπόψιν και η μείωση της αξίας του ακινήτου, ένεκα της δεινής 
οικονομικής κατάστασης στην οποία βρέθηκε ο τόπος λόγω κουρέματος με τις ανάλογες επιπτώσεις και στα 
ακίνητα. 

 Συγκεκριμένα, στην απάντησή του ο αναπληρωτής διευθυντής του Κτηματολογίου αναφέρει:  «Έχει 
διαπιστωθεί ότι υπάρχει μείωση στις αξίες από την 01.01.2013 μέχρι σήμερα.  Συγκεκριμένα, ο δείκτης τιμών 
ακινήτων του RICS παρουσιάζει μείωση των τιμών των ακινήτων πριν και μετά την απόφαση του Eurogroup 
της τάξης του 15% περίπου.»  «Συνεπώς», συνεχίζει, «το γεγονός ότι η εκτίμηση χρονικά ήταν μετά το Μάρτιο 
του 2013 δικαιολογεί τη μείωση 15%.» 

 Τα ερωτήματα παραμένουν και καλείται ο αρμόδιος υπουργός να τα απαντήσει: 

1. Γιατί το Κτηματολόγιο για σκοπούς φορολόγησης ακίνητης ιδιοκτησίας δεν έλαβε υπόψιν για τον κάθε 
πολίτη αυτή τη μείωση του 15%, την οποία παραδέχεται ο αναπληρωτής διευθυντής του Κτηματολογίου, 
ούτως ώστε οι εκτιμήσεις του Κτηματολογίου να πλησιάζουν τις πραγματικές τιμές;  

2. Γιατί οι πολίτες θα πρέπει να καταβάλουν το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας στη βάση των φουσκωμένων 
τιμών που ίσχυαν πριν από το κούρεμα το Γενάρη του 2013; 

3. Από τη στιγμή που ολοκληρώθηκε η επικαιροποίηση, δε θα μπορούσε εύκολα να προσαρμοστούν οι 
αξίες στη βάση των πραγματικών δεδομένων της αγοράς; 

4. Είχαμε την εντύπωση ότι σκοπός της επικαιροποίησης είναι ακριβώς η επικαιροποίηση.  Πώς 
δικαιολογούν την καθήλωση των τιμών στην προ του Eurogroup/κουρέματος εποχή;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.023, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλούμε όπως ενημερώσετε το σώμα για τη συμφωνία συνεργασίας που έχει υπογράψει το 
Υπουργείο Υγείας με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας με σκοπό την αποτελεσματικότερη εφαρμογή του 
Γενικού Σχεδίου Υγείας. 

 Επίσης, παρακαλούμε όπως ενημερώσετε το σώμα για τους λόγους που έχει παραμεριστεί ο 
Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας, με αποτέλεσμα να μη συμμετέχει στις διαδικασίες σχεδιασμού και εφαρμογής 
του Γενικού Σχεδίου Υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.024, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη σε ερώτηση του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη με αρ. 23.06.010.03.650 αναφορικά με την επαναπρόσληψη 
όλων των ωρομίσθιων που εργοδοτούνταν κατά την περσινή χρονιά στο δημόσιο τομέα πληροφορήθηκα ότι 
«Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του (76.256/19.12.2013) ενέκρινε διάφορες ρυθμίσεις κατόπιν 
διαβούλευσης με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΑΣΥ∆Υ, ΟΕΚ∆Υ ΣΕΚ, ΠΑΣΥΕΚ ΠΕΟ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ 
∆ΕΟΚ, στις οποίες περιλήφθηκε μεταξύ άλλων και ρύθμιση για την απασχόληση εποχικού ωρομίσθιου 
προσωπικού για το 2014, με οροφή τα 1656 άτομα.  Ο αριθμός αυτός περιλήφθηκε και εγκρίθηκε στον περί 
Προϋπολογισμού του 2014 Νόμο και εξασφαλίζει τη συνέχιση της απασχόλησης όλων των εποχικών 
ωρομίσθιων αορίστου χρόνου και δεν αναμένεται να δημιουργήσει προβλήματα, δεδομένου ότι κάθε χρόνο 
αριθμός 150-200 ατόμων είτε δεν ενδιαφέρεται για εργοδότηση λόγω εξεύρεσης άλλης εργασίας, είτε έχει 
αφυπηρετήσει κ.λπ...». 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχουν ολοκληρωθεί όλες οι διαδικασίες για την επαναπρόσληψη του εποχικού ωρομίσθιου 
κυβερνητικού προσωπικού; 

2. Πόσα άτομα έχουν τελικά επαναπροσληφθεί; 

3. Πόσα άτομα δεν έχουν ενδιαφερθεί για εργοδότηση; 

4. Σε ποια τμήματα εργοδοτείται το εποχικό ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό;  

5. Ποιος ο αριθμός των ατόμων που έχουν προσληφθεί σε κάθε τμήμα συγκριτικά με τον αριθμό των 
ατόμων που προσλήφθηκαν την περσινή χρονιά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.025, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τη δημιουργία υπαίθριας αποθήκης πασσάλων της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (ΑΗΚ) πλησίον του κυκλικού κόμβου στο Καλό Χωριό Λάρνακας και κοντά σε κατοικημένη περιοχή.  
Έχω διαπιστώσει ότι στη συγκεκριμένη περιοχή υπάρχουν έντονες αναθυμιάσεις από τα χημικά με τα οποία 
είναι καλυμμένοι οι πάσσαλοι της ΑΗΚ, οι οποίες, σε συνδυασμό με τις υψηλές θερμοκρασίες, έχουν αρνητικές 
επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, στην ασφάλεια και στην ποιότητα ζωής των κατοίκων της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την άμεση επίλυση του προβλήματος και για την αποκατάσταση των συνθηκών 
διαβίωσης, της ποιότητας ζωής, της υγείας και της ασφάλειας των πολιτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.026, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τον Ιούλιο του 2008 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε Σχέδιο ∆ράσης για τη Βιώσιμη Κατανάλωση 
και Παραγωγή.  Το σχέδιο στόχο είχε την ενίσχυση των βιομηχανιών των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, δίνοντάς τους την ευκαιρία να επωφεληθούν από καινοτόμες πρακτικές.  Το σχέδιο δράσης είναι 
αναγκαίο, αφού θα δώσει στην πολιτεία μία σειρά προτάσεων που θα συμβάλουν στη βελτίωση των 
περιβαλλοντικών επιδόσεων των προϊόντων, με ταυτόχρονη μείωση του οικολογικού αποτυπώματος και 
αύξηση της ζήτησης για περισσότερα πράσινα αγαθά και τεχνολογίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση έχει 
προχωρήσει με τον καταρτισμό του Εθνικού Σχεδίου για Βιώσιμη Κατανάλωση και Παραγωγή και, εάν όχι, πότε 
αναμένεται να το πράξει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.027, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων σε αρκετές περιπτώσεις μετά το 1974 προχώρησε στην 
κήρυξη αρχαιολογικών περιοχών και μνημείων στις κατεχόμενες περιοχές με την έκδοση σχετικών 
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διαταγμάτων.  Έχω την άποψη ότι θα μπορούσε να εκδοθεί διάταγμα διατήρησης του Πενταδακτύλου ή 
τουλάχιστον της κορυφογραμμής του.  Το θέμα της έκδοσης διατάγματος διατήρησης για περιοχή ειδικού 
ενδιαφέροντος ή χαρακτήρα και φυσικής καλλονής έχει προηγούμενο, αφού τέτοιο διάταγμα εκδόθηκε με την 
Κανονιστική ∆ιοικητική Πράξη 114 του 1989 για περιοχή του δάσους του Ακάμα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο έκδοσης διατάγματος για διατήρηση του Πενταδακτύλου ή τουλάχιστον της κορυφογραμμής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.028, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν πολλές καταγγελίες για παρανομίες που γίνονται εντός της ζώνης 
προστασίας της παραλίας “Καστέλλα” στην περιοχή του Αγίου Τύχωνα στη Λεμεσό.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, αναψυκτήριο που βρίσκεται στην παραλία “Καστέλλα” στην περιοχή του Αγίου Τύχωνα στη 
Λεμεσό επεκτείνεται παράνομα σε διώροφο κτίριο και μετατρέπεται σε εστιατόριο, χωρίς να έχει λάβει τις 
απαραίτητες άδειες και χωρίς να έχει προηγηθεί μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για άρση της παρανομίας και αν προτίθεται να δώσει οδηγίες για κατεδάφιση του εν λόγω 
κτιρίου που κατασκευάζεται εντός της ζώνης προστασίας της παραλίας “Καστέλλα” στην περιοχή Αγίου 
Τύχωνα στη Λεμεσό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.029, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επίτροπος Περιβάλλοντος κατέθεσε την άποψη ότι η τιμολόγηση νερού 
μεγάλων δασυλλίων που συντηρούνται από τοπικές αρχές πρέπει να γίνεται κατά τρόπο που θα ανακουφίζει 
τις τοπικές αρχές, οι οποίες οφείλουν ήδη μεγάλα ποσά στο κράτος για το νερό που χρησιμοποιούν.  Η 
εισήγηση της επιτρόπου είναι όπως η τιμολόγηση του νερού που χρησιμοποιούν οι τοπικές αρχές για το 
πότισμα και τη συντήρηση μεγάλων δασυλλίων είναι στην ίδια τιμή με την τιμή του νερού που χρησιμοποιείται 
για γεωργικούς σκοπούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο, αναφορικά με την τιμολόγηση νερού μεγάλων 
δασυλλίων που συντηρούνται από τοπικές αρχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.030, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με ροή υγρών που προέρχονται από το νοσοκομείο 
Λεμεσού και καταλήγουν σε κανάλι ομβρίων υδάτων (στο δρόμο του νέου νοσοκομείου στο ύψος του γηπέδου 
της Καρμιώτισσας), δημιουργώντας εστίες μόλυνσης με κουνούπια και τρωκτικά.  Όλα τα πιο πάνω 
καταγγέλλονται από πολίτη, ο οποίος κατέληξε στο νοσοκομείο μετά από τσιμπήματα κουνουπιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν δοθεί 
οδηγίες στις αρμόδιες αρχές να λάβουν δείγματα για τη διεξαγωγή των αναγκαίων μικροβιολογικών 
αναλύσεων, για να διαπιστωθεί το μέγεθος της ρύπανσης, αν έχει επισκεφθεί λειτουργός το χώρο, για να 
διαπιστωθεί το μέγεθος του προβλήματος, και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, για να σταματήσει η ρύπανση 
του περιβάλλοντος από τη ροή μολυσμένων νερών που προέρχονται από το νοσοκομείο Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.031, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου της Αγίας Βαρβάρας για επιχορήγηση 
έργου που προτίθεται η κοινότητα να κατασκευάσει.  Το έργο αφορά την κατασκευή χώρου αναψυχής για τους 
ηλικιωμένους και τους νέους του χωριού.  Ο χώρος αναψυχής όπως με πληροφόρησε το κοινοτικό συμβούλιο 
της Αγίας Βαρβάρας θα χρησιμοποιείται τα πρωινά από τους ηλικιωμένους της κοινότητας, ενώ τα απογεύματα 
από τους νέους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
χρηματοδοτήσει το πιο πάνω έργο που προγραμματίζεται να κατασκευαστεί από την κοινότητα της Αγίας 
Βαρβάρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.032, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την αποτυχία της κοινής επιχείρησης της αστυνομίας και του δήμου Πέγειας 
αναφορικά με την κατάσχεση και την απομάκρυνση όλων των αντικειμένων που τοποθετήθηκαν παράνομα 
στην παραλία και στη θάλασσα του Κόλπου των Κοραλλίων.  Σύμφωνα με δημοσιεύματα, υπάλληλοι του 
δήμου Πέγειας αφίχθησαν στην περιοχή του Κόλπου των Κοραλλίων και με τη χρήση γερανοφόρου οχήματος 
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και ρυμουλκού οχήματος προσπάθησαν να προβούν σε κατάσχεση παράνομων αντικειμένων παροχής 
διευκολύνσεων και υπηρεσιών.  Ενώ η επιχείρηση βρισκόταν σε εξέλιξη, σύμφωνα με την αστυνομία, ο 
γραμματέας του δημοτικού συμβουλίου ενημέρωσε τον υπεύθυνο της αστυνομικής δύναμης ότι, κατόπιν 
οδηγιών του δημάρχου Πέγειας, η επιχείρηση κατάσχεσης παράνομων πλωτών μέσων και γενικότερα 
παράνομων αντικειμένων παροχής διευκολύνσεων ακυρώνεται και ότι ο δήμαρχος Πέγειας έδωσε εκ νέου 
οδηγίες όπως το προσωπικό του δήμου περιοριστεί σε κατάσχεση μόνο παράνομων αντικειμένων παροχής 
υπηρεσιών.  Μετά τις οδηγίες του δημάρχου Πέγειας το προσωπικό του δήμου προχώρησε μόνο σε κατάσχεση 
αριθμού παράνομων ομπρελών και κρεβατιών θάλασσας.  Από την πλευρά του ο δήμος Πέγειας αναιρεί τα 
γεγονότα όπως τα περιέγραψε η αστυνομία και θέτει τη δική του εκδοχή αναφέροντας ότι η ρυμούλκηση των 
σκαφών δεν κατέστη δυνατή λόγω πρακτικών δυσκολιών.  Ο δήμος Πέγειας υποστηρίζει ότι ζητήθηκε η 
βοήθεια της λιμενικής αστυνομίας η οποία αρνήθηκε να ρυμουλκήσει τα σκάφη προς τον ανυψωτήρα του 
δρόμου λόγω μη αρμοδιότητάς της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει επιλυθεί το 
πρόβλημα συνεννόησης μεταξύ της αστυνομίας και των υπηρεσιών του δήμου Πέγειας και αν τελικά 
ολοκληρώθηκε η επιχείρηση.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ισχύουν οι ισχυρισμοί της αστυνομίας όπως αναφέρονται πιο πάνω και ποια μέτρα 
προτίθεται να λάβει, για να αρθούν οι παρανομίες στην περιοχή του Κόλπου των Κοραλλίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.033, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι λιγοστοί κάτοικοι του χωριού Μανσούρα στην περιοχή Τηλλυρίας 
αντιμετωπίζουν πολύ σοβαρό πρόβλημα ύδρευσης.  Φαίνεται ότι για κάποιους διαδικαστικούς λόγους και 
τυπικά κωλύματα καθυστερεί η ενίσχυση της υδατοπρομήθειας του χωριού, παρά το γεγονός ότι έχει ήδη 
εντοπιστεί νέα πηγή υδροδότησης.  Σημειώνεται ότι οι λιγοστοί κάτοικοι του χωριού Μανσούρα κρατούν 
ζωντανή μία κοινότητα που καταστράφηκε από τις μάχες του 1964 και παραμένει απομονωμένη σε μία από τις 
πιο δυσπρόσιτες τοποθεσίες του νησιού μας σε επαφή με τον τουρκικό θύλακα των Κοκκίνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του, 
ώστε να αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά και να επιλυθεί το πρόβλημα υδροδότησης των λιγοστών κατοίκων 
του χωριού Μανσούρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.034, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι παγκόσμια, αλλά και στην Κύπρο, γίνεται μεγάλη συζήτηση για τον καθορισμό 
ασφαλών ορίων έκθεσης του κοινού στην ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία.  Στις ανησυχίες των πολιτών οι 
αρμόδιες αρχές απαντούν ότι η Κύπρος έχει υιοθετήσει τα όρια εκπομπής της ∆ιεθνούς Επιτροπής για την 
Προστασία από τις Μη Ιονίζουσες Ακτινοβολίες (ICNIRP).  Όμως, όπως ορθά είχε σημειώσει η Επίτροπος 
∆ιοικήσεως κ. Ηλιάνα Νικολάου στην έκθεσή της το 2004 και σύμφωνα με τη Σύσταση του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου 1999/519/ΕΚ, οι οδηγίες της ICNIRP βασίζονται μόνο σε αποδεδειγμένες επιπτώσεις.  Όπως 
σωστά σημειώνει η κ. Νικολάου «υπό την έννοια αυτή, η σύσταση φαίνεται μάλλον να ανταποκρίνεται στην 
αρχή της πρόληψης παρά στην αρχή της προφύλαξης».  Για το λόγο αυτό πολλές χώρες έχουν θεσπίσει όρια 
προστασίας του κοινού από την ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία πολύ ή σημαντικά πιο κάτω από αυτά που 
συστήνει η ICNIRP.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό, αφού το θέμα φαίνεται να απασχολεί πολλούς πολίτες και να 
δημιουργεί ανησυχίες για τις επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν προτίθεται να εισηγηθεί τον καθορισμό εθνικών ορίων έκθεσης του κοινού στη μη ιονίζουσα ακτινοβολία και 
μάλιστα στα όρια αυτά να συγκρίνονται με τα ασφαλέστερα στον κόσμο και στην Ευρώπη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.035, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.554, αναφορικά με την κατάθεση του 
νομοσχεδίου που ρυθμίζει τη λειτουργία των πρατηρίων πετρελαιοειδών, πληροφορήθηκα ότι ολοκληρώθηκε ο 
νομοτεχνικός έλεγχος του νομοσχεδίου που ετοίμασε το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με τίτλο «Ο περί της Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 2011».  Παράλληλα, 
πληροφορήθηκα ότι, για να είναι δυνατή η εφαρμογή του νόμου, πρέπει ταυτόχρονα, με σχετικό τροποποιητικό 
νομοσχέδιο που θα ετοιμαστεί από το Υπουργείο Εσωτερικών, να καταργηθούν οι πρόνοιες των εν ισχύει περί 
Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμων του 1968 έως 1999 που ρυθμίζουν σήμερα την αδειοδότηση 
της λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών.  Όπως πληροφορήθηκα από την απάντηση του υπουργού, 
τροχοδρομήθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών η ετοιμασία του τροποποιητικού νομοσχεδίου με το οποίο οι 
πρόνοιες των πιο πάνω νόμων θα καταργηθούν. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατατεθούν τα πιο πάνω νομοσχέδια στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.036, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι καθεστώς έχουν 
σήμερα οι λεγόμενοι “δανειστικοί επίτροποι”, ποιοι είναι σήμερα οι δανειστικοί επίτροποι και γιατί τα χρέη των 
κοινοτικών συμβουλίων στους λεγόμενους “δανειστικούς επιτρόπους” πρέπει να πληρωθούν χωρίς καμία 
ελπίδα αναδιάρθρωσης, κατάργησης δηλαδή ή μετατροπής των επιτοκίων, των τόκων υπερημερίας κτλ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.037, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σχεδιάζεται η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου, που θα αντικαταστήσει το 
μέρος της οδικής σύνδεσης των κοινοτήτων Μαθιάτη-Λυθροδόντα με τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Λεμεσού που διέρχεται από το κέντρο της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας.  Όμως, όπως είμαι σε θέση να 
γνωρίζω, η σχεδιαζόμενη όδευση βρίσκεται στο σύνορο της σημερινής οικιστικής ανάπτυξης και της γοργά 
αναπτυσσόμενης κοινότητας της επαρχίας Λευκωσίας.  Η κατασκευή αυτού του δρόμου θα καταστήσει 
δύσκολη και επικίνδυνη την επέκταση της κοινότητας προς τα δυτικά.  Σημειώνεται ότι προς τα 
βόρεια/βορειοανατολικά υπάρχει κρατικό δάσος, στα νότια το εγκαταλελειμμένο μεταλλείο και βιομηχανίες και 
στα ανατολικά ο αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-Λεμεσού.  Συνεπώς, με την κατασκευή αυτού του έργου η Αγία 
Βαρβάρα εγκλωβίζεται σχεδόν από όλες τις πλευρές.  Το κοινοτικό συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας εισηγείται 
όπως ο παρακαμπτήριος της κοινότητας μετακινηθεί δυτικότερα και συνδεθεί με το δρόμο που ενώνει την 
κοινότητα Κοτσιάτη με τον αυτοκινητόδρομο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
πληροφορηθεί για τις ενστάσεις των κατοίκων και της κοινοτικής αρχής Αγίας Βαρβάρας για το οδικό αυτό έργο 
και αν προτίθεται να μελετήσει την εναλλακτική πρόταση του κοινοτικού συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.038, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στη συμφωνία μεταξύ των Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων για το 
άνοιγμα του οδοφράγματος Λιμνίτη-Κάτω Πύργου περιλαμβάνεται όρος για δωρεάν εγκατάσταση δικτύου και 
δωρεάν παροχή ηλεκτρικού ρεύματος από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου στο στρατιωτικό θύλακα των 
Κοκκίνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το κόστος της 
εγκατάστασης δικτύου και της παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στο στρατιωτικό θύλακα των Κοκκίνων το έχει 
αναλάβει η Κυπριακή ∆ημοκρατία και ποιο είναι το κόστος αυτό ανά έτος μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.039, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις ανησυχίες που εκφράζουν οι τοπικές αρχές και τα μέλη της Επιτροπής 
Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων αναφορικά με την κατασκευή της μαρίνας στην Αγία Νάπα από την 
εταιρεία Μ.Μ. Makronisos Marina Ltd.  Όπως πληροφορήθηκα, το έργο προτείνεται να υλοποιηθεί σε μία 
βραχώδη παράκτια λωρίδα στην περιοχή της Αγίας Θέκλας στα δυτικά της Αγίας Νάπας.  Ο χώρος ανάπτυξης 
βρίσκεται εντός της ζώνης ειδικής προστασίας Αγίας Θέκλας-Λιοπετρίου, που θεωρείται σημαντικό σημείο για 
τους μεταναστευτικούς διαδρόμους Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου και τη διαχείμαση ενός αριθμού πουλιών από 
την Κύπρο και την Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικότερα.  Το Ταμείο Θήρας, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 
υποστηρίζει ότι, για να προχωρήσει το συγκεκριμένο έργο, πρέπει να δικαιολογηθεί ότι είναι προς το δημόσιο 
συμφέρον, αφού υπάρχει σοβαρός κίνδυνος να καταστραφεί εντελώς ο πυρήνας των πουλιών στην περιοχή.  
Παράλληλα, από την κατασκευή και λειτουργία του έργου αρνητικές επιπτώσεις θα υπάρχουν και στο θαλάσσιο 
οικοσύστημα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με την αδειοδότηση του πιο πάνω έργου, δεδομένων των ανησυχιών που εκφράζουν τόσο οι 
τοπικές αρχές και τα μέλη της Επιτροπής Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων όσο και το Ταμείο Θήρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.040, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου 
σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.636 αναφορικά με τη διαγραφή των χρεών του κράτους προς το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων πληροφορήθηκα ότι στο Μνημόνιο Συναντίληψης δεν υπάρχει καμία αναφορά για 
διαγραφή του χρέους της κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σύμφωνα με την απάντηση 
της υπουργού, “Η μόνη αναφορά που γίνεται (Παράγρ. 3.1) είναι ότι στην αναλογιστική μελέτη που 
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υποχρεούται να κάνει ο Αναλογιστής μέχρι 31/8/2013, στην οποία θα πρέπει να κάνει προβολή της οικονομικής 
κατάστασης του σχεδίου σε ταμειακή βάση, δεν θα ληφθεί υπόψη η απόδοση των συσσωρευμένων 
πλασματικών αποθεμάτων τα οποία στις 31/3/2013 ανέρχονταν σε €7.413.163.064”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος αυτού 
του χρέους του κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το χρέος αυτό λαμβάνεται υπόψη στις συνολικές υποχρεώσεις 
του κράτους, δηλαδή στο συνολικό χρέος του κράτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.041, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσιεύματα για την κατασκευή τεράστιου τουριστικού έργου που 
περιλαμβάνει ακόμα και την κατασκευή ενός μεγάλου νησιού μέσα στη θάλασσα στην Πάφο.  Σύμφωνα με τα 
δημοσιεύματα, το έργο φέρει την επωνυμία “Eden City”.  Σύμφωνα με τα δημοσιεύματα, η εταιρεία “Atum 
Development” η οποία θα κατασκευάσει το έργο έχει υποβάλει αίτηση για τις σχετικές άδειες.  Το έργο θα έχει 
έκταση 200 εκτάρια και θα αποτελείται από ξενοδοχειακές μονάδας, οικίες, μαρίνα, παραλιακό συγκρότημα με 
εστιατόρια, συγκρότημα διαμερισμάτων, εμπορικό κέντρο και ένα διεθνές πολιτιστικό και συνεδριακό κέντρο.  
Το έργο, σύμφωνα πάντα με τα δημοσιεύματα, αναμένεται να κοστίσει γύρω στα 7 δις ευρώ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν τα πιο 
πάνω δημοσιεύματα, αν όντως έχουν κατατεθεί αιτήσεις για τη χορήγηση αδειών από την εταιρεία “Atum 
Development” για την κατασκευή του πιο πάνω μεγαλεπήβολου έργου και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εξέτασή 
τους.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
επιπτώσεις στο θαλάσσιο περιβάλλον, το περιβάλλον των ακτών και το ευρύτερο κυπριακό περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.042, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τη δέκατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) 
αριθ. 866/2004 του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004, οι αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν τηρούν 
αρχεία για την επιστροφή των Ελληνοκυπρίων στις περιοχές που τελούν υπό τον έλεγχο της κυβέρνησης, ούτε 
για την επιστροφή των Τουρκοκυπρίων στο βόρειο τμήμα της Κύπρου.  Είναι προφανές ότι με αυτό τον τρόπο 
παρουσιάζονται κενά στην πληροφόρηση και στη δημιουργία της ορθής εικόνας για την εξέλιξη της διακίνησης 
μέσω των οδοφραγμάτων, κενά τα οποία ήδη έχει εντοπίσει η πιο πάνω αναφερόμενη έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν τηρεί αρχεία για την επιστροφή των Ελληνοκυπρίων στις περιοχές 
που τελούν υπό τον έλεγχο της κυβέρνησης, ούτε για την επιστροφή των Τουρκοκυπρίων στο βόρειο τμήμα 
της Κύπρου και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να ξεκινήσει να το πράττει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.043, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το σπίτι του πρέσβη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη Μεγάλη Βρετανία είναι 
αξίας 12 εκατομ. στερλινών και βρίσκεται στην περιοχή “Chelsea”, που θεωρείται μία από τις καλύτερες και 
ακριβότερες περιοχές του Λονδίνου.  Το σπίτι σύμφωνα με τις πληροφορίες μου είναι τριώροφο, είναι 
υπερπολυτελέστατο και έχει πρόσφατα με μεγάλο κόστος ανακαινιστεί.  Είναι άποψή μου ότι, σε μία περίοδο 
που ο κυπριακός λαός αγωνίζεται να επιβιώσει οικονομικά, είναι απαράδεκτο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να 
συντηρεί υπερπολυτελέστατα σπίτια σαν αυτό με φόρους και έξοδα που αγγίζουν αρκετά εκατομ. ευρώ κάθε 
χρόνο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που 
δαπανάται ετησίως από την Κυπριακή ∆ημοκρατία για το σπίτι του πρέσβη της ∆ημοκρατίας στο Λονδίνο και 
αν εξετάζεται το ενδεχόμενο πώλησης του συγκεκριμένου σπιτιού και αγοράς σπιτιού χαμηλότερης αξίας, 
ούτως ώστε τα χρήματα που θα ληφθούν να χρησιμοποιηθούν για προώθηση έργων στην Κύπρο για 
εργοδότηση ανέργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.044, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 29 Ιουλίου 2014 μου κοινοποιήθηκε επιστολή που στάλθηκε από το Maritime Institute of Eastern 
Mediterranean και το Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο στον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριο 
∆ημητριάδη, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2014, με θέμα “Ινστιτούτο για τη Θάλασσα - Τάσος Μητσόπουλος”.  
Στην εν λόγω επιστολή αναλύεται η πρόταση για τη δημιουργία “Ινστιτούτου για τη Θάλασσα - Τάσος 
Μητσόπουλος”, στο πνεύμα μίας ολοκληρωμένης προσέγγισης της γαλάζιας ανάπτυξης.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει μελετήσει την 
πρόταση του Maritime Institute of Eastern Mediterranean και του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, αν 
την υιοθετεί και αν προτίθεται να στηρίξει τη δημιουργία “Ινστιτούτου για τη Θάλασσα - Τάσος Μητσόπουλος”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.045, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι πολλά σημεία του οδικού δικτύου, ιδιαίτερα του υπεραστικού, παρουσιάζουν σε 
απαράδεκτο και επικίνδυνο βαθμό φθορές στο οδόστρωμα.  Εξ όσων γνωρίζω, οι φθορές στην επιφάνεια του 
οδοστρώματος αποτελούν συχνά την αιτία για οδικά ατυχήματα και δυστυχήματα.  Συγκεκριμένα, η κατάσταση 
της επιφάνειας του οδοστρώματος, παραδείγματος χάριν, στον αυτοκινητόδρομο μεταξύ των ανισόπεδων 
κόμβων στη Λεμεσό χρήζει ιδιαίτερης σημασίας.  Πιστεύω ότι ιδιαίτερα το μέρος αυτό του οδικού δικτύου, που 
δέχεται βαριά κυκλοφορία και χρησιμοποιείται από χιλιάδες αυτοκίνητα καθημερινά, πρέπει να διορθωθεί 
αμέσως. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει επίγνωση του 
μεγέθους του προβλήματος, αν έγινε καταγραφή των επικίνδυνων σημείων και αν υπάρχει σχεδιασμός για 
άμεση επιδιόρθωση του οδοστρώματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.046, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου 
Κουγιάλη σε ερώτησή μου με αριθμό 23.06.010.03.492 αναφορικά με τα μέτρα που έχουν λάβει οι κυπριακές 
αρχές, προκειμένου να αντιμετωπιστεί η ανεξέλεγκτη βόσκηση στη χερσόνησο του Ακάμα, πληροφορήθηκα ότι 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία ενημέρωσε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 11 Οκτωβρίου 2013 για την εκτίμηση της 
κατάστασης της υπερβόσκησης στον Ακάμα και τα μέτρα που λαμβάνονται, αλλά και τα μέτρα που θα ληφθούν 
για την αντιμετώπιση του φαινομένου.  Η Επιτροπή, σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, αποδέχτηκε 
την απάντηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ανέμενε ενημέρωση σχετικά με τα επιπλέον μέτρα που θα 
λαμβάνονταν την τρέχουσα χρονιά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την αντιμετώπιση της κατάστασης που προκαλείται εξαιτίας της ανεξέλεγκτης βόσκησης στον 
Ακάμα και να καταθέσει στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος την πληροφόρηση που 
στάλθηκε προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.047, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Εσωτερικών έχει δώσει οδηγίες, ώστε να αρθούν άμεσα οι 
παρανομίες που έγιναν σε παραλία σε ζώνη προστασίας στα διοικητικά όρια της κοινότητας Αργάκας.  Η 
τοπική αρχή προχώρησε αυθαίρετα και παράνομα στην κατασκευή έργων στην παραλία της Αργάκας, χωρίς τη 
λήψη των απαραίτητων αδειών από το Τμήμα Περιβάλλοντος και την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.  Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, η παραλία ισοπεδώθηκε από μπουλντόζες που κατέστρεψαν στο πέρασμά τους τους 
αμμόλοφους με ειδική βλάστηση, έγινε μεταφορά αμμοχάλικων και χωμάτων, έγιναν φυτεύσεις με φοινικιές, 
ελιές και άλλα δέντρα, τοποθετήθηκαν κιγκλιδώματα στο ύψος του δρόμου και εργαλεία αυτόματου ποτίσματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
αρθεί οι παρανομίες, καθώς επίσης αν έχουν ληφθεί οποιαδήποτε μέτρα εναντίον της κοινοτικής αρχής της 
Αργάκας για τις παρανομίες αυτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.048, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου θα εγκαταστήσει “έξυπνους” μετρητές (smart 
meters) σε σπίτια, χώρους κατασκευής οικοδομών και αλλού για τη μέτρηση της κατανάλωσης ηλεκτρισμού.  
Σύμφωνα με κάποιους επιστήμονες, οι μετρητές αυτοί εκπέμπουν βλαβερή ακτινοβολία υψηλών συχνοτήτων.  
Η ένταση της ακτινοβολίας που θα στέλνουν οι μετρητές αυτοί ξεπερνά το όριο επικινδυνότητας που είναι 
αποδεκτό από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις και έχει καθοριστεί στα 1 000 μικροβάτ ανά τετραγωνικό μέτρο 
(1 000 μW/m2).  Να υπενθυμίσω ότι η ακτινοβολία και τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία είναι από τις κύριες αιτίες για 
τη μεγάλη αύξηση του αριθμού των περιστατικών καρκίνου στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η 
πληροφόρηση ότι οι “έξυπνοι” μετρητές εκπέμπουν βλαβερή ακτινοβολία υψηλών συχνοτήτων και ποια είναι τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει η κυβέρνηση για προστασία της δημόσιας υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.049, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Κρατικό Χημείο συμμετείχε ενεργά στην υλοποίηση δράσεων στα πλαίσια 
του Ευρωπαϊκού Σχεδίου ∆ράσης για το Περιβάλλον και την Υγεία, που αφορούσαν στην ανάπτυξη 
εναρμονισμένου προγράμματος βιοπαρακολούθησης του ανθρώπου στην Ευρώπη. Το Κρατικό Χημείο 
συμμετείχε σε δύο έργα, το COPHES και το DEMOCOPHES, που αφορούσαν στην ανάπτυξη κοινής 
μεθοδολογίας για τη βιοπαρακολούθηση. Τα εν λόγω προγράμματα ολοκληρώθηκαν το 2013. Τα ευρήματα 
που προέκυψαν κατέδειξαν ότι οι Κύπριοι είναι εκτεθειμένοι στο παθητικό κάπνισμα.  Το στοιχείο που προκαλεί 
προβληματισμό είναι ότι οι γονείς του μεγαλύτερου αριθμού παιδιών που έλαβαν μέρος στο πρόγραμμα δεν 
είναι καπνιστές, πράγμα που σημαίνει ότι εκτίθενται στο παθητικό κάπνισμα εκτός σπιτιού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την προστασία των πολιτών και κυρίως των παιδιών από το παθητικό κάπνισμα, 
καθώς επίσης και τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για την καλύτερη εφαρμογή της νομοθεσίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.050, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας 
Αιμιλιανίδου σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.477 αναφορικά με την τροποποίηση της νομοθεσίας περί 
Ατόμων με Αναπηρίες, έτσι ώστε μπλε κάρτα στάθμευσης να δικαιούνται και άτομα με αναπηρία τα οποία δεν 
έχουν στην κατοχή τους αναπηρικό όχημα, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω του αρμόδιου Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, έχει 
ετοιμάσει τροποποιητικό νομοσχέδιο το οποίο στοχεύει κυρίως στη διεύρυνση του ορισμού του δικαιούχου 
δελτίου στάθμευσης. Το νομοσχέδιο, όπως πληροφορήθηκα, ετύγχανε νομοτεχνικής επεξεργασίας από τη 
Νομική Υπηρεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
ο νομοτεχνικός έλεγχος του εν λόγω νομοσχεδίου και πότε αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.051, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου 
Κουγιάλη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.035 αναφορικά με την κατασκευή του βιολογικού σταθμού στην 
κοινότητα Αρακαπά πληροφορήθηκα ότι το εκτιμώμενο κόστος για κατασκευή του εν λόγω σταθμού 
επεξεργασίας λυμάτων ανέρχεται στις €300.000. Ωστόσο, όπως με πληροφορούσε στην απάντησή του ο 
υπουργός, λόγω των περικοπών στον κρατικό προϋπολογισμό εξαιτίας της οικονομικής κρίσης δεν είναι εφικτή 
η άμεση εκτέλεση όλων των αποχετευτικών έργων στις αγροτικές κοινότητες με πληθυσμό μικρότερο των 2 
000 ατόμων. Παράλληλα, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με διαβεβαίωνε στην 
απάντησή του ότι θα καταβάλλονταν προσπάθειες για εξεύρεση εξοικονομήσεων από τον προϋπολογισμό του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για το 2014, προκειμένου να καταστεί δυνατή η κατασκευή του εν λόγω 
σταθμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εξευρεθεί 
εξοικονομήσεις από τον προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για το 2014, προκειμένου να 
καταστεί δυνατή η κατασκευή του εν λόγω σταθμού, και πότε αναμένεται να ξεκινήσει η κατασκευή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.052, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε κλειστή συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων στις 3 Οκτωβρίου 
2013 εξετάστηκε το θέμα με τίτλο “Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και 
τρόποι αντιμετώπισής τους”.  Ο τέως υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων Τάσος Μητσόπουλος, αναφερόμενος 
στο σύστημα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας LEFCO, ανέφερε ότι θα διερευνηθούν οι ποινικές ευθύνες που 
πιθανόν προκύπτουν, αφού το σύστημα δέκα χρόνια μετά την εκκίνηση της διαδικασίας αγοράς και 
εγκατάστασής του εξακολουθεί να μην ανταποκρίνεται.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η διερεύνηση των ποινικών ευθυνών και ποια τα αποτελέσματα της διερεύνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.053, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου σε ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.02.109 αναφορικά με το παλιό γεφύρι στο ρυάκι “Ξυλούρικος”, που βρίσκεται στην περιοχή Άγιος 
Μάμας-Ζωοπηγή-Πελένδρι, τα προβλήματα που δημιουργεί το νεότερο γεφύρι που κτίστηκε δίπλα του και τις 
ενέργειες που έγιναν, προκειμένου να κτιστεί νέο γεφύρι σε μεγαλύτερη απόσταση, πληροφορήθηκα ότι η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού προχώρησε στην ετοιμασία έκθεσης προκαταρκτικής εκτίμησης επιπτώσεων στο 
περιβάλλον για την κατασκευή του νέου γεφυριού, την οποία διαβίβασε στο Τμήμα Περιβάλλοντος, το οποίο και 
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έκρινε αναγκαίο να εξασφαλισθούν οι απόψεις του Ταμείου Θήρας ως διαχειριστικής αρχής της περιοχής για το 
κατά πόσο το έργο θα επηρεάσει το καθεστώς διατήρησης του οικοτόπου και των ειδών. Όπως με ενημέρωσε 
στην απάντησή του ο υπουργός, λειτουργοί του Ταμείου Θήρας θα πραγματοποιούσαν σε συνεννόηση με την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού επιτόπια επίσκεψη πριν από τη λήψη οποιασδήποτε απόφασης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
πραγματοποιηθεί επιτόπια επίσκεψη λειτουργών του Ταμείου Θήρας και ποιες είναι οι απόψεις του Ταμείου 
Θήρας αναφορικά με την κατασκευή του νέου γεφυριού. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν εγκριθεί τα απαραίτητα κονδύλια για την κατασκευή του 
εν λόγω γεφυριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.054, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι όσον αφορά στην 
ενημέρωση του μητρώου με όλα τα απαραίτητα στοιχεία για τις αποστολές ασθενών στο εξωτερικό 
παρουσιάζονται αδυναμίες λόγω: 

1. της σημαντικής καθυστέρησης που παρατηρείται στην ενημέρωσή του με τις δαπάνες που διενεργούνται 
για κάθε επιδοτούμενο ασθενή,  

2. της μη παροχής πληροφόρησης αναφορικά με τις ημερομηνίες από τις οποίες εκκρεμούν οι 
καθυστερήσεις,  

3. της μη ύπαρξης πεδίων στο μηχανογραφημένο σύστημα τα οποία να ενημερώνονται στις περιπτώσεις 
μείωσης της οικονομικής επιβάρυνσης των ασθενών, στις περιπτώσεις για τις οποίες το κόστος 
θεραπείας είναι μικρότερο από την οικονομική επιβάρυνση, καθώς και σε περιπτώσεις απαλλαγής της 
οικονομικής επιβάρυνσης, με αποτέλεσμα στις περιπτώσεις αυτές να τροποποιείται η αρχική οικονομική 
επιβάρυνση και να μην παρέχεται ολοκληρωμένη πληροφόρηση και  

4. της μη ύπαρξης καθορισμένης γραπτής πολιτικής αναφορικά με την παραχώρηση δικαιωμάτων 
πρόσβασης στο σύστημα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την εξάλειψη των πιο πάνω αδυναμιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.055, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι δε λαμβάνονταν 
επαρκή μέτρα για ανάκτηση των καθυστερημένων οφειλών από επιδοτούμενους ασθενείς που στάλθηκαν για 
θεραπεία στο εξωτερικό. Στην έκθεσή του ο Γενικός Ελεγκτής εξέφρασε την ανησυχία του ότι, λόγω της 
καθυστέρησης στη λήψη μέτρων, μεγάλο μέρος των οφειλομένων δε θα καθίστατο δυνατό να εισπραχθεί.  
Συγκεκριμένα, όπως αναφέρεται στην έκθεση, περιπτώσεις ασθενών που έτυχαν θεραπείας τα έτη 1998-2001 
δεν είχαν ειδοποιηθεί για τις οφειλές τους. Σε κάποιες άλλες περιπτώσεις δεν είχαν σταλεί για αρκετό καιρό 
υπενθυμητικές επιστολές σε ασθενείς, ενώ κατά τα τελευταία χρόνια δεν προωθούνταν στη Νομική Υπηρεσία 
καθυστερημένες οφειλές για καταχώριση αγωγών.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιο το ύψος του 
ποσού των καθυστερημένων εσόδων από επιδοτούμενους ασθενείς που στάλθηκαν για θεραπεία στο 
εξωτερικό, ποιο υπολογίζεται να είναι το ποσό που είναι εισπρακτέο και ποια μέτρα λαμβάνονται για την 
ανάκτηση των καθυστερημένων οφειλών από ασθενείς που στάλθηκαν για θεραπεία στο εξωτερικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.056, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι όσον αφορά την 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη κυβερνητικών υπαλλήλων που εργάζονται στο εξωτερικό ο έλεγχος που 
διενεργεί το Υπουργείο Υγείας στις δαπάνες που διενεργούνται, μετά τη χρέωσή τους από το Υπουργείο 
Εξωτερικών ή το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στο σχετικό κονδύλι, 
περιορίζεται μόνο σε αριθμητικό έλεγχο, χωρίς να διεξάγεται οποιοσδήποτε ουσιαστικός έλεγχος. Στην έκθεσή 
του ο Γενικός Ελεγκτής αναφέρει ότι το υπουργείο, για να ήταν σε θέση να διεξάγει τους εν λόγω ελέγχους, θα 
έπρεπε να διαθέτει την απαιτούμενη πληροφόρηση για το εν λόγω προσωπικό (ονομαστικούς καταλόγους), 
καθώς και επίσημη μετάφραση του κάθε τιμολογίου ή ιατρικής έκθεσης. Παρ’ όλον ότι σε απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 19 Ιουνίου 1980 αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι οι υπάλληλοι και οι εξαρτώμενοί 
τους θα δικαιούνται ιατροφαρμακευτική περίθαλψη σε ιατρικά κέντρα που θα προκαθορίζονται από τον 
Υπουργό Υγείας, μετά από σύσταση του αρχηγού της οικείας διπλωματικής αποστολής και του Υπουργού 
Εξωτερικών, μέχρι σήμερα δεν έχει ετοιμαστεί τέτοιος κατάλογος, με αποτέλεσμα το υπουργείο να μην είναι σε 
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θέση να διεξάγει οποιοδήποτε ουσιαστικό έλεγχο αναφορικά με τα ιατρικά κέντρα στα οποία οι υπάλληλοι 
τυγχάνουν περίθαλψης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί 
κατάλογος ιατρικών κέντρων στο εξωτερικό όπου οι υπάλληλοι και οι εξαρτώμενοί τους θα δικαιούνται 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.057, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη εμπιστευτική απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
σε ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία με αρ. 23.06.010.03.063, 
αναφορικά με οφειλόμενα προς το κράτος καθυστερημένα μισθώματα στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου 
από επιχειρήσεις που βρίσκονται σε δασική γη, πληροφορηθήκαμε για τις ξενοδοχειακές μονάδες, τις 
λεπτομέρειες της οφειλής τους, τα οφειλόμενα ποσά, καθώς και τις ενέργειες του Τμήματος ∆ασών για την 
είσπραξη των οφειλομένων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ποσά που το 
κράτος εισέπραξε από τις ξενοδοχειακές μονάδες στις οποίες γίνεται αναφορά στην εμπιστευτική απάντηση του 
υπουργού. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να εισπράξει τα οφειλόμενα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.058, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 η Ελεγκτική Υπηρεσία εισηγείται 
αναφορικά με τη στέγαση του Υπουργείου Υγείας και των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας όπως, δεδομένων των σημαντικών ποσών που καταβάλλονται σε ενοίκια, ενώ το κτιριακό συγκρότημα 
“Γιώρκειο” παρουσιάζει προβλήματα, το υπουργείο εξετάσει το ενδεχόμενο εξεύρεσης άλλης στέγης είτε με την 
ενοικίαση άλλου κτιρίου είτε με την απόκτηση ιδιόκτητων κτιρίων, ειδικά εφόσον πρόκειται για μόνιμη ανάγκη.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο υλοποίησης της εισήγησης της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για εξεύρεση άλλης στέγης ή σε αντίθετη 
περίπτωση αν εξετάζεται το ενδεχόμενο περαιτέρω μείωσης του ενοικίου στο κτιριακό συγκρότημα “Γιώρκειο”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.059, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 γίνεται αναφορά στις αδυναμίες 
του συστήματος ελέγχου της υπερωριακής αποζημίωσης του ιατρικού προσωπικού.  Συγκεκριμένα, όπως 
αναφέρεται στην έκθεση, το σύστημα ελέγχου της υπερωριακής αποζημίωσης παρουσιάζει σοβαρές αδυναμίες 
και κενά, με αποτέλεσμα η υπερωριακή αποζημίωση που καταβάλλεται να μην είναι δυνατό να τεκμηριώνεται 
σε όλες τις περιπτώσεις, παρέχοντας την ευχέρεια για εκμετάλλευση. Συναφώς, αναφέρεται ότι το σύστημα δε 
διασφαλίζει την επιβεβαίωση της ανάγκης για υπερωριακή απασχόληση του ιατρικού προσωπικού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται, ούτως ώστε να τεκμηριώνεται η ανάγκη και να αξιοποιείται παραγωγικά η υπερωριακή 
απασχόληση του ιατρικού προσωπικού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.060, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά Νικολάου σε 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.716, αναφορικά με την αξιολόγηση των πτητικών μέσων πυρόσβεσης, 
καθώς επίσης και την πιθανότητα ενίσχυσης των πτητικών μέσων, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως θα συγκαλούσε σύσκεψη μεταξύ των Υπουργείων Συγκοινωνιών και 
Έργων, Οικονομικών, Εσωτερικών, Άμυνας και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στις 27 
Νοεμβρίου 2013, με θέμα συζήτησης τις ανάγκες της ∆ημοκρατίας σε πτητικά μέσα. Μεταξύ των θεμάτων που 
θα εξετάζονταν σε αυτή τη σύσκεψη θα ήταν και η επικαιροποίηση/αξιολόγηση των πυροσβεστικών 
δυνατοτήτων των υφιστάμενων πτητικών μέσων της ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις αποφάσεις 
που έχουν ληφθεί στην εν λόγω σύσκεψη, καθώς επίσης και για τα μέτρα που λήφθηκαν για την υλοποίηση 
των αποφάσεων αυτών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.061, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι, όσον αφορά τη 
σύναψη συμφωνιών με ιατρικά κέντρα στην Κύπρο, έχουν ήδη συναφθεί αρκετές συμβάσεις, ωστόσο κατά το 
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2012 συνεχίστηκε η παραπομπή ασθενών σε συγκεκριμένα ιδιωτικά ιατρικά κέντρα χωρίς να συνομολογηθούν 
συμβάσεις. Στην έκθεσή του ο Γενικός Ελεγκτής αναφέρει επίσης ότι υπήρχαν περιπτώσεις όπου, ενώ η ισχύς 
συγκεκριμένων συμβάσεων είχε λήξει, δε συνομολογήθηκαν έγκαιρα καινούριες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα ιδιωτικά 
κέντρα στα οποία παραπέμφθηκαν ασθενείς χωρίς να έχουν συνομολογηθεί συμβάσεις, σε ποιες περιπτώσεις 
στάλθηκαν ασθενείς στα κέντρα αυτά και ποιοι είναι οι λόγοι που επιλέχθηκαν να σταλούν σε ιατρικά κέντρα με 
τα οποία δεν είχαν συνομολογηθεί συμβάσεις. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ποσά που κλήθηκε το κράτος να πληρώσει στις περιπτώσεις αυτές και αν 
εξακολουθεί να παρατηρείται το φαινόμενο αποστολής ασθενών σε ιδιωτικά κέντρα με τα οποία το κράτος δεν 
έχει συνομολογήσει συμβάσεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.062, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι, στα πλαίσια των 
προσπαθειών που καταβάλλονται για εξοικονόμηση ενέργειας στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, η διεύθυνση 
του νοσοκομείου, σε συνεργασία με την Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, προχώρησε στη μελέτη διάφορων μέτρων εξοικονόμησης ενέργειας. Ορισμένες 
από τις προτάσεις, όπως η αγορά και η εγκατάσταση ειδικής αυτόματης ηλεκτροβαλβίδας, για να ελέγχεται η 
παροχή ατμού κατά τις μη εργάσιμες ώρες του πλυντηρίου, και η τοποθέτηση μόνωσης στις βαλβίδες του 
συστήματος ατμού, έχουν υλοποιηθεί. Ωστόσο, άλλα μέτρα, όπως η τοποθέτηση ηλιακών πλαισίων στο χώρο 
μεταξύ του πλυντηρίου και του νεκροτομείου του νοσοκομείου και η εκμετάλλευση του παραγόμενου νερού 
από το βιολογικό σταθμό του νοσοκομείου στα πλαίσια παροχής ηλιακής ψύξης, δεν έχουν ακόμη 
ολοκληρωθεί. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
τροχοδρομηθεί η υλοποίηση των μέτρων όπως αναφέρονται πιο πάνω και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο λήψης 
δραστικότερων μέτρων σε συνεργασία με την Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού για επίτευξη της μέγιστης εξοικονόμησης ενέργειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.063, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι λειτουργοί του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας πραγματοποίησαν επιθεώρηση στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας στις 22 
∆εκεμβρίου 2011 κατά τη διάρκεια της οποίας παρατηρήθηκαν παραβάσεις της νομοθεσίας που ρυθμίζει τα 
θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία, για τις οποίες έγιναν σχετικές εισηγήσεις. Ορισμένες από τις 
παραβάσεις, οι οποίες είχαν εντοπιστεί και σε προηγούμενες επιθεωρήσεις, αφορούν τη μη γραπτή εκτίμηση 
των κινδύνων και τη μη εφαρμογή κατάλληλου συστήματος ασφάλειας και υγείας για τη διαχείριση των 
κινδύνων στο χώρο του νοσοκομείου, καθώς και τη μη ολοκλήρωση της ετοιμασίας σχεδίου δράσης σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης, όπως η εκδήλωση πυρκαγιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η γραπτή εκτίμηση των κινδύνων, αν έχει εφαρμοστεί κατάλληλο σύστημα ασφάλειας και υγείας για τη 
διαχείριση των κινδύνων στο χώρο του νοσοκομείου, καθώς και αν έχει ολοκληρωθεί το σχέδιο δράσης σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.064, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι στο Επεμβατικό 
Καρδιολογικό Εργαστήριο εντοπίστηκαν ποσότητες ληγμένων αναλωσίμων, ωστόσο εκκρεμούσε ο 
υπολογισμός της αξίας τους. Όπως αναφέρεται στην έκθεση, στο ίδιο εργαστήριο είχαν εντοπιστεί και 
παλαιότερα μεγάλες ποσότητες ληγμένων αναλωσίμων, η αξία των οποίων ανερχόταν σε €0,7 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπολογιστεί η 
αξία των ληγμένων αναλωσίμων που εντοπίστηκαν στο Επεμβατικό Καρδιολογικό Εργαστήριο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.065, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι ο χρόνος 
αναμονής ασθενών για χειρουργικές επεμβάσεις και άλλες ιατρικές εξετάσεις, σύμφωνα με στοιχεία που 
τηρούνται στα νοσοκομεία, είναι ιδιαίτερα μεγάλος. Όπως αναφέρεται στην έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, για συγκεκριμένες χειρουργικές επεμβάσεις, κυρίως ορθοπεδικές και αρθροπλαστικής γόνατος 
και ισχίου, η αναμονή είναι μερικά χρόνια, ενώ για εξέταση στα εξωτερικά ιατρεία από ιατρούς ειδικοτήτων 
όπως π.χ. γαστρεντερολογίας, καρδιολογίας και οφθαλμολογίας απαιτείται χρόνος αρκετών μηνών. Αρκετοί 
μήνες αναμονής απαιτούνται και για τη διενέργεια ηλεκτρομυογραφήματος και για εξέταση οστεοπόρωσης. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για τη μείωση του μεγάλου χρόνου αναμονής των ασθενών για χειρουργικές επεμβάσεις και άλλες 
ιατρικές εξετάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.066, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2012 αναφέρεται ότι, κατόπιν 
καταγγελίας του τέως διευθυντή της Χειρουργικής Κλινικής του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού ότι δύο ιατρικοί 
λειτουργοί ενδεχομένως να διενεργούσαν υπερωριακά ιατρικές επεμβάσεις και άλλου είδους ιατρικές πράξεις 
για περιστατικά που δεν ήταν επείγουσας φύσεως, διεκδικώντας υπερωριακή αποζημίωση, ο τέως γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Υγείας διέταξε διοικητική έρευνα για εξέταση της καταγγελίας. Από τα πορίσματα 
της έρευνας διαφάνηκε ότι ενδεχομένως οι ιατρικοί λειτουργοί να διενεργούσαν υπερωριακά διάφορες ιατρικές 
πράξεις που πιθανόν να μην ήταν επείγουσας φύσης, διεκδικώντας υπερωριακή αποζημίωση. Με βάση το 
πόρισμα της έρευνας (Ιούλιος 2011) διορίστηκε στις 18 Οκτωβρίου 2011 από το Υπουργικό Συμβούλιο 
ερευνών λειτουργός για διερεύνηση του ενδεχόμενου διάπραξης πειθαρχικών παραπτωμάτων από τους εν 
λόγω ιατρικούς λειτουργούς. Κατόπιν εισήγησης της ερευνώσας λειτουργού για διακοπή ή αναστολή της 
έρευνας, για το λόγο ότι το θέμα που καλείτο να ερευνήσει δεν αφορούσε μια πειθαρχική παρατυπία ενός ή δύο 
ιατρών αλλά γενικότερα το σύστημα διαχείρισης των υπερωριών, το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, 
ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2012, αποφάσισε τη διακοπή της έρευνας και τη διεξαγωγή εκ νέου διοικητικής 
έρευνας για εξέταση γενικά του τρόπου διαχείρισης των υπερωριών των ιατρικών λειτουργών του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τελικά 
διερευνήθηκε η πιο πάνω καταγγελία του τέως διευθυντή της Χειρουργικής Κλινικής του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού εναντίον των δύο ιατρικών λειτουργών και, σε αντίθετη περίπτωση, αν ο υπουργός προτίθεται να 
διερευνήσει την καταγγελία, διορίζοντας εκ νέου ερευνόντα λειτουργό, για να διερευνήσει τη διάπραξη 
πειθαρχικών παραπτωμάτων από τους εν λόγω ιατρικούς λειτουργούς. Τέλος παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι δύο ιατρικοί λειτουργοί εναντίον των οποίων υπήρξε 
καταγγελία εξακολουθούν να εργοδοτούνται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία χωρίς να τους έχει επιβληθεί 
οποιαδήποτε ποινή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.067, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 
2014, με θέμα “Πώληση άγριων ζώων ως κατοικιδίων στο Melios Zoo Park” πληροφορήθηκα ότι η Υπηρεσία 
Θήρας και Πανίδας επεξεργάζεται νέους κανονισμούς με σκοπό τη ρύθμιση της κατοχής εκτρεφόμενων ειδών 
άγριας πανίδας, ώστε να αντιμετωπιστεί μεταξύ άλλων και το φαινόμενο κατοχής άγριων ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία των εν λόγω κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.068, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 12 του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος Καπνίσματος) Νόμου του 2002, 
απαγορεύεται το κάπνισμα μέσα σε αυτοκίνητο, όταν σε αυτό επιβαίνει άτομο κάτω των δεκαέξι ετών. Όποιος 
παραβαίνει τη συγκεκριμένη πρόνοια είναι ένοχος αδικήματος και σε περίπτωση καταδίκης του υπόκειται σε 
πρόστιμο που δεν υπερβαίνει τις χίλιες λίρες ή σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες ή και στις δύο 
ποινές μαζί.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έχουν γίνει από το 2009 μέχρι σήμερα και για τις ποινές που επιβλήθηκαν στους 
παρανομούντες ανά έτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.069, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το τεράστιο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Κυβίδων αναφορικά με 
την εκκόλαψη εκατοντάδων κουνουπιών στις τέσσερις δεξαμενές όπου καταλήγουν τα λύματα της κοινότητας, 
ενώ μεγάλοι είναι οι κίνδυνοι της ρύπανσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το μέγεθος του 
προβλήματος και τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αρθεί η ρύπανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.070, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Μου έχει κοινοποιηθεί η επιστολή του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 
2014, προς τον Υπουργό Εσωτερικών αναφορικά με τη Μονάδα Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης 
Απορριμμάτων (ΟΕ∆Α) των επαρχιών Λάρνακας και Αμμοχώστου (περιοχή Κόσης). Στην επιστολή του ο 
Γενικός Ελεγκτής εισηγείται την κοινοποίηση του μέτρου, δηλαδή της σύμβασης, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
για έλεγχο της συμβατότητάς του με το κοινοτικό δίκαιο για τις κρατικές ενισχύσεις. Παράλληλα, ο Γενικός 
Ελεγκτής αναφέρει ότι, εφόσον ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων έχει εξουσία να διατάξει την άρση 
της παρανομίας ή/και την επιστροφή οποιουδήποτε ποσού έχει ληφθεί κατά παράβαση σχετικού νόμου, άποψη 
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι ότι το Υπουργείο Εσωτερικών πρέπει να ζητήσει καθοδήγηση από τον Έφορο 
κατά πόσο είναι νόμιμο ή/και νομικά επιβεβλημένο να μειώσει μονομερώς την τιμή επεξεργασίας των 
αποβλήτων που καταβάλλεται στον ανάδοχο, μέχρις ότου η σύμβαση εξεταστεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υιοθετήσει την 
άποψη της Ελεγκτικής Υπηρεσίας να ζητήσει καθοδήγηση από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και αν τελικά προχώρησε σε μονομερή μείωση της τιμής επεξεργασίας των 
αποβλήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.071, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του πρώην Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος        
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.011, αναφορικά με τον τερματισμό της 
λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου Κύπρου, πληροφορήθηκα ότι δεν είχε ληφθεί οριστική απόφαση για 
τερματισμό της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου στον Πρόδρομο. Αυτό που είχε αποφασιστεί ήταν η μελέτη 
ένταξης στο ΤΕΠΑΚ του εκπαιδευτικού αντικειμένου της δασοπονίας, που διδάσκεται στο κολέγιο. 

 Παράλληλα, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα ∆ασών θα άρχιζε την ετοιμασία μελέτης και θα κατέγραφε τις 
αρνητικές επιπτώσεις από το ενδεχόμενο τερματισμού της λειτουργίας του ∆ασικού Κολεγίου και θα διατύπωνε 
εισηγήσεις για χρήση της υποδομής που υπάρχει για εκπαιδευτικούς σκοπούς, με πολύ πιο οικονομικό τρόπο, 
ώστε να αμβλύνονταν οι αρνητικές επιπτώσεις που θα εντοπίζονταν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί 
οριστικές αποφάσεις αναφορικά με τον τερματισμό της λειτουργίας του ∆ασικού Κολλεγίου, κατά πόσο 
ενδέχεται το ∆ασικό Κολλέγιο να ενταχθεί στο ΤΕΠΑΚ και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο συνεργασίας του 
∆ασικού Κολλεγίου με ιδιωτικά πανεπιστήμια και πανεπιστήμια της Ευρώπης, παραθέτοντας καλοκαιρινά 
προγράμματα εκπαίδευσης, όπως πράττει και το παράνομο πανεπιστήμιο της Ανατολικής Μεσογείου στα 
κατεχόμενα. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
Τμήμα ∆ασών ολοκλήρωσε τη μελέτη που θα κατέγραφε τις αρνητικές επιπτώσεις από το ενδεχόμενο 
τερματισμού της λειτουργίας του ∆ασικού Κολλεγίου και ποια τα αποτελέσματα της μελέτης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.072, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις κακόβουλες ενέργειες που διαπράττονται στο μνημείο της μεσαιωνικής 
έπαυλης της Αικατερίνης Κορνάρο στην Ποταμιά. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, οι ενέργειες παρανόμων 
άρχισαν από το Νοέμβρη του 2012, όταν άγνωστοι έκλεψαν δοκούς για συγκράτηση οροφής. Επίσης, το Μάιο 
του 2013 κλάπηκαν σε δύο περιπτώσεις σάκοι τσιμέντου και εξαρτήματα, τον περασμένο Οκτώβρη 
προκάλεσαν κακόβουλη ζημιά σε ελαστικά και το Φεβρουάριο του 2014 έκαψαν παγκάκι και προκάλεσαν 
μεγάλη πυρκαγιά στο υποστατικό.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να περιοριστεί ο κίνδυνος επανάληψης τέτοιων κακόβουλων ενεργειών, που 
επηρεάζουν αρνητικά τις εργασίες αναστήλωσης και συντήρησης του μεσαιωνικού μνημείου, και πότε 
αναμένεται να ολοκληρωθούν τα έργα, ώστε να γίνει το κτίριο χρηστικό και λειτουργικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.073, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για ένα πρόσφατο περιστατικό στο ορεινό θέρετρο Πλατρών, όπου οικογένεια 
παραθεριστών αντιμετώπισε ξαφνικό πρόβλημα υγείας και, όταν απευθύνθηκε στο Αγροτικό Υγειονομικό 
Κέντρο Πλατρών, βρήκε την πόρτα κλειστή και ένα τηλέφωνο για επείγουσες κλήσεις, στο οποίο δεν υπήρχε 
ανταπόκριση. Από μία μικρή έρευνα που έκανα, διαπίστωσα ότι το πρόβλημα είναι γενικά σύνηθες. Το 
τηλέφωνο για επείγουσες ανάγκες φαίνεται να μη λειτουργεί και να μη δίνει λύσεις σε επείγοντα περιστατικά. 

 Όπως έχω πληροφορηθεί, το προσωπικό του αγροτικού υγειονομικού κέντρου εργάζεται για δώδεκα 
ώρες και τις υπόλοιπες ώρες βρίσκεται σε αναμονή (on call) μία νοσοκόμα και ένας ιατρός. Σε περίπτωση 
έκτακτου περιστατικού, καλείται η νοσοκόμα, στη συνέχεια, εάν κριθεί αναγκαίο, ο επί καθήκοντι ιατρός και, εάν 
χρειαστεί, τελικά ασθενοφόρο. Όπως αντιλαμβάνομαι, σε περίπτωση σοβαρού έκτακτου περιστατικού, 
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καθυστερεί πολύ η άφιξη του ασθενοφόρου, με όλες τις διαδικασίες που μεσολαβούν και δεδομένου ότι το 
ασθενοφόρο έρχεται από τη Λεμεσό. Όπως πληροφορήθηκα, παλαιότερα εφαρμόστηκε πιλοτικό πρόγραμμα, 
όπου ασθενοφόρο με διασώστη νοσοκόμο βρισκόταν στο Τρόοδος, στη διάθεση των ορεινών κοινοτήτων της 
περιοχής του Τροόδους είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, δηλαδή λειτουργούσε στην περιοχή του 
Τροόδους ένα προσωρινό κέντρο παροχής πρώτων βοηθειών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εντοπιστεί το 
πρόβλημα από τις αρμόδιες αρχές και αν εξετάζονται μέτρα αντιμετώπισης του προβλήματος της παροχής 
έγκαιρης ιατρικής βοήθειας στην περιοχή του Τροόδους κατά την καλοκαιρινή περίοδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.074, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Γιώργου 
Λακκοτρύπη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.571, αναφορικά με παρανομίες που έχουν γίνει στο χώρο 
πρασίνου που βρίσκεται στην οδό Ηλυσίων στον Άγιο Σπυρίδωνα Λεμεσού, εντός της βιομηχανικής περιοχής 
Λεμεσού, πληροφορήθηκα μεταξύ άλλων ότι ο δήμος Λεμεσού ανέλαβε να μεριμνήσει για την απελευθέρωση 
και τη διαμόρφωση του χώρου πρασίνου. Υπενθυμίζεται ότι ιδιοκτήτης της γης και υπεύθυνος φορέας για τη 
λειτουργία της βιομηχανικής περιοχής είναι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ο δήμος Λεμεσού 
έχει προχωρήσει με την απελευθέρωση και τη διαμόρφωση του χώρου πρασίνου στην οδό Ηλυσίων στον Άγιο 
Σπυρίδωνα Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.075, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως ενημερώθηκα από τον Αντιρευματικό Σύνδεσμο Κύπρου, οι ρευματοπαθείς μπορεί να έχουν 
δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη μόνο για υπηρεσίες περίθαλψης που έχουν να κάνουν άμεσα με την 
ασθένειά τους. Παρ’ όλα αυτά, όπως πληροφορήθηκα, η φύση της αρρώστιας των ασθενών αυτών είναι τέτοια, 
που οι ασθενείς αυτοί έχουν έμμεσα πολλές ιατρικές επιπλοκές. Αίτημα του Αντιρευματικού Συνδέσμου 
Κύπρου είναι όπως τροποποιηθούν οι σχετικοί κανονισμοί, έτσι ώστε οι ασθενείς με ρευματοπάθειες να 
αντιμετωπίζονται με τον ίδιο τρόπο όπως για παράδειγμα οι ασθενείς με σκλήρυνση κατά πλάκας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το πιο πάνω αίτημα του Αντιρευματικού Συνδέσμου Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.076, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Τύχωνα αναφορικά με την 
τοποθέτηση ηχοπετασμάτων, για να περιοριστούν η οχληρία και ο θόρυβος που δημιουργούνται από τη 
διακίνηση των οχημάτων στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού. Όπως πληροφορήθηκα, ιδιαίτερο 
πρόβλημα αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι που διαμένουν στη νότια και δυτική πλευρά του αυτοκινητόδρομου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Τύχωνα, για να περιοριστεί η ηχορρύπανση 
που δημιουργείται από τη διακίνηση των οχημάτων στον αυτοκινητόδρομο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.077, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από τον Αντιρευματικό Σύνδεσμο Κύπρου ότι υπάρχουν εννέα φάρμακα που 
χρησιμοποιούνται από τα άτομα με ρευματοπάθειες. Από αυτά τα τρία είναι εγκεκριμένα από τις Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες. Σε περίπτωση που ο οργανισμός του ασθενή δεν ανταποκρίνεται στα τρία αυτά φάρμακα, τότε 
ξεκινά η διαδικασία έγκρισης του ασθενή για χορήγηση άλλου φαρμάκου. Στο μεταξύ όμως ο ασθενής μένει 
χωρίς θεραπευτική αγωγή. Άποψη του Αντιρευματικού Συνδέσμου Κύπρου είναι ότι τα φάρμακα αυτά πρέπει 
να παραγγέλλονται εγκαίρως και μαζικά, έτσι ώστε οι ασθενείς που δεν ανταποκρίνονται στη χρήση των ήδη 
εγκεκριμένων από τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες φαρμάκων να μη μένουν χωρίς θεραπευτική αγωγή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
υλοποιήσει την πιο πάνω εισήγηση του Αντιρευματικού Συνδέσμου Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.078, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το γνωστό περιοδικό “National Geographic” εξακολουθεί εδώ και περίπου 
είκοσι εννέα χρόνια, από την ανακήρυξη του ψευδοκράτους, να παρουσιάζει την Κύπρο ως αποτελούμενη από 
δύο κράτη: την Κύπρο (Cyprus) και τη Βόρεια Κύπρο (North Cyprus). Ένα τελευταίο δείγμα αυτής της πολιτικής 
βρίσκεται και στη σελίδα 45 της έκδοσης του περασμένου Μαρτίου. 



55 
 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα διαβήματα που 
έχει προβεί προς τον εκδότη του περιοδικού, ούτως ώστε να σταματήσει να παρουσιάζεται η Κύπρος ως 
αποτελούμενη από δύο κράτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.079, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 
2014, με θέμα “Πώληση άγριων ζώων ως κατοικιδίων στο Melios Zoo Park” πληροφορήθηκα ότι η Ευρωπαϊκή 
Ένωση προχωρεί με την ετοιμασία κανονισμού που θα ρυθμίζει τη διακίνηση χωροκατακτητικών ειδών.  Το 
υπουργείο, όπως πληροφορήθηκα, έχει αποφασίσει ότι θα ρυθμίσει και το θέμα των επικίνδυνων για τον 
άνθρωπο ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
ψηφιστεί ο εν λόγω ευρωπαϊκός κανονισμός και αν το υπουργείο έχει ξεκινήσει την ετοιμασία νομοσχεδίου που 
θα ρυθμίζει το θέμα των επικίνδυνων για τον άνθρωπο ζώων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.080, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων στις 17 Οκτωβρίου 2013 
κατά τη συζήτηση του θέματος με τίτλο “Το πρόβλημα των παράνομων αγώνων ταχύτητας που 
πραγματοποιούνται στη λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία και σε άλλες κεντρικές λεωφόρους των πόλεων 
της Κύπρου και τρόποι αντιμετώπισής τους”, που ενέγραψα μαζί με την κ. Στέλλα Κυριακίδου, αναλήφθηκε 
δέσμευση από τα αρμόδια υπουργεία ότι θα εγκαταστήσουν στη λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία 
συστήματα αυτόματου και συνεχούς ελέγχου ταχύτητας, για να αντιμετωπιστεί το φαινόμενο των παράνομων 
αγώνων ταχύτητας. Ταυτόχρονα όμως, υπήρξε σαφής και απόλυτη δέσμευση ότι θα κατασκευαστούν 
υπερυψωμένα επίπεδα επί του οδοστρώματος σε κομβικά σημεία, ώστε να αναγκάζουν τους οδηγούς να 
μειώνουν ταχύτητα. Ως εισηγητής του θέματος επέμενα τα δύο έργα να ολοκληρωθούν και να τεθούν σε 
λειτουργία ταυτόχρονα. Μου ελέχθη τότε από τους αρμοδίους ότι θα καταβληθεί προσπάθεια για ταυτόχρονη 
λειτουργία των δύο μέτρων, κάτι που δυστυχώς δεν έγινε. Από τον Ιούλιο του 2014 έχουν εγκατασταθεί οι 
κάμερες της αυτόματης καταγραφής ταχύτητας (radar), δεν έχουν όμως ακόμα κατασκευαστεί τα υπερυψωμένα 
επίπεδα επί του οδοστρώματος. Τούτο συνιστά όχι μόνο εμπαιγμό της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά και 
δημιουργεί σοβαρά προβλήματα, αφού δεν επιτυγχάνεται στην ουσία ο σκοπός της κατασκευής και λειτουργίας 
αυτών των έργων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους καθυστερεί η κατασκευή των υπερυψωμένων επιπέδων επί του οδοστρώματος στη λεωφόρο Γρίβα 
∆ιγενή στη Λευκωσία, ώστε να αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά το φαινόμενο των αυτοσχέδιων και παράνομων 
αγώνων ταχύτητας αυτοκινήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.081, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο Σύνδεσμος Εστιατορίων Λεμεσού καταγγέλλει με επιστολή του προς τον Υπουργό Εσωτερικών ότι 
τα εστιατόρια της Λεμεσού δέχονται εδώ και αρκετό χρονικό διάστημα ένα άδικο, άνισο και αθέμιτο 
ανταγωνισμό από τους ίδιους τους δήμους και τις τοπικές αρχές. Σύμφωνα με την επιστολή του συνδέσμου, 
δήμοι και τοπικές αρχές της ευρύτερης τουριστικής περιοχής Λεμεσού έχουν δημιουργήσει αναψυκτήρια και 
άλλες εγκαταστάσεις σε κρατική γη και σε ζώνες προστασίας της παραλίας εκμεταλλευόμενοι τη θέση τους. 
Πρόκειται, όπως αναφέρουν, για αναψυκτήρια που έχουν δημιουργηθεί από τους δήμους και τις τοπικές αρχές 
σε προνομιούχες παραλιακές περιοχές, τα οποία ενοικιάζουν με υπέρογκα ποσά. Οι ενοικιαστές των 
αναψυκτηρίων αυτών, που είναι μερικών τετραγωνικών μέτρων, για να αντεπεξέλθουν οικονομικά, τα 
μετατρέπουν σε παραπήγματα που λειτουργούν σαν καφετέριες, εστιατόρια και δισκοθήκες. Τα υποστατικά 
αυτά είναι “χωρίς σύνορα”, όπως αναφέρεται στην επιστολή του Συνδέσμου Εστιατορίων Λεμεσού, και 
εξαπλώνονται ποικιλοτρόπως, μπλοκάρουν τους πεζόδρομους και τις παραλίες και προκαλούν προβλήματα 
στους πεζούς και τους λουομένους. Αυτά τα υποστατικά λειτουργούν με τις ευλογίες των τοπικών αρχών και οι 
ενοικιαστές τους αισχροκερδούν ανενόχλητοι και επιδίδονται σε κάθε είδους παρανομία, χωρίς να υπόκεινται 
σε έλεγχο από τις αρχές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως αυτή είναι η 
κατάσταση στην παραλία της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού και ποια μέτρα λαμβάνονται για την αποκατάσταση 
της νομιμότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.082, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του τέως Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων Τάσου Μητσόπουλου, 
ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2014, σε επιστολή μου αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Καμπιού για κήρυξη 
σε αρχαιολογικό χώρο του ερειπωμένου ναού του Αγίου Γεωργίου στην περιοχή “Φτέριχα”, πληροφορήθηκα 
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ότι είχε διαπιστωθεί ότι πρόκειται για εκκλησία που μπορεί να χρονολογηθεί στα χρόνια της φραγκοκρατίας. 
Όπως με πληροφορούσε ο υπουργός στην απάντησή του, το Τμήμα Αρχαιοτήτων προτίθετο μετά από την 
ολοκλήρωση των ερευνών να προχωρήσει στην κήρυξή της σε αρχαίο μνημείο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων έχει ολοκληρώσει τις έρευνες και έχει προχωρήσει με την ανακήρυξη του ερειπωμένου ναού του 
Αγίου Γεωργίου στο Καμπί σε αρχαίο μνημείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.083, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου 
Κουγιάλη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.068, αναφορικά με τη διέλευση προϊόντων από το οδόφραγμα 
των Στροβιλιών, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Γεωργίας εξέδωσε σχετική εγκύκλιο για άμεση ενημέρωση των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών, στις περιπτώσεις που διακινούνται εμπορεύματα προς τις ελεύθερες περιοχές της 
∆ημοκρατίας από σημεία διέλευσης τα οποία δε στελεχώνονται από το προσωπικό του Τμήματος Τελωνείων, 
έτσι ώστε να είναι παρόν το προσωπικό του τμήματος κατά τη διέλευση των εμπορευμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ο λόγος που δε 
στελεχώνεται το οδόφραγμα Στροβιλιών είναι το ότι αυτό δεν είναι εφικτό λόγω της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή λόγω του ότι δε διαθέτει αρκετό προσωπικό το Τμήμα Τελωνείων. Παρακαλώ 
επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα σημεία διέλευσης στην εν 
λόγω περιοχή βρίσκονται μέσα σε εδαφική περιοχή που ελέγχεται από τις βρετανικές βάσεις. Τέλος, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, 
προκειμένου να ρυθμιστούν ζητήματα που αφορούν σε αγαθά που διακινούνται μέσω των εδαφών που 
ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις, προκειμένου να διασφαλιστεί η προστασία των πολιτών, όπως π.χ. η 
τροποποίηση του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής, ώστε να εξαιρούνται τα οδοφράγματα αυτά από τη 
διακίνηση των προϊόντων και αγαθών για εμπορικούς σκοπούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.084, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Τα σοβαρότερα προβλήματα στον τομέα των ακινήτων πηγάζουν από τους μεγαλοοφειλέτες οι οποίοι 
δεν εξυπηρετούν τα δάνειά τους και όχι από τον απλό κόσμο, τον οποίο προσπαθούμε να προστατέψουμε. 
Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1.  Ποια η πρακτική που έχει ακολουθηθεί σε σχέση με τη δυνατότητα που παρέχει ο περί Εταιρειών Νόμος 
για την εγγραφή από τις τράπεζες κυμαινόμενων επιβαρύνσεων σε μεγάλους δανειολήπτες; 
Αντιλαμβάνεται ο αρμόδιος υπουργός ότι μέσω της εγγραφής κυμαινόμενων επιβαρύνσεων (floating 
debentures) οι τράπεζες έχουν απεριόριστες δυνατότητες σε σχέση με τους μεγαλοοφειλέτες, όπως για 
παράδειγμα ο διορισμός διαχειριστή και η άμεση εκποίηση περιουσιακών στοιχείων χωρίς οποιαδήποτε 
καθυστέρηση; Άρα, αφού το βασικό πρόβλημα για παράδειγμα της Τράπεζας Κύπρου πηγάζει από τους 
είκοσι μεγαλοοφειλέτες των €6,5 δις, γιατί επικεντρώνεστε σε νέα νομοθεσία για εκποιήσεις; ∆ε θα 
μπορούσαν οι τράπεζες να ενεργοποιήσουν τις κυμαινόμενες επιβαρύνσεις και να εκποιήσουν τις 
περιουσίες των μεγαλοεταιρειών/ μεγαλοοφειλετών που δεν τους πληρώνουν; 

2.  Έχετε ζητήσει από τις τράπεζες οι οποίες ενέκριναν δανεισμούς εκατοντάδων εκατομμυρίων σε 
μεγαλοοφειλέτες, τα δάνεια των οποίων ανέρχονται σε δισεκατομμύρια, να ενεργοποιήσουν τις 
δανειστικές συμβάσεις για κυμαινόμενη επιβάρυνση, αν υπάρχουν, για να επιτύχουν έτσι τον έλεγχο των 
εταιρειών και την είσπραξη των χρεών; Γνωρίζει ο αρμόδιος υπουργός τι έχουν κάνει μέχρι σήμερα οι 
τράπεζες προς την κατεύθυνση της ανάληψης μέτρων προς ανάκτηση κεφαλαίων τα οποία έχουν 
δανείσει στους μεγαλοοφειλέτες μέσω των εξουσιών που τους παρέχουν οι ρήτρες κυμαινόμενων 
επιβαρύνσεων; 

3.  Αφού το βασικό πρόβλημα είναι οι εταιρείες/μεγαλοοφειλέτες, ο αρμόδιος υπουργός και το αρμόδιο 
υπουργείο δε μελέτησαν εναλλακτική πρόταση σε σχέση με τις εκποιήσεις, να προωθήσουν δηλαδή 
νόμο για αυτόματη εισαγωγή ρητρών κυμαινόμενης επιβάρυνσης στις περιπτώσεις όπου τα δάνεια 
υπερβαίνουν ένα συγκεκριμένο ποσό και δεν εξυπηρετούνται; Με αυτό το τρόπο θα αποφευχθεί η 
στοχοποίηση του απλού κόσμου και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων. 

4.  Ο νόμος παρέχει στις τράπεζες δικαίωμα να ανακτήσουν τα δάνεια που παραχώρησαν, ακόμα και αν 
δεν έχουν υπογραφεί συμβάσεις για κυμαινόμενη επιβάρυνση μεταξύ της τράπεζας και των εταιρειών, 
όπως ο διορισμός εκκαθαριστή στις εταιρείες βάσει του περί Εταιρειών Νόμου ή παραλήπτη βάσει του 
περί ∆ικαστηρίων Νόμου. Γνωρίζετε να μας ενημερώσετε σε πόσες και ποιες περιπτώσεις γνωστών 
μεγαλοοφειλετών, τα ονόματα των οποίων έχουν κατατεθεί στην επιτροπή Θεσμών, ελήφθησαν τέτοια 
μέτρα για ανάκτηση των χρεών; 

5. Ο νόμος παρέχει επίσης στις τράπεζες το δικαίωμα να εκποιούν ακίνητη περιουσία η οποία είναι 
ενυπόθηκη και παρέχουν τα εχέγγυα, για να μη δημιουργούνται αδικίες όσον αφορά την τιμή πώλησης 
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του ακινήτου. Αντί να βελτιώσετε την υπηρεσία του Κτηματολογίου, η οποία χρειάζεται δεκαπέντε και 
πλέον έτη, για να προχωρήσει στην πώληση ενός ενυπόθηκου ακινήτου, και αντί να θέσετε κανονισμούς 
κατάλληλους που να ελέγχουν το Κτηματολόγιο, ούτως ώστε να προχωρούν οι διαδικασίες έγκαιρα και 
εντός προκαθορισμένων χρονικών πλαισίων, παραχωρείτε αυτές τις εξουσίες στις τράπεζες. Ερωτάται ο 
αρμόδιος υπουργός γιατί από το Μάρτιο του 2013 δεν έλαβε μέτρα για την αποτελεσματική 
λειτουργία της υπηρεσίας του Κτηματολογίου αφενός και αφετέρου ζητείται να απαντήσει για 
ποιους μεγαλοοφειλέτες έγιναν αιτήσεις στο Κτηματολόγιο για πώληση των ενυπόθηκων 
ακινήτων και πού βρίσκονται αυτές. 

6.  Ποια η άποψη του αρμόδιου υπουργού και της Κεντρικής Τράπεζας (και αν υπάρχουν σχετικές μελέτες, 
που θα έπρεπε να υπάρχουν, παρακαλούμε να τις καταθέσετε) ως προς την κατηγορία των ακινήτων τα 
οποία θεωρούνται σε περιόδους οικονομικής ύφεσης ως τα πλέον εμπορεύσιμα. Μήπως λογικά υπάρχει 
μεγαλύτερη ζήτηση για τις μικρές κατοικίες των €100.000-€200.000, με αποτέλεσμα το σχέδιο 
εκποιήσεων να κτυπήσει τους ιδιώτες, δηλαδή την πρώτη κατοικία, και μήπως αυτός είναι και ο στόχος 
και η λογική που αναπτύσσεται γύρω από το θέμα των εκποιήσεων; 

7.  Τι θα συμβεί στην περίπτωση όπου ένα ακίνητο πωληθεί κάτω από την αξία του δανείου; Ο 
δανειζόμενος και οι εγγυητές του θα παραμείνουν χρεώστες της τράπεζας για εξόφληση του 
υπολοίπου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.085, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο λιμάνι της Λεμεσού εξακολουθούν να βρίσκονται δεκαεφτά 
εμπορευματοκιβώτια με φασόλια και μπίρες που είχαν εκφορτωθεί από το φορτηγό πλοίο “Hanjin Athens”, στο 
οποίο ξέσπασε φωτιά στις 30 Μαΐου 2014, ενώ έπλεε στα ανοικτά της Κύπρου.  Παρά το γεγονός ότι η 
διεύθυνση ζήτησε την απομάκρυνση και την καταστροφή των εμπορευματοκιβωτίων, εντούτοις τα 
εμπορευματοκιβώτια εξακολουθούν να βρίσκονται αποθηκευμένα στο λιμάνι Λεμεσού.  Όπως 
πληροφορήθηκα, υπάρχει πρόθεση της εταιρείας όπως το εμπόρευμα σταλεί στη Νάπολη στην Ιταλία, που και 
ήταν και ο αρχικός προορισμός του πλοίου.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 
έλαβε δείγμα από τα φασόλια, για να διαπιστώσει την κατάσταση του εμπορεύματος, αφού πιθανόν λόγω των 
υψηλών θερμοκρασιών το εμπόρευμα να είναι πλέον ακατάλληλο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα 
αποτελέσματα της δειγματοληψίας που έχει γίνει στα φασόλια, αν έχει ληφθεί δείγμα και από τα 
εμπορευματοκιβώτια με τις μπίρες, για να διαπιστωθεί η καταλληλότητα του εμπορεύματος, καθώς και αν το 
υπουργείο προτίθεται να προχωρήσει με την καταστροφή των εν λόγω εμπορευματοκιβωτίων ή αν προτίθεται 
να αποστείλει τα εμπορευματοκιβώτια στη Νάπολη της Ιταλίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.086, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι στην Κύπρο λειτουργούν αρκετές κτηνιατρικές κλινικές όπου περιθάλπονται 
συνήθως σκύλοι, γάτοι και άλλα ζώα συνοδείας.  Όμως, εξ όσων πληροφορούμαι, οι κλινικές αυτές 
λειτουργούν χωρίς νομικό πλαίσιο και χωρίς οποιοδήποτε έλεγχο από τις κτηνιατρικές υπηρεσίες.  Μαθαίνω ότι 
δεν υπάρχουν κανονισμοί για τη λειτουργία των κτηνιατρικών κλινικών, ως εκ τούτου είναι αδύνατον να 
εφαρμοστεί οποιοσδήποτε έλεγχος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους υπάρχει αυτό το νομικό και λειτουργικό κενό και πότε σχεδιάζεται να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση ο κανονισμός για τη λειτουργία των κτηνιατρικών κλινικών.  Παρακαλώ επίσης να 
με ενημερώσετε αν υπάρχουν μέχρι σήμερα καταγγελίες για κακή λειτουργία κτηνιατρικών κλινικών, πόσες 
είναι οι καταγγελίες αυτές και ποιες κλινικές αφορούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.087, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τη λειτουργία στη Μεγάλη Βρετανία του Γραφείου με την ονομασία “Serious 
Fraud Office” (SFO).  Πρόκειται για ένα ανεξάρτητο κυβερνητικό τμήμα στη Μεγάλη Βρετανία που ερευνά 
υποθέσεις απάτης και διαφθοράς.  Το εν λόγω Γραφείο είναι υπόλογο στο Γενικό Εισαγγελέα και διεξάγει 
έρευνες στην Αγγλία, στην Ουαλία και στη Βόρεια Ιρλανδία.  Το άρθρο 2 του βρετανικού νόμου περί Ποινικής 
∆ικαιοσύνης του 1987 χορηγεί στο Γραφείο ειδικές αρμοδιότητες που του δίνουν το δικαίωμα να απαιτεί από 
πρόσωπα ή επιχειρήσεις και τράπεζες να του παρέχουν όλα τα έγγραφα, συμπεριλαμβανομένων και των 
εμπιστευτικών εγγράφων, και να απαντούν σε τυχόν σχετικές ερωτήσεις, συμπεριλαμβανομένων και εκείνων 
για εμπιστευτικά θέματα.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, ο ετήσιος προϋπολογισμός του Γραφείου για το 
2011-2012 ανερχόταν περίπου σε €45,5 εκατομ.  Αξίζει να σημειωθεί ότι στο συγκεκριμένο Γραφείο 
εργοδοτούνται τριακόσια άτομα. 



58 
 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το αντίστοιχο 
Γραφείο στην Κυπριακή ∆ημοκρατία θεωρείται ότι είναι η Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης 
και αν, δεδομένου ότι το αγγλικό σύστημα προσομοιάζει με το κυπριακό σύστημα, ο αντίστοιχος προϊστάμενος 
του τμήματος είναι ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των ατόμων που απασχολούνται στη Μονάδα 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης, καθώς και για τον ετήσιο προϋπολογισμό της μονάδας τα τελευταία 
πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.088, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εντός των 
βρετανικών βάσεων στην Κύπρο ισχύει η Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, το ευρωπαϊκό 
περιβαλλοντικό κεκτημένο και η Ευρωπαϊκή Περιφερειακή Πολιτική.  Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την εφαρμογή του 
Πρωτοκόλλου Αρ. 3 της Συνθήκης Προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.089, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ζητήσει από τη βρετανική κυβέρνηση, στα πλαίσια της ανάγκης εφαρμογής κοινοτικών κανόνων δικαίου, την 
υλοποίηση πολιτικής και πρακτικών για αποτροπή διακίνησης παράνομων αγαθών, στα πλαίσια των 
υποχρεώσεων της Βρετανίας δυνάμει της υποπαραγράφου (2) της πρώτης παραγράφου του Παραρτήματος 
“Ο” της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης (“Full Cooperation with the Republic of Cyprus”).  Σε αντίθετη περίπτωση, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
απαγορεύσει τη διέλευση αγαθών από οδοφράγματα που ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.090, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την απώλεια φακέλων ασθενών στα κρατικά 
νοσηλευτήρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
φακέλων ασθενών που έχουν απολεσθεί μέχρι σήμερα ανά έτος και ανά νοσοκομείο για τα τελευταία πέντε 
χρόνια, καθώς και τα μέτρα που λαμβάνονται, για να σταματήσει να παρατηρείται το φαινόμενο της απώλειας 
φακέλων ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.091, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία των 
εργασιών διαχωρισμού προσφυγικών οικοπέδων κατά κοινότητα και το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης των 
εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.092, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
εγκεκριμένων αιτήσεων που βρίσκονται στις επαρχιακές διοικήσεις αναμένοντας την παραχώρηση της 
χορηγίας για τα ακόλουθα προσφυγικά στεγαστικά σχέδια: 

1. Αγορά κατοικίας. 

2. Ανέγερση κατοικίας σε ιδιόκτητο οικόπεδο. 

3. Ανέγερση κατοικίας σε οικόπεδο αυτοστέγασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.093, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Ο περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμος του 2014, που αφορά στους παιδεραστές, έχει 
τεθεί σε ισχύ από τις 4 Ιουλίου 2014. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο καταρτισμός του μητρώου παιδόφιλων και κατά πόσο έχουν δημιουργηθεί και στελεχωθεί οι 
μηχανισμοί εποπτείας προς υλοποίηση των προνοιών του σχετικού νόμου.  Υπενθυμίζεται ότι στις 19 Ιουνίου 
2014, όταν ψηφίστηκε ο σχετικός νόμος, κάποιοι είχαν ήδη αποφυλακιστεί, ενώ μέχρι το τέλος του ∆εκέμβρη 
αποφυλακίζονται και άλλοι παιδόφιλοι που έχουν καταδικαστεί για σεξουαλικά αδικήματα σε βάρος παιδιών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.094, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα τα 
οποία λαμβάνονται για την άσκηση εποπτείας στους παιδόφιλους, αφού η πολιτεία έκρινε ότι μπορούν να 
ενταχθούν σε εξωιδρυματική απασχόληση.  Το ζητούμενο είναι να μην τους δίνεται η ευκαιρία να 
παρενοχλήσουν εκ νέου τα θύματά τους.  Ως γνωστόν, το μεγαλύτερο ποσοστό καταδικασθέντων για 
σεξουαλικά εγκλήματα σε βάρος ανηλίκων, σύμφωνα με διεθνείς στατιστικές που κατατέθηκαν στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κατά τη συζήτηση του θέματος, επαναλαμβάνουν το έγκλημα και μετά την 
αποφυλάκισή τους. 

 Η ερώτηση υποβάλλεται μετά από καταγγελία που μου έγινε πολύ πρόσφατα, την οποία διαβίβασα στην 
αστυνομία, από μητέρα θύματος με νοητική στέρηση.  Σύμφωνα με τη μητέρα, ο θύτης παιδόφιλος, ενώ 
βρισκόταν σε εξωιδρυματική απασχόληση, παρενόχλησε και πάλι το θύμα του μέσω ηλεκτρονικών μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης.  Η μητέρα έκανε επίσης γραπτή καταγγελία στο CID Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.095, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία των εργαστηρίων δερματοστιξίας (τατουάζ) και σωματικής διαπέρνησης 
(piercing).  Σε αντίθετη περίπτωση, παρακαλώ όπως μας ενημερώσει αν προτίθεται να δώσει οδηγίες για την 
ετοιμασία σχετικής νομοθεσίας. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
προδιαγραφές που πρέπει να πληρεί ένα εργαστήριο δερματοστιξίας και σωματικής διαπέρνησης, τους 
κανόνες υγιεινής και ασφάλειας που πρέπει να τηρούνται, αν ο δημιουργός τατουάζ οφείλει να εξασφαλίσει 
επαγγελματική άδεια και αν φέρει οποιαδήποτε ευθύνη σε περιπτώσεις μολύνσεων. 

 Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τους ελέγχους που γίνονται στα εν 
λόγω εργαστήρια, αν γίνονται σε τακτά χρονικά διαστήματα και ποια είναι τα αποτελέσματα αυτών των 
ελέγχων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.096, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την πιθανή επαναλειτουργία του μεταλλείου Απλικιού 
στην περιοχή Σολέας, το οποίο έχει κλείσει από το 1974.  Όπως έχω πληροφορηθεί από τους κατοίκους της 
περιοχής, πλησίον του μεταλλείου υπάρχει ένας σημαντικός βιότοπος νυχτερίδων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ισχύει η πιο πάνω πληροφόρηση για επαναλειτουργία του μεταλλείου στο Απλίκι; 

2. Έχουν χορηγηθεί άδειες για τη διεξαγωγή εργασιών στο μεταλλείο; 

3. Σε τι αφορούν οι εργασίες αυτές; 

4. Έχει γίνει μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων;  Ποια η γνωμάτευση της περιβαλλοντικής αρχής;  

5. H πιθανή επαναλειτουργία του μεταλλείου θα επηρεάσει αρνητικά τη διαβίωση των νυχτερίδων στην 
περιοχή; 

6. Σε περίπτωση που έχουν δοθεί άδειες στο μεταλλείο για διεξαγωγή εργασιών, ποιες προβλέπεται να 
είναι οι επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον και στους κατοίκους της περιοχής; 

7. Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την άμβλυνση των αρνητικών επιπτώσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.097, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην παλαιότερη ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.464, αναφορικά με τη χορήγηση άδειας στην 
εταιρεία “Advance Medical Waste Management” για διάθεση των επεξεργασμένων ιατρικών αποβλήτων στο 
ΧΥΤΑ Πάφου, ανέφερα ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εξέτασε το αίτημα της εν λόγω εταιρείας για χορήγηση 
άδειας για διάθεση των επεξεργασμένων ιατρικών αποβλήτων στο ΧΥΤΑ Πάφου και με τη σύμφωνη γνώμη και 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ενέκρινε το αίτημα της εταιρείας. Μετά από 
συνεννόηση του Υπουργείου Εσωτερικών με το συμβούλιο διαχείρισης του ΧΥΤΑ Πάφου, αποφασίστηκε η 
αποδοχή διάθεσης των επεξεργασμένων ιατρικών αποβλήτων της εταιρείας στο ΧΥΤΑ Πάφου, νοουμένου ότι 
το Τμήμα Περιβάλλοντος θα επιβαρύνεται με τυχόν έξοδα τα οποία η εταιρεία θα αρνείται να καταβάλει στο 
συμβούλιο διαχείρισης και κάθε φορτίο που οδηγείται για διάθεση πρέπει να συνοδεύεται από πιστοποιητικό 
ελέγχου και βεβαίωση ότι έχει ελεγχθεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 



60 
 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος απάντησε ότι δεν μπορεί να αναλάβει τις 
πιο πάνω δεσμεύσεις. Στην εν λόγω ερώτησή μου ζητούσα από τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων μεταξύ άλλων και αναφορικά με το ποιος επωμίζεται το οικονομικό κόστος και αν 
τελικά το πρόβλημα είχε επιλυθεί.  Η απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη παρέλειπε να με ενημερώσει αναφορικά με τα πιο πάνω δύο ερωτήματα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα πιο 
πάνω δύο ερωτήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.098, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω λάβει την απάντηση του Υπουργού Άμυνας στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.718, που έχω 
αποστείλει μέσω του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων. ∆υστυχώς, μέσα από την απάντησή του δε 
φαίνεται η πρόθεση του υπουργείου να λάβει θέση επί ενός τόσο ευαίσθητου θέματος, το οποίο κρύβει ένα 
τεράστιο κίνδυνο σε μια κατοικημένη περιοχή. Το ενδεχόμενο να μετατεθεί η επίλυση του προβλήματος στο 
πλαίσιο γενικότερης αναδιοργάνωσης του στρατεύματος δε μας βρίσκει σύμφωνους και θεωρώ ότι 
παραγνωρίζεται με τον τρόπο αυτό η επικινδυνότητα του θέματος. 

 Για τους λόγους αυτούς παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πρόθεση ή όχι του υπουργείου να μετακινήσει την εστία ενός τόσο θανάσιμου κινδύνου 
από μια κατοικημένη περιοχή. 

 Πρόσθετα, ζητώ να ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις παρατηρήσεις της αρμόδιας 
επιτροπής εμπειρογνωμόνων του Υπουργείου Άμυνας, η οποία έχει διεξαγάγει ελέγχους, και παρακαλώ όπως 
η σχετική έκθεση μας αποσταλεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.099, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επανέρχεται και πάλι η ιδέα της δημιουργίας επιχείρησης για επιδείξεις 
δελφινιών σε αιχμαλωσία (λεγόμενο “πάρκο δελφινιών”).  Υπενθυμίζεται ότι παρόμοια εγκατάσταση 
λειτουργούσε πριν από χρόνια στην Αγία Νάπα, η οποία έκλεισε λόγω αντιδράσεων της κοινωνίας και για 
οικονομικούς λόγους.  Σημειώνεται ότι υπάρχει απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που απαγορεύει τη 
λειτουργία πάρκων δελφινιών σε αιχμαλωσία.  Για την ακρίβεια, η παρουσία δελφινιών στη θαλάσσια περιοχή 
της Κύπρου προσφέρεται για τη δημιουργία χώρου προσέλκυσης επισκεπτών και δυτών, για να κολυμπούν με 
τα δελφίνια ελεύθερα στο δικό τους περιβάλλον.  Τέτοια ανοικτά πάρκα λειτουργούν ήδη σε πολλές χώρες του 
κόσμου, όπου τα ζώα ή ψάρια ζουν ελεύθερα και στο φυσικό τους χώρο και μπορούν να τα επισκέπτονται 
τουρίστες, πάντα υπό αυστηρούς περιβαλλοντικούς ελέγχους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν υποβληθεί 
και εξετάζονται άδειες για λειτουργία επιχειρήσεων με επιδείξεις δελφινιών σε αιχμαλωσία και γιατί δεν 
προωθείται η ιδέα των ελεύθερων πάρκων δελφινιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.100, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσιεύματα έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
μελετά με θετικό πνεύμα τη δημιουργία στη Λάρνακα “πάρκου κροκοδείλων”, μίας επιχείρησης, κατά τις 
πληροφορίες, χωρητικότητας 1000 κροκοδείλων.  Στην ίδια επιχείρηση, κατά τις πληροφορίες μου, θα γίνεται η 
εκτροφή, σφαγή και η επεξεργασία τους.  Λέγεται ότι η εγκατάσταση αυτή λειτουργεί τώρα στο Ισραήλ και 
πρόκειται να κλείσει, για να μεταφερθεί στην Κύπρο.  ∆ε γνωρίζω τους λόγους που η επιχείρηση αυτή κλείνει 
στο γειτονικό Ισραήλ, αλλά γνωρίζω τους λόγους που δεν πρέπει να γίνει στην Κύπρο.  Είναι σαφές ότι δεν 
υπάρχει στην Κύπρο ούτε η κουλτούρα ούτε η υποδομή για μία τέτοια επιχείρηση, σχετική με ένα είδος 
ερπετού το οποίο δεν είναι είδος κυπριακής πανίδας, έχοντας και την πικρή εμπειρία παρόμοιων “μεγάλων 
επενδύσεων” (π.χ. πάρκου στρουθοκαμήλων).  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους η κυβέρνηση δέχεται να εξετάσει μία τόσο εξόφθαλμα επικίνδυνη επένδυση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.101, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή του Τμήματος ∆ασών προς το διευθυντή του Τμήματος 
Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2014, με θέμα “Εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου Μαραθάσας” αναφορικά 
με τις διαφωνίες του Τμήματος ∆ασών ως προς τις αναπτύξεις χρήσεις που προτείνονται στο Τοπικό Σχέδιο 
Μαραθάσας εντός των κρατικών δασών.  Το Τμήμα ∆ασών αναφέρει ότι η προτεινόμενη χωροθέτηση χρήσεων 
είναι εντελώς ασυμβίβαστη με τους διαχειριστικούς στόχους δασικών περιοχών που έχουν ενταχθεί στο δίκτυο 
προστατευόμενων περιοχών “Natura 2000”.  Σύμφωνα με την επιστολή του Τμήματος ∆ασών οι αναπτύξεις 
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αυτές αφορούν μεταξύ άλλων την εγκατάσταση δύο φωτοβολταϊκών πάρκων σε περιοχές με φυσική βλάστηση 
εντός του κρατικού δάσους, την εγκατάσταση ελικοδρομίου και βιοτεχνικής ζώνης εντός του Εθνικού ∆ασικού 
Πάρκου Τροόδους και της ομώνυμης περιοχής “Natura 2000” (CYS5000004), την κατασκευή έργων σε 
απόσταση 500 μ. περίπου από το κρατικό δάσος Πάφου και συγκεκριμένα της κτηνοτροφικής ζώνης στον 
Καλοπαναγιώτη και του σκοπευτηρίου στις Γερακιές.  Άποψη του Τμήματος ∆ασών, όπως αυτή εκφράζεται 
στην εν λόγω επιστολή, είναι ότι υπάρχουν τεράστιες γεωργικές εκτάσεις καταλληλότερες για τις χρήσεις που 
προτείνονται, ενώ οι αναπτύξεις που προτείνονται θα προκαλούσαν σημαντική και χωρίς προηγούμενο 
διατάραξη και υποβάθμιση του φυσικού περιβάλλοντος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν, δεδομένων των 
σοβαρών και δικαιολογημένων ενδοιασμών του Τμήματος ∆ασών, προτίθεται να δώσει οδηγίες για 
αναθεώρηση των εν λόγω προτάσεων, όπως αυτές διατυπώνονται στο τοπικό σχέδιο Μαραθάσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.102, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διεξάγει έρευνα, για να διαπιστώσει κατά πόσο 
ισχύουν οι καταγγελίες των πιλότων της αεροπορικής εταιρείας “Ryanair” ότι υποχρεώνονται να εκτελούν 
πτήσεις με λιγότερα καύσιμα από το επιτρεπόμενο όριο.  Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας “Sunday 
Times” του Λονδίνου, η αεροπορική εταιρεία “Ryanair” υποχρεώνει τους πιλότους να περιορίζουν τα καύσιμα 
για λόγους οικονομίας, γεγονός που τους αναγκάζει να πετούν με μειωμένη ταχύτητα, ενώ δεν είναι λίγες οι 
φορές που γίνονται αναγκαστικές προσγειώσεις, προκειμένου να ανεφοδιαστούν τα αεροσκάφη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση του 
υπουργείου επί του θέματος, αν με βάση τις πιο πάνω καταγγελίες προκύπτει θέμα ασφάλειας και, εάν ναι, 
κατά πόσο προτίθεται να λάβει οποιαδήποτε μέτρα εναντίον της εν λόγω αεροπορικής εταιρείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.103, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί σχετικά με την απαράδεκτη κατάσταση από άποψης καθαριότητας που επικρατεί 
στην περιοχή Νέου Χωριού Πάφου λόγω της ανεξέλεγκτης κατασκήνωσης παραθεριστών.  Στην περιοχή αυτή 
και μέχρι τη Φοντάνα Αμορόζα κατασκηνώνουν άτακτα και χωρίς υποδομές χιλιάδες κατασκηνωτές, με 
αποτέλεσμα να παρουσιάζονται σοβαρά προβλήματα ρύπανσης.  ∆εν υπάρχει κανένας έλεγχος σε σχέση με 
τη διάθεση των οικιακών στερεών και υγρών λυμάτων ή αποβλήτων.  Η εποπτεία είναι ελλιπής, ενώ κάποιοι 
κατασκηνωτές έχουν δημιουργήσει παράνομες κατασκευές, οι οποίες παραμένουν επιτόπου δώδεκα μήνες το 
χρόνο.  Πέραν της ρύπανσης και της ακαλαισθησίας που προκαλούν οι κατασκηνωτές, επιπρόσθετα αρνούνται 
ακόμη και να συνεισφέρουν το ποσό των €10, προκειμένου να μπορέσει η τοπική αρχή να προχωρήσει με δικά 
της συνεργεία στον καθαρισμό του χώρου.  Συναφώς, το διαχρονικό αίτημα της κοινότητας Νέου Χωριού της 
Πάφου είναι η δημιουργία οργανωμένου κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή Λατσιού-Λουτρών της 
Αφροδίτης.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η αδειοδότηση και λειτουργία οργανωμένου κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή Νέου Χωριού στην 
Πάφο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.104, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Εξ όσων γνωρίζω, συγκεκριμένα υποστατικά-εστιατόρια, ενώ υπενοικιάζουν τα υποστατικά τους από 
τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ) και δεν λειτουργούν υπό τη διαχείριση του ΚΟΤ, διατηρούν την 
ονομασία “εστιατόρια του ΚΟΤ” με ό,τι αυτό συνεπάγεται.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις 
οποίες προβαίνει ο ΚΟΤ, ώστε να ξεκαθαρίσει το καθεστώς λειτουργίας των υπό αναφορά εστιατορίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.105, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την πρόταση του μη κυβερνητικού οργανισμού “Truth now” (“Αλήθεια τώρα”) 
αναφορικά με τη δημιουργία “Επιτροπής Αλήθειας”, η οποία θα συμβάλει στο να δοθούν περισσότερες 
πληροφορίες στη ∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων.  Η ασυλία που είχε δοθεί από το 1990 σε όσους θα 
έδιναν πληροφορίες στη ∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων δεν είναι αρκετή και πρέπει να θεσμοθετηθεί, 
έτσι ώστε να μπορούν άτομα να εμπιστευτούν τη διαδικασία και να προχωρήσουν να δώσουν πληροφορίες 
χωρίς το φόβο ποινικών ή αστικών διαδικασιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται και 
πότε να προχωρήσει με τη δημιουργία της “Επιτροπής Αλήθειας”.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.106, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με δηλητηριάσεις ζώων, οι οποίες προκαλούνται λόγω 
της παράνομης χρήσης του φυτοφαρμάκου “Dursban”.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το συγκεκριμένο 
φυτοφάρμακο έχει απαγορευτεί στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, αφού θεωρήθηκε επικίνδυνο για τη δημόσια 
ασφάλεια και υγεία.  Το φυτοφάρμακο “Dursban” έχει προκαλέσει το θάνατο σε ζώα, αφού εισέρχεται στο σώμα 
όχι μόνο με την κατάποση, αλλά και μέσω του δέρματος και της επαφής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με την απαγόρευση της κυκλοφορίας του φυτοφαρμάκου “Dursban”, δεδομένης της θανατηφόρας 
επίδρασης που έχει, ή αν λαμβάνονται άλλα μέτρα για αντιμετώπιση της παράνομης χρήσης του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.107, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με τη λειτουργία του λατομείου στην περιοχή Μιτσερού-
Αγροκηπιάς.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, η χρήση σπαστήρα από την εταιρεία ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆ δημιουργεί 
σύννεφα σκόνης.  Σύμφωνα με ανακοίνωση του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 
2014, στην εν λόγω εταιρεία επιβλήθηκε πρόστιμο ύψους €2.000 για παράβαση των περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμών του 2004 έως 2013 για την 
εγκατάσταση παραγωγής μπεντονίτη στην Αγροκηπιά.  Συγκεκριμένα, στις 8 Ιουνίου 2012 η εν λόγω εταιρεία 
λειτουργούσε την πιο πάνω εγκατάσταση, χωρίς να εφαρμόσει τους καλύτερους ευλόγως εφικτούς τρόπους και 
μεθόδους για περιορισμό των διαφυγών σκόνης, με αποτέλεσμα να διαφεύγει σκόνη προς το περιβάλλον.  Με 
βάση και τις καταγγελίες που έχω λάβει, οι παραβάσεις του νόμου συνεχίζονται.  Αίτημα των κατοίκων της 
περιοχής είναι η μετακίνηση του εν λόγω λατομείου εξαιτίας της οχληρίας που προκαλείται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα των κατοίκων της περιοχής, δεδομένης και της συνεχιζόμενης παράβασης των περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις Κανονισμών του 2004 έως 
2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.108, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «∆εδομένου του προβλήματος χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών στην Εθνική Φρουρά, όπως έχει 
καταδειχθεί σε αλλεπάλληλες έρευνες, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει για τους 
μηχανισμούς που υπάρχουν προς αντιμετώπιση και καταστολή του προβλήματος και συγκεκριμένα τα εξής: 

1. Ποια διαδικασία ακολουθείται, από τη στιγμή που εντοπιστεί στρατιώτης χρήστης και ποια βοήθεια του 
παρέχεται; 

2. Όπως γνωρίζετε ήδη, για τις Ειδικές ∆υνάμεις στη βάση κανονισμών δίνεται το δικαίωμα στην Εθνική 
Φρουρά όπως προβαίνει σε τακτικούς υποχρεωτικούς ελέγχους, προκειμένου να επιβεβαιωθεί κατά 
πόσο οι εθνοφρουροί που υπηρετούν στις Ειδικές ∆υνάμεις έκαναν χρήση ουσιών.  Αυτό δεν ισχύει για 
το υπόλοιπο στράτευμα, με αποτέλεσμα οι διοικήσεις των μονάδων να αφοπλίζονται ενώπιον ενός τόσο 
σοβαρού προβλήματος.  Προτίθεστε να προχωρήσετε σε αλλαγή των κανονισμών αυτών και να 
συμπεριλάβετε και τα άλλα σώματα του στρατού πέραν των Ειδικών ∆υνάμεων;  

3. Προκάτοχός σας είχε δημιουργήσει εντός του στρατού “Ειδικό γραφείο αντιμετώπισης ναρκωτικών”, στο 
οποίο παραχωρήθηκαν σημαντικές εξουσίες, και σε συνεργασία με την αστυνομία υπήρχε συστηματικός 
έλεγχος για την καταπολέμηση του φαινομένου εντός της Εθνικής Φρουράς.  Το εν λόγω σώμα ήταν 
επαρκώς στελεχωμένο με προσωπικό εκπαιδευμένο για το σκοπό αυτό.  Σήμερα αντιλαμβάνομαι ότι το 
εν λόγω τμήμα υποβαθμίστηκε σε προσωπικό και μέσα και ως εκ τούτου είναι αναποτελεσματικό.  
∆εδομένου του προβλήματος, προτίθεστε να επαναφέρετε το “Ειδικό γραφείο αντιμετώπισης 
ναρκωτικών” σε πλήρη λειτουργία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.109, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, πρόστιμο ύψους $1,1 δις (€837 εκατομ.) αποδέχθηκε να καταβάλει στο 
αμερικανικό δημόσιο η εταιρεία “Halliburton”, προκειμένου να σταματήσει η ποινική δίωξη εναντίον της για τις 
ευθύνες της για την έκρηξη στην πλατφόρμα “Deepwater Horizon” το 2010 στον κόλπο του Μεξικού, που 
προκάλεσε μία από τις χειρότερες πετρελαιοκηλίδες στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής.  Είναι το δεύτερο 
περιστατικό μέσα σε ένα χρόνο, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, όπου η εταιρεία “Halliburton” αναγκάστηκε 
να προβεί σε εξωδικαστική συμφωνία, προκειμένου να αποφύγει ποινικές διώξεις και βαρύ χρηματικό 
πρόστιμο λόγω λαθών ή παραλείψεων που έχουν σχέση με το ατύχημα του κόλπου του Μεξικού, ενώ φαίνεται 
να εκκρεμούν εναντίον της αντίστοιχες υποθέσεις σε πολιτειακό επίπεδο.  Σημειώνεται ότι η εταιρεία αυτή 
κατασκευάζει παράνομα και με την ανοχή των αρμόδιων αρχών στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου 
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βιομηχανικές εγκαταστάσεις που έχουν σχέση με την υποστήριξη των γεωτρήσεων στην κυπριακή 
αποκλειστική οικονομική ζώνη για την ανίχνευση και εκμετάλλευση φυσικού αερίου ή και πετρελαίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Οι αρμόδιες αρχές είναι ενημερωμένες για το βεβαρημένο ιστορικό της εταιρείας “Halliburton”; 

2. Αυτό λαμβάνεται υπόψη στη διαδικασία αδειοδότησης των εργασιών της; 

3. Γιατί οι αρμόδιες υπηρεσίες του υπουργείου του ανέχονται την παράνομη κατασκευή του εργοστασίου 
της εταιρείας “Halliburton” στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου; 

4. Λαμβάνεται υπόψη κατά τη διαδικασία επιλογής των συνεργατών της κυβέρνησης στο θέμα της έρευνας 
και εκμετάλλευσης των κοιτασμάτων υδρογονανθράκων το προηγούμενο ιστορικό των εταιρειών σε ό,τι 
αφορά ατυχήματα, καταδίκες κτλ.;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.110, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ήδη δύο εταιρείες που παρέχουν υποστηρικτικές υπηρεσίες στις πλατφόρμες 
εξόρυξης και εκμετάλλευσης υδρογονανθράκων έχουν εγκατασταθεί στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου, 
παρά τις αντιδράσεις των κατοίκων, με διάτρητες και αμφίβολης νομιμότητας διαδικασίες.  Παράλληλα, 
πληροφορούμαστε ότι δύο άλλες εγκαταστάσεις, υποτίθεται προσωρινού χαρακτήρα, έχουν παράτυπα 
αδειοδοτηθεί μέσα στο λιμάνι Λάρνακας.  Επιπλέον, πληροφορούμαστε ότι πρόσφατα το Υπουργικό 
Συμβούλιο αποφάσισε την επέκταση του λιμανιού Λεμεσού προς τα ανατολικά, για να δημιουργηθεί χώρος για 
εγκατάσταση των βιομηχανιών υδρογονανθράκων.  Τέλος, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στο γενικό 
σχεδιασμό (master plan) για το ενεργειακό κέντρο στο Βασιλικό δεν περιλαμβάνεται χώρος για εγκατάσταση 
βιομηχανιών σχετικών με τις γεωτρήσεις.  Όλα τα πιο πάνω δεδομένα συνθέτουν μία εικόνα έλλειψης 
σχεδιασμού και προγραμματισμού. 

 Σημειώνεται ότι με βάση την Οδηγία 2001/42/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
27ης Ιουνίου 2001 σχετικά με την Εκτίμηση των Επιπτώσεων Ορισμένων Σχεδίων και Προγραμμάτων στο 
Περιβάλλον, η οποία έχει μεταφερθεί στο κυπριακό δίκαιο ως ο Περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμος του 2005 [Νόμος αρ. 102(Ι) του 2005], πρέπει 
κατά την άποψή μου να εκπονηθεί μελέτη εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων για το στρατηγικό σχέδιο 
εγκατάστασης των βιομηχανιών εξυπηρέτησης των γεωτρήσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχέδιο 
εγκατάστασης εργοστασίων, βιομηχανιών και άλλων υποδομών υποστήριξης της βιομηχανίας 
υδρογονανθράκων και αν πρόκειται να εκπονηθεί η απαραίτητη μελέτη εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον 
για το σχέδιο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.111, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο όρος “έμφυλη βία” (gender-based violence) χρησιμοποιείται, για να καταδείξει τα πολλά περιστατικά 
βίας κατά των γυναικών, που έχουν ως γενεσιουργό αιτία τις ανισότητες κατά φύλο λόγω της διαιώνισης της 
χαμηλότερης νομικής, κοινωνικής και οικονομικής θέσης των γυναικών στο κοινωνικό σύνολο.  Σε παγκόσμιο 
επίπεδο η πλέον κοινή μορφή βίας κατά των γυναικών προέρχεται από τον ερωτικό σύντροφο (intimate partner 
violence). 

 Με αφορμή το φόνο τριαντάχρονης μητέρας δύο παιδιών τον Αύγουστο του 2014 από τον πρώην 
σύζυγό της, άτομο που τύγχανε πολυετούς ψυχιατρικής παρακολούθησης, έχει διαφανεί ότι υπάρχει μεγάλο 
κενό συντονισμού μεταξύ των διάφορων αρμόδιων αρχών του κράτους για την καταπολέμηση και αποτροπή 
της έμφυλης βίας.  Συγκεκριμένα, παρά τις πολλαπλές καταγγελίες του θύματος προς την αστυνομία για 
απειλές και περιστατικά που έθεταν τη ζωή της σε κίνδυνο, δεν υπήρξε καμία κινητοποίηση από οποιαδήποτε 
αρμόδια αρχή για ουσιαστική προστασία και εξουδετέρωση της απειλής που διέτρεχε η ζωή τόσο της ίδιας όσο 
των υπόλοιπων μελών της οικογένειάς της.  ∆υστυχώς, το περιστατικό του Ιουνίου του ίδιου έτους, με τον 
πατέρα δηλαδή που σκότωσε τη σύζυγο και το παιδί του και τραυμάτισε κρίσιμα το γιο του πριν αυτοκτονήσει, 
δεν υπήρξε, όπως φαίνεται, αρκετό, για να ληφθούν άμεσα μέτρα για αντιμετώπιση και αποτροπή των 
περιστατικών αυτών.  Σας υπενθυμίζω ότι δυστυχώς υπάρχει πολύ μεγάλη πιθανότητα τέτοια περιστατικά να 
λειτουργήσουν ως “έμπνευση” και για επόμενους θύτες.  Συνεπώς, καθίσταται επιτακτική η ανάγκη να ληφθούν 
άμεσα μέτρα από τις αρμόδιες αρχές. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα έχουν 
ληφθεί, για να αποτραπεί η επανάληψη παρόμοιας οικογενειακής τραγωδίας, και συγκεκριμένα ποια μέτρα 
έχουν ληφθεί, ώστε οι αρμόδιες υπηρεσίες να ενημερώνουν όλες τις υπόλοιπες κυβερνητικές υπηρεσίες για τις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες άτομα εκφράζουν απειλές κατά της ζωής γυναικών.  Τέλος, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια αρχή έχει οριστεί ως ο 
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συντονιστικός φορέας για την προώθηση αυτού του είδους των πληροφοριών και την επίβλεψη της εφαρμογής 
του κώδικα σε κάθε περίπτωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.112, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων πού οφείλεται η 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση κατάθεσης στη Βουλή του νομοσχεδίου για την περίθαλψη και μεταχείριση 
τοξικομανών.  Πότε αναμένεται το αρμόδιο υπουργείο να καταθέσει στη Βουλή το εν λόγω νομοσχέδιο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.113, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι σε ασθενείς καρκινοπαθείς των οποίων η ζωή δύναται να παραταθεί πέραν 
των πέντε μηνών με τη χορήγηση συγκεκριμένης φαρμακευτικής αγωγής δε χορηγούνται τα φάρμακα τα οποία 
κρίνουν ως απαραίτητα οι θεράποντες ιατροί.  Να σημειωθεί ότι στις ευρωπαϊκές χώρες εφαρμόζεται πολιτική 
χορήγησης φαρμάκων, όταν η ζωή παρατείνεται πέραν των πέντε μηνών. 

 Το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου έχει ζητήσει με επιστολή στην Επιτροπή Φαρμάκων, 
ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, όπως εγκριθούν η χορήγηση φαρμακευτικής αγωγής σε ασθενείς οι οποίοι 
βρίσκονται σε εξαιρετική γενική κατάσταση (ECOG PS=0) και είναι σχετικά νεαρής ηλικίας, χωρίς ιδιαίτερη 
συμπτωματολογία, και συγκεκριμένου φαρμάκου στην τρίτη γραμμή θεραπείας (συγκεκριμένα, η χορήγηση 
nab-πακλιταξέλης). 

 Είναι αδιανόητο η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη σε αυτά τα επίπεδα να παρέχεται μόνο σε όσους 
έχουν την οικονομική δυνατότητα να καλύψουν οι ίδιοι το κόστος.  Στην προκειμένη περίπτωση το κόστος 
ανέρχεται στις €2.800, συμπεριλαμβανομένης της προμήθειας φαρμάκου για τρεις κύκλους θεραπείας. 

 Αναμένουμε από τον αρμόδιο υπουργό να εισηγηθεί τρόπους διαχείρισης του συγκεκριμένου θέματος, 
το οποίο αφορά σε ανθρώπινες ζωές, και, εάν είναι δυνατό, να εγκριθεί αμέσως η χορήγηση του συγκεκριμένου 
φαρμάκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.114, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει ψηφίσει νόμο με την ονομασία «Ο περί 
Τοκιστών Νόμος του 1962» (Ν. 72/1962), ο οποίος όμως δεν έχει τεθεί ποτέ σε ισχύ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν προωθεί 
νομοσχέδιο προς ψήφιση, ώστε να καταργηθεί ο νόμος αυτός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.115, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την επιστολή που στάλθηκε στον Υπουργό Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη, 
ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2014, εκ μέρους της Υποεπιτροπής του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την 
Πρόληψη των Βασανιστηρίων και άλλων τρόπων Σκληρής, Απάνθρωπης ή Ταπεινωτικής Μεταχείρισης ή 
Τιμωρίας (United Nations Subcommittee on Prevention of Torture and other Cruel, Inhuman or Degrading 
Treatment or Punishment) αναφορικά με την υποστελέχωση και τη μη επαρκή οικονομική στήριξη του 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Στην εν λόγω επιστολή υπενθυμίζεται ότι, 
σύμφωνα με το Προαιρετικό Πρωτόκολλο της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και άλλων τρόπων Σκληρής, 
Απάνθρωπης και Εξευτελιστικής Μεταχείρισης ή Τιμωρίας (Optional Protocol to the Convention against Torture 
and other Cruel, Inhuman and Degrading Treatment or Punishment) είναι υποχρέωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας να παρέχει στο Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων επαρκείς 
οικονομικούς και ανθρώπινους πόρους, ώστε να μπορεί να εκπληρώνει πλήρως και αποτελεσματικά τα 
καθήκοντά του.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχει 
λάβει, προκειμένου το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων να στελεχωθεί και να 
στηριχθεί οικονομικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.116, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε στο διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα Αχέλειας, τα οποία 
παραχωρήθηκαν το 2012 σε δικαιούχους.  Ήδη έχουν εκδοθεί άδειες οικοδομής και έχουν ανεγερθεί αρκετές 
κατοικίες.  Η χρήση όμως των κατοικιών καθίσταται αδύνατη λόγω της μη διευθέτησης της ηλεκτροδότησης της 
περιοχής. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα ξεκινήσει η 
παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στην υφιστάμενη ανάπτυξη.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.117, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το σοβαρό ενδεχόμενο που υπάρχει να μην ολοκληρωθεί η ανέγερση του 
χώρου φιλοξενίας/καταφυγίου θυμάτων του Συνδέσμου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην 
Οικογένεια (ΣΠΑΒΟ).  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η χορηγία που ο ΣΠΑΒΟ εξασφάλισε από το 
πρόγραμμα “Norway Grants” δεν είναι αρκετή, για να καλύψει ολόκληρο το κόστος.  Σε περίπτωση που δεν 
υπάρξει νέα οικονομική στήριξη του συνδέσμου, το έργο κινδυνεύει να μην ολοκληρωθεί.  Επιπλέον, η 
απαίτηση του κράτους για καταβολή του φόρου προστιθέμενης αξίας για την ανέγερση του καταφυγίου, που 
ανέρχεται στις €150.000, δυσχεραίνει ακόμη περισσότερο την κατάσταση.  Αξίζει να σημειωθεί ότι, όπως 
πληροφορήθηκα, ο σύνδεσμος προσπαθούσε επί σειρά ετών να μαζέψει τα χρήματα για την ανέγερση του 
χώρου φιλοξενίας και οι καταθέσεις τους απομειώθηκαν το Μάρτιο του 2013, μετά από τη γνωστή απόφαση 
του Eurogroup. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να κάνει 
αναφορικά με το οικονομικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο ΣΠΑΒΟ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.118, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την τελευταία έρευνα της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας (Eurostat), στην οποία 
παρέχονται συγκριτικά στοιχεία για τις τιμές διάφορων αγαθών στα είκοσι οχτώ κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης κατά το έτος 2013, σε ό,τι αφορά τα γαλακτοκομικά προϊόντα όπως το γάλα, το τυρί και τα αβγά, η 
Κύπρος αναδεικνύεται από τη Eurostat ως η ακριβότερη χώρα των είκοσι οχτώ κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Σύμφωνα με την έρευνα, τα γαλακτοκομικά προϊόντα αγοράζονται από τον Κύπριο καταναλωτή κατά 
45% ακριβότερα σε σχέση με το μέσο Ευρωπαίο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου ο Κύπριος καταναλωτής να μπορεί να απολαμβάνει αγαθά πρώτης ανάγκης 
όπως τα γαλακτοκομικά προϊόντα σε χαμηλότερες τιμές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.119, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με βάση την τελευταία απογραφή του πληθυσμού το 2011, ο συνολικός πληθυσμός της Κύπρου 
υπολογίστηκε περίπου στις 866 000.  Οι Ελληνοκύπριοι αριθμούν μόλις 575 000.  Όπως πληροφορήθηκα, το 
Ινστιτούτο ∆ημογραφικής και Μεταναστευτικής Πολιτικής Κύπρου προχώρησε με στατιστική ανάλυση των 
δεδομένων της τελευταίας απογραφής του πληθυσμού, την οποία και παρουσίασε πρόσφατα στο πλαίσιο 
συνέντευξης τύπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί 
για τα αποτελέσματα της στατιστικής ανάλυσης των δεδομένων της τελευταίας απογραφής του πληθυσμού 
από το Ινστιτούτο ∆ημογραφικής και Μεταναστευτικής Πολιτικής Κύπρου και ποια τα σχόλιά του επί της 
ανάλυσης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.120, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας αποστείλει την έκθεση για την αναδιάρθρωση του ΡΙΚ, 
την ετοιμασία της οποίας ανέλαβε μετά από οδηγίες του Υπουργείου Εσωτερικών η PWC.  Ήδη το προσχέδιο 
της έρευνας έχει σταλεί στο διοικητικό συμβούλιο του ιδρύματος εδώ και μερικές βδομάδες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.121, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός, ενόψει της συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας την 
Πέμπτη, 18 Σεπτεμβρίου 2014, όπως μας καταθέσει τη μελέτη την οποία ετοίμασε μετά από οδηγίες της 
κυβέρνησης Αναστασιάδη ο Ολλανδός σύμβουλος σε σχέση με το πολυασφαλιστικό σύστημα υγείας, καθώς 
και οποιεσδήποτε άλλες σχετικές μελέτες.  Αυτό κρίνεται αναγκαίο μετά τις δηλώσεις του Υπουργού Υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.122, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για την παραχώρηση ποσότητας πετρελαίου κίνησης στους 
αγρότες σε αναλογία με το χρωματισμένο πετρέλαιο που χρησιμοποιούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.123, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Σύμφωνα με τη μέχρι τώρα πρακτική, ξένοι φοιτητές που ήθελαν να εγγραφούν σε πανεπιστήμια και 
σχολές της Κύπρου είχαν περιθώριο, φέτος μέχρι τις 12 Αυγούστου, να προσκομίσουν στις πρεσβείες ή τα 
προξενεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα απαιτούμενα έντυπα, προκειμένου να τους παραχωρηθεί άδεια 
εισόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Αιφνιδίως και κατά έναν περίεργο τρόπο, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στις 12 Αυγούστου 
2014, την ημέρα που έληγε η προθεσμία για υποβολή αιτήματος για θεώρηση βίζας, απέστειλε κατεπείγουσα 
επιστολή με την οποία αλλάζει τα κριτήρια εισδοχής.  Ένα από τα νέα κριτήρια είναι όπως οι εν λόγω φοιτητές 
κατέχουν απολυτήριο με γενικό βαθμό 50/100 (τα τελευταία οκτώ χρόνια ήταν 40/100).  Παρά την ορθότητα του 
κριτηρίου, κατά την προσωπική μου άποψη, ο αιφνίδιος τρόπος με τον οποίο επεβλήθη την τελευταία στιγμή 
προκαλεί σοβαρές επιπλοκές και καταδεικνύει έλλειψη προγραμματισμού από πλευράς του υπουργείου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει στα ακόλουθα: 

1. Είναι δυνατόν ουσιώδεις αλλαγές που επηρεάζουν μεγάλο αριθμό ξένων φοιτητών, οι οποίοι 
συνεισφέρουν και στην οικονομία του τόπου επιλέγοντας να φοιτήσουν στην Κύπρο, να γίνονται, να 
ανακοινώνονται και να μπαίνουν σε ισχύ τελευταία στιγμή προκαλώντας σοβαρότατη αναστάτωση στον 
προγραμματισμό των εμπλεκομένων εντός και εκτός Κύπρου;  Ποιος ευθύνεται;  Τι διορθωτικά μέτρα θα 
λάβετε; 

2. ∆ε θα μπορούσε το υφιστάμενο μέτρο να ισχύσει μετά από μια μεταβατική περίοδο, ούτως ώστε να 
υπάρξει ομαλή μετάβαση στην εφαρμογή των νέων κριτηρίων τόσο από πλευράς ξένων φοιτητών όσο 
και από πλευράς επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων; 

3. Κατέχετε στοιχεία ως προς τον αριθμό των φοιτητών που θα ακυρώσουν ένεκα των όρων που 
εφαρμόστηκαν την τελευταία στιγμή και ποιες οι οικονομικές συνέπειες για την Κυπριακή ∆ημοκρατία;  
Έγινε οποιαδήποτε μελέτη; 

4. Έχετε λάβει υπόψιν πιθανές συνέπειες σε νομικό επίπεδο αν κάποιοι κινηθούν εναντίον της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας μέσω της δικαστικής οδού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.124, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εκκρεμεί αίτημα ενώπιον του Υπουργείου Οικονομικών όπως εγκατασταθεί 
χειρολισθήρας στην είσοδο του κτιρίου του υπουργείου, για να μπορούν να εξυπηρετούνται άτομα με κινητικές 
δυσκολίες ή αναπηρίες.  Μάλιστα έχει εκδοθεί σχετική έκθεση από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, μετά από 
παράπονο που υποβλήθηκε προς την ίδια (Α/Π 89/2013). 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
πάρει διορθωτικά μέτρα, ώστε να καταστεί προσβάσιμο το κτίριο του Υπουργείου Οικονομικών σε άτομα με 
αναπηρία ή κινητικές δυσκολίες.  Παρακαλώ περαιτέρω όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων αν όλα 
τα δημόσια κυβερνητικά κτίρια, είτε ιδιόκτητα είτε ενοικιαζόμενα, είναι προσβάσιμα σε αυτή την ομάδα 
ανθρώπων, όπως απαιτείται και από το νόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.125, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τρεμιθούσας της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
από το κοινοτικό συμβούλιο για επίσπευση της προκήρυξης προσφορών από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για 
ολοκλήρωση της κατασκευής της γέφυρας στη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας. 

 Η γέφυρα παρέμεινε ημιτελής μετά τις διαφορές που προέκυψαν μεταξύ του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων και του εργολάβου, καθώς και τη διακοπή του συμβολαίου. 

 Η συμπλήρωση και ολοκλήρωση της κατασκευής της γέφυρας είναι ύψιστης σημασίας, διότι θα 
βοηθήσει σημαντικά τόσο τους βιοτέχνες, αλλά και τους κατοίκους της περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
προγραμματίζεται η επαναπροκήρυξη των προσφορών και ποια τα χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσης της 
κατασκευής της γέφυρας στη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.126, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τρεμιθούσας της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
από το κοινοτικό συμβούλιο για επίσπευση των διαδικασιών κήρυξης ως διατηρητέων των οικοδομών 
ιδιοκτησίας του κοινοτικού συμβουλίου που βρίσκονται στο τεμάχιο με αριθμό 19, Φ/Σχ. 45/6023v01 στο χωρίο 
Τρεμιθούσα.  Το κοινοτικό συμβούλιο προτίθεται να επιδιορθώσει/αποκαταστήσει τις οικοδομές και να τις 
μετατρέψει σε μουσείο λαϊκής τέχνης. 
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 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία της κήρυξης ως διατηρητέων των οικοδομών και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται για την ολοκλήρωσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.127, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει 
αξιολογήσεις για τη στατική επάρκεια των πολυκατοικιών στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” (π.χ. οδός 
∆ωδεκανήσου) και κατά πόσο προτίθεται το κράτος να προχωρήσει σε επιδιόρθωση των εν λόγω 
πολυκατοικιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.128, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που καθυστερεί η αναδόμηση των δύο πολυκατοικιών στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ”, κατά πόσο 
υπάρχει σχετικό κονδύλι γι’ αυτό το έργο και πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.129, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους οι κατοικίες στην οδό ∆αιδάλου στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος III” δεν έχουν συνδεθεί με 
το τοπικό αποχετευτικό σύστημα, αν προτίθεται να προωθήσει το εν λόγω έργο και, εάν ναι, πότε υπολογίζει να 
γίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.130, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Γιώργου 
Λακκοτρύπη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.026 αναφορικά με τον καταρτισμό του Εθνικού Σχεδίου για 
Βιώσιμη Κατανάλωση και Παραγωγή πληροφορήθηκα μεταξύ άλλων τα εξής: “Με σκοπό την αποτελεσματική 
επιτήρηση της αγοράς, η Υπηρεσία Ενέργειας, ως η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των πιο πάνω νόμων, 
πραγματοποιεί συχνές επιθεωρήσεις σε διάφορα σημεία πώλησης προϊόντων.  Συγκεκριμένα, κατά το έτος 
2013 εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί της υπηρεσίας προέβησαν σε τριάντα τέσσερις ελέγχους προδιαγραφών 
προϊόντων για εξακρίβωση της συμμόρφωσής τους με τη νομοθεσία για τον οικολογικό σχεδιασμό.  
Επιπρόσθετα, στα πλαίσια της εφαρμογής της νομοθεσίας για την ενεργειακή σήμανση, εξουσιοδοτημένοι 
λειτουργοί προέβησαν κατά το έτος 2013 σε 259 επιθεωρήσεις, αξιολογώντας τη συμμόρφωση 27 000 
προϊόντων”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια ήταν τα 
αποτελέσματα των τριάντα τεσσάρων ελέγχων των προδιαγραφών των προϊόντων για εξακρίβωση του κατά 
πόσο πληρούν τις προδιαγραφές που έχουν θεσπιστεί με τη νομοθεσία για τον οικολογικό σχεδιασμό και ποια 
ήταν τα αποτελέσματα των 259 επιθεωρήσεων των 27 000 προϊόντων στα πλαίσια της εφαρμογής της 
νομοθεσίας για την ενεργειακή σήμανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.131, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έρευνα του Ευρωβαρόμετρου για τις μεταφορές, που πραγματοποιήθηκε στα κράτη 
μέλη την περίοδο 9-11 Σεπτεμβρίου 2013, οι Κύπριοι χρησιμοποιούν λιγότερο τα μέσα μαζικής μεταφοράς σε 
σχέση με όλους τους άλλους Ευρωπαίους.  Σύμφωνα με την έρευνα, μόνο το 7% των ερωτηθέντων στην 
Κύπρο απάντησαν ότι χρησιμοποιούν σχεδόν καθημερινά τα μέσα μαζικής μεταφοράς, ενώ τα αντίστοιχα 
ποσοστά στην Ελλάδα ήταν 19% και στην Ευρωπαϊκή Ένωση 16%. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αυξηθεί ο αριθμός των πολιτών στην Κύπρο που χρησιμοποιούν 
καθημερινά τα μέσα μαζικής μεταφοράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.132, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις αρχές Σεπτεμβρίου το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την κατ’ εξαίρεση 
ομαδική παραχώρηση κυπριακών υπηκοοτήτων σε αλλοδαπούς, στις συζύγους και στα εξαρτώμενά τους 
τέκνα μέχρι και 28 ετών που μετέχουν σε συγκεκριμένο συλλογικό σχέδιο επενδύσεων.  Σύμφωνα με το άρθρο 
111Α του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται υπό όρους, ως ήθελε κατά 
περίπτωση καθορίσει, να επιτρέψει την πολιτογράφηση αλλοδαπών επιχειρηματιών και επενδυτών ως πολιτών 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ανεξάρτητα από το χρόνο διαμονής των αλλοδαπών στην Κύπρο, νοουμένου ότι 
θα ενημερώνεται εκ των προτέρων η Βουλή των Αντιπροσώπων. 
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 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο στη 
νενομισμένη αλληλογραφία που αποστέλλεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ενημέρωση σχετικά με την 
πρόθεση του Υπουργείου Εσωτερικών να καταθέσει τέτοιο αίτημα ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου δε 
δόθηκαν στοιχειώδεις πληροφορίες, όπως τα ονόματα των επενδυτών, η χώρα καταγωγής τους και ποιες είναι 
οι ειδικές περιστάσεις που λήφθηκαν υπόψη στην εξέταση της συγκεκριμένη υπόθεσης.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό όπως μας κοινοποιήσει, έστω και εκ των υστέρων, όλες τις πιο πάνω πληροφορίες και τα 
παραρτήματα ΙΙΙ, IV, V και VI της πρότασης του Υπουργείου Εσωτερικών προς το Υπουργικό Συμβούλιο για το 
πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.133, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στα πλαίσια του άρθρου 111Α του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται 
υπό όρους, ως ήθελε κατά περίπτωση καθορίσει, να επιτρέψει την πολιτογράφηση ως Κυπρίων υπηκόων 
αλλοδαπών, των συζύγων και των εξαρτωμένων τους τέκνων μέχρι και 28 ετών ανεξάρτητα από το χρόνο 
διαμονής τους στην Κύπρο, νοουμένου ότι θα ενημερώνεται εκ των προτέρων η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αποστέλλοντας τη 
λίστα με τις πολιτογραφήσεις που έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο από το 2008 μέχρι και σήμερα, 
που να περιέχει κάποιες στοιχειώδεις πληροφορίες, όπως τα ονόματα των επενδυτών, τη χώρα καταγωγής 
τους, τον αριθμό της υπουργικής απόφασης για κάθε περίπτωση, καθώς και ποιες ήταν οι ειδικές περιστάσεις 
που λήφθηκαν υπόψη στην εξέταση της συγκεκριμένης υπόθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.134, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για όλες τις 
περιπτώσεις μίσθωσης κρατικής περιουσίας, κινητής και ακίνητης, σε ιδιωτικούς ή δημόσιους φορείς, με 
λεπτομέρειες που αφορούν τους όρους μίσθωσης, όπως αξίες περιουσιακών στοιχείων, ύψος ενοικίων, 
χρονικές περίοδοι κ.λπ.  Για την κάθε περίπτωση να αναφερθεί κατά πόσο η παραχώρηση έγινε με 
ανταγωνιστικούς όρους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.351 και 23.06.009.04.1066, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 και 22 

Απριλίου 2010, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.351 και αρ. 23.06.009.04.1066, που υποβλήθηκαν 
από τους Βουλευτές Λευκωσίας, κκ. Περδίκη και Ομήρου, αντίστοιχα, και αποστάληκαν στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με επιστολές σας με ημερ. 15.10.2009 και ημερ. 30.04.2010, αντίστοιχα, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2.  Κατά τα τελευταία δύο χρόνια τα περιστατικά έκλυσης έντονης δυσοσμίας και δυσμενούς επηρεασμού 
της κατοικημένης περιοχής Ξυλοτύμπου ή άλλης κοινότητας, έχουν περιοριστεί στο ελάχιστο και κατ’ επέκταση 
τα παράπονα που έχουν υποβληθεί από κατοίκους ήταν ελάχιστα, ενώ το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου 
έκτοτε δεν προέβη σε οποιοδήποτε περαιτέρω διάβημα. 

3.  Το ίδιο ισχύει και σε ό,τι αφορά στα χοιρολύματα και τον επηρεασμό γειτονικών κτημάτων, αφού η 
διοχέτευσή τους εκτός των εγκεκριμένων δεξαμενών επεξεργασίας έχει τερματιστεί. Η εξέλιξη αυτή είναι 
αποτέλεσμα της πιστής, κατά το δυνατό, εφαρμογής των όρων λειτουργίας που έχουν θέσει τα αρμόδια 
Τμήματα, λόγω ακριβώς και των ελέγχων που γίνονται, ειδικότερα από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας και 
το Τμήμα Περιβάλλοντος σε ό,τι αφορά τη διαχείριση και διάθεση των χοιρολυμάτων, υγρών και στερεών. 

4. Για την ανέγερση/κατασκευή των υποστατικών και τη λειτουργία της κτηνοτροφικής αυτής μονάδας 
έχουν εκδοθεί πέντε άδειες οικοδομής, οι οποίες καλύπτουν όλες τις χρήσεις και υποστατικά της μονάδας, ήτοι 
χοιροστάσιο, χωμάτινες δεξαμενές επεξεργασίας λυμάτων, βιολογικό σταθμό αναερόβιας επεξεργασίας 
λυμάτων, κατασκευή υ/σ ΑΗΚ, κατασκευή μονάδας παραγωγής ενέργειας από την επεξεργασία των λυμάτων 
και κτίρια προσωπικού, τροφοδοσίας και περίφραξη. 

5. Με βάση τα στοιχεία που έχουν συγκεντρωθεί, στο πλαίσιο συστηματικής παρακολούθησης της 
λειτουργίας του χοιροστασίου, διαπιστώνεται ότι οχληρία λόγω δυσοσμίας παρατηρείται στην Ξυλοτύμπου 
περιστασιακά τρεις με τέσσερις φορές το χρόνο, για μερικές ώρες, κυρίως νωρίς το πρωί ανάλογα με τις 
καιρικές συνθήκες (κατεύθυνση ανέμων και υγρασία). Χαρακτηριστικά έχει σημειωθεί ότι, λόγω της κύριας 
κατεύθυνσης των άνεμων που επικρατούν στην περιοχή (νοτιοδυτικοί), μεγαλύτερη οχληρία προκαλείται στην 
κατεχόμενη Μακράσυκα, η οποία βρίσκεται σε απόσταση 3,2 χλμ. βορειοδυτικά από τις δεξαμενές 
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επεξεργασίας λυμάτων και 4,8 χλμ. από τις κυρίως εγκαταστάσεις, ενώ η Ξυλοτύμπου απέχει 1,8 χλμ από το 
χοιροστάσιο και 3,2 χλμ. από τις δεξαμενές επεξεργασίας στα νότια. 

6.  Επισημαίνεται ότι όλες οι εγκαταστάσεις του χοιροστασίου εμπίπτουν στην περιοχή των Βρετανικών 
Βάσεων ∆εκέλειας, όπου, στο πλαίσιο των νομοθετικών ρυθμίσεων που ισχύουν, αρμόδια Αρχή για την κατοχή 
και χρήση των οικοδομών είναι ο ∆ιοικητής των Βάσεων. Στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας έχει εκχωρηθεί η 
εξουσία εξέτασης και έκδοσης αδειών οικοδομής και πιστοποιητικών έγκρισης, ενώ η αρμοδιότητα λήψης 
δικαστικών η άλλων μέτρων παραμένει στο ∆ιοικητή των Βάσεων. Σε κάθε περίπτωση, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λάρνακας σε πλήρη συνεννόηση και συνεργασία με τη ∆ιοίκηση των Βάσεων, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Ξυλοτύμπου και τα επιμέρους αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, παρακολουθεί την κατάσταση και λαμβάνονται τα 
κατάλληλα διορθωτικά μέτρα σε περίπτωση που διαπιστωθεί οποιοδήποτε πρόβλημα, είτε οχληρίας, είτε άλλης 
παραβίασης των όρων λειτουργίας του χοιροστασίου. 

7. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην υποβολή της απάντησης του 
Υπουργείου Εσωτερικών στις ανωτέρω Ερωτήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.284, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.02.284 και ημερ. 30.10.2013 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Στη Μαιευτική Κλινική του NAM III, όχι μόνο δίνεται προτεραιότητα στις τρίδυμες αλλά τις εισάγουν από 
τις 25 εβδομάδες στο μαιευτήριο.  Βρίσκονται σε εντατική παρακολούθηση, φεύγουν δε από το 
μαιευτήριο αφού γεννήσουν και ουδέποτε υπήρξαν παράπονα από αυτή την κατηγορία των ασθενών. 

β)  Τα τρίδυμα που συνήθως είναι αποτέλεσμα σύλληψης με υποβοηθούμενη αναπαραγωγή, γεννιούνται 
κατά κανόνα πρόωρα.  Αναλόγως της ηλικίας κύησης που θα γίνει ο τοκετός και ιδιαίτερα αυτά με μικρές 
ηλικίες κύησης μικρότερες των 32 εβδομάδων, είναι βρέφη που δυνατό να παρουσιάζουν προβλήματα 
υγείας, που χρήζουν συνεχούς ιατρικής φροντίδας από ειδικούς ιατρούς αναλόγως του προβλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.448, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.550, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Πανίκκου Σταυριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.02.550 και ημερ. 26/04/2013, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Βάσει καταγραφής των περιστατικών ακρωτηριασμού κάτω άκρων στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, 
όπου λειτουργεί Κέντρο Αναφοράς ∆ιαβήτη, για την περίοδο 2008-2011 έγιναν 46 ακρωτηριασμοί (59% 
μηρός - υπέρ γόνατος, 39% κνήμη - γόνατο, 2% άκρος πους - δάκτυλα). 

 Άνδρες 57% - Γυναίκες 43%  

 Μέσω ηλικίας 74,4 έτη  

 Επίπτωση 38.3 άτομα ανά 100 000  

 Κατά το έτος 2012 έγιναν 15 ακρωτηριασμοί 

2. Το Υπουργείο Υγείας θεωρεί τη θεραπεία με υπερβαρικό οξυγόνο, ως μια σημαντική μέθοδο 
αντιμετώπισης του διαβητικού ποδιού.  Η θεραπεία με υπερβαρικό οξυγόνο έχει εξεταστεί σε πολλαπλές 
ελεγχόμενες μελέτες για περίοδο 20 ετών και φαίνεται ότι βελτιώνει την υποξία του ιστού, αυξάνοντας 
την κυκλοφορία, ελαττώνει το οίδημα και επηρεάζει ακόμη και την αγγειογένεση.  Στην Κύπρο, ο 
∆ημόσιος τομέας διαθέτει δύο θαλάμους υπερβαρικού οξυγόνου στα Νοσοκομεία Αμμοχώστου και 
Πάφου. 

Στην Μονάδα Υπερβαρικής Οξυγονοθεραπείας του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου από το 2009 
εφαρμόζονται θεραπευτικά σχήματα για το διαβητικό πόδι, τα άτονα έλκη και αρχόμενη γάγγραινα, που 
αποτελούν επιπλοκές του Σακχαρώδη ∆ιαβήτη, με πολύ καλά αποτελέσματα. Μέχρι στιγμής έχουν 
δεχθεί θεραπεία 28 ασθενείς με Σακχαρώδη ∆ιαβήτη.  Ο θάλαμος υπερβαρικής οξυγονοθεραπείας του 
Γενικού Νοσοκομείου Πάφου τοποθετήθηκε το 2009 και άρχισε τις εργασίες του στις 21/04/2010.  Ο 
θάλαμος εξυπηρετεί περιστατικά από την Επαρχία Πάφου καθώς επίσης και παραπομπές από Λεμεσό 
και Λευκωσία (ως επί το πλείστο από ιδιωτικές κλινικές).  Στο Τμήμα Υπερβαρικής Οξυγονοθεραπείας 
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γίνεται και εντατικός χειρισμός πληγών σε ασθενείς, οι οποίοι για διάφορους λόγους δεν μπορούν να 
υποβληθούν σε υπερβαρική οξυγονοθεραπεία.  Κατά το 2011 εξυπηρετήθηκαν 66 περιστατικά με 
διάφορες διαγνώσεις και με ανάλογο κατά περιστατικό αριθμό συνεδριών. 

Επισυνάπτεται σχετικός πίνακας με τις δραστηριότητες του θαλάμου στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου για 
το έτος 2013 (Παράρτημα 1).  Γενικά οι επιπλοκές του Σακχαρώδη ∆ιαβήτη προσεγγίζονται με μεγάλη 
σοβαρότητα, αφού εκτός από τις διαβητολογικές κλινικές που λειτουργούν στα κρατικά νοσηλευτήρια, 
συγκεκριμένα Κέντρα Υγείας έχουν καθορίσει γενικούς γιατρούς με ειδικό ενδιαφέρον στο διαβήτη που 
παρακολουθούν σε συγκεκριμένες μέρες αποκλειστικά, άτομα με διαβήτη. Ακολουθείται δε πρωτόκολλο 
παραπομπής σε τακτά διαστήματα, στις διάφορες σχετικές ειδικότητες. Παράλληλα έχουν ήδη ετοιμαστεί 
οι όροι για την προκήρυξη προσφοράς για αγορά υπηρεσιών από ποδολόγους. 

3. Το 2005 πραγματοποιήθηκε παγκύπρια έρευνα από το ∆ρ. Λοΐζου και συνεργάτες, η οποία κάλυψε 
πληθυσμό από 18-80 ετών και έδειξε ότι το ποσοστό του ∆ιαβήτη στην Κύπρο είναι 10.3%. 

4. Ο αριθμός των ασθενών παγκύπρια που είναι σε τελικό στάδιο νεφρικής νόσου και υποβάλλονται σε 
αιμοκάθαρση τρεις φορές την εβδομάδα, τέσσερις ώρες κάθε φορά, είναι 400 ασθενείς. Ο αριθμός 
παγκύπρια των ασθενών που υποβάλλονται σε θεραπεία υποκατάστασης με περιτοναϊκή κάθαρση είναι 
100 και ο αριθμός παγκύπρια αυτών που παίρνουν μόσχευμα νεφρού είτε από πτωματικό δότη είτε από 
ζώντα δότη είναι περίπου γύρω στους 600. 

Στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας μέσα στο Νεφρολογικό Τμήμα συστεγάζεται και το Μεταμοσχευτικό 
Τμήμα και κάθε χρόνο διενεργούνται 30-35 μεταμοσχεύσεις νεφρού από ζώντες ή από πτωματικούς 
δότες.  Το κόστος κάθε αιμοκάθαρσης υπολογίζεται περίπου στα 250 ευρώ την κάθε αιμοκάθαρση.  Το 
κόστος της περιτοναϊκής κάθαρσης είναι μηνιαία 1200 ευρώ ανά ασθενή.  Το κόστος της μεταμόσχευσης 
είναι ανά ασθενή περίπου 1600 ευρώ τον μήνα. 

5.  Αναλύοντας τα αποτελέσματα ανά 10ετια των ασθενών που υποβάλλονται σε αιμοκάθαρση ή 
περιτοναϊκή κάθαρση, διαπιστώνεται ένας διπλασιασμός στον αριθμό των ασθενών που υποβάλλονται 
στις μεθόδους υποκατάστασης της νεφρικής λειτουργίας και το ίδιο ισχύει σε όλες τις χώρες του 
εξωτερικού όπως Ευρώπη, Αμερική, Ασία, Αυστραλία, Αφρική.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.024, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ.: 23.06.010.03.024 και ημερομηνία 3.9.2013, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Σύμφωνα με το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, όντως υπάρχει συμφωνία, η οποία 
επιτεύχθηκε σε Συνεδρία της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού στις 24/2/2009 και η οποία μέχρι σήμερα δεν 
υλοποιήθηκε. 

3. Συγκεκριμένα, η συμφωνία αυτή προνοούσε τη μεταφορά προσοντούχων υπαλλήλων, Βοηθών 
Εξεταστών με πανεπιστημιακό προσόν στην Επιστημονική Πυραμίδα του Τμήματος μέσα στα επόμενα τρία 
χρόνια, δηλαδή μέχρι το 2012. Η συμφωνία αναφέρει: «μέσα στα επόμενα τρία χρόνια, να ρυθμιστεί και το θέμα 
των θέσεων Βοηθού Εξεταστή, Κλ. Α4 και A7(ii), οι κάτοχοι των οποίων υπηρετούσαν, κατά τις 10/12/2008 και 
κατά την ίδια ημερομηνία κατείχαν πανεπιστημιακό προσόν, με τη μετονομασία τους σε Λειτουργούς Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη (Κλ. Α8-10-11) και τη μεταφορά τους στην επιστημονική δομή των 
θέσεων». 

4. Το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη έχει την άποψη ότι η εφαρμογή της συμφωνίας 
θα μπορούσε να προωθηθεί με τρόπο που να μην επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό, στα πλαίσια της 
ψήφισης του Νόμου για προαγωγές δημοσίων υπαλλήλων, χωρίς μισθολογική αύξηση. 

5. Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, μέσα στα πλαίσια υλοποίησης του 
Σχεδίου ∆ράσης για τον εκσυγχρονισμό του Τμήματος ΕΕΕΠ, που περιλαμβάνει μεταξύ άλλων και την 
αναδιοργάνωση των δομών του Τμήματος, θα εξετάσει την εν λόγω συμφωνία. 

6.  Τέλος, ενημερωτικά αναφέρεται ότι στο Τμήμα ΕΕΕΠ υπηρετούν 25 Βοηθοί Εξεταστές, οι οποίοι 
κατέχουν πανεπιστημιακό δίπλωμα, εκ των οποίων οι 3 αμείβονται στην Κλ. A8-9(i)-τεχνική πυραμίδα, 15 
αμείβονται στην κλίμακα Α7 και 7 αμείβονται στην κλίμακα Α4 (επισυνάπτεται σχετικός πίνακας).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.026, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ολοκληρωμένο Σχέδιο Κινητικότητας Λευκωσίας 2010-2020 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.03.026 και ημερομηνία 2/10/2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και αφού πρώτα απολογηθώ για την 
καθυστέρηση στην απάντησή μας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Είναι γεγονός ότι το Ολοκληρωμένο Σχέδιο Κινητικότητας Λευκωσίας (ΟΣΚΛ), ενώ προνοούσε τη 
σταδιακή υλοποίηση διάφορων δράσεων μέσα στη δεκαετία 2010 - 2020, δεν κατέστη δυνατή μέχρι 
στιγμής η υλοποίηση οποιωνδήποτε από αυτών, λόγω της όξυνσης της οικονομικής κρίσης και το 
σχεδόν καθολικό περιορισμό των πιστώσεων για αναπτυξιακά έργα. 

β) Στο διάστημα μεταξύ του 2010 που το ΟΣΚΛ αναπτύχθηκε και του 2013, το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων προώθησε διάφορες μελέτες για την ωρίμανση δράσεων που προτείνονται στο ΟΣΚΛ, όπως 
την κυκλοφοριακή μελέτη για τη μονοδρόμηση των Λεωφόρων Μακαρίου και Καλλιπόλεως, το 
σχεδιασμό της ποδηλατικής σύνδεσης των πανεπιστημίων με το κέντρο της πόλης, την ετοιμασία 
ρυθμιστικού σχεδίου για λεωφορειολωρίδες, την ετοιμασία όρων εντολής για την εκπόνηση 
τεχνοοικονομικής μελέτης για τραμ, την εκπόνηση μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων ολόκληρου του 
Σχεδίου κλπ.  Στις 3/12/2013 ανατέθηκε σε Συμβούλους Μελετητές η εκπόνηση της τεχνοοικονομικής 
μελέτης για δημιουργία συστήματος τραμ με διάρκεια 12 μηνών. 

γ) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει προωθήσει για συγχρηματοδότηση από τα Ευρωπαϊκά 
Ταμεία για την περίοδο 2014 - 2020 ένα πακέτο δράσεων που προτείνονται στο ΟΣΚΛ.  Οι δράσεις 
αυτές περιλαμβάνουν την υλοποίηση του ποδηλατικού δικτύου μεταξύ των πανεπιστημίων με το κέντρο 
της πόλης, τη μονοδρόμηση των Λεωφόρων Μακαρίου και Καλλιπόλεως, και τη δημιουργία συστήματος 
τραμ. 

δ) Τον Οκτώβρη του 2013 συστάθηκε Ομάδα Εργασίας απαρτιζόμενη από λειτουργούς του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και του ∆ήμου Λευκωσίας, με κύριο στόχο 
τη διαμόρφωση προγράμματος υλοποίησης των δράσεων του ΟΣΚΛ.  Συστάθηκε, επίσης, Επιτροπή 
Υψηλού Επιπέδου, απαρτιζόμενη από τους Υπουργούς Συγκοινωνιών και Έργων, Εσωτερικών και 
Οικονομικών και του ∆ημάρχου Λευκωσίας στην οποία η Ομάδα Εργασίας θα υποβάλει τις εισηγήσεις 
της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.136, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό ερ. 
23.06.010.03.136 και ημερομηνία 26/9/2013 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και αφού πρώτα απολογηθώ για την 
καθυστέρηση στην απάντησή μας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Η προσωρινή μεταστέγαση του Οικογενειακού ∆ικαστηρίου και του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών 
Λευκωσίας εγκρίθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών στις 22.7.2011 επειδή το παλαιό κτήριο του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου όπου στεγάζονταν παρουσίαζε προβλήματα στατικότητας. 

β. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν είχε εμπλοκή στην επιλογή του κτηρίου στην οδό ∆ιαγόρου στη 
Λευκωσία, όπου προσωρινά μεταστεγάστηκαν το Οικογενειακό ∆ικαστήριο και το ∆ικαστήριο Εργατικών 
∆ιαφορών, ούτε και στη μελέτη του εσωτερικού διαχωρισμού του. Τα σχέδια των τεσσάρων ορόφων 8-
11 με το νέο εσωτερικό διαχωρισμό, ετοιμάστηκαν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε 
συνεργασία με εκπροσώπους των ∆ικαστηρίων και δόθηκαν στον ιδιοκτήτη του κτηρίου για 
προκαταρκτικές κοστολογήσεις των προτεινόμενων τροποποιήσεων. Ακολούθως, οι κοστολογήσεις 
στάλθηκαν στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών για 
αξιολόγηση. Οι απόψεις των προαναφερθέντων Τμημάτων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
δόθηκαν γραπτώς στο ∆ιευθυντή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και στον Αρχιπρωτοκολλητή 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν είχε ανάμιξη στις διαδικασίες και 
συμφωνίες που ακολούθησαν σχετικά με την ενοικίαση του κτηρίου, αφού το εν λόγω κτήριο είχε μεν 
«ελευθερωθεί» από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως λόγω μετακίνησής του σε ιδιόκτητο κτήριο, 
αλλά δεν είχε λήξει το συμβόλαιο ενοικίασής του. 

γ. Ο ∆ήμος Λευκωσίας έχει επιθεωρήσει το νέο κτήριο στο οποίο έχουν προσωρινά μεταστεγαστεί τα δύο 
πιο πάνω ∆ικαστήρια και αποφάνθηκε ότι δεν υπάρχουν ουσιαστικά προβλήματα με τη χρήση του. 

δ. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, κατόπιν οδηγιών της Αρχιπρωτοκολλητού του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, 
προχώρησε στην προκήρυξη και ανάθεση σε ιδιώτη σύμβουλο Πολιτικό Μηχανικό την εκπόνηση 
εξειδικευμένης μελέτης για την εξασφάλιση της στατικής επάρκειας του κτηρίου του παλαιού Ανωτάτου 
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∆ικαστηρίου καθώς και για την ετοιμασία προκαταρκτικής εκτίμησης της δαπάνης για την εκτέλεση των 
εργασιών. Παράλληλα, σε συνεργασία με τους χρήστες ετοιμάζονται προσχέδια του κτηρίου ώστε να 
μπορούν να μεταφερθούν σε αυτό, το Οικογενειακό ∆ικαστήριο και το ∆ικαστήριο Εργατικών 
∆ιαφορών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.162, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.162 και 
ημερομηνίες 4/10/2013 και 24/4/2014 και σχετικά πληροφορώ τον Έντιμο Βουλευτή για την Ερώτηση που έχει 
υποβάλει. 

2. Στα πλαίσια της γενικότερης αναδιάρθρωσης της Κυπριακής οικονομίας και με σκοπό τον 
εξορθολογισμό του προϋπολογισμού της, το Υπουργείο Εξωτερικών έχει προχωρήσει στην αναστολή των 
εργασιών τεσσάρων διπλωματικών αποστολών της ∆ημοκρατίας.  Μεταξύ αυτών των αποστολών βρίσκεται 
και εκείνη της Κένυας. 

3. Σε ό,τι αφορά τις πιστοποιήσεις εγγράφων και τη διαδικασία χορήγησης άδειας ή θεώρησης εισόδου σε 
αλλοδαπούς υποψήφιους φοιτητές, τα συναρμόδια Υπουργεία Εξωτερικών, Εσωτερικών και Παιδείας και 
Πολιτισμού, τα οποία κατέχουν και εφαρμόζουν αρμοδιότητες σε σχέση με την είσοδο αλλοδαπών φοιτητών 
από τρίτες χώρες, αναγνωρίζουν καταρχάς τις δυσκολίες που προκύπτουν ως αποτέλεσμα της εξέλιξης αυτής 
για τους υποψήφιους από την ανατολική Αφρική.  Ενόψει τούτου, το Υπουργείο Εξωτερικών έχει ενημερώσει 
ότι εξετάζει ενεργά τρόπους να ξεπεραστούν οι δυσκολίες σε συντονισμό με τα υπόλοιπα εμπλεκόμενα 
Υπουργεία, Τμήματα και κρατικές Υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, αλλά και σε συνεργασία με τα ενδιαφερόμενα 
πανεπιστήμια και σχολές. Στόχος παραμένει γενικότερα η εξεύρεση εφικτών εναλλακτικών επιλογών, οι οποίες, 
στο πνεύμα της νομοθεσίας, εξυπηρετούν το στόχο της καθιέρωσης της Κύπρου ως σημαντικού εκπαιδευτικού 
προορισμού για φοιτητές και από την αφρικανική ήπειρο και, ταυτόχρονα, διασφαλίζουν την αξιοπιστία της 
διαδικασίας. 

4. Για οποιεσδήποτε αλλαγές ενδέχεται να προκύψουν στις διαδικασίες εισόδου αλλοδαπών φοιτητών 
πρόθεση είναι όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων τηρείται ενήμερη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.265, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 
23.06.010.03.265 και ημερ. 13/5/2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για 
τα ακόλουθα: 

2. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας από τον Φεβρουάριο 2014 αξιοποίησαν το κτίριο του Κρατικού 
Παιδοκομικού Σταθμού «Κόκκινες» για φιλοξενία, φροντίδα και προστασία ασυνόδευτων ανήλικων αιτητών 
πολιτικού ασύλου. Συνεπώς, το υπό αναφορά κτίριο δεν είναι διαθέσιμο. 

3. Το ΣΚΕ Τσιακκιλερού λειτουργεί πρόγραμμα Παιδοκομικού Σταθμού σε κατάλληλο χώρο που πληροί τις 
πρόνοιες της σχετικής Νομοθεσίας και ενοικιάζεται με χαμηλό ενοίκιο. Για κάλυψη μέρους των λειτουργικών 
εξόδων του υπό αναφορά προγράμματος, το ΣΚΕ Τσιακκιλερού τυγχάνει κρατικής ενίσχυσης.  Η κρατική 
ενίσχυση που παραχωρήθηκε στο ΣΚΕ Τσιακκιλερού το 2013 ήταν ύψους €34,000 και το 2014 ύψους €30,000. 
Κατά το τρέχον έτος, το υπό αναφορά πρόγραμμα εξυπηρετεί 60 νήπια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.340, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.340, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
6.2.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αρχιμανδρίτας αφορά διεύρυνση και βελτίωση του δρόμου που 
συνδέει την Αρχιμανδρίτα με την Αλέκτορα στην επαρχία Λεμεσού και ένταξη του στους Χωρητικούς 
∆ρόμους, ώστε τα έξοδα να καλυφθούν από το Κράτος. 

(β)  Πρόκειται για χωμάτινο δρόμο πλάτους 3,5 μ. και μήκους 1100 μ. περίπου, ο οποίος χρησιμοποιείται για 
τις κτηνοτροφικές και γεωργικές δραστηριότητες των κατοίκων της περιοχής, αλλά και περιορισμένα για 
εξυπηρέτηση της συγκοινωνίας. Ο δρόμος αρχίζει με δημόσιο μονοπάτι περίπου 250 μ. και μετά είναι 
εγγεγραμμένος δημόσιος, 850 μ. περίπου, μέχρι τα διοικητικά όρια Αλέκτορας. Μετά από επιτόπια 
επίσκεψη των Τεχνικών Υπηρεσιών της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, διαπιστώθηκε ότι, ο 
εγγεγραμμένος δημόσιος δρόμος δεν συμφωνεί με την επιτόπου κατάσταση. 
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(γ)  Για τη διεύρυνση και βελτίωση του δρόμου απαιτείται να προηγηθεί κατάλληλη χωρομετρική εργασία 
από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό ή ιδιώτη μελετητή και να ετοιμαστεί σχέδιο και περιγραφή 
της επηρεαζόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας. Η εκτέλεση του έργου θα μπορούσε να προωθηθεί σταδιακά 
από τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις Λεμεσού και Πάφου μέσω των πιστώσεων των Προϋπολογισμών 
Ανάπτυξης, νοουμένου ότι θα εξασφαλιστούν οι συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων 
τεμαχίων ή και ενεργοποίηση της διαδικασίας αναγκαστικής απαλλοτρίωσης. 

(δ)  Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου τέθηκε σε σύσκεψη του Επάρχου Πάφου με το Κοινοτικό 
Συμβούλιο, στην οποία ο Έπαρχος έδωσε οδηγίες στο Κοινοτικό Συμβούλιο για αποτύπωση του δρόμου 
και στη συνέχεια να γίνει συντονισμός με τον Έπαρχο Λεμεσού προκειμένου να χειριστούν το θέμα από 
κοινού. 

(ε)  Επίσης, το αίτημα συζητήθηκε κατά την περιφερειακή σύσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών, ο οποίος 
έδωσε οδηγίες να γίνει χωρομετρική εργασία και αποτύπωση του δρόμου, για να γίνει σταδιακά η 
βελτίωση του. 

(στ)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει ήδη αποταθεί σε ιδιώτη χωρομέτρη, ενώ παράλληλα ζήτησε από τον 
Έπαρχο Πάφου να προωθηθεί αίτημα του προς το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, για 
οριοθέτηση και αποτύπωση του εν λόγω δρόμου. Ο Έπαρχος Πάφου έχει ήδη αποστείλει, σχετική 
επιστολή στην Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό, για να προβεί στην οριοθέτηση του μέρους του 
δρόμου, που υπάγεται στην αρμοδιότητα του Επάρχου Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.356, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παροχή νερού από το Φράγμα Ξυλιάτου, στο σφαγείο CYPRA καθώς  
επίσης και σε τρία χοιροστάσια της περιοχής 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 6 ∆εκεμβρίου 2013, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η παροχή νερού από το Φράγμα Ξυλιάτου στα τρία χοιροστάσια αποφασίστηκε το 1996 μετά από 
αίτημα τους λόγω των μειωμένων ποσοτήτων νερού και της υπεράντλησης των γεωτρήσεων, που 
χρησιμοποιούσαν για τα χοιροστάσια τους.  Οι ποσότητες νερού που τους δίδονται είναι μόνον για τις ανάγκες 
των χοιροστασίων κυρίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, όπου γίνεται και η περισσότερη κατανάλωση νερού. 

 Η παροχή νερού από το Φράγμα Ξυλιάτου στο σφαγείο CYPRA αποφασίστηκε το 2010 μετά από αίτημα 
τους και λόγω των μειωμένων ποσοτήτων νερού από τις γεωτρήσεις τις οποίες χρησιμοποιούσαν για τις 
ανάγκες του σφαγείου.  Οι ποσότητες νερού που δίδονται είναι πάντοτε σε σχέση με τα αποθέματα νερού εντός 
του φράγματος, λαμβάνοντας υπόψη ότι στο Φράγμα θα πρέπει να απομένουν ποσότητες νερού για 
περίπτωση ανομβρίας και για σκοπούς πυρόσβεσης. 

 Από τον Αύγουστο του 2013 έχει διακοπεί η παροχή νερού στα χοιροστάσια Παναγιώτη Χ” Κυριάκου και 
Α/φοί Νικοδήμου.  Όσον αφορά το δικαίωμα διακοπής ή μείωσης της παροχής νερού στα πιο πάνω 
χοιροστάσια, την ευθύνη την έχει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και όχι το Τμήμα Γεωργίας, όπως αναφέρεται 
στην ερώτηση του βουλευτή.  Σε περίπτωση υπερκατανάλωσης της εγκριμένης ποσότητας νερού που εγκρίνει 
το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, αυτή χρεώνεται με τέλος υπερκατανάλωσης. 

 Σημειώνεται ότι οι ποσότητες νερού που έχουν δοθεί για το 2014 στο σφαγείο CYPRA και στο 
χοιροστάσιο Ιωάννη Γεωργίου, λόγω της μεγάλης ανομβρίας και της μειωμένης ποσότητας νερού στο Φράγμα 
Ξυλιάτου, είναι για το σφαγείο CYPRA 18,000 κ.μ. καθώς επίσης 18,000κ.μ. για το χοιροστάσιο Ιωάννη 
Γεωργίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.414, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.417, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το θέμα της 
ενδεχόμενης μεταφοράς του τερματικού σταθμού των λεωφορείων της εταιρείας Ο.ΣΥ.ΠΑ (Οργανισμός 
Συγκοινωνιών Πάφου), από το ιστορικό εμπορικό κέντρο της Πάφου σε τουρκοκυπριακό τεμάχιο, εξετάζεται 
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από τα αρμόδια Τμήματα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών, Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων), σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές της Πάφου και την εταιρεία Ο.ΣΥ.ΠΑ. 

 Για το σκοπό αυτό λαμβάνονται υπόψη η συγκοινωνιακή και πολεοδομική καταλληλότητα των 
διαθέσιμων υπό εξέταση χώρων, ώστε ο κεντρικός σταθμός αφίξεων και αναχωρήσεων της εταιρείας Ο.ΣΥ.ΠΑ 
να παρέχει ορθολογιστική πρόσβαση και διακίνηση των λεωφορείων, για την ασφαλή εξυπηρέτηση του 
επιβατικού κοινού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.422, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.03.422 και ημερομηνία 21.01.2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
προχωρούν οι διαδικασίες για μετακίνηση των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών από τη Λάρνακα, στη περιοχή 
Βασιλικού. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 16.07.2014, έλαβε δύο σημαντικές αποφάσεις που 
αποτελούν ουσιαστικό βήμα για τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών από τη Λάρνακα: (α) την 
ένταξη της Κυπριακής Εταιρείας Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών Λτδ (ΚΕΤΑΠ) στην πολιτική 
αποκρατικοποιήσεων/μετοχοποιήσεων, με εξαίρεση το Χημείο, με δεδομένο ότι η εταιρεία θα τερματίσει τη 
λειτουργία της και θα προβεί σε αποκατάσταση της γης και (β) την παραχώρηση στον ΚΟ∆ΑΠ κατάλληλης γης 
εντός της περιοχής Βασιλικού, η οποία σύμφωνα με το Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης (Master Plan) 
προορίζεται για την χωροθέτηση τερματικών αποθήκευσης πετρελαιοειδών για ανέγερση Ιδιόκτητου 
Τερματικού Αποθήκευσης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών. 

 Αναφορικά με το Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης άρχισε και συνεχίζεται η διαβούλευση με τις τοπικές 
κοινότητες. Ο συμβουλευτικός οίκος που προσλήφθηκε για το σκοπό αυτό, επεξεργάστηκε όλα τα δεδομένα και 
τις θέσεις/απόψεις που έχουν υποβληθεί επί του προσχεδίου του Ρυθμιστικού Σχεδίου και έχει υποβάλει στο 
Υπουργείο τις τελικές του εισηγήσεις, οι οποίες παρουσιάστηκαν στις τοπικές κοινότητες. Αναμένονται οι 
τελικές θέσεις των κοινοτήτων. Στο Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης υπάρχει πρόνοια για την κατασκευή 
τερματικών αποθήκευσης πετρελαιοειδών, περιλαμβανομένου και του υγραερίου, για τις ανάγκες των εταιρειών 
εμπορίας πετρελαιοειδών που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. Παράλληλα, είναι σε εξέλιξη η Στρατηγική 
Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων. 

 Όσον αφορά τις υφιστάμενες στη Λάρνακα εγκαταστάσεις πετρελαιοειδών και υγραερίου των εταιρειών 
εμπορίας πετρελαιοειδών, στις 30.01.2014 ο Υπουργός Εσωτερικών επικύρωσε το ∆ιάταγμα που έκδωσε ο 
∆ήμος Λάρνακας για τερματισμό χρήσης των εγκαταστάσεων αποθήκευσης ή/και εμφιάλωσης ή/και 
μεταποίησης Πετρελαιοειδών και Υγραερίου εντός των διοικητικών ορίων του ∆ήμου Λάρνακας, καθώς και 
αφαίρεση των οικοδομών και κάθε μορφής άλλων σχετικών εγκαταστάσεων που περιλαμβάνονται στα τεμάχια, 
μέσα σε περίοδο τριών ετών από την ημερομηνία επικύρωσης του ∆ιατάγματος, δηλαδή μέχρι τις 30.01.2017 
(αντί 18 μηνών που καθόρισε ο ∆ήμος Λάρνακας). 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.424, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με 
αρ. 23.06.010.03.424, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 21.1.2014, 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι οικίες και τα 
διαμερίσματα στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Ανθούπολης: 

(α) Τα προβλήματα που παρουσιάζουν οι οικίες και τα διαμερίσματα του εν λόγω Οικισμού συζητήθηκαν σε 
επί τόπου επίσκεψη και συνεδρία που πραγματοποίησε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων στις 7/5/2014. 

(β) Σημειώνεται ότι όσον αφορά τα σοβαρά προβλήματα στατικής λειτουργίας, μονώσεων και σοβαρά 
υδραυλικά προβλήματα, θα τύχουν επιδιόρθωσης στα πλαίσια του Συμβολαίου Γενικής Συντήρησης, το 
οποίο έχει υπογραφεί στις 10.6.2014. 

(γ) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ήδη ξεκινήσει τη διαδικασία προσφορών για κατεδάφιση των 
10 παλιών πολυκατοικιών του Οικισμού Στέγασης Εκτοπισθέντων Ανθούπολης.  Μόλις ολοκληρωθεί η 
εν λόγω διαδικασία, θα προχωρήσει άμεσα η κατεδάφισή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.434, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος βουλευτής κ. Αντρέας Φακοντής, με αριθ. 
23.06.010.03.434, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014, και σας πληροφορώ ότι δεν προγραμματίζεται η 
κατασκευή αρδευτικού δικτύου για άρδευση των παραποτάμιων κοινοτήτων του ∆ιαρίζου από το φράγμα 
Αρμίνου. 

 Επισημαίνεται ότι, με το πρόβλημα λειψυδρίας που αντιμετωπίζει ο τόπος μας, δεν ενδείκνυται η 
εγκατάλειψη υφιστάμενων πηγών νερού και η επιβάρυνση του φράγματος Αρμίνου που είναι πολύ σημαντικό 
για τις ανάγκες ύδρευσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών 
 κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.436, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.436 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου          
κ. Ανδρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 28.1.2014 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Στην τελευταία συνεδρία της Συμβουλευτικής Επιτροπής ημερομηνίας 17.6.2014 για τη ∆ιαχείριση Τ/Κ 
Περιουσιών, στην οποία προεδρεύει ο Υπουργός Εσωτερικών και συμμετέχουν, μεταξύ άλλων, εκπρόσωποι 
των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων, αποφασίσθηκε, αφού λήφθηκαν υπόψη οι πρόνοιες της περί Τ/Κ 
Περιουσιών Νομοθεσίας, Νομοί 139/91 έως 68 (I) 2012, να μην μισθώνονται πλέον Τ/Κ οικίες για εξοχικούς 
σκοπούς, αλλά μόνο για μόνιμη στέγαση των εκτοπισθέντων.  Για Τ/Κ οικίες που θα είναι μεγάλο το κόστος 
επιδιόρθωσης, θα συνεισφέρουν οι ενδιαφερόμενοι αιτητές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.445, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. 23.06.010.03.445 και ημερ. 28/01/2014, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας διαβιβάζω σχετική απαντητική επιστολή της Αν. ∆ιευθύντριας του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως με αρ. φακ. 11.065, F/D/l, C/32A και ημερ. 16.6.2014 με αυτόδηλο περιεχόμενο για ενημέρωση 
σας. 

2.  Επιπρόσθετα με τα θέματα που εγείρονται στην επιστολή της Αν. ∆ιευθύντριας του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, σας ενημερώνω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο στις 18/6/2014 επανεξέτασε το θέμα 
της δημιουργίας γηπέδου γκολφ στην Αγία Νάπα, όπου ενέκρινε την παροχή κινήτρων στην Εταιρεία Ayia 
Napa Forest Golf Ltd, η οποία προτίθεται να κατασκευάσει το γήπεδο γκολφ στη δασική γη που της 
εκμισθώθηκε με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 76.587, ημερ. 26.2.2014.  Το γήπεδο αυτό 
θα αντικαταστήσει το γήπεδο γκολφ χωρίς κίνητρα, που σχετίζεται με την ακυρωθείσα εκμίσθωση δασικής γης 
και προτεινόταν στην αίτηση με αρ. ΑΜΧ/0153/2010, η οποία θα αποσυρθεί. Σύμφωνα με την εν λόγω 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η παραχώρηση κινήτρων υπόκειται στις προϋποθέσεις, τους όρους και 
τα χρονοδιαγράμματα που καθορίζονται στις αποφάσεις του.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.466, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.010.03.466 ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2014 και στη σχετική απάντηση του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με αρ. Φακ. 5.22.1.3.1.32 ημερομηνίας 26 
Μαΐου 2014 η οποία μου έχει κοινοποιηθεί με την παράκληση όπως πληροφορήσω τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το θέμα (επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρόταση για την αναθεώρηση της Οδηγίας για τη φορολόγηση της Ενέργειας 2003/96/ΕΚ 
υποβλήθηκε από την Επιτροπή στο Συμβούλιο, τον Απρίλιο του 2011 και έκτοτε εξετάστηκε σε σειρά 
συναντήσεων επί διαφόρων προεδριών. 

 Με την πρόταση της Επιτροπής και τις διαδοχικές συμβιβαστικές προτάσεις που εξετάστηκαν γίνεται 
προσπάθεια αναδιάρθρωσης του τρόπου φορολόγησης των ενεργειακών προϊόντων, λαμβάνοντας υπόψη 
τόσο τις εκπομπές τους σε C02 όσο και το ενεργειακό τους περιεχόμενο, καθώς και καθορισμού των ελάχιστων 
συντελεστών φορολογίας των ενεργειακών προϊόντων, περιλαμβανομένων των βιοκαυσίμων. 

 Παρ’ ότι μερικές χώρες όπως η Γερμανία, η Ολλανδία και η Πολωνία επιθυμούν ισότιμη μεταχείριση των 
ορυκτών καυσίμων κίνησης με τα ισοδύναμα βιοκαύσιμα, ειδικότερα για τα αειφόρα βιοκαύσιμα προωθούνται 
προτάσεις από τα πλείστα Κράτη Μέλη, με τις οποίες το Τμήμα Τελωνείων σε συνεργασία με το Υπουργείο 
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Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού καθώς και το Τμήμα Περιβάλλοντος συμφωνεί, για καθιέρωση 
ελάχιστων συντελεστών ειδικών φόρων κατανάλωσης οι οποίοι είναι σημαντικά χαμηλότεροι από τους 
αντίστοιχους ελάχιστους συντελεστές ειδικών φόρων κατανάλωσης των ισοδύναμων συμβατικών καυσίμων 
(βενζίνης και ντίζελ) που αντικαθιστούν. 

 Συγκεκριμένα η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατά τη διάρκεια της Προεδρίας της είχε υποβάλει πρόταση με 
την οποία ο ελάχιστος ειδικός φόρος κατανάλωσης στα αειφόρα βιοκαύσιμα ανερχόταν περίπου στο 1/8 του 
φόρου των ισοδύναμων συμβατικών καυσίμων κίνησης.  Η αντίστοιχη προσέγγιση της Ιρλανδικής και της 
Λιθουανικής Προεδρίας ήταν περίπου στο 1/6, της δε Ελληνικής Προεδρίας η φορολογία ανά χιλιόλιτρο 
κυμαίνεται, αναλόγως του βιοκαυσίμου, μεταξύ του ½ και ¼ σε σύγκριση με τα συμβατικά καύσιμα που 
αντικαθιστούν. 

 Σημειώνεται ότι οι συζητήσεις συνεχίζουν να πραγματοποιούνται στο επίπεδο της Ομάδας Εργασίας 
«Φορολογικά θέματα»-Έμμεση φορολογία (φορολογία της ενέργειας) του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, θα συνεχίσουν δε και επί Ιταλικής Προεδρίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.472, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Ονομαστικός κατάλογος των νομικών συμβούλων της κρατικής υπηρεσίας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της προηγούμενης ταυτάριθμης επιστολής μας με 
ημερ. 11/6/2014 σας πληροφορώ ότι το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου (ΑΣΚ) έχει ολοκληρώσει τη 
διαδικασία επιλογής Νομικού Συμβούλου όπου με συνεδρία του στις 7/7/2014 κατακύρωσε την προσφορά για 
παροχή υπηρεσιών για τα έτος 2014 στο ∆ικηγορικό γραφείο Αρτεμίου, Πιερή και Συνεργάτες ∆ΕΠΕ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.472, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με Αρ. Φακ. 
23.06.010.03.472 και ημερομηνία 7 Φεβρουαρίου, 2014 σχετικά με την Ερ. 23.06.010.03.472 ημερομηνίας 
30/1/14, του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
σε σχέση με τους νομικούς συμβούλους των οργανισμών δημοσίου δικαίου υπό την εποπτεία του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης  

 Νομικός Σύμβουλος: 

 κ. Γεώργιος Παπαντωνίου & Σία, 

 ∆ικηγόροι & Νομικοί Σύμβουλοι,  

 Οδός Θεμιστοκλή ∆έρβη 41,  

 Γραφείο 405, 4ος όροφος,  

 1066 Λευκωσία 

Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών 

1. ∆ικηγορικό Γραφείο: 

 Τάσσος Παπαδόπουλος & Σία από 1/1/2004 μέχρι 30/6/2007 

2. Ιωαννίδης ∆ημητρίου ∆ΕΠΕ από 1/7/2007 μέχρι σήμερα 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.472, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 7 Φεβρουαρίου, 2014 που αφορά στην πιο πάνω ερώτηση και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο βουλευτής κ. Γιάννος Λαμάρης, με την Ερώτησή του ζητά να κατατεθεί επίσημα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ονομαστικός κατάλογος των νομικών συμβούλων της κρατικής υπηρεσίας, του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα, των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου, καθώς και των οργανισμών δημοσίου δικαίου, 
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των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, των σχολικών εφοριών, των ανεξάρτητων υπηρεσιών ή αρχών ή γραφείων 
και οποιωνδήποτε άλλων οργανισμών δημοσίου δικαίου, με ή χωρίς νομική προσωπικότητα, που ιδρύονται με 
νόμο προς το δημόσιο συμφέρον. 

 Όπως έχει περιέλθει σε γνώση μας, το Υπουργείο Οικονομικών, στο οποίο είχε αποσταλεί, μεταξύ 
άλλων, η πιο πάνω Ερώτηση του κ. Λαμάρη, αποτάθηκε με επιστολή του στον Επίτροπο Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα για να ενημερωθεί κατά πόσο θα μπορούσαν να δοθούν οι πληροφορίες 
που είχαν ζητηθεί, δεδομένου ότι αποτελούσαν προσωπικά δεδομένα. 

 Το Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, με επιστολή του ημερ. 18 
Φεβρουαρίου, 2014 ενημέρωσε το Υπουργείο Οικονομικών ότι δεν είναι υποχρεωμένο να δώσει τα ζητηθέντα 
στοιχεία στηρίζοντας τη θέση του σε σχετική γνωμοδότηση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σύμφωνα 
με την οποία όταν τις πληροφορίες τις ζητά ένας βουλευτής δεν φαίνεται να δημιουργείται υποχρέωση της 
δημοσίας υπηρεσίας για κοινοποίηση πληροφοριών βάσει του άρθρου 3 του περί της Κατάθεσης Στοιχείων και 
Πληροφοριών στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νόμου, ούτε βάσει του 
Κανονισμού 73 της Βουλής των Αντιπροσώπων και συνεπώς δεν εφαρμόζεται στο άρθρο 5(2)(α) των περί 
Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμων του 2001 μέχρι 2012. 

 Σύμφωνα με το Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, στη 
συγκεκριμένη περίπτωση δεν τυγχάνουν εφαρμογής ούτε και οι διατάξεις των παρ. (δ) και (ε) του εδαφίου (2) 
του άρθρου 5 των περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμων 
του 2001 μέχρι 2012.  Συνεπώς, δεν υπάρχει νομική βάση που να επιτρέπει την επεξεργασία των δεδομένων 
εκτός εάν εξασφαλιστεί η συγκατάθεση των υποκειμένων των δεδομένων, βάσει του άρθρου 5(1) του Νόμου.  
Σημειώνεται ότι η αντιμετώπιση θα ήταν διαφορετική εάν το αίτημα για παροχή των στοιχείων υποβάλλετο από 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή αφού σε τέτοια περίπτωση θα υπήρχε η νομική βάση για παραχώρηση των 
ζητηθέντων στοιχείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.487, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή με αρ. 
23.06.010.03.487 και ημερομηνία 6 Φεβρουαρίου 2014, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 2014 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Ο φετινός προϋπολογισμός των έργων για τη δημιουργία θαλάσσιων προστατευόμενων περιοχών στις 
περιοχές Παραλιμνίου, Αγίας Νάπας, Αμαθούντας Λεμεσού και Επαρχίας Πάφου στα πλαίσια της 
υλοποίησης του Επιχειρησιακού Προγράμματος Αλιείας 2007-2013, το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη, 
ανέρχεται στο 1,2 εκ. ευρώ. Τα έργα συγχρηματοδοτούνται κατά 50% από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Αλιείας 
2007-2013 και κατά 50% από τη Κυπριακή ∆ημοκρατία. Οι κύριες δράσεις των έργων περιλαμβάνουν: 
α. την κατάλληλη προετοιμασία, καθαρισμό και πόντιση σκαφών στις περιοχές Παραλιμνίου, Λεμεσού 
και Πάφου β. την πόντιση κατασκευών τεχνητών υφάλων και γ. τη σηματοδότηση της προστατευόμενης 
περιοχής και την κατασκευή σημείων πρόσδεσης σκαφών. 

2. Η προκήρυξη και κατακύρωση των προσφορών για την προετοιμασία, καθαρισμό και πόντιση σκαφών 
που προορίζονται για τη δημιουργία τεχνητών υφάλων στα οποία συμπεριλαμβάνεται και το σκάφος 
«Laboe» που τοποθετήθηκε στην Πάφο, έγινε ταυτόχρονα για όλα τα σκάφη, σύμφωνα με τα 
χρονοδιαγράμματα που τέθηκαν στις αρχές του 2013. Η προκήρυξη έγινε το καλοκαίρι του 2013 και η 
κατακύρωση τον Οκτώβριο του 2013. Η πόντιση του σκάφους πραγματοποιήθηκε τον Ιούνιο του 2014 
συγκεκριμένα στην περιοχή Γεροσκήπου. 

3. Τέλος, η διαδικασία προκήρυξης και κατακύρωσης των προσφορών για την πόντιση κατασκευή 
τεχνητών υφάλων, για τη σηματοδότηση της προστατευόμενης περιοχής και για την κατασκευή σημείων 
πρόσδεσης σκαφών αναμένεται να γίνει μέχρι τα τέλη του 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.493, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.493 και ημερομηνία 13.02.2014 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Για το τεμάχιο με αρ. 50, Φ/Σχ: 39/29, στο Μαθιάτη, το οποίο εμπίπτει σε Κτηνοτροφική Ζώνη ∆1, 
χορηγήθηκε στις 18.07.2011 η άδεια οικοδομής με αρ. 24132 για ανέγερση φάρμας αιγοπροβάτων. 
Κατά τη διαδικασία εξέτασης της αίτησης, η αρμόδια Αρχή (Έπαρχος Λευκωσίας) προέβηκε σε 
διαβούλευση με τους Αν. ∆ιευθυντή Τμήματος Γεωργίας, Επαρχιακό Κτηνιατρικό Λειτουργό Λευκωσίας, 
Επαρχιακό Μηχανικό Λευκωσίας Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, Πρώτο Ιατρικό Λειτουργό Λευκωσίας 
και το Κοινοτικό Συμβούλιο Μαθιάτη. 
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(β)  Κατά το στάδιο υλοποίησης της ανάπτυξης, υποβλήθηκε στον Έπαρχο Λευκωσίας γραπτό παράπονο 
από Μέλος του Κοινοτικού Συμβουλίου Μαθιάτη σε σχέση με το γεγονός ότι κατά την εξέταση της 
οικοδομικής αίτησης δεν ζητήθηκαν οι απόψεις του ∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος. Ο Αν. Έπαρχος 
Λευκωσίας με επιστολή του με ημερομηνία 16.01.2014 ενημέρωσε σχετικά το ∆ιευθυντή Τμήματος 
Περιβάλλοντος και ζήτησε να πληροφορηθεί κατά πόσο απαιτείται η εκπόνηση Μελέτης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον και κατά πόσο ενδείκνυται να τεθούν οποιοιδήποτε επιπρόσθετοι όροι στην 
χορηγηθείσα άδεια οικοδομής. Ταυτόχρονα ζητήθηκε γραπτώς από τον ιδιοκτήτη της ανάπτυξης όπως 
αναστείλει προσωρινά τις οικοδομικές εργασίες, μέχρις ότου ολοκληρωθεί η διαβούλευση με το 
∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος. 

(γ)  Στις 23.01.2014 ο ∆ιευθυντής Τμήματος Περιβάλλοντος ενημέρωσε τον Αν. Έπαρχο Λευκωσίας ότι ο 
αιτητής θα πρέπει να υποβάλει στην Περιβαλλοντική Αρχή συμπληρωμένη προκαταρκτική Έκθεση 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ).  Ο Αν. Έπαρχος Λευκωσίας με επιστολή του με ημερομηνία 
24.01.2014 ενημέρωσε τον αιτητή σχετικά με την απαίτηση του ∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος και 
ζήτησε περαιτέρω όπως, μέχρι την ετοιμασία της ΠΕΕΠ και την γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής 
για την υπό αναφορά έκθεση να μην εκτελούνται οποιεσδήποτε εργασίες. Στις 29.01.2014 υποβλήθηκαν 
προς το Τμήμα Περιβάλλοντος τα απαιτούμενα αντίγραφα της Μελέτης για κατάλληλη περαιτέρω 
ενέργεια στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του. 

(δ)  Στις 06.02.2014 υποβλήθηκε και δεύτερο γραπτό παράπονο από το ίδιο άτομο προς τον Αν. Έπαρχο 
Λευκωσίας, σύμφωνα με το οποίο, παρά τις σχετικές υποδείξεις για αναστολή των εργασιών, οι εργασίες 
ανέγερσης είχαν επαναρχίσει και ζητείτο η ανάκληση της χορηγηθείσας άδειας οικοδομής. 

(ε)  Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω δεδομένα, καθώς και τους ακόλουθους παράγοντες:  

 (i)  Για την ανέγερση της κτηνοτροφικής μονάδας, ο αιτητής εξασφάλισε έγκριση από το Τμήμα 
Γεωργίας για συγχρηματοδότηση της δαπάνης από Ευρωπαϊκά Κονδύλια, με χρονική προθεσμία 
για την ολοκλήρωση των οικοδομικών εργασιών, μέχρι τις 15.10.2014. 

 (ii) Με βάση τις πρόνοιες του περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμο [Ν. 158 
(Ι)/1999] και μεταγενέστερη νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, θεωρείται παράβαση των 
αρχών της χρηστής διοίκησης, η ανάκληση από τη διοίκηση, μετά πάροδο εύλογου χρόνου 
πράξης της, έστω και παράνομης, που στο μεταξύ, δημιούργησε δικαιώματα και γενικά ευνοϊκές 
για το διοικούμενο καταστάσεις. 

 Ο Αν. Έπαρχος Λευκωσίας ζήτησε με επιστολή του με ημερομηνία 07.02.2014 γνωμάτευση από το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατά πόσο είναι δυνατή η ανάκληση της άδειας οικοδομής, 
παραθέτοντας το ιστορικό της υπόθεσης. 

(στ)  Στις 14.02.2014 ο ιδιοκτήτης της ανάπτυξης υπέβαλε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας αίτηση για 
τροποποίηση της άδειας οικοδομής, ώστε η δυναμικότητα της ανάπτυξης να περιοριστεί στα 800 ζώα, 
αντί 1960 που προνοεί η άδεια που χορηγήθηκε. 

(ζ)  Ο ∆ιευθυντής Τμήματος Περιβάλλοντος με επιστολή του με ημερομηνία 17.04.2014 διαβίβασε στον Αν. 
Έπαρχο Λευκωσίας την Περιβαλλοντική Γνωμάτευση με εισήγηση για αδειοδότηση της ανάπτυξης υπό 
συγκεκριμένους όρους.  Στη συνέχεια ζητήθηκαν εκ νέου οι απόψεις των αρμοδίων 
Τμημάτων/Υπηρεσιών που αναφέρονται στην παράγραφο 1(α) πιο πάνω, οι οποίες είναι θετικές υπό 
όρους/προϋποθέσεις.  

2.  Στο παρόν στάδιο η αρμόδια Αρχή αναμένει και τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και θα ενεργήσει ανάλογα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.495, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.495 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 13.2.2014 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Οι Πολεοδομικές Αρχές, στις οποίες έχει εκχωρήσει τις αρμοδιότητες του ο Υπουργός Εσωτερικών, κατά 
τη μελέτη αιτήσεων για χορήγηση πολεοδομικών αδειών καθορίζουν τη θέση, το μέγεθος και τον τρόπο 
διαμόρφωσης του χώρου που παραχωρείται από την προς ανάπτυξη ιδιοκτησία των αιτητών, για τη 
δημιουργία δημόσιου χώρου πρασίνου. Ακολούθως, την ευθύνη της συντήρησης και διαχείρισης του 
χώρου πρασίνου αναλαμβάνει η οικεία Τοπική Αρχή. 

(β) Σε εξαιρετικές περιπτώσεις που προκύπτουν μικρής κλίμακας, μη αξιοποιήσιμοι και διάσπαρτοι χώροι 
πρασίνου, η Πολεοδομική Αρχή μπορεί να μην απαιτεί την παραχώρηση χώρου πρασίνου από την 
ιδιοκτησία για την οποία υποβάλλεται αίτηση για ανάπτυξη, όταν καταλήξει σε συμφωνία με τον αιτητή 
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με βάση το άρθρο 43 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου (εξαγορά της υποχρέωσης για 
παραχώρηση ανοικτού δημόσιου χώρου), νοουμένου ότι δεν επηρεάζονται ουσιωδώς οι ανάγκες της 
περιοχής της προτεινόμενης ανάπτυξης. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.506, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης αρ. 
23.06.010.03.506, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 20.2.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά τους λόγους που οδήγησαν στην κατασκευή του χώρου 
στάθμευσης και την αποκοπή δέντρων πλησίον των οδών Κυκλώπων και Ποταμού Ιφασίδος στον Οικισμό 
Καμάρες II στη Λάρνακα: 

(α)  Στον εν λόγω χώρο έχει κατασκευαστεί χώρος στάθμευσης κατόπιν αιτήματος του Κοινοτάρχη του 
Οικισμού Καμάρες II και της Εκκλησιαστικής Επιτροπής για εξυπηρέτηση των αναγκών του Εμπορικού 
Κέντρου και της Εκκλησίας. 

(β)  Ο σχεδιασμός του χώρου στάθμευσης έχει γίνει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μετά από 
έγκριση από το Υπουργείο Εσωτερικών και η κατασκευή του έγινε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατά 
την περίοδο Μαρτίου-Απριλίου 2014 με κόστος €38.184. 

(γ)  Κατά τον σχεδιασμό του χώρου στάθμευσης έγινε προσπάθεια να μην αποκοπούν οι ευκάλυπτοι που 
υπήρχαν στο χώρο σύμφωνα και με τις οδηγίες που δόθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών, εκτός από 
ένα μικρό δέντρο που θα έπρεπε να αποκοπεί καθότι βρισκόταν στο κέντρο του προτεινόμενου χώρου 
στάθμευσης, το οποίο φαίνεται με πορτοκαλί χρώμα στο επισυνημμένο σχέδιο. 

(δ)  Όσον αφορά το δέντρο που φαίνεται με κύκλο στο επισυναπτόμενο σχέδιο, στο στάδιο του σχεδιασμού 
λήφθηκε πρόνοια αυτό να παραμείνει μέσα στο πεζοδρόμιο. Στις 10/3/2014 το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ενημερώθηκε ότι το πιο πάνω δέντρο είχε αποκοπεί από το Τμήμα ∆ημόσιων Έργων μετά 
από έκδοση άδειας εκρίζωσης από το Τμήμα ∆ασών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.507, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.507, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου, 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 20.02.2014, 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Μουτταγιάκας δεν έχει υποβάλει οποιοδήποτε αίτημα για ανέγερση 
Πολυδύναμου Κέντρου, αλλά πρόκειται για νέο αίτημα.  Από διερεύνηση του θέματος διεφάνη ότι για το σκοπό 
αυτό η κοινότητα προτίθεται να αξιοποιήσει το Τ/Κ τεμάχιο με αρ. 509 Φ./Σχ. 54/36, εντός του οποίου υφίσταται 
λυόμενου τύπου παλαιά εκκλησία του χωριού.  Το υπό αναφορά τεμάχιο παραχωρήθηκε στο Κοινοτικό 
Συμβούλιο πριν από 20 χρόνια με σκοπό την ανέγερση εκκλησίας λυόμενου τύπου και η σύμβαση ανανεώθηκε 
στις 07.08.2008. 

3. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου κρίνεται δικαιολογημένο, καθότι η κοινότητα δε διαθέτει 
παρόμοιου τύπου κτίριο για εξυπηρέτηση των κοινωνικών της αναγκών.  Εντούτοις, η προώθηση ενός τέτοιου 
έργου θα πρέπει να γίνει λαμβάνοντας υπόψη και την παρούσα δημοσιονομική κατάσταση που διέρχεται το 
Κράτος και αφού εξασφαλισθεί η έγκριση του Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών για αλλαγή χρήσης του υπό αναφορά 
τεμαχίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.511, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη 

«∆ημιουργία τερματικού Αρχηγών Κρατών και ∆ιευθυντών/Επιχειρηματιών στις υφιστάμενες εγκαταστάσεις του 
Αερολιμένα Λάρνακας 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης που έχει υποβληθεί από τον 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη, θα θέλαμε να σας ενημερώσουμε ως 
ακολούθως: 

 Με βάση τη συμφωνία παραχώρησης που έγινε μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Εταιρείας 
“Hermes Airports Ltd” και τέθηκε σε εφαρμογή στις 12 Μαΐου 2006, έχει ολοκληρωθεί λεπτομερής σχεδιασμός 
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και κατασκευή των τερματικών κτιρίων των ∆ιεθνών Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου στη βάση της μελέτης 
και των προκαταρκτικών σχεδίων που είχαν περιληφθεί στην πρόσκληση των ∆ιεθνών Προσφορών το 2002. 

 Σύμφωνα με τη μελέτη και τα σχέδια, στο νέο Τερματικό Κτίριο του Αερολιμένα Λάρνακας, έχει 
προβλεφθεί αίθουσα επισήμων V.I.P. και C.I.P. (Commercially Important Persons) στον 3ο όροφο του κτιρίου. 

 Σε συναντήσεις που έγιναν μεταξύ του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Υπουργείου 
Εξωτερικών, διαπιστώθηκε η ανάγκη δημιουργίας εγκαταστάσεων για υποδοχή και φιλοξενία Αρχηγών Κρατών 
στον αερολιμένα Λάρνακας.  Επειδή το κόστος κατασκευής ξεχωριστού κτιρίου είχε κριθεί πολύ ψηλό, ζητήθηκε 
από την Hermes Airports να διερευνηθεί η δυνατότητα αξιοποίησης της αίθουσας επισήμων V.I.P. στο 
υφιστάμενο κτίριο του αερολιμένα Λάρνακας. 

 Η Hermes Airports μετά από πολλές συναντήσεις και συζητήσεις που είχε με Λειτουργούς των 
Υπουργείων Εξωτερικών και Συγκοινωνιών και Έργων, μας πληροφόρησε ότι συμφώνησε με την εταιρεία 
Skylink Services Ltd (Skylink), για τη λειτουργία τερματικού εξυπηρέτησης αεροσκαφών Αρχηγών Κρατών και 
∆ιευθυντών/Επιχειρηματιών (Head of State, Executive/Business Aviation Aircraft Terminal) αξιοποιώντας 
ταυτόχρονα και την αίθουσα επισήμων V.I.P. στο υφιστάμενο κτίριο του αερολιμένα Λάρνακας, σύμφωνα με 
τους όρους και κανονισμούς της Νομοθεσίας που είναι σε ισχύ για την παροχή υπηρεσιών επίγειας 
εξυπηρέτησης και τις πρόνοιες της έγκρισης από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Σύμφωνα με τους όρους της Συμφωνίας η οποία θα έχει διάρκεια 10 χρόνια με δυνατότητα ανανέωσης 
της για ακόμη 10 χρόνια, η Skylink θα πληρώνει στην Hermes Airports ετήσιο τέλος €312.000,00 
(περιλαμβανομένου ΦΠΑ) για τα πρώτα 5 χρόνια και για τα χρόνια μεταξύ 6 έως 10 περιλαμβανομένου, το 
τέλος θα αυξάνεται 2% κάθε χρόνο (προσαρμοζόμενο κατ’ έτος με βάση τον επίσημο δείχτη τιμαριθμικής 
αναπροσαρμογής).  Από αυτά η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα λαμβάνει το 33% των εσόδων σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της Συμφωνίας Παραχώρησης.  Επίσης η Εταιρεία Skylink καταβάλλει απευθείας προς την Κυπριακή 
∆ημοκρατία το ποσό των €50.000,00 ανά έτος (προσαρμοζόμενο κατ’ έτος με βάση τον επίσημο δείχτη 
τιμαριθμικής αναπροσαρμογής).  Επειδή το τερματικό εξυπηρέτησης αεροσκαφών Αρχηγών Κρατών και 
∆ιευθυντών/Επιχειρηματιών (Head of State, Executive/Business Aviation Aircraft Terminal) αποτελεί σημείο 
εισόδου και εξόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, η τελευταία θα παρέχει το απαραίτητο προσωπικό (Αστυνομία, 
Τελωνείο και Πολιτική Αεροπορία) όπως προβλέπεται και στη Συμφωνία Παραχώρησης. 

 Μέσα στο πλαίσιο αυτό η Skylink έχει αναδιαμορφώσει και ανακαινίσει το χώρο που της έχει 
παραχωρηθεί με υλικά υψηλών προδιαγραφών.  Στο σχεδιασμό της, έχει περιλάβει και χώρο υποδοχής και 
φιλοξενίας Αρχηγών Κρατών περιλαμβανομένου και του Προεδρικού σαλονιού αναμονής το οποίο 
χρησιμοποιείται αποκλειστικά για τις ανάγκες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Έχει επίσης κατασκευάσει 
γραφειακούς χώρους για τους λειτουργούς της Πολιτικής Αεροπορίας, Τελωνείου και Αστυνομίας. 

 Ταυτόχρονα η Skylink παρέχει δωρεάν υπηρεσίες προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία, όπως μεταξύ άλλων 
μεταφορά από και προς το αεροσκάφος των επισήμων που θα χρησιμοποιήσουν το χώρο υποδοχής, 
καθαριότητα και συντήρηση του χώρου και πληρωμή όλων των λογαριασμών υπηρεσιών κοινής ωφελείας που 
αφορούν τη χρήση του χώρου. 

 Σε ότι αφορά στο συνολικό κόστος λειτουργίας του χώρου, αυτό καλύπτεται εξ ολοκλήρου από την 
εταιρεία Skylink, η οποία καθορίζει επίσης και τα τέλη χρήσης του χώρου που της έχει παραχωρηθεί.  
Επισημαίνεται ότι με βάση τις πρόνοιες της Συμφωνίας Παραχώρησης ρυθμιζόμενα είναι μόνο τα 
αεροναυτιλιακά τέλη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.523, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε συνέχεια επιστολής σας με ημερομηνία 4/3/2014 και ταυτάριθμης 
επιστολής του ΥΠΠ, ημερ. 3/3/2014, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η λειτουργία παράνομων ιδιωτικών φροντιστηρίων έχει απασχολήσει εκτενώς το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Το ΥΠΠ εξετάζει προσεκτικά κάθε καταγγελία που φέρει επαρκή στοιχεία παράνομης λειτουργίας.  
Στη συνέχεια παραπέμπει όλες τις παράνομες υποθέσεις στην Αστυνομία, η οποία και φέρει την ευθύνη της 
περαιτέρω διερεύνησης και της παραπομπής στη δικαιοσύνη κάθε παράνομης δραστηριότητας.  Σε κάποιες 
από αυτές τις περιπτώσεις καλούνται και λειτουργοί του Γραφείου Ιδιωτικής Εκπαίδευσης να παραστούν σαν 
μάρτυρες κατηγορίας στο δικαστήριο. 

3. Το ΥΠΠ γίνεται συχνά αποδέκτης καταγγελιών τόσο από ιδιώτες όσο και από τον σύνδεσμο Ιδιωτικών 
Φροντιστηρίων και ο αριθμός τους είναι αρκετά μεγάλος.  Προκειμένου να παταχτεί η παράνομη λειτουργία 
ιδιωτικών φροντιστηρίων, αλλά και για την ενημέρωση του κοινού, το ΥΠΠ προχώρησε στην κατάρτιση 
συγκεντρωτικού μητρώου ιδιωτικών φροντιστηρίων.  Ο κατάλογος έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του ΥΠΠ 
από τις 2/7/2014 (http://www.moec.qov.cv/idiotiki ekpaideusi/katalogoi scholeion.html).  Με την πιο πάνω 
διαδικασία, καλούνται όλοι οι αρμόδιοι φορείς να συνεργαστούν με το ΥΠΠ για την επικαιροποίηση του 
μητρώου και τη βελτίωση των διαδικασιών εποπτείας τους.  Τονίζεται επίσης ότι υπάρχουν, υπό διαδικασία 
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ίδρυσης και λειτουργίας, πολλά ιδιωτικά φροντιστήρια και είναι πρόθεση του ΥΠΠ η προώθηση της 
νομιμοποίησής τους με την προσκόμιση όλων των απαραίτητων πιστοποιητικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.529, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 11/3/2014, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη και σας ενημερώνω ότι, σύμφωνα με σχετική 
πληροφόρηση που πήραμε από την ΑΗΚ: 

(α)  Το «liquid propane gas» δεν είναι εμπορεύσιμο αέριο και δεν χρησιμοποιείται ως καύσιμη ύλη στην 
ηλεκτροπαραγωγή. 

(β)  Οι μονάδες Συνδυασμένου Κύκλου Αρ. 4 και Αρ. 5 του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Βασιλικού, δεν 
έχουν τη δυνατότητα χρήσης του καυσίμου «liquid propane gas». 

(γ)  Όσον αφορά τους ατμολέβητες που διαθέτει η ΑΗΚ, αυτοί είναι κατασκευασμένοι για να χρησιμοποιούν 
φυσικό αέριο με συγκεκριμένες προδιαγραφές και ως εκ τούτου θα πρέπει να ερωτηθούν οι 
κατασκευαστές τους κατά πόσο είναι εφικτή η χρήση του «liquid propane gas». Για να γίνει αξιολόγηση 
της δυνατότητας χρήσης του καυσίμου «liquid propane gas» από τις Ατμοηλεκτρικές Μονάδες Αρ. 1 και 
Αρ. 2 του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Βασιλικού καθώς και τις υπόλοιπες Μονάδες Παραγωγής, θα 
πρέπει να υποβληθούν συγκεκριμένες σχετικές λεπτομέρειες, όπως η πλήρης και λεπτομερής 
προδιαγραφή του καυσίμου και μετά να ακολουθήσει τεχνοοικονομική μελέτη που θα καταδείξει αν η 
επιλογή είναι συμφέρουσα. ∆εδομένης της διαδικασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη για την έλευση Φυσικού 
Αερίου ως ενδιάμεση λύση; δεν ενδείκνυται η διεξαγωγή μιας τέτοιας τεχνοοικονομικής μελέτης στο 
παρόν στάδιο. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να 
σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.531, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.531 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 11.3.2014 και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α)  Η ρύθμιση της ανάπτυξης στις περιοχές που βρίσκονται στα όρια των Βρετανικών Βάσεων 
(περιλαμβανομένης και της περιοχής των Στροβιλιών), ως αποτέλεσμα της συμφωνίας μεταξύ 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και Ηνωμένου Βασιλείου, αποτελεί εξειδικευμένο θέμα και οι αρμόδιες 
Υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που έχουν αναλάβει το σχεδιασμό βρίσκονται σε συνεχή 
διαβούλευση με τις Αρχές των Βρετανικών Βάσεων. 

(β)  Γενικά, ο σχεδιασμός των περιοχών των Βρετανικών Βάσεων θα λειτουργήσει, όπως αναφέρεται και στη 
σχετική συμφωνία, με βάση τις διαδικασίες που ακολουθούνται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. Παράλληλα, 
θα πρέπει να υιοθετηθεί από τις Αρχές των Βρετανικών Βάσεων η Πολεοδομική Νομοθεσία που ισχύει 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και για το λόγο αυτό έχουν συσταθεί δύο επιτροπές οι οποίες 
επιλαμβάνονται των θεμάτων Νομοθεσίας και σχεδιασμού, αντίστοιχα. 

(γ)  Αναφορικά με τον τύπο του Σχεδίου που θα ετοιμαστεί, αυτό θα είναι κατά το πρότυπο της ∆ήλωσης 
Πολιτικής που εφαρμόζεται στις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές της υπαίθρου, με “καθορισμό 
Πολεοδομικών Ζωνών και Πλαισίου Πολιτικής”. Ο τύπος αυτός του Σχεδίου προβλέπεται στην 
Πολεοδομική Νομοθεσία (άρθρο 18Α) και έχει ήδη συμφωνηθεί μεταξύ των δύο μερών, ενώ το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει σχετικό έγγραφο κατευθυντήριων Γραμμών, Στόχων και 
Πλαισίου Χωροθετικής Πολιτικής. Το Σχέδιο που θα εκπονηθεί θα στηρίζεται σε επιστημονικά πρότυπα, 
αναλύσεις και παραμέτρους, και για το σκοπό αυτό θα γίνουν διαβουλεύσεις με όλα τα αρμόδια 
Υπουργεία, Τμήματα και Υπηρεσίες, ενώ παράλληλα θα επιδιωχθεί συνεργασία και με άλλους φορείς. 
Παράλληλα, θα ληφθούν σοβαρά υπόψη και θα τύχουν ανάλογης αξιολόγησης οι επιμέρους προτάσεις 
των οικείων Τοπικών Αρχών, στη βάση των προσυμφωνημένων κατευθυντήριων γραμμών σχεδιασμού, 
ενώ πριν από την έγκριση και δημοσίευση του Σχεδίου θα ετοιμαστεί Στρατηγική Μελέτη 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και θα ζητηθεί σχετική γνωμάτευση από την Περιβαλλοντική Αρχή. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.532, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.532 και ημερομηνία 10 Μαρτίου 2014 σχετικά 
με το πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη και σας 
πληροφορώ ότι: 

1. Οι υφιστάμενοι Κανόνες Αγοράς Ηλεκτρισμού ετοιμάστηκαν από τον ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς Κύπρου (∆ΣΜΚ) και αφού έτυχαν της έγκρισης του Υπουργείου ΕΕΒΤ και της ΡΑΕΚ 
δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 30 Ιανουαρίου 2009, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του Νόμου.  Οι εν λόγω Κανόνες Αγοράς, ως έχουν σήμερα, προνοούν τη λειτουργία της Αγοράς στη βάση 
διμερών συμβολαίων.  Σύμφωνα με τη ΡΑΕΚ και τον ∆ΣΜΚ, δεν έτυχαν πρακτικής εφαρμογής από τον ∆ΣΜΚ 
λόγω των μειονεκτημάτων που παρουσιάζουν σε σχέση με την συμμετοχή των ΑΠΕ στην ελεύθερη 
ανταγωνιστική αγορά (π.χ. δεν προνοείται η εκκαθάριση των εκτός σχεδίων χορηγιών ηλεκτρικής ενέργειας 
που παράγεται από ΑΠΕ), καθώς επίσης του ψηλού κόστους αγοράς του αναγκαίου λογισμικού για την 
εφαρμογή των Κανόνων σε συνδυασμό με την έλλειψη ενδιαφέροντος από νέους παίκτες που θα 
ανταγωνίζονταν την ΑΗΚ.  Προς το σκοπό αυτό και στα πλαίσια μελέτης που διεξήγαγε η ΡΑΕΚ αναφορικά με 
την εφαρμογή νέου μοντέλου αγοράς ηλεκτρισμού, το Υπουργείο βρίσκεται σε διαβούλευση με την ΡΑΕΚ για 
αναθεώρηση των εν λόγω Κανόνων Αγοράς. 

2. Αναφορικά με το θέμα της απορρόφησης περισσότερων ποσοτήτων ενέργειας που παράγονται από 
ΑΠΕ και διοχετεύονται στο σύστημα ηλεκτρισμού, το Υπουργείο στα πλαίσια της Τεχνικής Βοήθειας που 
λαμβάνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία για εφαρμογή του Μνημονίου Συναντίληψης, βρίσκεται στα τελικά στάδια 
συνομολόγησης συμφωνίας για διεξαγωγή σχετικής μελέτης από το Joint Research Center Petten της Ε. 
Επιτροπής.  Η μελέτη αυτή γίνεται σε συνδυασμό με τον οδικό χάρτη για τις ΑΠΕ που θα εκπονήσει ο ∆ιεθνής 
Οργανισμός IRENA ειδικά για την Κύπρο και στην βάση των οποίων θα δημιουργηθεί ένα μοντέλο 
υπολογισμού της ενέργειας από ΑΠΕ που θα μπορεί να διοχετεύεται στο σύστημα ηλεκτρισμού.  Το μοντέλο 
αυτό θα χρησιμοποιείται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία ως εργαλείο για την χάραξη της μακροχρόνιας 
ενεργειακής της πολιτικής. 

3. Όσον αφορά την τεχνολογία αποθήκευσης ενέργειας, σας ενημερώνουμε ότι με την εξαγγελία του νέου 
Σχεδίου «ΗΛΙΑΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ ΓΙΑ ΟΛΟΥΣ», έχει δοθεί η δυνατότητα στην Κατηγορία Β «Φωτοβολταϊκά 
Συστήματα αυτοπαραγωγής σε Εμπορικές και Βιομηχανικές μονάδες» να εγκαθιστούν συστήματα 
αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας (μπαταρίες).  Επίσης, το θέμα της αποθήκευσης είναι μια παράμετρος η 
οποία θα εξεταστεί από την μελέτη που αναφέρθηκε στην παράγραφο 2 πιο πάνω. 

4. Τα ευφυή δίκτυα (Smart Grids) ηλεκτρισμού συνδυάζουν καινοτόμες υπηρεσίες και προϊόντα μαζί με 
ευφυή παρακολούθηση, έλεγχο, επικοινωνία και τεχνολογίες αυτοαποκατάστασης (self-healing) έτσι ώστε, 
μεταξύ άλλων, να επιτρέπουν στους καταναλωτές να έχουν ενεργό ρόλο στην βελτιστοποίηση της 
διαχείρισης/λειτουργίας του συστήματος ηλεκτρισμού. 

5. Σύμφωνα με τον Νόμο 122(Ι)/2003, η ΡΑΕΚ εξασφαλίζει την εφαρμογή ευφυών συστημάτων μέτρησης 
(smart meters) όπου είναι εφικτό και οικονομικά δυνατό.  Στα πλαίσια αυτά, η ΡΑΕΚ έδωσε σχετικές οδηγίες 
στον ∆ιαχειριστή Συστήματος ∆ιανομής (∆Σ∆) για διεξαγωγή της σχετικής οικονομικής αξιολόγησης όλων των 
μακροπρόθεσμων στοιχείων κόστους και οφέλους για την αγορά και τους επιμέρους πελάτες, σε σχέση με την 
εγκατάσταση ευφυών μετρητών.  Παρ’ όλο που η ανάλυση αυτή κατέδειξε θετική καθαρή παρούσα αξία (net 
present value), εντούτοις διαπιστώθηκε μεγάλος βαθμός αβεβαιότητας ο οποίος δύναται να ανατρέψει το 
αποτέλεσμα αυτό.  Ως εκ τούτου, αποφασίστηκε η επαναξιολόγηση μετά την εφαρμογή σχετικού πιλοτικού 
έργου, το οποίο περιλαμβάνει εγκατάσταση 3000 περίπου μετρητών.  Παράλληλα έχει υποβληθεί πρόταση 
από την ΑΗΚ στα πλαίσια του συγχρηματοδοτικού προγράμματος NER300 για εγκατάσταση, μεταξύ άλλων, 
ενός έξυπνου δικτύου διαχείρισης της ενέργειας για 25 000 σημεία (η εξέταση της από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί). 

6. Στις 17/6/2014 η Ε. Επιτροπή εξέδωσε σχετικό έγγραφο με το οποίο συνοψίζεται η τρέχουσα κατάσταση 
καθώς και τα αποτελέσματα της οικονομικής ανάλυσης σε σχέση με την εφαρμογή ευφυών συστημάτων 
μέτρησης στα 27 Κράτη Μέλη (KM).  Σε σχέση με τον ηλεκτρισμό, η οικονομική ανάλυση για 16 KM κατέδειξε 
θετικά αποτελέσματα, για 7 KM κατέδειξε αρνητικά αποτελέσματα (με εξαίρεση ορισμένες κατηγορίες 
καταναλωτών) ενώ για 4 KM τα αποτελέσματα της ανάλυσης δεν ήταν ακόμα γνωστά κατά την περίοδο 
ετοιμασίας του εν λόγω εγγράφου.  Τα 16 KM, των οποίων τα αποτελέσματα της οικονομικής ανάλυσης ήταν 
θετικά, αποφάσισαν όπως προχωρήσουν με την ανάπτυξη ευρείας κλίμακας ευφυών συστημάτων μέτρησης 
μέχρι το 2020.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που υπέβαλαν τα εν λόγω 16 KM, αναμένεται εξοικονόμηση ενέργειας 
μέχρι 5% με μέση τιμή το 3% ± 1.3%. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να 
σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.538, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με Αρ. Φακέλου 
Ερ. 23.06.010.03.538, ημερομηνίας 13.03.2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η υποβολή του Γενικού Σχεδίου Ανάπτυξης (Master Plan) του Μεταλλείου Αμιάντου αναμένεται να 
υποβληθεί σύντομα, οπότε και θα αξιολογηθεί από την εξ Υπουργών Επιτροπή Μεταλλείου Αμιάντου.  Το 
Γενικό Σχέδιο Ανάπτυξης αναμένεται να διαλαμβάνει προτάσεις, μεταξύ άλλων, και για τη δημιουργία 
τελεφερίκ, υπό την προϋπόθεση ότι θα εξευρεθούν ενδιαφερόμενοι επενδυτές. 

3. Η πιθανότητα δημιουργίας τελεφερίκ αναμένεται να είναι από τα έργα που θα εξεταστούν στο πλαίσιο 
της προώθησης της υλοποίησης του ολοκληρωμένου Σχεδίου Ανάπτυξης της ευρύτερης περιοχής Τροόδους 
που περιλαμβάνεται στο Πρόγραμμα ∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Την προώθηση 
υλοποίησης του Σχεδίου ανέλαβε εξ Υπουργών Επιτροπή υπό την Προεδρία του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος που θα υποστηρίζεται από Τεχνική Επιτροπή που έχει ήδη αρχίσει 
εργασίες. 

4. Εν κατακλείδι, πρόθεση της Κυβέρνησης είναι η προώθηση της ανάπτυξης της ευρύτερης περιοχής 
Τροόδους μέσω ιδιωτών επενδυτών του εξωτερικού ή/και του εσωτερικού.  Επομένως, είναι κυρίως το 
ενδιαφέρον των επενδυτών που θα καθορίσει ποια έργα και με ποια σειρά θα υλοποιηθούν, με βάση μεταξύ 
άλλων και την οικονομική βιωσιμότητα τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.545, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.545, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού, κ. 
Νικολαΐδη, και αποστάλθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 13.05.2014, και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κυπερούντας επιθυμεί την εκτέλεση του έργου της ανάπλασης της παλιάς 
γειτονιάς, της πλατείας και των δρόμων που οδηγούν στην κοινότητα με συγχρηματοδότηση από 
Ευρωπαϊκά Ταμεία, όπως ενημέρωσε άλλωστε και τον Υπουργό Εσωτερικών στα πλαίσια της 
Περιφερειακής Σύσκεψης στον Αγ. Ιωάννη Αγρού την 1η Νοεμβρίου 2013. 

(β) Επισημαίνεται όμως ότι στην παρούσα φάση δεν έχει ακόμη οριστικοποιηθεί το Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2014-2020.  Όταν και εφόσον η Μονάδα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών Ταμείων προβεί σε 
πρόσκληση ενδιαφέροντος για τη νέα Προγραμματική Περίοδο, θα υποβληθεί σχετική αίτηση για 
συγχρηματοδότηση, νοουμένου ότι το έργο πληροί τις προϋποθέσεις της προκήρυξης για υποβολή 
προτάσεων για συγχρηματοδοτούμενα έργα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.546, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 18/03/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
ότι ενόψει εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας, η λειτουργία του Νοσοκομείου Κυπερούντας περιλαμβάνεται 
μέσα στα πλαίσια της γενικότερης πολιτικής για αυτονόμηση/αναδιοργάνωση των ∆ημόσιων Νοσηλευτηρίων, η 
οποία οδεύει προς ολοκλήρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.03.560, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πρόσφατη απάντηση μας στην πιο πάνω ερώτηση με Αρ. Φακ. 2.10.86 και 
ημερομηνία 22 Μαΐου 2014 και σας αναφέρω τα ακόλουθα επιπρόσθετα στοιχεία: 

 Η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση της διερεύνησης, για τα περιστατικά καρκίνου στη γύρω περιοχή, 
οφείλεται αποκλειστικά σε τεχνικούς λόγους.  Η ΜΠΥ ασχολείται με τους υπολογισμούς με προσοχή, λόγω 
ορισμένων δυσκολιών που παρουσιάζονται στον ακριβή καθορισμό των γεωγραφικών ορίων της υπό 
διερεύνηση μικρής περιοχής του ∆ήμου Λεμεσού. 

 Η περιοχή πρέπει να καθοριστεί ούτως ώστε ο αριθμητής του κλάσματος (αριθμός περιστατικών) και ο 
παρονομαστής (πληθυσμός) να προέρχονται από την ίδια ακριβώς περιοχή.  Ο καθορισμός της περιοχής 
γίνεται βάσει του ταχυδρομικού κώδικα (ΤΚ) αλλά, για περισσότερη ακρίβεια, ελέγχονται και οι οδοί που 
περιλαμβάνονται στον υπό διερεύνηση ΤΚ.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι κατά καιρούς παρατηρούνται αλλαγές 
στους ταχυδρομικούς κώδικες και στην ονομασία των οδών γίνεται αντιληπτό ότι χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή 
για να μην γίνουν μεθοδολογικά λάθη που θα τείνουν να μειώσουν την ακρίβεια των υπολογισμών. 
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 Επομένως, η καθυστέρηση αυτή δεν πρέπει να εκλαμβάνεται ως ένδειξη για ύπαρξη οποιουδήποτε 
προβλήματος.  Απεναντίας, οι μέχρι τώρα διενεργηθέντες έλεγχοι, παρά το ότι δεν έχουν ακόμα ολοκληρωθεί, 
δείχνουν ότι δεν υπάρχει στατιστική συγκέντρωση των περιστατικών καρκίνου στην εν λόγω περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.561, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.03.561 και ημερομηνία 21.03.2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το περί Προδιαγραφών Υγραερίου ∆ιάταγμα του 2014, στο οποίο καθορίζονται, μεταξύ άλλων, οι 
προδιαγραφές του υγραερίου κίνησης με βάση το σχετικό πρότυπο Ευρωπαϊκό πρότυπο ΕΝ 
589:2008+Α1 2012, εκδόθηκε από τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 
18 Αυγούστου, 2014 και δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 22.08.2014.  
Σημειώνεται ότι το προσχέδιο του ∆ιατάγματος τέθηκε σε διαβούλευση στην οποία μετείχαν τα 
εμπλεκόμενα για το υγραέριο κίνησης Τμήματα, οι εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην εμπορία του 
υγραερίου, καθώς και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Τεχνιτών Υγραεριοκίνησης. 

2. Όσον αφορά το νομοσχέδιο με τίτλο «ο περί της Λειτουργίας Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμος του 
2012», το οποίο θα ρυθμίζει την άδεια λειτουργίας για τα πρατήρια, καθώς και το νομοσχέδιο με το 
οποίο θα καταργούνται οι πρόνοιες των περί Ρυθμίσεως Πρατηρίων Πετρελαιοειδών Νόμων του 1968 
έως το 1999 που ρυθμίζουν σήμερα την αδειοδότηση της λειτουργίας των πρατηρίων πετρελαιοειδών, 
εκτιμάται ότι θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων περί το τέλος του τρέχοντος έτους, καθόσον 
ο νομοτεχνικός έλεγχος βρίσκεται στο τελικό στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.562, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2014, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 26 
Μαρτίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
εξής: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος εφαρμόζει Σχέδιο - Πλαίσιο Κρατικών 
Ενισχύσεων για επαναδραστηριοποίηση των πληγέντων αγροτών και για αποκατάσταση του περιβάλλοντος σε 
περιοχές που πληρούν όλα τα κριτήρια που εγκρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση για να κηρυχθούν ως 
πληγείσες από πυρκαγιά. 

 Σύμφωνα με τις διαδικασίες του Σχεδίου - Πλαισίου, εφαρμόζεται επί μέρους Καθεστώς σε κάθε περιοχή 
που κηρύσσεται ως πληγείσα από πυρκαγιά με ισχύ δύο έτη, για υλοποίηση δράσεων που αφορούν 
επανασπορά ή επαναφύτευση ετήσιων καλλιεργειών, εκρίζωση καταστραφέντος φυτικού κεφαλαίου και 
εξομάλυνση εδάφους, επαναφύτευση πολυετών καλλιεργειών, αλλαγή βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης, 
αγορά γεωργικών μηχανημάτων, επιδιόρθωση ηλεκτρο-μηχανολογικού εξοπλισμού και μόνιμων 
εγκαταστάσεων, αποζημίωση για την απώλεια αποθηκευμένων γεωργικών προϊόντων και ζωοτροφών, αγορά 
κυψελών και αποζημίωση για την ανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου.  Οι ενισχύσεις παραχωρούνται στους 
δικαιούχους μετά την αποκατάσταση των ζημιών και την υλοποίηση των επενδύσεων, σύμφωνα με τους όρους 
και τα ποσοστά ενίσχυσης που προνοούνται από το Σχέδιο. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, εφαρμόστηκαν επί μέρους Καθεστώτα για τις πυρκαγιές που 
εκδηλώθηκαν στην περιοχή Σαϊτά-Αμιάντου-Πελενδριού τον Ιούλιο του 2007 και στην περιοχή Βίκλας-Οράς-
Ακαπνού τον Ιούνιο του 2008.  Ο συνολικός αριθμός των δικαιούχων και το συνολικό ύψος της κρατικής 
ενίσχυσης ανά Καθεστώς έχει ως εξής: 

Καθεστώς ∆ικαιούχοι Ύψος Ενίσχυσης  
(€) 

Πυρκαγιά στην περιοχή Σαϊτά-Αμίαντου-Πελενδριού 
/ Ιούλιος 2007 

239 1.292.125,00 

Πυρκαγιά στην περιοχή Βίκλας-Οράς-Ακαπνού  
/ Ιούνιος 2008 

15 59.195,00 

 Αναφορικά με το επί μέρους Καθεστώς για την πυρκαγιά που εκδηλώθηκε τον Ιούνιο του 2013 στην 
περιοχή Αγίου Θεοδώρου, Σκαρίνου, Χοιροκοιτίας και Τόχνης, σημειώνεται ότι έχουν υποβάλει αίτηση 18 
δικαιούχοι.  Σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του Καθεστώτος, η πρώτη φάση εκ μέρους των 
αιτητών λήγει στις 16/05/2014 και η δεύτερη φάση στις 27/03/2015.  Το συνολικό ύψος της ενίσχυσης θα 
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οριστικοποιηθεί μετά την υλοποίηση των δράσεων και τη διεξαγωγή των επιτόπιων ελέγχων από αρμόδιους 
Λειτουργούς, για εξακρίβωση της αποπεράτωσης των δράσεων και καταρτισμό του σχετικού καταλόγου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.570, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.03.570 και ημερομηνία 28 Μαρτίου 
2014 και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η παραχώρηση πετρελαίου στους εγκλωβισμένους έχει ήδη γίνει.  
Η καθυστέρηση οφειλόταν σε κάποιες πρακτικές δυσκολίες οι οποίες όμως έχουν επιλυθεί. 

2. Όσον αφορά την ποσότητα πετρελαίου που παραχωρείται στους εγκλωβισμένους και κατά πόσο 
υπάρχει δυνατότητα να αυξηθεί ώστε να καλύπτονται οι συνολικές ανάγκες τους, είναι θέμα το οποίο θα πρέπει 
να χειριστεί η Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.572, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 2 Απριλίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατασκευή του κεντρικού αποχετευτικού συστήματος που θα εξυπηρετεί την κοινότητα Φρενάρους 
αποτελεί μέρος του Έργου «Αποχετευτικό Σύστημα του Συμπλέγματος Κοκκινοχωριών» που καλύπτει 10 
οικισμούς των επαρχιών Λάρνακας και Αμμοχώστου και προωθείται στα πλαίσια της υλοποίησης του Εθνικού 
Προγράμματος Εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για τα Αστικά Λύματα. Το Έργο είναι 
συγχρηματοδοτούμενο από το Ταμείο Συνοχής, ενώ αποτελεί το πρώτο Μεγάλο Έργο που υποβλήθηκε από 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία και για το οποίο έχει εξασφαλιστεί έγκριση από τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι εργασίες για την κατασκευή του κεντρικού αποχετευτικού δικτύου Φρενάρους περιλαμβάνονταν στη 
Σύμβαση ΤΑΥ 02/2012:  Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στο Φρέναρος και Άγιο Γεώργιο Αχερίτου, 
συμβατικής αξίας €4.382.000 + ΦΠΑ.  Η υλοποίηση της εν λόγω σύμβασης βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο 
και αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός του Γ΄ Τριμήνου 2014.  Ωστόσο αναφέρεται ότι η κατασκευή τμήματος 
του αποχετευτικού δικτύου, το οποίο είχε ενταχθεί σε Πολεοδομικό Έργο που έχει ανασταλεί, έχει περιληφθεί 
στη Σύμβαση ΤΑΥ 04/2014:  Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στην παραλιακή περιοχή του ∆ήμου Σωτήρας 
και συμπληρωματικές εργασίες στην κοινότητα Φρενάρους η υλοποίηση της οποίας αναμένεται να ξεκινήσει 
περί τα τέλη του 2014. 

 Στο πλαίσιο αυτό αναφέρεται ότι ο έλεγχος της ποιότητας των υλικών και των κατασκευών σε ∆ημόσιες 
Συμβάσεις αποτελεί συμβατική υποχρέωση του Αναδόχου και η διασφάλιση της ποιότητας αυτής ανήκει στην 
επιβλέπουσα αρχή (Εργοδότης).  Ο ποιοτικός έλεγχος του Έργου διενεργείται από το προσωπικό του 
Τμήματος και στο πλαίσιο αυτό έχει γίνει ορθολογική στελέχωση των Ομάδων Επίβλεψης με προσοντούχο και 
άρτια καταρτισμένο προσωπικό. 

 Επίσης τονίζεται ότι, στα πλαίσια υλοποίησης των συγχρηματοδοτούμενων Αποχετευτικών Έργων η 
παρουσία του Τμήματος Ελέγχου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (ως Ενδιάμεσος Φορέας) στα 
εργοτάξια για τεχνικό έλεγχο των εργασιών και οικονομικό έλεγχο των πληρωμών έχει σημαντικά 
αποτελέσματα στη διασφάλιση του ποιοτικού επίπεδου των εκτελουμένων έργων.  Επίσης, ο ΕΦ διασφαλίζει 
την εφαρμογή των αρχών χρηστής διοίκησης και την ενίσχυση και βελτίωση των διαδικασιών. 

 Η εμπειρία του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στην εκτέλεση αναπτυξιακών έργων της κλίμακας του 
Αποχετευτικού Έργου του Συμπλέγματος Κοκκινοχωριών πρέπει να θεωρείται δεδομένη, καθώς δεδομένη 
πρέπει να θεωρείται και η προσπάθεια για βελτίωση της τεχνογνωσίας και της διαχείρισης των δημοσίων 
συμβάσεων.  Τέλος, σημειώνεται ότι σε συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο Φρενάρους καταβάλλεται κάθε 
προσπάθεια για ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων και περιορισμό της όχλησης κατά την εκτέλεση των Έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.584, ημερομηνίας 4 Απριλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.584 και ημερομηνία 8.4.2014 και σας 
ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Οι συντάξεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων πληρώνονται με βάση την ημερομηνία που 
αποκτάται το δικαίωμα γι’ αυτό οι αιτήσεις αρχειοθετούνται με σειρά προτεραιότητας με βάση την ημερομηνία 
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αυτή.  Η ημερομηνία που αποκτάται δικαίωμα στην περίπτωση της σύνταξης γήρατος είναι κατά κανόνα το 63° 
ή 65° έτος, για την κοινωνική σύνταξη είναι το 65° έτος ενώ για τη σύνταξη χηρείας, το επίδομα ορφάνιας και το 
βοήθημα κηδείας είναι η ημερομηνία θανάτου. 

3. Οι ασφαλισμένοι υποβάλουν αίτηση για σύνταξη συνήθως 3-6 μήνες πριν από την ημερομηνία που 
αποκτούν δικαίωμα.  Πολλοί υποθέτουν ότι ο χρόνος αναμονής για την πρώτη πληρωμή της σύνταξης τους θα 
μειωθεί εάν υποβάλουν την αίτηση τους αρκετούς μήνες πριν από την ημερομηνία που αποκτούν δικαίωμα.  
Ωστόσο, οι αιτήσεις δεν αρχειοθετούνται με βάση την ημερομηνία παραλαβής εφόσον δεν μπορεί να 
διενεργηθεί πληρωμή πριν από την ημερομηνία που αποκτάται δικαίωμα. 

4. Ο χρόνος αναμονής αναφέρεται στην περίοδο που μεσολαβεί μεταξύ της ημερομηνία που αποκτάται 
δικαίωμα και της ημερομηνίας που διενεργείται η πρώτη πληρωμή της σύνταξης η οποία είναι αναδρομική.  Ο 
χρόνος αναμονής είναι απαραίτητος διότι χρειάζεται να υπολογισθεί και η τελευταία εισφορά του ασφαλισμένου 
μέχρι την τελευταία Κυριακή πριν από την εβδομάδα που αποκτάται το δικαίωμα η οποία λαμβάνεται υπόψη 
τόσο στη θεμελίωση του δικαιώματος (εξέταση των ασφαλιστικών προϋποθέσεων) όσο και στον υπολογισμό 
της σύνταξης σύμφωνα πάντα με τις σχετικές διατάξεις της περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νομοθεσίας. 

5. Για τους μισθωτούς οι εισφορές καταβάλλονται στο τέλος του επόμενου μήνα, ενώ για τους αυτοτελώς 
εργαζόμενους καταβάλλονται 40 ημέρες μετά το τέλος κάθε τριμήνου.  Κατά συνέπεια οι ασφαλιστικοί 
λογαριασμοί ενημερώνονται περίπου 3 μήνες μετά την πληρωμή των εισφορών.  Ο υπολογισμός της σύνταξης 
δεν μπορεί να γίνει πριν από την πάροδο αυτής της περιόδου εφόσον οι αιτητές θα χάνουν δικαίωμα όταν 
υπολείπεται η τελευταία εισφορά ή/και ο υπολογισμός της σύνταξης τους θα είναι λανθασμένος.  Πρόσθετα, σε 
τέτοια περίπτωση θα έπρεπε να επαναϋπολογίζεται η σύνταξη όταν θα ενημερώνονταν οι ασφαλιστικοί 
λογαριασμοί και άρα κάθε αίτηση θα εξεταζόταν δύο φορές.  Συνεπώς, θα διπλασιαζόταν ο όγκος εργασίας και 
θα αυξανόταν ο χρόνος αναμονής.  Στις αρχές του 2014 ο χρόνος αναμονής ήταν 5 μήνες, λόγω της 
υποστελέχωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

6. Επισημαίνεται ότι, δίδεται προτεραιότητα σε αιτητές οι οποίοι αποδεδειγμένα αντιμετωπίζουν σοβαρά 
οικονομικά, οικογενειακά ή/και ιατρικά προβλήματα κατόπιν γραπτού αιτήματος. 

7. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν αξιοποιήσει τους άνεργους επιστήμονες που έχουν 
τοποθετηθεί στον Κλάδο συντάξεων μέσω του σχετικού Σχεδίου της Ανα∆, αναθέτοντας τους τη διεκπεραίωση 
μεγάλου μέρους των βοηθητικών και υποστηρικτικών εργασιών, περιλαμβανομένης της εξυπηρέτησης του 
κοινού, ώστε οι εξεταστές αιτήσεων να απασχολούνται αποκλειστικά με την εξέταση με αποτέλεσμα σήμερα ο 
χρόνος αναμονής να έχει επανέλθει σε κανονικά επίπεδα, δηλαδή στους 3 μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.595, ημερομηνίας 16 Απριλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Νουρή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
24/04/14 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία έχει υποβληθεί από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Νίκο 
Νουρή και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

2. Με τη διαφοροποίηση της αρχικής απόφασης της λειτουργίας του Κέντρου Αξιολόγησης της Αναπηρίας, 
η οποία καθιστά την Αξιολόγηση της Λειτουργικότητας ως προαιρετική επιλογή και μόνο την Αξιολόγηση της 
Αναπηρίας ως υποχρεωτική, δεν επηρεάζεται η αξιοπιστία του υπό δημιουργία εθνικού μητρώου αναπήρων 
ούτε και η ισότιμη αντιμετώπιση των μελών του μητρώου. 

3. Στο Εθνικό Μητρώο Αναπήρων θα καταχωρίζονται τα στοιχεία όλων των ατόμων των οποίων 
πιστοποιείται η αναπηρία, κάτι το οποίο θα τεκμηριώνεται από την Αξιολόγηση της Αναπηρίας τους από τους 
εξειδικευμένους ιατρούς που θα συμμετέχουν σε πολυθεματικές ομάδες, ανάλογα με την περίπτωση.  Για τα 
άτομα τα οποία θα επιλέξουν να αξιολογηθεί και η Λειτουργικότητα τους, θα υπάρχουν περισσότερα στοιχεία 
ενσωματωμένα στο μητρώο τα οποία θα παρέχουν πληροφόρηση για τις ανάγκες και δυνατότητες τους στην 
καθημερινή διαβίωση τους.  Τα στοιχεία που θα υπάρχουν καταχωρισμένα στο Εθνικό Μητρώο Αναπήρων θα 
καταγράφονται μετά από υπογραμμένη Υπεύθυνη ∆ήλωση του ατόμου πάντα στα πλαίσια της ισχύουσας 
νομοθεσίας για την προστασία των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα. 

4. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έχει αποφασίσει ότι οι αναπηρικές 
κοινωνικές παροχές θα αποδίδονται στους δικαιούχους μετά την πιστοποίηση της αναπηρίας κατά την 
Αξιολόγηση Αναπηρίας, επομένως όλοι οι πολίτες θα τυγχάνουν ισότιμης αντιμετώπισης.  Αναφορικά με το 
κατά πόσο οι πολίτες που θα επιλέγουν και την Αξιολόγηση Λειτουργικότητας τους θα έχουν περαιτέρω 
ευκαιρίες για βελτίωση της ποιότητας της ζωής τους λόγω της πληροφόρησης και των γνωματεύσεων που θα 
λαμβάνουν για τις απαιτούμενες παρεμβάσεις σε υπηρεσίες, θεραπείες, τεχνικά βοηθήματα, κατάρτιση, 
απασχόληση, είναι κάτι που θα το δείξουν τα αποτελέσματα της πρακτικής εφαρμογής του νέου Συστήματος. 

5. Σημειώνεται ότι για συγκεκριμένες παρεχόμενες υπηρεσίες από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες όπως τα προγράμματα απασχόλησης και ο διορισμός στον ευρύτερο δημόσιο τομέα με 
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βάση τον περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα Νόμο, αποτελεί βασική 
προϋπόθεση η αξιολόγηση της ικανότητας για εργασία μέσω της αξιολόγησης λειτουργικότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.596, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.596 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολές σας με 
ημερομηνία 2.5.2014 και 17.6.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι ∆ήμοι ή Κοινότητες εντός των ορίων 
των οποίων λειτουργούν διεθνή αεροδρόμια ουδέποτε έτυχαν αντισταθμιστικών μέτρων. 

2. Είναι διεθνώς αποδεδειγμένα ότι έργα όπως τα αεροδρόμια αναβαθμίζουν ολόκληρη την περιοχή, 
καθώς και γειτονικές κοινότητες, αφού ενδυναμώνεται η τουριστική ανάπτυξη, δημιουργούνται νέες θέσεις 
εργασίας, καθώς και πολλαπλά οικονομικά οφέλη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.599, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ασφάλεια οικοδομών που έχουν σχεδιαστεί και ανεγερθεί πριν από την εφαρμογή οποιουδήποτε 
αντισεισμικού κανονισμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.03.599 και ημερομηνία 2/5/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και όσον αφορά οικοδομές που 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, δηλαδή οικοδομές στις οποίες στεγάζονται 
δημόσιες υπηρεσίες, αστυνομικοί και πυροσβεστικοί σταθμοί, νοσοκομεία κ.λπ. (πλην των εκπαιδευτηρίων και 
στρατοπέδων), σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Οι πλείστες δημόσιες υπηρεσίες έχουν ήδη μετακινηθεί και στεγάζονται σε νέες οικοδομές, είτε 
ενοικιαζόμενες, είτε ιδιόκτητες που έχουν ανεγερθεί για αυτό το σκοπό και έχουν σχεδιαστεί με 
αντισεισμικές πρόνοιες (π.χ. Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, Υπουργείο 
Οικονομικών, Νοσοκομεία, Κρατικό Λαχείο, Τμήμα Περιβάλλοντος, νέα επαρχιακά κυβερνητικά κτήρια 
σε διάφορες πόλεις και πολλά άλλα).  Οι ενοικιαζόμενες οικοδομές είναι νέες οικοδομές, οι οποίες για να 
ενοικιαστούν από το κράτος ζητείται από τον ιδιοκτήτη τους να προσκομίσει πιστοποιητικό στατικής και 
αντισεισμικής επάρκειας από ιδιώτη Πολιτικό Μηχανικό.  Όλες οι οικοδομές στις οποίες στεγάζονται 
δημόσιες υπηρεσίες, επιθεωρούνται από προσωπικό του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων όποτε αυτό 
ειδοποιηθεί από τη στεγαζόμενη υπηρεσία για πιθανά προβλήματα.  Σε περίπτωση που κατά τις 
επιθεωρήσεις αυτές εντοπιστούν προβλήματα στην οικοδομή, αυτά αντιμετωπίζονται με επιδιορθωτικές 
επεμβάσεις.  Για τις ιδιόκτητες από το κράτος οικοδομές, οι επιδιορθώσεις γίνονται από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων με κονδύλια από τον κρατικό προϋπολογισμό.  Για τις ενοικιαζόμενες οικοδομές, 
ζητείται από τους ιδιοκτήτες τους να προχωρήσουν οι ίδιοι στις επιδιορθώσεις, με δικά τους έξοδα και 
διορίζοντας δικό τους Μελετητή Πολιτικό Μηχανικό.  Σε περίπτωση άρνησης του ιδιοκτήτη 
ενοικιαζόμενης οικοδομής να προχωρήσει σε επιδιορθώσεις που του ζητήθηκαν, οι οικοδομές αυτές 
εγκαταλείπονται με μεταστέγαση της Υπηρεσίας/Τμήματος σε άλλη οικοδομή. 

β) Παλαιές οικοδομές στις οποίες εξακολουθούν να στεγάζονται κρατικές υπηρεσίες επίσης επιθεωρούνται 
περιοδικά από προσωπικό του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και τυχόν προβλήματα που 
παρουσιάστηκαν αντιμετωπίστηκαν με τις ανάλογες επιδιορθωτικές και ενισχυτικές επεμβάσεις, 
περιλαμβανομένων και διατηρητέων οικοδομών (π.χ. παλιό Υπουργείο Οικονομικών, Υπουργείο 
Εσωτερικών, Οθωμανική Τράπεζα στη Λάρνακα, κτήρια στο σύμπλεγμα του Προεδρικού, Αρχηγείο 
Αστυνομίας, κτήριο ΓΕΕΦ, Συνεδριακό Κέντρο, Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών, κτήριο Εισαγγελίας, 
κτήριο Κέντρου Κυπριακής Χειροτεχνίας.  Στο παρόν στάδιο μελετούνται επιδιορθωτικές εργασίες στο 
Υπουργείο Εξωτερικών, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και άλλα. 

γ) Παλαιές οικοδομές στις οποίες στεγάζονταν δημόσιες υπηρεσίες και κρίθηκαν ανασφαλείς, έχουν 
εγκαταλειφθεί (π.χ. παλιό νοσοκομείο Λευκωσίας, πρώην Ανώτατο ∆ικαστήριο, παλιά κτήρια Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και πολλά άλλα κτήρια στο λόφο της 
ΠΑΣΥ∆Υ) με μεταστέγαση των υπηρεσιών σε άλλες οικοδομές.  Κάποιες από αυτές τις οικοδομές έχουν 
κατεδαφιστεί (π.χ. τμήματα του Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου, τμήματα των Κρατικών Αποθηκών, παλιό 
κτήριο Κρατικού Λαχείου) ενώ σε άλλες προγραμματίζονται επιδιορθώσεις (π.χ. διατηρητέα οικοδομή 
πρώην Ανωτάτου ∆ικαστηρίου). 

δ) Η νομοθετική ρύθμιση του θέματος της περιοδικής επιθεώρησης των οικοδομών που δεν ανήκουν στο 
κράτος αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. 

ε) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σταμάτησε εδώ και δεκαετίες να προβαίνει σε προσθήκες ορόφων σε 
παλαιές οικοδομές που είναι υπό την ευθύνη του.  Τυχόν οριζόντιες προσθήκες σε υφιστάμενες 
οικοδομές γίνονται με πλήρη στατική και αντισεισμική απομόνωση της νέας κατασκευής από την 
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υφιστάμενη με κάθετο αρμό, και σχεδιασμό της προσθήκης σύμφωνα με τους νέους αντισεισμικούς 
κανονισμούς.  Σε οικοδομές στις οποίες έχει ζητηθεί να γίνουν προσθήκες ορόφων (π.χ. κτήριο Κέντρου 
Κυπριακής Χειροτεχνίας, κτήριο Κρατικού Χημείου, Πρότυπο Οινοποιείο Λεμεσού) το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων έχει κρίνει ότι για να γίνουν αυτές οι προσθήκες θα πρέπει να γίνει ενίσχυση των υφιστάμενων 
κατασκευών, η οποία κρίθηκε ασύμφορη σε σχέση με πλήρη κατεδάφιση και κατασκευή νέων 
οικοδομών. 

2. Τέλος, με αφορμή την πιο πάνω Ερώτηση, θα θέλαμε να σημειώσουμε τη θέση του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων όσον αφορά το θεσμικό πλαίσιο που διέπει τις προσθήκες σε υφιστάμενες οικοδομές, σύμφωνα με την 
οποία οι προσθήκες θα πρέπει να γίνονται με τρόπο ώστε το επίπεδο ασφάλειας της συνολικής προκύπτουσας 
οικοδομής να μην είναι μικρότερο από αυτό της υφιστάμενης ως έχει.  Όταν πρόκειται για κτήρια δημόσιας 
χρήσης, η προκύπτουσα οικοδομή θα πρέπει να πληρεί τις πρόνοιες των νέων αντισεισμικών κανονισμών 
(Ευρωκώδικας 8, Μέρος 1).  Θεωρούμε ότι δεν γίνονται προσθήκες ορόφων σε διατηρητέες οικοδομές στις 
όποιες συνήθως δεν είναι εφικτό να επιτυγχάνεται πλήρης αντισεισμική αναβάθμιση χωρίς να αλλοιώνεται 
σημαντικά ο χαρακτήρας τους.  Αυτό που κυρίως θα πρέπει να διασφαλιστεί με το θεσμικό πλαίσιο για 
προσθήκες σε υφιστάμενες οικοδομές, είναι να μην δίνεται η δυνατότητα σε επιτήδειους να χρησιμοποιούν 
ασαφείς πρόνοιες του θεσμικού πλαισίου για να προσθέτουν ορόφους σε υφιστάμενες οικοδομές, 
χρησιμοποιώντας παλαιούς κανονισμούς οι οποίοι προβλέπουν χαμηλότερα φορτία σχεδιασμού και 
χαμηλότερα ή καθόλου σεισμικά φορτία, τις οποίες οικοδομές ακολούθως να πωλούν ή να ενοικιάζουν σε 
ανυποψίαστους πολίτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.616, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.623, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι στο άρθρο 6 του περί 
Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμο του 2011 (Ν.80(Ι)/2011), στο οποίο καθορίζονται τα κριτήρια χορήγησης 
ή ανανέωσης της επαγγελματικής άδειας οδηγού, αναφέρεται, ανάμεσα σε άλλα, ότι «η επαγγελματική άδεια 
οδηγού χορηγείται σε άτομα τα οποία έχουν συμπληρώσει το εικοστό πρώτο αλλά όχι το εβδομηκοστό έτος της 
ηλικίας τους».  Συνεπώς, άτομα που έχουν συνταξιοδοτηθεί μπορούν, σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία, να 
κατέχουν επαγγελματική άδεια οδηγού. 

 Στην υπό αναφορά νομοθεσία δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια στην οποία να αναφέρεται ότι οι 
λήπτες επιδόματος αναπηρίας δεν δικαιούνται χορήγηση ή ανανέωση επαγγελματικής άδειας.  Ωστόσο, κατά 
την υποβολή της αίτησης για χορήγηση Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών ζητά 
από τους αιτητές να υπογράψουν δήλωση στην οποία να αναφέρεται κατά πόσον είναι ή όχι λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος και ακολούθως τα ονόματα αυτών κοινοποιούνται στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Πρόσθετα, αναφέρεται ότι σύμφωνα με το άρθρο 6 (2) (δ) του προαναφερθέντος 
Νόμου «Η άδεια χορηγείται εφόσον το Τμήμα ικανοποιηθεί, με βάση τα υποβαλλόμενα μαζί με την αίτηση 
στοιχεία και πιστοποιητικά ότι ο αιτητής διαθέτει φυσική ικανότητα να ασκεί το επάγγελμα του οδηγού, όπως 
τεκμαίρεται από σχετικό ιατρικό πιστοποιητικό το οποίο εκδίδεται από εγγεγραμμένο ιατρό».  Συνεπώς, το 
γεγονός ότι ένα άτομο λαμβάνει επίδομα αναπηρίας δεν συνεπάγεται ότι δεν είναι σε θέση να ασκεί το 
επάγγελμα του οδηγού, αφού είναι κάτι που μπορεί να διαπιστωθεί με συγκεκριμένη εξέταση. 

 Σε ότι αφορά τον αριθμό των επαγγελματικών αδειών οδήγησης που αφορούν άτομα που έχουν 
συνταξιοδοτηθεί ή λαμβάνουν επίδομα αναπηρίας και εξακολουθούν να είναι σε ισχύ, το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, δεν τηρεί τέτοια μητρώα, αφού δεν απαιτούνται από τη 
σχετική νομοθεσία και ως εκ τούτου δεν είναι σε θέση να δώσει τέτοια στοιχεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.628, ημερομηνίας 5 Μαΐου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ολοκλήρωση των οδικών έργων στη Λεωφόρο 1ης Απριλίου, από τα φώτα τροχαίας μέχρι τον κυκλικό κόμβο, 
στο ∆ήμο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.03.628 και ημερομηνία 7/5/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το τμήμα της Λεωφόρου 1ης Απριλίου στο Παραλίμνι, από τα φώτα τροχαίας μέχρι τον κυκλικό κόμβο, 
θα βελτιωθεί στα πλαίσια Πολεοδομικού Σχεδίου.  Τα κατασκευαστικά σχέδια ετοιμάζονται από ιδιωτικό 
οίκο Μελετητών στη βάση ρυθμιστικού σχεδίου που ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
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Οικήσεως.  Η σχετική μελέτη άρχισε στις 24/2/2011 και βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο.  Τα σχέδια 
στάλθηκαν στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για τις απαλλοτριώσεις το ∆εκέμβριο του 2013. 

β)  Στον Προϋπολογισμό του τρέχοντος έτους του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν έχει περιληφθεί 
πρόνοια για έναρξη σχετικών εργασιών και όπως έχουμε πληροφορηθεί, δεν έχει προβλεφθεί οτιδήποτε 
σχετικό στο τριετές ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο 2015-2017. 

γ)  Για να καταστεί δυνατή η προώθηση του έργου, θα πρέπει να ολοκληρωθούν όλες οι αναγκαίες μελέτες, 
να εγκριθεί η περίληψη των αντίστοιχων πιστώσεων στον κρατικό Προϋπολογισμό και να προωθηθεί η 
διαδικασία των αναγκαίων απαλλοτριώσεων για την οποία, ενόψει της δύσκολης δημοσιονομικής 
κατάστασης, απαιτείται έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών. 

2. Με βάση τα πιο πάνω, στην παρούσα φάση δεν μπορεί να καθοριστεί χρονοδιάγραμμα για έναρξη και 
υλοποίηση του υπό αναφορά έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.633, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.633 και ημερομηνία 06.05.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με την αίτηση, που 
υπέβαλε η Εταιρεία Universal Life Insurance Public, για ανάπτυξη μεγάλης έκτασης, στην περιοχή των χωριών 
Βάσας Κελλακίου, Σανίδας και Ασγάτας της Επαρχίας Λεμεσού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η ανωτέρω αναφερόμενη αίτηση (με αρ. ΛΕΜ/1323/2013), υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή (Αν. 
∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) στις 20.12.2013 και αφορά στη δημιουργία γηπέδου 
γκολφ 18 οπών, παρεμφερείς αναπτύξεις που σχετίζονται με τη λειτουργία του γηπέδου (Club House και 
Κέντρου Συντήρησης και Βιολογικού Σταθμού) καθώς και οικιστική τουριστική ανάπτυξη, συνολικού 
εμβαδού 150,000,00 τμ.  Ως εκ τούτου, εξετάζεται και στη βάση της σχετικής Απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου, για την παροχή κίνητρων για ανάκαμψη της οικονομίας, όπως αυτά έχουν ενσωματωθεί και 
στις σχετικές Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου για την δημιουργία των 14 γηπέδων γκολφ. 

(β) Στα πλαίσια εξέτασης της υπό αναφορά αίτησης, η Πολεοδομική Αρχή διαπίστωσε ότι, η ανάπτυξη, 
προτείνεται σε περιοχή εκτός Ορίου Ανάπτυξης και Υδροδότησης, η οποία παρουσιάζει έντονες κλίσεις 
εδάφους και εμπίπτει σε Ζώνες Προστασίας (κατά ένα μεγάλο τμήμα της, στην Πολεοδομική Ζώνη Ζ1 
και κατά μικρότερα τμήματά της στην Πολεοδομική Ζώνη Ζ3 της ∆ήλωσης Πολιτικής). 

(γ) Περαιτέρω διαπίστωσε ότι, η προτεινόμενη -προς ανάπτυξη- περιοχή, εφάπτεται στο κρατικό ∆άσος 
Λεμεσού, το οποίο εμπίπτει σε καθορισμένη Περιοχή Προστασίας της Φύσης.  Παράλληλα, χωροθετείται 
σε μικρή σχετικά απόσταση από Λατομική Ζώνη και υφιστάμενο λατομείο αλλά και από υφιστάμενες 
βιομηχανικές αναπτύξεις, αυξημένου βαθμού οχληρίας, που σχετίζονται με την επεξεργασία, παραγωγή 
και χρήση λατομικών υλικών (όπως π.χ. παραγωγής σκυροδέματος και premix).  Η προς ανάπτυξη 
περιοχή, διασχίζεται από δημόσια αργάκια, μη εγγεγραμμένους δρόμους, δημόσια μονοπάτια, δασικούς 
δρόμους και ασύνδετα τμήματα δημοσίων δρόμων, ενώ δε φαίνεται να διαθέτει ικανοποιητική, 
κατάλληλη, άνετη και ασφαλή δημόσια προσπέλαση, ζήτημα το οποίο οι Αιτητές προσπαθούν να 
επιλύσουν. 

(δ) Ανεξαρτήτως των ανωτέρω, και στα πλαίσια εξέτασης της αίτησης, η Πολεοδομική Αρχή έχει 
πραγματοποιήσει σειρά διαβουλεύσεων, με διάφορα αρμόδια Τμήματα και Υπηρεσίες, 
περιλαμβανομένου και του Τμήματος Περιβάλλοντος, στο οποίο έχουν διαβιβασθεί και οι απαιτούμενες 
Μελέτες Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) ενώ παράλληλα, προγραμματίζει τη 
διεξαγωγή ∆ημόσιας Ακρόασης (στη βάση και των σχετικών Αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου 
για τη δημιουργία Γηπέδων Γκολφ). 

(ε) Παρόλα αυτά σημειώνεται ότι, η διαδικασία εξέτασης της ανωτέρω αίτησης, βρίσκεται ακόμα σε εξέλιξη.  
Στα πλαίσια της ακολουθούμενης διαδικασίας, η Πολεοδομική Αρχή, θα κληθεί να αξιολογήσει το σύνολο 
των δεδομένων που συνθέτουν την προτεινόμενη ανάπτυξη, και να καταλήξει σε σχετική πολεοδομική 
απόφαση, λαμβάνοντας υπόψη τις πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας και της ∆ήλωσης Πολιτικής 
καθώς και των ανωτέρω αναφερόμενων Αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.03.636, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας         

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.636 ημερομηνίας 9 Μαΐου 2014 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες των Ι.Υ. & Υ.∆.Υ. του Υπουργείου Υγείας μέσα στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων τους για την εφαρμογή της νομοθεσίας για τα τρόφιμα, κατά τις εκάστοτε επιθεωρήσεις τους στα 
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υποστατικά επιχειρήσεων τροφίμων, επιπρόσθετα με τον έλεγχο της υγιεινής των τροφίμων διεξάγουν 
ελέγχους για την εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα. 

 Πέραν των πιο πάνω ελέγχων, κατά καιρούς διοργανώνονται νυχτερινές εκστρατείες με τη βοήθεια της 
Αστυνομίας και των Υγειονομικών Επιθεωρητών των συνεργαζόμενων ∆ήμων. 

 Στον πιο κάτω πίνακα παρουσιάζονται αποτελέσματα ποινικών διώξεων που έγιναν για παραβάσεις 
σχετικά με το κάπνισμα, ενώ εκκρεμούν ενώπιον δικαστηρίου και άλλες υποθέσεις. 

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΑ ΠΟΙΝΙΚΩΝ ∆ΙΩΞΕΩΝ ΠΟΥ ΕΓΙΝΑΝ ΓΙΑ ΠΑΡΑΒΑΣΕΙΣ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 
ΥΓΕΙΑΣ (ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΟΥ ΚΑΠΝΙΣΜΑΤΟΣ) ΝΟΜΟΥ ΚΑΙ ΚΑΝΟΝΙΣΜΩΝ 

Α/Α ΕΙ∆ΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗΣ ΕΠΑΡΧΙΑ Α∆ΙΚΗΜΑ ΑΠΟΦΑΣΗ 
∆ΙΚΑΣΤΗΡΙΟΥ 

1 Σνακ μπαρ Αμμόχωστος Παράλειψη τοποθέτησης 
απαγορευτικής πινακίδας 

καπνίσματος 

100,00 € 

2 καφετέρια Αμμόχωστος Επέτρεπε το κάπνισμα σε χώρο 
απαγόρευσης του καπνίσματος 

400,00 € 

3 Εστιατόριο Αμμόχωστος Επέτρεπε το κάπνισμα σε χώρο 
απαγόρευσης του καπνίσματος 

400,00 € 

4 καφετέρια Αμμόχωστος Παράλειψη τοποθέτησης 
απαγορευτικής πινακίδας 

καπνίσματος 

Καταχωρήθηκε 
16/5/2013 εκκρεμεί 

5 Σνακ μπαρ Πάφος Επέτρεπε το κάπνισμα σε χώρο 
απαγόρευσης του καπνίσματος 

265,00 € 

6 Σνακ μπαρ Πάφος Επέτρεπε το κάπνισμα σε χώρο 
απαγόρευσης του καπνίσματος 

265,00 € 

7 καφετέρια Πάφος Επέτρεπε το κάπνισμα σε χώρο 
απαγόρευσης του καπνίσματος 

250,00 € 

8 καφετέρια Αμμόχωστος 1) Επέτρεπε το κάπνισμα σε 
χώρο απαγόρευσης του 

καπνίσματος 2) Παράλειψη 
τοποθέτησης πινακίδας 

300,00 € 

9 Σωματείο Αμμόχωστος Παράλειψη τοποθέτησης 
απαγορευτικής πινακίδας 

καπνίσματος 

200,00 € 

10 Αίθουσα 
παιχνιδοκονσόλες 
ηλεκτρονικών 
υπολογιστών 

Πάφος 1) Επέτρεπε το κάπνισμα σε 
χώρο απαγόρευσης του 

καπνίσματος 2) Παράλειψη 
τοποθέτησης πινακίδας 

250,00 € 

11 καφενείο Αμμόχωστος Παράλειψη τοποθέτησης 
απαγορευτικής πινακίδας 

καπνίσματος 

250,00 € 

 Πληροφορείστε επίσης πως έχουν εκφραστεί και στο Υπουργείο Υγείας παράπονα πωλητών για μη 
εφαρμογή νομοθεσίας για το κάπνισμα και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας σε συνεργασία 
με τις Υγειονομικές Υπηρεσίας των συνεργαζόμενων ∆ήμων αλλά και με τη βοήθεια της Αστυνομίας, 
προγραμματίζουν νέα εκστρατεία νυχτερινών επιθεωρήσεων Κέντρων Αναψυχής για την εφαρμογή της 
σχετικής νομοθεσίας. 

 Επιπρόσθετα στα πλαίσια της Παγκόσμιας Ημέρας Μη Καπνίσματος, το Υπουργείο Υγείας μαζί με 
άλλους φορείς ετοιμάζουν μεγάλο αριθμό εκδηλώσεων ενημέρωσης του κοινού για το βλαβερό του 
καπνίσματος τόσο στους ενεργούς καπνιστές όσο και στους “παθητικούς καπνιστές”. 

 Σχετικό είναι και το σύνθημα της εκστρατείας που έχει αρχίσει με τη δημοσιογραφική διάσκεψη του 
Υπουργείου Υγείας, στις 27 Μαΐου 2014 “Εφαρμογή της Νομοθεσίας, Ασπίδα της Υγείας”.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.03.645, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας    

κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 15 Μαΐου 2014 και 
σας πληροφορώ ότι το νομοσχέδιο για τον περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμο έχει σταλεί στη 
Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Μετά την ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου και την έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, το 
νομοσχέδιο θα κατατεθεί στη Βουλή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.659, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.659 και ημερομηνία 23.5.2014, με την 
οποία αποστάληκε αντίγραφο ερωτήσεως που υπέβαλε η αξιότιμη βουλευτής κα Ειρήνη Χαραλαμπίδου και 
παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις του Υπουργείου Οικονομικών: 

1.  Γιατί τα κριτήρια πρόσληψης βάσει των οποίων θα ετοιμαστούν κατάλογοι για προσλήψεις στη 
Στατιστική Υπηρεσία για την περίοδο 2015-2016 καθορίζονται από τριμελή επιτροπή, δύο από τα τρία 
μέλη της οποίας δεν ανήκουν στη Στατιστική Υπηρεσία; 

 Απάντηση: Η σύνθεση της τριμελούς Επιτροπής καθορίζεται ρητά από το Νόμο (Ν.25(Ι)/2011). 
Σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης 
∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου του 2011 (Ν.25(Ι)/2011), «Το 
Υπουργείο αφού λάβει την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, συστήνει τριμελή Επιτροπή, στην 
οποία συμμετέχουν δύο λειτουργοί του Υπουργείου, οι οποίοι επιλέγονται από το γενικό διευθυντή του 
οικείου Υπουργείου ή από τον προϊστάμενο του Ανεξάρτητου Γραφείου ή Υπηρεσίας ή από το ∆ιευθυντή 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, ανάλογα με την περίπτωση, εκ των οποίων ο ένας 
ενεργεί ως Πρόεδρος, και ένας λειτουργός του Τμήματος ή Ανεξάρτητου Γραφείου ή Υπηρεσίας που 
επιλέγεται από τον οικείο προϊστάμενο». 

2.  Για ποιο λόγο εκχωρείται το δικαίωμα απόφασης για πρόσληψη ατόμων στην τριμελή αυτή επιτροπή, η 
οποία αποτελείται κυρίως από εξωυπηρεσιακούς που δε γνωρίζουν τις ανάγκες της Στατιστικής 
Υπηρεσίας; 

 Απάντηση: Σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου του 2011 (Ν. 
25(I)/2011), «Τα επαγγελματικά, επιστημονικά ή άλλα προσόντα των αιτητών, περιλαμβανομένης της 
πείρας τους, καθώς και η βαρύτητα του κάθε κριτηρίου, καθορίζονται από την Επιτροπή και 
δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και στον ημερήσιο τύπο κατά την προκήρυξη 
της ανάγκης ή της στελέχωσης του έργου». Κατά τον καταρτισμό του Πίνακα των πρόσωπων που 
ενδιαφέρονται να απασχοληθούν ως εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας, λαμβάνονται υπόψη τα 
επαγγελματικά, επιστημονικά ή άλλα προσόντα των αιτητών, περιλαμβανομένης και της πείρας τους, 
όπως αυτά έχουν καθοριστεί από την Επιτροπή, σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
και περιέχονται και τεκμηριώνονται στην αίτησή τους. Σύμφωνα με το άρθρο 5 του Νόμου, «εφόσον 
ικανοποιηθούν όλες οι δυνάμει του Νόμου προϋποθέσεις πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας, η Επιτροπή προχωρεί στην πρόσληψη βάσει του αντίστοιχου Πίνακα που έχει καταρτιστεί 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4, και βάσει της σειράς κατάταξης σ’ αυτόν. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για απασχόληση εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας δεν αποφασίζεται 
από την τριμελή Επιτροπή, αλλά ακολουθείται η διαδικασία που προνοείται από τη νομοθεσία. Οι 
ανάγκες για απασχόληση εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας υποβάλλονται από τη Στατιστική 
Υπηρεσία στη βάση των αναγκών της για την υλοποίηση των στατιστικών ερευνών. Η ανάγκη για 
απασχόληση εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο μετά 
την υποβολή από το Υπουργείο κατάλληλα αιτιολογημένης και τεκμηριωμένης πρότασης, στην οποία 
περιλαμβάνονται οι απόψεις του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. Η πρόσληψη γίνεται 
στη βάση των αναγκών για τη διεκπεραίωση του στατιστικού έργου, το οποίο αποτελεί απόρροια του 
κοινοτικού κεκτημένου. 

3. Ποια είναι η σκοπιμότητα αλλαγής των κριτηρίων; Ο συντελεστής στάθμισης για προϋπηρεσία, από 50% 
για την περίοδο 2013-2014, μειώθηκε στο 28% για την περίοδο 2015-2016, γεγονός που εύλογα οδηγεί 
στο συμπέρασμα ότι υπάρχει πρόθεση αποκλεισμού ατόμων με προϋπηρεσία και εμπειρία. 

 Απάντηση: Με την αλλαγή αυτή δεν επηρεάζονται και σε καμιά περίπτωση αποκλείονται άτομα με 
προϋπηρεσία και εμπειρία στη Στατιστική Υπηρεσία. Αντίθετα, τα εν λόγω άτομα μοριοδοτούνται με 30 
μονάδες (συντελεστής στάθμισης 42,9%) στη συνολική βαθμολογία, έναντι αιτητών που δεν έχουν 
οποιαδήποτε άλλη πείρα και με 20 μονάδες (συντελεστής στάθμισης 28%) έναντι των αιτητών που 
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έχουν σχετική πείρα πέραν των τριών ετών σε σχετικά καθήκοντα εκτός Στατιστικής Υπηρεσίας. Με 
βάση τα πιο πάνω, είναι φανερό ότι η υπηρεσία και η πείρα στη Στατιστική Υπηρεσία μοριοδοτούνται και 
δεν υπάρχει πρόθεση αποκλεισμού των αιτητών αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.661, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Λευκωσίας κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου με αρ. 
23.06.010.03.661, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 22.5.2014 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την κατάργηση του Σχεδίου Παραχώρησης Οικοπέδων 
Αυτοστέγασης: 

1. Στο πλαίσιο της προσπάθειας που καταβάλλεται για την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, για τη 
στόχευση των κοινωνικών παροχών και για την ορθότερη διαχείριση των μειωμένων διαθέσιμων 
πιστώσεων που προνοούνται στους Προϋπολογισμούς 2013-2016 για την εφαρμογή των Στεγαστικών 
Σχεδίων, το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του ημερομηνίας 29/4/2013 μεταξύ άλλων αποφάσισε 
τον τερματισμό της εφαρμογής των Στεγαστικών Σχεδίων: 

 (α) παραχώρησης κρατικού οικοπέδου για αυτοστέγαση, 

 (β) ανέγερσης νέων κατοικιών σε Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων, 

 (γ) παραχώρησης αντισταθμιστικού οικοπέδου για εκτοπισθέντες που διαμένουν σε ΤΚ κατοικίες ή 
σε κατοικίες που έχουν ανεγερθεί σε ΤΚ ιδιοκτησίες που δεν έχουν απαλλοτριωθεί. 

2. Για την αντιμετώπιση των στεγαστικών αναγκών των εκτοπισθέντων και παθόντων, παραμένουν σε ισχύ 
τα ακόλουθα Στεγαστικά Σχέδια: 

 (α) Αυτοστέγαση σε Ιδιόκτητο Οικόπεδο 

 (β) Αγορά ∆ιαμερίσματος/Κατοικίας 

 (γ) Σχέδιο Επιδότησης Ενοικίου Εκτοπισθέντων και Παθόντων. 

3. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι το κονδύλι των €4,4 εκατομ. που προνοείται στον Προϋπολογισμό του 
2014 αναμένεται να δαπανηθεί για τη συνέχιση έργων διαχωρισμού 1 167 οικοπέδων αυτοστέγασης και 
για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα σε όλες τις Επαρχίες, τα οποία έχουν ήδη παραχωρηθεί σε 
εγκριμένους δικαιούχους και τα οποία θα ολοκληρωθούν μέχρι το 2016. 

4. Όσον αφορά τα υπόλοιπα 705 οικόπεδα αυτοστέγασης που έχουν παραχωρηθεί σε δικαιούχους, 
υπάρχει δέσμευση του κράτους ότι θα υλοποιήσει το διαχωρισμό.  Ωστόσο, ο χρόνος διαχωρισμού θα 
εξαρτηθεί από τα κονδύλια που θα περιληφθούν στους προϋπολογισμούς των επόμενων χρόνων.  Ως 
εκ τούτου, η Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων ενημέρωσε τους εγκριμένους 
δικαιούχους για τη δυνατότητα που έχουν να επιλέξουν ένα από τα τρία σχέδια που παραμένουν σε 
ισχύ, αντί της αναμονής προς υλοποίηση του διαχωρισμού στον οποίο θα τους παραχωρηθεί οικόπεδο 
σε μεταγενέστερο στάδιο. 

5. Όσον αφορά το ερώτημά σας για το τι θα συμβεί στις περιπτώσεις που δικαιούχοι κινηθούν νομικά 
εναντίον της κυβέρνησης, σας ενημερώνω ότι έχει ζητηθεί η νομική γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα, σύμφωνα με τον οποίο «...τα στεγαστικά σχέδια που απευθύνονται σε εκτοπισθέντες, 
αφορούν διευθέτηση του κράτους για παραχώρηση βοήθειας έναντι ιδιωτών, που γίνονται με βάση 
κριτήρια τα οποία δύναται να μεταβληθούν, ιδιαίτερα λόγω της οικονομικής κατάστασης που επικρατεί 
σήμερα στον τόπο μας». 

6. Τέλος, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η εισήγηση δικαιούχων οικοπέδων αυτοστέγασης 
προκειμένου να εξευρεθούν λύσεις για πιθανή συμμετοχή των ιδίων στο κόστος διαχωρισμού, μελετάται 
σε συνεργασία με τις αρμόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.663, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.667, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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1. Σύμφωνα με τον Κανονισμό 6 (4) (δ) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμών του 1984 μέχρι 2013, «ο Έφορος (Τμήμα Οδικών Μεταφορών) δεν εγγράφει μηχανοκίνητο όχημα 
το οποίο είναι αγωνιστικό όχημα, που δεν καλύπτεται από έγκυρο πιστοποιητικό, που εκδίδεται από 
εξουσιοδοτημένους αντιπρόσωπους της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Αυτοκινήτου (FIA) ή της ∆ιεθνούς 
Ομοσπονδίας Μοτοσυκλετισμού (FIM), αν πρόκειται για μοτοσυκλέτα, και που δεν περιέχει αιτιολογημένη 
σύσταση και βεβαίωση ότι οι προδιαγραφές του οχήματος αυτού συνάδουν με εγκεκριμένους τεχνικούς 
κανονισμούς των Ομοσπονδιών αυτών».  Ο εν λόγω τεχνικός έλεγχος διενεργείται σε όλα τα αγωνιστικά 
οχήματα, πριν από κάθε αγώνα, από κατάλληλα καταρτισμένα άτομα της Ομοσπονδίας Αγωνιστικού 
Αυτοκινήτου ή του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου.  Παρά το γεγονός ότι τα αγωνιστικά οχήματα δεν 
υπόκεινται σε υποχρεωτικό τεχνικό έλεγχο, όπως προνοεί για άλλες κατηγορίες οχημάτων ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμος του 2007, εντούτοις το 
Τμήμα μπορεί να διενεργήσει έλεγχο κατά την εγγραφή τους και να επιθεωρήσει εάν φέρουν καταλύτη. 

2. Πρόσθετα, στην επιφύλαξη του Κανονισμού 17 (1) (β) των προαναφερθέντων Κανονισμών αναφέρεται 
ότι «ανεξάρτητα από οποιαδήποτε άλλη διάταξη του Νόμου ή των παρόντων Κανονισμών, αγωνιστικό όχημα 
το οποίο έχει εγγραφεί στο Μητρώο Αγωνιστικών Οχημάτων, δύναται να χρησιμοποιείται οδικώς μόνο κατόπιν 
ειδικής άδειας του Εφόρου και όταν το όχημα θα λαμβάνει μέρος σε «ράλλυ» ή αγώνες ταχύτητας». 

3. Μέχρι σήμερα η παραχώρηση έγκρισης για τη διεξαγωγή ενός αγώνα γίνεται από τον Αναπληρωτή 
Έφορο, με βάση το άρθρο 4 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου του 1972, 
όπως αυτός τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα (Ιανουάριος 2014), δηλ. από την Τροχαία του Αρχηγείου 
Αστυνομίας, με κοινοποίηση στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών (TOM). 

4. Καταλήγοντας, επισημαίνεται ότι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, για να εκδώσει έγκυρο πιστοποιητικό για τα εν λόγω οχήματα, το αγωνιστικό όχημα ελέγχεται από 
κατάλληλα καταρτισμένα άτομα του εξουσιοδοτημένου αντιπρόσωπου της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Αυτοκίνητου 
(FIA) στην Κύπρο.  Συγκεκριμένα, ελέγχεται κατά πόσο το όχημα αυτό πληροί τους ∆ιεθνείς Κανονισμούς, 
καθώς επίσης ελέγχεται και το ∆ελτίο Καταλληλότητας (homologation) που χορηγήθηκε στο μοντέλο που 
αφορά σε αυτό, με βάση το οποίο τροποποιείται και ετοιμάζεται για να δικαιούται να λαμβάνει μέρος σε 
«ράλλυ» ή αγώνες ταχύτητας.  Επιπλέον, κατά τον έλεγχο αυτό, ελέγχεται ότι στο όχημα είναι εφαρμοσμένος 
και λειτουργεί κατάλληλα πιστοποιημένος/εγκεκριμένος καταλύτης στο σύστημα εξαγωγής καυσαερίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.668, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, με 
αρ.23.06.010.03.668 και ημερομηνία 28 Μαΐου 2014, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 29 Μαΐου 2014 και σας πληροφορώ ότι η ράμπα 
ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών πλησίον του ξενοδοχείου Holiday Inn στη Λεμεσό κατασκευάστηκε μετά από 
πρωτοβουλία του ∆ήμου Λεμεσού σε συνεργασία με ιδιωτική εταιρεία. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, δεν είχε καμία ανάμειξη στην όλη 
διαδικασία ούτε είναι σε θέση να τοποθετηθεί εάν έχουν τηρηθεί οι σωστές προδιαγραφές κατασκευής. 
Σημειώνεται ότι Αρμόδια Αρχή για την κατασκευή κεκλιμένων ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών στην ακτή, είναι 
η εκάστοτε Επαρχιακή ∆ιοίκηση.  Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών κατασκευάζει κεκλιμένα 
ανέλκυσης/καθέλκυσης σκαφών μόνο εντός των αλιευτικών καταφυγίων για να εξυπηρετεί τα σκάφη τα οποία 
ελλιμενίζονται. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.671, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Eρ. 
23.06.010.03.671 και ημερομηνία 2 Ιουνίου 2014, που αφορά την ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η άδεια στην οποία αναφέρεται η ερώτηση, παραχωρήθηκε από την Υπηρεσία Μεταλλείων για 
συγκεκριμένη εκδήλωση που συμπεριλαμβάνεται στη σχετική γνωστοποίηση του Επιθεωρητή 
Εκρηκτικών Υλών, για τα είδη των εκδηλώσεων που δύναται να παραχωρείται τέτοια άδεια και 
συγκεκριμένα, παραχωρήθηκε για εμπορικούς και τουριστικούς σκοπούς. 

2. Η επιλογή του χώρου ρίψης των πυροτεχνημάτων και τα είδη που χρησιμοποιήθηκαν όπως και οι όροι 
που τέθηκαν στην προαναφερόμενη άδεια έγινε κατά τέτοιο τρόπο, που εξασφαλιζόταν η δημόσια 
ασφάλεια (προσώπων και γειτονικών περιουσιών), όπως προνοείται στη σχετική νομοθεσία. 

3. Όλα τα πυροτεχνήματα, πέραν των λάμψεων και των φωτεινών σημάτων, δημιουργούν και θόρυβο που 
σε κάποιες περιπτώσεις ενδέχεται να προκαλέσει όχληση, ιδίως σε πρόσωπα που δεν έτυχε να λάβουν 



94 
 

γνώση της σχετικής ανακοίνωσης για τη σκοπούμενη ρίψη πυροτεχνημάτων. Για αντιμετώπιση του 
προβλήματος αυτού, η Υπηρεσία Μεταλλείων μερίμνησε έτσι ώστε σε παρόμοιες περιπτώσεις, να 
χρησιμοποιούνται μελλοντικά, λιγότερο θορυβώδη πυροτεχνήματα και να γίνεται αποτελεσματικότερη 
ενημέρωση του κοινού. 

4. Επειδή υπήρξαν ισχυρισμοί και καταγγελίες ότι, η συγκεκριμένη εκδήλωση ρίψης των πυροτεχνημάτων 
έγινε για σκοπούς γαμήλιας δεξίωσης (εκδήλωση που δεν συμπεριλαμβάνεται στην γνωστοποίηση που 
αναφέρεται στην παράγραφο 1) ζητήθηκε από την Αστυνομία να διερευνήσει την υπόθεση και στην 
περίπτωση που η άδεια εξασφαλίστηκε με ψευδείς παραστάσεις, να λάβει τα σχετικά δικαστικά μέτρα. 

 Η αστυνομία με επιστολή της ημερομηνίας 30/5/2014, ενημέρωσε την Υπηρεσία Μεταλλείων ότι, μετά 
από σχετικές καταθέσεις που έλαβε διαπιστώθηκε ότι δεν προέκυψε οποιοδήποτε αδίκημα εναντίον 
οποιουδήποτε προσώπου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.674, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.010.03.674 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 30 Μαΐου 2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι ο διαγωνισμός για τη Μελέτη, Κατασκευή 
και Λειτουργία Μονάδας Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων 
(ΟΕ∆Α) και Σταθμού Μεταφόρτωσης Απορριμμάτων (ΣΜΑ) της επαρχίας Λεμεσού, έχει προκηρυχθεί στις 
20/12/2013.  Οι προσφορές υποβλήθηκαν στις 28/4/2014, όπου ανοίχτηκαν δημόσια στην παρουσία 
εκπροσώπων των προσφερόντων.  Συνολικά υποβλήθηκαν 9 προσφορές.  Στην παρούσα φάση γίνεται η 
αξιολόγηση των προσφορών σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες.  Με την ολοκλήρωση της αξιολόγησης 
θα προχωρήσει η διαδικασία κατακύρωσης και η ανακοίνωση των αποτελεσμάτων αξιολόγησης όπως 
προβλέπεται στη σχετική Νομοθεσία και Κανονισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.675, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.03.675, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 5.6.2014 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τα προβλήματα στους Κυβερνητικούς Οικισμούς Καμάρες στη 
Λάρνακα και Αγίου Γεωργίου στη Παλουριώτισσα: 

2. Όσον αφορά τους μετρητές ρεύματος, αναφέρεται ότι οι υπάλληλοι της ΑΗΚ έχουν νομικό δικαίωμα να 
εισέρχονται στο χώρο προς το εν λόγω σημείο.  Όσον αφορά τους άλλους ιδιοκτήτες, ισχύει το ίδιο με αυτό 
που γίνεται και στις υπόλοιπες οικιστικές μονάδες σε όλη τη Κύπρο.  Όσον αφορά το διαχωρισμό των 
μετρητών ανά κατοικία, στο παρόν στάδιο δεν προγραμματίζεται να γίνει, γιατί το κόστος είναι πολύ ψηλό (άνω 
των €1.000 ανά κατοικία). 

3. Οι Οικισμοί Καμάρες στη Λάρνακα και Άγιος Γεώργιος στην Παλουριώτισσα έχουν συνδεθεί εδώ και 
πολλά χρόνια με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα Αποχετεύσεων, άρα δεν υπάρχουν στις κατοικίες λάκκοι 
αποχετεύσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.679, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 
23.06.010.03.679 και ημερ. 3/7/2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα 
ακόλουθα: 

2. Στη Γνωστοποίηση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 19/07/2013, αναφέρεται ότι με βάση την 
παράγραφο (3) του Κανονισμού 14 των βασικών Κανονισμών του περί Προσφυγών Νόμου, οι υλικές συνθήκες 
υποδοχής σε αιτητές διεθνούς προστασίας για τους οποίους δεν υπάρχει η δυνατότητα κάλυψης των υλικών 
συνθηκών υποδοχής σε Κέντρα Υποδοχής ή Φιλοξενίας, θα καλύπτονται με δελτία.  Τα δελτία είναι 
εξαργυρώσιμα από διάφορους οικονομικούς φορείς παγκύπρια, οι οποίοι έχουν συνάψει συμφωνία με τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.  Η πρόσκληση ενδιαφέροντος είναι ανοικτή καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου 
και απευθύνεται αποκλειστικά σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις με στόχο την παροχή κινήτρων για ανάπτυξη της 
επιχειρηματικότητας των υπό αναφορά επιχειρήσεων. 

3. Στο παρόν στάδιο υπάρχουν παγκύπρια 25 εγκεκριμένοι οικονομικοί φορείς (επισυνάπτεται αναλυτικός 
κατάλογος).  Συνεπώς, αφού υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός οικονομικών φορέων, δεν δημιουργούνται 
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μονοπωλιακές καταστάσεις.  Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο εκκρεμεί η εξέταση και άλλων αιτήσεων 
ενδιαφερόμενων οικονομικών φορέων στους οποίους οι δικαιούχοι θα μπορούν να εξαργυρώσουν τα δελτία 
τους, και ο αριθμός τους αναμένεται ότι θα αυξηθεί. 

4. Τα δελτία έχουν ισχύ ένα μήνα και παραδίδονται στους δικαιούχους αρχές του κάθε μήνα, με στόχο την 
άμεση εξαργύρωση τους.  Η περίοδος ισχύος των δελτίων αποφασίστηκε, αφού λήφθηκε υπόψη τόσο η 
διευκόλυνση των μηνιαίων συμφιλιώσεων του Λογιστηρίου των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας όσο και για 
σκοπούς καλύτερου ελέγχου και παρακολούθησης των διαδικασιών εξαργύρωσης των δελτίων και 
περιορισμού του κινδύνου εξαργύρωσης από μη δικαιούχους σε περίπτωση απώλειας ή αναχώρησης των 
δικαιούχων στο εξωτερικό.  Είναι γεγονός ότι κάποιες μικρές καθυστερήσεις είχαν παρατηρηθεί στην αρχή της 
εφαρμογής της διαδικασίας, ωστόσο συνεχώς καταβάλλονται προσπάθειες για έγκαιρη ετοιμασία και 
παράδοση των δελτίων στους δικαιούχους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.680, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πορεία Υλοποίησης των Προγραμμάτων/Έργων που Συγχρηματοδοτούνται από Ευρωπαϊκά κονδύλια 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.680, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας   
κ. Γ. Περδίκη και επιθυμώ να σας ενημερώσω, με τον πίνακα που επισυνάπτεται ως το Παράρτημα 1, όσον 
αφορά τα ποσοστά απορροφητικότητας κάθε ετησίου προγράμματος των Ταμείων Αλληλεγγύης. 

 Περαιτέρω σας αναφέρεται ότι η υλοποίηση του Ετησίου Προγράμματος 2012 βρίσκεται σε εξέλιξη με 
ημερομηνία ολοκλήρωσης των έργων τις 30.06.2014.  Το τελικό ποσοστό απορροφητικότητας θα μπορεί να 
δοθεί μετά την ολοκλήρωση των καθορισμένων ελέγχων και αυτό αναμένεται να ξεπεράσει το 90% σε μέσο 
όρο και για τα 4 Ταμεία.  Επισυνάπτονται πίνακες με το στάδιο υλοποίησης των έργων/δράσεων και για τα 
τέσσερα Ταμεία Αλληλεγγύης (Παραρτήματα 2-5).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.681, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.03.681, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 4.6.2014 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τις επιδιορθώσεις και συντηρήσεις που πολυκατοικιών στους 
Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων: 

2. Στις 30/6/2014 έχουν αρχίσει τα νέα Συμβόλαια Γενικής Συντήρησης, τα οποία θα είναι διάρκειας 2 ετών 
και αφορούν: 

 (α) Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης Κυβερνητικών Οικισμών Επαρχίας Λευκωσίας 
(€1.813.021+ΦΠΑ). 

 (β) Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης Κυβερνητικών Οικισμών Επαρχίας Λάρνακας και Ελεύθερης 
Αμμοχώστου (€1.205.512+ΦΠΑ). 

(γ) Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης Κυβερνητικών Οικισμών Επαρχίας Λεμεσού και Πάφου 
(€971.973+ΦΠΑ). 

3. Στα πιο πάνω Συμβόλαια θα διεξάγονται κυρίως εργασίες επιδιορθώσεων σε Στατικό Φορέα (Οπλισμένο 
Σκυρόδεμα) και επαναστεγανοποίησης οροφών.  Τα προηγούμενα Παγκύπρια Συμβόλαια Γενικής Συντήρησης 
έχουν λήξη κανονικά στις 30/8/2013 και δεν έχουν διακοπεί. 

4. Με βάση τη νομοθεσία, είναι υποχρεωτική η ανάθεση υλοποίησης στον προσφοροδότη με τη 
χαμηλότερη προσφορά νοουμένου ότι πληρεί όλους τους όρους του Συμβολαίου (π.χ. εμπειρία, δυνατότητα 
ολοκλήρωσης του έργου, πληρωμή συστηματικά όλων των φόρων και κοινωνικών ασφαλίσεων κ.λπ.).  Σε 
περίπτωση διακοπής του έργου με υπαιτιότητα του εργολάβου, τότε γίνεται κατακράτηση από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως της εγγυητικής του.  Οι λόγοι που ορισμένα έργα έχουν διακοπεί οφείλονται στην 
οικονομική αδυναμία του Εργολάβου, ίσως και λόγω της κρίσης που μαστίζει τον κατασκευαστικό τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.682, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 5.6.2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο ∆ιαγωνισμός για την «Προμήθεια, Εγκατάσταση και Συντήρηση του Συστήματος Ηλεκτρονικής 
Παρακολούθησης Φυλακισμένων», προκηρύχθηκε από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών το 2011 
και η υπογραφή της σχετικής σύμβασης έγινε στις 11.1.2012.  Ο ∆ιαγωνισμός κατακυρώθηκε στη συνολική 
τιμή των €283.327,99 πλέον ΦΠΑ (€153.333,82 προμήθεια προϊόντων και €129.994,17 για συντήρηση για 8 
χρόνια).  Αγοράστηκαν πενήντα (50) βραχιόλια, που ήταν ο ελάχιστος αριθμός βραχιολιών που μπορούσαν να 
παραγγελθούν. 

2. Το σύστημα Ηλεκτρονικής Παρακολούθησης Φυλακισμένων λειτουργεί σε Παγκύπρια εμβέλεια.  Έχει 
περιληφθεί σχετική πρόνοια, ώστε σε περίπτωση οποιασδήποτε βλάβης στο σήμα της κινητής τηλεφωνίας, να 
χρησιμοποιείται σταθερή γραμμή.  Συγκεκριμένα, οι πέντε συσκευές από τις πενήντα, λειτουργούν με τη χρήση 
σταθερής γραμμής. 

3. Το σύστημα μπορεί να αναβαθμίζεται ώστε να συνάδει με την εξέλιξη της τεχνολογίας, επομένως δεν 
τίθεται θέμα αχρήστευσης των συσκευών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.684, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας και θέτω υπόψη σας τα 
ακόλουθα ώστε να ενημερωθεί ανάλογα ο κ. Περδίκης. 

2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 8 (Αφυπηρέτηση) των Όρων Απασχόλησης Ωρομίσθιου 
Κυβερνητικού Προσωπικού όπως αυτός τροποποιήθηκε στα πλαίσια της εφαρμογής του Μνημονίου 
Συναντίληψης με την Τρόικα και για σκοπούς εναρμόνισης του με τις σχετικές πρόνοιες του περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμου με την Εγκύκλιο της Μικτής Εργατικής Επιτροπής με αρ. 1/2014 και ημερ. 23.1.2014 (η 
οποία επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά), η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης του ΩΚΠ είναι το 65° έτος 
της ηλικίας του, το οποίο αναπροσαρμόζεται από το 2018 και μετά, σύμφωνα με τον περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμο, όπως αυτός τροποποιείται ή αντικαθίσταται με βάση τη μεταβολή του προσδόκιμου ζωής. 

3. Στα πλαίσια αυτά, πληροφορείστε ότι κανένας συνταξιούχος, δηλαδή άτομο που έχει συμπληρώσει το 
65° έτος της ηλικίας του εργοδοτείται ως εποχικό ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό σε οποιοδήποτε 
Τμήμα/Υπηρεσία του δημόσιου τομέα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.687, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«∆ημιουργία νομικού πλαισίου για τα κλινικά και βιοϊατρικά εργαστήρια 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας αναγνωρίζει την 
ανάγκη δημιουργίας αναθεωρημένου νομικού πλαισίου λειτουργίας των κλινικών και βιοϊατρικών εργαστηρίων, 
τόσο για σκοπούς ανάπτυξης του εν λόγω επιστημονικού τομέα όσο και για σκοπούς αναβάθμισης του 
επιπέδου της παρεχόμενης υπηρεσίας φροντίδας υγείας. 

 Το Υπουργείο Υγείας ήδη έχει ετοιμάσει αναθεωρημένο νομοσχέδιο για το εν λόγω θέμα και το έχει 
προωθήσει στους εμπλεκόμενους φορείς για απόψεις.  Μετά τη διαδικασία της δημόσιας διαβούλευσης, θα 
ετοιμαστεί το τελικό κείμενο του νομοσχεδίου το οποίο θα σταλεί στη νομική υπηρεσία για νομοτεχνική 
επεξεργασία.  Με την ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου, το νομοσχέδιο θα υποβληθεί το Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκριση ώστε να κατατεθεί στη Βουλή για ψήφιση του σε νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.690, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.010.03.690 και ημερομηνία 10 Ιουνίου, 2014, σχετικά 
με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ ότι οι όροι εντολής της Επιτρόπου Ισότητας είναι οι ακόλουθοι: 

1.  Αρμοδιότητες 

 i.  Προωθεί την ισότητα μεταξύ ανδρών και γυναικών και την εξάλειψη των διακρίσεων σε βάρος της 
γυναίκας. 

 ii. Παρακολουθεί και συντονίζει τις εργασίες του Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας. 
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 iii. Παρακολουθεί την εφαρμογή των πολιτικών και των μέτρων που προωθούν την ισότητα ανδρών 
και γυναικών. 

 iv.  Υποβάλλει προτάσεις/εισηγήσεις για τη νομοθετική κατοχύρωση της ισότητας και την εξάλειψη 
των νομοθετικών διακρίσεων. 

 v. Υποβάλλει προτάσεις/εισηγήσεις για προώθηση και εφαρμογή μέτρων πολιτικής στον τομέα της 
ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 vi.  Αξιολογεί τα αποτελέσματα από την εφαρμογή των νομοθεσιών και των μέτρων πολιτικής στον 
τομέα της ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 vii.  Επιβλέπει τη συλλογή στοιχείων και την ετοιμασία μελετών και ερευνών σε θέματα που άπτονται 
της ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 viii.  Φροντίζει για τη δημιουργία Βιβλιοθήκης συμβατικής ή ηλεκτρονικής για θέματα Ισότητας. 

 ix.  ∆ιοργανώνει σεμινάρια και εκπαιδευτικά προγράμματα για θέματα ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 x. ∆ιοργανώνει διαφωτιστικές εκστρατείες για ενημέρωση του κοινού και ειδικότερα των γυναικών 
για τα δικαιώματά τους. 

 xi.  Αξιοποιεί Ευρωπαϊκά Προγράμματα στον τομέα της ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 xii.  Συμμετέχει σε διεθνή συνέδρια για την ισότητα ανδρών και γυναικών. 

 xiii.  Συνεργάζεται με όλα τα Υπουργεία/Υπηρεσίες, φορείς Ισότητας και Μη-Κυβερνητικές Οργανώσεις 
για προώθηση της ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 xiv.  Ετοιμάζει και υποβάλλει Ετήσια Έκθεση στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας με τις παρατηρήσεις και 
εισηγήσεις της. 

2. Σύσταση Συμβουλευτικής Επιτροπής Ισότητας 

 i. Η Επίτροπος Ισότητας δύναται να διορίσει Συμβουλευτική/ες Επιτροπή/ες, όπως Συμβουλευτική 
Επιτροπή Ισότητας, αποτελούμενη από εκπροσώπους Μη-Κυβερνητικών Οργανώσεων που 
δραστηριοποιούνται στον τομέα της ισότητας ανδρών και γυναικών. 

 ii.  Η Επίτροπος Ισότητας θα προεδρεύει της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ισότητας, την οποία θα 
συγκαλεί συχνά και σε τακτά χρονικά διαστήματα. 

3. Γραφείο Επιτρόπου 

Στην Επίτροπο παρέχεται, για την εκτέλεση των καθηκόντων της, γραμματειακή και διοικητική 
υποστήριξη από λειτουργούς της ∆ημόσιας Υπηρεσίας. 

Το έργο της Επιτρόπου θα υποστηρίζεται από τη Μονάδα Ισότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξης. 

4. Προϋπολογισμός 

Αναφορικά με τον Προϋπολογισμό της Επιτρόπου Ισότητας σημειώνεται ότι οι απολαβές της καθώς 
επίσης και τα έξοδα λειτουργίας του γραφείου της θα καλύπτονται από τον Προϋπολογισμό της 
Προεδρίας. Όσον αφορά τις δαπάνες για δράσεις/προγράμματα σημειώνεται ότι θα καλύπτονται από τον 
Προϋπολογισμό του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας (ΕΜ∆Γ). 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.692, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.692 που υποβλήθηκε από τη Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλα Μαυρονικόλα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας 
με ημερομηνία 11.06.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το έγγραφο αποδέσμευσης αφορά ιδιωτική λύση συμβολαίου μεταξύ εργοδότη και εργοδοτουμένου 
χωρίς να είναι υποχρεωμένος οποιοσδήποτε από τους δύο να ενημερώσει το Τμήμα Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης. Το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης ενημερώνεται για τη 
λύση του συμβολαίου, συνήθως με τη λήξη του εγγράφου αποδέσμευσης, όταν ο εργοδότης αποταθεί 
για ανάκτηση της εγγυητικής του ή/και για απασχόληση νέου εργοδοτούμενου ή ακόμη όταν ο 
εργοδοτούμενος αποταθεί για έγκριση απασχόλησης σε νέο εργοδότη. 
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(β)  Η εξεύρεση εργασίας αλλοδαπών οικιακών εργαζόμενων αποτελεί αρμοδιότητα των Ιδιωτικών Γραφείων 
Εξευρέσεως Εργασίας και όχι του κράτους και ως εκ τούτου το Υπουργείο Εσωτερικών δεν θεωρεί 
σκόπιμη τη δημιουργία ενός τέτοιου μητρώου, το οποίο εν πάση περιπτώσει πιθανόν τις πλείστες φορές 
να μην είναι έγκυρο και ανανεωμένο λόγω του σύντομου περιθωρίου λήξης της ισχύος του (ένας μήνας). 

(γ)  Περαιτέρω, όσον αφορά στα άτομα με αναπηρίες, σημειώνεται ότι η πολιτική των οικιακών εργαζομένων 
εξαιρεί σε ορισμένες περιπτώσεις τα άτομα αυτά από τον περιορισμό των τεσσάρων χρόνων για 
απασχόληση οικιακού/ής εργαζόμενου/ης. Περαιτέρω, αιτήματα από άτομα με αναπηρίες σχετικά με 
απασχόληση οικιακού/ής εργαζόμενου/ης εξετάζονται κατά περίπτωση και κατ’ εξαίρεση από τον 
Υπουργό Εσωτερικών με ανθρωπιστικό χαρακτήρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.700, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με 
αρ. 23.06.010.03.700, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 13.6.2014 
και σας πληροφορώ για τα στεγαστικά προγράμματα που λειτουργούσαν πριν από το 1974 στις κατεχόμενες 
περιοχές, που στόχευαν στην αντιμετώπιση της αστυφιλίας ή στη στήριξη άπορων οικογενειών και που δεν 
έχουν ρυθμιστεί τα ιδιοκτησιακά δικαιώματα όσων ωφελήθηκαν: 

(α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως παραχωρούσε με το σύστημα Ενοικιαγοράς μετά από αίτηση και 
έγκριση κατοικίες οι οποίες είχαν κατασκευαστεί στο Καϊμακλί, Ομορφίτα I, Ομορφίτα II, Τράχωνα, 
Λεμεσό και Πάφο. 

(β)  Αρκετές από τις μονάδες αυτές έχουν τιτλοποιηθεί στους δικαιούχους ή στους κληρονόμους τους μετά 
από σχετικό αίτημα που υποβλήθηκε στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(γ)  Το εν λόγω Τμήμα προχωρά στη διαδικασία έκδοσης Τίτλου Ιδιοκτησίας σε όσους δικαιούχους ή 
κληρονόμους αυτών, αρκεί να το αιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.701, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.701 και ημερομηνία 16 Ιουνίου 2014, σχετικά 
με το πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα και σας 
ενημερώνω ότι, σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση που πήραμε από την ΑΗΚ: 

(α) Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου δεν βρίσκεται σε οποιαδήποτε μορφή διαβούλευσης (επίσημη ή 
ανεπίσημη) με τις κατοχικές αρχές για παροχή ηλεκτρικού ρεύματος με σκοπό τη λειτουργία της 
υποδομής μεταφοράς νερού από την Τουρκία ή για οποιαδήποτε άλλη συνεργασία.  Για την ακρίβεια η 
ΑΗΚ δεν έχει λάβει τέτοιο αίτημα.  Τα πιο πάνω αναφέρονται και σε σχετική Ανακοίνωση που η ΑΗΚ έχει 
εκδώσει και απέστειλε σε όλα τα ΜΜΕ στις 13/6/2014. 

(β) Το θέμα μιας ενδεχόμενης παροχής ρεύματος στα κατεχόμενα έχει πολιτικό χαρακτήρα.  Για αυτό το 
λόγο η ΑΗΚ έχει χειριστεί όλες τις ανάλογες περιπτώσεις στο παρελθόν σε συνεργασία με τα αρμόδια 
Κυβερνητικά Τμήματα και αυτός θα είναι ο τρόπος χειρισμού ενός πιθανού νέου αιτήματος και στο 
μέλλον. 

(γ) Στο πρόσφατο παρελθόν η ΑΗΚ κλήθηκε από την Πολιτεία σε δύο περιπτώσεις, το 2006 και το 2011, 
χωρίς προειδοποίηση, να διασυνδέσει το σύστημα των ελεύθερων περιοχών με αυτό στα κατεχόμενα, 
με αποτέλεσμα να προκύψουν ορισμένα τεχνικά προβλήματα.  Επειδή τα προβλήματα αυτά είναι δυνατό 
να οδηγήσουν ακόμα και σε ολοκληρωτική κατάρρευση του συστήματος της ΑΗΚ, η ΑΗΚ σε σχετικές 
συναντήσεις με τεχνικούς των κατεχομένων, εξέτασε τεχνικές πτυχές μιας ενδεχόμενης μελλοντικής 
διασύνδεσης του ηλεκτρικού συστήματος των κατεχομένων με αυτό των ελεύθερων περιοχών, έτσι ώστε 
αν παραστεί στο μέλλον ανάγκη για διασύνδεση των δύο συστημάτων, αυτή να γίνει με ασφάλεια. 

(δ) Η ΑΗΚ θεωρεί ότι ορθά έπραξε και εξέτασε τις τεχνικές πτυχές μιας ενδεχόμενης μελλοντικής 
διασύνδεσης αφού και στις δύο προηγούμενες περιπτώσεις οι διασυνδέσεις έγιναν χωρίς 
προειδοποίηση και έθεσαν σε κίνδυνο το σύστημα της ΑΗΚ στις ελεύθερες περιοχές. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεσή σας για να 
σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.702, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.705, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παραχώρηση νερού άρδευσης από το Φράγμα Λευκάρων στην Εταιρεία Alion 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με 
ημερομηνία 19 Ιουνίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ 
ότι στο αρδευτικό Έργο Λευκάρων δόθηκαν 100.220 κ.μ. νερού, 100.720 κ.μ. νερού το 2012 και 157.310 κ.μ. 
νερού το 2013. Σύμφωνα με τις αιτήσεις που έγιναν για το 2014 και παρά το γεγονός ότι υπάρχει γενική μείωση 
ανά καταναλωτή κατά 30%, αναμένεται ότι η κατανάλωση από το Αρδευτικό Έργο υπολογίζεται να ανέλθει στις 
179.000 κ.μ. νερού. 

 Η Εταιρεία Alion Vegetables & Fruits Co. Ltd με επιστολή της τον Νοέμβριο του 2011 ζήτησε την έγκριση 
του Υπουργείου για μεταφορά νερού από το Φράγμα Λευκάρων στις υφιστάμενες δεξαμενές της στον Κόρνο, 
επειδή οι γεωτρήσεις τους είχαν μειωθεί σημαντικά ή είχαν ξεραθεί ή η ποιότητα του νερού τους κατέστη 
ακατάλληλη.  ∆εδομένου ότι η εταιρεία εξάγει τα κηπευτικά και αρωματικά της φυτά σε πέραν των 30 χωρών, 
το Υπουργείο θέλοντας να την στηρίξει στη προσπάθεια αυτή, της παραχώρησε άδεια για ποσότητα νερού 
μέχρι 200.000 κ.μ. νοουμένου ότι θα το μεταφέρει με δικά της έξοδα (τοποθέτηση αγωγών και αντλητικών 
μηχανημάτων) στα κτήματα της.  Η εταιρεία Alion μέχρι σήμερα δεν είχε πάρει τις ποσότητες που της είχαν 
παραχωρηθεί από το Φράγμα.  Φέτος αιτήθηκε να πάρει νερό λόγω της ανομβρίας και της δόθηκε ποσότητα 
μέχρι 140.000 κ.μ. νερού. Έγινε δηλαδή μείωση κατά 30% όπως σε όλους τους άλλους καταναλωτές. 

 Τέλος, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
διαχειρίζεται ορθά το νερό των φραγμάτων και δεν θα αφεθεί το Αρδευτικό Έργο Λευκάρων χωρίς νερό και σε 
καμιά περίπτωση η παραχώρηση νερού στη πιο πάνω εταιρεία δεν θα γίνει εις βάρος του νερού που 
παραχωρείται προς τον ∆ήμο Λευκάρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.706, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.03.706 και ημερομηνία 19.06.2014 σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε πόσες και ποιες περιπτώσεις έχει προχωρήσει το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού σε λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον μισθωτών της Βιομηχανικής Περιοχής 
Εργατών που χρησιμοποιούν το εργοστασιακό τους κτίριο για καθαρά εμπορικές δραστηριότητες και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Όπως σας έχουμε πληροφορήσει με την επιστολή μας με τον ίδιο αριθμό και ημερομηνία 22.05.2014 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.612 στη Βιομηχανική Περιοχή Εργατών έχουν εκμισθωθεί 
βιομηχανικά οικόπεδα σε 80 εταιρείες οι οποίες έχουν ανεγείρει εργοστασιακά κτίρια στα οποία έχουν 
εγκαταστήσει δραστηριότητες για τις οποίες έχουν δοθεί εγκρίσεις σύμφωνα με τους περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) 
Κανονισμούς του 1990 (Κ.∆.Π.164/90) και τις μετέπειτα τροποποιήσεις τους.  Σύμφωνα με τους εν λόγω 
Κανονισμούς οι επιχειρήσεις μπορούν να χρησιμοποιούν μέχρι το 25% του εργοστασιακού τους χώρου 
για διεξαγωγή εμπορικών δραστηριοτήτων, δηλαδή έκθεση και χονδρική πώληση προϊόντων δικής τους 
παραγωγής. 

(β) Στις περιπτώσεις που μισθωτές παραβιάζουν τις συμβατικές τους δεσμεύσεις, το Υπουργείο προβαίνει 
στη λήψη των αναγκαίων μέτρων μη αποκλειομένων και των δικαστικών.  Έχουν, μέχρι σήμερα, κινηθεί 
αγωγές εναντίον 25 εταιρειών για μη έγκαιρη καταβολή των ενοικίων τους.  Για τρεις από αυτές έχει 
ζητηθεί η λύση της Σύμβασης Μίσθωσης.  Επίσης έχουν κινηθεί αγωγές σε 18 εταιρείες που 
παραβίασαν συμβατικές υποχρεώσεις, δηλαδή στέγαση αλλοδαπών, παράνομες επεκτάσεις, 
υπενοικίαση χωρίς έγκριση, διεξαγωγή λιανικής πώλησης.  Λήψη δικαστικών μέτρων, για απαγόρευση 
χρήσης υποστατικών ως καταστήματα λιανικής πώλησης έγινε εναντίον των εταιρειών «SKOPY 
ESTATES LTD» και «J.A.M.A. LEATHER LTD». 

(γ) Στο εργοστασιακό κτίριο που προκλήθηκε πρόσφατα πυρκαγιά, ασκείτο βιομηχανική δραστηριότητα.  Οι 
ιδιοκτήτες του εργοστασίου επέτρεψαν την εγκατάσταση και άλλων δραστηριοτήτων χωρίς την έγκριση 
του Υπουργείου.  Έχει ζητηθεί από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αρκετό καιρό πριν την 
πρόκληση της πυρκαγιάς, η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον των παρανομούντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.708, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία υποβλήθηκε με την επιστολή σας ημερ. 20/6/2014, 
σχετικά με την καταγγελία για διοχέτευση λυμάτων από πλοιάριο στο λιμανάκι της Κ. Πάφου θα ήθελα να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η Αρχή Λιμένων Κύπρου εγκατέστησε αγωγό και ενώθηκε με το σύστημα αποχετεύσεως Πάφου από 
τον Οκτώβριο του 2013, καταβάλλοντας και το ανάλογο τέλος στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου (Σ.Α.ΠΑ), 
το οποίο ανερχόταν στις €6.000,00 (ευρώ έξι χιλιάδες μόνον) για το έτος 2013, ενώ για τη φετινή χρονιά το 
ποσό ανέρχεται στις €20.000,00 (ευρώ είκοσι χιλιάδες μόνον). 

 Επειδή πρακτικά αποδείχθηκε ότι τα σκάφη αδυνατούν με ίδιες αντλίες όπως οφείλουν, να διοχετεύσουν 
τα λύματά τους στον αγωγό, η Αρχή Λιμένων Κύπρου προχώρησε στην αγορά αναρροφητικής αντλίας, η 
οποία παραλήφθηκε στις 08/07/2014, ώστε να μην υπάρχει πλέον καμιά δικαιολογία από μέρους των 
ιδιοκτητών των σκαφών. 

 Όσον αφορά την καταγγελία από κολυμβητές, δεν τέθηκε οποιαδήποτε πληροφορία ενώπιον της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου.  Από σχετική διερεύνηση του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας φαίνεται ότι έγινε σχετική 
καταγγελία στην Λιμενική Αστυνομία η οποία και διερευνά την υπόθεση.  Αναφορικά με τον παγκύπριο αριθμό 
αδειών που παραχωρήθηκαν σε πλοιάρια, τα συνημμένα έγγραφα που επισυνάπτονται είναι σχετικά.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.709, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Κατολίσθηση στο δρόμο Λουκρούνου-Σίμου 

  Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.03.709 και ημερομηνία 20/6/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το 
πρόβλημα της κατολίσθησης στο δρόμο Λουκρούνου - Σίμου (Ε712) τυγχάνει χειρισμού από τον Κλάδο 
Μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, λόγω των ιδιαίτερων συνθηκών της συγκεκριμένης κατολίσθησης. 

2. Ο δρόμος στο συγκεκριμένο σημείο εδράζεται σε διαταραγμένα λόγω παλαιοκατολίσθησης εδάφη, 
υπάρχει εποχιακή πηγή η οποία διαφαίνεται ότι έχει καλυφθεί, ενώ στην πάνω πλευρά του δρόμου έχει 
κατασκευαστεί κατοικία. Λόγω της ύπαρξης της κατοικίας, στο σημείο αυτό δεν μπορεί να εφαρμοστεί η 
μέθοδος επιδιόρθωσης που χρησιμοποιήθηκε για άλλες κατολισθήσεις στο οδικό δίκτυο σε παρόμοιας φύσης 
περιοχές, η οποία προνοεί εκσκαφή σε μεγάλο βάθος, εκσκαφή που πιθανώς να απειλούσε προσωρινά την 
ασφάλεια της κατοικίας. 

3. Το θέμα της επιδιόρθωσης της κατολίσθησης ανατέθηκε σε ιδιώτη Μελετητή τον Σεπτέμβριο του 2012, 
μετά από διαγωνισμό. Το ∆εκέμβριο του 2012, μετά από τη διενέργεια γεωλογικής και γεωτεχνικής έρευνας με 
την ανόρυξη γεωτρήσεων και τη διενέργεια εργαστηριακών ελέγχων, ο Μελετητής υπέβαλε διάφορες 
εναλλακτικές προτάσεις για επίλυση του προβλήματος. Το προκαταρκτικό κόστος των προτάσεων ήταν πολύ 
ψηλό (η πρώτη εναλλακτική που προνοούσε την κατασκευή τριών σειρών πασσάλων ώστε να μην χρειαστούν 
απαλλοτριώσεις, κοστολογήθηκε προκαταρκτικά στο €1.5 εκ.). 

4. Έκτοτε, με διάφορες οδηγίες από την Ομάδα Παρακολούθησης της Μελέτης του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων, το κόστος των προτεινόμενων έργων έχει καταστεί εφικτό να μειωθεί σταδιακά στο ποσό των 
€789.000. Για αυτή τη λύση απαιτείται επιπρόσθετο κόστος απαλλοτρίωσης και κλείσιμο του δρόμου κατά τη 
διάρκεια εκτέλεσης μέρους των εργασιών. 

5. Ο Μελετητής συνεχίζει να επεξεργάζεται λύσεις σε συνεργασία με την Ομάδα Παρακολούθησης της 
Μελέτης, με στόχο την περαιτέρω μείωση του κόστους επιδιόρθωσης του δρόμου χωρίς να υποβαθμίζεται το 
επίπεδο ασφάλειας της προτεινόμενης λύσης, ώστε το κόστος να καταστεί λογικό και να μην τίθεται το ερώτημα 
κατά πόσο είναι πιο οικονομικό να απαλλοτριωθεί η κατοικία. 

6. Στόχος του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων είναι η συμπλήρωση της μελέτης μέχρι το τέλος του χρόνου και 
η εκτέλεση των αναγκαίων εργασιών μέσα στο 2015. Για το σκοπό αυτό έχει προταθεί ειδικό κονδύλι για 
σταθεροποίηση της κατολίσθησης και επιδιόρθωση του τμήματος του δρόμου που επηρεάστηκε από αυτή στον 
Προϋπολογισμό του 2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.710, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.710 και ημερομηνία 19.06.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Κερύνειας κ. Μ. Μαυρίδη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με τη διαδικασία που 
ακολουθείται για την έκδοση πολεοδομικής άδειας καθώς και για τα στάδια της ακολουθούμενης διαδικασίας, 
στα οποία παρατηρούνται καθυστερήσεις, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Η διαδικασία που ακολουθείται, για την εξέταση μιας αίτησης που υποβάλλεται για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας, διαφαίνεται με σαφήνεια, στο ∆ιάγραμμα που επισυνάπτεται, ως Συνημμένο 1. 

(β) Το μέσο χρονικό διάστημα που απαιτείται για την έκδοση πολεοδομικής άδειας, αναφορικά με 
αναπτύξεις, για τις οποίες έχουν υποβληθεί όλα τα απαιτούμενα έγγραφα, είναι δύο μήνες.  Σημειώνεται 
ωστόσο ότι, στην πραγματικότητα, είναι πολύ λίγες οι περιπτώσεις αιτήσεων, οι οποίες είναι πλήρως 
συμπληρωμένες και πληρούν τις πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας καθώς και των Σχεδίων 
Ανάπτυξης.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι, μεγάλος αριθμός από τις αιτήσεις που υποβάλλονται, δεν 
πληρούν βασικές πολεοδομικές παραμέτρους, όπως π.χ.:  ικανοποιητική προσπέλαση, κατάλληλη 
υδατοπρομήθεια, επαρκείς χώρους στάθμευσης καθώς και ουσιώδεις περιβαλλοντικές παραμέτρους. 

(γ) Οι κυριότερες καθυστερήσεις που παρατηρούνται, εντοπίζονται κυρίως:  (i) στο στάδιο των 
διαβουλεύσεων που διενεργεί η Πολεοδομική Αρχή, με τα διάφορα αρμόδια 
Τμήματα/Οργανισμούς/Αρχές, (ii) στη μη έγκαιρη/και άμεση ανταπόκριση αιτητών/Μελετητών, για 
υποβολή τυχόν απαιτούμενων συμπληρωματικών στοιχείων καθώς και (iii) στην υποστελέχωση των 
Πολεοδομικών Αρχών. 

2. Κρίνεται επίσης σκόπιμο να επισημανθεί ότι, με βάση τη νέα διαδικασία, που έχει αρχίσει να 
εφαρμόζεται δοκιμαστικά από το Νοέμβριο 2013, δίνεται η δυνατότητα στους αιτητές/Μελετητές να προβαίνουν 
στην εξασφάλιση των απαιτούμενων διαβουλεύσεων με τα διάφορα αρμόδια εμπλεκόμενα 
Τμήματα/Υπηρεσίες/Οργανισμούς, πριν το στάδιο υποβολής της πολεοδομικής αίτησης.  Παρόλα αυτά, η 
ανωτέρω διαδικασία, δε φαίνεται να τυγχάνει μεγάλης ανταπόκρισης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.712, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.03.712 και ημερομηνία 23 Ιουνίου 2014 σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η μείωση της στρατιωτικής θητείας αποτελεί, όπως ορθά 
επισημαίνεται στην εν λόγω επιστολή, προεκλογική δέσμευση του προέδρου Αναστασιάδη, και θα υλοποιηθεί.  
Εμπίπτει, βεβαίως, στο γενικότερο σχεδιασμό αναδιάρθρωσης και ανασυγκρότησης της Εθνικής Φρουράς.  
Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, επιβάλλεται να διασφαλιστεί ότι η μείωση της θητείας δεν θα γίνει σε βάρος της 
επιχειρησιακής ικανότητας των ενόπλων δυνάμεων.  Το Υπουργείο σε συνεργασία με τη νέα ηγεσία του ΓΕΕΦ, 
προχωρεί με γοργούς ρυθμούς προς την υλοποίηση του πιο πάνω στόχου, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα 
δεδομένα, συμπεριλαμβανομένων και των περιορισμών που επιβάλλει η οικονομική συγκυρία. 

 Πρόθεση του Υπουργείου είναι να κάνει πράξη τη μείωση της θητείας όσο πιο σύντομα γίνεται.  ∆εν είναι 
δυνατός, ωστόσο, αυτή τη στιγμή ο προσδιορισμός συγκεκριμένων χρονοδιαγραμμάτων και γι’ αυτό θεωρούμε 
ότι είναι καλύτερο να αποφεύγουμε την αναφορά σε πιθανά σενάρια γύρω από το συγκεκριμένο θέμα.  Σε μια 
εποχή που δοκιμάζεται έντονα η αξιοπιστία της πολιτικής και τα αποθέματα εμπιστοσύνης των πολιτών 
εξαντλούνται, πιστεύουμε ότι είναι προτιμότερο οι πράξεις να προηγούνται των λόγων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.715, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας με ημερομηνία 26/6/2014 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα, αναφορικά με τα ερωτήματα που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κύριος Νίκος 
Τορναρίτης: 

1. Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων και Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων πραγματοποίησε συναντήσεις τόσο με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού όσο και με 
το ∆ιευθυντή ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, στις οποίες συζητήθηκαν διεξοδικά όχι μόνο τα θέματα που 
παρουσιάζονται στο υπόμνημα που επισυνάπτεται στην επιστολή σας, αλλά και άλλα θέματα που η 
Συνομοσπονδία είχε υποβάλει στις δύο αυτές συναντήσεις.  Παράλληλα, έχει πραγματοποιηθεί 
συνάντηση της Συνομοσπονδίας με τον Αναπληρωτή Προϊστάμενο των Τεχνικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, στην οποία έχουν συζητηθεί θέματα που άπτονται των 
αρμοδιοτήτων τους. 

2. Σε σχέση με το κάθε θέμα του υπομνήματος που σας υποβλήθηκε από την Παγκύπρια Συνομοσπονδία 
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων σας πληροφορούμε τα 
ακόλουθα: 

 2.1 ∆ιαφάνεια διαχείρισης των κονδυλίων από τις Σχολικές Εφορείες:  Οι Σχολικές Εφορείες 
οφείλουν να κοινοποιούν τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό του κάθε νηπιαγωγείου στη 
διευθύντρια/διευθύνουσα με βάση σχετικές οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  
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Αυτό θα πρέπει να γίνεται για να είναι σε θέση οι διευθύντριες να αξιοποιούν ορθότερα όλα τα 
διαθέσιμα κονδύλια καθώς και το Ταμείο ∆ιευθυντή, το οποίο παραχωρείται για κάλυψη εξόδων 
που απαιτούνται για μικρής έκτασης διορθώσεις ή εξωραϊσμό των σχολικών χώρων ή για 
αντικατάσταση ή επισκευή συσκευών που απαιτούνται για την εκπαίδευση των μαθητών και την 
εύρυθμη λειτουργία των σχολείων.  Η αλήθεια είναι ότι αριθμός σχολικών εφορειών δεν 
ενημερώνει τη διεύθυνση των σχολείων για τα εγκεκριμένα κονδύλια.  Στις περιπτώσεις όπου 
ενημερώνεται το ΥΠΠ, γίνεται παρατήρηση προς τις αντίστοιχες Σχολικές Εφορείες. 

 2.2 Εξετάσεις Υγείας:  Το θέμα των εξετάσεων υγείας έχει ήδη προωθηθεί από το γραφείο 
Ασφάλειας και Υγείας του ΥΠΠ προς το Υπουργείο Υγείας για απόψεις, αμέσως μετά τη 
συνάντηση της Συνομοσπονδίας με το ∆∆Ε.  Όσον αφορά την αξιολόγηση για ∆ΕΠΥ σημειώνεται 
ότι δεν πραγματοποιούνται αξιολογήσεις (τεστς) σε αυτές τις ηλικίες, εκεί όμως όπου 
παρουσιάζονται χαρακτηριστικά ∆ΕΠΥ το νηπιαγωγείο ενημερώνει τον εκπαιδευτικό ψυχολόγο 
και αρχίζει η διαδικασία της παραπομπής στην Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και 
Εκπαίδευσης. 

 2.3 ∆ικαίωμα Φοίτησης των παιδιών ηλικίας 2 χρόνων και 8 μηνών μέχρι 3 χρόνων:  Το θέμα 
έχει μελετηθεί και έχει συζητηθεί διεξοδικά.  Το ΥΠΠ έχει καταθέσει τις απόψεις του για το θέμα 
στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας της Βουλής που πραγματοποιήθηκε 
στις 3/6/2014. 

 2.4 Άμεση Πρόσληψη δύο Επιθεωρητριών: Οι εγκεκριμένες θέσεις επιθεωρητριών στον 
προϋπολογισμό είναι συνολικά 3 (τρεις).  Οι δύο θέσεις είναι ήδη πληρωμένες και η τρίτη θέση 
που εκκρεμεί περιλαμβάνεται στις θέσεις για τις οποίες το ΥΠΠ ζήτησε αποπαγοποίηση.  Το 
Υπουργείο Οικονομικών δεν έχει προωθήσει ακόμη τις θέσεις επιθεωρητών προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για να ξεκινήσει η διαδικασία αποπαγοποίησης.  Με βάση αυτά τα δεδομένα, το ΥΠΠ 
δεν μπορεί να προωθήσει την έγκριση τέταρτης θέσης επιθεωρήτριας νηπιαγωγείων.  Το ΥΠΠ 
καταβάλλει προσπάθεια να καλύπτει στο μέγιστο δυνατό βαθμό τις ανάγκες σε συμβουλευτικό 
έργο με τις εγκεκριμένες αποσπάσεις νηπιαγωγών σε θέσεις συμβούλων προδημοτικής 
εκπαίδευσης. 

 2.5 Επιχορήγηση Ομοσπονδιών:  Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης προώθησε στο παρελθόν 
το αίτημα για επιχορήγηση των Επαρχιακών Ομοσπονδιών.  Το αίτημα απορρίφθηκε από το 
Υπουργείο Οικονομικών.  Η ∆∆Ε θα προωθήσει νέο αίτημα προς το Υπουργείο Οικονομικών για 
έγκριση σχετικού κονδυλίου για το έτος 2015.  Η τελική απόφαση αφορά αποκλειστικά το 
Υπουργείο Οικονομικών. 

 2.6 Οικονομικά Προβλήματα και ζημιές Κοινοτικών Νηπιαγωγείων:  Το ΥΠΠ είναι γνώστης των 
προβλημάτων αυτών και μελετά πιθανές λύσεις. 

 2.7 Ωράριο Λειτουργίας των Κοινοτικών Νηπιαγωγείων:  Σχετικές οι απαντητικές επιστολές με 
ημερομηνίες 4/6/2014 και 5/6/2014 του ΥΠΠ στα ερωτήματα του έντιμου βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.03.608 και 23.06.010.03.609 
αντίστοιχα.  Επισυνάπτονται για εύκολη αναφορά. 

 2.8 Σταθερότητα Προσωπικού:  Το ΥΠΠ καταβάλλει κάθε προσπάθεια διατήρησης της 
σταθερότητας στο προσωπικό του σχολείου.  Γίνεται προσπάθεια όπως το μόνιμο προσωπικό 
παραμένει σε ένα σχολείο μέχρι και 6 σχολικές χρονιές, πάντα μέσα στα πλαίσια των 
εκπαιδευτικών/υπηρεσιακών αναγκών καθώς και των δικαιωμάτων των εκπαιδευτικών. 

 2.9 Προβλήματα στις εγκαταστάσεις νηπιαγωγείων:  Τα νηπιαγωγεία που αντιμετωπίζουν 
κτιριακά προβλήματα είναι γνωστά στις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για να γίνουν οι επιδιορθώσεις που 
απαιτούνται στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων και του γενικότερου προγραμματισμού 
των Τεχνικών Υπηρεσιών.  Σχετική η απαντητική επιστολή του ΥΠΠ με ημερομηνία 18/6/2014 στο 
ερώτημα του έντιμου βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.03.613.  Επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

 2.10 Καλοκαιρινά σχολεία:  Σχετική η απαντητική επιστολή του ΥΠΠ με ημερομηνία 7/7/2014 στο 
ερώτημα του έντιμου βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη με αρ. 
23.06.010.03.653.  Επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

 2.11 Στέγαση Ομοσπονδίας Λευκωσίας:  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα μελετήσει το 
θέμα μετά την έναρξη της σχολικής χρονιά 2014-2015, εφόσον παραμείνει άδεια αίθουσα 
διδασκαλίας σε κάποιο από τα δημοτικά σχολεία της πόλης. 

 2.12 Νέο Νηπιαγωγείο Άχνας:  Πολιτική του ΥΠΠ είναι να ανεγείρει νέα κτίρια νηπιαγωγείων δίπλα 
από τα δημοτικά σχολεία. 
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 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.716, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.716 και ημερομηνία 15 Ιουλίου 2014, για 
να σας διαβιβάσω επιστολή του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) με ημερομηνία 22 Αυγούστου 
2014 στην οποία επισυνάπτεται επιστολή της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ) με ημερομηνία 14 
Αυγούστου 2014, η οποία επικαλείται το νομικό της καθεστώς για τη μη διάθεση των στοιχείων που ζητούνται 
από την πιο πάνω αναφερόμενη ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντρέα Καυκαλιά. 

 Σας ενημερώνω περαιτέρω ότι, εκτός από συγκεκριμένα ποσά τα οποία διατίθενται από τον ΚΟΑ στην 
ΚΟΠ για συγκεκριμένους σκοπούς, η ΚΟΠ δεν λαμβάνει άλλη χορηγία από τον Οργανισμό και ως εκ τούτου 
δεν υπόκειται σε έλεγχο από αυτόν.  Συγκεκριμένα, για το 2014, η ΚΟΠ έλαβε από τον ΚΟΑ €120.000 τα οποία 
διατέθηκαν ως ακολούθως:  €45.000 για την επιχορήγηση του γυναικείου ποδοσφαίρου, €45.000 για το futsal, 
και €30.000 για το πρωτάθλημα παιδιών κάτω των 13 ετών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.718, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.722, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.725, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2014 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, έχοντας επίγνωση της σημασίας που έχει η ναυτιλιακή παιδεία 
στην Κύπρο, προωθεί, μέσω των σχεδιασμών του, την προσφορά προγραμμάτων σπουδών που εμπίπτουν 
στον ευρύτερο τομέα της ναυτιλίας. 

 Στα δημόσια και ιδιωτικά πανεπιστήμια προσφέρονται τέτοια προγράμματα τόσο σε προπτυχιακό, όσο 
και σε μεταπτυχιακό επίπεδο. Στις Ιδιωτικές Σχολές Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης έχουν επίσης εγγραφεί και 
λειτουργούν προγράμματα, σε επίπεδο διπλώματος, που αφορούν τον ευρύτερο τομέα της Ναυτιλίας. Επίσης 
από το Σεπτέμβριο του 2014 θα ξεκινήσει η προσφορά προγράμματος Τεχνικού ∆ιαχείρισης Αγορών και 
Προμηθειών Πλοίων, από τα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης - ΜΙΕΕΚ. 

 Παράλληλα, μέσα στους σχεδιασμούς ανάπτυξης του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, είναι και 
ίδρυση Τμήματος Ναυτικής Μηχανικής, για το οποίο το ΤΕΠΑΚ ετοιμάζει σχετική πρόταση. Η προσπάθεια αυτή 
συνεπικουρείται από το Κυπριακό Ναυτικό Επιμελητήριο αλλά και από άλλους κοινωνικούς εταίρους. 

 Σε ό,τι αφορά τον εξοπλισμό του πρώην Τμήματος Ναυτομηχανικής του Ανώτερου Τεχνολογικού 
Ινστιτούτου (ΑΤΙ), σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει καμιά αρμοδιότητα. Το 
ΑΤΙ υπαγόταν στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο έχει και την πλήρη δικαιοδοσία 
επί του εξοπλισμού και των κτιρίων του, μετά τον τερματισμό των εργασιών του ιδρύματος. Ως εκ τούτου σε ό,τι 
αφορά οποιοδήποτε εξοπλισμό του ΑΤΙ θα πρέπει να απευθυνθείτε στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.725, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.725 και ημερομηνία 2/9/2014, αναφορικά με 
την Κοινοβουλευτική Ερώτηση που κατέθεσε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης και σας ενημερώνω 
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ότι στον Κλάδο Ναυτομηχανικής του πρώην Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου (ΑΤΙ) υπήρχε ουσιαστικά ο 
ακόλουθος εξοπλισμός: 

(α)  Μια σιδερένια άγκυρα βάρους 3 τόνων περίπου σε υπαίθριο χώρο του Ινστιτούτου, η οποία εξακολουθεί 
να βρίσκεται στο ίδιο σημείο μέχρι σήμερα. 

(β)  Τρείς μηχανές πλοίων, οι οποίες παραχωρήθηκαν στο ΑΤΙ από ναυπηγεία στην Ελλάδα, πριν από 
πολλά χρόνια ως πεπαλαιωμένος και μη χρησιμοποιήσιμος εξοπλισμός, για σκοπούς πρακτικής 
εξάσκησης των φοιτητών του Κλάδου Ναυτομηχανικής του ΑΤΙ. 

(γ)  Άλλος εξοπλισμός (όχι εξειδικευμένα Ναυτομηχανικής), ο οποίος κατά κύριο λόγο αποτελείτο από 
εργαλεία γενικής χρήσης, τον οποίο χρησιμοποιούσαν οι σπουδαστές του Κλάδου κατά την πρακτική 
τους εξάσκηση. 

2. Μετά τον τερματισμό τους λειτουργίας του ΑΤΙ, οι τρεις μηχανές πλοίων οι οποίες ήταν ήδη σε μη 
χρησιμοποιήσιμη κατάσταση όταν παραλήφθηκαν στο ΑΤΙ, οι οποίες με την πολύχρονη χρήση τους (πέραν 
των τριάντα χρόνων) κατέστησαν εντελώς άχρηστες, διατέθηκαν σε πλειστηριασμό του Τμήματος Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών που πραγματοποιήθηκε το Μάρτιο 2010, και πωλήθηκαν ως σιδερικά. 

3. Ο νέος εξοπλισμός που υπήρχε στο Εργαστήριο Ναυτομηχανικής του πρώην ΑΤΙ (στην πλειοψηφία του 
εργαλεία γενικής χρήσης), παραχωρήθηκε στο Κέντρο Παραγωγικότητας, στο οποίο, με Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, δόθηκαν ορισμένες εκ των εγκαταστάσεων του πρώην ΑΤΙ. Το ΚΕΠΑ σε συνεργασία 
με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, προχωρεί στο παρόν στάδιο με τη συντήρηση και ανακαίνιση των εν λόγω 
εγκαταστάσεων που του έχουν παραχωρηθεί, ώστε να στεγασθούν σε αυτές τα εργαστήρια νέας Νέας 
Σύγχρονης Μαθητείας. 

4. Σε σχέση με το ενδεχόμενο δημιουργίας Σχολής Ναυτομηχανικής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου ή στο 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, η Ερώτηση διαβιβάζεται στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για 
χειρισμό αρμοδίως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.726, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.03.726 και ημερ. 30/06/14, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η φαρμακευτική αγωγή των ασθενών με ηλικιακή εκφύλισης της ωχράς κηλίδας, επί του παρόντος, στα 
δημόσια νοσηλευτήρια διατίθεται το προϊόν Macugen (pegaptanib). Το προϊόν αυτό κυκλοφορεί σε 
αριθμό χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως για παράδειγμα στην Ελλάδα, Ισπανία, Πορτογαλία και 
Γαλλία. 

2. Θα προκηρυχτεί σύντομα νέα προσφορά για προμήθεια φαρμάκων για την αντιμετώπιση της ηλικιακής 
εκφύλισης της ωχράς κηλίδας, στην οποία θα υπάρχει η δυνατότητα συμμετοχής τριών φαρμάκων, τα 
οποία είναι επίσημα εγκεκριμένα για την ένδειξη αυτή, και συγκεκριμένα τα ακόλουθα: 

 Macugen (pegaptanib) 

 Lucentis (ranibizumab) 

 Eylea (aflibercept) 

3. Στο κρατικό συνταγολόγιο θα ενταχθεί το προϊόν για το οποίο θα δοθεί η χαμηλότερη τιμή και θα 
κατακυρωθεί η σχετική προσφορά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.732, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.03.732 και ημερομηνία 1ης Ιουλίου 2014 σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για την εγκατάσταση στην Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου 
δραστηριοτήτων αποθήκευσης, συντήρησης και επιδιόρθωσης μηχανημάτων που χρησιμοποιούνται στην 
εξόρυξη πετρελαίου και φυσικού αερίου και κατά πόσο έχει υποβληθεί η απαραίτητη Μελέτη Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον καθώς και εάν είχε προηγηθεί οποιαδήποτε διαβούλευση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(i) Η εταιρεία GEISEL LTD έχει εκμισθωμένα βιομηχανικά τεμάχια στην Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή 
Αραδίππου και στα οποία είχε κτίριο υπό ανέγερση για εγκατάσταση μονάδας παραγωγής 
φωτοβολταϊκών συστημάτων, αφού είχε εξασφαλίσει την σχετική άδεια οικοδομής. 
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(ii) Ακολούθως, η εταιρεία υπέβαλε αίτηση να ενοικιάσει το εργοστασιακό της κτίριο στην εταιρεία SCYL 
LYD, θυγατρική της εταιρίας Schlumberger, η οποία θα εγκαταστήσει μονάδα παροχής υποστηρικτικών 
υπηρεσιών στον τομέα των πετρελαιοειδών και του φυσικού αερίου. Η μητρική εταιρεία “Schlumberger 
Ltd” είναι ένας από τους μεγαλύτερους οργανισμούς παροχής υποστηρικτικών υπηρεσιών στον τομέα 
των πετρελαιοειδών με κύκλο εργασιών το 2012 της τάξης των $42,149 δισεκατομμυρίων και κέρδος 
$7.191 δισεκατομμύρια και εργοδοτεί 120.000 άτομα περίπου, από 140 εθνότητες σε περισσότερες από 
85 χώρες. 

(iii)  Η αίτηση εξετάστηκε και αφού διαπιστώθηκε ότι οι προτεινόμενες δραστηριότητες μπορούν να 
εγκατασταθούν στην Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου σύμφωνα με τους Περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) 
Κανονισμούς του 1990 έως 2013 (Κ.∆.Π. 164/90) και λόγω του ότι κρίθηκε ότι η εν λόγω επένδυση θα 
συνεισφέρει στην οικονομία του τόπου, δόθηκε η αιτούμενη έγκριση με την προϋπόθεση να 
εξασφαλίσουν τις απαιτούμενες άδειες από τις αρμόδιες Αρχές. 

(iv)  Για την συγκεκριμένη ανάπτυξη πραγματοποιήθηκαν στο Τμήμα Περιβάλλοντος δύο διαβουλεύσεις, στις 
19/5/2014 και 5/6/2014, με τη συμμετοχή των αρμοδίων υπηρεσιών καθώς και των ∆ήμων Αραδίππου 
και ∆ρομολαξιάς. Οι Αρχές ενημερώθηκαν ότι οι δραστηριότητες που θα διεξάγονται στην συγκεκριμένη 
εγκατάσταση δεν εμπίπτουν στις πρόνοιες του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
από ορισμένες εργασίες Νόμου [Νόμος 140(Ι)/2005] καθώς οι ποσότητες χημικών που θα 
αποθηκεύονται εντός της εγκατάστασης δεν υπερβαίνουν τους 2.500 τόνους. Ως εκ τούτου δεν 
απαιτείται η υποβολή περιβαλλοντικής μελέτης.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος εξέφρασε την θετική του 
άποψη για την τροποποίηση της άδειας οικοδομής με συγκεκριμένους όρους. 

(v) Η Τεχνική Επιτροπή Αδειοδοτήσεων με βάση τον Περί προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες και 
Πυρηνικής Ασφάλειας Νόμο του 2002 έως 2011 σε συνεδρία της στις 8/7/2014 αποφάσισε και σύστησε 
στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τη χορήγηση άδειας για 8 χρόνια με 
ειδικούς όρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.733, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο Οικονομικών με την 
επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.733 και ημερ. 1ης Ιουλίου 2014 και σας διαβιβάζονται τα στοιχεία που 
διαθέτει το Υπουργείο Οικονομικών σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση. 

2.  Συγκεκριμένα σας διαβιβάζεται επιστολή του ∆ιευθυντή του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής με αρ. 
φακ. 05.22.022 και ημερ. 24/7/2014 στην οποία παρατίθενται στοιχεία αναφορικά με: 

(α)  Τους σχεδιασμούς για τη διαμόρφωση και την υλοποίηση εθνικής στρατηγικής για την ασφάλεια στο 
διαδίκτυο. 

(β)  Τους τρόπους με τους οποίους προωθούνται μέσα από τα αναλυτικά προγράμματα, θέματα που 
αφορούν την ασφάλεια στο διαδίκτυο. 

(γ)  Την πρόθεση της Κυβέρνησης για δημιουργία κέντρου εκπαίδευσης για την ασφάλεια στο διαδίκτυο.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.734, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.03.734 και ημερομηνία 1 Ιουλίου 2014, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, η δημιουργία προϋποθέσεων, που θα καθιστούν το χρόνο της 
στρατιωτικής θητείας όσο το δυνατό πιο παραγωγικό και ωφέλιμο για τους εθνοφρουρούς μας, αποτελεί βασικό 
πυλώνα της πολιτικής του Υπουργείου Άμυνας. 

 Για την επίτευξη του στόχου αυτού βρισκόμαστε σε διαδικασία επικοινωνίας και διαλόγου με όλα τα 
πανεπιστήμια της Κύπρου. Ιδιαίτερα με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι πολύ 
σύντομα θα προχωρήσουμε στην υπογραφή Μνημονίου Συνεργασίας που μεταξύ άλλων θα περιλαμβάνει και 
δράσεις, οι οποίες σχετίζονται με την υλοποίηση του πιο πάνω στόχου. 

 Θα ήθελα, με την ευκαιρία αυτή, να σημειώσω ότι βρισκόμαστε στο τελικό στάδιο επεξεργασίας 
πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, με βάση 
την οποία θα δίνεται η δυνατότητα εξ αποστάσεως φοίτησης στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο. Αυτό θα προσφέρει 
την ευκαιρία στους εθνοφρουρούς μας για παρακολούθηση μαθημάτων, που θα αντιστοιχούν με πιστωτικές 
μονάδες οι οποίες θα μπορούν στη συνέχεια να χρησιμοποιηθούν κατά τη διάρκεια των σπουδών τους. 
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 Επιπρόσθετα, σε συνεργασία και πάλι με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο, επεξεργαζόμαστε μια ακόμα πρόταση που θα δίνει τη δυνατότητα παραχώρησης εξ 
αποστάσεως διπλωμάτων επαγγελματικής κατάρτισης ειδικά για όσους δεν έχουν εξασφαλίσει θέση σε 
ανώτατα ιδρύματα. 

 Με βάση τον σχεδιασμό μας θα προχωρήσουμε σε πιλοτική εφαρμογή των πιο πάνω προγραμμάτων 
τον Ιανουάριο του 2015 και σε πλήρη εφαρμογή τον Σεπτέμβριο του 2015. 

 Συμπληρωματικά αναφέρω ότι, με στόχο να καταστεί όσο το δυνατό πιο παραγωγική η στρατιωτική 
θητεία, το Υπουργείο Άμυνας μελετά αυτή την περίοδο και άλλες δράσεις και προγράμματα που προωθούν την 
υγιή ενασχόληση των στρατιωτών. Αναφέρω συνοπτικά τα πιο κάτω: 

1. Προώθηση του εθελοντισμού σε συνεργασία με τον Επίτροπο Εθελοντισμού και μη Κυβερνητικών 
Οργανώσεων. 

2. Ενίσχυση των δράσεών μας που αφορούν στον αθλητισμό σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού. 

 Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η προσπάθειά μας για επίτευξη του εν λόγω στόχου θα είναι αδιάλειπτη 
και συνεχής και ότι προσβλέπουμε στην ειλικρινή και γόνιμη συνεργασία της Βουλής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.735, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 7 Ιουλίου 2014 με την οποία αποστέλλετε ερώτηση την οποία 
υπέβαλε ο έντιμος βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργος Περδίκης, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα εξής: 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών ενημερώθηκε επισήμως στις 16 Απριλίου από τη βρετανική πλευρά για τη 
διενέργεια επεμβάσεων από ιδιώτες σε περιουσία που ανήκει στις αρχές των Βρετανικών Βάσεων και σε 
τοποθεσία η οποία εμπίπτει στην περιοχή πεδίου βολής Πύλας (νοτιοανατολικά της Βάσης ∆εκέλειας).  Η 
περιοχή αυτή θεωρείται «στρατιωτική περιοχή», όπως επιβεβαιώθηκε και με την πρόσφατη Συμφωνία για την 
μη στρατιωτική ανάπτυξη στις Βρετανικές Βάσεις, που υπεγράφη στο Λονδίνο, στις 15 Ιανουαρίου 2014, και 
συνεπώς δεν υπόκειται σε ανάπτυξη, αλλά παραμένει δεσμευμένη για χρήση της για στρατιωτικούς σκοπούς. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών κατέβαλε προσπάθειες σε συνεργασία με την βρετανική πλευρά και την 
αρμόδια τοπική αρχή προκειμένου να λυθεί το πρόβλημα το οποίο είχε προκύψει μέσα στο πλαίσιο της 
νομιμότητας.  Η εξέλιξη είναι γνωστή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.736, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ.23.06.010.03.736 και ημερ.4/07/14, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Κατά το 2013, εξετάστηκαν για ανίχνευση γενετικά τροποποιημένων οργανισμών (ΓΤΟ) στο Γενικό 
Χημείο του Κράτους, 209 δείγματα, που περιείχαν ή αποτελούνταν από σόγια ή/και αραβόσιτο ή/και ρύζι 
ή συστατικά αυτών. Τα δείγματα λήφθηκαν από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες κυρίως από το λιανικό 
εμπόριο αλλά και από αποθήκες εισαγωγέων και αφορούσαν μεγάλες ομάδες τροφίμων και ποτών 
όπως: σνακ, επιδόρπια, μείγματα για παραγωγή κέικ, σάλτσες, πρώτες ύλες ρυζιού, υποκατάστατα 
γαλακτοκομικών προϊόντων, αναψυκτικά, επεξεργασμένα κρεατοσκευάσματα, παιδικά ρυζάλευρα, 
παγωτά, φρουτοποτά, μπύρες, προϊόντα που φέρουν σήμανση ως βιολογικά προϊόντα ή GMO free κ.α. 

Επίσης το 2013, λόγω απόφασης Ευρωπαϊκού δικαστηρίου για την πιθανή ύπαρξη γενετικά 
τροποποιημένης γύρης στο μέλι, έχουν ελεγχθεί για πρώτη φορά και δείγματα μελιού. 

 Τα αποτελέσματα είχαν ως ακολούθως: 

 Στο 94% (196/209) των δειγμάτων που εξετάστηκαν, δεν ανιχνεύθηκαν γενετικά τροποποιημένοι 
οργανισμοί. 

 Στο 1% (2/209) των δειγμάτων, ανιχνεύθηκε η εγκεκριμένη γενετικά τροποποιημένη Roundup Ready 
σόγια σε ποσοστό μεγαλύτερο του 0,9% που είναι και το νομοθετικό όριο για την σήμανση. Τα δύο 
θετικά δείγματα αφορούσαν Συμπληρώματα ∆ιατροφής και τα ποσοστά γενετικής τροποποίησης ήταν 
19% και 83%. 

 Στο 2% (4/209) των δειγμάτων ανιχνεύτηκαν εγκεκριμένες γενετικές τροποποιήσεις μικρότερες του 
νομοθετικού ορίου. 
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 Στο 3% (7/209) των δειγμάτων δεν επιτεύχθηκε απομόνωση του DNA, κάτι που συνήθως οφείλεται στην 
διαδικασία μεταποίησης του τροφίμου. 

2.  Κατά το 2014, εξετάστηκαν για ανίχνευση ΓΤΟ 110 δείγματα, που περιείχαν ή αποτελούνταν από σόγια 
ή/και αραβόσιτο ή/και ρύζι ή συστατικά αυτών. Τα δείγματα λήφθηκαν κυρίως από το λιανικό εμπόριο 
αλλά και από αποθήκες εισαγωγέων και αφορούσαν μεγάλες ομάδες τροφίμων και ποτών όπως: σνακ 
αραβοσίτου, λιναρόσπορο, επιδόρπια, κέικ, donuts, muffins πρώτες ύλες και προϊόντα ρυζιού, 
επεξεργασμένα κρεατοσκευάσματα, κατεψυγμένα προϊόντα (κρουασάν, βάση για πίτσα, πατάτες), 
προϊόντα που φέρουν σήμανση ως βιολογικά προϊόντα ή GMO free, πρώτες ύλες παρασκευής 
ροφημάτων καφέ, συμπληρώματα διατροφής, αποκλειστικές εισαγωγές ή/και επωνυμίες υπεραγορών, 
προϊόντα σόγιας (επιδόρπια, tofu κ.α.) κ.α. 

 Τα μέχρι στιγμής αποτελέσματα είχαν ως ακολούθως: 

 Στο 94% (104/10) των δειγμάτων που εξετάστηκαν, δεν ανιχνεύθηκαν γενετικά τροποποιημένοι 
οργανισμοί. 

 Στο 3% (3/110) των δειγμάτων, ανιχνεύθηκε η εγκεκριμένη γενετικά τροποποιημένη Roundup Ready 
σόγια σε ποσοστό μεγαλύτερο του 0,9% που είναι και το νομοθετικό όριο για την σήμανση. Τα δύο 
θετικά δείγματα αφορούσαν Donuts και τα ποσοστά γενετικής τροποποίησης ήταν 17-19%. 

 Στο 3% (3/110) των δειγμάτων ανιχνεύτηκαν εγκεκριμένες γενετικές τροποποιήσεις μικρότερες του 
νομοθετικού ορίου. 

3.  Επιπρόσθετα να σας ενημερώσουμε ότι κατά το 2014 (4/2014) έχει υπογραφεί σύμβαση με το Τμήμα 
Γεωργίας για τον έλεγχο των Ζωοτροφών μετά από αίτημα του ιδίου του Τμήματος. Στα πλαίσια της 
σύμβασης αυτής έχει αναλυθεί μέχρι στιγμής μία ζωοτροφή ελαιοκράμβης, στην οποία ανιχνεύθηκε η 
εγκεκριμένη γενετικά τροποποιημένη Roundup Ready σόγια σε ποσοστό 42,5%.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.737, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση επιστολής σας με στοιχεία Ερ. 23.06.010.03.616, ημερομηνίας 2 Ιουλίου, 2014, σχετικά 
με τα γεύματα που παράθεσε ο ούτω καλούμενος «υπουργός εξωτερικών» του ψευδοκράτους, κ. Ozdil Nami, 
στις 13 και 24 Ιουνίου 2014, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών απέστειλε την 1η Ιουλίου 2014, νέα ρηματική διακοίνωση προς όλες τις 
∆ιπλωματικές Αποστολές στην Κύπρο, με την οποία αποσαφηνίζει εκ νέου το πλαίσιο εντός του οποίου 
διεξάγονται οι επαφές ξένων διπλωματών με εκπροσώπους της τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Το Υπουργείο 
Εξωτερικών αναμένει συμμόρφωση προς τις υποδείξεις του από τα μέλη της διπλωματικής κοινότητας στην 
Κύπρο. 

 Σε ό,τι αφορά τα γεύματα, για τα οποία γίνεται λόγος στην Ερώτηση του έντιμου Βουλευτή Λευκωσίας, 
έγιναν επίσης εξατομικευμένα διαβήματα. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών, βάσει των διπλωματικών θεσμίων, κρίνει ότι θα ήταν αντιδεοντολογική η εκ 
μέρους του δημόσια ονομαστική αναφορά των χωρών, οι Πρέσβεις των οποίων παρέστησαν στα πιο πάνω 
γεύματα.  Άλλωστε, τα ονόματα αυτά έχουν δοθεί στη δημοσιότητα από τους ίδιους τους οργανωτές τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.744, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Τέλη Στάθμευσης στους Αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Την ευθύνη για την ανάπτυξη και διαχείριση των χώρων στάθμευσης οχημάτων των Αερολιμένων 
καθώς και τη χάραξη και εφαρμογή τιμολογιακής πολιτικής, με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης που έχει 
υπογραφεί μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Εταιρείας Hermes Airports Ltd (“Hermes”), έχει 
αποκλειστικά η Εταιρεία Hermes. 

 Στον πίνακα που ακολουθεί παρουσιάζονται οι χρεώσεις στάθμευσης στους Αερολιμένες Λάρνακας και 
Πάφου οι οποίες έχουν εφαρμοστεί από την 1/3/2014. 

∆ιάρκεια Χώρος Στάθμευσης μικρής διάρκειας 

0-20 min €1.50 

21-40 min €3.00 
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41-60 min €4.50 

1-2 hrs €6.00 

2-4 hrs €7.00 

4-6 hrs €8.00 

6-12 hrs €9.00 

12-24 hrs €10.00 

Επιπρόσθετες μέρες – ανά ημέρα €4.00 

  

 Χώρος Στάθμευσης μεγάλης διάρκειας 

0-24 hrs €12.00 

Επιπρόσθετες 4 ημέρες – ανά ημέρα €9.00 

Μετά την 5η – ανά ημέρα €6.00 

 Η πολιτική της Εταιρείας Hermes πραγματοποιείται και αναπροσαρμόζεται κατά περιόδους με βάση το 
συνδυασμό των παραμέτρων της ζήτησης, του κόστους κατασκευής, της συντήρησης και της λειτουργίας των 
χώρων στάθμευσης και της διάρκειας στάθμευσης. 

 Μετά από παραστάσεις που είχαμε προβεί προς την Hermes κατά την τελευταία αναπροσαρμογή των 
χρεώσεων στάθμευσης οχημάτων στους Αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου, η Εταιρεία Hermes μας 
πληροφόρησε ότι αυτή έγινε για να καλυφθεί το κόστος της αναβάθμισης των νέων συστημάτων που έχουν 
εγκατασταθεί στους χώρους στάθμευσης οχημάτων σε συνδυασμό με την εφαρμογή πιο ελκυστικών χρεώσεων 
στην κατηγορία των χώρων στάθμευσης μακράς διάρκειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.745, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ.23.06.010.03.745 και ημερομηνία 9.7.2014, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το δρομολόγιο του λεωφορείου που μεταφέρει τα στελέχη που 
υπηρετούν στην Αεροπορική Βάση «Ανδρέας Παπανδρέου» στην Πάφο, από και προς τη Λευκωσία, δεν έχει 
διακοπεί. 

2. Συναφώς, σημειώνεται ότι, η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 11.6.2014, αφορά την 
απαγόρευση αποκλειστικής χρήσης με προσωπικό οδηγό υπηρεσιακών οχημάτων από την ιδιωτική κατοικία 
προς τα στρατόπεδα και αντίθετα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.746, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. Ερ. 23.06.010.03.746 ημερομηνίας 9/7/2014 που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη και επιθυμώ να σημειώσω ότι το Υπουργείο ΕΠΚΑ θα στηρίξει τους 
κτηνοτρόφους στις προσπάθειές τους για διατήρηση ή ανάπτυξη των κτηνοτροφικών τους μονάδων. 

 Πρώτιστη ασφαλώς προτεραιότητα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
είναι η προώθηση της απασχόλησης του ντόπιου εργατικού δυναμικού. Στις περιπτώσεις όμως που 
τεκμηριωμένα διαπιστώνεται ότι δεν υπάρχουν άνεργοι ικανοί και διαθέσιμοι για διεκπεραίωση των 
συγκεκριμένων εργασιών στις μονάδες αυτές, το Υπουργείο ήδη παραχωρεί εγκρίσεις για απασχόληση 
αλλοδαπών με βάση συγκεκριμένα κριτήρια που ορίστηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και συναρτώνται με τον αριθμό των ζώων αναπαραγωγής που εκτρέφονται σε κάθε μονάδα 
αιγοπροβατοτροφίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.748, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας με ημερομηνία 15 Ιουλίου 2014 και αριθμό 23.06.010.03.748, με την οποία 
αποστείλατε ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με την 
πραγματοποίηση εκδήλωσης απονομής χορηγιών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στα κατεχόμενα σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Η εν λόγω εκδήλωση αφορούσε το πρόγραμμα χορηγιών «Support to innovation and change in 
schools», στο πλαίσιο του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 389/2004 του Συμβουλίου της 27ης Φεβρουαρίου 
2006 για τη σύσταση μέσου χρηματοδοτικής στήριξης για την προαγωγή της οικονομικής ανάπτυξης της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας. Το Υπουργείο Εξωτερικών ενημερώνεται εκ των προτέρων από την 
Επιτροπή για σχετικές δράσεις, μέσω παρουσιάσεων στις οποίες προβαίνει η τελευταία, π.χ. την 
παρουσίαση στο Υπουργείο Εξωτερικών στις 11 Φεβρουαρίου 2014 κατά την οποία αναλύθηκε το 
ανωτέρω θέμα ως μέρος του Προγράμματος για την Ανάπτυξη του Ανθρωπίνου ∆υναμικού. 

2. Σύμφωνα με την παράγραφο 2 του Άρθρου 1 του Κανονισμού 389/2014, προβλέπεται ότι «Η βοήθεια 
προορίζεται, μεταξύ άλλων, για τους τοπικούς φορείς, τους συνεταιρισμούς και τους εκπροσώπους της 
κοινωνίας των πολιτών και ιδίως τις οργανώσεις των κοινωνικών εταίρων, τους οργανισμούς στήριξης 
των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων, τους φορείς που εκτελούν λειτουργίες κοινής ωφελείας στις 
περιοχές, τις τοπικές ή παραδοσιακές κοινότητες, τις ενώσεις, τα ιδρύματα, τους μη κερδοσκοπικούς 
οργανισμούς, τις μη κυβερνητικές οργανώσεις, και τα φυσικά και νομικά πρόσωπα». 

3.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεσμεύεται από το Κοινοτικό ∆ίκαιο, μέρος του οποίου αποτελεί και ο εν λόγω 
Κανονισμός και οι πρόνοιες του. Το Υπουργείο Εξωτερικών, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων και 
δυνατοτήτων του επιβλέπει σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή την ορθή εφαρμογή των 
Κανονισμών και ασκεί εποπτικό και ελεγκτικό ρόλο όπου χρειάζεται, ώστε να προστατεύονται τα 
συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των πολιτών της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.755, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.010.03.755 ημερ. 15/7/2014 για την πιο πάνω Ερώτηση, 
και σας πληροφορώ ότι ήδη έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του με αρ. 74338 
ημερ. 4/12/2012 (επισυνάπτεται) το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κινούσας για παραχώρηση σε αυτό 
άδειας χρήσης του πρώην ∆ημοτικού Σχολείου για στέγαση των Κοινοτικών Γραφείων και του Κέντρου 
Νεότητας της Κοινότητας.  Η συμφωνία μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του εν λόγω 
Κοινοτικού Συμβουλίου για την παροχή Άδειας Χρήσης έχει υπογραφεί από 1/3/2013. 

2. Σύμφωνα με την πιο πάνω Απόφαση, η άδεια παραχωρείται υπό τον όρο ότι οποιεσδήποτε 
επιδιορθώσεις και έξοδα βελτίωσης δε θα βαρύνουν το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και ότι τα σχέδια 
αναπαλαίωσης του κτιρίου και διαμόρφωσης του γύρω χώρου, θα πρέπει να υποβληθούν από την Κοινότητα 
Κινούσας στις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για έγκριση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.757, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.759, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, με 
αρ.23.06.010.03.759 και ημερομηνία 11 Ιουλίου 2014, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 15 Ιουλίου 2014 σχετικά με την κατασκευή 
χώρων υγιεινής στο αλιευτικό καταφύγιο Πωμού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το ∆εκέμβριο του 2012 αφού υπήρξαν εξοικονομήσεις σε σχετικό άρθρο του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ζητήθηκε 
η έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών για την παραχώρηση των σχετικών πιστώσεων προς το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού για το πιο πάνω έργο.  Το Φεβρουάριο του 2013, το ΤΑΘΕ έλαβε αρνητική 
απάντηση από το Υπουργείο Οικονομικών αφού εξέλαβε το εν λόγω αίτημα ως πρόσθετη χορηγία σε 
Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

2. Μετά από σχετική σύσκεψη με το Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού που πραγματοποιήθηκε στο Γραφείο μου 
στην οποία μεταξύ άλλων θεμάτων συζητήθηκε και αυτό το θέμα, ανέλαβα εγώ προσωπικά να 
αποστείλω επιστολή προς τον συνάδελφο Υπουργό Οικονομικών αφού ήταν δέσμευση του 
προηγούμενου Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, από τον οποίο περιμένω 
απάντηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.762, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή υπερυψωμένης διάβασης πεζών στο Κέντρο της Κοινότητας Πωμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.03.762 και ημερομηνία 16/7/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει ήδη εγκρίνει την κατασκευή υπερυψωμένης συμβολής με διάβαση 
πεζών “zebra” στο κέντρο της Κοινότητας Πωμού, για την ασφαλή διακίνηση των πεζών.  Για την 
εκτέλεση των σχετικών εργασιών που διαλαμβάνουν και την κατασκευή πεζοδρομίων στη συμβολή 
αυτή, θα απαιτηθεί ποσό ύψους €42.000. 

β)  Το έργο θα προωθηθεί για υλοποίηση από πιστώσεις του προϋπολογισμού του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων για το 2015, νοουμένου ότι το απαιτούμενο ποσό θα αποδεσμευτεί από το Υπουργείο 
Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.766, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
16 Ιουλίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

1. Η Περιβαλλοντική Αρχή αξιολόγησε τις Προκαταρκτικές Εκθέσεις Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) 
για τα έργα «Βελτίωση του παραλιακού δρόμου Πιαλέ Πασιά, στη Λάρνακα» και «Προστασία κατά της 
κυματικής υπερπήδησης της οδού Πιαλέ Πασιά στη Λάρνακα», με βάση της πρόνοιες των περί της 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμων 2005 έως 2014. Συγκεκριμένα 
έγιναν τα ακόλουθα: 

2. Ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με επιστολή τον Οκτώβριο του 2004 υπέβαλε 
στην Περιβαλλοντική Αρχή ΠΕΕΠ για το έργο «Βελτίωση του παραλιακού δρόμου Πιαλέ Πασιά, στη 
Λάρνακα». Η Επιτροπή Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων σε συνεδρία της τον Νοέμβριο του 
2004 εξέτασε την ΠΕΕΠ και η Περιβαλλοντική Αρχή με Γνωμάτευσή της, εισηγήθηκε την υλοποίηση του 
έργου, υπό όρους. 

Συγκεκριμένα στη Γνωμάτευση επισημάνθηκε ότι χρειάζεται να εκπονηθεί μελέτη από τον Κλάδο 
Θαλασσίων Έργων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, με σκοπό να μελετηθεί η πιθανότητα μείωσης της 
διατομής του δρόμου για την όσο το δυνατό λιγότερη επέμβαση εντός του θαλάσσιου χώρου. 

3. Με βάση τον πιο πάνω όρο, ο ∆ιευθυντής του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων με επιστολή του τον Μάιο 
του 2008 υπέβαλε ΠΕΕΠ για το έργο «Προστασία κατά της κυματικής υπερπήδησης της οδού Πιαλέ 
Πασιά στη Λάρνακα». Η Επιτροπή Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων τον Ιούλιο του 2008 
εξέτασε την ΠΕΕΠ και η Περιβαλλοντική Αρχή με Γνωμάτευσή της, εισηγήθηκε την υλοποίηση του 
έργου, υπό όρους. Με τον όρο 3.1. της Γνωμάτευσης γίνεται εισήγηση για συνεννόηση μεταξύ του 
∆ήμου Λάρνακας, του Τμήματος Αρχαιοτήτων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του μελετητή για τη 
σχεδιαστική λύση του προτεινόμενου παραθαλάσσιου πεζόδρομου, μεταβλητού πλάτους 3-6 μέτρων, 
μέσα στη θάλασσα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.769, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.769 και ημερ. 18.7.2014 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το Υπουργείο Υγείας έχει συνεργασία τα τελευταία χρόνια με το Εθνικό Κέντρο Κάκωσης Νωτιαίου 
Μυελού της Αγγλίας, το Stoke Mandeville Hospital με ανανεώσιμο διετές συμβόλαιο στο οποίο ο Dr 
Fadel Derry Σύμβουλος Χειρουργός εξειδικευμένος στην αποκατάσταση των επιπλοκών νωτιαίου 
μυελού Νευρο-Ουρολόγος, επισκέπτεται το Κέντρο Αποκατάστασης Νωτιαιομυελικών Βλαβών στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ανά εξάμηνο με δεκαπενθήμερη παροχή υπηρεσιών. 

β) Στο παρόν στάδιο, είναι δύσκολο να αυξηθεί ο αριθμός των παθολόγων ιατρών από δύο σε τρεις στο 
Παραπληγικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, καθότι αυτή η δυνατότητα περιορίζεται από 
τις παρούσες οικονομικές συνθήκες και την επερχόμενη εφαρμογή του ΓεΣΥ. 
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γ) Όλα τα επείγοντα περιστατικά των παραπληγικών κατά τη διάρκεια του εικοσιτετραώρου καλύπτονται με 
την υφιστάμενη διαδικασία της κλινικής που εμπλέκεται ανάλογα με το περιστατικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.771, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.10.03.771 και ημερ. 24.7.2014 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η Ερώτηση αυτή έχει απαντηθεί με την επιστολή μας με αρ. φακ. 
12.3.02.19/18 και ημερ. 3.7.2014, η οποία επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά, και αφορούσε άλλη Ερώτηση 
του ίδιου Βουλευτή με αρ. 23.06.10.03.637 και ημερ. 6.5.2014.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.03.772 και 23.06.010.03.777, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας ημερ. 24 Ιουλίου 2014 με τις οποίες μας απεστάλησαν οι πιο πάνω 
ερωτήσεις και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, τα οποία αφορούν στην ετήσια συμμετοχή της Κύπρου στο 
∆ιεθνές φεστιβάλ των Καννών: 

 Το φεστιβάλ των Καννών είναι το μεγαλύτερο καλλιτεχνικό γεγονός στον κόσμο στο χώρο του 
κινηματογράφου και όχι μόνο, αφού είναι ταυτόχρονα το μεγαλύτερο Μάρκετ στον κόσμο, με επισκεψιμότητα 
πέραν των 35.000 ατόμων, στο οποίο παρευρίσκονται και μετέχουν επαγγελματίες από όλο τον κόσμο 
(παραγωγοί, επενδυτές, διανομείς σκηνοθέτες, ηθοποιοί, κριτικοί κινηματογράφου, άλλοι επαγγελματίες και 
κοινό). Το Μάρκετ των Καννών αφορά κυρίως την προώθηση των ταινιών των χωρών (ανεξαρτήτως του εάν 
έχουν εξασφαλίσει συμμετοχή στα διαγωνιστικά προγράμματα του φεστιβάλ), αλλά και την προώθηση των 
χωρών ως ιδανικού χώρου γυρισμάτων, την παροχή πληροφοριών για την παραγωγή γενικότερα και, 
εμμέσως, ως τουριστικού προορισμού. Γι' αυτό το λόγο, όλες οι χώρες του κόσμου, από τις πιο μικρές μέχρι τις 
μεγαλύτερες, διατηρούν περίπτερα, μικρότερα και μεγαλύτερα, στο Μάρκετ του εν λόγω φεστιβάλ. 

 Η Κύπρος συμμετείχε για τρία συνεχή χρόνια (2010-2012) καθώς και φέτος (2014, έγκριση Υπουργείου 
Οικονομικών, βλ. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1), με ένα μικρό περίπτερο, εντός του κοινού περιπτέρου των 
Νοτιοευρωπαϊκών Χωρών της Μεσογείου (South Eastern Pavilion), μαζί με άλλες επτά χώρες (Μαυροβούνιο, 
Σερβία, FYROM, Σλοβενία, Κροατία, Βουλγαρία, Βοσνία-Ερζεγοβίνη). Το κόστος της συμμετοχής της Κύπρου 
στο Μάρκετ των Καννών είναι το μικρότερο δυνατό που μπορεί να διατεθεί για την παρουσία της χώρας μας 
στο μεγάλο αυτό καλλιτεχνικό και εμπορικό γεγονός (€14.200 που κόστισε τελικά το περίπτερο της Κύπρου, και 
όχι €22.300 όπως αναφέρεται) βλ. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2. 

 Είναι γεγονός ότι το 2013 το Υπουργείο Οικονομικών δεν ενέκρινε τη συμμετοχή της Κύπρου στο 
Φεστιβάλ των Καννών, με αφορμή την οικονομική κρίση που είχε ξεσπάσει στο νησί, παρόλο που οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας & Πολιτισμού, ως αρμόδιο Τμήμα που έχει μελετήσει εις 
βάθος και αξιολογήσει την πολιτική του, δεν συμφωνούσε με την απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών, η 
οποία ανέστελλε την εφαρμογή της πολιτικής και των δράσεων υλοποίησής της. 

 Είναι τεράστια η δουλειά που έγινε τα τελευταία χρόνια από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υ.Π.Π. για να 
στηθεί ολόκληρος μηχανισμός προώθησης των κυπριακών παραγωγών στις Κάννες, αλλά και της Κύπρου ως 
χώρου γυρισμάτων, ο οποίος εξυπηρετεί τη γενικότερη πολιτική των Πολιτιστικών Υπηρεσιών για προώθηση 
των κυπριακών ταινιών, των Κύπριων παραγωγών, της χώρας μας ως ιδανικού χώρου γυρισμάτων και στο 
τέλος τέλος ως τουριστικού προορισμού. Σημειώνεται ότι το ποσό που διαθέτουν οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες για 
την προώθηση της Κύπρου στις Κάννες καταβάλλεται από το εγκεκριμένο κονδύλι του Κινηματογράφου 
(κατηγορία Προώθηση Ταινιών) και δεν αποτελεί ξεχωριστή δαπάνη. 

 Το ποσό των €14.200 που κόστισε τελικά το περίπτερο της Κύπρου είναι μια παρωνυχίδα μπροστά στα 
ποσά που διαθέτουν άλλες χώρες για την προώθηση και προβολή τους ως χώρου πολιτισμού, φιλικού και 
φιλόξενου για γυρίσματα και ως τουριστικού προορισμού. Τρανό παράδειγμα αποτελεί η Τουρκία, η οποία 
διαθέτει ένα μεγάλο ατομικό περίπτερο, καταβάλλει τεράστια ποσά για να διαφημιστεί με γιγαντοοθόνες και 
εξαιρετικά πλούσιο υλικό για τη χώρα και τις παραγωγές της, σε όλα τα πακέτα που δίνονται σε όλους τους 
φιλοξενουμένους και επαγγελματίες που παρευρίσκονται στις Κάννες. 

 Το περίπτερο συγκεντρώνει κάθε χρόνο μεγάλο αριθμό επαγγελματιών του χώρου όπως παραγωγούς 
ταινιών, διευθυντικά στελέχη ∆ιεθνών Φεστιβάλ, κριτικούς κινηματογράφου, διανομείς, δημοσιογράφους και 
άλλους. Σημαντική ήταν και η συνεχόμενη παρουσία στο Περίπτερο της Επιτρόπου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας της Ε.Ε. κας Αντρούλας Βασιλείου (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3). Ακόμη και το μεγαλύτερο σε 
κυκλοφορία επίσημο περιοδικό του Marché du Film των Καννών αφιέρωσε αποκλειστική συνέντευξη για την 
επάνοδο της Κύπρου στις Κάννες (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 4) το 2014. 
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 Μέσω του κυπριακού περιπτέρου, το Υπουργείο Παιδείας & Πολιτισμού ενημερώνει το κοινό για τις 
κυπριακές παραγωγές και παρέχει πληροφορίες προς ξένους, Ευρωπαίους και μη, παραγωγούς για πιθανές 
συμπαραγωγές με Κύπριους παραγωγούς. Ταυτόχρονα, με ειδικά έντυπα και την προβολή της ταινίας "Filming 
in Cyprus", η Κύπρος διαφημίζεται ως ιδανικός προορισμός τουρισμού και ως ιδανικός χώρος γυρισμάτων 
ταινιών. Ως αποτέλεσμα των επαφών και των πολύ στενών δεσμών που απέκτησε η Κύπρος με άλλες χώρες 
μέσα από το Περίπτερο προχώρησαν συμπαραγωγές με χώρες όπως Βουλγαρία («Η Χαρά και η Θλίψη του 
Σώματος» του Αντρέα Πάντζη), Σερβία («Loveless Zoritsa» της Χριστίνας Χατζηχαραλάμπους) κ.ά. 

 Το κάθε περίπτερο λειτουργεί από τις 9.00 το πρωί μέχρι τις 20.00 το βράδυ με πέραν των τριών 
λειτουργών από τα αρμόδια Υπουργεία ή/και Κέντρα Κινηματογράφου των χωρών. Στην περίπτωση της 
Κύπρου, αυτή η εξαιρετικά κοπιαστική εργασία ανατίθεται σε έναν μόνο λειτουργό. Το κόστος μετάβασης, 
διαμονής και διατροφής του είναι το χαμηλότερο δυνατό υπό τις περιστάσεις (ξενοδοχείο 2 αστέρων με την πιο 
χαμηλή δυνατή τιμή κατά τη διάρκεια των Καννών), σύνολο €4.684 για 11 μέρες. Κάποιες από τις μέρες αυτές 
μοιράστηκε το δωμάτιο με Κύπριο Παραγωγό, με αποτέλεσμα τη μερική μείωση του κόστους του ξενοδοχείου. 
Το γενικότερο κόστος του ταξιδιού θα μπορούσε να μειωθεί εάν οι σχετικές διαδικασίες επέτρεπαν την έγκριση 
των ταξιδιών σε πιο εύθετο χρόνο, οπότε το κόστος των εισιτηρίων θα ήταν μικρότερο. 

 Η Ανώτερη Μορφωτική Λειτουργός Έλενα Χριστοδουλίδου είναι εκπρόσωπος της Κύπρου στα 
συνέδρια, στις συναντήσεις και στα ∆ίκτυα που διοργανώνονται, για ευνόητους λόγους, κατά τη διάρκεια του εν 
λόγω φεστιβάλ, όπως, για παράδειγμα, εκπροσώπηση της Κύπρου στο ∆ίκτυο Εκπροσώπων Υπουργείων και 
Κέντρων Κινηματογράφου της Ευρώπης (EFAD), συναντήσεις με το ∆ίκτυο FNE (Κινηματογραφικό 
Νοτιοανατολικής Ευρώπης), Οπτικοακουστικό Επιμελητήριο κ.ά. Βοηθά, επίσης, στη λειτουργία του 
περιπτέρου, για αποφόρτωση του ενός λειτουργού που το στελεχώνει. Οι πτήσεις της προς και από τις Κάννες 
ήταν νυχτερινές, προκειμένου να μειωθεί το κόστος και το ξενοδοχείο ήταν 2 αστέρων με την πιο χαμηλή 
δυνατή τιμή κατά τη διάρκεια των Καννών. Σύνολο €2.373 για πέντε μέρες. 

 Όσον αφορά στην υπέρβαση των ποσών που καθορίστηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών για τα 
επιδόματα, σας ενημερώνουμε ότι όλα ανεξαιρέτως τα ταξίδια εγκρίνονται από τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υ.Π.Π., η οποία έχει και την εξουσιοδότηση, εάν κρίνει ο ∆ιευθυντής Πολιτιστικών Υπηρεσιών ότι εξυπηρετεί 
τους στόχους της Υπηρεσίας και το ζητήσει, να εγκρίνει την υπέρβαση. Όπως αντιλαμβάνεστε, οι λειτουργοί 
δεν μπορούν να πληρώνουν από την τσέπη τους τα υπηρεσιακά ταξίδια. 

 Το Περίπτερο χρησιμοποιήθηκε ως χώρος συνεύρεσης και ανταλλαγής πληροφοριών, απόψεων, ιδεών 
και μελλοντικών συνεργασιών με κυπριακές εταιρίες παραγωγής. Μέσω του περιπτέρου, σε δύο περιπτώσεις 
ξεκίνησε συνεργασία (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 5). 

 Το κοινό ενημερωνόταν για τα χρηματοδοτικά Προγράμματα της ΣΕΚιν, τις εν εξελίξει Κυπριακές 
Παραγωγές και για τις δυνατότητες γυρισμάτων στην Κύπρο, τις ομορφιές της χώρας μας και τα προτερήματά 
της όταν θέλει κανείς να κάνει ταινία εδώ. Ταυτόχρονα προωθήθηκαν και διαφημίστηκαν οι ταινίες των Μάριου 
Πιπερίδη (προβολή στο Short Film Corner/Market screening της ταινίας μικρού μήκους «Immortalizer»), Τώνιας 
Μισιαλή (με την ταινία «Lullaby of the Butterfly» επίσης στο Short Film Corner/Market screening), της ταινίας 
«Committed» της Στελάνας Κληρής, «Οικόπεδο 12» του Κυριάκου Τοφαρίδη, καθώς και των ταινιών που είναι 
σε μεταπαραγωγή και παραγωγή αυτή την περίοδο. 

 Ιδιαίτερο ενδιαφέρον έδειξαν επίσης διοργανωτές επίσημων φεστιβάλ κινηματογράφου του εξωτερικού 
(Raindance, Cairo International Film festival, Dubai International Film festival, Sarajevo International Film 
Festival, LA International Film Festival, India International Film Festival κ.ά.), στους οποίους δόθηκαν 
πληροφορίες για όλες τις πρόσφατες κυπριακές παραγωγές, έντυπο υλικό και DVD screeners. Επίσης, υπήρξε 
μεγάλο ενδιαφέρον από ξένους σκηνοθέτες και παραγωγούς για υποβολή των ταινιών τους στα Κυπριακά 
Θεσμικά Φεστιβάλ, Μικρού και Μεγάλου Μήκους, Κινουμένων Σχεδίων και Ντοκιμαντέρ. 

 Πέραν από το φεστιβάλ των Καννών, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες προβάλλουν την Κύπρο και τις 
κυπριακές ταινίες στο Μάρκετ του ∆ιεθνούς Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης και στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Ταινιών Μικρού 
Μήκους ∆ράμας. Έχουν ολοκληρώσει ειδική ιστοσελίδα για την προβολή και προώθηση του κινηματογράφου 
στην Κύπρο και της χώρας μας ως χώρου γυρισμάτων, η οποία θα είναι σύντομα διαθέσιμη στο κοινό, ενώ 
ταυτόχρονα, μέσα από τα προγράμματα της Συμβουλευτικής Επιτροπής Κινηματογράφου, ενισχύουν τους 
σκηνοθέτες και παραγωγούς για την προβολή των ταινιών τους σε διάφορα φεστιβάλ ανά τον κόσμο. 

 Τέλος, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες, ως αρμόδιο Τμήμα για την ανάπτυξη του κινηματογράφου στην 
Κύπρο, κρίνουν ότι η παρουσία της Κύπρου στο φεστιβάλ των Καννών, που είναι η σημαντικότερη πλατφόρμα 
συνάντησης και επαγγελματικών συναλλαγών στον χώρο του κινηματογράφου στον κόσμο, δίνει στην Κύπρο 
τη δυνατότητα να δηλώσει η χώρα μας την ύπαρξή της και να προβληθεί με το ελάχιστο δυνατό οικονομικό 
κόστος. Την ίδια άποψη έχει και η Ένωση Σκηνοθετών Κύπρου (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 6). 

 Οι πιο πάνω προσπάθειες αποτελούν ένα σημαντικό μέρος της πολιτικής των Πολιτιστικών Υπηρεσιών 
για προώθηση του κυπριακού κινηματογράφου και προβολή της Κύπρου ως ιδανικού χώρου γυρισμάτων, με 
άμεσα οφέλη τόσο για τους ίδιους τους σκηνοθέτες όσο και όλους τους επαγγελματίες του χώρου, ενώ 
συνδυαζόμενες με το Πρόγραμμα Κινήτρων για Ξένες Παραγωγές, το οποίο έχουν ετοιμάσει και υποβάλει για 
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μελέτη στο Υπουργείο Οικονομικών, αναμένεται να βοηθήσουν τα μέγιστα στην προσέλκυση ξένων 
παραγωγών στην Κύπρο, αυξάνοντας τα οφέλη προς τον εγχώριο κινηματογράφο αλλά και γενικότερα την 
κυπριακή οικονομία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.773, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.010.03.773 ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας ακολουθώντας 
τις συστάσεις της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας και στα πλαίσια υλοποίησης της Εθνικής Στρατηγικής για τον 
Έλεγχο του Καπνίσματος έχει προχωρήσει στη σύσταση της Εθνικής Επιτροπής για τον Έλεγχο του 
Καπνίσματος, η οποία προχώρησε στην εκπόνηση Σχεδίου ∆ράσης όπου παρέχεται ένα πλαίσιο δράσεων που 
στόχο έχουν κύρια την παρακολούθηση, την προστασία, την παροχή βοήθειας, την ενημέρωση του πληθυσμού 
και την απαγόρευση της έμμεσης προβολής των καπνικών προϊόντων, καλύπτοντας ένα ευρύ φάσμα 
ενεργειών και δράσεων. 

 Σε αυτά τα πλαίσια από το 2012 έχει συσταθεί η ∆ιαφωτιστική Επιτροπή για το Κάπνισμα που στόχο 
έχει την ευαισθητοποίηση και την ενημέρωση του κοινού.  Από το 2012 έχουν πραγματοποιηθεί οι ακόλουθες 
εκστρατείες: 

(α) Μάιος 2012 (Παγκόσμια Ημέρα Μη Καπνίσματος).  Στόχοι: 

 Ενημέρωση του κοινού για την υφιστάμενη νομοθεσία απαγόρευσης του καπνού σε κλειστούς 
δημόσιους χώρους. 

  Ευαισθητοποίηση του κοινού σε θέματα καπνού με γενικό στόχο πληθυσμού τόσο μη καπνιστές, 
όσο και καπνιστές. 

  Ο σεβασμός στο δικαίωμα του κάθε ενός για καθαρό περιβάλλον από καπνό.  Η προστασία του 
παιδιού και το τριτογενές κάπνισμα. 

 Σύνθημα της εκστρατείας «Μην Καις τη Ζωή σου».  Η εκστρατεία εξαγγέλθηκε με δημοσιογραφική 
διάσκεψη του ΥΥ, έγιναν 18 ραδιοτηλεοπτικές παρεμβάσεις από τη ∆ιαφωτιστική Επιτροπή για τον 
Έλεγχο του Καπνίσματος και πραγματοποιήθηκε για πρώτη φορά από το ΥΥ Live Link. 

(β) Νοέμβρης 2012.  Εκστρατεία ευαισθητοποίησης.  ∆ιοργανώθηκαν οι ακόλουθες εκδηλώσεις: 

 16/11/2012 ∆ημοσιογραφική ∆ιάσκεψη Υπουργού Υγείας, 1.30 

  18/11/2012 εκστρατεία Αστυνομίας Κύπρου για το κάπνισμα στο αυτοκίνητο 

  24/11/2012 Live link Λεμεσός, Οδός Ανεξαρτησίας, Συνεργασία ∆ήμου Λεμεσού, 11.00-3.00 

  28 /11/2012 ολοήμερη εκδήλωση ενημέρωσης στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας, 10.00-5.00 

  29/11/2012 Λύκειο Λατσιών, εκδήλωση ενημέρωσης, συνεργασία ∆ήμου Λατσιών, 9.00-1.00 

  5/12/2012 εκστρατεία ενημέρωσης στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας 

  08/12/2012 ενημερωτική εκστρατεία στο Πάρκο Ακροπόλεως σε συνεργασία με το ∆ήμο 
Στροβόλου, 11.00-2.00 

  15/12/2012 εκστρατεία Οδός Λήδρας σε συνεργασία με το ∆ήμο Λευκωσίας, 11.00-3.00 

(γ) Μάιος 2013. 

 Οι εκστρατείες που διοργανώνονται στα πλαίσια της Παγκόσμιας Ημέρας Μη Καπνίσματος που είναι η 
31η Μαΐου περιλαμβάνουν δημοσιογραφικές διασκέψεις υπό την αιγίδα του εκάστοτε υπουργού, 
στοχευμένες παρεμβάσεις στα ΜΜΕ και εκδηλώσεις (Live Link) που απευθύνονται στους πολίτες. 

 Η Παγκόσμια Ημέρα Μη Καπνίσματος 2014 είχε ως σύνθημα «Εφαρμογή της Νομοθεσίας, Ασπίδα της 
Υγείας» με στόχο την ενημέρωση του κοινού αναφορικά με τη νομοθεσία αλλά και την ευαισθητοποίησή 
του σε σχέση με την υγεία.  Κατά τη διάρκειά της πραγματοποιήθηκαν οι πιο κάτω δραστηριότητες: 

1. Στις 27 Μαΐου του 2014 ο κ. Υπουργός Υγείας Φ. Πατσαλής εξήγγειλε την εκστρατεία του ΥΥ για 
την Παγκόσμια Ημέρα Μη Καπνίσματος σε δημοσιογραφική διάσκεψη κατά την οποία είχε 
προσκληθεί και η Επιτροπή Υγείας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

2. Πραγματοποιήθηκαν 17 ραδιοτηλεοπτικές παρεμβάσεις, με συμμετοχή των μελών της Εθνικής 
Επιτροπής για τον Έλεγχο του Καπνίσματος (ΠΑΣΥΚΑΦ, Αντικαρκινικός Σύνδεσμος, Ένωση 
Κοινοτήτων και ∆ήμων, Αστυνομία Κύπρου, Υπουργείο Παιδείας). 
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3. Πραγματοποιήθηκε εκδήλωση στο Mall Λευκωσίας σε συνεργασία με την Εθνική Επιτροπή για 
τον Έλεγχο του Καπνίσματος, την Καρδιολογική Εταιρεία Κύπρου και άλλους εθελοντικούς και 
Μη Κυβερνητικούς Οργανισμούς.  Κατά τη διάρκεια της εκδήλωσης υπήρχε ζωντανή 
αναμετάδοση και προσφέρονταν δωρεάν στο κοινό σπειρομετρήσεις και μετρήσεις του 
μονοξειδίου του άνθρακα. 

 Κατά την εκστρατεία χρησιμοποιήθηκαν στοιχεία από την Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του 
Υπουργείου:  Κατά το 2012 σημειώθηκαν 2112 θάνατοι από καρδιαγγειακές ασθένειες που σχετίζονται με το 
κάπνισμα, 394 θάνατοι από ασθένειες του αναπνευστικού συστήματος που σχετίζονται με το κάπνισμα και 932 
θάνατοι από νεοπλάσματα που σχετίζονται με το κάπνισμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.781, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού και θέτω υπόψη 
σας τα ακόλουθα ώστε να ενημερωθεί ανάλογα ο κ. Καυκαλιάς. 

2.  Επαναπρόσληψη όλων των συμβασιούχων εκπαιδευτικών που εργάστηκαν κατά τη σχολική χρονιά 
2012-2013 

 Η επαναπρόσληψη όλων των συμβασιούχων εκπαιδευτικών που εργοδοτούνται μία σχολική χρονιά δεν 
είναι δυνατόν να διασφαλιστεί σε απόλυτο βαθμό δεδομένου ότι: 

 οι ανάγκες σε εκπαιδευτικό προσωπικό επαναξιολογούνται σε ετήσια βάση πριν την έναρξη κάθε 
σχολικού έτους και αυξομειώνονται ανάλογα π.χ. με τους αριθμούς των μαθητών, την αύξηση ή 
μείωση του αριθμού των Τμημάτων που δημιουργούνται κτλ. 

 η σειρά του καταλόγου διοριστέων και κατ’ επέκταση η ταυτότητα των προσώπων στα οποία 
δύναται να προσφερθεί διορισμός, αναδιαμορφώνεται κάθε σχολικό έτος ανάλογα με τα 
πρόσωπα που εκδηλώνουν ενδιαφέρον αποδοχής διορισμού με σύμβαση πριν την έναρξή του. 

 Επιπρόσθετα, όσον αφορά ειδικότερα, την απασχόληση Εκπαιδευτικών τη σχολική χρονιά 2013 - 2014 
σε σχέση με τη σχολική χρονιά 2012 -2013, 

 το Μνημόνιο Συναντίληψης προέβλεπε το Μέτρο 2.12 που περιλάμβανε πρόνοιες για μείωση του 
αριθμού των αποσπάσεων, κατάργηση του 1 προς 1,5 δ.π για τους Εκπαιδευτικούς που 
απασχολούνταν στα Νυχτερινά και Βραδινά Τμήματα των Τεχνικών Σχολών, κατάργηση της 
παραχώρησης χρόνου μετακίνησης για τους Εκπαιδευτικούς που τοποθετούνται σε περισσότερα 
από ένα σχολεία, κατάργηση του χρόνου που παραχωρείτο για το πρόγραμμα εισαγωγικής 
επιμόρφωσης νεοεισερχόμενων Εκπαιδευτικών (Μέντορες), μείωση του κόστους των 
απογευματινών και βραδινών προγραμμάτων.  Τα μέτρα αυτά συνεπάγονταν μείωση των 
εκπαιδευτικών αναγκών κατά 160,7 Εκπαιδευτικούς.  Βέβαια η μείωση αυτή ήταν πολύ μικρότερη 
σε σχέση με τη μείωση που θα προέκυπτε από τις πρόνοιες του αρχικού Μνημονίου στο οποίο 
περιλαμβανόταν πρόνοια αύξησης του διδακτικού χρόνου των Εκπαιδευτικών όλων των 
Εκπαιδευτικών ∆ιευθύνσεων κατά μία διδακτική περίοδο από την οποία αναμενόταν να προκύψει 
μείωση στην απασχόληση κατά περίπου 412 Εκπαιδευτικούς. 

 ∆εδομένης και της μείωσης του αριθμού των μαθητών, οι ανάγκες σε εκπαιδευτικό προσωπικό 
μειώθηκαν ακόμη περισσότερο και η συνολική μείωση στις εγκεκριμένες ανάγκες της σχ. χρονιάς 
2013 - 2014 σε σχέση με τη σχ. χρονιά 2012 - 2013 ανήλθε τελικά στους 325 Εκπαιδευτικούς. 
Σημειώνεται ωστόσο ότι, η πραγματική μείωση στην απασχόληση είναι χαμηλότερη και ανέρχεται 
σε 223 Εκπαιδευτικούς, δεδομένου ότι η έγκριση που παραχωρείται κάθε σχολική χρονιά 
αποτελεί το μέγιστο αριθμό εκπαιδευτικού προσωπικού που δύναται να απασχοληθεί. 

3.  Απασχόληση του εποχικού Ωρομίσθιου Κυβερνητικού Προσωπικού για το 2013 και το 2014 

 Σχετικά με το 2013, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του (74.962/24.04.2013) ενέκρινε την 
απασχόληση εποχικού ωρομίσθιου προσωπικού για το 2013, με οροφή τα 1806 άτομα, όσων δηλαδή 
ατόμων είχαν απασχοληθεί κατά το 2012. 

 Όσον αφορά το 2014, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του (76.256/19.12.2013) ενέκρινε 
διάφορες ρυθμίσεις κατόπιν διαβούλευσης με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΑ.ΣΥ.∆Υ., ΟΕΚ∆Υ ΣΕΚ, 
ΠΑΣΥΕΚ ΠΕΟ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ ∆ΕΟΚ, στις οποίες περιλήφθηκε μεταξύ άλλων και ρύθμιση για την 
απασχόληση εποχικού ωρομίσθιου προσωπικού για το 2014, με οροφή τα 1656 άτομα.  Ο αριθμός αυτός 
περιλήφθηκε και εγκρίθηκε στον περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμο και εξασφαλίζει τη συνέχιση της 
απασχόλησης όλων των εποχικών ωρομίσθιων αορίστου χρόνου, ο αριθμός των οποίων ανέρχεται στα 1178 
άτομα, και δεν αναμένεται να δημιουργήσει προβλήματα, δεδομένου ότι κάθε χρόνο αριθμός 150 - 200 ατόμων 
είτε δεν ενδιαφέρεται για εργοδότηση λόγω εξεύρεσης άλλης εργασίας, είτε έχει αφυπηρετήσει κλπ.  



115 
 

Περαιτέρω, πληροφορείστε ότι το Υπουργείο Οικονομικών (Τ∆∆Πρ.) έχει ήδη προωθήσει τις διαδικασίες για 
απασχόληση του εποχικού Ωρομίσθιου Κυβερνητικού Προσωπικού, ώστε να υλοποιηθεί πλήρως η δέσμευση 
της Κυβέρνησης για πρόσληψη του εποχικού ωρομισθίου προσωπικού για το 2014, με οροφή τα 1656 άτομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.001, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ:  23.06.010.04.001 και ημερ. 31 Ιουλίου 2014 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα αιτήματα επιστροφής Φ.Π.Α. όλων των υποκείμενων στο φόρο προσώπων εξετάζονται σύμφωνα με 
τις πρόνοιες της περί Φ.Π.Α. Νομοθεσίας και η όλη διαδικασία ολοκληρώνεται με την επιστροφή του φόρου σε 
εύλογο χρονικό διάστημα. 

 Εάν κατά την εξέταση των αιτημάτων επιστροφής φόρου κριθεί ότι δεν μπορεί να επιστραφεί άμεσα 
οποιοδήποτε ποσό σε οποιοδήποτε υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο εκτός αν προηγηθεί έλεγχος στα βιβλία 
και αρχεία του, καθώς και εξέταση της υποχρέωσης ή του δικαιώματος να είναι εγγεγραμμένοι στο Μητρώο 
Φ.Π.Α. λόγω της φύσης των εργασιών του, τότε παραπέμπεται στο αρμόδιο Επαρχιακό Γραφείο για 
φορολογικό έλεγχο.  Σε μια τέτοια περίπτωση δεν μπορεί να επιστραφεί οποιοδήποτε ποσό μέχρι να 
ολοκληρωθεί η όλη διαδικασία από το αρμόδιο Επαρχιακό Γραφείο. 

 Επισημαίνεται ότι, με βάση το Ν. 135(Ι)/2012 εάν η επιστροφή οποιουδήποτε ποσού καθυστερήσει για 
χρονική περίοδο πέραν των τεσσάρων μηνών από την ημερομηνία υποβολής της απαίτησης, το επιστρεπτέο 
από τον Έφορο Φορολογίας ποσό φέρει τόκο από την ημερομηνία εκπνοής της χρονικής περιόδου των 
τεσσάρων μηνών, σύμφωνα με τον περί Ενιαίου ∆ημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας Νόμο.  Σε περίπτωση που 
διενεργείται φορολογικός έλεγχος σε σχέση με την απαίτηση, η χρονική περίοδος των τεσσάρων μηνών 
παρατείνεται σε οκτώ μήνες. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειασθείτε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.007, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.007 και ημερομ. 
01/08/2014 σχετικά με ερώτημα της Βουλευτού περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Στέλλας Κυριακίδου για τις ιατρικές 
και ψυχοσυναισθηματικές αξιολογήσεις οι οποίες εφαρμόζονται για την εξακρίβωση της ηλικίας των πιθανών 
ασυνόδευτων ανηλίκων που εισέρχονται στην επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και σας ενημερώνω για 
τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Υγείας και τα Τμήματα/Υπηρεσίες του (Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας 
Υγείας, Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, Οδοντιατρικές Υπηρεσίες), στοχεύοντας στην αποτελεσματική διαχείριση 
των ασυνόδευτων ανηλίκων και τη διακρίβωση της ηλικίας τους, έχει αναπτύξει πλαίσιο συνεργασίας με άλλες 
εμπλεκόμενες Υπηρεσίες, ήτοι την Υπηρεσία Ασύλου και το Τμήμα Κοινωνικής Ευημερίας.  Ως απορρέον της 
εν λόγω συνεργασίας, έχει προωθηθεί η ανάπτυξη και εφαρμογή σχετικών διαδικασιών ούτως ώστε τα άτομα 
αυτά να τυγχάνουν άμεσης εξυπηρέτησης από τα κρατικά νοσηλευτήρια στα οποία απευθύνονται για σκοπούς 
ιατρικής εξέτασης και διενέργειας προληπτικών εξετάσεων που απαιτούνται με βάση τη νομοθεσία. 

3. Όσον αφορά στον προσδιορισμό της ηλικίας των προσώπων που ισχυρίζονται ότι είναι ανήλικοι και 
βάσει της πρακτικής που ακολουθείται και σε άλλα κράτη μέλη όπως αυτή παρουσιάζεται σε σχετικό Εγχειρίδιο 
του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Υποστήριξης για το Άσυλο (EASO), το Υπουργείο Υγείας προωθεί την εφαρμογή 
συνδυασμένης μεθόδου διενέργειας ακτινογραφίας καρπού-άκρας χειρός και ιατρικής εξέτασης από 
Παιδοενδοκρινολόγο.  Η διενέργεια των εν λόγω εξετάσεων αρχίζει από τον Σεπτέμβριο 2014, στο Νοσοκομείο 
Αρχ. Μακάριος III, στη Λευκωσία και θα διεξάγονται 2 φορές/εβδομάδα, κατόπιν διευθέτησης σχετικού 
ραντεβού.  Οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, έχουν ήδη 
ενημερώσει σχετικά τα εμπλεκόμενα Τμήματα του Νοσοκομείου, ούτως ώστε η εξυπηρέτηση των ασυνόδευτων 
ανηλίκων να τυγχάνει προτεραιότητας ενώ έχει ήδη γίνει σχετική ενημέρωση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Υπηρεσίας Ασύλου και έχουν περιγραφεί οι διαδικασίες που θα 
ακολουθούνται για διεκπεραίωση των εξετάσεων. 

4. Επιπλέον, όπως έχουν ενημερωθεί και οι άλλοι εμπλεκόμενοι, το Υπουργείο Υγείας θα είναι σε θέση να 
εφαρμόζει και δεύτερη μέθοδο προσδιορισμού της ηλικίας των ασυνόδευτων ανηλίκων, η οποία περιλαμβάνει 
τη διενέργεια πανοραμικής ακτινογραφίας δοντιών και εξέτασης από Οδοντίατρο.  Η εν λόγω μέθοδος θα 
μπορεί να εφαρμοστεί όταν (α) θα υλοποιηθεί πρόταση η οποία υποβλήθηκε από το Υπουργείο Υγείας για 
χρηματοδότηση της αγοράς υπηρεσιών ενός Οδοντιάτρου στις Οδοντιατρικές Υπηρεσίες, από τα Ταμεία 
Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης της προγραμματικής περιόδου 2014-2020 και (β) θα ολοκληρωθεί η 
εκπαίδευση των Οδοντιάτρων σε θέματα αξιολόγησης της πανοραμικής ακτινογραφίας και της εξέτασης για 
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σκοπούς προσδιορισμού της ηλικίας των ασυνόδευτων ανηλίκων, η οποία έχει περιληφθεί στο Σχέδιο Στήριξης 
της Κύπρου για θέματα Ασύλου. 

5. Τέλος, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία με την Υπηρεσία Ασύλου, συμμετέχει στο 
Σχέδιο Στήριξης για θέματα ασύλου το οποίο θα εφαρμοστεί στην Κύπρο από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό 
Υποστήριξης για το Άσυλο και το Υπουργείο Εσωτερικών.  Στο εν λόγω Σχέδιο, περιλαμβάνονται μεταξύ 
άλλων, η εκπαίδευση του εμπλεκόμενου προσωπικού στα θέματα διαχείρισης των περιπτώσεων ασυνόδευτων 
ανηλίκων, η εκπαίδευση των οδοντιάτρων όσον αφορά στην αξιολόγηση της πανοραμικής καθώς και η 
δημιουργία σχετικών εγχειριδίων. 

6. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπλέον διευκρινήσεις κριθούν απαραίτητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.012, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.10.04.012, ημερ. 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας ενημερώνω ότι ο Υπουργός έχει ζητήσει με επιστολή του 
ημερ. 07 Ιουλίου 2014 από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας τη διερεύνηση του θέματος της ανανέωσης του 
συμβολαίου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τη Νορβηγική εταιρεία PGS Geophysical για διεξαγωγή και 
επεξεργασία σεισμικών ερευνών εντός της ΑΟΖ της Κύπρου.  Ο Γενικός Ελεγκτής δεν έχει μέχρι σήμερα 
διαβιβάσει στο Υπουργείο το πόρισμα του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.04.013 και 23.06.010.04.025, 
ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014 και 7 Αυγούστου 2014, των βουλευτών κ. Γεώργιου Προκοπίου και 

Γιώργου Περδίκη, εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας και Λευκωσίας, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.013 και ημερομηνία 31/7/2014 σχετικά με το 
ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου, καθώς και στην επιστολή σας 
με αρ. φακ. 23.06.010.04.025 και ημερομηνία 13/8/2014 αναφορικά με το ερώτημα του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση που πήραμε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ): 

i. Η ΑΗΚ για να μπορέσει να ανταποκριθεί στις ανάγκες του αναπτυξιακού προγράμματος του ∆ικτύου 
∆ιανομής χρειάζεται να διατηρεί σε απόθεμα εμποτισμένους ξύλινους πασσάλους.  Σημειώνεται ότι η 
μέθοδος εμποτισμού με κρεώζοτο είναι η μόνη επί του παρόντος ενδεδειγμένη μέθοδος χωρίς να 
υπάρχει οποιοδήποτε άλλο υποκατάστατο. 

ii. Ο συγκεκριμένος χώρος στην Βιομηχανική Περιοχή Ελεύθερης Ζώνης Εμπορίου (FIZ) παρά τον κυκλικό 
κόμβο Καλού Χωριού, χρησιμοποιείτο διαχρονικά για αποθήκευση ικανοποιητικών ποσοτήτων ξύλινων 
πασσάλων για ικανοποίηση των αναγκών της Περιφέρειας Αμμοχώστου-Λάρνακας.  Η αποθήκευση 
μεγαλύτερης της συνήθους ποσότητας ξύλινων πασσάλων στον συγκεκριμένο αποθηκευτικό χώρο είναι 
ένα περιστασιακό γεγονός το οποίο οφείλεται στο ότι ο κεντρικός αποθηκευτικός χώρος της ΑΗΚ για 
τέτοια υλικά παρά τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Μονής, ο οποίος για δεκαετίες εξυπηρετούσε τις 
ανάγκες αυτές, κρίθηκε πλέον ακατάλληλος επειδή γειτονεύει πλέον με τουριστικές και άλλες αναπτύξεις. 
Να σημειωθεί ότι η ΑΗΚ δεν διατηρεί οποιοδήποτε αποθηκευτικό χώρο στην περιοχή του Μαρί. 

iii. Η ΑΗΚ στα πλαίσια της εταιρικής και κοινωνικής ευθύνης που τη διακατέχει και σεβόμενη τη δημόσια 
υγεία, ανέθεσε σε ανεξάρτητο αδειοδοτημένο εργαστήριο να προβεί στη διενέργεια μετρήσεων της 
συγκέντρωσης του κρεοζώτου (χημικό εμποτισμού) στο ατμοσφαιρικό περιβάλλον στο χώρο φύλαξης 
των ξύλινων πασσάλων στην Βιομηχανική Περιοχή Ελεύθερης Ζώνης Εμπορίου (FIZ) παρά τον κυκλικό 
κόμβο Καλού Χωριού, σε συνεργασία με το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Οι μετρήσεις έγιναν πρόσφατα, τόσο εντός του συγκεκριμένου 
αποθηκευτικού χώρου, όσο και σε απόσταση ενός (1) χιλιομέτρου πλησίον της κατοικημένης περιοχής 
στο ύψωμα Κρασά.  Τα αποτελέσματα των μετρήσεων κατέδειξαν ότι η συγκέντρωση του κρεοζώτου 
στο ατμοσφαιρικό περιβάλλον, σε όλες τις περιπτώσεις, βρίσκεται σε πολύ χαμηλότερα επίπεδα από 
αυτά που καθορίστηκαν από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

iv. Επιπρόσθετα, η ΑΗΚ έχει αιτηθεί την παραχώρηση μέρους τεμαχίου κρατικής γης για δημιουργία νέου 
κεντρικού αποθηκευτικού χώρου ξύλινων πασσάλων (αρ. αίτησης Α∆Χ 31/2013). Μετά από προσεγμένη 
μελέτη επελέγη νέος χώρος για κατασκευή του απαιτούμενου αποθηκευτικού χώρου για τέτοιους 
πασσάλους, σε απομακρυσμένη περιοχή παρά το ΧΥΤΥ στην περιοχή Κόσιης.  Η επιλογή του χώρου 
έγινε με γνώμονα ο χώρος να είναι σε απομακρυσμένη περιοχή έτσι ώστε να μην προκαλείται οχληρία 
στους περίοικους.  Το Υπουργείο Εσωτερικών επιλαμβάνεται της διαδικασίας μίσθωσης του χώρου. 

v.  Η ΑΗΚ, στο μεσοδιάστημα αυτό, διεξήγαγε περιβαλλοντική μελέτη η οποία λαμβάνει υπόψη όλες τις 
παραμέτρους για ασφαλή φύλαξη εμποτισμένων ξύλινων πασσάλων στην Κόσιη, βάσει της οποίας 
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σχεδιάστηκε η ανέγερση του αποθηκευτικού χώρου. Σχετική αίτηση για παραχώρηση πολεοδομικής 
άδειας (αρ. αίτησης ΛΑΡ/328/2014) έχει καταχωριστεί, αλλά δυστυχώς δεν μπορεί να εξεταστεί ενόσω 
δεν ολοκληρώνεται η διαδικασία μίσθωσης του χώρου.  Με την έκδοση της πολεοδομικής άδειας η ΑΗΚ 
έχει κάνει όλες τις διευθετήσεις έτσι ώστε σε περίοδο τριών (3) μηνών να ανεγείρει το νέο αποθηκευτικό 
χώρο στην Κόσιη και να μεταφέρει τους ξύλινους πασσάλους στο χώρο αυτό. 

2.  Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού με επιστολή του ημερομηνίας 27/8/2014 
ζήτησε από το Υπουργείο Εσωτερικών όπως επισπεύσει τις απαραίτητες διαδικασίες ούτως ώστε να καταστεί 
δυνατή από την ΑΗΚ η ανέγερση του νέου χώρου αποθήκευσης των ξύλινων πασσάλων στη περιοχή Κόσιη. 

3.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας δώσουμε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.017, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.017, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 4.8.2014 και 
σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τους λόγους που καθυστερεί η αποπεράτωση αναδόμησης των 
προσφυγικών πολυκατοικιών στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Αγίων Αναργύρων I στη Λάρνακα: 

2. Το έργο της αναδόμησης του εν λόγω Οικισμού αφορά την ανέγερση 3 τετραώροφων πολυκατοικιών.  Η 
διάρκεια του έργου με βάση το συμβόλαιο ήταν 18 μήνες με ημερομηνία έναρξης 30/04/2012 και ημερομηνία 
συμπλήρωσης 29/10/2013.  Το έργο παρουσίασε σοβαρές καθυστερήσεις και ως εκ τούτου, δόθηκε παράταση 
στον εργολάβο από την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων (Κ.Ε.Α.Α.) για ολοκλήρωση του έργου 
μέχρι τις 9/5/2014. 

3. Ο εργολάβος εξακολουθούσε να μην εκτελεί εργασίες στο έργο και ως εκ τούτου του στάλθηκε 
προειδοποιητική επιστολή για συμμόρφωση με ημερομηνία 31/12/2013 για λύση εργοδότησης σε περίπτωση 
που δεν επισπευτεί η πρόοδος των εργασιών.  Μετά τη λήψη της επιστολής ο εργολάβος επανεκκίνησε τις 
εργασίες στις 4/12/2014. 

4. Ο ρυθμός εκτέλεσης των εργασιών εξακολουθούσε να είναι πολύ αργός και διαφαινόταν ότι ο εργολάβος 
δεν θα μπορούσε να ολοκληρώσει το έργο εντός της αναθεωρημένης ημερομηνίας που ήταν μέχρι 9/5/2014.  Ο 
εργολάβος επικαλείτο προβλήματα έλλειψης ρευστότητας και με επιστολές του ημερ. 18/3/2014, 19/3/2014 και 
2/4/2014 αιτείτο χρηματοδότηση σε συνδυασμό με επιπλέον παράταση χρόνου μέχρι το ∆εκέμβριο του 2014.  
Σημειώνεται ότι τα αιτήματα του εργολάβου συζητήθηκαν σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στο γραφείο 
του Υπουργού Εσωτερικών στις 31/3/2014 στην παρουσία της Γενικής Λογίστριας και του Προέδρου της 
Κ.Ε.Α.Α., όπου αποφασίστηκε όπως τα αιτήματα του εργολάβου μελετηθούν από την Τμηματική Επιτροπή 
Αλλαγών και Απαιτήσεων (Τ.Ε.Α.Α.) και παραπεμφθούν για εισηγήσεις στην Κ.Ε.Α.Α. για λήψη απόφασης.  Η 
Κ.Ε.Α.Α. σε συνεδρία της ημερομηνίας 30/4/2014 απέρριψε τα αιτήματα του εργολάβου. 

5. Λόγω της απόρριψης των εν λόγω αιτημάτων από την Κ.Ε.Α.Α., το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
δεν είχε άλλη επιλογή από το να προχωρήσει στις 21/5/2014 στη λύση εργοδότησης, καθότι η αναθεωρημένη 
ημερομηνία αποπεράτωσης του έργου είχε παρέλθει, ενώ είχε εκτελεστεί το 41% του καθαρού ποσού του 
Συμβολαίου, ώστε να καταστεί δυνατή η συμπλήρωση του έργου από άλλο εργολάβο μετά από 
επαναπροκήρυξη, η οποία υπολογίζεται να γίνει περί το τέλος Αυγούστου 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.024, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας και θέτω υπόψη 
σας τα ακόλουθα ώστε να ενημερωθεί ανάλογα ο κ. Περδίκης. 

2. Οι εγκρίσεις που παραχωρήθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών στα διάφορα κυβερνητικά Τμήματα 
μετά από μελέτη και αξιολόγηση των αιτημάτων που υποβλήθηκαν για το 2014, αφορούν την πλήρωση 1652 
συνολικά θέσεων εποχικού ωρομίσθιου προσωπικού.  Από τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον μας από τα 
διάφορα κυβερνητικά Τμήματα έχουν ολοκληρωθεί όλες οι διαδικασίες για την πλήρωση των θέσεων εποχικού 
Ωρομίσθιου Προσωπικού για το 2014. 

3. Σχετικά αναφέρεται ότι και για τις φετινές προσλήψεις εποχικού ΩΚΠ έχει εφαρμοστεί η συμφωνημένη 
διαδικασία με την Εργατική Πλευρά που ακολουθείται τα τελευταία χρόνια για την πρόσληψη του εποχικού 
ΩΚΠ.  Συγκεκριμένα, η εν λόγω διαδικασία προβλέπει ότι προσλαμβάνονται πρώτα οι εποχικοί ωρομίσθιοι 
αορίστου χρόνου, δηλαδή αυτοί που έχουν συμπληρώσει 30 μήνες συνολική υπηρεσία.  Όταν και εφόσον 
εξαντληθεί ο σχετικός κατάλογος των ωρομισθίων αορίστου χρόνου, και δεδομένου ότι υφίστανται ανάγκες που 
δεν καλύφθηκαν, στα πλαίσια του εγκεκριμένου κατά Υπουργείο/Τμήμα/Υπηρεσία αριθμού, ακολουθείται η 
διαδικασία που προνοεί την αποστολή από τα κατά τόπους Επαρχιακά Γραφεία Εργασίας υποψηφίων για 



118 
 

εποχική απασχόληση, οι οποίοι μαζί με το εποχικό ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό που εργάστηκε κατά τα 
τελευταία δύο έτη (2012 και 2013), είναι υποψήφιοι για πρόσληψη σε εποχικές θέσεις. Σύμφωνα με τα στοιχεία 
που τηρούν τα κυβερνητικά Τμήματα 1178 θέσεις έχουν πληρωθεί με την επαναπρόσληψη ισάριθμων 
εποχικών ωρομισθίων αορίστου χρόνου.  Η επιλογή των ατόμων για την πλήρωση των υπολοίπων θέσεων 
εποχικού ΩΚΠ για το 2014 γίνεται από τις Επιτροπές Επιλογής που συστήνονται στα επηρεαζόμενα Τμήματα 
με βάση την θεσμοθετημένη διαδικασία που αναφέρεται πιο πάνω. 

4. Σύμφωνα και με τις πρόνοιες του Άρθρου 16 (2) του περί Προϋπολογισμού του 2014, Νόμου του 2013, 
το εποχικό ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό εργοδοτείται στα ακόλουθα κυβερνητικά Τμήματα: 

(i) Πυροσβεστική Υπηρεσία 

(ii) Επαρχιακές ∆ιοικήσεις 

(iii) Τμήμα ∆ασών 

(iv) Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 

(ν) Τμήμα Αρχαιοτήτων 

(vi) Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

(νii) Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 

(νiii) Τμήμα Γεωργίας 

(ix) Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 

(x) Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών. 

5. Η κατανομή των εγκεκριμένων θέσεων του εποχικού ΩΚΠ για το 2014 σε σχέση με το 2013 φαίνεται στο 
επισυνημμένο Παράρτημα A΄.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.026, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.026 και ημερομηνία 13 Αυγούστου 2014 
σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Σχέδιο ∆ράσης για τη Βιώσιμη Κατανάλωση και Παραγωγή και τη Βιώσιμη Βιομηχανική Πολιτική που 
παρουσίασε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2008 κατέληγε σε μια σειρά από προτάσεις με σκοπό την 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και την προώθηση της βιώσιμης κατανάλωσης σε επίπεδο κοινότητας.  
Οι προτάσεις του Σχεδίου έχουν σε μεγάλο βαθμό υλοποιηθεί. 

2. Σε σχέση με τα θέματα που τυγχάνουν χειρισμού από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού (το Υπουργείο) το Σχέδιο ∆ράσης πρότεινε, την επέκταση του πεδίου εφαρμογής των 
Οδηγιών για τον Οικολογικό Σχεδιασμό και την Ενεργειακή Σήμανση.  Η πρόταση αυτή έχει ήδη 
υλοποιηθεί με την υιοθέτηση της Οδηγίας 2009/125/ΕΚ για τη θέσπιση πλαισίου για τον καθορισμό 
απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού όσον αφορά τα Συνδεόμενα με την Ενέργεια Προϊόντα και την 
υιοθέτηση της Οδηγίας 2010/30/ΕΕ για την ένδειξη της κατανάλωσης ενέργειας και λοιπών πόρων από 
τα συνδεόμενα με την ενέργεια προϊόντα.  Επίσης, το πεδίο εφαρμογής των Οδηγιών αυτών δεν 
περιορίζεται στα προϊόντα που καταναλώνουν ενέργεια αλλά επεκτάθηκε και στα προϊόντα που 
συνδέονται με την ενέργεια. 

3. Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει εναρμονιστεί πλήρως με την Οδηγία 2009/125/ΕΚ, με την 
ψήφιση του περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που Συνδέονται με την 
Ενέργεια Νόμου του 2011 [Ν.17(Ι)/2011].  Η Οδηγία 2009/125/ΕΚ στοχεύει στη συνεχή βελτίωση του 
συνολικού περιβαλλοντικού αντίκτυπου των προϊόντων, κυρίως μέσω της αναγνώρισης των κύριων 
πηγών αρνητικών περιβαλλοντικών επιπτώσεων και της αποφυγής μεταφοράς της ρύπανσης όταν η 
βελτίωση αυτή δεν συνεπάγεται υπερβολικό κόστος. 

4. Επιπρόσθετα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει εναρμονιστεί πλήρως και με την Οδηγία 2010/30/ΕΕ, με την 
ψήφιση των Περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης Ενέργειας και Λοιπών Πόρων από τα Συνδεόμενα με 
την Ενέργεια Προϊόντα Νόμων του 2001 μέχρι 2012 [Ν.97(Ι)/2001, Ν.172(Ι)/2002, Ν.26(Ι)/2012].  
Σύμφωνα με τις πρόνοιες των Νόμων, θα πρέπει να παρέχονται στους καταναλωτές, μέσω 
ενημερωτικού δελτίου και ετικέτας, πληροφορίες που αφορούν την κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας 
καθώς και άλλες χρήσιμες πληροφορίες ανάλογα με το είδος του προϊόντος. 
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5. Η εφαρμογή των πιο πάνω Νόμων συνεισφέρει ουσιαστικά στην προώθηση της βιώσιμης κατανάλωσης 
και παραγωγής. 

6. Με σκοπό την αποτελεσματική επιτήρηση της αγοράς η Υπηρεσία Ενέργειας, ως η Αρμόδια Αρχή για 
την εφαρμογή των πιο πάνω Νόμων, πραγματοποιεί συχνές επιθεωρήσεις σε διάφορα σημεία πώλησης 
προϊόντων.  Συγκεκριμένα, κατά το έτος 2013, εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί της Υπηρεσίας προέβησαν 
σε 34 ελέγχους προδιαγραφών προϊόντων για εξακρίβωση της συμμόρφωσής τους με τη νομοθεσία του 
Οικολογικού Σχεδιασμού.  Επιπρόσθετα, στα πλαίσια της εφαρμογής της νομοθεσίας για την Ενεργειακή 
Σήμανση, εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί του Υπουργείου προέβησαν κατά το έτος 2013 σε 259 
επιθεωρήσεις αξιολογώντας τη συμμόρφωση 27.000 προϊόντων.  Τέλος σημειώνεται ότι, με σκοπό την 
ενημέρωση των προμηθευτών, των εμπόρων αλλά και του κοινού, η Υπηρεσία Ενέργειας διοργανώνει 
συχνά ημερίδες και διαμοιράζει σχετικό ενημερωτικό υλικό. 

 Με βάση τα πιο πάνω έχουμε την άποψη ότι τα επιδιωκόμενα αποτελέσματα ενός πιθανού Σχεδίου 
∆ράσης για Βιώσιμή Κατανάλωση και Παραγωγή μπορούν να επιτευχθούν σε μεγάλο βαθμό μέσω της πιστής 
εφαρμογής της υφιστάμενης σχετικής νομοθεσίας.  Το Υπουργείο Ενέργειας Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεση σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.027, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 13 Αυγούστου 2014 που αφορά στην πιο πάνω ερώτηση και 
σας πληροφορώ ότι δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων η έκδοση 
διατάγματος διατήρησης του Πενταδάκτυλου ή της κορυφογραμμής του. 

 Ενημερωτικά αναφέρεται ότι όντως το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Αρχαιοτήτων) έχει 
προωθήσει την κήρυξη αρχαίων μνημείων στις κατεχόμενες περιοχές, μετά το 1974 βάσει των διατάξεων του 
περί Αρχαιοτήτων Νόμου.  Επισυνάπτεται ο κατάλογος των κηρυγμένων αρχαίων μνημείων των κατεχόμενων 
περιοχών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.034, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Καθορισμός ασφαλών ορίων έκθεσης του κοινού σε ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία 

 Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.034 που υποβλήθηκε από τον 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Περδίκη την οποία μου έχετε αποστείλει με επιστολή σας ημερομηνίας 25/8/2014, και 
σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει νομοθεσία για την ασφάλεια 
και υγεία προσώπων στην εργασία, η οποία καλύπτει και το θέμα της προστασίας προσώπων στην εργασία 
από τους κινδύνους έκθεσης σε μη ιονίζουσα ακτινοβολία (π.χ. ηλεκτρομαγνητικά πεδία). 

3. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει εκδώσει την Οδηγία 2013/55/ΕΕ της 26.6.2013, που αφορά στις ελάχιστες 
απαιτήσεις υγείας και ασφάλειας για έκθεση των εργαζομένων σε κινδύνους προερχόμενους από φυσικούς 
παράγοντες (ηλεκτρομαγνητικά πεδία) (20ή ειδική οδηγία κατά την έννοια του άρθρου 16 παράγραφος 1 της 
Οδηγίας 89/391/ΕΟΚ). Η Οδηγία αυτή θα μεταφερθεί στο Εθνικό δίκαιο μέχρι την 1.7.2016. 

4. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του αρ. 63.006 και ημερ. 14.12.2005 ανέθεσε στο Υπουργείο 
Υγείας τη θέσπιση εθνικών ορίων έκθεσης του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία, στο οποίο διαβιβάζεται η 
Κοινοβουλευτική Ερώτηση για χειρισμό αρμοδίως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.050, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με τον ανωτέρω αρ. φακέλου και ημερομηνία 2/09/14 και σας 
ενημερώνω ότι ο «περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», με τον οποίο 
επιδιώκεται ο εκσυγχρονισμός του θεσμού της έκδοσης ∆ελτίου Στάθμευσης, με διεύρυνση του ορισμού του 
δικαιούχου, κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από τις 29/05/2014. 

2. Μετά από αίτημα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων το θέμα έχει 
περιληφθεί στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και συζητήθηκε στις 15/09/2014.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.066, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.078, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας με στοιχεία Ερ. 23.06.010.04.078, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2014 
σχετικά με την παρουσίαση της Κύπρου ως αποτελούμενη από δύο κράτη από το γνωστό περιοδικό “National 
Geographic”, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εξωτερικών έχει προβεί κατ’ επανάληψη σε διαβήματα προς 
το εν λόγω περιοδικό και εξακολουθεί να εγείρει το θέμα μέσω της Πρεσβείας της ∆ημοκρατίας στην 
Ουάσιγκτον.  Τελευταία διαβήματα διενεργήθηκαν με αφορμή το τεύχος περασμένου Μαρτίου το οποίο 
αναφέρεται στην ερώτηση σας. 

 Σε παλαιότερη απάντηση του εκδότη του περιοδικού προς τον Πρέσβη της ∆ημοκρατίας στην 
Ουάσιγκτον, σημειώνεται ότι, παρά το γεγονός ότι η μονομερής «ανακήρυξη ανεξαρτησίας» του ψευδοκράτους 
τον Νοέμβριο του 1983 θεωρείται παράνομη, η επί του εδάφους πραγματικότητα της διαίρεσης αποτελεί 
γεγονός και ότι αυτό το γεγονός επιχειρείται να αποδοθεί με τον συγκεκριμένο χάρτη.  Στην ίδια επιστολή 
επισημαίνεται ότι το περιοδικό στοχεύει αποκλειστικά στην αποτύπωση των γεγονότων επί του εδάφους χωρίς 
να εκφέρει άποψη για πολιτικές ενέργειες. 

 Σημειώνεται ότι μετά τη λήψη της ανωτέρω απάντησης, Πρεσβεία της ∆ημοκρατίας στην Ουάσιγκτον 
απέστειλε νέα επιστολή προς εκδότη μη αποδεχόμενη σχετική επιχειρηματολογία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.083, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.04.083 και ημερομηνία 3 
Σεπτεμβρίου 2014, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το Άρθρο 4(3) του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής (ΕΚ) αρ. 866/2004 του Συμβουλίου, 
η διέλευση των εμπορευμάτων από τα Σημεία ∆ιέλευσης Πέργαμος και Στροβίλια, βρίσκεται κάτω από την 
εποπτεία των τελωνειακών αρχών των Βρετανικών Βάσεων και ως εκ τούτου δεν ενδείκνυται η στελέχωση τους 
με προσωπικό του Τμήματος Τελωνείων. 

 Επιπρόσθετα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η συνεργασία του Τμήματος Τελωνείων με τη 
διοίκηση των Βρετανικών Βάσεων βρίσκεται σε εξαιρετικό επίπεδο.  Συγκεκριμένα, οι οδηγίες και κανονισμοί 
που εφαρμόζονται στα εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης, σχετικά με τη διακίνηση αγαθών, εφαρμόζονται με τον 
ίδιο τρόπο και στα Σημεία ∆ιέλευσης που βρίσκονται στην περιοχή των Βάσεων. 

 Όλες οι εγκύκλιοι του Τμήματος Τελωνείων που ρυθμίζουν θέματα του Κανονισμού της Πράσινης 
Γραμμής κοινοποιούνται και στον Fiscal Officer των Βρετανικών Βάσεων ο οποίος στη συνέχεια τις κοινοποιεί 
στο προσωπικό του για ομοιόμορφη εφαρμογή. Γίνεται συντονισμός και ανάλογα με τη φύση των 
εμπορευμάτων καλούνται οι αρμόδιες υπηρεσίες για τον ενδεδειγμένο έλεγχο. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις ή πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.095, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας αναγνωρίζοντας 
την ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης της λειτουργίας εργαστηρίων δερματοστιξίας και διαπέρνησης σώματος 
καθώς και της άσκησης του επαγγέλματος του δερματοστικτοποιού και διαπερνητή έχει ετοιμάσει νομοσχέδιο 
με τίτλο: «Ο Περί Ιδρύσεως και Λειτουργίας Εργαστηρίων ∆ερματοστιξίας και ∆ιαπέρνησης Σώματος και 
Εγγραφής ∆ερματοστικτοποιών και ∆ιαπερνητών Νόμος του 2012». 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο αποστάληκε στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνική επεξεργασία στις 12/6/2012.  
Το Υπουργείο Υγείας ζήτησε την επίσπευση της νομοτεχνικής επεξεργασίας του νομοσχεδίου με επιστολές 
προς τη Νομική Υπηρεσία που απέστειλε στις 7/5/2014, στις 7/2/2014, στις 15/11/2014, καθώς και με 
ηλεκτρονικό μήνυμα στις 7/3/2014.  Με την ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου και την έγκριση του από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, το υπό αναφορά νομοσχέδιο θα κατατεθεί στην αρμόδια επιτροπή της Βουλής. 

 Σημειώνεται ότι τα θέματα που αφορούν, στις προδιαγραφές που πρέπει να πληροί ένα εργαστήριο 
δερματοστιξίας και σωματικής διαπέρνησης, στους κανόνες υγιεινής και ασφάλειας που πρέπει να τηρούνται, 
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στα κριτήρια εξάσκησης του επαγγέλματος, στους έλεγχους και επιθεωρήσεις που πρέπει να διεξάγονται λόγω 
εργαστήρια, περιλαμβάνονται στο εν λόγω νομοσχέδιο που προωθείται.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα συζητηθεί σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την Πέμπτη, 2 Οκτωβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.149-2014). 

 2. Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.038-2014). 

 3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.190-2014). 

 4. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές 
Υπηρεσίες που Παρέχονται από μη Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο 
Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.051-2014). 

 5. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή 
Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους στο Φόρο 
Εγκατεστημένους εντός της ∆ημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους 
στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.052-2014). 

 6. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.206-2014). 

 7. Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.056-2014). 

 8. Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, 
Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) 
Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.207-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.28 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 
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Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή στη ∆ιεθνή Ημέρα ∆ημοκρατίας. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014» και «Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Άντρος Κυπριανού, Ν. Κουτσού, Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Ν. 
Κατσουρίδης, Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Ζ. 
Κουλίας), αποδοχή της αναπομπής για τον πρώτο νόμο, συζήτηση για το δεύτερο αναπεμφθέντα νόμο 
(Ν. Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Πρ. Προδρόμου, Ά. ∆αμιανού, 
προεδρεύων), απόρριψη της αναπομπής και ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 4). 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι λόγοι καθυστέρησης επιστροφής του ΦΠΑ σε εξαγωγικές εταιρείες και αίτημα για λήψη μέτρων προς 
αντιμετώπιση του προβλήματος - Οι λόγοι για τους οποίους το σπουδαστικό επίδομα σε φοιτητές με 
γονείς εγκλωβισμένους δεν καταβάλλεται σε μηνιαία βάση, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου - Το θέμα της υποβολής αιτήσεων από ιδιωτική εταιρεία για έκδοση πολεοδομικών και 
οικοδομικών αδειών και τα καταβληθέντα τέλη - Ανάγκη ετοιμασίας νομοθετικού πλαισίου για την 
εργοδότηση ναυαγοσωστών και τις υποχρεώσεις των λουομένων - Η μείωση των ακτοπλοϊκών 
δρομολογίων προς Πειραιά και οι κίνδυνοι για τους παραγωγούς και εξαγωγείς βιολογικών προϊόντων - 
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Αίτημα ασθενών για επανεξέτασή τους από δεύτερο γιατρό του ίδιου νοσοκομείου για την ίδια πάθηση - 
Αξιολογήσεις εξακρίβωσης της ηλικίας των πιθανών ανήλικων ασυνόδευτων ατόμων που εισέρχονται 
στην Κύπρο - Ενδεχόμενο απόδοσης τιμής στο Γιώργο Κοτσώνη από το κράτος - Ενδεχόμενο 
απομάκρυνσης των κεραιών του ραδιοφωνικού σταθμού “BBC World” από το Ζύγι και παραχώρησης 
του χώρου για άλλη ανάπτυξη - Αίτημα για μη συμπερίληψη του επιδόματος παθόντων τουρκικής 
εισβολής στον υπολογισμό φορολογίας ή εισοδηματικής στόχευσης - Ανάγκη εμπλοκής 
περιβαλλοντικών οργανώσεων και κοινού στη δημόσια διαβούλευση που αφορά στην ετοιμασία του 
πλαισίου για μη στρατιωτικές αναπτύξεις στις περιοχές των βρετανικών βάσεων μετά τη συμφωνία 
μεταξύ της Κ∆ και του Ηνωμένου Βασιλείου - Ανανέωση του συμβολαίου της Κ∆ με τη νορβηγική 
εταιρεία PGS αναφορικά με τις σεισμογραφικές έρευνες και τη διαχείριση των δεδομένων στην κυπριακή 
ΑΟΖ - Κίνδυνοι για την υγεία των κατοίκων της περιοχής Κρασά στη Λάρνακα από τις αναθυμιάσεις από 
αποθηκευμένους πασσάλους της ΑΗΚ - Προστασία των χελωνών στην περιοχή Ασπρόκρεμμου-Πόλεως 
Χρυσοχούς από την ηχορρύπανση και το φωτισμό από υπαίθριο μπαρ - Επεμβάσεις σε παραλία στην 
περιοχή των Λουτρών της Αφροδίτης - Καταγγελίες για παρανομίες σε παραλία στην περιοχή του 
Άσπρου Ποταμού Πάφου - Καθυστέρηση στην αναδόμηση προσφυγικών πολυκατοικιών στη Λάρνακα - 
Ερωτήματα σχετικά με το Ανοσολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά 
με τη διάλυση του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Αίτημα για ενημέρωση σχετικά με τα 
αποτελέσματα της διερεύνησης των καταγγελιών εναντίον του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου 
των Κυπριακών Αερογραμμών - Αίτημα για διεξαγωγή έρευνας σχετικά με τους υπεύθυνους του 
Κτηματολογίου Λεμεσού που εμπλέκονται στην εκτίμηση αποκτηθέντος οικοπέδου από τη σύζυγο του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας - Ο τρόπος εκτίμησης της αξίας των ακινήτων για σκοπούς υπολογισμού 
του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας - Συμφωνία συνεργασίας του Υπουργείου Υγείας με τον Παγκόσμιο 
Οργανισμό Υγείας και παραμερισμός του Οργανισμού Ασφάλειας Υγείας από το σχεδιασμό του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας - Ερωτήματα σχετικά με την επαναπρόσληψη εποχικού ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού - Κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και ασφάλεια από χημικά σε πασσάλους της ΑΗΚ στο 
Καλό Χωριό Λάρνακας - Ενημέρωση για τον καταρτισμό ή όχι Εθνικού Σχεδίου για Βιώσιμη 
Κατανάλωση και Παραγωγή - Εισήγηση για έκδοση διατάγματος διατήρησης του Πενταδακτύλου ή 
τουλάχιστον της κορυφογραμμής του - Παράνομη επέκταση κτιρίου στην παραλία “Καστέλλα” στην 
περιοχή Αγίου Τύχωνα - Η τιμολόγηση νερού μεγάλων δασυλλίων που συντηρούνται από τοπικές αρχές 
- Κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και ρύπανση του περιβάλλοντος από ροή υγρών του νοσοκομείου 
Λεμεσού - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου της Αγίας Βαρβάρας για επιχορήγηση της κατασκευής 
χώρου αναψυχής - Ανάγκη λήψης μέτρων για απομάκρυνση παράνομων αντικειμένων από την παραλία 
και θάλασσα του Κόλπου των Κοραλλίων - Το πρόβλημα ύδρευσης του χωριού Μανσούρα - 
Καθορισμός ασφαλών ορίων έκθεσης του κοινού στην ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία - Ενημέρωση για 
το πότε θα κατατεθούν στη Βουλή τα νομοσχέδια για τη ρύθμιση της λειτουργίας των πρατηρίων 
πετρελαιοειδών - Ερωτήματα για τους δανειστικούς επιτρόπους και τα χρέη των κοινοτικών συμβουλίων 
σε αυτούς - Οι ενστάσεις της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας Λευκωσίας σχετικά με οδικό έργο - Το κόστος 
της εγκατάστασης δικτύου και παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στο στρατιωτικό θύλακα των Κοκκίνων - 
Ανησυχίες τοπικών αρχών, μελών της Επιτροπής Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και Ταμείου 
Θήρας αναφορικά με την προτεινόμενη κατασκευή μαρίνας στην περιοχή Αγίας Θέκλας δυτικά της Αγίας 
Νάπας - Ερωτήματα σχετικά με το χρέος του κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Ενημέρωση για κατασκευή φημολογούμενου τουριστικού έργου στην Πάφο και για τις επιπτώσεις από 
αυτό - Λόγοι μη τήρησης αρχείου διακίνησης μέσω των οδοφραγμάτων - Το κόστος της πρεσβευτικής 
κατοικίας στο Λονδίνο και το ενδεχόμενο πώλησής της - Το ενδεχόμενο στήριξης από τον Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων της δημιουργίας “Ινστιτούτου για τη Θάλασσα - Τάσος Μητσόπουλος” - 
Φθορές σε οδοστρώματα και στον αυτοκινητόδρομο μεταξύ των ανισόπεδων κόμβων στη Λεμεσό - 
Θέμα λήψης μέτρων για την ανεξέλεγκτη βόσκηση στον Ακάμα και πληροφόρηση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής - Ενημέρωση για την άρση ή μη των παρανομιών σε παραλία της Αργάκας και τη λήψη ή μη 
μέτρων εναντίον της κοινοτικής αρχής - Η εκπομπή βλαβερής ακτινοβολίας υψηλών συχνοτήτων από 
τους “έξυπνους” μετρητές ηλεκτρικού ρεύματος και δημόσια υγεία - Ανάγκη προστασίας των πολιτών και 
κυρίως των παιδιών από το παθητικό κάπνισμα - Κατάθεση νομοσχεδίου για παραχώρηση μπλε κάρτας 
στάθμευσης σε άτομα με αναπηρία χωρίς αναπηρικό όχημα - Η κατασκευή σταθμού επεξεργασίας 
λυμάτων στην κοινότητα Αρακαπά - ∆ιερεύνηση και αποτελέσματα για το ενδεχόμενο ύπαρξης ποινικών 
ευθυνών σχετικά με την αγορά και εγκατάσταση του συστήματος ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας LEFCO 
- Οι απόψεις του Ταμείου Θήρας και τα κονδύλια για την κατασκευή νέου γεφυριού στο ρυάκι 
“Ξυλούρικος” στην περιοχή μεταξύ Αγίου Μάμα, Ζωοπηγής και Πελενδρίου - Μέτρα εξάλειψης των 
αδυναμιών του μητρώου αποστολής ασθενών στο εξωτερικό - Οι καθυστερημένες οφειλές 
επιδοτούμενων ασθενών που στάλθηκαν για θεραπεία στο εξωτερικό και μέτρα για ανάκτησή τους - 
Ανάγκη ετοιμασίας καταλόγων ιατρικών κέντρων του εξωτερικού για σκοπούς ελέγχου των εξόδων 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης κυβερνητικών υπαλλήλων που εργάζονται στο εξωτερικό - Είσπραξη 
οφειλών από επιχειρήσεις που βρίσκονται σε δασική γη στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - 
Εισήγηση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για εξεύρεση άλλης στέγης για το Υπουργείο Υγείας ή για 
περαιτέρω μείωση του ενοικίου στο κτιριακό συγκρότημα “Γιώρκειο” - Υπερωριακή απασχόληση του 
ιατρικού προσωπικού - Ενημέρωση για τις αποφάσεις που λήφθηκαν στις 27 Νοεμβρίου 2013 για τα 
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πτητικά μέσα πυρόσβεσης και για τα μέτρα προς υλοποίησή τους - Ερωτήματα σχετικά με την 
παραπομπή ασθενών σε ιδιωτικά ιατρικά κέντρα στην Κύπρο, με τα οποία το κράτος δεν έχει 
συνομολογήσει συμβάσεις - Ενημέρωση για τα μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας και λήψη δραστικότερων μέτρων - Ερωτήματα σχετικά με παραβάσεις της νομοθεσίας που 
ρυθμίζει θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία οι οποίες παρατηρήθηκαν στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας - Ληγμένα αναλώσιμα στο Επεμβατικό Καρδιολογικό Εργαστήριο - Μέτρα για μείωση του 
χρόνου αναμονής για χειρουργικές επεμβάσεις και ιατρικές εξετάσεις στα δημόσια νοσοκομεία - 
∆ιερεύνηση καταγγελιών για υπερωριακά παραπτώματα ιατρικών λειτουργών του νοσοκομείου Λεμεσού 
- Η κατάθεση των κανονισμών για τη ρύθμιση της κατοχής εκτρεφόμενων ειδών άγριας πανίδας - Ο 
αριθμός των καταγγελιών σχετικά με την παράβαση του νόμου για την απαγόρευση του καπνίσματος σε 
αυτοκίνητο με επιβάτη άτομο κάτω των δεκαέξι ετών - Ανάγκη λήψης μέτρων για την άρση της 
ρύπανσης από την εκκόλαψη κουνουπιών στις δεξαμενές της κοινότητας Κυβίδων - Ενδεχόμενο 
καθοδήγησης του Υπουργείου Εσωτερικών από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων αναφορικά 
με τη μονομερή μείωση της τιμής επεξεργασίας των αποβλήτων από τη Μονάδα Ολοκληρωμένων 
Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Απορριμμάτων στην Κόση - Ερωτήματα για τη λειτουργία του ∆ασικού 
Κολεγίου Κύπρου και τη μελέτη του Τμήματος ∆ασών για τις αρνητικές επιπτώσεις από τον ενδεχόμενο 
τερματισμό της λειτουργίας του κολεγίου - Λήψη μέτρων για περιορισμό των κακόβουλων ενεργειών στο 
μεσαιωνικό μνημείο της Αικατερίνης Κορνάρο και ενημέρωση για το πότε θα ολοκληρωθούν οι εργασίες 
αναστήλωσης - Το πρόβλημα της μη παροχής έγκαιρης ιατρικής βοήθειας στην περιοχή του Τροόδους 
κατά την καλοκαιρινή περίοδο - Απελευθέρωση και διαμόρφωση χώρου πρασίνου στην οδό Ηλυσίων 
στον Άγιο Σπυρίδωνα Λεμεσού - Αίτημα του Αντιρευματικού Συνδέσμου Κύπρου για επέκταση της 
παροχής δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Τύχωνα 
για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - Εισήγηση του 
Αντιρευματικού Συνδέσμου Κύπρου για την προμήθεια και χορήγηση από τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 
φαρμάκων για ρευματοπαθείς - Παρουσίαση της Κύπρου ως αποτελούμενης από δύο κράτη στο 
περιοδικό “National Geographic” - Η ψήφιση ευρωπαϊκού κανονισμού για τη ρύθμιση της διακίνησης 
χωροκατακτητικών ειδών και η νομοθετική ρύθμιση του θέματος των επικίνδυνων για τον άνθρωπο 
ζώων - Καθυστέρηση στην κατασκευή υπερυψωμένων επιπέδων επί του οδοστρώματος στη λεωφόρο 
Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία για αντιμετώπιση του φαινομένου των παράνομων αγώνων ταχύτητας 
αυτοκινήτων - Καταγγελία του Συνδέσμου Εστιατορίων Λεμεσού σχετικά με αναψυκτήρια σε 
προνομιούχες παραλιακές περιοχές της Λεμεσού που λειτουργούν σαν καφετέριες, εστιατόρια και 
δισκοθήκες - Ανακήρυξη ναού στο Καμπί σε αρχαίο μνημείο από το Τμήμα Αρχαιοτήτων - Έλεγχος στη 
διακίνηση προϊόντων από τα κατεχόμενα προς τις ελεύθερες περιοχές από οδοφράγματα που 
βρίσκονται στο έδαφος των βρετανικών βάσεων - Ερωτήματα σχετικά με τις εκποιήσεις ενυπόθηκων 
ακινήτων - Το ενδεχόμενο καταστροφής ή αποστολής στον τελικό τους προορισμό 
εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι Λεμεσού - Κάλυψη του λειτουργικού και νομικού κενού για τις 
κτηνιατρικές κλινικές και ενδεχόμενες σχετικές καταγγελίες - Ερωτήματα σχετικά με τη Μονάδα 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης - Η ισχύς της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων, του ευρωπαϊκού περιβαλλοντικού κεκτημένου και της Ευρωπαϊκής Περιφερειακής 
Πολιτικής εντός των βρετανικών βάσεων - Ανάγκη αποτροπής της διακίνησης παράνομων αγαθών από 
οδοφράγματα που ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις - Απώλεια φακέλων ασθενών στα κρατικά 
νοσηλευτήρια - Η πορεία και το χρονοδιάγραμμα των εργασιών διαχωρισμού προσφυγικών οικοπέδων 
κατά κοινότητα - Οι εν αναμονή παραχώρησης χορηγίας για προσφυγικά στεγαστικά σχέδια 
εγκεκριμένες αιτήσεις - Η υλοποίηση των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική εκμετάλλευση παιδιών 
- Λήψη μέτρων για την άσκηση εποπτείας στους παιδόφιλους με αφορμή νέο κρούσμα - Ερωτήματα για 
τη λειτουργία των εργαστηρίων δερματοστιξίας και σωματικής διαπέρνησης - Ερωτήματα σχετικά με την 
πιθανή επαναλειτουργία του μεταλλείου στο Απλίκι - Το κόστος της διάθεσης των επεξεργασμένων 
ιατρικών αποβλήτων της εταιρείας “Advance Medical Waste Management” και το ζήτημα της ανάληψής 
του - Αίτημα για μετακίνηση επικίνδυνου υλικού αποθηκευμένου σε κατοικημένη περιοχή και για 
κοινοποίηση της σχετικής έκθεσης της επιτροπής εμπειρογνωμόνων του Υπουργείου Άμυνας - 
Πληροφορίες για τη δημιουργία πάρκου δελφινιών σε αιχμαλωσία και εισήγηση για τη δημιουργία 
ελεύθερου πάρκου δελφινιών - Πληροφορίες για τη δημιουργία πάρκου κροκοδείλων στη Λάρνακα - Το 
ενδεχόμενο αναθεώρησης του Τοπικού Σχεδίου Μαραθάσας - Καταγγελίες για θέματα ασφάλειας στις 
πτήσεις της “Ryanair” - Θέμα αδειοδότησης και λειτουργίας οργανωμένου κατασκηνωτικού χώρου στην 
περιοχή Νέου Χωριού Πάφου - Λειτουργία εστιατορίων που υπενοικιάζουν υποστατικά από τον ΚΟΤ με 
την ονομασία “εστιατόρια του ΚΟΤ” - Ανάγκη δημιουργίας της προτεινόμενης “Επιτροπής Αλήθειας” για 
διευκόλυνση της παροχής πληροφοριών στη ∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για την παράνομη χρήση του επικίνδυνου φυτοφαρμάκου “Dursban” - Αίτημα των κατοίκων της 
περιοχής Μιτσερού-Αγροκηπιάς για μετακίνηση του λατομείου της εταιρείας ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆ - 
Ερωτήματα σχετικά με την ανάγκη αντιμετώπισης του προβλήματος της χρήσης εξαρτησιογόνων 
ουσιών στην Εθνική Φρουρά - Ερωτήματα σχετικά με την παράνομη κατασκευή εγκαταστάσεων στη 
βιομηχανική περιοχή Αραδίππου από την εταιρεία “Halliburton” - Ανάγκη σχεδιασμού εγκατάστασης των 
βιομηχανιών υποστήριξης των γεωτρήσεων και εκπόνησης μελέτης για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις - 
Ανάγκη λήψης μέτρων για αποτροπή περιστατικών βίας κατά γυναικών - Καθυστέρηση κατάθεσης στη 
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Βουλή νομοσχεδίου για την περίθαλψη και μεταχείριση τοξικομανών - Καταγγελίες για διακρίσεις στη 
χορήγηση φαρμακευτικής αγωγής σε καρκινοπαθείς - Αίτημα για κατάργηση του περί Τοκιστών Νόμου - 
Υποστελέχωση και ανεπαρκής οικονομική στήριξη του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και ανάγκη συμμόρφωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Ανάγκη 
ηλεκτροδότησης καινούριων κατοικιών σε περιοχή της κοινότητας Αχέλειας - Καθυστέρηση στην 
ολοκλήρωση της ανέγερσης του καταφυγίου θυμάτων του Συνδέσμου για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια λόγω οικονομικού προβλήματος - Ανάγκη λήψης μέτρων για 
μείωση των τιμών των αγαθών πρώτης ανάγκης - Η στατιστική ανάλυση της απογραφής πληθυσμού 
από το Ινστιτούτο ∆ημογραφικής Μεταναστευτικής Πολιτικής Κύπρου - Ανάγκη αποστολής στη Βουλή 
της έκθεσης για την αναδιάρθρωση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Ανάγκη κατάθεσης στη 
Βουλή των μελετών για το πολυασφαλιστικό σύστημα υγείας - Ανάγκη διάθεσης πετρελαίου κίνησης 
στους αγρότες - Αιφνίδια αλλαγή των κριτηρίων εισδοχής ξένων φοιτητών σε πανεπιστήμια και σχολές 
της Κύπρου - Η προσβασιμότητα των ατόμων με κινητικές δυσκολίες ή αναπηρίες στα κυβερνητικά 
κτίρια - Αίτημα για επαναπροκήρυξη των προσφορών για ολοκλήρωση της κατασκευής της γέφυρας στη 
Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας - Αίτημα για επίσπευση των διαδικασιών κήρυξης ως διατηρητέων 
οικοδομών ιδιοκτησίας της κοινότητας Τρεμιθούσας - Η στατική επάρκεια των πολυκατοικιών στον 
προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” και το ενδεχόμενο επιδιόρθωσής τους - Η καθυστέρηση στην 
αναδόμηση πολυκατοικιών στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” και ανάγκη υλοποίησης του έργου - 
Η μη σύνδεση κατοικιών στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος III” με το αποχετευτικό σύστημα - 
Έλεγχοι και επιθεωρήσεις προϊόντων για εξακρίβωση εφαρμογής της νομοθεσίας για τον οικολογικό 
σχεδιασμό και την ενεργειακή σήμανση - Ανάγκη λήψης μέτρων για αύξηση της χρήσης των μέσων 
μαζικής μεταφοράς από τους πολίτες - Αίτημα για πληρέστερη ενημέρωση της Βουλής σχετικά με την 
παραχώρηση κυπριακής υπηκοότητας σε αλλοδαπούς - Ερωτήματα σχετικά με την πολιτογράφηση 
αλλοδαπών επενδυτών ως Κυπρίων υπηκόων από το 2008 μέχρι σήμερα - Η μίσθωση κρατικής 
περιουσίας σε δημόσιους και ιδιωτικούς φορείς. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Οχληρία και δυσοσμία από τη λειτουργία χοιροστασίου στην Ξυλοτύμπου - Οχληρία και δυσοσμία από 
χοιροστάσιο στη Ξυλοτύμβου - Ανάγκη προτεραιότητας οικογενειών με τρίδυμα σε δημόσια 
νοσηλευτήρια και υπηρεσίες - Καταγγελίες για παράνομη λήψη επιδόματος και έκδοση διαβατηρίου από 
κυβερνητικό λειτουργό (εμπιστευτική απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με τους διαβητικούς ασθενείς και 
νεφροπαθείς στην Κύπρο και το εξωτερικό - Μη υλοποίηση της συμφωνίας για το ενιαίο μισθολόγιο και 
τα διαζευκτικά προσόντα στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη - Η υλοποίηση των 
προνοιών του Σχεδίου Κινητικότητας Λευκωσίας - Το ενδεχόμενο της μεταστέγασης του Οικογενειακού 
∆ικαστηρίου και του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών - Προβλήματα στην έκδοση άδειας εισόδου σε 
υποψήφιους φοιτητές ιδιωτικών πανεπιστημίων μετά την αναστολή της λειτουργίας της κυπριακής 
πρεσβείας στην Κένυα - Αίτημα για παραχώρηση του παλιού οικήματος του παιδοκομικού σταθμού 
Κοκκίνων στη Λάρνακα στο Συμβούλιο Κοινοτικού Εθελοντισμού Τσιακκιλερού - Αίτημα για 
ανακατασκευή του δρόμου Αρχιμανδρίτας-Αλέκτορας - ∆ιαχείριση του νερού του φράγματος Ξυλιάτου - 
Ανάγκη τερματισμού καταβολής διπλών ή παρόμοιων επιδομάτων σε κρατικούς αξιωματούχους 
(εμπιστευτική απάντηση) - Πιθανή μεταφορά του τερματικού σταθμού των λεωφορείων του Οργανισμού 
Συγκοινωνιών Πάφου - Ερωτήματα σχετικά με την κατασκευή τερματικού πετρελαιοειδών στην περιοχή 
Βασιλικού - Τα προβλήματα των οικιών και των πολυκατοικιών του συνοικισμού Ανθούπολης και 
αντιμετώπισή τους - Αίτημα Τραχυπέδουλας για παραχώρηση νερού με τη μέθοδο της βαρύτητας στις 
παραποτάμιες κοινότητες από τον υδατοφράκτη ∆ιαρίζου - Αίτημα της κοινότητας Αγίου Ιωάννη Πάφου 
για επίσπευση των διαδικασιών παραχώρησης τουρκοκυπριακών κατοικιών - Ανάπτυξη γηπέδων γκολφ 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - Η προώθηση της καθιέρωσης χαμηλών συντελεστών φορολογίας 
για τα αειφόρα βιοκαύσιμα - Οι νομικοί σύμβουλοι του δημόσιου τομέα, των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου, των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης και άλλων ανεξάρτητων αρχών - Ερωτήματα 
σχετικά με διαγωνισμό του Τμήματος Αλιείας για πόντιση σκαφών - Ενδεχόμενο ανάκλησης της άδειας 
οικοδομής για κτηνοτροφική μονάδα στην κοινότητα Μαθιάτη - Το θέμα της ευθύνης για τη δημιουργία 
και την περιποίηση των χώρων αστικού πρασίνου - Παραχώρηση άδειας στην εκκλησιαστική επιτροπή 
του Αποστόλου Ανδρέα στην περιοχή “Καμάρες” Λάρνακας για μετατροπή χώρου πρασίνου σε χώρο 
στάθμευσης - Ενδεχόμενο ανέγερσης πολυδύναμου κέντρου στη Μουτταγιάκα - Ερωτήματα σχετικά με 
την αίθουσα VIP Lounge του παλαιού αεροδρομίου Λάρνακας - Καταγγελίες για παράνομη λειτουργία 
ιδιωτικών φροντιστηρίων και οι ενέργειες της αστυνομίας - Η δυνατότητα χρήσης του καυσίμου “liquid 
propane gas” για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας - Ενημέρωση για την πολιτική ανάπτυξης της 
περιοχής Στροβιλιών μετά τη συμφωνία Κύπρου-Ηνωμένου Βασιλείου για την ανάπτυξη των περιουσιών 
εντός των βρετανικών βάσεων - Η εκμετάλλευση της ηλεκτρικής ενέργειας από το δίκτυο 
ηλεκτροδότησης και το ενδεχόμενο δημιουργίας έξυπνου δικτύου ηλεκτροδότησης - Ενδεχόμενο 
κατασκευής τελεφερίκ που να ενώνει την κορυφή του Τροόδους με το χωριό Αμίαντος και τρόποι 
χρηματοδότησης του έργου - Αίτημα της κοινότητας Κυπερούντας για υλοποίηση έργων ανάπλασης - 
Ανάγκη αναβάθμισης του Περιφερειακού Νοσοκομείου Κυπερούντας και πιθανότητα δημιουργίας 
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πανεπιστημιακού νοσοκομείου στην περιοχή - Ενδεχόμενο διερεύνησης από τη Μονάδα 
Παρακολούθησης Υγείας περιστατικών καρκίνου στον Άγιο Ιωάννη Λεμεσού και λήψη μέτρων - Θέμα 
κατάθεσης νομοσχεδίων για τη χρήση του υγραερίου ως καυσίμου και διαβούλευση για το σχετικό 
διάταγμα - Αποζημίωση αγροτών για τις πυρκαγιές στην περιοχή Σαϊττά και στην περιοχή Βίκλας, Οράς 
και Ακαπνούς, καθώς και στην περιοχή Αγίου Θεοδώρου, Σκαρίνου, Χοιροκοιτίας και Τόχνης - Λόγοι 
καθυστέρησης παραχώρησης πετρελαίου στους εγκλωβισμένους γεωργούς και δυνατότητα αύξησης της 
ποσότητάς του - Ανάγκη λήψης μέτρων για τη διασφάλιση της ποιότητας και των προδιαγραφών του 
αποχετευτικού έργου Κοκκινοχωρίων - Η καθυστέρηση από το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων στην 
εξέταση αιτήσεων καταβολής συντάξεων - Οι επιδράσεις στο υπό δημιουργία εθνικό μητρώο αναπήρων 
από την εφαρμογή του Συστήματος Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας - Αντισταθμιστικά 
μέτρα για δήμους και κοινότητες στα όρια των οποίων λειτουργούν διεθνή αεροδρόμια - Ανάγκη 
υλοποίησης μέτρων για προστασία των οικοδομών από τους σεισμούς - Πρωτόκολλο συνεργασίας 
μεταξύ του Υπουργού Εξωτερικών της Τουρκίας και του “Υπουργού Εξωτερικών” του ψευδοκράτους για 
προσαρμογή των κατεχομένων στο ευρωπαϊκό κεκτημένο - Αριθμός των εν ισχύι επαγγελματικών 
αδειών οδήγησης συνταξιούχων ή ληπτών επιδόματος αναπηρίας - Ανάγκη ολοκλήρωσης οδικού έργου 
στο Παραλίμνι - Αίτηση της εταιρείας “Universal Life Insurance Public” για εξασφάλιση πολεοδομικής 
άδειας για ανάπτυξη γης στην περιοχή Σανίδας και Βάσας Κελλακίου - Αξιολόγηση της εφαρμογής του 
νόμου για το κάπνισμα - Κατάθεση του τελικού κειμένου του νομοσχεδίου για τον περί Κοινοτικής 
Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμο - Αλλαγή στα κριτήρια πρόσληψης στη Στατιστική Υπηρεσία - 
Ερωτήματα σχετικά με την κυβερνητική απόφαση για μη προώθηση του διαχωρισμού οικοπέδων για 
εκτοπισθέντες - Ερωτήματα για τη διαδικασία και το κόστος ταυτοποίησης των λειψάνων των 
αγνοουμένων από το ινστιτούτο της Βοσνίας (εμπιστευτική απάντηση) - Έλεγχοι στα αγωνιστικά 
αυτοκίνητα σε σχέση με τους καταλύτες στις μηχανές για περιορισμό των ρύπων - Οι προδιαγραφές 
κατασκευής ράμπας για ρυμούλκηση σκαφών δίπλα από το ξενοδοχείο “Holiday Inn” στη Λεμεσό - 
Χρήση πυροτεχνημάτων σε γάμο στη Λευκωσία - Θέμα κατασκευής και λειτουργίας εγκαταστάσεων 
ολοκληρωμένης διαχείρισης απορριμμάτων στη Λεμεσό - Ερωτήματα σχετικά με τα κουτιά των 
μετρητών ρεύματος και τους λάκκους αποχέτευσης σε προσφυγικούς οικισμούς - Κουπόνια που δίνονται 
στους αιτητές διεθνούς προστασίας από την Κυπριακή ∆ημοκρατία - Ερωτήματα σχετικά με την πορεία 
απορρόφησης ευρωπαϊκών κονδυλίων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία - Πληροφορίες για τα έργα 
συντηρήσεων και επιδιορθώσεων σε προσφυγικούς οικισμούς - Προβλήματα και κόστος του 
συστήματος παρακολούθησης κρατουμένων με ηλεκτρονικά βραχιόλια - Εργοδότηση συνταξιούχων ως 
εποχιακού ωρομίσθιου προσωπικού στο δημόσιο ή ευρύτερο δημόσιο τομέα - Ανάγκη επανεξέτασης του 
περί Εγγραφής και Λειτουργίας Κλινικών Εργαστηρίων Νόμου - Αρμοδιότητες, όροι εντολής και 
προϋπολογισμός για την Επίτροπο Ισότητας - Ανάγκη δημιουργίας μητρώου αποδεσμευμένων οικιακών 
βοηθών για ευκολότερη εργοδότησή τους από άτομα με αναπηρίες - Στεγαστικά προγράμματα στις 
κατεχόμενες περιοχές πριν από το 1974 και μη ρύθμιση των ιδιοκτησιακών δικαιωμάτων των 
επωφελουμένων - Το ενδεχόμενο διαβούλευσης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου με τις κατοχικές αρχές 
για παροχή ηλεκτρικού ρεύματος - Οι επιστροφές φόρου από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων την 
τελευταία πενταετία (εμπιστευτική απάντηση) - Ανάγκη ανάκλησης της άδειας σε ιδιωτική εταιρεία για 
άντληση νερού από το φράγμα Λευκάρων και παραχώρησης αντίστοιχων αδειών σε γεωργούς 
κατοίκους του δήμου Λευκάρων - Τυχόν λήψη μέτρων για μετατροπή υποστατικών της Βιομηχανικής 
Περιοχής Εργατών σε αποθήκες - Παράνομη διοχέτευση λυμάτων στο λιμανάκι στην Κάτω Πάφο και 
εγκατάσταση πλωτού μηχανισμού διοχέτευσης λυμάτων στον αγωγό του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Πάφου - Επιδιόρθωση του δρόμου προς την κοινότητα Σίμου της επαρχίας Πάφου - Η διαδικασία 
έκδοσης πολεοδομικής άδειας και τυχόν καθυστερήσεις - Η μείωση της στρατιωτικής θητείας και το 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησής της - Αιτήματα Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων 
Γονέων και Κηδεμόνων ∆ημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων - Χορηγία από FIFA στην Κυπριακή 
Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου για ανάπτυξη του ποδοσφαίρου - Αίτημα για απομάκρυνση εκρηκτικού 
υλικού της Εθνικής Φρουράς από αποθήκες στο δήμο Σωτήρας και ενημέρωση σχετικά με το υλικό αυτό 
(εμπιστευτική απάντηση) - Μελέτη βοσκοϊκανότητας σε περιοχή του Ακάμα που είναι ενταγμένη στο 
δίκτυο “Natura 2000” (εμπιστευτική απάντηση) - Ανάγκη αξιοποίησης του εξοπλισμού ναυτομηχανικής 
του πρώην Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου, καθώς και ανάπτυξης της ναυτικής παιδείας στην 
Κύπρο - Το ενδεχόμενο ένταξης στο κρατικό συνταγολόγιο του φαρμάκου “Lucentis” και δωρεάν 
παραχώρησής του σε δικαιούχους ασθενείς - Ερωτήματα σχετικά με τη δημιουργία χώρου αποθήκευσης 
επικίνδυνων ουσιών στο δήμο Αραδίππου - Οι κρατικοί σχεδιασμοί για την ασφάλεια στο διαδίκτυο - 
Ενδεχόμενο συνεργασίας Εθνικής Φρουράς-Πανεπιστημίου Κύπρου για αξιοποίηση της θητείας των 
στρατιωτών - Ενημέρωση για τις ενέργειες του αρμόδιου υπουργού σχετικά με τη σύλληψη του κ. 
Χαράλαμπου Χειμώνα από τις αρχές των βρετανικών βάσεων - Ενημέρωση για τα ευρήματα από τις 
αναλύσεις σε τρόφιμα και γεωργικά προϊόντα για την παρουσία γενετικά τροποποιημένων οργανισμών - 
Γεύματα του “Υπουργού Εξωτερικών” των κατεχομένων με πρέσβεις σε σχέση με τα προβλήματα στις 
διαπραγματεύσεις - Τέλη στάθμευσης που επιβάλλει η εταιρεία HERMES στα αεροδρόμια Λάρνακας και 
Πάφου - Επαναλειτουργία του δρομολογίου λεωφορείων από Λευκωσία προς αεροπορική βάση 
“Ανδρέας Παπανδρέου” - Παραχώρηση άδειας εργοδότησης εργατών από τρίτες χώρες στις φάρμες 
αμνοεριφίων - Η εκδήλωση απονομής χορηγιών ευρωπαϊκού προγράμματος στήριξης της 
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τουρκοκυπριακής κοινότητας στα κατεχόμενα - Το αίτημα για αναπαλαίωση του σχολείου και για την 
ανάπλαση της σχολικής αυλής στην Κινούσα - Αίτημα της κοινότητας Πομού για άνοιγμα του 
οδοφράγματος Κοκκίνων (εμπιστευτική απάντηση) - Μη παραχώρηση ποσού από το Τμήμα Αλιείας 
στην κοινότητα Πομού για αποπερατωθέν έργο - Αίτημα Πομού για κατασκευή υπερυψωμένης διάβασης 
στο κέντρο της κοινότητας - Ανάπλαση της λεωφόρου Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα και οι ενδεχόμενες 
επιπτώσεις στο θαλάσσιο περιβάλλον - Ιατροί στα δημόσια νοσοκομεία και παραπληγικοί - Ενδεχόμενο 
τροποποίησης του νόμου για το κάπνισμα - Μη συμμετοχή της Κύπρου στο φεστιβάλ Καννών και θέμα 
ανάδειξής της ως χώρου γυρισμάτων ξένων ταινιών - Η έγκριση δαπάνης για τη συμμετοχή του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού στο Φεστιβάλ Καννών - Ανάγκη διενέργειας εκστρατείας κατά του 
καπνίσματος από το Υπουργείο Υγείας - Ο αριθμός του ωρομίσθιου προσωπικού και των εκπαιδευτικών 
που δεν επαναπροσλήφθηκαν παρά τις προτάσεις της κυβέρνησης και τη σχετική ψήφιση της 
νομοθεσίας για μείωση των απολαβών και των συντάξεων - Οι λόγοι καθυστέρησης επιστροφής του 
ΦΠΑ σε εξαγωγικές εταιρείες και αίτημα για λήψη μέτρων προς αντιμετώπιση του προβλήματος - 
Αξιολογήσεις εξακρίβωσης της ηλικίας των πιθανών ανήλικων ασυνόδευτων ατόμων που εισέρχονται 
στην Κύπρο - Ανανέωση του συμβολαίου της Κ∆ με τη νορβηγική εταιρεία PGS αναφορικά με τις 
σεισμογραφικές έρευνες και τη διαχείριση των δεδομένων στην κυπριακή ΑΟΖ - Κίνδυνοι για την υγεία 
των κατοίκων της περιοχής Κρασά στη Λάρνακα από τις αναθυμιάσεις από αποθηκευμένους 
πασσάλους της ΑΗΚ - Κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και ασφάλεια από χημικά σε πασσάλους της ΑΗΚ 
στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Καθυστέρηση στην αναδόμηση προσφυγικών πολυκατοικιών στη Λάρνακα 
- Ερωτήματα σχετικά με την επαναπρόσληψη εποχικού ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού - 
Ενημέρωση για τον καταρτισμό ή όχι Εθνικού Σχεδίου για Βιώσιμη Κατανάλωση και Παραγωγή - 
Εισήγηση για έκδοση διατάγματος διατήρησης του Πενταδακτύλου ή τουλάχιστον της κορυφογραμμής 
του - Καθορισμός ασφαλών ορίων έκθεσης του κοινού στην ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία - Κατάθεση 
νομοσχεδίου για παραχώρηση μπλε κάρτας στάθμευσης σε άτομα με αναπηρία χωρίς αναπηρικό όχημα 
- ∆ιερεύνηση καταγγελιών για υπερωριακά παραπτώματα ιατρικών λειτουργών του νοσοκομείου 
Λεμεσού (εμπιστευτική απάντηση) - Παρουσίαση της Κύπρου ως αποτελούμενης από δύο κράτη στο 
περιοδικό “National Geographic” - Έλεγχος στη διακίνηση προϊόντων από τα κατεχόμενα προς τις 
ελεύθερες περιοχές από οδοφράγματα που βρίσκονται στο έδαφος των βρετανικών βάσεων - 
Ερωτήματα για τη λειτουργία των εργαστηρίων δερματοστιξίας και σωματικής διαπέρνησης. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 2ας Οκτωβρίου 2014  

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 2  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία γιόρτασε χθες την 54η επέτειο της ανεξαρτησίας της.  Με την ευκαιρία αυτή 
αποτίνουμε φόρο τιμής στους ήρωες και αγωνιστές του απελευθερωτικού αντιαποικιακού αγώνα του 1955-59 
και σε όλους όσοι αγωνίστηκαν για την αποτίναξη της αποικιοκρατίας και την κατάκτηση του δικαιώματος 
αυτοδιάθεσης, σε όσους προέβαλαν σθεναρή αντίσταση στις ξένες συνωμοσίες και επιβουλές, σε όσους 
θυσιάστηκαν για τη δημοκρατία, την ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα της πατρίδας μας.  Παράλληλα, 
τιμούμε και όσους συνέβαλαν στην πρόοδο, την ανάπτυξη και την ανάδειξη της Κύπρου και της κοινωνίας της. 

 Από την ίδρυσή του το κυπριακό κράτος είχε να αντιμετωπίσει αντίξοες συνθήκες.  Χάρη όμως στο 
σθένος, την εργατικότητα και την αγωνιστικότητα του λαού μας ενδυναμώθηκε και εδραιώθηκε η δημοκρατία 
και επήλθε οικονομική πρόοδος και ευημερία.  Ταυτόχρονα, η χώρα μας καταξιώθηκε οικοδομώντας τη διεθνή 
της δραστηριότητα στη συνεχή υπεράσπιση των αρχών του διεθνούς δικαίου, αλλά και στο σεβασμό των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων.  ∆υστυχώς, αυτή η ανάπτυξη της χώρας μας και του λαού μας αναστάληκε τόσο με 
την τραγωδία του 1974 όσο και με τη σημερινή οικονομική κρίση. 

 Σαράντα χρόνια μετά την τραγωδία του 1974 η Κυπριακή ∆ημοκρατία εξακολουθεί να βιώνει τις 
συνέπειες του προδοτικού πραξικοπήματος και της βάρβαρης τουρκικής εισβολής και να αγωνίζεται για την 
αποκατάσταση των δικαίων και των δικαιωμάτων του λαού, για τη διασφάλιση της εδαφικής ακεραιότητας και 
της ενότητας της χώρας μας.  Με την ευκαιρία αυτή επαναβεβαιώνουμε για μια ακόμα φορά τη βούλησή μας 
για εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού, μιας λύσης που θα βασίζεται στις αρχές και τα 
ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, καθώς και στις αξίες στις οποίες οικοδομήθηκε και λειτουργεί η 
Ευρωπαϊκή Ένωση· μιας λύσης που θα αποκαθιστά και θα κατοχυρώνει τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
βασικές ελευθερίες ολόκληρου του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων 
και Λατίνων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή για όσους έπεσαν αγωνιζόμενοι 
για τη δημιουργία και την υπεράσπιση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.   

 Η πρόταση νόμου κατατίθεται από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
από τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, από τον κ. Γιάννο Λαμάρη εκ 
μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και από τον κ. Νίκο Κουτσού εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών και 
τιτλοφορείται «Ο περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους ∆ικαιούχους του Κρατικού 
Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».   

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, για να τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική 
έκθεση.   

 Υπάρχει επίσης ένα σχέδιο ψηφίσματος που κατατέθηκε σήμερα από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το οποίο αφορά την ανάγκη πυρηνικού αφοπλισμού με την ευκαιρία της Παγκόσμιας 
Ημέρας για την Πλήρη Εξάλειψη των Πυρηνικών Όπλων. 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα το θέσω για έγκριση στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

 Επί του σχεδίου ψηφίσματος υπάρχει η τροπολογία του κ. Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, η οποία έχει ήδη κυκλοφορήσει. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Μονάδας ∆ιαχείρισης της Συμμετοχής 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.212-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

Υγείας  Υγείας  

3. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 15, 17, 
20, 21, 22, 24, 25, 26, 27, 29, 31, 33, 
35, 37, 38, 39, 40, 42, 43 και 44) του 
2014 αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 16 Σεπτεμβρίου 2014, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2014 
Νόμου του 2013 [Ν. αρ. 52(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς την Αρχή Ηλεκτρισμού 
Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
2013 Νόμου του 2013 
[Ν. αρ. 26(ΙΙ)/2013]-μεταφορά 
περισσεύματος άρθρων και πιστώσεων 
για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
με ημερομηνία 27.8.2014, προς τη 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με 
τις επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η  
Ιανουαρίου 2014 μέχρι την 30ή Ιουνίου 
2014. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

6. Έκθεση με ημερομηνία 29 Σεπτεμβρίου 
2014, όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού, σύμφωνα με τα 
άρθρα 4(1) και (2) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2012 
Νόμου του 2012 [Ν. αρ. 24(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.082-2014). 

Γιώργο Λουκαΐδη 
και  
Αντρέα Φακοντή 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.083-2014). 

Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.085-2014). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη 
και  
Σωτήρη Σαμψών, βουλευτές 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

4. Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.086-2014). 

Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη 
Συμμαχία Πολιτών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και 
Εσωτερικών  

5. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου 
και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.087-2014). 

Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη 
Συμμαχία Πολιτών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και 
Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Να 
παρακαλέσω για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Η συζήτηση του υπ’ αριθμόν 2 θέματος, που τιτλοφορείται «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού 
Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014», αναβάλλεται, για να μελετηθεί το όλο θέμα 
περαιτέρω.  Υπενθυμίζεται ότι η πρόταση νόμου την οποία έχουμε κηρύξει επείγουσα είναι συναφής και δίδει τη 
χρονική ευχέρεια για περαιτέρω μελέτη του θέματος και των συναφών τροπολογιών.  

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 3, 4, και 5 δεν είναι έτοιμα.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Οι περί 
Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2014» και τους κανονισμούς «Οι περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χρίστος Μέσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Κώστας Κώστα Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Σεπτεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια 
της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι ο εκσυγχρονισμός της ορολογίας της βασικής νομοθεσίας για 
τους ομόρρυθμους και τους ετερόρρυθμους συνεταιρισμούς και τις εμπορικές επωνυμίες και ειδικότερα η 
ορθότερη απόδοση του αγγλικού όρου “partnership”, όπως αυτός περιλαμβάνεται στο αγγλικό κείμενο του 
Κεφαλαίου 116 (Ν. 77/1977), που είναι ο πρώτος νόμος, προτού ακολουθήσουν οι τροποποιητικοί νόμοι του εν 
λόγω Κεφαλαίου.  Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο αποφεύγεται η σύγχυση των οντοτήτων που ρυθμίζει ο υπό 
αναφορά νόμος με τις οντότητες τις οποίες ρυθμίζει ο περί Εταιρειών Νόμος, Κεφ. 113.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το εδάφιο (1) του άρθρου 67 του 
περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών Νόμου, είναι ο εκσυγχρονισμός 
της ορολογίας της βασικής νομοθεσίας και ειδικότερα η ορθότερη απόδοση του αγγλικού όρου “partnership”, 
όπως αυτός περιλαμβάνεται στο αγγλικό κείμενο του Κεφ. 116 (Ν. 77/1977). 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο οι όροι “γενικός συνεταιρισμός” και “συνεταιρισμός περιορισμένης 
ευθύνης” αντικαθίστανται με τους όρους “ομόρρυθμος συνεταιρισμός” και “ετερόρρυθμος συνεταιρισμός”, 
αντίστοιχα, και οι όροι “γενικός συνέταιρος” και “συνέταιρος περιορισμένης ευθύνης” αντικαθίστανται με τους 
όρους “ομόρρυθμος συνέταιρος” και “ετερόρρυθμος συνέταιρος”, αντίστοιχα.  Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο οι 
οντότητες τις οποίες ρυθμίζει ο βασικός νόμος δε θα αναφέρονται πλέον ως εταιρείες αλλά ως συνεταιρισμοί. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, κατά τη διενέργεια του νομοτεχνικού ελέγχου 
και κατόπιν συνεννόησης με τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη, για σκοπούς ασφάλειας δικαίου, 
προστέθηκε στο άρθρο 49 του περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών 
Επωνυμιών Νόμου πρόνοια σύμφωνα με την οποία θα γίνεται κατ’ αναλογία εφαρμογή των διατάξεων του 
Μέρους Ι του νόμου που ρυθμίζει τους ομόρρυθμους συνεταιρισμούς και στην περίπτωση των ετερόρρυθμων 
συνεταιρισμών. 

 Σημειώνεται ότι με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις στο νομοσχέδιο και στους κανονισμούς 
σκοπείται η αντικατάσταση των υφιστάμενων εντύπων για τους συνεταιρισμούς και τις εμπορικές επωνυμίες με 
νέα έντυπα, τα οποία θα συνάδουν με τις αλλαγές στο σύστημα μηχανογράφησης του Τμήματος Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, οι οποίες έχουν ήδη υλοποιηθεί και αποσκοπούν στο να διευκολύνουν τις 
μικρές επιχειρήσεις/επαγγελματικές ομάδες που συστήνουν συνεταιρισμούς για τη διεξαγωγή των εργασιών 
τους.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις περιλαμβάνονται στο σχέδιο δράσης που 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 30 Απριλίου 2014 (Αρ. Απόφασης 76.879) 
για τον εκσυγχρονισμό και την αναδιοργάνωση του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, η 
υλοποίηση του οποίου αποτελεί μνημονιακή υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με ορίζοντα υλοποίησης 
την 30ή Σεπτεμβρίου 2014.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον τις επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νομοθετημάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 1 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 14; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Σε ό,τι αφορά τους κανονισμούς, ερωτώ εάν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, 
Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και 
Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) 
Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Σεπτεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου 
Ιατρικού Συλλόγου.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της σχετικής εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2012/39/ΕΚ 
της Επιτροπής της 26ης Νοεμβρίου 2012 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/17/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες 
τεχνικές απαιτήσεις για τον έλεγχο ανθρώπινων ιστών και κυττάρων.   

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση των Παραρτημάτων ΙV και V του 
βασικού νόμου, έτσι ώστε να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Στα κριτήρια επιλογής και στις εργαστηριακές δοκιμασίες που απαιτούνται για τους δότες ιστών και 
κυττάρων να λαμβάνεται υπόψη ο υψηλός επιπολασμός και όχι η υψηλή επίπτωση των ιών στο γενικό 
πληθυσμό των χωρών από τις οποίες γίνεται διακίνηση/εισαγωγή ιστών, κυττάρων ή παραγώγων τους, 
που ισχύει σήμερα. 

2. Ο ιολογικός έλεγχος στην περίπτωση δωρεάς γαμετών μεταξύ συντρόφων που υποβάλλονται σε 
μεθόδους υποβοηθούμενης αναπαραγωγής να διενεργείται εντός χρονικού διαστήματος τριών μηνών 
πριν από την πρώτη δωρεά και για περαιτέρω δωρεές μεταξύ των συντρόφων να λαμβάνονται επιπλέον 
δείγματα αίματος το αργότερο είκοσι τέσσερις (24) μήνες από την τελευταία δειγματοληψία.  Με την 
προτεινόμενη τροποποίηση ο έλεγχος των ζευγαριών που προσφεύγουν στις μεθόδους 
υποβοηθούμενης αναπαραγωγής ρυθμίζεται πιο ορθολογικά και έτσι περιορίζονται και τα έξοδα στα 
οποία τα ζευγάρια αυτά υποβάλλονται, ενώ με την υφιστάμενη νομοθεσία τα ζευγάρια αυτά 
υποβάλλονται για κάθε κύκλο θεραπείας σε ιολογικές εξετάσεις. 

 Σημειώνεται ότι με βάση το άρθρο 2 της Οδηγίας 2012/39/ΕΕ τα κράτη μέλη όφειλαν να θέσουν σε ισχύ 
τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις για τη συμμόρφωσή τους με την εν λόγω 
Οδηγία μέχρι τις 17 Ιουνίου 2014.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 23 Σεπτεμβρίου 2014.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη 
κινήσει διαδικασία παράβασης εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την αποστολή προειδοποιητικής 
επιστολής παράβασης με αρ. 2014/313 για μη έγκαιρη μεταφορά της εν λόγω Οδηγίας στην εθνική έννομη 
τάξη και γι’ αυτό επιβάλλεται η άμεση προώθηση του υπό εξέταση νομοσχεδίου για ψήφιση. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του Παραρτήματος IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, 
Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα.  Έχει επανέλθει η αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Έχει διανεμηθεί η σχετική έκθεση.  Είναι η 
πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους 
∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014».  H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους ∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και 

του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος από τους βουλευτές 
κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, Πρόδρομο 
Προδρόμου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και Νίκο Κουτσού εκπροσωπούντα τη Συμμαχία 
Πολιτών και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε 
Καθορισμένους ∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) 
Νόμου, ώστε να μεταφερθεί η ημερομηνία υποχρεωτικής έναρξης της ισχύος των κανονισμών που εκδίδονται 
δυνάμει του πιο πάνω νόμου από τις 3 Οκτωβρίου 2014 στις 7 Νοεμβρίου 2014.  

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τις διατάξεις του βασικού νόμου, μέχρι τις 3 Οκτωβρίου 2014 πρέπει 
να τεθούν σε ισχύ κανονισμοί οι οποίοι θα ρυθμίζουν θέματα παραχώρησης και χρήσης υπηρεσιακών 
οχημάτων του κρατικού και του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Σημειώνεται ότι οι σχετικοί κανονισμοί, με τίτλο 
«Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 
2014», κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 12 Ιουνίου 2014 και άρχισε η συζήτησή τους ενώπιον 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

Όπως διαφάνηκε κατά τη συζήτηση των πιο πάνω κανονισμών, λόγω της πολυπλοκότητας του θέματος 
και των πολλών πτυχών οι οποίες χρήζουν εξέτασης, κρίνεται αναγκαία η προτεινόμενη με την πρόταση νόμου 
τροποποίηση, για σκοπούς παροχής μεγαλύτερου χρονικού περιθωρίου συζήτησής τους από την αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή με στόχο τη βέλτιστη ρύθμιση του όλου ζητήματος. 



136 

 

 Συναφώς, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου προτείνεται όπως παραταθεί ο χρόνος έναρξης της 
ισχύος των δυνάμει του πιο πάνω νόμου εκδιδόμενων κανονισμών μέχρι τις 7 Νοεμβρίου 2014, ώστε να 
παρασχεθεί ικανοποιητικό χρονικό περιθώριο για ενδελεχή εξέταση του εν λόγω θέματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσεται εναντίον της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο.    

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην προσπάθεια να διευθετηθεί το γνωστό ζήτημα με τα αυτοκίνητα που 
χρησιμοποιούν οι κρατικοί αξιωματούχοι, η Βουλή είχε θέσει ένα συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα σε ό,τι αφορά 
την κατάθεση και την έγκριση των σχετικών κανονισμών που προνοεί ο νόμος.  Αύριο λήγει αυτή η προθεσμία, 
αλλά δυστυχώς δεν έχουμε προλάβει να εξετάσουμε και να διεκπεραιώσουμε την ανάλυση των κανονισμών 
που έχει καταθέσει η εκτελεστική εξουσία ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών.  Συνεπώς, με αυτή την 
πρόταση νόμου ζητούμε όπως επεκταθεί η προθεσμία για την έγκριση αυτών των κανονισμών μέχρι την 7η του 
Νοέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς την προηγούμενη φορά που ετέθη ξανά το θέμα ψηφίσαμε εναντίον της... να πάει 
πιο κάτω το θέμα.  Θέλουμε να καταστήσουμε σαφές ότι είναι η τελευταία φορά που ως Ε∆ΕΚ θα 
συνηγορήσουμε εις την έστω και ενός μηνός αναβολή του ζητήματος.  Αντιλαμβανόμαστε ότι υπήρξαν πάρα 
πολλά θέματα τους τελευταίους μήνες που απασχόλησαν την επιτροπή Οικονομικών και ίσως γι’ αυτό το λόγο 
δεν μπόρεσαν να συζητηθούν οι κανονισμοί.  Η κοινωνία μάς παρακολουθεί.  Αυτό το θέμα είναι ένα θέμα που 
απασχολεί τους πολίτες, γι’ αυτό επαναλαμβάνω ότι για μας είναι η τελευταία αναβολή και θεωρούμε ότι την 7η 
του Νιόβρη πρέπει αυτό το θέμα να λήξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα έπαιρνα το λόγο, αλλά...  Μα, δεν πρόκειται περί αναβολής, για να μη 
δημιουργούμε τζιαι την εικόνα εις την κοινωνία για το γνωστό που ακούεται, «σύρνουν το πάρατζιει οι 
βουλευτές».  ∆εν είναι έτσι.  Ο νόμος εψηφίστηκε και έπρεπε να έρθουν οι κανονισμοί που θα ρυθμίζαν κάποια 
πράγματα παρακάτω.  ∆υστυχώς, οι κανονισμοί που ήρθαν δεν ικανοποίησαν την επιτροπή Οικονομικών, να 
το πούμε.  Έτσι κι αλλιώς, οι κανονισμοί προβλέπουν ότι αυτό το θέμα θα λήξει 1η Ιανουαρίου 2016.  Άρα, είτε 
σήμερα παίρναμε απόφαση είτε μεθαύριο είτε ύστερα ’πού ένα μήνα, το ’16 προβλέπει ο κανονισμός ότι θα 
παραδοθούν τα οχήματα και δε θα πάρουν...  Επομένως, εμείς υπογράψαμε την πρόταση νόμου, ακριβώς 
γιατί ανοίχτηκε αυτό το θέμα -δε θα πάω πίσω, πώς ανοίχτηκε και γιατί ανοίχτηκε- τουλάχιστον, να κλείσει 
δημιουργικά για την κοινωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 



137 

 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ άνοιξα το θέμα πριν δύο χρόνια τζιαι, όταν το είχα ανοίξει, δεν ήλπιζα ότι η 
πλειοψηφία της Βουλής θα υιοθετούσε την άποψη των Οικολόγων, ότι μόνο μία πλειάδα, με τη σωστή έννοια 
της λέξης, δηλαδή λιγότεροι των πέντε, αξιωματούχων της πολιτείας θα είχαν δικαίωμα αποκλειστικής χρήσης 
αυτοκινήτων πολυτελείας.  Ήξερα ότι θα κατέληγε σε κάτι το εντελώς διαφορετικό, αλλά αυτό που δεν 
επερίμενα, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω, είναι αυτές τις συνεχείς αναβολές, οι οποίες έχω την ταπεινή άποψη 
και γνώμη ότι τελικά πλήττουν ακόμα περισσότερο το -όσο έμεινε- κύρος της πολιτικής και των πολιτικών σ’ 
αυτή τη χώρα.   

 Εγώ δε θα ψηφίσω αυτή την πρόταση νόμου, γιατί θεωρώ ότι με τις συνεχείς αναβολές εις το κλείσιμο 
αυτής της υπόθεσης, που ξεκίνησε πριν από δύο χρόνια, διαβρώνεται έτι περισσότερο το ελάχιστο πολιτικό 
κύρος αυτής της Βουλής και επιπλέον επειδή διαφωνώ και με την κατάληξη αυτής της υπόθεσης.  Γιατί, 
επαναλαμβάνω, άποψή μου είναι ότι πρέπει αποκλειστική χρήση αυτοκινήτου πολυτελείας να έχουν μόνο μία 
πλειάδα, δηλαδή λιγότεροι των πέντε, αξιωματούχων αυτής της πολιτείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απλώς από την έδρα να δώσω μία διαβεβαίωση προς τους 
πολίτες, οι οποίοι πράγματι μας παρακολουθούν με απαιτήσεις, ότι αυτό το σώμα δεσμεύεται με τη σημερινή 
αναβολή ότι θα προχωρήσει σε εξέταση αυτών των κανονισμών, ούτως ώστε εντός του μηνός που δίδεται η 
αναβολή να ολοκληρώσει τη συζήτηση και να τοποθετηθεί. 

 Να πω και το εξής:  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών είχε να αντιμετωπίσει μία χιονοστιβάδα 
νομοσχεδίων, προτάσεων νόμου για τις εκποιήσεις.  Και θα πρέπει να είμαστε δίκαιοι προς την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, ότι δεν είχε χρόνο να μελετήσει πέραν όλων αυτών των νομοθεσιών 
και το συγκεκριμένο θέμα, γι’ αυτό το λόγο ζητείται η αναβολή.   

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρόταση νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους 
∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Ερχόμαστε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος που έχει ήδη κατατεθεί από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Αν το έχετε όλοι και αν το έχετε μελετήσει, δε θα καλέσω το γραμματέα να το 
αναγνώσει. 

(Το σχετικό σχέδιο ψηφίσματος) 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Με την ευκαιρία της 26ης Σεπτεμβρίου, η οποία ανακηρύχθηκε Παγκόσμια Ημέρα για την Πλήρη 
Εξάλειψη των Πυρηνικών Όπλων, 

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα σχετικά ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ σχετικά με τα 
πυρηνικά όπλα και τον πυρηνικό αφοπλισμό, 

 Λαμβάνοντας υπόψη το Ψήφισμα 68/32 (5 ∆εκεμβρίου 2013) της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ, το 
οποίο καλεί σε άμεση έναρξη διαπραγματεύσεων στη ∆ιάσκεψη για τον Αφοπλισμό για μια έγκαιρη κατάληξη 
σε μια συνολική συνθήκη για τα πυρηνικά όπλα, που θα απαγορεύει την κατοχή, ανάπτυξη, παραγωγή, αγορά, 
δοκιμή, αποθήκευση, μεταφορά και χρήση ή απειλή χρήσης τους και επιπρόσθετα θα προβλέπει για την 
καταστροφή τους, 

 Λαμβάνοντας υπόψη την εξαγγελθείσα στο εν λόγω ψήφισμα σύγκληση μέχρι το 2018 μιας διεθνούς 
διάσκεψης υψηλού επιπέδου του ΟΗΕ για τον πυρηνικό αφοπλισμό και την αξιολόγηση της προόδου και την 
ανακήρυξη της 26ης Σεπτεμβρίου ως Παγκόσμιας Ημέρας για την Πλήρη Εξάλειψη των Πυρηνικών Όπλων, 

 Αναγνωρίζοντας τις καταστροφικές και ανεπανόρθωτες συνέπειες που θα έχει για τη ζωή σε ολόκληρο 
τον πλανήτη μια ενδεχόμενη χρήση πυρηνικών όπλων ή ένα σοβαρό πυρηνικό ατύχημα, 

 Ανησυχώντας ιδιαίτερα από το γεγονός ότι κράτη και στρατιωτικοί συνασπισμοί συνεχίζουν να βασίζουν 
τη στρατιωτική τους ισχύ στις πυρηνικές τους δυνατότητες, τις οποίες αναπτύσσουν και εξελίσσουν, 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Συνθήκη Μη ∆ιάδοσης Πυρηνικών Όπλων, η οποία επιτρέπει μόνο σε πέντε 
κράτη να διατηρούν πυρηνικό οπλοστάσιο, είναι ζωτικής σημασίας και πρέπει να εφαρμόζεται και να γίνεται 
σεβαστή από όλα τα κράτη του κόσμου και σε όλες της τις παραμέτρους, 

 Αναγνωρίζοντας ωστόσο ότι, όσο δεν υπάρχει πρόοδος στη διαδικασία πυρηνικού αφοπλισμού, 
διογκώνεται η αμφισβήτηση έναντι της συνθήκης, η οποία επιτρέπει σε ορισμένα κράτη να διατηρούν πυρηνικό 
οπλοστάσιο και σε άλλα όχι, 

 Εκφράζοντας σοβαρή ανησυχία για το γεγονός ότι κράτη στην περιοχή μας, αλλά και στον υπόλοιπο 
πλανήτη διατηρούν και αναπτύσσουν πυρηνικό οπλοστάσιο κατά παράβαση της Συνθήκης Μη ∆ιάδοσης 
Πυρηνικών Όπλων, 
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 Υποστηρίζοντας ακράδαντα ότι ο παγκόσμιος πυρηνικός αφοπλισμός και η πλήρης κατάργηση των 
πυρηνικών όπλων αποτελούν τη μόνη πραγματική εγγύηση έναντι της απειλής χρήσης ή της χρήσης 
πυρηνικών όπλων, 

 Αναγνωρίζοντας ότι η ανακήρυξη αποπυρηνικοποιημένων ζωνών στον πλανήτη αποτελεί σημαντικό 
βήμα στη διαδικασία του παγκόσμιου πυρηνικού αφοπλισμού, 

 Εκφράζοντας λύπη για την αναβολή της προγραμματισμένης διάσκεψης υπό την αιγίδα του ΟΗΕ για την 
ανακήρυξη της Μέσης Ανατολής ως ζώνης ελεύθερης από όπλα μαζικής καταστροφής, 

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Χαιρετίζει το Ψήφισμα 68/32 (5 ∆εκεμβρίου 2013) της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ. 

2. Εκφράζει την αμέριστη υποστήριξη προς το στόχο του παγκόσμιου πυρηνικού αφοπλισμού και της 
πλήρους κατάργησης των πυρηνικών όπλων το συντομότερο δυνατό.  

3. Υπενθυμίζει ότι το άρθρο VΙ της Συνθήκης Μη ∆ιάδοσης Πυρηνικών Όπλων περιλαμβάνει την 
υποχρέωση όλων των κρατών που την έχουν υπογράψει να επιδιώξουν καλή τη πίστει 
διαπραγματεύσεις για αποτελεσματικά μέτρα, που στοχεύουν στον τερματισμό της κούρσας των 
πυρηνικών εξοπλισμών στο άμεσο προσεχές μέλλον και στον πυρηνικό αφοπλισμό, καθώς και μια 
συνθήκη γενικού και πλήρους αφοπλισμού υπό αυστηρό και αποτελεσματικό διεθνή έλεγχο. 

4. Καλεί όλα τα κράτη να συνυπογράψουν και να επικυρώσουν τάχιστα τη Συνθήκη Μη ∆ιάδοσης 
Πυρηνικών Όπλων.  

5. Ζητά να τεθεί το συντομότερο σε ισχύ η Συνθήκη για την Πλήρη Απαγόρευση των Πυρηνικών ∆οκιμών. 

6. Στηρίζει την άμεση σύγκληση διάσκεψης του ΟΗΕ με στόχο την ανακήρυξη της Μέσης Ανατολής ως 
ζώνης απαλλαγμένης από πυρηνικά και άλλα όπλα μαζικής καταστροφής. Υποστηρίζει ότι σε αυτή τη 
διαδικασία πρέπει οπωσδήποτε να περιλαμβάνεται και η Τουρκία, που φιλοξενεί στο έδαφός της 
πυρηνικά όπλα. Η ανακήρυξη της Μέσης Ανατολής ως ζώνης απαλλαγμένης από όπλα μαζικής 
καταστροφής πρέπει να συνοδεύεται με εγγυήσεις ασφάλειας από τα πέντε αναγνωρισμένα πυρηνικά 
κράτη προς τις χώρες εντός της ζώνης, καθώς και με ρυθμίσεις που θα απαγορεύουν τη διαμετακόμιση 
πυρηνικών όπλων διά μέσου της ζώνης, ενώ τα πυρηνικά κράτη  θα δεσμευτούν να εγκαταλείψουν τη 
γενική πρακτική να μη δηλώνουν κατά πόσο πυρηνικά όπλα βρίσκονται πάνω στα πλοία τους. Εκτιμά 
ότι μια τέτοια εξέλιξη θα είχε καταλυτικές θετικές συνέπειες στην ασφάλεια της περιοχής και στη 
διαδικασία ειρήνευσης στη Μέση Ανατολή. 

7. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη της να καταστήσουν τον πυρηνικό αφοπλισμό 
προτεραιότητα της εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής ασφάλειας και να συμβάλουν, ώστε να 
ξεπερασθεί το σημερινό αδιέξοδο στις διαπραγματεύσεις για τον πυρηνικό αφοπλισμό. 

8. Καλεί την κυπριακή κυβέρνηση να αναπτύξει δράση και πρωτοβουλίες τόσο σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και ΟΗΕ όσο και σε διμερές επίπεδο για την προώθηση του στόχου του παγκόσμιου πυρηνικού 
αφοπλισμού.  

9. Καλεί την κυβέρνηση να αξιοποιεί κάθε χρόνο την Παγκόσμια Ημέρα για την Πλήρη Εξάλειψη των 
Πυρηνικών Όπλων, προκειμένου να ενημερώσει και να διαφωτίσει την κυπριακή κοινωνία και ιδιαίτερα 
τη νέα γενιά για τις οδυνηρές ιστορικές εμπειρίες της ανθρωπότητας από τη χρήση πυρηνικών όπλων 
και να μεταδώσει μηνύματα υπέρ της άμεσης αναγκαιότητας για παγκόσμιο πυρηνικό αφοπλισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει όπως έχω πει μια τροπολογία επί του ψηφίσματος εκ μέρους του κ. Περδίκη, την οποία έχετε 
πάρει, και θα ήθελα να τη θέσω σε ψηφοφορία. 

 ∆ιαβάστε παρακαλώ την τροπολογία τουλάχιστον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για το σχέδιο ψηφίσματος που αφορά την ανάγκη πυρηνικού αφοπλισμού με την 

ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας για την Πλήρη Εξάλειψη των Πυρηνικών Όπλων 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη της ακόλουθης πρότασης αμέσως πριν από τη λέξη “Εκφράζοντας” 
(τελευταία παράγραφος του προοιμίου): 

 «Λαμβάνοντας υπόψη πληροφορίες για αποθήκευση πυρηνικών όπλων στις στρατιωτικές βρετανικές 
βάσεις στην Κύπρο και το γεγονός ότι ουδέποτε διεξήχθη έρευνα για διευκρίνιση του θέματος αυτού,». 



140 

 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Έχουμε συνεννοηθεί με το συνάδελφο τον κ. Περδίκη.  Εμείς θα υποστηρίξουμε την τροπολογία με μια 
διαφοροποίηση, που έχει να κάμει με τα γεγονότα.  Να μπει τελεία στο σημείο “στην Κύπρο”, διότι υπάρχει και 
η εκδοχή ότι έχουν γίνει ανάλογες μελέτες και στο Ηνωμένο Βασίλειου και αλλού.  Οπόταν, να μείνουμε στην 
πολιτική τοποθέτηση, ότι υπάρχουν πληροφορίες για αποθήκευση πυρηνικών όπλων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνεί και ο εισηγητής της τροπολογίας, οπότε εντάξει. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδεια και των συναδέλφων, να πω στον κ. Περδίκη -δράττομαι της ευκαιρίας- ότι, 
εξ όσων γνωρίζω, η πλειάδα αφορούσε τους εφτά τραγικούς ποιητές, άρα είναι πέραν των πέντε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν ήταν εφτά αξιωματούχοι, πάλε δέχουμαι, αλλά έννεν εφτά, έν’ δεκαεφτά δυστυχώς!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ετελειώσαμε με το προηγούμενο.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας ως διεμορφώθη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους εναντίον, είκοσι υπέρ και ουδεμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Θέτω τώρα το σχέδιο ψηφίσματος σε ψηφοφορία. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του σχεδίου ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομοφώνως, το σχέδιο ψηφίσματος εγκρίνεται και είναι ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.135, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Νουρή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
δημόσιων υπαλλήλων οι οποίοι διορίστηκαν βάσει του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και έχουν 
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αποχωρήσει από το 2012 κατ’ έτος ανά υπουργείο, καθώς επίσης και για τον αριθμό των προβλεπόμενων 
αφυπηρετήσεων κατά τα επόμενα δύο έτη, συμπεριλαμβανομένου και του τρέχοντος έτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.136, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Νουρή 

 «Αναφορικά με την καθυστέρηση που παρατηρείται από την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
(ΑΝΑ∆) στην πληρωμή των επιχειρήσεων που προβαίνουν σε διοργάνωση ενδοεπιχειρησιακών 
προγραμμάτων κατάρτισης, κάτι που αποτελεί αντικίνητρο συμμετοχής ιδιαίτερα για τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις που αντιμετωπίζουν μεγάλα οικονομικά προβλήματα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν στην προσπάθεια αύξησης της αποδοτικότητας των σχεδίων της 
ΑΝΑ∆ μελετάται η πιθανότητα βελτίωσης της υφιστάμενης διαδικασίας, ώστε να σμικρυνθεί ο χρόνος 
καταβολής της σχετικής επιχορήγησης προς τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.137, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
εγκατάστασης ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες των προσφυγικών συνοικισμών.  Συγκεκριμένα, παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει το σώμα για τα ακόλουθα: 

α. Τον αριθμό των πολυκατοικιών στις οποίες γίνονται εργασίες εγκατάστασης. 

β. Τον αριθμό των πολυκατοικιών για τις οποίες το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προχωρήσει στη 
διαδικασία προσφορών. 

γ. Το βαθμό υλοποίησης του συγκεκριμένου προϋπολογισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.138, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τον 
αριθμό τουριστών ανά χώρα που περιθάλπονται ως επείγοντα περιστατικά στις Πρώτες Βοήθειες του 
Νοσοκομείου Αμμοχώστου τα τελευταία τρία χρόνια για κάθε έτος χωριστά, ως επίσης τα σχετικά έσοδα του 
νοσοκομείου για τα εν λόγω έτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.139, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι ποσότητες 
ανακυκλωμένου νερού χύνονται στη θάλασσα τα τελευταία πέντε χρόνια ανά έτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.140, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόση είναι η έκταση της κρατικής γεωργικής γης η οποία είναι δυνατό να καλλιεργηθεί είτε ως ξηρική είτε 
ως αρδεύσιμη ανά επαρχία; 

2. Η νέα κυβέρνηση έχει πρόθεση να βγει σε ανοικτή προκήρυξη ενδιαφέροντος για καλλιέργεια της 
διαθέσιμης και μη χρησιμοποιημένης κρατικής γεωργικής γης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.141, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Μεγάλος αριθμός καταναλωτών εκφράζει παράπονα για την ακαταλληλότητα του νερού του 
αποχετευτικού Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας για σκοπούς άρδευσης.  Μάλιστα, συγκεκριμένα είδη φυτειών έχουν 
επηρεαστεί λόγω της πολύ κακής ποιότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τους 
ελέγχους που διεξάγονται ως προς την ποιότητα του νερού του αποχετευτικού Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας, 
καθώς και τη διαδικασία για τη μόνιμη εποπτεία των εν λόγω ελέγχων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.142, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γιώργου Κ. Γεωργίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 
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1. Τη δραματική μείωση των αποσπάσεων στο Τμήμα Αγωγής Υγείας του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και τις συνέπειες στο ρόλο που διαδραματίζει αναφορικά με την αντιναρκωτική δράση που 
αναπτύσσει στο χώρο των σχολείων. 

2. Κατά πόσο αυτή η μείωση αντανακλάται στην κατάρτιση του φετινού προϋπολογισμού και ποιο το 
μέλλον αυτού του προγράμματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.143, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως καταθέσει επίσημα στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατάλογο με τους νέους θεσμούς (επιτρόπους, συμβούλια) που έχουν συσταθεί κατά τη διακυβέρνηση Νίκου 
Αναστασιάδη και ενημερώσει ποια η στελέχωσή τους, καθώς και ποιο το δημοσιονομικό κόστος τους στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2015.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.144, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τάλας της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε από το 
κοινοτικό συμβούλιο το αίτημα για αποδέσμευση/αποχώρηση της κοινότητας από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Πάφου (ΣΑΠΑ).  Τόσο το κοινοτικό συμβούλιο όσο και οι κάτοικοι έχουν έντονες επιφυλάξεις και ανησυχίες για 
το απαιτούμενο κόστος κατασκευής και συντήρησης του έργου, το οποίο κρίνουν ως μη βιώσιμο.  Για να 
στηρίξουν την άποψή τους, επικαλούνται τους ακόλουθους λόγους: 

1. Οι περισσότεροι κάτοικοι είναι εποχικοί επισκέπτες.  Αυτό το γεγονός επηρεάζει τη βιωσιμότητα και την 
αποτελεσματική διαχείριση του έργου. 

2. Το υπέδαφος αποτελείται από εδάφη ιδιαίτερα υδατοπερατά, οπότε τα υφιστάμενα συστήματα από 
απορροφητικούς λάκκους εργάζονται αποτελεσματικά. 

3. Το μεγαλύτερο μέρος της κοινότητας αποτελείται από πρόσφατες αναπτύξεις που βρίσκονται σε ένα 
δύσκολο γεωγραφικό περιβάλλον, το οποίο χαρακτηρίζεται από μεγάλες υψομετρικές διαφορές και 
απότομες και βαθιές λαγκαδιές.  Αυτό καθιστά οποιοδήποτε αποχετευτικό δίκτυο ενεργοβόρο, 
περίπλοκο στη λειτουργία και επικίνδυνο λόγω συνεχών σπασιμάτων των αγωγών και των συναφών 
μηχανικών συστημάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν το αρμόδιο υπουργείο μελέτησε το αίτημα της κοινότητας και, εάν ναι, σε ποια απόφαση κατέληξε, 

2. αν προτίθεται να θέσει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Τάλας στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
αποδέσμευση/αποχώρησή του από το ΣΑΠΑ και 

3. αν ενέκρινε ή όχι την απόφαση του ΣΑΠΑ για αναστολή της σύνδεσης της κοινότητας μέχρι το 2016.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.145, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Λετύμπου μού τέθηκε από το κοινοτικό συμβούλιο 
το αίτημα για προώθηση ανέγερσης του πολυδύναμου κέντρου που εγκρίθηκε στις αρχές του 2012 και 
αποτελεί συμπλήρωση/ολοκλήρωση του ενιαίου έργου διαμόρφωσης της κεντρικής πλατείας και κτιρίων της 
κοινότητας Λετύμπου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το υπό 
αναφορά έργο περιλαμβάνεται στις προτάσεις της κυβέρνησης για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό 
Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020 και, 
εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για υλοποίηση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.146, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χούλου της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε από το 
κοινοτικό συμβούλιο το αίτημα επίσπευσης της ετοιμασίας ρυθμιστικού σχεδίου για κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου, για να συνδέσει την κοινότητα Χούλου με την κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου. 

 Η κοινότητα της Χούλου είναι αποκλεισμένη προς τη βόρεια-ανατολική περιοχή, γι’ αυτό και καθίσταται 
αναγκαία η κατασκευή του υπό αναφορά δρόμου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το 
συγκεκριμένο αίτημα της κοινότητας Χούλου έχει εγκριθεί και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται 
για ολοκλήρωση της ετοιμασίας του ρυθμιστικού σχεδίου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.147, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Καλλέπειας της επαρχίας Πάφου τέθηκε ενώπιόν 
μου από το κοινοτικό συμβούλιο το αίτημα για επίσπευση της διαδικασίας εγγραφής δεκαπέντε αγροτικών 
δρόμων στην κοινότητα, για τους οποίους έχει εξασφαλιστεί και υποβληθεί στο Κτηματολόγιο η συγκατάθεση 
των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών γης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία εγγραφής των δεκαπέντε αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Καλλέπειας και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για ολοκλήρωσή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.148, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Σοφοκλή Φυττή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό 
κατά ηλικία των παιδιών που προέρχονται από μικτούς γάμους μεταξύ Τουρκοκυπρίων και εποίκων και στα 
οποία έχει παραχωρηθεί κυπριακή υπηκοότητα, δυνάμει της ισχύουσας νομοθεσίας.  Ποιοι οι λόγοι 
παραχώρησης της υπηκοότητας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.149, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ακινήτων που έχουν απαλλοτριωθεί από το κράτος κατά τα τελευταία είκοσι χρόνια.  Παρακαλούμε επίσης 
όπως πληροφορηθούμε παράλληλα για τις τιμές, το εμβαδό, το είδος του ακινήτου και το λόγο απαλλοτρίωσής 
του, καθώς και ποια χρήση έχουν σήμερα το απαλλοτριωμένα ακίνητα και πόσα από αυτά παραμένουν 
ανεκμετάλλευτα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.150, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την εισήγηση του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) 
αναφορικά με τη δημοσιοποίηση όλων των στοιχείων που έχουν χρησιμοποιηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας κατά την επανεκτίμηση των αξιών ακίνητης ιδιοκτησίας, περιλαμβανομένων των τιμών 
εκτίμησης ανά τετραγωνικό μέτρο γης και κατοικίας, καθώς και τους σχετικούς συντελεστές αυξομείωσης των 
αξιών ανάλογα με την ηλικία, τη θέση, την κατάσταση, την προσβασιμότητα και άλλα κύρια χαρακτηριστικά του 
ακινήτου, για σκοπούς διαφάνειας και ενημέρωσης του κοινού.  Σε ανακοίνωσή του το ΕΤΕΚ ανέφερε ότι η 
δημοσιοποίηση αυτών των στοιχείων θα αποβεί προς όφελος της ίδιας της διαδικασίας, αφού θα δώσει την 
ευκαιρία στον κάθε πολίτη να ενημερωθεί πληρέστερα και με μεγαλύτερη λεπτομέρεια για το θέμα και να 
κατανοήσει τον τρόπο με τον οποίο έγινε ο υπολογισμός της αξίας της περιουσίας του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει την πιο 
πάνω εισήγησή του ΕΤΕΚ και αν προτίθεται να δώσει οδηγίες για δημοσιοποίηση όλων των στοιχείων που 
έχουν χρησιμοποιηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας κατά την επανεκτίμηση των αξιών 
ακίνητης ιδιοκτησίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.151, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 9 Σεπτεμβρίου 2014 η Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών υιοθέτησε ψήφισμα για την καθιέρωση ενός πολυμερούς νομικού πλαισίου για διαδικασίες 
αναδιάρθρωσης του κρατικού χρέους των αναπτυσσόμενων χωρών.  Το ψήφισμα τονίζει την ιδιαίτερη σημασία 
της έγκαιρης, αποτελεσματικής, ολοκληρωμένης και βιώσιμης λύσης στα προβλήματα χρέους των 
αναπτυσσόμενων χωρών, προκειμένου να προωθηθεί η παγκόσμια οικονομική ανάπτυξη χωρίς αποκλεισμούς 
και ζητά την εντατικοποίηση των προσπαθειών για την πρόληψη των κρίσεων χρέους και τη λήψη μέτρων κατά 
των διάφορων κερδοσκοπικών κεφαλαίων (hedge funds), προκειμένου να δημιουργηθεί μία νέα δυναμική, 
ώστε τα ζητήματα του κρατικού χρέους να επιλύονται πολιτικά και τα κράτη μέλη να μην αντιμετωπίζονται από 
τους διεθνείς πιστωτές ως επιχειρήσεις.  Το ψήφισμα υποστηρίχτηκε από 124 χώρες, 11 χώρες τάχθηκαν κατά 
του ψηφίσματος και 41 χώρες απείχαν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη στάση που 
τήρησε η Κύπρος στο εν λόγω ψήφισμα, καθώς επίσης και να αιτιολογήσει τη στάση της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.152, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από τους κατοίκους της περιοχής πλησίον του φράγματος της Άχνας 
αναφορικά με την ενδεχόμενη κατασκευή σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην περιοχή.  Οι κάτοικοι της 
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περιοχής εξέφρασαν τις ανησυχίες τους σχετικά με την πιθανή απόρριψη των υπολειμμάτων της επεξεργασίας 
των λυμάτων στο φράγμα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι 
ανησυχίες των κατοίκων της περιοχής και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, για να καθησυχάσει τις ανησυχίες 
αυτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.153, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του διευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος προς τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2013, πληροφορήθηκα ότι επιθεωρητές του Τμήματος 
Περιβάλλοντος πραγματοποίησαν επιτόπιες επισκέψεις στο χώρο προσωρινής αποθήκευσης αποβλήτων 
ελαστικών στην εταιρεία “Λατομεία Λατούρος”, καθώς και σε αδειοδοτημένες μονάδες ανακύκλωσης.  Όπως 
ενημερώθηκα από την εν λόγω επιστολή, στο φορέα εκμετάλλευσης έγιναν υποδείξεις ότι η προσωρινή 
αποθήκευση ελαστικών στο χώρο πρέπει να πληρεί συγκεκριμένες προδιαγραφές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι επιθεωρητές 
του Τμήματος Περιβάλλοντος μετέβησαν ξανά στο χώρο, για να διαπιστώσουν κατά πόσο τα ελαστικά 
φυλάγονται με βάση συγκεκριμένες προδιαγραφές και με βάση τις υποδείξεις της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.154, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο ακίνητη 
ιδιοκτησία (τουρκοκυπριακή περιουσία ή άλλη) που παραχωρείται από το κράτος σε πρόσφυγες για 
επαγγελματικούς σκοπούς υπενοικιάζεται σε τρίτους, για τον αριθμό των περιπτώσεων αυτών, καθώς και για 
τις ενέργειες που προτίθεται να προβεί για αντιμετώπιση του φαινομένου αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.155, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
δεχθεί αίτημα από γονείς Τουρκοκυπρίων ή ακόμη και εποίκων για εγγραφή των παιδιών τους ως μαθητών στα 
ελληνικά σχολεία του Ριζοκαρπάσου, όπως ισχυρίζεται αγγλόφωνη τουρκική εφημερίδα. 

 Το πρόβλημα στα κατεχόμενα είναι ιδιαίτερα έντονο στην περίπτωση του γυμνασίου “Recep Tayyip 
Erdogan” στην Καρπασία όπου έχουν σημειωθεί διαμαρτυρίες γονέων Τουρκοκυπρίων και εποίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.156, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν διενεργούνται 
υγειονομικοί έλεγχοι σε υπαίθριους χώρους (π.χ. πανηγύρια) όπου πωλείται φαγητό και ποια μέτρα 
λαμβάνονται, ώστε να τηρούνται στους χώρους αυτούς οι κανόνες υγιεινής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.157, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στη χερσόνησο του Ακάμα εντοπίζονται συχνά από επισκέπτες μη εκραγέντα 
βλήματα από τις παλαιότερες ασκήσεις των Βρετανών. Οι Βρετανοί είχαν αναλάβει μετά τον τερματισμό των 
ασκήσεών τους στην περιοχή να την καθαρίσουν από τα υπολείμματα των στρατιωτικών τους δραστηριοτήτων 
και ειδικά τα μη εκραγέντα βλήματα στη θάλασσα και τη στεριά. Φαίνεται ότι η εργασία αυτή δεν 
ολοκληρώθηκε. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σχεδιάζεται να 
οργανωθεί από την Εθνική Φρουρά επιχείρηση καθαρισμού της χερσονήσου του Ακάμα από τα μη εκραγέντα 
βλήματα των ασκήσεων των Βρετανών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.158, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η χρήση της αεροπορικής βάσης Ακρωτηρίου από τη Royal Air Force (RAF) για βομβαρδισμούς στη 
Συρία και το Ιράκ προφανώς δεν μπορεί να δικαιολογηθεί από τις πρόνοιες της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι Βρετανοί 
αποφάσισαν να χρησιμοποιήσουν τις βρετανικές βάσεις στην Κύπρο για το σκοπό αυτό, παρά το γεγονός ότι 
δεν αφορά την άμυνα του Ηνωμένου Βασιλείου, έπειτα από συνεννόηση με την κυπριακή κυβέρνηση.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.159, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ενώ υπέγραψε από το 2007 τη ∆ιεθνή Σύμβαση για 
την Προστασία Όλων των Προσώπων από τις Εξαναγκαστικές Εξαφανίσεις του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
(γνωστή ως “Σύμβαση για τους Αγνοουμένους”), δεν έχει προχωρήσει ακόμη στην κύρωσή της.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων το νομοσχέδιο που θα κυρώνει την εν λόγω σύμβαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.160, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα του δήμου Αθηένου αναφορικά με την απαλλαγή των δημοτών από 
την καταβολή του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας.  Με επιστολή του, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014, ο 
δήμαρχος καλεί την κυβέρνηση να λάβει την πολιτική απόφαση, ώστε το πιο πάνω αίτημα του δήμου να 
ικανοποιηθεί.  Σύμφωνα με την επιστολή, οι δημότες της Αθηένου, εδώ και σαράντα χρόνια δίνουν δικό τους 
αγώνα επιβίωσης στην ημικατεχόμενη περιοχή, με το 80% της γης τους να είναι κατεχόμενο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα του δήμου Αθηένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.161, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πλαίσιο του νέου πολυετούς προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την 
περίοδο 2014-2020, σύμφωνα με το οποίο θα διατεθούν €3,1 δις σε εθνικά προγράμματα για τη βοήθεια και 
ανακούφιση των προσφύγων και των αιτητών ασύλου μέσω του Ταμείου Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης.  
Στην Κύπρο θα διατεθούν €32 εκατομ. από αυτό το ταμείο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
σχεδιασμός για δημιουργία ξεχωριστά και ειδικά διαμορφωμένου χώρου για μητέρες και παιδιά ως 
εναλλακτικού μέτρου αντί της κράτησης στα αστυνομικά κρατητήρια της Μεννόγειας.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.02.021, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.10.02.021 και ημερ. 4.9.2014 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι τηλεφωνητές του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας έχουν μεταφερθεί από 
τις 6.8.2012 σε ειδικό διαμορφωμένο και κατάλληλο για άτομα με ειδικές ανάγκες γραφείο στον τρίτο όροφο του 
Νοσοκομείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.395, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έκθεση στο Μουσείο του Λούβρου για την Κύπρο με τίτλο “Κύπρος μεταξύ Βυζαντίου και ∆ύσης, 4ος-16ος 
αιώνας” 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.02.395 ημερ. 14 Ιανουαρίου 
2013 που αφορά στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι όταν έγιναν διαπραγματεύσεις με το 
Μουσείο του Λούβρου για τη διοργάνωση της έκθεσης “Κύπρος μεταξύ Βυζαντίου και ∆ύσης, 4ος-16ος αιώνας” 
είχε εκδηλωθεί τόσο από το Μουσείο του Λούβρου όσο και από το Τμήμα Αρχαιοτήτων η επιθυμία όπως 
εκδοθεί κατάλογος των εκθεμάτων στη γαλλική και ελληνική γλώσσα. 

 Ο κατάλογος των εκθεμάτων στη Γαλλική έπρεπε να επισπευσθεί λόγω των άμεσων αναγκών της 
έκθεσης και αυτό έγινε δυνατό μέσω της γενναιόδωρης χορηγίας του ιδρύματος Α.Γ. Λεβέντη. ∆υστυχώς, η 
έλλειψη κονδυλίων δεν επέτρεψε την ταυτόχρονη ετοιμασία του ελληνικού καταλόγου. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
είναι έτοιμο να προχωρήσει στην ετοιμασία του ελληνικού καταλόγου μόλις εξευρεθούν οι απαραίτητες 
πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.092, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 
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«∆ικαίωμα Ιδιωτικής Εταιρείας Hermes Airports Ltd να εκδίδει εξώδικα και να κατακρατεί οχήματα λόγω 
παράνομης στάθμευσης στους αερολιμένες 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση που έχει υποβληθεί από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου, κ. Αντώνη Αντωνίου, σας ενημερώνω ως ακολούθως: 

 Η Hermes Airports Ltd, μέσα στα πλαίσια διαχείρισης των Αερολιμένων και με στόχο την ομαλή, 
απρόσκοπτη και ασφαλή λειτουργία των Αερολιμένων έχει την ευθύνη παροχής υπηρεσιών στάθμευσης στους 
χώρους που έχουν καθοριστεί με βάση τον σχεδιασμό των Αερολιμένων. 

 Στις περιπτώσεις όπου τα ιδιωτικά οχήματα δεν τηρούν τις πρόνοιες του κώδικα οδικής κυκλοφορίας και 
επηρεάζουν είτε τη λειτουργία είτε την ασφάλεια του Αερολιμένα, είτε και δικαιώματα άλλων επιβατών, όπως 
για παράδειγμα τις θέσεις στάθμευσης αποκλειστικά για άτομα με μειωμένη κινητικότητα, έχουμε τη θέση ότι η 
Hermes έχει το δικαίωμα παρέμβασης προς αντιμετώπιση της παρανομίας, προκειμένου να εξασφαλισθεί η 
παροχή των υπηρεσιών στάθμευσης, ομαλής διακίνησης και ασφάλειας στους Αερολιμένες. 

 Μέσα στο πλαίσιο αυτό η Εταιρεία έχει συμβληθεί με εταιρείες ασφάλειας με σκοπό την μετακίνηση 
οχημάτων που εμπίπτουν στις πιο πάνω περιπτώσεις, σε ενδεδειγμένο χώρο ή δέσμευσή τους, όπου η 
μετακίνηση δεν είναι πρακτικά δυνατή.  Το αντίτιμο που λαμβάνει για την ενέργεια αυτή, το οποίο δεν συνιστά 
εξώδικο πρόστιμο, αποτελεί την αμοιβή για τις υπηρεσίες που παρέχει για την αποδέσμευση του οχήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.349, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.03.349, ημερ. 3 ∆εκεμβρίου, 
2013 που αφορά την πιο πάνω ερώτηση και να απολογηθώ καταρχάς για την καθυστέρηση στην απάντησή 
της.  Σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. To 1987 είχε ψηφιστεί ο περί Κυπριακού Μουσείου (Ίδρυσις Ταμείου διά την Ανέγερσιν) Νόμος 61 του 
1987, με τον οποίο ιδρύθηκε ειδικό Ταμείο με στόχο τη συλλογή χρημάτων για κάλυψη των δαπανών 
της ανέγερσης νέου κτηρίου για στέγαση του Μουσείου. 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 4(2) του πιο πάνω Νόμου, η Επιτροπή ∆ιαχειρίσεως του Ταμείου φέρει την 
ευθύνη εισπράξεως όλων των χρημάτων που κατατίθενται στο ειδικό Ταμείο και στη συνέχεια όλα τα 
έσοδα κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας μέσω του Γενικού Λογιστή με σκοπό την 
απόκτηση γης και την ανέγερση του Κυπριακού Μουσείου. 

3. Τα έσοδα του Ταμείου, όπως προβλέπεται στη σχετική νομοθεσία κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας και ως εκ τούτου το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν μπορεί να δώσει απάντηση 
στο ερώτημα που τέθηκε αφού δεν διαχειρίζεται το Πάγιο Ταμείο. 

4. Με την προβλεπόμενη από το Νόμο [άρθρο 4(2)] κατάθεση των εσόδων του Ταμείου στο Πάγιο Ταμείο 
της ∆ημοκρατίας, δημιουργείται πρόβλημα αφού η Επιτροπή ∆ιαχειρίσεως του Ταμείου στην πράξη δεν 
διαχειρίζεται τα έσοδα του Ταμείου και κατά συνέπεια τα χρήματα που κατατίθενται στο Ταμείο 
χρησιμοποιούνται από το κράτος και δεν είναι διαθέσιμα για την ανέγερση του Μουσείου. 

5. Σημειώνεται ότι, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με επιστολή του ημερ. 2 Απριλίου, 2014 
ζήτησε από τον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας γνωμάτευση κατά πόσο ο Νόμος θα μπορούσε να 
τροποποιηθεί ώστε στο άρθρο 4(2) να διαγραφεί η πρόνοια για καταβολή του συνόλου των πόρων του 
Ταμείου στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας και τα έσοδα να παραμένουν στο ειδικό Ταμείο που ούτως ή 
αλλιώς δημιουργείται με το Νόμο ώστε να τυγχάνουν διαχείρισης από την Επιτροπή ∆ιαχείρισης που 
προβλέπεται στο Νόμο και στο άρθρο 4(2) να προστεθεί πρόνοια ότι τα χρήματα που κατατίθενται στο 
Ταμείο θα μπορούν να αποδεσμεύονται μόνο για σκοπούς του Ταμείου. 

6. Όσον αφορά το θέμα της συνεισφοράς του ΟΠΑΠ στο Ταμείο σημειώνεται ότι το Υπουργείο 
Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου, 2013 μας πληροφόρησε ότι, δεν υπάρχει 
ανανέωση της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου (έχει λήξει από το 2012) για καταβολή μέρους 
των εσόδων του κράτους από τα παιγνίδια που διεξάγει ο ΟΠΑΠ Α.Ε. στην Κύπρο στο ειδικό Ταμείο για 
την ανέγερση του νέου Κυπριακού Μουσείου.  Συνεπώς, στους δύο Προϋπολογισμούς του Ταμείου για 
την ανέγερση του νέου Κυπριακού μουσείου για τα έτη 2013 και 2014, οι οποίοι έχουν ψηφισθεί στις 10 
Ιουλίου, 2014 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, δεν συμπεριλαμβάνονται φορολογικά έσοδα από τον 
ΟΠΑΠ Α.Ε. 

7. Σε σχέση με τις διαδικασίες ανέγερσης του νέου αρχαιολογικού μουσείου αναφέρεται ότι 
προγραμματίζεται η διεξαγωγή μελέτης βιωσιμότητας και στη συνέχεια, βάσει του αποτελέσματος της 
μελέτης θα ληφθούν οι σχετικές αποφάσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.363, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2013, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 5 Ιουνίου 2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά την τρέχουσα προγραμματική περίοδο 2007-2013 (με ισχύ μέχρι το 2015) τα προγράμματα του 
ΥΠΠ που συγχρηματοδοτούνται από τα Ευρωπαϊκά Ταμεία είναι συγκεκριμένα και αφορούν στα πιο 
κάτω θέματα: 

• Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης 

• Πρόγραμμα Ενδοϋπηρεσιακής Κατάρτισης Εκπαιδευτικών Μέσης εκπαίδευσης 

• Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας 

• Πρόγραμμα Εκμάθησης της Ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας σε μετανάστες 

• Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΜΙΕΕΚ) 

• Εσπερινή Τεχνική Σχολή Λεμεσού 

2. Για τη νέα προγραμματική περίοδο 2014-2020, μετά από διαβουλεύσεις με τη ∆ιαχειριστική Αρχή 
(Γενική ∆/νση ΕΠΣΑ) αλλά και λόγω των σοβαρών περιορισμών στα κονδύλια, το ΥΠΠ έχει καταλήξει 
στα εξής προτεινόμενα έργα, τα οποία συνάδουν με τις βασικές επιδιώξεις του αλλά και τις 
προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Εκπαίδευση (όπως προκύπτουν από τη Συμφωνία 
Εταιρικής Σχέσης μεταξύ Κύπρου-Ε.Ε.): 

1. Αναβάθμιση της Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης (Αν. Προγράμματα και ΜΙΕΕΚ) 

2. Ζώνες-∆ράσεις Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας 

3. Πιστοποίηση Μη Τυπικής και Άτυπης Μάθησης 

4. Σύστημα Υπηρεσιών Πληροφορικής. 

3. Ενημερωτικά αναφέρω ότι στο πλαίσιο των προγραμμάτων του συγχρηματοδοτούμενου έργου του ΥΠΠ 
«Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας ΖΕΠ», το οποίο αναβαθμίζεται και αναδιαρθρώνεται για να 
υλοποιηθεί και τη νέα προγραμματική περίοδο, επωφελούνται τόσο μαθητές προσχολικής ηλικίας οι 
οποίοι έχουν συγκεκριμένες ανάγκες (οικονομικές, παιδαγωγικές κ.ά.), όσο και οι οικογένειές τους. 

4. Αναγνωρίζοντας τα οφέλη που μπορούν να προκύψουν από τη στήριξη της απασχόλησης των 
γυναικών, σημειώνεται πως το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας) ήδη υλοποιεί έργο που τυγχάνει συγχρηματοδότησης από διαρθρωτικά ταμεία 
κατά την προγραμματική περίοδο 2007-2013. Συγκεκριμένα προσφέρεται το Σχέδιο Επιδότησης 
Υπηρεσιών Φροντίδας σε Οικονομικά Αδρανές και Άνεργο Γυναικείο ∆υναμικό για τα Εξαρτώμενα Μέλη 
των Οικογενειών τους, το οποίο συμπεριλαμβάνει παιδοκομικούς και βρεφοκομικούς σταθμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.480, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη 

«Κατάλογος ενοικιαζόμενων κτηρίων που χρησιμοποιούνται για τη στέγαση Κρατικών Υπηρεσιών και 
Ημικρατικών Οργανισμών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό ερ. 
23.06.010.03.480 και ημερομηνία 5.3.2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας αποστέλλω συνημμένα 
αναλυτικό κατάλογο με όλες τις απαραίτητες πληροφορίες που αφορούν το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.483, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.483 και ημερ. 7.2.2014, σχετικά με την 
υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι, εναντίον του διαχειριστή του 
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εν λόγω πρατηρίου πετρελαιοειδών και του υπευθύνου του πρατηρίου έχει καταχωρηθεί ενώπιον του 
Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Λάρνακας ποινική υπόθεση η οποία είναι ορισμένη για εκδίκαση στις 23.10.2014. 
Επίσης εναντίον Ρώσου υπηκόου που με βάση μαρτυρία που εξασφαλίστηκε προέβη στις μετατροπές στις 
αντλίες του εν λόγω πρατηρίου, έχει εκδοθεί Ευρωπαϊκό Ένταλμα Σύλληψης και ∆ιεθνής Αναζήτηση και 
αναζητείται. 

 Σε ό,τι αφορά τα τεκμήρια της υπόθεσης πληροφορείστε ότι αυτά εξετάστηκαν από Σουηδούς 
εμπειρογνώμονες και σύμφωνα με τα ευρήματα επιβεβαιώνεται με ακρίβεια ο τρόπος δράσης και το μέγεθος 
της απάτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.626, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 17/6/2014 με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.626 και 
πληροφορείστε ότι μετά από ολοκλήρωση των συζητήσεων και διαβουλεύσεων, αλλά και του πακέτου μέτρων 
που ετοιμάστηκαν μετά από έρευνα και μελέτη των μοντέλων που εφαρμόζονται στις πλείστες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, επισυνημμένα σας αποστέλλω προς ενημέρωση σημείωμα στο οποίο καταγράφονται τα 
μέτρα πρόληψης και καταστολής της βίας στους αθλητικούς χώρους τα οποία έχω εισηγηθεί, 
περιλαμβανομένων και των μέτρων που αναφέρονται στη σχετική νομοθεσία που ψηφίστηκε με τον περί της 
Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014 (Ν. 
132(Ι)/2014). 

 Παραμένω στη διάθεση σας και προσβλέπω στη συνεργασία σας για την εφαρμογή των μέτρων 
πρόληψης που περιλαμβάνονται στο πιο πάνω σημείωμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.670, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερειπωμένη εκκλησία Αγίου Μάμα στο Νέο Χωριό Πάφου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω ερώτημα, και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α) Η ερειπωμένη εκκλησία του Αγίου Μάμα που βρίσκεται στα όρια του χωριού Νέον Χωρίον Πάφου, είναι 
κτισμένη σε τεμάχιο το οποίο, μαζί με άλλα παραπλήσια, είναι ήδη κηρυγμένα Αρχαία Μνημεία και ως εκ 
τούτου προστατεύεται από τον περί Αρχαιοτήτων Νόμο. 

β) Η ίδια η εκκλησία του Αγίου Μάμα δεν έχει ακόμα κηρυχθεί Αρχαίο Μνημείο.  Βρίσκεται όμως στο τελικό 
στάδιο της διαδικασίας, οπότε μόλις ολοκληρωθεί, θα καταστεί δυνατή και η συμπερίληψη σχετικών 
πιστώσεων στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Αρχαιοτήτων, ώστε να γίνει ο καθαρισμός και η 
συντήρηση των υφιστάμενων ερειπίων. 

2. Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, λειτουργοί του Τμήματος Αρχαιοτήτων έχουν επιθεωρήσει την εκκλησία 
και έχουν καταγράψει και τεκμηριώσει την υφιστάμενη κατάσταση και έχουν μελετήσει τρόπους για τη λήψη των 
πρώτων στερεωτικών μέτρων.  Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι από την επιτόπου έρευνα έχει διαπιστωθεί ότι 
παρόλο που η εκκλησία είναι ερειπωμένη, δεν είναι ετοιμόρροπη, ωστόσο αυτό δεν θα αποτρέψει το Τμήμα 
από το να λάβει τα ενδεικνυόμενα μέτρα προστασίας της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.703, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πρόθεση του ∆ήμου Σωτήρας Αμμοχώστου για ανέγερση γέφυρας προς το νησάκι απέναντι από την Αγία 
Θέκλα 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Μετά από επιτόπου επίσκεψη Λειτουργών του Τμήματος Περιβάλλοντος, δεν διαπιστώθηκε επί του 
παρόντος, οποιαδήποτε κατασκευή που να σχετίζεται με πιθανή πρόθεση του ∆ήμου Σωτήρας για 
ανέγερση γέφυρας, από την παραλία Αγίας Θέκλας, προς το απέναντι νησάκι. 

2. Το Υπουργείο μας δεν έλαβε οποιοδήποτε επίσημο έγγραφο εκδήλωσης ενδιαφέροντος ή προθέσεως 
για τέτοιο έργο. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.719, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 30 
Ιουνίου 2014, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι νομικές προϋποθέσεις και όροι για την παραγωγή, την επεξεργασία και τη διάθεση γάλακτος 
ιπποειδών, περιγράφονται στους Κανονισμούς (ΕΚ) αρ. 178/2002, 852/2004, 853/2004, 854/2004, 882/2004 
και 2073/2005.  Οι εν λόγω Κανονισμοί έχουν εναρμονιστεί στην εθνική νομοθεσία, στον περί Υγιεινής 
Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσης τους στην Αγορά καθώς και άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμο 150(Ι)/2003-2013. 

 Η θερμική επεξεργασία του γάλακτος είναι απαραίτητη και θα πρέπει να δίδει αποτέλεσμα τουλάχιστον 
ισοδύναμο με αυτό της παστερίωσης. Η Αρμόδια Αρχή (Κτηνιατρικές Υπηρεσίες), μπορεί να αποφασίσει για το 
είδος της θερμικής επεξεργασίας. 

 Η επισήμανση του γάλακτος ιπποειδών για ανθρώπινη κατανάλωση και των γαλακτοκομικών 
προϊόντων του, υπόκειται στην ισχύουσα κοινοτική νομοθεσία και συγκεκριμένα στον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1169/2011.  Συγκεκριμένα, πρέπει να δίδεται μία περιγραφική ονομασία η οποία θα είναι κατανοητή για τον 
καταναλωτή, π.χ. γάλα γαϊδούρας ή γαϊδουρινό γάλα. 

 Συναφώς σας πληροφορώ ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ήδη ετοιμάζουν Κανονισμούς που θα 
ρυθμίζουν την παραγωγή, επεξεργασία και διάθεση του γαϊδουρινού γάλακτος και σύντομα αναμένεται η 
υποβολή τους στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.720, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 25 Ιουνίου 
2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
εξής: 

1. Ο Εκτελεστικός Κανονισμός (EE) αριθ. 299/2013 της Επιτροπής της 26ης Μαρτίου 2013 αφορά την 
τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 2568/91, σχετικά με τον προσδιορισμό των χαρακτηριστικών 
των ελαιολάδων και των πυρηνελαίων, καθώς και τις μεθόδους προσδιορισμού.  Οι υποχρεώσεις 
ελέγχου που προβλέπονται στον Κανονισμό (ΕΟΚ) αριθ. 2568/91 εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, προς το οποίο 
κοινοποιείται η παρούσα επιστολή και αντίγραφο της πιο πάνω επιστολής σας. 

2. Το θέμα της εμπορίας των αγροτικών προϊόντων εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Ωστόσο, οι υπηρεσίες του Υπουργείου μου, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων τους, εφαρμόζουν διάφορες δράσεις όπως είναι οι εκπαιδεύσεις γεωργών, τοπικών 
ομάδων καταναλωτών, εκπαιδευτριών οικιακής οικονομίας και ξεναγών, με στόχο την προώθηση του 
ελαιολάδου και την προστασία του από τη νοθεία. 

 Αξιοσημείωτη είναι η λειτουργία της Ομάδας Οργανοληπτικής Αξιολόγησης Ελαιολάδου, που στόχο έχει 
τη βελτίωση της ποιότητας και την ανάδειξη ελαιολάδων με βάση τα οργανοληπτικά τους χαρακτηριστικά, 
καθώς επίσης και οι τεχνικές και ενημερωτικές ημερίδες, όπου αναπτύσσεται θεματολογία σχετικά με την 
ποιοτική παραγωγή και την προώθηση των προϊόντων που παράγονται στην Κύπρο, συμπεριλαμβανομένου 
και του ελαιολάδου. 

 Τέλος, ετοιμάζονται και δημοσιεύονται άρθρα, τόσο στο περιοδικό “Αγρότης”, όσο και στον ημερήσιο 
τύπο, για τις κατηγορίες ποιότητας του ελαιολάδου, τη χρήση του και άλλα συναφή θέματα. Επίσης, έχουν 
ετοιμαστεί και διανεμηθεί ενημερωτικά έντυπα για τη θρεπτική αξία των προϊόντων της ελιάς και τη σημασία 
τους στη διατροφή και υγεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.733, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι σε επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.733 και ημερ. 1/7/14 για το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ), μέσω του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, συμμετέχει σε 
διάφορες επιτροπές στην Κύπρο και το εξωτερικό και συνεργάζεται με διάφορους φορείς για την 
προώθηση δράσεων που αφορούν στην ασφαλή χρήση του διαδικτύου.  Το ΥΠΠ είναι έτοιμο να 
καταθέσει συγκεκριμένες προτάσεις για τη ∆ημιουργία Εθνικού Φορέα για το θέμα «Παιδεία για τα 
Μέσα», τις οποίες θα κοινοποιήσει και στη Βουλή, όταν αυτές είναι έτοιμες. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού βρίσκεται σε φάση αξιολόγησης και βελτίωσης των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων του ∆ημοτικού και Γυμνασίου.  Η ενσωμάτωση του θέματος για την ασφαλή χρήση του 
διαδικτύου στα διάφορα μαθήματα, αλλά και διαθεματικά, αποτελεί βασική προτεραιότητα του ΥΠΠ. 

 Ανεξάρτητα όμως από τα πιο κάτω, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο υλοποιεί κάθε χρόνο εκπαιδευτικά 
προγράμματα τόσο για μαθητές όσο και για εκπαιδευτικούς και για γονείς, τα οποία αφορούν στην 
αξιοποίηση του διαδικτύου, συμπεριλαμβανομένων των ακόλουθων: 

- Πρόγραμμα Ασφαλές σχολείο για το διαδίκτυο (εσωκλείω το σχετικό εκπαιδευτικό πακέτο). 

- Πρόγραμμα Μικροί εκπαιδευτές για το διαδίκτυο. 

- Πρόγραμμα πιστοποίησης eSafety label. 

- ∆ιαγωνισμός παραγωγής σύντομου βίντεο από παιδιά με θέμα την ασφαλή χρήση του 
διαδικτύου. 

- Βιωματικά εργαστήρια για παιδιά και εκπαιδευτικούς και παρουσιάσεις σε γονείς.  

- Βιωματικά εργαστήρια για μαθητές και εκπαιδευτικούς για την Παιδεία για τα Μέσα ∆ιαγωνισμός 
για την αξιοποίηση των Τεχνολογιών Πληροφορίας και Επικοινωνίας στη μαθησιακή διαδικασία. 

 Παράλληλα, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο Κύπρου είναι ένας από τους εταίρους του έργου CyberEthics 
GIV, το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα Safer Internet για την Ασφάλεια στο 
∆ιαδίκτυο.  Τέλος, η διαδικτυακή πύλη του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου http://www.pi.ac.cy/lnternetSafety 
επικαιροποιείται συνεχώς με πλούσιο εκπαιδευτικό υλικό και με παραγωγές των μαθητών για το θέμα 
αυτό. 

3. Το ΥΠΠ συμφωνεί με τη δημιουργία κέντρου εκπαίδευσης για την ασφάλεια στο διαδίκτυο και εισηγείται 
όπως το κέντρο αυτό ασχοληθεί με την Παιδεία για τα Μέσα ευρύτερα και την υλοποίηση της εθνικής 
στρατηγικής για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.738, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, με αρ. 
23.06.010.03.738 και ημερομηνία 2 Ιουλίου 2014, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 4 Ιουλίου 2014, σχετικά με την παρουσία αλιευτικών σκαφών 
κοντά στη χερσόνησο της Καρπασίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, αρμόδιο για τον έλεγχο της αλιείας, δεν είναι σε θέση να επιβεβαιώσει κατά πόσο έχουν 
προσεγγίσει αλιευτικά σκάφη τη χερσόνησο της Καρπασίας, για σκοπούς αποφυγής θαλασσοταραχής, 
δεδομένου ότι δεν μπορεί να ασκήσει ουσιαστικό έλεγχο στις κατεχόμενες περιοχές και στα παρακείμενα 
θαλάσσια ύδατα. 

β.  Εντούτοις όμως, παρόμοια περιστατικά έχουν αναφερθεί και τα προηγούμενα χρόνια κατά την περίοδο 
αλιείας του ερυθρού τόνου, όπου τούρκικα αλιευτικά σκάφη, αλλά και σκάφη άλλων χωρών 
δραστηριοποιούνται στην ανατολική Μεσόγειο. 

γ.  Η Κύπρος ως Κράτος Μέλος που συμμετέχει στο Ευρωπαϊκό κοινό πρόγραμμα ελέγχου 
αποκατάστασης του ερυθρού τόνου στη Μεσόγειο λαμβάνει μέσω της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Ελέγχου 
γενικά στοιχεία ως προς τη δραστηριότητα των αλιευτικών σκαφών στην περιοχή της Ανατολικής 
Μεσογείου την περίοδο που διενεργεί περιπολίες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.739, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 4 
Ιουλίου 2014 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Οι άδειες για τη λειτουργία των καζαντί καθώς και οι όροι που τίθενται σε αυτές για τα είδη που μπορούν 
να εκτίθενται ως έπαθλα, εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών και εκδίδονται από τον 
οικείο Έπαρχο. 

 Για τη χρησιμοποίηση ζωντανών ζώων/πτηνών τίθεται ως προϋπόθεση η εξασφάλιση από τους 
ενδιαφερόμενους σχετικής άδειας από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, οι οποίες και θέτουν τους όρους και τις 
προϋποθέσεις που πρέπει να τηρούνται με βάση τις διατάξεις του Νόμου για την ευημερία των ζώων. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες μέχρι στιγμής δεν έχουν εκδώσει οποιαδήποτε άδεια σε ιδιοκτήτες καζαντί 
για άσκηση της δραστηριότητας αυτής. Μέσα στα πλαίσια των δραστηριοτήτων τους, οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες διενεργούν περιοδικούς ελέγχους και διερευνούν περιπτώσεις που αφορούν την τήρηση των 
προνοιών για την ευημερία των ζώων. Επίσης, έχουν ενημερώσει και συνεργάζονται με τις άλλες αρμόδιες 
υπηρεσίες (Επαρχιακές ∆ιοικήσεις, Τοπικές Αρχές, Αστυνομία), ώστε να λαμβάνονται τα αναγκαία μέτρα για 
την αντιμετώπιση των περιπτώσεων αυτών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.780, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση που κατέθεσε ο Βουλευτής Πάφου κ. Ανδρέας Φακοντής 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι από το 2012 η περαιτέρω επεξεργασία του Σχεδίου Οικονομικής 
Στήριξης Επαναπατρισθέντων από Τρίτες Χώρες όπου δεν εφαρμόζεται Σχέδιο Κοινωνικής Ασφάλισης είχε 
αναβληθεί, λαμβανομένων υπόψη των πραγματικών δυνατοτήτων της Οικονομίας. 

 Με την πρόσφατη καθιέρωση του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος, το όλο θέμα θα 
επαναξιολογηθεί και θα ληφθούν οι τελικές αποφάσεις ανάλογα με τα σημερινά δεδομένα και δυνατότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.005, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.019, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την οποία 
διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας παραθέτω τις απαντήσεις μου στα ερωτήματα που τέθηκαν ως 
ακολούθως: 

 Ερώτηση 1:  Η Πάφος διαθέτει το 60% των κυπριακών αμπελώνων, καθώς επίσης 19 
περιφερειακά οινοποιεία.  Η διάλυση του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων (ΣΑΠ) και η μεταφορά 
του προσωπικού του σε άλλα Τμήματα, εκτιμώ ότι θα δημιουργήσει σοβαρό πρόβλημα στην 
εξυπηρέτηση των αμπελουργών και των οινοποιών της επαρχίας Πάφου.  Πώς προτίθεται το 
υπουργείο να καλύψει το κενό που δημιουργήθηκε, ώστε να συνεχίσει να υπάρχει πλήρης κάλυψη των 
αναγκών και επαρκής εξυπηρέτηση των αμπελουργών και των οινοποιών της Πάφου; 

 Απάντηση:  Η εξυπηρέτηση των αμπελουργών και των οινοποιών της Πάφου έχει πλήρως αναληφθεί 
από το Τμήμα Γεωργίας και ειδικότερα από το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο της Πάφου και από τον Κλάδο 
Αμπελουργίας Οινολογίας.  Όπως γνωρίζετε, το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο Πάφου διαθέτει επαρκώς 
καταρτισμένο προσωπικό (Γεωπόνους), οι οποίοι με την κατάλληλη ενημέρωση έχουν πλήρως αναλάβει τα 
θέματα που αφορούσαν δραστηριότητες και αρμοδιότητες του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων.  
Παράλληλα, το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο Πάφου έχει ενισχυθεί με τα συστήματα και προσωπικό του ΣΑΠ, 
για την καλύτερη εξυπηρέτηση των αμπελουργών και των οινοποιών της Πάφου. 

 Ερώτηση 2:  Μέχρι τις 15.10.2014 πρέπει να ολοκληρωθεί η διαδικασία ελέγχου και πληρωμής 
των ποσών που αναλογούν σε κάθε αμπελουργό που συμμετείχε στο μέτρο που προκήρυξε ο ΣΑΠ και 
κατ’ επέκταση το Τμήμα Γεωργίας, μετά τη συγχώνευση συνολικού ύψους 4,5 εκατ. ευρώ.  Μετά τη 
διάλυση του ΣΑΠ και τη μεταφορά του προσωπικού σε άλλα Τμήματα, το Τμήμα Γεωργίας (Κλάδος 
Αμπελουργίας) θα μπορέσει να διεκπεραιώσει έγκαιρα στα χρονικά πλαίσια που τίθενται τον έλεγχο και 
την πληρωμή των ποσών προς τους αμπελουργούς για τα διάφορα μέτρα που προκήρυξε ο ΣΑΠ; 

 Απάντηση:  Η εφαρμογή των Μέτρων του Εθνικού Προγράμματος Στήριξης της Αμπελοκαλλιέργειας 
εξελίσσεται απόλυτα φυσιολογικά και αναμένεται ότι θα επιτευχθεί η μέγιστη δυνατή απορρόφηση της 
κοινοτικής χρηματοδότησης.  Οι απαιτούμενοι έλεγχοι για το Μέτρο της Αναδιάρθρωσης και Μετατροπής 
Αμπελώνων έχουν ήδη σχεδόν ολοκληρωθεί και προχωρά ομαλά η διαδικασία για την καταβολή των 
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επιδοτήσεων στους δικαιούχους.  Παράλληλα, για το Μέτρο των Επενδύσεων στον Οινοποιητικό Κλάδο, η 
εφαρμογή του οποίου έχει αναληφθεί από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
έχει σχεδόν ολοκληρωθεί ο έλεγχος των αιτήσεων και αναμένεται από τους δικαιούχους η υποβολή αιτήματος 
για πληρωμή των δράσεων που έχουν ολοκληρωθεί ή και η υποβολή αιτημάτων για προκαταβολές.  Το μέτρο 
της ασφάλισης συγκομιδής έχει ήδη ολοκληρωθεί, ενώ για τα μέτρα της προώθησης στις τρίτες χώρες και στην 
εσωτερική αγορά και της καινοτομίας, αυτά βρίσκονται στο στάδιο της εξέτασης των αιτήσεων. 

 Ερώτηση 3:  Ποια είναι η ακίνητη και ποια η κινητή περιουσία του ΣΑΠ και πώς αυτή θα 
αξιοποιηθεί μετά τη διάλυσή του; 

 Απάντηση:  Η ακίνητη και κινητή περιουσία του ΣΑΠ ανέρχεται περίπου στα €3.725.700.  Τη διαχείριση 
των περιουσιακών στοιχείων του ΣΑΠ έχει αναλάβει Εκκαθαριστής, στα πλαίσια της Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 11/12/2013, με Αρ. 76.183 και του ∆ιατάγματος του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος Κ∆Π163/2014.  Μέρος της κινητής περιουσίας του ΣΑΠ έχει ήδη 
παραχωρηθεί στο Τμήμα Γεωργίας και χρησιμοποιείται για τη συνέχιση των εργασιών του ΣΑΠ που έχουν 
αναληφθεί. Τυχόν πλεονάζων εξοπλισμός θα διατεθεί για κάλυψη υφιστάμενων αναγκών του Τμήματος 
Γεωργίας και άλλων υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Η ακίνητη 
περιουσία θα μεταβιβαστεί από τον Εκκαθαριστή στο Κράτος, όπως ορίζεται και στην προαναφερόμενη 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Ερώτηση 4:  Για το χώρο όπου στεγάζεται μέχρι και σήμερα το επαρχιακό γραφείο ΣΑΠ στην 
Πάφο, υπάρχει συμβόλαιο ενοικίασης μέχρι το 2016.  Θα διακοπεί ή όχι το συμβόλαιο και εάν όχι, ποιο 
το κόστος που θα υποστεί το υπουργείο σας; 

 Απάντηση:  Οι γραφειακοί χώροι στους οποίους στεγαζόταν το Επαρχιακό Γραφείο Πάφου, για τους 
οποίους υπάρχει συμβόλαιο ενοικίασης μέχρι το 2016, χωρίς ρήτρα διακοπής του συμβολαίου ενοικίασης, 
καταβάλλεται προσπάθεια από τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους ώστε να χρησιμοποιηθούν για τις ανάγκες 
άλλων υπηρεσιών του Κράτους.  Στα πλαίσια αυτά, το Υπουργείο Γεωργίας Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος εξακολουθεί να καταβάλλει το ενοίκιο στον ιδιοκτήτη. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.060, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας αναφέρω ότι κατά τη σύσκεψη της 27ης Νοεμβρίου 2013, 
συστάθηκαν δύο Τεχνικές Επιτροπές, οι οποίες έχουν αναλάβει να εξετάσουν εξ υπαρχής τα πιο κάτω θέματα: 

(α) Επιχειρησιακές Ανάγκες της Αστυνομίας και Επιτήρηση της Θαλάσσιας Ρύπανσης  

(β) ∆υνατότητες Εναέριων Μέσων Πυρόσβεσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

2. Στις Τεχνικές Επιτροπές μετέχει εξειδικευμένο προσωπικό από όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες: 
Αστυνομία Κύπρου, Πυροσβεστική Υπηρεσία, Υπουργείο Άμυνας, Υπουργείο Εσωτερικών, Τμήμα ∆ασών, 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας. 

3. Οι Τεχνικές Επιτροπές έχουν ήδη παρουσιάσει το προσχέδιο των Εκθέσεων τους και έχουν υποβληθεί 
εισηγήσεις για προσθήκη συμπληρωματικών στοιχείων.  Αφότου ολοκληρωθούν οι Εκθέσεις και αξιολογηθούν 
από την Υπουργική Επιτροπή, προγραμματίζεται να προωθηθούν προς το Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη 
τελικών αποφάσεων σε σχέση με την αναβάθμιση των πτητικών μέσων και της επιχειρησιακής ικανότητας της 
∆ημοκρατίας. 

4. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα ήθελα, προτού ολοκληρώσουμε τις εργασίες... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 ...της παρούσης συνεδρίας της Βουλής, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση από τους 
συναδέλφους κ. Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και κ. Κουτσού 
εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του ακόλουθου θέματος:  «Η 
αδήριτη ανάγκη δημιουργίας κρατικών ακτινοθεραπευτικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λεμεσού».   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 
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 Ο κ. Αδάμου ζήτησε το λόγο. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να κάμω μία αλλαγή στον τίτλο.  Εν νομίζω ότι πρέπει να συζητούμε για θέματα καρκίνου 
αποσπασματικά ή για συγκεκριμένα θέματα.  Εγώ θα κάμω μια εισήγηση αλλαγής του τίτλου του θέματος και 
θα πω ότι το πιο σωστό είναι το εξής:  «H ανάγκη εφαρμογής της ομόφωνα εγκριθείσας από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στρατηγικής για τον καρκίνο».   

 Αυτή η Βουλή είχε ψηφίσει ομόφωνα τη στρατηγική για τον καρκίνο όπως θα θυμάστε -οι περισσότεροι 
ήσαστε εδώ- και νομίζω ότι, πέρα από τα ακτινοθεραπευτικά, που είναι όντως ένα πρόβλημα, υπάρχουν και 
άλλα θέματα.  Άρα, αφού ανοίγουμε αυτό το κεφάλαιο του καρκίνου, καλύτερα να το βλέπουμε πλατιά και όχι 
να στοχεύουμε μόνο συγκεκριμένους στόχους.  Αυτή είναι η πρότασή μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα στο να διαμορφωθεί ο τίτλος γενικότερα για τη στρατηγική για τον 
καρκίνο, με μία παράκληση στο συνάδελφο, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε βάζουμε θέματα στρατηγικής με πλειοψηφία ή 
ομοφωνία, “της στρατηγικής για τον καρκίνο”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έσιει πολλή διαφορά, γιατί, όπως θα αναλύσω και στη διάρκεια του θέματος, 
επισήμως η κυβέρνηση απάντησε σε επιστολή μου ότι γενικώς προχωρά η εφαρμογή του στρατηγικού σχεδίου 
για τον καρκίνο εκτός της κατασκευής των ακτινοθεραπευτικών.  Άρα, εγώ καλύπτομαι.  Νομίζω και ο κ. 
Κουτσού καλύπτεται.  Μπορούμε κάλλιστα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα έχετε όλοι τη δυνατότητα να αναλύσετε και το ειδικότερο θέμα του ευρύτερου θέματος της 
στρατηγικής για τον καρκίνο όπως έχει αναφερθεί από το συνάδελφο τον κ. Αδάμου. 

Στο σημείο αυτό φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την ερχόμενη Πέμπτη, 9 Οκτωβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.149-2014). 

 2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.190-2014). 

 3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή 
Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από μη 
Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.051-2014). 

 4. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες,  Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές 
ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους 
στο Φόρο Εγκατεστημένους εντός της ∆ημοκρατίας αλλά μη 
Εγκατεστημένους στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) 
Κανονισμοί του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.052-2014). 

 5. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 
Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.247-2013). 

 6. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.167-2014). 

 7. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.107-2014). 

 8. Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.098-2014). 

 9. Ο περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα 
Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.099-2014). 

 10. Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια 
Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.100-2014). 

 11. Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.188-2014). 

 12. Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.048-2014). 

 13. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του 
Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.187-2014). 

 14. Ο περί Συσκευών Αερολυμάτων (Αεροζόλ) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.203-2014). 

 15. Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.078-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Η ανάγκη εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, και του κ. Νίκου Κουτσού, 
εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.002-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 
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Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κυπριανού Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κυριακού Μαρία Σταυριανός Πανίκκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κώστα Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην 54η επέτειο της κυπριακής ανεξαρτησίας και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής στη μνήμη όλων όσοι έπεσαν αγωνιζόμενοι για τη δημιουργία και υπεράσπιση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών 
Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και τους κανονισμούς «Οι περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2014», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, 
Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους 
∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. 
Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Πρόεδρος) και ψήφισή της σε νόμο. 

6. Σχέδιο ψηφίσματος που αφορά την ανάγκη πυρηνικού αφοπλισμού με την ευκαιρία της Παγκόσμιας 
Ημέρας για την Πλήρη Εξάλειψη των Πυρηνικών Όπλων, παρατηρήσεις των κ. Άριστου ∆αμιανού και 
Γιώργου Περδίκη και ομόφωνη έγκρισή του. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ενημέρωση σχετικά με τους διορισμούς και τις αφυπηρετήσεις δημόσιων υπαλλήλων - Ανάγκη 
επίσπευσης της καταβολής επιχορήγησης προς τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις από την ΑΝΑ∆ για 
προγράμματα κατάρτισης - ∆ιαδικασία εγκατάστασης ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες των 
προσφυγικών συνοικισμών - Αριθμός τουριστών που τα τελευταία τρία χρόνια περιθάλπονται στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου και έσοδα του νοσοκομείου - Η εκροή ανακυκλωμένου νερού στη θάλασσα τα 
τελευταία πέντε χρόνια - Ερωτήματα σχετικά με την έκταση και τη διάθεση της καλλιεργήσιμης κρατικής 
γεωργικής γης - Η κακή ποιότητα του νερού του αποχετευτικού Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας - Η μείωση 
των αποσπάσεων στο Τμήμα Αγωγής Υγείας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και οι συνέπειες 
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για την εκπαίδευση - Ερωτήματα σχετικά με τους νεοσυσταθέντες θεσμούς της παρούσας 
διακυβέρνησης και το δημοσιονομικό τους κόστος - Ερωτήματα σχετικά με το αίτημα της κοινότητας 
Τάλας για αποχώρηση από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου - Αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για 
ανέγερση πολυδύναμου κέντρου στην κοινότητα - Αίτημα της κοινότητας Χούλου για κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου που να συνδέει την κοινότητα Χούλου με την κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - 
Αίτημα της κοινότητας Καλλέπειας για επίσπευση της εγγραφής αγροτικών δρόμων - Αριθμός παιδιών 
από μικτούς γάμους Τουρκοκυπρίων και εποίκων τα οποία έχουν κυπριακή υπηκοότητα - Ερωτήματα 
για τις απαλλοτριώσεις στην Κύπρο τα τελευταία είκοσι χρόνια - ∆ημοσιοποίηση των στοιχείων που 
χρησιμοποιήθηκαν στον υπολογισμό των αξιών ακίνητης ιδιοκτησίας - Ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης 
του ΟΗΕ για τις διαδικασίες αναδιάρθρωσης του κρατικού χρέους των αναπτυσσόμενων χωρών και 
Κύπρος - Το ενδεχόμενο κατασκευής σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην περιοχή του φράγματος της 
Άχνας - Ανάγκη αποθήκευσης αποβλήτων ελαστικών στην εταιρεία “Λατομεία Λατούρος” με βάση 
συγκεκριμένες προδιαγραφές - Ερωτήματα σχετικά με ακίνητη ιδιοκτησία που παραχωρείται από το 
κράτος σε πρόσφυγες για επαγγελματικούς σκοπούς - Ενημέρωση για τους ισχυρισμούς περί εγγραφής 
Τουρκοκυπρίων και εποίκων μαθητών στα ελληνικά σχολεία του Ριζοκαρπάσου - ∆ιενέργεια 
υγειονομικών ελέγχων σε υπαίθριους χώρους όπου πωλείται φαγητό - Ανάγκη οργάνωσης από την 
Εθνική Φρουρά επιχείρησης καθαρισμού της χερσονήσου του Ακάμα από τα μη εκραγέντα βλήματα των 
ασκήσεων των Βρετανών - Χρήση της αεροπορικής βάσης Ακρωτηρίου από τη Royal Air Force για 
βομβαρδισμούς στη Συρία και το Ιράκ - Κατάθεση νομοσχεδίου στη Βουλή για κύρωση της Σύμβασης 
του ΟΗΕ για τους Αγνοουμένους - Αίτημα δήμου Αθηένου για απαλλαγή δημοτών από το φόρο ακίνητης 
ιδιοκτησίας - Το ενδεχόμενο δημιουργίας ειδικά διαμορφωμένου χώρου κράτησης γυναικών και παιδιών 
αιτητών ασύλου. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη βελτίωσης των συνθηκών εργασίας των ατόμων με αναπηρίες στο νοσοκομείο Λάρνακας - Μη 
έκδοση στην ελληνική γλώσσα καταλόγου αρχαιολογικής έκθεσης για την Κύπρο στο Μουσείο του 
Λούβρου - Έκδοση εξωδίκων για παράνομη στάθμευση στα αεροδρόμια από ιδιωτική εταιρεία 
ασφάλειας - Προσφορά χρημάτων από τον ΟΠΑΠ στο κράτος για ανέγερση μουσείου και δαπάνη αυτών 
για άλλους σκοπούς - Η αξιοποίηση των προγραμμάτων των Εθνικών Στρατηγικών Πλαισίων Αναφοράς 
2007-2013 και 2014-2020 για την προσχολική εκπαίδευση - Το συνολικό κόστος της ενοικίασης κτιρίων 
για στέγαση κρατικών υπηρεσιών και ημικρατικών οργανισμών - Τα αποτελέσματα της έρευνας και 
ενδεχόμενη ποινική δίωξη διαχειριστή πρατηρίου πετρελαιοειδών στη Λάρνακα - Θέμα κατάθεσης στη 
Βουλή νομοσχεδίου για την ακολουθητέα διαδικασία σχετικά με αδικήματα βίας σε αθλητικούς χώρους - 
Ανάγκη αναστήλωσης και προστασίας από αρχαιοκάπηλους της εκκλησίας του Αγίου Μάμα στην 
περιοχή Πόλης Χρυσοχούς - Έλεγχος δήμου Σωτήρας σε σχέση με την πρόθεση κατασκευής γέφυρας 
που θα ενώνει την παραλία με το νησάκι της Αγίας Θέκλας - Ενημέρωση για τις νομικές προϋποθέσεις 
για την παραγωγή, την επεξεργασία και τη διάθεση γάλακτος ιπποειδών - Μέτρα προστασίας του 
ελαιόλαδου από τη νοθεία - Οι κρατικοί σχεδιασμοί για την ασφάλεια στο διαδίκτυο - Ενδεχόμενο 
αλίευσης ερυθρού τόννου στις κατεχόμενες περιοχές και καταγγελίες στην ΕΕ - Ανάγκη λήψης μέτρων 
για απαγόρευση της χρήσης ζώων ως δώρων σε πλανόδια τυχερά παιχνίδια - Ενδεχόμενο χορήγησης 
σύνταξης ή επιδόματος σε επαναπατρισθέντες από χώρες εκτός ΕΕ Κυπρίους που δε δικαιούνται άλλη 
σύνταξη ή ΕΕΕ - Η μείωση των ακτοπλοϊκών δρομολογίων προς Πειραιά και οι κίνδυνοι για τους 
παραγωγούς και εξαγωγείς βιολογικών προϊόντων (εμπιστευτική απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με τη 
διάλυση του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων - Ενημέρωση για τις αποφάσεις που λήφθηκαν στις 
27 Νοεμβρίου 2013 για τα πτητικά μέσα πυρόσβεσης και για τα μέτρα προς υλοποίησή τους. 

9. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο, έπειτα από συζήτηση (Α. Αδάμου, Α. Νεοφύτου, Γ. Περδίκης), του 
θέματος «Η ανάγκη εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο» με εισήγηση των κ. Γιώργου Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, και Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη 
Συμμαχία Πολιτών. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 9ης Οκτωβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα σχέδιο ψηφίσματος εκ μέρους όλων των κομμάτων που 
αφορά τις πρόσφατες παράνομες και προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας στην αποκλειστική οικονομική ζώνη 
(ΑΟΖ) της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, το σχέδιο ψηφίσματος κατατίθεται.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.213-2014). 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.214-2014). 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2015, Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.215-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας της 
Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.216-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2013 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.217-2014). 

6. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

Εσωτερικών   Εσωτερικών  

7. Έκθεση, ημερ. 30 Σεπτεμβρίου 2014,  όσον 
αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Εσωτερικών 
προς την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμου 
του 2012  
[Ν. 23(ΙΙ)/2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.088-2014). 

Αντώνη Αντωνίου και  
Γεώργιο Προκοπίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.089-2014). 

Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

3. Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.090-2014). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη 
και  
Σωτήρη Σαμψών, βουλευτές 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

4. Ο περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες 
Εκπομπής Ήχου) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.091-2014). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Εσωτερικών  

5. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.092-2014). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Εσωτερικών  

6. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.093-2014). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα, το οποίο είναι «Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014», 
αναβάλλεται.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Να καταγραφεί ότι αναβάλλεται για μία εβδομάδα, όπως έχουμε συμφωνήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το πρώτο θέμα, το οποίο είναι «Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014», 
αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Τα επόμενα θέματα με τους αριθμούς 2, 3 και 4 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που 
Παρέχονται από μη Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2014» και «Οι περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες, Ραδιοφωνικές και 
Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους στο Φόρο Εγκατεστημένους εντός 
της ∆ημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2014».   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν παράκλησή μας, παρά το ότι το πρωί δεν ήμασταν έτοιμοι για τούτο, να 
ζητήσουμε μίας βδομάδας αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και για τα τρία; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Και για τα τρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Η αιτούμενη αναβολή γίνεται αποδεκτή. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και 
Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου και 6 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής 
του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) Νόμου, ώστε, πέραν των Εταιρειών Παροχής 
Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) που είναι μέλη του ΧΑΚ, ΕΠΕΥ μη μέλη του ΧΑΚ να δύνανται να υποδείξουν 
αριθμό προσώπων που υπηρετούν σε αυτά μόνιμα σε υπεύθυνη θέση, για να πιστοποιούν υπογραφές σε 
οποιαδήποτε αίτηση ή έγγραφο πληρεξουσιότητας που αφορά το Κεντρικό Αποθετήριο και το Κεντρικό 
Μητρώο Αξιών ή σε οποιοδήποτε άλλο έγγραφο μεταβίβασης άυλων κινητών αξιών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο επιτυγχάνεται 
μείωση της γραφειοκρατίας σε ό,τι αφορά τις δραστηριότητες που σχετίζονται με το Κεντρικό Αποθετήριο και το 
Κεντρικό Μητρώο Αξιών, διευκολύνοντας με αυτό τον τρόπο τις ΕΠΕΥ, χωρίς μάλιστα να διαφαίνεται 
οποιαδήποτε αύξηση των κινδύνων προς τους επενδυτές, αφού ΕΠΕΥ μέλη και μη μέλη του ΧΑΚ υπόκεινται 
στις ίδιες νομοθετικές διατάξεις εποπτείας και υποχρεώσεων από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.   
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 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ο γενικός διευθυντής του ΧΑΚ ανέφερε ότι το νομοσχέδιο έτυχε 
διαβούλευσης με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, χωρίς να υπάρξει οποιαδήποτε διαφωνία ως προς τις 
πρόνοιές του.  Όπως ο ίδιος δήλωσε περαιτέρω, η απλοποίηση των διαδικασιών στις ΕΠΕΥ σε σχέση με 
δραστηριότητές τους που σχετίζονται με το Κεντρικό Αποθετήριο και το Κεντρικό Μητρώο Αξιών αφορά τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, αφού αρκετές κυπριακές ΕΠΕΥ μη μέλη του ΧΑΚ εμπίπτουν σε αυτή την κατηγορία.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, υπάρχουν εργασίες του Κεντρικού 
Μητρώου Αξιών για τις οποίες προκύπτει ανάγκη ΕΠΕΥ μη μέλη του ΧΑΚ να μπορούν να πιστοποιούν 
υπογραφές ή οποιοδήποτε άλλο έγγραφο σύμφωνα με τα πιο πάνω, ώστε να αποφευχθεί οποιαδήποτε 
ενδεχόμενη διάκριση σε σχέση με ΕΠΕΥ μέλη του ΧΑΚ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 
Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου και στις 6 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Φορολογίας του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να διασαφηνιστεί ότι το πεδίο εφαρμογής του εν λόγω νόμου καλύπτει και την αποκλειστική οικονομική 
ζώνη (ΑΟΖ) της Κύπρου. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με βάση τον περί Αποκλειστικής Οικονομικής 
Ζώνης Νόμο, με τον οποίο κηρύσσεται η ΑΟΖ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η τελευταία ασκεί κυριαρχικά 
δικαιώματα επί της ΑΟΖ για σκοπούς εξερεύνησης και εκμετάλλευσης των φυσικών πόρων της.  Συνεπώς, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι παραδόσεις αγαθών και η παροχή υπηρεσιών που πραγματοποιούνται εντός 
της ΑΟΖ στα πλαίσια των δραστηριοτήτων εξερεύνησης ή/και εκμετάλλευσης των φυσικών της πόρων πρέπει 
να θεωρείται ότι πραγματοποιούνται στο έδαφος της ∆ημοκρατίας και συνακόλουθα οι εγκαταστάσεις ή/και τα 
κατασκευάσματα που τοποθετούνται ή χρησιμοποιούνται για τους πιο πάνω σκοπούς εντός της ΑΟΖ της 
∆ημοκρατίας πρέπει να θεωρείται ότι βρίσκονται σε έδαφος της ∆ημοκρατίας.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία μετά από σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ώστε να αποφευχθεί οποιαδήποτε αμφισβήτηση της εφαρμογής της νομοθεσίας για το φόρο 
προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) επί της ΑΟΖ της ∆ημοκρατίας. 

  Συναφώς, όπως δήλωσε η ίδια, με την προτεινόμενη ρύθμιση οποιαδήποτε αναφορά στον εν λόγω νόμο 
στον όρο “∆ημοκρατία” θα περιλαμβάνει και την ΑΟΖ της Κύπρου, ώστε για σκοπούς ΦΠΑ οι παραδόσεις 
αγαθών και η παροχή υπηρεσιών εντός της περιοχής της ΑΟΖ να θεωρείται ότι πραγματοποιούνται στο 
έδαφος της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου και στις 6 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Φορολογίας του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να παρασχεθεί η ευχέρεια στον Υπουργό Οικονομικών μετά από σύσταση του Εφόρου Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας και χωρίς την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου να αποδέχεται τη διαγραφή ή τη 
μείωση ποσού πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου ή χρηματικής επιβάρυνσης το οποίο επιβλήθηκε με βάση τις 
διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 2000, όταν το ποσό για το οποίο 
υποβάλλεται αίτηση για μείωση ή κατάργηση δεν υπερβαίνει τις €20.000.  

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι 
2000, ο οποίος ίσχυε μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2002, κάθε υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο που παρέλειπε, 
αρνούνταν ή καθυστερούσε να υποβάλει φορολογική δήλωση υπέκειτο σε χρηματική επιβάρυνση για κάθε 
μήνα ή μέρος αυτού που διαρκούσε η άρνηση ή παράλειψη ή καθυστέρηση.  

 Επιπρόσθετα, σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο αμελούσε ή αρνούνταν να καταβάλει στον έφορο 
οποιοδήποτε ποσό φόρου ή άλλο ποσό, τότε είχε υποχρέωση να καταβάλει πρόσθετη επιβάρυνση ύψους 10% 
επί του ποσού που αμέλησε ή αρνήθηκε να καταβάλει.  Σε περίπτωση που η αμέλεια ή άρνηση να καταβάλει 
οποιοδήποτε ποσό εξακολουθούσε πέραν των τριάντα ημερών από την ημερομηνία που το ποσό καθίστατο 
καταβλητέο, τότε επιβαλλόταν τόκος ύψους 8% επί του ποσού.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικού) (Αρ. 6) Νόμου του 2012 ο Υπουργός Οικονομικών δύναται κατόπιν 
αίτησης του δικαιούχου προσώπου να διαγράψει ή να μειώσει μετά από πρόταση του εφόρου και απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου οποιοδήποτε ποσό χρηματικής επιβάρυνσης ή πρόσθετης επιβάρυνσης ή τόκου 
επιβλήθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, όταν το δικαιούχο πρόσωπο κατέβαλε πριν από την έναρξη της ισχύος 
του υπό αναφορά νόμου ή δεσμεύτηκε να καταβάλει το ποσό του οφειλόμενου φόρου που του επιβλήθηκε με 
βάση τον καταργηθέντα νόμο, υπό την προϋπόθεση ότι πληρούνται συγκεκριμένα κριτήρια. 

 Συναφώς, όπως δήλωσε η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας, με τον προτεινόμενο νόμο 
απλοποιείται και επισπεύδεται η διαδικασία διαγραφής ή μείωσης επιβαρύνσεων και τόκων που επιβλήθηκαν 
με βάση της διατάξεις του καταργηθέντος νόμου και αναμένεται να βελτιωθεί η εισπραξιμότητα 
καθυστερημένων οφειλών του κράτους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 8, 9 και 10 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ίσης 
Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014», «Ο περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής 
Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την 
Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα νομοσχέδια 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουνίου, 15 και 22 
Σεπτεμβρίου και 6 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας, των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, καθώς 
και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ.  Η Αντιπροσωπία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
στην Κύπρο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε ενώπιον της επιτροπής, ωστόσο απέστειλε σχετικό 
γραπτό υπόμνημα με τις θέσεις της. 

 Σκοπός εκάστου των αντίστοιχων νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί Ίσης Μεταχείρισης 
Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμου, του περί Ίσης 
Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής Ασφάλισης Νόμου και του περί 
Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας Νόμου για σκοπούς 
εναρμόνισης με την κοινοτική νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες πιο πάνω τροποποιήσεις επιτυγχάνεται η ορθότερη εναρμόνιση του 
δικαίου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με το άρθρο 19 της Οδηγίας 2006/54/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 5ης Ιουλίου 2006 για την εφαρμογή της αρχής των ίσων ευκαιριών και της ίσης 
μεταχείρισης ανδρών και γυναικών σε θέματα εργασίας και απασχόλησης. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις αφορούν στην επέκταση της εφαρμογής της αντιστροφής του βάρους απόδειξης στις 
εξωδικαστικές διαδικασίες ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κατέστησαν αναγκαίες 
κατόπιν αιτήματος της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και έπειτα από ανταλλαγή υπομνημάτων μεταξύ των αρμόδιων 
αρχών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στο πλαίσιο της 
υπόθεσης 4589/13/JUST της πιλοτικής πρωτοβουλίας EU Pilot, που αποτελεί μια εμπιστευτική βάση 
δεδομένων. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις 
πρόνοιες των υπό συζήτηση νομοσχεδίων. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια υποβλήθηκαν στο Εργατικό Συμβουλευτικό 
Σώμα, το οποίο δεν έφερε οποιαδήποτε ένσταση στην προώθησή τους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η 
θέση της Αντιπροσωπίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην Κύπρο, όπως αυτή κοινοποιήθηκε γραπτώς στην 
επιτροπή, σύμφωνα με την οποία θα ήταν προτιμότερο να ρυθμίζονται από τα νομοσχέδια όλες οι 
εξωδικαστικές διαδικασίες και όχι μόνο εκείνες ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Συγκεκριμένα, 
εκφράστηκε ο προβληματισμός γιατί με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια προτείνεται η επέκταση της εφαρμογής 
της αντιστροφής του βάρους απόδειξης μόνο για τις διαδικασίες ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και δεν 
παρέχεται η δυνατότητα αυτή και σε άλλες εξωδικαστικές διαδικασίες, όπως εκείνες ενώπιον των επιθεωρητών 
εργασίας. 
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 Για το ζήτημα αυτό η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας απέστειλε στην επιτροπή σχετική γραπτή 
γνωμάτευση, στην οποία διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ζήτημα της τροποποίησης των υπό συζήτηση νομοθεσιών προέκυψε έπειτα από ερώτημα των 
υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στα πλαίσια της διαδικασίας EU Pilot.  Ενημερωτικά, 
αναφέρεται ότι το EU Pilot αποτελεί μια εμπιστευτική βάση δεδομένων, που δημιουργήθηκε, για να 
διευκολύνει την επικοινωνία μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέσω της παροχής 
απάντησης από τα κράτη μέλη σε ερωτήματα και/ή αιτήσεις παροχής πληροφοριών και/ή καταγγελίες 
που υποβάλλονται από πολίτες, επιχειρήσεις ή φορείς που εκπροσωπούν τα συμφέροντα της κοινωνίας 
των πολιτών, καθώς και από τις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, περιλαμβανομένων και των 
περιπτώσεων που προηγούνται διαδικασιών σε σχέση με παράβαση του δικαίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

2. Σε σχετική υπόθεση του EU Pilot η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζήτησε πληροφορίες για τους λόγους για τους 
οποίους η Κυπριακή ∆ημοκρατία, κατά τη μεταφορά των Οδηγιών στην εθνική έννομη τάξη, δεν 
επέκτεινε τη δυνατότητα αντιστροφής του βάρους απόδειξης και στις διαδικασίες που ακολουθούνται 
ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Από τη γραμματική ερμηνεία του άρθρου 19 της σχετικής Οδηγίας 
το ζήτημα της επέκτασης αυτής εμπίπτει, κατά την άποψη της Νομικής Υπηρεσίας, στη διακριτική 
ευχέρεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, χωρίς να επιβάλλεται υποχρέωση επέκτασης. 

3. Η ευχέρεια των κρατών μελών να επεκτείνουν ή όχι την αντιστροφή του βάρους απόδειξης και σε 
εξωδικαστικές διαδικασίες μπορεί να περιλαμβάνει κάθε τέτοια διαδικασία, όπως αυτές που 
διενεργούνται ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και των επιθεωρητών εργασίας. 

4. Η επιλογή του αν θα γίνει χρήση της ευχέρειας αυτής και ποιες διαδικασίες θα περιλαμβάνει αποτελεί 
ζήτημα που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

5. Η συμπερίληψη και των επιθεωρητών στα υπό συζήτηση νομοσχέδια δεν εγείρει ζήτημα ορθής 
εναρμόνισης με το ενωσιακό δίκαιο, αλλά αποτελεί θέμα τεχνοκρατικής εκτίμησης για την πρακτική 
εφαρμογή του στο μέλλον. 

 Για το ζήτημα αυτό το αρμόδιο υπουργείο είχε ενημερώσει τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας πριν 
από τη διαμόρφωση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, ότι δηλαδή κρίνει ορθότερο να μελετηθεί περαιτέρω το 
ζήτημα και αυτό να τεθεί ενώπιον του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού 
διαπιστωθεί στην πράξη η πρακτική εφαρμογή της προτεινόμενης τροποποίησης στις εξωδικαστικές 
διαδικασίες ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.   

 Για τους πιο πάνω λόγους στα υπό συζήτηση νομοσχέδια η δυνατότητα αντιστροφής του βάρους 
απόδειξης επεκτείνεται μόνο για τις διαδικασίες ενώπιον του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στο παρόν στάδιο. 

 Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή ότι 
στο παρόν στάδιο, λαμβανομένης υπόψη και της πιο πάνω θέσης της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
δεν κρίνεται απαραίτητη η περαιτέρω τροποποίηση των υπό συζήτηση νομοθεσιών, ώστε να εφαρμόζεται η 
αντιστροφή του βάρους απόδειξης και στις διαδικασίες διερεύνησης παραπόνων από τους επιθεωρητές του 
Τμήματος Εργασίας.  Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση, το εν λόγω θέμα θα εξεταστεί σε μεταγενέστερο 
χρονικά στάδιο, αφού θα έχει αξιολογηθεί η πρακτική εφαρμογή του στις εξωδικαστικές διαδικασίες ενώπιον 
της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Γι’ αυτό το καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο ζητά την προώθηση για ψήφιση από την 
ολομέλεια του σώματος των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν κατατεθεί στη Βουλή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 
συζήτηση νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση και των 
τριών νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

2. Ο περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

3. Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση 
και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα 
Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια 
Εργασία ή για Εργασία Ίσης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου και στις 6 
Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ, της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΠΕΟ και εταιρειών πετρελαιοειδών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νομοθετημάτων είναι η τροποποίηση του περί Πετρελαιοειδών Νόμου και 
των ομότιτλων αυτού κανονισμών, που εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 9 του νόμου αυτού, ώστε να επέλθουν 
οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Η αρμοδιότητα για όλα τα θέματα που αφορούν τα πετρελαιοειδή να μεταφερθεί στον Υπουργό 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Να εξαιρεθεί από το πεδίο εφαρμογής της υφιστάμενης νομοθεσίας αριθμός χημικών ουσιών και 
πρώτων υλών για τις οποίες υπάρχει επαρκές νομικό πλαίσιο για την ασφαλή διαχείρισή τους, το οποίο 
εφαρμόζει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

3. Να μειωθεί η συχνότητα των αδειοδοτήσεων από ετήσια βάση σε μία φορά κάθε δύο έτη από την 
ημερομηνία έκδοσής τους. 

4. Να αναθεωρηθούν τα τέλη επιθεώρησης. 

5. Να επιτευχθούν κάποιες περαιτέρω τροποποιήσεις τεχνικής φύσεως. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, το 
Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του, που λήφθηκε το Φεβρουάριο του 2013, ενέκρινε την ανάληψη 
της αρμοδιότητας για όλα τα θέματα που αφορούν τα πετρελαιοειδή από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Προς υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατέθεσε στη Βουλή τα υπό συζήτηση 
νομοθετήματα.   

 Σημειώνεται ότι η περί πετρελαιοειδών νομοθεσία, η οποία ρυθμίζει κυρίως θέματα ασφάλειας σχετικά 
με την αποθήκευση πετρελαιοειδών, βρίσκεται σε ισχύ από το 1975.  Η νομοθεσία αυτή δεν έχει υποστεί έκτοτε 
ουσιαστική τροποποίηση, είναι αυστηρά κανονιστική και δε στηρίζεται στη σύγχρονη αντίληψη για την εκτίμηση 
των κινδύνων.  Επιπρόσθετα, οι αρμοδιότητες για την εφαρμογή της είναι διαμοιρασμένες σε διάφορα τμήματα 
και υπηρεσίες. 

 Για τους πιο πάνω λόγους απαιτείται ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας που αφορά την ασφάλεια των 
πετρελαιοειδών.  Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θα αναλάβει την αρμοδιότητα με σκοπό τον 
εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας.   
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 Η συγκέντρωση των θεμάτων ασφάλειας και υγείας στην εργασία που σχετίζονται με τα πετρελαιοειδή 
σε μια μόνο αρμόδια αρχή στην Κύπρο βρίσκεται σε πλήρη ευθυγράμμιση με τις πρόνοιες της Σύμβασης αρ. 
81 για την Επιθεώρηση Εργασίας της ∆ιεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει 
κυρώσει με τον περί της Σύμβασης για την Επιθεώρηση Εργασίας, 1947 (αρ. 81) (Μέρος ΙΙ) (Κυρωτικό) Νόμο 
του 1999 [Ν. 31(ΙΙΙ)/1999].  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι με την ανάληψη της αρμοδιότητας για όλα τα πετρελαιοειδή από τον 
Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα ετοιμαστεί νέο νομικό πλαίσιο, το οποίο θα 
εκσυγχρονίζει τον τομέα της ασφάλειας σχετικά με την αποθήκευση και τις εγκαταστάσεις πετρελαιοειδών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, η επιτήρηση της εφαρμογής των προνοιών του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών θα γίνει μέσω της λειτουργίας του υφιστάμενου συστήματος επιθεώρησης 
που εφαρμόζει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και για την υλοποίηση των προνοιών των προτεινόμενων 
νομοθετημάτων θα αξιοποιηθεί η αναγκαία υποδομή, καθώς και οι κατάλληλοι μηχανισμοί.  Επιπλέον, 
σύμφωνα με την ίδια πηγή πληροφόρησης, για την αντιμετώπιση του πρόσθετου φόρτου εργασίας αλλά και για 
τη μεταφορά εμπειριών και γνώσεων θα αποσπαστεί, με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, ένας λειτουργός από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων στο 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας για περίοδο τριών ετών. 

 Με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα τέλη για την αδειοδότηση της 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών, με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Οικονομικών, αυξάνονται ανάλογα με το 
είδος και την ποσότητα του καυσίμου που αποθηκεύεται.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι η Επιτροπή Προστασίας 
Ανταγωνισμού έχει ενημερωθεί για την αύξηση αυτή και δε φέρει ένσταση. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την εφαρμογή των προτεινόμενων τροποποιήσεων 
αναμένεται να υπάρξει εξοικονόμηση πόρων με τη μείωση της συχνότητας των επιθεωρήσεων από ετήσια σε 
διετή βάση, γι’ αυτό και αναμένεται να περιοριστεί ο επαναλαμβανόμενος σε ετήσια βάση χειρισμός χιλιάδων 
αιτήσεων, πιστοποιητικών και επιστολών σε σχέση με ισάριθμες περιπτώσεις αποθήκευσης πετρελαιοειδών.  
Περαιτέρω, αναμένεται να περιοριστεί η διακίνηση της σχετικής αλληλογραφίας μεταξύ των εμπλεκόμενων 
κρατικών υπηρεσιών, δηλαδή των επαρχιακών διοικήσεων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, αφού αυτή θα διεκπεραιώνεται από μία αρμόδια αρχή.  Επιπλέον, με τις πιο πάνω 
προτεινόμενες τροποποιήσεις υλοποιείται η κυβερνητική στρατηγική για απλοποίηση των διαδικασιών 
αδειοδότησης και για μείωση του διοικητικού φόρτου για τις επιχειρήσεις. 

 Τέλος, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις επιτυγχάνεται διόρθωση των ορισμών των κλάσεων των 
πετρελαιοειδών, ώστε αυτές να συνάδουν με την ισχύουσα εθνική και εναρμονιστική νομοθεσία. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις.  Ωστόσο, εκφράστηκαν ορισμένες επιφυλάξεις 
όσον αφορά την πρόνοια των νομοθετημάτων για τη μείωση της συχνότητας των επιθεωρήσεων σε 
εγκαταστάσεις αποθήκευσης πετρελαιοειδών από ετήσια σε διετή βάση και συνεπώς για επέκταση της ισχύος 
της άδειας αποθήκευσης πετρελαιοειδών από ένα σε δύο χρόνια.   

 Συγκεκριμένα, ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ εξέφρασε επιφυλάξεις όσον αφορά το γεγονός ότι οι μη εντατικοί 
έλεγχοι ενδεχομένως να ελλοχεύουν κάποιους κινδύνους αναφορικά με την ασφάλεια των εγκαταστάσεων, γι’ 
αυτό και εισηγήθηκε όπως παραμείνει σε ισχύ η υφιστάμενη διάταξη της νομοθεσίας που προβλέπει τη 
διεξαγωγή επιθεωρήσεων σε ετήσια βάση.  Με την πιο πάνω εισήγηση συμφώνησε και εκπρόσωπος εταιρείας 
πετρελαιοειδών. 

 Τοποθετούμενος στο ζήτημα αυτό, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας ενημέρωσε 
συναφώς την επιτροπή ότι η πρόνοια για διετή έλεγχο αφορά τις μικρές εγκαταστάσεις, για τις οποίες η 
εμπειρία κατέδειξε ότι δεν παρατηρείται οποιαδήποτε μεταβολή από τον ένα χρόνο στον άλλο.  Σύμφωνα με 
τον ίδιο, για τις μεγάλες εγκαταστάσεις τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις άλλης νομοθεσίας με την οποία 
προβλέπεται η διεξαγωγή ελέγχων σε ετήσια βάση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοθετημάτων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας  

 Νίκος Κατσουρίδης ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Μάριος Καρογιάν   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2014.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Αστυνομίας, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του 
Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος, η οποία υπογράφηκε στις 5 Απριλίου 
2012 στην Τασκένδη.  Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την υπογραφή της υπό αναφορά 
συμφωνίας με την απόφασή του με αρ. 70.982, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, αλλά και το ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντικτύπου που 
συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η εν λόγω συμφωνία προβλέπει τη συνεργασία των μερών για 
καταπολέμηση διάφορων μορφών εγκλήματος, όπως είναι η τρομοκρατία, τα εγκλήματα κατά της ζωής και της 
υγείας προσώπων, η εμπορία προσώπων και τα εγκλήματα κατά της σεξουαλικής ελευθερίας, η παράνομη 
διακίνηση ναρκωτικών και ψυχοτρόπων ουσιών, όπλων, πυρομαχικών, εκρηκτικών, πυρηνικών και 
ραδιενεργών υλικών, αντικειμένων διπλής χρήσης, πολιτιστικών αντικειμένων ή έργων τέχνης με ιστορική αξία, 
το οικονομικό έγκλημα, η παράνομη μετανάστευση, το ηλεκτρονικό έγκλημα και η κλοπή οχημάτων.  
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της συμφωνίας αυτής, η συνεργασία των μερών θα πραγματοποιείται 
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κυρίως με την ανταλλαγή πληροφοριών και εμπειριών, με την παροχή βοήθειας στην ανίχνευση εγκλημάτων 
και στον εντοπισμό ύποπτων προσώπων, με την εκπαίδευση προσωπικού, με την παροχή τεχνικής βοήθειας 
και με την ανάληψη κοινών μέτρων για την καταστολή εγκληματικών ομάδων και της δράσης τους.   

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος, βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ο βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του κυρωτικού νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του κυρωτικού νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Συσκευών Αερολυμάτων (Αεροζόλ) Νόμος του 2014».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συσκευών Αερολυμάτων (Αεροζόλ) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
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Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  Η 
ΟΕΒ, το ΚΕΒΕ και η ΠΟΒΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.    

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση εθνικής νομοθεσίας για εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/10/ΕΕ 
της Επιτροπής της 19ης Μαρτίου 2013 για την τροποποίηση της Οδηγίας 75/324/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί 
προσεγγίσεως των νομοθεσιών των κρατών μελών των αναφερόμενων στις συσκευές αερολυμάτων (αεροζόλ), 
προκειμένου οι σχετικές με την επισήμανση διατάξεις της να προσαρμοστούν στον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1272/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη 
συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων. 

 Επιπρόσθετα, στο νομοσχέδιο μεταφέρονται οι διατάξεις των περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 
Νόμων του 2002 έως 2012 οι οποίες αφορούν τις συσκευές αερολυμάτων (αεροζόλ), οι οποίοι νόμοι 
προτείνεται με το παρόν νομοσχέδιο να καταργηθούν, αφού με την τελευταία τροποποίησή τους καταργήθηκαν 
οποιεσδήποτε διατάξεις αφορούσαν στις φιάλες αερίου, οι οποίες μεταφέρθηκαν στον περί Μεταφερόμενου 
Εξοπλισμού υπό Πίεση Νόμο. 

 Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν στην αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 765/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 9ης 
Ιουλίου 2008 για τον καθορισμό των απαιτήσεων διαπίστευσης και εποπτείας της αγοράς όσον αφορά την 
εμπορία των προϊόντων και για την κατάργηση του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 339/93 του Συμβουλίου. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την υπό αναφορά Οδηγία, η ενσωμάτωση των διατάξεών της στην εθνική 
νομοθεσία έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί μέχρι τις 19 Μαρτίου 2014, όμως η σχετική νομοθεσία κατατέθηκε 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων μόλις στις 23 Σεπτεμβρίου 2014.  Λόγω αυτής της καθυστέρησης, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει ήδη λάβει προειδοποιητική επιστολή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για μη έγκαιρη 
εναρμόνιση στον τομέα αυτό.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η μεταφορά της Οδηγίας στο 
εθνικό δίκαιο πρέπει να ολοκληρωθεί το συντομότερο, ώστε να αποτραπεί κάθε περαιτέρω διαδικασία εναντίον 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 ∆ιάθεση στην αγορά.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση κυκλοφορίας για λόγους ασφάλειας.  Άρθρο 6. 

 Καθορισμός ευθύνης κατασκευαστή και εισαγωγέα.  Άρθρο 7. 

 Εξουσίες της αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 8. 

 Εφαρμογή του Κεφαλαίου III του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 765/2008.  Άρθρο 9. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 10. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 11. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 12. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 13. 

 Κατάργηση νόμων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συσκευών Αερολυμάτων (Αεροζόλ) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παράκληση να δοθεί μίας βδομάδας αναβολή.  Χρειάζονται κάποια επιμέρους στοιχεία, 
τα οποία προτιθέμεθα να ζητήσουμε στη συνεδρία της επιτροπής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εμείς ζητούμε δεκαπέντε ημερών αναβολή, για να μελετήσουμε περαιτέρω το θέμα και με την 
κυβέρνηση, πότε δηλαδή θα φέρει το κυβερνητικό νομοσχέδιο που αφορά και αυτή την περίπτωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στις αιτούμενες αναβολές; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βεβαίως υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε!  Είναι και προσβλητικό απέναντι στις λειτουργίες της 
επιτροπής!  Η κυβέρνηση ήταν στην επιτροπή.  Η κυβέρνηση έφερε αυτή τη συγκεκριμένη τροπολογία.  ∆εν 
ήταν η τροπολογία η δική μου.  Εγώ είχα άλλη τροπολογία.  Η κυβέρνηση την τροποποίησε και ψηφίζουμε 
σήμερα αυτό που εισηγείται η κυβέρνηση.  Αν κάποιοι, για να καλύψουν τα λάθη κάποιων αρχόντων στην 
τοπική αυτοδιοίκηση ή για να καλύψουν κάποιους φίλους τους υπουργούς, θέλουν να αναβάλουν τη συζήτηση 
αυτού του νομοσχεδίου, επειδή θέλουν να δώσουν κάλυψη σε κάποιους, να το πουν καθαρά επιτέλους! 

 Είμαι εναντίον.  Ψηφίζω εναντίον της αναβολής.  Και θα δώσουμε τη μάχη μας σε όλα τα επίπεδα μαζί 
με τους κατοίκους, μαζί με τους ανθρώπους οι οποίοι επηρεάζονται από την ασύστολη συμπεριφορά 
ορισμένων κυρίων, οι οποίοι νομίζουν ότι είναι κύριοι σ’ αυτή τη χώρα! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, παρακαλώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς δεν έχουμε διάθεση να καλύψουμε κανέναν, ούτε βεβαίως και τον κ. 
Περδίκη, αν δεν επιμένει το ΑΚΕΛ, είμαστε έτοιμοι να υπερψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου και 
τροπολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένα αίτημα από πλευράς ΑΚΕΛ και ∆ημοκρατικού Κόμματος, αντιλαμβάνομαι, για να δοθεί μία 
αρχικά εβδομαδιαία, επταήμερος, και στη συνέχεια δεκαπενθήμερος αναβολή και συνεπώς δεν υπάρχει λόγος 
για πολλές συζητήσεις.  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με το πώς έχει διαμορφωθεί από την επιτροπή ο σκελετός του ζητήματος, 
εμείς δεν έχουμε ιδιαίτερες διαφωνίες, μόνο κάποια επιπρόσθετα στοιχεία, γι’ αυτό και έχουμε ζητήσει μόνο μία 
βδομάδα.  Θεωρώ ότι οι όποιες αιχμές του κ. Περδίκη αφορούν άλλους και σίγουρα όχι το δικό μου κόμμα.  ∆ε 
θέλουμε και δεν πρόκειται να καλύπτουμε τον οποιοδήποτε ή τα οποιαδήποτε συμφέροντα.  Και, αν εννοούσε 
εμάς, τον καλώ να το πει ευθαρσώς! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ψηφίστε το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώς. 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δηλώσαμε από την περασμένη εβδομάδα στην επιτροπή Περιβάλλοντος ότι 
είμαστε έτοιμοι να υπερψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, αλλά εν πάση περιπτώσει, επειδή είναι πάγια 
πρακτική, θα συναινέσουμε στη μίας εβδομάδας αναβολή και την επόμενη Πέμπτη θα είμαστε πάλι έτοιμοι να 
υπερψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Φυττής είναι ο τελευταίος ομιλητής.  Νομίζω ότι είναι αρκετό για ένα διαδικαστικό θέμα... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λυπούμαι για τα όσα ανέφερε ο κ. Περδίκης!  Εμείς δεν είχαμε καμία είτε επαφή είτε επιρροή από 
κανέναν!  Εγώ ξέρω ότι σ’ αυτή τη Βουλή, όταν ετοιμάζεται κυβερνητικό νομοσχέδιο, οι όποιες προτάσεις 
νόμου εντάσσονται σ’ αυτό, συζητούνται σε σχέση με το κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Και αυτό λέει η έκθεση, ότι 
ετοιμάζεται το Τμήμα Περιβάλλοντος, ώστε οι προτεινόμενες ρυθμίσεις να ενταχθούν στις πρόνοιες που 
ετοιμάζονται από το Υπουργείο Γεωργίας και μετά από κάποιες συζητήσεις είπαν επιτέλους «βάλτε τες».  Αλλά 
εμείς ακολουθούμε την αρχή που ακολουθείται σ’ αυτή τη Βουλή.  Γι’ αυτό θέλουμε τις δεκαπέντε μέρες, να 
δούμε πότε θα στείλουν το κυβερνητικό νομοσχέδιο, ώστε να ενταχθεί καλύτερα αυτή η πρόνοια που 
αναφέρεται μέσα στο κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Αυτό είναι!  ∆εν έχουμε καμία συναλλαγή ή διαπλοκή ή 
επιρροή ή ο,τιδήποτε υπονοεί ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον τελευταίο λόγο, προτού θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι για τον ίδιο λόγο που έχουμε ζητήσει αναβολή.  Και, επειδή ο κ. Περδίκης δεν ξαναζήτησε το 
λόγο, νομίζω ότι δεν είναι σε μας που αναφερόταν.  Εμείς, αν θέλουμε τις επτά μέρες, τη μία βδομάδα, είναι για 
να ενισχύσουμε ακόμα περαιτέρω την προστασία από τους κινδύνους στους οποίους αναφέρθηκε ο κ. 
Περδίκης και όχι το αντίστροφο και θέλω να το ξεκαθαρίσω.  Αυτή είναι η πρόθεσή μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή υπήρξαν δύο προτάσεις, θα έλεγα να δοθεί η αναβολή της μίας εβδομάδας, δηλαδή να 
θέσω σε ψηφοφορία την αναβολή της μίας εβδομάδας και, αν εντός της μίας εβδομάδας θεωρούν εκείνοι οι 
οποίοι αιτούνται το δεκαπενθήμερο ότι δεν είναι ικανοποιημένοι, ας ζητήσουν και, αν το σώμα δώσει την 
αναβολή, ας τη δώσει.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αιτούμενης αναβολής για μία εβδομάδα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η αιτούμενη αναβολή έχει εγκριθεί.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιμή και την ευχαρίστηση να χαιρετίσω την παρουσία ανάμεσά 
μας στη σημερινή συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων της ΑΕ Προέδρου της Γερουσίας των Κάτω 
Χωρών κ. Ankie Broekers-Knol, η οποία πραγματοποιεί επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο ύστερα από 
πρόσκληση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Θα ήθελα εκ μέρους του σώματος να την καλωσορίσω θερμά, 
όντας βέβαιος πως η εδώ επίσκεψή της θα αποτελέσει αφετηρία για αναζωογόνηση και περαιτέρω ενίσχυση 
των πολύ καλών σχέσεων των δύο κοινοβουλίων μας σε διμερές επίπεδο.  

 Μέσω της κοινής μας πορείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση μπορούμε επίσης σε πολυμερές επίπεδο να 
συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για τα βέλτιστα αποτελέσματα προς όφελος τόσο των πολιτών μας όσο και 
ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα πλαίσια πάντα των αρχών και αξιών επί των οποίων θεμελιώθηκε 
και πορεύεται η Ένωση.  Αυτά διαπιστώσαμε εξάλλου και στην πρωινή μας συνάντηση κατά την οποία είχαμε 
μια εκτενή και πολύ παραγωγική συνομιλία για σωρεία θεμάτων αμοιβαίου και ευρύτερου ενδιαφέροντος.  

 Εύχομαι στη φίλη Πρόεδρο της Γερουσίας των Κάτω Χωρών και τη συνοδεία της μια καρποφόρα και 
ευχάριστη παραμονή στην Κύπρο! 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος που έχει κατατεθεί από όλα τα κόμματα και αφορά τις 
πρόσφατες παραβιάσεις της ΑΟΖ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από πλευράς Τουρκίας.  

 Παρακαλώ το γραμματέα να το διαβάσει, εκτός εάν…  Νομίζω καλό είναι να αναγνωσθεί.  Αλλά 
υπάρχουν μερικές, αντιλαμβάνομαι… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …τροπολογίες, που ήθελε ο κ. Λαμάρης να εισηγηθεί.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μετά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω μετά, ναι.   

 Να διαβαστεί το σχέδιο ψηφίσματος, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Παρακολουθώντας με βαθιά ανησυχία τις πρόσφατες παράνομες και προκλητικές ενέργειες της 
Τουρκίας στην αποκλειστική οικονομική ζώνη (ΑΟΖ) της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και συγκεκριμένα την 
ανακοίνωση της Τουρκίας για μεταφορά πλατφόρμας εντός της κυπριακής ΑΟΖ και δέσμευση περιοχών για 
σεισμογραφικές έρευνες, από τις 20 Οκτωβρίου 2014, σε οικόπεδα όπου έχει ήδη αρχίσει εξόρυξη από 
εταιρείες εξουσιοδοτημένες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 

 Θεωρώντας επιπλέον απαράδεκτη την προτροπή της Τουρκίας προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία “να 
συνεργαστεί” σε αυτό το πλαίσιο, ενώ η ίδια η Τουρκία συνεχίζει την παράνομη κατοχή του 37 τοις εκατόν του 
εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για σαράντα χρόνια,  
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 Σημειώνοντας ότι η Τουρκία προβαίνει κατ’ εξακολούθηση σε προκλητικές ενέργειες εντός της ΑΟΖ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με την πιο πρόσφατη να αποτελεί την πιο σοβαρή παραβίαση εις βάρος της 
κυριαρχίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μετά την τουρκική εισβολή του 1974, 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι ενέργειες αυτές της Τουρκίας αποτελούν κατάφωρη παραβίαση του διεθνούς 
δικαίου και συγκεκριμένα της Σύμβασης του ΟΗΕ για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (1982), η οποία αποτελεί πλέον 
και μέρος του κοινοτικού κεκτημένου, 

 Επισημαίνοντας ότι η Τουρκία είναι υποψήφια χώρα για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), 

 Υπογραμμίζοντας ότι οι ενέργειες αυτές της Τουρκίας υποσκάπτουν την κρατική οντότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας,  

 Υπενθυμίζοντας ότι τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κύπρου στην ΑΟΖ της κατοχυρώνονται απολύτως 
από το διεθνές δίκαιο,  

 Έχοντας υπόψη όλα τα σχετικά με την Κύπρο και το κυπριακό πρόβλημα ψηφίσματα του ΟΗΕ και τις 
αρχές και αξίες στις οποίες εδράζεται η ΕΕ, 

 Έχοντας υπόψη την εν εξελίξει διαδικασία για επίλυση του κυπριακού προβλήματος, η οποία 
υποσκάπτεται από τις εκάστοτε, αλλά και πιο πρόσφατες προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας,  

 Λαμβάνοντας υπόψη την έκρυθμη και ρευστή κατάσταση που επικρατεί στην ευρύτερη περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής και σημειώνοντας το σταθεροποιητικό ρόλο που η Κύπρος 
διαδραματίζει και οφείλει να συνεχίσει απρόσκοπτα να διαδραματίζει,  

 Ανησυχώντας για τη γενικότερη συμπεριφορά της Τουρκίας τόσο απέναντι στην Κύπρο όσο και στην 
ευρύτερη γειτονία της, 

Ομόφωνα ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Καταδικάζει την επιθετική συμπεριφορά της Τουρκίας και την από μέρους της παραβίαση των κανόνων 
του διεθνούς δικαίου και της διεθνούς νομιμότητας, 

2. Καλεί την Τουρκία να σεβαστεί τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, να τερματίσει τις 
απειλές και παραβιάσεις της κυπριακής ΑΟΖ και να εγκαταλείψει τους όποιους επικίνδυνους για την 
ειρήνη στην περιοχή σχεδιασμούς της,  

3. Καλεί τους εταίρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ΕΕ, τα θεσμικά όργανα της Ένωσης, καθώς και 
γενικότερα τη διεθνή κοινότητα να ασκήσουν ουσιαστικές πιέσεις προς την Τουρκία, ώστε να 
συμμορφωθεί με το διεθνές δίκαιο, ιδιαίτερα δε τα σχετικά με την Κύπρο ψηφίσματα του ΟΗΕ, τη 
Σύμβαση του ΟΗΕ για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (1982), αλλά και με τις κυπρογενείς της υποχρεώσεις ως 
υποψήφια για ένταξη χώρα στην ΕΕ. 

4. Καλεί επίσης τους εταίρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ΕΕ, τα θεσμικά όργανα της Ένωσης, 
καθώς και γενικότερα τη διεθνή κοινότητα, εάν η Τουρκία εξακολουθήσει να προβαίνει στις εν λόγω 
απειλές και παραβιάσεις, να υιοθετήσουν εναντίον της μέτρα και κυρώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απολογούμαστε, αλλά τρεις σελίδες… Είδαμέν το πρωί έτσι βιαστικά.  Οι προτάσεις μας διορθώνουν 
υπαρκτά ζητήματα… Βελτιώνουν… 

 Στην πρώτη παράγραφο το ψήφισμα μιλά για δέσμευση από πλευράς Τουρκίας περιοχών όπου έχουν 
ήδη αρχίσει εξόρυξη οι εξουσιοδοτημένες εταιρείες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η αλήθεια είναι ότι έχει 
δεσμεύσει όλη την περιοχή.  Άρα, εδώ εμείς εισηγούμαστε να διαμορφωθεί ως εξής:  Εκεί που λέει «της 
κυπριακής ΑΟΖ και δέσμευση περιοχών για σεισμογραφικές έρευνες, από τις 20 Οκτωβρίου 2014, σε οικόπεδα 
όπου έχει ήδη αρχίσει εξόρυξη […]» οι λέξεις “σε οικόπεδα” να αντικατασταθούν από τις λέξεις 
“περιλαμβανομένων και οικοπέδων”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα ερωτώ έναν έναν. 

 Υπάρχει ένσταση να συμπεριληφθεί… 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Επί του συγκεκριμένου σημείου, χωρίς να θέλω να δώσω λάθος εντύπωση κατ΄ ανάγκη, απλά να μη 
δοθεί λανθασμένο μήνυμα ότι, αν δεν είχε αρχίσει εξόρυξη, έθθα είχαμε πρόβλημα.  Σίουρα έννεν τούντο 
μήνυμα που θέλουμε να στείλουμε.  Θεωρώ ότι δε χρειάζεται καν να υπάρχει το σημείο εκείνο, ότι έχει ήδη 
αρχίσει εξόρυξη των οικοπέδων.  Νομίζω ότι θα ήταν καλύτερα να αφαιρεθεί, για να μην υπάρχει καμιά 
παρεξήγηση στην ερμηνεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρέπει να αλλάξει και η λέξη “εξόρυξη”, διότι δεν είναι εξόρυξη που γίνεται.  Είναι έρευνα.  Είναι 
γεώτρηση.  Παρακαλώ να αλλάξει η λέξη “εξόρυξη” και να γίνει “γεώτρηση”. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η ουσία είναι να διευρυνθεί σε όλη την ΑΟΖ. 

 Το δεύτερο αφορά την τέταρτη παράγραφο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το πρώτο, για να μην επανερχόμαστε, αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση η λέξη “εξόρυξη” 
βεβαίως να γίνει “γεώτρηση”, επαναλαμβάνω. 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η τέταρτη παράγραφος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εδώ λέμε τα εξής: «Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι ενέργειες αυτές της Τουρκίας αποτελούν κατάφωρη 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου και συγκεκριμένα της Σύμβασης του ΟΗΕ για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 
(1982)…».  Πρέπει να πούμε ότι η Τουρκία δεν έχει υπογράψει αυτή τη σύμβαση και δε δεσμεύεται.  Γι’  αυτό 
εμείς λέμε να γίνει ως εξής:  «…της Σύμβασης του ΟΗΕ για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (1982), οι βασικές 
πρόνοιες της οποίας συνιστούν εθιμικό δίκαιο και αποτελούν πλέον και μέρος του κοινοτικού κεκτημένου».  
Οπόταν καλύπτουμε… Έν’ δεσμευτικό έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, έχω την εντύπωση ότι το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει αποφασίσει 
ότι η ∆ιεθνής Σύμβαση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας είναι μέρος του 
κοινοτικού κεκτημένου, όχι το εθιμικό δίκαιο, η Σύμβαση του ΟΗΕ, η οποία επικυρώθηκε και από όλες τις 
χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αλλά δεν υπάρχει ένσταση. 

 Ορίστε, κύριε Κουλία, εζήτησες το λόγο προηγουμένως. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν έχω το κείμενο μπροστά μου, αλλά νομίζω άκουσα καλά ότι γίνεται αναφορά για την κατοχή του 37 
τοις εκατόν του εδάφους.  Υπάρχει ακόμα ένα βασικό έγκλημα και επειδή είναι ψήφισμα από τη Βουλή πρέπει 
να γίνει αναφορά και για τον εποικισμό. Να μην εκλαμβάνεται ότι δίνεται άφεση αμαρτιών σε ένα τέτοιο 
ψήφισμα και ότι ξεχνούμε αυτόν, που είναι το σημαντικότερο έγκλημα της Τουρκίας από την κατοχή.  Είναι και 
η κατοχή, αλλά είναι και ο εποικισμός, ο μεγαλύτερος κίνδυνος για την Κύπρο και τον ελληνισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 «… την παράνομη κατοχή του 37 τοις εκατόν του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τον 
παράνομο εποικισμό στα κατεχόμενα εδάφη». 

 Ωραία!  Να προστεθεί. 



 

176 

 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η τελευταία τροποποίηση είναι για την πρώτη παράγραφο της δεύτερης σελίδας.  Εδώ υπενθυμίζουμε 
ότι τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κύπρου στην ΑΟΖ έχουν κατοχυρωθεί απολύτως από το διεθνές δίκαιο.  Ε, 
και εδώ η πραγματικότητα είναι ότι έχουν κατοχυρωθεί και οριοθετηθεί, συμφωνηθεί με τα γειτονικά κράτη η 
οριοθέτησή τους.  ∆ε μας τα έδωσε κανένας έτσι!  Εκάμαμεν συμφωνίες με γειτονικά κράτη, σύμφωνα με τις 
σχετικές διατάξεις της Σύμβασης για το ∆ίκαιο της Θάλασσας.  Γι’ αυτό εμείς λέμε αυτή η παράγραφος να 
διαβάζεται ως εξής:  «Υπενθυμίζοντας ότι τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κύπρου στην ΑΟΖ την οποία 
παράνομα δέσμευσε η Τουρκία», διότι αυτό έκαμε, «έχουν κατοχυρωθεί και οριοθετηθεί με τα γειτονικά κράτη, 
σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις της Σύμβασης για το ∆ίκαιο της Θάλασσας.».  Έν’ πιο πλήρης η θέση μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Θέτω το ψήφισμα ολόκληρο με τις επελθούσες τροποποιήσεις σε ψηφοφορία και ερωτώ:  Υπάρχει 
ένσταση για την έγκριση του ψηφίσματος; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχουμε μια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Το ψήφισμα εγκρίνεται. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ακόμα μία, κύριε Πρόεδρε.  Απολογούμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ετελειώσαμεν.  Εάν υπάρχει οτιδήποτε το συντακτικό ή το λεκτικό θα το δούμε, κύριε Λαμάρη.  Όχι 
τώρα.  Ετέλειωσε. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.162, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι απόρρητη. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.163, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι απόρρητη. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.164, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 16 Ιουλίου 2014 το Υπουργικό Συμβούλιο έλαβε την απόφαση όπως 
χορηγηθεί προσωρινή πολεοδομική άδεια διάρκειας ενός έτους στην εταιρεία “∆ομοκός Λτδ” με προϋπόθεση 
και όρο τη δέσμευση όλων των εμπλεκομένων ότι η προσωρινή αυτή άδεια δίνεται μόνο για σκοπούς 
διευθέτησης όλων των ενεργειών που απαιτούνται, για να προβεί η εταιρεία σε αποχώρησή της από τον 
υφιστάμενο χώρο λατόμησης και δραστηριοποίησή της σε άλλη περιοχή, χωρίς άλλη καθυστέρηση, παράταση 
ή ανανέωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ελεγχθεί κατά 
πόσο η εταιρεία “∆ομοκός Λτδ” εφαρμόζει την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και προβαίνει σε όλες τις 
απαραίτητες ενέργειες με σκοπό τη δραστηριοποίησή της σε άλλο χώρο, ώστε να μη χρειαστεί νέα ανανέωση 
της άδειας λατόμησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.165, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί για την εξακολουθούμενη απαράδεκτη κατάσταση που επικρατεί στο χώρο των 
εγκαταλελειμμένων στρατοπέδων των Βρετανών στην περιοχή “Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια.  Παρά τις 
επαναλαμβανόμενες υποσχέσεις των αρμόδιων αρχών ότι ο χώρος θα καθαριζόταν, θα απομακρύνονταν τα 
ξηρά χόρτα, θα λαμβάνονταν όλα τα απαιτούμενα μέτρα για την καταπολέμηση των ερπετών και της ποντίκας 
και θα αφαιρείτο ο αμίαντος από τις στέγες των υποστατικών, η κατάσταση εξακολουθεί να παραμένει η ίδια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει τόσο για την καθαριότητα του χώρου όσο και για την αφαίρεση του αμιάντου από τις στέγες 
των υποστατικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.166, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) έχει μηχανισμούς ελέγχου για τη διαπίστωση των 
στοιχείων που καταθέτουν καθηγητές σε σχέση με την έδρα τους; Εάν ναι, ποιοι είναι αυτοί οι 
μηχανισμοί; 

2. Γίνεται διασταύρωση των προσωπικών στοιχείων που δηλώνουν οι καθηγητές στα σχολεία που 
υπηρετούν με τα στοιχεία τα οποία διατηρεί η ΕΕΥ κυρίως ως προς τη διεύθυνση μόνιμης διαμονής; 

3. Έχουμε πληροφορηθεί πως υπάρχουν περιπτώσεις, μικρός αριθμός, που καθηγητές δηλώνουν 
αναληθή στοιχεία σε σχέση με τον τόπο διαμονής τους, προκειμένου να πιστώνονται μονάδες ως να 
υπηρετούν εκτός έδρας. Αυτό, αντιλαμβάνεστε, λειτουργεί σε βάρος συναδέλφων τους οι οποίοι 
πειθαρχούν στους κανονισμούς και δηλώνουν την πραγματική τους έδρα. Σε περίπτωση που 
διαπιστωθεί μια τέτοια παράβαση, τι συνέπειες υπάρχουν για τον καθηγητή που δήλωσε αναληθή 
στοιχεία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.167, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 21 του περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμου του 2011 [Ν. αρ. 110(Ι)/2011], το Υπουργικό Συμβούλιο μετά από 
πρόταση της αρμόδιας αρχής αποφασίζει για τη χρήση των εσόδων από τη δημοπράτηση των δικαιωμάτων 
εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου.  Συγκεκριμένα, όπως αναφέρεται στο εν λόγω εδάφιο, τουλάχιστον το 
50% των εισπράξεων που προέρχονται από τον πλειστηριασμό δικαιωμάτων πρέπει να διατίθεται για 
συγκεκριμένους σκοπούς, που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τη μείωση των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου, 
την ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, τη λήψη μέτρων με στόχο την αποφυγή της αποδάσωσης, την 
αύξηση της δάσωσης και της αναδάσωσης σε αναπτυσσόμενες χώρες, την απομόνωση του διοξιδίου του 
άνθρακα από τα δάση, την περιβαλλοντικώς ασφαλή δέσμευση και γεωλογική αποθήκευση του διοξιδίου του 
άνθρακα, την ενθάρρυνση της στροφής προς τα δημόσια μέσα συγκοινωνίας, τη χρηματοδότηση έρευνας και 
ανάπτυξης στον τομέα της ενεργειακής απόδοσης και των καθαρών τεχνολογιών, τη λήψη μέτρων που 
αποσκοπούν στην ενίσχυση της ενεργειακής απόδοσης και της θερμομόνωσης, την παροχή οικονομικής 
υποστήριξης για την αντιμετώπιση κοινωνικών ζητημάτων που αφορούν νοικοκυριά με χαμηλό και μεσαίο 
εισόδημα κ.ά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που 
εισπράχθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία από την εμπορία δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του 
θερμοκηπίου, καθώς και για τον τρόπο που διατέθηκε το ποσό αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.168, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι έχει καταργηθεί η παγκύπρια τηλεφωνική γραμμή 1415 στην οποία μπορούσαν οι 
πολίτες να αποταθούν και να καταγγείλουν οχήματα τα οποία απέβαλλαν από το σύστημα εξάτμισής τους 
καυσαέριο σε μεγάλη ποσότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους καταργήθηκε η παγκύπρια αυτή τηλεφωνική γραμμή, καθώς επίσης και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο 
επαναλειτουργίας της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.169, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου ∆αμιανού 

 «Κατά τη συζήτηση του περί Στοιχημάτων Νόμου του 2012 στην επιτροπή Νομικών της Βουλής, είχε 
κατ’ επανάληψη αναφερθεί από λειτουργούς του Υπουργείου Οικονομικών ότι θα κατατεθεί και νομοσχέδιο που 
ρυθμίζει κατ’ αναλογία και το ιπποδρομιακό στοίχημα. 
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 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να 
καταθέσει σχετικό νομοσχέδιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.170, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη 
στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.739, αναφορικά με την κλήρωση ζώων ή πουλιών στα καζαντί ως 
επάθλων και τα μέτρα πρόληψης και εφαρμογής της νομοθεσίας που λαμβάνουν η αστυνομία και οι 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, πληροφορήθηκα μεταξύ άλλων ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες μέχρι στιγμής δεν έχουν 
εκδώσει οποιαδήποτε άδεια σε ιδιοκτήτες καζαντί για άσκηση της δραστηριότητας αυτής. Παράλληλα, 
πληροφορήθηκα ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενεργούν περιοδικούς ελέγχους και διερευνούν περιπτώσεις 
που αφορούν την τήρηση των προνοιών για την ευημερία των ζώων, ενώ έχουν ενημερώσει και συνεργάζονται 
με τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες (επαρχιακές διοικήσεις, τοπικές αρχές, αστυνομία), ώστε να λαμβάνονται τα 
αναγκαία μέτρα για την αντιμετώπιση των περιπτώσεων αυτών. Επειδή έχω λάβει πολλές καταγγελίες από 
πολίτες για χρήση πουλιών σε κλουβιά σε παιχνίδια καζαντί, τίθεται θέμα κατά πόσο οι έλεγχοι είναι 
αποτελεσματικοί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έχουν γίνει αναφορικά με την κλήρωση ζώων και πουλιών ως επάθλων στα καζαντί, καθώς 
και για τα μέτρα που έχουν ληφθεί εναντίον των παρανομούντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.171, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους, ενώ διαφημίζεται από την κυπριακή κυβέρνηση ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει καταστεί 
σημαντικός στρατηγικός εταίρος των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής (ΗΠΑ), ουδέποτε έχει προσκληθεί σε 
διεθνείς διασκέψεις που οργάνωσαν οι ΗΠΑ για κρίσιμα θέματα της περιοχής μας (κρίση στη Λιβύη, Συριακό, 
τρομοκρατία ισλαμικού χαλιφάτου κ.λπ.). Ιδιαίτερα για το τελευταίο φαίνεται ότι η Κύπρος ήδη εμπλέκεται στους 
σχεδιασμούς των ΗΠΑ και των συμμάχων τους στις αεροπορικές επιχειρήσεις κατά της οργάνωσης “Ισλαμικό 
Κράτος”, την ίδια ώρα που δε φαίνεται να συμμετέχει στους σχεδιασμούς των συμμάχων. Στην πρόσφατη 
διάσκεψη στο Παρίσι, όπου συμμετείχαν, εξ όσων πληροφορούμαι, τριάντα χώρες της περιοχής και του 
κόσμου, στην οποία συμμετείχε ακόμα και η απρόθυμη Τουρκία, η Κυπριακή ∆ημοκρατία δε συμμετείχε. 

 Ο αρμόδιος υπουργός καλείται να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους η Κύπρος δε συμμετείχε. ∆εν προσκλήθηκε η Κυπριακή ∆ημοκρατία ή προσκλήθηκε και 
αποφασίστηκε όπως μη εκπροσωπηθεί; Εάν η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν προσκλήθηκε και δε συμμετείχε 
τελικά στους σχεδιασμούς της συμμαχίας, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί συμβαίνει αυτό. Είναι αλήθεια ότι οι ΗΠΑ έχουν υποχωρήσει σε πιέσεις που είχε 
εξασκήσει η Τουρκία; Ποιες είναι οι σκέψεις του υπουργού όσον αφορά το θέμα αυτό; Πώς σκέφτεται η 
κυπριακή κυβέρνηση να αναδείξει τις ευθύνες της Τουρκίας για την ανάπτυξη του ισλαμικού χαλιφάτου και την 
άρνησή της να στηρίξει τους Κούρδους αγωνιστές εντός της Συρίας, όπου αντιμετωπίζουν σχεδόν άοπλοι τους 
ισλαμιστές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.172, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας έχει εντοπίσει ότι στο Νοσοκομείο 
“Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ΙΙΙ” συγκεκριμένος ιδιώτης γιατρός έχει τιμολογήσει τις υπηρεσίες που πρόσφερε σε 
μεμονωμένες χειρουργικές επεμβάσεις τα τελευταία 2 χρόνια με ποσό που ανέρχεται στα €181.170.  
Συγκεκριμένα, καταγγέλλεται ότι για τις πλείστες επεμβάσεις που διενεργούσε, υποτιθέμενα για μετεκπαίδευση 
των ιατρών της κλινικής, οι υφιστάμενοι γιατροί της κλινικής είχαν ήδη επαρκή εμπειρία, αφού είχαν διενεργήσει 
τις σχετικές επεμβάσεις στο παρελθόν με επιτυχία.  Μάλιστα, αναφέρεται ότι από τις 7 Μαΐου 2014 
κοινοποιήθηκε επιστολή που ενημέρωνε όλους τους διευθυντές κλινικών και υπεύθυνους τμημάτων ότι μια 
τέτοια μετάκληση έπρεπε να εγκριθεί από συστημένη εξαμελή επιτροπή υπό την προεδρία του εκτελεστικού 
διευθυντή του νοσοκομείου. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί γιατρός που 
εργοδοτείται από την Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου πληρωνόταν για τη διενέργεια επεμβάσεων, 
εφόσον, εξ όσων γνωρίζουμε, το κύριο επιχείρημα του πανεπιστημίου για το υψηλό κόστος αμοιβής των 
ιατρών καθηγητών της σχολής ήταν οι δωρεάν υπηρεσίες που θα πρόσφεραν στα κρατικά νοσοκομεία μας στα 
πλαίσια εκπαίδευσης των φοιτητών της σχολής.  Παρακαλώ περαιτέρω όπως ενημερωθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πορίσματα της συγκεκριμένης έρευνας του Γραφείου Γενικού Ελεγκτή για το πιο πάνω 
θέμα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.173, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει περιέλθει στην προσοχή μου ότι ο περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμος του 2003, που διέπει τις 
εργασίες του Γραφείου του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου, εξαιρεί από το πεδίο ελέγχου του Εφόρου τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, το Ανώτατο ∆ικαστήριο και τα επαρχιακά 
δικαστήρια, το Γενικό Εισαγγελέα, το Γενικό Ελεγκτή και την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Εν αντιθέσει, το 
σύνταγμα δεν έχει θεσμοθετήσει κανένα περιορισμό στο εύρος των ελέγχων που ασκεί ο Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί κρίθηκε 
αναγκαίο να υπάρξει αυτή η εξαίρεση και αν υπάρχει η πρόθεση τροποποίησης του συγκεκριμένου νόμου, 
ώστε να διευρύνεται το πεδίο ελέγχου του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.174, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.010.01.836, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους της μη ολοκλήρωσης της ανέγερσης του 
περιβαλλοντικού κέντρου στο Κάβο Γκρέκο, κατά πόσο υπάρχει σχετικό κονδύλι για την αποπεράτωσή του και 
ποιο είναι το νέο, τελικό χρονοδιάγραμμα της υλοποίησης του εν λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.175, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
ληφθεί μέτρα για τη διατήρηση της φυσικής γέφυρας “Καμάρα του Κόρακα” στο Κάβο Γκρέκο και για την 
προστασία των τουριστών που την επισκέπτονται και, εάν έχουν ληφθεί, ποια είναι αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.176, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να απαντήσει ως προς τα μέτρα που λαμβάνει το υπουργείο του σε 
σχέση με την προστασία των πολιτών από το θανατηφόρο ιό “Έμπολα”. 

 Είναι σαφές πλέον ότι υπάρχει έξαρση κρουσμάτων του ιού “Έμπολα” και στην Ευρώπη.  Τα πρώτα 
κρούσματα έχουν εμφανιστεί και στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής.  Ο Πρόεδρος Ομπάμα έχει χαρακτηρίσει 
τον ιό “Έμπολα” ως το μεγαλύτερο εθνικό κίνδυνο, ενώ στο Ηνωμένο Βασίλειο ο Πρωθυπουργός Κάμερον 
συγκάλεσε το Συμβούλιο ∆ιαχείρισης Κρίσεων “Κόμπρα”.  Ο αρμόδιος υπουργός καλείται αμέσως να 
ενημερώσει ως προς τα μέτρα που λαμβάνει η Κύπρος και συγκεκριμένα ως προς τα εξής: 

1. Έχει συσταθεί ομάδα παρακολούθησης της εξάπλωσης του ιού η οποία θα έχει την ευθύνη διαχείρισης 
οποιουδήποτε κρούσματος παρουσιαστεί στην Κύπρο; 

2. Έχει αυτή η ομάδα καταρτίσει τα αναγκαία ιατρικά πρωτόκολλα διαχείρισης κρουσμάτων ιού “Έμπολα”; 

3. Ποιο νοσοκομείο ή ιατρικό κέντρο θα χρησιμοποιηθεί για νοσηλεία οποιουδήποτε προσώπου ασθενήσει 
με τον ιό και τι προετοιμασίες έχουν γίνει; 

4. Πόσες προστατευτικές στολές έχει στη διάθεσή της η Κυπριακή ∆ημοκρατία, για να διασφαλίσει το 
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό που θα αναλάβει την περίθαλψη οποιουδήποτε ασθενή 
παρουσιάσει συμπτώματα του ιού;  Σημειώνω ότι στην Ισπανία το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό 
έχει προβεί σε κινητοποιήσεις μεταξύ άλλων και λόγω του ότι οι προστατευτικές στολές δεν είναι 
κατάλληλες όπως αυτές που χρησιμοποιούνται στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής. 

5. Τι εκπαίδευση ή/και ενημέρωση έχει γίνει στο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό που θα κληθεί να 
χειριστεί οποιοδήποτε κρούσμα του ιού “Έμπολα”; 

6. Υπάρχει η δυνατότητα πρόσβασης από το κυπριακό κράτος στα πειραματικά εμβόλια;  Πού 
χρησιμοποιούνται ήδη τα εμβόλια αυτά; 

7. Τι σκέψεις γίνονται σε σχέση με ελέγχους στα αεροδρόμια, λιμάνια και οδοφράγματα σε σχέση με άτομα 
που ταξίδεψαν σε χώρες της Αφρικής οι οποίες έχουν επηρεαστεί από τον ιό “Έμπολα”;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.177, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει η πρόθεση για δημιουργία θεματικού πάρκου με αρπακτικά είδη 
πουλιών (γεράκια, αετούς κτλ.).  Προφανώς, για να είναι βιώσιμο ένα τέτοιο θεματικό πάρκο, πρέπει να 
επιτρέπεται η γερακοθηρία, πράγμα που μέχρι σήμερα απαγορεύεται. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται τέτοια 
αίτηση, αν λαμβάνονται υπόψη οι οικολογικοί παράγοντες και η βιοποικιλότητα και αν υπάρχει πιθανότητα 
τέτοια δραστηριότητα να αδειοδοτηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.178, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός των προβλημάτων που προκαλεί στο διδακτικό πρόγραμμα των 
σχολείων μας ο μεγάλος αριθμός μετεγγραφών μαθητών από ορισμένες εκπαιδευτικές περιφέρειες σε άλλες. 

 Νοουμένου ότι το φαινόμενο των μετεγγραφών συνεχίζει να έχει αυξητική τάση, πολλές φορές 
αδικαιολόγητα, δημιουργώντας προβλήματα υποστελέχωσης ή υπερστελέχωσης σχολείων με μαθητές, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει 
πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει σε λήψη διορθωτικών μέτρων, συμπεριλαμβανομένων και 
νομοθετικών μέτρων, για αντιμετώπιση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.179, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έχω γίνει κοινωνός των προβλημάτων που δημιουργούνται στις σχολικές μονάδες λόγω της 
αύξησης φαινομένων βανδαλισμών τόσο από μαθητές όσο και από εξωσχολικούς.  Μετά από πρόσφατη 
επίσκεψή μας στη Σχολική Εφορεία Λεμεσού και σε αριθμό σχολείων στη Λεμεσό διαπιστώσαμε ότι το 
πρόβλημα είναι καθολικό και οξύνεται λόγω των οικονομικών και κοινωνικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει 
ο τόπος μας. 

 Νοουμένου ότι η επίλυση αυτών των προβλημάτων θα συμβάλει στην καλή λειτουργία των σχολείων, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει 
πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει σε αναθεώρηση των προγραμμάτων πρόληψης και 
ασφάλειας των σχολικών μονάδων από αυτά τα φαινόμενα παραβατικότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.180, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχει διαπιστωθεί σε πολλές περιπτώσεις ότι ο θεσμός του ενιαίου λυκείου, που εισήχθη στη μέση 
εκπαίδευση την περίοδο 2000-2001, έχει δημιουργήσει προβλήματα στη λειτουργία και στη διοίκηση των 
σχολικών μονάδων, με αποτέλεσμα να μην εξυπηρετείται ο στόχος της αναβάθμισης της παιδείας μας. 

 Νοουμένου ότι η επίλυση αυτών των προβλημάτων θα συμβάλει στην καλύτερη λειτουργία των 
σχολείων, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει πρόθεση από την αρμόδια αρχή να προχωρήσει σε επαναξιολόγηση του θεσμού του ενιαίου λυκείου, 
ώστε να προωθηθούν νέες ρυθμίσεις που να εξυπηρετούν το στόχο για μια ποιοτικά και λειτουργικά 
αναβαθμισμένη παιδεία.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.548, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 
23.06.010.03.548 και ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2014 με την οποία ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, ζητεί από τον Υπουργό Οικονομικών να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, αν στα πλαίσια της αποφυγής δημιουργίας νέων προβλημάτων με τις τράπεζες, εξετάζεται το 
ενδεχόμενο δημιουργίας ενός διαδικτυακού πίνακα στον οποίο θα καταγράφονται οι βασικοί δείκτες όλων των 
τραπεζών (π.χ. κεφάλαια, καταθέσεις, δάνεια κτλ.) σε ημερήσια βάση. 

 Συναφώς, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι σχετικές ιστοσελίδες της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου στις οποίες παρατίθενται οι ζητούμενοι δείκτες, είναι οι ακόλουθες: 

i.  Στοιχεία για καταθέσεις, δάνεια και επιτόκια 

 http://www.centralbank.gov.cy/nqcontent.cfm?a id=9837&lang=en 

ii.  Ενοποιημένα Στοιχεία για τις Τράπεζες και τον Συνεργατισμό (Profitability, NPLs, Core Tier 1 etc) 

 http://www.centralbank.gov.cy/nqcontent.cfm?a id=13029.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.564, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Στις 24.4.2013 μια ομάδα οδηγών του Οργανισμού Συγκοινωνιών Πάφου, μετά τη διενέργεια των 
μαθητικών διαδρομών το πρωί, αρνήθηκαν να προσέλθουν στην εργασία τους επικαλούμενοι αυθαίρετη 
στάση της εταιρείας ΟΣΥΠΑ Λτδ, όχι εις βάρος των ιδίων, αλλά σε βάρος τρίτου προσώπου, που 
εργοδοτείτο από την εταιρεία. 

2. Πέρα από την άρνηση τους να εκτελέσουν τα καθήκοντα τους, σύμφωνα με τη Σύμβαση εργοδότησης 
τους, οι εν λόγω οδηγοί προέβησαν στις ακόλουθες ενέργειες: 

 (α) απέκοψαν τη διέλευση των λεωφορείων της εταιρείας εμποδίζοντας με αυτό τον τρόπο τους 
υπόλοιπους συναδέλφους τους, οι οποίοι δεν συμμερίζονταν τις απόψεις τους και ήθελαν να 
εκτελέσουν κανονικά το πρόγραμμα των δρομολογίων τους, 

 (β) απέκοψαν την κυκλοφορία των οχημάτων στο χώρο των σταθμών λεωφορείων αλλά και σε 
δημόσιες οδούς της γύρω περιοχής, προκαλώντας ταλαιπωρία όχι μόνο στην εταιρεία αλλά και 
στο επιβατικό κοινό, καθώς και σε άτομα που ζουν και εργάζονται στην περιοχή. 

3. Τα πιο πάνω είχαν ως αποτέλεσμα την παρεμπόδιση της εκτέλεσης των υποχρεώσεων και δεσμεύσεων 
της εταιρείας ΟΣΥΠΑ, όπως αυτές απορρέουν από τη Σύμβαση για τις ∆ημόσιες Συγκοινωνίες, αλλά και 
την πρόκληση οικονομικής ζημίας.  Η εταιρεία ΟΣΥΠΑ έκανε διάφορες εκκλήσεις προς τους 
συγκεκριμένους οδηγούς προκειμένου να απελευθερώσουν τις δημόσιες οδούς, να επιτρέψουν τη 
διακίνηση οχημάτων και να επιστρέψουν στις θέσεις εργασίας τους.  Επιπρόσθετα, η εταιρεία 
επικοινώνησε με τις συντεχνίες, ώστε να μεσολαβήσουν για επαναφορά της ομαλής λειτουργίας της 
εταιρείας, χωρίς όμως οποιοδήποτε αποτέλεσμα. 

4. Στη συνέχεια, λόγω του ότι οι πιο πάνω προσπάθειες δεν απέφεραν το επιθυμητό αποτέλεσμα, η 
εταιρεία κατήγγειλε το περιστατικό στην Αστυνομική ∆ιεύθυνση Πάφου, η οποία με τη σειρά της προέβη 
σε διερεύνηση για ενδεχόμενη διάπραξη ποινικών αδικημάτων από μέρους των οδηγών και τελικά 
αποφάσισε ότι οι ενέργειες τους ήταν τέτοιες, που δικαιολογούσαν τη σύλληψη τους. 

5. Στις 25/4/2013 πραγματοποιήθηκε συνάντηση στο Γραφείο Εργασίας Πάφου, ανάμεσα σε 
εκπροσώπους της εταιρείας ΟΣΥΠΑ και των συντεχνιών ΣΕΚ και ΠΕΟ.  Στην εν λόγω συνάντηση το 
Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων ενημερώθηκε σχετικά για το περιστατικό, το οποίο επιβεβαίωσαν και οι 
εκπρόσωποι των δύο συντεχνιών, και το ζήτημα αφέθηκε στη διακριτική ευχέρεια της εταιρείας. 

6. Ακολούθως, η εταιρεία ΟΣΥΠΑ ζήτησε από τους εμπλεκόμενους οδηγούς να τοποθετηθούν γραπτώς 
επί του ατυχούς περιστατικού.  Οι οδηγοί με επιστολή τους, ημερομηνίας 25/4/2013, παραδέχθηκαν τα 
όσα αναφέρονται ανωτέρω, χωρίς όμως να δώσουν ικανοποιητικές εξηγήσεις για την στάση εργασίας 
τους, κάτι που οδήγησε την εταιρεία στον τερματισμό της εργοδότησης τους. Σημειώνεται συναφώς ότι 
έγιναν προσπάθειες από τον προκάτοχο μου για να αποφευχθεί η απόλυση των οδηγών, χωρίς ωστόσο 
οποιοδήποτε αποτέλεσμα. 

7. Περαιτέρω, αναφέρεται ότι οι συγκεκριμένοι οδηγοί έχουν συμβουλευθεί δικηγόρο και έχουν ήδη 
προσφύγει στο ∆ικαστήριο Εργατικών ∆ιαφορών εναντίον της εταιρείας ΟΣΥΠΑ, ζητώντας 
αποζημιώσεις για ισχυριζόμενη παράνομη απόλυση τους.  Ως εκ τούτου το όλο ζήτημα έχει αφεθεί στην 
τελική απόφαση του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών Πάφου. 

8. Εν κατακλείδι, επισημαίνεται ότι η εταιρεία ΟΣΥΠΑ, με επιστολή της ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2013, 
αναφέρει ότι ουδέποτε είχε οποιαδήποτε πρόθεση να προβεί αδικαιολόγητα σε απολύσεις και 
διαβεβαιώνει ότι αποκλειστικός γνώμονας των ενεργειών της είναι η εφαρμογή της Σύμβασης και η 
καλύτερη εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού της Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.002, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 
23.06.010.03.002 και ημερομηνία 5 Σεπτεμβρίου 2014 με την οποία ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, ζητεί από τον Υπουργό Οικονομικών, ενόψει πληροφοριών ότι διευθυντικά 
στελέχη της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου που αφυπηρέτησαν πρόωρα και εργοδοτήθηκαν αμέσως μετά με 
συμβόλαια απασχόλησης, αν εξετάζει το ενδεχόμενο να ζητήσει από το Γενικό Ελεγκτή όπως ασκήσει έλεγχο 
για τις δραστηριότητες της Κεντρικής Τράπεζας, δεδομένων των οικονομικών συνθηκών που επικρατούν. 
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2. Συναφώς, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία, ως ανεξάρτητη υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας και ο Γενικός Ελεγκτής έχει αρμοδιότητα και ασκεί έλεγχο στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, 
δυνάμει του άρθρου 60(1)(β) των περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμων, και επιλαμβάνεται 
θεμάτων που αναφέρονται στην επιστολή του κ. Περδίκη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.372, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 
23.06.010.03.372 και ημερομηνία 5 Σεπτεμβρίου 2014 με την οποία ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, ζητεί από τον Υπουργό Οικονομικών να πληροφορήσει την Βουλή των 
Αντιπροσώπων, αν έχει μελετηθεί το παράδειγμα του θεσμού του τραπεζικού συνηγόρου του πολίτη (bank 
ombudsman), και αν υπάρχει περίπτωση να υιοθετηθεί ο θεσμός αυτός. 

2. Συναφώς, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η νομοθεσία του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου έχει 
θεσπιστεί αφού έλαβε υπόψη τις διεθνείς πρακτικές που προσφέρουν ποικιλόμορφη προστασία στον πολίτη, 
υποβάλλοντας προς τον Επίτροπο οποιαδήποτε διαφορά του με πιστωτικό ή χρηματοδοτικό ίδρυμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.455, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 
23.06.010.03.455 και ημερομηνία 13 Μαΐου 2014 με την οποία ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, ζητεί από τον Υπουργό Οικονομικών να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
αν προτίθεται να παρέμβει άμεσα ώστε οι οποιεσδήποτε χρεώσεις που επιβάλλονται στους δανειολήπτες, από 
τραπεζικά ιδρύματα, για επανεκτίμηση των ακινήτων τους, να αντανακλούν το πραγματικό κόστος της 
παρεχόμενης υπηρεσίας. 

2. Συναφώς, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι ο Υπουργός Οικονομικών δεν δύναται να παρέμβει για 
ρύθμιση των χρεώσεων των επανεκτιμήσεων των ακινήτων καθότι αυτό αποτελεί υφιστάμενη συμφωνία μεταξύ 
δύο ιδιωτικών μερών.  Σημειώνεται όμως ότι για μελλοντικές υποθέσεις, το θέμα καλύπτεται με βάση τον περί 
της Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2014, που ψηφίστηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων στις 6 Σεπτεμβρίου 2014.  Συγκεκριμένα, στις περιπτώσεις έναρξης διαδικασιών 
εκποίησης ακινήτου, όταν ο οφειλέτης αδυνατεί να διορίσει ιδιώτη εκτιμητή για εκτίμηση του ακινήτου του, με 
σχετική διάταξη που περιλαμβάνεται στον εν λόγω Νόμο, ο οφειλέτης δύναται να ζητήσει όπως η αξία γενικής 
εκτίμησης που αφορά ενυπόθηκο ακίνητο, όπως αυτή εκάστοτε ορίζεται στον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο, είναι η εκτιμημένη αγοραία αξία του εν λόγω ακινήτου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.553, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.553 και ημερομηνία 17.03.2014, που υποβλήθηκε από 
τη Βουλευτή Λευκωσίας κα. Ρούλα Μαυρονικόλα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή 
σας ημερομηνίας 19.03.2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Σε συνεδρία των αρμοδίων Υπουργών που πραγματοποιήθηκε στις 14/03/2014 στο Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως με τη συμμετοχή των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
Εσωτερικών και Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τέθηκαν επί τάπητος τα προβλήματα 
που διαπιστώθηκε να προκύπτουν με την έκδοση διαταγμάτων κράτησης και απέλασης εναντίον 
αλλοδαπών μητέρων ανήλικων παιδιών, λόγω μη συμμόρφωσης τους με απόφαση επιστροφής που 
προηγήθηκε.  Τα σημαντικότερα προβλήματα που εντοπίστηκαν ήταν: 

(α) η κράτηση της μητέρας ή του μοναδικού γονέα (πατέρα) και ο αποχωρισμός του από το ανήλικο 
τέκνο, 

(β) η ενδεχόμενη καταπάτηση των δικαιωμάτων των υπό απέλαση αλλοδαπών που ισχυρίζονται ότι 
είναι ανήλικοι και κρατούνται σε μη κατάλληλους χώρους για ανήλικους όπως είναι ο Χώρος 
Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών ή τα αστυνομικά κρατητήρια, 

(γ) η καταπάτηση των δικαιωμάτων των ανήλικων παιδιών που διαμένουν στις Παιδικές Στέγες 
Ανηλίκων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού με τις υφιστάμενες 
πρακτικές του κράτους, αναγκάζονται τα παιδιά αυτά, να συμβιώνουν ενδεχομένως με ενήλικες 
αλλοδαπούς που ισχυρίζονται ότι είναι ανήλικοι, λόγω του ότι δεν εφαρμόζεται οποιαδήποτε 
διαδικασία για διαπίστωση της πραγματικής τους ηλικίας. 
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2.  Οι τρεις Υπουργοί δεσμεύτηκαν να προωθήσουν άμεσα μέτρα προς επίλυση των πιο πάνω 
προβλημάτων και να ενισχύσουν τον συντονισμό μεταξύ των συναρμόδιων Υπουργείων για το βέλτιστο 
συμφέρον του παιδιού, όπως πιο κάτω: 

(α) Για την κράτηση μητέρας ή πατέρα με ανήλικα παιδιά ή κράτηση και των δύο γονέων που έχουν 
ανήλικα παιδιά αποφασίστηκαν/επιβεβαιώθηκαν τα ακόλουθα: 

 (i) Σε περίπτωση σύλληψης και κράτησης αλλοδαπού πατέρα λόγω παράνομης 
εισόδου/παραμονής, η μητέρα που έχει το παιδί υπό την προστασία της δεν 
συλλαμβάνεται και εφαρμόζονται άλλα εναλλακτικά περιοριστικά μέτρα αντί της κράτησης, 
όπως για παράδειγμα η παρουσίαση της μητέρας στον πλησιέστερο αστυνομικό σταθμό 1-
2 φορές την ημέρα.  

 (ii) Εναντίον μόνης μητέρας που εμπίπτει στην κατηγορία απαγορευμένων μεταναστών, με 
παιδί ηλικίας κάτω των οκτώ χρόνων να μην εκδίδεται διάταγμα κράτησης αλλά να 
επιβάλλονται άλλα μέτρα ελέγχου της μητέρας μέχρι την απέλαση της (π.χ. δηλωμένη 
διεύθυνση διαμονής και παρουσίαση σε αστυνομικό σταθμό με συχνότητα που θα 
καθορίζεται). 

 (iii) Σε περίπτωση που έχουν εφαρμοσθεί εναλλακτικά μέτρα περιορισμού μητέρας ανήλικου 
και αυτά αποδεδειγμένα δεν είναι ικανοποιητικά ή η μητέρα αρνείται να συνεργασθεί για 
την εφαρμογή τους θα συγκαλείται μετά από πρόσκληση της ∆ιευθύντριας Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και εντός 24 ωρών από την πρόσκληση, ειδική 
πολυθεματική Επιτροπή, που θα απαρτίζεται από εκπροσώπους των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, του Υπουργείου Υγείας, της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, της 
Επιτρόπου Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού και της Νομικής Υπηρεσίας, για να 
γνωμοδοτεί πως επηρεάζεται το βέλτιστο συμφέρον του παιδιού σε περίπτωση 
αποχωρισμού από τη μητέρα. 

 (iv) Σε περίπτωση που η ανωτέρω Επιτροπή αποφανθεί ότι ο χωρισμός από τη μητέρα δεν 
εξυπηρετεί το βέλτιστο συμφέρον του παιδιού, η ∆ιευθύντρια Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης οφείλει να μεριμνά για τον περιορισμό της μητέρας μαζί με 
το παιδί σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο που θα είναι ελεγχόμενος.  Μεσοπρόθεσμα, θα 
επιδιωχθεί η αξιοποίηση πόρων από τα Ταμεία Αλληλεγγύης της EE, οι οποίοι είναι 
διαθέσιμοι για το σκοπό αυτό σύμφωνα με ενημέρωση από τη ∆ιευθύντρια του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, για τη δημιουργία ειδικών χώρων περιορισμού 
μητέρων/οικογενειών μαζί με τα ανήλικα παιδιά τους.  

 (ν) Σε περίπτωση που η Επιτροπή συμφωνεί με την κράτηση γονέα, όταν το παιδί είναι άνω 
των 8 ετών, την προσωρινή φροντίδα του μέχρι να καταστεί εφικτή η απομάκρυνση θα 
αναλαμβάνει το Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 (vi) Τα πιο πάνω εφαρμόζονται κατά αναλογία και στις περιπτώσεις που ο πατέρας είναι ο 
μόνος κηδεμόνας ή έχει την ευθύνη του ανήλικου παιδιού. 

3. Επισημαίνεται ότι όσον αφορά στη σύσταση της Ειδικής Πολυθεματικής Επιτροπής {1 (iii), ανωτέρω} οι 
Επίτροποι ∆ιοίκησης και Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού ενημέρωσαν τα εμπλεκόμενα 
Υπουργεία ότι δεν μπορούν να συμμετέχουν στην εν λόγω Επιτροπή, αφού κάτι τέτοιο θα ερχόταν σε 
σύγκρουση με το θεσμικό, ανεξάρτητο ρόλο τους. 

4. Επιπρόσθετα αναφέρεται συναφώς ότι έχει προγραμματιστεί η σύγκληση συνεδρίας της αρμόδιας 
Υπουργικής Επιτροπής στις 12/09/2014, η οποία θα ανασκοπήσει τη μέχρι σήμερα υλοποίηση της 
ακολουθούμενης πολιτικής ή και ενδεχόμενη αναθεώρηση της.   

 Παραμένω στη διάθεση σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφόρηση ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.569, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.03.569 και ημερομηνία 27/3/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Ο αυτοκινητόδρομος Λεμεσού-Σαϊττά είναι συνολικού μήκους 22,5 χλμ. και βρίσκεται σε προχωρημένο 
στάδιο ετοιμασίας κατασκευαστικών σχεδίων.  Το κόστος του υπολογίζεται προκαταρκτικά σε €150 εκ. 
και έχει χωριστεί στις ακόλουθες φάσεις: 

Φάση Α1:  Πολεμίδια-Παλώδια, (ΧΘ 4+835-8+400) 
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Είναι μήκους 3,7 χλμ. με 1 ανισόπεδο κόμβο και 4,7 χλμ. δευτερεύον οδικό δίκτυο. Τα σχέδια στάληκαν 
στις Υπηρεσίες και στο Κτηματολόγιο για τις απαλλοτριώσεις το Μάρτιο του 2013.  Το κόστος του έργου 
υπολογίζεται σε €15 εκ. 

Φάση Α2:  Παλώδια-Άλασσα, (ΧΘ 8+400-16+400) 

Είναι μήκους 8 χλμ. με 3 ανισόπεδους κόμβους και 11,7 χλμ. δευτερεύον, οδικό δίκτυο.  Τα σχέδια 
στάληκαν στις Υπηρεσίες και στο Κτηματολόγιο για τις απαλλοτριώσεις τον Αύγουστο του 2013.  Το 
κόστος του έργου υπολογίζεται σε €60 εκ. 

Φάση Β:  Άλασσα-Σαϊττάς (ΧΘ 16+400-27+250) 

Είναι μήκους 10,8 χλμ. με 4 ανισόπεδους κόμβους και 13,7 χλμ. δευτερεύον οδικό δίκτυο.  Τα σχέδια θα 
σταλούν στις Υπηρεσίες και στο Κτηματολόγιο για τις απαλλοτριώσεις εντός του 2014.  Το κόστος του 
έργου υπολογίζεται σε €75 εκ. 

β)  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω της δύσκολης δημοσιονομικής κατάστασης, είχε πρόθεση 
να κατασκευάσει κατά προτεραιότητα μόνο έργα κυκλοφοριακής διαχείρισης στην περιοχή Παλώδιας για 
να δοθεί ασφαλής πρόσβαση προς τις αναπτύξεις (Heritage, Pascal, Finoland) στις οποίες έχουν τεθεί 
όροι για συνολική συνεισφορά ύψους €950.000, έναντι συνολικής δαπάνης 2,7 εκ. Για το σκοπό αυτό 
είχε περιληφθεί στον Προϋπολογισμό του 2014, το ποσό των €300.000 για έναρξη εργασιών.  Οι 
ιδιοκτήτες δεν έχουν καταθέσει οποιοδήποτε ποσό και ούτε φάνηκε ότι υπάρχει τέτοια πρόθεση.  Ως εκ 
τούτου, το έργο έχει αναβληθεί προς το παρόν. 

 Η κατασκευή του αυτοκινητόδρομου θα εξαρτηθεί από τη βελτίωση των οικονομικών συνθηκών και την 
εξεύρεση χρηματοδότησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.601, ημερομηνίας 25 Απριλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 30 
Απριλίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
εξής: 

1. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση (27 Κράτη-Μέλη) υπάρχουν πέραν των 186.000 βιολογικών αγροκτημάτων 
που καλλιεργούν 9,6 εκ. εκτάρια με βιολογικές καλλιέργειες, έκταση που αντιπροσωπεύει το 5,4% της 
συνολικής γεωργικής έκτασης της Ευρώπης.  Είναι χαρακτηριστικό ότι κάθε έτος 500.000 εκτάρια 
γεωργικής γης μετατρέπονται σε εκτάσεις βιολογικής παραγωγής. 

2. Στην Κύπρο το ποσοστό της βιοκαλλιεργούμενης έκτασης έχει αυξηθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια.  
Από 0,12% το 2002 έφτασε στο 3,1% της συνολικά καλλιεργούμενης έκτασης το 2013, ποσοστό που 
συγκρίνεται πολύ ευνοϊκά με το 5,4% που είναι ο μέσος όρος των 27 Κρατών-Μελών της Κοινότητας. 

 Σημαντικό στοιχείο αποτελεί το γεγονός ότι, τα καταστήματα πώλησης ειδών υγιεινής διατροφής που 
διαθέτουν προς πώληση βιολογικά προϊόντα έχουν αυξηθεί, με τον αριθμό τους να ανέρχεται σήμερα σε 
περισσότερα από 26 παγκύπρια.  Επίσης, όλες οι μεγάλες υπεραγορές διαθέτουν τμήμα πώλησης 
βιολογικών προϊόντων. 

3. Επιπρόσθετα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προτείνει Σχέδιο ∆ράσης για την ανάπτυξη της βιολογικής 
γεωργίας στην Ευρώπη.  Το προτεινόμενο Σχέδιο ∆ράσης παρουσιάζει τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για τη βιολογική γεωργία για την επόμενη δεκαετία. 

 Η Κύπρος, όπως και τα υπόλοιπα Κράτη-Μέλη, θα επωφεληθούν και θα αξιοποιήσουν τα προτεινόμενα 
μέτρα που θα περιλαμβάνονται στο Σχέδιο ∆ράσης, όταν αυτά συγκεκριμενοποιηθούν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.714, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερ. 26 Ιουνίου 2014, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα:  

α) Επανακαθορισμός και αναβάθμιση του ρόλου των γονιών 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) δίνει ιδιαίτερη βαρύτητα στο  ρόλο των 
οργανωμένων γονιών στη ∆ημόσια Εκπαίδευση, τους οποίους και θεωρεί ως βασικούς 
συνεργάτες του.  Γι’ αυτό και το ΥΠΠ επιδιώκει τη συστηματική και συνεχή επικοινωνία και 
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διαβούλευση με την Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης μέσα στο υπάρχον θεσμικό πλαίσιο. 

 Παρά τις σοβαρότατες δυσκολίες που παρουσιάζονται στα δημόσια οικονομικά κατά τα τελευταία 
χρόνια, το ΥΠΠ σταθερά συνεχίζει να ενισχύει οικονομικά τους οργανωμένους γονείς, όπως, 
άλλωστε, φαίνεται και στα σχετικά κονδύλια του ετήσιου προϋπολογισμού του για το 2014. 
Συγκεκριμένα, η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης ενισχύεται με το ποσό των €7.000. Επίσης, κάθε μια από τις έξι 
Επαρχιακές Ομοσπονδίες Γονέων ενισχύεται με το ποσό των €1.500.  Επιπλέον, η Παγκύπρια 
Συνομοσπονδία επιχορηγείται για τη συμμετοχή της τόσο σε ευρωπαϊκά σώματα όσο και σε 
σχετικά συνέδρια. Αιτήματα της Συνομοσπονδίας για περαιτέρω ενίσχυση τόσο της ίδιας όσο και 
των Ομοσπονδιών αντικρίζονται με συμπάθεια και θα εξεταστούν, όταν βελτιωθούν τα δημόσια 
οικονομικά.  

 Το ΥΠΠ εξετάζει τις διάφορες πτυχές της πρότασης του Επιτρόπου Εθελοντισμού κ. Γιαννάκη 
Γιαννάκη.  Σε αυτό το πλαίσιο το ΥΠΠ θα τοποθετηθεί και για την εισήγηση της Παγκύπριας 
Συνομοσπονδίας για επανακαθορισμό του ρόλου, των υποχρεώσεων και των αρμοδιοτήτων της. 

β)  Εκσυγχρονισμός του Συστήματος ∆ιορισμού των Εκπαιδευτικών 

 Είναι γνωστό ότι η ανάπτυξη και εφαρμογή ενός νέου συστήματος διορισμού των εκπαιδευτικών 
απασχολεί σοβαρά το ΥΠΠ. Πρόσφατα, και μέσα στα πλαίσια του εκσυγχρονισμού του ΥΠΠ, έχει 
συσταθεί Επιτροπή για τη ∆ιαμόρφωση Νέου Συστήματος ∆ιορισμών των Εκπαιδευτικών με στόχο την 
ετοιμασία ενός νέου συστήματος διορισμών με βάση συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα.  

γ)  Αξιολόγηση 

 Αποτελεί προτεραιότητα για το ΥΠΠ το θέμα της αξιολόγησης τόσο του εκπαιδευτικού όσο και του 
εκπαιδευτικού έργου και του εκπαιδευτικού συστήματος, όπως φαίνεται μέσα από μια σειρά 
συστηματικών ενεργειών. ∆είγματα αυτής της προσπάθειας αποτελούν: 

 η πρόσφατη Έκθεση Αξιολόγησης της Παγκόσμιας Τράπεζας, η οποία αξιολογεί το εκπαιδευτικό 
μας σύστημα σε σχέση με τους εκπαιδευτικούς (διορισμοί, αξιολόγηση, επιμόρφωση) και τη δομή 
του ΥΠΠ. Λαμβάνοντας υπόψη εκείνες τις συστάσεις που είναι σύμφωνες με τις προτεραιότητές 
του, το ΥΠΠ ανέπτυξε σχέδιο δράσης με στόχο τον εκσυγχρονισμό του. 

 ο πρόσφατος διορισμός από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού της Επιτροπής για τη 
∆ιαμόρφωση Νέου Συστήματος Αξιολόγησης του Εκπαιδευτικού Έργου και των Εκπαιδευτικών με 
στόχο την ετοιμασία νέου συστήματος αξιολόγησης με βάση συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα. 

 η σύσταση Ad Hoc Επιτροπής από τη ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης με στόχο τη μελέτη της 
υφιστάμενης κατάστασης σε σχέση με την αξιολόγηση του μαθητή στο δημοτικό σχολείο και την 
υποβολή εισηγήσεων για βελτίωση της κατάστασης αν και όπου χρειάζεται. 

δ)  Μετάβαση από τη ∆ημοτική στη Μέση Εκπαίδευση 

 Το ΥΠΠ αναγνωρίζει τη μεγάλη σημασία της ομαλής μετάβασης του μαθητή από το δημοτικό σχολείο 
στο γυμνάσιο.  Παράλληλα, το ίδιο το ΥΠΠ κατανοεί τα προβλήματα που υφίστανται στο υπάρχον 
σύστημα.  Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το ΥΠΠ καταβάλλει συνεχείς προσπάθειες, έτσι ώστε η 
μετάβαση του μαθητή από το δημοτικό στο γυμνάσιο να γίνεται όσο το δυνατόν πιο ομαλά.  
Συγκεκριμένα, το ΥΠΠ: 

 έχει υιοθετήσει το θεσμό της ∆εκάχρονης Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης από την προδημοτική 
εκπαίδευση μέχρι και το γυμνάσιο (2004),  

 έχει προχωρήσει σε αλλαγές στα Αναλυτικά Προγράμματα των τριών βαθμίδων, ώστε να 
αναπτυχθεί ένα ενιαίο και συνεκτικό Αναλυτικό Πρόγραμμα από την προδημοτική εκπαίδευση 
μέχρι και το λύκειο (2011), 

 έχει υιοθετήσει το Πρόγραμμα Ομαλής Μετάβασης των παιδιών από το δημοτικό στο γυμνάσιο. 
Συγκεκριμένα, η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης στην αρχική εγκύκλιο για τη νέα σχολική 
χρονιά 2014-2015 θα δίνει σχετικές οδηγίες για το θέμα προς τις διευθύνσεις και το εκπαιδευτικό 
προσωπικό των σχολείων. 

ε)  Στελέχωση των Σχολικών Μονάδων 

 Μέσα στα πλαίσια της ισχύουσας νομοθεσίας το ΥΠΠ, σε συνεργασία και με την ΕΕΥ, καταβάλλει 
συστηματικά κάθε προσπάθεια για την έγκαιρη στελέχωση των σχολείων. 

στ)  Ειδική Εκπαίδευση 
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 Το ΥΠΠ συνεχώς αποδεικνύει έμπρακτα τη βούλησή του για στήριξη των σχολείων στα οποία 
εντάσσονται παιδιά με ειδικές ανάγκες: 

 Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, η Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης 
(ΕΕΕΑΕ), κατά τη διάρκεια της εξέτασης της περίπτωσης κάθε παιδιού με στόχο τον καθορισμό 
των αναγκών του, αποφασίζει για το είδος της βοήθειας που απαιτείται (ειδική εκπαίδευση, 
λογοθεραπεία, σχολική βοηθός/συνοδός), εισηγείται τα εξειδικευμένα βοηθήματα που μπορεί να 
χρειάζεται (τροχοκάθισμα, περπατούσα, συσκευή επικοινωνίας, ηλεκτρονικό υπολογιστή κ.ά.) 
καθώς και τη δημιουργία υποδομής στο σχολείο που θα φοιτήσει (τοποθέτηση πλαστικού 
δαπέδου, υψομετρική σήμανση, τοποθέτηση αλλάχτρας κ.ά.).  Οι αποφάσεις και οι εισηγήσεις 
των ΕΕΕΑΕ υλοποιούνται άμεσα. 

 Ο αριθμός των σχολικών βοηθών/συνοδών για παιδιά με ειδικές ανάγκες δεν έχει υποστεί καμία 
μείωση παρά τις περικοπές που έχουν γίνει στον Προϋπολογισμό του ΥΠΠ γενικότερα.  Αντίθετα, 
λόγω του ότι υπήρχαν κάποιες εξοικονομήσεις στο συγκεκριμένο Άρθρο του Προϋπολογισμού, 
εγκρίθηκε η δημιουργία 10 πρόσθετων θέσεων.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στη ∆ημοτική 
Εκπαίδευση εργοδοτούνται συνολικά 471 σχολικοί/ές βοηθοί/συνοδοί. Το συγκεκριμένο 
βοηθητικό προσωπικό εξυπηρετεί τις ανάγκες των παιδιών που φοιτούν στα Νηπιαγωγεία, 
∆ημοτικά και Ειδικά Σχολεία. 

ζ) Παραβατική συμπεριφορά 

 Βασικός άξονας της στρατηγικής του ΥΠΠ για την πρόληψη και αντιμετώπιση της παραβατικότητας στις 
σχολικές μονάδες είναι η ενεργοποίηση και η παράλληλη στήριξη των σχολικών μονάδων να 
αναπτύσσουν και να εφαρμόζουν σχέδιο δράσης πρόληψης της παραβατικότητας.  Για τη στήριξη των 
σχολείων στην ανάπτυξη προληπτικών ενεργειών το ΥΠΠ προβαίνει στις ακόλουθες ενέργειες: 

 Επιμορφώσεις Εκπαιδευτικών:  Αυτές οργανώνονται συστηματικά σε θέματα πρόληψης και 
αντιμετώπισης της παραβατικότητας στις σχολικές μονάδες. 

 Επιχορηγήσεις ∆ράσεων των σχολικών μονάδων:  Το ΥΠΠ επιχορηγεί δράσεις που αφορούν στη 
πρόληψη της παραβατικότητας που αναπτύσσουν οι σχολικές μονάδες. 

 Λειτουργία της Ομάδας Άμεσης Παρέμβασης (ΟΑΠ):  Συστάθηκε και λειτουργεί επιτελική Ομάδα 
Άμεσης Παρέμβασης για την αντιμετώπιση σοβαρών προβλημάτων και φαινομένων 
παραβατικότητας μαθητών. 

 Λειτουργία του Παρατηρητηρίου για τη Βία στα σχολεία:  Το Παρατηρητήριο διεξάγει έρευνες 
σχετικά με την έκταση και τις μορφές βίας στο σχολείο και προωθεί σχετικές εισηγήσεις και 
παρεμβάσεις για την ενδυνάμωση της πολιτικής του ΥΠΠ στην αντιμετώπιση του θέματος. 
Επίσης, το Παρατηρητήριο έχει προχωρήσει στη δημιουργία του ∆ικτύου ενάντια στη Βία στο 
σχολείο, στο οποίο λαμβάνουν μέρος φορείς κυβερνητικοί και μη. 

 Αναλυτικά Προγράμματα/Μάθημα Αγωγής Υγείας:  Η Αγωγή Υγείας αποτελεί την ενδεδειγμένη 
προληπτική προσέγγιση στο χώρο της εκπαίδευσης στην αντιμετώπιση αριθμού κοινωνικών 
προβλημάτων που αφορούν, μεταξύ άλλων, και την παραβατικότητα. 

 ∆ιορισμός αριθμού δασκάλων για ενίσχυση των σχολικών μονάδων με παραβατικότητα:  Κατά την 
περσινή σχολική χρονιά στη ∆ημοτική Εκπαίδευση διορίστηκαν 10 δάσκαλοι, οι οποίοι 
τοποθετήθηκαν σε σχολεία με στόχο την πρόληψη και την αντιμετώπιση της παραβατικότητας. 

 Ετοιμασία εγκυκλίου από το ΥΠΠ:  Αποδέκτες είναι όλα τα σχολεία και των τριών ∆ιευθύνσεων 
όπου δίνονται κατευθυντήριες γραμμές όσον αφορά τις διαδικασίες αντιμετώπισης της 
παραβατικότητας. 

η) Σχολικές Εφορείες 

 Αποτελούν θέμα που απασχολεί ιδιαίτερα το ΥΠΠ όπως φαίνεται και από τις πιο κάτω ενέργειες: 

 Αριθμός Σχολικών Εφορειών:  Το θέμα μελετάται από το ΥΠΠ μέσα στα πλαίσια της ευρύτερης 
προσπάθειας που καταβάλλεται από το κράτος για εκσυγχρονισμό της ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

 Εκπροσώπηση των Συνδέσμων Γονέων ως παρατηρητών στις Σχολικές Εφορείες:  Για 
πρακτικούς λόγους είναι δύσκολο να γίνει αυτό.  Όμως, εκπρόσωπος του κάθε Συνδέσμου 
Γονέων είναι μέλος της Συμβουλευτικής Επιτροπής του σχολείου όπου μπορεί να συμμετέχει 
ενεργά.  Παράλληλα, οι Σχολικές Εφορείες δίνουν ευκαιρίες στους Συνδέσμους Γονέων, για να 
εκφράζουν τις απόψεις τους για θέματα που τους αφορούν. 
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 Οικονομικές περικοπές που αφορούν τις Σχολικές Εφορείες:  Εντάσσονται στα πλαίσια της 
γενικότερης πολιτικής του κράτους για οικονομική περισυλλογή. 

θ) Ενιαίο Ολοήμερο Σχολείο 

 Το ΥΠΠ, αναγνωρίζοντας τη μεγάλη σημασία αυτού του θεσμού, παρέχει συστηματική στήριξη: 

 ∆ιατήρηση και επέκταση του θεσμού:  Φέτος λειτουργούν 14 σχολεία αυτού του τύπου, τα 
περισσότερα από τα οποία είναι περιφερειακά. Αποτελεί προτεραιότητα στο μακροπρόθεσμο 
προγραμματισμό του ΥΠΠ η επέκταση του θεσμού σε νέα σχολεία.  Όμως, δεν αναμένεται 
αύξηση αυτού του αριθμού κατά τα επόμενα χρόνια, καθώς τα αιτήματα είναι ελάχιστα, αφού 
απαιτείται η συγκατάθεση όλων των γονιών σε κάθε σχολείο για τη δημιουργία Ενιαίου 
Ολοήμερου Σχολείου και το οικονομικό κόστος λειτουργίας ενός Ενιαίου Ολοήμερου Σχολείου 
είναι πολύ υψηλότερο από αυτό ενός Προαιρετικού Ολοήμερου Σχολείου. 

 Ποιότητα παρεχόμενης εκπαίδευσης:  Η αρμόδια ∆ιεύθυνση του ΥΠΠ εργάζεται  για τη συνεχή 
βελτίωση του θεσμού μέσα στα πλαίσια του υφιστάμενου συστήματος. Παράλληλα, φροντίζει για 
την αναβάθμιση του θεσμού. 

ι) Αναλυτικά Προγράμματα 

 Το ΥΠΠ καταβάλλει κάθε προσπάθεια για βελτίωση της ποιότητας της παρεχόμενης εκπαίδευσης. 

 Ύλη - Γλωσσικό μάθημα - Εμπέδωση:  Κατά την προηγούμενη χρονιά, το  ΥΠΠ προχώρησε στη 
σύσταση Επιστημονικής Επιτροπής Αξιολόγησης των Αναλυτικών Προγραμμάτων.  Ήδη η 
Επιτροπή ολοκλήρωσε το έργο της και παρέδωσε στον ΥΠΠ την έκθεσή της.  Η διαμορφωτική 
αξιολόγηση που έχει εκπονηθεί θα αποτελεί τη βάση για σειρά βελτιωτικών αλλαγών, τόσο στο 
περιεχόμενο των Αναλυτικών Προγραμμάτων όσο και σε οριζόντια θέματα που απασχολούν το 
Υπουργείο, όπως είναι το ωρολόγιο πρόγραμμα, οι δείκτες μαθησιακής επάρκειας και τα 
μαθησιακά αποτελέσματα των μαθητών μας.  Επίσης, η Έκθεση θα αξιοποιηθεί για συνεχή, 
εσωτερική και διαμορφωτική αξιολόγηση από τους λειτουργούς του ΥΠΠ, ώστε να δοθεί η 
ευκαιρία για άμεση και έγκαιρη παρέμβαση στα θέματα περιεχομένου και διδασκαλίας των 
διάφορων μαθημάτων εκεί και όπου κρίνεται αναγκαίο.  Επομένως, τα θέματα της ύλης, του 
γλωσσικού μαθήματος και της εμπέδωσης θα αντιμετωπιστούν μέσα στα πιο πάνω πλαίσια. 

 Επιμόρφωση των εκπαιδευτικών:  Το ΥΠΠ αναγνωρίζει τη μεγάλη σημασία της επιμόρφωσης σε 
σχολική βάση.  Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, ως η αρμόδια υπηρεσία του ΥΠΠ για θέματα 
επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών, εργάζεται προς αυτή την κατεύθυνση.  Παράλληλα, στα 
πλαίσια του εκπαιδευτικού μας συστήματος, το ΥΠΠ θέτει ως προτεραιότητά του τη συνεχή 
επαγγελματική ανάπτυξη των εκπαιδευτικών.  Έτσι, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού διόρισε 
Επιτροπή για την Επιμόρφωση των Εκπαιδευτικών με στόχο την ετοιμασία του πλαισίου του νέου 
συστήματος.  Στη συνέχεια, θα ακολουθήσει δομημένος διάλογος με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς.  Όταν επιτευχθεί συμφωνία για το πλαίσιο, θα ακολουθήσει σταδιακά αναλυτική ανάπτυξη 
των επιμέρους πτυχών του νέου συστήματος. 

 ∆ιασφάλιση ισότητας ανάμεσα σε σχολικές μονάδες αναφορικά με τη χρήση των νέων 
τεχνολογιών και διδακτικών μέσων:  Το ΥΠΠ θέτει ως ύψιστη προτεραιότητά του την παροχή 
ίσων ευκαιριών μάθησης σε όλους τους μαθητές. Επομένως, εργάζεται συστηματικά προς αυτή 
την κατεύθυνση.  Στα πλαίσια των επίσημων διαδικασιών καταγραφής των ετήσιων αναγκών των 
σχολικών μονάδων, εντοπίζονται περιπτώσεις που σχολικές μονάδες υπολείπονται στη χρήση 
νέων τεχνολογιών και διδακτικών μέσων και στη συνέχεια ικανοποιούνται οι σχετικές ανάγκες.  
Επιπρόσθετα, το ΥΠΠ είναι πάντα πρόθυμο να εξετάσει αιτήματα που έχουν ως στόχο την 
παροχή ίσων ευκαιριών μάθησης. 

 Εξειδίκευση στο μάθημα διδασκαλίας (πληροφορική, αγγλικά, γυμναστική, μουσική):  Το ΥΠΠ 
στηρίζει το θεσμό του πολυδύναμου εκπαιδευτικού στη ∆ημοτική Εκπαίδευση.  Τόσο τα 
προγράμματα κατάρτισης των εκπαιδευτικών (προπτυχιακά προγράμματα των πανεπιστημίων) 
όσο και αυτά της ενδοϋπηρεσιακής επιμόρφωσης είναι προσανατολισμένα προς αυτό τον στόχο.  
Παράλληλα, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης εργάζονται 
συστηματικά για την παροχή της κατάλληλης επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών στα τέσσερα πιο 
πάνω θέματα, ώστε αυτοί να ανταποκρίνονται ικανοποιητικά στις απαιτήσεις αυτών των 
μαθημάτων. 

ια) Ευρωπαϊκά και άλλα προγράμματα 

 Το ΥΠΠ συστήνει στα σχολεία όπως αναλαμβάνουν με μέτρο ευρωπαϊκά προγράμματα, έτσι ώστε αυτά 
να συνάδουν με τον γενικότερο εκπαιδευτικό προγραμματισμό της κάθε σχολικής μονάδας και να μην 
δημιουργούν δυσκολίες στο υπόλοιπο έργο του σχολείου.  Σε αρκετές από τις περιπτώσεις, η 
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αξιολόγηση αυτών των προγραμμάτων διεξάγεται από τους υπεύθυνους φορείς των προγραμμάτων.  
Επιπρόσθετα, και το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης (ΚΕΕΑ) εμπλέκεται ολοένα και 
περισσότερο στην αξιολόγηση των προγραμμάτων. 

ιβ) Εξωδιδακτικές δραστηριότητες - Αθλητισμός 

 Βασική επιδίωξη των εκδηλώσεων Φυσικής Αγωγής είναι η καθολική συμμετοχή των παιδιών σε 
ποικιλία δραστηριοτήτων, ώστε όλα τα παιδιά να αποκτήσουν θετικές στάσεις για την άσκηση, 
πετυχαίνοντας τους ιδιαίτερους σκοπούς των Αναλυτικών Προγραμμάτων Φυσικής Αγωγής.  Ως μια 
μορφή εκδηλώσεων της Φυσικής Αγωγής, οι αθλητικές ημερίδες στίβου επιδιώκουν τη σύγκριση και τη 
βελτίωση της ατομικής επίδοσης του κάθε μαθητή ξεχωριστά, και όχι τη σύγκριση μεταξύ των μαθητών 
για ανάδειξη του καλύτερου.  Παράλληλα, ενισχύουν τη συνεκτικότητα των γνώσεων των παιδιών, αφού 
αποτελούν μέρος ή αποτέλεσμα της διδασκαλίας του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής. 

ιγ) Θεσμοθέτηση μιας Θεατρικής ή Κινηματογραφικής παράστασης το χρόνο  

 Σύμφωνα με την αρχική εγκύκλιο για τη σχολική χρονιά 2013-2014 «κάθε τάξη/τμήμα μπορεί να 
παρακολουθήσει, συνολικά μέχρι τρεις θεατρικές ή και κινηματογραφικές παραστάσεις εγκεκριμένων 
έργων, καθόλη τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς...  Σημειώνεται ότι, μετά από διαβουλεύσεις με τους 
εμπλεκόμενους φορείς, αποφασίστηκε ότι η μια από τις τρεις παραστάσεις που θα παρακολουθήσει το 
σχολείο σας θα πρέπει να είναι η κινηματογραφική ή θεατρική παράσταση που θα διοργανώσει η 
Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων της επαρχίας σας». 

ιδ) Σχολικά κυλικεία 

 Το σάντουιτς του ενός ευρώ, αποτελεί μέρος του Τιμοκαταλόγου, όπως και όλα τα υπόλοιπα είδη 
προς πώληση που συμπεριλαμβάνονται στον Τιμοκατάλογο, και δεν πρέπει να τυγχάνει 
διαφορετικής αντιμετώπισης. 

 Οποιαδήποτε προβλήματα προκύπτουν, σε σχέση με την παραβίαση των τιμών του 
Τιμοκαταλόγου, εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της Σχολικής Επιτροπής Ελέγχου Σχολικών 
Κυλικείων (Τ.Ε.Ε.Σ.Κ.). 

 Στην Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., η σύνθεση της οποίας κοινοποιείται με την έναρξη κάθε σχολικής χρονιάς στο 
ΥΠΠ, με βάση τη νομοθεσία συμμετέχει και εκπρόσωπος των οργανωμένων γονιών του κάθε 
σχολείου. 

 Εάν μετά από έλεγχο της ίδιας της Τ.Ε.Ε.Σ.Κ. ή μετά από καταγγελία παιδιών/γονιών προς την 
Τ.Ε.Ε.Σ.Κ., για παραβίαση της τιμής οποιουδήποτε είδους του τιμοκαταλόγου, με βάση και πάλι 
τη νομοθεσία, αρμόδια για ενέργειες προς συμμόρφωση του διαχειριστή κυλικείου, είναι η 
αρμόδια Σχολική Εφορεία η οποία έχει συμβληθεί με τον κυλικειάρχη. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.756, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.756, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
15.7.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κινούσας αφορά τη διαμόρφωση πλατειακού χώρου/κεντρικού 
δρόμου εντός της Κοινότητας, με λιθόστρωση και υπογειοποίηση υπηρεσιών.  Το αίτημα συζητήθηκε σε 
συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν στην Κοινότητα και στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για περαιτέρω 
προώθηση του αιτήματος και δόθηκαν οδηγίες στο Κοινοτικό Συμβούλιο να προβεί στις νενομισμένες 
διαδικασίες για την προκήρυξη διαγωνισμού ενδιαφέροντος για το διορισμό μελετητή.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο 
προέβη στην πιο πάνω διαδικασία και στην αποτύπωση του χώρου από ιδιώτη τοπογράφο. 

3. Το αίτημα συζητήθηκε εκ νέου σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στην Κοινότητα στις 10.4.2014 υπό 
την προεδρία του Επάρχου, όπου το Κοινοτικό Συμβούλιο συμβουλεύτηκε να προχωρήσει σε συνεργασία με 
τον μελετητή στην ετοιμασία των σχετικών σχεδίων και της εκτίμησης δαπάνης, τα οποία στη συνέχεια αφού 
εγκριθούν από τον Έπαρχο Πάφου, θα προωθηθούν για έκδοση της σχετικής Άδειας Οικοδομής.  Εάν τα 
σχέδια και η αδειοδότηση του έργου ολοκληρωθούν εντός του τρέχοντος έτους, τότε οι εργασίες για το έργο θα 
ξεκινήσουν φέτος, αξιοποιώντας μέρος από το κονδύλι των €25.000 του φετινού Προϋπολογισμού, το οποίο 
αφορά την επιδιόρθωση του υφιστάμενου Γραφείου του Κοινοτικού Συμβουλίου της Κοινότητας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.767, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερομηνία 18 Ιουλίου 2014 και 
αρ. ερώτησης 23.06.010.03.767, σας πληροφορώ ότι το αίτημα για αναγνώριση της Καρδιολογικής Κλινικής 
του Γ.Ν. Λάρνακας προς το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας έχει 
προωθηθεί στις 12 Μαΐου 2014, δια της διπλωματικής οδού, μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Η επιστολή η οποία προωθήθηκε σας επισυνάπτεται για τη δική σας ενημέρωση. 

2. Το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας και η Καρδιολογική Κλινική του Γ.Ν. 
Λάρνακας, θα ενημερωθούν για το αποτέλεσμα μόλις ολοκληρωθεί η διαδικασία αξιολόγησης από το ΚΕΣΥ 
Ελλάδος. 

3. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετες διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.009, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.040, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.04.040 και ημερομηνία 25 
Αυγούστου 2014, σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.040 του έντιμου Βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, με την οποία ζητά όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων 
πληροφορηθεί για το ύψος του χρέους του κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και αν το χρέος 
αυτό λαμβάνεται υπόψη στις συνολικές υποχρεώσεις του κράτους, δηλαδή στο συνολικό χρέος του κράτους. 

2. Σχετικά πληροφορείστε ότι οι υποχρεώσεις της κεντρικής κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κατά την 31.8.2014 ανέρχονταν σε €7.315.882.857,99.  Το εν λόγω ποσό αποτελείται από 
καταθέσεις στο Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, επενδύσεις σε Γραμμάτια ∆ημοσίου 52 εβδομάδων, 
Κρατικά Ονομαστικά Χρεόγραφα Αναπτύξεως (ΚΟΧΑ) και επενδύσεις σε Ευρωπαϊκά Χρεόγραφα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας όπως φαίνεται στον πίνακα πιο κάτω: 

Καταθέσεις στο Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας €6.894.608.247,99 

Γραμμάτια ∆ημοσίου 52 εβδομάδων €50.647.344 

Κρατικά Ονομαστικά Χρεόγραφα Αναπτύξεως €29.348.298 

Ευρωπαϊκά Χρεόγραφα της Κ.∆. €341.278.968 

Σύνολο €7.315.882.857,99 

 

3. ∆ιευκρινίζεται ότι για στατιστικούς σκοπούς και σύμφωνα με τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Στατιστικής 
Υπηρεσίας, οι πιο πάνω αναφερόμενες υποχρεώσεις δεν αποτελούν μέρος του δημόσιου χρέους δεδομένου 
ότι αυτές συνιστούν ενδοκυβερνητικό χρέος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.072, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αγρέπαυλη Ποταμιάς 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.072 ημερ. 26 Αυγούστου 2014 
που αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει λάβει μέτρα για 
την προστασία του Μνημείου.  Συγκεκριμένα η παλιά περίφραξη έχει αντικατασταθεί με νέα, πιο ψηλή και 
ισχυρή, με αγκαθωτό συρματόπλεγμα στο πάνω μέρος.  Έχει επίσης εγκατασταθεί σύστημα φωτισμού του 
χώρου της Αγρέπαυλης, με ψηλούς προβολείς, που ανάβουν αυτόματα μόλις νυχτώσει και είναι σε λειτουργία 
κατά τη διάρκεια της νύχτας.  Επιπρόσθετα, η Αστυνομία, μετά από αίτημα του Τμήματος Αρχαιοτήτων έχει 
εντάξει στις περιπολίες της και το εν λόγω Μνημείο. 
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2. Τα πιο πάνω μέτρα λήφθηκαν μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του Τμήματος Αρχαιοτήτων, εφόσον 
η συνεχής παρακολούθηση του Μνημείου σε εικοσιτετράωρη βάση είναι αδύνατη από οικονομικής και 
πρακτικής πλευράς.  Σημειώνεται ότι πρόκειται για ένα πολύ εκτεταμένο χώρο, με διάφορες οικοδομές και 
εσωτερικές αυλές, και η κάλυψη του με σύστημα καλωδιακής παρακολούθησης είναι εξαιρετικά πολυδάπανη 
και παρουσιάζει σοβαρές τεχνικές δυσκολίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.088, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 2 Σεπτεμβρίου 2014, με την οποία αποστέλλετε ερώτηση την 
οποία υπέβαλε ο έντιμος βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργος Περδίκης και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω τα εξής: 

(α)  Με ∆ιάταγμα που δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα των Βρετανικών Βάσεων στις 5 Απριλίου 
2004, η Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (European 
Convention on Human Rights and Fundamental Freedoms) έχει επεκταθεί από το ΗΒ στις Βρετανικές 
Βάσεις. ∆εν έχει όμως επεκταθεί το Πρωτόκολλο Αρ. 1 της Σύμβασης. 

(β)  Βάσει των προνοιών της δεσμευτικής ∆ήλωσης της Βρετανικής Κυβέρνησης αναφορικά με τη ∆ιοίκηση 
των Βρετανικών Βάσεων, η οποία είναι προσαρτημένη στη Συνθήκη Εγκαθιδρύσεως του 1960, οι Αρχές 
των Βρετανικών Βάσεων ανέλαβαν την υποχρέωση να εφαρμόζουν, στο βαθμό που κάτι τέτοιο είναι 
δυνατό, σε σχέση με τους Κύπριους που διαμένουν εντός των περιοχών των Βάσεων, τους ίδιους 
νόμους με αυτούς της Κ∆. Η αρχή εφαρμόστηκε σε σχέση με τη νομοθεσία για την προστασία του 
περιβάλλοντος. Στο πλαίσιο αυτό, οι αρχές των Βάσεων υιοθέτησαν δύο σχετικά ∆ιατάγματα, ημερ. 7 
Σεπτεμβρίου 2010 και 12 Ιουνίου 2014, αντίστοιχα, με τίτλο "Environmental Impact Assessment", τα 
κείμενα των οποίων μπορούν να ανευρεθούν στην ιστοσελίδα της ∆ιοίκησης των Βρετανικών Βάσεων 
(ίδετε ιστοσελίδα 

 http://www.sbaadministration.org/home/legislation/01_02_09_08_INDICES/20100101_SBA_LEG_INDE
X_U_JC.htm#H). 

(γ)  Σε ό,τι αφορά, την Περιφερειακή Πολιτική της EE, το Πρωτόκολλο 3 στην Πράξη Προσχώρησης της 
Κύπρου στην EE (2003), δεν προβλέπει την εφαρμογή των σχετικών με αυτήν Κανονισμών και Οδηγιών 
στο έδαφος των Βρετανικών Βάσεων. 

(δ)  Ως παράκληση, τέλος, του έντιμου βουλευτή, επισυνάπτεται αντίγραφο της πρώτης Έκθεσης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο για την εφαρμογή των 
προνοιών του Πρωτοκόλλου Αρ. 3 στην Πράξη Προσχώρησης του 2003, η οποία εκδόθηκε στις 19 
Απριλίου 2010.  Η δεύτερη, κατά σειρά, Έκθεση αναμένεται να εκδοθεί το 2015.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.04.105, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη με αρ. 23.06.010.04.105 και σας ενημερώνω ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας σημειώνουν 
την πρόταση του μη κυβερνητικού οργανισμού «Αλήθεια Τώρα», σχετικά με τη δημιουργία «Επιτροπής 
Αλήθειας» για τη διερεύνηση της τύχης των αγνοουμένων. 

 Οι θέσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο ανθρωπιστικό ζήτημα των αγνοουμένων, πέρα από την 
υποστήριξη του σημαντικού έργου της ∆ιερευνητικής Επιτροπής Αγνοουμένων, στηρίζονται στις σχετικές 
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και επικεντρώνονται στην αποτελεσματική 
διερεύνηση της τύχης των αγνοουμένων, ήτοι τη διερεύνηση των αιτιών και συνθηκών θανάτου του κάθε 
αγνοουμένου και την απόδοση δικαιοσύνης. 

 Επισημαίνεται σε αυτό το πλαίσιο ότι το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων έχει 
καταδικάσει την Τουρκία στο θέμα των αγνοουμένων της Κύπρου, ως αποτέλεσμα της 4ης ∆ιακρατικής 
Προσφυγής της Κύπρου κατά της Τουρκίας, ζητώντας την αποτελεσματική διερεύνηση της τύχης των 
αγνοουμένων ως περιγράφεται πιο πάνω. 

 Κατά συνέπεια, η Τουρκία έχει νομική υποχρέωση να εκτελέσει την απόφαση του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, η οποία υπερβαίνει οποιαδήποτε μέτρα μεταβατικής δικαιοσύνης 
όπως είναι η δημιουργία «Επιτροπής Αλήθειας» για περιπτώσεις παραβιάσεων ανθρωπίνων δικαιωμάτων που 
δεν έχουν αντιμετωπιστεί.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.107, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.107 και ημερ. 8/9/2014 που υποβλήθηκε από τον 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) 
Κανονισμούς, οι φορείς εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων στις οποίες διεξάγονται διεργασίες άλεσης, 
κοσκίνισης, μεταφοράς, ανάμειξης, αποθήκευσης, συσκευασίας, ξήρανσης ή άλλης φυσικής κατεργασίας, 
όπως είναι τα λατομεία, είναι υποχρεωμένοι να λειτουργούν τις εγκαταστάσεις με βάση τις πρόνοιες των εν 
λόγω Κανονισμών, ώστε να περιορίζονται οι διαφυγές σκόνης στο περιβάλλον. Για τη λειτουργία των 
εγκαταστάσεων αυτών δεν απαιτείται η εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 

3. Ο έλεγχος για να διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται οι όροι λειτουργίας που καθορίζονται στους πιο 
πάνω Κανονισμούς, γίνεται από αρμόδιους Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι οποίοι διεξάγουν σχετικές επιθεωρήσεις. 
Όταν διαπιστώνονται παραβάσεις, το TEE απαιτεί από τους φορείς εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων αυτών 
τη λήψη μέτρων για συμμόρφωση. Σε περίπτωση μη συμμόρφωσης προωθείται η λήψη ποινικών μέτρων 
εναντίον των φορέων εκμετάλλευσης. 

4. Η εταιρεία «ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆» στην Αγροκήπια, διαπιστώθηκε ότι επανειλημμένα παραβίασε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς και το TEE έχει προβεί στη λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της Εταιρείας, με επακόλουθο 
την καταδίκη της. 

5. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει αρμοδιότητα επί θεμάτων 
οχληρίας, χωροθέτησης ή και μετακίνησης εγκαταστάσεων. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θα συνεχίσει να 
επιθεωρεί την εν λόγω εγκατάσταση και σε περίπτωση που διαπιστωθεί στο μέλλον οποιαδήποτε παράβαση 
των πιο πάνω Κανονισμών, θα ληφθούν ξανά όλα τα μέτρα, τα οποία προβλέπονται από τους περί Ελέγχου 
της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Έχουμε προς συζήτηση το θέμα «Η ανάγκη εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο».  (Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, και του 
κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών). 

 Παρακαλώ τον κ. Γιώργο Περδίκη, εισηγητή του θέματος, να προσέλθει στο βήμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Το θέμα του καρκίνου στην Κύπρο είναι δυστυχώς γνώριμο στη συντριπτική πλειοψηφία του πληθυσμού 
μας και στον καθένα από μας προσωπικά, αφού δεν πιστεύω να έχει μείνει οποιαδήποτε οικογένεια ανέγγιχτη 
από την πληγή αυτή.   

 Ορόσημο στην πολιτική αντιμετώπισης του καρκίνου στον τόπο μας ήταν, κατά την άποψή μου, η 
εκπόνηση και έγκριση της Εθνικής Στρατηγικής Αντιμετώπισης του Καρκίνου στην Κύπρο.   Πρόκειται για μια 
πλήρη μελέτη την οποία συνέταξαν επιφανείς επιστήμονες μετά από μακροχρόνιες συζητήσεις και με τη 
συνεργασία όλων των φορέων που ασχολούνται με το θέμα του καρκίνου και αφορά τη χάραξη μιας 
ολοκληρωμένης βραχυπρόθεσμης, αλλά και μακροπρόθεσμης κρατικής πολιτικής για την πρόληψη και τη 
θεραπεία του καρκίνου στον τόπο μας.  Η στρατηγική για τον καρκίνο εγκρίθηκε πρώτα από την ολομέλεια της 
Βουλής, στις 12 Ιουνίου 2008, και μετά, μετά από αυτή την πρωτοβουλιακή και πρωτοποριακή, θα έλεγα, 
παρέμβαση της Βουλής μας σε αυτό το θέμα, ο Υπουργός Υγείας την παρουσίασε στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης, στις 10 Οκτωβρίου 2008, με τη δημόσια υπόσχεση και δέσμευση, αν μου επιτρέπεται ο όρος, ότι 
επρόκειτο να εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο πριν από τα Χριστούγεννα του 2008 και ότι στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας θα δημιουργούνταν -δεσμεύτηκε ο υπουργός- ακτινοθεραπευτικό τμήμα που θα διέθετε 
τρεις γραμμικούς επιταχυντές.  Αυτό, όπως γνωρίζετε όσοι ασχολείστε με το θέμα, δεν έγινε.  

 Η στρατηγική εγκρίθηκε με καθυστέρηση ενός περίπου χρόνου, το Νοέμβρη του 2009, από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. Η δε επταμελής Εθνική Επιτροπή για τον Καρκίνο, η οποία είχε την αρμοδιότητα της 
διαμόρφωσης πολιτικής, της ιεράρχησης προτεραιοτήτων, του συντονισμού και της παρακολούθησης της 
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υλοποίησης της Εθνικής Στρατηγικής Αντιμετώπισης του Καρκίνου και η οποία είχε εξαγγελθεί ότι θα 
λειτουργήσει το 2009, διορίστηκε τελικά μόλις το 2010 μετά από πολλές δικές μας πιέσεις και παρακλήσεις. 

 Θυμίζω ότι η Εθνική Στρατηγική Αντιμετώπισης του Καρκίνου στην Κύπρο στηρίζεται πάνω σε τέσσερις 
πυλώνες υλοποίησης:  Πρώτον, στην πρόληψη και στα προγράμματα πληθυσμιακού ελέγχου, δεύτερον, στη 
διάγνωση και θεραπεία, τρίτον, στην ανακουφιστική φροντίδα και αποκατάσταση και, τέταρτον, στην έρευνα και 
δημιουργία της κατάλληλης υποδομής για το συντονισμό όλων των υφιστάμενων και μελλοντικών κέντρων 
θεραπείας. 

 Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο δεύτερο πυλώνα, που ρητά αναφέρεται στην ανάγκη για δημιουργία 
ογκολογικών κέντρων πλήρως στελεχωμένων και εξοπλισμένων. Τα τριτοβάθμια αυτά κέντρα, έλεγε η 
στρατηγική και λέγει, θα συνδέονταν με την Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου, ενώ παράλληλα θα 
προωθούνταν η δημιουργία εξειδικευμένων κλινικών αντιμετώπισης του καρκίνου του μαστού και του εντέρου.  
Παράλληλα, σύμφωνα πάντα με την εγκεκριμένη στρατηγική, θα προωθούνταν η αναβάθμιση του Ογκολογικού 
Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου σε κέντρο προσφοράς εξειδικευμένων ογκολογικών υπηρεσιών υψηλού 
επιπέδου, αφού τα περιφερειακά ογκολογικά κέντρα της Λευκωσίας και της Λεμεσού θα μπορούσαν να 
αναλάβουν σημαντικό μέρος από τον όγκο των ασθενών που διαχειρίζεται σήμερα το Ογκολογικό Κέντρο της 
Τράπεζας Κύπρου. 

 Υπενθυμίζω ότι το θέμα της ανάγκης δημιουργίας ακτινοθεραπευτικών τμημάτων στα Γενικά 
Νοσοκομεία στη Λευκωσία και στη Λεμεσό βρίσκεται εγγεγραμμένο ως αυτεπάγγελτο στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας από το 2006, παρακαλώ! Υπενθυμίζω ότι η ανάγκη εγγραφής του θέματος προέκυψε, γιατί 
υπήρχε από την κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου η δέσμευση για λειτουργία ογκολογικών κέντρων σε 
ολόκληρη την Κύπρο και επειδή συνέβη τότε το γεγονός της μυστηριώδους εξαφάνισης ενός μηχανήματος 
ακτινοβολίας PENTAX κατά τη μεταφορά της υποδομής του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας από τις παλιές 
του εγκαταστάσεις στις καινούριες, οπόταν ουσιαστικά διαλύθηκε η υποδομή του Ακτινοθεραπευτικού 
Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. Ουσιαστικά από τότε το κράτος στερήθηκε της δυνατότητας 
παροχής ολοκληρωμένων ακτινοθεραπευτικών υπηρεσιών.   

 Από το τότε το θέμα ουσιαστικά στην επιτροπή μας στη Βουλή εκκρεμεί, παρά τις συνεχείς μου 
προσπάθειες για επανασυζήτηση του θέματος.  Κάποιο σκοτεινό χέρι φαίνεται  σταματά μυστηριωδώς τη 
συζήτηση.  Έχω την εντύπωση ότι παρεμποδίζεται συστηματικά ο κοινοβουλευτικός έλεγχος για ένα θέμα πολύ 
σοβαρό για τη δημόσια υγεία και τη διαχείριση των δημόσιων πόρων.  

 Το 2009, στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου, καταθέσαμε για πολλοστή φορά ερώτηση για την 
καθυστέρηση που παρατηρείτο στη διαμόρφωση του υπογείου του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας σε 
σύγχρονο ακτινοθεραπευτικό κέντρο, αλλά και για την αποψίλωση του συγκεκριμένου τμήματος από το 
έμπειρο ιατρικό προσωπικό του, που άφηνε τεράστιο φόρτο εργασίας στους ελάχιστους εναπομείναντες 
γιατρούς και στο ειδικά εκπαιδευμένο παραϊατρικό προσωπικό.  

 Ο τότε Υπουργός Υγείας κ. Χρίστος Πατσαλίδης επέλεξε να μην απαντήσει ουσιαστικά στην ερώτησή 
μας, παραπέμποντάς μας στη μόλις τότε εγκριθείσα Στρατηγική Αντιμετώπισης του Καρκίνου.  Αναφέρθηκε 
όμως ξεκάθαρα -και είναι αυτό στο αρχείο της Βουλής- στο γεγονός ότι θα προωθούσε τη δημιουργία των δύο 
ακτινοθεραπευτικών κέντρων, όπως απαιτούσε η στρατηγική.  

 Επιπλέον, πρόσφατα, ο Γενικός Ελεγκτής του Κράτους εισηγήθηκε τη δημιουργία κρατικού 
ακτινοθεραπευτικού κέντρου εντός του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας με τη συνεργασία στρατηγικού 
επενδυτή, ώστε το κράτος να μην επιβαρυνθεί με οποιοδήποτε ποσό στον προϋπολογισμό και με αυτή τη 
μέθοδο, σύμφωνα πάντα με το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ο επενδυτής θα πωλεί υπηρεσίες στο υπό 
δημιουργία Γενικό Σχέδιο Υγείας για τα επόμενα δέκα χρόνια στη βάση ενός προσυμφωνημένου τιμολογίου.  
Ούτε αυτή η εισήγηση έγινε αποδεκτή, αν και προέρχεται από ένα θεσμικό όργανο του ίδιου του κράτους. Γιατί 
άραγε;  

 Σε πολύ πιο πρόσφατη μου ερώτηση προς τον νυν υπουργό Υγείας κ. Πατσαλή έλαβα απάντηση μόλις 
πριν λίγους μήνες, την 1η Ιουλίου, στην οποία αναφέρεται το εξής: «Συγκεκριμένα» λέει ο υπουργός «στο θέμα 
της δημιουργίας ακτινοθεραπευτικών κέντρων στα νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού προέκυψαν διαφωνίες 
(εντός της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο)  και ως εκ τούτου δεν προωθήθηκε προς το Υπουργείο Υγείας 
συγκεκριμένη πρόταση». Έτσι απλά!  Μια στρατηγική, ή ακριβολογώντας ένας βασικός πυλώνας της 
στρατηγικής, που εκπονήθηκε με κόπους, μόχθους και εμπλοκή δεκάδων εμπλεκομένων φορέων και ειδικών, 
ανατράπηκε, γιατί υπήρξε λέει “διαφωνία”. Τα προβλήματα των καρκινοπαθών όμως δεν αντιμετωπίζονται με 
τις “διαφωνίες”, κύριε υπουργέ!  ∆εν υπάρχει φάρμακο με αυτό το όνομα, κυρίες και κύριοι! 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών είναι πεπεισμένο, για χρόνια τώρα, ότι η στρατηγική για τον 
καρκίνο ποτέ δεν υποστηρίχθηκε σθεναρά από οποιαδήποτε κυβέρνηση του τόπου, ούτε κατά τη μακροχρόνια 
πορεία εκπόνησής της ούτε και όταν επιτέλους εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Για εμάς είναι 
ξεκάθαρό ότι διαχρονικά εξασκήθηκαν πιέσεις από τα γνωστά οικονομικά συμφέροντα που εκμεταλλεύονται 
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ιταμώς τον πόνο των καρκινοπαθών, με αποτέλεσμα να παγώσει αρχικά η διαδικασία έγκρισης της 
στρατηγικής για τον καρκίνο από το Υπουργικό Συμβούλιο και να χαθεί πολύτιμος χρόνος.  

 Σήμερα αντιμετωπίζουμε την άρνηση από πλευράς της κυβέρνησης να υλοποίησει την ήδη υιοθετημένη 
κυβερνητική πολιτική για αντιμετώπιση του καρκίνου στον τόπο μας.  Σε τι να πρωτοαναφερθώ;  Στην 
καθυστέρηση στην ετοιμασία των προσφορών για τη δημιουργία των ακτινοθεραπευτικών κέντρων στα δύο 
Γενικά Νοσοκομεία στη Λευκωσία και στη Λεμεσό; Στην έντεχνη προσπάθεια παρουσίασης των προτάσεων για 
δύο ακτινοθεραπευτικά κέντρα ως ανταγωνιστικών, για να διασπαστεί το μέτωπο των οργανώσεων που 
παλεύουν για την υλοποίησή τους;  Στην προσπάθεια δέσμευσης των σχετικών κονδυλίων από συγκεκριμένα 
κόμματα στη Βουλή για την κατασκευή ακτινοθεραπευτικών κέντρων ή στις αιώνιες υποσχέσεις των 
κυβερνώντων ότι με το νέο προϋπολογισμό θα υλοποιηθούν τα δύο αυτά έργα; 

 Βρισκόμαστε πλέον στα πρόθυρα της νέας εποχής, στην εποχή που επιτέλους θα δούμε υλοποίηση, 
ελπίζουμε, του Γενικού Σχεδίου Υγείας ή τουλάχιστον έτσι μας διαβεβαιώνουν τόσο κυβερνητικοί όσο και 
τροϊκανοί παράγοντες.  Και πού βρισκόμαστε ως προς την υλοποίηση του σχεδιασμού για την υποδομή που 
προνοεί η εγκεκριμένη στρατηγική για τον καρκίνο;  Στο πουθενά, κυρίες και κύριοι.  Έχουμε ένα ογκολογικό 
που έχει γονατίσει από τα πολλά περιστατικά, που ολοένα αυξάνονται. Έχουμε ελλιπείς υποδομές σε κρατικά 
νοσηλευτήρια, χωρίς ακτινοθεραπευτικό, αφού δεν μπορούν να προσφέρουν την αναγκαία ακτινοθεραπεία, και 
κατά τα άλλα λέμε ότι μπορούμε να γίνουμε και περιφερειακό κέντρο αντιμετώπισης του καρκίνου!  

 Η υλοποίησης της Στρατηγικής Αντιμετώπισης του Καρκίνου έχει αποτύχει, κυρίες και κύριοι, όχι με 
ευθύνη της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο, αλλά της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας και ιδιαίτερα της 
παρούσης κυβέρνησης, η οποία ξεκάθαρα πλέον φαίνεται να εξυπηρετεί συγκεκριμένα ιδιωτικά συμφέροντα.  
Ο χρονικός ορίζοντας που είχε τεθεί για την υλοποίηση του πρώτου εξαετούς προγράμματος έχει ουσιαστικά 
λήξει, χωρίς ουσιαστική αλλαγή στον τρόπο που αντιμετωπίζουμε ως οργανωμένη πολιτεία τον καρκίνο στον 
τόπο μας.  

 Ερωτούμε:  Αναβαθμίστηκε το Αρχείο Καρκίνου;  Μηχανογραφήθηκαν τα περιστατικά;  ∆ιενεργούνται 
έρευνες, για να υπάρξει συσχετισμός παραγόντων;  Προχωρά η εφαρμογή ολοκληρωμένης πολιτικής 
πρόληψης; Έχουμε οποιοδήποτε εν ενεργεία σχέδιο για θεσμοθετημένο προληπτικό έλεγχο του πληθυσμού; 
Μόνο ευχολόγια και κινήσεις πρόσκαιρες χωρίς συνέχεια!  Είναι να διερωτάται κανείς αν οι ιθύνοντες, οι 
κυβερνώντες, απλά ελπίζουν ότι με την έλευση του ΓΕΣΥ δε θα θεωρούνται πλέον υπαίτιοι για τις διαστάσεις 
που έχει λάβει το πρόβλημα και θα μπορούν να λένε ότι η δημόσια υγεία εξαρτάται πλέον από την ιδιωτική 
πρωτοβουλία και τους ξένους επενδυτές. 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών απαιτεί από την κυβέρνηση να προχωρήσει άμεσα στη 
δημιουργία εγκαταστάσεων ακτινοθεραπείας στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού, στη στελέχωση των τμημάτων αυτών και στην προώθηση της άμεσης εφαρμογής όλων των 
πυλώνων και των στόχων που καθορίστηκαν ομόφωνα από τη Στρατηγική Αντιμετώπισης του Καρκίνου.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη και καλώ τώρα στο βήμα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας, βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο φίλος Γιώργος Περδίκης ξεσπάθωσε σήμερα αναφερόμενος σε πολιτικές οι οποίες ξεκίνησαν εδώ και 
αρκετά χρόνια.  ∆ιαχρονικά υπήρξαν αποφάσεις για ένα πολύ νευραλγικό και σημαντικό ζήτημα.  Το 2008 -και 
γνωρίζει πολύ καλά ο ίδιος- υπήρξαν αποφάσεις για υλοποίηση μιας στρατηγικής σε σχέση με τον καρκίνο και 
την προώθηση και δημιουργία των ακτινοθεραπευτικών κέντρων μέσα από συγκεκριμένη απόφαση του 2009.  
Έκτοτε μέχρι και σήμερα τίποτε απολύτως δεν έχει γίνει και είναι μια πραγματικότητα. 

 Αυτή η κυβέρνηση όμως βρήκε μπροστά της μία ανοργανωσιά σε σχέση με το θέμα και μέσα από 
συγκεκριμένες πολιτικές οι οποίες δεν είχαν υλοποιηθεί, γιατί δεν υπήρχαν καν συγκεκριμένες μελέτες οι οποίες 
να οδηγούσαν σε μια συγκροτημένη πολιτική στρατηγικής, που θα οδηγούσε σε αποτελέσματα.  Και, ναι, 
σήμερα, αγαπητέ συνάδελφε, ο Υπουργός Υγείας με συγκεκριμένη, αλλά και συγκροτημένη σκέψη απόφασης 
για υλοποίηση αυτού του πολύ μεγάλου έργου έχει αναθέσει σε συγκεκριμένο οίκο από το εξωτερικό, 
εξειδικευμένο οίκο, ομάδα εμπειρογνωμόνων από την Αυστραλία -και μάλιστα έναντι της συγκεκριμένης 
αμοιβής των €50.000- να παρουσιάσει μία συγκροτημένη μελέτη, η οποία θα είναι η βάση.  Με βάση τις 
ανάγκες οι οποίες θα προκύπτουν και θα αφορούν όλο το κοινωνικό φάσμα, αλλά και σε σχέση με αποστάσεις 
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και ανάγκες οι οποίες θα προκύπτουν, ναι, μέσα από τη μελέτη αυτή, θα δοθεί και το δικαίωμα υλοποίησης 
αυτού του πολύ σημαντικού έργου.  Ήδη μέσα από τα πρώτα βήματα αυτής της κυβέρνησης έχει διαφανεί 
ξεκάθαρα η πρόθεση προώθησης και υλοποίησης, κάτι το οποίο, αγαπητέ συνάδελφε, δεν είχε γίνει τα 
προηγούμενα χρόνια. 

 Το ζήτημα του καρκίνου και των αρνητικών συνεπειών που επιφέρει η σοβαρή αυτή νόσος στην 
κοινωνία, τα ανθρώπινα δικαιώματα και την ποιότητα ζωής των ασθενών είναι ένα ζήτημα που μας αφορά 
όλους.  Και μας αφορά όλους, γιατί όλοι γνωρίζουμε ότι δεν υπάρχει σπίτι άμεσα ή έμμεσα που να μην έχει 
πρόβλημα με αυτού του είδους την ασθένεια.  Πέραν τούτου, η διεθνής καταγεγραμμένη εμπειρία, η 
αξιοσημείωτη πρόοδος που καταγράφεται στον τομέα της επιστημονικής έρευνας, η κατάρριψη πολλών μύθων 
που συνόδευαν για δεκαετίες ολόκληρες τον καρκίνο, αλλά και η ανάδειξη της νόσου ως ζήτημα ύψιστης 
προτεραιότητας από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας και την Ευρωπαϊκή Ένωση καθιστούν την ανάγκη για 
εφαρμογή μιας αποτελεσματικής στρατηγικής για τον καρκίνο πιο επιτακτική από ποτέ. 

 Επιτρέψτε μου σε αυτό το σημείο να αναφερθώ σε κάποια στατιστικά στοιχεία.  Σύμφωνα με τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, ένας στους τρεις κατοίκους του πλανήτη θα προσβληθεί από καρκίνο σε κάποια 
φάση της ζωής του.  Στις περισσότερες χώρες του κόσμου, όπως και στη χώρα μας, ο καρκίνος αποτελεί τη 
δεύτερη αιτία θανάτου μετά τα καρδιαγγειακά νοσήματα.  Κάθε χρόνο διαγιγνώσκονται έντεκα εκατομμύρια νέες 
περιπτώσεις με καρκίνο και αυτός ο τρομακτικός αριθμός αναμένεται να φτάσει τα δεκαέξι εκατομμύρια μέχρι 
το 2020.  Σύμφωνα δε με τις εκτιμήσεις του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας και άλλων διεθνών οργανισμών, 
κατά το ίδιο έτος οι θάνατοι από καρκίνο αναμένεται να ξεπεράσουν τα δέκα εκατομμύρια. 

 Αν αναζητήσουμε τις πιο συχνές αιτίες θανάτου που σχετίζονται με τη νόσο, θα παρατηρήσουμε ότι ο 
καρκίνος του πνεύμονα ευθύνεται για 1,3 εκατομμύρια θανάτους το χρόνο, ακολουθεί ο καρκίνος του στομάχου 
με σχεδόν ένα εκατομμύριο θανάτους, ο καρκίνος του ήπατος και του παχέως εντέρου με 665 000 θανάτους το 
χρόνο έκαστος και ο καρκίνος του μαστού με 500 000 θανάτους.  Όσον αφορά τους άνδρες, η πιο συχνή αιτία 
με βάση τον αριθμό των θανάτων παγκοσμίως είναι ο καρκίνος του πνεύμονα, ενώ στις γυναίκες είναι ο 
καρκίνος του μαστού.  Συνολικά, ο καρκίνος φέρνει το θάνατο σε περίπου επτά εκατομμύρια ανθρώπους το 
χρόνο σε όλο τον κόσμο. 

 Στην Ευρώπη υπάρχουν πάνω από 2,2 εκατομμύρια νέα περιστατικά και 1,1 εκατομμύρια θάνατοι από 
καρκίνο κάθε χρόνο.  Για να αντιληφθούμε το μέγεθος του προβλήματος στην ήπειρό μας, αρκεί να 
αναλογιστούμε ότι κάθε μέρα 6 000 άτομα διαγιγνώσκονται και 3 000 άτομα χάνουν τη ζωή τους.  Στις γυναίκες 
ο καρκίνος του μαστού είναι η πιο συχνή μορφή καρκίνου και αντιπροσωπεύει το 31% όλων των μορφών 
καρκίνου.  Στους άνδρες ο καρκίνος του προστάτη είναι η πιο συχνή μορφή καρκίνου και αντιπροσωπεύει το 
24% όλων των μορφών καρκίνου. 

 Στην Κύπρο, βάσει των διαθέσιμων στοιχείων από το Αρχείο Καρκίνου, τη Στατιστική Υπηρεσία, αλλά 
και τη Eurostat, ο καρκίνος είναι η δεύτερη αιτία θανάτου με ποσοστό 23%.  Συγκεκριμένα, 1 200 θάνατοι 
καταγράφονται κάθε χρόνο για αιτίες που σχετίζονται με τον καρκίνο, ενώ από το 1998 μέχρι σήμερα 
καταγράφεται μικρή αύξηση στα περιστατικά καρκίνου κατά 2 έως 3% ετησίως. 

 Βεβαίως, υπάρχει και η όχι τόσο απαισιόδοξη πλευρά, καθώς όλα τα παραπάνω ποσοστά και αριθμοί 
που αφορούν τη χώρα μας παραμένουν σταθερά κάτω από τους αντίστοιχους μέσους όρους της Ευρώπης, 
κυρίως χάρη στη σκληρή δουλειά και την επιστημονική κατάρτιση του ιατρικού και παραϊατρικού προσωπικού.  
Σύμφωνα δε με εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αλλά και διεθνών οργανώσεων υγείας, το ένα τρίτο των 
πιο κοινών μορφών καρκίνου μπορεί πλέον να προληφθεί και το ένα τρίτο να διαγνωστεί έγκαιρα και να 
θεραπευτεί.  Άλλωστε, οι επιστημονικές εξελίξεις μόνο αποθαρρυντικές δεν μπορούν να χαρακτηριστούν, 
καθώς η ραγδαία εξέλιξη της γενετικής μοριακής βιολογίας και της διατροφογενετικής, η εμφάνιση νέας γενιάς 
στοχευμένων φαρμάκων, καθώς και οι νέες βιολογικές θεραπείες έχουν διευρύνει σημαντικά το πεδίο της 
έρευνας. 

 Ως εκ τούτου, όλα τα παραπάνω πρέπει να αποτελέσουν αντικείμενο προβληματισμού και 
συνυπολογισμού από τους καθ’ ύλην αρμόδιους με στόχο την πληρέστερη δυνατή αντιμετώπιση των 
περιστατικών καρκίνου στο μέλλον.  Στη χώρα μας η Εθνική Στρατηγική για τον Καρκίνο βρίσκεται στα αρχικά 
της στάδια, καθώς το σχέδιο δράσης είναι υπό κατάρτιση από την Εθνική Επιτροπή για τον Καρκίνο. 

 Ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας θα ήθελα να χαιρετίσω αυτό το γεγονός, καθώς 
όλα αυτά τα χρόνια και μέσω της συχνής επαφής με φορείς, οργανωμένα σύνολα και ασθενείς διαπιστώνω 
ιδίοις όμμασιν το δράμα και την απίστευτη ταλαιπωρία που βιώνουν αρκετοί συμπολίτες μας, αλλά και τις 
αδυναμίες και ελλείψεις του υγειονομικού μας συστήματος, που οφείλονταν εν μέρει στην απουσία μιας εθνικής 
αντικαρκινικής στρατηγικής. 

 Τούτου δοθέντος, σε αυτό το σημείο θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι μια από τις βασικές προϋποθέσεις 
για την επίτευξη των στόχων του σχεδίου δράσης είναι η ίδια η αειφορία του, η οποία εξαρτάται σε μεγάλο 
βαθμό από την καθολική συναίνεση που πρέπει να το συνοδεύει.  Το υπό κατάρτιση σχέδιο δράσης πρέπει να 
έχει δυναμικό χαρακτήρα και να βρίσκεται σε συμφωνία με τις διεθνείς κατευθυντήριες γραμμές και τις 
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ευρωπαϊκές Οδηγίες, να είναι οικονομικά ρεαλιστικό, πρακτικά αποτελεσματικό και επιστημονικά τεκμηριωμένο, 
να παρέχει περιθώρια αναπροσαρμογής και επικαιροποίησης, λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη τις εξελίξεις που 
καταγράφονται διεθνώς ειδικά στον κρίσιμο τομέα της έρευνας. 

 Βασική μας αρχή πρέπει να είναι η διεπιστημονική τεκμηρίωση με την ενεργό συμμετοχή της 
ακαδημαϊκής κοινότητας, του ιδιωτικού τομέα, των μη κυβερνητικών οργανώσεων και της κοινωνίας των 
πολιτών γενικότερα.  Ειδικά η παρουσία εκπροσώπων των ασθενών στα κέντρα λήψης αποφάσεων θα 
συνέβαλλε στη διασύνδεση του εθελοντικού τομέα με το υγειονομικό σύστημα και θα ενίσχυε την αξιοπιστία του 
όλου εγχειρήματος.  Άλλωστε, αυτό επιβάλλει και η πολυπλοκότητα των παραγόντων κινδύνου που 
προκαλούν καρκίνο, όπως το κάπνισμα, η κατανάλωση αλκοόλ, ο σύγχρονος τρόπος ζωής με την υιοθέτηση 
ανθυγιεινών διατροφικών συνηθειών, η παχυσαρκία και η έλλειψη σωματικής άσκησης, αλλά και η δραματική 
αλλαγή του περιβάλλοντος, η έκθεση στην υπεριώδη ακτινοβολία ή σε χημικές ουσίες, η κληρονομικότητα, η 
οικονομική και κοινωνική κατάσταση και άλλοι πολλοί παράγοντες. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εξίσου σημαντική παράμετρος είναι και η δημιουργία ενός σύγχρονου και ολοκληρωμένου αρχείου για 
τη συλλογή δεδομένων και τη συγκριτική αξιολόγησή τους, ώστε να υπάρξει ορθός προγραμματισμός για την 
εφαρμογή προγραμμάτων πρόληψης, έγκαιρης διάγνωσης, θεραπείας, ανακουφιστικής φροντίδας, που 
αποτελούν τους βασικούς πυλώνες της Εθνικής Στρατηγικής για τον Καρκίνο. 

 Ιδιαίτερη έμφαση πρέπει να δοθεί στον τομέα της πρόληψης που είναι και ο κατά τεκμήριο πιο 
αποδοτικός.  Ρεαλιστικά ομιλούντες, τίποτα δεν μπορεί να επιτευχθεί, αν δεν υπάρξει ένα πλέγμα πολιτικών 
που να περιλαμβάνει σεμινάρια επιμόρφωσης από τις μικρές σχολικές ηλικίες, επίσημη εκστρατεία του κράτους 
με την έκδοση ενημερωτικού υλικού σε γραπτή και ηλεκτρονική μορφή, προώθηση της υγιεινής διατροφής 
μεσογειακού τύπου και της σωματικής άσκησης, καταπολέμηση της κακής συνήθειας του καπνίσματος και 
εφαρμογή προγραμμάτων πληθυσμιακού ελέγχου.  Ειδικά το τελευταίο σημείο πρέπει να αποτελέσει ύψιστη 
προτεραιότητα, με δεδομένο ότι σε χώρες με εμπειρία δεκαετιών σε αυτό τον τομέα η μείωση της θνησιμότητας 
είναι αξιοσημείωτη.  Στην Αυστραλία επί παραδείγματι έχει καταγραφεί μείωση της θνησιμότητας από τον 
καρκίνο του μαστού της τάξης του 30%, ενώ στη Μεγάλη Βρετανία έχει καταγραφεί μείωση κατά το ήμισυ στα 
ποσοστά καρκίνου του τραχήλου της μήτρας. 

 Παράλληλα και συμπληρωματικά με τις πιο πάνω δράσεις, η δημιουργία ακτινοθεραπευτικών κέντρων, 
καθώς και η αναβάθμιση των Τμημάτων της Χειρουργικής Ογκολογίας, της Ιστοπαθολογίας και του 
Αιματολογικού Τμήματος θα συνιστούσαν βήματα προόδου για τη βελτίωση των υποδομών και των 
παρεχόμενων υπηρεσιών γενικότερα, έτσι ώστε στο πλαίσιο του ΓΕΣΥ όλοι οι πολίτες να έχουν τη δυνατότητα 
πρόσβασης και την ισότιμη ευκαιρία σε προληπτικούς ελέγχους και τεκμηριωμένες θεραπείες με το λιγότερο 
δυνατό οικονομικό κόστος τόσο για τον πολίτη ή τον ασθενή όσο και για το ίδιο το κράτος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο καρκίνος δεν είναι σοβαρό ζήτημα υγείας, είναι το σοβαρότερο!  ∆εν είναι ούτε η νόσος των φτωχών, 
ούτε η νόσος των πλουσίων.  ∆ιαπερνά ηλικίες, φύλο, τόπο καταγωγής και κοινωνική κατάσταση, μας αφορά 
όλους ανεξαίρετα.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο ως οργανωμένη πολιτεία οφείλουμε να στηρίξουμε έμπρακτα την 
προώθηση και εφαρμογή της Εθνικής Στρατηγικής για τον Καρκίνο.  Αυτό είναι το λιγότερο που μπορούμε να 
κάνουμε, ώστε να εκπληρώσουμε την ηθική υποχρέωση του κράτους για προστασία της υγείας των πολιτών 
μας. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Κώστα Κωνσταντίνου τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην 
έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Και εμείς ευχαριστούμε, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ακολουθεί η κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Πριν να μπω στην ομιλία μου, θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι η μηδενιστική προσέγγιση του 
συνάδελφου, αγαπητού φίλου, προέδρου της επιτροπής Υγείας δε βοηθά σε τίποτε και, για να του το 
αποδείξω, θα ήθελα να τον παρακαλέσω να ακούσει προσεκτικά την ομιλία μου, αλλά και την ομιλία που θα 
κάνει την επόμενη εβδομάδα ο πρόεδρος της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο, με την οποία θα αποδειχθεί 
τι έκαμε τουλάχιστον η προηγούμενη κυβέρνηση. 

 Σήμερα ανά το παγκόσμιο ο καρκίνος κατατάσσεται ως δεύτερη αιτία θανάτου και προβλέπεται ότι θα 
εξαπλωθεί σε όλο τον κόσμο ως μια νέα επιδημία.  Γνωρίζοντας τα πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη την 
εισήγηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για αντιμετώπιση του καρκίνου, η προηγούμενη κυβέρνηση για πρώτη 
φορά προχώρησε στη σύσταση της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο, η οποία εκπόνησε τη στρατηγική για 
τον καρκίνο σε μεγάλο βαθμό.  Αυτή η στρατηγική ήταν αποτέλεσμα συνεργασίας όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων δημοσίου και ιδιωτικού τομέα, βασισμένη σε συστάσεις της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας, μελετών 
και πρακτικών άλλων χωρών και εγκρίθηκε τότε από το Υπουργικό Συμβούλιο και τη Βουλή.  Είναι γνωστό ότι 
η στρατηγική για τον καρκίνο στηρίζεται στους τέσσερις άξονες πολιτικής, που είναι η πρόληψη, η έγκαιρη 
διάγνωση και θεραπεία, η έρευνα και η αποκατάσταση. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τον περιορισμένο χρόνο που έχω, θα καταπιαστώ με σοβαρά ελλείμματα και 
παραλείψεις που δεν άγγιξε η κυβέρνηση Αναστασιάδη, τουλάχιστον μέχρι σήμερα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Στη Στρατηγική για τον Καρκίνο 2010-2015, στον πυλώνα Β´ με τίτλο “∆ιάγνωση και Θεραπεία” 
αναφέρονται τα εξής:  «Όσον αφορά τη δημιουργία πλήρους Ογκολογικού στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, 
που θα αποτελέσει Ακαδημαϊκό Κέντρο της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου», το έχει τονίσει και ο 
κ. Περδίκης, «καθώς και η δημιουργία ακτινοθεραπευτικών τμημάτων, δράσεις που προνοούνται στη 
στρατηγική αποτελούν ήδη ειλημμένες πολιτικές αποφάσεις με εφαρμογή το 2012». 

 Στην προηγούμενη πενταετία, ενώ η κυβέρνηση Χριστόφια πήρε τις πολιτικές αποφάσεις και επιπλέον 
προχώρησε στην υλοποίηση αρκετών εισηγήσεων της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο, η σημερινή 
κυβέρνηση αφήνει στο έλεος του Θεού ή ακόμη ξηλώνει ό,τι έχει κτιστεί με μεγάλο κόπο.  Και όσον αφορά 
ειδικότερα τα Ακτινοθεραπευτικά Κέντρα Λεμεσού και Λευκωσίας σας υπενθυμίζω ότι, ενώ ο τότε Υπουργός 
Υγείας κ. Σταύρος Μαλάς είχε προχωρήσει στην εξεύρεση χώρου στο Υγειονομικό Κέντρο Λινόπετρας για τη 
δημιουργία του Ακτινοθεραπευτικού Κέντρου της Λεμεσού και είχαν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες προσφορών 
για το Ακτινοθεραπευτικό Τμήμα της Λευκωσίας και ενώ είχε εγκριθεί σχετικό κονδύλι στον προϋπολογισμό του 
2013, οι σημερινοί κυβερνώντες ακύρωσαν όλα τα πιο πάνω.  Και βρισκόμαστε εδώ και αναγκαζόμαστε να 
συζητούμε τα ίδια θέματα ξανά και ξανά. 

 Να κάνω μία παρένθεση, κύριε Πρόεδρε, και να πω ότι με μια γρήγορη ματιά που έχω ρίξει στο 
σημερινό προϋπολογισμό που έχουμε σήμερα μπροστά μας μετά λύπης μου διαπίστωσα ότι δεν υπάρχει 
κανένα κονδύλι και καμία αναφορά για τη δημιουργία και λειτουργία ακτινοθεραπευτικών και δε θα ήθελα να 
πιστεύω ότι εξανεμίζονται όλες μας οι ελπίδες για υλοποίηση αυτής της δέσμευσης πριν από την εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ. 

 Ιδιαίτερα μας ξαφνιάζει και μας βρίσκει αντιθέτους η απόφαση του Υπουργού Υγείας για εκπόνηση νέας 
μελέτης για το ίδιο θέμα, η οποία θα κοστίσει €50.000.  Και έχουμε και οικονομική κρίση και μπορούσαμε να τα 
δώσουμε σε άλλους τομείς.  ∆εν είναι αρκετές οι τόσες μελέτες που έχουν γίνει στο παρελθόν;  ∆ιερωτόμαστε!  
∆ε λαμβάνονται υπόψη οι διεθνείς μελέτες που αναφέρονται στην αναλογία πληθυσμού και λειτουργίας 
γραμμικών επιταχυντών, που στην περίπτωση της Κύπρου μιλούν για επτά;  ∆ε λαμβάνει καθόλου υπόψη ο 
Υπουργός Υγείας το Γενικό Ελεγκτή που στην έκθεσή του υπογραμμίζει ότι είναι υπερβολικό το κόστος της 
χορηγίας που παρέχεται από το κράτος προς το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, που είναι γύρω 
στα €16.000.000, και που στη συνέχεια ο ίδιος ο Γενικός Ελεγκτής προτείνει τη δημιουργία ακτινοθεραπευτικού 
χωρίς την οικονομική επιβάρυνση του δημοσίου με τη μέθοδο του στρατηγικού επενδυτή;  Η κυβέρνηση ας 
λάβει τουλάχιστον υπόψη της τη δικαιολογημένη απαίτηση των χιλιάδων ασθενών που ταλαιπωρούνται και ας 
δείξει την πολιτική της βούληση και με τις πράξεις της. 

 Το τελευταίο διάστημα γίνονται πολλές συζητήσεις και αναφορά για την εφαρμογή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας το 2015, ίσως και το 2016.  Μέσα από τις συζητήσεις έχει δημιουργηθεί μία ανησυχία και 
μια αβεβαιότητα στους λειτουργούς υγείας.  Αν μιλήσω συγκεκριμένα για το Ογκολογικό Τμήμα του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας, από τους έξι ογκολόγους που εργάζονταν σήμερα έχουν φύγει δύο και αναμένεται να 
φύγουν ακόμα δύο.  Άρα, μιλούμε για μεγάλη μείωση των λειτουργών υγείας, για να μην προσθέσω και τους 
νοσηλευτές.  Και ακόμα υπάρχουν αμφισβητήσεις για το ποια τύχη θα έχουν οι καρκινοπαθείς μέσα στο ΓΕΣΥ.  
Και αυτές σίγουρα όλες τις ανησυχίες τις συμμεριζόμαστε και ως κόμμα. 

 Ο Υπουργός Υγείας ανέφερε ότι το Ογκολογικό της Τράπεζας Κύπρου και το Ινστιτούτο Νευρολογίας και 
Γενετικής θα ενταχθούν στο ΓΕΣΥ κάτω από ειδικό καθεστώς.  Ζητούμε από τον κ. υπουργό να μας εξηγήσει τι 
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εννοεί και θα θέλαμε να μας πει στη συνέχεια το Ογκολογικό Κέντρο πώς θα λειτουργήσει μέσα στα πλαίσια 
του ΓΕΣΥ;  Με ποιες υποστηριχτικές υπηρεσίες;  Πώς θα εξασφαλίζεται η πολυθεματική και μακροχρόνια 
θεραπεία ενός καρκινοπαθούς;  Πώς θα εξασφαλίζεται το υψηλό κόστος θεραπείας και η αποκατάστασή του;  
Είναι μεγάλα ερωτήματα που χρήζουν απάντησης.  Και τίθεται ένα επιπλέον ερώτημα.  Πώς θα λειτουργήσουν 
τα αυτόνομα δημόσια νοσηλευτήρια δίχως ακτινοθεραπευτικά τμήματα μέσα στο ΓΕΣΥ;  Σκεφτήκαμε πόσο 
μεγάλη θα είναι η απώλεια εσόδων των αυτονομημένων πλέον δημοσίων νοσηλευτηρίων και η πιθανή 
αδυναμία τους να προσφέρουν μια ολοκληρωμένη, πολύπλευρη και ποιοτική θεραπεία στους καρκινοπαθείς;  
Και το άλλο μεγάλο ερώτημα που αναφύεται μέσα από τις πράξεις ή τις παραλείψεις της σημερινής 
κυβέρνησης είναι πώς θα μπορέσουν να λειτουργήσουν τα δημόσια νοσηλευτήρια ως ραχοκοκαλιά του ΓΕΣΥ, 
αφού οδεύουν σε διάλυση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Άλλα θέματα που χρήζουν άμεσης πολιτικής απόφασης είναι η αναβάθμιση του Ιστοπαθολογικού 
Τμήματος και της Κλινικής Μαστού του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, η πρόσβαση των ασθενών σε 
σύγχρονες φαρμακευτικές θεραπείες, η ενίσχυση της κατ’ οίκον ανακουφιστικής φροντίδας και του Κέντρου 
Αροδαφνούσας. 

 Καθημερινά γινόμαστε δέκτες παραπόνων για μη έγκαιρη παραλαβή των ιστοπαθολογικών αναλύσεων, 
που αυτό συνεπάγεται καθυστέρηση διαγνώσεων, θεραπειών και κατ’ επέκταση επιδείνωση της υγείας των 
ασθενών.  Η εξειδίκευση ενός ιστοπαθολόγου είναι αναγκαία, για να αποφεύγεται η αποστολή δειγμάτων στο 
εξωτερικό.  Είναι επίσης εξοικονόμηση κονδυλίων.  Επίσης, αναγκαία είναι και η πρόσληψη γραμματειακού 
προσωπικού για έγκαιρη καταγραφή των αποτελεσμάτων των αναλύσεων. 

 Ακόμα μια εισήγηση της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο, που υλοποιήθηκε από την προηγούμενη 
κυβέρνηση, είναι η λειτουργία της Κλινικής Μαστού στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Εκφράζουμε την 
ικανοποίησή μας για την επιστημονική επάρκεια των λειτουργών υγείας που εργάζονται στο τμήμα.  
Παράλληλα, αναγνωρίζουμε ότι χρειάζεται περαιτέρω συντονισμός για τελειοποίηση και αναβάθμιση των 
υπηρεσιών που προσφέρονται.  Και θα ζητούσαμε από την κυβέρνηση να δει με σοβαρότητα το ενδεχόμενο 
δεύτερης κλινικής στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  Ένα από τα αιτήματα των καρκινοπαθών και των 
συνδέσμων που θα θέλαμε και εμείς να μελετήσει το Υπουργείο Υγείας είναι η εξειδίκευση των χειρουργικών 
ειδικοτήτων στον τομέα του καρκίνου. 

 Παρ’ όλες τις οικονομικές δυσκολίες που περνούμε ως κράτος, οι καρκινοπαθείς, όπως και όλοι οι 
ασθενείς, έχουν δικαίωμα πρόσβασης σε σύγχρονα θεραπευτικά προγράμματα.  Εδώ είναι που λέμε ότι θα 
πρέπει να λειτουργήσουν εκσυγχρονισμένα πρωτόκολλα και θα πρέπει να λαμβάνονται υπόψη οι εισηγήσεις 
των θεράποντων γιατρών.  Η ad hoc επιτροπή που αποτελείται από ειδικούς γιατρούς ογκολόγους πρέπει να 
συγκαλείται σε τακτά χρονικά διαστήματα και η Επιτροπή Φαρμάκων να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τις 
εισηγήσεις της. 

 Αναγνωρίζουμε τη μεγάλη προσφορά και το σημαντικό έργο που επιτελούν οι εθελοντικοί σύνδεσμοι 
που ασχολούνται με τους καρκινοπαθείς, αλλά θα θέλαμε το κράτος να ήταν ο κύριος παροχέας υγείας και οι 
εθελοντικοί σύνδεσμοι να ήταν υποστηριχτικοί, αντί να συμβαίνει το αντίθετο.  Καλούμε το κράτος να δει με 
σοβαρότητα τη δημιουργία υποδομών όχι μόνο στη Λευκωσία, αλλά και σε άλλες επαρχίες για ανακουφιστική 
φροντίδα και στήριξη των καρκινοπαθών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η προσφορά και η πρόσβαση στην υγεία δεν είναι επαιτεία, είναι ανθρώπινο δικαίωμα που έχει 
υποχρέωση το κράτος να παρέχει.  Ο άνθρωπος έρχεται με αξιοπρέπεια στον κόσμο, αλλά πρέπει να ζει με 
αξιοπρέπεια μέχρι το τέλος της ζωής του και αυτό είναι ευθύνη του κράτους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Μισιαούλη. 

 Ακολουθεί η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα της Ε∆ΕΚ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Κι εγώ ένα μικρό σχόλιο, πριν να μπω στην ομιλία μου.  Έχω την εντύπωση ότι σήμερα οι πολίτες που 
μας ακούν δε μας ακούν, για να τους πούμε να μπούμε σε μια διελκυστίνδα για το τι έκαμε η προηγούμενη 
κυβέρνηση, τι δεν έκαμε αυτή η κυβέρνηση.  Εκείνο το οποίο θέλουν να ακούσουν είναι το ότι η υγεία είναι 
πέρα και πάνω από κόμματα.  Και νομίζω ότι με αυτό τον τρόπο πρέπει να αντιμετωπίζουμε αυτά τα ζητήματα.  
Εμείς θεωρούμε ότι δεν είναι θέμα διελκυστίνδας μεταξύ κυβερνήσεων, αλλά είναι μια ουσιαστική προσπάθεια 
όλων μας εποικοδομητικά να δώσουμε κάποιες θέσεις, κάποιες προτάσεις, για να ανακουφίσουμε τους 
πάσχοντες συμπολίτες μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Συζητάμε σήμερα ένα σημαντικό θέμα, που άπτεται της υγείας και της ίδιας της ζωής των ανθρώπων, 
που αφορά τον καθένα από εμάς, γιατί ακριβώς με τον έναν ή τον άλλο τρόπο έχει αγγίξει την κάθε κυπριακή 
οικογένεια.  Ο καρκίνος στις μέρες μας αποτελεί αιμάσσουσα πληγή για ολόκληρη την ανθρωπότητα και 
ασφαλώς και για τη μικρή μας πατρίδα.  Και είναι ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που σε παγκόσμιο και ευρωπαϊκό 
επίπεδο γίνεται οργανωμένη, στοχευμένη και καλά σχεδιασμένη προσπάθεια αντιμετώπισης του καρκίνου στο 
βαθμό που είναι δυνατόν.  Η Κύπρος ως μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά κάποιο τρόπο είναι 
υποχρεωμένη να συμμετέχει στην προσπάθεια αυτή καταρτίζοντας και υλοποιώντας τη δική της εθνική 
στρατηγική στη βάση και στο πλαίσιο των καθορισμένων κατευθυντήριων γραμμών.  Ανεξαρτήτως όμως 
αυτού, θα λέγαμε ότι η διάσταση και οι συνέπειες του προβλήματος είναι τέτοιες, που σε τελική ανάλυση 
προδιαγράφουν και καθορίζουν την ευθύνη και την υποχρέωση της πολιτείας και του κράτους να εγκύψουν με 
σοβαρότητα και αποτελεσματικότητα στο όλο ζήτημα. 

 Τα όσα συμβαίνουν γύρω μας, τα οποία επιβεβαιώνονται από τα στοιχεία και τους αριθμούς, δεν 
μπορούν να αφήσουν κανέναν ασυγκίνητο.  Εδώ μιλάμε για ανθρώπινες ζωές και δυστυχώς ο απολογισμός 
θνησιμότητας είναι θλιβερός, αφού καταγράφονται κάθε χρόνο περίπου 1 200 θάνατοι.  Την ίδια στιγμή, τα 
στοιχεία καταδεικνύουν σημαντική αύξηση που σε ποσοστό φθάνει το 3% και σε απόλυτους αριθμούς τα 3 000 
νέα περιστατικά καρκίνου κάθε χρόνο.  Αναλύοντας τα στοιχεία, οι ειδικοί συστήνουν ψυχραιμία και αποφυγή 
πανικού, επισημαίνοντας ότι η Κύπρος βρίσκεται σε καλά επίπεδα, συγκρινόμενη με τα όσα συμβαίνουν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.   Συμφωνούμε ότι ο πανικός δεν είναι ο καλύτερος σύμβουλος.  Την ίδια στιγμή όμως 
επισημαίνουμε την ανάγκη για άμεση εφαρμογή της ολοκληρωμένης στρατηγικής για τον καρκίνο, για να γίνει 
κατορθωτή η αντιμετώπιση σε κάποιο βαθμό και η βελτίωση της σημερινής κατάστασης.  Άλλωστε, η πρόληψη, 
σε συνδυασμό με την αποτελεσματική θεραπεία, αποδεδειγμένα μπορεί να οδηγήσει σε σημαντικά 
αποτελέσματα, διαμορφώνοντας μια αναβαθμισμένη και πιο ποιοτική κατάσταση σε σχέση με το υπό συζήτηση 
θέμα. 

 Υποδεικνύοντας τα πιο πάνω, σε καμιά περίπτωση δεν έχουμε πρόθεση να μηδενίσουμε τα πάντα.  
Αντιθέτως, θεωρούμε ότι έγιναν βήματα προόδου προς την ορθή κατεύθυνση, χωρίς ωστόσο να γίνουν όλα 
όσα μπορούσαν και έπρεπε να γίνουν.  Το 2010 διορίστηκε επταμελής επιτροπή με στόχο τη διαμόρφωση 
πολιτικής, την ιεράρχηση προτεραιοτήτων, το συντονισμό και την παρακολούθηση της εθνικής στρατηγικής 
που είχε εξαγγελθεί το 2009.  Το πλαίσιο δράσης και οι κατευθυντήριες γραμμές είναι δεδομένα και αφορούν 
την πρόληψη, τη διάγνωση και τη θεραπεία, την ανακουφιστική φροντίδα και αποκατάσταση και την έρευνα.  
Έκτοτε, στο πλαίσιο πάντα των εργασιών της επιτροπής, έχουν γίνει μελέτες και έχουν υποβληθεί προτάσεις 
και εισηγήσεις οι οποίες δίνουν πρακτικό περιεχόμενο στο στόχο της στρατηγικής για τον καρκίνο. 

 Σίγουρα έχουν γίνει βήματα ακόμη και σε πρακτικό επίπεδο.  Ενδεικτικά αναφέρουμε και επισημαίνουμε 
τη δωρεάν εξέταση μαστού σε γυναίκες, η οποία όμως θα μπορούσε να ξεκινά από πιο μικρές ηλικίες και όχι 
στα πενήντα, όπως γίνεται σήμερα, διότι δυστυχώς τα στατιστικά στοιχεία δείχνουν ότι τα τελευταία χρόνια όλο 
και σε μικρότερες ηλικίες οι γυναίκες προσβάλλονται από καρκίνο του μαστού.  Αναφέρουμε επίσης την 
εξέταση Παπανικολάου που γίνεται σε γυναίκες της υπαίθρου επίσης δωρεάν και τις εκστρατείες με στόχο την 
ενημέρωση και την προώθηση της πρόληψης του καρκίνου.   

 Παρ’ όλα αυτά, σημαντικά ζητήματα παραμένουν σε εκκρεμότητα και επηρεάζουν αρνητικά όχι μόνο την 
υλοποίηση της στρατηγικής για τον καρκίνο, αλλά και τη διαδικασία της θεραπευτικής αγωγής.  Σε εκκρεμότητα, 
για παράδειγμα, παραμένει η δημιουργία εξειδικευμένου Κέντρου Μαστού, το οποίο κρίνεται αναγκαίο για την 
αντιμετώπιση περιστατικών καρκίνου του μαστού, σύμφωνα και με τις κατευθυντήριες γραμμές ψηφισμάτων 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Η αναγκαιότητα δημιουργίας του κέντρου ενισχύεται και από το γεγονός ότι 
αποδεδειγμένα το ποσοστό θνησιμότητας μειώνεται κατά 30% και η ποιότητα ζωής των ασθενών βελτιώνεται, 
όταν τα περιστατικά αντιμετωπίζονται στα εξειδικευμένα Κέντρα Μαστού.  Στο συγκεκριμένο θέμα εντοπίζεται 
ένα σοβαρό έλλειμμα και παραμένει ένα διαχρονικό αίτημα το οποίο πολύ πρόσφατα ήρθε στο προσκήνιο κατά 
τη διάρκεια ειδικής εκστρατείας.  Η δημιουργία Κέντρου Μαστού παραμένει πάγιο αίτημα της Europa Donna, 
αλλά και των γυναικείων οργανώσεων και των κομμάτων.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι τα όσα ακούστηκαν 
δίκην υποσχέσεων και δεσμεύσεων στην πορεία των ροζ φιγούρων, στις 4 του Οκτώβρη, από τον ίδιο τον 
Υπουργό Υγείας θα οδηγήσουν στο δρόμο της υλοποίησης και σύντομα το Κέντρο Μαστού να γίνει 
πραγματικότητα.   
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 Σε εκκρεμότητα παραμένει επίσης το θέμα της δημιουργίας ακτινοθεραπευτικών κέντρων στα Γενικά 
Νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού, η εξέλιξη του οποίου προκαλεί μείζον ζήτημα.  Το 2013, στο πλαίσιο του 
κρατικού προϋπολογισμού, εγκρίθηκε κονδύλι €4,6 εκατομ. το οποίο δεσμεύτηκε για το σκοπό αυτό.  Μέχρι 
σήμερα ουδέν έγινε, γεγονός που αποτελεί παραβίαση των δεσμεύσεων του κράτους.  Πέραν τούτου όμως, 
δημιουργείται μείζον θέμα από το γεγονός ότι το συγκεκριμένο κονδύλι διετέθη για άλλους σκοπούς αντί για 
αυτούς για τους οποίους εγκρίθηκε.  Επί του συγκεκριμένου η θέση της Ε∆ΕΚ παραμένει σταθερή και 
αμετακίνητη.  Στο πλαίσιο και της εγκριθείσας στρατηγικής επιβάλλεται η λειτουργία ακτινοθεραπευτικών 
κέντρων σε Λευκωσία και Λεμεσό.  Εκτός των άλλων, μια τέτοια εξέλιξη θα δημιουργήσει τις συνθήκες και τις 
προϋποθέσεις για μείωση της ταλαιπωρίας των καρκινοπαθών συνανθρώπων μας οι οποίοι για μια θεραπεία 
είναι αναγκασμένοι να ταξιδεύουν από τη μακρινή Πάφο μέχρι τη Λευκωσία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υιοθέτηση στρατηγικής για τον καρκίνο είναι μια αναγκαιότητα τη σημασία της οποίας όλοι 
αναγνωρίζουμε, γι’ αυτό και η συγκεκριμένη απόφαση έτυχε καθολικής αποδοχής.  Το σημαντικότερο όμως 
είναι η ταχεία και αποτελεσματική εφαρμογή και υλοποίησή της.  ∆υστυχώς, εντοπίζεται χάσμα ανάμεσα στη 
θεωρία και την πράξη και διαπιστώνεται ότι χρειάζεται ακόμη μακρύς δρόμος να διανυθεί μέχρι την υλοποίηση 
όχι του συνόλου της στρατηγικής, αλλά ακόμη και των εισηγήσεων που υπέβαλε η επιτροπή η οποία 
συστάθηκε γι’ αυτό το σκοπό. 

 ∆υσκολίες και προβλήματα υπάρχουν και διαμορφώνουν μια νέα κατάσταση πραγμάτων, που 
επιδεινώνεται στις συνθήκες οικονομικής κρίσης τις οποίες βιώνει η Κύπρος και ο λαός της.  ∆εν υποτιμούμε τα 
προβλήματα και τις δυσκολίες ούτε και προσπερνούμε τις νέες συνθήκες.  Αυτό όμως δε σημαίνει ότι η 
οικονομική κρίση θα χρησιμοποιείται ως άλλοθι και δικαιολογία για την όποια αδυναμία ή αδιαφορία στην 
υλοποίηση αποφάσεων.  Αντιθέτως, θεωρούμε ότι στις νέες συνθήκες, προσηλωμένοι στο στόχο μας με 
συνέπεια, σοβαρότητα και πίστη, μπορούμε συλλογικά να αντιμετωπίσουμε τα όποια προβλήματα και να 
ξεπεράσουμε τις δυσκολίες δίνοντας άμεσες και πρακτικές λύσεις.  

 Η υγεία είναι ύψιστο αγαθό του οποίου οι πολίτες δικαιούνται και πρέπει να απολαύουν.  Σε ένα τέτοιο 
ευαίσθητο ζήτημα δεν μπορεί να υπάρξει υποχώρηση.  Η υγεία είναι δικαίωμα του πολίτη και υποχρέωση της 
πολιτείας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Μαυρονικόλα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του Κεφαλαίου Τετάρτου θα συνεχιστεί με το ίδιο θέμα και την 
ερχόμενη Πέμπτη, 16 Οκτωβρίου 2014. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 16 Οκτωβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.149-2014). 

 2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.190-2014). 

 3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή 
Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από μη 
Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.051-2014). 

 4. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες,  Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές 
ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους 
στο Φόρο Εγκατεστημένους εντός της ∆ημοκρατίας αλλά μη 
Εγκατεστημένους στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) 
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Κανονισμοί του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.052-2014). 

 5. Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.078-2014). 

 6. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο 
∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.181-2014). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του 2014, Νόμος του 2013 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.182-2014). 

 8. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.183-2014). 

 9. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (Αρ. 1) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.171-2014). 

 10. Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.159-2014). 

 11. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.180-2014). 

 12. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.027-2013). 

 13. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.049-2014). 

 14. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.050-2014). 

 15. Ο περί Φορολογίας της Κτήσεως από Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ 
και από το Κρατικό Λαχείο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.056-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Η ανάγκη εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, και του κ. Νίκου Κουτσού, 
εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.002-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.39 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και 
Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο με (αρ. 3). 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 β. «Ο περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματικά Σχέδια Κοινωνικής 
Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 γ. «Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργασία ή για Εργασία Ίσης 
Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»  

 και ψήφισή τους σε νόμους. 



 

202 

 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», ψήφισή του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συσκευών Αερολυμάτων (Αεροζόλ) Νόμος του 2014» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

9. Αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», έπειτα από συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, Σ. Φυττής, Γ. 
Περδίκης, Ν. Τορναρίτης, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Λουκαΐδης). 

10. Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην αίθουσα της ολομέλειας της Προέδρου 
της Γερουσίας των Κάτω Χωρών κ. Ankie Broekers-Knol. 

11. Κείμενο ψηφίσματος που αφορά τις πρόσφατες παράνομες και προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας στην 
αποκλειστική οικονομική ζώνη (ΑΟΖ) της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Σ. Σαμψών, 
Πρόεδρος, Ζ. Κουλίας) και ομόφωνη έγκρισή του. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (απόρρητη ερώτηση) - Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας 
(απόρρητη ερώτηση) - Προσωρινή πολεοδομική άδεια στην εταιρεία “∆ομοκός Λτδ” μέχρι τη μεταφορά 
της σε άλλη περιοχή λατόμησης - Ερωτήματα σχετικά με τα εγκαταλελειμμένα στρατόπεδα των 
Βρετανών στην περιοχή “Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια - Ερωτήματα σχετικά με τα προσωπικά 
στοιχεία που καταθέτουν καθηγητές στην ΕΕΥ αναφορικά με τον τόπο διαμονής τους - Τα έσοδα από 
την εμπορία δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου και ο τρόπος διάθεσής τους - Η 
κατάργηση της παγκύπριας τηλεφωνικής γραμμής καταγγελίας ρυπογόνων οχημάτων και ενδεχόμενο 
επαναλειτουργίας της - Κατάθεση νομοσχεδίου στη Βουλή για ρύθμιση του ιπποδρομιακού στοιχήματος 
- Οι καταγγελίες και τα μέτρα που έχουν ληφθεί αναφορικά με την κλήρωση ζώων και πουλιών ως 
επάθλων στα καζαντί - Η μη συμμετοχή της Κύπρου σε διεθνείς διασκέψεις για κρίσιμα θέματα της 
περιοχής και ο ρόλος των ΗΠΑ και της Τουρκίας - Καταγγελίες για διενέργεια επεμβάσεων από ιδιώτη 
γιατρό στο Νοσοκομείο “Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ΙΙΙ” - Ανάγκη τροποποίησης του περί Εσωτερικού 
Ελέγχου Νόμου και για διεύρυνση του πεδίου ελέγχου του - Ενημέρωση για την πορεία της ανέγερσης 
του περιβαλλοντικού κέντρου στο Κάβο Γκρέκο - Μέτρα για τη διατήρηση της φυσικής γέφυρας “Καμάρα 
του Κόρακα” στο Κάβο Γκρέκο και την προστασία των επισκεπτών - Ερωτήματα σχετικά με τα μέτρα 
που λαμβάνονται για την προστασία των Κυπρίων πολιτών από το θανατηφόρο ιό “Έμπολα” - 
Ενδεχόμενο δημιουργίας θεματικού πάρκου με αρπακτικά είδη πουλιών - Ανάγκη λήψης μέτρων για την 
αντιμετώπιση του προβλήματος του μεγάλου αριθμού μετεγγραφών μαθητών στα σχολεία - Ανάγκη 
αναθεώρησης των προγραμμάτων πρόληψης και ασφάλειας των σχολικών μονάδων από φαινόμενα 
βανδαλισμού - Ανάγκη επαναξιολόγησης του θεσμού του ενιαίου λυκείου. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη δημιουργίας διαδικτυακού πίνακα για καταγραφή των βασικών δεικτών των τραπεζών - 
Ενέργειες εταιρείας λεωφορείων σε βάρος απεργούντων οδηγών - Πληροφορίες για επαναπρόσληψη 
συνταξιούχων, πρώην διευθυντικών στελεχών, στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου - Το ενδεχόμενο 
υιοθέτησης του θεσμού του τραπεζικού συνηγόρου του πολίτη - Υψηλές χρεώσεις επανεκτίμησης 
ακινήτων από τα τραπεζικά ιδρύματα - Οι ενέργειες των κρατικών υπηρεσιών στις περιπτώσεις παιδιών 
των οποίων οι μητέρες είναι υπό απέλαση - Ανάγκη δημιουργίας αυτοκινητόδρομου που να ενώνει τη 
Λεμεσό με τις ορεινές κοινότητες του Τροόδους - Ενημέρωση για την αγορά βιολογικών προϊόντων στην 
Κύπρο και τα μέτρα που πρόκειται να ληφθούν προς ενίσχυση της παραγωγής βιολογικών προϊόντων 
σε σχέση με το σχέδιο δράσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής - Αιτήματα Παγκύπριας Συνομοσπονδίας 
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης - Αίτημα της 
Κινούσας για ανάπλαση πλατείας - Αίτημα αναγνώρισης της Καρδιολογικής Κλινικής του νοσοκομείου 
Λάρνακας για χορήγηση ειδικότητας στην καρδιολογία - Ενδεχόμενο απομάκρυνσης των κεραιών του 
ραδιοφωνικού σταθμού “BBC World” από το Ζύγι και παραχώρησης του χώρου για άλλη ανάπτυξη 
(απόρρητη απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με το χρέος του κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Λήψη μέτρων για περιορισμό των κακόβουλων ενεργειών στο μεσαιωνικό μνημείο της 
Αικατερίνης Κορνάρο και ενημέρωση για το πότε θα ολοκληρωθούν οι εργασίες αναστήλωσης - Η ισχύς 
της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, του ευρωπαϊκού περιβαλλοντικού κεκτημένου 
και της Ευρωπαϊκής Περιφερειακής Πολιτικής εντός των βρετανικών βάσεων - Ανάγκη δημιουργίας της 
προτεινόμενης “Επιτροπής Αλήθειας” για διευκόλυνση της παροχής πληροφοριών στη ∆ιερευνητική 
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Επιτροπή Αγνοουμένων - Αίτημα των κατοίκων της περιοχής Μιτσερού-Αγροκηπιάς για μετακίνηση του 
λατομείου της εταιρείας ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆.  

14. Αγορεύσεις (Γ. Περδίκης, Κ. Κωνσταντίνου, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Ρ. Μαυρονικόλα) για το θέμα «Η 
ανάγκη εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο». 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 16ης Οκτωβρίου 2014 

Ώρα έναρξης: 4.40  μ.μ. 

Αρ. 4 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

(M. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας 
διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία 
υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής 
Στήριξης Νόμος του 2014», αναβάλλεται. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν μπορώ, να ξανααναφέρω αυτά που έχω πει και στην προηγούμενη 
ολομέλεια.  Το συγκεκριμένο νομοθέτημα, ο συγκεκριμένος νόμος, αφορά τη στήριξη 
αδύναμων συμπολιτών μας, γι’ αυτό παρακαλώ όλους, όλες τις πλευρές, να είναι η 
τελευταία φορά που αναβάλλουμε το συγκεκριμένο νομοθέτημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Το έχουμε σημειώσει, συνάδελφε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 
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 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ δε θέλω…. Το νομοσχέδιο αφορά τη στήριξη των δυσπραγούντων 
συμπολιτών μας.  Γι’ αυτό το θέμα η Βουλή έχει με δική της πρωτοβουλία 
νομοθετήσει.  Είναι για άλλο λόγο που έγινε αυτό το ταμείο.  Αυτό το καταθέτω έτσι ως 
δική μου  άποψη, αφού κατέθεσε ο κ. Τορναρίτης τη δική του.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Τα επόμενα θέματα, υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4, είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014», «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που 
Παρέχονται από μη Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί του 
2014» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές 
Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους στο Φόρο Εγκατεστημένους εντός της 
∆ημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί 
του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε 
τρεις συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Σεπτεμβρίου και 
στις 6 Οκτωβρίου 2014. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας και του 
Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του ίδιου υπουργείου, καθώς και του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Ελεγκτών Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Cyprus Fiduciary Association 
Ltd (CFA), του ΚΕΒΕ και της ΠΟΒΕΚ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ 
του Συμβουλίου της 12ης Φεβρουαρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2006/112/ΕΚ όσον αφορά τον τόπο παροχής υπηρεσιών. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 42Β 
του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Υπηρεσίες που Παρέχονται Ηλεκτρονικά) 
Κανονισμών του 2004 και η θέσπιση νέων κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί 
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εναρμόνιση με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ του Συμβουλίου της 12ης 
Φεβρουαρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον αφορά τον 
τόπο παροχής υπηρεσιών. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
42ΣΤ του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ του Συμβουλίου 
της 12ης Φεβρουαρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον 
αφορά τον τόπο παροχής υπηρεσιών. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου 
Οικονομικών, με το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς προτείνονται ειδικότερα τα 
ακόλουθα:  

1. Η εισαγωγή στην υφιστάμενη νομοθεσία διατάξεων που εξουσιοδοτούν την 
έκδοση των προτεινόμενων κανονισμών, καθώς και άλλων ρυθμίσεων που 
αφορούν τον καθορισμό του τόπου παροχής τηλεπικοινωνιακών, 
ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών ή ηλεκτρονικών υπηρεσιών σε μη υποκείμενα 
στο φόρο πρόσωπα.   

2. Η δημιουργία ειδικού καθεστώτος για τηλεπικοινωνιακές, ραδιοφωνικές και 
τηλεοπτικές ή ηλεκτρονικές υπηρεσίες οι οποίες παρέχονται από μη 
εγκατεστημένα εντός της κοινότητας υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα, στο 
οποίο καθορίζονται μεταξύ άλλων τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις των 
προσώπων αυτών.    

3. Η δημιουργία ειδικού καθεστώτος για τηλεπικοινωνιακές, ραδιοφωνικές και 
τηλεοπτικές ή ηλεκτρονικές υπηρεσίες οι οποίες παρέχονται από υποκείμενα 
στο φόρο πρόσωπα τα οποία είναι εγκατεστημένα στη ∆ημοκρατία και 
παρέχουν τις εν λόγω υπηρεσίες σε μη υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα που 
είναι εγκατεστημένα ή έχουν τον τόπο κατοικίας τους ή της συνήθους διαμονής 
τους σε άλλο κράτος μέλος, στο οποίο ρυθμίζονται μεταξύ άλλων τα 
δικαιώματα και οι υποχρεώσεις των προσώπων αυτών.  

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, με βάση το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ, 
από την 1η Ιανουαρίου 2015 οι τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες, οι ραδιοφωνικές και 
τηλεοπτικές υπηρεσίες, καθώς και οι ηλεκτρονικές υπηρεσίες που παρέχονται σε μη 
υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα εντός των κρατών μελών θα θεωρείται ότι 
παρέχονται στον τόπο εγκατάστασης ή μόνιμης κατοικίας ή συνήθους διαμονής του εν 
λόγω προσώπου και θα φορολογούνται στο κράτος μέλος όπου θεωρείται ότι ανήκει ο 
καταναλωτής.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τον ίδιο, ο φόρος προστιθέμενης αξίας 
(ΦΠΑ) που θα επιβάλλεται για τις εν λόγω υπηρεσίες θα αποδίδεται από τις 
επιχειρήσεις στο κράτος μέλος εγγραφής τους και θα μεταφέρεται από τις αρμόδιες 
αρχές σε τραπεζικό λογαριασμό που έχει υποδείξει το κράτος μέλος όπου γίνεται η 
κατανάλωση των υπηρεσιών, εκεί δηλαδή που ανήκει το μη υποκείμενο στο φόρο 
πρόσωπο/καταναλωτής.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, από την 
1η Ιανουαρίου 2015 τίθεται σε ισχύ η μικρή μονοαπευθυντική θυρίδα [Mini One Stop 
Shop (MOSS)].  Η θυρίδα αυτή θα δίνει τη δυνατότητα στα υποκείμενα στο φόρο 
πρόσωπα που παρέχουν τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες, ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές 
υπηρεσίες, καθώς και ηλεκτρονικές υπηρεσίες σε μη υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα 
σε κράτη μέλη στα οποία δε διαθέτουν εγκατάσταση να καταβάλλουν τον οφειλόμενο 
ΦΠΑ επί των εν λόγω παρεχόμενων υπηρεσιών μέσω διαδικτυακής πύλης στο κράτος 
μέλος στο οποίο είναι εγγεγραμμένοι για φορολογικούς σκοπούς.   
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 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, τα κράτη μέλη θα 
έπρεπε να θέσουν τις διαδικασίες εγγραφής στο MOSS στη διάθεση των υποκείμενων 
στο φόρο προσώπων πριν από την ημερομηνία έναρξης λειτουργίας του MOSS και 
ειδικότερα την 1η Οκτωβρίου 2014, ώστε να παρασχεθεί ο απαραίτητος χρόνος στα 
πρόσωπα αυτά να εγγραφούν και να ενταχθούν στο MOSS. 

 Συναφώς, με βάση τα πιο πάνω και σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν τη χρήση του MOSS στις περιπτώσεις 
επιχειρήσεων οι οποίες δεν είναι εγκατεστημένες σε κράτος μέλος, αλλά παρέχουν τις 
υπηρεσίες σε μη υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα που έχουν την εγκατάσταση ή τη 
μόνιμη ή συνήθη διαμονή τους σε κράτη μέλη, καθώς και στις περιπτώσεις 
επιχειρήσεων οι οποίες είναι εγκατεστημένες σε κράτος μέλος αλλά όχι στο κράτος 
μέλος κατανάλωσης των υπηρεσιών και παρέχουν τις υπηρεσίες σε μη υποκείμενα 
στο φόρο πρόσωπα που έχουν την εγκατάσταση τους ή τη μόνιμη ή συνήθη διαμονή 
τους σε κράτος μέλος διαφορετικό από αυτό στο οποίο είναι εγγεγραμμένο για 
φορολογικούς σκοπούς το υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο.       

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, αφού συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, εισηγήθηκαν όπως η 
εγγραφή στο Μητρώο ΦΠΑ στις περιπτώσεις μη εγκατεστημένων προσώπων στη 
∆ημοκρατία τα οποία θα παρέχουν τις εν λόγω υπηρεσίες στη ∆ημοκρατία γίνεται 
χωρίς να λαμβάνεται υπόψη το υποχρεωτικό όριο εγγραφής των €15.600. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος η επιτροπή ζήτησε την κατάθεση στοιχείων 
σχετικά με τη δημοσιονομική επίπτωση που αναμένεται να προκύψει από τις 
προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις.  Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με 
σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2014, κατέθεσε τα ζητηθέντα 
στοιχεία, καθώς και τις απόψεις του αναφορικά με τις εισηγήσεις που υποβλήθηκαν 
από το ΣΕΛΚ. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησε 
ειδικότερα η δυνατότητα παρέκκλισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο και γι’ αυτό ζήτησε περαιτέρω διευκρινίσεις αναφορικά με τον επηρεασμό 
των δημόσιων εσόδων από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Σε σχέση με τους 
προβληματισμούς της επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει τη δυνατότητα 
παρέκκλισης από το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Επιπροσθέτως επισήμαναν ότι κράτη 
μέλη έχουν ήδη συμμορφωθεί με τις πρόνοιες του άρθρου 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ 
και ως εκ τούτου ενδεχόμενη μη συμμόρφωση της Κύπρου θα προκαλέσει διπλή 
φορολόγηση στις εγγεγραμμένες στην Κύπρο εταιρείες που δραστηριοποιούνται στις 
τηλεπικοινωνιακές, ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές ή ηλεκτρονικές υπηρεσίες και 
ενδεχομένως να επιδιώξουν τη μεταφορά της έδρας τους εκτός Κύπρου. 

 Σε σχέση με τον επηρεασμό των δημόσιων εσόδων, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
δήλωσαν ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατό να υπολογιστεί με ακρίβεια ο 
καθαρός επηρεασμός τους από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, λόγω της απουσίας 
στοιχείων αναφορικά με τις επιστροφές ΦΠΑ από άλλα κράτη μέλη στη ∆ημοκρατία. 

 Επιπροσθέτως δήλωσαν ότι, σύμφωνα με το άρθρο 46 του Κανονισμού αρ. 
904/2010 του Συμβουλίου της 7ης Οκτωβρίου 2010 για τη διοικητική συνεργασία και 
την καταπολέμηση της απάτης στον τομέα του φόρου προστιθέμενης αξίας όσον 
αφορά τις μεταφορές ποσών σε άλλα κράτη μέλη, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, όταν 
ενεργεί ως κράτος μέλος εγγραφής της επιχείρησης, θα δικαιούται να παρακρατεί, 
πριν εμβάσει το ΦΠΑ στο κράτος μέλος κατανάλωσης, για την περίοδο μεταξύ 1ης 
Ιανουαρίου 2015 και 31ης ∆εκεμβρίου 2016 το 30% του συνολικού ποσού του φόρου 
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και για την περίοδο μεταξύ 1ης Ιανουαρίου 2017 και 31ης ∆εκεμβρίου 2018 το 15% του 
συνολικού ποσού του φόρου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να υποβάλει στην 
ολομέλεια του σώματος την παρούσα έκθεσή της για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014.  

2. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοινωνιακές, 
Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από 
μη Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2014. 

3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοινωνιακές 
Υπηρεσίες, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που 
Παρέχονται από Υποκείμενους στο Φόρο Εγκατεστημένους εντός της 
∆ημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) 
Κανονισμοί του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, παρακαλώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Το θέμα αυτό ήρθε στην επιτροπή Οικονομικών πριν από μερικές εβδομάδες 
και, όταν ήρθε στην επιτροπή Οικονομικών, ενεφανίσθη ως να ήταν μία τυπική 
υπόθεση.  Στην πορεία, διότι δεν υπήρχε έκθεση ή αναφορά για τις επιπτώσεις της 
σκοπούμενης νομοθεσίας, ακούστηκαν αριθμοί οι οποίοι ήταν πολύ σημαντικοί.  Όταν 
λέω σημαντικοί, τι εννοώ από πλευράς ζημιάς για τη χώρα μας;  Στην αρχή μας είπαν 
ότι λίγο πολύ…  Για να ξέρουν οι κύριοι συνάδελφοι, αναφερόμαστε στην επιβολή 
ΦΠΑ για υπηρεσίες, παιχνίδια κ.λπ. τα οποία παρέχονται ηλεκτρονικά σε πολίτες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από εταιρείες οι οποίες χρεώνουν από την Κύπρο.  Θέλει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση με τη σχετική Οδηγία το ΦΠΑ να πληρώνεται στο χώρο στον 
οποίο διαμένει αυτός που αγοράζει.   

 Μας είχαν πει στην αρχή ότι περίπου κάτι θα κερδίσουμε, κάτι θα χάσουμε.  
Ζητήσαμε λεπτομερή ανάλυση και μας ήρθε ένα μονοσέλιδο σημείωμα που έλεγε ότι 
θα χάσουμε €100 εκατομ.  Τώρα, ζητώντας λεπτομέρειες, σήμερα στις εντεκάμισι 
ήρθε μια άλλη διευκρίνιση που λέει «δε θα χάσουμε €100 εκατομ., είναι πιο λίγα, γιατί 
οι πρώτοι τέσσερις μήνες θα χρεωθούν με βάση το παλιό καθεστώς και επίσης ένα 
30% θα το κρατά η Κύπρος».   

 Κοιτάξετε να δείτε.  Εμείς έχουμε επίγνωση ότι, όπως έχουν έρθει τα πράγματα 
με την εφαρμογή αυτού του μέτρου σε όλη την Ευρώπη, δεν μπορούμε να κάμουμε 
διαφορετικά, διότι κινδυνεύουν οι εταιρείες οι οποίες χρεώνουν μέσω Κύπρου να 
χρεωθούν διπλά και βεβαίως θα φύγουν, αν γίνει κάτι τέτοιο.  Όμως είναι ένα μνημείο 
προχειρότητας.  €100 εκατομ., μπορεί και διπλάσια, -διότι, αν κάποιος υπολογίσει, θα 
δει ότι τα €100 εκατομ. και όχι τα €30 εκατομ. είναι πολύ πιο ρεαλιστικός 
υπολογισμός- θα χάνονται ετησίως από τον προϋπολογισμό.   
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 Είναι ένα θέμα που συζητιέται χρόνια.  ∆εν ενημερώθηκε ποτέ η Βουλή, δεν 
πήραμε τη στοιχειώδη ανάλυση.  Αντιθέτως, λαμβάναμε αντιφατικούς αριθμούς 
κατόπιν δικής μας απαιτήσεως, αριθμοί οι οποίοι ανέτρεπαν ο ένας τον άλλο.  Αυτή τη 
στιγμή καλούμαστε να ψηφίσουμε κάτι το οποίο θα έχει δραματική επίπτωση στον 
προϋπολογισμό και σας πληροφορώ ότι στον προϋπολογισμό προβλέπεται αύξηση 
των εσόδων από το ΦΠΑ κατά 3% για το 2015, χρονιά κατά την οποία ο ρυθμός 
ανάπτυξης θα είναι σχεδόν μηδέν.  Έχω βάσιμες υποψίες ότι αυτή η φοβερή απώλεια 
δεν έχει ληφθεί υπόψη στον προϋπολογισμό.   

 ∆εν πρόκειται να φανούμε ανεύθυνοι.  ∆εν πρόκειται να δημιουργήσουμε 
προβλήματα στις εταιρείες και στη χώρα μας, γι’ αυτό δε θα καταψηφίσουμε.  Θα 
απέχουμε όμως, για να εκφράσουμε τη δυσαρέσκειά μας για αυτή την πρωτοφανή 
προχειρότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, για να δώσουμε και ίσως την πιο σωστή εικόνα, να μου επιτραπεί ένα 
σχόλιο στην ολομέλεια.  Η αλήθεια είναι ότι οι υπηρεσίες του κράτους μάς 
ενημέρωσαν στην προηγούμενη συνεδρία της επιτροπής ότι είναι τριάντα τα 
εκατομμύρια της απώλειας για το 2015 και όχι εκατό.  Το στοιχείο το οποίο είχαμε 
ζητήσει συμπληρωματικά και ούτε σήμερα το έχουμε ήταν τι έσοδα θα έχει το κράτος 
από την εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, γιατί, όπως από το ΦΠΑ το οποίο σήμερα 
έπαιρναν κάποιες εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο από αγορές που 
γίνονταν στο εξωτερικό θα χάνουμε τα €30 εκατομ., κατά κάποια αναλογία -δεν 
ξέρουν ακόμα να μας πουν πόσα- κάποια άλλα λεφτά, αυτά τα οποία αφορούν το 
ΦΠΑ των όσων χρησιμοποιούν ηλεκτρονικές… Ας πούμε αγοράζουν ένα application 
από το internet Κύπριοι, το ΦΠΑ θα παραμένει στην Κύπρο.  Αυτό το ποσό ούτε τώρα 
μας το έχουν πει, άρα θα είναι συμπληρωματικό.  

 Όσον αφορά τον προϋπολογισμό, το Υπουργείο Οικονομικών δήλωσε ότι 
περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 2015 αυτή η πλην €30 εκατομ. από το ΦΠΑ 
πρόβλεψη και ο λόγος που είναι περισσότερο το ποσό -έχει απαντηθεί το ερώτημα 
που έβαλε τώρα ο αγαπητός συνάδελφος- είναι γιατί για το 2014 το μέρος του ΦΠΑ, 
το 19% αφορούσε κάποιους μήνες και όχι όλο το χρόνο.  Άρα, έχουν υπολογίσει, αυτό 
μας έχουν δηλώσει στην επιτροπή, ότι είναι πραγματικό το ποσό για το ΦΠΑ το 2015 
και υπολογίστηκε και αυτή η απώλεια.   

 Απ’ εκεί και πέρα εκ των πραγμάτων ξέρουμε, το είπαμε και στην προηγούμενη 
συνεδρία, ότι δεν έχουμε επιλογή.  Η άλλη επιλογή είναι, αν πούμε ότι δεν το 
εφαρμόζουμε -και όπως βλέπω στο σημείωμα που έχει σταλεί σήμερα είμαστε η μόνη 
χώρα που έμεινε, οι άλλες δύο που είχαν μείνει μέχρι και 15 Νοεμβρίου, αν δεν κάμνω 
λάθος, θα έχουν εναρμονιστεί- εκείνο που θα πετύχουμε είναι η εταιρεία η οποία θα 
πληρώνει δύο φορές ΦΠΑ για την ίδια πράξη, πέραν του ότι θα υπάρχει και ένα 
νομικό θέμα για αυτό το σημείο, θα μπορεί να επιλέξει, το πιο πιθανόν, να φύγει από 
την Κύπρο, άρα θα έχουμε απώλεια όλων των εσόδων τα οποία συζητούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Ακριβώς. 
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 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Βασικά έχει εξηγήσει ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών τα 
ακριβή γεγονότα.  Η συζήτηση που κάνουμε έχει τον περιορισμό ότι πρόκειται για μία 
ευρωπαϊκή Οδηγία η οποία θα ισχύσει την 1η Ιανουαρίου.  Η Κύπρος δεν είναι μόνη 
της και όπως υπάρχουν εταιρείες οι οποίες έχουν δραστηριότητες εδώ και χρεώνουν 
αλλού συμβαίνει και το αντίστροφο.  Τη συζήτηση για τον προϋπολογισμό, που ο 
συνάδελφος έχει την έγνοια πόσα θα είναι τα έσοδα του κράτους τον επόμενο χρόνο, 
θα την κάνουμε σε μερικές εβδομάδες.   

 Εν πάση περιπτώσει, μέχρι στιγμής και κάθε φορά που έχουμε αναθεώρηση 
και επικαιροποίηση των στοιχείων μέχρι τώρα, σε όλες τις περιπτώσεις οι επιδόσεις 
είναι θετικές.  Το πρόβλημα που υπάρχει στο να είχαμε ακριβή στοιχεία υφίσταται, 
διότι κανείς δεν μπορεί να υπολογίσει με ακρίβεια ποιες εταιρείες παρέχουν υπηρεσίες 
σε ποιους.  Τη στιγμή που τώρα θα αλλάξει το καθεστώς και θα εφαρμοστεί αυτή η 
μορφή φορολόγησης, τώρα θα ξέρουμε.  ∆εν μπορούσαν να υπάρχουν περσινά 
ακριβή στοιχεία για αυτό το πράγμα και δε νομίζω ότι υπήρξε καμιά προχειρότητα στο 
να μην μπορούν να ενημερώσουν οι κρατικές υπηρεσίες.   

 Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία και από εκεί 
και πέρα θα μπορέσουμε να διαπιστώσουμε τις συνέπειες χωρίς βέβαια να μπορούμε 
να κάνουμε και τίποτε καλύτερο από το να αποτρέψουμε, όπως είπε ο συνάδελφος, 
το να φύγουν εταιρείες από την Κύπρο, γιατί θα είχαν διπλές χρεώσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νικολαΐδης.   

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Παρά το γεγονός ότι επιχειρήθηκε να ανασκευαστεί το περιεχόμενο των 
δηλώσεων του συνάδελφου Πάμπου Παπαγεωργίου, θεωρώ ότι όντως η όλη 
υπόθεση που αφορά τα συγκεκριμένα νομοθετήματα εκπέμπει μια εικόνα 
προχειρότητας, γιατί ακόμα και μέχρι αυτή τη στιγμή που ψηφίζουμε το νομοθέτημα 
δεν ξέρουμε τα πραγματικά οικονομικά δεδομένα.  Αυτό τι σημαίνει;  Αυτό σημαίνει 
ότι, χωρίς ασφαλώς να ξέρουμε επακριβώς πόσο η δική μας χώρα συνέβαλε στη 
διαμόρφωση αυτής της νομοθεσίας και κατά πόσο υπήρχαν δυνατότητες των 
οποιωνδήποτε παρεκκλίσεων με δεδομένες τις συνθήκες που περνά σήμερα η χώρα 
μας, ίσως, λέω ίσως, να μπορούσε να γίνει κάποια διευθέτηση.  ∆εν το γνωρίζω, 
όμως ο τρόπος με τον οποίο επιχειρήθηκε να περάσει αυτό το νομοσχέδιο 
καταδεικνύει ότι, ακόμα και αν υπήρχαν δυνατότητες κάποιων ελαφρύνσεων ή 
κάποιων παρεκκλίσεων, αυτές είμαι σίγουρος ότι δεν έγινε καμιά προσπάθεια ή όπως 
έπρεπε να γίνει, για να τύχουν αξιοποίησης.  Το δυστύχημα φυσικά είναι ότι δεν 
έχουμε επιλογή παρά να ψηφίσουμε το νομοθέτημα αυτό και αυτό πραγματικά είναι 
δυστύχημα.  ∆ε σημαίνει όμως ότι δεν πρέπει να πάνε τα μηνύματα στην εκτελεστική 
εξουσία. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν άξιζε κάτι τον κόπο, ήταν ακριβώς να δούμε πώς προέκυψε αυτή η Οδηγία 
που μας έφερε προ τετελεσμένων.  Μιλούμε για €100 εκατομ., περίπου €100 εκατομ., 
ωσάν να μην είναι τίποτε, σαν να είναι το ποσό το οποίο βάλαμε να παίρνουμε από το 
φόρο για τη χρηματική φορολογία, παραδείγματος χάρη.  Είναι ένα σοβαρότατο έσοδο 
από το κράτος που χάνεται.  Αξίζει τον κόπο να πούμε ότι, όταν μόνο για αυτή την 
Οδηγία χάνουμε τόσα λεφτά, φανταστείτε πόσα θα χάνουμε, αν αυτό επεκταθεί, διότι 
μιλούμε για ένα μικρό κομμάτι της αγοράς, κάτι ηλεκτρονικά παιχνίδια αντιλαμβάνομαι 
κ.λπ.   

 ∆ύο πράγματα θέλω να πω.  Μπορεί να είναι στα τυχερά παιχνίδια αύριο.  
Αύριο, παραδείγματος χάρη, μπορεί να είναι στα τυχερά παιχνίδια, που η Μάλτα 
παίρνει εκατομμύρια και κάποιοι μιλούν, δεν ξέρω αν είναι σωστό να το κάμουμε ή όχι, 
ότι θα μπορούσαμε να τα φέρουμε στην Κύπρο.  Μπορεί να είναι σε ασφαλιστικές 
εταιρείες μεθαύριο που θα κάμουν βάση την Κύπρο και να σου πουν ότι, αν 
ασφαλίζουν κάποιον στη Γαλλία… Κατάλαβες, Πρόδρομε;  Έχει πολλά πράγματα, 
άμα το σκεφτείτε λίγο, γι’ αυτό ίσως να πρέπει να πάμε πίσω στους δικούς μας 
ανθρώπους και τους τεχνοκράτες και πολιτικούς προϊστάμενους που συζητούν αυτά 
τα πράγματα, την ώρα που τα συζητούν, να αντιλαμβάνονται και τις επιπτώσεις.  Άρα, 
κάνω έκκληση στον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, αν μπορεί πράγματι, να 
κάμει μια έρευνα περισσότερο, να μη μείνουμε στο ότι τώρα δεν έχουμε άλλη επιλογή 
και τι είναι τα €100 εκατομ., γιατί τα €100 εκατομ. αύριο μπορεί να γίνουν €200 
εκατομ., €500 εκατομ. ή €1 δις.  Το άλλο που θέλω να πω, πολιτικό μήνυμα για μένα, 
είναι πως φαίνεται ότι κάποιοι που είναι οι πρωτοστάτες της ενιαίας αγοράς κάμνουν 
ό,τι είναι δυνατό, άμα τους συμφέρει, η αγορά να μην είναι ενιαία. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Ευχαριστώ πολύ συνάδελφε. 

 Ο κ. Περδίκης είχε ζητήσει το λόγο εδώ και λίγη ώρα, γι’ αυτό να του δώσω το 
λόγο, και μετά ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εντάξει, είναι αλήθεια αυτό που ειπώθηκε πριν, κυρία Πρόεδρε, ότι είναι πολύ 
δύσκολο να καθορίσεις με ακρίβεια τα έσοδα και τα έξοδα αυτής της ιστορίας και τα 
κέρδη.  Εδώ ήρθαν με υπολογισμούς για την κυπριακή αγορά, για το ΦΠΑ, οι 
τεχνοκράτες και οι ίδια η εξέλιξη των πραγμάτων μέσα σε ένα χρόνο τους διέψευσε.  
Περίμεναν κέρδη στο ΦΠΑ και πολύ περισσότερα απ’ αυτά που είχαν τελικά με την 
αύξηση του ΦΠΑ.  ∆εν είναι εύκολο πράγμα πάνω στο φόρο κατανάλωσης να κάμνεις 
προβλέψεις, διότι είναι κινούμενη άμμος.  Χαρακτηριστικά, να πούμε ότι, αν μία από 
τις δύο εταιρείες που ξέρουμε χάσει τη μάχη στον ανταγωνισμό ή μετακινήσει την 
έδρα της από την Κύπρο, όλα αυτά τα οποία λέμε σήμερα καταρρέουν αμέσως σαν 
χάρτινος πύργος.  ∆εν μπορούμε να είμαστε σίγουροι για τα δεδομένα.   

 Αυτό βέβαια δε δικαιολογεί τους κυβερνητικούς που ήρθαν τη μια ημέρα με μια 
εκτίμηση και την άλλη εβδομάδα με άλλη εκτίμηση.  Ότι υπήρχε προχειρότητα και 
έλλειψη σχεδιασμού, όταν έρχονταν στη Βουλή, είναι πασιφανές και μπορεί να 
χρειάζεται και μια τιμωρία, ένα μικρό ράπισμα, με την αποχή των συναγωνιστών του 
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ΑΚΕΛ, την οποία κατανοούμε εμείς, αλλά να πάρουμε τα δεδομένα.  Τα δεδομένα 
είναι ότι είναι μία υποχρέωσή μας.  Καλώς ή κακώς οι τεχνοκράτες μας, αυτοί που 
έπρεπε να διαπραγματευτούν, δε διαπραγματεύτηκαν σωστά και να το πούμε, αλλά 
είναι μια υποχρέωσή μας μέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και είναι μια 
λογική υποχρέωση.   

 ∆εδομένο επίσης είναι ότι από την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας και μετά ο 
Κύπριος καταναλωτής που αγοράζει από το εξωτερικό θα αγοράζει πιο φθηνά, διότι 
στο εξωτερικό χρεώνουν με πολύ πιο υψηλό ΦΠΑ από ό,τι χρεώνουμε στην Κύπρο.  
Άρα, θα αγοράζει σίγουρα ο Κύπριος καταναλωτής, όταν αγοράζει ηλεκτρονικά, αυτή 
τη στιγμή πιο φθηνά από ό,τι αγόραζε πριν από την ψήφιση του νόμου.  Αυτό είναι 
δεδομένο.  Άρα, ας κινηθούμε με βάση τα δεδομένα και όχι με βάση αυτά τα 
αμφιλεγόμενα στοιχεία που ήρθαν ενώπιόν μας.  Αυτό λέω εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡEYOYΣA: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Είναι δικαίωμα του καθενός να δικαιολογεί τη θέση του όπως ο ίδιος 
αισθάνεται.  ∆εν μπορεί όμως να θεωρεί ότι εμείς δεν καταλάβαμε σωστά.  
Καταλάβαμε πάρα πολύ σωστά τι έγινε και τι θα γίνει.  Είναι πολύ απλό το θέμα.  Αν 
πάρει κάποιος τον κύκλο εργασιών των εταιρειών οι οποίες είναι εγγεγραμμένες στην 
Κύπρο και βγάλει το ποσοστό του ΦΠΑ, θα βρει πόσα είναι τα έσοδά του.  Ας μην 
κοροϊδευόμαστε τώρα!  Το ίδιο μπορεί να γίνει και αντίστροφα.   

 Επομένως, εδώ τι γίνεται;  Μπορεί να είμαστε υποχρεωμένοι.  Σ’ αυτή την 
υποχρέωση ποιος μας έβαλε;  «∆εν είχαμε άλλη επιλογή»...  Μας απαντά στην 
επιστολή σήμερα το υπουργείο, ότι, «ξέρετε, αυτές τις ανησυχίες σας είχαμε την 
ευκαιρία να τις διατυπώσουμε επί των κοινοτικών Οδηγιών πριν την εφαρμογή τους.  
Ποιοι; Εμείς;  Οι υπάλληλοι του υπουργείου;  ∆εν έχουν πολιτικό προϊστάμενο;  
∆ηλαδή με αυτή την ευκολία ένας πολιτικός προϊστάμενος σ’ αυτό τον τόπο, που 
ψάχνουμε να κόψουμε από τον άλφα και τον βήτα, για να ζήσουμε, με αυτή την 
ευκολία δηλαδή πήγαμε και υιοθετήσαμε μια Οδηγία που θα χάσουμε €100 εκατομ.;  
Γιατί είναι €100 εκατομ.!  Απλά το 2015 και το 2016 δε θα είναι τόσα.  Όταν θα πάμε 
και εφαρμοστεί πλήρως και παραδίνουμε το ΦΠΑ από 1η του Γενάρη μέχρι 31η του 
∆εκέμβρη, τότε θα είναι €100 εκατομ. με τα σημερινά δεδομένα.  Και πέστε μου, σας 
παρακαλώ, ποιος από αυτή την αίθουσα πιστεύει ότι έχει πρόβλεψη ο 
προϋπολογισμός, αγαπητέ κύριε Βότση, έστω και για τα €30 εκατομ.;  ∆ηλαδή αυτή η 
χώρα θα έχει τέτοια κατανάλωση, που θα εισπράξει αυτά τα τριάντα εκατομμύρια, συν 
3% μέχρι 5%, που προβλέπει ο προϋπολογισμός για αύξηση του ΦΠΑ;  Με ποιες 
δραστηριότητες;  Από ποια δραστηριότητα;  Με την ακύρωση που έχουμε σήμερα των 
τουριστικών πακέτων από τη Ρωσία με τις φαεινές ιδέες που είχαμε κάποιοι;   

 Είναι ξεκάθαρο, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω, ότι εγκληματήσαμε σε βάρος της 
χώρας μας.  Είμαστε 800 000 κάτοικοι και αγοράζουμε όλοι προϊόντα μέσα από το 
διαδίκτυο, και οι 800 000!  Η μία μόνο εταιρεία που έχει την έδρα της στην Κύπρο έχει 
40 000 000 πελάτες.  Επομένως, ξέρουμε και το αντιστάθμισμα.  Και η επιστολή είναι 
ξεκάθαρη, ότι είναι €30 εκατομ. που θα χάσουμε, συν, πλην, από αυτά που θα 
πάρουμε.   Θα χάσουμε €30 εκατομ.  Εμείς λέμε θα χάσουμε €100 εκατομ.  Μας λέει 
μέσα «το τελευταίο τρίμηνο του 2014 θα πληρωθεί το 2015».  ∆εν είναι λεφτά που θα 
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πληρωθούν πάλι, είτε το 2014 είτε το 2015;   Τα αφαιρούμε από  τα €100 εκατομ., για 
να διασκεδάσουμε τον κόσμο, ότι, «ξέρετε, είναι λιγότερα»! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

  Μάλιστα.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος προηγείται. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι για το πρώτο κομμάτι μπορεί να συμφωνήσουμε στο εξής, ότι 
βρισκόμαστε σε μία πάρα πολύ δύσκολη θέση, γιατί δυστυχώς εμείς δεν μπορούμε να 
νομοθετήσουμε για άλλες χώρες.  Το πρόβλημα το οποίο έχουμε να αντιμετωπίσουμε 
είναι ότι οι άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν περάσει αυτή την Οδηγία.  Αν 
δεν ψηφίσουμε εμείς, δεν πρόκειται να πάρουμε οποιαδήποτε λεφτά πίσω.  Κατ’ 
ακρίβειαν, θα χάσουμε τα λεφτά που οφείλουν εκείνοι να μας επιστρέψουν με βάση 
την Οδηγία.  Άρα η ζημιά μας θα είναι μεγαλύτερη από τα €30 εκατομ.   Ως εδώ 
συμφωνούμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Οι εταιρείες που είναι στην Κύπρο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ως εδώ συμφωνούμε όλοι.  Άρα αυτό είναι ένα δεδομένο το οποίο δυστυχώς 
δεν μπορούμε να αντιμετωπίσουμε, αλλά το ότι δεν έγινε μια σωστή διαπραγμάτευση 
με την τρόικα αυτό είναι επίσης ένα δεδομένο.  Θα έπρεπε να είχαμε ζητήσει ένα 
αντιστάθμισμα γι’ αυτή την απώλεια.  Είναι ευρωπαϊκή Οδηγία, είναι ευρωπαϊκή 
υποχρέωση, αλλά η Κύπρος δε βρίσκεται στην ίδια θέση που βρίσκονται οι άλλες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θα έπρεπε να είχαμε ζητήσει κάποια διευκόλυνση, 
ένα αντιστάθμισμα.  Γι’ αυτό είναι που εμείς ζητάμε να γίνεται μια σωστή 
επαναδιαπραγμάτευση του μνημονίου.  ∆εν έγινε και τούτη τη στιγμή βρισκόμαστε στη 
δυσάρεστη θέση στην οποία βρισκόμαστε.  Θα εισακούσω την έκκληση του κ. 
Συλλούρη και θα προχωρήσουμε, αν είναι δυνατόν, σε μια έρευνα, για να δούμε σε 
ποιες άλλες υποχρεωτικές ενέργειες μπορούμε ενδεχομένως να αποτρέψουμε 
παρόμοια ενδεχόμενα, αλλά φυσικά το καλύτερο θα ήταν να προκαταλαμβάνουμε και 
να προλαβαίνουμε τέτοιες εξελίξεις, παρά να ερχόμαστε την τελευταία στιγμή και να 
προσπαθούμε να βρούμε τους τρόπους να διορθώσουμε τις ζημιές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Θέλετε να μιλήσετε; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πραγματικά, λυπούμαι που χρειάζεται να επανέλθω.  Ακούγονται πράγματα 
που, επειδή μεταδίδονται έξω, δε θα ήθελα μετά κάποιοι να δικαιούνται να λένε ότι στη 
Βουλή λέγεται ό,τι να ’ναι.  Μιλούμε για μια ευρωπαϊκή Οδηγία του 2008, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι.  Ποιοι δε διαπραγματεύτηκαν από το 2008 μέχρι το 2014;  
∆εύτερον, μιλούμε για μία αρχή φορολογίας που θα εφαρμοστεί στην Ευρώπη και 
συζητούμε εδώ σαν να είναι μπακάλικο!  Κερδίζω δέκα και χάνω τρία!  Είναι σωστή 
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αυτή η αρχή, ναι ή όχι;  ∆εν άκουσα κανέναν να το σχολιάσει.  ∆υστυχώς, για τα μέχρι 
τώρα έσοδά μας η αρχή είναι σωστή.  Απ’ εκεί και πέρα, το να ζητήσουμε…  ∆εν 
κατάλαβα τι θα μπορούσε να ζητήσουμε.  Είναι αρχές επιβολής φορολογίας.  ∆ηλαδή 
να ζητούσαμε λίγο, να πάρουμε λίγο;  Πραγματικά, ακούγονται πράγματα τα οποία 
δεν μπορούμε να παρακολουθήσουμε!  Και δεν πρόκειται για αγορά προϊόντων.  Και 
αυτό ακούστηκε.  Είναι μια πολύ συγκεκριμένη αγορά.  Είναι η αγορά 
τηλεπικοινωνιακών, ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών υπηρεσιών.  Ό,τι κι αν λέει αυτό.  
Επομένως, να ξέρουμε για ποιο πράγμα μιλούμε.   

 Τώρα, αν κάποιοι έχουν επιχειρήματα αντιπολίτευσης, αυτό είναι κατανοητό.  
Πρόκειται για μια Οδηγία την οποία, αν νομίζουμε ότι μπορεί να μην την ψηφίσουμε, 
ας μην την ψηφίσουμε και τότε ας αναλάβουμε όλοι την ευθύνη για την πολλαπλάσια 
ζημιά που θα έχει η Κύπρος, όχι μόνο την οικονομική.  Και δεν έχει βεβαίως σχέση, 
νομίζω -προσπαθώ να καταλάβω ακόμα αυτό το πράγμα- με το μνημόνιο.  Τι να 
διαπραγματευτούμε;  Αν από το 2008, που εκδόθηκε η Οδηγία, οι κυπριακές 
κυβερνήσεις που υπήρξαν στο ενδιάμεσο είχαν αντίρρηση, θα είχε φανεί.  Το να 
κάνουμε τώρα κριτική στον πολιτικό προϊστάμενο το σημερινό για μια ευρωπαϊκή 
Οδηγία που αφορά τη σωστή απόδοση του ΦΠΑ πραγματικά νομίζω ότι είναι εκτός 
θέματος.  Σίγουρα, θα πρέπει να υπάρξει ένας προβληματισμός στην εκτελεστική 
εξουσία για κάποια διαφεύγοντα έσοδα, τα οποία θα είναι για μια φορά.  Απ’ εκεί και 
πέρα, είναι ένα νέο καθεστώς πραγμάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η διασύνδεση που έχουμε κάμει ως κόμμα με το μνημόνιο έχει να κάνει με το 
ότι θα μπορούσαμε να χρησιμοποιήσουμε αυτή την αρνητική αλλαγή για τα 
οικονομικά μας στις διαπραγματεύσεις που κάνουμε για την επικαιροποίηση του 
μνημονίου.  Άρα θα μπορούσε να γίνει με αυτό τον τρόπο, για να κολάσουμε λίγο τα 
πράγματα.   

 Λέω λοιπόν για την ουσία του ερωτήματος που έβαλε ο φίλος μου ο Γιάννος 
προηγουμένως...  Εκείνο που δεν καταλάβαμε -και προσπαθώ να το πω από την 
ημέρα που ξεκίνησε η συζήτηση αυτού του θέματος στην επιτροπή- είναι το εξής:   
Αυτό το προϊόν για το οποίο συζητούμε δεν είναι προϊόν που το παράγουμε και ήρθαν 
και μας το πήραν, «μας κλέβουν το ΦΠΑ μας»!  ∆εν είναι έτσι!  Είναι ένα προϊόν το 
οποίο παράγεται, εφόσον κάποιες εταιρείες έρθουν στην Κύπρο να κάνουν αυτή τη 
δουλειά.  Αν με την κίνησή μας διώξουμε αυτές τις εταιρείες, το μόνο που θα 
πετύχουμε είναι ότι θα χάσουμε πέραν των €100 εκατομ., συν τα όσα παίρνει ο Φόρος 
Εισοδήματος από τη λειτουργία τους, συν όσους εργαζόμενους εργάστηκαν στην 
Κύπρο, συν όσους πήγαν και έκτισαν μεγαλεπήβολα κτίρια στα οποία λειτουργούν 
αυτές οι εταιρείες.   

 Άρα έχω την εντύπωση ότι πρέπει να καταλάβουμε ότι δε χαρίσαμε όσοι θα 
ψηφίσουμε, που νομίζω όλοι τελικά θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νόμο, €100 
εκατομ.  Απλώς, δε θα χάσουμε και άλλα από μία αλλαγή μίας νομοθεσίας που εκ των 
πραγμάτων είναι ευρωπαϊκή Οδηγία από το 2008, που έπρεπε να την 
ακολουθήσουμε.  Την ακολουθούμε ύστατοι και τελευταίοι από τις άλλες χώρες και, αν 
δεν την ακολουθήσουμε, θα χάσουμε, αντί για €100 εκατομ., €120 εκατομ. με τους 
φόρους, €130 ενδεχόμενα με τα εργατικά που πληρώνουν τους εργαζόμενους μας 
στην Κύπρο και ό,τι άλλο σημαίνει αυτό. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

  Ο κ. Παπαγεωργίου. 

 Και κλείνουμε, νομίζω…   

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θέλω να καταχραστώ το χρόνο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …γιατί έχουμε εξαντλήσει το θέμα, νομίζω, συνάδελφοι. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχει ένα σημείο το οποίο θα έλεγα ότι με αφορά επί προσωπικού.  Ο 
συνάδελφος ο κ. Βότσης στην πρώτη του τοποθέτηση περίπου εμφανίστηκε ως ο 
φορέας της αλήθειας, για να διορθώσει τη δική μου “παραπλάνηση”.  Αν ο κ. Βότσης 
επιθυμούσε να ήταν καλόπιστος και οι άλλοι είμαστε καχύποπτοι, πάλι θα είχε 
δυσκολίες, διότι σε τρεις συνεδριάσεις μάς ειπώθηκαν τρεις διαφορετικοί αριθμοί.  
Στην πρώτη συνεδρίαση το κόστος ήταν περίπου μηδέν, στη δεύτερη συνεδρίαση 
πήραμε επίσημο σημείωμα για κόστος €100 εκατομ. ετησίως και τώρα λάβαμε άλλο 
σημείωμα ότι για το 2015 το κόστος θα είναι €30 εκατομ.  Άρα, όσο καλόπιστος και 
εξυπηρετικός και να θέλει να είναι κάποιος, δεν μπορεί να δώσει έναν αριθμό και να 
διορθώσει τον άλλο.   

 Και να σας πω και κάτι άλλο.  Ακριβώς διότι πρόκειται για διεθνείς εταιρείες οι 
οποίες έχουν έναν υψηλό ρυθμό ανάπτυξης -και δεν είναι ούτε μία ούτε δύο· είναι 
δέκα-δώδεκα εταιρείες- η απώλεια είναι πιο μεγάλη.  ∆ε θα μπορούσαμε, όπως ήρθαν 
τα πράγματα, να κάνουμε διαφορετικά.  Όμως για €5.000, όχι €5 εκατομ. ούτε €50 
εκατομ., για €5.000 πρέπει να γίνεται εκτίμηση επιπτώσεων.  Πόσω μάλλον για €100 
εκατομ.!  Αυτά είναι στοιχειώδη πράγματα.  Όσο και να θέλει κάποιος να είναι 
απολογητικός, δεν μπορεί να το δικαιολογήσει αυτό το πράγμα! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Βότσης.  Νομίζω όμως ότι εξαντλήθηκε το θέμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ζητώ όμως το λόγο επί προσωπικού.  Επειδή αναφέρθηκε ο αγαπητός μου 
Πάμπος, ο οποίος ξέρει πόσο τον εκτιμώ, στο τι είπα στην αρχή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Καλά, εντάξει. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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  Είπα και επαναλαμβάνω, σε σχέση με το πρώτο επιχείρημα του αγαπητού μου 
φίλου του Πάμπου, είπα ότι, ναι, μας είπαν €30 εκατομ., όχι σήμερα·  στη συνεδρία 
της επιτροπής στην οποία έτυχε να προεδρεύω.  Και μας είπαν οι άνθρωποι ότι, ναι, 
τα €100 εκατομ. που αναφέρονται για το 2015 είναι €30 εκατομ. και το άκουσε.  Και 
για το δεύτερο θέμα το οποίο έθιξε, το πώς είναι δυνατόν ο ΦΠΑ να είναι αυξημένος, 
ήταν η ερώτηση που ο ίδιος έκανε στην επιτροπή και πήρε την απάντηση την οποία 
επανέλαβα τώρα στην ολομέλεια.   Απλώς, εγώ επανέλαβα τι ακούσαμε όλοι οι 
παρόντες σε μια συνεδρία στην οποία έτυχε να προεδρεύω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να θέσω το θέμα σε… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να κλείσουμε μαζί σας; 

 Εντάξει, συνάδελφε.  Ορίστε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Επειδή πρέπει να αποκαταστήσουμε την αλήθεια σε ό,τι αφορά το πότε έπρεπε 
να γίνει διαπραγμάτευση, αυτή προφανώς έπρεπε να είχε προηγηθεί της έγκρισης της 
Οδηγίας, που εγκρίθηκε από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το Φεβράρη του 2008.  
Λοιπόν, για να λέμε τα πράγματα σωστά και να διορθώσω το συνάδελφο τον κ. 
Προδρόμου.  Βεβαίως, ισχύει και το ότι μπορούσαμε να διαπραγματευτούμε, 
δεδομένης της δύσκολης μνημονιακής κατάστασης στην οποία βρισκόμαστε, αυτή τη 
σοβαρή απώλεια εσόδων, που ισοδυναμεί ετησίως με όσα εισπράττουμε από τον 
κόσμο από τη φορολογία ακινήτων.  Τόσα περίπου.   

 ∆εύτερον, νομίζω ότι πρέπει να αντιληφθούμε όλοι ότι το μεγαλύτερο 
πρόβλημα ξεκινά από τον τρόπο που η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση λειτουργεί και μετά 
να αποδίδουμε ευθύνες εις εαυτούς. 

 Είπε κάτι πολύ σωστό ο κ. Συλλούρης, κάτι απολύτως ορθό.  Η ευρωπαϊκή 
ενοποίηση και ο ευρωπαϊκός οικονομικός χώρος είναι α λα καρτ.  Όταν 
εξυπηρετούνται τα συμφέροντα των ισχυρών, τότε έχουμε ενιαίο ευρωπαϊκό χώρο, 
όπως τους βολεύει, και το αντίστροφο!  Εδώ υπήρχε ένα συγκριτικό πλεονέκτημα 
προφανώς, στα πλαίσια του ενιαίου οικονομικού χώρου για τα μικρά κράτη όπως η 
Κύπρος, και επιδίωξαν να το αφαιρέσουν.  Τόσο απλά!  Αλλά δε συζητούν οι Γερμανοί 
για ενιαία ομόλογα, ευρωπαϊκά.  Και έβαλαν και προϋπόθεση, για να στηρίξουν τον κ. 
Γιούνγκερ.  Εκεί δεν υπάρχει ενιαίος οικονομικός χώρος, αγαπητέ Άγγελε, και δεν είναι 
το μόνο παράδειγμα.  Είναι πολλά τα παραδείγματα αυτής της μορφής, όπου 
εξυπηρετούνται εξειδικευμένα συμφέροντα των ισχυρών κρατών μελών της ένωσης 
σε βάρος των πιο αδύνατων της περιφέρειας και ειδικά των μικρών κρατών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να θέσω... 

 Συνάδελφοι, πρέπει να κλείσουμε... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Αν επιτρέπεται, ένας τελικός λόγος.  Εγώ θα εισηγούμουν -όπως ο 
προηγούμενος συνάδελφος- στον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών ή και στην 
προεδρία της Βουλής να ζητήσουμε από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο τα πρακτικά και τη 
στάση που ετήρησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, όταν εγκρίθηκε αυτή η Οδηγία, 
ενδεχομένως για να κάνουμε και κοινοβουλευτικό έλεγχο σε αυτούς που έχουν την 
ευθύνη που είναι τόσο δυσμενείς. 

 Ευχαριστώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε, υπάρχει κάτι που θα προσθέσετε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς, επειδή κάποιοι μας κάνουν τους έξυπνους, κυρία Πρόεδρε, να 
ζητήσουμε και τι εγκρίθηκε τότε και πώς εκείνο το οποίο εγκρίθηκε τότε εξειδικεύτηκε 
σήμερα με το συγκεκριμένο περιεχόμενο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για να μεν μας κάμνουν τους έξυπνους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Βρισκόμαστε σε μια ενιαία αγορά, συνάδελφοι.  Εμείς αποφασίσαμε, αυτή η 
Βουλή αποφάσισε να είναι μέλος αυτής της ενιαίας αγοράς.  Με αυτό τον τρόπο... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παρ’ όλο που δεν ήμαστε εμείς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ...ισχύει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ....τότε στην κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πληρώνουμε το φόρο προστιθέμενης.... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το Φλεβάρη του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ...αξίας εκεί που αγοράζουμε το προϊόν.  Είναι κοινώς αποδεκτό. 

 Συνάδελφοι, θα... 

 Ναι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Συνάδελφε, νομίζω ότι εκλείσαμε.   
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή ήταν δική μου εισήγηση, να κάμω μία διευκρίνιση.  Εμένα δε με 
ενδιαφέρει να πάμε πίσω, για να δούμε ποιος έχει ευθύνη για αυτό το ζήτημα.  Αυτό 
που με ενδιαφέρει είναι να πάμε να βρούμε πόσα άλλα θα πάθουμε ή μπορεί να 
πάθουμε, αν δε λειτουργήσουμε προληπτικά, για να μην την ξαναπάθουμε.  Το παλιό 
δεν το διορθώνουμε, αλλά μπορεί να υπάρξουν παρόμοια πράγματα.  Είναι ένα 
ζήτημα που συζητήθηκε πάρα πολλές φορές και στην επιτροπή Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, τι ρόλο παίζει το να πληροφορείται η Βουλή αυτά τα ζητήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 42Β.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του ∆έκατου Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 
4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:   

 Θέτω τα άρθρα σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύρια Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, τα άρθρα 
1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύρια Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύρια Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, οι υπ’ 
αριθμόν 3 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι εννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύρια Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, οι υπ’ 
αριθμόν 4 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Είναι 
πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 

Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου, στις 24 Σεπτεμβρίου και στις 3 Οκτωβρίου 
2014.  Στις δύο πρώτες συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να απαιτείται η 
εκπόνηση μελέτης για εκτίμηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον από έργα που 
αφορούν εγκαταστάσεις σχετικές με τις βιομηχανίες εξόρυξης λιθάνθρακα, 
πετρελαίου, φυσικού αερίου, μεταλλευμάτων και πετρωμάτων, καθώς και 
ασφαλτούχων σχιστολίθων. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, καθότι η μελέτη που εκπονήθηκε από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία για τις επιπτώσεις στο περιβάλλον από την αξιοποίηση των 
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υδρογονανθράκων στην αποκλειστική οικονομική ζώνη (ΑΟΖ) της Κύπρου δε 
συμπεριλαμβάνει σχεδιασμούς που να αφορούν χερσαίες εγκαταστάσεις.   

 Ειδικότερα, όπως ο ίδιος πρόσθεσε, οι χερσαίες εγκαταστάσεις οι οποίες έχουν 
υποστηρικτικό ρόλο στη διαδικασία των γεωτρήσεων της κυπριακής ΑΟΖ, 
κατασκευάζονται χωρίς να υπάρχει κεντρικός σχεδιασμός τόσο όσον αφορά τη 
χωροθέτησή τους όσο και για τις περιβαλλοντικές τους επιπτώσεις στη γύρω περιοχή. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου εξετάστηκε στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής στα πλαίσια μελέτης σχετικού αυτεπάγγελτου θέματος, 
αναφορικά με τα προβλήματα που δημιουργούνται στη Βιομηχανική Περιοχή 
Αραδίππου από την κατασκευή των εν λόγω εγκαταστάσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, τοποθετούμενος επί των 
προνοιών της πρότασης νόμου, δήλωσε διευκρινιστικά ότι οι υπό αναφορά 
εγκαταστάσεις δεν καλύπτονται από τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας.  
Συναφώς, στο παρόν στάδιο δεν απαιτείται η εκπόνηση περιβαλλοντικής μελέτης για 
την κατασκευή τους. 

 Παρ’ όλα ταύτα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, βάσει μιας πρώτης μελέτης που έχει εκπονήσει, οι εν λόγω 
εγκαταστάσεις μπορεί να λειτουργήσουν χωρίς να δημιουργούνται οποιαδήποτε 
περιβαλλοντικά ή άλλα προβλήματα.  Αυτή ωστόσο δεν είναι η τελική θέση του 
Τμήματος Περιβάλλοντος, καθώς έχουν ζητηθεί επιπρόσθετα στοιχεία προς 
αξιολόγηση, τα οποία όμως δεν εκτιμάται εκ πρώτης όψεως ότι θα αλλάξουν τη θέση 
αυτή.  

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
πρέπει να εξετασθούν περαιτέρω από την επιτροπή σε συνεργασία με το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, ούτως ώστε να ενταχθούν στην ισχύουσα βασική νομοθεσία με το 
λεκτικά ορθότερο τρόπο, αφού η υφιστάμενη διατύπωσή τους δεν κρίνεται επαρκής. 

 Παράλληλα, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος υπέβαλε 
εναλλακτική εισήγηση όπως οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ενταχθούν στις πρόνοιες 
νομοσχεδίου που ετοιμάζεται από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και το οποίο αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Τοποθετούμενοι επί των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν από τον εν λόγω εκπρόσωπο όπως το Τμήμα Περιβάλλοντος υποβάλει 
γραπτώς τις εισηγήσεις του για τη διαμόρφωση του κειμένου της πρότασης νόμου, 
ώστε να αποδίδονται καλύτερα ο σκοπός και οι επιδιώξεις της. 

 Συναφώς, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος απέστειλε γραπτώς τις εισηγήσεις του για αναθεώρηση του κειμένου 
της πρότασης νόμου, οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Λεκτικές αλλαγές για καλύτερη απόδοση του σκοπού που επιδιώκεται. 

2. Καθορισμό του συνολικού εμβαδού της εγκατάστασης για την οποία απαιτείται 
η εκπόνηση περιβαλλοντικής μελέτης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης κατά τη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής για το εν 
λόγω θέμα, η επιτροπή εξέτασε τις πιο πάνω εισηγήσεις, τις οποίες και υιοθέτησε 
προκαταρκτικά. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε περαιτέρω όπως καθορίσει 
προκαταρκτικά το συνολικό εμβαδόν των εγκαταστάσεων πέραν του οποίου θα 
πρέπει υποχρεωτικά να εκπονείται περιβαλλοντική μελέτη στα 2 000 τ.μ. 
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 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας σχολιάζοντας τα πιο 
πάνω ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθετική ρύθμιση που προωθείται με την πρόταση νόμου είναι 
αυστηρότερη από αυτήν που προβλέπεται με βάση τη σχετική ευρωπαϊκή 
Οδηγία.  Σε αυτή την περίπτωση, πρόσθεσε, η εν λόγω ρύθμιση θα πρέπει να 
αιτιολογηθεί επαρκώς και να υποστηριχθεί με επιστημονικά δεδομένα. 

2. Οποιαδήποτε νομοθετική ρύθμιση τελικώς υιοθετηθεί θα πρέπει να τηρεί την 
αρχή της αναλογικότητας και να είναι η λιγότερο επαχθής για τα επηρεαζόμενα 
μέρη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
διαμόρφωσε επί του αναθεωρημένου με βάση τα πιο πάνω κειμένου τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά επί του αναθεωρημένου κειμένου κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και εισηγητής της πρότασης νόμου, καθώς και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ 
της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά 
διαμορφωθεί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υποβάλλει την παρούσα έκθεσή 
της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, θα 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε.  Την περασμένη εβδομάδα το ∆ημοκρατικό Κόμμα είχε 
ζητήσει δύο βδομάδες αναβολή.  Συζητώντας με την κοινοβουλευτική μου ομάδα το 
συγκεκριμένο θέμα, νομίζουμε ότι τελικά είχε δίκαιο το ∆ημοκρατικό Κόμμα, χρειάζεται 
χρόνος, περισσότερος χρόνος μελέτης, γι’ αυτό και ζητούμε δύο βδομάδες αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει ένσταση στις δύο εβδομάδες αναβολή; 

 Ναι, κύριε Περδίκη.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Την περασμένη εβδομάδα, κυρία Πρόεδρε, είχα προειδοποιήσει με έντονο 
ομολογουμένως ύφος, γιατί εγνώριζα -και τώρα γνωρίζω δύο φορές καλύτερα- ότι 
πίσω απ’ αυτή την αναβολή δεν κρύβεται καμία διάθεση να ξαναδούμε το νομοσχέδιο.  
Εξού και δεν εζήτησε κανένας να συζητήσει το νομοσχέδιο ούτε υπάρχει καμία 
ένσταση επί του νομοσχεδίου.  Απλά, κάποιοι παίζουν στη Βουλή κατενάτσιο, 
καθυστερούν σκόπιμα, γιατί ο κύριος έπαρχος Λάρνακας -προφανώς φίλος κάποιων- 
και ο κύριος δήμαρχος Αραδίππου -προφανώς φίλος κάποιων πολιτικός ή άλλος- 
επιτρέπουν την παράνομη λειτουργία και κατασκευή εργοστασίων στη βιομηχανική 
περιοχή Αραδίππου!  Και υπάρχει η υπόνοια ότι αυτή η νομοθεσία πιθανόν να 
επηρεάσει την έκδοση άδειας μιας παράνομης κατασκευής πέντε χιλιάδων 
τετραγωνικών μέτρων, παρακαλώ.  Έτσι θέλουμε να κτίσουμε τη βιομηχανία 
εκμετάλλευσης των υδρογονανθράκων μας!  Πάνω στο ψέμα!  Στη μαφία!  Στη 
διαπλοκή!  Στην κάλυψη της παρανομίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αυτό είναι το κράτος μας, κύρια Πρόεδρε!  Αυτό είναι το κράτος μας, κυρία 
Πρόεδρε, και πίσω απ’ αυτή την αναβολή αυτά είναι που κρύβονται, κυρία Πρόεδρε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο κύριος Περδίκης με τους πολλούς συγγενείς που έχει...  ∆ιότι φαίνεται ότι με 
αυτό τον τρόπο πολιτεύεται.  Εμείς δεν πολιτευόμαστε με τους “κουμπάρους” και τους 
“συγγενείς” και λέω το εξής:  Εμπήκε στην ουσία του θέματος.  Εμείς έχουμε ζητήσει 
δύο εβδομάδες αναβολή και καλούμε, κυρία Πρόεδρε, το προεδρείο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, να το θέσουμε σε ψηφοφορία. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...να τοποθετηθεί επί της αναβολής και όχι επί της ουσίας.  Όταν έρθουμε επί 
της ουσίας, έχουμε να μιλήσουμε και για το νομοσχέδιο και για τους συγγενείς του κ. 
Περδίκη, αν χρειαστεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τελειώσατε, κύριε συνάδελφε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ιακόπηκα, κυρία Πρόεδρε;  Μου πήρε κάποιος το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επήρε μου κάποιος το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Έχετε να συνεχίσετε;  ∆ιότι θέλει και... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έντζιε σταμάτησα ούτε μου είπατε να σταματήσω!  Πετάχτηκε ο κ. 
Τορναρίτης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Λαμάρη, να τελειώσει ο κ. Περδίκης... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...μετά ο κ. Λαμάρης... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να εφαρμοστεί ο κανονισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ό,τι θέλουμε κάμνουμε δαμέσα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να επανέλθετε όμως, συνάδελφε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπατε μου να σταματήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε, να επανέλθετε στην ουσία.  Συμφωνείτε με την αναβολή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μα, η ουσία, αγαπητή κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συμφωνείτε με την αναβολή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι για την αναβολή που μιλώ.  Επί της ουσίας κανένας δεν έχει διαφωνία.  
Και να θυμίσω τον κ. Τορναρίτη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ε διαφωνείτε με την αναβολή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...ότι το κράτος και η κυβέρνηση ήρθαν ενώπιον της επιτροπής μας και μας 
είπαν: «Ορίστε, αυτό το πράγμα θέλω να ψηφίσετε».  Και είναι αυτό που έχετε 
ενώπιόν σας.  Αυτό που μας εισηγήθηκε η κυβέρνηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Γι’ αυτό εγώ δε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...λέω οτιδήποτε για την ουσία.  Λέω για την αναβολή.  Γιατί κάποιοι επιδιώκουν 
να υπάρχει αναβολή!  Γιατί στο ενδιάμεσο -και να μου το θυμηθείτε- θα εκδοθεί εκ των 
υστέρων καλυπτική άδεια του παράνομου υποστατικού των πέντε χιλιάδων 
τετραγωνικών μέτρων τζιαι να το γράψετε όπου θέλετε αυτό!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αυτό θα γίνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Για την αναβολή.  ∆ε μιλούμε για συγκεκριμένες περιπτώσεις. 

 Ναι, ο κ. Λαμάρης. 

 Ο λόγος δικός σας, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι. 

 Επί της αναβολής, γιατί επί της ουσίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επί της αναβολής. 

Γ.  ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...εμείς δηλώνουμε ότι είμαστε και τώρα έτοιμοι να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆εν ξέρουμε αν έχει αιτήσεις, αν δεν έχει αιτήσεις, αν εκκρεμούν, αν θα έχει εκ 
των υστέρων... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα τα δούμε στην επιτροπή Ελέγχου, νομίζω. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μάλιστα.  Απλά, θεωρώ ότι δεν είναι σωστή πρακτική να την υιοθετήσουμε, να 
έχουμε ψηφίσει την περασμένη εβδομάδα μία εβδομάδα αναβολή τζιαι μετά να 
ζητούμε άλλες δύο.  Γι’ αυτό εμείς εισηγούμαστε ακόμα μία εβδομάδα αναβολή.  
Νομίζω είναι αρκετή.  Ας σταματήσει ο καθένας να...  Και να ’ρθούμε την ερχόμενη 
βδομάδα... 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι.    

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...για να ενισχύσω την επιχειρηματολογία του κ. Λαμάρη, να υπενθυμίσω ότι 
εζητήθηκε στην προηγούμενη ολομέλεια να δοθούν δύο εβδομάδες αναβολή.  
Εδόθηκε η μία, διαφώνησε ο Συναγερμός, εδόθηκε η μια, άλλη μια, γίνονται δύο.  
Επειδή δεν εζήτησαν το θέμα να πάει ξανά πίσω στην επιτροπή, αντιλαμβάνομαι ότι 
θα το δουν μεταξύ τους, για να αποφασίσουν πώς θα τοποθετηθούν.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μία εβδομάδα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μία εβδομάδα είναι υπεραρκετή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...και εύχομαι και ελπίζω όμως να μην υπάρξουν τετελεσμένα σε αυτή την 
εβδομάδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει.   

 Κυρία Μαυρονικόλα.   

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Όπως είπαμε και την προηγούμενη εβδομάδα, εμείς ήμασταν έτοιμοι και την 
προηγούμενη εβδομάδα και αυτή την εβδομάδα να ψηφίσουμε την πρόταση νόμου σε 
νόμο.  Εζητήθηκε ακόμα μια εβδομάδα αναβολή.  Παρ’ όλο που στο ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό την προηγούμενη εβδομάδα ήταν έτοιμοι να ψηφίσουν υπέρ της 
νομοθεσίας, όπως είχε πει ο κοινοβουλευτικός τους εκπρόσωπος, αφού ζητούν μία 
εβδομάδα αναβολή περισσότερη από εκείνη που εζητήθη την προηγούμενη 
εβδομάδα, νομίζω να τη δώσουμε, αλλά και εμείς θα θέλαμε να δούμε εις την ατζέντα 
της ερχόμενης Πέμπτης ξανά αυτή την πρόταση νόμου, για να ψηφιστεί σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Ζαχαρίου. 
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Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θα αναφερθώ ούτε στην αναβολή ούτε στην ουσία του 
νόμου.  ∆εν ξέρω αν τους υπόλοιπους δεν τους ενοχλεί ο τρόπος που τοποθετήθηκε 
ο κ. Περδίκης, εμένα προσωπικά με ενοχλεί.  Και δεν μπορώ να βλέπω έναν 
άνθρωπο που εκπροσωπεί το 2% να βρίζει το 98% του κυπριακού λαού λέγοντας ότι 
είναι μέσα στην πλεκτάνη.  Πρέπει σε τούτο το κοινοβούλιο να μάθουμε να σεβόμαστε 
ο ένας τον άλλον, να μάθουμε να μιλούμε πολιτικά και να μιλούμε και με ήθος 
πολιτικό.  Και δυστυχώς σήμερα, όπως και την περασμένη φορά, ο κ. Περδίκης δεν 
εμίλησε με τούτο το ήθος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς είχαμε εισηγηθεί δυο βδομάδες αναβολή την περασμένη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.   

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και εξηγηθήκαν οι λόγοι από τον κ. Φυττή, που συμμετέχει στην αρμόδια 
επιτροπή.  Ένας από τους λόγους ήταν το ότι θα θέλαμε όλα αυτά να ενσωματωθούν 
μέσα σε νομοσχέδιο το οποίο, όπως είχε υποσχεθεί η κυβέρνηση, θα κατέθετε.  Όμως 
πέραν τούτου, πέραν τούτου, θέλω να καυτηριάσω και εγώ τον τρόπο και το ύφος τα 
οποία εχρησιμοποιήθηκαν από τον κ. Περδίκη και να απορρίψω κατηγορηματικά τις 
καταγγελίες, τα υπονοούμενα και τις οποιεσδήποτε υποδείξεις για κάλυψη 
παρανομιών ή οτιδήποτε άλλο.  Κανένας δεν είπε ότι δε στηρίζει το πνεύμα της 
πρότασης νόμου, απλούστατα θέλαμε να βελτιωθεί.  Και έχουμε το δικαίωμα να 
εισηγούμαστε κάτι τέτοιο.  Και δεν πρέπει να βγαίνουν τέθκοιου είδους 
συμπεράσματα, ότι ούτε ύστερα από δεκαπέντε ούτε ύστερα από ένα μήνα εν 
πρόκειται να ψηφιστεί κάτι τέτοιο.  Είναι υποχρεωτικά, εφόσον είχαμε τους δικούς μας 
λόγους, για να εισηγηθούμε δεκαπέντε μέρες.  Υποστηρίζουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε δίκαιο. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...την πρόταση για ακόμα δύο βδομάδες.  Εάν θα συμφωνήσουμε μία 
εβδομάδα, συμφωνούμε ακόμα μία εβδομάδα, ούτως ώστε την ερχόμενη Πέμπτη όλοι 
εδώ να ’ρθούμε και να το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε να προσθέσετε, κύριε Αδάμου; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Και κλείνουμε.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, για να μην ξαναερχόμαστε τζιαι να ακούσουμε πάλι κοσμητικά επίθετα 
από οποιαδήποτε πλευρά, νομίζω, απ’ ό,τι με πληροφορεί τζιαι ο συνάδελφος ο 
οποίος χειρίζεται το θέμα, επιμένουμε στες δύο βδομάδες, για να είμαστε έτοιμοι να 
μπορέσουμε να τοποθετηθούμε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει.  Ναι. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Μα, ακόμα δύο εβδομάδες, κυρία Πρόεδρε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, βεβαίως. 

 Ο λόγος είναι δικός σας, κύριε Αδάμου. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Αφού είπατε ότι είσαστε έτοιμοι.  Τώρα θέλετε αλλοδκυό εβδομάδες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Σας παρακαλώ πολύ, μπορώ να μιλήσω;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε. 

 Να ακούσουμε και τον κ. Αδάμου και να το θέσουμε σε ψηφοφορία.   

 Ναι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Σας παρακαλώ πολύ, μπορείτε να κάνετε ησυχία, να μιλήσω; 

 Έσιει μιαν ώρα που σας ακούω δαμαί τζιαι είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής 
Περιβάλλοντος!  Σας παρακαλώ, έσιει ώρα που ζητώ το λόγο.  Πρόδρομε, μη μιλάς! 

 Έγινε του Κουτρούλη ο γάμος δαμέσα για αναβολές επί αναβολών.  Εζητήσαμε 
μια βδομάδα αναβολή, για να κάνουμε το νόμο αυστηρότερο.  Η αυστηρότητα έγκειται 
στα τετραγωνικά.  Η εκτελεστική εξουσία όμως ήρτεν και συμφώνησε μαζί μας.  Ενώ η 
αρχική πρόταση νόμου εμιλούσε για δυόμισι χιλιάδες τετραγωνικά μέτρα, εκατεβήκαμε 
στα δύο χιλιάδες τετραγωνικά μέτρα.  Και φέραμε την πρόταση στην ολομέλεια, να τη 
ψηφίσουμε.  Εζητήθηκε η αναβολή, για να κοιτάξουμε τα τετραγωνικά μέτρα, να 
γινόταν αυστηρότερη η νομοθεσία, και τωρά γίνεται ολόκληρη φασαρία για ένα θέμα 
για το οποίο είμαστε σύμφωνοι.  Τζιαι κάθομαι τζιαι ρωτώ:  Για ποιο λόγο;   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τα φαινόμενα απατούν. 
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Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 «Τα φαινόμενα απατούν», αγαπητέ Κωστάκη, να τα πείτε τον τζιαιρό που 
συνεδριάζει η επιτροπή.  Όι άμαν ερκούμαστε στην ολομέλεια.  Είσιετε όλο το χρόνο 
στην επιτροπή, στις συνεδριάσεις της επιτροπής, να τα θέσετε εκεί, να μη 
ρεζιλευόμαστε τώρα, να τα φέρνουμε στην ολομέλεια τζιαι να ζητούμε αναβολές επί 
αναβολών.  ∆εν είναι σωστή πρακτική τούτη.  Αυτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αδάμου.  

 Ναι, θα το θέσουμε το θέμα της αναβολής σε ψηφοφορία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς ως ομάδα είμαστε έτοιμοι να δεχθούμε μία εβδομάδα αναβολή.  ∆ύο 
εβδομάδες αναβολή θα το καταψηφίσουμε.  Το ξεκαθαρίζω από την αρχή, για να μην 
έχουμε παρεξηγήσεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προλαβαίνετε σε μία εβδομάδα, συνάδελφοι, να είσαστε πιο συνεπείς;  Για να 
είμαστε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επειδή, όπως θα έλεγε τζιαι ο αγαπητός μου Λευτέρης Χριστοφόρου, εμείς 
πρώτα είμαστε οπαδοί της συναίνεσης, το αποδεχόμαστε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφοι. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής για μία εβδομάδα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 
5 θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο 
∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014» και «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμος του 2013 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 
2014», αντίστοιχα.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο 

∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014» και «Ο περί Προϋπολογισμού του 

2014 Νόμος του 2013 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε από 
κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
6 και 13 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού, καθώς και η Αρχιπρωτοκολλητής εκ μέρους του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της 
Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο 
Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου, ώστε να εξαιρεθούν από τις διατάξεις του οι θέσεις 
των ∆ικαστών της ∆ικαστικής Υπηρεσίας και να παρέχεται η δυνατότητα άμεσης 
πλήρωσης κενών θέσεων ∆ικαστών. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών 
Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμο, 
απαγορεύεται η με οποιοδήποτε τρόπο πλήρωση κάθε θέσης πρώτου διορισμού, 
πρώτου διορισμού και προαγωγής και κάθε θέσης προαγωγής η οποία προβλέπεται 
σε οποιοδήποτε νόμο ή σε οποιοδήποτε εγκριθέντα αρμοδίως ετήσιο προϋπολογισμό 
αναφορικά με αρχή τοπικής αυτοδιοίκησης ή άλλο οργανισμό δημόσιου δικαίου, με ή 
χωρίς νομική προσωπικότητα, και η οποία κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του εν λόγω νόμου είναι κενή ή πρόκειται να κενωθεί κατά τη διάρκεια του οικονομικού 
έτους 2014.  
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 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η προτεινόμενη εξαίρεση κρίνεται 
αναγκαία λόγω του σημαντικού ρόλου που διαδραματίζει η ∆ικαστική Υπηρεσία, 
λαμβανομένου υπόψη του διογκωμένου αριθμού υποθέσεων που εκκρεμούν στα 
επαρχιακά δικαστήρια. Συναφώς, προς αποφυγή δημιουργίας πολλαπλών 
προβλημάτων σε σχέση με την ομαλή λειτουργία των δικαστηρίων, γεγονός που 
επηρεάζει αρνητικά το περί δικαίου αίσθημα, καθώς και την εύρυθμη λειτουργία της 
∆ημοκρατίας, κρίθηκε αναγκαία η προώθηση της προτεινόμενης τροποποίησης. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Προϋπολογισμού του 2014 Νόμου, ώστε να εξαιρεθούν οι δικαστές της ∆ικαστικής 
Υπηρεσίας από τις πρόνοιες του άρθρου 17, το οποίο αφορά την αναστολή 
πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής στη δημόσια υπηρεσία.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση πλήρωσης κενών θέσεων ∆ικαστών, θα 
προκύψει δαπάνη, η οποία ωστόσο δεν είναι δυνατόν να προβλεφθεί στο παρόν 
στάδιο, καθότι εξαρτάται από τον αριθμό των θέσεων και το βαθμολογικό επίπεδο των 
κενών θέσεων ∆ικαστών οι οποίες πληρώνονται εκάστοτε.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων η Αρχιπρωτοκολλητής επισήμανε 
ότι δεν πρέπει να σημειώνονται καθυστερήσεις στην πλήρωση κενών θέσεων στη 
δομή των δικαστών, καθότι δημιουργούνται πολλαπλά προβλήματα στην ομαλή 
λειτουργία των δικαστηρίων, σε μια δύσκολη περίοδο για τη ∆ικαστική Υπηρεσία κατά 
την οποία αυτή καλείται να ανταποκριθεί σε έναν ιδιαίτερα διογκωμένο αριθμό 
υποθέσεων.   

 Σημείωσε περαιτέρω ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δε θα απαιτείται κάθε 
φορά που προκύπτει ανάγκη για πλήρωση κενής θέσης ∆ικαστή (επαρχιακού ή άλλου 
δικαστηρίου) η επανάληψη της διαδικασίας που προβλέπεται στις δύο ισχύουσες 
νομοθεσίες, όπως είναι η εξέταση του ζητήματος από τον Υπουργό Οικονομικών, η 
εξασφάλιση έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου και η συγκατάθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με αποτέλεσμα η 
∆ικαστική Υπηρεσία να διευκολυνθεί στη διεκπεραίωση του έργου της. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
η τροποποίηση των δύο νομοθεσιών κρίνεται αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία 
των δικαστηρίων, ενώ σημείωσε περαιτέρω ότι, καθώς η ∆ικαστική Υπηρεσία 
αποτελεί ξεχωριστή περίπτωση, η εν λόγω εξαίρεση δε θα αποτελέσει προηγούμενο 
για άλλα τμήματα και υπηρεσίες του δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών 
Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμος 
του 2013 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 

Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 
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 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 
Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου του 
2014, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν προσωρινές ειδικές διατάξεις με τις οποίες να 
καθορίζεται η διαδικασία πλήρωσης θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σε 
περίπτωση που αυτές εξαιρεθούν από την αναστολή πλήρωσής τους κατά το έτος 
2014, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμου του 2013 
και του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου του 2013. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με βάση τον περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Νόμο του 2013, ο οποίος ψηφίστηκε στα πλαίσια της γενικής εφαρμογής 
του μέτρου για την αναστολή πλήρωσης θέσεων στο δημόσιο, έχουν ανασταλεί οι 
σχετικές διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων Νόμου οι οποίες θα 
καθιστούσαν δυνατή την πλήρωση κενών θέσεων εισδοχής εντός του 2014.    

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
η ανάγκη για τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας προέκυψε μετά από σχετική 
επιστολή, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2014, της προέδρου της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) προς τον Υπουργό Οικονομικών, με την οποία υποβλήθηκε 
αίτημα για εξαίρεση από την απαγόρευση πλήρωσης τεσσάρων θέσεων στην ΕΠΑ και 
με την οποία εζητείτο η προώθηση των αναγκαίων ρυθμίσεων, ώστε οι θέσεις να 
πληρωθούν με τη διεξαγωγή γραπτής εξέτασης σε ειδικό θέμα αντί της γενικής 
κυβερνητικής εξέτασης.   

 Όπως ο ίδιος δήλωσε, το Υπουργείο Οικονομικών έκρινε το αίτημα 
δικαιολογημένο, δεδομένου ότι αυτό προκύπτει και από τις εισηγήσεις που 
περιλαμβάνονται σε σχετική μελέτη του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού, η οποία διενεργήθηκε με βάση την παράγραφο 5.3 του Μνημονίου 
Συναντίληψης, έχει εγκριθεί από τον Υπουργό Οικονομικών και έχει παρουσιαστεί 
στην τρόικα.  

 Συναφώς, σύμφωνα με τον ίδιο, δεδομένου ότι ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2013 δεν 
προβλέπει τη διαδικασία πλήρωσης θέσεων εισδοχής στη ∆ημόσια Υπηρεσία, στην 
περίπτωση που αυτές εξαιρούνταν από την αναστολή πλήρωσής τους κατά τη 
διάρκεια του έτους 2014, αλλά καλύπτεται μόνο η πλήρωση τέτοιων θέσεων εντός του 
2015 με τον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμο του 2014, αποφασίστηκε η προώθηση του 
νομοσχεδίου, ώστε οι σχετικές ρυθμίσεις να ισχύσουν και για το 2014. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησε ειδικότερα 
η συχνότητα εφαρμογής της προτεινόμενης ρύθμισης, καθώς και η διαδικασία 



235 
 

πλήρωσης θέσεων που θα ακολουθείται, σε περίπτωση που εγκριθεί η 
αποπαγοποίηση κενών θέσεων εισδοχής.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι το υπουργείο με 
την εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων δεν προτίθεται να προχωρήσει σε 
γενική αποπαγοποίηση θέσεων, αλλά θα εξετάζει και θα εγκρίνει μεμονωμένες 
περιπτώσεις, όταν προκύπτει αιτιολογημένη ανάγκη, όπως για παράδειγμα στην 
υπηρεσία της ΕΠΑ. 

 Σε σχέση με τη διαδικασία πλήρωσης κενών θέσεων που θα 
αποπαγοποιηθούν εντός του έτους 2014, οι ίδιοι δήλωσαν ότι με την εφαρμογή του 
προτεινόμενου νόμου θα ισχύσει η ίδια διαδικασία που προβλέπεται στον περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Νόμο του 2014 για την πλήρωση κενών θέσεων κατά το έτος 2015.   

 Περαιτέρω, όπως δήλωσαν, η διαδικασία πλήρωσης των θέσεων προβλέπει 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι υποψήφιοι θα υποβληθούν σε γραπτή εξέταση, η οποία μπορεί να είναι 
κοινή με την εξέταση άλλων ομοειδών θέσεων ή ξεχωριστή εξέταση, όπως 
σχετικά ήθελε αποφασιστεί από την ειδική επιτροπή σε συνεννόηση με τον 
οικείο προϊστάμενο τμήματος στο οποίο ανήκει η υπό πλήρωση θέση. 

2. Τα εξεταζόμενα θέματα και η ύλη της γραπτής εξέτασης θα καθορίζονται από 
την ειδική επιτροπή σε συνεννόηση με τον οικείο προϊστάμενο τμήματος στο 
οποίο ανήκει η υπό πλήρωση θέση. 

3. Η ειδική επιτροπή θα αναθέτει στην Υπηρεσία Εξετάσεων του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού την ευθύνη της διεξαγωγής της γραπτής εξέτασης, την 
ετοιμασία των δοκιμίων, καθώς και την εξαγωγή των αποτελεσμάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (Αρ. 1) Νόμος του 2014».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (Αρ. 1) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

  Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 
Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (ΑΝΑ∆). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο 
της ΑΝΑ∆ ποσού ύψους €9.300.000 ως πρόσθετης πίστωσης για κάλυψη της 
αυξημένης δαπάνης για την υλοποίηση σχεδίων που συγχρηματοδοτούνται από το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και την ΑΝΑ∆ κατά τη διάρκεια του έτους 2014. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, στον προϋπολογισμό της ΑΝΑ∆ για 
το έτος 2014 είχε περιληφθεί αρχικά πρόνοια ύψους €9.330.000 που αφορά σχέδια 
συγχρηματοδοτούμενα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο.  Ωστόσο, με βάση τις 
δαπάνες, καθώς και τις ειλημμένες υποχρεώσεις της ΑΝΑ∆ μέχρι το τέλος του έτους 
υπολογίζεται ότι οι συνολικές ανάγκες του άρθρου αυτού θα ανέλθουν σε 
€18.630.000. 
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 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο γενικός διευθυντής της ΑΝΑ∆ 
ανέφερε ότι το συγκεκριμένο κονδύλι κατέστη ανεπαρκές για τους εξής λόγους: 

α. Οι τοποθετήσεις πτυχιούχων σε επιχειρήσεις και οργανισμούς στο πλαίσιο του 
νέου σχεδίου «Τοποθέτηση Ανέργων Νέων Πτυχιούχων για Απόκτηση 
Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς», το οποίο τέθηκε σε 
εφαρμογή στις 29 Απριλίου 2013 σε συνεργασία με το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατόπιν σχετικής απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου για προώθηση σειράς μέτρων για επανεκκίνηση της 
οικονομίας, ολοκληρώθηκαν τέλος Φεβρουαρίου του 2014. 

β. Η εισαγωγή των νέων σχεδίων «Τοποθέτηση Ανέργων Νέων Πτυχιούχων για 
Απόκτηση Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς (2014)» και 
«Τοποθέτηση Ανέργων Νέων Αποφοίτων Γυμνασίων, Λυκείων, Τεχνικών 
Σχολών και Μεταλυκειακής Εκπαίδευσης μέχρι ∆ιετούς ∆ιάρκειας για Απόκτηση 
Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς» τα οποία εντάσσονται σε 
σειρά μέτρων της κυβέρνησης για αντιμετώπιση της ανεργίας και για τα οποία 
δεν υπήρχε σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό της ΑΝΑ∆ για το έτος 2014. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, μέρος της δαπάνης για την εφαρμογή των 
πιο πάνω σχεδίων ανακτάται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και πιστώνεται στα έσοδα 
της Αρχής, ενώ το μέρος της αυξημένης δαπάνης που αναλογεί στην ΑΝΑ∆ με βάση 
τα ποσοστά χρηματοδότησης του κάθε σχεδίου θα καλυφθεί από τα ταμειακά 
πλεονάσματα της Αρχής, τα οποία στο τέλος του 2013 ανέρχονταν στα €15.948.074. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των 
ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου ποσού ύψους €9.300.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Νίκος Νουρής   Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και 
8 Οκτωβρίου 2014. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της 
Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2008/56/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 17ης Ιουνίου 2008 περί του πλαισίου κοινοτικής δράσης στο πεδίο της 
πολιτικής για το θαλάσσιο περιβάλλον (Οδηγία-Πλαίσιο για τη Θαλάσσια Στρατηγική). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις διασφαλίζεται: 

1.  ότι το πρόγραμμα μέτρων για τη διατήρηση της καλής περιβαλλοντικής 
κατάστασης των θαλάσσιων υδάτων της ∆ημοκρατίας τίθεται σε εφαρμογή 
εντός ενός έτους από τη θέσπισή του, υπό την προϋπόθεση ότι έχει προηγηθεί 
η αξιολόγησή του από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και αυτό έχει κριθεί κατάλληλο 
για την εκπλήρωση των απαιτήσεων της Οδηγίας 2008/56/ΕΚ, και 

2. ότι οι περιβαλλοντικοί στόχοι και δείκτες που θεσπίζονται κατά την 
προετοιμασία της θαλάσσιας στρατηγικής, αφού συγκεντρωθούν από την 
αρμόδια αρχή, θα εξετάζονται από κοινού, προκειμένου να εκτιμηθεί κατά πόσο 
οι στόχοι αυτοί θα επιτύχουν το σκοπό για τον οποίο τέθηκαν, ο οποίος είναι η 



239 
 

διατήρηση της καλής περιβαλλοντικής κατάστασης του θαλάσσιου 
περιβάλλοντος.    

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών 
και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η ανάγκη τροποποίησης της σχετικής 
νομοθεσίας προέκυψε μετά την επιστολή, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2014, της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής στα πλαίσια της διαδικασίας “EU Pilot” με την οποία 
επισημαίνεται η μη ορθή μεταφορά της Οδηγίας 2008/56/ΕΚ στο εθνικό δίκαιο.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι η 
θαλάσσια στρατηγική αποτελεί συναφές θέμα με το χωροταξικό σχεδιασμό των 
διάφορων χρήσεων της θάλασσας της Κύπρου και γι’ αυτό πρέπει να τύχουν κοινής 
μελέτης από την επιτροπή εν ευθέτω χρόνω.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της 
βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θα ήταν παράκληση της κοινοβουλευτικής μας ομάδας να μας δοθεί μία 
εβδομάδα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να σας πω για ποιο λόγο.  Για όσους το μελετήσαμε, για ακόμα μια φορά η 
Βουλή έρχεται να κάνει κάτι για το οποίο είπαμε ότι δε θα το κάναμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ένα λεπτό, συνάδελφε!  ∆ε θα μπω επί της ουσίας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Να τα πούμε εμείς, συνάδελφε, με τροπολογία την άλλη εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συμφωνείτε, συνάδελφοι, να αναβληθεί για μία εβδομάδα;  Υπάρχει κάποια 
ένσταση; 

 Όχι. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, 
οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 2014.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος 
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Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή Τηλεπικοινωνιών, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και 
να συνάδει με σχετική απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Ειδικότερα, προτείνεται η τροποποίηση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας 
ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη σ’ αυτό ως απαιτούμενου προσόντος της εγγραφής στο 
Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ) και πιο συγκεκριμένα της 
εγγραφής στον κλάδο ηλεκτρονικής μηχανικής, περιλαμβανoμένης της 
μηχανικής της πληροφορικής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προσθήκη 
στο σχέδιο υπηρεσίας της ιδιότητας μέλους του ΕΤΕΚ ως απαιτούμενου 
προσόντος κατέστη αναγκαία ύστερα από την απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου στην αναθεωρητική έφεση με αρ. 172/2007.  Ειδικότερα, με την 
υπό αναφορά απόφαση είχε κριθεί ότι συγκεκριμένο σχέδιο υπηρεσίας για τη 
θέση Μηχανικού, το οποίο δεν προνοούσε στα απαιτούμενα προσόντα την 
εγγραφή του υποψηφίου στο ΕΤΕΚ, προσέκρουε στις διατάξεις του περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου και ειδικότερα στις 
διατάξεις του άρθρου 25 αυτού, σύμφωνα με τις οποίες απαγορεύεται η 
άσκηση επαγγέλματος σε οποιοδήποτε κλάδο μηχανικής επιστήμης από 
πρόσωπο το οποίο δεν είναι εγγεγραμμένο στο μητρώο μελών του ΕΤΕΚ στον 
οικείο κλάδο. 

2. Με τη συμπερίληψη στα απαιτούμενα προσόντα της απαίτησης για πολύ καλή 
γνώση σχετικής με τις ραδιοεπικοινωνίες και τις ηλεκτρονικές υπογραφές 
νομοθεσίας, καθώς και πολύ καλής γνώσης σε θέματα σχετικά με τον τομέα της 
πολιτικής του διαστήματος και της κοινωνίας της πληροφορίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
προτεινόμενη ρύθμιση αποτυπώνει την πρόσφατη διεύρυνση των 
αρμοδιοτήτων του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών στους τομείς της 
κοινωνίας της πληροφορίας, της ευρωπαϊκής πολιτικής διαστήματος και των 
ηλεκτρονικών υπογραφών.  

3. Με την τροποποίηση του τίτλου της θέσης από “∆ιευθυντής Τηλεπικοινωνιών” 
σε “∆ιευθυντής” και με την αντικατάσταση των καθηκόντων της θέσης με 
καθήκοντα ανάλογα με αυτά που προβλέπονται σε άλλα σχέδια υπηρεσίας 
διευθυντικών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
τροποποιήσεις αυτές κατέστησαν αναγκαίες λόγω της μετεξέλιξης της 
∆ιεύθυνσης Τηλεπικοινωνιών σε Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, έτσι που 
ο τίτλος και τα καθήκοντα της θέσης να συνάδουν με τα σχέδια υπηρεσίας 
διευθυντικών θέσεων, καθώς και με τις νέες αρμοδιότητες του τμήματος. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
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Κόμματος και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή των Αντιπροσώπων την έγκριση των κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ- 
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 13 και 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2014» και «Οι 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 2014» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 

Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2014» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Σεπτεμβρίου και στις 9 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, εκπρόσωποι του Τμήματος 
Γεωργίας και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, ο 
Kυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα 
Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθούν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 
άρθρα 6 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων 
(Λαχανικά) Κανονισμών και των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, αντίστοιχα, ώστε οι πρόνοιές τους 
να εναρμονιστούν με την εκτελεστική Οδηγία 2013/57/ΕΕ της Επιτροπής της 20ής 
Νοεμβρίου 2013 για την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ 
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σχετικά με τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 των Οδηγιών του 
Συμβουλίου 2002/53/ΕΚ και 2002/55/ΕΚ, αντίστοιχα, όσον αφορά τα ελάχιστα 
χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες 
προϋποθέσεις για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και 
κηπευτικών ειδών. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση των 
Παραρτημάτων ΙΙΙΑ και ΙΙΙΒ των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, που αφορούν 
τον κατάλογο ειδών που πρέπει να πληρούν τους όρους των Πρωτοκόλλων ∆οκιμών 
του Κοινοτικού Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών (ΚΓΦΠ) και τον κατάλογο ειδών που 
πρέπει να ανταποκρίνονται στις κατευθυντήριες γραμμές για τη διεξαγωγή δοκιμών 
της ∆ιεθνούς Ένωσης για την Προστασία Νέων Φυτικών Ποικιλιών (∆ΕΠΝΦΠ).  Με 
τους δεύτερους κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση του Παραρτήματος ΙΙ των 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
Κανονισμών, που αφορά τον κατάλογο ειδών που συμμορφώνονται με τις 
κατευθυντήριες γραμμές για δοκιμές της ∆ΕΠΝΦΠ.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 4 της σχετικής Οδηγίας, ως προθεσμία 
μεταφοράς της στο εθνικό δίκαιο καθορίζεται η 30ή Ιουνίου 2014.  

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
αφορούν τεχνικής φύσεως ζητήματα και δεν πρόκειται να έχουν οποιαδήποτε 
αρνητική επίπτωση στις κυπριακές καλλιέργειες.  

 Σημειώνεται επίσης ότι όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών.  Περαιτέρω, η επιτροπή, κατόπιν 
συνεννόησης με το Τμήμα Γεωργίας, αποφάσισε να καθορίσει σαφώς στους υπό 
συζήτηση κανονισμούς ότι, όσον αφορά τις επίσημες εξετάσεις για την αποδοχή 
ποικιλιών, οι οποίες άρχισαν πριν από την 1η Ιουλίου 2014, θα συνεχίσουν να 
εφαρμόζονται οι διατάξεις των υπό αναφορά κανονισμών ως ίσχυαν πριν από την 
τροποποίησή τους με τους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα 
με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα, που τιτλοφορείται « Ο περί Φορολογίας της Κτήσεως 
από Παιγνίδια του ΟΠΑΠ ΑΕ και από το Κρατικό Λαχείο (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014», αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 
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 Συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προτού προχωρήσουμε, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι διακομματική 
αντιπροσωπία θα μεταβεί τώρα στο χώρο απέναντι από το κτίριο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, όπου οι Κούρδοι διαμαρτύρονται για την πολιορκία του Κομπανί από 
τους τζιχαντιστές, για να εκφράσει την αμέριστη συμπαράσταση του σώματος στον 
αγώνα των Κούρδων ενάντια στην εξτρεμιστική τρομοκρατική οργάνωση του ούτω 
καλουμένου “Ισλαμικού Κράτους”.   

 Ταυτόχρονα, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι ο βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης κοινοποίησε σχετικό ψήφισμα 
στους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών κομμάτων, το οποίο, αφού τύχει μελέτης από 
όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες, θα κατατεθεί και θα προωθηθεί για έγκριση στην 
επόμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής. 

 Μπορεί να προχωρήσει η διακομματική αντιπροσωπία, για να μεταβεί… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουν πάει, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Παροχής Επιδόματος 
Τέκνου (Τροποποιητικός)  
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.218-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Ανακουφίσεως 
Παθόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.219-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί Λαχείου Πρόνοιας 
(Καταργητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.220-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
και 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.221-2014). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  
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5. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Αιτήσεις και 
Ιεραρχικές Προσφυγές) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.063-2014). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

8. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 2) του 2014, ημερ. 
9/10/2014, του 
προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2014 
Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
8(ΙΙ) του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2014, ημερ. 
9/10/2014, του 
προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου του 2014 Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 23(ΙΙ) του 
2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Έκθεση Πεπραγμένων, 
Απολογισμός και Ισολογισμός 
της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
για το 2013, σύμφωνα με το 
άρθρο 25 του περί Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
Νόμου  

Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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[Νόμος αρ. 125(I) του 1999]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.004).  

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.094-2014). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.181, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ρυθμίζεται νομικά η χρήση του ηλεκτρονικού τσιγάρου και, 
εάν ναι, με ποιο τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.182, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 7 με 13 Νοεμβρίου 2014 θα διεξαχθεί στην 
κατεχόμενη Κύπρο διεθνές κινηματογραφικό φεστιβάλ με τίτλο “Golden Island 
International Film Festival” (GIFF).  Όπως έχω πληροφορηθεί, το φεστιβάλ θα λάβει 
χώρα στην κατεχόμενη Λευκωσία, στην Κερύνεια, στην Αμμόχωστο και στο Ινστιτούτο 
Γκαίτε Κύπρου, δίπλα στο Λήδρα Πάλας.  Το εν λόγω κινηματογραφικό φεστιβάλ, 
σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, αποτελεί διοργάνωση του ιδρύματος “Balik Arts” 
που έχει έδρα τη Μεγάλη Βρετανία.  Σύμφωνα με δηλώσεις της καλλιτεχνικής 
διευθύντριας του φεστιβάλ και διευθύντριας του Balik Arts στο Λονδίνο, το κυπριακό 
σινεμά θα έχει επίσης σημαντική παρουσία στο φεστιβάλ, αφού, όπως ανέφερε, 
επιθυμία των διοργανωτών είναι το φεστιβάλ να επεκταθεί και στην ελεύθερη Κύπρο.  
Το φεστιβάλ χρηματοδοτείται από την Creditwest Bank, που αποτελεί ένα από τα 
μεγαλύτερα ιδιωτικά χρηματοπιστωτικά ιδρύματα στην κατεχόμενη Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι ενήμερος για τη διοργάνωση του πιο πάνω κινηματογραφικού 
φεστιβάλ στην κατεχόμενη Κύπρο, αν έχει διαπιστωθεί κατά πόσο Ελληνοκύπριοι 
παραγωγοί ταινιών έχουν υποβάλει συμμετοχή στο εν λόγω φεστιβάλ και κατά πόσο η 
κυπριακή κυβέρνηση έχει προχωρήσει με διαβήματα διαμαρτυρίας προς τη βρετανική 
κυβέρνηση για τη διοργάνωση του κινηματογραφικού φεστιβάλ στην κατεχόμενη 
Κύπρο.  Επίσης, αναμένουμε από τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τη νομιμότητα της συμμετοχής του Ινστιτούτου Γκαίτε στο Golden 
Island International Film Festival.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.183, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κτηνιατρικές 
κλινικές αναφορικά με την έλλειψη αντιοφικών ορών, που χρησιμοποιούνται ως 
αντίδοτο στο δηλητήριο των φιδιών.  ∆υστυχώς, όπως πληροφορήθηκα, σημειώνεται 
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έλλειψη αντιοφικών ορών στα ιδιωτικά φαρμακεία και στους ιδιώτες γιατρούς.  Σε 
παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου Πατσαλίδη σε ερώτησή μου 
με αρ. 23.06.009.04.411 πληροφορήθηκα μεταξύ άλλων ότι οι Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας προμηθεύονται περιορισμένο αριθμό αντιοφικών 
ορών αποκλειστικά για ανθρώπινη χρήση και ότι η πρακτική των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών είναι να μην προμηθεύουν ιδιώτες με αντιοφικούς ορούς, εφόσον σε 
περίπτωση έλλειψης στα κρατικά νοσηλευτήρια είναι δυνατό να υπάρξουν τραγικές 
συνέπειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να δώσει άδειες για την εισαγωγή μεγαλύτερων 
ποσοτήτων αντιοφικών ορών, ώστε να είναι δυνατή η διάθεσή τους σε κτηνιατρικές 
κλινικές και σε ιδιώτες κτηνιάτρους, οι οποίοι θα μπορούν να χορηγούν τον αντιοφικό 
ορό σε ζώα που έχουν δαγκωθεί από δηλητηριώδη φίδια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.184, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι σύμφωνα με τον περί Αποβλήτων Νόμο [185(Ι)/2011] 
εισαγωγείς και κατασκευαστές προϊόντων σε συσκευασία είναι υποχρεωμένοι να 
οργανώσουν σύστημα παραλαβής των αποβλήτων συσκευασιών, για να 
προωθηθούν προς ανακύκλωση.  Για το λόγο αυτό συστάθηκε πριν από ορισμένα 
χρόνια από το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ) η εταιρεία 
“Green Dot”, η οποία κατάφερε να ανεβάσει το ποσοστό της ανακύκλωσης κατά 
αξιοθαύμαστο τρόπο. Παρά το γεγονός ότι έχουν περάσει ήδη αρκετά χρόνια, η Green 
Dot δεν προσφέρει αυτή την υπηρεσία (που είναι και νομική υποχρέωσή της) προς 
τους πολίτες σε όλη την επικράτεια του κράτους.  Σχεδόν όλες οι κοινότητες 
βρίσκονται εκτός του δικτύου της Green Dot.  Μάλιστα, υπάρχουν και δύο δήμοι, ο 
δήμος Λευκάρων και ο δήμος Πόλης Χρυσοχούς, που δεν εξυπηρετούνται από την 
Green Dot.  Το αποτέλεσμα είναι πολλές κοινότητες να καταφεύγουν σε άλλες 
εταιρείες, τις οποίες πληρώνουν επιπλέον.  Ούτε λίγο ούτε πολύ, οι κάτοικοι των 
περισσότερων κοινοτήτων και των δύο προαναφερόμενων δήμων πληρώνουν δύο 
φορές την ίδια υπηρεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι εταιρείες περισυλλογής των συσκευασιών (Green Dot και άλλες) 
έχουν τύχει ή τυγχάνουν κρατικής χορηγίας ή στήριξης και ποια είναι η θέση του 
αναφορικά με αυτή την κατάσταση και ιδιαίτερα με την απουσία δικτύου περισυλλογής 
των αποβλήτων συσκευασιών στα χωριά και τους δύο δήμους που προανέφερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.185, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η παραχώρηση αδιάθετων προσφυγικών 
οικοπέδων τα οποία βρίσκονται στην περιοχή της κοινότητας Αχερίτου και που 
διαθέτουν τις απαραίτητες υποδομές, καθώς και κατά πόσο θα προχωρήσει σε 
παραχώρηση νέων οικοπέδων με βάση τις γνωστές ιδιαιτερότητες της περιοχής που 
πιθανόν να επιτρέπουν τη διαφοροποίηση από τους υφιστάμενους κανονισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.186, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η παραχώρηση αδιάθετων προσφυγικών 
οικοπέδων τα οποία βρίσκονται εντός της κοινότητας ∆άσους Άχνας και που 
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διαθέτουν τις απαραίτητες υποδομές, καθώς και κατά πόσο θα προχωρήσει σε 
παραχώρηση νέων οικοπέδων με βάση τις γνωστές ιδιαιτερότητες της περιοχής που 
πιθανόν να επιτρέπουν τη διαφοροποίηση από τους υφιστάμενους κανονισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.187, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο αφαιρούνται από τον υπολογισμό του ύψους του 
εισοδήματος οι οποιεσδήποτε φορολογίες επιβάλλονται σε τόκους καταθέσεων 
συνταξιούχων, για σκοπούς παραχώρησης του επιδόματος σε συνταξιούχους με 
χαμηλά εισοδήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.188, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ήδη τροχοδρομημένη διαδικασία 
παραχώρησης οικοπέδων στην Αυδήμου σε νεαρά προσφυγικά ζευγάρια που 
διαμένουν και εργάζονται στη εν λόγω κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.189, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Κώστα 

 «Πληροφορήθηκα από μέσα μαζικής ενημέρωσης ότι κατά την εκδήλωση 
μνήμης και τιμής που οργάνωσε ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Εφέδρων Καταδρομέων 
στο στρατόπεδο της 33ης Μοίρας Καταδρομών στο Σταυροβούνι, στις 28 Σεπτεμβρίου 
2014, για τους εφέδρους που πολέμησαν τον Ιούλιο και τον Αύγουστο του 1974 
παρέστη ο Υπουργός Άμυνας κ. Χριστόφορος Φωκαΐδης, εκπροσωπώντας την 
κυβέρνηση.  Στην εκδήλωση τιμήθηκαν με ανώτατη διάκριση του Συνδέσμου 
Εφέδρων Καταδρομέων αξιωματικοί και οπλίτες καταδρομείς που υπηρετούσαν εκείνη 
την περίοδο στην Εθνική Φρουρά. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν γνώριζε εκ των προτέρων σε ποια πρόσωπα θα αποδίδονταν τιμές, 

2. αν γνώριζε τα κριτήρια με τα οποία είχαν επιλεγεί τα πρόσωπα που έχουν 
τιμηθεί, 

3. αν γνώριζε ότι ο τιμηθείς Βασίλειος Ροκάς, σύμφωνα με μαρτυρίες, έλαβε 
μέρος στο προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974, το οποίο άνοιξε την 
κερκόπορτα στον Τούρκο εισβολέα, 

4. για τους λόγους της παρουσίας του Υπουργού Άμυνας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στη συγκεκριμένη εκδήλωση σε αντίθεση με όλους τους 
προκατόχους του.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.998, ημερομηνίας 21ης 
Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο 
Οικονομικών με την επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ.23.06.010.01.998 και 
ημερομηνία 4 Σεπτεμβρίου 2014 και σας πληροφορούμε ότι ο Προϋπολογισμός της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας δεν είναι δυνατό να υποβάλλεται απευθείας στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το θέμα συζητήθηκε επανειλημμένα αλλά προσκρούει σε 
πρόνοιες του Συντάγματος. 

2. Το θέμα τέθηκε και στα πλαίσια του Μνημονίου και έχει ήδη εξηγηθεί η 
δυσκολία για αλλαγή του Συντάγματος. 

3. Τέλος τονίζεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών ουδέποτε έχει αρνηθεί στην 
Ελεγκτική Υπηρεσία τη διάθεση πιστώσεων για καλύτερη διεκπεραίωση της 
αποστολής της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.360, 
ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Τέλη Τερματικού που θα μπορούσε να επιβάλει η Πολιτική Αεροπορία στις 
αεροπορικές εταιρείες που χρησιμοποιούν τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα που έχει υποβληθεί από το Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Στο πλαίσιο της Συμφωνίας Παραχώρησης καθορίζονται τα Τέλη Αερολιμένα 
που μπορεί να εφαρμόσει η Εταιρεία Hermes Airports Ltd (“Hermes”), και τα οποία 
ουσιαστικά αφορούν υπηρεσίες που παρέχει η Εταιρεία Hermes ως διαχειρίστρια 
Εταιρεία του Αεροδρομίου για τη διακίνηση και ασφάλεια των επιβατών εντός του 
χώρου του Αερολιμένα. 

 Τα τέλη για αεροναυτιλιακές υπηρεσίες, οι οποίες παρέχονται από τους φορείς 
παροχής υπηρεσιών εναέριας κυκλοφορίας και από τους φορείς παροχής 
μετεωρολογικών υπηρεσιών, που έχουν ορισθεί σύμφωνα με τα άρθρα 8 και 9 
αντίστοιχα του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 550/2004 και του Κανονισμού (EE) αριθ. 
391/2013 της Επιτροπής της 3ης Μαΐου 2013, για τον καθορισμό κοινού συστήματος 
χρέωσης των αεροναυτιλιακών υπηρεσιών, είναι ανεξάρτητα από τα τέλη Αερολιμένα, 
τα οποία συμβατικά εισπράττει η Εταιρεία Hermes με βάση τη Συμφωνία 
Παραχώρησης, αφού οι υπηρεσίες αυτές είναι πέραν αυτών που παρέχονται από την 
Εταιρεία Hermes. 

 Ταυτόχρονα αναφέρεται ότι με την επιφύλαξη του άρθρου 1 παράγραφος 4 του 
εκτελεστικού Κανονισμού (EE) αριθ. 390/2013, “τα κράτη μέλη δύνανται να 
αποφασίσουν να μην εφαρμόσουν τον παρόντα Κανονισμό στις αεροναυτιλιακές 
υπηρεσίες που παρέχονται σε αερολιμένες με λιγότερες των 70,000 αεροπορικών 
κινήσεων ετησίως”, ο δε αριθμός των κινήσεων υπολογίζεται ως το άθροισμα των 
απογειώσεων και προσγειώσεων και συνιστά το μέσο όρο κινήσεων των 3 
προηγούμενων ετών. 

 Συνεπώς, σύμφωνα με το πιο πάνω άρθρο, οι αερολιμένες μας με ετήσιο 
αριθμό κινήσεων κατά πολύ μικρότερο των 70,000 ετησίως, όπως φαίνεται στον πιο 
κάτω πίνακα, δεν εμπίπτουν στις πρόνοιες της υποχρεωτικής εφαρμογής του πιο 
πάνω Κανονισμού. 
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Αερολιμένας Λάρνακας- 
Αεροπορικές κινήσεις εμπορικών 
πτήσεων 

Αερολιμένας Πάφου-
Αεροπορικές κινήσεις 
εμπορικών πτήσεων 

Έτος Συνολικές 
Αεροπορικές  
Κινήσεις 

Μέσος όρος 
Αεροπορικών 
κινήσεων τριών 
ετών 

Συνολικές 
Αεροπορικές  
Κινήσεις 

Μέσος όρος 
Αεροπορικών 
κινήσεων 
τριών ετών 

2006 39.394  12.435  

2007 41.658  11.588  

2008 43.318 41.457 11.989 12.004 

2009 41.963 42.313 11.617 11.731 

2010 43.198 42.826 11.426 11.677 

2011 43.368 42.843 10.624 11.222 

2012 40.136 42.234 13.184 11.745 

2013 34.632 39.379 12.503 12.104 

2.  Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω καθώς και τις παρούσες συνθήκες 
ανταγωνισμού και τα επιβαλλόμενα μέτρα για ενίσχυση του τομέα του τουρισμού, 
μελετάται στο παρόν στάδιο κατά πόσο ενδείκνυται η σταδιακή εισαγωγή του τέλους 
τερματικής περιοχής. Ήδη για το θέμα αυτό, είχα πρόσφατα συγκαλέσει σύσκεψη με 
τα συναρμόδια Υπουργεία και τους εμπλεκόμενους φορείς (Κυπριακές Αερογραμμές 
και Εταιρεία Hermes) για ανταλλαγή απόψεων και έχει αποφασιστεί ότι το θέμα αυτό 
θα επανεξεταστεί σε μεταγενέστερο στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.089, 
ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Κενά στη λειτουργία της Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων και στις διαδικασίες 
της Αερολιμενικής Υπηρεσίας στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα που έχει υποβληθεί από το Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη σάς ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Οι Επιθεωρητές της Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων έχουν εμπειρία στην 
ασφάλεια της αεροπλοΐας που κυμαίνεται από 10 έως 35 χρόνια.  Με την πρόσληψή 
τους στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, όλοι έχουν συμμετάσχει σε σειρά 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων για τα θέματα τα οποία χειρίζονται, ώστε να 
ικανοποιούν τις απαιτήσεις των θέσεων στις οποίες είχαν προσληφθεί και να 
διασφαλίζουν την επαρκή εποπτεία των Οργανισμών για τους οποίους είναι 
υπεύθυνοι. 

 Η επανεκπαίδευση των Επιθεωρητών γίνεται εντός των πλαισίων των 
περιορισμένων πιστώσεων που παραχωρούνται στους ετήσιους προϋπολογισμούς 
του τμήματος.  Η επανεκπαίδευση γίνεται σε συνεχή βάση και αναλόγως των 
υποχρεώσεων της Υπηρεσίας. 
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 Στο μεταξύ, η πλήρης και επαρκής στελέχωση της Μονάδας Ασφάλειας 
Πτήσεων αποτελεί πάγια προτεραιότητα του ΥΣΕ γι’ αυτό και προώθησε την εξαίρεση 
από την αναστολή πλήρωσης θέσεων στη δημόσια υπηρεσία όλων των θέσεων της εν 
λόγω Μονάδας.  Στο στάδιο αυτό προωθούνται όλες οι αναγκαίες διαδικασίες για 
πλήρωση όλων των κενών θέσεων της Μονάδας. 

 Αναφορικά με την στελέχωση της Αερολιμενικής Υπηρεσίας, κρίνεται ότι αυτή 
είναι ικανοποιητική και ότι η εν λόγω Υπηρεσία είναι σε θέση να εφαρμόσει όλες τις 
διαδικασίες που προκύπτουν, τόσο από τον εποπτικό όσο και από τον εκτελεστικό της 
ρόλο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.267, ημερομηνίας 31ης 

Οκτωβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.03.267 και ημερ. 5 
Σεπτεμβρίου 2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) έχει εκδώσει ειδοποιήσεις πληρωμής 
Φόρου Ακίνητης Ιδιοκτησίας για το έτος 2013, σε όλα τα Φυσικά και Νομικά Πρόσωπα 
των οποίων η συνολική αξία της ακίνητης περιουσίας κατά φορολογούμενο, 
ξεπερνούσε τις €12.500 σε τιμές 1.1.1980 και βρίσκονταν υπό την ιδιοκτησία τους 
κατά την 1.1.2013. 

 Για όσους ιδιοκτήτες υπήρχε ήδη φορολογικός φάκελος στο ΤΕΠ, η φορολογία 
στάλθηκε στην τελευταία γνωστή, στο ΤΕΠ, διεύθυνση.  Για όσους ιδιοκτήτες δεν 
υπήρχε ανοικτός φορολογικός φάκελος, έγινε αυτόματη εγγραφή και με βάση την 
πληροφόρηση που είχε στη διάθεση του το ΤΕΠ μέσω διασύνδεσης αρχείων, 
καταχωρήθηκε η αντίστοιχη διεύθυνση και αποστάληκε η σχετική φορολογία.  Η 
αποστολή φορολογιών έγινε ανεξαρτήτως του τόπου διαμονής του φορολογούμενου 
προσώπου. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.315, ημερομηνίας 19 

Νοεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.03.315 και ημερ. 5 
Σεπτεμβρίου 2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας παραθέτω τα ακόλουθα 
αποτελέσματα φορολόγησης ακίνητης ιδιοκτησίας, με τη σειρά που παραθέτονται 
στην πιο πάνω ερώτηση: 

1. Το συνολικό ποσό φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για το 2013 που εκδόθηκε 
ανήλθε στα €135,1 εκ.  Το συνολικό ποσό φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για το 
2013 που εισπράχθηκε μέχρι τον Ιούλιο του 2014 ήταν €97,7 εκ.  Συνολικά έχει 
παραχωρηθεί έκπτωση ύψους 10% για την έγκαιρη καταβολή του φόρου, που 
ανήλθε στα €10,2 εκ. 

2. Το ποσοστό συμμόρφωσης του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για τα έτη 2008-
2013 ήταν 39%, 36%, 77%, 46%, 52% και 80%, αντίστοιχα. 
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3. Μέχρι τον Ιούλιο του 2014, 2.802 νομικά πρόσωπα δεν είχαν καταβάλει τον 
οφειλόμενο φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας για το έτος 2013, με αντίστοιχο ποσό 
φόρου €20,8 εκ. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.010.03.617, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 2 Μαΐου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση 
της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι διαρθρωτικές εργασίες τσιμεντενέσεων και αποστραγγισμών έχουν 
ολοκληρωθεί την 21η Ιουλίου 2014. 

 Το νερό στο φράγμα είναι τώρα στο υψόμετρο 338 δηλαδή περίπου στα 2/3 
του ύψους.  Η πλήρωση του ταμιευτήρα θα ξεκινήσει με την έναρξη της επόμενης 
χειμερινής περιόδου.  Κατά τη διάρκεια της πλήρωσης θα παρακολουθούνται επί 
καθημερινής βάσης οι ενδείξεις των εγκατεστημένων οργάνων και θα ενημερώνονται 
ανάλογα οι Σύμβουλοι Μηχανικοί.  Προγραμματίζεται να γίνει διακοπή της πλήρωσης 
στο υψόμετρο 350, παρακολούθηση της συμπεριφοράς του φράγματος μέσω των 
εγκατεστημένων οργάνων για 1-2 εβδομάδες, επαναξιολόγηση της όλης κατάστασης 
και ακολούθως η συνέχιση της πλήρωσης μέχρι το τελικό υψόμετρο 360 (υψόμετρο 
υπερχείλισης). 

 Όσον αφορά τις εργασίες των αρδευτικών δικτύων, για κάλυψη των αρδευτικών 
αναγκών των Κοινοτήτων της περιοχής προχωρά νέος σχεδιασμός του δικτύου των 
περιοχών στις οποίες θα γινόταν αναδασμός.  Ο προγραμματισμένος αναδασμός για 
την περιοχή δεν θα υλοποιηθεί δεδομένης της μη αποδοχής του αναδασμού από τους 
κατοίκους και της μη τελικής επίλυσης του ζητήματος. 

 Για την άμεση παροχή νερού σε όλες τις Κοινότητες της περιοχής του Έργου, 
το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σκοπεύει να δώσει νερό χρησιμοποιώντας τους 
υφιστάμενους κεντρικούς αγωγούς και τα αντλιοστάσια που έχουν ήδη κατασκευαστεί, 
διοχετεύοντας το νερό στα κεντρικά δήμματα και ακολουθώντας τα υφιστάμενα 
αυλάκια για να καταλήγει στα αρδευόμενα τεμάχια.  Η λύση αυτή έχει το πλεονέκτημα 
της άμεσης χρήσης του έργου μέχρι την τελική συμπλήρωση τόσο του αναδασμού της 
περιοχής, όσο και του δικτύου. 

 Για τις κοινότητες Κατυδάτων και Αγίου Γεωργίου εξετάζεται το ενδεχόμενο να 
δοθεί νερό στα υφιστάμενα δίκτυα διαμέσου αγωγού που θα μεταφέρει νερό από το 
φράγμα προς τις κοινότητες. 

 Παράλληλα γίνονται επαφές με τις Κοινοτικές Αρχές των Κοινοτήτων για 
εξεύρεση τρόπου μέτρησης και πληρωμής του νερού που θα καταναλώνει ο κάθε 
γεωργός. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Άμυνας κ. 
Χριστόφορου Φωκαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.783, ημερομηνίας 21ης 

Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου 
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 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.783 και 
ημερομηνίες 24.7.2014 και 2.10.2014 και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας, 
με ημερομηνία 6.8.2014, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής των εθνοφρουρών στις Ειδικές 
∆υνάμεις, στη Στρατιωτική Μουσική Εθνικής Φρουράς (ΣΜΕΦ) και των 
Υποψήφιων Βαθμοφόρων καθορίζονται με Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

(β) Κατά την κατάταξη των εθνοφρουρών της 2014 Β΄ ΕΣΣΟ, οι υποψήφιοι 
για τις Ειδικές ∆υνάμεις θα έπρεπε, από οφθαλμολογικής άποψης, να 
μην πάσχουν από διαθλαστική ανωμαλία (οπτική οξύτητα 10/10, χωρίς 
διόρθωση) ή δυσχρωματοψία, που διαπιστώνεται από τους 
ψευδοϊσοχρωματικούς πίνακες ISHIHARA. 

(γ) Όσοι νεοσύλλεκτοι επιθυμούσαν να υπηρετήσουν στις Ειδικές ∆υνάμεις, 
συμπλήρωσαν υπεύθυνη δήλωση ότι, μεταξύ άλλων, πληρούν τα 
οφθαλμολογικά κριτήρια.  Σημειώνεται ότι, η Εθνική Φρουρά δεν διαθέτει 
επαρκή αριθμό οφθαλμιάτρων και ειδικό τεχνικό εξοπλισμό για πλήρη 
οφθαλμολογικό έλεγχο όλων όσων δηλώσουν ότι επιθυμούν να 
υπηρετήσουν στις Ειδικές ∆υνάμεις.  Ως εκ τούτου, όσοι νεοσύλλεκτοι 
δήλωσαν ως επιλογή τους τις Ειδικές ∆υνάμεις και πληρούσαν τα 
προσόντα, μεταξύ των οποίων και τα οφθαλμολογικά, σύμφωνα με τη 
δήλωσή τους, περιλήφθηκαν στον προσωρινό πίνακα υποψηφίων και 
υποβλήθηκαν στην αθλητική δοκιμασία. 

(δ) Στη συνέχεια, όσοι υποψήφιοι ολοκλήρωσαν την αθλητική δοκιμασία με 
επιτυχία, υποβλήθηκαν σε εξειδικευμένο οφθαλμολογικό έλεγχο. 

2. Τα εν λόγω οφθαλμολογικά κριτήρια επαναξιολογήθηκαν και τροποποιήθηκαν 
με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, κατά τη συνεδρία του, με ημερομηνία 
30.7.2014.  Με βάση την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου θα πρέπει οι 
υποψήφιοι, από οφθαλμολογικής άποψης, να μην πάσχουν από διαθλαστική 
ανωμαλία (οπτική οξύτητα 8/10 ανά οφθαλμό, 10/10 διόφθαλμα), χωρίς διόρθωση ή 
δυσχρωματοψία, που διαπιστώνεται από τους ψευδοϊσοχρωματικούς πίνακες 
ISHIHARA.  Ενόψει των πιο πάνω, οι κενές θέσεις στις Ειδικές ∆υνάμεις 
επαναπροκηρύχθηκαν, οι σχετικές εξετάσεις ολοκληρώθηκαν και επιλέχθηκαν οι 
επιτυχόντες. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου 
Πατσαλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.006, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ.23.06.010.04.006, ημερομηνίας 
31/7/2014, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Φειδία Σαρίκα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το άρθρο 10(7) του περί της Κατοχύρωσης και της Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών Νόμου του 2004 (Ν. 1(Ι)/2005), ο κάθε ασθενής έχει 
δικαίωμα, εάν το επιθυμεί να λαμβάνει και δεύτερη ιατρική γνώμη, οπότε δικαιούται, 
να εφοδιάζεται με αντίγραφο του ιατρικού αρχείου του και να του παρέχεται κάθε άλλη 
βοήθεια που χρειάζεται για το σκοπό αυτό.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.008, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 
2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 1 Αυγούστου 2014 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και αναφορικά με τις ενέργειες που λαμβάνει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού για να τιμήσει τον Γιώργο Κοτσώνη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, βρίσκονται 
ήδη σε επαφή με τον μουσικοσυνθέτη και μελετητή του έργου του αείμνηστου Γιώργου 
Κοτσώνη κ. Γιώργο Καλογήρου, για το ενδεχόμενο διοργάνωσης, σε συνεννόηση με 
την οικογένειά του, τιμητικής εκδήλωσης εντός του 2015 και ειδική έκδοση για το 
μουσικό του έργο. 

3. Παράλληλα, αναφέρεται ότι το Μουσικό Σχολείο προγραμματίζει στις αρχές 
∆εκεμβρίου μεγάλη συναυλία αφιέρωμα στον Γιώργο Κοτσώνη, ενώ καθηγητές και 
μαθητές από το Μουσικό Λύκειο Αμμοχώστου, συμμετείχαν στις 11 Ιουλίου 2014 σε 
συναυλία αφιερωμένη στον συνθέτη με τίτλο “Ύμνος και θρήνος για την Κύπρο”. 

4. Στο αναλυτικό πρόγραμμα της Μέσης Εκπαίδευσης περιλαμβάνονται 
τραγούδια του Γ. Κοτσώνη και συστήνεται στους καθηγητές να τα εντάσσουν στα 
καλλιτεχνικά προγράμματα των σχολείων τους. 

5. Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση, στα πλαίσια τόσο του στόχου της περσινής 
σχολικής χρονιάς “Γνωρίζω, ∆εν ξεχνώ, ∆ιεκδικώ” όσο και του στόχου της φετινής 
σχολικής χρονιάς “∆ιαχρονικά διδάγματα από τους αγώνες των Κυπρίων για 
ελευθερία” έγιναν εισηγήσεις προς τα σχολεία για αξιοποίηση των τραγουδιών του κ. 
Κοτσώνη με παράλληλη ενημέρωση για άντληση πληροφοριών για το έργο του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.009, 

ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.044, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  ∆ημιουργία Ινστιτούτου για τη Θάλασσα-Τάσος Μητσόπουλος 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 8 Σεπτεμβρίου 2014, συγκλήθηκε σύσκεψη στο Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων (ΥΣΕ) με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς (Ινστιτούτο Θαλασσίων 
Υποθέσεων Ανατολικής Μεσογείου, Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο, Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου και Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας), υπό την προεδρία του 
Υπουργού, με σκοπό την ανάλυση και συζήτηση της πρότασης που υποβλήθηκε από 
το Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο από κοινού με το Ινστιτούτο Θαλασσίων 
Υποθέσεων Ανατολικής Μεσογείου, για τη δημιουργία στην Κύπρο ενός «Ινστιτούτου 
για τη Θάλασσα» στα πλαίσια μίας ολοκληρωμένης προσέγγισης της «Γαλάζιας 
Ανάπτυξης». 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αντικρίζει, καταρχήν, θετικά την 
πρόταση για δημιουργία στην Κύπρο ενός «Ινστιτούτου για την Θάλασσα» στα 
πλαίσια και της διαδικασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη, όσον αφορά την εκπόνηση ενός 
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Ενιαίου Σχεδίου ∆ράσης για την υλοποίηση της Εθνικής Στρατηγικής για την 
Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική.  Το Υπουργείο χαιρετίζει οποιεσδήποτε 
πρωτοβουλίες που πιθανό να συμβάλουν στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας στον 
τομέα των θαλάσσιων και ναυτιλιακών επαγγελμάτων και στην προώθηση υψηλού 
επιπέδου και εξειδικευμένης κατάρτισης του επαγγελματικού δυναμικού της Κύπρου. 

 Ωστόσο, επειδή η πρόταση βρίσκεται σε πρώιμο στάδιο, κρίθηκε ότι χρήζει 
περαιτέρω μελέτης και επεξεργασίας, αφού υπάρχουν αρκετά θέματα που θα πρέπει 
να διευκρινιστούν, μεταξύ αυτών, οι πυλώνες δράσεις και οι προτεραιότητες του εν 
λόγω Ινστιτούτου, η χρηματοδότηση και η βιώσιμη λειτουργία του, ο τρόπος 
σύμπραξης ∆ημοσίου - Ιδιωτικού τομέα (ΡΡΡ), η οργανωτική δομή, η στελέχωση και η 
στέγαση του. 

 Στη βάση όλων των πιο πάνω, αποφασίστηκε η δημιουργία ομάδας εργασίας 
που θα αποτελείται από τους εμπλεκόμενους φορείς του δημοσίου και ιδιωτικού τομέα 
(Ινστιτούτο Θαλασσίων Υποθέσεων Ανατολικής Μεσογείου, Κυπριακό Ναυτιλιακό 
Επιμελητήριο, Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, Πανεπιστήμιο Κύπρου και Τμήμα 
Εμπορικής Ναυτιλίας), η οποία θα εξετάσει ενδελεχώς όλα τα θέματα, προκειμένου να 
συγκεκριμενοποιηθεί η πρόταση, να ιεραρχηθούν οι πυλώνες κατά σειρά 
προτεραιότητας, στη βάση συγκεκριμένων χρονοδιαγραμμάτων και να υποβληθεί εκ 
νέου η πρόταση στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων μαζί με συγκεκριμένο 
επιχειρηματικό πλάνο, χρονοδιάγραμμα και εκτίμηση κόστους, ώστε να ληφθούν 
τελικές αποφάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.071, ημερομηνίας 

22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Η ενδεχόμενη ενσωμάτωση του ∆ασικού Κολεγίου στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, αναφορικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, όσον αφορά το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού (ΥΠΠ), υπάρχει πρόταση του ΤΕΠΑΚ προς το Υπουργείο, για την Ίδρυση 
Τμήματος Φυσικών Πόρων και την ενσωμάτωση σε αυτό του ∆ασικού Κολεγίου.  Η 
πρόταση του ΤΕΠΑΚ αντιμετωπίζεται θετικά από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

 Στην αναθεωρημένη Πρόταση που υπέβαλε το ΤΕΠΑΚ στο ΥΠΠ, η εισήγηση 
για ίδρυση Τμήματος Φυσικών Πόρων συμπεριλαμβάνει τρεις κατευθύνσεις:  (α) 
Ενεργειακών Πόρων, (β) ∆ασολογίας, (γ) Υδροβιολογίας, με συνολικό κόστος, ύψους 
€18.479.230, για την πρώτη πενταετία λειτουργίας του Τμήματος. 

 Πέραν όμως της πιο πάνω πρότασης, το ΤΕΠΑΚ έχει υποβάλει στο ΥΠΠ και 
άλλες σημαντικές εισηγήσεις σε σχέση με την ίδρυση νέων τμημάτων και προσφορά 
νέων κατευθύνσεων ενώ βρίσκονται σε εκκρεμότητα συναφή ζητήματα, η υλοποίηση 
των οποίων προϋποθέτει σημαντικές δαπάνες από το κράτος σε μια περίοδο που τα 
διαθέσιμα κονδύλια είναι εξαιρετικά περιορισμένα. 

 Ως εκ τούτου, για κατάλληλο χειρισμό του συνόλου των προτάσεων που έχουν 
υποβληθεί από το πανεπιστήμιο, το ΥΠΠ έκρινε απαραίτητο όπως ζητήσει από το 
ΤΕΠΑΚ να υποβάλει ολοκληρωμένη πρόταση, με ιεράρχηση των προτεραιοτήτων σε 
σχέση με την έναρξη λειτουργίας και δημιουργία Σχολών, νέων Τμημάτων, 
κατευθύνσεων, κτλ, και οι οποίες να είναι αναλυτικά κοστολογημένες, στο πλαίσιο 
ενός μεσοπρόθεσμου προγράμματος ανάπτυξης του ΤΕΠΑΚ (για τα επόμενα πέντε 
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χρόνια).  Λαμβάνοντας υπόψη τις δυσμενείς δημοσιονομικές συνθήκες του Κράτους, 
έχει ζητηθεί όπως οι ιεραρχημένες προτεραιότητες συνοδεύονται από εισηγήσεις 
εναλλακτικών τρόπων χρηματοδότησης των αναγκών που προκύπτουν από κάθε 
πρόταση, πέραν της κρατικής χορηγίας, καθώς επίσης εισηγήσεις μείωσης του 
κόστους. 

 Αφού υποβληθούν τα πιο πάνω, το ΥΠΠ θα είναι σε θέση, σε συνεργασία με 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, να προχωρήσει μεθοδικά στην υλοποίηση εκείνων 
των προτεραιοτήτων που είναι εφικτές στο πλαίσιο και της παρούσας δημοσιονομικής 
πολιτικής.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα συνεχίσουμε και θα 
ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος «Η ανάγκη εφαρμογής της 
στρατηγικής για τον καρκίνο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του κ. Νίκου Κουτσού, 
εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών. 

 Ο κ. Κουτσού θα μιλήσει πρώτος. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Συμμαχία Πολιτών θέλει να καταθέσει τις εξής προτάσεις:  H ανάγκη για 
ολοκληρωμένη εθνική στρατηγική για τον καρκίνο πρέπει να αρχίζει από την 
πρόληψη, την πρωτοβάθμια φροντίδα, να φθάνει στη διάγνωση της θεραπείας και να 
τελειώνει με την παρηγορητική φροντίδα.  Με βάση τη στρατηγική, θα πρέπει να 
εκπονηθεί συγκεκριμένο χρονοδεσμευτικό πρόγραμμα δράσης με μετρήσιμους δείκτες 
της υλοποίησης και αποτελεσματικότητάς του.  Η εθνική στρατηγική που έχει 
σχεδιαστεί θα πρέπει να λάβει υπόψη και την επικείμενη υλοποίηση του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας και λοιπές μεταρρυθμίσεις στην υγεία. 

 Πριν από μερικές μέρες ήταν στην Κύπρο ο Ευρωπαίος Επίτροπος Υγείας, ο 
Tonio Borg, ο οποίος είπε ότι το τελικό σχέδιο του ΓΕΣΥ θα πρέπει να παρέχει 
κάλυψη στους πολίτες ανά το παγκόσμιο, ενώ εξέφρασε την άποψη ότι δεν πρέπει να 
εμπλακεί σε μεγάλο βαθμό ο ιδιωτικός τομέας.  «Πρέπει», είπε, «να υπάρχει 
περισσότερη συμμετοχή του δημόσιου τομέα», κάτι το οποίο μεταβίβασε και στον 
Υπουργό Υγείας. 

 Η ανάγκη για τη δημιουργία κρατικών Ακτινοθεραπευτικών είναι απόλυτη, γιατί, 
αν παρ’ ελπίδα έχουμε μια φυσική καταστροφή του Ογκολογικού Κέντρου Τράπεζας 
Κύπρου ή αν γίνει ένα ξαφνικό κλείσιμο, όπως έγινε με τη Λαϊκή Τράπεζα, αλλά και 
πολλές άλλες επιχειρήσεις, τότε οι χιλιάδες των καρκινοπαθών δε θα έχουν πού να 
πάνε.  Οι πλησιέστερες χώρες είναι η Ελλάδα, το Ισραήλ και η Αγγλία.  Η διάρκεια 
μιας ακτινοθεραπείας είναι από την προετοιμασία μέχρι το τέλος, οπότε γίνονται οι 
επιβεβαιωτικές εξετάσεις, κάπου δύο μήνες.  Το κράτος θα καλύψει το κόστος της 
ακτινοθεραπείας, δεν καλύπτει όμως τα άλλα έξοδα ταξιδιού, όπως διαμονής, 
διακίνησης και διατροφής.  Αν λάβουμε υπόψη ότι ο ασθενής θα συνοδεύεται από ένα 
δικό του πρόσωπο, τότε το κόστος για τους δύο μήνες θα είναι γύρω στις €8.000 έως 
€12.000 από την τσέπη του ασθενούς.  Σ’ αυτά τα ποσά δεν περιλαμβάνονται 
απώλεια σε μισθούς των δύο ατόμων, αλλά και κόστος πιθανών επιπλοκών στην 
υγεία του καρκινοπαθούς.  
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 Το Υπουργείο Υγείας διακηρύσσει ότι από την 1η Ιανουαρίου 2015 τα κρατικά 
νοσοκομεία θα αυτονομηθούν και στο εξής θα συντηρούνται οικονομικά από το 
πελατολόγιο, δηλαδή από την πώληση υπηρεσιών υγείας στο υπό δημιουργία ΓΕΣΥ.  
Είναι γνωστό ότι τα δύο τμήματα που φέρνουν τα περισσότερα οικονομικά οφέλη σε 
ένα νοσοκομείο είναι το Χειρουργικό και το Ακτινοθεραπευτικό.  Μάλιστα, ο καρκίνος 
λόγω της πολυπλοκότητάς του αυξάνει τον αριθμό ασθενών σχεδόν σε όλα τα ιατρικά 
και παραϊατρικά τμήματα, ώστε να εισρέουν πολλά οικονομικά οφέλη. 

 Ο Γενικός Ελεγκτής του κράτους έκανε μία εισήγηση για δημιουργία κρατικού 
Ακτινοθεραπευτικού εντός του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας με τη συνεργασία 
στρατηγικού επενδυτή (ΡΡΡ), ώστε το κράτος να μην επιβαρυνθεί με οποιοδήποτε 
ποσό στον προϋπολογισμό.  Επίσης, δε θα επιβαρυνθεί το δημόσιο χρέος.  Ο 
επενδυτής θα πωλεί υπηρεσίες στο υπό δημιουργία ΓΕΣΥ για δέκα περίπου χρόνια με 
βάση ένα προσυμφωνημένο τιμολόγιο, διαγωνισμός μίσθωσης πράξεων, με 
παραχώρηση εξοπλισμού και τα λειτουργικά έξοδα σε βάρος του επενδυτή και μετά 
θα αφήσει ως δωρεά τον εξοπλισμό στο νοσοκομείο.  

 Ξέρουμε ότι υπάρχουν αυτή τη στιγμή τουλάχιστον δύο πανευρωπαϊκοί 
επενδυτές που έχουν ανάλογα Ακτινοθεραπευτικά Κέντρα σε δέκα ευρωπαϊκές χώρες, 
όπως στη Γαλλία, στη Γερμανία κ.λπ., αλλά το Υπουργείο Υγείας αρνείται να 
προχωρήσει στο διαγωνισμό, επιμένοντας στο μονοπώλιο του Ογκολογικού Κέντρου 
της Τράπεζας Κύπρου.  Ας σημειωθεί ότι το επιχορηγεί το κράτος, αυτό δηλαδή το 
Ογκολογικό Κέντρο, με πάνω από €34 εκατομ. το χρόνο, που αναλύονται σε €16 
εκατομ. έως €17 εκατομ. για τα λειτουργικά έξοδα και τα υπόλοιπα για φάρμακα, 
αναλύσεις κ.λπ.  Ενώ, αν γίνει το κρατικό Ακτινοθεραπευτικό στη Λευκωσία με το 
σύστημα ΡΡΡ, η επιπλέον επιβάρυνσή του δε θα ξεπερνά τα €4 εκατομ. το χρόνο.  
Πληροφορούμαστε ότι κάποιοι ιδιώτες επιχειρηματίες προσέγγισαν το Υπουργείο 
Υγείας και πρότειναν να κάνουν το Ακτινοθεραπευτικό εκτός των κρατικών 
νοσοκομείων, δηλαδή σε ιδιωτικά κέντρα ή/και σε κλινικές, που αυτό θα σημαίνει 
ολοκληρωτικό ξεπούλημα των ογκολογικών υπηρεσιών στους ιδιώτες. 

 Θα πρέπει η εθνική στρατηγική για τον καρκίνο να ασχοληθεί και με τη μέτρηση 
των αναγκών σε υποδομές και επαγγελματίες υγείας όσον αφορά τη διαχείριση του 
καρκίνου στην Κύπρο για τα επόμενα πέντε χρόνια, ούτως ώστε να εκπονηθεί ένας 
συγκεκριμένος σχεδιασμός αναγκαίων δομών και προσωπικού.  Όποιος μελετήσει τις 
ίδιες τις στατιστικές του Υπουργείου Υγείας θα δει ότι φέτος τα νέα περιστατικά 
καρκίνου θα είναι μεταξύ 3 700 έως 4 000, εκ των οποίων για τις 2 600 περιπτώσεις 
καρκίνου, δηλαδή για το 65%, όπως υποδεικνύουν οι ευρωπαϊκοί, αλλά και οι 
αμερικανικοί δείκτες, θα χρειαστεί ακτινοθεραπεία.  Για χρόνια τώρα το Ογκολογικό 
Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου και κάποιοι άλλοι φορείς επιμένουν να ζητούν βοήθεια 
από το European Society of Therapeutic Radiotherapy and Oncology (ESTRO) και 
την Αμερικανική Εταιρεία Ακτινοθεραπευτικής Ογκολογίας ASTRO, αφού όλες οι 
μελέτες παγκόσμια βασίζονται στις οδηγίες των δύο αυτών κορυφαίων οργανώσεων.  
Όταν όμως τους παραδόθηκαν οι μελέτες αυτών των οργανώσεων, που 
καταδεικνύουν ότι στη χειρότερη περίπτωση για την Κύπρο η άμεση ανάγκη είναι επτά 
γραμμικοί επιταχυντές, ενώ στο Ογκολογικό της Τράπεζας Κύπρου υπάρχουν μόνο 
τρεις, το υπουργείο έλεγε ότι αποτελούν υπόθεση που βασίζεται σε αναφορές γενικών 
μελετών. 

 Στο σημείο αυτό θα θέλαμε να υπενθυμίσουμε την έρευνα που ηγείτο η 
διαπρεπής ογκολόγος-ακτινοθεραπευτής δρ. Helen Soteriou, οργανώτρια τριών 
Ακτινοθεραπευτικών, δύο στην Αγγλία και το τρίτο στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, 
η οποία παρασημοφορήθηκε με ανώτατες διακρίσεις τόσο από τη βασίλισσα της 
Αγγλίας όσο και από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά και από άλλους.  Η έκθεση 
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γνωστή με τον τίτλο «Cancer Services in Cyprus» είναι σε όλους μας γνωστή.  Η 
έκθεση ετοιμάστηκε ύστερα από έρευνα τριάντα έξι ειδικών που ασχολούνται με τον 
καρκίνο και παραδόθηκε στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, στον Πρόεδρο της Βουλής, 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και σε όλους τους βουλευτές τον Οκτώβριο 
του 2004.  Μάλιστα, ετοίμασαν και μια συνοπτική έκθεση, η οποία κατέληξε με την 
προτροπή του κράτους μετά το 2004 για δημιουργία κρατικού Ακτινοθεραπευτικού στο 
Γενικό Νοσοκομείο. 

 Από το 2004 έως το 2009 ξεκίνησαν διαβουλεύσεις στο Υπουργείο Υγείας με τη 
συνεργασία όλων όσων ασχολούνται με τους καρκινοπαθείς και κατέληξαν και 
συμφώνησαν ως προς το περιεχόμενο και έδωσαν την ονομασία “στρατηγική για τον 
καρκίνο”.  Το 2009 εγκρίθηκε πρώτα από το Υπουργικό Συμβούλιο και αργότερα 
ομόφωνα από τη Βουλή. 

 Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας από το 2005 εξέδωσε οδηγία που έλεγε ότι 
ο καρκίνος εξελίσσεται σε λοιμό χειρότερο από το AIDS, γι’ αυτό καλούν τα κράτη να 
αναπτύξουν τις κρατικές υπηρεσίες υγείας προς αντιμετώπισή του.  Την οδηγία αυτή 
υιοθέτησε και η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά δεν είδαμε την Κυπριακή ∆ημοκρατία μετά 
από δέκα χρόνια να την υλοποιεί. 

 Εν κατακλείδι, ως Συμμαχία Πολιτών θεωρούμε ότι η κυβέρνηση θα πρέπει 
άμεσα να σεβαστεί τις αποφάσεις που λήφθηκαν από αυτή τη Βουλή, συγκεκριμένα 
τόσο στις 16 ∆εκεμβρίου 2011 όσο και στις 19 ∆εκεμβρίου 2012.  Και αναφέρομαι 
στην ψήφιση των σχετικών κονδυλίων για τη δημιουργία των Ακτινοθεραπευτικών της 
Λευκωσίας και της Λεμεσού.  Εξάλλου, η τήρηση της στρατηγικής για τον καρκίνο 
αποτελούσε και προεκλογική δέσμευση του Προέδρου Αναστασιάδη.  Θεωρούμε ότι 
οποιαδήποτε άλλη απόφαση για αλλαγή της στρατηγικής για τον καρκίνο θα αποτελεί 
καταπάτηση των δικαιωμάτων των καρκινοπαθών, των οποίων η συμμετοχή στην 
Εθνική Επιτροπή για τον Καρκίνο θα πρέπει να είναι θεσμοθετημένη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νίκου Κουτσού την προεδρεύουσα της 
συνεδρίασης αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού, για τη δική σας ομιλία.  

 Σειρά έχει ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης. 

 Κύριε Συλλούρη, προλαβαίνετε ή να πω στην κ. Κυριακίδου; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ήμουν έξω στην...  Είναι εντάξει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, κουραστήκατε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, δεν κουράστηκα, κύριε Κουλία!  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σύμφωνα με τα τελευταία δεδομένα του 2012 που έχουν καταγραφεί για 184 
χώρες από το ∆ιεθνή Οργανισμό Έρευνας για τον Καρκίνο, εκτιμάται ότι συνολικά 
32,6 εκατομ. άνθρωποι πέραν των 15 χρόνων ανέπτυξαν καρκίνο τα προηγούμενα 5 
χρόνια.  Το 2012 υπήρξαν 14,1 εκατομ. νέα κρούσματα και 8,2 εκατομ. θάνατοι.  
Παρά τη σημαντική πρόοδο που έχει επιτευχθεί τα τελευταία χρόνια, ο καρκίνος 
εξακολουθεί να αποτελεί ένα τεράστιο φορτίο για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες και όχι 
μόνο.  Εκτιμάται ότι το ένα τρίτο περίπου όλων των καρκίνων θα μπορούσε να 
προληφθεί, αν άλλαζαν ή είχαν αποφευχθεί οι βασικοί παράγοντες κινδύνου, όπως το 
κάπνισμα, το υπερβολικό βάρος, η χαμηλή πρόσληψη φρούτων και λαχανικών, η 
σωματική αδράνεια και η κατανάλωση αλκοόλ.   

 Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας εκτιμά ότι ένας στους τρεις κατοίκους του 
πλανήτη σε κάποια φάση της ζωής τους θα προσβληθεί από καρκίνο.  Ο καρκίνος 
μπορεί να εμφανιστεί σε οποιαδήποτε ηλικία και αφορά όλους μας, παρότι η 
συχνότητα εμφάνισής του είναι υψηλότερη στους ανθρώπους μεγαλύτερης ηλικίας.  
Περίπου 11 εκατομ. νέες περιπτώσεις με καρκίνο διαγιγνώσκονται κάθε χρόνο.  Αυτός 
ο αριθμός αναμένεται να αυξηθεί και υπολογίζεται ότι θα φθάσει τα 16 εκατομ. μέχρι 
το 2020.   

 Τα δεδομένα αυτά σε συνδυασμό με την αύξηση της συχνότητας των 
παραγόντων κινδύνου που προκαλούν τον καρκίνο, όπως το κάπνισμα και η 
κατανάλωση αλκοόλ, ο σύγχρονος τρόπος ζωής με την υιοθέτηση ανθυγιεινών 
διατροφικών συνηθειών, τα φυτοφάρμακα και άλλες ουσίες στα τρόφιμα, η έλλειψη 
άσκησης και η δραματική αλλαγή του περιβάλλοντος, υπαγορεύουν τη λήψη άμεσων 
και δραστικών μέτρων για τον έλεγχο και περιορισμό του καρκίνου.  Απαιτούν μία 
εθνική στρατηγική η οποία να εδράζεται στη μείωση του καρκίνου και των 
παραγόντων που σχετίζονται με την εμφάνισή του, καθώς επίσης και τη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής των ασθενών και των οικογενειών τους.   

 Στα σχέδια που εκπονεί ο Παγκύπριος Οργανισμός Υγείας δίδεται ιδιαίτερη 
έμφαση σε οδηγίες και συστάσεις σχετικά με την ανάπτυξη κανόνων, παρεμβάσεων 
και δράσεων για την πρόληψη, την έγκαιρη διάγνωση, τη θεραπεία και την 
παρηγορητική, ανακουφιστική φροντίδα.  Ειδικότερα, στον τομέα της πρόληψης 
προτείνεται η καταπολέμηση των συνηθέστερων παραγόντων που προκαλούν τον 
καρκίνο.  Στον τομέα της έγκαιρης διάγνωσης δίδεται ιδιαίτερη έμφαση στη σωστή 
ενημέρωση και πληροφόρηση του κοινού και στην προληπτική εξέταση και την 
ανίχνευση πιθανού καρκίνου σε αρχικά στάδια σε φαινομενικά υγιή άτομα. 

 Κάτι που μου έκανε μεγάλη εντύπωση, όταν διάβασα μία ανακοίνωση, ότι στη 
Γερμανία χρησιμοποιούνται άνθρωποι με προβλήματα όρασης, γιατί είχε εντοπιστεί 
ότι έχουν αυξημένη τη δυνατότητα αφής για πρόληψη και αυτό έχει, κύριε Πρόεδρε, 
κύριε γιατρέ, έχει αυξήσει, λέει, κατά 30% τον εντοπισμό.  Εν ξέρω αν αυτό είναι κάτι 
το οποίο μπορούμε να σκεφτούμε και στην Κύπρο.  Φυσικά, είμαστε λίγα χρόνια πίσω 
από αυτές τες μεθόδους! 

 Στον τομέα της θεραπείας η παγκόσμια στρατηγική επικεντρώνεται κυρίως στη 
σωστή εκπαίδευση του προσωπικού των ιατρικών υπηρεσιών στην παροχή κινήτρων, 
στη σύγχρονη και συνεχώς ανανεώσιμη υλικοτεχνική υποδομή.  Στον τομέα της 
ανακουφιστικής φροντίδας δίδεται ιδιαίτερη σημασία στη βελτίωση της ποιότητας ζωής 
των ασθενών και των οικογενειών τους, στην ανακούφιση του πόνου των ασθενών σε 
σωματικό, ψυχικό και πνευματικό επίπεδο, στην ενθάρρυνση της κυβερνητικής 
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πολιτικής των κρατών για την ενσωμάτωση του τομέα αυτού στη χρηματοδότησή του 
από τα εθνικά συστήματα υγείας, στην εξειδικευμένη και συνεχή εκπαίδευση του 
ιατρικού προσωπικού και στη σωστή διαχείριση των φαρμάκων για την αντιμετώπιση 
του σωματικού πόνου και των ψυχολογικών συμπτωμάτων των ασθενών.   

 Παρόμοιες στρατηγικές προωθεί και η Ευρώπη κατά του καρκίνου.  Η πρόληψη 
και η έγκαιρη διάγνωση είναι από τα σημαντικότερα σημεία μιας επιτυχημένης 
μακροπρόθεσμης στρατηγικής για τον έλεγχο του καρκίνου.  Για το λόγο αυτό, οι 
περισσότερες χώρες της Ευρώπης έχουν αναπτύξει εθνικά αρχεία νεοπλασιών και 
προγράμματα προσυμπτωματικού πληθυσμιακού ελέγχου.   

 Ένας στρατηγικός σχεδιασμός θα πρέπει να εδράζεται στους τέσσερις άξονες 
που έχουν αναφερθεί, την πρόληψη, την έγκαιρη διάγνωση, την ανθρωποκεντρική 
περίθαλψη και φροντίδα, την ποιότητα ζωής του ογκολογικού ασθενούς και της 
οικογένειάς του.  Βεβαίως, η υλοποίηση ενός στρατηγικού σχεδίου απαιτεί τη συλλογή 
της έγκαιρης και αξιόπιστης πληροφορίας. 

 Το Νοέμβριο του 2009 είχε εξαγγελθεί η Εθνική Στρατηγική για τον Καρκίνο, η 
οποία βασίζεται σε όλους τους άξονες και συστάσεις του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας.  Είχε τεθεί τότε περίοδος υλοποίησης της στρατηγικής από το 2010 μέχρι το 
2015, οπόταν σήμερα θα έπρεπε να μιλάμε για αξιολόγηση της εφαρμογής της και όχι 
για αναγκαιότητα της ύπαρξης στρατηγικής.  Αυτή τη στρατηγική τη ζήτησα και μου 
την έδωσαν και την έχω μαζί μου.  Έχω την εντύπωση ότι από αυτή τη στρατηγική, 
απ’ ό,τι έχω δει -και είναι απ’ αυτή τη στρατηγική που πήρα το μεγαλύτερο μέρος της 
ομιλίας μου- δε λείπει τίποτε, αλλά πάσχει και αυτή με ό,τι πάσχουν όλα τα υπόλοιπα 
στην Κύπρο.  Έχουμε τες ιδέες, γνωρίζουμε το πρόβλημα, έχουμε τες λύσεις, απλώς 
δεν τες εφαρμόζουμε!   

 Θα μπορούσα να μην έκανα ούτε αυτή την πεντάλεπτη ομιλία και με την 
ταχύτητα που έπρεπε να την κάμω για λόγους υποχρεώσεων και απλώς θα 
μπορούσα να πω ας υλοποιήσουμε τη στρατηγική η οποία έγινε από το 2009. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Σειρά έχει η κ. Αθηνά Κυριακίδου του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πριν να μπω στην ομιλία μου, οφείλω να αναφέρω στη Βουλή ότι στην 
τελευταία σύνοδο του Συμβουλίου της Ευρώπης υπήρξε μια εξαιρετική έκθεση για τον 
καρκίνο του μαστού και για τη στρατηγική για τον καρκίνο του μαστού, η οποία 
εγκρίθηκε ομόφωνα από το Συμβούλιο της Ευρώπης, από τη συνάδελφο κ. Στέλλα 
Κυριακίδου και η οποία έχει τύχει των εξαιρετικών συγχαρητηρίων και σχολίων τόσο 
από την Πρόεδρο του Συμβουλίου της Ευρώπης όσο και από όλους όσοι έλαβαν 
μέρος κατά τη συζήτηση της συγκεκριμένης έκθεσης και οφείλω να αναφέρω στη δική 
μας Βουλή αυτά τα οποία συνέβησαν πριν από δύο βδομάδες στο Συμβούλιο της 
Ευρώπης στο Στρασβούργο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Η διαφύλαξη και η διατήρηση της υγείας των πολιτών αποτελεί μέγιστη ευθύνη 
κάθε πολιτείας.  Η πολιτεία έχει ευθύνη να διατηρεί τέτοιο επίπεδο υγείας, ώστε να 
διασφαλίζει μια παραγωγική τόσο κοινωνικά όσο και οικονομικά ζωή στους πολίτες 
της. 

 Στην Κύπρο, σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου Υγείας, η κύρια αιτία 
θανάτου μετά τις καρδιαγγειακές παθήσεις είναι ο καρκίνος με ποσοστό 22,7%, 
δηλαδή ένας στους πέντε θανάτους οφείλεται στον καρκίνο.  Περαιτέρω, τα στοιχεία 
καταδεικνύουν μιαν αυξητική τάση στα κρούσματα καρκίνου της τάξης του 3%, ενώ 
παρουσιάζονται γύρω στις 3 000 νέα κρούσματα το χρόνο.  Τα στοιχεία αυτά 
επιβάλλουν όπως η πολιτεία εντείνει τις προσπάθειές της για αντιμετώπιση του 
καρκίνου σε όλα τα επίπεδα.   

 ∆υστυχώς, η Εθνική Στρατηγική Αντιμετώπισης του Καρκίνου στην Κύπρο, 
όπως αυτή εξαγγέλθηκε το 2009, παραμένει ανυλοποίητη και κατ’ επέκταση οι 
υποχρεώσεις της πολιτείας έναντι των πολιτών της παραμένουν ανεκπλήρωτες. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Εθνική Στρατηγική Αντιμετώπισης του Καρκίνου στην Κύπρο δεν έχει 
υλοποιηθεί, καθώς δεν έχουν πραγματοποιηθεί οι απαιτούμενες ενέργειες που 
αφορούν τους βασικότερους άξονες πάνω στους οποίους βασίζεται, την πρόληψη και 
τα προγράμματα πληθυσμιακού ελέγχου, τη διάγνωση και τη θεραπεία και την 
ανακουφιστική φροντίδα και αποκατάσταση. 

 Σε σχέση με τον πρώτο άξονα, τα στοιχεία καταδεικνύουν τη σημασία της 
πρόληψης και των προγραμμάτων πληθυσμιακού ελέγχου.  Συγκεκριμένα, ανάμεσα 
στους θανάτους που οφείλονται στον καρκίνο το 27% αφορά σε καρκίνους του 
λάρυγγα και του πνεύμονα, το 11% σε καρκίνο του προστάτη και το 6% σε καρκίνο 
του παχέος εντέρου.  Περαιτέρω, τα στοιχεία καταδεικνύουν πως σε σχέση με τις 
γυναίκες η πιο συχνή μορφή της νόσου είναι ο καρκίνος του μαστού. 

 Όπως προκύπτει από τα στοιχεία, ένα μεγάλο ποσοστό των περιστατικών 
καρκίνου σχετίζεται με κακές συνήθειες του λαού μας.  Το κάπνισμα, η κατανάλωση 
αλκοόλ, η ανθυγιεινή διατροφή, η παχυσαρκία, η έλλειψη άσκησης, η ρύπανση του 
περιβάλλοντος αποτελούν παράγοντες κινδύνου.  Ένα άλλο μεγάλο ποσοστό αφορά 
μορφές καρκίνου για τις οποίες το κράτος εφαρμόζει προγράμματα 
προσυμπτωματικού ελέγχου. 

 Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, περίπου το 40% των 
περιπτώσεων καρκίνου μπορούν να προληφθούν τόσο με την αλλαγή στον τρόπο 
ζωής μας όσο και με τη βελτίωση των μηχανισμών πληθυσμιακού ελέγχου, τονίζοντας 
πως η πρόληψη αποτελεί την αποτελεσματικότερη στρατηγική αντιμετώπισης του 
καρκίνου.  Την ίδια ώρα, σύμφωνα με τον Ευρωπαίο Επίτροπο για την Υγεία, στα 
πλείστα κράτη μέλη που έχουν αρχίσει να εφαρμόζουν τις εθνικές στρατηγικές τους 
παρουσιάζεται μείωση των κρουσμάτων. 

 Παρ’ όλα ταύτα, όπως έχω αναφέρει στην εισαγωγή μου, τα κρούσματα 
καρκίνου στην Κύπρο παρουσιάζουν αυξητική τάση της τάξεως του 3%, γεγονός που 
καταδεικνύει ότι υστερούμε σε σχέση με τους Ευρωπαίους εταίρους μας στον τομέα 
της πρόληψης.  Επομένως, η πολιτεία έχει υποχρέωση να εγκύψει στον τομέα της 
πρόληψης, έχει υποχρέωση να παρέχει σωστή και συνεχή ενημέρωση στους πολίτες 
της και να ενθαρρύνει τη διακοπή των κακών συνηθειών και τη δημιουργία 
κουλτούρας υγείας στην κοινωνία μας.  Περαιτέρω, ο τομέας της πρόληψης δεν 
περιορίζεται μόνο στον τρόπο ζωής μας, αλλά επεκτείνεται και περιλαμβάνει την 
υποχρέωση της πολιτείας να αναπτύξει στρατηγικές δευτερογενούς πρόληψης.  Έτσι, 
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η πολιτεία έχει υποχρέωση να αναπτύξει νέους και να ενισχύσει περαιτέρω τους 
υφιστάμενους μηχανισμούς προσυμπτωματικού ελέγχου, όπως για παράδειγμα του 
καρκίνου του τραχήλου της μήτρας, το τεστ Παπανικολάου, και του καρκίνου του 
μαστού μέσω της μαστογραφίας. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο δεύτερος άξονας που η πολιτεία έχει ευθύνη να εντείνει τις προσπάθειες 
αφορά τη διάγνωση και τη θεραπεία.  Το στάδιο του καρκίνου κατά το χρόνο 
διάγνωσης είναι καθοριστικό για την πορεία της νόσου και την επιβίωση του 
ασθενούς.  Γενικά, η αξιολόγηση γίνεται με βάση το μέγεθος του όγκου, την πιθανή 
προσβολή των παρακείμενων λεμφαδένων και την ύπαρξη μεταστάσεων, οι οποίες 
αποτελούν και την κύρια αιτία θανάτου από καρκίνο.  Η έγκαιρη διάγνωση και κατ’ 
επέκταση θεραπεία μπορούν να μειώσουν σημαντικά τις περιπτώσεις θανάτου από 
καρκίνο. 

 Επιπρόσθετα, η συνεχής βελτίωση της παρεχόμενης θεραπευτικής αγωγής 
προϋποθέτει την αναβάθμιση του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου και τη 
δημιουργία περαιτέρω σύγχρονων ογκολογικών κέντρων και εξειδικευμένων κλινικών 
θεραπείας του καρκίνου.  Για παράδειγμα, τα στοιχεία του Υπουργείου Υγείας 
δείχνουν πως ο καρκίνος του μαστού αποτελεί το συχνότερο τύπο καρκίνου στις 
γυναίκες.  Συγκεκριμένα, ο καρκίνος του μαστού επηρεάζει μια στις εννέα γυναίκες, 
παρατηρούνται γύρω στα 400 νέα περιστατικά το χρόνο, ενώ σημειώνονται 90 
θάνατοι, δηλαδή ένας θάνατος κάθε τέσσερις ημέρες.  Παρ’ όλα αυτά και παρά τις 
συστάσεις των ψηφισμάτων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Κύπρο και του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, δεν υπάρχει εξειδικευμένο κέντρο μαστού που να τηρεί τις 
κατευθυντήριες γραμμές.  Η δημιουργία τέτοιων εξειδικευμένων κέντρων θα 
προσφέρει στους πολίτες τις καλύτερες και ασφαλέστερες πρακτικές θεραπείας για 
αντιμετώπιση του καρκίνου. 

 Την ίδια ώρα, η δημιουργία Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος στη Λεμεσό, παρά 
τις σχετικές πολιτικές αποφάσεις, παραμένει ανυλοποίητη.  Το Ογκολογικό Κέντρο της 
Τράπεζας Κύπρου ως το μοναδικό κέντρο στην Κύπρο το οποίο προσφέρει θεραπεία 
μέσω ακτινοβολίας έχει ξεπεράσει κατά πολύ τα όριά του και δεν μπορεί να καλύψει 
τις ανάγκες των ασθενών.  Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται οι ασθενείς 
και, παρ’ όλο που δεν υπάρχουν μεγάλες λίστες αναμονής, υπάρχει άμεση 
αναγκαιότητα δημιουργίας Ακτινοθεραπευτικού στη Λεμεσό, γεγονός που μπορεί να 
επηρεάσει αρνητικά την εξέλιξη της υγείας τους και να παρακωλύεται η καλή 
λειτουργία του κέντρου, παρά τις καθημερινές υπερπροσπάθειες του ιατρικού και 
παραϊατρικού προσωπικού.  Η τραγική αυτή πραγματικότητα καθιστά αδήριτη ανάγκη 
τη δημιουργία ακόμη ενός ακτινοθεραπευτικού κέντρου στην Κύπρο, προκειμένου το 
κράτος να αντεπεξέλθει στις ανάγκες των ασθενών και να προσφέρει υψηλής 
ποιότητας υπηρεσίες υγείας. 

 Η δημιουργία του Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος στη Λεμεσό δεν αφορά μόνο 
τους πολίτες των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου αλλά όλους τους συμπολίτες μας 
ανεξαιρέτως.  Η λειτουργία του τμήματος θα συμβάλει στην αναβάθμιση και στη 
βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών υγείας προς όλους τους ασθενείς.  Η 
λειτουργία του τμήματος στη Λεμεσό από τη μια θα δώσει τέλος στην ταλαιπωρία που 
υφίστανται οι ασθενείς των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου και οι οποίοι, παρά την 
κατάσταση της υγείας τους, αναγκάζονται να ταξιδέψουν προς τη Λευκωσία, για να 
τύχουν της απαραίτητης θεραπευτικής αγωγής, που διαρκεί μόλις 5 έως 15 λεπτά.  
Από την άλλη, η λειτουργία ακόμη ενός ακτινοθεραπευτικού τμήματος στην Κύπρο θα 
αποφορτίσει το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, γεγονός που θα συμβάλει 
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στην καλύτερη εξυπηρέτηση των ασθενών των άλλων επαρχιών.  Και η άποψή μας 
είναι ότι αυτό θα πρέπει να λειτουργήσει ως δορυφόρος του Ογκολογικού της 
Τράπεζας Κύπρου, αξιοποιώντας όλη τη γνώση και τεχνογνωσία που υπάρχουν στο 
Ογκολογικό της Τράπεζας Κύπρου.   

 Πρόκειται για ένα έργο ζωής, το οποίο αποτελεί δικαίωμα των πολιτών και 
υποχρέωση της πολιτείας, ένα έργο που αφορά όλους μας και επιβάλλει την συμβολή 
όλων μας.  Ως μέρος της πολιτείας έχουμε υποχρέωση να δράσουμε συλλογικά και 
υπεύθυνα και να βρούμε τους τρόπους που θα οδηγήσουν στην ολοκλήρωση του 
έργου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο τρίτος άξονας αφορά τις υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας.  ∆υστυχώς, 
σε αυτό τον τομέα η πολιτεία απέχει πολύ από την εκπλήρωση των υποχρεώσεών 
της, με αποτέλεσμα το βάρος να έχει πέσει κυρίως στις πλάτες των εθελοντικών 
οργανώσεων. 

 Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να συγχαρώ όλες τις εθελοντικές οργανώσεις για 
το πολύπλευρο έργο που επιτελούν.  Χωρίς τη δική τους συμβολή η αντιμετώπιση του 
καρκίνου στην Κύπρο θα ήταν σε χειρότερα επίπεδα.  Οι εθελοντικές οργανώσεις είναι 
αξιέπαινες για το έργο τους, καθώς υπηρετούν ανιδιοτελώς τους ασθενείς με καρκίνο, 
παρέχοντάς τους υπηρεσίες όπως ψυχολογική στήριξη, κατ’ οίκον νοσηλεία και 
μεταφορά.  Θα ήθελα επίσης να συγχαρώ όλους τους συμπολίτες μας που στηρίζουν 
οικονομικά τις εθελοντικές οργανώσεις δίνοντάς τους τα αναγκαία εφόδια, για να 
επιτελέσουν το έργο τους.  

 Ωστόσο, η πολιτεία δεν πρέπει να εφησυχάζεται.  Ως μέρος της έχουμε 
υποχρέωση να πάρουμε εκείνες τις αποφάσεις που θα ενισχύσουν τον άξονα της 
ανακουφιστικής φροντίδας, θα βελτιώσουν και θα αναπτύξουν περαιτέρω τις 
παρεχόμενες υπηρεσίες, όπως για παράδειγμα την κοινοτική υπηρεσία γενικής 
νοσηλευτικής, και θα δώσουν τη δυνατότητα για δημιουργία κέντρων ανακουφιστικής 
φροντίδας. 

 Επιπρόσθετα στους άξονες που έχω αναφέρει, η αναβάθμιση του Αρχείου για 
τον Καρκίνο αποτελεί βασικό πυλώνα της στρατηγικής και μπορεί να λειτουργήσει 
υποβοηθητικά τόσο στον τομέα της πρόληψης όσο και στον τομέα της θεραπείας, 
καθώς θα αποτελέσει μια χρήσιμη βάση δεδομένων και θα αξιοποιηθεί, όταν θα 
δημιουργηθεί και η Ιατρική Σχολή.  Περαιτέρω, απαιτείται συντονισμένη προσπάθεια 
στον τομέα της έρευνας.  Παρά τις περιορισμένες δυνατότητες που υπάρχουν για 
χρηματοδότηση ερευνητικών προγραμμάτων, πρέπει να αξιοποιήσουμε τα σχετικά 
ευρωπαϊκά προγράμματα και να δώσουμε κίνητρα για συμμετοχή στα προγράμματα 
αυτά. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Για την εφαρμογή της Εθνικής Στρατηγικής για τον Καρκίνο πρέπει να λάβουμε 
υπόψη μας τα νέα δεδομένα που προκύπτουν από την εισαγωγή του ΓΕΣΥ.  Η 
εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας θα διαφοροποιήσει όλα όσα ξέραμε μέχρι 
σήμερα σε σχέση με τη διοίκηση και την οργάνωση των υπηρεσιών υγείας.  Ο 
καρκίνος αποτελεί ασθένεια η οποία προϋποθέτει μακροχρόνιες θεραπείες υψηλού 
κόστους για τις οποίες θα πρέπει να διασφαλιστεί η ίση μεταχείριση των πολιτών και η 
παροχή ίσων ευκαιριών πρόσβασης σε όλους ανεξαιρέτως και η αξιοποίηση και 
χρήση των τελευταίων πρωτόκολλων που ανακαλύπτονται ανά το παγκόσμιο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει ως στόχο τη μείωση των ποσοστών που 
προκύπτουν κατά 15% μέχρι το 2020.  Σύμφωνα με τον Ευρωπαίο Επίτροπο για την 
Υγεία, η επίτευξη του στόχου αυτού περνά μέσα από την εφαρμογή της εθνικής 
στρατηγικής για τον καρκίνο σε κάθε κράτος μέλος.  Μάλιστα, ο Ευρωπαίος 
επίτροπος θεωρεί πως η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και το κάθε κράτος μέλος 
ξεχωριστά θα έχουν τεράστια οικονομικά οφέλη σε περίπτωση που ο στόχος καταστεί 
εφικτός λόγω των εξοικονομήσεων που θα προκύψουν από τις δαπάνες για θεραπεία.  
Έτσι, ο οποιοσδήποτε σχεδιασμός μας σε οικονομικό επίπεδο πρέπει να είναι 
μακροπρόθεσμος και όχι βραχυπρόθεσμος.  Η οικονομική κρίση που πλήττει τον τόπο 
μας τα τελευταία χρόνια έχει στήσει πολλά εμπόδια στο δρόμο μας.  Το γεγονός αυτό 
όμως δεν αφαιρεί από τις ευθύνες μας ως πολιτείας.  Έχουμε υποχρέωση να βρούμε 
τους τρόπους, προκειμένου να εφαρμοστεί η Εθνική Στρατηγική για τον Καρκίνο. 

 Κλείνοντας, θέλω να αναφέρω πως κατά τη διάρκεια της ομιλίας μου συνειδητά 
έχω επιλέξει να χρησιμοποιήσω τη λέξη ‟πολιτεία”.  Η λέξη ‟πολιτεία” περιλαμβάνει 
όλους μας, κυβέρνηση, βουλή, πολιτικά κόμματα.  Η υλοποίηση της Εθνικής 
Στρατηγικής είναι υπόθεση όλων μας.  Πρέπει να εργαστούμε συλλογικά και να 
βρούμε τρόπους να υπερπηδήσουμε τα όποια εμπόδια, ώστε να περιορίσουμε τις 
επιπτώσεις στις προσφερόμενες υπηρεσίες υγείας.  Η Εθνική Στρατηγική για 
Αντιμετώπιση του Καρκίνου πρέπει να πάρει το δρόμο της υλοποίησης άμεσα και 
χωρίς καμιά επιπλέον καθυστέρηση και στην προσπάθεια αυτή, επαναλαμβάνω, 
πρέπει να συμμετέχουμε όλοι μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Αθηνάς Κυριακίδου τον προεδρεύοντα της 
συνεδρίασης κ. Αδάμο Αδάμου αντικατέστησε στην έδρα η κ. Μαρία Κυριακού.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

 Θα ήθελα να καλέσω την κ. Στέλλα Κυριακίδου για τη δική της παρέμβαση. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην τελευταία συνεδρίαση την περασμένη Πέμπτη και σήμερα ακούστηκαν 
πολλές, διαφορετικές και σημαντικές εισηγήσεις για το σημαντικό θέμα που ενεγράφη 
για συζήτηση.  Έχουν ήδη αναλυθεί πάρα πολλά στοιχεία που αφορούν τη συχνότητα, 
τη σημασία της πρόληψης και την καλύτερη αντιμετώπιση του καρκίνου και δεν 
υπάρχει καμιά, μα, καμιά αμφιβολία ότι όλοι συμφωνούμε για την ανάγκη εφαρμογής 
της Εθνικής Στρατηγικής για τον Καρκίνο.  Πρόκειται για μια ασθένεια που πραγματικά 
μας αφορά όλους, γιατί είτε μέσα από προσωπική εμπειρία είτε μέσα από εμπειρία 
κάποιου συγγενή ή φίλου όλοι γνωρίζουμε το πρόσωπο αυτής της ασθένειας, μια 
ασθένεια που το άκουσμα της διάγνωσης και μόνο προκαλεί φόβο, που παλαιότερα 
οδηγούσε σε στιγματισμό και συνοδευόταν από προκατάληψη, ενώ σήμερα υπάρχει 
ελπίδα, θετική σκέψη και πολλά, μα, πάρα πολλά που μπορούμε να κάνουμε.   

 Μια διάγνωση καρκίνου είναι η αρχή ενός ταξιδιού.  Ενός ταξιδιού που αφορά 
όχι μόνο τον ίδιο τον ασθενή, αλλά και το περιβάλλον του, την οικογένειά του, τους 
συνεργάτες, τους φίλους.  Τα δεδομένα γύρω από την πρόληψη, έγκαιρη διάγνωση 
και αντιμετώπιση αυτής της ασθένειας έχουν αλλάξει δραματικά τις τελευταίες 
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δεκαετίες, έχουν αλλάξει μέσα από σωστές μελέτες.  Η επιστημονική κοινότητα έχει 
κάνει άλματα στη γνώση, προσφέροντας στον κάθε ασθενή ελπίδα και ανακούφιση.   

 Τι έχει αλλάξει όμως το πρόσωπο πολλών τύπων καρκίνου τα τελευταία χρόνια 
και κατ’ επέκταση τα δεδομένα για τον κάθε καρκινοπαθή;  Θα αναφερθώ σε τέσσερις 
βασικές αλλαγές.   

 Πρόληψη.  Έχει διαπιστωθεί η σημασία της πρόληψης.  Μπορούμε να 
προλάβουμε πολλές μορφές καρκίνου μέσα από συγκεκριμένες συμπεριφορές και 
πολιτικές, όπως παραδείγματος χάριν τοv καρκίνο του πνεύμονα διακόπτοντας το 
κάπνισμα και προστατεύοντας τους παθητικούς καπνιστές.  Σωστή διατροφή για τον 
καρκίνο του παχέως εντέρου, προστασία από τον ήλιο για την πρόληψη του καρκίνου 
του δέρματος.  Στην Κύπρο υπάρχουν προγράμματα ενημέρωσης και πληροφόρησης 
για την πρόληψη, πολλά από τα οποία γίνονται σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Υγείας και με τις μη κυβερνητικές οργανώσεις που έχουν τεράστια συμβολή σε αυτό 
τον τομέα.   

 Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγματικά διερωτώμαι γιατί βάζουμε για 
συζήτηση αυτό το θέμα στο δικό μας κοινοβούλιο, όταν τη νομοθεσία που εμείς 
ψηφίσαμε για μια Βουλή ελεύθερη από καπνό εμείς δεν την εφαρμόζουμε!   

 Πρόληψη όμως είναι και ο εμβολιασμός των κοριτσιών στην προεφηβεία και 
την πρώτη εφηβεία εναντίον του καρκίνου του τραχήλου.  Έχουμε καθυστερήσει πάρα 
πολύ, γιατί δεν προχωρήσαμε σε καλύτερες οικονομικά εποχές.  Είμαστε μια από τις 
ελάχιστες χώρες που δεν έχει εφαρμόσει αυτό το πρόγραμμα στα σχολεία.  
Αντιλαμβάνομαι τις οικονομικές πραγματικότητες, όμως οφείλουμε όλοι μαζί να το 
διεκδικήσουμε, γιατί προλαβαίνουμε μια μορφή καρκίνου και μακροπρόθεσμα όχι 
μόνο εξοικονομούμε πόρους, αλλά το πιο βασικό σώζουμε ζωές.   

 Έγκαιρη διάγνωση.  Το δεύτερο που έχει αλλάξει τις τελευταίες δεκαετίες είναι η 
επιστημονικά αποδεδειγμένη σημασία της έγκαιρης διάγνωσης.  Η έγκαιρη διάγνωση 
σώζει ζωές με πραγματικούς αριθμούς πια.  Στην Κύπρο έχουμε ένα πρόγραμμα 
πληθυσμιακού ελέγχου του καρκίνου του μαστού από το 2003 που, παρ’ όλες τις 
δυσκολίες, γίνεται μια πολύ ικανοποιητική δουλειά με τη συνεργασία Υπουργείου 
Υγείας και μη κυβερνητικών οργανώσεων.  Όλες οι γυναίκες ηλικίας 50-69 ετών 
εξετάζονται δωρεάν.  Όμως άμεσα πρέπει να υλοποιηθούν και άλλοι στόχοι της 
Εθνικής Στρατηγικής, όπως το πληθυσμιακό πρόγραμμα για τον καρκίνο του παχέως 
εντέρου που λειτουργεί πιλοτικά και το τεστ Παπανικολάου.  Έγκαιρη διάγνωση 
σημαίνει πιο απλές θεραπείες, καλύτερη ποιότητα ζωής για τον ασθενή και 
χαμηλότερο κόστος για το κράτος.   

 Εξειδίκευση και διεπιστημονική αντιμετώπιση.  Ο καρκίνος, η αντιμετώπισή του, 
χρειάζεται εξειδίκευση και ομάδα.  Ο τρίτος πυλώνας που έχει αλλάξει τα δεδομένα 
γύρω από τις πραγματικότητες του καρκίνου είναι η σημασία της εξειδίκευσης, αλλά 
και διεπιστημονικής αντιμετώπισης.  Η εποχή που όλοι γνώριζαν, ενημέρωναν και 
θεράπευαν τα πάντα έχει περάσει.  Βρισκόμαστε μπροστά σε νέα δεδομένα, σε μια 
εποχή που η γνώση και η ανάγκη εξειδίκευσης αλλάζει καθημερινά, εξειδίκευση στην 
ιστοπαθολογία, στην ακτινολογία, στη χειρουργική, στην παθολογική ογκολογία.  Όταν 
έχεις να αντιμετωπίσεις μια διάγνωση καρκίνου, αυτό που επιζητάς είναι ασφάλεια και 
εμπιστοσύνη.   

 Οι ασθενείς σήμερα έπαψαν να λαμβάνουν την πρώτη τους ενημέρωση στο 
γραφείο του γιατρού.  Είναι ήδη ενημερωμένοι, όχι πάντα βέβαια σωστά, από το 
διαδίκτυο και γι’ αυτό γνωρίζουν τι υπηρεσίες ζητούν, για να νιώθουν ασφάλεια.  Πώς 
είναι δυνατό η χειρουργική αντιμετώπιση ενός ασθενούς με ένα σάρκωμα, που 
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υπάρχουν πενήντα περιστατικά στο εκατομμύριο, να είναι στον ίδιο βαθμό 
εξειδικευμένη, όταν σε έναν πληθυσμό μικρότερο του ενός εκατομμυρίου, στην 
Κύπρο, δεν υπάρχει εξειδικευμένη χειρουργική ομάδα σαρκωμάτων;  ∆ηλαδή 
υπάρχουν χειρουργοί που ίσως κάνουν δύο ή τρεις τέτοιες επεμβάσεις, εάν κάνουν, 
το χρόνο, ενώ, αν ήταν όλα σε μια μονάδα εξειδικευμένη, θα κάνανε σχεδόν και τα 
πενήντα.  Πού θα πάει άραγε να χειρουργηθεί κάποιος;  Σ’ αυτόν με ένα-δύο 
περιστατικά το χρόνο ή σε αυτόν με τα πενήντα;  Το ίδιο ισχύει για όλες τις μορφές 
καρκίνου και τις ειδικότητες.   

 Απαιτείται η δημιουργία εξειδικευμένου κέντρου μαστού.  Άκουσα συναδέλφους 
να αναφέρουν ότι ήδη λειτουργεί.  Να μου επιτρέψετε ταπεινά να διαφωνήσω.  Το 
κέντρο μαστού δεν είναι ένα κτίριο.  Το κέντρο μαστού είναι μια διεπιστημονική ομάδα 
όπου όλοι ασχολούνται με αυτή την ασθένεια και είναι εξειδικευμένη για μαστό.  
Ιστοπαθολόγοι, ακτινολόγοι, χειρουργοί, πλαστικοί, παθολόγοι ογκολόγοι.  Βήματα 
έχουν γίνει, όμως αυτό που προνοείται από τις κατευθυντήριες γραμμές των 
ψηφισμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το 2003 δεν έχει δημιουργηθεί και δεν 
υπάρχει αυτή τη στιγμή στην Κύπρο.  Μόνο στο κομμάτι της ογκολογικής 
αντιμετώπισης υπάρχουν στο ογκολογικό κέντρο συγκεκριμένοι παθολόγοι ογκολόγοι 
και ακτινοθεραπευτές που βλέπουν μόνο συγκεκριμένες μορφές καρκίνου, μαστού, 
προστάτη, πνεύμονα, εντέρου.  Αυτό σημαίνει εξειδίκευση και ασφάλεια.  Σε όλα τα 
υπόλοιπα νοσηλευτήρια δεν υπάρχει ακόμη αυτή η εξειδικευμένη ανάθεση, όμως 
σημαντικά βήματα έχουν γίνει σε αυτή την κατεύθυνση ιδιαίτερα στα Γενικά 
Νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού.   

 Τα κέντρα μαστού δεν είναι θεωρητική άσκηση επί χάρτου.  Τα καθορίζουν, 
όπως και τη σημασία της εξειδίκευσης, οι ευρωπαϊκές ιατρικές εταιρείες.  Επιτέλους, 
ας ξεπεράσουμε τα προσωπικά εγώ, για να προχωρήσουν οι ανάγκες να 
δημιουργηθούν αυτές οι εξειδικευμένες κλινικές, γιατί σήμερα ο καρκίνος δεν 
αντιμετωπίζεται από έναν ειδικό μόνο αλλά από μια διεπιστημονική ομάδα.  Πρόκειται 
για μια αλλαγή νοοτροπίας που επιβάλλεται να εμπεδωθεί.  Για το κέντρο μαστού 
υπάρχει επιτέλους ένα χρονοδιάγραμμα υλοποίησης δύο μηνών με προσωπική 
δέσμευση του Υπουργείου Υγείας.  Εμείς οφείλουμε να το παρακολουθούμε.   

 Στον τομέα της εξειδίκευσης θέλω να εντάξω ακόμη ένα κομμάτι της 
θεραπευτικής προσέγγισης των καρκινοπαθών που συζητείται τα τελευταία χρόνια και 
που συνάδελφοι ανέφεραν εκτενώς στην ομιλία τους.  Πραγματικά -και ας μου 
επιτραπεί αυτή μόνο τη φορά να μιλήσω και μέσα από τη δική μου προσωπική 
εμπειρία- με θλίβει να βλέπω να υπάρχει μια κομματική αντιπαράθεση ή ένας συχνά 
παραπλανητικός, κατά τη δική μου άποψη, πολιτικός λόγος, όταν συζητούνται τα 
θέματα της ανάγκης ή όχι δημιουργίας ακτινοθεραπευτικών ή άλλων ογκολογικών 
κέντρων.  ∆ηλαδή έχει κανέναν από εμάς που ως ασθενείς βάζουμε ως πρώτη 
προτεραιότητα άλλα κριτήρια εκτός από την καλύτερη δυνατή αντιμετώπιση της 
ασθένειάς μας;  Επειδή ακούμε πολλά για ιδιωτικά συμφέροντα, για μονοπώλια, για 
χίλια άλλα, που πραγματικά δεν αφορούν κανέναν που έχει περάσει ή περνά μέσα 
από αυτή την εμπειρία.  Να κάνουμε δύο κέντρα άμεσα, σε Λευκωσία και Λεμεσό.  Και 
ο ασθενής πού θα επιλέγει να θεραπεύεται, συνάδελφοι;  Εκεί που βλέπουν τριακόσια 
περιστατικά καρκίνου του μαστού ή εκεί που βλέπουν πενήντα, επειδή θα κάνουμε 
πολλά μικρά κέντρα;  Πού πάει η εξειδίκευση;  Πού πάει η ασφάλεια;  Με ποια διεθνή 
αναγνωρισμένη πρόσφατη μελέτη, διότι μελέτες είχαν γίνει στο παρελθόν, φτάσαμε 
στο συμπέρασμα ότι θέλουμε ακόμα δύο κέντρα και όχι ακόμη ένα ή ακόμη τρία;  ∆ε 
θα μπω στη διαδικασία να απαντήσω στις πολλές, κατά τη δική μου ταπεινή άποψη, 
ανακρίβειες που άκουσα.  Αρνούμαι!  Πραγματικά αρνούμαι να βάλω τα θέματα 
καρκίνου μέσα σε αυτό το είδος της πολιτικής αντιπαράθεσης!   
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 Επιτέλους, ξεκίνησε μια σωστή μελέτη με μια ομάδα διεθνούς κύρους από την 
Αυστραλία, που ασχολείται με την ανάπτυξη υπηρεσιών ακτινοθεραπείας σε 
συνεργασία με την Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Θα έχουμε 
αποτελέσματα σε έξι μήνες και με βάση αυτά τα αποτελέσματα θα πρέπει να 
επικαιροποιήσουμε την Εθνική Στρατηγική μας και να αποφασίσουμε εάν θα κάνουμε 
ένα, δύο ή τρία κρατικά ακτινοθεραπευτικά.  Και όσα υποστηρίξει αυτή η μελέτη εμείς 
οφείλουμε να τα υποστηρίξουμε, γιατί μόνο με επιστημονικά τεκμηριωμένες μελέτες 
μπορούμε να εξασφαλίσουμε τις καλύτερες δυνατόν εξειδικευμένες θεραπείες για τους 
ασθενείς, για να νιώθει ο κάθε ασθενής ασφάλεια.  Βεβαίως, προτιμά να είναι το 
κέντρο κοντά στο χώρο διαμονής του αλλά, αν τον ρωτήσετε πραγματικά πού θέλει να 
αντιμετωπίζεται ο καρκίνος του, σε ένα μικρότερο κέντρο κοντά στο σπίτι του ή σε ένα 
κέντρο αριστείας, πού θα επέλεγε;  Ας είμαστε ρεαλιστές!  Το μέγεθος της χώρας μας 
από μόνο του καθορίζει και τον αριθμό των εξειδικευμένων κέντρων και ομάδων στην 
ιατρική, ώστε να υπάρχει η κρίσιμη μάζα ασθενών και μόνο αυτό μπορεί να είναι το 
κριτήριό μας.  Γι’ αυτό δική μου προσωπική έκκληση είναι να αφήσουμε τα θέματα 
καρκίνου εκτός των κομματικών αντιπαραθέσεων, ποιος δεν έκανε τι και γιατί, και να 
αποδίδουμε και κίνητρα που καμιά σχέση δεν μπορούν να έχουν με τις 
προτεραιότητες του ίδιου του ασθενούς.  Η ανάγκη για εξειδίκευση, η ανάγκη για την 
καλύτερη δυνατόν αντιμετώπιση, αυτά σημαίνουν για τον κάθε ασθενή ασφάλεια, 
σημαίνουν επιβίωση! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Υπάρχουν πάρα πολλά που θα ήθελα να αναφέρω, αλλά θα κλείσω λέγοντας 
μόνο τα εξής:  Παρ’ όλη την πρόοδο που έχουμε κάνει σε κάποιους τομείς που 
αφορούν την αντιμετώπιση του καρκίνου διαχρονικά, δεν έχουν δημιουργηθεί οι 
βασικοί πυλώνες.  Παρ’ όλες τις προσπάθειες της Εθνικής Επιτροπής για εφαρμογή 
της στρατηγικής και όλων των μελών της -και θα αναφερθώ και ιδιαιτέρα στον 
πρόεδρο- έχουμε πάρα πολλά που πρέπει να γίνουν.  Και αυτό είναι το τέταρτο.  Πώς 
είναι δυνατό να μην έχουμε ένα πλήρως σύγχρονο και σωστά στελεχωμένο Αρχείο 
Καρκίνου;  Πώς θα υλοποιήσουμε προγράμματα, όταν ξέρουμε στο περίπου τον 
αριθμό των νέων περιστατικών, αλλά δεν ξέρουμε τους αριθμούς των υποτροπών;  
Για να αξιολογήσουμε την αποτελεσματικότητα των θεραπειών, ποια αξία έχουν τα 
προγράμματα πληθυσμιακού ελέγχου, όταν για τα αποτελέσματα μιας βιοψίας αντί 
δύο εβδομάδες μπορεί να περάσουν δύο μήνες, με αποτέλεσμα να καθυστερεί η 
έναρξη της θεραπείας;  Πώς σεβόμαστε τους καρκινοπαθείς συνανθρώπους μας, όταν 
δεν έχουμε δομές ανακουφιστικής φροντίδας κοντά στο σπίτι τους, ώστε στα τελικά 
στάδια της ζωής τους να μπορούν να αντιμετωπίζονται με αξιοπρέπεια;   

 Έχω αναφερθεί στα προβλήματα.  ∆ε θέλω να κλείσω έτσι, θέλω να κλείσω 
αναγνωρίζοντας τις προσπάθειες που γίνονται από όλες τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις, από το Υπουργείο Υγείας και από την Εθνική Επιτροπή για τον Καρκίνο, 
αναγνωρίζοντας την πρόοδο που έχει γίνει σε κάποιους τομείς, αλλά και την 
αισιοδοξία και την ελπίδα που μας προσφέρει η γνώση.  Ας ενώσουμε επιτέλους τις 
προσπάθειές μας, να μη λέμε απλά τη φράση «ο καρκίνος μας αφορά όλους», αλλά 
να εννοούμε ότι η μάχη αυτή είναι κοινή, η εφαρμογή της στρατηγικής πρέπει να 
υποστηριχθεί από όλους, γιατί εδώ δεν υπάρχει χώρος για καμιά κομματική 
αντιπαράθεση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, συνάδελφε. 
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 Θα καλέσω το συνάδελφο κ. Αδάμο Αδάμου για τη δική του παρέμβαση.   

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ζήτησα να μιλήσω τελευταίος, γιατί, όπως ξέρετε, προεδρεύω της Εθνικής 
Επιτροπής για τον Καρκίνο.  Και, όταν ζήτησα αλλαγή του τίτλου του θέματος, ήταν 
γιατί η στρατηγική του καρκίνου δεν είναι μόνο η δημιουργία ακτινοθεραπευτικών 
κέντρων και ήθελα να συζητηθεί ολόκληρη η στρατηγική.   

 Θέλω να ξεκινήσω με την κατάληξη της κ. Κυριακίδου, της Στέλλας Κυριακίδου, 
γιατί και με την κ. Αθηνά Κυριακίδου, που λυπούμαι που απουσιάζει, η οποία είπε ότι 
τελικά, στο τέλος της ημέρας, δεν είδε να εκάμαμεν τίποτα και με ανάγκασε να της 
πάρω το έντυπο αυτό, που είναι το Σχέδιο ∆ράσης για τη Στρατηγική... 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αδάμος Αδάμου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Παρακαλώ, υπάρχουν και εκεί αντίγραφα.  Θα αφήσω και στους ομιλητές 
αντίγραφα, για να δουν ποιο έν’ το σχέδιο δράσης που εισηγήθηκε αυτή η επιτροπή, 
τα προβλήματα που παρουσιάζονταν για την υλοποίησή της.  Άλλα υλοποιούνταν, 
άλλα δεν υλοποιούνταν.  Να δούμε και να καταλήξουμε σ’ εκείνο που ανέφερε η κ. 
Στέλλα Κυριακίδου στο τέλος της ομιλίας της, “όλοι μαζί”, γιατί το θέμα πραγματικά 
είναι άχρωμο· δεν έχει χρώματα.  Ο καρκινοπαθής άρρωστος δε βλέπει κόμματα.  
Βλέπει και θέλει τις υπηρεσίες, το κράτος να είναι κοντά του, να τον εξυπηρετεί.  Γι’ 
αυτό θέλω να κάνω μια ενημέρωση για το τι έκανε πρώτα η εθνική επιτροπή και θα 
αφήσω τελευταία τα ακτινοθεραπευτικά.   

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία και το Υπουργείο Υγείας ήταν από τα πρώτα που 
ανέπτυξαν ολοκληρωμένο στρατηγικό σχέδιο που βασίζεται στους γνωστούς τέσσερις 
άξονες που ακούσατε από πάρα πολλούς ομιλητές:  πρόληψη, διάγνωση και 
θεραπευτική αντιμετώπιση, ανακουφιστική φροντίδα, έρευνα.  Όπως είναι γνωστό, η 
επιτροπή διορίστηκε τον Οκτώβριο του 2010, όπως προνοούσε η στρατηγική, και είχε 
τους εξής όρους εντολής:  Να ετοιμάσει σχέδιο δράσης με βάση την εθνική στρατηγική   
-σας το έχω δώσει, κυρίες μου που κρατάτε πρακτικά, υπάρχουν και εκεί αντίγραφα, 
όσοι θέλετε να πάρετε- να συμβουλεύει το Υπουργείο Υγείας και να εποπτεύει την 
εφαρμογή της στρατηγικής.  Με βάση αυτή την οδηγία δημιουργήσαμε τέσσερις 
υποομάδες με βάση τους τέσσερις πυλώνες της στρατηγικής και διενεργήθηκαν 
τακτικές συναντήσεις υποομάδων με εμπειρογνώμονες, ειδικούς, μη κυβερνητικές 
οργανώσεις (ΜΚΟ) και καταγράφηκαν εισηγήσεις, οι οποίες στη συνέχεια στάλθηκαν 
προς το Υπουργείο Υγείας.  Από αυτές τις εισηγήσεις υλοποιήθηκε ένας 
ικανοποιητικός, θα έλεγα, αριθμός, πάντα σε συνάρτηση με τις οικονομικές 
δυνατότητες του τόπου μας. 

 Η πρωτογενής πρόληψη, όπως έχουν αναφέρει και οι προηγούμενοι ομιλητές, 
περιλαμβάνει πρακτικές πριν την εμφάνιση της ασθένειας.  Έχει σχέση δηλαδή με τις 
στρατηγικές που έχουν ως στόχο να προάγουν την υγεία, να μειώσουν τους 
παράγοντες κινδύνου και να λάβουν μέτρα προστασίας της υγείας.  Οι στρατηγικές 
αυτές αφορούν την αγωγή και την προαγωγή της υγείας και έχουν ως στόχο να 
προωθήσουν υγιεινούς τρόπους ζωής και προγράμματα υγείας για τη βελτίωση της 
ποιότητας του περιβάλλοντος. 

 Ξέρετε, μια και είπα για το περιβάλλον, αυτή όλη η κλιματική αλλαγή, το 
“pollution”, η μόλυνση του περιβάλλοντος, ξέρετε πόσο έχει συντελέσει στην αύξηση 
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των ασθενειών;  Ξέρετε πόσο έχει συντελέσει στην αύξηση του καρκίνου, ακόμα και 
του καρκίνου του μαστού, που είναι θέματα συνεδρίων;  Η κ. Κυριακίδου, που 
εξακολουθεί να πηγαίνει στο Στρασβούργο, είμαι σίγουρος ότι τα ξέρει.  Kαι να τη 
συγχαρώ και για τα ψηφίσματά της.  Είχαμε προηγηθεί εμείς ως Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο με δύο ψηφίσματα, το ένα το ’03 και το άλλο το ’08, που ήμουν και 
συγγραφέας.   

 Έτσι ενδυναμώσαμε υφιστάμενα προγράμματα σχολιατρικής, αγωγής υγείας 
από την προδημοτική μάλιστα -και θα τα δείτε γραμμένα μέσα- εκστρατείες 
ενημέρωσης στην κοινότητα για αποφυγή ανθυγιεινών παραγόντων.  Όλες οι πιο 
πάνω δράσεις υλοποιήθηκαν από το Υπουργείο Υγείας και τους άλλους φυσικά 
εμπλεκόμενους φορείς και παρόμοιες δράσεις υλοποιούνται και σήμερα με 
παρεμφερείς στρατηγικές. 

 ∆εύτερον, εντατικοποίηση των εμβολιασμών εναντίον λοιμογόνων παραγόντων 
που δημιουργούν δυνητικά καρκίνο.  Εντατικοποιήθηκαν οι εμβολιασμοί κατά της 
ηπατίτιδας Β στα πλαίσια της σχολιατρικής.  Εκπονήθηκε επίσης σχέδιο για την 
εισαγωγή του εμβολίου κατά του ιού των κονδυλωμάτων HPV σε κορίτσια 11-12 ετών, 
πρακτική που ακολουθούν οι πλείστες ευρωπαϊκές χώρες.  Ήταν πρότασή μας και 
επιμονή μας ως εθνικής επιτροπής.  Λόγω των υψηλών δαπανών, μόνο δύο χώρες 
σήμερα εμβολιάζουν και αγόρια και κορίτσια, γιατί βασικά έν’ και τα αγόρια που 
έπρεπε να κάνουν αυτό το εμβόλιο.  Από τα πληθυσμιακά δεδομένα τότε, που 
συζητούσαμε, του σχολικού έτους 2010-2011, φοιτούσαν 4 000 μαθήτριες της 
συγκεκριμένης ηλικιακής ομάδας.  Το συνολικό κόστος εμβολιασμού κάθε ατόμου για 
τρεις δόσεις ανερχόταν στα €350.  Επομένως, το σύνολο της ετήσιας δαπάνης, 
€1.400.000, θεωρήθηκε αποτρεπτικό για τα οικονομικά του κράτους στην τότε 
οικονομική κατάσταση.  Και, παρότι το Υπουργείο Υγείας δέχτηκε αυτή την πρότασή 
μας, την παρέτεινε και την παρέπεμψε για το 2016 ή το 2017, για να μπει αυτό το 
εμβόλιο στο εθνικό συνταγολόγιο εμβολιασμού, για να μην πηγαίνουν σήμερα οι 
μητέρες για τα κορίτσια να αγοράζουν και να πληρώνουν το εμβόλιο από την τσέπη 
τους.  Φυσικά, υπάρχουν και άλλοι λόγοι, γιατί, ξέρετε, οι πατέντες έν’ ακριβές.  Τα 
εμβόλια έν’ πατέντα ακόμα και είναι ακριβά.  Αύριο που θα λήξει η πατέντα θα 
φθηνύσουν.  Και έτσι ίσως μειωθεί και η δαπάνη, για να μπορέσουμε και ως κράτος, 
στα πλαίσια μάλιστα της οικονομικής κρίσης που έχουμε σήμερα, να το παρέχουμε.   

 Μίλησε η κ. Κυριακίδου για την εντατικοποίηση της εφαρμογής της νομοθεσίας 
εναντίον του καπνίσματος.  Αναπτύχθηκε στο Υπουργείο Υγείας εθνική στρατηγική για 
τον έλεγχο του καπνίσματος το 2012 και η ανάλογη επιτροπή έχει αναλάβει ολιστική 
θεώρηση του θέματος, άλλη επιτροπή. 

 Παράλληλα, το Υπουργείο Υγείας με τις συστάσεις τις δικές μας 
παρακολούθησε στενά τις συζητήσεις για τις υπηρεσίες συμβουλευτικής γενετικής 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, επειδή το θέμα για το ποιοι θεωρούνται ομάδα υψηλού 
κινδύνου και τα ηθικά διλήμματα που προκύπτουν βρίσκονται ακόμα υπό συζήτηση 
ακόμα και στη δική μας την πατρίδα.   

 ∆ευτερογενής πρόληψη είναι η προκαταρκτική αναγνώριση των 
ασυμπτωματικών νόσων με την εφαρμογή κλινικών και εργαστηριακών εξετάσεων 
που μπορεί να διενεργηθούν εύκολα με ελάχιστο κόστος και σύντομα.  Ξεχωρίζει 
άτομα που πιθανόν να έχουν κάποια νόσο και που δεν έχουν ξεχωρίσει ακόμη από 
τον υγιή πληθυσμό.  Και καταλήξαμε και εισηγηθήκαμε τη δημιουργία συντονιστικού 
φορέα για όλα τα πληθυσμιακά προγράμματα.  Εδώ έχουμε εισακουστεί.  
∆ημιουργήθηκε μια ομάδα που συντονίζεται από την Πρώτη Λειτουργό Υγείας και 
αφορά αποκλειστικά στα πληθυσμιακά προγράμματα και την εφαρμογή τους. 
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 Η ενδυνάμωση του προγράμματος για τον καρκίνο του μαστού.  Ο 
πληθυσμιακός έλεγχος για τον καρκίνο του μαστού εμπλουτίζεται συνεχώς -δεν είναι 
τέλειος- με την εισαγωγή ενός προγράμματος μηχανογράφησης και την εισαγωγή 
μαστογράφων υψηλής τεχνολογίας.  Ξέρετε ότι τα νοσοκομεία μας είναι εξοπλισμένα 
πια με μαστογράφους τελευταίας τεχνολογίας και μάλιστα αυτοί οι μαστογράφοι 
καθιστούν ακόμα πιο εμφανίσιμες τις μικρότερες αλλοιώσεις στη μορφολογία του 
μαστού;  ∆ιαθέτουν και το πλεονέκτημα της λιγότερης έκθεσης της γυναίκας στην 
ακτινοβολία.  Κάθε νοσηλευτήριο έχει και τη νέα τεχνολογία της τομοσύνθεσης, που 
δίνει τη δυνατότητα της λεπτής απεικόνισης του όγκου με ψηφιακά μέσα, ώστε να 
γίνεται δυνατή η μελέτη πολλών λεπτομερειών και ο διαχωρισμός από τον 
περιβάλλοντα ιστό.   

 Για τον ολιστικό ποιοτικό έλεγχο του προγράμματος και την αναγκαία 
πιστοποίηση/διαπίστευση, αυτά δεν έχουν προχωρήσει από το Υπουργείο Υγείας και 
πάλι λόγω κόστους.  Επειδή τα ίδια προβλήματα αντιμετωπίζουν τα πλείστα κράτη 
μέλη, πέρσι τρεις διαφορετικές γενικές διευθύνσεις, η DG SANCO, η DG 
ENTERPRICE και η DG RESEARCH, μετά από σύμφωνη γνώμη όλων των 
ευρωπαϊκών επιστημονικών εταιρειών, αποφάσισαν να αναθέσουν στην JRC (JOINΤ 
RESEARCH CENTRE) να δημιουργήσει καινούριες, ξεκάθαρες κατευθυντήριες 
γραμμές για όλους τους πυλώνες, που αφορούν πρόληψη, θεραπεία, ανακουφιστική 
φροντίδα, καταγραφή και έρευνα, και, βάσει αυτών των γραμμών, ανάλογους δείκτες 
απόδοσης που θα αξιολογούν και θα διαπιστεύουν όλες τις υπηρεσίες για το μαστό.  
Το έργο, στο οποίο συμμετέχει και η Κύπρος, θα είναι έτοιμο το 2016 και η 
διαπίστευση θα γίνεται από το Ευρωπαϊκό Κέντρο ∆ιαπίστευσης μέσω των εθνικών 
κέντρων. 

 Εισαγωγή πληθυσμιακού ελέγχου για τον καρκίνο του παχέος εντέρου.  Το 
ανέφερε και η κ. Κυριακίδου.  Το πρόγραμμα έχει σχεδιαστεί με βάση τα ευρωπαϊκά 
πρωτόκολλα και εφαρμόζεται πιλοτικά στις ηλικιακές ομάδες 50-69 στην επαρχία 
Λάρνακας.  Πρόκειται για ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα με μηχανισμούς 
αξιολόγησης και ενεργό εμπλοκή του ιδιωτικού τομέα.  Τα πρώτα αποτελέσματα από 
την αξιολόγηση του προγράμματος έχουν ήδη αποδείξει τόσο την επιστημονική όσο 
και την πρακτική του αξία.  Γίνεται με την ανίχνευση αίματος στα κόπρανα.  Η 
κολονοσκόπηση ως εξέταση προληπτικού ελέγχου έχει απορριφθεί από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Και ο λόγος που απορρίφθηκε είναι ότι έχουμε να κάμουμε με 
υγιείς ανθρώπους και χρειάζεται έντονη προετοιμασία, για να κάμεις αυτή την εξέταση.  
Και βρήκαν ότι αυτό το πρόγραμμα, συγκρινόμενο με την κολονοσκόπηση, ίσως δίνει 
τα ίδια αποτελέσματα.  Φυσικά, το πρόγραμμα είναι υπό αξιολόγηση, αλλά η οδηγία 
που έχουμε μέχρι στιγμής, πέρα από τις μαστογραφίες και τον καρκίνο του τραχήλου 
της μήτρας, για το έντερο λένε ότι αυτή είναι η μέθοδος και αυτή ζητούν από τα κράτη 
μέλη να εφαρμόζουν.  Επαρουσιάσαμεν τούντο πρόγραμμα τζι επαρουσιάστηκεν, 
αφού εσυζητήσαν μαζί μας οι λειτουργοί του Υπουργείου Υγείας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Ιταλοί επιστήμονες από την JRC το κατέταξαν στα πιο καλοσχεδιασμένα 
προγράμματα και επισκέφθηκαν την Κύπρο, για να παρακολουθήσουν το έργο 
εφαρμογής αυτού του προγράμματος.  Και εξαιτίας της επιτυχίας του προγράμματος 
αυτού, μετά από σύσταση της εθνικής επιτροπής, το κράτος αποφάσισε να το αρχίσει 
πια κανονικά και στις υπόλοιπες επαρχίες, επαρχία Λεμεσού, ελεύθερης 
Αμμοχώστου, Πάφου, και θα ’ρθει στο τέλος στη Λευκωσία το πρόγραμμα του παχέος 
εντέρου. 

 Για τον καρκίνο του τραχήλου της μήτρας το οργανωμένο πληθυσμιακό 
πρόγραμμα πάλι δεν εφαρμόστηκε ανάλογα με τη στρατηγική και πάλι η αιτία ήταν οι 
οικονομικοί πόροι.  Προσπαθήσαμε τότε να εισηγηθούμε και έγινε πραγματικότητα 
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ένας καλύτερος συντονισμός στα γυναικολογικά τμήματα των νοσηλευτηρίων, για να 
απαμβλυνθεί το πρόβλημα των λιστών αναμονής. 

 Τώρα στη θεραπεία, γενικώς στον τομέα των ακτινοθεραπευτικών, λόγω 
διαφωνιών εντός της επιτροπής -και θα αναφέρω και γιατί διαφώνησαν- δεν κάναμε 
τοποθέτηση για τα ακτινοθεραπευτικά.  Και εννά μιλήσω στο τέλος.  Όσον αφορά τα 
υπόλοιπα που περιέχονται στον τομέα “διάγνωση” και “θεραπεία”, εμείς ως εθνική 
επιτροπή υιοθετήσαμε τις ευρωπαϊκές οδηγίες που περιέχονται στη στρατηγική και 
είναι οι εξής, άλλες έχουν γίνει, άλλες δεν έχουν γίνει: 

1. Εισαγωγή ειδικής σήμανσης κάρτας ατόμων που διερευνώνται για καρκίνο για 
γρήγορη διεκπεραίωση. 

2. Εισαγωγή του όρου “watchful waiting”.  Αλγόριθμος επανεξέτασης ατόμων σε 
τακτά διαστήματα που τα συμπτώματά τους δίνουν την υποψία καρκίνου, αλλά 
δεν είναι ακόμα εμφανή. 

3. Εισαγωγή πρωτοκόλλων και κατευθυντήριων γραμμών σε συνεργασία με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

4. Εισαγωγή δεικτών παρακολούθησης σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

5. ∆ημιουργία κέντρου μαστού.  Τέθηκαν οι βάσεις για ένα τέτοιο κέντρο μαστού 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  ∆εν είναι μόνο εξειδικευμένο κέντρο 
μαστού που θέλουμε.  Θέλουμε εξειδικευμένο κέντρο χειρουργικής παχέος 
εντέρου, χειρουργικής των σαρκωμάτων και ένα πράγμα που δεν το άκουσα να 
αναφέρεται, εξειδικευμένες κλινικές εγχειρήσεων γυναικολογικού καρκίνου, 
πράγματα τα οποία πρέπει να κάνουμε, για να προσφέρουμε καλύτερη 
προσέγγιση και καλύτερη θεραπεία στους ανθρώπους που θα ’χουν την ατυχία 
να περάσουν από αυτά.  Για το κέντρο μαστού ακούσατε από την κ. 
Κυριακίδου.  ∆ε θέλω να προσθέσω τίποτα.  Συμφωνώ σε όλα όσα έχει πει, να 
μην τα επαναλαμβάνω. 

 Και έρχομαι στο Ιστοπαθολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, 
που παρατηρούνται οι δυσχέρειες οι μεγάλες.  ∆εν είναι σοβαρό πράγμα τούτο, να 
κάμνει η γυναίκα βιοψία το μαστό τζιαι να πιάνει απάντηση ύστερα ’πού τρεις μήνες!  
Αυτά είναι απαράδεκτα πράγματα!  Και, σας πληροφορώ, τα είδαμε επανειλημμένα 
στην επιτροπή, αναγκαστήκαμε ως επιτροπή να φύγουμε την ώρα της συνεδρίασης 
και να πάμε πάνω στο γραφείο του υπουργού και να του πούμε «δεν είναι κατάσταση 
αυτή, σε παρακαλούμε, λύσ’ τα προβλήματα»!  Γιατί μας είχαν μιλήσει τότε, είχαν 
έλλειψη δύο γραμματείς και τεχνολόγους.  Και δεν επιτρέπεται ο γιατρός που 
διαγιγνώσκει με το μικροσκόπιό του την πάθηση να πρέπει να γράφει την έκθεση ο 
ίδιος.  Έν’ γι’ αυτό που γίνονται αυτά τα πράγματα.  Και επίσης θέλει καλύτερο 
συντονισμό και οργάνωση.  Εγώ πιστεύω ότι οι γιατροί που είναι εκεί μέσα είναι 
αρκετοί, είναι ικανός ο αριθμός τους, των ιστοπαθολόγων.  Οργάνωση καλύτερη 
χρειάζεται και υποστήριξή τους από τις υπηρεσίες που έχουμε πει, διότι, ξέρετε, το 
Ιστοπαθολογικό μας Τμήμα είναι πάρα πολύ καλό Ιστοπαθολογικό Τμήμα με 
εξειδικευμένους επιστήμονες μάλιστα σε θέματα που αφορούν τα λεμφώματα, σε 
θέματα που αφορούν την ανοσοϊστοχημεία του καρκίνου του μαστού και άλλα 
πράγματα.  Ας τους βοηθήσουμε να το αναδείξουμε.  Είναι πολύ πολύ αναπτυγμένο 
και καλό τμήμα και είμαστε ευχαριστημένοι από τις εξετάσεις που μας δίνει. 

 Για τον έλεγχο της ποιότητας και τις δράσεις και τη διαπίστευση, τα είπα 
προηγουμένως. 
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 Πάμε στην ανακουφιστική φροντίδα.  Εκπαίδευση επαγγελματιών υγείας, 
δημιουργία πυρήνων μάθησης.  Είχαμε κανονίσει τότε, σε συνεννόηση με το 
Υπουργείο Υγείας, και φέραμε στην Κύπρο τον κ. Frank Ferris, από το Πανεπιστήμιο 
του San Diego, που είναι εξειδικευμένος καθηγητής της ανακουφιστικής και 
υποστηρικτικής αγωγής, ο οποίος έκαμε τα σεμινάρια στους νοσηλευτές και στο άλλο 
προσωπικό που ασχολείται με την ανακουφιστική φροντίδα.  Του ζητήσαμε του 
ανθρώπου να εκπαιδεύσει και τέσσερις γιατρούς, για να αποκτήσουν την εξτρά 
εξειδίκευση της ανακουφιστικής φροντίδας.  Οι τρεις, δύο από το Ογκολογικό Κέντρο 
της Τράπεζας Κύπρου και μία από τον Αντικαρκινικό Σύνδεσμο, πήγαν στις Ηνωμένες 
Πολιτείες φυσικά.  Ο τέταρτος, που ήταν του κράτους, δεν πήγε, γιατί δεν του 
χορηγήθηκαν τα χρήματα λόγω της οικονομικής κρίσης.  Απλώς, για να ξέρετε ότι η 
εκπαίδευση σ’ αυτό τον τομέα είναι πάρα πολύ σημαντική.  Και πρέπει κάποτε εμείς οι 
ογκολόγοι να ξέρουμε να δώσουμε την κατάλληλη αξία στην υποστηρικτική και 
ανακουφιστική αγωγή.  Πολλές φορές είναι καλύτερο από οποιαδήποτε 
χημειοθεραπεία να προσπαθήσεις σε έναν άνθρωπο να δίνεις συνέχεια, όταν δε σου 
ανταποκρίνεται.   

 Η υποστηρικτική και παρηγορητική αγωγή πρέπει να αναπτυχθεί στον τόπο 
μας.  Πρέπει να δημιουργήσουμε το δίκτυο εικοσιτετράωρης φροντίδας στο σπίτι του 
ασθενή.  Αυτή τη στιγμή...  Όταν κάναμε την πρόταση στο υπουργείο, μας είπε το 
υπουργείο, πάλι για οικονομικούς λόγους, ότι δεν μπορεί να το κάνει.  Όμως χάρηκα 
προχθές που είδα ότι ένας μη κυβερνητικός οργανισμός, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Καρκινοπαθών και Φίλων, θα το εφαρμόσει, λέει, εκείνος πιλοτικά στη Λευκωσία και 
στη Λεμεσό.  Αυτή είναι πρόοδος!  Αυτό είναι μέσα στη στρατηγική.  Είναι αυτό που 
ζητούμε, αλλά το κράτος, λόγω της οικονομικής δυσχέρειας, αδυνατεί να μας 
βοηθήσει σ’ αυτά τα θέματα. 

 Θέλουμε αναρρωτήρια για επανένταξη.  ∆ε μας φτάνουν τα κρεβάτια για την 
ανακουφιστική υποστηρικτική αγωγή!  Η “Αροδαφνούσα” έχει δώδεκα με δεκαπέντε 
κρεβάτια.  Έχει και μερικά κρεβάτια, έξι-εφτά στον αριθμό, νομίζω, στην Πάφο.  Ξέρετε 
πόσα θέλουμε;  Ογδόντα!  Ογδόντα, παρακαλώ!  Πού θα τα βρούμε αυτά τα ογδόντα;  

 Υπάρχουν διάφορες προτάσεις από τους μη κυβερνητικούς οργανισμούς.  
Μπορούμε να πάρουμε τμήμα του νοσοκομείου Λεμεσού και να το κάμουμε 
υποστηρικτικής, παρηγορητικής αγωγής.  Το κράτος δεν πρέπει να παραδίδει την 
ευθύνη συνολικά στους μη κυβερνητικούς οργανισμούς.  Πρέπει να αναλάβει το ίδιο 
την ευθύνη -που την έχει- για πάρα πολλά πράματα, άρα, και σ’ αυτό τον τομέα, γιατί 
η υποστηρικτική και παρηγορητική αγωγή θα είναι η άλλη σημαντική ειδικότητα στον 
τομέα της ογκολογίας! Ένας μεγάλος αριθμός καρκινοπαθών καταλήγει σ’ αυτή την 
υπηρεσία.   

 Και τέλος...  Να πω φυσικά ότι έχει εκπαιδευτεί και ειδικός αναισθησιολόγος, ο 
οποίος είναι στο νοσοκομείο Λευκωσίας και στην ιδρυθείσα κλινική πόνου.  Οι 
αναισθησιολόγοι χρειάζονται, όταν ασχοληθούν με αυτά, προπάντων όσον αφορά τον 
πόνο.  Ο πόνος είναι ένα από τα κύρια συμπτώματα των καρκινοπαθών τελικού 
σταδίου -ξέρετε- και γι’ αυτό ο ειδικός αναισθησιολόγος έχει πολύτιμες υπηρεσίες να 
προσφέρει. 

 Όσον αφορά την έρευνα, έγινε αγορά εξοπλισμού για κοινή χρήση των 
ερευνητικών φορέων.  Έγινε κατορθωτή η αγορά σημαντικού εξοπλισμού από άλλα 
κονδύλια.  Η ενδυνάμωση της έρευνας.  ∆ημιουργήθηκε στο Υπουργείο Υγείας, μετά 
από τις συστάσεις της επιτροπής, επιτροπή ερευνών που συνεργάζεται με 
ακαδημαϊκούς φορείς για προώθηση της έρευνας.  Έγινε συνεργασία, με τη σύσταση 



273 
 

τη δική μας, με ευρωπαϊκές χώρες, με τη DG SANCO, τη γενική διεύθυνση υγείας 
δηλαδή, και τη γενική διεύθυνση έρευνας, τη DG RESEARCH. 

 Τέλος, να πω για την ενδυνάμωση του Αρχείου Καρκίνου.  Έχουμε και εμείς 
εδώ...  Είχαμε συζητήσει τότε γιατί να μην έχουμε ακριβείς αριθμούς.  Γιατί να μην 
έχουν αυτά που είπε η κ. Κυριακίδου;  Ο λόγος είναι γιατί ο νόμος δεν υποχρεώνει το 
γιατρό να συμπληρώνει το έντυπο.  ∆εν υποχρεώνει το γιατρό.  “Χάνουμε” αρρώστους 
-σε εισαγωγικά “χάνουμε”- οι οποίοι δε δηλώνονται!  Και, αγαπητέ Κωστάκη -χαίρομαι 
που κάθεσαι εδώ- όσον αφορά τον περί Ίδρυσης Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας 
Νόμο του 2013, ο οποίος κατατέθηκε την 31η του Οκτώβρη του 2013 στη Βουλή, σε 
παρακαλώ πάρα πολύ, αφού εντάσσεται εκεί μέσα και το Αρχείο Καρκίνου, να μπει η 
υποχρέωση των συναδέλφων γιατρών να δηλώνουν, βάσει του νόμου, τα κρούσματα.  
Να τα δηλώνουν!  Ξέρετε, δηλώνουν τα μεταδοτικά, τα λοιμογόνα νοσήματα, που είναι 
υποχρεωτικά βάσει του νόμου, τον καρκίνο όχι όμως.  Λοιπόν, άμα το βάλουμε μέσα 
και είναι υπόχρεος ο γιατρός να δηλώνει το κρούσμα του καρκίνου, είναι τότε που θα 
έχουμε πραγματικά νούμερα και τότε που θα δούμε και αυτά που λέει η Κυριακίδου, 
αν είναι αποτελεσματικές οι θεραπείες που δίνουμε και αυτά. 

 Ετέλειωσα τη γραπτή ομιλία, κυρίες και κύριοι, και τώρα θα μιλήσω εκ του 
προχείρου για πάρα πολλά θέματα.  Μην ανησυχείτε.  Είναι ενδιαφέροντα.  Ακούστε 
τα, σας παρακαλώ, ακούστε τα! 

 Ελέχθη καλοπροαίρετα από φίλους μου ότι πρέπει να υποβάλω την παραίτησή 
μου από πρόεδρος της εθνικής επιτροπής, γιατί είμαι βουλευτής του ΑΚΕΛ.  Εγώ 
απάντησα ότι καθηκόντως είχα υποβάλει την παραίτησή μου και μάλιστα την 
παραίτησή μου την υπέβαλα στον κ. Πετρίδη, στις 17 Ιουνίου του 2013, 
υποδεικνύοντάς του και πάρα πολλές παραλείψεις και αστοχίες που είχε ο διορισμός 
της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο.  Και εξηγούμαι και του γράφω:  «[...]  Ως 
γνωστόν, παρά τις προτροπές μου, από την πρώτη κιόλας συνεδρία της επιτροπής, 
ότι πρέπει να δρούμε ως εθνική επιτροπή, τα πράγματα κατά καιρούς εξελίσσονταν 
ακριβώς αντίθετα, με τοποθετήσεις συγκρουσιακές, που αφορούσαν είτε την 
αντιπαράθεση δημοσίου με το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου είτε του 
ιδιωτικού τομέα με το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου.  Κοντολογίς, το κακό 
κλίμα, που σε ορισμένα θέματα δυσκόλευε την αποτελεσματική λειτουργία της 
επιροπής» -και αναφέρω το χαρακτηριστικό παράδειγμα της διάγνωσης και θεραπείας 
για τα ακτινοθεραπευτικά συγκεκριμένα- «να βλέπουμε να διευρύνεται σε κάθε 
συνεδρία».   

 Είχα εκφράσει έντονες επιφυλάξεις για τη σύνθεση της επιτροπής.  Θεωρούσα 
αδιανόητο να μη συμμετέχουν σε τέτοια επιτροπή οι ασθενείς, απαράδεκτο, και να μη 
συμμετέχει ο τομέας της έρευνας, άλλο απαράδεκτο!  Όλα αυτά είναι θεσμοθετημένα 
στην Ευρώπη.  Μόνο εμείς εδώ είμαστε οι έξυπνοι και βγάζουμε τους ασθενείς έξω 
και την έρευνα έξω!  Είχα κάνει επανειλημμένες συστάσεις και στον υπουργό -και να 
πω και τον υπουργό, ήταν ο κ. Πετρίδης- ο οποίος μου είπε:  «Κατανοώ το αίτημά 
σου.  Εγκρίνεται το ένα.  Να σου βάλω τον πρόεδρο της χειρουργικής εταιρείας 
μόνο.».  Τότε τους είπα, είχα παρακαλέσει τότε το εξής:  «Σας παρακαλώ, 
τουλάχιστον να παρευρίσκονται αυτοί οι δύο φορείς στην εθνική επιτροπή, στις 
συνεδριάσεις της!».  Και μου επέτρεψαν να έρχονται ως παρατηρητές εκπρόσωπος 
των ασθενών και εκπρόσωπος του τομέα της έρευνας, δύο βασικοί τομείς για τον 
τομέα του καρκίνου!   

 Γι’ αυτό κάνω και σήμερα, απ’ αυτό το βήμα, έκκληση να αλλάξει η θέση της 
επιτροπής.  Έννεν ανάγκη να δκιώξουμεν κανέναν.  Μπορούμε να αυξήσουμε τα μέλη 
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από εφτά σε εννιά, για να συμμετέχουν οι ασθενείς και η έρευνα, που είναι 
απαράδεκτο...   

 Και η κατάληξή μου στην επιστολή που έκαμα στον κ. Πετρίδη ήταν:  «Επ’ 
ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας θέσω την παραίτησή μου στη διάθεσή σας 
[...]».  Άλλαξε η κυβέρνηση, ήμουν βουλευτής, λέω...  Αν και ποτέ μου δεν το είδα 
πολιτικά το θέμα βαμμένο, είμαι του ΑΚΕΛ, είμαι του Συναγερμού ή οτιδήποτε!  Εγώ 
είμαι ταγμένος σαράντα χρόνια να δουλεύω για τους καρκινοπαθείς και αυτό κάμνω!  
Και δεν εξαρτώμαι πολιτικά από κανέναν.  Να συνεννοούμαστε σ’ αυτό!  Αυτή την 
επιστολή την καταθέτω, κυρία μου, σας παρακαλώ να μπει στα πρακτικά. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αδάμος Αδάμου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Και, δεύτερον, πήγα προσωπικά στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και του είπα:  
«Κύριε Πρόεδρε, σου υποβάλλω την παραίτησή μου».  Και με έδιωξε από το γραφείο 
του.  Μου λέει: «Να φύγεις.  ∆ε γίνεται αποδεκτή».  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας!  Για 
να μεν πείτε ότι δεν υπέβαλα την παραίτησή μου.  Υπέβαλά την! 

 Λοιπόν, χρειαζόμαστε ακτινοθεραπευτικά κέντρα;  Μα, έν’ αστεία ερώτηση 
τούτη, πραγματικά!  Και βέβαια χρειαζόμαστε άλλα ακτινοθεραπευτικά μηχανήματα!  
Και βεβαίως χρειαζόμαστε να γίνουν!  Ε, βάλαμε μελέτες.  Έν’ καλές οι μελέτες!  
Πρέπει να τα βασίζουμε όλα σε μελέτες.  Εγώ ξέρω το αποτέλεσμα της μελέτης από 
τώρα.  Να σας το πω τζιαι ας με διαψεύσει η έρευνα!  Η έρευνα θα πει ότι θα βάλετε 
άλλα δύο μηχανήματα ακτινοθεραπείας στη Λεμεσό και θα συζητήσετε το ενδεχόμενο 
του πώς θα γίνει η συνεργασία.  Γιατί με το ΓΕΣΥ, που δεν έχει αποφασιστεί το 
Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου πού θα πάει, πού θα μπει, τι στάτους θα 
έχει το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου...  Μίλησα με τον Υπουργό Υγείας 
προχτές, πριν να φύγει για το εξωτερικό...  «∆εν ξέρουμε ακόμα», μου λέει.  Άρα, 
λοιπόν, πώς θα γίνει;  Η έρευνα θα δείξει πέντε, τρία που έχουμε στη Λευκωσία και 
δύο που αναμένουμε στη Λεμεσό.  Κάμνω τον προφήτη τωρά, αλλά έτσι 
αντιλαμβάνομαι ότι εννά καταλήξει η έρευνα!   

 Και απ’ εκεί και πέρα, εφόσον δεν έχουν καταλήξει πού θα πάει το ογκολογικό 
κέντρο, εγώ έκαμά τους μια πρόταση και θα την ξανακάμω.  Να το εντάξουν στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Ομπρέλα!  Να υπάγεται στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας διοικητικά.  Εγώ δεν είπα να αλλάξει το στάτους του ούτε η ποιότητά του.  
Γιατί, κακά τα ψέματα, μπορεί να μιλούμε για πολλά πράματα για το ογκολογικό, 
κανένας όμως δεν είπε ότι δεν προσφέρει καλές υπηρεσίες.  Οι υπηρεσίες ογκολογίας 
στην Κύπρο αναβαθμίστηκαν και είναι απ’ αυτό το κέντρο που αναβαθμίστηκαν!  Και 
το λέω εγώ που πολλές φορές πολεμήθηκα από το κέντρο!  Να μην το ξεχνάτε τούτο!  
Λοιπόν, απ’ εκεί και πέρα πια, ορίστε, έδωσα μια λύση.  Εντάξετέ το, κύριοι,  διότι 
αύριο μιλούμε για αυτονόμηση των νοσοκομείων.  Μα, ποιο νοσοκομείο Λευκωσίας, 
πεντακόσιες είκοσι κλίνες, τριτοβάθμιο νοσοκομείο, από υπηρεσίες που δεν έχει το 
ογκολογικό -τις υποστηρικτικές υπηρεσίες- εννά θέλει να διά τους ασθενείς του -
κάμνουμε τζιαι συζήτηση εμπορική δαμαί- σε άλλο κέντρο, για να στερείται, 
υποτίθεται, των εισοδημάτων που πρέπει να έχει, για να αναπτύσσει τα 
προγράμματα;  Άρα, μια λύση είναι αυτή. 

 Η άλλη λύση, που ο Υπουργός Υγείας δε μου την απέρριψε -και τη λέω από το 
βήμα της Βουλής- είναι η συζήτηση για τη μέθοδο ΒΟΤ, της τοποθέτησης 
ακτινοθεραπευτικών και στα δύο νοσοκομεία.  Πήγα και τον βρήκα τον υπουργό και 
του είπα:  «Επειδή εννά κάμω ομιλία στη Βουλή, θέλω να ξέρω την άποψή σου, 
επειδή εννά λείπεις, για να ξέρω τι εννά πω».  Ο άνθρωπος μου είπε ότι δεν την 
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απορρίπτει την ιδέα, όπως ακόμα δεν απέρριψε και την ιδέα την άλλη, της ένταξής του 
στο νοσοκομείο Λευκωσίας.   

 Η Τράπεζα Κύπρου έδωσε τα χρήματα και δημιουργήθηκε αυτό το ογκολογικό 
κέντρο.  Εμένα πια σήμερα με ενοχλεί η ονομασία “Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας 
Κύπρου”.  Είναι “Ογκολογικό Κέντρο Κύπρου, δωρεά της Τραπέζης Κύπρου”!  Και δε 
με ενοχλεί να είναι η τράπεζα εκεί ως παρατηρητές και να βοηθούν όπως βοηθούν.  
Βοηθούν στο να συμπληρώνουν τα χρήματα για τους μισθούς των γιατρών, για τα 
μηχανήματα που αλλάζονται, για τα κτιριακά που γίνονται εκεί πέρα.   

 Και να πω και κάτι άλλο.  Έχουν ένα συμβούλιο που έχει τρεις τραπεζικούς.  Τι 
γυρεύουν οι τρεις τραπεζικοί εκεί;  Έχουν εξειδικευμένες γνώσεις;  Και 
παρακολουθούν, παρακαλώ, οι μη κυβερνητικοί οργανισμοί που ασχολούνται με τον 
καρκίνο, χωρίς δικαίωμα ψήφου!  Εγώ θέλω να υπάρχει δικαίωμα ψήφου στους μη 
κυβερνητικούς οργανισμούς!  Εκπροσωπούν τους αρρώστους!  

 Άρα, λοιπόν, έν’ πράματα που πρέπει ν’ αλλάξουν τούτα.  Έν’ καλά οι αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους να κάμουν μια συζήτηση με την Τράπεζα Κύπρου σε καλή 
διάθεση, προκειμένου να λυθούν τα προβλήματα αυτά.  ∆ιότι όλα αυτά τα 
προβλήματα δημιουργούνται γιατί...  Τζιαι ζητούμε έρευνες τζιαι μελέτες τζιαι μελέτες!  
Άμα θωρείτε να ζητούμε μελέτες και μελέτες, το πρόβλημα είμαστε εμείς και δεν είναι 
οι μελέτες!  Έτσι έν’ τα πράματα με τ’ όνομά τους!  Τζιαι εννά καταλήξω σε τούτο που 
είπε η κ. Κυριακίδου:  «Στην πάνταν τα “εγώ”, “εγώ είμαι τζιαι κανένας άλλος!”»!  Ο 
άλλος είναι επιστήμονας, δεν είναι βλάκας! 

 Απ’ εκεί και πέρα πια νομίζω ότι χρήζει και η στρατηγική επικαιροποίηση.  
Επικαιροποίηση, πού;  Επικαιροποίηση εκεί όπου τα επιστημονικά δεδομένα 
αλλάζουν κι οι κατευθυντήριες γραμμές αλλάζουν.  Πουθενά δεν επιτρέπεται να κάμεις 
αλλαγή σε μια εγκριμένη στρατηγική.  Μόνο εκεί που αλλάζουν επιστημονικά τα 
κριτήρια και οι κατευθυντήριες γραμμές! 

 Ένα άλλο θέμα...  Εννά τελειώσω, μεν στεναχωριέστε.  Νομίζω ότι έν’ 
ενδιαφέροντα τούτα που λαλώ να τα ακούσετε.  Έχουμε δύο συνδέσμους -τη Europa 
Donna την αφήνω έξω, ασχολείται με τον καρκίνο του μαστού και ό,τι αφορά- τον 
Αντικαρκινικό Σύνδεσμο Κύπρου και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Καρκινοπαθών και 
Φίλων.  Έχουμε κατασυγχύσει τον κόσμο ποιος είναι ποιος, τι κάμνει ποιος!  Έγινε 
προσπάθεια στο παρελθόν από τον ομιλούντα.  Γίνεται και σήμερα μία τεράστια 
προσπάθεια για τη συνένωσή τους με τη συμμετοχή όχι μόνο εμένα, αλλά και των 
διοικήσεων των δύο συνδέσμων και της κ. Στέλλας Κυριακίδου.  Είναι δυνατόν να 
παρέχουμε εικοσιτετράωρη φροντίδα -που θέλουμε να παρέχουμε- και να παρέχουν 
οι δύο σύνδεσμοι την ίδια υπηρεσία;  Οποία σπατάλη ανθρώπινου δυναμικού και 
χρημάτων!  Τι είναι εκείνο που δυσκολεύει τη συνένωση των συνδέσμων, ώστε να 
παρέχουμε καλύτερη, ποιοτική, αποτελεσματική και εικοσιτετράωρη παροχή κατ’ 
οίκον φροντίδας σε συνεννόηση και σε συνάρτηση με το Κέντρο Ανακουφιστικής 
Φροντίδας “Αροδαφνούσα”;  Τι ποιο ωραίο;  Έν’ ανάγκη να ’χουμεν δκυο 
συνδέσμους;  Άρα λοιπόν, κάνω και απ’ εδώ έκκληση, ούτως ώστε στις επόμενες 
συναντήσεις που θα έχουμε να επικρατήσει πνεύμα συναίνεσης, για να δημιουργηθεί 
ένας ισχυρός αντικαρκινικός σύνδεσμος, που τα πάντα του θα δουλεύουν υπέρ των 
ασθενών και όχι υπέρ του ονόματος του ενός και του άλλου!  Έν’ τούτα που μας 
εφάαν σε τούντον τόπο, «γιατί εσύ τζιαι όι εγώ;»! 

 Ογκολογικό Τμήμα Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.  Πέντε γιατροί, τρεις 
εμείναν!  Και αυτοί οι τρεις που εμείναν έσιει μέρα που στέλλουν τον έναν να πάει 
περιοδεία στη Λάρνακα, άλλος περιοδεία στην Αμμόχωστο, τζιαι μεινίσκει ένας στη 
Λευκωσία!  Είντα  που κάμνουμε εμείς ως κράτος;  Γιατί έχουμε τζιείνο το τμήμα 
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τζιαμαί να υπολειτουργεί;  Θέλουμε να το κλείσουμε;  Αν θέλουμε να το κλείσουμε, 
γιατί εν βκαίνουμε να το πούμε;  Να το κλείσουμε!  Γιατί δε βκαίνεις να το πεις;   

 Μια καλή σκέψη όμως και σωστή πράξη, αφού ο Υπουργός Υγείας εννά φέρει 
αύριο τα νομοσχέδια για την αυτονόμηση και για την αλλαγή του ΓΕΣΥ, τζιαι, επειδή 
μεταφέρει πολλά πράματα του ΟΑΥ στο Υπουργείο Υγείας, έννεν θέμα συζήτησης 
δαμαί…  Ξέρετε, υπάρχουν φοβερές διαφωνίες από πολλούς για το τι μεταφέρει, αλλά  
σε ένα πράμα συμφωνώ μαζί του, να μεταφέρει το σχεδιασμό της στρατηγικής υγείας 
στο Υπουργείο Υγείας.  Άμα το Υπουργείο Υγείας, που έν’ το αρμόδιο υπουργείο…  
∆ε συζητώ για τα άλλα, μόνο για τη στρατηγική στον τομέα της υγείας.  Έν’ τόσο 
δύσκολο να μπορέσει να τα συντονίσει όλα αυτά τα πράματα, να τα εντάξει σε έναν 
κοινό κορμό;  Γιατί λέμε «κάμνουμε ακτινοθεραπευτικά» τζιαι πρέπει να κάμουμε 
ακτινοθεραπευτικά, μα έντζιε μόνο να φέρουμε τα μηχανήματα!  Θέλουμε γιατρούς, 
θέλουμε προσωπικό εξειδικευμένο, για να μπορούμε να παρέχουμε ποιοτικές και 
αποτελεσματικές θεραπείες στους ασθενείς μας.  Αν πρόκειται να κάμουμε κάτι 
διαφορετικό, σας πληροφορώ ότι θα αποτύχουμε.  Θα κάμουμε κέντρα που δε θα 
μπορούν καν να πιστοποιηθούν.  Άρα, έν’ το υπουργείο που έχει την ευθύνη και να 
αναλάβει την ευθύνη το υπουργείο να ικανοποιήσει τις ανάγκες του πληθυσμού και να 
εφαρμόσει τη στρατηγική όπως περιγράφεται και να την αλλάξει εκεί που πρέπει, να 
αλλάξει βάσει επιστημονικών δεδομένων και κατευθυντηρίων γραμμών.   

 Ευχαριστώ πολύ.  Είπα τα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, συνάδελφοι. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 23 Οκτωβρίου 2014, στις 
4.00 το απόγευμα με ημερήσια… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Όι, όι, πρέπει να κλείσει ο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συγγνώμη;   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ξέρω ότι ενοχλώ πολλές φορές, άμα μιλώ, αλλά είθισται να κλείνει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Απολογούμαι, συνάδελφε. 

 Παρακαλώ να κλείσετε τη συζήτηση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχουμε πιο λλία, φαίνεται, δικαιώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι ο περασμένος χρόνος ίσως. 

 Παρακαλώ, συνάδελφε. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ο κανονισμός της Βουλής προνοεί ότι κλείνει εκείνος που ξεκινά τη συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Νομίζω ότι από τη συζήτηση του θέματος, παρά το γεγονός ότι ακούστηκαν 
διαφορετικές απόψεις και σε ορισμένες περιπτώσεις και αντίθετες, μπορούν να 
προκύψουν κάποια κοινά συμπεράσματα.   

 Το πρώτο συμπέρασμα είναι ότι αυτή η Βουλή υποστηρίζει την υλοποίηση του 
στρατηγικού σχεδιασμού αντιμετώπισης του καρκίνου στην Κύπρο, εκφράζοντας το 
σεβασμό και την εκτίμησή της σε όλους τους παράγοντες, προσωπικό, επιστημονικό 
προσωπικό, γιατρούς, εθελοντικές οργανώσεις, που εργάζονται προς αυτή την 
κατεύθυνση.   

 Το δεύτερο θέμα που προκύπτει είναι ότι έχουν σημειωθεί αρκετές εξελίξεις 
από τον καιρό που εγκρίθηκε η στρατηγική, σε ένα σημαντικό βαθμό υλοποιείται αυτή 
η στρατηγική, όμως υπάρχουν και πολλές ελλείψεις.  Πολλές απ’ αυτές προκύπτουν 
και από το γεγονός ότι υπάρχουν διαφωνίες σε ορισμένα ζητήματα, όπως στο θέμα 
των ακτινοθεραπευτικών, αλλά και από την οικονομική κρίση, που έχει εν τω μεταξύ 
προκύψει για τη χώρα μας.   

 Το θέμα από το οποίο ξεκίνησε η εγγραφή του θέματος προς συζήτηση όμως 
παραμένει προς πραγματικά δημόσιο διάλογο και δεν είναι μόνο ζήτημα πολιτικής 
προσέγγισης, γιατί ακόμα και τα θέματα υγείας έχουν την πολιτική τους χροιά.  Μας 
ενώνει η κοινή μας διάθεση για αντιμετώπιση μιας μεγάλης μάστιγας του σύγχρονου 
κόσμου, και μάλιστα σε θέματα που αφορούν την πρόληψη σίγουρα είμαστε 
σύμφωνοι, παρά το γεγονός ότι σωστά σημειώθηκε ότι, όταν ερχόμαστε στο θέμα της 
καταπολέμησης της μάστιγας του καπνίσματος, και εκεί σημειώνονται διαφωνίες στην 
πράξη.  Όμως, όταν πρόκειται για πολιτικές που περιλαμβάνουν και συμφέροντα, 
προφανώς υπάρχουν και σοβαρές διαφωνίες και σ’ αυτή την αίθουσα ειπώθηκαν 
τοποθετήσεις όχι μόνο που είχαν να κάνουν με τις σωστότερες επιλογές -και η 
διαφωνία επιτρέπεται βεβαίως σε ό,τι αφορά ποιο είναι το πιο σωστό- αλλά υπήρχαν 
και σαφείς αναφορές περί εξυπηρέτησης συγκεκριμένων συμφερόντων.   

 Εγώ για παράδειγμα ως εισηγητής μπορώ να κατανοήσω την ανάγκη 
αναθεώρησης και εκσυγχρονισμού της στρατηγικής, αλλά διερωτώμαι πώς δεχόμαστε 
ως θεσμός της πολιτείας να γίνεται αυτή η αναθεώρηση της στρατηγικής στον τομέα 
που αφορά τα ακτινοθεραπευτικά ερήμην της Εθνικής Επιτροπής για τον Καρκίνο.  
Ποιος έχει αναθέσει σ’ αυτή την επιτροπή των επιστημόνων από την Αυστραλία -που 
δεν τους αμφισβητώ- και με ποιους όρους αυτή την αναθεώρηση;  Γιατί δε ρωτήθηκε η 
ίδια η εθνική επιτροπή να εκφέρει τη γνώμη της γι’ αυτό το θέμα;  Γιατί δε ρωτήθηκαν 
οι ασθενείς, οι γιατροί;  Ήταν μία απόφαση του υπουργού η οποία παραμένει 
ακατανόητη και, με όλο το σεβασμό, αγαπητέ γιατρέ, εγώ δε θα μπω στην πρόβλεψη 
και στην προφητεία, γιατί αρνούμαι να δεχτώ τα πορίσματα μίας μελέτης η οποία έχει 
ανατεθεί σε κάποιους, χωρίς να υπάρχει διαφάνεια και διαβούλευση.  Και είναι από 
την αρχή, συγγνώμη που θα το πω, αλλά κατά τη δική μας την άποψη είναι από την 
αρχή τα πορίσματα αυτής της μελέτης διαβλητά, διότι από την αρχή ξεκίνησε λάθος, 
όπως σωστά ηγέρθη και από τη συνάδελφο την κ. Μισιαούλη.   

 Εμείς, μαζί με τον κ. Κουτσού, θεωρούμε ότι ήταν σημαντική αυτή η συζήτηση, 
έχει προσφέρει και μακάρι να υπήρχαν και εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας να 
ακούσουν αυτά τα οποία ελέχθησαν απ’ όλες τις πλευρές.  Ευχόμαστε πραγματικά 
στη συνέχεια να επικρατήσει περισσότερη διάθεση για συζήτηση, για να πετύχουμε τις 
πιο σωστές για το θέμα λύσεις. 
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 Ευχαριστώ πολύ και παρακαλώ τον πρόεδρο της επιτροπής Υγείας να βάλει το 
θέμα και στην επιτροπή Υγείας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ευχαριστώ, συνάδελφοι, που μείνατε μέχρι τώρα μαζί μας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 23 
Οκτωβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα 
Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.149-2014). 

 2. Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.078-2014). 

 3. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.180-2014). 

 4. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.204-2014). 

 5. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.205-2014). 

 6. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.210-2014). 

 7. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.105-2013). 

 8. Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων 
Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 



279 
 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.120-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Καλό βράδυ. 

(Ώρα λήξης:  7.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Άντρος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2014»,  

 β. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές 
Υπηρεσίες που Παρέχονται από μη Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο 
Φόρο Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2014», 

 γ. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για 
Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες,  Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή 
Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους στο Φόρο 
Εγκατεστημένους εντός της ∆ημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους στο 
Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2014», 

συζήτηση (Π. Παπαγεωργίου, Ά. Βότσης, Πρ. Προδρόμου, Ν. Νικολαΐδης, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Γ. Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λουκαΐδης, Άντρος 
Κυπριανού), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 4) και έγκριση των 
κανονισμών, των δεύτερων με τον τίτλο «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοινωνιακές Υπηρεσίες, Ραδιοφωνικές και 
Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενα στο 
Φόρο Πρόσωπα Εγκατεστημένα εντός της ∆ημοκρατίας αλλά Μη 
Εγκατεστημένα στο Κράτος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2014».    

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», 
συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Γ. Περδίκης, Γ. Λαμάρης, Άντρος Κυπριανού, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Ζ. Ζαχαρίου, Ν. Κωνσταντίνου, Α. Αδάμου) και απόφαση για 
αναβολή της. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών 
Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014» και «Ο περί Προϋπολογισμού του 
2014 Νόμος του 2013 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2014» και ψήφισή 
τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης 
Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και του δεύτερου με αρ. 2. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (Αρ. 1) Νόμος του 2014» 
και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2014». 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 
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7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
- Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2014» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2014» και έγκρισή τους. 

9. Ανακοίνωση από την προεδρεύουσα της συνεδρίασης κ. Μαρία Κυριακού της 
μετάβασης διακομματικής αντιπροσωπίας στο χώρο απέναντι από το κτίριο της 
Βουλής, όπου Κούρδοι διαμαρτύρονται για την πολιορκία του Κομπανί από 
τους τζιχαντιστές, για να εκφράσει τη συμπαράσταση του σώματος στον αγώνα 
των Κούρδων ενάντια στην τρομοκρατική δράση του ούτω καλούμενου 
“Ισλαμικού Κράτους”. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

∆υνατότητα νομικής ρύθμισης της χρήσης ηλεκτρονικού τσιγάρου - Ερωτήματα 
σχετικά με τη διεξαγωγή διεθνούς κινηματογραφικού φεστιβάλ στην κατεχόμενη 
Κύπρο - Ανάγκη εισαγωγής μεγαλύτερων ποσοτήτων αντιοφικών ορών - 
Ερωτήματα σχετικά με τις εταιρείες περισυλλογής αποβλήτων συσκευασιών 
(Green Dot και άλλες) και την απουσία δικτύου τέτοιων εταιρειών από τα χωριά 
και τους δήμους Λευκάρων και Πόλης Χρυσοχούς - Παραχώρηση 
προσφυγικών οικοπέδων στην περιοχή Αχερίτου - Παραχώρηση οικοπέδων σε 
πρόσφυγες στο ∆ασάκι Άχνας - Αφαίρεση από τον υπολογισμό του 
εισοδήματος χαμηλοσυνταξιούχων φορολογιών σε καταθέσεις - Παραχώρηση 
οικοπέδων στην Αυδήμου σε νεαρά προσφυγικά ζευγάρια - Ερωτήματα για την 
παρουσία του Υπουργού Άμυνας σε εκδήλωση μνήμης και τιμής του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Εφέδρων Καταδρομέων. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Υποβολή του προϋπολογισμού της Ελεγκτικής Υπηρεσίας απευθείας στη 
Βουλή - Οικονομικά οφέλη για το κράτος από ενδεχόμενη επιβολή τελών 
τερματικού στη διαχειρίστρια εταιρεία αεροδρομίων “Hermes” - Κενά στη 
λειτουργία της Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων και στις διαδικασίες της 
Αερολιμενικής Υπηρεσίας - Ειδοποιήσεις ιδιοκτητών για πληρωμή φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας ανεξαρτήτως τόπου διαμονής - Ερωτήματα σχετικά με την 
είσπραξη του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας - Σχέδιο διαχείρισης και λειτουργία 
του φράγματος της Σολιάς - Ερωτήματα σχετικά με την εξέταση όρασης 
νεοσυλλέκτων υποψηφίων για κατάταξη σε ειδικά σώματα της Εθνικής 
Φρουράς - Αίτημα ασθενών για επανεξέτασή τους από δεύτερο γιατρό του ίδιου 
νοσοκομείου για την ίδια πάθηση - Ενδεχόμενο απόδοσης τιμής στο Γιώργο 
Κοτσώνη από το κράτος - Ενδεχόμενο απομάκρυνσης των κεραιών του 
ραδιοφωνικού σταθμού “BBC World” από το Ζύγι και παραχώρησης του χώρου 
για άλλη ανάπτυξη (απόρρητη απάντηση) - Το ενδεχόμενο στήριξης από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων της δημιουργίας “Ινστιτούτου για τη 
Θάλασσα-Τάσος Μητσόπουλος” - Ερωτήματα για τη λειτουργία του ∆ασικού 
Κολεγίου Κύπρου και τη μελέτη του Τμήματος ∆ασών για τις αρνητικές 
επιπτώσεις από τον ενδεχόμενο τερματισμό της λειτουργίας του κολεγίου. 

13. Συνέχιση της συζήτησης (Ν. Κουτσού, ∆. Συλλούρης, Α. Κυριακίδου, Στ. 
Κυριακίδου, Α. Αδάμου, Γ. Περδίκης) του θέματος «Η ανάγκη εφαρμογής της 
στρατηγικής για τον καρκίνο» και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 23ης Οκτωβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ. 

Αρ. 5 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ, καθίστε. 

 Συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα κάμουμε τώρα μία αναφορά στην εθνική επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Την ερχόμενη Τρίτη ο απανταχού ελληνισμός θα γιορτάσει για ακόμη μια φορά την επέτειο της 28ης 
Οκτωβρίου του 1940. 

 Η μικρή Ελλάδα, με μοναδικό όπλο το ψυχικό της σθένος, έχοντας συναίσθηση της ιστορικής ευθύνης, 
της τιμής και της αξιοπρέπειας, αρνήθηκε να ενδώσει στις ορέξεις της φασιστικής Ιταλίας και του δικτάτορά της 
Μουσολίνι και με απαράμιλλο ηρωισμό πρόβαλε σθεναρή αντίσταση στις δυνάμεις που επιβουλεύονταν την 
ελευθερία της, αλλά και την ελευθερία ολόκληρης της Ευρώπης. 

 Το ηρωικό ΟΧΙ των Ελλήνων στο τελεσίγραφο της ιταλικής κυβέρνησης για υποταγή έδωσε το έναυσμα, 
ώστε άνδρες, γυναίκες, νέοι, ηλικιωμένοι, παιδιά να προστρέξουν στο κάλεσμα της πατρίδας και να 
προσφέρουν απλόχερα και ανιδιοτελώς τον εαυτό τους και τις δυνάμεις τους για την πραγμάτωση μιας από τις 
πιο επικές στιγμές της ιστορίας του σύγχρονου ελληνισμού.  Η απόκρουση των Ιταλών εισβολέων υποχρέωσε 
τους Γερμανούς, προκειμένου να βοηθήσουν τους Ιταλούς συμμάχους τους, να εισβάλουν στην Ελλάδα και 
τελικά να την κατακτήσουν, με τραγικό επακόλουθο τη γερμανική κατοχή και τις οδυνηρές συνέπειές της για τον 
ελληνικό λαό. 

 Στον τιτάνιο αγώνα ανακοπής της προέλασης του φασισμού η τελούσα υπό αγγλική αποικιοκρατική 
κατοχή Κύπρος δεν έμεινε αμέτοχη.  Παρά την καταπίεση, τη φτώχια και τη δυστυχία που βίωνε τότε ο 
κυπριακός λαός, χιλιάδες ήταν οι Κύπριοι εθελοντές που κατατάχθηκαν και υπηρέτησαν στις ένοπλες 
συμμαχικές δυνάμεις και πολέμησαν στην ξηρά, στη θάλασσα και στον αέρα, εισπράττοντας εγκωμιαστικά 
σχόλια, επαίνους και παράσημα. 

 Η επέτειος του έπους του ’40 αποτελεί αναμφίβολα σημαντική αφορμή αναλογισμού και πηγή δύναμης 
και υπενθυμίζει ότι οφείλουμε να αντιστεκόμαστε και να αγωνιζόμαστε με όλες μας τις δυνάμεις ενάντια σε 
εκείνους που απειλούν την ελευθερία μας, όσο και αν αυτή η απειλή φαντάζει ανυπέρβλητη.  Είναι χρέος μας 
να τιμούμε και να θυμόμαστε εκείνους που έπεσαν υπερασπιζόμενοι την πατρίδα και το έθνος και να αντλούμε 
διδάγματα από την ηρωική τους αντίσταση. 

 Στη δύσκολη συγκυρία που βρίσκεται σήμερα η Κύπρος, με την Τουρκία να εμφανίζεται πιο προκλητική 
από ποτέ, υπονομεύοντας την κρατική μας υπόσταση, οφείλουμε με ομοψυχία και αποφασιστικότητα, όπως το 
έπραξαν οι Έλληνες το 1940, να αγωνιστούμε, για να ανακόψουμε τα όποια σχέδιά της. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε τώρα με το Κεφάλαιο ∆εύτερο... 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...κατάθεση... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω προ ημερήσιας διάταξης να θέσω ένα θέμα για το οποίο νιώθουμε πάρα πολύ έντονα, γιατί 
νιώθουμε ότι ξεγελαστήκαμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αφορά το δεύτερο θέμα που έχουμε σήμερα στην ημερήσια διάταξη για το οποίο η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ζήτησε την περασμένη εβδομάδα δύο εβδομάδων αναβολή.  Είπαμε να 
της δώσουμε μία εβδομάδα, αλλά τονίσαμε, τουλάχιστον εγώ από τη δική μου πλευρά, ότι θα έπρεπε σ’ αυτή 
την εβδομάδα να μεριμνούσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ότι δε θα υπάρξουν τετελεσμένα γεγονότα.   

 Με λύπη μας διαπιστώνουμε ότι με τις ψήφους του δημάρχου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και των 
μελών της δημοτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού λήφθηκε απόφαση στο ∆ήμο Αραδίππου η οποία 
αφορούσε το συγκεκριμένο θέμα.  Και το μήνυμα το οποίο εμείς παίρνουμε από αυτήν την εξέλιξη είναι ότι 
εξεγελάσαν μας κάποιοι σκόπιμα, για να προχωρήσει το δημοτικό συμβούλιο, με την πλειοψηφία που 
προχώρησε, σε τετελεσμένα γεγονότα για ένα ζήτημα για το οποίο επιχειρήσαμε να νομοθετήσουμε ως Βουλή 
των Αντιπροσώπων, για να προλάβουμε αρνητικές εξελίξεις.  Και, επειδή είδα την ανακοίνωση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού που λέει: «Μα καλά, γιατί με κατηγορείτε εμένα για μια απόφαση που πάρθηκε από 
ένα δημοτικό συμβούλιο;», ο λόγος για τον οποίο εμείς αντιδρούμε είναι γιατί η απόφαση πάρθηκε από το 
δήμαρχο και, επαναλαμβάνω, τα μέλη της δημοτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Και επειδή 
θεωρούμε ότι ξεγελαστήκαμε, επειδή θεωρούμε ότι ξεγελαστήκαμε από αυτό που έγινε την περασμένη 
εβδομάδα, θέλω να ξαναπώ, να πω ότι εμείς θα είμαστε πολύ πολύ επιφυλακτικοί μελλοντικά, για να δώσουμε 
περαιτέρω αναβολές, όταν ζητούνται από την ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Επαναλαμβάνω, ξεγελαστήκαμε!  Και αυτό το πράγμα θεωρώ ότι δεν έπρεπε να γίνει.  Βέβαια, 
ξεκαθαρίζω ότι εμείς δεν πρόκειται να αφήσουμε το θέμα εδώ.  ∆εν πρόκειται να αφήσουμε δηλαδή την 
απόφαση του δημοτικού συμβουλίου που πάρθηκε 7 προς 6 να προχωρήσει, δίχως να υπάρξουν αντιδράσεις. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  Λίγο προ... 

 Συγγνώμη, κύριε Τορναρίτη, δε σας έδωσα το λόγο! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συγγνώμη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε σας έδωσα το λόγο!  Να αφήσετε να έρθει εις την ώρα του το θέμα και να τα πείτε.  Να πείτε ό,τι 
θέλετε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προς το παρόν, πρέπει να διαβάσω...  Υπάρχει κατάθεση ψηφίσματος... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Όχι, κύριε Πρόεδρε, λυπάμαι πάρα πολύ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...υπάρχει κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Υπήρξε από το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ μομφή κατά της κοινοβουλευτικής ομάδας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλά, δεν μπορείτε να τα πείτε στην ώρα τους που εννά... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, όχι, θα τα πούμε εδώ.  Τώρα είναι η ώρα τους!  Λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, και θυμίζοντας το 
ιστορικό της υπόθεσης ότι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι είναι, κύριε Περδίκη;  Τι είναι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ε γίνεται αυτό το πράγμα, να μιλά ο Πρόεδρος τζιαι να δίνει οδηγίες ο Πρόεδρος να μεν μιλήσει 
κάποιος βουλευτής τζιαι να μιλά κάποιος βουλευτής.  Αυτό λέω.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Περδίκη!   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Άμα ένας βουλευτής έν’ μόνος του... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έθθα μας κάμετε τζιαι μαθήματα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...πρέπει να υπακούει τον Πρόεδρο... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...τζιαι κάποιος βουλευτής, επειδή έν’ μεγάλου κόμματος, εν υπακούει τον Πρόεδρο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

 Κύριε Τορναρίτη, είναι θέμα μισού λεπτού να διαβάσω... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εν έχουμε Πρόεδρο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...την κατάθεση... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγγνώμη δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ψήφισμα για το Κουρδικό, τους Κούρδους.  Ένα λεπτό!  Να τα διαβάσω και να ’ρθούμε στη 
σειρά τους!   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αφήνονται οι εντυπώσεις, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Να τες ανατρέψεις, αν θέλεις, τες εντυπώσεις, όταν έρθει η ώρα του!  Και ο κ. Άντρος Κυπριανού είναι 
λίγο πρόωρα που σηκώθηκε και τα είπε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εζήτησα την άδειά σας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, εξεκίνησες, πριν σου δώσω το λόγο! 

(Γέλια) 

 Παρακαλώ! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγγνώμη!  Να ακολουθήσουμε τους κανονισμούς!  Θα ξεκινήσουμε με το 
Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει σχέδιο ψηφίσματος που αφορά την 
τρομοκρατική δράση των δυνάμεων του Ισλαμικού Χαλιφάτου στα εδάφη του Ιράκ, της Συρίας και του 
γειτονικού Λιβάνου και τον αγώνα των Κούρδων στο πολιορκημένο Κομπανί, εκ μέρους του κ. Γιώργου 
Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί 
επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το σχέδιο ψηφίσματος κατατίθεται, 
εκτός εάν υπάρχει εισήγηση -καταλαβαίνω ότι κάποιοι θέλουν- να αναβληθεί για την ερχόμενη βδομάδα, ώστε 
να γίνει ένα πολύ καλύτερο ψήφισμα απ’ ό,τι μας εδόθη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος.  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι επί της αρχής συμφωνούμε με το περιεχόμενο του ψηφίσματος, θεωρούμε 
ότι θα πρέπει να εξεταστεί το λεκτικό του ψηφίσματος, γιατί υπάρχουν κάποια επιμέρους σημεία που εμείς 
θεωρούμε ότι θα πρέπει ενδεχομένως είτε να διαφοροποιηθούν είτε να διευκρινιστούν.  Γι’ αυτό θεωρούμε ότι 
θα πρέπει να αναβληθεί η ψήφιση σήμερα αυτού του ψηφίσματος και να το αφήσουμε για την ερχόμενη 
εβδομάδα.  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κοινή συναίνεση, για να προχωρήσουμε ακριβώς στην αναβολή αυτού 
του ψηφίσματος τζιαι να το αφήσουμε για την επόμενη εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει ένσταση... 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να θυμίσω ότι το προσχέδιο του ψηφίσματος υπήρχε πρόθεση να κατατεθεί από 
την προηγούμενη συνεδρίαση και έγινε σχετική αναφορά και από την Προεδρεύουσα, την κ. Κυριακού.  Επειδή 
το κείμενο έχει ήδη βασικά συνταχτεί -αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν κάποιες επιμέρους διαφορές- εγώ θέλω να 
σεβαστώ την καλή πρόθεση των υπολοίπων ομάδων να γίνουν κάποιες φραστικές τροποποιήσεις, αλλά 
αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει δέσμευση ότι την ερχόμενη Πέμπτη θα εγκριθεί αυτό το ψήφισμα, όπως έκαμε και 
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για το θέμα αυτό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται.  Υπάρχουν κάποια φραστικά που πρέπει να διορθωθούν, βλέπω και εγώ. 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.     

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Έκθεση  Κατατέθηκε από    Παραπέμπεται στην επιτροπή 

Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών για το έτος 2013 
σύμφωνα με το άρθρο 51(2)  του περί 
Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών Νόμου του 2003 [Ν. 
64(Ι)/2003)].  

(Αρ. φακ. 10.01.001.021). 

Κυπριακός Οργανισμός 
Αγροτικών Πληρωμών 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

  

Έγγραφο  Κατατέθηκε από    
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Κανόνες Ανάδειξης Εκπροσώπων 
∆ιοικητικού Προσωπικού, όπως έχουν 
εγκριθεί από τη Σύγκλητο του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στη συνεδρία αρ. 
23/2014, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των Κανονισμών 
28 και 34 των περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Όργανα του Πανεπιστημίου) Κανονισμών 
του 1994 έως 2002. 
(Αρ. φακ. 07.01.002). 

Πανεπιστήμιο Κύπρου 

Σχέδιο ψηφίσματος  Κατατέθηκε από   

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων που αφορά την 
τρομοκρατική δράση των δυνάμεων του 
Ισλαμικού Χαλιφάτου στα εδάφη του Ιράκ, 
της Συρίας και του γειτονικού Λιβάνου και 
τον αγώνα των Κούρδων στο πολιορκημένο 
Κομπανί. 
(Αρ. φακ. 23.10.001). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός 
Ανωτάτων Τιμών Πώλησης σε Ειδικές 
Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.095-2014). 

Γιώργο Περδίκη,   
βουλευτή Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.096-2014). 

Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και 
Εσωτερικών  

3. Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.097-2014). 

Ζαχαρία Ζαχαρίου  
και Γεώργιο Τάσου,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Νικολαΐδη. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Έχω καταθέσει εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας της Ε∆ΕΚ μία πρόταση νόμου που τροποποιεί 
ουσιαστικά τους περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμους του 1980 έως 2014.  Αφορά την παράταση των 
δύο ημερομηνιών, της ημερομηνίας μέχρι την οποία δικαιούται ο φορολογούμενος, όταν πληρώσει το φόρο 
ακίνητης περιουσίας, να πάρει τη σχετική έκπτωση, και της ημερομηνίας πέραν της οποίας πληρώνει το 
σχετικό πέναλτι.  Να παραταθούν κατά ένα μήνα, ούτως ώστε να δοθεί η ευκαιρία -βρίσκονται κάποιες 
συζητήσεις σε εξέλιξη- να γίνει κάποια διευθέτηση για τη φορολογία ακίνητης περιουσίας των 
γεωργοκτηνοτρόφων που καλλιεργούν γη που δεν είναι μέσα στο χώρο διαμονής τους. 

 Παρακαλώ, επειδή θα πρέπει αυτή η παράτασις, αν θα εγκριθεί από την ολομέλεια, να δοθεί πριν το 
τέλος του μηνός, να γίνει παράκληση προς την επιτροπή Οικονομικών να τη συζητήσει την ερχόμενη ∆ευτέρα 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  ∆ε βλέπω να υπάρχει συζήτηση επί του θέματος.  Κηρύσσεται λοιπόν η πρόταση νόμου του 
κ. Νικολαΐδη, εκ μέρους της Ε∆ΕΚ, φαντάζομαι, επείγουσα.  Καλούμε την επιτροπή Οικονομικών να τη δει, 
ώστε, αν γίνει αποδεχτή και από την ολομέλεια, να προχωρήσουμε σε αναβολή.  Αναβολή, εννοώ, του 
τερματισμού της παράτασης.      
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 Λοιπόν, προχωρούμε συνάδελφοι.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί του 
Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 7 Ιουλίου, στις 22 και 29 Σεπτεμβρίου, καθώς και στις 
6 Οκτωβρίου 2014. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η 
Γενική Λογιστής της ∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, καθώς και 
εκπρόσωποι της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την ίδρυση Ανεξάρτητου Φορέα 
Κοινωνικής Στήριξης για την οικονομική στήριξη δυσπραγούντων φυσικών προσώπων.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η δημιουργία του εν λόγω φορέα με στόχο 
κυρίως την οικονομική στήριξη φυσικών προσώπων που λόγω έκτακτων περιστατικών ή άλλων εξαιρετικών 
συμβάντων υπάρχει ενδεχόμενο η συνέχιση της εκπαίδευσής τους να επηρεαστεί σοβαρά ή να δημιουργηθούν 
ανάγκες για άμεση οικονομική βοήθειά τους, που δεν είναι δυνατό να παρασχεθεί με βάση τις διατάξεις άλλου 
ισχύοντος νόμου.   

 Σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στο εν λόγω νομοσχέδιο, θα εγκαθιδρυθεί επιτροπή διαχείρισης του 
φορέα, η σύνθεση της οποίας θα είναι η ακόλουθη: 

1. Πρόεδρος θα είναι ο/η σύζυγος του εκάστοτε Προέδρου της ∆ημοκρατίας, αλλά, σε περίπτωση που το 
πρόσωπο αυτό δεν επιθυμεί να αναλάβει τα καθήκοντα του προέδρου της επιτροπής ή ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας δεν έχει σύζυγο, το Υπουργικό Συμβούλιο θα διορίζει ως πρόεδρο της επιτροπής άτομο 
υψηλού κύρους και ήθους. 

2. Ταμίας θα είναι ο εκάστοτε Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας. 

3. Μέλη θα είναι οι εκάστοτε γενικοί διευθυντές των Υπουργείων Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Παιδείας και Πολιτισμού και Υγείας.  

Οι ειδικότερες ρυθμίσεις που προτείνονται με το νομοσχέδιο είναι οι ακόλουθες: 

1. Ο φορέας θα λειτουργεί ως ειδικό ταμείο και θα αποτελεί νομικό πρόσωπο με διαρκή διαδοχή, το οποίο 
θα μπορεί να κατέχει, να διαχειρίζεται και να διαθέτει περιουσία.   

2. Οι πόροι του φορέα θα προέρχονται από δωρεές ή/και εισφορές που θα γίνονται προς το φορέα από 
οποιοδήποτε πρόσωπο ή/και από οποιαδήποτε άλλη νόμιμη πηγή ή/και νόμιμη δραστηριότητα που θα 
έχει τύχει προηγουμένως της αποδοχής ή της έγκρισης της επιτροπής διαχείρισης του φορέα.   

3. Η αρμόδια επιτροπή θα διαβιβάζει για ενημέρωση στο Υπουργικό Συμβούλιο μέσω του Υπουργού 
Οικονομικών αντίγραφο των εξελεγμένων οικονομικών καταστάσεων του φορέα, οι οποίες θα 
κατατίθενται επίσης από τον αρμόδιο υπουργό στη Βουλή των Αντιπροσώπων και θα δημοσιεύονται 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την ίδρυση του εν λόγω φορέα 
άλλα σχετικά ταμεία τα οποία υπολειτουργούν ή είναι ανενεργά πρόκειται να καταργηθούν με ειδικότερες 
νομοθεσίες, οι οποίες θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων σε μεταγενέστερο στάδιο.  Τα ταμεία αυτά 
είναι το Εθνικό Ταμείο Αλληλεγγύης, το Ταμείο Αλληλεγγύης για την Κοινωνική Απασχόληση και την Κοινωνική 
Συνοχή και το Ταμείο Λαχείου Προνοίας. 

Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ ανέφερε 
ότι το νομοσχέδιο δεν έτυχε διαβούλευσης με τη συνομοσπονδία για θέματα που επηρεάζουν τα μέλη της 
άμεσα.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, με το εν λόγω νομοσχέδιο αναμένεται να αφαιρεθεί ένα σημαντικό 
ποσό από τις κοινωνικές παροχές που δίνονται στα άτομα με αναπηρία και να διατεθεί για άλλους σκοπούς. 

Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε τη διαφωνία της ΚΥΣΟΑ σε σχέση με την κατάργηση του 
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Ταμείου Λαχείου Προνοίας, ενός θεσμού που, όπως ανέφερε, αποδείχθηκε πολύ σημαντικός για την 
κοινωνικοοικονομική στήριξη των ατόμων με αναπηρίες και των οικογενειών τους.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι 
η ΚΥΣΟΑ κατέθεσε τις θέσεις της για το εν λόγω νομοσχέδιο στην επιτροπή με δύο επιστολές της, ημερομηνίας 
11 Αυγούστου και 22 Σεπτεμβρίου 2014, αντίστοιχα.  

 Τοποθετούμενη επί των ανωτέρω, η Γενική Λογιστής της ∆ημοκρατίας ανέφερε ότι ο φορέας έχει 
διαφορετικό σκοπό από εκείνον του Ταμείου Λαχείου Προνοίας και αφορά την οικονομική στήριξη φυσικών 
προσώπων τα οποία λόγω έκτακτων κοινωνικών περιστατικών ή άλλων εξαιρετικών συμβάντων θα 
επηρεαστούν άμεσα στη συνέχιση της εκπαίδευσής τους ή θα έχουν άμεσα ανάγκη άλλης οικονομικής 
βοήθειας, η οποία δεν παρέχεται από άλλο εν ισχύι νόμο. 

 Σημείωσε περαιτέρω ότι στους βασικούς δικαιούχους της στήριξης του φορέα περιλαμβάνονται και 
άλλες κατηγορίες του πληθυσμού πέραν των ατόμων με αναπηρίες, ενώ ιδιαίτερη έμφαση δίδεται στους 
φοιτητές που αδυνατούν να ανταποκριθούν στο κόστος των σπουδών τους.  Επιπροσθέτως, με το νομοσχέδιο 
δεν καταργείται στο παρόν στάδιο οποιοδήποτε άλλο ταμείο. 

 Σημειώνεται ότι η Γενική Λογιστής της ∆ημοκρατίας, με επιστολή της, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 
2014, ενημέρωσε την επιτροπή για σχετική τροποποίηση που επήλθε στο νομοσχέδιο με την οποία καθίσταται 
υποχρεωτική η ρύθμιση με εσωτερικούς κανόνες θεμάτων που αφορούν τη λειτουργία και την καλύτερη 
εκτέλεση της αποστολής του φορέα.  

 Ο Επίτροπος Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων ανέφερε ότι η σύσταση του φορέα 
πρέπει να προχωρήσει άμεσα, αφού υπάρχουν ήδη πρόσωπα  και επιχειρήσεις που έχουν επιδείξει 
ενδιαφέρον, για να συνεισφέρουν προς αυτό το σκοπό. 

 Αναφορικά με την κατάργηση του Ταμείου Λαχείου Προνοίας, η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω στοιχεία σε 
ό,τι αφορά τις προθέσεις της εκτελεστικής εξουσίας.  Συναφώς, η Γενική Λογιστής της ∆ημοκρατίας κατέθεσε 
στην επιτροπή σχετική με το θέμα επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2014, 
στην οποία αναφέρεται η γενικότερη πολιτική σε σχέση με το εν λόγω ζήτημα.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της,  διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1.  Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών  ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2.  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσεται εναντίον της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

3.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. 
Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες σ’ αυτό το θέμα.  Θα προχωρήσουμε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ και παρακαλώ 
το γραμματέα να τις διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι ενώπιον όλων, απλά θα θέλαμε να ενημερώσουμε το σώμα ότι αποσύρουμε την υπ’ αριθμόν 3 
τροπολογία, οπόταν μπορείτε να προχωρήσετε με τις υπόλοιπες.  Είναι σε γνώση του σώματος, νομίζω, ότι 
μπορούμε να πάμε απευθείας να ψηφίζουμε μια μια.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, αυτή που αφορά τον πρόεδρο του ταμείου. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Η τρία έφυε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ά, έφυε.  Αφαιρέθηκε, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το κείμενο που έχω μπροστά μου δε μιλά, όπως λέτε για... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ωραία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ψηφίζονται ως σύνολο; 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Όχι.  Μία μία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μία μία; 

 Οκέι.  Λοιπόν, παρακαλώ το σώμα να πάρει θέση στην πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014».  Έτσι, 
επιγραμματικά, κύριε γραμματέα, μάνι μάνι δκιάβασέ την.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις στο 
νομοσχέδιο «Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) του άρθρου 3 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη “τελεί” (τρίτη γραμμή), της 
φράσης “υπό την αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 1 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Με την αρίθμηση του υφιστάμενου κειμένου του άρθρου 4 αυτού σε εδάφιο (1) και την προσθήκη 
αμέσως μετά του ακόλουθου νέου εδαφίου (2): 

 «(2) Απαγορεύεται η με οποιοδήποτε τρόπο οικονομική ενίσχυση του Φορέα με πόρους που 
προέρχονται από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Μάλιστα.  Συνάδελφοι, ψηφίστε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 2 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννιά. 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και εννέα αποχές, η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία εγκρίνεται. 

 Παρακαλώ. Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία.  Παρακαλώ διαβάστε την, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Με τη διαγραφή του σημείου της τελείας στο τέλος του εδαφίου (3) του άρθρου 6 αυτού και την 
προσθήκη αμέσως μετά της φράσης “ή οποιοδήποτε αρμοδίως εξουσιοδοτημένο από αυτόν πρόσωπο.”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 3 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές παρακαλώ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τέταρτη τροπολογία.  Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. (α) Με την προσθήκη στο τέλος των παραγράφων (α), (β) και (γ) του εδαφίου (4) του άρθρου 6 αυτού 
της φράσης “ή οποιοδήποτε αρμοδίως εξουσιοδοτημένο από αυτόν πρόσωπο.”, 

(β) να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 4 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πέμπτη τροπολογία, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. Με τη διαγραφή του εδαφίου (6) του άρθρου 7 αυτού και την αντικατάστασή του με το ακόλουθο νέο 
εδάφιο: 

«(6) Για τη ρύθμιση της άσκησης των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής, καθώς και του καθορισμού των 
κριτηρίων επιλογής των προσώπων που λαμβάνουν οικονομική στήριξη βάσει των διατάξεων του 
παρόντος Νόμου, το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς οι οποίοι κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων προς έγκριση.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 5 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι εφτά. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές, η υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 Έκτη τροπολογία, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6. Με την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (3) του άρθρου 9 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

«(4) Ο Υπουργός καταθέτει στη Βουλή των Αντιπροσώπων ανά εξαμηνία κατάλογο στον οποίο 
περιλαμβάνονται αναλυτικά όλες οι παροχές που εγκρίθηκαν και χορηγήθηκαν στα δικαιούχα βάσει του 
παρόντος Νόμου πρόσωπα.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 6 τροπολογίας; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κάποιος δεν ψήφισε, διότι είμαστε σύνολο σαράντα οκτώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τώρα πάμε στην ψήφιση ολόκληρου του νομοσχεδίου.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Υπάρχει μια επιπλοκή που πρέπει να τη δούμε, πριν να ψηφίσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι έχει;  Συγγνώμη, επιπλοκή; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ναι, δώστε μας ένα δευτερόλεπτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας δίνω το λόγο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία, αν τη διαβάζουμε καλά, λέει ότι «Πρόεδρος της Επιτροπής είναι πρόσωπο 
εγνωσμένου κύρους και ήθους το οποίο διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο». 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Έφυεν τζιείνο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έφυεν τζιείνο; 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Έφυεν τζιείνο, δεν υπάρχει! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εμείς όμως έχουμέν το στο κείμενο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Εντάξει.  Ελπίζω να μην υπάρχει. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Έχει αποσυρθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Άγγελε Βότση, εκ Μόρφου και νυν εις Λεμεσό, διαβάσαμε τη δεύτερη τροπολογία. εσύ διαβάζεις 
άλλη! 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση Φορέα.  Άρθρο 3. 

 Πόροι του Φορέα.  Άρθρο 4. 

 Σκοπός της ίδρυσης του Φορέα.  Άρθρο 5. 

 Ίδρυση Επιτροπής.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργία Επιτροπής.  Άρθρο 7. 

 Οικονομικές καταστάσεις.  Άρθρο 8. 

 Έλεγχος Φορέα.  Άρθρο 9.  

 ∆ιάλυση του Φορέα.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;   

 Αποχές, φαίνεται, δεν υπάρχουν. 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 11 ψηφίζονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή ήμουν αρνητικός, δικαιούμαι δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σύντομα όμως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βέβαια, πάντα έν’ σύντομα, άμα είναι δικαιολόγηση.   

 Απλά θέλω να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι έντζιε είμαι εναντίον της αλληλεγγύης, της κυβερνητικής 
αλληλεγγύης.  Είναι, νομίζω, ξεκάθαρο τούτο.  Είναι το τέταρτο ταμείο που κάνουμε για την αλληλεγγύη και 
θεωρώ ότι είναι πραγματικά εκ του περισσού, ιδιαίτερα όταν αυτού έχει τον έλεγχό του το Προεδρικό.  Είναι 
αρκετά ύποπτο με βάση τα προηγούμενα που έχουμε ζήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε, παρακαλώ. 

 Πράγματι, ήσουν σύντομος! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία, για να προχωρούμε γρήγορα και ωραία. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου, στις 24 Σεπτεμβρίου 
και στις 3 Οκτωβρίου 2014.  Στις δύο πρώτες συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να απαιτείται η εκπόνηση μελέτης για εκτίμηση των 
επιπτώσεων στο περιβάλλον από έργα που αφορούν εγκαταστάσεις σχετικές με τις βιομηχανίες εξόρυξης 
λιθάνθρακα, πετρελαίου, φυσικού αερίου, μεταλλευμάτων και πετρωμάτων, καθώς και ασφαλτούχων 
σχιστολίθων. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις κρίνονται 
αναγκαίες, καθότι η μελέτη που εκπονήθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία για τις επιπτώσεις στο περιβάλλον 
από την αξιοποίηση των υδρογονανθράκων στην αποκλειστική οικονομική ζώνη (ΑΟΖ) της Κύπρου δε 
συμπεριλαμβάνει σχεδιασμούς που να αφορούν χερσαίες εγκαταστάσεις.   
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 Ειδικότερα, όπως ο ίδιος πρόσθεσε, οι χερσαίες εγκαταστάσεις οι οποίες έχουν υποστηρικτικό ρόλο στη 
διαδικασία των γεωτρήσεων της κυπριακής ΑΟΖ, κατασκευάζονται χωρίς να υπάρχει κεντρικός σχεδιασμός 
τόσο όσον αφορά τη χωροθέτησή τους όσο και για τις περιβαλλοντικές τους επιπτώσεις στη γύρω περιοχή. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου εξετάστηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής στα 
πλαίσια μελέτης σχετικού αυτεπάγγελτου θέματος, αναφορικά με τα προβλήματα που δημιουργούνται στη 
Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου από την κατασκευή των εν λόγω εγκαταστάσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, τοποθετούμενος επί των προνοιών της πρότασης νόμου, 
δήλωσε διευκρινιστικά ότι οι υπό αναφορά εγκαταστάσεις δεν καλύπτονται από τις διατάξεις της υφιστάμενης 
νομοθεσίας.  Συναφώς, στο παρόν στάδιο δεν απαιτείται η εκπόνηση περιβαλλοντικής μελέτης για την 
κατασκευή τους. 

 Παρ’ όλα ταύτα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος, βάσει μιας 
πρώτης μελέτης που έχει εκπονήσει, οι εν λόγω εγκαταστάσεις μπορεί να λειτουργήσουν χωρίς να 
δημιουργούνται οποιαδήποτε περιβαλλοντικά ή άλλα προβλήματα.  Αυτή ωστόσο δεν είναι η τελική θέση του 
Τμήματος Περιβάλλοντος, καθώς έχουν ζητηθεί επιπρόσθετα στοιχεία προς αξιολόγηση, τα οποία όμως δεν 
εκτιμάται εκ πρώτης όψεως ότι θα αλλάξουν τη θέση αυτή.  

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις πρέπει να εξετασθούν 
περαιτέρω από την επιτροπή σε συνεργασία με το Τμήμα Περιβάλλοντος, ούτως ώστε να ενταχθούν στην 
ισχύουσα βασική νομοθεσία με το λεκτικά ορθότερο τρόπο, αφού η υφιστάμενη διατύπωσή τους δεν κρίνεται 
επαρκής. 

 Παράλληλα, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος υπέβαλε εναλλακτική εισήγηση όπως οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις ενταχθούν στις πρόνοιες νομοσχεδίου που ετοιμάζεται από το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το οποίο αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Τοποθετούμενοι επί των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τον εν λόγω 
εκπρόσωπο όπως το Τμήμα Περιβάλλοντος υποβάλει γραπτώς τις εισηγήσεις του για τη διαμόρφωση του 
κειμένου της πρότασης νόμου, ώστε να αποδίδονται καλύτερα ο σκοπός και οι επιδιώξεις της. 

 Συναφώς, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, το Τμήμα Περιβάλλοντος απέστειλε γραπτώς τις 
εισηγήσεις του για αναθεώρηση του κειμένου της πρότασης νόμου, οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Λεκτικές αλλαγές για καλύτερη απόδοση του σκοπού που επιδιώκεται. 

2. Καθορισμό του συνολικού εμβαδού της εγκατάστασης για την οποία απαιτείται η εκπόνηση 
περιβαλλοντικής μελέτης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης κατά τη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής για το εν λόγω θέμα, η επιτροπή 
εξέτασε τις πιο πάνω εισηγήσεις, τις οποίες και υιοθέτησε προκαταρκτικά. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε περαιτέρω όπως καθορίσει προκαταρκτικά το συνολικό εμβαδόν 
των εγκαταστάσεων πέραν του οποίου θα πρέπει υποχρεωτικά να εκπονείται περιβαλλοντική μελέτη στα 2 000 
τ.μ. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας σχολιάζοντας τα πιο πάνω ανέφερε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθετική ρύθμιση που προωθείται με την πρόταση νόμου είναι αυστηρότερη από αυτήν που 
προβλέπεται με βάση τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία.  Σε αυτή την περίπτωση, πρόσθεσε, η εν λόγω 
ρύθμιση θα πρέπει να αιτιολογηθεί επαρκώς και να υποστηριχθεί με επιστημονικά δεδομένα. 

2. Οποιαδήποτε νομοθετική ρύθμιση τελικώς υιοθετηθεί θα πρέπει να τηρεί την αρχή της αναλογικότητας 
και να είναι η λιγότερο επαχθής για τα επηρεαζόμενα μέρη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος διαμόρφωσε επί του 
αναθεωρημένου με βάση τα πιο πάνω κειμένου τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά επί του αναθεωρημένου κειμένου κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και εισηγητής της 
πρότασης νόμου, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του 
σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 
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 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Είχε ζητήσει ο κ. Τορναρίτης.  Εκόψαμέν τον, να του δώσουμε πρώτα το λόγο.  Παρακαλώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ίκαιος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι σωστός άνθρωπος! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλά χάριν της ιστορίας, η οποία είναι πάρα πολύ σύντομη -ήταν πριν δέκα μέρες- να σας υπενθυμίσω 
ότι εσείς που βρίσκεστε αυτή την ώρα στο προεδρείο είχατε ζητήσει δεκαπενθήμερη αναβολή για το 
συγκεκριμένο θέμα.  Η Βουλή στη σοφία της απεφάσισε μιας εβδομάδας αναβολή.  Την περασμένη Πέμπτη, 
μετά από διαβούλευση που είχα προσωπικά και με τους βουλευτές του κόμματός μου, αλλά και με βουλευτές 
άλλων κομμάτων, ζήτησα ακόμα δύο βδομάδων αναβολή.  ∆όθηκε με την ψήφο της ολομέλειας της Βουλής 
μίας εβδομάδας αναβολή.   

 Λέω στο γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν 
εξαπάτησε κανέναν ούτε έχει πρόθεση ποτέ να εξαπατήσει τον οποιοδήποτε.  Την ίδια ώρα λέω...  ∆ε γνωρίζω 
βεβαίως ποιες είναι οι δομές, κύριε Πρόεδρε, του ΑΚΕΛ, εννοώ της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ, σε 
σχέση με τους δημοτικούς άρχοντες.  Εμείς δεν μπορούμε, δεν έχουμε το δικαίωμα και δε δίνουμε οδηγίες στις 
τοπικές αρχές για το τι να κάνουν και το τι να μην κάνουν, τι να επιλέξουν και τι να απορρίψουν, τι να ψηφίσουν 
και τι να καταψηφίσουν.  Γι’ αυτό έντιμα σας λέω, κύριε γενικέ γραμματέα του ΑΚΕΛ, ότι δε γνωρίζαμε την 
όποια απόφαση του όποιου δήμου και ούτε γνωρίζουμε απόψε ποια απόφαση θα ληφθεί στο όποιο δημαρχείο 
ή ποια απόφαση θα ληφθεί αύριο το πρωί.  Γι’ αυτό με όλο το σεβασμό που έχω στο πρόσωπό σας σας καλώ 
τουλάχιστον να ανακαλέσετε τους χαρακτηρισμούς, γιατί είναι πολύ βαριοί, που έχετε ήδη εκστομίσει έναντι της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο κ. Παπαδόπουλος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα είχε ζητήσει την αναβολή ευθύς εξαρχής. Νιώθουμε 
την ανάγκη και εμείς να σχολιάσουμε κάποια πράγματα.  Ακριβώς επί της ουσίας οφείλουμε να υπενθυμίσουμε 
ότι ο λόγος που εμείς είχαμε ζητήσει την αναβολή ήταν ότι αναμέναμε ότι θα ερχόταν ένα νομοσχέδιο.  ∆εν 
ήρθε.  Προσπαθήσαμε να βελτιώσουμε αυτή την πρόταση νόμου. ∆εν ήμασταν ικανοποιημένοι, αλλά σε κάθε 
περίπτωση είμαστε έτοιμοι να την ψηφίσουμε για λόγους που είναι απόλυτα κατανοητοί.   

 Είναι επίσης γεγονός ότι την προηγούμενη εβδομάδα λέχθηκαν κάποια πράγματα και με έντονο τρόπο.  
Και η γενική, νομίζω, εντύπωση που είχαμε σχηματίσει όλοι ήταν ότι δε θα προχωρούσαν οποιεσδήποτε 
ενέργειες που θα δημιουργούσαν τετελεσμένα, πριν να εξετάσει η Βουλή τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  
Εγώ δέχομαι αυτά που λέει ο κ. Τορναρίτης, όμως δεν μπορεί να είναι τυχαίο ότι, λίγες ώρες πριν η Βουλή να 
κληθεί να τοποθετηθεί επί αυτής της πρότασης νόμου, που θα διαμορφωνόταν ένα διαφορετικό νομικό 
καθεστώς που θα επηρέαζε κάποια συγκεκριμένα συμφέροντα, έσπευσε το συγκεκριμένο δημοτικό συμβούλιο 
να αποφασίσει με ένα συγκεκριμένο τρόπο.  Εκείνοι που αποφάσισαν οφείλουν να λογοδοτήσουν και να 
δώσουν εξηγήσεις για ποιο λόγο έσπευσαν να πάρουν αυτές τις αποφάσεις, ενώ γνώριζαν ότι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ενδεχομένως να αποφάσιζε με διαφορετικό τρόπο και να περιόριζε τη δική τους διακριτική 
ευχέρεια να πάρουν τις συγκεκριμένες αποφάσεις.  Εγείρονται πολλά ερωτηματικά, εγείρονται πάρα πολλά 
ερωτηματικά και αυτά τα ερωτηματικά ακριβώς πρέπει να απαντηθούν από αυτούς που είχαν την ευθύνη να 
πάρουν τις αποφάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Από την Ε∆ΕΚ ζήτησαν δύο.  Θα δώσω το λόγο στον κοινοβουλευτικό... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Στην κ. Μαυρονικόλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στην κ. Μαυρονικόλα, μάλιστα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Να πούμε καταρχάς ότι εμείς εξαρχής είχαμε τοποθετηθεί υπέρ αυτής της πρότασης νόμου, από τη 
συνεδρία της επιτροπής τοποθετηθήκαμε υπέρ.  Όταν ζητήθηκε δεκαπέντε ημερών αναβολή από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δήλωσε στην ολομέλεια ότι και εκείνη την ώρα ήταν έτοιμοι 
να ψηφίσουν υπέρ της πρότασης νόμου, ο κοινοβουλευτικός τους εκπρόσωπος...   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και τώρα θα ψηφίσουμε. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, όχι μεταξύ σας! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να συνεχίσω, κύριε Τορναρίτη. 

 Τη δεύτερη αναβολή όλως παραδόξως τη ζήτησε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός την περασμένη βδομάδα 
και έγινε και μεγάλη συζήτηση αν θα ήταν δύο βδομάδων ή μίας βδομάδας, ενώ την πρώτη φορά ήταν έτοιμοι 
να ψηφίσουν αυτή την πρόταση νόμου.  Να πούμε επίσης ότι είναι η πρώτη φορά που ζητείται δύο φορές 
αναβολή.  Και αυτή η πρόταση νόμου δεν επανήλθε στην επιτροπή, για να τροποποιηθεί, όπως είπε ο κ. 
Παπαδόπουλος, αλλά ούτε ελέχθη πουθενά ότι υπάρχει νομοσχέδιο από μέρους της κυβέρνησης και το 
περιμένουμε από μέρους της κυβέρνησης.  Συνήθως, άμα ζητούνται αναβολές, τουλάχιστον με τη δεύτερη 
αναβολή πάει πίσω στην επιτροπή, για να συζητηθεί ή να βελτιωθεί ή να απορριφθεί.  Άρα κι εμάς μας 
δημιουργεί εύλογες υποψίες το ότι το δημαρχείο της Αραδίππου προχώρησε ψες στη συγκεκριμένη απόφαση 
και πραγματικά διερωτόμαστε για ποιο λόγο, είκοσι τέσσερις ώρες πριν να συζητηθεί στην ολομέλεια η επίμαχη 
πρόταση νόμου, πήρε το δημοτικό συμβούλιο της Αραδίππου αυτή την απόφαση!  ∆ε ρίχνουμε ευθύνες σε 
κανέναν, όμως από την άλλη έχουμε εύλογες υποψίες ότι αυτές οι αναβολές ζητήθηκαν για άλλους λόγους και 
όχι για να τροποποιηθεί η πρόταση νόμου την οποία είχαμε ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι λυπούμαι ειλικρινά γιατί δεν μπορώ να ικανοποιήσω 
την παράκληση του κ. Τορναρίτη.  ∆εν πρόκειται να ανακαλέσω τα όσα έχω πει.  Ξεγελαστήκαμε, είπα.  Και θα 
το επαναλάβω, ότι νιώθουμε ότι ξεγελαστήκαμε.  ∆ε τα λέει μόνο το ΑΚΕΛ, τα ακούσατε και από τους 
εκπροσώπους των υπολοίπων πολιτικών κομμάτων.  Υπήρξε μια συναντίληψη, ότι «δίνουμε μιας εβδομάδας 
αναβολή, αλλά να μην υπάρξει καμία ενέργεια η οποία θα οδηγεί σε τετελεσμένα μέσα σε αυτή την εβδομάδα».  
Το τετελεσμένο έγινε ψες... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Προψές. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Προψές, λίγες ώρες πριν να έρθει το θέμα στην ολομέλεια.   

 Εγώ θα πω τα γεγονότα, κύριε Πρόεδρε.  Και δε χρειάζεται ο κόσμος να του πω εγώ γιατί υπήρξαν οι 
αναβολές.  Ζήτησε την πρώτη φορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα την αναβολή.  Είπαμε να δοθεί.  Ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός δήλωνε έτοιμος να ψηφίσει.  Λέει μας ο κ. Τορναρίτης «τζιαι τωρά εννά ψηφίσουμε».  Το ερώτημα 
λοιπόν είναι πολύ απλό:  Ε, γιατί ζητήσατε την αναβολή την περασμένη βδομάδα, αφού από την αρχή, όπως 
και σήμερα, λέτε ότι θα το ψηφίσετε όπως είναι το νομοσχέδιο;  Τι ήταν εκείνο που έπρεπε να μεσολαβήσει, για 
να σας επιτρέψει να το ψηφίσετε;  Ένα ερώτημα το οποίο απασχολεί το μυαλό του καθενός.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Παράκλησή μου:  αφήστε με να τελειώσω, κύριε Νεοφύτου, και ύστερα μπορείτε να πείτε ό,τι θέλετε. 
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 Και θέλω να σχολιάσω και το άλλο που είπε ο κ. Τορναρίτης.  Είπε ότι, «ξέρετε, εμείς έντζιε διούμεν 
καθοδήγηση στους δημοτικούς μας συμβούλους, πώς θα αποφασίζουν στα διάφορα δημοτικά συμβούλια για 
σημαντικά ζητήματα».  Έντζιεν ένα θέμα ρουτίνας. Ούτε εμείς ασχολούμαστε με τα ζητήματα ρουτίνας που 
συζητούνται στα διάφορα δημοτικά συμβούλια.  Για ένα θέμα το οποίο απασχολεί την κοινή γνώμη εδώ και 
μερικούς μήνες, μερικές βδομάδες, για ένα θέμα το οποίο έχει ταρακουνήσει τη Λάρνακα τους τελευταίους 
μήνες, έχουν υπάρξει κινητοποιήσεις, έχουν πάει υπουργοί, εκάμαν συσκέψεις με τον κόσμο, σε μια 
προσπάθεια να τον πείσουν για την ανάγκη να γίνουν αυτά τα πράγματα, υπάρχουν έντονες λαϊκές 
αντιδράσεις, για ένα θέμα το οποίο συζητιέται δημόσια εδώ και μήνες λέει ο κ. Τορναρίτης «εν μας απασχόλησε 
εμάς, έντζιε εσυζητήσαμεν με τους δημοτικούς μας συμβούλους»!  Εγώ λέω ας το αφήσουμε στην κρίση του 
κόσμου, να αποφασίσει τι έγινε, αλλά δεν παύει από του να είναι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός που την Τρίτη το 
βράδυ στο δημοτικό συμβούλιο της Αραδίππου επέβαλε αυτή την απόφαση, είναι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 
είτε είναι οι δημοτικοί του σύμβουλοι είτε είναι οι βουλευτές του, είναι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός! Τόσο απλά 
είναι τα πράγματα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα δώσω το λόγο στον κ. Αβέρωφ, στον κ. Περδίκη και στον κ. Αδάμου και τελειώνει το θέμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δε ζήτησε αναβολή, για να δοθεί η 
ευκαιρία στο δημοτικό συμβούλιο της Αραδίππου να προλάβει την ψήφιση της πρότασης νόμου, ανεξαρτήτως 
του εάν το δημοτικό συμβούλιο επήρε την απόφαση προχθές, που ενδεχομένως να μη γνώριζε ότι επίκειται 
ψηφοφορία σήμερα, άλλοι είναι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σας παρακαλώ! 

 Τα όσα έχει πει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ ακούονται πειστικά.  Πρέπει σ’ αυτό τον τόπο, με όσα 
πάθαμε, να μην αφήνουμε ούτε χαραμάδα με την οποία να δημιουργούνται αντιλήψεις ότι πάμε μπόσικα να 
γελάσουμε ο ένας του άλλου!  ∆εν είναι η χώρα...  Και σε φυσιολογικές συνθήκες δεν επιτρέπεται να 
δημιουργούνται τέτοιες αντιλήψεις.  Εγώ θα δω το δημοτικό συμβούλιο, το δήμαρχο και τα μέλη του δημοτικού 
συμβουλίου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Και να μου επιτρέψετε για δυο λεπτά να μπω και λίγο στην ουσία.  Ούτε και αν ήμουν εκτελεστικός μιας 
πολυεθνικής εταιρείας όπως είναι η Halliburton θα δεχόμουν να γίνομαι αντικείμενο δημόσιας πολιτικής 
συζήτησης για μια άδεια που θα έπαιρνα.  Εάν σ’ αυτό τον τόπο δε θέλουμε τις επενδύσεις...  Εγώ, αν ήμουν 
εκτελεστικός διευθυντής, θα πήγαινα στο γειτονικό Λίβανο.  Απ’ εκεί και πέρα, εάν τελικά θα φύγει η εταιρεία ή 
όχι, ο καθένας και την ευθύνη του θα αναλάβει και οι πολίτες θα μας κρίνουν γι’ αυτό. 

 Με τον τρόπο που έχουν αναφερθεί τα γεγονότα δικαιολογημένα δημιουργείται η αντίληψη, έστω και αν 
δεν υπήρχε παιχνίδι, ότι υπήρξε μια προσυνεννόηση.  Λέω και δηλώνω ότι καμία ανάμειξη δεν είχαμε.  Θα 
πάω επιτόπου στην Αραδίππου και θα ζητήσω από το δήμαρχο και το δημοτικό συμβούλιο, τους δημοτικούς 
συμβούλους τους προερχόμενους από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, έστω κι αν επήραν την απόφαση, από τη 
στιγμή που θα ψηφιστεί νομοθεσία -και η εταιρεία και ο δήμος, έστω και αν δεν έχουν τη νομική υποχρέωση, 
έχουν την ηθική υποχρέωση- να σεβαστούν αυτό που η πολιτεία έχει αποφασίσει.  Αν η εφαρμογή αυτού του 
νόμου θα έχει οποιεσδήποτε επιπτώσεις είναι άλλο ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν πρόκειται να υψώσω τον τόνο της φωνής μου γι’ αυτό το θέμα, όπως έχω κάμει τις δύο τελευταίες 
Πέμπτες.  Έτσι, πολύ ήρεμα και πολύ φιλικά θέλω μόνο να παρουσιάσω τη δική μου την υπόθεση γύρω απ’ 
αυτό το θέμα.  Είναι βέβαιο -και δε διεκδικώ περιβαλλοντικές δάφνες- ότι όλοι μας θεωρούμε ότι για θέματα 
που απασχολούν τους πολίτες και έχουν να κάμουν με την ποιότητα ζωής, την ασφάλειά τους και την υγεία 
τους θα πρέπει να λαμβάνονται όλα τα μέτρα.  Και σε αυτή την περίπτωση είναι βέβαιο, όπως σωστά ειπώθηκε 
και πριν, ότι ο λαός της Λάρνακας και ιδιαίτερα της Αραδίππου έχει ξεσηκωθεί.   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Μα, εν τους είδαμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Έχει ξεσηκωθεί.  Έχουν γίνει δεκάδες εκδηλώσεις διαμαρτυρίας και δραστηριότητες, έχουν προσφύγει 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι ένα υπαρκτό πρόβλημα η εγκατάσταση αυτών των δραστηριοτήτων στο λιμάνι 
της Λάρνακας και στην Αραδίππου.  Κακώς δεν είχαμε προβλέψει ως πολιτεία, όταν ξεκινούσαμε αυτό το 
σχεδιασμό για αξιοποίηση των υδρογονανθράκων, ότι κάποια ώρα -και το θέλαμε και το θέλουμε, κύριε 
Πρόεδρε- θα φιλοξενούσαμε στην Κύπρο τέτοιου είδους δραστηριότητες.  ∆υστυχώς, η πολιτεία δεν προνόησε 
έγκαιρα πού θα τοποθετηθούν αυτές οι δραστηριότητες.  Και δυστυχώς, όταν βρέθηκε ενώπιον του 
προβλήματος να δώσει χώρο για δραστηριότητες υποστηρικτικές της βιομηχανίας των υδρογονανθράκων, αντί 
να πάει με τον πλατύ και ίσιο δρόμο της νομιμότητας, η πολιτεία πρώτα, η κυβέρνηση δυστυχώς πήρε και πάλι 
το δρόμο της χαλάρωσης, που, όπως σωστά ειπώθηκε και πριν, δημιουργεί και την υπόνοια της διαπλοκής, τη 
βάσιμη υπόνοια της διαπλοκής.  Και είναι γεγονός ότι οι κάτοικοι της Αραδίππου δίκαια διαμαρτύρονται, γιατί 
έχουν κτιστεί δύο εργοστάσια -το δεύτερο της εταιρείας που αναφέρθηκε, της Halliburton- τα οποία θα 
διαχειρίζονται χημικά, εκρηκτικά, τοξικά, ραδιενεργά υλικά σε πολύ κοντινή περιοχή από τις κατοικίες τους.   

 Να σας πω, αγαπητοί κύριοι και κυρίες, ότι οι ίδιοι επιστήμονες από τους οποίους ο δήμος Αραδίππου 
ζήτησε την επιστημονική τους γνώση υπέδειξαν στο δήμο Αραδίππου ότι πρέπει να ζητήσει πλήρη μελέτη 
επιπτώσεων στο περιβάλλον από την εταιρεία, πριν να εκδώσει την άδεια οικοδομής.  Και, παρ’ όλα αυτά, ο 
δήμος Αραδίππου προχθές εξέδωσε την άδεια οικοδομής, κατά την άποψη τη δική μου, καθ’ υπόδειξιν των 
αρμόδιων υπουργείων, τα οποία αρμόδια υπουργεία ευθύς εξαρχής παρατύπως και παρανόμως έδωσαν την 
πολεοδομική συναίνεση, για να γίνουν αυτές οι εργασίες.  Ο δήμος Αραδίππου είναι το δεύτερο στάδιο 
αδειοδότησης, που είναι η οικοδομική άδεια.  Έχει ήδη προηγηθεί το πρώτο σκάνδαλο από μέρους των 
υπουργείων, του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Εμπορίου, στα οποία προφανώς ο φίλτατος 
πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα απευθυνθεί, για να παγώσουν ή για να απορρίψουν τις άδειες 
που έχει πάρει η Halliburton.  Αν είναι δυνατόν, αφού είναι οι ίδιοι που την έχουν ζητήσει αυτή την επίσπευση 
και την παράκαμψη των διαδικασιών.   

 Και εδώ προκύπτει ένα σοβαρό θέμα πολιτικής, αν θέλετε.  Θέλουμε τις επενδύσεις -επειδή ακούω 
κάποιους ψιθύρους- θέλουμε τους επενδυτές, θέλουμε τις επιχειρήσεις, θέλουμε τις υποδομές, αλλά τις 
θέλουμε στη βάση της νομιμότητας και σεβόμενοι την προστασία των δικαιωμάτων των πολιτών, την υγεία και 
το περιβάλλον.  ∆εν τους θέλουμε, για να έρθουν στην Κύπρο, να κάνουν ένα πλιάτσικο, να καταστρέψουν τη 
γη, να καταστρέψουν τη φύση, να καταστρέψουν την ποιότητα ζωής των ανθρώπων, για να βγάλουν τα πολλά 
τους τα κέρδη και να μας αφήσουν κι εμάς κάποια υπολείμματα.  Και αυτές οι εταιρείες, παρά το μεγάλο τους 
όνομα και τη φήμη, έχουν, ξέρετε, και κακή φήμη.  Ειδικά η Halliburton, που είναι μία από τις εταιρείες η οποία 
αναγκάστηκε να πληρώσει πρόστιμο για τη μεγάλη περιβαλλοντική καταστροφή στον Κόλπο του Μεξικού.  
Μπορεί να έχουν μεγάλα και ογκώδη ονόματα, βροντώδη και ωραία, αλλά έχουν πίσω τους και μια ιστορία η 
οποία έχει και γκρίζες ζώνες.  Γι’ αυτό πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί.   

 Και ήρθε η επιτροπή Περιβάλλοντος -και ευχαριστώ τον πρόεδρό της και τα μέλη της- σε τρεις 
συνεδριάσεις, ακούοντας και την άποψη της κυβέρνησης, και έφερε αυτή τη νομοθεσία, η οποία δεν είναι μόνο 
για την Αραδίππου που γίνεται, αγαπητοί φίλοι και φίλες.  Θα είναι χρήσιμη και για τη συνέχεια.  Γι’ αυτό και το 
Τμήμα Περιβάλλοντος αποδέχτηκε αυτή την πρόταση.  Και τελικά γράφτηκε όπως ήθελε να τη γράψουμε το 
Τμήμα Περιβάλλοντος, συναινετικά.  Και γι’ αυτό, αγαπητέ πρόεδρε του ∆ΗΚΟ, εγώ δε βλέπω κανένα 
επιχείρημα βάσιμο στο να λέτε «μα, περιμένουμε τη θέση της κυβέρνησης».  Η θέση της κυβέρνησης ήταν 
σαφής από την τρίτη συνεδρίαση, πριν φτάσει στην ολομέλεια η πρόταση νόμου.  Συμφωνούσε με τη σχετική 
πρόταση νόμου.  Κατά την άποψή μου ήταν αβάσιμη, ήταν λανθασμένη, αν θέλετε, η πρώτη αίτηση για 
αναβολή.  Και κακώς εδόθηκε η πρώτη αίτηση για αναβολή και κακώς εδόθηκε και η δεύτερη αίτηση για 
αναβολή.  Και φέρει και η Βουλή τις ευθύνες της -με όλο το σεβασμό, την αγάπη και την εκτίμηση που σας 
τρέφω- που δέχτηκε αυτές τις δύο αναβολές.   

 Ο δήμος Αραδίππου είχε υπόψη του ότι εκκρεμούσε ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής αυτή η 
πρόταση νόμου.  Και, επειδή ήμουν παρών, μπορώ να μεταφέρω τη μαρτυρία ότι κατά τη διάρκεια της 
συνεδρίασης αναφέρθηκε επανειλημμένα ότι εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής αυτή η νομοθεσία.  Αλλά η άποψη 
του επικεφαλής δημοτικού συμβούλου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν ότι ήταν άσχετο αυτό που θα 
ψήφιζε η Βουλή με αυτό που θα αποφάσιζαν αυτοί εκείνη τη μέρα, όπως έλεγε, και εξού και προχώρησαν.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ήσουν παρών στο δημοτικό συμβούλιο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ήμουν παρών στο δημοτικό συμβούλιο, ναι.  Συμμετείχα ως παρατηρητής.   

 Συνεπώς, νομίζω ότι υπάρχουν ευθύνες σε όλα τα επίπεδα γι’ αυτή την κατάσταση που ζούμε σήμερα.  
Θα έλεγα «ο αναμάρτητος τον λίθον πρώτος βαλέτω».  Πώς το λέμε στο Ευαγγέλιο;  ∆εν είμαι καλός στα 
Ευαγγέλια, γενικώς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε γραμματέα. 

 Ούτε αναμάρτητος είμαι, προφανώς.  Γι’ αυτό θεωρώ ότι το λιγότερο που έχουμε να κάμουμε είναι να 
ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία και να φροντίσουμε σε άλλες περιπτώσεις να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, 
ιδιαίτερα σε περιπτώσεις όπου οι πολίτες οι ίδιοι διαμαρτύρονται και ζητούν και από τη Βουλή υπεράσπιση σε 
θέματα για τα οποία βάσιμα ανησυχούν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Άντρος Κυπριανού. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι πρέπει να τελειώσουμε πρώτα τις πρωτολογίες, Πρόεδρε, με όλο το σέβας προς 
τον κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με τις πρωτολογίες, ελεύθερα.  Ενόμιζα ότι δεν υπήρχαν πρωτολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.  Όταν ζητά... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, έν’ πρωτολογίες, κύριε Πρόεδρε.  Προηγούνται.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εξάλλου θα είμαι και πάρα πολύ σύντομος.   

 Το πολιτικό ζήτημα που εγείρει το ΑΚΕΛ για πιθανή παραπλάνηση με τις αναβολές σίγουρα είναι 
υπαρκτό.  Και, εφόσον ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεσμεύεται να το δει και να το εξετάσει, να 
δώσει ικανοποιητικές απαντήσεις, νομίζω ότι πρέπει να το ξεπεράσουμε.  Αυτό που με απασχολεί περισσότερο 
εμένα, διότι το νόμο φαίνεται εννά τον ψηφίσουμε, είναι κάτι άλλο, το οποίο βρίσκουμε από χρόνια μπροστά 
μας, το βρίσκουμε και τώρα που είμαστε μέσα στην οικονομική κρίση.  ∆εν υπάρχει, κατά την άποψή μου -και 
αυτό αυξάνεται, καθώς αυξάνεται και η πίεση πάνω στους δημόσιους υπαλλήλους και στις υπηρεσίες- ενέργεια 
ή θέμα που μπορεί να λειτουργήσει πλέον σε αυτό τον τόπο, γιατί δεν καταφέραμε να μεταρρυθμίσουμε το 
κράτος, ώστε να ανταποκρίνεται.   

 Εις την περίπτωση τούτη, για να γίνω συγκεκριμένος, θέλουμε να φέρουμε επενδυτές για τα 
πετρελαιοειδή.  Αύριο θα μας κάμουν αίτηση, παραδείγματος χάριν, αν όλα παν καλά, να κάμουν εργοστάσιο 
πολυστερίνης, μεθαύριο να μας κάμουν εργοστάσιο ελαστικών ή ξέρω εγώ.  ∆εν είναι μόνο «τώρα βγάζουμε 
πετρέλαιο».  Και θα πρέπει να αποφασίσουμε κάποια πράγματα, για να είμαστε σοβαρό κράτος, διότι το 
σοβαρό κράτος δεν είναι εκείνο που βάζει πολυδαίδαλες διαδικασίες, για να μη γίνεται καμιά επένδυση, διότι 
τάχα προστατεύουμε το περιβάλλον και την υγεία ή την πολεοδομία του τόπου.  Αυτό δεν το εκάμαμε καθόλου 
με όλες τις διαδικασίες τις πολυδαίδαλες που έχουμε όλα αυτά τα χρόνια.  Θα έπρεπε, παραδείγματος χάριν, 
να ορισθούν -και κάμνω έκκληση εις τους αρμοδίους να το κάμουν- περιοχές χρήσης για άλφα, βήτα, γάμμα 
λόγο και οι άδειες να δίδονται σε έτσι περιπτώσεις μέσα σε λίγες ώρες, αυθημερόν θα έλεγα.  Οι μελέτες 
δηλαδή οι περιβαλλοντικές, των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, του πολεοδομικού χαρακτήρα κτλ., θα έπρεπε 
να γίνονται πριν από την αίτηση.  Όχι να βουρούμε πού εννά εύρω τόπο να το κάμω.  Αν έν’ έτσι που 
νομίζουμε ότι θα φέρουμε εταιρείες να επενδύσουν στην Κύπρο, ιδιαίτερα για τα πετρελαιοειδή, νομίζω ότι δεν 
έχουμε αντιληφθεί τι σημαίνει ανάπτυξη σ’ αυτό τον τομέα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 ∆εν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι ο τρόπος που διεξήχθη η συζήτηση και η αίτηση για την αναβολή της 
ψηφοφορίας αυτής της πρότασης νόμου δύο φορές εγείρει πραγματικά ερωτηματικά, τα οποία όλοι εδώ έχουν 
παραδεχτεί.  Όμως ένας κύριος λόγος είναι το ότι ζητήθηκε αναβολή για το τίποτε.  Τι έγινε σε αυτή την 
πρόταση νόμου;  Εκάμαμε καμιά αλλαγή;  Ήρθε καμιά τροπολογία;  Επέστρεψε πίσω η πρόταση νόμου στην 
επιτροπή Περιβάλλοντος, όπως είπε και η κ. Μαυρονικόλα;  ∆εν επέστρεψε.   

 Θέλω να σταθώ στο ότι είμαστε μια χώρα κάτω από οικονομική κρίση και ο κ. πρόεδρος του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. Αβέρωφ, εμίλησε για την ανάπτυξη.  ∆εν έχει κανέναν εδώ που είναι εναντίον 
της ανάπτυξης.  Αλλά είναι ανάπτυξη παντός καιρού, όπου θέλουμε και όπου μας επιβάλλεται;  ∆εν πρέπει να 
λαμβάνουμε υπόψη και το περιβάλλον και τους κατοίκους της περιοχής που διαμαρτύρονται συνέχεια;  Στο 
βωμό της ανάπτυξης δεν πρέπει να υποτιμούμε την ποιότητα ζωής και την υγεία του κόσμου.  Γι’ αυτό θα έλεγα 
ότι...  Και θα συμφωνήσω με τον κ. πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι πρέπει να γινόμαστε πιο 
σοβαροί σε αυτή την αίθουσα και δεν πρέπει να αφήνουμε να αιωρούνται δικαιολογημένα όλα αυτά τα 
πράγματα τα οποία έχουμε αναφέρει, διότι αυτά στρέφονται κατευθείαν εναντίον μας και πολλές φορές, κύριε 
Πρόεδρε, χάνεται και η σοβαρότητά μας.   

 Αυτά ήθελα να πω και δε θα προσθέσω τίποτε άλλο και δε χρειάζεται να ρίχνουμε λάδι στη φωτιά κατά 
τη δική μου άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, συγγνώμη, θέλω να απαντήσω στον κ. Αδάμου. 

 Με βάση την έκθεση, εμείς ως ∆ΗΚΟ εζητήσαμε αναβολή, έχοντας υπόψη την πάγια τακτική της 
Βουλής, όταν υπάρχει κυβερνητικό νομοσχέδιο, να συζητείται μαζί με προτάσεις νόμου και να 
ενσωματώνονται, για να γίνεται καλύτερο το κυβερνητικό νομοσχέδιο.  ∆ιαβάζοντας λοιπόν την έκθεση...  Σας 
τη διαβάζω, για να αντιληφθείτε το λόγο που ζητήσαμε αναβολή.  Και τη ζητήσαμε αυτή τη βδομάδα εμείς ως 
∆ΗΚΟ, εγώ την εζήτησα, για να διερευνήσουμε.  Εζήτησα δύο βδομάδες, για να διερευνήσουμε με το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, έγινε αποδεκτό για μια.  Για να διερευνήσουμε με το Τμήμα Περιβάλλοντος, το οποίο είπε τα 
εξής:  «Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις πρέπει να εξετασθούν 
περαιτέρω από την επιτροπή σε συνεργασία με το Τμήμα Περιβάλλοντος, ούτως ώστε να ενταχθούν στην 
ισχύουσα βασική νομοθεσία με το λεκτικά ορθότερο τρόπο, αφού η υφιστάμενη διατύπωσή τους δεν κρίνεται 
επαρκής.  Παράλληλα, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος υπέβαλε εναλλακτική εισήγηση όπως οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις ενταχθούν στις πρόνοιες νομοσχεδίου που ετοιμάζεται από το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το οποίο αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων». 

 Εγώ το διερεύνησα εκ μέρους του ∆ΗΚΟ.  Πότε εννά έρτει τούτο το νομοσχέδιο, για να μη βιαστούμε να 
κάμουμε κάτι, αλλά να το εντάξουμε, όπως έν’ η πάγια τακτική;  Μου απάντησαν ότι εννά έρτει το Γενάρη.  Και, 
όταν ρώτησα αν εσάστηκεν η πρόταση, κάποιος μού είπε:  «Ναι, προσπαθήσαμε να τη βελτιώσουμε και στην 
επιμονή κάποιων να γίνει τώρα η ψηφοφορία επιτέλους συγκατατεθήκαμε».  Και έτσι κι εμείς ως ∆ΗΚΟ είπαμε 
τη δεύτερη βδομάδα να το ψηφίσουμε.  Εζητήθη δεύτερη βδομάδα και έτσι προχωρήσαμε.  Και τώρα είμαστε 
έτοιμοι να το ψηφίσουμε ως ∆ΗΚΟ. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Εκάμετε μία τοποθέτηση και πρέπει να απαντήσω.  Νομίζω έχω το δικαίωμα να απαντήσω...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απάντα. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 ...ως πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 To Τμήμα Περιβάλλοντος, κύριε Πρόεδρε, ήρθε στην επιτροπή και συμφώνησε με την τροπολογία και 
την άλλαξε όπως εκείνο επίστευε ότι... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν όμως είπε αυτά που διάβασα. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρχε μία πρόταση νόμου στην επιτροπή.  Αυτή η πρόταση νόμου εσυζητήθηκε με την 
αρμόδια επιτροπή περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, η οποία 
ήρθε εκεί και είπε:  «Θα συμφωνήσουμε, αφού την αλλάξουμε μερικώς».  Έγινε η συζήτηση με εκείνον που 
υπέβαλε την πρόταση νόμου, που ήταν ο κ. Περδίκης, μας έφεραν την πρόταση και τη φέραμε εδώ με τη 
σύμφωνο γνώμη του Τμήματος Περιβάλλοντος.  Το αν θα έρθει νομοσχέδιο -μας το είπαν και εκεί- και 
νομοθεσία...  Τους παρακαλέσαμε:  «Θα ’ρθει τώρα, να αποσύρει την πρότασή του ο βουλευτής;».  Και τελικά 
τι είπαν;  Μας είπαν «προχωράτε».  Γι’ αυτό ήρθαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εμείς όμως είχαμε καθήκον, με βάση τα ειωθότα, να το διερευνήσουμε, γι’ αυτό και ζητήσαμε αναβολή!  
Τι σας ενοχλούσε δηλαδή;   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θα συμφωνήσω με τον κ. Συλλούρη ότι, αν θέλουμε πραγματικά να 
απεγκλωβιστούμε από τέτοιες συζητήσεις, θα πρέπει επιτέλους το κράτος να μεριμνήσει, έτσι ώστε να 
διαμορφωθούν συγκεκριμένες περιοχές όπου θα επιτρέπονται τέτοιου είδους αναπτύξεις, για να ξέρει ο 
καθένας ότι μπορεί σε αυτό το συγκεκριμένο χώρο να κάμνει αυτού του είδους τις αναπτύξεις, δίχως να 
επηρεάζει την υγεία και την ποιότητα της ζωής του κόσμου.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι τα είπε πάρα πολύ καλά ο κ. Νεοφύτου και το ξέσπασμά του ήταν 
πάρα πολύ καλό, αλλά εγώ θεωρώ ότι θα έχει την ευκαιρία να τα εφαρμόσει στην πράξη, εάν συμπεριφερθεί 
αναλόγως σε αυτά που θα πω στη συνέχεια.  Εμείς έχουμε πρόθεση να εγγράψουμε το θέμα στην επιτροπή 
Εσωτερικών, για να συζητηθεί, και εύχομαι και ελπίζω εκεί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός να λειτουργήσει με τον 
τρόπο που πρέπει να λειτουργήσει.   

 Το δεύτερο που θεωρώ ότι πρέπει να κάνουμε εμείς, ως ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε, ξέροντας ότι το 
δημοτικό συμβούλιο Αραδίππου εγνώριζε πολύ καλά ότι αυτό το θέμα ήταν ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής και θα ενομοθετούσε η Βουλή, είναι να τους ζητήσουμε να αναιρέσουν την προχθεσινή απόφασή τους 
και να αποφασίσουν με βάση τη νομοθεσία, όπως θα εγκριθεί σήμερα.   

 Τι ζητούμε εμείς, κύριε Πρόεδρε;  Εμείς θέλουμε να μη γίνονται επενδύσεις εις την Κύπρο;  Εμείς το 
μόνο πράμα που ζητούμε είναι για τέτοιου είδους οχληρές βιομηχανίες να προηγούνται περιβαλλοντικές 
μελέτες.  Έν’  ιδιοτροπία μας εις την Κύπρο αυτό το θέμα;  Πόσες φορές αυτή η Βουλή μέχρι σήμερα συζήτησε 
πολύ έντονα για την ανάγκη να προηγούνται τέτοιου είδους και άλλες μελέτες, προτού προχωρήσουμε στην 
κατασκευή κάποιων έργων συγκεκριμένων;  Αλλά πέραν τούτου είναι πανευρωπαϊκό φαινόμενο να απαιτούνται 
περιβαλλοντικές μελέτες για τέτοιου είδους έργα και επεκτείνεται, τολμώ να πω, σε ολόκληρο τον κόσμο 
σήμερα αυτή η απαίτηση.  Θα έχουμε εμείς την ευθύνη, εάν η εταιρεία βιάζεται και πει «δεν μπορώ να σας 
περιμένω, ώσπου να γίνει η περιβαλλοντική μελέτη»;  Ε, λυπούμαι!  Εδώ και μήνες η κυβέρνηση έχει ενώπιόν 
της αυτή την απαίτηση των Λαρνακέων και των Αραδιππιωτών και, αντί να προσπαθεί να ικανοποιήσει το 
συγκεκριμένο αίτημα, που είναι δικαιολογημένο, προσπαθεί να εύρει τρόπο να προωθήσει τες δικές της 
σκέψεις, δίχως να λαμβάνει υπόψη τες αντιδράσεις του κόσμου.  Τζιαι θα ευθύνεται η Βουλή, γιατί νομοθετεί, 
για να προστατεύσει τον κόσμο; 

 Το τελευταίο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι για το θέμα των επενδύσεων.  Ξέρετε, έντζιε μόνο 
σήμερα που επιχειρήθηκε να γίνουν επενδύσεις εις τον τόπο, επιχειρήθηκε να γίνουν και επί προηγούμενης 
διακυβέρνησης -εν θέλω να μπούμε σε τούτη τη συζήτηση- και επενδύσεις από το Κατάρ και επενδύσεις από 
την Κίνα και ξέρουμε ποιοι εμερίμνησαν, για να μη γίνουν επενδύσεις!  Επομένως, θα έλεγα να μη μας 
κατηγορούν εμάς ότι δε θέλουμε να γίνουν επενδύσεις στον τόπο.  Θέλουμε να γίνουν, γιατί ξέρουμε ότι είναι ο 
μόνος τρόπος να μπει η οικονομία μας σε πορεία ανάπτυξης.  Να μη γίνουν σε βάρος της υγείας και της ζωής 
του κόσμου, αυτό είναι που ζητούμε μόνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σίγουρα προέχει η υγεία και η ασφάλεια των πολιτών.  Συμφωνώ μ’ αυτό που είπε ο γενικός γραμματέας 
του ΑΚΕΛ, ότι κυρίαρχο θέμα είναι η χωροθέτηση των επενδύσεων, των χρήσεων.  Επειδή είμαστε ένα μικρό 
νησί σε τούτο τον τόπο, πάρα πολλές φορές καινούριες χρήσεις δε χωροθετούνται στο τοπικό σχέδιο και αυτό 
είναι ένα έλλειμμα, το οποίο υπάρχει και πρέπει να διορθωθεί, και συμφωνώ απόλυτα μαζί του ότι πρέπει να το 
λύσουμε.  Αλλά, επειδή υπάρχει αυτό το έλλειμμα τζιαι δεν έχουμε γνώση εμείς οι πολίτες για κάθε καινούρια 
χρήση, πολλές φορές ξεσηκωνόμαστε στο βωμό της υγείας και της ασφάλειάς μας.  Επειδή έχω μια 
προσωπική εμπειρία, τραυματική εμπειρία, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να το αναφέρω εδώ.  Πάρα πολλές φορές οι 
πολίτες παραπλανώνται στο βωμό της υγείας και της ασφάλειας ότι θα επηρεαστούν από χρήσεις για τις 
οποίες δεν έχουμε επαρκή γνώση, γι’ αυτό το κράτος και η πολιτεία οφείλει να χωροθετήσει όλες τις χρήσεις, 
γιατί ακριβώς θέλουμε και αναπτύξεις, χρειάζονται και όλες οι χρήσεις και δε σημαίνει ότι, επειδή υπάρχει 
κάποιες φορές άγνοια, πρέπει να απορρίπτουμε τα πάντα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, νομίζω έληξε η συζήτηση…  

 Κύριε Κυπριανού… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε…   

 Συγγνώμη, συγγνώμη, εδώ σε τούτη τη συζήτηση -συγγνώμη, κύριε Κυπριανού- επαραβιαστήκαν όλοι 
οι κανονισμοί τζιαι οι διαδικασίες.  Όλοι!  Έγιναν δευτερολογίες τζιαι αρχίζει νέος κύκλος πρωτομιλητών, όποιοι 
τζι αν έν’ οι συνάδελφοι που εσηκώσαν το χέρι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νίκο, κύριε Κατσουρίδη, όταν μία άλλη φορά προσπάθησα να “κόψω” κάποιους συναδέλφους 
από το ΑΚΕΛ, ο κ. Άριστος ∆αμιανού, που τον αγαπώ ιδιαίτερα, μου λέει «αφαιρείς μου το δικαίωμα του 
λόγου;».  Έτσι αφήνω σας όλους να μιλήσετε! Είντα που εννά κάμω; 

(Γέλια) 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:   

 Κύριε Πρόεδρε, είναι απόλυτα σωστό ότι σ’ ένα σοβαρό κράτος όλες οι χρήσεις πρέπει να είναι 
πολεοδομικά χωροθετημένες και θα πρέπει να γνωρίζει οποιοσδήποτε επενδυτής ήθελε επενδύσει σε ένα 
κράτος πού δικαιούται και πού δε δικαιούται να κάνει τι.  Είναι πρωτοφανές να έρχεται κάποιος να επενδύει 
γνωρίζοντας μία συγκεκριμένη νομοθεσία και στην πορεία να ερχόμαστε εμείς οι ίδιοι να του λέμε «ξέρεις, 
επειδή εν μας αρέσκει τούτο που κάμνεις, ή, ξέρεις, επειδή πιστεύουμε ότι έχει περιβαλλοντικές επιπτώσεις, θα 
ψηφίσομε νόμο να αλλάξουμε το νόμο και εσύ οφείλεις να συμμορφωθείς.»!  Άρα, αν επιτέλους καταφέρουμε 
να δημιουργήσουμε αυτό το περίφημο σχέδιο “Νήσος Κύπρος”, στο οποίο θα χωροθετήσομε όλες τις 
πολεοδομικές χρήσεις -βαριάς βιομηχανίας, βιομηχανίας υδρογονανθράκων, κτηνοτροφικές ζώνες, λατομικές 
ζώνες και ούτω καθεξής- τότε θα είμαστε σωστοί.   

 Να πω ακόμα κάτι, το οποίο νιώθω έντονα.  Αν ζητήσεις από δύο να σου κάνουν περιβαλλοντική μελέτη, 
τότε πολύ πιθανό να καταλήξουν σε εντελώς διαφορετικό αποτέλεσμα, ανάλογα με το ποιος εργοδοτεί εκείνον 
που θα κάνει την περιβαλλοντική μελέτη.  Να υπενθυμίσω ότι για τις περιοχές του δικτύου “Φύση 2000” για τις 
οποίες ζητείται περιβαλλοντική μελέτη έχουν γίνει και είναι περίπου copy-paste όλες οι μελέτες για διαφορετικές 
περιοχές και για διαφορετικά είδη!  Άρα, να είμαστε λίγο προσεκτικοί, όταν νομίζουμε ότι εξυπηρετούμε το 
δημόσιο συμφέρον με το να υποχρεώνουμε κάποιον να κάνει περιβαλλοντική μελέτη, για να μην προχωρήσω 
και στο θέμα της πελατειακής σχέσης που υπάρχει σε αυτές τις μελέτες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Με αυτό που είπε ο κ. Κυπριανού, με το οποίο συμφωνούμε όλοι, μου φαίνεται…  

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ποιος Κυπριανού; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο Ανδρέας Κυπριανού και όχι ο Άντρος Κυπριανού! 

 Λοιπόν, και αυτό που είπατε, κύριε Κυπριανού και αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να γίνει και στη 
θαλάσσια περιοχή.  Εδώ και χρόνια το βάζουμε στο Τμήμα Αλιείας και στα άλλα υπουργεία, ότι πρέπει να 
χωροθετηθεί και ο θαλάσσιος χώρος για τις διάφορες χρήσεις. 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε.   

 ∆εύτερη ανάγνωση, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα τηρήσει αποχή και ο λόγος που θα τηρήσουμε αποχή 
είναι ο εξής:  ∆εν μπορούμε να αλλάζουμε όρους οποιουδήποτε παιχνιδιού στη μέση.  Εμείς θα καταβάλουμε 
κάθε δυνατή προσπάθεια να μην υπάρχει έστω και η αντίληψη ότι υπήρξε παιχνίδι καθυστέρησης, για να 
εκδοθεί η άδεια, και με πολιτικά επιχειρήματα θα μιλήσουμε με τους οικείους δημοτικούς συμβούλους και τον 
οικείο δήμαρχο.  Απ’ εκεί και πέρα, αυτοί που θα ψηφίσουν θα αναλάβουν και την ευθύνη!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, νοουμένου ότι υπάρχει θέμα για αποχή, θα κάμουμε ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακοποιών 
(Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Γεώργιος Προκοπίου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αδάμος Αδάμου  Νίκος Νουρής 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας συζήτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου.  Το Συμβούλιο Φαρμακευτικής, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) Νόμου, ώστε να βελτιωθούν και εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις αυτού οι οποίες ρυθμίζουν το ύψος 
και τον τρόπο καταβολής της ετήσιας συνδρομής των φαρμακοποιών στην επιτροπή Τοπικού Φαρμακευτικού 
Συλλόγου.   

 Με την προτεινόμενη τροποποίηση προβλέπεται ειδικότερα ότι το ανώτατο ποσό της ετήσιας 
συνδρομής, το οποίο επιτροπή Τοπικού Φαρμακευτικού Συλλόγου δύναται να καθορίσει με απόφασή της, 
αυξάνεται από είκοσι ευρώ (€20) που ισχύει σήμερα σε διακόσια πενήντα ευρώ (€250).  Παράλληλα, με το ίδιο 
νομοσχέδιο προβλέπεται ότι η καταβλητέα ετήσια συνδρομή από τους υπαλλήλους ιδιώτες φαρμακοποιούς, 
τους φαρμακοποιούς που εργάζονται στο δημόσιο τομέα και τους νεοεγγραφέντες φαρμακοποιούς μειώνεται 
κατά πενήντα τοις εκατόν (50%). 

 Συναφώς, τόσο ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών όσο και η εκπρόσωπος του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου δήλωσαν στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη αύξηση της ετήσιας 
συνδρομής των φαρμακοποιών κρίνεται επιβεβλημένη, δεδομένου ότι με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και κατ’ επέκταση με την υποχρεωτική συμμετοχή του Παγκύπριου Συλλόγου 
Φαρμακοποιών στα αρμόδια όργανά της καθίσταται αναγκαία η οικονομική ευρωστία του συλλόγου, 
προκειμένου αυτός να μπορεί να ανταποκριθεί στις πολλαπλές υποχρεώσεις του, όπως αυτές προκύπτουν 
από τις σχετικές ευρωπαϊκές Οδηγίες.   

 Επιπρόσθετα, η εκπρόσωπος του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου επισήμανε ότι ο σύλλογος 
προβαίνει σε σημαντικές δαπάνες με σκοπό τη συνεχή επιμόρφωση των μελών του μέσω της διοργάνωσης 
εκδηλώσεων εκπαιδευτικής φύσης και ότι για το λόγο αυτό επιβάλλεται η αύξηση των εσόδων του.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 
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Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής 
σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας.  Ωστόσο, ύστερα από αναβολή της συζήτησης του 
θέματος από την ολομέλεια στις 16 Οκτωβρίου 2014, η επιτροπή Υγείας επανεξέτασε το νομοσχέδιο σε νέα 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 Οκτωβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας και του Παγκύπριου 
Φαρμακευτικού Συλλόγου.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου και οι απόψεις των ενδιαφερομένων περιλαμβάνονται στην 
αρχική έκθεση της επιτροπής.   

 Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας της, η επιτροπή, αφού μελέτησε περαιτέρω τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου σε σχέση και με την προτεινόμενη από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νεές 
∆υνάμεις τροπολογία, η οποία έχει ήδη κυκλοφορήσει στα μέλη του σώματος, επέφερε ορισμένες 
τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Το ύψος της ετήσιας συνδρομής των φαρμακοποιών δε θα καθορίζεται από την Επιτροπή Τοπικού 
Φαρμακευτικού Συλλόγου, όπως προβλέπεται στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου και στο βασικό νόμο, 
αλλά θα καθορίζεται από το Συμβούλιο του Φαρμακευτικού Σώματος, στο οποίο συμμετέχουν τόσο 
εκπρόσωποι που εκλέγονται από τους Τοπικούς Φαρμακευτικούς Συλλόγους όσο και εκπρόσωποι που 
εκλέγονται από την τακτική γενική συνέλευση του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου.  Σημειώνεται 
ότι αντίστοιχη ρύθμιση ισχύει και για την ετήσια συνδρομή των ιατρών με βάση τον περί Ιατρών 
(Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) Νόμο. 

2. ∆ιαγράφεται από το κείμενο του νομοσχεδίου η πρόνοια που καθορίζει το ποσό των €250 ως το 
ανώτατο όριο της ετήσιας συνδρομής. 

 Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που ρυθμίζουν τη μείωση της ετήσιας συνδρομής στο 50% 
για τους υπαλλήλους φαρμακοποιούς του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα και την περαιτέρω μείωση στο 25% 
για τους νεοεγγραφέντες υπαλλήλους φαρμακοποιούς του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα παραμένουν στο 
κείμενο του νομοσχεδίου, αλλά γίνεται σχετική αναρίθμησή τους.  Παραμένει επίσης ως έχει στο κείμενο του 
νομοσχεδίου η πρόνοια που καθορίζει ως τέλος εγγραφής των φαρμακοποιών στον Τοπικό Φαρμακευτικό 
Σύλλογο το ποσό των €100. 

 Τόσο ο εκπρόσωπος των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας όσο και η πρόεδρος του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που η επιτροπή επέφερε στο 
κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης 
του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  Σημειώνεται ότι 
έχει ήδη κυκλοφορήσει τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις με την οποία 
προτείνεται όπως η ετήσια συνδρομή των φαρμακοποιών καθορίζεται από τη γενική συνέλευση του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου, χωρίς να καθορίζεται στο νόμο το ανώτατο όριο της συνδρομής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια και υπάρχει και τροπολογία.   

 Παρακαλώ, την τροπολογία, κύριε γραμματέα… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θέλετε να πω, κύριε Πρόεδρε, λίγα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, αλλά θα τη διαβάσει, θα τη διαβάσει και την τροπολογία μετά, αλλά… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, αλλά καμιά φορά τα νομικά κείμενα δεν είναι κατανοητά.  Τις περισσότερες φορές! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το έχουμε τονίσει πλείστες φορές τα τελευταία χρόνια. Όποτε καλείται αυτό το σώμα να αποφασίσει για 
επαγγελματικούς συλλόγους ιδιωτικού δικαίου, είτε αυτοί είναι σύλλογοι των γιατρών και πρέπει να ψηφίσομε 
τα τέλη για τα ταμεία τους είτε είναι δικηγορικοί σύλλογοι και πρέπει να ψηφίσομε τη συνδρομή τους είτε τώρα 
είναι φαρμακοποιοί τζιαι πρέπει να ψηφίσει η Βουλή πόση θα είναι η συνδρομή στο σύλλογο, γιατί πρέπει οι 
πολιτικοί αυτού του τόπου να απαντούν στον οποιοδήποτε «γιατί, κύριε, €200 και όχι €100, γιατί €180 τζιαι όι 
€50»;  Γι’ αυτό εμείς ξεκινώντας από εδώ -και θα φροντίσομε να γίνει και στους επόμενους- λέμε να 
αποφασίζει, αν όχι η γενική συνέλευση, που ήταν η αρχική μας πρόταση, το διοικητικό συμβούλιο του 
συλλόγου, το οποίο λογοδοτεί και στη γενική συνέλευση για τις ενέργειές του.  Πρέπει η Βουλή επιτέλους να 
σταματήσει να ασχολείται με αυτά τα πράματα.  Αυτή είναι η τροπολογία μας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Η πρότασή μας είναι να αποφασίσει το διοικητικό συμβούλιο -εκεί που λέει γενική συνέλευση- το 
συμβούλιο του Φαρμακευτικού Συλλόγου για το ύψος της συνδρομής των μελών του. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό λέει η παράγραφος (α). 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αχρείαστη αυτή η συζήτηση.  Αυτή ήταν και η υιοθέτηση της επιτροπής το πρωί και 
όλες οι πλευρές είχαν συμφωνήσει προς αυτή την κατεύθυνση.  Λοιπόν, αυτό είχαμε πει και στο ΑΚΕΛ να 
υιοθετήσει, για να είναι αχρείαστη η περαιτέρω συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Ε, άρα, αποσύρετε την τροπολογία να τελειώνομε και πάμε ομόφωνα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αποσύρετε την τροπολογία, κύριε!  Βεβαίως άλλαξε το κείμενο!  Υπάρχει καινούρια έκθεση! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυκλοφόρησε η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμου, παρακαλώ. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε, να τα διευκρινίσουμε λίγο, γιατί κάπου εμπερδευτήκετε, κύριε 
Κωνσταντίνου! 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρχε τροπολογία δική μας, του ΑΚΕΛ, η οποία έβγαζε την οροφή που βάζαμε μέσα, 
€250, γιατί έννεν δουλειά των βουλευτών να αποφασίζουν πόση είναι η συνδρομή των επαγγελματικών 
επιστημονικών σωμάτων, και είπαμε ότι θα αποφασίσουν -στην τροπολογία τη δική μας- οι γενικές 
συνελεύσεις.  Από τη συζήτηση που κάναμε σήμερα στην επιτροπή Υγείας της Βουλής διεφάνη ότι 
προκρίνονται τα διοικητικά συμβούλια, όπως είναι και στους ιατρικούς συλλόγους.   

 Εγώ στην επιτροπή ετοποθετήθηκα, κύριε Πρόεδρε, για να ξεκαθαρίζουμε, ως εξής:  Είπα ότι, αν και 
εγώ συμφωνώ, δε δεσμεύω την κοινοβουλευτική μου ομάδα.  Θα πάω στην κοινοβουλευτική μου ομάδα να το 
θέσω και θα αποφασίσει η κοινοβουλευτική μου ομάδα.  Η κοινοβουλευτική ομάδα σήμερα αποφάσισε να 
αποδεχτεί αυτό.  Έτσι έχουν τα πράματα.  Γι’ αυτό, επειδή στην τροπολογία μας έγινε διόρθωση, δε χρειάζεται 
να την αποσύρομε.  Αφού έγινε η διόρθωση πάνω στην τροπολογία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερωτώ τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ: Υπάρχει τροπολογία ή δεν υπάρχει; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, να βάλουμε τα πράγματα στη θέση τους.  Κοιτάζω τώρα το κείμενο.  ∆ιότι να πούμε ότι 
τα τελικά κείμενα που κατατίθενται στην ολομέλεια για ψήφιση δεν τα παίρνουμε πολύ πριν.  Εμάς... 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Είναι η έκθεση της επιτροπής. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λοιπόν, το κείμενο, για να αποσυρθεί η τροπολογία μας, πρέπει το κείμενο το οποίο είναι κατατεθειμένο 
σήμερα μπροστά μας να είναι διαφοροποιημένο.  Θεωρώ ότι, από τη στιγμή που η γραμματεία κυκλοφόρησε 
την τροπολογία μας, ότι δε διορθώθηκε το κείμενο.  Ένα από τα δύο, ό,τι ισχύει, εμείς είμαστε υπέρ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Απλό το πράγμα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έν’ απλό το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ έχει δίκαιο.  Σας λέω εγώ όμως τώρα ότι το 
κείμενο εδιορθώθηκε.  

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε, είντα λοής έχει δίκαιο; 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Και εγώ, κύριε Κωνσταντίνου, τωρά το έμαθα ότι εδιορθώθηκε το κείμενο.  Έτο, έν’ διορθωμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Είναι η έκθεση της επιτροπής, η οποία έχει κυκλοφορήσει.  Για να υπάρχει αναθεωρημένη έκθεση, 
σημαίνει ότι η γραμματεία εδιόρθωσε και το κείμενο.  Εάν δεν είναι έτσι... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ∆ιότι είχαμε πλειοψηφία. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Υπήρχε πλειοψηφία ήδη από την ώρα που εσυζητούσαμε στην επιτροπή.  Άρα, νομίζω ότι, εάν 
αποσύρετε την τροπολογία σας -το κείμενο έχει διορθωθεί- να πάμε με το διορθωμένο κείμενο να ψηφίσουμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το είπα.  Εφόσον είναι μέσα στο κείμενο διορθωμένο, δεν έπρεπε να κυκλοφορήσει 
τροπολογία.  Την αποσύρομε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταλαβαίνω ότι έγιναν διορθώσεις εις το κείμενο του νομοσχεδίου και έτσι δε χρειάζεται να γίνει 
ψηφοφορία επί τροπολογίας. 

 Πάμε λοιπόν στο συνολικό. 

 Κύριε Μιχαηλίδη, δεύτερη ανάγνωση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ θέλω μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουμε μπροστά μας ένα νομοσχέδιο που κατατέθηκε εις τη Βουλή από την κυβέρνηση;  Πώς άλλαξε το 
νομοσχέδιο;  Σήμερα;  Ποιος το άλλαξε;  Ποιο υπουργικό συμβούλιο το άλλαξε;  Έτσι αλλάζουν τα νομοσχέδια;  
Εγώ ξέρω ότι τα κυβερνητικά νομοσχέδια, για να αλλάξουν, αλλάζουν με τροποποίηση μέσα στη Βουλή, από 
την ολομέλεια της Βουλής ή με κάποιο επίσημο τρόπο, με επιστολή από το υπουργείο, το Γενικό Εισαγγελέα 
κ.λπ.  Έγινε αυτή η διαδικασία;   Είναι επίσημη η αλλαγή του νομοσχεδίου; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, αλλάζουν τζιαι στη Βουλή τα κείμενα.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μα, εν αλλάζουν στην έκθεση μόνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου και μετά ο κ. Αδάμου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σταμάτα να μιλάς, μέχρι να ησυχάσουν!  Αν δεν ησυχάσουν, να μην αρχίσεις να μιλάς.  Πρέπει να 
σεβόμαστε ο ένας τον άλλο! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση ήταν ξεκάθαρη. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Α, με συγχωρείτε.  Ε, λυπούμαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρξει ησυχία, κύριε Κωνσταντίνου, μην αρχίσεις!   

 Τώρα άρχισε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση ήταν ξεκάθαρη.  Υιοθετήσαμε κατά πλειοψηφία μία θέση, με την επιφύλαξη απλά 
και μόνο από πλευράς της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ, παρά το γεγονός ότι ο κ. Αδάμου συναινούσε 
προσωπικά, με την επιφύλαξη ότι θα έθετε το θέμα ενώπιον της κοινοβουλευτικής του ομάδας, κατά πόσο θα 
ακολουθούσε την πλειοψηφία.  Και η έκθεση αυτό περιλαμβάνει, με την επιφύλαξη της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ΑΚΕΛ.  Και είναι ξεκάθαρη η θέση.  ∆εν τίθεται θέμα παρερμηνείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, θέλω να κλείσει, διότι...   

 Όμως πρέπει να επισημάνουμε το εξής: Στη σύσκεψη το πρωί, η ώρα δέκα...  Και κρατώ το κείμενο τζιαι 
δεν είναι υποχρεωμένος ο κάθε βουλευτής κάθε φορά να πηαίννει να βρίσκει μόνος του αν αλλάξαν τα κείμενα.  
Της σύσκεψης κρατώ το κείμενο, η ώρα δέκα το πρωί, τζιαι δκιαβάζω ‟έκαστος €250” με απόφαση της Βουλής. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μα, άλλαξε εκείνο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Περίμενε, συνάδελφε.  Ε, πού θέλεις να ξέρω εγώ; 

 Λοιπόν, τώρα στα έδρανά μας εμπήκε το καινούριο.  Στα έδρανά μας εμπήκε το καινούριο και θεωρώ ότι 
θα έπρεπε η υπηρεσία την τροπολογία να μην την καταθέσει, αφού άλλαξε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι, έπρεπε να την καταθέσει! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εντάξει, αποσύρθηκε τζιαι τελειώννουμε, κύριε Πρόεδρε, διότι εννά μείνουμε δαμαί. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρθηκε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρώ σε ψηφοφορία.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Να προχωρούμε.   

 Κυρία Μαυρονικόλα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ ησυχία! 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ημόσιας 
Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», «Ο περί των Προϋποθέσεων 
∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 
και «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου   Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης   Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 17 
Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) 
και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Ελεγκτών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 1 
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της Οδηγίας 2003/71/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Νοεμβρίου 2003 σχετικά 
με το ενημερωτικό δελτίο που πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την 
εισαγωγή τους προς διαπραγμάτευση και την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 20 της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 15ης ∆εκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά 
με την πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε 
ρυθμιζόμενη αγορά και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι επίσης η τροποποίηση του περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 9 της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 15ης ∆εκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας αναφορικά 
με την πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε 
ρυθμιζόμενη αγορά και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τα νομοσχέδια προβλέπονται ειδικότερα τα 
ακόλουθα: 

1. Με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται όπως εξαιρεθούν από το πεδίο εφαρμογής του βασικού νόμου οι 
μη μετοχικές κινητές αξίες, οι οποίες εκδίδονται συνεχώς ή κατ’ επανάληψη από πιστωτικά ιδρύματα, 
υπό την προϋπόθεση ότι η συνολική ανταλλακτική αξία για την προσφορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν 
υπερβαίνει τα €75 εκατομ.    

2. Με το δεύτερο νομοσχέδιο προτείνεται όπως στις περιπτώσεις χρεωστικών τίτλων που έχουν εισαχθεί 
προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά σε ένα ή περισσότερα κράτη μέλη πριν από την 31η 
∆εκεμβρίου 2010 και των οποίων η ονομαστική αξία είναι τουλάχιστον €50.000 παρέχεται η δυνατότητα 
στον εκδότη των τίτλων να δημοσιοποιεί ρυθμιζόμενες πληροφορίες: 

α. σε γλώσσα αποδεκτή από τις αρμόδιες αρχές του κράτους μέλους υποδοχής και από την 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, όταν η Κυπριακή ∆ημοκρατία αποτελεί το κράτος καταγωγής, 
ή  

β.  σε γλώσσα που επιλέγει ο εκδότης ή το πρόσωπο που ζήτησε την εισαγωγή των τίτλων χωρίς τη 
συγκατάθεση του εκδότη και η οποία πρέπει να είναι ευρέως διαδεδομένη στο διεθνή 
χρηματοοικονομικό τομέα 

για όσο χρονικό διάστημα οι χρεωστικοί τίτλοι βρίσκονται σε κυκλοφορία.    

3. Με το τρίτο νομοσχέδιο προτείνεται όπως διασαφηνιστεί ότι υποχρέωση για πληροφόρηση του εκδότη 
και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου έχει ο μέτοχος ο οποίος αποκτά ή διαθέτει μετοχές σε 
εκδότη του οποίου οι μετοχές έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά και οι οποίες 
ενσωματώνουν δικαίωμα ψήφου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η 
ανάγκη τροποποίησης της εθνικής νομοθεσίας προέκυψε κατόπιν υποδείξεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
μη ορθή μεταφορά του ευρωπαϊκού κεκτημένου στο εθνικό δίκαιο. 

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, του ΧΑΚ και του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

2. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

3. Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Συνάδελφοι, το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας 
και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής  Μη μέλος της επιτροπής: 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Ανδρέας Κυπριανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Φεβρουαρίου, καθώς και 
στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2014.  Στα  πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Τμήματος Περιβάλλοντος και της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας Ζωής (ΚΟΚ∆ΑΖ), της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra 
Cypria”, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Ζώων (CSPCA), της οργάνωσης “Κιβωτός” και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ και “Παναγροτικός”.  Ο Οργανισμός ∆ιάσωσης και Προστασίας Ζώων “Άργος” και η 
Επαρχιακή Επιτροπή Ευημερίας Ζώων Λεμεσού, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής, απέστειλαν τις θέσεις τους στην επιτροπή με γραπτά υπομνήματα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε, είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας 
και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, ώστε να συμπεριληφθεί η αλεπού (Vulpes vulpes) 
στον ορισμό του όρου “θήραμα”.   

 Παρουσιάζοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της δήλωσε ότι η προτεινόμενη 
ρύθμιση κρίνεται αναγκαία λόγω της ραγδαίας αύξησης που παρατηρείται τα τελευταία χρόνια στον πληθυσμό 
της αλεπούς, η οποία βρίσκεται στην κορυφή της τροφικής αλυσίδας, καθώς ο υπερπληθυσμός της προκαλεί 
προβλήματα στη βιοποικιλότητα, την πανίδα και την κτηνοτροφία της Κύπρου.   

 Συναφώς, όπως δήλωσε ο ίδιος, με την προτεινόμενη ρύθμιση μεταφέρεται η διαχείριση του είδους της 
αλεπούς από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στο Υπουργείο Εσωτερικών και έτσι 
παρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργείο Εσωτερικών να διαχειρίζεται τον πληθυσμό της με γνώμονα την 
αειφόρο διαχείριση των οικοτόπων και τη διατήρηση της ισορροπίας της πανίδας της Κύπρου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι πρέπει να εξεταστεί κατά πόσο με 
την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης θα διατηρηθεί η τροφική αλυσίδα και η ισορροπία στη φύση όπως 
αυτή καθορίζεται από το ευρωπαϊκό κεκτημένο και γι’ αυτό εισηγήθηκε όπως η προτεινόμενη ρύθμιση τύχει 
επιστημονικής αξιολόγησης. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος δήλωσε ότι το τμήμα αναγνωρίζει τα προβλήματα που 
προκαλούνται στη βιοποικιλότητα και στους γεωργοκτηνοτρόφους από το μεγάλο αριθμό των αλεπούδων και 
ότι το ζήτημα πρέπει να τύχει χειρισμού στη βάση ορθής διαχείρισης. 

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας δήλωσε ότι κατά το τρέχον έτος παρατηρείται 
αυξητική τάση στον αριθμό των αλεπούδων και, για να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που προκαλούνται 
από αυτές, πρέπει να παρασχεθούν στην Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας όλα τα απαραίτητα εργαλεία, ώστε η 
αλεπού να καταστεί θήραμα και να ρυθμιστεί ο πληθυσμός της.  

 Περαιτέρω, επισήμανε ότι με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, η οποία θεσπίστηκε το 2003, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος είναι πλέον το αρμόδιο τμήμα για τη διαχείριση του είδους της αλεπούς και ότι η διαδικασία 
διαχείρισης του πληθυσμού της είναι εξαιρετικά περίπλοκη και χρονοβόρα.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, 
μέχρι το 2003 η αλεπού θεωρούνταν επιβλαβές ζώο, περιλαμβανόταν στα θηράματα και ο πληθυσμός της 
τύγχανε διαχείρισης από το Ταμείο Θήρας.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι το υπουργείο συμφωνεί με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και κατέθεσε επιπρόσθετα ενώπιον της επιτροπής σχετική επιστολή του 
Υπουργού Εσωτερικών προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 
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2014, με την οποία διαβιβαζόταν παράκληση για επίσπευση της συζήτησης του θέματος, ώστε ο πληθυσμός 
της αλεπούς να τύχει διαχείρισης το συντομότερο δυνατό. 

 Η Επίτροπος Περιβάλλοντος δήλωσε ότι ο καθορισμός της αλεπούς ως θηράματος δεν αποτελεί λύση 
στο πρόβλημα και γι’ αυτό εισηγήθηκε όπως ο πληθυσμός της τύχει ρύθμισης στη βάση ενός ολοκληρωμένου 
σχεδίου διαχείρισης, αφού προηγουμένως διεξαχθεί σχετική επιστημονική μελέτη.  

 Η εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου εξέφρασε τη 
διαφωνία της με την πρόταση νόμου, σημειώνοντας ότι με την ένταξη της αλεπούς στην κατηγορία του 
θηράματος δημιουργείται κίνδυνος από την ανεξέλεγκτη θανάτωση του είδους από κυνηγούς.  

 Η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε: 

1. την εκπόνηση μελέτης που να αποτυπώνει την υφιστάμενη κατάσταση σχετικά με τον πληθυσμό της 
αλεπούς, 

2. την εξέταση του θέματος από την επιστημονική επιτροπή, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, με 
σκοπό την ανάλυση των δεδομένων και την εξεύρεση του τρόπου για την αειφόρο διαχείριση του 
πληθυσμού της αλεπούς με στοχευμένα μέτρα, και 

3. την εκπόνηση διαχειριστικού σχεδίου για τον έλεγχο του πληθυσμού του είδους, σε περίπτωση που 
διαφανεί ότι υπάρχει πραγματικό πρόβλημα. 

 Η εκπρόσωπος του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra Cypria” διαφώνησε με 
την προτεινόμενη ρύθμιση και εισηγήθηκε την εισαγωγή ειδικών ρυθμίσεων στη νομοθεσία για τη διαχείριση 
του υπερπληθυσμού της αλεπούς, όπως έχει γίνει και για το είδος του αγρινού. 

 Οι εκπρόσωποι της CSPCA και της Οργάνωσης “Κιβωτός” εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους για τον 
τρόπο με τον οποίο θα επηρεαστεί η ισορροπία της άγριας πανίδας από την προτεινόμενη ρύθμιση και γι’ αυτό 
τάχθηκαν εναντίον της πρότασης νόμου.  Επιπλέον, εισηγήθηκαν όπως πριν από τη λήψη τελικής απόφασης 
από την επιτροπή τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα υποβάλουν σχετική επιστημονική μελέτη για την ορθή 
διαχείριση του θέματος. 

 Η Επαρχιακή Επιτροπή Ευημερίας Ζώων Λεμεσού και ο Οργανισμός ∆ιάσωσης και Προστασίας Ζώων 
“Άργος” εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την πρόταση νόμου με γραπτά υπομνήματά τους. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων  ΠΕΚ και 
“Παναγροτικός” τάχθηκαν υπέρ της πρότασης νόμου.  

 Ο εκπρόσωπος της ΚΟΚ∆ΑΖ, αφού τάχθηκε υπέρ της πρότασης νόμου, δήλωσε ότι η αλεπού ποτέ δεν 
αποτελούσε  παραδοσιακό είδος κυνηγιού στην Κύπρο και  δε θα καταστεί θηρεύσιμο είδος για τους κυνηγούς 
με την προτεινόμενη ρύθμιση. Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι η πρόταση νόμου δε θα θέσει σε κίνδυνο τη 
βιωσιμότητα του είδους ούτε θα επηρεάσει την ισορροπία της άγριας πανίδας της Κύπρου.  

 Σε σχέση με τους πιο πάνω προβληματισμούς, ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας 
δήλωσε ότι η αλεπού δε θα καταστεί αμέσως θηρεύσιμο είδος με την ένταξή της στα θηράματα και δε θα 
υπάρχει η δυνατότητα θήρευσής της από τους κυνηγούς.  Όπως ο ίδιος επισήμανε, με την ένταξη της αλεπούς 
στα θηράματα το είδος θα τοποθετηθεί σε καθεστώς απόλυτης διαχείρισης και η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας 
θα διαχειρίζεται το ζήτημα στη βάση επιστημονικών κριτηρίων και με τη χρήση συγκεκριμένων εργαλείων.   

 Επιπρόσθετα, όπως ο ίδιος δήλωσε, παρ’ όλο που δεν πρόκειται να επηρεαστεί ο πληθυσμός της 
αλεπούς από την προτεινόμενη ρύθμιση σε τέτοιο βαθμό που να τίθεται σε κίνδυνο το είδος, θα μπορούσαν να 
τεθούν ασφαλιστικές δικλίδες αναφορικά με τον τρόπο διαχείρισης του είδους, ώστε να αρθούν ορισμένες από 
τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν στην επιτροπή.   

 Στο στάδιο της συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως το θέμα τύχει 
περαιτέρω εξέτασης από την προβλεπόμενη από τη νομοθεσία επιστημονική επιτροπή, ώστε να τύχει 
ολοκληρωμένης εξέτασης πριν από την προώθησή του στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης. 

 Στη βάση των πιο πάνω, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με σχετική 
επιστολή του, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2014, ενημέρωσε την επιτροπή μεταξύ άλλων για τα εξής: 

1. ∆εν έχουν εκπονηθεί μέχρι σήμερα οποιεσδήποτε μελέτες για το ρόλο και την επίδραση της αλεπούς 
στην άγρια πανίδα της Κύπρου.  Ωστόσο, κατά τα έτη 2009-2011 το Τμήμα Περιβάλλοντος σε 
συνεργασία με την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας εκπόνησαν έρευνα κατά τη διάρκεια των χειμερινών 
μηνών σε όλες τις επαρχίες για την αφθονία του πληθυσμού της αλεπούς και από τα αποτελέσματα 
αυτά δε διαφάνηκε καθαρή τάση αφθονίας του πληθυσμού αυτού, αλλά ότι ο αριθμός τους είναι 
σταθερός.   

2. Από τη συνεδρία της αρμόδιας επιστημονικής επιτροπής, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Φεβρουαρίου 
2014, διαφάνηκε η ανάγκη για διαχείριση της αλεπούς με την ένταξη του είδους στο νόμο που 
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προβλέπει για τη διαχείριση άγριων πτηνών και θηραμάτων, χωρίς όμως να καθίσταται θηρεύσιμο είδος.  
Η επιστημονική επιτροπή εισηγήθηκε την ετοιμασία ενός ευέλικτου πλαισίου για λήψη στοχευμένων 
μέτρων από την Υπηρεσία Θήρας, όταν αυτά είναι αναγκαία σε ειδικές περιπτώσεις, χωρίς να απαιτείται 
κάθε φορά η σύγκληση της επιστημονικής επιτροπής για τη λήψη σχετικής απόφασης.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του θέματος, η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, 
αναγνωρίζοντας ότι η νομοθεσία που ρυθμίζει την προστασία και διαχείριση της φύσης και της άγριας ζωής, 
στην οποία προβλέπεται και η διαχείριση της αλεπούς, δεν παρέχει επαρκή ευελιξία στα αρμόδια τμήματα για 
αποτελεσματική διαχείριση του θέματος, δήλωσε ότι, προκειμένου να καταστεί δυνατή η αντιμετώπιση των 
προβλημάτων που προκύπτουν με την αλεπού, δε διαφωνεί όπως το θέμα ρυθμιστεί στα πλαίσια της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου.  Ωστόσο, όπως δήλωσε, πρέπει να καθοριστεί ρητά στο νόμο ότι η αλεπού δε θα 
αποτελέσει θηρεύσιμο είδος και ότι η διαχείριση του πληθυσμού της θα πραγματοποιείται σύμφωνα με 
προκαθορισμένα μέτρα και εργαλεία.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος και 
της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας όπως επανεξετάσουν την πρόταση νόμου και επανέλθουν στην επιτροπή 
με νέα εισήγηση που να διασφαλίζει ότι η αλεπού θα τυγχάνει διαχείρισης, χωρίς όμως να καθίσταται θήραμα. 

 Συναφώς, τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα, ακολουθώντας τις οδηγίες που δόθηκαν από την επιτροπή, 
προχώρησαν στην υποβολή νέας εισήγησης για διαμόρφωση του κειμένου του σχεδίου νόμου ως ακολούθως: 

1. Η αλεπού να περιληφθεί στον όρο “άγρια πανίδα” αντί στον όρο “θήραμα”.  

2. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας με έγκριση του Υπουργού Εσωτερικών, μετά από γραπτή γνωμοδότηση 
της αρμόδιας επιστημονικής επιτροπής, να δύναται με διάταγμα που δημοσιεύεται στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας να καθορίζει μέτρα διαχείρισης και ελέγχου του πληθυσμού της αλεπούς.     

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου δήλωσε ότι υιοθετεί τις εισηγήσεις της εκτελεστικής εξουσίας και ως εκ 
τούτου η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου ανάλογα.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού μελέτησε το τελικό κείμενο της πρότασης νόμου και 
αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή 
διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υποβάλλει την παρούσα 
έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης από τη Βουλή της εν λόγω πρότασης νόμου σε νόμο, ο τίτλος 
της θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια το ΑΚΕΛ, η Ε∆ΕΚ και οι Οικολόγοι. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι.   

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 26Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένσταση;   
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 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με μόνη ψήφο εναντίον αυτήν του κ. Περδίκη, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία ψήφο εναντίον και των υπόλοιπων βουλευτών υπέρ, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, συνάδελφοι, είναι «Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 
Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Οίκων 
Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιουνίου, στις 3 Ιουλίου και στις 9 και 16 Οκτωβρίου 2014.  Στις δύο πρώτες 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου 
Οικονομικών, της αστυνομίας, του Γραφείου της Γενικής Λογίστριας της ∆ημοκρατίας, ο Πρόεδρος της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων, καθώς και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερόμενων 
εταιρειών στοιχημάτων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας 
και Παρεμπόδισης της Κυβείας Νόμου, ώστε να εισαχθούν σ’ αυτόν πρόνοιες για την πάταξη της κυβείας που 
διενεργείται μέσω παιγνιομηχανημάτων περιορισμένου οφέλους και τυχερών παιχνιδιών καζίνο. Επιπρόσθετα, 
σκοπείται η εισαγωγή στην εν λόγω βασική νομοθεσία διατάξεων, ώστε να παρασχεθεί στην Εθνική Αρχή 
Στοιχημάτων και στην αστυνομία η δυνατότητα να εξασφαλίζουν δικαστικό διάταγμα απαγόρευσης διενέργειας 
τυχερού παιχνιδιού καζίνο ή παροχής υπηρεσιών τυχερού παιχνιδιού καζίνο ή δικαστικό διάταγμα αναστολής 
υπό προϋποθέσεις της λειτουργίας οποιουδήποτε υποστατικού ή τόπου που συνδέεται με το εκδικαζόμενο 
αδίκημα.  

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή προβλέπονταν 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Εισάγεται ο νέος όρος “παιγνιομηχάνημα περιορισμένου οφέλους”, που σημαίνει μεταξύ άλλων 
οποιαδήποτε μηχανική, ηλεκτρονική ή άλλη συσκευή, επινόηση ή μηχάνημα το οποίο είτε με την εισδοχή 
νομίσματος, χαρτονομίσματος, φίσιας (token) ή παρόμοιου αντικειμένου είτε με οποιαδήποτε άλλη 
μορφή πληρωμής παρέχει τη δυνατότητα στο χρήστη να το θέσει σε λειτουργία ή να παίξει τυχερό 
παιχνίδι, με αποτέλεσμα τη δυνατότητα απόδοσης μετρητών ή αντικειμένων αξίας ή βραβείων ή 
μονάδων πίστωσης ή φίσιων ή οτιδήποτε άλλου στο οποίο αποδίδεται οικονομική αξία. 

2. Εισάγεται ο νέος όρος “τυχερό παιχνίδι καζίνο”, που σημαίνει τυχερό παιχνίδι το οποίο παρέχεται με 
παιγνιομηχανήματα περιορισμένου οφέλους, πόκερ, άλλο παρόμοιο παιχνίδι με τραπουλόχαρτα, 
ρουλέτα, black jack ή οποιοδήποτε άλλο παιχνίδι που παίζεται σε καζίνο ή το οποίο παρέχεται με 
τερματικές μηχανές διασυνδεδεμένες με κεντρικό μηχανογραφικό σύστημα. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα στην Εθνική Αρχή Στοιχημάτων και σε μέλη της αστυνομίας να υποβάλουν 
ενώπιον του δικαστηρίου μονομερή (ex parte) αίτηση σε οποιοδήποτε στάδιο μετά την καταχώριση 
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κατηγορητηρίου, ώστε το δικαστήριο να δύναται να εκδώσει διάταγμα απαγόρευσης διενέργειας 
τυχερών παιχνιδιών καζίνο ή παροχής υπηρεσιών τυχερών παιχνιδιών καζίνο ή/και διάταγμα αναστολής 
της λειτουργίας οποιουδήποτε υποστατικού ή τόπου που συνδέεται με το εκδικαζόμενο αδίκημα. 

4. Καθορίζεται ρητά ότι η παράλειψη ή η αμέλεια συμμόρφωσης με το πιο πάνω αναφερόμενο διάταγμα θα 
συνιστά ποινικό αδίκημα, το οποίο θα επισύρει ποινή φυλάκισης που δε θα υπερβαίνει τα πέντε έτη ή 
χρηματική ποινή μέχρι τριακόσιες χιλιάδες ευρώ (€300.000) ή και τις δύο αυτές ποινές. 

5. Εισάγονται πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες απαγορεύεται η παροχή υπηρεσιών τυχερών παιχνιδιών 
καζίνο, η συμμετοχή σε στοίχημα σχετικό με τυχερά παιχνίδια καζίνο, η λειτουργία υποστατικού για 
παροχή υπηρεσιών τυχερών παιχνιδιών καζίνο, καθώς και η κατοχή και η λειτουργία 
παιγνιομηχανήματος περιορισμένου οφέλους. 

6. Καθορίζονται οι ποινές στις οποίες θα υπόκειται πρόσωπο, σε περίπτωση καταδίκης του για παράβαση 
των πιο πάνω αναφερόμενων απαγορευτικών προνοιών του προτεινόμενου νόμου. 

7. Προβλέπεται ότι η πρόσκληση και η υποκίνηση ανηλίκου για συμμετοχή σε τυχερό παιχνίδι καζίνο θα 
συνιστά αδίκημα, το οποίο θα επισύρει ποινή φυλάκισης που δε θα υπερβαίνει τα δύο έτη ή χρηματική 
ποινή που δε θα υπερβαίνει τις πενήντα χιλιάδες ευρώ (€50.000) ή και τις δύο αυτές ποινές. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να καταστεί η εφαρμογή της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας για 
την πάταξη της κυβείας πιο αποτελεσματική. Συγκεκριμένα, όπως ο ίδιος δήλωσε περαιτέρω, με την 
προτεινόμενη εισαγωγή των εν λόγω ρυθμίσεων σκοπείται η πάταξη της κυβείας που διενεργείται με τη χρήση 
παιγνιομηχανημάτων περιορισμένου οφέλους και τυχερών παιχνιδιών καζίνο. Η αστυνομία ή/και η Εθνική Αρχή 
Στοιχημάτων, όπως έτι περαιτέρω δήλωσε ο ίδιος, θα δύνανται πλέον να αποταθούν στο δικαστήριο και να 
ζητήσουν την έκδοση απαγορευτικού διατάγματος σε σχέση με τη συνέχιση οποιασδήποτε δραστηριότητας σε 
συγκεκριμένο υποστατικό ή την αναστολή λειτουργίας συγκεκριμένου υποστατικού μέχρι την εκδίκαση της 
σχετικής υπόθεσης.  

 Μετά από την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Εσωτερικών, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, 
έκριναν σκόπιμη την κατάθεση αναθεωρημένου κείμενου του νομοσχεδίου, με στόχο να καθοριστούν στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία επιπρόσθετες περιπτώσεις οι οποίες, αν συντρέχουν σε οποιοδήποτε 
υποστατικό ελέγχεται, θα τεκμαίρεται μέχρι αποδείξεως του αντιθέτου ότι το εν λόγω υποστατικό 
χρησιμοποιείται ως οίκος κυβείας. Παράλληλα, με το εν λόγω αναθεωρημένο κείμενο επιφέρονται 
περιορισμένες νομοτεχνικές και άλλες διορθώσεις στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε μεταξύ άλλων να 
διαμορφωθεί ο ορισμός του όρου “τυχερό παιχνίδι καζίνο”, προκειμένου αυτός να είναι συμβατός με τις 
διατάξεις του περί Στοιχημάτων Νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων εταιρειών στοιχημάτων διατύπωσαν στην επιτροπή τη διαφωνία 
τους με την πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει τη δυνατότητα να εκδίδει δικαστήριο έπειτα από 
μονομερή (ex parte) αίτηση προσωρινό απαγορευτικό ή προστακτικό διάταγμα. Ειδικότερα, οι εν λόγω 
εκπρόσωποι υποστήριξαν ανάμεσα σε άλλα ότι η πρόνοια αυτή είναι αντισυνταγματική, ότι περαιτέρω 
αντίκειται στις βασικές αρχές της φυσικής δικαιοσύνης και ότι καταστρατηγεί ανθρώπινα δικαιώματα. 
Παράλληλα, οι ίδιοι εισηγήθηκαν επιμέρους τροποποιήσεις του νομοσχεδίου, ώστε αυτό να καταστεί συμβατό 
με τις πρόνοιες του συντάγματος, οι οποίες όμως δεν έγιναν αποδεκτές από τους κυβερνητικούς αρμοδίους. 

 Σημειώνεται ότι σε μεταγενέστερο στάδιο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και της αστυνομίας, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και σε συνεννόηση με τις 
υπηρεσίες της Βουλής, επέφεραν στο υπό αναφορά αναθεωρημένο κείμενο επιπρόσθετες τροποποιήσεις, με 
σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του νομοσχεδίου και την περαιτέρω βελτίωσή του από νομοτεχνικής 
άποψης. 

 Οι υπόλοιπες πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε με 
βάση τα πιο πάνω, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ και η Ε∆ΕΚ στην ολομέλεια. 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 3Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 6Β, 6Γ, 6∆, 6Ε και 6ΣΤ.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της 
Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Όσον αφορά το σχέδιο ψηφίσματος για το Ισλαμικό Χαλιφάτο, αναβάλλεται για την ερχόμενη συνεδρία 
της ολομέλειας. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία της σημερινής συνεδρίας. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο,  κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων,  έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.190, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που καθυστερεί η εξέταση των αιτήσεων για εκμίσθωση κρατικής γης για σκοπούς μεταστέγασης των 
καραβομαραγκών στο καρνάγιο Λεμεσού και πότε υπολογίζεται να διεκπεραιωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.191, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.010.01.873 παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ολοκληρωθεί η μελέτη γενικού χωροταξικού 
σχεδιασμού για την περιοχή μεταξύ παλιού και νέου λιμανιού στη Λεμεσό, αν όχι ακόμα, γιατί καθυστερεί, αν 
ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.192, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλοί ιδιοκτήτες δεν καταβάλλουν τα τέλη ελλιμενισμού των σκαφών τους στη 
μαρίνα της Λάρνακας.  Όπως πληροφορήθηκα, στις περιπτώσεις μεγάλων οφειλών, η διεύθυνση της μαρίνας 
της Λάρνακας, αφού αποστείλει σχετικές προειδοποιήσεις στους ιδιοκτήτες των σκαφών, προχωρεί σε 
πλειστηριασμό των επηρεαζόμενων σκαφών.  Σε πλειστηριασμό βγαίνουν επίσης σκάφη που έχουν 
εγκαταλειφθεί από τους ιδιοκτήτες τους ή σκάφη των οποίων οι ιδιοκτήτες έχουν πεθάνει. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
σκαφών που έχουν βγει σε πλειστηριασμό τον τελευταίο χρόνο, καθώς επίσης το ποσό των χρημάτων που 
εισπράχθηκαν.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.193, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 1989 αναφορικά με την 
παραχώρηση δεκατριών σκαλών χερσαίου χώρου για αξιοποίηση από τη διεύθυνση της μαρίνας Λάρνακας δεν 
έχει ακόμη εφαρμοστεί.  Όπως πληροφορήθηκα, σκοπός της παραχώρησης του χώρου αυτού είναι η 
δημιουργία εγκαταστάσεων και εργαστηρίων επισκευής και συντήρησης των σκαφών που ελλιμενίζονται στη 
μαρίνα.  Η Αρχή Λιμένων, στην οποία ανήκει ο εν λόγω χώρος, αρνείται να υλοποιήσει την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου και υποστηρίζει ότι οι αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου δεν έχουν εφαρμογή 
στην περίπτωση της Αρχής Λιμένων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους η Αρχή Λιμένων αρνείται να υλοποιήσει την πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
καθώς επίσης ποια μέτρα προτίθεται να λάβει ο υπουργός για την υλοποίηση της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.194, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσίευμα της εφημερίδας “Πολίτης” (ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2014) για την 
πρόταση της εταιρείας “Ednedol” αναφορικά με τη διαχείριση των δημοτικών αποβλήτων.  Σύμφωνα με το 
δημοσίευμα, η πιο πάνω αναφερόμενη εταιρεία υπέβαλε πρόταση στο κράτος που αφορά τη δωρεάν συλλογή 
και διαχείριση αποβλήτων από τους δήμους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει η πιο πάνω 
πληροφόρηση, αν έχει εξεταστεί η πιο πάνω πρόταση από την κυπριακή κυβέρνηση, καθώς και τι 
περιλαμβάνει ακριβώς η πρόταση αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.195, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το θέμα της 
παραχώρησης νομικής αρωγής από το κράτος σε δικαιούχους για θέματα οικογενειακού δικαίου και 
συγκεκριμένα για τα ακόλουθα: 

1. Τον αριθμό των περιπτώσεων που έχει παραχωρηθεί νομική αρωγή αναλυτικά τα τελευταία πέντε 
χρόνια. 

2. Το συνολικό κονδύλι που έχει παραχωρηθεί για νομική αρωγή. 

3. Το χρόνο που απαιτείται για έγκριση αίτησης παραχώρησης νομικής αρωγής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.196, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δικαστική διαδικασία αναφορικά με το σύστημα LEFCO για έλεγχο της εναέριας κυκλοφορίας και 
ποιο είναι το κόστος μέχρι στιγμής της εν λόγω διαδικασίας για το κράτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.197, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
εξειδικευμένη ιατρική κατάρτιση των παροχέων ιατρικής φροντίδας σχετικά με τον ακρωτηριασμό γυναικείων 
γεννητικών οργάνων, η οποία να μην περιορίζεται σε αμιγώς ιατρικά θέματα, αλλά να καλύπτει και στοιχεία 
εξοικείωσης με τα ιδιαίτερα πολιτισμικά και θρησκευτικά γνωρίσματα των θυμάτων, ώστε να μπορούν να τα 
αντιμετωπίζουν χωρίς προκαταλήψεις και επιδεικνύοντας την απαραίτητη ευαισθησία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.198, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων για το φαινόμενο 
της παράνομης παγίδευσης πτηνών στην Κύπρο, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2014, οι αρμόδιες αρχές θα χρειαστεί 
να επιδείξουν μηδενική ανοχή για την αντιμετώπιση του φαινομένου της παράνομης παγίδευσης πτηνών.  Η 
Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στην έκθεσή της σύστησε την ολοκλήρωση της 
κατάρτισης εθνικής στρατηγικής κατά της παράνομης παγίδευσης.  Η εθνική στρατηγική πρέπει να 
περιλαμβάνει ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα δράσεων, εκστρατειών και μέτρων για την επιτυχή αντιμετώπιση 
του φαινομένου της παράνομης παγίδευσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
ολοκληρωθεί και να εφαρμοστεί η εθνική στρατηγική κατά της παράνομης παγίδευσης πτηνών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.199, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2012, της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης 
Μαύρου σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.01.739 αναφορικά με το κλείσιμο των έξι Χώρων Ανεξέλεγκτης 
∆ιάθεσης Αποβλήτων (ΧΑ∆Α) που λειτουργούσαν στη Κυπριακή ∆ημοκρατία πληροφορήθηκα ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε στον τερματισμό της λειτουργίας τεσσάρων πρόσθετων ΧΑ∆Α και 
εξακολουθούσαν να παραμένουν σε λειτουργία μόνο δύο ΧΑ∆Α, στην επαρχία Λευκωσίας (Κοτσιάτης) και στην 
επαρχία Λεμεσού (Βατί).  Το Υπουργείο Εσωτερικών παράλληλα έχει δώσει οδηγίες στους δήμους Λευκωσίας 
και Λεμεσού, που έχουν την ευθύνη διαχείρισης των δύο ΧΑ∆Α, να απαγορευτεί η παραλαβή όλων των 
ρευμάτων αποβλήτων, πλην των οικιακών δημοτικών στερεών αποβλήτων, όπως πράσινα και άλλα οργανικά 
απόβλητα, απόβλητα εκσκαφών κατασκευών και κατεδαφίσεων, χαρτί/χαρτόνι, ξύλο, απόβλητα ηλεκτρικού και 
ηλεκτρονικού εξοπλισμού κλπ.  Παράλληλα, όπως με πληροφορούσε με την απάντησή της η υπουργός, εντός 
του 2013 αναμενόταν να αρχίσει η ετοιμασία των αναγκαίων μελετών και εγγράφων για την αποκατάσταση των 
ΧΑ∆Α των επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού, ενώ οι εργασίες κατασκευής της αποκατάστασης θα αρχίσουν το 
2015, μόλις ολοκληρωθούν και λειτουργήσουν οι μονάδες Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης 
Αποβλήτων για τις επαρχίες αυτές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η ετοιμασία των μελετών και εγγράφων για την αποκατάσταση των ΧΑ∆Α των επαρχιών Λευκωσίας και 
Λεμεσού, καθώς επίσης και τι περιλαμβάνουν οι εργασίες κατασκευής της αποκατάστασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.200, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι απαγορεύεται η συλλογή θαλασσινού άλατος από βράχους πλησίον της 
θάλασσας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν ισχύει η πιο 
πάνω πληροφόρηση, καθώς επίσης και για τους λόγους για τους οποίους απαγορεύεται η συλλογή 
θαλασσινού άλατος από τους βράχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.201, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Όπως γνωρίζουμε, η β΄ φάση ανάπτυξης του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου θα περιλαμβάνει 
την κατασκευή νέων εγκαταστάσεων στο χώρο της Τεχνικής Σχολής Λεμεσού, του πρώην Παιδαγωγικού 
Ινστιτούτου, του νοσοκομείου και της Κεντρικής Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τις προθέσεις της κυβέρνησης αναφορικά 
με την υλοποίηση της β΄ φάσης ανάπτυξης του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.202, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η σύνδεση της Βιομηχανικής Περιοχής ∆ερύνειας με το δίκτυο του αποχετευτικού συστήματος και το 
σχετικό χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.203, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με βάση το άρθρο 17 του περί Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας Νόμου, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως είναι υπεύθυνος για την έκδοση διαταγμάτων που γνωστοποιούν τις προσθαφαιρέσεις 
από τον κατάλογο προσώπων, ομάδων και οντοτήτων που εμπλέκονται σε τρομοκρατικές ενέργειες.  Στην 
προσπάθειά μου όμως να εντοπίσω αυτό το συνολικό κατάλογο όπου είναι συγκεντρωμένα όλα τα πρόσωπα, 
ομάδες και οντότητες τα οποία θεωρούνται τρομοκρατικές απειλές για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, δε βρήκα 
πουθενά τέτοια πληροφορία ούτε αναρτημένη ηλεκτρονικά ούτε δημοσιευμένη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποια ιστοσελίδα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας βρίσκεται αναρτημένος ο εν λόγω συνολικός κατάλογος και ποιος είναι αρμόδιος, 
για να διατηρεί ενημερωμένη ανά πάσα στιγμή αυτή τη σελίδα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.681, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.396, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή υπενθύμιση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2014 και 
σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

- Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ), σε συνεδρίαση του τον Ιούλιο του 
2003, αποφάσισε να προσφέρει την θέση του Γενικού ∆ιευθυντή στον κ. Ανδρέα ∆ημητριάδη.  Η 
απόφαση του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του Οργανισμού επικυρώθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο σε 
συνεδρία του στις 17/9/2003 (Αρ. Απόφασης 58.601).  Μετά την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
και την επικύρωση του διορισμού του κ. Ανδρέα ∆ημητριάδη στην θέση του Γενικού ∆ιευθυντή του ΟΑΥ, 
στον κ. ∆ημητριάδη δόθηκε σχετικό πενταετές συμβόλαιο συνεργασίας ημερομηνίας 1ης Οκτωβρίου 
2003. 

- Την πιο πάνω διαδικασία προσέβαλαν στο ∆ικαστήριο δύο από τους υποψηφίους. Το Ανώτατο 
∆ικαστήριο, με απόφαση του στις αναθεωρητικές εφέσεις τον Ιανουάριο του 2008, απέρριψε τις πιο 
πάνω εφέσεις, με αποτέλεσμα η πρωτόδικη απόφαση με την οποία επικυρώθηκε η απόφαση του ΟΑΥ 
για διορισμό στην θέση του Γενικού ∆ιευθυντή του κ. ∆ημητριάδη από 1η Οκτωβρίου 2003, κατέστη 
τελεσίδικη. 

- Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΟΑΥ, σε συνεδρίαση του στις 16 Ιανουαρίου 2008, επανεξέτασε το θέμα 
της πλήρωσης της θέσης του Γενικού ∆ιευθυντή με βάση το πραγματικό και νομικό καθεστώς που ίσχυε 
κατά το χρόνο έκδοσης της απόφασης που ακυρώθηκε και λαμβάνοντας υπόψη σχετική νομική 
γνωμάτευση των νομικών του συμβούλων, αποφάσισε να προσφέρει, την θέση του Γενικού ∆ιευθυντή 
στον κ. ∆ημητριάδη, με πενταετές, ανανεούμενο συμβόλαιο, αναδρομικά από την 1ην Οκτωβρίου 2003, 
με την προϋπόθεση ότι η απόφαση αυτή θα εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. Το Υπουργικό 
Συμβούλιο, με Απόφαση του Αρ. 66.827 ημερομηνίας 6/2/2008, ενέκρινε την πιο πάνω απόφαση του 
∆ιοικητικού Συμβουλίου του ΟΑΥ. 

- Σε νέες προσφυγές εναντίον της επίδικης υπόθεσης από δύο υποψηφίους στο Ανώτατο ∆ικαστήριο 
εναντίον της προηγούμενης απόφασης, το Ανώτατο ∆ικαστήριο, με απόφαση του ημερομηνίας 30 
Ιουνίου 2010, ακύρωσε την προηγούμενη απόφαση του και κατά συνέπεια ακυρώθηκε και ο διορισμός 
του κ. ∆ημητριάδη στην θέση του Γενικού ∆ιευθυντή του ΟΑΥ. 

- Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΟΑΥ, σε συνεδρίαση του στις 6 Ιουλίου 2010 και μετά από συζήτηση του 
πιο πάνω θέματος με τους νομικούς του συμβούλους, αποφάσισε να καταχωρίσει έφεση ενώπιον της 
Ολομέλειας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Επίσης, στην πιο πάνω συνεδρία, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο, 
αφού έλαβε υπόψη ότι η καταχώριση έφεσης στην Ολομέλεια του Ανωτάτου δεν αναστέλλει την ισχύ της 
πρωτόδικης απόφασης του Ανωτάτου και για σκοπούς συμμόρφωσης με την απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, αποφάσισε να αποστείλει επιστολή στον κ. ∆ημητριάδη με την οποία να τον πληροφορεί 
ότι ο διορισμός του στην θέση του Γενικού ∆ιευθυντή έχει ακυρωθεί. 

 Παράλληλα όμως, στην ίδια συνεδρία, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο, αφού έλαβε υπόψη πάλι τις θέσεις των 
νομικών του συμβούλων για την πιθανότητα διεκδίκησης αποζημιώσεων από τον κ. ∆ημητριάδη για το 
υπόλοιπο του συμβολαίου του, δηλ. μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2013, αποφάσισε να προτείνει στον κ. 
∆ημητριάδη να παραμείνει προσωρινά στην θέση του Γενικού ∆ιευθυντή με τους ίδιους όρους και 
απολαβές μέχρι την τελική εκδίκαση της έφεσης από την Ολομέλεια του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

- Ο Υπουργός Υγείας, με επιστολή του προς τον Πρόεδρο του ΟΑΥ ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2013, 
ζήτησε να ενημερωθεί για τις ενέργειες που είχαν γίνει από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού, 
ενόψει του γεγονότος ότι το Συμβόλαιο του Γενικού ∆ιευθυντή του Οργανισμού έληγε στις 30 
Σεπτεμβρίου 2013. 

- Στις 16 Οκτωβρίου 2013, ο Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του ΟΑΥ ενημέρωσε τον Υπουργό 
Υγείας ότι το θέμα του Γενικού ∆ιευθυντή θα συζητηθεί στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο και θα ενημερώσει τον 
Υπουργό Υγείας ανάλογα. 

- Μετά από διάφορες επιστολές υπενθυμίσεις προς τον Πρόεδρο του ΟΑΥ για το πιο πάνω θέμα, ο 
Πρόεδρος του ΟΑΥ, με επιστολή του προς τον Υπουργό Υγείας ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2014, 
ανάφερε ότι ετοιμάζεται σχετική έκθεση προς το ∆ιοικητικό Συμβούλιο για συζήτηση και λήψης σχετικής 
απόφασης.  Η απόφαση όμως του ∆ιοικητικού Συμβουλίου δεν έχει σταλεί ακόμη στο Υπουργείο Υγείας, 
ούτε το Υπουργείο Υγείας έχει ενημερωθεί για οποιεσδήποτε εξελίξεις επί του θέματος αυτού, με 
εξαίρεση του γεγονότος ότι ο Γενικός ∆ιευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, με επιστολή του 
προς το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, έχει υποβάλει την 
παραίτηση του από τη θέση του Γενικού ∆ιευθυντή, με ισχύ από τις 30 Νοεμβρίου 2014. 

 Να σημειωθεί ότι, στις οποιεσδήποτε αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του ΟΑΥ, το Υπουργείο 
Υγείας δεν συμμετέχει, με εξαίρεση την συμμετοχή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου, ως εκ της θέσεως 
του.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.400, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.537, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.537, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, 
κ. Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 12.03.2014, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η δημιουργία Πολυδύναμου Κέντρου στην κοινότητα Σανίδας αποτελεί ένα πολυδάπανο έργο, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι ο πληθυσμός της κοινότητας αριθμεί μόλις 46 κατοίκους. 

3. Το αίτημα για ένταξη του υπό αναφορά έργου στους Αναπτυξιακούς Προϋπολογισμούς της κοινότητας 
για το έτος 2015 τέθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Σανίδας ενώπιον του Υπουργού Εσωτερικών στα πλαίσια 
της Περιφερειακής Σύσκεψης στον Πύργο Λεμεσού στις 13.12.2013, ο οποίος ενημέρωσε το Συμβούλιο ότι το 
θέμα θα μελετηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο, νοουμένου ότι το επιτρέψουν οι οικονομικές δυνατότητες του 
Κράτους. 

4. Ενόψει των ανωτέρω, και ένεκα του γεγονότος ότι η δημοσιονομική κατάσταση που διέρχεται το 
Κράτος δεν έχει διαφοροποιηθεί, το Υπουργείο Εσωτερικών δε δύναται στην παρούσα φάση να περιλάβει στον 
Αναπτυξιακό Προϋπολογισμό της κοινότητας ένα τέτοιου είδους έργο.  Όταν και εφόσον η κατάσταση 
διαφοροποιηθεί, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου θα τύχει περαιτέρω μελέτης. 

5. Επισημαίνεται ότι τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν γίνει τα ακόλουθα έργα στην κοινότητα Σανίδας, 
μέσω του ετήσιου Προϋπολογισμού, με συνολικό κόστος €271.000: 

- Μετατροπή του παλιού ∆ημοτικού Σχολείου σε Γραφεία του Κοινοτικού Συμβουλίου. 

- ∆ημιουργία πλατείας σε χώρο περιμετρικά της εκκλησίας της κοινότητας. 

- Πλακόστρωση δρόμων εντός του πυρήνα της κοινότητας. 

- ∆ιαπλάτυνση δρόμων εντός της κοινότητας, ώστε να είναι δυνατή η πρόσβαση προς την εκκλησία. 

- ∆ιάνοιξη και συντήρηση αρκετών αγροτικών δρόμων, ώστε να υπάρχει ασφαλής πρόσβαση από τους 
γεωργούς στα αγροτεμάχιά τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.636, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.636 και ημερ. 9.5.2014, σχετικά με την 
υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι, η Αστυνομία Κύπρου στα 
πλαίσια των αρμοδιοτήτων της διεξάγει σε τακτά χρονικά διαστήματα ελέγχους σε χώρους απαγόρευσης 
καπνίσματος και συνήθως κάθε χρόνο διεξάγει από κοινού παγκύπρια εκστρατεία σε συνεργασία με τις 
Υγειονομικές Υπηρεσίες.  Παράλληλα η Αστυνομία καλείται σε πολλές περιπτώσεις από πολίτες για να 
επιληφθεί παραβιάσεις της Νομοθεσίας σε συγκριμένα υποστατικά.  Συγκριμένα η Αστυνομία κατά το 2012 
πραγματοποίησε 43185 ελέγχους και προέβη σε 5121 καταγγελίες, ενώ το 2013 σε 30673 ελέγχους με 3514 
καταγγελίες. 

2. Θεωρώ επίσης αναγκαίο να αναφερθεί ότι στα πλαίσια της μελέτης για την αναδιάρθρωση της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης από βρετανούς εμπειρογνώμονες, αλλά και την ενδυνάμωση της συνεργασίας και των σχέσεων 
μεταξύ Αστυνομίας και αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης με σκοπό την αποτελεσματικότερη πρόληψη και 
καταπολέμηση παραβάσεων της νομοθεσίας, το Υπουργείο υπέβαλε μελέτη για την παραχώρηση 
συγκεκριμένων εξουσιών εξώδικης ρύθμισης στους ∆ήμους και Κοινοτικά Συμβούλια.  Στα πλαίσια αυτά και 
μετά από μελέτη του θέματος, περιλάβαμε στη μελέτη την τροποποίηση του περί Προστασίας της Υγείας 
(Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 2002 (75(Ι)/2002), ώστε να δίδεται η εξουσία εξώδικης ρύθμισης στους 
∆ήμους και στις Κοινοτικές Αρχές σχετικά με αδικήματα, μεταξύ άλλων που αφορούν τη διαφήμιση προϊόντος 
καπνού ή προβολή, συμμετοχή κλπ σε διαφήμιση προϊόντων καπνού, το κάπνισμα για παράληψη ανάρτησης 
καθορισμένου τύπου απαγορευτικών πινακίδων σε χώρους απαγόρευσης καπνίσματος. 

3. Προς την επίτευξη του σκοπού αυτού, προσβλέπουμε στη δική σας στήριξη στην προσπάθεια αυτή 
καθότι η ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ Αστυνομίας και ∆ήμων και Κοινοτήτων, θα συνδράμει στην 
αποτελεσματικότερη επίτευξη των στόχων που έχουμε θέσει για την πρόληψη και καταπολέμηση του 
εγκλήματος και στην ποιότητα των προσφερόμενων υπηρεσιών στο κοινό. 
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4. Επισημαίνεται ότι αυτοσκοπός δεν είναι να γίνονται όσο το δυνατό περισσότερες καταγγελίες, δηλαδή να 
επικεντρωνόμαστε μόνο στους αριθμούς των καταγγελιών, αλλά στις καθημερινές προσπάθειες που θα 
γίνονται με τακτικούς ελέγχους από τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και τα μέλη της Αστυνομίας και ειδικότερα 
από τους Ουλαμούς Πρόληψης Εγκλημάτων προς την κατεύθυνση συμμόρφωσης των πολιτών με τη σχετική 
νομοθεσία, καταγγελιών τους σε περιπτώσεις παραβάσεων, αλλά και ανταπόκρισης τους στα παράπονα και 
καταγγελίες τους που αφορούν όχι μόνο το κάπνισμα, αλλά και γενικότερα την πρόληψη και καταστολή του 
εγκλήματος. 

5. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.752, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.752 και ημερομηνία 11.07.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Φ. Σαρίκα, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσο θα μπορούσε να γίνει 
αποδεκτό, αίτημα για αναπαλαίωση διατηρητέων κτηρίων στα Νέα ∆ήμματα της Επαρχίας Πάφου, με κάλυψη 
του 50% του κόστους αποκατάστασης, από το Κράτος, και σας ενημερώνω ότι, γενικότερα και σε κάθε 
περίπτωση αποκατάστασης δημοτικού/και κοινοτικού διατηρητέου κτηρίου, το κόστος των εργασιών 
αποκατάστασης, δύναται να επιχορηγηθεί από το κράτος, σε ποσοστό μέχρι και 50%, του αναγνωρισμένου 
κόστους των εργασιών, με βάση τις πρόνοιες του περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμου. 

2. Ανεξαρτήτως των ανωτέρω, κρίνεται ωστόσο σκόπιμο να σημειωθεί ότι, το Κοινοτικό Συμβούλιο Νέων 
∆ημμάτων έχει υποβάλει αιτήσεις, για αποκατάσταση δύο κοινοτικών κτηρίων, ως ακολούθως: 

(α) Αίτηση για μετατροπή διατηρητέας οικοδομής σε Κοινοτική Αίθουσα, στο τεμάχιο με αρ. 12, Φ/Σχ.:  26/6, 
για την οποία εκδόθηκαν οι σχετικές Συναινέσεις από τον Υπουργό Εσωτερικών, με αρ. 24/2004 
(ημερομηνίας 24.02.2004) και με αρ. 73/2008 (ημερομηνίας 12.05.2008).  Για την εν λόγω ανάπτυξη, 
έχει εγκριθεί επιχορήγηση ύψους €40.253,00 (£23.559,00), που αποτελεί το 50% του αναγνωρισμένου 
κόστους των εργασιών αποκατάστασης.  Επισημαίνεται ωστόσο ότι η εγκριθείσα επιχορήγηση δεν έχει 
ακόμα καταβληθεί, καθώς ο Μελετητής δεν έχει -μέχρι σήμερα- υποβάλει τα ζητηθέντα -από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως- στοιχεία, παρά το γεγονός ότι οι εργασίες αποκατάστασης της οικοδομής, 
φαίνεται να έχουν -εν τω μεταξύ- ολοκληρωθεί. 

(β) Αίτηση για μετατροπή διατηρητέας οικοδομής σε Ιατρείο, Γραφείο Κοινοτάρχη και Καφενείο, στο τεμάχιο 
με αρ. 21, Φ/Σχ.:  17/6366V01, για την οποία εκδόθηκε η Συναίνεση από τον Υπουργό Εσωτερικών, με 
αρ. 108/2012 καθώς και η πολεοδομική άδεια με αρ. ΠΑΦ/1011/11 (ημερομηνίας 01.08.2012).  Για την 
υπό αναφορά ανάπτυξη, δεν έχει υποβληθεί οποιαδήποτε αίτηση για επιχορήγηση. 

3. Ενόψει των ανωτέρω, οποιαδήποτε έγκριση και παραχώρηση χορηγίας για την αποκατάσταση των υπό 
αναφορά διατηρητέων κτηρίων στην Κοινότητα Νέων ∆ημμάτων της Επαρχίας Πάφου, θα μπορούσε να 
προωθηθεί, νοουμένου ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο, ως ιδιοκτήτες, σε συνεργασία με τους Μελετητές των 
έργων, υποβάλει τα απαιτούμενα στοιχεία/έγγραφα στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με βάση τις 
πρόνοιες της ισχύουσας Νομοθεσίας καθώς και τους όρους των παραχωρηθέντων, σχετικών Συναινέσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2014 της Γενικής Λογιστού της ∆ημοκρατίας κ. Ρέας Γεωργίου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.036, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.04.036 και ημερομηνίας 25/8/2014 
την οποία μου διαβίβασε ο Γενικός ∆ιευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών για να επιληφθώ λόγω 
αρμοδιότητας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: 

1. Καθεστώς και διοίκηση Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων 

 Το Ταμείο ∆ημοσίων ∆ανείων ιδρύθηκε και λειτουργεί σύμφωνα με τον περί ∆ημοσίων ∆ανείων Νόμο 
Κεφ. 208 και διοικείται από το Συμβούλιο των ∆ανειστικών Επιτρόπων, που διορίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με βάση τον περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
∆ιοικητικών Συμβουλίων) Νόμο.  Το Συμβούλιο απαρτίζεται από τους: 

Υπουργό Οικονομικών,  ) Πρόεδρο 

Γενική Λογίστρια,  ) Αντιπρόεδρο 

Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Εσωτερικών ή   ) 

εκπρόσωπο του  ) 

Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών &  ) 

Έργων ή εκπρόσωπο του  ) Μέλη 

Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Γεωργίας  ) 
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Φυσικών Πόρων & Περιβάλλοντος ή εκπρόσωπο του ) 

Τέσσερις ιδιώτες που διορίζονται ονομαστικά ) 

από το Υπουργικό Συμβούλιο  )  

Τον Ιανουάριο του 2014 το Υπουργικό Συμβούλιο διόρισε ως ιδιώτες μέλη των ∆ανειστικών Επιτρόπων 
τα ακόλουθα άτομα: 

- Νίκος Αριστείδης 

- Επαμεινώνδας Κορακίδης 

- Αντώνης Βραχίμης 

 - Πανίκος Γιωργαλλής 

2. Ρόλος του Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων 

 Το Ταμείο ∆ημοσίων ∆ανείων από την ίδρυση του και μέχρι το 2006 παραχωρούσε δάνεια με βάση 
εγκεκριμένα κυβερνητικά σχέδια δανειοδότησης και Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου στα 
πλαίσια της πολιτικής της κυβέρνησης για κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη και συνοχή στην Κύπρο.  Τα 
δάνεια παραχωρούνταν για την εκτέλεση έργων δημόσιας ωφέλειας και για διάφορους άλλους σκοπούς 
που γενικά συνέβαλλαν στην ανάπτυξη της Κύπρου. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του αρ. 64.083 και ημερομηνία 13/7/2006, επικύρωσε την 
απόφαση του Συμβουλίου των ∆ανειστικών Επιτρόπων για τη μη περαιτέρω χρησιμοποίηση του 
Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων για την έκδοση νέων δανείων από το 2007.  Ως εκ τούτου, σήμερα το Ταμείο 
∆ημόσιων ∆ανείων εξακολουθεί να λειτουργεί για να διαχειριστεί και εισπράξει τις οφειλές για τα 
υφιστάμενα δάνεια.   

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του εκάστοτε ετήσιου Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημοσίων 
∆ανείων στην κοινοβουλευτική επιτροπή Προϋπολογισμού υποβάλλεται επεξηγηματικό σημείωμα στο 
οποίο αναφέρεται, μεταξύ άλλων, και ο ρόλος του Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων. 

3. ∆άνεια προς τα Κοινοτικά Συμβούλια 

 Σήμερα εκκρεμούν 191 δάνεια τα οποία παραχωρήθηκαν κατά καιρούς στα Κοινοτικά Συμβούλια κυρίως 
για την κατασκευή βελτιωτικών έργων στις κοινότητες, από τα οποία 92 δάνεια παρουσιάζουν 
καθυστερήσεις στην αποπληρωμή τους.  Για αυτά τα δάνεια έχει γίνει διευθέτηση με το Υπουργείο 
Εσωτερικών και μέρος της ετήσιας κρατικής χορηγίας συμψηφίζεται με τις καθυστερημένες οφειλές.  Σε 
περίπτωση που οφειλέτης αντιμετωπίζει δυσκολίες στην αποπληρωμή του δανείου του, μπορεί να 
υποβάλει αίτημα προς το Συμβούλιο των ∆ανειστικών Επιτρόπων με σκοπό την αναδιάρθρωση του 
δανείου του και ρύθμιση της οφειλής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.067, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: 23.06.010.04.067 και ημερομηνία 2/9/2014 σχετικά με την 
ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνία 22/8/2014 
και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Σύμφωνα με την παράγραφο (ζ) του εδαφίου (4) του άρθρου 59 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου ο Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας δύναται 
παραχωρεί άδεια κατοχής ειδών άγριας πανίδας με βάση Κανονισμούς που εκδίδονται σύμφωνα με τον 
εν λόγω Νόμο. 

2. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχει ήδη ολοκληρώσει τη διαβούλευση της με τις άλλες εμπλεκόμενες 
κυβερνητικές Υπηρεσίες του κράτους καθώς και με μη κυβερνητικές οργανώσεις. 

3. Το κείμενο των Κανονισμών έχει σχεδόν ολοκληρωθεί και εκτιμάται ότι εντός του μηνός Οκτωβρίου θα 
κατατεθεί στη Νομική Υπηρεσία για να τύχει νομοτεχνικής επεξεργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.070, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.010.04.070 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 
2 Σεπτεμβρίου 2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι μετά από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 06/11/2013, ο Υπουργός Εσωτερικών διόρισε τριμελή επιτροπή για επαναδιαπραγμάτευση των 
όρων της Σύμβασης «Μελέτη, Κατασκευή και Λειτουργία Εγκαταστάσεων Επεξεργασίας και ∆ιάθεσης 
Απορριμμάτων επαρχιών Λάρνακας/Αμμοχώστου.  Αρ. Σύμβασης:  Υπ.Εσ. 11/2005.  
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2.  Η διαδικασία διαπραγμάτευσης με τον Ανάδοχο είναι σε εξέλιξη και η προσπάθεια είναι να βελτιωθεί η 
υφιστάμενη σύμβαση, προς όφελος του πολίτη.  Οι προσπάθειες αυτές γίνονται σε συνεννόηση με το Γενικό 
Ελεγκτή ο οποίος άλλωστε συμμετέχει στην όλη διαδικασία.  Οι εισηγήσεις του Γενικού Ελεγκτή έχουν 
συζητηθεί και έχουν συμφωνηθεί τα βήματα χειρισμού του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.089, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας με ημερομηνία 3 Σεπτεμβρίου 2014 και αριθμό 23.06.010.04.089, με την 
οποία αποστείλατε ερώτηση του Εντίμου Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με τη διέλευση 
αγαθών από οδοφράγματα που ελέγχονται από τις Βρετανικές Βάσεις, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Όπως αναφέρεται και στην απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2014, του Υπουργείου Οικονομικών, 
στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.010.04.083, η διακίνηση εμπορευμάτων από τα σημεία διέλευσης 
Περγάμου και Στροβιλιών βρίσκεται κάτω από την εποπτεία των αρχών των Βρετανικών Βάσεων, 
σύμφωνα με το Άρθρο 4(3) του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής (ΕΚ) 866/2004. Οι οδηγίες και 
κανονισμοί που εφαρμόζονται στα εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης, σχετικά με τη διακίνηση αγαθών, 
εφαρμόζονται με τον ίδιο τρόπο και στα Σημεία ∆ιέλευσης που βρίσκονται στην περιοχή των Βάσεων. 
Όλες οι εγκύκλιοι του Τμήματος Τελωνείων που ρυθμίζουν θέματα του Κανονισμού της Πράσινης 
Γραμμής κοινοποιούνται και στον Fiscal Officer των Βρετανικών Βάσεων, ο οποίος στη συνέχεια τις 
κοινοποιεί στο προσωπικό του για ομοιόμορφη εφαρμογή. Γίνεται συντονισμός και ανάλογα με τη φύση 
των εμπορευμάτων καλούνται οι αρμόδιες υπηρεσίες για τον ενδεδειγμένο έλεγχο. 

(β)  Όπως αναφέρεται και στην απάντησή μας στην ερώτηση σας με αρ. 23.06.010.03.748 ημερομηνίας 9 
Ιουλίου 2014, η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεσμεύεται από το Κοινοτικό ∆ίκαιο, μέρος του οποίου αποτελεί 
και ο εν λόγω Κανονισμός και οι πρόνοιές του.  Το Υπουργείο Εξωτερικών, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων του επιβλέπει σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή την ορθή εφαρμογή του 
Κανονισμού 866/2004, ώστε να προστατεύονται τα συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των 
πολιτών της. Προς το παρόν δεν συζητείται οποιαδήποτε τροποποίηση του Κανονισμού της Πράσινης 
Γραμμής σχετικά με τις Βάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.093, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της Βουλευτού κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου, η οποία μας 
διαβιβάστηκε με την επιστολή σας, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 30 Σεπτεμβρίου 2014, με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, συστάθηκε η Αρχή Εποπτείας 
Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων, σύμφωνα με το άρθρο 47 του περί της 
Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών 
και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου του 2014 [Ν. 91(Ι)/2014] και έχει οριστεί η πρώτη συνάντηση της για 
προγραμματισμό των ενεργειών της. 

 Η Αρχή θα αποτελείται από τον Αν. Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
ως Πρόεδρο, το Βοηθό Αρχηγό Αστυνομίας ως Αντιπρόεδρο και εκπροσώπους της Νομικής Υπηρεσίας, των 
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Τμήματος Φυλακών, του Συμβουλίου Αποφυλάκισης Κρατουμένων Επ’ Αδεία και του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου. 

 Όσο αφορά την τήρηση αρχείου φυσικών και νομικών προσώπων, τα οποία καταδικάστηκαν για 
οποιοδήποτε από τα αδικήματα που προβλέπονται στο άρθρο 22(1) του εν λόγω Νόμου, η Αστυνομία ετοιμάζει 
λογισμικό, το οποίο αναμένεται να λειτουργήσει εντός τριών μηνών. 

 Επίσης, ετοιμάζεται κατάλογος με τα βασικά στοιχεία των καταδικασθέντων για αδικήματα που 
επιβάλλουν την εγγραφή των δραστών στο σχετικό αρχείο, με βάση τα δεδομένα που τηρεί το Αρχείο 
Προηγούμενων Καταδικών, για τις περιπτώσεις που οι καταδίκες δεν είχαν ή έχουν παραγραφεί κατά και μετά 
τις 4.7.2014. Παράλληλα, θα εξεταστεί και η αξιοποίηση άλλων Αρχείων της Αστυνομίας. 

 Πέραν των πιο πάνω, έχει προγραμματισθεί η εκπαίδευση των μελών της Αστυνομίας που έρχονται ή 
ενδέχεται να έρθουν σε επαφή με ανήλικα θύματα σεξουαλικής κακοποίησης και σεξουαλικής εκμετάλλευσης, 
περιλαμβανομένων των Αστυνομικών που εργάζονται στην πρώτη γραμμή, μεταξύ των ημερομηνιών 3-
7.11.2014, στην Αστυνομική Ακαδημία.  Επιπρόσθετα, στις 29-31.10.2014, θα πραγματοποιηθεί η 
επανεκπαίδευση των μελών που έχουν ήδη παρακολουθήσει παρόμοιες εκπαιδεύσεις στο παρελθόν, με 
σκοπό να τύχουν ενημέρωσης για τις πρόνοιες της νέας νομοθεσίας. Παράλληλα, το εκπαιδευτικό υλικό που 
διδάσκεται στην Αστυνομική Ακαδημία έχει αναθεωρηθεί, ώστε να περιλαμβάνει και τις πρόνοιες της νέας 
νομοθεσίας. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.111, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Eρ. 23.06.010.04.111 και ημερομηνία 11 Σεπτεμβρίου, 
2014, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα κατοχής όπλων οποιασδήποτε μορφής από άτομα τα οποία ενέχονται σε υποθέσεις Βίας στην 
Οικογένεια έχει απασχολήσει την Αστυνομία.  Μετά τα πρόσφατα, γνωστά περιστατικά, πυροβόλα όπλα που 
τυχόν να κατέχει ένα τέτοιο πρόσωπο κατάσχονται από την Αστυνομία για σκοπούς πρόληψης. 

 Εάν και εφόσον ληφθεί πληροφορία από άλλες Κυβερνητικές Υπηρεσίες, είτε τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, είτε τις Ψυχιατρικές Υπηρεσίες ότι, άτομο είναι επικίνδυνο για τον εαυτό του, είτε για άλλα 
πρόσωπα και αυτό το άτομο κατέχει πυροβόλο όπλο, αυτό κατάσχεται από την Αστυνομία και πάλι για 
σκοπούς πρόληψης. 

 Σε περιπτώσεις που καταγγέλλονται στην Αστυνομία περιστατικά Βίας στην Οικογένεια, ενημερώνονται 
άμεσα και οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Σε περιπτώσεις που γυναίκες εκφράζουν φόβους για τη ζωή τους σε σχέση με το νυν/πρώην 
σύζυγο/σύμβιο κ.λπ., οι καταγγελίες αυτές λαμβάνονται σοβαρά υπόψη από την Αστυνομία, η οποία 
καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για πρόληψη παρόμοιων περιστατικών. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, για το χειρισμό περιστατικών βίας όλες οι εμπλεκόμενες Υπηρεσίες εφαρμόζουν 
∆ιατμηματικές ∆ιαδικασίες, οι οποίες εγκρίθηκαν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και βρίσκονται στο 
τελικό στάδιο αναθεώρησης, καθότι έχουν συγκληθεί συσκέψεις τόσο στο Υπουργείο Άμυνας, όσο και στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, στις οποίες συζητήθηκε και το ευρύτερο θέμα που αφορά την κατοχή όπλων από 
άτομα που εκδηλώνουν επιθετικές συμπεριφορές και αναμένεται να ληφθούν τελικές αποφάσεις επί των 
εισηγήσεων που έχουν υποβληθεί. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα συζητηθεί σήμερα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 30 Οκτωβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας της Φορολογίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.216-2014). 

 2. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.055.096-2014). 

 3. Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.192-2014). 

 4. Ο περί του ∆εύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή 
Σύμβαση για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.110-2014). 

 5. Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 

(Αρ. Φακ. 23.01.054.246-2013). 

 6. Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς 
Χώρους  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 

(Πρόταση νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.054.033-2013). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.137-2014). 

 8. Οι περί ∆ασών (Άδειες, Χρήση ∆ασικών ∆ρόμων και Εξαγωγή ∆ασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.03.051.053-2014). 

 9. Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.055.060-2014). 

 10. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.03.051.047-2014). 

 11. Έγκριση  ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την 
τρομοκρατική δράση των δυνάμεων του Ισλαμικού Χαλιφάτου στα εδάφη 
του Ιράκ, της Συρίας και του γειτονικού Λιβάνου και τον αγώνα των 
Κούρδων στο πολιορκημένο Κομπανί. 

(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 12. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το έτος 
2015 Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.189-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Ευαγόρου Σταύρος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κουτσού Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 
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Κυπριανού Άντρος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας κ. Σοφοκλή Φυττή στην επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. 

2. Παρατηρήσεις του κ. Άντρου Κυπριανού προ ημερησίας διατάξεως για την αναβολή στην προηγούμενη 
συνεδρίαση του σώματος της πρότασης νόμου «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και τα γεγονότα που μεσολάβησαν. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του 2014», 
παρατηρήσεις του κ. Γιάννου Λαμάρη, ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από 
τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Ν. 
Παπαδόπουλος, Ρ. Μαυρονικόλα, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Α. 
Αδάμου, προεδρεύων, Α. Κυριακίδου, Ανδρέας Κυπριανού) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014». 

6.  Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Κ. Κωνσταντίνου, Α. 
Αδάμου, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

 α. «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 β. «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 
Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», 

 γ. «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 
Αγορά) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014». 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων για εκμίσθωση κρατικής γης για μεταστέγαση καραβομαραγκών 
στο καρνάγιο Λεμεσού - Η μελέτη γενικού χωροταξικού σχεδιασμού μεταξύ του παλιού και νέου λιμανιού 
Λεμεσού - Αριθμός σκαφών στη μαρίνα Λάρνακας που βγήκαν σε πλειστηριασμό και εισπραχθέν ποσό - 
Θέμα υλοποίησης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου του 1989 για παραχώρηση χερσαίου χώρου 
στη διεύθυνση της μαρίνας Λάρνακας - Πληροφορίες για πρόταση δωρεάν συλλογής και διαχείρισης 
των δημοτικών αποβλήτων από την εταιρεία “Ednedol” - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση 
νομικής αρωγής από το κράτος σε δικαιούχους για θέματα οικογενειακού δικαίου - ∆ικαστική διαδικασία 
αναφορικά με το σύστημα LEFCO για τον έλεγχο της εναέριας κυκλοφορίας - Ανάγκη εξειδικευμένης 
ιατρικής κατάρτισης των παροχέων ιατρικής φροντίδας σχετικά με τον ακρωτηριασμό γυναικείων 
γεννητικών οργάνων - Η ολοκλήρωση και εφαρμογή της εθνικής στρατηγικής κατά της παράνομης 
παγίδευσης πτηνών - Η αποκατάσταση των Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Αποβλήτων των επαρχιών 
Λευκωσίας και Λεμεσού - Ενημέρωση για τις πληροφορίες περί απαγόρευσης συλλογής θαλασσινού 
άλατος από βράχους - Ενημέρωση για τις προθέσεις της κυβέρνησης αναφορικά με την υλοποίηση της 
β΄ φάσης ανάπτυξης του ΤΕΠΑΚ - Σύνδεση Βιομηχανικής Περιοχής ∆ερύνειας με το αποχετευτικό 
δίκτυο - Ανάρτηση σε ιστοσελίδα και ενημέρωση του καταλόγου προσώπων και οντοτήτων που 
θεωρούνται τρομοκρατικές απειλές. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Επιτάχυνση των διαδικασιών χορήγησης βίζας σε υπηκόους τρίτων χωρών (εμπιστευτική απάντηση) - Η 
συνέχιση εκτέλεσης των καθηκόντων του γενικού διευθυντή του ΓΕΣΥ από άτομο του οποίου έληξε το 
συμβόλαιο - Ερωτήματα σχετικά με οφειλές εταιρειών στο ΦΠΑ (εμπιστευτική απάντηση) - Αίτημα της 
κοινότητας Σανίδας για αναπαλαίωση οικήματος - Αξιολόγηση της εφαρμογής του νόμου για το 
κάπνισμα - Αίτημα για αναπαλαίωση των διατηρητέων κοινοτικών κτιρίων στα Νέα ∆ήμματα - 
Ερωτήματα για τους δανειστικούς επιτρόπους και τα χρέη των κοινοτικών συμβουλίων σε αυτούς - Η 
κατάθεση των κανονισμών για τη ρύθμιση της κατοχής εκτρεφόμενων ειδών άγριας πανίδας - 
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Ενδεχόμενο καθοδήγησης του Υπουργείου Εσωτερικών από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 
αναφορικά με τη μονομερή μείωση της τιμής επεξεργασίας των αποβλήτων από τη Μονάδα 
Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων ∆ιαχείρισης Απορριμμάτων στην Κόση - Ανάγκη αποτροπής της 
διακίνησης παράνομων αγαθών από οδοφράγματα που ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις - Η 
υλοποίηση των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική εκμετάλλευση παιδιών - Ανάγκη λήψης μέτρων 
για αποτροπή περιστατικών βίας κατά γυναικών. 

 

 

 

  

 

    

 

 

 

 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 30ής Οκτωβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  4.50 μ.μ. 

Αρ. 6 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 H 29η Οκτωβρίου έχει θεσπιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως Ημέρα Αγνοουμένων, έπειτα 
από εισήγηση της Παγκύπριας Οργάνωσης Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων.  Η επιλογή 
της εν λόγω ημερομηνίας έχει σημασία συμβολική, καθώς στις 28 Οκτωβρίου του 1974 ελευθερώθηκαν για 
τελευταία φορά αιχμάλωτοι των Τούρκων εισβολέων.  Στην ουσία η 29η Οκτωβρίου του 1974 σηματοδοτεί για 
την πατρίδα μας την τραγική αφετηρία του προβλήματος των αγνοουμένων και του δράματος των συγγενών 
τους, που έκτοτε αδιαλείπτως και εναγωνίως επιζητούν τη διακρίβωση της τύχης τους. 

 Η οριστική επίλυση του ζητήματος των αγνοουμένων της τουρκικής θηριωδίας του 1974 είναι 
πρωταρχικής σημασίας, καθώς αποτελεί ανοικτή πληγή η οποία εδώ και σαράντα χρόνια συνεχίζει να ταλανίζει 
το λαό μας.  Προϋπόθεση οποιασδήποτε λύσης στο κυπριακό πρόβλημα ήταν, είναι και θα είναι η διακρίβωση 
της τύχης και των τελευταίων αγνοουμένων μας.  

 Σε αυτή την προσπάθεια πρωταγωνιστικό ρόλο έχει η ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους, 
που από το 2006 μέχρι σήμερα καταβάλλει άοκνες προσπάθειες για συγκομιδή οστών αγνοουμένων και 
ταυτοποίησή τους μέσω της μεθόδου του DNA.  Κάθε χρόνο διακριβώνεται η τύχη δεκάδων αγνοουμένων μας 
με την ταυτοποίηση από την επιτροπή των οστών τους και οδηγούνται στην τελευταία τους κατοικία όχι μόνο 
με αξιοπρέπεια, αλλά και με την απόδοση των δεουσών τιμών από την πολιτεία.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
στηρίζει με κάθε τρόπο το έργο της επιτροπής και παρέχει κάθε δυνατή βοήθεια και διευκόλυνση, καθώς η 
ταυτοποίηση των λειψάνων αποτελεί το μόνο τρόπο επούλωσης αυτής της πληγής. 

 ∆υστυχώς, η διαδικασία αυτή είναι επίπονα αργή και η τύχη της πλειοψηφίας των αγνοουμένων μας δεν 
έχει διακριβωθεί ακόμα.  Η Τουρκία διαχρονικά αποτελεί το μεγαλύτερο εμπόδιο στην όλη προσπάθεια, 
παραβιάζοντας απροκάλυπτα τα ανθρώπινα δικαιώματα και το διεθνές δίκαιο.  Η απόφαση του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στην 4η ∆ιακρατική Προσφυγή θέτει την Τουρκία προ των ευθυνών της 
και την υποχρεώνει να παράσχει κάθε διευκόλυνση στην προσπάθεια ταυτοποίησης, παρέχοντας όλες τις 
πληροφορίες που κατέχει σχετικά με την τύχη κάθε αγνοουμένου και επιτρέποντας να διερευνηθούν και άλλες 
περιοχές, οι οποίες υπάγονται στις στρατιωτικές της ζώνες. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων για ακόμα μια φορά εκφράζουμε την ειλικρινή συμπάθειά μας προς τις 
τραγικά δοκιμαζόμενες οικογένειες των αγνοουμένων μας και επαναβεβαιώνουμε την αμέριστη συμπαράστασή 
μας στον αγώνα τους για διακρίβωση της τύχης των προσφιλών τους.  
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 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας της Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.    

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας της Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 27 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Φορολογίας και της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί η 
πλήρης εναρμόνιση με το άρθρο 9, παράγραφος 1, στοιχείο (β), και το άρθρο 25 της Οδηγίας 2011/16/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011 αναφορικά με τη διοικητική συνεργασία στον τομέα της φορολογίας και 
την κατάργηση της Οδηγίας 77/99/ΕΟΚ.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αλλά και τα όσα 
ανέφερε η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας ενώπιον της επιτροπής, στις 16 Φεβρουαρίου 2011 το 
Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) εξέδωσε την Οδηγία 2011/16/ΕΕ σχετικά με τη διοικητική 
συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών στον τομέα της φορολογίας καταργώντας παράλληλα την Οδηγία 
77/779/ΕΟΚ.  Για σκοπούς εναρμόνισης με την πιο πάνω πράξη της ΕΕ θεσπίστηκε ο περί ∆ιοικητικής 
Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας Νόμος του 2012, με τον οποίο ενσωματώνεται στο εθνικό δίκαιο η 
Οδηγία 2011/16/ΕΕ. 

 Με τον υπό αναφορά εναρμονιστικό νόμο σκοπείται ειδικότερα η αποτελεσματικότερη, αποδοτικότερη 
και ουσιαστικότερη διοικητική συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών, καθώς και η διοικητική διεύρυνση του 
πεδίου της διοικητικής συνεργασίας στον τομέα της φορολογίας.  Επιπρόσθετα, καθορίζονται σαφέστεροι 
κανόνες ανταλλαγής πληροφοριών μεταξύ των κρατών μελών, οι οποίοι καθιστούν δυνατή την κάλυψη όλων 
των φυσικών και νομικών προσώπων της ΕΕ.  Περαιτέρω, ορίζονται διαδικασίες για την αυτόματη και 
απρόσκοπτη ανταλλαγή πληροφοριών, καθώς και για άλλες μορφές διοικητικής συνεργασίας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με επιστολή της, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2014, η 
οποία αποστάληκε μέσω του EU Pilot, στα πλαίσια των αξιολογήσεων που διεξάγει για την ορθή μεταφορά της 
Οδηγίας 2011/16/ΕΕ στο εθνικό δίκαιο, ζήτησε από τις αρμόδιες κυπριακές αρχές όπως απαντήσουν σε 
συγκεκριμένα ερωτήματα.  Κατά την εξέταση των ερωτημάτων που τέθηκαν διαπιστώθηκε από τις αρμόδιες 
αρχές της ∆ημοκρατίας ότι παρίσταται όντως ανάγκη τροποποίησης της εθνικής νομοθεσίας με σκοπό την 
πληρέστερη εναρμόνισή της με τη σχετική Οδηγία. 

 Πέραν των πιο πάνω, στο επικαιροποιημένο Μνημόνιο Συναντίληψης περιλαμβάνεται πρόνοια (σημείο 
3.7) σύμφωνα με την οποία οι κυπριακές αρχές οφείλουν να μεταφέρουν πλήρως στο εθνικό δίκαιο την εν 
λόγω Οδηγία.   

 Σημειώνεται ότι ενόψει και της επικείμενης αξιολόγησης της Κύπρου από το Παγκόσμιο Φόρουμ του 
Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) για θέματα ανταλλαγής φορολογικών 
πληροφοριών οι αρμόδιες αρχές κρίνουν ως σημαντική την άμεση τροποποίηση του υπό αναφορά νόμου, με 
στόχο να τεθεί σε ισχύ το αργότερο μέχρι το τέλος Οκτωβρίου 2014, πριν δηλαδή από την επικείμενη 
αξιολόγηση. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο, το οποίο ετοιμάστηκε μετά από διαβούλευση με τη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, σκοπείται, σύμφωνα με τα πιο πάνω, η αντιμετώπιση της ασυμβατότητας που εντοπίστηκε από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως προς τη μεταφορά της εν λόγω Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο και προτείνονται 
συναφώς οι ακόλουθες τροποποιήσεις της βασικής νομοθεσίας: 
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1. Άρθρο 8:  Η φράση «δημιουργεί αξίωση στο άλλο κράτος μέλος να φορολογήσει το πρόσωπο αυτό» 
αντικαθίσταται από τη φράση «συνεπάγεται αύξηση φόρου ή υπαγωγή του προσώπου αυτού σε φόρο 
στο άλλο κράτος μέλος.», σύμφωνα με την υπόδειξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ορθότερη 
μετάφραση του κειμένου της Οδηγίας. 

2. Άρθρο 22:  Προστίθενται οι λέξεις «υποχρεώσεων και» και «άλλου κράτους μέλους», ώστε να 
καλυφθούν και να διασφαλιστούν, πέρα από τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των κρατών μελών τα 
οποία ορίζονται με βάση τις διατάξεις του περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
(Προστασία του Ατόμου) Νόμου, και άλλα σημαντικά οικονομικά ή χρηματοοικονομικά συμφέροντα της 
∆ημοκρατίας ή της ΕΕ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον 
Τομέα της Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Σημειώνεται ότι η εν λόγω νομοτεχνική διόρθωση 
έγινε με τη σύμφωνη γνώμη των αρμόδιων εκπροσώπων που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, 
καθότι, όπως διαφάνηκε κατά τη συζήτηση του θέματος, εκ παραδρομής η αναφορά στον τίτλο του 
νομοσχεδίου ήταν λανθασμένη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ εάν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συμπαθάτε με, αν κάμνω λάθος στον κανονισμό, αλλά θα θέλαμε προ ημερησίας διατάξεως να 
ζητήσουμε από την ολομέλεια εγγραφή θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο, αν είναι δυνατό, για την ερχόμενη 
βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, να έρθει η ώρα του! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μετά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 

Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού:  

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης  

Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νουρής    

Μάριος Μαυρίδης Αθηνά Κυριακίδου    

Πάμπος Παπαγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 23 
Οκτωβρίου 2014 από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σε 
συνεδρία, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Οκτωβρίου 2014.  Στη συνεδρία των επιτροπών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και 
του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, 
ώστε να παραταθεί η προθεσμία καταβολής του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2014 και 
αντίστοιχα να παραταθεί η προθεσμία για την παραχώρηση έκπτωσης σε περίπτωση διευθέτησης της 
φορολογικής οφειλής μέχρι την 30ή Νοεμβρίου 2014. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της, σκοπός της πρότασης νόμου είναι αφενός να παρασχεθεί περαιτέρω 
χρονικό περιθώριο στους φορολογουμένους, ώστε να συμμορφωθούν ως προς τις υποχρεώσεις τους για 
καταβολή του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας προς το κράτος και αφετέρου να παρασχεθεί παράλληλα ο 
απαραίτητος χρόνος στους κατόχους γεωργικής γης οι οποίοι ασκούν κατά κύριο λόγο γεωργική ή 
κτηνοτροφική δραστηριότητα και δε διαμένουν στην περιοχή που βρίσκεται η γεωργική ακίνητη ιδιοκτησία τους 
να διαβουλευθούν με τους αρμόδιους φορείς για το ενδεχόμενο εξαίρεσής τους από την υποχρέωση καταβολής 
του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι ως 
θέση αρχής το υπουργείο δεν επικροτεί γενικότερα την επέκταση οποιωνδήποτε προθεσμιών για καταβολή 
οφειλών προς το κράτος, καθότι αυτό ενδεχομένως να δημιουργεί λανθασμένες προσδοκίες ως προς την 
καθιέρωση αυτής της πρακτικής.  Εντούτοις, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το υπουργείο δε διαφωνεί με την 
προώθηση της υπό αναφορά πρότασης νόμου προς ψήφιση. 

 Παράλληλα, αναφορικά με την εξαίρεση των κατόχων γεωργικής γης από την υποχρέωση καταβολής 
του φόρου, σύμφωνα με τα πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το υπουργείο διαφωνεί γενικότερα με 
την εξαίρεση οποιωνδήποτε ομάδων του κοινωνικού συνόλου, καθότι αυτό δημιουργεί ανισότητα μεταξύ των 
φορολογουμένων και περαιτέρω δημιουργεί πρόσθετα βάρη στους υπόλοιπους φορολογουμένους.  Στο σημείο 
αυτό διευκρινίζεται ότι με την πρόταση νόμου δεν προτείνεται οποιαδήποτε νομοθετική ρύθμιση για το εν λόγω 
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ζήτημα και διασαφηνίζεται ότι η ουσία της αφορά μόνο την επέκταση των χρονικών περιθωρίων σύμφωνα με 
τα πιο πάνω.   

 Στη συνέχεια της συζήτησης η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι το τμήμα επικροτεί 
την επέκταση της προθεσμίας, καθότι αυτό θα διευκολύνει τους φορολογουμένους να διευθετήσουν τις 
φορολογικές τους υποχρεώσεις προς το κράτος.  

 Σημειώνεται ότι οι επιτροπές με τη σύμφωνη γνώμη του εισηγητή της πρότασης νόμου, για σκοπούς 
πρακτικότερης εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας, αποφάσισαν όπως η προθεσμία για την 
παραχώρηση έκπτωσης σε περίπτωση διευθέτησης της φορολογικής οφειλής ενωρίτερα από την υποχρεωτική 
ημερομηνία καταβολής του φόρου επεκταθεί μέχρι την 1η ∆εκεμβρίου 2014 αντί της 30ής Νοεμβρίου 2014, που 
ήταν η αρχική εισήγηση.  

 Υπό το φως των πιο πάνω διαμορφώθηκαν οι ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος των επιτροπών βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών τάσσονται υπέρ της πρότασης νόμου, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014». 

2. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για μία πρόταση η οποία επιχειρεί να λύσει ένα πραγματικό πρόβλημα.  
Είμαστε όλοι κοινωνοί των ζητημάτων που έχουν αναφυεί ιδιαίτερα μέσα από κάποιες παραλείψεις, λάθη. 
Υπάρχουν καθυστερήσεις.  Οπωσδήποτε γεννάται και ένα θέμα, διότι οι ημερομηνίες που ισχύουν για την 
καταβολή του φόρου ακίνητης περιουσίας, ο οποίος δυστυχώς για τους γνωστούς λόγους έχει αυξηθεί 
κατακόρυφα τα τελευταία χρόνια, συμπίπτουν με υποχρεώσεις των πολιτών, των δημοτών, για δημοτικά τέλη 
διαφόρων ειδών και οπωσδήποτε καταλαβαίνουμε ότι υπάρχουν δυσκολίες για πολλούς συμπολίτες μας.  Γι’ 
αυτό το λόγο, παρά το γεγονός ότι δε θεωρούμε ακριβώς ορθή αυτή την πρακτική, διότι υπάρχει ο κίνδυνος με 
την έκπτωση που έχει δοθεί σε όσους πληρώνουν έγκαιρα -και μέχρι στιγμής έχει λειτουργήσει και πραγματικά 
ήταν μία καλή ιδέα- να περάσει το μήνυμα στους φορολογούμενους πολίτες ότι κάθε φορά θα υπάρχει μία 
παράταση και να μη λειτουργεί αυτό το κίνητρο έγκαιρης πληρωμής.   

 Παρ’ όλα αυτά και παρά το ότι δε θα έπρεπε ίσως να δώσουμε παρατάσεις, να πούμε όμως ότι είναι 
ειδικά για φέτος και ειδικά εξαιτίας των συγκυριών αυτών που υπάρχουν και να πούμε κιόλας ότι το 
ενστερνιζόμαστε και περιμένουμε, επειδή είναι και άποψη της εκτελεστικής εξουσίας, ότι θα γίνει μία 
προσπάθεια, για να μην υπάρχει αυτή η σύμπτωση στις ημερομηνίες τόσων διαφορετικών φορολογικών 
υποχρεώσεων για τους πολίτες και να τους δημιουργούνται τα προβλήματα που τους δημιουργούνται.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος που θα ήθελε να μιλήσει; 

 ∆εν υπάρχει. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης 
της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2014»  

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιώργος Περδίκης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. Το Υπουργείο Εξωτερικών, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου που κυρώνει τη Σύμβαση 
της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, ώστε να κυρωθούν, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος, οι τροποποιήσεις της εν λόγω σύμβασης οι οποίες υιοθετήθηκαν κατά την Έκτη Συνάντηση των 
Μερών της Σύμβασης, που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη μεταξύ 28 Απριλίου και 10 Μαΐου 2013, και 
εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’ αριθμόν 76.809 και ημερομηνίας 23 
Απριλίου 2014. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η Σύμβαση της Στοκχόλμης για τους 
Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, η οποία αναφέρεται συντομογραφικά ως Σύμβαση POPs (Persistent Organic 
Pollutants), εισάγει περιορισμούς στην παραγωγή έμμονων οργανικών ρύπων, δηλαδή χημικών ουσιών με 
τοξικές ιδιότητες που ανθίστανται στη διάσπαση, συσσωρεύονται στον οργανισμό του ανθρώπου και των 
ζώων, μεταφέρονται μέσω του αέρα, του νερού και των μεταναστευτικών ειδών και αποτίθενται μακριά από τον 
τόπο έκλυσής τους.   

 Όπως είναι γνωστό, η Κυπριακή ∆ημοκρατία κύρωσε τη Σύμβαση της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους με το Νόμο με αρ. 42(ΙΙΙ) του 2004, στα πλαίσια της τήρησης των προενταξιακών 
υποχρεώσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και κατέστη μέλος της σύμβασης αυτής από τις 7 Μαρτίου 2005.    
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 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο ενσωματώνονται οι αποφάσεις 
που λήφθηκαν κατά την Έκτη Συνάντηση των Μερών της Σύμβασης, οι οποίες αφορούν την προσθήκη μιας 
νέας χημικής ουσίας, της ουσίας “εξαβρωμοκυκλοδωδεκάνιο”, στο Παράρτημα Α΄ αυτής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, η εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
επισήμανε ότι, παρ’ όλο που η παραγωγή και η χρήση της εν λόγω ουσίας απαγορεύεται ήδη εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται απαραίτητη για σκοπούς συμμόρφωσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις αποφάσεις των μερών της εν λόγω σύμβασης.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος τάσσεται ομόφωνα υπέρ της 
ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των σχετικών τροποποιήσεων 
της σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέων Μερών ΙΧ και Χ στον Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί του ∆εύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση 
για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «O περί του ∆εύτερου 
Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα 

(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού  Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του 
Υπουργείου Εξωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  
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 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί του ∆εύτερου Πρόσθετου 
Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικού) Νόμου [Νόμος 
αρ. 5 (ΙΙΙ) του 2012], έτσι ώστε το μέρος του που αφορά τις επιφυλάξεις και τις δηλώσεις της ∆ημοκρατίας να 
συνάδει με τα προβλεπόμενα στο πρωτόκολλο αυτό.   

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο τροποποιείται το άρθρο 3 του βασικού νόμου και το Μέρος ΙΙ του 
Πίνακα αυτού με τη διαγραφή αναφορών σε επιφυλάξεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και του κειμένου 
των επιφυλάξεων αυτών και τη συμπερίληψη ορισμένων από τις επιφυλάξεις αυτές στο μέρος του νόμου που 
απαριθμεί τις δηλώσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά την κατάθεση του εγγράφου 
επικύρωσης στο γενικό γραμματέα του Συμβουλίου της Ευρώπης προέκυψε πρόβλημα όσον αφορά τις 
επιφυλάξεις και δηλώσεις που εκτίθενται στο Μέρος ΙΙ του Πίνακα του βασικού νόμου για το λόγο ότι 
περιλήφθηκαν επιφυλάξεις για θέματα που με βάση το πρωτόκολλο θα έπρεπε να καταγραφούν ως δηλώσεις 
ή σε σχέση με τα οποία δεν μπορούσε να κατατεθεί επιφύλαξη, εφόσον ήδη είχε πραγματοποιηθεί τέτοια 
κατάθεση στα πλαίσια της κατάθεσης του εγγράφου επικύρωσης της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για Αμοιβαία 
Αρωγή σε Ποινικά Θέματα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των τροποποιήσεων στο 
∆εύτερο Πρόσθετο Πρωτόκολλο της υπό αναφορά σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 ∆εν υπάρχουν ομιλητές, απ’ ό,τι βλέπω, επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆εύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή 
Σύμβαση για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας 
σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης  

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 
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 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της Αστυνομίας Κύπρου.  

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά 
Θέματα Νόμου, έτσι ώστε να καλυφθεί νομικά η δυνατότητα αιτήματος από την αστυνομία για εξασφάλιση 
δικαστικού διατάγματος πρόσβασης σε τηλεπικοινωνιακά δεδομένα, όχι μόνο στα πλαίσια διερεύνησης 
σοβαρού ποινικού αδικήματος που διεξάγεται στη ∆ημοκρατία, αλλά και στα πλαίσια ανταπόκρισης σε διεθνές 
αίτημα δικαστικής συνδρομής.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής,  με την ψήφιση του περί ∆ιατήρησης 
Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών Αδικημάτων Νόμου [Νόμος αρ. 
183(Ι) του 2007] ενισχύθηκαν οι ανακριτικές εξουσίες της αστυνομίας, αφού στο νόμο αυτό περιλαμβάνεται 
ρητή πρόνοια αναφορικά με τη δυνατότητα αστυνομικού ανακριτή να εξασφαλίζει με δικαστικό διάταγμα 
τηλεπικοινωνιακά δεδομένα που έχουν σχέση με τη διερεύνηση σοβαρού ποινικού αδικήματος. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία για την κάλυψη του νομικού 
κενού που προέκυψε, έτσι ώστε να καταστεί σαφές και στον υπό τροποποίηση νόμο ότι κατά την εκτέλεση 
διεθνούς αιτήματος δικαστικής συνδρομής η αστυνομία, επιπρόσθετα από τις εξουσίες που παρέχονται σε 
ανακριτή δυνάμει του περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμου, έχει και τις εξουσίες που παρέχονται σε ανακριτή 
δυνάμει του περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών 
Αδικημάτων Νόμου ως και οποιουδήποτε άλλου νόμου που παρέχει τέτοιες εξουσίες σε ανακριτή. 

 Τέλος, όπως επισημάνθηκε στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η προτεινόμενη ρύθμιση 
αναμένεται ότι θα εξυπηρετήσει την αποτελεσματικότερη συνεργασία στην καταπολέμηση εγκλημάτων με 
διεθνικό χαρακτήρα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε από αυτήν από 
νομοτεχνικής άποψης και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ιεθνούς 
Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ εάν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης 
συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου και της αστυνομίας.    

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, έτσι ώστε να αυξηθεί η χρηματική ποινή από είκοσι πέντε λίρες (£25) σε ογδόντα πέντε ευρώ 
(€85) για το αδίκημα της οδήγησης μηχανοκίνητου οχήματος χωρίς νόμιμη εξουσιοδότηση σε γη που δε 
συνιστά μέρος οδού. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, την εισηγητική έκθεση και το 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίθηκε σκόπιμο να προωθηθεί από την εκτελεστική εξουσία έπειτα από εισήγηση της 
αστυνομίας, η οποία πιστεύει ότι η εν λόγω αύξηση της χρηματικής ποινής θα λειτουργήσει αποτρεπτικά προς 
τερματισμό της γενόμενης παρανομίας. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο της αστυνομίας, το προβλεπόμενο από το νόμο αδίκημα συντελείται από 
τους παρανομούντες σε περιοχές που δε συνιστούν μέρος οποιασδήποτε οδού, όπως μονοπάτια της φύσης, 
κρατικές ή ιδιωτικές ιδιοκτησίες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία των Οικολόγων. 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η τροπολογία μας, κύριε Πρόεδρε, είναι προς την ίδια κατεύθυνση που κινείται και το νομοσχέδιο.  
Βασικά, εμείς θεωρούμε ότι το πρόστιμο, που προτείνει η εξώδικη ρύθμιση, των €85 για παράνομη και 
καταστροφική οδήγηση οχημάτων εκτός δρόμων και χωματόδρομων μέσα σε χωράφια είναι μικρό.  Με €85 
σήμερα τιμωρείται κάποιος για πλημμελήματα και θεωρούμε ότι θα μπορούσε να ήταν πιο υψηλό, όπως στα 
€150. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Θέτω την τροπολογία των Οικολόγων σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση από το άρθρο 2 
αυτού της φράσης και του αριθμού «τα ογδόντα πέντε ευρώ (€85,00)» (τρίτη και τέταρτη γραμμή) με τη φράση 
και τον αριθμό «τα εκατόν πενήντα ευρώ (€150,00)». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, σαράντα οκτώ εναντίον και ουδεμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί ∆ασών (Άδειες, Χρήση ∆ασικών ∆ρόμων και Εξαγωγή ∆ασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί ∆ασών (Άδειες, Χρήση ∆ασικών ∆ρόμων και Εξαγωγή ∆ασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 
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 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 23 Οκτωβρίου 2014.  Στα πλαίσια της εξέτασης των 
κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Αστυνομίας Κύπρου, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας και της αγροτικής 
οργάνωσης “Νέα Αγροτική Κίνηση”.  Η Κυπριακή Ομοσπονδία Αυτοκινήτου, ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Αυτοκινήτου και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθούν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 65 του περί των ∆ασών 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί ∆ασών (Άδειες, Χρήση ∆ασικών ∆ρόμων και Εξαγωγή ∆ασικών 
Προϊόντων) Κανονισμών, έτσι ώστε να δίδεται η δυνατότητα στο διευθυντή του Τμήματος ∆ασών, σε 
εξαιρετικές περιπτώσεις και υπό επιπρόσθετους συγκεκριμένους όρους, να εκδίδει άδειες διεξαγωγής διεθνών 
αγώνων ταχύτητας σε κρατικό δάσος πέραν της περιόδου Νοεμβρίου-Απριλίου, που καθορίζονται στους 
υφιστάμενους κανονισμούς, και κατά τους μήνες Σεπτέμβριο, Οκτώβριο και Μάιο.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος και συνοδεύουν τους προτεινόμενους κανονισμούς, κατά τους μήνες Σεπτέμβριο, Οκτώβριο 
και Μάιο παρατηρείται αυξημένο ενδιαφέρον διεξαγωγής τέτοιων αγώνων στην Κύπρο.  Περαιτέρω, στα ίδια 
υπομνήματα σημειώνεται ότι η διεξαγωγή τέτοιων αγώνων, που προσελκύουν μεγάλο αριθμό συμμετεχόντων 
και φιλάθλων, αναμένεται να έχει ως αποτέλεσμα την ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας μέσω της αύξησης 
του τουρισμού και την προβολή της Κύπρου διεθνώς. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και της αγροτικής οργάνωσης 
“Νέα Αγροτική Κίνηση” συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας συμφώνησε με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις και υποστήριξε ότι τα οφέλη από τέτοιες διοργανώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία θα είναι 
πολύ περισσότερα από οποιαδήποτε έξοδα προκύψουν.  Περαιτέρω, επισήμανε ότι οι διεθνείς ομοσπονδίες 
καταρτίζουν το πρόγραμμα διεξαγωγής των αγώνων σύμφωνα με τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της κάθε χώρας.  

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας Κύπρου, χωρίς να διαφωνεί με την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών, εισηγήθηκε όπως περιληφθεί πρόνοια σ’ αυτούς, ώστε πριν από την έκδοση των αδειών 
διεξαγωγής των εν λόγω αγώνων να λαμβάνονται υπόψη οι απόψεις του αστυνομικού διευθυντή του Τμήματος 
Τροχαίας Αρχηγείου Αστυνομίας, ως του εκπροσώπου του Αρχηγού Αστυνομίας, προκειμένου να 
περιλαμβάνονται όροι σ’ αυτές σε σχέση με την ασφάλεια των συμμετεχόντων και του κοινού.    

 Ο εκπρόσωπος της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, αφού επισήμανε ότι το Τμήμα ∆ασών είναι το καθ’ ύλην 
αρμόδιο τμήμα για την έκδοση άδειας για χρήση δασικών δρόμων με σκοπό τη διεξαγωγή των εν λόγω 
αγώνων, υποστήριξε ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία είναι σε θέση να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά 
οποιοδήποτε ενδεχόμενο κίνδυνο πρόκλησης πυρκαγιάς, νοουμένου ότι θα λαμβάνονται τα απαραίτητα μέτρα 
πυροπροστασίας πριν από τη διεξαγωγή των αγώνων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή εκφράστηκαν από μέλη της επιφυλάξεις σε 
σχέση με την προτεινόμενη δυνατότητα του διευθυντή να εκδίδει άδειες για διεξαγωγή διεθνών αγώνων 
ταχύτητας σε κρατικό δάσος σε χρονικές περιόδους πέραν των καθορισμένων λόγω του αυξημένου κινδύνου 
πυρκαγιών και της επιπρόσθετης φθοράς των δασικών δρόμων.  Ο εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σχολιάζοντας τις υπό αναφορά επιφυλάξεις, 
επισήμανε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι κίνδυνοι που προκύπτουν από τη διεξαγωγή τέτοιων αγώνων έχουν αξιολογηθεί επαρκώς από τα 
αρμόδια τμήματα και τους εμπλεκόμενους φορείς.  Αφορούν κυρίως την ανατροπή αυτοκινήτων και την 
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ανάφλεξή τους, αλλά τα αρμόδια τμήματα είναι σε θέση να αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά αυτούς και 
τις συνέπειές τους. 

2. Η ημερομηνία διεξαγωγής των διεθνών αγώνων ταχύτητας, καθώς και το ετήσιο πρόγραμμα 
καθορίζονται από τις οικείες ομοσπονδίες σε διεθνές επίπεδο και ως εκ τούτου, παρά τις προσπάθειες 
που γίνονται σε τοπικό επίπεδο, τα περιθώρια αλλαγής των εν λόγω ημερομηνιών είναι περιορισμένα. 

3. Το κόστος επισκευής των δασικών δρόμων λόγω της φθοράς που προκαλείται σε αυτούς από τη 
διεξαγωγή των αγώνων ταχύτητας δε θα επιβαρύνει τους διοργανωτές, αλλά θα καλύπτεται από σχετικό 
κονδύλι του κρατικού προϋπολογισμού.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για τους κανονισμούς; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 Ερωτώ εάν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης.  Ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και ουδεμία αποχή οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας 
της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρίστος Μέσης Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Αθηνά Κυριακίδου Γιώργος Βαρνάβα 

 Φειδίας Σαρίκας Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Σεπτεμβρίου και στις 23 Οκτωβρίου 2014. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού, ο πρόεδρος της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών, εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Ειδών Προσφοράς Υπηρεσιών στην Παραλία (Ομπρέλες-Κρεβατάκια), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων 
(ΠΑΣΥΞΕ), του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ) και της Τουριστικής Εμπορικής και 
Βιομηχανικής Εταιρείας Αμμοχώστου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, έτσι ώστε 
οι διαδικασίες προκήρυξης προσφορών για τη χορήγηση των αδειών για παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών 
να μπορούν να ολοκληρωθούν πριν από την έναρξη της τουριστικής περιόδου του 2015 και ως επιτακτικό 
μέτρο προστασίας της ποιότητας των υπηρεσιών οι οικείες τοπικές αρχές κατά τη διαδικασία των εν λόγω 
δημόσιων προσφορών να αξιολογούν τις δραστηριότητες των υποψήφιων παρόχων υπηρεσιών, ώστε 
αποδειγμένα να είναι σε θέση να προάγουν ή να διαθέτουν τα αναγκαία εχέγγυα για την εξασφάλιση της 
ποιότητας των υπηρεσιών αυτών.  

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, 
επειδή κατά την παρούσα χρονική στιγμή και εντός της τουριστικής περιόδου του 2014 διαφαίνεται ότι, ακόμα 
και αν αφεθεί η νομοθεσία να εφαρμοστεί ως έχει, προκύπτει μια σειρά από πρακτικά προβλήματα, που 
χρονικά και αντικειμενικά είναι δύσκολο, αν όχι αδύνατο, να αντιμετωπιστούν.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο 
ίδιος πρόσθετα, μέχρι και σήμερα δεν έχει ετοιμαστεί στη βάση της ισχύουσας επιτακτικής από το νόμο 
διαδικασίας το σχέδιο χρήσης της παραλίας, που καταρτίζεται από την τοπική αρχή παραλιών για κάθε δήμο ή 
κοινότητα.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, διαφαίνεται ότι υπάρχουν αρκετά αδιευκρίνιστα θέματα ή 
αξεπέραστα εμπόδια σε σχέση με τους όρους των προσφορών, αφού, όπως επισήμανε, για την παροχή 
διευκολύνσεων στις παραλίες απαιτείται όπως ο προσφοροδότης παρουσιάσει δίπλωμα ναυσιπλοΐας από 
αναγνωρισμένη σχολή, πράγμα που, αν όχι αδύνατο, είναι δύσκολο, με οικονομικές επιπτώσεις που πρέπει να 
συνεκτιμηθούν.  Επίσης, αναφερόμενος στις πρόνοιες της ευρωπαϊκής Οδηγίας με τις οποίες η υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία πρέπει να είναι εναρμονισμένη, ο ίδιος υποστήριξε ότι η εν λόγω Οδηγία 
αποτελεί ένα γενικό πλαίσιο, στο οποίο κάθε κράτος μέλος καλείται να ενεργήσει ή και να νομοθετήσει, αφού 
επιτρέπει και αποδέχεται ενέργειες στις οποίες τα κράτη μέλη έχουν τη δυνατότητα να προβούν, προκειμένου 
να προστατεύσουν την ποιότητα των προσφερόμενων υπηρεσιών και να υπηρετήσουν στόχους κοινωνικής 
πολιτικής.  Ως εκ τούτου, όπως ανέφερε ο ίδιος, οι τοπικές αρχές οφείλουν και έχουν κάθε δικαίωμα να 
διασφαλίσουν τους προαναφερθέντες στόχους μέσα στα πλαίσια μιας ενιαίας και ομοιόμορφης πολιτικής, που 
χωρίς διακρίσεις προστατεύει τον ευαίσθητο τομέα του τουρισμού, πράγμα που υπαγορεύουν επιτακτικοί λόγοι 
δημόσιου συμφέροντος. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου εξετάστηκε παράλληλα από την 
επιτροπή και σχετικό αυτεπάγγελτο θέμα με τίτλο «Η ανάγκη καθορισμού πολιτικής για τη διαχείριση των 
παραλιών και ο γενικός σχεδιασμός για την εφαρμογή του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, ενόψει των 
νέων εξελίξεων που αφορούν έκδοση σχετικής απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου».  Στα πλαίσια της 
παράλληλης αυτής εξέτασης η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί πληρέστερα για το όλο θέμα της 
διαχείρισης των παραλιών.  Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε η δυνατότητα εφαρμογής των προνοιών της 
υφιστάμενης νομοθεσίας σε σχέση με την προκήρυξη προσφορών για τη χορήγηση αδειών παροχής 
διευκολύνσεων ή υπηρεσιών από τις τοπικές αρχές, καθώς και η πιθανή ανάγκη για παράταση της προθεσμίας 
ολοκλήρωσης της εν λόγω διαδικασίας προσφορών, ώστε να παρασχεθεί στις τοπικές αρχές ο απαιτούμενος 
χρόνος προετοιμασίας.  Η επιτροπή επικεντρώθηκε στην εξέταση των υπό αναφορά θεμάτων λαμβάνοντας 
υπόψη την πρόσφατη απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου με την οποία οι πρόνοιες του περί Προστασίας της 
Παραλίας (Τροποποιητικού) Νόμου του 2013, με τις οποίες ρυθμιζόταν η διαδικασία παραχώρησης αδειών 
διευκολύνσεων ή υπηρεσιών, κρίθηκαν ότι αντίκεινται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Ο πρόεδρος της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών μεταξύ άλλων ανέφερε στην επιτροπή πως τα σχέδια 
χρήσης της παραλίας χρήζουν επικαιροποίησης, ενώ για ορισμένες περιπτώσεις απαιτείται η υποβολή νέων 
σχεδίων, γεγονός που προκαλεί προβλήματα στην εφαρμογή των προνοιών της υφιστάμενης νομοθεσίας 
αναφορικά με την προκήρυξη προσφορών για τη χορήγηση αδειών παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών. 
Παράλληλα, ο ίδιος κατέθεσε γραπτό υπόμνημα στην επιτροπή σε σχέση με το όλο θέμα. 
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 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου επισήμανε στην επιτροπή πως μεγάλος αριθμός δήμων 
είναι έτοιμος να εφαρμόσει τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας είτε με την προκήρυξη προσφορών για τη 
χορήγηση των αδειών παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών είτε με την παροχή υπηρεσιών από τις ίδιες τις 
τοπικές αρχές στις παραλίες που βρίσκονται μέσα στα όριά τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας 
ανέφερε στην επιτροπή ότι εν αναμονή της απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου σε σχέση με τον περί 
Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικό) Νόμο του 2013 η υφιστάμενη πρόνοια της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας, σύμφωνα με την οποία οι προσφορές για την ανάθεση σε πρόσωπα της παροχής 
διευκολύνσεων ή υπηρεσιών προκηρύσσονται το αργότερο κατά τη διάρκεια της χρονικής περιόδου που 
αρχίζει από την 31η Οκτωβρίου 2013, έτσι ώστε  η διαδικασία χορήγησης των αδειών παροχής διευκολύνσεων 
ή υπηρεσιών να ολοκληρωθεί μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2014, δεν έχει εφαρμοστεί από πολλούς δήμους.  
Συναφώς, δήλωσε ο ίδιος, λαμβάνοντας υπόψη ότι σύμφωνα με την υφιστάμενη πρόνοια για την ολοκλήρωση 
της εν λόγω διαδικασίας απαιτείται χρονικό διάστημα ενός έτους και δεδομένου ότι η απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου εκδόθηκε μόλις τον περασμένο Μάιο, απαιτείται η τροποποίηση της εν λόγω πρόνοιας, ώστε η 
όλη διαδικασία να ολοκληρωθεί μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2015.  

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ειδών Προσφοράς Υπηρεσιών στην Παραλία 
(Ομπρέλες-Κρεβατάκια) επισήμανε στην επιτροπή πως, σε περίπτωση που με βάση τις πρόνοιες της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2014 οι δήμοι δεν κατακυρώσουν τις προσφορές 
για τη χορήγηση αδειών παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών, τότε όλες οι παραλίες θα περιέλθουν υπό τη 
διαχείριση των τοπικών αρχών.  Λαμβάνοντας όμως υπόψη, όπως ανέφερε ο ίδιος, ότι οι δήμοι ανέμεναν την 
πιο πάνω αναφερόμενη απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου πριν από τη λήψη οποιασδήποτε απόφασης σε 
σχέση με τη διαχείριση των παραλιών, δεν είχαν επαρκή χρόνο για την προκήρυξη προσφορών, ενώ πιθανόν 
να μην είναι ούτε σε θέση να αναλάβουν τη διαχείρισή τους.  Συναφώς, όπως ανέφερε ο ίδιος, απαιτείται η 
τροποποίηση της πρόνοιας της βασικής νομοθεσίας με την οποία καθορίζεται η 31η Οκτωβρίου 2014 ως η 
ημερομηνία ολοκλήρωσης της διαδικασίας της χορήγησης των αδειών για παροχή διευκολύνσεων ή 
υπηρεσιών, ώστε να παρασχεθεί χρόνος στις τοπικές αρχές να αποφασίσουν τον τρόπο διαχείρισης των 
παραλιών που εμπίπτουν στα όριά τους.  

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΞΕ και του ΣΤΕΚ εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με την προβλεπόμενη 
στην υφιστάμενη νομοθεσία πρόνοια, σύμφωνα με την οποία ως ημερομηνία χορήγησης των νέων αδειών 
παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών είναι η 1η Νοεμβρίου 2014, αφού, όπως επισήμαναν, η τουριστική 
περίοδος λήγει τέλος Νοεμβρίου.  Συναφώς, λαμβάνοντας υπόψη τα προβλήματα εφαρμογής της υφιστάμενης 
πρόνοιας για τη χορήγηση αδειών  παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών, κρίνεται επιβεβλημένη η παράταση 
της ισχύος των υφιστάμενων αδειών τουλάχιστον μέχρι και το τέλος Νοεμβρίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή ότι, 
δεδομένης της σχετικής πρόνοιας της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας σε σχέση με την παραχώρηση 
αδειών χωρίς προσφορές για παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών, οι υφιστάμενες άδειες ούτως ή άλλως 
λήγουν μέχρι το τέλος Οκτωβρίου του 2014.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή πως, παρά το γεγονός ότι υπάρχει 
κατανόηση για τα προβλήματα που υπάρχουν σε σχέση με τη διαχείριση των παραλιών, η οποιαδήποτε 
τροποποίηση της πρόνοιας της βασικής νομοθεσίας που καθορίζει τη διαδικασία προκήρυξης προσφορών για 
παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών και χορήγησης αδειών σε πρόσωπα για παροχή διευκολύνσεων ή 
υπηρεσιών στις παραλίες και ειδικότερα η οποιαδήποτε παράταση στις καθοριζόμενες σ’ αυτήν ημερομηνίες θα 
αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, αναφερόμενη στους προβληματισμούς που 
εκφράστηκαν τόσο από την επιτροπή όσο και από τις άλλες επηρεαζόμενες πλευρές, δήλωσε στην επιτροπή 
πως δεν υπάρχουν περιθώρια τροποποίησης της πρόνοιας της βασικής νομοθεσίας σε σχέση με τη διαδικασία 
προκήρυξης προσφορών για παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών και χορήγησης αδειών σε πρόσωπα για 
παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες, αφού η εν λόγω πρόνοια ως έχει πληρεί τις προϋποθέσεις 
της ευρωπαϊκής Οδηγίας για την παροχή υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια 
εκπρόσωπο, οι δήμοι έπρεπε να είναι έτοιμοι να εφαρμόσουν την υπό αναφορά πρόνοια, ανεξάρτητα από το 
πότε εκδόθηκε η απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου σε σχέση με τις πρόνοιες του περί Προστασίας της 
Παραλίας (Τροποποιητικού) Νόμου του 2013, αφού οι ημερομηνίες που καθορίζονται σ’ αυτήν ισχύουν από το 
2011, έπειτα από σχετική τροποποίηση που ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων, γι’ αυτό και οι τοπικές αρχές 
έπρεπε να είχαν ήδη προετοιμαστεί για τον τρόπο διαχείρισης των παραλιών που εμπίπτουν στα όριά τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε 
από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών όπως ενημερώσει τον Υπουργό Εσωτερικών για τα θέματα 
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που απασχόλησαν την επιτροπή στα πλαίσια της συζήτησης των προνοιών της πρότασης νόμου και του 
αυτεπάγγελτου θέματος, ώστε ο τελευταίος να ενημερώσει την επιτροπή κατά πόσο παρέχεται η δυνατότητα 
παράτασης της προθεσμίας ολοκλήρωσης της διαδικασίας προσφορών για τη χορήγηση αδειών σε πρόσωπα 
για παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες πριν από την 31η Οκτωβρίου 2014, οπότε και εκπνέει η 
εν λόγω προθεσμία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλειας της Βουλής. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πάω στο βήμα, γιατί θα χρησιμοποιήσω λίγο περισσότερο από δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για να είμαι ειλικρινής, δεν είχα απολύτως καμία πρόθεση να μιλήσω, αλλά, ερχόμενος με τον πρόεδρο 
της επιτροπής Εσωτερικών αυτή τη στιγμή από μία σύσκεψη στο Υπουργείο Εσωτερικών στην παρουσία όλων 
των επηρεαζομένων, υποχρεώνομαι να βγω στο βήμα να πω δύο πράγματα.   

 Όταν, κύριε Πρόεδρε, κατέθετα στις 3 Ιουλίου αυτή την πρόταση νόμου, δεν είχα καμία πρόθεση να 
ζητήσω οποιαδήποτε ανανέωση της μη εφαρμογής αυτής της νομοθεσίας, αλλά η πρόταση νόμου, αν τη 
διαβάσετε, αγαπητοί συνάδελφοι, απλά εντάσσει μέσα στο βασικό νόμο κάποια κριτήρια τα οποία τουλάχιστον 
βελτιώνουν τη ποιότητα παροχής υπηρεσιών όσον αφορά τις διευκολύνσεις στις παραλίες και μάλιστα 
ξεκαθαρίζω ότι όλοι μας συνειδητοποιούσαμε ότι αυτή τη χρονιά πλέον θα εφαρμοζόταν ο νόμος και τίποτα 
περισσότερο.   

 ∆υστυχώς όμως, κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία συνεδρία που είχε η επιτροπή Εσωτερικών για το 
συγκεκριμένο θέμα και ιδιαίτερα σήμερα στη σύσκεψη που έγινε ενώπιον του Υπουργού Εσωτερικών διεφάνη -
και μπορεί να με διαψεύσει ο πρόεδρος της επιτροπής- ότι, εάν αφεθεί να εφαρμοστεί αυτός ο νόμος, θα 
προκύψουν πάμπολλα προβλήματα και ο λόγος είναι ότι εκεί η ίδια η Επιτροπή Παραλιών δήλωσε ανέτοιμη για 
την εφαρμογή της νομοθεσίας.  Επίσης, οι ξενοδόχοι οι οποίοι ήταν παρόντες εξέφρασαν την άποψη ότι…  Και 
έτσι, για να ξέρει το σώμα, αυτή η νομοθεσία θα πρέπει να εφαρμοστεί σε δύο μέρες, την 1η Νοεμβρίου 2014, 
και δηλώνουν ανέτοιμοι οι δήμοι να βγουν σε προσφορές, ενώ η νομοθεσία, κύριε Πρόεδρε, ο βασικός νόμος, 
τον οποίο ψηφίσαμε και πήρε και στο Ανώτατο ∆ικαστήριο ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας τότε και το Ανώτατο 
∆ικαστήριο αποφάσισε όχι περαιτέρω επέκταση της μη εφαρμογής, λέει κατά γράμμα ότι «έπειτα από 
προσφορές να ολοκληρωθεί», οι προσφορές δηλαδή, «μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2014 και οι εν λόγω άδειες να 
ισχύουν από την 1η Νοεμβρίου 2014».  

 Όταν, κύριε Πρόεδρε, η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών δηλώνει ότι δεν είναι έτοιμη ακόμα, όταν οι 
ξενοδόχοι εκφράζουν το φόβο ότι ξαφνικά θα σταματήσει η ισχύς αυτής της νομοθεσίας και οι δήμοι δε θα είναι 
έτοιμοι είτε να παρέχουν υπηρεσίες είτε να βγουν σε προσφορές, αντιλαμβάνεστε το χάος το οποίο θα 
προκύψει.   

 Και μάλιστα να πω το εξής:  Υπήρξε και μία απόφαση που κατά τη δική μου άποψη, κύριε Πρόεδρε, είναι 
παράλογη και εκτός νόμου διά το λόγο ότι, για να κατανοήσει το σώμα, αγαπητοί συνάδελφοι, βάσει του 
βασικού νόμου που έχουμε ενώπιόν μας, μετά την 1η Νοεμβρίου 2014 όσοι -και αυτά είναι άποψη και της 
Γενικής Εισαγγελίας- δήμοι δε βγήκαν σε προσφορές, δε θα μπορούν να βγουν σε προσφορές, διότι ο νόμος 
λέει ότι έπρεπε να λήγουν οι προσφορές τους την 31η Οκτωβρίου 2014.  Ε, αφού είναι ανέτοιμοι;  

 Άρα, ποια ήταν η άτυπη απόφαση που πάρθηκε στη σύσκεψη τώρα το απόγευμα;  Ήταν όσοι δήμοι 
έχουν βγει σε προσφορές από μόνοι τους, για να διαχειριστούν οι ίδιοι τις παραλίες -οι ίδιοι, όχι να βγουν σε 
προσφορές με την έννοια να δοθούν σε ιδιώτες-  να προχωρήσουν, όπως λέει, και να δώσουμε άτυπα ένα 
μήνα σε όσους δήμους δεν ήταν έτοιμοι σήμερα να βγουν σε προσφορές, ώστε να βγουν σε προσφορές.  Μα, 
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ποιος το λέει αυτό το πράγμα;  Μπορεί κανένας άτυπα να δίνει παράταση εκτός νόμου σε οποιονδήποτε, για 
να βγει σε προσφορές, παραβιάζοντας τον ίδιο το νόμο;  Και εγώ ρωτώ:  Αν αύριο, αφού βγει σε προσφορές 
και κατακυρώσει ένας δήμος μια προσφορά μετά την 1η του Νιόβρη, ο οποιοσδήποτε που είχε έννομο 
συμφέρον πάει στο δικαστήριο -έχουμε νομικούς συναδέλφους- η διαδικασία πέφτει ή δεν πέφτει από το 
δικαστήριο;  Αφού θα ήταν παράτυπη μετά την 1η του Νιόβρη! 

 Αλλά επίσης, προκύπτει και το εξής:  Μα, είναι δυνατό να λέμε ότι εφαρμόζουμε το μισό νόμο, δηλαδή οι 
δήμοι που ήδη έχουν αποφασίσει να διαχειριστούν οι ίδιοι τις παραλίες να προχωρήσουν, ενώ στους άλλους 
δήμους, που δεν είναι έτοιμοι να βγουν σε προσφορές, τους δίνουμε παράτυπα ένα μήνα;  Αυτό, πρώτα απ’ 
όλα, είναι διάκριση.  ∆ιάκριση μεταξύ εκείνων των ανθρώπων που διαχειρίζονται σήμερα τις παραλίες και θα 
πάνε οι δήμοι να τους τις πιάσουν, σε σχέση με εκείνους τους οποίους, επειδή οι δήμοι δεν είναι έτοιμοι να 
βγουν σε προσφορές, θα τους αφήσουν να εργάζονται πιθανόν…  Και είμαι βέβαιος γι’ αυτό, όπως και ο 
πρόεδρος της επιτροπής θα είναι βέβαιος, και το είπαν και οι ίδιοι εκεί.   Όταν ο Υπουργός Εσωτερικών τους 
είπε «κύριοι, σας δίνω ένα μήνα άτυπα», εκτός νόμου δηλαδή, «να βγείτε σε προσφορές», που είναι παράτυπα 
και παράνομα, οι ίδιοι είπαν, «κύριε υπουργέ, δώστε μας δύο μήνες, δε θα τα καταφέρουμε».  Εγώ αμφιβάλλω 
αν θα τα καταφέρουν και στους πέντε μήνες, βάσει των δεδομένων.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εγώ προειδοποιώ ότι, αν προχωρήσουμε… Γι’ αυτό, η τροπολογία, την οποία 
εγώ κατέθεσα και την έχετε ενώπιόν σας, δεν είχε καμία σχέση με παράταση βασικά της μη εφαρμογής αυτού 
του νόμου.  Καμία απολύτως!  Απλά, ήταν κριτήρια καλυτέρευσης της ποιότητας παροχής υπηρεσιών.  Όμως, 
ακούγοντας σήμερα τα όσα λέχθηκαν στη σύσκεψη, με όλο το σεβασμό, θεωρώ ότι το σώμα το ίδιο πρέπει να 
προχωρήσει και να δώσει μια παράταση.  ∆εν είναι δυνατό άτυπα ο υπουργός να λέει «εκτός νόμου σας δίνω 
ένα μήνα ή δύο μήνες ή τρεις μήνες».  ∆εν είναι δυνατό αυτό το πράγμα. 

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εγώ προτείνω όπως προχωρήσουμε… Εγώ έχω τη δική μου 
ημερομηνία, γιατί, από ό,τι αντιλήφθηκα από τα λεχθέντα και στη συνεδρία και σήμερα, θα γίνει ένα πραγματικό 
μπάχαλο.  Έχω τις απόψεις του ΠΑΣΥΞΕ.  Ο ίδιος ο ΠΑΣΥΞΕ, αυτοί που ασχολούνται με τον τουρισμό, 
εξέφρασε τις επιφυλάξεις του για την εφαρμογή αυτού του νόμου, χωρίς να υπάρξει ένα μπάχαλο.  Και να 
κάμω ακόμα μια αναφορά.  Ας μην ξεχνάμε ότι η τουριστική βιομηχανία είναι η μοναδική βιομηχανία, αυτή τη 
στιγμή που αντιμετωπίζει οικονομική κρίση η πατρίδα μας, που μπορεί να μας δημιουργεί αισιοδοξίες.  Αν τα 
θαλασσώσουμε και σε αυτή τη βιομηχανία στο τέλος της ημέρας και πληγεί, με όλο το σεβασμό, θα είμαστε 
άξιοι της τύχης μας! 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, εγώ προτείνω όπως δοθεί ακόμα ενός χρόνου παράταση.  Έχω προφορική 
πρόταση να κάμω για μη εφαρμογή του νόμου.  Αν τώρα το σώμα σκέφτεται να δώσει έστω ένα, δύο, τρεις 
μήνες, είναι άλλη ιστορία, αλλά τουλάχιστον το ό,τι θα γίνει να γίνει μέσα στα πλαίσια του νόμου.  Όχι εκτός 
νόμου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, παρακαλώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός λέει “όχι” στην παράταση.  Θα καταψηφίσουμε τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανεβαίνω στο βήμα, γιατί θα πάρω κάποιο χρόνο πέραν των δύο λεπτών, ακριβώς γιατί 
είναι ένα λεπτό ζήτημα και νομίζω ότι πρέπει να πούμε κάποια πράγματα.  Να θυμίσουμε, όχι να πούμε, να 
θυμίσουμε κάποια πράγματα. 

 Ο νόμος περί παραλιών ψηφίστηκε το 1994.  Ούτε Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρχε ούτε τίποτε.  Και 
προέβλεπε ότι θα είχαν το δικαίωμα διαχείρισης των παραλιών οι τοπικές αρχές, αν το επιθυμούσαν.  Να 
θυμίσω ότι αυτή τη στιγμή υπάρχουν δύο ειδών αδειούχοι στις παραλίες.  ∆ε μιλούμε για μία κατηγορία.  Είναι 
εκείνοι οι οποίοι το 1994 κατείχαν νόμιμα άδεια στις παραλίες και τους δόθηκε παράταση παραμονής εκτός της 
νομοθεσίας, ένα ειδικό καθεστώς δηλαδή, για ένα συγκεκριμένο χρονικό διάστημα και υπάρχουν και εκείνοι οι 
οποίοι παρέχουν υπηρεσίες στις παραλίες οι οποίοι απέκτησαν την άδεια με την εφαρμογή της νομοθεσίας.  Το 
λέω τούτο, γιατί δεν είναι μία η πτυχή.  Υπάρχουν δύο ειδών.  Υπάρχουν εκείνοι οι οποίοι παίρνουν την άδεια 
μετά από προσφορές που βγαίνουν οι τοπικές αρχές κάθε συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.  Άρα, υπάρχει 
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διαδικασία προσφορών, διότι δημιουργείται η εντύπωση ότι δεν υπάρχει διαδικασία προσφορών.  Είναι μια 
ομάδα ανθρώπων εξ επαγγέλματος των οποίων ανανεώνεται η άδειά τους. 

 Να θυμίσω ότι αυτή η Βουλή, την οποία θεωρώ ότι είναι άδικο να μεμφθεί ο οποιοσδήποτε για 
οποιοδήποτε λόγο, από τους ενδιαφερόμενους εννοώ -αυτό θα ήταν άκρως αδικία- ακριβώς από το 1996 και 
εντεύθεν, δηλαδή πόσα χρόνια, δεκαοκτώ χρόνια, αυτή η Βουλή κάθε χρόνο μετέθετε την ημερομηνία 
εφαρμογής της νομοθεσίας για αυτή την ομάδα ανθρώπων κατά ένα χρόνο.  Από ευαισθησία, από ενδιαφέρον, 
για μια ομάδα βιοπαλαιστών οι οποίοι έτρωγαν τις ώρες τους κάτω από τον ήλιο της Κύπρου, για να παρέχουν 
ένα αναγκαίο προϊόν για τον τουρισμό μας.  Και λέω, καλά το κάναμε.  Με υπερβολή;  Με υπερβολή!   

 Το 2011 όμως ψηφίσαμε μια νομοθεσία η οποία έβαζε τέλος όχι την επόμενη χρονιά ή μετά από έξι 
μήνες.  Έβαζε τέλος τον Οκτώβρη του 2014.  Μετά από τρία χρόνια.  Και έλεγε ότι όλοι θα πρέπει να 
σεβαστούν τη νομοθεσία και μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2014 να έχουν ολοκληρώσει τις διαδικασίες της 
νομοθεσίας, για να αναλάβουν το 2015 εκείνοι οι οποίοι θα πάρουν τις άδειες.   

 Το 2013 πήγαμε πάλι να αγγίξουμε πάνω σε εκείνο που ψηφίσαμε το 2011, με αποτέλεσμα να γίνει 
αναφορά από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και να ακυρωθεί φυσικά η απόφαση της 
Βουλής από το Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Και είμαστε σήμερα εδώ.  Εμείς, ακριβώς επειδή κακώς οι τοπικές αρχές, 
η Ένωση Παραλιών και όλοι οι αρμόδιοι δε φρόντισαν να πάρουν όλα εκείνα τα μέτρα, ώστε αυτή η αλλαγή να 
γίνει όσο το δυνατό πιο ομαλά, και κακώς, αν θέλετε, ως πολιτεία δεν καταφέραμε να κατοχυρώσουμε ως 
επάγγελμα αυτό που κάνουν αυτοί οι άνθρωποι, δεν μπορούμε με αλχημείες να το λύσουμε.  Ή θα βρίσκαμε 
τρόπο να τους κατοχυρώσουμε επαγγελματικά ή από εκεί και πέρα έπρεπε να ακολουθήσουμε τη νομοθεσία 
πλέον. 

 Γι’ αυτό, εμείς λέμε ότι είναι προς όφελός τους, αν θέλετε, και σήμερα κι εγώ μαζί τους -ήταν και ο 
Κυριάκος μπροστά, ο Χατζηγιάννης- αλλά και οι ίδιοι συμφώνησαν ότι είναι προς όφελός τους να ψηφιστεί η 
νομοθεσία, για να πάρει ο καθένας τα μέτρα του, είτε να κάμουν προσφυγές για τις διαδικασίες των 
προσφορών των δήμων είτε για παρατυπίες είτε για τεχνικά χαρακτηριστικά των προσφορών, παρά να 
ψηφιστεί παράταση από τη Βουλή, να μην υπογραφεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, φυσιολογικά, να 
ξανάρθουμε στη Βουλή και να διαιωνίζεται ένα πρόβλημα το οποίο πρέπει να πάρει ένα τέλος. 

 Γι’ αυτό, εμείς, επειδή η μόνη μας ανησυχία είναι ότι οι τοπικές αρχές, καθώς κάποιες δεν έχουν σχέδια, 
κάποιες τώρα έβαλαν τα σχέδια, κάποιων τα σχέδιά τους είναι εγκεκριμένα το 2000 και δεν είναι 
επικαιροποιημένα και τα λοιπά, πραγματικά θα τηρήσουμε αποχή σ’ αυτή τη διαδικασία, για να στείλουμε και 
ένα μήνυμα, ότι επιτέλους πρέπει να κάμουν όλοι, θα έλεγα, ό,τι έκαμε μια περιοχή ολόκληρη.  Ο δήμος του 
Παραλιμνίου από χρόνια νομίζω ότι διαχειρίζεται ο ίδιος τις παραλίες.  Η Αγία Νάπα δε βγήκε σε προσφορές, 
αποφάσισε να διαχειριστεί τις παραλίες, τα κρεβατάκια και τις ομπρέλες και βγήκε σε προφορές για 
διευκολύνσεις.  Η Λάρνακα το ίδιο.  Θα πρέπει να αποφασίσουν και να λύσουν με τον καλύτερο δυνατό τρόπο 
τα όποια προβλήματα, εργασιακά και άλλα, αυτών των ανθρώπων, εκεί που υπάρχουν. 

 Γι’ αυτό, επαναλαμβάνω ότι εμείς θεωρούμε ότι η Βουλή έχει εξαντλήσει το όποιο περιθώριο.  Η Νομική 
Υπηρεσία, αγαπητέ Γιώργο, δεν είπε ότι…  Η Νομική Υπηρεσία μάς είπε ξεκάθαρα ότι ο νομοθέτης δεν έβαλε 
την ημερομηνία 31η Οκτωβρίου ως ημερομηνία από την οποία μετά απαγορεύεται να βγεις σε προσφορές.  ∆εν 
μπορεί σε μια νομοθεσία που βάζει διαδικασία προσφορών να βάζει και ένα τέρμα και να λέει από εκεί και 
πέρα είσαι παράνομος.  Μπορεί, μας είπε, μπορεί το γράμμα του νόμου να λέει ότι έπρεπε να βγουν όλοι ως 
την 31η του Οκτώβρη, αλλά το πνεύμα του νομοθέτη, που είμαστε εμείς, δεν ήταν, φαντάζομαι, ότι, αν ο δήμος 
της Λεμεσού βγει αύριο σε προσφορές, εμείς θα θεωρούμε ότι παραβιάζει το νόμο. 

 Γι’ αυτό η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα τηρήσει αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, παρ’ όλο που αναγνωρίζουμε ότι είναι ένα χρόνιο 
πρόβλημα το οποίο θέτει σε προβληματισμό πολλούς οι οποίοι ασκούσαν αυτό το επάγγελμα, θεωρούμε ότι 
δεν έχουμε πλέον τη δυνατότητα και το περιθώριο να δίνουμε άλλη παράταση.  ∆ώσαμε πάρα πολλές 
παρατάσεις.  Έχουμε εκτεθεί και στην κοινωνία γι’ αυτές τις παρατάσεις που δώσαμε τόσα χρόνια. 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Χατζηγιάννης και ολοκληρώσαμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να εγείρω ένα θέμα διαδικασίας.  Ήθελα να το πω και πιο νωρίς σήμερα στον 
ίδιο τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών.   

 Εγώ θέλω να μου εξηγήσει κάποιος τι είδους διαδικασία είναι τούτη που ακολούθησε σήμερα ο 
Υπουργός Εσωτερικών και δυστυχώς την έχουμε και εμείς υιοθετήσει με τη συμπεριφορά αυτή.  ∆ηλαδή, πριν 
να ψηφιστεί μια νομοθεσία στη Βουλή, καλεί ο Υπουργός Εσωτερικών στο γραφείο του μια συνάντηση.  Καλά, 
η Βουλή πού είναι;  ∆εν έχει κτίριο η Βουλή να φιλοξενήσει μια συνεδρίαση της επιτροπής Εσωτερικών… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Όχι, πάνω στη διαδικασία, για να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης να εξηγήσει. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Απολογούμαι που διακόπτω, αλλά για να μη συνεχίσεις με λανθασμένο ειρμό... 

 Η επιτροπή ζήτησε από τον υπουργό να κάμει σύσκεψη στο υπουργείο με τους εμπλεκόμενους… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λάθος της επιτροπής! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Εντάξει!  Ζήτησαν βουλευτές της επιτροπής, το αποδέχτηκε ο υπουργός… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λάθος της επιτροπής, διότι…  Φανταστείτε τους συναδέλφους βουλευτές και εμένα δηλαδή.  Εγώ ήρθα 
επί τούτου.  Οι άλλοι βουλευτές, οι οποίοι δεν είναι μέλη κοινοβουλευτικών ομάδων και δεν εκπροσωπήθηκαν 
εκεί, αν γινόταν αυτή η συνεδρία στη Βουλή, θα είχαν την ευκαιρία να συμμετάσχουν, ενώ σε αυτή τη 
συνάντηση που έγινε στο Υπουργείο Εσωτερικών δεν μπορούσαν να συμμετάσχουν.  ∆ηλαδή, έχει κάποιους 
βουλευτές που έχουν περισσότερα δικαιώματα από άλλους βουλευτές!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, απλώς να πω το εξής.  Απλώς, με αφορμή αυτό το γεγονός, επειδή τυγχάνει τον 
τελευταίο καιρό να παρατηρείται αυτό το φαινόμενο, είτε υπουργοί να καλούν κοινοβουλευτικές επιτροπές είτε 
ενδεχομένως και κοινοβουλευτικές επιτροπές να επισκέπτονται υπουργεία για θέματα που αφορούν τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, οι επιτροπές θα πρέπει να καλούν τους υπουργούς εδώ, στο κτίριο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, για να είμαστε θεσμικοί, ως οφείλουμε. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που η Βουλή των Αντιπροσώπων είχε ψηφίσει μια νομοθεσία μετά από 
πάρα πολλές παρατάσεις οι οποίες είχαν δοθεί, μία νομοθεσία για την οποία υπήρχε και μνημονιακή δέσμευση 
και ήταν και ευρωπαϊκή Οδηγία και είχαμε εν πολλοίς καθυστερήσει, όταν τέθηκε η πρόταση νόμου από τον 
αγαπητό συνάδελφο, η οποία ξαναπήγαινε πίσω σε αυτά τα οποία είχαμε συζητήσει πάρα πολλές φορές, 
κρίναμε ότι το έργο της επιτροπής Εσωτερικών είχε ακριβώς ολοκληρωθεί.  Επειδή όντως υπήρχαν 
προβλήματα που είχαν να κάνουν με την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, αλλά και με κάποιους δήμους που δεν 
ολοκλήρωσαν ως όφειλαν, με βάση τη νομοθεσία, την προκήρυξη προσφορών με καταληκτική ημερομηνία 31η 
Οκτωβρίου, θεωρήσαμε καλό, παρεμβατικά, αν θέλετε, επειδή το θέμα πλέον αφορούσε την εκτελεστική 
εξουσία και μόνο, να ζητήσουμε από τον Υπουργό Εσωτερικών -να μεσολαβήσουμε, αν θέλετε- να δει τους 
συγκεκριμένους ανθρώπους, να δει τους δήμους που δεν ήταν έτοιμοι, για να δοθεί πολιτική πλέον λύση, γιατί 
η Βουλή είχε ακριβώς ολοκληρώσει το έργο της. 

 ∆ε θεωρούμε ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός ότι θα έπρεπε να έχουμε σήμερα πρόταση νόμου ενώπιόν 
μας η οποία ουσιαστικά ξαναθέτει τα θέματα τα οποία έχουμε συζητήσει πολλάκις.  Γι’ αυτό και μόνο έγινε η 
συνάντηση και η παρέμβαση της Βουλής των Αντιπροσώπων, των βουλευτών, αν θέλετε, και δεν υπήρχε 
οποιαδήποτε άλλη θεσμική... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ο κ. Χατζηγιάννης θέλει να μιλήσει;  Ορίστε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω, όταν ένα σύστημα ολοκληρώνει τον κύκλο ζωής του, πρέπει να το βλέπουμε.  
Το συγκεκριμένο πρόβλημα, και το λέω εγώ που για σειρά ετών ήμουν ένας από τους εγγράψαντες, μέσα από 
την πρόταση νόμου, για να δοθεί παράταση...  Αγώνα να υπερασπιστούμε εκείνους τους κλάδους, εκείνους 
τους τομείς μέσα σε περιόδους όπου μπορούσε κάποιος να πετύχει, ναι, κάναμε.  Εξαντλήθηκε αυτή η 
δυνατότητα πολλάκις και μάλιστα για δύο κυρίως λόγους.   

 Πρώτον, αφορά εξωγενείς παράγοντες, μάλιστα.  Είναι τα της τρόικας και είναι και θέμα εναρμονιστικό.  
Άρα λοιπόν, ολοκληρώθηκε η επιμονή μας ή η δυνατότητα να προσπαθήσουμε να κερδίσουμε οποιονδήποτε 
περαιτέρω χρόνο.  Υπήρχαν εκκρεμότητες, αφού βλέπουμε το τέλος.  Υπάρχουν κάποιες εκκρεμότητες.  Μια εξ 
αυτών ήταν τα beach hotel, τα οποία πολύ δικαιολογημένα έλεγαν «ναι, μου διακόπτεις την πολιτική της δικής 
μου υπηρεσίας, δε με αφήνεις να φτάνω μέχρι την παραλία».  Και έγινε σήμερα μία ρύθμιση, μία πολύ 
σημαντική ρύθμιση, με την απόλυτη αποδοχή και του ιδίου του ΠΑΣΥΞΕ, ο οποίος ΠΑΣΥΞΕ, καθώς και ο 
υπουργός μάλιστα, έχει υπερτονίσει «δεν μπορείτε, κύριοι των τοπικών αρχών, να προχωρήσετε να επιβάλετε 
τέλη τέτοια, τα οποία ενδεχομένως αύριο θα θέσουν σε συγκριτικό μειονέκτημα την τουριστική υπηρεσία του 
beach hotel».  Και καθορίστηκε εκεί υποχρέωση των τοπικών αρχών, όχι φυσικά στο πλαίσιο της νομοθεσίας, 
ότι και το κράτος έχει την ευθύνη και έχει και την απαίτηση ταυτόχρονα να καθορίσει τα τέλη ή να ενημερωθεί 
για τα τέλη τα οποία θα επιβάλλονται και στα beach hotel. 

 ∆εύτερον, οι επηρεαζόμενοι -και πολύ σωστά ο συνάδελφος το έχει αναφέρει- έχουν εξαντληθεί πλέον 
στην προσπάθεια με έναν ορίζοντα αόριστο, γενικό και χωρίς να βλέπουν οποιοδήποτε ενδεχόμενο να υπάρξει 
περαιτέρω παράταση.  Το αποδέχονται, άρα λοιπόν με οποιαδήποτε προσπάθεια με σκοπό να δημιουργείται 
σύγχυση κακό τους προκαλούμε, γιατί αντιθέτως μπαίνουν στο παιγνίδι πολλοί άλλοι, χάνονται περιθώρια 
προγραμματισμού και με τον τρόπο τούτο επηρεάζονται και αρνητικά αυτοί οι άνθρωποι.   

 Να μην ξεχνάμε, κύριε Πρόεδρε, ότι δήμοι έχουν προχωρήσει τις διαδικασίες. είτε αυτό ονομάζεται 
Παραλίμνι είτε αυτό ονομάζεται Αγία Νάπα είτε αυτό ονομάζεται Λάρνακα, έχουν προχωρήσει τις διαδικασίες.  
Ναι, κάποιοι δήμοι που δεν πρόλαβαν να ολοκληρώσουν τις διαδικασίες πήραν ένα άτυπο χρονικό διάστημα, 
προκειμένου να μπορέσουν να αξιοποιήσουν έναν-ενάμιση μήνα, ώστε να υπάρξει ένα τέλος.   

 Νομίζω κλείνει αυτό το κεφάλαιο διά παντός και καλό είναι να τεθεί το θέμα στη βάση της ελεύθερης 
αγοράς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βαρνάβα.  ∆ευτερολογία και ολοκληρώσαμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Με όλο το σεβασμό, ειλικρινέστατα προς όλους τους συναδέλφους που έχουν τοποθετηθεί, στην 
πρόταση νόμου την οποία έχω καταθέσει, αγαπητοί συνάδελφοι, και έχετε ενώπιόν σας σήμερα, βρέστε μου 
πού γράφει για παράταση.  Πού γράφει για παράταση;  Σας ρωτώ!  Τζιαι μιλάτε για παράταση τζιαι για 
παράταση!  Αυτή η πρόταση νόμου την οποία έχω καταθέσει μιλά για κριτήρια παροχής ποιοτικών υπηρεσιών 
που συμπεριλαμβάνονται μέσα στην ευρωπαϊκή Οδηγία.  Αυτό που βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι, και 
παρεξηγάτε, χωρίς να διαβάζετε την πρόταση, είναι το 2015.  Να διαβάσω τι λέει η πρόταση:  «Νοείται 
περαιτέρω ότι δεν επηρεάζεται η εγκυρότητα της άνω διαδικασίας».  Και εδώ μιλούμε για το 5Θ, κύριοι.  Το 5Θ 
είναι η διαδικασία προκήρυξης προσφορών τώρα, είναι η διαδικασία παροχής υπηρεσιών από τους δήμους 
τους ίδιους και το λέω, δεν επηρεάζεται η διαδικασία.  Ποιος είδε παράταση;  Πού είναι η παράταση;   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, δε λέει, κύριοι, παράταση εδώ!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχουν διαβάσει την έκθεση, έχουν συμμετάσχει τα κόμματα στην κοινοβουλευτική επιτροπή... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω και το εξής:  Έχει πει κάτι ο συνάδελφος ο κ. Λαμάρης από το βήμα, που 
είναι ορθό.  Εγώ απλά προειδοποιώ -καμία παράταση δε θέλω να δώσω, κύριε Πρόεδρε- προειδοποιώ όμως 
το σώμα και θα το δείτε.  Ο κ. Λαμάρης  «απεδέχθησαν...», λέει, που δεν ήμουν παρών, «...απεδέχθησαν οι 
επηρεαζόμενοι, για να πάνε στα δικαστήρια να κινήσουν αγωγές».  Εδώ θα καταλήξουμε, κύριε Πρόεδρε, να 
πάνε οι επηρεαζόμενοι να κινήσουν αγωγές και να δούμε ποια εφαρμογή του νόμου θα γίνει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

 Εκείνο που είπα, κύριε συνάδελφε...  Κύριε συνάδελφε, είπα, εάν ο κ. Υπουργός Εσωτερικών θέλει να 
δώσει ένα μήνα ή δύο, που είναι ο ∆εκέμβρης, να το νομιμοποιήσουμε.  Αυτό είπα, να του δώσουμε το μήνα, 
αλλά νόμιμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και δεκαεννιά αποχές, τα άρθρα 1 και 2 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και δεκαεννέα αποχές, η  πρόταση νόμου 
απορρίπτεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων 
Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Αθηνά Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου και του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και η Παγκύπρια Ένωση 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αποχετεύσεων Πάφου Κανονισμών, έτσι 
ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου να επιβάλλει και σε κάθε ιδιοκτήτη ή 
κάτοχο υποστατικού το οποίο προμηθεύεται νερό από οποιοδήποτε κοινοτικό συμβούλιο και εξυπηρετείται από 
το σύστημα αποχέτευσης λυμάτων τέλος που υπολογίζεται με βάση την κατανάλωση νερού από τον ιδιοκτήτη 
ή τον κάτοχο υποστατικού.  Παράλληλα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των 
εν λόγω βασικών κανονισμών, ώστε κατ’ ακολουθίαν να διασαφηνιστεί ότι, σε περίπτωση που το υποστατικό 
προμηθεύεται είτε αποκλειστικά είτε επιπρόσθετα νερό από άλλη πηγή εκτός από το δήμο Πάφου ή 
οποιοδήποτε άλλο δήμο ή οποιοδήποτε κοινοτικό συμβούλιο, θα επιβάλλεται τέλος το οποίο θα καθορίζεται με 
βάση τα λύματα ή τα βιομηχανικά απορριμματικά υγρά τα οποία απορρίπτονται στην υπόνομο οικοδομής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Πάφου, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, επειδή σήμερα εξυπηρετούνται 
από το σύστημα αποχέτευσης λυμάτων του υπό αναφορά συμβουλίου και υποστατικά τα οποία προμηθεύονται 
νερό από τα κοινοτικά συμβούλια  ορισμένων κοινοτήτων.  

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες των 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των προρρηθέντων κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στην έγκριση ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων, που αφορά την 
τρομοκρατική δράση των δυνάμεων του Ισλαμικού Κράτους στα εδάφη του Ιράκ, της Συρίας και του γειτονικού 
Λιβάνου και τον αγώνα των Κούρδων στο πολιορκημένο Κομπανί.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Επειδή το ούτω καλούμενο “Ισλαμικό Κράτος” είναι μια τρομοκρατική οργάνωση που απειλεί να 
ανατρέψει τις αρχές και αξίες στις οποίες βασίζονται όλα τα σύγχρονα δημοκρατικά κράτη και στοχεύει στο 
βίαιο εξισλαμισμό και την επιβολή του νόμου της σαρίας, στοχοποιώντας χριστιανικούς πληθυσμούς και άλλες 
εθνοτικές και θρησκευτικές ομάδες και θέτοντας σε κίνδυνο την ειρήνη και την ασφάλεια σε ολόκληρη την 
περιοχή και 

 Επειδή το ούτω καλούμενο “Ισλαμικό Κράτος” απειλεί όχι μόνο με κατάληψη εδαφών και επιβολή 
απολυταρχικού καθεστώτος, αλλά και με γενοκτονία των πληθυσμών των περιοχών που καταλαμβάνει και 

 Επειδή το ούτω καλούμενο “Iσλαμικό Κράτος” επιδεικνύει πλήρη απαξίωση προς τα θεμελιώδη 
δικαιώματα του ανθρώπου, όπως αυτά κατοχυρώνονται στο διεθνές δίκαιο μέσω του Καταστατικού Χάρτη των 
Ηνωμένων Εθνών και της Σύμβασης της Γενεύης, και 

 Επειδή οι δυνάμεις του ούτω καλούμενου “Iσλαμικού Κράτους” απειλούν με στρατιωτική κατάληψη την 
κουρδική πόλη Κομπανί στα σύνορα Τουρκίας-Συρίας, με τραγικές συνέπειες τόσο για τους Κούρδους εντός 
της πόλης όσο και σε γειτνιάζουσες περιοχές  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. Καταδικάζει απερίφραστα την τρομοκρατική δράση των δυνάμεων του ούτω καλούμενου “Iσλαμικού 
Κράτους” στα εδάφη του Ιράκ, της Συρίας και του γειτονικού Λιβάνου. 

2. Εκφράζει αμέριστη συμπαράσταση στον αγώνα των Κούρδων στο πολιορκημένο Κομπανί ενάντια στις 
τρομοκρατικές δυνάμεις του ούτω καλούμενου “Iσλαμικού Κράτους”. 

3. Καταδικάζει τις βιαιοπραγίες, τις ακρότητες και την κατάφωρη παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
από το ούτω καλούμενο “Iσλαμικό Κράτος”. 

4. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να συνδράμει ουσιαστικά στην καταπολέμηση της τρομοκρατικής αυτής 
οργάνωσης και στην προσαγωγή ενώπιον της διεθνούς δικαιοσύνης όσων έχουν διαπράξει εγκλήματα 
κατά της ανθρωπότητας. 

5. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να συνδράμει αποφασιστικά στη στήριξη των κουρδικών δυνάμεων, που είναι 
ο μόνος στρατός που προβάλλει ουσιαστική αντίσταση επί του εδάφους στην προέλαση του ούτω 
καλούμενου “Iσλαμικού Κράτους”. 

6. Εκφράζει την αλληλεγγύη της προς τα μέλη των χριστιανικών κοινοτήτων και άλλων θρησκευτικών και 
εθνοτικών ομάδων, όπως οι γιαζίντι, οι Κούρδοι και οι σιίτες μουσουλμάνοι, που διώκονται και 
αντιμετωπίζουν κίνδυνο εξόντωσης στις πατρίδες τους, το Ιράκ και τη Συρία.  

7. Καταγγέλλει το ρόλο της Τουρκίας στην υποδαύλιση του εμφύλιου πολέμου στη Συρία και στην 
υπονόμευση της εδαφικής της ακεραιότητας.  Καταγγέλλει το ρόλο της στην ενδυνάμωση του ούτω 
καλούμενου “Iσλαμικού Κράτους” με χρηματοδότηση, εξοπλισμό, ανοχή στη στρατολόγηση νέων μελών 
από το εσωτερικό της, αλλά και επιτρέποντας τη διέλευση τζιχαντιστών από τα σύνορά της με τη Συρία. 
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8. Καταγγέλλει την απροθυμία της Τουρκίας να συνδράμει στην επιτυχή καταπολέμηση της τρομοκρατικής 
απειλής που συνιστά το ούτω καλούμενο “Ισλαμικό Κράτος”. 

9. Καταγγέλλει την προσπάθεια της Τουρκίας να ελέγξει τις μελλοντικές εξελίξεις στη Συρία, να καταλάβει 
τμήμα του συριακού εδάφους προφασιζόμενη την ανάγκη δημιουργίας ουδέτερης ζώνης στο συριακό 
έδαφος και να επιβάλει ζώνη απαγόρευσης πτήσεων πάνω από τη Συρία. 

10. Υπενθυμίζει στη διεθνή κοινότητα ότι η Τουρκία συνεχίζει να κατέχει παράνομα το 37% του εδάφους της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα τελευταία σαράντα χρόνια, ότι δεν επιδεικνύει καμία πρόθεση να αποσύρει 
τα κατοχικά της στρατεύματα από την Κύπρο και ότι η χώρα αυτή επεμβαίνει παράνομα και με χρήση 
πολεμικών μέσων, για να εμποδίσει την άσκηση από την Kυπριακή ∆ημοκρατία των κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της στην αποκλειστική οικονομική της ζώνη. 

11. Υποστηρίζει ότι η διεθνής κοινότητα πρέπει να δράσει στο πλαίσιο του διεθνούς δικαίου για την 
καταπολέμηση του ούτω καλούμενου “Ισλαμικού Κράτους”, χωρίς να παραβιάζεται η κυριαρχία και η 
εδαφική ακεραιότητα οποιουδήποτε κράτους.  

12. Καλεί την κυβέρνηση να εκφράζει και να υπερασπίζεται τη θέση αυτή στα διεθνή φόρα και στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  

13. Υποστηρίζει ειρηνικές πολιτικές λύσεις για τη Συρία και το Ιράκ, οι οποίες θα βασίζονται στο σεβασμό 
της κυριαρχίας και της εδαφικής ακεραιότητας των δύο κρατών και οι οποίες θα ληφθούν δημοκρατικά 
από τους ίδιους τους λαούς των δύο χωρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μια παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τα είπαμε χίλιες φορές.  Χωρίς να θέλω να θίξω οιονδήποτε ο οποίος συμμετείχε στη συγγραφή αυτού 
του κειμένου, αλλά από την άλλη πλευρά, σεβόμενος ότι το υπέρτερο είναι η εικόνα της Βουλής, θα πρέπει να 
προχωρήσω σε δύο διαπιστώσεις. 

 Πρώτον, να υπενθυμίσω, μάλλον να φέρω σε γνώση σας ότι η γραμματική άλλαξε κατά το εξής:  Τα 
άρθρα των ουσιαστικών θέλουν το “ν”.  ∆εν μπορεί να λέμε συνέχεια «το βουλευτή» χωρίς το “ν”, διότι είναι 
ένας αρσενικός βουλευτής με λιποβαρή αρσενικά στοιχεία.   

(Γέλια) 

 Αυτό λέει η νέα γραμματική που κυκλοφορεί και διδάσκεται στα σχολεία του ελληνισμού. 

 ∆εύτερον, ειλικρινά θέλω να μου πει κάποιος με την τελευταία παράγραφο, όταν λέει «υποστηρίζει 
ειρηνικές πολιτικές λύσεις για τη Συρία και το Ιράκ, οι οποίες θα βασίζονται στο σεβασμό της κυριαρχίας και της 
εδαφικής ακεραιότητας των δύο κρατών και οι οποίες θα ληφθούν δημοκρατικά από τους ίδιους τους λαούς», 
δηλαδή πόσο δημοκρατικά εννοεί, ας πούμε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, έχουμε αντίληψη τι πάμε και γράφουμε μες σε τούτα τα κείμενα;  ∆ηλαδή ξεπλένουμε με μία 
παράγραφο καθεστώτα που ουδέποτε υπήρξαν δημοκρατικά;  Αυτή είναι η θέση της Βουλής; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, ως προς το πρώτο να γίνουν οι απαραίτητες διορθώσεις από τις υπηρεσίες της 
Βουλής.  Έχω διαπιστώσει κι εγώ κάποιες... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Συγγνώμη, Πρόεδρέ μου, αυτή η Βουλή αποφάσισε σήμερα το απόγευμα με μία μονοκοντυλιά ότι αυτοί 
οι λαοί αποφασίζουν δημοκρατικά την τύχη τους; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Νομίζω ότι δεν μπορούμε να ανοίξουμε τώρα συζήτηση.  Αν υπήρχαν τροποποιήσεις επί του κειμένου, 
θα έπρεπε να κατατεθούν εγκαίρως.  Από εκεί και πέρα, μπορούν να δοθούν διάφορες ερμηνείες.   

 Εν πάση περιπτώσει, δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι, όταν η Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στέλνει αυτό το μήνυμα για δημοκρατικές διαδικασίες σε αυτές τις χώρες, εννοεί 
δημοκρατικές διαδικασίες.  ∆εν εγκρίνει οιαδήποτε δικτατορικά καθεστώτα ούτως ή άλλως, αλλά υπάρχει και η 
αρχή της μη επέμβασης στις εσωτερικές υποθέσεις οποιουδήποτε κράτους. 

 Λοιπόν, ερωτώ το σώμα εάν υπάρχει ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος. 

 ∆εν υπάρχει ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  

έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  

από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 2009 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.222-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

2. Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου 
του 2014 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.223-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

3. Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου 
του 2014 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.224-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

4. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.225-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.226-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.227-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 2) του 2014, ημερ. 23/10/2014, του 
προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
του 2014 Νόμου του 2014 [Ν. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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23(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων 
Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.098-2014). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Εσωτερικών  

2. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.099-2014). 

Νίκο Τορναρίτη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Εσωτερικών  

3. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.100-2014). 

Γιάννο Λαμάρη  

εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  
και  
Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Εσωτερικών  

4. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.101-2014). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  
και  
Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Εσωτερικών  

5. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.102-2014). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  
και  
Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Εσωτερικών  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.204, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει κατά πόσο έχει προβληματιστεί ως προς την εισαγωγή 
μαθήματος οδικής ασφάλειας, ειδικά στη μέση εκπαίδευση (Γ΄ τάξη λυκείου και τεχνικής), δεδομένου ότι 
σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία οι μαθητές απευθύνονται για μαθητική άδεια στα 17,5 τους χρόνια. 

 Είναι σημαντικό να καλλιεργηθεί συνείδηση οδικής ασφάλειας στους εφήβους και υπεύθυνης 
συμπεριφοράς κατά την οδήγηση, προκειμένου να αντιμετωπισθεί η αύξηση θανατηφόρων ατυχημάτων. 



359 

 

 

 Όπως γνωρίζετε, σύμφωνα με στοιχεία τα οποία κατέθεσε το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου στο 
κοινοβούλιο, η Κύπρος είναι ανάμεσα στις ευρωπαϊκές χώρες με τα υψηλότερα ποσοστά πολιτών που δε 
θεωρούν μεγάλο ρίσκο την οδήγηση μετά από κατανάλωση δύο ή περισσότερων ποτών, ενώ παράλληλα η 
σχετική έρευνα καταδεικνύει σοβαρότατο πρόβλημα στη χρήση αλκοόλ από εφήβους.  

 ∆ύο στους εκατό θανάτους που συμβαίνουν στην Κύπρο οφείλονται στο αλκοόλ.  Ως εκ τούτου, η 
διδασκαλία μαθήματος σε τακτική βάση με στόχο την καλλιέργεια οδικής συνείδησης θα συμβάλει τα μέγιστα 
στην πρόληψη ατυχημάτων και στη διάσωση ανθρώπινων ζωών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.205, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με αναφορά του European Perinatal Health Report του 2013, η Κύπρος είναι πρώτη σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο στις καισαρικές τομές με ποσοστό 52,2% επί του συνόλου των γεννήσεων παγκύπρια.  
Παράλληλα, αναφέρει ότι οι καισαρικές τομές δεν πρέπει να ξεπερνούν το 12-15% του συνόλου των γεννήσεων 
σε μία χώρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για τη μείωση του ποσοστού των καισαρικών τομών στην Κύπρο και για την 
ευαισθητοποίηση της κοινής γνώμης για τα πλεονεκτήματα του φυσιολογικού τοκετού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.206, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο λεγόμενος “Υπουργός Εξωτερικών” των κατεχομένων κ. Οζντίλ Ναμί 
εγκαινίασε γραφείο του κατοχικού καθεστώτος στη Βουδαπέστη της Ουγγαρίας.  Σύμφωνα με τις δηλώσεις του 
κ. Οζντίλ Ναμί το συγκεκριμένο βήμα έγινε στα πλαίσια του οράματος για άνοιγμα του τουρκοκυπριακού λαού 
στον ευρωπαϊκό χώρο.  Παράλληλα, στις δηλώσεις του ανέφερε ότι το βήμα αυτό θα αποτελέσει μία ευκαιρία 
για ανάπτυξη των πολιτικών και εμπορικών σχέσεων με την Ουγγαρία.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στα 
εγκαίνια του γραφείου παρουσιάστηκαν Ούγγροι αξιωματούχοι, ενώ ο κ. Οζντίλ Ναμί είχε συναντήσεις με τον 
Ούγγρο Υφυπουργό Εξωτερικών, με την Επιτροπή Εξωτερικών Σχέσεων της Βουλής, καθώς επίσης και με το 
Γραφείο για την Ανάπτυξη του Ουγγρικού Εμπορίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα διαβήματα στα 
οποία προέβη η κυπριακή κυβέρνηση προς την ουγγρική κυβέρνηση αναφορικά με την παρουσία Ούγγρων 
αξιωματούχων στα εγκαίνια του γραφείου του κατοχικού καθεστώτος και αναφορικά με τις συναντήσεις που 
είχε ο κ. Οζντίλ Ναμί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.207, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει σχεδιασμός για διαχωρισμό οικοπέδων και παραχώρησή τους σε φτωχές οικογένειες στην κοινότητα 
Αυγόρου και, αν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.208, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται ο αναδασμός στην κοινότητα Αυγόρου και πώς θα προχωρήσει, καθώς και για το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.209, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου δεν προτίθεται να προβεί σε μείωση της τιμής του 
ρεύματος παρά τη μείωση της τιμής του πετρελαίου διεθνώς και ο λόγος είναι ότι προτίθεται να καλύψει τα 
έξοδα επένδυσής της, που αφορά υποχρέωσή της για την προστασία του περιβάλλοντος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αληθεύουν τα 
πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.210, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
υπουργείο προτίθεται να προχωρήσει σε επέκταση του δημόσιου και κοινοτικού νηπιαγωγείου Φρεννάρους, 
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εάν ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο και κατά πόσο έχει συμπεριληφθεί κονδύλι στον 
προϋπολογισμό του 2015 για τον εν λόγω σκοπό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.211, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους δεν έχει προχωρήσει η διαδικασία εξέτασης των αιτήσεων για παραχώρηση άδειας τελικής 
εγκρίσεως από την αρμόδια αρχή στις επιχειρήσεις που βρίσκονται στη Βιομηχανική Ζώνη ∆ερύνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.212, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε υπόμνημα που στάλθηκε στα κοινοβουλευτικά κόμματα από τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Νοσηλευτών 
και Μαιών αναφορικά με την εκστρατεία προώθησης και υποστήριξης του φυσιολογικού τοκετού αναφέρεται ότι 
είναι επιβεβλημένο η πολιτεία να προβεί στη διαμόρφωση και δημιουργία δωματίων φυσικού τοκετού 
(midwifery led care rooms) μέσα στο χώρο των μαιευτηρίων, με σκοπό τη βελτίωση των υπηρεσιών που 
προσφέρονται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
υλοποιήσει την πιο πάνω εισήγηση του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.213, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία ανέγερσης της Μονάδας Ολοκληρωμένης Εγκατάστασης ∆ιαχείρισης Αποβλήτων στο 
Πεντάκωμο και πότε αναμένεται να τεθεί σε λειτουργία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.214, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν διεξάγονται 
υγειονομικοί έλεγχοι στις καντίνες, κινητές και μη, που στήνονται κατά μήκος διάφορων οδών και λεωφόρων και 
πωλούν φαγητά τύπου σνακ και καφέδες.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο εξασφαλίζονται άδειες για τη λειτουργία των εν λόγω καντινών και ποιες 
άδειες απαιτούνται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.215, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από εμπιστευτική απάντηση του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.010.02.448, αναφορικά με την έκδοση διπλωματικού διαβατηρίου για τη σύντροφο του τέως 
διευθυντή του Υπουργείου Εξωτερικών και νυν πρέσβη και μόνιμου αντιπροσώπου στη Μόνιμη Αντιπροσωπία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών στη Νέα Υόρκη, πληροφορήθηκα ότι στις 5 
Οκτωβρίου 2009 εκδόθηκε διπλωματικό διαβατήριο στη σύντροφο του τέως γενικού διευθυντή με διάρκεια ενός 
έτους.  Ακολούθως, στις 3 Σεπτεμβρίου 2010, ο τέως διευθυντής υπέβαλε εκ μέρους της συντρόφου του αίτηση 
ανανέωσης του διπλωματικού της διαβατηρίου, το οποίο και ενέκρινε για τετραετή περαιτέρω περίοδο, κατά 
παράβαση των αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 68.008, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2008. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπήρξε 
οποιαδήποτε πειθαρχική έρευνα σε σχέση με τις παράτυπες διαδικασίες που ακολουθήθηκαν από τον τέως 
γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εξωτερικών και τη διευθύντρια Εθιμοτυπίας για την έκδοση του 
διπλωματικού διαβατηρίου στη σύντροφο του τέως γενικού διευθυντή, καθώς επίσης και αν επιβλήθηκαν 
οποιεσδήποτε κυρώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.216, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από εμπιστευτική απάντηση του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.010.02.448, αναφορικά με την πληρωμή των διδάκτρων του γιου του τέως γενικού διευθυντή του 
Υπουργείου Εξωτερικών και νυν πρέσβη και μόνιμου αντιπροσώπου στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών στη Νέα Υόρκη σε σχολείο των Βρυξελλών, 
ενόσω ο ίδιος υπηρετούσε στη Λευκωσία, πληροφορήθηκα ότι το Σχέδιο Εκπαιδευτικού Επιδόματος δε 
ρυθμίζει το θέμα παροχής εκπαιδευτικού επιδόματος σε υπαλλήλους που υπηρετούν στην Κεντρική Υπηρεσία 
για σκοπούς φοίτησης των παιδιών τους σε ιδιωτικές σχολές στο εξωτερικό.   
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 Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, η άποψη του Υπουργείου Εξωτερικών είναι ότι η απουσία 
μίας τέτοιας ρύθμισης δε θα πρέπει να ερμηνεύεται εις βάρος των υπαλλήλων.  Όπως αναφέρεται επιπλέον 
στην απάντηση του υπουργού, το Υπουργείο Εξωτερικών σε ανάλογες περιπτώσεις στο παρελθόν είχε εγκρίνει 
την παραχώρηση επιδόματος σε υπαλλήλους των οποίων τα παιδιά φοιτούσαν στο εξωτερικό, ενώ οι ίδιοι 
υπηρετούσαν στην Κεντρική Υπηρεσία, λόγω οικογενειακών ειδικών συνθηκών.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο αναθεώρησης των προνοιών του Σχεδίου Εκπαιδευτικού Επιδόματος, έτσι ώστε να ρυθμίζεται το 
θέμα της παροχής εκπαιδευτικού επιδόματος σε υπαλλήλους που υπηρετούν στην Κεντρική Υπηρεσία για 
σκοπούς φοίτησης των παιδιών τους σε ιδιωτικές σχολές στο εξωτερικό.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις περιπτώσεις στις οποίες ενέκρινε 
παραχώρηση επιδόματος σε υπαλλήλους των οποίων τα παιδιά φοιτούσαν στο εξωτερικό, ενώ οι ίδιοι 
υπηρετούσαν στην Κεντρική Υπηρεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.217, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κατάστημα “Jumbo”, που βρίσκεται επί της οδού Αβραάμ Αντωνίου στη 
Λακατάμια, από το 2005 δεν έχει λάβει άδεια από την Πυροσβεστική Υπηρεσία.  Παρ’ όλα αυτά, η λειτουργία 
του καταστήματος συνεχίζεται κανονικά, δέχεται χιλιάδες καταναλωτές και οι πιθανοί κίνδυνοι προφανώς 
παραμένουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει εναντίον του ιδιοκτήτη του καταστήματος “Jumbo” στη Λακατάμια, ώστε να εκδοθεί 
πιστοποιητικό πυρασφάλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.218, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε υπόμνημα που στάλθηκε στα κοινοβουλευτικά κόμματα από τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Νοσηλευτών 
και Μαιών, αναφορικά με την εκστρατεία προώθησης και υποστήριξης του φυσιολογικού τοκετού, αναφέρεται 
μεταξύ άλλων ότι στις ευρωπαϊκές Οδηγίες 80/154/ΕΟΚ και 80/155/ΕΟΚ, όπως έχουν τροποποιηθεί από την 
ευρωπαϊκή Οδηγία 2005/36/ΕΕ, καθορίζονται οι ελάχιστες προδιαγραφές για την εκπαίδευση των μαιών, 
καθιστώντας το επάγγελμα της μαίας ως επάγγελμα αυτόνομο και ανεξάρτητο από τα άλλα επαγγέλματα 
υγείας.  Σύμφωνα με το εν λόγω υπόμνημα, η απουσία μαιευτικής υπηρεσίας από τη δομή του Υπουργείου 
Υγείας αποδυναμώνει αισθητά τη φωνή των μαιών, με αποτέλεσμα το υπουργείο να στερείται της συνδρομής 
τους από τα δρώμενα της μαιευτικής στον τόπο μας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
αναγνωρίσει το επάγγελμα της μαίας ως επάγγελμα αυτόνομο και ανεξάρτητο από τα άλλα επαγγέλματα υγείας 
και αν προτίθεται να εντάξει κλάδο μαιευτικής στη δομή του Υπουργείου Υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.219, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το 
Συμβούλιο αναφορικά με την εφαρμογή των διατάξεων του Πρωτοκόλλου αρ. 3 της Πράξης Προσχώρησης του 
2003 όσον αφορά τις Περιοχές Κυρίαρχων Βάσεων του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της 
Βόρειας Ιρλανδίας στην Κύπρο, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2010, η Κυπριακή ∆ημοκρατία αντιμετώπισε 
προβλήματα που αφορούν: 

α. τη μέτρηση περιοχών με χρήση GPS κοντά σε κεραίες που έχει εγκαταστήσει η διοίκηση των Περιοχών 
Κυρίαρχων Βάσεων και 

β. τη χορήγηση αδειών από τη διοίκηση των Περιοχών Κυρίαρχων Βάσεων για τη χρήση γεωργικών 
περιοχών μόνο για ένα έτος, ενώ η εφαρμογή μέτρων αγροτικής ανάπτυξης προϋποθέτει τουλάχιστον 
πενταετείς συμβάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα διαβήματα που 
έχει προβεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία για την αντιμετώπιση των πιο πάνω προβλημάτων, καθώς και κατά πόσο 
τα προβλήματα αυτά έχουν παύσει να υφίστανται.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 
(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.642, ημερομηνίας 9 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.642 και ημερ. 15/05/2014 με την οποία 
ζητάτε να απαντηθεί από τους Υπουργούς Οικονομικών και Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
η ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέας Καυκαλιάς με 
αρ. 23.06.010.03.642 και ημερ. 09/05/2014 όσον αφορά το Ταμείο Αλληλεγγύης για την Απασχόληση και την 
Κοινωνική Συνοχή (Ν. 6(Ι)/2014). 

2. Σχετικά πληροφορείσθε ότι ενόψει της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 77.120, ημερ. 
18/06/2014 για τη δημιουργία Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης το Υπουργείο Οικονομικών διαβίβασε 
στη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο καταργητικό νομοσχέδιο όσον αφορά το Ταμείο 
Αλληλεγγύης για την απασχόληση και την Κοινωνική Συνοχή (Ν. 6(Ι)/2014). 

3. Το νομοσχέδιο του περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης έτυχε νομοτεχνικής επεξεργασίας 
από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και κατατέθηκε στις 26/06/2014 στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
ψήφιση και προνοεί τη δημιουργία ενός Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης με σκοπό την οικονομική 
στήριξη δυσπραγούντων φυσικών προσώπων, που λόγω έκτακτων περιστατικών ή άλλων εξαιρετικών 
συμβάντων, θα επηρεασθεί άμεσα η συνέχιση της εκπαίδευσης τους ή έχουν άμεσα ανάγκες άλλης 
οικονομικής βοήθειας, η οποία δεν παρέχεται από άλλο ισχύοντα νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.680, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σας διαβιβάζω τις απαντήσεις που λήφθηκαν από το Γενικό Λογιστήριο (Παράρτημα 1) και από την 
Γενική ∆ιεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης (Παράρτημα 2) σχετικά με το πιο 
πάνω ερώτημα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.747, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή, κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2014 και σας πληροφορώ ότι για το περιστατικό κακοποίησης 
σκύλου σε ξενοδοχείο στον Πρωταρά, έχει σχηματιστεί ποινικός φάκελος, με κατηγορούμενους τον ∆ιευθυντή 
του εν λόγω ξενοδοχείου και δύο υπαλλήλους.  Η διερεύνηση της υπόθεσης από την Αστυνομία 
ολοκληρώθηκε και ο ποινικός φάκελος προωθήθηκε στην Εισαγγελία Αμμοχώστου για καταχώριση του στο 
∆ικαστήριο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.058, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.04.058, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2014, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Υγείας τη 19η Μαΐου 2014 και αφορούσε τη 
στέγαση του Υπουργείου Υγείας οι εναλλακτικές λύσεις που έχουν προταθεί στη συνάντηση είναι: 

 Η ανέγερση νέου ιδιόκτητου κτιρίου με τη μέθοδο ΒΟT ή ΡΡΡ ή με τη συμβατική μέθοδο.  Κάθε μέθοδος 
χρηματοδότησης θα πρέπει να συνοδεύεται και από cash flow analysis. 

 Η παραμονή στο υφιστάμενο κτίριο. 

 Η εκδήλωση ενδιαφέροντος για ενοικίαση άλλου κτιρίου λόγω του ότι τα ενοίκια καταγράφουν πτωτική 
τάση συνέπεια της οικονομικής κρίσης. 

 Το Υπουργείο Υγείας, απέστειλε επιστολή στο Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
Πρόεδρο Κεντρικού Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών στις 30/5/2014 (επισυνάπτεται ως Παράρτημα 
«Α»). 
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 Στη συνεδρία του Κεντρικού Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών η οποία πραγματοποιήθηκε στις 
3/7/2014, αποφασίστηκε όπως δοθεί έγκριση στο Υπουργείο Υγείας για διαπραγμάτευση με τον Ιδιοκτήτη του 
ενοικιαζόμενου κτηρίου, ούτως ώστε να ανανεωθεί το ενοικιαστήριο συμβόλαιο για περίοδο ενός (1) έτους, με 
ταυτόχρονη μείωση του ενοικίου.  Η οποιαδήποτε συμφωνία επιτευχθεί για συνέχιση της ενοικίασης, θα πρέπει 
να υπερισχύει των διατάξεων του υφιστάμενου συμβολαίου. 

 Σε συνεδρίες της Επιτροπής ∆ιαπραγμάτευσης του Υπουργείου Υγείας η οποία διορίστηκε για να 
διαπραγματευτεί τη μείωση του ενοικίου του κτηρίου, στις 29 Ιουλίου 2014 και 1η Αυγούστου 2014, έχει 
επιτευχθεί μείωση 12% του ενοικίου του κτηρίου Γιώρκειο, στο συνολικό ετήσιο ποσό (€620.697), το οποίο 
πλήρωνε μέχρι 5 Αυγούστου 2014 το Υπουργείο Υγείας και ανανέωση του ενοικιαστήριου εγγράφου για ακόμη 
ένα (1) χρόνο. 

 Στις 31 Ιουλίου 2014, το Υπουργείο Υγείας απέστειλε επιστολή στο Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, Πρόεδρο Κεντρικού Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών, όπως σύμφωνα και με 
την επιστολή μας 30 Μαΐου 2014, εξεταστούν και οι άλλες εναλλακτικές λύσεις όπως περιγράφονται στην 
επιστολή μας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.123, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου  2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι σε σχετική επιστολή σας ημερομηνίας 18/09/2014 με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα κριτήρια εισδοχής αλλοδαπών φοιτητών των Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ι.Π.) και των Ιδιωτικών 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Ι.Σ.Τ.Ε.) καθορίζονται στην Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
(Υ.Σ.), ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την πιο πάνω Απόφαση, προϋπόθεση 
για την εισδοχή αλλοδαπών φοιτητών σε I.Π. και Ι.Σ.Τ.Ε., είναι η κατοχή απολυτηρίου με γενικό βαθμό 
50/100 και άνω.  Επισημαίνεται ότι και με την προηγούμενη Απόφαση του Υ.Σ., ημερομηνίας 24 
Αυγούστου 2011, ίσχυαν τα ίδια ακαδημαϊκά κριτήρια για τους υποψήφιους αλλοδαπούς φοιτητές των 
Ι.Π. και των αξιολογημένων κλάδων των Ι.Σ.Τ.Ε.  Αξίζει να σημειωθεί ότι ο καθορισμός του ελάχιστου 
βαθμού απολυτηρίου στο 50/100 στοχεύει στην προσέλκυση πραγματικών φοιτητών και τη διατήρηση 
της ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης της Κύπρου. 

2. Τα Ι.Π. και οι Ι.Σ.Τ.Ε. είχαν ενημερωθεί για τις πρόνοιες της Απόφασης του Υ.Σ. της 16ης Ιουλίου 2014, 
καθώς αποσπάσματα της Απόφασης είχαν δημοσιευτεί στον ηλεκτρονικό τύπο.  Επίσημη ενημέρωση 
για την άμεση ισχύ της εν λόγω Απόφασης του Υ.Σ., έγινε από το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης (Τ.Α.Π.Μ.) με σχετική εγκύκλιο προς τα I.Π. και της Ι.Σ.Τ.Ε., ημερομηνίας 7 Αυγούστου 
2014. 

3. Αναφορικά με τα χρονοδιαγράμματα πιστοποίησης εγγράφων και κατάθεσης αιτήσεων των υποψήφιων 
αλλοδαπών φοιτητών, αυτά είχαν παραταθεί από τα αρμόδια Υπουργεία και ενημερώθηκαν σχετικά τα 
Ι.Π. και οι Ι.Σ.Τ.Ε.  Συγκεκριμένα, το Υπουργείο Εξωτερικών είχε δώσει παράταση στην πιστοποίηση 
των εγγράφων στις πρεσβείες και τα προξενεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Κ.∆.) μέχρι τις 20 
Αυγούστου 2014, αντί στις 11 Αυγούστου 2014, όπως είχε αρχικά ανακοινωθεί.  Επίσης το Υπουργείο 
Εσωτερικών (Τ.Α.Π.Μ.) είχε προβεί με τη σειρά του σε παράταση των χρονοδιαγραμμάτων υποβολής 
αιτήσεων υποψήφιων αλλοδαπών φοιτητών από τις 18 Αυγούστου 2014 στις 25 Αυγούστου 2014, ενώ 
για τις χώρες Ινδία και Πακιστάν δόθηκε παράταση έως την 1η Σεπτεμβρίου 2014. 

4. Μετά από αίτημα αρκετών Ιδρυμάτων Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) αποφάσισε όπως το Α΄ Εξάμηνο Σπουδών του Ακαδημαϊκού Έτους 2014-2015 
αποτελέσει μεταβατική περίοδο για υλοποίηση της Απόφασης του Υ.Σ. της 16ης Ιουλίου 2014 και ως εκ 
τούτου έχει κάνει αποδεχτές τις αιτήσεις των υποψήφιων αλλοδαπών φοιτητών με βαθμό απολυτηρίου 
μεταξύ 40% και 50% μόνο για το εν λόγω ακαδημαϊκό εξάμηνο σπουδών. 

5. Σχετικά με την εν λόγω απόφαση του Υ.Π.Π., έχουν ενημερωθεί σχετικά τόσο τα Ιδρύματα Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης, όσο και τα Υπουργεία Εξωτερικών (∆ιεύθυνση Shengen και Προξενικών Υποθέσεων) και 
Εσωτερικών (Τ.Α.Π.Μ.), τα οποία θα εκδώσουν τις Θεωρήσεις και τις Άδειες Εισόδου αντίστοιχα. 

6. Για την ομαλή διεκπεραίωση των απαραίτητων ενεργειών τόσο από τα αρμόδια Υπουργεία όσο και από 
τα Ιδρύματα Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, το Υ.Π.Π. έχει ζητήσει από το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
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Μετανάστευσης (Τ.Α.Π.Μ.) όπως παρατείνει την τελευταία ημερομηνία άφιξης των αλλοδαπών φοιτητών 
στο τέλος Οκτωβρίου 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.158, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 10 Οκτωβρίου 2014 με την οποία αποστέλλετε ερώτηση την 
οποία υπέβαλε ο έντιμος βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργος Περδίκης, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

(α) Σύμφωνα με τη δεσμευτική ∆ήλωση της Βρετανικής Κυβέρνησης αναφορικά με τη ∆ιοίκηση των 
Βρετανικών Βάσεων, ως αυτές ορίζονται από το άρθρο 1 της Συνθήκης που αφορά στην Εγκαθίδρυση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας του 1960, και συγκεκριμένα το άρθρο 1 της ∆ήλωσης αυτής, ένας από τους 
κυριότερους σκοπούς είναι η αποτελεσματική χρησιμοποίηση των Βάσεων ως στρατιωτικών Βάσεων. 

(β) Η Κυβέρνηση του ΗΒ είχε διαβουλευθεί με τις αρμόδιες Αρχές της ∆ημοκρατίας για την απόφασή της να 
θέσει ενώπιον της Βουλής των Κοινοτήτων την πρόθεσή της για έναρξη επιχειρήσεων, από αέρος, κατά 
των δυνάμεων του Ισλαμικού Κράτους στο έδαφος του Ιράκ. 

(γ) Η θέση της Κυβέρνησης σε σχέση με τις εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής είναι 
ξεκάθαρη.  Το Ισλαμικό Κράτος αποτελεί μια τρομοκρατική οργάνωση της οποίας οι απάνθρωπες 
πράξεις και τακτικές αποτελούν απειλή για την ίδια την Ευρώπη και την Κύπρο.  Η βαρβαρότητα, και 
γενικότερα ο τρόπος που ενεργεί η εν λόγω οργάνωση, αποτελούν προσβολή για τον σύγχρονο 
πολιτισμό.  Η Κύπρος τάσσεται ανεπιφύλακτα στο πλευρό της διεθνούς κοινότητας στον αγώνα της κατά 
του Ισλαμικού Κράτους και προς την κατεύθυνση αυτή, η γεωγραφική θέση της Κύπρου μπορεί να 
αποτελέσει εργαλείο στις επιχειρήσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι η ώρα του αιτήματος του βουλευτή του κ. Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο και συζήτηση στην επόμενη συνεδρία του 
σώματος του θέματος «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από πιθανό 
κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών». 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται.   

 ∆εν υπάρχει, εγγράφεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποχαιρετούμε σήμερα ένα εκλεκτό μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων, το συνάδελφο Λευτέρη 
Χριστοφόρου. 

 Ο Λευτέρης Χριστοφόρου εγκαταλείπει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ύστερα από ευδόκιμη και 
καρποφόρα συνεχή θητεία από το 1996 μέχρι σήμερα.  Ο αγαπητός συνάδελφος θα συνεχίσει την προσφορά 
του προς το λαό από τη θέση του μέλους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ύστερα από την πρόσφατη λαϊκή 
εντολή. 

 Ο Λευτέρης Χριστοφόρου, που άφησε τη σφραγίδα του και ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, διακρίθηκε καθόλη τη διάρκεια της θητείας του για το μαχητικό 
κοινοβουλευτικό του λόγο, τη συνέπεια στην υπεράσπιση των λαϊκών συμφερόντων, αλλά και για τις άριστες 
σχέσεις που διατηρούσε με το σύνολο των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Θέλω εκ μέρους όλων των συναδέλφων να απευθύνω θερμό αποχαιρετισμό προς το Λευτέρη 
Χριστοφόρου και να του ευχηθώ κάθε επιτυχία στα νέα του καθήκοντα. 

 Τον καλώ, εάν επιθυμεί, να προσέλθει στο βήμα, για να απευθύνει το δικό του αποχαιρετισμό στο σώμα. 

(Χειροκροτήματα) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Προσερχόμενος στο βήμα και ευρισκόμενος ανάμεσα σε όλους εσάς, που με γνωρίζετε τόσο καλά, τόσο 
παλιά και μας συνδέουν τόσα πολλά, δε σας κρύβω από αυτό το βήμα -το βήμα που ουσιαστικά με 
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συντρόφευσε για δεκαεννιά χρόνια- του αγαπημένου μου κυπριακού κοινοβουλίου -είναι το βήμα που ανήκει 
στους εκλελεγμένους, σε όσους εξ ημών μόχθησαν, για να φτάσουν ίσαμ’ εδώ- δε σας κρύβω ότι, παρά τη 
θέλησή μου να μεταβώ στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αυτή τη στιγμή με διακατέχουν ανάμικτα αισθήματα.   

 Πρωτίστως, μεγάλης συγκίνησης, που ίσως είναι η πρώτη φορά που αισθάνομαι ότι η πάντοτε φίλτατη, 
πολυαγαπημένη μου ελληνική γλώσσα με προδίδει, αδυνατώντας σήμερα να με εφοδιάσει με όλες εκείνες τις 
λέξεις και εκφράσεις που θα ήθελα να εκφέρω διά του έναρθρου λόγου στο κοινοβούλιο.  Όμως δε σας κρύβω 
ότι αισθάνομαι περήφανος κοιτώντας όλους εσάς στα μάτια, τον καθένα και την καθεμιά.  Περήφανος, γιατί 
δώσαμε μαζί κοινούς αγώνες σε αυτό το κοινοβούλιο, περήφανος, γιατί, ανεξαρτήτως της όποιας απαξίωσης 
υπάρχει σήμερα στην πολιτική ζωή, γνωρίζω, όπως γνωρίζετε και εσείς, ότι εδώ μέσα καθημερινά ο κάθε 
βουλευτής καταθέτει την ψυχή και την καρδιά, καταθέτει κόπο, μόχθο και βρίσκεται πολλές φορές επί ξυρού 
ακμής, για να πάρει δύσκολες αποφάσεις.  Ιδιαίτερα τα τελευταία δύο χρόνια έχω να σας πω ότι απέναντι στα 
οποιαδήποτε σκληρά νομοθετήματα που ήταν υποχρεωμένη η Βουλή να ψηφίσει η οποιαδήποτε απόφαση της 
Βουλής έβρισκε ουσιαστικά και λαϊκές αντιδράσεις και σκληρές κριτικές.   

 Εγώ σήμερα εδώ δεν είμαι, για να κρίνω τη δεκαεννιάχρονη κοινοβουλευτική μου διαδρομή.  Άλλωστε, 
αυτό θα το κάνουν οι οποιοιδήποτε άλλοι ανεξάρτητοι και αντικειμενικοί κριτές, στους οποίους πάντοτε είναι με 
σεβασμό και εκτίμηση που απευθυνόμαστε.  Όμως θέλω να πω ότι ο αρχαίος φιλόσοφος Αγάθωνας έλεγε ότι 
τον άρχοντα τριών δει μεμνήσθαι, ότι ανθρώπων άρχει, κατά νόμους άρχει και ουκ αεί άρχει, και σε αυτή όλη 
την προσπάθεια ουσιαστικά να χειριστούμε την εξουσία όλοι εσείς, όλοι εμείς είχαμε να επιλέξουμε ποιο δρόμο 
θα ακολουθήσουμε.  Θέλω να πιστεύω ότι σε αυτή την πορεία ακολούθησα στο μέτρο των δυνάμεων και των 
δυνατοτήτων μου το δρόμο της εντιμότητας και της αξιοπρέπειας.   

 Και, εάν έχω κάτι να πω σε αγαπητούς συναδέλφους, ιδιαίτερα και στο νέο αγαπητό συνάδελφο τον 
Ευγένιο το Χαμπουλλά, που αναλαμβάνει επαξίως τα καθήκοντα στη δική μου θέση, να ξέρουν ότι, ιδιαίτερα οι 
νέοι άνθρωποι, δε χρειάζεται να πατήσουν στις πλάτες κανενός, για να φτάσουν ίσαμε εδώ, δε χρειάζεται να 
εξυπηρετήσουν τα συμφέροντα κανενός και δε χρειάζεται ποτέ, μα ποτέ να φυγομαχήσουν και να 
εγκαταλείψουν τις δύσκολες και σκληρές μάχες, ιδιαίτερα μάχες που θυμίζουν πόλεμο σε άλλα επίπεδα.   

 Πιστέψτε με, αυτό το κοινοβούλιο ποτέ δεν το είδα ως πεδίο ή αρένα αντιπαράθεσης, μικροψυχίας και 
μικροκομματισμού. το είδα ως στάδιο δόξης για γόνιμο, εποικοδομητικό και παραγωγικό διάλογο και για λύσεις 
και μέτρα που εξυπηρετούν το εθνικό συμφέρον.  Και το εθνικό συμφέρον δεν είναι τα μεγάλα λόγια, αλλά είναι 
όλα αυτά που μας κάνουν περήφανους.  Εθνικό συμφέρον σήμερα είναι να υπερασπίζεσαι τα εθνικά δίκαια, 
όμως εθνικό συμφέρον είναι, ναι, να καταπολεμήσεις την ανεργία, να μη μειώνεις μισθούς και συντάξεις, να 
στηρίζεις όλους εκείνους που πραγματικά έχουν ανάγκη, να στέκεις στο ύψος και στη διαδρομή των 
περιστάσεων, για να μπορέσεις να εξυπηρετήσεις το ευρύτερο δημόσιο συμφέρον.   

 Θεωρώ ότι σήμερα η πατρίδα μας προσπαθεί να θέσει το τρένο της εξόδου από το τούνελ της σκληρής 
οικονομικής κατάστασης στις ορθές ράγες και αυτό το τρένο, που πρέπει να είναι το τρένο του πατριωτισμού, 
της δημοκρατικότητας, του πολιτικού πολιτισμού, της ευθύνης, της ανάπτυξης, της κοινωνικής ευημερίας, της 
κοινωνικής ευαισθησίας, οφείλουμε όλοι ως συνεπιβάτες να το στηρίξουμε, για να ορθοδρομήσει. Και δεν 
πρέπει να ξεχνάμε ότι πάνω σε αυτό το τρένο βρίσκονται τα παιδιά μας και το μέλλον των επόμενων γενιών και 
δεν μπορούμε και δεν πρέπει ποτέ αυτό τους το μέλλον να το υποθηκεύσουμε καθ’ οιονδήποτε τρόπο.   

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, 

 Νιώθω περήφανος, όχι μόνο για τους αγαπητούς συναδέλφους που είχα όλα αυτά τα χρόνια -και 
μιλούμε πάντοτε για λαμπρές και εξέχουσες προσωπικότητες, ο καθένας στον τομέα του- αλλά νιώθω 
περήφανος, γιατί, παρά τις όποιες μαχητικές συζητήσεις για δεκαεννιά χρόνια από αυτό το βήμα, δε χρειάστηκε 
ποτέ να ανακαλέσω οτιδήποτε από αυτά που είπα ή να σας ζητήσω να διαγράψετε φράση προσβλητική ή 
ύβρη, γιατί για μένα τα ζητήματα δεν ήταν ποτέ προσωπικά.  Η αξιοπρέπεια, ο σεβασμός και η εκτίμηση στον 
κάθε συνάδελφο ήταν, είναι και παραμένει ατόφια και ακεραία και γι’ αυτό και μόνο αισθάνομαι περήφανος, 
γιατί πουθενά στα πρακτικά δε θα βρείτε ότι ανακάλεσα ό,τι είπα, γιατί προσπάθησα να χαράξω πολιτικές.  ∆ε 
μας χωρίζει τίποτε από τους συναδέλφους της αριστεράς, τίποτε από τους σοσιαλιστές, τους κεντρώους, 
είμαστε όλοι εδώ μαζί, για να αγωνιστούμε, για να παλέψουμε για τον τόπο μας και την πατρίδα μας.   

 Έτσι και εγώ σας διαβεβαιώνω ότι, πηγαίνοντας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, δε θα αποστώ και δε θα 
απεμπολήσω ούτε τις κοινωνικές και λαϊκές διεκδικήσεις ούτε τα δίκαια του λαού μας.  Άλλωστε, τούτο μου το 
προστάζει η ίδια η συνείδησή μου, η καταγωγή μου, οι καταβολές μου, αποτελεί ίσως ιερά παρακαταθήκη των 
ίδιων των γονιών μου.  Θα σας πω ότι ανήκω στο φιλολαϊκό ∆ημοκρατικό Συναγερμό και δεν είναι τυχαίο που 
μεταβαίνω στο Λαϊκό Ευρωπαϊκό Κόμμα και με αυτό τον τρόπο θα συνεχίσω να πορεύομαι.  Να είστε βέβαιοι 
ότι θα είστε πάντοτε στην καρδιά μου.  Ήδη έχετε μια μόνιμη διαχρονική θέση.  
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 Όμως, πριν κατέλθω του βήματος, οφείλω να ευχαριστήσω όλους εκείνους που με εμπιστεύτηκαν για 
τόσα χρόνια.  Να ευχαριστήσω τον πρόεδρο της παράταξής μου, που με εμπιστεύτηκε στο ευρωψηφοδέλτιο, 
στους αγώνες που δώσαμε μαζί, όπως και τους υπόλοιπους προέδρους τους οποίους υπηρέτησα και υπηρετώ 
εις την παράταξή μου, όλους εσάς, εσάς, κύριε Πρόεδρε.  Και εδώ θα πω αυτό για το οποίο ερχόμουν πολλές 
φορές στο γραφείο σας, ότι για το ότι η πολιτική απαξιώθηκε -και δυστυχώς υπάρχει και κίνδυνος απαξίωσης 
και του κοινοβουλίου- φέρουμε ευθύνη και εμείς.  Αυτή η Βουλή, που είναι η νομοθετική εξουσία, με τεράστια 
ευθύνη και εξουσία, δεν μπορεί να μη συγκαταλέγεται στο ίδιο επίπεδο, στο ίδιο status με τις υπόλοιπες 
εξουσίες και να αγωνίζεται, σας παρακαλώ -δεν έγινε πραγματικότητα ακόμα και θα με χαροποιήσει εμένα 
ιδιαίτερα, αν γίνει- το status του βουλευτή να βρίσκεται στο ίδιο επίπεδο -του εκλελεγμένου βουλευτή, που 
μόχθησε να φτάσει εδώ, έφτασε με τη λαϊκή εντολή- αυτό το βήμα, το βήμα της λαϊκής κυριαρχίας, να ζητιανεύει 
αυτή η Βουλή, για να αποκατασταθεί και να μπει στο επίπεδο ενός επιτρόπου, και να μη γίνεται 
πραγματικότητα!  Θεωρώ ότι με τη δική σας προεδρία, για λόγους σεβασμού και αυτοσεβασμού, για λόγους 
κοινωνικής αποκατάστασης και μη περαιτέρω φθοράς και απαξίωσης του κοινοβουλίου, που αυτοφθείρεται και 
αυτοαπαξιώνεται πολλές φορές, ναι, θα πάρει αυτό που του αξίζει.  ∆υστυχώς, κατάντησε ο βουλευτής να είναι 
ο εύκολος στόχος, να είναι ο καρπαζοεισπράκτορας των οποιωνδήποτε προβλημάτων και να διαγράφονται 
όλοι οι αγώνες.  Και στο κάτω κάτω είναι ο μόνος που είναι με λαϊκή εντολή εδώ.   

 Θέλω να ευχαριστήσω τους αγαπητούς φίλους διατελέσαντες μέλη της επιτροπής Εμπορίου, που 
συνέβαλαν τα μέγιστα και έδωσαν ένα σοβαρό μήνυμα ενότητας σε όλα τα επίπεδα και η συνεργασία υπήρξε 
άψογη.  Έλεγα πάντοτε ότι διετέλεσα πρόεδρος της επιτροπής, είχα αυτή την τιμή για δεκατρία ολόκληρα 
χρόνια, είχα συνεργασία με όλους τους υπουργούς, πλην πιθανώς κάποιας θλιβεράς εξαιρέσεως, αλλά 
ουσιαστικά άλλαξαν επτά συνεχόμενοι υπουργοί, τους οποίους ευχαριστώ.  Ο έβδομος, ο σημερινός, ο 
Γιώργος Λακκοτρύπης -έχω άψογη συνεργασία μαζί του- χαριτολογώντας μου είπε ότι παραλίγο και ο ίδιος να 
ήμουν ένας εξ εκείνων που θεώρησαν, ως πρόεδρος της επιτροπής, ότι διετέλεσε υπουργός του παρελθόντος.  
Εγώ θα πω ότι αυτή η συνεργασία είμαι βέβαιος ότι θα συνεχιστεί με τους υπουργούς. 

 Θέλω να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες της Βουλής και τις γραμματείς, που επιτελούν άριστο έργο, 
υποδειγματικό για τη δημόσια υπηρεσία, ιδιαίτερα τις δύο γραμματείς της επιτροπής μου.  Να ευχαριστήσω την 
πάντοτε κριτική αλλά άξια τέταρτη εξουσία, τους δημοσιογράφους τους κοινοβουλευτικούς, που με το δικό τους 
κύρος, αλλά και με τη δική τους κριτική καμιά φορά πραγματικά μας δίνουν τροφή, αλλά και δυνατότητα να 
διορθώνουμε λάθη.  Να ευχαριστήσω όλους εσάς, που για τόσα χρόνια θεωρώ ότι και εγώ υπήρξα και είμαι και 
θα παραμείνω ένας από εσάς, τους αγαπητούς συναδέλφους μου βουλευτές.   

 Σας ευχαριστώ από καρδιάς για τα καλά σας λόγια, κύριε Πρόεδρε, και, πιστέψτε με, για μένα αυτή τη 
στιγμή είναι που θα κρατήσω και θα πάρω μαζί μου ως τη στιγμή αυτή του κοινοβουλίου που προσπάθησα να 
το τιμήσω και με τίμησε με το παραπάνω.   

 Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 6 Νοεμβρίου 2014, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.038-2014). 

 2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2014.   
(Αρ. Φακ.23.01.055.227-2014). 

 3. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.225-2014). 

 4. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.055-2014). 
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 5. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.218-2014). 

 6. Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.219-2014). 

 7. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.085-2014). 

 8. Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.090-2014). 

 9. Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.089-2014). 

 10. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.003-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) 
από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.003-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 
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Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Ημέρα Αγνοουμένων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας της Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της 
Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014», παρατηρήσεις του κ. Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφισή της (με αρ. 2). 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆εύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση 
για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2013» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε 
νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ασών (Άδειες, Χρήση ∆ασικών ∆ρόμων και Εξαγωγή ∆ασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Ν. Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου, Γ. Περδίκης, 
Πρόεδρος,  Ανδρέας Κυπριανού, Κ. Χατζηγιάννης) και απόρριψή της. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 
και έγκρισή τους.  

11. Κείμενο ψηφίσματος για την τρομοκρατική δράση του ούτω καλούμενου “Ισλαμικού Κράτους” στα εδάφη 
του Ιράκ, της Συρίας και του Λιβάνου και τον αγώνα των Κούρδων στο πολιορκημένο Κομπανί, 
παρατηρήσεις του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους και ομόφωνη έγκρισή του.  

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

13. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Ανάγκη εισαγωγής μαθήματος οδικής ασφάλειας στη μέση εκπαίδευση - Ανάγκη λήψης μέτρων για τη 
μείωση των καισαρικών τομών στην Κύπρο - Τα διαβήματα της κυπριακής κυβέρνησης σε σχέση με την 
παρουσία Ούγγρων αξιωματούχων στα εγκαίνια γραφείου του κατοχικού καθεστώτος στη Βουδαπέστη - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Αυγόρου - Ο αναδασμός στην κοινότητα 
Αυγόρου - Πληροφορίες για μη μείωση της τιμής του ρεύματος από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
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παρά τη μείωση της τιμής του πετρελαίου - Το ενδεχόμενο επέκτασης του δημόσιου και κοινοτικού 
νηπιαγωγείου Φρεννάρους - Καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων για άδεια τελικής έγκρισης σε 
επιχειρήσεις στη Βιομηχανική Ζώνη ∆ερύνειας - Εισήγηση του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και 
Μαιών για δημιουργία δωματίων φυσικού τοκετού σε μαιευτήρια - ∆ιαδικασία ανέγερσης της Μονάδας 
Ολοκληρωμένης Εγκατάστασης ∆ιαχείρισης Αποβλήτων στο Πεντάκωμο - Υγειονομικοί έλεγχοι και 
άδειες λειτουργίας για τις καντίνες που στήνονται κατά μήκος διάφορων οδών - Ενημέρωση για την 
υπόθεση παράτυπης έκδοσης διπλωματικού διαβατηρίου στη σύντροφο του τέως γενικού διευθυντή του 
Υπουργείου Εξωτερικών - Αίτημα για αναθεώρηση των προνοιών του Σχεδίου Εκπαιδευτικού 
Επιδόματος και ενημέρωση για τις περιπτώσεις στις οποίες παραχωρήθηκε το εν λόγω επίδομα - 
Ανάγκη λήψης μέτρων εναντίον πολυκαταστήματος στη Λακατάμια λόγω λειτουργίας του χωρίς 
πιστοποιητικό πυρασφάλειας - Ανάγκη αναγνώρισης του επαγγέλματος της μαίας ως αυτόνομου και 
ένταξης του κλάδου στη δομή του Υπουργείου Υγείας - Τα προβλήματα της Κύπρου στην εφαρμογή των 
διατάξεων του Πρωτοκόλλου αρ. 3 της Πράξης Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η ενίσχυση προγραμμάτων στήριξης ανέργων και ευπαθών ομάδων μέσω του Ταμείου Αλληλεγγύης για 
την Απασχόληση και την Κοινωνική Συνοχή - Ερωτήματα σχετικά με την πορεία απορρόφησης 
ευρωπαϊκών κονδυλίων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία - Ανάγκη πρόσαψης κατηγοριών στο διευθυντή 
και την ιδιοκτήτρια ξενοδοχείου αναφορικά με περιστατικό κακοποίησης σκύλου - Εισήγηση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας για εξεύρεση άλλης στέγης για το Υπουργείο Υγείας ή για περαιτέρω μείωση του 
ενοικίου στο κτιριακό συγκρότημα “Γιώρκειο” - Αιφνίδια αλλαγή των κριτηρίων εισδοχής ξένων φοιτητών 
σε πανεπιστήμια και σχολές της Κύπρου - Χρήση της αεροπορικής βάσης Ακρωτηρίου από τη Royal Air 
Force για βομβαρδισμούς στη Συρία και το Ιράκ. 

15. Eγγραφή στο Kεφάλαιο Tέταρτο του θέματος «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές 
και οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών», έπειτα από εισήγηση του κ. 
Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

16. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην αποχώρηση του βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου λόγω της 
ανάληψης καθηκόντων ως ευρωβουλευτή και αποχαιρετιστήριος λόγος του βουλευτή. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 6ης Νοεμβρίου 2014  

Ώρα έναρξης:  4.26 μ.μ. 

Αρ. 7 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

Καλό απόγευμα! 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουμε σήμερα ανάμεσά μας το νέο βουλευτή κ. Ευγένιο Χαμπουλλά, τον 
οποίο και καλώ αμέσως να δώσει την επίσημη διαβεβαίωση ενώπιον του σώματος. 

 Παρακαλώ να εγερθείτε.   

 ∆ε χρειάζεται να εγερθείτε όλοι. 

 Θα διαβάζω και θα επαναλαμβάνετε, κύριε συνάδελφε. 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως… 

Ε. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

Ε. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

Ε. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

Ε. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 
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 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος… 

 Ε. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

Ε. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 …της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε συνάδελφε, σας συγχαίρω θερμά εκ μέρους του συνόλου των μελών του σώματος και εύχομαι 
κάθε επιτυχία στην επιτέλεση της αποστολής σας ως μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την ερχόμενη Κυριακή, 9 Νοεμβρίου, τιμούμε την Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού, η οποία 
καθιερώθηκε με αφορμή την πρώτη οργανωμένη και μαζική επίθεση κατά των Εβραίων την 9η Νοεμβρίου 
1938.  Τη νύχτα εκείνη τα τάγματα εφόδου του ναζιστικού κόμματος της Γερμανίας κατέστρεψαν 1 574 
συναγωγές, δηλαδή σχεδόν όλες όσες υπήρχαν στη Γερμανία και πολλά εβραϊκά κοιμητήρια.  ∆εκάδες Εβραίοι 
ξυλοκοπήθηκαν μέχρι θανάτου και περισσότεροι από 25 000 συνελήφθησαν και στάλθηκαν σε στρατόπεδα 
συγκεντρώσεως.  Η θηριωδία αυτή έμεινε στην ιστορία ως η “Νύχτα των Κρυστάλλων”, επειδή τα σπασμένα 
γυαλιά από τις βιτρίνες των 7 000 εβραϊκών καταστημάτων έμοιαζαν με κρύσταλλα πεσμένα στο έδαφος.  Το 
πογκρόμ πραγματοποιήθηκε λιγότερο από ένα μήνα πριν από την έναρξη του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου και 
σηματοδότησε την απαρχή του μεγαλύτερου οργανωμένου εγκλήματος που γνώρισε ποτέ η ανθρωπότητα, του 
Ολοκαυτώματος.  Το νόημα της ημέρας παραμένει μέχρι και σήμερα επίκαιρο, μια που δυστυχώς βλέπουμε και 
πάλι στην Ευρώπη να βρίσκουν πρόσφορο έδαφος οι ίδιες ρατσιστικές, νεοφασιστικές και νεοναζιστικές ιδέες, 
κυρίως λόγω της οικονομικής κρίσης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την ερχόμενη Τρίτη, 11 Νοεμβρίου, τιμούμε την Ημέρα Ανάμνησης για τα θύματα του Α΄ και του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου.  Τιμούμε τα ογδόντα εκατομμύρια ανθρώπινες ζωές, ανάμεσά τους και Κύπριοι, που 
βίωσαν τη θηριωδία των πολέμων και χάθηκαν με τρόπο οικτρό κατά τη δεκαετή διάρκειά τους.  Ο θάνατος και 
η καταστροφή δεν αναγνωρίζουν παρατάξεις και στρατόπεδα και η ιστορία απέδειξε ότι δεν υπάρχουν νικητές 
ή ηττημένοι για τους λαούς που πλήττονται από τη λαίλαπα του πολέμου.  Ολόκληρη η ανθρωπότητα 
σημαδεύτηκε ανεξίτηλα από τη μαζικότητα και τη συστηματικότητα με την οποία ανθρώπινες ζωές, είτε 
στρατιωτών είτε αμάχων, χάνονταν στο βωμό της παρανοϊκής φιλοδοξίας, του φασισμού και του ρατσισμού.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ρευστότητα και η ένταση που επικρατούν σήμερα στον κόσμο μάς αναγκάζουν να μη στεκόμαστε στις 
ημέρες αυτές με μία απλή αναφορά στα τραγικά αυτά ιστορικά γεγονότα.  Οι βίαιες περιφερειακές συγκρούσεις 
και τα ακραία θρησκευτικά, ρατσιστικά και εθνικιστικά κινήματα, που καταφεύγουν στη χρήση των όπλων και 
επιδίδονται σε φρικαλεότητες και βαρβαρότητες, πρέπει να μας αφυπνίσουν.  Η Παγκόσμια Ημέρα κατά του 
Φασισμού και η Ημέρα Ανάμνησης μπορεί και πρέπει στα πλαίσια αυτά να λειτουργήσουν ως διεγερτικό για 
την ανθρωπότητα, ώστε να μην επιτραπεί στον εφιάλτη του φασισμού και του πολέμου να ζωντανέψει ξανά, 
ώστε να μη βρεθούμε μπροστά σε νέες εκατόμβες θυμάτων.  Η απομόνωση και η ειρηνική αποδυνάμωση κάθε 
ρατσιστικής και πολεμοχαρούς οντότητας, μαζί με την προσήλωσή μας στο διάλογο και το διεθνές δίκαιο 
αποτελούν την καλύτερη απόδοση τιμής στα θύματα του πογκρόμ κατά των Εβραίων και στους νεκρούς των 
δύο παγκόσμιων πολέμων, στη μνήμη των οποίων σας καλώ να τηρήσουμε δίλεπτη σιγή. 

(Τήρηση δίλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα 
νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να 
ψηφιστεί σήμερα.  Πρόκειται για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».   
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 Αν δεν υπάρχει ένσταση, κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει, για να το μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.229-2014). 

Εσωτερικών Εσωτερικών  

2. Ο περί της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό 
όσον αφορά την Κατανομή των Εθνικών Εξόδων 
Είσπραξης που Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση 
των Παραδοσιακών Ιδίων Πόρων στον 
Προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Κυρωτικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.230-2014). 

Οικονομικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

3. Ο περί της Εγγραφής Γεωπόνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.231-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων  

4. Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 
Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.232-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων  

5. Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.233-2014). 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

6. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών 
Εργοθεραπευτών (Τροποποιητικός) Νόμος  
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.234-2014). 

Υγείας  Υγείας  

7. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Ψυχολόγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.235-2014). 

Υγείας  Υγείας  

8. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.064-2014). 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

Νομικών 

9. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με 
Λέβητες) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

10. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

11. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με το 
Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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12. Έκθεση με ημερ. 29 Οκτωβρίου 2014 όσον αφορά 
την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από 
τον Υπουργό Εσωτερικών προς την Υπηρεσία 
Θήρας και Πανίδας σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας του 2014 Νόμου του 2014 [Ν. αρ. 
28(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εσωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.103-2014). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
και Εσωτερικών  

2. O περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων 
Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.104-2014). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

3. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.105-2014). 

Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος  

Νομικών  

4. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.106-2014). 

Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  
και  
Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
και Εσωτερικών  

5. Ο περί Γεωργικού και Αγροτικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.107-2014). 

Αντώνη Αντωνίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014».  Για το θέμα αυτό έχει 
κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Και οι δύο εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί 

του 2014» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιουνίου και στις 22 και 29 Σεπτεμβρίου 2014.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
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Προσωπικού και εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας.  Το Τμήμα Φορολογίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του εδαφίου (2) του άρθρου 8 του 
περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους ∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) Νόμου [Νόμος αρ. 3(Ι) του 2014], είναι η ρύθμιση θεμάτων 
που αφορούν τη διάθεση και χρήση υπηρεσιακών οχημάτων του κρατικού και του ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τις διατάξεις του πιο πάνω εξουσιοδοτικού νόμου, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ 
με τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας την 31η Ιανουαρίου 2014, η εκτελεστική 
εξουσία είχε υποχρέωση να καταθέσει τους υπό αναφορά κανονισμούς στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
έγκριση το αργότερο εντός τριών μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του εν λόγω νόμου, ώστε 
αυτοί να τεθούν σε ισχύ από την 1η Ιουλίου 2014.  

 Συναφώς, στις 12 Ιουνίου 2014 η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε τους κανονισμούς, οι οποίοι ρυθμίζουν 
μεταξύ άλλων θέματα που αφορούν: 

1. στην παραχώρηση υπηρεσιακών οχημάτων σε δικαιούχους της κρατικής υπηρεσίας και του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα για αποκλειστική (24ωρη) και μη αποκλειστική χρήση και 

2. στη διαδικασία αγοράς υπηρεσιακών οχημάτων στην κρατική υπηρεσία, στους όρους χρήσης των 
οχημάτων αυτών εντός και εκτός του κανονικού ωραρίου, στη διαδικασία και στους όρους προμήθειάς 
τους με καύσιμα, στη συντήρησή τους, καθώς και στους όρους, στο χρόνο και στη διαδικασία 
αποξένωσής τους. 

 Σημειώνεται ότι κατά την πρώτη συνεδρία συζήτησης των κανονισμών αυτών η επιτροπή, λόγω της 
πολυπλοκότητας του θέματος και του μικρού χρονικού διαστήματος που της παραχωρήθηκε για την 
ολοκλήρωση της εξέτασής τους, αποφάσισε να προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος σχετική πρόταση 
νόμου για τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να μεταφερθεί η ημερομηνία υποχρεωτικής έναρξης της 
ισχύος των εν λόγω κανονισμών από την 1η Ιουνίου 2014 στις 3 Οκτωβρίου 2014, η οποία και ψηφίστηκε σε 
νόμο από το σώμα στη συνεδρία του ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2014.  

 Υπενθυμίζεται ότι, με βάση τις διατάξεις του περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε 
Καθορισμένους ∆ικαιούχους του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) 
Νόμου, δικαίωμα για αποκλειστική (24ωρη) χρήση παραχωρείται στους ακόλουθους αξιωματούχους: 

1. Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

2. Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

3. Πρόεδρο του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

4. Γενικό και Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

5. Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

6. Πρώην Προέδρους της ∆ημοκρατίας και της Βουλής των Αντιπροσώπων  (νοουμένου ότι έχουν 
υπηρετήσει στο αξίωμα για περίοδο τριάντα μηνών και άνω). 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών, δικαίωμα σε αποκλειστική 
(24ωρη) χρήση υπηρεσιακού οχήματος παραχωρείται, επιπροσθέτως των πιο πάνω, στους ακόλουθους 
αξιωματούχους: 

1. Υπουργούς. 

2. Υφυπουργό παρά τω Προέδρω. 

3. Κυβερνητικό εκπρόσωπο. 

4. Αρχηγό Αστυνομίας. 

5. Αντιστράτηγο-Αρχηγό ΓΕΕΦ. 

6. Προϊστάμενο ΚΥΠ. 

7. Το/τη σύζυγο της/του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κατά τη διάρκεια της θητείας του 
Προέδρου. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, επιπροσθέτως των πιο πάνω αξιωματούχων, οι οποίοι έχουν 
δικαίωμα σε αποκλειστική (24ωρη) χρήση υπηρεσιακού οχήματος, δημιουργείται μία δεύτερη κατηγορία 
δικαιούχων, στους οποίους θα παραχωρείται υπηρεσιακό όχημα για μη αποκλειστική χρήση.  Σημειώνεται ότι 
οι αξιωματούχοι αυτοί περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα της παρούσας έκθεσης.   
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 Ειδικότερα, με βάση τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι εν λόγω αξιωματούχοι διατηρούν το ωφέλημα 
αυτό πάντα σε προνομιακή βάση μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2016, με εξαίρεση στις περιπτώσεις που η 
παραχώρηση υπηρεσιακού οχήματος διαλαμβάνεται ρητά σε υφιστάμενη σύμβαση απασχόλησής τους που 
λήγει μετά από την ημερομηνία αυτή και συναφώς θα διατηρήσουν το δικαίωμα αυτό μέχρι τη λήξη ή τον 
τερματισμό της εν λόγω σύμβασης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την έγκριση των προτεινόμενων 
κανονισμών το δικαίωμα αποκλειστικής χρήσης υπηρεσιακού οχήματος διακόπτεται αμέσως για τους 
ανώτερους διευθυντές και ανώτερους εκτελεστικούς διευθυντές της ΑΤΗΚ, τους δημοτικούς γραμματείς των 
δήμων Λεμεσού, Λάρνακας και Λακατάμιας, καθώς και για τον οικονομικό διευθυντή του δήμου Λεμεσού. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την έγκριση των κανονισμών οι εν λόγω αξιωματούχοι θα επιτρέπεται 
να χρησιμοποιούν όχημα της υπηρεσίας μόνο για προκαθορισμένους υπηρεσιακούς λόγους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής ο γενικός διευθυντής 
του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε διευκρινιστικά ότι, με βάση τους προτεινόμενους κανονισμούς: 

1. υπηρεσιακά οχήματα που παραχωρούνται για αποκλειστική χρήση πρέπει να χρησιμοποιούνται στα 
πλαίσια της άσκησης των καθηκόντων των δικαιούχων, περιλαμβανομένων κοινωνικών και 
υπηρεσιακών υποχρεώσεων που απορρέουν από αυτά, ενώ δε θα επιτρέπεται να οδηγούνται από το/τη 
σύζυγο ή συγγενικό τους πρόσωπο ή οποιοδήποτε άλλο μη εξουσιοδοτημένο πρόσωπο, και 

2. υπηρεσιακά οχήματα που διατίθενται για μη αποκλειστική χρήση πρέπει να χρησιμοποιούνται 
αποκλειστικά για υπηρεσιακούς σκοπούς, περιλαμβανομένων κοινωνικών και υπηρεσιακών 
υποχρεώσεων που απορρέουν από τη φύση των καθηκόντων των δικαιούχων εντός και εκτός του 
κανονικού ωραρίου, όπως θα καθορίζεται από την οικεία αρμόδια αρχή, ενώ η μετάβαση από τον τόπο 
διαμονής στον τόπο εργασίας δε θα αποτελεί υπηρεσιακή μετάβαση και δε θα εμπίπτει στους 
υπηρεσιακούς σκοπούς για τους οποίους δύναται να γίνεται χρήση υπηρεσιακού οχήματος. 

 Ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε επίσης ότι, παρ’ όλο που δεν προβλέπεται στους προτεινόμενους 
κανονισμούς ή στη σχετική νομοθεσία, έχει ληφθεί πολιτική απόφαση σύμφωνα με την οποία μετά την 1η 
Ιανουαρίου 2016, ημερομηνία μέχρι την οποία διατηρείται το δικαίωμα μη αποκλειστικής χρήσης υπηρεσιακού 
οχήματος για τους συγκεκριμένους δικαιούχους (παράρτημα παρούσας έκθεσης), η κυβέρνηση δεν προτίθεται 
να προβεί στη σύναψη οποιωνδήποτε νέων συμβολαίων στα οποία να περιλαμβάνεται όρος για την 
παραχώρηση δικαιώματος χρήσης υπηρεσιακού οχήματος. 

 Συναφώς, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι η πλειοψηφία των προαναφερθέντων δικαιούχων θα 
απολέσει το δικαίωμα αυτό, ενώ το συγκεκριμένο ωφέλημα θα απολεσθεί σταδιακά από το σύνολο των εν 
λόγω αξιωματούχων, αναλόγως των προβλεπόμενων όρων στα  υφιστάμενα συμβόλαιά τους.  Ως εκ τούτου, 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία και τους προτεινόμενους κανονισμούς, μετά την 1η Ιανουαρίου 2016 το 
δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακού οχήματος θα περιοριστεί σταδιακά μόνο στους αξιωματούχους με δικαίωμα 
αποκλειστικής χρήσης (πρώτη κατηγορία δικαιούχων). 

 Κατά την εξέταση των κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα θέματα: 

1. Ο μεγάλος αριθμός δικαιούχων για τους οποίους παραμένει το δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακού οχήματος 
σε προσωπική, μη αποκλειστική βάση, καθώς και το χρονικό περιθώριο μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2016 
που παρατείνεται το δικαίωμα αυτό. 

2. Η ρύθμιση σύμφωνα με την οποία η αγορά καινούριων οχημάτων στα υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες θα 
γίνεται, αφού εξασφαλιστεί η σύμφωνη γνώμη του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, χωρίς να διασαφηνίζεται ποιος θα έχει την τελική ευθύνη και 
ειδικότερα την πολιτική ευθύνη για την απόφαση αγοράς καινούριων οχημάτων στο μέλλον. 

3. Ο αριθμός των υφιστάμενων συμβάσεων απασχόλησης σύμφωνα με τις οποίες αριθμός αξιωματούχων 
θα διατηρήσει το δικαίωμα μη αποκλειστικής χρήσης οχήματος και μετά την 1η Ιανουαρίου 2016.  
Σημειώνεται ότι η επιτροπή ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία όπως κατατεθούν σχετικά στοιχεία για 
το θέμα αυτό. 

4. Ο μικρός αριθμός ατόμων για τα οποία διακόπτεται αμέσως μετά την έγκριση των κανονισμών το 
δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακού οχήματος σε προσωπική βάση. 

5. Το ενδεχόμενο φορολόγησης του συγκεκριμένου ωφελήματος. 

 Σε σχέση με τους πιο πάνω προβληματισμούς της επιτροπής, ο Υπουργός Οικονομικών εξέφρασε την 
ετοιμότητα της εκτελεστικής εξουσίας να συζητήσει οποιεσδήποτε εισηγήσεις τεθούν ενώπιόν της από την 
επιτροπή, οι οποίες δυνατόν να συμβάλουν στην καλύτερη εφαρμογή των εν λόγω κανονισμών.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα όπως υποβάλει στην ολομέλεια του σώματος την παρούσα έκθεσή της για 
λήψη τελικής απόφασης επί των προτεινόμενων κανονισμών. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 Σύζυγος πρώην Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 ∆ιαπραγματευτής της Ελληνοκυπριακής Κοινότητας για το Κυπριακό. 

 Πρόεδρος Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας. 

 Πρόεδρος Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Επίτροπος ∆ιοικήσεως. 

 Επίτροπος Νομοθεσίας. 

 Πρόεδρος Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού. 

 Γενικοί διευθυντές υπουργείων, Βουλής των Αντιπροσώπων, Γενικής ∆ιεύθυνσης Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης και Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας. 

 Αρχιπρωτοκολλητής. 

 ∆ιευθυντής Γραφείου Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Επίτροπος Προεδρίας. 

 Γραμματέας Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Εκπρόσωπος της ελληνοκυπριακής κοινότητας στη ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοουμένους. 

 Υπαρχηγός αστυνομίας. 

 Επίτροπος Περιβάλλοντος. 

 Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων. 

 Ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 Εκτελεστικός πρόεδρος Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Γενικός διευθυντής Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

 Γενικός διευθυντής Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Γενικός διευθυντής Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

 Γενικός διευθυντής Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας. 

 Γενικός διευθυντής Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

 Γενικός διευθυντής Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού. 

 Γενικός διευθυντής Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

 ∆ιευθυντής Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων. 

 Επίτροπος και Βοηθός Επίτροπος Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών. 

 Γενικός διευθυντής Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού. 

 Γενικός διευθυντής Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης. 

 Γενικός διευθυντής Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών. 

 Γενικός διευθυντής Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. 

 Πρύτανης Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Πρύτανης Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 ∆ιευθυντής Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντος. 

 ∆ιευθυντής Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου. 

 ∆ιευθυντής Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας. 

 ∆ιευθυντής Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού. 

 ∆ιευθυντής Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λάρνακας. 
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 ∆ήμαρχος Λευκωσίας. 

 ∆ήμαρχος Λεμεσού. 

 ∆ήμαρχος Λάρνακας. 

 ∆ήμαρχος Πάφου. 

 ∆ήμαρχος Στροβόλου. 

 ∆ήμαρχος Αγίας Νάπας. 

 ∆ήμαρχος Αγίου Αθανασίου. 

 ∆ήμαρχος Αγίου ∆ομετίου. 

 ∆ήμαρχος Αγλαντζιάς. 

 ∆ήμαρχος Γεροσκήπου. 

 ∆ήμαρχος Έγκωμης. 

 ∆ήμαρχος Κάτω Πολεμιδιών. 

 ∆ήμαρχος Λακατάμιας. 

 ∆ήμαρχος Μέσα Γειτονιάς. 

 ∆ήμαρχος Παραλιμνίου. 

 ∆ήμαρχος Πόλεως Χρυσοχούς. 

 Γενικός διευθυντής Ιδρύματος Πολιτισμού. 

 Γενικός διευθυντής Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας. 

 Μη εκτελεστικός πρόεδρος Κυπριακής Εταιρείας Υδρογονανθράκων. 

 Γενικός διευθυντής Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 
τους κανονισμούς «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου 

Τομέα Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς, για τους οποίους είχε υποβληθεί η έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για έγκρισή τους στις 
2 Οκτωβρίου 2014, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του εδαφίου 
(2) του άρθρου 8 του περί της Παροχής Ορισμένων Ωφελημάτων σε Καθορισμένους ∆ικαιούχους του Κρατικού 
Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα (Όροι και ∆ιαδικασία) Νόμου [Νόμος αρ. 3(Ι) του 2014], είναι η 
ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τη διάθεση και χρήση υπηρεσιακών οχημάτων στον κρατικό και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα. 

 Σημειώνεται ότι οι ειδικότεροι στόχοι, οι επιδιώξεις, καθώς και οι νομοθετικές ρυθμίσεις που προτείνονται 
με τους υπό αναφορά κανονισμούς αναλύονται στην έκθεση της επιτροπής που είχε κυκλοφορήσει για το εν 
λόγω θέμα στις 30 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Υπενθυμίζεται ότι για το εν λόγω ζήτημα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού πραγματοποίησε αριθμό συνεδριάσεων στο διάστημα μεταξύ Ιουνίου και Σεπτεμβρίου 2014. 

 Κατόπιν παρατηρήσεων που υποβλήθηκαν από βουλευτές και λόγω της πολυπλοκότητας του θέματος, 
καθώς και των πολλών πτυχών οι οποίες χρήζουν εξέτασης, η καθορισθείσα συζήτηση στην ολομέλεια του 



379 

σώματος στις 2 Οκτωβρίου 2014 αναβλήθηκε και το ζήτημα παραπέμφθηκε εκ νέου στην επιτροπή για 
περαιτέρω συζήτηση. 

 Υπενθυμίζεται επίσης ότι με σχετική πρόταση νόμου, η οποία ψηφίστηκε σε νόμο κατά την ίδια συνεδρία 
της ολομέλειας του σώματος, ως ημερομηνία υποχρεωτικής έναρξης της ισχύος των εν λόγω κανονισμών είχε 
οριστεί η 7η Νοεμβρίου 2014. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του υπό αναφορά ζητήματος, δόθηκαν περαιτέρω επεξηγήσεις από τους 
αρμόδιους εκπροσώπους αναφορικά με τις κατηγορίες των δικαιούχων σε χρήση υπηρεσιακού οχήματος και 
παρατέθηκαν επιπρόσθετες διευκρινίσεις σε σχέση με τις ειδικότερες νομοθετικές ρυθμίσεις που προτείνονται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διατηρώντας το δικαίωμα για κατάθεση σχετικών τροπολογιών, αποφάσισε όπως προωθήσει 
προς έγκριση τους κανονισμούς, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, και επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επ’ αυτών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει καταθέσει τροπολογίες.  Να μου επιτρέψετε να τις καταθέσω στο 
σώμα και να τις περιγράψω σε συντομία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Η πρότασή μας αναφέρεται στον καλύτερο προγραμματισμό της αγοράς υπηρεσιακών οχημάτων με την 
εισαγωγή δύο νέων κανονισμών, οι οποίοι προτείνουν ότι, όταν γίνεται αναθεώρηση του στόλου, θα πρέπει να 
κατατίθεται πρόγραμμα μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου του έτους εις το οποίο γίνεται η αναθεώρηση και να 
ελέγχονται η καταλληλότητα των αυτοκινήτων και κατά πόσο θα αποσυρθούν τα παλαιά και η αγορά νέων από 
ειδικούς τεχνικούς.  

 Επίσης καταργείται ένας κανονισμός, ο υπ’ αριθμόν 5 κανονισμός, και αναφέρει η πρόταση όπως για 
κάθε όχημα το οποίο αγοράζεται για σχετικό υπουργείο ή τμήμα ή ανεξάρτητη υπηρεσία αναφέρεται τούτο στο 
δικό του προϋπολογισμό και όχι στο γενικό προϋπολογισμό του κράτους.  Επίσης καταργείται το Παράρτημα 
Β, το δικαίωμα σε αξιωματούχους του κράτους οι οποίοι αναφέρονται εις το Παράρτημα Β των κανονισμών, και 
αναφέρει για τους αξιωματούχους αυτούς ότι θα μπορούν να διατηρήσουν αυτό το δικαίωμα μέχρι την 1η 
Ιανουαρίου του 2016, εκτός εάν τερματιστούν οι υπηρεσίες τους προηγουμένως.   

 Με αυτή την πρόταση πιστεύουμε ότι γίνεται μια καλύτερη και πιο ορθολογιστική ρύθμισις του θέματος 
των υπηρεσιακών οχημάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε να μπουν όλες οι τροπολογίες μαζί ή υπάρχουν διαφοροποιήσεις των μελών του σώματος; 

 Όλες μαζί.  Ωραία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆εν απαντήσαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, είχα ρωτήσει ούτως ή άλλως προηγουμένως. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για τις τροπολογίες μιλάμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τις τροπολογίες τώρα, ναι, αλλά, εάν υπάρχουν τοποθετήσεις επί θέματος αρχής, παρακαλώ. 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κανείς δεν αμφισβητεί το γεγονός ότι διαχρονικά θα έπρεπε να είχε γίνει μια 
ορθολογιστική διαχείριση του θέματος “οχήματα κρατικών αξιωματούχων”.  ∆εν έγινε.  Αυτή η ανάγκη υπήρχε 
ανέκαθεν, αλλά να υπενθυμίσω ότι το θέμα είχε αναδειχθεί από κάποιους συναδέλφους με κίνητρα καθαρά 
πολιτικά τότε, κίνητρα λαϊκιστικά, κίνητρα μάλιστα μικρόψυχα, στοχεύοντας τότε μόνο και αποκλειστικά στον 
τέως Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, τον κ. Χριστόφια.  Και αυτό μακράν της οποιασδήποτε έγνοιας για 
την εύρυθμη λειτουργία της κρατικής μηχανής, με παράλληλο πάντρεμα του περιορισμού του κόστους, αλλά 
και των υπερβολών.   

 Εμείς υπενθυμίζω είχαμε ψηφίσει το βασικό νόμο, γιατί και ως προς τα κυβικά, αλλά και ως προς τον 
αριθμό γινόταν ένα βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Σήμερα έχουμε ενώπιόν μας τους κανονισμούς, τους 
οποίους η ίδια η κυβέρνηση απεφάσισε ότι δε θα καταθέσει ούτε θα επεξεργαστεί.  Να πω ότι έχει διαφανεί ότι 
εκείνος ο κατάλογος -και είναι με λύπη μου που θα το πω- μετατράπηκε σε ακορντεόν.  Εμίκραινε και 
εμεγάλωνε ανάλογα με τις παρεμβάσεις των οποιωνδήποτε.  Όπως και να έχει, αυτό το οποίο έχουμε ενώπιόν 
μας, με τις όποιες αδυναμίες υπάρχουν -και υπάρχουν και φοβούμαστε ότι κάποια προβλήματα που έχουν 
σχέση με την εύρυθμη λειτουργία του ευρύτερου κρατικού τομέα πιθανόν να δημιουργηθούν- να το δούμε, αλλά 
την ίδια στιγμή ξανατονίζω ότι ήταν τα κίνητρα αλλότρια.   

 Για το γεγονός ότι έχουν γίνει κάποια βήματα προς εκείνη την κατεύθυνση, που και εμείς θα 
επιθυμούσαμε με τα προβλήματα που υπάρχουν, εμείς θα το ψηφίσουμε με όλες τις ενστάσεις που 
εξακολουθούμε να έχουμε για εκείνα τα κίνητρα.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, για να μην υπάρχουν παρεξηγήσεις.  Εάν η αναφορά σε κίνητρα έχει να 
κάνει με την πρωτοβουλία που ανέπτυξε το Κίνημα Οικολόγων από τον προϋπολογισμό του 2011, αν θυμάμαι 
καλά, για να υπάρξει μέσα στους προϋπολογισμούς σχετική αποκοπή για τις λιμουζίνες, με ιδιαίτερη αναφορά 
στη λιμουζίνα του απερχόμενου Προέδρου ή των απερχόμενων Προέδρων ή των πρώην Προέδρων, εγώ 
θεωρώ ότι αυτή η αναφορά είναι μάλλον τίτλος τιμής και την υιοθετώ με πολλή έφεση και παρρησία! 

 Εμείς ως Οικολόγοι από την πρώτη ώρα της δημιουργίας μας ως πολιτικού κινήματος -και προκαλώ τον 
οποιονδήποτε να αναζητήσει τα αρχικά κείμενα της δημιουργίας μας- θέταμε θέμα προνομίων των 
αξιωματούχων της πολιτείας και του κράτους.  Όταν όλοι ζούσαν μέσα στο όραμα και το όνειρο της χλιδής και 
της πολυτέλειας και της ανάπτυξης και του οικονομικού θαύματος, εμείς μιλούσαμε για υπερβολικά προνόμια 
των αξιωματούχων αυτού του κράτους.  Αν κάποιοι θυμήθηκαν αυτά τα προνόμια, όταν ήρθε η οικονομική 
κρίση και όταν γενικά η κοινή γνώμη άλλαξε στάση απέναντι αυτών των προνομίων και εζήτησαν από την 
πολιτεία να λάβει μέτρα, αυτό είναι άλλη ιστορία και δε μας αφορά.  Μπορεί αυτοί να είχαν λαϊκίστικα κριτήρια ή 
αφετηρία.  Εμάς είναι η θέση μας και είναι πάγια θέση μας, που έχει να κάνει και με τη συμπεριφορά μας, αλλά 
και με την ιδεολογία μας ως πολιτικού κινήματος.      

 Και πιστεύουμε ότι δεν είναι ικανοποιητικό ούτε το νομοσχέδιο, γι’ αυτό και δεν το ψηφίσαμε, το νόμο 
δηλαδή το βασικό, ούτε οι κανονισμοί, γιατί ακόμα… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Για εσάς! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, για εμάς!  Έν’ δικά μας τα κριτήρια, για εμάς μιλώ, τους Οικολόγους εκπροσωπώ! 

 Λοιπόν, εμείς θεωρούμε ότι και αυτοί οι κανονισμοί είναι μη ικανοποιητικοί, έχουμε πάρα πολλές 
αμφιβολίες και, αν θέλετε, σημειώστε το, ότι, όταν θα έρθει η ώρα της εφαρμογής της απαλλαγής της 
αποκλειστικής χρήσης το 2016, θα υπάρξουν οι γνωστές αναβολές, κάποιοι θα επιχειρήσουν και, απ’ ό,τι 
μαθαίνουμε, έχουν ήδη επιχειρήσει να υπάρξει επέκταση αυτού του προνομίου, γι’ αυτό εμείς δε θα ψηφίσουμε 
αυτούς τους κανονισμούς θυμίζοντας την πάγια θέση μας, ότι, εκτός από τρεις-τέσσερις σημαντικούς 
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αξιωματούχους σ’ αυτή την πολιτεία, οι άλλοι δεν έπρεπε να δικαιούνται οχήματα αποκλειστικής χρήσης και 
μάλιστα οχήματα πολυτελείας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ορίστε, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω αν θυμούμαστε όλοι καλά, από την πρώτη στιγμή είχαμε πει ότι έπρεπε να 
αντιμετωπιστούν δύο πτυχές του όλου προβλήματος.  Το πρώτο ήταν η έννοια “λιμουζίνες”, γι’ αυτό, αν 
θυμάστε, είχαμε κάμει δύο τροπολογίες ως ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Η μια αφορούσε τον περιορισμένο αριθμό 
κυβικών -κάτω από είκοσι, εκτός του αυτοκινήτου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας- και μπήκε επίσης 
συγκεκριμένο ποσοστό που αφορά τους ρύπους, ώστε ακριβώς ταυτόχρονα και περιβαλλοντικά να μειωθεί και 
η ιπποδύναμη των αυτοκινήτων, αλλά ευρύτερα να σταματήσει η πρόκληση της έννοιας “λιμουζίνα”. 

 Το δεύτερο στοίχημα που έπρεπε να αντιμετωπίσουμε, να πετύχουμε ήταν η σοβαρή μείωση των 
δικαιούχων.  Θεωρούμε ότι έστω την υστάτη, έστω με αρκετή καθυστέρηση, έστω με εφαρμογή την 1η 
Ιανουαρίου 2016 γίνεται μια σημαντική αλλαγή και δεν πρέπει να υποτιμούμε μόνοι μας κινήσεις που είναι 
προς την ορθή κατεύθυνση.  Όταν δείτε τον κατάλογο…  Φυσικά, με την πρόταση φεύγει ο κατάλογος, αλλά 
υπάρχει, για να καταλάβουμε πόσα αυτοκίνητα εγκαταλείπονται πλέον από τους μέχρι σήμερα αποκλειστικά 
δικαιούχους.  Είναι όντως μεγάλο βήμα, γι’ αυτό θα το χαιρετίσουμε και θα υποστηρίξουμε και τις τροπολογίες 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, οι οποίες θεωρούμε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη, και μετά ο κ. Λαμάρης.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι είναι μία βελτίωση ούτε και υπάρχει αμφιβολία ότι πρακτικά χρειάζεται και μια 
μεταβατική περίοδος, διότι υπάρχουν όλα εκείνα τα αυτοκίνητα.  Να δούμε πώς θα το χειριστούμε.  Εκείνο που 
χρειάζεται όμως μετά από αυτό το πρώτο σημαντικό βήμα είναι δύο πράγματα.  Πρώτον, η εποπτεία, πώς θα 
γίνει η διαχείριση της μετάβασης, για να γίνει πραγματική, και, δεύτερον, να δούμε τις πραγματικές ανάγκες ή 
τις μη ανάγκες, ούτως ώστε σε ένα χρόνο από σήμερα να γίνει μια νέα προσέγγιση, η οποία να είναι και η 
τελική.  Κατά την άποψή μου, αυτό που κάνουμε είναι ένα πρώτο βήμα, αλλά δεν είναι η τελική διευθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της τροπολογίας θα μιλήσω, λέγοντας ότι ασφαλώς είναι ένα βήμα αλλά αρκετά 
μετέωρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εις τι αναφέρεστε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στην τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, στην τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι. 

 Γίνεται ένα βήμα αλλά, επαναλαμβάνω, αρκετά μετέωρο.  Πάρα πολλά είναι τα προβλήματα, εμπλοκές 
σε άλλες Αρχές κ.λπ.  

 Εν πάση περιπτώσει, εμείς αυτό που θέλουμε προφορικά να τροποποιήσουμε επί της τροπολογίας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, αν μας επιτραπεί, γιατί ήταν και ο χρόνος έτσι πιεσμένος…  Αίρονται όλες οι 
εύνοιες που υπάρχουν την 1η Ιανουαρίου του 2016.  Και θα διερωτηθεί ο καθένας μας γιατί ύστερα από 
δεκατέσσερις μήνες, αφού προηγήθηκαν και άλλοι τόσοι μήνες που το συζητούμε.  Γι’ αυτό εμείς θα καλούσαμε 
το σώμα να λήξει αυτή η ημερομηνία η καταληκτική -εκτός του καταλόγου του Παραρτήματος Α που θα είναι 
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ξεχωριστός- να λήγει την 1η Ιουλίου του 2015, σε εφτά περίπου μήνες.  Είναι υπεραρκετός χρόνος, για να 
μπορέσουν οι υπηρεσίες του κράτους να βρουν τις λύσεις που χρειάζονται.  1η Ιουλίου του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξέρετε ότι υπάρχει και το ζήτημα του κανονισμού σε ό,τι αφορά τις τροποποιήσεις.  ∆ε θέλω να 
δυσκολεύετε την έδρα κάθε φορά με τροποποιήσεις οι οποίες κατατίθενται εντός της ολομέλειας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, κάποιες εξαιρέσεις…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης και μετά ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η υφιστάμενη κατάσταση σε ό,τι αφορά τη χρήση υπηρεσιακών οχημάτων ήταν μια 
κατάσταση που ξεπερνούσε το μέτρο κατά πολύ.  Παραβίαζε τον κανόνα του παν μέτρον άριστον και 
προκαλούσε και την κοινή γνώμη και τους κανονισμούς που διέπουν τη χρηστή διοίκηση, ιδιαίτερα σε μια 
εποχή που πραγματικά ο κόσμος περνά τόση δυσπραγία που νομίζω αυτές οι συνθήκες χρήσης υπηρεσιακών 
οχημάτων άγγιζαν τα όρια της πρόκλησης.  

 Θεωρήσαμε θετικό, όταν θα εψηφίζετο η βασική νομοθεσία, το ότι αυτή η Βουλή, η πολιτεία γενικότερα, 
αναγνώρισε ότι αυτή η εκκρεμότητα έπρεπε να σταματήσει.  Θεωρούσαμε, τότε που ήρθε η αρχική νομοθεσία, 
ότι θα έπρεπε να είχε λήξει εκεί και τότε αυτή η εκκρεμότητα, η οποία δυστυχώς δεν έληξε.  Παρ’ όλα αυτά, 
στηρίξαμε τη νομοθεσία, γιατί θεωρούσαμε ότι ήταν ένα βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Λέγαμε ότι θα 
εκρίνετο τότε η Βουλή με τους κανονισμούς, με το περιεχόμενο των κανονισμών, που θα ερχόντουσαν στη 
Βουλή και ήρθαν σήμερα και είναι ενώπιόν μας.   

 Θεωρούμε ότι αυτοί οι κανονισμοί παραβιάζουν αυτή την αρχή του μέτρου, θεωρούμε ότι η παράταση 
εις τους υφιστάμενους χρήστες μέχρι την 1η Ιανουαρίου του 2016 εξακολουθεί να εμπεριέχει το στοιχείο της 
πρόκλησης.  Θεωρούμε ότι μια διευθέτηση όπως αυτή που εισηγείται το ΑΚΕΛ είναι μια πιο ορθή διευθέτηση 
υπό τις περιστάσεις και, αν γίνει εφικτό διαδικαστικά να προταθεί, θα τη στηρίξουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξέρετε, η ημιμάθεια είναι χειρότερη της αμαθείας και τα ημίμετρα δε λύουν το πρόβλημα.  Τούτη η 
πολιτεία, που κτίστηκε με τους κόπους, τους μόχθους και τις θυσίες άλλων, το ’60...  Ξέρουμε πώς ήταν η 
δημόσια υπηρεσία το ’60 και πόσα παίρναν οι δασκάλοι και οι αστυνομικοί τζιαι πααίνναν από το Καρπάσι ως 
την Πάφο και ούτω καθεξής.  Μετά, προϊόντος του χρόνου, χάσαμε τη διαδρομή μας!  Όταν υπουργοί ήταν οι 
υπουργοί...  Ο Πατσαλίδης ας πούμε.  Γιόρταζε ο κ. Άντρος Κυπριανού, του Αγίου Κυπριανού, ελάλεν του 
κλητήρα «να τζιαι τα δκυο σελίνια, για να τα στείλεις».  Μετά χάσαμε πραγματικά το μέτρο!   

 ∆ιερωτώμαι ποιος έν’ που έμεινε χωρίς αυτοκίνητο σε τούντον τόπο και γιατί χρειάζονται οι πρώην 
αξιωματούχοι τούντης πολιτείας, που παίρνουν μίαν επιταγή ’πού τη γην ως τον ουρανόν, να τους έχει 
αυτοκίνητο το κράτος!  Για ποιο λόγο δηλαδή;  Συγγνώμη, δηλαδή θέλει...  Αν τούντην ώρα εμείς...  ∆ιότι 
έχουμε μεγάλες ευθύνες σε τούντην αίθουσα, σε τούντα λίγα τετραγωνικά μέτρα που είμαστε καθήμενοι και 
ιστάμενοι όλοι εμείς οι κύριοι εδώ, οι πενήντα έξι.  Έχουμε τεράστια ευθύνη, διότι δεν μπορούμε να 
λαμβάνουμε ημίμετρα τη δύσκολη ώρα που περνά ο κόσμος!  ∆υστυχά στην κυριολεξία!  Άμα σου κτυπά ένας 
την πόρτα και λέει σου «κύριε, δώσ’ μου είκοσι ευρώ τζιαι έθθα σου τα φέρω πίσω, για ν’ αγοράσω γάλα τζιαι 
ψουμίν», τωρά συζητούμε για τις λιμουζίνες αν έν’ δκυο πράτσους ή ’κοσπέντε πράτσους;  Και γιατί τόσοι 
πολλοί επίτροποι και παραεπίτροποι;  Καλά, οι επίτροποι το αυτοκίνητο τι θα το κάμουν;  Θα πααίννουν 
εκδρομή, θα πααίννουν...  Έν’ ο έπαρχος τίποτε και εννά πααίννει επίσκεψη εις τα χωριά;  Για ποιο λόγο 
δηλαδή;  Οι επίτροποι, άτε, το πολλύν πολλύν να ’ρτουν στη Βουλή!  Εάν κάτσει πά στο αυτοκίνητο και 
οδηγήσει, τι θα πάθει δηλαδή; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σωστό! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Και ποιος ο λόγος;  Κάμνει μου εντύπωση που τα επιτροπάτα θέλουν και λιμουζινάρες!  Για ποιο λόγο, 
κύριοι;  Και γιατί να δεχτούμε εμείς; 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Όταν ήρθα το ’99 σε τούντην Βουλή, συνέβη το εξής τραγελαφικό:  Ήταν το πανηγύρι του 
χρηματιστηρίου.  Ένα από τα νομοσχέδια, το πρώτο...  Πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών, ένας έτσι πολύ 
σπουδαίος κύριος, ήταν ο κ. Κατσουρίδης και ’φέραν ένα νομοσχέδιο που έλεγε να γίνει ταμείο ευημερίας των 
υπαλλήλων του αποχετευτικού.  Ε, λέω:  «Μα, εν έχουμε ταμείο ευημερίας;  Θέλουν τζιαι δικό τους τούτοι»;  
Όταν κοίταξα, είδα το εξής, ότι ήθελαν να γίνει ταμείο των υπαλλήλων του αποχετευτικού για επενδύσεις και να 
κτίσουν εξοχικές κατοικίες και να κάμνουν επενδύσεις στο χρηματιστήριο και να πααίννουν διακοπές!  Να 
πκιάννουν ’πού έναν πρόσφυγα, ’πού έναν οικοδόμο, ’πού έναν αγρότη μία λίρα το χρόνο, για να περνούν οι 
άλλοι καλά!  Και τους είπα «μα, πώς γίνεται τούτο;».  Ένας συνάδελφος δαμέσα, παλιός, είπε μου:  «Ου, ρε 
Κουλία, τζιαι εσύ!  Ποτούτα εκάμαμεν εκατό»!  ∆κιακόσια να κάμεις, εγώ εννά ψηφίσω εναντίον! 

 Ε, μα, δε γίνεται, κύριοι συνάδελφοι!  Ποιος εννά βάλει την τροχοπέδη;  ∆εν είναι κακό οι δημόσιοι 
υπάλληλοί μας και οι αξιωματούχοι να παίρνουν πολλά λεφτά και να ’χουν και ’πού καμιά λιμουζίνα, νοουμένου 
όμως ότι έχουμε την οικονομική δύναμη και ότι πράγματι τους ταιρκάζει για τη δουλειά που κάμνουν!  Εμείς 
έτσι κάμνουμε σε τούντον τόπο;   

 Επομένως, άμα το περάσουμε τούτο, τούτα, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, είναι ημίμετρα και 
δεν κάμαμε σωστά τη δουλειά!  ∆εν πρέπει να το περάσουμε, αυτή είναι η θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, προχωρούμε επί των τροπολογιών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εφόσον έχει ολοκληρωθεί η 
συζήτηση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα δεχτείτε τροπολογίες επί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, διότι δεν υπάρχει επαρκής δικαιολογία για την καθυστερημένη κατάθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλες μαζί, κύριε Πρόεδρε;     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλες μαζί, όλες μαζί.  Αυτό αντιλαμβάνομαι ότι είχε συμφωνηθεί. 

 Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των προτεινόμενων κανονισμών ως ακολούθως:  

1. Με την προσθήκη στον Κανονισμό 2 στην κατάλληλη αλφαβητική σειρά του ακόλουθου νέου όρου και 
του ορισμού του: 

 “«πρόγραμμα» σημαίνει το πρόγραμμα για αγορά ή αντικατάσταση υπηρεσιακών οχημάτων, το οποίο 
καταρτίζεται ανά τριετία από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων.”.  

2. Με την προσθήκη αμέσως μετά τον Κανονισμό 2 των ακόλουθων νέων Κανονισμών 3 και 4 και τη 
συνεπακόλουθη αναρίθμηση των υφιστάμενων κανονισμών:  

«Προγραμματισμός 
αγοράς 
υπηρεσιακών 
οχημάτων. 

3. Η αγορά υπηρεσιακών οχημάτων διενεργείται βάσει προγράμματος, το οποίο 
κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ενημέρωση: 

        Νοείται ότι οποιαδήποτε αναθεώρηση του προγράμματος κατατίθεται στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων το αργότερο μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου του έτους κατά 
το οποίο αυτό έτυχε αναθεώρησης. 

Καταρτισμός 
προγράμματος. 

4(1). Για τον καταρτισμό του προγράμματος που προβλέπεται στον Κανονισμό 3 
λαμβάνεται υπόψη-  
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 (α) η κατάσταση του στόλου των υφιστάμενων υπηρεσιακών οχημάτων, 
όπως αυτή προκύπτει μετά από τεχνικό έλεγχο. και  

 (β) οι ανάγκες των υπουργείων, τμημάτων, υπηρεσιών και ανεξάρτητων 
υπηρεσιών, όπως αυτές έχουν καθορισθεί και υποβληθεί 
προηγουμένως στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων: 

 Nοείται ότι στο εν λόγω πρόγραμμα προβλέπεται η απόσυρση 
παλαιών και η αγορά νέων οχημάτων σύμφωνα με τα προβλεπόμενα 
στην παράγραφο (1): 

 

 

Noείται περαιτέρω ότι το πρώτο πρόγραμμα κατατίθεται στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων το αργότερο μέχρι την 1η Ιουλίου 2015.».  

3. Με την αντικατάσταση του Κανονισμού 3, όπως αυτός αναριθμήθηκε σε Κανονισμό 5,  με τον ακόλουθο 
νέο Κανονισμό 5: 

 «5. Οι πρόνοιες που αφορούν τη δαπάνη για αγορά νέων οχημάτων εντάσσονται στους 
προϋπολογισμούς των υπουργείων, τμημάτων, υπηρεσιών και ανεξάρτητων υπηρεσιών στις οποίες 
αυτές αφορούν, ύστερα από έγκριση του προγράμματος που προβλέπεται στον Κανονισμό 3 από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων και αφού προηγουμένως αυτός λάβει υπόψη τη γνώμη του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και ακολούθως 
ενημερώσει κατάλληλα τη Βουλή των Αντιπροσώπων.». 

4. Με την αντικατάσταση της παραγράφου (3) του Κανονισμού 5, όπως αυτός έχει αναριθμηθεί σε 
Κανονισμό 7, με την ακόλουθη νέα παράγραφο 3: 

 «(3) Πέραν των αξιωματούχων που προβλέπονται στο άρθρο 5 του Νόμου και στο Παράρτημα αυτού, 
καθώς και στο Παράρτημα Α των παρόντων κανονισμών, πρόσωπο το οποίο είναι δικαιούχο 
υπηρεσιακού οχήματος για αποκλειστική χρήση, σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου (5) του άρθρου 
10 του Νόμου και κατ’ αναλογίαν των όρων που προβλέπονται στο Μέρος IV των παρόντων 
κανονισμών, διατηρεί το δικαίωμα αυτό μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2016, εκτός εάν επέλθει ενωρίτερα -  

(α) Λήξη της κατά την έναρξη της ισχύος των παρόντων κανονισμών τρέχουσας θητείας του. 

(β) αποχώρηση από το αξίωμα ή τη θέση που αυτό κατέχει ή άμεση αφυπηρέτησή του ή έναρξη της 
προαφυπηρετικής άδειάς του. 

(γ) αφυπηρέτησή του για ανάληψη δημόσιου λειτουργήματος ασυμβίβαστου με τη θέση του ή για να 
διοριστεί σε οργανισμό δημοσίου δικαίου ή σε αρχή τοπικής διοίκησης. 

(δ) αφυπηρέτησή του για λόγους υγείας. 

(ε) αναγκαστική αφυπηρέτησή του. 

(στ) απόλυσή του.  

(ζ)  παραίτησή του. 

 Νοείται ότι, σε περίπτωση που πρόσωπο έχει δικαίωμα χρήσης υπηρεσιακού οχήματος με βάση 
πρόνοια που περιλαμβάνεται στο συμβόλαιο απασχόλησής του, διατηρεί το εν λόγω δικαίωμα μέχρι της 
λήξης ή του τερματισμού του συμβολαίου αυτού.». 

5. Με τη διαγραφή του Παραρτήματος Β αυτών.  

6. Με τη συνεπακόλουθη νομοτεχνική επεξεργασία όπου αυτό απαιτείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά ψήφους εναντίον και έξι αποχές, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Ερωτώ τώρα πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών, ως έχουν τροποποιηθεί με τις τροπολογίες που 
έχουν ήδη εγκριθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2014», δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014» και «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014» και για την πρόταση 

νόμου «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πάμπος Παπαγεωργίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 
την πιο πάνω πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 2014.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Ομάδας Χηρών και Ορφανών και της Ομάδας Πρωτοβουλίας Χηρών και 
Ορφανών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε η 
σύνταξη χηρείας να μη συνυπολογίζεται στο φορολογητέο εισόδημα, αλλά να τυγχάνει ξεχωριστής 
φορολόγησης.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
και ∆ημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμου, ώστε οι συντάξεις χηρείας να μην υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος. 
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 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια της γενικότερης προσπάθειας της κυβέρνησης για εξυγίανση και 
εξορθολογισμό των δημόσιων οικονομικών και για δικαιότερη κατανομή των φορολογικών βαρών, η σύνταξη 
χηρείας από την 1η Ιανουαρίου 2014 συνυπολογίζεται στο συνολικό εισόδημα των δικαιούχων προσώπων και 
υπόκειται σε φόρο εισοδήματος όπως οποιοδήποτε άλλο εισόδημα.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι με την εφαρμογή της πιο πάνω ρύθμισης 
διαφάνηκε ότι δημιουργούνται προβλήματα στις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες και συναφώς κρίνεται αναγκαία η 
προώθηση του νομοσχεδίου, ώστε να καταστεί δικαιότερος ο τρόπος φορολόγησης της σύνταξης χηρείας. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου, οι εισηγητές της δήλωσαν ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση 
σκοπείται η άρση της στρέβλωσης που δημιουργήθηκε με την εισαγωγή της πιο πάνω ρύθμισης στον περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο  για φορολόγηση της σύνταξης χηρείας, η οποία πλήττει τις ευάλωτες 
κοινωνικές ομάδες.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η σύνταξη χηρείας να φορολογείται με συντελεστή ύψους 20% μόνο για το ποσό αυτής που υπερβαίνει 
το εκάστοτε ποσό φορολογητέου εισοδήματος επί του οποίου επιβάλλεται φόρος με συντελεστή 0%, το 
οποίο με βάση την ισχύουσα νομοθεσία ανέρχεται στις €19.500.  

2. Η σύνταξη χηρείας να μην προστίθεται σε οποιοδήποτε άλλο εισόδημα. 

3. Στις περιπτώσεις όπου λαμβάνονται περισσότερες από μία συντάξεις χηρείας, οι οποίες χορηγούνται 
δυνάμει του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου ή οποιουδήποτε σχεδίου συνταξιοδότησης ή από 
ταμείο επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, αυτές να συνυπολογίζονται στο εισόδημα για 
σκοπούς υπολογισμού του φορολογητέου εισοδήματος επί του οποίου επιβάλλεται συντελεστής φόρου 
ύψους 0%. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι με 
την προτεινόμενη ρύθμιση πρόσωπα που προέρχονται από χαμηλά εισοδηματικά στρώματα και λαμβάνουν 
χαμηλές συντάξεις θα καταβάλλουν πολύ χαμηλότερη φορολογία σε σχέση με τη φορολογία που καλούνται να 
καταβάλουν με βάση την κείμενη νομοθεσία.  

 Περαιτέρω, όπως η ίδια δήλωσε, η προτεινόμενη ρύθμιση πρέπει να τεθεί σε ισχύ το συντομότερο 
δυνατό και πριν από το τέλος του 2014, ώστε η εν λόγω ρύθμιση να θεωρείται ότι άρχισε να ισχύει από την 1η 
Ιανουαρίου 2014 και να σταματήσει η περίληψη της σύνταξης χηρείας στο φορολογητέο εισόδημα.   

 Οι εκπρόσωποι της Ομάδας Χηρών και Ορφανών και της Ομάδας Πρωτοβουλίας Χηρών και Ορφανών 
δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και εισηγήθηκαν την άμεση 
προώθησή του για ψήφιση, ώστε να μην επιβληθούν περαιτέρω περικοπές στις συντάξεις χηρείας που 
λαμβάνουν οι ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί 
ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2014». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η πρόταση νόμου αποσύρεται, για καθαρά τυπικούς λόγους, με τη σύμφωνη 
γνώμη των εισηγητών της, οι οποίοι θεωρούν ότι αυτή έχει επιτελέσει το σκοπό για τον οποίο κατατέθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είδα το χέρι σας να υψώνεται. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κάτι έδειξε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Να σας υπενθυμίσω ότι η πρόταση νόμου αποσύρεται και θα προχωρήσουμε στην ψήφιση του 
νομοσχεδίου. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 20Α.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Παροχής Επιδόματος 
Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα νομοσχέδια 
«Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Ανακουφίσεως 

Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε και τα δύο πιο πάνω 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Οκτωβρίου και 3 Νοεμβρίου 2014.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Επιδομάτων Πρόνοιας (Υ∆ΕΠ) του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου Οικονομικών και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Οι εργοδοτικές οργανώσεις 
ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, καθώς και η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να 
εκπροσωπηθούν ενώπιον της επιτροπής. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμος [Νόμος 167(Ι) του 
2002, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε] και με το δεύτερο νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί Ανακουφίσεως 
Παθόντων Νόμος [Νόμος 114 του 1988, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], έτσι ώστε να μεταφερθούν οι 
αρμοδιότητες που έχει σήμερα το Υπουργείο Οικονομικών δυνάμει των διατάξεων των πιο πάνω νόμων στο 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής για το πρώτο νομοσχέδιο, ο 
περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμος προνοεί για την παροχή επιδόματος τέκνου και επιδόματος 
μονογονεϊκής οικογένειας σε οικογένειες με εξαρτώμενα τέκνα που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στις 
ελεγχόμενες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία περιοχές κατά τα τελευταία τρία χρόνια.  Περαιτέρω, με βάση τον 
πιο πάνω νόμο την αρμοδιότητα για την παροχή των επιδομάτων αυτών έχει η Υπηρεσία Χορηγιών και 
Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Ειδικότερα, όπως επισημαίνεται με βάση τα πιο πάνω στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, 
σύμφωνα με την παράγραφο 3.12 του Μνημονίου Συναντίληψης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την τρόικα, η 
κυβέρνηση δεσμεύτηκε για τη μεταφορά της αρμοδιότητας για το σχεδιασμό και τη διαχείριση της κοινωνικής 
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πολιτικής στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Προς υλοποίηση της πιο πάνω 
δέσμευσης το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2013, αποφάσισε όπως 
η αρμοδιότητα για την εφαρμογή της συνολικής επιδοματικής πολιτικής του κράτους μεταφερθεί στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Ως εκ τούτου, με το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
προτείνεται η μεταφορά της αρμοδιότητας για την εφαρμογή της υπό αναφορά νομοθεσίας από το Υπουργείο 
Οικονομικών στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σημειώνεται ότι το σχετικό 
κονδύλι για την παροχή του εν λόγω επιδόματος περιλήφθηκε ήδη στον προϋπολογισμό του 2014 του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Επίσης, στο εν λόγω υπουργείο έχει ήδη 
μετακινηθεί από τις 28 Ιουλίου του 2014 μέρος του προσωπικού της Υπηρεσίας Χορηγιών και Επιδομάτων του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής για το δεύτερο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμος προνοεί για την ίδρυση και λειτουργία Ταμείου 
Ανακουφίσεως Παθόντων, που αποσκοπεί στην παροχή ειδικών μηνιαίων συντάξεων και άλλων ωφελημάτων 
στους: 

1. εξαρτωμένους πεσόντων ή εξαφανισθέντων και αναπήρους του αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955-1959, των 
δικοινοτικών ταραχών του 1963-1964, του πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 και της τουρκικής 
εισβολής και  

2. κληρωτούς και εφέδρους της Εθνικής Φρουράς που τραυματίζονται κατά τη διάρκεια της θητείας τους 
και παραμένουν ανάπηροι και εξαρτωμένους κληρωτών και εφέδρων της Εθνικής Φρουράς που 
φονεύονται κατά την υπηρεσία τους. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, διαχειριστής του πιο πάνω ταμείου είναι η Επιτροπή Ανακουφίσεως 
Παθόντων, που διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και πρόεδρός της διορίζεται από το 2006 ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών ή εκπρόσωπός του.  Περαιτέρω, με βάση τις πρόνοιες της υπό 
αναφορά νομοθεσίας, ο προϋπολογισμός του ταμείου υπόκειται στην έγκριση του Υπουργού Οικονομικών, ο 
οποίος έχει και την αρμοδιότητα διορισμού ιατροσυμβουλίου του οποίου η ίδρυση και λειτουργία προβλέπεται 
στην εν λόγω νομοθεσία.  Σημειώνεται ότι το προσωπικό της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων υπαγόταν 
μέχρι πρόσφατα στην Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών, η οποία παρέχει και 
την απαραίτητη λειτουργική και λογιστική υποστήριξη. 

 Ειδικότερα, όπως ήδη αναφέρθηκε πιο πάνω σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο, έτσι και με το δεύτερο 
νομοσχέδιο προτείνεται η μεταφορά της αρμοδιότητας εφαρμογής των προνοιών του περί Ανακουφίσεως 
Παθόντων Νόμου από το Υπουργείο Οικονομικών στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.  Επίσης με το δεύτερο νομοσχέδιο ορίζεται ο Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ως ο αρμόδιος υπουργός για την εφαρμογή της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
προς υλοποίηση της πιο πάνω δέσμευσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναντι της τρόικας, όπως έχει ήδη 
επεξηγηθεί πιο πάνω. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις 
πρόνοιες και των δύο υπό συζήτηση νομοσχεδίων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, συμφωνούν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοθετημάτων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση και των δύο νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 
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 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος του 

2014» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Kούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σοφοκλής Φυττής Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών, βουλευτές 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 29 Οκτωβρίου 
2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν  εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του  Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, της 
Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Φορολογίας 
του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων, της Ένωσης 
Κοινοτήτων και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, 
ώστε να εξαιρείται του επιβλητέου φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας οποιαδήποτε ακίνητη ιδιοκτησία για την οποία 
χορηγήθηκαν σε πρόσφυγες πιστοποιητικά μίσθωσης αναφορικά με οικιστικές μονάδες σε συνοικισμούς 
αυτοστέγασης οι οποίοι έχουν ανεγερθεί σε μη απαλλοτριωθείσα τουρκοκυπριακή γη.  
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 Σημειώνεται ότι η ανάγκη προώθησης της προτεινόμενης ρύθμισης είχε υποδειχθεί παλαιότερα και από 
το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε σχετική του γνωμάτευση. 

 Στα πλαίσια της διεξαχθείσας συζήτησης ο εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου βουλευτής κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννης δήλωσε ότι το ζήτημα προέκυψε λόγω διαφωνίας μεταξύ του Τμήματος Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας και του Τμήματος Φορολογίας για το κατά πόσο πρέπει να φορολογείται ή όχι η ακίνητη 
ιδιοκτησία για την οποία χορηγήθηκαν πιστοποιητικά μίσθωσης σε πρόσφυγες όσον αφορά οικιστικές μονάδες 
που βρίσκονται σε συνοικισμούς αυτοστέγασης που έχουν ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακή γη που δεν έχει 
απαλλοτριωθεί.  

 Συναφώς, ο ίδιος βουλευτής ανέφερε ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας κατά τη διάρκεια 
συζήτησης του όλου θέματος, το οποίο είχε εγγραφεί στην επιτροπή με τη διαδικασία της αυτεπάγγελτης 
εξέτασης από τους βουλευτές κ. Σκεύη Kούτρα Κουκουμά, Πάμπο Παπαγεωργίου και Χριστάκη Τζιοβάνη της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ Αριστερά Νέες ∆υνάμεις, είχε δηλώσει ότι κάθε οικιστική μονάδα έχει αξία, 
κοστολογείται και τα σχετικά στοιχεία αποστέλλονται στο Τμήμα Φορολογίας.   

 Από την πλευρά του ο εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας ανέφερε ότι, αφ’ ης στιγμής το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας κοστολογεί οποιαδήποτε οικιστική μονάδα και αποστέλλει τα στοιχεία αυτά 
στο Τμήμα Φορολογίας,  το εν λόγω τμήμα είναι υποχρεωμένο να εφαρμόσει την ισχύουσα νομοθεσία 
φορολογώντας την αντίστοιχη οικιστική μονάδα, όπου και αν αυτή βρίσκεται εντός των ορίων της ∆ημοκρατίας.  
Συναφώς, δήλωσε ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν επικροτεί την υιοθέτηση άλλων απαλλαγών από την 
υποχρέωση καταβολής φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας με την προώθηση ανάλογων τροποποιήσεων στον 
περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμο και ως εκ τούτου το Υπουργείο Οικονομικών δεν μπορεί να 
συμφωνήσει με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών,  του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του  
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του 
ίδιου υπουργείου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ δήλωσε πως η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία και ζήτησε όπως αυτή 
ψηφιστεί τάχιστα σε νόμο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου όπως αυτή έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής 
άποψης, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.  Σημειώνεται ότι, 
σε περίπτωση ψήφισής της σε νόμο, ο τίτλος της θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για πρόταση νόμου η οποία ουσιαστικά...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να λειτουργήσει το μικρόφωνο.  Λειτουργεί; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Επειδή ακριβώς αυτή η πολιτεία επιβάλλει φόρους ασυγκράτητα, σημειώθηκε το εξής:  Για 
πιστοποιητικά μίσθωσης, τα οποία ουσιαστικά δεν αποτελούν τίτλο ιδιοκτησίας, δεν είναι ιδιοκτησίες, και κατά 
την περσινή χρονιά, αλλά και κατά τη φετινή χρονιά επιβλήθηκαν φόροι ακίνητης ιδιοκτησίας, φόροι ουσιαστικά 
σε τίτλους που -θα το επαναλάβω- δε δηλώνουν ιδιοκτησία!  Αυτό έχει συμβεί!  Τρεις φορές απασχόλησε κατά 
την περσινή χρονιά το θέμα την επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και δύο κατά 
τη φετινή χρονιά.  Και εδώ το κράτος και μεταξύ τους οι υπηρεσίες δεν μπόρεσαν να πετύχουν εκείνο το 
συντονισμό, προκειμένου αυτό το λάθος μονομιάς και διά παντός να επιλυθεί.  Ερχόμαστε και λέμε εν ολίγοις 
ότι σε κανένα πιστοποιητικό μίσθωσης -αυτό είναι το νόημα της πρότασης νόμου- σε κανένα πιστοποιητικό 
μίσθωσης δεν επιβάλλεται καμιά φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρα λοιπόν, τα λάθη, τα οποία γινόντουσαν 
για διάφορους λόγους, δεν μπορούν να επαναληφθούν, εφόσον κάνουμε νόμο τη συγκεκριμένη πρόνοια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  
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Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μια διευκρίνιση και ως πρόεδρος της επιτροπής Νομικών.  Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου κατατέθηκε 
από το συνάδελφο και μένα σε συνάρτηση και σε συμφωνία με σχετική γνωμάτευση της Γενικής Εισαγγελίας, η 
οποία έλεγε ότι η συγκεκριμένη πρόνοια θα πρέπει να τροποποιηθεί αναλόγως, όπως έχει γίνει με την 
πρόταση νόμου, για να μη ληφθούν οποιαδήποτε λανθασμένα μέτρα εναντίον των συγκεκριμένων ατόμων, 
προς αποφυγή λήψης μέτρων εναντίον των συγκεκριμένων ατόμων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το  υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(Τροποποιητικός) (Aρ. 4) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Kούτρα Κουκουμά, πρόεδρος    Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης          Νίκος Κουτσού 

 Αντώνης Αντωνίου                                    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και από το βουλευτή κ. Σοφοκλή Φυττή 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 15 και 29 Οκτωβρίου 2014. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του  
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων και της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας του ίδιου υπουργείου, της Υπηρεσίας Ανθρωπιστικών Θεμάτων, της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων Κύπρου και της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ).  Οι εκπρόσωποι των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου, 
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Αμμοχώστου, καθώς και οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Συγγενών Αγνοουμένων Περιόδου 1963-1964, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο να μην έχει τη δυνατότητα με απόφασή του να ανακτά 
οικιστική μονάδα στην οποία διαβιούσαν ή διαβιούν κληρονόμοι ή άλλα συγγενικά πρόσωπα αγνοούμενου 
προσώπου. 

 Σημειώνεται ότι απώτερος στόχος της προτεινόμενης ρύθμισης είναι να διασφαλισθεί ότι οι συγγενείς 
των αγνοουμένων δε θα διατρέχουν τον κίνδυνο να εκδιωχθούν με οποιοδήποτε τρόπο από την κατοικία στην 
οποία διαβιούν για λόγους κοινωνικής δικαιοσύνης.  

 Στα πλαίσια της διεξαχθείσας συζήτησης διαφάνηκε η ανάγκη περαιτέρω νομοτεχνικής επεξεργασίας της 
πρότασης νόμου.  Συναφώς δε, τέθηκε ενώπιον της επιτροπής αρμοδίως αναθεωρημένο κείμενο σχεδίου 
νόμου, με το οποίο η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι συμφωνεί.   

        Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών,  του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του  
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως 
Εκτοπισθέντων του ίδιου υπουργείου δήλωσαν ότι επίσης συμφωνούν με τους σκοπούς της πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων 
Κύπρου δήλωσαν ότι το κράτος οφείλει να στηρίξει αυτή την ευαίσθητη ομάδα πολιτών με την ψήφιση της 
προτεινόμενης ρύθμισης σε νόμο. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ τάχθηκε επίσης υπέρ της ψήφισης σε νόμο της προτεινόμενης ρύθμισης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης, με τίτλο  
«Ο  περί  Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος του 
2014», επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», 
δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014» 
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Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης   

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με 
βάση το άρθρο 4 του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου, σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 22 και 29 Οκτωβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), καθώς και εκπρόσωποι 
των συντεχνιών του προσωπικού του ΚΟΑ ΣΥΚΟΑ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και του Συλλόγου Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου (ΣΠΟΛΜΗΚ). 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του 
Γενικού ∆ιευθυντή στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το προτεινόμενο σχέδιο 
υπηρεσίας τροποποιείται ο χαρακτηρισμός της θέσης από “Θέση Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής” σε “Θέση 
Πρώτου ∆ιορισμού/Με Συμβόλαιο”.  

 Σημειώνεται ότι η τροποποίηση αυτή είναι αναγκαία, ώστε να καταστεί δυνατός ο διορισμός στη θέση 
αυτή με σύμβαση, όπως προβλέπεται από τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμο. Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 3 του νόμου αυτού, ανεξάρτητα από τις 
διατάξεις οποιουδήποτε άλλου οικείου νόμου, ο γενικός διευθυντής του νομικού αυτού προσώπου διορίζεται 
από το οικείο συμβούλιο, μετά από προκήρυξη της θέσης, με συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας ή μικρότερης, 
ώστε να μην υπερβαίνει το καθορισμένο όριο ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης.    

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας  διαφοροποιείται, 
μεταξύ άλλων, η πρόνοια αναφορικά με τη γνώση ξένων γλωσσών, κατά τρόπο που να απαιτείται διαζευκτικά 
η κατοχή της αγγλικής ή της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας αντί μόνο της αγγλικής γλώσσας, ώστε να 
συνάδει με τη γενικότερη πολιτική που ακολουθεί το Υπουργείο Οικονομικών, σύμφωνα με την οποία, όταν στα 
σχέδια υπηρεσίας απαιτείται η γνώση ξένης γλώσσας, ως τέτοια καθορίζεται μία από τις γλώσσες εργασίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή η αγγλική ή η γαλλική ή η γερμανική.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, καθώς και η 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της συντεχνίας του προσωπικού του ΚΟΑ ΣΥΚΟΑ-ΣΕΚ εξέφρασε έντονη διαμαρτυρία 
για τη μονομερή, όπως τη χαρακτήρισε, απόφαση του ΚΟΑ να τροποποιήσει το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας, 
χωρίς να προηγηθεί διαβούλευση μεταξύ συντεχνιών και του ΚΟΑ.  Ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε τη 
διαφωνία του αναφορικά με τα απαιτούμενα προσόντα που περιλαμβάνονται στο προτεινόμενο σχέδιο 
υπηρεσίας και ιδιαίτερα με τη μη παροχή δικαιώματος διεκδίκησης της θέσης από κατόχους πανεπιστημιακού 
τίτλου στη μηχανική επιστήμη, αναφέροντας παράλληλα ότι, σύμφωνα με τα σχέδια υπηρεσίας για τη θέση 
Πρώτου Λειτουργού στον ΚΟΑ (Κλίμακα Α14), τη θέση αυτή δύναται να κατέχουν πρόσωπα με ειδικότητα στην 
πολιτική μηχανική ή στην αρχιτεκτονική. Περαιτέρω επισήμανε το γεγονός ότι στα απαιτούμενα ακαδημαϊκά 
προσόντα του προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας περιλαμβάνεται και τίτλος σπουδών στις κοινωνικές 
επιστήμες, όπου εμπίπτει τεράστιος αριθμός επαγγελματικών ειδικοτήτων που δεν έχουν άμεση σχέση με τον 
αθλητισμό, ενώ δεν περιλαμβάνονται στα προσόντα αυτά κύριοι επιστημονικοί κλάδοι που έχουν άμεση σχέση 
με τον αθλητισμό, όπως η αθλητική επιστήμη, η οποία περιλαμβάνει όλους τους επιστημονικούς κλάδους που 
αποτελούν τη βάση του σύγχρονου επιστημονικού αθλητισμού. Τέλος, ο εκπρόσωπος της ΣΥΚΟΑ-ΣΕΚ 
εισηγήθηκε να περιληφθεί στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας πρόνοια σύμφωνα με την οποία να παρέχεται 
πλεονέκτημα σε κατόχους μεταπτυχιακών τίτλων σχετικών με το θέμα, ώστε να συνάδει με την πρακτική που 
εφαρμόζεται τόσο στην ευρύτερη δημόσια υπηρεσία όσο και στον ίδιο τον ΚΟΑ σε χαμηλότερες οργανικές 
θέσεις.  

 Τοποθετούμενη αναφορικά με την εισήγηση για συμπερίληψη, όσον αφορά στα ακαδημαϊκά προσόντα, 
πρόνοιας που να προβλέπει ότι η κατοχή μεταπτυχιακού τίτλου αποτελεί πλεονέκτημα, η εκπρόσωπος του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ανέφερε ότι τέτοια πρόνοια περιλαμβάνεται σε όλα τα σχέδια 
υπηρεσίας διευθυντικών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.   

 Ο εκπρόσωπος της συντεχνίας του προσωπικού του ΚΟΑ ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, αφού ανέφερε ότι συμφωνεί 
με την προώθηση της διαδικασίας πλήρωσης της θέσης γενικού διευθυντή, επισήμανε ότι κακώς δεν 
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προηγήθηκε διαβούλευση.  Ο ίδιος δήλωσε ότι συμμερίζεται τις ανησυχίες του εκπροσώπου της ΣΥΚΟΑ και 
εισηγήθηκε να πραγματοποιηθεί διαβούλευση με στόχο την επίλυση των προβλημάτων αυτών. 

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ και του Συλλόγου Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου εισηγήθηκαν όπως 
τροποποιηθεί το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας, έτσι ώστε να παρέχεται το δικαίωμα διεκδίκησης της θέσης του 
γενικού διευθυντή σε κατόχους τίτλου σπουδών στη μηχανική επιστήμη. Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ επισήμανε 
επίσης ότι σε αρκετά τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας και σε οργανισμούς δημοσίου δικαίου η θέση του 
γενικού διευθυντή κατέχεται από πρόσωπα με τέτοια προσόντα.  Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Συλλόγου 
Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου εξέφρασε την άποψη ότι με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας αποκλείονται 
από το δικαίωμα διεκδίκησης της θέσης πρόσωπα με ακαδημαϊκά προσόντα στον τομέα αυτό, στερώντας έτσι 
από τον ΚΟΑ τη δυνατότητα επιλογής κατάλληλου υποψήφιου από ένα ευρύ φάσμα επιστημόνων και 
αδικώντας τα πρόσωπα που κατέχουν τα προσόντα αυτά.  

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ειδικότερα 
καθόσον αφορά τη διεύρυνση των ακαδημαϊκών προσόντων, αποφάσισε την προσθήκη στους κανονισμούς 
αυτούς πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η κατοχή μεταπτυχιακού διπλώματος ή τίτλου σε κλάδο σχετικό με τα 
απαιτούμενα ακαδημαϊκά προσόντα θα αποτελεί πλεονέκτημα.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή αποφάσισε να 
διαμορφώσει την πρόνοια των υπό αναφορά κανονισμών σύμφωνα με την οποία απαιτείται άριστη γνώση της 
ελληνικής γλώσσας, ώστε αντί της άριστης γνώσης να απαιτείται πολύ καλή γνώση της ελληνικής γλώσσας.  
Περαιτέρω, η επιτροπή για λόγους ορθότερης διατύπωσης έκρινε σκόπιμο να απαλείψει το χαρακτηρισμό της 
θέσης ως θέσης πρώτου διορισμού, αφού αυτή αποτελεί θέση που καταλαμβάνεται με σύμβαση, και όπως η 
ρύθμιση αυτή ακολουθείται σε όλα τα σχέδια υπηρεσίας για θέσεις γενικού διευθυντή σε νομικά πρόσωπα 
δημοσίου δικαίου, σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει ως επείγον στην αρχή της συνεδρίας και 
τιτλοφορείται «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση του νομοσχεδίου από την επιτροπή άρχισε πριν από την τυπική κατάθεσή 
του στο σώμα σε συνεδρία της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 2014.  Στο στάδιο της 
μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Επιδομάτων Πρόνοιας (Υ∆ΕΠ) του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, της Ένωσης 
Κυπρίων Συνταξιούχων (ΕΚΥΣΥ-ΠΕΟ) και της Επιτροπής Κοινωνικής Πρόνοιας της Βουλής των Γερόντων. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η αποδοχή από τον Υπουργό 
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Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εκπρόθεσμων αιτήσεων για παροχή ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος (ΕΕΕ) από τους χαμηλοσυνταξιούχους και τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος, νοουμένου ότι 
αυτές θα έχουν υποβληθεί σε ημερομηνία που προηγείται της 30ής Νοεμβρίου 2014 και νοουμένου ότι ο 
υπουργός θα έχει ικανοποιηθεί ότι η καθυστέρηση στην υποβολή της αίτησης οφείλεται σε λόγους υγείας ή 
άλλους σοβαρούς λόγους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας οι λήπτες δημόσιου βοηθήματος οι οποίοι είχαν εγκριθεί με βάση τις σχετικές πρόνοιες του περί 
∆ημόσιου Βοηθήματος Νόμου όφειλαν να υποβάλουν αίτηση για το ΕΕΕ μέχρι τις 11 Αυγούστου 2014, ενώ τα 
πρόσωπα που λάμβαναν το επίδομα χαμηλοσυνταξιούχου όφειλαν να υποβάλουν την αίτηση για το ΕΕΕ μέχρι 
την 1η Σεπτεμβρίου 2014, ώστε να συνεχίσουν να λαμβάνουν το εν λόγω επίδομα.  Υπενθυμίζεται ότι οι δύο 
πιο πάνω προθεσμίες οι οποίες ορίζονταν στο νόμο παρατάθηκαν για τις δύο αυτές κοινωνικές ομάδες.  
Συγκεκριμένα, για τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος παρατάθηκε μέχρι τις 8 Σεπτεμβρίου 2014 και για τους 
χαμηλοσυνταξιούχους παρατάθηκε μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2014.  Ειδικότερα, η πρώτη προθεσμία 
παρατάθηκε με απόφαση της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ενώ η δεύτερη 
προθεσμία παρατάθηκε με τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, μετά από τη λήξη των πιο πάνω προθεσμιών και την καταχώρηση του 
συνόλου των αιτήσεων που λήφθηκαν για το ΕΕΕ στο ειδικό μηχανογραφικό σύστημα, διαπιστώθηκε ότι 2 700 
περίπου λήπτες δημόσιου βοηθήματος και 11 400 περίπου πρόσωπα που λάμβαναν επίδομα 
χαμηλοσυνταξιούχου δεν υπέβαλαν αίτηση για το ΕΕΕ και συνεπώς η καταβολή του δημόσιου βοηθήματος ή 
του επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχου, ανάλογα με την περίπτωση, πρέπει να τερματιστεί.  Περαιτέρω, μετά τη 
λήξη των πιο πάνω προθεσμιών παραλήφθηκαν μέχρι σήμερα περίπου 260 εκπρόθεσμες αιτήσεις από λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος και 92 εκπρόθεσμες αιτήσεις από χαμηλοσυνταξιούχους που λάμβαναν το σχετικό 
επίδομα.  Επιπρόσθετα, υπάρχουν περιπτώσεις ληπτών δημόσιου βοηθήματος οι οποίοι λόγω προβλημάτων 
υγείας ή για άλλους δικαιολογημένους λόγους δεν υπέβαλαν μέχρι στιγμής αίτηση. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εκτιμά ότι μεταξύ των προσώπων που υπέβαλαν αίτηση για ΕΕΕ 
εκπρόθεσμα ή που δεν έχουν υποβάλει αίτηση για ΕΕΕ υπάρχουν και περιπτώσεις προσώπων που 
δικαιολογημένα δεν μπόρεσαν να υποβάλουν εμπρόθεσμα την αίτησή τους.  Συγκεκριμένα, τέτοιες 
περιπτώσεις αφορούν μεταξύ άλλων σε ασθενείς, πρόσωπα που διαμένουν σε στέγες ηλικιωμένων που δεν 
ενημερώθηκαν από συγγενικό ή άλλο πρόσωπο, πρόσωπα που διαμένουν σε σχετικά απομονωμένες 
περιοχές κ.λπ.  Σε τέτοιες περιπτώσεις κρίνεται αναγκαία η ύπαρξη δυνατότητας αξιολόγησης των λόγων για 
τους οποίους δεν υποβλήθηκε εμπρόθεσμα η αίτηση για ΕΕΕ, ώστε ορισμένες τουλάχιστον εκ των 
εκπρόθεσμων αιτήσεων να μπορεί να τύχουν χειρισμού σαν εμπρόθεσμες, νοουμένου ότι προβάλλονται 
πειστικοί λόγοι για την εν λόγω καθυστέρηση της υποβολής της αίτησης. 

 Ως εκ τούτου, με βάση τα πιο πάνω, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε σκόπιμη, ώστε να 
διασφαλιστεί η αναγκαία ευελιξία για την αποδοχή ορισμένων εκ των αιτήσεων για το ΕΕΕ που υποβλήθηκαν 
εκπρόθεσμα, εφόσον ο Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κρίνει αυτό 
δικαιολογημένο.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΣΕΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, ωστόσο εξέφρασαν την άποψη ότι θα πρέπει να είναι καταληκτική η προθεσμία που θα τεθεί, 
ώστε να τύχουν χειρισμού οι εκπρόθεσμες αιτήσεις.  Περαιτέρω, ο πρόεδρος της Επιτροπής Κοινωνικής 
Πρόνοιας της Βουλής των Γερόντων εξέφρασε την ικανοποίησή του για τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, ώστε να 
δοθεί η δυνατότητα στους ηλικιωμένους να τύχουν ορθής ενημέρωσης και να υποβάλουν τις αιτήσεις τους. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΕΟ και της ΕΚΥΣΥ-ΠΕΟ εξέφρασαν τη διαφωνία τους στο να τεθεί οποιοσδήποτε 
χρονικός περιορισμός στην υποβολή της αίτησης από τους χαμηλοσυνταξιούχους. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις και/ή προβληματισμούς αναφορικά με το κατά 
πόσο κρίνεται σκόπιμο να καθοριστεί ως καταληκτική προθεσμία για την υποβολή της σχετικής αίτησης το 
τέλος του τρέχοντος έτους, καθώς και αν είναι σκόπιμο να καθορίζονται οι λόγοι στους οποίους οφείλεται η 
καθυστέρηση στην υποβολή της αίτησης ως κριτήρια, για να τύχει αξιολόγησης από τον Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Επιπλέον, εκφράστηκε και προβληματισμός κατά πόσο κρίνεται σκόπιμο να προωθηθεί η τροποποίηση, 
εφόσον ήδη δόθηκε εκτενής πληροφόρηση στο κοινό για το όλο θέμα της παροχής του ΕΕΕ, οι προθεσμίες 
που ορίζονταν στο νόμο, όπως αυτός εφαρμόστηκε αρχικά, παρατάθηκαν ήδη δύο φορές για τις δύο 
κοινωνικές ομάδες, των χαμηλοσυνταξιούχων και των ληπτών δημοσίου βοηθήματος, και εν πάση περιπτώσει, 
η όποια τυχόν παράταση δοθεί, αυτή πρέπει να είναι καταληκτική. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθέτησαν την άποψη ότι πρέπει 
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να διαγραφούν από το κείμενο του νομοσχεδίου οι λόγοι στους οποίους οφείλεται η καθυστέρηση στην 
υποβολή της αίτησης για παροχή ΕΕΕ, τόσο από χαμηλοσυνταξιούχους όσο και από λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, γι’ αυτό και οι ίδιοι διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της,  επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί τελικά επί των προνοιών του 
διαμορφωμένου στη βάση των πιο πάνω κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος, επιφυλάσσοντας ταυτόχρονα το δικαίωμα κατάθεσης τροπολογιών στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα, οι εξελίξεις αναφορικά με την εφαρμογή του νόμου για το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα δικαιώνουν πλήρως τις θέσεις του ΑΚΕΛ.  Είχαμε υποστηρίξει έντονα και με συγκεκριμένα 
επιχειρήματα την εξαίρεση των χαμηλοσυνταξιούχων από τη νομοθεσία του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος, χωρίς δυστυχώς να βρούμε ανταπόκριση.  Όταν δεν έγινε αποδεκτή αυτή η θέση μας κατά τη 
συζήτηση στην επιτροπή, καταθέσαμε συγκεκριμένη τροπολογία στην ολομέλεια της Βουλής, η οποία 
δυστυχώς και πάλι απορρίφθηκε από την πλειοψηφία της Βουλής.  Αποτέλεσμα τούτου ήταν σήμερα να 
έχουμε 20 000 χαμηλοσυνταξιούχους και λήπτες δημόσιου βοηθήματος οι οποίοι δεν υπέβαλαν αίτηση μέχρι 
την ημερομηνία που καθόριζε ο νόμος και ως αποτέλεσμα τούτου θα τερματιστεί η παραχώρηση της 
συμπληρωματικής σύνταξης για τους χαμηλοσυνταξιούχους και του επιδόματος για τους λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος.   

 Η κυβέρνηση, αντιλαμβανόμενη τη σοβαρή αναστάτωση, το σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα που θα 
εδημιουργείτο και την αντίδραση σίγουρα από τις ευάλωτες αυτές ομάδες, κατέθεσε νομοσχέδιο κατεπείγον 
σήμερα και τροποποιεί για τρίτη συνεχόμενη φορά την καταληκτική ημερομηνία υποβολής της αίτησης και τη 
μεταφέρει για τις 30 Νοεμβρίου.  Θέτει επίσης και την προϋπόθεση ότι η αίτηση αυτή θα πρέπει να συνοδεύεται 
με πιστοποιητικά που να αποδεικνύουν ότι ο αιτητής που εκπρόθεσμα υποβάλλει αίτηση καθυστέρησε για 
λόγους υγείας ή άλλους σοβαρούς λόγους.  Αυτή την πρόνοια η πλειοψηφία των κοινοβουλευτικών κομμάτων 
δεν την έκαμε αποδεκτή και έτσι έχει διαγραφεί και δεν περιλαμβάνεται στο τελικό κείμενο του νομοσχεδίου που 
βρίσκεται ενώπιόν μας. 

 Η τρίτη συνεχόμενη παράταση στην υποβολή αίτησης για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα αποδεικνύει 
περίτρανα τη λανθασμένη θέση της κυβέρνησης.   

 Θέλουμε επίσης να σημειώσουμε ότι παρόμοια κατάσταση θα βιώσουμε και σε σχέση με τις άλλες 
κοινωνικές ομάδες του πληθυσμού μας, όπως είναι οι πολύτεκνοι, οι μονογονιοί, τα άτομα που λαμβάνουν 
κοινωνική σύνταξη και οι παθόντες πολέμου, οι οποίοι σύντομα θα κληθούν με διάταγμα της Υπουργού 
Εργασίας να υποβάλουν αίτηση με βάση το νόμο για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.   

 Λαμβανομένου υπόψη όμως ότι οι χαμηλοσυνταξιούχοι περιλήφθηκαν ήδη στο νόμο για το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα με απόφαση της πλειοψηφίας και υποχρεούνται πλέον να υποβάλουν αίτηση, θα έπρεπε 
τουλάχιστον, κατά τη δική μας άποψη, να μην υπήρχε καταληκτική ημερομηνία στην υποβολή της αίτησης.  
∆υστυχώς, ούτε και αυτή η θέση του ΑΚΕΛ βρήκε ανταπόκριση ούτε από την κυβέρνηση ούτε και από τις άλλες 
πολιτικές δυνάμεις.   

 Ως ενδιάμεση λύση για επίλυση του προβλήματος καταθέσαμε τη σημερινή τροπολογία, την οποία 
υπογράφουν και η Ε∆ΕΚ και οι Οικολόγοι.  Η τροπολογία αυτή δίδει το δικαίωμα στους χαμηλοσυνταξιούχους 
που για οποιοδήποτε λόγο δεν υπέβαλαν αίτηση μέχρι την καταληκτική ημερομηνία, όπως προνοείται στο νόμο 
για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, και απώλεσαν τη συμπληρωματική τους σύνταξη να ανακτήσουν το 
δικαίωμα υποβολής αίτησης για συμπληρωματική σύνταξη στη βάση του Σχεδίου Ενίσχυσης Νοικοκυριών 
Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα και όχι με βάση τις πρόνοιες του νόμου για το ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα.  Η υιοθέτηση της τροπολογίας αυτής θα θεραπεύσει μια σοβαρή στρέβλωση του υφιστάμενου 
νόμου, η οποία αφαιρεί το δικαίωμα από δικαιούχους χαμηλοσυνταξιούχους, που τηρούν τα κριτήρια για την 
παροχή της συμπληρωματικής σύνταξης, να ανακτήσουν αυτό το δικαίωμά τους, που τους αφαιρέθηκε λόγω 
της καταληκτικής ημερομηνίας και της υποχρέωσης υποβολής αίτησης με βάση το νόμο για το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, κύριε Πρόεδρε, που βρίσκομαι στο βήμα της Βουλής και συζητείται αυτό το 
επίμαχο θέμα για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, θέλω να καταγγείλω τη μεγάλη καθυστέρηση που 
παρατηρείται από πλευράς κυβέρνησης στην εξέταση, έγκριση και αποστολή των επιδομάτων στους 
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δικαιούχους, στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας.  Ενώ η κυβέρνηση δήλωσε πάρα πολλές φορές ότι θα 
ξεκινήσει η παροχή των επιδομάτων από τον Οκτώβριο, βρισκόμαστε σήμερα στις 6 Νοεμβρίου και ελάχιστες 
είναι οι πληρωμές που έχουν γίνει.  Φαίνεται ότι θα κλείσει το 2014, χωρίς να ολοκληρωθεί η εξέταση αυτών 
των αιτήσεων.  Η δικαιολογία η οποία τίθεται και λέγεται είναι ότι η καθυστέρηση που παρατηρείται οφείλεται 
στον έλεγχο που γίνεται στις τράπεζες για τους λογαριασμούς ή ότι το προσωπικό το οποίο εξετάζει αυτές τις 
αιτήσεις αποτελείται από εκτάκτους και είναι περιορισμένο σε αριθμό και γι’ αυτό υπάρχει αυτή η καθυστέρηση.  
∆ε μας πείθουν.  Είναι δικαιολογίες οι οποίες είναι αδύνατο να σταθούν μπροστά στη δυσπραγία των πολιτών, 
οι οποίοι αναμένουν αυτό το επίδομα, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν τα σοβαρά προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν.   

 Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η καθυστέρηση δεν οφείλεται στην προσπάθεια της κυβέρνησης να 
εξοικονομήσει χρήματα, για να καλύψει τα €25 επιπλέον εκατομ., που η ίδια υπολόγισε ότι θα χρειάζονταν για 
το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Πρέπει να σημειώσουμε ότι από τη μη υποβολή αιτήσεων των 20 000 
χαμηλοσυνταξιούχων και ληπτών δημόσιου βοηθήματος η κυβέρνηση εξοικονομεί €1 εκατομ. με €1,5 εκατομ. 
το μήνα και, αν υπολογίσουμε πόσα εξοικονομεί το χρόνο, είναι €15 εκατομ.   

 Εκτιμούμε τέλος ότι από τη μέχρι σήμερα εφαρμογή της συγκεκριμένης νομοθεσίας δικαιωνόμαστε στο 
ότι το συγκεκριμένο ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα βασικά επιχειρείται να χρηματοδοτηθεί από τους φτωχούς, 
για να καλύψουν τους φτωχότερους.  Γίνεται δηλαδή μια αναδιανομή της φτώχιας και της ανέχειας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Παρακαλώ, η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Από τη θέση μου να πω ότι είχαμε προειδοποιήσει εδώ και πολύ καιρό ότι θα μπαίναμε σε περιπέτειες.  
Όταν ψηφίζαμε το νόμο για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, είχαμε καταθέσει τροπολογία που αφορούσε τους 
χαμηλοσυνταξιούχους, κάτι που η πλειοψηφία της Βουλής δεν απεδέχθη.  Είναι η τρίτη φορά που κάνουμε 
τροποποίηση εις το χρόνο εφαρμογής.  Θεωρούμε ότι αυτό θα συνεχίσει να είναι πρόβλημα, γιατί έχουμε 11 
400 χαμηλοσυνταξιούχους, οι οποίοι μέχρι τώρα δεν έχουν κάμει αίτηση, διότι είτε δεν έχουν καταλάβει πώς θα 
κάνουν την αίτηση είτε για διάφορους άλλους λόγους δεν προσήλθαν στα γραφεία, για να δηλώσουν ότι θέλουν 
να συνεχίσουν να παίρνουν το “μικρό τσέκκιν”, όπως λέγεται.  Και έχουμε επίσης 2 700 λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, οι οποίοι και εκείνοι για διάφορους λόγους δεν έχουν κάνει αίτηση.   

 Μάλιστα, να υπογραμμίσουμε ότι χθες είχαμε καταγγελίες, ιδιαίτερα εις τη Λεμεσό, ότι λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος δεν έχουν πάρει ακόμα τες επιταγές τους, διότι έκαναν την αίτησή τους εκπρόθεσμα και το 
Υπουργείο Εργασίας αρνήθηκε να καταβάλει τις επιταγές, μέχρι να συζητήσει και να διερευνήσει γιατί δεν είχαν 
δώσει εμπρόθεσμα τες αιτήσεις τους.  Αυτό είναι ένα μεγάλο πρόβλημα.  Να πούμε επίσης ότι, στην 
προσπάθειά τους να διεκδικήσουν τες επιταγές επιβίωσής τους, κατέληξαν στην αστυνομία, διότι φαίνεται ότι 
δημιουργήθηκαν και κάποια επεισόδια.   

 Για μας αυτά είναι απαράδεκτα και θεωρούμε ότι αυτή η τροποποίηση θα λύσει με κάποιο τρόπο το 
πρόβλημα, μέχρι η κυβέρνηση να αντιληφθεί ότι θα πρέπει τάχιστα να ερευνήσει όλες τες αιτήσεις, ώστε να 
δώσουν στον κόσμο, στους δικαιούχους, τες επιταγές.  Υπάρχουν χιλιάδες άνεργοι οι οποίοι έχουν κάνει 
αιτήσεις από τον περασμένο Ιούλιο και ακόμα δεν έχουν πάρει οποιαδήποτε επιταγή ή δεν έχουν οποιοδήποτε 
στοιχείο σχετικά με το αν έχουν εγκριθεί ή αν δεν έχουν εγκριθεί.  Και έχουν αρχίσει να αγωνιούν και να 
τηλεφωνούν και κανένας να μην τους απαντά εις τα τηλέφωνα. 

 Να πούμε, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, και να υπενθυμίσουμε ότι σε ένα μήνα έχουμε Χριστούγεννα.  
Αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει να γιορτάσουν, όπως όλος ο κόσμος, Χριστούγεννα! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου και ο κ. Νουρής στη συνέχεια. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το νομοσχέδιο από μεριάς της κυβέρνησης προέβλεπε την κάλυψη εκείνων των αιτήσεων των ληπτών 
δημοσίου βοηθήματος και των χαμηλοσυνταξιούχων οι οποίες ήταν εκπρόθεσμες και οι οποίες δικαιολογημένα 
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κατά το υπουργείο ήταν εκπρόθεσμες.  Εμείς, ως επιτροπή Εργασίας, κρίναμε ότι, από τη στιγμή που δινόταν 
μια μορφή παράτασης, θα έπρεπε να διευρυνθεί για όλους, είτε χαμηλοσυνταξιούχους είτε λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, που μπορεί μεν να μην ήταν άρρωστοι ή σε γηριατρεία ή σε απομονωμένες περιοχές, αλλά δεν 
υπέβαλαν αίτηση, ίσως γιατί επηρεάστηκαν και από διάφορες πολιτικές συζητήσεις και υπήρχε και μια 
παραπληροφόρηση.  Μέσα λοιπόν σε αυτά τα πλαίσια διευρύναμε τους δικαιούχους και με την επέκταση της 
ημερομηνίας που δικαιούνται κάποιοι να κάνουν αίτηση.   

 Παράλληλα, θεωρούμε ότι δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία που κατατέθηκε από μεριάς του ΑΚΕΛ και 
της Ε∆ΕΚ, διότι η αφαίρεση της καταληκτικής ημερομηνίας ανατρέπει μια από τις βασικές φιλοσοφίες του 
νομοσχεδίου, που είναι η δημιουργία μητρώου.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών εργάζεται προς την κατεύθυνση αυτή.  Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα 
ήταν βασική πολιτική μας ότι πρέπει να υπάρχει μητρώο, ώστε καθένας από τους πολίτες που παίρνει δημόσιο 
βοήθημα ή δημόσιο χρήμα να πρέπει να καταγράφεται και να δικαιολογείται.  Άρα, αυτή την τροπολογία δε θα 
την ψηφίσουμε.   

 Επίσης, πρέπει να πούμε ότι, όσον αφορά αυτή τη φιλολογία που γίνεται για τους 
χαμηλοσυνταξιούχους, με βάση το υφιστάμενο νομοσχέδιο, κανένα, μα κανένα επιπρόσθετο κριτήριο δεν έχει 
προστεθεί.  Άρα, εκείνοι που κανονικά ήταν δικαιούχοι θα συνεχίσουν να είναι δικαιούχοι.  Εκείνο το οποίο 
προστέθηκε -και κάποιοι θεωρούν ότι είναι αμαρτία- και έπρεπε να είχε κατατεθεί από τους 
χαμηλοσυνταξιούχους είναι ότι έπρεπε όλα τα εισοδήματα είτε από καταθέσεις είτε από ενοίκια να δηλώνονταν, 
αλλά, επειδή δεν υπήρχε προηγουμένως δυνατότητα από μεριάς του κράτους, ένεκα των προσωπικών 
δεδομένων, δεν μπορούσε να διερευνηθεί.  Αυτό το θέμα καλύπτεται με το νομοσχέδιο για το ΕΕΕ.   

 Να πούμε επίσης ότι όλοι οι χαμηλοσυνταξιούχοι και οι λήπτες δημοσίου βοηθήματος που έπαιρναν 
βοήθημα θα συνέχιζαν να παίρνουν τα δημόσια βοηθήματα και το μικρό τσεκκούδιν μέχρι την ολοκλήρωση και 
των ημερομηνιών και του νομοσχεδίου.  Αυτοί οι οποίοι δεν πήραν -και συμφωνώ ότι υπάρχει καθυστέρηση και 
πρέπει το Υπουργείο Εργασίας να επιταχύνει τις διαδικασίες- είναι οι νέοι δικαιούχοι, που σωστά τους 
συμπεριλάβαμε μέσα στο νομοσχέδιο.  Είναι οι μακροχρόνια άνεργοι.  Είναι μια νέα ομάδα ανθρώπων που δεν 
έπαιρναν κανένα απολύτως βοήθημα από τις υφιστάμενες δομές.  Έτσι, διευρύνθηκαν οι δικαιούχοι και αυτοί 
θα πρέπει οπωσδήποτε να ενισχυθούν μέσα από το ΕΕΕ.   

 Γι’ αυτό συμφωνούμε με αυτά που λέχθηκαν προηγουμένως, ώστε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες και οι 
μακροχρόνια άνεργοι να πάρουν αυτά που δικαιούνται.  Εμείς την τροπολογία δε θα την ψηφίσουμε, γιατί 
θεωρούμε ότι ανατρέπει τη βασική πρόνοια για τη δημιουργία του μητρώου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Νουρής. 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οικονομική κρίση ανέδειξε μεταξύ άλλων τα πολλά κοινωνικά προβλήματα που αυτό το κράτος 
αντιμετωπίζει στο επίπεδο και της κοινωνικής πολιτικής.  Η κυβέρνηση έφερε ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων το νομοσχέδιο για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, το οποίο ψηφίστηκε και το οποίο είναι η 
πρόταση της κυβέρνησης.  Είναι μια ριζοσπαστική τομή και πρόταση, για να απαντήσει ακριβώς σε αυτά τα 
πολλά κοινωνικά προβλήματα.  Ακρογωνιαίος λίθος όμως αυτής της πολιτικής είναι η στόχευση και είναι και η 
στήριξη των πραγματικά ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Για να γίνει όμως κατορθωτό κάτι τέτοιο, θα 
πρέπει μεταξύ άλλων να δημιουργήσουμε μητρώο, ένα αξιόπιστο μητρώο, για να ξέρουμε ποιοι είναι οι 
πραγματικοί λήπτες των όποιων επιδομάτων παίρνουν από το κράτος.  Είναι καλά γνωστό ότι η συντριπτική 
πλειοψηφία των συνταξιούχων που δεν υπέβαλαν αίτηση για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα και άρα χάνουν 
το δικαίωμα και για τη συμπληρωματική σύνταξη, στην οποία γίνεται αναφορά, το έπραξαν συνειδητά, 
γνωρίζοντας τις πρόνοιες των εισοδηματικών και περιουσιακών στοιχείων της νομοθεσίας. 

 Κατά τη συζήτηση της συγκεκριμένης πρότασης στην επιτροπή Εργασίας της Βουλής λέχθηκε ότι το 
νομοσχέδιο κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, για να δώσει τη δυνατότητα εξέτασης των 253 
εκπρόθεσμων αιτήσεων ληπτών δημοσίου βοηθήματος και των ενενήντα περίπου αιτήσεων 
χαμηλοσυνταξιούχων που είχαν κατατεθεί εκπρόθεσμα.  Η κυβέρνηση θεώρησε ότι θα μπορούσε να δοθεί η 
δυνατότητα εξέτασης, μέσα σε αυτή την κρίση που περνούμε, αυτών των αιτήσεων, νοουμένου ότι θα 
συντρέχουν σοβαροί λόγοι για το εκπρόθεσμο.  Η πλειοψηφία των κοινοβουλευτικών κομμάτων προφανώς 
έκρινε ότι τα κριτήρια εξέτασης αυτών των αιτήσεων πρέπει να απαλειφθούν, ώστε όλες οι αιτήσεις που έχουν 
παραληφθεί ως εκπρόθεσμες, αλλά και όποιες άλλες ενδεχομένως θα κατατεθούν μέχρι τις 30 Νοεμβρίου να 
τύχουν εξέτασης. 
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 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα στηρίξει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και με τις αλλαγές οι οποίες έχουν 
επέλθει, παρά το γεγονός ότι θεωρούμε ότι και η δεύτερη συνεχόμενη παράταση, αλλά και η άρσις των 
κριτηρίων στέλνουν λανθασμένα μηνύματα στους πολίτες, ό,τι κι αν αυτό συνεπάγεται. 

 Όσον αφορά την καθυστέρηση για την οποία έγινε λόγος από το συνάδελφο πρόεδρο της επιτροπής 
στο θέμα των επιδομάτων, είναι καλά γνωστό σε όλους μας ότι ο σημαντικότερος λόγος της καθυστέρησης έχει 
να κάμει με την ελλιπή συμπλήρωση των αιτήσεων και των στοιχείων που λείπουν από αυτές κατά τη 
διαδικασία κατάθεσής τους.  Και βεβαίως η όποια καθυστέρηση, για να ξέρουμε τι ακριβώς ψηφίζουμε, 
αποβαίνει πραγματικά σε βάρος αυτών που είναι πραγματικά δικαιούχοι.  Όμως, έστω και με αυτή τη 
στρέβλωση που υπάρχει, είναι καλά γνωστό ότι σε κανέναν, μα κανέναν δεν έχει αποκοπεί το μέχρι πρότινος 
παραχωρούμενο δημόσιο βοήθημα και ούτε και θα διακοπεί μέχρι την εξέταση της αίτησης του οποιουδήποτε 
λήπτη.  Άρα, δεν πρόκειται κάποιος να χάσει το δικαίωμά του, μέχρι να πάρει το επόμενο επίδομα. 

 Τώρα όσον αφορά την τροπολογία που έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ, την Ε∆ΕΚ και τους Οικολόγους, για 
μας ουσιαστικά η συγκεκριμένη τροπολογία, ουσιαστικά και πραγματικά,  θα επιτρέψει την απόκρυψη της 
κατάθεσης των πραγματικών εισοδηματικών και περιουσιακών στοιχείων των αιτητών, αφού δε θα 
υποχρεώνονται, σε ενδεχόμενο ψήφισής της, να υποβάλλουν τη σχετική αίτηση.  Και αυτό θεωρούμε ότι είναι 
εξαιρετικά σημαντικό και ως εκ τούτου βεβαίως ούτε αξιόπιστο μητρώο, που για μας είναι εξόχως σημαντική 
παράμετρος, θα μπορέσουμε να δημιουργήσουμε, ενώ θα επιτραπεί η συνέχιση της λανθασμένης χορήγησης 
ενός επιδόματος σε άτομα που δεν το έχουν πραγματικά ανάγκη.  Ως εκ τούτου, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
θα καταψηφίσει τη συγκεκριμένη τροπολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νουρή. 

 Υπάρχουν άλλες πρωτολογίες; 

 Αν δεν υπάρχουν άλλες πρωτολογίες, θα δώσω το λόγο για δευτερολογία στον πρόεδρο της επιτροπής 
Εργασίας, τον κ. Φακοντή.  

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Επειδή έχουν ακουστεί πράγματα, κύριε Πρόεδρε, που δεν ευσταθούν, ήθελα να κάμω κάποια 
διόρθωση.  Πρώτον, δεν αφαιρείται η καταληκτική ημερομηνία.  Η 30ή Νοεμβρίου παραμένει στο νόμο.  
∆εύτερον, ούτε το μητρώο καταργείται.  ∆εν ξέρω πώς κάποιοι συνάδελφοι έχουν ερμηνεύσει τη δική μας 
τροπολογία ως κατάργηση είτε του μητρώου είτε της συγκεκριμένης καταληκτικής ημερομηνίας.   

 Η διαφορά, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι, όταν κάποιος απολέσει, όταν με βάση την καταληκτική ημερομηνία 
δεν υποβάλει την αίτηση και του αφαιρεθεί η συμπληρωματική σύνταξη, θα πρέπει να υποβάλει αίτηση -μιλώ 
για το χαμηλοσυνταξιούχο- με βάση το σχέδιο του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος.  ∆ηλαδή αν κάποιος 
έχει πέραν των €5.000 καταθέσεις, δε θα δικαιούται να ανακτήσει τη συμπληρωματική σύνταξη, ενώ, αν 
υποβάλει την αίτησή του με βάση το σχέδιο ενίσχυσης των συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα, θα μπορεί να 
την ανακτήσει, ανεξαρτήτως αν έχει πέραν των €5.000.  Όμως την ίδια στιγμή, με βάση το σχέδιο ο αιτητής 
δικαιούται να δηλώσει και οποιαδήποτε εισοδήματα έχει είτε από καταθέσεις είτε από κληρονομιά είτε ακόμη 
και από ενοίκια.  Εάν παρουσιαστεί κάποιο πρόβλημα, θα μπορούσε η κυβέρνηση κάλλιστα να ξαναφέρει 
τροπολογία, ώστε, εάν υπάρξουν κάποιες στρεβλώσεις, να τις επιλύσουμε.  Αλλά είναι λανθασμένο να δίνεται η 
εικόνα ότι μένει ανοικτό και καταργείται το μητρώο και δε θα υπάρχει καταληκτική ημερομηνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νουρής δευτερολογία; 

 Ορίστε. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση, γιατί γίνεται πολύς λόγος για το ποιοι δικαιούνται και ποιοι δε 
δικαιούνται.  Απλώς να διασαφηνίσουμε ότι για έναν ο οποίος είναι δικαιούχος της λεγόμενης 
συμπληρωματικής επιταγής, αυτού που ονομάζουμε “μικρό τσεκκούδιν”, δεν έχει να κάμει με τα περιουσιακά 
του στοιχεία αλλά με τα εισοδηματικά του κριτήρια.  Εάν κάποιος έχει εισοδήματα περισσότερα των €10.300 το 
χρόνο, τότε χάνει το δικαίωμα να παίρνει τη συμπληρωματική σύνταξη.  Αυτό το οποίο εμείς θέτουμε και λέμε 
είναι πολύ απλά ότι ζητούμε από όλους οι οποίοι θα παίρνουν το οποιοδήποτε επίδομα στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία από τούδε και στο εξής να δηλώσουν και να συμπληρώσουν τες αιτήσεις που χρειάζεται για το 
ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, ώστε να καταρτιστεί αυτό που ονομάζεται μητρώο, για να μπορούμε να ξέρουμε 
σε ποιους πραγματικά δίνουμε τα οποιαδήποτε χρήματα, διότι, επαναλαμβάνω, δική μας θέση δεν είναι να 
γίνουν αποκοπές εισοδημάτων και επιδομάτων, δική μας θέση είναι να παίρνουν αυτά τα επιδόματα αυτοί που 
πραγματικά τα έχουν ανάγκη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση και προχωρούμε αμέσως στην ψηφοφορία επί της κοινής τροπολογίας 
ΑΚΕΛ, Ε∆ΕΚ, Οικολόγων. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 

Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το 
άρθρο 35 του βασικού νόμου, με τη διαγραφή της λέξης «και» στο τέλος της παραγράφου (α) αυτού, με την 
αντικατάσταση της τελείας με άνω τελεία στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού και με την προσθήκη αμέσως 
μετά της λέξης «και» και της ακόλουθης νέας παραγράφου (γ): 

 «(γ)   με την αντικατάσταση της τελείας με άνω και κάτω τελεία στο τέλος του εδαφίου (3) αυτού και την 
προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

         Νοείται ότι πρόσωπο που είναι χαμηλοσυνταξιούχος ή μέλος της οικογενειακής μονάδας του 
προσώπου αυτού, το οποίο δεν έχει υποβάλει αίτηση για παροχή ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος μέχρι τη λήξη της προθεσμίας που καθορίζεται στη δεύτερη επιφύλαξη της 
παραγράφου (β) του εδαφίου (1), δύναται να υποβάλει αίτηση και να καταστεί δικαιούχος με βάση 
το Σχέδιο Ενίσχυσης των Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι έναν ψήφους υπέρ, και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.220, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Κατά τη διάρκεια της συζήτησης για τους ρευματοπαθείς στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και σε δική μου ερώτηση στους παριστάμενους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας γιατί εργοδοτούμε παιδορευματολόγο από το εξωτερικό και όχι από τους Κυπρίους συναδέλφους, μου 
δόθηκε η απάντηση ότι δεν υπάρχει Κύπριος ειδικός παιδορευματολόγος.  Στο γραφείο μου όμως έχει έλθει 
επιστολή διαμαρτυρίας από Κύπρια ρευματολόγο με ειδίκευση στα παιδιά, η οποία καταγγέλλει ότι αγνοείται 
συστηματικά και ότι με επανειλημμένες επιστολές που έχει αποστείλει στο Υπουργείο Υγείας υποδεικνύει αυτό 
τον παραγκωνισμό.  

 Παρακαλώ όπως με ενημερώσετε αν όλα αυτά που καταγγέλλει η παραπονούμενη (Ελπίδα Μηνά Αρ. 
Φακ. Υ.Υ. 5.29.02.15 και Ι.Υ. 13.15.001) τα έχετε εξετάσει, καθώς και για τη λογική της μη εργοδότησής της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.221, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για: 

1. το συνολικό αριθμό των ατόμων που έχουν εργοδοτηθεί μέσω των σχεδίων για απόκτηση εργασιακής 
πείρας, 

2. τον αριθμό των επιθεωρήσεων και ελέγχων που έγιναν στους οργανισμούς που συμμετέχουν και 

3. τον αριθμό των εργοδοτουμένων που παρέμειναν στην εργασία που τοποθετήθηκαν μέχρι την 
ολοκλήρωση του εξαμήνου και τον αριθμό των ατόμων που συνέχισαν να εργάζονται στους ίδιους 
οργανισμούς μετά τη λήξη του εξαμήνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.222, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τη 
μεταρρύθμιση των Κυπριακών Ταχυδρομείων, ποιες αλλαγές πρόκειται να γίνουν και το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.223, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εκκρεμούν δείγματα για εξέταση για πιθανόν εντοπισμό καρκινικών κυττάρων 
εδώ και μήνες στο Ιστοπαθολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. Συγκεκριμένα, εκκρεμούν 
δείγματα από τον Απρίλιο του 2014. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να πάρει, για να μειωθεί ο υπερβολικός φόρτος εργασίας του Ιστοπαθολογικού Τμήματος του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και να εξετάζονται τα δείγματα σε λογικά χρονικά διαστήματα, ώστε να 
μπορούν να ληφθούν εγκαίρως τα ενδεδειγμένα ιατρικά μέτρα για θεραπεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.224, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι αυξάνεται το κονδύλι για τις χορηγίες που προσφέρουν οι Πολιτιστικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού κατά €1,6 εκ.  Για να μπορέσουν όμως οι πολιτιστικοί 
φορείς του τόπου να απολαύσουν αυτά τα αυξημένα κονδύλια, πιστεύουμε ότι θα ήταν πολύ καλύτερο αν οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες είχαν περισσότερη από μια καταληκτική ημερομηνία για υποβολή προτάσεων για 
έγκριση κάτω από τα σχετικά κονδύλια.  Παραπέμπουμε στη θεσμοθετημένη πρακτική τόσο των ευρωπαϊκών 
προγραμμάτων όσο και οργανισμών στην Κύπρο, όπως ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου, που έχουν πέντε 
πάγιες ημερομηνίες το χρόνο για υποβολή αιτήσεων για συγκεκριμένες, επικαλυπτόμενες χρονικές περιόδους.  
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Επίσης, πιστεύουμε πως είναι αναγκαία η θεσμοθέτηση διαφανών κριτηρίων για αποδοχή και απόρριψη 
αιτήσεων, διότι έχουμε δεχθεί πάρα πολλά παράπονα ότι οι απορρίψεις γίνονται χωρίς καμία αιτιολόγηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την άποψή του 
επί των πιο πάνω εισηγήσεων και αν προτίθεται να προβεί σε διαφοροποίηση της μέχρι τώρα πρακτικής που 
ακολουθούν οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.225, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με τη δημοσίευση αγγελιών που αφορούν 
αγοραπωλησίες ζώων συντροφιάς στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης (facebook, twitter κτλ.). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ελεγχθεί κατά 
πόσο τα άτομα που αναρτούν τις εν λόγω αγγελίες είναι νόμιμοι εκτροφείς, αν η εκτροφή των ζώων γίνεται σε 
νόμιμες εγκαταστάσεις, καθώς και αν τα εν λόγω άτομα δηλώνουν τα εισοδήματά τους στο Τμήμα Φορολογίας, 
όπως οφείλουν να πράττουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.226, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 23 Οκτωβρίου 2014 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξέδωσε δελτίο τύπου με θέμα “Φορολογία: Το 
έλλειμμα ΦΠΑ ανέρχεται σε δισεκατομμύρια σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη”. Η μελέτη καταδεικνύει απώλεια 
εσόδων ύψους €177 δις περίπου, λόγω μη συμμόρφωσης με τους κανόνες ή μη είσπραξη του φόρου του 
2012. Το ποσό αυτό αντιστοιχεί στο 16% των συνολικών αναμενόμενων εσόδων του φόρου προστιθέμενης 
αξίας σε είκοσι έξι κράτη μέλη. Σύμφωνα με το δελτίο τύπου, η επικαιροποιημένη μελέτη αναμενόταν ότι θα 
κάλυπτε την Κύπρο και την Κροατία, αλλά αυτό δεν κατέστη δυνατό, καθώς δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί η 
αναθεώρηση των εθνικών λογαριασμών για την Κύπρο και η κατάρτιση των πινάκων χρήσης για την Κροατία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους η Κύπρος δεν είχε ολοκληρώσει την αναθεώρηση των εθνικών λογαριασμών εγκαίρως, αν έχουν 
ετοιμαστεί τα στοιχεία και ποιο είναι τελικά το έλλειμμα του φόρου προστιθέμενης αξίας για τα έτη 2011 και 
2012.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.227, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Στην κοινότητα Λυμπιών διαμορφώθηκε η πλατεία Αγίου Γεωργίου ως κλειστή ζώνη με πέτρινο 
επίστρωμα, η οποία και αναβαθμίζει την αισθητική της κοινότητας. Ενώ οι οδηγίες του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων επέτρεπαν τη διέλευση οχημάτων για ορισμένες μόνο ώρες μέσω μετακινούμενων 
πασσάλων, το κοινοτικό συμβούλιο αυθαίρετα αφαίρεσε τους πασσάλους, επιτρέποντας τη διέλευση 
μηχανοκινήτων όλο το εικοσιτετράωρο. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα η επένδυση να καταστρέφεται και να 
αλλοιώνεται. Επιπλέον, προκαλείται οχληρία άκρως ενοχλητική για όσους είναι αναγκασμένοι να κατοικούν σε 
σπίτια που εφάπτονται της πλατείας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να 
πράξει, ούτως ώστε να προστατευθεί η πλατεία, η οποία κατασκευάστηκε ως αντισταθμιστικό μέτρο για τα 
ΧΥΤΥ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.228, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εδώ και δύο χρόνια περίπου έχει παρατηρηθεί προσβολή των φοινικόδεντρων 
παγκύπρια από το αιγυπτιακό σκαθάρι.  Το πρόβλημα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, έχει εξαπλωθεί και ο 
κίνδυνος εξαφάνισης των φοινικόδεντρων παγκύπρια είναι πλέον υπαρκτός. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την επιτυχή αντιμετώπιση της προσβολής των φοινικόδεντρων από το αιγυπτιακό 
σκαθάρι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.229, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το 
Συμβούλιο αναφορικά με την εφαρμογή των διατάξεων του Πρωτοκόλλου αρ. 3 της πράξης προσχώρησης του 
2003 όσον αφορά τις περιοχές των κυρίαρχων βάσεων του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και 
της Βόρειας Ιρλανδίας στην Κύπρο, εντοπίστηκαν ορισμένοι κίνδυνοι σχετικά με τις δασμολογικές και τις 
φορολογικές ατέλειες και τις απαλλαγές για τις προμήθειες των ενόπλων δυνάμενων του Ηνωμένου Βασιλείου 
και του συνδεδεμένου με αυτές προσωπικού, που παρέχονται βάσει της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης και 
διατηρούνται στο πρωτόκολλο. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η πιο πάνω 
διαπίστωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εξακολουθεί να ισχύει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.230, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις επί 
των προσπαθειών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σχετικά με τη διαμόρφωση του Συστήματος 
Αξιολόγησης του Εκπαιδευτικού Έργου και του Συστήματος Αξιολόγησης των Εκπαιδευτικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.231, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις επί 
των προσπαθειών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σχετικά με την αναβάθμιση και την επέκταση των 
Μεταλυκειακών Ινστιτούτων Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΜΙΕΕΚ).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.232, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι διαδικασίες που σχετίζονται με το σχεδιασμό και την υλοποίηση του έργου 
στον ποταμό Λιοπετρίου περιέπεσαν και πάλι σε γραφειοκρατικό τέλμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τους 
λόγους της καθυστέρησης, ως επίσης και κατά πόσο θα διατεθούν πραγματικά τα διαθέσιμα κονδύλια κατά το 
έτος 2015 για το εν λόγω έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.233, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Τι αριθμός διακρατικών συμφωνιών έχει υπογραφεί εκ μέρους του κράτους, τα δικαιώματα των οποίων 
εκχωρήθηκαν στις Κυπριακές Αερογραμμές; 

2. Προτίθεται το κράτος να κοστολογήσει ή έχει κοστολογήσει εκάστη διακρατική συμφωνία;  Ποια η 
υπολογιζόμενη αξία τους σήμερα; 

3. Οι εταιρείες που ενδιαφέρονται για την εξαγορά των Κυπριακών Αερογραμμών θα εξαγοράσουν αυτές 
τις συμφωνίες; 

4. Υπάρχει περίπτωση το κράτος να μεταβιβάσει τα δικαιώματα που απέκτησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία με 
τις υπογραφείσες διακρατικές συμφωνίες δωρεάν μαζί με την εξαγορά του λογότυπου και την ονομασία 
των Κυπριακών Αερογραμμών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.234, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε εκθέσεις της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων αναφορικά με καταγγελίες για 
τη μη παροχή των κατάλληλων προσαρμογών που να διασφαλίζουν την προσβασιμότητα στο χώρο εργασίας 
στα άτομα με αναπηρία που εργάζονται στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και στο Νοσοκομείο Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου Γ΄ Λευκωσίας (αρ. Φακ: Α.Κ.Ι. 89/2012, Α/Π 1310/2012 και Α.Κ.Ι. 25/2012) εισηγείτο τη λήψη 
διορθωτικών μέτρων, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η απρόσκοπτη πρόσβαση των εργαζομένων με προβλήματα 
αναπηρίας στο χώρο εργασίας τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί 
οποιαδήποτε διορθωτικά μέτρα για την απρόσκοπτη πρόσβαση των εργαζομένων με προβλήματα αναπηρίας 
στο χώρο εργασίας τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.235, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο που να 
περιλαμβάνει τους πενήντα μεγαλύτερους οφειλέτες (νομικά και φυσικά πρόσωπα) του Τμήματος Φορολογίας.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος των 
οφειλών τους, καθώς και για τα μέτρα που λαμβάνονται για την είσπραξη των φόρων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.236, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε έκθεσή της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων αναφορικά με την 
υποχρέωση διασφάλισης προσβασιμότητας των ατόμων με αναπηρία στις παραλίες αναφέρει ότι οι παραλιακοί 
δήμοι πρέπει να επιδείξουν το αναγκαίο ενδιαφέρον και να εξασφαλίσουν την προσβασιμότητα των παραλιών, 
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ενώ εισηγείται και την ενεργότερη εμπλοκή της Τεχνικής Επιτροπής Προσβασιμότητας Παραλιών και της 
Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών, έτσι ώστε στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους να ασκήσουν εποπτεία στις 
τοπικές αρχές για την τήρηση των υποχρεώσεών τους αναφορικά με τη διασφάλιση προσβασιμότητας των 
ατόμων με αναπηρίες ή κινητικές δυσκολίες στις παραλίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
έχουν ληφθεί, έτσι ώστε οι παραλίες να καταστούν προσβάσιμες στα άτομα με αναπηρίες ή κινητικές 
δυσκολίες. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο 
των παραλιών που είναι προσβάσιμες στα άτομα με αναπηρίες ή κινητικές δυσκολίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.237, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η διεθνής μη κυβερνητική οργάνωση “Compassion in World Farming” (CIWF) 
διεξήγαγε έρευνα για την εκτροφή 330 εκατομ. κουνελιών στην Ευρωπαϊκή Ένωση και επισκέφθηκε δεκαέξι 
εκτροφεία σε πέντε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, αποκαλύπτοντας 
τις φρικτές συνθήκες που επικρατούν στις μονάδες όπου τα ζώα εκτρέφονται σε μικρά, συρμάτινα κλουβιά. Τα 
κουνέλια στα εκτροφεία εκτρέφονται σε κλωβοστοιχίες και παραμένουν εγκλωβισμένα μέχρι τη σφαγή τους. Τα 
θηλυκά κουνέλια αναπαραγωγής γονιμοποιούνται τεχνητά και συχνά κρατούνται σε απομόνωση έως και δύο 
χρόνια. Σύμφωνα με την έρευνα, οι συνθήκες στις κλωβοστοιχίες είναι άθλιες, τα ζώα αδυνατούν να εκφράσουν 
τη φυσική τους συμπεριφορά και υποφέρουν. Παράλληλα, σημαντικά ποσά δαπανώνται για φάρμακα και 
αντιβιοτικά κάθε χρόνο, καθώς η εντατική εκτροφή αποτελεί γόνιμο έδαφος για μολύνσεις και ασθένειες. Στην 
πρόσφατη έρευνα εντοπίστηκαν ζώα που κείτονταν νεκρά σε διάφορους χώρους των εκτροφείων και 
διαπιστώθηκαν υψηλά επίπεδα αμμωνίας λόγω των αποβλήτων και της έλλειψης αερισμού. Οι χώροι ήταν 
βρώμικοι σε όλες τις μονάδες, πολλά ζώα ήταν άρρωστα και τραυματισμένα και τα κλουβιά περιόριζαν τρομερά 
οποιαδήποτε κίνηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, έτσι ώστε να θεσπιστεί νομοθεσία που να απαγορεύει τη χρήση συμβατικών 
κλωβοστοιχιών για την εκτροφή κουνελιών και να σταματήσει η βάναυση εκτροφή κουνελιών σε κλουβιά. 
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
μονάδων που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο και ασχολούνται με την εκτροφή των κουνελιών, καθώς επίσης 
και τις συνθήκες εκτροφής των κουνελιών στις μονάδες αυτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.238, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε έκθεσή της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων αναφορικά με την 
προσβασιμότητα ατόμων με αναπηρίες σε αθλητικές εγκαταστάσεις, ημερομηνίας 29ης Μαΐου 2012 (Αρ. Φακ: 
Α.Κ.Ι. 30/2010 & Α.Ι.Τ. 1/2012), τονίζει μεταξύ άλλων ότι η προσβασιμότητα των υποδομών από τα άτομα με 
αναπηρίες αποτελεί βασική προϋπόθεση για τη διασφάλιση της ισότιμης συμμετοχής τους στην κοινωνική, 
οικονομική και πολιτική ζωή της χώρας και καλεί όλες τις εμπλεκόμενες διαχειριστικές αρχές να προβούν στις 
απαραίτητες ενέργειες, ώστε να πραγματοποιηθούν τα αναγκαία έργα προσβασιμότητας στα γήπεδα για τη 
διευκόλυνση των ατόμων με κινητικά προβλήματα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
έχουν λάβει οι αρμόδιοι φορείς (Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, 
Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου, Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες), έτσι ώστε όλα 
τα γήπεδα να είναι προσβάσιμα στους φιλάθλους με αναπηρία ή κινητικές δυσκολίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.239, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχουν σχέδια, για να αξιοποιηθεί το κρατικό τεμάχιο στην οδό ∆ήμητρας στο κέντρο της Λάρνακας, εάν ναι, 
τι είδους ανάπτυξη θα γίνει, και εάν έχει εξασφαλιστεί σχετική χρηματοδότηση, καθώς και το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.570, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. αναφοράς Ερ. 23.06.010.02.570 και ημερομηνία 04 Ιουνίου, 
2013, με την οποία ο βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης, ζητά να 
πληροφορηθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει διεξαχθεί οποιαδήποτε έρευνα για το τραπεζικό 
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σύστημα των κατεχομένων, ποια συμφέροντα εξυπηρετεί, αν υπάρχει κίνδυνος εκμετάλλευσης της κρίσης των 
κυπριακών τραπεζών και ποιες είναι οι ενέργειες της Κυβέρνησης, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι αρμόδιες υπηρεσίες του Κράτους παρακολουθούν το θέμα της πιθανής μεταφοράς καταθέσεων από 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα των ελεύθερων περιοχών σε «τράπεζες» των κατεχομένων. 

2. Σχετικά με το ερώτημα του κ. Περδίκη αν υπάρχει ο κίνδυνος εκμετάλλευσης της κρίσης των κυπριακών 
τραπεζών, σημειώνουμε ότι το «τραπεζικό σύστημα» των κατεχομένων παρουσιάζει παράδοξες 
αδυναμίες (ανεπάρκεια του συστήματος εποπτείας, συναλλαγματικός κίνδυνος) και ως εκ τούτου δεν 
είναι ιδιαίτερα ελκυστικό για καταθέτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.070, ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να εκφράσω καταρχήν τις απολογίες μου γιατί, εκ 
παραδρομής, δεν απαντήθηκε έγκαιρα.  Σε σχέση με το ερώτημά σας, σας πληροφορώ ότι η διαδρομή 631, 
στην οποία αναφέρεστε, ξεκινά από τον κεντρικό σταθμό που βρίσκεται πλησίον του λιμανιού της Πάφου με 
προορισμό την Πέτρα του Ρωμιού.  Συγκεκριμένα, η εν λόγω διαδρομή κατευθύνεται από τη Λεωφόρο 
Ποσειδώνος, περνά από τη Γεροσκήπου και ακολούθως εισέρχεται στον παλαιό δρόμο Πάφου-Λεμεσού.  
Πρόσθετα, αναφέρεται ότι η διαδρομή περνά από τις κοινότητες Κολώνη-Αχέλεια-Μανδριά-Κουκλιά-Χα Ποτάμι, 
εισέρχεται στο ξενοδοχείο “Aphrodite Hills” και επιστρέφει στον παλαιό δρόμο Πάφου-Λεμεσού, με κατεύθυνση 
την Πέτρα του Ρωμιού, όπου και τερματίζει η διαδρομή. 

2. Σημειώνεται ότι, η εν λόγω διαδρομή εξυπηρετεί τόσο τη διασύνδεση των προαναφερθέντων χωριών με 
τον κεντρικό σταθμό της Πάφου όσο και την περιοχή της Πέτρας του Ρωμιού, καθώς, επίσης, και τους 
εργαζόμενους και διαμένοντες στο ξενοδοχείο “Aphrodite Hills”. 

3. Επισημαίνεται ότι κατά την καλοκαιρινή περίοδο διενεργούνται 10 δρομολόγια και κατά τη χειμερινή 
περίοδο 7 δρομολόγια. 

4. Καταλήγοντας, σας ενημερώνω ότι η υπό αναφορά διαδρομή είναι από τις πλέον επιτυχημένες 
διαδρομές της επαρχίας Πάφου, με περίπου 18 000 επιβάτες να διακινούνται με αυτή ανά μήνα και 30 περίπου 
επιβάτες ανά δρομολόγιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.280, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα: 

1. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι το Εφοριακό Συμβούλιο καθιδρύθηκε το 2000 σύμφωνα με το Άρθρο 4Α 
των περί Bεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμους του 1978 έως 1999, με αρμοδιότητα τον 
ιεραρχικό διοικητικό έλεγχο των αποφάσεων του ∆ιευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, ο 
οποίος ασκείται με τη διαδικασία της ιεραρχικής προσφυγής. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του ημερ. 11/2/2013 και αρ. 74.698 θεωρώντας ότι το Εφοριακό 
Συμβούλιο δεν είχε ανταποκριθεί στην αποστολή του και λαμβάνοντας υπόψη την επικρατούσα 
οικονομική κατάσταση αποφάσισε να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να ετοιμάσει, σε 
συνεργασία με το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, Νομοσχέδιο με το οποίο να καταργείται το εν 
λόγω Συμβούλιο. 

3. Στην πράξη το Εφοριακό Συμβούλιο είχε ήδη αναστείλει τη λειτουργία του από τις 15/1/2013 αλλά 
εξακολουθούσαν να ενοικιάζονται οι κτιριακές εγκαταστάσεις στις οποίες στεγαζόταν το Συμβούλιο με 
μηνιαίο ενοίκιο €2.500. 

4. Στις 2/8/2013 το Υπουργικό Συμβούλιο με αριθμό απόφασης 75.599 αποφάσισε:  «να εξουσιοδοτήσει 
τον Υπουργό Οικονομικών να προβεί σε όλες τις απαιτούμενες ενέργειες για τερματισμό της ενοικίασης 
των κτιριακών εγκαταστάσεων του Εφοριακού Συμβουλίου και τη μεταφορά των υπαλλήλων του στο 
Υπουργείο Οικονομικών.» 

5. Στις 13 Αυγούστου 2013 είχε ειδοποιηθεί ο ιδιοκτήτης του κτιρίου για διακοπή του συμβολαίου 
ενοικίασης που με τη συμβατική υποχρέωση για τριμηνιαία προειδοποίηση έληγε στις 15 ∆εκεμβρίου 
2013.  Ταυτόχρονα είχε αφαιρεθεί όλος ο εξοπλισμός και τα έπιπλα που ανήκαν στο κράτος και δόθηκαν 
σε άλλες Υπηρεσίες.  Όσον αφορά το προσωπικό αυτό είχε τοποθετηθεί σε άλλες υπηρεσίες από τα 
μέσα Σεπτεμβρίου 2013. 

6. Εν τω μεταξύ το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο στα πλαίσια τεχνικής βοήθειας που παρείχε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη βελτίωση της φοροεισπρακτικής ικανότητας θεωρεί απαραίτητη τη 
διατήρηση ενός ανεξάρτητου θεσμού ο οποίος να εξετάζει διαφορές μεταξύ των φορολογούμενων και 
των κρατικών φορολογικών τμημάτων.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι αρμοδιότητες του Εφοριακού 
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Συμβουλίου εμπίπτουν στα πλαίσια των προτεραιοτήτων της φορολογικής μεταρρύθμισης που 
προβλέπει την ενίσχυση της δευτεροβάθμιας εξέτασης των φορολογικών ενστάσεων αποφασίστηκε 
τελικά πως δεν ενδείκνυτο η κατάργηση του Εφοριακού Συμβουλίου. 

7. Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο στις 31/12/2013 (Αρ. Απόφ. 76.279) αποφάσισε την 
επαναλειτουργία του Εφοριακού Συμβουλίου με το διορισμό Προέδρου και Μελών του Συμβουλίου, το 
οποίο προσωρινά στεγάζεται στους χώρους του Υπουργείου Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.514, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο Οικονομικών με την 
επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.455 και ημερ. 13/5/2014 και σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο 
Οικονομικών δεν κατέβαλλε ούτε καταβάλλει οποιοδήποτε επίδομα παχυσαρκίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.660, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23/5/2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για την αστυνόμευση του ποδοσφαιρικού αγώνα μεταξύ των ομάδων ΑΕΛ - ΑΠΟΕΛ, που 
πραγματοποιήθηκε στις 17 Μαΐου, 2014 εργάστηκαν 376 αστυνομικοί. Το οικονομικό κόστος της 
υπερωριακής απασχόλησης ανήλθε στις €29,618,00. 

2. Το οικονομικό κόστος για την αστυνόμευση και γενικά για την ασφάλεια όλων των αγώνων του 
Παγκύπριου Ποδοσφαιρικού Πρωταθλήματος Γλαύκος Κληρίδης κατά τις αντίστοιχες περιόδους 2013-
2014, δεν μπορεί να διευκρινιστεί καθότι μέλη εργάστηκαν κατά το ωράριο της συνήθους εργασίας τους 
και/ή εργάστηκαν σε υπερωριακή απασχόληση. Η αστυνόμευση των αγώνων μικρών κατηγοριών γίνεται 
από το επί καθήκοντι προσωπικό και στα πλαίσια της εκτέλεσης των καθηκόντων τους. 

 Επισημαίνεται ότι το κόστος της υπερωριακής απασχόλησης για την αστυνόμευση και γενικά την 
ασφάλεια του κάθε αγώνα ανήλθε στα €764,415,00 και το 99% του ποσού αυτού δαπανήθηκε για την 
αστυνόμευση ποδοσφαιρικών αγώνων, ενώ το υπόλοιπο ποσό για τους αγώνες ομαδικών αθλημάτων. 

3. Το ποσό το οποίο επιβαρύνθηκε το κράτος για την υπερωριακή απασχόληση για την αστυνόμευση των 
ποδοσφαιρικών αγώνων τα τελευταία 5 χρόνια ανήλθε στα €5,330,359,00. Σημειώνεται ότι η Κυβέρνηση 
με το πρόσφατο πακέτο μέτρων κατά της βίας στα γήπεδα εισηγήθηκε την εκμίσθωση υπηρεσιών για 
την αστυνόμευση αγώνων, εισήγηση η οποία δεν έγινε αποδέκτη κατά την εξέταση του σχετικού 
νομοσχεδίου. 

4. Τα τελευταία δύο χρόνια μετά από επεισόδια σε αγώνες της ΚΟΠ και της ΚΟΚ τραυματίστηκαν 82 μέλη 
της Αστυνομίας και 49 πολίτες. ∆εν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία για το οικονομικό κόστος των ζημιών 
που προκλήθηκαν σε δημόσια και ιδιωτική περιουσία. 

5.  Αναφορικά με την ερώτηση 5, τα έξοδα αστυνόμευσης και ασφάλειας των ποδοσφαιρικών και 
καλαθοσφαιρικών αγώνων καλύπτονται είτε από το κράτος είτε από τις αθλητικές ομάδες, δεν υπάρχει 
συγκεκριμένη πρακτική η οποία να συνιστά κανόνα. Επισημαίνεται ότι με την εφαρμογή του θεσμού των 
επιτηρητών στις πλείστες χώρες, ο αριθμός των μελών της Αστυνομίας που λαμβάνουν μέρος στην 
ασφάλεια αθλητικών αγώνων είναι περιορισμένος, πρακτική την οποία στοχεύουμε να εφαρμόσουμε και 
στα δικά μας γήπεδα. 

6.  ΣΥΛΛΗΨΕΙΣ ΓΙΑ ΕΠΕΙΣΟ∆ΙΑ ΧΟΥΛΙΓΚΑΝΙΣΜΟΥ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ 

 2012-2013 2013-2014 

Αριθμός Επεισοδίων 33 45 

Πόσοι συνελήφθηκαν 119 145 

Πόσοι διώχθηκαν ποινικά 116 137 

Τραυματίες μέλη Αστυνομίας 41 41 

Τραυματίες πολίτες 31 18 
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Σοβαρά επεισόδια 1) ΑΝΟΡΘΩΣΗ-ΝΤΙΛΑ ΓΚΟΡΙ 
 (09.08.2012) 

2) ΟΜΟΝΟΙΑ-ΑΠΟΛΛΩΝ 
 (02.03.2013) 

3) ΑΠΟΕΛ-ΑΕΚ  
 (27.04.2013) 

4) ΑΠΟΕΛ-ΟΜΟΝΟΙΑ  
 (12.05.13) 

5) ΑΠΟΛΛΩΝ-ΑΕΛ 
 (22.05.2013) 

1) ΑΝΟΡΘΩΣΗ-
ΑΠΟΛΛΩΝ (ΦΙΛΙΚΟ 
12.07.13) 

2) ΑΡΗΣ-ΟΜΟΝΟΙΑ 
 (ΦΙΛΙΚΟ 13.08.13) 

3) ∆ΥΝΑΜΟ Κ.-
ΒΑΛΕΝΘΙΑ  

 (E.L. 20.02.14) 

4) ΑΝΟΡΘΩΣΗ-
ΟΜΟΝΟΙΑ (14.03.14 
ΒΟΛΕΥ) 

5) ΑΠΟΕΛ-ΑΕΛ 
 (22.04.2014) 

Ποινές 1. 300€-1000€ πρόστιμο σε 71 
πρόσωπα 

2. Απαγόρευση εισόδου στους 
αθλητικούς χώρους από 3 
μήνες-6 μήνες 17 πρόσωπα

3. Φυλάκιση 1 μήνα-7 μήνες 4 
πρόσωπα 

1. 800€ πρόστιμο για 
κατοχή κροτίδων σε 
ένα πρόσωπο 

2. Απαγόρευση εισόδου 
στους αθλητικούς 
χώρους από 3 μήνες- 
9 μήνες ή μέχρι την 
εκδίκαση της 
υπόθεσης 10 
πρόσωπα 

Εκκρεμείς εκδικάσεις υποθέσεων 
ενώπιον πρόσωπων 

Για 33 πρόσωπα 
καταχωρήθηκαν οι υποθέσεις 
τους ενώπιον του δικαστηρίου 

Για 48 άτομα εκκρεμούν 
υποθέσεις για καταχώρηση 
στο δικαστήριο και 76 άτομα 
καταχωρήθηκαν οι 
υποθέσεις τους ενώπιον του 
δικαστηρίου 

Εν αναμονή εξετάσεων χημείου 3 10 

Καταδικασθέντες 80 9 

7. Όσο αφορά το ερώτημα 7, δεν υπήρξαν αποζημιώσεις από αστικές αγωγές εναντίον της Αστυνομίας. 
∆εν μας έχουν κοινοποιηθεί οποιαδήποτε στοιχεία για αστικές αγωγές εναντίον της ΚΟΠ, της ΚΟΚ και 
των Σωματείων για επεισόδια τα οποία  προκλήθηκαν σε αγώνες πρωταθλημάτων τους. 

8. Το Υπουργείο έχει λάβει, μέτρα για την οριστική πάταξη του φαινομένου του χουλιγκανισμού τα οποία 
περιλαμβάνονται στο Νομοσχέδιο για τη βία στα γήπεδα. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις επιθυμείτε επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.691, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.691 και ημερ. 11.6.2014, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, μέσα από την κύρωση της Σύμβασης του ΟΗΕ για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων 
με Αναπηρίες, (ΑμεΑ) αλλά και την Ευρωπαϊκή Στρατηγική για την Αναπηρία 2010-2020, δεσμεύτηκε να 
καταστεί μια χώρα χωρίς πρόσθετα εμπόδια για άτομα με αναπηρίες. 

2. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του, ανάθεσε στο Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων τον επιτελικό ρόλο της διαμόρφωσης της Εθνικής Στρατηγικής και του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης της Κύπρου για την Αναπηρία 2013-2015. 

3. Το πιο πάνω Σχέδιο ∆ράσης στοχεύει στην προώθηση της πραγμάτωσης των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών για όλα τα άτομα με αναπηρίες χωρίς διάκριση οποιουδήποτε 
είδους με βάση την αναπηρία. 
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4.  Στο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης προνοείται συγκεκριμένος ρόλος για τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού. 
Στο συνημμένο Παράρτημα καταγράφονται πρόσφατες δράσεις και ενέργειες του ΚΟΤ που αποσκοπούν 
στην αναβαθμισμένη εμπειρία ατόμων με αναπηρίες ή μειωμένη κινητικότητα. 

5.  Η βελτίωση της προσβασιμότητας της χώρας μας δεν αποτελεί απλά νομική και ηθική υποχρέωση, αλλά 
και σοβαρή επενδυτική προοπτική. Ενδεικτικά, αναφέρεται πως σε πρόσφατη μελέτη που διενεργήθηκε 
για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Economic Impact and Travel Patterns of Accessible Tourism in Europe) 
υπολογίστηκε πως ο άμεσος μεικτός κύκλος εργασιών του Προσβάσιμου Τουρισμού στην EE το 2012 
ήταν γύρω στα €352 δισεκατομμύρια (€203,876 δις από άτομα τρίτης ηλικίας και €148,060 δις από 
ΑμεΑ). 

6.  Ο ΚΟΤ θα συνεχίσει την εποικοδομητική του συνεισφορά μέσα στα πλαίσια του πιο πάνω Σχεδίου 
∆ράσης, με έμφαση στη συνεχή βελτίωση των εγκαταστάσεων στα ξενοδοχεία και κέντρα αναψυχής και 
στην προσβασιμότητα των παραλιών. Επιπλέον, μελετά συστηματικά τρόπους για ενημέρωση, 
παρότρυνση και συνεργασία με τους υπόλοιπους εμπλεκομένους σε όλο το φάσμα της αλυσίδας 
προσφοράς ή χρήστες προσβάσιμων υπηρεσιών, για μεγιστοποίηση των αποτελεσμάτων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.740, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι σύμφωνα με τον 
Κανονισμό 10 των «περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Γενικών) Κανονισμών του 2004», 
οι οδηγοί οχημάτων μεταφοράς επικίνδυνων εμπορευμάτων πρέπει να κατέχουν πιστοποιητικό 
επαγγελματικής κατάρτισης οδηγού ADR, το οποίο ανανεώνεται και εκδίδεται από την αρμόδια αρχή  (δηλ. το 
∆ιευθυντή του Τμήματος Οδικών Μεταφορών), νοουμένου ότι ο οδηγός συμμετείχε σε εκπαιδευτικό κύκλο 
μαθημάτων που αναφέρεται στις παραγράφους 8.2.2.3, 8.2.2.4 και 8.2.2.5 των Παραρτημάτων της 
Ευρωπαϊκής Συμφωνίας για τη ∆ιεθνή Οδική Μεταφορά Επικίνδυνων Εμπορευμάτων και πέτυχε σε εξετάσεις 
που αναφέρονται στην παράγραφο 8.2.2.7 των προαναφερθέντων Παραρτημάτων. 

 Σημειώνεται ότι, οι προαναφερθέντες επαγγελματίες οδηγοί καλούνται και οφείλουν να αποκτήσουν το 
εν λόγω Πιστοποιητικό Επαγγελματικής Κατάρτισης και δεν τίθεται θέμα διακριτικής ευχέρειας από τη σχετική 
νομοθεσία για εξαίρεση από την υποχρέωση αυτή κάποιων επαγγελματιών οδηγών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.743, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Αναβάθμιση-επέκταση του Επαρχιακού Μουσείου Πάφου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.03.743 ημερ. 7 Ιουλίου, 2014, που 
αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι για την αναβάθμιση του Επαρχιακού Μουσείου 
Πάφου έχει συμπεριληφθεί στον Προϋπολογισμό του 2015 το ποσό των €100.000.  Πρόκειται για έργα που 
προωθούνται σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και το Φορέα 
“Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης για το 2017”.  Σημειώνεται ότι στον Προϋπολογισμό του 2016 έχει 
συμπεριληφθεί το ποσό των €115.000. 

2. Αναφορικά με το έργο που αφορά στη στέγαση των ψηφιδωτών δαπέδων εντός του Αρχαιολογικού Πάρκου 
της Κάτω Πάφου, δυστυχώς δεν έχει συμπεριληφθεί πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2015, καθώς η σχετική 
κοστολόγηση του έργου είναι πολύ ψηλή και αυτό δεν μπορεί να αντιμετωπιστεί στην περίοδο της οικονομικής 
κρίσης που διερχόμαστε.  Μελετώνται ωστόσο, άλλες δυνατές λύσεις προστασίας, λιγότερο δαπανηρές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.751, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.751 και ημερομηνία 11.7.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 15.7.2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, η κοινότητα Κινούσας δεν αντιμετωπίζει πρόβλημα 
υδροδότησης.  Η Κοινότητα υδροδοτείται ικανοποιητικά από την πηγή «Γλυφός» (με ημερήσια 
ποσότητα 80 κ.μ.), και επίσης υπάρχει άλλη εφεδρική κοινοτική γεώτρηση, η οποία μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί στην περίπτωση που παρουσιάζεται έλλειψη νερού και χρειαστεί ενίσχυση η Κοινοτική 
Υδατοπρομήθεια.  Το πρόβλημα επάρκειας νερού, που παρουσιάζεται κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, 
οφείλεται αφενός στην υπερκατανάλωση και αφετέρου στις παράνομες συνδέσεις, στις οποίες έχει 
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προβεί το προηγούμενο Κοινοτικό Συμβούλιο, κυρίως σε κατοικίες που κτίστηκαν εκτός των ορίων 
υδατοπρομήθειας. 

(β)  Για την αντιμετώπιση του προβλήματος της υπερκατανάλωσης, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου 
συμβούλευσε το Κοινοτικό Συμβούλιο να τροποποιήσει τα τέλη κατανάλωσης νερού, εφαρμόζοντας 
κλιμακωτή χρέωση, με σκοπό να καταστεί αποτρεπτική η υπερκατανάλωση. 

(γ)  Σε ότι αφορά τις αυθαίρετες συνδέσεις, ο Έπαρχος Πάφου, με επιστολή του ημερ. 8.7.2014, ζήτησε από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο να διακόψει τις παράνομες παροχές πόσιμου νερού εκτός ορίων 
υδατοπρομήθειας, εάν οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες δεν προσκόμιζαν στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση, εντός 
δέκα ημερών, αίτηση υδροδότησης, η οποία θα εξεταζόταν σε συνεργασία με το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων, όπως προβλέπει η σχετική νομοθεσία [Κανονισμός 213(2)(α) των περί ∆ιοίκησης των Τοπικών 
Υποθέσεων (Γενικών) Κανονισμών του Κοινοτικού Συμβουλίου]. Επειδή, όμως, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
δεν υλοποίησε τα όσα αναφέρονταν στην πιο πάνω επιστολή, ζητήθηκε και αναμένεται από τον 
Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Κινούσας να προσκομίσει τις διευθύνσεις όλων των εμπλεκόμενων 
ιδιοκτητών, έτσι ώστε να αποστείλει η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου προσωπικές επιστολές στον καθένα 
από τους ιδιοκτήτες. Επίσης, ο Έπαρχος Πάφου, με επιστολή του ημερ. 6.8.2014, ζήτησε από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων να επιθεωρήσει τις παράνομες συνδέσεις, να τον ενημερώσει για την υφιστάμενη 
κατάσταση και να υποβάλει εισηγήσεις για επίλυση του προβλήματος. 

(δ) Σε σχέση με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κινούσας για την αντικατάσταση του υφιστάμενου 
δικτύου υδροδότησης, αναφέρεται ότι αυτό είχε διαβιβαστεί στις 18.4.2012 στο Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων για μελέτη.  Το εν λόγω Τμήμα εξέτασε το αίτημα και στις 5.6.2014 ενημέρωσε την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση ότι θα πρέπει να γίνει αντικατάσταση μέρους του αγωγού, που μεταφέρει το νερό από την 
πηγή «Γλυφός», εργασία η οποία προγραμματίζεται να γίνει εντός του 2015, με κονδύλια του 
Προϋπολογισμού το Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.  Στο παρόν στάδιο, αναμένεται από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο η έγκριση του σχεδίου και της δαπάνης του έργου, η οποία ανέρχεται στις €16.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.011, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.011 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 31.7.2014 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Η Συμφωνία που υπογράφτηκε μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Ηνωμένου Βασιλείου, η οποία αφορά τη ρύθμιση της ανάπτυξης εντός των ορίων των 
Βρετανικών Βάσεων, διαλαμβάνει ανάμεσα σε άλλα ότι για τον καθορισμό Πολεοδομικών Ζωνών και 
πολιτικών θα εφαρμοσθούν διαδικασίες που αφορούν τη συμμετοχή των Τοπικών Αρχών και του 
ευρύτερου κοινού, έτσι ώστε να προάγονται οι αρχές της διαφάνειας και της δημόσιας συμμετοχής. 

(β)  Στα πλαίσια της διαδικασίας που συμφωνήθηκε για την εκπόνηση και υιοθέτηση ∆ήλωσης Πολιτικής, 
κάθε Τοπική Αρχή θα αναλάβει τη διοργάνωση ανοικτών συγκεντρώσεων, με στόχο τη συζήτηση και 
διαμόρφωση εισηγήσεων. Το σύνολο της διαδικασίας που θα ακολουθηθεί επεξηγήθηκε σε σχετική 
σύσκεψη στις 16.7.2014 που διοργάνωσαν από κοινού το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και η ∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων, στην οποία παρευρέθηκαν και οι 
εκπρόσωποι των Τοπικών Αρχών τα όρια των οποίων εμπίπτουν στις Βρετανικές Βάσεις. Στις ανοικτές 
συγκεντρώσεις θα έχουν τη δυνατότητα συμμετοχής τόσο οι απλοί πολίτες, όσο και τα οργανωμένα 
σύνολα και οι μη κυβερνητικές οργανώσεις. Οι εισηγήσεις που θα διαμορφώσουν οι Τοπικές Αρχές θα 
αναρτηθούν στα γραφεία τους για επιθεώρηση από το κοινό και θα υποβληθούν στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και στη ∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων για αξιολόγηση. Ανάλογη 
πρακτική διοργάνωσης ανοικτών συγκεντρώσεων από τις Τοπικές Αρχές εφαρμόζεται και για τις 
περιοχές που ελέγχονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

(γ)  ∆ιαβουλεύσεις θα γίνουν και στο στάδιο των εργασιών της Επιτροπής για την ετοιμασία της ∆ήλωσης 
Πολιτικής, καθώς και κατά την υποβολή στην Περιβαλλοντική Αρχή Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον. Μετά την έγκριση και δημοσίευση της ∆ήλωσης Πολιτικής θα ακολουθήσει τετράμηνη 
περίοδος υποβολής ενστάσεων. 

2. Με βάση τα ανωτέρω, θεωρείται ότι οι διαδικασίες που αποφασίσθηκαν και ακολουθούνται διασφαλίζουν 
τη διαφάνεια και την ενημέρωση και συμμετοχή όλων των ενδιαφερομένων σε κάθε στάδιο, διευρύνοντας τις 
δυνατότητες έγκαιρης έκφρασης τάσεων, απόψεων και εισηγήσεων. 

3. Παραμένω στη διάθεση σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.037, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Τοπικό Σχέδιο για την περιοχή νότια της Λευκωσίας 
Προτεινόμενος Παρακαμπτήριος ∆ρόμος Αγίας Βαρβάρας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.037 και ημερομηνία 25.8.2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο προτεινόμενος παρακαμπτήριος δρόμος Αγίας Βαρβάρας εμπίπτει στο Τοπικό Σχέδιο Νότιας 
Λευκωσίας.  Για τον σχεδιασμό του είχαν προταθεί δύο εναλλακτικές οδεύσεις από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προέβηκε σε προκαταρκτική τεχνική αξιολόγηση των προτεινόμενων 
οδεύσεων, χωρίς να υπεισέλθει σε θέματα που αφορούν τις πολεοδομικές ζώνες και την επέκταση της 
οικιστικής ανάπτυξης, για τα οποία αρμόδιο είναι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

4. Από την εν λόγω αξιολόγηση έχει διαφανεί ότι οι υπό αναφορά οδεύσεις είναι τεχνικά εφικτές και 
επιλέγηκε η βορειότερη από τις δύο, μήκους 4,1 χλμ περίπου, η οποία κρίθηκε σαφώς πλεονεκτικότερη όσον 
αφορά τα τεχνικά χαρακτηριστικά και την έκταση των χωματουργικών εργασιών.  Η όδευση αυτή αρχίζει από 
την είσοδο προς Αγίας Βαρβάρας μετά τον ανισόπεδο κόμβο, διασταυρώνει το δρόμο Αγίας Βαρβάρας- 
Κοτσιάτη, και καταλήγει στην έξοδο της Αγίας Βαρβάρας προς Μαθιάτη. 

5. Η πιο πάνω όδευση του προτεινόμενου παρακαμπτήριου δρόμου έχει συμπεριληφθεί στο Τοπικό Σχέδιο 
Νότιας Λευκωσίας.  Ενστάσεις που αφορούν το δρόμο αυτό, πρέπει να υποβληθούν σύμφωνα με τις 
διαδικασίες που προβλέπονται στα πλαίσια της οριστικοποίησης του Τοπικού Σχεδίου. 

6. Όσον αφορά την εισήγηση του Κοινοτικού Συμβουλίου για μετακίνηση του παρακαμπτήριου δρόμου 
δυτικότερα, μετά από τηλεφωνική επικοινωνία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων με τον Πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου, διαφάνηκε ότι αυτή αφορά στην ουσία ένα νέο αίτημα για βελτίωση και αναβάθμιση υφιστάμενου 
αγροτικού χωματόδρομου από το μεταλλείο Μαθιάτη μέχρι τον Κοτσιάτη.  Ο δρόμος αυτός θα εξυπηρετεί την 
κυκλοφορία Λυθροδόντα-Μαθιάτη προς τον αυτοκινητόδρομο, μέσω του Κοτσιάτη. 

7. Το πιο πάνω αίτημα αφορά δρόμο που δεν εμπίπτει στο Τοπικό Σχέδιο Νότιας Λευκωσίας και βρίσκεται 
κυρίως εκτός των ορίων της Αγίας Βαρβάρας. Αξίζει να σημειωθεί ότι το αίτημα αυτό δεν έχει υποβληθεί στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας, ούτε από τις άλλες κοινότητες που 
ενδεχομένως να επηρεάζονται, όπως ο Μαθιάτης και ο Λυθροδόντας.  Σε περίπτωση υποβολής σχετικού 
αιτήματος, θα γίνει προκαταρκτική διερεύνηση και τεχνοοικονομική αξιολόγηση για να διαφανεί κατά πόσο 
δικαιολογείται περαιτέρω μελέτη και προώθηση του έργου αυτού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.080, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κατασκευή μέτρων κυκλοφοριακής ύφεσης στην Λεωφ. Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.080 και ημερομηνία 2/9/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων έργων έχει κατασκευάσει, την περίοδο Αυγούστου-Σεπτεμβρίου, δύο 
υπερυψωμένα πλατό στην Λεωφ. Γρίβα ∆ιγενή μεταξύ των συμβολών της με τις Λεωφόρους 28ης Οκτωβρίου 
και 25ης Μαρτίου έναντι δαπάνης €40.000.  Τα μέτρα αυτά, σε συνδυασμό με τις κάμερες που έχουν 
εγκατασταθεί, αναμένεται ότι θα συμβάλουν αποτρεπτικά στην αντιμετώπιση του φαινομένου των αγώνων 
ταχύτητας στην Λεωφ. Γρίβα ∆ιγενή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.099, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.099 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 5.9.2014 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Στις 17.5.2013 η αρμόδια Πολεοδομική Αρχή διατύπωσε αρνητικές απόψεις επί προκαταρκτικού 
ερωτήματος για τη δημιουργία δελφιναρίου, κολυμβητικών δεξαμενών και άλλων συμπληρωματικών 
χρήσεων στα τεμάχια με αρ. 6 και 7, Φ/Σχ. 2-295-376, στο Παραλίμνι. 

(β)  Στις 17.10.2013 υποβλήθηκε αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των 
προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής Παραλιμνίου. Η Πολεοδομική Αρχή μελετά την αίτηση και θα ετοιμάσει 
εμπεριστατωμένη έκθεση προς το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων, αφού ολοκληρώσει τις 
διαβουλεύσεις της με άλλους αρμόδιους φορείς που κρίνονται ουσιώδεις και λαμβάνοντας υπόψη τις 
Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 50.423, ημερομηνίας 8.10.1999 και με αρ. 46.884, ημερ. 
14.11.1997, σύμφωνα με τις οποίες απαγορεύεται η εισαγωγή στην Κύπρο, κράτηση, έκθεση και 
χρησιμοποίηση κητοειδών, για διάφορους σκοπούς. 
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 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.101, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.101 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 8.9.2014 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Το Τοπικό Σχέδιο Μαραθάσας βρίσκεται ενώπιον του Πολεοδομικού Συμβουλίου, στο οποίο ο 
Υπουργός Εσωτερικών έχει εκχωρήσει τις σχετικές εξουσίες του για την εκπόνηση και τροποποίηση των 
Τοπικών Σχεδίων και Σχεδίων Περιοχής. 

(β)  Μετά την ολοκλήρωση διαμόρφωσης των προκαταρκτικών προτάσεων και εισηγήσεων του, και αφού ο 
Υπουργός Εσωτερικών ενημερωθεί σχετικά, το Πολεοδομικό Συμβούλιο θα υποβάλει, αν απαιτείται, 
στην Περιβαλλοντική Αρχή, όπως αυτή ορίζεται στον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια ή/και Προγράμματα Νόμο (102(I)/2005), μελέτη εκτίμησης 
επιπτώσεων στο περιβάλλον με βάση τον συγκεκριμένο Νόμο και θα ακολουθηθούν οι προβλεπόμενες 
σε αυτόν διαδικασίες. Ακολούθως, το θέμα θα προωθηθεί στον Υπουργό Εσωτερικών για την τελική 
έγκριση του ολοκληρωμένου Σχεδίου και θα ακολουθήσει τετράμηνη περίοδος υποβολής ενστάσεων. 

(γ)  Το θέμα της πιθανής επιλεκτικής και υπό προϋποθέσεις χρήσης μικρών τμημάτων του ∆ικτύου ΦΥΣΗ 
2000, για σκοπούς υποβοήθησης της ανάπτυξης και τη δημιουργία θέσεων εργασίας σε μια περιοχή 
που βρίσκεται αποδεδειγμένα υπό μαρασμό δεκαετιών θα μελετηθεί επισταμένα και με τη δέουσα 
προσοχή στα πλαίσια της ανωτέρω διαδικασίας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.107, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
11 Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ ότι το θέμα δεν άπτεται των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. 

 Συγκεκριμένα στην περιοχή Αγροκηπιάς, η εταιρεία ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆ δεν διατηρεί λατομείο ούτε κατέχει 
οποιοδήποτε προνόμιο λατομείου.  Το λατομείο της εταιρείας βρίσκεται στα κοινοτικά όρια της Κάτω Μονής και 
δεν δημιουργεί οποιεσδήποτε οχλήσεις. 

 Στην περιοχή Αγροκηπιάς η εταιρεία διατηρεί μόνο εγκαταστάσεις επεξεργασίας μπεντονίτη.  Η 
χωροθέτηση και αδειοδότηση των εν λόγω εγκαταστάσεων αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου 
Εσωτερικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.141, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.141 και ημερ. 30/09/14 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Γενικό Χημείο του Κράτους (Γ.Χ.Κ.), μέσα στα πλαίσια εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ σχετικά 
με τα οικιστικά λύματα και του ελέγχου εφαρμογής των όρων αδειοδότησης, διεκπεραιώνει αναλύσεις 
δειγμάτων τριτοβάθμιας επεξεργασίας των βιολογικών σταθμών τα οποία αποστέλλονται από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (Τ.Α.Υ.).  Συγκεκριμένα ελέγχονται τα ολικά 
αιωρούμενα στερεά, το οργανικό και ανόργανο φορτίο, το οργανικό άζωτο, το υπολειμματικό χλώριο, ο 
ολικός φωσφόρος, διάφορα μέταλλα και ιόντα, η αγωγιμότητα και το pΗ καθώς επίσης και η τοξικότητα.  
Μερικές άλλες παράμετροι γίνονται από ιδιωτικό εργαστήριο. 

(β)  Η ολοκληρωμένη εκτίμηση της ποιότητας των Βιολογικών Σταθμών αξιολογείται κεντρικά από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και το Τ.Α.Υ. που έχουν την ολική εικόνα των αποτελεσμάτων τα οποία είναι και τα 
Αρμόδια Τμήματα για την παρακολούθηση της ποιότητας του επεξεργασμένου νερού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.160, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 ∆ε θα προχωρήσουμε σήμερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην έναρξη της συζήτησης του θέματος 
«Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών 
Αερογραμμών».   

 Το θέμα ενέγραψε η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις με αίτημα να συζητηθεί 
σήμερα, πλην όμως, αντιλαμβάνομαι, μέσα από συναινετικές διαδικασίες αποφασίστηκε το θέμα πρώτα να 
συζητηθεί στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημοσίων 
∆απανών και Οικονομικών και Προϋπολογισμού και μετά να επανέλθει στην ολομέλεια. 

 Η επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 13 Νοεμβρίου 2014, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία 
του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική 
Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.209-2014). 

 2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2014.   
(Αρ. (Αρ. Φακ.23.01.055.227-2014). 

 3. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον 
από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.054-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από 
πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.003-2014). 

 [Στις 11 Νοεμβρίου 2014 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη.   

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 13 Νοεμβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  

 Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.097-2014).] 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, αύριο έχουμε μια σημαντική ειδική συνεδρία της Βουλής, 
στις 12.45 μ.μ., με την ευκαιρία της επίσκεψης στην Κύπρο του Πρωθυπουργού της Ελλάδας κ. Αντώνη 
Σαμαρά, ο οποίος και θα προσφωνήσει το σώμα.  Παρακαλώ να είμαστε όλοι στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αύριο. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.23 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Κώστα Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης  Λαμάρης Γιάννος 

Βότσης Άγγελος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρονικόλα Ρούλα 
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Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Περιεχόμενα 

1. ∆ιαβεβαίωση του νέου βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ευγένιου Χαμπουλλά πριν από την 
ανάληψη των καθηκόντων του. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και στην Ημέρα 
Ανάμνησης και τήρηση δίλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων του πογκρόμ κατά των Εβραίων και των 
δύο παγκόσμιων πολέμων. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση 
(Μ. Κυριακού, Στ. Ευαγόρου, Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης, ∆. Συλλούρης, Γ. Λαμάρης, Ν. Νικολαΐδης, Ζ. 
Κουλίας) και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 
2014» και για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2014», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 4) και απόσυρση της πρότασης νόμου. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 
και «Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή τους σε νόμους. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014», παρατηρήσεις των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή της σε 
νόμο (με αρ. 3). 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Α. 
Φακοντής, Ρ. Μαυρονικόλα, Α. Κυριακίδου, Ν. Νουρής) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 
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11. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Καταγγελία από Κύπρια ρευματολόγο για μη εργοδότησή της από το Υπουργείο Υγείας - Ερωτήματα 
σχετικά με τα σχέδια εργοδότησης για απόκτηση εργασιακής πείρας -  Ερωτήματα σχετικά με τη 
μεταρρύθμιση των Κυπριακών Ταχυδρομείων - Ανάγκη μείωσης του φόρτου εργασίας στο 
Ιστοπαθολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Ανάγκη διαφοροποίησης της πρακτικής 
που ακολουθούν οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες σε σχέση με το κονδύλι για τις χορηγίες που προσφέρουν - 
Ερωτήματα σχετικά με τις αγοραπωλησίες ζώων συντροφιάς στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης - Η 
αναθεώρηση των λογαριασμών και το έλλειμμα ΦΠΑ της Κύπρου για το 2011 και το 2012 - Προστασία 
της πλατείας Αγίου Γεωργίου στα Λύμπια από τη συνεχή διέλευση μηχανοκίνητων οχημάτων - 
Ενημέρωση για τα μέτρα αντιμετώπισης της προσβολής των φοινικόδεντρων από το αιγυπτιακό σκαθάρι 
- Ενημέρωση για το θέμα των κινδύνων σχετικά με τις δασμολογικές και φορολογικές ατέλειες των 
ενόπλων δυνάμεων του Ηνωμένου Βασιλείου στις βάσεις που διαπιστώνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή - 
Προσπάθειες του Υπουργείου Παιδείας για διαμόρφωση Συστημάτων Αξιολόγησης του Εκπαιδευτικού 
Έργου και των Εκπαιδευτικών - Προσπάθειες του Υπουργείου Παιδείας για αναβάθμιση και επέκταση 
των ΜΙΕΕΚ - Καθυστέρηση στο σχεδιασμό και την υλοποίηση του έργου στον ποταμό Λιοπετρίου - Η 
εξαγορά των Κυπριακών Αερογραμμών και σχετικές διακρατικές συμφωνίες - Καταγγελίες για την 
απουσία παροχών προσβασιμότητας στο χώρο εργασίας για άτομα με αναπηρία σε δημόσια 
νοσηλευτήρια στη Λευκωσία και ανάγκη λήψης διορθωτικών μέτρων - Οι πενήντα μεγαλύτεροι οφειλέτες 
του Τμήματος Φορολογίας - Η προσβασιμότητα των παραλιών για τα άτομα με αναπηρίες ή κινητικές 
δυσκολίες - Ερωτήματα σχετικά με τις συνθήκες εκτροφής κουνελιών - Ανάγκη λήψης μέτρων για την 
προσβασιμότητα ατόμων με αναπηρίες σε αθλητικές εγκαταστάσεις - Ερωτήματα σχετικά με την 
αξιοποίηση κρατικού τεμαχίου στην οδό ∆ήμητρας στη Λάρνακα. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η λειτουργία και τα εξυπηρετούμενα συμφέροντα του τραπεζικού συστήματος στα κατεχόμενα - Τα 
δρομολόγια λεωφορείων για το Χάποταμι και την Πέτρα του Ρωμιού - Η μη διακοπή καταβολής ενοικίου 
από το κράτος για χώρους λειτουργίας του Εφοριακού Συμβουλίου μετά τη λήξη της θητείας των μελών 
του - Θέμα παραχώρησης του επιδόματος παχυσαρκίας σε Κυπρίους - Ο χουλιγκανισμός στα γήπεδα, η 
αστυνόμευση των ποδοσφαιρικών αγώνων και το σχετικό κόστος - Το ενδεχόμενο ανάπτυξης του 
προσβάσιμου τουρισμού για άτομα με αναπηρία στην Κύπρο - Ανησυχίες οδηγών βυτιοφόρων διανομής 
υγρών καυσίμων για παρουσία τους σε εξετάσεις και σεμινάρια σχετικά με την ανανέωση της άδειάς 
τους - Ανάγκη αναβάθμισης του Επαρχιακού Αρχαιολογικού Μουσείου Πάφου και των σκεπάστρων των 
ψηφιδωτών στο Αρχαιολογικό Πάρκο Πάφου - Μέτρα για την επίλυση του προβλήματος ύδρευσης της 
κοινότητας Κινούσας - Ανάγκη εμπλοκής περιβαλλοντικών οργανώσεων και κοινού στη δημόσια 
διαβούλευση που αφορά στην ετοιμασία του πλαισίου για μη στρατιωτικές αναπτύξεις στις περιοχές των 
βρετανικών βάσεων μετά τη συμφωνία μεταξύ της Κ∆ και του Ηνωμένου Βασιλείου - Οι ενστάσεις της 
κοινότητας Αγίας Βαρβάρας Λευκωσίας σχετικά με οδικό έργο - Καθυστέρηση στην κατασκευή 
υπερυψωμένων επιπέδων επί του οδοστρώματος στη λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία για 
αντιμετώπιση του φαινομένου των παράνομων αγώνων ταχύτητας αυτοκινήτων - Πληροφορίες για τη 
δημιουργία πάρκου δελφινιών σε αιχμαλωσία και εισήγηση για τη δημιουργία ελεύθερου πάρκου 
δελφινιών - Το ενδεχόμενο αναθεώρησης του Τοπικού Σχεδίου Μαραθάσας - Αίτημα των κατοίκων της 
περιοχής Μιτσερού-Αγροκηπιάς για μετακίνηση του λατομείου της εταιρείας ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆ - Η κακή 
ποιότητα του νερού του αποχετευτικού Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας - Αίτημα δήμου Αθηένου για 
απαλλαγή δημοτών από το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας (εμπιστευτική απάντηση). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική συνεδρίαση 7ης Νοεμβρίου 2014  

Ώρα έναρξης:  1.30 μ.μ. 

Αρ. 8  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρωθυπουργέ της Ελλάδας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Αντιπρόεδρε της Ελληνικής Κυβέρνησης, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά που σας καλωσορίζω στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Αποτελεί για μένα ιδιαίτερη τιμή και ξεχωριστό προνόμιο να σας απευθύνω το “ως ευ παρέστητε” εκ 
μέρους όλων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Σας απευθύνω θερμό 
καλωσόρισμα, χαιρετισμό αγάπης και τιμής και βαθιάς αδελφικής εκτίμησης. 

 Η παρουσία σας στην Κύπρο σε αυτή την κρίσιμη εθνική συγκυρία επιβεβαιώνει το αδιάπτωτο και 
συνεχές ενδιαφέρον σας και τη θερμή συμπαράσταση και αλληλεγγύη της ελληνικής κυβέρνησης και 
ολόκληρου του ελληνικού λαού προς το συνεχιζόμενο αγώνα του λαού μας για ελευθερία και δικαίωση.  Γι’ 
αυτή την αλληλεγγύη εκφράζουμε τη βαθιά μας ευγνωμοσύνη. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Σας καλωσορίζουμε χωρίς να ξεχνούμε το καθήκον μας, που το οριοθετεί η οδυνηρή πραγματικότητα 
της για 40 χρόνια ημικατεχόμενης πατρίδας μας, που εξακολουθεί να είναι διχοτομημένη, με καταπατημένους 
βωμούς και εστίες, με πρόσφυγες, με αγνοούμενους, με εγκλωβισμένους.  Με επίγνωση της εθνικής ευθύνης 
για τερματισμό της αναχρονιστικής τουρκικής κατοχής, με επίγνωση ακόμα του χρέους μας απέναντι στον 
αλειτούργητο Απόστολο Ανδρέα, απέναντι στην Κερύνεια, την Αμμόχωστο και τη Μόρφου που κείνται 
τουρκοπατημένες, απέναντι στο βουβό θέατρο της Σαλαμίνας, απέναντι στα συλημένα από έναν αδίστακτο 
κατακτητή πολιτιστικά και θρησκευτικά μας μνημεία. 

 Σας υποδεχόμαστε στα 54 χρόνια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά και στα 40 χρόνια τουρκικής 
κατοχής.  Η Κύπρος είναι ένα αναπόσπαστο τμήμα του ελληνισμού με συμβολή στον αρχαίο ελληνικό 
πολιτισμό, με Ζήνωνες και Ονήσιλους, με ομηρικά κατάλοιπα στην τοπολαλιά, με βουβά τώρα αρχαία θέατρα, 
με συμπόρευση με το Μέγα Αλέξανδρο, με Κίμωνες, με Μαχαιράδες και ∆ίκωμα και με σύγχρονα “μολών 
λαβέ”, που οριοθετούν την πορεία μας. 
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 Γιατί δε μας ταιριάζει η απαισιοδοξία ούτε μας καταλαμβάνει η απελπισία.  Γιατί η απόφασή μας είναι 
ποτέ να μη συμφιλιωθούμε με την κατοχή, αλλά, ξεφεύγοντας οριστικά από το σύνδρομο της προδοσίας και 
του εγκλήματος του 1974, να επανακαθορίσουμε τα μεγάλα οράματα και να επανασυνδέσουμε τα κομμένα 
νήματα των προσπαθειών και των αγώνων του κυπριακού λαού. 

 Έχουμε καθήκον να αναλύσουμε και να αξιοποιήσουμε τα νέα δεδομένα, τα συγκριτικά μας 
πλεονεκτήματα, τις νέες γεωπολιτικές, γεωστρατηγικές και γεωοικονομικές συνθήκες και να διαμορφώσουμε 
συμμαχίες και συνεργασίες που θα εξυπηρετούν τα εθνικά μας συμφέροντα και θα θεμελιώνουν τη 
σταθερότητα, την ασφάλεια, την ειρήνη και τη συνεργασία στην ευρύτερη περιοχή. 

 Με δεδομένη τη συνεχιζόμενη τουρκική αδιαλλαξία διακηρύσσουμε τη σταθερή μας άρνηση να 
αποδεχθούμε τα τετελεσμένα του τουρκικού εγκλήματος και την εμμονή μας σε λύση δημοκρατική, λειτουργική 
και βιώσιμη στη βάση των αρχών του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου.  Μια λύση που δικαιούται και αξίζει 
ο λαός μας. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Η παρουσία σας στην Κύπρο συμπίπτει με μια περίοδο κορύφωσης της τουρκικής αδιαλλαξίας, 
κακοπιστίας και στρεψοδικίας, αλλά και επιδρομικής συμπεριφοράς σε βάρος των θαλάσσιων κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η τουρκική συμπεριφορά στις διαπραγματεύσεις υπονομεύει την προοπτική λύσης στηριγμένης στο 
διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο, αφού εμμένει σε λογικές παρθενογένεσης, σε μόνιμες παρεκκλίσεις από το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και σε δημιουργία δύο κρατικών οντοτήτων στα πλαίσια συνομοσπονδίας με εσαεί 
κηδεμονία σε ολόκληρο τον κυπριακό χώρο μέσω των αναχρονιστικών εγγυήσεων του 1960.  Η Τουρκία 
επιμένει ακόμα σε άρνηση αναγνώρισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και εφαρμογής του Πρωτοκόλλου της 
Άγκυρας, όπως προβλέπουν οι σχετικές αποφάσεις των ευρωπαϊκών συλλογικών θεσμικών οργάνων, 
παραβιάζοντας τις ρητές της υποχρεώσεις ως υποψήφια προς ένταξη χώρα. 

 Ταυτόχρονα, με αφορμή τη νόμιμη άσκηση των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
εντός της αποκλειστικής οικονομικής της ζώνης για αξιοποίηση και εκμετάλλευση υδρογονανθράκων, με βάση 
τη ∆ιεθνή Σύμβαση του ΟΗΕ για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 1982, η Τουρκία, που πεισμόνως αρνείται να την 
υπογράψει και να την κυρώσει, απειλεί με χρήση στρατιωτικής βίας.  Εισέβαλε στην ΑΟΖ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και αποπειράται την παρεμπόδιση και ακύρωση του δικαιώματος του κυρίαρχου κυπριακού 
κράτους για εκμετάλλευση του υποθαλάσσιου πλούτου, επαναφέροντας στη σημερινή εποχή την πολιτική των 
κανονιοφόρων και υιοθετώντας συμπεριφορά μιας σύγχρονης πειρατείας. 

 Ενώπιον αυτής της κατ’ εξακολούθησιν και κατά συρροήν τουρκικής αδικοπραγίας και έκνομης 
συμπεριφοράς δε νοείται ούτε επανάπαυση ούτε εφησυχασμός.  Απαιτείται επαγρύπνηση και συστράτευση 
δυνάμεων για την αντιμετώπιση της τουρκικής απειλής.  Απαιτείται αποκάλυψη και στηλίτευση των τουρκικών 
συμπεριφορών ενώπιον της διεθνούς κοινότητας, αλλά και υπογράμμιση και ανάληψη ευθυνών από τους 
Ευρωπαίους εταίρους μας, οι οποίοι δεν είναι νοητό να επιδεικνύουν οποιαδήποτε ανοχή προς μια υποψήφια 
για ένταξη χώρα η οποία ασεβεί προς την κοινοτική νομιμότητα, παραβιάζει τους ευρωπαϊκούς κανόνες 
δικαίου, αντιμάχεται τις αποφάσεις των ευρωπαϊκών συλλογικών θεσμικών οργάνων και ευτελίζει κάθε αρχή 
και αξία του ευρωπαϊκού νομικού πολιτισμού.  Θα πρέπει να κατανοήσει τόσο η διεθνής όσο και ιδιαίτερα η 
ευρωπαϊκή κοινότητα ότι η διαμόρφωση συνθηκών ασφάλειας, ειρήνης, σταθερότητας και συνεργασίας στην 
ευρύτερη περιοχή προϋποθέτει τερματισμό της επιδρομικής συμπεριφοράς της Τουρκίας, άρση της 
παρανομίας και λύση του Κυπριακού στη βάση του Καταστατικού Χάρτη, των ψηφισμάτων του ΟΗΕ και των 
κανόνων του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου.  

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Θέλουμε να σας διαβεβαιώσουμε με την ευκαιρία της εδώ επίσκεψής σας ότι ο κυπριακός λαός δε 
λυγίζει.  Ναι, με σωφροσύνη, ασφαλώς με υπευθυνότητα, αλλά και με απόρριψη της λογικής της υπέρτερης 
δύναμης του κατακτητή και με άρνηση υποχωρήσεων στις όποιες πιέσεις τρίτων που, αντί να στρέφονται προς 
την πλευρά του κατακτητή και παραβάτη του διεθνούς δικαίου, εξακολουθούν, υιοθετώντας πολιτική δύο 
μέτρων και δύο σταθμών, να ανατρέπουν κάθε έννοια ηθικής και δικαιοσύνης. 

 Το καθήκον μας σήμερα απέναντι στην ιστορία και τον πολιτισμό μας είναι η με κάθε κόπο και κάθε 
θυσία αποτροπή των κινδύνων που απεργάζονται στην πατρίδα μας οι εχθροί της ελευθερίας.  Κανένας 
εκβιασμός, καμιά απειλή, καμιά δυσκολία και καμιά πίεση δε θα μας οδηγήσει στην ταπεινωτική 
συνθηκολόγηση μιας λύσης άδικης και ετεροβαρούς. 

 Η Κύπρος δεν μπορεί και δεν πρέπει να παραμείνει η μόνη μοιρασμένη χώρα στην Ευρώπη, όταν η ίδια 
η Ευρώπη προχωρεί προς την ενοποίησή της.  ∆εν μπορεί η Ευρώπη να ανέχεται στο κατώφλι της την 
παρουσία ενός στρατού κατοχής, σε μια χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Θα επιμείνουμε στην κατοχύρωση των δικαίων ολόκληρου του κυπριακού λαού, την αποχώρηση των 
κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων, τη διασφάλιση της εύρυθμης και αποτελεσματικής λειτουργίας της 
πολιτείας, την ειρηνική συμβίωση με τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας, την ευημερία και πρόοδο 
ολόκληρου του λαού της Κύπρου. 

 Η Κύπρος στο δύσκολο δρόμο της ενισχύεται, γιατί νιώθει δίπλα της την Ελλάδα και ολόκληρο το 
ελληνικό έθνος.  Γι’ αυτή την αδελφική συμπαράταξη εκφράζουμε την ολόψυχη ευγνωμοσύνη μας.  Στρατεύεται 
ο ελληνισμός στον αγώνα της Κύπρου, γιατί συνειδητοποιεί πως κοινή είναι η μοίρα του ελληνισμού και πως, 
αν χαθεί ο αγώνας αυτός, θα σημειωθεί ένα βαθύ ρήγμα στην περίμετρο του έθνους.  Γι’ αυτό εκείνο που τώρα 
απαιτείται περισσότερο όσο ποτέ άλλοτε είναι η εθνική ομοψυχία και η συσπείρωση όλου του ελληνισμού, για 
να μπορέσει να αντέξει στον αγώνα για δικαίωση. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Ευρισκόμενος σήμερα εδώ μαζί μας, σε αυτό το κομμάτι του ελληνισμού που μαστίζεται από το 
πρόβλημα της τουρκικής κατοχής και που αντιμετωπίζει τον κίνδυνο ανακοπής της ιστορικής του συνέχειας, για 
να φέρετε το μήνυμα της αγάπης και της κοινής πίστης για ελευθερία και δικαίωση, θέλουμε ταυτόχρονα να 
πάρετε στον αδελφό ελληνικό λαό και το δικό μας μήνυμα, το μήνυμα της κοινής μοίρας και της αδιάσπαστης 
ιστορικής συνέχειας και πορείας του ελληνισμού.  Από τα πανάρχαια βάθη της ιστορίας οι ήρωες και οι 
αγωνιστές των αγώνων του έθνους εκπέμπουν στους αιώνες το παράγγελμα που απορρίπτει την υποταγή, την 
αδράνεια και την παραίτηση μπροστά στα τείχη που υψώνουν μπροστά μας οι κάθε λογής κήρυκες της 
ενσωμάτωσης και της ήττας.  Με αδιαπραγμάτευτη προσήλωση στις διαχρονικά άφθορες αξίες της ελευθερίας, 
της δημοκρατίας και της δικαιοσύνης. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Με ιδιαίτερη χαρά και τιμή σας καλώ να απευθύνετε το λόγο στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ: 

(Α. ΣΑΜΑΡΑΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Πριν σας μιλήσω με όρους πολιτικής, θα ήθελα με μεγάλη συγκίνηση να σας μιλήσω από την ψυχή μου. 

 Όταν έρχομαι στη μεγαλόνησο, δε νιώθω απλώς ότι κάνω μία επίσκεψη επίσημη.  Νιώθω ότι κάνω 
προσκύνημα σε έναν τόπο ιερό, ιερό για τον ίδιο τον ελληνισμό, για την ίδια την ιστορία, για την ίδια την 
παράδοση της πατρίδας μας.  

 Στα κράτη μπορεί να βάζουν σύνορα· στις ιδέες, στις αξίες, στις καρδιές των ανθρώπων σύνορα δεν 
μπαίνουν.  Γυρεύοντας το νόημα της ταυτότητάς μας, βρίσκουμε στα μάτια μας την ίδια λάμψη.  Το φως το 
ελληνικό.  Την ίδια πηγή ζωής. Την ιστορία μας.  Την ίδια αλήθεια και το ίδιο πείσμα στην ελευθερία, στα 
ματωμένα μας χώματα.  Πλέουμε μαζί σε ένα απαράλλαχτο καΐκι ελπίδας με ανοιχτά πανιά στις ίδιες θάλασσες.  
Η καρδιά σας καρδιά μας, που και αυτή χτυπάει ακατάπαυστα στο σάλπισμα για το κοινό μας χρέος.  

 Νιώθω λοιπόν ότι κάνω προσκύνημα σε ένα χώρο που υπήρξε μαρτυρικός και ηρωικός.  Μπορεί να 
πέρασαν από εδώ κατακτητές ανά τους αιώνες.  Ήρθαν, έμειναν και στο τέλος έφυγαν, αλλά αυτό δεν άλλαξε 
ποτέ και σε τίποτα την ψυχή και το φρόνημα του κυπριακού ελληνισμού.  Ο ίδιος ο κυπριακός λαός πέρασε 
πολλά δεινά, αλλά ποτέ δεν έπαψε να δείχνει δύο πράγματα, την ελληνική του συνείδηση και την αξιοσύνη του.  
Και ποτέ δεν έπαψε να μας εκπλήσσει και για το υψηλό του φρόνημα και για τις επιτυχίες του σε ό,τι 
καταπιάνεται. 

 Καμία πρόσκαιρη επιβουλή δεν μπορεί να τα αλλάξει αυτά!  Καμία κρίση δεν πρόκειται, κύριε Πρόεδρε, 
να τα επηρεάσει.  Και τίποτα δεν μπορεί να αλλάξει, να λιώσει τους αδερφικούς δεσμούς που ενώνουν κάθε 
τμήμα του ελληνισμού και όλους μαζί με τα αδέρφια μας στην Κύπρο.  

 Και σήμερα πλέον νιώθω ότι κάνω προσκύνημα σε ένα χώρο που είναι ταυτόχρονα προπύργιο του 
ελληνισμού, αλλά και προπύργιο ολόκληρης της Ευρώπης στην ταραγμένη αυτή περιοχή της Ανατολικής 
Μεσογείου.  Παρά τη συνεχιζόμενη κατοχή στο βορρά, παρά την πρόσφατη οικονομική κρίση, η Κύπρος 
σήμερα είναι πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ελλάδα και Κύπρος μαζί λοιπόν είναι προπύργια 
σταθερότητας.  Σε ένα περίγυρο ταραγμένο και ανήσυχο.  Και στο σταθεροποιητικό μας ρόλο προσβλέπουν 
πλέον όλο και περισσότερο όλο και περισσότεροι.  Και αυτό σας παρακαλώ να το θυμάστε. 
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 Η ενότητα ανάμεσά μας είναι παράγγελμα αιώνων ιστορίας.  Είναι φωνή της συνείδησής μας.  Τώρα 
όμως αυτή την ενότητα τη σφραγίζουν, την απαιτούν και τη στηρίζουν οι γενικότερες εξελίξεις στην περιοχή 
μας.  Και δίπλα μας σιγά σιγά συμπαραστέκονται κι άλλοι, που κι εκείνοι ενδιαφέρονται για αυτό που 
ονομάζουμε “περιφερειακή σταθερότητα και ασφάλεια”.  

 Μείναμε ενωμένοι στα δύσκολα.  Μείναμε ενωμένοι κι όταν βρεθήκαμε μόνοι μας.  Τώρα που πια δεν 
είμαστε μόνοι μας, τώρα που η θέση μας ενισχύεται και ο ρόλος μας αναβαθμίζεται, πρέπει αυτήν την ενότητα 
να τη νιώσουμε ως δύναμη και ως ευθύνη.  Απέναντι στους εαυτούς μας, απέναντι στην ιστορία μας, αλλά και 
απέναντι σε άλλους λαούς της περιοχής μας, που προσβλέπουν σε μας για τη δική τους ασφάλεια, τη δική τους 
σταθερότητα, τη δική τους ευημερία.  

 Έτσι λοιπόν με έντονη συγκίνηση βρίσκομαι εδώ μπροστά σας, στο βήμα της κυπριακής Βουλής, που 
δεν είναι μόνο ένας θεσμός δημοκρατίας όπως κάθε άλλο κοινοβούλιο.  Είναι θεσμός μιας ∆ημοκρατίας 
μαχόμενης σ’ ένα μέτωπο ζωτικής σημασίας για τον ελληνισμό στο σύνολό του. 

 Επιτρέψτε μου λοιπόν πριν απ’ όλα να αποτίσω φόρο τιμής σε όλους τους αγωνιστές και τις αγωνίστριες 
της κυπριακής ελευθερίας.  Να υποκλιθώ στη μνήμη των ηρώων του εθνικού αντιαποικιακού αγώνα του ’55-59.  
Ήμουν έξι χρόνων, όταν δολοφόνησαν το Γρηγόρη Αυξεντίου.  Ήταν πανοπλία του ήθους και της λεβεντιάς σε 
έναν αγώνα που πάντα πρέπει να τιμούν οι Έλληνες.  Να εκφράσω το σεβασμό και την πατριωτική μου 
ευγνωμοσύνη, ευγνωμοσύνη όλων των Ελλήνων, προς τους Κυπρίους και Ελλαδίτες μαχητές, οι οποίοι στην 
άνιση αναμέτρηση του ’74 αντιμετώπισαν με αυτοθυσία τις στρατιωτικές δυνάμεις του εισβολέα.  Να τιμήσω τη 
μνήμη του Τάσου Ισαάκ και του Σολωμού Σολωμού. 

 Σαράντα χρόνια τώρα -έχετε δίκιο που το επισημάνατε τόσο όμορφα και συγκινητικά, κύριε Πρόεδρε- 
παραμένουν ανοιχτές οι πληγές της εισβολής του ’74, που έφερε, όπως είπατε, το θάνατο, την εθνοκάθαρση, 
τη λεηλασία, την καταστροφή της ορθόδοξης πολιτιστικής μας κληρονομιάς, το συνεχιζόμενο μαζικό εποικισμό 
στα κατεχόμενα και τη βασανιστική αγωνία για την τύχη των αγνοουμένων.  Ακόμα και τον περασμένο Μάιο το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων εξέδωσε άλλη μία καταδικαστική για την Τουρκία απόφασή 
του επί της κυπριακής προσφυγής για τη δίκαιη ικανοποίηση των συγγενών, όπως εξάλλου και των 
εγκλωβισμένων Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όσα χρόνια κι αν χρειασθεί να περάσουν η Ελλάδα δεν πρόκειται ποτέ να αποδεχθεί τα τετελεσμένα!  
Θα συνεχίσει να στηρίζει με όλες τις δυνάμεις της τον ειρηνικό σας αγώνα για την ανατροπή των συνεπειών της 
συνεχιζόμενης κατοχής στη μεγαλόνησο.  Μέχρι τελικής δικαίωσης!  Μέχρι να υπάρξει μία δίκαιη και βιώσιμη, 
σύμφωνη με τις αποφάσεις του ΟΗΕ, με τις συμφωνίες υψηλού επιπέδου και με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Μία 
λύση βασισμένη σε μία κυριαρχία, μία διεθνή νομική προσωπικότητα και μία ιθαγένεια.  

 Πριν από λίγες μόνο μέρες είχα την ύψιστη για μένα τιμή να εκπροσωπήσω τον Πρόεδρο Αναστασιάδη 
στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, το οποίο και απέστειλε ένα πολύ καθαρό μήνυμα στην Τουρκία, ότι οφείλει να 
σεβασθεί την κυριαρχία της Κύπρου στα χωρικά της ύδατα και στα κυριαρχικά της δικαιώματα στην 
αποκλειστική οικονομική της ζώνη.  Στα τελευταία συμπεράσματά του μάλιστα το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
υπενθυμίζει επίσης στην Τουρκία ότι η αναγνώριση όλων των κρατών μελών αποτελεί αναγκαίο συστατικό 
στοιχείο της ενταξιακής της διαδικασίας, αυτό που λέμε “προϋπόθεση”.  Η Ευρώπη λοιπόν παίρνει όλο και πιο 
καθαρή θέση στο ζήτημα.  Κι αυτό το θεωρώ εξαιρετικά σημαντικό.  

 Βεβαίως, απομένει ακόμα δρόμος πολύς.  Φρόντισε πράγματι και πάλι να μας το υπενθυμίσει η Άγκυρα 
με παράνομες ενέργειες στην κυπριακή ΑΟΖ.  Κύπρος και Ελλάδα αντιμετωπίζουμε την προσβολή αυτή του 
διεθνούς δικαίου και την παραβίαση των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με εθνική 
ομοψυχία, αλλά και ψυχραιμία, γιατί είναι το κοινό μας συμφέρον που επιβάλλει να μην παρασυρθούμε σε 
γνωστές τακτικές κλιμάκωσης της έντασης.  Αντίθετα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι βέβαιο ότι θα αξιοποιήσει 
με τη συμπαράσταση της Ελλάδας και τα ευρωπαϊκά και τα ευρύτερα ερείσματά της για την απερίφραστη 
καταδίκη επιβολής τετελεσμένων στη θάλασσα.  

 Επίσης, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης τονίζει πάντα -και τονίστηκε από όλους τους πολιτικούς αρχηγούς 
και είμαι ιδιαίτερα ικανοποιημένος από αυτή τη φωνή ενότητας, που βγήκε μόλις προηγουμένως από το 
συμβούλιο αυτό- ότι τα οφέλη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την αξιοποίηση του υποθαλάσσιου πλούτου 
της θα κατανεμηθούν αναλογικά σε όλους τους πολίτες της Κύπρου και στις δύο κοινότητες στο πλαίσιο της 
συνολικής συμφωνίας της ομοσπονδιακής λύσης. 

 Ακόμα, η συνεργασία Ελλάδας και Κύπρου αναβαθμίζεται συνεχώς στα πλαίσια της ευρύτερης 
ευρωπαϊκής στρατηγικής και στη θαλάσσια πολιτική και στα ενεργειακά ζητήματα.  Άλλωστε, η προοπτική 
εκμετάλλευσης των κυπριακών υδρογονανθράκων μπορεί να αυξήσει τις εναλλακτικές λύσεις τροφοδοσίας 
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ολόκληρης της Ευρώπης.  Η Ευρώπη χρειάζεται έτσι και αλλιώς διαφοροποίηση των πηγών της.  Η κρίση της 
Ουκρανίας αυτό το υπογραμμίζει ακόμα περισσότερο.  Ελλάδα και Κύπρος επομένως μπορούν και θα παίξουν 
κρίσιμο ρόλο στην ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώπης.  

 ∆έκα και πλέον χρόνια έχουν περάσει απ’ την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η συνθήκη 
προσχώρησης, που είχε υπογραφτεί ένα χρόνο νωρίτερα στη Στοά του Αττάλου κάτω από την Ακρόπολη, στην 
πόλη που γέννησε τη δημοκρατία και σφυρηλάτησε τις αξίες που σήμερα θεμελιώνουν την ίδια την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, ενέταξε την Κυπριακή ∆ημοκρατία στην ευρωπαϊκή οικογένεια. 

 Όλοι θυμόμαστε με πόση υπομονή και επιμονή είχαμε τότε και όλα τα προηγούμενα χρόνια από κοινού 
εργαστεί, ώστε να συμπεριληφθεί η Κύπρος στη διεύρυνση του 2004.  Και όλοι θυμόμαστε το πόσο πολλά 
διπλωματικά εμπόδια έπρεπε τότε να ξεπεραστούν και όλοι θυμόμαστε πως λίγα χρόνια πριν αυτή η εξέλιξη 
εθεωρείτο αδιανόητη από πολλούς, ίσως από τους περισσότερους, και όμως έγινε πραγματικότητα.  Στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση εντάχθηκε το σύνολο της Κύπρου, αν και το ευρωπαϊκό κεκτημένο δεν μπόρεσε να 
εφαρμοστεί στις περιοχές που δεν ελέγχονται απ’ την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Το γεγονός όμως παραμένει ότι 
με την ένταξη της Κύπρου η Ευρωπαϊκή Ένωση έφτασε εκ των πραγμάτων και στο κατώφλι της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας και αυτό οφείλεται σε μέγιστο βαθμό στη συμβολή της Κύπρου και της Ελλάδας.  

 Με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση το σύνολο των Κυπρίων, οι Ελληνοκύπριοι και τα 
νόμιμα μέλη της τουρκοκυπριακής κοινότητας, παρά το γεγονός ότι η ηγεσία τους δεν είχε ανταποκριθεί στην 
πρόσκληση να συμμετάσχουν στις ενταξιακές διαπραγματεύσεις, απέκτησαν εκ των πραγμάτων την ιδιότητα 
του Ευρωπαίου πολίτη.  Αυτό θα έπρεπε η ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοινότητας να το είχε εκτιμήσει πολύ 
καλύτερα.  Και όμως, δέκα χρόνια μετά την ένταξη, η συνεχιζόμενη κατοχή και η εμμονή της ηγεσίας αυτής στη 
συντήρηση και προώθηση της παράνομης αποσχιστικής οντότητας καθιστούν ακόμα αδύνατη την εφαρμογή 
του κοινοτικού κεκτημένου και στο κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου. 

 Φίλες και φίλοι, 

 Απ’ το 1974 ο κοινός μας αγώνας για τον τερματισμό και την ανατροπή των συνεπειών της τουρκικής 
κατοχής και του εποικισμού στην Κύπρο συνοψίζεται σε ένα πράγμα, στην εξεύρεση συνολικής και αμοιβαία 
αποδεκτής λύσης του Κυπριακού.  

 Ως προσφορότερη μέθοδο Κύπρος και Ελλάδα υποστηρίζουμε το δικοινοτικό διάλογο υπό την αιγίδα 
του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ, αντί των μεθόδων διαπραγμάτευσης που κατά καιρούς προωθεί η Τουρκία -
και όχι μόνο η Τουρκία- αλλά που εμείς σταθερά απορρίπτουμε.  Και τις απορρίπτουμε τέτοιες μεθόδους, διότι 
πρωτίστως οι μέθοδοι αυτές υποβαθμίζουν και οδηγούν στην κατάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κράτους 
μέλους του ΟΗΕ και τώρα πλέον και της ΕΕ.  Υποστηρίζουμε ακόμα το δικοινοτικό διάλογο, γιατί μετά απ’ την 
τουρκική εισβολή όλες οι αποφάσεις του ΟΗΕ αξιώνουν παράλληλα το σεβασμό της κυριαρχίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, την απόσυρση των στρατευμάτων των κατοχικών και την επιστροφή των προσφύγων στις εστίες 
τους. 

 Οι ίδιες αυτές αποφάσεις αποτελούν και τη μόνη βάση για αναζήτηση συνολικής, συμπεφωνημένης, 
δίκαιης, βιώσιμης, λειτουργικής λύσης.  Ελλάδα και Κύπρος δε ζητούν τίποτα λιγότερο και τίποτα περισσότερο 
απ’ το σεβασμό της διεθνούς νομιμότητας και την πλήρη εφαρμογή των αποφάσεων των Ηνωμένων Εθνών.  
Και βεβαίως με ταυτόχρονο, επαναλαμβάνω, σεβασμό του κοινοτικού κεκτημένου, πράγμα που είναι 
απαραίτητο και θα αποδειχθεί ιδιαίτερα ευεργετικό, το ξαναλέω, για όλους τους πολίτες της Κύπρου.  

 Όπως όμως έχει καταστήσει σαφές και ο Πρόεδρος Αναστασιάδης, η επανάληψη του δικοινοτικού 
διαλόγου δεν είναι δυνατή υπό συνθήκες διαρκών προκλήσεων σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και σε 
αυτό είναι ενωμένη η φωνή όλων μας.  Και άλλος ένας λόγος απόλυτης ικανοποίησης από τη γόνιμη 
συνάντηση που είχαμε προηγουμένως με τους πολιτικούς αρχηγούς.  Και επίσης θα πρέπει σε όλους να 
καταστεί σαφές ότι τυχόν επανάληψη του δικοινοτικού διαλόγου δε θα μπορέσει να οδηγήσει πουθενά όσο η 
Τουρκία επανέρχεται συνεχώς στην εναλλακτική τάχα λύση δύο κρατών και συνεχίζει να επιδεικνύει 
περιφρόνηση στις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.  Χωρίς να καλλιεργούμε 
ψευδαισθήσεις, Κύπρος και Ελλάδα θα πρέπει να επιμείνουμε στον καθαρό μας λόγο και στις σαφείς μας 
επιδιώξεις. 

 Σε κάθε περίπτωση, σας διαβεβαιώ ως Πρωθυπουργός της Ελλάδας ότι η Ελλάδα ολόκληρη, λαός και 
πολιτική ηγεσία, στηρίζουμε και θα στηρίζουμε πλήρως τη ∆ημοκρατία της Κύπρου και τον κυπριακό 
ελληνισμό.  Η θέση μας αυτή και η κοινή μας πορεία στο μέλλον είναι ιστορικά δεδομένη.  ∆εν το επιβάλλει 
μόνο το συμφέρον μας, το υπαγορεύει και η ψυχή μας. 

 Το 1974 η Κύπρος ήταν μια ανοιχτή πληγή στο εθνικό μας υποσυνείδητο.  Σήμερα το πρόβλημα είναι 
ακόμα άλυτο, αλλά η Κύπρος παραμένει πηγή δύναμης και υπερηφάνειας για τον ελληνισμό.  Και ακόμα -και 
εδώ θέλω να μείνει ιδιαίτερα η προσοχή σας- η Κύπρος μετατρέπεται γοργά σε πολύτιμο περιουσιακό στοιχείο 
για όλους τους λαούς της Ευρώπης που επιθυμούν τη σταθερότητα και την ασφάλεια στην κρίσιμη αυτή 



420 

 

περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.  Και να μην υπήρχε η ευρωπαϊκή πλέον Κύπρος, θα έπρεπε τώρα να την 
εφεύρουν!  Και, επειδή υπάρχει, πρέπει να τη στηρίξουν και να την υπερασπιστούν.  

 Πράγματι, το Κυπριακό παραμένει ακόμα άλυτο, αλλά σήμερα δεν είμαστε μόνοι μας.  Σήμερα η θέση 
μας είναι πολύ ισχυρότερη απ’ ό,τι λίγα χρόνια πριν, παρά την οικονομική κρίση που περάσαμε. 

 Είδαμε τις τελευταίες αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνολικά, αλλά και τις πολύ ξεκάθαρες 
δηλώσεις χωρών όπως η Γαλλία και η Γερμανία.  Είδαμε τη στάση διαφόρων χωρών της περιοχής.  Για να σας 
δώσω μόνο ένα παράδειγμα, αύριο θα είμαστε μαζί με τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Αίγυπτο, 
σε μια πολύ σημαντική τριμερή συνάντηση με την αιγυπτιακή ηγεσία.  Η Αίγυπτος, χώρα τεράστιας επιρροής 
σε όλη τη Μέση Ανατολή, αντιλαμβάνεται πλήρως τη σημασία της σταθερότητας για την οποία σας μιλάω στην 
περιοχή μας.  Και θα έχουμε μαζί τη δυνατότητα να προωθήσουμε την ευρωπαϊκή στρατηγική και να 
δημιουργήσουμε πολύ στέρεα θεμέλια γεωπολιτικής ασφάλειας, ενεργειακής συνεργασίας και οικονομικής 
ανάπτυξης. 

 Σήμερα λοιπόν έχουμε επιλογές, έχουμε ερείσματα, έχουμε στηρίγματα που ήταν αδιανόητα πολλά 
χρόνια πριν.  Και σας το λέει κάποιος που πριν από 24 χρόνια συμμετείχε σε πολιτικό συμβούλιο πολιτικών 
αρχηγών.  Η οικονομική κρίση θα περάσει και στην Κύπρο και στην Ελλάδα.  Ήδη τα δύσκολα τα θεωρώ ότι 
είναι πίσω μας.  Αλλά η θέση μας θα συνεχίσει να δυναμώνει και τα ερείσματά μας θα συνεχίσουν να 
πολλαπλασιάζονται.  

 Στην Κύπρο πιστεύω πραγματικά ότι δημιουργείται πλέον εκ των πραγμάτων μια ομπρέλα προστασίας.  
Η Κύπρος δεν είναι μόνο προπύργιο του ελληνισμού -είναι και αυτό βέβαια- δεν είναι μόνο προπύργιο της 
Ευρώπης -είναι και αυτό ασφαλώς- η Κύπρος είναι πάνω απ’ όλα ο πήχης πάνω στον οποίο μετριέται η 
συνείδησή μας με το χρέος μας στην ιστορία.  Η Κύπρος είναι όμως πλέον και ο πήχης πάνω στον οποίο 
μετριέται η συνείδηση κάθε ανθρώπου, και πέραν της Ελλάδας, με το χρέος που οφείλει να έχει προς τα 
ιδανικά της Ευρώπης, προς τα ιδανικά κάθε σύγχρονης ∆ημοκρατίας. 

 Η Κύπρος έρχεται σήμερα ξανά λοιπόν στο επίκεντρο της προσοχής του κόσμου ολόκληρου κι εδώ στην 
Κύπρο ανάβει ο φάρος της ελπίδας για όλους τους λαούς της γης.  Η δικαίωση θα έρθει!  Και μιλάω για αληθινή 
δικαίωση, δε μιλάω για “μια κάποια λύση”.  Και η πλήρης τελική δικαίωση της Κύπρου θα είναι ένα βαρύ σε 
συμβολισμό μήνυμα πώς η ελευθερία είναι ισχυρότερη απ’ την υποταγή, πως το δίκαιο είναι ισχυρότερο απ’ 
την αυθαιρεσία, πως η ανθρώπινη αξιοπρέπεια είναι ισχυρότερη απ’ τους τακτικισμούς, πως η δημοκρατία 
είναι ισχυρότερη απ’ τον αυταρχισμό.  

 Αυτά όλα τα ιδανικά γεννήθηκαν στην Ελλάδα και θέρμαιναν πάντα, επί χιλιάδες χρόνια, τις καρδιές των 
Ελλήνων.  Σε αυτά τα ιδανικά προσχωρούν τώρα πλέον πολλές δημοκρατικές κοινωνίες.  Και αυτά τα ιδανικά 
θα νικήσουν μεγάλη συμβολική νίκη εδώ, στην ηρωική Κύπρο, για λογαριασμό ολόκληρης της ανθρωπότητας! 

 Η δικαίωση της Κύπρου θα είναι το αδιάψευστο μήνυμα ότι η οικουμένη ολόκληρη έκανε ένα μεγάλο 
βήμα μπροστά.  Και όπως είπε ο ποιητής, δε θα αργήσει να καρπίσει το στάχυ.  

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με την ομιλία του Πρωθυπουργού της Ελλάδας έχει ολοκληρωθεί η 
σημερινή ειδική συνεδρία του σώματος. 

 Παρακαλώ όλους να παραμείνουν στις θέσεις τους μέχρις ότου αποχωρήσει ο τιμώμενος 
φιλοξενούμενός μας και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  2.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Κώστα Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαππουρίδης Ρίκκος 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνηση του Πρωθυπουργού της Ελλάδας κ. Αντώνη Σαμαρά 
στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 13ης Νοεμβρίου 2014 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 9 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στις 15 Νοεμβρίου συμπληρώνονται τριάντα ένα χρόνια από την ανακήρυξη του ψευδοκράτους στα 
κατεχόμενα εδάφη της Κύπρου.  Το Συμβούλιο Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών με τα 
Ψηφίσματα 541 και 550 αποδοκιμάζει τη μονομερή ανακήρυξη του παράνομου κράτους, την οποία θεωρεί 
νομικά άκυρη, και καλεί όλα τα κράτη μέλη να σεβαστούν την κυριαρχία, την ανεξαρτησία και την εδαφική 
ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να μην αναγνωρίσουν οποιοδήποτε άλλο κυπριακό κράτος.   

 Με την παράνομη αυτή ανακήρυξη, παραβιάζοντας τις αρχές του διεθνούς δικαίου, η Τουρκία 
επιβεβαίωσε για ακόμη μια φορά τις πραγματικές προθέσεις της και αποκάλυψε την επεκτατική της πολιτική.  Η 
πολιτική αυτή συνεχίζεται μέχρι σήμερα και εντείνεται με την προκλητική εισβολή της Τουρκίας στην 
αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου, πράξη που υπομονεύει την κρατική μας υπόσταση, εντείνει την 
κρίση στην περιοχή και αποκαλύπτει σε όλο της το μεγαλείο την επιθετική διάθεση της Άγκυρας.  Η Τουρκία 
αποτελεί παράγοντα που θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια, τη σταθερότητα, την ειρήνη και τη συνεργασία στην 
ευρύτερη περιοχή. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, επαναβεβαιώνουμε τη σταθερή μας θέση για μια δίκαιη λύση του 
κυπριακού προβλήματος, που θα τερματίζει την κατοχή και κάθε άλλη επιδρομική ενέργεια της Τουρκίας και θα 
αποκαθιστά τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες όλων των νόμιμων πολιτών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στα πλαίσια της σημερινής συνεδρίας θα ήθελα να θυμηθούμε και τη λαμπρή στιγμή της εξέγερσης των 
φοιτητών στο Πολυτεχνείο της Αθήνας.  Η εξέγερση άρχισε στις 14 Νοεμβρίου 1973 ως μαζική διαδήλωση 
λαϊκής αντίθεσης εναντίον του καθεστώτος της χούντας και με την κατάληψη του Μετσόβιου Πολυτεχνείου από 
φοιτητές εξελίχθηκε σε επανάσταση που έληξε με την αιματοχυσία του πρωινού της 17ης Νοεμβρίου.  

 Ως Βουλή, αποτίνουμε φόρο τιμής στην ηρωική ελληνική νεολαία, αλλά και σε κάθε Έλληνα που, 
αψηφώντας τον ολοκληρωτισμό και την καταπίεση της χούντας, τόλμησε να αντισταθεί στη δικτατορία και να 
ξεσηκωθεί για την ανατροπή της και δεσμευόμαστε να διαφυλάσσουμε τα αγαθά της ελευθερίας, της 
δημοκρατίας και της αξιοπρέπειας. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στις 19 Νοεμβρίου τιμούμε τη μνήμη του εκ των κορυφαίων εθνικών μας ηρώων Κυριάκου Μάτση.  
Φοιτητής στη Γεωπονοδασολογική Σχολή του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης, έντονα 
κοινωνικοποιημένος και πολιτικοποιημένος, ο Κυριάκος Μάτσης είχε ενεργοποιηθεί στον αντιαποικιακό αγώνα 
συμμετέχοντας ως ομιλητής σε εκδηλώσεις, αρθρογραφώντας και  λαμβάνοντας μέρος σε συλλαλητήρια 
διαμαρτυρίας εναντίον της συνεχιζόμενης κατοχής της Κύπρου από τους Άγγλους.  

 Ο ήρωας υπήρξε από τα πρώτα μέλη που στρατολογήθηκαν στον εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα της 
ΕΟΚΑ.  Το 1956 συνελήφθη από τους Άγγλους και υποβλήθηκε σε φρικτά βασανιστήρια.  Στην απόπειρα 
δωροδοκίας του από το στρατάρχη Χάρντινγκ απάντησε με το ιστορικό «ου περί χρημάτων τον αγώνα 
ποιούμεθα αλλά περί αρετής».  Το Σεπτέμβριο της ίδιας χρονιάς απέδρασε από το στρατόπεδο 
συγκεντρώσεως της Κοκκινοτριμιθιάς και συνέχισε τη δράση του εναντίον των αποικιοκρατών.  Στις 19 
Νοεμβρίου 1958 το κρησφύγετό του στο ∆ίκωμο προδόθηκε και ο ίδιος, αρνούμενος να παραδοθεί, έπεσε 
μαχόμενος, παίρνοντας τη θέση του στο πάνθεον των ηρώων μας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του Κυριάκου Μάτση, 
των ηρώων του Πολυτεχνείου και όλων όσοι έπεσαν στον αγώνα εναντίον της χούντας των Αθηνών. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
καλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του 
Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 2014».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.    

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την 
Προστασία του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αθηνά Κυριακίδου, αναπλ. πρόεδρος  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Πανίκκος Σταυριανός 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Οκτωβρίου 2014.  
Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Αρχηγείου Αστυνομίας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  Οι εκπρόσωποι της 
Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Προστασίας και Ευημερίας του Παιδιού και του Συνδέσμου Πρόληψης 
και Αντιμετώπισης της Βίας στην Οικογένεια, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση της 
Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και 
Σεξουαλική Κακοποίηση, γνωστής ως “Σύμβαση Lanzarote”, που υπέγραψε η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο 
Λανζαρότε (Lanzarote) της Ισπανίας στις 25 Οκτωβρίου 2007, όπως αποφασίστηκε με την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 66.171 και ημερομηνία 24 Οκτωβρίου 2007. 

 Ειδικότερα, η εν λόγω σύμβαση περιέχει πρόνοιες, που αφορούν στα ακόλουθα: 

 Στην πρόληψη και στην καταπολέμηση της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και της σεξουαλικής 
κακοποίησης παιδιών. 

 Στην προστασία των δικαιωμάτων των παιδιών που είναι θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 
κακοποίησης, λαμβάνοντας υπόψη τις απόψεις, τις ανάγκες και τις ανησυχίες των παιδιών για τη 
«σωματική και ψυχοκοινωνική τους ανάκαμψη». 
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 Στην εκπαίδευση των παιδιών, ώστε να μπορούν να προστατευθούν. 

 Στην προώθηση της εθνικής και διεθνούς συνεργασίας ενάντια στη σεξουαλική εκμετάλλευση και 
κακοποίηση παιδιών. 

 Στη διοργάνωση εκστρατειών αύξησης της ευαισθητοποίησης του κοινού για τα θέματα που 
πραγματεύεται η σύμβαση και για τυχόν προληπτικά μέτρα. 

 Στη λήψη μέτρων εναντίον νομικών προσώπων που παραβιάζουν τις πρόνοιες της σύμβασης, όπως 
αποκλεισμό από ενισχύσεις. 

 Στη λήψη μέτρων, κυρίως έκτακτης ψυχολογικής φροντίδας, για τα άτομα που είναι κοντά στο θύμα. 

 Στη διασφάλιση της αποτελεσματικής εφαρμογής των διατάξεών της από τα μέρη με τη δημιουργία ενός 
ειδικού μηχανισμού παρακολούθησης. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η σύμβαση θεωρεί ως παιδί οποιοδήποτε άτομο έχει ηλικία κάτω των 
δεκαοκτώ (18) ετών.  Η σύμβαση ποινικοποιεί επίσης τη σεξουαλική κακοποίηση, την παιδική πορνεία και 
πορνογραφία, τη συμμετοχή παιδιού σε πορνογραφικές παραστάσεις, τη διαφθορά παιδιών και την άγρα 
παιδιών για σεξουαλικούς σκοπούς. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η Σύμβαση Lanzarote αποτελεί σημαντικό διεθνές πρότυπο για τη 
σφαιρική προστασία των παιδιών, συμπεριλαμβανομένων και των εξαφανισμένων ή ασυνόδευτων παιδιών, 
από τη σεξουαλική κακοποίηση και εκμετάλλευση.  Η σύμβαση αυτή επικεντρώνεται στην πρόληψη και 
καταπολέμηση της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών με τη διασφάλιση της 
προστασίας των δικαιωμάτων των παιδιών/θυμάτων και την προώθηση εθνικής και διεθνούς συνεργασίας 
εναντίον της σεξουαλικής κακοποίησης και εκμετάλλευσης των παιδιών.  

 Σύμφωνα με το άρθρο 34 της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, την 
οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία κύρωσε το 1991, τα συμβαλλόμενα κράτη ανέλαβαν την υποχρέωση να 
προστατεύουν τα παιδιά από κάθε μορφής σεξουαλική εκμετάλλευση και σεξουαλική κακοποίηση.  Επίσης, το 
Προαιρετικό Πρωτόκολλο του 2000 της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού 
σχετικά με την Πώληση, την Παιδική Πορνεία και την Παιδική Πορνογραφία κυρώθηκε από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία το 2006.   

 Η Οδηγία 2011/93/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης ∆εκεμβρίου 2011 έχει 
μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας το 2014 με τη θέσπιση του περί της Πρόληψης και 
της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής 
Πορνογραφίας Νόμο του 2014 [Ν. αρ. 91(Ι)/2014].  Ο νόμος αυτός ρυθμίζει την καταπολέμηση της σεξουαλικής 
κακοποίησης και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης παιδιών και της παιδικής πορνογραφίας, καθώς και την 
αντικατάσταση της απόφασης-πλαισίου 2004/68/∆ΕΥ του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο υπό 
αναφορά νόμος περιλαμβάνει επίσης θέματα πρόληψης, προστασίας θυμάτων, αντιμετώπισης και θέσπισης 
ελάχιστων κανόνων σχετικά με τον ορισμό των ποινικών αδικημάτων και των κυρώσεων στον τομέα της 
σεξουαλικής κακοποίησης και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης παιδιών, της παιδικής πορνογραφίας και της 
άγρας παιδιών για σεξουαλικούς σκοπούς.   

 Η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού ενάντια στη Σεξουαλική 
Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση υπογράφτηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία από το 2007.  
∆εδομένου ότι οι πρόνοιές της καλύπτονται πλήρως από τον περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμο του 
2014 [Ν. αρ. 91(Ι)/2014], η κύρωση της σύμβασης μπορεί να προχωρήσει χωρίς επιπρόσθετες νομοθετικές 
ρυθμίσεις.  

 Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών είχε μελετήσει με τη μορφή του αυτεπάγγελτου θέματος την εν λόγω Σύμβαση Lanzarote 
σε πλείστες συνεδρίες της και άσκησε πιέσεις, ώστε αυτή να προωθηθεί σύντομα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφιση ως κυρωτικός νόμος.  Παρόμοιο αίτημα υπέβαλε και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών. 

 Κατά τη διάρκεια της συνεδρίας της επιτροπής κατά την οποία μελετήθηκε η σύμβαση, η Επίτροπος 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού δήλωσε ενώπιόν της ότι από το 1990, όταν η Κυπριακή Βουλή 
κύρωσε με νόμο τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, σημειώνεται σημαντική 
πρόοδος όσον αφορά τη διασφάλιση των δικαιωμάτων του παιδιού στην Κύπρο, καθώς αυτά ενσωματώνονται 
στο δικανικό μας σύστημα και παράλληλα στις διαδικασίες και πρακτικές που ακολουθούνται.  Περαιτέρω, 
σύμφωνα με την ίδια, εδραιώνεται στην κοινωνία της Κύπρου σε θεσμικό επίπεδο σταδιακά με σταθερό ρυθμό, 
αν και όχι πάντα ομαλό, η θεώρηση του παιδιού ως υποκειμένου δικαιωμάτων.   
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 Η ίδια επίτροπος πρόσθεσε ότι η Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού 
αποτέλεσε όλα αυτά τα χρόνια ένα εξαιρετικό εργαλείο το οποίο έδωσε τη δυνατότητα να διαμορφωθεί ένα 
ισχυρό και ευρύ νομικό πλαίσιο προστασίας των παιδιών στην Κύπρο από κάθε μορφής κακοποίηση.  
Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά τη σεξουαλική εκμετάλλευση και την κακοποίηση, η Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του 
Παιδιού όχι μόνο δεσμεύει τα συμβαλλόμενα κράτη να προστατεύουν τα παιδιά από κάθε μορφής σεξουαλική 
εκμετάλλευση και κακοποίηση, αλλά και να λαμβάνουν όλα τα δυνατά μέτρα και να προσφέρουν στο κάθε παιδί 
ένα ασφαλές και υγιές περιβάλλον, για να αναπτυχθεί.   

 Σύμφωνα με την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, η έκταση ωστόσο της 
απεχθέστερης ίσως μορφής καταπάτησης των δικαιωμάτων του παιδιού σύμφωνα με τα επίσημα στατιστικά 
στοιχεία στον ευρωπαϊκό χώρο, όπου ένα στα πέντε παιδιά είναι δυνατόν να πέσουν θύμα κάποιας μορφής 
σεξουαλικής κακοποίησης ή και εκμετάλλευσης, είναι πολύ ανησυχητική.  Τα δεδομένα αυτά υπήρξαν το 
έναυσμα για την πρωτοβουλία/εκστρατεία του Συμβουλίου της Ευρώπης «Ένα στα Πέντε» (One in Five) για 
την ενίσχυση του θεσμικού οπλοστασίου με το οποίο προστατεύονται τα παιδιά από τη σεξουαλική 
εκμετάλλευση και τη σεξουαλική κακοποίηση.  Γενικότερος στόχος της εκστρατείας είναι η αύξηση του βαθμού 
δέσμευσης και των αναγκαίων δράσεων από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για πάταξη της σεξουαλικής 
βίας κατά των παιδιών.  Μέσω της εκστρατείας το Συμβούλιο της Ευρώπης επιθυμεί να ενδυναμώσει 
κυβερνήσεις, κοινοβούλια, επαγγελματικούς και επιχειρηματικούς φορείς, τον ακαδημαϊκό κόσμο, την κοινωνία 
των πολιτών, γονείς και παιδιά, ώστε να προχωρήσουν στα αναγκαία βήματα, για να τεθεί τέρμα στη 
σεξουαλική βία κατά των παιδιών.  Η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού 
από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (Σύμβαση Lanzarote), αποτελεί το επιστέγασμα 
της πρωτοβουλίας αυτής και παράλληλα υλοποίηση της δέσμευσης των αρχηγών κρατών και κυβερνήσεων 
του Συμβουλίου της Ευρώπης την οποία ανέλαβαν στη Βαρσοβία το 2005, ώστε να λάβουν συγκεκριμένα 
μέτρα για την εξάλειψη κάθε μορφής βίας κατά των παιδιών και να επεξεργαστούν μέτρα για τον τερματισμό 
της σεξουαλικής εκμετάλλευσης των παιδιών, περιλαμβανομένων νομικών εργαλείων.  Για το σκοπό αυτό η 
Βουλή των Αντιπροσώπων διοργανώνει ειδική εκδήλωση στις 19 Νοεμβρίου 2014, συμβάλλοντας στην 
εκστρατεία του Συμβουλίου της Ευρώπης «Ένα στα Πέντε».  

 Η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού τόνισε ότι η Σύμβαση Lanzarote είναι η πλέον 
εξειδικευμένη και ολοκληρωμένη πράξη ανθρωπίνων δικαιωμάτων σε ό,τι αφορά την προστασία των παιδιών 
από τη σεξουαλική κακοποίηση και τη σεξουαλική εκμετάλλευση.  Περαιτέρω, η σύμβαση θεμελιώνεται σε μια 
πολυδιάστατη βάση που αναπτύσσεται γύρω από τέσσερις πυλώνες:  

 prevention (πρόληψη),  

 protection (προστασία),  

 prosecution (ποινικοποίηση) και  

 promotion (προώθηση) 

και αποβλέπει στα ακόλουθα: 

1. Στην παρεμπόδιση της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και κακοποίησης των παιδιών. 

2. Στην προστασία των δικαιωμάτων των παιδιών/θυμάτων σεξουαλικής εκμετάλλευσης και κακοποίησης. 

3. Στην ενίσχυση και στον εμπλουτισμό των νομικών εργαλείων που είναι διαθέσιμα, προκειμένου να 
διώκεται αποτελεσματικά και με τη μέγιστη αυστηρότητα κάθε μορφή σεξουαλικής κακοποίησης και 
εκμετάλλευσης παιδιών. 

4. Στην προώθηση εθνικών και διεθνών συνεργασιών ενάντια στη σεξουαλική κακοποίηση και 
εκμετάλλευση των παιδιών. 

 Τέλος, η επίτροπος πρόσθεσε ότι η κύρωση της Σύμβασης Lanzarote είναι πλέον δυνατή, δεδομένου ότι 
πρόσφατα ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ο περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμος 
του 2014 [Ν. αρ. 91(Ι)/2014], του οποίου η εφαρμογή των διατάξεων και οι δομές που δημιουργεί επιτρέπουν 
την αποτελεσματική εφαρμογή της σύμβασης.  Ο εν λόγω Νόμος, παρά το γεγονός ότι παρουσιάζει κάποια 
κενά και αδυναμίες που επιβάλλουν την αναθεώρηση κάποιων διατάξεών του, παρέχει τη δυνατότητα, εάν 
εφαρμοστεί ορθά και συντονισμένα από όλες τις αρμόδιες αρχές, να συμβάλει στην προστασία των παιδιών 
από τη σεξουαλική εκμετάλλευση και τη σεξουαλική κακοποίηση και στη διασφάλιση των δικαιωμάτων τους 
τόσο στο στάδιο της πρόληψης όσο και στο στάδιο των ποινικών διαδικασιών, αλλά και σε σχέση με την 
ψυχοκοινωνική τους στήριξη ως θυμάτων πολύ σοβαρών αδικημάτων, κατά τρόπο που να ανταποκρίνεται στις 
υποχρεώσεις που απορρέουν και από τη Σύμβαση Lanzarote. 

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με την εκπρόσωπο των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η σύμβαση αυτή αποτελεί πρότυπο και παρέχει μια σφαιρική 
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προστασία των δικαιωμάτων του παιδιού.  Επειδή οι πρόνοιες της σύμβασης έχουν ήδη ενσωματωθεί στον 
περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης 
Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμο του 2014, η κύρωση της σύμβασης μπορεί να προχωρήσει 
χωρίς επιπρόσθετες νομοθετικές ρυθμίσεις. 

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων λειτουργεί στα πλαίσια της σύμβασης ως ο συντονιστικός φορέας, αλλά απορρέουν και επιμέρους 
αρμοδιότητες για άλλους αρμόδιους φορείς.  Τέλος, η ίδια υπογράμμισε ότι είναι απαραίτητη η κύρωση της 
σύμβασης αυτής, διότι αποτελεί το καλύτερο σφαιρικό πλαίσιο που διασφαλίζει την ευημερία του παιδιού. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι η εφαρμογή των 
προνοιών της σύμβασης δε θα επιφέρει περαιτέρω οικονομικό κόστος ούτε και θα απαιτηθεί για την εφαρμογή 
της άλλο επιπρόσθετο προσωπικό από το ήδη υφιστάμενο. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι πρέπει να 
κυρωθεί σε νόμο η σύμβαση και ήδη με επιστολή προς τους αρμόδιους φορείς δόθηκαν οδηγίες να 
συμμορφωθούν προς τις πρόνοιες της σύμβασης.  Τέλος, η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή ότι δεν τέθηκαν από 
πλευράς της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οποιεσδήποτε επιφυλάξεις κατά την υπογραφή της το 2007. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της αστυνομίας δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι 
συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού από τη Σεξουαλική 
Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 2014». 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή χαιρετίζει την κύρωση της σημαντικής αυτής σύμβασης, της οποίας την 
εφαρμογή στην πράξη θα παρακολουθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύμβαση αυτή αποτελεί ένα σημαντικό διεθνές πρότυπο για τη σφαιρική 
προστασία όλων των παιδιών, για την πρόληψη και καταπολέμηση της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 
σεξουαλικής κακοποίησης των παιδιών.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, επιθυμώντας να συμβάλει στις προσπάθειες για ενημέρωση και ευρύτερη 
εφαρμογή των αρχών της σύμβασης, διοργανώνει την προσεχή Τετάρτη, 19 Νοεμβρίου 2014, στις 7.00 το 
απόγευμα, εκδήλωση στην Πύλη Αμμοχώστου, στην οποία καλώ όλα τα μέλη του κοινοβουλίου να παραστούν.  
Η εκδήλωση διοργανώνεται στα πλαίσια της εκστρατείας του Συμβουλίου της Ευρώπης “Ένα στα Πέντε” κατά 
της σεξουαλικής βίας ενάντια στα παιδιά.   

 Να σημειώσω τέλος ότι αποτελεί ιδιαίτερη τιμή για τη Βουλή μας το γεγονός ότι η βουλευτής κ. Στέλλα 
Κυριακίδου είναι Γενική Εισηγήτρια για τα Παιδιά στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης και μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι επιθυμεί να λάβει το λόγο, θα την παρακαλούσα να έλθει στο βήμα.   

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως Γενική Εισηγήτρια της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τα Παιδιά, 
είναι πραγματικά με ιδιαίτερη συγκίνηση που μιλώ σήμερα από το βήμα της κυπριακής Βουλής, ενόψει της 
κύρωσης από το κοινοβούλιό μας της σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης ενάντια στη σεξουαλική 
κακοποίηση και εκμετάλλευση των παιδιών· μίας σύμβασης που η χώρα μας είχε προσυπογράψει στις 25 
Οκτωβρίου 2007.   

 Επτά χρόνια λοιπόν μετά η κύρωση της σύμβασης από τη χώρα μας γίνεται επιτέλους πραγματικότητα.  
Μια πραγματικότητα, που φυσικά κάθε άλλο παρά σηματοδοτεί το τέλος του δρόμου αλλά την απαρχή του.  
Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία, υπολογίζεται πως ένα στα πέντε παιδιά στην Ευρώπη πέφτει θύμα κάποιας 
μορφής σεξουαλικής κακοποίησης, όπου στις 70% με 85% των περιπτώσεων ο θύτης είναι κάποιος που το 
παιδί γνωρίζει και εμπιστεύεται, από τον κύκλο εμπιστοσύνης του παιδιού. 

 Τα σεξουαλικά κακοποιημένα παιδιά δεν υφίστανται μόνο μια κατάφωρη παραβίαση της σωματικής τους 
ακεραιότητας, αλλά ταυτόχρονα επηρεάζεται μακροπρόθεσμα και η ψυχική τους υγεία, ενώ οι δεσμοί 
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εμπιστοσύνης τους με τους ενήλικες συνθλίβονται.  Τα παιδιά θύματα σεξουαλικής βίας έχουν το αναφαίρετο 
δικαίωμα πρόσβασης στη δικαιοσύνη, αλλά και σε ψυχολογική και ιατρική στήριξη και θεραπεία.  Γνωρίζουμε 
πως τα σεξουαλικά κακοποιημένα παιδιά καταφεύγουν στη σιωπή, επειδή αισθάνονται ντροπή, ενοχή και 
φόβο.  Κάποια παιδιά θύματα είναι δε τόσο μικρά, που δεν καταλαβαίνουν καν τι ακριβώς τους συμβαίνει.  Ως 
εκ τούτου, ως μέλη της κοινωνίας των πολιτών της χώρας μας, οφείλουμε να διασφαλίσουμε ότι το κάθε παιδί 
γνωρίζει πώς και πού να ζητήσει βοήθεια και να του την παρέχουμε απλόχερα.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Γνωρίζουμε όλοι μας πάρα πολύ καλά ότι, για να αντιμετωπίσουμε με αποτελεσματικότητα αυτό το 
πρόβλημα, πρέπει να κάνουμε πάρα πολλά.  Μεταξύ άλλων, προγράμματα πρόληψης από τα πρώτα χρόνια 
του σχολείου, εκπαίδευσης όσων ασχολούνται με παιδιά, προγράμματα θεραπείας και αποκατάστασης.  
Επιβάλλονται αλλαγές στο δικαστικό σύστημα, για να είναι φιλικό προς τα παιδιά. 

 Στα πλαίσια της προσπάθειας προώθησης της εκστρατείας  “Ένα στα Πέντε” του Συμβουλίου της 
Ευρώπης με απώτερο στόχο την κύρωση της σύμβασης η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης δημιούργησε ένα πανευρωπαϊκό δίκτυο από βουλευτές συνδέσμους και μέχρι σήμερα τα εθνικά 
κοινοβούλια όρισαν πενήντα ένα βουλευτές συνδέσμους.  Η πρώτη Κύπρια βουλευτής σύνδεσμος της 
εκστρατείας ήταν η συνάδελφος Αθηνά Κυριακίδου.   

 Στην πορεία η Συνέλευση εγκαινίασε την κοινοβουλευτική διάσταση της εκστρατείας, με στόχο να θέσει 
σε εγρήγορση όλα τα εθνικά κοινοβούλια μέλη της, έτσι ώστε να θέσουν ως πολιτική τους προτεραιότητα την 
καταπολέμηση της σεξουαλικής βίας ενάντια στα παιδιά.  Τον Οκτώβριο του 2013, πριν περίπου ένα χρόνο, 
έγινε η επανέναρξη της εκστρατείας “Ένα στα Πέντε” στην Κύπρο, συγχρηματοδοτούμενης από το Ίδρυμα 
Αναστάσιου Γ. Λεβέντη, που η πολυποίκιλη στήριξή του υπήρξε καθοριστική στην πραγματοποίηση, αλλά και 
επιτυχή πορεία της εκστρατείας στη χώρα μας.  Μέσα σε ένα χρόνο από την έναρξη της εκστρατείας στην 
Κύπρο επιτεύχθηκαν πολλά και σημαντικά, όπως για παράδειγμα η λειτουργία σχετικής ιστοσελίδας στα 
ελληνικά, με κορωνίδα τη σημερινή κύρωση της σύμβασης από το κοινοβούλιό μας.  

 Με αυτή την ευκαιρία θέλω να εκφράσω τις ολόθερμες ευχαριστίες μου στους προέδρους και τα μέλη 
των κοινοβουλευτικών επιτροπών Νομικών και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, ιδιαίτερα της επιτροπής Νομικών, 
που με την κατάρτιση της νέας νομοθεσίας που ψήφισε η Βουλή μας τον περασμένο Ιούνιο για την προστασία 
των παιδιών μας από τη σεξουαλική κακοποίηση και εκμετάλλευση άνοιξε το δρόμο για την κύρωση της 
Σύμβασης Λανζαρότε.   

 Σας ευχαριστώ όλους, συνάδελφοι, από τα βάθη της καρδιάς μου, γιατί με σύμπνοια και 
αντιλαμβανόμενοι τη σοβαρότητα του θέματος προχωρήσαμε τάχιστα στα πιο πάνω.   

 Σ’ αυτή μας την καθόλου εύκολη πορεία υπήρξατε αρωγός και συμπαραστάτης, κύριε Πρόεδρε, και 
θέλω να σας ευχαριστήσω ολόψυχα γι’ αυτό.   

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω τη γενική διευθύντρια της Βουλής, τις αρμόδιες υπηρεσίες του κοινοβουλίου, 
που αγκάλιασαν με ενθουσιασμό την προσπάθεια αυτή, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το Ίδρυμα Λεβέντη για την εκστρατεία στην Κύπρο, τη Νομική Υπηρεσία και όλες τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους, καθώς και ιδιαίτερα όλα τα μέλη της συντονιστικής επιτροπής της εκστρατείας στην 
Κύπρο, που βρίσκονται και εδώ μαζί μας σήμερα, και τους συνάδελφους από το Συμβούλιο της Ευρώπης, που 
βρίσκονται σήμερα εδώ.   

 Ήταν πια καιρός να προχωρήσουμε, ώστε να γίνουν οι αναγκαίες αλλαγές για την επίτευξη του κοινού 
μας στόχου.  ∆εν είναι τίποτε άλλο, παρά η ασφάλεια των παιδιών μας.  Για να σπάσουμε επιτέλους αυτό το 
πέπλο σιωπής και τη διάχυτη άρνηση μίας κοινωνίας να αποδεχτεί ότι, ναι, είναι δυνατό να συντελείται αυτό το 
έγκλημα σε μια παραδοσιακή κοινωνία με έντονο το στοιχείο της οικογενειακής συνοχής και αλληλεγγύης.  

 Το βλέμμα μας τώρα στρέφεται στην αυριανή μέρα, γιατί σημασία, όπως όλοι ξέρουμε, δεν έχει μόνο η 
ψήφιση νομοσχεδίων και η κύρωση συμβάσεων αλλά η σωστή εφαρμογή και η ορθή υλοποίηση των προνοιών 
τους για το κάθε παιδί ξεχωριστά και για όλα τα παιδιά μας μαζί.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου. 

 Ποιος ή ποια άλλη επιθυμεί να λάβει το λόγο; 

 Ο κ. Φυττής, η κ. Κυριακίδου, η κ. Μαυρονικόλα, η κ. Κουκουμά. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Λίγα λόγια από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.   

 Ευχαριστώ. 

 Θα θέλαμε να χαιρετίσουμε κι εμείς και ως ∆ΗΚΟ, αλλά και ως επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων τη 
σύντομη υποβολή του νομοσχεδίου για την κύρωση της Σύμβασης Λανζαρότε από την ολομέλεια της Βουλής 
και να ευχηθούμε ο νόμος ο οποίος έγινε φέτος και ο οποίος καλύπτει σχεδόν όλες τις πτυχές της Σύμβασης 
Λανζαρότε, η οποία προσυπογράφτηκε από το 2007 σε μία πόλη της Ισπανίας -η Λανζαρότε είναι μία πόλη της 
Ισπανίας, όπου έγινε ο καταρτισμός της σύμβασης αυτής- να ευχηθούμε ο νόμος με όλες του τις πρόνοιες -και, 
αν χρειάζεται τροποποιήσεις, θα μπορούσαμε εύκολα, εφόσον υπάρχει ο νόμος από φέτος και ο οποίος 
ονομάζεται «Ο περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμος του 2014», που εψηφίσαμε, είναι ο αριθμός 
91(Ι) του 2014- να εφαρμοστεί πλήρως, γιατί μετά μεγάλης μας αγωνίας είδαμε ότι τα θύματα παιδικής 
κακοποίησης και σεξουαλικής εκμετάλλευσης ή άγρας παιδιών για διάφορους ύποπτους σκοπούς από το 
διαδίκτυο αυξάνονται, όπως μας αναφέρθηκε από την αστυνομία και άλλους αρμόδιους οργανισμούς που 
ήρθαν στην επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.   

 Χαιρετίζουμε λοιπόν χωρίς πολλές τυμπανοκρουσίες, αλλά εκείνο που θέλουμε, επιμένουμε και θα 
παρακολουθούμε είναι η εφαρμογή του νόμου που αφορά αυτή τη σπουδαία σύμβαση. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Κι εγώ με τη σειρά μου να χαιρετίσω την ψήφιση της σύμβασης σήμερα.  Θεωρώ ότι είναι μία μεγάλη 
μέρα για μας, το ότι κυρώνουμε τη συγκεκριμένη σύμβαση.  Ήταν μία προσπάθεια ομαδική, που έγινε από 
πάρα πολλούς, από την επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και από τα μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης.  
Ελπίζω και εύχομαι -μετά τη σύμβαση ο δρόμος είναι μεγάλος- να εφαρμοστεί και να τηρηθεί σε όλες της τις 
διαστάσεις.   

 Εκείνο το οποίο στη συνέχεια…  Ελπίζω σύντομα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, να βρεθούμε 
επίσης στην ευχάριστη θέση να κυρώνουμε μία άλλη σύμβαση, η οποία ακόμη δεν έχει υπογραφτεί από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, είναι η Σύμβαση της Κωνσταντινούπολης, που μιλά για την ενδοοικογενειακή βία και τη 
βία κατά των γυναικών.  Έχει ξεκινήσει η εκστρατεία της και από την 1η του Αυγούστου έχει μπει σε εφαρμογή.  
Την έχουν κυρώσει δεκατέσσερις χώρες.  Εμείς είμαστε στη διαδικασία μελέτης της συγκεκριμένης σύμβασης.  
Είναι μία πάρα πολύ, εξίσου σημαντική σύμβαση και ελπίζω και εύχομαι σύντομα να βρεθούμε σ’ αυτή την 
ευχάριστη θέση ως κυπριακό κοινοβούλιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου. 

 Κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αγαπητοί προσκεκλημένοι, 

 Η κύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού από τη 
Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση αποτελεί την πιο ολοκληρωμένη πράξη ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και στοχεύει στην ενδυνάμωση όλων των φορέων, της κυβέρνησης, του κοινοβουλίου, των 
επαγγελματιών, της κοινωνίας των πολιτών, των γονιών και των παιδιών, ούτως ώστε να παρθούν τα 
απαραίτητα μέτρα για τον τερματισμό της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και κακοποίησης των παιδιών. 

 Οι τέσσερις πυλώνες που θεμελιώνουν τη σύμβαση είναι η παρεμπόδιση της σεξουαλικής 
εκμετάλλευσης και κακοποίησης παιδιών, η προστασία των δικαιωμάτων των παιδιών θυμάτων σεξουαλικής 
εκμετάλλευσης, η ενίσχυση και ο εμπλουτισμός των νομικών εργαλείων που διαθέτει η ∆ημοκρατία, 
προκειμένου να διώξει αποτελεσματικά και με τη μέγιστη αυστηρότητα κάθε μορφή σεξουαλικής εκμετάλλευσης 
και κακοποίησης παιδιών, και τέλος η προώθηση εθνικών και διεθνών συνεργασιών ενάντια στη σεξουαλική 
κακοποίηση και εκμετάλλευση των παιδιών. 
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 Μετά από την ψήφιση από τη Βουλή πρόσφατα του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου 
του 2014, άνοιξε ο δρόμος, δημιουργήθηκαν οι προϋποθέσεις και οι δομές που θα επιτρέψουν πλέον την 
αποτελεσματική εφαρμογή της σύμβασης.  Γι’ αυτό ως Ε∆ΕΚ χαιρετίζουμε την κύρωση της σύμβασης και 
θεωρούμε τη μέρα αυτή σημαντική για τη χώρα μας και για τα παιδιά μας.  Θα παρακολουθούμε ασφαλώς την 
εφαρμογή των νομοθεσιών και όλα όσα περιλαμβάνει η σύμβαση και συνιστούν υποχρέωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και, αν χρειαστεί, εδώ είμαστε, θα επανέλθουμε με τροποποιήσεις όπου υπάρχει ανάγκη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρ’ όλο που έχει λεχθεί από προηγούμενους ομιλητές, θα θέλαμε να επαναλάβουμε, γιατί το θεωρούμε 
σημαντικό, ότι ένα στα πέντε παιδιά στην Ευρώπη, μη εξαιρουμένης και της μικρής μας πατρίδας, πέφτει θύμα 
σεξουαλικής βίας.  Στις 70% με 80% των περιπτώσεων ο θύτης είναι κάποιος που το παιδί γνωρίζει και 
εμπιστεύεται.  Σε έναν κόσμο λοιπόν που τα όνειρα ξυπνούν πότε ως εφιάλτης και άλλοτε ως ευχές που 
βγαίνουν αληθινές έχουμε υποχρέωση να προστατεύσουμε τα παιδιά, τα δικά μας παιδιά, να τα βοηθήσουμε 
να σπάσουν τη σιωπή και να μιλήσουν.  Έχουμε υποχρέωση να κτίσουμε μία Ευρώπη για και με τα παιδιά.  
Στόχος και υποχρέωσή μας να συνεχίσουμε να ενημερώνουμε, να ευαισθητοποιούμε, μέχρι το ένα στα πέντε 
να γίνει κανένα! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα. 

 Η κ. Κουκουμά έχει το λόγο. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αγαπητές προσκεκλημένες και προσκεκλημένοι, 

 Με ιδιαίτερη ικανοποίηση χαιρετίζουμε σήμερα την κύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση, 
γνωστής ως “Σύμβαση Λανζαρότε”.  Είκοσι πέντε χρόνια μετά την ψήφιση της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα του 
Παιδιού των Ηνωμένων Εθνών και την κύρωσή της από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, συνεχίζουμε τον αγώνα για 
την πλήρη εφαρμογή αυτής της οικουμενικής σύμβασης, με τη διαμόρφωση περισσότερων εξειδικευμένων 
εργαλείων, που θα συμβάλουν στο σεβασμό και στην αναγνώριση των δικαιωμάτων των παιδιών, όπως είναι η 
πιο πάνω σύμβαση. 

 Το θέμα όμως είναι ότι μόνο αυτά δε φτάνουν. Το φαινόμενο δεν πρόκειται να λυθεί με το να 
αναθεματίζουμε απλώς τους δράστες και να συζητούμε ποια ποινή τούς αξίζει, γιατί καμιά τιμωρία δεν είναι 
αρκετή και καμιά τιμωρία δεν πρόκειται να αποκαταστήσει τη ζημιά που υπέστη το παιδί. Το ζητούμενο είναι να 
κάνουμε όσα περνούν από το χέρι μας, για να μη συμβαίνουν ποτέ αυτά, να διασφαλίσουμε ότι αυτά τα 
φαινόμενα θα καταπολεμηθούν, θα ξεριζωθούν και θα εξαλειφθούν.  Και στη δική μας αντίληψη, μόνο αν 
υψώσουμε ως κοινωνία και ως πολιτεία μια τεράστια ασπίδα γύρω από τα παιδιά μας, θα μπορέσουμε να 
αποτρέψουμε ολοένα και περισσότερο την εκδήλωση κρουσμάτων σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών.  

 Από την άλλη, πιστεύουμε ότι αυτά τα φαινόμενα είναι κομμάτι του ευρύτερου κοινωνικοοικονομικού 
περιβάλλοντος στο οποίο ζούμε. ∆εν είναι μόνο οικονομικά απάνθρωπες οι σύγχρονες κοινωνίες, 
συνοδεύονται παράλληλα με τις ανάλογες απαξίες του ατομικισμού, της σήψης, του εκχυδαϊσμού του έρωτα και 
των διαπροσωπικών σχέσεων. Τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, το διαδίκτυο, η πορνογραφία κ.λπ., είτε το 
θέλουμε είτε όχι, αποτελούν βασικούς πομπούς αξιών και μηνυμάτων προς τη νέα γενιά, ίσως και πιο 
σημαντικούς από το ίδιο το σχολείο και την οικογένεια, αφού συμβάλλουν στον κυριολεκτικό κατακλυσμό των 
νέων ανθρώπων με εικόνες και μηνύματα σεξουαλικού και πορνογραφικού περιεχομένου με την υπερπροβολή 
και θεοποίηση της χυδαίας σεξουαλικότητας.  

 Το ζητούμενο λοιπόν είναι να υψώσουμε μια ασπίδα προστασίας γύρω από τα παιδιά μας, μια ασπίδα 
που θα περιλαμβάνει αυστηρή και επαρκή νομοθεσία, δηλαδή ποινές και μέτρα που θα διασφαλίζουν ότι ο 
δράστης δε θα ξαναβλάψει παιδιά, ακόμα και όταν κριθεί ότι μπορεί να αποφυλακιστεί, να λειτουργούν οι 
μηχανισμοί επιτήρησης των θυτών ή οι ρυθμίσεις που να επιβάλλουν ότι θα απαγορεύεται να εργοδοτηθεί σε 
επαγγέλματα που έχουν σχέση με παιδιά. Να έχουμε ακόμα τους μηχανισμούς παρακολούθησης και 
αξιολόγησης της εφαρμογής της νομοθεσίας.  Η ασπίδα θα πρέπει επίσης να περιλαμβάνει ένα 
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αποτελεσματικό σύστημα δικαιοσύνης, που να είναι φιλικό προς τα παιδιά-θύματα και να εστιάζει πάντα στο 
συμφέρον του παιδιού. 

 Θα περιλαμβάνει ταυτόχρονα το κρίσιμο κομμάτι της ευαισθητοποίησης και επιμόρφωσης όλων των 
επαγγελματιών που σχετίζονται με παιδιά ή που χειρίζονται υποθέσεις σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών, των 
λειτουργών δηλαδή των κοινωνικών υπηρεσιών, της δικαιοσύνης, της αστυνομίας, των επαγγελματιών στις 
υπηρεσίες υγείας, των επαγγελματιών και εθελοντών των διαφόρων οργανώσεων.  Πρέπει όλοι αυτοί να 
μπορούν να αντιλαμβάνονται από τη γενικότερη συμπεριφορά του παιδιού αν υπάρχουν ενδείξεις σεξουαλικής 
κακοποίησής του.  Να γνωρίζουν πώς θα πρέπει να χειριστούν τα παιδιά, για να μπορέσουν αυτά να μιλήσουν 
για το ζήτημα. Να είναι σε θέση να χειριστούν με την απαραίτητη διακριτικότητα και εχεμύθεια το θέμα.  Να 
ξέρουν σε ποιους θα πρέπει να απευθυνθούν.  Όλα αυτά θα πρέπει να διδαχθούν διεξοδικά από επιστημονικό 
προσωπικό. 

 Οι δράσεις αυτές αποτελούν απαραίτητες προϋποθέσεις, για να έχουμε επαγγελματίες που να είναι 
εξοικειωμένοι με τις σύγχρονες μεθόδους στα θέματα σεξουαλικής βίας και κακοποίησης και ταυτόχρονα να 
εφαρμόζουν δημιουργικά και όχι μηχανιστικά τις οδηγίες που τους δίνονται για το χειρισμό αυτών των 
κρουσμάτων.  Σημαντικό μέρος αυτής της πτυχής είναι να ενημερωθούν για τις ευθύνες τις δικές τους και τις 
επιπτώσεις στους ιδίους σε περιπτώσεις που αποσιωπούν ή για δικούς τους λόγους δεν αναφέρουν τέτοια 
κρούσματα. 

 Τέλος, στην ασπίδα αυτή θα πρέπει να περιλαμβάνεται η προετοιμασία και η προστασία των παιδιών 
από τους κινδύνους που ελλοχεύουν στην κοινωνία, στις κοινωνικές συναναστροφές, στο διαδίκτυο.  Ολόκληρη 
η κοινωνία και η πολιτεία πρέπει να εμβολιαστεί με πνεύμα και κουλτούρα σεβασμού των δικαιωμάτων των 
παιδιών.  Η ένταξη της σεξουαλικής αγωγής στα σχολικά εγχειρίδια και σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης 
αποτελούν στη δική μας αντίληψη θωράκιση των παιδιών. Παράλληλα, ιδιαίτερα αυστηρό και απαιτητικό 
πρέπει να γίνει το κράτος απέναντι στα μέσα μαζικής ενημέρωσης και στις υπηρεσίες διαδικτύου, 
παρεμβαίνοντας δραστικά για την αποτροπή έκθεσης των παιδιών σε επιβλαβές υλικό.  

 Κλείνοντας, καλούμε την κυβέρνηση να πάρει όλα τα μέτρα για την εφαρμογή της νομοθεσίας που 
ψηφίσαμε πριν από μερικούς μήνες για την πρόληψη και καταπολέμηση της σεξουαλικής κακοποίησης, της 
σεξουαλικής εκμετάλλευσης και της παιδικής πορνογραφίας, λαμβάνοντας υπόψη ότι σε αυτήν 
περιλαμβάνονται και οι πρόνοιες της σύμβασης που θα ψηφίσουμε τώρα.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει άμεσα να 
προωθηθούν οι διαδικασίες για αναθεώρηση της νομοθεσίας όπου χρειάζεται, για αντιμετώπιση όλων των 
κενών και αδυναμιών που ήδη εντοπίζονται, για να καταστεί μια δραστική παρέμβαση που θα σπάσει τον 
κύκλο της σιωπής και θα ξυπνήσει συνειδήσεις και καρδιές γι’ αυτό το βασανιστήριο που βιώνουν δυστυχώς 
δεκάδες αθώες ψυχές! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κουκουμά. 

 Ορίστε, γιατρέ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Εγώ απλώς θέλω να προσθέσω, Πρόεδρε, ότι τώρα ξεκινούν οι πραγματικές ευθύνες της κοινωνίας μας 
και του νομοθετικού ρόλου τον οποίο εμείς έχουμε να καλύψουμε, διότι το πρόβλημα είναι πώς θα μπορέσουμε 
να ενημερώσουμε τον κόσμο, τους γονείς, τα παιδιά γύρω από αυτή τη σύμβαση και γύρω από τα δικαιώματα 
των παιδιών και πώς ως κοινωνία θα καταφέρουμε, θα μπορέσουμε να αποδεικνύουμε αυτές τις υποθέσεις 
μέσα από τη διερεύνηση που θα γίνεται, όταν υπάρχουν οι καταγγελίες, γιατί δυστυχώς αυτό το οποίο έχω 
προσέξει είναι ότι είναι πολύ δύσκολο να συνειδητοποιήσουν ορισμένοι τι πρέπει να κάνουν σε αυτές τις 
περιπτώσεις όσον αφορά την έρευνα, την ανάκριση και την απόδειξη. 

 Και το άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να ενημερώσω το σώμα ότι πολλές φορές, επειδή υπάρχουν αυτές 
οι αδυναμίες, κάποιοι εκ των δύο συζύγων, όταν βρίσκονται ιδίως σε φάση χωρισμού και διαζυγίων, για να 
κερδίσουν πλεονεκτήματα, χρησιμοποιούν τα παιδιά και χρησιμοποιούν δυστυχώς κατηγορίες ο ένας σε βάρος 
του άλλου, για να πετύχουν το σκοπούμενο από πλευράς τους.  Γι’ αυτό η σύμβαση έχει τεράστια σημασία, 
γιατί θα ανοίξει τους δρόμους και θα αναδείξει ακριβώς τις διάφορες αδυναμίες τις οποίες οφείλουμε και εμείς, 
αφού τις γνωρίζουμε, να τις καταδείξουμε και να έρθουμε ως νομοθέτες να βάλουμε το λιθαράκι μας και τη 
θωράκιση του νόμου, για να ισχύσουν όλα αυτά τα οποία σήμερα ψηφίζουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ορθή η επισήμανση του κ. Σταυριανού, γι’ αυτό ακριβώς η Βουλή αναλαμβάνει το μερίδιο της 
ευθύνης της, πέρα από την ψήφιση σήμερα της νομοθεσίας, να οργανώσει αυτή την εκδήλωση στην οποία 
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αναφέρθηκα προηγουμένως, στην οποία, επαναλαμβάνω, καλώ όλα τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων 
να παραστούν. 

 ∆εδομένου ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 
του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως o περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την 
Προστασία του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον 
από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς 

Χώρους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Νίκος Νουρής Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Οκτωβρίου 2014 και στις 5 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης 
συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (ΤΕΕ) 
του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και η Επίτροπος Περιβάλλοντος. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 του περί των 
Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς 
Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) Κανονισμών, ώστε η αρμοδιότητα για την εφαρμογή των εν λόγω κανονισμών 
να μεταφερθεί από το διευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος, που είναι μέχρι σήμερα η αρμόδια αρχή, στον 
Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τους υφιστάμενους κανονισμούς 
ρυθμίζεται ο έλεγχος ενός ευρύτατου φάσματος κατηγοριών εξοπλισμού που χρησιμοποιείται σε εξωτερικούς 
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χώρους σε σχέση με την εκπομπή θορύβου, ο οποίος είναι δυνατόν να έχει επιπτώσεις στην ευημερία του 
κοινού και κυρίως στην υγεία των χειριστών τέτοιου εξοπλισμού. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, με τους κανονισμούς ρυθμίζεται κυρίως η εποπτεία της αγοράς, ώστε ο υπό 
αναφορά εξοπλισμός, ο οποίος περιλαμβάνει μεταξύ άλλων αναβατόρια για δομικά υλικά, αεροσυμπιεστές, 
ανατρεπόμενα οχήματα, εκσκαφείς, χλοοκοπτικές μηχανές και κινητούς γερανούς, να πληρεί τις απαιτήσεις ως 
προς τα όρια θορύβου και την ορθή σήμανση συμμόρφωσης CE. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών, η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος δήλωσε ότι η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία κατόπιν διαπίστωσης ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος δε διαθέτει την 
απαραίτητη τεχνογνωσία και το απαραίτητο προσωπικό για την εφαρμογή των κανονισμών, γεγονός το οποίο 
δημιουργεί αδυναμία στην αποτελεσματική εποπτεία της αγοράς.  

 Επίσης, όπως πρόσθεσε η ίδια εκπρόσωπος, με τη μεταφορά της αρμοδιότητας στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ειδικότερα στο ΤΕΕ, το οποίο εφαρμόζει ήδη σχετικούς 
κανονισμούς που αφορούν τον έλεγχο άλλων συναφών μηχανημάτων, διασφαλίζεται η αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή των κανονισμών.  Ειδικότερα, όπως επισήμανε η ίδια, το ΤΕΕ διαθέτει την απαιτούμενη τεχνογνωσία 
και σχετική διαδικασία, καθώς και την εμπειρία για την εποπτεία της αγοράς. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα ενδιαφερόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από νομοτεχνικής απόψεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, αναπλ. πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης   

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Βαρνάβα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου και 
Γεώργιου Τάσου, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια 
της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, καθώς και οι αγροτικές οργανώσεις ΕΚΑ, 
“Νέα Αγροτική Κίνηση” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού Νόμου, ώστε δικαιούχοι αιτητές για το Σχέδιο Αγροτικής Πολιτικής της ΑΗΚ να είναι 
όσοι έχουν εγγραφεί στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως γεωργοί μέχρι την 30ή Ιουνίου 2012, καθώς και η 
επέκταση της ισχύος του εν λόγω σχεδίου μέχρι την 30ή Ιουνίου 2015. 
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 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες στα 
πλαίσια στήριξης του αγροτικού τομέα μέσω του Σχεδίου Αγροτικής Πολιτικής της ΑΗΚ, ούτως ώστε να δοθεί η 
δυνατότητα σε γεωργούς που με βάση τις υφιστάμενες διατάξεις της νομοθεσίας δεν μπορούν να αιτηθούν τη 
συμπερίληψή τους στο εν λόγω σχέδιο αυτό να καταστεί δυνατό.  Επιπρόσθετα, όπως οι εισηγητές της 
πρότασης νόμου επισήμαναν, το κονδύλι το οποίο διατίθεται μέσω του πιο πάνω σχεδίου δεν έχει 
απορροφηθεί από τους δικαιούχους γεωργούς, με κίνδυνο να μην τύχει πλήρους αξιοποίησης, καθότι το εν 
λόγω σχέδιο της ΑΗΚ λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014, και γίνεται εισήγηση να επεκταθεί μέχρι την 30ή Ιουνίου 
2015. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, σχολιάζοντας τις πρόνοιες 
της υπό αναφορά πρότασης νόμου τόσο στην επιτροπή όσο και σε επιστολή του, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 
2014, δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων Νόμο, κανένα μέτρο κρατικής ενίσχυσης δεν 
τίθεται σε ισχύ ή τροποποιείται στη ∆ημοκρατία, εκτός αν αυτό έχει προηγουμένως εγκριθεί από τον 
Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ή την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 1(γ) του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 659/1999, οι μεταβολές υφιστάμενων ενισχύσεων 
αποτελούν νέα ενίσχυση και συνεπώς πρέπει να κοινοποιούνται εκ νέου για έγκριση. 

3. Η επέκταση της ισχύος του σχεδίου εγείρει ζήτημα προσαρμογής του με το νέο Ευρωπαϊκό Κανονιστικό 
Πλαίσιο για τις κρατικές ενισχύσεις. 

 Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ανέφερε 
ενημερωτικά στην επιτροπή ότι στο παρόν στάδιο εκκρεμεί ο διορισμός του εφόρου, κάτι που καθιστά ακόμη 
πιο δύσκολη τη διαδικασία επέκτασης της ισχύος του υφιστάμενου σχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος της ΑΗΚ εξέφρασε τη διαφωνία του σχετικά με την εισήγηση της πρότασης νόμου για 
επέκταση της ισχύος του σχεδίου, ενώ παράλληλα δήλωσε ότι το εν λόγω κονδύλι δεν ανακτάται από την Αρχή 
μέσω της χρέωσης των καταναλωτών, αλλά επιβαρύνει από τα ήδη μειωμένα έσοδα της ΑΗΚ.  Όσον αφορά 
την πρόνοια για αύξηση των δικαιούχων αιτητών στο εν λόγω σχέδιο, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι η ΑΗΚ 
δε διαφωνεί με την εν λόγω ρύθμιση. 

 Σημειώνεται ότι η ΑΗΚ, κατόπιν αιτήματος της επιτροπής, με επιστολή της, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 
2014, παρέθεσε στοιχεία σχετικά με τους αριθμούς των δικαιούχων αιτητών, καθώς και το ποσό επιδότησής 
τους κατά τα έτη 2008-2014. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων που εκφράστηκαν στην επιτροπή και κατόπιν εισήγησης μέλους 
της επιτροπής, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης 
νόμου, προβαίνοντας στις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Απαλείφθηκε η πρόνοια επέκτασης της ισχύος του Σχεδίου Αγροτικής Πολιτικής της ΑΗΚ. 

2. Επεκτάθηκε η ημερομηνία εγγραφής των δικαιούχων για το σχέδιο αιτητών στο Τμήμα Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων από την 30ή Ιουνίου 2012 στην 30ή Ιουνίου 2013. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά πλειοψηφία 
του αναπληρωτή προέδρου και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως αυτή 
έχει τελικά διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί 
επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.236-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.237-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.238-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

4. Ο περί Σκύλων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.239-2014). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

5. Ο περί ∆ιαμεσολάβησης σε 
Οικογενειακές Υποθέσεις Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.240-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

6. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.241-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών 
Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.068-2014). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  
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8. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

9. Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου 
Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.070-2014). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται  
στην επιτροπή 

O περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.108-2014). 

Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4 νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, «Ο περί Σκύλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», 
γράφει εδώ ότι παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλάτε για το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ναι, αυτό που είπατε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4; 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Μου κάνει εντύπωση πώς αποφασίζεται ένα νομοσχέδιο για ένα θέμα που έχει συζητηθεί στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος και υπάρχει πρόταση νόμου συναδέλφου στην επιτροπή Περιβάλλοντος, που έχει συζητηθεί με 
το Υπουργείο Εσωτερικών στην επιτροπή Περιβάλλοντος, που ασκήσαμε πιέσεις επί πιέσεων, για να έρθει 
γρήγορα αυτό το νομοσχέδιο -είναι καθυστερημένο ένα χρόνο- ότι πάει στην επιτροπή Εσωτερικών! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για λόγους περιβάλλοντος! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Συγγνώμη; 

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, η αίτησή μας είναι ότι το θέμα αυτό θα πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος και έχω και την έγκριση της κοινοβουλευτικής μου ομάδος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής έχει το λόγο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εγώ εκπλήσσομαι, διότι στην επιτροπή Γεωργίας επί Μαυροκορδάτου μάς έφαγε 
πάρα πολύ χρόνο να καταρτίσουμε τον περί Σκύλων Νόμο και να τον ψηφίσουμε και σε κάποια άλλα στάδια να 
γίνει κάποια τροποποίηση.  Η επιτροπή Γεωργίας!  Πώς τώρα πάει στην επιτροπή Εσωτερικών ένας 
τροποποιητικός νόμος απορώ και εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, οι αρμόδιες αρχές, για να εφαρμόζουν τον περί Σκύλων Νόμο, είναι οι τοπικές αρχές, 
είναι οι δήμοι και οι κοινότητες.  Ο περί Σκύλων Νόμος έχει να κάνει με τέλη τα οποία πρέπει να εισπράττουν οι 
κοινότητες, έχει να κάνει με συγκεκριμένα πιστοποιητικά τα οποία ελέγχονται από τους δήμους και τες 
κοινότητες.  Όμως σίγουρα είναι και θέμα περιβάλλοντος, σίγουρα είναι και θέμα της αρμόδιας επιτροπής 
Γεωργίας, έτσι εισηγούμαι να συζητηθεί από κοινού η νομοθεσία.  Θεωρώ όμως ότι σωστά έχει κατατεθεί στην 
επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Αδάμου. 

(Αστειευόμενος) 

 Βλέπω ότι οι σκύλοι θα προκαλέσουν γαβγίσματα πολλά, χωρίς να θέλω να θίξω κανέναν! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 ∆ε θα προκαλέσω κανέναν, απλώς θέλω να πω στο φίλο τον Ανδρέα τον Κυπριανού ότι ένα θέμα το 
οποίο έχει συζητηθεί με πολλή λεπτομέρεια στην επιτροπή Περιβάλλοντος σε δύο συνεδρίες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή συζητήθηκε κάτι που σχετίζεται με τη συγκεκριμένη νομοθεσία, κύριε Αδάμου; 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ναι, μάλιστα! 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε πρόταση νόμου, τον περί Σκύλων (Τροποποιητικό) Νόμο του συναδέλφου 
Γιώργου Περδίκη, γι’ αυτό το λόγο το φέραμε και υποχωρήσαμε κάτω από την υπόσχεση του Υπουργείου 
Εσωτερικών ότι θα μας φέρει το νόμο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Συνεπώς, δεδομένου ότι υπήρξε προηγούμενο, δηλαδή ενασχόληση της επιτροπής 
Περιβάλλοντος, παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.  Παρακαλώ τους 
συναδέλφους από την επιτροπή Εσωτερικών και από την επιτροπή Γεωργίας να εμπλουτίσουν τη συζήτηση με 
την παρουσία τους. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Eρωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.240, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου σε ερώτηση μου, με αρ. 
23.06.010.04.067, αναφορικά με την ετοιμασία κανονισμών για την πώληση άγριων ζώων ως κατοικιδίων 
πληροφορήθηκα ότι, σύμφωνα με την παράγραφο (ζ) του εδαφίου (4) του άρθρου 59 του περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας 
δύναται να παραχωρεί άδεια κατοχής ειδών άγριας πανίδας με βάση κανονισμούς που εκδίδονται σύμφωνα με 
τον εν λόγω νόμο.  Όπως ενημερώθηκα από την απάντηση του υπουργού, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας είχε 
ολοκληρώσει τη διαβούλευσή της με τις άλλες εμπλεκόμενες κυβερνητικές υπηρεσίες του κράτους και με τις μη 
κυβερνητικές οργανώσεις και έπρεπε εντός του Οκτωβρίου να είχε καταθέσει στη Νομική Υπηρεσία τους 
κανονισμούς για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν οι εν λόγω 
κανονισμοί κατατεθεί στη Νομική Υπηρεσία και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.241, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει σε πιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες σε σχέση 
με την τροποποίηση του Περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου (Κεφ. 144), με απώτερο στόχο τη 
μείωση της προσβασιμότητας και διαθεσιμότητας του αλκοόλ ανάμεσα στα παιδιά και τους νέους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.242, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Σε ποιες αεροπορικές εταιρείες και σε ποιο ποσό ανέρχεται η επιχορήγηση του ΚΟΤ προς αυτές για 
σκοπούς διαφήμισης και με στόχο την αύξηση του εισερχόμενου τουρισμού; 

2. Θα συνεχίσει η κυβέρνηση να επιχορηγεί τις αεροπορικές εταιρείες χαμηλού κόστους μέσω των 
συμφωνιών με τη HERMES και τον ΚΟΤ μετά τον τερματισμό των δρομολογίων των Κυπριακών 
Αερογραμμών; 

3. Με ποια ποσά προβλέπεται ότι θα επιχορηγούνται ετήσια από το κράτος η AEGEAN και η RYANAIR, 
όταν θα αρχίσουν να πετούν προς νέους προορισμούς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.243, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο ποσό για ενοίκια καταβάλλουν οι Κυπριακές Αερογραμμές προς τη HERMES σε ετήσια βάση για τα 
κτίρια τα οποία οι Κυπριακές Αερογραμμές έκτισαν με δικά τους έξοδα, πριν να αναλάβει η HERMES τη 
διαχείριση των αεροδρομίων; 

2. Αληθεύει ή όχι ότι την επιχορήγηση την οποία καταβάλλει η HERMES στη RYANAIR, για να φέρνει 
επιβάτες, στο τέλος την πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος και όχι η HERMES, γιατί η επιχορήγηση 
αφαιρείται από το ποσό που η HERMES είναι υποχρεωμένη να καταβάλλει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 
σε σχέση με τους φόρους που εισπράττει; 

3. Ποιο ποσό έχει καταβληθεί στη RYANAIR από το κράτος τα τελευταία τέσσερα χρόνια σε μορφή 
επιδότησης/επιχορήγησης; 

4. Αληθεύει ότι για κάθε επιβάτη που αναχωρεί από το παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου το κυπριακό 
κράτος καταβάλλει αποζημίωση στην HERMES;  Τι προνοεί αυτή η συμφωνία;  Παρακαλώ όπως 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.244, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Έχετε απαντήσει ως αρμόδιος υπουργός στην επιστολή της Κομισιόν του Φεβρουαρίου 2014 
[C(2014)470] σε σχέση με τις κρατικές ενισχύσεις, η οποία απευθυνόταν στον Υπουργό Εξωτερικών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας;  Παρακαλώ να κατατεθεί η απάντηση από πλευράς κυβέρνησης στη 
συγκεκριμένη επιστολή, εάν έχετε απαντήσει.  Εάν όχι, να μας εξηγήσετε γιατί τηρήθηκε σιγή ιχθύος. 

2. Γιατί η κυπριακή κυβέρνηση δεν ακολούθησε τις προβλεπόμενες από το νόμο διαδικασίες οι οποίες 
τηρούνται, όταν πωλούνται κρατικά περιουσιακά στοιχεία; 

3. Είναι η όχι παράνομο να προχωρά σε διαπραγμάτευση ένας εκ των μετόχων, στην προκειμένη 
περίπτωση η κυπριακή κυβέρνηση, και να διαπραγματεύεται την πώληση περιουσιακών στοιχείων των 
Κυπριακών Αερογραμμών χωρίς την εμπλοκή του διοικητικού συμβουλίου; 

4. Αρχικά είχαν επιλεγεί εννέα εταιρείες.  Μπορείτε να μας εξηγήσετε γιατί δε δόθηκε η ευκαιρία και στις 
εννέα να προχωρήσουν σε δεσμευτικές προτάσεις, με αποτέλεσμα να υπάρχουν παράπονα και 
ενστάσεις ενώπιον της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

5. Υπήρξε αναφορά ότι δύο εταιρείες έχουν επιλεγεί στη βάση ποιοτικών κριτηρίων.  Σύμφωνα με 
δημοσίευμα της εφημερίδας “Daily Mail”, η αεροπορική εταιρεία RYANAIR θεωρείται η δεύτερη 
χειρότερη στον κόσμο.  Ποια είναι τα ποιοτικά κριτήρια, που κατά την άποψή μας είναι αόριστα;  
Αντιλαμβάνεστε ότι η ασφάλεια στις αερογραμμές είναι υψίστης σημασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.245, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος αποφάσισε να δώσει οδηγίες στους HOGAN and LOVELLS να μεταφέρουν στην Επιτροπή 
Ανταγωνισμού στις Βρυξέλλες ότι η κυπριακή κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται να πωλήσει μετοχικό πακέτο 
των Κυπριακών Αερογραμμών και ότι το ενδιαφέρον από πλευράς κυπριακής κυβέρνησης 
επικεντρώνεται στην πώληση περιουσιακών στοιχείων; 

2. Ποιο αρμόδιο πρόσωπο στις Βρυξέλλες απάντησε στην κυπριακή κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει 
πιθανότητα έγκρισης κρατικών ενισχύσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση; 
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3. Ποιο πολιτικό πρόσωπο μετέβη στις Βρυξέλλες εκ μέρους της κυπριακής κυβέρνησης, για να 
υποστηρίξει την έγκριση των κρατικών ενισχύσεων;  Αυτό συνέβη με άλλες χώρες, οι οποίες ζήτησαν 
έγκριση για κρατικές ενισχύσεις, όπως η Μάλτα, η Λετονία, η Τσεχία, η Πολωνία. 

4. Ποιοι οι λόγοι που οδήγησαν στην αντικατάσταση του δικηγόρου Πάρη Ανέστη, ο οποίος ήταν 
υπεύθυνος για όλες τις επιβεβλημένες επαφές με τα στελέχη της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού 
της Κομισιόν και ο οποίος χειριζόταν τις υποθέσεις των Κυπριακών Αερογραμμών στις Βρυξέλλες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.246, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
επιδιόρθωση της πολυκατοικίας στην οδό Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα, εάν υπάρχει σχετικό κονδύλι στον 
προϋπολογισμό του 2015, κατά πόσο έχει κατακυρωθεί προσφορά σε εργολάβο για την επιδιόρθωσή της και, 
εάν ναι, το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.247, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Τα σπίτια στον προσφυγικό συνοικισμό Ζυγίου αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα.  Οι εξωτερικοί 
τοίχοι απορροφούν μεγάλες ποσότητες υγρασίας, με αποτέλεσμα η υγρασία να περνά στο εσωτερικό των 
σπιτιών και να καθίστανται οι συνθήκες διαβίωσης των κατοίκων πολύ ανθυγιεινές. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
στους σχεδιασμούς του την επιδιόρθωση των εν λόγω σπιτιών και, εάν ναι, ποια συγκεκριμένα μέτρα 
προτίθεται να λάβει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.248, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα ορισμένα γραφεία ενημέρωσης του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
(ΚΟΤ) δεν είναι προσβάσιμα σε άτομα με αναπηρίες ή με κινητικές δυσκολίες.  Το γεγονός αυτό είναι ιδιαίτερα 
ανησυχητικό, εάν ληφθεί υπόψη ότι μεγάλο ποσοστό ξένων επισκεπτών είναι άτομα με αναπηρίες ή με 
κινητικές δυσκολίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, ώστε όλα τα γραφεία του ΚΟΤ να καταστούν προσβάσιμα στα εν λόγω άτομα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.249, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα 
καταστήματα στους προσφυγικούς συνοικισμούς, καθώς και τα τουρκοκυπριακά υποστατικά παγκυπρίως 
λειτουργούν κανονικά και πληρώνουν κανονικό αγοραίο ενοίκιο.  Υπάρχουν παράπονα για καταστήματα που 
παραμένουν κλειστά για μεγάλα χρονικά διαστήματα, χωρίς να χρησιμοποιούνται για το σκοπό που 
ενοικιάζονται.  Παρακαλώ επίσης όπως μας παραχωρηθεί κατάλογος με λεπτομέρειες με όλα τα στοιχεία 
(περιοχή, είδος καταστήματος, ενοίκιο κ.λπ.).  Επιπρόσθετα, θα θέλαμε να μας ενημερώσετε για την πολιτική 
που ακολουθεί το κράτος για το πιο πάνω θέμα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.891, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ανισόπεδος κυκλικός κόμβος της Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου στις συμβολές του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1) και των λεωφόρων Σπύρου Κυπριανού και Καλαμών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπληρωτή Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αριθμό ερώτησης 23.06.010.01.891 και ημερομηνία 5/6/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και, αφού 
απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή μας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Η προσπάθεια συνεχούς αναβάθμισης του κόμβου της Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου στις 
συμβολές του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1) και των λεωφόρων Σπύρου Κυπριανού και 
Καλαμών, εντάσσεται διαχρονικά στα πλαίσια διατήρησης υψηλών επιπέδων κυκλοφοριακής 
εξυπηρέτησης στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1), που ουσιαστικά ενώνει την πόλη και 
την επαρχία της Λευκωσίας με τα υπόλοιπα αστικά κέντρα του νησιού, αλλά και με τις στρατηγικές 
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υποδομές του νησιού, όπως λιμάνια και αεροδρόμια.  Ειδικότερα, ο εν λόγω κόμβος αποτελεί τον 
τερματικό κόμβο του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1) και πύλη εισόδου για την Λευκωσία. 

β. Στα πλαίσια αυτά, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων το 1993 είχε αναθέσει σε ιδιώτες μελετητές (Κοινοπραξία 
Sir William Halcrow & Partners Ltd σε συνεργασία με Colin Buchanan and Partners και Michael G 
Jordanou & Associates) τη μελέτη για αναβάθμιση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1).  
Μεταξύ των μέτρων που μελετήθηκαν σε βάθος ήταν και η αναβάθμιση του τότε φωτοελεγχόμενου 
κόμβου της Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου, στις συμβολές του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-
Λεμεσού (Α1) και των λεωφόρων Σπ. Κυπριανού και Καλαμών.  Είχαν, τότε, εξεταστεί διάφορα σενάρια 
και, τελικά, προτάθηκε η σημερινή μορφή του κόμβου, δηλαδή ανισόπεδος κυκλικός κόμβος με 
υπερυψωμένη γέφυρα για απρόσκοπτη διακίνηση των οχημάτων του άξονα του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1) και δημιουργία κυκλικού κόμβου στο επίπεδο του εδάφους, όπου συμβάλλουν, 
κυρίως, οι λεωφόροι Σπ. Κυπριανού και Καλαμών.  Η μελέτη προέβλεπε λειτουργία του κόμβου το 1995, 
με χρονικό ορίζοντα το 2015. 

γ. Ο ανισόπεδος κόμβος της Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου, στις συμβολές του αυτοκινητοδρόμου 
Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1) και των λεωφόρων Σπ. Κυπριανού και Καλαμών, με τις δεδομένες 
δυνατότητες του Κράτους που ίσχυαν τότε, έγινε κατορθωτό να υλοποιηθεί την περίοδο 1998-2000, με 
συνολικό κόστος ΛΚ£5,4 εκατομμύρια.  Μετά τη συμπλήρωση του έργου ακολούθησε η τοπιοτέχνηση 
του κόμβου, το 2001, με συνολικό κόστος ΛΚ£150.000. 

δ. Στα πλαίσια των πιο πάνω στόχων, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων συνέχισε τη προσπάθειά του, με τη 
διαπλάτυνση του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1), τμήμα Αγ. Βαρβάρα-Λευκωσία, και την 
κατασκευή του ανισόπεδου κόμβου ΓΣΠ. 

ε. Ειδικότερα, για διατήρηση των υψηλών επιπέδων κυκλοφοριακής εξυπηρέτησης στον ανισόπεδο κόμβο 
της Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου στις συμβολές του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού (Α1) 
και των λεωφόρων Σπ. Κυπριανού και Καλαμών, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μελετά την περαιτέρω 
αναβάθμισή του με χρονικό ορίζοντα το 2036.  Η μελέτη, ήτοι μελέτη προκαταρκτικού γεωμετρικού 
σχεδιασμού, κυκλοφοριακών επιπτώσεων, τεχνοοικονομικής ανάλυσης και μελέτη εκτίμησης 
επιπτώσεων στο περιβάλλον για μεγάλους κυκλοφοριακούς κόμβους και για την αναβάθμιση του οδικού 
δικτύου πρωταρχικής σημασίας της ευρύτερης περιοχής παρά τον κόμβο “Σταυρού”, ανατέθηκε σε 
ιδιώτες συμβούλους (Κοινοπραξία Ευπαλίνος Μελετητική και Ερατοσθένης Σύμβουλοι Μηχανικοί 
Ε.Π.Ε.) και έχει ολοκληρωθεί.  Προηγήθηκε η παρουσίασή της στο Τμήμα Περιβάλλοντος καθώς και η 
δημόσια παρουσίασή της, κατά την οποία καταγράφηκαν οι απόψεις του ευρύτερου κοινού, καθώς και 
των επηρεαζόμενων ∆ήμων.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει δώσει θετική γνωμάτευση υπό όρους. 

στ. Η μελέτη προβλέπει την αναβάθμιση του ανισόπεδου κυκλικού κόμβου της Βιομηχανικής Περιοχής 
Στροβόλου, με βύθιση του άξονα των λεωφόρων Σπ. Κυπριανού/Καλαμών, ώστε να δημιουργηθεί τρίτο 
επίπεδο στον κόμβο.  Η βύθιση αφορά μια λωρίδα διακίνησης ανά κατεύθυνση και θα επιτρέπει την 
απρόσκοπτη κυκλοφορία των οχημάτων στον άξονα των Λεωφόρων Σπ. Κυπριανού/Καλαμών.  Ο 
αρχικός σχεδιασμός του ανισόπεδου κόμβου είχε προβλέψει αυτή τη δυνατότητα, έχοντας υπόψη το 
χρονικό ορίζοντα του 2015.  Η προτεινόμενη αναβάθμιση του κόμβου σε τρία επίπεδα αναμένεται να 
υλοποιηθεί για πρώτη φορά στην Κύπρο, μεγιστοποιώντας τις δυνατότητες εξυπηρέτησης του κοινού.  Η 
Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον έχει καταδείξει ότι δεν υπάρχουν ουσιαστικές 
επιπτώσεις στο φυσικό και δομημένο περιβάλλον της περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.039, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αύξηση των τελών εισόδου σε μουσεία και αρχαιολογικούς χώρους 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.03.039 ημερ. 11 Σεπτεμβρίου, 
2013, που αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και να απολογηθώ καταρχήν για την καθυστέρηση στην απάντηση 
της.  Παραθέτω σχετικά τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων είχε υποβάλει προς ψήφιση στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τους περί Αρχαιοτήτων Τροποποιητικούς Κανονισμούς του 2013 στις 5 Σεπτεμβρίου, 2013.  Οι εν λόγω 
Κανονισμοί αφορούσαν μεταξύ άλλων, και την αύξηση των τελών εισόδου σε μνημεία και αρχαιολογικούς 
χώρους. Σημειώνεται ότι η αύξηση των τελών στις δημόσιες υπηρεσίες αποτελεί δέσμευση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Μνημόνιο Συναντίληψης με την Τρόικα. 

2. Πριν την κατάθεση των εν λόγω Κανονισμών στη Βουλή των Αντιπροσώπων προηγήθηκε δημόσια 
διαβούλευση για τους υπό αναφορά κανονισμούς, η οποία διήρκεσε από τις 8 Αυγούστου μέχρι και τις 21 
Σεπτεμβρίου 2012. Επισημαίνεται ότι η γνωστοποίηση της δημόσιας διαβούλευσης αναρτήθηκε στην 
ιστοσελίδα του Τμήματος Αρχαιοτήτων, όπως επίσης, προωθήθηκε υπό τη μορφή ανακοινωθέντος στα Μέσα 
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Μαζικής Ενημέρωσης. Παράλληλα, αποστάληκε ενημερωτική επιστολή σε φορείς, οι οποίοι θα επηρεάζονταν 
από την αύξηση των τελών. Οι απόψεις όλων των εμπλεκομένων φορέων συμπεριλήφθησαν στο 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου σε προτεινόμενες νομοθεσίες, που υποβλήθηκε στο Υπουργικό 
Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

3. Οι εν λόγω Κανονισμοί ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και δημοσιεύτηκαν στις 3 
Οκτωβρίου, 2013 στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

4. Όσον αφορά τις εισπράξεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων από εκδηλώσεις, ξεναγήσεις και 
κινηματογραφήσεις εντός των αρχαιολογικών χωρών, μνημείων και μουσείων, αυτές για το 2012 ανήλθαν στις 
€65.000, από τις οποίες €32.630 αφορούσαν εισπράξεις από εκδηλώσεις στον αρχαιολογικό χώρο Κουρίου.  
Για το 2013 οι εισπράξεις από εκδηλώσεις ανήλθαν στις €48.235, από τις οποίες οι €21.690 αφορούσαν 
εκδηλώσεις στο Κούριο.  Για το 2014 οι αντίστοιχες εισπράξεις, μέχρι 31/08/2014, ανήλθαν στις €28.210 και 
€18.042 αντίστοιχα. 

5. Τα συνολικά έξοδα λειτουργίας για όλους τους επισκέψιμους αρχαιολογικούς χώρους, μνημεία και 
μουσεία επισυνάπτονται υπό μορφή πίνακα στο επισυναπτόμενο Παράρτημα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.264, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: H αγκυροβόληση τουριστικών σκαφών στον κόλπο λουομένων “Green Bay” στον Πρωταρά 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Από τη διερεύνηση των καταγγελιών των κατοίκων της περιοχής, προέκυψε ότι στην περιοχή του 
κόλπου λουομένων «Green Bay» στον Πρωταρά, κατά τη φετινή θερινή περίοδο, εκτελούν πλόες 
μεταφέροντας επιβάτες, τρία ακτοπλοϊκά επιβατηγά σκάφη. Σύμφωνα με τους περί Ακτοπλοϊκών Επιβατηγών 
και άλλων επιβατηγών σκαφών Κανονισμούς του 2012 (Κ.∆.Π 278/2012), το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας είναι 
αρμόδιο να επιθεωρεί αυτά τα σκάφη με σκοπό την έκδοση Πιστοποιητικού Ασφαλείας.  Ωστόσο, το υπό 
αναφορά Τμήμα δεν έχει αρμοδιότητα στο να αξιολογεί και να θέτει περιορισμούς στα σημεία επιβίβασης και 
αποβίβασης των επιβατών των σκαφών αυτών. 

 Μέσα στα πλαίσια αυτά, τα συγκεκριμένα σκάφη έχουν επιθεωρηθεί από προσωπικό του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας και έχουν λάβει τα νόμιμα πιστοποιητικά Ασφαλείας.  Η μεταφορική τους ικανότητα είναι 
συνολικά 144 επιβάτες, κυρίως αλλοδαποί επισκέπτες. 

 Σημειώνεται ότι από την επιθεώρηση που διενήργησε το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, μετά την 
καταγγελία των κατοίκων για ρύπανση εξαιτίας των λαδιών, πετρελαίων και άλλων αποβλήτων των 
τουριστικών σκάφων, διαπιστώθηκε ότι τα τρία σκάφη δεν είχαν προηγούμενο ιστορικό σχετικά με διαρροή 
πετρελαίων ή λυμάτων.  Η γενικότητα, ωστόσο, της αναφοράς στις καταγγελίες των κάτοικων σε λάδια, 
πετρέλαια και άλλα απόβλητα, δεν επέτρεψε την εις βάθος διερεύνηση των καταγγελιών αυτών, καθότι κάτι 
τέτοιο απαιτεί την συμπερίληψη στοιχείων, όπως ημερομηνίες και έκταση των διαρροών. 

 Σε κάθε περίπτωση, το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, ετοίμασε ειδική δήλωση για τη διαχείριση 
αποβλήτων (σκύβαλα, λύματα και κατάλοιπα πετρελαιοειδών) και κάλεσε τους ιδιοκτήτες των ακτοπλοϊκών 
επιβατηγών σκάφων που αγκυροβολούν στην κρατική αποβάθρα Πρωταρά και την θαλάσσια περιοχή «Νησιά» 
να τη συμπληρώσουν.  Από τις δηλώσεις φαίνεται ότι οι ιδιοκτήτες παραδίδουν τα σκύβαλα των σκαφών στις 
τοπικές αρχές, τα λύματα σε βυτιοφόρα αυτοκίνητα και τα κατάλοιπα πετρελαιοειδών σε οργανωμένους 
χώρους της ξηράς. 

 Σε σχέση με το ερώτημα για τα μέτρα που λαμβάνονται για τερματισμό της αγκυροβόλησης των 
τουριστικών σκαφών στην εν λόγω περιοχή, αναφέρεται ότι έγιναν επανειλημμένες συναντήσεις για επίλυση 
του ζητήματος. Συγκεκριμένα, πραγματοποιήθηκε συνάντηση των παραπονούμενων κατοίκων με τον 
Υπουργό, με συμμετοχή του Αναπληρωτή ∆ιευθυντή Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, της Επιτρόπου 
Περιβάλλοντος και του Βουλευτή Γιώργου Περδίκη στις 7 Φεβρουαρίου, 2014, όπου αποφασίστηκε, με 
συντονισμό της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, να συγκληθεί σύσκεψη των αρμοδίων υπηρεσιών, ώστε να 
εξετάσουν την εξεύρεση άλλης κατάλληλης περιοχής για τα εν λόγω σκάφη.  Η υπό αναφορά σύσκεψη 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Φεβρουαρίου, 2014 στο ∆ημαρχείο Παραλιμνίου, όπου μετά από ανταλλαγή 
απόψεων μεταξύ των παρευρισκομένων, προτάθηκε όπως τα τρία σκάφη μετακινηθούν στην αποβάθρα 
Πρωταρά. 

 Με εξαίρεση ένα σκάφος, η μετακίνηση των άλλων δύο στη συγκεκριμένη αποβάθρα, δεν μπορεί να γίνει 
στο άμεσο μέλλον, λόγω μικρού βάθους της θάλασσας στα σημεία πρόσδεσης που έμειναν ελεύθερα.  Ένα 
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από τα σκάφη έχει βύθισμα 2,8 μ., ενώ η θάλασσα στην άκρη της αποβάθρας δεν υπερβαίνει τα 2,6 μέτρα και 
χρειάζεται μεγάλο μήκος για να φθάσει στα 3 μέτρα.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων διαβεβαιώνει ότι 
καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για αντιμετώπιση των δυσκολιών που παρουσιάζονται.  Να σημειωθεί 
ότι κατά τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο, Επιθεωρητής Πλοίων, από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, 
επισκέφτηκε την περιοχή στις 23 και 26 Ιουλίου και εξέτασε τη διαδικασία επιβίβασης και αποβίβασης των 
επιβατών από τα λεωφορεία και μετάβασης τους στα σκάφη, χωρίς να διαπιστώσει οχλαγωγία ή ρύπανση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.378, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2013, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου Εσωτερικών με 
ημερομηνία 06.03.2014, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Ιεραρχική Προσφυγή που υποβλήθηκε από το 
∆ήμο Σωτήρας με βάση τις διατάξεις του άρθρου 47 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, κατά 
Ειδοποίησης Επιβολής ημερομηνίας 15.05.2013 που επιδόθηκε από την πολεοδομική Αρχή αναφορικά με την 
εκτέλεση ανάπτυξης (ανέγερση οικοδομών, τοποθέτηση προκατασκευασμένων τοιχίων από σκυρόδεμα και 
βράχων, εκβραχισμός και διαφοροποίηση της μορφολογίας του ανάγλυφου του εδάφους, εντός της Ζώνης 
Προστασίας της Παραλίας) έχει απορριφθεί.  Συγκεκριμένα, αφού μελέτησα όλα τα στοιχεία που υποβλήθηκαν 
ενώπιον μου και έλαβα υπόψη τα πραγματικά και νομικά δεδομένα της υπόθεσης, την απόφαση και τα 
επιχειρήματα της Πολεοδομικής Αρχής, καθώς και τους λογούς που επικαλέστηκε ο ∆ήμος Σωτήρας για 
υποστήριξη της Ιεραρχικής Προσφυγής, ενεργώντας σύμφωνα με τις διατάξεις των εδαφίων (4) και (5) του 
άρθρου 47 του Νόμου, αποφάσισα να απορρίψω την Ιεραρχική Προσφυγή και επικυρώσω την Ειδοποίηση 
Επιβολής, κρίνοντας ότι η απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής είναι ορθή και σύμφωνη με τις διατάξεις της 
πολεοδομικής νομοθεσίας, καθώς η υπό αναφορά ανάπτυξη υλοποιήθηκε και λειτουργεί αυθαίρετα χωρίς την 
εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας.  Μετά και την απόρριψη της Ιεραρχικής Προσφυγής, η Πολεοδομική Αρχή 
(Αν. ∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) μπορεί να ενεργήσει με βάση τις διατάξεις του άρθρου 
48 του Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.774, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.779, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.03.779 και ημερ. 5 Σεπτεμβρίου 2014 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ποσοστό εισπραξιμότητας του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για το 2013 σημείωσε αύξηση σε σχέση 
με τα προηγούμενα χρόνια και ανήλθε στο 80% των εκδοθέντων φορολογιών, ενώ για το 2014 αναμένεται να 
σημειώσει περαιτέρω αύξηση για το λόγο ότι οι αγοραστές ακίνητης ιδιοκτησίας χωρίς τίτλο ιδιοκτησίας 
κλήθηκαν να πληρώσουν το φόρο οι ίδιοι, αντί οι ιδιοκτήτες/κατασκευαστές. 

 Το ποσοστό συμμόρφωσης σχετικά με την καταβολή του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας είναι ιδιαίτερα 
ικανοποιητικό, λαμβάνοντας υπόψη ότι η επιβολή του φόρου αυτού δεν σχετίζεται με την παραγωγή 
εισοδήματος ώστε να υπάρχει και η αντίστοιχη ρευστότητα για την καταβολή του, όπως συμβαίνει στην 
περίπτωση του φόρου εισοδήματος.  Σημειώνεται ότι, ο φόρος αυτός επιβαρύνει το ακίνητο και συνεπώς 
απαιτείται όπως διευθετηθεί πριν τη μεταβίβαση του ακινήτου.  Κατ’ επέκταση, σε βάθος χρόνου εισπράττεται 
το σύνολο των οφειλόμενων φόρων περιλαμβανομένων των επιβαρύνσεων και τόκων. 

 Συγκεκριμένα, το ποσοστό εισπραξιμότητας του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας από τα φυσικά πρόσωπα 
ανήλθε στο 92% και τα νομικά πρόσωπα στο 66%.  Είναι εμφανές ότι, η μεγαλύτερη απώλεια εσόδων 
προέρχεται από τα νομικά πρόσωπα και ειδικότερα τους ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας μεγάλης συνολικής 
αξίας που, κυρίως την κατέχουν λόγω επαγγέλματος. 

 Η συνολική είσπραξη από την επιβολή φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας για το έτος 2013 ανήλθε στα €97,7 
εκ. εξαιρουμένου του ποσού της έκπτωσης ύψους €10,2 εκ.  Το αντίστοιχο ποσό τόκων και επιβαρύνσεων που 
εισπράχθηκαν για το φόρο του έτους 2013 ανήλθε στα €1,6 εκ., ενώ έχουν επιβληθεί άλλα €3 εκ. τόκοι και 
επιβαρύνσεις για το έτος αυτό, που εκκρεμεί η διευθέτηση τους. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.033, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.033 και ημερομηνία 12.8.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 25.8.2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Οι υδρευτικές ανάγκες των κατοίκων της Κοινότητας Μανσούρας εξυπηρετούνται από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Μοσφιλιού, στο οποίο υπάγεται διοικητικά. 

(β) Σύμφωνα με τον Αν. Έπαρχο Λευκωσίας, το δίκτυο υδατοπρομήθειας Μοσφιλιού παρουσίασε κατά τα 
τελευταία χρόνια συχνές βλάβες, με αποτέλεσμα να διακόπτεται η συνεχής υδροδότηση των κατοικιών 
και υποστατικών, τόσο της Κοινότητας Μοσφιλιού όσο και της Μανσούρας.  Περαιτέρω επισημαίνεται 
ότι, λόγω του γεγονότος ότι το δίκτυο υδατοπρομήθειας τροφοδοτείται από πηγή που βρίσκεται σε 
απόσταση γύρω στα 30 χιλιόμετρα από την Κοινότητα, ο εντοπισμός και η επιδιόρθωση των βλαβών 
ήταν σε αρκετές περιπτώσεις χρονοβόρα και πολυδάπανα. 

(γ) Για την οριστική επίλυση του προβλήματος, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εκπόνησε σχέδιο 
αξιοποίησης γεώτρησης, που ανορύχθηκε από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης στη Μανσούρα, και 
σύνδεσής της με το δίκτυο υδατοπρομήθειας Μοσφιλιού.  Το ύψος της δαπάνης για την εκτέλεση του 
έργου από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εκτιμήθηκε στις €156.222, η υλοποίηση όμως του έργου, 
μέσω των προϋπολογισμών του Κράτους, δεν κατέστη δυνατή λόγω των δημοσιονομικών περιορισμών. 

(δ) Ενόψει της πιο πάνω εξέλιξης, το Κοινοτικό Συμβούλιο Μοσφιλιού αποφάσισε να υλοποιήσει το έργο με 
δικούς του πόρους.  Για το σκοπό αυτό, ανάθεσε σε ιδιώτη μελετητή την ετοιμασία εναλλακτικού σχεδίου 
αξιοποίησης της γεώτρησης με σύνδεσή της στο υδρευτικό δίκτυο της Κοινότητας, με στόχο να μειωθεί 
το εκτιμημένο κόστος του έργου. 

(ε) Στο παρόν στάδιο, η μελέτη βρίσκεται στο τελικό στάδιο ολοκλήρωσης και αναμένεται να διαβιβαστεί 
σύντομα στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για έγκριση.  Στη συνέχεια, θα μπορεί να προγραμματιστεί η 
υλοποίηση του έργου μέσω προκήρυξης προσφορών από το Κοινοτικό Συμβούλιο, το οποίο θα 
αναλάβει τη δαπάνη, η οποία, με βάση τις προκαταρκτικές εκτιμήσεις, προβλέπεται να είναι σημαντικά 
χαμηλότερη από την εκτιμηθείσα με βάση τη μελέτη του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.045, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κατάσταση οδοστρώματος υπεραστικού οδικού δικτύου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.045 και ημερομηνία 25.8.2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για διατήρηση του οδικού δικτύου σε 
ασφαλή και ικανοποιητική κατάσταση, ενεργώντας στα πλαίσια των ετήσιων προγραμμάτων 
συντήρησης και ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις.  Είναι γεγονός ότι υπάρχουν τμήματα δρόμων 
όπου παρατηρούνται αστοχίες και προβλήματα.  Η αποκατάστασή τους γίνεται σταδιακά, δίνοντας 
πάντα ιδιαίτερη προσοχή στη συντήρηση των αυτοκινητοδρόμων. 

2. Όσον αφορά το τμήμα του αυτοκινητόδρομου μεταξύ των ανισόπεδων κόμβων στη Λεμεσό, αναφέρεται 
ότι έχει επιθεωρηθεί από λειτουργούς του Επαρχιακού Μηχανικού του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
Λεμεσού και η κατάστασή του κρίνεται ικανοποιητική, εκτός από το τμήμα μεταξύ των κόμβων Αγίου 
Αθανασίου και Γερμασόγειας, όπου παρουσιάζονται τοπικές αστοχίες.  Η κατάσταση του συγκεκριμένου 
τμήματος παρακολουθείται και πρόσφατα έχουν γίνει μεγάλες τοπικές επιδιορθώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.057, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.082, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κήρυξη του ερειπωμένου ναού του Αγίου Γεωργίου στο Καμπί σε αρχαίο μνημείο 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.082 ημερ. 2 Σεπτεμβρίου, 
2014 που αφορά στη πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων σε συνεργασία 
με τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Καμπιού και την Εκκλησιαστική Επιτροπή καταβάλλει συνεχείς 
προσπάθειες για τον καθαρισμό του ναού από τα μπάζα, ούτως ώστε να καταστεί εφικτή η τεκμηρίωση για 
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κήρυξη του ναού σε Αρχαίο Μνημείο.  Λόγω των χωματουργικών εργασιών για την κατασκευή του δρόμου που 
περνά ανατολικά του ναού και των υπόλοιπων επεμβάσεων στον ευρύτερο χώρο, ολόκληρο το κτίσμα 
καλύφθηκε με τεράστιους όγκους μπαζών και μεγάλο αριθμό ογκόλιθων.  Με μεγάλη δυσκολία καθαρίστηκε ο 
κυρίως ναός και στη συνέχεια η περιοχή του Ιερού Βήματος, το οποίο διαπιστώθηκε ότι βρίσκεται κάτω από το 
δρόμο. Ήδη έχει συμφωνηθεί να γίνει προσπάθεια για την μετακίνηση του δρόμου ούτως ώστε να 
απελευθερωθεί η αψίδα του Ιερού Βήματος και να γίνει κατορθωτή η συντήρηση και η μερική του 
αποκατάσταση. 

2.  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων προγραμματίζει τέλος Νοεμβρίου να προβεί σε εργασίες καθαρισμού των 
ερειπίων και λήψη προστατευτικών μέτρων. Μετά την ολοκλήρωση όλων των εργασιών συντήρησης και 
αποκατάστασης που θα καθιστούν εφικτή την τεκμηρίωση του ναού, το Τμήμα θα προχωρήσει σε κήρυξη της 
ερειπωμένης εκκλησίας του Αγίου Γεωργίου στην τοποθεσία Φτέριχα σε Αρχαίο Μνημείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.092, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Αριθμός εγκριμένων αιτήσεων μέσω των στεγαστικών σχεδίων για εκτοπισθέντες που βρίσκονται στις 
Επαρχιακές ∆ιοικήσεις για παραχώρηση χορηγίας 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με αρ. 
23.06.010.04.092, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 2.9.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τον αριθμό των εγκριμένων αιτήσεων μέσω των στεγαστικών 
σχεδίων για εκτοπισθέντες που βρίσκονται στις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις για παραχώρηση χορηγίας: 

Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας: 

Α.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Κυβερνητικά Οικόπεδα 

 i. 10 περιπτώσεις συνολικού ποσού €67.640 βρίσκονται υπό επεξεργασία στον Κλάδο 
Αυτοστέγασης της Επαρχιακής ∆ιοίκησης. 

 ii. 32 περιπτώσεις συνολικού ποσού €393.320 βρίσκονται υπό πληρωμή στο Λογιστήριο της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης. 

Β.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Ιδιόκτητα Οικόπεδα 

 i. Στον Κλάδο Αυτοστέγασης της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας βρίσκονται υπό επεξεργασία: 

(α)  10 περιπτώσεις συνολικού ποσού €177.908 

(β)  60 περιπτώσεις συνολικού ποσού €1.2 εκ. όπου αναμένεται η υπογραφή συμβολαίων από 
τους αιτητές. 

ii. Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται υπό επεξεργασία 11 περιπτώσεις 
συνολικού ποσού €198.759. 

Γ.  Επιχορήγηση Αγοράς ∆ιαμερίσματος/Οικίας 

Ι. Στον Κλάδο Αυτοστέγασης της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας βρίσκονται υπό επεξεργασία 60 
περιπτώσεις συνολικού ποσού €1,5 εκ. περίπου. 

 ii. Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται υπό επεξεργασία 52 περιπτώσεις 
συνολικού ποσού €1.245.706. 

Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού: 

Α. Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Κυβερνητικά Οικόπεδα 

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού βρίσκονται για πληρωμή 124 διατακτικά με 
συνολικό ποσό ύψους €631.889, τα οποία θα πληρωθούν εντός του 2014. 

Β.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Ιδιόκτητα Οικόπεδα 

 i. Στον Κλάδο Αυτοστέγασης της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού βρίσκονται υπό επεξεργασία 8 
περιπτώσεις συνολικού ποσού €172.000. 

 ii. Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται για πληρωμή 135 περιπτώσεις συνολικού 
ποσού €1.098.441. 

Γ.  Επιχορήγηση Αγοράς ∆ιαμερίσματος/Οικίας 
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 i.  Στον Κλάδο Αυτοστέγασης της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού βρίσκονται υπό επεξεργασία 7 
περιπτώσεις συνολικού ποσού €80.000.  

 ii.  Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται για πληρωμή 8 περιπτώσεις συνολικού 
ποσού €154.375. 

Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας: 

Α.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Κυβερνητικά Οικόπεδα 

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας βρίσκονται για πληρωμή 89 διατακτικά με 
συνολικό ποσό ύψους €651.000, τα οποία θα πληρωθούν εντός του 2014. 

Β.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Ιδιόκτητα Οικόπεδα 

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται για πληρωμή 55 περιπτώσεις συνολικού ποσού 
€542.000. 

Γ.  Επιχορήγηση Αγοράς ∆ιαμερίσματος/Οικίας 

 Εκκρεμεί για πληρωμή το ποσό των €1.594.000 για 51 περιπτώσεις. 

Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου: 

Α.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Κυβερνητικά Οικόπεδα  

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου βρίσκονται για πληρωμή 26 διατακτικά με συνολικό 
ποσό ύψους €265.000, τα οποία θα πληρωθούν εντός του 2014. 

Β.  Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Ιδιόκτητα Οικόπεδα 

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται για πληρωμή 17 περιπτώσεις συνολικού ποσού 
€185.000. 

Γ.  Επιχορήγηση Αγοράς ∆ιαμερίσματος/Οικίας 

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης βρίσκονται για πληρωμή 5 περιπτώσεις συνολικού ποσού 
€85.000. 

Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου: 

Α. Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Κυβερνητικά Οικόπεδα 

Στο Λογιστήριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου βρίσκονται για πληρωμή 32 διατακτικά με 
συνολικό ποσό ύψους €735.372. 

Β. Επιχορήγηση Αυτοστέγασης σε Ιδιόκτητα Οικόπεδα 

Στον Κλάδο Αυτοστέγασης βρίσκονται για διεκπεραίωση και πληρωμή 72 περιπτώσεις συνολικού 
ποσού €714.026. 

Γ. Επιχορήγηση Αγοράς ∆ιαμερίσματος/Οικίας 

Στον Κλάδο Αυτοστέγασης βρίσκονται για διεκπεραίωση και πληρωμή 153 περιπτώσεις συνολικού 
ποσού €1.086.285.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.115, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.04.115 και ημερ. 16.09.2014, με 
την οποία διαβιβάζεται ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, ο οποίος αφού 
πληροφορήθηκε για την επιστολή που απέστειλε η Υποεπιτροπή του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών για 
την Πρόληψη των Βασανιστηρίων και άλλων τρόπων Σκληρής, Απάνθρωπης ή Ταπεινωτικής Μεταχείρισης ή 
Τιμωρίας (SPT) προς τον Υπουργό Οικονομικών, αναφορικά με την υποστελέχωση και τη μη επαρκή 
οικονομική στήριξη του Εθνικού Μηχανισμού για την Πρόληψη και Καταπολέμηση των Βασανιστηρίων 
(Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων), ζητά, όπως, ενημερωθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα μέτρα που έχουν ληφθεί, προκειμένου το εν λόγω Γραφείο να στελεχωθεί και να 
στηριχθεί οικονομικά. 

2.  Όπως αναφέρεται και στην απαντητική επιστολή του Υπουργού Οικονομικών προς την SPT με ημερ. 
16.10.2014 στα πλαίσια υλοποίησης της παραγράφου 3.9 του Μνημονίου Συναντίληψης με την Τρόικα, 
προβλέπεται η διεξαγωγή μελετών αναδιοργάνωσης από ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες σε όλο το φάσμα της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας περιλαμβανομένων και όλων των Ανεξάρτητων Υπηρεσιών.  Τα πορίσματα των εν λόγω 
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μελετών θα είναι στη διάθεση της Κυβέρνησης κατά το 4° τρίμηνο του 2015 και το Υπουργείο Οικονομικών 
προτίθεται να ανταποκριθεί σε τυχόν ανάγκες του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως σε προσωπικό ή άλλες 
ανάγκες που θα διαφανεί ότι υπάρχουν, λαμβάνοντας όλα τα απαραίτητα μέτρα προς ικανοποίηση αυτών των 
αναγκών, μετά από την απαραίτητη διαβούλευση με την Τρόικα. 

3. Στο μεταξύ διάστημα και ενόψει της διεξαγωγής της πιο πάνω μελέτης, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, 
ανταποκρινόμενη σε αίτημα του Υπουργείου Οικονομικών, απέστειλε στοιχεία που θα βοηθήσουν στην 
καλύτερη αντίληψη και εκτίμηση του όγκου εργασίας που έχει το Γραφείο της, τα οποία και θα δοθούν στους 
εμπειρογνώμονες που θα διεξάγουν τη μελέτη αναδιοργάνωσης στο εν λόγω Γραφείο (έχει ενημερωθεί σχετικά 
η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων με επιστολή του Τ∆∆Π, με αρ. φακ. 05.25.002.009 και 
ημερ. 24.09.2014) 

4. Σ’ ό,τι αφορά την επισήμανση της SPT για παροχή επαρκών οικονομικών πόρων, σημειώνεται ότι παρά 
τη σοβαρή οικονομική κρίση που αντιμετωπίζει η Κύπρος, δεν έχει μειωθεί ο Προϋπολογισμός του ΓΕ∆ αλλά 
και η Επίτροπος, λαμβάνοντας υπόψη τις τρέχουσες οικονομικές πιέσεις οι οποίες επηρέασαν αναπόφευκτα 
όλους τους τομείς, δεν έχει ζητήσει οποιαδήποτε αύξηση των πιστώσεων αυτού. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν διευκρινίσεις/πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.155, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 03 Οκτωβρίου 2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, 
που αφορά πιθανά αιτήματα από γονείς Τουρκοκυπρίων ή εποίκων για εγγραφή των παιδιών τους για φοίτηση 
στα ελληνικά σχολεία του Ριζοκαρπάσου, και σας πληροφορώ ότι ουδέποτε έχει τεθεί τέτοιο αίτημα ενώπιον 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και σε καμία περίπτωση δεν έχει εξεταστεί ή συζητηθεί τέτοιο ή 
παρόμοιας φύσης θέμα. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχουν θέματα για συζήτηση.  Ελπίζω 
την επόμενη Πέμπτη να είναι έτοιμη η έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής που συζητά το θέμα 
των Κυπριακών Αερογραμμών, για να ξεκινήσει η συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 20 Νοεμβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2014. 
(Αρ. Φακ.23.01.055.227-2014). 

 2. Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.083-2014). 

 3. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.094-2014). 

 4. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.134-2014). 

 5. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

 6. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

 7. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
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Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

 8. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 9. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 10. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 11. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 12. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 13. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 14. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 15. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 16. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 17. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 18. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, 
Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών 
Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 19. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 20. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 21. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 23. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 24. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου και Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

 25. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

 26. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

 27. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών -Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Προϊσταμένης 
Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

 28. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

 29. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

 30. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών Υπηρεσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

 31. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 32. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

 33. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.020-2014). 

 34. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.023-2014). 

 35. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Χειριστή Πτητικών Μέσων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

 36. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

 37. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα 
Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

 38. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2014. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.051.031-2014). 

 39. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

 40. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα 
και Θέματα Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.037-2014). 

 41. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων 
Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) 
από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.003-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαμπουλλάς Ευγένιος  

Μαππουρίδης Ρίκκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης
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Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της παράνομης ανακήρυξης του ψευδοκράτους, της 
εξέγερσης του Πολυτεχνείου και της θυσίας του Κυριάκου Μάτση και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη 
μνήμη του Κυριάκου Μάτση, των ηρώων του Πολυτεχνείου και όλων όσοι έπεσαν στον αγώνα εναντίον 
της χούντας των Αθηνών. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του 
Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 2014», 
συζήτηση και αγορεύσεις (Πρόεδρος, Στ. Κυριακίδου, Σ. Φυττής, Α. Κυριακίδου, Ρ. Μαυρονικόλα, Σκ. 
Κούτρα Κουκουμά, Π. Σταυριανός) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον 
από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και 
έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 
και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Α. Αδάμου, Σ. Φυττής, Ανδρέας Κυπριανού) για 
την παραπομπή του θέματος «Ο περί Σκύλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ετοιμασία κανονισμών για την πώληση άγριων ζώων ως κατοικίδιων - Η τροποποίηση του περί 
Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου - Κρατικές επιχορηγήσεις σε αεροπορικές εταιρείες - Ενοίκια 
Κυπριακών Αερογραμμών προς HERMES, επιχορηγήσεις προς RYANAIR, αποζημιώσεις κράτους προς 
HERMES σε σχέση με το παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου - Ερωτήματα σχετικά με την πώληση 
περιουσιακών στοιχείων των Κυπριακών Αερογραμμών - Ερωτήματα σχετικά με το χειρισμό της 
υπόθεσης των Κυπριακών Αερογραμμών στις Βρυξέλλες - Επιδιόρθωση πολυκατοικίας στην οδό Πιαλέ 
Πασά στη Λάρνακα - Επιδιόρθωση σπιτιών στον προσφυγικό συνοικισμό Ζυγίου - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για προσβασιμότητα στα γραφεία του ΚΟΤ ατόμων με αναπηρίες ή κινητικές δυσκολίες - 
Ερωτήματα σχετικά με την ενοικίαση καταστημάτων στους προσφυγικούς συνοικισμούς και 
τουρκοκυπριακών υποστατικών. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Το κόστος και οι προδιαγραφές του ανισόπεδου κόμβου στη Βιομηχανική Περιοχή Στροβόλου - 
Ερωτήματα για τα τέλη εισόδου, τις εισπράξεις και τα έξοδα λειτουργίας των αρχαιολογικών χώρων - 
Ρύπανση του κόλπου λουομένων “Green Bay” εξαιτίας της αγκυροβόλησης τουριστικών σκαφών - Η 
ιεραρχική προσφυγή του δήμου Σωτήρας εναντίον της ειδοποίησης επιβολής διοικητικού προστίμου από 
την Πολεοδομική Αρχή - H φορολόγηση της γεωργικής καλλιεργούμενης γης για το 2013 και το 2014 ανά 
επαρχία (εμπιστευτική απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με την εισπραξιμότητα του φόρου ακίνητης 
ιδιοκτησίας - Το πρόβλημα ύδρευσης του χωριού Μανσούρα - Φθορές σε οδοστρώματα και στον 
αυτοκινητόδρομο μεταξύ των ανισόπεδων κόμβων στη Λεμεσό - Είσπραξη οφειλών από επιχειρήσεις 
που βρίσκονται σε δασική γη στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - Ανακήρυξη ναού στο Καμπί σε 
αρχαίο μνημείο από το Τμήμα Αρχαιοτήτων - Οι εν αναμονή παραχώρησης χορηγίας για προσφυγικά 
στεγαστικά σχέδια εγκεκριμένες αιτήσεις - Υποστελέχωση και ανεπαρκής οικονομική στήριξη του 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και ανάγκη συμμόρφωσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Ενημέρωση για τους ισχυρισμούς περί εγγραφής Τουρκοκυπρίων και 
εποίκων μαθητών στα ελληνικά σχολεία του Ριζοκαρπάσου. 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 20ής Νοεμβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 10 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, αγαπητοί γραμματείς. 

 Συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Θα γίνει μία αναφορά τώρα για την Παγκόσμια Ημέρα για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα τιμούμε την Παγκόσμια Ημέρα για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού.  Στις 20 Νοεμβρίου 1989 
υιοθετήθηκε από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ η Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, το σημαντικότερο 
νομοθετικό πλαίσιο προστασίας των δικαιωμάτων των παιδιών.  Ανάμεσα σε άλλα ρυθμίζει τις υποχρεώσεις 
των κρατών για τη διασφάλιση της αναγκαίας, για την ευημερία των παιδιών, προστασίας και φροντίδας και 
επιβάλλει το σεβασμό των δικαιωμάτων τους ανεξαρτήτως φυλής, χρώματος, φύλου, θρησκείας, γλώσσας, 
πολιτικών ή άλλων πεποιθήσεων. 

 ∆υστυχώς, παρά τις διεθνείς διακηρύξεις για τα δικαιώματα των παιδιών, αλλά και την αδιαμφισβήτητη 
πρόοδο που έχει σημειωθεί προς αυτή την κατεύθυνση, εκατομμύρια παιδιά εξακολουθούν να υποφέρουν από 
τη φτώχια.  Στερούνται της στοιχειώδους σχολικής εκπαίδευσης και υφίστανται τις τραγικές συνέπειες 
συρράξεων.  Πολλά από αυτά σκοτώνονται, ακρωτηριάζονται, ορφανεύουν.  Πολλά παιδιά είναι θύματα 
ψυχολογικής και σωματικής βίας και πολλά άλλα δεν έχουν πρόσβαση σε ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Όπως γνωρίζετε, η Βουλή των Αντιπροσώπων κατά την προηγούμενη ολομέλεια του σώματος 
επικύρωσε τη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία των Παιδιών ενάντια στη Σεξουαλική 
Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση, τη Σύμβαση Λανζαρότε.  Ένα ενιαίο διεθνές πλαίσιο που 
επικεντρώνεται στις προληπτικές, προστατευτικές και ποινικές πτυχές του αγώνα ενάντια σε κάθε μορφή 
σεξουαλικής βίας με θύματα παιδιά, αλλά και τη δημιουργία ενός μηχανισμού παρακολούθησης. 

 Άμεση συνέχεια αυτής μας της προσπάθειας αποτέλεσε η επιτυχής διοργάνωση της ψεσινής εκδήλωσης 
στα πλαίσια της εκστρατείας του Συμβουλίου της Ευρώπης “Ένα στα Πέντε” κατά της σεξουαλικής βίας ενάντια 
στα παιδιά.  Στόχο είχε η εκδήλωση στην ενημέρωση, ευαισθητοποίηση και ενδυνάμωση των παιδιών και των 
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οικογενειών τους, αλλά και της ευρύτερης κοινωνίας με γνώση και δεξιότητες, ώστε να είναι σε θέση να 
αποτρέπουν περιστατικά σεξουαλικής βίας ή να τα καταγγέλλουν. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων δεσμευόμαστε να προασπίσουμε με το έργο μας τα δικαιώματα του 
παιδιού, ώστε τα παιδιά, μεγαλώνοντας σε ένα ασφαλές και υγιές περιβάλλον, να καταστούν οι χρηστοί πολίτες 
του αύριο.  Παράλληλα, υποσχόμαστε ότι θα συμβάλουμε κι εμείς στην παγκόσμια προσπάθεια για δημιουργία 
ενός κόσμου κατάλληλου για τα παιδιά. 

 Συνάδελφοι, 

 Προχωρούμε τώρα με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 
2) του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού  

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4, 11 και 17 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών και άλλοι εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της ∆ημοκρατίας πρόσθετων πιστώσεων ύψους €158.722.406 για την κάλυψη έκτακτων αναγκών που 
προέκυψαν σε ανεξάρτητες υπηρεσίες, υπουργεία και τμήματα για το έτος 2014. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες για τις οποίες απαιτείται η 
έγκριση πρόσθετων πιστώσεων αναλύονται ως ακολούθως: 

1.  Κυβερνητική συνεισφορά στα αστικά συμβούλια αποχετεύσεων:  €65.000.000. 

2.  Κοινωνικές παροχές (κοινωνική σύνταξη, επιδόματα σε δυσπραγούντες): €22.680.000. 

3.  Παροχές υγείας:  €12.250.000. 

4.  Επιστροφές ΦΠΑ:   €25.000.000. 

5.  Συνεισφορά στην Ειρηνευτική ∆ύναμη των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο: €8.023.368. 

6.  Έκτακτες χορηγίες:  €10.404.141. 

7.  Γεωργοκτηνοτροφικές επιχορηγήσεις:  €6.200.000. 

8.  Αποζημιώσεις υπαλλήλων Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου:  €5.797.687. 

9.  Άλλες δαπάνες:  €3.367.210.  

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η 
παραχώρηση των πιο πάνω πιστώσεων αφορά εν μέρει λογιστική διευθέτηση δαπανών που διενεργήθηκαν 
και επιβάρυναν το δημοσιονομικό ισοζύγιο του 2013 ή που έχουν ήδη διενεργηθεί κατά τα τρία πρώτα τρίμηνα 
του τρέχοντος έτους και αντικατοπτρίζονται στα αποτελέσματα του δημοσιονομικού ισοζυγίου για την περίοδο 
Ιανουαρίου-Σεπτεμβρίου 2014. Ως εκ τούτου, η διάθεση των πρόσθετων πιστώσεων για σκοπούς λογιστικής 
καταχώρισης αυτών των δαπανών δεν αναμένεται να επηρεάσει σημαντικά το δημοσιονομικό ισοζύγιο. 

 Αναλύοντας τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε μεταξύ άλλων ότι οι 
πιστώσεις που αφορούν την κάλυψη της κυβερνητικής συνεισφοράς για τη δημιουργία αποχετευτικού από τα 
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αστικά συμβούλια αποχετεύσεων, συνολικού ύψους €55.000.000, έχουν ήδη εκταμιευθεί κατά τα έτη 2013 και 
2014 και επιβάρυναν ανάλογα το σχετικό δημοσιονομικό ισοζύγιο, ενώ το ίδιο ισχύει και για άλλες δαπάνες οι 
οποίες έχουν ήδη καταβληθεί, όπως για παράδειγμα οι αποζημιώσεις προς υπαλλήλους του Κεντρικού 
Σφαγείου Κοφίνου, ύψους €5.800.000, των οποίων η αποπληρωμή διενεργήθηκε μέσω λογαριασμού 
προκαταβολών. 

 Όπως ο εν λόγω αρμόδιος ανέφερε περαιτέρω, η ουσιαστική επιβάρυνση του δημοσιονομικού 
ισοζυγίου, η οποία θα επέλθει με την έγκριση του εν λόγω συμπληρωματικού προϋπολογισμού, αναμένεται να 
ανέλθει στα €98.000.000, ποσό που αντιστοιχεί σε ποσοστό 0,6% επί του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος 
(ΑΕΠ). 

 Σημειώνεται ότι με βάση την ετήσια πρόβλεψη για το έτος 2014 το δημοσιονομικό ισοζύγιο εκτιμάται ότι 
θα είναι αρνητικό και θα περιορισθεί σε ποσοστό 2,5% επί του ΑΕΠ. Στο αποτέλεσμα αυτό περιλαμβάνεται 
τόσο το ύψος των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων όσο και η υλοποίηση του κρατικού 
προϋπολογισμού για το έτος 2014. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω στοιχεία αναφορικά 
με επιμέρους κονδύλια που προβλέπονται στον υπό συζήτηση συμπληρωματικό προϋπολογισμό, τα οποία 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014.  

 Επιπροσθέτως σημειώνεται ότι την επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα το μέρος του προϋπολογιζόμενου 
κονδυλίου ύψους €10.404.141 που αφορά έκτακτη χορηγία προς τις Κυπριακές Αερογραμμές αναφορικά με 
την καταβολή, όπως σχετικά αναφέρεται, πιθανής αποζημίωσης προς τους εργαζομένους στην εν λόγω 
εταιρεία.  Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε επιπρόσθετα στοιχεία αναφορικά με τους εργαζομένους οι 
αποζημιώσεις των οποίων αναμένεται να καλυφθούν από το εν λόγω κονδύλι και πιο συγκεκριμένα κατά πόσο 
αυτό θα καλύψει εργαζομένους που έχουν ήδη αποχωρήσει από την εταιρεία ή που πρόκειται να 
αποχωρήσουν από αυτήν, καθώς και για τους λόγους που αυτοί ενδέχεται να αποχωρήσουν από την εταιρεία. 

 Σημειώνεται ότι, δεδομένου του γεγονότος ότι η παρασχεθείσα από το αρμόδιο υπουργείο 
πληροφόρηση επί των πιο πάνω ζητημάτων δεν υπήρξε ικανοποιητική, με αποτέλεσμα να μην έχει 
διαμορφωθεί καθαρή εικόνα επί των τεκταινομένων στις Κυπριακές Αερογραμμές σε σχέση με το μέλλον των 
εργαζομένων σε αυτές, η επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί τη δέσμευση του μέρους εκείνου του 
κονδυλίου που αφορά την καταβολή πιθανής αποζημίωσης σε εργαζομένους στις Κυπριακές Αερογραμμές, 
ώστε πριν από την εκταμίευσή του να ενημερωθεί κατάλληλα.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας 
τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια 
του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση 
των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Από τις τοποθετήσεις φαίνεται ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει υπέρ. 

 Τα υπόλοιπα κόμματα θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  

 Ο κ. Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Τασσόμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε, με εξαίρεση την ομόφωνη για όλα τα πολιτικά κόμματα δέσμευση του 
κονδυλίου που αφορά τις Κυπριακές Αερογραμμές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Και εμείς θα ταχθούμε υπέρ, κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας υπόψη ότι το συγκεκριμένο κονδύλι έχει 
δεσμευτεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε∆ΕΚ.  Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ταχθούμε υπέρ, με εξαίρεση το κονδύλι για τα €10 εκατομ. των Κυπριακών 
Αερογραμμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχει άλλος που θέλει να τοποθετηθεί;   

 ∆εν υπάρχει. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους 
€158.722.406 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών, εκτός της πρόνοιας που είπε ο κ. Ευαγόρου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι πρόταση νόμου και τιτλοφορείται «Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Αντιλαμβάνομαι ότι δε 
χρειάζεται να διαβαστούν οι εκθέσεις.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής:  

 Νίκος Νουρής  Γιώργος Βαρνάβα 
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 Άγγελος Βότσης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 27 Οκτωβρίου και στις 10 και 17 
Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας (ΥΚΕ) του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθούν στην επιτροπή. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου όπως αυτή κατατέθηκε είναι η τροποποίηση του άρθρου 29 του περί 
Παιδιών Νόμου, ώστε στις προϋποθέσεις εγγραφής κατ’ οίκον παιδοκόμου να περιληφθεί πρόνοια σύμφωνα 
με την οποία να παρέχεται, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, η δυνατότητα εγγραφής προσώπου που δεν είναι 
κάτοχος απολυτηρίου σχολής μέσης εκπαίδευσης, αλλά που είναι κάτοχος πιστοποιητικού με το οποίο 
βεβαιώνεται η άσκηση καθηκόντων κατ’ οίκον παιδοκόμου. 

 Ειδικότερα, αναλύοντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου ενώπιον της επιτροπής, ο εισηγητής της κ. 
Γιώργος Βαρνάβα ανέφερε ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση προβλέπεται ότι το εν λόγω πιστοποιητικό έχει 
εκδοθεί ή εκδίδεται από τις ΥΚΕ του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ότι η 
βεβαίωση της άσκησης των καθηκόντων κατ’ οίκον παιδοκόμου δύναται να αποδειχθεί από την καταβολή 
εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων δυνάμει των διατάξεων του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι δε φέρει ένσταση στην προώθηση της πρότασης νόμου όπως αυτή έχει 
κατατεθεί.  Υπέδειξε ωστόσο ότι θα ήταν ορθότερο να περιληφθεί στην πρόταση νόμου πρόνοια σύμφωνα με 
την οποία η ικανότητα του αιτητή όσον αφορά την άσκηση των καθηκόντων κατ’ οίκον παιδοκόμου θα 
αξιολογείται από επιτροπή αξιολόγησης, της οποίας η σύνθεση θα καθοριστεί για το σκοπό αυτό από το 
διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων αξιολόγησης. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ εξέφρασε τις επιφυλάξεις του σε σχέση με την προτεινόμενη ρύθμιση, ενώ οι 
εκπρόσωποι της ∆ΕΟΚ και του ΚΕΒΕ δήλωσαν ότι συμφωνούν με την προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, έγινε εισήγηση από τον πρόεδρο της επιτροπής 
κ. Αντρέα Φακοντή όπως οι ίδιες πρόνοιες που προτείνονται με την πρόταση νόμου για τους κατ’ οίκον 
παιδοκόμους εφαρμοστούν και για πρόσωπα που υποβάλλουν αίτηση για εγγραφή παιδοκομικού σταθμού ή 
για πρόσωπα εργοδοτούμενα σε παιδοκομικό σταθμό τα οποία ασκούσαν τα ίδια καθήκοντα στο παρελθόν.  
Όπως επισήμανε ο ίδιος, τα εν λόγω πρόσωπα ενδεχομένως λόγω της οικονομικής κρίσης να αναγκάστηκαν 
να τερματίσουν τις εργασίες τους και να οδηγήθηκαν σε κλείσιμο του παιδοκομικού σταθμού ή να έχουν 
απολυθεί από παιδοκομικό σταθμό ως αποτέλεσμα της οικονομικής κρίσης.  Τοποθετούμενοι σε σχέση με την 
εισήγηση αυτή, οι εκπρόσωποι των ΥΚΕ διαβεβαίωσαν ότι κάτι τέτοιο καλύπτεται ήδη από το περί Παιδιών 
(Παιδοκομικοί Σταθμοί) ∆ιάταγμα του 2011, το οποίο εκδίδεται δυνάμει του εδαφίου (4) του άρθρου 29 του υπό 
συζήτηση νόμου.  Συγκεκριμένα, η παράγραφος 22 του διατάγματος αυτού προνοεί ότι οποιοδήποτε πρόσωπο 
το οποίο κατά την ημερομηνία δημοσίευσης του διατάγματος υπηρετούσε σε παιδοκομικό σταθμό ως 
διευθύνον πρόσωπο ή ως παιδοκόμος μπορεί να εξακολουθήσει να υπηρετεί στον εν λόγω σταθμό ή σε 
οποιοδήποτε άλλο σταθμό, έστω και αν δεν κατέχει τα ακαδημαϊκά ή άλλα προσόντα που προβλέπονται στις 
παραγράφους 5 και 6 του ίδιου διατάγματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και οι 
εκπρόσωποι των ΥΚΕ υπέβαλαν σταδιακά στην επιτροπή δύο διαμορφωμένα κείμενα της πρότασης νόμου.  
Στο τελευταίο διαμορφωμένο κείμενο διαλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Ο διευθυντής των ΥΚΕ ορίζει τριμελή επιτροπή αξιολόγησης με προκαθορισμένους όρους εντολής οι 
οποίοι περιλαμβάνουν συγκεκριμένα κριτήρια αξιολόγησης των αιτητών κατ’ οίκον παιδοκόμων, καθώς 
και τα κριτήρια αξιολόγησης όλων των εγκεκριμένων κατ’ οίκον παιδοκόμων σε θέματα που σχετίζονται 
με την πείρα, τις ικανότητες και τις δεξιότητές τους ως προς το αντικείμενο εργασίας. 

2. Κάθε πρόσωπο που εργάζεται ή προτίθεται να εργαστεί ως κατ’ οίκον παιδοκόμος πρέπει να έχει 
συμπληρώσει το δέκατο όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας του και να είναι ηλικίας μικρότερης της συντάξιμης, 
όπως αυτή καθορίζεται στον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο.   

3. Στα πρόσωπα τα οποία έχουν ήδη εγκριθεί και εργάζονται ως κατ’ οίκον παιδοκόμοι, αλλά είναι ηλικίας 
μεγαλύτερης της συντάξιμης, όπως αναφέρεται πιο πάνω, να δοθεί χρονικό περιθώριο ενός (1) έτους 
από την ημερομηνία δημοσίευσης του προτεινόμενου νόμου, για να συμμορφωθούν με την πιο πάνω 
πρόνοια. 
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4. Μαζί με κάθε αίτηση για εγγραφή κατ’ οίκον παιδοκόμου ο αιτητής υποβάλλει στο διευθυντή των ΥΚΕ 
μεταξύ άλλων πιστοποιητικό το οποίο έχει εκδοθεί ή εκδίδεται από τις ΥΚΕ του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το οποίο βεβαιώνει την άσκηση των καθηκόντων 
παιδοκόμου.  Η άσκηση αυτή δύναται να αποδειχθεί από την καταβολή εισφορών στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, με 
αναφορά στους συγκεκριμένους βρεφοπαιδοκομικούς σταθμούς στους οποίους έχει εργαστεί, καθώς και 
στη χρονική περίοδο της απασχόλησής του σ’ αυτούς.  Σε τέτοια περίπτωση πρέπει να αξιολογείται η 
ικανότητα του αιτητή, καθώς και όλων των εγκεκριμένων κατ’ οίκον παιδοκόμων, από την τριμελή 
επιτροπή αξιολόγησης και περαιτέρω να διασφαλίζεται ότι θα πληρούνται όλα τα άλλα κριτήρια που 
θέτει ο υπό συζήτηση νόμος. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι των ΥΚΕ κατέθεσαν ενημερωτικά στην επιτροπή προσχέδιο των κριτηρίων 
αξιολόγησης των κατ’ οίκον παιδοκόμων, τα οποία περιλαμβάνουν τα χαρακτηριστικά που πρέπει να διαθέτει 
ένα άτομο που επιθυμεί να ασκήσει το επάγγελμα αυτό και που αφορούν την απουσία προβλημάτων 
συμπεριφοράς, το γνωσιολογικό του επίπεδο, τις δεξιότητες και τις ικανότητές του σχετικά με τη φροντίδα και 
την ψυχοκοινωνική και πνευματική αγωγή του παιδιού, καθώς και συγκεκριμένα χαρακτηριστικά της 
προσωπικότητάς του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί 
στη βάση των πιο πάνω. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής:  

 Νίκος Νουρής  Γιώργος Βαρνάβα 

 Άγγελος Βότσης  

 Όπως είναι γνωστό, για την υπό αναφορά πρόταση νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει έκθεση στην 
ολομέλεια του σώματος, στην οποία αναφέρονται αναλυτικά ο σκοπός και οι επιδιώξεις της, καθώς και η 
εισήγηση που είχε υποβληθεί από τον πρόεδρο της επιτροπής κ. Αντρέα Φακοντή για προσθήκη νέου εδαφίου 
στην υπό αναφορά πρόταση νόμου, ώστε να νομιμοποιούνται να υποβάλουν αίτηση για εγγραφή 
παιδοκομικού σταθμού ή να εργαστούν σε παιδοκομικό σταθμό άτομα τα οποία κατά την ημερομηνία 
δημοσίευσης του περί Παιδιών (Παιδοκομικοί Σταθμοί) ∆ιατάγματος του 2011 δεν εργάζονταν σε σταθμό, αλλά 
εργάζονταν κατά τα προηγούμενα χρόνια χωρίς να κατέχουν τα προσόντα που απαιτεί το εν λόγω διάταγμα και 
για οποιοδήποτε λόγο τερμάτισαν τις εργασίες τους. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
παρ’ όλο που διαβεβαίωσαν προφορικά ότι, με βάση τη μεταβατική διάταξη της παραγράφου 22 του πιο πάνω 
διατάγματος, οποιοδήποτε πρόσωπο κατά την ημερομηνία δημοσίευσης του διατάγματος υπηρετούσε σε 
παιδοκομικό σταθμό ως διευθύνον πρόσωπο ή ως παιδοκόμος μπορεί να εξακολουθήσει να υπηρετεί στον εν 
λόγω σταθμό ή σε οποιοδήποτε άλλο σταθμό, έστω και αν δεν κατέχει τα προσόντα που προβλέπονται στο εν 
λόγω διάταγμα, απέστειλαν και γραπτώς στον πρόεδρο της επιτροπής επιστολή, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 
2014, η οποία επισυνάπτεται στην παρούσα έκθεση, σύμφωνα με την οποία θεωρούν ότι με την πιο πάνω 
μεταβατική διάταξη καλύπτονται όλα τα άτομα που εργάστηκαν για κάποια περίοδο πριν από το 2011 και δεν 
κατέχουν τα προσόντα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επαναβεβαιώνει την αρχική της θέση, όπως αυτή διατυπώθηκε στην αρχική της έκθεση που κυκλοφόρησε στην 
ολομέλεια του σώματος, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο 
όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί. 

Σημείωση: Η αναφερόμενη στην έκθεση επισυνημμένη επιστολή έχει καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τρίτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014.  Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
 «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 

2014»  

Παρόντες: 

 Χρίστος Μέσης, προεδρεύων Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από το μέλος της επιτροπής βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και στις 13 
Νοεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών 
Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, 
της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η 
ΠΟΒΕΚ, o Κυπριακός Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων, ο Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, ο 
Σύνδεσμος Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου, ο Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Ξενοδόχων, ο Σύνδεσμος Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου και ο Παγκύπριος 
Σύνδεσμος Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να παραταθεί για τρεις μήνες η προβλεπόμενη σ’ αυτόν προθεσμία για την 
υποβολή ενστάσεων στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε σχέση με τη γενική 
εκτίμηση ακίνητης ιδιοκτησίας σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 2013. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε 
να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος, προκειμένου να τύχουν της απαιτούμενης αναθεώρησης από το αρμόδιο 
κυβερνητικό τμήμα οι αξίες γενικής εκτίμησης των ακινήτων, όπως αυτές ορίζονται με βάση τη σχετική 
ειδοποίηση που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014.  
Συναφώς, με την πρόταση νόμου προτείνεται η παράταση της αναφερόμενης πιο πάνω προθεσμίας μέχρι την 
25η Απριλίου 2015. 
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 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών της πρότασης νόμου από την επιτροπή μέλη της ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας για το γενικότερο θέμα 
της υποβολής ενστάσεων σε σχέση με τις νέες αξίες γενικής εκτίμησης των ακινήτων.  

 Παράλληλα, σχετικές παρατηρήσεις και επιφυλάξεις για το εν λόγω γενικότερο θέμα διατυπώθηκαν και 
από τους ενδιαφερομένους οι οποίοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής και ανέπτυξαν τις απόψεις 
τους. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τις πρόνοιες 
της πρότασης νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου και γι’ αυτό εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014».  

 Ο προεδρεύων της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το ΑΚΕΛ, το ∆ΗΚΟ, η Ε∆ΕΚ και οι Οικολόγοι τάσσονται υπέρ. 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  

 Κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και το ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε, τάσσεται υπέρ.  Απλά, για λόγους ιστορίας περισσότερο, όταν εψηφίζετο 
αυτή η νομοθεσία, είχαμε πει και προειδοποιήσει από τότε, τονίζοντας ότι οι νέες εκτιμημένες αξίες, η 
μεθοδολογία που είχε ακολουθηθεί, έμπαζαν νερά.  Υπήρξαν δυστυχώς πάρα πολλές περιπτώσεις, ο κόσμος 
ήταν πραγματικά ανάστατος και σωστά δόθηκε και δίδεται παράταση, ώστε να δοθεί η ευχέρεια να 
υποβληθούν ενστάσεις.  Είχαμε πει τότε διά στόματος του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι υπήρχαν 
τσαπατσουλιές, προχειρότητες, στη δουλειά που είχε γίνει και ελπίζουμε, θέλουμε να πιστεύουμε, ότι αυτές θα 
μετριαστούν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τέταρτο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων 
Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γεώργιος Γεωργίου Γιώργος Γεωργίου 

 Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 Οκτωβρίου και 12 Νοεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, εκπρόσωποι της 
αστυνομίας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής 
Υπηρεσιών Ασφάλειας Νόμου [Νόμος αρ. 125(Ι) του 2007], έτσι ώστε να παρέχεται δυνατότητα στον Αρχηγό 
Αστυνομίας για λόγους που αφορούν ζητήματα που σχετίζονται με την ασφάλεια του κράτους ή τη δημόσια 
τάξη και χωρίς να απαιτείται οποιαδήποτε αιτιολογία: 

1.  να αρνείται την έκδοση ή την ανανέωση άδειας άσκησης του επαγγέλματος του φύλακα ή ιδιώτη φύλακα 
ή να ανακαλεί τέτοια άδεια και  

2.  να ανακαλεί ή να μην ανανεώνει άδεια που χορηγείται για την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικού γραφείου 
παροχής υπηρεσιών ασφάλειας.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, από την εφαρμογή της ισχύουσας 
νομοθεσίας διαπιστώθηκε ότι σε ορισμένες περιπτώσεις οι πληροφορίες με βάση τις οποίες ο Αρχηγός της 
Αστυνομίας αρνήθηκε την έκδοση ή την ανανέωση άδειας άσκησης του επαγγέλματος του φύλακα ή του ιδιώτη 
φύλακα ή με βάση τις οποίες ανακάλεσε τέτοια άδεια δεν ήταν δυνατό να καταγραφούν στην απορριπτική 
επιστολή, καθότι αφορούσαν ζητήματα που σχετίζονται με την ασφάλεια του κράτους ή τη δημόσια τάξη.  Το 
ίδιο διαπιστώθηκε και σε σχέση με την ανάκληση άδειας ή με την άρνηση ανανέωσης άδειας που χορηγείται για 
σκοπούς ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου παροχής υπηρεσιών ασφάλειας.  Σημειώνεται ότι ήδη 
στην ισχύουσα νομοθεσία και συγκεκριμένα στο εδάφιο (4) του άρθρου 11 προβλέπεται η δυνατότητα του 
Αρχηγού Αστυνομίας να αρνείται την έκδοση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου παροχής 
υπηρεσιών ασφάλειας για λόγους που αφορούν ζητήματα που σχετίζονται με την ασφάλεια του κράτους ή τη 
δημόσια τάξη, χωρίς να απαιτείται αιτιολογία προς τούτο.   

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως αναφέρθηκε στην 
πιο πάνω δυνατότητα του Αρχηγού Αστυνομίας και τις αδυναμίες που διαπιστώθηκαν στην υφιστάμενη 
νομοθεσία.  Ειδικότερα, ενημέρωσε την επιτροπή ότι υπάρχουν περιπτώσεις όπου πρόσωπα των οποίων οι 
αιτήσεις θα απορρίπτονταν, αν αφορούσαν άδεια ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου παροχής 
υπηρεσιών ασφάλειας, στη βάση των προνοιών της υφιστάμενης νομοθεσίας, υποβάλλουν αίτηση για την 
έκδοση άδειας άσκησης του επαγγέλματος του φύλακα ή του ιδιώτη φύλακα. Η αίτηση αυτή, όπως ανέφερε ο 
ίδιος, λόγω της αδυναμίας της νομοθεσίας και στη βάση σχετικών αποφάσεων που εκδόθηκαν από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο σε περιπτώσεις όπου τέτοιες αιτήσεις απορρίφθηκαν, δεν μπορεί παρά να εγκριθεί. Ο υπουργός 
υπογράμμισε επίσης ότι σκοπός του νομοσχεδίου δεν είναι ο περιορισμός του δικαιώματος στην εργασία, αλλά 
η προστασία τόσο του επαγγέλματος του φύλακα και του ιδιώτη φύλακα όσο και των πολιτών, αφού η 
παρούσα κατάσταση έχει ως αποτέλεσμα την εκμετάλλευση της αδυναμίας της νομοθεσίας για σκοπούς 
παράνομων δραστηριοτήτων.  Περαιτέρω, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι η διατύπωση της προτεινόμενης 
ρύθμισης διαμορφώθηκε στη βάση των προαναφερόμενων δικαστικών αποφάσεων στις οποίες το Ανώτατο 
∆ικαστήριο επισήμανε ότι η ισχύουσα νομοθεσία δεν επιτρέπει την απόρριψη αίτησης με απλή αναφορά στη 
δημόσια ασφάλεια και στη δημόσια τάξη.  Συναφώς, ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός αναφέρθηκε στην 
πρόνοια του νομοσχέδιου σύμφωνα με την οποία στην απορριπτική επιστολή προς τον αιτητή θα διευκρινίζεται 
ότι οι πληροφορίες με βάση τις οποίες απορρίφθηκε ή ανακλήθηκε η αίτηση δεν μπορούν να αποκαλυφθούν 
για το λόγο ότι αφορούν ζητήματα που σχετίζονται με την ασφάλεια του κράτους ή τη δημόσια τάξη. 
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 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας εξέφρασε την άποψη ότι η ανάγκη 
περιορισμού του δικαιώματος άσκησης επαγγέλματος, όπως προτείνεται με το υπό εξέταση νομοσχέδιο, έχει 
στοιχειοθετηθεί εντός των ορίων που προβλέπονται στο σύνταγμα.  

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει στην ολομέλεια του σώματος 
το νομοσχέδιο, όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί για σκοπούς τελικής τοποθέτησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ, αρχίζουμε. 

 Κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ΑΚΕΛ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Το ίδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ΗΚΟ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε∆ΕΚ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμμαχία Πολιτών. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆ε χρειάζεται ψηφοφορία, φαίνεται είναι ομόφωνο, δεν υπάρχει ένσταση καθόλου.   

 Τα άρθρα εγκρίνονται.  Εναντίον δεν υπάρχουν, αποχές δεν υπάρχουν, επομένως προχωρούμε στην 
τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τέλος τα θέματα υπό τους αριθμούς 5 μέχρι 41 στην ημερήσια διάταξη αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Kατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας-Πλαίσιο μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της 
αφενός και της Μογγολίας αφετέρου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.242-2014). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2. Ο περί Κρατικών Οργανισμών και Κρατικών 
Επιχειρήσεων Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.243-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Ρύθμισις και Τέλη) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.244-2014). 

Υγείας  Υγείας  

4. Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.245-2014). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

5. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.246-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.247-2014). 

Οικονομικών  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 
2014, Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.248-2014). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών 
Υγείας - Θέση Βοηθού Προϊσταμένης 
Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 

Υγείας  Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

9. Οι περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα 
και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.072-2014). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

10. Οι περί της Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.073-2014). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

11. Οι περί των Υποθαλάσσιων Καλωδίων   
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.074-2014). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

12. Οι περί των Υποθαλάσσιων Αγωγών Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.075-2014). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

13. Οι περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και 
Καυσίμων (Άδεια Εμπορίας Μολυβδούχου 
Βενζίνης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.076-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

14. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

15. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

16. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

17. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιάθεση) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

18. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

19. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των 
Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων της 
∆ημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών και 
Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους (∆ιαδικασία 
Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

 

 

 

20. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

21. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  
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22. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

23. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

24. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση 
Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  

25. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου 
Παραρτήματος, Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά 
Σχολή, Προσφορά Νέων Προγραμμάτων Σπουδών 
και Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών 
Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

26. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

27. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας -  Θέση Λειτουργού 
Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

28. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

29. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

30. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

31. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, 
Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου και 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

Οικονομικών  Νομικών  

32. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

33. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

34. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών -Κλάδος Επισκεπτριών 
Υγείας - Θέση Προϊσταμένης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

Υγείας  Νομικών 
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35. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας -Θέση Υγειονομικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

Υγείας  Νομικών  

36. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός 
Κλάδος -Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

Υγείας  Νομικών  

37. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Θέση Λειτουργού 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

Υγείας  Νομικών  

38. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

39. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

Υγείας Υγείας  

40. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.020-2014). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

41. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών και 
Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.023-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

42. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Χειριστή Πτητικών 
Μέσων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί  
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

43. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές 
Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

44. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης 
Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

45. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.031-2014). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

46. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

Υγείας  Υγείας 

47. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
Κανονισμοί  
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.037-2014). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

48. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια 
Μεγάλων Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων)  
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  
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49. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

50. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

Υγείας  Υγείας  

 

51. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

Υγείας  Υγείας  

52. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 45, 46, 47, 48, 50, 
51, 53, 54, 55, 56, 57, 58, 59 και 60) του 2014 
αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 
17 Νοεμβρίου 2014, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 2014 
Νόμου του 2013  
[Ν. αρ. 52(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Μηχανοκινήτων και Τροχαίας Κινήσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.109-2014). 

Αντώνη Αντωνίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος, 
Ζαχαρία Ζαχαρίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Αντρέα Φακοντή  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις  
και  
Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.250, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει αναλυτικά τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την 
κρατική ή τουρκοκυπριακή γη ή υποστατικά τα οποία έχουν παραχωρηθεί σε κατεχόμενους δήμους και 
κοινότητες ή σε προσφυγικά σωματεία για τις δραστηριότητές τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.251, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από κατοίκους της κοινότητας Αγρού αναφορικά με τη λειτουργία 
του αποχετευτικού συστήματος της κοινότητας.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το αποχετευτικό σύστημα 
υπερχειλίζει, με αποτέλεσμα να ρέουν λύματα στους δρόμους της κοινότητας.  Το πρόβλημα έγκειται στο 
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γεγονός ότι το ξενοδοχείο “Ρόδον” διοχετεύει τα λύματά του στο αποχετευτικό σύστημα του χωριού, ενώ θα 
έπρεπε να διαθέτει δικό του βιολογικό σταθμό.  Μάλιστα, έχω πληροφορηθεί ότι, για τις περιπτώσεις όπου 
παρουσιάζεται διαρροή σε σωλήνες, έχουν τοποθετηθεί σωλήνες μεγάλης διαμέτρου και τα λύματα 
διοχετεύονται σε διπλανό οικόπεδο, προκαλώντας έτσι μεγάλη οικολογική καταστροφή.  Αξίζει να σημειωθεί ότι 
οι κάτοικοι της κοινότητας Αγρού επιβαρύνονται με δεκάδες χιλιάδες ευρώ το χρόνο για κατανάλωση ρεύματος, 
επιδιόρθωση και αλλαγή αντλιών του αποχετευτικού συστήματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να επιλυθεί το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Αγρού σε σχέση με 
το αποχετευτικό σύστημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.252, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χώρο του παλιού Κυβερνητικού Τυπογραφείου διεξάγονται εργασίες για τη 
μετατροπή του παραδοσιακού κτιρίου σε νηπιαγωγείο και βρεφονηπιακό σταθμό, προφανώς για τις ανάγκες 
των δημόσιων υπαλλήλων που εργάζονται στην περιοχή της Αρχιγραμματείας.  Όπως είναι γνωστό, στο παλιό 
αυτό κτίριο λειτουργούσε για δεκαετίες το Κυβερνητικό Τυπογραφείο με χρήση μηχανών και υλικών που 
σήμερα θεωρούνται τοξικά.  Επίσης ορισμένα κτίρια είχαν οροφή ή και τοιχώματα από φύλλα αμιάντου.  
∆ιατυπώνεται η ανησυχία ότι, αν υπάρχουν υπολείμματα τοξικών υλικών (π.χ. βαριά μέταλλα, ίνες αμιάντου), 
αυτό θα επηρεάζει την υγεία των μικρών παιδιών και βρεφών που θα φιλοξενούνται στο χώρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ελεγχθεί οι 
πιο πάνω πιθανοί κίνδυνοι και έχει εξασφαλιστεί ότι έχουν αποκλειστεί όλες οι πιθανές επιπτώσεις στην υγεία 
των μικρών παιδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.253, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσίευμα εφημερίδας αναφορικά με την αποστολή επιστολής από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στο δήμο Πάφου με θέμα τις παράνομες επεμβάσεις 
και κατασκευές στην παραλία της περιοχής του Φάρου στην Κάτω Πάφο.  Σύμφωνα με την επιστολή, έχουν 
ανεγερθεί έργα μεγάλης κλίμακας (αναψυκτήριο, υποδομές αναψυχής, παιδότοπος, στέγαστρα, δημιουργία 
γηπέδων beach volley κτλ.) εντός της ζώνης προστασίας της παραλίας και εντός περιοχής που είναι ενταγμένη 
στο δίκτυο “Natura 2000”.  Τα έργα, όπως αναφέρεται στην εν λόγω επιστολή, καταλαμβάνουν έκταση 
τουλάχιστον 25 000 τετραγωνικών μέτρων και έχουν προκαλέσει υποβάθμιση τόσο της παραλίας όσο και των 
αμμοθινικών/αλοφυτικών οικοσυστημάτων της περιοχής, ενώ έχει προκληθεί και καταστροφή μέρους της 
χλωρίδας λόγω της προσθήκης άμμου για τη δημιουργία γηπέδων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι πιο πάνω 
επεμβάσεις στην παραλία της περιοχής του Φάρου στην Κάτω Πάφο έχουν γίνει με την εξασφάλιση των 
απαιτούμενων αδειών, καθώς και για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για αποκατάσταση της 
προστατευόμενης περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.254, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από επιστολή του δήμου Γερίου, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, αναφορικά με το 
πρόβλημα υποστελέχωσης της υπηρεσίας του δήμου.  Όπως πληροφορήθηκα, ο δήμος Γερίου, παρά την καλή 
οικονομική κατάστασή του, παραμένει ουσιαστικά υποστελεχωμένος λόγω της απόφασης για παγοποίηση των 
προσλήψεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
εξετάσει το ενδεχόμενο αποπαγοποίησης των θέσεων της τοπικής αυτοδιοίκησης εκεί όπου υπάρχει 
απαραίτητη ανάγκη, δεδομένου ότι ο δήμος Γερίου μπορεί να αντεπεξέλθει οικονομικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.255, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, στα πλαίσια κύρωσης της Σύμβασης του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες (ΑμεΑ) και στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Στρατηγικής για την Αναπηρία 2010-2020, ανέθεσε στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τον επιτελικό ρόλο 
της διαμόρφωσης της Εθνικής Στρατηγικής και του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης της Κύπρου για την Αναπηρία 
2013-2015.  Το πιο πάνω σχέδιο στοχεύει στα ακόλουθα: 

1. Προώθηση της πραγμάτωσης των ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών για όλα τα 
άτομα με αναπηρίες χωρίς διάκριση οποιουδήποτε είδους με βάση την αναπηρία. 
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2. Ανάθεση συγκεκριμένου ρόλου στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ). 

3. Βελτίωση της προσβασιμότητας της χώρας μας. 

4. Συνέχιση της εποικοδομητικής συνεισφοράς του ΚΟΤ με έμφαση στη συνεχή βελτίωση των 
εγκαταστάσεων στα ξενοδοχεία και κέντρα αναψυχής και στην προσβασιμότητα των παραλιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λήφθηκαν για την εφαρμογή και υλοποίηση των πιο πάνω στόχων της Εθνικής Στρατηγικής και του Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης της Κύπρου για την Αναπηρία 2013-2015.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.256, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου για 
συνέχιση της κρατικής οικονομικής ενίσχυσής της, ώστε να μπορεί να συνεχιστεί η εύρυθμη λειτουργία της.  Η 
κρατική χορηγία προς την Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου παραχωρούνταν μέσω του 
Τμήματος Περιβάλλοντος και έχει διακοπεί από το 2013 (τελευταίο έτος παραχώρησης της χορηγίας ήταν το 
2012).  Σε περίπτωση που η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου αδυνατεί να φέρει εις πέρας 
το έργο της, αυτό θα σημαίνει ότι το κράτος θα στερήσει ουσιαστικά το δικαίωμα της συμμετοχής του 
συλλογικού οργάνου περιβαλλοντικών οργανώσεων της Κύπρου στα κέντρα λήψης αποφάσεων και πολιτικών 
σε σχέση με περιβαλλοντικά και άλλα συναφή θέματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, δεδομένου του δύσκολου 
έργου που καλείται να επιτελέσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.257, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου 
Κουγιάλη, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.057 πληροφορήθηκα για 
τα οφειλόμενα προς το κράτος μισθώματα στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου από επιχειρήσεις που 
βρίσκονται σε δασική γη, καθώς επίσης για τις λεπτομέρειες της οφειλής τους και τις ενέργειες του Τμήματος 
∆ασών για την είσπραξη των οφειλομένων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα οφειλόμενα 
προς το κράτος μισθώματα στις επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου από επιχειρήσεις που 
βρίσκονται σε δασική γη, τις λεπτομέρειες της οφειλής τους, τις ενέργειες του Τμήματος ∆ασών για την 
είσπραξη των οφειλομένων, καθώς και για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για την είσπραξη των 
οφειλομένων κατά τον τρόπο που έχουν αποσταλεί και για την ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.258, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2012, του πρώην Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη σε ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.02.045, αναφορικά με τα 
αποτελέσματα του πιλοτικού προγράμματος “χάπιend” στην Ελλάδα που αφορά την περιβαλλοντικά ασφαλή 
διαχείριση των οικιακών φαρμάκων και αναφορικά με το κατά πόσο το Τμήμα Περιβάλλοντος προτίθεται να 
προχωρήσει σε εφαρμογή παρόμοιου προγράμματος για χωριστή συλλογή των οικιακών φαρμάκων, 
πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος σε συνεργασία με τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες Κύπρου και με 
τη συμβολή του πρώην Επιτρόπου Περιβάλλοντος βρίσκονταν σε διάλογο με εμπλεκόμενους φορείς, όπως 
εισαγωγείς και παραγωγούς φαρμακευτικών προϊόντων και το Σύνδεσμο Φαρμακοποιών, για την υποβολή 
κανονισμών με βάση τον περί Αποβλήτων Νόμο του 2011 [Νόμος αρ. 185(Ι) του 2011], οι οποίοι να ρυθμίζουν 
την ορθή διαχείριση των ληγμένων ή αποβλήτων φαρμάκων ή/και φαρμακευτικών ουσιών που προέρχονται 
από το κοινό.  Όπως είχα πληροφορηθεί από την απάντηση του πρώην Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος, σύμφωνα με το προσχέδιο των κανονισμών τίθεται σε εφαρμογή η “Ευθύνη του 
Παραγωγού” για το συγκεκριμένο ρεύμα αποβλήτων και συνεπώς οι εισαγωγείς φαρμακευτικών προϊόντων και 
οι παραγωγοί φαρμάκων θα έχουν την υποχρέωση να δημιουργήσουν την κατάλληλη υποδομή, ώστε να είναι 
δυνατή η περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση ληγμένων ή αποβλήτων φαρμάκων από πολίτες σε ειδικούς κάδους 
που θα τοποθετηθούν στα φαρμακεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία των εν λόγω κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.259, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Από παλαιότερη απάντηση του πρώην Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
∆ημήτρη Ηλιάδη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.1095, αναφορικά με το κόστος αποκατάστασης του 
περιβάλλοντος μετά την πυρκαγιά στο Σαϊττά το 2007, πληροφορήθηκα μεταξύ άλλων ότι το πραγματικό 
κόστος αποκατάστασης του περιβάλλοντος ανήλθε στο ποσό των €617.807 (έργα αναδάσωσης €422.967 και 
αντιδιαβρωτικά/αντιπλημμυρικά έργα €194.840). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται τα έργα αναδάσωσης και τα αντιδιαβρωτικά/αντιπλημμυρικά έργα στην περιοχή Σαϊττά, πότε 
αναμένεται να ολοκληρωθούν και πόσο υπολογίζεται σήμερα ότι είναι το συνολικό κόστος του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.260, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στον ελληνικό Νόμο περί Θήρας και συγκεκριμένα στο άρθρο 256 αυτού 
αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι “απαγορεύεται η θήρα άνευ της συγκαταθέσεως του ιδιοκτήτου, νομέως ή 
μισθωτού: 

1. εντός των αμπελώνων από της ενάρξεως της περιόδου της θήρας έως λήξεως του τρυγητού, 

2. εντός των αθερίστων λειμώνων, 

3. εντός καλλιεργουμένων εκτάσεων ή οπωρώνων από της ανθοφορίας μέχρι και της συγκομιδής των 
καρπών, 

4. εντός περιφραγμένων διά συνεχούς αδιαπεράστου και ανυπερβλήτου από άνθρωπον φράχτου παντός 
είδους, ύψους τουλάχιστον ενός και ημίσεος του μέτρου (1,50), ιδιοκτήτων εκτάσεων”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει σε τροποποίηση του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, 
έτσι ώστε να απαιτείται η συγκατάθεση του ιδιοκτήτη για διεξαγωγή κυνηγιού εντός της περιουσίας του, όπως 
ισχύει και εφαρμόζεται στην Ελλάδα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.261, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο και συγκεκριμένα το άρθρο 33 αυτού, επιτρέπεται η ανεύρεση ή 
συλλογή μανιταριών, “νοουμένου ότι δε χρησιμοποιείται τσουγκράνα ή άλλο εργαλείο για μετακίνηση ή 
ανασκάλισμα του φυλλοτάπητα ή και του χούμου που βρίσκεται στην επιφάνεια του εδάφους αλλά ούτε και 
καταστρέφονται άλλα είδη χλωρίδας”.  Στην περίπτωση που πρόσωπο διαπράττει τα πιο πάνω, είναι ένοχο 
αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει το ένα έτος ή 
σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες ευρώ ή και στις δύο αυτές ποινές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έχουν γίνει αναφορικά με τη χρήση τσουγκράνας ή άλλου εργαλείου και την καταστροφή 
άλλων ειδών της χλωρίδας και ιδιαίτερα των μανιταριών, καθώς επίσης και τις ποινές που έχουν επιβληθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.262, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αναφορικά με τη 
στέγαση του Ινστιτούτου Υδρογονανθράκων, του Κέντρου Ωκεανογραφίας και του Τμήματος Χημικών 
Μηχανικών και Υδρογονανθράκων του Πανεπιστημίου Κύπρου στο χώρο του παλιού λεπροκομείου στη 
Λάρνακα.  Σύμφωνα με δηλώσεις του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή, το Υπουργικό Συμβούλιο 
ενέκρινε την αξιοποίηση της γης όπου βρίσκεται το παλιό λεπροκομείο συνολικής έκτασης 95 σκαλών παρά 
την Αλυκή Λάρνακας προς εγκατάσταση τριών σχολών, ινστιτούτων και ιδρυμάτων του Πανεπιστημίου 
Κύπρου.  Αξίζει να σημειωθεί ότι η περιοχή όπου προγραμματίζεται η στέγαση των πιο πάνω τμημάτων του 
Πανεπιστημίου Κύπρου βρίσκεται εντός του δικτύου “Natura 2000”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο ανάκλησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, δεδομένου ότι η περιοχή όπου 
προγραμματίζεται η στέγαση των πιο πάνω τμημάτων του Πανεπιστημίου Κύπρου βρίσκεται εντός του δικτύου 
“Natura 2000”, καθώς επίσης και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο στέγασης των πιο πάνω τμημάτων σε άλλο χώρο 
στη Λάρνακα.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σε 
αντίθετη περίπτωση έχουν αποφασιστεί οι ενέργειες και τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για την προστασία 
της εν λόγω περιοχής του δικτύου “Natura 2000”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.263, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Σύμφωνα με τον περί Ευημερίας και Προστασίας των Ζώων Νόμο απαγορεύεται μεταξύ άλλων σ’ 
οποιοδήποτε πρόσωπο να εκθέτει ή υποβάλλει χωρίς εύλογη αιτία οποιοδήποτε ζώο σε πόνο, ταλαιπωρία, 
τραυματισμό ή φόβο, ενώ παράλληλα απαγορεύεται σ’ οποιοδήποτε πρόσωπο εσκεμμένα και χωρίς εύλογη 
αιτία να χορηγεί ή να προμηθεύει ή όντας ιδιοκτήτης ή κάτοχος να επιτρέπει τη χορήγηση ή προμήθεια 
οποιουδήποτε δηλητηρίου ή άλλης βλαβερής ουσίας σ’ οποιοδήποτε ζώο ή να προκαλεί όπως τέτοια ουσία 
ληφθεί απ’ οποιοδήποτε ζώο.  Παράλληλα, απαγορεύεται η θανάτωση ζώου για σκοπούς ψυχαγωγίας ή 
άλλους ανεπίτρεπτους σκοπούς, συμπεριλαμβανομένης της χρήσης ζώων ως στόχων εξάσκησης.   Πρόσωπο 
το οποίο παραβαίνει τις πιο πάνω πρόνοιες του νόμου είναι ένοχο αδικήματος και, σε περίπτωση πρώτης 
καταδίκης, υπόκειται σε φυλάκιση για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα μήνες ή σε χρηματική 
ποινή που δεν υπερβαίνει τις 1.000 λίρες ή και στις δύο αυτές ποινές και, σε περίπτωση δεύτερης ή 
μεταγενέστερης καταδίκης, σε φυλάκιση για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τους είκοσι τέσσερις μήνες ή 
σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις 2.000 λίρες ή και στις δύο αυτές ποινές.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έχουν γίνει και αφορούν κακοποίηση, δηλητηρίαση και θανάτωση ζώου για σκοπούς 
ψυχαγωγίας ή άλλους ανεπίτρεπτους σκοπούς, καθώς και αναλυτικά για τις ποινές που έχουν επιβληθεί τα 
τελευταία τρία χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.264, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για  τα πιο κάτω: 

1. Πόσοι λειτουργοί των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) απασχολούνται στην υπηρεσία; 

2. Πόσες περιπτώσεις χειρίζεται περίπου ο κάθε λειτουργός ΥΚΕ; 

3. Ποιες ειδικότητες και επαγγελματικά προσόντα κατέχουν οι λειτουργοί των ΥΚΕ; 

4. Ποια προγράμματα εξειδικευμένης επιμόρφωσης των λειτουργών ΥΚΕ γίνονται; 

5. Υπάρχει πρόθεση διεύρυνσης των ειδικοτήτων των λειτουργών ΥΚΕ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.265, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσα παιδιά βρίσκονται υπό τη νομική φροντίδα της διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας; 

2. Πόσα από αυτά τα παιδιά βρίσκονται σε ιδρύματα παιδικής προστασίας και πόσα σε ανάδοχες 
οικογένειες; 

3. Πώς αξιολογείται ο θεσμός της ανάδοχης οικογένειας;  Λαμβάνονται μέτρα για τη στήριξή του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.266, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τον αριθμό των κρατικών ή κοινοτικών ιδρυμάτων ημερήσιας φροντίδας παιδιών, ηλικιωμένων και 
ατόμων με αναπηρίες που έχει τερματιστεί η λειτουργία τους. 

2. Τους λόγους για τους οποίους τερματίστηκε η λειτουργία τους. 

3. Τους τρόπους με τους οποίους καλύπτονται οι ανάγκες για τέτοιες υποδομές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.267, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τα έσοδα από τις εισφορές στο Ταμείο Χηρών και Ορφανών τα τελευταία τρία χρόνια. 

2. Το συνολικό κονδύλι που δαπανήθηκε για συντάξεις χηρείας και επιδόματα ορφάνιας τα τελευταία τρία 
χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.268, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους χειρισμούς 
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του υπουργείου για την επίλυση του προβλήματος φερεγγυότητας που αντιμετωπίζουν δεκάδες πρόσφυγες 
στους οποίους δόθηκε οικόπεδο στα πλαίσια των προσφυγικών στεγαστικών σχεδίων και δεν μπορούν να το 
αξιοποιήσουν για εξασφάλιση δανείου, για να ξεκινήσουν εργασίες ανέγερσης της κατοικίας τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.269, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς 
αντιμετωπίζεται το πρόβλημα των πρόωρων αφυπηρετήσεων εξειδικευμένου προσωπικού της Αρχής 
Λιμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.270, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Με την ολοκλήρωση της κατασκευής του νέου κρηπιδώματος στο λιμάνι Λεμεσού θα απαιτηθεί η 
τοποθέτηση γερανογεφυρών. Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία αγοράς των γερανογεφυρών; 

2. Ποιες ενέργειες γίνονται για την επιδιόρθωση-συντήρηση των έξι υφιστάμενων γερανογεφυρών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.271, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε πρόσφατες δηλώσεις της η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτα Αιμιλιανίδου αναφέρθηκε σε καταγγελίες που αφορούν την κατάχρηση του συστήματος 
κοινωνικής στήριξης από ευκατάστατους πολίτες για εξασφάλιση επιδομάτων.  Όπως πληροφορήθηκα, 
υπήρχαν άτομα τα οποία κατέφευγαν σε μακάβριες πρακτικές με σκοπό να καρπώνονται ακόμα και επιδόματα 
νεκρών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ατόμων που καταχράστηκαν χρήματα από το σύστημα κοινωνικής στήριξης, αν έχει ξεκινήσει νομική 
διαδικασία εναντίον τους, καθώς επίσης και αν κλήθηκαν να επιστρέψουν τα χρήματα που με παράνομο τρόπο 
εξασφάλισαν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.272, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα κρατικά κονδύλια που διατίθενται για την προώθηση του κυπριακού 
κινηματογράφου έχουν μειωθεί δραματικά τα τελευταία χρόνια.  Ακόμη, όπως πληροφορήθηκα, το αρμόδιο 
τμήμα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού πάσχει από ελλιπή στελέχωση όσον αφορά τον αριθμό των 
λειτουργών του.  Ως εκ τούτου, καθυστερεί η κατάρτιση και η εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου στρατηγικού 
σχεδίου ανάπτυξης του κινηματογράφου που να περιλαμβάνει ένα αποτελεσματικό και ορθά στοχευμένο 
πλαίσιο κινήτρων.  Πολύ σημαντικά θεωρούνται για εταιρείες που ενδιαφέρονται να επενδύσουν στην Κύπρο 
στον τομέα του κινηματογράφου τα φορολογικά κίνητρα που δίνονται.  Όπως πληροφορήθηκα, σε άλλες χώρες 
έχουν υιοθετηθεί φορολογικές απαλλαγές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα κονδύλια που 
παρέχονται για την προώθηση του κυπριακού κινηματογράφου, καθώς επίσης και για τον αριθμό των 
υπαλλήλων που απασχολούνται στο υπουργείο για την προώθηση και τη στήριξη του κυπριακού 
κινηματογράφου.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το σχέδιο ανάπτυξης του κυπριακού κινηματογράφου, για το σχεδιασμό του υπουργείου, ώστε η Κύπρος να 
καταστεί κινηματογραφικό κέντρο, για τα φορολογικά και άλλα κίνητρα που παρέχονται σε ξένους επενδυτές, 
για να επενδύσουν στην Κύπρο, καθώς επίσης και για τα κίνητρα που σκοπεύει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού να προωθήσει, προκειμένου να προωθηθεί ο κυπριακός κινηματογράφος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.273, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί της Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα Νόμο και 
συγκεκριμένα το άρθρο 3 αυτού, προσλαμβάνονται σε θέσεις απασχόλησης στον ευρύτερο δημόσιο τομέα 
άτομα με αναπηρίες σε ποσοστό 10% του αριθμού των υπό πλήρωση κάθε φορά θέσεων απασχόλησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ατόμων με αναπηρία που προσλήφθηκαν με βάση την πιο πάνω ισχύουσα νομοθεσία, καθώς και αν τηρήθηκε 
η αναλογία του 10% επί του συνόλου των προσλήψεων στο δημόσιο τομέα για τα έτη 2013 και 2014.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.274, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το διαχρονικό αίτημα του δήμου Πέγειας για δημιουργία σταθμού 
ασθενοφόρων στο δήμο Πέγειας.  Ο σταθμός ασθενοφόρων θα μπορούσε να είχε σώσει πολλές ζωές που 
έχουν χαθεί, δεδομένης της απόστασης που υπάρχει από το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το διαχρονικό αίτημα του δήμου Πέγειας για δημιουργία σταθμού ασθενοφόρων στο δήμο.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.838 και 23.06.010.01.840, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αριθμό ερ. 23.06.010.01.838 και ημερομηνία 18.5.2012, σχετικά με 
τον παρακαμπτήριο δρόμο ∆ερύνειας-Αμμοχώστου, και αριθμό ερ. 23.06.010.01.840 και ημερομηνία 
18.5.2012, σχετικά με το δρόμο που ενώνει τον κυκλικό κόμβο παρά τη Cyta με παράκαμψη τη ∆ερύνεια προς 
Σωτήρα, και σας πληροφορώ ότι, μετά από πρόσφατο έλεγχο που διενεργήθηκε από το αρχείο του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, διαπιστώθηκε ότι εκ παραδρομής δεν αποστάληκε έγκαιρα η απάντησή 
μας. 

2. Αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση που σημειώθηκε, πληροφορείσθε ότι και τα δύο έργα που 
αναφέρονται πιο πάνω συμπεριλαμβάνονται στη δήλωση πολιτικής του ∆ήμου Παραλιμνίου και η προώθησή 
τους αφορά αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών.  Αμφότερα βρίσκονται σε πολύ πρώιμο στάδιο και, 
μέχρι και σήμερα, δεν έχει ετοιμαστεί οποιοδήποτε ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ούτε συμπεριλαμβάνονται στους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Εσωτερικών. 

3. Η παρούσα κοινοποιείται και στο Υπουργείο Εσωτερικών για οποιαδήποτε ενέργεια κρίνεται σκόπιμη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.695, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με τα θέματα που εγείρονται από την ερώτηση σας με αριθμό 23.06.010.03.695 σας 
ενημερώνω για τα εξής: 

1. Η «ιεραρχία στον μουσικό κλάδο όσον αφορά στο ∆ιευθυντικό και διδακτικό προσωπικό» μπορεί να 
υπάρξει στα ιδιωτικά ωδεία εφόσον είναι εγγεγραμμένα ως «ιδιωτικά σχολεία» ή φροντιστήρια «ιδίου», 
«παρομοίου» ή «διαφόρου τύπου». Στην περίπτωση που το ιδιωτικό σχολείο ή φροντιστήριο εγκριθεί 
από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, κάθε μέλος του ∆ιευθυντικού και του διδακτικού 
προσωπικού πρέπει να προσκομίσει βεβαίωση λευκού ποινικού μητρώου.  Οτιδήποτε αφορά στη 
νομοθεσία των ιδιωτικών σχολείων και φροντιστηρίων βρίσκεται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Από το διδακτικό προσωπικό απαιτείται πτυχίο μουσικής αναγνωρισμένου πανεπιστημίου ή ανώτατης 
σχολής ισοδύναμης με πανεπιστήμιο στην ειδικότητα που προορίζεται να διδάξει. 

2. ∆εν υπάρχει κάποιος κρατικός φορέας εξετάσεων μουσικής, ο οποίος να παρέχει αναγνωρισμένους 
τίτλους σπουδών. Υπάρχει μόνο το «Πιστοποιητικό Σπουδών» που παρέχεται στους μαθητές του 
Μουσικού Σχολείου. 

Βασική προϋπόθεση είναι τα πανεπιστήμια από τα οποία αποφοίτησαν οι αιτητές, να 
συμπεριλαμβάνονται στο σχετικό κατάλογο του ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ.  Ο σχετικός κατάλογος βρίσκεται στην 
ιστοσελίδα του ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. 

Όλοι οφείλουν να κατέχουν πιστοποιημένη (με βάση τα κριτήρια της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας) καλή γνώση της Ελληνικής γλώσσας. 

3. Η δημιουργία Κρατικής Ακαδημίας Καλών Τεχνών στην Κύπρο μελετάται από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

4. Για την αναβάθμιση της μουσικής παιδείας στα σχολεία η ∆ιεύθυνση Μέσης Εκπαίδευσης φροντίζει για 
τη συνεχή βελτίωση της μουσικής παιδείας μέσα από επιμορφώσεις των καθηγητών μουσικής με 
σεμινάρια, καλές πρακτικές αλλά και δράσεις σε όλα τα επίπεδα. 
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Τα νέα βιβλία του Γυμνασιακού κύκλου και το Νέο Αναλυτικό Πρόγραμμα αποτελούν σημαντικό 
παράγοντα για την αναβάθμιση της ποιότητας του μαθήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.727, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 1η Ιουλίου 2014, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

 Η απόφαση για την αναστολή της λειτουργίας του νηπιαγωγείου Παναγιάς έχει ακυρωθεί.   Το 
νηπιαγωγείο Παναγιάς θα λειτουργήσει για ακόμη δύο χρόνια (2014-2016) στη βάση νέας απόφασης.   Μετά το 
πέρας της συγκεκριμένης περιόδου, εάν δεν ισχύσουν συγκεκριμένα κριτήρια, με τα οποία το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Παναγιάς δεσμεύτηκε γραπτώς, τότε το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα αναστείλει τη 
λειτουργία του νηπιαγωγείου. 

 Σε σχέση με τη λειτουργία του Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (ΚΠΕ) Παναγιάς, θα ήθελα να 
σημειώσω ότι αυτό αποτελεί ειλημμένη απόφαση (Αρ. Απ. 66/145), η οποία λήφθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο το 2007 και αφορούσε την υλοποίηση του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδιασμού για την Περιβαλλοντική 
Εκπαίδευση (ΠΕ) με επίκεντρο την Αειφόρο Ανάπτυξη.  Η δημιουργία ΚΠΕ στην Κοινότητα Παναγιάς, αποτελεί 
πολύ μεγάλο πλεονέκτημα για την αναζωογόνηση της, με πολλαπλά οικονομικά και κοινωνικά οφέλη. 
Λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη το γεγονός ότι μεγάλος αριθμός κοινοτήτων αιτούνται για τη φιλοξενία, σε αυτές, 
ΚΠΕ, ενώ ο αριθμός των ΚΠΕ που προβλέπεται να δημιουργηθούν από το Κράτος, είναι περιορισμένος και 
αφορά μόνο στις κοινότητες που έχουν περιληφθεί ύστερα από εμπεριστατωμένη έρευνα στο Στρατηγικό 
Σχεδιασμό για την ΠΕ, η σημασία της δημιουργίας του συγκεκριμένου ΚΠΕ στην Κοινότητα Παναγιάς 
προσαυξάνεται. 

 Σημειώνεται, ότι ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, έχοντας ιδιαίτερη ευαισθησία για τα συγκεκριμένα 
θέματα και ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την στήριξη των τοπικών κοινοτήτων, πραγματοποίησε, με ειδικό κλιμάκιο 
τεχνοκρατών του ΥΠΠ, στις 17 Ιουλίου 2014 επίσκεψη στην Κοινότητα Παναγιάς και προήδρευσε σύσκεψης, 
όπου και συζήτησε σε βάθος όλους τους προβληματισμούς και ανησυχίες των κατοίκων και του Κοινοτικού 
Συμβουλίου. Ειδικότερα, έγινε ενδελεχής παρουσίαση όλων των σταδίων που θα απαιτηθούν για τη λειτουργία 
του ΚΠΕ, το οποίο προβλέπεται βάση του χρονοδιαγράμματος να ξεκινήσει επίσημα τη λειτουργία του τον 
Ιανουάριο του 2016, και συζητήθηκαν από κοινού θέματα λειτουργίας, στελέχωσης και ονομασίας του. 
∆ιασαφηνίσθηκε στην Κοινότητα, ότι το ΚΠΕ θα λειτουργήσει στο πρότυπο των αντίστοιχων ΚΠΕ 
περιφερειακού τύπου που λειτουργούν στο ∆ίκτυο ΚΠΕ του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και σε στενή 
συνεργασία με την ίδια την Κοινότητα. 

 Τέλος, αναφορικά με το κτήριο δίπλα από την περιοχή την Ιερά Μονή Χρυσορρογιάτισσας, σημειώνεται 
ότι η ανέγερσή του έχει ξεκινήσει εδώ και χρόνια και η ολοκλήρωση του έργου έχει ανασταλεί λόγω 
περιορισμένων οικονομικών πόρων της Μονής. Πρόθεση της Μονής είναι ο συγκεκριμένος χώρος να 
λειτουργήσει ως κατασκηνωτικός.  Η ανέγερση του συγκεκριμένου κτηρίου και η λειτουργία του, δεν καθιστά σε 
καμία περίπτωση προβληματική τη λειτουργία του ΚΠΕ. Αντίθετα, η ολοκλήρωση του κτηρίου της Μονής, 
μπορεί να αξιοποιηθεί σε μελλοντικό στάδιο ως συμπληρωματική, υποστηρικτική δομή για διευρυμένες 
δράσεις και προγράμματα του ΚΠΕ Παναγιάς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.007, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ιατρικές και ψυχοσυναισθηματικές αξιολογήσεις για τον προσδιορισμό της ηλικίας ασυνόδευτων 
ατόμων 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε συνέχεια προηγούμενης ταυτάριθμης αλληλογραφίας μας η οποία 
λήγει με την επιστολή της Βουλευτού περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Στέλλας Κυριακίδου ημερομ. 30/09/2014 
(επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά), όσον αφορά στις ιατρικές και ψυχοσυναισθηματικές αξιολογήσεις οι 
οποίες εφαρμόζονται για την εξακρίβωση της ηλικίας των πιθανών ασυνόδευτων ατόμων που εισέρχονται στην 
επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δεν διαθέτουν αξιόπιστα έγγραφα ταυτότητας, και σας ενημερώνω 
για τα ακόλουθα με την παράκληση όπως διαβιβαστούν στην κ. Κυριακίδου: 

2. Το Υπουργείο Υγείας με γνώμονα τα συμφέροντα του παιδιού και σε συνεργασία με τα εμπλεκόμενα 
Τμήματα και Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, την Υπηρεσία Ασύλου και το Τμήμα Κοινωνικής Ευημερίας 
έχει προωθήσει την οργάνωση των εμπλεκόμενων υπηρεσιών του ώστε να είναι σε θέση να παρέχουν τις 
απαραίτητες ιατρικές εξετάσεις για τον προσδιορισμό της ηλικίας των ασυνόδευτων ανηλίκων όπου και όταν 
αυτό κρίνεται απαραίτητο. ∆ιευκρινίζεται ότι ως απαραίτητη προϋπόθεση υποβολής κάποιου ασυνόδευτου 
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ατόμου σε ιατρική εξέταση, οι ασυνόδευτοι ανήλικοι ή/και οι εκπρόσωποι τους, θα πρέπει να συναινούν σ’ 
αυτή. 

3. Όσον αφορά στην εισαγωγή μεθόδων ψυχοσυναισθηματικής αξιολόγησης στη διαδικασία 
προσδιορισμού της ηλικίας των ασυνόδευτων ατόμων, το θέμα έχει απασχολήσει εκτεταμένα το Υπουργείο 
Υγείας και έχει μελετηθεί εκ νέου σε συνεργασία με τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας (ΥΨΥ). Σημειώνεται ότι, 
παρά το γεγονός ότι, όπως γνωρίζετε, η εκτίμηση της ηλικίας ενός ατόμου με κλινικές συνεντεύξεις θα είναι 
υποκειμενική και δεν θα μπορεί να καταλήξει σε ακριβή προσδιορισμό της ηλικίας του, εντούτοις, το 
Υπουργείο Υγείας αντιλαμβανόμενο την ανάγκη για εφαρμογή παιδοκεντρικών μεθόδων μεταχείρισης των υπό 
αναφορά ατόμων, προτίθεται να υπενθυμίσει στις εμπλεκόμενες υπηρεσίες πρώτης γραμμής, ήτοι την 
Υπηρεσία Ασύλου και τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, ότι οι λειτουργοί ΥΨΥ, θα βρίσκονται πάντα στη 
διάθεσή τους για εξέταση των υπό αναφορά ατόμων, όταν αυτό κρίνεται απαραίτητο από τους λειτουργούς 
πρώτης γραμμής. 

4. Επίσης, με σκοπό την ενίσχυση της δυνατότητας εντοπισμού τυχόν περιπτώσεων που χρήζουν 
περαιτέρω παρακολούθησης από τις ΥΨΥ, το Υπουργείο Υγείας θα ενημερώσει τα άλλα εμπλεκόμενα 
Υπουργεία/Υπηρεσίες για την προθυμία των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας για να συνεισφέρουν σε τυχόν 
επιμόρφωση λειτουργών που χειρίζονται ασυνόδευτους ανήλικους, όσον αφορά ειδικά θέματα ψυχικής υγείας 
όπως για παράδειγμα τον τρόπο χειρισμού των ατόμων αυτών, τα στάδια και τις φάσεις της 
ψυχοσυναισθηματικής ανάπτυξης, κ.ά. 

5. Τέλος, σημειώνεται ότι με στόχο την περαιτέρω βελτίωση και αναβάθμιση των υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας, λειτουργοί υγείας που εμπλέκονται στον προσδιορισμό της ηλικίας ασυνόδευτων ατόμων 
συμπεριλαμβανομένων και των λειτουργών υπηρεσιών ψυχικής υγείας, θα συμμετέχουν σε εκπαιδευτικά 
εργαστήρια που προγραμματίζονται στο πλαίσιο εφαρμογής του Ειδικού Σχεδίου Υποστήριξης της Κύπρου το 
οποίο θα εφαρμοστεί από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Υποστήριξης για το Άσυλο και συντονίζεται από το 
Υπουργείο Εσωτερικών. 

6. Κλείνοντας, τονίζεται ότι το Υπουργείο Υγείας θα συνεχίσει τις προσπάθειές του ως προς τη βελτίωση 
των παρεχομένων υπηρεσιών για τα ασυνόδευτα άτομα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.055, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Mέτρα που λαμβάνονται για ανάκτηση των καθυστερημένων οφειλών από επιδοτούμενους ασθενείς που 
στάλθηκαν για θεραπεία στο εξωτερικό 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.055 και ημερ. 2/9/2014 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και θέτω υπόψη σας τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζει το «Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας που 
∆εν Προσφέρονται στο ∆ημόσιο Τομέα». 

2. Στο εν λόγω Σχέδιο περιλαμβάνονται και πρόνοιες που καθορίζουν την οικονομική επιβάρυνση που 
μπορεί να επιβληθεί σε ασθενή που τυγχάνει βοήθειας μέσω του Σχεδίου.  Η Οικονομική επιβάρυνση 
βασίζεται πάνω σε καθορισμένα εισοδηματικά κριτήρια. 

3. Ο υπολογισμός της επιβάρυνσης του ασθενή γίνεται στα πλαίσια εξέτασης του αιτήματός του και ο 
ασθενής ενημερώνεται σχετικά. 

4. Τις περισσότερες φορές ο ασθενής που έχει επιβάρυνση καταβάλλει το ποσό επιβάρυνσής του πριν τη 
μετάβασή του στο εξωτερικό. 

5. Σε κάποιες περιπτώσεις όμως ο ασθενής καταβάλλει το ποσό επιβάρυνσής του όταν επιστρέψει από τη 
θεραπεία του στο εξωτερικό. 

6. Στην περίπτωση που αμελήσει, ενημερώνεται γραπτώς για το ποσό που οφείλει για την περίθαλψη που 
έτυχε και του ζητείται η καταβολή του.  Στη συνέχεια, αν παρατηρηθεί καθυστέρηση στην εξόφληση του 
οφειλόμενου ποσού, στέλλονται υπενθυμητικές επιστολές. 

7. Αποστέλλονται τρεις επιστολές προς τους οφειλέτες και στη συνέχεια λαμβάνονται δικαστικά μέτρα.  
Σημειώνεται ότι ταυτόχρονα με την αποστολή επιστολών, το Υπουργείο Υγείας επικοινωνεί 
τηλεφωνικώς με τους ασθενείς υπενθυμίζοντάς τους την οφειλή τους.  Σε αρκετές περιπτώσεις γίνεται 
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διακανονισμός για την είσπραξή της.  Σε περίπτωση μη ανταπόκρισης τους, το θέμα παραπέμπεται στη 
Νομική Υπηρεσία για λήψη δικαστικών μέτρων. 

8. Σε πολλές περιπτώσεις η είσπραξη καθυστερημένων εσόδων είναι δύσκολη λόγω του μεγάλου 
χρονικού διαστήματος που έχει παρέλθει από τη δημιουργία της οφειλής προς το κράτος και των 
δύσκολων οικονομικών συνθηκών που επικρατούν με αποτέλεσμα η πλειοψηφία των οφειλετών να μην 
έχει την οικονομική δυνατότητα να αποπληρώσει (π.χ. άνεργοι ή έχουν αποβιώσει). 

9. Επίσης αναφέρεται ότι κατά τη διαδικασία εξέτασης των φακέλων σε αρκετές περιπτώσεις διαπιστώθηκε 
ότι η επιβάρυνση υπολογίστηκε λανθασμένα και ως εκ τούτου γίνεται νέος έλεγχος ολόκληρου του 
φακέλου με βάση το νομικό καθεστώς που ισχύει την περίοδο που δημιουργήθηκε η οφειλή. 

10. Τέλος, επισημαίνεται ότι με σκοπό την αποφυγή της δημιουργίας καθυστερημένων εσόδων το 
Υπουργείο Υγείας καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια να γίνεται είσπραξη πριν την μετάβαση του 
ασθενή στο εξωτερικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.065, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.065, ημερομηνίας 2/9/2014, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι λίστες αναμονής είναι ένα θέμα που ταλανίζει τον τομέα της υγείας και έχει προκαλέσει στρεβλώσεις 
στην παροχή υπηρεσιών.  Τα προβλήματα που έχει δημιουργήσει η οικονομική στενότητα, που 
αντιμετωπίζει η χώρα μας, έχουν στρέψει το κοινό προς τα ∆ημόσια Νοσηλευτήρια, τα οποία καλούνται 
να εξυπηρετήσουν ασθενείς σε πολύ μεγαλύτερο ποσοστό από αυτό που μπορούν τόσο όσον αφορά 
στις επισκέψεις, όσο και στις εισαγωγές. 

2. Παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει το Υπουργείο Υγείας, δεν έχει περιορίσει τις προσπάθειές του για 
τη μείωση των λιστών αναμονής.  Αποτέλεσμα είναι να σημειώνεται βελτίωση, για την οποία όμως το 
Υπουργείο Υγείας δεν εφησυχάζει, γι’ αυτό και η προσπάθεια είναι συνεχής.  Οι ενέργειες του 
Υπουργείου για τη μείωση των λιστών αναμονής αφορούν στην ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα με την αγορά υπηρεσιών ποσού ύψους €12 εκ. όπως είναι οι 
καρδιοχειρουργικές επεμβάσεις, οι μαγνητικές τομογραφίες κ.ά. 

3. Με στόχο την πλήρη διαφάνεια και τον αποτελεσματικό έλεγχο, το Υπουργείο Υγείας προχώρησε στη 
μηχανογράφηση και την επικαιροποίηση των λιστών αναμονής σε όλα τα ∆ημόσια Νοσηλευτήρια, 
ούτως ώστε να διαφανεί η πραγματική εικόνα του προβλήματος και εφάρμοσε την καινοτόμα πρακτική 
για κατηγοριοποίηση της σοβαρότητας της κατάστασης του ασθενή.  Με τον τρόπο αυτό, τα επείγοντα 
περιστατικά τυγχάνουν προτεραιότητας έναντι των υπόλοιπων άλλων. 

4. Επίσης, για την αποφυγή δημιουργίας λίστας αναμονής στην Επεμβατική Καρδιολογία, από τον 
περασμένο Ιούνιο, όλοι οι ασθενείς με έμφραγμα του μυοκαρδίου, στην Καρδιολογική Κλινική του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, υποβάλλονται κατευθείαν σε καθετηριασμό και αγγειοπλαστική, όπου 
αυτό προβαίνει σε όφελός τους. 

5. Πέραν των πιο πάνω, για την αποτελεσματική μείωση των λιστών αναμονής σε χειρουργικές ειδικότητες 
που παρουσιάζουν το μεγαλύτερο χρόνο αναμονής, το Υπουργείο Υγείας προτίθεται πολύ σύντομα να 
προβεί σε διαγωνισμό για αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα με τη μέθοδο της συμπληρωμής.  
Συγκεκριμένα θα αγοραστούν υπηρεσίες για κοίλες, ολική αρθροπλαστική γόνατος και καταρράκτη.  Στα 
πλαίσια του σχεδίου συμπληρωμής θα παραπέμπονται για θεραπεία στον ιδιωτικό τομέα ασθενείς οι 
οποίοι είναι στη λίστα αναμονής πέραν των 6 μηνών και που οι ίδιοι επιθυμούν να χειρουργηθούν στον 
ιδιωτικό τομέα.  Το Υπουργείο Υγείας θα προβαίνει στην πληρωμή μέρους του ποσού που 
κατακυρώθηκε και το υπόλοιπο ποσό θα καταβάλλεται ως συμπληρωμή από τον ίδιο τον ασθενή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.076, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού παρά την κοινότητα Αγίου Τύχωνα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.076 και ημερομηνία 2.9.2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Το πρόβλημα της ηχορρύπανσης στην περιοχή Αγίου Τύχωνα είχε εξεταστεί στα πλαίσια ακουστικής 
μελέτης που πραγματοποιήθηκε παλαιότερα για το δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού/Παρακαμπτήριο 
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Λεμεσού και καλύπτει το τμήμα από την περιοχή της Μονής μέχρι την περιοχή του Νοσοκομείου.  Έχουν 
ήδη τοποθετηθεί ηχοπετάσματα σε κάποια τμήματα του παρακαμπτηρίου Λεμεσού, με προτεραιότητα 
όπου η δόμηση είναι πυκνή. 

2. Συναφώς αναφέρεται ότι το πρόγραμμα τοποθέτησης ηχοπετασμάτων διακόπηκε το 2011 λόγω της 
επιδείνωσης των δημοσιονομικών συνθηκών του κράτους και αναμένεται να επαναρχίσει όταν τα 
δημόσια οικονομικά βελτιωθούν.  Εν πάση, όμως, περιπτώσει, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είναι 
πρόθυμο να παράσχει τεχνική βοήθεια σε όσους ιδιώτες ή/και επενδυτές δυνατό να επιθυμούν να 
εγκαταστήσουν ηχοπετάσματα με δικά τους έξοδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.083, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.083 και ημερ. 9/09/14, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Αρμόδια Αρχή στα οδοφράγματα (εκτός από αυτό των Στροβιλιών) για τον έλεγχο της διακίνησης 
όλων των εμπορευμάτων σύμφωνα με τη νομοθεσία είναι το Τμήμα Τελωνείων, όπου διατηρεί γραφεία 
τα οποία στελεχώνουν σε 24ωρη βάση.  Σε περίπτωση διακίνησης προϊόντων μέσω των οδοφραγμάτων 
καταγράφουν όλα τα εμπορεύματα που διακινούνται και παράλληλα οι Λειτουργοί του Τμήματος 
Τελωνείων που βρίσκονται σε υπηρεσία σε αυτά τα οδοφράγματα ενημερώνουν, ανάλογα με τη φύση 
του εμπορεύματος, την εμπλεκόμενη υπηρεσία (Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, Τμήμα Γεωργίας, Υγειονομικές 
Υπηρεσίες) ούτως ώστε να προβεί στους απαραίτητους ελέγχους. 

2. Όσον αφορά το οδόφραγμα των Στροβιλιών, σύμφωνα με την ίδια νομοθεσία αυτό τελεί υπό την 
εποπτεία των Τελωνειακών Αρχών των Βρετανικών Βάσεων, οι οποίες θα πρέπει να ενημερώνουν τις 
Υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας όταν εντοπίζουν διακίνηση τροφίμων μέσω του εν λόγω οδοφράγματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.112, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας έχει ετοιμάσει το 
νομοσχέδιο με τίτλο, ο Περί Θεραπείας Κατηγορούμενων και Καταδικασθέντων, Χρηστών ή Ουσιοεξαρτημένων 
Νόμος του 2014.  Με το εν λόγω νομοσχέδιο σκοπείται η ρύθμιση της διαδικασίας που θα ακολουθείται για 
σκοπούς έκδοσης διατάγματος θεραπείας σε κατηγορούμενους ή καταδικασθέντες, χρήστες ή 
ουσιοεξαρτημένους σε Κέντρα Θεραπείας. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο έχει σταλεί στο Υπουργείο Οικονομικών για απόψεις αναφορικά με την κάλυψη 
των αναγκών θεραπείας που θα προκύψουν, ενόψει και της έλλειψης ενός ενδεικτικού αριθμού των 
προσώπων που αναμένεται να αιτηθούν απεξάρτησης καθώς και της δυσκολίας υπολογισμού του κόστους 
θεραπείας ανά άτομο. 

 Με την ολοκλήρωση της πιο πάνω διαβούλευσης το νομοσχέδιο θα σταλεί στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνική επεξεργασία, στη συνέχεια στο Υπουργικό Συμβούλιο και αφού εγκριθεί θα κατατεθεί στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.113, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.113 και ημερ. 16/09/14, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Επιτροπή Φαρμάκων θα προβεί σε εξέταση του αιτήματος για συμπερίληψη του φαρμάκου nab-
paclitaxel στο κρατικό συνταγολόγιο στην προσεχή της συνεδρία και θα επανέλθουμε να σας 
ενημερώσουμε σχετικά. 

2. Όσον αφορά την επιστολή του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου ημερομηνίας 8/09/14, την 
οποία αναφέρετε στην ερώτηση σας, να σας ενημερώσουμε ότι η εν λόγω επιστολή αφορά σε αίτημα για 
χορήγηση φαρμακευτικής αγωγής σε συγκεκριμένο ασθενή, για τον οποίο δεν μπορεί να δοθεί 
πληροφόρηση, αφού οι πληροφορίες που αφορούν την υγεία του προσώπου εμπίπτουν στον ορισμό 
των ευαίσθητων δεδομένων, βάσει του άρθρου 2 των περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμων του 2001 μέχρι 2012, όπως τροποποιήθηκε, σύμφωνα και 
με γνωμάτευση του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.122, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Υλοποίηση της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου αρ. 75.412 για την παραχώρηση αφορολόγητου 
πετρελαίου κίνησης των οχημάτων που χρησιμοποιούνται για γεωργικούς σκοπούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με σημεία αναφοράς 23.06.010.04.122 και ημερομηνία 16 Σεπτεμβρίου 
2014, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 23 Μάιου 2014, προς υλοποίηση της απόφασης του αρ. 75.412 
ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2013 για παραχώρηση αφορολόγητου πετρελαίου κίνησης των οχημάτων που 
χρησιμοποιούνται για γεωργικούς σκοπούς, ενέκρινε το περί Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου για 
Γεωργικούς Σκοπούς ∆ιάταγμα του 2014 με πρόβλεψη να τεθεί σε ισχύ με απόφαση του Υπουργού 
Οικονομικών. 

 Σε σχέση με την πιο πάνω απόφαση και επειδή το Μέτρο αυτό αποτελεί κρατική ενίσχυση, το Γραφείο 
Εφόρου Έλεγχου Κρατικών Ενισχύσεων είχε αποταθεί στην αρμόδια Ευρωπαϊκή Επιτροπή για εξασφάλιση 
έγκρισης. Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας, κατόπιν διερεύνησης του θέματος με την 
Επιτροπή, διαφάνηκε ότι δεν υπάρχει δυνατότητα εφαρμογής μηδενικού συντελεστή στο φόρο κατανάλωσης 
για το γεωργικό πετρέλαιο, και ότι με βάση το Γενικό Απαλλακτικό Κανονισμό με αρ. 651/2014 θα πρέπει να 
επιβληθεί ελάχιστος φόρος κατανάλωσης €0,021/λίτρο σύμφωνα με την Οδηγία 2003/96/ΕΚ. 

 Κατόπιν αυτού και για αντιστάθμισμα της επιβολής της ελάχιστης φορολογίας, ο Υπουργός Γεωργίας 
πρότεινε την αύξηση του ποσοστού επί της ετήσιας κατανάλωσης «χρωματισμένου πετρελαίου» που θα 
παραχωρείται για χρήση σε οχήματα που χρησιμοποιούνται για γεωργικούς σκοπούς, από 5% που ήταν η 
αρχική Πρόταση, σε 10%. Η συγκεκριμένη εισήγηση που εξετάζεται από το Γραφείο Εφόρου Έλεγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων, προϋποθέτει την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η κατάργηση της απαλλαγής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο γεωργικό πετρέλαιο 
και η υιοθέτηση νέου μειωμένου συντελεστή παράλληλα με την υιοθέτηση της εισήγησης για κάλυψη και του 
γεωργικού πετρελαίου κίνησης, στην περίπτωση που θα γίνει αποδεκτή, προϋποθέτουν την τροποποίηση 
σειράς Νομοθεσιών καθώς και εφαρμογή νέων διαδικασιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.172, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι η έρευνα του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, που αναφέρεται σε συγκεκριμένο ακαδημαϊκό γιατρό του Πανεπιστημίου Κύπρου, δεν έχει 
αποσταλεί στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και ως εκ τούτου το Υπουργείο δεν είναι σε θέση να τη 
μελετήσει και να απαντήσει στην ερώτησή σας.  Επιπρόσθετα, για να καταστεί δυνατή η πλήρης ενημέρωσή 
σας θα πρέπει να μας δοθεί το όνομα του συγκεκριμένου γιατρού, αν βέβαια αυτό δεν αναφέρεται στην έρευνα 
του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ όπως μας αποστείλετε τα στοιχεία αυτά το συντομότερο δυνατό για να καταστεί δυνατή η 
απάντηση στην ερώτησή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.172, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Αγορά Υπηρεσιών από τον Ιδιωτικό Τομέα για Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη - Μετάκληση Ειδικών 
Ιατρών στο Μακάρειο Νοσοκομείο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 17 Οκτωβρίου, 2014 τη σχετική με την Ερώτηση αρ. 
23.06.010.04.172, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου, 2014, του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι, ενόψει της σοβαρότητας των θεμάτων που έχουν εγερθεί και των 
διαπιστώσεων που αναφέρονται στις επιστολές του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα, έχω αναθέσει σε ανώτερο λειτουργό του Υπουργείου τη διεξαγωγή διοικητικής έρευνας για την 
απόδοση τυχόν ευθυνών, η οποία ευρίσκεται σε εξέλιξη. 

2. Με την ολοκλήρωση της έρευνας, τα αποτελέσματα της θα υποβληθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για ενημέρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.173, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.04.173 και ημερομηνία 14 
Οκτωβρίου, 2014, σχετικά με Ερώτηση που υποβλήθηκε από το βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και αφορά τις 
αρμοδιότητες του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για ενημέρωση του κ. 
Περδίκη. 

2. Η Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας η οποία ιδρύθηκε με βάση τον περί Εσωτερικού 
Ελέγχου Νόμο του 2003 (Ν. 114(Ι)/2003), έχει ως αρμοδιότητα τη διενέργεια δευτερογενούς εσωερικού 
ελέγχου στους κυβερνητικούς οργανισμούς υπό τον έλεγχό της (∆ημόσια Υπηρεσία, ∆ημόσια Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία, Αστυνομία, Στρατός και Εθνική Φρουρά). Ο Έφορος, ο οποίος προΐσταται της εν λόγω Υπηρεσίας, 
ενεργεί υπό τις οδηγίες του Συμβουλίου Εσωτερικού Ελέγχου, το οποίο διορίζεται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και του οποίου προεδρεύει ο Υπουργός Οικονομικών. Ουσιαστικά ο Έφορος λογοδοτεί και 
αναφέρεται στο Συμβούλιο Εσωτερικού Ελέγχου το οποίο έχει αρμοδιότητα να παρακολουθεί την ποιότητα της 
εργασίας της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου και να θέτει υπόψη του Υπουργικού Συμβουλίου και της 
Κυβέρνησης τα πορίσματα ελέγχων της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου, για τη λήψη των αναγκαίων μέτρων 
εκ μέρους του κράτους, ώστε να επιτυγχάνεται η βελτίωση των εργασιών του ελεγχόμενου οργανισμού και η 
επιτυχής επίτευξη των στόχων του. 

3. Είναι με βάση τα πιο πάνω σαφές ότι το πεδίο ελέγχων της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου, με βάση 
τις αρμοδιότητες που ο σχετικός νόμος είχε πρόθεση να της αναθέσει, δεν ενδείκνυται, ούτε και θα μπορούσε 
να περιλαμβάνει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, το Ανώτατο ∆ικαστήριο και τα 
επαρχιακά ∆ικαστήρια, το Γενικό Εισαγγελέα, το Γενικό Ελεγκτή και την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 
συνεπώς δεν κρίνεται ότι υφίσταται οποιοσδήποτε λόγος τροποποίησης του περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμου 
για διεύρυνση του πεδίου ελέγχου της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου.  Εξάλλου, ο Γενικός Ελεγκτής με τον 
οποίο γίνεται σύγκριση, ασκεί τριτοβάθμιο (εξωτερικό) έλεγχο, εκ μέρους του κοινοβουλίου και των πολιτών, 
στα όργανα τα οποία εξαιρούνται από τους δευτεροβάθμιους εσωτερικούς ελέγχους και ως εκ τούτου αυτά δεν 
παραμένουν χωρίς έλεγχο. 

4. Τέλος, αναφέρεται συναφώς ότι, στο Νόμο που προνοεί περί της ∆ημοσιονομικής Ευθύνης και του 
∆ημοσιονομικού Πλαισίου (Ν. 20(Ι)/2014), απαιτείται στο άρθρο 80(1), όπως τα Υπουργεία συστήνουν 
μονάδες ελέγχου (πρωτοβάθμιος έλεγχος), οι οποίες δύνανται να επιλαμβάνονται θεμάτων εσωτερικού 
ελέγχου, ερευνών και επαληθεύσεων, στο επίπεδο της διοίκησης, οι οποίες υπάγονται και λογοδοτούν στον 
προϊστάμενο οικονομικού φορέα (οικείο Υπουργό), ενώ ο κάθε οικονομικός φορέας (περιλαμβανομένων και 
αυτών που εξαιρούνται από το δευτεροβάθμιο έλεγχο αυτός Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου), οφείλει να 
προβαίνει στις απαραίτητες διευθετήσεις για εφαρμογή και λειτουργία συστήματος εσωτερικού ελέγχου τις 
δραστηριότητες που είναι υπό την ευθύνη του, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων 
και ∆απανών και του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμου, αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

5. Συνοψίζοντας, τα τρία επίπεδα ελέγχου που αποτελούν τον υφιστάμενο μηχανισμό ελέγχου της 
κρατικής μηχανής (α. Μονάδες Ελέγχου ή Μονάδες Εσωτερικού Ελέγχου Υπουργείων - πρωτοβάθμιος 
έλεγχος, εργαλείο ελέγχου του κάθε Υπουργού για το Υπουργείο του, β. κεντρική Υπηρεσία Εσωτερικού 
Ελέγχου - δευτεροβάθμιος εσωτερικός έλεγχος, για έλεγχο της κρατικής μηχανής από το Υπουργικό Συμβούλιο 
και γ. Ελεγκτική Υπηρεσία - τριτοβάθμιος ανεξάρτητος/εξωτερικός έλεγχος του ευρύτερου κρατικού τομέα), 
καθώς και η υποχρέωση όλων των οικονομικών φορέων για εφαρμογή και λειτουργία συστήματος εσωτερικού 
ελέγχου, κρίνεται ότι αποτελούν ένα αποτελεσματικό μοντέλο ελέγχου του κρατικού τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.182, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας ημερ. 17/10/2014, με την οποία μας αποστείλατε την ερώτηση με αρ. 
23.06.010.04.182 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εξωτερικών έλαβε πληροφόρηση από διάφορες πηγές για την διοργάνωση του κινηματογραφικού 
φεστιβάλ στα κατεχόμενα και έδωσε οδηγίες στην Υπάτη Αρμοστεία της ∆ημοκρατίας στο Λονδίνο για δέουσες 
ενέργειες, προς την κατεύθυνση των διοργανωτών της εν λόγω ιδιωτικής πρωτοβουλίας. 

 Επιπρόσθετα, σε απάντηση σχετικής επιστολής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, το Υπουργείο 
Εξωτερικών συμφώνησε με απόψεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ότι θα πρέπει να υπάρχει 
σύσταση στους Κύπριους Σκηνοθέτες/Παραγωγούς, των οποίων οι ταινίες έτυχαν επιχορήγησης από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή Κινηματογράφου (ΣΕΚΙΝ) και στις οποίες το κράτος είναι συμπαραγωγός, να μην 
συμμετάσχουν στο εν λόγω «φεστιβάλ». 

 Η πτυχή της εμπλοκής του Ινστιτούτου Γκαίτε στο συγκεκριμένο θέμα εξετάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.194, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.010.04.194 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γεώργιο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 20 
Οκτωβρίου 2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Είναι γεγονός ότι η εταιρεία Egnedol έχει επιδείξει ενδιαφέρον για την επεξεργασία των υφιστάμενων 
αποβλήτων στους σκυβαλότοπους Κοτσιάτη και Βατί αρχικά και στη συνέχεια διατύπωσε ενδιαφέρον και 
για τα νέα παραγόμενα απόβλητα. 

2. Μετά από κάποιες προκαταρκτικές συναντήσεις με τον εκπρόσωπο της εταιρείας, διευθετήθηκε 
συνάντηση για παρουσίαση της Πρότασης του στις 23/6/2014.  Στη συνάντηση αυτή παρευρέθηκαν όλες 
οι εμπλεκόμενες υπηρεσίες, δηλαδή το Τμήμα Περιβάλλοντος, η Γενική ∆ιεύθυνση ΕΠΣΑ, το Τμήμα 
Ελέγχου Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και ο Γενικός Ελεγκτής. 

3. Η Πρόταση της εταιρείας βασίζεται σε εφαρμογή νέων τεχνολογιών και πατεντών της εταιρείας, οι οποίες 
δεν έτυχαν εφαρμογής ακόμη.  Επειδή στην Πρόταση της Egnedol εντοπίστηκαν λάθη σε δεδομένα αλλά 
και ασάφειες, ως προς τον τρόπο εφαρμογής της τεχνολογίας, αλλά και το γεγονός ότι δεν φαίνεται να 
έχει εφαρμοστεί πουθενά αυτή η τεχνολογία, ζητήθηκε από την εταιρεία όπως προσκομίσει πειστικά 
στοιχεία αναφορικά με την Πρόταση της και την εφαρμογή της τεχνολογίας γενικότερα.  Επιπλέον 
ζητήθηκε από την εταιρεία να προσκομίσει στοιχεία από διαγωνισμό που έγινε στην Ουαλλία και η 
εταιρεία θα υπέγραφε σύμβαση αρχές Ιουλίου όπως ισχυρίστηκε.  Όσον αφορά το θέμα παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας και διάθεσης της στο δίκτυο, ζητήθηκε από τον εκπρόσωπο της Εταιρείας να 
προβεί σε διαβούλευση με την ΡΑΕΚ για κατ’ αρχή αποδοχή για την ποσότητα και την τιμή που θα 
μπορούσε να αδειοδοτηθεί και να μας ενημερώσει για τις θέσεις/απόψεις της ΡΑΕΚ. 

4. Παρά τις επανειλημμένες μας υπενθυμίσεις και προτροπές για να μας αποστείλει τα ζητηθέντα στη 
συνεδρία ημερομηνίας 23/6/2014, και παρά το γεγονός ότι ο εκπρόσωπος της εταιρείας υποσχέθηκε να 
προσκομίσει τα ζητηθέντα, στη συνέχεια αρνήθηκε να στείλει οτιδήποτε επικαλούμενος θέματα 
εμπιστευτικότητας. 

5. Επιπλέον το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του ημερομηνίας 14/8/2014 προς το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, ζήτησε τις απόψεις/θέσεις του Τμήματος κατά πόσο η προτεινόμενη μέθοδος 
επεξεργασίας των υφιστάμενων αποβλήτων στους σκυβαλότοπους Κοτσιάτη και Βατί, που σημειωτέον 
θα διαρκέσει 15-20 χρόνια, είναι αποδεκτή και αν ικανοποιεί τις σχετικές Ευρωπαϊκές Οδηγίες, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κύπρος έχει ήδη καταδικαστεί για μη συμμόρφωση αναφορικά με το κλείσιμο 
και αποκατάσταση των χωματερών της. 

6. Το Τμήμα Περιβάλλοντος με απαντητική επιστολή του ημερομηνίας 3/10/2014 πληροφόρησε το 
Υπουργείο Εσωτερικών ότι δεν μπορεί να τοποθετηθεί επί τούτου και ότι το θέμα θα πρέπει να 
παραπεμφθεί στα όργανα της Ε.Ε. για επίσημη άποψη.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η συζήτηση, συνάδελφοι, του θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο, που τιτλοφορείται «Οι επιπτώσεις για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών», που 
είναι θέμα που ενεγράφη με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, θα αρχίσει την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Νοεμβρίου 2014. 

 Σας υπενθυμίζω ότι στη σύσκεψη των αρχηγών ή εκπροσώπων των πολιτικών κομματικών ομάδων και 
των μονοεδρικών κομμάτων στις 30 Οκτωβρίου 2014 αποφασίστηκε όπως η συζήτηση του θέματος 
ολοκληρωθεί σε μία συνεδρία με τους ακόλουθους χρόνους για συζήτηση: ∆ΗΣΥ και ΑΚΕΛ από τριάντα λεπτά 
χρόνο, ∆ΗΚΟ είκοσι λεπτά, Ε∆ΕΚ δεκαπέντε λεπτά, ΕΥΡΩΚΟ δεκατρία λεπτά και Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δέκα λεπτά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Νοεμβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.130-2014). 

 2. Ο περί των ∆ικαιωμάτων Προσώπων που Συλλαμβάνονται και 
Τελούν υπό Κράτηση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.131-2014). 
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 3. Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και των ∆ιαδικασιών 
Παράδοσης Εκζητουμένων μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.132-2014). 

 4. Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.175-2014). 

 5. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.016-2014). 

 6. Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.089-2014). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων και Τροχαίας Κινήσεως  (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 10) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.109-2014). 

 8. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.223-2014). 

 9. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.224-2014). 

 10. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) 
από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.003-2014). 

 Συνάδελφοι, κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.27 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 
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Ευαγόρου Σταύρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χαμπουλάς Ευγένιος 

Μαππουρίδης Ρίκκος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή στην Παγκόσμια Ημέρα για τα 
∆ικαιώματα του Παιδιού. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014» και ψήφισή της σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014», παρατηρήσεις του κ. Σταύρου Ευαγόρου και ψήφισή της σε 
νόμο (με αρ. 3). 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ενημέρωση για την παραχώρηση γης ή υποστατικών σε κατεχόμενους δήμους και κοινότητες ή 
προσφυγικά σωματεία - Υπερχείλιση του αποχετευτικού συστήματος Αγρού λόγω διοχέτευσης των 
λυμάτων του ξενοδοχείου “Ρόδον” σε αυτό - Οι πιθανοί κίνδυνοι από τη μετατροπή του πρώην κτιρίου 
του Κυβερνητικού Τυπογραφείου σε βρεφονηπιακό σταθμό - Πληροφορίες για παράνομες επεμβάσεις 
σε παραλία της Πάφου και εντός περιοχής ενταγμένης στο δίκτυο “Natura 2000” - Το πρόβλημα της 
υποστελέχωσης της υπηρεσίας του δήμου Γερίου - Η εφαρμογή και υλοποίηση της Εθνικής Στρατηγικής 
και του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης της Κύπρου για την Αναπηρία 2013-2015 - Αίτημα της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου για συνέχιση της κρατικής οικονομικής ενίσχυσής της - 
Οφειλόμενα προς το κράτος μισθώματα από επιχειρήσεις που βρίσκονται σε δασική γη - Ανάγκη 
κατάθεσης κανονισμών σχετικά με την ορθή διαχείριση ληγμένων ή αποβλήτων φαρμάκων από πολίτες 
- Ενημέρωση για την πορεία των έργων αποκατάστασης του περιβάλλοντος στο Σαϊττά και το συνολικό 
τους κόστος - Εισήγηση για τροποποίηση του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων Νόμου - Παράνομες μέθοδοι ανεύρεσης ή συλλογής μανιταριών και οι σχετικές καταγγελίες 
- Η στέγαση τμημάτων του Πανεπιστημίου Κύπρου σε περιοχή εντός του δικτύου “Natura 2000” στη 
Λάρνακα - Καταγγελίες και ποινές για κακοποίηση, δηλητηρίαση ή θανάτωση ζώου τα τελευταία τρία 
χρόνια - Ο αριθμός, τα καθήκοντα, τα προσόντα και η επιμόρφωση των λειτουργών στις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας - Ερωτήματα σχετικά με τα παιδιά που βρίσκονται υπό τη νομική φροντίδα της 
διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Ερωτήματα σχετικά με τον τερματισμό της 
λειτουργίας αριθμού κρατικών ή κοινοτικών ιδρυμάτων ημερήσιας φροντίδας - Έσοδα και δαπάνες του 
Ταμείου Χηρών και Ορφανών την τελευταία τριετία - Ανάγκη επίλυσης των ζητημάτων φερεγγυότητας 
προσφύγων με αναξιοποίητα οικόπεδα κρατικών σχεδίων - Το πρόβλημα των πρόωρων 
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αφυπηρετήσεων εξειδικευμένου προσωπικού της Αρχής Λιμένων - Ερωτήματα σχετικά με τις 
γερανογέφυρες στο λιμάνι Λεμεσού - Ενημέρωση για την υπόθεση κατάχρησης χρημάτων από το 
σύστημα κοινωνικής στήριξης - Αίτημα για στήριξη και προώθηση του κυπριακού κινηματογράφου - 
Αριθμός προσληφθέντων αναπήρων βάσει του περί της Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα Νόμου - Αίτημα του δήμου Πέγειας για δημιουργία σταθμού ασθενοφόρων 
στο δήμο. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ενστάσεις για τον παρακαμπτήριο δρόμο ∆ερύνειας-Αμμοχώστου - Περάτωση παρακαμπτήριου 
∆ερύνειας-Σωτήρας - Αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Ιδιωτών Καθηγητών Μουσικής - Η 
λειτουργία περιβαλλοντικού κέντρου στην Παναγιά και το μέλλον του δημοτικού σχολείου και του 
νηπιαγωγείου του χωριού - Αξιολογήσεις εξακρίβωσης της ηλικίας των πιθανών ανήλικων ασυνόδευτων 
ατόμων που εισέρχονται στην Κύπρο - Οι καθυστερημένες οφειλές επιδοτούμενων ασθενών που 
στάλθηκαν για θεραπεία στο εξωτερικό και μέτρα για ανάκτησή τους - Μέτρα για μείωση του χρόνου 
αναμονής για χειρουργικές επεμβάσεις και ιατρικές εξετάσεις στα δημόσια νοσοκομεία - Αίτημα του 
κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Τύχωνα για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο 
Λευκωσίας-Λεμεσού - Έλεγχος στη διακίνηση προϊόντων από τα κατεχόμενα προς τις ελεύθερες 
περιοχές από οδοφράγματα που βρίσκονται στο έδαφος των βρετανικών βάσεων - Καθυστέρηση 
κατάθεσης στη Βουλή νομοσχεδίου για την περίθαλψη και μεταχείριση τοξικομανών - Καταγγελίες για 
διακρίσεις στη χορήγηση φαρμακευτικής αγωγής σε καρκινοπαθείς - Ανάγκη διάθεσης πετρελαίου 
κίνησης στους αγρότες - Καταγγελίες για διενέργεια επεμβάσεων από ιδιώτη γιατρό στο Νοσοκομείο 
“Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ΙΙΙ” - Ανάγκη τροποποίησης του περί Εσωτερικού Ελέγχου Νόμου και για 
διεύρυνση του πεδίου ελέγχου του - Ερωτήματα σχετικά με τη διεξαγωγή διεθνούς κινηματογραφικού 
φεστιβάλ στην κατεχόμενη Κύπρο - Πληροφορίες για πρόταση δωρεάν συλλογής και διαχείρισης των 
δημοτικών αποβλήτων από την εταιρεία “Ednedol”. 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 27ης Νοεμβρίου 2014 

Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ. 

Αρ. 11 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα πρώτα τρία θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται  «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», «Ο περί των ∆ικαιωμάτων Προσώπων που Συλλαμβάνονται και 
Τελούν υπό Κράτηση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και 
των ∆ιαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτή τη συνεδρία της Βουλής εισάγουμε μια καινοτομία.  Ο 
γραμματέας θα διαβάζει το σκοπό του νομοσχεδίου ή της πρότασης νόμου, για να είναι κατανοητό σε όλους -
εννοώ και τους πολίτες που παρακολουθούν τις συνεδρίες του σώματος και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης- πού 
στοχεύουν οι συγκεκριμένες νομοθεσίες.  Γι’ αυτό παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς των 
τριών πρώτων νομοσχεδίων της σημερινής ημερήσιας διάταξης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέμα υπ’ αριθμόν 1:  Εναρμονιστικό νομοσχέδιο - Κατοχύρωση δικαιώματος έγκαιρης πρόσβασης 
συλληφθέντος προσώπου στα ουσιώδη έγγραφα που σχετίζονται με την υπόθεσή του, κατοχύρωση υπό 
προϋποθέσεις του δικαιώματος κατηγορουμένου για δωρεάν πρόσβαση σε καταθέσεις και έγγραφα που 
λήφθηκαν κατά τη διερεύνηση της υπόθεσης εναντίον του και δυνατότητα άσκησης δικαστικού ελέγχου επί της 
άρνησης της κατηγορούσας αρχής να παρέχει στον κατηγορούμενο πρόσβαση σε έγγραφα και καταθέσεις 
ύστερα από σχετικό αίτημα κατά την πρώτη δικάσιμο της υπόθεσής του.   

 Θέμα υπ’ αριθμόν 2:  Εναρμονιστικό νομοσχέδιο - Ενίσχυση του δικαιώματος ενημέρωσης προσώπου 
που συλλαμβάνεται για τα δικαιώματά του και υποχρέωση της αστυνομίας να παρέχει σε συλληφθέν 
πρόσωπο, αμέσως μετά τη σύλληψή του, έγγραφο δικαιωμάτων που έχει συνταχθεί σε γλώσσα που το 
συλληφθέν πρόσωπο κατανοεί. 

 Θέμα υπ’ αριθμόν 3:  Εναρμονιστικό νομοσχέδιο - Εισαγωγή πρόνοιας που να ρυθμίζει την υποχρέωση 
της αστυνομίας να παρέχει έγγραφο δικαιωμάτων σε εκζητούμενο πρόσωπο που συλλαμβάνεται βάσει 
ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες:  

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος  Αντώνης Αντωνίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Άριστος ∆αμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, της αστυνομίας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός και των τριών νομοσχεδίων είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2012/13/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 22ας Μαΐου 2012 σχετικά με το δικαίωμα 
ενημέρωσης στο πλαίσιο ποινικών διαδικασιών. 

 Ειδικότερα, με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια ενισχύεται η υποχρέωση των αρμόδιων σε κάθε 
περίπτωση αρχών για ενημέρωση των υπόπτων ή κατηγορουμένων σχετικά με τα δικαιώματά τους στο 
πλαίσιο της ποινικής διαδικασίας, καθώς και των προσώπων που υπόκεινται σε ευρωπαϊκό ένταλμα σύλληψης 
σχετικά με τα δικαιώματά τους.    

 Συγκεκριμένα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ποινικής 
∆ικονομίας Νόμου, ώστε να κατοχυρωθεί το δικαίωμα έγκαιρης πρόσβασης συλληφθέντος προσώπου στα 
ουσιώδη έγγραφα που σχετίζονται με την υπόθεσή του και τα οποία είναι απαραίτητα για την αποτελεσματική 
αμφισβήτηση της νομιμότητας της σύλληψης και της κράτησής του.  Επιπρόσθετα, με το εν λόγω νομοσχέδιο 
κατοχυρώνεται το δικαίωμα του κατηγορουμένου για δωρεάν πρόσβαση στις καταθέσεις και τα έγγραφα που 
λήφθηκαν κατά τη διερεύνηση της υπόθεσης εναντίον του, προκειμένου να διασφαλιστούν ο δίκαιος 
χαρακτήρας της διαδικασίας και η κατάλληλη προετοιμασία της υπεράσπισης του κατηγορουμένου.  
Σημειώνεται ότι το εν λόγω δικαίωμα του κατηγορουμένου δύναται να περιορίζεται για συγκεκριμένους λόγους, 
που αναφέρονται στο νομοσχέδιο, όπως είναι ο σοβαρός κίνδυνος για τη ζωή άλλου προσώπου ή η διαφύλαξη 
της εθνικής ασφάλειας της ∆ημοκρατίας. Τέλος, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο εισάγεται η δυνατότητα 
άσκησης δικαστικού ελέγχου επί της άρνησης της κατηγορούσας αρχής να παρέχει στον κατηγορούμενο 
πρόσβαση σε έγγραφα και καταθέσεις ύστερα από σχετικό αίτημα του κατηγορουμένου κατά την πρώτη 
δικάσιμο της υπόθεσής του.   

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των ∆ικαιωμάτων 
Προσώπων που Συλλαμβάνονται και Τελούν υπό Κράτηση Νόμου,  ώστε αφενός να ενισχυθεί το δικαίωμα 
ενημέρωσης του προσώπου που συλλαμβάνεται για τα δικαιώματά του, όπως είναι το δικαίωμα σιωπής και το 
δικαίωμα διερμηνείας, και αφετέρου να δημιουργηθεί η υποχρέωση της αστυνομίας να παρέχει σε συλληφθέν 
πρόσωπο, αμέσως μετά τη σύλληψή του, έγγραφο δικαιωμάτων που έχει συνταχθεί σε γλώσσα που το 
συλληφθέν πρόσωπο κατανοεί.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης για το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και της αστυνομίας επισήμαναν ότι με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία σε 
πρόσωπο που συλλαμβάνεται ήδη παρέχεται έγγραφο δικαιωμάτων, το οποίο έχει μεταφραστεί σε έντεκα 
γλώσσες, και ενημέρωσαν την επιτροπή ότι μετά τη θέση σε ισχύ της προτεινόμενης νομοθεσίας, εφόσον το 
νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο, θα παρέχεται νέο έγγραφο δικαιωμάτων, το οποίο ήδη ετοιμάστηκε από το 
υπουργείο στη βάση του υποδείγματος που περιλαμβάνεται στο Παράρτημα Ι της Οδηγίας.   

 Σκοπός του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος 
Σύλληψης και των ∆ιαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης Νόμου με την εισαγωγή πρόνοιας που ρυθμίζει την υποχρέωση της αστυνομίας να παρέχει έγγραφο 
δικαιωμάτων σε εκζητούμενο πρόσωπο που συλλαμβάνεται βάσει ευρωπαϊκού εντάλματος σύλληψης. Το εν 
λόγω έγγραφο πρέπει να συντάσσεται σε καταληπτή από τον εκζητούμενο γλώσσα με σκοπό την κατανόηση 
των δικαιωμάτων του και τη διασφάλιση της αποτελεσματικής άσκησής τους.  

 Αναφορικά με το τρίτο νομοσχέδιο, η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υπουργείο έχει ήδη ετοιμάσει το αναφερόμενο πιο πάνω έγγραφο δικαιωμάτων 
στη βάση του υποδείγματος που περιλαμβάνεται στο Παράρτημα ΙΙ της Οδηγίας. 
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 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 11 της εν λόγω Οδηγίας, τα κράτη μέλη όφειλαν να θέσουν σε 
ισχύ τις απαραίτητες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις για τη συμμόρφωσή τους με την 
Οδηγία αυτή μέχρι τις 2 Ιουνίου 2014.  Σημειώνεται συναφώς ότι τα υπό εξέταση νομοσχέδια κατατέθηκαν στη 
Βουλή στις 12 Ιουνίου 2014. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση και των τριών υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 

2. Ο περί των ∆ικαιωμάτων Προσώπων που Συλλαμβάνονται και Τελούν υπό Κράτηση (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 

3. Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και των ∆ιαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των 
Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για κατοχύρωση στοιχειωδών, θα έλεγα, δικαιωμάτων οποιουδήποτε 
συλληφθέντος ή κρατουμένου.  Η Κύπρος θα έπρεπε εδώ και καιρό να είχε προχωρήσει στην εφαρμογή αυτών 
των νομοθετημάτων.  Η επιτροπή Νομικών είναι με ιδιαίτερη ικανοποίηση που το επεξεργάστηκε και χαιρετίζει 
την κατάθεσή του από την πολιτεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των ∆ικαιωμάτων Προσώπων που Συλλαμβάνονται και 
Τελούν υπό Κράτηση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομοφώνως. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και των ∆ιαδικασιών 
Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ουδεμία ένσταση υπάρχει, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ, ανάγνωση του 
σκοπού του νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάλυψη ορισμένων κενών που διαπιστώθηκαν από τη μέχρι σήμερα εφαρμογή του βασικού νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νίκος Νικολαΐδης 
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 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 Οκτωβρίου και στις 12 και 19 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, 
είναι η τροποποίηση του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από 
Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμου, ώστε να καλυφθούν ορισμένα κενά που διαπιστώθηκαν από τη μέχρι 
σήμερα εφαρμογή του.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου διαλαμβάνονταν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στο δικαστήριο να 
εκδώσει διάταγμα παγώματος με το οποίο απαγορεύεται η συναλλαγή με οποιοδήποτε τρόπο σε 
ρευστοποιήσιμη περιουσία, τόσο σε περιπτώσεις όπου πρόσωπο δύναται να κατηγορηθεί για διάπραξη 
αδικήματος νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες στην Κύπρο όσο και σε 
περιπτώσεις όπου το πρόσωπο αυτό δύναται να κατηγορηθεί σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ή σε τρίτη χώρα. 

2. Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στο δικαστήριο να 
εκδώσει, πριν από την έκδοση διατάγματος δήμευσης, διάταγμα επιβάρυνσης με το οποίο δημιουργείται 
επιβάρυνση επί ρευστοποιήσιμης περιουσίας, με σκοπό την εξασφάλιση καταβολής προς την Κυπριακή 
∆ημοκρατία συγκεκριμένου ποσού, τόσο σε περιπτώσεις όπου πρόσωπο δύναται να κατηγορηθεί για 
διάπραξη αδικήματος νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες στην Κύπρο όσο και σε 
περιπτώσεις όπου το πρόσωπο αυτό δύναται να κατηγορηθεί σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ή σε τρίτη χώρα. 

3. Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου, έτσι ώστε στον ορισμό του όρου “Σύμβαση” να 
αναφέρεται και η Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των 
Προϊόντων του Εγκλήματος του 1990, που κυρώθηκε με τον περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για τη 
Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των Προϊόντων του Εγκλήματος (Κυρωτικό) Νόμο του 
1995 [Νόμος αρ. 18(ΙΙΙ) του 1995] και η οποία είχε διαγραφεί με προηγούμενη τροποποίηση του υπό 
αναφορά νόμου λόγω της συνομολόγησης νέας σύμβασης το 2005.  Σημειώνεται ότι η νέα σύμβαση 
αντικατέστησε τη σύμβαση του 1990 και κυρώθηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία με τον περί της 
Ευρωπαϊκής Σύμβασης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των Προϊόντων του 
Εγκλήματος και Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (Κυρωτικό) Νόμο του 2007. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω τροποποίηση κρίθηκε 
αναγκαία, αφού αρκετά κράτη που είναι συμβαλλόμενα μέρη στη σύμβαση του 1990 δεν έχουν κυρώσει 
τη νέα σύμβαση του 2005.  Στις περιπτώσεις αυτές πρέπει να τυγχάνει εφαρμογής η σύμβαση του 1990, 
αλλά η απουσία αναφοράς στο βασικό νόμο στη σύμβαση αυτή έχει ως αποτέλεσμα τα αιτήματα που 
υποβάλλονται με βάση την εν λόγω σύμβαση να μην μπορούν να γίνουν αποδεκτά από τη ΜΟΚΑΣ, 
αφού δεν το επιτρέπει ο νόμος. 

4. Προσθήκη διάταξης στο άρθρο 72 του βασικού νόμου σύμφωνα με την οποία τα διατάγματα που 
εκδίδονται δυνάμει του νόμου αυτού θα υπόκεινται σε έφεση στο Ανώτατο ∆ικαστήριο εφαρμόζοντας 
κατ’ αναλογία τις σχετικές διατάξεις του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου και των Θεσμών της Πολιτικής 
∆ικονομίας. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της ΜΟΚΑΣ, υιοθετώντας 
σχετική υπόδειξη της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, εισηγήθηκε όπως περιληφθούν στο νομοσχέδιο 
συγκεκριμένες πρόνοιες οι οποίες βελτιώνουν νομοτεχνικά το κείμενο του βασικού νόμου και κρίνονται 
αναγκαίες για την καλύτερη εφαρμογή αυτού.  Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της ΜΟΚΑΣ εισηγήθηκε τη 
συμπερίληψη στο νομοσχέδιο εναρμονιστικής πρόνοιας για σκοπούς μεταφοράς στην εσωτερική έννομη τάξη 
των τροποποιήσεων που η Απόφαση-Πλαίσιο 2009/299/∆ΕΥ επέφερε στην Απόφαση-Πλαίσιο 2006/783/∆ΕΥ.  
Οι πρόσθετες εναρμονιστικές πρόνοιες, όπως επεξήγησε στην επιτροπή η ίδια εκπρόσωπος, αφορούν τις 
αποφάσεις που εκδίδονται ερήμην του ενδιαφερόμενου προσώπου στη δίκη και εισάγουν ρυθμίσεις που 
επιτρέπουν, υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις που εκτίθενται στην προτεινόμενη πρόνοια, την άρνηση 
εκτέλεσης διατάγματος δήμευσης που εκδόθηκε ερήμην του ενδιαφερόμενου προσώπου.  Ως εκ τούτου, η 
εκπρόσωπος της ΜΟΚΑΣ, ανταποκρινόμενη σε σχετική παράκληση της επιτροπής, υπέβαλε στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων. 
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 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, αφού ενημέρωσε την επιτροπή για τις 
προτεινόμενες από αυτή τροποποιήσεις, επισημαίνοντας ότι αυτές αφορούν τεχνικά θέματα και δεν 
επηρεάζουν, αλλά υποβοηθούν την εφαρμογή του νόμου, δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί. 

 Η εκπρόσωπος του  Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως συμφώνησε με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου.  

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω 
τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής 
άποψης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στη βάση των πιο 
πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 72 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Ανάγνωση του σκοπού, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση της διάθεσης ελαιολάδου σε εστιατόρια, καφενεία και ξενοδοχειακές μονάδες, ώστε να καταστεί 
υποχρεωτική η τήρηση συγκεκριμένων κανόνων συσκευασίας και σήμανσης.  Επίσης, δωρεάν προσφορά ή/και 
διάθεση ελαιολάδου από ορισμένες επιχειρήσεις αποκλειστικά σε συσκευασία όπου είναι αδύνατη η πρόσμειξη 
του περιεχομένου της ή η επαναχρησιμοποίησή της και στην οποία αναγράφονται τα χαρακτηριστικά του 
περιεχομένου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Νίκος Νικολαΐδης  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της επιτροπής βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε σειρά συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από το Μάρτιο και μέχρι το Νοέμβριο του 2014. Στα πλαίσια της εξέτασης 
της πρότασης νόμου παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υγειονομικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), του Κυπριακού Οργανισμού 
Τυποποίησης, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ), ο πρόεδρος της Συλλογικής 
Εταιρείας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προϊόντων Λτδ (ΣΕΚΕΠ), ο πρόεδρος του Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Ελαιοτριβείων Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων 
(ΠΑΣΥΞΕ), του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙΚΑ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η ρύθμιση της διάθεσης ελαιολάδου σε εστιατόρια, καφενεία και 
ξενοδοχειακές μονάδες, έτσι ώστε να καταστεί υποχρεωτική η τήρηση συγκεκριμένων κανόνων συσκευασίας 
και σήμανσής του, προκειμένου να αποφεύγεται η παραπλάνηση των καταναλωτών με τη χρήση συσκευασίας 
που δε συνάδει με το περιεχόμενό της. 

 Ειδικότερα, η πρόταση νόμου επιδιώκει την αποτελεσματικότερη εφαρμογή του άρθρου 8 της πράξης 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο «Κανονισμός (ΕΚ) αρ. 178/2002 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 28ης Ιανουαρίου 2002 για τον καθορισμό των γενικών αρχών και απαιτήσεων της νομοθεσίας 
για τα τρόφιμα, για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής Αρχής για την Ασφάλεια των Τροφίμων και για τον καθορισμό 
διαδικασιών σε θέματα ασφαλείας τροφίμων» και της πράξης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο 
«Εκτελεστικός Κανονισμός (ΕΕ) αρ. 29/2012 της Επιτροπής της 13ης Ιανουαρίου 2012 για τα πρότυπα της 
εμπορίας του ελαιολάδου». Περαιτέρω, η πρόταση νόμου εισηγείται να επιτρέπεται η δωρεάν προσφορά ή/και 
διάθεση ελαιολάδου από τις επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης αποκλειστικά σε συσκευασία όπου: 

1. είναι αδύνατη η πρόσμειξη του περιεχομένου της με άλλο περιεχόμενο ή η επαναχρησιμοποίησή της 
μετά την εξάντληση του περιεχομένου αυτής και  

2. αναγράφονται ευκρινώς τα χαρακτηριστικά του περιεχομένου στην ετικέτα της εν λόγω συσκευασίας. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις είναι σημαντικές τόσο 
για τη στήριξη των παραγωγών όσο και του ελαιολάδου ως γνήσιου κυπριακού προϊόντος.  Συναφώς, 
υποστήριξε ο ίδιος, η ψήφιση της πρότασης νόμου θα συμβάλει στην καταπολέμηση της νοθείας που 
παρατηρείται στη διάθεση του ελαιολάδου και κατά συνέπεια στην προστασία του καταναλωτή και στην εν γένει 
βελτίωση του τουριστικού προϊόντος.  

 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι η ισχύς του υπό εξέταση νόμου προτείνεται να αρχίσει τρεις μήνες μετά 
τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ώστε να παρασχεθεί ο 
απαιτούμενος χρόνος στους εμπλεκόμενους φορείς να προσαρμοστούν με τις απαιτήσεις των προτεινόμενων 
τροποποιήσεων.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος ανέφερε ότι οι πρόνοιες της πρότασης νόμου είναι συμβατές με το 
κοινοτικό κεκτημένο, καθώς αυτό παρέχει τη διακριτική εξουσία στο κάθε κράτος μέλος να λάβει μέτρα κατά την 
κρίση του για τη διασφάλιση της ποιότητας του ελαιολάδου και την προστασία των καταναλωτών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου από την επιτροπή ο εκπρόσωπος των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη του με την προτεινόμενη ρύθμιση της 
διάθεσης ελαιολάδου από τις επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης, αφού, όπως δήλωσε, αυτή θα 
συμβάλει στην καταπολέμηση της νοθείας.  Ειδικότερα, ανέφερε ότι οι Υγειονομικές Υπηρεσίες ασκούν 
τακτικούς δειγματοληπτικούς ελέγχους στα υποστατικά των εν λόγω επιχειρήσεων και, παρότι ορισμένες εξ 
αυτών προσφέρουν ελαιόλαδο σύμφωνα με τις ενδεδειγμένες προδιαγραφές, υπάρχουν άλλες επιχειρήσεις 
που προσφέρουν ελαιόλαδο νοθευμένο με σπορέλαιο ή καθαρό σπορέλαιο.  Συναφώς, ο ίδιος δήλωσε ότι είναι 
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πρακτικά δύσκολος ο σχετικός έλεγχος, ενώ ο έλεγχος που ασκείται στις κουζίνες των επιχειρήσεων είναι 
αποτελεσματικός.  Τέλος, υποστήριξε ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα βοηθήσει τις Υγειονομικές Υπηρεσίες 
στην άσκηση αποτελεσματικότερου ελέγχου και γενικά στην καλύτερη εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού συμφώνησε με τη 
φιλοσοφία των προτεινόμενων τροποποιήσεων, εκφράζοντας όμως επιφυλάξεις αναφορικά με προβλήματα 
που ενδεχομένως να προκύψουν κατά την πρακτική εφαρμογή τους. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΟΠΠ και του Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου.  Παράλληλα όμως επισήμαναν πως οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις πρέπει να γνωστοποιηθούν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, πριν αυτές προωθηθούν ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής για ψήφιση, δυνάμει της πράξης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο «Οδηγία 
2006/96/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 22ας Ιουνίου 1998 για την καθιέρωση μιας 
διαδικασίας πληροφόρησης στον τομέα των τεχνικών προτύπων και προδιαγραφών και των κανόνων σχετικά 
με τις υπηρεσίες της κοινωνίας των πληροφοριών». 

 Ο πρόεδρος της ΣΕΚΕΠ και ο πρόεδρος του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ελαιοτριβείων Κύπρου δήλωσαν ότι 
οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποτελούν πάγιο αίτημά τους και διασφαλίζουν τη δημόσια υγεία.  Ειδικότερα, 
υποστήριξαν ότι οι επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης οφείλουν να προσφέρουν προϊόντα για την 
ποιότητα των οποίων ο καταναλωτής να είναι πλήρως ενήμερος, υποχρέωση όμως που καταστρατηγείται 
λόγω κενών της ισχύουσας νομοθεσίας.  Περαιτέρω, οι ίδιοι επισήμαναν ότι, παρ’ όλο που το κοινοτικό 
κεκτημένο δεν περιλαμβάνει τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, χώρες που δραστηριοποιούνται στην 
παραγωγή ελαιολάδου, όπως η Ισπανία, η Πορτογαλία και η Ιταλία, έχουν υιοθετήσει ανάλογες τροποποιήσεις 
στην εθνική τους νομοθεσία.   

 Οι εκπρόσωποι του KΕΒΕ, του ΠΑΣΥΞΕ, του ΣΤΕΚ και του ΠΑΣΙΚΑ, αν και τόνισαν ότι είναι 
κατηγορηματικά εναντίον της νοθείας και υπέρ της χρήσης γνήσιων κυπριακών προϊόντων όπως το ελαιόλαδο, 
εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την πρόταση νόμου, αναφέροντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η πρακτική εφαρμογή των προτεινόμενων τροποποιήσεων αναμένεται να παρουσιάσει τεχνικές 
δυσκολίες και θα επιφέρει μεγαλύτερο κόστος στις επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης, με 
αποτέλεσμα αυτό το κόστος να μετακυλιστεί στους καταναλωτές.  Περαιτέρω, υποστήριξαν ότι, σε 
περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου, η έναρξη της ισχύος της πρέπει να μετατεθεί έπειτα από ένα 
χρόνο. 

2. Η λήψη περιοριστικών μέτρων στη διάθεση του ελαιολάδου έχει εξεταστεί στο παρελθόν από την ΕΕ, 
όμως η εν λόγω προσπάθεια εγκαταλείφθηκε, γιατί μεταξύ άλλων θα προκαλούσε αύξηση του κόστους 
για τις επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης, αλλά και αύξηση του περιβαλλοντικού κόστους από 
τη χρήση συσκευασιών που δεν μπορεί να επαναχρησιμοποιηθούν. 

3. Η νοθεία στη χρήση ελαιολάδου πρέπει να καταπολεμηθεί με πιο συστηματικούς και αυστηρότερους 
ελέγχους από τις αρμόδιες υπηρεσίες, αλλά και με παραδειγματικές τιμωρίες εναντίον αυτών που 
παρανομούν. 

4. Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται να επιφέρουν αύξηση στην τιμή του ελαιολάδου και κατά 
συνέπεια να λειτουργήσουν ανασταλτικά στη χρήση ελαιολάδου. 

5. Σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 178/2002, οποιαδήποτε περιοριστικά μέτρα πρέπει να 
λαμβάνονται κατόπιν ανάλυσης των κινδύνων, η οποία να δικαιολογεί τη λήψη τέτοιων μέτρων, έτσι 
ώστε να μην παρεισφρέουν αδικαιολόγητοι φραγμοί στην ελεύθερη κυκλοφορία των ειδών διατροφής.  
Συναφώς, υποστήριξαν ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις δε συνοδεύονται από τη σχετική ανάλυση 
των κινδύνων και ως εκ τούτου αντιβαίνουν στο κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σημειώνεται ότι ο ΠΑΣΥΞΕ και ο ΠΑΣΙΚΑ κατέθεσαν στην επιτροπή σχετικά γραπτά υπομνήματα με τις 
θέσεις τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός” συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, αφού, 
όπως υποστήριξαν, η ψήφισή της θα έχει παράπλευρα οφέλη για το τουριστικό προϊόν της Κύπρου και για τις 
επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης, παρά το οποιοδήποτε κόστος προκύψει για αυτές ή τα όποια 
προβλήματα παρατηρηθούν κατά την πρακτική εφαρμογή της πρότασης νόμου.  Περαιτέρω, με την ευκαιρία 
αυτή υποστήριξαν την ανάγκη για εντατικοποίηση των σχετικών ελέγχων από τις αρμόδιες υπηρεσίες. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας επισήμανε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
πρέπει να κοινοποιηθούν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε να εξασφαλιστεί η απαραίτητη έγκρισή της, πριν 
αυτές προωθηθούν ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής για ψήφιση.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος υπέβαλε 
σειρά παρατηρήσεων σχετικά με νομοτεχνικά ζητήματα και με τη συμβατότητα της πρότασης νόμου με το 
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σύνταγμα και το κοινοτικό δίκαιο, αναφέροντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι πρόνοιες της πρότασης νόμου δεν αποσκοπούν στην αποτελεσματικότερη εφαρμογή του 
Κανονισμού 29/2012 και ως εκ τούτου οποιαδήποτε επίκλησή του στο κείμενο της πρότασης νόμου 
ενδεχομένως να δημιουργήσει πρόβλημα συμβατότητας με το κοινοτικό δίκαιο. 

2. Πέραν της επίκλησης του άρθρου 8 του Κανονισμού 178/2002, πρέπει να περιληφθεί αναφορά στο 
προοίμιο της πρότασης νόμου για τους λόγους που προτείνονται οι σχετικοί περιορισμοί, έτσι ώστε οι 
πρόνοιες της πρότασης νόμου να είναι νομικά πιο ασφαλείς. 

3. Η ερμηνεία του όρου “πώληση” όπως αυτή περιλαμβάνεται στην ισχύουσα νομοθεσία δε συνάδει με το 
σκοπό που επιδιώκει η πρόταση νόμου, καθώς αυτή, πέραν της δωρεάν προσφοράς ή διάθεσης, 
περιλαμβάνει και την κατοχή προς πώληση, την προσφορά προς πώληση, την έκθεση προς πώληση 
και τη διαφήμιση προς πώληση.  Ως εκ τούτου, ο ίδιος εισηγήθηκε όπως η ερμηνεία του εν λόγω όρου 
στην πρόταση νόμου περιοριστεί αναλόγως. 

4. Ο ορισμός του όρου “επιχείρηση τροφίμων” όπως αυτός περιλαμβάνεται στην πρόταση νόμου, ενώ 
αναφέρεται γενικά σε επιχειρήσεις παροχής υπηρεσιών εστίασης, ταυτόχρονα εστιάζει σε εστιατόρια, 
καφενεία και ξενοδοχειακές μονάδες.   Κατά συνέπεια, δήλωσε ο ίδιος, αν δεν τεκμηριωθούν επαρκώς οι 
λόγοι διάκρισης μεταξύ των εν λόγω επιχειρήσεων, ενδεχομένως να υφίσταται παραβίαση της αρχής της 
ισότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
αποφάσισε όπως επιφέρει στο κείμενο της πρότασης νόμου επιμέρους τροποποιήσεις, με σκοπό τόσο τη 
διασαφήνιση των προνοιών της όσο και τη βελτίωσή τους από νομοτεχνικής άποψης.  Ακολούθως, 
αναθεωρημένο κείμενο στάλθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για παρατηρήσεις, η οποία σε μεταγενέστερο 
στάδιο απάντησε ότι δε φέρει ένσταση στις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης της πρότασης νόμου από την επιτροπή μέλη της εξέφρασαν τις 
επιφυλάξεις τους ως προς το κατά πόσο οι προτεινόμενες τροποποιήσεις ενδέχεται να αποκλείσουν από την 
αγορά τους μεμονωμένους παραγωγούς ελαιολάδου, οι οποίοι δε θα έχουν τη δυνατότητα να συσκευάσουν οι 
ίδιοι το εν λόγω προϊόν. Ακολούθως, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 
λαμβάνοντας υπόψη την ανάγκη παροχής ικανού χρονικού διαστήματος για προσαρμογή των εμπλεκομένων 
στις νέες ρυθμίσεις, καθώς και την ανάγκη όπως αυτές τεθούν σε εφαρμογή πριν από την έναρξη της νέας 
τουριστικής περιόδου του 2015, αποφάσισε όπως τροποποιήσει περαιτέρω το κείμενο της πρότασης νόμου, 
έτσι ώστε η έναρξη της ισχύος της να μετατεθεί την 1η Απριλίου 2015, αντί τρεις μήνες μετά από τη δημοσίευσή 
της στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου όπως αυτή τελικά διαμορφώθηκε κατά τη 
συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι υιοθετούν 
τις πρόνοιες της πρότασης νόμου όπως αυτή διαμορφώθηκε και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της 
σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποβάλλει την 
παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς υπήρξε ένας προβληματισμός κατά πόσο η έναρξη ισχύος αυτής της νομοθεσίας 
αντί στους τρεις μήνες να ξεκινήσει στους έξι, στους εφτά μήνες.  ∆εν υπήρχε οποιαδήποτε ένσταση εν πάση 
περιπτώσει για τους έξι μήνες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   
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 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση για την τροπολογία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 9Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  
Ανάγνωση του σκοπού, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση της άσκησης του επαγγέλματος του τεχνίτη συστημάτων υγραεριοκίνησης στα πλαίσια της 
εισαγωγής της χρήσης υγραερίου στην αυτοκίνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί των 
Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 8ης Μαΐου και 24ης Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και της 
Υπηρεσίας Ενέργειας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (ΑΝΑ∆), του Κέντρου Παραγωγικότητας Κύπρου (ΚΕΠΑ), της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ 
και της ΠΟΒΕΚ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Τεχνιτών Οχημάτων Νόμου, έτσι 
ώστε να ρυθμιστεί η άσκηση του επαγγέλματος του τεχνίτη συστημάτων υγραεριοκίνησης, στα πλαίσια της 
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εισαγωγής της χρήσης υγραερίου στην αυτοκίνηση. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, την εισηγητική έκθεση και το 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με το τελευταίο, όπως 
αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, καθορίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση από την αρμόδια αρχή άδειας τεχνίτη οχημάτων στην ειδικότητα 
συστημάτων υγραεριοκίνησης. 

2. Οι υποχρεώσεις του αδειούχου τεχνίτη συστημάτων υγραεριοκίνησης αναφορικά με την εγκατάσταση, 
συντήρηση και επιδιόρθωση συστημάτων υγραεριοκίνησης, καθώς και για την τήρηση αρχείου. 

3. Οι προϋποθέσεις εξουσιοδότησης εκπαιδευτικών οργανισμών για την παροχή εκπαιδευτικού 
προγράμματος, τη διενέργεια σχετικών εξετάσεων και τη χορήγηση πιστοποιητικού βασικής 
εκπαίδευσης. 

4. Η εξουσία του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων να εκδίδει διατάγματα με τα οποία να καθορίζονται οι 
απαιτήσεις για το εκπαιδευτικό πρόγραμμα, η διδακτέα και εξεταστέα ύλη, οι προϋποθέσεις για τη 
χορήγηση πιστοποιητικών βασικής και ειδικής εκπαίδευσης, οι υποχρεώσεις των εκπαιδευτικών 
οργανισμών, οι προϋποθέσεις εξουσιοδότησης εκπαιδευτικών οργανισμών, καθώς και οι σχετικές 
εξουσίες της αρμόδιας αρχής. 

5. Η δυνατότητα των ηλεκτρολόγων και μηχανικών αυτοκινήτων οι οποίοι κατέχουν πιστοποιητικά βασικής 
και ειδικής εκπαίδευσης να αναλαμβάνουν και να διεκπεραιώνουν εγκατάσταση, συντήρηση ή 
επιδιόρθωση συστημάτων υγραεριοκίνησης. 

6. Η καταληκτική ημερομηνία κατάργησης της πρόνοιας για αδειοδότηση των εξ επαγγέλματος τεχνιτών 
οχημάτων. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού ανέλυσε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι τα προτεινόμενα στο νομοσχέδιο διατάγματα 
θα καθορίζουν μεταξύ άλλων τις απαιτούμενες ώρες βασικής εκπαίδευσης, περίπου 110, και τις απαιτούμενες 
ώρες ειδικής εκπαίδευσης, περίπου 16 για το κάθε σύστημα ξεχωριστά. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
περιορίστηκε να αναφέρει στην επιτροπή ότι έχουν εντοπιστεί και καταγγελθεί εννέα περιπτώσεις ιδιοκτητών 
οχημάτων οι οποίοι κυκλοφορούσαν τα οχήματά τους στα οποία ήταν παράνομα εγκατεστημένο το εν λόγω 
σύστημα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και ενημέρωσαν την επιτροπή ότι όλα τα εμπλεκόμενα υπουργεία προβαίνουν στις 
απαραίτητες διαδικασίες για την ετοιμασία των αναγκαίων νομοθετημάτων που αφορούν την εισαγωγή της 
χρήσης υγραερίου στην αυτοκίνηση. 

 Ο εκπρόσωπος της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού τόσο προφορικά όσο και στο υπόμνημα 
που κατέθεσε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
σημειώνοντας ότι οι εκπαιδευτικοί οργανισμοί που θα αδειοδοτηθούν θα είναι πιστοποιημένοι από την ΑΝΑ∆ 
και θα διαθέτουν ή θα έχουν πρόσβαση σε κτιριακές υποδομές πιστοποιημένες από την ΑΝΑ∆.  Παράλληλα, ο 
ίδιος εκπρόσωπος σημείωσε ότι το εν λόγω πρόγραμμα εκπαίδευσης θα τυγχάνει επιχορήγησης από την 
ΑΝΑ∆, που θα ανέρχεται σε ποσοστό ύψους 80%, και δικαιούχοι για το σκοπό αυτό θα είναι εργαζόμενοι 
συνεργείων και όχι οι αυτοεργοδοτούμενοι τεχνίτες οχημάτων. 

 Ο εκπρόσωπος του Κέντρου Παραγωγικότητας Κύπρου συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
και ενημέρωσε την επιτροπή για τη δυνατότητα του ΚΕΠΑ να παρέχει την κατάλληλη εκπαίδευση στους 
ενδιαφερόμενους τεχνίτες, καθώς και για τη δυνατότητα διεξαγωγής τόσο γραπτής όσο και πρακτικής εξέτασης.  
Ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στο κόστος της εν λόγω βασικής εκπαίδευσης, επισήμανε ότι αυτό 
προϋπολογίζεται στα €1.800 περίπου κατ’ άτομο και ότι το ΚΕΠΑ έχει τη δυνατότητα να εκπαιδεύσει όλους 
όσοι ενδιαφέρονται για το σκοπό αυτό.   

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ, χωρίς να διαφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, 
εισηγήθηκε όπως η έναρξη της ισχύος αυτού μετατεθεί σε μεταγενέστερο χρόνο, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στους επαγγελματίες του τομέα να επιμορφωθούν σύμφωνα με τις απαιτήσεις του προτεινόμενου 
νόμου, αποκλείοντας τρίτους να έχουν προβάδισμα στην απόκτηση της σχετικής άδειας τεχνίτη 
υγραεριοκίνησης. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το νομοσχέδιο έχει ελεγχθεί 
νομοτεχνικά και δεν έχει εντοπιστεί οποιοδήποτε νομικό ζήτημα, καθότι το θέμα είναι καθαρά τεχνικό.   
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 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου έγινε εισήγηση από μέλη της επιτροπής, καθώς και από 
εμπλεκόμενους φορείς για τροποποίηση της μεταβατικής του διάταξης, έτσι ώστε οι αιτήσεις για έκδοση άδειας 
τεχνίτη υγραεριοκίνησης να υποβάλλονται σε μεταγενέστερο χρόνο από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του νόμου, έτσι ώστε αφενός να παρασχεθεί ο απαιτούμενος χρόνος στους επαγγελματίες του τομέα να 
επιμορφωθούν σύμφωνα με τις απαιτήσεις του προτεινόμενου νόμου και αφετέρου να αποκλειστεί το 
ενδεχόμενο τρίτοι να έχουν προβάδισμα στην απόκτηση τέτοιας άδειας. 

 Υπό το φως της πιο πάνω εισήγησης, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων προχώρησε στην τροποποίηση της σχετικής διάταξης του νομοσχεδίου και κατέθεσε 
στην επιτροπή για έγκριση σχετική αναθεωρημένη πρόνοια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, συμπεριλαμβανομένης της αναθεωρημένης πρόνοιας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα -έν’ πολλά γνωστό σε όλους σας, φαντάζομαι- 
είναι η τοποθέτηση μηχανισμού γκαζιού στα οχήματα, ιδιαίτερα με την αύξηση της τιμής των καυσίμων και 
καθότι το υγραέριο είναι ένα πιο ευγενές καύσιμο, το οποίο δεν προκαλεί και ρύπανση. 

 Παρατηρώ μετά μεγάλης εκπλήξεως ότι αυτή η πολιτεία έκαμε ακριβώς την ίδια δουλειά όπως το 
γνωμικό που λέει «βάλλουμε την άμαξα μπροστά και τα άλογα πίσω».  Το νομοσχέδιο λέει ότι θα εκπαιδευτούν 
τεχνίτες και μάλιστα ότι το πρόγραμμα εκπαίδευσης θα τυγχάνει επιχορήγησης κατά 80%, αγαπητοί 
συνάδελφοι, όπως λέει στην έκθεση στη σελίδα 3, από την ΑΝΑ∆.  Καλά, γίνεται να περάσουμε το νόμο για 
τους τεχνίτες και για το μηχανισμό που θα εγκαθίσταται το υγραέριο να μην έχουμε βασικό νόμο;  ∆ηλαδή είναι 
σαν να λέμε «να προσλάβουμε πρώτα τους γιατρούς και μετά που θα δεήσει ο Θεός να κτίσουμε και το 
νοσοκομείο να τους βάλουμε μέσα».  Καλά, εννά κάνουμε γιατρούς να τους πληρώνουμε...  Και, επειδή πολύς 
κόσμος κτίζει προσδοκίες, ιδιαίτερα σήμερα με την ανεργία, εννά πάρουμε τους τεχνίτες να τους 
εκπαιδεύσουμε, να πληρώσουμε και το βασικό νόμο πούντον;  Καλά, θέλει πολύ νουν κάποιος, για να 
καταλάβει ότι αυτή η πολιτεία...  Ακούστε τι λέει δαμαί για τα αρμόδια τμήματα:  «[…] ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι όλα τα εμπλεκόμενα υπουργεία προβαίνουν στις απαραίτητες διαδικασίες για την ετοιμασία των 
αναγκαίων νομοθετημάτων που αφορούν την εισαγωγή της χρήσης του υγραερίου στην αυτοκίνηση».  Καλά, 
το βασικό νόμο γιατί δεν τον έφεραν και εννά εκπαιδεύσουν πρώτα τους τεχνίτες;  Αυτό νομίζω είναι μέγα 
σφάλμα και εν ξέρω ποιοι φωστήρες στα υπουργεία σκεφτήκαν τούτην την τέχνη, αλλά, επειδή έχει 
χρηματοδότηση, φαίνεται, από την ΑΝΑ∆, λαλεί σου, αν έχουμε τους ππαράες, να τους βάλουμε κάτω.  Το 
νόμο πότε εννά τον φέρουν;   

 Εγώ εισηγούμαι να μεν ψηφιστεί αυτός ο νόμος και να περιμένουν που εννά φέρουν το βασικό νόμο, 
διότι υπάρχει και κάτι άλλο.  Αυτόν που θα εκπαιδεύσεις...  Υπάρχουν διάφορα συστήματα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, στο θέμα της υγροποίησης.  Ποια συστήματα θα υιοθετήσει ο βασικός νόμος;  Τι θα επιτρέπει και 
τι δε θα επιτρέπει;  Υπάρχουν εκατόν τεχνικές.  Καλά, τους τεχνίτες που εννά εκπαιδεύσουμε για είντα σκοπό 
εννά τους εκπαιδεύσουμε;  Για πού;  Για ποιες βαλβίδες;  Για ποια συστήματα;  Για ποιους μηχανισμούς;  
∆ηλαδή είναι αδιανόητο με τόση ευκολία να φέρνουμε έτσι νομοθεσίες, εκτός αν έν’ τα ριάλια της ΑΝΑ∆ ο 
καυκάς!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν αντιμετωπίσουμε το νομοσχέδιο απλά ως ένα νομοσχέδιο, μπορεί να έχει δίκαιο ο κ. 
Κουλίας.  Αν είσαι γνώστης του αντικειμένου στο σύνολο, σίγουρα έχει άδικο ο κ. Κουλίας.   

 Εδώ είναι μια πολιτική απόφαση που έχει παρθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο για την εισαγωγή της 
κίνησης με υγραέριο στα αυτοκίνητα.  Εμπλέκονται πάρα πολλά υπουργεία -και το Υπουργείο Εμπορίου και το 
Συγκοινωνιών και το Εργασίας για θέματα ασφάλειας- και όλα αυτά τα πράγματα είναι δρομολογημένα.  
Υπάρχει ένας οδικός χάρτης, ο οποίος εφαρμόζεται αυτή τη στιγμή, και υπάρχει ένα κομμάτι αυτού του οδικού 
χάρτη που έρχεται στην επιτροπή Συγκοινωνιών και είναι οι τεχνίτες.   
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 Για να μπορέσουμε να δημιουργήσουμε τις υποδομές για τεχνίτες μέχρι την εφαρμογή της νομοθεσίας, 
ώστε δουλειά να δώσουμε στους Κυπρίους και να μη μας έρθουν από το εξωτερικό άνθρωποι, για να τα 
εφαρμόζουν στα αυτοκίνητα, και οι δικοί μας εκ των υστέρων απλά να παρακολουθούν, ξεκινούμε με το νόμο 
των τεχνιτών, ώστε να δώσουμε περιθώριο εννέα μηνών να εκπαιδευτούν σε συγκεκριμένα γενικά πλαίσια και 
μετά υπάρχει συνεργασία με τις εταιρείες των αυτοκινήτων για εξειδίκευση στο κάθε αυτοκίνητο. 

 Ταυτόχρονα, κινείται το Υπουργείο Εργασίας όσον αφορά τα θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία, 
το Υπουργείο Εμπορίου όσον αφορά τη νομοθεσία, τις εγκαταστάσεις, τον τρόπο τροφοδοσίας των 
αυτοκινήτων.  Εμείς παρακολουθούμε το θέμα από διάφορες επιτροπές -τυγχάνει να είμαι και στην επιτροπή 
Εμπορίου να το παρακολουθώ και στη Συγκοινωνιών- και είναι ευχής έργο ότι πάμε πρώτα με το νόμο των 
τεχνιτών, διότι, αν πηγαίναμε διαφορετικά, θα εφαρμόζαμε το νόμο, θα μας κατέβαιναν όλοι οι ξένοι στην 
Κύπρο, θα δούλευαν αυτοί, για να τα εφαρμόσουν, και οι Κύπριοι εκ των υστέρων απλώς θα λέγαμε ότι βάλαμε 
αυτοκίνητα με υγραέριο στην Κύπρο.   

 Εκείνο που πρέπει να επισημάνουμε και πρέπει να παρατηρούμε ως Βουλή είναι τις δεσμεύσεις της 
εκτελεστικής εξουσίας όσον αφορά την τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων.  Φαίνεται ότι τηρούνται αυτή τη 
στιγμή.  Από τους συναδέλφους και στις δύο επιτροπές που χειρίζονται το θέμα υπάρχει απόλυτη ταύτιση και 
θεωρώ ότι πάμε αρκετά καλά.  Έχουμε δει ακόμα και τα θέματα φορολογίας και φαίνεται ότι με το υγραέριο, 
εκτός από το περιβάλλον που θα προστατεύσουμε, θα υπάρχει και ένα κατά 30% πιο φτηνό καύσιμο στον 
Κύπριο καταναλωτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να ομιλήσει; 

 Ο κ. Αντωνίου, παρακαλώ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι χρειάζεται να εγκριθούν και άλλα νομοσχέδια, για να μπορέσει να 
εφαρμοστεί η νομοθεσία για την κίνηση οχημάτων με υγραέριο.  Ενώπιον της επιτροπής Συγκοινωνιών δε 
βρίσκεται άλλο νομοσχέδιο, όμως θεωρώ ότι πρέπει να εγκριθεί σήμερα αυτό το νομοσχέδιο, για να 
αδειοδοτηθούν οι εκπαιδευτικοί οργανισμοί που θα έχουν την ευθύνη να εκπαιδεύσουν τους τεχνίτες.  
Απαιτείται μια περίοδος δώδεκα μηνών, για να γίνει αυτή η εκπαίδευση, και θα πρέπει να ξεκινήσει από τώρα, 
ούτως ώστε με την έγκριση και των υπολοίπων νομοσχεδίων να είμαστε έτοιμοι να προχωρήσουμε προς τη 
διευθέτηση της κίνησης οχημάτων με υγραέριο.  Άρα, δε βλέπω το λόγο γιατί να μην εγκριθεί σήμερα αυτό το 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, και το ένα ποιείν και το άλλο μη αφιέναι! 

 Κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μια μικρή δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή κατοικούμε δαμέσα, καταλαβαίνουμε, έντζιε είμαστε νεοφώτιστοι!  Συγγνώμη, όπου έσιει 
πολλούς πετεινούς αρκεί να ξημερώσει.  Τώρα για την τοποθέτηση του μηχανισμού για γκάζι πάνω στα 
αυτοκίνητα ξέρουν οι συνάδελφοι, φαντάζομαι, ότι πάρα πολύς κόσμος -επειδή τούτη η πολιτεία κατ’ 
επανάληψη είπε «εννά φέρουμε σύστημα υγραεριοκίνησης»- επήεν και ήβρεν και μηχανήματα.  Εμείς 
υπνώττουμε τον ύπνο του δικαίου και λέμε εμπλέκονται...  Είντα μόνο το Υπουργείο Εξωτερικών εννά μεν έχει 
δουλειά αλώπως.  Καλά, τωρά για έτσι απλό θέμα εμπλέκονται τρία υπουργεία και θέλουν και εννιά μήνες;  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν ξέρω αν ενδιέτριψε κανένας πάνω στο θέμα, έντζιε καμιά πολυσύνθετη 
δουλειά.  Απλώς, έπρεπε κάποιοι κύριοι να συνεννοηθούν μεταξύ τους.  Τούτο που λέει ο Υπουργός των 
Εξωτερικών, ο Χάσικος, έν’ σαν τις άδειες πολεοδομίας.  Κτυπούν εκατόν υπουργεία γυρόν.  Είπε μια Αρχή να 
εκδίδει την άδεια.  Τώρα ενεπλέξαμε τρία υπουργεία για το πιο απλό πράγμα, αλλά η ουσία είναι -και το 
επαναλαμβάνω, για να γίνεται κατανοητό- ότι δεν υπάρχει ο βασικός νόμος.  Εννά κάμουμε πρώτα τους 
μαστόρους και μετά το βασικό νόμο;  Έν’ τόσο απλό δηλαδή.  Είπε ο συνάδελφος «μα, εννά μας πιάσουν τη 
δουλειά άλλοι».  Σαν να τζιαι προσέχουμε τις δουλειές στην Κύπρο, έν’ γεμάτο ξένους δαμέσα.  Αλλά θα 
μπορούσαμε κάλλιστα να καθορίσουμε και την ημερομηνία εφαρμογής του νόμου.  Εμείς παπάδες, εμείς 
τατάδες, έν’ τόσο απλό! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης ζήτησε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κατανοητή η αντίδραση του κ. Κουλία και έχει και βάση, αλλά  τουλάχιστον εμείς, 
ως Οικολόγοι, ασχολούμαστε με αυτό το θέμα από το 2001 που μπήκαμε στη Βουλή και έχω προσκομίσει και 
στην επιτροπή και έγγραφα με δεσμεύσεις δύο διαδοχικών κυβερνήσεων ότι θα προχωρήσει η υγραεριοκίνηση.   

 Η Βουλή είχε δέσμευση ότι το 2013, το Νιόβρη, θα ήταν διαθέσιμο το υγραέριο στους καταναλωτές.  
Νομίζω -εντάξει, είδαμε όλες τις τεχνικές δυσκολίες ή είδαμε και τα προβλήματα των εργαζομένων, που καλά η 
Βουλή τα κοίταξε με σοβαρότητα και με υπευθυνότητα- να προχωρήσουμε επιτέλους σε κάτι, αγαπητέ 
Ζαχαρία, να ψηφίσουμε ένα νομοσχέδιο, να πάμε ένα βήμα μπροστά, έστω και αν αυτό έχει αυτό τον κίνδυνο 
που λέτε, και είναι ευθύνη και της Βουλής και της κυβέρνησης να υλοποιήσουν επιτέλους τις δεσμεύσεις τους.  
Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 9Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Αντικατάσταση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Τέταρτου, Πέμπτου και Έκτου Πίνακα.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 18; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον από τον κ. Κουλία και καμία αποχή,  τα άρθρα 1 μέχρι 18 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία εναντίον από τον κ. Ζαχαρία Κουλία και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2014».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση για τρεις μήνες της προθεσμίας που αφορά την ειδική ρύθμιση για οφειλόμενα τέλη 
κυκλοφορίας που επιβλήθηκαν σε μηχανοκίνητο όχημα για την περίοδο πριν από την 1η Ιουλίου 2014 και 
καθορισμός με σαφήνεια των περιπτώσεων και προϋποθέσεων σύμφωνα με τις οποίες οι ιδιοκτήτες 
απαλλάσσονται από την καταβολή καθυστερημένων τελών κυκλοφορίας που αφορούν την περίοδο πριν από 
την εν λόγω ημερομηνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 
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 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Νικολαΐδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρο της επιτροπής κ. Αντώνη Αντωνίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κ. Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 2014.    

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, ώστε: 

1. να παραταθεί για τρεις μήνες η προβλεπόμενη στο άρθρο 5∆ προθεσμία που αφορά την ειδική ρύθμιση 
για οφειλόμενα τέλη κυκλοφορίας που επιβλήθηκαν σε μηχανοκίνητο όχημα για την περίοδο πριν από 
την 1η Ιουλίου 2014 και 

2. να καθοριστούν με σαφήνεια οι συγκεκριμένες περιπτώσεις και οι προϋποθέσεις σύμφωνα με τις οποίες 
οι ιδιοκτήτες μηχανοκίνητων οχημάτων απαλλάσσονται από την καταβολή καθυστερημένων τελών 
κυκλοφορίας που αφορούν την περίοδο πριν από την 1η Ιουλίου 2014.  Σημειώνεται ότι οι περιπτώσεις 
αυτές αφορούν: 

α. οχήματα τα οποία ήταν κατεστραμμένα, διαλυμένα ή άλλως πως αδύνατον να κυκλοφορήσουν, 

β. οχήματα τα οποία αποξενώθηκαν από τους ιδιοκτήτες τους χωρίς να γίνει μεταβίβαση αυτών 
στους κατόχους τους και 

γ. οχήματα τα οποία δεν είχαν τεθεί σε κυκλοφορία ή χρησιμοποιηθεί με οποιοδήποτε τρόπο. 

 Ειδικότερα, στην πρώτη περίπτωση παρέχεται η δυνατότητα στον ιδιοκτήτη του οχήματος, ο οποίος δεν 
προέβη στη δήλωση ακινητοποίησης του οχήματός του όπως προνοείται στο νόμο και δεν κατέχει 
πιστοποιητικό καταστροφής όπως απαιτεί ο νόμος, να προσκομίσει στον έφορο σχετική ένορκη δήλωση για 
την κατάσταση που βρισκόταν το όχημά του τη συγκεκριμένη περίοδο.  Η τυχόν ψευδής ένορκη δήλωση τον 
καθιστά ένοχο αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, θα υπόκειται στις προβλεπόμενες από το νόμο 
ποινές.   

 Στη δεύτερη περίπτωση παρέχεται η δυνατότητα στον ιδιοκτήτη του οχήματος να προσκομίσει στοιχεία 
τα οποία θα ικανοποιήσουν τον έφορο, προκειμένου να αποδειχθεί η αποξένωση του οχήματός του και η 
κατοχή του από τρίτο πρόσωπο.   

 Στην τρίτη περίπτωση παρέχεται η δυνατότητα στον ιδιοκτήτη οχήματος που δεν προέβη στην 
ακινητοποίησή του, δίδοντας ειδοποίηση στον έφορο όπως προνοείται στο νόμο, να αποδείξει με στοιχεία που 
υποβάλλονται σε τριμελή επιτροπή ότι το όχημά του ήταν ακινητοποιημένο κατά το προαναφερόμενο χρονικό 
διάστημα.  Η τριμελής επιτροπή, αφού εξετάσει τα στοιχεία που υποβάλλονται από τον οφειλέτη, θα προβαίνει 
σε εισήγηση προς τον έφορο, βασιζόμενη σε κριτήρια που θεσπίζονται από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και 
Έργων και κοινοποιούνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων.  Ακολούθως, ο έφορος, 
λαμβάνοντας υπόψη τις εισηγήσεις της τριμελούς επιτροπής, λαμβάνει την τελική του απόφαση επί του 
θέματος.   

 Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων εξέτασε διεξοδικά το όλο ζήτημα 
που πραγματεύεται η πρόταση νόμου και σε προηγούμενες συνεδρίες της, στα πλαίσια της εξέτασης δύο 
άλλων προτάσεων νόμου με τίτλο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014», η οποία κατατέθηκε από τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εκ μέρους της κοινοβουλευτικής τους ομάδας, και «Ο 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2014», η οποία 
κατατέθηκε από το μέλος της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εκ μέρους του κινήματός του, 
καθώς επίσης και στα πλαίσια της εξέτασης αυτεπάγγελτου θέματος με τίτλο «Τα σοβαρά προβλήματα που 
δημιουργούνται στους ιδιοκτήτες των ακινητοποιημένων αυτοκινήτων για τις οφειλές τους προς το Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών και η ανάγκη αντιμετώπισης αυτού του φαινομένου», το οποίο ενεγράφη στην επιτροπή 
από την ίδια και από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, μη μέλος της επιτροπής, κ. Γεώργιο Τάσου.   

 Για τα πιο πάνω θέματα η επιτροπή πραγματοποίησε δύο συνεδριάσεις, στις 24 Οκτωβρίου και στις 20 
Νοεμβρίου 2014, στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, της ΠΟΒΕΚ, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Κατά τη συζήτηση 
των θεμάτων αυτών στην επιτροπή διαφάνηκε ότι μεγάλος αριθμός -περίπου 143 000-ιδιοκτητών οχημάτων τα 
οποία στη δεδομένη χρονική περίοδο καταστράφηκαν, διαλύθηκαν, αποξενώθηκαν ή δεν κυκλοφορούσαν για 
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οποιοδήποτε λόγο κλήθηκαν από το κράτος να καταβάλουν τα καθυστερημένα τέλη της περιόδου αυτής.  Το 
πρόβλημα εντοπίστηκε στην αδυναμία των ιδιοκτητών οι οποίοι δεν προέβησαν στην απαιτούμενη από το νόμο 
δήλωση ακινητοποίησης των οχημάτων τους ή στην εξασφάλιση πιστοποιητικού καταστροφής ή άλλων 
στοιχείων να αποδείξουν ότι τα οχήματά τους κατά τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο ήταν εκτός κυκλοφορίας, 
απόδειξη η οποία θα τους απάλλασσε από την καταβολή των καθυστερημένων τελών κυκλοφορίας.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
ίδιου υπουργείου διαφώνησαν με τις πρόνοιες των εν λόγω προτάσεων νόμου, υποστηρίζοντας ότι αφενός μεν 
η προτεινόμενη λύση της ένορκης δήλωσης ενδέχεται να οδηγήσει σε αυθαιρεσίες, αφετέρου δε η πρόταση για 
σύσταση τριμελούς επιτροπής έχει ήδη υλοποιηθεί από το υπουργείο και βρίσκεται στο στάδιο 
οριστικοποίησης των κριτηρίων που θα λαμβάνονται υπόψη για απαλλαγή από την καταβολή των 
καθυστερημένων τελών κυκλοφορίας.  Οι ίδιοι όμως θεωρούν ότι η σύσταση της εν λόγω επιτροπής και ο 
καθορισμός των κριτηρίων πρέπει να θεσμοθετηθούν με εσωτερική διαδικασία και όχι με νομοθεσία, έτσι ώστε 
οι υποθέσεις να τυγχάνουν ευελιξίας στο χειρισμό τους.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επίσης διαφώνησε με τις πρόνοιες των εν λόγω 
προτάσεων νόμου, δηλώνοντας ότι οποιαδήποτε τροποποίηση δεν πρέπει να βρίσκεται σε αντίθεση με τις 
μνημονιακές υποχρεώσεις του κράτους. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νόμων, 
τονίζοντας ότι με αυτούς θα διευκολυνθούν οι ιδιοκτήτες οχημάτων δημόσιας χρήσεως στην αντικατάσταση των 
παλαιών οχημάτων τους με νέα, διαγράφοντας τα παλαιά οχήματά τους.   

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής δήλωσαν ότι η λύση που θα προωθηθεί θα πρέπει αφενός μεν να μην αδικεί τους συνεπείς 
πολίτες, οι οποίοι συμμορφώνονται με τις υποχρεώσεις τους, και αφετέρου να μην αφήνει περιθώρια για 
οποιεσδήποτε αυθαιρεσίες.   

 Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης των πιο πάνω προτάσεων νόμου από την επιτροπή κατά τις 
προηγούμενες συνεδρίες της, η τελευταία αποφάσισε για καθαρά νομοτεχνικούς λόγους και για σκοπούς 
πληρέστερης, σαφέστερης και σφαιρικής αντιμετώπισης του όλου ζητήματος να ετοιμάσει και να καταθέσει στη 
Βουλή την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, στη βάση τόσο της φιλοσοφίας των προηγούμενων προτάσεων 
νόμου όσο και στη βάση των όσων διαμείφθηκαν στις προηγούμενες συνεδριάσεις της. 

 Με βάση τα δεδομένα αυτά, η επιτροπή ετοίμασε, κατέθεσε στη Βουλή και συζήτησε την εν λόγω 
πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου.  Κατά τη συνεδρία αυτή η 
επιτροπή, αφού διεξήλθε με προσοχή τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί 
στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014». 

 Με την ευκαιρία αυτή, οι εισηγητές των προτάσεων νόμου, το περιεχόμενο των οποίων περιλήφθηκε 
στην υπό αναφορά πρόταση νόμου και τιτλοφορούνται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2014», με την παρούσα έκθεση τις αποσύρουν.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα νομοσχέδια με τους αριθμούς 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο Τροποποιητικός του 
περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014» 
και «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 
2014 Νόμος του 2014». 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, θα θέλαμε, αν είναι δυνατόν, και για τα δύο μία εβδομάδα αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα νομοσχέδια με τους αριθμούς 8 και 9 αναβάλλονται για μία 
εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2014, Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.249-2014). 

Εσωτερικών  

 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

2. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.250-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

3. Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.251-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.252-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.253-2014). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

Υγείας  Υγείας  

7. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π. Π. 2/2014 - 
Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι), σύμφωνα με την 
παράγραφο (α) του εδαφίου 3 του άρθρου 3 
του περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 

Παιδείας και Πολιτισμού Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για Άλλα Συναφή 
Θέματα Νόμου του 2011 [Νόμος αρ. 25(Ι) του 
2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Έκθεση  Κατατέθηκε από   Παραπέμπεται στην 
επιτροπή  

 10η Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμοί της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου, που 
περιλαμβάνει και την Ετήσια Έκθεση του 
∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου, 
καθώς και την Έκθεση της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, για το 2013 
σύμφωνα με το άρθρο 18(3) του περί 
Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου 
του 2003 [Νόμος αρ. 122(Ι) του 2003].  
(Αρ. Φακ. 10.01.001.022). 

Ρυθμιστική Αρχή 
Ενέργειας Κύπρου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.110-2014). 

Νίκο Νουρή  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εσωτερικών  

2. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.111-2014). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, 
Φειδία Σαρίκα,  
βουλευτή Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και  
Νίκο Κουτσού,  
εκπροσωπούντα τη  
Συμμαχία Πολιτών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλά, να παρακαλέσω όπως συμπεριληφθεί στον πίνακα της κατάθεσης νομοσχεδίων και εγγράφων 
στις προτάσεις νόμου η πρόταση νόμου «Ο περί της Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014» και να παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών.  Είναι πρόταση νόμου που κατατίθεται από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, το ΑΚΕΛ και την Ε∆ΕΚ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι οι υπηρεσίες είναι ενήμερες, γι’ αυτό προχωρούμε στη συμπερίληψη στον κατάλογο 
των κατατεθειμένων νομοσχεδίων και εγγράφων της αναφερθείσας πρότασης νόμου. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.275, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 
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 «Η μετάκληση ειδικών χειρουργών από το εξωτερικό για εξειδικευμένες χειρουργικές επεμβάσεις έχει ως 
στόχο αφενός μεν την εξοικονόμηση οικονομικών πόρων από την αποστολή ασθενών στο εξωτερικό και 
αφετέρου τη μετεκπαίδευση των γιατρών των κρατικών μας νοσηλευτηρίων σε εξειδικευμένες χειρουργικές 
επεμβάσεις, δημιουργώντας έτσι εκπαιδευτικά χειρουργικά προγράμματα, μέσα από τα οποία οι γιατροί των 
κλινικών μας αποκτούν πολύτιμη εμπειρία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η μετάκληση 
γιατρών (καθηγητών χειρουργικής) από το εξωτερικό για εξειδικευμένες χειρουργικές επεμβάσεις συνεχίζει να 
αποτελεί υφιστάμενη πολιτική του Υπουργείου Υγείας. 

 Εάν συνεχίζεται η μετάκληση ειδικών από το εξωτερικό, πρέπει να καλύπτει όλα τα κρατικά 
νοσηλευτήρια όπως γινόταν και παλιά και όχι μόνο το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, διότι τα εκπαιδευτικά 
χειρουργικά προγράμματα εφαρμόστηκαν με μεγάλη επιτυχία και κέρδος τόσο για τη μετεκπαιδευτική πείρα 
των κρατικών ιατρών μας σε εξειδικευμένες επεμβάσεις όσο και για την αναβάθμιση της παρεχόμενης ιατρικής 
φροντίδας σε όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.276, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
στις οποίες προβαίνει η κυβέρνηση αναφορικά με την κάλυψη σοβαρών ελλείψεων σε προσωπικό που 
υφίστανται στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας. 

 Πιο συγκεκριμένα, έγινα δέκτης παραπόνων αναφορικά με την κάλυψη καθηκόντων βοηθών θαλάμων 
και την έλλειψη προσωπικού στους τομείς της καθαριότητας και της σίτισης (υπάρχει ανάγκη για καθαρίστριες 
και για μόνιμο αρχιμάγειρα και μάγειρα). 

 Οι ελλείψεις που παρουσιάζονται σε προσωπικό επηρεάζουν σε μεγάλο βαθμό την εύρυθμη λειτουργία 
του νοσηλευτηρίου και δημιουργούν προβλήματα στην παρεχόμενη φροντίδα των ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.277, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, κάποιες εταιρείες δεν καταβάλλουν έγκαιρα τις οφειλές τους στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με αποτέλεσμα το κράτος να επιβαρύνεται με αυτή την υποχρέωση έναντι των 
εργαζομένων. 

 Νοουμένου ότι η έγκαιρη αποπληρωμή των οφειλών αυτών είναι επιβεβλημένη για τη σωστή λειτουργία 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσο υπολογίζεται το συνολικό ποσό των οφειλών των εταιρειών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων; 

2. Τι προτίθεται να κάνει προς αντιμετώπιση αυτού του φαινομένου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.278, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Έχω δεχθεί -και είμαι σίγουρος και άλλοι βουλευτές συνάδελφοί μου- σωρεία καταγγελιών και 
παραπόνων που αφορούν μεγάλες χρονικές καθυστερήσεις στις επιστροφές ΦΠΑ για πρώτη κατοικία, αλλά και 
για επιστροφές που αφορούν μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

Παρακαλώ όπως τύχω ενημέρωσης για τον τρόπο που το υπουργείο σας διαχειρίζεται τις επιστροφές 
ΦΠΑ, αλλά και τη μέθοδο που προτίθεται να ακολουθήσει, για να περιορίσει τις καθυστερήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.279, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα του αγροτικού κόσμου για εξαίρεση των γεωργικών προϊόντων από το 
ΦΠΑ, ούτως ώστε να είναι πιο ανταγωνιστικά από τα εισαγόμενα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.280, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Αργάκας για δημιουργία παραλίας λουομένων.  
Σημειώνεται ότι η δημιουργία παραλίας στην κοινότητα, εκτός του ότι θα εξυπηρετεί τους κατοίκους της 
περιοχής, θα βοηθά και στην τουριστική και οικονομική ανάπτυξη της Αργάκας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.281, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προωθείται το αίτημα της κοινότητας Λέμπας για συμπερίληψη έργων της στα συγχρηματοδοτούμενα έργα με 
την Ευρωπαϊκή Ένωση του 2014-2020. 

 Όπως είναι γνωστό, η κοινότητα Λέμπας έχει κηρυχθεί πολιτιστικό χωριό και τα δύο έργα που αφορούν 
το χώρο της πλατείας και αθλητικές εγκαταστάσεις, συνολικού κόστους €3.300.000, θα αναβαθμίσουν 
ολόκληρη την επαρχία και θα αναδείξουν την κοινότητα Λέμπας ως πολιτιστικό χωριό της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.282, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να στηρίξει την προσπάθεια της κοινότητας Αργάκας για σχεδιασμό και κατασκευή παραλιακού 
πεζοδρόμου με στόχο την ασφαλή διακίνηση των πεζών και την αναβάθμιση της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.283, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αργάκας με ενημέρωσαν για το σοβαρό πρόβλημα 
διάβρωσης που παρατηρείται κατά μήκος της παραλίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσο σύντομα 
μπορεί να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.284, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να γίνει αποδεκτό αίτημα των κατοίκων της κοινότητας Αργάκας για παραχώρηση δικαιώματος 
χρήσης χρωματισμένου πετρελαίου στα αγροτικά αυτοκίνητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.285, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Μακούντας για κατασκευή γεφυριού στο δρόμο προς την 
κοινότητα Αργάκας. 

 Να σημειωθεί ότι το χειμώνα ο δρόμος γίνεται αδιάβατος λόγω των βροχών και οι κάτοικοι της περιοχής 
αναγκάζονται να διανύσουν τη διπλάσια απόσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.286 

Στον πιο πάνω αριθμό δεν αντιστοιχεί καμία ερώτηση. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.287, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κουκλιών για εκμίσθωση δύο τεμαχίων 
κρατικής γης που εφάπτονται της παραλίας “Αχνή” για τη δημιουργία παραλίας λουομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.288, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορεί να ικανοποιηθεί το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Γιόλου για εγγραφή δύο αγροτικών δρόμων ως 
δημόσιων (υποθέσεις AX15/2007 και AX314/2014, Κτηματολόγιο, Τόμος Β΄:  Γιόλου, ΑΟ1355).» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.571, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 2 
Απριλίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα εξής: 
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 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει ετοιμάσει το Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-2020, μετά την οριστικοποίηση του Κανονισμού (ΕΕ) 1305/2013 για την Αγροτική 
Ανάπτυξη. Το ΠΑΑ 2014-2020 αναμένεται να εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή έως το τέλος του 2014. 

 Στο πλαίσιο του ΠΑΑ 2014-2020, έχει ενισχυθεί η δράση της μετατροπής γεωργοκτηνοτροφικών 
μονάδων σε επισκέψιμα αγροκτήματα, η οποία εμπίπτει στην κατηγορία των δράσεων αγροτουρισμού. Η εν 
λόγω δράση έχει συμπεριληφθεί στο Μέτρο της Τοπικής Ανάπτυξης - LEADER, το οποίο υποστηρίζει την 
υλοποίηση ολοκληρωμένων στρατηγικών τοπικής ανάπτυξης και στοχεύει, μεταξύ άλλων, στην εξασφάλιση 
εναλλακτικών δραστηριοτήτων για τους κατοίκους των αγροτικών περιοχών και στη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας, με δράσεις που αναδεικνύουν το φυσικό περιβάλλον και τον παραδοσιακό χαρακτήρα της κυπριακής 
υπαίθρου και ενισχύουν τη διατήρηση των παραδοσιακών επαγγελμάτων και την τοπική ανάπτυξη γενικότερα. 
Άλλες παρόμοιες δράσεις, οι οποίες έχουν ενισχυθεί από το πιο πάνω Μέτρο και προσανατολίζονται στους 
ίδιους στόχους, είναι η ανάπτυξη μονάδων οικοτεχνίας, χειροτεχνίας και παραγωγής ειδών παραδοσιακής 
τέχνης, καθώς επίσης και έργα ή υπηρεσίες που σχετίζονται με τον αγροτουρισμό και εμπλουτίζουν το 
τουριστικό μας προϊόν. Φορέας υλοποίησης του Μέτρου είναι οι Ομάδες Τοπικής ∆ράσης, όπως άλλωστε 
προβλέπεται από τους Κανονισμούς (ΕΕ) 1303/2013 και 1305/2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.658, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 22 Μαΐου 
2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα 
εξής, αναφορικά με τις αγροτικές επιδοτήσεις και την αντιμετώπισή τους ως καθαρού εισοδήματος: 

1. Αρμόδιο για το χειρισμό του υπό αναφορά θέματος είναι το Υπουργείο Οικονομικών, και συγκεκριμένα 
το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, το οποίο χειρίζεται τον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο του 
2002 [118(Ι)/2002], όπως αυτός εκάστοτε τροποποιηθεί. 

2. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σε μια προσπάθεια στήριξης και 
εκσυγχρονισμού του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα, έχει ήδη στείλει επιστολή στο αρμόδιο Τμήμα για 
διερεύνηση της δυνατότητας εξαιρέσεως των αγροτικών επιδοτήσεων από το φορολογητέο εισόδημα για 
σκοπούς επιβολής φόρου εισοδήματος, και αναμένει απάντηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.672, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 
Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Σύμφωνα με το ∆ιάταγμα Ανάκλησης Απαλλοτρίωσης, με αρ. Α∆Π 409 που δημοσιεύτηκε στο Τρίτο 
Παράρτημα (Μέρος II) της Επίσημης Εφημερίδας της ∆ημοκρατίας, με αρ. 4615 και ημερομηνία 25 Ιουλίου 
2014, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, προχώρησε στην ανάκληση της 
απαλλοτρίωσης του τεμαχίου 27, Φ/Σχ.40/63Ε2, Τμήμα 12, ενορία Άγιος Νικόλαος της Επαρχίας Λάρνακας. 

 Το συγκεκριμένο τεμάχιο εμπίπτει στην περιοχή του ∆ικτύου Natura 2000 «Αλυκές Λάρνακας». Έχει 
έκταση 107,898 μ2 (10,79ha), το οποίο αναλογεί στο 0,69% της συνολικής έκτασης της περιοχής Natura 2000 
(1,560ha). 

 Σημειώνεται ότι, κατά την ημερομηνία γνωστοποίησης της απαλλοτρίωσης, στις 15.2.2002, μέρος του 
πιο πάνω ακινήτου εμβαδού 73.943μ2 ενέπιπτε στην οικιστική ζώνη Κα8 και μικρό μέρος στη ζώνη 
προστασίας ∆α2. Σήμερα ολόκληρο το ακίνητο εμπίπτει στην Πολεοδομική ζώνη ∆α2 (Ζώνη Προστασίας) το 
οποίο αποτελεί ένα σημαντικό παράγοντα στη διασφάλιση της προστασίας του Περιβάλλοντος. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θεωρεί ότι, παρά την ανάκληση της 
απαλλοτρίωσης που έχει ως αποτέλεσμα και την μη καταβολή του σημαντικού ποσού αποζημίωσης, 
δεδομένης της προαναφερόμενης αλλαγής στη ζώνη, θα είναι σε θέση να μειώσει οποιεσδήποτε επιπτώσεις 
στο ελάχιστο, στα πλαίσια του Νόμου 153(Ι)/2003 και συγκεκριμένα της πρόνοιας για την εκπόνηση και 
αξιολόγηση Μελέτης ∆έουσας Εκτίμησης Επιπτώσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.731, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 
Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

 Η παρουσία του υποστατικού απέναντι από τον παράνομο κατασκηνωτικό χώρο στις νότιες Αλυκές 
Λάρνακας, εντός της περιοχής του ∆ικτύου Natura 2000, συνεχίζει να υφίσταται. 

 Για το θέμα αυτό, έγινε επαφή με το ∆ήμο Λάρνακας, που είναι η αρμόδια Πολεοδομική Αρχή και όπως 
μας αναφέρθηκε δεν κατέστη δυνατόν μέχρι σήμερα να εντοπιστούν οι ιδιοκτήτες του παράνομου υποστατικού, 
έτσι ώστε να τους επιδοθεί σχετική κλήση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.782, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.03.782, ημερομηνίας 5/9/2014, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση της κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σας πληροφορώ ότι η Επιτροπή Φαρμάκων θα 
επαναξιολογήσει το αίτημα για συμπερίληψη του φαρμακευτικού σκευάσματος Vyndaqel (tafamidis) στο 
κρατικό συνταγολόγιο, σε προσεχή της συνεδρία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.015, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.015 και ημερομηνία 25.07.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσον έχουν εξασφαλισθεί οι 
απαιτούμενες εγκρίσεις/άδειες για τις εργασίες που έχουν πραγματοποιηθεί στην παραλία, που βρίσκεται κάτω 
από το εστιατόριο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, στην περιοχή των Λουτρών της Αφροδίτης στο Νέο 
Χωριό της Επαρχίας Πάφου, και κατόπιν διερεύνησης του θέματος με την καθ’ ύλην αρμόδια Αρχή (Έπαρχο 
Πάφου), σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α)  Η συγκεκριμένη παραλιακή περιοχή είναι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 5Ζ του περί 
Προστασίας της Παραλίας Νόμου, Κεφ. 59, καθορισμένη ως Παραλία Λουομένων και καλύπτεται, κατά 
τους καλοκαιρινούς μήνες, από ναυαγοσωστική υπηρεσία.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Νέου Χωριού 
(Τοπική Αρχή), προς το σκοπό βελτίωσης των παρεχόμενων υπηρεσιών της εν λόγω παραλίας, 
προκήρυξε προσφορές, για τοποθέτηση κρεβατιών θαλάσσης και ομπρελών. 

(β)  Ο επιτυχών προσφοροδότης, κ. Ντίνος Παρασκευάς υπέβαλε, στις 16.03.2014, αίτημα τόσο στην 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου όσο και στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, για εξασφάλιση εγκρίσεως, ώστε να προβεί σε εμπλουτισμό, μέρους της ακτής της παραλίας, με 
φερτή άμμο (15 περίπου κυβικών μέτρων). 

(γ)  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, αφού εξέτασε το ανωτέρω αίτημα, και λαμβάνοντας υπόψη τις θετικές -
επί του αιτήματος- απόψεις, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
παραχώρησε σχετική έγκριση στον κ. Ντίνο Παρασκευά, ώστε να προχωρήσει στον εμπλουτισμό της 
ακτής με άμμο, με τον όρο ότι, όλες οι εργασίες, θα διεξάγονταν στην παρουσία Ακτοφύλακα της 
Επαρχιακής ∆ιοικήσεως (βλ. σχετικές επιστολές Επαρχιακής ∆ιοίκησης και Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, 
ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α), όρος ο οποίοι τηρήθηκε από τον αιτητή. 

(δ)  Σημειώνεται ωστόσο ότι, εγκρίσεις για εμπλουτισμό παραλιών, οι οποίες έχουν καθορισθεί (όπως στην 
προκειμένη) ως Παραλίες Λουομένων, παραχωρούνται, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 7 του 
περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου. Σημειώνεται επίσης ότι για την παραχώρηση των εν λόγω 
εγκρίσεων, δεν εισπράττονται οποιαδήποτε τέλη, από τους αιτητές, καθώς δεν μετακινείται άμμος από 
την παραλία, αλλά αντίθετα, στις περιπτώσεις αυτές, τοποθετείται επιπρόσθετη φερτή άμμος, με έξοδα 
των ιδίων των αιτητών. 

2.  Συμπληρωματικά των ανωτέρω και σε σχέση με το θέμα που θίγεται αναφορικά με τη μετακίνηση 
βράχων, επισημαίνεται ότι, κατόπιν πρόσφατων, επιτόπιων ελέγχων που έχει διενεργήσει η Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου, δεν έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε μετακίνηση ή άλλης μορφής αλλοίωση του φυσικού 
περιβάλλοντος της παραλίας.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.047, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 
Οκτωβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών μέσω της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, προέβη σε απομάκρυνση μέρους 
των παράνομων υποστατικών και ακολούθως ζήτησε από το Τμήμα Περιβάλλοντος να του υποδείξει ποιες 
ενέργειες είναι απαραίτητες για να αποκατασταθούν οι υποβαθμίσεις που έχουν γίνει στην περιοχή. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος απέστειλε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση τα μέτρα και τις δράσεις που θα πρέπει 
να γίνουν με σκοπό την αποκατάσταση της περιοχής, λαμβάνοντας υπόψη την πρόνοια του ∆ιαχειριστικού 
Σχεδίου της περιοχής του ∆ικτύου Natura 2000, που προβλέπει την δημιουργία μιας παραλίας λουομένων στην 
Κοινότητα Αργάκας.  Όλα τα έργα/δράσεις που έχουν προταθεί θα πρέπει να υλοποιηθούν στην περίοδο 
μεταξύ Οκτωβρίου και Απριλίου όπου δεν θα υπάρχει όχληση στις θαλάσσιες χελώνες. 

 Περαιτέρω η περιοχή παρακολουθείται και οποιεσδήποτε άλλες ενέργειες κριθούν αναγκαίες θα 
εφαρμοστούν ώστε να υπάρξει πλήρης αποκατάσταση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.077, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.10.04.077 και ημερ. 25.8.2014 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

•  Το πρωτόκολλο που χρησιμοποιείται για τη χορήγηση φαρμάκων σε ρευματοπαθείς προνοεί τη χρήση 
τριών φαρμακευτικών προϊόντων, τα οποία περιλαμβάνονται στο κρατικό συνταγολόγιο. 

•  Σε περίπτωση που κάποιος ασθενής δεν ανταποκριθεί στη θεραπεία με τα φάρμακα αυτά, υποβάλλεται 
ονομαστικό αίτημα από τον θεράποντα ιατρό του προς την Επιτροπή Φαρμάκων για χορήγηση άλλου 
φαρμακευτικού προϊόντος το οποίο δεν περιλαμβάνεται στο κρατικό συνταγολόγιο. Η Επιτροπή 
Φαρμάκων είναι αρμόδια να αξιολογήσει το εν λόγω αίτημα και να προβεί στη λήψη απόφασης. 

•  Οι περιπτώσεις για τις οποίες υποβάλλονται αιτήματα σε ονομαστική βάση για φάρμακα εκτός κρατικού 
συνταγολογίου είναι μεμονωμένες και, ως εκ τούτου, δεν είναι εφικτή η μαζική παραγγελία τέτοιων 
φαρμάκων και αποθήκευσή τους στις Φαρμακευτικές Αποθήκες, αφού δεν είναι δυνατή η πρόβλεψη του 
αριθμού των ασθενών που δύναται να τα χρειαστούν. 

•  Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες, σε συνεργασία με τον Αντιρευματικό Σύνδεσμο Κύπρου και τη 
Ρευματολογική Εταιρεία, βρίσκονται στη διαδικασία αναθεώρησης του σχετικού πρωτοκόλλου, έτσι ώστε 
να συνάδει με τις διεθνείς επιστημονικές εξελίξεις για τις ρευματικές νόσους βάσει και των 
αποτελεσμάτων των προσφορών στα πλαίσια του προϋπολογισμού. 

•  Ο Υπουργός θα προωθήσει άμεσα Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την οποία, μεταξύ 
άλλων, θα διαφοροποιείται η σύνθεση της Επιτροπής Φαρμάκων. Στη νέα σύνθεση, θα περιλαμβάνεται 
και ιατρός ρευματολόγος, καθώς και άλλες ειδικότητες ιατρών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.109, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και την επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.109 και 
ημερομηνία 16 Σεπτεμβρίου 2014, σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

α) Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού πριν την υπογραφή συμβάσεων 
μίσθωσης χώρου σε βιομηχανικές περιοχές, λαμβάνει υπόψη μεταξύ άλλων την αξιοπιστία και το κύρος 
της κάθε ενδιαφερόμενης εταιρείας, το μέγεθος της επένδυσης που προτίθεται να κάνει και τα οφέλη 
που θα προσφέρει η επένδυση αυτή στην οικονομία του τόπου. 

β) Στην Κύπρο, η εταιρεία Halliburton έχει συνάψει συμφωνία ενοικίασης με την εταιρεία Logistico Park ltd, 
για εργοστασιακό κτίριο που ανεγείρει η δεύτερη σε βιομηχανικά οικόπεδα που έχει εκμισθωμένα στην 
Βιομηχανική και Εμπορική Περιοχή Αραδίππου. 

γ) Η εταιρεία Halliburton αποτελεί έναν από τους μεγαλύτερους στον κόσμο παροχείς υπηρεσιών και 
προϊόντων στη βιομηχανία πετρελαίου και φυσικού αερίου ενώ εργοδοτεί ανά το παγκόσμιο 
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περισσότερα από 80,000 άτομα, σε πάνω από 80 διαφορετικές χώρες.  Η δραστηριοποίηση της 
εταιρείας αυτής συνάδει πλήρως με τον στρατηγικό στόχο της Κυβέρνησης να καταστεί η Κύπρος 
περιφερειακός κόμβος παροχής υπηρεσιών σε θέματα ενέργειας. 

δ) Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δεν έχει αρμοδιότητα ελέγχου των 
διαδικασιών ανέγερσης υποστατικών σε βιομηχανικά οικόπεδα που έχει εκμισθώσει στις Κυβερνητικές 
Βιομηχανικές Περιοχές. 

ε) Τέλος όσον αφορά τις εταιρείες που αδειοδοτούνται για σκοπούς έρευνας και εκμετάλλευσης 
υδρογονανθράκων στην Κύπρο (στις οποίες δεν περιλαμβάνεται η εταιρεία Hallburton), αυτές 
αξιολογούνται βάσει συγκεκριμένων κριτηρίων σύμφωνα με τους περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, 
Έρευνα και Εκμετάλλευση) Νόμους του 2007 έως 2014, μεταξύ των οποίων και τυχόν έλλειψη 
αποτελεσματικότητας και ευθύνης που επέδειξε ο αιτών στα πλαίσια προηγούμενης άδειας, 
οποιασδήποτε μορφής, σε οποιαδήποτε χώρα του κόσμου. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.119, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 23.06.010.04.119 και ημερ. 16.9.2014, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

 Στην τελευταία απογραφή πληθυσμού (2011) που έχει διεξαχθεί από την Στατιστική Υπηρεσία δεν 
αναφέρεται πουθενά το στοιχείο που παρουσιάζεται στην ερώτηση του βουλευτή, ότι δηλαδή «οι 
Ελληνοκύπριοι αριθμούν μόλις 575 000».  Σύμφωνα με την απογραφή του πληθυσμού του 2011, ο συνολικός 
πληθυσμός που καταγράφηκε στις ελεύθερες περιοχές ήταν 840 407, σημειώνοντας αύξηση 21,9% από το 
2001. 

 Σύμφωνα με την απογραφή, οι Κύπριοι είναι 667 398 (79,4% του πληθυσμού).  Αποτελεί όμως γεγονός 
ότι στη βάση της απογραφής σημαντικά αυξημένος είναι ο πληθυσμός των μη Κυπρίων υπηκόων.  Οι 
αλλοδαποί που έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην Κύπρο, εκείνοι δηλαδή που διαμένουν στην Κύπρο για 
περίοδο τουλάχιστον ενός έτους, αποτελούν το 20,3% του πληθυσμού που καταγράφηκε, φθάνοντας τις       
170 383 από 64 811 (ποσοστό 9,4% του συνολικού πληθυσμού) που ήταν το 2001. 

 Από τα πιο πάνω συνάγεται το συμπέρασμα ότι εάν επιχειρήθηκε να παρουσιαστεί ο αριθμός 575 000 
ως ο αριθμός των Ελληνοκυπρίων (με αφαίρεση από τον αριθμό 667 398 των 90 000 Τουρκοκυπρίων που 
ζουν στις περιοχές που δεν ελέγχονται από την Κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας) τότε θα πρέπει να επισημανθεί 
ότι μεθοδολογικά αυτό πάσχει, αφού η απογραφή της Στατιστικής Υπηρεσίας έγινε αποκλειστικά στις περιοχές 
που βρίσκονται υπό τον έλεγχο της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας.  Σε κάθε όμως περίπτωση αρμόδια για να 
απαντήσει στο συγκεκριμένο ερώτημα είναι η Στατιστική Υπηρεσία που διεξήγαγε την απογραφή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.136, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Νουρή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
3/10/2014, σχετικά με την Κοινοβουλευτική Ερώτηση που κατέθεσε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Νίκος Νουρής 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Ο αριθμός των αιτήσεων για καταβολή χορηγημάτων που εκκρεμούν για πληρωμή, τυγχάνει στενής 
παρακολούθησης από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο και τη ∆ιεύθυνση της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, ώστε η Αρχή να είναι σε θέση να συνεχίσει απρόσκοπτα το έργο της και να υλοποιήσει τους 
στόχους που έχουν τεθεί, με ιδιαίτερη έμφαση στη συνέχιση της προσφοράς της, μέσω του Ειδικού Σχεδίου 
Πρόληψης-Σχεδίου ∆ράσης για συμβολή στην αντιμετώπιση των επιπτώσεων από την οικονομική κρίση πάνω 
στην απασχόληση και την ανεργία. 

3. Η έγκαιρη και αποτελεσματική διαχείριση όλων των δράσεων αποτελεί πρωταρχικό στόχο της Αρχής. Η 
διαχείριση αυτή περιλαμβάνει την προώθηση των διαφόρων δράσεων για αξιοποίησή τους από τις ομάδες - 
στόχους, τον χειρισμό των αιτήσεων για συμμετοχή, την παρακολούθηση της υλοποίησης των προγραμμάτων 
και της παρεχόμενης κατάρτισης, τον έλεγχο των αιτήσεων για καταβολή των επιχορηγήσεων και τη 
διεκπεραίωση των πληρωμών. Η εργασία αυτή απαιτεί τη διάθεση σημαντικών ανθρώπινων πόρων. 

4. Πρόσθετα, η εισαγωγή μέσα στο 2014 των δύο νέων Σχεδίων “Τοποθέτησης Άνεργων Νέων 
Πτυχιούχων για Απόκτηση Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς (2014)” και “Τοποθέτησης 
Άνεργων Νέων Αποφοίτων Γυμνασίων, Λυκείων, Τεχνικών Σχολών και Μεταλυκειακής Εκπαίδευσης μέχρι 
∆ιετούς ∆ιάρκειας για Απόκτηση Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς”, κατόπιν εξαγγελίας του 
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Προέδρου της ∆ημοκρατίας στις 11 ∆εκεμβρίου 2013 σειράς μέτρων της Κυβέρνησης για αντιμετώπιση της 
ανεργίας των νέων, δεσμεύει σημαντικό μέρος των διαθέσιμων ανθρώπινων πόρων. 

5. Επισημαίνεται ότι, αριθμός επιχειρήσεων υποβάλλει τις αιτήσεις για καταβολή χορηγήματος χωρίς όλα 
τα απαιτούμενα δικαιολογητικά και αποδεικτικά στοιχεία, με αποτέλεσμα να χρειάζονται αρκετές επικοινωνίες 
για τη συμπλήρωση των αιτήσεων, οι οποίες αναπόφευκτα οδηγούν σε καθυστερήσεις. Επίσης, σε ορισμένες 
περιπτώσεις χρειάζονται πρόσθετοι έλεγχοι (πχ για το “μέγεθος” της επιχείρησης) για συμμόρφωση με τις 
πρόνοιες της νομοθεσίας για τον έλεγχο των κρατικών ενισχύσεων. 

6. Πέραν των πιο πάνω, σημειώνεται και η σημαντική μείωση του προσωπικού της Αρχής λόγω πρόωρων 
αφυπηρετήσεων, καθώς και η παγοποίηση πλήρωσης κενών θέσεων (18% των προβλεπόμενων θέσεων στον 
Προϋπολογισμό παραμένουν κενές). 

7. Η Αρχή έχει ήδη λάβει συγκεκριμένα μέτρα για μείωση του χρόνου που μεσολαβεί από την παραλαβή 
των αιτήσεων για καταβολή χορηγήματος μέχρι την πληρωμή, όπως αγορά υπηρεσιών συνεργατών, 
εσωτερικές μετακινήσεις μόνιμου προσωπικού, απλοποίηση διαδικασιών, ηλεκτρονική διεκπεραίωση των 
πληρωμών, οι οποίες εκτιμάται ότι θα αντιμετωπίσουν τον πρόσθετο φόρτο εργασίας επαρκώς. 

 Συγκριτικά στοιχεία για τα προγράμματα που εκκρεμούσαν στο τέλος κάθε έτους, καθώς και για τις 
πληρωμές που διεκπεραιώθηκαν για την περίοδο 2008-2013, παρατίθενται πιο κάτω: 

Αριθμός προγραμμάτων1 2008 2009 2010 2011 2012 2013 

Που πληρώθηκαν 5.044 5.201 5.698 7.313 9.042 5.323 

Που εκκρεμούσαν2 1.088 815 1.782 3.389 2.635 517 

Για τα οποία αποφασίστηκε η 
μη καταβολή επιχορήγησης  

241 153 53 120 317 142 

8. Με βάση τα σημερινά δεδομένα, εκτιμάται ότι ο συσσωρευμένος όγκος αιτήσεων για καταβολή 
χορηγήματος θα μειωθεί σταδιακά, με στόχο εντός δύο μηνών από την παραλαβή των αιτήσεων για καταβολή 
χορηγήματος να διεκπεραιώνεται η πληρωμή. 
--------------------------------------------- 
1 ∆εν περιλαμβάνονται στοιχεία που αφορούν στο Σύστημα Επαγγελματικών Προσόντων και τα 

Συγχρηματοδοτούμενα Σχέδια από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και την Αρχή. 
2 Με ∆ιατακτικό πληρωμής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.138, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.138 και ημερ. 2/10/14 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου 
επισκέφθηκαν από το 2011 μέχρι σήμερα 10.255 αλλοδαποί ασθενείς.  Τα σχετικά στοιχεία φαίνονται 
αναλυτικά και ανάλογα με τη χώρα προέλευσης στους συνημμένους πίνακες.  ∆υστυχώς δεν μπορεί να 
γίνει διαχωρισμός των ασθενών αυτών με το κριτήριο του αν είναι τουρίστες ή διαμένουν και εργάζονται 
στην Κύπρο. 

2. Αναφορικά με το δεύτερο σκέλος της ερώτησης που αφορά τα έξοδα του Νοσοκομείου από τις 
επισκέψεις αυτών των ασθενών, αναφέρεται ότι μέχρι τις 31/07/2013 η επίσκεψη στο ΤΑΕΠ ήταν 
δωρεάν.  Από την 01/08/2013 εισπράττεται τέλος €10 από κάθε ασθενή που επισκέπτεται το ΤΑΕΠ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.178, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη  

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι εγγραφές και μετεγγραφές των μαθητών και μαθητριών πραγματοποιούνται σύμφωνα με τους 
ισχύοντες Περί Λειτουργίας των ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Κανονισμούς του 1990-2011, 
Κανονισμοί 8 και 9. 
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2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, στην προσπάθειά του να βελτιώσει το νομοθετικό πλαίσιο που 
διέπει τη λειτουργία των σχολείων της Μέσης Εκπαίδευσης, έχει ορίσει με οδηγίες του Υπουργού 
Παιδείας και Πολιτισμού Επιτροπή για μελέτη και αναθεώρηση των υφιστάμενων κανονισμών. 

3. Μεταξύ των κανονισμών που θα τύχουν μελέτης, επεξεργασίας και αναθεώρησης συγκαταλέγονται και 
οι πιο πάνω κανονισμοί που διέπουν τις εγγραφές και μετεγγραφές μαθητών και μαθητριών των 
Σχολείων. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.201, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23/10/2014 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι το θέμα της υλοποίησης της Β΄ Φάσης ανάπτυξης του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ) βρίσκεται αυτή τη στιγμή υπό συζήτηση. 

 Συγκεκριμένα η Συντονιστική Επιτροπή για τη στέγαση του ΤΕΠΑΚ, μετά από ενδελεχή μελέτη του 
θέματος, έχει ετοιμάσει εισήγηση προς την Υπουργική Επιτροπή, με την οποία εισηγείται την ανάκληση όλων 
των απαλλοτριώσεων, που αφορούν την ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ στον Α΄ πόλο, πλην τεσσάρων και την έναρξη 
της ανάπτυξής του ΤΕΠΑΚ στο Β΄ πόλο.  Η εισήγηση της Συντονιστικής Επιτροπής προνοεί για την ανάπτυξη 
του ΤΕΠΑΚ στο Β΄ πόλο σε τέσσερις φάσεις, με ένα χρονοδιάγραμμα ανάπτυξης, που αρχίζει το 2015 και 
ολοκληρώνεται το 2035. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει μελετήσει την εισήγηση και έχει συγκαλέσει υπηρεσιακή 
σύσκεψη, υπό τον Υπουργό, στις 18 Νοεμβρίου 2014, για συζήτηση του θέματος, λήψη αποφάσεων και 
σύγκλιση της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής, η οποία θα μελετήσει το θέμα και την εισήγηση της 
Συντονιστικής Επιτροπής. 

 Μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών αυτών και τη λήψη αποφάσεων από την Υπουργική Επιτροπή 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα υποβάλει σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο.  Συνεπώς 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα είναι σε θέση να σας ενημερώσει λεπτομερέστερα για το θέμα, μετά 
την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.218, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναγνώριση του επαγγέλματος της μαίας ως επάγγελμα αυτόνομο και ανεξάρτητο και η ένταξη κλάδου 
μαιευτικής στη δομή του Υπουργείου Υγείας 

 Αναφέρομαι σε επιστολή σας ημερομηνίας 3/11/2014 με αρ. Φακ. 23.06.010.04.218 και σας αναφέρω τα 
πιο κάτω σε σχέση με ερωτήματα που υπέβαλε ο βουλευτής κύριος Γιώργος Περδίκης: 

 Στο Υπουργείο Υγείας λειτουργεί η ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών με μία θέση ∆ιευθυντή 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών η οποία με βάση τα σχέδια Υπηρεσίας μπορεί να πληρωθεί από Νοσηλευτές/Μαίες 
που πληρούν τις πρόνοιες του Σχεδίου Υπηρεσίας καθώς επίσης και 4 θέσεις Λειτουργών Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών για τις οποίες θέσεις μπορεί να είναι υποψήφιοι νοσηλευτές/μαίες. 

 Στη ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών είναι αποσπασμένοι Νοσηλευτές από όλες τις ειδικότητες των 
νοσηλευτών για να χειρίζονται εξειδικευμένα θέματα της ειδικότητάς τους όπως από τη Νοσηλευτική 
Εκπαίδευση, από τη Γενική Νοσηλευτική, από τη Νοσηλευτική Ψυχικής Υγείας από τον τομέα Επισκεπτριών 
Υγείας και από τη Μαιευτική. 

 Όλα τα θέματα Μαιευτικής διεκπεραιώνονται από Λειτουργό με εξειδίκευση στη Μαιευτική σε 
συνεργασία με τις Μαίες των ∆ημοσίων Νοσηλευτηρίων αλλά και τους φορείς της Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
όπως ο Τομέας Μαιών του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών. 

 Επομένως μέσα στη ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών υπάρχει και λειτουργεί και Τομέας Μαιευτικής 
με πάρα πολύ καλά αποτελέσματα. 

 Σημειώνεται ότι η μαιευτική, το επάγγελμα των μαιών ήταν ανέκαθεν και συνεχίζει να είναι αυτόνομο 
επάγγελμα και δεν υπάρχει λόγος να αναγνωριστεί σήμερα η αυτονομία του από το Υπουργείο Υγείας. 

 Το δε Συμβούλιο Νοσηλευτικής και Μαιευτικής το οποίο είναι αρμόδιο για την εγγραφή και την άσκηση 
του επαγγέλματος λειτουργεί σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία και μέσα στον αριθμό των μελών 
καθορίζεται και η συμμετοχή αριθμού μαιών όπως και άλλων κατηγοριών νοσηλευτών.  Σημειώνεται ότι η 
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Έφορος Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής καθώς επίσης και η Πρόεδρος του Πειθαρχικού Συμβουλίου 
είναι Μαίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δεν υπάρχει θέμα.  Βεβαίως, την 
ερχόμενη Πέμπτη θα συζητηθεί το θέμα των Κυπριακών Αερογραμμών.  Παρακαλώ να δοθούν έγκαιρα τα 
ονόματα των ομιλητών στις υπηρεσίες της Βουλής. 

 Προτού κλείσουμε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει αίτημα του συναδέλφου κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι 
στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-
2030 και τα μέτρα που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι 
για τον περιορισμό της εκπομπής ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών».  Αν δεν υπάρχει 
ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 4 ∆εκεμβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.223-2014). 

 2. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.224-2014). 

  3. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.103-2014). 

 4. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.106-2014). 

 5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.237-2014). 

 6. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.241-2014). 

 7. Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.251-2014). 

 8. Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.070-2014). 

 9. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 2009 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.222-2014). 

 10. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.238-2014). 

 11. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.039-2014). 
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 12. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.202-2014). 

 13. Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.112-2014). 

 14. Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού, Μηχανών Επιδεξιότητας και 
Μηχανών Ψυχαγωγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.174-2014). 

 15. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- Αμαθούντας 
Κανονισμοί του 2002 και 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και 
οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών 
Αερογραμμών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.003-2014). 

 2.  «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση 
των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα 
που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να 
επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής 
ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προκοπίου Γεώργιος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κουτσού Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

 Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», 

 β. «Ο περί των ∆ικαιωμάτων Προσώπων που Συλλαμβάνονται και Τελούν υπό Κράτηση 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»,  

 γ. «Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος Σύλληψης και των ∆ιαδικασιών Παράδοσης Εκζητουμένων 
Μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014», 

 παρατηρήσεις του κ. Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή τους σε νόμους.  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων 
από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014», παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και ψήφισή της σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Τεχνιτών Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», 
συζήτηση (Ζ. Κουλίας, Ζ. Ζαχαρίου, Α. Αντωνίου, Γ. Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 6). 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η μετάκληση γιατρών από το εξωτερικό για εξειδικευμένες χειρουργικές επεμβάσεις - Ελλείψεις 
προσωπικού στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Η μη έγκαιρη καταβολή οφειλόμενων ποσών στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από εταιρείες - Καταγγελίες για καθυστερήσεις της επιστροφές φόρου 
προστιθέμενης αξίας - Αίτημα αγροτών για εξαίρεση των γεωργικών προϊόντων από το ΦΠΑ - Αίτημα 
κοινότητας Αργάκας για δημιουργία παραλίας λουομένων - Αίτημα της κοινότητας Λέμπας για 
συμπερίληψη έργων της στα συγχρηματοδοτούμενα έργα με την Ευρωπαϊκή Ένωση 2014-2020 - 
Προσπάθεια της κοινότητας Αργάκας για σχεδιασμό και κατασκευή παραλιακού πεζοδρόμου - 
Αντιμετώπιση της διάβρωσης της παραλίας στην Αργάκα - Αίτημα των κατοίκων της Αργάκας για 
παραχώρηση δικαιώματος χρήσης χρωματισμένου πετρελαίου στα αγροτικά αυτοκίνητα - Αίτημα της 
κοινότητας Μακούντας για κατασκευή γεφυριού στο δρόμο της την Αργάκα -  Αίτημα κοινότητας 
Κουκλιών για δημιουργία παραλίας λουομένων σε κρατική γη - Αίτημα κοινότητας Γιόλου για εγγραφή 
δύο αγροτικών δρόμων ως δημόσιων. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
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∆υνατότητα υιοθέτησης μέτρων για μετατροπή γεωργοκτηνοτροφικών μονάδων σε επισκέψιμα 
αγροκτήματα - Η θεώρηση των αγροτικών επιδοτήσεων ως καθαρού εισοδήματος - Η ανάκληση 
απαλλοτρίωσης έκτασης στην Αλυκή Λάρνακας σε σχέση με το σχέδιο προστασίας της περιοχής - 
Κατεδάφιση παράνομου υποστατικού πλησίον του αεροδρομίου Λάρνακας - Αίτημα για επανεξέταση του 
θέματος χορήγησης του φαρμάκου Vyndagel (Tafamidis) σε ασθενείς με αμυλοειδική πολυνευροπάθεια 
- Επεμβάσεις σε παραλία στην περιοχή των Λουτρών της Αφροδίτης - Ενημέρωση για την άρση ή μη 
των παρανομιών σε παραλία της Αργάκας και τη λήψη ή μη μέτρων εναντίον της κοινοτικής αρχής - 
Εισήγηση του Αντιρευματικού Συνδέσμου Κύπρου για την προμήθεια και χορήγηση από τις 
Φαρμακευτικές Υπηρεσίες φαρμάκων για ρευματοπαθείς - Ερωτήματα σχετικά με την παράνομη 
κατασκευή εγκαταστάσεων στη βιομηχανική περιοχή Αραδίππου από την εταιρεία “Halliburton” - Η 
στατιστική ανάλυση της απογραφής πληθυσμού από το Ινστιτούτο ∆ημογραφικής Μεταναστευτικής 
Πολιτικής Κύπρου - Ανάγκη επίσπευσης της καταβολής επιχορήγησης προς τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις από την ΑΝΑ∆ για προγράμματα κατάρτισης - Αριθμός τουριστών που τα τελευταία τρία 
χρόνια περιθάλπονται στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου και έσοδα του νοσοκομείου - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για την αντιμετώπιση του προβλήματος του μεγάλου αριθμού μετεγγραφών μαθητών στα 
σχολεία - Ενημέρωση για τις προθέσεις της κυβέρνησης αναφορικά με την υλοποίηση της β΄ φάσης 
ανάπτυξης του ΤΕΠΑΚ - Ανάγκη αναγνώρισης του επαγγέλματος της μαίας ως αυτόνομου και ένταξης 
του κλάδου στη δομή του Υπουργείου Υγείας. 

9. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την 
αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα που η κυπριακή 
κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της 
εκπομπής ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 4ης ∆εκεμβρίου 2014  

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 12 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία, για να αρχίσουμε.  

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τώρα θα γίνει μία αναφορά για την 66η επέτειο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Λίγες μέρες μόνο μας χωρίζουν από την 66η επέτειο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων, η οποία υιοθετήθηκε από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στις 10 
∆εκεμβρίου 1948, μετά τη λήξη του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου, στη διάρκεια του οποίου παραβιάστηκαν 
κατάφωρα τα ανθρώπινα δικαιώματα και διαπράχθηκαν φρικτά εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας. 

 Η Οικουμενική ∆ιακήρυξη των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στα τριάντα άρθρα της διαλαμβάνει τα 
θεμελιώδη δικαιώματα του ανθρώπου, όπως το δικαίωμα στη ζωή, στην ασφάλεια, στην ελευθερία, στην 
εκπαίδευση, στην εργασία, στην ισονομία, που αποτελούν δικαιώματα όλων των ανθρώπων, ανεξαρτήτως 
φύλου, χρώματος, γλώσσας, θρησκείας και πολιτικών πεποιθήσεων.  Αν και δεν είναι νομικά δεσμευτικό 
έγγραφο, αποτέλεσε τη βάση για πολλές διεθνείς και ευρωπαϊκές συμβάσεις, τις περισσότερες από τις οποίες 
κύρωσε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, και άσκησε σημαντική επίδραση σε εθνικά συντάγματα και δικαστικές 
αποφάσεις.  

 ∆υστυχώς, εξήντα έξι χρόνια μετά την υιοθέτηση της διακήρυξης, οι ένοπλες συγκρούσεις, η ανεξέλεγκτη 
χρήση βίας, οι μαζικές εκτελέσεις ανθρώπων μαρτυρούν την καταπάτηση στοιχειωδών ανθρώπινων 
δικαιωμάτων.  Η φτώχια και η πείνα, που μαστίζουν την οικουμένη, φανερώνουν την αδυναμία της διεθνούς 
έννομης τάξης να προστατεύσει επαρκώς τα δικαιώματα του ανθρώπου. 

 Τρανό παράδειγμα καταφανούς παραβίασης των ανθρώπινων δικαιωμάτων αποτελεί και η πατρίδα μας, 
που εδώ και σαράντα χρόνια υφίσταται τα δεινά της τουρκικής εισβολής και κατοχής.  Η καταστρατήγηση από 
την Τουρκία θεμελιωδών δικαιωμάτων των Κυπρίων, όπως το δικαίωμα της ελεύθερης διακίνησης, 
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εγκατάστασης και ιδιοκτησίας, γίνεται κατά παράβαση τόσο της διακήρυξης όσο και πληθώρας ψηφισμάτων 
του ΟΗΕ.  Επιπλέον, σήμερα η Τουρκία, παραβιάζοντας το κυριαρχικό δικαίωμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στην αποκλειστική οικονομική της ζώνη, διεξάγει παράνομα θαλάσσιες έρευνες. 

 Ως νομοθετική εξουσία καταδικάζουμε τις παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπου κι αν 
συμβαίνουν.  Ειδικότερα, καταδικάζουμε την από την Τουρκία σωρευτική παραβίασή τους στην Κύπρο και 
διακηρύσσουμε την αποφασιστικότητά μας μέσω των επιτροπών της Βουλής και του συνολικού μας έργου για 
την προάσπιση των δικαιωμάτων του λαού μας.  Καλούμε τέλος τη διεθνή κοινότητα να εργαστεί για τη 
θεμελίωση των αρχών της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, που εξακολουθεί να 
αποτελεί το κοινό ιδανικό της ανθρωπότητας. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα υπ’ αριθμόν 1 και 2 θέματα είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  Τιτλοφορούνται «Ο 
Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 
2014 Νόμος του 2014» και «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014». 

 Ο γραμματέας διαβάζει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 1, κύριε Πρόεδρε.  Ρύθμιση θεμάτων που αφορούν την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
του διδακτικού και του διοικητικού προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο 
Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου 

του 2014 Νόμος του 2014» και «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

  Γιώργος Λουκαΐδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Νοεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΑΠΚΥ), του διδακτικού προσωπικού του 
ΑΠΚΥ, της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού του ΑΠΚΥ (Ε∆ΑΠ), του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ), του διδακτικού προσωπικού του ΤΕΠΑΚ και του διοικητικού προσωπικού του ΤΕΠΑΚ.  Οι συντεχνίες 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθούν στη συνεδρία, αλλά απέστειλαν 
γραπτώς τις θέσεις τους.  Η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 για τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του 
διδακτικού και του διοικητικού προσωπικού.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 για τους ίδιους πιο πάνω λόγους. 

 Σύμφωνα με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, για όσους από τους εργαζομένους (ακαδημαϊκό και 
διοικητικό προσωπικό), στα δύο υπό αναφορά πανεπιστήμια επιλέξουν, για σκοπούς ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης, τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, η συνεισφορά τους θα παραμείνει στο ίδιο ποσοστό που ισχύει 
σήμερα, δηλαδή στο 1,5% επί των ακαθάριστων απολαβών τους.  Στην περίπτωση όμως που οι ίδιοι 
εργαζόμενοι επιλέξουν ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, το κόστος της ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης θα επιμερίζεται μεταξύ του πανεπιστημίου και του προσωπικού του, αλλά το ποσοστό 
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συνεισφοράς του πανεπιστημίου ως εργοδότη θα αυξηθεί από ποσοστό δύο τοις εκατόν (2%), που 
προβλέπεται σήμερα, στο τρία τοις εκατόν (3%) επί των ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα πιο πάνω νομοσχέδια, οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις, σε σχέση με την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα δύο υπό αναφορά δημόσια πανεπιστήμια, 
συνάδουν με τα όσα προβλέπονται για την παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Όπως επισήμαναν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις θα θεσμοθετηθεί ισότιμο καθεστώς παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και για τα τρία 
δημόσια πανεπιστήμια. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε ότι το υπουργείο δε φέρει ένσταση στην αύξηση του ποσοστού συνεισφοράς των δύο πιο πάνω 
δημόσιων πανεπιστημίων από το δύο τοις εκατόν (2%) στο τρία τοις εκατόν (3%) επί των ακαθάριστων 
απολαβών για το προσωπικό που είναι ασφαλισμένο σε ιδιωτικό σχέδιο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, έτσι 
που να διασφαλιστεί η δυνατότητα, από πλευράς των εν λόγω πανεπιστημίων, κάλυψης του σχετικού κόστους.  
Όπως περαιτέρω επισήμανε η ίδια εκπρόσωπος, υπάρχουν διαθέσιμα κονδύλια για το σκοπό αυτό, ενώ με την 
προτεινόμενη ρύθμιση θα ισχύουν επίσης οι ίδιοι όροι παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και για τα τρία 
δημόσια πανεπιστήμια. 

 Η πιο πάνω εκπρόσωπος ανέφερε επιπρόσθετα ότι, ενόψει της εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας 
(ΓΕΣΥ), θα επανακαθοριστούν τα πλαίσια ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης των εργαζομένων του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα και ειδικότερα των ημικρατικών οργανισμών, στους οποίους μέχρι τώρα εφαρμόζονται πολλά 
και διαφορετικά σχέδια, αφού με το ΓΕΣΥ θα θεσμοθετηθεί η καθολική συνεισφορά όλων στο σχέδιο και ως εκ 
τούτου θα ισχύσει ενιαίο καθεστώς.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας επισήμανε ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις θα εξισώσουν τα τρία δημόσια πανεπιστήμια σε κάποιο βαθμό ως προς τους όρους παροχής και 
κάλυψης του κόστους της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, όμως δε θα επιτευχθεί πλήρης ομοιομορφία. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο πιο πάνω αρμόδιο, με βάση το υφιστάμενο καθεστώς παροχής 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψής στα κρατικά νοσηλευτήρια σε σχέση με το προσωπικό του Πανεπιστημίου 
Κύπρου δεν προβλέπεται υποχρεωτική συνεισφορά από πλευράς του προσωπικού του, το οποίο σήμερα δε 
συνεισφέρει σε κανένα ποσοστό όσον αφορά το κόστος περίθαλψής του σε αυτά.  Ο ίδιος επισήμανε 
περαιτέρω ότι η συνεισφορά του Πανεπιστημίου Κύπρου, όταν αυτή αφορά ιδιωτικό σχέδιο ασφάλισης, 
ανέρχεται στο τρία τοις εκατόν (3%) επί των μηνιαίων απολαβών του προσωπικού, χωρίς όμως να γίνεται 
συγκεκριμένη αναφορά στον αντίστοιχο προϋπολογισμό ότι αυτή «δε θα υπερβαίνει το τρία τοις εκατόν (3%)», 
όπως σχετικά προβλέπεται για τα άλλα δύο δημόσια πανεπιστήμια.  Περαιτέρω, όσον αφορά τη συνεισφορά 
από πλευράς του προσωπικού με βάση το ιδιωτικό σχέδιο ασφάλισης, αυτή ανέρχεται στο ένα τοις εκατόν (1%) 
επί των μηνιαίων απολαβών αυτού.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τον ίδιο θα πρέπει να προωθηθεί αντίστοιχη 
ρύθμιση και για το Πανεπιστήμιο Κύπρου, για σκοπούς ισότιμης μεταχείρισης.  Συναφώς, οι συμφωνίες των 
δημόσιων πανεπιστημίων με ιδιωτικές εταιρείες ασφάλισης υγείας φέρουν ημερομηνίες λήξης για το ΑΠΚΥ τις 
28 ∆εκεμβρίου 2014, για το ΤΕΠΑΚ την 31η Μαΐου 2015 και για το Πανεπιστήμιο Κύπρου την 31η Αυγούστου 
2014, γι’ αυτό και έχει ήδη ανανεωθεί. 

 Ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του ΑΠΚΥ και η πρύτανης του ΤΕΠΑΚ συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις και επισήμαναν ότι πρέπει να προωθηθεί η ψήφιση των δύο νομοσχεδίων, ώστε να 
μην εγείρεται ζήτημα άνισης μεταχείρισης μεταξύ των τριών δημόσιων πανεπιστημίων της Κύπρου. 

 Από πλευράς του ΑΠΚΥ, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του ΑΠΚΥ και ο διευθυντής ∆ιοίκησης 
και Οικονομικών αυτού ανέφεραν ότι η εφαρμογή ποσοστιαίας αναλογίας και περιορισμού ως προς τη μέγιστη 
συνεισφορά του εργοδότη στο κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης αδικεί το ΑΠΚΥ για τους 
ακόλουθους λόγους: 

1. Το ΑΠΚΥ είναι ένα πανεπιστήμιο με μικρό αριθμό υπαλλήλων και με χαμηλό εργατικό κόστος. 

2. Το ΑΠΚΥ είναι κατά 50% περίπου αυτοχρηματοδοτούμενο, με κόστος ανά φοιτητή πολύ χαμηλότερο 
από τα άλλα δύο δημόσια πανεπιστήμια της χώρας. 

3. Η πλειοψηφία του διοικητικού προσωπικού του ΑΠΚΥ είναι χαμηλόβαθμοι υπάλληλοι και η συνεισφορά 
τους για την κάλυψη του συνολικού κόστους της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι κατά πολύ 
μεγαλύτερη σε σχέση με τη συνεισφορά των υπαλλήλων των άλλων δύο δημόσιων πανεπιστημίων που 
έχουν πολύ μεγαλύτερο αριθμό διοικητικού και διδακτικού προσωπικού και οι οποίοι είναι υψηλόβαθμοι.  

 Οι εκπρόσωποι του διδακτικού και του διοικητικού προσωπικού τόσο του ΑΠΚΥ όσο και του ΤΕΠΑΚ 
συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  
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 Οι εκπρόσωποι των συντεχνιών ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ απέστειλαν γραπτώς τις θέσεις τους με 
επιστολή τους, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2014, στην οποία επισημαίνουν τα ακόλουθα: 

1. Όσον αφορά το συνολικό ποσοστό συνεισφοράς στο ταμείο υγείας του προσωπικού πρέπει να υπάρξει 
η ίδια μεταχείριση με τα ισχύοντα στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, η οποία υπολογίζεται στο τέσσερα τοις 
εκατόν (4%). 

2. Όσοι από τους εργαζομένους επιλέξουν να έχουν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη από το δημόσιο 
πρέπει να συνεισφέρουν το ίδιο ποσοστό (1,5%) με τους δημόσιους υπαλλήλους, αλλά παράλληλα 
πρέπει να έχουν και τα ίδια ωφελήματα με αυτούς.  Για το λόγο αυτό πρέπει να γίνει πρόβλεψη, ώστε τα 
κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα να παρέχουν ταυτόσημη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη με τους 
δημόσιους υπαλλήλους.  ∆ιαφορετικά, τα ωφελήματα του προσωπικού δε θα ταυτιστούν με αυτά των 
δημόσιων υπαλλήλων και ως εκ τούτου το προσωπικό θα αποστερηθεί από την ευρωπαϊκή κάρτα 
νοσηλείας και την παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης μέσω του ειδικού σχεδίου παροχής 
οικονομικής αρωγής για υπηρεσίες υγείας οι οποίες δεν προσφέρονται στο δημόσιο τομέα.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης των νομοσχεδίων υποβλήθηκαν διευκρινιστικά ερωτήματα από τα μέλη της 
επιτροπής και ζητήθηκε η κατάθεση στοιχείων σε σχέση με τις συμφωνίες που έχουν συναφθεί με ιδιωτικές 
εταιρείες για σκοπούς παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό των πανεπιστημίων. 

 Όσον αφορά το επιπρόσθετο κόστος συνεισφοράς το οποίο πρέπει να καταβληθεί από πλευράς των 
πανεπιστημίων σε σχέση με την παροχή ιδιωτικής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, επισημάνθηκαν τα εξής: 

1. Στο ΑΠΚΥ η παροχή αυτή αφορά συνολικά 340 άτομα, από τα οποία τα 90 πρόσωπα είναι εργαζόμενοι 
και τα υπόλοιπα εξαρτώμενοί τους, και το επιπρόσθετο κόστος της συνεισφοράς για το πανεπιστήμιο 
ανέρχεται στις €30.000.  

2. Στο ΤΕΠΑΚ η παροχή αυτή αφορά συνολικά 1 113 άτομα, από τα οποία τα 371 είναι εργαζόμενοι και τα 
υπόλοιπα είναι εξαρτώμενοί τους, και το επιπρόσθετο κόστος της συνεισφοράς για το πανεπιστήμιο 
ανέρχεται στις €137.000. Σημειώνεται ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση η συνεισφορά του προσωπικού 
θα μειωθεί από το 2% στο 1% επί των μηνιαίων απολαβών τους και η συνεισφορά των δύο 
πανεπιστημίων ως εργοδότη θα αυξηθεί στο 3%. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επισήμανε ότι πρέπει να υπάρξει 
συνεργασία μεταξύ των εμπλεκόμενων υπουργείων, ώστε να επέλθει ενιαία ρύθμιση και για τα τρία δημόσια 
πανεπιστήμια, παρά το γεγονός ότι κρίνει ότι στο μεταξύ πρέπει να προωθηθούν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις.  
Ως εκ τούτου, η επιτροπή αποφάσισε να αποστείλει σχετική επιστολή προς τα αρμόδια υπουργεία, ώστε να 
προωθηθεί το συντομότερο ενιαία ρύθμιση για σκοπούς επίτευξης πλήρους ομοιομορφίας όσον αφορά το 
καθεστώς ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού και των τριών δημόσιων πανεπιστημίων.  
Παράλληλα, η επιτροπή θα ζητήσει από τα εν λόγω πανεπιστήμια να μην προχωρήσουν σε ανανέωση των 
υφιστάμενων συμβολαίων με ιδιωτικές εταιρείες ασφάλισης υγείας, κατά τρόπο που να δημιουργούνται 
τετελεσμένα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υπό το φως των πιο πάνω διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και τα μέλη 
της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε ότι, επειδή δεν 
κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές του θέσεις, θα τοποθετηθεί επί των νομοσχεδίων στα 
πλαίσια της συζήτησής τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Η Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να πούμε ότι η Ε∆ΕΚ είναι υπέρ και για τα δύο θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Σκοπός και δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός είναι η ρύθμιση θεμάτων που αφορούν την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του διδακτικού και 
του διοικητικού προσωπικού. 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Φαίνεται δεν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 και 4, που τιτλοφορούνται «O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014» και «O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014», δεν είναι έτοιμα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2014». 

 Κύριε γραμματέα, το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €150.000 για σκοπούς διάθεσής τους στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού και καταβολής αντίστοιχου ποσού στην εταιρεία “Στρατάκο (Εργολάβοι) Λτδ” για 
κατασκευαστικές εργασίες που εκτελέστηκαν από την εν λόγω εταιρεία για λογαριασμό της Κυπριακής 
Αεραθλητικής Ομοσπονδίας και του oργανισμού. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 

2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού  

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και την 1η ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (KOA). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €150.000 για 
σκοπούς διάθεσής τους στον ΚΟΑ και καταβολής αντίστοιχου ποσού στην εταιρεία “Στρατάκο (Εργολάβοι) Λτδ” 
για κατασκευαστικές εργασίες που εκτελέστηκαν από την εν λόγω εταιρεία για λογαριασμό της Κυπριακής 
Αεραθλητικής Ομοσπονδίας και του ΚΟΑ. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, αλλά και τα όσα 
ανέφεραν οι αρμόδιοι εκπρόσωποι, η εν λόγω εταιρεία εκτέλεσε διάφορες κατασκευαστικές εργασίες με σκοπό 
την κατασκευή αεραθλητικού κέντρου για τις ανάγκες της Κυπριακής Αεραθλητικής Ομοσπονδίας σε γη η οποία 
είχε απαλλοτριωθεί για το σκοπό αυτό στην περιοχή Τσερίου. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω έργο αποφασίστηκε όπως επιχορηγηθεί από τον ΚΟΑ και η προσφορά για 
την κατασκευή του κατακυρώθηκε στην εν λόγω εταιρεία.  Στη συνέχεια, κατόπιν προσφυγής επηρεαζόμενων 
μερών, το σχετικό διάταγμα απαλλοτρίωσης ακυρώθηκε με απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και ως 
αποτέλεσμα οι κατασκευαστικές εργασίες τερματίστηκαν κατόπιν εντολής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων μέχρι την τελική εκδίκαση της υπόθεσης, ενώ παράλληλα η εργοληπτική εταιρεία “Στρατάκο 
(Εργολάβοι) Λτδ” διεκδίκησε την καταβολή αποζημιώσεων για τις εργασίες που είχε ήδη εκτελέσει. 

 Σύμφωνα με σχετική επιστολή του ΚΟΑ, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2014, στην οποία καταγράφονται 
οι λεπτομέρειες της υπόθεσης και η οποία απεστάλη στην επιτροπή κατόπιν αιτήματός της για περαιτέρω 
ενημέρωση γύρω από το όλο ζήτημα, η υπόθεση κατέληξε με αγωγή (αριθμός 1724/2004) στο Επαρχιακό 
∆ικαστήριο Λευκωσίας και στη συνέχεια οι διάδικοι αποφάσισαν να παραπέμψουν το θέμα σε διαιτησία. 

 Η απόφαση του διαιτητή ήταν όπως οι εναγόμενοι, η Κυπριακή Αεραθλητική Ομοσπονδία και ο ΚΟΑ, 
πληρώσουν προς τους ενάγοντες, τη Στρατάκο (Εργολάβοι) Λτδ, το ποσό των €398.058,46, την αμοιβή του 
διαιτητή και τα δικηγορικά έξοδα του δικηγόρου των εναγόντων. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με σχετικές αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2014 και 22 Οκτωβρίου 2014, λαμβάνοντας υπόψη και τη 
σχετική απόφαση του διαιτητή, αποφασίστηκε η εξώδικη διευθέτηση της αγωγής υπ’ αριθμόν 1724/2004 και η 
καταβολή συνολικού ποσού ύψους €300.000 προς την εργοληπτική εταιρεία. 

 Για το σκοπό αυτό προτείνεται η παραχώρηση συμπληρωματικών πιστώσεων προς τον ΚΟΑ για το έτος 
2014 ύψους €150.000, ενώ οι υπόλοιπες €150.000 θα ενσωματωθούν στον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το 
έτος 2015. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το ποσό αυτό θα καταβληθεί στην εν λόγω εταιρεία, η οποία 
προτίθεται να δηλώσει εγγράφως ότι ικανοποιείται πλήρως η όποια οικονομική απαίτηση και ότι ουδεμία άλλη 
απαίτηση έχει από την Κυπριακή ∆ημοκρατία ή τον ΚΟΑ ή την Κυπριακή Αεραθλητική Ομοσπονδία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας 
τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ λέει το ΑΚΕΛ, η Ε∆ΕΚ, οι Οικολόγοι και η Συμμαχία Πολιτών θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Θέλετε τώρα; 

 Ναι, κύριε Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το θέμα αυτό το συζητήσαμε εκτενώς στην κοινοβουλευτική ομάδα και θα διερωτούνται οι συνάδελφοι 
γιατί, εφόσον πρόκειται για ένα μικρό σχετικά ποσό.  Να πω εξαρχής ότι θα τηρήσουμε αποχή από την 
ψηφοφορία.  Αντιλαμβανόμαστε ότι πρέπει να γίνει αυτή η πληρωμή, δεν μπορεί να μείνει εκτεθειμένος ο 
εργολάβος, από την άλλη όμως υπάρχει το εξής πρόβλημα και υπάρχει πρόβλημα στη γενικότητά του:  Εδώ 
κάτι δεν πάει καλά μεταξύ δύο και καλείται ένας τρίτος, ο φορολογούμενος, να πληρώσει τη ζημιά.  ∆ηλαδή, 
απέτυχε κάτι που έκανε ο ΚΟΑ μαζί με την ομοσπονδία αυτή και ο τρίτος, αυτό που ονομάζουμε “ηθικός 
κίνδυνος”, καλείται να πληρώσει τα σπασμένα. 

 Με τη στάση μας θέλουμε να στείλουμε ένα μήνυμα ότι λαμβάνουμε πολύ σοβαρά υπόψιν -και είναι κάτι 
το οποίο νομίζω απηχεί την άποψη όλου του σώματος- τέτοιες περιπτώσεις και καλούμε τους οργανισμούς να 
είναι πιο προσεκτικοί, όταν πρόκειται για δημόσιο χρήμα και ειδικά όταν υπάρχει ο κίνδυνος στο τέλος τα 
σπασμένα να τα πληρώσει ο φορολογούμενος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

 Σάμπου να άλλαξες θέση. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κάποτε, για να πάεις μπροστά, πρέπει να πάεις πίσω πρώτα! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πράγματι, είναι σωστή η γενική παρατήρηση που γίνεται από το συνάδελφο και η ενόχληση με αυτό το 
ποσό.  Εγώ όμως θα περίμενα να γίνει ακόμα μια παρατήρηση.  Σ’ αυτή την περίπτωση δεν υπάρχει απλώς 
πρόβλημα μεταξύ δύο συμβαλλομένων, ενός ημικρατικού οργανισμού και μιας ιδιωτικής εταιρείας.  Το 
πρόβλημα είναι αλλού.  Το πρόβλημα είναι σε μία απαλλοτρίωση η οποία έγινε και δεν έγινε, η οποία έγινε με 
έναν τρόπο που στο δικαστήριο απέτυχε.  Και κάποτε, όταν λέμε ότι επιτέλους θα πρέπει αυτοί που χειρίζονται 
δημόσιες υποθέσεις και προκαλούν αποτελέσματα… Λόγω πλημμέλειας;  ∆εν είμαι βέβαιος, δε θέλω να κρίνω 
αυτή την περίπτωση, αλλά αυτή η περίπτωση στοιχίζει €400.000.  Και στο τέλος τα πληρώνει ο 
φορολογούμενος.  Ούτε εμείς θα θέλαμε να τα πληρώσει ο φορολογούμενος.  Θα πρέπει επιτέλους κάποτε οι 
αποφάσεις οι οποίες λαμβάνονται από υπεύθυνους λειτουργούς του κράτους και οι οποίες επιφέρουν ζημιά να 
τους χρεώνονται.  Ελπίζουμε ότι σύντομα θα έχουμε δώσει τέτοια νομοθετική ρύθμιση που να προβλέπεται 
αυτό το πράγμα και όχι απλώς να λέμε «κάπου έγινε λάθος, ας το πληρώσουν στο τέλος οι φορολογούμενοι». 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να μιλήσει επί θέματος αρχής ή να τοποθετηθεί; 

 Επομένως, θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού ποσού ύψους €150.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Φαίνεται ότι υπάρχει. 

 Ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 
2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο;  Τα χέρια πάνω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/36/ΕΕ αναφορικά με την πρόσβαση στη δραστηριότητα πιστωτικών 
ιδρυμάτων και την προληπτική εποπτεία πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων.  Ειδικότερα, 
μεταξύ άλλων ενισχύεται η ποιότητα και η ποσότητα της κεφαλαιακής βάσης των επιχειρήσεων παροχής 
επενδυτικών υπηρεσιών, εισάγονται ρυθμίσεις για την προληπτική τους εποπτεία από την Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, την κατάρτιση των προσώπων που τις διευθύνουν, την εταιρική διακυβέρνησή τους 
και τις πολιτικές αποδοχών, καθώς και αυξάνονται τα επιβλητέα διοικητικά πρόστιμα και τα διοικητικά μέτρα 
που δύναται να λαμβάνει η επιτροπή για παράβαση διατάξεων της βασικής νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και την 1η ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνισή του με ορισμένες 
διατάξεις της Οδηγίας 2013/36/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013 
αναφορικά με την πρόσβαση στη δραστηριότητα πιστωτικών ιδρυμάτων και την προληπτική εποπτεία 
πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων. 

 Η υπό αναφορά Οδηγία σχετίζεται άμεσα με τον Κανονισμό (ΕΕ) 575/2013, ο οποίος αναφέρεται στις 
απαιτήσεις προληπτικής εποπτείας για πιστωτικά ιδρύματα και επιχειρήσεις επενδύσεων. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο αφενός ενισχύεται η ποιότητα και η ποσότητα της κεφαλαιακής βάσης των 
Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) και αφετέρου καθορίζονται πρόνοιες για την 
προληπτική τους εποπτεία από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο ρυθμίζεται λεπτομερώς η κατάρτιση των προσώπων που διευθύνουν τις 
ΕΠΕΥ και εισάγονται πρόνοιες για την εταιρική διακυβέρνηση των ΕΠΕΥ, καθώς και για τις πολιτικές 
αποδοχών. Επιπροσθέτως, αυξάνονται τα επιβλητέα διοικητικά πρόστιμα και τα διοικητικά μέτρα που δύναται 
να λαμβάνει η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς στις περιπτώσεις που ΕΠΕΥ παραβαίνουν τις διατάξεις της βασικής 
νομοθεσίας. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
υπέδειξε ότι τα κράτη μέλη είχαν υποχρέωση να ενσωματώσουν τις διατάξεις της Οδηγίας στις εθνικές τους 
νομοθεσίες μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2013.  Συναφώς, εκκρεμεί αιτιολογημένη γνώμη από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή εις βάρος της ∆ημοκρατίας (αρ. 2014/0043), με την οποία απαιτείται η θέσπιση, η δημοσίευση και η 
έναρξη της ισχύος εναρμονιστικού με την Οδηγία 2013/36/ΕΕ νόμου, στη βάση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
μέχρι τη 17η ∆εκεμβρίου 2014. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, με το νομοσχέδιο εισάγονται 
πρόνοιες, ώστε οι αρμόδιες αρχές των κρατών μελών να συνεργάζονται, με στόχο την εποπτεία των 
δραστηριοτήτων των ιδρυμάτων που λειτουργούν σε ένα ή περισσότερα κράτη, ενώ καθίσταται υποχρεωτική η 
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συνεργασία και η ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και των άλλων 
εποπτικών αρχών και φορέων που είναι υπεύθυνοι για την επίβλεψη.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο 
πάνω, όπως και την ανάγκη υποβολής του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος το ταχύτερο, για 
σκοπούς αποφυγής περαιτέρω επιπτώσεων σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από την παρατηρηθείσα 
καθυστέρηση όσον αφορά την εναρμόνιση με τη σχετική κοινοτική Οδηγία, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγούνται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, 
εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και τοποθετήσεις; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 18Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 72Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 73 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 74 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 115 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 126 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Προσθήκη στο βασικό νόμο των νέων άρθρων 131Α και 131Β.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 132 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Προσθήκη των νέων άρθρων 132Α και 132Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 134 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 136Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 20. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 157Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 21 άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εξουσιοδότηση από τον Υπουργό Οικονομικών, διαφυλασσομένης της αρχής της ιεραρχίας, σε 
οποιοδήποτε λειτουργό κατέχει υπεύθυνη θέση, όπως, σε περίπτωση που, για οποιοδήποτε λόγο, η θέση του 
Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου παραμείνει κενή ή, λόγω οποιουδήποτε έκτακτου κωλύματος του εφόρου, αυτός 
αδυνατεί να ασκήσει τα καθήκοντά του, ενασκεί τις εξουσίες του εφόρου κάτω από τέτοιους όρους, εξαιρέσεις 
και επιφυλάξεις, όπως ο ίδιος ο υπουργός μπορεί να καθορίζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εσωτερικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η ∆εκεμβρίου 2014.  Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε σε περίπτωση που, 
για οποιοδήποτε λόγο, η θέση του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου παραμείνει κενή ή, λόγω οποιουδήποτε 
έκτακτου κωλύματος του εφόρου, αυτός αδυνατεί να ασκήσει τα καθήκοντά του, ο Υπουργός Οικονομικών, 
διαφυλασσομένης της αρχής της ιεραρχίας, να μπορεί να εξουσιοδοτεί οποιοδήποτε λειτουργό κατέχει 
υπεύθυνη θέση όπως ενασκεί τις εξουσίες του εφόρου, κάτω από τέτοιους όρους, εξαιρέσεις και επιφυλάξεις 
όπως ο ίδιος ο υπουργός μπορεί να καθορίζει.  

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι ο 
προτεινόμενος νόμος καλύπτει την ανάγκη που προέκυψε από την αδυναμία του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου 
να ασκήσει τα καθήκοντά του λόγω έκτακτου προσωπικού κωλύματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο 
πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. 
Νίκος Κουτσού εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εσωτερικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης 
Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος IV, στο οποίο καταγράφονται τα μέλη που καλύπτονται από το Ταμείο 
Προστασίας Καταθέσεων Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων, ώστε να περιλαμβάνονται σ’ αυτά μόνο τα 
δεκαεννέα εναπομείνοντα Συνεργατικά Πιστωτικά Ιδρύματα, συνεπεία της συγχώνευσής τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς 
«Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 

Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου και την 1η ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών και της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το εδάφιο (2) του άρθρου 31 του 
περί Σύστασης και Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση του Παραρτήματος IV των βασικών κανονισμών, στο οποίο 
καταγράφονται τα μέλη που καλύπτονται από το Ταμείο Προστασίας Καταθέσεων Συνεργατικών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι συγχωνεύσεις των Συνεργατικών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων (ΣΠΙ) ολοκληρώθηκαν στις 22 Μαρτίου 2014 και αυτά έχουν αδειοδοτηθεί πρόσφατα 
από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου.  Ως αποτέλεσμα, κρίνεται αναγκαία η τροποποίηση των σχετικών 
κανονισμών, ώστε στο σχετικό παράρτημα, στο οποίο περιλαμβάνονταν ενενήντα τέσσερα (94) ΣΠΙ, να 
περιλαμβάνονται μόνο τα δεκαεννέα (19) εναπομείναντα ΣΠΙ, συνεπεία της συγχώνευσής τους. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε η εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, το ταμείο έχει ως 
στόχο την προστασία των καταθέσεων, σε περίπτωση που πιστωτικό ίδρυμα αδυνατεί να εκπληρώσει τις 
υποχρεώσεις προς τους καταθέτες του.  Συναφώς, με βάση τη νέα Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία 
αναμένεται να εκδοθεί εντός του 2015, στο ταμείο πρέπει να υπάρχουν κατατεθειμένα κονδύλια που να 
αναλογούν σε ποσοστό ύψους 0,8% επί του συνόλου των καλυμμένων καταθέσεων των πιστωτικών 
ιδρυμάτων και από αυτό θα καλύπτονται καταθέσεις ύψους μέχρι €100.000. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, στο εν λόγω ταμείο υπάρχουν σήμερα κατατεθειμένα 
κονδύλια ύψους €150 εκατομ., ποσό το οποίο θεωρείται ικανοποιητικό, για να καλύψει, σε περίπτωση που 
αυτό απαιτηθεί, τις ανάγκες των τραπεζικών πιστωτικών ιδρυμάτων, όχι όμως των ΣΠΙ. 

 Ως εκ τούτου, πρέπει να καθοριστεί το ύψος του ποσού που αυτά οφείλουν να συνεισφέρουν, ώστε να 
επιτευχθεί ο στόχος του 0,8% που αναφέρεται πιο πάνω. 

 Αναφορικά με τις επιπρόσθετες εισφορές που απαιτούνται εκ μέρους των ΣΠΙ, ο εκπρόσωπος της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας δήλωσε ότι έχει ήδη γίνει σχετική πρόβλεψη στους προϋπολογισμούς των 
ΣΠΙ σε συνεννόηση με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών και εισηγείται την 
έγκρισή τους. 

2. Το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού 
εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα 9 και 10 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2009 Νόμου του 2009 Νόμος του 2014» και «Ο 
Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 
2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αύξηση του ποσού συγκεκριμένης πρόνοιας η οποία αφορά δαπάνες από έσοδα προγράμματος 
προϋπηρεσιακής κατάρτισης υποψήφιων εκπαιδευτικών λειτουργών μέσης εκπαίδευσης από €1.284.730 σε 
€2.159.424, προκειμένου να καλυφθούν δαπάνες που διενεργήθηκαν με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου 
Οικονομικών το 2009 και δεν είχαν προβλεφθεί κατά την υποβολή του συγκεκριμένου προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αύξηση του ποσού συγκεκριμένης πρόνοιας η οποία αφορά δαπάνες από χρηματοδοτήσεις για την 
ενίσχυση της φοιτητικής μέριμνας από €2.030.745 σε €2.494.473, προκειμένου να καλυφθούν δαπάνες που 
διενεργήθηκαν με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Οικονομικών το 2010 και προέκυψαν από την 
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εφαρμογή σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για την υιοθέτηση μέτρων ενίσχυσης της 
φοιτητικής μέριμνας, η οποία άρχισε να εφαρμόζεται από το ακαδημαϊκό έτος 2009-2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα νομοσχέδια  
«Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2009 Νόμου του 2009 
Νόμος του 2014» και «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 

2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε μία συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 25 Νοεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2009, ώστε στο άρθρο που αφορά δαπάνες από έσοδα προγράμματος προϋπηρεσιακής 
κατάρτισης υποψήφιων εκπαιδευτικών λειτουργών μέσης εκπαίδευσης η σχετική προϋπολογισθείσα πρόνοια 
να παρουσιάζεται αυξημένη από €1.284.730 σε €2.159.424. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη για αύξηση του ποσού της 
συγκεκριμένης πρόνοιας αναδρομικά κρίνεται απαραίτητη, ώστε να καλυφθούν δαπάνες που διενεργήθηκαν το 
2009 και οι οποίες δεν είχαν προβλεφθεί κατά την υποβολή του συγκεκριμένου προϋπολογισμού.  Σημειώνεται 
ότι το σχετικό άρθρο περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2009 για πρώτη 
φορά ως νέο άρθρο, έναντι του οποίου διενεργήθηκαν δαπάνες που είχαν χρηματοδοτηθεί από τα έσοδα του 
προγράμματος προϋπηρεσιακής κατάρτισης.  Το εν λόγω πρόγραμμα αναβλήθηκε από το πανεπιστήμιο κατά 
το 2009 μετά από σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και η ανάγκη υποβολής του τροποποιητικού 
προϋπολογισμού προέκυψε ύστερα από εισήγηση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το έτος 2010, ώστε η πρόνοια που αφορά δαπάνες από χρηματοδοτήσεις για την ενίσχυση της 
φοιτητικής μέριμνας επίσης να παρουσιάζεται αυξημένη από €2.030.745 σε €2.494.473. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εισήγηση για αύξηση του ποσού της πιο 
πάνω πρόνοιας γίνεται, ώστε να καλυφθούν δαπάνες που διενεργήθηκαν το 2010 και οι οποίες προέκυψαν 
από την εφαρμογή σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για την υιοθέτηση μέτρων ενίσχυσης της 
φοιτητικής μέριμνας, η οποία άρχισε να εφαρμόζεται από το ακαδημαϊκό έτος 2009-2010.  Σημειώνεται ότι για 
τα μέτρα ενίσχυσης της φοιτητικής μέριμνας το κράτος είχε διαθέσει πιστώσεις στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, 
όπως και σε άλλα δημόσια και ιδιωτικά πανεπιστήμια και σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, και ότι το σχετικό 
άρθρο περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2010 για πρώτη φορά.  
Περαιτέρω, η υποβολή του τροποποιητικού προϋπολογισμού έγινε επίσης μετά από εισήγηση της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι κρίθηκε αναγκαία η προώθηση των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων ύστερα από τις σχετικές παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, έτσι που να 
καταστεί δυνατή η διόρθωση και η από λογιστικής πλευράς κάλυψη των ποσών των υπερβάσεων που ήδη 
διενεργήθηκαν.  Επισήμανε ταυτόχρονα ότι οι σχετικές δαπάνες έγιναν με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των δύο νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε 
νόμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση Άρθρων των ∆ελτίων ∆απανών του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 2009 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση Άρθρων των ∆ελτίων ∆απανών του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014».  Πρόκειται για πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εισαγωγή ειδικής διάταξης, ώστε να μην επιβληθεί πρόσθετο τέλος καθυστέρησης για τις καθυστερημένες 
εισφορές κοινωνικών ασφαλίσεων για τους μήνες μέχρι το τέλος του 2014, εάν αυτές εξοφληθούν μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 
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Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και 
Πανίκκο Σταυριανό εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Απριλίου και στις 3 και 24 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 
ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου με 
την προσθήκη σ’ αυτόν ειδικής διάταξης, έτσι ώστε να μην επιβληθεί πρόσθετο τέλος καθυστέρησης για τις 
καθυστερημένες εισφορές κοινωνικών ασφαλίσεων για τους μήνες μέχρι το τέλος του 2014, εάν αυτές 
εξοφληθούν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2014. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη ρύθμιση αποσκοπεί στην παραχώρηση ελαφρύνσεων στους εργοδότες και 
στους αυτοτελώς εργαζομένους, οι οποίοι έχουν επηρεαστεί από την οικονομική κρίση και συγκεκριμένα από 
τα γεγονότα του Μαρτίου του 2013 και την απόφαση του Eurogroup, καθώς και από τα αυστηρά περιοριστικά 
μέτρα που υιοθέτησαν οι εμπορικές τράπεζες τον τελευταίο χρόνο και τις συνθήκες της παρατεταμένης ύφεσης. 

 Υπενθυμίζεται ότι για σκοπούς παραχώρησης ελαφρύνσεων στους εργοδότες και στους αυτοτελώς 
εργαζομένους σε σχέση με την υποχρέωση καταβολής πρόσθετου τέλους για την εκπρόθεσμη καταβολή 
εισφορών, το Νοέμβριο του 2013, τροποποιήθηκαν σχετικά οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
Κανονισμοί, έτσι ώστε να μην επιβληθούν πρόστιμα για το 2013 λόγω μη έγκαιρης καταβολής εισφορών.  
Επισημαίνεται επίσης ότι παράλληλα υπήρξε συνεννόηση με το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για 
αναστολή των ποινικών διώξεων κατά των οφειλετών στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι οποίες 
εκκρεμούσαν ενώπιον δικαστηρίου και αφορούσαν τις περιόδους εισφορών για το 2013. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες των πιο πάνω κανονισμών, εργοδότης ή αυτοτελώς 
εργαζόμενος που παραλείπει να καταβάλει έγκαιρα τις εισφορές του είναι υπόχρεος να καταβάλει πρόσθετο 
τέλος σε ποσοστό 3% επί του ποσού των καθυστερημένων εισφορών για περίοδο μέχρι ένα μήνα και 3% για 
κάθε τέτοιο διάστημα περαιτέρω καθυστέρησης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο διευθυντής των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε στην επιτροπή ότι η κυβέρνηση από πέρσι που εγκρίθηκαν οι σχετικοί 
κανονισμοί αναφορικά με τις καθυστερημένες εισφορές για το 2013 μελετά τις επιπτώσεις και τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει όλος ο επιχειρηματικός κόσμος, τα οποία αντανακλούν στους εργαζομένους.  Σύμφωνα με 
τον ίδιο, διαπιστώθηκε ότι οι συνθήκες που επικρατούσαν πέρσι είναι εντελώς διαφορετικές από αυτές που 
επικρατούν φέτος, αφού πέρσι, λόγω των περιοριστικών μέτρων στις συναλλαγές, πολλές επιχειρήσεις 
αδυνατούσαν να καταβάλουν τις εισφορές τους, παρ’ όλο που είχαν στη διάθεσή τους τα χρήματα.  Όπως 
δήλωσε πρόσθετα ο ίδιος, θα είναι πολύπλοκη η διαδικασία καταγραφής και ανάλυσης των δεδομένων που 
επικρατούν σήμερα.  Περαιτέρω, παρ’ όλο που, όπως δήλωσε ο ίδιος, δεν έχει στην κατοχή του οποιαδήποτε 
στατιστικά στοιχεία, εξέφρασε την άποψη ότι δεν παρουσιάστηκε κάποιο ιδιαίτερα σημαντικό πρόβλημα σε 
σχέση με το συνολικό ποσό που εισεπράττετο τα προηγούμενα χρόνια, σημειώνοντας ωστόσο ότι πρέπει να 
ληφθούν υπόψη η συρρίκνωση που υπήρξε τα τελευταία χρόνια στο εργατικό δυναμικό, καθώς και η μείωση 
των μισθών.  Τοποθετούμενος επί της προτεινόμενης ρύθμισης, ο ίδιος δήλωσε ότι η κυβέρνηση εξετάζει πολύ 
προσεκτικά τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν και ότι πρέπει να αναμένεται η ολοκλήρωση αυτής της μελέτης. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι η παράταση της μη επιβολής 
πρόσθετου τέλους για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά θα δημιουργήσει άνιση μεταχείριση μεταξύ των εισφορέων, 
αλλά και κίνητρο, για να μην καταβάλλουν έγκαιρα τις εισφορές τους.  Σύμφωνα με τον ίδιο, αυτό θα έχει άμεση 
επίπτωση στα δημοσιονομικά του κράτους, γι’ αυτό και θέση του Υπουργείου Οικονομικών είναι να μην 
εφαρμοστεί παρόμοια ρύθμιση για άλλη μία χρονιά. 

 Η εκπρόσωπος της ΠΕΟ δήλωσε ότι δεν έχουν παρουσιαστεί τα δεδομένα σε σχέση με το ύψος των 
οφειλών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, γι’ αυτό πρέπει να μελετηθεί το όλο ζήτημα στο Συμβούλιο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να εξυπηρετηθούν αυτοί που το έχουν πραγματική ανάγκη. 

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ δήλωσε ότι είναι διαφορετικά τα δεδομένα σε σχέση με πέρσι, που είχαν 
εφαρμοστεί περιοριστικά μέτρα στις συναλλαγές, γι’ αυτό και εξέφρασε την επιφύλαξή του στο να παρασχεθεί 
και φέτος αυτή η ευελιξία και διευκόλυνση. 
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 Ο εκπρόσωπος της ∆ΕΟΚ δήλωσε ότι, για να μπορέσει να τοποθετηθεί επί του περιεχομένου της 
πρότασης νόμου, πρέπει να έχει ενώπιόν του όλα τα δεδομένα και στοιχεία σε σχέση με τις συνέπειες της ίδιας 
ρύθμισης που έγινε την προηγούμενη χρονιά. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ, αφού δήλωσε ότι συμφωνεί με τη φιλοσοφία της πρότασης νόμου, επισήμανε 
ότι δεν άλλαξε κάτι στα οικονομικά δεδομένα που να μην δικαιολογεί την προτεινόμενη ρύθμιση και για φέτος 
και γι’ αυτό θα ήταν ορθό να παραχωρηθούν οι εν λόγω ελαφρύνσεις, που στο τέλος θα συμβάλουν στη 
δημιουργία συνθηκών απασχόλησης. 

 Με την πιο πάνω άποψη του εκπροσώπου της ΟΕΒ συμφώνησε και ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ, παρ’ 
όλο που, όπως επισήμανε ο ίδιος, υπάρχει η αντίληψη ότι με τέτοιου είδους ενέργειες πλήττεται η αξιοπιστία 
και η φερεγγυότητα του κράτους. 

  Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας επισήμανε ότι, εφόσον δεν 
υπάρξει διαφωνία επί της ουσίας του θέματος, θα ήταν ορθότερο να κατατεθεί σχετική ρύθμιση από την 
εκτελεστική εξουσία, αφού δεν είναι ορθό να τροποποιούνται κανονισμοί με προτάσεις νόμου. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, ο πρόεδρος της επιτροπής ζήτησε από το 
διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως καταθέσει στην επιτροπή συγκριτικά στοιχεία για την 
περσινή χρονιά αναφορικά με το ύψος των καθυστερημένων εισφορών, καθώς και το ύψος των εισπράξεων 
από τις εισφορές αυτές, ώστε η επιτροπή να μπορέσει να διαμορφώσει τελική άποψη επί του θέματος. 

 Ανταποκρινόμενος στην πιο πάνω παράκληση, ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
με επιστολή του, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, ενημέρωσε την επιτροπή ότι μέσω του μηχανογραφικού 
συστήματος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν υπάρχει η δυνατότητα εξαγωγής στοιχείων 
αναφορικά με το ύψος των οφειλών που εκκρεμούσαν το 2013, αφού η διευθέτηση της πληρωμής μέχρι 
σήμερα γινόταν έναντι μέρους των οφειλών αυτών.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την εν λόγω γραπτή ενημέρωση, 
όσον αφορά το ύψος των εισπράξεων από τις εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με βάση τα 
στοιχεία που αντλήθηκαν από το μηχανογραφικό σύστημα, για τους μήνες από τον Ιανουάριο του 2013 έως το 
Σεπτέμβριο του 2013 έχει εισπραχθεί το συνολικό ποσό των €521.573.645 και για την περίοδο από τον 
Οκτώβριο του 2013 έως το ∆εκέμβριο του 2013 έχει εισπραχθεί ποσό ύψους €165.553.878.  Επίσης, για την 
αντίστοιχη περίοδο Ιανουαρίου-Σεπτεμβρίου 2014 έχουν εισπραχθεί εισφορές συνολικού ύψους €552.195.023. 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου, λαμβάνοντας υπόψη και την άποψη της εκπροσώπου της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, διαμόρφωσαν από νομοτεχνική άποψη το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να 
αποσκοπεί στην ίδια ρύθμιση, χωρίς ωστόσο να τροποποιούνται αυτούσιοι οι υπό αναφορά σχετικοί 
κανονισμοί. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νίκος Νουρής. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι επί της ουσίας ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δε διαφωνεί με την 
πρόταση νόμου, που σαφώς αποσκοπεί στη διευκόλυνση των εργοδοτών και των αυτοτελώς εργαζομένων, 
εντούτοις η υπόδειξη της εκτελεστικής εξουσίας ότι έχουν ήδη κινηθεί οι δικαστικές διαδικασίες εναντίον των 
παρανομούντων, ότι δεν υπάρχει χρόνος για προσαρμογή του μηχανογραφικού συστήματος του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αλλά και ότι το Υπουργείο Εργασίας προτίθεται σύντομα να καταθέσει νομοσχέδιο 
κινήτρων για την εμπρόθεσμη πληρωμή των κοινωνικών ασφαλίσεων, γι’ αυτούς τους λόγους ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα τηρήσει αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύομε ότι οι λόγοι πάνω στους οποίους στηρίχθηκε την περσινή χρονιά η 
κυβέρνηση να καταθέσει νομοσχέδιο, για να παραχωρηθεί ελάφρυνση στους εργοδότες και στους 
αυτοεργοδοτούμενους να μην τους επιβληθεί επιπρόσθετο τέλος, εάν και εφόσον θα πληρώσουν τις εισφορές 
τους στο τρέχον έτος -μιλώ για το περσινό- η ίδια φιλοσοφία διέπει και τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Και 
εκτιμούμε ότι οι λόγοι που υπήρχαν κατά την περσινή χρονιά υφίστανται και στη φετινή χρονιά.  Συνεχίζουν, αν 
δεν έχουν και αυξηθεί, οι λόγοι για τους οποίους θα πρέπει αυτή η πρόταση νόμου να ψηφιστεί, για να 
δώσουμε τη δυνατότητα τους αυτοεργοδοτούμενους και στους εργοδότες να έχουν αυτή την ελάφρυνση, η 
οποία φτάνει και μέχρι 27%, ξεκινά από το 9% και φτάνει στο 27%.  Γι’ αυτό πιστεύουμε ότι η ψήφιση αυτής της 
πρότασης θα δώσει μια ανάσα και ταυτόχρονα θα δώσει τη δυνατότητα σε όσους μπορούν να καταβάλουν τις 
εισφορές τους να τις καταβάλουν -και το ταμείο θα έχει έσοδα- παρά να τους τρέχομε στα δικαστήρια και να 
τους ταλαιπωρούμε και πολλοί από αυτούς να καταλήξουν και στις φυλακές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου ως ειδική διάταξη.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα κάμουμε ψηφοφορία, εφόσον υπάρχει ένσταση. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της υπ’ αριθμόν 11 πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και δεκαεννιά αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και δεκαεννιά αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αύξηση του περιθωρίου του ποσοστού αναπροσαρμογής του δικαστικού επιτοκίου σύμφωνα με το 
οποίο το δικαστήριο επιδικάζει τόκο στις περιπτώσεις που ο τόκος επί του οφειλόμενου επίδικου ποσού δεν 
προβλέπεται δυνάμει συμφωνίας ή δυνάμει νόμου από 1,5 εκατοστιαίες μονάδες σε 5 εκατοστιαίες μονάδες. 
Απώτερος στόχος είναι η παροχή πραγματικής δυνατότητας αναθεώρησης του δικαστικού επιτοκίου, όταν αυτή 
κρίνεται αναγκαία, ώστε αυτό να συνάδει με το μέσο δανειστικό επιτόκιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 29 Οκτωβρίου, καθώς και στις 12 και 26 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του άρθρου 33 του περί ∆ικαστηρίων 
Νόμου, το οποίο προβλέπει τη δυνατότητα του Υπουργού Οικονομικών να αναθεωρεί το δικαστικό επιτόκιο, 
δηλαδή το επιτόκιο σύμφωνα με το οποίο το δικαστήριο επιδικάζει τόκο στις περιπτώσεις που ο τόκος επί του 
οφειλόμενου επίδικου ποσού δεν προβλέπεται δυνάμει συμφωνίας ή δυνάμει νόμου, έτσι ώστε το περιθώριο 
του ποσοστού αναπροσαρμογής του επιτοκίου αυτού να αυξηθεί από 1,5 εκατοστιαίες μονάδες σε 5 
εκατοστιαίες μονάδες. 

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις του άρθρου 33 του περί ∆ικαστηρίων Νόμου το 
δικαστικό επιτόκιο καθορίζεται σε 5,5% και δύναται να αναθεωρείται με διάταγμα του Υπουργού Οικονομικών 
κατά το μήνα ∆εκέμβριο κάθε έτους, χρησιμοποιώντας ως βάση τον κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες 
σταθμικό μέσο όρο του βασικού επιτοκίου το οποίο ίσχυε στο τέλος κάθε μήνα και προσθέτοντας σε αυτό 
τέτοιο ποσοστό αναπροσαρμογής, ώστε το άθροισμα που προκύπτει, λαμβανομένων υπόψη των εκάστοτε 
τρεχουσών οικονομικών και νομισματικών συνθηκών, να είναι εύλογο και δίκαιο να εφαρμόζεται ως το 
δικαστικό επιτόκιο για το επόμενο έτος.  Σημειώνεται επίσης ότι με βάση τις ισχύουσες διατάξεις το 
προστιθέμενο ποσοστό αναπροσαρμογής δε δύναται να υπερβαίνει τις 1,5 εκατοστιαίες μονάδες. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε στην επιτροπή ότι το υφιστάμενο πολύ στενό περιθώριο 
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αναπροσαρμογής του δικαστικού επιτοκίου, δηλαδή το ποσοστό μέχρι 1,5 εκατοστιαίων μονάδων, είχε ως 
αποτέλεσμα τη μη άσκηση της ευχέρειας του Υπουργού Οικονομικών για αναθεώρηση του δικαστικού 
επιτοκίου, αφού τέτοια αναθεώρηση θα είχε ως αποτέλεσμα μη δίκαιο και εύλογο ύψος του επιτοκίου.  Η 
προτεινόμενη αύξηση του περιθωρίου αναπροσαρμογής, όπως επισήμανε η ίδια, θα καταστήσει πρακτικά 
εφαρμόσιμο τον υφιστάμενο μηχανισμό αναθεώρησης του δικαστικού επιτοκίου.  Περαιτέρω, η ίδια 
εκπρόσωπος διευκρίνισε στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη ρύθμιση δεν αποσκοπεί στη συνεχή αναθεώρηση 
του δικαστικού επιτοκίου, γεγονός που θα δημιουργούσε ουσιαστικά προβλήματα στα πρωτοκολλητεία των 
δικαστηρίων, αλλά στην παροχή πραγματικής δυνατότητας αναθεώρησής του, όταν αυτή κρίνεται αναγκαία, 
ώστε αυτό να συνάδει με το μέσο δανειστικό επιτόκιο.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επισήμανε στην επιτροπή ότι η μέθοδος και τα κριτήρια με 
βάση τα οποία ο Υπουργός Οικονομικών αναθεωρεί το δικαστικό επιτόκιο είναι ανάλογα με τη μέθοδο και τα 
κριτήρια στη βάση των οποίων καθορίζεται το ύψος του δημόσιου επιτοκίου υπερημερίας, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Ενιαίου ∆ημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας Νόμου, με τη διαφορά ότι στον εν λόγω νόμο 
προβλέπεται ότι το προστιθέμενο ποσοστό αναπροσαρμογής δύναται να ανέρχεται μέχρι και τις 4 εκατοστιαίες 
μονάδες.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι μέσα από τις κατά καιρούς 
αναθεωρήσεις του από τον Υπουργό Οικονομικών το επιτόκιο  υπερημερίας έχει μειωθεί και σήμερα ανέρχεται 
σε 4,5%.  Καθόσον αφορά  το δικαστικό επιτόκιο, η ίδια διευκρίνισε στην επιτροπή ότι το ύψος του 
προστιθέμενου ποσοστού αναπροσαρμογής προτείνεται να ανέρχεται μέχρι 5 εκατοστιαίες μονάδες, με στόχο 
την παροχή μεγαλύτερης ευελιξίας στον καθορισμό του δικαστικού επιτοκίου. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου εξέφρασε την ανησυχία ότι τυχόν ετήσια 
αναθεώρηση του δικαστικού επιτοκίου θα προκαλέσει πρακτικές δυσκολίες στην εφαρμογή της νομοθεσίας 
από τα δικαστήρια. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου συμφώνησαν με την ανάγκη σχετικής 
τροποποίησης του βασικού νόμου, ώστε να παρασχεθεί στον Υπουργό Οικονομικών η ευχέρεια να 
προχωρήσει σε αναθεώρηση του ύψους του δικαστικού επιτοκίου, διαφώνησαν όμως με την προτεινόμενη 
αύξηση του προστιθέμενου ποσοστού αναπροσαρμογής μέχρι 5 εκατοστιαίες μονάδες, χαρακτηρίζοντάς την 
ως υπερβολική.  Οι ίδιοι εξέφρασαν την άποψη ότι το υφιστάμενο ύψος του δικαστικού επιτοκίου επενεργεί 
αρνητικά στη σύντομη διευθέτηση σοβαρών απαιτήσεων, καθώς λειτουργεί ως κίνητρο για επιμήκυνση των 
σχετικών διαδικασιών ενώπιον των δικαστηρίων, με αποτέλεσμα το κόστος των δικαστικών αποφάσεων να 
εξογκώνεται σε μεγάλο βαθμό και να μεταφέρεται τελικά στον καταναλωτή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014».  Πρόκειται για πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επέκταση μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015 του μεταβατικού διαστήματος εντός του οποίου πρέπει να 
εγείρονται οι αγωγές των οποίων η βάση συμπληρώθηκε πριν από την έναρξη της ισχύος του βασικού νόμου, 
προκειμένου να μην παραγράφονται τα αγώγιμα δικαιώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής 
Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Γιώργος Γεωργίου 

 Άριστος ∆αμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
τον πρόεδρο της επιτροπής κ. Σωτήρη Σαμψών εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και τους βουλευτές μέλη της κ. Άριστο ∆αμιανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 2014. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του άρθρου 26 του περί Παραγραφής Αγώγιμων 
∆ικαιωμάτων Νόμου, ώστε να επεκταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015 το μεταβατικό διάστημα εντός του 
οποίου πρέπει να εγείρονται οι αγωγές των οποίων η βάση συμπληρώθηκε πριν από την έναρξη της ισχύος 
του εν λόγω νόμου, προκειμένου να μην παραγράφονται τα αγώγιμα δικαιώματα. ∆ιευκρινίζεται ότι η 
προτεινόμενη επέκταση του μεταβατικού διαστήματος δεν εμποδίζει την ανά πάσα στιγμή καταχώριση 
αγωγών. 

 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω μεταβατικό διάστημα είχε επεκταθεί για ένα χρόνο, δηλαδή μέχρι την 
31η ∆εκεμβρίου 2014, με προηγούμενη τροποποίηση του εν λόγω νόμου, έπειτα από την κατάθεση στη Βουλή 
σχετικής πρότασης νόμου, η οποία ψηφίστηκε σε νόμο από τη Βουλή, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλότερη ροή 
καταχωρίσεων αγωγών, δεδομένου ότι για δεκαετίες υπήρχε αναστολή της παραγραφής. 

 Ειδικότερα, σημειώνεται ότι η ανάγκη για την κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου προέκυψε 
στα πλαίσια αυτεπάγγελτης εξέτασης από την επιτροπή συναφούς θέματος, που είχε εγγραφεί παλαιότερα από 
την ίδια, με τίτλο «Τα προβλήματα που συνεπάγεται η εφαρμογή του περί Παραγραφής Αγώγιμων 
∆ικαιωμάτων Νόμου». 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα από τις 
30 Απριλίου μέχρι τις 26 Νοεμβρίου 2014, κατά τις οποίες εξετάστηκε το υπό αναφορά θέμα, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας Λτδ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του πιο πάνω αναφερόμενου θέματος, σε πρώτο στάδιο επισημάνθηκε ξανά 
στην επιτροπή από τον πρόεδρο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου η ανάγκη τροποποίησης του σχετικού 
νόμου πριν από το τέλος του 2014, οπότε και λήγει η μεταβατική περίοδος για την εφαρμογή του, με σκοπό τη 
διασαφήνιση επιμέρους προνοιών του που, κατά την άποψή του, επιδέχονται λανθασμένη ερμηνεία. 

 Παράλληλα, την άμεση ανάγκη τροποποίησης του υπό αναφορά νόμου έθεσε ξανά εμφαντικά στην 
επιτροπή και ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου, επισημαίνοντας ότι, έπειτα από επισταμένη μελέτη της νέας 
νομοθεσίας, προέκυψαν ζητήματα που χρήζουν διευκρινίσεων, προκειμένου να υπάρξει ομαλή μετάβαση στο 
νέο νομικό πλαίσιο για την παραγραφή.  Σε αντίθετη περίπτωση, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του πιο πάνω 
συνδέσμου, οι τράπεζες, λόγω της διαπιστωθείσας ασάφειας και προ του κινδύνου να παραγραφούν 
απαιτήσεις και να κινδυνεύσει το τραπεζικό σύστημα, θα επιλέξουν να προβούν στην καταχώριση χιλιάδων 
αγωγών, ακολουθώντας την ασφαλέστερη ερμηνευτικά εκδοχή.  Ειδικότερα, η πιο σημαντική ασάφεια, στην 
οποία επικεντρώθηκε η συζήτηση, αφορά την ημερομηνία συμπλήρωσης της βάσης της αγωγής σε σχέση με 
τα διάφορα τραπεζικά προϊόντα, δεδομένου ότι από την ημερομηνία αυτή αρχίζει να υπολογίζεται ο χρόνος 
παραγραφής. 
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 Τον πιο πάνω προβληματισμό και τις ανησυχίες των τραπεζών συμμερίστηκε η εκπρόσωπος της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου Λτδ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κάλεσε τόσο τον Παγκύπριο 
∆ικηγορικό Σύλλογο όσο και το Σύνδεσμο Τραπεζών Κύπρου να υποβάλουν τις συγκεκριμένες 
εισηγήσεις/διασαφηνίσεις που θεωρούν αναγκαίες σε σχέση με το θέμα αυτό, προκειμένου να καταβληθεί 
προσπάθεια να μελετηθούν αρμοδίως και να προωθηθούν έγκαιρα οι τροποποιήσεις που τελικά θα κριθούν 
απαραίτητες για την ορθή εφαρμογή του νόμου και την αποφυγή ανεπιθύμητων αποτελεσμάτων. 

 Στη συνέχεια, οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Κεντρικής Συνεργατικής 
Τράπεζας Κύπρου Λτδ κατέθεσαν από κοινού στην επιτροπή εισηγήσεις για τροποποίηση του περί 
Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων Νόμου, έτσι ώστε να διευκρινιστεί ξεκάθαρα ο χρόνος συμπλήρωσης της 
βάσης της αγωγής για όλες τις τραπεζικές συμβάσεις και τα δάνεια, καθώς και για τα λοιπά τραπεζικά 
προϊόντα.  Σύμφωνα με τις εισηγήσεις αυτές, ο χρόνος παραγραφής για όλες τις περιπτώσεις τραπεζικών 
συμβάσεων, δανείων ή άλλων τραπεζικών προϊόντων που θα βρίσκονται σε ισχύ κατά την 31η Ιουνίου 2015 
αρχίζει από την ημερομηνία παροχής γραπτής απαίτησης από ή εκ μέρους του δανειστή για την αποπληρωμή 
ολόκληρου του ποσού της οφειλής. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι επεξήγησαν στην επιτροπή τους λόγους για τους οποίους κρίνεται αναγκαία η 
υιοθέτηση των συγκεκριμένων εισηγήσεων, αναφέροντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Για όλη τη χρονική περίοδο κατά την οποία οι εκάστοτε σε ισχύ διατάξεις της παραγραφής βρίσκονταν 
σε αναστολή οι τράπεζες δε ρύθμιζαν στα διάφορα συμβόλαια με τους πελάτες τους το θέμα του χρόνου 
της έναρξης της παραγραφής. 

2. Με την επικείμενη λήξη της προθεσμίας που τίθεται στη μεταβατική διάταξη του άρθρου 26 του περί 
Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων Νόμου, την 31η ∆εκεμβρίου 2014, οι τράπεζες θα είναι 
εκτεθειμένες στον κίνδυνο της παραγραφής των αγώγιμων δικαιωμάτων τους, καθώς είναι πολύ πιθανό 
να κριθεί από τα δικαστήρια ότι η βάση της αγωγής για παλαιές και υφιστάμενες συμβάσεις 
συμπληρώθηκε με την πρώτη παράβαση των συμβάσεων αυτών. 

3. Αν δεν προωθηθούν οι κατάλληλες νομικές ρυθμίσεις, οι τράπεζες θα σπεύσουν να καταθέσουν χιλιάδες 
αγωγές, προκειμένου να διασφαλίσουν τα δικαιώματά τους.  Μία τέτοια εξέλιξη θα έχει αρνητικές 
συνέπειες στο τραπεζικό σύστημα και θα ματαιώσει τις διαδικασίες αναδιαρθρώσεων δανείων που 
βρίσκονται σε εξέλιξη. 

 Τοποθετούμενος επί των εισηγήσεων των τραπεζών, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου δήλωσε ότι η υιοθέτηση των εισηγήσεων αυτών θα μπορούσε να αποτρέψει τον κίνδυνο 
καταχώρισης σωρείας αγωγών στα δικαστήρια και συνεπακόλουθα την κατάρρευση του δικαστικού 
συστήματος, καθώς είναι βέβαιο ότι υπό τις σημερινές συνθήκες το δικαστικό μας σύστημα δε θα μπορούσε να 
ανταποκριθεί στον όγκο των αγωγών που αναμένεται να κατατεθούν.  Ταυτόχρονα, ο ίδιος επισήμανε ότι η 
επικείμενη λήξη της μεταβατικής διάταξης θα έχει καταστροφικές συνέπειες για τους πελάτες των τραπεζών και 
την κοινωνία γενικότερα. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, τοποθετούμενη επί των εισηγήσεων των 
τραπεζών, δήλωσε ότι αυτές είναι αντισυνταγματικές, επειδή, πρώτον, με τις εισηγήσεις αυτές επιδιώκεται, 
μέσω της τροποποίησης της εν λόγω νομοθεσίας, επέμβαση στον πυρήνα ιδιωτικής σύμβασης που 
συνομολογήθηκε μεταξύ πιστωτή και δανειολήπτη και, δεύτερον, επειδή η προτεινόμενη 
διαφορετική/προνομιακή ρύθμιση της παραγραφής των τραπεζικών συμβάσεων δε δικαιολογείται υπό τις 
περιστάσεις και ως εκ τούτου συνιστά παραβίαση της συνταγματικής αρχής της ίσης μεταχείρισης. 

 Υπό το φως της τοποθέτησης της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η επιτροπή 
ζήτησε από την ίδια και τους εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως να μελετήσουν 
περαιτέρω το θέμα και να υποβάλουν στην επιτροπή συγκεκριμένη ρύθμιση που να μην αντίκειται στο 
σύνταγμα. 

 Ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της επιτροπής, το υπό αναφορά υπουργείο και η Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας κατέληξαν, κατόπιν μελέτης του όλου θέματος, σε συγκεκριμένη πρόταση, που κατέθεσαν στην 
επιτροπή κατά τη συνεδρία της με ημερομηνία 26 Νοεμβρίου 2014, η οποία προβλέπει την τροποποίηση του 
άρθρου 3 του περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων Νόμου, έτσι ώστε ο χρόνος της παραγραφής σε καμία 
περίπτωση να μη θεωρείται ότι άρχισε να τρέχει πριν από την ημερομηνία που θα τεθεί σε ισχύ η υπό μελέτη 
νομοθετική ρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα 
τη σοβαρότητα της πιο πάνω προτεινόμενης ρύθμισης και δεδομένων των στενών χρονικών περιθωρίων που 
είχε στη διάθεσή της, έκρινε αναγκαία στο παρόν στάδιο την εκ νέου επιμήκυνση της μεταβατικής περιόδου 
μέχρι το τέλος του 2015, γι’ αυτό και κατέθεσε στη Βουλή την υπό συζήτηση πρόταση νόμου. 
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 Παράλληλα, η επιτροπή αναμένει ότι η εκτελεστική εξουσία θα αξιοποιήσει το χρονικό περιθώριο που 
παρέχεται με την επιμήκυνση της πιο πάνω περιόδου για την έγκαιρη προώθηση νομοσχεδίου στη Βουλή, με 
στόχο την οριστική ρύθμιση του όλου θέματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Σαμψών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κάποια νομοθετήματα τα ψηφίζουμε με βαριά καρδιά και αυτό είναι ένα από αυτά και θα ήθελα να 
εξηγήσω το λόγο, γιατί είναι γεγονός πως αυτή τη στιγμή παίρνουμε μία απόφαση που δεν είναι η ιδανική, για 
να αναστείλουμε την εφαρμογή του περί Παραγραφής Νόμου.  Και λέω είναι με βαριά καρδιά, επειδή αυτή η 
αναστολή, κύριε Πρόεδρε, οφείλουμε να το αναγνωρίσουμε, γίνεται κάτω από την απειλή των τραπεζών ότι θα 
καταχωρίσουν μερικές δεκάδες χιλιάδες αγωγές σε περίπτωση που δεν αναστείλουμε την εφαρμογή του 
νόμου.  Και σε μία δύσκολη περίοδο ακριβώς οφείλουμε να λάβουμε υπόψη ότι χιλιάδες αγωγές δε θα 
βοηθήσουν την ήδη βεβαρημένη οικονομική κατάσταση και τη δυσπραγία που αντιμετωπίζει ο κόσμος.  

 Όμως οφείλουμε να σημειώσουμε ότι η αναβολή στην αναβολή που αναγκαζόμαστε να ψηφίζουμε κάθε 
χρόνο σε σχέση με αυτό το νόμο εξευτελίζει το θεσμό της Βουλής.  Και οφείλουμε να σημειώσουμε, κύριε 
Πρόεδρε, ότι η αναστολή βοηθά τες τράπεζες όχι τους δανειζόμενους, γιατί η παραγραφή είναι υπεράσπισις.  Η 
αναστολή βοηθά εκείνον που κινά την αγωγή και όχι εκείνον που την υπερασπίζεται, γιατί εκείνος που 
υπερασπίζεται την αγωγή θέλει να χρησιμοποιήσει την παραγραφή ως υπεράσπιση και δεν μπορεί με την 
αναστολή μας.  Σίγουρα δε θέλουμε να ξεκινήσουν μαζικές αγωγές τη στιγμή που προσπαθούμε να 
διευθετήσουμε άλλως πως τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, όμως, και χιλιάδες αγωγές να καταχωριστούν, 
κάποιοι θα τη γλυτώσουν.  Με την αναστολή δεν τη γλυτώνει κανένας. 

 Φυσικά, οφείλουμε να σημειώσουμε ότι η κυβερνητική πρόταση που ήρθε ήταν χειρότερη.  Θα έδινε το 
δικαίωμα στες τράπεζες να αποφασίζουν εκείνες πότε θα ξεκινά ο χρόνος της παραγραφής. Αυτή η πρόταση 
δεν έγινε αποδεκτή και αυτή που έχουμε ενώπιόν μας είναι μια συμβιβαστική πρόταση.  Όμως οφείλουμε, κύριε 
Πρόεδρε, όπως είπα στην αρχή, ναι, να ψηφίσουμε, για να μην επιβαρύνουμε αυτή τη στιγμή τις χιλιάδες 
δανειζόμενους με χιλιάδες αγωγές.  Το κάμνουμε με βαριά καρδιά όμως.  Αυτή τη στιγμή αναγνωρίζουμε και 
διαπιστώνουμε ότι οι τράπεζες δεν αναδιαρθρώνουν τα δάνεια, αλλά από την άλλη θέλουν να κρατούν και τα 
δικαιώματά τους σε ό,τι αφορά τες αγωγές.  Και την πίτα ολόκληρη και το σκύλο χορτάτο! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όπως έχει αναφέρει και ο αγαπητός συνάδελφος Ανδρέας Μιχαηλίδης διαβάζοντας το σκοπό της 
πρότασης νόμου, σκοπός, κύριε Πρόεδρε, είναι η τροποποίηση του άρθρου 26 του περί Παραγραφής 
Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων Νόμου, ώστε να επεκταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2015 το μεταβατικό διάστημα 
εντός του οποίου μπορεί κάποιος να εγείρει αγωγή, η βάση της οποίας συμπληρώθηκε πριν από την ψήφιση 
του κυρίως νόμου το 2012. 

 Θέλω να πω ότι με τούτη την τροποποίηση δεν επηρεάζεται το δικαίωμα οποιουδήποτε, αν επιθυμεί, 
πριν από την ημερομηνία εκείνη την καταληκτική, της 31ης ∆εκεμβρίου του 2015, να καταχωρίσει την αγωγή 
του.  Εκεί κρίθηκε σκόπιμη αυτή η τροποποίηση, ακριβώς διότι ηγέρθησαν στη συζήτηση ενώπιον της 
επιτροπής Νομικών διάφορα θέματα ιδιαίτερα σοβαρά και περίπλοκα νομικώς, τα οποία η επιτροπή Νομικών 
θεώρησε ότι θα πρέπει πλέον η εκτελεστική εξουσία να έρθει με ολοκληρωμένη εισήγηση- πρόταση, ούτως 
ώστε, όταν και εφόσον θα εφαρμοστεί ο νόμος την 1η Ιανουαρίου του 2016, να μπορέσει να εφαρμοστεί ορθά 
και με τα λιγότερα, αν θέλετε, δυνατόν προβλήματα. 

 Θέλω να διασαφηνίσω κάτι εδώ όμως.  Θα πρέπει για την ορθή και ολοκληρωμένη εφαρμογή της 
τροποποίησης, πέραν από αυτό που αναφέρεται στην πρόταση νόμου, να τροποποιηθεί και το άρθρο 28 του 
βασικού νόμου, προσθέτοντας την ακόλουθη διάταξη:  Το άρθρο 28 λέει «Ο παρών Νόμος τίθεται σε ισχύ την 
1η Ιουλίου 2012» και η πρόταση για πρόσθεση είναι «Η διάταξη αυτή δεν παραγράφει και δεν επηρεάζει 
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οποιαδήποτε δικαιώματα δίδονται με την αναστολή του άρθρου 26.».  Σε αυτό συμφωνεί και η υπόλοιπη 
επιτροπή Νομικών.  Άρα, με τούτη την τροποποίηση θα είναι ολοκληρωμένη η πρόταση τροποποίησης, ώστε ο 
νόμος ουσιαστικά να ανασταλεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2015. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα κάνετε μία προφορική τροπολογία τζιαι, για να τη δεχτώ, όπως συνηθίζεται, πρέπει να… Αν θέλω 
τη δέχομαι! 

(Γέλια) 

 Αλλά, εάν τη δέχονται και οι άλλες πλευρές, εγώ δεν έχω λόγο να μην… 

 Παρακαλώ, κύριε ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ξεκινώ από το τελευταίο.  Θα έκανα έκκληση να τη δεχτείτε, γιατί είναι ακριβώς, για να ολοκληρωθεί η 
πρόθεση του νομοθετικού σώματος να καλύψει οποιαδήποτε ενδεχόμενα πιθανόν να έχουν μείνει ανοικτά.  
Είναι καθαρά τεχνική η προσθήκη. 

 Αν παίρνω το λόγο, κύριε Πρόεδρε, είναι, για να πω κάποια πράματα τα οποία μας έχουν απασχολήσει 
ως κοινοβουλευτική ομάδα, που προφανώς από τη συζήτηση απασχόλησαν και τις υπόλοιπες 
κοινοβουλευτικές ομάδες. Έχει προϊστορία το ζήτημα και είναι έτσι με αγανάκτηση, πρέπει να πω, που 
αναγκαζόμαστε να δώσουμε μια περαιτέρω αναστολή εφαρμογής ενός νόμου που αυτό το σώμα εδώ και 
χρόνια έχει ψηφίσει.  Και η αγανάκτηση συνίσταται στο ότι, ενώ οι προθέσεις μας είναι ακριβώς οι νόμοι να 
εφαρμόζονται, μία οικονομική κρίση που είναι πρωτίστως τραπεζική μάς αναγκάζει να προβούμε σε ενέργειες 
πέραν της θέλησής μας.  Γιατί;  ∆ιότι είχαμε ευθεία και ξεκάθαρη απειλή από τις εμπορικές τράπεζες και 
δυστυχώς από το συνεργατισμό ότι, εάν εφαρμοστεί ο νόμος ως ήταν η πρόθεση της Βουλής την 1η Ιανουαρίου 
του 2015, θα πλημμύριζαν τα δικαστήρια με δεκάδες χιλιάδες αγωγών σε βάρος δανειοληπτών. 

 Αυτό το γεγονός, ενισχυμένο από μία νέα πραγματικότητα, ότι δυστυχώς με ενέργειες της κυβέρνησης 
αυτή τη στιγμή που μιλούμε, σήμερα, υπάρχει ένας νόμος για τις εκποιήσεις που θα εφαρμοστεί το Γενάρη, 
πολλαπλασιάζει τις ανησυχίες μας.  Γι’ αυτό ομόφωνα ως επιτροπή Νομικών είπαμε ότι πρέπει να δοθεί αυτή η 
περαιτέρω αναστολή, για να προστατέψουμε στο μέτρο του δυνατού χιλιάδες συμπατριωτών μας που 
δυσπραγούν και αντιμετωπίζουν… 

 Τι είναι, κύριε Τορναρίτη; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συγγνώμη, τι είπατε, κύριε… 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Λέτε να επιταχύνω. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συγγνώμη, τι είπατε; 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εν σας έδωσα το λόγο, αλλά γιατί ζητάτε να επιταχύνω για πολλοστή φορά… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εδώ πέρα η Βουλή δεν είναι κεντρική επιτροπή του ΑΚΕΛ, καταλάβετέ το!  Και τη συμπεριφορά σας… 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ∆ε σας επιτρέπω να προσβάλλετε το ΑΚΕΛ και παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε… ∆ε σας επιτρέπω να 
προσβάλλετε το ΑΚΕΛ και παρακαλώ να ανακαλέσετε!  Το κοινοβούλιο είναι το κοινοβούλιο, η κεντρική 
επιτροπή του ΑΚΕΛ είναι η κεντρική επιτροπή του ΑΚΕΛ!  Για πολλοστή φορά προσβάλλει το ΑΚΕΛ και είναι 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Συναγερμού.  Σας καλώ να ζητήσετε να ανακαλέσει αμέσως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε ∆αμιανού, πιο ήρεμα. 
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Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ! Έχει προσβάλει το ΑΚΕΛ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρέπει να ηρεμήσει ο κ. ∆αμιανού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη… 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Όταν προσβάλλετε το ΑΚΕΛ, που δε σας επιτρέπω, δικαιούμαι να διαμαρτύρομαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …κι εσείς, παρακαλώ! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Έχετε ζητήσει να επιταχύνω.  ∆εν έχετε δικαίωμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Συντομεύετε, παρακαλώ, τις ομιλίες σας, για να προχωρήσουμε. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, θα έρθω στο βήμα, για να ασκήσω το δικαίωμά μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπήρχε τόσο ωραίο κλίμα και το χαλάσατε! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Με την άδειά σας θα μεταφερθώ στο βήμα, για να ολοκληρώσω, επειδή θα πάρω ακόμα λίγα λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακριβώς ο κανονισμός μας είναι, όταν οι παρεμβάσεις σας είναι πάνω από δύο λεπτά, να έρχεστε στο 
βήμα. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Απολύτως σεβαστό, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μπορώ να έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, να περιμένεις να τελειώσει. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σου λέω, όχι, να τελειώσει ο κύριος τζιαι μετά! 

(Γέλια) 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σέβομαι την έκκλησή σας.  Είναι και θέση του κοινοβουλίου. 

 Επομένως, κακίζουμε μια στάση των τραπεζών που μας αναγκάζει σήμερα να προβούμε σ’ αυτή την 
ενέργεια. 

 Έχει δίκαιο ο κ. Παπαδόπουλος.  Αυτό που προσπαθούμε να κάμουμε είναι να μειώσουμε τους 
κινδύνους.  ∆εν μπορούμε να τους εξαλείψουμε, αλλά εδώ ακριβώς υπεισέρχεται και ο ρόλος μιας κυβέρνησης 
που εδώ και δύο περίπου χρόνια κυβερνά και παρακολουθεί ως επιτήδειος ουδέτερος αυτό το ζήτημα.  Όποτε 
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είναι να νομοθετήσουμε ή να προωθηθούν κυβερνητικά νομοσχέδια προς όφελος των τραπεζών, εν μιά νυκτί 
τα διαμορφώνουν.  Εδώ και δεκαοχτώ μήνες η επιτροπή Νομικών προσπαθεί να βρει λύση από μόνη της σε 
αυτά τα ζητήματα και η κυβέρνηση απέχει. 

 Και εμείς χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία της επιτροπής να ζητήσει από την κυβέρνηση να τοποθετηθεί, 
γιατί η τελευταία τοποθέτηση της κυβέρνησης στο θέμα της παραγραφής αγώγιμων δικαιωμάτων ήταν απόλυτα 
ευθυγραμμισμένη με το Σύνδεσμο Εμπορικών Τραπεζών.  Σας καλώ να ανατρέξετε στα πρακτικά της 
επιτροπής Νομικών της Βουλής.  Όποια απαίτηση απαράδεκτη είχαν οι εμπορικές τράπεζες, έχει υιοθετηθεί 
από την κυβέρνηση.  Και, για να είμαι συγκεκριμένος, αυτό που ήθελαν οι εμπορικές τράπεζες ήταν, πέραν της 
αναστολής, να γίνει και τροποποίηση του νόμου που να τους επιτρέπει για βάσεις αγωγών που ενδεχομένως 
να προέκυψαν το 2000 να μπορούν σήμερα να τις αναζωογονήσουν ενώπιον δικαστηρίων.  Ξέρετε γιατί;  Για 
να τις συνδέσουν με το νέο πλαίσιο εκποιήσεων. 

 Ε, δεν μπορεί η Βουλή να παραμένει αμέτοχη και να παρακολουθεί.  Πολύ καλά κάμνει σήμερα η Βουλή 
και νομοθετεί για αυτό το ζήτημα.  Επιβαρύνεται το κλίμα ακριβώς από το γεγονός ότι το δίχτυ προστασίας που 
πλειοψηφικά αυτό το κοινοβούλιο ψήφισε για τις εκποιήσεις, μετριάζοντας σε πολύ μεγάλο βαθμό τις προθέσεις 
της τρόικας και της κυβέρνησης, είτε με αναφορές στο Ανώτατο ∆ικαστήριο είτε με αναπομπές της κυβέρνησης 
και του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, έχει αλλοιωθεί ουσιαστικά, γι’ αυτό και θεωρούμε ότι το δωδεκάμηνο είναι 
αδήριτη ανάγκη να εγκριθεί από τη Βουλή. 

 Εγώ για τον τόνο της φωνής μου θέλω να απολογηθώ στο συνάδελφο, αλλά, όταν αγγίζει ευαίσθητα 
ζητήματα και προσβάλλει πολιτικά κόμματα με παράδοση σε τούτο τον τόπο, θεωρώ ότι ανάλογη απολογία 
πρέπει να υπάρξει από τον κ. Τορναρίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.  Ο κ. Τορναρίτης και μετά ο κ. Σαμψών, αν έχει… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πραγματικότητα είναι ότι εμιλούσε ο συνάδελφος κάμποση ώρα και σας ένευα εσάς, 
για να εφαρμόσετε τον κανονισμό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, εν μου ένεψες έτσι πράμα! 

(Γέλια) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έτο, ο κ. ∆αμιανού απέναντι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κάτι είπες… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …να διερωτηθεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, κάτι είπες και θύμωσε ο κ. ∆αμιανού. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία.  Σε σας έλεγα.  Απ’ εκεί και πέρα, όσον αφορά την αναφορά στην Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ, 
εγώ δε θα το θεωρήσω πολύ άσχημο, αν αναφερθεί κάποιος βουλευτής του ΑΚΕΛ στο πολιτικό γραφείο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Αναφέρθηκα σε ένα όργανο του ΑΚΕΛ, αλλά αυτή η αναφορά, κύριε Πρόεδρε, 
έγινε ακριβώς μετά τη συγκεκριμένη συμπεριφορά του συναδέλφου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ! 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

 Ησυχία! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Θα είμαι σύντομος, απλά για να βάλουμε λίγο τα πράγματα στη θέση τους.  Όντως είναι με βαριά καρδιά 
που το ψηφίζουμε ή που προτείνουμε την ψήφισή του.  Και όντως ο λόγος έχει να κάμει με το γεγονός ότι τα 
νομικά ζητήματα που εγείρονται είναι τέτοια, που θέλουμε την εκτελεστική εξουσία να έρθει με συγκεκριμένη 
πρόταση.  Για να είμαστε δίκαιοι, και ο βασικός νόμος και οι μέχρι σήμερα τροποποιήσεις ήταν με πρωτοβουλία 
της Βουλής.  Άρα, γι’ αυτό το λόγο η εκτελεστική εξουσία δεν παρενέβη σε επίπεδο νομοθετικό.  Σήμερα όμως, 
ακριβώς επειδή τα ζητήματα που πλέον εγείρονται είναι σοβαρότατα και στη συζήτηση που έγινε στην 
επιτροπή Νομικών όλες οι προτάσεις που ετέθηκαν ενώπιόν μας και που ήρθαν από τις τράπεζες εκρίθηκαν 
από τη Γενική Εισαγγελία ως αντισυνταγματικές με γνωμάτευση, δεν μπορούσαμε ελαφρά τη καρδία η 
επιτροπή Νομικών να ψηφίσουμε κάτι που ενδεχόμενα κατά την εφαρμογή του να δημιουργούσε περισσότερα 
προβλήματα από όσα θα έλυε ούτε θα μπορούσαμε ελαφρά τη καρδία να δώσουμε το δικαίωμα σε κάποιους 
να εγείρουν χιλιάδες χιλιάδων αγωγές εναντίον του κοσμάκη.  Επομένως, μέχρις ότου λυθεί το πρόβλημα, 
μέχρις ότου έρθει συγκεκριμένη πρόταση νομικά που να έχει εξεταστεί από τη Νομική Υπηρεσία και να μας 
πουν ότι αυτή είναι ορθή και μπορούμε με τούτο τον τρόπο να εφαρμόσουμε ορθά το νόμο κατά τη λήξη της 
περιόδου αναστολής, η επιτροπή Νομικών είναι έτοιμη να το πράξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να μου υποδείξετε με βάση τον κανονισμό της Βουλής με ποιο τρόπο γίνεται η 
ψηφοφορία με βαριά καρδιά, διότι μέχρι σήμερα πραγματικά δε μου έτυχε να ψηφίσω με τούτο τον τρόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έτυχέ σου, αλλά εν θυμάσαι. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και εγώ θέλω να είμαι ειλικρινής.  Ο λόγος που έκαμα τούτη την εισαγωγή, αγαπητοί κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, είναι ο εξής:  Χωρίς ψευδαισθήσεις διατηρούμε το αγώγιμο δικαίωμα των τραπεζών, καθαρά, 
ξάστερα, για να ξέρουμε τι κάμνουμε, ενόψει της απειλής και του κινδύνου ότι θα γεμίσει το παζάρι με αγωγές 
και ενόψει των κινδύνων και των προβλημάτων που δημιουργούνται για τον κόσμο τον απλό, τον καθημερινό.  
Αν τούτα τα πράματα τα βάλουμε, τότε έχουμε την ισορροπία που ονομάζεται “βαριά καρδιά”. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, με βαριά καρδιά! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ε θα μπω σε μια ερμηνεία της “βαριάς καρδιάς”, κύριε Ευαγόρου, αλλά να εξηγήσω τι είναι που εννοώ.  
Τι εννοούσα, τουλάχιστον. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

 Όχι, όχι!  Εάν οι τράπεζες αναδιάρθρωναν τα δάνεια, δε θα υπήρχε η απειλή των δεκάδων χιλιάδων 
αγωγών.  Επειδή δεν αναδιάρθρωσαν τα δάνεια του κόσμου και έχουμε το πιο υψηλό ποσοστό μη 
εξυπηρετούμενων δανείων στον κόσμο, ναι, αυτή τη στιγμή αναγκαζόμαστε και κάμνουμε κάτι το οποίο δε 
θέλουμε να κάμουμε, το οποίο βοηθά τις τράπεζες.  Αυτό είναι που εννοούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Σαμψών να επαναλάβει την προφορική τροπολογία, για να είναι σε όλους 
κατανοητή, και μετά θα προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

 Παρακαλώ, ησυχία, να γράφουν καθαρά οι στενογράφοι την πρόταση, την τροπολογία που εισηγείται η 
επιτροπή Νομικών. 

 Παρακαλώ! 
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Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Η προφορική τροπολογία είναι εισήγηση της επιτροπής Νομικών.  Αφορά στο άρθρο 28 του βασικού 
νόμου, που λέει -διαβάζω όπως είναι σήμερα- «Ο παρών Νόμος τίθεται σε ισχύ την 1η Ιουλίου 2012».  Η 
πρόταση είναι να προστεθεί μετά το “2012” η ακόλουθη φράση:  «Η διάταξη αυτή δεν παραγράφει και δεν 
επηρεάζει οποιαδήποτε δικαιώματα δίδονται με την προβλεπόμενη στο άρθρο 26 αναστολή.».  Το άρθρο 26 
είναι εκείνο που τροποποιούμε μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2015. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εγράψετέ το; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγράψαν το.  Είναι γρήγορες! 

 Παρακαλώ, θα κάνουμε ψηφοφορία για την τροπολογία αυτή και μετά για το συνολικό νομοσχέδιο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Είναι δύο τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι αυτή που εδιάβασες, κύριε Σαμψών.  Η άλλη είναι η πρόταση νόμου.  Αυτό εννοώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προφορικής τροπολογίας την οποία ακούσατε δύο φορές σήμερα εδώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, η προφορική τροπολογία που 
προήλθε από την επιτροπή εγκρίνεται. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Με βαριά καρδιά, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν το λέω! 

 Τώρα πάμε στην πρόταση νόμου, συνολική ψηφοφορία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ και μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ και μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού, Μηχανών Επιδεξιότητας και Μηχανών 
Ψυχαγωγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένταξη στο νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την κατοχή και χρήση των μηχανών παιγνιδιού και μηχανών 
ψυχαγωγίας και των μηχανών επιδεξιότητας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανών 
Παιγνιδιού, Μηχανών Επιδεξιότητας και Μηχανών Ψυχαγωγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Οκτωβρίου και στις 13 και 27 Νοεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας, του 
Γραφείου της Γενικής Λογίστριας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού, της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής 
(ΠΑΣΙΚΑ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων 
Κύπρου (ΣΤΕΚ), των ενδιαφερόμενων εταιρειών στοιχημάτων και των οργανωμένων ιδιοκτητών μηχανών 
ψυχαγωγίας.  Οι επαρχιακές διοικήσεις Λευκωσίας, Λάρνακας, Λεμεσού, Πάφου και Αμμοχώστου, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανών Παιγνιδιού και 
Μηχανών Ψυχαγωγίας Νόμου για την ένταξη στο νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την κατοχή και χρήση των 
μηχανών παιγνιδιού και μηχανών ψυχαγωγίας και των μηχανών επιδεξιότητας. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
προτεινόμενες με το νομοσχέδιο τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες υπό το φως της θέσπισης του περί 
Στοιχημάτων Νόμου του 2012, με τον οποίο, ως αποτέλεσμα της εφαρμογής των προνοιών του, καταργήθηκε 
η σχετική πρόνοια του περί Μηχανών Παιγνιδιού και Μηχανών Ψυχαγωγίας Νόμου για την ποινικοποίηση της 
κατοχής και της χρήσης μηχανών τυχερού παιγνιδιού και ως εκ τούτου η τοποθέτηση, η κατοχή και η χρήση 
των εν λόγω μηχανών κατέστη ανεξέλεγκτη, ακόμα και από ανήλικα πρόσωπα.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού διατύπωσε 
επιφυλάξεις σε σχέση με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος επισήμανε 
στην επιτροπή, πρέπει να διασφαλιστεί ότι οι προτεινόμενες με το υπό αναφορά νομοσχέδιο πρόνοιες, οι 
οποίες αφορούν τη χρήση των μηχανών επιδεξιότητας από παιδιά, προστατεύουν το παιδί από κάθε μορφή 
εκμετάλλευσης και λαμβάνουν πρωτίστως υπόψη το συμφέρον του παιδιού, όπως προβλέπει η Αρχή της 
∆ιασφάλισης του Συμφέροντος του Παιδιού.  Συναφώς, όπως ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, για να 
διασφαλιστεί η εφαρμογή των πιο πάνω, απαιτούνται πρόσθετες διευκρινίσεις σε σχέση με τις πρόνοιες του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος των οργανωμένων ιδιοκτητών μηχανών ψυχαγωγίας διαφώνησε με την προτεινόμενη 
πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία η αξία του κέρδους ή άλλου ανταλλάγματος από μηχανή 
επιδεξιότητας δεν υπερβαίνει τα πενήντα ευρώ (€50).  Ειδικότερα, όπως ανέφερε η ίδια εκπρόσωπος στην 
επιτροπή, το ύψος του εν λόγω ποσού περιορίζει τη χρήση των μηχανών και τις καθιστά μη ανταγωνιστικές, 
λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι τα ενδιαφέροντα των χρηστών των εν λόγω μηχανών, ηλικίας δεκαέξι ετών 
και άνω, απαιτούν ως αντάλλαγμα αντικείμενα μεγαλύτερης αξίας, όπως κινητά τηλέφωνα ή ρολόγια.  
Συναφώς, η ίδια εκπρόσωπος, εισηγήθηκε την αύξηση του εν λόγω ποσού από πενήντα ευρώ (€50) σε εκατό 
πενήντα ευρώ (€150).  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε στην επιτροπή ότι για τη διασφάλιση της ορθής 
και νόμιμης χρήσης των μηχανών επιδεξιότητας απαιτείται η επικόλληση ή η ανάρτηση σήμανσης σε εμφανές 
σημείο πάνω στις εν λόγω μηχανές σε σχέση με την επιτρεπόμενη ηλικία χρήσης τους, γι’ αυτό και εισηγήθηκε 
την τροποποίηση των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ώστε να περιληφθεί σ’ αυτό σχετική πρόνοια. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ άλλων η 
προτεινόμενη σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία σε κανένα πρόσωπο ηλικίας κάτω των δώδεκα χρόνων 
δεν επιτρέπεται να εισέρχεται σε αδειούχα υποστατικά ή να λειτουργεί, να χειρίζεται ή να χρησιμοποιεί 
οποιαδήποτε μηχανή παιγνιδιού ή μηχανή ψυχαγωγίας, εκτός αν συνοδεύεται από το πρόσωπο που έχει την 
επιμέλειά του, με εξαίρεση τα ξενοδοχεία ή τα τουριστικά καταλύματα, όταν το εν λόγω πρόσωπο είναι ένοικος 
του ξενοδοχείου ή του τουριστικού καταλύματος. 

 Οι εκπρόσωποι όλων των υπόλοιπων ενδιαφερόμενων πλευρών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή, καθώς και των εισηγήσεων που υποβλήθηκαν 
ενώπιόν της για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας διαμόρφωσαν το κείμενο του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου και κατέθεσαν στην επιτροπή νέο διαμορφωμένο κείμενο, στο οποίο επενέχθησαν οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Προστέθηκε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία σε κάθε μηχανή παιγνιδιού, μηχανή επιδεξιότητας 
και μηχανή ψυχαγωγίας που βρίσκεται στα υποστατικά πρέπει να αναρτάται ή επικολλάται σε εμφανές 
σημείο σήμανση αναφορικά με την επιτρεπόμενη ηλικία χρήσης της. 

2. Προστέθηκαν σ’ αυτό πρόνοιες για τροποποίηση των παρατημάτων της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, οι οποίες εκ παραδρομής δεν είχαν περιληφθεί στο κείμενο του νομοσχεδίου όπως αρχικά 
είχε κατατεθεί στη Βουλή, έτσι ώστε αφενός να περιληφθούν σ’ αυτά διατάξεις σε σχέση με τις μηχανές 
επιδεξιότητας και αφετέρου να μετατραπούν τα καθοριζόμενα σε αυτά τέλη από λίρες Κύπρου σε ευρώ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία της αναπληρώτριας προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου όπως αυτό διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χρίστος Μέσης, παρακαλώ. 
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ΧΡ. ΜΕΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι το ποσό των €50, που είναι η αξία του δώρου για τις μηχανές 
επιδεξιότητας, είναι τέτοιο που στην ουσία καταργεί τις ίδιες τις μηχανές.  Επομένως, η άποψη η δική μας είναι 
ότι μια αύξηση του ποσού στα €120 θα επιτρέψει ακριβώς σε αυτούς οι οποίοι ασχολούνται με αυτά τα 
παιχνίδια, που είναι κυρίως έφηβοι, να παίρνουν δώρα τα οποία για αυτούς να έχουν κάποια σημασία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι στόχος και σκοπός θα πρέπει να είναι να δημιουργούμε αντικίνητρα για τη 
νεολαία στο να χρησιμοποιεί αυτού του είδους τις μηχανές.  Όσο μεγαλύτερο είναι το δώρο ή το έπαθλο τόσο 
μεγαλύτερος είναι και ο εθισμός, αν θέλετε, και το κίνητρο.  Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε την τροπολογία του 
ΑΚΕΛ και θα στηρίξουμε την πρόταση της κυβέρνησης για αξία €50 μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαρίκας και μετά ο κ. Περδίκης. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα καταψηφίσουμε την τροπολογία και θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμπληρωματικά.  Αυτό που μας ειπώθηκε στην επιτροπή από τους αρμόδιους του 
κράτους, την αστυνομία κ.λπ. και δε διαψεύσθηκε από τους επιχειρηματίες των παιχνιδιών είναι το ότι αυτή η 
αξία είναι πλαστή ορισμένες φορές.  ∆ηλαδή μπορεί να βάζουν ένα δώρο το οποίο αξίζει €150 και €200 και το 
βάζουν να είναι €50.  Επομένως, όσο πιο χαμηλά βάζουμε την αξία του δώρου τόσο περισσότερο περιθώριο 
δίνουμε… Μάλλον, όσο πιο ψηλά τόσο περισσότερο περιθώριο δίνουμε να βάζουν μεγάλης αξίας δώρο και να 
είναι πραγματικά κουμάρι η όλη ιστορία και όχι παιχνίδι.  Γι’ αυτό δε θα δεχθούμε την πρόταση του ΑΚΕΛ και 
θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο όπως είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κινδυνεύουμε να χαρακτηριστούμε τζιαι κουμαρτζήδες.  Η υφιστάμενη νομοθεσία -γιατί 
υπάρχει- επιτρέπει σε παιδιά μέχρι 12 χρονών, πάνω από 12 χρονών να χρησιμοποιούν τις μηχανές.  Η 
τροποποίηση επιτρέπει μόνο πάνω από 16 χρονών, δηλαδή είναι αντικίνητρο για τους μικρούς.  Η τροπολογία 
μας τι αφορά;  Τι θα διεκδικεί κάποιος, αφού δεν απαγορεύουμε τις μηχανές;  Αν ερχόταν πρόταση από την 
κυβέρνηση για κατάργηση αντί για τροποποίηση, εμείς θα ήμασταν υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε.  Υπάρχει η τροπολογία για την οποία θα γίνει ψηφοφορία και μετά για το 
συνολικό… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αποσύρουμε την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρεται η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αποσύρεται η τροπολογία του ΑΚΕΛ επί του θέματος. 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 1 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 15.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 19; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανών Παιγνιδιού, Μηχανών Επιδεξιότητας και Μηχανών 
Ψυχαγωγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
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2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.254-2014). 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τ/Κ Περιουσιών του 2015 Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.255-2014). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων  

3. Ο περί Θέσπισης, Εγγραφής και 
Ρύθμισης των Υπηρεσιών Ορκωτού 
Μεταφραστή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.256-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των 
Ευρύτερων Εναλλάξιμων Κατηγοριών 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Νομικών  

6. Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών για τη 
Σήμανση Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.080-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

7. Οι περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.081-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

8. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Προστασία των Νέων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.082-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

9. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.083-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

10. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Καρκινογόνοι και 
Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.084-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

11. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.085-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

12. Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.086-2014). 

Άμυνας Άμυνας 
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13. Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.087-2014). 

Άμυνας Άμυνας 

14. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 
Υποχρεώσεως του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.088-2014). 

Άμυνας Άμυνας 

15. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- 
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

Εσωτερικών   Εσωτερικών  

16.  Έκθεση Εσόδων από τη δημοπράτηση 
των δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του 
θερμοκηπίου του έτους 2013 και ο 
τρόπος διάθεσής τους, σύμφωνα με το 
άρθρο 21(4) του περί της Θέσπισης 
Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου 
Νόμου του 2011 [Ν. 110(Ι)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 02.10.003). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος  
και  
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.289, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.009.05.02.112, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Για ποιους λόγους δεν έχει προχωρήσει μέχρι σήμερα η αλλαγή του χορτοτάπητα του Αθλητικού 
Κέντρου Παραλιμνίου; 

2. Προγραμματίζεται να γίνει η αλλαγή του και, εάν ναι, πόσο είναι το σχετικό κονδύλι; 

3. Πότε υπολογίζεται να γίνουν οι εν λόγω βελτιώσεις;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.290, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την κατασκευή δεξαμενής επεξεργασίας λυμάτων πλησίον του μεσαιωνικού 
μνημείου του Αββαείου Μπέλαπαϊς. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου το κατοχικό καθεστώς έχει δώσει άδεια 
ανέγερσης δεξαμενής επεξεργασίας λυμάτων δίπλα ακριβώς από το μεσαιωνικό μνημείο. Το έργο άρχισε να 
κατασκευάζεται και ο κίνδυνος καταστροφής του μνημείου είναι μεγάλος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, για να αποτρέψει την καταστροφή του μεσαιωνικού μνημείου του Αββαείου Μπέλαπαϊς και 
την αλλοίωση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.291, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από τους κατοίκους της κοινότητας Κάτω Μονής αναφορικά με την 
αφόρητη δυσοσμία από τις βιομηχανικές και κτηνοτροφικές μονάδες στην περιοχή της Κάτω Μονής στην 
επαρχία Λευκωσίας.  Το πρόβλημα χρονολογείται και οι εκάστοτε κυβερνήσεις δεν έχουν αντιμετωπίσει το 
πρόβλημα με τη δέουσα σοβαρότητα και αποφασιστικότητα.  Η συνέχιση της λειτουργίας κτηνοτροφικών 
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υποστατικών (κτηνοτροφικές μονάδες, σφαγεία, εγκαταστάσεις διαχείρισης κτηνοτροφικών αποβλήτων) δίπλα 
από κατοικημένες περιοχές υπονομεύει την ποιότητα ζωής των κατοίκων της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να λυθεί οριστικά το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της 
κοινότητας Κάτω Μονής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.292, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Μετά από παράπονα ασθενών του AIDS για την αλλαγή νοσηλευτών στη Γρηγόριο Κλινική, η οποία 
βρίσκεται στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, θα ήθελα να μάθω πώς γίνεται η εκπαίδευση και η εναλλαξιμότητα 
των νοσηλευτών που εργάζονται στις εκάστοτε κλινικές και κατά πόσο είναι δυνατόν σε τέτοιου είδους 
ευαίσθητες κλινικές το προσωπικό να μένει σταθερό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.293, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η έρευνα που αφορά γνωστό γυναικολόγο του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου, ο οποίος έχει 
απασχολήσει τα μέσα μαζικής ενημέρωσης λόγω της πιθανότητας να έχει εμπλακεί σε εμπορία νεογέννητων 
παιδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.294, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ασθενών στους οποίους δίδεται επιδότηση για οξυγόνο, καθώς και το κόστος που επωμίζεται το κράτος για τη 
συγκεκριμένη υπηρεσία. Παρακαλούμε επίσης να μας ενημερώσετε κατά πόσο προτίθεστε να επιδοτείτε τους 
ασθενείς για τους συμπυκνωτές οξυγόνου οικιακής χρήσης, οι οποίοι λειτουργούν με ηλεκτρικό ρεύμα, και αν 
έχει υπολογιστεί το κόστος μιας τέτοιας επιδότησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.295, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Με αφορμή το δημοσίευμα των New York Times για τον ELA της Λαϊκής Τράπεζας και άλλα συναφή 
θέματα παρακαλείται ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος να μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Ποια πρόσωπα εργάστηκαν ή συνέβαλαν για την ετοιμασία της έκθεσης που δημοσιεύει η εφημερίδα; 

2. Κάτω από ποιες συνθήκες διέρρευσε στη συγκεκριμένη εφημερίδα η υπό αναφορά έκθεση, από τη 
στιγμή που, όπως ανέφερε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, πρόκειται για εσωτερικό σημείωμα του 
προεδρικού, το περιεχόμενο του οποίου μάλιστα η κυβέρνηση δεν υιοθετεί; 

3. Έχουν καταβληθεί στους New York Times οποιαδήποτε δημόσια κονδύλια, προκειμένου να δημοσιευθεί 
το περιεχόμενο της εν λόγω έκθεσης;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.014, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.014 και ημερομηνία 25.07.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με τα μέτρα, τα οποία 
έχουν ληφθεί, με στόχο τον τερματισμό της λειτουργίας του υπαίθριου μπαρ, που έχει ανεγερθεί στην περιοχή 
Ασπρόκκρεμμου του Νέου Χωριού, πλησίον του Ξενοδοχείου «Άνασσα» και θέτω υπόψη σας τα ακόλουθα: 

(α)  Κατόπιν επιτόπιων ελέγχων που διενήργησε τόσο η Επαρχιακός Λειτουργός Πάφου του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως (ως αρμόδια Πολεοδομική Αρχή), όσο και ο Έπαρχος Πάφου (ως αρμόδια 
Οικοδομική Αρχή), διαπιστώθηκε ότι στην εν λόγω περιοχή έχει ανεγερθεί, χωρίς την εκ των προτέρων 
εξασφάλιση σχετικής πολεοδομικής άδειας, ένα υπαίθριο μπαρ, σε συνδυασμό με χώρους υγιεινής, 
πέτρινη περίφραξη και τοίχους αντιστήριξης ενώ, έχουν κατασκευαστεί και πλακόστρωτοι πεζόδρομοι. 

(β)  Στις 25.08.2014, ο Έπαρχος Πάφου, με σχετική -προς τους διαχειριστές/ιδιοκτήτες- των ανωτέρω 
αναφερόμενων υποστατικών, επιστολή του, ζήτησε τον άμεσο τερματισμό της χρήσης του υπαίθριου 
μπαρ και την κατεδάφιση/απομάκρυνση των παράνομα ανεγερθέντων υποστατικών. 
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(γ)  Στις 25.09.2014, και αφού διαπιστώθηκε ότι, δεν υπήρξε οποιαδήποτε συμμόρφωση των 
διαχειριστών/ιδιοκτητών, σε σχέση με τις υποδείξεις του Έπαρχου Πάφου, προωθήθηκε διαδικασία 
λήψης δικαστικών μέτρων, η οποία ωστόσο βρίσκεται υπό εξέλιξη. 

(δ)  Παράλληλα και συμπληρωματικά των ανωτέρω, επισημαίνεται ότι στις 09.10.2014, η Πολεοδομική Αρχή, 
στα πλαίσια των εξουσιών που της παρέχει ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος, έχει επιδώσει 
στους διαχειριστές/ιδιοκτήτες των υπό αναφορά υποστατικών, Ειδοποίηση Επιβολής, δυνάμει των 
προνοιών του άρθρου 46 του ανωτέρω αναφερόμενου Νόμου, καλώντας τους όπως εντός διαστήματος 
πέντε (5) εβδομάδων από την ημερομηνία λήψης της εν λόγω Ειδοποίησης Επιβολής, όπως προβούν 
στις κατάλληλες ενέργειες προς άμεση αποκατάσταση της νομιμότητας στην περιοχή (βλ. Παράρτημα 
Α).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.023, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κας Ρούλας 
Μαυρονικόλα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η συμφωνία συνεργασίας που έχει υπογραφεί μεταξύ του Υπουργείου Υγείας και του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ) αφορά στη σύσταση Ομάδας Υποστήριξης Υλοποίησης με σκοπό την 
εξειδικευμένης υποστήριξης, καθοδήγησης και τεχνικής βοήθειας στο Υπουργείο Υγείας για υλοποίηση 
και επιτάχυνση των προγραμματιζόμενων μεταρρυθμίσεων στον τομέα της υγείας. 

2. Η συμφωνία υπογράφθηκε μετά από απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου Ημερομηνίας 16/07/2014, η 
οποία ενέκρινε την προώθηση των ενεργειών για σύσταση Ομάδας Υλοποίησης (Implementation 
Support Team), καθώς και απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου Ημερομηνίας 31/07/2014, με την οποία 
εγκρίθηκε το περιεχόμενο της συμφωνίας. 

 Σημειώνεται ότι η σύσταση διεθνούς ομάδας υποστήριξης αποτελούσε πρόνοια του Μνημονίου 
Συναντίληψης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την Τρόικα (Μάιος 2014), στο πλαίσιο των 
μεταρρυθμίσεων στον Τομέα της Υγείας, με προθεσμία ολοκλήρωσης τα τέλη Ιουνίου 2014. 

3. Η υφιστάμενη συμφωνία συνεργασίας ετοιμάστηκε με άξονα την επίτευξη τριών βασικών στόχων: 

 (α)  Την εισαγωγή ενός καθολικού, βιώσιμου, δίκαιου στην κατανομή του κόστους και κοινωνικά 
αλληλέγγυου συστήματος υγείας. 

 (β)  Τη διασφάλιση καθολικής πρόσβασης σε υψηλού επιπέδου φροντίδα υγείας, μέσα από την 
παροχή νοσοκομειακής και εξειδικευμένης φροντίδας υγείας σύμφωνα με τα διεθνή πρότυπα. 

 (γ)  Την αναδιάρθρωση και τον εκμοντερνισμό της διακυβέρνησης του τομέα της υγείας. 

  Για την επίτευξη του κάθε στόχου, όπως αυτοί αναφέρονται πιο πάνω, έχουν καθοριστεί 
συγκεκριμένα πεδία, για τα οποία ζητείται η άμεση συνεισφορά του ΠΟΥ, τα οποία 
περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, την ανάπτυξη νέων Οργανογραμμάτων για τα αυτόνομα 
νοσηλευτήρια, ετοιμασία νέων σχεδίων υπηρεσίας για το προσωπικό των αυτόνομων 
Οργανισμών, τεχνική βοήθεια και συντονισμό της διαδικασίας για εισαγωγή πληροφοριακών 
συστημάτων στα νοσοκομεία, την αναδιάρθρωση του κρατικού δικτύου των Κέντρων 
Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας, κ.ά.  Παράλληλα το περιεχόμενο της συμφωνίας παρέχει 
σημαντικό βαθμό ευελιξίας για την επιλογή περαιτέρω πεδίων, τα οποία θα κριθούν απαραίτητα 
στην πορεία. 

4. Στο πλαίσιο των πιο πάνω, και λόγω του υψηλού κύρους, εμπειρίας και αξιοπιστίας που κατέχει ο 
Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας στον τομέα της μεταρρύθμισης εθνικών συστημάτων υγείας, η 
συνεργασία του Οργανισμού με το Υπουργείο Υγείας στους προαναφερόμενους τομείς των 
μεταρρυθμίσεων αναμένεται ότι θα διασφαλίσει υψηλό επίπεδο ποιότητας και αποτελεσματική 
υλοποίηση των προγραμματιζόμενων δραστηριοτήτων. 

5. Για σκοπούς καλύτερης διαχείρισης και εξασφάλισης της απαιτούμενης χρηματοδότησης, οι 
δραστηριότητες που προβλέπονται από τη συμφωνία συνεργασίας του Υπουργείου Υγείας με τον ΠΟΥ 
έχουν χωριστεί σε δύο φάσεις ως ακολούθως:  Φάση1:  Αυγ. 2014-Ιαν. 2015 και Φάση 2:  Ιαν. 2015-
∆εκ.2016. 

 Οι δραστηριότητες περιλαμβάνουν την εγκατάσταση μικρού αριθμού (έως δύο) ξένων 
εμπειρογνωμόνων, με καθορισμένα πεδία εξειδίκευσης, στην Κύπρο, καθώς και την άντληση τεχνικής 
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βοήθειας και εμπειρογνωμοσύνης σε πρόσθετα πεδία εξειδίκευσης, ανάλογα με τις προκύπτουσες 
ανάγκες. 

 Το κόστος της συμφωνίας θα χρηματοδοτηθεί, στο μεγαλύτερο μέρος, από ευρωπαϊκούς πόρους που 
θα παραχωρηθούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην Κύπρο ειδικά για το σκοπό αυτό. 

6.  Αναφορικά με το δεύτερο σκέλος της ερώτησης της βουλευτού σημειώνεται ότι ο Οργανισμός 
Ασφάλισης Υγείας συμμετέχει στις διαδικασίες σχεδιασμού και εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας, 
τόσο ως μέλος της ευρύτερης ομάδας υλοποίησης των μεταρρυθμίσεων που συστάθηκε με απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου από τον Υπουργό Υγείας τον Ιούνιο του 2014, όσο και στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων του που πηγάζουν από τη σχετική νομοθεσία.  Το Υπουργείο Υγείας αναγνωρίζει τον 
ΟΑΥ ως έναν από τους βασικότερους εταίρους στην υλοποίηση των προγραμματιζόμενων 
μεταρρυθμίσεων και, στο πλαίσιο αυτό, το Υπουργείο επιδιώκει μια στενή συνεργασία με τον Οργανισμό 
προς επίτευξη των από κοινού στόχων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.031, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.031 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 25.8.2014 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγ. Βαρβάρας εξασφάλισε Πολεοδομική Άδεια για τη δημιουργία κοινοτικού 
πάρκου στο οποίο περιλαμβάνεται και κέντρο αναψυχής.  Σημειώνεται ότι η κατασκευή του πάρκου 
υλοποιείται με πιστώσεις από τον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της Κοινότητας. 

(β) Ακολούθως, το εν λόγω Κοινοτικό Συμβούλιο εξασφάλισε τροποποιητική άδεια για αλλαγές στους 
ανοικτούς χώρους του πάρκου, καθώς και αλλαγή στη χρήση του κέντρου, από κέντρο αναψυχής σε 
κέντρο σύναξης και αναψυχής ηλικιωμένων. 

(γ) Σημειώνεται ότι σκοπός της τροποποίησης της άδειας είναι για την εξασφάλιση πιστώσεων από το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την ενδεχόμενη παραχώρηση 
ποσού ύψους €30.000 από το Συμβούλιο Κοινοτικού Εθελοντισμού (ΣΚΕ) Αγίας Βαρβάρας, για την 
ανέγερση του υπό αναφορά κέντρου. 

(δ) Συναφώς αναφέρεται ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο δεν έχει αιτηθεί άδειας οικοδομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.038, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 25/8/2014, αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

 Σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση που πήραμε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ): 

i. Στις 28/8/2010 ολοκληρώθηκε η τεχνοοικονομική μελέτη για το έργο και στις 29/9/2010 εξασφαλίστηκαν 
οι Κυβερνητικές Εγκρίσεις και οι Συγκαταθέσεις ∆ιέλευσης.  Αιτητής στην πιο πάνω αίτηση ήταν το 
Υπουργείο Εσωτερικών και οι σχετικοί όροι εκδόθηκαν στις 24/9/2010.  Στη συνέχεια έγινε 
αναθεωρημένη μελέτη στις 5/10/2010 λόγω αλλαγής του τελικού σημείου παροχής. 

ii. Ακολούθως, για πρακτικούς λόγους, η αίτηση έγινε στο όνομα του Επιτρόπου Προεδρίας και εκδόθηκαν 
όροι στις 6/10/2010 οι οποίοι και πληρώθηκαν στις 20/1/2011.  Οι κατασκευαστικές εργασίες 
υλοποιήθηκαν στις 25/10/2010. 

iii. Το κόστος της μελέτης για την διασύνδεση έχει πληρωθεί στην ΑΗΚ από την τότε Κυβέρνηση.  Η 
κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος πληρώνεται από τους Τουρκοκύπριους οι οποίοι, μέχρι σήμερα, δεν 
έχουν καθυστερημένες οφειλές.  

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας δώσουμε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.041, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ημοσιεύματα για κατασκευή μεγάλου τουριστικού έργου στην Πάφο 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.041 και ημερομηνία 26.8.2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η 
κατάθεση αιτήσεων για χορήγηση άδειας κατασκευής ενός τέτοιου έργου αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών, 
στο οποίο έχει ήδη σταλεί αντίγραφο της ερώτησης. 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει ανάμειξη μόνο σε περίπτωση ανοικτής προκήρυξης 
ενδιαφέροντος για προτάσεις ανάπτυξης από ενδιαφερόμενους οικονομικούς φορείς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.047, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.047 και ημερομηνία 18.08.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσον έχουν αρθεί οι 
παράνομες επεμβάσεις που έχουν πραγματοποιηθεί εντός της Ζώνης Προστασίας της Παραλίας στα διοικητικά 
όρια της Κοινότητας Αργάκας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αργάκας προέβηκε, χωρίς την εκ των προτέρων εξασφάλιση των 
απαιτούμενων αδειών, από τις αρμόδιες Αρχές, σε εργασίες διαμόρφωσης της παραλίας στην εν λόγω 
περιοχή, με τη φύτευση δέντρων, την τοποθέτηση αμμοχώματος γρασιδιού και κιγκλιδώματος, καθώς 
και με την εγκατάσταση συστήματος αυτόματου ποτίσματος, ενώ παράλληλα προχώρησε και στην 
ανέγερση ξύλινης αποθήκης και αποδυτηρίων, εντός της παραλιακής περιοχής, σε τμήμα που εμπίπτει 
εντός της Ζώνης Προστασίας της Παραλίας. 

(β) Στο σημείο αυτό, κρίνεται σκόπιμο να αναφερθεί ότι, το Κοινοτικό Συμβούλιο Αργάκας, είχε εξασφαλίσει 
την έγκριση της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών Συμβουλίου Αργάκας, για τη δημιουργία της υπό 
αναφορά παραλίας, ως παραλίας λουoμένων.  Σημειώνεται ωστόσο ότι, κατά τη χορήγηση της εν λόγω 
έγκρισης, τέθηκε όρος στο Κοινοτικό Συμβούλιο, να προβεί στην ετοιμασία σχετικής μελέτης, αναφορικά 
με τα υποθαλάσσια ρεύματα της περιοχής, ώστε να καταστεί δυνατή η περαιτέρω προώθηση των 
απαιτούμενων διαδικασιών.  Παρόλα αυτά -μέχρι και σήμερα- δεν έχει υποβληθεί η ζητηθείσα μελέτη. 

(γ) Κατόπιν σχετικών οδηγιών του Υπουργού Εσωτερικών, στις 18.07.2014 η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου 
διοργάνωσε επιχείρηση απομάκρυνσης των παρανομιών, εντός της εν λόγω παραλιακής περιοχής της 
Αργάκας, απομακρύνοντας την ξύλινη αποθήκη και τα αποδυτήρια, που είχαν ανεγερθεί.  Σημειώνεται 
ότι, το κιγκλίδωμα που είχε επίσης τοποθετηθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο στα πλαίσια των υπό 
αναφορά εργασιών του, έχει παραμείνει, καθώς κρίθηκε απαραίτητο, για σκοπούς οδικής ασφάλειας, με 
βάση τις σχετικές απόψεις του καθ’ ύλην αρμόδιου Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

(δ) Ανεξαρτήτως των ανωτέρω, και προς πλήρη αποκατάσταση της παραλίας, ο Έπαρχος Πάφου ζήτησε 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, όπως 
υποβάλει σχέδιο για την αποκατάσταση του χώρου, καθώς και τις απόψεις του αναφορικά με τον τρόπο 
αποκατάστασής του (δηλ. τον όγκο του αμμοχώματος που θα πρέπει να αφαιρεθεί καθώς και υποδείξεις 
αναφορικά με τα μηχανήματα που θα χρησιμοποιηθούν, τον τρόπο διεξαγωγής των εργασιών κ.λπ).  Το 
Τμήμα Περιβάλλοντος υπέβαλε το ζητηθέν σχέδιο στις 09.09.2014, ενώ αναμένεται η υποβολή των 
απόψεών του, σε σχέση με τις διαδικασίες που θα πρέπει να ακολουθηθούν, προς πλήρη και ορθή 
αποκατάσταση του χώρου της παραλίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.117, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. φακέλου 23.06.010.04.117 και ημερ. 16/9/2014 σχετικά με την πιο 
πάνω Ερώτηση, η οποία έχει διαβιβαστεί από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως λόγω 
αρμοδιότητας, και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα : 

2. Ο Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια (ΣΠΑΒΟ) αποτάθηκε στις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για επιχορήγηση της ανέγερσης του συγκεκριμένου υποστατικού το 2012 , 
και παραχωρήθηκε ποσό ύψους €100.000 ειδικά για το σκοπό αυτό. Το 2013 οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας προχώρησαν σε έγκριση πρόσθετης κρατικής ενίσχυσης ύψους €30.000 προς το Σύνδεσμο ως 
συνεισφορά για σκοπούς ανέγερσης, ώστε να καταστεί δυνατή η ανέγερση του έργου. 

3. Να σημειωθεί ότι, ο υπό αναφορά Σύνδεσμος ήταν μια από τις λίγες Οργανώσεις που έλαβαν χορηγία 
για σκοπούς ανέγερσης οικοδομής. 

4. Η περαιτέρω οικονομική ενίσχυση του εν λόγω έργου από το Σχέδιο Κρατικών Ενισχύσεων των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας θα εξεταστεί, εφόσον αξιοποιηθεί η Κρατική Ενίσχυση που δόθηκε μέχρι 
σήμερα και δεδομένου ότι πληρούνται οι πρόνοιες του εν λόγω Σχεδίου και υπάρχει διαθέσιμο κονδύλι. 
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5. Όσον αφορά το θέμα της καταβολής του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ) για την ανέγερση του 
καταφυγίου, σχετικές ενέργειες έχουν προωθηθεί από το Υπουργείο Οικονομικών λόγω αρμοδιότητας. 

6. Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω έχουν συζητηθεί σε συνάντηση του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου με 
την Πρόεδρο του Συνδέσμου που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.126, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.126 και ημερομηνία 16.09.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με το στάδιο στο 
οποίο βρίσκονται οι διαδικασίες κήρυξης, ως διατηρητέες, των οικοδομών ιδιοκτησίας του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Τρεμιθούσας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η διαδικασία αξιολόγησης μιας οικοδομής, για την κήρυξή της ως διατηρητέας, απαιτεί μία χρονική 
περίοδο της τάξεως των τριών με τεσσάρων μηνών.  Η υπό αναφορά διαδικασία περιλαμβάνει:  (i) την 
εξέταση, από την αρμόδια Αρχή (στην προκειμένη περίπτωση τον Έπαρχο Πάφου) αναφορικά με τυχόν 
δεσμεύσεις που επηρεάζουν το τεμάχιο της οικοδομής, (ii) την πραγματοποίηση επιτόπιας επίσκεψης, 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, για τεκμηρίωση της αξίας και κατάστασης της, (iii) την 
αξιολόγηση της οικοδομής, από την Επιτροπή ∆ιατήρησης του ανωτέρω Τμήματος, καθώς και (iv) την 
ετοιμασία των απαιτούμενων εγγράφων/στοιχείων, από το ίδιο Τμήμα, για υποστήριξη της σημασίας, 
κήρυξής της οικοδομής, ως διατηρητέας. 

(β) Αναφορικά με την αίτηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Τρεμιθούσας, που υποβλήθηκε στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως στις 28.08.2014, για κήρυξη των οικοδομών, που βρίσκονται εντός του 
τεμαχίου με αρ. 19, Φ/Σχ.:  45/60/23V01, ως διατηρητέες, επισημαίνεται ότι, στο παρόν στάδιο, έχουν 
ζητηθεί και αναμένονται οι σχετικές, επί του θέματος, απόψεις του Έπαρχου Πάφου.  Παράλληλα το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, προγραμματίζει να πραγματοποιήσει, επιτόπια επίσκεψη στην 
περιοχή, για καταγραφή και αξιολόγηση της μορφής και της κατάστασής τους.  Η εν λόγω διαδικασία, 
αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τις αρχές του 2015, οπότε και σε περίπτωση θετικής σύστασης- οι 
προτεινόμενες οικοδομές θα περιληφθούν, μαζί με άλλες αξιόλογες οικοδομές, που εξετάζονται στο 
παρόν στάδιο, σε Γενικό ∆ιάταγμα ∆ιατήρησης, το οποίο θα δημοσιευθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών 
και στη συνεχεία, θα επικυρωθεί, με βάση την καθορισμένη διαδικασία, από το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.130, ημερομηνίας 18 
Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.130 και ημερομηνία 19 Σεπτεμβρίου 2014 
σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα αποτελέσματα της εποπτείας της αγοράς κοινοποιούνται ετήσια στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στη 
βάση υποχρέωσης που προκύπτει από το άρθρο 3 σημείο 3 της Οδηγίας 2010/30/ΕΕ για την ένδειξη 
της κατανάλωσης ενέργειας και λοιπών πόρων από τα συνδεόμενα με την ενέργεια προϊόντα.  Τα 
σχετικά στοιχεία για το 2013 επισυνάπτονται στο Παράρτημα 1. 

2. Συνοπτικά τα αποτελέσματα της εποπτείας της αγοράς στα πλαίσια εφαρμογής του Νόμου για τον 
Οικολογικό Σχεδιασμό για το έτος 2013 ήταν: 

 I. Κατά το υπό αναφορά έτος διενεργήθηκαν 16 επιθεωρήσεις, κατά τις οποίες αξιολογήθηκε η 
συμμόρφωση σε 34 τύπους προϊόντων (13 είδη λαμπτήρων, 8 είδη τηλεοράσεων, 3 είδη οικιακών 
ψυκτικών συσκευών, 3 είδη οικιακών πλυντηρίων ρούχων, 3 είδη οικιακών πλυντηρίων πιάτων 
και 4 είδη συστημάτων κλιματισμού). 

 II. Από τους ελέγχους διαπιστώθηκε ότι, 20 τύποι προϊόντων συμμορφώνονταν πλήρως με τις 
απαιτήσεις οικολογικού σχεδιασμού ενώ για τους υπόλοιπους 14 τύπους προϊόντων δεν 
μπορούσε να τεκμηριωθεί συμμόρφωση με τις συγκεκριμένες απαιτήσεις. 

 III. Οι 10 από τους 14 μη συμμορφωμένους τύπους προϊόντων (συνολική ποσότητα 5618 τεμάχια) 
εντοπίστηκαν στα σύνορα της ∆ημοκρατίας και σε συνεργασία με το Τμήμα Τελωνείων 
απαγορεύτηκε η ελεύθερη κυκλοφορία τους στην αγορά. 

 IV. Οι υπόλοιποι 4 τύποι προϊόντων εντοπίστηκαν στην αγορά και αφορούσαν λαμπτήρες, η 
συσκευασία των οποίων δεν πληρούσε τις απαιτήσεις πληροφόρησης των σχετικών κοινοτικών 
Κανονισμών.  Για τα προϊόντα αυτά η αρμόδια αρχή ακολουθώντας τις πρόνοιες του Νόμου, 
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απαγόρευσε την διάθεση τους στην αγορά μέχρις ότου ο κατασκευαστής έλαβε τα απαραίτητα 
μέτρα για την συμμόρφωση τους (αλλαγή της συσκευασίας). 

3. Όσο αφορά την εποπτεία της αγοράς για την ενεργειακή σήμανση σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 I. Το 2013 πραγματοποιήθηκαν 387 επιθεωρήσεις σε διάφορα σημεία πώλησης 
συμπεριλαμβανομένων και 32 ελέγχων σε έντυπα διαφημιστικά φυλλάδια (Η διαφορά στον 
αριθμό των επιθεωρήσεων σε σχέση με παλαιότερη απάντηση σε ερώτηση του βουλευτή Γ. 
Περδίκη με αρ. 23.06.010.04.026, προκύπτει από το διαφορετικό τρόπο καταμέτρησης των 
επιθεωρήσεων που χρησιμοποιήθηκε στην τελευταία έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Πλέον 
και άλλες μορφές επαφών επαλήθευσης της συμμόρφωσης των προϊόντων πέραν από το φυσικό 
έλεγχο, καταμετρούνται ως επιθεωρήσεις, όπως για παράδειγμα έλεγχοι μέσω ηλεκτρονικού 
ταχυδρομείου ή μέσω τηλεφώνου, εξαιρουμένης της αμιγούς ανταλλαγής πληροφοριών). 

 II. Κατά τους ελέγχους διαπιστώθηκε ότι σε 5257 προϊόντα που σχετίζονται με την ενέργεια, δεν 
υπήρχαν αναρτημένες ενεργειακές ετικέτες, κατά παράβαση των προνοιών του Νόμου. 

 III. Η αρμόδια αρχή, έχοντας υπόψη το άρθρο 17 του Νόμου και λαμβάνοντας υπόψη τη βαρύτητα 
της κάθε παράβασης, επέβαλε 37 διοικητικά προστίματα σε ισάριθμα σημεία πώλησης και 
έκδωσε 36 προειδοποιήσεις για συμμόρφωση ισάριθμων σημείων πώλησης εντός καθορισμένου 
χρονικού περιθωρίου. 

 IV. Το ποσοστό συμμόρφωσης της αγοράς τα τελευταία δύο χρόνια έχει αυξηθεί σε σημαντικό βαθμό 
(92% το 2013 σε σχέση με 71.25% το 2011). 

 V. Επιπρόσθετα, κατά το 2013 έγινε έλεγχος της ορθότητας 305 ενεργειακών σημάνσεων (έλεγχος 
πληροφοριών, μεγέθους, χρωματισμούς κτλ) χωρίς να εντοπιστούν παραβάσεις. 

4. Παρόλο που τα πιο πάνω στοιχεία καταδεικνύουν ότι το ποσοστό των μη συμμορφωμένων 
περιπτώσεων έχει μειωθεί τα τελευταία χρόνια, στόχος της αρμόδιας αρχής παραμένει η βελτίωση της 
εποπτείας της αγοράς δίνοντας ιδιαίτερη βαρύτητα και σε δράσεις πρόληψης.  Στα πλαίσια αυτά, 
προγραμματίζεται η ετοιμασία σχετικού ενημερωτικού δελτίου το οποίο θα αποστέλλεται μέσω 
ηλεκτρονικού ταχυδρομείου ανά τακτά χρονικά διαστήματα, στα οργανωμένα σύνολα εμπλεκόμενων 
φορέων (κατασκευαστές/εισαγωγείς/διανομείς), ενώ όλες οι πληροφορίες καθώς και το σχετικό 
νομοθετικό πλαίσιο είναι αναρτημένα στην ιστοσελίδα του Υπουργείου. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη διάθεση σας για να 
σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.135, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Νουρή 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 03/10/2014 με την οποία 
διαβιβάζεται ερώτηση του έντιμου βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Νουρή, και σας 
αποστέλλεται ο συνημμένος πίνακας ο οποίος ετοιμάστηκε από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού με βάση στοιχεία που λήφθηκαν από το Γενικό Λογιστήριο.  Τα στοιχεία που παρουσιάζονται 
αφορούν στον αριθμό των δημόσιων υπαλλήλων (δηλ. αυτών που έχουν διοριστεί βάσει του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου) και έχουν αποχωρήσει από τη ∆ημόσια Υπηρεσία, είτε λόγω ορίου ηλικίας είτε άλλως πως, 
για τα έτη 2012, 2013 και από 01/01/2014 μέχρι 01/09/2014, ανά Υπουργείο, καθώς επίσης και στον αριθμό 
των προβλεπόμενων αφυπηρετήσεων, σύμφωνα με το όριο ηλικίας, κατά τα επόμενα δύο έτη. 

2. Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν διευκρινίσεις/πληροφορίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.142, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γιώργου Κ. Γεωργίου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2014, και 
με αριθμό φακέλου 23.06.010.04.142, και σας πληροφορώ ότι οι αποσπάσεις στα Προγράμματα Αγωγής 
Υγείας, ∆ημοτική και Μέση Εκπαίδευση, μέχρι την περσινή σχολική χρονιά, 2013-14, αφορούσαν στα θέματα 
Ε∆ΣΠΥ 5/5, Μέντωρ 7/5, ΣΕΑΥΠ 12/5, ΝΑΠ Αγωγής Υγείας στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 3/5, Ομάδα Άμεσης 
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Παρέμβασης (ΟΑΠ) 26/5, Παρατηρητήριο για τη Βία στο Σχολείο 2/5 (σύνολο 55/5 που αντιστοιχούν σε 11 
εκπαιδευτικούς). 

2. Τη φετινή σχολική χρονιά 2014-15, οι αποσπάσεις στα Προγράμματα Αγωγής Υγείας, αφορούν στα 
θέματα, ΣΕΑΥΠ 8/5, ΝΑΠ Αγωγής Υγείας στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 3/5, ΟΑΠ 28/5, Παρατηρητήριο για τη 
Βία στο Σχολείο 2/5 (σύνολο 41/5 που αντιστοιχούν σε 8 εκπαιδευτικούς και 1/5). 

3. Η μείωση των αποσπάσεων κατά 14/5 (2 εκπαιδευτικοί και 4/5), όπως φαίνεται πιο πάνω, αφορά: 

Α) Στα θέματα Ε∆ΣΠΥ (5/5) και Μέντωρ (7/5), τα οποία δεν υφίστανται πλέον.  Το Ε∆ΣΠΥ έχει σταματήσει 
να λειτουργεί και δεν αναφέρεται στα Προγράμματα Αγωγής Υγείας, το δε Μέντωρ είχε σταματήσει εδώ 
και 5 χρόνια περίπου.  Έχει επαναλειτουργήσει την περσινή σχολική χρονιά 2013-14, και συνεχίζει και 
φέτος 2014-15, με λειτουργία δύο μονάδων/αυτοκινήτων με διαχείριση από τα Κέντρα Ζωής (ΚΕΖ).  Το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συμμετέχει με χρηματοδότηση μέχρι 20000 ευρώ (ανάλογα με το 
χρόνο εργασίας) και από τη φετινή σχολική χρονιά 2014-15, με Εποπτεία/διαχείριση από τη ∆ιεύθυνση 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης και όχι από το Γραφείο Αγωγής Υγείας. 

Β) Στη ΣΕΑΥΠ, που φαίνεται μεν να μειώθηκε κατά 4/5 (περίπου έναν εκπαιδευτικό), αλλά την ίδια στιγμή 
υποστηρίζεται με δύο εκπαιδευτικούς που προέρχονται μέσα από το πρόγραμμα της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού (ΑνΑ∆). 

4. Ταυτόχρονα σημειώνεται η αύξηση των αποσπάσεων στην ΟΑΠ ∆ημοτικής Εκπαίδευσης κατά 2/5 (από 
28/5 σε 30/5), με στόχο την πρόληψη και αντιμετώπιση της αυξανόμενης παραβατικής συμπεριφοράς των 
παιδιών.  Έτσι, από το χρόνο της μείωσης των 14/5 των προγραμμάτων Αγωγής Υγείας, αφαιρώντας τα 12/5 
που αφορούν στα θέματα Ε∆ΣΠΥ και Μέντωρ, ουσιαστικά συνολική η μείωση μένει μόνο στα 2/5. 

5. Επιπρόσθετα αναφέρουμε ότι, όλα τα Θέματα που αναφέρονται στην Παράγραφο (1) λειτουργούσαν ως 
Προγράμματα Αγωγής Υγείας για αρκετά χρόνια (περίπου 15).  Πριν 4 χρόνια, μέσα στο πλαίσιο των Νέων 
Αναλυτικών Προγραμμάτων, έχει δημιουργηθεί το γνωστικό αντικείμενο της Αγωγής Ζωής που διδάσκεται 
μέχρι την Γ΄ Γυμνασίου, και έχει συμπεριλάβει μέσα στους στόχους και δείκτες επιτυχίας ανά τάξη, αρκετά από 
αυτά που προσφέρονταν μέσα από τα προαναφερθέντα Προγράμματα. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.156, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.156 και 
ημερομηνία 3.10.2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πώληση τροφίμων σε υπαίθριους χώρους διενεργείται σε πανηγύρια, καθορισμένες ∆ημοτικές και 
Κοινοτικές Αγορές, παζαράκια τα οποία ενδεχομένως να λειτουργούν χωρίς άδεια από τις τοπικές αρχές 
αυτοδιοίκησης, καθώς και από μεμονωμένους πλανόδιους πωλητές όπου τα τρόφιμα τοποθετούνται συνήθως 
πάνω σε πάγκους και με πρόχειρη στέγαση ή σκίαση στην, ή μπροστά από την, πρόσοψη κέντρων αναψυχής 
ή άλλων καταστημάτων, ή δίπλα από δρόμους ή σε άλλους τέτοιους υπαίθριους χώρους. 

 Οι λειτουργοί των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Κράτους έχουν την αρμοδιότητα να προβαίνουν σε 
ελέγχους για την εφαρμογή των περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμων του 1996-2014 σε όλες τις πιο 
πάνω περιπτώσεις, εκτός από αυτές που λαμβάνουν χώρα στα όρια των εννέα (9) συνεργαζόμενων ∆ήμων 
που διαθέτουν Υγειονομικές Υπηρεσίες και έχουν την εξουσιοδότηση να εφαρμόζουν τις σχετικές διατάξεις του 
εν λόγω Νόμου αναφορικά με τις περιπτώσεις πλανοδιοπώλησης τροφίμων. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την 
νομοθεσία κανένας δεν προβαίνει σε πλανοδιοπώληση τροφίμων εάν δεν έχει εκ των προτέρων εξασφαλίσει 
σχετική άδεια από την τοπική αρχή (∆ήμο ή Κοινοτικό Συμβούλιο). 

 Οι έλεγχοι που διενεργούνται αφορούν στην υγιεινή, ασφάλεια και ποιότητα των προσφερόμενων προς 
πώληση τροφίμων, καθώς και στη σήμανση αυτών. Τα είδη ελέγχου περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την 
επιθεώρηση των χώρων φύλαξης και έκθεσης των τροφίμων, τον έλεγχο του εξοπλισμού με τον οποίο έρχονται 
σε επαφή τα τρόφιμα, το διοικητικό έλεγχο αναφορικά με την προέλευση και ιχνηλασιμότητα των τροφίμων, τον 
έλεγχο του βαθμού ατομικής υγιεινής των πωλητών τροφίμων, την παροχή πόσιμου νερού, την προφύλαξη 
των τροφίμων από μόλυνση, την δειγματοληψία τροφίμων για εργαστηριακή εξέταση, καθώς και την σήμανση 
των τροφίμων. 

 Στην περίπτωση όπου παρατηρηθούν μη συμμορφώσεις εκ μέρους των πλανόδιων πωλητών 
τροφίμων, η νομοθεσία προβλέπει συγκεκριμένες διαδικασίες για λήψη μέτρων επιβολής, τα οποία 
περιλαμβάνουν: 

1. ∆έσμευση ύποπτων τροφίμων. 
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2. Κατάσχεση/καταστροφή μη συμμορφούμενων προϊόντων. 

3. ∆ιοικητικό πρόστιμο εναντίον του πωλητή τροφίμων. 

4. Ποινική δίωξη εναντίον του πωλητή τροφίμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.171, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Συμμετοχή της Κύπρου σε διεθνείς διασκέψεις για την Μέση Ανατολή 

 Σε απάντηση της εν θέματι ερωτήσεως του Έντιμου Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γ. 
Περδίκη, σας πληροφορώ ότι η Κύπρος έχει προσκληθεί να συμμετάσχει σε αριθμό διεθνών διασκέψεων, που 
έχουν διοργανωθεί με πρωτοβουλία και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής και αφορούν την περιοχή της 
Μέσης Ανατολής και της Βορείου Αφρικής. Ο Υπουργός Εξωτερικών έχει επίσης δεχθεί πρόσκληση για 
συμμετοχή στην ∆ιάσκεψη Υπουργών Εξωτερικών του ∆ιεθνούς Συνασπισμού εναντίον του ISIL, που θα 
πραγματοποιηθεί στις Βρυξέλλες, αύριο 3 ∆εκεμβρίου 2014, υπό την Προεδρία του Αμερικανού Ομολόγου του, 
κ. Kerry και του Βρετανού Υπουργού Εξωτερικών, κ. Hammond. 

 Λόγω της προτεραιότητας που αποδίδουμε στην περιοχή της Μέσης Ανατολής και Βορείου Αφρικής, θα 
ήθελα να σας διαβεβαιώσω για την παρουσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις πλείστες διεθνείς διασκέψεις, 
που διοργανώνονται, είτε με πρωτοβουλία των ΗΠΑ, είτε άλλων. Η μη πρόσκλησή μας αφορά μόνο διεθνείς 
συναντήσεις των οποίων τα κριτήρια συμμετοχής δεν αφορούν την Κύπρο. 

 Θα ήθελα, επίσης, να σας πληροφορήσω πως δεν έχουν περιπέσει στην αντίληψή μας προσπάθειες της 
Τουρκίας παρεμπόδισης κυπριακής συμμετοχής. Ως εκ τούτου, σε αριθμό διασκέψεων έχουν προσκληθεί και 
έχουν συμμετάσχει, τόσο η Κύπρος, όσο και η Τουρκία. 

 Για πληρέστερη ενημέρωσή σας, επισυνάπτω κατάλογο με τις πιο σημαντικές διεθνείς διασκέψεις που 
έχουν πραγματοποιηθεί το τελευταίο εξάμηνο του 2014. Όπως θα διαπιστώσετε, επί συνόλου οκτώ 
συναντήσεων, η Κύπρος έχει προσκληθεί και συμμετέσχε σε έξι. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινήσεις χρειασθείτε επί 
του θέματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2014 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.221, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση που κατέθεσε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

1. Από τα διαθέσιμα στοιχεία που έχουμε στη διάθεσή μας, κατά την περίοδο Ιουνίου 2013-Οκτωβρίου 
2014, έχουν τοποθετηθεί για απόκτηση εργασιακής πείρας σε επιχειρήσεις/οργανισμούς, μέσω 3 
Σχεδίων τοποθέτησης ανέργων, συνολικά 4.691 πρόσωπα.  Συγκεκριμένα: 

 (α) στο πλαίσιο του Σχεδίου Τοποθέτησης Άνεργων Νέων Πτυχιούχων για Απόκτηση Εργασιακής 
Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς (2013), τοποθετήθηκαν 1.775 άνεργοι νέοι πτυχιούχοι, 

 (β) στο πλαίσιο του Σχεδίου Τοποθέτησης Άνεργων Νέων Αποφοίτων Γυμνασίων, Λυκείων, 
Τεχνικών Σχολών και Μεταλυκειακής Εκπαίδευσης μέχρι και ∆ιετούς ∆ιάρκειας για Απόκτηση 
Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς (2014), τοποθετήθηκαν 1.135 άνεργοι νέοι, και 

 (γ) στο πλαίσιο του Σχεδίου Τοποθέτησης Άνεργων Νέων Πτυχιούχων για Απόκτηση Εργασιακής 
Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς (2014), τοποθετήθηκαν 1.781 άνεργοι νέοι πτυχιούχοι. 

2. Ο αριθμός των επιθεωρήσεων και ελέγχων που έγιναν μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2014 στους 
Οργανισμούς που συμμετέχουν ανέρχεται σε 2.574.  Σημειώνεται ότι οι επιθεωρήσεις και οι έλεγχοι 
αυτοί αφορούν κυρίως τα δύο πρώτα Σχέδια που βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο υλοποίησης. 

3. Με βάση τα διαθέσιμα στοιχεία, μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2014 ολοκλήρωσαν το εξάμηνο πρόγραμμα 
1.499 άτομα (84,5%), στο πλαίσιο του πρώτου πιο πάνω Σχεδίου. 

4. Τον Νοέμβριο 2014 άρχισε η μελέτη αξιολόγησης των επιδράσεων του Σχεδίου Τοποθέτησης Ανέργων 
Νέων Πτυχιούχων για Απόκτηση Εργασιακής Πείρας σε Επιχειρήσεις/Οργανισμούς (2013).  Η μελέτη 
διαλαμβάνει τη συλλογή στοιχείων και πληροφοριών, περιλαμβανομένης και της κατάστασης 
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απασχόλησης, από όλα τα άτομα που ολοκλήρωσαν με επιτυχία τη συμμετοχή τους στο Σχέδιο.  Η 
μελέτη αξιολόγησης αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός Ιανουαρίου 2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.233, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που περιλαμβάνει επιμέρους ερωτήσεις σχετικά με την εταιρεία 
Κυπριακών Αερογραμμών και σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

 Ερώτηση 1 

 Τι αριθμός διακρατικών συμφωνιών έχει υπογραφεί εκ μέρους του κράτους, τα δικαιώματα των οποίων 
εκχωρήθηκαν στις Κυπριακές Αερογραμμές; 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υπογράψει ή μονογράψει 50 Αεροπορικές Συμφωνίες με τρίτες χώρες και 
τα εμπορικά δικαιώματα έχουν διατεθεί σε όλες τις περιπτώσεις στις Κυπριακές Αερογραμμές, μέσω 
καθορισμού τους στα συγκεκριμένα δρομολόγια εκεί όπου έχει υπάρξει καθορισμός. 

Ερώτηση 2 

Προτίθεται το κράτος να κοστολογήσει ή έχει κοστολογήσει έκαστη διακρατική συμφωνία; Ποια η 
υπολογιζόμενη αξία τους σήμερα; 

Ο καθορισμός αεροπορικών γραμμών στα δρομολόγια με τρίτες χώρες αφορά άσκηση κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Αυτό γίνεται στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων στα πλαίσια 
του Ε.Κ. 847/2014 και της Κ.∆.Π. 406/2008, σε δικαιούχες αεροπορικές γραμμές που περιλαμβάνουν και 
ευρωπαϊκές εγκατεστημένες αεροπορικές γραμμές στην επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Σε 
καμία περίπτωση, αυτός ο καθορισμός δεν γίνεται στη βάση οποιαδήποτε χρηματικής αξίας και δεν 
τίθεται θέμα κοστολόγησής τους. 

Ερώτηση 3 

Οι εταιρείες που ενδιαφέρονται για την εξαγορά των Κυπριακών Αερογραμμών θα εξαγοράσουν αυτές τις 
συμφωνίες; 

Σε περίπτωση που υπάρξει αγοραστής για τις Κυπριακές Αερογραμμές στη βάση της σημερινής 
οντότητας, συνεχίζουν να διατηρούνται τα ίδια εμπορικά δικαιώματα. Σε κάθε άλλη περίπτωση αυτά δεν 
είναι μεταβιβάσιμα, ούτε εκχωρούνται βάση της κείμενης νομοθεσίας. 

Ερώτηση 4 

Υπάρχει περίπτωση το κράτος να μεταβιβάσει τα δικαιώματα που απέκτησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία με 
τις υπογραφείσες διακρατικές συμφωνίες δωρεάν μαζί με την εξαγορά του λογότυπου και την ονομασία 
των Κυπριακών Αερογραμμών; 

Σε περίπτωση τερματισμού παροχής υπηρεσιών σε αυτά τα δρομολόγια από τις Κυπριακές 
Αερογραμμές, ο καθορισμός τους θα πρέπει να ανακληθεί και όλα τα εμπορικά δικαιώματα να διατεθούν 
μέσω διαγωνισμού σε δικαιούχες αεροπορικές γραμμές, όπως έχει επεξηγηθεί πιο πάνω.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Η συζήτηση του θέματος «Οι επιπτώσεις για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών» δε θα 
διεξαχθεί σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, επειδή έν’ πού το πρωί που έχω τούντην απορία, αν τζιαι δεν είμαι απ’ αυτούς που πίστευαν ότι 
πρέπει με μια συζήτηση στην ολομέλεια να λύσουμε το πρόβλημα, που δε λύεται, όμως δεν πληροφορήθηκα 
γιατί έχει αναβληθεί αυτή η συζήτηση.  Γιατί έχει αναβληθεί αυτή η συζήτηση από το Κεφάλαιο Τέταρτο;  
Συνήθως ενημερωνόμαστε.  ∆ε βάζω οποιαδήποτε σκιά ή καινά δαιμόνια, αλλά θέλω να ξέρω γιατί οι εισηγητές 
έχουν αποσύρει αυτό το θέμα από την ολομέλεια. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Καταρχάς να διευκρινίσω ότι ως εισηγητές δεν προτιθέμεθα να αποσύρουμε το προς συζήτηση θέμα.  
Είναι ξεκάθαρο.  Είχα πάρει την πρωτοβουλία να συνομιλήσω με τον Πρόεδρο της Βουλής υποβάλλοντας δύο 
λόγους με τους οποίους ο Πρόεδρος συμφώνησε.  Και ρωτήθηκαν και άλλοι. 

 Ο πρώτος λόγος αφορά την έρευνα που γίνεται όσον αφορά την πιθανή εμπλοκή του δικηγορικού 
γραφείου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στα των Κυπριακών Αερογραμμών και των προσφορών, που 
ανατέθηκε στο Γενικό Ελεγκτή.  Είναι νομίζω σοφότερο, για να έχουμε ολοκληρωμένη εικόνα, να περιμένουμε 
να ολοκληρωθεί η έρευνα.  ∆εύτερον, από άποψη πολιτικής ηθικής και δεοντολογίας δε θα ένιωθα τόσο καλά 
είτε εγώ είτε συνάδελφοί μου να βγούμε και να επικρίνουμε ή να βαρούμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, την 
ώρα που περνά μια περιπέτεια.  Είναι απλό. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Ευαγόρου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, αναβάλλεται.  Σαφής η εξήγηση του ΑΚΕΛ.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 ∆εκεμβρίου 2014, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.253-2014). 

 2. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.087-2014). 

 3. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2014, Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.249-2014). 

 4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2014, Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.248-2014). 

 5. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), 
των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.068-2014). 

 6. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.236-2014). 

 7. Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.247-2014). 

 8. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.254-2014). 

  9. Οι περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Άδεια 
Εμπορίας Μολυβδούχου Βενζίνης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.051.076-2014). 

 10. Ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών 
Κηδειών και Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.173-2014). 

 11. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.246-2014). 

 12. Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.245-2014). 

 13. Οι περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.072-2014).  

 14. Οι περί της Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.073-2014).  

 15. Οι περί των Υποθαλάσσιων Καλωδίων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.074-2014).  

 16. Οι περί των Υποθαλάσσιων Αγωγών Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.075-2014).  

 17. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

 18. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικές 
Προσφυγές) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

 19. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.063-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και 
οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.003-2014). 

 2.  «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση 
των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα 
που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να 
επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής 
ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 Σας ενημερώνω επίσης ότι στη συνεδρίαση αυτή θα παραστεί ο Υπουργός Οικονομικών, για να 
καταθέσει την ομιλία του επί του κρατικού προϋπολογισμού του 2015. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 
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Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προκοπίου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κουτσού Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή στην 66η επέτειο της Οικουμενικής 
∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014» και «Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμου του 2014 Νόμος του 2014» και 
ψήφισή τους σε νόμους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2014», παρατηρήσεις των κ. Πάμπου Παπαγεωργίου και Πρόδρομου 
Προδρόμου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων 
Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εσωτερικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων και 
Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2009 Νόμου του 2009 Νόμος του 2014» και «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 2014» και ψήφισή τους σε νόμους. 

Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014», παρατηρήσεις των κ. Νίκου Νουρή και Αντρέα Φακοντή και ψήφισή της σε νόμο. 
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8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Σ. Σαμψών, Ά. ∆αμιανού, Στ. Ευαγόρου) και 
ψήφισή της σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανών Παιγνιδιού, Μηχανών Επιδεξιότητας και Μηχανών 
Ψυχαγωγίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», συζήτηση (Χρ. Μέσης, Ανδρέας Κυπριανού, Φ. 
Σαρίκας, Γ. Περδίκης, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη αλλαγής του χορτοτάπητα του Αθλητικού Κέντρου Παραλιμνίου - Ανάγκη λήψης μέτρων για 
προστασία του Αββαείου Μπέλαπαϊς - Καταγγελίες για δυσοσμία από τις βιομηχανικές και 
κτηνοτροφικές μονάδες στην περιοχή της κοινότητας Κάτω Μονής - Ερωτήματα σχετικά με τους 
νοσηλευτές που εργάζονται σε κλινικές των νοσοκομείων - Έρευνα για γυναικολόγο του Γενικού 
Νοσοκομείου Πάφου λόγω πιθανής εμπλοκής του σε εμπόριο νεογέννητων παιδιών - Ερωτήματα 
σχετικά με τις επιδοτήσεις ασθενών για οξυγόνο - Η δημοσίευση στους New York Times έκθεσης για τον 
ELA της Λαϊκής Τράπεζας. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Προστασία των χελώνων στην περιοχή Ασπρόκρεμμου-Πόλεως Χρυσοχούς από την ηχορρύπανση και 
το φωτισμό από υπαίθριο μπαρ - Συμφωνία συνεργασίας του Υπουργείου Υγείας με τον Παγκόσμιο 
Οργανισμό Υγείας και παραμερισμός του Οργανισμού Ασφάλειας Υγείας από το σχεδιασμό του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου της Αγίας Βαρβάρας για επιχορήγηση της 
κατασκευής χώρου αναψυχής - Το κόστος της εγκατάστασης δικτύου και παροχής ηλεκτρικού ρεύματος 
στο στρατιωτικό θύλακα των Κοκκίνων - Ενημέρωση για κατασκευή φημολογούμενου τουριστικού έργου 
στην Πάφο και για τις επιπτώσεις από αυτό - Ενημέρωση για την άρση ή μη των παρανομιών σε 
παραλία της Αργάκας και τη λήψη ή μη μέτρων εναντίον της κοινοτικής αρχής - Καθυστέρηση στην 
ολοκλήρωση της ανέγερσης του καταφυγίου θυμάτων του Συνδέσμου για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια λόγω οικονομικού προβλήματος - Αίτημα για επίσπευση των 
διαδικασιών κήρυξης ως διατηρητέων οικοδομών ιδιοκτησίας της κοινότητας Τρεμιθούσας - Έλεγχοι και 
επιθεωρήσεις προϊόντων για εξακρίβωση εφαρμογής της νομοθεσίας για τον οικολογικό σχεδιασμό και 
την ενεργειακή σήμανση - Ενημέρωση σχετικά με τους διορισμούς και τις αφυπηρετήσεις δημόσιων 
υπαλλήλων - Η μείωση των αποσπάσεων στο Τμήμα Αγωγής Υγείας του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και οι συνέπειες για την εκπαίδευση - ∆ιενέργεια υγειονομικών ελέγχων σε υπαίθριους 
χώρους όπου πωλείται φαγητό - Η μη συμμετοχή της Κύπρου σε διεθνείς διασκέψεις για κρίσιμα θέματα 
της περιοχής και ο ρόλος των ΗΠΑ και της Τουρκίας - Ερωτήματα σχετικά με τα σχέδια εργοδότησης για 
απόκτηση εργασιακής πείρας - Η εξαγορά των Κυπριακών Αερογραμμών και σχετικές διακρατικές 
συμφωνίες. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 11ης ∆εκεμβρίου 2014  

Ώρα έναρξης:  4.10 μ.μ. 

Αρ. 13  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

 Καλωσορίζουμε και τους υπουργούς. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, σήμερα θα κατατεθεί η ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη 
Γεωργιάδη για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2015.   

 Παρακαλώ τον κ. υπουργό όπως προσέλθει στο βήμα της Βουλής.   

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Χ. ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες, κύριοι βουλευτές, 

 Είναι με έντονη τη συναίσθηση της ευθύνης που παρουσιάζομαι σήμερα ενώπιόν σας, στα πλαίσια μιας 
κορυφαίας κοινοβουλευτικής διαδικασίας, της εξέτασης δηλαδή του κρατικού προϋπολογισμού και, πριν από 
κάθε άλλο, επιτρέψετέ μου να εκφράσω την εκτίμηση και το σεβασμό μου προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
αλλά και την ικανοποίησή μου για τη συνεργασία μεταξύ της νομοθετικής και της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Παρά την ύπαρξη διαφορετικών απόψεων, παρά τις διαφωνίες, που είναι απόλυτα θεμιτές σε ένα 
πλουραλιστικό, δημοκρατικό πολίτευμα, θεωρώ πως έχουμε καταφέρει στη χρονιά που πέρασε να 
λειτουργήσουμε με τρόπο που συμβάλλει στην αποσόβηση κινδύνων και στη δημιουργία προοπτικών για την 
οικονομία και τους συμπολίτες μας και έτσι ακριβώς πρέπει να λειτουργήσουμε και στο επόμενο διάστημα, 
όταν θα κριθεί οριστικά το στοίχημα της ανάκαμψης και της ανάπτυξης. 

 Θα επιβεβαιώσουμε με αυτό τον τρόπο και τη διεθνή αντίληψη που καταγράφεται και που αξιολογείται 
ως σημαντική για τη χώρα μας και που είναι αντίληψη πολιτικής σταθερότητας, συναίνεσης και αποφυγής 
ακραίων πολιτικών συμπεριφορών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η κυπριακή οικονομία εξακολουθεί να αντιμετωπίζει δυσκολίες και προκλήσεις.  
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 Κατ’ ακρίβεια, σημαντικές προκλήσεις καταγράφονται σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο.  Στην Ευρώπη 
η ανάκαμψη παραμένει αναιμική.  Η ρωσική οικονομία οδηγείται σε ύφεση.  Στην Κίνα, παρά τους υψηλούς 
ακόμη ρυθμούς ανάπτυξης, καταγράφεται οικονομική επιβράδυνση. 

 Γενικότερα όμως, αυτό που χαρακτηρίζει τόσο την ευρωπαϊκή όσο και τη διεθνή οικονομία είναι μια 
ανάμικτη εικόνα. 

 Για παράδειγμα, η οικονομία των Ηνωμένων Πολιτειών για άλλη μια χρονιά καταγράφει ισχυρή 
ανάπτυξη, κοντά στο 4%, η οποία αναμένεται να συνεχιστεί και στην επόμενη χρονιά.  Η δε ανεργία έχει 
μειωθεί γύρω στο 5,5%, διαψεύδοντας έτσι και όσους μιλούσαν πριν από μερικά χρόνια για την κατάρρευση 
του αμερικανικού καπιταλισμού.  Αντιθέτως, αυτό που έχει επιβεβαιωθεί είναι η δυνατότητα των πιο ανοικτών 
και ανταγωνιστικών οικονομιών να προσαρμόζονται και να ανακάμπτουν ακόμη και μετά από σοβαρές 
οικονομικές κρίσεις. 

 Σε ευρωπαϊκό επίπεδο δεν μπορεί παρά να καταγραφεί η εντυπωσιακή οικονομική ανάκαμψη της 
Ιρλανδίας.  Η Ιρλανδία ολοκλήρωσε με επιτυχία το μνημονιακό της πρόγραμμα και είναι ήδη η χώρα με τον 
υψηλότερο ρυθμό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη.  Είναι ένας ρυθμός ανάπτυξης που ξεπερνά το 4,5% και ο 
οποίος αναμένεται να παραμείνει σε υψηλά επίπεδα -πάνω από το 3%- και τα επόμενα χρόνια και με την 
ανεργία επίσης να παρουσιάζει σημαντική αποκλιμάκωση. 

 Είναι ακριβώς από τέτοια παραδείγματα, όπως της Ιρλανδίας, που πρέπει και εμείς να αντλήσουμε 
συμπεράσματα που θα καθοδηγήσουν τις δικές μας επιλογές. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως έχω πει, η κυπριακή οικονομία εξακολουθεί να αντιμετωπίζει δυσκολίες και προκλήσεις.  
Ουδέποτε έχω παρουσιάσει την κατάσταση μέσα από το φακό της ωραιοποίησης και ούτε και σήμερα 
πρόκειται να επιχειρήσω κάτι ανάλογο.  Η οικονομία μας παραμένει σε ύφεση και η ανεργία είναι σε 
απαράδεκτα υψηλά επίπεδα. 

 Είναι όμως μια οικονομία που καταγράφει τον τελευταίο χρόνο μια συνεχή και αξιοσημείωτη διόρθωση.  
Τα δεδομένα και οι προοπτικές σήμερα είναι σαφώς βελτιωμένα σε σχέση με αυτά που είχαμε μπροστά μας 
πριν από ένα χρόνο, όταν συζητούσαμε τον προϋπολογισμό του 2014.  Είναι βεβαίως και πολύ πιο καλή η 
κατάσταση σήμερα από αυτήν που η κυβέρνηση Αναστασιάδη παρέλαβε πριν από είκοσι με είκοσι ένα μήνες. 

 Τότε είχαμε ένα τραπεζικό σύστημα υπό κατάρρευση, τα δημόσια οικονομικά εξαντλημένα, την 
οικονομία να διολισθαίνει σε όλο και πιο βαθιά ύφεση, την ανεργία να ακολουθεί πορεία ανεξέλεγκτης ανόδου, 
τη χώρα να είναι εκτός αγορών και χωρίς πρόγραμμα στήριξης.  Είχαμε με λίγα λόγια μια οικονομία υπό 
κατάρρευση.  Σήμερα έχουμε μια οικονομία που ανακάμπτει. 

 Η εφαρμογή του πολιτικά δύσκολου, αλλά απολύτως αναγκαίου προγράμματος για τη μεταρρύθμιση και 
την εξυγίανση της οικονομίας μας φέρνει αποτελέσματα. 

 Θα ήθελα να αναφερθώ πρώτα στα δημόσια οικονομικά. 

 Λάβαμε δύσκολες αποφάσεις την προηγούμενη χρονιά.  Καταρτίσαμε έναν προϋπολογισμό στη βάση 
συντηρητικών εκτιμήσεων.  Περιορίσαμε τις δαπάνες.  Αντιστρέψαμε μια πορεία ετών που χαρακτηριζόταν από 
αλόγιστες και επαναλαμβανόμενες αυξήσεις των κρατικών δαπανών. 

 Αποφασίσαμε πως αυτό το κράτος θα πρέπει πλέον να λειτουργεί μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων 
του, χωρίς να χρειάζεται συνεχώς να επιβαρύνει τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις με νέους φόρους, χωρίς να 
οδηγεί το δημόσιο χρέος σε πορεία διόγκωσης με τρόπο επιβαρυντικό για την ανάπτυξη και τις επερχόμενες 
γενιές. 

 Θέλω να ευχαριστήσω τη Βουλή που στήριξε πέρυσι τον προϋπολογισμό και το δημοσιονομικό μας 
σχεδιασμό.  Μπορώ σήμερα να αναφέρω πως αυτός ο σχεδιασμός έχει επιβεβαιωθεί. 

 Έχουμε πετύχει, κατ’ ακρίβεια έχουμε υπερκαλύψει όλους τους στόχους που σχετίζονται με τα δημόσια 
οικονομικά.  Από τη φετινή χρονιά αναμένουμε πως το δημοσιονομικό έλλειμμα θα είναι κάτω από το όριο του 
3%, που είναι το ευρωπαϊκό όριο του υπερβολικού ελλείμματος.  Αναμένουμε ακόμη ένα μικρό έστω 
πρωτογενές πλεόνασμα, που σημαίνει πως δε θα δημιουργούμε πλέον νέο χρέος, αλλά σταδιακά θα το 
μειώνουμε. 

 Στα ίδια πλαίσια κινείται και ο προτεινόμενος προϋπολογισμός για το 2015.  Οι εκτιμήσεις μας 
παραμένουν συντηρητικές και ρεαλιστικές.  Θα παραμείνουμε με ασφάλεια εντός των στόχων, χωρίς καν να 
προκύπτει ανάγκη για νέους φόρους και νέες περικοπές.  Μπορούμε κατ’ ακρίβεια να προτείνουμε μια μικρή 
αύξηση στις δημόσιες δαπάνες ύψους €60 εκατομ. περίπου. 

 Να πω πως σημαντική παράμετρος σε σχέση με τα δημόσια οικονομικά είναι αυτή που αφορά το 
μισθολόγιο.  Το δημόσιο μισθολόγιο διαχρονικά ακολουθούσε μια πορεία προβληματική και μη βιώσιμη.  Αυτό 
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οφειλόταν στις υπερβολικές, σε σχέση με την επίδοση της οικονομίας, αλλά και πολλαπλές και ως επί το 
πλείστον αυτοματοποιημένες μισθολογικές αυξήσεις, αλλά και στη συνεχή διαχρονικά αύξηση της 
απασχόλησης στο δημόσιο τομέα.  Η πολιτική των μηδενικών αυξήσεων και των μηδενικών προσλήψεων έχει 
φέρει αποτελέσματα, παρά τις πρόσκαιρες δυσκολίες που δημιουργούνται στη στελέχωση κάποιων τμημάτων. 

 Στόχος της διακυβέρνησης είναι να καταστεί η πρώτη στην ιστορία της ∆ημοκρατίας που, 
ολοκληρώνοντας τη θητεία της, θα παραδώσει μια αριθμητικά μικρότερη δημόσια υπηρεσία, αλλά και μια 
δημόσια υπηρεσία πιο ορθολογικά δομημένη, πιο αποτελεσματική, που να αξιοποιεί δίκαια και σωστά το 
εξαιρετικό στελεχιακό δυναμικό που διαθέτει. 

 Να πω ακόμη σε σχέση με τα δημόσια οικονομικά πως σημαντικές είναι και οι μόνιμες, διαρθρωτικές 
ρυθμίσεις που έχουμε προωθήσει κατά τη διάρκεια της χρονιάς.  Αναφέρομαι, για παράδειγμα, στις πρόνοιες 
του νέου Νόμου για τη ∆ημοσιονομική Ευθύνη και το ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο, που έχει εφαρμοστεί και που 
περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τη λειτουργία και του ανεξάρτητου ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου, το οποίο πλέον 
θα παρακολουθεί, θα αξιολογεί και θα εκφράζει γνώμη σε σχέση με τις εκτιμήσεις και τους σχεδιασμούς του 
Υπουργείου Οικονομικών και της κυβέρνησης.  Με αυτό τον τρόπο θεωρώ πως θα υπάρχει έγκαιρη 
προειδοποίηση και ανεξάρτητη πληροφόρηση και για την ίδια τη Βουλή, ώστε να μην επαναληφθούν ποτέ αυτά 
που οδήγησαν τη χώρα μας στον πρόσφατο δημοσιονομικό εκτροχιασμό. 

 Σημαντική είναι επίσης η αναδόμηση του ίδιου του κρατικού προϋπολογισμού και ο καταρτισμός πλέον 
τριετούς μεσοπρόθεσμου δηλαδή δημοσιονομικού πλαισίου. 

 Όλα αυτά βεβαίως αντανακλούν θετικά στο συνολικό δημόσιο χρέος.  Η επίτευξη πρωτογενούς 
πλεονάσματος σε συνάρτηση με το θετικό αποτέλεσμα των stress tests και το γεγονός ότι δε θα απαιτηθεί 
καμία περαιτέρω κεφαλαιοποίηση της συνεργατικής τράπεζας με δημόσιο χρήμα, αλλά και η πρόσφατη 
στατιστική διόρθωση του μεγέθους του ΑΕΠ από τη Eurostat έχουν διασφαλίσει την αποκλιμάκωση και τη 
βιωσιμότητα του δημοσίου χρέους. 

 Με αυτό τον τρόπο έχουν διαψευστεί και κάποιες ανακοινώσεις που είχαν εκδοθεί προ ολίγων μηνών και 
οι οποίες αναφέρονταν σε συνεχιζόμενη και ανεξέλεγκτη αύξηση του χρέους. 

 Αντιλαμβάνομαι όμως, κυρίες και κύριοι βουλευτές, πως εξακολουθεί να υπάρχει η ανησυχία ή η 
αντίληψη πως η εφαρμογή του προγράμματος δημοσιονομικής εξυγίανσης, η βελτίωση των αριθμών δηλαδή, 
επιδρά αρνητικά στις προοπτικές ανάκαμψης, ότι καθιστά την ύφεση βαθύτερη και ότι οδηγεί σε νέα αύξηση 
της ανεργίας.  Είμαι σε θέση να σας ενημερώσω πως ούτε και αυτό ισχύει. 

 Η κυπριακή οικονομία διολίσθησε αρχικά την περίοδο 2008-2009, αντιμετωπίζοντας τον πρώτο πρώτο 
κύκλο της ύφεσης.  Ένας δεύτερος κύκλος διολίσθησης ξεκίνησε στις αρχές του 2011 και οδήγησε σε βαθιά 
ύφεση μέχρι τα μέσα του 2013.  Από το δεύτερο όμως εξάμηνο του 2013, όταν η εμπιστοσύνη και η 
σταθερότητα άρχισαν σιγά σιγά να ανακτώνται, ως αποτέλεσμα βέβαια της εφαρμογής του προγράμματος, 
καταγράφεται μια ξεκάθαρη πορεία διόρθωσης.  Συνεπώς, η ύφεση για το 2014 θα είναι τελικά πολύ πιο ήπια 
από ό,τι είχε αρχικά εκτιμηθεί.  Η ύφεση όμως είναι ύφεση και αυτό που εμάς ενδιαφέρει είναι σίγουρα η 
επαναφορά σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης.  Είμαστε συγκρατημένα αισιόδοξοι ότι η επιστροφή σε αυτούς 
τους ρυθμούς ανάπτυξης μπορεί να επιτευχθεί μέσα στο 2015.  Η αποτύπωση της οικονομικής επίδοσης ανά 
τρίμηνο αυτό επιβεβαιώνει. 

 Μετά από αλλεπάλληλα τρίμηνα επιδείνωσης κατά το 2012 και τις αρχές του 2013, έχουμε πλέον φτάσει 
κοντά στο σημείο εξόδου από την ύφεση.  Παραμένουμε όμως συγκρατημένοι και επιφυλακτικοί και 
παρακολουθούμε προσεκτικά και κάποιους εξωγενείς παράγοντες, εξελίξεις, που ίσως μας επηρεάσουν.  
Βασική όμως προϋπόθεση για την ανάπτυξη είναι να παραμείνουμε προσηλωμένοι στην προσπάθεια που 
έχουμε ξεκινήσει.  Μια προσπάθεια που έχει αρχίσει να φέρνει θετικά αποτελέσματα ακόμη και για την πιο 
δύσκολη και ευαίσθητη πτυχή της οικονομικής κρίσης, που είναι χωρίς αμφιβολία η ανεργία. 

 Η Κύπρος ήταν πάντοτε μια οικονομία με ιδιαίτερα χαμηλή ανεργία.  Μέχρι το 2008 το επίπεδο της 
ανεργίας κυμαινόταν γύρω στο αξιοζήλευτο ποσοστό του 3,5%.  Από εκείνη τη χρονιά και καθ’ όλη τη διάρκεια 
της προηγούμενης πενταετίας η ανεργία ακολούθησε μια ραγδαία ανοδική πορεία.  Ήταν ωσάν να είχαν σβήσει 
οι μηχανές της οικονομίας.  Μέχρι το πρώτο τρίμηνο του 2013 είχε φτάσει η ανεργία στο 15,8%. 

 Σήμερα, και παρ’ όλο που παραμένει, όπως είπα, σε απαράδεκτα υψηλά επίπεδα, η ανεργία καταγράφει 
πτώση για πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια και είναι ήδη σε χαμηλότερο σημείο σε σχέση με την προ-
μνημονίου περίοδο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Το συμπέρασμα που εξάγεται είναι πως η ανάκαμψη και η ανάπτυξη μιας οικονομίας δεν προϋποθέτει 
συνεχώς αυξανόμενες δημόσιες δαπάνες, διόγκωση των ελλειμμάτων και του χρέους.  Κατ’ ακρίβεια, 
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υλοποιώντας ένα πρόγραμμα μεταρρύθμισης και εξυγίανσης, συγκρατώντας μεταξύ άλλων τις δημόσιες 
δαπάνες και αποφεύγοντας την επιβολή νέων φόρων, έχουμε πετύχει τη διόρθωση. 

 Αυτό δηλαδή που επιβεβαιώνεται είναι πως η οικονομική δραστηριότητα είναι πιθανότερο να 
ενθαρρυνθεί από την ύπαρξη βιώσιμων δημοσίων οικονομικών και από τη δημοσιονομική σταθερότητα. 

 Εξάλλου, η συγκράτηση της ύφεσης και οι προοπτικές ανάκαμψης έχουν επιτευχθεί κυρίως μέσα από τις 
αντοχές και τις προοπτικές βασικών παραγωγικών τομέων της οικονομίας μας, όπως είναι ο τουρισμός, οι 
επιχειρηματικές και χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, η ναυτιλία.  Αυτό που χρειάζονται οι παραγωγικοί τομείς 
μας είναι συνθήκες εμπιστοσύνης και σταθερότητας. 

 Είναι γι’ αυτό που η διαφύλαξη του φορολογικού μας καθεστώτος και η φορολογική σταθερότητα αποκτά 
ιδιαίτερη σημασία, γιατί είναι ακριβώς ένας βασικός πυλώνας μιας ευρύτερης προσπάθειας για τη δημιουργία 
ενός ευνοϊκού περιβάλλοντος για την επιχειρηματικότητα και τις επενδύσεις. 

 Η εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών είναι επίσης σημαντική για την αποκατάσταση της διεθνούς 
εμπιστοσύνης προς την κυπριακή οικονομία, κάτι που επιβεβαιώνεται από τις διαδοχικές αναβαθμίσεις από 
οίκους αξιολόγησης, την εντυπωσιακή βελτίωση της απόδοσης των κυπριακών ομολόγων και το γεγονός ότι 
καταφέραμε στις αρχές του καλοκαιριού να δανειστούμε για πρώτη φορά από τις διεθνείς αγορές μετά από τρία 
χρόνια αποκλεισμού.  Είναι εγχείρημα που σίγουρα θέλουμε να επαναλάβουμε σύντομα, εάν και όταν τα 
δεδομένα των αγορών μάς το επιτρέψουν. 

 Πρόκειται για κινήσεις στρατηγικής σημασίας που με προσοχή επιχειρούμε και οι οποίες εντάσσονται 
στα πλαίσια της ευρύτερης προσπάθειας για οριστική και βιώσιμη αποκατάσταση της πιστοληπτικής 
ικανότητας του κράτους μας. 

 Είναι η απώλεια αυτής της πιστοληπτικής ικανότητας από τις αρχές του 2011 που κατέστησε 
αναπόφευκτη την έλευση της τρόικας και είναι η αποκατάσταση αυτής ακριβώς της πιστοληπτικής ικανότητας, 
ελπίζουμε σύντομα, που θα καταστήσει την παρουσία της τρόικας αχρείαστη. 

 Ούτε τα συνθήματα ούτε και οι υπερβολές ούτε τα δόγματα ούτε και η άρνηση δεν πρόκειται να μας 
απαλλάξουν από την τρόικα, παρά μόνο η αποκατάσταση της αξιοπιστίας της οικονομίας μας διεθνώς. 

 Είναι εδώ που αναδεικνύεται η ανάγκη προώθησης σοβαρών διαρθρωτικών αλλαγών και 
μεταρρυθμίσεων.  Των αλλαγών δηλαδή που για χρόνια αναβάλλαμε, αλλά που τώρα επιτέλους άρχισαν να 
υλοποιούνται. 

 Για παράδειγμα, δε θα μπορούσα να υπερτονίσω τη σημασία της μεταρρύθμισης της κοινωνικής 
πολιτικής με το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα και τη διαδικασία αιτιολογημένης αίτησης για κάθε επίδομα.  Αυτό 
σημαίνει πως το δίκτυ κοινωνικής προστασίας θα καλύπτει αυτούς που πραγματικά και με συγκεκριμένα και με 
ενιαία κριτήρια το έχουν ανάγκη, αλλά θα περιορίζει την κακοδιαχείριση και την κατάχρηση, που δυστυχώς 
ήταν εκτεταμένες. 

 Όσοι δεν πληρούν τα κριτήρια και όσοι έχουν σημαντικά εισοδήματα και περιουσία δε θα είναι δικαιούχοι 
και δεν έπρεπε να ήταν ποτέ.  Αλλά την ίδια ώρα άλλες είκοσι χιλιάδες συμπολίτες μας, που μέχρι σήμερα δεν 
απολάμβαναν καμιάς στήριξης, τώρα θα την έχουν. 

 Η απαράδεκτη καθυστέρηση δεν είναι αυτή των μερικών εβδομάδων που απαιτείται για τη σωστή 
εξέταση των αιτήσεων και η οποία εν πάση περιπτώσει διορθώνεται με την αναδρομική πληρωμή, αλλά η 
καθυστέρηση όλων των προηγούμενων ετών που επέτρεπε τη διαιώνιση των αδικιών και της κατάχρησης. 

 Έγιναν επίσης τα πρώτα βήματα προς την κατεύθυνση της μεταρρύθμισης της δημόσιας υπηρεσίας.  
∆ύο από τα μεγαλύτερα και σημαντικά κυβερνητικά τμήματα, το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων και η Υπηρεσία 
ΦΠΑ, έχουν ενοποιηθεί και μέσω της πλήρους ενσωμάτωσής τους αναμένονται σημαντικές συνέργιες προς 
όφελος τόσο της υπηρεσίας όσο και των πολιτών και των επιχειρήσεων, αλλά και ενίσχυση της δυνατότητας 
ελέγχου και πάταξης της φοροδιαφυγής. 

 Πέντε οργανισμοί του δημοσίου για τους οποίους κρίθηκε ότι ο κύκλος τους είχε ολοκληρωθεί 
καταργήθηκαν και το προσωπικό κάλυψε ανάγκες σε άλλα τμήματα του δημοσίου.  Είναι, θυμίζω, οργανισμοί 
για τους οποίους για χρόνια γινόταν αναφορά και εδώ στη Βουλή, χωρίς όμως ποτέ να λαμβάνεται η πολιτική 
απόφαση.  Τώρα οι αποφάσεις λαμβάνονται και υλοποιούνται. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Έχοντας σταθεροποιήσει την κατάσταση και έχοντας δημιουργήσει τις προϋποθέσεις της ανάκαμψης, 
πρέπει τώρα να επικεντρώσουμε την προσοχή μας, να εστιάσουμε τις προσπάθειές μας και να 
συνεργαστούμε, για να προωθήσουμε και άλλες σημαντικές διαρθρωτικές αλλαγές στο κράτος και την 
οικονομία μας. 
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 Το 2015, εκτός από χρονιά της ανάκαμψης, πρέπει να είναι η χρονιά των μεταρρυθμίσεων και των 
αλλαγών.  Στόχος της κυβέρνησης για το 2015 είναι η ουσιαστική πρόοδος στη μεταρρύθμιση της δημόσιας 
υπηρεσίας, με τρόπο που θα καλύπτει μεταξύ άλλων και τον τρόπο απόδοσης μισθολογικών αυξήσεων στο 
μέλλον.  Σχετική είναι και η μεταρρύθμιση για την ανάπτυξη.  Μια μεγάλη προσπάθεια με βασική επικέντρωση 
στην απλοποίηση των διαδικασιών και στην πάταξη της γραφειοκρατίας. 

 Πρόκειται, κυρίες και κύριοι, για ένα μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα που ξεφεύγει από τα πλαίσια του 
μνημονίου.  Ένα δικό μας μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα, ακόμη πιο φιλόδοξο, ακόμη πιο αναγκαίο. 

 Πρέπει επίσης να τολμήσουμε και να ξεπεράσουμε αναστολές και δογματισμούς σε σχέση με τις 
αποκρατικοποιήσεις.  Ας μας διδάξει κάτι επιτέλους η κατάληξη της Eurocypria και η πολύ δύσκολη θέση στην 
οποία οι Κυπριακές Αερογραμμές έχουν περιέλθει.  Οι αποκρατικοποιήσεις, όταν γίνονται με τρόπο 
στοχευμένο και συγκεκριμένο, όταν γίνονται έγκαιρα, εκεί που η δραστηριότητα είναι εμπορική και 
επιχειρηματική, τότε μπορεί να αποτελέσουν μια εξόχως διαρθρωτική αλλαγή που θα φέρει ξένες επενδύσεις 
και θα τονώσει την ανταγωνιστικότητα σε σημαντικούς τομείς της οικονομίας, όπως είναι οι τηλεπικοινωνίες, 
όπως είναι τα λιμάνια. 

 Σημαντικές μεταρρυθμίσεις δεν είναι βέβαια μόνο όσες σχετίζονται άμεσα με τις πτυχές της οικονομίας.  
Ζωτικής σημασίας είναι οι αλλαγές που το Υπουργείο Υγείας προωθεί σε σχέση με τα δημόσια νοσοκομεία και 
την εφαρμογή Γενικού Συστήματος Υγείας.  Κοινός μας στόχος πρέπει να είναι η αναβάθμιση της ποιότητας 
των παρεχομένων υπηρεσιών, αλλά και η διασφάλιση ταυτόχρονα της οικονομικής βιωσιμότητας του 
συστήματος. 

 Εξίσου σημαντικά είναι τα όσα το Υπουργείο Παιδείας επεξεργάζεται σε σχέση με την αλλαγή στον 
τρόπο διορισμού, επιμόρφωσης και αξιολόγησης των εκπαιδευτικών. 

 Ενδεικτικά και ανάμεσα σε πολλά αναφέρω ακόμη τα εξής: 

 Το Υπουργείο Άμυνας θα προωθήσει εκείνες τις αλλαγές και τις ρυθμίσεις που θα επιτρέψουν τη μείωση 
της διάρκειας της στρατιωτικής θητείας. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης προωθεί μια σημαντική επένδυση στην τεχνολογία στη δικαστική εξουσία 
μέσα στα πλαίσια του προγράμματος “e-justice”. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών μεταξύ άλλων επιχειρεί ένα ξεκαθάρισμα σε σχέση με τους 
καθυστερημένους τίτλους ιδιοκτησίας, που δυστυχώς αμαύρωσαν κατ’ επανάληψη το καλό όνομα της 
Κύπρου στο εξωτερικό. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προωθεί επιτέλους την πολιτική των ανοικτών αιθέρων και 
ενισχύει με συγκεκριμένα βήματα την αεροπορική συνδεσιμότητα της Κύπρου με προορισμούς τόσο 
εντός όσο και εκτός Ευρώπης. 

 Ο πρωτογενής τομέας κατάφερε να αντιμετωπίσει την οικονομική κρίση με αντοχές και με πολύ πιο 
μικρές απώλειες σε σχέση με τη συνολική επίπτωση στην οικονομία.  Πρόθεση της κυβέρνησης είναι η 
μετεξέλιξη του Υπουργείου Γεωργίας σε ένα αναπτυξιακό υπουργείο περιβάλλοντος και αγροτικής 
ανάπτυξης. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου έχει αναβαθμιστεί, καλύπτοντας με τρόπο ολοκληρωμένο την ενεργειακή μας 
πολιτική, προωθώντας από τη μια την ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και υλοποιώντας 
ταυτόχρονα την πολιτική ανάπτυξης και αξιοποίησης των υδρογονανθράκων στην αποκλειστική 
οικονομική ζώνη της Κύπρου. 

 Μιλώντας για την ενέργεια, παρενθετικά αναφέρω πως η τιμή της ηλεκτρικής ενέργειας τον τελευταίο 
χρόνο, τον τελευταίο ενάμιση ίσως χρόνο, έχει μειωθεί κατά 20% με περεταίρω μειώσεις να αναμένονται, 
συμβάλλοντας έτσι στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων και στην οικονομική ελάφρυνση 
των νοικοκυριών. 

 Κομβικής σημασίας στην προσπάθεια προσέλκυσης επενδύσεων και ενθάρρυνσης της οικονομικής 
δραστηριότητας είναι και η έγκριση με χθεσινή απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του νομοσχεδίου για την 
ίδρυση και τη λειτουργία καζίνο στην Κύπρο.  Καλώ τη Βουλή να εξετάσει και να τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου, ούτως ώστε μια αδικαιολόγητη υστέρηση επιτέλους να ξεπεραστεί και μια σημαντική επένδυση 
να υλοποιηθεί. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Πριν ολοκληρώσω, θα ήθελα να αναφερθώ και στον τραπεζικό τομέα. 
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 Χωρίς αμφιβολία οι συνέπειες της κατάρρευσης της Λαϊκής Τράπεζας και του κουρέματος των 
καταθέσεων ήταν ολέθριες.  Ο κλονισμός της εμπιστοσύνης ήταν έντονος.  Η δε ανεύθυνη φημολογία για ένα 
νέο κούρεμα ή νέα κατάρρευση τράπεζας συνεχίζονταν μέχρι πρόσφατα.  ∆εν έχω καμία πρόθεση σήμερα να 
αναφερθώ σε λάθη, παραλείψεις ή μεθοδεύσεις που οδήγησαν το τραπεζικό μας σύστημα στα όρια της 
κατάρρευσης, όπως εξάλλου απέφυγα γενικότερα την όποια αναφορά σε πολιτικές και επιλογές 
προηγούμενων κυβερνήσεων. 

 Θα ήθελα όμως να καταγράψω τη σημαντικότατη πρόοδο που έχει καταγραφεί και σε σχέση με τον 
τραπεζικό τομέα.  Να σημειώσω πως νέες διοικήσεις και διευθύνσεις έχουν αναλάβει σε όλες ουσιαστικά τις 
τράπεζες.  Με νομοθετικές ρυθμίσεις έχει ενισχυθεί ο έλεγχος και η εποπτεία.  Έχει ανακεφαλαιοποιηθεί ο 
συνεργατισμός και, το σημαντικότερο, ξένα κεφάλαια έχουν επενδυθεί τόσο στην Τράπεζα Κύπρου όσο και 
στην Ελληνική Τράπεζα, κάτι που αποτελεί ισχυρή ψήφο εμπιστοσύνης για την οικονομία γενικότερα. 

 Έχουν ταυτόχρονα αρθεί όλοι οι εσωτερικοί περιορισμοί στη διακίνηση κεφαλαίων, ενώ έχει ξεκινήσει και 
η διαδικασία άρσης των τελευταίων περιορισμών που αφορούν συναλλαγές και μεταφορά κεφαλαίων στο 
εξωτερικό. 

 Η σημαντικότερη εξέλιξη, που αποτελεί επιβεβαίωση της σταθεροποίησης του τραπεζικού μας 
συστήματος, ήταν η επιτυχής έκβαση των πανευρωπαϊκών ασκήσεων αντοχής και η ένταξη των μεγάλων 
τραπεζών του τόπου κάτω από την άμεση εποπτεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. 

 Βεβαίως, σημαντικές προκλήσεις παραμένουν.  Τα επιτόκια, τόσο τα δανειστικά όσο και τα καταθετικά, 
είναι μεν σήμερα στο χαμηλότερο σημείο που υπήρξαν ποτέ, παραμένουν όμως πολύ υψηλά σε σχέση με τον 
ευρωπαϊκό μέσο όρο. 

 Η διαχείριση του προβλήματος των μη εξυπηρετουμένων δανείων, που σε μεγάλο βαθμό αποτελεί την 
αναπόφευκτη συνέπεια της αλόγιστης πιστωτικής επέκτασης των προηγουμένων ετών, του υπερδανεισμού 
δηλαδή, απαιτεί χρόνο και προσπάθεια. 

 Σίγουρα θέλουμε τις τράπεζές μας να είναι σε θέση να δανείζουν, αλλά, για να μπορούν να δανείζουν, 
πρέπει επίσης να μπορούν να εισπράττουν. 

 Θεωρώ πως είμαστε κοντά και μπορούμε σύντομα να λάβουμε εκείνες τις αποφάσεις που θα 
συμπληρώνουν το νομοθετικό μας πλαίσιο, με τρόπο που θα ενθαρρύνονται οι βιώσιμες αναδιαρθρώσεις, 
διασφαλίζοντας ταυτόχρονα τα δικαιώματα τόσο των καταθετών όσο και των δανειζομένων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Θα ήθελα κλείνοντας να επαναλάβω το κάλεσμά μου για μια έντιμη συνεργασία μεταξύ της εκτελεστικής 
και της νομοθετικής εξουσίας, μεταξύ κυβέρνησης και αντιπολίτευσης.  Για το καλό του τόπου μας πρέπει να 
συνεργαστούμε.  ∆ιαφορετικές απόψεις και διαφωνίες βεβαίως και θα έχουμε.  Πρέπει όμως και αυτές τις 
διαφωνίες να τις διαχειριζόμαστε υπεύθυνα.  Πρέπει η λογική και η υπευθυνότητα να πρυτανεύσουν στα 
μεγάλα θέματα της οικονομίας, αλλά και σε όλα τα άλλα μεγάλα ζητήματα που απασχολούν τον τόπο μας.  
Εξάλλου, για άλλη μια φορά επαναλαμβάνω πως παρά την πρόοδο έχουμε ακόμη δρόμο να διανύσουμε.  Το 
κυριότερο που πρέπει να αντιληφθούμε είναι πως η προσπάθεια για τη μεταρρύθμιση, την εξυγίανση και την 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας μιας οικονομίας πρέπει να είναι διαρκής.  Μόνο έτσι είναι που θα 
δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις για μακροχρόνια και βιώσιμη ανάπτυξη.  Μόνο έτσι είναι που θα 
δημιουργήσουμε ευκαιρίες και νέες θέσεις εργασίας. 

 Από την πλευρά της κυβέρνησης θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω πως η προσπάθεια για τη 
μεταρρύθμιση και την εξυγίανση της οικονομίας μας θα συνεχιστεί.  Ειδικά τώρα που έχουν αρχίσει να 
καταγράφονται τα πρώτα θετικά αποτελέσματα. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Πρέπει να σας πω πως αυτές τις μέρες οι σκέψεις όλων μας, όλων των υπουργών της κυβέρνησης, είναι 
με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη. 

 Με συγκίνηση και ανακούφιση μαθαίνουμε ότι όλα εξελίσσονται καλά με την υγεία του.  Περιμένουμε 
λοιπόν τον Πρόεδρό μας να επιστρέψει, για να συνεχίσει να ηγείται της μεγάλης εκσυγχρονιστικής 
προσπάθειας που έχουμε αναλάβει. 

 Επαναλαμβάνω όμως πως αυτή η προσπάθεια είναι και πρέπει να είναι κοινή και ο ρόλος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων είναι καθοριστικός.  Θα τολμήσω μάλιστα να πω το εξής:  Σε αυτή την περίοδο της 
απαξίωσης της πολιτικής, με μια άδικη ισοπέδωση όλων όσων έχουν συμμετοχή στα δημόσια πράγματα του 
τόπου μας, η μόνη διέξοδος είναι αυτή των τολμηρών και ριζοσπαστικών αλλαγών.  Είναι η ώρα της αλλαγής 
σε δομές και διαδικασίες, σε ρυθμούς και αντιλήψεις.  Είναι η ώρα της συναίνεσης, αλλά είναι ταυτόχρονα και η 
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ώρα της ρήξης με τα κατεστημένα και με τα συμφέροντα.  Μόνο αυτή η ριζοσπαστική αλλαγή θα 
αποκαταστήσει την αξιοπιστία του πολιτικού μας συστήματος και σίγουρα όχι η περιχαράκωση και η όξυνση. 

 Πρέπει λοιπόν να αναλάβουμε μια κοινή προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση.  Εξάλλου, η 
διασφάλιση της ευημερίας και της αναπτυξιακής προοπτικής της πατρίδας μας είναι πολύ πιο σημαντική από 
κάθε προσωπικό πολιτικό σχεδιασμό ή φιλοδοξία. 

 Ως κυβέρνηση είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε.  Όπως είμαστε έτοιμοι να μάθουμε από τα λάθη μας 
και να μην τα επαναλαμβάνουμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Ο προτεινόμενος κρατικός προϋπολογισμός, πέρα από τα νούμερα και τους αριθμούς, θα μας επιτρέψει 
να συνεχίσουμε με αποφασιστικότητα και αυτοπεποίθηση αυτή τη μεγάλη προσπάθεια. 

 Ευχαριστώντας όλους όσους εργάστηκαν για την ετοιμασία του, αλλά ευχαριστώντας κυρίως εσάς για 
την ευκαιρία να παρουσιαστώ ενώπιον της ολομέλειας του σώματος, σας καλώ να τον στηρίξετε. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ τον κ. Υπουργό των Οικονομικών για την ομιλία του και την εδώ παρουσία 
του, όπως ασφαλώς και των υπόλοιπων έξι υπουργών. 

 Να ευχηθούμε κι εμείς γρήγορη ανάρρωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, σύντομη επιστροφή και να 
αναλάβει υγιής πλέον τα καθήκοντά του και να οδηγήσει το σκάφος της Κύπρου προς καλύτερες μέρες. 

 Τώρα, συνάδελφοι, θα συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία, όμως θα δώσουμε ένα λεπτό διάλειμμα 
για τους υπουργούς που θέλουν να αποχωρήσουν.  Μη μετακινηθείτε, παρακαλώ!  Μη μετακινηθείτε!  Απλώς 
θα φύγουν οι υπουργοί, αν θέλουν.  Θα το εκτιμήσουμε, αν κάποιοι μείνουν! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε.   

 Πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε 
συνεδρία της και υιοθέτησε αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών που αφορούν το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, ως αποτέλεσμα της ανάληψης του αξιώματος του ευρωβουλευτή από τον κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου και της ανάληψης καθηκόντων βουλευτή από τον κ. Ευγένιο Χαμπουλλά.  Με βάση τις αλλαγές 
αυτές, η σύνθεση των μελών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στις πιο κάτω κοινοβουλευτικές επιτροπές 
διαμορφώνεται ως ακολούθως: 

Επιτροπή Επιλογής 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νίκος Τορναρίτης 

 Μαρία Κυριακού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας 

 Σωτήρης Σαμψών 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

 Γεώργιος Τάσου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Ευγένιος Χαμπουλλάς 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης, αναπληρωτής πρόεδρος 

 Μαρία Κυριακού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
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 Νίκος Νουρής 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Μαρία Κυριακού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 

 Ευγένιος Χαμπουλλάς 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Ευγένιος Χαμπουλλάς 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

 Αριστοτέλης Μισός 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος 

 Στέλλα Κυριακίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος 

 Νίκος Νουρής 

 Οι ως άνω ρυθμίσεις θα ισχύουν από τον Ιανουάριο του 2015, εκτός από τις επιτροπές που συμμετέχει 
ο κ. Χαμπουλλάς, του οποίου η τοποθέτηση είναι άμεση.  Επίσης, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού ενημερώνει το σώμα ότι η κ. Μαρία Κυριακού αναλαμβάνει καθήκοντα αναπληρώτριας 
κοινοβουλευτικής εκπροσώπου του κόμματος από την 1η Ιανουαρίου 2015.  Επίσης η ίδια κοινοβουλευτική 
ομάδα ενημερώνει το σώμα ότι όσον αφορά την κενωθείσα θέση στη ∆ιακοινοβουλευτική Συνέλευση της 
Ορθοδοξίας τη θέση αναλαμβάνει ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου από την 1η Ιανουαρίου 2015. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα πρώτα δύο θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2014» και «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014».   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €1.038.215 από το ταμείο του ΡΙΚ, για 
σκοπούς κάλυψης αναγκών που προκύπτουν κάτω από το άρθρο “Έξοδα Προγραμμάτων”, σε σχέση με την 
κάλυψη της ετήσιας δαπάνης που απαιτείται για αγορά ξένου προγράμματος, για παραγωγές και 
συμπαραγωγές του ΡΙΚ, καθώς και σε σχέση με την κάλυψη αθλητικών διοργανώσεων στην Κύπρο, 
περιλαμβανομένου και του Ράλι Κύπρος 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2014 Νόμος του 

2014» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος και ο 
αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του  Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ), ο αναπληρωτής 
γενικός διευθυντής του ΡΙΚ, καθώς και εκπρόσωποι του ΡΙΚ και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΗ∆ΗΚΕΚ-
ΠΕΟ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους 
€1.038.215 από το ταμείο του ΡΙΚ, για σκοπούς κάλυψης αναγκών που προκύπτουν κάτω από το άρθρο 
“Έξοδα Προγραμμάτων”. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι πρόσθετες πιστώσεις αφορούν την ανάγκη κάλυψης της 
ετήσιας δαπάνης που απαιτείται για αγορά από το ΡΙΚ ξένου προγράμματος, για παραγωγές και 
συμπαραγωγές του ΡΙΚ, καθώς και για την κάλυψη αθλητικών διοργανώσεων στην Κύπρο, περιλαμβανομένου 
και του Ράλι Κύπρος 2014.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι πρόσθετες πιστώσεις που ζητούνται θα προέλθουν: 

1. από εξοικονομήσεις από τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ για το 2014 σε ηλεκτρική ενέργεια ύψους 
€178.500, 

2. από μεταφορά πιστώσεων από τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2014, που 
προκύπτουν από εξοικονομήσεις ύψους €559.715, και 

3. από το υπόλοιπο του συνόλου της κρατικής χορηγίας προς το ΡΙΚ όπως αυτή περιλαμβάνεται στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2014 ύψους €300.000, το οποίο μέχρι στιγμής δεν 
καταβλήθηκε στο ίδρυμα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος οι εκπρόσωποι του ΡΙΚ δήλωσαν ότι, εκτός του γεγονότος ότι οι 
συνολικές προϋπολογιζόμενες δαπάνες για την κάλυψη του προγράμματος του ΡΙΚ όπως περιλήφθηκαν στον 
προϋπολογισμό του ΡΙΚ για το 2014 δεν ήταν επαρκείς, έτσι που το ίδρυμα να μπορέσει να ανταποκριθεί στις 
πραγματικές του ανάγκες, προέκυψε επίσης πρόσθετη ανάγκη για σκοπούς κάλυψης του Ράλι Κύπρος 2014, 
για την οποία το ίδρυμα δεν έλαβε κανένα έσοδο.     

 Περαιτέρω, οι ίδιοι πιο πάνω αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι στο σκέλος των εσόδων του 
προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2014,  πέραν της κρατικής χορηγίας, έχει περιληφθεί πρόνοια για πρόσθετα 
έσοδα ύψους €6 εκατομ., αλλά μέχρι στιγμής τα εν λόγω έσοδα περιορίζονται στα €4,8 εκατομ. και ως εκ 
τούτου δημιουργείται πρόβλημα στην υλοποίηση του προϋπολογισμού. 

 Καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής οι ίδιοι αρμόδιοι, δήλωσαν ότι, πέραν των πρόσθετων αναγκών 
που υπάρχουν για την κάλυψη του προγράμματος του ΡΙΚ, προκύπτει πρόσθετη ανάγκη ύψους €1,2 εκατομ. 
για σκοπούς συμπλήρωσης της οφειλόμενης από το ΡΙΚ εισφοράς προς το Ταμείο Συντάξεως, η οποία 
ανέρχεται στα €3,3 εκατομ.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η ανάγκη αυτή προκύπτει από την αδυναμία του ΡΙΚ να 
ανταποκριθεί πλήρως προς την υποχρέωσή του για εισφορά στο Ταμείο Συντάξεως εξαιτίας των μειωμένων 
εσόδων του. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, αναφερόμενη στην ανάγκη κάλυψης της οφειλής προς το 
Ταμείο Συντάξεως, δήλωσε ότι αυτή δεν περιλαμβάνεται στον υπό συζήτηση συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό, ενημερώνοντας παράλληλα την επιτροπή ότι η κάλυψη της εν λόγω ανάγκης θα επιτευχθεί 
μέσω της μεταφοράς πρόσθετης κρατικής χορηγίας από το Υπουργείο Εσωτερικών προς το ΡΙΚ, η οποία θα 
προέλθει επίσης από εξοικονομήσεις του ίδιου υπουργείου.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η βιωσιμότητα του Ταμείου 
Συντάξεως του ΡΙΚ και συναφώς ζήτησε περαιτέρω στοιχεία από τους παρευρισκομένους. 

 Οι εκπρόσωποι του ΡΙΚ δήλωσαν από την πλευρά τους ότι το αναλογιστικό έλλειμμα του Ταμείου 
Συντάξεως του ΡΙΚ ανέρχεται στα €110 εκατομ. και ότι από το ταμείο εκταμιεύεται κάθε χρόνο ποσό ύψους 
€7,7 εκατομ. για σκοπούς καταβολής συντάξεων.  Επιπροσθέτως, εξέφρασαν την ανησυχία τους ως προς τα 
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περιορισμένα ρευστά διαθέσιμα του ταμείου, τα οποία επαρκούν μόνο για την ικανοποίηση των υποχρεώσεων 
του ταμείου μέχρι το τέλος του 2015.   

 Για το 2016 οι ίδιοι επισήμαναν στην επιτροπή την αδυναμία του ταμείου να ανταποκριθεί στις 
υποχρεώσεις του λόγω της έλλειψης ρευστότητας και τόνισαν την ανάγκη όπως το θέμα επιλυθεί το 
συντομότερο δυνατό. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις ανησυχίες των εκπροσώπων του ΡΙΚ, με επιστολή της 
ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2014 ζήτησε από τους αρμόδιους υπουργούς και από το διοικητικό συμβούλιο του 
ΡΙΚ να ενημερωθεί για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο έχει καταρτιστεί σχέδιο για την αντιμετώπιση του αναλογιστικού ελλείμματος του Ταμείου 
Συντάξεως, ενόψει της έλλειψης ρευστότητας του ταμείου κατά το 2016.     

2. Κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο τερματισμού της λειτουργίας του υφιστάμενου Ταμείου Συντάξεως 
ή/και η δημιουργία ενός νέου σχεδίου συντάξεων υπό την προϋπόθεση της κατοχύρωσης των 
κεκτημένων των υφιστάμενων μελών του. 

3. Κατά πόσο έχει διεξαχθεί ή υπάρχει πρόθεση για τη διεξαγωγή έρευνας αναφορικά με την επενδυτική 
πολιτική του ταμείου που ακολουθήθηκε στο παρελθόν.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ, οι υπόλοιποι στην ολομέλεια.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής και για τοποθέτηση; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτός ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός αφορά το γνωστό πρόβλημα με το 
έλλειμμα του ταμείου συντάξεως του ΡΙΚ και, επειδή προηγουμένως, πριν από λίγα λεπτά, ο κ. υπουργός 
έκαμε αναφορά για διαρθρωτικές αλλαγές που ήταν απαραίτητες μέσα από τα χρόνια τις οποίες αναβάλλαμε, 
αλλά σήμερα άρχισαν να υλοποιούνται, θα ήταν πιο πειστικός, αν δεν είχαμε σήμερα ενώπιόν μας ένα 
νομοσχέδιο που έχει να κάμει με μία απ’ αυτές τις βασικές διαρθρωτικές ανισορροπίες που για χρόνια 
αναβάλλαμε και που ακόμα δεν έχουμε αντιμετωπίσει.  Έχουμε ένα έλλειμμα στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου, ένα αναλογιστικό έλλειμμα της τάξης των €110 εκατομ. και αυτή τη στιγμή ξεκινά το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου να μην έχει διαθέσιμα ρευστά, για να καταβάλει, έτσι ώστε να καλυφθούν συντάξεις, και 
χρειάζεται σήμερα να ψηφίσουμε ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό, για να δώσουμε περισσότερα 
χρήματα, της τάξης του €1,2 εκατομ., για να καλύψουμε αυτά τα ρευστά διαθέσιμα.  Του χρόνου θα είναι €4 
εκατομ. και το 2016 δε θα υπάρχουν καθόλου ρευστά διαθέσιμα, για να πληρωθούν οι συντάξεις του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.   

 Έχουμε ρωτήσει τη διοίκηση του ιδρύματος, αλλά και το Υπουργείο Εσωτερικών να μας πουν ποιο είναι 
το σχέδιο, για να αντιμετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα.  ∆εν υπάρχει.  Μας απάντησαν με επιστολή ότι 
μελετάται.  Επαναλαμβάνω, θα ήταν πιο πειστικός ο Υπουργός Οικονομικών, εάν σε αυτά τα σημαντικά 
ζητήματα υπήρχαν απαντήσεις.  Το να μεταφέρουμε και να αναβάλλουμε τα προβλήματα για τον επόμενο 
χρόνο, ναι, θα έχουμε την κατάληξη που είχε η Eurocypria και που ενδεχομένως να έχουν και οι Κυπριακές 
Αερογραμμές.   

 Επομένως, η εισήγηση η δική μας είναι...  Φυσικά, πρέπει να βρούμε τους τρόπους να αντιμετωπίσουμε 
αυτά τα προβλήματα και εμείς θα ψηφίσουμε αυτό το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, αλλά θέλουμε να 
ξέρουμε ποιο είναι το σχέδιο, για να αντιμετωπίσουμε ένα αναλογιστικό έλλειμμα της τάξης των €100 εκατομ. 
και πάνω.  Ξέρουμε ότι για τους υπόλοιπους δημόσιους υπαλλήλους έγιναν κάποιες διευθετήσεις.  Γιατί δεν 
μπορούν να γίνουν ανάλογες διευθετήσεις και για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου; 

 Αναμένουμε, κύριε Πρόεδρε, να έχουμε απαντήσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Μάλιστα. 

Ο κ. Μαυρίδης. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά ήθελα να επισημάνω κάτι.  Ναι, δικαιούνται βεβαίως οι υπαλλήλοι να πάρουν τις 
συντάξεις τους, αλλά δικαιούνται και οι φορολογούμενοι να γνωρίζουν τι τους χρεώνουμε γι’ αυτές τις 
συντάξεις.  Πρέπει να επισημάνουμε ότι για το ΡΙΚ έπαιρναν προϋπολογισμούς όλα αυτά τα χρόνια και πολύ 
μεγαλύτερους, αλλά δεν κάλυπταν τα ταμεία συντάξεώς τους.  Απλά ξόδευαν τα λεφτά δεξιά, αριστερά, έκαναν 
και επενδύσεις €20 εκατομ. σε αξιόγραφα και σε μετοχές και τα έχουν χάσει και τώρα καλούμε τον ψηφοφόρο 
πολίτη... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Το φορολογούμενο. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το φορολογούμενο, αλλά θα καταλήξω στον ψηφοφόρο, να πληρώσει δύο φορές για τις συντάξεις των 
εργαζομένων του ΡΙΚ.  Εγώ δούλεψα στο ΡΙΚ και αγαπώ το ΡΙΚ, γιατί μου έδωσε ψωμί να φάω, αλλά αυτά τα 
πράγματα που γίνονται είναι ανεπίτρεπτα.  Ρωτώ και τους συναδέλφους εδώ, οι οποίοι με ελαφρά καρδία θα 
ψηφίσουν το συμπληρωματικό προϋπολογισμό... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τότε ελάλες τα όμως; 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάντοτε τα έλεγα! 

 Γιατί να μας ξαναψηφίσει ο ψηφοφόρος, όταν εμείς το φορολογούμε δύο φορές, για να καλύψουμε 
σπατάλες και κακοδιαχείριση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, επί του συμπληρωματικού σήμερα προϋπολογισμού, παρακαλώ, μην ανοίξουμε, παρακαλώ, το 
θέμα για το θέμα του ΡΙΚ γενικά, διότι μπορεί να γραφτεί και να συζητηθεί άλλη φορά.   

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε γραμματέα, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €1.038.215 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2014 Νόμος του 2014».   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Παρακαλώ, ησυχία, να ακούετε το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €215.485 και διάθεσή τους στην Υπηρεσία Θήρας και 
Πανίδας για την υλοποίηση διάφορων σκοπών και προγραμμάτων, για τα οποία η αρχική πρόβλεψη στον 
αντίστοιχο προϋπολογισμό του 2014 δεν ήταν επαρκής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση, συνάδελφοι, θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 

2014 Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Εσωτερικών και της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €215.485 και 
η διάθεσή τους στην Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας για την υλοποίηση διάφορων σκοπών και προγραμμάτων 
για τα οποία η αρχική πρόβλεψη στον αντίστοιχο προϋπολογισμό του 2014 δεν ήταν επαρκής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πρόσθετες πιστώσεις 
απαιτούνται για την υλοποίηση των ακόλουθων προγραμμάτων: 

1. Πρόγραμμα ΓΥΠΑΣ (€156.121).  Καταβολή στους εταίρους του προγράμματος του ποσού που τους 
αναλογεί από την όγδοη, ένατη και δέκατη δόση που καταβλήθηκε από το Υπουργείο Ανάπτυξης της 
Ελλάδος στην Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας. 

2. Πρόγραμμα LIFE-OROKLINI (€17.744).  Καταβολή στους εταίρους του προγράμματος του ποσού που 
τους αναλογεί για την κατασκευή υπερυψωμένης διάβασης πεζών και κατάλληλης σήμανσης παρά τη 
λίμνη της Ορόκληνης. 

3. Πρόγραμμα LIFE FOR BIRDS (€41.620).  Υποχρεώσεις της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας που 
απορρέουν από τη συμμετοχή της στο εν λόγω πρόγραμμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας ποσού ύψους €215.485 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2014 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμονιστικοί κανονισμοί - Τροποποίηση του Πέμπτου και του Όγδοου Παραρτήματος των βασικών 
κανονισμών, ώστε να ενσωματωθεί σε αυτούς το περιεχόμενο του Παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2013/60/ΕΕ, 
στο οποίο περιλαμβάνονται τεχνικά δεδομένα σε σχέση με την έγκριση τύπου οχημάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς «Οι περί 
Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 

Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και 4 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 του περί Έγκρισης 
Τύπου Οχημάτων Νόμου, είναι η εναρμόνιση με την «Οδηγία 2013/60/ΕΕ της Επιτροπής της 27ης Νοεμβρίου 
2013 για την τροποποίηση, με σκοπό την προσαρμογή στην τεχνική πρόοδο, της οδηγίας 97/24/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με ορισμένα στοιχεία και χαρακτηριστικά των δίκυκλων 
ή τρίκυκλων οχημάτων με κινητήρα, της οδηγίας 2002/24/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου για την έγκριση τύπου δικύκλων ή τρικύκλων οχημάτων με κινητήρα και της οδηγίας 2009/67/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με την τοποθέτηση διατάξεων φωτισμού και 
φωτεινής σηματοδότησης στα δίκυκλα και τρίκυκλα μηχανοκίνητα οχήματα».   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς, με τους 
τελευταίους προτείνεται η τροποποίηση του Πέμπτου και του Όγδοου Παραρτήματος των βασικών 
κανονισμών, ώστε να ενσωματωθεί σε αυτούς το περιεχόμενο του Παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2013/60/ΕΕ, 
στο οποίο περιλαμβάνονται τεχνικά δεδομένα σε σχέση με την έγκριση τύπου οχημάτων.  Η Οδηγία 
2013/60/ΕΕ τροποποιεί τις ακόλουθες προγενέστερες ευρωπαϊκές Οδηγίες:   

1. την Οδηγία 97/24/ΕΚ, που αφορά χαρακτηριστικά των δίκυκλων ή τρίκυκλων οχημάτων με κινητήρα, 
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2. την Οδηγία 2002/24/ΕΚ, που ρυθμίζει θέματα έγκρισης τύπου δίκυκλων ή τρίκυκλων οχημάτων με 
κινητήρα, και 

3. την Οδηγία 2009/67/ΕΚ σχετικά με την τοποθέτηση διατάξεων φωτισμού και φωτεινής σηματοδότησης 
στα δίκυκλα και τρίκυκλα μηχανοκίνητα οχήματα.   

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία νομοθετικής εναρμόνισης, σύμφωνα με το άρθρο 5 της Οδηγίας, 
ήταν η 30ή Ιουνίου 2014, αλλά οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων μόλις 
στις 13 Νοεμβρίου 2014.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση του υφιστάμενου καταλόγου απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων του 2014, ο οποίος 
περιλαμβάνεται στα προσαρτήματα της υπό αναφορά σύμβασης, με αναθεωρημένο κατάλογο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2014» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και στις 2 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και της Κυπριακής Αρχής Αντι-Ντόπινγκ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του 
Ντόπινγκ στον Αθλητισμό Νόμου, ώστε ο υφιστάμενος κατάλογος απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων του 
2014, ο οποίος περιλαμβάνεται στα προσαρτήματα της σύμβασης, να αντικατασταθεί από αναθεωρημένο 
κατάλογο για το 2014. 

 Επιπρόσθετα, με την προτεινόμενη ρύθμιση παρέχεται η ευχέρεια στον αρμόδιο υπουργό να εκδίδει 
διατάγματα που δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας τα οποία τροποποιούν ή 
αντικαθιστούν τα προσαρτήματα της πιο πάνω σύμβασης για σκοπούς αποφυγής μελλοντικών 
τροποποιήσεων του υφιστάμενου νόμου, κάθε φορά που αυτά αναθεωρούνται από τον Παγκόσμιο Οργανισμό 
Αντι-Ντόπινγκ. 
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 Σύμφωνα με τον πρόεδρο της Αρχής Αντι-Ντόπινγκ, η προτεινόμενη ρύθμιση θα συμβάλει στην ομαλή 
και εύρυθμη λειτουργία της εν λόγω Αρχής. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως η πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία δίδεται η ευχέρεια στον αρμόδιο υπουργό να εκδίδει διατάγματα τα οποία τροποποιούν 
ή αντικαθιστούν τα προσαρτήματα της σύμβασης, τα οποία, όπως σχετικά προτείνεται, θα θεωρούνται εκ των 
προτέρων κυρωθέντα, διαγραφεί από το κείμενο αυτού.  Η διαγραφή της συγκεκριμένης πρόνοιας κρίθηκε 
αναγκαία, καθότι, με βάση το άρθρο 2 του κυρωτικού νόμου της διεθνούς σύμβασης, τα προσαρτήματα 
αποτελούν αναπόσπαστο μέρος αυτής.  Ως εκ τούτου, για να είναι νομικά ορθή η εκάστοτε τροποποίησή τους 
και αυτά να αποκτούν τη δέουσα τυπική ισχύ, πρέπει να καλύπτονται με σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο το 
οποίο να ψηφίζεται από τη Βουλή σε νόμο κατ’ αναλογίαν των προβλεπομένων στο άρθρο 169.2 του 
συντάγματος. 

 Συναφώς, η επιτροπή κρίνει ως νομικά αδόκιμη την πρόβλεψη σύμφωνα με την οποία οποιαδήποτε 
μελλοντική τροποποίηση προσαρτήματος θα γίνεται με διάταγμα του αρμόδιου υπουργού και θα θεωρείται 
κυρωθείσα εκ των προτέρων διά του προτεινόμενου νόμου.  Η εκ των προτέρων και στο διηνεκές κύρωση 
προσαρτήματος ή τροποποίησης αυτού, το οποίο πρέπει να σημειωθεί ότι αποτελεί αναπόσπαστο μέρος της 
υπό αναφορά σύμβασης, δι’ ενός και μόνο νόμου κρίνεται ότι αποτελεί παράκαμψη της σχετικής συνταγματικής 
διάταξης και ότι θα δημιουργήσει προβλήματα σε σχέση με την τυπική ισχύ αυτών. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί και να υποβάλει 
ερωτήματα σε σχέση με τη λειτουργία και το έργο που επιτελεί η Αρχή Αντι-Ντόπινγκ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Καλείται ο γραμματέας να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση του ορισμού του όρου “επαγγελματική ασθένεια” με τον ορισμό που δίδεται στον αντίστοιχο 
όρο στον πίνακα των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές Ασθένειες) Κανονισμών του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, αναπλ. πρόεδρος   Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 8η ∆εκεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του Υπουργείου Οικονομικών, 
των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του άρθρου 2 του περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμου (Νόμος αρ. 174 του 1989, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε), ώστε ο ορισμός του 
όρου “επαγγελματική ασθένεια” να εναρμονιστεί με τον ορισμό που δίδεται στον αντίστοιχο όρο στον πίνακα 
των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές Ασθένειες) Κανονισμών του 2010. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη τροποποίηση 
κατέστη αναγκαία, λόγω του ότι στο άρθρο 2 του υπό συζήτηση νόμου και συγκεκριμένα στον ορισμό του όρου 
“επαγγελματική ασθένεια”, γίνεται αναφορά στους περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Νόσοι) Κανονισμούς του 
1980 οι οποίοι έχουν ήδη καταργηθεί, με βάση τους περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές Ασθένειες) 
Κανονισμούς του 2010, χωρίς ωστόσο να υπάρξει η ανάλογη τροποποίηση στον υπό συζήτηση νόμο.  Ως εκ 
τούτου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να συνάδει πλήρως ο βασικός νόμος με τους πιο 
πάνω μεταγενέστερους κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 24 Μαΐου 
2000 αρμόδια υπηρεσία για την παρακολούθηση και εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας είναι η 
Υπηρεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία 
και υιοθετεί την προτεινόμενη ρύθμιση.  Περαιτέρω, άμεσα επηρεαζόμενος από την εφαρμογή της υπό 
συζήτηση νομοθεσίας είναι ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, ο οποίος και υπέδειξε την ανάγκη 
προώθησης της προτεινόμενης ρύθμισης, ώστε να μην υφίσταται οποιαδήποτε νομική ασάφεια. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με την 
προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆υνατότητα για αναδρομική καταβολή στους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, του 
επιδόματος ενοικίου και του επιδόματος κάλυψης των τόκων δανείου, στην περίπτωση που σημειώνεται 
καθυστέρηση κατά την εξέταση της αίτησής τους για λόγους που δεν οφείλονται σε δική τους υπαιτιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 ∆εκεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής και η προϊσταμένη της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί η δυνατότητα για αναδρομική καταβολή του 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος στους δικαιούχους, στην περίπτωση που σημειώνεται καθυστέρηση κατά 
την εξέταση της αίτησής τους για λόγους που δεν οφείλονται σε δική τους υπαιτιότητα.  

 Συγκεκριμένα, με το νομοσχέδιο εισάγονται διατάξεις για την καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος στο δικαιούχο πρόσωπο αναδρομικά ως ακολούθως: 

1. Από την 1η Οκτωβρίου 2014, για αιτήσεις που υποβλήθηκαν μέχρι την 31η Αυγούστου 2014, ανεξάρτητα 
από το αν η ημερομηνία κατά την οποία ο αιτητής έχει καταστεί δικαιούχος είναι μεταγενέστερη της 1ης 
Οκτωβρίου 2014. 

2. Από την 1η Νοεμβρίου 2014, για αιτήσεις που υποβλήθηκαν μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2014, 
ανεξάρτητα από το αν η ημερομηνία κατά την οποία ο αιτητής έχει καταστεί δικαιούχος είναι 
μεταγενέστερη της 1ης Νοεμβρίου 2014. 

3. Τηρουμένων των πιο πάνω ρυθμίσεων, από την πρώτη ημέρα του δεύτερου μήνα που έπεται έκαστου 
μήνα κατά τον οποίο υποβλήθηκε η αίτηση για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, ανεξάρτητα από το αν 
ο αιτητής έχει καταστεί δικαιούχος μεταγενέστερα της πρώτης ημέρας του δεύτερου μήνα που έπεται 
έκαστου μήνα κατά τον οποίο υποβλήθηκε η αίτηση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πιο πάνω ρυθμίσεις τυγχάνουν 
εφαρμογής, νοουμένου ότι ο αιτητής υποβάλλει τα απαραίτητα στοιχεία εντός ενός μηνός από την ημερομηνία 
που του ζητήθηκαν και πληρεί τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις που ορίζονται από τη νομοθεσία, ώστε να 
καταστεί δικαιούχος για ολόκληρη την περίοδο για την οποία καταβάλλεται το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα. 
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 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με το νομοσχέδιο, με τις πιο πάνω επιφυλάξεις, ρυθμίζεται 
επίσης η δυνατότητα αναδρομικής καταβολής του επιδόματος ενοικίου και του επιδόματος κάλυψης των τόκων 
δανείου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε στην επιτροπή 
ότι ο κυριότερος λόγος καθυστέρησης στην εξέταση των αιτήσεων έγκειται στο γεγονός ότι ποσοστό περίπου 
60% των εν λόγω αιτήσεων υποβλήθηκαν συνοδευόμενα από ελλιπή δικαιολογητικά στοιχεία.  Περαιτέρω, ο 
ίδιος ενημέρωσε συναφώς την επιτροπή ότι μέχρι τις 5 ∆εκεμβρίου 2014 έχουν παραληφθεί 69 724 αιτήσεις για 
παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, εκ των οποίων οι 16 373 υποβλήθηκαν από Κυπρίους ανέργους 
και νεαρούς σε ηλικία, 3 493 από ευρωπαίους πολίτες, 719 από υπηκόους τρίτων χωρών, 21 004 από λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος και 28 135 από χαμηλοσυνταξιούχους.  Ο ίδιος διευκρίνισε περαιτέρω ότι προτεραιότητα 
για το υπουργείο αποτελεί η εξέταση των αιτήσεων των άνεργων αιτητών, οι οποίοι δεν έχουν άλλο εισόδημα, 
για τους οποίους καταβάλλεται προσπάθεια, ώστε μέχρι τα Χριστούγεννα να καταβληθεί το επίδομα σε 
ποσοστό περίπου 50% εξ αυτών, δηλαδή σε οκτώ χιλιάδες (8 000) περίπου ανέργους.   Επιπλέον, δήλωσε ότι 
με βάση τις σχετικές πρόνοιες της νομοθεσίας θα δοθεί προέγκριση σε αιτήσεις που υπολείπονται στοιχεία, 
ώστε να καταβληθεί το ποσό του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος μέχρι τη λήψη τελικής απόφασης.  
Επιπρόσθετα, επεξήγησε ότι η μεθοδολογία που προτείνεται με το νομοσχέδιο, για να ακολουθηθεί για την 
αναδρομική καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος στους δικαιούχους είναι αναγκαία, για να 
εξεταστούν οι εν λόγω αιτήσεις, λαμβανομένου υπόψη ότι τα στοιχεία που υποβάλλονται διασταυρώνονται με 
διάφορες βάσεις δεδομένων, ώστε να μην παρατηρείται κατάχρηση του συστήματος.  Σημείωσε ότι τόσο η 
προτεινόμενη τροποποίηση όσο και οι διάφορες παρατάσεις που δόθηκαν για υποβολή της εν λόγω αίτησης 
αύξησαν τους δικαιούχους και επιβάρυναν τα δημόσια οικονομικά.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ δήλωσε ότι 
αναγνωρίζει τις προσπάθειες που καταβάλλει το αρμόδιο υπουργείο για το όλο θέμα, ωστόσο επανέλαβε την 
αρχική πρόταση της ΠΕΟ για καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος από την ημερομηνία υποβολής 
της αίτησης.  Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι πρέπει να επισπευσθούν οι διαδικασίες.   

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ εξέφρασε επιφυλάξεις για την υλοποίηση της δέσμευσης για καταβολή του 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος σε οκτώ χιλιάδες περίπου (8 000) ανέργους μέχρι τα Χριστούγεννα, 
λαμβανομένου υπόψη ότι ποσοστό περίπου 60% των αιτήσεων υποβλήθηκαν με ελλιπή στοιχεία, τα οποία 
πρέπει να συλλέξει η αρμόδια υπηρεσία.  Ο εκπρόσωπος της ∆ΕΟΚ εξέφρασε την άποψη ότι θα ήταν πιο 
δίκαιο γι’ αυτούς που είναι πραγματικά δικαιούχοι το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα να καταβάλλεται από την 
ημερομηνία που υποβλήθηκε η αίτησή τους. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, αντιλαμβανόμενοι, όπως οι ίδιοι 
δήλωσαν, τη δυσκολία του όλου εγχειρήματος για καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, 
συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.          

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σ’ αυτό το νομοσχέδιο όλοι θα τοποθετηθείτε στην ολομέλεια και υπάρχουν και τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φακοντής και μετά ο κ. Νουρής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση διά στόματος της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είχε 
πάρα πολλές φορές δηλώσει ότι δε θα μείνει καμιά οικογένεια χωρίς επίδομα μέχρι το τέλος του χρόνου.  
∆υστυχώς, αυτή η κατ’ επανάληψη δήλωση φαίνεται ότι παραμένει έπεα πτερόεντα, λόγια του αέρα.  
Βρισκόμαστε δεκαπέντε μέρες πριν από τα Χριστούγεννα και μέχρι σήμερα έχουν εξεταστεί μόνο δυόμισι 
χιλιάδες αιτήσεις, καταβλήθηκε επίδομα μόνο σε εξακόσιες σαράντα οικογένειες και έγινε αναφορά ότι εντός 
των ημερών θα πληρωθούν ακόμα οκτακόσιες οικογένειες.  Λόγω της αδυναμίας να εξεταστούν οι αιτήσεις, η 
κυβέρνηση δήλωσε ότι θα προχωρήσει σε προέγκριση των αιτήσεων και θα καταβάλει επίδομα σε οκτώ 
χιλιάδες οικογένειες που δεν έχουν εισοδήματα -μιλούμε για τους μακροχρόνια ανέργους- και βασικά από τις 
δεκαέξι χιλιάδες τρακόσιες εβδομήντα τρεις αιτήσεις οι μισοί θα πάρουν επίδομα και οι άλλοι μισοί δε θα 
πάρουν.  Και διερωτόμαστε, από τη στιγμή που θα είναι προέγκριση, γιατί να μην καλυφθούν όλες οι 
οικογένειες και να έχουν ένα εισόδημα να μπορέσουν να περάσουν τις γιορτές των Χριστουγέννων και της 
Πρωτοχρονιάς.   
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 Την ίδια στιγμή, λόγω της μεγάλης καθυστέρησης και της κραυγής απόγνωσης των αιτητών, η 
κυβέρνηση αποφάσισε να καταθέσει νομοσχέδιο, για να υπάρξει αναδρομική καταβολή του επιδόματος.  Ενώ η 
υπουργός είχε δηλώσει στη συνεδρία που εξετάσαμε τον προϋπολογισμό του υπουργείου ότι η αναδρομική 
καταβολή θα ξεκινά τριάντα μέρες μετά την υποβολή της αίτησης, αυτό που βλέπουμε μέσα στο νέο 
νομοσχέδιο είναι ότι η καθυστέρηση στην καταβολή του επιδόματος θα είναι για δύο και τρεις μήνες και δε θα 
είναι για τριάντα ημέρες μόνο.   

 Γι’ αυτό το λόγο, ως ΑΚΕΛ, ετοιμάσαμε τροπολογίες με τις οποίες εισηγούμαστε η καταβολή του 
επιδόματος να ξεκινά από την ημερομηνία υποβολής της αίτησης, νοουμένου ότι τα στοιχεία που έχουν 
υποβάλει οι αιτητές είναι σωστά, είναι πλήρη, όπως συμβαίνει σχεδόν με όλα τα επιδόματα που δίνονται.  Γιατί 
σε αυτό το επίδομα να υπάρχει εξαίρεση;  Γι’ αυτό από τη μια εκτιμούμε ότι αυτή η πρόταση θα βοηθήσει να 
έχουν όλες οι οικογένειες σύντομα, έστω και αναδρομικά, τα επιδόματά τους και από την άλλη εκτιμούμε ότι δε 
δημιουργεί πρόβλημα στον προϋπολογισμό ούτε μπορεί να κριθεί αντισυνταγματική, διότι τα χρήματα είναι 
στον προϋπολογισμό και η καθυστέρηση να πληρωθούν δίνει τη δυνατότητα με την αναδρομικότητα να 
μπορέσουν να δοθούν χωρίς να υπάρξει επιβάρυνση στον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νουρής. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η κυβέρνηση έχει καταθέσει ένα νομοσχέδιο με το οποίο, κατά τη δική μας εκτίμηση, δείχνει την 
κοινωνική της ευαισθησία όσον αφορά το θέμα της καταβολής του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος.  Παρά 
το γεγονός ότι η παρατηρούμενη καθυστέρηση κατ’ εμάς στην καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος παρατηρείται πρώτα πρώτα μόνο στην ομάδα των μακροχρόνια ανέργων, που είναι η πρώτη 
φορά που τους δίνεται το δικαίωμα υποβολής αίτησης, ενώ όλες οι υπόλοιπες άλλες ομάδες συνεχίζουν να 
λαμβάνουν κανονικά τα επιδόματά τους…  Παρά το γεγονός λοιπόν ότι είναι η πρώτη φορά και είναι μόνο στη 
συγκεκριμένη κατηγορία που παρατηρείται αυτή η καθυστέρηση, επειδή θεωρούμε ότι εν πολλοίς αυτή η 
καθυστέρηση οφείλεται στις δύο διαδοχικές παρατάσεις που δόθηκαν, αλλά και στα ελλιπή στοιχεία τα οποία 
έχουν προσκομίσει οι αιτητές, εντούτοις, παρά και το γεγονός ότι θα μπορούσε κάποιος να ισχυριστεί ότι δεν 
υπάρχει υπαιτιότητα στην κυβέρνηση, η κυβέρνηση έφερε πρόταση, νομοσχέδιο τροποποιητικό, με το οποίο 
ουσιαστικά εισηγείται αναδρομική καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, το οποίο το πολύ θα 
καταβάλλεται ένα μήνα μετά την κατάθεση της τελευταίας αίτησης στην προθεσμία που έχει δοθεί, με 
ημερομηνία έναρξης καταβολής την 1η Οκτωβρίου.   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θεωρεί ότι ο ένας μήνας που δίνεται από την ημερομηνία κατάθεσης της 
αίτησης είναι εντελώς απαραίτητος, απόλυτα απαραίτητος, για την εξέταση της συγκεκριμένης αίτησης, ούτως 
ώστε να αποφύγουμε προβλήματα του παρελθόντος.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς θα καταψηφίσουμε τις 
τροπολογίες του ΑΚΕΛ με τις οποίες ζητείται ουσιαστικά η αναδρομική καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος, από την ημερομηνία όμως κατάθεσης της αίτησης και όχι από την ημερομηνία έγκρισης και 
εξέτασης, που, επαναλαμβάνω, αναμένεται να είναι ένα μήνα μετά την ημερομηνία κατάθεσης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όσον αφορά την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, εμείς δε θα υποστηρίξουμε την τροπολογία.  Θεωρώ ότι 
δεν μπορούμε να υπολογίσουμε καταρχάς για τι ακριβώς… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν τω μεταξύ, είναι τρεις τροπολογίες. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και οι τρεις αφορούν την ίδια προσέγγιση.  Απλώς θεωρούμε ότι η πρόταση της κυβέρνησης, όπως 
έρχεται, είναι προς την ορθή κατεύθυνση, για να αντιμετωπίσει την καθυστέρηση που έχει δημιουργηθεί, και, με 
το να πάμε σήμερα με τροπολογίες που δεν μπορεί κανείς να υπολογίσει πόσο θα επηρεάσουν το κόστος του 
όλου εγχειρήματος, θεωρούμε ότι δεν μπορούμε αυτή τη στιγμή να υποστηρίξουμε αυτές τις τροπολογίες.  
Θεωρούμε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση το κυβερνητικό νομοσχέδιο, αντιμετωπίζει το πρόβλημα για 
κάποιους οι οποίοι υπενθυμίζουμε ότι μέχρι σήμερα δεν είχαν κανένα μα κανένα εισόδημα απ’ αυτό το κράτος.  
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Επιτέλους, θα τους δοθεί εισόδημα, επιτέλους η καθυστέρηση θα αντιμετωπιστεί με την αναδρομικότητα και ας 
μην πάμε σ’ ένα άκρο το οποίο να μην μπορεί αύριο να το αντιμετωπίσει η όλη δαπάνη που θα χρειαστεί γι’ 
αυτό το εγχείρημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, μετά ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Σταυριανός. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ελπίζουμε να μη συμβεί ξανά ακόμα μια μεγάλη εξαγγελία της κυβέρνησης που 
δημιούργησε μεγάλες προσδοκίες στον κόσμο να οδηγηθεί σε μια μεγάλη απογοήτευση από πλευράς του 
κόσμου.   

 Όλοι γνωρίζουμε και γνωρίζαμε ότι ο θεσμός του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος κυρίως, κυρίως 
στόχευε τις δεκαεπτά χιλιάδες συμπολίτες μας οι οποίοι δεν είχαν κανένα άλλο εισόδημα -μιλούμε για τους 
μακροχρόνια άνεργους, μιλούμε για ανθρώπους οι οποίοι έχασαν πριν δυο-τρία χρόνια τις εργασίες τους- και 
θα έπρεπε να υπήρχε στόχευση και μεγαλύτερη ευαισθησία προς αυτούς τους ανθρώπους.  Προειδοποιήσαμε 
ότι δεν υπήρχε ούτε η κατάλληλη οργάνωση ούτε δυστυχώς η επάρκεια στον προγραμματισμό, για να 
μπορέσει το υπουργείο να ανταποκριθεί σ’ αυτή την τεράστια κοινωνική ανάγκη.  Εν πάση περιπτώσει, το θέμα 
της αναδρομικής καταβολής του επιδόματος είναι καταρχήν μια σωστή θέση.  Θεωρούμε όμως ότι, όταν λέμε 
αναδρομική ισχύ…  ∆εν έχει νόημα, δεν μπορούμε να αντιληφθούμε γιατί να υπάρξει αυτή η καθυστέρηση του 
ενός ή δύο μηνών.  Αναδρομική καταβολή σημαίνει από την ημέρα που υποβάλλεται η αίτηση, νοουμένου ότι 
θα εγκριθεί έστω και εκ των υστέρων.  Γι’ αυτό εμείς θα στηρίξουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, γιατί τις 
θεωρούμε σωστές.   

 Θα πρέπει η κυβέρνηση να κινηθεί τάχιστα και με ευαισθησία, ούτως ώστε πριν το τέλος του χρόνου, 
πριν τα Χριστούγεννα, να ξεκαθαρίσει ποιοι δικαιούνται αυτό το επίδομα και να τους καταβληθεί.  Και επίσης 
όσοι δεν το δικαιούνται να ενημερωθούν, για να ξέρουν αυτές οι οικογένειες ότι δεν πρόκειται να πάρουν 
κανένα τέτοιο επίδομα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά ακούω ορισμένα 
πράγματα σ’ αυτή την αίθουσα που μου έχουν προκαλέσει την ευαισθησία και τη λογική μου.  Ακούεται, για 
παράδειγμα, «μα, τέλος πάντων, αυτοί που καθυστερούν να τους δώσουν το ΕΕΕ είναι άνθρωποι που δεν 
έπαιρναν ποτέ τίποτε».  Σας λέω λοιπόν ότι είναι άνθρωποι οι οποίοι είναι μακροχρόνια άνεργοι, είναι 
άνθρωποι πίσω απ’ αυτές τις στατιστικές που μας διάβαζε ο υπουργός προηγουμένως με την απάθεια που 
έχουν οι αριθμοί, αν θέλετε, αλλά κρύβουν ένα φοβερό πόνο.  Είναι άνθρωποι οι οποίοι είναι μόνιμα άνεργοι 
και αυτό είναι ένα φαινόμενο που δεν το είχαμε στην Κύπρο.  Είναι αποτέλεσμα της κρίσης, είναι αποτέλεσμα 
του μνημονίου.  Και προς αυτούς τους ανθρώπους έχουμε υποχρέωση.  ∆εν μπορούμε να λέμε ότι «εν 
πειράζει, εν έπκιανναν δημόσιο βοήθημα ως τωρά, ας περιμένουν ακόμα λλίον».  Αυτό είναι κοινωνική 
αναλγησία.   

 Το δεύτερο που ακούω και θέλω πραγματικά να σας βάλω σ’ έναν  προβληματισμό είναι «μη 
στεναχωριέστε, θα τα πάρετε όλα αναδρομικά, σε ένα, δύο, τρεις μήνες».  Όταν έρθει ο ενοικιαστής τζιαι θέλει 
το νοίκι, όταν έρθει ο γιατρός τζιαι θέλει τα λεφτά του, όταν έρθει η ΑΗΚ τζιαι θέλει τα λεφτά της, έντζιε μπόρεις 
να τους πεις «περιμένετε τα Χριστούγεννα, εννά σας τα δώσω αναδρομικά»!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Βάλλει τζιαι τόκον η Ηλεκτρική, κύριοι!  Κόφκει σού το τζιαι λέει, «αν θέλεις να το πκιερώσεις, να 
πκιερώσεις τα προηγούμενα με τόκο τζιαι τα επόμενα κανονικά»!  Αυτό σου κάμνει η ΑΗΚ, η δημόσια εταιρεία!  
Όταν βγαίνει ο υπουργός τζιαι λέει από το βήμα αυτής της Βουλής «μη στενοχωριέστε, αν υπάρχει 
καθυστέρηση, εννά τα πκιάετε αναδρομικά, καλέ μου»…  Να πάʼ να τα πκιερώσει στον πεζινάρην που δε 
δέχεται αναδρομικά, στο γιατρό που δε δέχεται αναδρομικά, στον μπακάλη που δε δέχεται αναδρομικά!  Τζιαι 
δικαιολογημένα δε δέχουνται αναδρομικά!  Τζιαι αν αγανακτώ τζιαι φωνάζω, είναι γιατί είμαι ένας από εκείνους 
που, σε αντίθεση με τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ, που δεν το ψήφισαν αυτό το νομοσχέδιο, το ψήφισα· το 
ψήφισα!  Γιατί εμπιστεύτηκα, κακώς, τούντην κυβέρνηση, η οποία μου έλεεν «εννά φέρω προσωπικό να βάλει 
μπροστά τούντην μηχανή», για χάρη τούντων ακριβώς των ανθρώπων για τους οποίους μας λέτε σήμερα, των 
μακροχρόνια ανέργων, ότι «εν πειράζει, καλέ μου, έντζιε έπκιανναν, έντζιε χάννουν τίποτε»!  Τζιαι μαθαίνω 
σήμερα, κύριοι, ότι έν’ εσωκομματικές σας, εσωκυβερνητικές διαφορές τζιαι αντιπαλότητες μεταξύ του 
Προεδρικού τζιαι του Υπουργείου Εργασίας που δεν οδηγούν ανθρώπους ʼπού άλλα υπουργεία να παν εις το 
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Υπουργείο Εργασίας να δουλέψουν.  Εύρετέ τα επιτέλους!  Σαμποτάρετε οι ίδιοι το έργο σας!  Προς Θεού!  
Τζειαμαί που έν’ καλό, τζειαμαί που έν’ σωστό!  Είναι κρίμα, είναι κρίμα τζιαι για τα καλά που κάμνει αυτή η 
πολιτεία, είναι κρίμα τζιαι γι’ αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι είναι άνεργοι για τόσον τζιαιρόν τζιαι περιμένουν 
αυτό το επίδομα!   

 Να πω το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας.  Μου αρέσει αυτό το επιχείρημα που λέει «μα, οι 
άλλοι πκιάννουν τα», το δημόσιο βοήθημα.  Μα, δεν είναι το δημόσιο βοήθημα ʼπού το πρωί ως τη νύχτα μάς 
λέτε ότι δίνεται σε ανθρώπους που εν πρέπει να το πκιάννουν;  ∆ηλαδή, δεν πειράζει να συντηρείται μια 
κακοδιαχείριση!  Εν πειράζει να δίνουμε το δημόσιο βοήθημα το οποίο σε κάποιες περιπτώσεις -λέτε, εσείς της 
συμπολίτευσης- πάει αδίκως εκεί που πάει!  Αυτή την πτυχή…  Πότε εννά ξεκαθαρίσει;  Εμείς βιαζούμαστεν να 
τα ξεκαθαρίσετε, αλλά φαίνεται ότι δε σας ενοχλεί η καθυστέρηση! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εζήτησαν πάρα πολλοί το λόγο, όμως μου φαίνεται ότι ο κ. Βαρνάβα προηγείται ως 
εκπρόσωπος κόμματος.  Μετά είναι ο κ. Σταυριανός. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα καμία πρόθεση να μιλήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, να υπενθυμίσω ότι όσοι θέλουν να μιλήσουν πέραν των δύο λεπτών, το βήμα είναι όλο δικό 
τους. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα καμία πρόθεση να μιλήσω, γιατί έχει τοποθετηθεί εκ μέρους του κόμματός μας 
ο κ. Νικολαΐδης, αλλά, ακούοντας μερικούς συναδέλφους, μου έχουν δημιουργηθεί μερικά ερωτήματα.   

 Πρώτον, έχει λεχθεί από συνάδελφο ότι οι χρονιαία άνεργοι είναι η μόνη κατηγορία που απλά δεν 
επρόλαβαν να εξετάσουν τις αιτήσεις τους.  Καλά, επρόλαβαν τες άλλες αιτήσεις -τζιαι εν το καταλάβαμε ως 
τωρά- ʼπού τες εβδομήντα χιλιάδες;  Εγώ ξέρω πολύ καλά ότι ούτε των ληπτών δημοσίου βοηθήματος έχουν 
εξεταστεί οι αιτήσεις τους, απλά παίρνουν και συνεχίζουν από το Γραφείο Ευημερίας το επίδομά τους μέχρι να 
εξεταστούν.  Άρα, είναι πολύ μικρός ο αριθμός των αιτήσεων οι οποίες έχουν εξεταστεί σε σχέση με τις 
εβδομήντα χιλιάδες που έχουν υποβληθεί.   

 Και, δεύτερον, κύριε Πρόεδρε,  βαρύγδουπες εξαγγελίες ότι μέχρι τον Οκτώβριο θα εξετάζονταν όλες οι 
αιτήσεις και θα έπαιρναν το ΕΕΕ όλοι οι δικαιούχοι.  Έγινε ο Οκτώβρης Νιόβρης, έγινε ο Νιόβρης ∆εκέμβρης.  
Τζιαι εγώ ρωτώ, επειδή άκουσα από κάποιο συνάδελφο ότι δεν υπάρχουν τα λεφτά, λέει, και εγώ υποβάλλω 
ερώτημα:  Εάν επρολάβαιναν ως τον Οκτώβρη ή ως το Νιόβρη να εξετάσουν τις αιτήσεις, τα λεφτά έθθα 
υπήρχαν να τα δώσουν;  Ας μας πουν!  Άρα, γιατί λένε τώρα ότι δεν υπάρχουν τα λεφτά;  Αφού υπήρχαν, για 
να τα δώσουν, μέχρι τον Οκτώβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Σταυριανός και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ούτε εγώ είχα σκοπό να παρέμβω, απλά θέλω να υπερτονίσω αυτά που είπε ο φίλος, ο συνάδελφος 
Γιώργος Περδίκης, ο οποίος με έχει καλύψει ακριβώς στο πού στοχοπροσηλωμένα και πώς πρέπει να 
σκεφτόμαστε, όταν εγκρίνουμε ή δεν εγκρίνουμε κάτι σ’ αυτή τη Βουλή για το λαό τούτης της πολιτείας.  
Πράγματι, πέστε μου έναν από εσάς που δεν εδέχτηκεν παρέμβαση από κάποιο πολίτη ή από ομάδα πολιτών, 
για να μην τους κόψουν το ρεύμα.  Ας σηκωθεί κάποιος που δεν εδέχτηκεν παρέμβαση να πάει στην ΑΗΚ να 
τους πει «κύριε, μεν του κόψετε το ρεύμα»!  Ε, μα αυτό γίνεται εδώ και τέσσερις-πέντε μήνες!  Γι’ αυτό το 
φαινόμενο τούτο... 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Τέσσερις; 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Απολογούμαι όσον αφορά τους τέσσερις-πέντε μήνες, Ευθύμιε.  Αναφέρομαι στο ότι τον τελευταίο καιρό 
αυτό το πράμα έχει ενταθεί πάρα πολύ.  ∆ε θίγω περιόδους πολιτευομένων και όχι ή κυβερνήσεων.   
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 Απλά, εγώ θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι, ναι, ας πάει στοχευμένα κάπου.  Ας παν στην ΑΗΚ        
-εισήγηση- να τους πουν «από αυτό το εισόδημα που βάλατε και αίτηση μέσα, το εγγυημένο, το μαύρο τζιαι το 
γέρημο, θα σας πληρώσουμε τζιαι το ρεύμα σας»!  Αλλά να γίνει τώρα αυτό το πράμα, να πάει στο ρεύμα, τζιαι 
ας μεν το δικαιούνται.  Εν έσιει κανένα οικογενειάρχη που εννά δεχτεί να κοπεί το ρεύμα του σπιτιού του.  
∆ηλαδή αυτούς που δεν τους εγκρίναμε ή δε θα τους εγκρίνουμε για τον άλφα ή βήτα λόγο, επειδή έχουν ένα 
χωράφι ή ένα μποστάνι τζιαι δεν έχουν όμως ππαράν, ρευστότητα μες την πούγγαν τους, πρέπει να το 
σκεφτούμε τζιαι ’πού τούντην πτυχή, να τους ικανοποιήσουμε τουλάχιστον με αυτό τον τρόπο, έστω κι αν δε 
δικαιούνται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την εισήγηση του ΑΚΕΛ θα έπρεπε να την έφερνε η κυβέρνηση, αν ήθελε να διατηρήσει 
την αξία αυτού του πολύ σωστού σχεδίου.  ∆εκαέξι χιλιάδες ή και περισσότεροι δε θα έπαιρναν και τώρα θα 
πάρουν επίδομα.  Μα, δεν ήταν δεκαέξι χιλιάδες πριν δύο και τρία χρόνια.  Τους ορίζουμε έτσι τώρα και είναι 
δεκαέξι χιλιάδες λόγω της κατάστασης. 

 ∆εύτερον, θα ήθελα να δω κατά πόσο αυτοί που παίρνουν τις αποφάσεις, για να υλοποιήσουν αυτό το 
σχέδιο, θα εδέχοντο μείωση του δικού τους μισθού, μέχρι που να υλοποιηθεί το σχέδιο, κατά 10% ή 15% μόνο, 
γιατί τόσο είναι περίπου που θα πάρουν αυτοί που θα πάρουν το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Θα δέχονταν, 
παραδείγματος χάριν, οι υπουργοί και εμείς οι βουλευτές μία αποκοπή της τάξεως των €400-€500, μέχρι να 
υλοποιηθεί το σχέδιο;  Άρα, νομίζω ότι πρέπει να έχουμε την ελάχιστη ευαισθησία για ζητήματα τα οποία 
έχουμε και εμείς ευθύνη που δημιουργήθηκαν εις την κοινωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Μαυρίδης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο ∆ίπλαρο) 

 Εζήτησεν πριν ’πού σένα, κύριε Ευθύμιε! 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλά, να αναφέρω ότι οι επιπρόσθετες οικογένειες που έχουν πρόβλημα δεν είναι δεκαεφτά χιλιάδες, 
είναι πολύ περισσότερες, απλά δεν πληρούν τα κριτήρια.  Αλλά τα κριτήρια, τα οποία έχουν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Ναι, αλλά έχει και άλλους οι οποίοι είναι μακροχρόνια άνεργοι και οι οποίοι, επειδή διαθέτουν περιουσία, 
δε δικαιούνται να πάρουν το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.   

 Όμως έχω παρατηρήσει μέσα από τις αναφορές των συναδέλφων ότι είτε δε γνωρίζουν είτε λαϊκίζουν, 
διότι ο κύριος λόγος για την καθυστέρηση δεν είναι ο μεγάλος όγκος των αιτήσεων, αλλά τα ελλιπή στοιχεία 
στις αιτήσεις.  Μας έχουν πει αρκετές φορές και η υπουργός και ο γενικός διευθυντής του υπουργείου, έτσι 
αντικειμενικά, ότι πάρα πολλές αιτήσεις δεν έχουν τα στοιχεία όλα συμπληρωμένα και τους παίρνουν τηλέφωνο 
-όχι με επιστολές, που καθυστερούν περισσότερο, με τηλέφωνο- και τους παρακαλούν να φέρουν τα στοιχεία, 
για να εγκριθούν οι αιτήσεις τους.  Άρα λοιπόν, το να λέμε διάφορα -επειδή έχω ακούσει πάρα πολλά- πιστεύω 
ότι όχι μόνο δεν εξυπηρετεί το σκοπό για τον οποίο υπάρχει το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, αλλά δημιουργεί 
και κοινωνική αναταραχή και εσφαλμένες εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆ίπλαρος. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος, γιατί έχουν λεχθεί κάποια πράγματα τα οποία δεν 
ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.   
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 ∆εν είναι σε εξακόσιους αιτητές που έχει δοθεί το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, είναι σε δυόμισι 
χιλιάδες ανθρώπους.  ∆εν είναι χίλια άτομα των οποίων έχουν ελεγχθεί οι αιτήσεις, κύριε Φακοντή, αλλά έχουν 
ελεγχθεί τεσσερισήμισι χιλιάδες αιτητές, έχουν εγκριθεί μέχρι τώρα δυόμισι χιλιάδες και έχουν πάρει τα χρήματα 
που τους αναλογούν.  Σύνολο όλοι όσοι έχουν κάνει αίτηση ανέρχονται στις εβδομήντα χιλιάδες.  Αν θέλετε, οι 
πενήντα οκτώ χιλιάδες είναι συνάνθρωποι οι οποίοι συνεχίζουν να παίρνουν τα δημόσια βοηθήματα, χωρίς 
κανένας να τους αποκόψει το παραμικρό.  Υπάρχουν δεκαεφτά χιλιάδες άνθρωποι άνεργοι οι οποίοι έχουν 
κάνει αίτηση και ελέγχονται οι αιτήσεις τους και μέχρι αύριο, αυτή την εβδομάδα, θα ελεγχθούν οι αιτήσεις οκτώ 
χιλιάδων συμπολιτών μας.  Είναι ένας μεγάλος όγκος εργασίας με σίγουρα πολλά ελλιπή στοιχεία, που έχουν 
εντοπίσει οι λειτουργοί στις αιτήσεις.   

 Την ίδια ώρα θα πρέπει να πούμε -και το αγνοούν οι συνάδελφοι- ότι ελέγχονται και τραπεζικοί 
λογαριασμοί, γι’ αυτό έχουν εντοπιστεί άνθρωποι που έχουν κάνει αίτηση και έχουν €1 εκατομ. στις τράπεζες, 
έχουν εντοπιστεί συνάνθρωποί μας οι οποίοι δήλωναν ένα διαμέρισμα, αλλά βρέθηκαν με δύο πολυκατοικίες, 
έχουν εντοπιστεί συνάνθρωποί μας που από το 2010 έπαιρναν τη σύνταξη του πατέρα τους, παρ’ όλο που είχε 
αποθάνει! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Συμπατριώτες; 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Και συμπατριώτες μας!  

 Γι’ αυτό εκείνο το οποίο κάποιοι θα έπρεπε να είχαν κάνει είναι τουλάχιστον να απονέμουν τα εύσημα 
και στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στους λειτουργούς γι’ αυτό το θεσμό, ο 
οποίος πρώτη φορά εφαρμόζεται.  Στο τέλος της ημέρας αυτή η κυβέρνηση είναι που σκέφτηκε τους 
μακροχρόνια άνεργους και κανένας άλλος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ακολουθεί ο κ. Ζαχαρίου.   

 Θέλει να μιλήσει; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν εξαντλήθηκε το θέμα; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εξαντλήθηκε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι ακούστηκαν τα επιχειρήματα απ’ όλες τις πλευρές, ο πολίτης τα 
έχει κατανοήσει, τα έχει αφομοιώσει.  Νομίζω να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ήθελα να στηρίξω το ∆ημοκρατικό Συναγερμό! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ευχαριστούμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Σκεύη έχει δικαίωμα λόγου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Μετά τη Σκεύη και εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Σκεύη Κουκουμά, να το πω σωστά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Λοιπόν, για όσους δεν ήταν παρόντες εις τη συνεδρία της επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, όπου συζητήθηκε το θέμα, να ξαναπώ τους αριθμούς που πραγματικά έχει καταθέσει ο 
αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Έχουν 
εξεταστεί δυόμισι χιλιάδες αιτήσεις, πληρώθηκαν γύρω στους εξακόσιους σαράντα πέντε αιτητές, υπάρχουν 
έτοιμες ακόμα γύρω στις οκτακόσιες αιτήσεις, για να δοθούν, και υπολογίζουν μέχρι το τέλος του χρόνου να 
εξεταστούν οκτώ χιλιάδες από τις δεκαεφτά χιλιάδες αιτήσεις που έχουν υποβληθεί.  Αυτοί είναι οι αριθμοί που 
έχουν κατατεθεί.  Εάν θεωρείτε ότι οι μισοί απ’ αυτούς, οι οποίοι θα εγκριθούν -και δεν είναι σίγουρο ότι θα 
πάρουν λεφτά στο χέρι μέχρι το τέλος του χρόνου- είναι ικανοποιητικός αριθμός και μπορούμε να είμαστε 
ήσυχοι ότι είναι πολύ καλά αυτά που κάμνει η κυβέρνηση και τα όσα έχει εξαγγείλει, λυπούμαι πάρα πολύ!  
Έχουν αναφερθεί προηγουμένως οι δυσκολίες που αντιμετωπίζει ο κόσμος και νομίζω ότι ψάχνουμε να βρούμε 
δικαιολογίες!   

 Ήταν μια ανακούφιση το θέμα της αναδρομικότητας.  Η κ. υπουργός είχε πει ένα μήνα αναδρομικά από 
την ημερομηνία υποβολής της αίτησης.  Έχει έρθει σήμερα και έχει πει για τη μάζα των αιτήσεων που 
ξεκίνησαν να υποβάλλονται από το τέλος του Ιουλίου, τον Αύγουστο και το Σεπτέμβρη να παραχωρήσουν το 
επίδομα για όσους θα εγκριθούν από τον Οκτώβρη.  ∆ηλαδή στο τέλος η μάζα των αιτητών θα πληρωθεί για 
τρεις μήνες.  Άρα, το κονδύλι που είχε προϋπολογιστεί αρκεί και νομίζω ότι θα μείνει και στην πάνταν. 

 Όσον αφορά την παρατήρηση ότι οι παρατάσεις στην προθεσμία υποβολής των αιτήσεων οδήγησαν 
στις καθυστερήσεις σήμερα, νομίζω ότι έχουμε να κάμουμε με σύγχρονους τρόπους εξέτασης των αιτήσεων και 
δε νομίζω να χρειαζόταν να ολοκληρωθεί η υποβολή όλων των αιτήσεων και μετά να ξεκινήσει η εξέτασή τους.  
Από την πρώτη μέρα θα μπορούσε να αρχίσουν να εξετάζονται.  Ε, δεν ξέρω αν λειτουργείτε εδώ όπως και στο 
Προεδρικό, που προσπαθείτε να εφεύρετε νέους τρόπους διοίκησης και διαχείρισης του προσωπικού.  Αν είναι 
και σε τούτη την περίπτωση έτσι που λειτουργήσατε, δικαιολογημένα δεν μπορούσατε να ανταποκριθείτε στην 
εξέταση των αιτήσεων! 

 Όσον αφορά τα ελλιπή στοιχεία, είναι γεγονός -και ενημερωθήκαμε- ότι 60% των αιτήσεων έχουν ελλιπή 
στοιχεία.  Εμείς λέγαμε ότι οι αιτήσεις είναι περίπλοκες και δεν μπορούν να συμπληρωθούν από τον 
οποιονδήποτε έτσι απλά και έχουμε επιβεβαιωθεί από την κατάσταση αυτή.  ∆εν είναι γιατί κάποιος ήθελε να 
παραπλανήσει.  Όσοι έχετε αναφέρει, εκατομμυριούχοι και άλλοι, ότι δήλωναν ψευδή στοιχεία να εντοπιστούν, 
να τους αποκοπούν τα χρήματα και να ζητηθούν και πίσω, αν θέλετε.   

 Γι’ αυτό ας μη βρίσκουμε άλλες προφάσεις.  Ο κόσμος βρίσκεται σε δύσκολη θέση, όχι γιατί είναι γιορτές 
και πρέπει να τους δώσουμε κάτι, αλλά γιατί πραγματικά δυσκολεύονται στην καθημερινότητα και στην 
επιβίωσή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Θα δώσω το λόγο στην κ. Αθηνά Κυριακίδου από το ∆ΗΚΟ, στον κ. Ζαχαρίου από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό και...  

 Κάποιος από πίσω;  Ποιος ζήτησε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έσιει πολλούς ’πού πίσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω πρέπει...   

 Ολοκληρώθηκε η συζήτηση.  Αυτούς τους δύο και φτάνει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, εννά μιλήσουμε δυνάμει συντάγματος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, να σε γράψω τζιαι σένα. 

 Παρακαλώ, η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Έχουμε μπροστά μας την εφαρμογή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, που είναι ένας 
εκσυγχρονισμός της προηγούμενης κοινωνικής πρόνοιας και κοινωνικής προστασίας.  Όλοι όσοι έπαιρναν 
βοήθεια από το κράτος συνεχίζουν ανελλιπώς να παίρνουν.  ∆εν πρέπει να ισοπεδώνουμε και να ακυρώνουμε 
τα πάντα.  Αυτή τη στιγμή το πρόβλημα που παρουσιάζεται είναι στους μακροχρόνια άνεργους.  Μα, 
μακροχρόνια άνεργους είχαμε τα τελευταία πέντε χρόνια και αυτή τη στιγμή αντιμετωπίζεται ριζικά αυτό το 
θέμα.   

 Ναι, είναι γεγονός ότι είχαμε επενδύσει περισσότερα σε υποσχέσεις που μας είπε η υπουργός, ότι θα 
μπορούσε να ικανοποιήσει αυτό το πρόβλημα μέχρι την 1η του Οκτώβρη.  Φαίνεται ότι η δημόσια υπηρεσία δεν 
μπορεί να ανταποκριθεί σ’ αυτό το φόρτο εργασίας.  Πέρα όμως απ’ αυτό, δεν μπορούμε και δεν έχουμε το 
δικαίωμα να ακυρώσουμε αυτό το προοδευτικό πρόγραμμα, το οποίο έχει υιοθετηθεί.   

 Το ότι έρχεται σήμερα η κυβέρνηση και εισηγείται μια τροπολογία με αναδρομικότητα είναι προς τη 
σωστή κατεύθυνση.  Πέραν αυτού, πρέπει να χαιρετίσουμε την αναδρομικότητα.  Όσον αφορά εκείνα τα 
στοιχεία τα οποία ήταν ελλιπή, συνάδελφοι, απ’ ό,τι μας έχει λεχθεί από το γενικό διευθυντή, είναι γιατί αιτητές 
δεν είχαν υπογράψει την αίτηση εξουσιοδότησης στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ώστε να μπορέσουν οι αρμόδιοι να έχουν πρόσβαση στους λογαριασμούς των αιτητών, για να 
υπάρχει πλήρης διαφάνεια όσον αφορά τα στοιχεία τα οποία δίνονται και να είναι και τα αληθή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν μας παρακολουθούσαν αυτή τη στιγμή οι μακροχρόνια άνεργοι 
και αυτοί που δεν έχουν να βάλουν γάλα στο σπίτι για το παιδί τους, θα διερωτόνταν γιατί συζητούμε.  Εκείνο 
το οποίο έπρεπε εμείς να ζητήσουμε ως ολομέλεια της Βουλής...  Όντως, υπάρχει καθυστέρηση στην καταβολή 
του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, αλλά είναι και η πρώτη φορά που δίνεται από το κράτος αυτό το δίχτυ 
προστασίας.  Έχει όμως κάμει μια πολιτική δήλωση η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, που λέει «θα δώσω προεγκρίσεις, ασχέτως του ελέγχου των φακέλων, για να πάρουν όλοι οι 
άνθρωποι λεφτά».  Αυτό αφορά εκείνους τους οποίους δεν έχουν ελέγξει.  Η θέση της Βουλής έπρεπε να ήταν 
μία:  Αφού εφαρμόζεται ένα καινοτόμο σύστημα που πρώτη φορά επεκτείνεται σε όλους τους άνεργους 
πολίτες, ήταν έκκληση της Βουλής προς την υπουργό για υλοποίηση της απόφασής της για προέγκριση όλων, 
ώστε καμιά οικογένεια να μείνει δίχως λεφτά.  Αυτή έπρεπε να ήταν η θέση μας σήμερα και όχι να 
τσακωνόμαστε μεταξύ μας!  Είναι καινοτόμο σύστημα -ουδέποτε έχουμε ξαναδώσει λεφτά σε μακροχρόνια 
άνεργους- και είναι η πρώτη κυβέρνηση που το φέρνει.  Αναγκάσαμε να το φέρουν αυτό!  Μακάρι να μην 
είχαμε οικονομική κρίση.  Μακροχρόνια άνεργους έχουμε εδώ και πέντε-έξι χρόνια.  Εμείς, ως Βουλή, ένα 
πράγμα έχουμε να κάμουμε:  Να πιέσουμε την εκτελεστική εξουσία να ολοκληρώσει τις προεγκρίσεις, ο κόσμος 
να έχει λεφτά τα Χριστούγεννα!  Αυτός είναι ο ρόλος μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντάζομαι αυτό που θα πω συμβαίνει σε όλους τους 
συναδέλφους, τουλάχιστον εις την περιοχή μας.  Ένα πράμα που μάθαμε πόξω τζιαι ανακατωτά είναι το “ΕΕΕˮ!  
Έχει καιρό που μάθαμε το “ΕΕΕˮ μετά το κούρεμα και όλα αυτά.   

 Είμαστε καθημερινά δέκτες παραπόνων για την αποκοπή του ηλεκτρικού ρεύματος, διότι ο κόσμος όχι 
δυστυχεί, λιμοκτονεί στην κυριολεξία!  Ευτυχώς, εις τη Λάρνακα υπάρχει ένα καλό παιδί, ένας μηχανικός, ο 
Χρήστος ο Παρασκευάς από την Αραδίππου.  Τηλεφωνάς του Χρήστου, λαλείς του «ρε κουμπάρε, ένωσ’ το», 
ο άνθρωπος κάμνει ό,τι μπορεί και το ενώνει!  Και αξίζει τον κόπο να το πω και δημόσια.  Εις τη Λάρνακα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έκαψές τον! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν τον έκαψα, κύριε!  Ο άνθρωπος είναι ένας σπουδαίος κύριος, κάμνει ό,τι μπορεί και βρίσκεται μια 
λύση.   

 Μετά τηλεφωνούν καμπόσοι να με ρωτήσουν «εννά κάμω αίτηση, κύριε Κουλία;».  ∆ιότι υπήρχε ένα 
σκοτεινό σημείο... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ...στο αν θα κάμουν αίτηση αυτοί που παίρνουν το μικρό τσιεκκούδιν.  Επκιάνναν στο αρμόδιο 
υπουργείο, άλλοι ελέγαν τους να κάμουν αίτηση, άλλοι όχι.  Και δε φτάνει που καμπόσοι δεν ήθελαν να κάμουν 
αίτηση, επιβάλλαν τους να κάμουν αίτηση!  Ε, αυτό κι αν είναι τέχνασμα του χειρίστου είδους! 

 Εγώ εκτιμώ ότι τούτη η κυβέρνηση, μέσα εις τις αδυναμίες της τις γενικότερες  -και άμα δεσμεύεται τούτη 
η κυβέρνηση, ξέρουμε την αξία των δεσμεύσεών της- εφεύρε τούντην μεθοδολογία της γραφειοκρατίας, η 
οποία δεν τελειώνει ποτέ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ευθύμιο ∆ίπλαρο) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τζιαι μακάρι, κύριε ∆ίπλαρε, να είχαν ούλλοι ’πού κανένα εκατομμύριο κατατεθειμένο τζιαι να τους 
δώκουμε τα €500 και να τους τα ζητήσουμε πίσω, να τους κινήσουμε αγωγή, για να τα πάρουμε πίσω!  ∆ε 
νομίζω σε τούντον τόπο οι πολίτες να είχαν ’πού κανένα εκατομμύριο κατατεθειμένο και να εκάμναν αίτηση να 
πάρουν το ελάχιστο εγγυημένο!  Μου φαίνεται πραγματικά πολύ παράξενο να είναι έτσι.   Αλλά εγώ λέω, άτε, 
έχει και πέντε-έξι ποτούτους.  Έν’ τούτο που εννά σκεφτούμε;  Να δώκουμεν στους πολλούς και, αν μας 
γελάσει και κανένας, καλή ευλογία!  Να του πούμε «ρε κουμπάρε, έλα δω, φέρ’ τα χρήματα πίσω και έν’ των 
φορολογουμένων!».   

 Αλλά η εκτίμησή μου ξέρετε ποια είναι;  Για την κ. Ζέτα Αιμιλιανίδου έχω καλή άποψη, είναι καλή 
τεχνοκράτης για όσα χρόνια την ξέρω.  Έν’ λεφτά που εν της διούν οι κύριοι, αφού δεν έχει το ταμείο, και 
ηύραμε την τέχνη να το καθυστερούμε!  ∆ηλαδή μια κυβέρνηση με εβδομήντα δύο χιλιάδες υπαλλήλους έχει 
καμιά δυσκολία να επιστρατεύσει κόσμο και να βάλει απλή διαδικασία;  Θυμίζει μου το θέμα των αγροτών.  Για 
να κάμει ένας αγρότης μιαν αίτηση, χρειάζεται κοσπέντε λογιστές!  «Εν έβαλες την τάδε λέξη» και ούτω 
καθεξής!  Μα, οι άνθρωποι έν’ το πλέον αδύναμο κομμάτι του πληθυσμού μας, εν εγίνετουν να το κάμουμε με 
μια απλή μεθοδολογία και μια απλή αίτηση;  Αφού τούτοι δεν έχουν πού την κεφαλήν κλίναι!  Άτε να βρουν 
κάποιον να τους γεμίσει την αίτηση, να βρουν κοσπέντε πιστοποιητικά να τα πάρουν!  Πώς θα γίνει;  Άρα, 
ηύραμε έναν καλό τρόπο... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είντα μ’ που κάμνετε δηλαδή; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάμνω αυτό που πρέπει, κύριε Πρόδρομε, αν ρωτάς για μένα, και πάντα έκαμνα αυτό που πρέπει!  
Αλλά δυστυχώς οι ψηφοφόροι έν’ εσάς που ακούσαν, εγελάσετέ τους!  Ελπίζω την άλλη στράτα να μεν έν’ έτσι! 

 Το λοιπόν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, συντομεύετε, για να προχωρήσουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τούτων λεχθέντων, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ακούσω από την πλευρά την κυβερνητική.  Έχουν τα λεφτά 
να πληρώσουν τους ανθρώπους ή εν τα έχουν; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, προχωρούμε σε ψηφοφορία.   

 Ερωτώ το ΑΚΕΛ και τους υπόλοιπους ασφαλώς: Θέλετε να μπουν οι τροπολογίες μία μία ή και οι τρεις 
μαζί;   

 Θέλω απόφαση. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, είναι και οι τρεις το ίδιο πράγμα.  Αφορούν αναδρομική ισχύ και για το επίδομα ενοικίου 
και για τους τόκους για το δάνειο ιδιοκατοίκησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, είμαστε έτοιμοι για ψηφοφορία. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 
8 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση του προτεινόμενου  νέου εδαφίου (3) με το ακόλουθο νέο 
εδάφιο (3): 

«(3) (α) Το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα καταβάλλεται σε δικαιούχο από την ημερομηνία υποβολής 
της αίτησης για ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, ανεξάρτητα από το αν έχει καταστεί δικαιούχος 
μεταγενέστερα της ημερομηνίας αυτής, νοουμένου ότι η αίτησή του για παροχή ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος είναι πλήρης και σε αυτήν περιλαμβάνονται όλα τα στοιχεία, πληροφορίες, έγγραφα και 
αποδεικτικά στοιχεία, τα οποία έχουν επιβεβαιωθεί ως αληθή από τον Προϊστάμενο Υπηρεσίας ή από 
εξουσιοδοτημένο πρόσωπο. 

 (β) Στην περίπτωση που η αίτηση για παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος είναι ελλιπής, ο 
αιτητής ενημερώνεται χωρίς καθυστέρηση από τον Προϊστάμενο Υπηρεσίας ή από εξουσιοδοτημένο 
πρόσωπο και εν πάση περιπτώσει το αργότερο εντός τριάντα (30) ημερών από το χρόνο παραλαβής 
της αίτησης σχετικά με την ανάγκη υποβολής καθορισμένων συμπληρωματικών εγγράφων και το 
ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα καταβάλλεται στον αιτητή/δικαιούχο από την ημερομηνία κατά την οποία 
υπέβαλε τα ανωτέρω συμπληρωματικά έγγραφα: 

Νοείται ότι οι πιο πάνω διατάξεις εφαρμόζονται μόνο στις περιπτώσεις που τα στοιχεία που 
αναφέρονται στην αίτηση ή τα επιπρόσθετα στοιχεία που ζητούνται με βάση τη νομοθεσία υποβάλλονται 
από τον αιτητή εντός ενός μηνός από την ημερομηνία που ζητούνται:  

Νοείται περαιτέρω ότι οι πιο πάνω διατάξεις εφαρμόζονται μόνο υπό την προϋπόθεση ότι ο αιτητής 
ήταν δικαιούχος για ολόκληρη την περίοδο για την οποία καταβάλλεται το ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα.».   

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 
16 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της προτεινόμενης νέας παραγράφου (β) με την ακόλουθη 
νέα παράγραφο (β): 

«(β) το ενοίκιο καταβάλλεται, εφόσον ισχύει έγκυρη σύμβαση ενοικίασης, σύμφωνα με τα όσα 
διαλαμβάνονται στο εδάφιο (3) του άρθρου 8.». 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του πιο πάνω νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 
17 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της προτεινόμενης νέας παραγράφου (ε) με την ακόλουθη 
νέα παράγραφο (ε): 

«(ε) το επίδομα καταβάλλεται, εφόσον υπάρχει σε ισχύ έγκυρη συμφωνία στεγαστικού δανείου, 
σύμφωνα με τα όσα διαλαμβάνονται στο εδάφιο (3) του άρθρου 8.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 



590 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Άδεια Εμπορίας 
Μολυβδούχου Βενζίνης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμονιστικοί κανονισμοί - Τροποποίηση του ποσοστού των συνολικών πωλήσεων μολυβδούχου 
βενζίνης που χρησιμοποιείται, έτσι ώστε να μην υπερβαίνει το 0,03%, αντί για 0,5%, που ισχύει σήμερα, των 
συνολικών πωλήσεων βενζίνης στη ∆ημοκρατία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς «Οι περί 
Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Άδεια Εμπορίας Μολυβδούχου Βενζίνης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης   Άγγελος Βότσης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ     Γιώργος Βαρνάβα 

 Κώστας Κώστα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δυο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν κα παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της εταιρείας “C. Phasarias  
Automotive Center Ltd”. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί των Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών 
και Καυσίμων (Άδεια Εμπορίας Μολυβδούχου Βενζίνης) Κανονισμών για την ορθότερη εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2009/30/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009, με την οποία 
τροποποιούνται η Οδηγία 98/70/ΕΚ όσον αφορά τις προδιαγραφές για τη βενζίνη, το ντίζελ και το πετρέλαιο 
εσωτερικής καύσης και την καθιέρωση μηχανισμού για την παρακολούθηση και τη μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου και η Οδηγία 1999/32/ΕΚ του Συμβουλίου όσον αφορά την προδιαγραφή των 
καυσίμων που χρησιμοποιούνται στα πλοία εσωτερικής ναυσιπλοΐας και καταργείται η Οδηγία 93/12/ΕΟΚ. 

 Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς τροποποιείται το ποσοστό των συνολικών πωλήσεων 
μολυβδούχου βενζίνης που χρησιμοποιείται, έτσι ώστε να μην υπερβαίνει το 0,03%, αντί για 0,5%, που ισχύει 
σήμερα, των συνολικών πωλήσεων βενζίνης στη ∆ημοκρατία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη για τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών προέκυψε μετά την έρευνα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής “EU Pilot 6625/14/CLIM”, που 
αφορούσε τη συμμόρφωση των εθνικών μέτρων μεταφοράς με την εν λόγω Οδηγία, κατά την οποία 
διαπιστώθηκε ότι δεν μεταφέρθηκε στην εθνική νομοθεσία η πρόνοια της Οδηγίας σύμφωνα με την οποία οι 
ποσότητες μολυβδούχου βενζίνης που χρησιμοποιούνται δεν υπερβαίνουν το 0,03% των συνολικών 
πωλήσεων βενζίνης στη ∆ημοκρατία.  

 Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ετοίμασε αμέσως τους προτεινόμενους κανονισμούς, η εφαρμογή των οποίων δεν αναμένεται να 
επηρεάσει το δημόσιο τομέα.  Επιπρόσθετα, βάσει όλων όσα κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, λόγω του επείγοντος χαρακτήρα του θέματος και 
επειδή η μολυβδούχος βενζίνη εισάγεται μόνο από μία εταιρεία και οι ποσότητες είναι αμελητέες, δεν προέβη 
σε δημόσια διαβούλευση γύρω από το όλο θέμα, αλλά ενημέρωσε το μοναδικό εισαγωγέα και προμηθευτή.  

 Σημειώνεται δε ότι, σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, από την 1η Μαΐου 2004, που τέθηκαν σε ισχύ οι βασικοί 
κανονισμοί, σταμάτησε η εμπορία μολυβδούχου βενζίνης στα πρατήρια πετρελαιοειδών και μέχρι τον Ιούλιο 
του ίδιου χρόνου καταναλώθηκε όλο το απόθεμα.  Έκτοτε η εμπορία μολυβδούχου βενζίνης περιορίζεται 
αποκλειστικά για χρήση από αγωνιστικά αυτοκίνητα με παλαιού τύπου μηχανές. Επίσης, σημειώνεται ότι οι 
ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή ότι η συνολική ετήσια ποσότητα μολυβδούχου βενζίνης που 
καταναλώνεται είναι λιγότερη του ενός τόνου σε σύνολο ετήσιων πωλήσεων βενζίνης 350 000 τόνων (ποσοστό 
0,0003%). 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο αριθμός οκτανίων της μολυβδούχου βενζίνης είναι περίπου 115, ενώ η τιμή 
πώλησής της κυμαίνεται στα €8,5-9,0/λίτρο (σε σύγκριση με €1,37/λίτρο, που είναι η τιμή της αμόλυβδης 98 
οκτανίων), παράγοντας αποτρεπτικός για την ευρεία χρήση της. 

 Ο εκπρόσωπος της εταιρείας “C. Phasarias  Automotive Center Ltd” συμφώνησε με την τροποποίηση 
των εν λόγω κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 
την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩN:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών 
Κηδειών και Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».   Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Απάλειψη από τη βασική νομοθεσία της διάταξής της που προβλέπει την εξαίρεση των ταριχευτών, υπό 
ορισμένες προϋποθέσεις, από την υποχρέωση επιτυχίας σε σχετική γραπτή εξέταση, η οποία συνιστά ένα από 
τα προσόντα που απαιτείται να έχει πρόσωπο, προκειμένου να δύναται να εγγραφεί στο Μητρώο Ταριχευτών, 
καθώς και θέση σε ισχύ του προτεινόμενου νόμου και της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας από την 1η 
Ιανουαρίου 2015. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των 
Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2014» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νουρής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 9ης Οκτωβρίου και της 4ης ∆εκεμβρίου 2014. Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, 
της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των ενδιαφερόμενων γραφείων κηδειών. Η Επίτροπος Νομοθεσίας και ο 
Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος, παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Επαγγελματιών Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών Νόμου, 
ώστε να εισαχθεί σ’ αυτόν πρόνοια, σύμφωνα με την οποία τα πρόσωπα που θα υποβάλλουν αίτηση για 
εγγραφή στο Μητρώο Λειτουργών Κηδειών εντός έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας να εξαιρούνται, υπό ορισμένες προϋποθέσεις, από την προβλεπόμενη 
υποχρέωση επιτυχίας σε σχετική γραπτή εξέταση, η οποία συνιστά ένα από τα προσόντα που απαιτείται να 
έχει πρόσωπο, προκειμένου να δύναται να εγγραφεί στο εν λόγω μητρώο. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπεται ότι πρόσωπο που υποβάλλει αίτηση για 
εγγραφή στο υπό αναφορά μητρώο εντός του πιο πάνω αναφερόμενου χρονικού διαστήματος δεν απαιτείται 
να έχει με επιτυχία παρακαθίσει στις σχετικές γραπτές εξετάσεις που διεξάγονται από το Συμβούλιο Εγγραφής 
Λειτουργών Κηδειών και Ταριχευτών, εφόσον ασκούσε αδιάλειπτα το επάγγελμα του λειτουργού κηδειών καλή 
τη πίστει και προσωπικώς κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας και αποδεδειγμένα είχε εμπλακεί στη διεκπεραίωση τουλάχιστον 
σαράντα κηδειών. 

 Σημειώνεται ότι όλες οι διατάξεις της βασικής νομοθεσίας δεν έχουν μέχρι σήμερα τεθεί σε ισχύ και 
σύμφωνα με το άρθρο 33 αυτής θα τεθούν σε ισχύ με τη δημοσίευση σχετικής γνωστοποίησης του Υπουργικού 
Συμβουλίου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, η προτεινόμενη ρύθμιση εκ παραδρομής δεν είχε περιληφθεί στο νομοσχέδιο που ψηφίστηκε σε 
νόμο το 2013 για τη θέσπιση του νομοθετικού πλαισίου σε σχέση με τη ρύθμιση του τρόπου και των 
προϋποθέσεων λειτουργίας των γραφείων κηδειών, καθώς και τον καθορισμό των απαιτούμενων προσόντων 
και προϋποθέσεων για την άσκηση του επαγγέλματος του λειτουργού κηδειών και του ταριχευτή.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, την τελευταία απασχόλησε ιδιαίτερα το 
θέμα των προσόντων που πρέπει να πληρεί πρόσωπο, προκειμένου να μπορεί να εγγραφεί στο Μητρώο 
Λειτουργών Κηδειών ή στο Μητρώο Ταριχευτών, καθώς και το χρονοδιάγραμμα εφαρμογής των διατάξεων της 
βασικής νομοθεσίας, η οποία δεν έχει μέχρι σήμερα τεθεί σε ισχύ, γι’ αυτό και ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις από το Υπουργείο Εσωτερικών για ποικίλα ζητήματα που άπτονται της εφαρμογής της 
νομοθεσίας. 

 Παράλληλα, σχετικές παρατηρήσεις για τις διατάξεις της βασικής νομοθεσίας διατυπώθηκαν και από τα 
ενδιαφερόμενα γραφεία κηδειών, τα οποία παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής και εξέθεσαν τις 
απόψεις τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε, αντί με αυτό να προτείνεται η εισαγωγή της 
αναφερόμενης πιο πάνω πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία τα πρόσωπα που θα υποβάλλουν αίτηση για 
εγγραφή στο Μητρώο Λειτουργών Κηδειών εντός έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της 
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βασικής νομοθεσίας να εξαιρούνται, υπό ορισμένες προϋποθέσεις, από την προβλεπόμενη υποχρέωση 
επιτυχίας σε σχετική γραπτή εξέταση, να διαλαμβάνονται τα ακόλουθα:  

1. Απάλειψη από τη βασική νομοθεσία ανάλογης διάταξής της σε σχέση με την εξαίρεση των ταριχευτών, 
υπό ορισμένες προϋποθέσεις, από την υποχρέωση επιτυχίας σε σχετική γραπτή εξέταση. 

2. ∆ιαμόρφωση της σχετικής διάταξης της βασικής νομοθεσίας που προβλέπει ότι αυτή τίθεται σε ισχύ με 
τη δημοσίευση σχετικής γνωστοποίησης του Υπουργικού Συμβουλίου στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, ώστε όλες οι διατάξεις της να τεθούν σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2015.  

3. Έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου από την 1η Ιανουαρίου 2015. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩN:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 33 αυτού.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών 
Κηδειών και Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 8) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ικαίωμα στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να αντικαθιστά σε υποθήκη την 
εγγραφή του ακινήτου με τις νέες εγγραφές που θα εκδοθούν στις περιπτώσεις που, ενώ ζητείται η έγγραφη 
συγκατάθεση των ενδιαφερόμενων προσώπων για την εν λόγω πράξη, αυτά αρνούνται ή αμελούν να την 
προσκομίσουν εντός τριάντα ημερών από σχετική έγγραφη ειδοποίηση του διευθυντή για το σκοπό αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νουρής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και στις 4 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (FIABCI), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής.  H επιτροπεία της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Ιδιοκτητών Ακινήτων, ο Σύνδεσμος Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου και ο 
Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση 
αυτή.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, έτσι ώστε να παρέχεται στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας το 
δικαίωμα να αντικαθιστά σε υποθήκη την εγγραφή του ακινήτου με τις νέες εγγραφές που θα εκδοθούν στις 
περιπτώσεις που, ενώ ζητείται η έγγραφη συγκατάθεση των ενδιαφερόμενων προσώπων για την εν λόγω 
πράξη, τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα αρνούνται ή αμελούν να την προσκομίσουν εντός τριάντα ημερών από την 
έγγραφη ειδοποίηση του διευθυντή για το σκοπό αυτό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να 
επισπευσθεί η διαδικασία έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας, με απώτερο στόχο τη συμμόρφωση με την παράγραφο 
5.3 του Μνημονίου Συναντίληψης μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της τρόικας, η οποία απαιτεί την 
υιοθέτηση σχετικών νομοθετικών ρυθμίσεων προς επίτευξη του σκοπού αυτού.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα 
ίδια στοιχεία, συνεπακόλουθο της υπό αναφορά επίσπευσης της διαδικασίας έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας 
αναμένεται να είναι η βελτίωση της διαφάνειας στον τομέα της αγοράς ακινήτων, αλλά και η ενδυνάμωση των 
περιουσιακών δικαιωμάτων των πολιτών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου στην επιτροπή μέλη της ζήτησαν 
περαιτέρω ενημέρωση από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας για τα γενικότερα μέτρα που 
λαμβάνονται ή και αναμένεται να ληφθούν με στόχο τη διευκόλυνση της όλης διαδικασίας έκδοσης τίτλων 
ιδιοκτησίας για ακίνητη περιουσία.  

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της εν λόγω συζήτησης η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου 
από νομοτεχνικής απόψεως και επέφερε σε αυτό πρόσθετες βελτιωτικές αλλαγές, έπειτα από σχετική 
συνεννόηση με τον αναπληρωτή διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου όπως αυτό διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω και γι’ αυτό 
εισηγείται ομόφωνα στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩN:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Ανάγνωση του 
σκοπού, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκσυγχρονισμός του θεσμικού πλαισίου που διέπει τις αρχαιότητες στη ∆ημοκρατία μεταξύ άλλων με 
τον επαναπροσδιορισμό του ορισμού του όρου “αρχαιότητα”, την αναπροσαρμογή του ύψους των ποινών για 
τα προβλεπόμενα αδικήματα και την προσθήκη προνοιών που θα ρυθμίζουν την προστασία των ενάλιων 
αρχαιοτήτων και τη διενέργεια επισκοπήσεων και ανασκαφών εντός της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης ή/και 
της υφαλοκρηπίδας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος  Φειδίας Σαρίκας 

 Αδάμος Αδάμου    ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μάριος Καρογιάν     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο μαζί με δέσμη σχετικών κανονισμών, που αφορούν τους υδρογονάνθρακες, τη θαλάσσια 
επιστημονική έρευνα, τα υποθαλάσσια καλώδια και τους υποθαλάσσιους αγωγούς, θέματα για τα οποία θα 
κυκλοφορήσει ξεχωριστή έκθεση, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 ∆εκεμβρίου 
2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων του ίδιου υπουργείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχαιοτήτων Νόμου, έτσι ώστε να 
εκσυγχρονιστεί το θεσμικό πλαίσιο που διέπει τις αρχαιότητες στη ∆ημοκρατία.  Ο πιο πάνω σκοπός γίνεται 
εισήγηση να επιτευχθεί με τον επαναπροσδιορισμό του ορισμού του όρου “αρχαιότητα”, με την 
αναπροσαρμογή του ύψους των χρηματικών ποινών και των ποινών φυλάκισης για αδικήματα που 
προβλέπονται στο νόμο αυτό, καθώς και με την προσθήκη νέων άρθρων σε νέο μέρος του νόμου που θα 
ρυθμίζουν την προστασία των ενάλιων αρχαιοτήτων και τη διενέργεια επισκοπήσεων και ανασκαφών εντός της 
αποκλειστικής οικονομικής ζώνης (ΑΟΖ) ή/και της υφαλοκρηπίδας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με το τελευταίο προτείνονται μεταξύ άλλων: 

1. η αντικατάσταση του ορισμού του όρου “αρχαιότητα”, ούτως ώστε να περιληφθεί σε αυτόν οποιαδήποτε 
αρχαιότητα ανακαλυφθεί ή ανασκαφεί στις θαλάσσιες ζώνες της ∆ημοκρατίας και να καθοριστεί ο 
χρονολογικός προσδιορισμός των εκατό χρόνων για το χαρακτηρισμό ενός αντικειμένου ως 
αρχαιότητας, 

2. η υποχρέωση οποιουδήποτε προσώπου που ανακαλύπτει αρχαιότητες εντός της ΑΟΖ και/ή της 
υφαλοκρηπίδας της ∆ημοκρατίας χωρίς να κατέχει σχετική άδεια να ειδοποιεί άμεσα το διευθυντή του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων σχετικά με την ανεύρεσή τους και να παρέχει όλες τις σχετικές πληροφορίες που 
κατέχει σχετικά με αυτές, περιλαμβανομένων των γεωγραφικών συντεταγμένων της τοποθεσίας που 
ευρίσκονται, χωρίς να προβαίνει στην αφαίρεσή τους ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο να παρεμβαίνει σε 
αυτές χωρίς την εξασφάλιση προηγούμενης άδειας, 
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3. η ρύθμιση της διαδικασίας έκδοσης άδειας από το διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων για τη 
διενέργεια επισκοπήσεων ή ανασκαφών εντός της ΑΟΖ και/ή της υφαλοκρηπίδας της ∆ημοκρατίας, 
καθώς και η επιβολή όρων και προϋποθέσεων για τη διενέργεια δραστηριοτήτων οι οποίες υπόκεινται 
σε αδειοδότηση, 

4. η δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου να εκδίδει κανονισμούς που ρυθμίζουν θέματα ενάλιων 
αρχαιοτήτων, δηλαδή αρχαιότητες που βρέθηκαν, ανακαλύφθηκαν ή ανασκάφηκαν εντός των 
θαλάσσιων ζωνών της ∆ημοκρατίας,  

5. η δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου να ανακηρύσσει οποιαδήποτε περιοχή εντός της ΑΟΖ και/ή 
της υφαλοκρηπίδας της ∆ημοκρατίας ως ζώνη προστασίας ενάλιων αρχαιοτήτων, νοουμένου ότι σε 
αυτήν βρίσκονται ή πιθανόν να βρίσκονται αρχαιότητες οι οποίες λόγω της ιστορικής, αρχαιολογικής ή 
καλλιτεχνικής σημασίας τους πρέπει να προστατευθούν,  

6. η απαγόρευση εντός της καθορισμένης ζώνης κατασκευής οποιασδήποτε εγκατάστασης, τεχνητής 
νήσου ή άλλου κατασκευάσματος, της αγκυροβόλησης πλοίων, της διενέργειας αλιευτικών, καταδυτικών 
ή άλλων δραστηριοτήτων οι οποίες ενδέχεται να προκαλέσουν ζημιά ή άλλου είδους παρέμβαση σε 
αρχαιότητες, της διενέργειας γεώτρησης, της χρήσης εκρηκτικών ή της εισαγωγής επιβλαβών ουσιών 
στο θαλάσσιο περιβάλλον ή γενικά οποιασδήποτε ενέργειας η οποία ενδέχεται να προκαλέσει ζημιά ή 
άλλου είδους παρέμβαση σε αρχαιότητες, 

7. ο καθορισμός χρηματικών ποινών και ποινών φυλάκισης, σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων 
που αφορούν στις αρχαιότητες εντός της ΑΟΖ και/ή της υφαλοκρηπίδας, και  

8. η αύξηση του ύψους των χρηματικών ποινών και των ποινών φυλάκισης σε περίπτωση παράβασης των 
υπόλοιπων διατάξεων του νόμου. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται η 
επέκταση της δικαιοδοσίας της ∆ημοκρατίας όσον αφορά τις αρχαιότητες πέραν των χωρικών υδάτων και των 
συνορευουσών ζωνών για προστασία των αρχαιοτήτων που βρίσκονται στην ΑΟΖ και/ή στην υφαλοκρηπίδα 
της.  Παράλληλα, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ∆ημοκρατία δεν 
έχει υπογράψει τη Σύμβαση της UNESCO για την Προστασία της Ενάλιας Πολιτιστικής Κληρονομιάς του 2001, 
αφού, σύμφωνα με τις πρόνοιές της, το παράκτιο κράτος έχει ελάχιστη δικαιοδοσία όσον αφορά τις αρχαιότητες 
στις θαλάσσιες αυτές ζώνες και ως εκ τούτου δεν προστατεύονται επαρκώς τα δικαιώματα των παράκτιων 
κρατών σχετικά με τις ενάλιες αρχαιότητες.  Για το λόγο αυτό πολλές χώρες, όπως παραδείγματος χάριν η 
Ελλάδα, δεν υπέγραψαν τη σύμβαση αυτή. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων επισήμανε την 
ανάγκη για εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας, η οποία, όπως δήλωσε, επιτυγχάνεται με την ψήφιση των 
προτεινόμενων διατάξεων.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας η ίδια εκπρόσωπος, με επιστολή της που 
κατέθεσε στην επιτροπή, εισηγείται περαιτέρω τροποποιήσεις της βασικής νομοθεσίας μικρής έκτασης, ώστε 
να διασφαλιστεί ρητά η δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου να ανακηρύσσει αρχαίο μνημείο εντός της 
χωρικής θάλασσας. 

 Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, η επιτροπή, αφού διεξήλθε με προσοχή όλες τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, αποφάσισε ομόφωνα όπως τροποποιήσει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, σύμφωνα με την 
εισήγηση της εκπροσώπου του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την ίδια σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩN:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

  Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους ΙΙΙΑ.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 20 του βασικού νόμου και του πλαγιότιτλου αυτού.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 26 του βασικού νόμου και του πλαγιότιτλου αυτού.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 37.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 20; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 20 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

Τα θέματα με τους αριθμούς 13 μέχρι 16 έχουν κοινή έκθεση.  Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα τιτλοφορείται «Οι 
περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  
Ανάγνωση του σκοπού, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταφορά της υποχρέωσης του αδειούχου να υποβάλει γραπτή αίτηση στον Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για έγκριση κατασκευής, μετατροπής ή λειτουργίας αγωγού, σταθμού 
άντλησης, αποθηκευτικού χώρου ή οποιασδήποτε άλλης εγκατάστασης για τη μεταφορά ή αποθήκευση 
υδρογονανθράκων από την περιοχή που περιλαμβάνεται στη χορηγηθείσα άδεια, στο πλαίσιο των υπό έγκριση 
κανονισμών οι οποίοι περιλαμβάνονται στην παρούσα ημερήσια διάταξη ως το υπ’ αριθμόν 16 θέμα. 
Σημειώνεται ότι η υποχρέωση αυτή επιβάλλεται, νοουμένου ότι η άδεια που χορηγήθηκε αφορά περιοχή που 
εμπίπτει εντός της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης και/ή υφαλοκρηπίδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί της Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας Κανονισμοί του 
2014».  Ανάγνωση του σκοπού, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για τη ρύθμιση των θεμάτων θαλάσσιας επιστημονικής έρευνας 
στην αποκλειστική οικονομική ζώνη και/ή υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τη Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 1982. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί των Υποθαλάσσιων Καλωδίων Κανονισμοί του 2014».  
Ανάγνωση του σκοπού, παρακαλώ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για τη ρύθμιση της πόντισης, χρήσης και λειτουργίας καλωδίων τα 
οποία ποντίζονται είτε εξ ολοκλήρου στην αποκλειστική οικονομική ζώνη και/ή υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας 
είτε διέρχονται μέσω αυτών, σύμφωνα με τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 
1982. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί των Υποθαλάσσιων Αγωγών Κανονισμοί του 2014».  
Ανάγνωση του σκοπού, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για τη ρύθμιση της πόντισης, κατασκευής, μετατροπής και 
λειτουργίας αγωγών οι οποίοι ποντίζονται είτε εξ ολοκλήρου στην αποκλειστική οικονομική ζώνη και/ή 
υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας είτε διέρχονται μέσω αυτών, σύμφωνα με τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών 
για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 1982. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος  Μάριος Καρογιάν 

 Γιώργος Λουκαΐδης   Φειδίας Σαρίκας 

 Αδάμος Αδάμου   ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τους κανονισμούς 
που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, μαζί με σχετικό νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί 
Αρχαιοτήτων Νόμο, για το οποίο ετοιμάστηκε ξεχωριστή έκθεση της επιτροπής, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, της Υπηρεσίας Ενέργειας και της Υπηρεσίας Υδρογονανθράκων του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Γεωλογικής Επισκόπησης και του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Άμυνας, του Κέντρου Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης, της ∆ιοίκησης 
Ναυτικού (ΓΕΕΦ), του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και της Αστυνομίας Κύπρου, της 
Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 30 του περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) Κανονισμών, ώστε η υποχρέωση του αδειούχου 
να υποβάλει γραπτή αίτηση στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για έγκριση 
κατασκευής, μετατροπής ή λειτουργίας αγωγού, σταθμού άντλησης, αποθηκευτικού χώρου ή οποιασδήποτε 
άλλης εγκατάστασης για τη μεταφορά ή αποθήκευση υδρογονανθράκων από την περιοχή που περιλαμβάνεται 
στην άδεια που χορηγήθηκε, σε περίπτωση που αγωγός ή μέρος του αγωγού προτείνεται να κατασκευαστεί, 
μετατραπεί ή λειτουργήσει, να μεταφερθεί στον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων ως την αρμόδια αρχή στα 
πλαίσια των περί Υποθαλάσσιων Αγωγών Κανονισμών του 2014.  Σημειώνεται ότι η πιο πάνω υποχρέωση 
επιβάλλεται, νοουμένου ότι η άδεια που χορηγήθηκε αφορά περιοχή που εμπίπτει εντός της αποκλειστικής 
οικονομικής ζώνης και/ή υφαλοκρηπίδας. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 11 του περί της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης και Υφαλοκρηπίδας Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για 
τη ρύθμιση των θεμάτων θαλάσσιας επιστημονικής έρευνας στην αποκλειστική οικονομική ζώνη και/ή 
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υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 
του 1982. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 11 του περί της Αποκλειστικής 
Οικονομικής Ζώνης και Υφαλοκρηπίδας Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για τη ρύθμιση της 
πόντισης, χρήσης και λειτουργίας καλωδίων τα οποία ποντίζονται εξ ολοκλήρου στην αποκλειστική οικονομική 
ζώνη και/ή υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας είτε διέρχονται μέσω αυτών, σύμφωνα με τη Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 1982. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 11 του περί της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης και Υφαλοκρηπίδας Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για 
τη ρύθμιση της πόντισης, κατασκευής, μετατροπής και λειτουργίας αγωγών οι οποίοι ποντίζονται εξ ολοκλήρου 
στην αποκλειστική οικονομική ζώνη και/ή υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας είτε διέρχονται μέσω αυτών, 
σύμφωνα με τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 1982. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους κανονισμούς, η τροποποίηση των πρώτων κανονισμών είναι απαραίτητη, ούτως ώστε να 
αποφευχθεί η επικάλυψη των αρμοδιοτήτων αναφορικά με τις διαδικασίες για την κατασκευή, μετατροπή ή 
λειτουργία αγωγού, σταθμού άντλησης, αποθηκευτικού χώρου ή οποιασδήποτε άλλης εγκατάστασης για τη 
μεταφορά ή αποθήκευση υδρογονανθράκων από την περιοχή που περιλαμβάνεται στην άδεια που 
χορηγήθηκε, όπως αυτές θα καθορίζονται όσον αφορά την αποκλειστική οικονομική ζώνη και/ή υφαλοκρηπίδα 
της ∆ημοκρατίας στη νέα προτεινόμενη δευτερογενή νομοθεσία. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στους δεύτερους κανονισμούς, ανέλυσε τις πρόνοιές τους, που 
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την εξουσία της αρμόδιας αρχής, δηλαδή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
να εκδίδει άδειες για τη διεξαγωγή θαλάσσιας επιστημονικής έρευνας στην αποκλειστική οικονομική 
ζώνη και/ή υφαλοκρηπίδα της ∆ημοκρατίας, αφού λάβει τη σύμφωνη γνώμη των συναρμόδιων 
Υπουργών Εξωτερικών, Άμυνας, Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και Συγκοινωνιών 
και Έργων. 

2. Τη σύσταση Επιτροπής Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας, αποτελούμενης από εκπροσώπους όλων 
των συναρμόδιων υπουργείων, η οποία θα εξετάζει τις αιτήσεις που υποβάλλονται στην αρμόδια αρχή 
για έγκριση, θα έχει τη δυνατότητα να καλεί τον αιτητή σε ακρόαση και θα ετοιμάζει έκθεση προς τους 
συναρμόδιους υπουργούς με συστάσεις για έκδοση ή μη της αιτούμενης άδειας, προτείνοντας 
παράλληλα σχετικούς όρους και προϋποθέσεις για τη διεξαγωγή της έρευνας. 

3. Τη διαδικασία υποβολής αίτησης από φυσικό ή νομικό πρόσωπο, διεθνή οργανισμό ή κράτος με την 
καταβολή του ποσού των €1.500 για την εξέτασή της και την υποχρέωση υποβολής της τουλάχιστον έξι 
μήνες πριν από την προτεινόμενη ημερομηνία έναρξης της έρευνας. 

4. Την εξουσία της Επιτροπής Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας για διαπραγμάτευση, σε περίπτωση 
που η προτεινόμενη έρευνα έχει εμπορικό σκοπό, προκειμένου να συναφθεί συμβόλαιο στο οποίο θα 
καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την εμπορική εκμετάλλευση και την καταβολή 
αποζημίωσης ή μεριδίου στα κέρδη που ενδεχομένως να προκύψουν για τη ∆ημοκρατία. 

5. Τον καθορισμό αυστηρών ποινών σε περίπτωση παράβασης των κανονισμών ή των όρων της 
εκδοθείσας άδειας. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στους τρίτους υπό συζήτηση κανονισμούς, ενημέρωσε 
την επιτροπή για τις πρόνοιές τους, οι οποίες περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη διαδικασία υποβολής αίτησης στην αρμόδια αρχή, δηλαδή τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, 
για την έκδοση άδειας για πόντιση, χρήση ή λειτουργία καλωδίου. 

2. Τη σύσταση ειδικής επιτροπής, καλούμενης ως “Επιτροπή Υποθαλάσσιων Καλωδίων”, αποτελούμενης 
από εκπροσώπους όλων των συναρμόδιων υπουργείων, δηλαδή Συγκοινωνιών και Έργων, 
Εξωτερικών, Άμυνας, Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία θα εξετάζει τις αιτήσεις 
που υποβάλλονται στην αρμόδια αρχή για έγκριση.  Θα μπορεί επίσης να καλεί τον αιτητή σε ακρόαση 
και θα ετοιμάζει έκθεση προς τους συναρμόδιους υπουργούς με συστάσεις για την έκδοση ή μη της 
αιτούμενης άδειας, προτείνοντας παράλληλα σχετικούς όρους και προϋποθέσεις για τη διεξαγωγή των 
εργασιών πόντισης, τη χρήση ή τη λειτουργία του καλωδίου, ενώ θα μπορεί να διαβουλευθεί με τον 
αιτητή σε σχέση με την προτεινόμενη όδευση του καλωδίου. 
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3. Τη διαδικασία υποβολής αίτησης από νομικό πρόσωπο με την καταβολή του ποσού των €5.000 για την 
εξέτασή της και την υποχρέωση υποβολής της τουλάχιστον τέσσερις μήνες πριν από την προτεινόμενη 
ημερομηνία έναρξης των εργασιών πόντισης, κατασκευής, μετατροπής ή λειτουργίας του καλωδίου. 

4. Τον καθορισμό αυστηρών ποινών σε περίπτωση παράβασης των κανονισμών ή των όρων της 
εκδοθείσας άδειας. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στους τέταρτους υπό συζήτηση κανονισμούς, 
ενημέρωσε την επιτροπή για τις πρόνοιές τους, που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη διαδικασία υποβολής αίτησης στην αρμόδια αρχή, δηλαδή στον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, 
για έκδοση άδειας για πόντιση, μετατροπή ή λειτουργία αγωγού. 

2. Τη σύσταση ειδικής επιτροπής, καλούμενης ως “Επιτροπή Υποθαλάσσιων Καλωδίων”, αποτελούμενης 
από εκπροσώπους όλων των συναρμόδιων υπουργείων, δηλαδή Συγκοινωνιών και Έργων, 
Εξωτερικών, Άμυνας, Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, η οποία θα εξετάζει τις 
αιτήσεις που υποβάλλονται στην αρμόδια αρχή για έγκριση.  Θα μπορεί επίσης να καλεί τον αιτητή σε 
ακρόαση και θα ετοιμάζει έκθεση προς τους συναρμόδιους υπουργούς με συστάσεις για την έκδοση ή 
μη της αιτούμενης άδειας, προτείνοντας παράλληλα σχετικούς όρους και προϋποθέσεις για τη 
διεξαγωγή των εργασιών πόντισης, κατασκευής, μετατροπής ή για τη λειτουργία του αγωγού, ενώ 
παράλληλα θα μπορεί να διαβουλευθεί με τον αιτητή σε σχέση με την προτεινόμενη όδευση του αγωγού. 

3. Τη διαδικασία υποβολής αίτησης από νομικό πρόσωπο με την καταβολή του ποσού των €10.000 για την 
εξέτασή της και την υποχρέωση υποβολής της τουλάχιστον έξι μήνες πριν από την προτεινόμενη 
ημερομηνία έναρξης των εργασιών πόντισης, κατασκευής, μετατροπής ή λειτουργίας του αγωγού. 

4. Τον ορισμό συντονιστή εργασιών, για σκοπούς παρακολούθησης και ελέγχου της υλοποίησης των 
εργασιών πόντισης, κατασκευής, μετατροπής, επιδιόρθωσης ή συντήρησης του αγωγού. 

5. Τον καθορισμό αυστηρών ποινών σε περίπτωση παράβασης των κανονισμών ή των όρων της 
εκδοθείσας άδειας. 

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος σημείωσε ότι η προώθηση των υπό συζήτηση κανονισμών κρίνεται 
αναγκαία, λόγω της ανάπτυξης που παρατηρείται τα τελευταία χρόνια στην Ανατολική Μεσόγειο σε σχέση με 
την εκμετάλλευση υδρογονανθράκων.  Πρόσθεσε δε περαιτέρω ότι με την έγκριση των κανονισμών αυτών η 
∆ημοκρατία θα μπορέσει να διασφαλίσει τα κυριαρχικά της δικαιώματα, να προστατεύσει το θαλάσσιο 
περιβάλλον και να διατηρήσει τους φυσικούς της πόρους. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών 
όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 

2. Οι περί της Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας Κανονισμοί του 2014. 

3. Οι περί των Υποθαλάσσιων Καλωδίων Κανονισμοί του 2014. 

4. Οι περί των Υποθαλάσσιων Αγωγών Κανονισμοί του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩN:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

  Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 15 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με αριθμούς 17, 18 και 19 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

  Συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους Υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
∆ημόσιων ∆ανείων για το έτος 2015 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.257-2014). 

Γενικό Λογιστή της 
∆ημοκρατίας εκ μέρους 
του Υπουργού 
Οικονομικών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.258-2014). 

Άμυνας  Άμυνας  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.259-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί ∆ιατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.260-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

5. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.261-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών 

6. Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.262-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
και  
Εσωτερικών  

7. Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας 
Οδηγού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.263-2014). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

8. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.264-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Μακροπροληπτικής 
Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.265-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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10. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης 
Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.055.266-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας 
Πανίδας του 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.267-2014). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Οι περί Προστασίας της Παραλίας 
(Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.089-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

13. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων   

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
και 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Αιτήσεις και Ιεραρχικές Προσφυγές) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

15. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.063-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας 

16. Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας για το Έτος 2013. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.001). 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας  Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών 

17. Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, με ημερομηνία 
28.11.2014, προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 
1η  Ιουλίου 2014 μέχρι την 30ή 
Σεπτεμβρίου 2014. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.113-2014). 

Μάριο Μαυρίδη,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας  

Νομικών   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν  ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.296, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για την απόφαση της Αρχής Λιμένων 
να δώσει άδεια σε ιδιωτική εταιρεία να αναλάβει τις προσδέσεις πλοίων στις νέες εγκαταστάσεις του Βασιλικού. 
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Όπως είναι γνωστό, στο λιμάνι της Λάρνακας η Αρχή Λιμένων διαθέτει δικά της ρυμουλκά και προσωπικό για 
τις προσδέσεις πλοίων. Με δεδομένο ότι αυτή τη στιγμή το συγκεκριμένο τμήμα υπολειτουργεί και άρα θα 
μπορούσε η Αρχή Λιμένων να το χρησιμοποιήσει, διερωτόμαστε γιατί η Αρχή έδωσε άδεια σε ιδιωτική εταιρεία, 
αντί να εκμεταλλευτεί το ήδη υπάρχον τμήμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.297, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την 21η Νοεμβρίου 2014 η αστυνομία προέβη σε κατάσχεση γυμνών 
φωτογραφιών της ακτιβίστριας κ. Πάολας Ρεβενιώτη, οι οποίες αποτελούσαν μέρος της έκθεσης φωτογραφίας 
“∆ιόρθωση”. Η έκθεση διοργανώθηκε από την οργάνωση “Accept-ΛΟΑΤ (Λεσβίες, Ομοφυλόφιλοι, 
Αμφισεξουαλικοί, Τρανς) Κύπρου” στα πλαίσια της Παγκόσμιας Ημέρας Μνήμης Τρανσέξουαλ Ατόμων. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι η έκθεση είχε πάρει άδεια για την πραγματοποίησή της από το δήμο Λευκωσίας. Μάλιστα, η 
δημοτική αρχή Λευκωσίας εμφανίζεται προβληματισμένη από την παρέμβαση αυτή της αστυνομίας, ενώ αξίζει 
να σημειωθεί ότι, εκτός από τον πρόεδρο της Accept-ΛΟΑΤ Κύπρου κ. Κώστα Γαβριηλίδη, κλήθηκε για 
κατάθεση και εκπρόσωπος του δήμου, προκειμένου η αστυνομία να εξετάσει τις συνθήκες διοργάνωσης της 
έκθεσης. 

 Θεωρώ ότι η ελευθερία στην καλλιτεχνική έκφραση είναι απαραίτητη για την ανάπτυξη και την 
προώθηση του σύγχρονου πολιτισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
η αστυνομία προέβη στην κατάσχεση των φωτογραφιών αυτών, αν η καλλιτέχνης έχει κινήσει νομικές 
διαδικασίες εναντίον της αστυνομίας, καθώς και αν η αστυνομία έχει προβεί σε απολογία στην καλλιτέχνη και 
σε επιστροφή των φωτογραφιών που κατέσχεσε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.298, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Το κονδύλι που δαπανάται για την αντιμετώπιση του AIDS σφαιρικά. 

2. Τη στήριξη που προσφέρεται στα οροθετικά άτομα αναφορικά με την επαγγελματική τους 
αποκατάσταση. 

3. Τη δυνατότητα παραχώρησης οροθετικού επιδόματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.299, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
χρονοδιάγραμμα της διαμόρφωσης διαδικασιών συνεργασίας μεταξύ των αρμόδιων υπηρεσιών σε σχέση με 
την εργασιακή αποκατάσταση των θυμάτων εμπορίας προσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.300, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Έχω ενημερωθεί ότι οι εργαζόμενες ως αντικαταστάτριες στη δημοτική εκπαίδευση δε δικαιούνται άδεια 
μητρότητας ή άδεια ασθενείας στις περιπτώσεις που κυοφορούν.  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ισχύοντα αναφορικά με την άδεια μητρότητας για τις 
αντικαταστάτριες στη δημοτική εκπαίδευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.301, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την ύπαρξη 
διαδικασίας αξιολόγησης των πολιτικών αποφάσεων σε σχέση με την επίδραση που αυτές έχουν στην ευζωία 
και ευημερία των παιδιών, καθώς και το συνολικό κονδύλι του κρατικού προϋπολογισμού που δαπανάται για τα 
παιδιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.302, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σύμφωνα με την έκθεση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για τις λειτουργικές ανάγκες των δικαστηρίων και 
για άλλα συναφή θέματα, πρέπει να ληφθούν μέτρα και να εξευρεθούν πόροι, για να δημιουργηθούν κατάλληλα 
προγράμματα επιμόρφωσης των δικαστών.  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει την Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον προγραμματισμό για τo πιο πάνω θέμα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.303, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αιτήσεων που υποβλήθηκαν στα διάφορα στεγαστικά σχέδια και αφορούν εκτοπισμένους από μητέρα 
πρόσφυγα, καθώς και πόσοι συνολικά απέκτησαν προσφυγική ταυτότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.304, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για αντιμετώπιση της νεανικής παραβατικότητας και τις προθέσεις του υπουργείου για δημιουργία 
δικαστηρίου ανηλίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.305, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε πόσα 
εκατομμύρια ανέρχονται οι οφειλές της Hermes Airports προς το κράτος τα τελευταία δύο χρόνια, στη βάση της 
συμφωνίας για επιστροφή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία του 1/3 των φόρων αεροδρομίου και άλλων χρεώσεων.
 Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
ποσό που έχει καταβληθεί από τα οφειλόμενα, καθώς και για το υπόλοιπο που παραμένει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.306, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα μέτρα 
που λαμβάνονται για ρύθμιση της νομικής εκπροσώπησης ανηλίκων και ειδικότερα για τις περιπτώσεις 
ασυνόδευτων ανηλίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.307, ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον 
προγραμματισμό του υπουργείου σχετικά με την αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκύπτουν στο 
Επαρχιακό ∆ικαστήριο Αμμοχώστου σε ό,τι αφορά την κτιριακή υποδομή και λειτουργικότητα του χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.308, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για παράνομες επεμβάσεις σε αρχαιολογικό χώρο στην κοινότητα Κισσόνεργας 
της επαρχίας Πάφου. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το αρχαίο πηγάδι που εντοπίστηκε, ίσως το 
αρχαιότερο στον κόσμο, όπως αναφέρουν οι αρχαιολόγοι, επιχειρήθηκε να καταστραφεί με την επιχωμάτωσή 
του. Ο ιδιοκτήτης του τεμαχίου προσπάθησε να καταστρέψει το πηγάδι μεταφέροντας φορτηγά με μπάζα. 
Σύμφωνα με δηλώσεις του κοινοτάρχη της Κισσόνεργας, στο πηγάδι εντοπίστηκαν πολύ σημαντικά ευρήματα 
και ένας γυναικείος σκελετός. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για αποκατάσταση των ζημιών που έγιναν, καθώς και αν προτίθεται να λάβει ποινικά μέτρα 
εναντίον του ιδιοκτήτη του τεμαχίου όπου βρίσκεται το αρχαίο πηγάδι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.309, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο προσφυγής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εναντίον της Τουρκίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο του 
Λουξεμβούργου για τις τουρκικές παραβιάσεις της κοινοτικής νομοθεσίας και του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται 
το ενδεχόμενο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να απαιτήσει την καταβολή αποζημιώσεων για τις ζημιές που 
υφίστανται οι Κυπριακές Αερογραμμές ως αποτέλεσμα του τουρκικού εμπάργκο σε βάρος των αεροσκαφών 
των Κυπριακών Αερογραμμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.310, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την κατασκευή του έργου “Zero Energy Mountains of Cyprus (Green+)” από 
την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, το οποίο στοχεύει στην ανάπτυξη συστήματος διαχείρισης διεσπαρμένης 
παραγωγής ανανεώσιμων πηγών ενέργειας για την αποδοτική ενσωμάτωση των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας στο ηλεκτρικό δίκτυο διανομής με το χαμηλότερο δυνατό κόστος και συνάμα το μεγαλύτερο δυνατό 



605 

 

όφελος.  Κύριος στόχος του έργου είναι να καταδείξει την αυτόνομη και συνεχή λειτουργία των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας σε εικοσιτετράωρη βάση, έτσι ώστε να υπάρχει μείωση στις εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα.   

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, πρόκειται για ένα έργο που συγχρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση μέσω του προγράμματος “NER300”.  Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα καλύψει το 50% της 
χρηματοδότησης. Σε περίπτωση αποτυχίας του έργου, η κυβέρνηση έχει εγγυηθεί ότι το κράτος θα επιστρέψει 
τη χορηγία ύψους €11,1 εκατομ. στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ιδέα του έργου είναι καινοτόμος, αλλά 
υπολείπεται σοβαρών εξειδικευμένων μελετών που να καταδεικνύουν όλες τις οικονομικές πτυχές του έργου 
και εκφράζονται φόβοι ότι ο αριθμός των καταναλωτών που θα συμμετέχουν στο έργο δε θα είναι ο 
αναμενόμενος.  Στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων αναφέρεται ότι, λόγω του ότι η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου αντιμετωπίζει οικονομικές δυσκολίες, το ποσό αυτό θα μαζευτεί διά μέσου της αύξησης 
των διατιμήσεων στην τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος.  Ο υπεύθυνος για το έργο φέρεται να ήταν ο πρώην 
εκτελεστικός διευθυντής της ΑΗΚ, ο οποίος αποχώρησε από την ΑΗΚ με πρόωρη αφυπηρέτηση και, σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, θα αναλάβει την εκπόνηση μελετών έναντι αμοιβής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Υπάρχει ο κίνδυνος να κληθεί η κυπριακή κυβέρνηση να επιστρέψει το ποσό της χρηματοδότησης στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση; 

2. Ισχύει η πληροφόρηση ότι ο πρώην εκτελεστικός διευθυντής της ΑΗΚ θα αναλάβει την εκπόνηση 
μελετών έναντι αμοιβής και, εάν ναι, έχει καθοριστεί το ύψος της αμοιβής του;   

3. Έχει προκηρυχθεί διαγωνισμός για την ανάθεση της εκπόνησης μελετών;  

4. Ισχύουν οι πληροφορίες ότι η ΑΗΚ ενδέχεται να εξασφαλίσει τους οικονομικούς πόρους για την 
κατασκευή του έργου διά μέσου της αύξησης των διατιμήσεων στην τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.603, ημερομηνίας 25 Απριλίου  2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με την πιο πάνω ερώτηση επιστολές σας με ημερομηνίες 29 Απριλίου 2014 
και 17 Ιουνίου 2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα εξής ως προς τη διαδικασία που ακολουθείται για 
τη δημιουργία του Πολιτιστικού Χωριού Λέμπας: 

1. Το θέμα της δημιουργίας του Πολιτιστικού Χωριού Λέμπας συζητήθηκε σε συνάντηση που είχε ο 
Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού με το Κοινοτικό Συμβούλιο Λέμπας την 6η Νοεμβρίου 2014. 

2. Με βάση τις αποφάσεις που λήφθηκαν κατά την προειρημένη συνάντηση, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού θα επικαιροποιήσει το κτιριολογικό πρόγραμμα του Πολιτιστικού Χωριού Λέμπας 
προκειμένου να καταστεί δυνατή η προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού εντός του 2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.694, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«ΘΕΜΑ: Σύμφωνο Συμβίωσης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 13/6/2014, σχετικά με την Ερώτηση της Εντίμου Βουλευτή 
Λευκωσίας κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ετοιμάσει 
προσχέδιο νομοσχεδίου με τίτλο «Ο περί Συμφώνου Συμβίωσης Νόμος του 2014», το οποίο στις 29/8/2014 
ανάρτησε στην ιστοσελίδα του Υπουργείου καλώντας το κοινό, στα πλαίσια διεξαγόμενης δημόσιας 
διαβούλευσης που έληξε στις 22/10/2014, να αποστείλει τις γραπτές του απόψεις, εισηγήσεις και 
παρατηρήσεις. 

2.  Επειδή στο μεταξύ έχει υποβληθεί αξιόλογος αριθμός εισηγήσεων, το Υπουργείο Εσωτερικών τις 
αξιολογεί με στόχο όπως το συντομότερο δυνατόν καταλήξει στο τελικό προσχέδιο του νομοσχεδίου που θα 
υποβληθεί ακολούθως στη Νομική Υπηρεσία για τον απαιτούμενο νομοτεχνικό έλεγχο.  Πρόθεση είναι όπως το 
συντομότερο δυνατό το νομοσχέδιο υποβληθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.003, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.003 και ημερομηνία 23.07.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσο η Εταιρεία “Limassol 
Marina” έχει υποβάλει αιτήσεις για την έκδοση των απαιτούμενων αδειών, προς το σκοπό αδειοδότησης της 
ανάπτυξης της Μαρίνας Λεμεσού, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στις 20.05.2008, έχει υποβληθεί -από το Υπουργείο Εμπορίου, Ενέργειας, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
(ΥΕΕΒΤ)- η Ειδοποίηση με αρ. ΛΕΜ/418/2008, σε σχέση με τη Μαρίνα Λεμεσού, ώστε να 
εξασφαλισθούν οι απόψεις της Πολεοδομικής Αρχής (Αν. ∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως), κατά τη διαδικασία που ακολουθείται, για έργα που εκτελούνται από Κυβερνητικά Τμήματα, 
στη βάση των σχετικών αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου και των προνοιών του Τοπικού 
Σχεδίου Λεμεσού.  Η Πολεοδομική Αρχή, εξέτασε την ανωτέρω Ειδοποίηση και έδωσε τις θετικές της 
απόψεις, με σχετική της επιστολή, με αρ. φακέλου ΛΕΜ/418/2008 και ημερομηνία 05.02.2010. 

(β) Ακολούθως το ΥΕΕΒΤ, υπέβαλε στην Πολεοδομική Αρχή αριθμό νέων Ειδοποιήσεων, αναφορικά με 
τροποποιήσεις, σε σχέση με την πιο πάνω ανάπτυξη, τις οποίες η Πολεοδομική Αρχή εξέτασε και έδωσε 
επίσης θετικές απόψεις. 

(γ) Ακολούθως, και λόγω του ότι το τεμάχιο της ανάπτυξης εκμισθώθηκε στην Εταιρεία Λεμεσός Μαρίνα 
Λτδ, η Πολεοδομική Αρχή, ενημέρωσε το ΥΕΕΒΤ ότι, από τούδε και στο εξής, η ενδιαφερόμενη Εταιρεία 
θα πρέπει να υποβάλλει αιτήσεις, για εξασφάλιση των απαιτούμενων πολεοδομικών άδειων, για 
οποιαδήποτε ανάπτυξη (νέα ανάπτυξη ή τροποποίηση εγκριμένων σχεδίων ή όρων ή έγκριση 
διαφυλαχθέντων θεμάτων με βάση όρο της Ειδοποίησης με αρ. ΛΕΜ/418/2008, ημερομηνίας 
05/02/2010) σκοπεύει να εκτελέσει, στα πλαίσια του έργου της Μαρίνας Λεμεσού. 

(δ) Ανταποκρινόμενη στα ανωτέρω, η Εταιρεία Λεμεσός Μαρίνα Λτδ, υπέβαλε στις 19.06.2014 τις αιτήσεις 
με αρ. ΛΕΜ/667/2014 και ΛΕΜ/668/2014, για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας για 
προσθηκομετατροπές και αλλαγή χρήσης σε εγκριμένες -με την Ειδοποίηση με αρ. ΛΕΜ/418/2008 
ημερομηνίας 5.02.2010- οικοδομές (Εμπορικό Σύμπλεγμα), καταβάλλοντος και τα καθορισμένα, από 
τους σχετικούς Κανονισμούς δικαιώματα, τα οποία υπολογίστηκαν στις 21.750,00 ευρώ. 

(ε) Συμπληρωματικά αναφέρεται ότι η Πολεοδομική Αρχή, χορήγησε τις ζητούμενες πολεοδομικές άδειες 
στις 18.07.2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.110, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.110 και 
ημερομηνία 16 Σεπτεμβρίου 2014 και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

α)  Η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει παραχωρήσει λιμενικούς χώρους στο λιμάνι της Λάρνακας για την 
ανέγερση και λειτουργία εγκαταστάσεων για παροχή υποστηρικτικών υπηρεσιών σε ερευνητικές 
γεωτρήσεις που θα πραγματοποιηθούν στην Κυπριακή ΑΟΖ το επόμενο διάστημα.  Τέτοιου είδους 
εγκαταστάσεις είναι απαραίτητες για την ανόρυξη γεωτρήσεων και υπήρχαν και στο λιμάνι Λεμεσού κατά 
τη διάρκεια της ερευνητικής και της επιβεβαιωτικής γεώτρησης από την Noble Energy International Ltd 
στο τεμάχιο 12. 

Με βάση απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2014, η μέγιστη περίοδος 
χρήσης των χώρων του λιμανιού της Λάρνακας, για τον πιο πάνω σκοπό, από τις εταιρείες διαχείρισης 
των εγκαταστάσεων είναι 26 μήνες.  Με τη λήξη των αδειών παραχώρησης της χρήσης του λιμανιού, η 
Αρχή Λιμένων Κύπρου θα πρέπει να παραχωρήσει στις εταιρείες εναλλακτικούς χώρους στο Λιμάνι 
Λεμεσού. 

β)  Στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου Κατηγορίας Β΄, έχουν εγκατασταθεί οι εταιρείες SCYL Ltd 
(θυγατρική της εταιρείας Schlumberger) και Halliburton, οι οποίες επίσης παρέχουν υποστηρικτικές 
υπηρεσίες για την ανόρυξη γεωτρήσεων και είναι από τις μεγαλύτερες στον κόσμο στον τομέα τους. 
Τέτοιου είδους εγκαταστάσεις χωροθετούνται σε Βιομηχανικές Περιοχές Κατηγορίας Α΄ και ως εκ τούτου 
για την έκδοση των σχετικών πολεοδομικών εγκρίσεων δόθηκε απόκλιση από το Υπουργικό Συμβούλιο.  
Με την έκδοση της πολεοδομικής έγκρισης οι εταιρείες υπέβαλαν αίτηση στον ∆ήμο Αραδίππου για 
έκδοση άδειας οικοδομής.  Ο ∆ήμος προτού θέσει το θέμα ενώπιον του ∆ημοτικού Συμβουλίου προς 
ψήφιση, ανάθεσε τόσο στο Πανεπιστήμιο Κύπρου όσο και στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου την 
εκπόνηση Μελετών Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, οι οποίες παρουσιάστηκαν σε ανοιχτή 
συγκέντρωση στους δημότες Αραδίππου. 

γ)  Στο γενικό σχεδιασμό για το Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης της περιοχής Βασιλικού υπάρχει πρόνοια για 
την κατασκευή εγκαταστάσεων που σχετίζονται με τον τομέα της ενέργειας και του Φυσικού Αερίου (Gas 
based Industries). Η περιοχή του Βασιλικού δεν προσφέρεται για την εγκατάσταση βιομηχανιών που 
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παρέχουν υποστηρικτικές υπηρεσίες για την ανόρυξη γεωτρήσεων, διότι στο Λιμάνι Βασιλικού δεν 
υπάρχουν διαθέσιμοι λιμενικοί χώροι για το σκοπό αυτό. 

δ)  Σχετικά με την μελλοντική εγκατάσταση εταιρειών παροχής υποστηρικτικών υπηρεσιών στην Κύπρο, με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θα προχωρήσει στην 
εκπόνηση στρατηγικού σχεδιασμού για τις χρήσεις των υφιστάμενων λιμανιών και για τις μελλοντικές 
ανάγκες σε λιμενικές υποδομές. Στα πλαίσια αυτού του σχεδιασμού, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων, σε συνεργασία με την Αρχή Λιμένων και άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες, θα προωθήσει την 
απαλλοτρίωση του Μερρά Ζακακίου με σκοπό την αύξηση των διαθέσιμων χώρων στο Λιμάνι Λεμεσού, 
μεταξύ άλλων και για σκοπούς ικανοποίησης των αναγκών που προκύπτουν αναφορικά με τις εταιρείες 
που προτίθενται να αναπτύξουν υποδομές στον τομέα εξόρυξης υδρογονανθράκων. 

ε)  Τέλος, όσον αφορά την εκπόνηση Στρατηγικής Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για την 
μελλοντική εγκατάσταση υποδομών παροχής υποστηρικτικών υπηρεσιών στον τομέα των 
υδρογονανθράκων, αρμόδια αρχή για να αποφασίσει την εκπόνηση ή μη της μελέτης είναι το Τμήμα 
Περιβάλλοντος. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.121, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.129, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.129, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 19.9.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με τη σύνδεση των κατοικιών στην οδό ∆αιδάλου στον Οικισμό 
Στέγασης Εκτοπισθέντων Στρόβολος ΙΙΙ με το αποχετευτικό σύστημα: 

1. Για το 2014-2015 υπάρχει σε εξέλιξη συμβόλαιο για τη κατασκευή αποχετευτικού συστήματος σε 
πεζοδρόμους, αυλές κατοικιών και πολυκατοικιών στους Κυβερνητικούς Οικισμούς Αγ. Ελευθερίου, Απ. 
Ανδρέα στα Λατσιά και Κόκκινες στο Στρόβολο. 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προγραμματίζει για το 2015 να προβεί σε μελέτη και κατασκευή 
έργων σε κατοικίες που δεν έχουν τίτλο ιδιοκτησίας και ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις, να προβεί 
σε επίλυση των αποχετευτικών προβλημάτων που θα παρουσιάζονται στις υπόλοιπες οικιστικές 
μονάδες στους Κυβερνητικούς Οικισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.178, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.178 και ημερ. 8 Οκτωβρίου 2014, που υποβλήθηκε 
από τον Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκο Νικολαΐδη και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

α)  Κάθε μαθητής/μαθήτρια εγγράφεται στο σχολείο της εκπαιδευτικής του/της περιφέρειας, η οποία 
καθορίζεται σύμφωνα με τον περί Εκπαιδευτικών Περιφερειών Νόμο του 1991.  Το Υπουργικό 
Συμβούλιο με σχετική απόφασή του, αρ. Απόφ. 69.788 ημερ. 23.12.2009, έχει εκχωρήσει στον εκάστοτε 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού την εξουσία που του παρείχε ο πιο πάνω Νόμος [Ν. 221/91, άρθρο 
3(1)] σε ό,τι αφορά τον καθορισμό μιας ή περισσοτέρων εκπαιδευτικών περιφερειών σε οποιαδήποτε 
πόλη, τμήμα, διαμέρισμα ή επαρχία. 

β)  Οι εκπαιδευτικές περιφέρειες καθορίζονται με τέτοιο τρόπο, ώστε να εξυπηρετούνται οι γονείς, αλλά και 
να υπάρχει ομοιομορφία ως προς τον αριθμό μαθητών στις διάφορες σχολικές μονάδες, με απώτερο 
στόχο την αναβάθμιση της παρεχόμενης εκπαίδευσης. Οι εκπαιδευτικές περιφέρειες αναθεωρούνται 
όταν ανεγείρονται νέες σχολικές μονάδες ή αναστέλλεται η λειτουργία σχολείων ή και όταν, για 
διάφορους λόγους, απαιτείται να γίνει, με στόχο πάντοτε την ομαλή λειτουργία όλων των σχολικών 
μονάδων. 

(γ)  Για να διασφαλισθεί η πιστή εφαρμογή των εκπαιδευτικών περιφερειών, είναι απαραίτητη κατά τις 
εγγραφές η προσκόμιση δύο λογαριασμών (σκυβάλων και πρόσφατου λογαριασμού ηλεκτρικού 
ρεύματος) που να αποδεικνύουν την οδό της κατοικίας του μαθητή.  Εάν υπάρχουν περιπτώσεις γονέων 
που ενοικιάζουν κατοικία και δεν είναι δυνατόν να προσκομίσουν λογαριασμό σκυβάλων θα πρέπει να 
προσκομίσουν επιπρόσθετα από το λογαριασμό ηλεκτρικού ρεύματος και το ενοικιαστήριο έγγραφο.  Οι 
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γονείς που μένουν στην ίδια οικία με τον παππού και τη γιαγιά ή άλλους συγγενείς, και ως εκ τούτου δεν 
έχουν στο δικό τους όνομα τους δύο λογαριασμούς που απαιτούνται για την πιστοποίηση της 
διεύθυνσης, για να μπορούν να διεκδικήσουν θέση για το παιδί τους πρέπει: 

 i.  να ετοιμάσουν υπεύθυνη δήλωση στην οποία να αναγράφουν με ποιους διαμένουν και από πότε  

 ii.  να υπογράφουν οι γονείς του παιδιού και οι συγγενείς των γονέων με τους οποίους διαμένουν και  

 iii.  να πιστοποιείται η συγκεκριμένη δήλωση από τον Κοινοτάρχη/∆ήμαρχο. 

δ)  Μετεγγραφή παιδιού από ένα σχολείο σε άλλο, γίνεται αφού υποβληθεί από τους γονείς σχετικό 
αιτιολογημένο αίτημα και εγκριθεί από το οικείο Επαρχιακό Γραφείο Παιδείας.  Η έγκριση τέτοιων 
αιτημάτων γίνεται με πολλή φειδώ, ενώ απορρίπτονται όλα τα αιτήματα των οποίων η έγκριση 
συνεπάγεται τη δημιουργία νέου τμήματος σε ένα σχολείο, επιφέροντας επιπρόσθετο κόστος στο 
δημόσιο.  Σε καμιά περίπτωση δεν εγκρίνονται αιτήματα που υποβάλλονται στη βάση επιλογής σχολείου 
και όχι πραγματικών αναγκών της οικογένειας.  Οι περισσότερες μετεγγραφές που εγκρίνονται αφορούν 
περιπτώσεις αλλαγής τόπου διαμονής, κυρίως από οικονομικούς μετανάστες. 

ε)  Σε μερικές περιπτώσεις σχολείων παρατηρείται όντως μείωση του πληθυσμού των μαθητών και σε 
άλλες περιπτώσεις σημαντική αύξηση.  Ιδιαίτερα στις περιπτώσεις αυτές τα οικεία Επαρχιακά Γραφεία 
δεν εγκρίνουν αιτήματα μετεγγραφών που επιβαρύνουν ακόμη περισσότερο την κατάσταση.  Ο βασικός 
λόγος που προκαλεί τη μείωση του πληθυσμού των μαθητών σε ένα σχολείο είναι η μείωση των 
παιδιών που κατοικούν στην εκπαιδευτική περιφέρεια του σχολείου, λόγω της γήρανσης του πληθυσμού 
και της αισθητής μείωσης του αριθμού των νέων ζευγαριών που εγκαθίστανται στις περιοχές αυτές.  
Από την άλλη, ο βασικός λόγος που προκαλεί την αισθητή αύξηση του πληθυσμού των μαθητών σε ένα 
σχολείο είναι η αύξηση των παιδιών που κατοικούν στην εκπαιδευτική περιφέρεια του σχολείου, λόγω 
ραγδαίας οικιστικής ανάπτυξης της περιοχής.  Ο λόγος αυτός σε συνδυασμό και με την αναστολή του 
προγράμματος ανέγερσης νέων σχολείων, λόγω της οικονομικής κατάστασης της χώρας, είναι οι κύριοι 
παράγοντες που επιδεινώνουν το πρόβλημα σε μερικά σχολεία. 

στ)  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παρακολουθεί στενά τις περιπτώσεις αυτές και εκεί που 
εντοπίζονται τάσεις υπερπληθυσμού ή αισθητής μείωσης του πληθυσμού των μαθητών παρεμβαίνει, σε 
συνεννόηση και με τις επηρεαζόμενες Σχολικές Εφορείες, επαναπροσδιορίζοντας ανάλογα σε ετήσια 
βάση τα γεωγραφικά όρια των επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών περιφερειών, ώστε το πρόβλημα να 
αμβλύνεται.  Η κατάσταση αντιμετωπίζεται ικανοποιητικά και επί του παρόντος δεν προκύπτει η ανάγκη 
λήψης άλλων επιπρόσθετων διορθωτικών μέτρων. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.181, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. ΕΡ 23.06.010.04.181 ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου, 2014 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι στο παρόν στάδιο δεν ρυθμίζεται νομοθετικά η 
χρήση του ηλεκτρονικού τσιγάρου, περαιτέρω σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας έχουν ετοιμάσει νομοσχέδιο με τίτλο «Νόμος που 
προνοεί για την εναλλακτική μορφή καπνίσματος» (αντίγραφο επισυνάπτεται ως Παράρτημα 1), το οποίο έτυχε 
∆ημόσιας ∆ιαβούλευσης αλλά δεν προωθήθηκε στη Νομική Υπηρεσία και ακολούθως στη Βουλή προς 
ψήφιση, ενόψει της πρότασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για αναθεώρηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ που 
αφορά το κάπνισμα, στην οποία συμπεριλαμβάνονταν πρόνοιες για το ηλεκτρονικό τσιγάρο. 

 Η πρόταση της Επιτροπής νομοθετήθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο με την 
Οδηγία 2014/40/ΕΕ για την προσέγγιση των νομοθετικών κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών 
μελών σχετικά με την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και συναφών 
προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ (επισυνάπτεται ως Παράρτημα 2). 

 Οι πρόνοιες που περιλαμβάνονται στην Οδηγία και αφορούν τα ηλεκτρονικά τσιγάρα (ΗΤ) είναι οι 
ακόλουθες: 

 Καλύπτει μόνο τα Ηλεκτρονικά Τσιγάρα που περιέχουν νικοτίνη και δεν εφαρμόζεται στα φαρμακευτικά 
προϊόντα (όπως καθορίζονται στην Οδηγία 2001/83/ΕΚ) ή στα ιατροτεχνολογικά προϊόντα (Οδηγία 
93/42/ΕΟΚ). 

 Οι κατασκευαστές Η.Τ. θα κληθούν: 

 Να ενημερώνουν την Αρμόδια αρχή προτού διαθέσουν νέα προϊόντα στην αγορά: 
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 Η ενημέρωση αυτή θα περιέχει πληροφορίες για τον κατασκευαστή, τα συστατικά που χρησιμοποιούνται 
και τις εκπομπές, τη δόση και την πρόσληψη νικοτίνης και την παραγωγική διαδικασία του προϊόντος και 
μια δήλωση ότι ο κατασκευαστής αναλαμβάνει την πλήρη ευθύνη για την ποιότητα και την ασφάλεια του 
προϊόντος υπό κανονικές συνθήκες χρήσης. 

 Να υποβάλλουν ετήσιες εκθέσεις στα κράτη μέλη, σχετικά με τον όγκο πωλήσεων των προϊόντων, τους 
τύπους των χρηστών, τις προτιμήσεις τους και τις τάσεις τους. 

 Να συμμορφώνονται με συγκεκριμένους κανόνες διαφήμισης. Οι υφιστάμενοι κανόνες για τη 
διασυνοριακή διαφήμιση και την προώθηση των προϊόντων καπνού θα ισχύουν και για τα Η.Τ. 

 Λαμβανομένης υπόψη της κατάταξης της νικοτίνης ως τοξικής ουσίας, θα υπάρχει ανώτατο επίπεδο 
συγκέντρωσης νικοτίνης για τα ηλεκτρονικά τσιγάρα μέχρι 20mg/l και μέγιστος όγκος για τα φιαλίδια, τα 
δοχεία και τους περιέκτες υγρών νικοτίνης. Θα πρέπει να είναι ασφαλή για τα παιδιά και απαραβίαστα 
και να προστατεύονται από τη διαρροή του υγρού, έτσι ώστε να περιορίζεται ο κίνδυνος έκθεσης των 
καταναλωτών (κυρίως των παιδιών), στους κινδύνους χειρισμού ή κατάποσης. Μόνο συστατικά υψηλής 
καθαρότητας μπορούν να χρησιμοποιούνται στο υγρό που περιέχει νικοτίνη και τα ηλεκτρονικά τσιγάρα 
θα απαιτείται να χορηγούν τις δόσεις νικοτίνης σε σταθερά επίπεδα υπό κανονικές συνθήκες χρήσης. 
Αυτό σημαίνει ότι ένα παρόμοιο επίπεδο νικοτίνης πρέπει να παρέχεται κάθε φορά που ένα ηλεκτρονικό 
τσιγάρο καπνίζεται για το ίδιο χρονικό διάστημα και με την ίδια ισχύ. 

 Οι προειδοποιήσεις για την υγεία επάνω στις συσκευασίες των ηλεκτρονικών τσιγάρων, οι οδηγίες για τη 
χρήση τους, οι πληροφορίες για την εθιστικότητα και την τοξικότητά τους, ο κατάλογος με όλες τις ουσίες 
που περιέχει το προϊόν και οι πληροφορίες σχετικά με το περιεχόμενο της νικοτίνης του προϊόντος θα 
είναι υποχρεωτικές. ∆εν θα επιτρέπονται διαφημιστικά στοιχεία επάνω στις συσκευασίες. 

 Οι αρχές των Κρατών Μελών και η Επιτροπή, θα είναι σε θέση να ενεργούν σε περιπτώσεις 
δικαιολογημένων ανησυχιών για την ασφάλεια που συνδέονται με τα εν λόγω προϊόντα. Οι αρχές θα 
παρακολουθούν την αγορά για αποδεικτικά στοιχεία που αφορούν την εξάρτηση από τη νικοτίνη του 
Η.Τ, ή την εξάρτηση στην κατανάλωση παραδοσιακών προϊόντων καπνού, ιδίως μεταξύ των νέων και 
των μη καπνιστών. Η Επιτροπή θα υποβάλει έκθεση για τις ανησυχίες σχετικά με την ασφάλεια και για 
τις εξελίξεις στην αγορά. 

 Στην Οδηγία δεν υπάρχει πρόνοια για απαγόρευση χρήσης του Η.Τ σε δημόσιους χώρους. Αυτή η 
πρόνοια υπάρχει στο εθνικό νομοσχέδιο που έχει ετοιμαστεί. 

Οι πιο πάνω πρόνοιες σύμφωνα με την Οδηγία θα πρέπει να ενσωματωθούν στο Εθνικό ∆ίκαιο μέχρι 
τις 20 Μαΐου, 2016, ημερομηνία που θα εφαρμόζεται η νομοθεσία, ενώ δίνεται επίσης η ευχέρεια στα Κράτη 
Μέλη να επιτρέπουν να διατίθενται στην αγορά έως 20 Μαΐου του 2017, Η.Τ και περιέκτες επαναπλήρωσης 
που παράγονται ή τίθενται σε ελεύθερη κυκλοφορία, πριν από τις 20 Νοεμβρίου, 2016. 

 Οι πιο πάνω πρόνοιες μαζί με τις εθνικές πρόνοιες όπως η απαγόρευση της χρήσης του ηλεκτρονικού 
τσιγάρου σε δημόσιους χώρους, η απαγόρευση πώλησης σε ανηλίκους κλπ, θα αποτελέσουν το νομοσχέδιο 
που θα αποσταλεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων προς ψήφιση, εντός των χρονικών περιθωρίων που 
υποβάλλει η Οδηγία. 

 Με την ψήφιση του νομοσχεδίου η Κύπρος θα είναι πλήρως εναρμονισμένη τόσο με το Ευρωπαϊκό 
Κεκτημένο όσο και με τις Κατευθυντήριες Γραμμές της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.188, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.188, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 20.10.2014 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τη διαδικασία παραχώρησης οικοπέδων στην Αυδήμου σε 
νεαρά προσφυγικά ζευγάρια: 

2.  Στην Κοινότητα Αυδήμου, υλοποιείται σχέδιο διαχωρισμού οικοπέδων αυτοστέγασης (Περιοχή Ε).  Το 
έργο περιλαμβάνει 22 οικόπεδα και έχουν παραχωρηθεί 11 από αυτά, όσες και οι εγκριμένες αιτήσεις κατά την 
περίοδο της παραχώρησης.  Σημειώνεται ότι με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 29/4/2013 
έχει τερματιστεί στο παρόν στάδιο η εφαρμογή του Στεγαστικού Σχεδίου παραχώρησης κρατικού οικοπέδου για 
Αυτοστέγαση.  Πρόσφατα, ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε οδηγίες όπως καταγραφούν παγκύπρια τυχόν κενά 
οικόπεδα τα οποία έχουν προέλθει από διαχωρισμούς οικοπέδων για σκοπούς αυτοστέγασης με σκοπό να 
παραχωρηθούν άμεσα σε εκτοπισθέντες δικαιούχους.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε και θα 
ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος που τιτλοφορείται «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών».  Θέμα εγγραφέν 
με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.  Ο πρώτος ομιλητής είναι ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και παρακαλώ τον κ. Αδάμου να με αντικαταστήσει 
για λίγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, αν μου επιτρέπει ο κ. Ευαγόρου. 

 Η εισήγηση από πλευράς μας, κύριε Πρόεδρε, καθώς είναι και προχωρημένη η ώρα και πρόκειται για 
σοβαρό θέμα, είναι να περιοριστούμε σε έναν ομιλητή από κάθε κόμμα στη βάση των χρονικών πλαισίων που 
είχαν αποφασιστεί, αντιλαμβάνομαι, στη σύσκεψη των αρχηγών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν συμφωνείτε όλοι, εγώ δεν έχω πρόβλημα.  Κανονίστε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, να έχει έναν ομιλητή από κάθε κόμμα και βεβαίως το σύντομο και χάριν 
έχει, γιατί και σε τούτο το θέμα νομίζω ακούστηκαν όλα. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Μόνο να σας παρακαλέσω να μας πείτε από τώρα ποιος είναι ο ομιλητής από κάθε κόμμα, γιατί υπάρχει 
μια μεγάλη λίστα εδώ, για να ξέρουμε εκ των προτέρων. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό θα είναι ο κ. Γεωργίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

Κύριε Ευαγόρου, έχετε το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις πήραμε την πρωτοβουλία της εγγραφής του θέματος των Κυπριακών 
Αερογραμμών για συζήτηση στην ολομέλεια με ένα και μοναδικό στόχο, να συμβάλουμε με ιδέες και απόψεις 
στις όποιες προσπάθειες για τη σωτηρία των Κυπριακών Αερογραμμών και με μοναδικό γνώμονα το συμφέρον 
της οικονομίας και της κοινωνίας.  Είναι θεμιτό και καθ’ όλα αποδεκτό ότι υπάρχουν διαφορετικές απόψεις, 
εκτιμήσεις και προσεγγίσεις για το πώς φτάσαμε μέχρι εδώ.  Είναι με λύπη μου όμως που σημειώνω ότι από 
πλευράς κυβέρνησης, κρίνοντας από δηλώσεις ακόμα και υπουργών, αλλά και από ενέργειες που έγιναν και 
διαδικασίες που ακολουθήθηκαν, φαίνεται ότι έχουν ξεγράψει τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Άλλωστε, οι 
σημερινές τους ενέργειες θυμίζουν περισσότερο διαδικασίες νεκροψίας παρά διάσωσης! 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, φιλοδοξούμε ότι από τη σημερινή συζήτηση θα βγει προς τα έξω ένα και μοναδικό 
μήνυμα, ότι η χώρα μας, το νησί μας, δεν έχει την πολυτέλεια να μείνει χωρίς εθνικό αερομεταφορέα.  Αν είναι 
δυνατόν, ομόφωνα να διατρανώσουμε ότι κυβέρνηση και αντιπολίτευση θα πράξουμε ό,τι είναι δυνατόν, θα 
προβούμε σε όλες εκείνες τις αναγκαίες ενέργειες και δράσεις με στόχο τη διάσωση των Κυπριακών 
Αερογραμμών.  Αν αυτός είναι και ο στόχος της κυβέρνησης, εμείς ως ΑΚΕΛ είμαστε έτοιμοι να στηρίξουμε 
όλες τις ορθές ενέργειες προς την κατεύθυνση της επίτευξης αυτού του στόχου.  Αν όμως παρ’ ελπίδα στόχος 
είναι το περαιτέρω ξεπούλημα των εναπομεινάντων περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας, τότε η κυβέρνηση 
θα μας βρει απέναντί της. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Είναι γεγονός ότι ο εθνικός αερομεταφορέας της χώρας μας μετά από 67 χρόνια ζωής και προσφοράς 
βρίσκεται στην πιο τραγική οικονομική κατάσταση που ήταν ποτέ.  ∆υστυχώς, περάσαμε προ πολλού το παρά 
πέντε.  Ο δείκτης του ρολογιού πλησιάζει τη δωδεκάτη.  

 Πολλές φορές, σε διάφορες συζητήσεις ακούγονται σχόλια του τύπου «Ε, και τι έγινε δηλαδή;  Ας 
κλείσουν!  Κάποιοι άλλοι αερομεταφορείς θα καλύψουν τις ανάγκες του τόπου».  Είναι όμως έτσι τα πράγματα;  
∆ε μας λέει τίποτα η σημερινή κατάσταση;  Η πρόσφατη κατάργηση δρομολογίων των Κυπριακών 
Αερογραμμών οδήγησε τις τιμές των εισιτηρίων στα ύψη.  Μιλώ για εκείνους τους προορισμούς που σήμερα 
καλύπτονται μονοπωλιακά από άλλους αερομεταφορείς.  Μιλώ για ναύλα των €700 και €800.  Το πιο πάνω 
περιστατικό θα μετατραπεί δυστυχώς σε καθολική πρακτική.  Αν κλείσουν οι Κυπριακές Αερογραμμές, θα 
δημιουργηθούν μονοπωλιακές καταστάσεις, τα ψηλά ναύλα θα γίνουν πάγια πρακτική και δυστυχώς τόσο η 
τουριστική μας βιομηχανία όσο και οι Κύπριοι πολίτες θα τελούν υπό εκβιασμό και χωρίς εναλλακτική επιλογή. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το είχα πει και άλλοτε, το τονίζω και τώρα.  Ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις στηρίξαμε, στηρίζουμε 
και θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε την ύπαρξη εθνικού αερομεταφορέα στην Κύπρο ανεξαρτήτως των όποιων 
λαθών, παραλείψεων, ολιγωρίας, ακόμη και σκανδάλων που είδαν το φως της δημοσιότητας στο παρελθόν.  
Αυτά, ναι, έπρεπε να διερευνηθούν και οι ένοχοι να τιμωρηθούν.  Όμως οι Κυπριακές Αερογραμμές πρέπει να 
παραμείνουν εν ζωή. 

 Οι Κυπριακές Αερογραμμές ιδρύθηκαν το 1947 επί Αγγλοκρατίας.  Λειτουργώντας ως εθνικός 
αερομεταφορέας και ανεξαρτήτως των όποιων προβλημάτων και λαθών, οι Κυπριακές Αερογραμμές σ’ αυτά τα 
67 χρόνια έδωσαν πάρα πολλά στην κυπριακή οικονομία.  Όλοι, πιστεύω, επιθυμούμε να δούμε τις Κυπριακές 
Αερογραμμές σε μία κερδοφόρα πορεία.  Την ίδια στιγμή όμως, ορισμένοι, απλοποιώντας τα πράγματα, 
καταλήγουν στο εύκολο συμπέρασμα «αφού είναι ζημιογόνες, ας κλείσουν».  

 Έχω πει και στο παρελθόν, το ξανατονίζω και σήμερα.  Η Κύπρος είναι νησί, το πιο απομακρυσμένο 
κομμάτι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Κύπρος είναι κατεχόμενη και μετά την καταστροφή του 
χρηματοπιστωτικού τομέα ελέω μνημονίου, είναι και εξαρτώμενη και πάλι από τον τουρισμό.  Κατ’ επέκταση, η 
χώρα μας δεν μπορεί να είναι έρμαιο ιδιωτικών, κερδοσκοπικών πτητικών επιλογών άλλων αεροπορικών 
εταιρειών.  Οι εμπειρίες από τον πόλεμο του Κόλπου και από άλλες συρράξεις στην περιοχή μας θα έπρεπε να 
μας οδηγήσουν σε σωστά συμπεράσματα.  Όποτε είχαμε πολέμους και συρράξεις στην περιοχή, όλοι οι 
υπόλοιποι αερομεταφορείς σταματούσαν να πετούν.  Όχι όμως οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Οι Κυπριακές 
Αερογραμμές ήταν εκεί και συνέχιζαν να πετούν, στηρίζοντας οικονομικά την πατρίδα μας.  Ήταν και ακόμα και 
σήμερα, παρά τα προβλήματα, εξακολουθούν να είναι το παράθυρο της χώρας μας προς τον έξω κόσμο. 

 Για μας οι Κυπριακές Αερογραμμές είναι ένα εθνικό έργο υποδομής και ως τέτοιο οφείλουμε να το 
αντικρίζουμε και να το αξιολογούμε.  Μελέτες που έχουν δει το φως της δημοσιότητας λένε ότι σε περίπτωση 
κλεισίματος των Κυπριακών Αερογραμμών οι απώλειες θα είναι τρομακτικές και μπορούν να υπολογιστούν σε 
€80 εκατομ. άμεσα και €300 εκατομ. σε βάθος χρόνου.  Αυτές οι απώλειες συνοψίζονται στα κάτωθι: 

 Αποζημιώσεις στους εργαζομένους. 

 Επιβάρυνση των ανεργιακών ταμείων του κράτους. 

 Επιβαρύνσεις από πλεονασμούς. 

 Αποζημιώσεις από αγορασθέντα εισιτήρια. 

 Αποζημιώσεις σε σχέση με τα συμβόλαια ενοικίασης αεροσκαφών. 

 Απώλειες του κράτους σε ΦΠΑ και άλλες φορολογίες που καταβάλλονται από τις Κυπριακές 
Αερογραμμές. 

 Απώλειες σε δεκάδες χιλιάδες θέσεις τουριστών. 

 Κλείσιμο τουριστικών γραφείων άμεσα εξαρτώμενων από τη λειτουργία των Κυπριακών Αερογραμμών 
και πρόσθετη ανεργία. 

 Εκατομμύρια ζημιές σε προμηθευτές των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Αν όλοι όσοι βρισκόμαστε σ’ αυτή την αίθουσα αναλογιστούμε, αντιληφθούμε πόσο εφιαλτικό είναι ένα 
σενάριο για κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών όχι μόνο ως προς το οικονομικό κόστος, που όντως είναι 
δυσθεώρητο, αλλά και ως προς το κοινωνικό κόστος, που αφορά 600 τόσες οικογένειες που αύριο μπορεί να 
βρεθούν στο δρόμο, τότε ο καθένας πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Είναι γεγονός ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές στη μακρόχρονη πορεία τους πέρασαν από διάφορες 
κρίσεις.  Υπήρχαν εποχές, ιδιαίτερα από το 1975 μέχρι και την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που 
γνώρισαν περιόδους ραγδαίας ανάπτυξης και ευημερίας.  Φυσικά, εκείνη την εποχή τα πράγματα ήταν πολύ 
πιο εύκολα για τις Κυπριακές Αερογραμμές, γιατί τότε έχαιραν της μονοπωλιακής προστασίας του κράτους.  Τα 
ναύλα ήταν ιδιαίτερα ψηλά και η κερδοφορία ή η αυτοσυντήρηση χωρίς τη στήριξη του κράτους, πέραν 
κάποιων κρατικών εγγυήσεων, ήταν πράγματα αυτονόητα. 

 Παραλλήλως, οφείλουμε όμως να υπενθυμίσουμε ότι και εκείνη η περίοδος δεν ήταν χωρίς προβλήματα.  
Αντιθέτως, έγιναν κατά καιρούς λανθασμένες επιλογές, αλλά και σκάνδαλα τα οποία φόρτωσαν την εταιρεία με 
ψηλό κόστος λειτουργίας.  Υπενθυμίζω τις λανθασμένες αγορές, αλλά και ενοικιάσεις αεροσκαφών στο 
παρελθόν.  Υπενθυμίζω την επιλογή δύο τύπων αεροσκαφών, άλλα για τις Κυπριακές Αερογραμμές και άλλα 
για τη Eurocypria, η οποία πραγματοποιήθηκε μετά από τις πιέσεις που ασκούσε ο Αμερικανός πρέσβης στη 
Λευκωσία, η οποία όμως επιλογή φόρτωσε με ψηλό κόστος λειτουργίας τις Κυπριακές Αερογραμμές και τη 
Eurocypria.  

 Υπενθυμίζω την αγορά αεροσκαφών στις ψηλότερες τιμές της διεθνούς αγοράς, την ίδια περίοδο που 
αφρικανικές χώρες είχαν εξασφαλίσει προσφορότερες τιμές από εμάς, τα ιδιαίτερα ψηλά ενοικιαστήρια 
συμβόλαια και μάλιστα χωρίς την ύπαρξη δικαιώματος επαναδιαπραγμάτευσης ή ακύρωσής τους, την 
ενοικίαση των εξαιρετικών μεν αεροσκαφών Α330, τα οποία όμως, όπου και αν πετούσαν, και με πληρότητα 
100% έκαναν ζημιές, αλλά και την όσα όσα πώληση και μάλιστα χωρίς προσφορές των παλαιών αεροσκαφών 
της εταιρείας.  Υπενθυμίζω την ίδρυση της Hellas Jet, η οποία στοίχισε στις Κυπριακές Αερογραμμές €80 
εκατομ.  Τέλος, δεν υποβαθμίζω ποσώς τις υπερβολές και τα υπερπρονόμια μιας μερίδας του προσωπικού 
ούτε όμως και το γεγονός ότι με τον ίδιο στόλο το 2003 οι Κυπριακές Αερογραμμές εργοδοτούσαν 2 170 άτομα 
και το 2012 1 127 άτομα, σχεδόν τα μισά. 

 ∆υστυχώς, αντί ενόψει της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία μεταξύ άλλων προνοούσε 
κατάργηση του μονοπωλιακού ρόλου των Κυπριακών Αερογραμμών, απελευθέρωση των αιθέρων και οξύ 
ανταγωνισμό, αντί λοιπόν να θωρακιστούν οι Κυπριακές Αερογραμμές και να προετοιμαστούν ν’ 
αντιμετωπίζουν με επάρκεια τις μεγάλες και άγνωστες προκλήσεις, δυστυχώς αυτές φορτώθηκαν με βαρίδια 
υποχρεώσεων εκατοντάδων εκατομμυρίων.  

 Ήταν πλέον ζήτημα χρόνου να εξανεμιστούν τα όποια αποθεματικά, η εταιρεία να εισέλθει σε ζημιογόνο 
πορεία και τα πρώτα σύννεφα ν’ αρχίσουν να εμφανίζονται.  Οφείλω να ομολογήσω ότι και στην κατοπινή 
πορεία υπήρξαν λάθη και παραλείψεις, ιδιαίτερα όσον αφορά στην έγκαιρη κατάρτιση και εφαρμογή διαφόρων 
σχεδίων διάσωσης της εταιρείας.  Φαίνεται ότι κάπου διστάσαμε και κάπου δεν τολμήσαμε να λάβουμε έγκαιρα 
τις αποφάσεις εκείνες που έπρεπε, με αποτέλεσμα, όταν το 2007 κτυπήσαμε την πόρτα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης υποβάλλοντας το πρώτο σχέδιο διάσωσης της εταιρείας, να τεθούν ενώπιόν μας αρκετοί όροι και 
προϋποθέσεις.  Ακόμη χειρότεροι ήταν οι όροι που μας επιβλήθηκαν τα επόμενα χρόνια, όταν υποβάλλονταν 
και τα επόμενα σχέδια διάσωσης. 

 Παρά τις όποιες παλινδρομήσεις, δεν πρόκειται να ισχυριστώ ότι δεν έγιναν πράγματα.  Θεωρώ ότι 
έγιναν αρκετά, ίσως όμως όχι όλα όσα έπρεπε.  Υπενθυμίζω τη σταδιακή μείωση του στόλου, αλλά και του 
προσωπικού με πλεονασμούς πέραν των 1 200 ατόμων, τις αιματηρές περικοπές σε μισθούς και ωφελήματα 
των εργαζομένων, την κατάργηση ζημιογόνων δρομολογίων κ.ά. 

 Πρόθεσή μου δεν είναι να δικαιολογήσω τον οποιοδήποτε αλλά χάριν της ιστορίας πρέπει να λεχθεί ότι 
τα μέτρα που λήφθηκαν ιδιαίτερα μέσα στο 2012 κράτησαν την εταιρεία στη ζωή εν μέσω βαθιάς οικονομικής 
ύφεσης, με ιδιαίτερα ψηλές τιμές καυσίμων διεθνώς, με ετεροβαρή συμβόλαια ενοικίασης και ζημιογόνα 
δρομολόγια, αλλά και υπεράριθμο προσωπικό. 

 ∆εν πρέπει επίσης να παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι παρήλθαν μήνες υποχρεωτικής απραξίας, αφού 
η τότε κυβερνώσα Βουλή εν τη σοφία της αποφάσιζε ότι το σχέδιο διάσωσης της Air France Consulting δε μας 
έκανε και έπρεπε να βγούμε σε προσφορές προς αναζήτηση άλλων συμβούλων με στόχο και πάλιν νέο σχέδιο 
διάσωσης.  Είναι γεγονός ότι εκείνη την περίοδο με τόσα συσσωρευμένα προβλήματα και ζημιές η 
προηγούμενη κυβέρνηση είχε στη διάθεσή της δύο μονάχα επιλογές, είτε ν’ αφήσει την εταιρεία να οδηγηθεί σε 
άτακτο κλείσιμο είτε να τη διατηρήσει στη ζωή με οποιοδήποτε πολιτικό, αλλά και οικονομικό κόστος.  Η 
προηγούμενη κυβέρνηση κατέληξε στη δεύτερη επιλογή.  Οδυνηρή μεν, αλλά ακόμα και σήμερα συζητούμε την 
ανάγκη διάσωσης των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φρονώ ότι η σημερινή μέρα, πέραν από τις επιβεβλημένες διαχρονικές αναφορές, πρέπει να 
επικεντρωθεί στα σημερινά γεγονότα, που αφορούν το μέλλον και τη στήριξη των Κυπριακών Αερογραμμών, 
που αφορούν στις ενέργειες της κυβέρνησης να εξευρεθεί στρατηγικός επενδυτής και γενικότερα τις 
προσεγγίσεις της κυβέρνησης και των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργών. 
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 Όσον αφορά την ίδια την ύπαρξη των Κυπριακών Αερογραμμών, προς τούτο, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω 
ενώπιον του σώματος τα κάτωθι γεγονότα και στοιχεία, που με τον ένα ή τον άλλο τρόπο επηρεάζουν άμεσα το 
μέλλον των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Πρώτον, η κυβέρνηση δεν έχει καταρτίσει ούτε στρατηγικό σχεδιασμό ούτε συγκεκριμένο σχέδιο δράσης 
ούτε έχει θέσει κάποιο στόχο που να αφορά στη διάσωση και κατ’ επέκταση στο μέλλον των Κυπριακών 
Αερογραμμών. 

 ∆εύτερον, η κυβέρνηση με πρόσχημα την εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή προχώρησε σε μία 
παράνομη, ύποπτη και αδιαφανή διαδικασία, η οποία στο τέλος της ημέρας μοναδικό και αποκλειστικό στόχο 
είχε το ξεπούλημα -και μάλιστα όσα όσα- στοιχείων του ενεργητικού της εταιρείας σε προσφοροδότες της 
επιλογής της κυβέρνησης.  Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία η κυβέρνηση ως ο βασικός μέτοχος έχει 
δικαίωμα να διαπραγματεύεται μόνο στην περίπτωση πώλησης σε στρατηγικό επενδυτή μέρους ή του συνόλου 
του μετοχικού κεφαλαίου που κατέχει. Όταν πρόκειται για πώληση στοιχείων του ενεργητικού της εταιρείας, 
αυτό αποφασίζεται μόνο από το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών.  Κατά συνέπεια, 
παράνομα και παράτυπα η κυβέρνηση διαπραγματευόταν την πώληση στοιχείων του ενεργητικού της 
εταιρείας. 

 Τρίτον, είναι πλέον ξεκάθαρο, στη βάση και των όσων κατατέθηκαν στην επιτροπή Ελέγχου της Βουλής, 
ότι η κυβέρνηση έχει προεπιλέξει δύο εταιρείες, την Aegean και τη Ryanair, με βάση άγνωστα και αδιαφανή 
ποιοτικά δήθεν κριτήρια.  Από τη στιγμή που υπήρξε προεπιλογή, τα ύποπτα ποιοτικά κριτήρια, αλλά και η 
άρνηση να ζητήσουν από την αρχή της διαδικασίας δεσμευτικές οικονομικές προτάσεις χρησιμοποιήθηκαν ως 
το όχημα των κυβερνώντων, για να αποκλείσουν και να παραγνωρίσουν σοβαρές προτάσεις που αφορούσαν 
την αγορά μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας.  Τέτοιες προτάσεις λέχθηκε ότι υπάρχουν από πλευράς Vostok 
και Etihad και σίγουρα θα μπορούσαν να υπάρξουν περισσότερες, αν ακολουθούνταν η σωστή διαδικασία. 

 Τέταρτον, η απόφαση της κυβέρνησης να προχωρήσει μέσω παράνομων διαδικασιών στο ξεπούλημα 
στοιχείων του ενεργητικού της εταιρείας προδίδει το μοναδικό και αποκλειστικό στόχο της κυβέρνησης που 
ήταν το κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Πέμπτον, αυτός ο στόχος της κυβέρνησης εξηγεί και τη συμπεριφορά της ή την άρνησή της 
συγκροτημένα, τεκμηριωμένα και στοχευμένα να δώσει τη μάχη ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  
Άλλωστε, αυτό καταμαρτυρούν και οι καταγγελίες του συμβούλου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για θέματα 
αερομεταφορών κ. Χρίστου Πέτρου.  Οι κατηγορίες του ήταν ξεκάθαρες.  Είπε: «Η κυβέρνηση συμπεριφέρεται 
ωσάν να επιθυμεί να εισπράξει αρνητική απάντηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή».  

 Έκτον, η Βουλή, αλλά και η κοινή γνώμη βρέθηκαν μπροστά σε ένα πραγματικό αλαλούμ όσον αφορά 
τη διαδικασία που ακολούθησαν οι κυβερνώντες για εξεύρεση δήθεν στρατηγικού επενδυτή.  Άλλα μας έλεγε ο 
Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος ματαίως επιχείρησε να υπερασπιστεί την παράνομη διαδικασία, άλλα ο 
Υπουργός Συγκοινωνιών, ο οποίος τόνιζε καθημερινά «αν υπάρχουν σοβαροί προσφοροδότες, φέρτε τους 
μέσα», άλλα το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών, το οποίο στην πλειοψηφία του 
διαφωνούσε με τη διαδικασία και πίστευε ακράδαντα ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές μπορούν να σωθούν, και 
άλλα ο τέως σύμβουλος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για θέματα αερομεταφορών, ο οποίος είχε το θάρρος 
να καταγγείλει δημόσια την κυβέρνηση ότι μοναδικός στόχος των κυβερνώντων είναι το κλείσιμο των 
Κυπριακών Αερογραμμών.  

 Έβδομον, ακόμα και σήμερα και μετά το σάλο που έχει ξεσπάσει, η κυβέρνηση δείχνει απρόθυμη να 
δώσει τη μάχη για τη διάσωση των Κυπριακών Αερογραμμών ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Ενώ 
σπαταλήθηκαν ποσά γύρω στα 0,5 εκατ. ευρώ για πρόσληψη συμβούλων, στο τέλος ούτε το λογιστικό γραφείο 
που επέλεξαν αρχικά μπορούσε να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις μας όπως ούτε και ο δικηγόρος που 
χειριζόταν την υπόθεση, ο οποίος στο τέλος κρίθηκε ακατάλληλος και ζητήθηκε η αντικατάστασή του.  Η μάχη 
που πρέπει οπωσδήποτε να δοθεί μπροστά στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν είναι ούτε λογιστική ούτε 
αποκλειστικά νομική· είναι πρωτίστως πολιτική και εκεί πρέπει να στοχεύσουμε. 

 Όγδοον, σίγουρα το χειρότερο σενάριο είναι το κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών.  Ακόμη και σ’ 
αυτή την περίπτωση η κυβέρνηση δε φρόντισε να υπάρχει ένα σχέδιο βήτα.  Με βάση τα όσα κατατέθηκαν στις 
επιτροπές Ελέγχου και Οικονομικών της Βουλής το προηγούμενο διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών 
Αερογραμμών είχε ξεκινήσει ένα σχεδιασμό, προχώρησαν και στην κατάθεση αίτησης για δημιουργία νέας 
εταιρείας, αλλά στη συνέχεια ανέστειλαν τη διαδικασία με προτροπή της κυβέρνησης.  

 Αυτή η ενέργεια προδίδει για ακόμα μία φορά τους στόχους της κυβέρνησης που εκτός από άτακτο 
κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών θέλει ν’ αφήσει ελεύθερο το πεδίο δράσης σε αερομεταφορείς της 
δικής της επιλογής, με όσα καταστροφικά συνεπάγεται η δράση ενός μονοπωλίου.  Αυτό εξηγεί και το γεγονός 
ότι όποιος πήγαινε κόντρα στον προκαθορισμένο στόχο της κυβέρνησης έφευγε και από το διοικητικό 
συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών. 
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 Ένατον, αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, ποιες σκοπιμότητες και τι ακριβώς κρύβεται πίσω από την παράνομη 
και αδιαφανή διαδικασία προσέλκυσης στρατηγικού επενδυτή;  Ποια ήταν στο τέλος της ημέρας τα περιβόητα 
ποιοτικά κριτήρια στη βάση των οποίων κάποιοι απέκλεισαν όλους τους άλλους ενδιαφερόμενους, ανοίγοντας 
το δρόμο για τις Aegean και Ryanair;  Συμπτωματικά εντελώς άραγε συνέπεσε η Ryanair να εκπροσωπείται 
μέχρι και την προεπιλογή της από το δικηγορικό γραφείο του Προέδρου της ∆ημοκρατίας;  Θα περιμένουμε να 
δούμε τι θα βγει από τη διερεύνηση του θέματος από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή και τότε θα 
τοποθετηθούμε πιο ολοκληρωμένα.  Άραγε εντελώς συμπτωματικά βρέθηκε η KPMG να είναι ο ελεγκτικός 
οίκος που εκπροσωπεί τη Ryanair τόσο στην Κύπρο όσο και στην Ιρλανδία;  Είναι να διερωτάται κανείς μετά 
από τόσες συμπτώσεις και ποιες σκοπιμότητες υπάρχουν! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι είναι ο CEO της Ryanair που με το γνωστό αλαζονικό 
ύφος χαρακτήρισε τις Κυπριακές Αερογραμμές ένα βαρέλι με σκουπίδια.  Ο CEO της εταιρείας που 
αναδείχθηκε ως το χειρότερο brand στο Ηνωμένο Βασίλειο, της εταιρείας που πρωταγωνιστεί στις 
καθυστερήσεις πτήσεων -καταγεγραμμένο στατιστικώς- της εταιρείας που καταδικάστηκε πρόσφατα για 
παραβίαση εργατικών δικαιωμάτων, αυτός ο ίδιος επιθυμεί να συνάψει γάμο με ένα βαρέλι σκουπίδια! 

 Ούτε η προεπιλογή της Aegean μας καθησυχάζει, κύριε Πρόεδρε.  Μας ανησυχεί ιδιαίτερα η 
δεσπόζουσα και μονοπωλιακή θέση που θα αποκτήσει στην κυπριακή αγορά και το ιδιαίτερα ψηλό κόστος των 
ναύλων σε μια τέτοια περίπτωση, όπως μας ανησυχεί και η συμφωνία με την Turkish Airlines για πτήσεις 
κοινού κωδικού, αλλά και άλλες ακόμη πιο αναβαθμισμένες συνεργασίες που μαγειρεύονται.  Ο μόνος που δεν 
ανησυχεί είναι ο Υπουργός Οικονομικών και μας το είπε ξεκάθαρα και δημόσια!  Όπως ανησυχούμε και για το 
γεγονός ότι δόθηκε το δικαίωμα από την κυβέρνηση στις πιο πάνω εταιρείες να έχουν πρόσβαση στα 
εμπιστευτικά, επιχειρησιακά και επιχειρηματικά στοιχεία των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω την πρόταση του ΑΚΕΛ για τη σωτηρία των 
Κυπριακών Αερογραμμών. 

 ∆υστυχώς, μετά που οι κυβερνώντες πούλησαν σχεδόν όλα τα προικιά της νύφης, καμώνονται πως 
αναζητούν χουβαρντά γαμπρό, για να την πάρει.  Ματαίως!  Αν ενδιαφερθεί κάποιος, θα ενδιαφερθεί, για να 
πάρει σε καλή τιμή ό,τι απέμεινε.  Γι’ αυτό η σωτηρία και η διατήρηση των Κυπριακών Αερογραμμών ως 
εθνικού αερομεταφορέα είναι για το ΑΚΕΛ μονόδρομος.  Παρ’ όλο που χάθηκε πολύτιμος χρόνος, αφού οι 
κυβερνώντες δεν έχουν ξεκαθαρίσει τους στόχους τους σε σχέση με το μέλλον της εταιρείας εδώ και είκοσι 
μήνες, ως ΑΚΕΛ προτείνουμε να αναληφθούν άμεσα συγκεκριμένες δράσεις. 

 Πρώτον, να τερματιστούν άμεσα οι παράνομες και αδιαφανείς διαδικασίες οι οποίες με μαθηματική 
ακρίβεια θα οδηγήσουν στο κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών.  

 ∆εύτερον, να διοριστούν άμεσα οίκοι με τεχνογνωσία, εμπειρία και σχετική κατάρτιση οι οποίοι να 
μπορούν να υπερασπιστούν με επάρκεια την υπόθεση των Κυπριακών Αερογραμμών ενώπιον της αρμόδιας 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Παραλλήλως, χρειάζεται προετοιμασία, για να δοθεί και η πολιτική μάχη σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο.  Αν η κυβέρνηση αποφασίσει ότι θέλει να δώσει και να κερδίσει αυτή τη μάχη, το ΑΚΕΛ 
είναι έτοιμο όχι μόνο να στηρίξει, αλλά και να συνδράμει σε αυτή την προσπάθεια.  Πέραν από τα πολιτικά και 
οικονομικά επιχειρήματα, υπάρχουν προηγούμενα που μπορούμε να αξιοποιήσουμε και αφορούν την Alitalia, 
την Air Malta, τη Scandinavian Airlines και προσφάτως την πολωνική LOT. 

 Τρίτον, να διοριστεί νέο διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών με τεχνογνωσία, εμπειρίες 
και ικανότητες στον τομέα των αερομεταφορών. 

 Τέταρτον, το νέο διοικητικό συμβούλιο της εταιρείας να προχωρήσει άμεσα σε επικαιροποίηση του 
σχεδίου διάσωσης των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Πέμπτον, οι Κυπριακές Αερογραμμές μαζί με την κυβέρνηση να προχωρήσουν σε 
επαναδιαπραγμάτευση όλων των χρεώσεων προς την εταιρεία και ιδιαίτερα των συμφωνιών με τη HERMES.  
Να απαιτηθεί η επιστροφή χρεώσεων που επιβλήθηκαν παράνομα στις Κυπριακές Αερογραμμές με την 
πρόφαση διαφυγόντων κερδών για τους επιβάτες που ταξιδεύουν από το παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου.  
Να εξεταστεί επίσης πιθανή προσφυγή στην Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού για τον τρόπο με τον οποίο 
η Hermes επιχορηγεί τη Ryanair και άλλους ανταγωνιστές των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επαναλαμβάνω κλείνοντας ότι η Κύπρος δεν έχει την πολυτέλεια να μείνει χωρίς εθνικό αερομεταφορέα.  
Η σωτηρία των Κυπριακών Αερογραμμών είναι μονόδρομος.  Γι’ αυτό ως ΑΚΕΛ από το επίσημο βήμα της 
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Βουλής απευθύνουμε έκκληση προς την κυβέρνηση να τερματίσει τις παράνομες διαδικασίες ξεπουλήματος 
των Κυπριακών Αερογραμμών και να αναλάβει άμεσα δράση με μοναδικό στόχο τη σωτηρία τους. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ο κ. Γεώργιος Γεωργίου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει το λόγο.   

 Από το ∆ΗΚΟ θα μιλήσει ο κ. Βότσης ή ο κ. Προκοπίου; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι Κυπριακές Αερογραμμές μέχρι το 2003 λειτουργούσαν μέσα σε ένα πλαίσιο προστατευτισμού.  
Συνεπώς, παρά τις δομικές αδυναμίες που παρουσίαζε η εταιρεία και το υπεράριθμο προσωπικό, κατέγραφε 
κέρδη, δεν είχε χρέη, δεν είχε λάβει κρατική ενίσχυση και διέθετε ένα ισχυρό αποθεματικό υπό τη μορφή 
τραπεζικών καταθέσεων ύψους €110 εκατομ.  Αυτά ήταν τα τότε δεδομένα.   

 Το γεγονός που διαφοροποίησε τα πάντα για τις Κυπριακές Αερογραμμές ήταν η ένταξή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004 και η άρση τότε του πλαισίου προστατευτισμού μέσα στο οποίο λειτουργούσε η 
εταιρεία.  ∆ημιουργήθηκαν πλέον συνθήκες ανταγωνισμού, προς όφελος βασικά του επιβατικού κοινού και της 
οικονομίας του τόπου γενικότερα, αλλά αποκαλύφθηκαν και αναδείχθηκαν ταυτόχρονα τα προβλήματα των 
δομικών και διαρθρωτικών αδυναμιών των Κυπριακών Αερογραμμών, με τη χαμηλή ανταγωνιστικότητα, τo 
υψηλό κόστος λειτουργίας, τις διαχρονικά διοικητικές και διευθυντικές αδυναμίες, με αποτέλεσμα οι Κυπριακές 
Αερογραμμές να παρουσιάζονται χρόνο με το χρόνο ανήμπορες να αντεπεξέλθουν στο έντονο ανταγωνιστικό 
περιβάλλον και τους κανόνες που επέβαλλε το Γραφείο Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  
Αποτέλεσμα ήταν η ραγδαία οικονομική διολίσθηση της εταιρείας, που κατέστησε αναγκαία την πρώτη κρατική 
ενίσχυση το 2007.   

 Η λογική απόφαση για αναχαίτιση της καθοδικής πορείας των Κυπριακών Αερογραμμών ήταν τότε η 
αναζήτηση στρατηγικού επενδυτή.  Τότε, όταν υπήρχε ακόμη χρόνος και περιθώρια για διόρθωση.  Τότε, όταν 
άρχισαν να κτυπούν οι καμπάνες της έλλειψης ρευστότητας.  Όσοι δημόσια πρότειναν την αναζήτηση 
στρατηγικού επενδυτή και την ιδιωτικοποίηση των Κυπριακών Αερογραμμών ερίχνοντο εις το πυρ το εξώτερον.  
Μιλούσαν κάποιοι για ξεπούλημα των Κυπριακών Αερογραμμών στο μεγάλο κεφάλαιο.  Επικαλούνταν 
ιδιαιτερότητες και κοινωνικές ευαισθησίες, υπήρχε μια πέτρινη εμμονή στη διατήρηση κρατικού αερομεταφορέα 
ακόμη μέχρι και πρόσφατα. 

 Τα πρακτικά της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού του 2012, όταν 
συζητούνταν το θέμα των Κυπριακών Αερογραμμών, φανερώνουν αναντίλεκτα την επιμονή κάποιων στην 
αναγκαιότητα διατήρησης κρατικού αερομεταφορέα.   

 4 Σεπτεμβρίου 2009, δηλώσεις Υπουργού Οικονομικών, τότε του κ. Χαρίλαου Σταυράκη, μετά από τις 
συναντήσεις με τα διοικητικά συμβούλια των Κυπριακών Αερογραμμών και της Eurocypria.  Ερώτηση:  
«Αντιλαμβανόμαστε ότι στη σύσκεψη έχει οριστεί μια επιτροπή που θα επιληφθεί του θέματος.  Από ποιους θα 
αποτελείται και ποιο ήταν το κλίμα που επικράτησε στη σύσκεψη;».  Απάντηση Υπουργού Οικονομικών:  
«Έχουμε παρακαλέσει αυτή την επιτροπή να ετοιμάσει μελέτη και να υποβάλει το πόρισμά της εντός τεσσάρων 
εβδομάδων.  Η μελέτη θα αναλύει τη θέση της κυβέρνησης όσον αφορά τη διατήρηση και τη συμμετοχή της 
στα κεφάλαια των δύο εταιρειών, περίπου 70% στις Κυπριακές Αερογραμμές και 100% στη Eurocypria, ποιες 
στρατηγικές επιλογές υπάρχουν, για να μπορέσουν να ευδοκιμήσουν και οι δύο εταιρείες, και ποια τα πεδία 
συνεργασίας, με συνέργειες, ώστε να υπάρξει η δυνατότητα μείωσης του κόστους και αύξησης των εσόδων και 
για τις δύο εταιρείες, μέσω πιθανόν κάποιας συνεργασίας, εντός βέβαια των πλαισίων που μας επιτρέπει η 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.  Άρα, αντιλαμβάνεστε ότι έχει θετικά στοιχεία αυτή η μελέτη, εφόσον 
ένας από τους κύριους στόχους της θα είναι να βρει τρόπους εξοικονόμησης δαπανών και για τις δύο 
εταιρείες».  Το πόρισμα και τα θετικά στοιχεία αυτής της μελέτης, που αναμένονταν από τις 4 Σεπτεμβρίου 
2009, που θα ήταν έτοιμα εντός τεσσάρων εβδομάδων, ακόμα αναμένονται. Αυτή η μελέτη, έλεγε ο κ. Χαρίλαος 
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Σταυράκης, θα εξοικονομούσε δαπάνες και για τις δύο εταιρείες.  Η μεν Eurocypria έκλεισε σε ένα χρόνο, τον 
Οκτώβρη του 2010, οι δε Κυπριακές Αερογραμμές άρχισαν να πνέουν τα λοίσθια.   

 Ερώτηση:  «Αντιλαμβανόμαστε πλέον, κύριε υπουργέ, ότι φτάνουμε στην ουσία του θέματος, η οποία 
είναι τα €35 εκατομ. που ζητά το διοικητικό συμβούλιο της Eurocypria, τα οποία από τη μελέτη φαίνεται ότι τα 
δικαιούται ως αύξηση του μετοχικού της κεφαλαίου.  Κατά πόσο σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης υπάρχει η 
πολιτική βούληση να δοθεί αυτό το ποσό με στόχο την επιβίωση της Eurocypria;».  Απάντηση Υπουργού 
Οικονομικών:  «Πρώτα απ’ όλα να πω ότι και οι δύο εταιρείες θα παρουσιάσουν σημαντικές ζημιές φέτος, λόγω 
της μεγάλης μείωσης που παρατηρείται στο επιβατικό κοινό και στην κίνηση εξαιτίας της κρίσης.  Η Eurocypria 
όμως, η οποία για ιστορικούς λόγους είχε ξεκινήσει με μηδενικό κεφάλαιο, όταν παρουσιάζει ζημιές, αυτές 
δημιουργούν λογιστικό έλλειμμα στα κεφάλαιά της, το οποίο αλυσιδωτά μπορεί να έχει πολύ αρνητικές 
επιπτώσεις στην όλη λειτουργία της εταιρείας.  Είναι γι’ αυτό που έχουμε κληθεί να ενισχύσουμε το κεφάλαιο 
της εταιρείας.  Βεβαίως, η θέση της κυβέρνησης παραμένει ότι θα πρέπει πρώτα απ’ όλα να ικανοποιηθεί», 
άκουσον, άκουσον, «και η αρχή του ιδιώτη επενδυτή, δηλαδή πρέπει να πεισθούμε ότι η Eurocypria έχει ένα 
βιώσιμο οικονομικό μέλλον, ότι αυτές οι κινήσεις που στοχεύουν μείωση του κόστους και αύξηση των εσόδων 
θα πραγματοποιηθούν και ότι η επένδυση της κυβέρνησης γίνεται ακριβώς με τον ίδιο τρόπο με τον οποίο και 
ένας ιδιώτης επενδυτής θα επείθετο να επενδύσει στην εταιρεία.  Άρα, η αύξηση του κεφαλαίου θα γίνει 
σταδιακά και με προϋποθέσεις οι οποίες θα πρέπει να ικανοποιηθούν, πριν προχωρήσουμε με την αύξηση 
κεφαλαίων.  Μια προϋπόθεση είναι και η μείωση του κόστους προσωπικού». 

 Τέτοια ήταν η ελαφρότητα της πολιτικής των τότε κυβερνώντων.  Πείσθηκαν τότε οι κυβερνώντες ότι η 
Eurocypria είχε βιώσιμο μέλλον.  «Είναι γι’ αυτό που έχουμε κληθεί να ενισχύσουμε το κεφάλαιο της εταιρείας», 
έλεγε τότε ο Υπουργός Οικονομικών.  Και εκταμίευσαν τα €35 εκατομ.  Τα €28 εκατομ. δόθηκαν με swift 
transfer στην Τράπεζα Κύπρου την ίδια ημέρα που τα εκταμίευσαν.  Το βιώσιμο μέλλον κράτησε ένα χρόνο.  
Τον Οκτώβρη του 2010 η Eurocypria έκλεισε και η αρχή του ιδιώτη επενδυτή έμεινε ανικανοποίητη.   

 Ο αποκλεισμός της προσέλκυσης στρατηγικού επενδυτή τότε...  Το αποτέλεσμα εκείνης της 
καθυστέρησης, εκείνης της λανθασμένης πολιτικής προσέγγισης ήταν η ραγδαία οικονομική διολίσθηση της 
εταιρείας, που κατέστησε αναγκαία την πρώτη κρατική ενίσχυση το 2007, μια κρατική ενίσχυση η οποία 
εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή με όρους και προϋποθέσεις, με βασικότερη προϋπόθεση την 
επίτευξη βιωσιμότητας και την αποφυγή νέων κρατικών ενισχύσεων στη βάση του κανόνα “μια φορά αλλά 
τελευταία φορά”.  Τους όρους αυτούς και τις προϋποθέσεις τα γράψαμε στα παλαιότερα των υποδημάτων μας.  
Είχαμε την εντύπωση ότι κοροϊδεύαμε τους κουτόφραγγους Ευρωπαίους και αντί βιωσιμότητας και αναζήτησης 
επενδυτή, έστω τότε, μετά το 2007, είχαμε ένα νέο κύκλο κρατικών ενισχύσεων, για τις οποίες όμως αυτή τη 
φορά δεν έγινε η παραμικρή κίνηση αιτιολόγησης ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Ούτε άδεια ζητήθηκε 
ούτε σχέδιο κατατέθηκε ούτε δομήθηκαν οι κρατικές ενισχύσεις εκείνης της περιόδου με έναν τρόπο που θα 
ενίσχυε τις προοπτικές αποδοχής τους. 

 Ιδού πώς λειτουργούσαν οι τότε κυβερνώντες και οι σημερινοί όψιμοι αναζητητές στρατηγικού επενδυτή:  
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με επιστολή της, η οποία απευθύνθηκε στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση με αριθμό COMP E3/ON/CH/Ib*2002/17193 και με ημερομηνία 20 Φεβρουαρίου 2012, 
απηύθυνε το πρώτο αίτημα παροχής πληροφοριών σχετικά με την εξαγγελθείσα τότε απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου των Κυπριακών Αερογραμμών.  Η Επιτροπή 
είχε πληροφορηθεί για την εν λόγω απόφαση της κυπριακής κυβέρνησης από τα σχετικά δημοσιεύματα στον 
εγχώριο τύπο.  Όπως αναφέρεται και στην απόφαση, στην απάντηση που ετοίμασε το Υπουργείο 
Οικονομικών, η οποία διαβιβάστηκε από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων στην Επιτροπή με 
επιστολή με αριθμό φακέλου Ε.Ε.Κ.Ε. 25.06.001.837 και ημερομηνία 6 Απριλίου 2012, επεξηγήθηκε ότι το 
κράτος θα συμμετείχε στην αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου, εάν όλοι οι άλλοι μέτοχοι συνεισέφεραν το μερίδιό 
τους υπό τους ίδιους όρους και τις ίδιες προϋποθέσεις και με βάση ένα ολοκληρωμένο επιχειρηματικό σχέδιο 
για την ανάκτηση της βιωσιμότητας της εταιρείας.  Εναλλακτικά, το Υπουργείο Οικονομικών ανέφερε ότι είχε 
την πρόθεση να συμμετάσχει στην αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου, εάν ένας νέος επενδυτής συνεισέφερε 
τουλάχιστον το μερίδιο της αύξησης κεφαλαίου που αντιστοιχεί στους ιδιώτες μετόχους.  Εν ολίγοις, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε δεσμευθεί ότι δεν επρόκειτο να γίνει μονομερής αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου.   

 Στις 15 Ιουνίου του 2012 η Επιτροπή απέστειλε δεύτερη επιστολή με την οποία ζητούσε να κρατείται 
ενήμερη σχετικά με τη σκοπούμενη αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου και υπενθύμιζε στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία ότι όφειλε να κοινοποιήσει εκ των προτέρων κάθε μέτρο που τυχόν ενείχε στοιχεία κρατικής 
ενίσχυσης, σύμφωνα με την υποχρέωση που ορίζει το άρθρο 108, παράγραφος 3 της Συνθήκης για τη 
Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όπως γίνεται αντιληπτό, η Επιτροπή είχε εμπλακεί στην όλη διαδικασία 
της αύξησης του κεφαλαίου από τα πολύ πρώιμα στάδια, επιδεικνύοντας μεγάλη ευαισθησία για το θέμα.  Οι 
τότε κυβερνώντες το χαβά τους.  Η δέσμευση προς την Επιτροπή για αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου 
ταυτόχρονα και υπό τους ίδιους όρους με τους ιδιώτες μετόχους ή με εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή, καθώς 
επίσης και στη βάση ενός ολοκληρωμένου σχεδίου αναδιάρθρωσης υπαγορευόταν από τους κανόνες των 
κρατικών ενισχύσεων, έτσι ώστε το μέτρο να μη συνιστά κρατική ενίσχυση.   
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 Ο έφορος με επιστολή του προς τον Υπουργό Οικονομικών, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2012, με θέμα 
«Αύξηση μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας Κυπριακές Αερογραμμές (∆ημόσια) Λτδ» έλεγε το εξής προς το 
Υπουργείο Οικονομικών:  «[...] Προειδοποιείστε [...]  δηλαδή χωρίς καμιά ιδιωτική συμμετοχή ή πριν την όποια 
ιδιωτική συμμετοχή, τότε αυτό κατά πάσα πιθανότητα θα θεωρηθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως κρατική 
ενίσχυση.  Η πρακτική της σε παρόμοιες περιπτώσεις καταδεικνύει με σαφή τρόπο ότι η Ευρωπαϊκή  Επιτροπή 
είναι ιδιαίτερα αυστηρή στις εισφορές κεφαλαίου σε προβληματικές επιχειρήσεις, όπως είναι οι Κυπριακές 
Αερογραμμές, καθώς έχει διαπιστώσει ότι το κράτος συνήθως σε αυτές τις περιπτώσεις δεν ενεργεί ως ιδιώτης 
επενδυτής, αλλά επιχειρεί απλά να διασώσει μια εταιρεία για γενικότερους οικονομικούς ή κοινωνικούς λόγους.  
Αυτό αποδεικνύεται ακόμα πιο εύκολα, όταν το κράτος αποφασίζει να εισφέρει κεφάλαιο σε προβληματική 
επιχείρηση, χωρίς ένα ολοκληρωμένο και ρεαλιστικό σχέδιο αναδιάρθρωσής της που θα εξασφαλίζει μια ικανή 
απόδοση του εισφερόμενου κεφαλαίου από την υποτιθέμενη άποψη του ιδιώτη επενδυτή».  Με την ίδια 
επιστολή συστήθηκε μάλιστα το εξής:  «Μην προχωρήσετε μονομερώς σε οποιαδήποτε απόφαση εισφοράς 
κεφαλαίου στην εταιρεία πριν ή χωρίς τη συμμετοχή ιδιωτών μετόχων.  Σε αυτή την περίπτωση εκτιμάται ότι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα επέμβει άμεσα ανοίγοντας την επίσημη διαδικασία έρευνας με πιθανότερο 
αποτέλεσμα την έκδοση απόφασης ανάκτησης από την εταιρεία της παράνομα χορηγηθείσας προς αυτή 
ενίσχυση». 

 Πράγματι, όπως πολύ ορθά είχε προβλέψει ο Έφορος Κρατικών Ενισχύσεων, η Επιτροπή με την 
απόφασή της άνοιξε την επίσημη διαδικασία έρευνας μεταξύ άλλων και για την αύξηση κεφαλαίου που είχε 
γίνει μονομερώς από το Σεπτέμβριο του 2012 έως το ∆εκέμβριο του ίδιου έτους.   

 Στη συνέχεια, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2012, πληροφόρησε 
τον έφορο για την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2012, με την οποία 
εγκρίθηκε η συμμετοχή της κυβέρνησης ως κύριου μετόχου της εταιρείας στην αύξηση του κεφαλαίου με ποσό 
€31,33 εκατομ., όπως προβλέπει το άρθρο 17(1) των περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων Νόμων του 
2001 μέχρι 2009.  Η επιστολή του εφόρου, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2012, προς το Υπουργείο Οικονομικών 
κατέληγε στο εξής συμπέρασμα: «[...] η μονομερής και εκ των προτέρων δέσμευση του κράτους να εισφέρει 
κεφάλαιο στις Κυπριακές Αερογραμμές υπό τις συνθήκες που περιγράφονται στην πρότασή του προς το 
Υπουργικό Συμβούλιο πολύ πιθανό να θεωρηθεί από την Επιτροπή ως κρατική ενίσχυση.  Σε τέτοια 
περίπτωση η επιτροπή, εάν δεν εξεύρει νομική βάση συμβατότητας της κρατικής ενίσχυσης, θα διατάξει την 
ανάκτηση της ενίσχυσης, κάτι που θα αποβεί καταστροφικό για την εταιρεία».  Οι τότε κυβερνώντες το χαβά 
τους. 

 Νέα επιστολή της Επιτροπής με ημερομηνία 23 Αυγούστου 2012 είχε επισημάνει ότι ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2012, Ν. 50(ΙΙ)/2012, που ψήφισε η Βουλή των 
Αντιπροσώπων και δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 10 Αυγούστου 
2012, επέτρεπε στις κυπριακές αρχές να παράσχουν την πρώτη δόση κεφαλαιακής ενίσχυσης στην εταιρεία 
χωρίς καμιά προϋπόθεση ιδιωτικής συμμετοχής.  Ένα τέτοιο μέτρο, σημείωνε η Επιτροπή, φαινόταν να είναι σε 
αντίθεση με την προγενέστερη δέσμευση ότι η κυβέρνηση θα συμμετάσχει στην αύξηση του μετοχικού 
κεφαλαίου των Κυπριακών Αερογραμμών, μόνο εάν θα συνεισφέρουν και οι ιδιώτες μέτοχοι στο μερίδιο που 
τους αναλογεί και θα εγγραφούν στην αύξηση κεφαλαίου υπό τους ίδιους όρους που έχει αποδεχτεί και η 
κυβέρνηση.   

 Πράγματι, στον εν λόγω νόμο δεν υπήρχε μια τέτοια προϋπόθεση, παρ’ όλο που στις συνεδρίες της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού που είχαν προηγηθεί εντός του Ιούλη του 
2012, όπως τα έχουμε διαβάσει, ο Έφορος Κρατικών Ενισχύσεων είχε επεξηγήσει το κριτήριο του ιδιώτη 
επενδυτή και τους κινδύνους από τη χορήγηση κεφαλαίου σε μια προβληματική επιχείρηση.  Στο άρθρο 4, 
παράγραφος 1 του νόμου προβλεπόταν το εξής:  «[...] Από το σύνολο του ποσού που χορηγείται από το 
άρθρο 2, ποσό ύψους δεκαπέντε εκατομ. ευρώ (€15.000.000) παραχωρείται ευθύς αμέσως [...]».  Ωστόσο, 
από την άλλη πλευρά, ο νόμος αυτός προέβλεπε στο άρθρο 5 το εξής:  «[...] Η κυβέρνηση αποτείνεται στα 
αρμόδια θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη λήψη συγκατάθεσης ή/και για την έγκριση της 
αύξησης του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας».  Σε λιγότερο από ένα μήνα, αργότερα, χορηγήθηκε η πρώτη 
δόση για την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου ύψους €3 εκατομ., χωρίς να προηγηθεί καμιά συγκατάθεση της 
Επιτροπής, η οποία είναι το αρμόδιο θεσμικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως προνοούσε ο πιο πάνω 
νόμος.  Η χορήγηση των δόσεων για την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου συνεχίστηκε και ολοκληρώθηκε στις 
28 ∆εκεμβρίου το 2012, χωρίς να έχει ληφθεί οποιαδήποτε συγκατάθεση από την Επιτροπή. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το κοινοτικό δίκαιο για τις κρατικές ενισχύσεις εφαρμόζεται και το κάθε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης οφείλει να το τηρεί πιστά σε κάθε περίπτωση και χωρίς καμιά εξαίρεση.  Ναι, η εταιρεία είχε φτάσει σε 
οριακό επίπεδο και θα έπρεπε να λάβει ενισχύσεις, προκειμένου να αποφευχθεί μια άτακτη χρεοκοπία.  
Μπορεί επίσης πράγματι να υπήρχε η εύλογη προσδοκία εξεύρεσης στρατηγικού επενδυτή ή η προσδοκία ότι 
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θα συμμετείχαν τουλάχιστον κάποιοι από τους ιδιώτες μετόχους της εταιρείας στην αύξηση του κεφαλαίου της, 
προσπάθειες οι οποίες δεν καρποφόρησαν, αλλά όλα αυτά σε καμιά περίπτωση δεν αναιρούν τις υποχρεώσεις 
ενός κράτους μέλους για πιστή εφαρμογή του κοινοτικού δικαίου για τις κρατικές ενισχύσεις.   

 Στην απάντησή του το Υπουργείο Οικονομικών, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2012, επιβεβαίωσε ότι θα 
τηρούσε ενήμερη την Επιτροπή σχετικά με κάθε νέο μέτρο.  Με την επιστολή του Εφόρου Κρατικών 
Ενισχύσεων προς το Υπουργείο Οικονομικών με αριθμό φακέλου 25.06.001.837, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 
2012, με θέμα «Ενδεχόμενο καταβολής χαριστικών αποζημιώσεων από το κράτος στο πλεονάζον προσωπικό 
των Κυπριακών Αερογραμμών» παρατέθηκαν ορισμένοι περιορισμοί που θέτουν οι κανόνες των κρατικών 
ενισχύσεων σε σχέση με την καταβολή χαριστικών αποζημιώσεων.  Στις 4 Οκτωβρίου 2012 πραγματοποιήθηκε 
συνάντηση με εκπροσώπους της Επιτροπής στις Βρυξέλλες, στην οποία ενημερώθηκαν για τα μέτρα που 
λήφθηκαν και που επρόκειτο να λάβει η κυβέρνηση υπέρ της εταιρείας.  Τελικά, στις 13 ∆εκεμβρίου του 2012 
κοινοποιήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή η ενίσχυση διάσωσης των Κυπριακών Αερογραμμών ύψους €73 
εκατομ. υπό τη μορφή δανείου.   

 Στις 19 ∆εκεμβρίου του 2012 η Επιτροπή με επιστολή της υπενθύμισε ότι η ρήτρα αναστολής της 
εφαρμογής του άρθρου 3 του Κανονισμού 659/99 προβλέπει ότι «Οι ενισχύσεις που χρήζουν κοινοποίησης 
σύμφωνα με το άρθρο 2, παράγραφος 1 δεν τίθενται σε εφαρμογή, παρά μόνο αφού η Επιτροπή λάβει ή 
θεωρηθεί ότι έχει λάβει απόφαση με την οποία εγκρίνει την εν λόγω ενίσχυση».  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
ζήτησε διευκρινίσεις κατά πόσο προτίθενται οι κυπριακές αρχές να σεβαστούν την εν λόγω υποχρέωση ενόψει 
του γεγονότος ότι ήδη είχαν χορηγηθεί €15 εκατομ. ως αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου και εγκρίθηκαν και τα 
υπόλοιπα €16,33 εκατομ., τα οποία αναλογούσαν στο ποσοστό συμμετοχής του κράτους στη συνολική 
προαποφασισθείσα αύξηση του κεφαλαίου.  Όπως αναφέρεται και στην απόφαση, οι κυπριακές αρχές 
ενημέρωσαν την Επιτροπή ότι λόγω της επείγουσας κατάστασης της εταιρείας θα χορηγούσαν την ενίσχυση 
διάσωσης σε δόσεις, χωρίς να αναμένουν την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Στις 4 του Γενάρη το 2013 διαβιβάστηκε από τον Έφορο Κρατικών Ενισχύσεων η απάντηση του 
Υπουργείου Οικονομικών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην οποία επιβεβαιώθηκε ότι μέρος της ενίσχυσης 
διάσωσης δόθηκε ήδη, καθώς και ότι με τη χορήγηση €16,33 εκατομ. η συμμετοχή της κυβέρνησης στην 
αύξηση μετοχικού κεφαλαίου ολοκληρώθηκε.  Στις 10 Ιανουαρίου 2013 η Επιτροπή ενημέρωσε τις κυπριακές 
αρχές ότι, δεδομένου του ότι δεν τηρήθηκε η υποχρέωση της ρήτρας αναμονής του άρθρου 3 του Κανονισμού 
659/99, το μέτρο καταχωρίσθηκε ως παράνομη ενίσχυση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτά ήταν τα έργα και οι ημέρες των τότε κυβερνώντων.  Οι ενισχύσεις που δόθηκαν τελικά από το 2007 
μέχρι το ∆εκέμβρη του 2012 ήταν €130 εκατομ.  Το κράτος περαιτέρω εγγυήθηκε δάνεια των Κυπριακών 
Αερογραμμών ύψους €78 εκατομ.  Πώλησαν περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας ύψους €111 εκατομ.  Όλα 
αυτά τα εκατοντάδες εκατομμύρια ρίχτηκαν στον απύθμενο οικονομικό πάτο των Κυπριακών Αερογραμμών, 
όπως το σχεδίασε και το υλοποίησε η πολιτική των τότε κυβερνώντων.   

 Τι γίνεται όμως τώρα;  Με την εκλογή της κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη τερματίστηκαν οι κρατικές 
ενισχύσεις.  Λήφθηκαν οδυνηρές αποφάσεις, με μείωση του προσωπικού κατά μερικές εκατοντάδες, από 
περίπου 1 100 άτομα σε λιγότερα από 600, κινήσεις απόλυτα αναγκαίες, και με κρατικές ενισχύσεις με απόλυτα 
διασφαλισμένη τη νομιμότητά τους, όπως η πληρωμή αποζημιώσεων για τις υπερπτήσεις πάνω από τον 
τουρκικό εναέριο χώρο ύψους €5 εκατομ. ετησίως.  Πωλήθηκαν οι δύο τελευταίες χρονοθυρίδες με κυριότερο 
λόγο τον κίνδυνο μηδενισμού της αξίας τους σε περίπτωση αρνητικής απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  
Καταβλήθηκε και καταβάλλεται εκ των υστέρων προσπάθεια έγκρισης των κρατικών ενισχύσεων που έπρεπε 
να είχαν γίνει έγκαιρα, όταν οι κρατικές ενισχύσεις, όπως έχω προηγουμένως αναφέρει, από το 2007 μέχρι το 
2012 σχεδιάζονταν, αποφασίζονταν και εκταμιεύονταν, με κύριο στόχο να κρατήσουν στον αναπνευστήρα τις 
Κυπριακές Αερογραμμές μέχρι τις επόμενες εκλογές και να μην τις κλείσουν, όπως έπραξαν με τη Eurocypria.   

 Σήμερα η εταιρεία εξακολουθεί να παραμένει σε μια δύσκολη οικονομική κατάσταση.  Κινήσεις για την 
εξυγίανση της εταιρείας, ναι, έγιναν, αλλά μπορούν να γίνουν πολύ περισσότερα.  Η εταιρεία όπως είναι 
σήμερα διαθέτει πολύ λίγα περιουσιακά στοιχεία, ένα μερίδιο αγοράς που δεν ξεπερνά το 10%-13%.  Γίνονται 
τώρα -παρ’ όλο που όπως έχω αναφέρει τούτο έπρεπε να γίνει πριν από δέκα ή έστω πριν από έξι, επτά 
χρόνια- πολύ αργά δυστυχώς, προσπάθειες για αναζήτηση ή διαπίστωση επενδυτικού ενδιαφέροντος με τη 
δαμόκλειο σπάθη να επικρέμαται στα φτερά των Κυπριακών Αερογραμμών, λόγω μιας ενδεχόμενης αρνητικής 
απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ανάκτηση των €100 εκατομ. και πλέον ως παράνομης κρατικής 
ενίσχυσης, που ως τέτοια χαρακτηρίστηκε από την Επιτροπή Ανταγωνισμού από τις 13 του Γενάρη του 2013. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Να δούμε την πραγματικότητα κατάματα.  Να επιδιώξουμε το εφικτό και όχι το ευκταίο.  Να λάβουμε όλοι 
μαζί συναινετικά αποφάσεις και να λέμε σε όλους τους εταίρους των Κυπριακών Αερογραμμών αυτά που 
πρέπει να ακούσουν και να υλοποιηθούν και όχι αυτά που θέλουν να ακούσουν, για να μας χειροκροτήσουν.   

 Ο πρόεδρος των Κυπριακών Αερογραμμών ήταν προχθές στην επιτροπή Ελέγχου σαφής και 
ξεκάθαρος:  «Μειώνονται διαρκώς οι ζημιές μας.  Πρέπει να εφαρμοστεί το σχέδιο που υποβλήθηκε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση στην ολότητά του.  Να μειωθούν οι εργαζόμενοι από τους 550 στους 385 και να γίνει 
μείωση 10% στους μισθούς.  Να ρυθμιστεί το Ταμείο Προνοίας.  Να πωληθούν όλα τα περιουσιακά στοιχεία 
της εταιρείας.  Το τμήμα τροφοδοσίας, οι μετοχές της και το τμήμα φορτίων να αποξενωθούν, ακόμα και το 
μοναδικό αεροπλάνο που μας έμεινε, αν χρειαστεί, να το πουλήσουμε.  Η συχνότητα των πτήσεων να 
συζητηθεί και να γίνει διαπραγμάτευση με όλους τους προμηθευτές.  Να πείσουμε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
ότι υλοποιούμε όλες τις προϋποθέσεις για κερδοφορία και επιτυχία του σχεδίου αναδιάρθρωσης». 

 ∆ήλωση επώδυνη αλλά αναγκαία, γιατί όλοι πληρώνουμε τα διαχρονικά λάθη και τις αμαρτίες μας στις 
Κυπριακές Αερογραμμές.  Αν αφεθούν οι Κυπριακές Αερογραμμές να κλείσουν κακήν κακώς, οι οικονομικές 
επιπτώσεις θα είναι τεράστιες και οι πολλαπλοί και πολυεπίπεδοι κίνδυνοι σε εθνικό επίπεδο θα είναι 
ανυπολόγιστοι.  Αυτό θα σήμαινε τα ακόλουθα: 

 Χάνονται τα €100 εκατομ. που έχει επενδύσει το κράτος, αυτά που από το 2007 μέχρι το 2012 δίναμε 
ως κρατική ενίσχυση. 

 €20 εκατομ. θα δοθούν για το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού. 

 Ανεργιακό επίδομα ύψους €3,5 εκατομ. 

 Απώλεια €2,5 εκατομ. κάθε χρόνο εσόδων από το φόρο εισοδήματος. 

 €12 εκατομ. ενοίκια το χρόνο. 

 €20 εκατομ. φόρος αεροδρομίου. 

 €10 εκατομ. από τα τέλη προσγείωσης και στάθμευσης αεροσκαφών.   

 €3 εκατομ. που θα επιφέρει ο ένας εκ των δύο επενδυτών, συν €120 εκατομ. κάθε χρόνο. 

 €9 εκατομ. άνεργοι τουριστικών γραφείων. 

 €4 εκατομ. να δίνονται κάθε χρόνο στην εταιρεία Hermes. 

Άρα, έχουμε τα εξής: 

 €302 εκατομ., από τα οποία τα €148 εκατομ. είναι επαναλαμβανόμενα για κάθε χρόνο. 

 Το σχέδιο αναδιάρθρωσης προβλέπει ότι θα ανακτηθεί η μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα της εταιρείας το 
2017. 

 Εισαγωγή περισσοτέρων αποδοτικών σημείων πώλησης, χωρίς ενδιάμεσους πράκτορες, εισαγωγή 
επικουρικών τελών και διαφημιστική εκστρατεία. 

 Από τις αρχές του καλοκαιριού του 2013, που τερματίστηκε το πρόγραμμα των κρατικών ενισχύσεων, 
πληρώνονται, όπως ανέφερα προηγουμένως, μόνο οι αποζημιώσεις για τις υπερπτήσεις πάνω από τον 
τουρκικό εναέριο χώρο, ύψους €5 εκατομ. το χρόνο. 

 Νέα δρομολόγια και το κόστος ουσιαστικά επιμερίζεται περίπου γύρω στα 2/3 για την Hermes και γύρω 
στο 1/3 για την κυβέρνηση.   

 Σε εθνικό επίπεδο εννέα στους δέκα Κυπρίους, σε ποσοστό δηλαδή 87%, πιστεύουν ότι οι Κυπριακές 
Αερογραμμές είναι μια ασφαλής αεροπορική εταιρεία και ότι η χώρα μας χρειάζεται εθνικό αερομεταφορέα.  

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γεώργιου Γεωργίου ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην 
έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, εξαντλήθηκε ο χρόνος σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

 «Ο μόνος και σωστός τρόπος, για να διαθέτει η Κύπρος εθνικό αερομεταφορέα, είναι να περάσουμε τα 
κριτήρια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής», ήταν η ορθή τοποθέτηση από τις συντεχνίες των πιλότων. 
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 Να περάσουμε τα κριτήρια και να υλοποιήσουμε τις προϋποθέσεις που στο παρελθόν όλοι 
προσπερνούσαμε, όλοι οι εταίροι των Κυπριακών Αερογραμμών απαξάπαντες, χωρίς καμιά εξαίρεση, άλλοι με 
πράξεις, άλλοι με επαναλήψεις, άλλοι με χειροκρότημα ή άλλοι με ένοχη σιωπή.  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το 
πήδημα, πήδημα όμως σύντομα, πριν είναι πολύ αργά για όλους μας. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον κ. Γεώργιο Προκοπίου από το ∆ημοκρατικό Κόμμα, βουλευτή Λάρνακος. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δεινή κατάσταση στην οποία βρίσκονται σήμερα οι Κυπριακές Αερογραμμές είναι ένα γεγονός το 
οποίο σίγουρα μας ανησυχεί και μας αγανακτεί, γιατί τα προβλήματα ήταν και είναι μπροστά μας, αλλά οι 
απαραίτητες ενέργειες διάσωσης και στήριξης της εταιρείας δε φαίνεται να ήταν οι ενδεικνυόμενες και οι 
σωστές. 

 Οι διαχρονικές ευθύνες οι οποίες απορρέουν από την έλλειψη οράματος και στρατηγικής, σε συνδυασμό 
με το διεθνές ανταγωνιστικό περιβάλλον, οδήγησαν τον εθνικό μας αερομεταφορέα στην πλήρη εξάρτηση από 
την κρατική αρωγή.  Η κακοδιαχείριση από κάποια διοικητικά συμβούλια, που ποτέ δε λογοδότησαν, και οι 
κακές επιχειρηματικές πρακτικές δυστυχώς δεν επέτρεψαν στην εταιρεία να προσαρμοστεί στα δεδομένα της 
αγοράς.  Η λειτουργία της εταιρείας συνεχίζει στην ίδια ζημιογόνα και αντιπαραγωγική βάση, με αποτέλεσμα να 
δημιουργούνται ολοένα και περισσότερα προβλήματα για τη βιωσιμότητά της.  

 Οι ζημιές από τη HELLAS JET, τη EUROCYPRIA, από την αγορά των Airbus A330, τα λανθασμένα 
πτητικά προγράμματα αποτελούν μερικά τρανταχτά παραδείγματα διαχρονικής κακοδιαχείρισης και όχι μόνο.  
Το σχέδιο αναδιάρθρωσης του 2005 δεν εφαρμόστηκε, ενώ η εταιρεία συνέχισε να παραπαίει, με τις ζημιές να 
διογκώνονται.  Το κράτος προχώρησε στη στήριξη των Κυπριακών Αερογραμμών το 2012 με αύξηση 
κεφαλαίου χωρίς την όποια άδεια ή διαπραγμάτευση με την Κομισιόν, πράξη η οποία κρίθηκε προκαταρκτικά 
ως κρατική ενίσχυση κατά παράβαση των νόμων και των κανονισμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ως 
αποτέλεσμα τούτου, η Επιτροπή Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης διενεργεί έρευνα για παράνομη 
κρατική ενίσχυση προς την εταιρεία ύψους €83 εκατομ.   

 Απ’ εκεί και πέρα ακολούθησε νέο σχέδιο αναδιάρθρωσης, το οποίο υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση προς έγκριση, χωρίς όμως ούτε και αυτή η προσπάθεια να ολοκληρωθεί, ώστε να φέρει αποτελέσματα 
βιωσιμότητας της εταιρείας.  ∆εν έφερε παρά μόνο την αποξένωση των περιουσιακών της στοιχείων και την 
προ των πυλών χρεοκοπία και κατάρρευση.  Το ξεπούλημα των περιουσιακών στοιχείων των Κυπριακών 
Αερογραμμών, με αποκορύφωμα την πώληση των χρονοθυρίδων στο Λονδίνο, με τη λογική να κρατήσουμε 
στον αναπνευστήρα ακόμα λίγο την εταιρεία, εξασφαλίζοντας ελάχιστη ταμειακή βιωσιμότητα, μέχρι να βρεθεί 
επενδυτής, δεν ήταν η λύση για τη διάσωση του εθνικού μας αερομεταφορέα. 

 Οι εξελίξεις είναι καταιγιστικές.  Είχαμε την παραίτηση του συμβούλου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
για τις αερομεταφορές, την υποβολή παραίτησης του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου και τις παραιτήσεις 
συγκεκριμένων μελών του διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών, το διορισμό νέων μελών και 
νέου προέδρου.  Επιπρόσθετα, ακούγονται καταγγελίες για μεθοδεύσεις αναφορικά με την εξεύρεση 
στρατηγικού επενδυτή, για αποκλεισμό εταιρειών από τις διαδικασίες, ενώ υπάρχουν σκιές στην επιλογή της 
AEGEAN και της RYANAIR.  Τελευταία εξέλιξη: η πώληση του εμπορικού ονόματος και σήματος της εταιρείας 
στην κυβέρνηση, που είναι πια γεγονός.  Και το κράτος με τη σειρά του το ενοικίασε πίσω στις Κυπριακές 
Αερογραμμές.  

 Παράλληλα, σε προχθεσινή συνεδρία της επιτροπής Ελέγχου της Βουλής προέκυψε η διαμάχη των 
Κυπριακών Αερογραμμών με τη διαχειρίστρια εταιρεία των αερολιμένων, τη HERMES, η οποία κατηγορείται 
για κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης έναντι του κρατικού αερομεταφορέα.  Εν ολίγοις οι Κυπριακές 
Αερογραμμές φαίνεται ότι διεκδικούν €23 εκατομ. από την εταιρεία αυτή για απώλεια εισοδημάτων, παρά το ότι 
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ακόμα δεν έχουν προσφύγει στην Επιτροπή Ανταγωνισμού, λόγω της πολιτικής υφής της υπόθεσης, ενώ το 
όλο θέμα, όπως έχει λεχθεί, βρίσκεται σε διαπραγμάτευση μεταξύ Υπουργείου Συγκοινωνιών και HERMES. 

 Τα όσα βλέπουν το φως της δημοσιότητας αφήνουν την κυβέρνηση εκτεθειμένη.  Πρόκειται για ένα 
φαύλο κύκλο που αδυνατούμε να παρακολουθήσουμε, γιατί δεν έχουμε πλήρη εικόνα της όλης κατάστασης και 
δεν ξέρουμε τι άλλο μπορεί να βγει στην επιφάνεια.  Η κυβέρνηση οφείλει να τοποθετηθεί υπεύθυνα.  ∆ε γίνεται 
να παραμένει σε απραξία.  Εκτός και εάν όλα αυτά που λέγονται και γράφονται ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα.  Αυτό δε θέλουμε να το πιστεύουμε.  Αν τελικά η πρόθεσή της είναι το οριστικό κλείσιμο των 
Κυπριακών Αερογραμμών, χωρίς οποιαδήποτε άλλη προσπάθεια, οφείλει να το δηλώσει, για να ξέρει και το 
προσωπικό και όλοι μας τι πρόκειται να αντιμετωπίσουμε.  

 Πάντως, ο νέος πρόεδρος της εταιρείας ξεκαθάρισε προχθές ότι το νέο διοικητικό συμβούλιο προτίθεται 
να εφαρμόσει και να ολοκληρώσει το υφιστάμενο σχέδιο, εξαγγέλλοντας μείωση του προσωπικού από 
πεντακόσιους πενήντα σε τριακόσιους ογδόντα πέντε υπαλλήλους και μειώσεις 10% στους μισθούς.  
Επεσήμανε επίσης ότι μειώνονται οι ζημιές, ενώ πρέπει να ρυθμιστεί το Ταμείο Προνοίας, να πωληθούν όλα τα 
περιουσιακά στοιχεία του αερομεταφορέα, όπως το catering, οι μετοχές και το τμήμα φορτίων, ενώ δεν 
απέκλεισε και το ενδεχόμενο πώλησης και του μοναδικού ιδιόκτητου αεροπλάνου των Κυπριακών 
Αερογραμμών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι φορολογούμενοι πολίτες δίκαια αγανακτούν με όσα ακούνε και βλέπουνε.  Η υφιστάμενη κατάσταση, 
η αβεβαιότητα και όλη αυτή η συζήτηση για το κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών έχει ήδη επηρεάσει την 
εμπιστοσύνη του επιβατικού κοινού, το οποίο απευθύνεται δυστυχώς σε άλλες εταιρείες, γεγονός το οποίο 
αποτελεί επιπρόσθετο πλήγμα για τη βιωσιμότητα της εταιρείας.  Ως πολιτεία επιβάλλεται να αντιμετωπίσουμε 
αυτή την κρίσιμη κατάσταση με σοβαρότητα και αίσθημα ευθύνης, στέλνοντας τα σωστά μηνύματα προς κάθε 
κατεύθυνση.  Είναι ζωτικής σημασίας για εθνικούς, οικονομικούς και κοινωνικούς λόγους να υπάρχει ο εθνικός 
μας αερομεταφορέας.  Πρωτίστως όμως πρέπει να επιδειχθεί και να αποδειχθεί στην πράξη η αναγκαία 
βούληση από την εκτελεστική εξουσία για διάσωση  της εταιρείας.  

 Το Γραφείο του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων έκανε σαφές ότι ως έχουν τα πράγματα σήμερα 
το σχέδιο αναδιάρθρωσης δεν πρόκειται να εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, επισημαίνοντας ότι το 
βασικό κριτήριο που θα ικανοποιήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η βιωσιμότητα της εταιρείας. 

 Η μελέτη και η εφαρμογή όλων των ενδεικνυόμενων μέτρων πρέπει να γίνει άμεσα, ώστε να 
ικανοποιηθούν οι επιφυλάξεις της Επιτροπής Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να επανακτήσουμε 
την αξιοπιστία μας.  Το να αναζητούμε επενδυτή, αλλά προς τα έξω να δίδεται η εντύπωση με ενέργειες ή 
παραλείψεις ότι εξυπηρετούνται αλλότρια συμφέροντα ή ότι προσπαθούμε να διώξουμε ένα βαρίδι από πάνω 
μας όπως δεν είναι σωστή πρακτική και ούτε εξυπηρετεί το δημόσιο συμφέρον. 

 Η Κύπρος είναι ένα απομονωμένο νησιώτικο κράτος που αντιμετωπίζει τις συνέπειες της τουρκικής 
κατοχής και δεν μπορεί να εξαρτάται απόλυτα από τα συμφέροντα ξένων εταιρειών.  Ας αναλογισθούμε επίσης 
και τις πολιτικές προεκτάσεις μιας τέτοιας εξέλιξης, δεδομένης της τουρκικής κατοχής και όλων των άλλων 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε.  Ιδιαίτερα μάλιστα δεδομένης της λειτουργίας του παράνομου 
αεροδρομίου της Τύμπου, η ύπαρξη εθνικού αερομεταφορέα είναι εκ των ων ουκ άνευ.  Σύμφωνα με στοιχεία 
που είδαν το φως της δημοσιότητας και πρέπει να μας προβληματίσουν, οι Κυπριακές Αερογραμμές 
υφίστανται ανταγωνισμό από παράνομες πτήσεις, αφού ποσοστό 23% στη διακίνηση επιβατών από και προς 
την Κύπρο γίνεται από τουρκικές αερογραμμές, την PEGASUS, 15%, και τις TURKISH AIRLINES, 8%, μέσω 
του παράνομου αεροδρομίου της Τύμπου, ενώ οι Κυπριακές Αερογραμμές έχουν μερίδιο 9% στην αγορά για 
ολόκληρη την Κύπρο.  

 Αυτά τα δεδομένα πρέπει να ληφθούν σοβαρά υπόψη και από εμάς ως κράτος για εθνικούς λόγους, 
αλλά και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι αποδεικνύουν περίτρανα τις ιδιάζουσες συνθήκες αθέμιτου 
ανταγωνισμού που επικρατούν στην Κύπρο εις βάρος του εθνικού μας αερομεταφορέα, δεδομένου ότι στις 
κατεχόμενες από την Τουρκία περιοχές δεν ισχύουν οι ρυθμιζόμενοι από την Ευρωπαϊκή Ένωση κανόνες περί 
ελεύθερου ανταγωνισμού. 

 Η Κύπρος, παρά τα κτυπήματα που δέχεται, αποτελεί σταθεροποιητικό παράγοντα σε μια περιοχή όπου 
οι συρράξεις δε σταματούν.  Παρ’ όλα αυτά, οι Κυπριακές Αερογραμμές αποτελούν τον κύριο αερομεταφορέα 
του τόπου αναφορικά με την επιβατική κίνηση στις ελεύθερες περιοχές με ποσοστό 12%, παρά τη μείωση σε 
σχέση με το 2013, με μερίδιο στην αγορά 19% της επιβατικής κίνησης από και προς την Κύπρο.  Παρά τη 
μείωση του στόλου και των δρομολογίων, οι Κυπριακές Αερογραμμές συνδέουν την Κύπρο με τον υπόλοιπο 
κόσμο και, εφόσον καταστούν ένας βιώσιμος αερομεταφορέας, θα μπορούν να συνεχίσουν να εξυπηρετούν τα 
καλώς νοούμενα συμφέροντα της πατρίδας μας. 

 Το ενδεχόμενο κλεισίματος της εταιρείας θα επιφέρει τεράστιες ζημιές στην οικονομία του τόπου.  Το 
προσωπικό θα αντιμετωπίσει την ανεργία, το κράτος θα κληθεί να καταβάλει εκατομμύρια από το Ταμείο 
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Πλεονάζοντος Προσωπικού, καθώς και ανεργιακά επιδόματα.  Παράλληλα, αναπόφευκτα θα είναι τα 
προβλήματα στην τουριστική βιομηχανία και στο εμπόριο.  ∆ε γίνεται ένας τόπος που εξαρτάται σε μεγάλο 
βαθμό από τον τουρισμό να μην έχει αερομεταφορέα.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι στιγμές αναμφίβολα είναι εξαιρετικά κρίσιμες για το μέλλον των Κυπριακών Αερογραμμών.  Ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα κατανοούμε και συμμεριζόμαστε την αγωνία των εργαζομένων.  Σε καμία περίπτωση δεν 
πρέπει να πληρώσουν το τίμημα οι εργαζόμενοι, γιατί είναι οι τελευταίοι που έχουν ευθύνες για την όλη 
κατάσταση.  Παράλληλα, εκφράζουμε τις έντονες ανησυχίες μας για το μέλλον των Κυπριακών Αερογραμμών, 
γι’ αυτό απευθύνουμε έκκληση προς την κυβέρνηση να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και να προβεί άμεσα 
σε όλες εκείνες τις απαραίτητες ενέργειες που θα επιτρέψουν τη διάσωση του εθνικού μας αερομεταφορέα, 
πριν να είναι πολύ αργά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Προκοπίου. 

 Ακολουθεί ο κ. Νίκος Νικολαΐδης από την Ε∆ΕΚ, βουλευτής Λεμεσού. 

 Παρακαλώ. 

N. NIKOΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακόμα μια φορά συζητούμε σε μια κενή αίθουσα και εν τη απουσία όσων έπρεπε να βρίσκονταν σήμερα 
εδώ, για να ακούσουν ή τουλάχιστον να δείξουν ότι υπάρχει ενδιαφέρον για ένα θέμα το οποίο θα έπρεπε να 
αποτελεί ένα θέμα μείζονος ενδιαφέροντος.  

 Στις 9 Φεβρουαρίου του 2012, πριν δύο χρόνια, μετά από εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας της 
Ε∆ΕΚ, γράφτηκε και συζητήθηκε στην ολομέλεια της Βουλής το θέμα «Η οικονομική κατάσταση των 
Κυπριακών Αερογραμμών και η ανάγκη για λήψη άμεσων πολιτικών αποφάσεων για το μέλλον τους».  Από 
τότε, μετά από τρία σχεδόν χρόνια, βρισκόμαστε στη δεύτερη διακυβέρνηση του τόπου και στο τέταρτο  
διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών.  Η Βουλή συζητά ξανά το θέμα της εταιρείας αυτής, μόνο 
που αυτή τη φορά δεν έχουμε να κάνουμε με έναν ασθενή που είναι βαριά άρρωστος· έχουμε να κάνουμε με 
έναν ασθενή που είναι σχεδόν ετοιμοθάνατος. Μετά από δύο χρόνια απραξίας ή στην καλύτερη περίπτωση 
αποτυχημένων προσπαθειών, για να σωθούν οι Κυπριακές Αερογραμμές, η κυπριακή πολιτεία βρίσκεται 
απέναντι στην ευθύνη και στο δίλημμα να κάνει μια τελευταία, πραγματικά τελευταία αυτή τη φορά, 
προσπάθεια να σωθεί ό,τι μπορεί και ό,τι επιβάλλεται να σωθεί από μια εταιρεία που κλείνει φέτος εξήντα επτά 
χρόνια ζωής, δεκατρία χρόνια περισσότερα από την ηλικία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 ∆ιάβασα την ομιλία μου που έκανα στη Βουλή το 2012.  Ήταν ως εάν να σταμάτησε ο χρόνος για τις 
Κυπριακές Αερογραμμές.  Κάποια χαρακτηριστικά αποσπάσματα ισχύουν απόλυτα και σήμερα με τον ίδιο 
τρόπο αλλά ασφαλώς με μεγαλύτερη και σοβαρότερη ένταση και για τη σημερινή κατάσταση των Κυπριακών 
Αερογραμμών.  Λέγαμε το 2012:  «∆ε θα ήταν καθόλου υπερβολή, αν λέγαμε ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές 
βρίσκονται σήμερα προ του φάσματος της χρεοκοπίας.  Μια τέτοια εξέλιξη θα ήταν πραγματικά ένα βαρύ 
πλήγμα για την Κύπρο.  Η Κύπρος είναι ένα απομονωμένο νησί με υψηλή εξάρτηση από τον τουρισμό και από 
γενικά οικονομικές δραστηριότητες που προϋποθέτουν καλές αεροπορικές συγκοινωνίες και καλή σύνδεση με 
τον υπόλοιπο κόσμο.  Γι’ αυτούς τους λόγους δεν μπορεί να εξαρτάται απόλυτα από ξένες αεροπορικές 
εταιρείες.  Είναι συνεπώς σημαντικό για εθνικούς, οικονομικούς και κοινωνικούς λόγους να υπάρχει ένας 
κυπριακός αερομεταφορέας, ώστε να μπορεί να διαδραματίζει αυτό τον εθνικό και κοινωνικό ρόλο». 

 Και συνεχίζαμε το 2012:  «Τα τελευταία χρόνια δεν υπήρξαν δυστυχώς ουσιαστικές αποφάσεις προς τις 
κατευθύνσεις αυτές.  Αντίθετα, η εταιρεία συνέχιζε να λειτουργεί με τον ίδιο αντιπαραγωγικό και ζημιογόνο 
τρόπο.  Οι οποιεσδήποτε ενέργειες βελτίωσης της οικονομικής της κατάστασης ήταν αποσπασματικές και 
εξαντλούνταν σε ημίμετρα χωρίς μακροπρόθεσμη προοπτική.  ∆εν μπορούσε και δεν μπορεί να σωθεί η 
εταιρεία με την ετήσια ένεση μερικών εκατομμυρίων για αντιστάθμισμα του κόστους  απαγόρευσης των 
υπερπτήσεων πάνω από την Τουρκία.  Ούτε ασφαλώς θα σωθεί η εταιρεία με την εκποίηση των περιουσιακών 
της στοιχείων, για τα οποία θα έπρεπε να γίνονται προσπάθειες να πολλαπλασιάζονται και όχι να 
εκποιούνται».  Αυτά λέγαμε το 2012, χωρίς να αφαιρείται ούτε ένα γιώτα.  Ό,τι ελέγετο τότε ισχύει και σήμερα, 
με τη διαφορά ότι στον κατάλογο των μέχρι τότε λαθών και παραλείψεων έχουν τον τελευταίο καιρό προστεθεί 
μια σειρά από πολλά επιπρόσθετα λάθη και παραλείψεις.   
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 Ας δούμε ένα σύντομο ιστορικό για το τι έχει συμβεί έκτοτε, από το 2012 μέχρι σήμερα.  Το Φεβρουάριο 
του 2012 η κυβέρνηση αποφασίζει την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας κατά €45 εκατομ. και την 
πώληση μέρους ή του συνόλου των μετοχών της κυβέρνησης σε ιδιώτες επενδυτές.  Τον Ιούνιο του ίδιου 
χρόνου η κυβέρνηση φέρνει συμπληρωματικό προϋπολογισμό €31,33 εκατομ., η Βουλή εγκρίνει τα €15 
εκατομ. και θέτει δύο προϋποθέσεις για το υπόλοιπο, αλλαγή διοικητικού συμβουλίου και νέα μελέτη 
αναδιάρθρωσης της εταιρείας.  Μετά από έξι μήνες, το ∆εκέμβριο του 2012, η κυβέρνηση φέρνει ένα σχέδιο 
αναδιάρθρωσης, αυτό της Air France-KLM, και ζητά από τη Βουλή αποδέσμευση και του υπoλοίπου, €16,33 
εκατομ.  Ταυτόχρονα -και ακούστε αυτό- επειδή ήδη η εταιρεία ξεπέρασε τις αναμενόμενες ζημιές, ανακοινώνει 
την ανάγκη για επιπρόσθετο κυβερνητικό δάνειο €73 εκατομ., ανεβάζοντας τη συνολική κρατική στήριξη στα 
€104,33 εκατομ. 

 Τι συνέβη δηλαδή;  Η κυβέρνηση ζητά τον Ιούνιο €31 εκατομ., για να σώσει την εταιρεία μέσα από την 
εφαρμογή ενός σχεδίου αναδιάρθρωσης και μέσα από την προσέλκυση ενός στρατηγικού επενδυτή, παίρνει 
την έγκριση από τη Βουλή και, μέχρι να φέρει το σχέδιο αναδιάρθρωσης, το οποίο φέρνει έξι μήνες μετά, λέει 
στη Βουλή:  «Συγγνώμη, πέσαμε έξω, θέλουμε ακόμα €75 εκατομ.».  Είμαστε σοβαροί;  Περιμέναμε δηλαδή να 
επιβιώσει αυτή η εταιρεία με τέτοιους χειρισμούς;  Και ασφαλώς, μέχρι να αλλάξει η προηγούμενη κυβέρνηση, 
δεν έγινε απολύτως τίποτε.  Οι Κυπριακές Αερογραμμές μπήκαν στον αυτόματο πιλότο και όλοι σφυρούσαν 
αδιάφορα!  Για ένα χρόνο δεν έγινε τίποτε.  Ούτε για την προϋπόθεση εφαρμογής του σχεδίου αναδιάρθρωσης, 
που ήταν η πρώτη προϋπόθεση, ούτε για τη δεύτερη προϋπόθεση προσέλκυσης στρατηγικού επενδυτή δεν 
έγινε καμιά σοβαρή προσπάθεια.  Αντί η εταιρεία να σωθεί, οδηγήθηκε στην ανάγκη για επιπρόσθετη 
ρευστότητα. 

 Το Μάρτη του 2013 αναλαμβάνει η νέα κυβέρνηση.  Νέα κυβέρνηση, διαφορετική θεωρητική 
προσέγγιση, ίδιες όμως, πανομοιότυπες πρακτικές στην πράξη.  Πλήρης απραξία για τη διάσωση της 
εταιρείας!  Πλήρης απραξία εκτός από έναν τομέα, την εκποίηση περιουσιακών στοιχείων.  Έτσι, και η νέα 
κυβέρνηση, αποφεύγοντας να αναλάβει ουσιαστική πολιτική ευθύνη για το μέλλον των Κυπριακών 
Αερογραμμών, ακολουθεί μια πολιτική λαθροβίωσης της εταιρείας χωρίς σχεδιασμό για τη μελλοντική της 
προοπτική.  Το αποκορύφωμα αυτής της πολιτικής ήταν το πλήρες ξεπούλημα των περιουσιακών της 
στοιχείων μέσα σε μερικούς μήνες και η εμπορική περιθωριοποίησή της σε μια περίοδο που ξένες αεροπορικές 
εταιρείες αναβάθμιζαν τις υπηρεσίες τους στην Κύπρο.  Όλες αυτές οι ενέργειες κάθε άλλο παρά βοηθούσαν 
στην υλοποίηση του στόχου προσέλκυσης ξένων επενδυτών.   

 Στις 16 Ιουλίου φέτος η κυβέρνηση και οι Κυπριακές Αερογραμμές με ανακοίνωσή τους προσκαλούσαν 
στρατηγικούς επενδυτές να υποβάλουν αίτηση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την απόκτηση είτε των μετοχών 
είτε σημαντικών περιουσιακών στοιχείων των Κυπριακών Αερογραμμών.  Η διαδικασία για προσέλκυση 
στρατηγικού επενδυτή μάς έφερε στο τελευταίο μέρος του δράματος των Κυπριακών Αερογραμμών, που στην 
πραγματικότητα εξελίχθηκε ως φάρσα, εγκληματική όμως φάρσα εις βάρος της εταιρείας και σε τελευταία 
ανάλυση εις βάρος του κυπριακού λαού. 

 Η κυβέρνηση εξακολουθεί να ακολουθεί μια εντελώς αντιφατική πολιτική για τις Κυπριακές 
Αερογραμμές.  Ενώ στα λόγια διακηρύττει τη διάσωση της εταιρείας, στην πράξη την οδηγεί στο κλείσιμο, γιατί 
αυτή θα είναι η κατάληξη των διαπραγματεύσεων με τις εταιρείες “Aegean” και “Ryanair”, οι οποίες δεν 
ενδιαφέρονται για αγορά μετοχικού κεφαλαίου των Κυπριακών Αερογραμμών, να είναι δηλαδή ουσιαστικοί 
στρατηγικοί εταίροι αυτής της εταιρείας, αλλά για την αγορά των περιουσιακών της στοιχείων, που είναι 
απαραίτητα ασφαλώς για τη λειτουργία της εταιρείας και, μόλις αγοραστούν, η εταιρεία νομοτελειακά θα κλείσει.   

 Παράλληλα, παρακολουθούμε και όλα τα παρελκόμενα και παρεμφερή.  ∆ιαφωνία του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας με το Σύμβουλο Αερομεταφορών, που ο ίδιος διόρισε, για να τον συμβουλεύει, επειδή δεν του 
άρεσαν οι συμβουλές του.  Ακολουθεί παραίτηση του συμβούλου, παραιτήσεις δύο προέδρων, οι οποίοι 
έφυγαν ο μεν πρώτος διαφωνώντας με τον αρμόδιο υπουργό, ο δε δεύτερος διαφωνώντας με τους 
συμβούλους που διόρισε ο αρμόδιος υπουργός, για να φτάσουμε ασφαλώς και στην υπό διερεύνηση 
αντιδεοντολογική εμπλοκή του δικηγορικού γραφείου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, το οποίο συνεργαζόταν 
με μία εκ των δύο εταιρειών που διεκδικούν να αγοράσουν τα περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας.  

 Και η ιστορία των Κυπριακών Αερογραμμών συνεχίζεται με τον ίδιο τρόπο που συνεχίζεται εδώ και 
δεκαετίες.  Μια ιστορία λαθών, μια ιστορία ατιμωρησίας.  Λαθών, για τα οποία κανένας δε λογοδότησε και 
κανένας δεν πλήρωσε, ούτε πολιτικός ούτε τεχνοκράτης.  Κανένας δε λογοδότησε για την ίδρυση της Hellas Jet 
το 2002, που κόστισε στο κράτος πέραν των €80 εκατομ.  Κανένας δε λογοδότησε για την απόφαση να 
αγοραστούν διαφορετικού τύπου αεροπλάνα για το δεύτερο κρατικό αερομεταφορέα μας, τη Eurocypria, με 
αποτέλεσμα να χαθούν οι οποιεσδήποτε συνέργειες και οικονομίες.  Κανένας δε λογοδότησε για την 
απαράδεκτη επιλογή τoυ Airbus Α330, που, για να καλύπτει τα έξοδά του, έπρεπε να πετά με πληρότητα 
125%.  Κανένας δε λογοδότησε για μια σειρά από κακές πτητικές και επιχειρησιακές επιλογές, που κόστισαν 
στην εταιρεία δεκάδες εκατομμύρια.  Κανένας δε λογοδότησε για την κομματοκρατία, την αναξιοκρατία, τις 
προσλήψεις ημετέρων, την ανικανότητα και ανευθυνότητα των διοικούντων και ασφαλώς κανένας δε 
λογοδότησε για την πτώχευση της Eurocypria.  Όταν δίνονταν τα €35 εκατομ., δίνονταν, για να μη χρεοκοπήσει 
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η εταιρεία, ενόψει και εν αναμονή των μελετών που θα αξιολογούσαν όλες τις πιθανές επιλογές.  Τελικά, καμιά 
σοβαρή μελέτη δεν έγινε, καμιά άλλη επιλογή δεν επιχειρήθηκε, η εταιρεία πτώχευσε και κανένας μέχρι σήμερα 
δε λογοδότησε.  Και από τον τρόπο που οι αρμόδιοι διαχειρίζονται σήμερα τις Κυπριακές Αερογραμμές 
εξάγεται το συμπέρασμα ότι κανένας δεν αναμένεται να λογοδοτήσει ούτε αυτή τη φορά.  ∆ιαφορετικά, δε θα 
οδηγείτο η εταιρεία στο κλείσιμο με τον τρόπο που οδηγείται. 

 Πώς είναι τα πράγματα σήμερα;  Το πιθανότερο είναι η κυβέρνηση να έχει αποφασίσει εδώ και καιρό ότι 
θα πρέπει να κλείσει τις Κυπριακές Αερογραμμές και απλώς αναζητείται ο τρόπος με το λιγότερο πολιτικό 
κόστος.  Αν συμβαίνει στην πραγματικότητα αυτό, σημαίνει ότι η κυβέρνηση δεν κατανόησε και δεν αξιολόγησε 
σωστά την αναγκαιότητα ενός κυπριακού αερομεταφορέα, ο οποίος όχι μόνο πρέπει να στηρίξει τον τουρισμό  
-μπορεί να στηρίξει τον τουρισμό και την οικονομία του τόπου γενικότερα- αλλά έχει και τεράστια σημασία, 
ιδιαίτερα στις σημερινές συνθήκες που υφίσταται πόλεμο αμφισβήτησης η ίδια η κρατική μας κυριαρχία και το 
κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών θα έχει σοβαρότατες οικονομικές και πολιτικές επιπτώσεις.  

 Εμείς διαφωνούμε με αυτή την προσέγγιση.  ∆ιαφωνούμε, γιατί πιστεύουμε ότι ο τόπος χρειάζεται έναν 
τοπικό αερομεταφορέα και ότι υπάρχουν οι προϋποθέσεις αυτός ο αερομεταφορέας να είναι βιώσιμος.  Και 
επειδή δε θέλουμε να μείνουμε απλά στα λόγια, καταθέτουμε αυτό που καταθέσαμε δημόσια πριν μερικές 
βδομάδες. 

 Πρώτον, να υπάρξει σαφής απόφαση ότι στόχος της κυβέρνησης είναι η διάσωση, η διάσωση των 
Κυπριακών Αερογραμμών, για να υπάρξει η απαραίτητη αποκατάσταση της εμπορικής αξιοπιστίας της 
εταιρείας και να σταματήσει η ανασφάλεια στο προσωπικό.  Κανένας σήμερα δεν αγοράζει εισιτήριο από τη 
Cyprus Airways, για να πετάξει μετά από ένα μήνα, κανένας δυστυχώς. 

 ∆εύτερον, να ανασταλούν, να οριστικοποιηθούν, να τελειώσουν οι διαπραγματεύσεις πώλησης των 
περιουσιακών στοιχείων  των Κυπριακών Αερογραμμών με τις δύο εταιρείες. 

 Τρίτον, να ληφθούν άμεσα δραστικά μέτρα που θα αρχίσουν να μειώνουν τις ζημιές της εταιρείας και να 
επαναφέρουν τις προοπτικές οικονομικής βιωσιμότητας της εταιρείας.  Φαίνεται ότι κάτι γίνεται προς την 
κατεύθυνση αυτή, φαίνεται. 

 Τέταρτον, να ζητηθεί σε πολιτικό επίπεδο η ολιγόμηνη αναστολή της απόφασης της Επιτροπής 
Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, μέχρι να αρχίσουν τα μέτρα εξυγίανσης της εταιρείας να 
αποδίδουν, ώστε να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις για μια θετική απόφαση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
για το θέμα των κρατικών εγγυήσεων.  Θα μπορούσε και η Βουλή με επιστολή του Προέδρου της ενδεχομένως, 
αν αποφασίσουμε, να συμβάλει προς την κατεύθυνση αυτή, κοινοποιώντας προς την Επιτροπή Ανταγωνισμού 
την παράκλησή της ακριβώς να δοθεί αυτή η ολιγόμηνη αναστολή. 

 Και πέμπτον, ασφαλώς στη βάση των πιο πάνω, να επανανοίξει η διαδικασία προσέλκυσης ενός 
σοβαρού στρατηγικού επενδυτή, που θα μπορούσε να συμβάλει καθοριστικά στην επιβίωση της εταιρείας. 

 Επαναλαμβάνουμε, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, ακόμα μια φορά:  Οι  Κυπριακές Αερογραμμές πρέπει 
να σωθούν για το καλό του τόπου και μπορούν να επιβιώσουν, αν υπάρξει η πολιτική αποφασιστικότητα για 
μέτρα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Θεωρούμε ότι υπάρχουν ακόμα ελάχιστα -αλλά υπάρχουν- περιθώρια για 
μια ύστατη προσπάθεια, η οποία αξίζει τον κόπο για το καλό του τόπου να γίνει. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εμείς ευχαριστούμε, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ακολουθεί ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης από το ΕΥΡΩΚΟ, βουλευτής Λευκωσίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα μιλήσει ο κ. Συλλούρης.  

 Ακολουθεί ο κ. Νίκος Κουτσού. 

 Παρακαλώ, ο κ. Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Καταρχάς θα ήθελα να παρακαλέσω να διαβιβαστεί και στον Πρόεδρο ότι το Κεφάλαιο Τέταρτο ή πρέπει 
να καταργηθεί ή πρέπει να τροποποιηθεί.  Κατά τη δική μου άποψη, πρέπει να τροποποιηθεί.  Είσαστε 
μάρτυρες πόσοι είναι εδώ και πόσοι ακούν τις θέσεις των βουλευτών.  Ακούσαμε την ιστορία των Κυπριακών 
Αερογραμμών από όλους τους ομιλητές και ο καθένας τα είδε βέβαια τα γεγονότα που συνέβησαν μέσα από το 
κόμμα που εκπροσωπεί.   

 Αυτή είναι ευθύνη της Βουλής συλλογικά, δεν μπορεί να συνεχίσει με αυτό τον τρόπο.  Το ανέφερε 
παρεμπιπτόντως ο κ. Νικολαΐδης αυτό το θέμα και είναι παράκληση να γραφτεί στα πρακτικά και να 
μεταφερθεί, για να αποφασίσει η Βουλή -δεν ξέρω πώς θα αποφασίσει, σε ολομέλεια, σε σύσκεψη αρχηγών 
και εκπροσώπων- γι’ αυτό το θέμα.  Μας εκθέτει και μας εκθέτει σημαντικά και, κατά την άποψή μου, αυτή είναι 
και η ευθύνη της Βουλής.  Εάν δε συζητείται το θέμα και απλώς ακούγονται μονόλογοι, δε νομίζω ότι θα 
λύσουμε ως Βουλή οποιοδήποτε θέμα. 

 Μπαίνοντας στην κύρια εισήγηση, εγώ θα περιοριστώ εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών να πω δυο 
λόγια και να καταθέσω τη γραπτή ομιλία.  Η ομιλία επικεντρώνεται στο τι από εδώ και εμπρός πρέπει να γίνει 
και χωρίς να κάνει αναφορά στο παρελθόν.  Καταγράφει την έλλειψη ξεκάθαρης θέσης, εάν η κυβέρνησή μας 
θέλει να παραμείνουν ή να κλείσει τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Κατά την άποψή μας, αυτό είναι και το βασικό 
ερώτημα και το βασικό πρόβλημα, αν θέλετε, που αντιμετωπίζει η κοινωνία μας.  Εάν αποφασίσει η κυβέρνηση 
ότι πρέπει να υπάρξουν Κυπριακές Αερογραμμές, έχει και τον τρόπο και τη δυνατότητα να τις βοηθήσει να 
υπάρξουν.  Εάν η κυβέρνηση θέλει να τις κλείσει, πρέπει να μας πει τους λόγους για τους οποίους πιστεύει ότι 
η λειτουργία μιας αεροπορικής εταιρείας είναι επιβλαβής για τον τόπο.  Αν δεν υπάρξουν αυτές οι ξεκάθαρες 
θέσεις, κατά την άποψή μου, είναι λόγια του αέρα που θα πούμε ως βουλευτές και η προσφορά μας στην 
κοινωνία δε θα είναι εκείνη που πρέπει, παρά η αλληλοκατηγορία των μελών εκάστου κόμματος.  Ο ένας θα 
κατηγορεί τον άλλον και ακούσαμε και από τη σημερινή συζήτηση ορισμένα πράγματα που έγιναν επί 
διακυβερνήσεως του άλφα και επί διακυβερνήσεως του βήτα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, θα δώσω τη γραπτή εισήγηση, εάν θέλουν να την αξιοποιήσουν 
και να περαστεί στα πρακτικά, αλλά η βάση είναι αυτή.   

 Πρέπει να γνωρίζουμε και να ακούσουμε τα επιχειρήματα από τους κυβερνώντες, από αυτούς που 
έχουν την ευθύνη για τη διακυβέρνηση του τόπου και από αυτούς που τους υποστηρίζουν, για ποιο λόγο θα 
πρέπει να συμβεί το άλφα ή το βήτα, για να μπορούν και τα κόμματα να τοποθετηθούν.  Με υποθέσεις δεν 
μπορούμε να διαχειριζόμαστε τέτοια σοβαρά θέματα. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Νίκος Κουτσού καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται 
στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού.  Ασφαλώς το κάθε κόμμα έχει τη δική του άποψη και θα μπορούσατε και 
εσείς να πείτε τη δική σας, έστω και αν δεν υπάρχει αυτό που ζητάτε αυτή τη στιγμή. 

 Παρακαλώ ο κ. Γιώργος Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, βουλευτής Λευκωσίας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ομολογώ ότι νιώθω λίγο δυσάρεστα και θα απογοητεύσω το “πολυπληθές” ακροατήριο των βουλευτών, 
τους δεκάδες αξιωματούχους του κράτους, τους υπαλλήλους των Κυπριακών Αερογραμμών, που με τόση 
αγωνία μάς παρακολουθούν, τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, τον ίδιο τον κ. 
υπουργό -κύριε υπουργέ, καλησπέρα σας!- και θα πω ότι είμαι σε δυσάρεστη θέση, διότι δεν έχω ούτε τη 
διάθεση, αλλά ούτε και την ικανότητα και κυρίως το χρόνο να εντρυφήσω στην ιστορία, στα στοιχεία και το 
κυριότερο να υπερασπιστώ μετά μανίας το κόμμα μου ή την κυβέρνηση, την οποία καλώς ή κακώς ψήφισα.   

 Θα πω λίγα πράγματα, γιατί τούτος είναι ο χρόνος και τόση είναι η διάθεσή μου, αλλά και η δική σας, 
αντιλαμβάνομαι, σε σχέση με την παρούσα κατάσταση.  Το όλο σκηνικό που έχει διαμορφωθεί τους 
τελευταίους μήνες αναφορικά με το μέλλον των Κυπριακών Αερογραμμών οδηγεί στο ασφαλές συμπέρασμα 
ότι η εταιρεία οδηγείται σε ξεπούλημα, χρεοκοπία ή οριστικό κλείσιμο.  Αεροπορικώς χρησιμοποιείται ο όρος 
“Mayday Mayday”.  Η απραξία της κυβέρνησης και ο όλος χειρισμός που έχει γίνει τόσο από την κυβέρνηση 
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όσο και από το διοικητικό συμβούλιο, που αλλάζει κάθε λίγο, μοιάζει με το θέατρο του παραλόγου ή καλύτερα 
με αρχαία τραγωδία, με εξιλαστήριο θύμα τις ίδιες τις Κυπριακές Αερογραμμές, αλλά δυστυχώς και το ευρύτερο 
δημόσιο συμφέρον.  

 Οι στιγμές που βιώνει η εταιρεία και ο τόπος είναι εξαιρετικά κρίσιμες, αλλά φαίνεται ότι οι κυβερνώντες 
ποιούν την νήσσαν.  Τουλάχιστον η νήσσα πετά όμως. οι Κυπριακές Αερογραμμές αμφιβάλλω αν θα πετούν σε 
λίγο!  Το εγχείρημα της πώλησης των περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας μπορεί να έχει συμβάλει στη 
ρευστότητα των οικονομικών της, αλλά ταυτόχρονα έχει μειώσει την αξία της και τις δυνατότητες εξεύρεσης 
στρατηγικού επενδυτή.  ∆ηλαδή τι περιμένουμε;  Να έρθει ο στρατηγικός επενδυτής, για να αγοράσει μία 
εταιρεία αποψιλωμένη από περιουσιακά στοιχεία;  Τι έχει απομείνει;  Μόνο το καλό της όνομα.  Είναι αυτό 
αρκετό, για να προσελκύσει το ενδιαφέρον κάποιου σοβαρού επενδυτή, ο οποίος κινδυνεύει να αναλάβει και 
την αποπληρωμή της κρατικής ενίσχυσης που δόθηκε χωρίς την προηγούμενη έγκριση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής τα προηγούμενα χρόνια;  Κόκκινα, μπλε, δεν έχει σημασία, τα προηγούμενα χρόνια! 

 Επιπρόσθετα, προκύπτουν πολλά ερωτηματικά αναφορικά με τη διαδικασία που ακολουθήθηκε για 
εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή και για τον τρόπο που επιλέχθηκε η Ryanair και η Αegean, ενώ 
αποκλείστηκαν άλλοι προσφοροδότες.  Παράλληλα, το θεσμικό ζήτημα που προκύπτει από την επαγγελματική 
σχέση του δικηγορικού γραφείου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας με την αεροπορική εταιρεία “Ryanair” αφήνει 
εκτεθειμένη τη κυβέρνηση και γεννά πλήθος ερωτηματικών. 

 ∆ιαχρονικά λάθη των εκάστοτε κυβερνήσεων και της εκάστοτε διεύθυνσης της εταιρείας, αλλά -ας 
είμαστε ειλικρινείς- και της Βουλής, η οποία ακόμα και πρόσφατα, το 2012, παραχώρησε πρόσθετες πιστώσεις 
συνολικού ποσού €31 εκατομ. από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας, για να συμμετάσχει η 
κυβέρνηση στην αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας, οδήγησαν την εταιρεία στη δεινή οικονομική 
κατάσταση στην οποία βρίσκεται τώρα.  Η κρατική ενίσχυση καθιστά ακόμη δυσκολότερη, όπως είπαμε πριν, 
την εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή, αφού υπάρχει σοβαρό ενδεχόμενο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
Ανταγωνισμού να μην εγκρίνει την κρατική ενίσχυση, και σε μια τέτοια περίπτωση οι Κυπριακές Αερογραμμές 
και κατά συνέπεια ο στρατηγικός επενδυτής θα κληθούν να επιστρέψουν πίσω στην κυβέρνηση το ποσό που 
δόθηκε, που υπολογίζεται συνολικά περί τα €100-€130 εκατομ. 

 Επιπρόσθετα, η μη εφαρμογή των αλλεπάλληλων σχεδίων αναδιάρθρωσης της εταιρείας, που 
εγκρίθηκαν μεν αλλά δεν εφαρμόστηκαν ποτέ, επιβαρύνει ακόμα περισσότερο τη θέση των Κυπριακών 
Αερογραμμών ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ανταγωνισμού.  Σύμφωνα και με τα όσα λέχθηκαν από το 
Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, η Κυπριακή ∆ημοκρατία παραβίασε τους κανόνες της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Φαίνεται, από όσα μας λέχθηκαν, ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν μπορεί να προβεί 
σε χαλαρώσεις πάνω στο θέμα που αφορά τη βιωσιμότητα της εταιρείας.  ∆εν μπορεί να εγκρίνει ένα σχέδιο 
αναδιάρθρωσης, να νομιμοποιήσει όλες τις προηγούμενες κρατικές ενισχύσεις και η εταιρεία τελικά να μην είναι 
βιώσιμη.  Μόνο εάν η κυβέρνηση ασκήσει τις απαραίτητες πιέσεις και εφαρμοστεί το σχέδιο αναδιάρθρωσης, 
όπως αυτό αποστάληκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εάν καλυφθούν οι ζημιές του 2014 και εάν υπάρξει 
ενδιαφέρον από επενδυτή, τότε και μόνο τότε υπάρχει το ενδεχόμενο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να εγκρίνει την 
κρατική ενίσχυση, μας είπε ο εκπρόσωπος του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων.  Όπως έχει ήδη 
ειπωθεί, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή «μας κάνει χάρη» -έτσι μας είπαν- που δεν εκδίδει απόφαση, γιατί μία 
απόφαση με βάση τις παρούσες συνθήκες δεν μπορεί παρά μόνο να είναι αρνητική και κάτι τέτοιο θα οδηγούσε 
σε κλείσιμο της εταιρείας την επόμενη μέρα.  

 Άποψή μας είναι ότι, όσο η κυβέρνηση δε διατυπώνει μία σαφή πολιτική διακήρυξη σωτηρίας των 
Κυπριακών Αερογραμμών, ουσιαστικά την καταδικάζει σε σίγουρο θάνατο.  Επιβάλλεται η κυβέρνηση τώρα να 
στηρίξει τον εθνικό μας αερομεταφορέα και να εργαστεί άμεσα προς την κατεύθυνση της διάσωσής του.  Είναι 
εθνικό της καθήκον! Η στάση που τηρεί η κυβέρνηση οδηγεί τις Κυπριακές Αερογραμμές σε σίγουρο κλείσιμο, 
γεγονός που θα αποβεί εις βάρος της γενικότερης οικονομίας του τόπου.  Πρέπει όλοι να αντιληφθούμε τους 
λόγους που είναι απαραίτητη η ύπαρξη εθνικού αερομεταφορέα στην Κύπρο λόγω ιδιομορφίας των συνθηκών 
της Κύπρου και της γεωγραφικής της θέσης.  Είμαστε ένα νησί που υφίσταται την τουρκική κατοχή από το 1974 
και δεν μπορεί να εξαρτόμαστε από ξένες αεροπορικές εταιρείες.  

 Πρόσφατα δημοσιεύματα αναφέρονται στη λειτουργία του παράνομου αεροδρομίου της Τύμπου και 
στους κινδύνους που δημιουργούνται στα θέματα ασφάλειας πτήσεων.  Επίσης, από στατιστικά στοιχεία που 
έδωσαν το Centre for Aviation, καθώς και άλλοι οργανισμοί αναφορικά με τη διακίνηση επιβατών από και προς 
ολόκληρη την Κύπρο, κατεχόμενα και ελεύθερες περιοχές, φαίνεται ότι η τουρκική εταιρεία “Pegasus” διακινεί 
ποσοστό 15% του επιβατικού κοινού, οι Κυπριακές Αερογραμμές διατηρούν ποσοστό μόλις 9%, ενώ οι Turkish 
Airlines 8%.  Αντιλαμβάνεστε λοιπόν ότι ποσοστό 23% της επιβατικής αγοράς κατέχουν οι δύο 
προαναφερθείσες τουρκικές αερογραμμές.   

 Συνεπώς, πέραν όλων των άλλων προβλημάτων που έχουν να αντιμετωπίσουν οι Κυπριακές 
Αερογραμμές, έχουν να αντιμετωπίσουν και τον αθέμιτο ανταγωνισμό από τις παράνομες πτήσεις.  Όλα αυτά 
τα δεδομένα έχουν τεθεί ενώπιον της Επιτροπής Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία καραδοκεί 
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με αρνητική απόφαση για τις Κυπριακές Αερογραμμές;  Επιπρόσθετα, η ύπαρξη εθνικού αερομεταφορέα 
διασφαλίζει κατά κύριο λόγο τη διασύνδεση της Κύπρου με την Ευρώπη, καθορίζοντας παράλληλα τις τιμές της 
αγοράς.  Ήδη ειπώθηκε ότι τις τελευταίες ημέρες, με το σάλο που έχει δημιουργηθεί -και όχι άδικα- γύρω από 
το θέμα των Κυπριακών Αερογραμμών, έχει σημαντικά αυξηθεί η τιμή των αεροπορικών εισιτηρίων που 
προσφέρονται από άλλες εταιρείες, ενώ παράλληλα σημειώθηκε μείωση στην κράτηση των εισιτηρίων από τις 
Κυπριακές Αερογραμμές.  Ουσιαστικά η κυβέρνηση, διατηρώντας και συντηρώντας την εκκρεμότητα, οδηγεί σε 
αργό αλλά σίγουρο θάνατο τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Με βαριά λαβωμένα φτερά και με συνεχή αιμορραγία, 
πολύ λίγες πιθανότητες έχει να επιβιώσει.   

 Πρέπει άμεσα, σήμερα, τώρα η κυβέρνηση να τερματίσει αυτή την κατάσταση, που αναδίδει οσμή 
θανάτου.  Πρέπει η κυβέρνηση να διακηρύξει με αδιαμφισβήτητη δύναμη ότι έχει την απόφαση να κρατήσει 
ζωντανό τον εθνικό μας αερομεταφορέα.  Ας θυμηθούμε ότι με τη λειτουργία του επί σειρά ετών κατάφερε να 
ενώσει την κυπριακή ομογένεια με την Κύπρο και να καταστήσει την Κύπρο προσβάσιμη στον τουρισμό.  Ας 
αναλογιστούμε την τραγική κατάσταση στην οποία θα επέλθει ο τόπος μας στην περίπτωση κλεισίματος του 
εθνικού μας αερομεταφορέα.  Η οικονομία του τόπου εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τον τουρισμό και χωρίς 
Κυπριακές Αερογραμμές το πλήγμα θα είναι δυσβάσταχτο.  Κάποιοι το έχουν υπολογίσει σε πρώτο στάδιο σε 
€130 εκατομ.  Επιπρόσθετα, το προσωπικό θα βρεθεί στην ανεργία και το κράτος θα χρειαστεί να πληρώσει 
αποζημιώσεις και ανεργιακά επιδόματα.  Σημαντικές θα είναι επίσης οι επιπτώσεις στον εμπορικό τομέα, αφού 
μεγάλο ποσοστό των εμπορευμάτων διακινείται με τις υπηρεσίες που παρέχει η εταιρεία.   

 Από την άλλη, ως Οικολόγοι κόντρα στο ρεύμα αντιμετωπίζουμε με πολλή επιφύλαξη τη συνεχιζόμενη 
επέκταση των αεροπορικών εταιρειών χαμηλού κόστους. Την εποχή που θεοποιείται το κέρδος και η τιμή 
κερδίζει κατά κράτος την ποιότητα έχουμε καθήκον να υπερασπιστούμε αξίες όπως η ασφάλεια, η ανθρώπινη 
σχέση και επαφή, η λογική, η άνεση και ο εποπτικός έλεγχος.  Για παράδειγμα, δεν ξεφεύγουν από την 
προσοχή μας ούτε οι αποδόσεις των αεροπορικών εταιρειών χαμηλού κόστους στον τομέα της ασφάλειας, 
ούτε ότι κατηγορούνται για συμμετοχή στα πειράματα γεωμηχανικής και ύποπτων αεροψεκασμών.  Και όλα 
αυτά βεβαίως στο βωμό του κέρδους.  Σε αυτό το βωμό δε θέλουμε να δούμε να θυσιάζεται το αγρινό, δηλαδή 
ο εθνικός μας κυπριακός αερομεταφορέας. 

 Σε αυτό το σημείο επιβάλλεται να συμπληρώσουμε ότι μας δημιουργεί εύλογες απορίες ο τρόπος που οι 
εκάστοτε κυβερνήσεις αντιμετωπίζουν την εταιρεία που διαχειρίζεται και τα δύο αεροδρόμιά μας.  Η εταιρεία 
“Hermes”, που ελέω κυβέρνησης, Βουλής και κομμάτων κατέχει το μονοπώλιο των κυπριακών αεροδρομίων, 
φαίνεται να απολαμβάνει ιδιαίτερη μεταχείριση σε βάρος των Κυπριακών Αερογραμμών.  Αυτή η μονοπωλιακή 
και ευνοημένη κερδοσκοπική επιχείρηση με τη στάση της έναντι του εθνικού αερομεταφορέα των Κυπριακών 
Αερογραμμών επιδεινώνει τα οικονομικά δεδομένα της εταιρείας, σε βαθμό που να συναγωνίζονται τη ζημιά 
από το τουρκικό εμπάργκο.   

 Τέλος, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι ως Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών έχουμε πολιτική και σταθερή 
θέση ότι για πολιτικούς, κοινωνικούς και οικονομικούς λόγους επιβάλλεται η Κύπρος να διαθέτει δικό της εθνικό 
αερομεταφορέα.  Λέγοντας αυτό δεν εννοώ βεβαίως ότι πρέπει να διαθέτει απαραίτητα δική της κρατική 
αεροπορική εταιρεία, ούτε ότι θα πρέπει να διατηρηθεί μία μη βιώσιμη και ζημιογόνος κρατικοδίαιτη 
αεροπορική εταιρεία.  Ως Οικολόγοι καλούμε την κυβέρνηση να επιδείξει την απαραίτητη βούληση, να 
σταματήσει την παθητική στάση και να προβεί σε δραστικές ενέργειες, ώστε η εταιρεία να καταστεί βιώσιμη και 
να μπορεί να συνεχίσει να προσφέρει για το καλό του τόπου και του λαού μας.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ, δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, αλλά, προτού κλείσουμε, αν θέλει κάποιος να προσθέσει 
σύντομα, περιεκτικά κάτι, πολύ ευχαρίστως να του δώσω το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μετά τις ομιλίες δε θα κλείσουν, νομίζω, οι Κυπριακές Αερογραμμές!  ∆ε χρειάζεται να προσθέσουμε 
τίποτε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όσον αφορά τη συμμετοχή των βουλευτών στο Κεφάλαιο Τέταρτο, είναι είκοσι βουλευτές, το ένα τρίτο 
περίπου, το οποίο είναι ο μέσος όρος συμμετοχής των συναδέλφων σε κάθε συζήτηση για το Κεφάλαιο 
Τέταρτο.  ∆εν πρέπει να έχουμε παράπονο σήμερα, διότι και άλλες φορές υπήρχαν πολύ σοβαρά θέματα και η 
συμμετοχή ήταν περίπου η ίδια. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αυτό μπορεί να ιδωθεί με δύο πτυχές, ότι υπάρχει παντελής αδιαφορία και ότι 
παρουσιάζεται σήμερα.  Άρα, το πρόβλημα είναι, όπως το λέτε, διαχρονικό και δεν μπορεί η Βουλή από τη μια 
να προσπαθεί να απωθήσει την κατηγορία της ανυποληψίας των πολιτικών και από την άλλη να παρουσιάζει 
αυτή την εικόνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω είναι ο κ. Λαμάρης που ζήτησε πρώτα το λόγο, μετά ο κ. Τορναρίτης, μετά ο κ. Σταύρος 
Ευαγόρου και μετά ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μην αδικούμε κάποιους και για να είμαστε δίκαιοι, ένα είναι ο αριθμός, άλλο είναι 
ποιοι είναι συνέχεια στο Κεφάλαιο Τέταρτο, γιατί φρονώ ότι η φωτογραφία θα είναι η ίδια περίπου.  Εμάς, 
χωρίς να θέλω να δικαιολογήσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Η φωτογραφία θα δείχνει όμορφους!  Έννεν;  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Χωρίς να θέλω να δικαιολογήσω τα πράγματα, είμαστε δέκα βουλευτές, έχουμε εφτά που έχουν 
υποχρεώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα αναφερθώ στο ποιοι είναι εδώ πέρα και ποιοι λείπουν, γιατί δε θέλω να 
εκτελέσω το συγκεκριμένο ρόλο, απλά θέλω να υπενθυμίσω... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θέλω να υπενθυμίσω σε όλους τους συναδέλφους εδώ πέρα ότι έχουν κατατεθεί συγκεκριμένες 
προτάσεις για το πώς μπορεί πραγματικά να λειτουργήσει καλύτερα το Κεφάλαιο Τέταρτο, πιο δημοκρατικά, με 
διάλογο.  Έχει δίκαιο ο κ. Κουτσού, έχετε δίκαιο και εσείς, θυμάμαι κάποτε εφαρμόσατε μια νέα πρακτική, αλλά 
νομίζω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και σήμερα την εφαρμόζω. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχετε δίκαιο.  Νομίζω ότι έφτασε η ώρα που πρέπει να συζητήσουμε σοβαρά -και το λέω εγώ, που είμαι 
εκπρόσωπος του κόμματος που κυβερνά- να είναι εδώ παρών ο υπουργός, να δέχεται ερωτήσεις και να 
απαντά.  Άλλες οι ώρες και οι μέρες του παρελθόντος, άλλες οι μέρες και ώρες που ζει σήμερα ο κυπριακός 
λαός.  Ο κυπριακός λαός σήμερα, αγαπητοί συνάδελφοι -θεωρώ και νομίζω ότι εκφράζω όλους- ζητά άμεσες 
απαντήσεις και σοβαρές απαντήσεις για κάθε ερώτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Βαρνάβα, μετά ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και μετά ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, παρ’ όλο που εμείς δε χρειάζεται να λογοδοτήσουμε, γιατί το 75% των 
βουλευτών της Ε∆ΕΚ είναι παρόντες πάντοτε.  Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα βρίσκεται σε αποστολή της Βουλής, 
άρα θα ήταν πολύ μεγαλύτερο το ποσοστό των παρόντων. 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά η ουσία εδώ είναι ότι όσα και να πούμε στο βήμα εκείνο στο Κεφάλαιο Τέταρτο δε 
λαμβάνονται καν υπόψη.  Γι’ αυτό σας είπα χαριτολογώντας, κύριε Πρόεδρε:  «Μα, και να συνεχίσουμε, δε θα 
κλείσουν μετά τις ομιλίες τούτες!».  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να εξευρεθεί ένας τρόπος, ώστε 
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να υπάρχει ένα ενδιαφέρον στη συζήτηση πρώτα απ’ όλα ή ακόμα και στο διάλογο και παράλληλα αυτά τα 
οποία λέγονται εδώ να έχουν μια βαρύτητα για το όλο θέμα το οποίο συζητείται. 

 Ο κ. Νικολαΐδης προηγουμένως και άλλοι συνάδελφοι είπαν ότι είναι αδιανόητο οι εργαζόμενοι των 
Κυπριακών Αερογραμμών να παλεύουν να μην τους απολύσουν, το συμβούλιο, και κανείς από αυτούς να μην 
είναι παρών.  Αλίμονο!  Άρα, πρέπει να συζητήσουμε, κύριε Πρόεδρε, το ποια μορφή πρέπει να πάρει αυτή η 
συζήτηση του Κεφαλαίου Τετάρτου, διαφορετικά, αν είμαστε σήμερα δεκαπέντε άτομα, είμαι βέβαιος ότι στην 
επόμενη συζήτηση ούτε πέντε δε θα είμαστε. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ναι, αλλά δεν πρέπει να μιλούμε και μία ώρα ο καθένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αφού βάζουμε χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Να βάζουμε λιγότερο χρόνο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αφού βάζουμε χρόνο.  Μισή ώρα ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Κάνουμε, εκτός από τις ομιλίες, και διάλογο.  Και αυτές οι μικρές οι παρεμβάσεις είναι χρήσιμες.  Μας 
ακούει ο κυπριακός λαός.  Και όσο και αν δεν πιστεύετε ότι ο κόσμος ακούει, μας ακούει, προβληματίζεται.  
Ακόμα και αυτοί που θίγονται, που επηρεάζονται από το κλείσιμο το πιθανό -και ο μη γένοιτο, λέω εγώ- των 
Κυπριακών Αερογραμμών, ο μη γένοιτο, ακούουσιν.  Βεβαίως συμφωνώ μαζί σας ότι έπρεπε αρκετοί να είναι 
εδώ, ακόμα και ο αρμόδιος υπουργός.   

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου έχει το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό το θέμα που έθεσε ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Νίκος Κουτσού είναι για πολλοστή φορά που το 
συζητούμε, για πολλοστή ίσως θητεία και πενταετίες κ.λπ.  Εγώ θα καταθέσω μόνο μια εισήγηση, διότι ιδέες, 
εισηγήσεις κ.λπ. μπορούμε να καταγράψουμε και να μας απασχολήσει, αλλά με σοβαρότητα.  Και σοβαρότητα 
σημαίνει να προετοιμαστεί ο κάθε πολιτικός χώρος και να δώσει τις εισηγήσεις, να τις καταθέσει στη Σύσκεψη 
Αρχηγών και επιτέλους, το λέω για πολλοστή φορά, να πάρουμε αποφάσεις.   

 ∆εύτερον, δε θέλω ούτε τα δικά μας γένια, του ΑΚΕΛ εννοώ, να ευλογήσω ή άλλων, ότι ήταν τόσοι ή 
τόσοι κ.λπ.  Εκ των πραγμάτων τα μεγάλα πολιτικά κόμματα θα έχουν, είτε γιατί κάποιοι είναι σε αποστολές 
είτε για άλλους λόγους, μεγαλύτερες απουσίες και πάντοτε θα έχουμε το 100% της συμμετοχής και του 
ΕΥΡΩΚΟ και των Οικολόγων και της Συμμαχίας, όπως είχαμε σήμερα.  Κατά συνέπεια, δεν πρέπει να είναι 
αυτό το κριτήριο.  Μακάρι, ακόμα και έτσι όπως διεξάγεται η συζήτηση, να είχαμε μεγαλύτερη συμμετοχή και 
κατά τη διάρκεια της παρουσίας μας να έχουμε και πραγματική συμμετοχή, δηλαδή να ακούμε και τι λεν οι 
συνάδελφοί μας που βρίσκονται στο βήμα.  Και δεν εξαιρώ ούτε τον εαυτό μου ούτε τον οποιοδήποτε.  Κατά 
συνέπεια, ας γίνουμε όλοι καλύτεροι.  Είναι κάτω η εισήγηση, να την πάρετε, κύριε Πρόεδρε, στη Σύσκεψη 
Αρχηγών και να δούμε τι κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Προκοπίου. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δε θα ασχοληθώ με ποσοστά συμμετοχής.  Υιοθετώ αυτό που είπε ο κ. Ευαγόρου 
-είναι σωστό εξάλλου- για το πλεονέκτημα που έχουν τα μονοεδρικά κόμματα να έχουν 100% συμμετοχή.  
Είναι αυτονόητο.  Όμως νομίζω...  Και να μου επιτρέψει ο κ. Λαμάρης και να το επιβεβαιώσει, μπορεί και να 
διαφωνεί όμως σ’ αυτό που θα πω...  Στην επιτροπή Οικονομικών, που συζητούσαμε για το θέμα, εγώ είχα μια 
άλλη άποψη, κύριε Πρόεδρε, και οφείλω να σας ενημερώσω.  Είχα την άποψη ότι θα έπρεπε η επιτροπή 
Οικονομικών να ολοκληρώσει τη συζήτηση για το θέμα αυτό και να προετοιμάσει έκθεση με εισηγήσεις και 
πορίσματα προς την ολομέλεια.  Και σήμερα δε θα συζητούσαμε ο καθένας το μονόλογό του, αλλά θα 
συζητούσαμε αυτή την έκθεση, η οποία θα ψηφιζόταν στο τέλος.  Εάν είχαμε να ψηφίσουμε στο τέλος μια 
έκθεση με πορίσματα, συμπεράσματα και προτάσεις, να δεις ότι θα είχαμε πολλούς παρόντες και θα είχαμε και 
ακροατήριο και επισήμους να παρακολουθήσουν τη συζήτηση, γιατί ένα έστω και διακηρυκτικού χαρακτήρα 
ψήφισμα από τη Βουλή έχει μια σημασία πολύ περισσότερη από αυτούς τους διαλόγους, όχι διαλόγους, 
μονολόγους που κάναμε σήμερα.   

 ∆εύτερον, να βοηθήσω λίγο τη συζήτηση, να ενισχύσω μάλλον τη συζήτηση για το  ότι πρέπει να γίνουν 
αλλαγές.  Ήμουν, πριν ξεκινήσει η συζήτηση, στην ομάδα των υπουργών. Ένας φρέσκος υπουργός, που δεν 
ξέρει τα καθέκαστα, ρώτησε έναν παλιό υπουργό:  «Μετά από την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών εννά ’σιει 
ερωτήσεις ’πού τους βουλευτές, να κάτσουμε να παρακολουθήσουμε;».  ∆ηλαδή βγαίνει ’πού μόνον του ότι εν 
γίνεται να γίνονται μονόλογοι σε μια Βουλή.  Πρέπει να υπάρχει τρόπος να γίνεται ένας διάλογος. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Συνταγματικά μπορεί να το δούμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να το δούμε και συνταγματικά ίσως, αλλά και με τις παρούσες καταστάσεις κάτι μπορεί να γίνει.  
Υπάρχουν περιθώρια διαλόγου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 ∆ιαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε.  ∆αμαί δεν πρόκειται να το λύσουμε το θέμα.  Να το πάρετε εκεί που 
πρέπει να πάει, να κινηθούν οι αρμόδιοι, οι αρχηγοί των κομμάτων να το συζητήσουν.  Εδώ θα συζητούμε ως 
το τέλος και δε θα γίνει τίποτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά τον κ. Προκοπίου θα κλείσω... 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Να το κλείσω εγώ.  Να το κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) 

 Να το κλείσουμε, κυρία Σκεύη, να το κλείσουμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ σωστό, εντάξει, να είναι παρόντες οι συνάδελφοι, αλλά έχουν και άλλες 
υποχρεώσεις.  Εν το λέμε τούτο.   

 Το πιο βασικό είναι το ότι αυτοί που πρέπει να τα ακούουν είναι αυτοί...  Παραδείγματος χάριν, 
συζητούσαμε σήμερα για τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Έπρεπε να ήταν εδώ ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου της Cyprus Airways.  Έπρεπε επιπλέον να κάθονται εδώ ο 
αρμόδιος υπουργός και οι συντεχνίες.  Όλοι αυτοί έπρεπε να ακούουν σήμερα, γιατί είναι πολλά τα σημαντικά 
που θα έπαιρναν από τις ομιλίες των συναδέλφων.  Γι’ αυτό, αν δε θέλουν, δεν ξέρω...  Όπως καλούμε στις 
επιτροπές, να τους στέλλουμε πρόσκληση ότι θα συζητηθεί την τάδε ώρα το τάδε θέμα και πιστεύω ότι, εάν 
έπαιρναν και πρόσκληση δική μας, από τη Βουλή, και δεν παρευρίσκονταν, τότε θα ήταν δύο φορές υπεύθυνοι 
που δεν παρουσιάστηκαν.   

 Αυτό ήθελα.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ καλή εισήγηση, κύριε Προκοπίου.  Να τη μεταβιβάσουμε στις υπηρεσίες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη ∆ευτέρα, 15 ∆εκεμβρίου 2014, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.215-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Με την έναρξη της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού του 2015 θα κατατεθούν οι ομιλίες των 
αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων.  Την Τρίτη, 16 ∆εκεμβρίου 2014, θα κατατεθούν οι ομιλίες των 
βουλευτών και μετά θα τεθεί το νομοσχέδιο του προϋπολογισμού για ψήφιση. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Σας καληνυχτίζω και εύχομαι καλό δρόμο σε όσους θα ταξιδεύσουν. 

(Ώρα λήξης: 7.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Κώστα Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης  Λαμάρης Γιάννος 

Βαρνάβα Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος 

Βότσης Άγγελος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2015. 

2. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή αλλαγής στη σύνθεση της 
Επιτροπής Επιλογής και των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Άμυνας, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Περιβάλλοντος, Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, Συγκοινωνιών και Έργων και Υγείας. 

3. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης ανάληψης καθηκόντων αναπληρώτριας 
κοινοβουλευτικής εκπροσώπου από την κ. Μαρία Κυριακού και πλήρωσης της κενωθείσας θέσης στη 
∆ιακοινοβουλευτική Συνέλευση της Ορθοδοξίας από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014», παρατηρήσεις των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και Μάριου Μαυρίδη 
και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2014 Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός)  Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Α. 
Φακοντής, Ν. Νουρής, Ά. Βότσης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Π. Σταυριανός, ∆. 
Συλλούρης, Μ. Μαυρίδης, Ευ. ∆ίπλαρος, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Α. Κυριακίδου, Ζ. Ζαχαρίου, Ζ. 
Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3).  

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Άδεια Εμπορίας 
Μολυβδούχου Βενζίνης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών 
και Ταριχευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
8) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014», 

 β. «Οι περί της Θαλάσσιας Επιστημονικής Έρευνας Κανονισμοί του 2014»,  

 γ. «Οι περί των Υποθαλάσσιων Καλωδίων Κανονισμοί του 2014»,  

 δ. «Οι περί των Υποθαλάσσιων Αγωγών Κανονισμοί του 2014» 

και έγκρισή τους. 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αδειοδότηση ιδιωτικής εταιρείας και μη αξιοποίηση προσωπικού της Αρχής Λιμένων για προσδέσεις 
πλοίων στις νέες εγκαταστάσεις Βασιλικού - Η κατάσχεση φωτογραφιών από την έκθεση “∆ιόρθωση” 
της Accept-ΛΟΑΤ Κύπρου από την αστυνομία - Ερωτήματα σχετικά με τη σφαιρική αντιμετώπιση του 
AIDS στην Κύπρο - Η συνεργασία αρμόδιων υπηρεσιών σχετικά με την εργασιακή αποκατάσταση των 
θυμάτων εμπορίας προσώπων - Οι άδειες μητρότητας και ασθενείας για τις αντικαταστάτριες στη 
δημοτική εκπαίδευση - Αξιολόγηση πολιτικών αποφάσεων σε σχέση με την επίδρασή τους στην 
ευημερία των παιδιών και κρατικός προϋπολογισμός - Ο προγραμματισμός για τη δημιουργία 
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κατάλληλων προγραμμάτων επιμόρφωσης των δικαστών - Ο αριθμός των εκτοπισμένων με μητέρα 
πρόσφυγα που αιτήθηκε συμμετοχή στα στεγαστικά σχέδια και ο συνολικός αριθμός όσων απέκτησαν 
προσφυγική ταυτότητα - Αντιμετώπιση της νεανικής παραβατικότητας και η πρόθεση για δημιουργία 
δικαστηρίου ανηλίκων - Οι οφειλές της Hermes Airports προς το κράτος τα δύο τελευταία χρόνια - Μέτρα 
ρύθμισης της νομικής εκπροσώπησης ανηλίκων και ειδικότερα των ασυνόδευτων - Κτιριακά και 
λειτουργικά προβλήματα στις εγκαταστάσεις του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου - Πληροφορίες 
για καταστροφή αρχαίου πηγαδιού στην κοινότητα Κισσόνεργας της επαρχίας Πάφου - Ενδεχόμενο 
προσφυγής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εναντίον της Τουρκίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο του 
Λουξεμβούργου και απαίτησης αποζημιώσεων για το τουρκικό εμπάργκο σε βάρος των αεροσκαφών 
των Κυπριακών Αερογραμμών - Ερωτήματα για το έργο “Zero Energy Mountains of Cyprus” για τη 
διαχείριση της διεσπαρμένης παραγωγής ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού για τη μετατροπή της Λέμπας σε “πολιτιστικό χωριό της 
Κύπρου” - Η μη κατάθεση στη Βουλή του νομοσχεδίου για το σύμφωνο ελεύθερης συμβίωσης - Το θέμα 
της υποβολής αιτήσεων από ιδιωτική εταιρεία για έκδοση πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών και τα 
καταβληθέντα τέλη - Ανάγκη σχεδιασμού εγκατάστασης των βιομηχανιών υποστήριξης των γεωτρήσεων 
και εκπόνησης μελέτης για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις - Ανάγκη κατάθεσης στη Βουλή των μελετών 
για το πολυασφαλιστικό σύστημα υγείας (εμπιστευτική απάντηση) - Η μη σύνδεση κατοικιών στον 
προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος III” με το αποχετευτικό σύστημα - Ανάγκη λήψης μέτρων για την 
αντιμετώπιση του προβλήματος του μεγάλου αριθμού μετεγγραφών μαθητών στα σχολεία - ∆υνατότητα 
νομικής ρύθμισης της χρήσης ηλεκτρονικού τσιγάρου - Παραχώρηση οικοπέδων στην Αυδήμου σε 
νεαρά προσφυγικά ζευγάρια. 

18. Αγορεύσεις (Στ. Ευαγόρου, Γεώργιος Γεωργίου, Γ. Προκοπίου, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Κουτσού, Γ. Περδίκης) 
για το θέμα «Οι επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία (πολιτικές και οικονομικές) από πιθανό 
κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών» και λήξη του θέματος. 

19. Συζήτηση (Ν. Κουτσού, Γ. Λαμάρης, Ν. Τορναρίτης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Τάσου, προεδρεύων, Στ. Ευαγόρου, 
Γ. Περδίκης, Γ. Προκοπίου) για τον τρόπο διεξαγωγής των συζητήσεων του Κεφαλαίου Τετάρτου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 15ης Δεκεμβρίου 2014  

Ώρα έναρξης:  4.14 μ.μ. 

Αρ. 14  

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα σε όλους. 

 Να καλωσορίσουμε τους δύο υπουργούς. 

 Καλή έναρξη της συζήτησης του προϋπολογισμού του 2015.  Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της 
σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 
2015.  Όπως συμφωνήθηκε, σήμερα θα μιλήσουν οι αρχηγοί ή εκπρόσωποι των κομμάτων, ξεκινώντας από το 
μικρότερο κόμμα.  Παρακαλώ επίσης όλους τους ομιλητές να περιοριστούν αυστηρά στο χρόνο που τους έχει 
δοθεί, όπως άλλωστε είναι η ομόφωνη απόφαση όλων των εν τη Βουλή κομμάτων. 

 Καλώ τώρα τον αναπληρωτή πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού κ. Άγγελο Βότση να καταθέσει σε συντομία, όχι πάνω από δέκα λεπτά, τα κύρια 
συμπεράσματα που αναδεικνύονται μέσα από την έκθεση της επιτροπής, που έχει ήδη κυκλοφορήσει και 
βρίσκεται στα χέρια όλων μας. 

(Η έκθεση αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμος του 2014» 

Μέλη της επιτροπής: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου 

ΜΕΡΟΣ Α 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 

1. Εισαγωγή 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2015, κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σύμφωνα με το άρθρο 81 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας και ακολούθως παραπέμφθηκε 
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ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή 
σχετικής έκθεσης προς το σώμα. Σημειώνεται ότι, μαζί με τον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2015 
κατατέθηκε επίσης το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο (ΜΔΠ) για τα έτη 2015-2017. 

Η κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού έγινε στις 9 Οκτωβρίου 2014, εντός των 
προβλεπόμενων συνταγματικών πλαισίων, δηλαδή τρεις μήνες πριν από την έναρξη του επόμενου 
οικονομικού έτους. 

Η εξέταση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, άρχισε στις 17 Οκτωβρίου 2014 με την παρουσίαση της 
οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής κατάστασης από τον Υπουργό Οικονομικών κ. Χάρη 
Γεωργιάδη και έληξε στις 27 Νοεμβρίου 2014, με την ολοκλήρωση της παρουσίασης των επιμέρους 
προϋπολογισμών, καθώς και των στόχων και της πολιτικής, όλων των υπουργείων και ανεξάρτητων 
υπηρεσιών.   

Πραγματοποιήθηκαν συνολικά δεκαεπτά συνεδρίες της επιτροπής, ως ακολούθως:   

 Δεκαπέντε συνεδρίες για τη συζήτηση των επί μέρους προϋπολογισμών των υπουργείων και 
ανεξάρτητων υπηρεσιών και ειδικότερα για την ανάλυση των στόχων και της πολιτικής τους, 

 μία συνεδρία, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 2014, για σκοπούς έγκρισης του 
προσχεδίου έκθεσης της επιτροπής,  

 μία συνεδρία, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 11 Δεκεμβρίου 2014 για έγκριση αριθμού 
τροποποιήσεων

1
 στον κρατικό προϋπολογισμό του 2015, οι οποίες κατατέθηκαν στην επιτροπή 

από το Υπουργείο Οικονομικών μετά την επίσημη κατάθεση του προϋπολογισμού. 

Περαιτέρω, στα πλαίσια της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού, βάσει πάγιας πρακτικής των 
τελευταίων ετών, προσήλθε επίσης ενώπιον της επιτροπής η Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου την 1

η
 Δεκεμβρίου 2014, σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε μετά τη λήξη της συζήτησης των 

επί μέρους προϋπολογισμών των υπουργείων και ανεξάρτητων υπηρεσιών.  Στη συνεδρίαση αυτή η 
Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κατέθεσε τις θέσεις και εκτιμήσεις της εποπτικής αρχής 
αναφορικά με την ευρύτερη οικονομική και δημοσιονομική κατάσταση. 

Τέλος, ο Υπουργός Οικονομικών στις 11 Δεκεμβρίου 2014
2
 ανέλυσε ενώπιον της ολομέλειας του 

σώματος τη γενική οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, τη δημοσιονομική κατάσταση, καθώς και τις 
προτεραιότητες και τους στόχους της κυβέρνησης για το έτος 2015, όπως διαγράφονται μέσα από τον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

 Το τελικό πρόγραμμα συνεδριών για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2015, 
διαμορφώθηκε ως ακολούθως: 

 Παρασκευή, 17 Οκτωβρίου 2014 -  Υπουργός Οικονομικών 

 α.  Ανάλυση κρατικών εσόδων 

 β. Δημοσιονομικοί δείκτες 

 γ. Οικονομική πολιτική και δημοσιονομική κατάσταση 

- Υπουργείο Οικονομικών 

- Γενικό Λογιστήριο 

- Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, 
Συντονισμού και Ανάπτυξης 

 Τετάρτη, 22 Οκτωβρίου 2014 - Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα 

- Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 

 Δευτέρα, 27 Οκτωβρίου 2014 - Υπουργείο Υγείας 

 Τετάρτη, 29 Οκτωβρίου 2014 - Ελεγκτική Υπηρεσία 

- Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 

                                                 
1
  Μέχρι την έναρξη συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού στις 15 Δεκεμβρίου 2014, είχαν κατατεθεί 

συνολικά 19 τροποποιήσεις. 

2
  Στοιχεία της ομιλίας του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος δεν έχουν περιληφθεί 

στην παρούσα έκθεση. 
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- Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 

 Πέμπτη, 30 Οκτωβρίου 2014 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Δευτέρα, 3 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 

 Τετάρτη, 5 Νοεμβρίου 2014 - Δικαστική Υπηρεσία 

- Νομική Υπηρεσία 

- Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας και Γραφείο 
Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού 

 Πέμπτη, 6 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

 Δευτέρα, 10 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Εσωτερικών 

 Τετάρτη, 12 Νοεμβρίου 2014 - Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού 

- Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών 

- Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 

- Βουλή των Αντιπροσώπων 

 Πέμπτη, 13 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Εξωτερικών 

- Κυβερνητικός Εκπρόσωπος  

(Κονδύλια Διαφώτισης) 

 Δευτέρα, 17 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

 Πέμπτη, 20 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

 Δευτέρα, 24 Νοεμβρίου 2014 - Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

 Πέμπτη, 27 Νοεμβρίου 2014 - Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 

- Υπουργείο Άμυνας 

 Δευτέρα, 1
η
 Δεκεμβρίου 2014 - Διοικητής Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

 Δευτέρα, 8 Δεκεμβρίου 2014 - Έγκριση προσχεδίου έκθεσης της επιτροπής 

 Πέμπτη, 11 Δεκεμβρίου 2014 - Έγκριση τροποποιήσεων του κρατικού 
προϋπολογισμού για το 2015 που κατατέθηκαν από 
το Υπουργείο Οικονομικών 

 Στα πλαίσια των ειδικότερων διαδικασιών που ακολουθούνται κάθε χρόνο για τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού, βάσει πάγιας πρακτικής, τηρήθηκαν/κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα 
ακόλουθα: 

 Πλήρη στενογραφημένα πρακτικά για όλες τις συζητήσεις, τα οποία αποστενογραφήθηκαν και 
βρίσκονται στη διάθεση όλων των βουλευτών.   

 Ειδικό παρουσιολόγιο, προσυπογραφέν από τον πρόεδρο της επιτροπής σύμφωνα με τις 
διατάξεις του Κανονισμού της Βουλής.   

(Οι παρουσίες των βουλευτών μελών και μη μελών της επιτροπής στις συνεδρίες εμφαίνονται στο 
παρουσιολόγιο, το οποίο περιλαμβάνεται στο Μέρος Γ της παρούσας έκθεσης.) 

 Γραπτά σημειώματα/ομιλίες των υπουργών και των προϊσταμένων των συνταγματικών εξουσιών 
και υπηρεσιών καθώς και των ανεξάρτητων υπηρεσιών, με συγκεκριμένα στοιχεία αναφορικά με 
τις δαπάνες κάθε υπουργείου, τους στόχους και την πολιτική και άλλα συναφή στοιχεία, κατʼ 
απαίτηση της επιτροπής.   

 Ειδική διαδικασία υποβολής ερωτήσεων, με βάση την οποία όλοι οι βουλευτές έχουν το δικαίωμα 
να υποβάλλουν γραπτώς ερωτήσεις επί ειδικών κονδυλίων του υπό αναφορά προϋπολογισμού, 
οι οποίες διαβιβάζονται αρμοδίως στα αντίστοιχα υπουργεία/υπηρεσίες για κατάθεση γραπτώς 
των σχετικών απαντήσεων.   
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 Ειδικός κατάλογος όλων των στοιχείων, των οποίων ζητήθηκε η κατάθεση κατά τη διάρκεια των 
συζητήσεων. 

 Κατατέθηκε επίσης Έκθεση Δημοσιονομικών Κινδύνων, δυνάμει του άρθρου 58 του περί 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου, στην οποία αναγνωρίζονται και 
αναλύονται οι πιθανοί δημοσιονομικοί κίνδυνοι και περιλαμβάνονται μέτρα τα οποία ήδη 
λαμβάνονται ή προγραμματίζεται να ληφθούν με στόχο το μετριασμό των εν λόγω κινδύνων. 

2. Στοιχεία/Πληροφορίες 

 Η παρούσα έκθεση βασίζεται στα στοιχεία του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015 και του ΜΔΠ για 
τα έτη 2015-2017, στο Επεξηγηματικό Υπόμνημα και στα Παραρτήματα αυτού που συνοδεύουν τον υπό 
αναφορά προϋπολογισμό, στα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον Υπουργό 
Οικονομικών κατά την έναρξη της συζήτησης

3
, όπως και στα στοιχεία που περιλαμβάνονται στους 

αναλυτικούς πίνακες για τα μεγέθη του προϋπολογισμού και τους μακροοικονομικούς δείκτες 2008-
2015, οι οποίοι κατατέθηκαν μαζί με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό. 

 Στο Μέρος Α της παρούσας έκθεσης, παρατίθεται η ανάλυση του Υπουργού Οικονομικών αναφορικά με 
την ακολουθούμενη οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, το οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου 
βασίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2015, οι θέσεις της Διοικήτριας της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, όπως και άλλα συναφή ζητήματα. 

 Στο Μέρος Β παρατίθενται οι παρατηρήσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομμάτων για τον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2015.  

 Στο Μέρος Γ παρατίθεται το παρουσιολόγιο βουλευτών κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τη μελέτη του κρατικού προϋπολογισμού του 2015. 

 Στο Μέρος Δ παρατίθενται πίνακες, οι οποίοι κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και οι οποίοι 
αποτυπώνουν τη δημοσιονομική κατάσταση.   

 Στο Μέρος Ε παρατίθεται πίνακας συγκεφαλαιωτικών οφειλών και δαπανών κατά Κεφάλαιο (Υπουργεία, 
Συνταγματικές Εξουσίες, Συνταγματικές Υπηρεσίες, Ανεξάρτητες Υπηρεσίες).  

 Στο Μέρος ΣΤ παρατίθεται πίνακας, ο οποίος κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, που 
αποτυπώνει τους δημοσιονομικούς δείκτες σύμφωνα με το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 
2014-2016. 

 Στο Μέρος Ζ παρατίθενται οι πίνακες με τα νέα και υφιστάμενα έργα που προγραμματίζεται να 
πραγματοποιηθούν/υλοποιηθούν κατά το 2015.  

 Στο Μέρος Η παρατίθενται οι τροποποιήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του 2015, οι οποίες 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης από την επιτροπή. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

1. Υπουργός Οικονομικών 

α. Οικονομικό πλαίσιο 

 Αναλύοντας ο Υπουργός Οικονομικών στις 17 Οκτωβρίου 2014, το οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου 
βασίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2015, κατέθεσε τα ακόλουθα: 

 Η κυπριακή οικονομία συνεχίζει να βρίσκεται σε ύφεση και κατά το 2014, ωστόσο ο ρυθμός της 
ύφεσης παρουσιάζει σημαντική επιβράδυνση σε σχέση με το 2013.  

 Παρόλο που κατά το 2013 τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας και ειδικότερα τα 
προβλήματα στον τραπεζικό τομέα και στα δημόσια οικονομικά κορυφώθηκαν,  κατά το 2014 
επιτεύχθηκε σταθεροποίηση του τραπεζικού συστήματος, των δημόσιων οικονομικών και της 
πραγματικής οικονομίας και επανακτήθηκε σε μεγάλο βαθμό η διεθνής εμπιστοσύνη προς την 
κυπριακή οικονομία και τις προοπτικές της. 

 Παρά το αντίξοο οικονομικό περιβάλλον, η κυπριακή οικονομία κατά τα έτη 2013 και 2014 
κινήθηκε σε καλύτερα από τα αναμενόμενα με βάση τα μακροοικονομικά μεγέθη επίπεδα, καθώς 
η ύφεση περιορίστηκε σε πολύ χαμηλότερα επίπεδα σε σχέση με τις αρχικές προβλέψεις.   

 Η Κυπριακή Δημοκρατία συνεχίζει να εφαρμόζει για δεύτερη συνεχή χρονιά το μακροοικονομικό 

                                                 
3
  Επιστολή Υπουργού Οικονομικών προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας  8 

Οκτωβρίου 2014.  (Παρουσίαση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού - 
Υπουργός Οικονομικών - 17 Οκτωβρίου 2014). 
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πρόγραμμα προσαρμογής, που έχει συμφωνηθεί με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα και το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο και μέχρι στιγμής έχει τύχει τεσσάρων 
επιτυχημένων αξιολογήσεων. 

 Οι εν λόγω αξιολογήσεις συνέβαλαν σημαντικά στην επανάκτηση της εμπιστοσύνης των αγορών 
προς την κυπριακή οικονομία, τόσο σε διεθνές όσο και σε εθνικό επίπεδο, γεγονός το οποίο 
επέτρεψε για πρώτη φορά μετά το Νοέμβριο του 2010, την έκδοση κρατικών ομολόγων στις 
διεθνείς αγορές.   

 Η καλύτερη από την αναμενόμενη απόδοση της οικονομίας, η καλή πορεία της αναδιάρθρωσης 
του τραπεζικού συστήματος και το κλίμα της βελτιωμένης εμπιστοσύνης προς την κυπριακή 
οικονομία συνέβαλαν στις προσπάθειες για άρση των περιορισμών στη διακίνηση κεφαλαίων. 

 Ενώ το 2013 χαρακτηρίστηκε ως η χρονιά της κρίσης και το 2014 ως η χρονιά της 
σταθεροποίησης, το 2015 αναμένεται να είναι η χρονιά της ανάκαμψης, υπό την προϋπόθεση ότι 
θα συνεχιστεί η προσπάθεια για μεταρρύθμιση και εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών. 

Ο αρμόδιος υπουργός καταθέτοντας ειδικότερα στοιχεία αναφορικά με το ρυθμό ανάπτυξης της 
κυπριακής οικονομίας, δήλωσε τα ακόλουθα: 

 Η κυπριακή οικονομία συνεχίζει να συρρικνώνεται και κατά το 2014, ωστόσο η συρρίκνωση αυτή 
περιορίζεται πιο κάτω από την προβλεπόμενη στο επικαιροποιημένο μακροοικονομικό 
πρόγραμμα προσαρμογής του Ιουλίου 2014. 

 Σύμφωνα με το κεντρικό μακροοικονομικό σενάριο που περιλήφθηκε στο επικαιροποιημένο 
μακροοικονομικό πρόγραμμα προσαρμογής του Ιουλίου 2014, ο ρυθμός ανάπτυξης της 
κυπριακής οικονομίας για το έτος 2014 αναμένεται να είναι αρνητικός και να κυμανθεί στο -4,2% 
σε πραγματικούς όρους.  Ωστόσο, σύμφωνα με τις τελικές προβλέψεις του Υπουργείου 
Οικονομικών η ύφεση εκτιμάται να περιοριστεί κάτω από το -3% σε πραγματικούς όρους. 

 Σε σχέση με το 2013 ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας περιορίστηκε στο -5,4% 
έναντι των προβλέψεων της τρόικα και των οίκων αξιολόγησης για αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης 
ύψους -8,7%. 

 Ο περιορισμός της ύφεσης οφείλεται κυρίως στην υψηλότερη από την αναμενόμενη ιδιωτική 
κατανάλωση και στις καλές, υπό τις περιστάσεις, αποδόσεις της οικονομίας στον τομέα του 
τουρισμού, των επαγγελματικών υπηρεσιών και του εμπορίου. 

 Από το 2015 προβλέπεται ότι η οικονομία θα ανακάμψει και θα αρχίσει να καταγράφει θετικούς 
ρυθμούς ανάπτυξης.  Ειδικότερα, για το 2015 προβλέπεται θετικός ρυθμός ανάπτυξης, ο οποίος 
θα ανέλθει στο 0,4%. 

 Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων παρατηρείται σταδιακή βελτίωση στην απόδοση της 
οικονομίας, γεγονός το οποίο υποδηλοί ότι η ύφεση έχει ολοκληρώσει τον κύκλο της, υπό την 
προϋπόθεση ότι η κυπριακή οικονομία θα παραμείνει στην ίδια κατεύθυνση και κατά τα επόμενα 
έτη. 

Ο ίδιος αξιωματούχος, αναφορικά με την απασχόληση, την ανεργία και τον πληθωρισμό κατέθεσε τα 
ακόλουθα στοιχεία: 

 Η απασχόληση συνεχίζει να καταγράφει μείωση μέχρι και το πρώτο εξάμηνο του 2014, ωστόσο η 
μείωση αυτή άρχισε να επιβραδύνεται από το τρίτο τρίμηνο του 2013. 

 Η συνολική εκτίμηση για το 2014 προβλέπει αύξηση της απασχόλησης και σταδιακή 
αποκλιμάκωση της ανεργίας, όπως αυτή άρχισε να καταγράφεται από το δεύτερο τρίμηνο του 
τρέχοντος έτους και η οποία οφείλεται κυρίως στην ανθεκτικότητα και στην προοπτική των 
βασικών παραγωγικών τομέων της κυπριακής οικονομίας.   

 Για το 2014 η ανεργία αναμένεται να κυμανθεί στο 15,6% του εργατικού δυναμικού σε σύγκριση 
με 15,9% για το 2013, ενώ για το 2015 προβλέπεται να παρουσιάσει περαιτέρω τάσεις 
αποκλιμάκωσης.   

 Ο πληθωρισμός για το 2014, με βάση τον Εναρμονισμένο Δείκτη Τιμών Καταναλωτή, συνεχίζει να 
παρουσιάζει μείωση παρά την αύξηση των συντελεστών του ΦΠΑ και του φόρου κατανάλωσης 
στα καύσιμα κίνησης και αναμένεται να προσεγγίσει το 0% σε σχέση 0,4% για το 2013, ενώ για το 
2015 προβλέπεται να αυξηθεί οριακά και να ανέλθει στο 0,9%.   

Ο αρμόδιος υπουργός αναφερόμενος στο δημοσιονομικό ισοζύγιο και στο δημόσιο χρέος κατέθεσε τα 
ακόλουθα: 
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 Η επίδοση των δημόσιων οικονομικών για το 2014 με βάση τις προβλέψεις του Υπουργείου 
Οικονομικών, παρουσιάζεται βελτιωμένη σε σχέση με τις προβλέψεις και τους στόχους της τρόικα 
στο μακροοικονομικό πρόγραμμα προσαρμογής, μετά την πέμπτη αξιολόγηση του (Ιούλιος 
2014).  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών αναμένεται εξάλειψη του 
πρωτογενούς ελλείμματος από το 2014, με ενδεχόμενη δημιουργία οριακού πλεονασματικού 
πρωτογενούς ισοζυγίου

4
 ύψους 0,5% του ΑΕΠ, ενώ σύμφωνα με τις προβλέψεις του 

επικαιροποιημένου μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής το πρωτογενές έλλειμμα για 
το 2014 εκτιμάται στο -1,3% του ΑΕΠ. 

 Σε σχέση με το δημοσιονομικό έλλειμμα, σύμφωνα με τις ίδιες εκτιμήσεις του Υπουργείου 
Οικονομικών, αναμένεται για το 2014 να περιοριστεί στο -2,5% του ΑΕΠ και να υπερκαλύψει τόσο 
τον στόχο του -4,7% που είχε τεθεί μετά την πέμπτη αξιολόγηση του προγράμματος 
μακροοικονομικής προσαρμογής, όσο και τη μεταγενέστερη διόρθωση του Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου σύμφωνα με την οποία ο εν λόγω δείκτης καθορίστηκε στο -4,4% του 
ΑΕΠ.   

 Στη βάση των πιο πάνω δεδομένων, κατά το 2014 υπερκαλύπτονται οι στόχοι του προγράμματος 
μακροοικονομικής προσαρμογής, καθώς και ο στόχος για εξάλειψη του υπερβολικού ελλείμματος 
(3%) μέχρι το 2016, όπως αυτός καθορίστηκε με σύσταση του ECOFIN.   

 Το δημόσιο χρέος, η βιωσιμότητα του οποίου καθορίζεται σε μεγάλο βαθμό από το πρωτογενές 
και το δημοσιονομικό ισοζύγιο, σύμφωνα με το βασικό σενάριο προβλέψεων του Υπουργείου 
Οικονομικών, εκτιμάται να περιοριστεί στο 105% του ΑΕΠ.  Η εκτίμηση αυτή βρίσκεται πιο κάτω 
από τις προβλέψεις του επικαιροποιημένου μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής 
(Ιούλιος 2014), σύμφωνα με τις οποίες το δημόσιο χρέος εκτιμήθηκε να ανέλθει στο 117,8% του 
ΑΕΠ.   

Η θετική ως προς την εκτίμηση του δημοσίου χρέους εξέλιξη, οφείλεται στην  προς τα πάνω 
στατιστική αναθεώρηση

5
 του μεγέθους του ΑΕΠ της Κύπρου από την Eurostat.   

Με βάση τη στατιστική αναθεώρηση του ΑΕΠ αναμένεται ανάλογη διαφοροποίηση των 
δημοσιονομικών δεικτών που εκφράζονται ως ποσοστό του ΑΕΠ και οι οποίοι περιλαμβάνονται 
στις παραμέτρους βάσει των οποίων καταρτίστηκε ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015. 

 Συναφώς, το δημόσιο χρέος από το 2014 αρχίζει να παρουσιάζει πτωτική τάση και το ύψος του 
αρχίζει να διαμορφώνεται σε διαχειρίσιμα επίπεδα.  Για το 2015, παρόλο που το μακροοικονομικό 
πρόγραμμα προσαρμογής  προβλέπει αύξηση του δημόσιου χρέους στο 126%, με βάση τις 
πρόσφατες προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών δεν αναμένεται να παρουσιάσει 
οποιαδήποτε αύξηση σε σχέση με το 2014, αλλά αναμένεται να συνεχίσει την πτωτική του 
πορεία.  

Ο Υπουργός Οικονομικών, αναφερόμενος στη βιωσιμότητα του δημόσιου χρέους κατέθεσε περαιτέρω 
τα ακόλουθα: 

 Η βιωσιμότητα του δημόσιου χρέους, αποτελεί τη βασική παράμετρο για την επανάκτηση της 
εμπιστοσύνης της κυπριακής οικονομίας από τις διεθνείς αγορές και της οριστικής 
αποκατάστασης της δυνατότητας του κράτους να δανείζεται από αυτές. 

 Στη βάση των νέων δεδομένων που προκύπτουν από τις εκτιμήσεις του Υπουργείου 
Οικονομικών, το δημόσιο χρέος κρίνεται βιώσιμο, υπό την προϋπόθεση ότι αυτό θα συνεχίσει την 
προβλεπόμενη πτωτική του πορεία και ότι θα επιτευχθεί πλεονασματικό πρωτογενές ισοζύγιο, το 
οποίο θα συγκρατήσει το συνολικό ύψος του δημοσίου χρέους.   

 Ο μακροπρόθεσμος στόχος για το δημόσιο χρέος, είναι η μείωσή του πριν από το 2020 σε 
επίπεδα κάτω του 100% του ΑΕΠ, στόχος ο οποίος κρίνεται απόλυτα εφικτός. Ο εν λόγω στόχος 
αναμένεται ότι θα επιτευχθεί μέσω του περιορισμού των ελλειμμάτων, της αναθεώρησης του ΑΕΠ 
και του περιορισμού των αναγκών για πρόσθετη κεφαλαιοποίηση των τραπεζών. 

 Με την επίτευξη πτωτικής πορείας του δημόσιου χρέους αναμένεται μελλοντικά να 
απελευθερωθούν χρηματοδοτικοί πόροι, οι οποίοι θα είναι δυνατόν να αξιοποιηθούν για την 

                                                 
4
  Το πρωτογενές ισοζύγιο αποτελείται από το δημοσιονομικό ισοζύγιο εξαιρουμένης της εξυπηρέτησης του 

δημόσιου χρέους. 

5
  Η στατιστική αναθεώρηση του μεγέθους του ΑΕΠ οφείλεται στην υιοθέτηση του Ευρωπαϊκού Συστήματος 

Οικονομικών Λογαριασμών του 2010 και της υιοθέτησης νέων πηγών πληροφόρησης.  
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ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή. 

 Το κόστος εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους, δηλαδή το μέσο σταθμικό επιτόκιο δανεισμού, το 
οποίο επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό το ύψος του δημόσιου χρέους, παρουσίασε κατά το τρίτο 
τρίμηνο του 2014 σημαντική μείωση σε σύγκριση με το 2012, γεγονός το οποίο συνέβαλε στην 
επάνοδο της Κύπρου στις διεθνείς αγορές με την έκδοση των κρατικών ομολόγων.   

 Η δραστική μείωση του κόστους εξωτερικού δανεισμού που παρατηρήθηκε, η οποία 
αντανακλάται στη μείωση της απόδοσης των κυπριακών ομολόγων, οφείλεται κυρίως στις 
ευνοϊκές συνθήκες που επικρατούσαν στις χρηματαγορές, στο ενδυναμωμένο επενδυτικό 
ενδιαφέρον για την περιφέρεια της Ευρωζώνης, στην εξυγίανση και βελτίωση βασικών 
οικονομικών μεγεθών της κυπριακής οικονομίας, καθώς στις θετικές αξιολογήσεις του 
μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής της Κύπρου από την τρόικα.   

β. Στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης 

 Σε σχέση με τις στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι αυτές έχουν 
καταρτιστεί λαμβάνοντας υπόψη τις ισχύουσες οικονομικές συνθήκες του κράτους και η υλοποίησή τους 
αντικατοπτρίζεται σε μεγάλο βαθμό στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2015.  Ειδικότερα- 

 Κύρια στρατηγική επιδίωξη της κυβέρνησης είναι η επιστροφή της κυπριακής οικονομίας σε 
τροχιά βιώσιμης ανάπτυξης, με αύξηση της απασχόλησης και ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, 
η οποία θα επιτευχθεί κυρίως μέσω της υλοποίησης του μακροοικονομικού προγράμματος 
προσαρμογής και του επαναπροσδιορισμού του οικονομικού μοντέλου της κυπριακής οικονομίας, 
το οποίο θα πρέπει να επικεντρώνεται στους τομείς στους οποίους η Κύπρος διαθέτει συγκριτικό 
πλεονέκτημα. 

Για την επίτευξη του πιο πάνω στόχου καθορίστηκαν επιμέρους στρατηγικοί στόχοι, οι οποίοι 
αναμένεται μεταξύ άλλων να συμβάλουν στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής 
οικονομίας και συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

- διατήρηση της μακροοικονομικής σταθερότητας,  

- συνέχιση της αναδιάρθρωσης του χρηματοοικονομικού τομέα,  

- εφαρμογή διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων, όπως είναι η μεταρρύθμιση της δημόσιας 
οικονομικής διαχείρισης, η μεταρρύθμιση της δημόσιας διοίκησης, η αποκρατικοποίηση 
δημοσίων οργανισμών και η φιλελευθεροποίηση ορισμένων επαγγελμάτων. 

γ. Κρατικός Προϋπολογισμός 2015 και Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο (ΜΔΠ) 2015-2017 

Ο Υπουργός Οικονομικών παρουσιάζοντας τον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2015 και το ΜΔΠ 
2015-2017, στις 17 Οκτωβρίου 2014, μεταξύ άλλων, κατέθεσε τα ακόλουθα: 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015 και το ΜΔΠ 2015-2017 στοχεύουν στην ενίσχυση  της  
προσπάθειας της κυβέρνησης για: 

- έξοδο από την οικονομική ύφεση, 

-  περαιτέρω βελτίωση των δημόσιων οικονομικών με σκοπό την επίτευξη με απόλυτο τρόπο 
όλων των δημοσιονομικών στόχων χωρίς τη δημιουργία νέου πρωτογενούς ελλείμματος,  

-  απελευθέρωση πόρων και διοχέτευση τους προς επενδύσεις με υψηλή προστιθέμενη αξία. 

 Τόσο ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015, όσο και το ΜΔΠ 2015-2017: 

-  διαμορφώθηκαν λαμβάνοντας υπόψη τις επικρατούσες συνθήκες της κυπριακής 
οικονομίας,  

- καθορίζουν, σε συνάρτηση με τους στόχους του μακροοικονομικού προγράμματος 
προσαρμογής, το πλαίσιο της δημοσιονομικής πολιτικής του κράτους και 

- ενσωματώνουν σε μεγάλο βαθμό τις μεταρρυθμίσεις της Διαχείρισης των Δημοσίων 
Οικονομικών, των οποίων απώτερος στόχος είναι ο εκσυγχρονισμός του κρατικού 
προϋπολογισμού στη βάση διεθνών βέλτιστων πρακτικών και ειδικότερα η μετατροπή του 
από προϋπολογισμό εισροών σε προϋπολογισμό εκροών/αποτελεσμάτων. 

 Περαιτέρω, ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015: 

- Καταρτίστηκε σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές του Στρατηγικού Πλαισίου 
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Δημοσιονομικής Πολιτικής (ΣΠΔΠ) 2015-2017
6
, το οποίο προσδιορίζει και παρουσιάζει 

συνολικά τις βασικές στρατηγικές κατευθύνσεις και προτεραιότητες πολιτικής της 
κυβέρνησης για την επόμενη τριετία.   

-  Εισάγει καινοτομίες και αλλαγές στον τρόπο παρουσίασης και στο περιεχόμενό του με 
σκοπό την αύξηση της ευελιξίας και της υπευθυνότητας στη διαχείριση των πιστώσεων του 
προϋπολογισμού.   

 Η νέα μορφή του προϋπολογισμού βελτιώνει τον τρόπο παρουσίασής του, ενισχύει τη 
διαφάνεια καθώς και τον τρόπο διαχείρισης των διαθέσιμων πόρων. 

- Οδηγεί στην πλήρη επίτευξη όλων των δημοσιονομικών στόχων  που έχουν τεθεί σε 
συνεργασία με την τρόικα, χωρίς την επιβολή οποιασδήποτε νέας φορολογίας ή νέας 
επιβάρυνσης της ιδιωτικής οικονομίας, των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων ή της 
επιβολής νέων αποκοπών.   

- Συμβάλλει στην επιτάχυνση των συγχρηματοδοτούμενων έργων. 

- Ενσωματώνει νέα αναπτυξιακά έργα προτεραιότητας για ώθηση της οικονομικής 
δραστηριότητας. 

Παρουσιάζοντας τις κυριότερες πτυχές του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015, ο Υπουργός 
Οικονομικών κατέθεσε τα ακόλουθα: 

 Τα δημόσια έσοδα κατά τα τελευταία χρόνια παρουσιάζουν υποτονικούς ρυθμούς ανάπτυξης, 
λόγω του αρνητικού κλίματος που επικρατεί στην οικονομία.   

 Τα έσοδα της κεντρικής κυβέρνησης για το 2015 (εξαιρουμένων των χρηματοοικονομικών ροών) 
προϋπολογίζονται στα €5.928 εκατομ., τα οποία αντιστοιχούν στο 37% του ΑΕΠ.  
Σε σύγκριση με  τα αναθεωρημένα έσοδα για το 2014, τα οποία ανήλθαν στα €5.952 εκατομ., τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2015 παρουσιάζονται οριακά μειωμένα κατά 0,5%.  Η διαφορά 
αυτή οφείλεται κυρίως σε προσωρινά έσοδα που εισπράχθηκαν κατά το 2014, όπως είναι το 
μέρισμα που εισπράχθηκε από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

 Οι κυριότερες κατηγορίες των κρατικών εσόδων είναι οι άμεσοι και έμμεσοι φόροι, οι οποίοι για το 
2015 συνολικά προϋπολογίζονται στα €4.930 εκατομ. και αποτελούν το 83% των συνολικών 
εσόδων.  Το υπόλοιπο 17% των εσόδων προέρχεται από μη φορολογικά έσοδα, τα οποία 
αφορούν πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών και μεταβιβάσεις, τα οποία προϋπολογίζονται στα 
€999 εκατομ.  

 Οι συνολικές δαπάνες της κεντρικής κυβέρνησης για το 2015 (εξαιρουμένων των 
χρηματοοικονομικών ροών) προϋπολογίζονται στα €6.662 εκατομ., οι οποίες αντιστοιχούν στο  
41,5% του ΑΕΠ και παρουσιάζουν οριακή αύξηση κατά 0,6% σε σύγκριση με τις αντίστοιχες 
δαπάνες για το έτος 2014, οι οποίες ανήλθαν στα €6.622 εκατομ. 

 Η οριακή αύξηση που παρατηρείται στις προϋπολογιζόμενες δαπάνες οφείλεται κυρίως: 

α. Στη μεταρρύθμιση του συστήματος κοινωνικής πρόνοιας με την εισαγωγή του Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος (ΕΕΕ). 

β. Στις αυξημένες πιστώσεις για την ολοκλήρωση των συγχρηματοδοτούμενων αναπτυξιακών 
έργων, ενόψει και της επικείμενης λήξης της προγραμματικής περιόδου 2007-2013 και για 
την υιοθέτηση νέων έργων για την προγραμματική περίοδο 2014-2020. 

γ.  Στην περίληψη πιστώσεων για την κάλυψη διάφορων υποχρεώσεων έναντι του 
προγράμματος μακροοικονομικής προσαρμογής που πιθανόν να προκύψουν κατά τη 
διάρκεια του έτους, όπως είναι η καταβολή ποσών για κυβερνητικές εγγυήσεις.  

 Παρά την οριακή αύξηση των δημοσίων δαπανών, στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2015 οι 
δαπάνες προσωπικού, οι οποίες αποτελούν τη μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών του κρατικού 
προϋπολογισμού, είναι μειωμένες κατά 3,1% σε σύγκριση με τις αντίστοιχες δαπάνες για το 2014 
και προϋπολογίζονται στα €2.504 εκατομ. 
Η μείωση αυτή οφείλεται κυρίως στην παγοποίηση του μισθολογίου, στις αφυπηρετήσεις στη 
δημόσια υπηρεσία και στη μη πλήρωση των κενών θέσεων που κενώνονται με τις 
αφυπηρετήσεις. 

                                                 
6
  Με βάση το ΣΠΔΠ 2015-2017 καθορίστηκαν ανώτατες οροφές δαπανών ανά υπουργείο και 

ανακατανεμήθηκαν οι δαπάνες στη βάση των προτεραιοτήτων πολιτικής του κράτους, ώστε να διασφαλιστεί η 
επίτευξη των μεσοπρόθεσμων δημοσιονομικών στόχων. 
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 Οι μεταβιβαστικές πληρωμές, οι οποίες αποτελούνται κυρίως από τις κοινωνικές παροχές, τις 
χορηγίες προς τους ημικρατικούς οργανισμούς και τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης καθώς και τη 
συνεισφορά προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, προβλέπεται να αυξηθούν κατά 4,6% σε σύγκριση με το 2014 και να ανέλθουν σε 
€1.936 εκατομ. 
Η αύξηση αυτή οφείλεται κυρίως στη μεταρρύθμιση του συστήματος κοινωνικής πρόνοιας με την 
εισαγωγή του ΕΕΕ, καθώς και στην κάλυψη διαφόρων υποχρεώσεων έναντι του προγράμματος 
μακροοικονομικής προσαρμογής που πιθανόν να προκύψουν κατά τη διάρκεια του έτους όπως 
είναι οι πληρωμές λόγω εγγυήσεων. 

Σε σχέση με το ΜΔΠ 2015-2017, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι αυτό καταρτίζεται στη βάση των 
απαιτήσεων που προκύπτουν από το ευρωπαϊκό κεκτημένο και ειδικότερα από το Σύμφωνο 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης και συνοπτικά προβλέπει: 

 Προϋπολογισμός 

2015 

€εκατομ. 

Προϋπολογισμός 

2016 

€εκατομ. 

Προϋπολογισμός 

2017 

€εκατομ. 

Έσοδα 5.928 6.088 6.256 

Δαπάνες 6.662 6.791 6.776 

 
2. Διοικήτρια Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

H Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου καταθέτοντας τις θέσεις της εποπτικής αρχής σε 
σχέση με την πορεία της κυπριακής οικονομίας εξέφρασε τη θέση ότι το 2015 μπορεί να αποτελέσει την 
αφετηρία για επάνοδο της οικονομίας σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης. 

Σύμφωνα με την ίδια αξιωματούχο, η πρόβλεψη για ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας κατά το 2015 
βασίζεται στη διαπίστωση ότι η μέχρι σήμερα πορεία προόδου σε σχέση με την έξοδο της κυπριακής 
οικονομίας από την κρίση, επιτυγχάνεται με ταχύτερους ρυθμούς και με αποτελέσματα πιο θετικά από τα 
προβλεπόμενα.  Το γεγονός αυτό επιβεβαιώνεται επίσης από τις πρόσφατα αναθεωρημένες 
προβλέψεις (εκτός του πλαισίου του προγράμματος μακροοικονομικής προσαρμογής) του Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου (ΔΝΤ) και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής όσον αφορά το ρυθμό ανάπτυξης του 
πραγματικού ΑΕΠ και του δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2014, οι οποίες παρουσιάζονται σαφώς 
βελτιωμένες σε σχέση με τις προβλέψεις που περιλήφθηκαν στο αναθεωρημένο πρόγραμμα 
προσαρμογής του Ιουλίου 2014.  

Αναφερόμενη ειδικότερα στον τραπεζικό τομέα, η Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
δήλωσε ότι μετά την κρίση που ο τομέας βίωσε το 2013, κατά τη διάρκεια του οποίου οι κυπριακές 
τράπεζες αντιμετώπισαν έντονα προβλήματα ρευστότητας και ανισοσκελειών στους ισολογισμούς τους, 
το τραπεζικό σύστημα άρχισε να επανατοποθετείται σε υγιή βάση μέσω της εφαρμογής σειράς 
διορθωτικών μέτρων που στοχεύουν στην αντιμετώπιση των προβλημάτων του τραπεζικού τομέα. 

Η ίδια αξιωματούχος κατέθεσε σε σχέση με τις εξελίξεις στον χρηματοπιστωτικό τομέα τα ακόλουθα: 

 Το τραπεζικό κανονιστικό και εποπτικό πλαίσιο έχουν ενδυναμωθεί σημαντικά. 

 Τα συστημικά πιστωτικά ιδρύματα έχουν ενισχύσει την κεφαλαιακή τους επάρκεια, ενώ τα 
μεγαλύτερα πιστωτικά ιδρύματα προχωρούν στην υλοποίηση σχεδίων για σκοπούς 
αναδιάρθρωσής τους. 

 Τα θετικά αποτελέσματα για τις τέσσερις μεγάλες τράπεζες της Κύπρου που έλαβαν μέρος στην 
Ευρωπαϊκή Άσκηση Προσομοίωσης Ακραίων Καταστάσεων (EU Stress Tests), παρέχουν τη 
δυνατότητα στον τραπεζικό τομέα να επικεντρωθεί στις συνήθεις εργασίες του και να 
διαδραματίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην πορεία  ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας μέσω 
της χορήγησης βιώσιμων δανείων σε νοικοκυριά και μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Στη βάση των αποτελεσμάτων της συνολικής αξιολόγησης των κυπριακών τραπεζών, διαφαίνεται 
ότι το ποσό ύψους €1 δις που είχε περιληφθεί στη δανειακή σύμβαση μεταξύ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του ΔΝΤ και 
το οποίο προοριζόταν να καλύψει ενδεχόμενες κεφαλαιακές ανάγκες του τραπεζικού συστήματος 
δεν θα καταστεί αναγκαίο.  Η εξέλιξη αυτή αναμένεται να έχει θετική επίδραση στο ύψος του 
δημοσίου χρέους, αφού το ποσό αυτό είναι δυνατό να μην αξιοποιηθεί ή να χρησιμοποιηθεί για 
σκοπούς αναχρηματοδότησης υφιστάμενου χρέους, το οποίο φέρει ψηλότερο κόστος δανεισμού. 



644 

 

Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων, όπως η ίδια πιο πάνω αξιωματούχος σημείωσε, η Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου θα επικεντρωθεί εφεξής στο θέμα της αναδιάρθρωσης των δανείων, η οποία 
στοχεύει να επιτύχει μείωση στα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και να επιφέρει θετικές επιπτώσεις στα 
επιτόκια και στο γενικότερο οικονομικό κλίμα προς όφελος των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων.  Οι 
θετικές εξελίξεις στο τραπεζικό σύστημα, στα δημόσια οικονομικά και στην οικονομία ευρύτερα 
αντικατοπτρίζονται και στις πρόσφατες αναβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας από τους διεθνείς οίκους 
αξιολόγησης, οι οποίες αντανακλούν τη σταδιακή και σταθερή επανάκτηση της αξιοπιστίας των αγορών 
έναντι του κυπριακού χρηματοπιστωτικού τομέα και της οικονομίας γενικότερα. 

Σε σχέση με τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2015, η Διοικήτρια της ΚΤΚ δήλωσε ότι, παρόλο που 
πρόκειται για ένα συντηρητικό προϋπολογισμό, ο οποίος καταρτίστηκε σύμφωνα με τις προβλέψεις της 
τρόικα μετά την πρόσφατη επικαιροποίηση του μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής, η 
υλοποίησή του θα επιτρέψει την ταχύτερη επίτευξη των τεθέντων δημοσιονομικών στόχων.  Με τον 
τρόπο αυτό θα επιτευχθεί η ανάκτηση της πλήρους εμπιστοσύνης στην οικονομία και θα επανέλθει η 
οικονομική δραστηριότητα σε θετικά και βιώσιμα επίπεδα:  Για το λόγο αυτό επιβάλλεται η συνεχής 
προσήλωση στους δημοσιονομικούς στόχους και η αυστηρή υλοποίηση των μέτρων που 
περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό για το 2015. 

Εν κατακλείδι, η Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δεσμεύτηκε όσον αφορά την 
προσήλωση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου στο στόχο της πλήρους σταθεροποίησης του 
τραπεζικού συστήματος και της οικονομίας.  Τόνισε παράλληλα την ανάγκη για συνέχιση εξυγίανσης 
όλων των τομέων της οικονομίας, ώστε η χώρα να εισέλθει σε πορεία βιώσιμης ανάπτυξης και πλήρους 
απασχόλησης. 

3. Συναφή ζητήματα 

α. Βαθμός υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών (Προϋπολογισμός 2014) 

 Βάσει των στοιχείων που κατατίθενται στην επιτροπή επί τακτής βάσεως από το Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας σε σχέση με την πορεία υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών της κυβέρνησης (ανά 
ομάδα δαπανών) και σύμφωνα με την τελευταία ενημέρωση που είχε η επιτροπή για την περίοδο από 
1

ης
 Ιανουαρίου 2014 μέχρι την 31

η
 Οκτωβρίου 2014, προκύπτουν τα ακόλουθα: 

  Ποσοστό υλοποίησης κεφαλαιουχικών δαπανών (έργα συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς 
πόρους, αγορά γης και κτιρίων, ανεγέρσεις, επεκτάσεις και βελτιώσεις κτιρίων, δρόμοι, έργα 
υποδομής κ.ά.) για την πιο πάνω αναφερόμενη περίοδο 39%, σε σχέση με ποσοστό υλοποίησης 
για την αντίστοιχη περίοδο του 2013, 33%.  

  Ποσοστό υλοποίησης άλλων αναπτυξιακών δαπανών (συντηρήσεις και επιδιορθώσεις, 
εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια, συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, επιχορηγήσεις, 
κοινωνικές παροχές κ.ά.) για την ίδια πιο πάνω αναφερόμενη περίοδο 99%, σε σχέση με 
ποσοστό υλοποίησης για την αντίστοιχη περίοδο του 2013, 66%. 

  Ποσοστό υλοποίησης του συνόλου των αναπτυξιακών δαπανών για την ίδια περίοδο του 2014, 
46% έναντι ποσοστού υλοποίησης 45% για την αντίστοιχη περίοδο του 2013. 

Σημειώνεται ότι η επιτροπή αναμένει την κατάθεση των τελικών στοιχείων για το συνολικό βαθμό 
υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών για το έτος 2014, στοιχεία τα οποία μέχρι το χρόνο ολοκλήρωσης 
της παρούσας έκθεσης δεν ήταν διαθέσιμα.   

β. Συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί του κρατικού προϋπολογισμού του 2014 

 Κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους, η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή δύο νομοσχέδια 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών για το 2014. 

 Το σύνολο των συμπληρωματικών πιστώσεων, των οποίων ζητήθηκε η έγκριση από τη Βουλή 
ανέρχεται σε €158.959.138. 

 Οι υπό αναφορά συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί αναλύονται ως ακολούθως: 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 1) Νόμος του 2014 [Αρ. Νόμου 13(ΙΙ) του 2014], 
προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €236.732 για την κάλυψη δαπάνης απασχόλησης 
πέντε επιπλέον Επαρχιακών Δικαστών και τη μεταφορά μίας κενής θέσης Προέδρου Δικαστηρίου 
Ελέγχου Ενοικιάσεων. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 2) Νόμος του 2014 [Αρ. Νόμου 47(ΙΙ) του 2014], 
προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους €158.722.406 για την κάλυψη διαφόρων δαπανών, 
οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων την κάλυψη κοινωνικών παροχών, παροχών υγείας, την 
καταβολή της κυβερνητικής συνεισφοράς προς τα συμβούλια αποχετεύσεων και επιστροφές 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. 
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γ. Τροποποιήσεις του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015 

Ο Υπουργός Οικονομικών στις 10 και 12 Δεκεμβρίου 2014 κατέθεσε στη Βουλή δεκαεννέα 
τροποποιήσεις του κρατικού προϋπολογισμού του 2015 για σκοπούς ενσωμάτωσής τους στον κυρίως 
προϋπολογισμό και υποβολής τους με τον τρόπο αυτό προς έγκριση από την ολομέλεια του σώματος.  

Όπως σχετικά αναφέρεται, μετά την έγκριση του προϋπολογισμού του 2015 από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και την κατάθεσή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων, διαπιστώθηκε ότι δεν ενσωματώθηκαν 
στο προσχέδιο του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου και του Μεσοπρόθεσμου 
Δημοσιονομικού Πλαισίου (ΜΔΠ) 2015-2017 πιστώσεις για κάποιες ρυθμίσεις που αφορούν 
προγενέστερες αποφάσεις ή εντοπίστηκαν ορισμένα λάθη ή παραλείψεις. 

 (Επεξηγήσεις αναφορικά με το περιεχόμενο των προτεινόμενων εκ μέρους του Υπουργείου 
Οικονομικών τροποποιήσεων περιλαμβάνονται στο Μέρος Η.) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3 

1. Ανάλυση του κρατικού προϋπολογισμού του 2015 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2015 όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει δαπάνες 
(τακτικές και αναπτυξιακές) για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής (μη περιλαμβανομένων των 
δαπανών που βαρύνουν το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας) ύψους €5.241.500.582

7
 (αρχικός 

προϋπολογισμός χωρίς τις τροποποιήσεις που κατατέθηκαν στο μεταξύ από το Υπουργείο 
Οικονομικών) και παρουσιάζει οριακή αύξηση δαπανών της τάξης του 1,7% σε σύγκριση με τις αρχικά 
προϋπολογισθείσες και εγκριθείσες δαπάνες του προϋπολογισμού του 2014 (μη περιλαμβανομένων 
των συμπληρωματικών προϋπολογισμών του 2014). 

 Τα μεγέθη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αναλύονται ειδικότερα ως ακολούθως: 

α. Tο ΑΕΠ (σε τρέχουσες τιμές) προβλέπεται για το 2015 σε €15.922,1 εκατομ. έναντι €15.705,3 
εκατομ. για το 2014 και €16.503,7 εκατομ. για το 2013.   

β. Τα συνολικά έσοδα για το 2015 προϋπολογίζονται σε €5.928,4
8
 εκατομ. (εξαιρουμένων των 

χρηματοοικονομικών ροών), τα οποία αναμένεται να προκύψουν κατά κύριο λόγω από τις πιο 
κάτω κατηγορίες εσόδων: 

 Άμεσοι φόροι €2.210.062.207 (13,88% του ΑΕΠ) έναντι €2.202.361.190 (αναθεωρημένα) 
για το 2014 και €2.172.365.530 (πραγματικά) για το 2013. 

 Με βάση το ΜΔΠ, για το 2016 προϋπολογίζονται σε €2.263.252.019 και για το 2017 σε 
€2.280.131.862. 

 Έμμεσοι φόροι €2.719.689.074 (17,1% του ΑΕΠ) έναντι €2.631.348.722 (αναθεωρημένα) 
για το 2014 και €2.570.299.559 (πραγματικά) για το 2013. 

Στα πλαίσια του ΜΔΠ για το 2016 προϋπολογίζονται σε €2.806.944.333 και για το 2017 σε 
€2.925.537.038. 

γ. Οι συνολικές δαπάνες που περιλαμβάνονται στον κρατικό προϋπολογισμό του 2015
9
 

(περιλαμβανομένων και των δαπανών που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της 
Δημοκρατίας όπως και των αποπληρωμών δανείων, οι οποίες δεν χρήζουν έγκρισης από τη 
Βουλή), προϋπολογίζονται σε €9.197.140.434 (προϋπολογισθείσες) έναντι €8.714.942.278 
(προϋπολογισθείσες) για το 2014. 

 Για το 2016 οι συνολικές δαπάνες προϋπολογίζονται σε €8.034.556.524 και για το 2017 σε 
€7.220.253.866. 

δ. Η συγκεφαλαίωση οφειλών και δαπανών, κατά κατηγορία δαπάνης,
10

 στον 
προϋπολογισμό του 2015 (σε σύγκριση με τα έτη 2014 και 2013), έχει ως ακολούθως: 

                                                 
7
  Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον προϋπολογισμό του 2015 ανέρχονται σε €9.197.140.434 και 

περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας (€3.955.639.852), οι οποίες δεν χρήζουν 
νομοθετικής έγκρισης.  Στον ίδιο προϋπολογισμό προϋπολογίζονται έσοδα ύψους €9.487.835.962 
(περιλαμβανομένων και των χρηματοοικονομικών ροών) έναντι €7.945.882.065 (προϋπολογισθέντα 
για το 2014), για τα οποία επίσης δε χρειάζεται νομοθετική έγκριση. 

8
  Για το σκέλος των εσόδων του κρατικού προϋπολογισμού, δεν απαιτείται νομοθετική έγκριση. 

9
  Ανάλυση των οφειλών και δαπανών ανά κατηγορία δαπάνης και ανά Κεφάλαιο παρατίθεται στο Μέρος Ε της 

παρούσας έκθεσης. 

10
  Κρατικός προϋπολογισμός 2015, σελ. 45. 
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 2013 2014 2015  

 Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

Μεταβολή  
2015/2014 

€ 

Ολικό 9.373.153.838 8.714.942.278 9.197.140.434 +482.198.156 

Πάγιο Ταμείο 4.064.811.456 3.561.766.052 3.955.639.852 +393.873.800 

Τακτικές 
Δαπάνες 

4.731.681.245 4.436.496.409 4.487.413.008 +50.916.599 

Αναπτυξιακές 
Δαπάνες 

576.661.137 716.679.817 754.087.574 +37.407.757 

ε. Τα μεγέθη του προϋπολογισμού του 2015, όπως κατατέθηκε στη Βουλή (σε σύγκριση με 
τα έτη 2007-2015) έχουν ως ακολούθως: 

  2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 

ΕΣΟΔΑ 5.664,5 7.061,7 6.755,9 6.331,2 6.309,2 7.740,3 7.624,3 7.945,9 9.487,8 

ΔΑΠΑΝΕΣ 6.954,0 7.509,6 8.131,6 8.626,8 8.861,8 8.770,3 9.487,8 7,740,1 9.197,1 

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -1.289,5 -447,9 -1.375,7 -2.295,6 -2.552,6 -1.030 -1.863,5 205,8 290,7 

στ. Οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους για το 2015 προϋπολογίζονται σε 
€684.983.000 έναντι €781.659.000 για το 2014 (προϋπολογισθείσες), €601.458.000 για το 2013 
(προϋπολογισθείσες) και €656.030.000 (πραγματικές) για το 2012.   

 Για τα έτη 2016 και 2017 τα ποσά προϋπολογίζονται σε €728.359.000 και €750.413.000, 
αντίστοιχα.   

ζ. Οι δαπάνες προσωπικού για το 2015 προϋπολογίζονται σε €2.504.628.000 έναντι 
€2.586.102.000 για το 2014 (προϋπολογισθείσες), €2.583.690.000 για το 2013 
(προϋπολογισθείσες) και €2.753.142.000 (πραγματικές) για το 2012.   

 Για τα έτη 2016 και 2017 τα ποσά προϋπολογίζονται σε €2.508.536.000 και €2.559.814.000, 
αντίστοιχα.   

 Ειδικότερα, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες προσωπικού για τα έτη 2015-2017 αναλύονται ως 
ακολούθως: 

-  Αποδοχές προσωπικού: €1.898.879.000 για το 2015, €1.890.534.000 για το 2016 και 
€1.912.977 για το 2017. 

-  Συντάξεις και φιλοδωρήματα: €605.749.000 για το 2015, €618.002.000 για το 2016 και 
€646.837.000 για το 2017. 

η. Οι λειτουργικές δαπάνες για το 2015 προϋπολογίζονται σε €1.031.994.000 έναντι 
€942.009.000 για το 2014 (προϋπολογισθείσες), €900.543.000 για το 2013 (προϋπολογισθείσες) 
και €817.029.000 (πραγματικές) για το 2012.   

 Για τα έτη 2016 και 2017 τα ποσά προϋπολογίζονται σε €1.131.140.000 και €1.130.022.000, 
αντίστοιχα. 

θ. Οι δαπάνες για μεταβιβάσεις για το 2015 προϋπολογίζονται σε €1.936.027.000 έναντι 
€1.850.132.000 για το 2014 (προϋπολογισθείσες), €2.232.805.000 για το 2013 
(προϋπολογισθείσες) και €2.078.212.000 (πραγματικές) για το 2012. 

 Για τα έτη 2016 και 2017 τα ποσά προϋπολογίζονται σε €1.928.732.000 και €1.899.425.000, 
αντίστοιχα. 

 Στις εν λόγω δαπάνες περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων και οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές, 
οι οποίες για το 2015 προϋπολογίζονται συνολικά σε €880.105.000 έναντι €835.869.000 για το 
2014 (προϋπολογισθείσες), €884.312.000 για το 2013 (προϋπολογισθείσες) και €1.039.108.000 
(πραγματικές) για το 2012.   

 Για τα έτη 2016 και 2017 τα ποσά προϋπολογίζονται σε €881.174.000 και €863.360.000, 
αντίστοιχα. 
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ι. Οι δαπάνες για τα έργα υπό κατασκευή για το 2015 προϋπολογίζονται σε €206.492.000 
έναντι €193.587.000 για το 2014 (προϋπολογισθείσες), €151.331.000 για το 2013 
(προϋπολογισθείσες) και €269.200.000 (πραγματικές) για το 2012.  Για τα έτη 2016 και 2017 τα 
ποσά προϋπολογίζονται σε €209.642.000 και €164.313.000, αντίστοιχα. 

ια. Οι δαπάνες για τα δάνεια για το 2015 (έκδοση δανείων, αποπληρωμές εξωτερικού και 
εσωτερικού, συνεισφορά στα εξοφλητικά αποθέματα) προϋπολογίζονται σε €2.532.422.000 
έναντι €2.059.208.000 για το 2014 (προϋπολογισθείσες), €1.202.172.000 για το 2013 
(προϋπολογισθείσες) και €1.378.516.000 (πραγματικές) για το 2012.  Για τα έτη 2016 και 2017 τα 
ποσά προϋπολογίζονται σε €1.243.529.000 και €444.131.000, αντίστοιχα. 

ιβ. Η κατάσταση μόνιμων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία στον προϋπολογισμό του 2015 
(σύγκριση με το 2014), σύμφωνα με τα στοιχεία που υποβλήθηκαν μέχρι τον Οκτώβριο του 
2014, είναι η ακόλουθη: 

Συνοπτική Κατάσταση 2014 2015 

Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας 140 144 

Δημόσια Υπηρεσία 15.030 15.016 

Δικαστική Υπηρεσία 294 293 

Άμυνα 4.346 4.381 

Εσωτερική Ασφάλεια 5.632 5.631 

Παιδεία 11.558 11.554 

Σύνολο 37.000 37.019 

 Σημειώνεται ότι, στον προϋπολογισμό του 2015 προβλέπεται: 

 Η δημιουργία τεσσάρων (4) θέσεων αξιωματούχων [μία (1) θέση κάτω από το Κεφάλαιο 
Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο και τρεις (3) θέσεις στο Τμήμα Φορολογίας]. 

 Η δημιουργία τριάντα έξι (36) νέων θέσεων εκ των οποίων τριάντα πέντε (35) αφορούν τον 
Κυπριακό Στρατό και η μία (1) το Τμήμα Δημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων.  

 Η κατάργηση εκατόν πενήντα δύο (152) θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.  

Περαιτέρω, προβλέπεται:  

 Η μεταφορά στη δημόσια υπηρεσία εκατόν τριάντα δύο (132) θέσεων από τον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα και ειδικότερα από τον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, 
την Ελεγκτική Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών, το Συμβούλιο Αμπελοοινικών 
Προϊόντων και την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων, υποχρέωση η οποία προκύπτει δυνάμει 
σχετικών νομοθεσιών που θεσπίστηκαν κατά το έτος 2014. 

 Η διαγραφή της θέσης του Διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων μετά τη 
συνένωση του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων και της Υπηρεσίας Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας σε Τμήμα Φορολογίας. 

2. Παρατηρήσεις και σχόλια 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις 
του Υπουργού Οικονομικών, όπως και της Διοικήτριας της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου σε σχέση με 
τη δημοσιονομική κατάσταση, την ευρύτερη κατάσταση της οικονομίας της Κύπρου, καθώς και το 
πλαίσιο επί του οποίου έχει βασιστεί η κατάρτιση του κρατικού προϋπολογισμού του 2015, προβαίνει 
στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

 Η κυπριακή οικονομία συνέχισε την υφεσιακή της πορεία και κατά το 2014.  Ωστόσο, σύμφωνα με 
τον Υπουργό Οικονομικών, ο αρνητικός ρυθμός ανάπτυξης επιβραδύνθηκε και η ύφεση 
περιορίστηκε πολύ πιο κάτω από τα προβλεφθέντα επίπεδα.  

 Παρά ταύτα, το μακροοικονομικό περιβάλλον συνεχίζει να παραμένει δύσκολο κυρίως λόγω 
έλλειψης ρευστότητας στην οικονομία, μείωσης των εισοδημάτων και συνέχισης της εφαρμογής 
της περιοριστικής δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης. 

 Το εξωτερικό περιβάλλον, το οποίο χαρακτηρίζεται από αβεβαιότητα εξαιτίας των γεγονότων που 
διαδραματίζονται στη Μέση Ανατολή καθώς και της πολιτικής αστάθειας μεταξύ Ρωσίας και 
Ουκρανίας, επηρεάζει την πορεία της κυπριακής οικονομίας.  
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 Παρά τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες, η σταθεροποίηση του τραπεζικού συστήματος, η άρση 
του αποκλεισμού της Κύπρου από τις διεθνείς αγορές μέσω της έκδοσης των κρατικών 
ομολόγων, οι πρόσφατες αναβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας από τους οίκους αξιολόγησης, 
οι θετικές αξιολογήσεις του προγράμματος μακροοικονομικής προσαρμογής, καθώς και η 
πρόσφατη αναθεώρηση του μεγέθους του ΑΕΠ προς τα πάνω, σημειώνονται ως σημαντικές 
εξελίξεις για την κυπριακή οικονομία. 

 Για το 2015, η κυπριακή οικονομία καλείται να αντιμετωπίσει σημαντικές προκλήσεις όπως είναι η 
μείωση της ανεργίας, ο περιορισμός του δημοσίου χρέους, η περαιτέρω σταθεροποίηση του 
τραπεζικού συστήματος, η προσέλκυση ξένων επενδύσεων, η ολοκλήρωση της μεταρρύθμισης 
της δημόσιας υπηρεσίας, η εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας, η επαναφορά της 
οικονομίας σε αναπτυξιακή πορεία και ταυτόχρονα η διατήρηση της κοινωνικής συνοχής.  

Σημειώνεται ότι σύμφωνα με πρόσφατες εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών (Οκτώβριος 
2014), η επίδοση των μακροοικονομικών δεικτών και κατ’ επέκταση της κυπριακής οικονομίας 
παρουσιάζεται καλύτερη σε σύγκριση με τις προβλέψεις του επικαιροποιημένου 
μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής του Ιουλίου 2014.  

Σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών, οι εν λόγω δείκτες έχουν ως ακολούθως: 

- Ο ρυθμός ανάπτυξης για το 2014, σύμφωνα με το επικαιροποιημένο μακροοικονομικό 
πρόγραμμα προσαρμογής (Ιούλιος 2014), εκτιμάται στο -4,2%, ενώ με βάση τις εκτιμήσεις 
του Υπουργείου Οικονομικών αναμένεται να είναι βελτιωμένος και να περιοριστεί στο -3%.   

Αναφορικά με το 2015, οι προβλέψεις τόσο του επικαιροποιημένου μακροοικονομικού 
προγράμματος προσαρμογής (Ιούλιος 2014), όσο και του Υπουργείου Οικονομικών 
παρουσιάζονται αισιόδοξες, με θετικό ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 0,4% και 0,5%, 
αντίστοιχα.   

Σε σχέση με το ρυθμό ανάπτυξης για τα έτη 2014 και 2015, παρατηρείται ότι: 

α.  Οι προβλέψεις του επικαιροποιημένου μακροοικονομικού προγράμματος 
προσαρμογής (Ιούλιος 2014) παρουσιάζουν αρνητική απόκλιση, σε σύγκριση με τις 
αρχικές προβλέψεις του μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής (Απρίλιος 
2013), ενώ οι πρόσφατες εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών παρουσιάζονται 
βελτιωμένες σε σύγκριση με τις προβλέψεις του μακροοικονομικού προγράμματος 
προσαρμογής.  

 Οι εν λόγω αποκλίσεις έχουν ως ακολούθως: 

 Ρυθμός Ανάπτυξης 

 2014 2015 

Εκτιμήσεις Μακροοικονομικού Προγράμματος 
Προσαρμογής 

Προβλέψεις Απριλίου 2013 

Προβλέψεις Νοεμβρίου 2013 

Προβλέψεις Ιουλίου 2014 

 
 

-3,9% 

-4,8% 

-4,2% 

 
 

1,1% 

0,9% 

0,5% 

Εκτιμήσεις Υπουργείου Οικονομικών 

Προβλέψεις Οκτωβρίου 2014 

 

-3% 

 

0,5% 

β.  Οι εκτιμήσεις για αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας για το 2014, 
τοποθετούν συγκριτικά τη χώρα σε επίπεδο χαμηλότερο από το ρυθμό ανάπτυξης 
της υπόλοιπης Ευρώπης όπου ο ρυθμός ανάπτυξης αναμένεται να ανέλθει στο 
1,3% για την Ευρωπαϊκή Ένωση και στο 0,8% για την Ευρωζώνη.

11
  Για το 2015, 

παρόλο που προβλέπεται θετικός ρυθμός ανάπτυξης για την κυπριακή οικονομία, 
αυτός θα εξακολουθήσει να βρίσκεται πιο κάτω από τα προβλεπόμενα επίπεδα της 
υπόλοιπης Ευρώπης, σύμφωνα με τα οποία ο εν λόγω δείκτης προβλέπεται στο 
1,5% για την Ευρωπαϊκή Ένωση και στο 1,1% για την Ευρωζώνη. 

- Όσον αφορά το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2014, αυτό αναμένεται να παρουσιάσει 
βελτίωση σε σύγκριση με το 2013 όταν είχε ανέλθει στο -5,4% του ΑΕΠ.  Ειδικότερα οι 
προβλέψεις του επικαιροποιημένου προγράμματος μακροοικονομικής προσαρμογής 

                                                 
11

  Δελτίο Τύπου Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Φθινοπωρινές Οικονομικές Προβλέψεις 2014, 4 Νοεμβρίου 2014. 
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(Ιούλιος 2014) καθορίζουν το έλλειμμα για το 2014 στο -4,7% του ΑΕΠ, ενώ με βάση τις 
εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών αυτό περιορίζεται στο -2,5% του ΑΕΠ, ποσοστό 
που κινείται εντός των πλαισίων των εκτιμήσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 
δημοσιονομικό έλλειμμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευρωζώνη, ύψους -3% και -
2,6%, αντίστοιχα.

12
 

Για το 2015, με βάση το πρόγραμμα μακροοικονομικής προσαρμογής (Ιούλιος 2014), το 
δημοσιονομικό έλλειμμα προβλέπεται να επιδεινωθεί και να φτάσει στο -5,2% του ΑΕΠ, 
ενώ με βάση τις προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών προβλέπεται να περιοριστεί στο 
-1,7% του ΑΕΠ.  Με βάση τις Φθινοπωρινές Οικονομικές Προβλέψεις 2014 της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2015 προβλέπεται στο -2,7% 
για την Ευρωπαϊκή Ένωση και στο -2,4% για την Ευρωζώνη.   

- Το δημόσιο χρέος για το 2014 ως ποσοστό του ΑΕΠ παρουσιάζει μικρή επιδείνωση σε 
σχέση με το 2013.  Σύμφωνα με το επικαιροποιημένο πρόγραμμα μακροοικονομικής 
προσαρμογής (Ιούλιος 2014), το δημόσιο χρέος για το 2013 εκτιμήθηκε στο 112% του ΑΕΠ 
και για το 2014 αναμένεται να ανέλθει στο 118% του ΑΕΠ, ενώ σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
του Υπουργείου Οικονομικών το δημόσιο χρέος περιορίζεται στο 102% του ΑΕΠ και στο 
105% του ΑΕΠ για τα έτη 2013 και 2014, αντίστοιχα. 

Σε σχέση με το 2015 το δημόσιο χρέος, με βάση το πρόγραμμα μακροοικονομικής 
προσαρμογής (Ιούλιος 2014), προβλέπεται να ανέλθει στο 126% του ΑΕΠ, ενώ με βάση 
τις προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών προβλέπεται να παρουσιάσει πτωτική πορεία 
και να μειωθεί στο 103% του ΑΕΠ.   

Σε απόλυτους αριθμούς, το δημόσιο χρέος για το 2015 προβλέπεται να αυξηθεί κατά 
€1.600 εκατομ. και να ανέλθει στα €20.100 εκατομ. σε περίπτωση πλήρους 
χρησιμοποίησης των διαθέσιμων πιστώσεων για τις ανάγκες του χρηματοπιστωτικού 
τομέα, σε σύγκριση με €18.500 εκατομ., που αυτό εκτιμάται για το 2014.  Σημειώνεται ότι 
ποσό ύψους €1 δις το οποίο περιλήφθηκε στο δημόσιο χρέος για σκοπούς ενδεχόμενης 
κεφαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυμάτων δεν έχει χρησιμοποιηθεί.  

Σημειώνεται περαιτέρω ότι η διαφοροποίηση που παρατηρείται στο ύψος του δημοσίου 
χρέους για το 2015 οφείλεται και στην αλλαγή της μεθοδολογίας υπολογισμού του ΑΕΠ.  

- Η ανεργία για το 2014, σύμφωνα με το πρόγραμμα μακροοικονομικής προσαρμογής 
(Ιούλιος 2014) παρουσιάζει σημαντική επιδείνωση σε σύγκριση με τα επίπεδα ανεργίας 
του 2013.  Για το 2014 εκτιμάται να ανέλθει στο 17,6% σε σύγκριση με 15,9% για το 2013, 
ενώ για το 2015 προβλέπεται να μειωθεί στο 17%.  Αντίθετα, σύμφωνα με τις προβλέψεις 
του Υπουργείου Οικονομικών η ανεργία για το 2014 περιορίζεται στο 15,6% και για το 
2015 στο 14,8%. 

  Ωστόσο, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών, 
επισημαίνεται ότι κατά το πρώτο εξάμηνο του 2014 παρατηρήθηκε αύξηση στην ανεργία 
σε σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο για το 2013, η οποία ανήλθε στο 16,2% έναντι 
15,8%, αντίστοιχα. 

Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, η επιτροπή σημειώνει τη σημαντική αρνητική απόκλιση 
που παρουσιάζει η ανεργία στην Κύπρο τόσο για το 2014 όσο και για το 2015, σε 
σύγκριση με τα επίπεδα ανεργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τα οποία αναμένεται για το 
2014 να ανέλθουν στο 11,6% (Ευρωζώνη) και 10,3% (Ευρωπαϊκή Ένωση) και για το 2015 
στο 11,3% (Ευρωζώνη) και 10% (Ευρωπαϊκή Ένωση).

13
  

Σε απόλυτους αριθμούς, με βάση τα στοιχεία των Επαρχιακών Γραφείων Εργασίας, ο 
αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων στο τέλος Νοεμβρίου 2014, έφτασε τα 47.603 
πρόσωπα.  Σε σύγκριση με τον αντίστοιχο μήνα του 2013 σημειώθηκε μείωση κατά 3,5% 
(1.731 πρόσωπα), η οποία παρουσιάζεται κυρίως στους τομείς των κατασκευών, του 
εμπορίου, των χρηματοπιστωτικών και ασφαλιστικών δραστηριοτήτων, της μεταποίησης, 
των επαγγελματικών, επιστημονικών και τεχνικών δραστηριοτήτων, της εκπαίδευσης, 
καθώς και στους νεοεισερχομένους στην αγορά εργασίας, όπου σημειώθηκε μείωση κατά 
138 άνεργους.  Κατά την ίδια περίοδο παρουσιάστηκε αύξηση στην ανεργία στους τομείς 
των δραστηριοτήτων υπηρεσιών παροχής καταλύματος και υπηρεσιών εστίασης και της 
δημόσιας διοίκησης. 

                                                 
12

  Δελτίο Τύπου Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Φθινοπωρινές Οικονομικές Προβλέψεις 2014, 4 Νοεμβρίου 2014. 

13
  European Commission, European Economic Forecast, Autumn 2014. 
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 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015, αποτελεί το δεύτερο προϋπολογισμό που κατατίθεται 
στη Βουλή στα πλαίσια της εφαρμογής του Μνημονίου Συναντίληψης και σύμφωνα με τον 
Υπουργό Οικονομικών έχουν ενσωματωθεί σε αυτόν όλοι οι δημοσιονομικοί στόχοι που 
καθορίστηκαν από την κυβέρνηση σε συνεννόηση με την τρόικα.   

 Σε σχέση με τα προηγούμενα έτη, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός παρουσιάζει 
διαφοροποιήσεις, οι οποίες θα ισχύσουν όπως έχει κατατεθεί και για το μέλλον, οι κυριότερες από 
τις οποίες έχουν ως ακολούθως: 

- Η ενσωμάτωση του ετήσιου προϋπολογισμού για το 2015 και του ΜΔΠ 2015-2017 στο ίδιο 
έγγραφο. 

- Η παρουσίαση προϋπολογιζόμενων εσόδων και δαπανών σε επίπεδα ομάδων και 
υποομάδων, αντί σε άρθρα, τα οποία εφεξής θα αποτελούν λογιστικούς κώδικες. 

- Η παρουσίαση των θέσεων προσωπικού σε σύνολα υποομάδας, κατά υποκατηγορία 
μισθών, αντί σε εδάφια του προϋπολογισμού. 

- Η περίληψη όλων των μισθολογικών θέσεων σε παράρτημα του προϋπολογισμού, στο 
οποίο παρουσιάζονται όλες οι θέσεις στη δημόσια υπηρεσία περιλαμβανομένων των 
θέσεων των συνταγματικών εξουσιών και υπηρεσιών, καθώς και των ανεξάρτητων αρχών, 
καθώς και η αντίστοιχη μισθοδοσία (βασικός μισθός, γενικές και τιμαριθμικές αυξήσεις, 
επιδόματα). 

 Όσον αφορά ειδικότερα τις προβλεπόμενες δαπάνες, ο προϋπολογισμός για το 2015, όπως 
αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή και υπό την επιφύλαξη της αναγκαιότητας τροποποίησης 
συγκεκριμένων κονδυλίων του ως αποτέλεσμα κατατεθεισών στο μεταξύ τροποποιήσεων, 
παρουσιάζει αύξηση των αναπτυξιακών δαπανών κατά 5,2% σε σχέση με τις προϋπολογισθείσες 
αναπτυξιακές δαπάνες που προβλέφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2014 (€754 εκατομ. έναντι 
€716,7 το 2014) και αύξηση των τακτικών δαπανών κατά 1,1% (€4.487 εκατομ. σε σύγκριση με 
€4.436,5 εκατομ. το 2014). 

Σημειώνεται όμως ότι, παρά την αύξηση των αναπτυξιακών δαπανών, αυτές αποτελούν μόνο το 
11% του συνόλου του προτεινόμενου προϋπολογισμού, καθ’ ήν στιγμή οι τακτικές δαπάνες 
αποτελούν το 48,8% του συνόλου των προϋπολογιζόμενων δαπανών.   

 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015 παρουσιάζει αύξηση δαπανών για σκοπούς κοινωνικών 
παροχών κατά 5,3%, οι οποίες προϋπολογίζονται στα €880 εκατομ., σε σύγκριση με €836 τον 
προηγούμενο χρόνο.  Η αύξηση αυτή αφορά κυρίως τις προϋπολογιζόμενες δαπάνες στις 
παροχές κοινωνικής πρόνοιας (€522 εκατομ. σε σύγκριση με €482 εκατομ. για το 2014) και στις 
παροχές παιδείας (€174 εκατομ. σε σύγκριση με €167 εκατομ. για το 2014).  

 Οι λειτουργικές δαπάνες προϋπολογίζονται για το 2015 στα €1.032 εκατομ. σε σύγκριση με €942 
εκατομ. το 2014, σημειώνοντας αύξηση κατά 9,6%.  Η αύξηση που παρατηρείται στις 
προϋπολογιζόμενες λειτουργικές δαπάνες, σύμφωνα με τα στοιχεία του Υπουργείου 
Οικονομικών, οφείλεται κυρίως στην αυξημένη πρόνοια για επιστροφές ΦΠΑ, στην αγορά 
φαρμάκων και εμβολίων, καθώς και στις αυξημένες πιστώσεις για φωτισμό και θέρμανση.  

 Οι δαπάνες προσωπικού για το 2015 συνεχίζουν να αποτελούν την κυριότερη κατηγορία 
δαπανών του κρατικού προϋπολογισμού παρουσιάζοντας όμως μείωση κατά -3,2%, σε σύγκριση 
με τις αντίστοιχες δαπάνες για το 2014.  Σε απόλυτους αριθμούς, η προϋπολογιζόμενη δαπάνη, 
περιλαμβανομένων συντάξεων και φιλοδωρημάτων, προϋπολογίζεται για το 2015 στα €2.504,6 
εκατομ., σε σύγκριση με €2.586,1 εκατομ. το 2014. 

Η επιτροπή υπογραμμίζει τη μείωση που παρατηρείται στις δαπάνες προσωπικού κατά -3,2%, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών.  

 Σε σχέση με τις  δαπάνες για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους (τόκοι), αυτές παρουσιάζουν 
για το 2015 μείωση κατά 12,4%, σε σύγκριση με το 2014 και περιορίζονται στα €685 εκατομ., σε 
σύγκριση με €782 εκατομ. το 2014.  Η μείωση αυτή, σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομικών 
οφείλεται στην αναδιάρθρωση του δημόσιου χρέους. 

Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν 
επιφυλάξεις και κατέθεσαν διιστάμενες απόψεις αναφορικά με τον κρατικό προϋπολογισμό για 
το 2015 και τους στόχους που επιδιώκονται σε αυτόν, ως ακολούθως: 

Ο προτεινόμενος προϋπολογισμός δεν μπορεί να αποτελέσει το μέσο για έξοδο της κυπριακής 
οικονομίας από το μνημόνιο κατά το 2015, αφού πρόκειται για προϋπολογισμό λιτότητας.  Συναφώς, ο 
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υπό συζήτηση προϋπολογισμός καταρτίστηκε στη βάση των προβλέψεων της τρόικα, οι οποίες 
ενδέχεται να μη συνάδουν με τα πραγματικά δεδομένα. 

Εκφράστηκε επίσης η θέση ότι, ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015 αντικατοπτρίζει μόνο την 
προσπάθεια της κυβέρνησης για ικανοποίηση των μνημονιακών της υποχρεώσεων, αντί της 
αντιμετώπισης των πραγματικών αναγκών και προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας και ότι συνεπώς 
δεν μπορεί να αποτελέσει αποτελεσματικό εργαλείο προώθησης της ανάπτυξης.   

Επιπροσθέτως άλλα μέλη της επιτροπής, δήλωσαν ότι παρόλο που αναγνωρίζεται η ανάγκη για 
“νοικοκυρεμένους” προϋπολογισμούς, η πρακτική αυτή δεν θα πρέπει να ακολουθείται εις βάρος της 
ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής και τόνισαν την ανάγκη εξεύρεσης πόρων προς ενίσχυση της 
ανάπτυξης είτε μέσω ευρωπαϊκών κονδυλίων, είτε μέσω περαιτέρω εξοικονομήσεων στον κρατικό 
προϋπολογισμό.   

Όσον αφορά επιμέρους εκφρασθείσες θέσεις, μέλη της επιτροπής θεωρούν ότι ο κρατικός 
προϋπολογισμός για το 2015 δεν συνεισφέρει στην προσπάθεια για επανεκκίνηση της οικονομίας, 
γεγονός το οποίο αντανακλάται στο μικρό μερίδιο που οι αναπτυξιακές δαπάνες αντιπροσωπεύουν στο 
σύνολο του προϋπολογισμού για το 2015, οι οποίες συνεχίζουν να διατηρούνται σε χαμηλά επίπεδα.  
Όπως σημείωσαν, παρά το ότι στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προβλέπεται η συνέχιση και 
ολοκλήρωση υπό εξέλιξη έργων, απουσιάζουν ικανοποιητικές προβλέψεις για νέα έργα, όπως 
συμπεραίνεται από τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών.

14
    

Σε σχέση με τις παρατηρήσεις της επιτροπής αναφορικά με τις αναπτυξιακές δαπάνες, ο Υπουργός 
Οικονομικών στα πλαίσια της συζήτησης του προτεινόμενου προϋπολογισμού δήλωσε ότι πέραν των 
έργων που προβλέπονται και παρατίθενται στα παραρτήματα του κρατικού προϋπολογισμού για το 
2015, προβλέπονται επίσης πιστώσεις υπό μορφή αποθεματικού για κατανομή τους στα διάφορα 
υπουργεία για σκοπούς κάλυψης των αυξημένων συγχρηματοδοτούμενων αναπτυξιακών 
προγραμμάτων.  Επιπρόσθετα αναπτυξιακές δαπάνες περιλαμβάνονται και στα λειτουργικά έξοδα.   

Σε σχέση με τις κοινωνικές παροχές, μέλη της επιτροπής σημειώνουν ότι οι προβλέψεις διατηρούνται σε 
χαμηλά επίπεδα, τα οποία όπως τελικά διεφάνη κατά τον προηγούμενο χρόνο, απέβησαν ανεπαρκή για 
την αντιμετώπιση των μεγάλων κοινωνικών προβλημάτων που προέκυψαν συνεπεία της οικονομικής 
κρίσης. 

Από άλλα μέλη της επιτροπής, αναγνωρίσθηκε η θετική πορεία διόρθωσης των δημόσιων οικονομικών, 
ο περιορισμός του κόστους του δανεισμού της Κύπρου και οι αναβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας 
από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης και ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να παραμείνει προσηλωμένη στη 
διατήρηση της σταθερής πορείας που άρχισε να διαφαίνεται στην οικονομία και να συνεχίσει την 
ολοκλήρωση των απαιτούμενων μεταρρυθμίσεων. 

Σε σχέση με την ανεργία, επισημάνθηκε από μέλη της επιτροπής ότι παρόλο που σύμφωνα με τις 
εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών υπολογίζεται σταδιακή αποκλιμάκωσή της, για τον υπολογισμό 
της δεν λαμβάνονται υπόψη η μετανάστευση του εργατικού δυναμικού, η αποχώρηση των μακροχρόνια 
ανέργων από την αγορά εργασίας και η παραμονή των φοιτητών στο εξωτερικό με σκοπό την 
αναζήτηση εργασίας, γεγονός που έχει ως αποτέλεσμα η εικόνα που παρουσιάζεται να είναι εν μέρει 
πλασματική.  Η επισήμανση αυτή, όπως σημειώθηκε αντικατοπτρίζεται μέσα από τη μείωση των θέσεων 
εργασίας κατά το 2014. 

Επιπροσθέτως τονίσθηκε από κάποια μέλη της επιτροπής, ότι η σταθεροποίηση του τραπεζικού τομέα 
αποτελεί σημαντική παράμετρο για έξοδο της κυπριακής οικονομίας από την ύφεση, αλλά παράγοντες 
όπως τα ψηλά δανειστικά επιτόκια, ο αριθμός των μη εξυπηρετούμενων δανείων και η μη εφαρμογή 
δικτύου προστασίας των δανειοληπτών που αντιμετωπίζουν αδυναμία στην εξυπηρέτηση των δανείων 
λόγω της οικονομικής κρίσης, θα πρέπει να τύχουν άμεσου χειρισμού ώστε να αποφευχθεί επιδείνωση 
των προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας.   

Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα έχουν κατατεθεί ενώπιόν της, καταλήγει στα 
ακόλουθα: 

Το οικονομικό περιβάλλον της Κύπρου παραμένει δύσκολο, παρά τις προβλέψεις του Υπουργείου 
Οικονομικών για ανάκαμψη της οικονομίας κατά το 2015. 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015, ο οποίος έχει καταρτιστεί στη βάση των προβλέψεων του 
επικαιροποιημένου μακροοικονομικού προγράμματος προσαρμογής του Ιουλίου 2014, αποτελεί τον 
δεύτερο κατά σειρά κρατικό προϋπολογισμό, ο οποίος κατατίθεται στα πλαίσια του συναφθέντος 
Μνημονίου Συναντίληψης. 
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Ως προς τις προβλεπόμενες δαπάνες για το 2015, η επιτροπή κατά πλειοψηφία σημειώνει την αδυναμία 
που παρατηρείται ως προς το αναπτυξιακό σκέλος αυτών, αφού η οριακή αύξηση των αναπτυξιακών 
δαπανών κατά 5,2% δεν κρίνεται επαρκής για την επανεκκίνηση της οικονομίας.  Συναφώς, η απουσία 
σημαντικών νέων έργων στον προτεινόμενο προϋπολογισμό, παρά τις μεμονωμένες περιπτώσεις 
έργων που περιλήφθηκαν στους προϋπολογισμούς ορισμένων υπουργείων για το 2015,  περιορίζει 
περαιτέρω τη δυνατότητα του κράτους να επανέλθει σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης. 

Ως προς τη νέα μορφή του προϋπολογισμού, επισημαίνεται ότι αυτή δυσκολεύει στη μελέτη και 
ανάγνωσή του. 

Πέραν των πιο πάνω, η μη διοχέτευση ρευστότητας στην οικονομία, τα ψηλά επιτόκια, τα ψηλά ποσοστά 
μη εξυπηρετούμενων δανείων, η δυστοκία των τραπεζών στην παραχώρηση νέων δανείων, καθώς και η 
απουσία ενός αποτελεσματικού δικτύου προστασίας των δανειζομένων αποτελούν επίσης 
ανασταλτικούς παράγοντες για την ανάκαμψη της οικονομίας. 

Επιπρόσθετα, τα οξύτατα προβλήματα του τραπεζικού τομέα, τα οποία εξακολουθούν να υφίστανται, 
αποτελούν έναν από τους σημαντικότερους παράγοντες που εμποδίζουν την ανάπτυξη της κυπριακής 
οικονομίας.  

3. Εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Στη βάση των πιο πάνω εκφρασθεισών θέσεων της πλειοψηφίας, όσο και άλλων μελών της, η επιτροπή 
με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος 
για λήψη τελικής αποφάσεως σε σχέση με την έγκριση ή απόρριψη αυτού εν όλω ή εν μέρει.  

Ταυτόχρονα επιφυλάσσει το δικαίωμα των μελών της όπως και των υπόλοιπων βουλευτών για υποβολή 
τροπολογιών σε σχέση με περικοπές ή/και δεσμεύσεις ειδικών κονδυλίων στο στάδιο της κατά κεφάλαιο 
και άρθρο ψήφισής του σε νόμο.   

Οι τελικές θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών αναμένεται να διατυπωθούν κατά τη συζήτηση 
του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος.  

 Σημειώνεται επίσης ότι οι επιμέρους παρατηρήσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών τόσο επί 
θεμάτων οικονομικής πολιτικής όσο και επί του υπό αναφορά προϋπολογισμού περιλαμβάνονται στο 
Μέρος Β της παρούσας έκθεσης.   

Τέλος η επιτροπή σημειώνει ότι, υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή της τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση και έγκριση ή απόρριψή του, επιφυλάσσεται 
σε σχέση με τα τελικά του μεγέθη, τα οποία ενδέχεται να διαφοροποιηθούν στη βάση περικοπών ειδικών 
κονδυλίων του όπως και των συνολικών του δαπανών, υπό το φως της έγκρισης ή απόρριψης 
τροποποιήσεων σʼ αυτόν, οι οποίες κατατέθηκαν ή ενδέχεται να κατατεθούν στο μεταξύ εκ μέρους της 
κυβέρνησης, για σκοπούς υλοποίησης των κυβερνητικών δεσμεύσεων σχετικά με εξοικονομήσεις 
κοινωνικών ή άλλων δαπανών αυτού. 

ΜΕΡΟΣ Β 

ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΩΝ ΟΜΑΔΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΩΝ ΚΟΜΜΑΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΡΑΤΙΚΟ 
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2015 

(Οι θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών που περιλαμβάνονται στο παρόν Παράρτημα δεν 
έχουν υποστεί γλωσσική ή άλλη επεξεργασία.) 

Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Αν ο προϋπολογισμός του 2015 θα είχε κάποιο τίτλο, αυτός θα ήταν “επιστροφή σε ισορροπίες και ομαλότητα, 
με προοπτική ανάπτυξης”.  

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗΣ ΔΙΟΡΘΩΣΗΣ ΚΑΙ ΙΣΟΡΡΟΠΙΑΣ 

Πρόκειται για το δεύτερο προϋπολογισμό δημοσιονομικής διόρθωσης, στο πλαίσιο του Προγράμματος 
Διάσωσης της κυπριακής οικονομίας.  Η Κύπρος εντάχθηκε σε πρόγραμμα στήριξης μετά το επίσημο αίτημα 
που απηύθυνε η κυπριακή κυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τον Ιούνιο 2012.  Από την αρχή της 
εφαρμογής του Προγράμματος, η χώρα έχει κάνει τεράστια πρόοδο που φαίνεται και στη δημοσιονομική 
εξισορρόπηση.  

Ο Προϋπολογισμός αυτός χαρακτηρίζεται από την περαιτέρω μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος σε 
1,7% το 2015, έναντι 2,5% φέτος και 5,0% το 2013.  Αυτή η αποκλιμάκωση των ελλειμμάτων επέτρεψε από 
φέτος να έχουμε μια δημοσιονομική άσκηση με πρωτογενές πλεόνασμα, καθιστώντας ρεαλιστικό το στόχο για 
συνολικό δημοσιονομικό πλεόνασμα, το οποίο και θα επιτρέψει τη σταδιακή μείωση του δημοσίου χρέους.  

Συγκρίνοντας τα αποτελέσματα των δημοσιονομικών ασκήσεων των δυο τελευταίων χρόνων και τα όσα 
προβλέπονται στον προϋπολογισμό που βρίσκεται ενώπιόν μας με τις αρχικές εκτιμήσεις και προδιαγραφές 
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που είχαν τεθεί στο “Μνημόνιο”, διαπιστώνουμε με ικανοποίηση μια πραγματική ανατροπή των δεδομένων 
προς το βέλτιστο.  

Σύμφωνα με τα όσα προβλέπονταν στο αναθεωρημένο Μνημόνιο Συναντίληψης του Φεβρουαρίου 2014 
προϋπολογισμός του 2014 στόχευε να μειώσει το δημοσιονομικό έλλειμμα σε ποσοστό 8,4% του ΑΕγχΠ και 
ακολούθως υπήρχε στόχος δημοσιονομικών ελλειμμάτων 6,3% του ΑΕχγΠ το 2015 και 2,9% του ΑΕχγΠ το 
2016.  Με τα σημερινά δεδομένα, μετά από δημοσιονομικό έλλειμμα 2,5% το 2014, ο προϋπολογισμός που 
βρίσκεται ενώπιόν μας προβλέπει έλλειμμα μόλις 1,7% (έναντι 6,3%) και 1,3% το 2016.  

ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΣΤΗΝ ΕΥΡΥΤΕΡΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 

Ενώ, στο ευρύτερο οικονομικό περιβάλλον σημειώνονται:  

- τερματισμός του κύκλου της ύφεσης φέτος και η πρόβλεψη για αύξηση του ΑΕΠ το 2015,  

- συγκράτηση της ανεργίας από φέτος, για πρώτη φορά εδώ και αρκετά χρόνια, 

- δυνατότητα της χώρας να προσφεύγει για δανεισμό στις διεθνείς αγορές,  

- σταθεροποίηση του χρηματο-οικονομικού τομέα.  

Οι προβλέψεις που γίνονταν στην περσινή αντίστοιχη έκθεση της Επιτροπής Οικονομικών για συρρίκνωση του 
ΑΕγχΠ της χώρας κατά 4,8%, μετά από εκτιμώμενη τότε μείωση κατά 7,7% το 2013, έχουν διαψευστεί με 
ευνοϊκό τρόπο. Η εκτιμώμενη σήμερα μείωση του ΑΕγχΠ για τη φετινή χρονιά είναι χαμηλότερη από 3%, μετά 
από υποχώρηση 5,4% το 2013.  

Αντίστοιχα, οι επιπτώσεις στην αγορά εργασίας και στην απασχόληση ήταν λιγότερο επαχθείς από ότι είχε 
προβλεφθεί, αφού η ανεργία δεν έφτασε στο προβλεπόμενο ύψος 19,8% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού 
το 2014, αλλά ήδη σημείωσε για πρώτη φορά μείωση φέτος και δείχνει σημεία σταθεροποίησης σε επίπεδο 
16% προτού αρχίσει να υποχωρεί επηρεαζόμενη από  την ανάκαμψη της οικονομικής δραστηριότητας.  

Με την εφαρμογή του προϋπολογισμού αυτού αναμένεται να συνεχιστεί και να ενισχυθεί η πορεία 
αποκατάστασης της αξιοπιστίας του κυπριακού κράτους, η οποία έχει ήδη οδηγήσει σε διαδοχικές 
αναβαθμίσεις της πιστοληπτικής ικανότητας, όπως και σε επιτυχή έκδοση κρατικού χρέους στις διεθνείς 
αγορές.  Η εξέλιξη αυτή οδηγεί, εξάλλου, σε μείωση του κόστους του δημοσίου χρέους της χώρας.  Το μέσο 
κόστος εξυπηρέτησης του δημοσίου χρέους της Κύπρου έπεσε το 2014 κάτω από 3%, ενώ το 2012 ήταν 4,2%. 
Ταυτόχρονα, η απόδοση του κρατικού ομολόγου λήξεως 2020 κυμαίνεται γύρω και κάτω από 5%, ενώ τον 
Ιούλιο 2012 είχε φτάσει πάνω από 16%.  

Ταυτόχρονα σημειώνεται ότι οι δαπάνες της κεντρικής Κυβέρνησης ως μερίδιο της οικονομικής δραστηριότητας 
σημειώνουν έστω και μικρή μείωση το 2015 και αναλογούν σε 41,8% του ΑΕγχΠ, σε σύγκριση με 42,2% τον 
προηγούμενο χρόνο και με την προοπτική, μέσα από την αναμενόμενη αύξηση του ΑΕγχΠ, να αφήνουν στο 
μέλλον περισσότερο χώρο για την κατ’εξοχήν οικονομική δραστηριότητα.  

Η αποκατάσταση των δημοσιονομικών ισορροπιών έχει ευεργετικές επιδράσεις στο ευρύτερο οικονομικό κλίμα.  
Στη συνέχεια αναμένεται να γίνονται ολοένα και περισσότερο αισθητές.  Η ταχύτερη του αναμενόμενου 
βελτίωση του δημοσιονομικού ισοζυγίου επιτρέπει την προσδοκία ανάλογης ταχείας βελτίωσης και άλλων 
μακρο-οικονομικών μεγεθών, με ιδιαίτερη έμφαση στην αύξηση των επενδύσεων, την οικονομική επέκταση, 
ιδιαίτερα σε τομείς με αυξημένη προστιθέμενη αξία και εξαγωγικό προσανατολισμό και τη δημιουργία θέσεων 
εργασίας.  

ΕΠΙΣΤΡΟΦΗ ΣΕ ΠΟΡΕΙΑ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

Μόλις δυο χρόνια από την έναρξη του Προγράμματος Διάσωσης, η κυπριακή οικονομία επιστρέφει σε τροχιά 
ανάπτυξης.  Έχοντας διαψεύσει θετικά τις προβλέψεις του Προγράμματος, η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει 
χαμηλότερη ύφεση από ότι ήταν οι προβλέψεις: -5,4% το 2013 έναντι πρόβλεψης -7,8% και κάτω από 3% το 
2014 έναντι πρόβλεψης -4,8%.  Για το επόμενο έτος προβλέπεται αύξηση του ΑΕγχΠ, η οποία μετά την 
πέμπτη αξιολόγηση εκτιμήθηκε ότι θα κυμανθεί γύρω στο 0,5%. Αν όμως συνεχιστεί η τάση των 
προηγούμενων δυο χρόνων μπορεί να είναι και μεγαλύτερη.  

Είναι αξιοσημείωτο ότι, παρά την αυστηρή διόρθωση που επιχειρείται, οι αναπτυξιακές δαπάνες στον 
Προϋπολογισμό του 2015 δεν μειώνονται, αλλά παρουσιάζουν αύξηση.  Χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι 
τροποποιήσεις που έχουν κατατεθεί, οι αναπτυξιακές δαπάνες θα αυξηθούν κατά 5,1%, από €716,7 εκ. το 
2014 σε € 754,1 εκ. το 2015.  Μικρότερη, αλλά αυξητική πάντως τάση, 1,7%, παρουσιάζουν στο σύνολό τους 
τακτικές και αναπτυξιακές δαπάνες.   

ΕΞΟΡΘΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗ 

Επιβεβαιώνοντας για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά την τάση εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών, ο 
Προϋπολογισμός 2015 παρουσιάζει έσοδα που υπερβαίνουν τις δαπάνες κατά  € 290,7 εκ.  Εντούτοις, οι 
δαπάνες του κράτους το 2015 αυξάνονται κατά € 1.457 εκ. ή 18,8%.  Η δημοσιονομική βελτίωση επιτυγχάνεται 
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χάρη στην ταχύτερη αύξηση των δημοσίων εσόδων.  Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα  αυξάνονται κατά € 1.541,9 
εκ. ή 19,4%.  

Παρά τις δυσκολίες που επικρατούν γενικά στην οικονομία, η άσκηση μιας δημοσιονομικής πολιτικής με 
αύξηση των δημοσίων δαπανών δεν θα μπορούσε να χαρακτηρισθεί ως “πολιτική λιτότητας”.  Η λελογισμένη 
διαχείριση των δημόσιων οικονομικών πρέπει να οδηγήσει σε συνθήκες που τα δημόσια οικονομικά στο 
σύνολό τους να μην είναι τροχοπέδη, αλλά να συντείνουν στη δημιουργία ενός υγιούς αναπτυξιακού 
περιβάλλοντος.  

Σημειώνεται με ικανοποίηση ότι οι δαπάνες προσωπικού (μισθοί και συντάξεις), έχοντας περιοριστεί σε ύψος € 
2.505 εκ. το 2015, έναντι € 2.586 εκ. το 2014 και € 2.583 εκ. το 2013, παρουσιάζουν πραγματική μείωση 3,1% 
σε σχέση με πέρσι. Κατόπιν τούτου, το μερίδιο των δαπανών προσωπικού περιορίστηκε σε 27,2 % του 
συνόλου των δαπανών, έναντι 29,7% το 2014.  

Χαρακτηριστικότερη ακόμη θα ήταν σύγκριση των δαπανών προσωπικού για το 2015 με εκείνες του 2012.  Οι 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες προσωπικού για το 2015 είναι κατά 9,0% χαμηλότερες από τις πραγματικές 
δαπάνες προσωπικού ύψους €2.753 το 2012.  Η συνεχιζόμενη εφαρμογή των μέτρων περισυλλογής 
αναμένεται να επιφέρει περαιτέρω μείωση και τα επόμενα χρόνια, ενώ η εφαρμογή της σχεδιαζόμενης 
μεταρρύθμισης στον ευρύτερο δημόσιο τομέα αναμένεται να μονιμοποιήσει τα οφέλη για τη δημοσιονομική 
ισορροπία.  

ΤΟ ΒΑΡΟΣ ΤΟΥ ΣΥΣΣΩΡΕΥΜΕΝΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 

Ένα άλλο ενδεικτικό συστατικό της δημοσιονομικής βελτίωσης είναι η μείωση των δαπανών για την 
εξυπηρέτηση του δημοσίου χρέους από € 781,7 εκ. το 2014  σε € 685,0 εκ. το 2015.  Μέρος αυτής της 
βελτίωσης οφείλεται σε αποφάσεις της κυβέρνησης σχετικά με την αναδιάρθρωση του δημοσίου χρέους.  Αυτή 
η μείωση κατά 12,4% φέρνει το μερίδιο της εξυπηρέτησης του χρέους να αντιστοιχεί σε 7,4% επί του συνόλου 
των δημοσίων δαπανών.  

Συνολικά, όμως, οι δαπάνες για τα δάνεια του δημοσίου (έκδοση, αποπληρωμές, εξοφλητικά αποθέματα) θα 
ανέλθουν σε € 2.532,4 εκ. το 2015 έναντι € 2.059,2 εκ. το 2014, παρουσιάζοντας μιαν αύξηση 23%. Η 
σύγκριση με τα αντίστοιχα ποσά των ετών 2013 (€ 1.202,2 εκ.) και 2012 (€ 1.378,5 εκ.) μαρτυρά περίπου 
υπερδιπλασιασμό και αύξηση πέραν του ενός δισεκατομμυρίου.  Τέτοιος είναι ο αντίκτυπος της εκτροπής των 
δημόσιων οικονομικών που είχε σημειωθεί τα προηγούμενα χρόνια.  

Στην ουσία, η χώρα μας είδε το χρέος της να αυξάνεται ραγδαία προκειμένου να χρηματοδοτηθούν οι μεγάλες 
ανισορροπίες της περιόδου 2009-12, όταν το κράτος είχε μέσο ετήσιο δημοσιονομικό έλλειμμα 6,1%.  Η 
χρηματοδότηση του σωρευτικού ελλείμματος της περιόδου εκείνης, ύψους € 4,2 δις (που αντιστοιχεί σε 
περίπου το ένα τέταρτο του ΑΕΠ), είχε οδηγήσει σε αύξηση του δημοσίου χρέους κατά 83%, ή €7 δις. Από €8,3 
δις στο τέλος του 2008, το δημόσιο χρέος έφτασε σε ύψος €15,3 δις στο τέλος του 2012, ενώ από το 2011 η 
χώρα είχε ήδη τεθεί εκτός των διεθνών αγορών, προσφεύγοντας σε διακρατικό “δανεισμό σωτηρίας”.  

ΜΕΙΩΣΗ ΤΟΥ ΠΟΣΟΣΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ ΤΟ 2015 - ΕΠΙΤΥΓΧΑΝΕΤΑΙ Ο ΣΤΟΧΟΣ ΑΠΟ ΤΟ 2016 

Παρά τη σημαντική βελτίωση στη δημοσιονομική πολιτική, το δημόσιο χρέος εξακολουθεί να βρίσκεται σε ψηλό 
επίπεδο. Ωστόσο, με την εφαρμογή του Προϋπολογισμού του 2015 αναμένεται να μειωθεί ως ποσοστό του 
ΑΕγχΠ για πρώτη φορά εδώ και έξι χρόνια.  Συγκεκριμένα, στο τέλος του 2015 προβλέπεται να αντιστοιχεί σε 
103% του ΑΕγχΠ, συγκρινόμενο με 106% το 2014 και 102% το 2013. Με αυτά τα δεδομένα, το δημόσιο χρέος 
της Κύπρου προβλέπεται να έχει περιοριστεί σε επίπεδο χαμηλότερο του ΑΕγχΠ από το 2016.  Συγκεκριμένα, 
το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕγχΠ προβλέπεται να μειωθεί σε 98% στο τέλος του 2016.  Πρέπει, 
βέβαια, να σημειωθεί ότι αυτή η ταχύτατη αποκλιμάκωση του ποσοστού του χρέους οφείλεται σε μεγάλο βαθμό 
στην ανοδική στατιστική αναθέωρηση του προϊόντος της χώρας μας από την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία.  

Η αύξηση του δημοσίου χρέους που σημειώθηκε κατά τα έτη 2013 και 2014, οφείλεται στη μαζική 
χρηματοδότηση της κυπριακής οικονομίας με δάνεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Διεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου, στο πλαίσιο του Προγράμματος Στήριξης.  

Πρέπει να έχουμε επίγνωση ότι στη διάρκεια αυτού του έτους η Κυπριακή Δημοκρατία έχει εκταμιεύσει βοήθεια, 
με τη μορφή μακροπρόθεσμου χαμηλότοκου δανεισμού από την “τρόικα”, ύψους € 917,3 εκ., σε συνέχεια 
εκταμιεύσεων € 4.853,2 εκ. το 2013.  Εξαιρούμενου του ποσού € 1.500 εκ. που έχει διατεθεί για την 
ανακεφαλαιοποίηση του συνεργατικού πιστωτικού συστήματος, το υπόλοιπο ποσό € 4.270,5 εκ. έχει διατεθεί 
για τη χρηματοδότηση των δημοσίων δαπανών και αντιστοιχεί σε ποσοστό 23,6% του συνόλου των 
πραγματικών και προϋπολογισμένων κρατικών δαπανών του 2013 και του 2014.  

Αυτό το ποσό των εκταμιεύσεων δανείων στο πλαίσιο του Προγράμματος (εξαιρούμενης της 
ανακεφαλαιοποίησης του Συνεργατισμού) είναι περίπου 1,5 φορές μεγαλύτερο από το σύνολο των 
αναπτυξιακών και των δαπανών για κοινωνικές παροχές.  Επομένως, σχολιάζοντας το ύψος αυτών των 
δαπανών για ανάπτυξη ή κοινωνική πολιτική θα πρέπει να έχουμε υπόψη ότι χωρίς τον προνομιακό 
χαμηλότοκο δανεισμό στο πλαίσιο του Προγράμματος τέτοιες δαπάνες δεν θα μπορούσαν καν να υπάρξουν.  
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Είναι εμφανές ότι χωρίς το Πρόγραμμα το κυπριακό κράτος δεν θα ήταν σε θέση να έχει καν προϋπολογισμό 
τα δυο τελευταία χρόνια.  Η ταχεία διόρθωση των δημοσιονομικών μεγεθών και ο έλεγχος του δημοσίου χρέους 
δίνουν στη χώρα τη δυνατότητα απεξάρτησης από το πρόγραμμα διάσωσης σε σύντομο χρόνο.  

Συνεχίζοντας την πολιτική λελογισμένης δημοσιονομικής διαχείρισης και αναδιάρθρωσης του δημοσίου χρέους 
μέσα από τη δυνατότητα της χώρας να αποτείνεται πλέον στις διεθνείς αγορές, το ποσοστό του δημοσίου 
χρέους προς το ΑΕγχΠ μετά τη μείωση από 105% το 2014 σε 103% το 2015, προβλέπεται να είναι μόλις 98% 
το 2016.  Η αποκατάσταση της δυνατότητας του κυπριακού κράτους να δανείζεται στις διεθνείς αγορές μπορεί 
να χαρακτηριστεί ως «κλειδί» για την όλη επιτυχία του προγράμματος.  

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ 

Εξίσου σημαντικό, με δεδομένες τις δυσχερείς οικονομικές συνθήκες στη χώρα, είναι ότι η εξισορροπιστική 
δημοσιονομική πολιτική δεν αποτρέπει, αλλά δημιουργεί και περιθώρια για την ενίσχυση της κοινωνικής 
πολιτικής του κράτους.  Προσπαθώντας να αντιμετωπίσει τις έκτακτες συνθήκες της οικονομικής κρίσης και τις 
επιπτώσεις του γενικότερου προγράμματος διόρθωσης, η κυβέρνηση αναπτύσσει ένα νέο σύστημα κοινωνικής 
προστασίας, με επίκεντρο την πολιτική του Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος.  Η πολιτική αυτή, που 
επέτρεψε τον εξορθολογισμό και τον καλύτερο έλεγχο του συστήματος κοινωνικής πρόνοιας, εξασφαλίζοντας 
την επιθυμητή ακριβή στόχευση των χορηγιών και επιδομάτων, έχει επιφέρει και κάποια αύξηση των δαπανών 
κοινωνικής πολιτικής.  

Οι δαπάνες για σκοπούς κοινωνικών παροχών αυξάνονται από € 836 εκ. το 2014 σε € 880 εκ. 2015, δηλαδή 
κατά 5,3%.  Η αύξηση αφορά τόσο στις δαπάνες κοινωνικής πρόνοιας, όσο και στις κοινωνικές εκπαιδευτικές 
δαπάνες.  

ΠΗΓΕΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ - ΕΥΡΩΠΑΪΚΑ ΚΟΝΔΥΛΙΑ  

Θεωρείται ότι το μεγαλύτερο λειτουργικό πρόβλημα που παρουσιάζει η κυπριακή οικονομία στην προσπάθεια 
ανάκαμψης είναι εκείνο της χρηματοδότησης.  Ως συνέπεια της δραστικής διόρθωσης και έχοντας περιοριστεί 
δραστικά σε μέγεθος το τραπεζικό σύστημα της χώρας, ενώ ταυτόχρονα αντιμετωπίζει οξύ πρόβλημα μη 
εξυπηρετούμενων δανείων, αντιμετωπίζει μεγάλη στενότητα σε όρους ρευστότητας.  

Η μέθοδος που επιβλήθηκε για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών από «ιδίους πόρους» και όχι με κρατική 
στήριξη όπως σε άλλες χώρες, είχε ως αποτέλεσμα μιαν άνευ προηγουμένου αποδιάρθρωση του τραπεζικού 
τομέα.  Μεταξύ των άλλων μειώθηκε απότομα το χαρτοφυλάκιο καταθέσεων.  Έτσι, παρά τη δέουσα 
αποκατάσταση της κεφαλαιακής επάρκειας, οι κυπριακές εμπορικές τράπεζες δεν είναι σε θέση να 
χρηματοδοτήσουν παρά ελάχιστα την οικονομική δραστηριότητα.  

Πρέπει να γίνει μνεία των επιτυχών προσπαθειών της Κυβέρνησης και της σχετικής ανταπόκρισης από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τόσο η αύξηση του ποσοστού στα συγχρηματοδοτούμενα σχέδια, όσο και η παρουσία 
στην Κύπρο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανοικοδόμησης και 
Ανάπτυξης ανοίγουν κάποιες προοπτικές για την ενίσχυση της αναπτυξιακής προσπάθειας.  

Ταυτόχρονα, όμως, πρέπει να επισημανθούν συστημικές αδυναμίες για το σκοπό της προώθησης των 
διαθέσιμων πόρων χρηματοδότησης στους επιθυμητούς αποδέκτες που είναι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 
Πρέπει να βρεθούν τρόποι ούτως ώστε να αξιοποιηθεί στο μέγιστο δυνατό βαθμό η συνδρομή των 
ευρωπαϊκών θεσμών και να δημιουργηθεί πραγματική ρευστότητα στη διάθεση της πραγματικής οικονομίας.  

ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΣΤΟΝ ΧΡΗΜΑΤΟ-ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΟΜΕΑ  

Πρόσθετα, απαραίτητη και κεντρική παράμετρος για την ανάταξη της οικονομίας και την επιστροφή σε δρόμους 
ανάπτυξης και ευημερίας, είναι η πλήρης εξομάλυνση του τραπεζικού τομέα και του ευρύτερου χρηματο-
οικονομικού περιβάλλοντος.  Μετά την πλήρη αποκατάσταση της κεφαλαιακής βάσης των τραπεζικών 
ιδρυμάτων και την επιτυχία στις δοκιμασίες αντοχής εν όψει της ένταξης του κυπριακού τραπεζικού 
συστήματος στην Τραπεζική Ένωση και την άμεση υπαγωγή των τεσσάρων “συστημικών” τραπεζών στην 
εποπτεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, έχουν γίνει σημαντικά βήματα για την αποκατάστασης της 
εμπιστοσύνης και τη σταθεροποίηση του τραπεζικού τομέα.  Αυτό εξάλλου αντικατοπτρίζεται στη σταδιακή 
άρση σχεδόν όλων των εσωτερικών έκτακτων περιορισμών που είχαν επιβληθεί μετά τις αποφάσεις του 
Γιούρογκρουπ το Μάρτιο 2013.  

Στο εξής, η εξυγίανση και αναδιοργάνωση των τραπεζών αναμένεται να τους επιτρέψει να λειτουργήσουν ξανά 
ως πλήρη χρηματο-οικονομικά ιδρύματα με ρόλο και στη χρηματοδότηση της οικονομίας.  Ενώ η προσοχή θα 
πρέπει να στραφεί σε αποτελεσματικές προσπάθειες για τη μείωση των επιτοκίων σε λογικό επίπεδο.  

Σημειώνοντας ότι αυτές τις μέρες έχουν κατατεθεί από την Κυβέρνηση τα πρώτα νομοσχέδια του πλαισίου 
αφερεγγυότητας-προστασίας, αναμένουμε ότι ο επόμενος στόχος προτεραιότητας στο χρηματο-οικονομικό 
σύστημα είναι η αντιμετώπιση του οξύτατου προβλήματος των προβληματικών δανείων.  Η εφαρμογή του 
απαραίτητου θεσμικού πλαισίου θα επιτρέψει να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων 
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δανείων μέσα από αναδιαρθρώσεις των δυνητικά βιώσιμων δανείων, αφήνοντας τη δυνατότητα των 
εκποιήσεων ως έσχατο μέτρο.  

ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΕΣ - ΝΕΑ ΜΟΡΦΗ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

Εκτός της δημοσιονομικής πολιτικής, ο προϋπολογισμός του 2015 παρουσιάζει μια σημαντική καινοτομία.  Στο 
εξής ο ετήσιος προϋπολογισμός και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο ενσωματώνονται στο ίδιο 
έγγραφο και παρουσιάζονται από κοινού.  Με αυτό τον τρόπο μπορεί να συνεκτιμάται ο ετήσιος 
προϋπολογισμός με τις εξελίξεις στα δημόσια οικονομικά, σε βάθος τριετίας.  

Εξάλλου, στο Επεξηγηματικό Υπόμνημα περιλαμβάνονται στρατηγικά σχέδια για κάθε υπουργείο, σύμφωνα με 
την υποχρέωση που έχουν στο εξής να ετοιμάζουν και καταθέτουν στρατηγικό σχέδιο. Ενώ ο ίδιος ο 
Προϋπολογισμός αναλύεται πλέον στη βάση εκροών/αποτελεσμάτων και όχι εισροών.  Θα γίνει επιπλέον 
δυνατό να αξιολογούνται οι επιδράσεις του Προϋπολογισμού μέσα από την αξιολόγηση προκαθορισμένων 
δεικτών απόδοσης.  Ήδη πέντε υπουργεία έχουν προχωρήσει «πιλοτικά» με κοστολόγηση των 
δραστηριοτήτων.  

Σημαντική καινοτομία είναι ακόμα ότι συνοδεύεται από “Έκθεση Δημοσιονομικών Κινδύνων” που έχει επίσης 
κατατεθεί από την κυβέρνηση.  

Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Ως ΑΚΕΛ καταθέτουμε τις πιο κάτω απόψεις, παρατηρήσεις και εκτιμήσεις σε σχέση τόσο με τον 
Προϋπολογισμό του 2015 όσο και την πορεία της οικονομίας ευρύτερα: 

1. Σε παγκόσμιο επίπεδο παρατηρείται ασθενική ανάπτυξη, η οποία βασίζεται στις αναπτυσσόμενες 
οικονομίες.  

2. Οι κοινωνικές ανισότητες εντείνονται οδηγώντας εκατομμύρια ανθρώπους στη φτώχεια και στη διαβίωση 
σε συνθήκες στέρησης και δυστυχίας.    

3. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο η κρίση έχει μεγαλύτερη διάρκεια λόγω των ακολουθούμενων νεοφιλελεύθερων 
οικονομικών επιλογών που προωθούν τις περικοπές και την λιτότητα σε βάρος της ανάπτυξης. 

4. Τόσο σε διεθνές όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο παρατηρείται διόγκωση του χρέους, δημόσιου και 
ιδιωτικού, με ταυτόχρονη επιδείνωση των συνθηκών αποπληρωμής. 

5. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση η ανεργία παραμένει σε υψηλά επίπεδα χωρίς σημάδια αποκλιμάκωσης στο 
προσεχές μέλλον.  Ιδιαίτερα δύσκολη είναι η κατάσταση στον ευρωπαϊκό νότο, στην Ελλάδα, Ισπανία, 
Ιταλία.  

6. Η εφαρμογή των μνημονίων ενίσχυσε ακόμα περισσότερο την ένταση των κοινωνικών ανισοτήτων στην 
περιφέρεια της Ε.Ε.  

7. Ιδιαίτερα στην Ευρωζώνη οι προοπτικές ανάκαμψης παραμένουν χαμηλές. 

8. Λόγω της πολιτικής των περικοπών και της λιτότητας η Κυπριακή οικονομία βιώνει σημαντική 
υποχώρηση των αναπτυξιακών προοπτικών. 

9. Το 2013 η ύφεση έφθασε στο 5,4%, ενώ αναμένεται να συνεχίσει και για το 2014, πολύ πιθανόν και το 
2015.   

10. Συνολικά η ύφεση θα κλείσει σε διάρκεια τουλάχιστον 18 τρίμηνα, επιβεβαιώνοντας το φαύλο κύκλο 
ύφεσης – λιτότητας.  

11. Το δημόσιο χρέος συνεχίζει την ανοδική του πορεία και σήμερα έχει ξεπεράσει το 100% του Α.Ε.Π.  Τον 
τελευταίο χρόνο έχει σημειωθεί σημαντική μετατόπιση του δανεισμού από τους εγχώριους πιστωτές 
προς τους ξένους αυξάνοντας έτσι και την οικονομική και ενδεχομένως πολιτική εξάρτηση της Κύπρου 
από τον εξωτερικό δανεισμό.  Ως ΑΚΕΛ καταγράφουμε ότι το ύψος του δημόσιου χρέους θα ήτο πολύ 
μεγαλύτερο.  Ο περιορισμός του γύρω στο 100% του ΑΕΠ οφείλεται απλά στην διαφοροποίηση του 
τρόπου υπολογισμού του. 

12. Η συνεχής αύξηση του χρέους μειώνει επίσης τις προοπτικές ανάπτυξης, αφού ένα μεγάλο μέρος των 
δημοσιών πόρων αποτελεί τη δαπάνη για τόκους.  

13. Το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει βελτιωθεί, εντούτοις το κόστος στην ανάπτυξη όσο και στην κοινωνική 
συνοχή είναι δυσβάστακτο.  Η βελτίωση προήλθε μέσα από τις πολιτικές λιτότητας και περικοπών και 
λόγω των αυξημένων εσόδων της κυβέρνησης από πρόσθετες φορολογίες, όπως ο Φόρος Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας, ο ΦΠΑ και οι Φόροι Κατανάλωσης. 

14. Η ένταση των μέτρων λιτότητας συνεχίζει να έχει ισχυρή επίδραση στην αγορά εργασίας, τόσο στο 
μέγεθος της απασχόλησης όσο και στο μέγεθος της ανεργίας, η οποία παραμένει σε ιστορικά ψηλά 
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επίπεδα με αυξητική τάση.  Το πρώτο εξάμηνο του 2014 η ανεργία παρουσίασε αύξηση σε σύγκριση με 
το αντίστοιχο του 2013 (από 15,8% το 2013 σε 16,2% το 2014).  

15. Η ισχνή και παροδική μείωση των ποσοστών ανεργίας στο επόμενο διάστημα δεν είναι αποτέλεσμα της 
βελτίωσης των όρων εργασίας αλλά αντίθετα αντίδραση στην ανυπαρξία προοπτικών εργασίας στο 
μέλλον (μετανάστευση, φυγή κοινοτικών).  

16. Ταυτόχρονα, η μείωση μισθών στην Κυπριακή οικονομία, επηρεάζει πρώτα και κύρια την ικανότητα 
αποπληρωμής του ιδιωτικού χρέους και κατ’ επέκταση μειώνει την φερεγγυότητα των Κυπριακών 
νοικοκυριών.  

17. Η μείωση του εργατικού κόστους δεν βελτίωσε την ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας αλλά 
αντίθετα συνέβαλε στην αύξηση του περιθωρίου κέρδους για τις επιχειρήσεις  

18. Επιπλέον, η εφαρμογή σειράς διαρθρωτικών αλλαγών στην οικονομία συνοδεύεται και από τη βίαιη 
μεταφορά δημόσιου πλούτου από την κοινωνία προς τα ξένα κατά κύριο λόγο επενδυτικά 
(κερδοσκοπικά) κεφάλαια. 

19. Κατά τη διάρκεια του 2014 παρατηρήθηκε σημαντική μείωση στη συνεισφορά του πρωτογενή και 
δευτερογενή τομέα της οικονομίας στην παραγωγή του Α.Ε.Π, αυξάνοντας την εξάρτηση της οικονομίας 
από τον τουρισμό και τις υπηρεσίες.  

20. Ιδιαίτερα δραματική είναι η μείωση της παραγωγής στον κλάδο των κατασκευών. Αν συγκρίνουμε με το 
απόγειο του κλάδου το 2008 η πτώση σήμερα ανέρχεται στο 70%. Τραγικές είναι οι επιπτώσεις στην 
απασχόληση στον συγκεκριμένο κλάδο. 

21. Η συμβολή του τομέα των υπηρεσιών στο Α.Ε.Π. κατέστησε ηπιότερη την ύφεση.  Θετικές επιδόσεις 
παρατηρούνται στους τομείς του τουρισμού και του εμπορίου.  

22. Ο τραπεζικός κλάδος αντιμετωπίζει τρία βασικά προβλήματα.  Η Κύπρος διατηρεί τα υψηλότερα 
στεγαστικά και επιχειρηματικά επιτόκια στην Ευρωζώνη.  Ενδεικτικό της κατάστασης είναι επίσης και το 
γεγονός ότι οι τράπεζες, λόγω της απουσίας κινήτρων που να τις πιέζει, δεν έχουν προχωρήσει σε 
σημαντικές αναδιαρθρώσεις δανείων.  Τέλος, σημαντική απώλεια εμπιστοσύνης υφίσταται για το σύνολο 
του τραπεζικού συστήματος με αποτέλεσμα να επιδεινώνεται ακόμα περισσότερο η δυνατότητα των 
τραπεζών να διοχετεύσουν εκ νέου δάνεια προς την οικονομία. 

23. Ο προϋπολογισμός του 2014 είναι ο δεύτερος μνημονιακός προϋπολογισμός της Κυβέρνησης 
Αναστασιάδη.  Δυστυχώς ακολουθεί την αντιαναπτυξιακή πεπατημένη του μνημονίου τόσο ως προς τη 
φιλοσοφία όσο και προς τη συγκρότηση του.   

24. Οι δαπάνες παραμένουν στάσιμες μετά τις περσινές συνολικές περικοπές δαπανών ύψους €626 εκ., τις 
περικοπές κατά 20% στις αναπτυξιακές δαπάνες και τις περικοπές ύψους €126 εκ στις κοινωνικές 
παροχές και τις παροχές υγείας και παιδείας.  

25. Η Κυβέρνηση απέτυχε να υλοποιήσει την επανεκτίμηση των αξιών των ακινήτων αξιόπιστα και με ορθή 
διαδικασία με αποτέλεσμα το βάρος της φορολογίας να συνεχίζει να είναι πολύ ψηλό για τα πλατιά λαϊκά 
στρώματα.  

26. Στις διαρθρωτικές αλλαγές στην οικονομία η Κυβέρνηση όχι μόνο δεν προχώρησε στην υλοποίηση του 
ΓεΣΥ όπως είχε συμφωνηθεί αλλά προχώρησε και σε αλλαγή της φιλοσοφίας του με στόχο την 
παράδοση του σε ιδιωτικά συμφέροντα.  

27. Ταυτόχρονα προχωρεί ταχύτατα με την διαδικασία των ιδιωτικοποιήσεων ενώ μεθοδεύει και το κλείσιμο 
των Κυπριακών Αερογραμμών.  

28. Ο προϋπολογισμός δεν έχει καταφέρει ν’ αντιμετωπίσει σημαντικές προκλήσεις στον αναπτυξιακό και 
στον κοινωνικό τομέα.  Πρόκειται για ένα Προϋπολογισμό αιματηρής λιτότητας και περικοπών. Ένα 
Προϋπολογισμό ο οποίος εγκλωβίζει την χώρα στον φαύλο κύκλο λιτότητας - ύφεσης.  Ένας 
Προϋπολογισμός που υποβαθμίζει την ανάπτυξη, αποδομεί την κοινωνική συνοχή και υποσκάπτει τους 
κοινωνικούς τομείς της Υγείας, της Πρόνοιας και της Παιδείας.  

 Τέλος ο Πολιτισμός παραμένει ο φτωχός συγγενής του Προϋπολογισμού.  

29. Στη βάση των πιο πάνω το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα καταψηφίσει τον Κρατικό Προϋπολογισμό 
για το 2015. 

Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 

O φετινός Κρατικός Προϋπολογισμός είναι ο δεύτερος στα χρονικά της Κυπριακής Δημοκρατίας που βρίσκει 
την χώρα μας ενταγμένη σε μηχανισμό στήριξης και υπό την αυστηρή επιτήρηση των διεθνών δανειστών της.  
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Στη βάση των υποχρεώσεων της Κυπριακής Δημοκρατίας έναντι των διεθνών δανειστών της, ο Κρατικός 
Προϋπολογισμός για το 2015, όπως και των προηγούμενων ετών χαρακτηρίζεται από μέτρα αυστηρής 
λιτότητας και δημοσιονομικής πειθαρχίας και από περαιτέρω περιορισμό των λειτουργικών και μη 
παραγωγικών δαπανών, αλλά δυστυχώς και των αναπτυξιακών δαπανών. 

Με άλλα λόγια, ο προϋπολογισμός του 2015 είναι ο δεύτερος μνημονιακός προϋπολογισμός τον οποίο 
καλούμαστε να συζητήσουμε και ο οποίος ουσιαστικά καταγράφει και εκφράζει την πολιτική και τη φιλοσοφία 
της τρόικας. 

Η φετινή συζήτηση διεξάγεται μέσα σε πολύ βαρύ κλίμα και εν μέσω πολύ σοβαρών γεγονότων τόσο με τις 
απαράδεκτες τουρκικές προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ, όσο και γενικότερα στην ευρύτερη περιοχή της 
Μεσογείου. 

Η ανάγκη για δραστική δημοσιονομική διόρθωση και εξυγίανση, αλλά και η δραματική και απότομη 
συρρίκνωση του βασικού πυλώνα ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας που ήταν μέχρι πρότινος ο 
χρηματοπιστωτικός τομέας, έχουν επιφέρει δυσάρεστες παρενέργειες στο βιοτικό επίπεδο των Κύπριων 
πολιτών, ωθώντας παράλληλα την κυπριακή οικονομία σε μια παρατεταμένη ύφεση. 

Το ΔΗΚΟ δεν συμμερίζεται την αισιοδοξία της Κυβέρνησης ότι ο προϋπολογισμός για το 2015 είναι αυτός που 
θα μας βοηθήσει να βγούμε από το μνημόνιο την επόμενη χρονιά.  Σίγουρα έχουν γίνει θετικά βήματα προς τη 
κατεύθυνση της δημοσιονομικής εξυγίανσης και είχαμε συγκεκριμένα θετικά αποτελέσματα σε ότι αφορά τους 
δημοσιονομικούς δείκτες. 

Δεν πρέπει όμως να συγχύζουμε την Κυβέρνηση με την πραγματική οικονομία.   

Το ότι έχει σταθεροποιηθεί η πορεία συρρίκνωσης της Κυπριακής οικονομίας είναι γεγονός.  Όμως αυτό δεν 
σημαίνει πως το επίπεδο ποιότητας ζωής των Κυπρίων πολιτών έχει επιστρέψει σε προηγούμενα επίπεδα.  
Κάθε άλλο.  

Η ανεργία συνεχίζει να παρουσιάζει το αρνητικό της πρόσωπο.  Το 2012 χάθηκαν 13.000 θέσεις εργασίας, το 
2013 χάθηκαν 20.000 θέσεις εργασίας και τα δύο πρώτα τρίμηνα του 2014, χάθηκαν 4.500 θέσεις εργασίας 
από την Κυπριακή οικονομία.   

Η μετανάστευση κύπριων εργαζομένων και ιδιαίτερα των νέων μας σε χώρες του εξωτερικού αποτελεί πλέον 
ένα συνεχές, αυξανόμενο και δυσάρεστο φαινόμενο.  

Ένας στους τρεις συμπατριώτες μας, 240.000 κύπριοι, ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας.  Τα κοινωνικά 
παντοπωλεία πληθαίνουν και ενώ αυξάνονται οι ανάγκες τους περιορίζονται οι δυνατότητες τους.  

Το πρόβλημα της κυπριακής οικονομίας σήμερα δεν έχει να κάνει τόσο με τις δημοσιονομικές μεταρρυθμίσεις, 
αλλά με τα πραγματικά δεδομένα της οικονομίας, τα οποία δεν είναι αυτά όπως παρουσιάζονται από την 
κυβέρνηση. 

Εάν συγκρίνουμε τις τότε προβλέψεις της Τρόικας και της Κυβέρνησης με τις σημερινές προβλέψεις, 
διαπιστώνεται ότι σε σημαντικούς τομείς έχουμε επιδείνωση των δημοσιονομικών δεικτών της κυπριακής 
οικονομίας. 

Πέραν των πιο πάνω προβλημάτων που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία, το μεγαλύτερο πρόβλημα 
εξακολουθεί να εστιάζεται στον χρηματοπιστωτικό τομέα.  

Μπορεί οι τράπεζες να πέρασαν με σχετική επιτυχία τα τεστ αντοχής (stress tests) του περασμένου Νοεμβρίου 
και είναι γεγονός πως υπήρξαν αναβαθμίσεις του Κυπριακού τραπεζικού συστήματος, όμως παραμένει η 
θλιβερή διαπίστωση ότι οι τράπεζες εξακολουθούν να αποτελούν το μεγαλύτερο πρόβλημα της κυπριακής 
οικονομίας.  

Τα κενά που παρουσιάζονται στα δανειστικά χαρτοφυλάκια των τραπεζικών ιδρυμάτων, οδηγούν αναπόφευκτά 
σε έλλειψη ρευστότητας στην κυπριακή οικονομία, σε δυστοκία δανεισμού, σε ψηλά επιτόκια και σε ψηλά 
επίπεδα και ποσοστά μη εξυπηρετούμενων δανείων, τα οποία ξεπερνούν πλέον το 52%.  Το υψηλότερο 
ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων στο κόσμο. 

Αυτή η κατάσταση στραγγαλίζει τα κυπριακά νοικοκυριά και τις κυπριακές επιχειρήσεις και εμποδίζει την 
επίτευξη του στόχου επανεκκίνησης της κυπριακής οικονομίας.  

Το ΔΗΚΟ επιμένει πως θα έπρεπε μέχρι σήμερα να είχε κατατεθεί και εγκριθεί το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, 
ενώ την ίδια ώρα η κυβέρνηση μαζί με την Κεντρική Τράπεζα θα έπρεπε να προχωρήσουν σε βελτιωθεί του 
νομικού πλαισίου για τις αναδιαρθρώσεις, να αλλάξουν οι σχετικές οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας, να 
καθιερωθεί και να εγκαθιδρυθεί μία Κρατική Εταιρεία Διαχείρισης Προβληματικών Δανείων και να επιστρέψουν 
κεφάλαια που έφυγαν από την κυπριακή οικονομία. 

Είναι γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο, που το Δημοκρατικό Κόμμα, ενώ δηλώνει ότι είναι έτοιμο να συνεχίσει να 
στηρίζει τις προσπάθειες μεταρρύθμισης της κυπριακής οικονομίας, επιμένει ότι θα πρέπει να καταβληθούν 
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προσπάθειες επαναδιαπραγμάτευσης του μνημονίου, έτσι ώστε να βελτιώσουμε πρόνοιες του, που είναι 
καταφανώς προβληματικές και επιδεινώνουν τα δεδομένα της κυπριακής οικονομίας. 

Οι επιπτώσεις των οδυνηρών αποφάσεων σε βάρος του λαού μας, πέραν των οικονομικών επιπτώσεων, 
έχουν, επίσης και σοβαρές κοινωνικές επιπτώσεις.  Η αυξανόμενη ανεργία, φτώχεια και δυσπραγία έχουν, 
δυστυχώς, αυξήσει τα κρούσματα εγκληματικών συμπεριφορών, γεγονός που καθιστά ακόμα πιο επιτακτική 
την ανάγκη για ικανοποίηση της απαίτησης της κοινωνίας για απονομή της δικαιοσύνης σε ότι αφορά τους 
υπαίτιους της οικονομικής κρίσης.  

Το 2015 η κυπριακή οικονομία καλείται να αντιμετωπίσει σημαντικές προκλήσεις, όπως είναι η οικονομική 
ύφεση, η αυξανόμενη ανεργία, το δημοσιονομικό έλλειμμα και το πολύ ψηλό ποσοστό δημόσιου χρέους, η 
αναδιάρθρωση του χρηματοπιστωτικού τομέα καθώς και η αντιμετώπιση άλλων διαρθρωτικών θεμάτων, όπως 
είναι η μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, η εφαρμογή του γενικού συστήματος υγείας, καθώς και η 
μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  

Ως ΔΗΚΟ θα παρακολουθούμε στενά τις εξελίξεις, στηρίζοντας κάθε συλλογική προσπάθεια προς 
ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης.   

Δικός μας μόνιμος στόχος είναι η εμπέδωση συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας και ανάπτυξης, ώστε 
να υπάρχουν ασφαλή και γερά θεμέλια για άσκηση μιας πιο γενναιόδωρης κοινωνικής πολιτικής, προς όφελος 
του πολίτη και στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  

Δ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Το 2015 αποτελεί ένα ακόμα δύσκολο έτος για την πορεία της Κυπριακής οικονομίας.  Η Κύπρος βρίσκεται στα 
μέσα της εφαρμογής του μνημονίου συναντίληψης και εξακολουθεί ακόμα να υφίσταται τις σκληρές συνέπειες 
της οικονομικής κρίσης αλλά και των προνοιών του μνημονίου.  Η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται κάτω από 
την εκβιαστική πίεση της εφαρμογής εντός της περιόδου αυτής μια σειράς από σημαντικές θεσμικές αλλαγές.  
Παράλληλα, τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας παραμένουν τεράστια, ενώ το κύριο ζητούμενο είναι 
πότε θα μπορέσει η κυπριακή οικονομία να επανέλθει σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης.  

Οι δημοσιονομικοί δείκτες φαίνεται να σταθεροποιούνται και οι στόχοι του μνημονίου να πετυχαίνονται, με ένα 
βαρύτατο όμως κόστος και με αιματηρές θυσίες από πλευράς των πολιτών.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα το 
2014 αναμένεται να είναι πιο κάτω από το στόχο που είχε τεθεί ενώ μετά την αλλαγή στον τρόπο που 
εφαρμόζει η Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία για υπολογισμό του ΑΕΠ, το ποσοστό του δημόσιου χρέους ως 
ποσοστό του ΑΕΠ φαίνεται να μειώνεται σε διαχειρίσιμα επίπεδα. 

Όμως οι μεγάλες προκλήσεις και τα ανοικτά ζητήματα της κυπριακής οικονομίας παραμένουν.  Η ανεργία και το 
κόστος του χρήματος βρίσκονται σε ψηλά επίπεδα, ενώ η διαχείριση των μη εξυπηρετούμενων δανείων δεν 
έχει ακόμα μπει σε πορεία αποτελεσματικής αντιμετώπισης.  Πολλοί συμπολίτες μας αντιμετωπίζουν 
προβλήματα διαβίωσης, με το φόβο απώλειας των κατοικιών τους και την αμφιβολία κατά πόσο μπορούν να 
εξασφαλίσουν τα απαραίτητα, ενώ οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις κλείνουν η μια μετά την άλλη. 

Οι αυξημένες φορολογίες και οι αποκοπές σε μισθούς και συντάξεις έχουν μειώσει σημαντικά το διαθέσιμο 
εισόδημα των νοικοκυριών με αποτέλεσμα να μειώνεται η κατανάλωση, διαιωνίζοντας με τον τρόπο αυτό το 
φαύλο κύκλο της ύφεσης και της απουσίας αναθέρμανσης της οικονομίας.  Παράλληλα, οι μειώσεις στα 
εισοδήματα των δανειζομένων οδηγούν στη συνέχιση των σημαντικών αδυναμιών στην εξυπηρέτηση των 
δανειακών τους υποχρεώσεων προς τα τραπεζικά ιδρύματα. 

Η επιτυχία των κυπριακών χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων στα τεστ αντοχής αποτελεί θετική εξέλιξη, η οποία 
όμως θα είναι χωρίς πρακτικό όφελος για την οικονομία αν δεν μεταφραστεί σύντομα σε παραχώρηση 
χορηγήσεων και αποκλιμάκωση των δανειστικών επιτοκίων. 

Επιπλέον είναι σημαντικό να υπάρξει επιτάχυνση των βιώσιμων αναδιαρθρώσεων δανείων και να 
αποφευχθούν οι οποιεσδήποτε μαζικές πωλήσεις.  Προς αυτή την κατεύθυνση θεωρούμε την εφαρμογή του 
πλαισίου αφερεγγυότητας άμεση ανάγκη.  Αναμένουμε ότι μέσα από τις πρόνοιες του πλαισίου θα καταστεί 
δυνατή η προστασία της κύριας κατοικίας βιώσιμων δανειοληπτών αλλά και θα διασφαλιστεί η επιβίωση των 
βιώσιμων επιχειρήσεων, κυρίως των μικρομεσαίων, ώστε να μην χαθούν άλλες θέσεις εργασίας. 

Πέραν του πλαισίου αφερεγγυότητας που αφορά βιώσιμους δανειολήπτες, αναμένουμε από την Κυβέρνηση να 
προχωρήσει στη λήψη μέτρων, μέσα από αυστηρά κριτήρια, για δανειολήπτες που εντάσσονται στις ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού και οι οποίοι θεωρούνται μη βιώσιμοι.  Δυστυχώς όμως δεν είδαμε ακόμα να 
υλοποιείται η εξαγγελία της κυβέρνησης για θεσμοθέτηση του προγράμματος ενοικίου αντί δόσης, ενώ η 
προτεινόμενη κυβερνητική στεγαστική πολιτική δεν οδηγεί στη διαφύλαξη της κοινωνικής συνοχής. 

Υπάρχουν σημαντικές διαρθρωτικές αλλαγές που απαιτούνται στην Κυπριακή οικονομία ώστε να μπορέσει να 
ανταποκριθεί στις αλλαγές του διεθνούς οικονομικού περιβάλλοντος, να είναι ευέλικτη και να αυξάνεται ο 
πολλαπλασιαστικός χαρακτήρας των δαπανών.  Είναι σημαντικό να αρθούν οποιαδήποτε γραφειοκρατικά 
εμπόδια ώστε να ανταποκρινόμαστε άμεσα στις ανάγκες των επενδυτών. 
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Η αναδιάρθρωση της δημόσιας υπηρεσίας, με την κατάργηση ή συγχώνευση τμημάτων και υπηρεσιών και την 
πλήρη εφαρμογή του θεσμού της εναλλαξιμότητας, η μηχανογράφηση και αυτοματοποίηση των διαδικασιών 
και η ενίσχυση της παραγωγικότητας είναι ορισμένες από τις αλλαγές στις οποίες θα έπρεπε ήδη να είχαμε 
προχωρήσει. 

Η φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας το 2014 έγινε με δεδομένα του 1980, οι επανεκτιμήσεις σε τιμές 2013 
χρήζουν σημαντικών βελτιώσεων, πολλά ακίνητα μένουν χωρίς τίτλο ιδιοκτησίας, ενώ αναμένεται ακόμα η νέα 
φορολογική πρόταση της κυβέρνησης. 

Στον τομέα της υγείας, οι κυβερνητικοί χειρισμοί για το ΓΕΣΥ δεν φαίνεται να οδηγούν στο ζητούμενο, στην 
εφαρμογή δηλαδή ενός βιώσιμου, αποτελεσματικού καθολικού συστήματος υγείας για τον κυπριακό λαό. 

Η ενοποίηση του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων και του ΦΠΑ αποτελούν θετική εξέλιξη, και αναμένουμε 
την υιοθέτηση νέων σύγχρονων διαδικασιών ελέγχου της φοροδιαφυγής παρόμοιους με αυτούς που 
εφαρμόζονται σε άλλες χώρες, ώστε να παταχθεί το φαινόμενο αυτό.  

Στρατηγικός μας στόχος πρέπει να είναι η διαμόρφωση ενός ολοκληρωμένου σχεδιασμού για έξοδο από την 
κρίση και την ύφεση το συντομότερο δυνατόν μέσα από τον επανασχεδιασμό του οικονομικού μοντέλου της 
χώρας, ώστε να μπορέσει η πατρίδα μας να διαμορφώσει τις προϋποθέσεις για επάνοδο στην ομαλότητα και 
την ευημερία.  

Η έξοδος από την κρίση πρέπει να αποτελέσει και το σημείο εισόδου σε μια διατηρήσιμη κοινωνική οικονομία 
της αγοράς, σε μια πιο έξυπνη, πιο πράσινη οικονομία στην οποία η ευημερία μας θα προέρχεται από την 
καινοτομία και την καλύτερη αξιοποίηση των πόρων που έχουμε στη διάθεσή μας και στην οποία οι γνώσεις θα 
αποτελούν τη βασική εισροή στην παραγωγική διαδικασία.  Η κινητοποίηση των δυνάμεων αυτών θα μας 
βοηθήσει να βρούμε νέες πηγές ανάπτυξης, να δημιουργήσουμε νέες θέσεις απασχόλησης και να 
προστατεύσουμε τα εισοδήματα των εργαζομένων. 

Στρατηγικός στόχος, πρέπει να είναι η όσον το δυνατό γρηγορότερη πλήρης επάνοδος στις αγορές, κάτι το 
οποίο κατάφερε η Ιρλανδία.  Για να επιτευχθεί κάτι τέτοιο πρέπει μέσα από ένα σωστό στρατηγικό σχεδιασμό 
να επανακτήσουμε την αξιοπιστία της χώρας και την πιστοληπτική αναβάθμιση της.  Είναι σημαντικό να 
υπάρξει σωστή προετοιμασία για την έξοδο στις αγορές, διότι υπάρχουν αρκετές λήξεις ομολόγων αμέσως 
μετά την ολοκλήρωση του μνημονίου το 2016, όμως αυτό προϋποθέτει άντληση κεφαλαίων με τη σωστή 
μέθοδο, την κατάλληλη χρονική περίοδο και στο σωστό κόστος.  Επιπλέον πολύ προσεχτικοί χειρισμοί θα 
πρέπει να γίνουν με το θέμα των κρατικών εγγυήσεων. 

Με βάση τις πρόνοιες του μνημονίου, το 2015 αναμένεται να υλοποιηθούν τα χρονοδιαγράμματα για το ΓΕΣΥ, 
και για τις αποκρατικοποιήσεις των μεγάλων οργανισμών.  Το ΚΣ ΕΔΕΚ εμμένει στη θέση του ότι μπορεί να 
υπάρξει μετοχοποίηση των συγκεκριμένων οργανισμών για να ενισχυθεί η βιωσιμότητα και η κερδοφορία τους, 
αλλά σε καμία περίπτωση δεν πρέπει,  για λόγους εθνικούς και οικονομικούς, οι οργανισμοί αυτοί να 
ιδιωτικοποιηθούν. 

Τέλος, μπορεί να αποτελεί θετικό γεγονός ότι οι αξιολογήσεις για την πορεία του προγράμματος από την 
Τρόικα είναι θετικές, όμως πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι δεν μπορεί αυτό να συνεχίσει να μεθοδεύεται μέσα 
από τον εκβιασμό του Κοινοβουλίου να ψηφίζει νομοθεσίες που η κυβέρνηση αρνείται ή δεν μπορεί να 
διαμορφώσει έγκαιρα και ικανοποιητικά.  

Πέρα από τα πιο πάνω αμιγώς οικονομικά δεδομένα, το κρισιμότερο σημείο που πρέπει να τονιστεί είναι η 
ανάγκη να επισπευστούν από τη Νομική Υπηρεσία και τις εμπλεκόμενες αρχές οι διαδικασίες που αφορούν το 
σκάνδαλο της οικονομίας ώστε να παρουσιαστούν ενώπιον της δικαιοσύνης όσοι οδήγησαν τη χώρα μας ένα 
βήμα πριν τη χρεοκοπία. 

Προϋπολογισμός 2015 

Ο κρατικός Προϋπολογισμός για τα 2015 καταρτίστηκε στα πλαίσια των συγκεκριμένων δημοσιονομικών 
στόχων που καθορίστηκαν στο Μνημόνιο Συναντίληψης, μετά από την έγκριση της Τρόικα.  Ο 
Προϋπολογισμός όμως ουσιαστικά αποτυγχάνει να αξιοποιήσει τη δυνατότητα που προσφέρει η βελτιωμένη 
απόδοση των δεικτών το 2014 η οποία θα μπορούσε να οδηγήσει στη διαμόρφωση ενός προϋπολογισμού με 
προοπτικές καλυτέρευσης των συνθηκών διαβίωσης και ενίσχυσης της προσπάθειας επαναφοράς της 
οικονομίας σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης. 

Αναμφίβολα η επίτευξη των στόχων όσον αφορά στα κρατικά έσοδα θα εξαρτηθεί από το ποσοστό ύφεσης.  
Συνεπώς ο περιορισμός αυτού του ποσοστού παραμένει η μεγάλη πρόκληση, και αναμέναμε προς την 
κατεύθυνση αυτή συγκεκριμένα μέτρα από την κυβέρνηση.  Η πτώση στην ισοτιμία του ρουβλιού, ο νέος νόμος 
του deoffshorisation αλλά και οι κυρώσεις που επιβλήθηκαν στη Ρωσία από την ΕΕ, αναμένεται να 
επηρεάσουν αρνητικά δύο από τους τομείς οι οποίοι έδειξαν ανθεκτικότητα στην οικονομική κρίση, τον 
τουρισμό και τον τομέα των επαγγελματικών υπηρεσιών. 
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Επιπλέον η Κύπρος λόγω της ανοικτής οικονομίας που διαθέτει επηρεάζεται σημαντικά από το εξωγενές 
περιβάλλον δηλαδή την παγκόσμια οικονομία και την κατάσταση στην Ευρώπη. 

Αντί να αντιμετωπίζονται οι πιο πάνω προκλήσεις και προβληματισμοί, ο Προϋπολογισμός του 2015 
χαρακτηρίζεται από μειωμένες αναπτυξιακές δαπάνες, με κίνδυνο να αποστερηθεί ο τόπος από ένα ουσιαστικό 
εργαλείο προώθησης της δυναμικής της ανάπτυξης, ιδιαίτερα σε μια περίοδο πιστωτικής ανεπάρκειας για την 
αγορά.  

Το θέμα της κοινωνικής πολιτικής του κράτους, και πιο ειδικά της στεγαστικής μετά τη ψήφιση του νόμου για τις 
εκποιήσεις, αποκτά καθοριστική σημασία μέσα στις εξαιρετικά σκληρές οικονομικές συνθήκες που περνά ο 
λαός μας.  Αναμέναμε να δούμε ένα προϋπολογισμό που μέσα από τον ουσιαστικό εξορθολογισμό των 
δαπανών να στηρίζει την κοινωνική συνοχή και να προσφέρει την απαιτούμενη προστασία και ανακούφιση 
προς εκείνες τις κοινωνικές ομάδες που έχουν μεγαλύτερη ανάγκη και να δίνει τη δυνατότητα σε μη βιώσιμους 
δανειολήπτες αυτής της κατηγορίας να διατηρήσουν την κατοικία τους.  Δυστυχώς τέτοια σχέδια δεν έχουν 
ενσωματωθεί στον προϋπολογισμό παρόλο που υπάρχουν δημοσιονομικά πλεονάσματα από το 2014. 

Θέλουμε επίσης να τονίσουμε, πως παράλληλα θα πρέπει να προχωρήσει και η λήψη διαρθρωτικών μέτρων 
που θα εκσυγχρονίσουν και θα βελτιώσουν την κρατική μηχανή, κάτι που αποτελεί και την απαραίτητη 
προϋπόθεση για να έχει η χώρα μας πραγματικά αποτελεσματικούς προϋπολογισμούς. 

Είναι αυτονόητο ότι το ΚΣ ΕΔΕΚ στηρίζει κάθε προσπάθεια για ενίσχυση της αμυντικής θωράκισης της χώρας 
υπό το φως και των τουρκικών προκλήσεων στην Κυπριακή ΑΟΖ.  

Μέτρα ώθησης της ανάπτυξης 

Το ΚΣ ΕΔΕΚ έχει κατ’ επανάληψη εισηγηθεί σειρά μέτρων που θα μπορούσαν να ενισχύσουν και να στηρίξουν 
την ανάπτυξη.  Μέτρα όπως τα παρακάτω: 

 Δραστικός περιορισμός της γραφειοκρατίας και της αβεβαιότητας με περιορισμό της πολυνομίας και 
απλοποίηση διοικητικών διαδικασιών 

 Τροποποίηση της υπάρχουσας νομοθεσίας για προσέλκυση διασυνοριακών ταμείων προνοίας 

 Προώθηση των νομοθεσιών για χρηματοδοτικές μισθώσεις και παροχή κινήτρων για προσέλκυση 
εταιρειών που ασχολούνται στο συγκεκριμένο τομέα 

 Αναδιάρθρωση των τομέων της Γεωργίας και της Κτηνοτροφίας στα πρότυπα άλλων χωρών με 
εκσυγχρονισμό των διαδικασιών και μείωση του κόστους παραγωγής 

 Προώθηση των Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων, της Πράσινης Ανάπτυξης και της 
Οπτικοακουστικής βιομηχανίας 

 Φορολογική κίνητρα για εταιρείες ή άτομα που εγκαθίστανται στην Κύπρο και δραστηριοποιούνται σε 
θέματα έρευνας, καινοτομίας και πληροφορικής  

 Ενίσχυση και εκσυγχρονισμός του Εφόρου Εταιρειών και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 

 Δημιουργία ταμείου ανάπτυξης για χρηματοδότηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων 

 Παραχώρηση φορολογικών και πολεοδομικών κινήτρων στον τομέα των κατασκευών 

Πέρα όμως από τα οποιαδήποτε συγκεκριμένα μέτρα εκείνο που χρειάζεται η χώρα μας είναι να υπάρξει ένας 
συνολικός στρατηγικός προγραμματισμός από την κυβέρνηση που θα έχει στόχο την αξιοποίηση όλων των 
υπαρχουσών δυνατοτήτων του τόπου και της οικονομίας μας, ώστε να αρχίσει αποφασιστικά και δυναμικά η 
πορεία προς την ανάπτυξη και την έξοδο από την οικονομική κρίση. 

Ε. Παρατηρήσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος 

Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015 συμπίπτει με το δεύτερο χρόνο της μνημονιακής 
σύμβασης της οποίας βασικός πυλώνας είναι και ο εξορθολογισμός των δημοσίων οικονομικών.  Ο κρατικός 
προϋπολογισμός, ως ένα κατ’ εξοχή εργαλείο άσκησης δημοσιονομικής πολιτικής, αποκτά ιδιαίτερη σημασία 
και επαυξάνει τις υποχρεώσεις όλων για άσκηση πολιτικής οικονομιών και περισυλλογής.  Με βάση τις δικές 
μας εκτιμήσεις οι δαπάνες στο δημόσιο τομέα οι οποίες αφέθηκαν για σειρά ετών να αυξηθούν ανεξέλεγκτα, αν 
δεν τιθασευτούν, θα συνεχίσουν να ακυρώνουν κάθε προσπάθεια εξορθολογισμού τους αλλά και συγκράτησής 
τους μέσα σε αποδεκτά πλαίσια. 

Συνακόλουθα το Ευρωπαϊκό Κόμμα θα στηρίξει και θα υποστηρίξει κάθε πρόταση που περιορίζει τις 
καταναλωτικές δαπάνες και περιορίζει το σπάταλο κράτος.  Αμετάθετη θέση μάς είναι ότι το μισθολόγιο και τα 
λογής-λογής επιδόματα που καταβάλλονται, φανερά ή συγκαλυμμένα, ως αυξήσεις στα εισοδήματα, θα πρέπει 
να μειωθούν ακόμα περισσότερο.  Σε μια εποχή οικονομικής δυσπραγίας, δεν νοείται οι υψηλά αμειβόμενοι να 
συνεχίσουν να εισπράττουν προκλητικά επιδόματα για καθηκόντως επιτελούμενη εργασία πράγμα που δεν 
δικαιολογείται κάτω από οποιεσδήποτε περιστάσεις. 
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Από την άλλη, διαπιστώνουμε ότι η δημόσια υπηρεσία εξακολουθεί να λειτουργεί χωρίς να έχει 
συνειδητοποιηθεί πλήρως η παρούσα κρίση, προβαίνοντας σε καταναλωτικές δαπάνες που μπορεί κάλλιστα 
να περικοπούν.  Κυβερνητικά γραφεία στεγάζονται σε πολυτελή κτίρια με πανάκριβα ενοίκια ενώ υπάρχει 
πλεόνασμα στεγαστικού χώρου που θα μπορούσε να καλύψει τις ανάγκες άλλων τμημάτων και υπηρεσιών. 

Οι σημερινές συνθήκες μας υπαγορεύουν να ξεφύγουμε από την πεπατημένη και να επινοήσουμε τρόπους και 
μεθόδους που να καθιστούν την εργασία όλων μας πιο αποτελεσματική και παραγωγική. 

Το Ευρωπαϊκό Κόμμα, από της ίδρυσής του, έχει θέσει ως στρατηγική του επιδίωξη τη μεταρρύθμιση και την 
επανίδρυση του κράτους το οποίο με λιγότερο κόστος να προσφέρει στον πολίτη τις καλύτερες δυνατές 
υπηρεσίες και με λιγότερη ταλαιπωρία. 

Στα πλαίσια της γενικότερης προσπάθειας για μεταρρύθμιση έχουμε ετοιμάσει πρακτικές προτάσεις που θα 
μπορούσαν άμεσα να τεθούν σε εφαρμογή χωρίς το παραμικρό κόστος, κάμνοντας χρήση του προσωπικού 
που υπηρετεί στις διάφορες υπηρεσίες και το οποίο διαθέτει την αναγκαία επιστημονική επάρκεια και γνώση. 

Ξεκινώντας από το δικό μας χώρο έχουμε έντονη την αίσθηση ότι επιβάλλεται, χωρίς άλλη καθυστέρηση, η 
ενίσχυση του οικονομικού ελέγχου που ασκείται από το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Το δημοσιονομικό σύμφωνο που έχει προσυπογραφεί από τους ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 
συνδυασμό με τις δημοσιονομικές εξουσίες της Βουλής των Αντιπροσώπων έχει αναμφισβήτητα επαυξήσει το 
ρόλο της τελευταίας.  Η σημασία του ρόλου αυτού επιβάλλει την επινόηση και εισαγωγή τέτοιων μέτρων και 
διαδικασιών που να επιτρέπουν την περιοδική αξιολόγηση των αποτελεσμάτων από την εν γένει κυβερνητική 
δράση. 

Η μεγαλύτερη δυνατή εμπλοκή της Βουλής, σε συνεργασία με τους άλλους καθ’ ύλην αρμόδιους 
αξιωματούχους, θα επιτρέψει πληρέστερη παρακολούθηση του βαθμού εκτέλεσης των όσων προνοούνται 
στον προϋπολογισμό αλλά και τη λήψη διορθωτικών μέτρων εκεί όπου διαπιστώνεται παρέκκλιση από τους 
τιθέμενους στόχους.  Η συνεχής εκτίμηση και αξιολόγηση των οικονομικών αποτελεσμάτων από τις 
διατιθέμενες πιστώσεις θα εμπεδώσει και επαυξήσει το βαθμό ευθύνης όσων διαχειρίζονται το δημόσιο χρήμα. 

Η ροή πληροφόρησης του Σώματος της Βουλής πρέπει να είναι συνεχής και αδιάλειπτος. Παλιές νοοτροπίες 
που ήθελαν την απόκρυψη στοιχείων και δεδομένων για λόγους αμφίβολης σημασίας εμπιστευτικότητας έχουν 
ξεπεραστεί από τα ίδια τα πράγματα.  Οι σημερινές πραγματικές συνθήκες σε μια παγκοσμιοποιημένη και 
ανοικτή οικονομία της αγοράς υπαγορεύουν την πλήρη διαφάνεια ώστε οι Αντιπρόσωποι του Λαού να 
γνωρίζουν έγκαιρα και έγκυρα αλλά και να φέρουν το μερίδιο της ευθύνης για τα οικονομικά δρώμενα στο 
βαθμό και στην έκταση που εμπλέκονται. 

Για την επίτευξη του στόχου αυτού η Βουλή από κοινού με την κυβέρνηση θα πρέπει, μέσα σε εύλογο χρόνο, 
να εγκαθιδρύσουν μηχανισμούς που να διευκολύνουν τον κοινοβουλευτικό αυτό έλεγχο.  Ταυτόχρονα 
δημοσιονομικά και άλλα οικονομικά μέτρα θα πρέπει να προωθούνται με τη δέουσα ταχύτητα ώστε να 
επιτυγχάνεται ο ανώτερος βαθμός ωφέλειας από τα μέτρα που προτείνονται μέσα πάντοτε από δημόσια 
διαβούλευση και τον καθιερωμένο κοινωνικό διάλογο. 

Ως ένα κατ’ εξοχή δημοκρατικό σώμα που εκλέγεται απ’ ευθείας από το λαό πρέπει, πάσα θυσία, να 
ανακτήσουμε την εμπιστοσύνη του πολίτη.  Η εμπιστοσύνη αυτή θεωρείται μέγιστο κεφάλαιο για την οικονομία 
και την κοινωνία γενικότερα.  Η έλλειψη εμπιστοσύνης αποτελεί τροχοπέδη στην επιτυχή προώθηση του 
οποιοδήποτε σχεδίου δράσης γι’ αυτό και για την αποκατάστασή της χρειάζεται η εισαγωγή θεσμικών μέτρων 
που να απαντούν πειστικά και αποτελεσματικά στις επιφυλάξεις του πολίτη.  Ο τελευταίος πρέπει να γίνει και 
να είναι το βασικό σημείο αναφοράς μας, να νιώθει ασφαλής και κάθε θεσμική λειτουργία να εμπνέει 
εμπιστοσύνη. 

Η ενεργός συμμετοχή του πολίτη συνιστά βασική προϋπόθεση για κάθε μεταρρύθμιση και αλλαγή. Η 
συμμετοχή αυτή πρέπει να εκφράζεται χωρίς αποκλεισμούς και όλοι να έχουν ίσες δυνατότητες πρόσβασης 
στα κοινωνικά και δημόσια αγαθά.  Από την άλλη, η ευρύτατη κοινωνική συναίνεση προϋποθέτει την υιοθέτηση 
πολιτικών που να υπηρετούν τα αδύναμα και ευάλωτα στρώματα του λαού και που να εξαλείφουν τις 
ανισότητες εκεί και όπου υπάρχουν. 

Η ενεργός συμμετοχή του πολίτη, ως βασική λειτουργία σε μια συμμετοχική δημοκρατία, προϋποθέτει συνάμα 
νέα συστήματα αποκέντρωσης σε όλους τους τομείς οικονομικής και κοινωνικής δράσης. 

Είναι εδώ που υπεισέρχεται ο ρόλος των ΜΚΟ οι οποίες, εφόσον αναθεωρήσουν και εκσυγχρονίσουν τον 
τρόπο λειτουργίας τους, θα δημιουργήσουν τα αναγκαία ερείσματα και θα επανακαθορίσουν τις σχέσεις μεταξύ 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα και αυτές των πολιτών.  Η τρίτη αυτή διάσταση που δημιουργείται θα έχει θετικό 
αντίκτυπο σε όλους του τομείς δράσης, σφυρηλατώντας την ίδια ώρα την κοινωνική συνοχή, η οποία θα 
πρέπει να διαφυλαχθεί ως κόρη οφθαλμού. 

Η καθολική αυτή συστράτευση δυνάμεων προσδίδει ολοένα και μεγαλύτερη σημασία στην προώθηση της 
εταιρικής κοινωνικής ευθύνης που αποτελεί θεσμοθετημένο στόχο και επιδίωξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 
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κοινωνικά υπεύθυνη διαχείριση των ανθρώπινων πόρων από τις επιχειρήσεις αναμφίβολα διαμορφώνει ένα 
νέο περιβάλλον για την πρόοδο και ευημερία του τόπου.  

Αποκαθιστά μια σχέση αμοιβαίας εμπιστοσύνης ανάμεσα στους εργοδότες και εργοδοτούμενους και θωρακίζει 
ακόμα περισσότερο την τόσο αναγκαία κοινωνική συνοχή κάτω από τις σημερινές δύσκολες συνθήκες. 

Η καθιέρωση της αρχής της πλήρους διαφάνειας πρέπει να διέπει όλους τους τομείς της κυβερνητικής δράσης.  
Η θέση αυτή αποτελεί πάγια απαίτηση της κοινωνίας των πολιτών, ενισχύει τους δημοκρατικούς θεσμούς και 
αποκαθιστά την αυτονομία του πολιτικού συστήματος. 

Όλες οι αποφάσεις των δημοσίων φορέων και οργάνων πρέπει να δημοσιοποιούνται.  Το πόθεν έσχες των 
πολιτικών να ελέγχεται από Ανεξάρτητη Αρχή που εγκαθιδρύεται για το σκοπό αυτό και της οποίας τα 
ευρήματα να δημοσιοποιούνται με τη μορφή περιοδικών εκθέσεων. 

Η δημόσια διοίκηση οφείλει και πρέπει να δημοσιοποιεί όλες τις διοικητικές πράξεις και αποφάσεις της που 
επηρεάζουν τα δικαιώματα τρίτων.  Εισηγούμαστε να εισαχθεί ο θεσμός της δημόσιας διαβούλευσης, ως 
συστατικό στοιχείο λήψης μιας απόφασης, με δικαίωμα συμμετοχής των πολιτών που αποδεδειγμένα έχουν 
νομικό συμφέρον ως προς τα αποφασιζόμενα ζητήματα. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, όλοι οι δημόσιοι φορείς και όσοι βρίσκονται σε πολιτικές θέσεις θα πρέπει να 
λογοδοτούν σε τακτά χρονικά διαστήματα και να δημοσιοποιούν τα περιουσιακά τους στοιχεία πριν την 
ανάληψη των καθηκόντων τους και κατά τη λήξη της θητείας τους. 

Οι δημόσιοι φορείς θα πρέπει να συνέρχονται σε τακτά χρονικά διαστήματα για την αξιολόγηση του έργου 
τους.  Η έγκαιρη άσκηση αυτοκριτικής επιτρέπει τη λήψη διορθωτικών μέτρων για τη μέγιστη επίτευξη των 
στόχων που έχουν τεθεί.  Τα διορθωτικά μέτρα πρέπει κα επιβάλλεται να αναθεωρούν πρακτικές που 
λειτούργησαν αρνητικά ως προς τους στόχους που έχουν τεθεί χωρίς να αποκλείεται η αναθεώρηση της 
στρατηγικής του οικείου φορέα. 

Ο διαφανής τρόπος λήψης αποφάσεων καλύπτει όλες τις περιπτώσεις, περιλαμβανομένων αυτών που έχουν 
ανατεθεί σε άλλα όργανα του οικείου φορέα και οι αποφάσεις που λαμβάνονται, δεόντως αιτιολογημένες, 
πρέπει με σαφήνεια να ορίζουν τα κριτήρια, τους παράγοντες και το εν γένει σκεπτικό στο οποίο στηρίχθηκαν. 

Οι αποφάσεις που λαμβάνονται να στηρίζονται σε επαρκή πληροφόρηση και ύστερα από τη στήριξη και 
υποστήριξη της αναγκαίας, κατά περίπτωση, επιστημοσύνης και τεχνογνωσίας. 

Θα αποτελούσε αποτελεσματικό σύστημα αξιολόγησης και εκτίμησης κινδύνων αν πριν από κάθε απόφαση 
εξειδικεύονταν οι εν δυνάμει λειτουργικοί κα οικονομικοί κίνδυνοι, η συνεκτίμηση της αποτελεσματικότητας των 
προσφερόμενων μέσων ελέγχου και η διαφανής και αποτελεσματική διαχείριση των κινδύνων με σαφή 
δέσμευση των δημοσίων φορέων ως προς τις ευθύνες τους. 

Οι εμπλεκόμενοι δημόσιοι φορείς, πρόσθετα από τις ετήσιες εκθέσεις που ετοιμάζουν κατά νόμο, οφείλουν να 
απαντούν σε ερωτηματολόγιο ως προς το βαθμό υλοποίησης των στόχων τους με τη συμμετοχή των πολιτών, 
ως ο βασικός παράγοντας αναφοράς σχετικά με τη λειτουργία του κάθε δημόσιου φορέα. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων θα πρέπει, τάχιστα, να υιοθετήσει την αναγκαία νομοθεσία και να πάρει όλα τα 
αναγκαία μέτρα για την εφαρμογή της αρχής για «καλή νομοθέτηση».  Για το σκοπό αυτό επιβάλλεται η 
εγκαθίδρυση των απαραίτητων νομοπαρασκευαστικών επιτροπών οι οποίες να αξιολογούν από κάθε άποψη 
τα προτεινόμενα νομοθετήματα, κωδικοποιώντας τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και μειώνοντας τα διοικητικά 
βάρη. 

Η εξάλειψη της πολυνομίας και κακονομίας πρέπει να αποτελεί το πρώτιστο μέλημα όλων μας. Κάθε θεσμική 
νομοθεσία, αναλυόμενη σε εύληπτη και κατανοητή γλώσσα, πρέπει να γνωστοποιείται στο ευρύ κοινό με την 
ευθύνη των καθ’ ύλην αρμοδίων.  Με εξαίρεση τα επείγοντα νομοθετικά μέτρα, καμιά νομοθεσία δεν τίθεται σε 
εφαρμογή εκτός εάν προηγουμένως αποτελέσει αντικείμενο δημόσιας και επαρκούς ανάλυσης. 

Οι προωθούμενες αποφάσεις νομοθετικού περιεχομένου που λαμβάνονται στα πλαίσια εναρμόνισης με 
οδηγίες/κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει να υποβάλλονται στην ίδια πιο πάνω διαδικασία.  
Βασικό μέλημα της δημόσιας διοίκησης είναι ο πολίτης να γνωρίζει με επάρκεια τα δικαιώματα και τις τυχόν 
υποχρεώσεις του που απορρέουν από τη συμμετοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ε.Ε. 

Στα πλαίσια της πολυσυζητημένης εισαγωγής θεσμικών αλλαγών, η εισαγωγή και εφαρμογή κώδικα πρακτικής 
κατέχει πρωτεύουσα θέση.  Η χρηστή διοίκηση στον κώδικα αξιών της δημόσιας υπηρεσίας είναι περισσότερο 
από ποτέ άλλοτε επιβεβλημένη. 

Η ποικιλία των φορέων που συνθέτουν τον κρατικό μηχανισμό υπαγορεύουν τον καθορισμό κοινών αρχών 
που πρέπει να διακρίνουν κάθε δημόσιο φορέα στην καθημερινή του δράση.  Οι αρχές αυτές, ως οδηγός 
καθημερινής δράσης, θα διευκολύνουν τους κρατικούς φορείς να αντιλαμβάνονται και να εφαρμόζουν τις 
κατευθυντήριες γραμμές χρηστής διοίκησης αλλά και να ξεπερνούν τις παρουσιαζόμενες αδυναμίες με 
μοναδικό και αμετάθετο στόχο την αποτελεσματική διακυβέρνηση.  
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Οι καταγραφόμενες αρχές δεν αναιρούν εξειδικευμένες ρυθμίσεις που ισχύουν καθόσον αφορά του 
υφιστάμενους φορείς, αντίθετα τις ενισχύουν και ενδυναμώνουν, δημιουργώντας γέφυρες συναντίληψης με τις 
υπόλοιπες αρχές δημόσιας διοίκησης.  Οι βασικές αρχές που προτείνουμε προσφέρουν τη βάση μιας χρηστής 
λειτουργίας κάθε δημόσιου φορέα. 

Οι βασικές αρχές χρηστής διοίκησης πρέπει να διακρίνονται από: 

(α) σταθερή προσήλωση κάθε δημόσιου φορέα στους σκοπούς της εγκαθίδρυσής του με προεξάρχοντα 
στόχο και επιδίωξη την ποιοτική εξυπηρέτηση του πολίτη και διασφάλιση του μέγιστου οφέλους από 
τους χρησιμοποιούμενους κατά περίπτωση πόρους,  

(β) τον αυστηρό περιορισμό κάθε φορέα στο χώρο δράσης του με προσήλωση στα οριζόμενα καθήκοντα 
και τις ευθύνες του, 

(γ) την προαγωγή των αξιών που κάθε φορέας καλείται να υπηρετήσει, 

(δ) τη λήψη αποφάσεων μέσα από διαφανείς διαδικασίες και με την επιμελή άσκηση των καθηκόντων και 
ευθυνών του, 

(ε) την ανάπτυξη της ικανότητας άσκησης του ανατιθέμενου ρόλου του ώστε να παράγονται τα καλύτερα 
δυνατά αποτελέσματα, 

(στ) την ανάπτυξη συνθηκών αιτιολόγησης και απολογισμού ως προς τα πεπραγμένα κάθε φορέα με πλήρη 
ετοιμότητα ανάληψης των ευθυνών κάθε διοικητικού και διευθυντικού οργάνου. 

ΣΤ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

H Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται να υπερψηφίσει τον δεύτερο, μετά την υπογραφή του Μνημονίου, 
προϋπολογισμό της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Δεν θα είναι βέβαια η πρώτη φορά που η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα κληθεί να ψηφίσει προϋπολογισμό που να αντικατοπτρίζει την δεινή οικονομική κατάσταση 
στην οποία έχει περιέλθει η χώρα μας τα τελευταία χρόνια.  Από το 2011 ήδη ο προϋπολογισμός της 
Κυπριακής Δημοκρατίας έπαυσε να είναι αναπτυξιακός αποκτώντας πλέον αρνητικό χαρακτήρα και πρόσημο.  
Όμως είναι πλέον γεγονός ότι η νομοθετική εξουσία έχει δεμένα τα χέρια της και πολύ μικρές αλλαγές μπορεί 
να επιφέρει στο τελικό νομοσχέδιο του προϋπολογισμό, λόγω της εκ των προτέρων έγκρισης του από την 
Τρόικα.  

Ο προϋπολογισμός αυτός, με την έμφαση που δίνεται στις τεράστιες περικοπές στις δαπάνες του κοινωνικού 
κράτους, θα επιδεινώσει περαιτέρω την κατάσταση της πραγματικής οικονομίας και θα μεγαλώσει την ήδη 
μεγάλη ψαλίδα μεταξύ φτωχών και πλουσίων.  

Πρέπει να απεγκλωβιστούμε από το κυνήγι των αριθμών και των δεικτών.  Δεν συμφωνούμε με την άποψη ότι 
πρέπει με αιματηρές θυσίες, που μπορεί ακόμα και να προκαλέσουν μόνιμες αναπηρίες στην κοινωνική 
συνοχή, στην ποιότητα ζωής και στο περιβάλλον της πατρίδας και του λαού μας, να βελτιωθούν οι δείκτες της 
Κυπριακής οικονομίας, γεγονός που θα προσελκύσει επενδύσεις που στη συνέχεια θα φέρουν θέσεις εργασίας 
και ευημερία.  Στη φύση παρατηρούμε ότι στην καμένη γη δεν φυτρώνει πάντα χορτάρι, αλλά συχνά το έδαφος 
διαβρώνεται και επέρχεται η ερημοποίηση.  Κατά την άποψή μας ο παρόν προϋπολογισμός συνεχίζει την 
πολιτική της καμένης γης χωρίς να δημιουργεί νησίδες ανάκαμψης και ανάπτυξης, και οδηγεί στην κοινωνική 
ερημοποίηση. 

Είναι αλήθεια ότι γίνεται μια προσπάθεια για οριακή αύξηση κονδυλίων που έχουν σχέση με τις αναπτυξιακές 
δαπάνες των υπουργείων ενώ ταυτόχρονα καταγράφεται ελαφριά μείωση των τακτικών δαπανών.  Όμως δεν 
μπορούμε να μη σημειώσουμε ότι η μείωση των τακτικών δαπανών οφείλεται κυρίως στη μείωση του 
προσωπικού, λόγω μη ανανέωσης του προσωπικού στο δημόσιο εξαιτίας της απαγόρευσης των προσλήψεων 
και λόγω των πολλών πρόωρων αφυπηρετήσεων.  Δυστυχώς εντοπίζουμε ακόμα σπατάλες και μη 
δικαιολογημένες δαπάνες, προσωπικά επιδόματα αξιωματούχων και ύποπτες χρηματοδοτήσεις έργων ή 
υπηρεσιών.  Από την άλλη στα πλαίσια της κατάθεσης των τριετών προϋπολογισμών, σημειώνεται η μείωση 
των αναπτυξιακών δαπανών για το 2016 γεγονός που περιορίζει σημαντικά την οριακά θετική σημείωση που 
καταγράφουμε πιο πάνω. 

Στα θετικά καταγράφεται η αύξηση της χορηγίας για τα καταφύγια ζώων ενώ ανοικτό παραμένει το θέμα της 
καθολικής αποκοπής της χορηγίας για την Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου.  Παρόμοιας φύσης περικοπή γίνεται αδικαιολόγητα επιλεκτικά και εις βάρος κι άλλων κοινωνικών μη 
κυβερνητικών οργανώσεων, επειδή εξασκούν κριτική κατά της πολιτικής της Κυβέρνησης. 

Αναγνωρίζουμε τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η Κυπριακή οικονομία και το Κυπριακό κράτος αυτήν τη 
χρονική περίοδο.  Όμως άλλο πράγμα είναι η οικονομική περισυλλογή και άλλο η μονόπλευρη και ισοπεδωτική 
λιτότητα.  Άλλο πράγμα είναι το κούρεμα και άλλο ο αποκεφαλισμός.  Δυστυχώς, ο προϋπολογισμός που 
κατέθεσε η Κυβέρνηση είναι προϋπολογισμός ύφεσης, που αντικατοπτρίζει την έλλειψη μιας αποτελεσματικής 
στρατηγικής και ενός ρεαλιστικού οράματος εξόδου από την κρίση.  Ο προϋπολογισμός περιλαμβάνει μέτρα 
κοινωνικής οπισθοδρόμησης, αναπτυξιακής υποβάθμισης και εργασιακής υποχώρησης.  Κυρίως όμως 
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θέλουμε να τονίσουμε πως, αντίθετα με τις συμβουλές που λαμβάνουμε από Διεθνείς Οργανισμούς και άλλα 
παραδείγματα χωρών, που εξήλθαν ή αντιμετώπισαν την οικονομική κρίση, δεν υπάρχει καμία πρόνοια στον 
προϋπολογισμό που να δίνει την ελπίδα, ή έστω την ένδειξη, ότι θα προκύψει κάποιας μορφής δυναμική που 
θα αλλάξει ριζικά το υφιστάμενο οικονομικό και αναπτυξιακό μοντέλο, που μας έφερε σε αυτό το σημείο ευθύς 
εξαρχής.  

Εξακολουθούν οι ιθύνοντες να μιλούν για προσέλκυση ξένων επενδύσεων και καταθέσεων, για πωλήσεις 
ακινήτων, αδειοδότηση καζίνων, γηπέδων γκολφ και μαρίνων και για ξεπούλημα ημικρατικών οργανισμών που 
θα τονώσουν τάχα την ανταγωνιστικότητα, χωρίς να προσπαθεί κανείς να βρει λύση για επανεκκίνηση της 
οικονομίας μας προς τα εμπρός και με αλλαγή πλεύσης.  Θέλουμε η Κυβέρνηση μέσω του προϋπολογισμού, 
να δώσει ελπίδα και κατεύθυνση.  Να επενδύσει στην επανεκκίνηση της οικονομίας μας βασιζόμενη εξίσου 
στον πρωτογενή και δευτερογενή τομέα, δηλ. τη γεωργία, την κτηνοτροφία, την αλιεία, τη βιοτεχνία, την 
παραγωγή ενέργειας κοκ και όχι μόνο στον τριτογενή τομέα των υπηρεσιών και των τραπεζών.  Ο 
προϋπολογισμός που έχουμε μπροστά μας δεν μας αφήνει σε καμία αμφιβολία ότι επιδιώκεται η 
επαναδημιουργία μιας οικονομίας βασισμένης ανισομερώς σε υπηρεσίες, μιας οικονομίας που θα είναι για 
πάντα εξαρτημένη από εξωγενείς παράγοντες.  

Εμείς θα συνεχίσουμε να υπερασπιζόμαστε την ανάγκη προώθησης ομοιόμορφης ανάπτυξης και προστασίας 
του πρωτογενούς και δευτερογενούς τομέα της οικονομίας, σε σχέση με τον τριτογενή τομέα μέσω της 
εφαρμογής νέων οικολογικών και πράσινων πολιτικών, βασισμένων στις νέες τεχνολογίες, στην πληροφορική 
και την καινοτομία.  Αυτό που πραγματικά χρειάζεται η οικονομία μας και έπρεπε να αντικατοπτρίζεται στον 
προϋπολογισμό του 2015, είναι μια de profundis -δηλαδή εκ βάθρων- αλλαγή, που να αντικαταστήσει το 
κερδοσκοπικό και ανθρωποφάγο σύστημα της αλόγιστης και χωρίς όρια ανάπτυξης, που θα οδηγεί πάντα τον 
τόπο σε κρίσεις ύφεσης, σαν αυτή που ζούμε τώρα, με ένα νέο πράσινο και αειφόρο μοντέλο βιώσιμης 
ανάπτυξης.  

Ζ. Παρατηρήσεις του βουλευτή κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών 

Ο Κρατικός προϋπολογισμός είναι η συλλογική απόφαση ως προς το πώς και που θα δαπανήσουμε τις 
εισπράξεις από τις φορολογίες που το Κράτος βάζει στους κατοίκους αυτού του τόπου.  Ο προϋπολογισμός 
του Κράτους δείχνει την κατεύθυνση και την πρόθεση της Κυβέρνησης όσον αφορά στην αξία που προσδίδει 
στην καθημερινότητα και στην ποιότητα ζωής του κάθε πολίτη στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

Ο 2
ος

 Μνημονιακός προϋπολογισμός της Κυβέρνησης Αναστασιάδη συνεχίζει να αγνοεί, την ανάγκη για 
αναπτυξιακές δαπάνες, οι οποίες είναι ο καλύτερος τρόπος για να ενισχυθεί η οικονομική δραστηριότητα, να 
δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας και να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους μειώνοντας ταυτόχρονα και τις 
δαπάνες τους κράτους σε κοινωνικές παροχές.  

Στο 2
ο
 Μνημονιακό προϋπολογισμό, η όλη προσπάθεια εστιάζει ακόμη περισσότερο στη συρρίκνωση του 

κοινωνικού κράτους.  Απουσιάζει η στήριξη σε ιδιωτικές επενδύσεις και σε εξαγωγές και δυστυχώς δεν γίνεται η 
παραμικρή προσπάθεια για να δοθούν ανάσες στους Κύπριους φορολογούμενους. 

Εδώ και 22 μήνες η Κυβέρνηση Αναστασιάδη, αυξάνει ή βάζει νέες φορολογίες καθ’ υπόδειξη της Τρόικα.  
Ούτε ένα σχέδιο για φορολογική ελάφρυνση των πολιτών δεν έχει φέρει μέχρι στιγμής. Τους πολίτες που τόσο 
πολύ λοιδορεί ο Υπουργός Οικονομικών, αφού όπως λέει όλοι αυτοί ξόδευαν πέραν των δυνατοτήτων τους.  

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση Αναστασιάδη στις διαπραγματεύσεις της με την Τρόικα δεν διεκδικεί, δεν 
αναλαμβάνει πρωτοβουλίες και δεν μάχεται όσο θα έπρεπε για την Κύπρο και τους πολίτες της, οι οποίοι 
πληρώνουν τον λογαριασμό της υποδούλωσης της Κυβέρνησης Αναστασιάδη στην Τρόικα. 

Στις συζητήσεις για τον προϋπολογισμό ακούσαμε πολλά. Μεταρρύθμιση, βέλτιστες πρακτικές, μετατροπή 
προϋπολογισμού από προϋπολογισμό εισροών σε προϋπολογισμό αποτελεσμάτων, στρατηγικό σχεδιασμό 
στα υπουργεία και αξιολόγηση στην βάση προκαθορισμένων δεικτών απόδοσης. 

Περίπου 67,000 συμπολιτών μας είναι άνεργοι, και άλλες 57,000 εργάζονται με μερική απασχόληση, δηλαδή 
124,000 συμπολίτες μας ψάχνουν ελπίδα για ένα καλύτερο μέλλον, και αυτός ο προϋπολογισμός απλούστατα 
τους ζητά να κάνουν και άλλη υπομονή.  Μήπως η κυβέρνηση Αναστασιάδη πραγματικά αντιλαμβάνεται τι 
πρέπει να κάνει για να μειωθεί η ανεργία;  Σίγουρα δεν είναι στον προϋπολογισμό εκτός και αν το κρύβει για να 
μην μάθουμε το μυστικό της επιτυχίας τους. 

Ως Συμμαχία Πολιτών δεν είμαστε ικανοποιημένοι με την κατανομή των αποκοπών στις κοινωνικές παροχές με 
αποτέλεσμα να την πληρώνουν οι συμπολίτες μας λήπτες δημοσίου βοηθήματος και οι χαμηλοσυνταξιούχοι 
αλλά και την κατανομή των φορολογιών με αποτέλεσμα να πληρώνουν φόρο ακίνητης περιουσίας άτομα τα 
οποία είναι άνεργα ή έχουν χαμηλά εισοδήματα και η ακίνητη περιουσία τους δεν τους προσφέρει κανένα 
έσοδο και το Κτηματολόγιο ανεβάζει την φορολογική αξία του στα ύψη.  

Ως Συμμαχία Πολιτών, βλέπουμε μια σειρά από κίνδυνους οι οποίοι δεν αντικατοπτρίζονται στον 
προϋπολογισμό όπως τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και η πιστωτική στενότητα, τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι κύριοι εμπορικοί μας εταίροι όπως η Ελλάδα και η Ρωσία καθώς και η όλο και αναβαλλόμενη 
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μεταρρύθμιση στο δημόσιο.  Όντως η κυβέρνηση Αναστασιάδη δεν βιάζεται και δεν φαίνεται να 
προβληματίζεται  για την κρισιμότητα των καιρών, η δικής σας απραξία θα κοστίσει στον Κύπριο πολίτη, όπως 
κόστισε η απραξία της προηγούμενης κυβέρνησης.  

Το μέλλον δεν φαίνεται να είναι καλύτερο. Μέχρι το 2017, οι άμεσοι και έμμεσοι φόροι υπολογίζεται ότι θα 
αυξηθούν κατά περίπου 10% χωρίς να υπάρχει η ανάλογη αύξηση του ΑΕΠ.  Αυτή η συνεχής φορολόγηση θα 
οδηγήσει σε σημαντικά προβλήματα στην πραγματική οικονομία και τα δημόσια οικονομικά. 

Με βάση αυτές τις πραγματικότητες, η Συμμαχία Πολιτών απορρίπτει και τη φιλοσοφία και τη λογική που διέπει 
το Προϋπολογισμό που κατέθεσε η Κυβέρνηση.  Όπως δηλώσαμε και πέρσι μόνο με καινοτόμα και 
ριζοσπαστικά μέτρα ανάπτυξης μπορεί να επέλθει η παραγωγική ανασυγκρότηση, να προστατευθεί η 
κοινωνική συνοχή και η κοινωνική ενότητα. 
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ΜΕΡΟΣ Γ 

ΠΑΡΟΥΣΙΟΛΟΓΙΟ ΣΥΝΕΔΡΙΩΝ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗ ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΤΟΥ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ 2015 

Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Παρασκευή 

17 Οκτωβρίου 2014 

 Υπουργός Οικονομικών 

 Ανάλυση κρατικών εσόδων 

 Δημοσιονομικοί δείκτες 

 Οικονομική πολιτική και 
δημοσιονομική κατάσταση 

 

Επιμέρους προϋπολογισμοί: 

 Υπουργείο Οικονομικών 

 Γενικό Λογιστήριο 

 Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων, Συντονισμού και 
Ανάπτυξης 

 

 Υπουργός Οικονομικών:   

 Χάρης Γεωργιάδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Νίκος Νουρής 

Χρίστος Μέσης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Τετάρτη 

22 Οκτωβρίου 2014 

 Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας 
Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα 

 

Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα: 

Γιάννης Δανιηλίδης 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Γιάννος Λαμάρης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

 

  Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 

 

Πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών: 

Έφη Παπαδοπούλου 

 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Σταύρος Ευαγόρου 

Γιάννος Λαμάρης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δευτέρα 

27 Οκτωβρίου 2014 

 Υπουργείο Υγείας 

 

Υπουργός Υγείας: 

Φίλιππος Πατσαλής 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Νίκος Νουρής 

Αδάμος Αδάμου 

Στέλλα  Μισιαούλη Δημητρίου 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

Χρίστος Μέσης 

Αθηνά Κυριακίδου 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

Τετάρτη 

29 Οκτωβρίου 2014 

 Ελεγκτική Υπηρεσία 

 

Γενικός Ελεγκτής: 

Οδυσσέας Μιχαηλίδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Φειδίας Σαρίκας  

Δημήτρης Συλλούρης 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

 

  Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 

 

Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου: 

Ανδρέας Λαμπριανού 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

 Πάμπος Παπαγεωργίου 

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Φειδίας Σαρίκας 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

  Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 

 

Επίτροπος Διοικήσεως: 

Ελίζα Σαββίδου 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Φειδίας Σαρίκας 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Πέμπτη  

30 Οκτωβρίου 2014 

 Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού: 

Κώστας Καδής 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας 
τον κ. Νίκο Νικολαΐδη  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γεώργιος Τάσου 

Ευθύμιος Δίπλαρος 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Γιώργος Λουκαΐδης 

Γιώργος Γεωργίου 

Αντρέας Καυκαλιάς 

Αθηνά Κυριακίδου 

Γεώργιος Προκοπίου 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

Δευτέρα 

3 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

 

Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως: 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Ιωνάς Νικολάου 

 

Γιάννος Λαμάρης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ρίκκος Μαππουρίδης 

Άριστος Δαμιανού 

Πανίκκος Σταυριανός 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

Σοφοκλής Φυττής 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

Τετάρτη  

5 Νοεμβρίου 2014 

 Δικαστική Υπηρεσία 

 

Πρόεδρος Ανωτάτου Δικαστηρίου: 

Μύρων Νικολάτος 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Σωτήρης Σαμψών 

Ρίκκος Μαππουρίδης 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

Πανίκκος Σταυριανός 

 

  Νομική Υπηρεσία 

 

Γενικός Εισαγγελέας της 
Δημοκρατίας: 

Κώστας Κληρίδης 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μαρία Κυριακού 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Πανίκκος Σταυριανός 

 

  Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας 
και Γραφείο Επιτρόπου 
Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μαρία Κυριακού 

Πάμπος Παπαγεωργίου 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Εκπρόσωπος Γραφείου Επιτρόπου 
Νομοθεσίας και Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας των Δικαιωμάτων του 
Παιδιού: 

Αικατερίνη Συμεού 

Γιώργος Περδίκης  

 

Πέμπτη 

6 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

 

Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού: 

Γιώργος Λακκοτρύπης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Μάριος Μαυρίδης 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Ευθύμιος Δίπλαρος 

Κώστας Κώστα 

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Δευτέρα 

10 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Εσωτερικών 

 

Υπουργός Εσωτερικών: 

Σωκράτης Χάσικος 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Νίκος Νουρής 

Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου 

Χρίστος Μέσης 

Σοφοκλής Φυττής 

Αθηνά Κυριακίδου 

Φειδίας Σαρίκας  

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

Formatted: Indent: Left:  0,5 cm,
Space After:  6 pt
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Τετάρτη 

12 Νοεμβρίου 2014 

 Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού 

 

Πρόεδρος Επιτροπής  

Προστασίας Ανταγωνισμού: 

Λουκία Χριστοδούλου 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Σταύρος Ευαγόρου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιώργος Λουκαΐδης  

Δημήτρης Συλλούρης 

 

  Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών 

 

 

Αναπληρωτής Έφορος Υπηρεσίας 
Συνεργατικών Εταιρειών: 

 Κύπρος Πρωτοπαπάς 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Σταύρος Ευαγόρου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Δημήτρης Συλλούρης 

 

  Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 

 

Πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφύγων: 

Χριστόδουλος Τσιέλεπος 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Σταύρος Ευαγόρου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

  Βουλή των Αντιπροσώπων 

 

Γενική Διευθύντρια Βουλής των 
Αντιπροσώπων: 

Βασιλική Αναστασιάδου 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Σταύρος Ευαγόρου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Πέμπτη 

13 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Εξωτερικών 

 

Υπουργός Εξωτερικών: 

Ιωάννης Κασουλίδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Νίκος Νικολαΐδης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Γιώργος Λουκαΐδης 

Φειδίας Σαρίκας 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

 

  Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

(Κονδύλια Διαφώτισης) 

 

Κυβερνητικός Εκπρόσωπος: 

Νίκος Χριστοδουλίδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Αβέρωφ Νεοφύτου 

Γιώργος Λουκαΐδης 

Δευτέρα 

17 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος 

 

Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος: 

Νίκος Κουγιάλης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Γιαννάκης Γαβριήλ 

Αδάμος Αδάμου 

Ανδρέας Φακοντής 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Γιώργος Γεωργίου 

Ανδρέας Καυκαλιάς 

Σοφοκλής Φυττής 

Πέμπτη 

20 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 

Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

Ζέτα Αιμιλιανίδου 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Νίκος Νικολαΐδης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ανδρέας Φακοντής  

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

Νίκος Νουρής 

Αθηνά Κυριακίδου 

Ρούλα Μαυρονικόλα 

Δημήτρης Συλλούρης 

Δευτέρα 

24 Νοεμβρίου 2014 

 Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων 

 

Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων: 

Μάριος Δημητριάδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Αντώνης Αντωνίου 

Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Αντρέας Φακοντής 

Κώστας Κώστα 

Χριστάκης Τζιοβάνης 

Πέμπτη 

27 Νοεμβρίου 2014 

 Γραφείο Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων 

 

Εκπρόσωπος Γραφείου Εφόρου 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων: 

Ονούφριος Κουλλάς 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Πάμπος Παπαγεωργίου 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

  Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 

  Υπουργείο Άμυνας 

 

Υπουργός Άμυνας: 

Χριστόφορος Φωκαΐδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιώργος Βαρνάβα 

Σωτήρης Σαμψών 

Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Αριστοτέλης Μισός 

Κώστας Κώστα 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

Γιώργος Προκοπίου 

Ζαχαρίας Κουλίας 

Δευτέρα 

1
η
 Δεκεμβρίου 2014 

 Διοικήτρια Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου 

 

Διοικήτρια Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου: 

Χρυστάλλα Γιωρκάτζη 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

Δευτέρα 

8 Δεκεμβρίου 2014 

 Έγκριση προσχεδίου έκθεσης της 
επιτροπής 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

Υπουργείο/ανεξάρτητη 
Υπηρεσία 

Παρόντες βουλευτές 

Πέμπτη 

11 Δεκεμβρίου 2014 

 Έγκριση τροποποιήσεων του 
προϋπολογισμού του 2015 που 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Νίκος Νικολαΐδης  

Νίκος Κουτσού  
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ΜΕΡΟΣ Δ 

 

ΠΙΝΑΚΕΣ ΠΟΥ ΑΝΤΙΚΑΤΟΠΤΡΙΖΟΥΝ ΤΗ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ  
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ΜΕΡΟΣ Ε  

ΣΥΓΚΕΦΑΛΑΙΩΣΗ ΟΦΕΙΛΩΝ ΚΑΙ ΔΑΠΑΝΩΝ ΚΑΤΑ ΚΕΦΑΛΑΙΟ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Υπουργείο Άμυνας     

Τακτικές Δαπάνες  289.908.603 318.955.266 318.954.940 318.954.940 318.954.940 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 5.255 80 60 60 60 

Σύνολο 289.913.858 318.955.346 318.955.000 318.955.000 318.955.000 

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος     

Τακτικές Δαπάνες 180.762.732 181.040.119 184.603.401 183.991.567 186.185.247 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  40.855.291 54.251.145 57.782.599 58.394.433 56.200.753 

Σύνολο 221.618.023 235.291.264 242.386.000 242.386.000 242.386.000 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως     

Τακτικές Δαπάνες 255.451.591 255.284.437 253.747.491 257.576.603 257.870.272 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 6.076.257 13.518.388 15.226.005 11.589.723 9.597.897 

Σύνολο 261.527.848 268.802.825 268.973.496 269.166.326 267.468.169 

Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού     

Τακτικές Δαπάνες 20.863.463 23.505.754 23.482.017 23.299.739 24.190.108 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 11.289.135 19.125.330 22.397.330 17.678.330 18.648.340 

Σύνολο 32.152.598 42.631.084 45.879.347 40.978.069 42.838.448 

Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων     

Πάγιο Ταμείο 132.356 146.550 148.000 148.000 148.000 

Τακτικές Δαπάνες 639.510.947 857.702.796 894.077.874 901.787.658 891.527.605 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 19.483.661 27.994.576 22.637.653 10.539.399 10.188.260 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Σύνολο 659.126.964 885.843.922 916.863.527 912.475.057 901.863.865 

Υπουργείο Εσωτερικών     

Πάγιο Ταμείο 95.628 100.000 100.000 100.000 100.000 

Τακτικές Δαπάνες 309.525.131 316.314.695 298.274.609 304.650.625 298.585.592 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 180.836.902 196.847.562 212.327.274 179.828.044 154.157.434 

Σύνολο 490.457.661 513.262.257 510.701.883 484.578.669 452.843.026 

Υπουργείο Εξωτερικών     

Τακτικές Δαπάνες 62.839.429 69.110.337 69.095.253 69.077.027 69.290.135 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 1.090.250 5.390.370 5.179.380 6.119.380 5.819.380 

Σύνολο 63.929.679 74.500.707 74.274.633 75.196.407 75.109.515 

Υπουργείο Οικονομικών     

Πάγιο Ταμείο 4.053.525.642 3.535.362.726 3.942.620.684 2.702.950.504 1.952.687.020 

Τακτικές Δαπάνες 1.317.331.358 782.271.964 819.406.111 825.615.993 820.436.522 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 89.033.635 87.367.470 78.101.321 151.445.720 146.220.116 

Σύνολο 5.459.890.635 4.405.002.160 4.840.128.116 3.680.012.217 2.919.343.658 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού     

Τακτικές Δαπάνες 765.070.622 772.323.731 765.911.838 761.012.196 769.407.295 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 156.361.756 150.610.935 159.054.132 163.846.554 154.316.100 

Σύνολο 921.432.378 922.934.666 924.965.970 924.858.750 923.723.395 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων     

Πάγιο Ταμείο 2.814.943 3.333.000 3.333.000 3.333.000 3.183.000 

Τακτικές Δαπάνες 226.878.814 226.426.015 229.840.539 229.014.752 230.377.273 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 32.377.947 45.945.225 45.837.103 47.364.248 39.677.891 

Σύνολο 262.071.704 275.704.240 279.010.642 279.712.000 273.238.164 

Υπουργείο Υγείας     

Τακτικές Δαπάνες 545.700.936 511.309.244 56.276.524 513.917.133 512.832.674 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 17.096.277 19.218.261 19.306.376 21.665.767 18.702.163 

Σύνολο 562.797.213 530.527.505 535.582.900 535.582.900 531.534.837 

Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο      

Πάγιο Ταμείο 164.028 165.710 165.712 165.712 167.377 

Τακτικές Δαπάνες 5.343.032 5.381.083 5.479.961 5.479.961 5.568.393 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 30 30 30 30 

Σύνολο 5.507.060 5.546.823 5.645.703 5.645.703 5.735.800 

Υπουργικό Συμβούλιο     

Τακτικές Δαπάνες 1.643.382 1.735.159 1.705.366 1.705.366 1.725.369 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 10 10 10 10 

Σύνολο 1.643.382 1.735.169 1.705.376 1.705.376 1.725.379 

Βουλή των Αντιπροσώπων     

Τακτικές Δαπάνες 19.147.452 19.564.209 21.349.173 19.375.713 19.347.352 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 472.612 344.700 429.400 344.700 344.700 

Σύνολο 19.620.064 19.908.909 21.778.573 19.720.413 19.692.052 

Δικαστική Εξουσία     

Πάγιο Ταμείο 4.020.314 4.198.326 4.072.334 4.072.134 4.090.768 

Τακτικές Δαπάνες 21.326.363 22.361.045 22.670.201 22.661.696 22.924.928 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 84.002 620 230 230 230 

Σύνολο 25.430.680 26.559.991 26.742.765 26.734.060 27.015.926 

Νομική Υπηρεσία     

Πάγιο Ταμείο 3.300.187 4.586.659 4.329.684 4.329.684 4.332.640 

Τακτικές Δαπάνες 10.305.043 10.899.089 11.558.201 11.478.883 11.116.592 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 359.183 577.956 417.596 44.126 150 

Σύνολο 13.964.412 16.063.704 16.305.481 15.852.693 15.449.382 

Ελεγκτική Υπηρεσία     

Πάγιο Ταμείο 215.800 259.229 217.081 217.081 219.101 

Τακτικές Δαπάνες 5.062.579 5.415.368 5.306.949 5.263.556 5.389.682 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 9.917 8.550 8.550 8.550 8.550 

Σύνολο 5.288.295 5.683.147 5.532.580 5.489.187 5.617.333 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας     

Πάγιο Ταμείο 542.556 544.225 553.337 562.843 568.359 

Τακτικές Δαπάνες 382.598 369.679 356.953 356.953 362.711 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 10 10 10 10 

Σύνολο 925.154 913.914 910.300 919.806 931.080 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας     

Τακτικές Δαπάνες 692.837 655.198 653.321 654.384 660.242 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 20 20 20 20 

Σύνολο 692.837 655.218 653.341 654.404 660.262 

Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως     



691 

 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Τακτικές Δαπάνες 1.860.929 1.957.842 2.030.283 1.897.293 1.939.381 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  0 50 50 50 50 

Σύνολο 1.860.929 1.957.892 2.030.333 1.897.343 1.939.431 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού      

Τακτικές Δαπάνες  1.494.190 1.529.108 1.523.262 1.526.262 1.531.529 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 1.600 8.590 8.590 8.590 8.590 

Σύνολο 1.495.789 1.537.698 1.531.852 1.534.852 1.540.119 

Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων  
Προσωπικού Χαρακτήρα  

    

Τακτικές Δαπάνες 225.120 244.559 240.740 240.740 242.146 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  0 70 70 70 70 

Σύνολο 225.120 244.629 240.810 240.810 242.216 

Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων     

Τακτικές Δαπάνες  216.034 179.688 183.093 183.093 183.940 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 70 70 70 70 

Σύνολο 216.034 179.758 183.163 183.163 184.010 

Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου     

Τακτικές Δαπάνες 1.675.761 1.755.277 1.956.968 1.956.968 1.996.705 

Αναπτυξιακές Δαπάνες  28.746 34.310 38.060 37.895 37.895 

Σύνολο 1.704.507 1.789.587 1.995.028 1.994.863 2.034.600 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών     

Τακτικές Δαπάνες 485.908 524.499 449.926 449.926 450.713 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ/ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ/ 
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 40 40 40 40 

Σύνολο 485.908 524.539 449.966 449.966 450.753 

Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών     

Τακτικές Δαπάνες 2.971.483 3.143.518 2.368.864 2.313.519 2.262.791 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 60 60 60 60 

Σύνολο 2.971.483 3.143.578 2.368.924 2.313.579 2.262.851 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων     

Τακτικές Δαπάνες 395.150 428.245 381.938 381.938 385.291 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 0 30 30 30 30 

Σύνολο 395.150 428.275 381.968 381.968 385.321 
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ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ 

2013 

Πραγματική 
Δαπάνη 

€ 

2014 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2015 

Εγκεκριμένος 
Προϋπολογισμός 

€ 

2016 

Μεσοπρ. 
Δημοσιον. Πλαίσιο 

€ 

2017 

Μεσοπρ. Δημοσιον. 
Πλαίσιο 

€ 

Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων,  
Συντονισμού και Ανάπτυξης 

    

Τακτικές Δαπάνες 4.500.915 3.945.067 4.262.368 4.236.468 4.311.572 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 21.154.711 95.307.054 115.084.235 143.296.246 142.396.958 

Σύνολο 25.655.626 99.252.121 119.346.603 147.532.714 146.708.530 

Γενικό Λογιστήριο     

Πάγιο Ταμείο  0 13.069.627 100.020 100.020 100.020 

Τακτικές Δαπάνες 40.108.892 42.163.418 31.264.844 37.052.679 38.093.194 

Αναπτυξιακές Δαπάνες 44.010 128.305 251.290 251.530 181.530 

Σύνολο 40.152.902 55.631.350 31.616.154 37.404.229 38.374.744 
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ΜΕΡΟΣ ΣΤ 

ΜΕΣΟΠΡΟΘΕΣΜΟ ΠΛΑΙΣΙΟ 2014-2016 

 2012  2013  2014ε  2015f  2016f  

ΑΕΠ (%) 

5
η
 Αξιολόγηση  -2.4  -5.4  -4.2  0.4  1.6  

ΔΝΤ- Άρθρο ΙV  -2.4  -5.4  -3.2  0.4  1.6  

Υπουργείο Οικονομικών  -2.4  -5.4  -3.0  0.5  1.5  

Ανεργία (%) 

5
η
 Αξιολόγηση  11.8  15.9  17.6  17.0  15.8  

ΔΝΤ- Άρθρο ΙV  11.8  15.9  16.6  16.1  15.0  

Υπουργείο Οικονομικών  11.8  15.9  15.6  14.8  14.0  

Πληθωρισμός (ΕνΔΤΚ) (%) 

5
η
 Αξιολόγηση  3.1  0.4  0.0  0.9  1.3  

ΔΝΤ- Άρθρο ΙV  3.1  0.4  0.0  0.7  1.3  

Υπουργείο Οικονομικών  3.1  0.4  0.0  0.9  1.3  

Δημοσιονομικό Ισοζύγιο (% του ΑΕΠ) 

5
η
 Αξιολόγηση (ESA 95)  -6.4  -5.4  -4.7  -5.2  -2.2  

ΔΝΤ- Άρθρο ΙV (ESA 95)  -6.4  -5.4  -4.4  -3.9  -1.3  

Υπουργείο Οικονομικών (ESA 10)  -5.8  -5.0  -2.5  -1.7  -1.3  
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Δημόσιο Χρέος (% του ΑΕΠ) 

5
η
 Αξιολόγηση (ESA 95)  87  112  118  126  122  

ΔΝΤ- Άρθρο ΙV (ESA 95)  87  112  117  126  122  

Υπουργείο Οικονομικών (ESA 10)  79  102  105  103  98  
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ΜΕΡΟΣ Ζ - ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΣΜΟΣ ΕΡΓΩΝ 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1 - ΝΕΑ ΕΡΓΑ 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 2 - ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΑ ΕΡΓΑ 
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ΜΕΡΟΣ Η 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΚΡΑΤΙΚΟ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2015 ΟΙ ΟΠΟΙΕΣ ΚΑΤΑΤΕΘΗΚΑΝ ΑΠΟ ΤΟ 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΜΕΤΑ ΤΗ ΛΗΞΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΩΣ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΠΙΤΡΟΠΗ  

 

Τροποποίηση Αρ. 1 

(α) Κεφάλαιο: 010400.2 «Βουλή των Αντιπροσώπων-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» 

 Ομάδα Δαπανών: 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες»  

 Υποομάδα Δαπανών: 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών»: €115.300 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€115.300 για αγορά υπηρεσιών.  Οι υπηρεσίες αυτές αφορούν:   

i. Πρόσληψη ενός εξωτερικού εγκρίτου και εγνωσμένου κύρους Νομικού, ο οποίος θα παρέχει στη 
Βουλή γνωμοδοτήσεις επί συνταγματικών ζητημάτων με συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας. 
Πιστώσεις: €60.000.   

ii. Πρόσληψη Εκπροσώπου Τύπου ενημέρωσης των ΜΜΕ επιτόπιων και αλλοδαπών σε σχέση με 
το επιτελούμενο από τη Βουλή έργο με συμβόλαιο πενταετούς διάρκειας. Πιστώσεις: €44.000.   

iii. Καθαριότητα Κτιρίου. Ανάθεση σε ιδιωτική εταιρεία για σκοπούς καθαρισμού των γραφειακών 
χώρων λόγω έλλειψης καθαριστριών. Πιστώσεις: €11.300. 

(β) Κεφάλαιο: 010400.2 «Βουλή των Αντιπροσώπων-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες»  

Ομάδα Δαπανών: 07650 «Αγορά Εξοπλισμού»  

Υποομάδα Δαπανών: 07651 «Μηχανολογικός και Ηλεκτρονικός Εξοπλισμός»: €165.000 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015  Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€165.000 για αγορά μηχανολογικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού ως ακολούθως: 

i. Αναβάθμιση ηλεκτρονικού συστήματος: €95.000.  

ii. Προμήθεια Νέου Εκσυγχρονισμένου Τηλεφωνικού Συστήματος: €70.000. 

Για το λόγο αυτό πρέπει να συμπεριληφθούν πιστώσεις ύψους €165.000 στην Υποομάδα Δαπανών 
07651 «Μηχανολογικός και Ηλεκτρονικός Εξοπλισμός» του Κεφαλαίου 010400.2 «Βουλή των 
Αντιπροσώπων-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» του Προϋπολογισμού του 2015. 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 των πιο πάνω πιστώσεων στις πιο πάνω Υποομάδες Δαπανών.   

Τροποποίηση Αρ. 2 

Κεφάλαιο: 020100.2 «Νομική Υπηρεσία-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες»  

Ομάδα Δαπανών: 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες»  

Υποομάδα Δαπανών: 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών»: €2.500.000 

Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του στις 30.9.2014 αποφάσισε την πρόσληψη 
Εμπειρογνωμόνων για παροχή βοήθειας στο ανακριτικό έργο της Νομικής Υπηρεσίας για την 
καταστροφή της κυπριακής οικονομίας για τη διακρίβωση του ενδεχόμενου διάπραξης ποινικών 
αδικημάτων.  

Για το λόγο αυτό πρέπει να συμπεριληφθούν πιστώσεις ύψους €2.500.000 στην Υποομάδα Δαπανών 
03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών» του Κεφαλαίου 020100.2 «Νομική Υπηρεσία-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
Δαπάνες» του Προϋπολογισμού του 2015. 

Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων ύψους €2.500.000 στην πιο πάνω Υποομάδα Δαπανών.   

Τροποποίηση Αρ. 3 

Κεφάλαιο: 030800.2 «Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  

Εδάφιο (25) «Λειτουργοί Συνεργατικών Εταιρειών Α΄ (Κλίμακα Α11(ii))» 

Εδάφιο (70) ++«Λειτουργοί Συνεργατικών Εταιρειών (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11)» 
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 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου, μετά τη μεταφορά της εποπτείας των 
Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων από την Υπηρεσία Συνεργατικών Εταιρειών στην Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου σύμφωνα με σχετική μελέτη καταργήθηκαν έξι θέσεις Λειτουργών Συνεργατικών 
Εταιρειών Α΄ (Κλίμακα Α11(ii)) κάτω από το εδάφιο (25) και εννέα θέσεις Λειτουργών Συνεργατικών 
Εταιρειών (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) κάτω από το εδάφιο (70) του Κεφαλαίου 030800.2 «Υπηρεσία 
Συνεργατικών Εταιρειών-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες». Κατόπιν επικαιροποίησης της μελέτης 
αποφασίστηκε όπως: 

(α) καταργηθούν μόνο πέντε θέσεις Λειτουργών Συνεργατικών Εταιρειών Α΄ (Κλίμακα Α11(ii)) αντί έξι 
κάτω από το εδάφιο (25) για πιο ορθολογική δομή της Υπηρεσίας.  Για το λόγο αυτό πρέπει να 
τροποποιηθεί ανάλογα η σημείωση στις Επεξηγήσεις έναντι του εδαφίου (25) «Πέντε θέσεις 
καταργήθηκαν.» και 

(β) περιληφθεί στο εδάφιο (70) Λειτουργοί Συνεργατικών Εταιρειών (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) 
σημείωση που να υποδηλώνει ότι 17 θέσεις θα σημειωθούν με διπλό (++) σταυρό.  Για το λόγο 
αυτό πρέπει να τροποποιηθεί ανάλογα η σημείωση στις Επεξηγήσεις έναντι του εδαφίου (70) «Ο 
διπλός σταυρός ισχύει για δεκαεπτά θέσεις μόνο.».  

 Ως εκ τούτου με βάση τα πιο πάνω παρίσταται ανάγκη περίληψης στο Νομοσχέδιο του 
Προϋπολογισμού του 2015 και του ΜΔΠ 2015-2017  των πιο πάνω ρυθμίσεων.  

Τροποποίηση Αρ. 4  

Κεφάλαιο: 130200.2 «Φυλακές-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι»  

Υποομάδα Δαπανών: 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων»: €750.000  

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του 
Άρθρου 16(2) έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η πρόσληψη Δεσμοφυλάκων καθορισμένης διάρκειας εντός 
του 2015, ώστε ανά πάσα στιγμή ο αριθμός των μονίμων εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου και 
καθορισμένης διάρκειας Δεσμοφυλάκων να ανέρχεται σε 390, για την κάλυψη αναγκών που 
προκύπτουν ως αποτέλεσμα της κένωσης μόνιμων θέσεων στις Φυλακές.  Το κόστος των πρόσθετων 
θέσεων που απαιτούνται και που υπολογίζονται γύρω στις 30 ανέρχεται στις €750.000. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη περίληψης στο Νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 
τροποποίησης με την προσθήκη της παραγράφου (γ) κάτω από την παράγραφο (β) του εδαφίου 2 του 
άρθρου 16 του περί Προϋπολογισμού Νομοσχεδίου του 2015, ως εξής: «(γ) στο Υπουργείο Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως (Τμήμα Φυλακών: ανώτατος αριθμός μονίμων και εργοδοτουμένων αορίστου 
χρόνου/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας, 390 Δεσμοφύλακες)». 

 Για το λόγο αυτό απαιτείται τροποποίηση του εδαφίου 2 του άρθρου 16 του περί Προϋπολογισμού 
Νομοσχεδίου του 2015 και του ΜΔΠ 2015-2017 καθώς και περίληψη πιστώσεων ύψους €750.000 κάτω 
από την υποδιαίρεση 02101 «Μισθοδοσία Κρατικών Υπαλλήλων». 

Τροποποίηση Αρ. 5 

Κεφάλαιο: 140140.3 «Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Διοίκηση-
Υπηρεσία Εμπορίου-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 03650 «Εκδόσεις και Δημοσιότητα»  

Υποομάδα Δαπανών: 03730 «Συμμετοχή σε Εκθέσεις»: €103.000  

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€103.000 για συνέχιση της λειτουργίας του εκθεσιακού χώρου της Κρατικής Έκθεσης για τη διοργάνωση 
εξειδικευμένων εκθέσεων. 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκ παραδρομής περιέλαβε μικρότερες 
πιστώσεις στο προϋπολογισμό του για το 2015 και στο ΜΔΠ 2015-2017 από τις πραγματικές ανάγκες 
για τη διοργάνωση των εξειδικευμένων εκθέσεων.  

  Για το λόγο αυτό θα πρέπει να συμπεριληφθούν πιστώσεις ύψους €103.000 κάτω από την Υποομάδα 
Δαπανών 03730 «Συμμετοχή σε Εκθέσεις» του Κεφαλαίου 140140.3 «Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, Διοίκηση-Υπηρεσία Εμπορίου-Αναπτυξιακές Δαπάνες». 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων ύψους €103.000 στην πιο πάνω Υποομάδα Δαπανών.  

Τροποποίηση Αρ. 6 

Κεφάλαιο: 140210.2 «Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας-Κοινές Υπηρεσίες-Τακτικές 
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Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 02700 «Προσωπικό Εξωτερικών Υπηρεσιών»  

Υποομάδα Δαπανών: 02701 «Επιτόπιο Προσωπικό Εξωτερικού»: €60.000 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 10.9.2014 αποφάσισε τη δημιουργία μιας 
θέσης Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Δημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση στις Βρυξέλλες και την πλήρωσή της με όρους απασχόλησης του Επιτόπιου 
Προσωπικού, σε αντικατάσταση αποσπασμένου λειτουργού, ο οποίος παραιτήθηκε από τη δημόσια 
υπηρεσία.  Πέραν του ότι η λύση αυτή είναι οικονομικά συμφέρουσα δεν υπάρχει δυνατότητα 
αναπλήρωσης από το μόνιμο προσωπικό του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού.   

 Για το λόγο αυτό πρέπει να συμπεριληφθούν πιστώσεις ύψους €60.000 στην Υποομάδα Δαπανών 
02701 «Επιτόπιο Προσωπικό Εξωτερικού» του Κεφαλαίου 140210.2 «Υπηρεσίες Εμπορίου και 
Βιομηχανίας-Κοινές Υπηρεσίες-Τακτικές Δαπάνες» του Προϋπολογισμού του 2015. 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων ύψους €60.000 στην πιο πάνω Υποομάδα Δαπανών. 

Τροποποίηση Αρ. 7 

Κεφάλαιο: 150113.2 «Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Διοίκηση-
Παροχές Κοινωνικής Προστασίας-Τακτικές Δαπάνες»  

Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»  

Υποομάδα Δαπανών: 04450 «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας»: -€280.000 

Κεφάλαιο: 150401.2 «Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας-Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Λευκωσίας-Τακτικές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές»  

Υποομάδα Δαπανών: 04450 «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας»: €280.000 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 29.10.2014 αποφάσισε να εγκρίνει την αύξηση 
του επιδόματος εγκλωβισμένου κατά ποσό ίσο με το ποσό που ο κάθε εγκλωβισμένος λάμβανε μέχρι 
σήμερα ως επίδομα χαμηλοσυνταξιούχου. 

 Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι, με την αλλαγή της νομοθεσίας και την υιοθέτηση του Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος (ΕΕΕ) οι εγκλωβισμένοι δεν εμπίπτουν στις πρόνοιες της νομοθεσίας αφού 
δεν διαμένουν στις περιοχές που ελέγχονται από τη δημοκρατία και άρα δεν δικαιούνται την καταβολή 
του ΕΕΕ.  Η ετήσια δαπάνη υπολογίζεται στις €280.000. 

 Για το λόγο αυτό πρέπει να συμπεριληφθούν πιστώσεις ύψους €280.000 στην Υποομάδα Δαπανών 
04450 «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας» του Κεφαλαίου 150401.2 «Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας-
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Λευκωσίας - Τακτικές Δαπάνες» με ανάλογη μείωση των πιστώσεων της 
Υποομάδας Δαπανών 04450 «Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας» του Κεφαλαίου 150113.2 «Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Διοίκηση-Παροχές Κοινωνικής Προστασίας-Τακτικές 
Δαπάνες» του Προϋπολογισμού του 2015. 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων ύψους €280.000 στην πιο πάνω Υποομάδα Δαπανών και ισόποση μείωση 
πιστώσεων της ίδιας Υποομάδας Δαπανών στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.  

Τροποποίηση Αρ. 8 

Κεφάλαιο: 160114.3 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση-Ταμείο Αλληλεγγύης- Αναπτυξιακές 
Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 05000 «Έργα και Σχέδια Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους»  

Υποομάδα Δαπανών: 05500 «Δράσεις Ταμείων Αλληλεγγύης»: €2.790.000 

Κεφάλαιο: 160171.3 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση-Έργα Συγχρηματοδοτούμενα από 
Κοινοτικούς Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 05000 «Έργα και Σχέδια Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους»  

Υποομάδα Δαπανών: 05500 «Δράσεις Ταμείων Αλληλεγγύης»: -€2.790.000 
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 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015  Νόμου απαιτείται η μεταφορά πιστώσεων ύψους 
€2.790.000 από την Υποομάδα Δαπανών 05500 «Δράσεις Ταμείων Αλληλεγγύης» της Υποδιαίρεσης 
160171.3 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση-Έργα Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους-
Αναπτυξιακές Δαπάνες» στην Υποομάδα Δαπανών 05500 «Δράσεις Ταμείων Αλληλεγγύης» της 
Υποδιαίρεσης 160114.3 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση-Ταμείο Αλληλεγγύης-Αναπτυξιακές 
Δαπάνες» λόγω του ότι τα κονδύλια αυτά σχετίζονται με το Ταμείο Αλληλεγγύης και όχι με την κατηγορία 
των Συγχρηματοδοτούμενων Έργων από κοινοτικούς πόρους οι οποίες καλύπτουν δαπάνες που 
συγχρηματοδοτούνται από τα Ευρωπαϊκά Διαρθρωτικά και Επενδυτικά Ταμεία.  

 Για το λόγο αυτό απαιτείται η μεταφορά τους στην υποομάδα δαπανών 05500 «Δράσεις Ταμείων 
Αλληλεγγύης» από την υποομάδα 160171.3 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση-Έργα 
Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες». 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 των πιο πάνω πιστώσεων στην πιο πάνω Υποομάδα Δαπανών.  

Τροποποίηση Αρ. 9 

Κεφάλαιο: 160171.3 «Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση-Έργα Συγχρηματοδοτούμενα από 
Κοινοτικούς Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 05000 «Έργα και Σχέδια Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους»  

Υποομάδα Δαπανών: 05700 «Δράσεις Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης»   

Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου εκ παραδρομής δεν έχει περιληφθεί έναντι 
της Υποομάδας Δαπανών 05700 η ακόλουθη επεξήγηση: 

«Για κατανομή σε άλλες ομάδες/υποομάδες δαπανών των Κεφαλαίων 160200, 160300, 160400, 
160500, 160600 που συγχρηματοδοτούνται από Ευρωπαϊκά Διαρθρωτικά και Επενδυτικά Ταμεία 
μετά από εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών». 

 Η περίληψη της σημείωσης αυτής κρίνεται απαραίτητη για την απορρόφηση μεγάλου μέρους του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης “Leader” όπου το Υπουργείο Εσωτερικών ενεργεί ως ενδιάμεσος 
φορέας.  Οι πιστώσεις θα κατανέμονται στις Επαρχιακές Διοικήσεις ως αρμόδιες Αρχές για την 
υλοποίηση των έργων του προγράμματος “Leader”. 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 της πιο πάνω επεξήγησης.    

Τροποποίηση Αρ. 10 

Κεφάλαιο: 160805.3 «Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως-Επαρχιακό Γραφείο Πολεοδομίας 
Λεμεσού-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 08830 «Κατασκευαστικά Έργα»  

Υποομάδα Δαπανών: 08850 «Πλατείες, Πάρκα και Εξωραϊστικά Σχέδια»: €100.000 

Κεφάλαιο: 160806.3 «Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως-Επαρχιακό Γραφείο Πολεοδομίας 
Πάφου-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 08200 «Δρόμοι» 

Υποομάδα Δαπανών: 08380 «Πρωταρχικοί Δρόμοι Δήμων»: -€100.000 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015  Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€100.000 κάτω από την Υποομάδα Δαπανών 08850 «Πλατείες, Πάρκα και Εξωραϊστικά Σχέδια» του 
Κεφαλαίου 160805.3 «Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως-Επαρχιακό Γραφείο Πολεοδομίας Λεμεσού-
Αναπτυξιακές Δαπάνες» για την ανάπλαση του παραδοσιακού Πυρήνα και αναβάθμιση χώρων του 
χωριού Απεσιά.  

 Συγκεκριμένα οι πιστώσεις θα διατεθούν για την ολοκλήρωση της ανάπλασης, της πλατείας της 
εκκλησίας  του Αγίου Γεωργίου.  Το έργο συγχρηματοδοτείται  από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 
“Leader”. 

 Παράλληλα, γίνεται ισόποση μείωση πιστώσεων κάτω από την Υποομάδα Δαπανών 08380 
«Πρωταρχικοί Δρόμοι Δήμων» του Κεφαλαίου 160806.3 «Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως-Επαρχιακό 
Γραφείο Πολεοδομίας Πάφου-Αναπτυξιακές Δαπάνες».   

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων ύψους €100.000 στην Υποομάδα Δαπανών 08850 και ισόποση μείωση 
πιστώσεων της Υποομάδας Δαπανών 08380.    
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Τροποποίηση Αρ. 11 

Κεφάλαιο: 161000.2 «Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας-Κεντρικά Γραφεία Τακτικές 
Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών: 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες»  

Υποομάδα Δαπανών: 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών»: €523.000 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€523.000 κάτω από την Υποομάδα Δαπανών 03580 «Σύμβαση Υπηρεσιών» του Κεφαλαίου 161000.2 
«Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» για κάλυψη των 
συμβατικών υποχρεώσεων του Τμήματος έναντι της εταιρείας η οποία ανέλαβε, ύστερα από 
διαγωνισμό, την αεροφωτογράφιση των ελεύθερων περιοχών της Κύπρου, την ψηφιοποίηση και την 
τρισδιάστατη απεικόνιση κτιρίων και τη δημιουργία βάσεων δεδομένων, την παράδοση δεδομένων και 
ενδιάμεσων στοιχείων, εξοπλισμού, λογισμικών και εκπαίδευσης.  

 Το έργο ανεμένετο να ολοκληρωθεί το 2014 για αυτό και δεν περιλήφθηκαν ανάλογες πιστώσεις το 
2015.  Όμως λόγω καθυστερήσεων που παρατηρήθηκαν στην ολοκλήρωσης του έργου παρίσταται 
ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων 
ύψους €523.000 στην πιο πάνω Υποομάδα Δαπανών.    

Τροποποίηση Αρ. 12 

Κεφάλαιο: 180113.2 «Υπουργείο Οικονομικών, Διοίκηση-Υπηρεσία Ειδικών Χορηγιών-Τακτικές 
Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 04300 «Κοινωνικές Παροχές»   

Υποομάδα Δαπανών 04301 «Παροχές Παιδείας»: -€63.000.000 

Κεφάλαιο: 200200.2 «Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση-Κεντρικά Γραφεία- Τακτικές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 04300 «Κοινωνικές Παροχές»   

Υποομάδα Δαπανών 04301 «Παροχές Παιδείας»: €66.750.000 

Υποομάδα Δαπανών 04350 «Πολιτιστικές Παροχές»: -€3.200.000 

Υποομάδα Δαπανών 04540 «Ειδικά Ταμεία»: -€550.000 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου απαιτείται η μεταφορά πιστώσεων ύψους 
€63.000.000 από την Υποομάδα Δαπανών 04301 «Παροχές Παιδείας» του Κεφαλαίου 180113.2 
«Υπουργείο Οικονομικών, Διοίκηση-Υπηρεσία Ειδικών Χορηγιών-Τακτικές Δαπάνες» στην Υποομάδα 
Δαπανών 04301 «Παροχές Παιδείας» (€63.000.000) καθώς και των ποσών των €3.200.000 από την 
Υποομάδα Δαπανών 04350 «Πολιτιστικές Παροχές» και €550.000 από την Υποομάδα Δαπανών 04540 
«Ειδικά Ταμεία» του Κεφαλαίου 200200.2 «Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση-Κεντρικά Γραφεία» 
δηλαδή συνολικό ποσό ύψους €66.750.000 στο Κεφάλαιο 200200.2 «Ανώτερη και Ανώτατη 
Εκπαίδευση-Κεντρικά Γραφεία». 

 Η μεταφορά αυτή γίνεται μέσα στα πλαίσια του ορθολογισμού και της διαφάνειας των δημοσίων 
δαπανών.  Για αυτό η φοιτητική χορηγία ενοποιείται με τη φοιτητική μέριμνα (φοιτητές εσωτερικού και 
εξωτερικού) οπότε κρίνεται απαραίτητη η μεταφορά των πιστώσεων της φοιτητικής χορηγίας από το 
Υπουργείο Οικονομικών στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού καθώς και η μεταφορά των πιστώσεων 
της φοιτητικής μέριμνας από την Υποομάδα Δαπανών 04350 «Πολιτιστικές Παροχές» και από την 
Υποομάδα 04540 «Ειδικά Ταμεία» στην Υποομάδα Δαπανών 04301 «Παροχές Παιδείας». 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη μεταφοράς των ανάλογων πιστώσεων στην υποομάδα δαπανών 
04301 «Παροχές Παιδείας» στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του ΜΔΠ 2015-2017 
των πιο πάνω πιστώσεων.   

Τροποποίηση Αρ. 13 

Κεφάλαιο: 180717.2 «Τμήμα Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού-Κέντρα Εξυπηρέτησης του 
Πολίτη-Τακτικές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 03300 «Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις» 

Υποομάδα Δαπανών 03301 «Συντηρήσεις Κτιρίων και Γραφείων»: €716.100 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου δεν περιλήφθηκαν πιστώσεις για 
παραχώρηση τους στα Τεχνικά Τμήματα, Δημοσίων Έργων και Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών για 
τη διαμόρφωση: 
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 του κτιρίου Διοίκησης της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων σε Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη 
Λευκωσία. 

 δεύτερου Κέντρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λευκωσία σε υποστατικό της Λεωφόρου 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ. 

 Για το λόγο αυτό θα πρέπει να περιληφθούν πιστώσεις ύψους €716.100 στην Υποομάδα Δαπανών 
03301 «Συντηρήσεις Κτιρίων και Γραφείων» στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017. 

Τροποποίηση Αρ. 14 

Κεφάλαιο: 210100.3 «Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, Διοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-
Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 03550 «Συμβουλευτικές Υπηρεσίες/Έρευνες» 

Υποομάδα Δαπανών 03551 «Υπηρεσίες Εμπειρογνωμόνων/Συμβούλων»: €250.000 

Κεφάλαιο: 210171.3 «Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, Διοίκηση-Έργα 
Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 05000 «Έργα και Σχέδια Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους» 

Υποομάδα Δαπανών 05100 «Δράσεις Διαρθρωτικών Ταμείων»: -€50.000 

Κεφάλαιο: 210271.3 «Τμήμα Δημοσίων Έργων-Έργα Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς 
Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 08200 «Δρόμοι»  

Υποομάδα Δαπανών 08230 «Οδικές Αρτηρίες»: -€200.000 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€250.000 κάτω από την Υποομάδα Δαπανών 03551 «Υπηρεσίες Εμπειρογνωμόνων/Συμβούλων» του 
Κεφαλαίου 210100.3 «Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων-Κεντρικά Γραφεία-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 
για κάλυψη του κόστους διενέργειας μελέτης από οίκο Συμβούλων προς υλοποίηση της απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 934/2014 για αυτονόμηση του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών. 

 Παράλληλα γίνονται ισόποσες μειώσεις πιστώσεων κάτω από τις Υποομάδες Δαπανών 05100 «Δράσεις 
Διαρθρωτικών Ταμείων» -€50.000 του Κεφαλαίου 210171.3 «Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων-Έργα 
Συγχρηματοδοτούμενα από Κοινοτικούς Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες» και 08230 «Οδικές Αρτηρίες» 
-€200.000 του Κεφαλαίου 210271.3 «Τμήμα Δημοσίων Έργων-Έργα Συγχρηματοδοτούμενα από 
Κοινοτικούς Πόρους-Αναπτυξιακές Δαπάνες» 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 πιστώσεων ύψους €250.000 και ισόποση μείωση των πιστώσεων των πιο πάνω 
Υποομάδων Δαπανών. 

Τροποποίηση Αρ. 15 

Κεφάλαιο: 210100.2 «Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, Διοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 04200 «Επιχορηγήσεις» 

Υποομάδα Δαπανών 04260 «Άλλες Επιχορηγήσεις»: €55.000.000 

Κεφάλαιο: 211216.2 «Τμήμα Οδικών Μεταφορών-Πρόγραμμα Δημόσιων Οδικών Μεταφορών-
Τακτικές Δαπάνες» 

Ομάδα Δαπανών 04200 «Επιχορηγήσεις» 

Υποομάδα Δαπανών 04260 «Άλλες Επιχορηγήσεις»: -€54.999.990 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου κάτω από Τμήμα Οδικών Μεταφορών-
Πρόγραμμα Δημόσιων Οδικών Μεταφορών - Υποομάδα Δαπανών 04200 «Επιχορηγήσεις» -Τακτικές 
Δαπάνες περιλήφθηκαν πιστώσεις ύψους €55.000.000 για κάλυψη των δαπανών υλοποίησης του 
προγράμματος Δημόσιων Επιβατικών Μεταφορών.  Από το 2015 και μετά η διαχείριση του εν λόγω 
προγράμματος θα γίνεται από την Διοίκηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Για το λόγο αυτό κρίνεται απαραίτητη η μεταφορά των πιστώσεων στο Κεφαλαίο 210100.2 «Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων - Κεντρικά Γραφεία Υποομάδα Δαπανών 04260 «Άλλες Επιχορηγήσεις» από 
το Κεφάλαιο 211216.2 «Τμήμα Οδικών Μεταφορών - Πρόγραμμα Δημόσιων Οδικών Μεταφορών - 
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Τακτικές Δαπάνες» Υποομάδα Δαπανών 04260 «Άλλες Επιχορηγήσεις». 

 Παράλληλα γίνεται μείωση -€54.999.990 κάτω από την Υποομάδα Δαπανών 04200 «Επιχορηγήσεις» 
του Κεφαλαίου 211216.2 «Τμήμα Οδικών Μεταφορών-Πρόγραμμα Δημόσιων Οδικών Μεταφορών-
Τακτικές Δαπάνες». 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη περίληψης στο νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του 
ΜΔΠ 2015-2017 των πιο πάνω διαφοροποιήσεων. 

Τροποποίηση Αρ. 16 

Κεφάλαιο: 220100.2 «Υπουργείο Υγείας, Διοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες»  

Ομάδα Δαπανών: 07650 «Αγορά Εξοπλισμού»  

Υποομάδα Δαπανών: 07651 «Μηχανολογικός και Ηλεκτρονικός Εξοπλισμός»: €469.990 

Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου η Υποομάδα Δαπανών 07651 
«Μηχανολογικός και Ηλεκτρονικός Εξοπλισμός» παρουσιάζεται με αρνητικό πρόσημο. 

 Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη διόρθωσης της υποομάδας αυτής ώστε να εμφανίζονται ορθά οι 
πιστώσεις στο Νομοσχέδιο του Προϋπολογισμού του 2015 και του ΜΔΠ 2015-2017. 

Τροποποίηση Αρ. 17 

1. Μετά την ψήφιση του περί Προϋπολογισμού του 2014, Νόμου του 2013 (Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμου 
του 2014, Νόμος Αρ.45(ΙΙ) του 2014 που αφορά στην αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου 
διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και προαγωγής, ώστε να δίνεται η δυνατότητα άμεσης 
πλήρωσης κενών θέσεων των Δικαστών, προς αποφυγή δημιουργίας πολλαπλών προβλημάτων στην 
ομαλή λειτουργία των Δικαστηρίων κατά τη δύσκολη αυτή περίοδο που καλείται να διανύσει η Δικαστική 
Υπηρεσία, λόγω του ιδιαίτερα διογκωμένου αριθμού υποθέσεων που εκκρεμούν στα Κυπριακά 
Δικαστήρια. 

2. Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του εδαφίου (1) του Άρθρου 17 με την προσθήκη 
αμέσως μετά τη φράση  στον παρόντα Νόμο «εξαιρουμένων των θέσεων των Δικαστών στη Δικαστική 
Υπηρεσία» ώστε να εξαιρείται της αναστολής πλήρωσης θέσεων και η Δικαστική Υπηρεσία.  

Τροποποίηση Αρ. 18 

1. Η Σημείωση Αρ.32 του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου αναφέρεται σε 
δικαιούχους για λήψη χαμηλότοκου δανείου για αγορά μηχανοκίνητου οχήματος. Στους δικαιούχους θα 
περιληφθούν και οι Βοηθοί Ασφαλιστικοί Λειτουργοί (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)) των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στους οποίους ανατίθεται η διενέργεια επιθεωρήσεων, για τις οποίες 
απαιτείται να κάνουν χρήση του ιδιωτικού τους αυτοκινήτου, εφόσον η Υπηρεσία δεν έχει στη διάθεσή 
της υπηρεσιακά οχήματα. 

2. Ως εκ τούτου παρίσταται ανάγκη τροποποίησης της Σημείωσης Αρ.32 με την προσθήκη στην κατηγορία 
προσωπικού - Προκαταβολή για αγορά αυτοκινήτου - Κρατικοί Υπάλληλοι 7. «Βοηθοί Ασφαλιστικοί 
Λειτουργοί (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii))» των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Τροποποίηση Αρ. 19 

Κεφάλαιο: 200800.2 «Πολιτιστικές Υπηρεσίες-Κεντρικά Γραφεία Τακτικές Δαπάνες»  

Ομάδα Δαπανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές» 

Υποομάδα Δαπανών: 04350 «Πολιτιστικές Παροχές»: €30.000 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμου απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€30.000 κάτω από την Υποομάδα Δαπανών 04350 «Πολιτιστικές Παροχές» του Κεφαλαίου 200800.2 
«Πολιτιστικές Υπηρεσίες-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές Δαπάνες» που μαζί με τις ήδη υπάρχουσες 
πιστώσεις ύψους €5.000 δηλαδή συνολικά ποσό ύψους €35.000 θα χρησιμοποιηθεί για να καλύψει τις 
λειτουργικές και άλλες δαπάνες της Επιτροπής Καταρτισμού και Τήρησης Μητρώου Μαχητών της 
Αντίστασης (Νόμος Αρ. 24(Ι) του 2000). 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εκ μέρους των συναδέλφων μου μελών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού εκφράζω θερμές ευχαριστίες προς τη γραμματεία της επιτροπής για τη συνδρομή και 
πολύτιμη υποστήριξή της καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού και ειδικότερα τους κ. 
Τασούλα Ιερωνυμίδου, Κωνσταντίνο Πηλείδη, Σταυρούλα Κουσιάππα και Αντώνη Κωνσταντίνου. 

 Σας ευχαριστώ. 



 

705 
 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κι εμείς ευχαριστούμε, κύριε Βότση. 

 Τώρα καλώ τον κ. Νίκο Κουτσού να μιλήσει για τον προϋπολογισμό εκ μέρους της Συμμαχίας των 
Πολιτών. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Μπορώ από τη θέση μου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, από τη θέση σας. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αξιότιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Αξιότιμοι κύριοι υπουργοί,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το 2014 σηματοδοτήθηκε από τρία γεγονότα:  το κοινό ανακοινωθέν Αναστασιάδη-Έρογλου, την 
εισβολή της Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ και τη συμφωνία της κυβέρνησης με τη Βρετανία για τις βάσεις. 

 Το κοινό ανακοινωθέν της 11
ης

 Φεβρουαρίου, αντί να ξεκαθαρίσει το πλαίσιο και τις αρχές λύσης του 
Κυπριακού, ενίσχυσε τις τουρκικές θέσεις για διαμελισμό της κυριαρχίας και κατάλυση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Προδιέγραψε τον ακρωτηριασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των δημοκρατικών 
ελευθεριών που κατοχυρώνονται από το ευρωπαϊκό κεκτημένο, προκειμένου να διασφαλιστεί η διζωνικότητα 
που οδηγεί σε δύο χωριστά κράτη με διασφαλισμένο αμιγή εθνικό πληθυσμό στη ρατσιστική λογική του 
απαρτχάιντ. 

 Είχαμε ως Συμμαχία Πολιτών προειδοποιήσει ότι η εκβιαστική επανέναρξη των συνομιλιών χωρίς τη 
διαμόρφωση θετικών συνθηκών και προϋποθέσεων, η δογματική και τυφλή εμπιστοσύνη προς τις ΗΠΑ και τη 
Βρετανία και η υποβάθμιση των σχέσεών μας με παραδοσιακά φιλικές χώρες, όπως η Γαλλία και η Ρωσία, θα 
φέρουν την πλευρά μας σε δυσμενή θέση.  Προειδοποιήσαμε ακόμα πως η εμπλοκή στη χρεοκοπημένη 
πολιτική των μονομερών υποχωρήσεων όχι μόνο δε θα εξευμενίσει την Τουρκία, αλλά θα την αποθρασύνει.  
Δυστυχώς, οι εξελίξεις έχουν επιβεβαιώσει τις προβλέψεις μας. 

 Οι συνομιλίες είχαν καταλήξει σε αδιέξοδο πολύ πριν την εισβολή του Barbaros στην ΑΟΖ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας όχι διαδικαστικά αλλά επί της ουσίας, αφού οι προτάσεις της τουρκικής πλευράς 
αποσκοπούσαν σε δύο χωριστά κράτη υπό την ομπρέλα μιας συνομοσπονδίας και όχι σε μια υγιή 
ομοσπονδία.  Η τουρκική πλευρά έθεσε από την αρχή ταυτόχρονα σε εφαρμογή το πλάνο βήτα που είχε 
σχεδιάσει για δύο χωριστά κράτη.  Αυτό το στόχο εξυπηρετούσε η πρόταση Έρογλου για οδικό χάρτη των 
συνομιλιών. 

 Η απόφαση του Συμβουλίου Εθνικής Ασφάλειας της Τουρκίας για τη διεξαγωγή ερευνών στην κυπριακή 
ΑΟΖ αποτελεί προσπάθεια για επέκταση της κατοχής από το βόρειο έδαφος στη νότια θάλασσα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Η Τουρκία επιχειρεί να δημιουργήσει νέα τετελεσμένα, τα οποία στη συνέχεια θα επιβάλει ως 
βασικές συνισταμένες της λύσης, όπως ακριβώς έκανε και με την ανακήρυξη του ψευδοκράτους. 

 Η απόφαση του Προέδρου της Δημοκρατίας να αναστείλει τη συμμετοχή του στις συνομιλίες ήταν ορθή 
και επιβαλλόμενη, δυστυχώς όμως όχι αρκετή.  Δυστυχώς, δεν έχουν υλοποιηθεί όλα τα άλλα μέτρα 
αντίδρασής μας που είχαν συζητηθεί στις συσκέψεις των αρχηγών των κοινοβουλευτικών κομμάτων, που 
συγκάλεσε ο Πρόεδρος.  Ως αποτέλεσμα αυτής της κυβερνητικής αδράνειας οι πιέσεις στρέφονται προς την 
πλευρά μας για επάνοδο στις συνομιλίες, ενώ η Τουρκία απειλεί και με γεώτρηση στην κυπριακή ΑΟΖ.  Τόσο 
τα Ηνωμένα Έθνη όσο και οι σύμμαχοι της Τουρκίας μάς πιέζουν με διάφορες φόρμουλες για εμπλοκή των 
Τουρκοκυπρίων στη διαχείριση του φυσικού αερίου πριν από τη λύση του Κυπριακού.  Τυχόν υπαναχώρηση 
της κυβέρνησης θα μετατρέψει το θέμα του φυσικού αερίου από κυριαρχικό δικαίωμα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας σε δικοινοτικό ζήτημα και θα μας εγκλωβίσει στη μη εκμετάλλευσή του χωρίς προηγούμενη λύση 
του Κυπριακού. 

 Για μια ακόμα φορά αποδείχθηκε η μεγάλη αδυναμία της ελληνικής πλευράς, δηλαδή η έλλειψη 
ολοκληρωμένης διεκδικητικής στρατηγικής.  Η όλη πολιτική μας και η διαχείριση της σημερινής κρίσης που 
προκάλεσε η Τουρκία γίνεται χωρίς στόχους, χωρίς σχεδιασμό και χωρίς πυξίδα.  Προτείναμε την άμεση 
σύσταση ομάδας διπλωματών και εμπειρογνωμόνων για το σχεδιασμό μέτρων ισοδύναμου στρατηγικού 
αποτελέσματος, έτσι ώστε να είμαστε προετοιμασμένοι για κάθε ενέργεια της Τουρκίας.  Δυστυχώς, ούτε και 
αυτό έγινε αποδεκτό, με αποτέλεσμα η Τουρκία να έχει την πρωτοβουλία των κινήσεων και εμείς να αντιδρούμε 
σπασμωδικά με αυτοσχεδιασμούς. 
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 Προειδοποιούμε ότι επανέναρξη των συνομιλιών στις δεδομένες συνθήκες, με δεδομένες τις ακραίες 
επεκτατικές και αδιάλλακτες θέσεις της Τουρκίας, αλλά και την προσπάθεια των ΗΠΑ να αποκαταστήσουν τις 
σχέσεις τους με την Τουρκία, θα μας οδηγήσει σε φοβερό κλοιό πιέσεων και σε ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα.  

 Εκείνο που επιβάλλεται είναι η διαμόρφωση μιας νέας στρατηγικής και η δημιουργία από μέρους μας 
νέων δεδομένων με επιβολή κυρώσεων στην Τουρκία.  Ελπίζουμε ότι με την αποκατάσταση της υγείας του 
Προέδρου της Δημοκρατίας και την ανάληψη των καθηκόντων του στις αρχές του νέου χρόνου θα γίνει 
επιτέλους και η συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου που αποφασίστηκε πριν από έξι μήνες με στόχο τον 
επανασχεδιασμό της στρατηγικής μας στο Κυπριακό.  Ελπίζουμε ακόμη ότι όσες πολιτικές δυνάμεις δημόσια 
ζητούν νέα στρατηγική αυτό θα στηρίξουν και εντός του Εθνικού Συμβουλίου αποφεύγοντας τη διγλωσσία.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Ο κρατικός προϋπολογισμός είναι η συλλογική απόφαση ως προς το πώς και πού θα δαπανήσουμε τις 
εισπράξεις από τις φορολογίες που το κράτος βάζει στους κατοίκους αυτού του τόπου.  Ο προϋπολογισμός του 
κράτους δείχνει την κατεύθυνση και την πρόθεση της κυβέρνησης όσον αφορά στην αξία που προσδίδει στην 
καθημερινότητα και στην ποιότητα ζωής του κάθε πολίτη στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Ο δεύτερος μνημονιακός προϋπολογισμός της κυβέρνησης συνεχίζει να αγνοεί την ανάγκη για 
αναπτυξιακές δαπάνες, οι οποίες είναι ο καλύτερος τρόπος για να ενισχυθεί η οικονομική δραστηριότητα, να 
δημιουργηθούν θέσεις εργασίας και να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους, μειώνοντας ταυτόχρονα και τις 
δαπάνες τους κράτους σε κοινωνικές παροχές, τις οποίες δεν επιθυμεί να πραγματοποιήσει.  

 Στο δεύτερο μνημονιακό προϋπολογισμό η όλη προσπάθεια εστιάζει ακόμη περισσότερο στη 
συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους.  Απουσιάζει η στήριξη σε ιδιωτικές επενδύσεις και σε εξαγωγές και 
δυστυχώς δε γίνεται η παραμικρή προσπάθεια να δοθούν ανάσες στους Κύπριους φορολογούμενους. 

 Εδώ και είκοσι δύο μήνες η κυβέρνηση αυξάνει τις φορολογίες καθ’ υπόδειξιν της τρόικας.  Ούτε ένα 
σχέδιο για φορολογική ελάφρυνση των πολιτών δεν έχει φέρει μέχρι στιγμής.  Των πολίτων, που τόσο πολύ 
λοιδορεί ο Υπουργός Οικονομικών, αφού, όπως λέει, «όλοι αυτοί ξόδευαν πέραν των δυνατοτήτων τους».  

 Ο Υπουργός Οικονομικών μάς λέει ότι το μνημόνιο επιτυγχάνει τους στόχους του, αλλά αυτό οφείλεται 
αποκλειστικά στις πολλές και υψηλές φορολογίες που πληρώνει ο Κύπριος πολίτης.  Ευημερούν οι αριθμοί και 
όχι οι άνθρωποι, αφού μόλις τον προηγούμενο μήνα οι άνεργοι αυξήθηκαν κατά εφτά χιλιάδες.  Ταυτόχρονα, 
την ώρα που η Τουρκία εντείνει την επιθετικότητά της και τις απειλές της σε βάρος της Κύπρου, η κυβέρνηση 
διατηρεί τις αμυντικές δαπάνες στο ίδιο επίπεδο.  Γέμισε η Κύπρος φτώχια, δυστυχία, κοινωνική εξαθλίωση και 
ταπείνωση και η κυβέρνηση πιστεύει ότι είναι lifestyle!  

 Μήπως η Βουλή για ακόμη μια φορά περιορίζεται σε ρόλο παρατηρητή και δε θέλει να καταλάβει τις 
δυνατότητές της, αλλά ούτε και να αναλάβει τις ευθύνες της;  Η Συμμαχία Πολιτών κατέθεσε σωρεία 
προτάσεων, όπως η μείωση των επιτοκίων, η απαγόρευση επιβολής τόκων υπερημερίας, η υποχρεωτική 
αναδιάρθρωση δανείων πριν από την οποιαδήποτε εκποίηση ακινήτων και πολλά άλλα.  

 Είναι φανερό ότι η κυβέρνηση στις διαπραγματεύσεις της με την τρόικα δε διεκδικεί, δεν αναλαμβάνει 
πρωτοβουλίες και δε μάχεται όσο θα έπρεπε για την Κύπρο και τους πολίτες της, οι οποίοι πληρώνουν το 
λογαριασμό της υποδούλωσης της κυβέρνησης στην τρόικα.  

 Στις συζητήσεις για τον προϋπολογισμό ακούσαμε πολλά.  Μεταρρύθμιση, βέλτιστες πρακτικές, 
μετατροπή προϋπολογισμού από προϋπολογισμό εισροών σε προϋπολογισμό αποτελεσμάτων, στρατηγικό 
σχεδιασμό στα υπουργεία και αξιολόγηση στη βάση προκαθορισμένων δεικτών απόδοσης.  Τίποτα, κύριες και 
κύριοι συνάδελφοι, από όλα αυτά φοβούμαστε ότι δε θα εφαρμοστεί.  Προθέσεις πολλές, πράξη καμία.  

 Αναγνωρίζουμε την προσπάθεια για δημοσιονομική εξυγίανση, αλλά εφαρμογή πολιτικών κοινωνικής 
συνοχής δε σημαίνει μείωση των συντάξεων.  Πραγματικά, πιστεύει η κυβέρνηση ότι με το να μειώσει τη 
σύνταξη των πιο φτωχών Κυπρίων -το λένε “στόχευση”- θα εξοικονομήσει λεφτά, όταν για κάθε ευρώ που 
ξοδεύει ο κάθε συνταξιούχος η κυβέρνηση έχει έσοδα είτε από φορολογίες κατανάλωσης είτε από εισφορές 
εργοδοτών και εργαζομένων είτε από λιγότερες δαπάνες σε ανέργους και πολλά άλλα;  Μήπως η κυβέρνηση 
δεν αναγνωρίζει την πολλαπλασιαστική δύναμη των δαπανών του κράτους και τα επιπρόσθετα οφέλη που έχει 
το κράτος από την οικονομική δραστηριότητα της πραγματικής οικονομίας; 

 Περίπου 67 000 συμπολιτών μας είναι άνεργοι και άλλες 57 000 εργάζονται με μερική απασχόληση.  
Δηλαδή 124 000 συμπολίτες μας ψάχνουν ελπίδα για ένα καλύτερο μέλλον και αυτός ο προϋπολογισμός 
απλούστατα τους ζητά να κάνουν και άλλη υπομονή.  Μήπως η κυβέρνηση πραγματικά αντιλαμβάνεται τι 
πρέπει να κάνει για να μειωθεί η ανεργία;  

 Αναγνωρίζουμε ότι μέχρι και τον Οκτώβριο του 2014 οι σχέσεις δημοσίων εσόδων και δημοσίων 
δαπανών δείχνουν θετικό πρόσημο.  Ξέρετε, το εύκολο είναι να κόβεις από τους μη έχοντες και να τους 
φορολογείς και το δύσκολο είναι να φορολογείς την υπερκατανάλωση και τον υπερπλουτισμό των εχόντων.  
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 Ως Συμμαχία Πολιτών δεν είμαστε ικανοποιημένοι από την κατανομή των αποκοπών στις κοινωνικές 
παροχές, με αποτέλεσμα να την πληρώνουν οι συμπολίτες μας λήπτες δημοσίου βοηθήματος και οι 
χαμηλοσυνταξιούχοι, αλλά ούτε και από την κατανομή των φορολογιών, με αποτέλεσμα να πληρώνουν φόρο 
ακίνητης περιουσίας άτομα τα οποία είναι άνεργα ή έχουν χαμηλά εισοδήματα και που η ακίνητη περιουσία 
τους δεν τους προσφέρει κανένα έσοδο, ενώ το Κτηματολόγιο ανεβάζει τη φορολογική αξία της στα ύψη.  

 Ως Συμμαχία Πολιτών βλέπουμε μια σειρά από κινδύνους οι οποίοι δεν αντικατοπτρίζονται στον 
προϋπολογισμό, όπως τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και η πιστωτική στενότητα, τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι κύριοι εμπορικοί μας εταίροι, όπως η Ελλάδα και η Ρωσία, καθώς και η όλο και 
αναβαλλόμενη μεταρρύθμιση στο δημόσιο.  Όντως, η κυβέρνηση δε βιάζεται και δε φαίνεται να 
προβληματίζεται για την κρισιμότητα των καιρών.  Η δική της απραξία θα κοστίσει στον Κύπριο πολίτη, όπως 
κόστισε η απραξία της προηγούμενης κυβέρνησης.  

 Το μέλλον δε φαίνεται να είναι καλύτερο.  Μέχρι το 2017 οι άμεσοι και έμμεσοι φόροι υπολογίζεται ότι θα 
αυξηθούν κατά 10% περίπου, χωρίς να υπάρχει η ανάλογη αύξηση του ΑΕΠ.  Αυτή η συνεχής φορολόγηση θα 
οδηγήσει σε σημαντικά προβλήματα στην πραγματική οικονομία και τα δημόσια οικονομικά.  Εκτίμησή μας 
είναι ότι η κυβέρνηση θα καταφύγει στην προσφιλή της μέθοδο αυξήσεων των εσόδων της με τις φορολογίες 
και τις αποκοπές από συμπολίτες μας που έχουν πραγματική ανάγκη.  

 Για αυτούς τους λόγους ως Συμμαχία Πολιτών θα καταψηφίσουμε τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2015. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Νίκο Κουτσού. 

 Τώρα καλώ στο βήμα τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έδωκεν και ένα παράδειγμα ο κ. Κουτσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ καλό παράδειγμα, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ουκ εν τω πολλώ το ευ! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 H Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται να υπερψηφίσει το δεύτερο μετά την υπογραφή του μνημονίου 
προϋπολογισμό της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Δε θα είναι βέβαια η πρώτη φορά που η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα κληθεί να ψηφίσει προϋπολογισμό που να αντικατοπτρίζει τη δεινή οικονομική κατάσταση 
στην οποία έχει περιέλθει η χώρα μας τα τελευταία χρόνια.  Αξίζει να υπενθυμίσω ότι από το 2012 ο 
προϋπολογισμός της Κυπριακής Δημοκρατίας φέρει τα τραύματα της ύφεσης, της ισοπεδωτικής λιτότητας και 
του περιορισμού των κοινωνικών παροχών.  Αν και περιορισμένα και μερικώς υιοθετημένα, τα μέτρα και οι 
ιδέες της τρόικας άρχισαν να εφαρμόζονται από το καλοκαίρι του 2011.  

 Όμως είναι πλέον σχεδόν από όλους αποδεκτό ότι αυτή η μερική και αποσπασματική εφαρμογή αυτών 
των πολιτικών επί των ημερών της προηγούμενης κυβέρνησης είχε μόνο αρνητικές συνέπειες, αφού, παρά τις 
θυσίες τις οποίες υπέστησαν αρχικά οι ευάλωτες ομάδες, η οικογένεια και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις και 
αργότερα οι εργαζόμενοι, τελικά η χώρα δεν απέφυγε την οικονομική καταστροφή.  Αυτό συνέβη, γιατί 
συνεχίζονταν τότε ταυτόχρονα οι σπατάλες, η κακοδιοίκηση, η κομματοκρατία, ο αλόγιστος κρατικός 
δανεισμός, η διασπάθιση του δημοσίου χρήματος, οι πολυτέλειες, η ασυδοσία των τραπεζών και η παροχή 
εγγυήσεων στις τράπεζες με υποθήκευση της κυπριακής οικονομίας, με ευθύνη της τότε κυβέρνησης και της 
Βουλής.  

 Όμως είναι πλέον γεγονός ότι η νομοθετική εξουσία έχει δεμένα τα χέρια της και πολύ μικρές αλλαγές 
μπορεί να επιφέρει στο τελικό νομοσχέδιο του προϋπολογισμού λόγω της εκ των προτέρων έγκρισής του από 
την τρόικα ελέω μνημονίου.  Οι συζητήσεις στη Βουλή για τον προϋπολογισμό μοιάζουν πλέον άχαρες, 
άχρωμες και άοσμες, αφού αποφασίζουν άλλοι πριν από εμάς για εμάς.  Είμαστε πλέον σε εποχές 
χρεοκρατίας.  Ο λαός μας είναι υποτελής και η πατρίδα μας έχει πλέον μετατραπεί σε ένα οικονομικό 
προτεκτοράτο της τρόικας και των διεθνών αγορών.  

  Κύριε Πρόεδρε,  
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 Για να δώσουμε λίγο χρώμα στη συζήτηση -και με την άδειά σας και με την ευκαιρία που είχα στα χέρια 
μου μια εξαιρετική έκδοση της ΕΣΗΕΑ- θέλω να σας διαβάσω τι έγραφε πριν από εκατό τριάντα χρόνια για την 
Ελλάδα ο Βλάσης Γαβριηλίδης, ο θεμελιωτής της ελληνικής δημοσιογραφίας και εκδότης της εφημερίδας 
“Ακρόπολις”:  «Ποία δε η γενική του τόπου διάθεσις;  Εργαζόμεθα διά την μεγάλην ιδέαν;  Όχι.  Συντασσόμεθα 
στρατιωτικώς;  Όχι.  Ετοιμαζόμεθα ναυτικώς;  Όχι.  Επιμελούμεθα το εμπόριον και την ναυτιλίαν;  Όχι.  
Μεταρρυθμίζομεν την γεωργίαν;  Όχι.  Εκμεταλλευόμεθα τους θησαυρούς του τόπου μας, μορφούμεθα 
βιομηχανικώς;  Όχι.  Επιχειρούμεν δημόσια έργα, μέσα συγκοινωνίας;  Όχι.  Είμεθα διοικητικώς πρότυπον 
βασίλειον;», ήταν βασίλειο τότε.  Να το ξαναπούμε για την Κύπρο:  Είμεθα διοικητικώς πρότυπος Δημοκρατία;  
Όχι.  «Είμεθα μετά της Ρωσίας;  Όχι.  Είμεθα μετά της Αγγλίας;  Όχι.  Τι είμεθα λοιπόν;  Δούλοι, δουλεπίδουλοι 
του ενός και του άλλου.  Άρκτοι ας έδεσαν αγοραίοι Αθίγγανοι και μας χορεύουν, χρηματιζόμενοι αυτοί.»  Να το 
επαναλάβω, γιατί η επανάληψις είναι η μήτηρ της μάθησης:  «Δούλοι, δουλεπίδουλοι του ενός και του άλλου.  
Άρκτοι ας έδεσαν αγοραίοι Αθίγγανοι και μας χορεύουν, χρηματιζόμενοι αυτοί.»! 

 Εδώ θα μπορούσα να τελειώσω την ομιλία μου, διότι νομίζω ότι τα λέει όλα, αλλά επιβάλλεται να 
συνεχίσω και στα υπόλοιπα και θα τα ακούσετε. 

 Ο προϋπολογισμός λοιπόν του 2015, με την έμφαση που συνεχίζεται να δίνεται στις τεράστιες 
περικοπές στις αναπτυξιακές δαπάνες του κράτους και τις αυξημένες φορολογίες, θα επιδεινώσει περαιτέρω 
την κατάσταση της πραγματικής οικονομίας και θα μεγαλώσει την ήδη μεγάλη ψαλίδα μεταξύ φτωχών και 
πλουσίων.   

 Ως Οικολόγοι, έχουμε την άποψη ότι πρέπει να απεγκλωβιστούμε από το κυνήγι των αριθμών και των 
δεικτών.  Δε συμφωνούμε με την άποψη ότι πρέπει πρώτα με αιματηρές θυσίες να βελτιωθούν οι δείκτες της 
κυπριακής οικονομίας, γεγονός που θα προσελκύσει στη συνέχεια επενδύσεις, που θα φέρουν θέσεις εργασίας 
και ευημερία.  Η θεωρία αυτή -που φαίνεται να υιοθέτει και να εφαρμόζει η κυβέρνηση- εμπεριέχει έναν 
κίνδυνο.  Είναι πιθανό η μονόπλευρη λιτότητα και η ύφεση να προκαλέσουν μόνιμες αναπηρίες στην κοινωνική 
συνοχή, στην ποιότητα ζωής και στο φυσικό περιβάλλον της πατρίδας μας.  Στη φύση παρατηρούμε ότι στην 
καμένη γη δε φυτρώνει πάντα χορτάρι, αλλά συχνά το έδαφος διαβρώνεται και επέρχεται η ερημοποίησις.  
Κατά την άποψή μας, ο παρών προϋπολογισμός συνεχίζει την πολιτική της καμένης γης, χωρίς να δημιουργεί 
νησίδες ανάπτυξης και ανάκαμψης.  Είναι ένας προϋπολογισμός που οδηγεί στην κοινωνική ερημοποίηση. 

 Η εικόνα που δίνεται από κυβερνητικής πλευράς είναι παραπλανητική.  Από τη θέση του Δημοκρατικού 
Συναγερμού “επιστροφή σε ισορροπίες και ομαλότητα με προοπτική ανάπτυξης” μας είπαν είναι ο τίτλος αυτού 
του προϋπολογισμού.  Προς επίρρωση και τεκμηρίωση της θέσης αυτής αραδιάζουν μια σειρά από δείκτες και 
αριθμούς, αξιολογήσεις των διεθνών οίκων, στατιστικές και νούμερα, με βάση τα στατιστικά -τα αναθεωρημένα 
βεβαίως- του ΑΕΠ από τη Eurostat.   

 Θα μπορούσε κανείς με ευκολία να αντιτάξει την πραγματικότητα της ζωής, για να διαψεύσει αμέσως την 
ευημερία των αριθμών.  Διότι, κυρίες και κύριοι, οι αριθμοί μπορεί να ευημερούν, αλλά οι άνθρωποι δυστυχούν.  
Πού είδατε την “ισορροπία και ομαλότητα”, κύριοι κυβερνώντες;  Στα κοινωνικά παντοπωλεία και τα συσσίτια;  
Στα παιδιά που κρύβουν την ντροπή τους στα δάκρυα για ένα ξερό ψωμί με μισή φέτα χαμ και τυρί;  Στις 
οικογένειες που περιμένουν μήνες τώρα το ΕΕΕ και παίρνουν μόνο αναδρομικές υποσχέσεις;  Δε μας είπαν 
όμως οι κυβερνώντες, πώς θα πληρώσουν αυτοί οι άνθρωποι το ενοίκιο, το λογαριασμό της ΑΗΚ, τον 
μπακάλη;  Πώς θα γιορτάσουν τα Χριστούγεννα οι οικογένειες, κύριοι και κυρίες;  Αναδρομικά;   

 Πού είναι η “ισορροπία και ομαλότητα”;  Στο σταθερά πλέον υψηλό ρεκόρ ανεργίας;  Στους νέους που 
δεν επιστρέφουν στην Κύπρο μετά τις σπουδές τους και στους εργαζόμενους που μεταναστεύουν 
ακατάπαυστα;  Στους εργαζόμενους στους ημικρατικούς οργανισμούς και στις Κυπριακές Αερογραμμές ή τους 
εποχιακούς ωρομίσθιους που δεν ξέρουν αν θα είναι και του χρόνου εργαζόμενοι;  Στους μικροεπιχειρηματίες 
και τους βιοτέχνες που βλέπουν κλειστές τις δουλειές τους και τα μαγαζιά τους κλειστά και καταχρεωμένα;   

 Πού βλέπουν “την ισορροπία και την ομαλότητα” οι κυβερνώντες;  Στους ανθρώπους που πεθαίνουν 
στο δρόμο από το ένα νοσοκομείο στο άλλο ή που ταλαιπωρούνται στις ουρές των βαρυφορτωμένων 
δημόσιων νοσοκομείων ή αγωνιούν για τις ελλείψεις στα φάρμακα;  Στους καρκινοπαθείς που ζουν την 
υποβάθμιση των ογκολογικών τμημάτων των δημόσιων νοσοκομείων ή στους ανθρώπους που στην απελπισία 
τους βάζουν κάποια σκοτεινή ώρα τέρμα στην “ομαλή και ισορροπημένη” κατά εσάς ζωή τους;  

 Δεν περιγράφω άλλο τον “ισορροπημένο και ομαλό” κόσμο της σημερινής Κύπρου, τον κόσμο της 
μνημονιακής υποτέλειας.  Είναι τόσα πολλά που θέλω να σας πω, αλλά ο χρόνος σας είναι λίγος και η 
προσοχή σας περιορισμένη.  Κινδυνεύω να παραλείψω σίγουρα κάτι σημαντικό.  Άλλωστε, είμαι σίγουρος ότι 
δε με ακούτε.  Δεν ακούτε και δεν κατανοείτε τον πόνο, τη δυστυχία και τη δυσκολία χιλιάδων ανθρώπων εκεί 
έξω.  Εσείς με ευκολία θα απαντήσετε σε λίγο στην εξασθενημένη σας συνείδηση από αυτό εδώ το βήμα ότι 
αυτά είναι “συνθήματα και υπερβολές” -απόσπασμα ομιλίας του Υπουργού Οικονομικών στην παρουσίαση του 
προϋπολογισμού- και θα πάτε ήσυχοι να κοιμηθείτε απόψε χορτάτοι, χορτασμένοι και ικανοποιημένοι από “την 
ισορροπία και την ομαλότητά” σας. 

 Λυπούμαι που σας χαλάω την πλαστή εικόνα των αριθμών με αναφορές στην πραγματικότητα.  Θα 
προσθέσω μόνο τούτο:  Οι αριθμοί σας είναι πειραγμένοι!  Το ξέρετε άλλωστε και εσείς, όσο κι αν το κρύβετε 
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πίσω από ευφυείς εκφράσεις.  Με τη “στατιστική διόρθωση του μεγέθους του ΑΕΠˮ -ήταν ο Υπουργός 
Οικονομικών που το είπε- ή άλλως, όπως το λέει ο ΔΗΣΥ, με την “ανοδική αναθεώρηση του ΑΕΠˮ αποκρύβεται 
στην ουσία η συρρίκνωση της κυπριακής οικονομίας, η ύφεση και οι βαριές επιπτώσεις, όπως επίσης και η 
κατάπτωση του βιοτικού επιπέδου των Κυπρίων.  Αξίζει μόνο να αναφερθεί ότι το ΑΕΠ της Κύπρου έφτασε στο 
ανώτατό του σημείο το δεύτερο εξάμηνο του 2012, στα €18 δις, για να κατρακυλήσει μέσα σε δύο χρόνια στα 
€15 δις, το τελευταίο εξάμηνο του 2014.  Με την ταχυδακτυλουργική προσθήκη από την Ευρωπαϊκή Στατιστική 
Υπηρεσία επιπλέον €1,6 δις στο ΑΕΠ σε μια νύκτα άλλαξαν οι δείκτες προς το θετικότερο.  Καλοδεχούμενη 
εξέλιξη, αλλά, παρακαλώ, ας μη χρησιμοποιείται για τη δημιουργία πλαστών εικόνων περί της κυπριακής 
οικονομίας.  Έχουμε πάθει από τις πλαστές εικόνες και τον εφησυχασμό.  Ποιος μπορεί να ξεχάσει το 
“αλώβητοˮ των κυπριακών τραπεζών της προηγούμενης κυβέρνησης; 

 Μας λένε ότι είμαστε αρνητικοί και δεν έχουμε πρόταση.  Μας λένε ότι όλα αυτά είναι οι συνέπειες του 
μνημονίου, που ήταν μία αναγκαστική επιλογή στο σημείο που μας έφερε η αλόγιστη διαχείριση της οικονομίας 
από τις εκάστοτε κυβερνήσεις και τους αχόρταγους τραπεζίτες.  Καλά!  Πώς μπορείτε όμως να απαντήσετε, 
κύριοι κυβερνώντες, στα εξής ερωτήματα; 

 Πρώτον, γιατί ακόμα υπάρχουν παχουλοί μισθοί στο δημόσιο, πλουσιοπάροχα επιδόματα φιλοξενίας, 
παραστάσεως και τηλεφώνων για τους υψηλόβαθμους του δημοσίου τομέα, είτε πρόκειται για αξιωματούχους 
είτε πρόκειται για πολιτικούς;  Θα υιοθετήσετε άραγε τις τροπολογίες των Οικολόγων αύριο, που και φέτος 
όπως και κάθε χρόνο επιχειρούν να περιορίσουν αυτή την προκλητική σπατάλη;  Γιατί δεν υιοθετείται η 
πρόταση νόμου των Οικολόγων για ανώτερο όριο αμοιβής στον ευρύτερο δημόσιο τομέα;  

 Ακόμα, γιατί επιτρέπεται η εκτεταμένη φοροδιαφυγή;  Γιατί υπάρχουν ακόμα φορολογικοί πρίγκιπες και 
πριγκιπόπουλα;  Γιατί δεν ανοίγουν οι λογαριασμοί στην Ελβετία και τους άλλους τραπεζικούς παραδείσους;  
Γιατί δε ζητούμε την κυπριακή λίστα Λαγκάρντ;  Γιατί δε γίνεται δίκαιη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας;  
Γιατί δεν υιοθετείται η πρόταση των Οικολόγων για φορολόγηση του υπερπλούτου;  Οι αρμόδιες υπηρεσίες 
λένε προσπαθούν, υπό αντίξοες όμως συνθήκες.  Στήνουν δίχτυα, για να πιάσουν τους μικροπαραβάτες!  Στη 
δική μου αντίληψη όλα αυτά μοιάζουν σαν τα ξόβεργα, που πιάνουν τα μικρά πουλάκια αφήνοντας ελεύθερους 
τους γύπες και τα όρνεα. 

 Ακόμα, γιατί δεν προωθούνται νομοθεσίες που να στηρίζουν τους πολίτες και να προστατεύουν τα 
δικαιώματά τους, όπως η προστασία της πρώτης κατοικίας, η στοχευμένη απομείωση των δανείων και η 
μείωση των επιτοκίων;  Γιατί δεν εφαρμόστηκε μαζί με το νέο νόμο για τις εκποιήσεις ένα αποτελεσματικό δίκτυ 
προστασίας για τους μικροοφειλέτες;  Γιατί καθυστέρησε τόσο πολύ -και ακόμα καθυστερεί- η εισαγωγή ενός 
δίκαιου και λειτουργικού πλαισίου αφερεγγυότητας;  Γιατί δεν προστατεύεται η μικρή επιχείρηση από τις 
αδηφάγες τράπεζες;  

 Επίσης, γιατί δε δίνεται μια δίκαιη λύση στα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα χιλιάδες θύματα του 
σκανδάλου των αξιογράφων, οι χιλιάδες γυναίκες που παγιδεύτηκαν στα χρέη των πρώην συζύγων τους, οι 
κουρεμένοι καταθέτες και οι διαγραμμένοι μέτοχοι των τραπεζών, οι οποίες διασώθηκαν εις βάρος των 
Κυπρίων βεβαίως;  

 Απαντήστε ικανοποιητικά, κύριοι κυβερνώντες, σε αυτά τα ερωτήματα και εμείς ως Οικολόγοι 
καλοπροαίρετα, χωρίς κομματικές και ιδεολογικές παρωπίδες δεσμευόμαστε -δεσμευόμαστε!- ότι θα 
στηρίξουμε τον προϋπολογισμό σας και τους εν γένει οικονομικούς σχεδιασμούς σας.  Αυτό είναι 
εποικοδομητική προσέγγιση, κύριοι, και αυτό είναι θετική τοποθέτηση, αλλά φευ!  Σε αυτά και σε άλλα πολλά 
παρόμοια ερωτήματα νομίζω ότι δε θα μπορέσετε να δώσετε ικανοποιητικές απαντήσεις -κυβέρνηση και 
Βουλή- στο τέλος αυτής της διήμερης συζήτησης του προϋπολογισμού.  Έτσι, και αυτή τη χρονιά θα σταλεί ένα 
μήνυμα απογοήτευσης στους πολίτες που μας παρακολουθούν αναμένοντας λύσεις στα προβλήματά τους.  
Μου φαίνεται ότι χάνεται οριστικά το παιγνίδι της εμπιστοσύνης και του σεβασμού.   

 Ουσιώδης βέβαια προϋπόθεση για την ανάκαμψη του αυτοσεβασμού και της εμπιστοσύνης του λαού 
μας είναι η απόδοση δικαιοσύνης και η επίρριψη των ευθυνών σε αυτούς που είναι οι υπεύθυνοι της 
τραγωδίας.  Δυστυχώς, η πολιτεία -και περιλαμβάνω και τη Βουλή στον όρο αυτό- μέχρι σήμερα απέτυχε να 
πείσει ότι επιδιώκει με συνέπεια, συνέχεια και αποφασιστικότητα την απόδοση ευθυνών και την επικράτηση της 
δικαιοσύνης.  Σε αυτό το σημείο είμαι υποχρεωμένος να καταγγείλω την καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
προώθηση των ποινικών υποθέσεων που αφορούν το μεγάλο σκάνδαλο της οικονομίας.  Στη δική μου 
αντίληψη δικαιοσύνη που αργεί δεν είναι δικαιοσύνη!  Και βέβαια πρέπει να πω ότι για μένα δικαιοσύνη δε 
σημαίνει σε καμιά περίπτωση μια απλή ολιγόμηνη καταδίκη, αλλά πρέπει να επεκταθεί επιτέλους σε δέσμευση 
περιουσιών και αναγκαστική επιστροφή των κλεμμένων από τις απάτες, τη διαπλοκή και τη διασπάθιση 
δημοσίου χρήματος.  

 Σε αυτή την κατάσταση -ας μην κοροϊδεύουμε τον εαυτό μας- κύρια ευθύνη φέρει το ίδιο το πολιτικό 
σύστημα.  Οι πολίτες πιστεύουν ότι το πολιτικό σύστημα, οι πολιτικοί και τα κόμματα συνδέονται άρρηκτα με το 
οικονομικό κατεστημένο, που, εκτός ελάχιστων εξαιρέσεων, αποδείχθηκε ότι αποτελείται από μια συμμορία 
από λαμόγια, απατεώνες, κερδοσκόπους και τυχοδιώκτες. 
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 Η δυστοκία των κομμάτων να αποδεχτούν τη διαφάνεια στη διακίνηση του πολιτικού χρήματος 
προκαλεί.  Αποφεύγουν να υιοθετήσουν και με το παραπάνω τις συστάσεις της επιτροπής GRECO για τη 
διαφάνεια και τη διαπλοκή.  Κουκουλώνουν υποθέσεις, όπως την πολύκροτη περίπτωση της εταιρείας “Focusˮ.  
Στήνουν τείχη αδιαφάνειας και καλύπτουν υπό κομματικό μανδύα κομματικά στελέχη που θεωρούνται ύποπτοι 
για σκάνδαλα και διαπλοκή.  Αν θέλουμε να αλλάξουν τα πράγματα, αν θέλουμε οι πολίτες να εμπιστευτούν την 
πολιτική και τη Δημοκρατία, πρέπει το συντομότερο να αλλάξουν συμπεριφορά τα κόμματα και οι πολιτικοί.   

 Κυρίες και κύριοι, 

 Σε αυτό το σημείο θα μου επιτρέψετε να καταθέσω τις έντονες ανησυχίες μας για την κατάσταση στα 
θέματα περιβάλλοντος, οικολογίας και πράσινης ανάπτυξης.  Δυστυχώς, εξακολουθούν οι κυβερνώντες να 
μιλούν για προσέλκυση ξένων επενδύσεων και καταθέσεων, για πωλήσεις ακινήτων, αδειοδότηση καζίνων, 
γηπέδων γκολφ και μαρίνων και για ξεπούλημα ημικρατικών οργανισμών, που θα τονώσουν τάχα την 
ανταγωνιστικότητα, χωρίς να προσπαθεί κανείς να βρει λύση για πραγματική επανεκκίνηση της οικονομίας 
μας, που να συνδέεται και να συνοδεύεται με την αναγκαία αλλαγή αναπτυξιακής κατεύθυνσης. 

  Εμείς, ως Οικολόγοι, πιστεύουμε ότι η μεγάλη μας ανάγκη δεν πρέπει να μας οδηγήσει σε καταστάσεις 
παράδοσης σε κερδοσκόπους και γυρολόγους επενδυτές, “Αθίγγανουςˮ.  Πρέπει να αναπτύξουμε αντιστάσεις 
και άμυνες απέναντι στους σπεκουλαδόρους και τους κακόβουλους χρηματοδότες.  Η εμπειρία διδάσκει ότι σε 
περιπτώσεις σαν τη δική μας προσελκύονται διάφοροι εκμεταλλευτές και αετονύχηδες, οι οποίοι νομίζουν ότι οι 
δυσκολίες ενός λαού είναι για τους ίδιους ευκαιρία για εύκολο και άνομο κέρδος. 

 Με πολλή λύπη στην αρχή -μετά ομολογώ η λύπη μετατράπηκε σε οργή- άκουσα φίλο βουλευτή από το 
κυβερνών κόμμα να λέει πρόσφατα σε μια ραδιοφωνική εκπομπή ότι τάχα τέθηκαν εμπόδια σε ξένη επένδυση 
εταιρείας που παρέχει υποστηρικτικές υπηρεσίες στις πλατφόρμες υδρογονανθράκων στη Βιομηχανική 
Περιοχή Αραδίππου.  Αντί να τρίζει η άμαξα, τρίζει ο αμαξηλάτης δηλαδή!  Η αυθαίρετη και έξω από κάθε 
νομοθεσία ανέγερση ενός τεράστιου υποστατικού στο οποίο θα διαχειρίζονται χημικές, τοξικές, εκρηκτικές και 
ραδιενεργές ουσίες, χωρίς να γίνει μελέτη επικινδυνότητας και μελέτη επιπτώσεων στο περιβάλλον, πρέπει να 
νομιμοποιηθεί στο όνομα της ανάπτυξης και της προσέλκυσης επενδύσεων;  Όσοι αντιστάθηκαν στην 
παρανομία -σε αυτήν, όπως και σε άλλες περιπτώσεις, όπως στο λιμάνι της Λάρνακας- πρέπει να νιώθουμε 
ίσως και ενοχές;  Μα, τους χίλιους κροκόδειλους!   

 Εμείς σας καλούμε να ψάξετε ποιοι παίρνουν τις μίζες, για να παρακάμψουν τους νόμους, ποιοι είναι 
αυτοί που ακυρώνουν το πράσινο στους διαχωρισμούς οικοπέδων, ποιοι καταπατούν τις περιοχές προστασίας 
της φύσης για το ιδιωτικό τους κέρδος και το συμφέρον και να παύσετε να θεωρείτε την προστασία του 
περιβάλλοντος και το σεβασμό των δικαιωμάτων του πολίτη ως “τροχοπέδη της ανάπτυξης”. 

 Θέλω να σας πω λίγα λόγια για την “τροχοπέδη της ανάπτυξης” που είναι επίκαιρη.  Όταν πάει να κτίσει 
κάποιος ή να αναπτύξει μια περιοχή και κλείνει κάποιο ρέμα ή κάποιο ρυάκι τζιαι φωνάζουν οι Οικολόγοι, 
μαζεύονται τότε βουλευτές, δήμαρχοι, υπουργοί:  «Μη βάζετε τροχοπέδη στην ανάπτυξη»!  Άμα ένα 
πικροσάββατο βρέξει ο Θεός, ο πλάστης μου, τζιαι πνίξει τους τόπους ούλλους, τότε μαζεύονται πάλι οι 
βουλευτές, οι δήμαρχοι, οι υπουργοί τζιαι λένε:  «Εδώ έγινε παρανομία.  Μάνα μου, ο φτωχός ο κόσμος!  
Εκάμαμεν λάθος»!  Αυτή είναι η “τροχοπέδη της ανάπτυξηςˮ!  Είναι το εμπόδιο στη διαπλοκή, στη διαφθορά και 
στην καταστροφή, ο σχεδιασμός, η προστασία του περιβάλλοντος και του πολίτη.  Αυτή είναι η “τροχοπέδηˮ -
για κάποιους- “της ανάπτυξηςˮ. 

 Εμείς, ως Οικολόγοι, ανησυχούμε, γιατί συχνά είναι το περιβάλλον και τα δικαιώματα των πολιτών που 
θυσιάζονται στο βωμό της γρήγορης κι αλόγιστης ανάπτυξης.  Ζητούμε να διασφαλιστεί ότι οι διαδικασίες των 
περιβαλλοντικών μελετών, οι ευρωπαϊκές περιοχές προστασίας της φύσης και οι εν γένει περιβαλλοντικές 
νομοθεσίες δε θα θυσιαστούν χάριν των επενδύσεων και των αναπτυξιακών φαντασμάτων.  Ταυτόχρονα, 
ζητούμε να διασφαλιστεί ότι παράγοντες όπως η διαφάνεια, η προστασία του δικαιώματος των πολιτών, η 
ασφάλεια και η υγεία δε θα παραγκωνιστούν, για να προσελκύσουμε τάχα επενδύσεις και ταχύρρυθμη 
ανάπτυξη.   

 Διαδικασίες όπως η δημόσια ακρόαση και η δημόσια διαβούλευση έχουν κατοχυρωθεί μέσω του 
ευρωπαϊκού κεκτημένου και δεν πρέπει να υποβαθμιστούν.  Υπάρχουν βέβαια διαδικασίες που μπορούν να 
γίνουν λιγότερο χρονοβόρες, υπάρχουν προθεσμίες που πρέπει να συντμηθούν, υπάρχουν κυβερνητικά 
τμήματα που πρέπει να μάθουν να εργάζονται στη βάση χρονοδιαγραμμάτων, αλλά σε καμία περίπτωση δεν 
μπορούμε να δεχθούμε την κατάργηση των αρχών της διαφάνειας και της προστασίας των δικαιωμάτων των 
πολιτών και της φύσης.  Ανάπτυξη που γίνεται καταπατώντας αυτές τις αρχές δεν είναι βιώσιμη και αειφόρος.  
Τελικά, θα μας φέρει πίσω στον ίδιο παρονομαστή και θα μας οδηγήσει στα ίδια αδιέξοδα.  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Συνηθίζεται οι ομιλητές κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού να τοποθετούνται και επί των 
εξελίξεων του μείζονος πολιτικού θέματος που απασχολεί το λαό μας, δηλαδή το κυπριακό πρόβλημα.  Δεν 
μπόρεσα ποτέ να κατανοήσω πλήρως αυτή τη συνήθεια.  Όταν κατά καιρούς τολμούσα να ρωτήσω, μου 
έλεγαν ότι μια ανθηρή οικονομία είναι ισχυρό όπλο στη διεκδίκηση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης του 
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Κυπριακού.  Προφανώς, ισχύει και το αντίθετο.  Είναι ολοφάνερο ότι, διαρκούσης της οικονομικής κατάπτωσης 
της χώρας, η διεκδίκηση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού γίνεται δυσκολότερη.   

 Ως εκ τούτου, είχαμε υποδείξει στον Πρόεδρο Αναστασιάδη ότι το εγχείρημα της επανέναρξης των 
διαπραγματεύσεων υπό συνθήκες μνημονίου και χρεοκρατίας εμπεριέχει κινδύνους.  Αναμενόταν -και έτσι 
έγινε- ότι οι Τούρκοι θα παρουσίαζαν σκληρότερες θέσεις στο Κυπριακό.  Ξέρουμε ότι ο Πρόεδρος 
Αναστασιάδης και η ομάδα του επέδειξαν μεγάλη ευελιξία στην προσπάθεια επίτευξης συμφωνίας σε ένα κοινό 
ανακοινωθέν.  Η τουρκική αδιαλλαξία οδήγησε την προσπάθεια αυτή σε μια πορεία γεμάτη υποχωρήσεις.  
Φτάσαμε μέσα από το κοινό ανακοινωθέν του Φεβρουαρίου να αμφισβητούνται τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και οι 
συμφωνίες υψηλού επιπέδου, τα οποία, για να πούμε την αλήθεια, αποτελούν οδυνηρή υποχώρηση των 
Ελληνοκυπρίων και απέχουν από το διεθνές δίκαιο και τις αρχές της δικαιοσύνης.  

 Σχεδόν όλες οι προσπάθειες του Προέδρου Αναστασιάδη έχουν προσκρούσει στην τουρκική αδιαλλαξία 
και επιμονή, η οποία τροφοδοτείται από την οικονομική αδυναμία και την εξάρτηση της Κύπρου από την τρόικα 
και από την ακόρεστη δίψα της Τουρκίας να ελέγξει την πλούσια σε κοιτάσματα υδρογονανθράκων κυπριακή 
ΑΟΖ.  Οι τουρκικές προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ έδωσαν ένα τέλος στις φρούδες ελπίδες και προσδοκίες 
για τον “καλό” Ερντογάν.  Απέναντι στο πειρατικό “Μπαρμπαρόςˮ η Κύπρος έπρεπε να προτάξει ένα δυναμικό 
και συνεκτικό σχέδιο αντιδράσεων.  Δυστυχώς, δεν έγινε κάτι τέτοιο, πέραν της ορθής απόφασης του 
Προέδρου Αναστασιάδη να αποχωρήσει από το τραπέζι των ατέρμονων συνομιλιών.  

 Είναι καιρός ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και το Εθνικό Συμβούλιο να δουν κατάματα την αλήθεια και να 
σταματήσουν να προσπαθούν να διακοσμήσουν το τέρας της τουρκικής βουλιμίας, επιθετικότητας και 
αδιαλλαξίας.  Αντί να προσπαθούν με διπλωματικούς ελιγμούς και συνεχείς υποχωρήσεις να συναντήσουν τις 
ολοένα και πιο επιθετικές θέσεις των Τούρκων, καλύτερα είναι να ασχοληθούν σοβαρά με την ουσία, που είναι 
η αλλαγή των γεωπολιτικών δεδομένων και των συσχετισμών δυνάμεων στην ευρύτερη περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου.  

 Σε αυτό το σημείο επιτρέψτε μου να καλέσω τον προεδρεύοντα της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου στο προσεχές Ευρωπαϊκό Συμβούλιο να ζητήσει την καταδίκη της Τουρκίας για τις προκλήσεις στην 
κυπριακή ΑΟΖ και να ζητήσει και την επιβολή κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση κατά της Τουρκίας.   

 Κυρίες και κύριοι, 

 Θέλουμε η κυβέρνηση μέσα από τον προϋπολογισμό να δώσει ελπίδα και αειφόρο κατεύθυνση, να 
επενδύσει στην πραγματική προς τα εμπρός επανεκκίνηση της οικονομίας μας, που να βασίζεται ισόρροπα 
στον πρωτογενή και δευτερογενή τομέα, δηλαδή τη γεωργία, την κτηνοτροφία, την αλιεία, τη βιοτεχνία, την 
παραγωγή ενέργειας, και όχι μόνο στον τριτογενή τομέα των υπηρεσιών και των τραπεζών.  Με τους 
προϋπολογισμούς που έχουμε μπροστά μας δεν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι επιδιώκεται η επαναδημιουργία 
μιας οικονομίας βασισμένης ανισομερώς στις υπηρεσίες, δηλαδή μιας οικονομίας που θα είναι για πάντα 
εξαρτημένη από εξωγενείς παράγοντες.  Αναγνωρίζουμε τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία 
και το κυπριακό κράτος αυτή τη χρονική περίοδο, όμως άλλο πράγμα είναι η οικονομική περισυλλογή και άλλο 
η μονόπλευρη και ισοπεδωτική λιτότητα, άλλο πράγμα είναι το κούρεμα και άλλο ο αποκεφαλισμός. 

 Δυστυχώς, ο προϋπολογισμός που κατέθεσε η κυβέρνηση είναι προϋπολογισμός ύφεσης, που 
αντικατοπτρίζει την έλλειψη μιας αποτελεσματικής στρατηγικής και ενός ρεαλιστικού οράματος εξόδου από την 
κρίση.  Ο προϋπολογισμός περιλαμβάνει μέτρα κοινωνικής οπισθοδρόμησης, αναπτυξιακής υποβάθμισης και 
εργασιακής υποχώρησης.  Δεν υπάρχει καμιά πρόνοια στον προϋπολογισμό που να δίνει την ελπίδα ή έστω 
την ένδειξη ότι θα προκύψει κάποιας μορφής δυναμική που θα αλλάξει ριζικά το υφιστάμενο οικονομικό και 
αναπτυξιακό μοντέλο που μας έφερε σε αυτό το σημείο ευθύς εξαρχής. 

 Εμείς, ως Οικολόγοι, θα συνεχίσουμε να υπερασπιζόμαστε την ανάγκη προώθησης ομοιόμορφης 
ανάπτυξης και προστασίας του πρωτογενούς και δευτερογενούς τομέα της οικονομίας σε σχέση με τον 
τριτογενή τομέα, μέσω της εφαρμογής νέων οικολογικών και πράσινων πολιτικών, βασισμένων στις νέες 
τεχνολογίες, στην πληροφορική και την καινοτομία.  Αυτό που πραγματικά χρειάζεται η οικονομία μας και 
έπρεπε να αντικατοπτρίζεται στον προϋπολογισμό του 2015 είναι μια εκ βάθρων αλλαγή, που να 
αντικαταστήσει το κερδοσκοπικό και ανθρωποφάγο σύστημα της αλόγιστης και χωρίς όρια ανάπτυξης, το 
οποίο μέλλει να οδηγεί πάντα τον τόπο σε κρίσεις ύφεσης σαν αυτή που ζούμε σήμερα.  Δε χρειαζόμαστε απλά 
μία επανάληψη του “οικονομικού θαύματος”, που ήταν στην πραγματικότητα μια φούσκα που ξεφούσκωσε 
ξαφνικά σκορπίζοντας τον τρόμο και την καταστροφή.  Χρειαζόμαστε ένα πενταετές στρατηγικό πλάνο 
κοινωνικής πολιτικής που να θέτει τις απαιτούμενες προοπτικές επίλυσης των προβλημάτων και καλύτερης 
διαβίωσης των πολιτών, ιδιαίτερα αυτών που έχουν ανάγκη στήριξης.  Έχουμε την άποψη ότι μέσα από μια 
ορθή κοινωνική στρατηγική υπάρχει και η δυνατότητα οικονομικής ανάπτυξης, γιατί εμείς οι Οικολόγοι 
θεωρούμε την οικονομική ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή συγκοινωνούντα δοχεία.  Χρειαζόμαστε ένα νέο, 
πράσινο και αειφόρο μοντέλο βιώσιμης ανάπτυξης, που θα θέτει τις ανθρώπινες αξίες πάνω από τα τραπεζικά  
κέρδη, την κοινωνική συνοχή πάνω από την ευημερία των δεικτών και των αριθμών και το μέλλον πάνω από 
το παρελθόν.  Θα μας πείτε ρομαντικούς.  Το ξέρω!  Θα σας απαντήσουμε:  Έχουμε ζήσει το ρεαλισμό σας.  
Ευχαριστώ, δε θα πάρουμε! 
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 Καλά Χριστούγεννα και ευχές για την υγεία του κ. Αναστασιάδη, του Προέδρου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

 Χαίρετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη.  

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Δημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος και βουλευτής 
Λευκωσίας. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για τη σημερινή συζήτηση έχουμε δύο επιλογές:  Η πρώτη επιλογή είναι να συζητήσουμε μέσα σε κλίμα 
σύγκρουσης και έντονης αντιπαράθεσης, όπως κάναμε μέχρι τώρα, συζητώντας για το παρελθόν, με τους 
μισούς να κατηγορούν την προηγούμενη κυβέρνηση και τους άλλους μισούς τη σημερινή.  Η δεύτερη επιλογή 
είναι να συζητήσουμε μέσα σε κλίμα συναίνεσης, συνεργασίας και κοινής ευθύνης, συζητώντας για το μέλλον 
και κάνοντας απολογισμό για το πού είμαστε σήμερα και πού πρέπει να φτάσουμε αύριο.  Η δική μας θέση 
είναι ότι πρέπει να συζητήσουμε στο δεύτερο πλαίσιο, στο πλαίσιο δηλαδή κοινής ευθύνης.  Ως εκ τούτου, θα 
επικεντρωθώ σε αυτά που πρέπει να γίνουν, προκειμένου να βγούμε από τη σημερινή τραγική κατάσταση και 
να διασφαλίσουμε ότι δε θα πάθουμε τα ίδια στο μέλλον.  Από την κρίση που βρισκόμαστε ή θα βγούμε 
ενωμένοι ή δε θα βγούμε καθόλου.   

 Να μου επιτρέψετε να κάνω μια υπόθεση εργασίας.  Ας υποθέσουμε ότι οι δανειστές μας ήταν άλλοι και 
όχι η τρόικα.  Ας υποθέσουμε ότι μπορούσαμε να βρούμε με ένα μαγικό τρόπο τα ίδια δάνεια.  Ας υποθέσουμε 
ότι οι δανειστές μας δεν είχαν τις εκβιαστικές και απόλυτες απαιτήσεις της τρόικας.  Σε μια τέτοια περίπτωση, 
μπροστά στους κινδύνους της απόλυτης καταστροφής, θα ήμαστε αναγκασμένοι να συμφωνήσουμε μεταξύ 
μας, θα ήμαστε υποχρεωμένοι να σχεδιάσουμε τα αναγκαία μέτρα για τη διάσωση της οικονομίας μας και την 
αποπληρωμή των δανεικών.  Έχω την εντύπωση πως, αν όλοι μαζί κατανοούσαμε ότι προέχει η πατρίδα και 
όχι τα κομματικά μας, τότε θα είχαμε δύο αποτελέσματα:  Πρώτον, θα ήταν πολύ λιγότερες οι διαφορές μας 
αναφορικά με το τι πρέπει να γίνει και, δεύτερον, θα ήταν πιο ισχυρά τα επιχειρήματά μας απέναντι στις 
εκβιαστικές και υπερβολικές απαιτήσεις της τρόικας.  Όμως δεν αναμένω να γίνει αποδεκτή αυτή η 
ορθολογιστική προσέγγιση.  Επομένως, θεωρώ ότι είμαστε δύο χρόνια στη διαδρομή του μνημονίου, 
συζητούμε ένα συγκεκριμένο προϋπολογισμό και δυστυχώς δεν υπάρχει διάθεση να εγκύψουμε όλοι στην 
υφιστάμενη κατάσταση, για να βρούμε μια συλλογική προσέγγιση.  Στην οικονομία έχουν γίνει πολλά από τα 
αναγκαία, αλλά δεν είναι αρκετά, γιατί οι κίνδυνοι παραμένουν πολύ σοβαροί.   

 Η πιστοληπτική ικανότητα της κυπριακής οικονομίας άρχισε να αναβαθμίζεται, όμως η βελτίωση της 
πιστοληπτικής ικανότητας δεν είναι αυτοσκοπός, είναι το εργαλείο, για να αποκτήσουν ρευστότητα το κράτος 
και η αγορά, για να προχωρήσουν σε αναπτυξιακές δράσεις για δημιουργία θέσεων εργασίας.  Υπάρχει η 
άποψη ότι οι δείκτες της οικονομίας ευημερούν.  Όμως, για να έχει αξία η ευημερία των δεικτών, που είναι 
αναγκαία, πρέπει να οδηγεί σε ευημερία των πολιτών.  Δεν αρκεί να ευημερούν λογιστικά οι αριθμοί, αλλά 
επιβάλλεται να ευημερούν πραγματικά οι πολίτες.  Επομένως, η προσπάθεια για δημοσιονομική προσαρμογή, 
για μεταρρύθμιση, για θέσεις εργασίας, για επενδύσεις, για στήριξη της επιχειρηματικότητας και των ευάλωτων 
ομάδων πρέπει να ενταθεί ακόμη περισσότερο.   

 Από την άλλη, οι κυπριακές τράπεζες επιστρέφουν σε κανονικούς ρυθμούς τραπεζιτικών εργασιών, 
υποτίθεται.  Αυτό που δεν έγινε στις τράπεζες είναι το νοικοκύρεμα και η εξυγίανση.  Έχουν αναβαθμίσει, αντί 
να τιμωρήσουν και να διώξουν όσους από τα στελέχη τους έχουν αποδεδειγμένα ευθύνες για την καταστροφή 
του τραπεζιτικού τομέα.  Και πολλοί είναι με ηγεμονικές ακόμα απολαβές.  Πρόσφατα, οι κυπριακές τράπεζες 
πέρασαν και τις ασκήσεις αντοχής, χωρίς μάλιστα να επηρεάζονται από την εκκρεμότητα του νόμου για τις 
εκποιήσεις.  Διαψεύστηκαν δηλαδή τα εκβιαστικά διλήμματα που κάποιοι πρόβαλλαν όλο το προηγούμενο 
διάστημα.  Τώρα αναμένουμε από τις τράπεζες ότι θα ανοίξουν τις στρόφιγγες των ταμείων τους, για να 
ενισχύσουν τη ρευστότητα των επιχειρήσεων και της αγοράς.  Αναμένουμε ότι θα ασχοληθούν σοβαρά, για να 
αναδιαρθρώσουν πολλά από τα προβληματικά δάνεια. Αναμένουμε ότι θα προχωρήσουν σε πραγματικές 
μειώσεις των δανειστικών τους επιτοκίων.  Χωρίς όλα αυτά δεν μπορούμε να περιορίσουμε την επιδημία των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Υπάρχει και η άποψη από αναλυτές ότι οι τράπεζες δεν έκαναν 
αναδιαρθρώσεις σκόπιμα, αφήνοντας τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια να αυξηθούν, για να τα χρησιμοποιήσουν 
ως εργαλείο, να προσελκύσουν επενδυτές και να περάσουν έτσι τα stress test.  Επίσης, αυτή τη στιγμή όλοι 
φοβόμαστε ότι η μείωση της επιδημίας των μη εξυπηρετούμενων δανείων θα είναι οι μαζικές εκποιήσεις.  Και 
δυστυχώς φαίνεται ότι δεν υπάρχει διάθεση ούτε τρόπος να χαλιναγωγήσουμε την πρόθεση των τραπεζών και 
των κερδοσκόπων να προχωρήσουν σε αυτές.  Ταυτόχρονα, δεν υπάρχει διάθεση να γίνει ένα αποτελεσματικό 
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πλαίσιο αφερεγγυότητος, ώστε να προστατεύσουμε τους πολίτες από τις μαζικές εκποιήσεις.  Ως εκ τούτου, 
εμείς θα καταθέσουμε πρόταση κλιμακωτής φορολογίας, με αυξημένο το ποσοστό του φόρου κεφαλαιουχικών 
κερδών αντιστρόφως ανάλογο του χρόνου κατοχής μιας περιουσίας.  Δηλαδή, αν κάποιος αγοράσει μια 
κατοικία και την πουλήσει αμέσως θα πληρώνει πολύ υψηλό φόρο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού διεξάγεται κάτω από τις συνεχιζόμενες αντίξοες 
οικονομικές συνθήκες, κάτω από ένα ιδιάζον πολιτικό περιβάλλον.  Συνεπώς, διευκρινίζουμε ότι οι επιφυλάξεις 
και οι διαφωνίες του Ευρωπαϊκού Κόμματος για τον κρατικό προϋπολογισμό αποτελούν μια υπεύθυνη στάση 
για την αντιμετώπιση των προβλημάτων που ταλανίζουν τον τόπο.  Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα πρώτιστο 
καθήκον είναι η εξυπηρέτηση του καλώς νοούμενου δημόσιου συμφέροντος.  Τίποτε περισσότερο και τίποτε 
λιγότερο!  Ο προϋπολογισμός που και φέτος έχουμε ενώπιόν μας είναι αυστηρός και περιορισμένος λόγω 
μνημονίου.  Όμως έχουμε υποχρέωση, με αυτό τον προϋπολογισμό περισυλλογής και οικονομικής στενότητας, 
να πετύχουμε το μέγιστο κοινό αγαθό για τους συμπολίτες μας.   

 Ακούσαμε πολλούς να παρατηρούν ότι έπρεπε να μπουν περισσότερα λεφτά στην υγεία, στην παιδεία, 
στην ανάπτυξη.  Εμείς συμφωνούμε με όλα αυτά, αλλά όλοι αυτοί θα πρέπει να μας πουν από πού θα βρούμε 
τα περισσότερα λεφτά.  Επιτέλους, ο φθηνός λαϊκισμός, που χαϊδεύει τα αυτιά των πολιτών, πρέπει να 
εγκαταλειφθεί.  Έστω και αργά, πρέπει να φανούμε σοφότεροι, συνετότεροι και δημιουργικοί.  Τι εννοώ!  Για 
όλους τους προηγούμενους προϋπολογισμούς, σαράντα και πλέον ετών, αφήσαμε τις δαπάνες και τα έξοδα 
του κράτους να αυξηθούν ανεξέλεγκτα και υπέρμετρα.  Και, όταν τα κρατικά έσοδα μειώθηκαν, φτάσαμε στην 
οικονομική δυσπραγία του κράτους.  Με σωφροσύνη λοιπόν οφείλουμε στον προϋπολογισμό που έχουμε 
ενώπιόν μας να περιορίσουμε τις δαπάνες που δεν αποβλέπουν άμεσα στο γενικό καλό.  Εάν δεν 
καταφέρουμε να συγκρατήσουμε τις δημόσιες δαπάνες μέσα σε αποδεκτά πλαίσια, τότε θα ακυρωθεί η 
προσπάθεια εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα θα στηρίξει και θα υποστηρίξει κάθε πρόταση που περιορίζει τις καταναλωτικές 
δαπάνες και περιορίζει το σπάταλο κράτος.  Αμετάθετη θέση μας είναι ο καθορισμός διά νόμου οροφής στους 
πολύ υψηλούς μισθούς και στις υψηλές συντάξεις του δημοσίου.  Στην Κύπρο έχουμε δημιουργήσει και 
συντηρούμε μια κάστα προνομιούχων με ηγεμονικούς μισθούς.  Απέναντί τους είναι η μεγάλη πλειοψηφία της 
κοινωνίας με τους ανέργους, τους χιλιάδες πολίτες που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας και συνωστίζονται 
στα κοινωνικά παντοπωλεία για ένα κομμάτι ψωμί.  Ήδη έχουμε τώρα προγράμματα η μία οικογένεια να 
υιοθετεί την άλλη οικογένεια που δεν μπορεί να ζήσει.  Αυτό είναι κατάντημα, το οποίο μπορούμε να 
αντιμετωπίσουμε μόνο με περιορισμό στα λεφτά που παίρνουν κάποιοι που δεν έπρεπε να παίρνουν.  Πρέπει 
να εξορθολογήσουμε με άλλα λόγια τους μισθούς.  Με μια απλή μαθηματική πράξη οι απολαβές των 
περισσότερων υψηλόμισθων του δημοσίου -και μιλούμε για χιλιάδες- για μια ή δυο μέρες είναι ο μηνιαίος 
μισθός των ανέργων επιστημόνων που εργοδοτούνται από τα σχέδια του Υπουργείου Εργασίας με μάστερ και 
δοκτοράτα.  Δηλαδή, ένας που παίρνει €80.000 το χρόνο μισθό -και δεν είναι λίγοι- έχει ημερήσιες απολαβές 
περίπου κοντά στα €300 την ημέρα.  Ένας πτυχιούχος επιστήμονας που συμμετέχει στα προγράμματα του 
Υπουργείου Εργασίας λαμβάνει €500 το μήνα.  Φυσικά, θα μου πείτε, δεν είναι συγκρίσιμα τα δύο.  Όμως 
ξέρετε τι είναι συγκρίσιμο;  Εάν αποκοπεί η απολαβή μίας ημέρας, μπορεί να έχουμε ακόμα τόσους στην 
εργοδότηση ή να τους εργοδοτήσουμε για διπλάσιο χρόνο.  Αυτό το τεράστιο χάσμα μεταξύ των υψηλά 
αμειβόμενων του δημοσίου και των πολιτών που μειονεκτούν και υστερούν πρέπει να μειωθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Για τους υψηλά αμειβόμενους του ιδιωτικού τομέα δεν ισχύει το ίδιο; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Βεβαίως, ισχύει, αλλά εκεί δεν μπορούμε να καθορίσουμε τους μισθούς.   

 Μίλησα για τις τράπεζες και εννοώ ότι οι τράπεζες πλέον θα πρέπει να εξορθολογιστούν, αν πρέπει να 
έχουν όλη αυτή την ευνοϊκή μεταχείριση από μέρους της πολιτείας. 

 Ταυτόχρονα, μετά την απόφαση του Ανωτάτου, επιβάλλεται...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε, Κατσουρίδη, εκεί μπορούμε να το δούμε και με τη φορολογία.  Υπάρχουν τρόποι.   

 Ταυτόχρονα λοιπόν, μετά την απόφαση του Ανωτάτου επιβάλλεται η Βουλή να προχωρήσει σε νέα 
νομοθεσία, ώστε να τεθεί τέρμα στο καταχρηστικό φαινόμενο των πολλαπλών συντάξεων και των πολλαπλών 
μισθών στο δημόσιο.  Ακόμη και τα λογής λογής επιδόματα που καταβάλλονται φανερά ή συγκεκαλυμμένα 
πρέπει να μειωθούν δραστικά.  Σε μια εποχή οικονομικής δυσπραγίας δε νοείται οι υψηλά αμειβόμενοι να 
συνεχίσουν να εισπράττουν προκλητικά επιδόματα για καθηκόντως επιτελούμενη εργασία.  Ακόμα είναι 
απογοητευτική η διαπίστωση ότι το κράτος καταβάλλει εκατομμύρια για λιμουζίνες, για πολυτελή γραφεία και 
άλλες προκλητικές και αχρείαστες καταναλωτικές δαπάνες της δημόσιας υπηρεσίας.   
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 Κύριε υπουργέ, έγινε μια πολύ καλή προσπάθεια την πρώτη χρονιά της κρίσης για μείωση των ενοικίων 
των κρατικών υπηρεσιών.  Έμεινε όμως στα χαρτιά.  Δημιουργήσαμε μια επιτροπή στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων και ό,τι παραπέμπουμε σε επιτροπές παραπέμπεται στις κυπριακές καλένδες.  Οι 
σημερινές συνθήκες μάς υπαγορεύουν να ξεφύγουμε από την πεπατημένη και να επινοήσουμε τρόπους και 
μεθόδους που θα καθιστούν την εργασία όλων μας πιο αποτελεσματική και παραγωγική.   

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα από την ίδρυσή του έχει θέσει ως στρατηγική του επιδίωξη τη μεταρρύθμιση και 
την επανίδρυση του κράτους.  Νομίζω ότι όλοι συμφωνούμε. Θέλουμε ένα ευέλικτο, λιτό κράτος, που να 
δημιουργεί έσοδα, να γεννά υπεραξίες, να έχει ανταγωνιστικότητα, να είναι ελκυστικό σε επενδυτές, να 
δημιουργεί θέσεις εργασίας και να μας κάνει περήφανους.  Η οργανωτική διάρθρωση, το μοντέλο και οι 
διαδικασίες του 1960 δεν μπορούν σήμερα να εξυπηρετήσουν με επάρκεια τις ανάγκες της κυπριακής 
πολιτείας και πρέπει να μεταρρυθμιστούν.  Το κυπριακό κράτος πρέπει να εισέλθει σε πορεία επανίδρυσης.  Η 
δοκιμασμένη μέθοδος που χρησιμοποίησαν πολλές χώρες είναι η θεμελίωση του κράτους εξαρχής σε νέες 
καλά σχεδιασμένες αρχές, αξίες και διαδικασίες.   

 Οι προτάσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος από τη μέρα της ίδρυσής του ήταν και είναι συγκεκριμένες και 
εδράζονται στους ακόλουθους πυλώνες:  τη δραστική μείωση της γραφειοκρατίας και του κόστους των 
δημοσίων υπηρεσιών, τη θεσμοθέτηση μιας αποδεκτής κλίμακας αξιών στο δημόσιο τομέα, την εμπέδωση της 
αξιοκρατίας και της διαφάνειας, την πάταξη της διαφθοράς και της διαπλοκής δημόσιων λειτουργών, τη 
δημιουργία κουλτούρας στο προσωπικό του δημοσίου τομέα, ώστε να εξυπηρετεί και όχι να ταλαιπωρεί τους 
πολίτες, την ανάπτυξη διαδικασιών και συστημάτων ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, την αύξηση της 
παραγωγικότητας, την εισαγωγή κινήτρων και την εκπαίδευση του προσωπικού, τον εκσυγχρονισμό του 
θεσμικού πλαισίου λειτουργίας του δημοσίου.   

 Για να πετύχουμε τα πιο πάνω, έχω την αίσθηση ότι επιβάλλεται να ξεκινήσουμε από το δικό μας χώρο.  
Πρέπει να ενισχυθεί ο οικονομικός έλεγχος που πρέπει να ασκεί η Βουλή των Αντιπροσώπων στην εκτελεστική 
εξουσία.  Η εμπλοκή της Βουλής θα επιτρέψει την πληρέστερη παρακολούθηση του βαθμού εκτέλεσης των 
όσων προνοούνται στον εκάστοτε προϋπολογισμό.  Αυτό θα επιτρέπει τη λήψη διορθωτικών μέτρων και εκεί 
όπου διαπιστώνεται παρέκκλιση από τους στόχους.  Ο έλεγχος της Βουλής θα εμπεδώσει και θα επαυξήσει το 
βαθμό ευθύνης όσων διαχειρίζονται το δημόσιο χρήμα.  Εισήγησή μας είναι να εγκαταλειφθεί η πρακτική του 
μαζικού σταυρώματος, που πολλές φορές οδηγεί σε γελοίες προσεγγίσεις, και να υιοθετήσουμε μηχανισμούς 
και διαδικασίες πραγματικού ελέγχου.  Έτσι και αλλιώς, αυτή η προσέγγιση ξεκίνησε επιλεκτικά, έχει γενικευθεί 
και νομίζω ότι υπάρχει ακόμα και ένα ερωτηματικό κατά πόσο είναι και συνταγματικά σωστή, διότι, αντί να 
αποφασίζει η ολομέλεια, αποφασίζουν τα μέλη μιας επιτροπής.  Πρέπει όμως να βρεθεί η χρυσή τομή και να 
τηρηθεί ένα ισοζύγιο μεταξύ της τήρησης της τυπικότητας, των ελέγχων και της αποτελεσματικότητας των 
διαδικασιών, ώστε να αποφύγουμε φαινόμενα ευθυνοφοβίας και δυσκολίας διεκπεραίωσης εργασιών.   

 Για την επίτευξη του στόχου αυτού η Βουλή και η κυβέρνηση θα πρέπει να εγκαθιδρύσουν μηχανισμούς 
που να διευκολύνουν τον κοινοβουλευτικό οικονομικό έλεγχο.  Ένα σοβαρό πρόβλημα, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, που εκτρέφει την ανομία είναι το φαινόμενο της πολυνομίας και της κακονομίας.  Έχουμε πολλούς 
νόμους που αλληλοεπικαλύπτονται.  Ακόμα έχουμε πολλούς κακούς νόμους που πρέπει να διορθώσουμε.  Η 
Βουλή των Αντιπροσώπων πρέπει να βρει τους τρόπους για την εφαρμογή της αρχής για καλή νομοθέτηση.  
Για το σκοπό αυτό επιβάλλεται η εγκαθίδρυση των απαραίτητων νομοπαρασκευαστικών επιτροπών, οι οποίες 
να αξιολογούν από κάθε άποψη τους προτεινόμενους νόμους, κωδικοποιώντας τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και 
μειώνοντας τα διοικητικά βάρη.  Κάθε θεσμική νομοθεσία πρέπει να αναλύεται σε εύληπτη και κατανοητή 
γλώσσα, πρέπει να γνωστοποιείται στο ευρύ κοινό με την ευθύνη των καθ’ ύλην αρμοδίων.  Αν οι πολίτες 
κατανοούν και γνωρίζουν τους νόμους, τότε θα μπορούν να γνωρίζουν τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις 
τους.   

 Επιπρόσθετα, προς την κατεύθυνση της καλύτερης εξυπηρέτησης του πολίτη, θεωρούμε αναγκαίο να 
κωδικοποιηθούν και να απλοποιηθούν όλες οι ισχύουσες εγκύκλιοι της δημόσιας υπηρεσίας.  Μέσα από αυτή 
τη διεργασία θα πρέπει να καταργηθούν οι επικαλυπτόμενες και οι συγκρουόμενες ή και οι παράνομες 
ρυθμίσεις, με στόχο την απλοποίηση των διαδικασιών εξυπηρέτησης του πολίτη.  Ξέρετε πόσοι πολίτες 
ταλαιπωρούνται, επειδή, όταν πάνε σε ένα τμήμα, δεν υπάρχει ένα απλό χαρτί που να τους εξηγεί για τη 
συγκεκριμένη αίτηση τι πρέπει να κάμουν;  Και μετά ο δημόσιος υπάλληλος έρχεται πίσω και λέει:  «Ξέρετε, 
εγώ ερμηνεύω το νόμο έτσι, δεν το έφερες αυτό το χαρτί, πήαιννε πίσω, ξαναέλα μετά από ένα μήνα» και 
ταλαιπωρούνται οι πολίτες.  Σε αυτό το απλό πράγμα πιστεύω ότι ως Βουλή πρέπει να εγκύψουμε και να το 
διορθώσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έτσι, κύριε συνάδελφε, επειδή άλλαξε ο υπάλληλος ή φοβήθηκε λίγο περισσότερο ότι μπορεί να του 
κάμει κανένα έλεγχο κάποιος, πάμε ’πού την αρχή! 

 Την πορεία της κυπριακής κοινωνίας προς το μέλλον εμποδίζει ένα σπάταλο, αδιαφανές και 
αναποτελεσματικό κράτος, που το χαρακτηρίζει η διαφθορά, ο κομματισμός και η αναξιοκρατία.  Η καθιέρωση 
της αρχής της πλήρους διαφάνειας πρέπει να διέπει όλους τους τομείς του κυπριακού κράτους.  Όλες οι 
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αποφάσεις και οι διοικητικές πράξεις των δημοσίων φορέων και των οργάνων πρέπει να δημοσιοποιούνται.  Το 
πόθεν έσχες των πολιτικών πρέπει να ελέγχεται από ανεξάρτητη αρχή.  Όλοι οι αξιωματούχοι του κράτους θα 
πρέπει να λογοδοτούν σε τακτά χρονικά διαστήματα για την αξιολόγηση του έργου τους.  Θα πρέπει να 
ελέγχονται και να δημοσιοποιούν τα περιουσιακά τους στοιχεία πριν την ανάληψη των καθηκόντων τους και 
κατά τη λήξη της θητείας τους.  Η διαφάνεια αυτή θα εδραιώσει τη χρηστή διοίκηση και θα περιορίσει τα 
φαινόμενα διαφθοράς. 

 Τα όσα ανέδειξε η κοινοβουλευτική έρευνα και συμπεριλήφθηκαν στην έκθεση της επιτροπής Θεσμών, 
αλλά και τα όσα σκανδαλώδη βλέπουν καθημερινά το φως της δημοσιότητας κάνουν φανερή την αλήθεια της 
ανεπάρκειας, της παθογένειας, της διαπλοκής και της διαφθοράς του πολιτικού και οικονομικού κατεστημένου.  
Ο παράνομος πλουτισμός και το μαύρο χρήμα είναι μια γάγγραινα που φθείρει και καταστρέφει αργά και 
προοδευτικά την κυπριακή κοινωνία.   

 Ως πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών μαζί με τους άλλους συναδέλφους εργαστήκαμε εντατικά και 
συγκεντρώσαμε στην τελική μας έκθεση πολλά και σοβαρά στοιχεία για το σκάνδαλο του τραπεζιτικού τομέα.  
Τα στοιχεία αυτά είναι αρκετά, για να τιμωρηθούν κάποιοι από τους ενόχους της μεγάλης τραπεζιτικής 
καταστροφής.  Θέλω να τονίσω ότι το Ευρωπαϊκό Κόμμα στηρίζει την προσπάθεια για λογοδοσία και 
παραδειγματική τιμωρία όλων όσων εμπλέκονται στην οικονομική καταστροφή του τόπου και όλων όσων 
έχουν καταχραστεί δημόσιο χρήμα.  Ταυτόχρονα, στηρίζουμε την καθολική απαίτηση της κοινωνίας όσοι 
καταδικαστούν να επιστρέψουν στο κράτος όλα τα περιουσιακά στοιχεία που απόκτησαν με παράνομες 
δραστηριότητες.  Η φυλακή πρέπει να συνοδεύεται από δήμευση περιουσιών.  Όσοι έκλεψαν από το κράτος ή 
τις τράπεζες θα πρέπει να μπουν στη φυλακή.  Την ίδια ώρα πρέπει να επιστρέψουν τα κλεμμένα.   

 Πρόσφατα, ο Γενικός Εισαγγελέας δήλωσε ότι έχουμε νομοθεσία για δήμευση κλεμμένων περιουσιακών 
στοιχείων, μια νομοθεσία η οποία δεν εφαρμόστηκε σχεδόν ποτέ.  Νομίζω εφαρμόστηκε μόνο μία φορά για 
£7.000.  Είναι επομένως επιτακτικά αναγκαίο να εφαρμοστούν οι υφιστάμενοι νόμοι δήμευσης για 
παραδειγματική αυστηρότητα.  Ταυτόχρονα, πρέπει η Βουλή να αναλάβει να εξετάσει την αποτελεσματικότητα 
των νόμων αυτών.  Να τους βελτιώσει με συμπληρωματικές αυστηρές πρόνοιες, οι οποίες θα τους καθιστούν 
περισσότερο αποτελεσματικούς και ικανούς να τιμωρήσουν τα αδικήματα απόκτησης περιουσιακών στοιχείων 
με παράνομες δραστηριότητες.  Δυστυχώς όμως, η βελτίωση της νομοθεσίας θα καλύπτει αδικήματα που θα 
γίνουν στο μέλλον και δε θα καλύπτει αυτά που έγιναν.  Γι’ αυτό πρέπει η πολιτεία να εξαντλήσει την 
αυστηρότητά της στους υφιστάμενους νόμους.  Εάν θέλουμε να μη ζήσουμε ξανά τον εφιάλτη, πρέπει να 
κάνουμε μια νέα αρχή και να φτιάξουμε νόμους, για να τιμωρούμε έγκαιρα τις παράνομες συμπεριφορές που 
μας έφεραν στο χείλος της καταστροφής. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μεγάλη ευκαιρία και η καλύτερη πρόκληση που έχουμε σήμερα στον τόπο μας είναι να βάλουμε τις 
βάσεις για ένα νέο πλαίσιο οικονομικής δραστηριότητας.  Δεν έχουμε άλλη επιλογή από το να αξιοποιήσουμε 
τις δυνατότητες και τα συγκριτικά πλεονεκτήματα της Κύπρου σε τομείς που έχουν υψηλή προστιθέμενη αξία 
για την κυπριακή οικονομία, όπως ο τουρισμός, η ναυτιλία, οι υπηρεσίες και η ενέργεια.  Οι τηλεπικοινωνιακές 
υποδομές της Κύπρου, που την καθιστούν ένα σημαντικό κόμβο μεταφοράς δεδομένων και δορυφορικό 
σταυροδρόμι, μπορούν να αποτελέσουν τομείς προσέλκυσης επενδύσεων.  Η ναυτιλία μπορεί να προσφέρει 
ακόμα περισσότερα.  Η τουριστική υποδομή πρέπει να βελτιωθεί και να επεκταθεί σε ειδικές μορφές 
τουρισμού.  Η ανάπτυξη νέας τεχνολογίας και σύγχρονων καλλιεργειών, που μπορούν να φέρουν έσοδα στον 
τομέα της γεωργίας, είναι εφικτή.  Τα κυπριακά αγροτικά προϊόντα πρέπει να τα τυποποιήσουμε και με 
εξωστρέφεια να τα προωθήσουμε στις ξένες αγορές.  Ο ενεργειακός πλούτος επιτρέπει στην Κύπρο να μπει με 
αξιώσεις στην αγορά των ενεργειακών προϊόντων.  Οι προκλήσεις και οι ευκαιρίες που έχουμε σήμερα 
μπροστά μας μας δίνουν τη δυνατότητα να κάνουμε μια νέα αρχή, να φτιάξουμε μια πιο ισχυρή οικονομία και 
ένα καλύτερο κράτος. 

 Η δεινή κατάσταση στην οποία έχουμε περιέλθει μας καθιστά ευάλωτους.  Αυτό μαζί και οι εξελίξεις στην 
περιοχή μας και η δράση του ισλαμικού κράτους έδωσαν την ευκαιρία στην Άγκυρα να κλιμακώσει την 
προκλητικότητά της, επιχειρώντας πλέον πειρατικές ενέργειες μέσα στην κυπριακή Αποκλειστική Οικονομική 
Ζώνη μας.  Η Τουρκία με την εισβολή στη θάλασσα της Κύπρου επιδιώκει να αμφισβητήσει τα κυριαρχικά 
δικαιώματα της Κυπριακής Δημοκρατίας, στοχεύει να ακυρώσει τους ενεργειακούς μας σχεδιασμούς και να 
προωθήσει τα δικά της ενεργειακά συμφέροντα στην Ανατολική Μεσόγειο.  Η Άγκυρα, όπως και το 1974, 
εκμεταλλεύεται τους Τουρκοκύπριους, για να δικαιολογήσει τις νέες παρανομίες της, και επιχειρεί να εμπεδώσει 
και να εδραιώσει την εικόνα των δύο λαών και των δύο κρατών στην Κύπρο.  Το ελάχιστο που επιχειρεί να 
εξασφαλίσει η Άγκυρα από τις παράνομες βόλτες του Μπαρμπαρός στις κυπριακές θάλασσες είναι το φυσικό 
αέριο να γίνει δικοινοτικό θέμα και να αποτελέσει μέρος της διαπραγμάτευσης για το Κυπριακό.  Η Τουρκία 
διαχρονικά μας επέβαλλε τους δικούς της όρους και τις δικές της προδιαγραφές για τη συζήτηση λύσης του 
Κυπριακού.  Η προσπάθεια της Άγκυρας να μας τρομοκρατήσει με τις κανονιοφόρους και τις απειλές του 
Ερντογάν ότι θα φέρει τουρκική πλατφόρμα για εξόρυξη στην κυπριακή ΑΟΖ είναι μια απαράδεκτη και 
απορριπτέα εχθρική κίνηση από την Τουρκία.   
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 Θέλω να εξάρω τη συμπεριφορά όλων που ταυτίστηκαν με την ομόφωνη απόφαση του Εθνικού 
Συμβουλίου να απορριφθεί η τουρκική προκλητική προσέγγιση.  Ανησυχώ όμως γιατί κάποιοι, πρωτίστως εκ 
των έξω, αλλά και κάποιοι εδώ στην Κύπρο και στην Ελλάδα φλερτάρουν με την τάχα ρεαλιστική προσέγγιση 
να βρεθεί ένας συγκεκριμένος τρόπος επανόδου στις συνομιλίες το ταχύτερο δυνατό.  Ναι, πρέπει να πάμε σε 
συνομιλίες για λύση του Κυπριακού, αφού όμως πρώτα ξεκαθαρίσει η Άγκυρα ότι γίνεται απόλυτα σεβαστό το 
κυριαρχικό δικαίωμα της Κυπριακής Δημοκρατίας στην ΑΟΖ και πριν και μετά τη λύση.  Ο απόλυτος σεβασμός 
των δικαιωμάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας στην ΑΟΖ είναι ο μόνος τρόπος εξυπηρέτησης των 
συμφερόντων όλων των νόμιμων κατοίκων της Κύπρου.  Το δίλημμα που έχουμε μπροστά μας δεν είναι 
δίλημμα “συνομιλίες ή μη συνομιλίες”.  Το δίλημμα είναι αν θα αποδεχθούμε να επιστρέψουμε στο τραπέζι της 
διαπραγμάτευσης υπό την απειλή των κανονιοφόρων, για να διαπραγματευτούμε το διαμοιρασμό του φυσικού 
αερίου, ή αν θα ξεκαθαρίσουμε ότι το φυσικό αέριο δεν ήταν και δε θα γίνει μέρος των διαπραγματεύσεων για 
το Κυπριακό και ότι στις συνομιλίες θα πάμε, μόνο αν η Τουρκία αλλάξει στάση και τερματίσει τις παραβιάσεις 
μόνιμα. 

 Οι διπλωματικές πιέσεις και οι υποδείξεις για συζήτηση του θέματος του φυσικού αερίου στις συνομιλίες 
αποτελούν επιπλέον λόγους που μας επιβάλλουν να μην επανέλθουμε στις διαπραγματεύσεις.  Το φυσικό 
αέριο ανήκει στο νόμιμο κράτος και είναι υπόθεση της Κυπριακής Δημοκρατίας η εκμετάλλευση και η διαχείρισή 
του και κανενός άλλου.  Η καλύτερη απάντηση στις τουρκικές προκλήσεις και στις πρακτικές εκφοβισμού της 
Άγκυρας είναι η διεύρυνση των διακρατικών συνεργασιών της Κυπριακής Δημοκρατίας και με άλλες 
ενδιαφερόμενες χώρες στη γειτονιά μας.  Η συνεργασία Κύπρου-Ελλάδος-Αιγύπτου μπορεί να αποτελέσει ένα 
πρότυπο περιφερειακού μετώπου για προστασία της διεθνούς νομιμότητας και του δικαίου της θάλασσας στην 
Ανατολική Μεσόγειο και μπορεί να συμβάλει στην αποτροπή των πειρατικών ενεργειών της Άγκυρας στην 
κυπριακή ΑΟΖ.  Η συνεργασία Κύπρου-Ελλάδος-Αιγύπτου πρέπει να διευρυνθεί και να συμπεριλάβει και άλλες 
γειτονικές χώρες, όπως το Ισραήλ και ο Λίβανος, ώστε να δημιουργήσουμε αυτό το πλέγμα προστασίας και 
ασφάλειας που χρειάζεται σήμερα πάνω από το χώρο των γεωτρήσεων της κυπριακής ΑΟΖ.   

 Την ίδια ώρα, με ανησυχία διαπιστώνουμε ότι το φιλοτουρκικό λόμπι στις Βρυξέλλες έχει κινητοποιηθεί 
και επιχειρεί να δημιουργήσει κλίμα και να ασκήσει πιέσεις στην Κυπριακή Δημοκρατία για άνοιγμα κάποιων 
ενταξιακών κεφαλαίων για την Τουρκία.  Δεν πρέπει να αποδεχτούμε να ανοίξει κανένα κεφάλαιο για την 
Τουρκία.  Αυτό θα ήταν αυτοχειρία και επιβράβευση των πειρατών.  Θα ήταν μεγάλο λάθος να ξεπαγώσουν 
κεφάλαια για την Τουρκία με τη δική μας αποδοχή, την ώρα μάλιστα που ο κ. Νταβούτογλου, με τα περί 
φόρμουλας και κοινής επιτροπής Ελλάδος-Τουρκίας για το φυσικό αέριο, προσπαθεί να κλονίσει τη 
σταθερότητα των σχέσεων μεταξύ Κύπρου και Ελλάδας. 

 Σήμερα είναι πιο εμφανές από ποτέ ότι δεν έχουμε να αντιμετωπίσουμε μια νέα κρίση, αλλά είμαστε 
ξανά μπροστά στις πάγιες επεκτατικές βλέψεις της Τουρκίας για την περιοχή μας, ένα σχεδιασμό της Τουρκίας, 
τον οποίο θα πρέπει να αντιληφθούμε, για να μπορέσουμε να τον αποτρέψουμε.  Ως εκ τούτου, οι κίνδυνοι που 
ελλοχεύουν είναι πολλοί, όμως την ίδια ώρα τα νέα δεδομένα που έχουν διαμορφωθεί στην περιοχή μας 
ανατρέπουν παγιωμένες ισορροπίες δεκαετιών και προσφέρουν οικονομικές και πολιτικές ευκαιρίες στην 
Κύπρο.  Σήμερα μπορούμε να πείσουμε ισχυρές χώρες που έχουν οικονομικά, πολιτικά και στρατιωτικά 
συμφέροντα στην περιοχή μας να πιέσουν την Τουρκία να αποσύρει τα κατοχικά στρατεύματα και να αφήσει 
τους Ελληνοκύπριους και τους Τουρκοκύπριους να καθορίσουν το κοινό τους μέλλον.  Μπορούμε να πείσουμε 
ότι η σωστή λύση του Κυπριακού μπορεί να εδράζεται στην ειρήνη, τη σταθερότητα και την ασφάλεια της 
Ανατολικής Μεσογείου, διαφορετικά μια δοτή κακή λύση στο Κυπριακό θα γίνει αιτία για ευρύτερη 
αποσταθεροποίηση, που θα πλήξει ξένα συμφέροντα και ξένες επενδύσεις στην κυπριακή ΑΟΖ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ενότητα και η συσπείρωση όλων μας γύρω από συντεταγμένους στόχους είναι η βάση της επιτυχίας 
της προσπάθειάς μας.  Ομόψυχοι, συντεταγμένοι και αδελφωμένοι πρέπει να δώσουμε τη μάχη για την τελική 
λύση.  Έχουμε χρέος να παραμείνουμε απτόητοι, με πίστη, υπευθυνότητα, αλλά και αποφασιστικότητα.  
Έχουμε χρέος να θωρακίσουμε την πατρίδα μας και να αγωνιστούμε με αξιώσεις και προοπτική για την 
απελευθέρωση και την άρση της κατοχής.  Η δημιουργία μιας κοινής ευρωπαϊκής πατρίδας που να επιτρέπει 
στους Κύπριους πολίτες, ανεξάρτητα από εθνότητα και θρησκεία, να συμβιώνουν χωρίς φυλετικούς 
διαχωρισμούς σε όλη την επικράτεια της Κύπρου υπό καθεστώς ισονομίας και ισοπολιτείας είναι ένας στόχος 
και σκοπός που πρέπει να μας ενώνει όλους. 

 Εμείς λέμε ευθαρσώς ότι ο κρατικός προϋπολογισμός παρουσιάζει αδυναμίες.  Αυτές τις αδυναμίες 
μπορούμε συλλογικά να τις αντιμετωπίσουμε, αρκεί οι κομματικοί σχεδιασμοί και οι πολιτικές διαφορές να 
μπουν στο περιθώριο.  Αρκετά ταλαιπωρήσαμε τους πολίτες με τις σκοπιμότητες, τις εμμονές και τις φιλοδοξίες 
μας.  Απευθύνουμε έκκληση προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου να αφήσουν κατά μέρος όσα μας 
χωρίζουν και να κοιτάξουμε όλοι μπροστά συμβάλλοντας στη σωτηρία της πατρίδας μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 
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 Καλώ τώρα στο βήμα τον εκπρόσωπο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Γιώργο Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός του 2015 είναι ο δεύτερος μνημονιακός προϋπολογισμός, που ουσιαστικά 
καταγράφει τη φιλοσοφία της τρόικας και του μνημονίου.  Μετά την καταιγίδα των νέων μέτρων που 
εντάχθηκαν στον περσινό προϋπολογισμό, με την αύξηση στους φόρους και τις περικοπές και τη συρρίκνωση 
του αναπτυξιακού προγράμματος και του κοινωνικού κράτους, ο προϋπολογισμός του 2015 κινείται στα ίδια 
επίπεδα. 

 Το συνεχιζόμενο αδιέξοδο στο Κυπριακό, η σκληρή και αδιάλλακτη στάση, όπως επίσης και η 
απαράδεκτη και προκλητική παραβίαση της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης της πατρίδας μας από την 
επεκτατική Τουρκία, τα πρωτόγνωρα ποσοστά της ανεργίας, τα κοινωνικά παντοπωλεία, τα συνεχιζόμενα 
συσσίτια στα σχολεία, τα πολύ επώδυνα, σκληρά μέτρα τα οποία ο λαός μας έχει επωμιστεί είναι τα 
βασικότερα χαρακτηριστικά της χρονιάς που διανύουμε, όπως και της επόμενης, τα οποία επηρεάζουν άμεσα 
τη ζωή και το μέλλον του λαού και της πατρίδας μας, παρά τις δεσμεύσεις των κυβερνώντων για ανάκαμψη της 
οικονομίας, για ώθηση της ανάπτυξης, για μια καλύτερη ζωή.  Οι μεγαλόστομες διακηρύξεις των κυβερνώντων 
για έξοδο από την κρίση και επιστροφή στην ανάπτυξη αποδείχθηκαν κενού περιεχομένου.  Η λέξη 
“δεσμεύομαι” έχει πλέον μετατραπεί σε ανέκδοτο.  Η κυπριακή οικονομία νοσεί βαρύτατα.  Βρίσκεται σε δεινή 
κατάσταση.  Ο λαός αναζητά ενόχους και ευθύνες, ζητά την τιμωρία όσων ενέχονται σε αυτό το έγκλημα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αδιαμφισβήτητες και οι ευθύνες της προηγούμενης κυβέρνησης για τη σημερινή δεινή κατάσταση της 
κυπριακής οικονομίας.  Εγκληματικές οι ευθύνες των ειδημόνων τραπεζιτών που με τις λανθασμένες 
αποφάσεις τους οδήγησαν το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα στην κατάρρευση.  Εγκληματικές επίσης οι 
ευθύνες των δύο προηγούμενων Διοικητών της Κεντρικής Τράπεζας, που πλημμελώς ασκούσαν τα καθήκοντά 
τους, αφήνοντας ανεξέλεγκτη την κατάσταση, με αποτέλεσμα την κατάρρευση.  Παράλληλα, δεν μπορούμε να 
μην επισημάνουμε την ανεπάρκεια της σημερινής κυβέρνησης να διαχειριστεί την έκρυθμη οικονομική 
κατάσταση, παρά τις προεκλογικές της δεσμεύσεις, με αποτέλεσμα η οικονομική ύφεση να βαθαίνει συνεχώς.  
Η κυβέρνηση συνθηκολόγησε με την τρόικα και χωρίς αντιστάσεις άφησε τη διαχείριση των πάντων στις 
ορέξεις της.  Εναπόθεσε τα πάντα στην πιστή εφαρμογή του μνημονίου, υποβάλλοντας το λαό συνεχώς σε όλο 
και μεγαλύτερες θυσίες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή οικονομία διανύει την κρισιμότερη περίοδο από το 1974.  Τραγικά λάθη, εντελώς 
λανθασμένες εκτιμήσεις και ανεπάρκειες τόσο όσον αφορά το δημοσιονομικό όσο και όσον αφορά το 
χρηματοπιστωτικό τομέα οδήγησαν τη χώρα στις καταστροφικές αποφάσεις του Μαρτίου του 2013 και τη 
μνημονιακή σύμβαση.  Οι δυσκολίες και οι προκλήσεις στην κυπριακή οικονομία παραμένουν, παρά τη 
θεωρητική βελτίωση, κατά τους κυβερνώντες, που υπήρξε σε σχέση με την προηγούμενη χρονιά.  Οι 
δημοσιονομικοί δείκτες μπορεί να παρουσιάζονται βελτιωμένοι, ειδικά μετά την αλλαγή στο στατιστικό τρόπο 
υπολογισμού του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, όμως η ουσία παραμένει η ίδια.  Η ανεργία παραμένει σε 
υψηλά επίπεδα και οι επιχειρήσεις προσπαθούν να επιβιώσουν μέσα από τη σημαντική έλλειψη 
χρηματοδότησης και το υψηλό κόστος δανεισμού. 

 Η κατάσταση στον τραπεζικό τομέα με την έλλειψη ρευστότητας από την αγορά και τα υψηλά επιτόκια 
έπνιξαν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες είναι περίπου το 95% των επιχειρήσεων της Κύπρου και οι 
οποίες κλείνουν η μια μετά την άλλη.  Ως αποτέλεσμα, η επενδυτική πρωτοβουλία βρίσκεται στον πάτο και ο 
κύκλος εργασιών των επιχειρήσεων συρρικνώνεται, εκτινάσσοντας το ποσοστό της ανεργίας στα ύψη. 

 Η ανάγκη αλλαγής των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την ανάπτυξη και τη δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίας είναι άμεση αναγκαιότητα.  Οι πολιτικές της τρόικας έχουν οδηγήσει σε πιο βαθιά ύφεση, σε 
μαζική φτώχια και σε καλπάζουσα ανεργία.  Συγκεκριμένοι τομείς της οικονομίας όπως ο τουρισμός, η ναυτιλία 
και ο τομέας των επαγγελματικών υπηρεσιών αποδείχτηκαν ανθεκτικοί στην οικονομική κρίση και περιόρισαν 
τις απώλειες στα κρατικά έσοδα.  Ο κρατικός προϋπολογισμός έπαψε πλέον να είναι εργαλείο ώθησης της 
ανάπτυξης, λόγω του περιορισμού των δαπανών, ενώ ο ιδιωτικός τομέας μέσα από ένα δύσκολο οικονομικά 
περιβάλλον καταβάλλει σημαντικές προσπάθειες προσέλκυσης ξένων επενδυτών και ενίσχυσης της 
επιχειρηματικής πρωτοβουλίας. 

 Το 2015 αναμένεται να είναι κρίσιμη και σημαντική χρονιά για την πορεία της οικονομίας.  Η τρόικα και η 
κυβέρνηση αναμένουν, κατά τα λεγόμενά τους, η οικονομία να επανέλθει σε ρυθμούς ανάπτυξης, έστω και 
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μικρούς.  Φυσικά, όταν έχεις ως χώρα χάσει το 10% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος μέσα σε δύο 
χρόνια, τότε ένα χαμηλό ποσοστό ανάπτυξης δεν μπορεί να οδηγήσει σε ουσιαστική βελτίωση στην καθημερινή 
ζωή του πολίτη. 

 Τα περιοριστικά μέτρα που έχουν επιβληθεί στη Ρωσία από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η πτώση στο 
ρούβλι, που αναμένεται να επηρεάσει τον τουρισμό, και η νομοθεσία του deoffshorisation, που προβληματίζει 
τον κλάδο των επαγγελματικών υπηρεσιών, προοιωνίζονται αρνητικές συνέπειες για την οικονομία.  Χρειάζεται 
ένας ολοκληρωμένος στρατηγικός σχεδιασμός για έξοδο από την κρίση και το μνημόνιο το συντομότερο 
δυνατό, μέσα από τη διόρθωση των δημοσιονομικών δεικτών, την πλήρη διασφάλιση της ρευστότητας στις 
τράπεζες και την πραγματική οικονομία, την επάνοδο στις αγορές και την προσέλκυση επενδύσεων.  Όσοι 
πιστεύουν ότι η πιστή εφαρμογή του μνημονίου είναι η μοναδική μας διέξοδος από την οικονομική ύφεση 
πλανώνται πλάνην οικτράν.  Η φιλοσοφία του μνημονίου, η οποία βασίζεται πάνω στην κατάργηση της 
κοινωνικής πολιτικής του κράτους, την αφαίρεση επιδομάτων, αλλά και την επιβολή φορολογιών, επιφέρει το 
αντίθετο αποτέλεσμα από το αναμενόμενο.  Βαθαίνει όλο και περισσότερο την οικονομική κρίση, με 
αποτέλεσμα ο λαός να εισέρχεται σε ένα φαύλο κύκλο οικονομικής εξαθλίωσης με τραγικά αποτελέσματα:  Να 
μην μπορεί να ανταποκριθεί στις κοινωνικές και οικογενειακές οικονομικές του υποχρεώσεις, να μην μπορεί να 
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του έναντι των δανείων του, με αποτέλεσμα να κινδυνεύει να χάσει την 
περιουσία του και με πιο επικίνδυνο να χάσει την πρώτη του κατοικία, να υποχρεώνεται να σταματήσει το παιδί 
του από τις σπουδές ή ακόμη να εγκαταλείψει την Κύπρο αναζητώντας εργασία στο εξωτερικό, να 
παρακολουθεί την ανεργία να παραμένει στα απίστευτα ποσοστά του 16% και ανάμεσα στους νέους να αγγίζει 
ακόμη το 40%.  Η απογοήτευση των νέων μας καθημερινά μετατρέπεται σε οργή, σε πλήρη απαξίωση του 
συστήματος.  Όλο και περισσότεροι νέοι μας αναζητούν ένα καλύτερο μέλλον στο εξωτερικό.  Τα όνειρα 
τσακίζονται και η αξιοπρέπεια μετατρέπεται σε αναζήτηση μιας εργασίας ακόμη και με εξευτελιστικό μισθό.  
Και, το κυριότερο, ο νέος να μην μπορεί να κοιτάξει με αισιοδοξία το μέλλον, αφού η πολιτική της υποταγής στο 
μνημόνιο δε δημιουργεί προσδοκίες για έξοδο από την οικονομική κρίση.  Το αντίθετο.  Περισσότερο βαθαίνει 
την κρίση, με αποτέλεσμα, κάθε φορά που η τρόικα επανέρχεται στον τόπο μας, να προχωρεί σε επιβολή νέων 
μέτρων που φτάνουν ακόμη και σε σημείο εξευτελισμού, αλλά και απώλειας των κυριαρχικών μας 
δικαιωμάτων. 

 Επιπλέον, για το 2015 στο μνημόνιο υπάρχουν πολλές μεταρρυθμίσεις που δρομολογούνται, οι οποίες, 
αν δεν υπάρξει σωστός χειρισμός και εκ των προτέρων διαβούλευση, αναμένεται να δημιουργήσουν κοινωνικές 
αναταράξεις.  Τονίζουμε ότι τα εκβιαστικά διλήμματα ότι όλα τα νομοσχέδια πρέπει να ψηφίζονται, αλλιώς θα 
χάσουμε την επόμενη δόση, δε γίνονται αποδεκτά από την ΕΔΕΚ.  Ως ΕΔΕΚ δε συναινέσαμε ποτέ και δε 
στηρίξαμε μέτρα που είχαν ως στόχο την αύξηση ή την επιβολή νέων φορολογιών, την κατάργηση και μείωση 
επιδομάτων, που αγγίζουν ακόμη και τις πολύτεκνες οικογένειες, τους αναπήρους, τους τυφλούς, όπως και τις 
ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  Ποτέ δε συμβιβαστήκαμε με τη λογική της τρόικας, του εκβιασμού, της 
επιβολής λήψης μέτρων με το πιστόλι στον κρόταφο και τη δαμόκλειο σπάθη να επικρέμαται πάνω από το 
κεφάλι μας.  Με αυτό τον τρόπο πορευτήκαμε και έτσι θα συνεχίσουμε για όσο καιρό διαρκεί αυτή η έκρυθμη 
οικονομική κατάσταση στον τόπο μας.  Πάνω απ’ όλα θέτουμε το συμφέρον των πολιτών αυτού του τόπου και 
τη διαφύλαξη των εθνικών συμφερόντων της πατρίδας μας.  

 Το 2015 αναμένεται να υπάρξει η διαδικασία αποκρατικοποιήσεων, η σταδιακή εφαρμογή του ΓΕΣΥ, η 
αναδιάρθρωση της δημόσιας υπηρεσίας και του τρόπου επιβολής του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας, καθώς και 
πολύ σύντομα η άρση των οποιωνδήποτε εμποδίων για πακετοποίηση και πώληση δανείων.  Σ’ αυτό το 
σημείο να υπενθυμίσω ότι η κυβέρνηση προεκλογικά δεσμευόταν για τη μη ιδιωτικοποίηση των ημικρατικών 
οργανισμών.  Δυστυχώς όμως, η δέσμευσή τους αυτή δεν κράτησε για πολύ.  Σήμερα καλούμαστε να 
ξεπουλήσουμε τους ημικρατικούς οργανισμούς, αφού αμαχητί συμφωνήσαμε με την τρόικα ότι μέσω της 
ιδιωτικοποίησης θα πρέπει να επιφέρουμε €1,4 δις στα κρατικά ταμεία, για να καλύψουμε το δημοσιονομικό 
έλλειμμα.  Ως ΕΔΕΚ εκφράζουμε την πλήρη αντίθεσή μας σ’ αυτές τις προθέσεις, που στόχο έχουν το 
ξεπούλημα των οργανισμών σε διεθνή ιδιωτικά συμφέροντα.  Θέτουμε πάνω απ’ όλα τα εθνικά συμφέροντα 
της πατρίδας μας, όπως και τα θέματα εθνικής ασφαλείας της χώρας μας.  Σ’ αυτό μας ενισχύει και η 
πρόσφατη έκθεση του ΕΤΕΚ, του επίσημου επιστημονικού συμβούλου της κυβέρνησης, η οποία επαληθεύει 
αυτά που εμείς δηλώνουμε.  

 Τασσόμαστε υπέρ της μερικής μετοχοποίησης των ημικρατικών αυτών οργανισμών και της δυνατότητας 
παραχώρησης μετοχών προς στρατηγικό επενδυτή, τους εργαζομένους και το ευρύ κοινό, που δε θα ξεπερνά 
το 49%, ώστε η διαχείριση αυτών των οργανισμών να παραμείνει στο κράτος.  Ως ΕΔΕΚ προτείναμε τη 
δημιουργία της Εθνικής Αρχής Κρατικής Ακίνητης Περιουσίας.  Στο ταμείο της Αρχής αυτής θα μπορούσαν να 
μεταφερθούν τα αδρανή ακίνητα του κράτους, αλλά και των ημικρατικών οργανισμών, που θα μπορούσαν να 
προσελκύσουν επενδυτές.  Καταθέσαμε επίσης στην κυβέρνηση, όπως και δημοσίως, ολοκληρωμένη πρόταση 
για τη σωστή διαχείριση των ημικρατικών οργανισμών χωρίς το ξεπούλημά τους σε ιδιωτικά συμφέροντα.  Με 
αναδιάρθρωση της λειτουργίας τους θα εξασφαλιστεί το αναμενόμενο ποσό του €1,4 δις, θα διασφαλιστούν τα 
θέματα εθνικής ασφάλειας και θα εξυπηρετηθεί το δημόσιο συμφέρον.  

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ψήφιση του νόμου για τις εκποιήσεις επιτρέπει πλέον στα τραπεζικά ιδρύματα να προχωρούν σε 
πωλήσεις ενυπόθηκων ακινήτων με σύντομες διαδικασίες.  Αντιλαμβανόμαστε τις στρεβλώσεις που υπήρχαν 
τα προηγούμενα χρόνια και επέτρεπαν σε κάποιους στρατηγικά να μην αποπληρώνουν τις υποχρεώσεις τους.  
Από την άλλη όμως δε θα επιτρέψουμε τη διενέργεια μαζικών πωλήσεων, κάτι που άλλωστε θα προκαλέσει 
σημαντικά προβλήματα στο χρηματοπιστωτικό τομέα ή το ξεσπίτωμα μη βιώσιμων δανειοληπτών που 
αποδεδειγμένα λόγω της κρίσης δεν μπορούν να καταβάλουν τις δόσεις τους. 

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να υπογραμμίσω την τεράστια ευθύνη που φέρει η κυβέρνηση για το ότι 
σήμερα ο πολίτης βρίσκεται αντιμέτωπος με το νόμο για τις εκποιήσεις χωρίς απολύτως καμία προστασία.  
Παρά τις δεσμεύσεις της από το Μάιο του 2013 για κατάθεση νομοσχεδίων για το πλαίσιο αφερεγγυότητας, το 
έπραξε μόλις προχθές με την κατάθεση μόνο δύο από τα πέντε νομοσχέδια.  Προχώρησε βάζοντας την άμαξα 
μπροστά από το άλογο και κατέθεσε μόνο το νομοσχέδιο για τις εκποιήσεις και, καθ’ υπόδειξιν της τρόικας, 
χωρίς να επιδέχεται τροποποιήσεις.  Με τον τρόπο αυτό, χωρίς πρώτα να διασφαλίσει ένα δίχτυ προστασίας 
των πολιτών σε σχέση με την πρώτη κατοικία και τη μικρή επιχειρηματική στέγη και κάτω από τις απειλές της 
τρόικας για μη παραχώρηση της δόσης μας, η κυβέρνηση προχώρησε στην κατάθεση του νομοσχεδίου για τις 
εκποιήσεις, εκβιάζοντας εμμέσως τη Βουλή για την άμεση αναγκαιότητα της ψήφισής του, αφήνοντας τους 
πολίτες έρμαια των τραπεζών.  Το θέμα αυτό απασχόλησε έντονα το πολιτικό σύστημα, κυβέρνηση, Βουλή, 
αλλά και λαό. 

 Στη Βουλή ως ΕΔΕΚ καταψηφίσαμε το νομοθετικό πλαίσιο για τις εκποιήσεις, γιατί πάνω στις υπόλοιπες 
νομοθεσίες που κατοχυρώνουν τις κοινωνικά ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού προειδοποιήσαμε ότι 
επικρέμαται ο κίνδυνος της αναπομπής από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και η αναφορά ενώπιον του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Ο Πρόεδρος προχώρησε όπως προειδοποιήσαμε.  Μετά την απόφαση του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου ο κίνδυνος να παραμείνουν εκτεθειμένοι οι πολίτες σε μια αυθαίρετη και εξουθενωτική μεταχείριση 
από το τραπεζικό σύστημα είναι υπαρκτός και άμεσος. Καταψηφίσαμε το βασικό νομοσχέδιο για τις εκποιήσεις, 
αφού ζητήσαμε τη διασύνδεσή του με το πλαίσιο αφερεγγυότητας.  Αυτός ήταν ο μοναδικός τρόπος 
προστασίας των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Εμείς θα συνεχίσουμε με όλες μας τις δυνάμεις να 
ενεργούμε για την προστασία των κοινωνικά ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Καταθέσαμε επίσης πρόταση 
νόμου για αναστολή της εφαρμογής του νόμου για τις εκποιήσεις, μέχρι να ισχύσει επαρκής νομοθεσία για την 
αφερεγγυότητα.  Σε αυτά τα πλαίσια θα κινηθούμε και όσον αφορά το υπό διαμόρφωση πλαίσιο 
αφερεγγυότητας, ενώ αναμένουμε από την Κεντρική Τράπεζα και τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα την 
απλούστευση των διαδικασιών, ώστε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες των αναδιαρθρώσεων.  Επιπλέον, μετά 
την επιτυχή έκβαση των τεστ αντοχής αναμένουμε να δούμε σταδιακή μείωση των δανειστικών επιτοκίων και 
επιτάχυνση των αναδιαρθρώσεων και προς αυτή την κατεύθυνση θα ασκήσουμε πιέσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως ΕΔΕΚ καταθέσαμε ενώπιον όλων των πολιτικών δυνάμεων και της κυβέρνησης, όπως και δημοσίως, 
μια ολοκληρωμένη πρόταση για έξοδο από την κρίση και το μνημόνιο.  Μια πρόταση που δημιουργεί τις 
προϋποθέσεις για δημοσιονομική αναδιάρθρωση, για σταθεροποίηση του χρηματοπιστωτικού μας 
συστήματος, για την προστασία των πολιτών μέσα στα πλαίσια της οικονομικής κρίσης, όπως επίσης και τη 
δημιουργία προϋποθέσεων για στροφή προς την ανάπτυξη και τις επενδύσεις, που είναι και οι σημαντικότεροι 
τομείς που θα βοηθήσουν το συντομότερο δυνατό να εξέλθουμε από το μνημόνιο.  Είναι μια πρόταση που 
δείχνει την πορεία εξόδου από την κρίση και το μνημόνιο.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο λαός δικαιολογημένα διαμαρτύρεται, γιατί σήμερα καλείται να αναλάβει στους ώμους του το βάρος 
των λαθών και των ευθυνών κάποιων άλλων, και δικαιολογημένα ζητά την τιμωρία τους.  Για τη σημερινή 
οικονομική κρίση υπάρχουν ευθύνες και υπεύθυνοι.  Υπάρχουν ενοχές και ένοχοι.  Ο λαός μας απαιτεί τον 
καταλογισμό των ευθυνών και την προσαγωγή των υπαιτίων ενώπιον της δικαιοσύνης. Σημαντικός 
παράγοντας είναι η επαναφορά της εμπιστοσύνης στο οικονομικό και πολιτικό σύστημα.  Αυτό μπορεί να 
επιτευχθεί, μόνο αν προχωρήσουν τάχιστα οι έρευνες που αφορούν το σκάνδαλο της οικονομίας.  Η ΕΔΕΚ 
στηρίζει τις προσπάθειες για πλήρη κάθαρση.  Μόνο όταν οι ένοχοι οδηγηθούν ενώπιον της δικαιοσύνης και 
δεσμευτούν τα περιουσιακά τους στοιχεία, θα αλλάξει η σημερινή αντίληψη των πολιτών.  Δυστυχώς όμως, 
γινόμαστε μάρτυρες της αδιαφορίας, που θα μπορούσε να χαρακτηρισθεί ακόμη και σκόπιμη ολιγωρία, από 
πλευράς της κυβέρνησης να προχωρήσει στην εξέταση τεραστίων διαστάσεων σκανδάλων:  

1. Καμία έρευνα μέχρι σήμερα για το τι έφταιξε στη Λαϊκή Τράπεζα. 

2. Καμία συζήτηση και έρευνα σε σχέση με τον κ. Βγενόπουλο, έναν εκ των μεγάλων πρωταγωνιστών της 
οικονομικής καταστροφής του τόπου μας.  
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3. Καμία έρευνα για τη διαφυγή κεφαλαίων στο εξωτερικό κατά τη διάρκεια που τα συστήματα ήταν 
κλειστά. 

4. Καμία πρόθεση για εξέταση του σκανδάλου για το συμβόλαιο της Διοικήτριας της Κεντρικής Τράπεζας.  
Μέχρι σήμερα και στο ίδιο το Προεδρικό επικρατεί σύγχυση για τα ίδια τα γεγονότα. 

Αυτά, όπως και πάρα πολλά άλλα σκάνδαλα παραμένουν στα συρτάρια και στις ελληνικές καλένδες.  
Πάγια θέση μας είναι ότι όλα αυτά τα σκάνδαλα θα πρέπει να ερευνηθούν και οι ένοχοι να καταδικαστούν και 
να επιστρέψουν τα όσα έχουν κλέψει από τους πολίτες αυτού του κράτους, οι οποίοι σήμερα καλούνται να 
αντιμετωπίσουν όλη αυτή την οικονομική κρίση.  Ως ΕΔΕΚ διακηρύσσουμε την απόφασή μας για ολομέτωπη 
σύγκρουση με τη διαπλοκή, τη διαφθορά, τη σήψη στη δημόσια ζωή, αλλά και την πρακτική της ατιμωρησίας 
και της συγκάλυψης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τις τελευταίες εβδομάδες η κυπριακή κοινωνία γίνεται καθημερινά μάρτυρας μεγάλων σκανδάλων που 
βλέπουν το φως της δημοσιότητας, μετά από τους ελέγχους της Ελεγκτικής Υπηρεσίας του κράτους.  
Σκάνδαλα στα οποία εμπλέκονται άτομα της τοπικής αυτοδιοίκησης, κομματικοί παράγοντες, υψηλόβαθμοι 
λειτουργοί και πάρα πολλοί άλλοι.  Ως ΕΔΕΚ επαναλαμβάνουμε για ακόμη μια φορά την πάγια θέση μας, καμία 
ανοχή έναντι του οποιουδήποτε.  Κάθε σκάνδαλο θα πρέπει να εξιχνιάζεται μέχρι τέλους και οι ένοχοι να 
στέλνονται στη φυλακή.  Και αν ακόμη ενέχονται πολιτειακοί αξιωματούχοι, κομματικά στελέχη, υψηλόβαθμοι 
λειτουργοί, η τιμωρία θα πρέπει να είναι παραδειγματική, από όποιο κομματικό χώρο και αν προέρχονται.  

 Από αυτό το επίσημο βήμα θέλω ακόμη μια φορά να επαναλάβω ότι εμείς της ΕΔΕΚ, πολιτειακοί 
αξιωματούχοι, κομματικά στελέχη, καλούμε τις αρχές του κράτους να ερευνήσουν τους τραπεζικούς μας 
λογαριασμούς εντός και εκτός Κύπρου, αν υπάρχουν, τα περιουσιακά μας στοιχεία, όπως και των συγγενικών 
μας προσώπων, και να δημοσιοποιήσουν τα αποτελέσματα.  Δεν έχουμε να κρύψουμε τίποτε και ο λαός 
πρέπει να γνωρίζει.  Είμαστε η μόνη κοινοβουλευτική ομάδα που στις 27 Μαρτίου 2013, αμέσως μετά την 
κατάρρευση του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, στείλαμε επιστολή στον τέως Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας με τα δικά μας προσωπικά δεδομένα, των συζύγων μας και των τέκνων μας άνω των 18 χρόνων, 
ζητώντας του όπως άρει το τραπεζικό απόρρητο όλων των λογαριασμών μας, εντός και εκτός Κύπρου, και 
άμεσα δημοσιοποιήσει τα αποτελέσματα.  Η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει να είναι μόνο τίμια, αλλά και να 
φαίνεται! 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Γιώργος Βαρνάβα καταθέτει στη γραμματεία τη σχετική επιστολή, η οποία βρίσκεται στο 
Αρχείο της Βουλής.) 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι απευθείας διαπραγματεύσεις των τελευταίων χρόνων στο Κυπριακό όχι μόνο δεν έχουν οδηγήσει σε 
λύση, αλλά αντίθετα οδήγησαν σε βαθύτερο αδιέξοδο και τέλμα.  Ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
καταθέσαμε αρκετές φορές τις απόψεις μας για τις προσπάθειες κοινής διαπραγματευτικής βάσης, αλλά και για 
τη συνολική διαχείριση του Κυπριακού τα τελευταία σαράντα χρόνια, από την τουρκική εισβολή μέχρι και 
σήμερα που συνεχίζεται η κατοχή.  Καταθέσαμε τη θέση ότι ήλθε επιτέλους η ώρα σαράντα χρόνια αδιεξόδων 
και αναποτελεσματικών χειρισμών να δώσουν τη θέση τους σε μια νέα στρατηγική που θα προβάλλει το 
Κυπριακό στη σωστή του βάση, ως πρόβλημα εισβολής, κατοχής και παραβίασης του διεθνούς δικαίου.  
Τονίσαμε ότι είναι αδιανόητο να παραμένουμε μαρμαρωμένοι στο παρελθόν, πολύ περισσότερο τώρα που 
έχουν διαμορφωθεί νέα γεωστρατηγικά, γεωπολιτικά και γεωοικονομικά δεδομένα στην περιοχή μας, ότι δεν 
υπάρχουν περιθώρια να παραμένουμε προσκολλημένοι σε μια στρατηγική που έχει αποδειχθεί εκ του 
αποτελέσματος ότι έχει αποτύχει.  

 Η πρότασή μας για μια νέα στρατηγική αφορούσε και αφορά συγκεκριμένες προτάσεις.  Στόχος αυτών 
των προτάσεων δεν είναι η μη λύση, όπως κακόπιστα κάποιοι ισχυρίζονται.  Αντίθετα, στόχος μας είναι η λύση, 
αλλά λύση πραγματική που να μπορεί να αντέξει στο πέρασμα του χρόνου και να διασφαλίζει τη φυσική και 
εθνική επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού ως ακολούθως: 

1. Με διαμόρφωση περιγράμματος λύσης του Κυπριακού με βάση το κοινό ανακοινωθέν του Εθνικού 
Συμβουλίου του Σεπτεμβρίου του 2009 και με επίσημη κατάθεσή του ενώπιον της διεθνούς και της 
ευρωπαϊκής κοινότητας.  Αυτό είχε υποσχεθεί προεκλογικά και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. 

2. Με σαφή και κατηγορηματική δήλωση ότι η ελληνική κυπριακή πλευρά δεν αποδέχεται το έγγραφο των 
λεγομένων “συγκλίσεων Ντάουνερ” ως ενδιάμεση ή οποιασδήποτε μορφής συμφωνία για τους σκοπούς 
των συνομιλιών. 

3. Με αποσύνδεση της εσωτερικής από τη διεθνή πτυχή του Κυπριακού.  Η αποχώρηση των τουρκικών 
στρατευμάτων, η απομάκρυνση των εποίκων και η κατάργηση των αναχρονιστικών εγγυήσεων του 1960 
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θα πρέπει να τεθούν ενώπιον της Τουρκίας, για να τοποθετηθεί ενώπιον των ευθυνών της.  Είναι καιρός 
να ζητήσουμε και να επιμείνουμε για τη συζήτηση της διεθνούς πτυχής σε διεθνή διάσκεψη με τη 
συμμετοχή του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των τριών εγγυητριών 
δυνάμεων και της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

4. Με προώθηση αιτήματος για υιοθέτηση δέσμης αρχών λύσης του Κυπριακού σε ένα προσεχές 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.  

5. Με διατύπωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση αιτήματος διορισμού πολιτικής προσωπικότητας ως ειδικού 
απεσταλμένου για το Κυπριακό με όρους εντολής να εποπτεύει, ώστε οι όποιες πρόνοιες της λύσης 
συζητούνται να είναι συμβατές με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  

6. Με την ανάληψη έντονης διαφωτιστικής εκστρατείας, ώστε να καταστεί σαφές ότι οι διαχρονικές 
τουρκικές προτάσεις και απαιτήσεις βρίσκονται απολύτως εκτός του πλαισίου του διεθνούς και του 
ευρωπαϊκού δικαίου.  

7. Με προώθηση διαβημάτων για εφαρμογή των ψηφισμάτων 550 (1984) και 789 (1992) του Συμβουλίου 
Ασφαλείας για κατά προτεραιότητα επιστροφή της Αμμοχώστου, για το σφετερισμό των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών και την καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, κάτι που 
προβλέπεται και από τη συμφωνία Κυπριανού-Ντενκτάς του 1979. 

8. Με αποσύνδεση της επιδίωξης λύσης από την αξιοποίηση του φυσικού αερίου.  

 Για να δοθεί και το μήνυμα σε όλους όσοι καιροφυλακτούν να αξιοποιήσουν τη δεινή οικονομική 
κατάσταση σε Κύπρο και Ελλάδα ότι δε θα πρέπει να διανοηθούν ότι θα καμφθούμε υπό το βάρος της 
οικονομικής κρίσης.  

 Σε ό,τι αφορά το κοινό ανακοινωθέν της 11
ης

 Φεβρουαρίου είχαμε τονίσει ως ΕΔΕΚ ότι οι προϋποθέσεις 
που έπρεπε να τεθούν για την έναρξη οποιωνδήποτε νέων διαπραγματεύσεων δε θα έπρεπε να έχουν απλώς 
ένα διακηρυκτικό χαρακτήρα αλλά συγκεκριμένο περιεχόμενο.  Οι εποικοδομητικές ή καλύτερα μη 
εποικοδομητικές  ασάφειες που οδηγούν σε αμφισημίες στην ερμηνεία της κυριαρχίας αποτελούν μέγιστο 
κίνδυνο στη συμφωνία της 11

ης
 Φεβρουαρίου.  

 Η κυριαρχία έπρεπε να προσδιορίζεται ως “μία, μόνη και αδιαίρετη”, η οποία εκπηγάζει από το λαό και 
όχι από τις κοινότητες ή τους Ελληνοκυπρίους και τους Τουρκοκυπρίους.  Η τουρκική πλευρά είναι προφανές 
ότι επεδίωξε υιοθέτηση των προνοιών του Σχεδίου Ανάν για την κυριαρχία.  Η ουσία του Κυπριακού, δηλαδή ο 
τερματισμός της κατοχής, η απομάκρυνση των εποίκων και η κατάργηση των εγγυήσεων του 1960, απουσιάζει 
από τη συμφωνία.  Οι συνομιλίες ξεκίνησαν και η τουρκική πλευρά κατέθεσε προτάσεις πανομοιότυπες με 
αυτές που καταθέτει τα τελευταία σαράντα χρόνια. 

 Σε ό,τι αφορά τη συμφωνία για συναντήσεις των διαπραγματευτών με την τουρκική και την ελληνική 
κυβέρνηση, είναι προφανείς οι κίνδυνοι.  Ιδιαίτερα η αμοιβαιότητα, δηλαδή και η συνάντηση του 
Τουρκοκύπριου διαπραγματευτή με την ελληνική κυβέρνηση, ενέχει τεράστιους κινδύνους.  Η Ελλάδα δεν είναι 
κατοχική δύναμη στην Κύπρο και δεν έχει καμιά αμοιβαιότητα σε αυτό με την Τουρκία.  Δεν έχει το ίδιο βάρος 
και την ίδια σημασία η συνάντηση με τον Ελληνοκύπριο διαπραγματευτή. 

 Παρά τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν για δημιουργία προσδοκιών είναι ήδη σαφές ότι η τουρκική 
αδιαλλαξία, εκμεταλλευόμενη τη συμφωνία της 11

ης
 Φεβρουαρίου, παρέμεινε άκαμπτη και αμετακίνητη.  Ενώ το 

κείμενο αυτής της συμφωνίας μαζί με τη συμφωνία για τις “χιαστί συναντήσεις” οδηγούν σε αναβάθμιση του 
ψευδοκράτους, Οζντίλ Ναμί και Οζερσάι αλωνίζουν Ευρώπη, ΗΠΑ, ακόμα και Ρωσία ως εκπρόσωποι του 
τουρκοκυπριακού “συνιστώντος κρατιδίου”. 

 Θα πρέπει επίσης να επισημάνουμε ότι ο ρωσικός παράγοντας, που αποτελεί σταθερό στρατηγικό 
σύμμαχο της Κύπρου από τη δεκαετία του 1960, θα έπρεπε να έχει ρόλο στις διαδικασίες και τις εξελίξεις στο 
Κυπριακό.  Η μονοδιάστατη ταύτιση με την αμερικανική διπλωματία είναι φυσικό να προκαλεί ενόχληση στη 
Μόσχα, με όλους τους συνεπακόλουθους κινδύνους, σε συνδυασμό με τις πιέσεις των Αμερικανών για πλήρη 
ταύτιση Κύπρου και Ελλάδας στο θέμα της Ουκρανίας, στοχοποιώντας τη Ρωσία ως δήθεν εχθρό.  

 Το χρέος μας είναι να καταβάλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια να αποτρέψουμε τους οφθαλμοφανείς 
κινδύνους για διολίσθηση, παρά τις τουρκικές θέσεις για διπλή κυριαρχία, διπλή ιθαγένεια, συνομοσπονδιακή 
δομή, παρθενογένεση, μόνιμες παρεκκλίσεις από το κοινοτικό κεκτημένο μέσω κήρυξης της λύσης ως 
πρωτογενούς δικαίου, για να υποχρεωθεί η τουρκική πλευρά να τοποθετηθεί επί της ουσίας του Κυπριακού 
στα κεφαλαιώδη θέματα, τα οποία δεν περιελήφθησαν, όπως θα έπρεπε, στη συμφωνία της 11

ης
 Φεβρουαρίου.  

Η αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων, η απομάκρυνση των εποίκων, η κατάργηση των εγγυήσεων, η 
επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια και στις περιουσίες τους.  Ακόμα με μια ισορροπημένη και 
πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική που θα διαφυλάσσει και θα υπηρετεί πρωτίστως τα εθνικά μας συμφέροντα.  
Είναι αδιανόητο η συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση να μας υποχρεώνει να θεωρούμε φίλες χώρες ως 
εχθρικές. 
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 Απόδειξη του πώς αντιλαμβάνεται η τουρκική πλευρά τις συνομιλίες για λύση στο Κυπριακό αποτελεί και 
η απροκάλυπτη μεθόδευση αμφισβήτησης των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
αποκλειστική οικονομική ζώνη.  Πέρα δηλαδή των αδηφάγων αξιώσεών της στο συνταγματικό, το εδαφικό και 
στο θέμα των εγγυήσεων, πέρα από την άρνησή της να συζητήσει το θέμα των εποίκων, η Τουρκία θέτει τώρα 
επί τάπητος και μάλιστα ως προαπαιτούμενο της λύσης τη διασφάλιση των εώλων διεκδικήσεών της στην ΑΟΖ 
στη νότια περιοχή της Κύπρου.  Η επιδρομική-πειρατική επίθεση στην ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας έχει 
στόχο τη ματαίωση της δυνατότητας άσκησης των κυριαρχικών μας δικαιωμάτων με απαγόρευση γεωτρήσεων, 
εξόρυξης και εκμετάλλευσης του υποθαλάσσιου φυσικού μας πλούτου. 

 Ενώπιον αυτής της ληστρικής, αρπακτικής συμπεριφοράς επιβάλλεται να υπάρξει ολόπλευρη πολιτική 
και διπλωματική εκστρατεία και εθνική ομοψυχία.  Η ΕΔΕΚ στηρίζει τα μέτρα που αποφασίστηκαν στο Εθνικό 
Συμβούλιο ως αντίδραση στην έκνομη τουρκική συμπεριφορά.  Θεωρούμε όμως ότι υπάρχουν περισσότερα 
μέτρα που θα προκαλέσουν πραγματικό κόστος στην Τουρκία, προσφυγή στο Συμβούλιο Ασφαλείας, πλήρη 
παγοποίηση των ενταξιακών της διαπραγματεύσεων, απαίτηση για πάγωμα των οποιωνδήποτε ποσών 
λαμβάνει για την εναρμόνισή της με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, αλλά και μέτρα που θα προκαλέσουν κόστος στο 
ψευδοκράτος, επιβολή κυρώσεων σε όσους εισέρχονται/εξέρχονται στην/από την Κυπριακή Δημοκρατία, 
παράνομα αεροδρόμια και λιμάνια. 

 Ενώπιον αυτών των απροκάλυπτων τουρκικών στόχων θα πρέπει να πάψει να κυριαρχεί στους 
σχεδιασμούς και τους στόχους της κυπριακής κυβέρνησης η κινητικότητα των συνομιλιών μέσω εκδήλωσης 
του λεγομένου “διεθνούς ενδιαφέροντος”.  Πρόκειται περί ασύγγνωστης πλάνης.  Ωσάν να μην είναι καταφανές 
και πρόδηλο ότι οι “επιδεικνύοντες ενδιαφέρον”, από το γενικό γραμματέα του ΟΗΕ και το γενικό γραμματέα 
του ΝΑΤΟ μέχρι και τον Υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ, που μίλησαν για εντατικοποίηση των προσπαθειών 
για λύση, εννοούν λύση ευνοϊκή για τα τουρκικά συμφέροντα.  Η αναστολή συμμετοχής στις συνομιλίες πρέπει 
να δώσει τη θέση της σε μια επανατοποθέτηση των διαπραγματεύσεων.  Πρώτον, άμεσος τερματισμός των 
επιδρομικών ενεργειών της Τουρκίας στην ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας και, δεύτερον, οι όποιες 
διαπραγματεύσεις να αφορούν το συνταγματικό μέλλον της Κύπρου.  Καθώς οι τουρκικές μεθοδεύσεις θέτουν 
τις βάσεις για υλοποίηση των στόχων της Άγκυρας στο Κυπριακό για λύση δύο κρατών και για αρπαγή του 
φυσικού αερίου, η “πολιτική του κατευνασμού” πρέπει να τερματιστεί.  Όταν τα δεδομένα καταστούν μη 
ανατρέψιμα, θα είναι πολύ αργά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα που αντιμετωπίζει τα πιο πάνω προβλήματα εξαιτίας της επεκτατικής 
Τουρκίας θα πρέπει τα θέματα άμυνας να μην επηρεάζονται ένεκα της οικονομικής κρίσης, αφού η άμυνά μας 
είναι η διασφάλιση των κυριαρχικών μας δικαιωμάτων.  Το αξιόμαχο και η επιχειρησιακή ικανότητα των 
ενόπλων δυνάμεων μας θα πρέπει να βρίσκονται σε υψηλά επίπεδα.  Αυτό επιτυγχάνεται με υψηλό φρόνιμα 
ανάμεσα στα μόνιμα στελέχη και τους κληρωτούς στρατιώτες σε συνδυασμό με νέα σύγχρονα εξοπλιστικά 
προγράμματα.  Είναι εθνική αναγκαιότητα η στήριξη των ενόπλων δυνάμεων του τόπου μας, όσο συνεχίζεται η 
κατοχή της πατρίδας μας.  Γι’ αυτό το λόγο και ως ΕΔΕΚ στηρίζαμε και στηρίζουμε τους προϋπολογισμούς για 
την άμυνα και την αμυντική θωράκιση της πατρίδας μας.  Παράλληλα, συνεχίζουμε να εκφράζουμε την έντονη 
αντίδραση και απογοήτευσή μας για την καθεχρονική μείωση των προϋπολογισμών, όπως επίσης την 
υλοποίησή τους.  Ενδεικτικά, να αναφέρω ότι ο συνολικός προϋπολογισμός από τα €368 εκατομ. το 2011 
έφτασε το 2014 στα €318 εκατομ., όπως είναι και ο προτεινόμενος για το 2015.  Η μείωση ανέρχεται στο 14%.  
Όσον αφορά τον προϋπολογισμό της αμυντικής θωράκισης, από τα €120 εκατομ. το 2009 έφτασε το 2014 στα 
€70 εκατομ., ποσό το οποίο προτείνεται επίσης και για το 2015, μια μείωση που ανέρχεται στο 42%.  Η 
ανησυχία μας δεν εστιάζεται μόνο στα μειωμένα ποσά αλλά επιπλέον στην υλοποίηση αυτών των μειωμένων 
προϋπολογισμών.  Το 2012 η υλοποίηση του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης έφτασε στο 76%, το 2013 στο 
47% και το 2014, τώρα δηλαδή, στο αρνητικό ρεκόρ του 35,35%.  Αυτή είναι η υλοποίηση του φετινού 
προϋπολογισμού για την αμυντική θωράκιση.  Είναι πρόκληση έναντι του λαού, ο οποίος προσφέρει από το 
1983 από το υστέρημά του ποσό το οποίο σήμερα ανέρχεται σχεδόν στο €0,5 δις το χρόνο για την ενίσχυση 
της αμυντικής θωράκισης, τα χρήματα να δίδονται, αντί για το σκοπό για τον οποίο προορίζονται, για οτιδήποτε 
άλλο.  Ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, εκ μέρους της επιτροπής μου, έχω απευθύνει 
επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής, ζητώντας να διευθετηθεί συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
μετά την επάνοδό του στα καθήκοντά του, για να συζητήσουμε όλα αυτά τα σοβαρά θέματα, που άπτονται της 
άμυνας του τόπου.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κατανοούμε την ανάγκη διόρθωσης των δημοσιονομικών ελλειμμάτων μέσα κυρίως από τη μείωση των 
δαπανών και τη δέσμευση της χώρας για ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς.  Δυστυχώς, ακόμη μια χρονιά ο 
προϋπολογισμός από εργαλείο ώθησης της ανάπτυξης μετατράπηκε σε μέσο συρρίκνωσης της κατανάλωσης 
και της ρευστότητας στην πραγματική οικονομία, διατηρώντας την σε πορεία ύφεσης.  Το 2015 αποτελεί μια 
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κομβικής σημασίας χρονιά που αναμένεται να καταδείξει αν η οικονομία μπορεί να επανέλθει σε ρυθμούς 
ανάπτυξης μέσα από σωστές πολιτικές ή αν θα παρουσιάσει μια συνεχιζόμενη μεσοπρόθεσμη οριζόντια 
πορεία ύφεσης.  Η σημερινή κατάσταση εμπεριέχει δύο σοβαρούς κινδύνους.  Ο πρώτος, πιο άμεσος, είναι η 
οικονομική παράλυση και η κοινωνική κρίση να πάρουν ακόμα μεγαλύτερες και τελικά ανεξέλεγκτες διατάσεις.  
Ο δεύτερος κίνδυνος είναι η σημερινή κατάσταση να μετεξελιχθεί σε μια διαρθρωτική κρίση διαρκείας για πολλά 
χρόνια.  Ακόμα και αν υπάρξει ανάκαμψη, αυτή θα συνοδεύεται από κοινωνική δυστυχία, ύφεση και υψηλή 
ανεργία.  Η ανάγκη μιας νέας διεκδικητικής πολιτικής απέναντι στην τρόικα προβάλλει επιτακτική.  Η 
κυβέρνηση καλείται να αναζητήσει μέσα από εθνική συνεννόηση τη θωράκισή της απέναντι στην 
αντιδημοκρατική και αποικιοκρατικής νοοτροπίας συμπεριφορά της τρόικας.  Προτείναμε μια εθνική συμφωνία 
συλλογικής διαβούλευσης και εθνικής συνεννόησης για τα μεγάλα ζητήματα του μνημονίου, 
αποκρατικοποιήσεις, ΓΕΣΥ και άλλα.  Η κυβέρνηση όμως κωφεύει, επιλέγοντας τη δουλική υποταγή στην 
τρόικα.  Η απάντησή μας είναι η αντιπαράθεση με αυτές τις πολιτικές και η συνεργασία με όσες πολιτικές 
δυνάμεις συμμερίζονται τις απόψεις μας για αντίσταση στην τρόικα. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους και πάρα πολλούς άλλους που θα αναφερθούν και από τους συναδέλφους μου 
ως ΕΔΕΚ θα προχωρήσουμε στην καταψήφιση του προϋπολογισμού, στέλνοντας το μήνυμα στην κυβέρνηση 
ότι η μόνη διέξοδός μας από την οικονομική ύφεση δεν είναι η πιστή αντιλαϊκή εφαρμογή των μνημονιακών και 
τροϊκανών μέτρων αλλά η πορεία προς την οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη, με εξαίρεση τις αμυντικές 
δαπάνες, τις οποίες θα υπερψηφίσουμε.  Θα συνεχίσουμε να ενεργούμε και να αγωνιζόμαστε για έξοδο από 
την κρίση, για κοινωνική συνοχή και αλληλεγγύη και για τον κορυφαίο στόχο της απελευθέρωσης και την 
επίτευξη λύσης, δημοκρατικής, λειτουργικής και βιώσιμης, που θα τερματίζει τα δεινά του λαού μας.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα.  Ακριβώς στο χρόνο σας! 

 Καλώ τώρα τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, πρόεδρο του Δημοκρατικού Κόμματος.   

 Έχετε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έντιμη κυρία υπουργέ, 

 Έντιμε κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε καταρχάς να απευθύνω τες θερμές μας ευχές, τες ευχές της κοινοβουλευτικής μας 
ομάδας, αλλά και του κόμματός μας στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, να του ευχηθούμε ταχεία ανάρρωση, να 
επιστρέψει το συντομότερο δυνατόν πίσω στην Κύπρο, πίσω στα καθήκοντα και στην οικογένειά του.  Οι 
όποιες πολιτικές διαφορές δεν πρέπει να επισκιάζουν και δεν επισκιάζουν την ανθρώπινη στήριξη και 
συμπαράσταση που οφείλουμε σε δύσκολες ώρες σε ένα συνάνθρωπό μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Δυστυχώς, βρισκόμαστε ενώπιον ιδιαίτερα κρίσιμων και αρνητικών εξελίξεων σε ό,τι αφορά την επίλυση 
του Κυπριακού, αλλά και τις προσπάθειες αξιοποίησης του φυσικού μας πλούτου.  Η Τουρκία με την πρόσφατη 
εισβολή στην κυπριακή ΑΟΖ και τις συνεχείς παράνομες και καταδικαστέες παραβιάσεις της επιδιώκει 
δυστυχώς να επεκτείνει την κατοχή στη νότια θάλασσα της Κύπρου.  Αμφισβητεί προκλητικά το κράτος και την 
κυριαρχία μας και επιδιώκει να στείλει το μήνυμα σε όλες τες εταιρείες υδρογονανθράκων πως αυτή 
αποφασίζει για το φυσικό μας αέριο και όχι εμείς. 

 Με τη νέα εισβολή και τες παραβιάσεις η Τουρκία επιδιώκει να πετύχει τον τερματισμό ή και το πάγωμα 
των ερευνών για την εξεύρεση υδρογονανθράκων, έτσι ώστε αυτό να πάψει να αποτελεί κίνητρο για τους 
Τουρκοκυπρίους για επίλυση του Κυπριακού ή ακόμη χειρότερα να μας σύρει σε μια συμφωνία διαμοιρασμού 
του φυσικού αερίου πριν από τη λύση του Κυπριακού.  Εάν η Τουρκία επιτύχει ένα από αυτά τα δύο, 
επιτυγχάνει τον πάγιο και διαχρονικό της στόχο να καταστεί αφέντης στο βορρά και ισότιμος συνέταιρος στο 
νότο.  Με τον έλεγχο της Κύπρου και του φυσικού της πλούτου η Τουρκία επιδιώκει να μετατρέψει την 
Ανατολική Μεσόγειο σε τουρκική λίμνη. 

 Συμφωνούμε λοιπόν με την απόφαση του Προέδρου της Δημοκρατίας για την αναστολή των 
διαπραγματεύσεων.  Δεν μπορούμε να διαπραγματευόμαστε κάτω από την απειλή των όπλων.  Δεν μπορούμε 
να διαπραγματευόμαστε, ενώ η Τουρκία επιδιώκει να διαμορφώσει νέα αρνητικά δεδομένα και τετελεσμένα στο 
Κυπριακό.  Συμφωνούμε επίσης με τη δεδηλωμένη θέση της κυβέρνησης πως δεν πρέπει να πάμε πίσω στις 
διαπραγματεύσεις, χωρίς πρώτα να υπάρχει μια έμπρακτη απόδειξις ότι η Τουρκία σέβεται την κυριαρχία μας.  
Δεν πρέπει να αφήσουμε την Τουρκία να νομίζει ότι, όποτε δυσκολεύεται στις διαπραγματεύσεις, το μόνο που 
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χρειάζεται να κάνει είναι να μας στείλει τα πολεμικά της πλοία, για να μας εξαναγκάσει να προβαίνουμε σε νέες 
υποχωρήσεις.  Αναμένουμε να δούμε αν αυτή θα παραμείνει η θέση της πλευράς μας ή αν θα συρθούμε πίσω 
στις διαπραγματεύσεις με την ουρά στα σκέλια, μόλις τερματιστεί η οδηγία NAVTEX. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν δύο σχολές σκέψης και δυο φιλοσοφίες σήμερα στο Κυπριακό, η ρομαντική και η ρεαλιστική.  
Εδώ και έξι χρόνια ακολουθούμε πιστά τη ρομαντική σχολή σκέψης στο Κυπριακό, εκείνη που πιστεύει πως δε 
λύσαμε ακόμα το Κυπριακό, επειδή δεν εκλέξαμε ακόμη Πρόεδρο λύσης. 

 Είναι ειρωνικό ότι από το 1974 μέχρι σήμερα πέρασαν σαράντα δύσκολα χρόνια και τα είκοσι δύο από 
αυτά τα χρόνια κυβέρνησαν Πρόεδροι που εξέφραζαν αυτή τη σχολή σκέψης στο Κυπριακό.  Οφείλουμε 
λοιπόν να ρωτήσουμε γιατί δεν έλυσαν το Κυπριακό μέχρι σήμερα. 

 Οι ρομαντικοί μάς έλεγαν ότι θα λύσουν το Κυπριακό με τον ‟καλό” κ. Ταλάτ.  Διαψεύστηκαν.  
Επένδυσαν στην εδραίωση του κ. Ταλάτ.  Επένδυσαν στην εδραίωση του κ. Ερντογάν στην πρωθυπουργία, 
για να αλλάξει το κλίμα στην Τουρκία.  Διαψεύστηκαν.  Πρόσφατα, ανέμεναν την εκλογή του κ. Ερντογάν στην 
Προεδρία της Τουρκίας, για να αλλάξει και πάλι το κλίμα.  Και πάλι διαψεύστηκαν!  

 Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης έστειλε δημόσια ένα μήνυμα στον κ. Ερντογάν, να μας στείλει εκείνος ένα 
μήνυμα για τις καλές του προθέσεις στο Κυπριακό.  Μας έστειλε το ‟Μπαρμπαρός”!  Και μας λέει ότι θα μας 
στείλει και μία πλατφόρμα να τη βάλει μέσα στην ΑΟΖ μας, για να εμπεδώσουμε το μήνυμα!  Ακόμη, κάποιοι 
εκτιμούσαν πως, αν δεν αντιδράσουμε στις προκλήσεις της Τουρκίας, από μόνη της η Τουρκία θα 
αποκλιμακώσει την ένταση.  Και αυτοί διαψεύστηκαν. 

 Με ρεαλισμό πρέπει επιτέλους να καταλάβουμε πως είναι πλέον ξεκάθαρο πως όσο η Τουρκία 
διαπιστώνει αδυναμία και αναποφασιστικότητα στην ελληνοκυπριακή πλευρά θα συνεχίζει την κλιμάκωση, για 
να πετύχει τους στόχους της.  Εάν δεν αντιδράσουμε αποτελεσματικά, εάν δεν προκαλέσουμε πολιτικό κόστος 
στην Τουρκία, θα συνεχίσει να κλιμακώνει την ένταση, μέχρις ότου να πάρει το αέριο ή να σταματήσουν οι 
έρευνες. 

 Τα τελευταία έξι χρόνια ακολουθούμε πιστά την πολιτική του καλού παιδιού στο Κυπριακό.  Δώσαμε τη 
μια γενναιόδωρη προσφορά μετά την άλλη.  Δώσαμε το συνεταιρισμό, τη διπλή κυριαρχία, τη διπλή ιθαγένεια, 
το κατάλοιπο εξουσίας και πολλά άλλα.  Εμείς όμως δεν πήραμε τίποτα.  Δώσαμε γενναιόδωρες προσφορές 
και υποχωρήσεις, αλλά, αντί να κατευναστεί η Τουρκία, αυτή αποθρασύνθηκε.  Όσο εμείς δίναμε, εκείνη ήθελε 
περισσότερα.  Όσο εμείς δίναμε τόσο η Τουρκία γινόταν ακόμη πιο αδιάλλακτη και προκλητική στις 
διαπραγματεύσεις. 

 Ο κ. Έρογλου απλά επαναλάμβανε τες πάγιες, γνωστές, διαχρονικές τουρκικές θέσεις εθνικού 
ξεκαθαρίσματος και διάλυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας και δυστυχώς εδώ και έξι χρόνια στην ουσία 
συζητάμε τη μία και μοναδική πτυχή του Κυπριακού που ενδιαφέρει πρωτίστως την Τουρκία, τη διακυβέρνηση.  
Δε συζητάμε εκείνα τα κεφάλαια που μας ενδιαφέρουν εμάς και στα οποία η Τουρκία πρέπει να υποχωρήσει. 

 Προβήκαμε σε υποχωρήσεις και εισπράξαμε πρόσκαιρα χειροκροτήματα από τους ξένους και ιδιαίτερα 
τους πολυδιαφημιζόμενους στρατηγικούς μας εταίρους.  Όπως γίνεται πάντα όμως, τα χειροκροτήματα 
τερματίστηκαν, όταν τερματίστηκαν οι υποχωρήσεις μας.  Τα χειροκροτήματα τερματίστηκαν, μόλις η Τουρκία 
μπήκε στην ΑΟΖ μας.  Και τότε οι στρατηγικοί μας εταίροι μάς ζήτησαν και άλλες υποχωρήσεις.  Τα 
αποτελέσματα της πολιτικής του καλού παιδιού είναι δυστυχώς αποκαρδιωτικά.  Η Τουρκία βρίσκεται σε 
καλύτερη και εμείς βρισκόμαστε σε χειρότερη θέση από εκεί που ήμασταν.  

 Η Τουρκία σήμερα απειλεί την ΑΟΖ μας, κινδυνεύουμε να χάσουμε το φυσικό αέριο, οι 
διαπραγματεύσεις έχουν ανασταλεί, αλλά οι διεθνείς αντιδράσεις, με εξαίρεση εκείνη του Ευρωκοινοβουλίου, 
είναι χλιαρές και ανεπαρκείς.  Παραδοσιακοί μας σύμμαχοι όπως η Ρωσία, η οποία μας έχει στηρίξει στο 
παρελθόν, πλέον διατηρεί μία ουδέτερη στάση και ακόμη χειρότερα Ρώσοι βουλευτές μιλάνε πλέον ανοικτά για 
εχθρική στάση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι των Ρώσων.  Από την άλλη, οι στρατηγικοί μας εταίροι είναι 
άφαντοι. 

 Δυστυχώς, αυτό που διαπιστώνουμε είναι ότι ολόκληρη η διεθνής κοινότητα θεωρεί πως για την 
αναστολή των διαπραγματεύσεων ευθυνόμαστε εμείς και όχι η Τουρκία.  Κάποιοι Ευρωπαίοι εταίροι μας, οι 
γνωστοί άσπονδοι φίλοι της Κύπρου, υιοθετούν πλήρως τες τουρκικές θέσεις και ζητούν όπως το φυσικό αέριο 
αποτελέσει μέρος των διαπραγματεύσεων και την ίδια ώρα το ψευδοκράτος έχει αποδυθεί σε μια άνευ 
προηγουμένου εκστρατεία αναβάθμισης.  Με τη χιαστή διαδικασία, μόλις άνοιξαν οι πόρτες της Αθήνας, 
άνοιξαν για τους αξιωματούχους του ψευδοκράτους οι πόρτες ολόκληρου του κόσμου.  Για πρώτη φορά στην 
ιστορία του Κυπριακού ο “Υπουργός Εξωτερικών” του ψευδοκράτους επισκέφθηκε το Λευκό Οίκο 
συνοδευόμενος από τον πρέσβη των Ηνωμένων Πολιτειών στη Λευκωσία. 

 Είναι πλέον ξεκάθαρο.  Η πολιτική που ακολουθείται στο Κυπριακό έχει αποτύχει.  Χρειαζόμαστε μία νέα 
στρατηγική στο Κυπριακό.  Το Δημοκρατικό Κόμμα αναγνωρίζει ότι θα πρέπει να συμβιβαστούμε, για να 
πετύχουμε μία λύση στο Κυπριακό και θεωρούμε δεδομένο ότι μόνο μέσω των διαπραγματεύσεων θα 
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μπορέσουμε να φτάσουμε σε λύση.  Το κρίσιμο όμως είναι να προσεγγίζουμε τες διαπραγματεύσεις με 
διεκδικητικότητα και με επιμονή στα απαραίτητα στοιχεία της λύσης, που θα την καταστήσουν βιώσιμη και που 
θα διασφαλίσουν την ύπαρξη του κυπριακού ελληνισμού. 

 Στο πλαίσιο μίας τέτοιας διεκδικητικής στρατηγικής, απαιτείται να κατανοήσουμε  με ρεαλισμό ότι τρία 
και μοναδικά πλεονεκτήματα έχουμε ως Κυπριακή Δημοκρατία.  Είμαστε το μοναδικό αναγνωρισμένο κράτος 
πάνω σε αυτό το νησί, είμαστε το κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχουμε φυσικό αέριο. 

 Η Τουρκία επιδιώκει να αναιρέσει και τα τρία αυτά πλεονεκτήματα.  Με ρεαλισμό πρέπει να 
κατανοήσουμε ότι καθήκον μας είναι να αξιοποιήσουμε αυτά τα πλεονεκτήματα προς το συμφέρον του λαού 
μας και την επίτευξη μίας βιώσιμης λύσης.  

 Το Κυπριακό δε θα λυθεί με το ρομαντισμό αλλά με τη διεκδίκηση.  Η Τουρκία δεν πρόκειται να 
εξαναγκασθεί να επιλύσει το Κυπριακό με την πολιτική του κατευνασμού αλλά μόνο με τη διεκδίκηση.  Η 
διεθνής κοινότητα δεν πρόκειται να πιέσει την Τουρκία με την πολιτική του καλού παιδιού αλλά μόνο με τη 
διεκδίκηση. 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα απορρίπτει μόνο την ηττοπάθεια.  Απορρίπτει το εθνικό ξεκαθάρισμα που 
επιδιώκει η Τουρκία.  Απορρίπτει τη διάλυση της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Επιλέγουμε τη βιώσιμη λύση που 
πραγματικά επανενώνει τον τόπο και το λαό μας.  Επιλέγουμε τη διεκδίκηση.  Επιλέγουμε τον αγώνα μέχρι 
τελικής δικαίωσης, μέχρις ότου να πετύχουμε τον πολυπόθητο στόχο της απελευθέρωσης της πατρίδας μας 
και τη διασφάλιση της συνέχισης του κυπριακού ελληνισμού πάνω σε αυτό το νησί! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα, συναισθανόμενο την ευθύνη έναντι του τόπου και του λαού και λαμβάνοντας 
υπόψη ότι οποιαδήποτε στάση πληρωμών δε θα λύσει τα προβλήματά μας, αλλά θα τα ενισχύσει, θα τα 
διογκώσει, θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό του 2015.  Εξάλλου, αυτό πράτταμε πάντα είτε ήμασταν 
κυβέρνηση είτε ήμασταν αντιπολίτευση.  Για μας προέχει η σταθερότητα του κράτους και η αξιοπιστία μας.  
Αυτό δε σημαίνει πως συμφωνούμε με τη φιλοσοφία του προτεινόμενου προϋπολογισμού. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών -και τον ευχαριστώ που είναι σήμερα εδώ, για να ακούσει τες δικές μας 
παρατηρήσεις- έχει αποκαλέσει τον προϋπολογισμό που έχουμε ενώπιόν μας ‟προϋπολογισμό σταθερότητας”.  
Εμείς τον αποκαλούμε ‟προϋπολογισμό στασιμότητας”! 

 Συμφωνούμε με τον Υπουργό Οικονομικών πως η ανάπτυξη με δανεικά δεν είναι ανάπτυξη.  Σε καμία 
περίπτωση δεν πρέπει να πάμε πίσω στες μέρες του υπερδανεισμού και της σπατάλης, στις εποχές της 
καταστροφής της αξιοπιστίας μας.  Συμφωνούμε πως ο δανεισμός δεν είναι η λύση.  Οφείλουμε όμως να 
ρωτήσουμε:  Ποια λύση προτείνει η παρούσα κυβέρνηση για την ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας;  Πού 
είναι οι ξένες επενδύσεις;  Γιατί δεν τις είδαμε μέχρι σήμερα;  Πού είναι οι μεταρρυθμίσεις;  Γιατί μιλάμε 
συνεχώς για τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης που αποτελεί το 5% των δαπανών του 
προϋπολογισμού, μόλις €55 εκατομ.;  Πού είναι οι μεταρρυθμίσεις για το 95% του προϋπολογισμού μας και τα 
€8 δις;  Πού είναι τα κίνητρα ανάπτυξης;  Πού είναι οι δαπάνες ανάπτυξης;  Δυστυχώς, ο προϋπολογισμός που 
έχουμε ενώπιόν μας δεν είναι προϋπολογισμός ανάπτυξης.  Δεν είναι προϋπολογισμός στήριξης της 
πραγματικής οικονομίας.  Έχουμε πάει στο άλλο άκρο!   

 Ο Υπουργός Οικονομικών στην τελευταία του ομιλία ενώπιον της Βουλής έπλεξε το εγκώμιο της 
Αμερικής ή τουλάχιστον της οικονομικής πολιτικής στην Αμερική.  Όμως η Αμερική κάμνει ακριβώς το αντίθετο 
απ’ ό,τι κάμνει ο ίδιος!  Η Αμερική έκανε ακριβώς το αντίθετο απ’ ό,τι κάμνει η Ευρώπη.  Η Αμερική με κρατικό 
παρεμβατισμό είχε στηρίξει το τραπεζικό της σύστημα και τις βιομηχανίες της.  Έχει περάσει μέτρα ανάπτυξης 
και σήμερα, εάν συγκρίνει κάποιος την οικονομία της Αμερικής και την οικονομία της Ευρώπης, διαπιστώνει 
ποιος έχει πράξει το σωστό.  Ενώ η οικονομία της Αμερικής αναπτύσσεται, η οικονομία της Ευρώπης 
λαθροβιώνει με έναν οριακό ρυθμό ανάπτυξης στο Βορρά και μία εξοντωτική ύφεση στο Νότο. 

 Ο πρόεδρος του Εθνικού Συμβουλίου Οικονομίας που διόρισε ο κ. Αναστασιάδης, ο νομπελίστας 
καθηγητής κ. Πισσαρίδης, έχει δηλώσει πρόσφατα πως «καμία χώρα στον κόσμο δεν έχει καταφέρει να βγει 
από ύφεση μόνο με πολιτικές λιτότητας».  Θέλω να είμαι ξεκάθαρος.  Δεν αμφισβητούμε τις ευαισθησίες της 
κυβέρνησης· αμφισβητούμε όμως την οικονομική πολιτική της τρόικας.  Είναι γεγονός πως κάποιοι 
δημοσιονομικοί δείκτες έχουν βελτιωθεί.  Είναι επίσης θετικό το γεγονός ότι ξένοι οίκοι αξιολόγησης έχουν 
ξεκινήσει να αναβαθμίζουν την κυπριακή οικονομία.  Δεν πρέπει όμως να συγχύζουμε την κυβέρνηση με την 
οικονομία.  Άλλο τα δημόσια οικονομικά, άλλο η πραγματική οικονομία.  Λόγω του μνημονίου μπορεί η 
κυβέρνησή μας να μην έχει οικονομικά προβλήματα.  Μακάρι να μπορούσαν να ισχυριστούν το ίδιο και οι 
πολίτες! 
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 Όντως έχει αναθεωρηθεί ο τρόπος που υπολογίζεται το ΑΕΠ μας και είναι γεγονός πως οι ανάγκες των 
τραπεζών είναι μικρότερες από αυτές που αρχικά υπολογίζαμε.  Αυτός όμως δεν είναι λόγος για πανηγυρισμό, 
γιατί, αν οι ανάγκες των τραπεζών ήταν μικρότερες από αυτές που υπολογίζαμε και εάν το ΑΕΠ μας ήταν 
μεγαλύτερο από αυτό που νομίζαμε, ε, οφείλουμε να ρωτήσουμε με έκπληξη και απορία γιατί τότε μας 
κουρέψανε!   

 Το Δημοκρατικό Κόμμα εδώ και τρία χρόνια λέει ότι οι απαιτήσεις των τραπεζών είχαν εσκεμμένα 
διογκωθεί, για να καλυφθεί η χρεοκοπία της κυβέρνησης.  Το λέγαμε, το φωνάζαμε και μας έβγαζε τρελούς η 
Κεντρική Τράπεζα.  Σήμερα που αποδεικνύεται πως κάποιοι με σκοπιμότητα μας οδήγησαν στο κούρεμα 
θέλουν να τους δώσουμε και συγχαρητήρια από πάνω, γιατί οι τράπεζές μας πέρασαν τα τεστ αντοχής.  Δε 
δίνουμε συγχαρητήρια!   Ζητάμε έρευνες.  Ζητάμε να διεξαχθούν έρευνες και να μάθουμε επιτέλους ποιοι 
ενήργησαν ενάντια στα συμφέροντα του κυπριακού λαού! 

 Σε κάθε περίπτωση, εμείς δε συμφωνούμε με την ωραιοποίηση της οικονομίας την οποία προβάλλουν 
καθημερινά η κυβέρνηση και τα φιλοκυβερνητικά μέσα ενημέρωσης.  Η πολυδιαφημιζόμενη οριακή ανάπτυξη 
του 0,4% είναι χαμηλότερη από αυτήν που αρχικά προέβλεπε η τρόικα.  Μέχρι στιγμής έχουμε δεκατρία 
συνεχιζόμενα τρίμηνα ύφεσης.  Είναι η χειρότερη επίδοση απ’ όλες τες οικονομίες των χωρών που μπήκαν στο 
μνημόνιο με εξαίρεση την Ελλάδα! 

 Η ανεργία δε μειώθηκε.  Απλά μειώθηκε ο ρυθμός αύξησής της και δεν είναι ακόμα ξεκάθαρο αν αυτό 
οφείλεται στη στασιμότητα της ύφεσης ή στη μαζική μετανάστευση των συμπολιτών μας στο εξωτερικό και 
ιδιαίτερα των νέων μας που δε βρίσκουν δουλειές στην Κύπρο.  Και προκαλεί ιδιαίτερη ανησυχία το γεγονός ότι 
μέχρι σήμερα και παρά τις επανειλημμένες και έγγραφες ερωτήσεις μας η παρούσα κυβέρνηση αρνείται να 
αποκαλύψει ποιοι είναι οι στόχοι της για τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας για τα επόμενα τρία χρόνια.  Αν 
ο Υπουργός Οικονομικών πιστεύει πραγματικά στην ανάπτυξη που έρχεται, γιατί δε δεσμεύεται με αριθμούς 
για τες νέες θέσεις εργασίας που θα δημιουργηθούν; 

 Δυστυχώς, η πραγματικότητα είναι διαφορετική από την ωραιοποίηση.  Τα τελευταία τρία χρόνια 
χάθηκαν 50 000 θέσεις εργασίας.  Ένας στους έξι συμπολίτες μας είναι άνεργος, ένας στους δύο νέους μας, 
όμως η τρόικα και η κυβέρνηση θεωρούν πως όλα πάνε περίφημα με το πρόγραμμά μας και τίποτε δεν πρέπει 
να αλλάξει! 

 Ένας στους τρεις συμπολίτες μας, με βάση τα τελευταία στοιχεία της Eurostat, βρίσκεται κάτω από το 
όριο της φτώχιας.  Είναι η χειρότερη επίδοση από τες χώρες του μνημονίου μετά την Ελλάδα.  Περίπου 240 
000 συμπολίτες μας, μια πόλη όπως τη Λευκωσία, αυτή τη στιγμή ζει κάτω από το όριο της φτώχιας.  Αλλά όλα 
πάνε περίφημα!  Τίποτα δε χρειάζεται να αλλάξει! 

 Για πρώτη φορά στην ιστορία της κυπριακής οικονομίας έχουμε αποπληθωρισμό.  Τα χρήματά μας του 
χρόνου, χωρίς να κάνουμε οτιδήποτε, θα αξίζουν λιγότερο.  Όλα όμως πάνε περίφημα!  Δε χρειάζεται να 
αλλάξει τίποτα! 

 Ο Υπουργός Οικονομικών μιλά για μεταρρυθμίσεις που σήμερα υλοποιούνται.  Όμως τα ίδια μονοπώλια 
με τες ίδιες κομματικές πλάτες συνεχίζουν να λειτουργούν απρόσκοπτα.  Στην Κύπρο του 21

ου
 αιώνα έχουμε το 

ακριβότερο ρεύμα, το ακριβότερο διαδίκτυο και τις ακριβότερες ευρυζωνικές υπηρεσίες της Ευρώπης.  Το νερό 
και το γάλα έχουν την ίδια περίπου τιμή με το πετρέλαιο για την ίδια ποσότητα, €1,40.  Αυτή την τραγωδία ζει 
καθημερινά ο Κύπριος καταναλωτής.  Όλα όμως πάνε περίφημα!  Δε χρειάζεται να αλλάξει τίποτα! 

 Μετά το κούρεμα υλοποιήθηκε ο πόθος και ο στόχος του τέως Διοικητή, του κ. Δημητριάδη.  Μειώθηκε 
το μέγεθος των τραπεζών μας.  Από τα €70 δις καταθέσεις που είχαμε μας έμειναν τα €44 δις.  Από τα €70 δις 
δάνεια που είχαμε μας έμειναν και τα €70 δις!  Μας πήραν τες καταθέσεις μας, αλλά μας έμειναν τα δάνεια και 
ως αποτέλεσμα ένα στα δυο δάνεια δεν εξυπηρετείται.  Το υψηλότερο ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων 
στην παγκόσμια ιστορία των τραπεζών!  Αλλά όλα πάνε περίφημα!  Δε χρειάζεται να αλλάξουμε τίποτα! 

 Οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις της Κύπρου βάζουν λουκέτο η μία μετά την άλλη.  Τα νοικοκυριά 
κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους -και αυτό πριν από τες μαζικές εκποιήσεις που θα αρχίσουν και που θα 
κάνουν τα πράγματα χειρότερα- αλλά φαίνεται πως η βασική έγνοια της παρούσας κυβέρνησης είναι ο έλεγχος 
των τραπεζών και κατ’ επέκταση ο έλεγχος των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Ένα στα δυο δάνεια.  Θέλουν 
να ελέγχουν και να αποφασίζουν ποιοι θα αναδιαρθρωθούν και ποιοι θα εκποιηθούν, ποιοι θα βοηθηθούν και 
ποιοι θα κυνηγηθούν.  Κάθε λογικός άνθρωπος θα έλεγε ότι αυτό δεν είναι υγιές για μια δημοκρατία. 

 Κυβέρνηση και τρόικα πιστεύουν ότι έχουμε το υψηλότερο ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων στην 
ιστορία, γιατί φαίνεται πως ξαφνικά οι μισοί συμπολίτες μας ξύπνησαν και μετατράπηκαν σε απατεώνες που δε 
θέλουν να υλοποιήσουν και να τιμήσουν τες δανειακές τους υποχρεώσεις.  Κατά την κυβέρνηση και την τρόικα 
οι τράπεζες πρέπει να απειλήσουν αυτούς τους συμπολίτες μας, για να σταματήσουν να παίζουν παιχνίδια και 
να πληρώσουν.  Εμείς δε συμφωνούμε με αυτές τες θεωρίες.  Δεν είναι αυτός ο λόγος που δεν μπορεί να 
πληρώσει ο περισσότερος κόσμος.  Ναι, κάποιοι επιτήδειοι μπορούν να πληρώσουν, δεν πληρώνουν και 
αυτούς να τους κυνηγήσουν οι τράπεζες.  Όμως οι πολλοί δεν μπορούν να πληρώσουν, επειδή αντιμετωπίζουν 
τη μεγαλύτερη ύφεση της οικονομίας μας από το 1974, επειδή ο τζίρος εργασίας τους έχει μειωθεί στο μισό, 
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επειδή ξαφνικά βρέθηκαν άνεργοι και επειδή φυσικά τους πήραμε τα χρήματά τους, τους κλέψαμε τις 
καταθέσεις τους! 

 Ως Δημοκρατικό Κόμμα από την πρώτη στιγμή τονίσαμε πως το κούρεμα ήταν μία κακή λύση 
σκοπιμότητας, διότι έκανε τα πράγματα πολύ χειρότερα απ’ ό,τι μπορούσαν να είναι.  Στην Κύπρο, σε αντίθεση 
με το τι έγινε στις υπόλοιπες χώρες του μνημονίου, αντί να στηρίξουν τις τράπεζές μας, για να σωθούν τα 
χρήματά μας, μας πήραν τα χρήματά μας, για να σωθούν οι τράπεζές μας.  Και ούτε καν για να στηρίξουμε τις 
δικές μας τράπεζες αλλά τες τράπεζες της Ελλάδας!  Δώσαμε €8 δις στην Ελλάδα με το κούρεμα του χρέους 
και την πώληση των καταστημάτων.  Μας κούρεψαν κατά €8 δις. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πώληση των κυπριακών καταστημάτων στην Ελλάδα αποτελεί το μεγαλύτερο σκάνδαλο στην ιστορία 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και όμως μέχρι σήμερα δεν έχει διερευνηθεί από κανέναν.  Και θέλω από αυτό το 
επίσημο βήμα να απαιτήσω να δώσουν απαντήσεις εκείνοι οι θεσμοί που τες τελευταίες μέρες προσπαθούν να 
δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα σε ό,τι αφορά την εξόφθαλμη σύγκρουση συμφερόντων με τον κ. 
Βγενόπουλο.  Απαιτώ επιτέλους να δώσουν εξηγήσεις ο Γενικός Εισαγγελέας, η Διοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας και η κυβέρνηση γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει καμία έρευνα στην Κεντρική Τράπεζα για τον κ. 
Βγενόπουλο και την τότε διοίκηση της Λαϊκής.  Γιατί καθυστέρησαν να ξεκινήσουν οι ποινικές έρευνες εναντίον 
του κ. Βγενόπουλου;  Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει καταχωριστεί καμία ποινική υπόθεση εναντίον του κ. 
Βγενόπουλου και της τότε διοίκησης της Λαϊκής;  Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει καμία έρευνα στην Κεντρική 
Τράπεζα για την πώληση των καταστημάτων στην Ελλάδα και για την παραχώρηση του ELA; 

 Ο λαός μας έχει υποστεί τεράστιες και δυσβάσταχτες θυσίες στην προσπάθεια εξυγίανσης της 
κυπριακής οικονομίας.  Και ακριβώς επειδή ο λαός μας συμπεριφέρθηκε υπεύθυνα, απαιτεί την απόδοση 
ευθυνών σε εκείνους που είναι υπεύθυνοι και συνέβαλαν στην κατάρρευση της κυπριακής οικονομίας και του 
κυπριακού τραπεζικού συστήματος. 

 Θέλω από αυτό το επίσημο βήμα, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στο κρίσιμο ζήτημα που απασχολεί 
όλους μας, πολίτες και πολιτικούς, και που πληγώνει ανεξίτηλα το κύρος και την αξιοπιστία ολόκληρου του 
πολιτικού μας συστήματος.  Αναφέρομαι ασφαλώς στη μάστιγα της διαφθοράς.  Η κατάχρηση της 
εμπιστοσύνης από τους πολιτικούς ή τους κρατικούς αξιωματούχους ισοδυναμεί με πράξη προδοσίας προς 
τους πολίτες και προς ολόκληρη την κοινωνία και οδηγεί δυστυχώς τους πολίτες στην απαξίωση και στην 
απομάκρυνσή τους από το πολιτικό σύστημα και τους θεσμούς του.  Η κοινωνία απαιτεί δικαιοσύνη και 
κάθαρση και αναμένουμε πως αστυνομία, Νομική Υπηρεσία και δικαιοσύνη θα πράξουν το καθήκον τους χωρίς 
παρεμβάσεις από τον οποιοδήποτε. 

 Δυστυχώς, το πρόβλημα της διαφθοράς δεν είναι σημερινό και, αν δε λειτουργήσουμε συλλογικά και με 
ειλικρίνεια, τόλμη και αποφασιστικότητα, θα είναι και αυριανό και μεθαυριανό.  Η αιτία της διαφθοράς είναι 
απλή.  Είναι πολλά τα λεφτά και λίγος ο έλεγχος.  Η εφαρμογή της διαφθοράς είναι επίσης απλή.  Κάποιοι 
δίνουν μίζες και κάποιοι τις παίρνουν.  Η απάντηση είναι μία, να αυξήσουμε τον έλεγχο και να τιμωρήσουμε 
παραδειγματικά αυτούς που παίρνουν μίζες και αυτούς που τις δίνουν.  Όταν οι μίζες καταστούν άχρηστες 
λόγω των διαδικασιών και των ελέγχων, τότε και μόνο τότε θα εξαλειφθούν.  Υπάρχουν τρόποι, χρειάζεται 
θέληση. 

 Το Δημοκρατικό Κόμμα είναι έτοιμο και αποφασισμένο να στηρίξει κάθε ιδέα, που μπορεί να προέρχεται 
από οπουδήποτε και κυρίως από πετυχημένα μοντέλα του εξωτερικού.  Προς αυτή την κατεύθυνση, το 
Δημοκρατικό Κόμμα προτείνει το διορισμό από τη Βουλή των Αντιπροσώπων μίας ολιγομελούς ομάδας 
πανεπιστημιακών η οποία θα αναλάβει να υποβάλει για ψήφιση εντός του 2015 ένα απλό και διάφανο μοντέλο 
για τες δημόσιες προσφορές και τη διαχείριση του προϋπολογισμού των δημοσίων έργων. 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Οφείλουμε άμεσα να επιβάλλουμε τη διαφάνεια στη δημόσια ζωή, για να αποκαταστήσουμε σχέσεις 
εμπιστοσύνης ανάμεσα σε πολίτες, πολιτικούς και κόμματα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σχεδόν δύο χρόνια μετά την έγκριση του μνημονίου, η Κύπρος συνεχίζει να βιώνει τη χειρότερη περίοδο 
της σύγχρονης ιστορίας της μετά την εισβολή του 1974.  Οι πυλώνες πάνω στους οποίους κτίστηκε η κοινωνική 
και οικονομική μας ανάπτυξη έχουν δυστυχώς καταρρεύσει.  Η ύφεση συρρικνώνει τον παραγωγικό μας ιστό.  
Χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις, μη μπορώντας να ανταποκριθούν στες υποχρεώσεις τους, αναγκάστηκαν 
να διακόψουν τη λειτουργία τους.  Τα κοινωνικά παντοπωλεία όχι μόνο δε μειώθηκαν, αλλά πληθαίνουν και 
είναι αυξημένες οι ανάγκες τους, ενώ είναι περιορισμένοι οι πόροι τους. 

 Η ποιότητα ζωής των νοικοκυριών επιδεινώνεται.  Η κοινωνία έχει πάψει να προσδοκά και πλέον 
ατενίζει το μέλλον με αισθήματα απογοήτευσης, αβεβαιότητας και αγωνίας.  Το ζήτημα της αναγέννησης της 
κυπριακής οικονομίας δεν εξαντλείται στην δημοσιονομική εξυγίανση του κράτους.  Αυτό έγινε και σωστά έγινε.  
Και έγινε, κυρίως γιατί η κυβέρνηση, η Βουλή και ολόκληρη η δημόσια υπηρεσία εφάρμοσαν με υπευθυνότητα 
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ένα πρόγραμμα ορθολογισμού των δαπανών και μειώσεων των εξόδων και του μισθολογίου.  Όμως δεν 
τελειώσαμε.  Δεν πρέπει να συγχύζουμε την κυβέρνηση με την οικονομία.  Άλλο τα δημόσια οικονομικά και 
άλλο η πραγματική οικονομία.  

 Το ζήτημα της αναγέννησης της κυπριακής οικονομίας περνά μέσα από την αναγέννηση της αγοράς του 
ιδιωτικού τομέα, των μικρών και των μεσαίων επιχειρήσεων.  Η δύναμη της κυπριακής οικονομίας ήταν πάντα 
ο ιδιωτικός τομέας και δυστυχώς η κρίση έπληξε κυρίως αυτόν.  Όμως μέχρι στιγμής δεν έχουν ληφθεί 
ουσιαστικά μέτρα στήριξης αυτού του πολύτιμου ιδιωτικού τομέα.  Αντιθέτως, με τις ενέργειες της κυβέρνησης 
και της Κεντρικής Τράπεζας κινδυνεύουμε να τους δώσουμε τη χαριστική βολή. 

 Χαρακτηριστικότερο παράδειγμα τα πολύπαθα θέματα των εκποιήσεων και του πλαισίου 
αφερεγγυότητας.  Και τα δύο πρόνοιες του μνημονίου.  Και τα δύο έπρεπε να είχαν ψηφιστεί μέχρι το τέλος 
αυτού του χρόνου.  Η διαφορά τους όμως είναι ότι το πρώτο βοηθά τις τράπεζες, ενώ το δεύτερο βοηθά τους 
πολίτες.  Και τι βιώνουμε τους τελευταίους μήνες;  Τη μανία και την επιμονή κάποιων για επιβολή του πρώτου 
και την καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του δεύτερου!  

 Στο μεταξύ όμως, τα νοικοκυριά και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις υποφέρουν κάτω από την απειλή των 
μαζικών απαιτήσεων και των μαζικών εκποιήσεων που θα ακολουθήσουν.  Στους είκοσι μήνες που 
μεσολάβησαν από την έγκριση του μνημονίου, οι πολιτικές δυνάμεις, παρά τες διαφορετικές απόψεις και 
εκτιμήσεις τους, ενήργησαν με συνέπεια, προκειμένου να ανταποκριθεί η Κύπρος στις υποχρεώσεις που 
ανέλαβε με στόχο τη διάσωση της κυπριακής οικονομίας.  Συνέπεια, υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα 
επέδειξε και ο κυπριακός λαός, που υπομένει καθημερινά τα σκληρά  μέτρα που έχουν επιβληθεί.  

 Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο δεν αποδεχόμαστε το εύκολο και επιφανειακό επιχείρημα ότι όποιος διαφωνεί 
με πρόνοιες του μνημονίου είναι λαϊκιστής.  Είναι εξάλλου αστείο αυτοί που μετέτρεψαν τη λέξη ‟δεσμεύομαι” 
στο συντομότερο πολιτικό ανέκδοτο της εποχής να κατηγορούν την αντιπολίτευση για λαϊκισμό! 

 Εμείς δε θα κρίνουμε σήμερα την κυβέρνηση με το τι εμείς λέμε ότι πρέπει να γίνει ή τι έπρεπε να είχε 
γίνει· θα κρίνουμε την κυβέρνηση με το τι η ίδια είπε ότι θα κάμει.  Και αναφέρω ενδεικτικά κάποια 
παραδείγματα.  Τονίζω ότι ο κατάλογος δεν είναι εξαντλητικός. 

 Ήταν κυβερνητική δέσμευση το πρόγραμμα ενοικίου έναντι υποθήκης.  Δεν υλοποιήθηκε.  Κυβερνητική 
δέσμευση και τα στεγαστικά προγράμματα για προστασία της πρώτης κατοικίας του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης.  Δεν υλοποιήθηκε.  Κυβερνητική δέσμευση και η δημιουργία ταμείου 
χρηματοδότησης μικρομεσαίων επιχειρήσεων από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης ύψους €500 
εκατομ.  Δεν υλοποιήθηκε.  Το ταμείο κοινωνικής στήριξης.  Δεν υλοποιήθηκε.  Ήταν κυβερνητική δέσμευση η 
διασφάλιση του 75% των κουρεμένων ταμείων προνοίας και συντάξεως.  Δεν υλοποιήθηκε και, ναι, ήταν 
κυβερνητική δέσμευση!  Δε θα γίνει κούρεμα.  Η κατάσταση θα ήταν αστεία, αν δεν ήταν τραγική! 

 Σήμερα έχουμε τη δυνατότητα να αξιολογήσουμε στην πράξη το μνημόνιο χωρίς την πίεση και τα 
εκβιαστικά διλήμματα του Μαρτίου του 2013.  Από την αξιολόγηση αυτή προκύπτει αναμφισβήτητα πως 
υπάρχουν συγκεκριμένοι όροι και πρόνοιες του μνημονίου που χρήζουν επαναδιαπραγμάτευσης.  Πρόκειται 
για όρους και πρόνοιες που αποδεικνύονται ανεπαρκή ή λανθασμένα.  Το Δημοκρατικό Κόμμα ανέλαβε 
πρωτοβουλία διαλόγου με όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα με στόχο τη σύνταξη ενός εθνικού πλαισίου 
διαπραγμάτευσης, το οποίο ακριβώς θα περιέχει τις ελάχιστες απαιτήσεις της χώρας μας για τις αλλαγές που 
απαιτούνται στη συμφωνία μας με την τρόικα. 

 Πιστεύουμε πως η σύνταξη του εθνικού πλαισίου διαπραγμάτευσης θα ενισχύσει τη διαπραγματευτική 
θέση της κυβέρνησης, έτσι ώστε όλοι μαζί να μπορέσουμε να διεκδικήσουμε από την τρόικα και να πετύχουμε 
αλλαγές, αλλαγές που επιβάλλεται να γίνουν! 

 Σήμερα αναγνωρίζεται πλέον απ’ όλους ότι οι επιλογές που ακολουθήθηκαν στην Ευρώπη οδηγούν σε 
αποπληθωρισμό και ύφεση.  Συνεπώς, για να ξεπεραστεί η κρίση, για να οδηγηθούμε στην ανάπτυξη, 
απαιτούνται άλλες πολιτικές.  Αυτές οφείλουμε να διεκδικήσουμε να  εφαρμοστούν και στην Κύπρο.  Αυτές θα 
ανακουφίσουν άμεσα χιλιάδες νοικοκυριά και μικρομεσαίες επιχειρήσεις και θα δώσουν ώθηση στην οικονομία 
και γι’ αυτό διεκδικούμε την άμεση θεσμοθέτηση του πλαισίου αφερεγγυότητας, την προστασία των 
δανειζομένων, την αλλαγή του ορισμού των μη εξυπηρετούμενων δανείων, την άρση των αρνητικών 
συνεπειών από το κούρεμα του ελληνικού χρέους και την πώληση των κυπριακών παραρτημάτων, τον 
επαναπατρισμό χρημάτων που μας έκλεψαν από τις δικές μας τράπεζες, μέτρα στήριξης των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων και την ενίσχυση των ευάλωτων κοινωνικών ομάδων. 

 Για το Δημοκρατικό Κόμμα υπάρχουν δύο διαφορετικές φιλοσοφίες και δύο κατευθύνσεις στην άσκηση 
της οικονομικής πολιτικής.  Η μία πιστεύει ότι πρέπει να συνεχίσουμε όπως είμαστε, χωρίς να διεκδικούμε 
αλλαγές στο μνημόνιο και χωρίς να διαπραγματευτούμε.  «Όλα πάνε περίφημα!  Τίποτα δεν πρέπει να 
αλλάξει!».  Αυτή τη λογική εκφράζει η κυβέρνηση και ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  Η άλλη φιλοσοφία πιστεύει 
ότι πρέπει να διεκδικήσουμε, να διαπραγματευτούμε αλλαγές στο μνημόνιο.  Αυτή είναι και η φιλοσοφία του 
Δημοκρατικού Κόμματος.  Η επαναδιαπραγμάτευση αποτελεί χρέος μας απέναντι στες θυσίες των Κυπρίων 
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πολιτών τα τελευταία δύο χρόνια και τη μόνη ρεαλιστική προοπτική, για να βελτιώσουμε την καθημερινότητα 
στη ζωή τους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το δίλημμα σήμερα στην Κύπρο δεν είναι μνημόνιο ή όχι μνημόνιο·το δίλημμα είναι υποταγή ή 
διεκδίκηση!  Το Δημοκρατικό Κόμμα όχι απλά επιλέγει, αλλά θα πρωταγωνιστήσει στη διεκδίκηση, επειδή 
πιστεύουμε ότι μπορούμε να αλλάξουμε τα πράγματα προς το καλύτερο.  Δεν υποτιμούμε τες δυσκολίες.  Η 
οικονομική κρίση που έπληξε το νησί μας κυριολεκτικά έχει ραγίσει τη ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας.  
Από εμάς εξαρτάται αν θα βρούμε τη δύναμη να σηκωθούμε πάνω και να επουλώσουμε τες πληγές μας.  Και 
πιστεύω πως μπορούμε.  Το έχουμε ξανακάνει! 

 Και το είπα πριν.  Ένας στους τρεις συμπολίτες μας δυστυχώς ζει κάτω από το όριο της φτώχιας.  Είναι 
μία θλιβερή, αποκαρδιωτική διαπίστωσις.  Υπάρχει όμως και η άλλη σκοπιά, ότι για κάθε ένα συμπολίτη μας 
που υποφέρει υπάρχουν δύο που μπορούν να τον στηρίξουν.  Και αξίζει να θυμηθούμε πως αυτό κάμναμε 
πάντα ως λαός, παρά τις συμφορές και τις κακουχίες που μας επιφύλασσε η μοίρα.  Πάντα στηρίζαμε ο ένας 
τον άλλο, από τους προσφυγικούς συνοικισμούς μέχρι τα κοινωνικά παντοπωλεία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ειλικρινά πιστεύω πως εξακολουθούμε να είμαστε πολλοί αυτοί που θέλουμε το καλό τούτου του τόπου, 
που θέλουμε και μπορούμε ν’ αγωνιστούμε, για ν’ αλλάξουμε τα πράγματα προς το καλύτερο.  Ας 
συνεργαστούμε όλοι μαζί, για να πετύχουμε καλύτερες μέρες για τον τόπο, για το λαό μας, για τα παιδιά μας! 

 Εύχομαι καλές γιορτές σε όλους!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και καλώ στο βήμα τώρα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. 
Άντρο Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εύχομαι πρώτα απ’ όλα στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας γρήγορη ανάρρωση και ανάληψη των 
καθηκόντων του το συντομότερο δυνατόν. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό διεξάγεται σε μια περίοδο όπου η ύφεση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση συνεχίζεται με αναιμικές προοπτικές ανάκαμψης.  Οι περιφερειακές εντάσεις και συγκρούσεις 
εντείνονται.  Η ίδια η Κύπρος βρίσκεται αντιμέτωπη με οξυμένα οικονομικά που αυξάνουν και τα κοινωνικά 
προβλήματα.  Αυτά επηρεάζουν αρνητικά και την πορεία επίλυσης του Κυπριακού.  Η Κύπρος κλυδωνίζεται 
επίσης από σκάνδαλα διαπλοκής και διαφθοράς.  

 Οι περιφερειακές συρράξεις, η ανασφάλεια, η παραβίαση του διεθνούς δικαίου και του Καταστατικού 
Χάρτη του ΟΗΕ και οι επικίνδυνοι ανταγωνισμοί για τους πλουτοπαραγωγικούς πόρους κυριαρχούν στη διεθνή 
κατάσταση.  Οι επεμβάσεις των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ στην 
Ουκρανία δημιούργησαν μία ακόμη εστία αντιπαραθέσεων με ορατό τον κίνδυνο διχοτόμησης της χώρας.  Ο 
οικονομικός πόλεμος που εξαπέλυσαν οι ίδιες χώρες ενάντια στη Ρωσία και η απειλή ευρείας σύγκρουσης 
επηρεάζουν αρνητικά και την κυπριακή οικονομία, αλλά και το κυπριακό πρόβλημα.  

 Στη νοτιανατολική Μεσόγειο το τέρας του θρησκευτικού φανατισμού έδωσε την αφορμή για νέες 
επεμβάσεις στην περιοχή.  Ένα τέρας που στηρίχτηκε από τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και την Τουρκία, για να προωθήσει τους στόχους τους στη Συρία.  Το Ιράκ επίσης απειλείται με 
διχοτόμηση ως αποτέλεσμα των αμερικανοβρετανικών επεμβάσεων.  Στη δε Παλαιστίνη ο περήφανος λαός της 
υποφέρει από την κατοχή και τον εποικισμό, ενώ η διαιώνιση του προβλήματος εκτρέφει τη γενικότερη 
αστάθεια και τον τυφλό φανατισμό στους λαούς της περιοχής. 

 Είναι μέσα σε αυτό το αρνητικό διεθνές και περιφερειακό περιβάλλον που καταβάλλονται οι 
προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού.  Προσπάθειες που βρίσκονται σε αποτελμάτωση, η οποία ελπίζουμε 
να είναι προσωρινή.  Ευθύνη γι’ αυτό φέρει κυρίως η τουρκική πλευρά. Ευθύνεται η διαχρονική της εμμονή σε 
θέσεις που κονταροχτυπιούνται με το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο, τις πρόνοιες των σχετικών ψηφισμάτων 
του ΟΗΕ και τις συμφωνίες υψηλού επιπέδου.  Η πρωτοφανής πρόκληση των συνεχιζόμενων παραβιάσεων 
της κυπριακής αποκλειστικής οικονομικής ζώνης (ΑΟΖ) και η αμφισβήτηση από μέρους της Τουρκίας περιοχών 
τις οποίες δεν αμφισβήτησε ποτέ προηγουμένως οδήγησαν σε αναστολή των ουσιαστικών συνομιλιών που θα 
ξεκινούσαν.  
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 Οι τουρκικές προκλήσεις είναι εξοργιστικές.  Η στάση αυτών που η κυβέρνηση αποκαλεί εταίρους και 
στρατηγικούς συμμάχους είναι από χλιαρή μέχρι απογοητευτική.  Το πιο εξοργιστικό όμως είναι ότι η κρίση 
προκλήθηκε από την Τουρκία και αντί να καλείται εκείνη να προβεί σε κινήσεις εκτόνωσης της κατάστασης 
ζητείται από εμάς η εξεύρεση διεξόδου. 

 Ανεξαρτήτως όλων αυτών όμως το γεγονός παραμένει.  Εκείνοι που ασφυκτιούν από την κατάσταση και 
επείγονται για την απελευθέρωση και επανένωση του νησιού είμαστε εμείς.  Έχουμε υποχρέωση έναντι της 
χώρας και του λαού μας λοιπόν να αναλάβουμε πρωτοβουλίες για αποκλιμάκωση της έντασης και ξεπέρασμα 
του αδιεξόδου.  Και αυτή η ευθύνη βέβαια ανήκει πρωτίστως στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  

 Γιατί φτάσαμε ως εδώ;  Η Τουρκία είναι γεγονός ότι απέκτησε ξανά αναβαθμισμένο ρόλο.  Ρόλο που της 
αποδίδουν οι δυτικοί στον πόλεμο κατά του ισλαμικού κράτους.  Αυτό της επιτρέπει να στέλνει εκβιαστικό 
μήνυμα πως η αξιοποίηση του φυσικού αερίου στην ΑΟΖ μας δεν μπορεί να γίνει δίχως τη δική της συμμετοχή, 
είτε λυθεί το Κυπριακό είτε όχι.  Παρόμοιο μήνυμα επιχείρησε να μας στείλει και το Σεπτέμβρη του 2011 επί 
προεδρίας Δημήτρη Χριστόφια.  Τότε δεν τα κατάφερε, γιατί είχαμε σωστή στάση στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων και η αντίδραση της διεθνούς κοινότητας υπήρξε άμεση, έντονη και δυναμική.   

 Τι άλλαξε σήμερα;  Απουσιάζει, κατά την άποψή μας, ολοκληρωμένη και συγκροτημένη στρατηγική για 
το Κυπριακό. Κυριαρχούν οι τακτικισμοί και οι επικοινωνιακές σκοπιμότητες του Προέδρου και των 
κυβερνώντων. Πλειοψηφούν αντιφάσεις και παλινδρομήσεις που αντί να δυσκολεύουν την προώθηση των 
τουρκικών στόχων τη διευκολύνουν. 

 Τι εννοώ;  Όταν πριν από μήνες καλούσαμε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη να συνεχίσει την άσκηση 
πολυεπίπεδης εξωτερικής πολιτικής, δεν εισακουστήκαμε.  Αντιθέτως, έβαλε όλα του τα αυγά στο καλάθι των 
δυτικών και ιδιαίτερα των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής.  Με κάθε ευκαιρία διαβεβαιώνει ότι η Κύπρος είναι 
σταθερή, αξιόπιστη σύμμαχος και στρατηγικός εταίρος για τα αμερικανικά και νατοϊκά συμφέροντα.  
Υποβαθμίζει τα υπόλοιπα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας που παραδοσιακά στήριζαν την Κύπρο.  
Αποτέλεσμα την κρίσιμη ώρα που χρειαστήκαμε στήριξη έναντι των τουρκικών προκλήσεων δεν την είχαμε. Οι 
“εταίροι” μας ιεραρχώντας τα συμφέροντά τους επέλεξαν την Τουρκία.  Παρ’ όλα αυτά, επιμένουμε όμως να 
θεωρούμε ότι είναι δυνατό να τους φανούμε χρησιμότεροι.  Παρ’ όλο που αυτή μας η αυταπάτη διαψεύστηκε 
επανειλημμένα.  Ήταν πολύ αποκαλυπτική η ομολογία του Υπουργού Εξωτερικών στο ΡΙΚ πως οι Ηνωμένες 
Πολιτείες Αμερικής μάς προειδοποίησαν ότι το Barbaros θα ξεκινούσε τις παραβιάσεις καλώντας μας να μην 
αντιδράσουμε!  

 Θα μπορούσε κάποιος να πει ότι οι συγκυρίες με την ανάγκη καταπολέμησης των τζιχαντιστών 
δυσκόλεψαν τη θέση μας.  Τι να ειπωθεί όμως για τους χειρισμούς που επέλεξε να κάνει ή μάλλον να μην κάνει 
ο Πρόεδρος;  Μέχρι στιγμής η όποια τακτική δοκίμασε να εφαρμόσει στο Κυπριακό απέτυχε.  Κάτι για το οποίο 
τον προειδοποιούσαμε, όχι γιατί έχουμε προφητικές ικανότητες, αλλά γιατί αναλύουμε αντικειμενικά τα 
δεδομένα. 

 Από την αρχή της διαδικασίας προτείναμε στον Πρόεδρο να μην εγκαταλείψει τα κοινά ανακοινωθέντα 
Χριστόφια-Ταλάτ.  Τονίσαμε ότι δε θα μπορούσε να συμφωνήσει καλύτερο πλαίσιο με τον κ. Έρογλου, του 
οποίου οι διχοτομικές θέσεις είναι γνωστές.  Δεν εισακουστήκαμε.  Επεδίωξε τη διαμόρφωση νέου 
διαπραγματευτικού πλαισίου με την έκδοση κοινού ανακοινωθέντος, επιμένοντας ότι θα πετύχαινε καλύτερο.  
Και αυτό θα ήταν το 50% της λύσης.  Με ακατανόητη υπεραισιοδοξία δήλωνε «δεν πρόκειται να δεχθώ 
λιγότερο από τη μία και μόνη κυριαρχία, τη μία και μόνη διεθνή προσωπικότητα, τη μία και μόνη ιθαγένεια».  
Τελικά, κατέληξε σε κοινή διακήρυξη με απώλειες κυρίως στο θέμα της αδιαίρετης κυριαρχίας.  

  Αναμέναμε ότι ο Πρόεδρος διδάχθηκε από αυτή την αρνητική εμπειρία.  Δυστυχώς, προχώρησε με την 
ίδια φιλοσοφία αγνοώντας και πάλι τις προειδοποιήσεις μας.  Τόνιζε το εξής:  «Ο όποιος νέος κύκλος 
συνομιλιών δε θα αρχίσει από το σημείο τερματισμού τους, το 2012.  Επιπρόσθετα, έχω ξεκαθαρίσει πως οι 
όποιες προτάσεις υποβλήθηκαν από την κυπριακή πλευρά δε με δεσμεύουν, αλλά και απορρίπτονται».  
Δηλαδή άρχιζε διαπραγμάτευση από την αρχή.  Ακολούθησε η αχρείαστη διαδικασία διερεύνησης θέσεων.  
Προειδοποιούσαμε τότε ότι το σίγουρο αποτέλεσμα θα ήταν η διεύρυνση του χάσματος ανάμεσα στις θέσεις 
των δύο πλευρών.  Κατά γενική παραδοχή αυτό συνέβη.  Στη συνέχεια αντί ουσιαστικής διαπραγμάτευσης 
ακολούθησε διαδικασία κατάθεσης εγγράφων με τις θέσεις της κάθε πλευράς, που απλώς επαναβεβαίωσε τη 
διεύρυνση του χάσματος. 

 Έτσι να μου επιτρέψετε να πω ότι δόθηκε η χρυσή ευκαιρία στον κ. Έρογλου να απαλλαγεί από τις 
συγκλίσεις τις οποίες δεν ήθελε.  Ταυτόχρονα, εμφανίζεται διεθνώς ως ο “διαλλακτικός” που δέχεται να 
συνεχίσουν οι διαπραγματεύσεις από εκεί που έμειναν, ενώ παρουσιάζει την ελληνοκυπριακή πλευρά να 
απορρίπτει τις συγκλίσεις.  Ούτε αυτή η εξέλιξη δε θορύβησε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη! 

 Ακολούθως, αποφασίστηκε νέα διαδικασία:  Να παρακαμφθεί το ζήτημα των συγκλίσεων, να 
συζητηθούν τα εκκρεμούντα βασικά θέματα και να ακολουθήσει διαδικασία πάρε-δώσε.  Αυτή η διαδικασία είναι 
προβληματική, αφού, για να συζητηθούν τα εκκρεμούντα, θα πρέπει πρώτα να καθοριστούν τα συμφωνημένα 
θέματα.  Ως εκ τούτου, η διαδικασία θα σκοντάψει από την αρχή με διαφωνία στον καθορισμό των 
εκκρεμούντων βασικών θεμάτων.  Επιπλέον, πώς θα μπούμε μετά σε διαδικασία πάρε-δώσε, με δεδομένο το 
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χάσμα που επικρατεί στα θέματα που παρακάμφθηκαν;  Παρ’ όλες τις επιφυλάξεις μας υποστηρίξαμε τη 
διαδικασία που συμφωνήθηκε, αφού σε αντίθετη περίπτωση θα καταλήγαμε σε διαδικαστικό αδιέξοδο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Με την εκδήλωση των προκλήσεων με το Barbaros όλα τα κόμματα στηρίξαμε την απόφαση του 
Προέδρου για αναστολή των συνομιλιών.  Θέλαμε να σταλεί το μήνυμα ότι δεν μπορεί η Τουρκία να παραβιάζει 
ανενόχλητη τα όρια της ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας και ότι τέτοιες ενέργειες δεν επιτρέπουν αισιοδοξία 
για σωστή λύση του Κυπριακού.  

 Ως ΑΚΕΛ από την αρχή τονίσαμε πως συμφωνούμε στην αναστολή αλλά όχι στον τερματισμό των 
διαπραγματεύσεων.  Υποδείξαμε επίσης ότι έπρεπε να αναληφθούν πρωτοβουλίες από τον Πρόεδρο, ώστε η 
Τουρκία να προβεί σε κινήσεις που θα επέτρεπαν επανέναρξη ουσιαστικών συνομιλιών, που είναι ο μόνος 
προσφερόμενος τρόπος λύσης του Κυπριακού.  

 Στις συσκέψεις που είχαμε για αντιμετώπιση της κρίσης που προκάλεσε η Τουρκία ακούστηκαν 
διάφορες απόψεις.  Διατυπώθηκε η άποψη ότι θα έπρεπε να κλιμακώσουμε την ένταση, για να έχει πολιτικό 
κόστος η Τουρκία.  Κατανοούμε τη δικαιολογημένη οργή και αγανάκτηση που όλοι νιώθουμε για την τουρκική 
προκλητικότητα.  Το πιο εύκολο για όλους μας θα ήταν να πλειοδοτήσουμε σε πατριωτικές εξάρσεις και να 
πούμε ότι, εφόσον έχουμε το δίκαιο με το μέρος μας, δεν επιστρέφουμε στις συνομιλίες, μέχρι να τιμωρηθεί η 
Τουρκία και να αλλάξει τις θέσεις της.  Ποιο θα ήταν το αποτέλεσμα;  Αν ζητούσαμε επιβολή κυρώσεων σε 
βάρος της Τουρκίας, θα το πετυχαίναμε;  Ο κ. Άιντε θα έθετε διαφορετική πρόταση από αυτήν που έθεσε 
ενώπιον του Προέδρου Αναστασιάδη;  Η απάντηση είναι όχι και στα δύο, διότι δυστυχώς η διεθνής κοινότητα 
καθοδηγείται από τα συμφέροντά της και όχι από το δίκαιο.  Γιατί να αλλάξει η Τουρκία τις θέσεις της;  Η 
Τουρκία επιθυμεί τη διχοτόμηση της Κύπρου.  Η στασιμότητα στο Κυπριακό την εξυπηρετεί, αφού, ενόσω δε 
διεξάγονται διαπραγματεύσεις, θα δίνεται το μήνυμα στη διεθνή κοινότητα ότι δεν μπορεί να υπάρξει 
συνεννόηση για λύση, οπόταν δεν απομένει άλλη επιλογή παρά η διχοτόμηση.  

 Ο δικός μας στόχος ποιος είναι;  Δεν είναι η διχοτόμηση.  Είναι η απελευθέρωση και η επανένωση της 
πατρίδας μας, η ειρηνική συμβίωση Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Οι ενέργειές μας λοιπόν πρέπει να 
μας φέρνουν πιο κοντά και όχι να μας απομακρύνουν από την επίτευξη αυτού του στόχου. 

 Ξεκαθαρίζω ότι δεν πρέπει ποτέ να επιστρέψουμε σε συνομιλίες κάτω από εκβιασμό ούτε πρέπει να 
αποδεχτούμε παραπομπή της αξιοποίησης του φυσικού αερίου μετά τη λύση του Κυπριακού.  Γι’ αυτό και 
επιμέναμε ότι έπρεπε να αναλάβουμε πρωτοβουλίες που θα αποκλιμάκωναν την ένταση, θα απέκλειαν τα πιο 
πάνω και θα στρίμωχναν την Τουρκία. 

 Για το σκοπό αυτό υποβάλαμε συγκεκριμένες εισηγήσεις στον κ. Αναστασιάδη.  Το πακέτο των 
εισηγήσεών μας περιελάμβανε επαναβεβαίωση της συμφωνίας Χριστόφια-Ταλάτ και της σύγκλισης Χριστόφια-
Έρογλου αναφορικά με τις θαλάσσιες ζώνες, τους φυσικούς πόρους και την κατανομή των ομοσπονδιακών 
εσόδων από αυτούς.  Επιπλέον, περιελάμβανε συνομιλίες με την Τουρκία μετά τη λύση του Κυπριακού για 
οριοθέτηση της ΑΟΖ μεταξύ των δύο κρατών, καθώς και για πιθανή προμήθεια φυσικού αερίου σε αυτή.  
Δυστυχώς, η πρότασή μας δεν υιοθετήθηκε.  Ακόμα και οι προαναφερθείσες συγκλίσεις δεν προτάχθηκαν 
επαρκώς, παρ’ όλο που απαντούν πειστικά σε όλες τις προβαλλόμενες ανησυχίες της Τουρκίας και της 
τουρκοκυπριακής ηγεσίας, όπως άλλωστε παραδέχθηκε δημόσια και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, όχι διότι θεωρήθηκαν απαράδεκτες, αλλά με το επιχείρημα ότι δεν έπρεπε να υποβάλουμε 
αντιπρόταση.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως έχουν εξελιχθεί τα δεδομένα, έχουμε μπροστά μας ανοικτά δύο επικίνδυνα σενάρια.  Το ένα είναι 
η πιθανή κατάρρευση της διαπραγματευτικής διαδικασίας με παράλληλη προώθηση διχοτομικών σεναρίων.  
Το άλλο είναι η επανέναρξή της με το φυσικό αέριο στο τραπέζι, κάτι που θα αφαιρούσε το κίνητρο που αυτό 
προσφέρει για λύση του Κυπριακού.  Για να αντιμετωπιστούν αυτά τα δύο σενάρια, επαναλαμβάνω ότι 
χρειάζεται ο Πρόεδρος να αναλάβει πρωτοβουλίες.  Με την επιστροφή του χρειάζεται να προβληματιστεί 
σοβαρά.  Να βρει τη δύναμη να πάρει αποφάσεις.  Να αναγνωρίσει πως τα όσα διακήρυξε προεκλογικά μπορεί 
να ήταν αρεστά στις συγκεντρώσεις, όμως στο τραπέζι των συνομιλιών αποδεικνύονται όχι απλώς ανώφελα, 
αλλά και επιζήμια.  

 Οι εξελίξεις έχουν αποδείξει πως η πολιτική του Προέδρου Αναστασιάδη στο Κυπριακό έχει αποτύχει. 
Καμία από τις προεκλογικές του θέσεις δεν έχει φέρει το ποθούμενο αποτέλεσμα.  Αντιθέτως!  Ο διορισμός 
διαπραγματευτή έγινε, κατά τον Πρόεδρο, για να μην υποβιβάζεται ο ίδιος σε κοινοτάρχη, προκειμένου να γίνει 
δεκτός από την Τουρκία.  Όπως έλεγε τότε, θα καταφέρναμε να εμπλέξουμε την ίδια την κατοχική Τουρκία στις 
συνομιλίες, επανατοποθετώντας το πρόβλημα στις σωστές του βάσεις. Τόνιζε επίσης πως θα ενέπλεκε και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση στις συνομιλίες, με στόχο, όπως έλεγε, να καταστεί η Τουρκία υπόλογη.  Δήλωνε 
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ταυτόχρονα ότι είμαστε πρώτα Ευρωπαίοι, γι’ αυτό και η προσπάθεια είναι να κτίσουμε τις άριστες των 
σχέσεων και με τις Ηνωμένες Πολιτείες, των οποίων γίναμε το κέντρο ενδιαφέροντος.  Καλλιεργούσε τότε 
ελπίδες ότι θα πίεζαν την Τουρκία να συνεργαστεί για λύση και να αποδεχθεί την πρότασή μας για την 
Αμμόχωστο.  Μέχρι στιγμής όχι απλώς τίποτε από όλα αυτά δεν απέδωσε, αλλά έχει επαναβεβαιωθεί, με 
τραγικό για εμάς τρόπο, ότι η Τουρκία εξακολουθεί να έχει την αμέριστη ανοχή, αν όχι στήριξη, των Δυτικών.  

 Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι την κύρια ευθύνη για το ότι το Κυπριακό 
παραμένει άλυτο είχε και έχει η Τουρκία, η οποία εμμένει σε απαράδεκτες θέσεις.  Έναντι όμως αυτής της 
τουρκικής στάσης πρέπει να έχουμε θέσεις και αντιπροτάσεις πειστικές.  «Δεν πρόκειται να πείσουμε με τίποτα 
την Τουρκία», αντιτείνουν ορισμένοι, «θα πείσουμε όμως τη διεθνή κοινότητα!  Θα πείσουμε ότι έχουμε λογικές, 
βιώσιμες και συνενωτικές προτάσεις.  Θα τους δυσκολέψουμε στην ανοχή που επιδεικνύουν έναντι της 
Τουρκίας».  Όπως θα δυσκολέψουμε και την προώθηση των τουρκικών στόχων που είναι η διχοτόμηση ή, 
στην καλύτερη για μας περίπτωση, η συνομοσπονδία! 

 Οι εξελίξεις στο Κυπριακό είναι σε πολύ κρίσιμο και οριακό σημείο για την προοπτική και το μέλλον της 
χώρας μας.  Είμαστε υπόλογοι έναντι στη σημερινή και στις επόμενες γενιές για το πώς θα τις χειριστούμε και 
ποια προοπτική θα δώσουμε στην Κύπρο. 

 Δυστυχώς, το τελευταίο διάστημα συγκαλούνταν απανωτές συσκέψεις των αρχηγών των πολιτικών 
δυνάμεων, για να επαναλαμβάνουμε τα ίδια και τα ίδια.  Ο Πρόεδρος δε λάμβανε αποφάσεις και προσπαθούσε 
να καλυφθεί πίσω από τις συσκέψεις.  Δυστυχώς, τελικά αποφάσισε να μην κάνει τίποτε. Παρέμεινε 
καθηλωμένος στις διακηρύξεις ότι δεν πρόκειται να πάει σε συνομιλίες, ενόσω συνεχίζονται οι τουρκικές 
προκλήσεις.  Θέση σωστή, αλλά να μου επιτρέψετε να πω ανεπαρκής.  Δεν μπορούμε να παρακολουθούμε με 
απάθεια τα όσα εκτυλίσσονται.  Η Τουρκία εξόφθαλμα παρανομεί σε βάρος της Κύπρου.  Την ίδια στιγμή οι 
Αμερικανοί δηλώνουν ότι δεν μπορούν να περιμένουν πότε θα αποφασίσουμε να λυθεί το Κυπριακό, για να 
προχωρήσουν οι επενδύσεις δισεκατομμυρίων στον τομέα της ενέργειας στην περιοχή μας.  Ενώ λοιπόν τα 
γεγονότα εξελίσσονται επικίνδυνα, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επιλέγει τακτικισμούς, αντί ενέργειες που θα 
μας βγάζουν από το αδιέξοδο.  Επιλέγει, για να αντιστρέψω την προσφιλή του προεκλογική έκφραση και 
μετεκλογική, να είναι αρεστός παρά χρήσιμος και ωφέλιμος.  Αυτή του η επιλογή τον αυτοεγκλωβίζει σε κάτι 
που θέλω να ελπίζω ότι δεν είναι ο στόχος κανενός, σε ναυάγιο της διαδικασίας, ναυάγιο που μας φέρνει ένα 
βήμα πιο κοντά στη διχοτόμηση.  Ίσως κάποιοι να βολεύονται με αυτή την εξέλιξη.  Το ΑΚΕΛ όχι.  Κάτι τέτοιο 
θα είναι καταστροφικό για την Κύπρο και τον κυπριακό λαό. 

 Οι τουρκικές προκλήσεις αποδεικνύουν για ακόμη μία φορά την αδήριτη ανάγκη για λύση του 
Κυπριακού.  Μόνο με δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση θα διασφαλιστεί η μόνιμη ειρήνη, η ασφάλεια, η 
ανάπτυξη και η ευημερία του κυπριακού λαού.  Λύση που να προνοεί την αποχώρηση των κατοχικών 
στρατευμάτων και των εποίκων.  Λύση δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως αυτή 
καθορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Λύση που να διασφαλίζει τη μία, μόνη και 
αδιαίρετη κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα και ιθαγένεια, καθώς και το σεβασμό των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών όλων των πολιτών της ενωμένης Κυπριακής Δημοκρατίας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η αστάθεια, η αδικία και τα δύο μέτρα και σταθμά είναι το κύριο χαρακτηριστικό της διεθνούς πολιτικής 
σκηνής.  Στον οικονομικό τομέα έχουμε κορύφωση των ανισοτήτων σε συνθήκες γενικευμένης κρίσης του 
καπιταλιστικού συστήματος.  Η κρίση και οι αποφάσεις κυβερνήσεων και οργανισμών, όπως του Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βοήθησαν τα πολυεθνικά μονοπώλια να συγκεντρώσουν 
ακόμα μεγαλύτερο πλούτο.  Είναι χαρακτηριστικό ότι 2 325 άτομα παγκοσμίως έχουν συνολική περιουσία 
μεγαλύτερη από το ετήσιο ΑΕΠ 130 χωρών!  

 Ταυτόχρονα, οι λαοί υποφέρουν και ας τους είχε τάξει λαγούς με πετραχήλια η Συνθήκη της Λισαβόνας.  
Ο Οργανισμός Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης στις εκτιμήσεις του για το 2015 προβλέπει αδύναμη 
οικονομική ανάπτυξη στην Ευρώπη, ενώ οι περισσότερες από τις άλλες μεγάλες οικονομίες στον κόσμο θα 
πετύχουν σταθερή ανάπτυξη.  

 Αυτό βέβαια δεν οφείλεται μόνο στα χαρακτηριστικά της κρίσης, αλλά και στην πολιτική που 
ακολουθείται για την αντιμετώπισή της.  Η πολιτική λιτότητας και περικοπής δαπανών βύθισε την Ευρώπη στη 
φτώχια και την ανεργία.  Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, μεταξύ των ετών 2008-2014 πάνω 
από 300 000 εταιρείες του τομέα κατασκευών στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν κλείσει.  Από αυτές οι 200 000 
είναι πολύ μικρές.  Στην Κύπρο τα τελευταία δύο χρόνια χρεοκόπησαν 5 000 εταιρείες που απασχολούσαν 
μέχρι εννιά υπαλλήλους, ενώ από την αρχή της κρίσης έκλεισαν συνολικά 7 000 επιχειρήσεις.  Οι άνεργοι στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση ανέρχονται σε €24,5 εκατομ.  Εκατόν είκοσι δύο εκατομμύρια Ευρωπαίοι ζουν σε συνθήκες 
φτώχιας.  Ταυτόχρονα -και αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό- τα ποσοστά κέρδους των τραπεζών και των 
συναφών επιχειρήσεων διατηρούνται στο 38%, σχεδόν όσο ήταν πριν από την κρίση.  Ήταν 39%. 
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 Είναι φανερό πλέον ότι η κρίση έχει μεγαλύτερη διάρκεια στις χώρες που ακολουθούν νεοφιλελεύθερη 
συντηρητική οικονομική πολιτική λιτότητας, περικοπών και ιδιωτικοποιήσεων.  Αυτή την πολιτική επιβάλλει 
δυστυχώς η Γερμανία στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η πιστωτική ασφυξία στην Ευρωζώνη οδήγησε σε 
στασιμότητα, με αποτέλεσμα το δημόσιο χρέος των οικονομιών να ακολουθεί αυξητική πορεία τα τελευταία 
χρόνια.  Οι εφτά μεγαλύτερες οικονομίες παγκοσμίως κατέχουν το υψηλότερο κατά μέσο όρο δημόσιο χρέος 
στον κόσμο.  Ταυτόχρονα, λόγω της ύφεσης και της μείωσης των μισθών των εργαζομένων το ιδιωτικό χρέος 
βαραίνει ολοένα και περισσότερο τα νοικοκυριά.  Από αυτή την εικόνα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 
δε θα μπορούσε να διαφέρει η Κύπρος, αφού ακολουθούμε τυφλά τις πολιτικές που οδηγούν σε αυτά τα 
αποτελέσματα. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών δηλώνει με ικανοποίηση ότι η κυβέρνηση κατάφερε να μειώσει το ποσοστό 
ανεργίας μετά από μια περίοδο συνεχούς αύξησης.  Δε μας λέει όμως ότι το ποσοστό ανεργίας είναι το τέταρτο 
υψηλότερο στην Ευρωζώνη και το πέμπτο υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αποκρύπτει ότι χιλιάδες 
μακροχρόνια άνεργοι κουράστηκαν να εγγράφονται στον κατάλογο.  Αποκρύπτει ότι μετά από χρόνια η καθαρή 
μετανάστευση είναι αρνητική, γιατί οι προοπτικές για εξεύρεση εργασίας στην Κύπρο είναι μηδαμινές.  
Αποτέλεσμα είναι πολλοί άνεργοι και ιδιαίτερα οι νέοι να μεταναστεύουν στο εξωτερικό, για να βρουν δουλειά.  
Επίσης, πολλοί Ευρωπαίοι πολίτες που εργάζονταν στην Κύπρο την εγκαταλείπουν, μειώνοντας έτσι τον 
αριθμό των ανέργων.  

 Δηλώνει επίσης με ικανοποίηση ότι τα επιτόκια μειώθηκαν ελαφρώς το τελευταίο διάστημα.  Ξεχνά 
ηθελημένα όμως ότι στην Κύπρο έχουμε τα υψηλότερα στεγαστικά και επιχειρηματικά επιτόκια της 
Ευρωζώνης.  Επιτόκια που δεν επιτρέπουν επιχειρηματικές δραστηριότητες.  Ούτε βέβαια φαίνεται να 
προβληματίζεται για τη συνεχή μείωση των καταθέσεων στις τράπεζες, που είναι ένας από τους πιο 
αξιόπιστους δείκτες εμπιστοσύνης προς τον τραπεζικό τομέα.  Κατά τη διάρκεια του 2014 χάσαμε €1,2 δις 
καταθέσεις.  Όση ρευστότητα άντλησε μετά βαΐων και κλάδων η κυβέρνηση από τις διεθνείς αγορές, για να τη 
δώσει στην Τράπεζα Κύπρου, φρόντισε με τις ενέργειες και τις πολιτικές της να τη χάσει από την εκροή 
καταθέσεων.  

 Ακούσαμε τη Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας να υπόσχεται ότι η επιτυχία στα τεστ αντοχής θα έχει 
άμεση επίδραση στην κοινωνία.  Μέχρι στιγμής όμως καμία αλλαγή δεν υπήρξε.  Τα αποτελέσματα των τεστ θα 
αποκτήσουν ουσιαστική αξία, εφόσον η πολιτική που ακολουθούν μέχρι σήμερα οι τράπεζες και το κυβερνητικό 
επιτελείο  αλλάξει, ώστε να  βελτιωθεί η παροχή ρευστότητας στην οικονομία.  Θα αποκτήσουν ουσιαστική 
αξία, όταν υπάρξουν θαρραλέες αναδιαρθρώσεις που θα ανταποκρίνονται στις σημερινές οικονομικές και 
κοινωνικές πραγματικότητες των νοικοκυριών και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, όταν υπάρξει ουσιαστική 
μείωση των δανειστικών επιτοκίων και περιοριστεί το χάσμα μεταξύ δανειστικών και καταθετικών, όταν 
διασφαλιστεί η προστασία της κύριας κατοικίας και της μικρής επαγγελματικής στέγης από τις μαζικές 
εκποιήσεις και το ξεπούλημα πακέτων δανείων στα επιθετικά επενδυτικά κεφάλαια.  Σε διαφορετική περίπτωση 
τα τεστ αντοχής θα έχουν την ίδια κατάληξη με τα προηγούμενα που πέρασαν οι τράπεζες στην Κύπρο.  Θα 
απαξιωθούν από τα πραγματικά αποτελέσματα που επέφερε η τραπεζική κρίση στην οικονομία και την 
κοινωνία.  Σε αυτό το σημείο νομίζω ότι αξίζει να υπογραμμίσουμε ότι δεν υπάρχουν πλέον κυπριακές 
τράπεζες.  Οι μεγάλες τράπεζες της Κύπρου ελέγχονται δυστυχώς από ξένα συμφέροντα και νομίζω ότι ο 
καθένας από εμάς αντιλαμβάνεται τι αυτό σημαίνει.  

 Αναμέναμε ότι η βελτίωση της κερδοφορίας των τραπεζών θα συνέβαλλε στην αποκλιμάκωση των 
απειλών για εκποιήσεις κατοικιών.  Δυστυχώς, κάθε άλλο.  Οι τράπεζες και η κυβέρνηση, σε πλήρη 
ευθυγράμμιση με την τρόικα, δε σέβονται το θεμελιώδες δικαίωμα της στέγασης.  Και πρέπει να πω ότι αυτό 
δεν είναι άσχετο με τις υποσχέσεις που δόθηκαν στον κ. Ρος και τους συνεργάτες του, όταν έρχονταν, για να 
επενδύσουν στην Τράπεζα Κύπρου. 

 Χρησιμοποιείται το επιχείρημα ότι οι πολίτες δανείστηκαν λεφτά και οφείλουν να τα αποπληρώσουν.  Δε 
νομίζω ότι διαφωνεί κανένας με αυτό.  Ξεχνούν όμως τη μείωση μισθών που έχουν υποστεί οι εργαζόμενοι, όχι 
με δική τους ευθύνη αλλά εξαιτίας των εγκληματικών λαθών του τραπεζικού τομέα και των συνεπειών της 
οικονομικής κρίσης.  Το 2013 η μείωση στους μισθούς ανήλθε στο 6% κατά μέσο όρο, ενώ το πρώτο εξάμηνο 
του 2014 ξεπέρασε το 5,1%.  Αυτές οι μειώσεις επηρέασαν την ικανότητα αποπληρωμής των στεγαστικών 
δανείων, γι’ αυτό και οι τράπεζες οφείλουν να προσαρμοστούν σε αυτές.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να νομιμοποιήσει τη μεταφορά της μικρής περιουσίας Κυπρίων πολιτών, με 
διαδικασίες εξπρές, στα χέρια ξένων.  Τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας, αλλά και των τραπεζών δε θα 
λυθούν με μαζικές εκποιήσεις και ξεπούλημα περιουσιών.  Αντιθέτως, με αυτή την προσέγγιση θα ενταθούν οι 
κοινωνικές αντιθέσεις και θα οξυνθούν τα κοινωνικά προβλήματα και αδιέξοδα.  Αυτό μπορεί να μην ενδιαφέρει 
τους ξένους ιδιοκτήτες και διευθυντές των τραπεζών, την κυβέρνηση όμως;  

 Παρομοίως και στο θέμα των ιδιωτικοποιήσεων.  Η απόφαση για τις ιδιωτικοποιήσεις είναι εξόχως 
πολιτική.  Το είπε η τρόικα, το είπε η κυβέρνηση.  Εδράζεται στη φιλοσοφία και της τρόικας, αλλά και της 
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κυβέρνησης για εκποίηση του δημόσιου πλούτου, για “λιγότερο κράτος”.  Γι’ αυτό άλλωστε επιμένουν να 
προσποιούνται πως δεν καταλαβαίνουν ότι η δομή της κυπριακής αγοράς είναι τέτοια που η ιδιωτικοποίηση 
κάποιων οργανισμών θα σημαίνει απλώς τη μετατροπή του δημόσιου σε ιδιωτικό μονοπώλιο.  Αυτό 
επιχειρείται να γίνει αδιαφορώντας για το γεγονός ότι θα πρόκειται ουσιαστικά για ξεπούλημα σε τιμή ευκαιρίας, 
αδιαφορώντας για τις επιπτώσεις στην εθνική ασφάλεια, αλλά και τις γενικότερες κοινωνικές και οικονομικές 
επιπτώσεις που θα προκύψουν.  «Εκσυγχρονισμό και φθηνότερες τιμές θα μας φέρουν οι ιδιωτικοποιήσεις» 
δήλωσε ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Τέτοιου τύπου δηλώσεις να μου επιτρέψετε να πω ότι θα 
πρέπει να τις θυμόμαστε όλοι.  Όπως θυμόμαστε σήμερα τι μας έλεγε ο Δημοκρατικός Συναγερμός το 2001 για 
τα οφέλη που θα προκύψουν από τη φιλελευθεροποίηση των επιτοκίων.  

 Το χειρότερο βέβαια από όλα είναι ότι δεν υπάρχει καμία προσπάθεια αξιολόγησης των επιπτώσεων 
που επιφέρουν τα μνημονιακά μέτρα στην κοινωνία.  Η μείωση του διαθέσιμου εισοδήματος, αλλά και η 
επίδραση των μέτρων λιτότητας στις προσδοκίες των οικονομικών μονάδων έχουν οδηγήσει σε σημαντική 
μείωση τόσο της δημόσιας όσο και της ιδιωτικής επένδυσης.  Η απουσία επαρκών αναπτυξιακών εργαλείων 
και η επισφαλής παραγωγική βάση δείχνουν ότι οι προοπτικές για το μέλλον είναι περιορισμένες.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμό, γιατί το μόνο που προνοεί είναι την υλοποίηση των 
αντιλαϊκών στόχων της τρόικας και της κυβέρνησης.  Στον προϋπολογισμό για το 2015 η κυβέρνηση θέτει ως 
θεμελιώδεις στόχους την επιστροφή σε βιώσιμη ανάπτυξη, την αύξηση της απασχόλησης και την ενίσχυση της 
κοινωνικής συνοχής.  Αν δει κανείς ωστόσο τους βασικούς στόχους του προγράμματος, αντιλαμβάνεται ότι οι 
επιμέρους στόχοι για το 2015 είναι διακηρυκτικοί, αφού συγκρούονται θεμελιακά μεταξύ τους.  Ήδη για το 2014 
υπήρξε σημαντική μείωση της απασχόλησης, πρωτοφανής ένταση των δεικτών φτώχιας και συνέχεια στους 
υφεσιακούς ρυθμούς στην οικονομία.  

 Η κυβέρνηση χρειάζεται να αλλάξει φιλοσοφία και να ακολουθήσει εναλλακτική στρατηγική που να 
στοχεύει στη στήριξη της πραγματικής οικονομίας.  Να στοχεύει στην ανάπτυξη διαφορετικού μοντέλου 
οικονομικής δραστηριότητας.  Στρατηγική που να ανταποκρίνεται στις νέες συνθήκες που έχουν διαμορφωθεί 
και να προνοεί παράλληλα τη δημιουργία συνολικού σχεδίου κοινωνικής προστασίας των ευάλωτων 
στρωμάτων του πληθυσμού.  Στρατηγική πραγματικής απεμπλοκής από το μνημόνιο.  

 Το πρώτο βήμα που θα μπορούσε να κάνει η κυβέρνηση Αναστασιάδη και του Δημοκρατικού 
Συναγερμού είναι να σταματήσει να μας εμπαίζει.  Να σταματήσει να εμπαίζει ολόκληρο το λαό με τα 
επικοινωνιακά τερτίπια του τύπου «η χώρα κινείται προς τη σταθεροποίηση», «βγήκαμε στις αγορές», «θα 
ξαναβγούμε στις αγορές».  Ο δε Δημοκρατικός Συναγερμός υπόσχεται ότι λίγο ακόμα και θα αρχίσουν να 
αποκτούν πρακτικό αντίκρισμα οι γενναίες αποφάσεις και τα σκληρά μέτρα που πήραμε.  Ποιο είναι το 
πρακτικό αντίκρισμα;  Είναι οι 66 000 άνεργοι, οι χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις που έκλεισαν και άλλες 
τόσες που καρκινοβατούν!  Οι 13 000 μαθητές που περιμένουν φαγητό από τα σχολικά συσσίτια!  Οι 12 500 
χιλιάδες οικογένειες που δεν έκαναν πέρσι και δε θα κάνουν ούτε και φέτος Χριστούγεννα!  Μπροστά στην 
αμηχανία να απαντηθούν με θέσεις και με πολιτικές αυτά τα φαινόμενα επιστρατεύονται από τους 
επικοινωνιολόγους της κυβέρνησης και του Δημοκρατικού Συναγερμού για τα εξής χιλιοειπωμένα: «Να 
κοιτάξουμε μπροστά!  Να αφήσουμε τους λαϊκισμούς!  Για όλα φταίει ο Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ!  Εμείς δε 
γνωρίζαμε, βρεθήκαμε προ εκπλήξεως!».  Προεκλογικά βέβαια ισχυρίζονταν ότι γνώριζαν τα πάντα, ότι είχαν 
έτοιμα δάνεια και λύσεις για όλα.  Υπόσχονταν ότι θα έφερναν την άνοιξη.  Δύο χρόνια μετά περιμένουμε να 
δούμε έστω και ένα χελιδόνι. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα συνθήματα δε λύνουν κανένα πρόβλημα.  Ο κόσμος χόρτασε από θεάματα και μεγάλα λόγια.  Φτάνει 
πια με τα συνθήματα, τα δελτία και τα πρωτοσέλιδα των εντυπώσεων με τα οποία τον βομβαρδίζουν 
καθημερινά.  Αυτά παίζουν με τον πόνο του κόσμου, αλλά και με τη νοημοσύνη του.  

 Πρόσφατα λέχθηκε πως ο Πρόεδρος Αναστασιάδης «ανέβασε τον πήχη της ηθικής».  Όσον αφορά στην 
πράξη, να μου επιτρέψετε να πω ότι τα γεγονότα βοούν.  Τι κυριαρχεί στην κυπριακή κοινωνία;  Κυπριακές 
αερογραμμές, μεταφορά καταθέσεων στο εξωτερικό, συμφέρουσες αγοραπωλησίες οικοπέδων στο μέσο της 
κρίσης, παρεμβάσεις στις τράπεζες, όλα στο βωμό των συμφερόντων ορισμένων προσώπων.  Συνιστά πλήρη 
περιφρόνηση των θεσμών και της κοινωνίας ολόκληρης η τακτική με την οποία αντιμετωπίζουν αυτά τα θέματα 
ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση.  Ακόμα, περιμένουμε από την επιτροπή για την οικονομία να ζητήσει εξηγήσεις 
από τον κ. Αναστασιάδη για το αν άτομα του στενού του οικογενειακού περιβάλλοντος είχαν προνομιακή 
πληροφόρηση για το κούρεμα.  Περιμένουμε να μάθουμε τα αποτελέσματα της έρευνας για το ποιος έδωσε 
εντολή να ετοιμαστεί το νομοσχέδιο για το κούρεμα, να μάθουμε πού χάθηκε ο φάκελος “Αριστοτέλης”, τι έγινε 
με το συμβόλαιο της κ. Γιωρκάτζη, τι έγινε με τις αυτοκτονίες στις φυλακές, γιατί ξεπουλήθηκαν μέσα σε μια 
νύχτα τα παραρτήματα των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα και άλλα πολλά. 
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 Την ίδια τακτική ακολούθησε και τώρα ο Πρόεδρος Αναστασιάδης για το ζήτημα των σχέσεων του 
δικηγορικού του γραφείου με το ξεπούλημα των Κυπριακών Αερογραμμών.  Λέει να διερευνηθεί η εμπλοκή 
του. Μήπως η απαίτηση από την κ. Γιωρκάτζη ήταν να διερευνηθεί η δική της εμπλοκή στο δικηγορικό γραφείο 
που εργαζόταν η κόρη της;  Όχι! Γιατί δεν ήταν αυτό το ζήτημα.  Το ζήτημα είναι η σύγκρουση των 
συμφερόντων.  Υπάρχει ένας ελέφαντας στο δωμάτιο, να μου επιτρέψετε να πω, και το γνωρίζει ο κ. 
Αναστασιάδης.  Απλώς, δεν το λέει.  Ίσως, γιατί η περίπτωση της κ. Γιωρκάτζη να ήταν και χρήσιμη, γι’ αυτό 
έπρεπε να αναδειχτεί.  Όσο διάστημα το Προεδρικό έψαχνε τα σημειώματα και τα συμβόλαια άλλαξε το 
διοικητικό συμβούλιο της Τράπεζας Κύπρου και των Κυπριακών Αερογραμμών.  Όσο διάστημα έψαχναν να 
βρουν στη Βουλή ποιος χειρίστηκε το θέμα της κ. Γιωρκάτζη και αν τελικά ο κ. Μακάριος Δρουσιώτης θα 
εμφανιστεί στη Βουλή, διέρρευσε στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού ένα εσωτερικό σημείωμα πολύ χαμηλού 
επιπέδου, για να αποδώσει ξανά ευθύνες για την οικονομική κρίση στο Δημήτρη Χριστόφια.  Δε μάθαμε όμως 
ακόμη ποιος το συνέταξε, ποιος το διέρρευσε!  Αν πληρώσαμε, για να γίνει πρωτοσέλιδο στη New York Times, 
όπως συνήθως γίνεται, και ποιος τελικά πλήρωσε το κόστος.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι τα φαινόμενα της διαφθοράς και της διαπλοκής έγιναν πλέον θέμα καθημερινής 
συζήτησης στην κυπριακή κοινωνία.  Δεν πρόκειται να υποκριθούμε πως αυτά γεννήθηκαν στον τόπο μας 
πέρσι ή πρόπερσι.  Είναι φαινόμενα σύμφυτα με το σύστημα στο οποίο ζούμε.  Στην Κύπρο το δέντρο της 
διαπλοκής και της διαφθοράς έχει ρίζες που πάνε πίσω πολλές δεκαετίες.  

 Έχει γίνει πλέον της μόδας μέσα στο κλίμα της γενικότερης απαξίωσης η αντίληψη πως το κατεστημένο 
που γεννά τη διαφθορά και τη διαπλοκή είναι τα κόμματα.  Ας είμαστε ειλικρινείς.  Όλοι το γνωρίζουμε πως 
αυτό που λέμε “κατεστημένο” είναι η οικονομική και κοινωνική ελίτ, που θέλοντας να διασφαλίσει τα 
συμφέροντά της επιστρατεύει και εκπροσώπους της πολιτικής ζωής.  Πρόκειται δηλαδή για πλέγμα σχέσεων 
που ξεκινά από τις μεγάλες επιχειρήσεις, περνά από τα μεγάλα γραφεία, τα μέσα ενημέρωσης, τη δημόσια 
υπηρεσία και ψάχνει την πολιτική στήριξη, για να προωθήσει και να επιβάλει τα συμφέροντά της. 

 Το ΑΚΕΛ από τη φύση του αντιμάχεται τα φαινόμενα διαφθοράς και διαπλοκής.  Το λέω αυτό με πλήρη 
επίγνωση ότι πρέπει πριν από όλα να κοιτάξουμε κι εμείς τα του οίκου μας.  Έχει τεράστια σημασία όμως πώς 
θα επιδιώξουμε την πάταξη αυτών των φαινομένων.  Χρειάζεται να στοχεύσουμε την ουσία και όχι τον 
εντυπωσιασμό, όχι απλώς τη δημόσια διαπόμπευση προσώπων και κομμάτων αλλά τη ριζική αντιμετώπισή 
τους.  Για να το πετύχουμε, χρειάζεται να διαλευκανθούν όλες ανεξαιρέτως οι περιπτώσεις και να αποδοθεί 
δικαιοσύνη τεκμηριωμένα όμως και αντικειμενικά.  Η καταστολή όμως, να μου επιτρέψετε να πω, δε φτάνει για 
την καταπολέμηση του φαινομένου.  Χρειάζεται να ενεργήσουμε προληπτικά.  Είναι γι’ αυτό που ως κόμμα 
επεξεργαστήκαμε θέσεις και προτάσεις συγκεκριμένες.  Προτάσεις που μεταξύ άλλων προνοούν θεσμική 
ρύθμιση του περιορισμού θητειών σε διάφορα πολιτειακά αξιώματα, εναλλαξιμότητα σε όλες ανεξαιρέτως τις 
θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας και διεύρυνση του καταλόγου των ελεγχόμενων προσώπων για σκοπούς 
υποβολής δήλωσης “πόθεν έσχες”.  

 Υποβάλαμε επίσης προτάσεις που αφορούν τον εκσυγχρονισμό του νομοθετικού πλαισίου που διέπει 
τις προσφορές και αγορές εξοπλιστικών προγραμμάτων, τη δυνατότητα δημοσίου ελέγχου όλων των 
προσφορών που κατακυρώνονται στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα ανεξαρτήτως ποσού, τη δημοσιοποίηση 
των εξελεγμένων λογαριασμών των ΜΜΕ, έντυπων και ηλεκτρονικών, με ταυτόχρονη πληροφόρηση της κοινής 
γνώμης για τους πραγματικούς ιδιοκτήτες, περιλαμβανομένων θυγατρικών και συνδεδεμένων εταιρειών κ.ά.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θεωρώ ότι είναι υποχρέωση όλων μας να διεξαγάγουμε ειλικρινή και διαφανή συζήτηση, με στόχο να 
διαμορφώσουμε θεσμικό πλαίσιο και μηχανισμούς ελέγχου για πάταξη του φαινομένου.  Δεν είναι όμως μόνο 
το ζήτημα της ηθικής στην πολιτική.  Είναι και το ζήτημα της ηθικής του τρόπου με τον οποίο πολιτεύεται ο 
καθένας από εμάς, του πώς πολιτεύεται ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η κυβέρνηση Αναστασιάδη.  Πόσο 
ηθικό άραγε ήταν το γεγονός ότι τότε παραπλανούσαν το λαό δίνοντας πολιτική κάλυψη στον κ. Ορφανίδη και 
στους “καλύτερους” τραπεζίτες στον κόσμο;  Τότε έκλειναν τα μάτια μπροστά στο μεγάλο τραπεζικό έγκλημα 
και σήμερα εμφανίζονται ως άτεγκτοι τιμωροί που θα είναι αμείλικτοι με τους ενόχους της οικονομικής 
καταστροφής.  Πόσο ηθικό ήταν άραγε το γεγονός ότι τότε μιλούσαν περιφρονητικά για τα τσιεκκούδκια, για να 
πείσουν ότι έφταιγε η κοινωνική πολιτική για το χρέος δισεκατομμυρίων που δημιούργησαν οι τραπεζίτες και 
σήμερα καμώνονται ότι νοιάζονται περισσότερο κι από τον ίδιο το Μαρξ για τους εργαζόμενους;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, συμπληρώθηκε ο χρόνος σας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Όχι, κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι να πω ότι δε συμπληρώθηκε ακόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ρολόι εδώ, για να το λέει, σημαίνει συμπληρώθηκε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τελειώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

 Πόσο ηθικοί είναι οι πολιτικοί εκβιασμοί;  Πόσο ηθικό είναι να λέει ο Πρόεδρος από το Μάρτη ότι είναι 
κατοχυρωμένη η πρώτη κατοικία, να αντιδρούμε οι πολιτικές δυνάμεις και να καλούμε την κυβέρνηση σε 
διάλογο για το νομοσχέδιο των εκποιήσεων και να συναντούμε την πλήρη αδιαφορία και να έρθουν οι 
υπουργοί στο παρά πέντε να μας πουν «έχουμε λεφτά ως το Νιόβρη, είτε τα ψηφίζετε είτε τελειώνουν όλα»;  
Πόσο ηθικό είναι να αποφασίζει ένα πρωί η κυβέρνηση να διαλύσει όλους τους σχεδιασμούς που έγιναν για το 
ΓΕΣΥ, προκειμένου να εξυπηρετήσει μεγάλα ιδιωτικά συμφέροντα στον ασφαλιστικό τομέα, αδιαφορώντας για 
τη διαφωνία όλων και κυρίως για την υγεία του κόσμου;  Πόσο ηθικό είναι να μπαίνουν μπροστά ως πρόσχημα 
τα σκάνδαλα στην τοπική αυτοδιοίκηση, για να μπορεί η κυβέρνηση να την καταργεί και να επιβάλει τις 
απόψεις της;  Πόσο ηθικό είναι κόντρα στις προεκλογικές δεσμεύσεις του κ. Αναστασιάδη να εκβιάζονται οι 
χαμηλοσυνταξιούχοι ότι θα τους αποκοπούν τα €150 της μικρής σύνταξης, αν δεν υποβάλουν αίτηση για το 
ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα;  Πόσο ηθικό ήταν άραγε το γεγονός ότι ο κ. Αναστασιάδης προσπαθούσε 
προεκλογικά να πείσει θεούς και δαίμονες ότι είναι εναντίον των ιδιωτικοποιήσεων και να το υπογράφει κιόλας 
και σήμερα να μας λέει ο Υπουργός Οικονομικών ότι μόνο αν κερδίσουμε το ΛΟΤΤΟ, δε θα κάνουμε 
ιδιωτικοποιήσεις;  Πόσο ηθικό είναι άραγε να θέλουν να παραδώσουν τα λιμάνια, τις τηλεπικοινωνίες και την 
ενέργεια στα ξένα ιδιωτικά συμφέροντα, όχι επειδή υπάρχει ανάγκη, αλλά επειδή υπάρχει η ιδεολογική θέση και 
η δογματική τους αγκύλωση και αυτή θα πρέπει να υπερισχύσει;  

 Η κρίση θα περάσει.  Θα κάνει τον κύκλο της όπως όλες οι συστημικές κρίσεις.  Το ζήτημα είναι τι θα 
αφήσει πίσω της. Πόσο κοινωνικό κόστος!  Πόση φτώχια και πόση εξαθλίωση!  Πόση ανέχεια και πόση 
παρακμή!  Ανασκοπώντας τα μέχρι στιγμής πεπραγμένα της κυβέρνησης Αναστασιάδη ο μεγαλύτερος φόβος 
είναι την επόμενη της κρίσης η Κύπρος να μην μας ανήκει.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Καταλήγω λέγοντας ότι, όταν ήρθε ο κ. Ευγένιος Τριβιζάς στην Κύπρο, τον ρώτησαν οι δημοσιογράφοι 
το εξής:  «Αν η Κύπρος ήταν παραμύθι, τι τίτλο θα της δίνατε;».  Και η απάντησή του ήταν η εξής: «Όλες οι 
χώρες είμαστε σταχτοπούτες.  Μας δίνουν ωραία γοβάκια, άμαξες κι ενθουσιαζόμαστε, αλλά στο τέλος 
αποδεικνύονται όλα κολοκύθα».  Ο Τριβιζάς εκτός από συγγραφέας παιδικών παραμυθιών είναι και καθηγητής 
εγκληματολογίας.  Ξέρει καλά και από εγκλήματα και από παραμύθια.  Η Κύπρος ήταν και είναι θύμα μεγάλων 
εγκλημάτων.  Το έγκλημα της συνωμοσίας, του πραξικοπήματος, της εισβολής, του κουρέματος και του 
ξεπουλήματος.  Ήταν όμως και είναι και θύμα μεγάλων παραμυθιών.  Το παραμύθι της Ένωσης, των ενιαίων 
δογμάτων, των ενεργών ηφαιστείων, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της ανάκαμψης και της επανεκκίνησης.  Μόνο 
που στην Κύπρο του εγκλήματος και του παραμυθιού ο επίλογος δε γράφτηκε ακόμα. 

 Καλά Χριστούγεννα και καλή χρονιά σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, έχει το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα απογοητεύσω το κομματικό μου ακροατήριο, που θα ανέμενε να χρησιμοποιήσω το βήμα της 
Βουλής στους κρατικούς προϋπολογισμούς, για να κατακεραυνώσω τους πολιτικούς μου αντιπάλους, καθώς 
εδώ και τρεις ώρες ακολουθούμε μια πρακτική δεκαετιών, το πολιτικό πινγκ-πονγκ, την ώρα που η χώρα δίνει 
τον αγώνα της εθνικής επιβίωσης και της οικονομικής ανόρθωσης.  Θα βρω όμως κάτι, για να ευχαριστήσω τα 
αντιπολιτευόμενα κόμματα για τη στάση τους την υπεύθυνη στην προσπάθεια για τη σωτηρία του τόπου μας.   

 Το κοινοβούλιο τίθεται και φέτος ενώπιον της κορυφαίας νομοθετικής του πράξης.  Όμως να μου 
επιτρέψετε να πω -και αυτό το κάνω για τη δική μου κοινοβουλευτική ομάδα- στην κορυφαία νομοθετική πράξη 
δε δικαιολογούνται αδειανά έδρανα.  Λέω πως φέτος, ενώπιον της κορυφαίας νομοθετικής πράξης, για ακόμα 
μια φορά τα πράγματα για την πατρίδα μας είναι ιδιαίτερα και κρίσιμα.  Από τη μια, σήμερα η χώρα κινείται 
προς τη σταθεροποίηση.  Η οικονομία αναβαθμίζεται και ξανακερδίζει την εμπιστοσύνη των αγορών.  Σήμερα 
το τραπεζικό σύστημα στέκεται ξανά σιγά σιγά στα πόδια του.  Σήμερα έχουμε πλέον ξεφύγει από το φάσμα 
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της χρεοκοπίας και της εξόδου από το ευρώ.  Σήμερα διαρθρωτικές αλλαγές έχουν πάρει την πορεία της 
υλοποίησης.   

 Ο προϋπολογισμός που έχουμε μπροστά μας μακάρι να είναι ο τελευταίος μνημονιακός 
προϋπολογισμός.  Χαρακτηρίζεται από περαιτέρω μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος.  Τα δημόσια 
οικονομικά συνεχίζουν την τάση εξυγίανσης και ο προϋπολογισμός προνοεί έσοδα που υπερβαίνουν τις 
δαπάνες, επιτυγχάνοντας πρωτογενές πλεόνασμα.  Με την εφαρμογή του προϋπολογισμού αυτού αναμένεται 
να συνεχισθεί και να ενισχυθεί η πορεία αποκατάστασης της αξιοπιστίας της χώρας, η οποία έχει ήδη οδηγήσει 
σε διαδοχικές αναβαθμίσεις της πιστοληπτικής ικανότητας, όπως και σε επιτυχή έκδοση κρατικού χρέους στις 
διεθνείς αγορές.  Φτάνει να συνεχίσουμε αταλάντευτα την πορεία των αλλαγών, αλλά και να μην έχουμε νέα 
επιδείνωση των πολύ ρευστών και πολλές φορές απρόβλεπτων διεθνών συνθηκών.   

 Από την άλλη, έχουμε την έντονη αμφισβήτηση των θεσμών και τα πραγματικά προβλήματα της 
οικονομίας και της κοινωνίας, ακόμα και της ίδιας της δημοκρατίας μας.  Την απόλυτη καχυποψία απέναντι στο 
πολιτικό σύστημα, με την καμπάνα να κτυπάει δυνατή για όλους μας.  Εθελοτυφλεί εγκληματικά όποιος 
προσποιείται ότι δεν την ακούει ή νομίζει ότι δεν τον αφορά. 

 Από αυτή την κρίση δεν πρέπει μόνο να βγούμε με ένα πιο ποιοτικό κράτος στην υπηρεσία του πολίτη 
και μια καλά θεμελιωμένη και αξιόπιστη οικονομία.  Πρέπει να εξέλθουμε της κρίσης και με καλύτερη ποιότητα 
δημοκρατίας, την έχουμε ανάγκη.  Ένα ισχυρό και υψηλό περί δικαίου αίσθημα.  Χωρίς αυτά θα έχουμε ως 
πολιτικό σύστημα αποτύχει καθοριστικά.   

 Σήμερα λοιπόν είναι ακριβώς η στιγμή να γυρίσουμε σελίδα και να μπούμε στο επόμενο κεφάλαιο.  Από 
τη διαχείριση της κρίσης, που λίγο έλειψε να καταστρέψει ανεπανόρθωτα αυτό τον τόπο, είναι η ώρα να 
περάσουμε στη νέα εποχή της δημιουργίας.  Και είναι ταυτόχρονα η ευκαιρία να ανασκουμπωθούμε, να δούμε 
και ο καθένας από εμάς πού μπορεί να έχουμε υστερήσει και να διορθώσουμε τα όποια δικά μας λάθη, 
ελλείψεις ή αδυναμίες.  Συλλογικά όλοι μαζί ως πολιτικό σύστημα, αλλά και ξεχωριστά από το μετερίζι που 
υπηρετούμε.  Ξεκινώντας πρώτ’ απ’ όλα ο καθένας μας την αυτοκριτική μας

.
 την έχουμε ανάγκη. 

 Εμείς στο Δημοκρατικό Συναγερμό δε διεκδικούμε ποτέ το αλάθητο.  Την αυτοκριτική, αγαπητές και 
αγαπητοί συνάδελφοι, τη χρειαζόμαστε πολύ περισσότερο από ποτέ και πολύ περισσότερο από εσάς, γιατί 
έχουμε πολύ ακόμη δρόμο μπροστά μας.  Ειδικά η κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη και η παράταξή μας, 
που εμείς έχουμε την ευθύνη της εντολής από το λαό, για να εξυγιάνουμε τη χώρα και να τη βγάλουμε από την 
οικονομική δυσπραγία.  Δε μας εξέλεξε ο λαός, για να λέμε τα λάθη των προηγούμενων ούτε και να 
μετακυλίουμε τις ευθύνες στους επόμενους.  Έχουμε πλήρη επίγνωση των ευθυνών μας.  Και ναι, την ώρα που 
πετύχαμε τη σταθεροποίηση της χώρας μέσα σε συνθήκες βαριάς καταιγίδας, την ίδια στιγμή παρουσιάσαμε 
αδυναμίες, παραλείψεις ή και κάποιες βεβιασμένες ενέργειες.  Υπήρξαν περιπτώσεις που η διαβούλευση της 
κυβέρνησης με τη Βουλή θα μπορούσε να ήταν καλύτερη και πιο έγκαιρη.  Υπήρξαν χειρισμοί, σε διαδικαστικά 
κυρίως ζητήματα, που θα έπρεπε να ήταν πολύ πιο αξιόπιστοι.  Ηγέρθησαν εύλογα πολλές φορές θέματα από 
την αντιπολίτευση που αποσπούσαν την προσοχή από τη μεγάλη εικόνα και την τιτάνια προσπάθεια σωτηρίας 
της χώρας.  Πρέπει να διορθώσουμε τα λάθη μας, για να μπορούμε ακόμα πιο αξιόπιστα να συνεχίσουμε τη 
σκληρή δουλειά, που θα φέρει στο λαό μας μια καλύτερη Κύπρο.  Ένα στοίχημα με την κοινωνία και τους 
εαυτούς μας, που δε δικαιούμαστε και δεν πρόκειται να το χάσουμε.   

 Εμείς στο Δημοκρατικό Συναγερμό άλλωστε έχουμε λάβει τις αποφάσεις μας, ανεξαρτήτως κόστους.  Για 
μας ο δρόμος της ριζοσπαστικής αλλαγής είναι μονόδρομος.  Και αν η εκ βάθρων μεταρρύθμιση είναι η μόνη 
επιλογή για την Κύπρο σήμερα, για εμάς δεν είναι υποχρέωση που αναγκαζόμαστε να υποστούμε και να 
εκπληρώσουμε.  Αποτελεί εθνική αποστολή, που ενσυνείδητα και με θέρμη επιθυμούμε να φέρουμε εις πέρας.  
Θέλουμε μάλιστα να προχωρήσουμε ακόμη πιο αποφασιστικά και ακόμη πιο θαρραλέα.  Χρειαζόμαστε 
επιτάχυνση στο δρόμο των αλλαγών, των μεταρρυθμίσεων και της δημοσιονομικής πειθαρχίας.  Αλλαγές που 
δεν περιορίζονται στις επιταγές του μνημονίου, αλλά επεκτείνονται και διευρύνονται, για να καλύψουν και να 
πετύχουν το όραμα μιας καλύτερης Κύπρου, διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη, η στρατηγική 
κατεύθυνση της χώρας για το αύριο, δεν είναι δουλειά κανενός μνημονίου

.
 είναι δουλειά εμάς των Κυπρίων, 

δουλειά δική μας, της Βουλής και της πολιτικής ηγεσίας, κυρίως είναι δουλειά της κυβέρνησής μας.   

 Εδώ που φτάσαμε δε χωρεί κανένας συμβιβασμός.  Η σωτηρία της Κύπρου δεν παζαρεύεται για χάρη 
κανενός κόμματος ούτε και παζαρεύεται για χάρη οποιασδήποτε κοινωνικής ή επαγγελματικής τάξης ούτε για 
χάρη οποιουδήποτε επώνυμου ή ανώνυμου, δεν μπαίνει στη ζυγαριά οποιασδήποτε πολιτικής σκοπιμότητας.  
Το δίλημμα για την Κύπρο σήμερα, θα το επαναλάβω, δεν είναι δεξιά ή αριστερά.  Το δίλημμα για όλους εμάς 
σήμερα είναι αν θα προχωρήσουμε με ακόμα περισσότερη τόλμη μπροστά ή αν θα συνεχίζουμε να κοιτάζουμε 
προς τα πίσω, συντηρώντας όλα εκείνα που μας έφεραν στο χείλος της καταστροφής.   

 Δε σας κρύβω ότι ανησυχώ, διότι βλέπω ήδη αρκετούς, τώρα που βελτιώνεται κάπως η κατάσταση, να 
κρυφοκοιτάζουν και να φλερτάρουν με το αμαρτωλό παρελθόν μας, να αναπολούν την εποχή του διογκωμένου 
κράτους, των ανεξέλεγκτων διορισμών, των αστόχευτων παροχών και του υπερδανεισμού.  Και αυτό δεν 
αφορά μόνο την αντιπολίτευση, αφορά και τη δική μου παράταξη.  Αλίμονο όμως αν ξαναπέσουμε στα ίδια 
λάθη!  Αν ξεκινήσουμε ξανά να ζούμε εις βάρος των επόμενων γενιών!  Δε θα μας συγχωρέσει ποτέ η ιστορία, 



 

738 
 

αν ξεκινήσουμε και πάλι να φορτώνουμε χρέη και δυσκολίες στα παιδιά μας, για να περνούμε εμείς καλά.  Να 
νοικοκυρευτούμε επιτέλους και να μάθουμε -και είναι σωφροσύνη αυτό- να ζούμε ως κράτος και νοικοκυριά με 
βάση τις δυνατότητές μας και όχι χρεώνοντας τις επόμενες γενιές.  Και θέλω να επισημάνω και κάτι πολύ 
σημαντικό, διότι ακούμε ξανά τις ίδιες φωνές που άρχισαν και πάλι να ισχυρίζονται ότι ευημερούν οι αριθμοί και 
δυστυχούν οι άνθρωποι.  Το άκουσα δεκαπέντε φορές και σήμερα.  Ναι, υπάρχει δυστυχία σε αυτόν τον τόπο 
και το τόνισα προηγουμένως.  Η μεγάλη δυστυχία όμως και οι τεράστιες δυσκολίες -και αυτό δεν πρέπει να το 
ξεχνάμε- προέκυψαν, όταν εμείς εδώ στην Κύπρο δε δίναμε τη σημασία που έπρεπε στην καταπόντιση των 
αριθμών και των δεικτών, όσο και αν προειδοποιούσαμε ορισμένοι, αγαπητέ Νικόλα.  Οι αριθμοί, οι δείκτες, το 
κύρος και η αξιοπιστία του κράτους μας είναι προϋπόθεση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς την Κύπρο που ζήσαμε τα προηγούμενα χρόνια, και δε μέμφομαι κανέναν, δεν τη θέλουμε!  Δε 
θέλουμε μια χώρα επαίτη, που αποκλεισμένη από τις αγορές εκλιπαρεί άλλες χώρες να τη δανείσουν χρήματα, 
για να βγάλει το μήνα!  Δε θέλουμε την Κύπρο των συνεχών υποβαθμίσεων, που σε μια πενταετία διπλασιάζει 
σχεδόν το δημόσιο χρέος της.  Που εξαντλεί και τα τελευταία ψήγματα ρευστότητας που διαθέτει, παίρνοντας 
και τα τελευταία ρευστά από τα ταμεία συντάξεων, για να μπορέσει να πληρώσει μισθούς και συντάξεις.  Που 
χρησιμοποιεί τα χρήματα των καταθετών, των μετόχων και των κατόχων αξιογράφων, για να σώσει το 
τραπεζικό σύστημα.  Που επιβαρύνει τους φορολογούμενους και τους μισθωτούς, αλλά και συνθλίβει τη μεσαία 
τάξη, προκειμένου να μη χρεοκοπήσει η χώρα μας.  Δε θέλουμε την Κύπρο των ψευδαισθήσεων, της εικονικής 
πραγματικότητας και της επίπλαστης ευμάρειας.  Θέλουμε να φτιάξουμε την καλύτερη Κύπρο.  Αγωνιζόμαστε 
για την Κύπρο της ανάπτυξης και της αειφόρου ευημερίας, που θα στηρίζεται σε στέρεα θεμέλια μέσω της 
δημοσιονομικής εξυγίανσης και όχι διαμέσου ενός αλόγιστου δανεισμού.  Την Κύπρο που θα είναι πραγματικά 
ισότιμο και αξιόπιστο μέλος της Ευρώπης.  Την Κύπρο που θα μπορεί να προσφέρει οικονομική και εθνική 
ασφάλεια στους πολίτες της και να αξιοποιεί στο έπακρο τη γεωγραφική και γεωστρατηγική της θέση.  Που θα 
καθιστά τους Κυπρίους, και ιδιαίτερα τους νέους μας, υπερήφανους για την πατρίδα τους.  Να νιώθουν την 
αυτοπεποίθηση ότι μπορούν να ζήσουν και να δημιουργήσουν σε μια σύγχρονη, γεμάτη δυνατότητες και 
ευκαιρίες χώρα.  Είμαστε ασυμβίβαστοι σε αυτό το στόχο όση σκληρή προσπάθεια και αν χρειαστεί! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην οικονομία ήδη έχουμε θετικά αποτελέσματα.  Είμαστε στη σωστή κατεύθυνση.  Πετυχαίνουμε με 
σκληρή προσπάθεια να υπερβαίνουμε τους στόχους του προγράμματος.  Καταφέραμε με τη στήριξη και άλλων 
κομμάτων να περάσουμε από τη Βουλή σωρεία θεσμικών αλλαγών και νομοθετημάτων, που προέβλεπε η 
συμφωνία με τους δανειστές μας.  Τιμά την Κύπρο μας αυτή η συλλογική προσπάθεια που γίνεται.  Και τιμά τα 
κόμματα και όλους τους συναδέλφους βουλευτές που, παρότι βρίσκονται στην αντιπολίτευση και παρά τις 
οποιεσδήποτε παλινδρομήσεις, ανέλαβαν ευθύνη και κόστος πολλές φορές.  Και αναφέρομαι πρωτίστως στο 
Δημοκρατικό Κόμμα, αλλά και σε αρκετές περιπτώσεις στην ΕΔΕΚ.  Και σημειώνουμε και δεν ξεχνούμε την 
υπεύθυνη για μας θέση του Δημοκρατικού Κόμματος να ψηφίσει τους προϋπολογισμούς και να κρατήσει την 
πορεία σταθεροποίησης της χώρας.  Αναγνωρίζουμε ό,τι καλό γίνεται και δεν είμαστε αγνώμονες.   

 Σε αυτή την πορεία των αλλαγών ωστόσο δε χωρεί πισωγύρισμα.  Ούτε δισταγμοί ούτε καθυστερήσεις 
έχουν θέση.  Καλύψαμε το μεγαλύτερο μέρος της διαδρομής.  Αλίμονο, αν τώρα που μπαίνουμε στην τελική 
ευθεία για την έξοδο από το μνημόνιο, ρίξουμε τις θυσίες του λαού μας στον κάλαθο των αχρήστων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απαιτείται ακόμη περισσότερη σύνθεση και συνεννόηση και μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων αλλά και 
μεταξύ πολιτικού συστήματος και κοινωνίας.  Είμαστε και θα συνεχίσουμε, και πρέπει να συνεχίσουμε, 
ανεκτικοί στην κριτική ολωνών σας, αλλά και συνάμα έτοιμοι για συνεννόηση για το εθνικό καλό και την εθνική 
προκοπή.  Χρειάζεται όμως ιδιαίτερη προσοχή.  Ούτε η δική μας κατάσταση, που αν και βελτιωμένη παραμένει 
δύσκολη και προβληματική, ούτε οι διεθνείς συγκυρίες επιτρέπουν εφησυχασμό.  Δεν μπορούμε να 
παραγνωρίζουμε ότι η Ευρώπη ακόμα αντιμετωπίζει σοβαρά οικονομικά προβλήματα, ότι η ρωσική οικονομία 
ακολουθεί έντονα πτωτική πορεία, ότι η ανάπτυξη στην Κίνα επιβραδύνεται.  Η Ελλάδα βρίσκεται και πάλι στη 
δίνη πολιτικών εξελίξεων με απρόβλεπτες επιπτώσεις στην οικονομία της.  Δεν μπορούμε ακόμη να κλείνουμε 
τα μάτια στις προσπάθειες πολλών χωρών να επαναπατρίσουν κεφάλαια ή να αφαιρέσουν σε παγκόσμιο 
επίπεδο πλεονεκτήματα από τα οποία επωφελείται η δική μας οικονομία.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είχαμε εκτιμήσει ότι θα μπούμε με το νέο χρόνο σε τροχιά ανάπτυξης και θα επαναλάβουμε την 
εκτίμησή μας.  Θα μπούμε σε τροχιά ανάπτυξης και μόνο μια ισχυρή εξωτερική αστοχία μπορεί να μας 
καθυστερήσει σε αυτό το στόχο. 

 Το 2014 είναι πιθανόν η τελευταία χρονιά της ύφεσης και των μεγάλων δυσκολιών.  Το 2015 μπορεί και 
πρέπει να γίνει η πρώτη χρονιά της πορείας για την αναγέννηση αυτού του τόπου.  Χρειαζόμαστε όμως ακόμη 
παραπάνω εφόδια και εργαζόμαστε σκληρά, ούτως ώστε ένας ευρύτερος στρατηγικός σχεδιασμός να κάνει την 
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καλύτερη Κύπρο του αύριο πραγματικότητα.  Θέλουμε ένα κράτος ευέλικτο και ποιοτικό.  Ένα κράτος που να 
υπηρετεί και όχι να ταλαιπωρεί τους πολίτες.  Θέλουμε το κράτος ρυθμιστή και όχι επιχειρηματία.  Δε θέλουμε 
το κράτος μας να αποτελεί όχημα συνεχούς δημιουργίας ανισοτήτων και προνομιακών βασιλείων ούτε να είναι 
πεδίο βολέματος κομματικών, συνδικαλιστικών, επιχειρηματικών και προσωπικών σκοπιμοτήτων.   

 Το ίδιο και το τραπεζικό σύστημα, που οφείλει επιτέλους να αναλάβει με τόλμη τη δική του μεγάλη 
ευθύνη.  Έχουμε φτάσει, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, στα όριά μας σε αυτό το κοινοβούλιο να 
ψηφίζουμε τα τελευταία τρία χρόνια νομοσχέδια και ρυθμίσεις, για να σωθούν οι τράπεζες.  Υπάρχουν 
συμπολίτες μας και επιχειρήσεις που έχουν χάσει τους κόπους μιας ζωής σε καταθέσεις, μετοχές και 
αξιόγραφα, για να καλυφθούν οι αυθαιρεσίες των τραπεζών.  Τώρα που σώθηκαν, είναι η δική τους ώρα να 
προβούν στις αναγκαίες αναδιαρθρώσεις, να μειώσουν τα δανειστικά επιτόκια, να διαγράψουν από τις 
πρακτικές τους τις παράνομες ενέργειες και υπερχρεώσεις και να χρηματοδοτήσουν την υγιή και βιώσιμη 
ανάπτυξη.  Και να γνωρίζουν καλά ότι δεν πρόκειται να ευημερήσουν, αν δεν ευημερήσει πρώτα ο λαός και η 
οικονομία αυτού του τόπου, αλλά και να γνωρίζουν ότι δε θα παραμείνουμε απαθείς σε τυχόν αυθαιρεσίες 
τους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην επόμενη μέρα για την οικονομία της Κύπρου οφείλουμε να στηριχθούμε στις διαχρονικές, αλλά και 
στις νέες της δυνάμεις.  Έχουμε υποχρέωση να παράσχουμε κάθε δυνατό εφόδιο στη μεσαία τάξη και στους 
νέους μας, για να μπορέσουν να δραστηριοποιηθούν δημιουργικά.  Είναι η ραχοκοκαλιά της οικονομίας μας.  
Στηρίζοντάς τους στηρίζουμε την ίδια την οικονομία, έχοντας πάντα κατά νου ότι αυτό που χρειαζόμαστε είναι η 
ουσιαστική εμπιστοσύνη των αγορών.  Μόνο έτσι προσελκύονται ξένες επενδύσεις, ανοίγουν νέες επιχειρήσεις 
και αναπνέουν οι υφιστάμενες.  Χωρίς επενδύσεις και αύξηση της επιχειρηματικότητας θέσεις εργασίας δε 
δημιουργούνται και πρέπει να το κατανοήσουμε.  Και σε μια χώρα, όπου δυστυχώς δαιμονοποιήθηκε το 
κέρδος ως ανάθεμα, θα πρέπει να αντιληφθούμε επιτέλους ότι, αν οι επιχειρήσεις δεν κερδίζουν, ούτε η 
ανάπτυξη θα έρθει ούτε το κράτος θα έχει φορολογικά έσοδα, που χρειάζεται, για να ασκήσει τον κοινωνικό του 
ρόλο.  Ανάθεμα είναι η ζημιά, οι στρεβλώσεις και η αισχροκέρδεια.  Το κέρδος και η έντιμη επιχειρηματικότητα 
είναι ευλογία.   

 Σημειώσαμε θετικά τη θέση της κυβέρνησης, φίλε Υπουργέ των Οικονομικών, που και από το βήμα αυτό 
της Βουλής θέλω να σε συγχαρώ για τις προσπάθειές σου, σημειώσαμε θετικά ότι δε θα έχουμε νέες 
φορολογίες.  Για μας όμως αυτό, και πιστεύω και για την κυβέρνησή μας, δεν είναι αρκετό.  Θέλουμε σταδιακά, 
και όταν τα δημόσια οικονομικά το επιτρέπουν, να προχωρήσουμε σε μείωση φόρων και επιβαρύνσεων.   

 Ένας σχεδιασμός σε βάθος χρόνου επιβάλλει ακόμη την ανάπτυξη και άλλων τομέων δραστηριότητας 
με υψηλή προστιθέμενη αξία, όπως η παιδεία, η υγεία, η έρευνα, η καινοτομία και η τεχνολογία.  Να 
δημιουργήσουμε επιτέλους το ελκυστικό περιβάλλον ανάπτυξης νέων κατευθύνσεων και νεοφυών 
επιχειρήσεων.  Να καταστήσουμε την Κύπρο μας ανταγωνιστική και καινοτόμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Περνάμε δύσκολα και έχουμε ακόμη πολλά δύσκολα μπροστά μας.  Και το γνωρίζουμε και το 
κατανοούμε και ακούμε και την αντιπολίτευση

.
 έχουμε υποχρέωση να ακούμε την αντιπολίτευση.  Η ανεργία, τα 

κοινωνικά παντοπωλεία, η δυσπραγία, η απόγνωση των νέων μας και οι τάσεις μετανάστευσης είναι ακόμη 
εδώ, αποτελούν τους σύγχρονούς μας εφιάλτες.   

 Αυτή η κοινωνία έχει υπομείνει πολλά τα τελευταία χρόνια.  Ο στωικός τρόπος αντίδρασης των Κυπρίων 
στα πολλαπλά πλήγματα της κρίσης, που σε μεγάλο μέρος της από δικές μας αστοχίες προήλθαν, είναι 
αξιοθαύμαστος.  Υποκλίνομαι στις θυσίες, στην καρτερικότητα και την υπευθυνότητα των συμπολιτών μας.  Η 
κοινωνική ειρήνη στην Κύπρο δε διαταράχθηκε παρά την εύλογη απόγνωση.  Πολιτικές δυνάμεις που θα 
μπορούσαν να ρίξουν λάδι στη φωτιά της αγανάκτησης, όπως και το ΑΚΕΛ, το απέφυγαν.  Και αυτό το 
αναγνωρίζουμε, αλλά και αναμένουμε τη συνέχιση της συνετής αυτής θέσης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα κοινωνικά προβλήματα επιλύονται οριστικά με επενδύσεις και δουλειές, με θέσεις εργασίας που θα 
ανταποκρίνονται στις τεράστιες δυνατότητες του καλά καταρτισμένου εργατικού δυναμικού μας.  Θέλουμε 
πολίτες περήφανους να εργάζονται, για να κερδίζουν τα προς το ζην τους, όχι επαίτες και αιχμαλώτους των 
κρατικών επιδομάτων.  Τα επιδόματα είναι μόνο βάλσαμο, δεν είναι η λύση.  Πληρώσαμε ακριβά αντίθετες 
πολιτικές.  Και αντί να συζητάμε για τις κοινωνικές παροχές, ας κάνουμε πράξη την οικονομική ανάπτυξη και 
ευημερία.  Ο λαός μας δε θέλει ελεημοσύνη

.
 είναι ένας περήφανος λαός, θέλει δουλειά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό που στο τέλος μετρά είναι το τι κάνουμε στην πράξη.  Στις σημερινές συγκυρίες μόνο αυτό έχει 
πρακτικό αντίκρισμα και αξία.  Έχουμε υποφέρει αρκετά από το λαϊκισμό, τη συνθηματολογία, τα διχαστικά 
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μηνύματα.  Η κοινωνία έχει βαρεθεί τα μεγάλα λόγια και τις παραπομπές στο παρελθόν.  Και είναι πρώτ’ απ’ 
όλα ολωνών μας υποχρέωση να καθαρίσει αυτή η μαύρη εικόνα της σήψης, της διαφθοράς και της διαπλοκής 
και θέλω να είμαι ξεκάθαρος.  Στα θέματα διαφάνειας, λογοδοσίας και αξιοπιστίας των θεσμών δεν επιτρέπεται 
καμιά, μα καμιά έκπτωση.  Δεν επιτρέπονται ούτε σκιές ούτε υπόνοιες.  Θα είναι ασυγχώρητο για μας να 
καταφέρουμε να βγάλουμε την Κύπρο από την κρίση και να μην έχουμε προσέξει αυτό.   

 Αναγνωρίζοντας ότι επιτέλους για πρώτη φορά σε τόση έκταση σε αυτό τον τόπο ξεκίνησαν να 
αποκαλύπτονται και να οδηγούνται στη δικαιοσύνη αυτά τα φαινόμενα, θα πρέπει και εμείς, ολόκληρο το 
πολιτικό σύστημα, να κάνουμε την αναγκαία ανατροπή και να δουλέψουμε σκληρά προς τρεις κατευθύνσεις.  Η 
πρώτη είναι η μηδενική ανοχή.  Ο Δημοκρατικός Συναγερμός και εγώ προσωπικά δεν πρόκειται ποτέ να 
χαριστούμε σε κανέναν, ακόμα και αν είναι στέλεχος, φίλος ή αδελφός μας.  Και προσωπικά δε θα εγκαταλείψω 
ποτέ την προσπάθεια για την απόδοση των ευθυνών εκεί και όπου ανήκουν και όποιος και αν είναι αυτός που 
ευθύνεται.  Η δεύτερη κατεύθυνση είναι η θεσμική θωράκιση.  Απαιτείται να καθορίσουμε πού και τι είναι 
ασυμβίβαστο.  Δεν είναι αρκετό το νόμιμο.  Πρέπει να ταυτίσουμε το νόμιμο με το ηθικό.  Το τρίτο και το 
κυριότερο είναι η διαφάνεια και η λογοδοσία παντού.  Το δημόσιο χρήμα ανήκει στους πολίτες και οι πολίτες 
δικαιούνται να γνωρίζουν κάθε λεπτομέρεια για το πώς το διαχειρίζονται οι εκλελεγμένοι, αλλά και οι 
διορισμένοι άρχοντες.  Η αξιοπιστία των θεσμών είναι η πιο σημαντική κληρονομιά που οφείλουμε να 
αφήσουμε σε αυτό το κράτος και προσκαλώ όλους να εργαστούμε μαζί, για να το πετύχουμε, αν πράγματι 
εννοούμε αυτά που διακηρύσσουμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βλέπουμε σήμερα περισσότερο από ποτέ μια καινούρια δύναμη ανάπτυξης και γεωπολιτικής αξίας να 
αναδύεται μέσα από τους υδρογονάνθρακες.  Διευρύνεται η προοπτική να καταστεί η χώρα μας πυλώνας 
ειρήνης, ανάπτυξης και σταθερότητας.  Βλέπουμε την κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη και να 
αντιλαμβάνεται και να αξιοποιεί αυτή την προοπτική. 

 Στη διεθνή σκηνή -θα το επαναλάβω για πολλοστή φορά- δεν υπάρχουν φίλοι ούτε για μένα υπάρχουν 
στρατηγικοί εταίροι.  Υπάρχουν στρατηγικά συμφέροντα και η Κύπρος σήμερα αξιοποιεί συμφέροντα και 
συνέργειες που συνεχώς προκύπτουν στην περιοχή μας.  Η χώρα μας μαζί με την Ελλάδα ανοίγονται και 
συνεργάζονται με το Ισραήλ, την Αίγυπτο, την Ιορδανία, το Λίβανο.  Δεν είμαστε πια οι άγνωστοι και 
προβληματικοί γείτονες.  Ασφαλώς δε γίναμε υπερδύναμη.  Είμαστε και θα παραμείνουμε προσγειωμένοι.  
Έχουμε όμως ρόλο να διαδραματίσουμε και αυτό είναι που κάνουμε.  Ενισχύουμε παράλληλα την ελπίδα ενός 
σωστού συμβιβασμού που θα επανενώνει την πατρίδα μας, γιατί το κυπριακό πρόβλημα δεν έχει θέση στο 
σύγχρονο κόσμο και δε χρειάζεται να μοιραζόμαστε και να χωριζόμαστε σε ρομαντικούς και ρεαλιστές, σε 
ανθρώπους που θέλουν τη λύση ή δε θέλουν τη λύση, σε μειοδότες και πατριώτες.  Έχουμε μεγάλα οράματα 
για τον τόπο μας, έχοντας πάντα κατά νου ότι μεγάλα οράματα δε χωράνε ποτέ σε μοιρασμένες πατρίδες.   

 Αυτές τις μέρες βιώνουμε την επιθετικότητα και τις προκλήσεις της Τουρκίας.  Και μπροστά υπάρχουν 
δύο δρόμοι.  Από μια, είναι ο δρόμος της έντασης, της παραβίασης της διεθνούς νομιμότητας, της εχθρότητας, 
των πολλών προβλημάτων με όλους τους γείτονες, ο δρόμος που σήμερα δυστυχώς ακολουθεί η Τουρκία, 
προκαλώντας ζημιά σε όλους και στην ίδια την Τουρκία.  Από την άλλη όμως, είναι ο δρόμος της ειρήνης, της 
συνεργασίας, της σταθερότητας και των πολλών συνεργειών, ο δρόμος που προκαλεί συνθήκες νίκης για 
όλους, Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύπριους και όλους ανεξαίρετα τους λαούς της περιοχής.  Αλλά και δεδομένων 
των στόχων της να είναι περιφερειακή δύναμη η Τουρκία, είναι προς το συμφέρον της να πειστεί να επιλύσει το 
Κυπριακό.  Αυτός ο δρόμος περνά μέσα από τη λύση του Κυπριακού και εδώ είναι που πρέπει να πειστεί η 
Τουρκία.  Εδώ είναι που πρέπει να επικεντρωθεί η διεθνής κοινότητα για το πόσο ευεργετικές επιπτώσεις θα 
έχει και στην ίδια την Τουρκία η άρση της κατοχής και της επιθετικότητας κατά της Κύπρου.   

 Για πρώτη φορά άλλωστε το Κυπριακό δεν είναι περιορισμένο στην εισβολή και την κατοχή.  Το εθνικό 
μας πρόβλημα έχει μπει σε ένα πολύ μεγαλύτερο γεωπολιτικό κάδρο.  Αυτό έχει πολλά θετικά, αλλά την ίδια 
ώρα θα πρέπει να κάνουμε και την ανάγνωση των πιθανών κινδύνων.  Ενώ από τη μια λέμε ότι θέλουμε να 
κρατήσουμε το θέμα του φυσικού αερίου μακριά από τις συνομιλίες, πρέπει ταυτόχρονα να προσέξουμε να μην 
αιχμαλωτιστούμε από μόνοι μας σε μια συζήτηση που θα αφορά αποκλειστικά στο θέμα των ενεργειακών 
πόρων και, αντί να διαπραγματευόμαστε τη λύση του Κυπριακού, να συζητάμε για το φυσικό αέριο. 

 Παράλληλα, πρέπει να συνειδητοποιήσουμε τη σημασία που έχει η συμβολή της Κύπρου και των 
κοιτασμάτων της ανατολικής Μεσογείου στην ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώπης.  Και χρειάζεται ένας 
σοβαρότατος προβληματισμός, αλλά και ενεργειακή και γεωστρατηγική ανάλυση για αυτό το σημαντικό θέμα.  
Ναι, ξέρουμε βέβαια ότι με τη Ρωσία είναι πιθανό να έχουμε ανταγωνισμό σε αυτό το θέμα.  Είναι και αυτό μια 
πραγματικότητα, που οφείλουμε να τη συνειδητοποιήσουμε.  Είπα και θα το επαναλάβω, στην εποχή μας δεν 
υπάρχουν φίλοι, αλλά στρατηγικά συμφέροντα και στην πολιτική δε χωράει συναισθηματισμός, αλλά 
πραγματισμός.   

 Θέλω να στείλω και ένα άλλο καθαρό μήνυμα.  Για την ανάγκη οι υδρογονάνθρακες να είναι ουσιαστικό 
κίνητρο που θα βοηθήσει τη λύση.  Δεν μπορεί να καταστούν οι υδρογονάνθρακες όλης της περιοχής 
αιχμάλωτοι των τουρκικών στρατηγικών.  Ούτε όμως και για εμάς να γίνουν εφαλτήριο έπαρσης και αλαζονείας 
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που παραπέμπει σε άλλη μια εικονική πραγματικότητα.  Τους θέλουμε ως κίνητρο λύσης του Κυπριακού, όχι 
ως όχημα αδιεξόδου και στασιμότητας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στόχος μας δεν είναι μόνο να διασώσουμε την πατρίδα μας
.
 είναι να φτιάξουμε μια καλύτερη Κύπρο.  

Στόχος μας είναι να διασφαλίσουμε στους συμπολίτες μας ένα αξιόπιστο επίπεδο διαβίωσης.  Αυτή τη μάχη δε 
θέλουμε να τη δώσουμε μόνοι μας.  Η πολιτική έπαψε να είναι οι γνωστές αψιμαχίες των κομματικών στρατών.  
Η πολιτική σήμερα είναι οι αποφάσεις που παράγουν πραγματικά αποτελέσματα, που διαμορφώνουν την 
πραγματική ζωή χιλιάδων συμπολιτών μας, αριστερών και δεξιών, κεντρώων και σοσιαλιστών, στην εργασία 
τους, στο νοικοκυριό τους ακόμη και στην κοινωνική τους θέση. 

 Απλώνουμε και τείνουμε χέρι συνεργασίας και συναίνεσης με όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Θεωρούμε 
ελάχιστη πατριωτική υποχρέωση ολωνών μας να συμβάλουμε στην κοινή προσπάθεια για τη σωτηρία της 
χώρας μας, για να μπορέσουμε να καταστούν για τη νέα γενιά αυτές οι εποχές μια σύντομη κακή ανάμνηση.  
Στεκόμαστε συνειδητοποιώντας ότι τα κόμματα δεν έχουμε την πολυτέλεια να συρρικνώσουμε άλλο τη 
δημοκρατία.  Έχουμε υποχρέωση όλοι μαζί να κοινωνικοποιήσουμε την πολιτική και όχι να συνεχίζουμε να 
κομματικοποιούμε την κοινωνία.  Ο προϋπολογισμός που σήμερα έχουμε ενώπιόν μας μπορεί να αποτελέσει 
την αξιόπιστη βάση μιας μεγάλης συλλογικής προσπάθειας.  Πολιτικές διαφορές, διαφορετικές ιδεολογικές 
προσεγγίσεις, ακόμα και αντίθετες προσεγγίσεις μπορούμε και πρέπει να έχουμε και είναι χρήσιμο να έχουμε.  
Ο μεγάλος στόχος όμως μπορεί και πρέπει να είναι κοινός για όλους μας.  Καλούμε όλους να συνθέσουμε 
θέσεις εθνικά χρήσιμες και ωφέλιμες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στεκόμαστε στην πρώτη γραμμή στη μάχη για ρήξη με τα κατεστημένα και τις νοοτροπίες άλλων 
εποχών.  Είμαστε έτοιμοι να επωμιστούμε το οποιοδήποτε κόστος και δε λογαριάζουμε κομματικό ποσοστό

.
 

αρκεί να διασφαλίσουμε το μέλλον και την προοπτική στον τόπο μας.  Οι νοοτροπίες «μα, πέντε χρόνια είμαστε 
κυβέρνηση, να βολέψουμε τους δικούς μας ή να μετακυλίσουμε ευθύνες στους επόμενους» δεν 
αντιπροσωπεύουν το Δημοκρατικό Συναγερμό.  Στην κατάσταση που σήμερα βρίσκεται η χώρα δεν υπάρχει 
άλλη επιλογή.  Η πολιτική σήμερα είναι πράξεις.  Εκεί κρινόμαστε όλοι.  Έτσι γινόμαστε αξιόπιστοι.  Έτσι 
υπηρετούμε την πατρίδα μας. 

 Είμαστε εδώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είμαστε εδώ, για να πάρουμε τη χώρα μας 
μπροστά.  Να φτιάξουμε την καλύτερη Κύπρο της επόμενης ημέρας.  Την Κύπρο της αυτοπεποίθησης και της 
ελπίδας.  Την Κύπρο που θα μας κάνει όλους και προπάντων τους πολίτες μας, τους νέους ανθρώπους, ξανά 
υπερήφανους και αξιοπρεπείς σε μια ελεύθερη, επανενωμένη και αξιόπιστη πατρίδα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ για την προσοχή. 

 Τελειώνοντας, εύχομαι σε όλους καλές γιορτές και τις καλύτερες μας ευχές ο Πρόεδρός μας να έρθει 
πίσω σιδερένιος.  Κάθε καλό! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής 
ορίζεται για αύριο Τρίτη, 16 Δεκεμβρίου 2014, στις 9.00 το πρωί ακριβώς με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.215-2014). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και σας εύχομαι μια καλή νύχτα. 

(Ώρα λήξης:  8.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 
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Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμος του 2014» και αγορεύσεις (Ν. Κουτσού, 
Γ. Περδίκης, Δ. Συλλούρης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

  Συνεδρίαση 16ης ∆εκεμβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  9.05 π.μ. 

Αρ. 15 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλημέρα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015.  Θα 
αρχίσουμε τη σημερινή συνεδρία ευχόμενοι απόψε να λήξουμε τη συνεδρία, να καταλήξουμε με την ψήφιση του 
προϋπολογισμού εν ηρεμία και αγαστή συνεργασία.   

 Ο πρώτος ομιλητής σήμερα είναι ο κ. Ευγένιος Χαμπουλλάς από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, ο οποίος 
είναι βουλευτής Αμμοχώστου.  Παρακαλώ το συνάδελφο να προσέλθει στο βήμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχήθου του, κύριε Πρόεδρε, έν’ η πρώτη του ομιλία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Του εύχομαι καλή επιτυχία, πεφωτισμένη! 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θέλω να ευχαριστήσω τους παρόντες συνάδελφους, που, έστω και αν η ώρα είναι λίγο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χαμπουλλά, έχετε οκτώ λεπτά, κατά τον... 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...κοινοβουλευτικό σας συνεργάτη... 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ...οι βουλευτές του Συναγερμού. 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αλλά οφείλω να τους ευχαριστήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίστε, συνεχίστε. 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Οφείλω να τους ευχαριστήσω, διότι κάποιοι άλλοι έπρεπε να ήταν εδώ σήμερα και δεν είναι. 

 Ως νέος βουλευτής νιώθω ειλικρινά το βάρος της ευθύνης που πέφτει στους ώμους όλων ως πολιτικών και 
δημόσιων προσώπων για την ανάκαμψη της οικονομίας.  Η ψήφος μας για την έγκριση του προϋπολογισμού 
αποτελεί ίσως το μεγαλύτερο μέρος αυτής της προσπάθειας.  

 Σήμερα η οικονομία μας βρίσκεται σε πολύ κρίσιμο στάδιο και ο ρόλος της Βουλής είναι ιδιαίτερα 
καθοριστικός για την ανατροπή του οικονομικού κλίματος.  Οι Κύπριοι πολίτες είναι τα μεγαλύτερα θύματα της 
κρίσης και πολλά εξαρτώνται από τις επιλογές μας, από τις αποφάσεις μας στη Βουλή.  Είναι δική μας ευθύνη να 
διασφαλίσουμε ότι θα συνεχίσουμε την επίπονη προσπάθεια, για να στηρίξουμε τις ενέργειες της κυβέρνησης και 
τις πολιτικές της, όπως εκφράζονται μέσα από τον προϋπολογισμό, την προσπάθεια για επιστροφή στην 
ανάπτυξη.  ∆ιαφορετικά, οι θυσίες και οι κόποι των φορολογουμένων θα εξανεμιστούν και θα μπούμε ξανά στο 
φαύλο κύκλο των προβλημάτων.  Ας αποφύγουμε τα όσα παρακολουθούμε στεναχωρημένοι στην Ελλάδα, όπου 
για έξι χρόνια η πορεία προς τη σωστή κατεύθυνση δεν προχωρά, γιατί η χώρα είναι υποταγμένη στην 
αναβλητικότητα και στην ανελέητη εσωτερική αντιπαράθεση.  

 Στη μικρή μας πατρίδα έχουμε συναίσθηση ποιος είναι ο σωστός δρόμος, για να βγούμε από το μνημόνιο.  
Είναι ο δρόμος των αλλαγών, των μεταρρυθμίσεων, του εκσυγχρονισμού της δημόσιας διοίκησης, της ενίσχυσης 
της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, της προσέλκυσης επενδύσεων και της προώθησης της ανταγωνιστικότητας.  Είναι η 
ώρα των αποφάσεων, η ώρα της ευθύνης.  Ναι, χρειάζονται αποκρατικοποιήσεις.  Χρειάζεται το κράτος να 
αλλάξει μοντέλο διοίκησης και λειτουργίας.  Το κράτος πρέπει να εποπτεύει και να ρυθμίζει την αγορά και όχι να 
είναι παραγωγός ή επιχειρηματίας μέσα από κρατικά μονοπώλια που αγνοούν παντελώς τις πραγματικές 
ανάγκες της κοινωνίας και συντηρούν νοοτροπίες της δεκαετίας του ’60.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό και δεν μπορεί κανένας από εμάς να προσποιείται ότι δεν έχει ευθύνη για 
το μέγεθος των προβλημάτων που έχουν συσσωρευτεί.  Άλλοι φταίνε λίγο, άλλοι αρκετά, άλλοι πολύ 
περισσότερο από τους άλλους, αναλόγως του πότε και πώς βρέθηκαν στη θέση της εκτελεστικής εξουσίας.  
Ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια θυμίζω ότι η παρούσα Βουλή βρέθηκε συχνά μπροστά σε διλημματικές επιλογές 
στη διάρκεια της θητείας της, χωρίς όμως να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, παρουσιάζοντας μια εικόνα η 
οποία δεν περιποιεί τιμήν στον κοινοβουλευτισμό.  

 Ο καθένας από εμάς καλείται να ψηφίσει έναν προϋπολογισμό για το 2015 που περιλαμβάνει 
συγκεκριμένους περιορισμούς στους τομείς της ανάπτυξης και της κοινωνικής πρόνοιας.  Ο λόγος είναι πάρα 
πολύ καλά γνωστός.  ∆εν έχουμε επαρκείς πόρους και είμαστε δεσμευμένοι σε συγκεκριμένο πρόγραμμα 
εξυγίανσης από τους δανειστές μας.  Αγωνιζόμαστε να αντισταθμίσουμε τα λάθη των δεκαετιών που επιδείνωσαν 
τη θέση της Κύπρου στο διεθνές περιβάλλον, έβλαψαν την οικονομία και πλήγωσαν την κοινωνία 
ανεπανόρθωτα.  Λάθη συσσωρευμένα που πολλαπλασιάστηκαν και έφτασαν στο αποκορύφωμα μετά την 
τραγική διακυβέρνηση του τόπου την περίοδο 2008-2013.  Στην ουσία προσπαθούμε να σηκωθούμε ξανά στα 
πόδια μας.  Πρέπει να έχουμε επίγνωση της πραγματικότητας και να μην ξεχνάμε ότι πριν δύο χρόνια κάποιοι, οι 
οποίοι σήμερα είναι λαλίστατοι και επιχειρούν να αποενοχοποιηθούν, είχαν βγάλει τη χώρα για μία πενταετία 
εκτός προγράμματος, την έβαλαν στον αυτόματο πιλότο και έφεραν την οικονομική καταστροφή, 
συνεπικουρούμενοι και από άλλες, δήθεν προοδευτικές, δυνάμεις. 

 Η εποχή των παχέων αγελάδων, των δήθεν απλόχερων και συχνά αστόχευτων παροχών πέρασε.  Πρέπει 
να διασφαλίσουμε ότι η εποχή που μικροσυμφέροντα ομάδων πίεσης, κυρίως από το δημόσιο τομέα, επέβαλλαν 
ευνοϊκές ρυθμίσεις σε μισθούς, ωφελήματα, επιδόματα, συνταξιοδοτικά, έξοδα παραστάσεων, όλα προς άγραν 
ψήφων, δε θα επιστρέψει ποτέ.  Η εποχή που διάφορες κρατικές εταιρείες και οργανισμοί λάμβαναν εκατομμύρια 
επιδοτήσεων από τον κρατικό προϋπολογισμό και ποτέ δεν ανταποκρίθηκαν στην υποχρέωση για εξυγίανση 
πρέπει να ανήκει οριστικά στο παρελθόν.  Η καταστροφή και η εκδίκηση της οικονομικής κρίσης επιβάλλει να 
σοβαρευτούμε και μας υποχρεώνει να συνέλθουμε.  

 Σκεφτείτε και συγκρίνετε.  Τα τελευταία εφτά χρόνια δόθηκαν εκατομμύρια σε δήθεν σχέδια 
αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού και σήμερα ψάχνουμε μερικές χιλιάδες ευρώ, για να μαζέψουμε τους 
αναγκαίους πόρους και να διασφαλίσουμε βασικές απαιτήσεις της κοινωνίας υπέρ αυτών που βρίσκονται τόσο 
εκτεθειμένοι στην κρίση, γι’ αυτούς που δικαιούνται το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, τους χαμηλοσυνταξιούχους, 
που δικαιούνται μια αξιοπρεπή σύνταξη, τους πολλούς ασθενείς, που απαιτούν ένα ορθολογικό και καθολικό 
σύστημα υγείας, τα παιδιά μας, που χρειάζονται υποστήριξη, για να ξεκινήσουν τη σταδιοδρομία τους με μια 
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υποφερτή δουλειά, αν την βρουν, τους πρόσφυγες και τους γεωργούς, που η κρίση τούς επηρεάζει περισσότερο.  

 Σήμερα αναζητούμε τον τρόπο να διασφαλίσουμε ορισμένες αναπτυξιακές ενέσεις με την υλοποίηση 
ορισμένων δημοσίων επενδύσεων.  Καλούμαστε, θέλοντας και μη, να ψηφίσουμε ρυθμίσεις με πενιχρούς 
πόρους, για να καλύψουμε κατά το ελάχιστο τους μη προνομιούχους, τους αδύνατους, όταν πριν από μερικά 
χρόνια πλειοδοτούσαμε ως λαοφιλείς, μοιράζοντας αστόχευτα παροχές εκατομμυρίων σε άτομα που δεν έπρεπε, 
σε επαγγελματίες, επιτήδειους διακονητές.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η περίοδος που διανύουμε είναι η χειρότερη δυνατή συγκυρία για οποιονδήποτε ασχολείται με την 
πολιτική και τα κόμματα.  ∆υστυχώς, πολλά από όσα συμβαίνουν γύρω μας έρχονται να επιβεβαιώσουν τους 
πολίτες, που δυσανασχετούν με τους πολιτικούς και τους κατηγορούν ισοπεδωτικά -δικαίως ή αδίκως- ότι το 
μόνο που τους ένοιαζε για χρόνια ήταν η καρέκλα και το φαγοπότι.  Τα σκάνδαλα μας έχουν περιζώσει και 
κάνουν την κοινωνία να διερωτάται:  Υπάρχουν τελικά άνθρωποι που αγαπούν αυτό τον τόπο, που δεν είναι 
διαπλεκόμενοι, που μπορούν να αντισταθούν στις προκλήσεις του καταναλωτισμού και τις ασυδοσίας;  Μπορούν 
να μας έχουν εμπιστοσύνη οι πολίτες, πιστεύετε, αγαπητοί συνάδελφοι;  

 Όσα βιώνουμε καθημερινά έξω από το κτίριο της Βουλής μάς δίνουν ένα ηχηρό μήνυμα: να 
σοβαρευτούμε, να βρούμε τρόπο συνεννόησης, να αλλάξουμε ριζικά νοοτροπία στο πολιτικό σύστημα.  Νιώθω 
ότι δεν υπάρχει κανένα περιθώριο ανοχής από την πλευρά της κοινωνίας, ενόσω δεν αλλάζει η βαθιά 
εμπεδωμένη νοοτροπία που μας έφερε έως αυτό το χαμηλό σημείο.  ∆εν μπορεί για τη μεγαλύτερη τραγωδία 
που γνώρισε ο τόπος μετά την εισβολή -και μιλώ για το Μαρί- να καταδικάζονται για ανθρωποκτονία αυτοί που 
είχαν τη λιγότερη ευθύνη, την ώρα που οι πραγματικοί υπαίτιοι κρύφτηκαν πίσω από περίεργες και 
προβληματικές γνωματεύσεις και δεν παρουσιαστήκαν ποτέ στο δικαστήριο ή “αθωώθηκαν” στην πορεία.  

 Ο βαθμός εμπιστοσύνης που τρέφουν οι πολίτες στους πολιτικούς και τα κόμματα είναι στο ναδίρ.  
Ορισμένες φορές μπορεί να αισθανόμαστε και πικρία, γιατί δεν είναι μόνο η Βουλή το υπεύθυνο θεσμικά όργανο 
που προκάλεσε το κακό.  Είναι και οι τράπεζες, είναι και οι διεφθαρμένοι τραπεζίτες με το λευκό κολάρο, είναι και 
οι ∆ιοικητές και οι επόπτες, αλλά είναι και δικό μας μερίδιο ευθύνης, ακριβώς επειδή η Βουλή δεν κατάφερε να 
αντισταθεί στην κατρακύλα, δεν έφραξε το δρόμο στην ανευθυνότητα, δεν έλεγξε τους τραπεζίτες, τους 
Κεντρικούς Τραπεζίτες, παρά μόνο έπαιζε το πρώτο βιολί του λαϊκισμού παραμονές και ανάμεσα στα δύο 
κουρέματα, παίρνοντας μία καταστροφική για την οικονομία απόφαση.  

 Σήμερα λοιπόν ζούμε με δανεικά.  Αγωνιζόμαστε να ανακτήσουμε την εμπιστοσύνη των πολιτών και να 
βάλουμε τις πιο λογικές ρυθμίσεις για το μεγάλο πρόβλημα της υπερχρέωσης των νοικοκυριών και των 
επιχειρήσεων.  Ο βασικός στίβος του αγώνα μας είναι η οικονομία, να ανακτήσουμε την εμπιστοσύνη των 
διεθνών αγορών, που δε χαρίζονται σε κανέναν και για τίποτα. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αλλά και πολλοί άλλοι πολίτες, πέρα από τα κλασικά κομματικά σχήματα και 
ανεξαρτήτως προτιμήσεων, αναγνωρίζουμε στην κυβέρνηση του Προέδρου Αναστασιάδη ότι κατάφερε 
τουλάχιστον να μη διολισθήσουμε στην άβυσσο.  Εγώ προσωπικά θεωρώ ότι η πορεία της ανάκαμψης είναι 
εφικτή, αλλά θα εξακολουθήσει να είναι αργή και επίπονη, έχοντας ήδη καταγεγραμμένες μεγάλες κοινωνικές 
απώλειες, όπως μακροχρόνια ανεργία, μετανάστευση νέων κ.λπ.   

 Η πραγματική ανάκαμψη όμως δεν είναι υπόθεση μόνο της κυβέρνησης, αλλά είναι και συλλογική ευθύνη 
όλων των θεσμικών οργάνων της πολιτείας και κυρίως της Βουλής.  ∆εν έχει κανένα νόημα να παίζουμε μεταξύ 
μας το παιχνίδι των ευθυνών για την οικονομία, όταν αυτό διεξάγεται επί ερειπίων.  Μου προκαλεί εντύπωση 
που, ύστερα από ένα τόσο μεγάλο κακό που συνέβη στην οικονομία, δεν υπάρχει ακόμα εδώ στη Βουλή μία 
ελάχιστη κοινή συνισταμένη στα πιο σημαντικά προβλήματα, παρά μόνο στήνονται ακόμα τα πιο συνηθισμένα 
μικροκομματικά πεδία αντιπαραθέσεων και μάλιστα για ασήμαντους λόγους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευγένιε, ο χρόνος σας έχει συμπληρωθεί. 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Θέλω να ελπίζω ότι ο προϋπολογισμός της κυβέρνησης, ο οποίος βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση, θα 
υπερψηφιστεί και μέσα από την υλοποίησή του θα ξημερώσουν καλύτερες μέρες για όλους τους συμπατριώτες 
μας και ιδιαίτερα γι’ αυτούς που έχουν πραγματική ανάγκη.  Είμαι βέβαιος ότι οι θυσίες του λαού μας, αλλά και οι 
άοκνες προσπάθειες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας κ. Νίκου Αναστασιάδη και των συνεργατών του σύντομα θα 
φέρουν πίσω την ελπίδα και η Κύπρος θα περάσει στη νέα εποχή, αξιόπιστη και περήφανη αλλά προπάντων 
σεβαστή από όλους τους εταίρους μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χαμπουλλά. 
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 Τώρα παρακαλώ τον κ. Πανίκκο Σταυριανό, βουλευτή Λάρνακας, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να 
προσέλθει στο βήμα. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να ευχαριστήσω και εγώ τους παρόντες συναδέλφους, που μας τιμούν με την παρουσία τους. 

 Αυτά που θα πω, κύριε Πρόεδρε, επειδή είπατε ότι είμαι βουλευτής Λάρνακας, αφορούν τη Λάρνακα.   

 Επειδή τις τελευταίες μέρες, αγαπητοί συνάδελφοι, έγινε μια βιβλική καταστροφή στη Λάρνακα, θέλω να 
καλέσω όλους, κόμματα, οργανώσεις, κυβέρνηση, εθελοντές... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Αβέρωφ, με συγχωρείτε... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απολογούμαι. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Απλά θέλω να τονίσω ότι η Λάρνακα περνά δύσκολες μέρες, δύσκολες ώρες και πρέπει να δείξουμε την 
ευαισθησία μας στην πόλη της Λάρνακας!  Όλοι.  Να μαζευτούν οι οργανώσεις οι συνδικαλιστικές τζιαι να 
καλέσουν εθελοντές, να παν να βοηθήσουν...   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή τζιαι ο προηγούμενος ομιλητής και ο νυν ομιλητής διαθέτουν ισχυρή φωνή, ας χαμηλώσουν λλίον 
τα μεγάφωνα τζιαι τα ξαναδυναμώννουμεν! 

(Γέλια) 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Αν θέλουν, ας τα κλείσουν, κύριε Κατσουρίδη!  Εγώ εννά ακούομαι πάντως! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχώρα, προχώρα!  Μην τρώεις το χρόνο! 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Το λοιπόν, γι’ αυτό κάνω έκκληση στην ευαισθησία όλων, που τη θεωρώ δεδομένη.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σε πάρα πολύ δύσκολες στιγμές μετά από τα γεγονότα, τα οποία όλοι γνωρίζουμε, που 
έλαβαν χώρα τα τελευταία χρόνια.  Τεράστια οικονομική κρίση ταλανίζει την κυπριακή κοινωνία.  Το κράτος 
δυσπραγεί οικονομικά, οι πολίτες έχουν καταλήξει να ζουν με τα απολύτως απαραίτητα.  Και, ναι, θα 
συμφωνήσω με τον προηγούμενο συνάδελφο, ότι ο καιρός των χοντρών αγελάδων έχει παρέλθει. 

 Όμως οι τράπεζες, αγαπητέ Ευγένιε, δεν μπορούσαν να ελεγχθούν από τη Βουλή, γιατί η Βουλή δεν είχε 
access, δεν είχε πρόσβαση, ώστε να μπορέσει να ελέγξει τους μηχανισμούς των τραπεζών.  Και είναι κάτι που 
θα πρέπει να μας προβληματίσει.  Και δεν είναι ευθύνη της Βουλής όσον αφορά αυτό το ζήτημα, του ελέγχου 
τούτου.    

 Το Υπουργείο Οικονομικών σφίγγει ακόμα περισσότερο τα ζωνάρια της οικονομίας.  Μέσα σ’ αυτές τις 
συνθήκες καλείται η Κυπριακή ∆ημοκρατία με όλα της τα θεσμικά όργανα να χαράξει και να εφαρμόσει 
οπωσδήποτε νέες πολιτικές, για να μπορούν οι πολίτες να ζουν με αξιοπρέπεια. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων θα πρέπει να μεταφέρει στην εκτελεστική εξουσία τα πράγματα και τα 
προβλήματα μέσα από ένα πνεύμα συναίνεσης και κατανόησης, ούτως ώστε να μην υπάρχουν υπερβολές μόνο 
και μόνο για χάρη πολιτικών αντιπαραθέσεων και σκοπιμοτήτων.  Την ίδια ώρα όμως η κυβέρνηση θα πρέπει να 
μην αποδέχεται το οτιδήποτε προσπαθούν να της επιβάλουν με μνημόνια, είτε αυτή είναι η τρόικα είτε αυτά είναι 
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ξένα κέντρα αποφάσεων, αλλά με ορθολογισμό να διεκδικεί στα πλαίσια των πραγματικών δεδομένων αυτά τα 
οποία δε δικαιούται κανένας να στερήσει από τους πολίτες κυρίως μιας χώρας κράτους μέλους ισότιμου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆εν πρέπει το μνημόνιο να είναι το οικονομικό μανιφέστο της κυβέρνησης.   

 Μετά τις τελευταίες καταστροφές λοιπόν που επήλθαν στη Λάρνακα, δείχνουμε πράγματι ότι έχουμε 
τεράστιες αδυναμίες. Έχω πει στην εισαγωγή μου και έχω κάνει appeal, έκκληση, σε όλους μας.  Είναι το 
στοίχημά μας για αυτά τα Χριστούγεννα και για αυτό το νέο έτος που έρχεται οι πληγείσες οικογένειες της 
Λάρνακας, αν τα Χριστούγεννα είναι γιορτή αγάπης!      

 Θέλω να εισηγηθώ λοιπόν στην κυβέρνηση κάποια πράγματα άμεσα να συζητηθούν εκεί που πρέπει και 
να ληφθούν αποφάσεις που να ευκολύνουν τη ζωή των συμπολιτών μας, για να επιλυθούν πραγματικά τα 
καθημερινά προβλήματα που τους απασχολούν.  Είμαι βέβαιος ότι δεν υπάρχει συνάδελφος σ’ αυτή την αίθουσα 
που να μην έχει δεχθεί τηλεφώνημα αγωνίας από μερίδα συμπολιτών μας, για να προωθήσει θέματα υγείας στο 
Υπουργείο Υγείας, όπως επίσης δεν υπάρχει συνάδελφος που να μην έχει δεχθεί τηλεφώνημα με παράπονα ή 
με προβλήματα, για να τηλεφωνήσει σε νοσοκομεία, για να εξυπηρετήσει ασθενείς και πολίτες.  Θέλω να 
εισηγηθώ να καθιερωθεί ένας θεσμός, επί εικοσιτετραώρου βάσεως στο Υπουργείο Υγείας να υπάρχει ένας 
μηχανισμός που να ανταποκρίνεται επιτέλους σ’ αυτά τα προβλήματα, γιατί δε γίνεται να κάνει appeal ένας 
βουλευτής για το αυτονόητο ούτε χρειάζεται πολύ μυαλό, για να το σκεφθούμε αυτό το πράγμα.  Πρέπει να δοθεί 
πρόσβαση στον πολίτη είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο στο Υπουργείο Υγείας, να λύνονται τα 
προβλήματα.  ∆εν έχει χρόνο η ασθένεια, πότε εννά επέλθει.   

 Είναι επίσης σημαντικό να υπάρχει ο απαιτούμενος έλεγχος της ιατρικής πράξης, γιατί, όταν καλούμε να 
πληρώνει ο πολίτης για τη φορολογία του, πρέπει να του εξασφαλίσουμε και συνθήκες ποιοτικής και ποσοτικά 
σωστής προσφοράς και υπηρεσίας.  Θα πρέπει επιτέλους να σκεφθούν να δημιουργήσουν το θεσμό του 
Επιτρόπου Υγείας, ο οποίος να επιλαμβάνεται θεμάτων που αφορούν την υγεία, για ποιοτική παροχή τέτοιων 
υπηρεσιών, αλλά ταυτόχρονα να εξετάζει και θέματα ιατρικής αμέλειας, κακοδιαχείρισης και ατασθαλιών που 
αφορούν την πολιτική του κράτους στον τομέα της υγείας και που σχετίζονται με προσφορές για εξοπλισμό τόσο 
υλικοτεχνικής φύσης όσο και φαρμακευτικών σκευασμάτων.     

 Θα πρέπει να ληφθούν μέτρα, για να ξεκινήσει επιτέλους η μηχανογράφηση στα νοσοκομεία και το 
δικαίωμα πρόσβασης των ασθενών στους ιατρικούς τους φακέλους.  ∆ε γίνεται, κάθε φορά που γίνεται μια 
έρευνα, να χάνεται ένας φάκελος!   

 Είναι πάρα πολλά αυτά τα οποία μπορούν να λεχθούν, αλλά το πιο σημαντικό είναι να γίνει μία 
εποικοδομητική συζήτηση για το νομοσχέδιο του ΓΕΣΥ στο επόμενο χρονικό διάστημα για το συμφέρον των 
πολιτών, στο οποίο νομοσχέδιο να αναρωτηθούμε πώς γίνεται ο έλεγχος μιας ποιοτικής και ουσιαστικής 
παροχής υπηρεσιών υγείας. 

 Κάθε μέρα επίσης λαμβάνουμε τηλέφωνα από πολίτες για την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, που τους 
έκοψε το ρεύμα στα πλαίσια φυσικά των νόμων και των κανονισμών που ισχύουν.  Πρέπει να 
δραστηριοποιηθούμε.  Υπάρχει ανεργία, υπάρχει φτώχια και αντιλαμβανόμαστε ότι το ηλεκτρικό ρεύμα δεν 
πρέπει να λείπει από κανένα σπίτι.  ∆εν  αρκεί  η περιστασιακή λύση και αυτό το ξέρουμε όλοι.  Σ’ αυτό το σημείο 
θέλω να ευχαριστήσω για την άμεση ανταπόκρισή τους τόσο την Υπουργό Εργασίας, την κ. Ζέτα Αιμιλιανίδου, 
όσο και τον κ. Λακκοτρύπη.  Αλλά περιστασιακά δεν μπορούμε να λύσουμε το πρόβλημα.  Θα πρέπει να βρεθεί 
λύση.  Ίσως η δημιουργία ενός ταμείου, πάνω στο λογαριασμό να μπαίνει ένας επιπρόσθετος φόρος ένα με δύο 
ευρώ, που μπορεί να λύσει το πρόβλημα. 

 Θέλω επίσης να αναφερθώ και στα προβλήματα τα οποία έχουν εγερθεί και αφορούν την οικονομία του 
τόπου στην επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία 
επιτροπή έχει κάνει ένα μεγάλο έργο.  Σ’ αυτή την επιτροπή παρέλασαν και κατέθεσαν διάφοροι φοβερά 
πράγματα σε σχέση με φαγοπότι που γινόταν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία όσον αφορά τα χρηματοπιστωτικά 
δεδομένα και δρώμενα.  Και αναμένουμε από τη Νομική Υπηρεσία του κράτους να τροχοδρομήσει διαδικασίες 
τέτοιες που να αποφέρουν αποτελέσματα για να υπάρξει ικανοποίηση του λαϊκού αισθήματος και θεραπεία.    

 Οφείλουμε επίσης να συμβάλουμε στην προσπάθεια εκσυγχρονισμού της δημόσιας υπηρεσίας και να 
δημιουργήσουμε γέφυρες επικοινωνίας μεταξύ κράτους και πολίτη όπου να επικρατεί το αίσθημα της 
ανιδιοτέλειας, της αξιοπρέπειας και της ευθύνης.  Πρέπει να αντιληφθούμε ότι είμαστε όλοι συμμέτοχοι και 
συνέταιροι στην έννοια του κράτους και όχι απλοί παρατηρητές ή αμέτοχοι.  Πρέπει να καταπολεμήσουμε τη 
διαφθορά.  Πρέπει να φτιάξουμε τέτοιους μηχανισμούς. 

 Έχουμε δεχτεί όλους τους πολίτες των ευρωπαϊκών χωρών και όλες τις φυλές του κόσμου και δεν 
μπορούμε να αποδεχτούμε το αυτονόητο, τόσο εμείς, οι Ελληνοκύπριοι, όσο και οι Τουρκοκύπριοι, ότι αυτή η 
πατρίδα μάς ανήκει από κοινού και έχουμε εκτός από δικαιώματα και ευθύνες, αφού εμείς δημιουργήσαμε το 
πρόβλημα, και μάλιστα μετά από ηλιθιότητες και σοβινισμούς που επέδειξαν στο παρελθόν ορισμένοι 
ανεγκέφαλοι από τις δύο πλευρές, με αποκορύφωμα το πραξικόπημα στην Κύπρο, το οποίο ήταν το κλειδί που 
άνοιξε τις πόρτες της Τουρκίας και έγινε η τουρκική εισβολή.  Πρέπει να σταματήσουμε να τραβούμε ο ένας πετσί 
και ο άλλος τομάρι!  Μπορούμε και πρέπει να συνεχίσουμε να ελπίζουμε για ένα καλύτερο αύριο για τα παιδιά 
μας.    



748 

 

 Το Μπαρμπαρός κάμνει τη δουλειά που του έχουν αναθέσει.  Εγώ θεωρώ ότι δεν είναι το Μπαρμπαρός το 
πρόβλημα αλλά μέρος του προβλήματος.  Θεωρώ επίσης ότι είμαστε σε μια χρονική περίοδο δύσκολη για το 
κυπριακό εθνικό θέμα.  Αναρωτιέμαι όμως για το ποιο τελικά είναι το πρόβλημά μας!  Τα τουρκικά στρατεύματα, 
που από το ’74 κάνουν τη δουλειά που τους έχουν αναθέσει και που δεν είναι άλλη από το να τρομοκρατούν τους 
Τουρκοκυπρίους και τους Ελληνοκυπρίους και να τους εγκλωβίζουν στις πολιτικές  που θέλουν να τους 
επιβάλουν τα ξένα συμφέροντα;  Όλοι αυτοί ήθελαν την Κύπρο διαιρεμένη και τους Τουρκοκυπρίους και τους 
Ελληνοκυπρίους να ζουν χωριστά.  ∆εν τους ήθελαν να ζουν ειρηνικά και να απολαμβάνουν τα καλά της 
πατρίδας τους.  Η παρουσία των τουρκικών στρατευμάτων στην Κύπρο εμποδίζει την εξεύρεση λύσης για μια 
ενιαία πατρίδα, αφού και στην ελεύθερη Κύπρο κάποιοι, εκμεταλλευόμενοι την κατάσταση, εφαρμόζουν πολιτικές 
διαιρετικές.  ∆εν είναι καιρός να φροντίσουμε, ούτως ώστε να μην είναι διαιρετικές και διχαστικές οι όποιες 
προσεγγίσεις αφορούν τις συζητήσεις για τη λύση του Κυπριακού;  Εντείνεται λοιπόν το χάσμα και οι διαφορές 
και έτσι απομακρυνόμαστε από τη λύση. 

 Είναι καιρός να σκεφτούμε ορθολογιστικά, συναινετικά και διορατικά αλλά ταυτόχρονα με ρεαλισμό.  Και, 
εάν προσδοκούμε σε μία ενωμένη πατρίδα, θα πρέπει να αντιληφθούμε και οι δύο πλευρές την αναγκαιότητα και 
τη συνθήκη που πρέπει να ακολουθήσουμε για λύση.  Εάν προσδοκούμε σε μία ενωμένη πατρίδα, τότε θα 
πρέπει να σταματήσουμε να ακούμε αυτούς που διαχρονικά διχάζουν τους λαούς μέσω της κακάσχημης 
παγκοσμιοποίησης, που εφαρμόζουν, και οι οποίοι μας σφάζουν με βαμβάκι και ταυτόχρονα μας φυσούν με το 
καλαμάκι οξυγόνο!  Ας βγούμε από το σκοτεινό δάσος που βρεθήκαμε, αφού μπλεχτήκαμε και χάσαμε το σωστό 
μονοπάτι.   

 Για την ελευθερία τούτης της πατρίδας έδωσαν τη ζωή τους και Ελληνοκύπριοι, και Τουρκοκύπριοι.  Και 
πρέπει να το συνειδητοποιήσουμε, αξίζει ένα καλύτερο μέλλον η θυσία τους!   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα και καλές και σοφές αποφάσεις σε όλους, για να δώσουμε στα 
παιδία μας ένα αξιοπρεπές μέλλον! 

 Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ξανά ότι πρέπει να δείξουμε την ευαισθησία μας για το 
πρόβλημα το οποίο αντιμετωπίζουμε αυτή τη στιγμή, που αντιμετωπίζουν τα στρώματα της κοινωνίας που έχουν 
πρόβλημα στο να διαβιώσουν και περισσότερο να επαναλάβω το στοίχημά μας, που είναι αυτές οι περιοχές και 
οι οικογένειες της Λάρνακας.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Σταυριανέ.  Να ’σαι καλά! 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Γεώργιο Τάσου, βουλευτή Λάρνακας, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να 
προσέλθει στο βήμα. 

Γ. ΤΑΣΟΥ:    

 Καλημέρα σας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Με επίγνωση των σοβαρών προβλημάτων που δημιούργησε η οικονομική κρίση, αλλά και με αισιοδοξία 
ατενίζουμε το μέλλον της πατρίδας μας, συζητώντας τους προϋπολογισμούς του 2015. 

 Σε μια εποχή που η διεθνής οικονομία βρίσκεται σε ύφεση, η κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη, παρ’ όλο 
που κληρονόμησε μια διαλυμένη οικονομία, κατάφερε και έδωσε, αλλά και κέρδισε τη μάχη της αξιοπιστίας προς 
τα έξω.  Την ίδια περίοδο σταθεροποίησε την οικονομία της πατρίδας μας, αποφεύγοντας τη χρεοκοπία και 
δίνοντας έτσι την ευκαιρία για ανασυγκρότηση του κράτους μας, για ανάπτυξη και ελπίδα για το αύριο. 

 Μέσα στα πλαίσια της εμπέδωσης ενός κράτους δικαίου εντάσσεται και η ευρύτερη κυβερνητική πολιτική 
της υποδειγματικής τιμωρίας των ενόχων της οικονομικής τραγωδίας, αλλά και των άλλων όλων εμπλεκομένων 
σε σκάνδαλα και στη διαφθορά.  Αυτή η απόφαση δεν έχει πισωγυρίσματα. 

 Παρ’ όλα τα πολλαπλά προβλήματα των δημόσιων οικονομικών, η κυβέρνηση διατήρησε την ποιότητα και 
την ποσότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών σε κρίσιμους τομείς της δημόσιας πολιτικής.  Ένας τέτοιος τομέας 
είναι και ο τομέας της εκπαίδευσης, για τον όποιο το Υπουργείο Παιδείας, αναγνωρίζοντας τη σημαντική θέση της 
παιδείας, του πολιτισμού, της νεολαίας και του αθλητισμού, έθεσε στις άμεσες προτεραιότητές του έναν 
ολοκληρωμένο στρατηγικό σχεδιασμό που καλύπτει όλες τις δομές και λειτουργίες του, μέσα από τον οποίο 
επιδιώκεται ο εκσυγχρονισμός σημαντικών πολιτικών που διέπουν το εκπαιδευτικό μας σύστημα.  
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 Η κυβέρνηση, θεωρώντας ότι η παιδεία είναι η καλύτερη επένδυση για την ανάπτυξη και την ευημερία ενός 
λαού, αλλά και το μέλλον ενός τόπου, κατέθεσε για ψήφιση ένα στοχευμένο και νοικοκυρεμένο προϋπολογισμό 
με αυξημένες δαπάνες κατά €2 εκατομ.  Το συνολικό ποσό του προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού είναι στα €925 εκατομ. και βασίζεται σε ένα πρόγραμμα στρατηγικού σχεδιασμού τριετίας με 
συγκεκριμένους στόχους.  Μέσα από τον προϋπολογισμό δίνεται ιδιαίτερη σημασία στις αναπτυξιακές δαπάνες 
με μια αύξηση στα €8,4 εκατομ. σε σχέση με τις τακτικές που παρουσιάζουν μείωση κατά €6,4 εκατομ.  

 Επίσης, δίνεται ιδιαίτερη σημασία στον πολιτισμό, στην ανώτερη, ανώτατη εκπαίδευση, τη μέση, την 
τεχνική και επαγγελματική εκπαίδευση, στην αναδιαμόρφωση και λειτουργία του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, στην επίλυση ζητημάτων που διαχρονικά ταλανίζουν το εκπαιδευτικό μας σύστημα, όπως κατάλογοι 
διοριστέων, σύστημα αξιολόγησης και επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών και πολλά άλλα. 

 Είναι κοινά παραδεκτό ότι το εκπαιδευτικό μας σύστημα χρειάζεται ουσιαστικές τομές και αλλαγές.  Γι’ 
αυτό πρέπει να διορθώσουμε τις στρεβλώσεις και τις αγκυλώσεις που υπάρχουν, έτσι ώστε να μπορέσουμε να 
εφαρμόσουμε εκείνες τις πολιτικές που θα αναμορφώσουν την εκπαίδευση στον τόπο μας, για να 
προετοιμάσουμε την πατρίδα μας, αλλά και τη νέα γενιά για τη μετά κρίση εποχή.  Για να μπορέσει η παιδεία μας 
να ορθοποδήσει και να προχωρήσει μπροστά, αλλά και να βαδίσει σε αναμόρφωση πρέπει να αντιμετωπιστεί 
συλλογικά ως εθνική υπόθεση όλων μακριά από σκοπιμότητες και μικροπολιτικές.  Επιβάλλεται να την 
προσαρμόσουμε στις απαιτήσεις των καιρών, στις απαιτήσεις του 21ου αιώνα.  Γι’ αυτό πρέπει όλοι μας να 
στηρίξουμε τον Υπουργό Παιδείας σ’ αυτή του την προσπάθεια.  

 Αυτή η κυβέρνηση γνωρίζει και αντιλαμβάνεται τα προβλήματα που υπάρχουν στο εκπαιδευτικό μας 
σύστημα, έχει την πολιτική βούληση, αλλά και θέληση να δώσει λύσεις και να εκσυγχρονίσει το κεφάλαιο της 
παιδείας, δίνοντας νέα πνοή στην εκπαίδευση προς όφελος τόσο των νέων μας όσο και της πατρίδας μας.  Γι’ 
αυτό το λόγο έχει σχεδιάσει και προχωρεί αμέσως στην αναδιάρθρωση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
στον εκσυγχρονισμό και ορθολογισμό του απαρχαιωμένου συστήματος τοποθέτησης των εκπαιδευτικών, στην 
αλλαγή του συστήματος αξιολόγησης, επιμόρφωσης και κατάρτισης των εκπαιδευτικών, όπως και του 
εκπαιδευτικού έργου.  Όσον αφορά το θέμα της αξιολόγησης και της επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών, πρέπει να 
παραδεχτούμε ότι υπάρχουν εκπαιδευτικοί που γηράσκουν αεί διδασκόμενοι, ενώ κάποιοι άλλοι παραμένουν 
στάσιμοι.  Ερωτώ:  Θα πρέπει να τους βάζουμε όλους στην ίδια μοίρα και να μένουμε απαθείς και αδιάφοροι εις 
γνώσιν μας ότι δημιουργούνται τεράστια μαθησιακά προβλήματα στα παιδιά μας;  Γιατί να φοβόμαστε να 
επιβραβεύουμε τους άξιους και τους ικανούς ως κοινωνία;  Επίσης, προχωρά στην αναδόμηση του Ενιαίου 
Λυκείου και στη συγκρότηση ενιαίας πολιτικής για τη διδασκαλία του γλωσσικού μαθήματος, στην επέκταση των 
υποδομών των τεχνικών σχολών, για να δεχτούν περισσότερους μαθητές, στην αναβάθμιση, επέκταση του 
θεσμού των ΜΙΕΚ.  

   Σε αυτή τη μεγάλη προσπάθεια του εκσυγχρονισμού και της μεταρρύθμισης έχουν ήδη συσταθεί οι 
αναγκαίες επιτροπές, οι οποίες μέσα από δημόσιο διάλογο ετοίμασαν και ετοιμάζουν εισηγήσεις, καταρτίζοντας 
πολιτικές και  σχεδιασμούς προς όφελος του όλου εκπαιδευτικού οικοδομήματος, της μάθησης και της 
εκπαίδευσης των παιδιών μας.   

 Με όσα ανέφερα φαίνεται ξεκάθαρα ότι η κυβέρνηση προχωρά στις γενναίες μεταρρυθμίσεις και στη 
συνολική αναβάθμιση του εκπαιδευτικού μας συστήματος. 

 Το Υπουργείο Παιδείας μέσα από τους σωστούς και έγκαιρους σχεδιασμούς του κατάφερε να ξεκινήσει τη 
φετινή σχολική χρόνια με τα λιγότερα δυνατά προβλήματα.  Πέτυχε μια σημαντική καινοτομία σε συνεργασία με 
το Ανοικτό Πανεπιστήμιο και το Υπουργείο Άμυνας, να αξιοποιηθεί η στρατιωτική θητεία για εκπαιδευτικούς 
σκοπούς.  Το όλο πρόγραμμα θα ξεκινήσει πιλοτικά τον Ιανουάριο του 2015 με εκατόν είκοσι φοιτητές και θα 
μπει σε πλήρη εφαρμογή το Σεπτέμβριο του 2015.  Αύξησε τις θέσεις στα δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου, 
δίνοντας την ευκαιρία σε αρκετούς νέους να παραμείνουν σπουδάζοντας στην Κύπρο.  ∆ιέθεσε περισσότερα 
κονδύλια για την τεχνική και επαγγελματική εκπαίδευση, δημιουργώντας νέους κλάδους σπουδών και 
εργαστήρια, εξυπηρετώντας τις αυξημένες απαιτήσεις των νέων που έχουν στραφεί προς αυτή την κατεύθυνση 
για τη μόρφωσή τους.  Στήριξε όλους τους άπορους μαθητές, για να έχουν σίτιση στο σχολείο.  Αυτό έγινε 
πραγματικότητα σε συνεργασία με την Εκκλησία, με επιχειρηματίες, με τους συνδέσμους γονέων, αλλά και με 
εθελοντές.  Με τη νέα σχολική χρόνια θα παραχωρούνται είδη ρουχισμού και σχολικές τσάντες στους άπορους 
μαθητές.  Προγραμμάτισε τη λειτουργία του καλοκαιρινού σχολείου, το οποίο θα ξεκινήσει εντός του 2015.  
Εξήγγειλε το σχέδιο αγοράς ηλεκτρονικών υπολογιστών για άπορους μαθητές.  Σημαντική είναι η απόφαση για 
ανακαίνιση του ∆ημοτικού Θεάτρου, του σχολείου της Φανερωμένης, του ιστορικού Παγκυπρίου Γυμνασίου, της 
Κρατικής Βιβλιοθήκης και της Κρατικής Πινακοθήκης.  Όλα τα πιο πάνω αποτελούν δείγμα του έργου που έχει 
κάνει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού τον τελευταίο χρόνο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα η παιδεία μας πρέπει να εδράζεται στις αξίες και τα οράματα του ελληνικού 
πολιτισμού, της χριστιανοσύνης, της ιστορικής μας παράδοσης, δημιουργώντας ανθρώπους ηθικούς, 
γενναιόφρονες, στυλοβάτες των πανάρχαιων αξιών, ανθρώπους ευσυνείδητους, ακούραστους εργάτες της 
διατήρησης του ελληνισμού σ’ αυτό τον τόπο, που ταλανίζεται μέσα σε αντιξοότητες και πειρατικές επιδρομές και 
την κατοχή εδώ και σαράντα χρόνια πανάρχαιων κοιτίδων της ελληνικότητας και της ορθοδοξίας μας. 
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 Πριν κατέβω από το βήμα, θα ήθελα να χαιρετίσω την απόφαση της κυβέρνησης να βοηθήσει τους 
πλημμυροπαθείς Λαρνακείς συμπολίτες μου, καλώντας την να επισπεύσει τις διαδικασίες αποζημιώσεων, έτσι 
ώστε να ανακουφιστούν οι πληγέντες το συντομότερο δυνατό. 

 Τέλος, θεωρώ καθήκον μου, αλλά και υποχρέωσή μου να αναφερθώ στους λιγοστούς εναπομείναντες 
είλωτες της κυπριακής γης, τους αγρότες, οι οποίοι μάχονται νυχθημερόν, για να επιβιώσουν.  Όλοι μας 
γνωρίζουμε ότι το γεωργοκτηνοτροφικό επάγγελμα περνά από συμπληγάδες και κρίση λόγω του υψηλού 
κόστους όλων των συντελεστών παραγωγής, των αντίξοων καιρικών συνθηκών, αλλά και της μη διάθεσης των 
παραγόμενων προϊόντων σε αμειπτικές τιμές. 

 Πάρα τα οικονομικά προβλήματα και τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η χώρα μας, η κυβέρνηση 
προσπαθεί να ανταποκρίνεται άμεσα στα πολλαπλά προβλήματα του αγροτικού κόσμου και των άλλων τάξεων 
του λαού, στηρίζοντάς τους και καταβάλλοντας κάθε προσπάθεια σε όλα τα επίπεδα, ούτως ώστε όλοι οι τομείς 
και ειδικότερα ο γεωργικός τομέας να πάρουν την πορεία που τους αξίζει, μια πορεία ανάκαμψης και προόδου.  
Το Υπουργείο Γεωργίας, και προσωπικά ο ίδιος ο υπουργός, εργάζεται προς αυτή την κατεύθυνση.  Εργάζεται 
για το σχεδιασμό της κυπριακής γεωργίας πάνω σε νέες ιδέες, νέους σχεδιασμούς, νέα δεδομένα και νέο 
πνεύμα, γιατί αντιλαμβάνεται ότι οι σχεδιασμοί με βάση την εικόνα και τις αντιλήψεις του παρελθόντος είναι 
καταδικασμένοι σε αποτυχία.  Εργάζεται για μια βιώσιμη και ανταγωνιστική γεωργία. 

 Η παιδεία, αλλά και η γεωργία είναι δύο σημαντικοί τομείς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει συμπληρωθεί ο χρόνος σας... 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 ...για τους οποίους η κυβέρνηση έθεσε υψηλούς στόχους και μέσα από συγκεκριμένες πολιτικές τούς 
προωθεί και τους στηρίζει, γιατί πιστεύει ότι η μόρφωση, η γνώση μπορούν να βοηθήσουν τα μέγιστα στην 
ανάπτυξη της πατρίδος μας, του τόπου μας, σ’ αυτούς τους δύσκολους καιρούς.  Αυτοί οι τομείς, όπως και ο 
τουρισμός δίνουν ελπίδα φωτός σ’ αυτό τον τόπο, γιατί, όσο υπάρχει φως, υπάρχει ελπίδα και πάντα φως 
υπάρχει!      

 Καλές γιορτές και ελευθερία στον τόπο μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Χριστάκη Τζιοβάνη, βουλευτή Αμμοχώστου, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
να προσέλθει στο βήμα. 

ΧΡ. ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν είχαμε τη δυνατότητα αυτή τη στιγμή να μεταφερθούμε στο Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αυτό που 
θα βλέπαμε θα μας συγκλόνιζε, όχι γιατί δεν ξέρουμε ότι η χώρα μας μαστίζεται από ανεργία και οι αριθμοί των 
ανέργων εκτοξεύτηκαν στα ύψη ούτε γιατί μας διαφεύγει πως οι συνθήκες απασχόλησης έχουν επιδεινωθεί.  Όλα 
αυτά τα ξέρουμε.  Εκείνο όμως που πολλοί ξεχνάνε είναι ότι η ανεργία έχει πρόσωπο.  Οι άνθρωποι που 
καθημερινά στέκονται στις ουρές δεν είναι αριθμοί.  Είναι συμπολίτες μας, που ξαφνικά η αγορά εργασίας τούς 
γύρισε την πλάτη.  Είναι οικογενειάρχες που αγωνιούν καθημερινά πώς θα βρουν χρήματα, για να 
ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους, πώς θα βάλουν ένα κομμάτι ψωμί στο τραπέζι τους, πώς θα καλύψουν 
τις ανάγκες και τις σπουδές των παιδιών τους. 

 Στους συνανθρώπους μας, που πληθαίνουν καθημερινά αγωνιώντας για το σήμερα, αλλά κυρίως για το 
αύριο, οι κυβερνώντες τούς οφείλουν μια εξήγηση.  Γιατί είναι αυτή η κυβέρνηση που έχει αποδεχτεί το κούρεμα 
των καταθέσεων και έχει σκοτώσει εντελώς την ανάπτυξη.  Γιατί είναι αυτή η κυβέρνηση που συναίνεσε στα 
αντιλαϊκά μνημόνια και στις αδίσταχτες πολιτικές της τρόικας.  Γιατί είναι αυτή η κυβέρνηση που έχει μπει στις 
τσέπες μας και έχει επιφέρει την οικονομική καταστροφή και τη φτωχοποίηση.  

 Έχουμε λοιπόν καθήκον να σταθούμε δίπλα στους συμπολίτες μας και να τους δώσουμε ελπίδα και 
όραμα.  Και αυτό δεν πετυχαίνεται με λόγια και μεγάλες κουβέντες σαν αυτές που μας συνηθίζει ο Υπουργός 
Οικονομικών και άλλοι κυβερνητικοί αξιωματούχοι.  Χρειάζεται πολιτική βούληση.  Πρέπει να ξεφύγουμε από την 
πεπατημένη οδό της απάθειας, των σκοπιμοτήτων και της εξυπηρέτησης συμφερόντων.  Είναι απαραίτητο να 
δημιουργήσουμε ξανά υγιείς δομές.  Πρέπει να συντονιστούμε ως κοινωνία, για να διαμορφώσουμε 
προϋποθέσεις που θα στοχεύουν στην ανάκαμψη της αγοράς εργασίας και κυρίως στην ανάπτυξη.  Αυτό 
επιτυγχάνεται με τη μείωση των επιτοκίων, την αναδιάρθρωση δανείων και την τροφοδότηση των επιχειρήσεων 
με ρευστότητα.  Μόνο έτσι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις θα σταματήσουν να φυτοζωούν και να βάζουν λουκέτο, 
απολύοντας το εργατικό τους δυναμικό.  Μόνο αν εργαστούμε συλλογικά και αξιοποιήσουμε σωστά τις 
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δυνατότητες που έχουμε και προσελκύσουμε επενδύσεις που θα ενθαρρύνουν την ανάπτυξη, θα σταματήσει η 
θυελλώδης κατρακύλα της οικονομίας και ο τόπος μας θα βγει από τη μιζέρια.  

 Πέρσι τέτοια εποχή, με αφορμή μια ρύθμιση που πανηγυρικά εξαγγέλθηκε για τους ανοιχτούς αιθέρες, 
στελέχη της κυβέρνησης και του κυβερνώντος κόμματος πανηγύριζαν και υπόσχονταν λαγούς και πετραχήλια για 
τον τομέα του τουρισμού.  Έλεγαν πως τελείωνε δήθεν οριστικά το θέμα της χειμερίας νάρκης του αιμοδότη της 
οικονομίας μας.  Έλεγαν πως τους χειμερινούς μήνες θα κατέκλυζαν δήθεν την Κύπρο εκατοντάδες χιλιάδες 
τουρίστες!  

 ∆υστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, τίποτα δεν άλλαξε.  Την ώρα που οι ανταγωνιστικοί μας προορισμοί 
βρίσκουν τρόπους και προσελκύουν ολοένα και περισσότερους τουρίστες, εμείς όχι μόνο δεν ενισχύουμε, έστω 
και κατά τι, το μερίδιό μας από την πίτα, αλλά το παρακολουθούμε μοιρολατρικά να συρρικνώνεται, χωρίς να 
αντιστεκόμαστε.  Αντί το αρμόδιο για τον τουρισμό υπουργείο και ο ΚΟΤ να μπαίνουν μπροστά και σε 
συνεργασία με τους τουριστικούς φορείς να βρίσκουν τρόπους, για να επιμηκυνθεί η τουριστική περίοδος, 
βλέπουμε την ηγεσία τους να αναλώνεται σε παιγνίδια εξουσίας και μεθοδεύσεων για το φάγωμα ανθρώπων που 
δεν είναι ταυτόσημοι μαζί τους, εξαθλιώνοντας δυστυχώς την πολιτική ζωή του τόπου.  Ούτε περιστασιακό 
λογίζεται το γεγονός ότι χάσαμε το Σεπτέμβριο και τον Οκτώβριο πέραν των 50 000 τουριστών από τη Ρωσία 
συγκριτικά με πέρσι, με τις προοπτικές για αυτή την τόσο δυναμικά αναπτυσσόμενη τα τελευταία χρόνια αγορά 
να καθίστανται απογοητευτικές. 

 ∆υστυχώς, όλα έχουν το τίμημά τους.  Και ο επιπόλαιος τρόπος με τον οποίο η κυβέρνηση προσέγγισε σε 
πολιτικό επίπεδο μια διαχρονικά φίλη της Κύπρου χώρα, όπως η Ρωσία, δημιούργησε αρνητικό αντίκτυπο και 
στον τουρισμό.  Όσο κι αν θέλουν οι κυβερνώντες να το κρύψουν, αυτή είναι η πραγματικότητα.  Μόνο αν 
αναγνωριστούν τα λάθη που έγιναν και υπάρξει αλλαγή πλεύσης στον τρόπο αντιμετώπισης αυτής της μεγάλης 
χώρας θα καταστεί δυνατή η ανατροπή των αρνητικών δεδομένων.  Ας προβληματιστούν λοιπόν κι ας 
ενεργοποιήσουν τις προσπάθειές τους, για να αλλάξει το κλίμα, για το καλό ενός κλάδου που ακόμη μπορεί να 
διοχετεύει οξυγόνο σε μια οικονομία που βρίσκεται στον αναπνευστήρα.  

 Με το εξαιρετικό καιρικά κλίμα που διαθέτει η Κύπρος, τις ομορφιές και τα ιστορικά της μνημεία θα 
μπορούσαμε να έχουμε τουρισμό δώδεκα μήνες το χρόνο, συμβάλλοντας τα μέγιστα στην τεράστια μείωση της 
ανεργίας και στην επανεκκίνηση της οικονομίας.  Επιβάλλεται να επανασχεδιάσουμε την τουριστική πολιτική και 
να βγούμε προς τα έξω με αξιώσεις, διεκδικώντας το μερίδιο που αναλογεί στη χώρα μας. 

 Στο μεγαλύτερο τουριστικό θέρετρο της Κύπρου, την Αγία Νάπα και τον Πρωταρά, ολόκληρη η υποδομή 
είναι αυτή την περίοδο υπό παράλυση!  Ξενοδοχεία, τουριστικά διαμερίσματα, εστιατόρια, μπυραρίες, 
καταστήματα έχουν βάλει λουκέτο, με αποτέλεσμα ο επισκέπτης να βρίσκεται αντιμέτωπος με μια νεκρή σχεδόν 
πολιτεία.  Είναι ανεπίτρεπτο η τουριστική βιομηχανία της Κύπρου να συμβάλλει τα μέγιστα στην εισροή εσόδων 
προς το κράτος και την ίδια ώρα να υποτιμάται τόσο πολύ, προσφέροντάς της από τον κρατικό προϋπολογισμό 
ψίχουλα για έργα ανάπτυξης.  Επιτέλους, αυτή η κυβέρνηση ας αποδείξει ότι εμπιστεύεται τον τόπο μας και να 
επενδύσει σε υποδομές όπως είναι η μαρίνα στην Αγία Νάπα, η ανάπλαση του ποταμού Λιοπετρίου, η 
δημιουργία γηπέδων γκολφ, η βελτίωση του οδικού δικτύου κ.λπ., αναβαθμίζοντας την περιοχή και 
προσφέροντας ταυτόχρονα νέες θέσεις εργασίας.   

 Μαζί με τον τουρισμό που χειμάζει σε πλήρη σχεδόν παράλυση βρίσκεται και ο κατασκευαστικός τομέας.  
Στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου το 70% έως 80% του εργατικού δυναμικού είναι άνεργο, συνάδελφοι.  Κι 
όμως, αν ενεργοποιήσουμε μοχλούς και υπάρξει συντονισμός ενεργειών, θα δημιουργηθούν ευνοϊκές 
προϋποθέσεις για προσέλκυση επενδύσεων κυρίως από το εξωτερικό, που θα βγάλουν τον κλάδο από το 
αδιέξοδο.  Κοιτάζοντας τι γίνεται με γειτονικούς μας ανταγωνιστικούς προορισμούς, διαπιστώνουμε ότι 
πραγματοποιούνται επενδύσεις πολλών δισεκατομμυρίων.  Όμως, για να κλείνουν τέτοιες συμφωνίες, 
σχεδιάστηκαν πολύ ελκυστικά κίνητρα, τα οποία και εμείς θα μπορούσαμε να υιοθετήσουμε.  Είναι απαραίτητο να 
εφαρμόζονται ευέλικτες προσεγγίσεις από τις διάφορες εμπλεκόμενες υπηρεσίες, αφήνοντας στην άκρη 
σκοπιμότητες και τεχνάσματα, που σκοπό έχουν την ιδιοτελή εξυπηρέτηση συγκεκριμένων συμφερόντων!  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχουμε χρέος να εργαστούμε, για να βγάλουμε τη χώρα μας από το τέλμα των μνημονίων και να 
επαναφέρουμε την ευημερία, την αξιοπρέπεια και την αισιοδοξία στον πολύπαθο κόσμο της Κύπρου.  Είναι 
βαριά η ευθύνη μας απέναντι στους συμπολίτες μας που σήμερα δυστυχούν.  Θα πρέπει να δουλέψουμε 
συλλογικά και μονιασμένα, για την ανατροπή του αρνητικού κλίματος.  Πρέπει να ανοίξουμε ορίζοντες 
προοπτικής και προόδου.  Έχουμε χρέος απέναντι στον κόσμο που υποφέρει, που μαστίζεται από την ανεργία 
και απελπισμένα αναζητά σανίδα σωτηρίας.  Το χρωστάμε στη νέα γενιά και στα παιδιά μας, στους νέους 
επιστήμονες που διψούν να μπουν στην αγορά εργασίας και να αξιοποιήσουν τις πολύτιμες γνώσεις τους, για να 
κτίσουμε ένα καλύτερο αύριο.  Το χρωστάμε σε αυτή την προδομένη πατρίδα, που το ’74 έζησε μια 
ανεπανάληπτη τραγωδία και σήμερα ξαναβιώνει νέο μαρτύριο. 

 Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Τζιοβάνη. 
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 Παρακαλώ τώρα τον κ. Αντώνη Αντωνίου, βουλευτή Πάφου, του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να προσέλθει 
στο βήμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το 2014 ήταν μια ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά για τη χώρα μας.  Οι επιπτώσεις της χρηματοοικονομικής 
κρίσης ήταν αισθητές σε ολόκληρο το φάσμα της οικονομίας.  Οι βασικοί πνεύμονες της οικονομικής 
δραστηριότητας δοκιμάστηκαν σκληρά από την κρίση.  Είχαμε ένα τραπεζικό σύστημα υπό κατάρρευση, τα 
δημόσια οικονομικά εξαντλημένα, την οικονομία να διολισθαίνει σε όλο και πιο βαθιά ύφεση, την ανεργία να 
ακολουθεί πορεία ανόδου, τη χώρα να είναι εκτός αγορών.  

 Σήμερα, παρ’ όλο που η κυβέρνηση πανηγυρίζει πως τα δημόσια οικονομικά έχουν βελτιωθεί, εντούτοις 
είναι με μεγάλη ανησυχία που παρατηρούμε πως η οικονομία μας παραμένει σε ύφεση, οι προοπτικές ανάπτυξης 
είναι περιορισμένες, η απασχόληση σημειώνει συνεχώς συρρίκνωση και η ανεργία βρίσκεται σε απαράδεκτα 
υψηλά επίπεδα.  Οι εργαζόμενοι στον ιδιωτικό τομέα ζουν καθημερινά με το φόβο της ανεργίας.  Οι 
αυτοεργοδοτούμενοι ανήμποροι παρακολουθούν τις επιχειρήσεις τους να καταστρέφονται και τα όνειρά τους να 
γκρεμίζονται κάτω από το βάρος των δανείων και των υψηλών επιτοκίων.  Πολλές οικογένειες ανησυχούν κατά 
πόσο θα μπορέσουν να διαφυλάξουν τα σπίτια τους.  Αρκετοί συμπολίτες μας στέκονται ουρές στα κοινοτικά 
παντοπωλεία.  Νέοι άνεργοι πτυχιούχοι εγκαταλείπουν την Κύπρο για εξεύρεση εργασίας στο εξωτερικό κι όσοι 
αποφοιτούν σήμερα από τα πανεπιστήμια άλλων χωρών προβληματίζονται αν θα επιστρέψουν στην Κύπρο.  Η 
πατρίδα μας σήμερα, όσο και να μη θέλουμε να το παραδεχτούμε, κινδυνεύει, συρρικνώνεται, καταστρέφεται...  
Κι η κυβέρνηση εφησυχάζει.  Εφησυχάζει, γιατί, όπως λέει, έχει υπερκαλύψει τους στόχους που σχετίζονται με τα 
δημόσια οικονομικά, γιατί έχει βελτιώσει τους αριθμούς και γιατί οι οίκοι αξιολόγησης μας έχουν αναβαθμίσει.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ησυχία! 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Παινεύεται ακόμη πως μετά από δύο χρόνια επιστρέφει στο πάτωμα η Τράπεζα Κύπρου.  Τι ειρωνεία!  Η 
Τράπεζα Κύπρου με ένα μετοχολόγιο και ένα διοικητικό συμβούλιο κάθε άλλο παρά κυπριακό!  Αλήθεια, πώς 
καταντήσαμε έτσι;  Πώς από την Κύπρο της ανάπτυξης, της ευημερίας και της προόδου φτάσαμε στην Κύπρο 
της ανεργίας, της φτώχιας και της χρεοκοπίας; 

 ∆υστυχώς, τα χρόνια της ευμάρειας ακολουθούν χρόνια δίσεκτα, τη λιακάδα της ελπίδας διαδέχτηκε η 
βαρυχειμωνιά, τη σταθερότητα η αβεβαιότητα, την κυριαρχία της πατρίδας τα μνημόνια της τρόικας, τη δίκαιη 
κοινωνία διαδέχτηκαν τα συσσίτια και τα κοινοτικά παντοπωλεία.  Οδηγηθήκαμε στην οικονομική εξαθλίωση, 
κατρακυλήσαμε στο βάραθρο της οικονομικής καταστροφής.  Και τώρα τι μπορούμε να πούμε στις νεότερες 
γενιές, που ζητούν το λόγο για το σημερινό μας κατάντημα;  Tι μπορούμε να πούμε στις στρατιές των ανέργων;  
Πώς φτάσαμε εδώ που φτάσαμε;  Χάσαμε την αξιοπιστία μας.  Χάσαμε την αξιοπρέπεια, τον προσανατολισμό 
μας.  Χάσαμε την ταυτότητά μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανησυχούμε, γιατί από τους φετινούς προϋπολογισμούς απουσιάζει η αναπτυξιακή φιλοσοφία, 
απουσιάζουν μέτρα αντιμετώπισης της ανεργίας.  Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον η κυβέρνηση καλείται να 
αναπροσαρμόσει τους στόχους και τις προτεραιότητές της.  Καλείται να εφαρμόσει μια σωστή, ισόρροπη και 
ισομερή αναπτυξιακή πολιτική, με την ανακατανομή των δημοσίων δαπανών προς όφελος των αναπτυξιακών και 
κοινωνικών τομέων.  Κεντρικοί άξονες των ενεργειών της κυβέρνησης πρέπει να είναι η ελαχιστοποίηση των 
επιπτώσεων της κρίσης, η στήριξη της απασχόλησης, η προώθηση αναπτυξιακών μέτρων, η στήριξη των 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού με την ταυτόχρονη συνέχιση της πολιτικής για διεύρυνση και εμβάθυνση του 
κοινωνικού κράτους.  Το ανθρώπινό μας δυναμικό, που αποτελεί τον πιο ουσιαστικό πλουτοπαραγωγικό πόρο 
στον τόπο μας, επιβάλλεται να αξιοποιηθεί, αλλά και να προστατευθεί.  Σε μια αναπτυγμένη, ώριμη κοινωνία η 
πλήρης απασχόληση πρέπει να είναι μόνιμος και σταθερός στόχος, γιατί μέσα από την απασχόληση θα 
προσδοθεί αξιοπρέπεια στον κάθε πολίτη και ο καθένας θα αισθάνεται ότι είναι ένα χρήσιμο, ουσιαστικό μέρος 
της κοινωνίας.  Όραμα της κυβέρνησης πρέπει να είναι η δημιουργία μιας κοινωνίας η οποία, μέσα από τη 
συνεχή οικονομική ανάπτυξη και σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης, βασισμένη στις αρχές της ισότητας και της 
κοινωνικής δικαιοσύνης, θα διασφαλίζει σ’ όλους τους πολίτες, συμπεριλαμβανομένων και των ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού, αν όχι υψηλό, τουλάχιστον υποφερτό επίπεδο ζωής. 

 Είναι καιρός όμως κι εμείς να συνειδητοποιήσουμε ότι σήμερα η οικονομία μας βρίσκεται στα όριά της και 
οφείλουμε να συμπεριφερθούμε με ανάλογη ωριμότητα, αντιλαμβανόμενοι πλήρως πως στο νέο περιβάλλον οι 
δυνατότητες ανάπτυξης και βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου είναι πολύ περιορισμένες.  Να αρχίσουμε να 
διερωτόμαστε τι θα πρέπει να προσφέρουμε ως άτομα και ως παραγωγικές δυνάμεις και όχι ποια αιτήματα και 
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ποιες απαιτήσεις θα προωθήσουμε.  Να αντιληφθούμε ότι το κράτος δεν έχει απεριόριστες δυνατότητες κι ότι οι 
πόροι που διοχετεύονται για την επίλυση των προβλημάτων ενός παραγωγικού τομέα προέρχονται από τους 
υπόλοιπους τομείς κι ακόμα ότι το κράτος είναι απλά διαχειριστής στη διοχέτευση των πόρων αυτών.  Να 
κατανοήσουμε ότι όλοι θα πρέπει να προσφέρουμε στο δημόσιο ταμείο ανάλογα με τις δυνατότητές μας.  Να 
αντιληφθούμε επίσης ότι τα δημόσια έσοδα θα πρέπει να επαναεπενδύονται παραγωγικά κι όχι να 
κατασπαταλούνται.  Χρειάζεται ακόμα να συνειδητοποιήσουμε ότι η εποχή των εύκολων και γρήγορων κερδών 
έχει περάσει κι ότι στόχος όλων θα πρέπει να είναι τα μακροπρόθεσμα οφέλη και κέρδη, που θα επιτευχθούν 
μόνο με τη μακροοικονομική σταθερότητα, τον εκσυγχρονισμό και την αναδιάρθρωση της κυπριακής οικονομίας.  
Σ’ έναν κόσμο που αλλάζει με τρομακτική ταχύτητα και τα δεδομένα διαφοροποιούνται συνεχώς οι οικονομικοί 
θεσμοί και διευθετήσεις θα πρέπει να βρίσκονται συνεχώς υπό παρακολούθηση και επανεξέταση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βιώνουμε μια εποχή όπου τα αδιέξοδα ολοένα και πληθαίνουν.  Θεσμοί και αξίες φθίνουν και το 
περιβάλλον γίνεται ολοένα και πιο δύσκολο και εχθρικό για τον άνθρωπο και ιδιαίτερα για τους νέους.  Ζούμε σε 
μέρες κατάπτωσης των πνευματικών και ηθικών αρχών.  Η κοινωνία μας σήμερα είναι γεμάτη με θεατρίνους που 
διαφθείρουν με το λόγο και τις πράξεις τους το λαό, που ταπεινώνουν την πατρίδα. 

 Η πεποίθηση των πολιτών είναι πως όλοι οι πολιτειακοί αξιωματούχοι είναι εθισμένοι στις παρασκηνιακές 
και υπόγειες διαδρομές.  Η εντύπωση που επικρατεί είναι πως αυτός ο τόπος έχει μετατραπεί σε μια χώρα 
διαπλοκής και διαφθοράς.  Τα σκάνδαλα που καθημερινά κυριαρχούν στα δελτία ειδήσεων προκαλούν την οργή 
και την αγανάκτηση των πολιτών.  Οι διακηρύξεις για διαφάνεια, εξυγίανση και τιμωρία κάθε εμπλεκομένου 
αντιμετωπίζονται από τους πολίτες με ειρωνεία και απαξίωση, γιατί καθημερινά γίνονται μάρτυρες αδικιών και 
ατιμωρησίας και πολλές φορές συγκάλυψης των μεγάλων ενόχων.  Οι πολίτες πλέον δεν αρκούνται σε 
βαρύγδουπες δηλώσεις, αλλά απαιτούν πράξεις, απαιτούν την τιμωρία κάθε υπευθύνου.  Όταν συμπολίτες μας 
καταδικάζονται και οδηγούνται στη φυλακή για χρέη €200 και €500 στο ΦΠΑ, τη στιγμή που άλλοι βαρύνονται με 
κλοπές εκατομμυρίων και κυκλοφορούν ελεύθεροι, πώς να πιστέψει ο πολίτης ότι θα παταχθεί η διαπλοκή και η 
διαφθορά; 

 Η διαφθορά είναι από τα χαρακτηριστικά που είναι βαθιά τυπωμένα στην κυρίαρχη κουλτούρα μιας χώρας 
και φαίνεται να αλλάζει με παρά πολύ αργό ρυθμό.  Πρέπει να γίνει κατανοητό.  Το ρουσφέτι, η διαπλοκή και η 
διαφθορά, για να εξαλειφθούν, προϋποθέτουν αλλαγή νοοτροπίας.  Όταν ανεχόμαστε μικροπαραπτώματα, ο 
πολίτης εθίζεται σε αυτά και προχωρεί σε χειρότερα.  Η διαφθορά πρέπει να κυνηγιέται από τις πιο μικρές 
εκφάνσεις της.  Η διαφθορά μάς μειώνει ηθικά, διαλύει κάθε έννοια αξιοκρατίας, τιμωρεί τους καλύτερους 
χαρακτήρες ανάμεσά μας και επιβραβεύει τους χειρότερους.  ∆εν μπορούμε να την ανεχόμαστε άλλο.  ∆εν την 
αντέχει πλέον η κοινωνία μας.  Και δεν μπορεί να μειωθεί, αν δεν το επιδιώξουμε εμείς πρώτοι.  

 Από την κρίση που βιώνουμε σήμερα ας πάρουμε τα αναγκαία μαθήματα.  Ας αφήσουμε πίσω 
παλαιοκομματικές αντιλήψεις, νοοτροπίες και συμπεριφορές κι ας προχωρήσουμε σε αναπροσαρμογή της 
νοοτροπίας μας.  Να διαμορφώσουμε ένα νέο πολιτικό περιβάλλον, που θα εμπνέει σιγουριά, θα παρέχει μια 
προοπτική για το μέλλον και θα δώσει τη δυνατότητα να αποκτηθεί ξανά η εμπιστοσύνη του πολίτη προς τους 
θεσμούς.  Σ’ αυτές τις κρίσιμες στιγμές που περνούμε επιβάλλεται να ξαναβρούμε τον προσανατολισμό μας.  Να 
ανακαλύψουμε ξανά τον πραγματικό μας εαυτό, την πραγματική μας εθνική και θρησκευτική ταυτότητα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δείξουμε πρώτοι το σωστό δρόμο.  Γιατί αυτές τις στιγμές αναμετράμε τις 
ευθύνες και το χρέος μας απέναντι στην ιστορία μας, απέναντι στη πατρίδα μας και στις μελλούμενες γενιές.  
Αυτό το χρέος δεν έχουμε την πολυτέλεια, δεν έχουμε το δικαίωμα να το αφήσουμε ανεκπλήρωτο.  Μπορούμε να 
τα καταφέρουμε.  Μπορούμε να δώσουμε προοπτική.  Ναι, μπορούμε να φέρουμε ξανά την ελπίδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Αντωνίου. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Αντρέα Καυκαλιά, βουλευτή Λεμεσού, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, να 
προσέλθει στο βήμα. 

Α. ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Η λέξη “τέλμα” στην κυριολεξία περιγράφεται ως η έκταση με λιμνάζοντα νερά.  Μεταφορικά περιγράφεται 
ως η κατάσταση που δεν προχωράει, δεν αλλάζει, που χαρακτηρίζεται από ακινησία και αδράνεια, έλλειψη 
εξέλιξης και δημιουργικής πνοής.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τέλμα, αδιέξοδα, στασιμότητα ή και πισωγύρισμα είναι αυτά που χαρακτηρίζουν την πορεία των 
πραγμάτων στην εκπαίδευση.  Ενώ πάμε να συμπληρώσουμε δύο χρόνια διακυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη, 
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εκτός από προσπάθεια ξηλώματος του προηγούμενου έργου, ελάχιστα πράγματα έχουν γίνει.  Η κυβέρνηση με 
τις αποφάσεις της για πάγωμα της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, με πρόσχημα μια νεφελώδη αξιολόγησή της, 
που αλήθεια δεν ξέρουμε πότε θα ολοκληρωθεί, στην πράξη επιχειρεί την ακύρωσή της.  Ενδεικτικό των πιο 
πάνω αποτελεί το γεγονός ότι κανένας σχεδιασμός ή εισήγηση για τα μεγάλα ζητήματα στα όποια αναφερόταν η 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση δεν έχει υλοποιηθεί από την παρούσα κυβέρνηση.  Μοιραία λοιπόν δύο χρόνια μετά 
παραμένουμε στη διαδικασία των αξιολογήσεων, των διορισμών επιτροπών και συμβουλίων πάντοτε ως 
προέκταση των εκθέσεων και των εισηγήσεων που παραγγείλαμε από τους διεθνείς δανειστές μας.  Και όλα 
αυτά, για να διαμορφωθεί εκείνο το πλαίσιο που θα λειτουργήσει ως άλλοθι για τις πολιτικές επιλογές της 
κυβέρνησης. 

 Η παιδεία και το εκπαιδευτικό μας σύστημα δέχονται σήμερα πιέσεις όσο ποτέ προηγουμένως.  Να 
θυμίσω ότι στην πιο πρόσφατη αναφορά του το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο επανέλαβε τις απαράδεκτες 
αξιώσεις για επιβολή διδάκτρων στην τριτοβάθμια εκπαίδευση, για αύξηση του αριθμού των μαθητών ανά τάξη, 
για μείωση του αριθμού των εκπαιδευτικών και γενικότερα για δραστικές μειώσεις στις δαπάνες για την παιδεία.  

 Ενώ για αρκετό καιρό εκ μέρους του υπουργείου καταβαλλόταν προσπάθεια αρχικά συσκότισης και 
ακολούθως σύγχυσης και αμφισβήτησης για τις δεσμεύσεις που έχουν αναληφθεί έναντι της τρόικας και της 
δεσμευτικότητας των εισηγήσεων της Παγκόσμιας Τράπεζας, σήμερα η ίδια η ζωή αποδεικνύει ότι η φιλοσοφία 
της κυβέρνησης και του κυβερνώντος κόμματος έδεσε απόλυτα με τις απαιτήσεις των δανειστών μας και ότι έχει 
επιτευχθεί συμφωνία δεσμεύσεων με την τρόικα, η οποία και καθοδηγεί τις ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού.  Προειδοποιούμε για πολλοστή φορά ότι η συνθηκολόγηση με τις απαράδεκτες απαιτήσεις των 
δανειστών μας είναι καταστροφική και καλούμε την κυβέρνηση να προβάλει επιτέλους αντιστάσεις.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι πεποίθησή μας ότι η όποια καθυστέρηση καταγράφεται στη διαμόρφωση και υιοθέτηση πολιτικών, 
που στοχεύουν στην ανασυγκρότηση, στον εκσυγχρονισμό και σε διαμορφωτική μεταρρύθμιση του 
εκπαιδευτικού συστήματος, αποβαίνει εις βάρος της παιδείας.  Αυτή η εκτίμησή μας δεν είναι απότοκο ούτε των 
όποιων αρνητικών αποτελεσμάτων έχουν σημειώσει οι μαθητές μας σε διεθνείς διαγωνισμούς ούτε του 
γεγονότος ότι συγκεκριμένες χώρες και πανεπιστήμια αμφισβητούν την αξιοπιστία του απολυτηρίου του λυκείου 
και δεν τα αναγνωρίζουν για σκοπούς πρόσβασης, αλλά του ότι η ίδια η πολιτεία και η κοινωνία μας, 
εντοπίζοντας ακριβώς τις αδυναμίες του εκπαιδευτικού μας συστήματος, μέσα από μια επιστημονικοκεντρική και 
συμμετοχική διαδικασία έχουν καταλήξει και υποδείξει την ανάγκη για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Εκεί 
λοιπόν, στην εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, βρίσκονται πολλές από τις απαντήσεις στα προβλήματα που 
ταλανίζουν σήμερα την εκπαίδευσή μας και εκεί είναι που το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού οφείλει να 
στρέψει την προσοχή του, δίνοντας ώθηση στην εφαρμογή της.  

 Ωστόσο, ενώ για σημαντικά κεφάλαια του εκπαιδευτικού μας συστήματος, για τα οποία, όπως έχω ήδη 
αναφέρει, η πολιτεία και η κοινωνία με ένα συντεταγμένο τρόπο έχουν διαμορφώσει ολοκληρωμένες προτάσεις, 
καταγράφεται έλλειψη πολιτικής βούλησης για την υλοποίησή τους.  Χαρακτηριστική σε ό,τι αφορά στις 
προθέσεις της κυβέρνησης είναι η έκθεση της Επιστημονικής Επιτροπής του Υπουργείου Παιδείας για την 
αξιολόγηση των Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων μέσα από την οποία, πέρα από το ιδεολογικό ξεκαθάρισμα 
και την κομματική επιβολή ιδεολογικών θέσεων στη διδακτέα ύλη, επιχειρείται και ανατροπή δεδομένων, στα 
πλαίσια μιας στοχευμένης προσπάθειας επιβολής και εφαρμογής της αντιμεταρρύθμισης. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η ανάγκη για συνέχιση της ανασυγκρότησης και για εκσυγχρονισμό του εκπαιδευτικού συστήματος, όπως 
έχει σχεδιαστεί και άρχισε να εφαρμόζεται στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, είναι επιβεβλημένη.  
Κορυφαία ζητήματα που ταλαιπωρούν την εκπαίδευση παραμένουν ανοικτά και συνεχίζουν να πιέζουν τις 
αντοχές του εκπαιδευτικού συστήματος.  Σημειώνω επιγραμματικά τα πιο κάτω: 

1. Ανάγκη για αναμόρφωση του συστήματος διοίκησης και αναδιάρθρωσης του ίδιου του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Ανάγκη για αλλαγή στη δομή του εκπαιδευτικού συστήματος (ο θεσμός του ενιαίου λυκείου έχει κλείσει τον 
κύκλο του).  

3. Ανάγκη για επέκταση των νέων αναλυτικών προγραμμάτων, ώστε μεταξύ άλλων να καλύπτουν και τα 
ελλείμματα στην οργανική διασύνδεση ανάμεσα στη δημοτική και τη γυμνασιακή εκπαίδευση. 

4. Ανάγκη για εισαγωγή νέου συστήματος επιμόρφωσης και αξιολόγησης των εκπαιδευτικών. 

5. Ανάγκη για εισαγωγή νέου συστήματος διορισμών, που κοινωνικά να είναι δίκαιο, που να μη θυματοποιεί 
εκατοντάδες εκπαιδευτικούς, που ήδη εργάζονται εδώ και χρόνια στα σχολεία και στους οποίους η 
πολιτεία έχει επενδύσει πολλά, ενώ την ίδια στιγμή να καθορίζεται μεταβατική περίοδος, για να μην 
αδικηθούν αυτοί που περιμένουν στον κατάλογο πολλά χρόνια. 

6. Ανάγκη για αναθεώρηση της νομοθεσίας για την ειδική εκπαίδευση, ώστε να αντιμετωπιστούν οι 
αδυναμίες στη λειτουργία του μηχανισμού έγκαιρου εντοπισμού παιδιών με μαθησιακές ή άλλες 
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δυσκολίες, αλλά και τα κενά και τα προβλήματα στην πρακτική εφαρμογή των δικαιωμάτων των παιδιών 
αυτών.  

7. Ανάγκη για ενίσχυση μέσα σε αυτές τις δύσκολες κοινωνικοοικονομικές συνθήκες του τομέα της 
συμβουλευτικής αγωγής για μαθητές με ψυχοσυναισθηματικά προβλήματα.  Σίγουρα, δεν μπορούμε να 
πετύχουμε πολλά με προϋπολογισμούς που καθηλώνουν τον αριθμό των εκπαιδευτικών ψυχολόγων 
στους τριάντα επτά.  

8. Ανάγκη για ενίσχυση της μέσης τεχνικής και επαγγελματικής εκπαίδευσης, ούτως ώστε τα φαινόμενα που 
παρατηρήθηκαν κατά τη φετινή σχολική χρονιά, όπου μαθητές αποκλείστηκαν και τους αφαιρέθηκε το 
δικαίωμα να επιλέξουν τον κλάδο σπουδών που θα ακολουθούσαν, γιατί δεν υπήρχαν θέσεις, να μην 
επαναληφθούν.  

9. Ανάγκη για διαμόρφωση και κατάθεση από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού της νομοθεσίας για τα 
ιδιωτικά σχολεία, εξέλιξη που θα έχει θετικές επιδράσεις στην αντιμετώπιση της παραπαιδείας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Οι πολιτικές των πλεονασμάτων και της δημιουργίας μαξιλαριών, που επιλέγει να εφαρμόσει η κυβέρνηση, 
τη στιγμή που ο δείκτης κοινωνικής ανισότητας αυξάνεται, πολλαπλασιάζοντας τα προβλήματα, αλλά και τις 
ανάγκες μαθητών-φοιτητών και των οικογενειών τους, επιφέρουν καίρια κτυπήματα κατά της κοινωνικής 
συνοχής.  Την ίδια στιγμή οι όποιες εξοικονομήσεις σημειώνονται είναι εις βάρος εργαζομένων, τους οποίους η 
κυβέρνηση με τις αποφάσεις της έχει οδηγήσει σε έναν εργασιακό μεσαίωνα με εισοδήματα πείνας, που δεν 
ξεπερνούν σε πολλές περιπτώσεις τα €400 το μήνα.  Αναφέρομαι ασφαλώς στους εκατοντάδες εκπαιδευτικούς 
και άλλους εργαζόμενους στα απογευματινά και βραδινά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
των οποίων το εργασιακό καθεστώς έχει μετατραπεί σε αγορά υπηρεσιών.  Αυτές λοιπόν οι πολιτικές που 
επιβαρύνουν τους οικογενειακούς προϋπολογισμούς με έξοδα για το σχολείο, είτε ονομάζονται κόμιστρα για τα 
λεωφορεία είτε ασφάλιστρα είτε δίδακτρα για τα ΚΙΕ είτε τέλη για τη συμμετοχή στις Παγκύπριες Εξετάσεις κ.ο.κ., 
ενισχύουν τις κοινωνικές αντιθέσεις και δημιουργούν μαθητές διαφόρων ταχυτήτων.  Πιο βαρύ είναι το τίμημα 
που πληρώνουν οι φοιτητές και οι οικογένειές τους, αφού φτάνουν ως και στην εγκατάλειψη των σπουδών.   

 Αποφάσεις που έχουν ληφθεί από την κυβέρνηση στρέφονται ενάντια στους φοιτητές, ενάντια στην 
προσπάθεια που καταβάλλουν για ολοκλήρωση των σπουδών τους.  Να θυμίσω ότι από την περσινή χρονιά 
έχουν αποκοπεί σχεδόν €9 εκατομ. από τα κονδύλια για τη φοιτητική πρόνοια, έχει καταργηθεί το δικαίωμα 
δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, ενώ στους φετινούς προϋπολογισμούς προτείνεται η συγχώνευση του 
κονδυλίου της κρατικής χορηγίας με το πακέτο φοιτητικής μέριμνας, χωρίς να εγγυάται κανείς πλέον την 
παραχώρηση του φοιτητικού πακέτου.  Ενδεικτικό της τραγικής κατάστασης στην οποία έχουν περιέλθει οι 
φοιτητές και οι οικογένειές τους αποτελεί το γεγονός ότι -και ακούστε το αυτό το σημείο, αγαπητοί συνάδελφοι- 
ενώ το 2012 παραχωρήθηκε χορηγία από το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου σε φοιτητές των οποίων το 
ακαθάριστο οικογενειακό κατά κεφαλήν εισόδημα έφτανε ως τα €1.200, το 2013 περιορίστηκε να καλύψει 
περιπτώσεις στις οποίες το ακαθάριστο κατά κεφαλήν εισόδημα δεν ξεπερνούσε τα €400, ενώ τα δεδομένα για το 
2014 είναι ακόμα χειρότερα.  Και όλα αυτά με φόντο τις γενικευμένες επιθέσεις από την κυβέρνηση και το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό κατά της δημόσιας τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, που μεταξύ άλλων στοχεύουν στη 
συρρίκνωσή της, αλλά και στην επιβολή διδάκτρων στα δημόσια πανεπιστήμια.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα κλείσω την ομιλία μου με μια αναφορά στον πολιτισμό.  ∆εν μπορεί και δεν πρέπει ο πολιτισμός, οι 
τέχνες να προσεγγίζονται ως περιττό κόστος και ως η εύκολη λεία για εξοικονομήσεις.  Σήμερα σε αυτές τις 
συνθήκες ο πολιτισμός θα μπορούσε να λειτουργήσει ως ανάχωμα στην κρίση, ως μέσο ανάπτυξης, ως μέσο 
κοινωνικής αλληλεγγύης και διατήρησης της κοινωνικής συνοχής.  Ωστόσο, ο χώρος του πολιτισμού, οι 
άνθρωποι των γραμμάτων και των τεχνών αφέθηκαν στο έλεος της μοίρας τους και έχουν περιέλθει σε μια 
εξαιρετικά δεινή θέση.  Κύμα ανεργίας, συμβόλαια εργασίας και μισθοί εκμετάλλευσης, θεατρικά και άλλα 
πολιτιστικά σχήματα αβοήθητα, υπό διάλυση, πολιτική για πολιτιστικές υποδομές υπό κατάρρευση είναι τα 
χαρακτηριστικά που συνθέτουν την εικόνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε. 

Α. ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ο πολιτισμός χρειάζεται πολιτική, πρόγραμμα, στρατηγική και στόχους.  Το κράτος δεν μπορεί να 
απουσιάζει από τη διαμόρφωση ευρύτερης πολιτικής πολιτισμού και οφείλει να αποτελεί τον εγγυητή της 
υλοποίησης αυτής της πολιτικής. 

 Κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  ∆ιαπιστώνουμε με μεγάλη μας λύπη πως οι δεσμεύσεις της κυβέρνησης 
για επαναφορά του κονδυλίου, το οποίο έχει η ίδια κόψει από το Μάρτη του 2013, για το κατά χάριν επίδομα 
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στους ανθρώπους των γραμμάτων και των τεχνών, έμειναν κενά λόγια, αφού καμιά σχετική πρόνοια δεν υπάρχει 
στον προϋπολογισμό.  Κρίμα, πραγματικά κρίμα! 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εμείς ευχαριστούμε, κύριε Καυκαλιά. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Ανδρέα Κυπριανού, βουλευτή Λεμεσού, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
προσέλθει στο βήμα. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν ξεκινήσω αυτή τη σύντομη παρέμβασή μου, θέλω να πω και εκ μέρους της παράταξής μου ένα 
μεγάλο μπράβο σε όλες τις εθελοντικές οργανώσεις, οι οποίες έχουν αποδυθεί σε μια συγκλονιστική προσπάθεια 
και έχουν φτάσει σε κάθε σπίτι αυτές τις άγιες μέρες των Χριστουγέννων.  Υπάρχει και αυτή η Κύπρος, η Κύπρος 
της ανθρωπιάς, της κοινωνικής αλληλεγγύης και του αλτρουισμού!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα σ’ αυτή την πρώτη, σύντομη παρέμβαση να αγγίξω, όσο πιο τηλεγραφικά γίνεται, τα μεγάλα 
θέματα που απασχολούν σήμερα την κοινωνία μας.  ∆εν υπάρχει καμία απολύτως αμφιβολία ότι πρώτιστο και 
κεντρικό θέμα συζήτησης είναι η τιμωρία των ενόχων του οικονομικού εγκλήματος, είναι το ερώτημα των πολιτών 
«μέχρι πού έχει φτάσει η σήψη και διαφθορά, πόσο βαθύ ήταν το πελατειακό κράτος, πόσες ήταν οι μίζες, ποιοι 
έχουν πλουτίσει αθέμιτα;».   

 Είναι γεγονός, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι πολλές φορές η εξουσία από έπαλξη προσφοράς έγινε έπαλξη 
αθέμιτου πλουτισμού!  Νιώθω ότι οι πολίτες θα πρέπει να δουν αυτό το οποίο συμβαίνει μέσα από δύο 
διαφορετικές οπτικές γωνίες.  Η μία θα πρέπει να είναι αυτή της αγανάχτησης, του θυμού για όλο αυτό το οποίο 
συμβαίνει.  Η άλλη όμως πρέπει να είναι αυτή της ικανοποίησης, αυτή του “επιτέλους”!  Επιτέλους βλέπουμε 
κάποιους να τιμωρούνται, επιτέλους υπάρχει ελπίδα και προοπτική, επιτέλους κάπου αυτό που συνέβαινε όλα 
αυτά τα χρόνια θα σταματήσει!   

 Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτά τα οποία βιώνουμε τον τελευταίο καιρό -και είναι 
δυστυχώς οριζόντια, έχουν να κάνουν δηλαδή με το δημόσιο τομέα, τον ημιδημόσιο τομέα, τους δήμους, τα 
πανεπιστημιακά ιδρύματα και όχι μόνο- επειδή είναι ακριβώς οριζόντια και αγγίζουν αυτό το κομμάτι που 
ονομάζεται “δημόσια διοίκηση”, αν θέλετε, δε θα ησυχάσουμε ποτέ -και αυτό να το θεωρείτε δεδομένο- αν δε 
δούμε και τα μεγάλα σκάνδαλα, αυτά δηλαδή τα οποία οδήγησαν την κυπριακή οικονομία στην καταστροφή, να 
εξιχνιάζονται με τον ίδιο ακριβώς τρόπο και τους μεγάλους εγκληματίες να οδηγούνται πίσω από τα σίδερα της 
φυλακής.  Και, όπου είναι δυνατό μάλιστα, να δούμε και επιστροφή των κλοπιμαίων. 

 Έχουμε ζήσει πάρα πολλά εκεί στην επιτροπή Θεσμών και υπάρχουν κάποια ερωτήματα, κεντρικά 
ερωτήματα, τα οποία παραμένουν δυστυχώς ακόμα αναπάντητα.  Πώς μπορεί για μια οικονομία η οποία έχει 
κατά γενική ομολογία καταστραφεί μέσα από τον άξονα συμπεριφορών μιας συγκεκριμένης τράπεζας, και μιλώ 
για τη Λαϊκή Τράπεζα, η έκθεση της Alvarez & Marsal να μην αγγίζει καθόλου αυτή την πτυχή και να ασχολείται 
μόνο με την Τράπεζα Κύπρου;  Ποιος έδωσε τις οδηγίες και τους όρους εντολής, ούτως ώστε η έκθεση της 
Alvarez & Marsal να μην αγγίξει τη Λαϊκή Τράπεζα;  Τι έγινε με την PIMCO και το διαγνωστικό έλεγχο;  Πώς 
έχουν μεγιστοποιηθεί οι ανάγκες ανακεφαλαιοποίησης των κυπριακών τραπεζών;  Πού είναι η έκθεση της Black 
Rock;  Ποιος ετοίμασε, ποιος προετοίμασε και ποιος εκποίησε την αξία των κυπριακών υποκαταστημάτων στην 
Ελλάδα;  Πώς και με ποιο τρόπο αποχτήθηκε το μετοχικό κεφάλαιο της Λαϊκής Τράπεζας από συγκεκριμένο 
επιχειρηματία;  Πώς γίνονταν οι χορηγήσεις των δανείων;  Με ποιες αποφάσεις;  Πού ήταν η αξιολόγηση 
κινδύνων, το risk management;  Ή γίνονταν τηλεφωνικά, όπως κάποιος είπε στην επιτροπή Θεσμών και υπάρχει 
καταγραμμένο στα πρακτικά;  Πώς μπορεί ένας Κεντρικός Τραπεζίτης να κάνει μία τόσο ξεκάθαρη πολιτική 
δήλωση, ότι κρατούσε δηλαδή τη Λαϊκή στον αναπνευστήρα μέχρι τις επόμενες εκλογές;  Πώς η Κύπρος 
δανειοδοτήθηκε από τη Ρωσία το ∆εκέμβριο του 2011 με €2,5 δις και με ποια επιτόκια, με ποιους όρους 
αποπληρωμής και μετά από τα ταμεία συντάξεων των ημικρατικών οργανισμών;  Πώς σκόπευε η κυβέρνηση να 
πληρώσει και να αποπληρώσει αυτό το δανεισμό;  Ή ήταν και αυτό ακόμα ένας αναπνευστήρας; 

 Ένα επίσης μεγάλο ερώτημα, αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, που απασχολεί σήμερα το λαό μας 
είναι πώς θα συμπεριφερθούν οι τράπεζες μετά από τη διάσωσή τους.  Και να θυμίσω ότι οι τράπεζες 
διασώθηκαν μέσα από το κούρεμα των καταθετών, μέσα από την απάτη των αξιογράφων, αλλά και μέσα, αν 
θέλετε, από τις τεράστιες χρεώσεις, παράνομες, παράτυπες, καταχρηστικές, τόκων υπερημερίας, παρατοκίων, 
ανατοκισμού και άλλων χρεώσεων.   
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 Και το άλλο ερώτημα είναι το εξής:  Θα αναλάβουν οι τράπεζες μέρος αυτού του κόστους μετά τη διάσωσή 
τους;  Η απάντηση η δική  μου είναι ξεκάθαρα “όχι”.  Αν δε νομοθετήσουμε και δεν υποχρεώσουμε τις τράπεζες, 
αφού φροντίσαμε να διασωθούν, και σωστά, να αναλάβουν μέρος αυτού του κόστους, τότε να είστε βέβαιοι ότι οι 
τράπεζες θα ενεργήσουν και θα λειτουργήσουν με βάση μόνο τα συμφέροντα των μετόχων τους, πολλές φορές 
συνεχίζοντας να λειτουργούν κερδοσκοπικά.   

 Είμαστε έτοιμοι ως πολιτεία να αγγίξουμε τα πολύ μεγάλα θέματα των προσωπικών εγγυήσεων στα 
ενυπόθηκα δάνεια;  Ή θα αφήσουμε τις τράπεζες, αφού πάρουν τις ενυπόθηκες εξασφαλίσεις, να προχωρήσουν 
στις προσωπικές εγγυήσεις, κυπριακό φαινόμενο και αυτό, και μετά να πτωχεύσουν τον κόσμο και να 
αποσπάσουν και τα εισοδήματά του για το μέλλον; 

 Θεωρώ πως είναι μέγιστο ερώτημα για την πολιτεία αν είναι έτοιμη να χτυπήσει αυτό το μεγάλο 
κατεστημένο.  Οι τράπεζες είναι εμπορικές εταιρείες με σκοπό το κέρδος.  Και καλώς!  Στην Κύπρο όμως 
λειτούργησαν κερδοσκοπικά.  ∆εν μπορεί…  Θυμάμαι την πρώτη δήλωση που έκανα ως βουλευτής, την πρώτη 
γραπτή δήλωση, το Σεπτέμβριο του 2009, όταν ανακοινώθηκαν τα αποτελέσματα της Τράπεζας Κύπρου.  Και σε 
εκείνα τα αποτελέσματα υπήρχε αύξηση των κερδών της Τράπεζας Κύπρου και αύξηση των κερδών μάλιστα 
από επιτόκια.  Και διερωτήθηκα πώς μπορεί οι δείκτες μιας οικονομίας να φθίνουν, η οικονομία να βρίσκεται σε 
ύφεση, η παγκόσμια οικονομία να βρίσκεται σε ύφεση και οι κυπριακές τράπεζες να δείχνουν αύξηση κερδών!  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όπως τωρά! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και τώρα περίπου συμβαίνει το ίδιο, γι’ αυτό θα έπρεπε να είμαστε διπλά προσεκτικοί, χωρίς αυτό να 
σημαίνει ότι δε θα έπρεπε, κύριε Ευαγόρου, να κρατήσουμε τις ισορροπίες, διότι μέσα από τις ισορροπίες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμπληρώνετε το χρόνο σας... 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ολοκληρώνω. 

 Αφού έχω εξαντλήσει το χρόνο μου, κύριε Πρόεδρε, για τον εκσυγχρονισμό του κράτους απλά θα πω ότι 
εδώ είναι ένα πολύ μεγάλο στοίχημα, αν θα τα καταφέρουμε να εκσυγχρονίσουμε το κράτος προς όφελος του 
πολίτη.  Και θεωρώ πως, παρ’ όλες τις προσπάθειες που γίνονται, έχουμε καθυστερήσει. 

 Τελειώνω λέγοντας το εξής:  Η κυβέρνηση και το κυβερνών κόμμα, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα 
κριθούν στο τέρμα της πενταετίας.  Και θα κριθούν για τους πιο κάτω λόγους:  Αν θα καταφέρουν να τιμωρήσουν 
τους ενόχους.  Θα τους τιμωρήσουμε!  Αν θα συγκρουστούμε με το κατεστημένο.  Θα συγκρουστούμε με το 
κατεστημένο!  Αν θα καταφέρουμε να αναδιαρθρώσουμε το κράτος προς όφελος του πολίτη και της ανάπτυξης.  
Και αυτό θα το κάνουμε.  Αν θα δώσουμε ξανά ελπίδα και προοπτική στον τόπο.  Αυτό, αγαπητοί φίλοι, κύριε 
Πρόεδρε, έχει ήδη ξεκινήσει.  Η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η κυβέρνηση του Νίκου 
Αναστασιάδη, έχει ξεκινήσει να δίνει ελπίδα και προοπτική στον τόπο. 

 Καλά Χριστούγεννα σε όλους!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επίσης. 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Κώστα Κώστα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, βουλευτή της Λεμεσού, να 
προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ και χρόνια δυστυχώς καταστρέψαμε ή υποβαθμίσαμε κάποιους από τους παραδοσιακούς τομείς της 
κυπριακής οικονομίας, είτε γιατί η πολιτεία δεν κατάφερε να τους στηρίξει είτε λόγω της μανίας μας για εύκολο και 
γρήγορο κέρδος.  Επικεντρωθήκαμε στον τουρισμό και στην κατασκευαστική βιομηχανία και ουσιαστικά τους 
μετατρέψαμε σε βασικούς πυλώνες της κυπριακής οικονομίας.  Σήμερα, λόγω της οικονομικής κρίσης και των 
σοβαρών επιπτώσεών της στην οικονομία του τόπου, αλλά και λόγω των πολύ αρνητικών συνεπειών από την 
εφαρμογή του μνημονίου, ο ένας τομέας, αυτός της κατασκευαστικής βιομηχανίας, έχει κυριολεκτικά διαλυθεί.  Ως 
εκ τούτου, ο τουρισμός παραμένει ίσως ο μόνος πνεύμονας της κυπριακής οικονομίας που της δίνει οξυγόνο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα αποτελέσματα του τουρισμού τα τελευταία χρόνια θεωρούνται ως ικανοποιητικά, αφού αυξήθηκαν οι 
αφίξεις τουριστών, αλλά και τα έσοδα.  Βέβαια, τα αποτελέσματα αυτά είναι περίπου τα ίδια με αυτά που είχαμε 
στις αρχές της δεκαετίας του 2000, ενώ όλοι οι ανταγωνιστικοί τουριστικοί προορισμοί γύρω μας, όπως η 
Τουρκία και η Ελλάδα, έχουν πολλαπλασιάσει τις αφίξεις και τα έσοδά τους από τον τουρισμό.  Αυτό σημαίνει ότι 
έχουμε μείνει στάσιμοι και ότι πολλά ακόμα χρειάζεται να γίνουν, για να βελτιώσουμε και να αναβαθμίσουμε το 
τουριστικό μας προϊόν, να ξεπεράσουμε τα προβλήματα και να πετύχουμε περαιτέρω αύξηση στις αφίξεις και 
κατ’ επέκταση στα έσοδα. 

 Αυτό που είναι αναγκαίο να γίνει είναι η επιμήκυνση της τουριστικής περιόδου και κατά τους μήνες 
Νοέμβριο με  Απρίλιο, ώστε να επιλύσουμε με αυτό τον τρόπο το πρόβλημα της εποχικότητας.  Να προβάλουμε 
το ήπιό μας κλίμα, τα ορεινά μας θέρετρα και χωριά, τον αγροτουρισμό μας, να δώσουμε κίνητρα, για να 
παραμείνουν τα ξενοδοχεία ανοικτά, όπως η εργοδότηση των υπαλλήλων και η μη απόλυσή τους κατά τους 
χειμερινούς μήνες, με κάλυψη της μισθοδοσίας τους από το ταμείο ανεργίας. 

 Χρειάζεται παράλληλα να προωθήσουμε εναλλακτικές μορφές τουρισμού, όπως ο αθλητικός, ο 
θρησκευτικός, ο ιατρικός και ιδιαίτερα η φωτοθεραπεία, ο συνεδριακός, ο ορειβατικός.  

 Απαιτείται επίσης η επέκταση του πολύ επιτυχημένου μηχανισμού ηλεκτρονικής προέγκρισης θεωρήσεων 
εισόδου, όπως έγινε με τη Ρωσία και την Ουκρανία, και η ευκολότερη θεώρηση διαβατηρίων, για σκοπούς 
ανάπτυξης του τουριστικού ρεύματος από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, και κατάργηση των χρονοβόρων 
και γραφειοκρατικών διαδικασιών, βελτιώνοντας με αυτό τον τρόπο την προσβασιμότητα. 

 Θα πρέπει περαιτέρω να προχωρήσουμε σε ενέργειες που θα αυξήσουν το τουριστικό ρεύμα και από 
άλλες αγορές, όπως οι σκανδιναβικές χώρες, η Γερμανία και η Κίνα.  ∆εν είναι δυνατό η Κύπρος μέχρι τα τέλη 
Οκτωβρίου να είχε μόνο 75 000 Γερμανούς τουρίστες, ενώ η Ρόδος και η Κως, που προσφέρουν το ίδιο 
τουριστικό προϊόν, να φιλοξενούν κάθε χρόνο περίπου 1 000 000 τουρίστες από τη Γερμανία. Χρειάζεται βέβαια 
η κυβέρνηση να προχωρήσει σε αύξηση των κονδυλιών του ΚΟΤ για διαφήμιση του τουριστικού μας προϊόντος 
στο εξωτερικό, αφού είναι αποδεδειγμένο ότι όσα ξοδεύονται για το σκοπό αυτό επιστρέφουν στην κυπριακή 
οικονομία στο πολλαπλάσιο. 

 Αποτελεί ταυτόχρονα άμεση αναγκαιότητα ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας που διέπει τον ΚΟΤ, αλλά 
και η αναδιοργάνωση, αναβάθμιση και ενίσχυση του οργανισμού, έτσι ώστε να ανταποκρίνεται με τον καλύτερο 
τρόπο στην αποστολή του στις σημερινές δύσκολες συνθήκες.  Ως ΑΚΕΛ για μια ακόμα φορά δηλώνουμε την 
έντονη αντίθεσή μας σε οποιαδήποτε προσπάθεια για υποβάθμιση ή και κατάργηση του ΚΟΤ, ο οποίος είναι ο 
κατεξοχήν σύμβουλος του κράτους για τον τουρισμό.  Ο οργανισμός έχει το συντονιστικό ρόλο για την υλοποίηση 
της στρατηγικής του τουρισμού, κατοχυρώνεται από νομοθεσία και κανονισμούς, εκπροσωπεί το κράτος σε 
διεθνείς οργανισμούς, κατέχει την τεχνογνωσία και τη γνώση, που βοηθούν στην περαιτέρω ανάπτυξη του 
τουρισμού, και δεν πρέπει σε καμία περίπτωση να αποδυναμωθεί προς όφελος πιθανών ιδιωτικών 
συμφερόντων.  Αναγνωρίζουμε τη μεγάλη συμβολή του ΚΟΤ στην αύξηση του τουριστικού ρεύματος προς την 
Κύπρο τα τελευταία χρόνια και εκτιμούμε τη σημαντική προσφορά του.  Θα πρέπει βέβαια και ο ίδιος ο 
οργανισμός να προσπαθήσει άμεσα να λύσει τα δικά του προβλήματα. 

 Η καταπολέμηση της αισχροκέρδειας και της ακρίβιας με την εντατικοποίηση των ελέγχων από τις 
αρμόδιες αρχές του κράτους επιβάλλεται άμεσα.  ∆εν είναι δυνατό ένα μικρό μπουκάλι εμφιαλωμένο νερό να 
πωλείται σε τουρίστες προς €3 και μια μετάβαση με ταξί από το αεροδρόμιο Λάρνακας στον Πρωταρά να 
χρεώνεται €120. 

 Περαιτέρω έλεγχος απαιτείται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους και του ΚΟΤ σε όλα τα τουριστικά 
υποστατικά, για να καταπολεμήσουμε τα προβλήματα της ασφάλειας και των μη ικανοποιητικών υγειονομικών 
συνθηκών και γενικά να ελέγξουμε πιο αυστηρά την ποιότητα του τουριστικού προϊόντος που προσφέρουμε.  

 Εκτός από τα πιο πάνω, η διαχειρίστρια εταιρεία πρέπει να προχωρήσει άμεσα σε μείωση των πολύ 
υψηλών τελών στα αεροδρόμιά μας, τα οποία μοιραία αυξάνουν το κόστος των τουριστικών πακέτων.  Τα τέλη 
των αεροδρομίων μας ανά τουρίστα ανέρχονται στα €24 και είναι από τα πιο υψηλά στην Ευρώπη, ενώ στο 
Παρίσι τα τέλη ανέρχονται στα €17, στο Βερολίνο στα €11 και στη γειτονική μας Ρόδο μόλις στα €6. 

 Σημαντικά έργα που θα αναβαθμίσουν το τουριστικό μας προϊόν, όπως ο σχεδιασμός για τις μαρίνες, 
πρέπει να προχωρήσουν, γι’ αυτό και η κυβέρνηση οφείλει να ξεπεράσει τα γραφειοκρατικά προβλήματα που 
έχουν προκύψει και τις διαφορές μεταξύ κάποιων κρατικών υπηρεσιών.  Θα πρέπει να εμπλουτίσουμε το 
τουριστικό μας προϊόν με θεματικά πάρκα, να αναβαθμίσουμε ακόμη περισσότερο τους αρχαιολογικούς μας 
χώρους, να αναπτύξουμε πολύ καλύτερες δημόσιες συγκοινωνίες. 

 Όσον αφορά στη δημιουργία καζίνου, ως ΑΚΕΛ επαναλαμβάνουμε τη θέση μας ότι αυτό δε θα επιλύσει τα 
προβλήματα της οικονομίας και ότι θα δημιουργήσει σοβαρά κοινωνικά προβλήματα.  Από τη στιγμή όμως που η 
πλειοψηφία των πολιτικών κομμάτων συμφωνεί με τη θέση της κυβέρνησης, εμείς για μια ακόμα φορά τονίζουμε 
ότι θα πρέπει να ληφθούν όλα εκείνα τα μέτρα, θα πρέπει να μπουν όλες εκείνες οι ασφαλιστικές δικλίδες στη 
νομοθεσία, έτσι ώστε να διαφυλάξουμε τον κοινωνικό ιστό.  
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 Από την πλευρά τους οι ξενοδόχοι και οι τουριστικοί πράκτορες θα πρέπει να αντιμετωπίζουν ισότιμα τους 
Κυπρίους τουρίστες καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου και όχι να τους  θυμούνται μόνο κατά τους χειμερινούς 
μήνες.  ∆υστυχώς, οι τιμές για τους Κυπρίους κατά τους καλοκαιρινούς μήνες είναι πολύ πιο υψηλές από αυτές 
που προσφέρονται στους ξένους τουρίστες.  

 Παράλληλα, η περαιτέρω αύξηση των Κυπρίων εργοδοτουμένων στην τουριστική βιομηχανία και κυρίως 
στις ξενοδοχειακές μας μονάδες επιβάλλεται, κυρίως σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες με τα μεγάλα 
ποσοστά ανεργίας, γιατί θα προβάλουν έτσι την παραδοσιακή κυπριακή φιλοξενία.  Οι ξενοδόχοι που μέχρι 
σήμερα εξακολουθούν να εργοδοτούν κοινοτικούς με μισθούς πείνας, εξοντωτικά ωράρια και χωρίς κοινωνικές 
ασφαλίσεις θα πρέπει να απομονωθούν και να καταγγελθούν από τους αρμόδιους θεσμούς της πολιτείας.  
Τέλος, η εισαγωγή της γνώσης της ελληνικής γλώσσας ως απαραίτητης προϋπόθεσης εργοδότησης στους τομείς 
που είναι στην πρώτη γραμμή της τουριστικής βιομηχανίας είναι κάτι περισσότερο από αναγκαία.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα θέλαμε να επισημάνουμε ότι μας ανησυχεί πολύ το γεγονός ότι κατά τους μήνες Σεπτέμβριο και 
Οκτώβριο είχαμε μεγάλο αριθμό ακυρώσεων των αφίξεων Ρώσων τουριστών στην Κύπρο, που ξεπερνά το 17%.  
Μας ανησυχεί όμως ακόμα περισσότερο το γεγονός ότι δυστυχώς έχουμε μείωση της τάξης του 20% περίπου 
στις κρατήσεις για το 2015 από τη Ρωσία.  Να σημειωθεί ότι οι αφίξεις από τη Ρωσία τα τελευταία πέντε χρόνια 
αυξήθηκαν κατά περίπου 500%, καλύπτοντας τη μείωση από τη Μεγάλη Βρετανία και κυρίως αυξάνοντας 
σημαντικά τα έσοδά μας από τον τουρισμό. 

 ∆υστυχώς, για αυτή τη μείωση δε φταίει μόνο το κλείσιμο κάποιων ταξιδιωτικών γραφείων στη Ρωσία ή η 
ισοτιμία του ρουβλιού έναντι του ευρώ.  Φαίνεται ότι κάποιοι στη Ρωσία, λειτουργώντας εκδικητικά, λόγω της κατ’ 
εμάς λανθασμένης απόφασης της κυβέρνησής μας να στηρίξει την απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης να λάβει 
μέτρα κατά της Ρωσίας, προπαγανδίζουν εναντίον της Κύπρου και επηρεάζουν τους Ρώσους πολίτες.  Η 
κυβέρνηση είναι υπεύθυνη να παρακολουθεί τις εξελίξεις και να προβαίνει σε όλες τις ενέργειες που απαιτούνται, 
για να αναπληρώσει τις απώλειες, εκπονώντας εναλλακτικό σχέδιο προσέλκυσης τουριστών από άλλες αγορές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ενδεχόμενο κλεισίματος του κρατικού μας αερομεταφορέα, πέραν όλων των άλλων προβλημάτων, 
πιστεύουμε ότι θα δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα και στον τουρισμό.  Οι Κυπριακές Αερογραμμές 
μεταφέρουν στην Κύπρο εκατοντάδες χιλιάδες τουρίστες και διερωτόμαστε ποιος θα καλύψει το κενό αυτό, αν 
τελικά κλείσουν.  ∆ιερωτόμαστε επίσης αν μετά το πιθανό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών θα έχουμε 
μείωση στις τιμές των εισιτηρίων ή αύξηση, όπως έγινε σε άλλες χώρες στις οποίες έκλεισαν οι εθνικοί 
αερομεταφορείς τους.  Εμείς είμαστε σίγουροι ότι το πλήγμα για τον κυπριακό τουρισμό και συνεπώς και για την 
κυπριακή οικονομία θα είναι δυστυχώς πολύ μεγάλο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν θέλουμε ειλικρινά να βοηθήσουμε στην αναβάθμιση του τουριστικού μας προϊόντος και να αυξήσουμε 
τις αφίξεις τουριστών και τα έσοδά μας και κυρίως αν θέλουμε να μην καταστρέψουμε και αυτό τον τομέα, ο 
οποίος κρατά ζωντανή την κυπριακή οικονομία, θα πρέπει όλοι να κατανοήσουμε ότι στο θέμα αυτό δε χωρούν 
σκοπιμότητες, αντιπαραθέσεις ή εξυπηρετήσεις συμφερόντων.  Η κυβέρνηση έχει ευθύνη, συντονίζοντας όλους 
τους φορείς τουρισμού, να δώσει λύσεις στα προβλήματα, να δώσει μια νέα προοπτική στον τουρισμό, να τον 
προστατέψει.  Το αρμόδιο υπουργείο, ο ΚΟΤ και όλοι οι υπόλοιποι εμπλεκόμενοι φορείς οφείλουν να 
συνεργαστούν με μοναδικό στόχο την εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος.  Αν όλοι βάλουμε πάνω από 
όλα το καλό του τόπου, αν όλοι συνειδητοποιήσουν την αποστολή και τις ευθύνες τους έναντι του κυπριακού 
λαού, τότε μπορούμε να πετύχουμε πολλά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κώστα. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου, βουλευτή Λάρνακας, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να 
προσέλθει στο βήμα. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  
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 Οφείλω και εγώ ξεκινώντας να αφήσω το μυαλό μου να πάει στους ανθρώπους που έχουν καταστραφεί 
στη Λάρνακα.  Υπάρχει η ανάγκη αυτοκριτικής ενός κράτους που για δεκαετίες χτίζει, χωρίζει οικόπεδα, κλείνει 
ποταμούς και δεν παίρνει τα ανάλογα μέτρα.  Να σημειώσω τα θετικά της άμεσης ανταπόκρισης του κράτους στα 
προβλήματα, αλλά και των εθελοντών και από την άλλη να ζητήσω την άμεση αποκατάσταση των ζημιών, τη 
βοήθεια σε αυτούς τους ανθρώπους τώρα που είναι Χριστούγεννα.  Ό,τι και να πεις…  Τίποτα άλλο περισσότερο.  
Για όλα φταίει το κράτος, ένα κράτος που το χτίσαμε λάθος, και για την οικονομία και για τις πλημμύρες και για τα 
πάντα!  Είναι η ώρα της αυτοκριτικής!  Τόσα χρόνια Κυπριακής ∆ημοκρατίας, από το ’60 μέχρι σήμερα…  Είναι η  
ώρα των αλλαγών, της σύγκρουσης με το κατεστημένο.  Πρέπει να κάνουμε ένα κράτος σύγχρονο, που να 
σέβεται τον πολίτη του, να σέβεται τον άνθρωπο. 

 Συζητούμε σήμερα τους προϋπολογισμούς, προϋπολογισμούς σίγουρα σκληρούς.  ∆εν είναι αυτούς που 
θέλαμε, αυτή είναι η πραγματικότητα.  ∆υστυχώς, οι συνθήκες της ζωής, οι συνθήκες της οικονομίας -και δεν είναι 
η ώρα της ανάλυσης του πώς φτάσαμε εδώ- μας αναγκάζουν να είμαστε πάρα πολύ προσεχτικοί, για να 
μπορέσουμε να βγούμε από το αδιέξοδο.  Η προσπάθεια που γίνεται είναι τεράστια.  Τα πράγματα δεν είναι 
εύκολα.  Και υπάρχει μεγάλη ομάδα των συμπολιτών μας οι οποίοι ζουν πάρα πολύ δύσκολα.  Και ούτε το ότι οι 
αριθμοί βελτιώνονται μας χαροποιεί για το σήμερα. μας χαροποιεί για το αύριο όμως, γιατί, για να φτάσουμε στην 
αλλαγή της κοινωνίας, πρέπει να ξεπεράσουμε και να βελτιώσουμε και τους αριθμούς. 

 ∆ε θα μείνω σε απλές φιλολογίες και αναλύσεις του προϋπολογισμού.  Θέλω από τη θέση μου και ως 
πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να εγκύψω σε ένα-δύο ζητήματα τα οποία 
θεωρώ κεφαλαιώδη και να καταθέσω συγκεκριμένες εισηγήσεις, εισηγήσεις που δε θα έχουν την τάση ούτε της 
αντιπολίτευσης ούτε της συμπολίτευσης αλλά ανθρώπου που ασχολείται με αυτά τα θέματα, εισηγήσεις προς τον 
Υπουργό Οικονομικών, του οποίου το έργο θεωρώ πάρα πολύ καλό, αλλά θέλω να γίνει πολύ καλύτερο, γι’ αυτό 
και καταθέτω αυτές τις εισηγήσεις.   

 Το λιανικό εμπόριο έχει σοβαρά προβλήματα αυτή τη στιγμή.  Πρέπει να το βοηθήσουμε να λειτουργήσει 
εντός των γιορτών.  Με μία εύκολη κίνηση του Υπουργείου Οικονομικών, αντί οι πληρωμές να γίνουν τη ∆ευτέρα, 
22 ∆εκεμβρίου, να γίνουν Παρασκευή, 19 ∆εκεμβρίου, ώστε το Σαββατοκυρίακο, που είναι ανοιχτή η αγορά, να 
μπορέσει να πάρει μια ανάσα και να πολλαπλασιαστεί ο κόσμος που θα ψωνίσει για τα Χριστούγεννα.   

 Έχουμε οφειλές προς το ΦΠΑ και τις Κοινωνικές Ασφαλίσεις.  Αρκετοί μικρομεσαίοι επιχειρηματίες 
γνωρίζουν για πρώτη φορά πού είναι τα δικαστήρια.  Να μελετηθεί πρόγραμμα μακροχρόνιας αποπληρωμής 
μέχρι σήμερα όλων των καθυστερήσεων και να μπει ένα νοικοκύρεμα από σήμερα και μετά.  ∆εν είναι δυνατό 
όλοι οι μικροεπιχειρηματίες, όλοι οι επιχειρηματίες, όλοι οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε μια νύχτα να 
έχουμε όλοι μετατραπεί σε απατεώνες και να μη θέλουμε να πληρώνουμε.  Έχει και από αυτούς, όμως η 
πλειοψηφία ήταν έντιμοι επαγγελματίες, που οι συνθήκες τούς έχουν αναγκάσει να μην πληρώνουν.  Εάν τους 
δώσουμε έναν αέρα αποπληρωμής των παλιών οφειλών και ξεκινήσουμε από σήμερα, διορθώνουμε την 
κατάσταση και δε φτάνουμε στο σημείο να ρωτούμε τη σύζυγο κάποιου επιχειρηματία «πού είναι ο άντρας σου;» 
και να λέει «είναι άρρωστος, κλινήρης στο σπίτι», ενώ είναι στη φυλακή και ντρέπεται να το πει!   

 Έχουμε τα ευρωπαϊκά κονδύλια και είναι θετικό που ο Υπουργός Οικονομικών με ενέργειές του έχει φέρει 
αρκετά λεφτά στην Κύπρο.  ∆υστυχώς, μέσω του τραπεζικού συστήματος, των υπαρχόντων κανονισμών, καμία 
επιχείρηση η οποία έχει ανάγκη δεν μπορεί να πάρει ούτε σεντ.  Θέλαμε σήμερα να έχουμε Τράπεζα 
Αναπτύξεως.  ∆υστυχώς, δεν την έχουμε.  Μπορούμε όμως να μελετήσουμε το ενδεχόμενο μετατροπής του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης σε Τράπεζα Χρηματοδοτήσεως Στέγης και Αναπτύξεως και μέσω αυτού 
του μηχανισμού να φτάσουν λεφτά στους επιχειρηματίες, οι οποίοι μέχρι την κρίση ήταν οι άνθρωποι εντάξει στις 
οικονομικές τους δραστηριότητες, με πιο χαμηλούς όρους ουσιαστικά, για να μπορέσουν να επιβιώσουν.  Η ίδια 
η Γερμανία, που χαράσσει γραμμή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τα ευρωπαϊκά κονδύλια τα δίνει μέσω της δικής της 
Τράπεζας Αναπτύξεως, μακριά από οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας.  ∆ε θέλω να επαναλάβουμε τα λάθη του 
παρελθόντος και να πεταχτούν λεφτά εκεί που δε θα τα πάρουμε πίσω.  Θέλω να δούμε αυτούς τους 
ανθρώπους, τους μάχιμους του εμπορίου και της βιομηχανίας, που έχουν διάθεση να επιβιώσουν και να μην 
κλείσουν τις επιχειρήσεις τους, να τους δώσουμε αυτή την ανάσα.  Και είναι γι’ αυτό που καταθέτω σήμερα αυτές 
τις συγκεκριμένες εισηγήσεις. 

 Επιτρέψετέ μου να ασχοληθώ και λίγο με το κεφάλαιο “τουρισμός”.  Τρεις-τέσσερις εισηγήσεις θα πω και 
θα κλείσω.   

 Άκουσα το συνάδελφο τον  Κώστα Κώστα του ΑΚΕΛ και στα πλείστα των σημείων που έχει αναφέρει 
συμφωνώ απόλυτα μαζί του.  Συζητάμε εδώ και μια δεκαπενταετία για επιμήκυνση του τουριστικού προϊόντος, 
για το χειμερινό τουρισμό.  Συζητάμε, συζητάμε, συζητάμε, αλλά  κολλήσαμε στο “από τον Απρίλη-Μάη μέχρι τον 
Οκτώβρη”.  Εμένα δε με ικανοποιεί που η Κρήτη έχει περισσότερο τουρισμό από ό,τι έχει η Κύπρος, η Ρόδος έχει 
περισσότερο και λέμε ότι πάμε καλά!  Πάμε κακά!  Μπορούσαμε να έχουμε τριάμισι εκατομμύρια στην Κύπρο 
τουρίστες, τα έσοδα να είναι πολύ περισσότερα και η ανάσα προς την ανάπτυξη να είναι πολύ καλύτερη.   

 Πρέπει να πάρουμε μέτρα, να γίνουν εισηγήσεις.  Χαιρετίζω τα μέτρα του Υπουργείου Εργασίας για 
επιδότηση της εργασίας, αντί ανεργιακού, στα ξενοδοχεία, αλλά ας έρθουμε να δούμε και τις επιχειρήσεις.  Γιατί 
δεν τολμούν να ανοίξουν το χρόνο;  Πρώτον, το κράτος μας έκανε όλα τα αναγκαία βήματα, για να ανοίξει νέες 
αγορές, να φέρει τουρισμό τους χειμερινούς μήνες;  ∆εύτερον, το κόστος των επιχειρήσεων πού είναι;  Η Αρχή 
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Ηλεκτρισμού Κύπρου, ενόσω είναι κλειστά τα ξενοδοχεία το χειμώνα, χάνει έσοδα.  Οι υποδομές της υπάρχουν, 
το προσωπικό υπάρχει.  Γιατί να μην καθιερώσει μια πολιτική ειδικής ταρίφας το χειμώνα για όσα ξενοδοχεία 
μένουν ανοιχτά, αφού έτσι κι αλλιώς και τα μηχανήματα υπάρχουν και το προσωπικό υπάρχει;  Από την 
είσπραξη μηδέν που κάνουν αυτά τα ξενοδοχεία, να εισπράττουν ένα σημαντικό κονδύλι, για να μπορούν να 
επιβιώσουν.   

 Ας δώσουμε και άλλα κίνητρα στις επιχειρήσεις.  Ας έρθουμε να πούμε «τα ξενοδοχεία που μένουν 
ανοιχτά να έχουν ανά μήνα μία έκπτωση στο φόρο ακίνητης περιουσίας».  Αν δε δώσεις κίνητρο κέρδους στις 
επιχειρήσεις… Καμιά επιχείρηση δεν είναι φιλανθρωπικό ίδρυμα.  Αν δε δώσεις την ευκαιρία να δημιουργηθούν 
θέσεις εργασίας, μόνο ανέργους θα μετράς.  Και υπάρχουν πάρα πολλά πράγματα που μπορούμε να δούμε.  
Μπορούμε να δούμε τον πολυθεματικό τουρισμό, τον αθλητικό, τον ιατρικό.  

 Όλα αυτά τα πράγματα θέλουν ανθρώπους πρακτικούς, θέλουν ανθρώπους που να παίρνουν αποφάσεις.  
Και είναι η εποχή που πρέπει να αφήσουμε τη φιλολογία πίσω, που πρέπει να πάρουμε ριζικές αποφάσεις.  Ο 
Κύπριος που πεινά, ο Κύπριος άνεργος δεν είναι αριστερός ούτε δεξιός, είναι Κύπριος και το παιδί που πεινά 
είναι Κυπριόπουλο!  Έχουμε χρέος, αν θέλουμε να είμαστε αντάξιοι αυτών που μας έστειλαν εδώ, να 
πολιτευτούμε με σύνεση, ομαδικότητα για ένα καλύτερο αύριο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ την κ. Μαρία Κυριακού να με αντικαταστήσει, γιατί είναι η ώρα να μιλήσω και εγώ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Μαρία Κυριακού.) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε και σήμερα τον προϋπολογισμό του 2015 και αναμένεται να ψηφιστεί απόψε κάτω από 
συνεχιζόμενες δυστυχώς δυσμενείς οικονομικές συνθήκες, για τις οποίες καλούμε τον κυπριακό λαό να δώσει 
ακόμη μια μάχη όμοια με αυτή των πέτρινων χρόνων μετά την τουρκική εισβολή.  ∆ε θα επικεντρωθώ άμεσα στα 
θέματα που αφορούν την οικονομική διαχείριση.  Άλλωστε, τις θέσεις του ∆ΗΚΟ τις έχει αναλύσει ο πρόεδρός 
μας.  Είμαι δε βέβαιος ότι θα υπάρξουν εκτενείς αναφορές για όλο το φάσμα της οικονομίας και από άλλους 
συναδέλφους. 

 Λόγω του περιορισμένου χρόνου που έχουμε στη διάθεσή μας θα αναφερθώ επιλεκτικά στα θέματα της 
γεωργίας και της αγροτικής ανάπτυξης και ως πρόσφυγας βουλευτής θα αναφερθώ και στο κεφαλαιώδες για 
μένα ζήτημα του ξεπουλήματος των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα.   

 Γεωργική και αγροτική ανάπτυξη.  Όσον αφορά τη γεωργία, την αγροτική ανάπτυξη, την κτηνοτροφία, την 
αλιεία, το περιβάλλον και άλλα θέματα που αφορούν τον αγροτικό κόσμο, την ύπαιθρο και γενικά που αφορούν 
όλο τον πληθυσμό, μόνο επιγραμματικά μπορούμε να αναφερθούμε σε λίγα αλλά σοβαρά, κατά τη γνώμη μας, 
θέματα που αφορούν τον πληθυσμό κυρίως της υπαίθρου και είναι καιρός να δώσουμε συνολικές λύσεις, οι 
οποίες θα αλλάξουν το αναπτυξιακό μοντέλο με στόχους υπέρ της διατήρησης ζωντανής και σφριγηλής 
υπαίθρου. 

 Πρώτον, εξοικονόμηση, μη σπατάλη, της εύφορης γεωργικής γης.  Αυτό που γίνεται στην Κύπρο, με τη 
μαζική χρήση εύφορης καλλιεργήσιμης γης για άλλους τομείς της οικονομίας και για τη διάσπαρτη, κατακριτέα 
από πολλούς επιτέλους, άναρχη οικοδομική ανάπτυξη, δε γίνεται σε άλλες, σοβαρές, οργανωμένες και με 
προοπτικές στο μέλλον χώρες.  Ο Υπουργός Εσωτερικών τι λέγει επ’ αυτού;  Μεταξύ άλλων η άναρχη 
οικοδομική ανάπτυξη δημιουργεί προβλήματα και προοπτικές για πλημμύρες.  Ώσπου ασφαλτοστρώνουμε και 
τσιμεντώνουμε τη γη, θα έχουμε χωρίς αμφιβολία και άλλα προβλήματα, όπως αυτό το προχθεσινό, αν δε 
λάβουμε σοβαρά μέτρα ορθολογιστικής μελέτης για όλο το σύστημα. 

 ∆εύτερον, μητρώο αγροτών.  Θα συμπληρωθεί με το νέο χρόνο η μελέτη του σχετικού νομοσχεδίου. 
Επαναλαμβάνουμε την άποψή μας, ότι δε βλέπουμε το μητρώο ως εργαλείο χορήγησης επιδοτήσεων και ως 
πηγή είσπραξης χρημάτων.  Στο μητρώο πρέπει να εγγραφούν όλοι, μικροί και μεγάλοι γεωργοί, κτηνοτρόφοι, 
αλιείς, γεωργικά, αγροτικά και παρεμφερή παραδοσιακά επαγγέλματα.  Η καταγραφή σε ξεχωριστές σελίδες του 
μητρώου όλων των ασχολουμένων με τη γεωργία, κτηνοτροφία, αλιεία θα δώσει και θα δίνει με τακτική 
επικαιροποίησή του επιτέλους κατευθυντήριες πληροφορίες για τη σωστή εφαρμογή της αγροτικής πολιτικής και 
τα μέτρα που χρειάζονται προς υλοποίησή της. 

 Τρίτον, κλιματικές αλλαγές.  ∆ε βλέπουμε και δεν ακούμε και πολλές προσπάθειες από πλευράς της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την αντιμετώπισή τους ή και την προσαρμογή στις σταδιακά επερχόμενες νέες 
συνθήκες στο τόπο μας. 

 Τέταρτον, νερό.  Η προστασία των υπόγειων υδάτων από την εισροή θαλάσσιου νερού και την 
υφαλμύριση του υπόγειου υδροστρώματος σε διάφορες περιοχές χρειάζεται μέτρα ριζοσπαστικά και όχι 
σπασμωδικά.  Η υφαλμύριση προχωρεί με την άντληση ή και υπεράντληση και σε λίγα χρόνια θα φθάσει σε μη 
ανατρέψιμα επίπεδα.  Πρέπει να γνωρίζετε, αγαπητοί μου, ότι εκεί που υφαλμυρίζει το υπόγειο νερό χρειάζονται 
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πενήντα χρόνια με σοβαρές συνεχείς βροχοπτώσεις, για να επανέλθει το υπόγειο νερό σε υποφερτά επίπεδα και 
να υποχωρήσει η θαλάσσια εισροή. 

 Πέμπτον, αλλαγή πορείας ως προς την παραγωγή προϊόντων.  Μια χώρα με τριακόσιες είκοσι και πλέον 
μέρες το χρόνο ηλιοφάνεια, με όλα τα δεδομένα θετικά ως προς την παραγωγή προϊόντων, επιτρέπεται να 
εισαγάγει λουλούδια, φρούτα, λαχανικά, λεμόνια, άλλα εσπεριδοειδή και γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα από το 
εξωτερικό;  Πώς τα κατάφερε η από πολλών ετών πολιτική του κράτους αυτού να εξαλείψει παραδείγματος χάριν 
τα αμπέλια και να εισάγουμε σταφύλια, κρασιά και άλλα οινοπνευματώδη;  Ενώ οι παραγωγοί μας είναι άριστοι, 
οι εξαγωγές μας είναι μέτριες. Οι δε έμποροί μας όπως επίσης και οι υπεραγορές πρέπει να προσπαθήσουν να 
προωθούν περισσότερο την εμπορία κυπριακών προϊόντων και οι καταναλωτές πρέπει να προτιμούν τα 
κυπριακά προϊόντα.  Είναι καλύτερα, ευγευστότερα, υγιεινότερα από παρόμοια εισαγόμενα.   

 Είναι καιρός, συνάδελφοι, να αφήσουμε τους ερασιτεχνισμούς και να στηρίξουμε τον αγροτικό κόσμο με 
προγράμματα αναδιάρθρωσης καλλιεργειών που να έχουν στόχο την παραγωγή εξαγώγιμων προϊόντων 
ποιότητας, αλλά και να οργανώσουμε τον τομέα των εξαγωγών, ώστε να είμαστε κατά το δυνατό πιο 
ανταγωνιστικοί.  Να αντιμετωπίσουμε το εμπάργκο εναντίον της Ρωσίας, που αυτό αναμένεται ότι θα συνεχίσει 
επί μακρόν, με νέα μέτρα, νέες καλλιέργειες.  Αναφέρω παραδείγματος χάριν την περίπτωση αντικατάστασης της 
μαντόρας.  Τι θα γίνει μετά από την παρέκκλιση λίγων ετών που μας δόθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση για 
αυτό το προϊόν; 

 Σε όλη την Ευρώπη τα βιολογικά προϊόντα έχουν ανοδική πορεία σε επίπεδο ζήτησης και παραγωγής και 
η κατανάλωση αυξάνεται ραγδαία.  Αντίθετα, στην Κύπρο η παραγωγή χωλαίνει. 

 Το χαλλούμι ακόμη να κατοχυρωθεί. Και πότε θα ακούσουμε πρακτικά προγράμματα ενίσχυσης της 
αιγοπροβατοτροφίας με τα οποία θα αυξηθεί το αιγοπρόβειο γάλα, για να εκπληρωθούν σταδιακά οι όροι του 
προτύπου του χαλλουμιού; 

 Πότε θα ακούσουμε σοβαρά προγράμματα ενίσχυσης της αλιείας και των αποθεμάτων ψαριών στις 
θάλασσές μας;  Παράλληλα, ούτε οι ψαράδες ούτε οι τράτες ούτε το γρι-γρι μπορούν να ψαρεύουν τη φθηνή 
μαρίδα, τη γόπα και άλλα αφρόψαρα λόγω των μέτρων και των όρων άδειας που τους παραχωρούνται. 

 Ο αγροτικός αναδασμός δεν πρέπει να σταματήσει να εφαρμόζεται.  ∆εν έκλεισε ο κύκλος του.  Ο 
αγροτικός αναδασμός χρειάζεται και σ’ άλλες περιοχές της Κύπρου, όπου δεν έγινε ακόμη.  Επίσης, η εφαρμογή 
αστικού αναδασμού πρέπει να αρχίσει με την ψήφιση κατά πρώτον του σχετικού νομοσχεδίου, που είναι στα 
συρτάρια της Βουλής εδώ και λίγα χρόνια.  Αντί να επιδιώκουν οι κοινότητες και οι πόλεις  την επέκταση των 
οικιστικών τους ζωνών, είναι προτιμότερο σίγουρα να διευκολυνθεί ο διαχωρισμός των οικοπέδων σε 
περίκλειστες, ήδη καθορισμένες,  οικιστικές περιοχές και αυτό θα γίνει μόνο με την εφαρμογή του αστικού 
αναδασμού.     

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι κίνδυνοι για τις ιδιοκτησίες στα κατεχόμενα.  Η νέα εγγραφή που έγινε από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας μετά το 1974 έγινε με πολλά λάθη από το Κτηματολόγιο όσον αφορά την επαρχία Κερύνειας και 
την Αμμόχωστο.  Τα μητρώα της Λευκωσίας υπήρχαν.  Το 5% των τεμαχίων και των ιδιοκτησιών είναι αδήλωτα ή 
και διπλοαπαιτούμενα, διαφιλονικούμενα, κατόπιν συμπλήρωσης των αιτήσεων πληροφόρησης από 
κοινοτάρχες, αγροφύλακες κ.λπ.  Λόγω παράνομης αλλαγής στη χρήση γης από το ψευδοκράτος, τους εποίκους, 
τους Τουρκοκύπριους, τις εταιρείες, τον κατοχικό στρατό, αλλά και τους ξένους δεν μπορούν οι ιδιοκτήτες τώρα 
με τη διακίνηση να  βρουν ή να αναγνωρίσουν τη γη τους, όταν επισκέπτονται τα χωριά τους. 

 Οι νέες γενιές δε γνωρίζουν τη γη των γονιών ή των συγγενών τους, δεν την αισθάνονται ή δεν υπάρχουν 
οι απαραίτητοι δεσμοί με τη γη τους, όπως έχουν οι παλιοί που την έζησαν και οι πιο παλιοί την καλλιέργησαν και 
ίδρωσαν σε αυτή.  Οι αλλαγές, οικοδομές κ.λπ. κάνουν πολλούς από τους νόμιμους ιδιοκτήτες να 
αποθαρρύνονται ως προς τις διεκδικήσεις τους για τα ανθρώπινα δικαιώματά τους και ειδικότερα  για την πορεία 
των εθνικών μας θεμάτων.  Απογοητεύονται επίσης από την πορεία λύσης του Κυπριακού και δεν υπολογίζουν 
σωστά τη σημασία και την αξία των ιδιοκτησιών τους. 

 Η διατήρηση της πλειοψηφίας και γενικά της ατομικής, οικογενειακής ιδιοκτησίας είναι μεγάλης σημασίας 
για την επιστροφή και την αποτροπή της αναγνώρισης του ψευδοκράτους από πολλές άλλες χώρες εκτός από 
την Τουρκία.  Ένα κράτος, για να αναγνωριστεί, χρειάζεται λαό, οργάνωση κράτους, ασφάλεια, ίδια κατά το 
δυνατό γλώσσα, ίδια θρησκεία, αν είναι δυνατό, και κυρίως χρειάζεται έδαφος, ιδιοκτησία. 

 Οι  μεταβιβάσεις των ιδιοκτησιών στα κατεχόμενα μεταξύ γονιών και παιδιών και μεταξύ συγγενών 
επιτρέπονται. Αλλά να προσέξουν όλοι πώς θα κάμνουν τις μεταβιβάσεις, όχι σε μερίδια, διότι εμπεριέχουν 
κινδύνους για τη διασφάλισή τους με τη λύση του Κυπριακού.  

 Πώληση γης στα κατεχόμενα λόγω δανείων.  Αποτρέψαμε ως ολομέλεια της Βουλής με νομοθεσία -ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014- την πώληση με 
εκποίηση της γης μας στα κατεχόμενα για όσους δεν πληρώνουν τις δόσεις τους και έχουν υποθήκη τη γη τους.  
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 Η οικονομική κρίση αναγκάζει ολοένα και περισσότερους δεινοπαθούντες πρόσφυγες να αποτείνονται στη 
λεγόμενη “επιτροπή ακινήτου ιδιοκτησίας”, η οποία μοναδικό στόχο έχει να εξαγοράσει και να αποκτήσει και 
νομικά τον πλήρη έλεγχο της  γης στα κατεχόμενα.  Εδώ να σημειώσω ότι οι μεταβιβάσεις των ιδιοκτησιών των 
προσφύγων μεταφέρονται στην κυριότητα της τουρκικής κυβέρνησης, που σημειώνω ότι βάζει χέρι και στις 
τουρκοκυπριακές περιουσίες στις ελεύθερες περιοχές.  Και όποιος θέλει να του το εξηγήσω πώς γίνεται. 

 Οι μέχρι τώρα πωλήσεις γης στα κατεχόμενα εμπεριέχουν τεράστιους κινδύνους ακόμα και στα πλαίσια 
λύσης.  Θα υπάρχουν τριγμοί, διαφωνίες μεταξύ αδελφιών, συγγενών, γειτνίαση με Τούρκους, εποίκους, με 
ξένους, ανασφάλεια, έλλειψη εμπιστοσύνης και άλλα.  Υπονομεύεται δηλαδή και η επιθυμία επιστροφής όλων 
των υπολοίπων, αν οι συγγενείς ή οι γείτονες πουλήσουν τα σπίτια τους, τα ξενοδοχεία τους, τις ιδιοκτησίες τους 
στους Τούρκους, στη λεγόμενη “επιτροπή αποζημιώσεων”. 

 Αναφέρω τα στατιστικά στοιχεία της “επιτροπής αποζημιώσεων” μέχρι χθες.  Υποβλήθηκαν 6 060 αιτήσεις 
από το 2006 μέχρι χθες, προχθές.  Εξετάστηκαν μέχρι τώρα 745 αιτήσεις, οι οποίες καλύπτουν έκταση γης 19 
450 δεκαρίων ή 14 542 σκαλών.  Η γη που αγοράστηκε και αποζημιώθηκε από αυτή την έκταση αφορά τις 597 
αιτήσεις  και καλύπτει έκταση γης 12 687 δεκαρίων ή 9 486 σκαλών.  Πληρώθηκε ποσό εκατόν ογδόντα πέντε 
εκατομμυρίων στερλινών.  Από αυτά τα λεφτά ελάχιστα ήρθαν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Σχεδόν όλα πάνε 
έξω. 

 Η έκταση που αποκαταστάθηκε είναι 455 δεκάρια μόνο ή 340 σκάλες.  Η έκταση η οποία αφορά 
συνδυασμό αποζημίωσης και ανταλλαγής είναι 1 197 δεκάρια ή 895 σκάλες και 143 συμπατριώτες μας, όταν 
είδαν τις πολύ χαμηλές τιμές που τους δίνουν ή τον εξευτελισμό, απέσυραν τις αιτήσεις τους. 

 Έχω συμπληρώσει το χρόνο μου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Όχι, έχετε ακόμα δύο λεπτά. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Υπάρχουν εισηγήσεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος που έγιναν στα πλαίσια της διακομματικής επιτροπής 
μελέτης και χειρισμού του προβλήματος των μαζικών αιτήσεων προς την “επιτροπή ακίνητης ιδιοκτησίας”, που 
συστάθηκε μετά από απόφαση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, όπως έκαναν και όλα τα άλλα κόμματα 
αξιολογότατες προτάσεις, αλλά ουδεμία εφαρμόστηκε, μας είπε και προχθές ο υπουργός, λόγω έλλειψης, κατά τη 
γνώμη μου, μεγάλης πολιτικής θέλησης, αλλά και έλλειψης χρημάτων, όπως είπε ο υπουργός. 

 Εμείς υποβάλαμε δεκαοκτώ εισηγήσεις και σας διαβάζω τις κυριότερες: 

 Ανάγκη επείγουσας θέσπισης νομοθεσίας για δημιουργία φορέα ή κηδεμόνα ελληνοκυπριακών 
περιουσιών στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Παροχή οικοπέδων.  Να συνεχιστεί το πρόγραμμα διαχωρισμού και κατανομής οικοπέδων σύμφωνα με τα 
υφιστάμενα κριτήρια.   

 Μείωση δόσεων και επιμήκυνση δανείων που δόθηκαν ή εγκρίθηκαν με κυβερνητική εγγύηση από τον 
Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Αναστολή δικαστικών μέτρων κατά προσφύγων.  Προστασία στέγης.  Όχι εκποίηση, όχι έξωση. 

 Απαλλαγή πρώτης κατοικίας προσφύγων από το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας και απαλλαγή από 
μεταβιβαστικά τέλη. 

 Απαίτηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση για ενίσχυση των προσφυγικών προγραμμάτων.  Το έχουν πει 
πολλοί αυτό το πράγμα. 

 Ίδρυση ταμείου στήριξης προσφύγων με έσοδα από διάφορες πηγές.  ∆εν είναι ανάγκη να τις αναλύσω.  
Έχουν υποβάλει και άλλοι συνάδελφοι πολλές πτυχές, και ο κ. Χατζηγιάννης και από την αριστερά και από 
παντού. 

 Η μεταφορά συντελεστή δόμησης επήεν περίπατον, διότι δε δέχεται το κράτος, δε δέχεται η Πολεοδομία 
με χίλιες προφάσεις. 

 Παραχώρηση στέγης στους 900 εγκεκριμένους πρόσφυγες με αγορά έτοιμων διαμερισμάτων ή παροχή 
ποσού ίσου με το μέσο κόστος ανέγερσης των κατοικιών/διαμερισμάτων για τα οποία είναι εγκριμένοι, με 
σκοπό να αγοράσουν οι ίδιοι παρά να περιμένουν. 

  Αυτά κόπηκαν από την τρόικα και κανένας δε μας λέει ποιος τα έκοψε και όλοι υποψιάζονται ότι είναι οι 
δικοί μας που τα έκοψαν και όχι η τρόικα! 

 Ολοκλήρωση της εργασίας με εντατικότερους ρυθμούς για παροχή πιστοποιητικών μίσθωσης σε όσους 
ανήγειραν κατοικίες  σε τουρκοκυπριακή γη. 
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 Σύνδεση ιδιοκτητών κατεχόμενης γης με τη γη τους με παραχώρηση μιας χαμηλής εκταρικής επιδότησης ή 
αλλιώς να δίδεται χορηγία ως μικρό, πολύ μικρό αντιστάθμισμα για την απώλεια χρήσης και εισοδήματος 
για σαράντα τόσα χρόνια.  

 Σας ευχαριστώ, αγαπητοί συνάδελφοι, και εύχομαι καλές γιορτές και πιο καλές προοπτικές το 2015! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Η συνάδελφος κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου για τη δική της παρουσίαση. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Λαμβάνοντας υπόψη τον περιορισμένο χρόνο που έχουμε στη διάθεσή μας, για να μιλήσουμε για τον 
προϋπολογισμό του 2015, η δική μου ομιλία καταπιάνεται αποκλειστικά με το πολυσυζητημένο και πλέον 
επίκαιρο ζήτημα του Γενικού Συστήματος Υγείας.  ∆εν είναι τυχαίο που αυτό το θέμα απασχολεί όχι μόνο τα 
πολιτικά κόμματα αλλά και τον απλό πολίτη.  Το τι περνούν καθημερινά στα δημόσια νοσηλευτήρια ο απλός 
πολίτης, αλλά και το ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό, καθώς και όλοι οι παροχείς υγείας είναι πολύ καλά 
γνωστό σε όλους μας και δε θα μπω σε λεπτομέρειες.  Η κατάσταση έχει φτάσει στο απροχώρητο και δεν έχουμε 
καθόλου περιθώρια αναβολής της εφαρμογής του ΓΕΣΥ.   

 Κάτω από αυτή την ανάγκη, αλλά και την πίεση των καταστάσεων, εμείς ως ΑΚΕΛ δε θα κάνουμε καμία 
έκπτωση στις αρχές μας, βάσει των οποίων συζητούσαμε για τόσα χρόνια την εφαρμογή ενός ΓΕΣΥ.  Οι αρχές 
μας παραμένουν διαχρονικά σταθερές από το 1948 μετά από συνεδριακή απόφαση του ΑΚΕΛ, που ζητούσε 
σχέδιο υγείας για τον κυπριακό λαό.  Ζητούμε η παροχή υγείας να μην μετατραπεί σε εμπόρευμα, αλλά να 
παραμείνει ένα κοινωνικό αγαθό που πρέπει να παρέχεται στη βάση ενός συνολικού κοινωνικού σχεδιασμού.  
Αυτό συνεπάγεται καθολικότητα και ισότητα πρόσβασης στις υπηρεσίες φροντίδας υγείας και υψηλό επίπεδο 
ποιότητας υπηρεσιών φροντίδας υγείας για όλους και σ’ αυτά δε θα κάνουμε καμία έκπτωση. 

 Σήμερα, κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, είμαστε σε θέση να δώσουμε τα πρώτα μας σχόλια για το 
προσχέδιο του νομοσχεδίου του ΓΕΣΥ και την αυτονόμηση των δημοσίων νοσηλευτηρίων, που μας δόθηκε πριν 
πέντε μέρες, και χρειάζεται να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση και να ψηφιστεί μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου 2015.  
Με λύπη μας εκφράζουμε την απογοήτευσή μας, διότι φαίνεται ότι ο Υπουργός Υγείας δεν έλαβε καθόλου υπόψη 
στους σχεδιασμούς του για τα νομοσχέδια τις αντιδράσεις όλων των κομμάτων της αντιπολίτευσης, των 
κοινωνικών εταίρων, του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, των νοσηλευτών 
και πολλών άλλων, που δεν μπορώ να απαριθμήσω τώρα.  Και αυτές οι αντιδράσεις εκφράστηκαν, παρακαλώ, 
επανειλημμένα στη διάρκεια του πολυδιαφημιζόμενου δημόσιου διαλόγου.   Και δεν έλαβε καθόλου υπόψη του 
αυτές τις θέσεις ο κύριος υπουργός.   

 Για να γίνω πιο συγκεκριμένη, με βάση το προσχέδιο, φαίνεται ότι οι κυβερνώντες ανοίγουν το δρόμο για 
το πολυασφαλιστικό, αφού το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων στις εξουσίες του υπουργού «να εξετάσει 
μέτρα μετεξέλιξης του ΓΕΣΥ σε μικτό σύστημα, το οποίο θα επιτρέπει πέραν του ενός ασφαλιστικού 
οργανισμού».  Για να προλάβω πιθανή απάντηση ότι είναι μνημονιακή δέσμευση, θέλω να σας θυμίσω ότι η 
αρχική πρόνοια του μνημονίου που αφορούσε το ΓΕΣΥ προέβλεπε τη διεξαγωγή αναλογιστικής μελέτης, για να 
διαπιστωθεί η βιωσιμότητά του και κατά πόσο θα επέφερε επιπρόσθετες δαπάνες στον κρατικό προϋπολογισμό.  
Ακολούθως, η τρόικα υιοθέτησε τον υφιστάμενο σχεδιασμό και τα χρονοδιαγράμματα για την πλήρη εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ μέχρι τα τέλη του 2015. Αλλά μετά από επανειλημμένες πιέσεις και παρεμβάσεις της κυβέρνησης 
αναβλήθηκε η πλήρης εφαρμογή του ΓΕΣΥ για τα μέσα του 2016 και υιοθετήθηκε η πρόνοια που επιτρέπει στην 
κυβέρνηση να κάνει νέα μελέτη για πιθανή εισαγωγή πολυασφαλιστικού συστήματος.    

 Αυτό το μοντέλο, το πολυασφαλιστικό, παρουσιάστηκε ενώπιον της τρόικας, του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας, της Παγκόσμιας Τράπεζας, του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου και άλλων συμβούλων και κρίθηκε ως μη 
βιώσιμο και μη αποτελεσματικό για τα δεδομένα της Κύπρου.  Και εμείς διερωτόμαστε: Πώς είναι δυνατό όλοι να 
αντιλαμβάνονται ότι δεν μπορούμε να μιλούμε για πολυασφαλιστικό και οι κυβερνώντες να επιμένουν με σχετική 
πρόνοια στο προσχέδιο του νομοσχεδίου;  Μήπως με αυτή τους την επιμονή τροχοδρομούν το ξεπούλημα της 
υγείας, εξυπηρετώντας οικονομικά συμφέροντα ημετέρων;  Ή περιμένουν την καταψήφισή του από τα κόμματα, 
εκτός του ∆ημοκρατικού Συναγερμού φυσικά;  Να πω ότι ακόμα και το Ευρωπαϊκό Κόμμα, που συμμετέχει στην 
κυβέρνηση, εκφράστηκε δημόσια εναντίον του πολυασφαλιστικού μοντέλου.  Άρα, θα πρέπει να μας 
προβληματίσει, αγαπητοί συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Ένα άλλο σημείο που μας βρίσκει κάθετα αντίθετους είναι η υποβάθμιση του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας σε μια δυσλειτουργική κρατική ασφαλιστική εταιρεία, χωρίς σαφείς και αποτελεσματικούς όρους εντολής 
και αρμοδιότητες.   Καταργούν την ανεξαρτησία του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, η οποία κατοχυρώνεται 
μέσα στον υφιστάμενο νόμο περί ΓΕΣΥ, και εισάγουν ανεξέλεγκτες υπερεξουσίες στον Υπουργό Υγείας, που 
εκδίδει διατάγματα και οδηγίες έξω από κοινοβουλευτικό, νομικό, κοινωνικό ή άλλο έλεγχο.  Μέσα σε αυτό το 
προσχέδιο που έχουμε μπροστά μας, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει δεκαπέντε σημεία που δικαιούται ο Υπουργός 
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Υγείας να εκδίδει διατάγματα!  Και να αναφέρω παραδείγματα.  Μπορεί να εκδώσει διάταγμα για τα ελάχιστα 
κριτήρια παρεχόμενων υπηρεσιών.  Τι σημαίνει αυτό στην πράξη;  Ότι το ποια θεραπεία και σε ποιο ασθενή θα 
καθορίζεται από το διάταγμα.  Ή, ακόμα χειρότερα, να εκδίδει διάταγμα για τα ελάχιστα κριτήρια για τους 
παροχείς υγείας που θα είναι συμβεβλημένοι με το ΓΕΣΥ.  Εδώ λυπούμαι να παρατηρήσω ότι πιθανόν να 
χρειαστεί τακτοποίηση ημετέρων και μπαίνει αυτή η πρόνοια.  Και υπάρχουν και πολλά άλλα, που δεν έχω το 
χρόνο να αναφέρω. 

 Με τον υφιστάμενο νόμο στο διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας συμμετέχουν 
σήμερα όλοι οι κοινωνικοί φορείς, όπως το Υπουργείο Οικονομικών, το Υπουργείο Υγείας, συνδικαλιστικές και 
εργοδοτικές οργανώσεις, αυτοεργοδοτούμενοι κ.λπ. και είναι ένα εντεκαμελές σώμα.  Στο προσχέδιο του 
νομοσχεδίου γίνεται λόγος για μείωση του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας σε εννέα 
άτομα με αντίστοιχη μείωση της εκπροσώπησης των κοινωνικών φορέων και δημιουργία πλειοψηφίας των 
εκπροσώπων της κυβέρνησης.  Πού πάει η ανεξαρτησία του οργανισμού;  Πώς διασφαλίζονται οι ισορροπίες 
μεταξύ όλων εκείνων που θα πληρώνουν για τη λειτουργία του ΓΕΣΥ;   

 Είναι πολλά τα σημεία στα οποία μπορούμε να αναφερθούμε, αλλά πιστεύω ότι αυτό θα γίνει στην 
επιτροπή Υγείας της Βουλής, όταν θα συζητούνται τα νομοσχέδια στη λεπτομέρειά τους.  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Θα κάνω τα πρώτα μας σχόλια για την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων και θα πω ότι σ’ αυτό 
το προσχέδιο είναι εμφανές ότι ο Υπουργός Υγείας και η κυβέρνηση Αναστασιάδη κινούνται στην ίδια λογική, της 
αναλγησίας και της ιδιοτελούς θεώρησης των πραγμάτων.  Η μετατροπή των κρατικών νοσηλευτηρίων σε 
ημικρατικούς οργανισμούς μάς ανησυχεί μήπως και έχουν την ίδια κατάληξη που έχουν σήμερα οι ημικρατικοί 
οργανισμοί, η Cyta, η ΑΗΚ, η Αρχή Λιμένων, οι οποίοι ιδιωτικοποιούνται ή να πω ξεπουλιούνται.  Στο παρόν 
προσχέδιο δεν αναφέρονται τρόποι στελέχωσης, πρόσληψης, απολύσεων, προαγωγών.   ∆εν υπάρχει 
νομοθετική ρύθμιση για τους 5 500 χιλιάδες εργαζομένους στα δημόσια νοσηλευτήρια· είναι ανύπαρκτη.  Θα 
βρεθούν στον αέρα, χωρίς διασφάλιση του μέλλοντός τους, αφού το εργασιακό τους καθεστώς θα ξεκαθαρίσει 
μετά την ψήφιση της νομοθεσίας.  Επιπλέον, ενώ μιλά για μη κομματικοποίηση των διοικητικών συμβουλίων των 
νοσηλευτηρίων, δημιουργεί τον απόλυτο έλεγχο, ώστε η εκάστοτε κυβέρνηση να διορίζει τους εκλεκτούς της.   

 Η δική μας θέση όσον αφορά την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων βασίζεται στη δημιουργία 
ενός δημόσιου τομέα της υγείας που θα πρέπει να είναι ο ρυθμιστής της λειτουργίας του σχεδίου.   Απαραίτητη 
προϋπόθεση είναι η βελτίωση της ανταγωνιστικής ικανότητας των αυτόνομων μονάδων.  Σε κάθε περίπτωση 
πρέπει να υπάρχει ένα ξεκάθαρο και αυστηρό πλαίσιο  συνεργασίας υπουργείου και νοσοκομείων, το οποίο 
πρέπει να προϋποθέτει μεταξύ άλλων σαφή διαχωρισμό και ταξινόμηση διοικητικών και επιστημονικών δομών, 
συνεργασία και συνέργεια μεταξύ των αυτοδιοικούμενων μονάδων για ορθολογιστική διαχείριση της υποδομής, 
ιδιαίτερα εκείνης που είναι υψηλού οικονομικού κόστους.  Και απαραίτητα θα πρέπει η λειτουργία ιατρικής 
σχολής να ενσωματωθεί στο πλαίσιο λειτουργίας του δημόσιου τομέα της υγείας.   

 Γι’ αυτό το νομοσχέδιο θα μπορούσαμε να πούμε πολύ περισσότερα, αλλά, όπως είπα και 
προηγουμένως, θα τα πούμε την ώρα που θα τα συζητούμε στη λεπτομέρειά τους στην επιτροπή Υγείας. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Υπογραμμίζω ότι ως κόμμα θα μελετήσουμε τις επόμενες μέρες λεπτομερώς όλες τις πρόνοιες των 
νομοσχεδίων.  Έχουμε πρόθεση να ανοίξουμε πραγματικό διάλογο με τους κοινωνικούς φορείς, τα κόμματα της 
αντιπολίτευσης, αλλά και με τους ίδιους τους πολίτες.  Λαμβάνοντας υπόψη τα στενά χρονικά περιθώρια που 
έχουμε μπροστά μας, θα εργαστούμε άοκνα, για να διαμορφώσουμε ένα νομοσχέδιο που να ανταποκρίνεται στα 
συμφωνηθέντα, χωρίς να αντιστρατεύεται τις πιο πάνω αρχές μας.  Εκείνο που πρέπει να είναι ξεκάθαρο στο 
μυαλό όλων μας είναι ότι το ΓΕΣΥ θα πρέπει να εξυπηρετεί όλη την κοινωνία και όχι κάποια μεμονωμένα 
συμφέροντα.   

 Θα ευχηθώ σε όλους καλές γιορτές, με την ευχή να δώσουμε λίγο χρόνο, για να ρίξουμε μια ζεστή ματιά 
στο γείτονά μας, να δώσουμε μια αγκαλιά στο συνάνθρωπό μας, για να νιώσουν και εκείνοι χαρά και ευτυχία τις 
μέρες των γιορτών! 

 Ευχαριστώ. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 
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 Ακούσαμε πάρα πολλά τα πρωί τα οποία μας προβλημάτισαν και είναι γεγονός ότι με προβληματισμό 
παρακολουθήσαμε και τη μομφή με την οποία ξεκίνησε αυτή η συζήτηση, όταν παρουσιαζόταν η έκθεση της 
επιτροπής Οικονομικών, που προερχόταν από τα κόμματα της αντιπολίτευσης, ότι στον προϋπολογισμό υπάρχει 
έλλειψη αναπτυξιακής προοπτικής. 

 Πράγματι, αν τα κόμματα της αντιπολίτευσης εννοούν την ανάπτυξη με το κλασικό μοντέλο της πλήρους 
χρηματοδότησης της ανάπτυξης από κρατικούς πόρους όπως γινόταν στο παρελθόν, πράγμα που, κατά την 
άποψή μας, οδήγησε σε υπερδανεισμό, απρογραμμάτιστη κατανομή πόρων, άγονες επενδύσεις και τελικά 
δημοσιονομική στρέβλωση, τότε τα κόμματα της αντιπολίτευσης έχουν δίκαιο.  Τέτοιος προϋπολογισμός δεν 
υπάρχει και ελπίζω να μην ξαναϋπάρξει. 

 Θα πρέπει να σχεδιαστεί ένας νέος τρόπος προσέγγισης της αναπτυξιακής προοπτικής, βασισμένος σ’ 
ένα συγκροτημένο σύστημα αποκρατικοποίησης, που να απορρέει από την παγκόσμια καταξιωμένη πλέον 
φιλελεύθερη ιδεολογία και να συνάδει με τις αρχές της ωφελιμότητας, της κοινωνικής ανάγκης και του πρακτικά 
εφικτού. Για την ευόδωση του νέου αυτού τρόπου ανάπτυξης η πολιτεία πρέπει να προσφέρει κίνητρα σε ιδιώτες 
να επενδύσουν σε αναπτυξιακά έργα, εισάγοντας νέες πλέον διατάξεις, που αφορούν τις συμπράξεις ιδιωτικού 
και δημόσιου τομέα για την παροχή βοήθειας προς τις αρχές σε πιθανά θέματα εφαρμογής τέτοιων 
αναπτυξιακών προγραμμάτων και για την απευθείας χρηματοδότηση καλά δομημένων επενδύσεων με 
σύμπραξη δημόσιου και ιδιωτικού τομέα (private public partnerships).  Οι ιδιώτες μπορούν με τη σειρά τους να 
προσφέρουν εργασία σε συμπολίτες μας, εισάγοντας φρέσκο χρήμα στην αγορά.  Οι καινοτόμες προσεγγίσεις 
μακριά από ιδεολογικές αγκυλώσεις δεν ενδείκνυνται πλέον, αλλά επιβάλλονται. 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες στους προϋπολογισμούς παραμένουν δυστυχώς μειωμένες.  Το κράτος δεν έχει 
την οικονομική ευχέρεια πλέον να αναλάβει το βάρος της ανάπτυξης και γι’ αυτό όλες σχεδόν οι αποφάσεις για 
αναπτυξιακά έργα λαμβάνονται στη βάση συμπράξεων δημόσιου και ιδιωτικού τομέα και με κριτήριο το μηδενικό 
κόστος για το κράτος.  ∆ημόσιος και ιδιωτικός τομέας μαζί!  Μαζί μπορούν να συμπράξουν, για να προσφέρουν 
στον πολίτη καλύτερη ποιότητα υπηρεσιών και λιγότερο κόστος, τόσο για την κοινωνική προσφορά όσο και για 
τον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Στόχος μας είναι να δημιουργηθεί ένα νέο θεσμικό πλαίσιο.  Η ∆ιεύθυνση ∆ημοσίων Συμβάσεων του 
Γενικού Λογιστηρίου έχει ήδη διεκπεραιώσει τη σχετική δημόσια διαβούλευση και το εναρμονιστικό νομοσχέδιο, 
το οποίο αναμένεται να μας προωθηθεί για ψήφιση εντός του 2015.  Από ό,τι είδαμε είναι έτοιμο.  Σημειώνεται ότι 
για τα έργα που θα εμπίπτουν στο συγκεκριμένο νομοθετικό πλαίσιο απαιτούνται διάφορες μελέτες και εγκρίσεις 
σε τεχνοκρατικό και πολιτικό κυρίως επίπεδο, προκειμένου να διασφαλίζεται η βιωσιμότητα του έργου και η 
ένταξή του στον ευρύτερο αναπτυξιακό σχεδιασμό.  Προς τούτο έχουμε ομόφωνα ψηφίσει το νόμο για τη 
δημοσιονομική ευθύνη, ένα νόμο που, κατά την άποψή μου, είναι σταθμός στη φιλελευθεροποίηση της 
ανάπτυξης. 

 Στόχος των δημόσιων αρχών μέσω των συμπράξεων δημόσιου και ιδιωτικού τομέα είναι η βελτίωση της 
ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών προς τον πολίτη.  Στόχος επίσης είναι η εξοικονόμηση πόρων για το 
δημόσιο και τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης για υλοποίηση πρόσθετων έργων και προγραμμάτων.  
Είδαμε για παράδειγμα τη δημιουργία τοπικών εταιρειών τουριστικής ανάπτυξης, οι οποίες ελπίζουμε σε κάποιο 
στάδιο να υποκαταστήσουν το δυσλειτουργικό ΚΟΤ, ο οποίος θα πρέπει να περιοριστεί μόνο σε ένα συντονιστικό 
πλαίσιο.  Είναι απαράδεκτο κάθε χρόνο να έχουμε δημόσιους υπαλλήλους να κάνουν διαφημιστικές εκστρατείες. 

 Στόχος επίσης είναι η αξιοποίηση των πλεονεκτημάτων εμπειρίας, τεχνογνωσίας και μεθόδων λειτουργίας 
του ιδιωτικού τομέα.  Στόχος είναι η δυνατότητα μείωσης του κόστους, του χρόνου παράδοσης των έργων και της 
βελτίωσης του λειτουργικού σχεδιασμού.  Πρέπει με τη σύμπραξη δημόσιου και ιδιωτικού τομέα να αποφευχθούν 
οι υπερβάσεις κόστους.  Είναι γεγονός ότι το κράτος αδυνατεί να αναλάβει το κόστος ανέγερσης νέων φυλακών 
για παράδειγμα, που μπορεί να κυμαίνεται, όπως μας είπαν, από €80 εκατομ. μέχρι €200 εκατομ.  Είναι αδύνατο 
να γίνει ένα τέτοιο μεγάλο έργο χωρίς τη σύμπραξη του ιδιωτικού τομέα.  Και γι’ αυτό θα πρέπει να γίνει αμέσως 
το θεσμικό πλαίσιο. 

 Άλλος ένας παράγοντας είναι οι υποδομές. Οι υποδομές που αφήνουν την ψηφιακή επανάσταση να τις 
προσπερνά πρέπει να αναπροσαρμοστούν.  Γιατί;  Γιατί απηρχαιωμένες δομές και συχνά χωρίς προοπτική ή 
στρατηγικό σχεδιασμό μάς έχουν καταπνίξει.  Γι’ αυτό έχει αποφασιστεί όπως προωθηθεί η ηλεκτρονική 
διαχείριση των αρχειακών δομών της δικαστικής υπηρεσίας με τη μέθοδο PPP.  Και μη νομίζετε ότι αυτό είναι το 
αβγό του Κολόμβου.  Είναι μια μέθοδος η οποία ξεκίνησε εδώ και σαράντα χρόνια και κλασικό παράδειγμα 
σπατάλης που θα μπορούσε να αποφευχθεί, αν εφαρμοζόταν έγκαιρα αυτή η μέθοδος στον τόπο μας, είναι το 
ότι, ενώ ο μέσος όρος για παράδειγμα μηχανημάτων μαγνητικών και αξονικών τομογράφων στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση είναι 9,5 και 19,2 αντίστοιχα για κάθε ένα εκατομμύριο πληθυσμού, στην Κύπρο έχουμε ακριβώς τα 
διπλάσια.  Είναι 16,5 τομογράφοι και 35,5 αξονικοί για κάθε ένα εκατομμύριο!  Και αυτοί δυσλειτουργούν, επειδή 
ακριβώς έχουμε καταπνιγεί από το ωράριο των ιατρικών υπηρεσιών. 

 Επειδή είμαι στα εννιά λεπτά και πρέπει να τελειώσω, θα σας πω μόνο τούτο:  Θα πρέπει να 
προχωρήσουμε σε συγκροτημένες αποκρατικοποιήσεις.  Αύξηση της ανάμειξης του ιδιωτικού τομέα στη 
διαχείριση και στην ανάπτυξη των υπηρεσιών προς τον πολίτη.  Η ρύθμιση των κανόνων εφαρμογής του 
καπιταλιστικού συστήματος, έτσι ώστε να τονίζεται η κοινωνική του διάσταση, αποτελεί την πεμπτουσία της νέας 
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πολιτικής.  Η παγκοσμιοποίηση και η μετατροπή του κράτους από κυρίαρχο δρώντα σε ρυθμιστή εκφράζεται 
επιτέλους στους προϋπολογισμούς μιας κυβέρνησης με στόχους, στρατηγική και καινοτόμα αντίληψη.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο συνάδελφος Γιώργος Γεωργίου του ΑΚΕΛ στο βήμα.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Οι επιτόπου επισκέψεις των κ. Άντρου Κυπριανού και Αβέρωφ Νεοφύτου στις πληγείσες περιοχές της 
Λάρνακας σε συνδυασμό και με την υπόσχεση του κ. Χάσικου ότι θα δοθούν αποζημιώσεις στους κατοίκους οι 
οποίοι επλήγησαν ελπίζω ότι θα αποδώσουν, για να κάνουμε το ελάχιστο που μπορούμε αυτές τις μέρες.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απευθυνόμενος κυρίως, και με πολύ σεβασμό, στους εκ δεξιών λέω το εξής:  Κάποτε ξεχνιέστε και σας 
ξεφεύγει η αλήθεια!  «Το μνημόνιο περιλαμβάνει αυτά που έπρεπε να είχαμε κάνει με δική μας πρωτοβουλία»  
και «αυτό που είναι καλό για την κοινωνία και ευεργετικό για την οικονομία μας δεν είναι πάντα δημοφιλές».  Τάδε 
έφη Χάρης Γεωργιάδης.  Πρόκειται για κλασική περίπτωση πληθυντικού της πολιτικής υποκρισίας.  Ο υπουργός, 
άξιο τέκνο της σχολής του Σικάγο, λάτρης του αμερικανικού καπιταλισμού, μιλούσε βασικά σε σας και εννοούσε 
αυτά που έπρεπε εσείς να είχατε κάνει ως εκπρόσωποι της άρχουσας τάξης και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και που τώρα τα κάνετε τάχατες για το καλό της κοινωνίας και της οικονομίας! 

 Πιο απλά, και αν δεν υπήρχε το μνημόνιο, έπρεπε να το επινοήσετε, για να υπηρετήσετε τη 
νεοφιλελεύθερη, συντηρητική, έντονα ταξική φιλοσοφία σας.  Τα υπόλοιπα είναι για τους αδαείς.  Βιώνουμε έναν 
απροσχημάτιστο ταξικό πόλεμο και εσείς μας λέτε να επιδείξουμε σύνεση και να αποφεύγουμε ακραίες 
συμπεριφορές.   

 Χαρακτηρίζει ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, που τον ευχαριστώ που παρακάθηται, την αντιπολίτευση ως 
ανεύθυνη, επειδή ζητά επαναδιαπραγμάτευση κάποιων απεχθών όρων του μνημονίου.  ∆ιερωτώμαι αν ανάμεσα 
σ’ αυτούς συμπεριλαμβάνει και το Νικόλα, που τώρα αμφισβητεί τις πολιτικές της τρόικας.  Πάντως οι γέφυρες 
“έπεσαν”, για να αναβιώσουν οι παλιές αγάπες.  Ελπίζω πως όχι.  «Μαζί προειδοποιούσαμε, αγαπητέ Νικόλα», 
αναφώνησε ψες ο Αβέρωφ Νεοφύτου.   

 Ακούστε τα “καλά για την κοινωνία”’ και “τα ευεργετικά για την οικονομία” που ευαγγελίζεται η κυβέρνηση.  
Έχουμε τη μεγαλύτερη μείωση μισθών στην Ευρώπη, τη μεγαλύτερη αύξηση της μακροχρόνιας ανεργίας και τη 
μεγαλύτερη μείωση της απασχόλησης.  Τα παιδιά μας μεταναστεύουν.  Όσοι μένουν εκλιπαρούν για €500.  
Έχουμε τα υψηλότερα δανειστικά επιτόκια.  Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια κινούνται ανεξέλεγκτα.  Παραδώσατε 
τις τράπεζες σε ύποπτους ξένους -κάποιους τους κυνηγούν στα δικαστήρια- και επιτήδειους ντόπιους -σε 
ορισμένους καταλογίζουν έως και ποινικά αδικήματα- οι εκποιήσεις επέρχονται, η στεγαστική πολιτική φυλλοροεί, 
η φοροκαταιγίδα τσακίζει τα νοικοκυριά, ο δείκτης ευημερίας μας καθιστά τριτοκοσμική χώρα, το κράτος πρόνοιας 
διαλύεται κι εσείς μας λέτε ότι κάνετε επανάσταση με τo EEE.  Κι ας ομολογείτε, κυνικά και ανάλγητα, πως 
μερικές χιλιάδες άνθρωποι θα μείνουν νηστικοί γιορτάρες μέρες, γιατί δεν προλάβατε. 

 Κατά τα άλλα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μάς καθησυχάζει και μας παρηγορεί και λέει τα εξής: «Πάμε 
θαυμάσια.  Βρισκόμαστε σε πορεία πλήρους ανάκαμψης.  Αντέξετε ακόμα λίγο.  Τι απέμεινε να 
διαπραγματευτούμε;». 

 Άκουσε, αγαπητέ Πρόεδρε, απ’ εκεί που βρίσκεσαι και μακάρι να γυρίσεις υγιέστατος, τι απέμεινε!  Το 
ξεσπίτωμα των ανθρώπων που δήθεν προστατεύσαμε την πρώτη τους κατοικία μέσα από την αφερέγγυα 
φερεγγυότητα, οι ιδιωτικοποιήσεις που δε θα γίνονταν και τώρα εμφανίζονται ως “εξόχως διαρθρωτική αλλαγή”, 
το ΓΕΣΥ που το δίνετε βορά στα δόντια των πολυασφαλιστικών, η στοχοποιημένη τοπική αυτοδιοίκηση και 
πολλά άλλα που ορέγονται οι σύμβουλοι και συνεργάτες σας. 

 Αποκαλυπτικά λέει ο κ. Μάριος Ζαχαριάδης, μέλος του Εθνικού Συμβουλίου Οικονομίας, το εξής:  
«Καταρχάς, δεν είναι αυτοσκοπός η έξοδος από το μνημόνιο.  Με την έξοδο από το μνημόνιο λιγοστεύει η 
δυνατότητα και οι πιθανότητες να μπορέσει το κράτος να εφαρμόσει μεταρρυθμίσεις που αφορούν θεσμούς και 
ειδικά συμφέροντα» -ακούστε τα, έρχονται- «όπως συνταξιοδοτικό, εφάπαξ, μισθολογικές αυξήσεις, ωράρια 
δασκάλων και καθηγητών κ.ά., μεταρρυθμίσεις που θα είναι δυσκολότερο να γίνουν, αν έχουμε βγει από το 
μνημόνιο». 

 Αυτή είναι μια αλήθεια!  Κατ’ ακρίβεια, αυτή είναι η μόνη αλήθεια.  Τα ίδια λέει και ο Ρέγκλιγκ του 
Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στήριξης:  «Οι μεταρρυθμίσεις δε θα πρέπει να τελειώσουν με το τέλος του 
προγράμματος».  Και δε θα τελειώσουν, αγαπητοί συνάδελφοι.  Μέχρι να ξοφλήσουμε το 75% του δανείου, εδώ 
θα είναι και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο και οι τρόικες καλοκαθισμένες στο σβέρκο του λαού μας ως το 2033. 
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 Και εσείς βολεύεστε με το παραμύθιασμα για μια οικονομία που δήθεν ανακάμπτει, για την ανεργία που 
παραμένει απλώς στο 15,8 %, για ένα δημόσιο χρέος που περιορίστηκε μέσα από τις λογιστικές αλχημείες των 
φίλων σας, για τις τράπεζες που μετατράπηκαν σε ψυχρούς μηχανισμούς είσπραξης χρημάτων, για το αναιμικό 
αλλά αιματηρό πρωτογενές πλεόνασμα και την ευημερία των αριθμών. 

 Για τη δυστυχία και τον εξανδραποδισμό των ανθρώπων ούτε κουβέντα.  Και ο Υπουργός των 
Οικονομικών βαυκαλίζεται με τις προβλέψεις των ανυπόληπτων οίκων για την ανάπτυξη που θα ’ρθει το 2015.  
Εκτός κι αν εννοεί την περεταίρω βίαιη ανακατανομή του πλούτου υπέρ των ολίγων.  ∆ιότι άλλη ανάπτυξη με τη 
συγκεκριμένη κυβερνητική φιλοσοφία, χωρίς δημόσιες δαπάνες και επεκτατική δημοσιονομική πολιτική, χωρίς 
τραπεζικές δανειοδοτήσεις, με τα δυσοίωνα μηνύματα για τον τουρισμό και την κατασκευαστική βιομηχανία να 
ευρίσκεται στον αναπνευστήρα, δεν υπάρχει. 

 Και σας παρακαλώ, σταματήστε επιτέλους να ζηλεύετε τη μοίρα της δυστυχούς Ελλάδας, της 
αποσαθρωμένης Πορτογαλίας και της μεταμνημονιακής Ιρλανδίας.  Μία κοιλάδα θανάτου, ένα κινούμενο 
νεκροταφείο τις έχουν καταντήσει οι Ευρωπαίοι με επικεφαλής τη Μέρκελ.  

 Εκεί μας οδηγείτε κι σεις!  Ο κ. Νεοφύτου μας είπε πως ο μνημονιακός δρόμος είναι μια ριζοσπαστική 
αλλαγή που αποτελεί εθνική αποστολή.  Κι όμως ο ∆ιονύσιος Σολωμός λέει, κύριε Σαμψών, ότι εθνικό είναι ό,τι 
είναι αληθινό και χρήσιμο και αυτό που ζούμε δεν είναι ούτε αληθινό ούτε χρήσιμο.  Μάλλον τραγικό είναι!  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ιδίως του κυβερνώντος ∆ΗΣΥ, 

 Εμάς μη μας ακούτε, αν δε θέλετε.  Ακούστε κάποιους δικούς σας και σταματήστε αυτή την πορεία 
θανάτου.  Ακούστε το νομπελίστα κι ας έφυγε στα ξένα.  Λέει: «Το μέλλον της Ευρωζώνης διαγράφεται ζοφερό.  
Χρειάζεται επεκτατική νομισματική πολιτική, περισσότερες δημοσιονομικές μεταφορές προς τις αδύναμες χώρες 
του Νότου και αναδιάρθρωση του χρέους».  Ακούστε και τον Κρούγκμαν που λέει: «Το ευρώ καταστρέφεται σε 
αργή κίνηση» ή το Πανεπιστήμιο Κύπρου, Πάμπο, «η λιτότητα και η μείωση των δαπανών μεγαλώνουν την 
ύφεση» και την Ντόρα Μπακογιάννη που λέει: «Οι εταίροι μας κάνουν παίγνια σε βάρος του ελληνικού λαού και 
το δράμα της Ελλάδας της κρίσης είναι ότι οι διαδοχικές κυβερνήσεις στις διαπραγματεύσεις τους με την τρόικα 
“παίζουν άμυνα”.  Έφτασε η ώρα της επίθεσης!». 

 Ίσως, έχει δίκαιο ο Χάρης Γεωργιάδης ότι χρειάζεται μία έντιμη συνεργασία απ’ όλους, για να 
ξεπεράσουμε την κρίση.  Σίγουρα, όχι ο Αβέρωφ που ψες κατάργησε τις τάξεις, τα κόμματα, τις ιδεολογίες.  Τι 
ήταν αυτό, κύριε Αβέρωφ, ότι δεν υπάρχει αριστερά και δεξιά;  Υπάρχει και δεξιά και αριστερά και κέντρο!  Όντως 
λοιπόν χρειάζεται μία έντιμη συνεργασία χωρίς όμως το εναγώνιο ψάξιμο αποδιοπομπαίων τράγων μέσα από τις 
διαρροές των κατά παραγγελία ψευδοεκθέσεων, χωρίς το μακαρθικό κυνηγητό των πολιτικών αντιπάλων και την 
παράλληλη συγκάλυψη των σκανδαλοποιών και μεγαλοεγκληματιών, χωρίς τις υπερβολές και τα δόγματα της 
τροϊκανικής τυραννίας, την εξυπηρέτηση στενών ταξικών αλλά ακριβώς γι’ αυτό αντιπατριωτικών πολιτικών.  
Οικονομικά θαύματα κάνει ένας λαός ελεύθερος κι εμείς είμαστε υπό ζυγό! 

 Έχει δίκαιο η Ντόρα: «Έφτασε η ώρα της επίθεσης».  Όχι της στωικής αντιμετώπισης.  ∆εν πάει άλλο.  Και 
ο Χάρης Γεωργιάδης έχει δίκαιο που μας είπε πως ήρθε η ώρα της ρήξης με τα κατεστημένα συμφέροντα.  ∆εν 
τα κατονόμασε.  Εμείς όμως τα γνωρίζουμε και ο Χάρης τα γνωρίζει καλύτερα από μας.  Είναι δίπλα του.  Είναι οι 
τραπεζίτες και όσοι πήραν δανεικά και αγύριστα.  Είναι κάποια δικηγορικά και ελεγκτικά γραφεία.  Είναι οι 
σύγχρονοι δουλοκτήτες που αφαιμάσσουν τους εργαζομένους.  Και βεβαίως είναι και όσοι τους καλύπτουν 
πολιτικά για δεκαετίες.  Τώρα λοιπόν εμείς ξέρουμε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο συνάδελφος κ. ∆ίπλαρος από το ∆ΗΣΥ. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πολλά έχουν ακουστεί από το βήμα αυτό και πολλά έπονται ακόμη ενόψει της ψήφισης του κρατικού 
προϋπολογισμού για το 2015.  Κάποια ευσταθούν και κάποια παραμένουν ανυπόστατα.  Ο δε συνάδελφος 
προηγουμένως φαίνεται να μην είναι υπέρ της αγάπης.  Το δε Αβέρωφ Νεοφύτου φαίνεται όχι να τον αγαπά, 
αλλά να τον μισεί.  Μακάρι να διδασκόταν από τον τρόπο που πολιτεύεται ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Αυτό όμως, κυρίες και κύριοι, που πρέπει όλοι να έχουμε υπόψη είναι ότι οι πολίτες πλέον μας κρίνουν 
αυστηρά και δεν κρίνουν ποια τις λεκτικές διακηρύξεις μας ή τις λεκτικές μας αντιπαραθέσεις, αλλά κρίνουν τις 
πράξεις μας και τα αποτελέσματα αυτών. 

 ∆ε θα ήθελα να επαναλάβω τα όσα δύσκολα βίωσε και βιώνει ακόμη ο Κύπριος πολίτης από το 2011, το 
2012 και το 2013.  Τα κοινωνικά παντοπωλεία, τα σχολικά συσσίτια και οι δείκτες της ανεργίας μαρτυρούν 
καθημερινά ότι η ύφεση και τα αποτελέσματα της οικονομικής καταστροφής δεν έχουν ακόμη ξεπεραστεί, αν και 
είμαστε πλέον στη σωστή πορεία. 
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 Κάποιοι κατηγορούν την κυβέρνηση Αναστασιάδη για τα υπερβολικά μέτρα λιτότητας που επέβαλε, χωρίς 
ωστόσο να μπορούν να μας εξηγήσουν, ούτε τότε ούτε και σήμερα, πώς θα μπορούσαν αυτά να αποφευχθούν 
σε μία υπό κατάρρευση οικονομία.  Γιατί δεν έπραξαν τα όσα οι ίδιοι εξαγγέλλουν σήμερα ως λύσεις, όταν είχαν 
την ευκαιρία να το πράξουν, προκειμένου να σταματήσουν την κατηφόρα των υποβαθμίσεων; 

 Και ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό δεν είναι ένα ρητορικό ερώτημα που θέτω μόνο εγώ, αλλά μία 
απορία, μία κατακραυγή ενάντια στη στείρα αντιπολίτευση.  Μια κατακραυγή του κάθε Κύπριου πολίτη ο οποίος 
είδε τους κόπους μίας ζωής να εξανεμίζονται, γιατί επέλεξαν κάποιοι την πολιτική της αδράνειας ή μάλλον 
καθυστέρησαν να υλοποιήσουν τα όσα εκ των υστέρων εισηγούνται. 

 Η σημερινή όμως κυβέρνηση κάνει πράξεις, κάνει βήματα προς τα εμπρός, προσπαθώντας να ανατρέψει 
μία ολισθαίνουσα πορεία.  ∆ιά στόματος του ίδιου του Υπουργού Οικονομικών ακούσαμε απ’ αυτό εδώ το βήμα 
χθες, και αυτό αποτελεί τιμή για τον ίδιο, αλλά και το πολιτικό του ανάστημα, τα εξής:  «Η κυπριακή οικονομία 
εξακολουθεί να αντιμετωπίζει δυσκολίες και προκλήσεις.  Ουδέποτε έχω παρουσιάσει την κατάσταση μέσα από 
το φακό της ωραιοποίησης και ούτε και σήμερα πρόκειται να επιχειρήσω κάτι ανάλογο.  Η οικονομία μας 
παραμένει σε ύφεση και η ανεργία είναι σε απαράδεκτα υψηλά επίπεδα.  Είναι όμως μία οικονομία που 
καταγράφει τον τελευταίο χρόνο μία συνεχή και αξιοσημείωτη διόρθωση.  Τα δεδομένα και οι προοπτικές σήμερα 
είναι σαφώς βελτιωμένα σε σχέση με αυτά που είχαμε μπροστά μας πριν από ένα χρόνο, όταν συζητούσαμε τον 
προϋπολογισμό του 2014.  Και είναι βεβαίως πολύ πιο καλή η κατάσταση σήμερα από αυτήν που η κυβέρνηση 
Αναστασιάδη παρέλαβε πριν από είκοσι με είκοσι ένα μήνες.  Είχαμε, με λίγα λόγια, μία οικονομία υπό 
κατάρρευση.  Σήμερα έχουμε μία οικονομία που ανακάμπτει.  Η εφαρμογή του πολιτικά δύσκολου αλλά 
απολύτως αναγκαίου προγράμματος για τη μεταρρύθμιση και εξυγίανση της οικονομίας μας φέρνει 
αποτελέσματα». 

 Και σε αυτό ακριβώς το σημείο θέλω να σταθώ, ότι η εφαρμογή του πολιτικά δύσκολου αλλά αναγκαίου 
μάς φέρνει σήμερα αποτελέσματα.  Με τη συνεργασία όλων αλλά πρωτίστως με την επιμονή και υπομονή των 
Κυπρίων πολιτών καταφέραμε να οδηγήσουμε την κυπριακή οικονομία σε μία πορεία ανάκαμψης.  Τα γεγονότα 
άλλωστε μαρτυρούν από μόνα τους.  Τέσσερις αναβαθμίσεις πιστοληπτικής ικανότητας μετά από είκοσι δύο 
συνεχείς υποβαθμίσεις, τέσσερις διαδοχικές θετικές αξιολογήσεις από την τρόικα, επιτυχή έξοδο της Κύπρου στις 
διεθνείς αγορές μετά από τρία χρόνια, σταθεροποίηση του τραπεζικού συστήματος και των συνολικών 
καταθέσεων για πρώτη φορά μετά από το 2011, άρση όλων των τραπεζικών περιορισμών για το εσωτερικό και 
σταθεροποίηση και πρώτη μείωση της ανεργίας, η οποία τα προηγούμενα χρόνια ανήλθε από το 3% το 2008 στο 
15% το 2013 και από το 15% στο 17,6%.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το μόνο που θα μπορούσε να μας κάνει σήμερα να πισωγυρίσουμε είναι ο εφησυχασμός και η 
προσπάθεια ωραιοποίησης των σημερινών δεδομένων.  Προκειμένου να είμαστε πολιτικά αρεστοί σε κάποιους, 
να συνεχίσουμε, όπως κάναμε στο παρελθόν, να μιλάμε με εύηχα συνθήματα, να λαϊκίζουμε, αντί να πράττουμε, 
φοβούμενοι το πολιτικό κόστος.   

 Με συναίσθηση της ευθύνης μας απέναντι στον κάθε Κύπριο πολίτη βλέπουμε την ωμή πραγματικότητα 
και επιχειρούμε μέσα από το διάλογο να βρούμε λύσεις σήμερα για ένα καλύτερο μέλλον.  Το δικαιούνται 
άλλωστε οι νέοι άνθρωποι αυτού του τόπου, το δικαιούνται τα παιδιά μας.   

 Θα πρέπει να παραδεχθούμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως έχουμε χρεοκοπήσει όχι μόνο στους 
θεσμούς και στις υπηρεσίες, αλλά η μεγάλη χρεοκοπία επήλθε, όταν αντικαταστήσαμε τις αξίες και τα ιδανικά με 
το χρήμα, τον αθέμιτο πλουτισμό, με το να περνάμε εμείς καλά χωρίς να μας νοιάζει ο δίπλα.  Τα σκάνδαλα και η 
μπόχα που καθημερινά αναδύονται επιβεβαιώνουν ότι πρώτα πτωχεύσαμε ηθικά και πνευματικά και μετά 
οικονομικά. 

 Η οικονομική κρίση θα πρέπει να αποτελέσει για μας την ευκαιρία για αυτοκριτική και διόρθωση λαθών 
δεκαετιών.  Και αυτό θα το επιτύχουμε όχι μόνο μέσα από την οικονομική σταθερότητα, αλλά ενισχύοντας και 
εκσυγχρονίζοντας την παιδεία μας, το θεμέλιο λίθο κάθε ευνομούμενης πολιτείας.  Το όραμα και ο στόχος του 
Υπουργού Παιδείας μάς βρίσκει απολύτως σύμφωνους, γι’ αυτό και θα στηρίξουμε μ’ όλες μας τις δυνάμεις τις 
προσπάθειες για την υλοποίησή του. 

 Ως όραμά του το Υπουργείο Παιδείας έχει ορίσει τη διαμόρφωση εγγράμματων πολιτών με δεξιότητες, 
υπευθυνότητα, δημοκρατικό ήθος, ιστορική ταυτότητα, αλλά και σεβασμό στη διαφορετικότητα.  Ένας 
προϋπολογισμός που, όπως παρουσιάστηκε στην επιτροπή Παιδείας, είναι αναπτυξιακός, όσον αφορά το 
Υπουργείο Παιδείας.  Θα πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνουμε πολίτες με ολοκληρωμένη 
προσωπικότητα, ικανούς να συμβάλουν δημιουργικά στην ανάπτυξη της κοινωνίας και στην αντιμετώπιση των 
προκλήσεων του μέλλοντος, καθώς και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών μέσω της παιδείας και 
του πολιτισμού.   

 Ευχή λοιπόν όλων είναι όπως με την εφαρμογή συγκεκριμένων δράσεων και με τη συνεργασία και καλή 
θέληση όλων των εμπλεκόμενων φορέων να αναβαθμίσουμε ποιοτικά και να εκσυγχρονίσουμε την εκπαίδευση, 
την πολιτιστική δημιουργία, να ενδυναμώσουμε την αυτονομία και την ικανότητα της νεολαίας να συνεισφέρει στα 
κοινά.  Τη νεολαία που διψά για προσφορά. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαι πεπεισμένος πως το 2015 εκτός από έτος ανάπτυξης θα αποτελέσει και το έτος των αλλαγών και 
των μεταρρυθμίσεων, που στόχο έχουν τον εκσυγχρονισμό ενός μοντέλου κράτους που έχει χρεοκοπήσει και ας 
το παραδεχτούμε.  Είναι λοιπόν η ευκαιρία μας να αφουγκραστούμε αυτό που καθημερινά η κοινωνία των 
πολιτών μάς προτρέπει ή μάλλον καλύτερα η κοινωνία το απαιτεί,  να κάνουμε εκείνες τις αλλαγές που έχει 
ανάγκη ο τόπος.  Ας μην τους απογοητεύσουμε για άλλη μία φορά. 

 Ας στηρίξουμε όλοι μαζί τις προσπάθειες του Προέδρου Νίκου Αναστασιάδη για καλύτερες μέρες.  Ας 
αφήσουμε έστω και για λίγο στην άκρη αυτά που μας χωρίζουν και ας βάλουμε μπροστά αυτά που μας ενώνουν 
και που είναι περισσότερα.  Για το καλό της πατρίδας μας, για το καλό της Κύπρου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλά Χριστούγεννα κι ας ευχηθούμε το 2015 να είναι έτος ειρήνης, σταθερότητας, κοινωνικής συνοχής, 
αλλά και προσωπικής και οικογενειακής ευτυχίας!   

 Στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη ευχόμαστε καλή ανάρρωση και σύντομα γερός επί των 
επάλξεων!  Τώρα, όσο ποτέ άλλοτε, η πατρίδα τον χρειάζεται. 

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ευθύμιου ∆ίπλαρου ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανήλθε στην 
έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εμείς ευχαριστούμε, κύριε ∆ίπλαρε. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, βουλευτή Λευκωσίας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
να προσέλθει στο βήμα.   

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ομολογώ ότι, όταν άκουγα τον κ. ∆ίπλαρο, μπερδεύτηκα.  Άρχισα να αναρωτιέμαι αν ζω στην Κύπρο ή 
στην Ελβετία! 

 Η κοινοβουλευτική διαδικασία ψήφισης του προϋπολογισμού φέρνει εμάς, τους εκλελεγμένους 
αντιπροσώπους του λαού, ενώπιον μιας σημαντικής ευθύνης.  Να σταθούμε αντάξιοι των νέων προκλήσεων, 
οικονομικών, κοινωνικών και πολιτικών.  Είτε μας αρέσει είτε όχι, οι πολίτες στέκονται πολύ κριτικά απέναντί μας.  
Κάποιες φορές ισοπεδωτικά.  Ανησυχούν για το μέλλον τους και πολύ δικαιολογημένα.   

 Ο τρόπος λειτουργίας των θεσμών και του κράτους θα καθορίσει εάν οι επόμενες γενιές θα έχουν την 
ευκαιρία να ζήσουν σε ένα κράτος ισονομίας και δικαιοσύνης.  Άλλωστε, η ιστορία αυτού του τόπου είναι άμεσα 
συνυφασμένη με χρεοκοπίες.  Χρεοκοπίες όχι κατ’ ανάγκη οικονομικές.  Σχεδόν πάντοτε όμως συνδεδεμένες με 
την ανεπαρκή λειτουργία των θεσμών.  

 Να ξεκινήσουμε από μας, από το κοινοβούλιο.  Εμείς, οι εκπρόσωποι της λαϊκής κυριαρχίας, 
διασφαλίσαμε ότι τα νομοσχέδια που ψηφίζουμε δε δημιουργούν πλεονέκτημα στους λίγους και βάρη στους 
πολλούς;  Καταφέραμε να κάνουμε πιο δίκαιους τους νόμους;  Καταφέραμε να δημιουργήσουμε ένα πολιτικό 
σύστημα που να διέπεται από τις αξίες της ισότητας και της κοινωνικής δικαιοσύνης;  Αντίθετα, γινόμαστε 
μάρτυρες πολιτικών συμπεριφορών που καθόλου δεν τιμούν ούτε τους θεσμούς και το κύρος τους ούτε τη 
δημοκρατία μας.  Συμπεριφορών που υπηρετούν τα συμφέροντα μίας ολιγαρχίας οικονομικών παραγόντων και 
των τραπεζών αντί τα συμφέροντα του λαού.  

 Τους τελευταίους είκοσι μήνες παρατηρούμε μια ασύδοτη, αυταρχική, προκλητική συμπεριφορά.  Θεσμούς 
να επιχειρούν εξόντωση άλλων θεσμών ή παράκαμψή τους.  ∆ιορισμούς από πλευράς της κυβέρνησης ατόμων 
που εκκρεμούν υποθέσεις σε βάρος τους και βρίσκονται υπό διερεύνηση.  ∆ιορισμούς εκτός νομιμότητας.  Ο 
ίδιος ο Πρόεδρος επιλέγει ανεπαρκείς συνεργάτες, οι ενέργειες των οποίων εκθέτουν τη ∆ημοκρατία και τους 
θεσμούς της.  ∆εν είναι δικός μου ο χαρακτηρισμός περί ανεπάρκειας αλλά του ηγέτη του κυβερνώντος κόμματος 
του κ. Νεοφύτου.  Κι αυτό γιατί πάνω από το συμφέρον του κυπριακού λαού είναι οι προεκλογικές δεσμεύσεις 
του Προέδρου σε εταίρους.  Πού χάθηκε ο σεβασμός στη νομιμότητα, στο Γενικό Εισαγγελέα, στο κοινοβούλιο;  

 Τι κρύβεται τελικά πίσω από την ανελέητη αντιπαράθεση κυβέρνησης και διοικητών της Κεντρικής 
Τράπεζας;  Επιδίωξαν ή όχι να ελέγξουν τις τράπεζες διορίζοντας στα συμβούλια άτομα της εμπιστοσύνης της 
κυβέρνησης και της Πινδάρου;  Πιο πρόσφατη η υπόθεση της κ. Γιωρκάτζη.  Να αφήσουμε τα πεπραγμένα επί 
∆ημητριάδη.   Ακούσαμε αλληλοκατηγορίες, παρακολουθήσαμε κατάθεση ψευδών στοιχείων, που όχι μόνο 
προσέβαλλαν τη νοημοσύνη μας, αλλά αποτελούσαν και διεθνή πρωτοτυπία, αφού σε τόσο σύντομο χρονικό 
διάστημα μετά το διορισμό της διοικήτριας επήλθε καθολική σύγκρουση με αυτούς που τη διόρισαν.  Και 
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αιωρείται το κρίσιμο ερώτημα:  Τι και ποιους εννοούσε η κ. Γιωρκάτζη, όταν αναφέρθηκε σε «αθλιότητες και 
τρομακτικά συμφέροντα στον τραπεζικό τομέα» στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών;  

 Αποκορύφωμα αυτής της παρωδίας που ζήσαμε στο κοινοβούλιο ήταν η προσπάθεια 
αποπροσανατολισμού της κοινής γνώμης μέσω της έκθεσης του Προεδρικού για την οικονομία, την οποία 
αποκήρυξαν οι ίδιοι που τη συνέταξαν, αφού τελικά η δημοσίευσή της στους New York Times δε στάθηκε ικανή 
να εισπράξει τα πιστοποιητικά εγκυρότητας που επιθυμούσαν οι κυβερνώντες, για να επιρρίψουν για άλλη μία 
φορά το φταίξιμο στην προηγούμενη κυβέρνηση.  Να μην ξεχνάμε και τον εξέχοντα ρόλο που έχουν σε αυτή την 
παράσταση οι συμπέθεροι, οι συνέταιροι, οι θυγατέρες και γενικότερα το στενό περιβάλλον του Προέδρου. 

 Και ενώ τέτοια σενάρια μόνο σε βραζιλιάνικη σαπουνόπερα παραπέμπουν, εδώ στην Κύπρο έχουν γίνει η 
καθημερινότητα που βιώνουμε τους τελευταίους είκοσι μήνες.  Μακρύς ο κατάλογος.  Από τις εκροές 
εκατομμυρίων στην εμπλοκή δικηγορικών γραφείων, στα των αεροπορικών εταιρειών, στο ξεπούλημα των 
ημικρατικών οργανισμών και τώρα με την κατάθεση των νομοσχεδίων για το Γενικό Σύστημα Υγείας στο 
ξεπούλημα και της δημόσιας υγείας. 

 Τελικά, είναι η κρίση που βρήκε ηγέτη ή το μεγάλο κεφάλαιο;  ∆ιότι αυτό που βιώνουμε δεν είναι τίποτα 
άλλο από το ξεπούλημα του δημόσιου πλούτου στους μεγαλοκαρχαρίες και στα διεθνούς εμβέλειας γεράκια της 
οικονομίας, που τρέφονται από την εξαθλίωση των λαών.   

 Μιλώντας για γεράκια να μην ξεχνάμε και αυτούς που αφαίμαξαν τις τράπεζές μας.  Αυτούς που 
αφαίμαξαν δισεκατομμύρια των Κυπρίων καταθετών.  Είναι για να απορεί κανείς γιατί οι αναφορές αυτής της 
κυβέρνησης στο σκάνδαλο της Λαϊκής Τράπεζας περιορίζονται μόνο στον ELA.  Ξεχάστηκαν τα δισεκατομμύρια 
δάνεια σε εφοπλιστές χωρίς επαρκείς εξασφαλίσεις!  Τα ΜΙGοδάνεια!  Ο κ. Βγενόπουλος γιατί παραμένει στο 
απυρόβλητο από την κυβέρνηση Αναστασιάδη;  Αληθεύουν τα περί εξωτερικών πιέσεων; 

 Το ίδιο το Προεδρικό ισχυρίστηκε στην περιβόητη έκθεσή του, αυτήν που διέρρευσαν στους New York 
Τimes, ότι η Λαϊκή Τράπεζα το Μάρτιο του 2011 ήταν αφερέγγυα.  Πώς λοιπόν μία διοίκηση που κατέστησε μια 
τράπεζα αφερέγγυα μένει στο απυρόβλητο;  Πώς ο κ. Ορφανίδης που δήθεν δεν αντελήφθη, ως όφειλε, όλα αυτά 
που συνέβαιναν στη Λαϊκή Τράπεζα παραμένει στο απυρόβλητο;  Μήπως για να μην εκτεθούν αυτοί που τον 
θωράκιζαν τότε, δηλαδή η ηγεσία της Πινδάρου;  

 Τα πολιτικά παιχνίδια και οι σκοπιμότητες πρέπει να σταματούν εκεί που διακυβεύεται η τιμωρία των 
ενόχων και δεν αρκείται ο κυπριακός λαός στην τιμωρία περιφερειακών σκανδάλων.  Απαιτεί την τιμωρία αυτών 
που τον οδήγησαν στην οικονομική καταστροφή.  Θέλει αυτούς που έκαναν πλάτες σε developers, τραπεζίτες και 
διοικητές τραπεζών να λογοδοτήσουν.  Γνωρίζουμε πολύ καλά ποιοι κρύβονταν πίσω από όλα αυτά, ποιοι 
παρενέβαιναν, για να εξασφαλίσουν δάνεια εκατοντάδων εκατομμυρίων σε κάποιους developers και μάλιστα 
χωρίς εξασφαλίσεις!  Αν δεν οδηγήσει πουθενά η πορεία των ερευνών, η λαϊκή οργή θα είναι τέτοια που, όταν 
ξεσπάσει, δε θα αφήσει τίποτα όρθιο. 

 Από λόγια και διακηρύξεις χορτάσαμε!  Για την ώρα ακούμε μόνο για τιμωρία.  Και όταν οι συνάδελφοι του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού αναφέρονται στην τιμωρία των ενόχων, να θυμούνται ότι είναι η δική τους κυβέρνηση 
και ο δικός τους Υπουργός ∆ικαιοσύνης που διορίζουν ανακριτές και έχουν το γενικό πρόσταγμα, για να 
ολοκληρωθούν οι υποθέσεις και να τεθούν ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα, ούτως ώστε να ασκηθούν επιτέλους 
ποινικές διώξεις.  Έχουν χάσει πολύ χρόνο.  Στην πράξη τι κάνουν;  Κρατώ την παραδοχή της προέδρου της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ότι η μεγαλύτερη υπόθεση που εξετάζεται σε σχέση με το τραπεζικό σκάνδαλο είναι 
αυτή που εμείς ως ΑΚΕΛ αναδείξαμε σε σχέση με τα δομημένα ομόλογα της Commerzbank.  Μα είναι δυνατόν;  

 Για την ώρα οι πολίτες βιώνουν αίσθημα αδικίας, γιατί είναι οι μόνοι που πληρώνουν τα σπασμένα της 
οικονομικής κρίσης.  Μειώσεις μισθών, συντάξεων, περικοπές επιδομάτων, απολύσεις, εργασιακή επισφάλεια, 
συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους, περικοπές στην υγεία και την παιδεία.  Αυτά είναι τα αποτελέσματα των 
επενδύσεων που έκαναν οι “καλύτεροι τραπεζίτες”, κύριε Νεοφύτου, που είσαι απών αυτή τη στιγμή!  Πάλι καλά 
που κάποιοι στο κυβερνητικό στρατόπεδο παραδέχονται δημόσια, έστω και με καθυστέρηση, ότι η κρίση στην 
Κύπρο δεν ήταν δημοσιονομική αλλά τραπεζική.  Αυτό που παραδέχεται δηλαδή όλη η διεθνής κοινότητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι ανεξάρτητοι θεσμοί αντί να σωπαίνουν, όταν καλούνται στη Βουλή για κατάθεση στοιχείων, και έχουμε 
πρόσφατα παραδείγματα στην επιτροπή Ελέγχου, θα πρέπει να εξυπηρετούν τα συμφέροντα του τόπου και του 
λαού και όχι τα συμφέροντα αυτών που τους διορίζουν.  

 Οι στιγμές είναι κρίσιμες.  Τα λόγια μας στους πολίτες μάλλον ακούγονται τετριμμένα.  ∆εν είμαστε όμως 
ξένο σώμα από την πραγματική κοινωνία.  Και αυτό πρέπει να το αποδεικνύουμε καθημερινά σε όσους μας 
έδωσαν την εντολή να τους υπηρετούμε.  

 Κλείνω με μία τελευταία σκέψη.  Βρισκόμαστε σε ένα κρίσιμο σταυροδρόμι.  ∆υο δρόμοι υπάρχουν.  Ο 
ένας αυτός της κάθαρσης, της διαφάνειας και της δικαιοσύνης, που τον ακολουθούν όσοι δεν έχουν τίποτα να 
κρύψουν και δε φοβούνται κανέναν.  Ο άλλος είναι ο δρόμος της ατιμωρησίας και της συγκάλυψης.  Ας κάνει ο 
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καθένας τις επιλογές του.  Για κάποιους βέβαια αυτά τα περιθώρια δεν υπάρχουν ποια.  Είναι ήδη υπόλογοι στο 
λαό. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Καλές γιορτές και με τη νέα χρονιά σοφότεροι όλοι μας!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Χαραλαμπίδου. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, πρώην Κοκκινίδου, του Σοσιαλιστικού Κόμματος Ε∆ΕΚ, 
βουλευτή Λευκωσίας, εκ Κηρυνείας ορμωμένη, να προσέλθει στο βήμα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Όπως πολύ ορθά είπε ο Πρόεδρος, δεν είμαι βουλευτής της Λάρνακας, είμαι βουλευτής της Λευκωσίας, 
ορμώμενη από την Κερύνεια αλλά καταγόμενη και από την Πεντάγυια.  Όμως θα ήθελα να ενώσω τη φωνή μου 
με τους Λαρνακείς συναδέλφους και να παρακαλέσω τάχιστα όλοι οι εμπλεκόμενοι να δώσουν άμεσες λύσεις 
στους πλημμυροπαθείς συνανθρώπους μας, γιατί πλησιάζουν και Χριστούγεννα και θα ήταν κρίμα να μην έχουν 
μια στέγη πάνω από το κεφάλι τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για τρίτη συνεχόμενη χρονιά η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό  πραγματοποιείται σε ένα 
ιδιότυπο περιβάλλον, το οποίο διαμορφώνεται από τα εκβιαστικά διλήμματα της τρόικας.  Στην προσπάθεια 
νοικοκυρέματος και ανάκαμψης της οικονομίας βεβαίως και έχουν σημασία τόσο η ευημερία των αριθμών όσο και 
τα μέτρα λιτότητας, που μπορεί σε μερικές περιπτώσεις να είναι σκληρά.  Και αυτός ο λαός ακόμα μια φορά έχει 
αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, παρ’ όλο το θυμό του και την αγωνία για το μέλλον της χώρας και των παιδιών 
του.  Υπομένει και περιμένει.  ∆εν μπορούμε να αγνοούμε προκλητικά την ανάγκη ευημερίας αυτών των 
ανθρώπων.  

 Η πραγματική εικόνα στον τομέα της εργασίας δυστυχώς αποτυπώνεται στην παντελή έλλειψη νέων 
θέσεων εργοδότησης, έργων ανάπτυξης και βεβαίως στη μαζική μετανάστευση νέων ανθρώπων κυρίως 
προσοντούχων και πτυχιούχων.  Έχουμε τελεσίδικα, αγαπητοί συνάδελφοι, χάσει μια γενιά νέων ανθρώπων είτε 
μας αρέσει είτε όχι.  Έχουμε δημιουργήσει με τις πολιτικές και τις αποφάσεις αυτής της κυβέρνησης τη γενιά των 
€500.  Εκείνοι οι λίγοι που είναι τυχεροί και βρίσκουν θέσεις εργασίας εργάζονται κυριολεκτικά πλέον για ένα 
πιάτο φαΐ. 

 Από την πρώτη στιγμή της κρίσης αναγνωρίσαμε την ανάγκη λήψης μέτρων, τα οποία σε μερικές 
περιπτώσεις πιθανόν να ήταν σκληρά.  Την ίδια στιγμή όμως επισημάναμε την αναγκαιότητα προστασίας του 
κοινωνικού κράτους με την προώθηση στοιχειωδών μέτρων κοινωνικής πολιτικής.  Χαιρετίσαμε τις κυβερνητικές 
προθέσεις για προώθηση του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, διατυπώνοντας επιφυλάξεις ως προς τα 
χρονοδιαγράμματα και τη δυνατότητα χρηματοδότησης του μέτρου αυτού, επιφυλάξεις οι οποίες δυστυχώς 
παραμένουν.  Θα θέλαμε να επαναλάβουμε ακόμα μια φορά ότι, παρ’ όλες τις δυσκολίες που υπάρχουν, παρ’ 
όλα τα προβλήματα που έχουν να αντιμετωπίσουν οι υπηρεσίες, η κυβέρνηση έχει την υποχρέωση και την 
ευθύνη να ανταποκριθεί εγκαίρως όσον αφορά τους δεκαεπτά χιλιάδες αιτητές συνανθρώπους μας, οι οποίοι 
μέχρι τώρα δε λάμβαναν κανένα επίδομα και καμιά στήριξη, αφού δεν καλύπτονταν από τη νομοθεσία για το 
δημόσιο βοήθημα.  Μιλούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, για συμπολίτες μας που είναι μακροχρόνια άνεργοι, έχουν 
χάσει τις δουλειές τους πριν από δύο και τρία χρόνια λόγω της οικονομικής κρίσης και δεν έχουν κανένα 
εισόδημα και βοήθεια.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Την τελευταία διετία, σύμφωνα με επίσημα στατιστικά στοιχεία, έχουν χαθεί τουλάχιστον πενήντα χιλιάδες 
θέσεις εργασίας, οι μισθοί έχουν εξανεμιστεί, τη στιγμή που το κόστος όλων των αγαθών έχει καταστεί 
απλησίαστο.  Οικογένειες κινδυνεύουν να μείνουν στους δρόμους.  Περίπου διακόσιες σαράντα χιλιάδες 
συμπολίτες μας -και αυτούς τους αριθμούς δεν τους λέμε εμείς αλλά οι εκθέσεις της Στατιστικής Υπηρεσίας- 
βρίσκονται κοντά στον κίνδυνο της φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού.  Αυτά τα στοιχεία είδαν το φως της 
δημοσιότητας μόλις χθες.  Γι’ αυτό δυστυχώς για άλλη μια χρονιά τα κοινωνικά παντοπωλεία θα έχουν την 
τιμητική τους, αναλαμβάνοντας το δύσκολο έργο της ικανοποίησης ακόμη και στοιχειωδών αναγκών των 
χιλιάδων συμπολιτών μας. 

 Η παρατεταμένη οικονομική κρίση διευρύνει τα προβλήματα των πολιτών όχι μόνο σε οικονομικό επίπεδο, 
αλλά δυστυχώς και σε κοινωνικό επίπεδο με πολύπλευρες διαστάσεις.  Και είναι ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που 
επιβάλλεται η αναδιάρθρωση του Τμήματος Κοινωνικών Υπηρεσιών, για να μπορέσει να ανταποκριθεί στον 
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αυξημένο και εξειδικευμένο ρόλο που επωμίζεται.  ∆υστυχώς, το κοινωνικό κράτος μέσα από τις κυβερνητικές 
επιλογές ή ακόμη και την αδυναμία των κυβερνώντων αφήνεται να καταρρέει με σοβαρές συνέπειες στους 
πολίτες, τον κοινωνικό ιστό, και σε μερικές περιπτώσεις σε ζητήματα που άπτονται του εθνικού μας θέματος.  Στο 
πλαίσιο αυτό η κυβέρνηση προχωρεί στην αποκοπή ποσού €10 εκατομ. από την κοινωνική σύνταξη χωρίς 
οποιαδήποτε διαβούλευση και το χειρότερο χωρίς πρόταση για το τι μέλλει γενέσθαι. 

 Οι πρόσφυγες δεν αντιμετωπίστηκαν με τη δέουσα σοβαρότητα από την κυβέρνηση.  ∆υστυχώς, στις 
δύσκολες οικονομικές συνθήκες δε δόθηκαν κίνητρα και δεν ελήφθησαν πρακτικά μέτρα αποτροπής προσφυγής 
στη λεγόμενη “επιτροπή αποζημιώσεων” των κατεχομένων.  Το θέμα αυτό είναι άμεσης προτεραιότητας. 
Επιβάλλεται η ενίσχυση των προσφύγων, για να αποτραπεί το ξεπούλημα των κατεχόμενων περιοχών.  Αν αυτό 
δεν επιτευχθεί, δυστυχώς θα έχει δυσμενείς επιπτώσεις στην επίλυση του περιουσιακού σε μια μελλοντική λύση 
του Κυπριακού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι απαντήσεις του Υπουργείου Οικονομικών για την παράταση των εξάμηνων συμβολαίων των εποχικών 
ωρομίσθιων εργατών ασφαλώς και δε μας έχουν αφήσει ικανοποιημένους.  Ο τρόπος με τον οποίο το υπουργείο 
προσπαθεί να εκμεταλλευτεί μια πράξη αλληλεγγύης μεταξύ των εργαζομένων, με τη δικαιολογία ότι η παράταση 
των συμβάσεων συγκρούεται με μνημονιακή υποχρέωση για μείωση του προσωπικού, είναι τουλάχιστον 
απαράδεκτος.  Όχι μόνο δεν υπάρχει κόστος για τα δημόσια ταμεία, αλλά, όπως προκύπτει από επίσημα 
στοιχεία του κράτους, το κράτος εξοικονομεί €6,5 εκατομ. λόγω ακριβώς των αποκοπών στους μισθούς των 
δημοσίων υπαλλήλων.  ∆εν μπορεί να γίνονται αποκοπές, εν μέσω μάλιστα οικονομικής κρίσης, για 
συγκεκριμένο σκοπό, αλλά να χρησιμοποιούνται για άλλους σκοπούς από εκείνους που αρχικά προορίζονταν.  
Ευχόμαστε ότι ο κοινωνικός διάλογος που βρίσκεται σε εξέλιξη θα λήξει προς όφελος των εργαζομένων.  Αλλιώς, 
ως Ε∆ΕΚ και σε συνεννόηση με άλλα κόμματα θα καταθέσουμε κοινή πρόταση νόμου, η οποία θα προνοεί ότι, 
εάν και εφόσον οι συμβάσεις των εποχικών εργαζομένων δεν παραταθούν, τότε αυτομάτως πρέπει να 
σταματήσουν και οι αποκοπές που γίνονται γι’ αυτό το σκοπό.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος για άλλη μια φορά βρίσκεται εκτεθειμένη σε σχέση με το θέμα των βασανιστηρίων, όπως 
προκύπτει και από την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Πρόληψης Βασανιστηρίων.  ∆εν αμφισβητούμε τη 
λήψη μέτρων προς την ορθή κατεύθυνση.  Ωστόσο, φαίνεται ότι το όλο σύστημα πάσχει, γι’ αυτό επιβάλλεται η 
πολιτεία, το κράτος και οι θεσμοί του να εγκύψουν με σοβαρότητα στο όλο θέμα.  Και αυτό, όχι επειδή το ζητά η 
όποια επιτροπή, αλλά επειδή αυτό αποτελεί βασικό στοιχείο ενός σύγχρονου κράτους.  Στο ίδιο πλαίσιο κινείται 
και η ανάγκη διατήρησης και ενίσχυσης των θεσμών και των συνθηκών ισότητας και ισοτιμίας των πολιτών.  
∆υστυχώς, το θέμα αυτό λόγω της κρίσης υπέστη σοβαρό πισωγύρισμα, γι’ αυτό και επιβάλλεται η λήψη των 
αναγκαίων μέτρων και ο σχεδιασμός της κατάλληλης στρατηγικής για αντιμετώπιση της κατάστασης.  Η απόφαση 
της κυβέρνησης για σοβαρές περικοπές στην επιχορήγηση δραστηριοτήτων των γυναικείων και συνδικαλιστικών 
οργανώσεων δε συνάδει με το πνεύμα αυτό και με τον ευρύτερο στόχο.  Σημειώνουμε στα θετικά το διορισμό της 
Επιτρόπου Ισότητας και την πρόσφατη κύρωση της Σύμβασης Λανζαρότε.  Ακόμα μια σημαντική σύμβαση, αυτή 
της Κωνσταντινούπολης, πήρε σειρά και θα πρέπει να υπογραφεί σύντομα και στη συνέχεια να κυρωθεί από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Το Γενικό Σύστημα Υγείας εξακολουθεί να παραμένει μια πονεμένη ιστορία και, παρά τις υποσχέσεις, ο 
Υπουργός Υγείας ακόμη να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων  τα σχετικά νομοσχέδια.  Αντί αυτού, 
δημοσιοποίησε τις προθέσεις του σε μια προσπάθεια να διασκεδάσει τις εντυπώσεις και να εξαλείψει τις 
δικαιολογημένες ανησυχίες.  ∆υστυχώς, πέτυχε το αντίθετο.  Σε διάρκεια ενός μηνός θα πρέπει να γίνει διάλογος 
με τους κοινωνικούς φορείς, τους άμεσα ενδιαφερόμενους, να ετοιμαστούν τα νομοσχέδια, να συζητηθούν 
ενδελεχώς στη Βουλή και να ψηφιστούν πριν από την επίσκεψη της τρόικας στην Κύπρο.  Ο Υπουργός Υγείας 
δείχνει να μην ανησυχεί και να μην προβληματίζεται για τα ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα.  Προφανώς, κινείται 
και αυτός στην πεπατημένη των εκβιαστικών διλημμάτων και της δαμόκλειας σπάθης της τρόικας, δηλαδή την 
υστάτη θα κατατεθούν τα κυβερνητικά νομοσχέδια και εκβιαστικά η Βουλή θα κληθεί να τα εγκρίνει υπό το φόβο 
της μη παραχώρησης της δόσης από τους δανειστές μας.  Μια τέτοια εξέλιξη η κυβέρνηση να την ξεχάσει.  Οι 
δημοσιοποιηθείσες κυβερνητικές προθέσεις δε μας βρίσκουν σύμφωνους, γιατί πόρρω απέχουν από την 
εκφρασθείσα φιλοσοφία για το χαρακτήρα του ΓΕΣΥ.  Ως Ε∆ΕΚ, όπως έχουμε δηλώσει και στο παρελθόν, 
είμαστε ενάντια στην εισαγωγή ενός μικτού συστήματος υγείας, αφού, διαβλέποντας τους κινδύνους, δεν έχουμε 
πεισθεί ότι τα οφέλη από ένα τέτοιο σύστημα θα είναι τέτοια που θα επιτρέπουν τη βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ και 
των αυτόνομων νοσοκομειακών μονάδων που θα δημιουργηθούν.  

 Επειδή λήγει η ώρα που είχα, τα δέκα λεπτά δηλαδή, θα προχωρήσω και θα πω ότι εμείς δε θα 
ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό για όλους αυτούς τους λόγους τους οποίους έχω παραθέσει στην ομιλία μου.  
Θεωρούμε ότι είναι ένας προϋπολογισμός ο οποίος έχει αποφασιστεί ’πού άλλους, έχει σερβιριστεί σε μας και 
εμείς, αγαπητοί συνάδελφοι, δε θα πάρουμε αυτό τον προϋπολογισμό. 
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 Απλά, να μου δοθεί ο χρόνος να πω καλά Χριστούγεννα και χρόνια πολλά σε όλους τους συμπολίτες μας!  
Το 2015 θα είναι δύσκολο.  Αυτός ο λαός όμως έχει αντέξει και χειρότερα.  Καλή δύναμη σε όλους, για να 
αντέξουμε τα δύσκολα που έρχονται! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Μαυρονικόλα. 

 Τώρα καλώ στο βήμα τον κ. Νίκο Νουρή, βουλευτή Λευκωσίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

N. NOYΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητώντας σήμερα το δεύτερο προϋπολογισμό δημοσιονομικής διόρθωσης στο πλαίσιο του 
προγράμματος διάσωσης της κυπριακής οικονομίας, αναπόφευκτα οφείλουμε να κάνουμε τη σύγκριση με τον 
αντίστοιχο περσινό, όταν η χώρα μας βρισκόταν ένα βήμα πριν από τη χρεοκοπία, με το κοινωνικό κράτος και 
τους πολίτες να δοκιμάζουν τις αντοχές τους.  Παρά το γεγονός ότι για δεύτερη χρονιά βρισκόμαστε μπροστά 
στην πρόκληση μιας δραστικής πολιτικής δημοσιονομικής διόρθωσης, εντούτοις υπάρχει μια καθόλου 
ευκαταφρόνητη ειδοποιός διαφορά μεταξύ του φετινού και του περσινού προϋπολογισμού.  Η μείωση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, η σταδιακή έξοδός μας από την ύφεση, η συγκράτηση της ανεργίας, η επιτυχής 
έκβαση των πανευρωπαϊκών ασκήσεων αντοχής των τραπεζών μας, αλλά και οι συνεχείς αναβαθμίσεις της 
οικονομίας είναι γεγονότα που αποτελούν πρόσθετη επιβεβαίωση της ορθότητας των ακολουθούμενων 
πολιτικών.  

 Αναμφίβολα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονομική κρίση έχει επηρεάσει όλες τις 
κατηγορίες του πληθυσμού και ιδιαίτερα τις ευάλωτες ομάδες.  Η προσπάθεια συγκράτησης του δημόσιου χρέους 
και βελτίωσης της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας μας είναι η μια όψη του νομίσματος.  Η άλλη αφορά στην 
εκμετάλλευση της κρίσης και στην προώθηση αναδιαρθρώσεων και τομών, ώστε να καταστεί η χώρα μας ένα 
φερέγγυο κράτος πρόνοιας και αποτελεσματικότητας. Επιβάλλεται εδώ και τώρα να προωθηθούν εκείνες οι 
σοβαρές διαρθρωτικές αλλαγές που για χρόνια αναβάλλαμε.  Σε αυτή ακριβώς τη φιλοσοφία βασίζεται η 
ακολουθούμενη στρατηγική. 

 Η πρώτη απ’ αυτές τις μεταρρυθμιστικές αλλαγές αφορά στη ριζική αναδιάρθρωση της κοινωνικής 
πολιτικής του κράτους με την εφαρμογή μιας ολιστικής πρότασης, που αφενός μεν εισηγείται μέτρα ένταξης των 
ανέργων στην αγορά εργασίας και αφετέρου μέτρα επιδοματικής πολιτικής για τη διασφάλιση της επάρκειας των 
εισοδημάτων και ενίσχυσης των απαραίτητων υπηρεσιών.  Η στόχευση αφορά τη διασφάλιση για όλους τους 
πολίτες ενός αξιοπρεπούς βιοτικού επιπέδου στη βάση κριτηρίων που αφορούν το εισόδημα, την περιουσία, τη 
σύνθεση της οικογένειας και τυχόν εξειδικευμένες ανάγκες.  

 Το σχέδιο για πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της αντιπολίτευσης, καλύπτει και τους 
μακροχρόνια άνεργους, τους χαμηλόμισθους, αλλά και τους  χαμηλοσυνταξιούχους.  Στόχος η κατοχύρωση σε 
κάθε άτομο και κάθε οικογένεια ενός ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος.  Ακρογωνιαίος λίθος αυτής της 
πολιτικής η για επίσης πρώτη φορά δημιουργία μητρώου, ώστε να περιορίζεται η κακοδιαχείριση και η 
κατάχρηση, που δυστυχώς ήταν εκτεταμένες.  Οι όποιες αχρείαστες και ατεκμηρίωτες αντιδράσεις καταγράφηκαν 
για την αναγκαιότητα ή μη της δημιουργίας μητρώου θεωρούμε ότι απαντήθηκαν είτε με τη μη υποβολή αιτήσεων 
από δώδεκα χιλιάδες μέχρι πρότινος δικαιούχους είτε με τα όσα καθημερινά βλέπουν το φως για απόκρυψη 
εισοδημάτων και περιουσιακών στοιχείων.  Αυτή είναι η απάντηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και της 
κυβέρνησής μας στο πώς ασκείται με διαφάνεια, σωστά και ορθολογιστικά η κοινωνική πολιτική ενός σύγχρονου 
κράτους.  

 Οφείλουμε να αποδώσουμε τα εύσημα στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εξαιρετική δουλειά που έκανε, την τεράστια προσπάθεια που συνεχίζει να καταβάλλει για τη 
διεκπεραίωση των αιτήσεων, αλλά και για την πρωτοβουλία να καταθέσει τροποποιητικό νομοσχέδιο για 
αναδρομική καταβολή του επιδόματος από την 1η Οκτωβρίου.  Χαιρετίζουμε ακόμα την υπουργική εξαγγελία για 
παραχώρηση προεγκρίσεων, ώστε να μην παρατηρηθεί καθυστέρηση στην καταβολή των επιδομάτων, ιδιαίτερα 
για τους μακροχρόνια άνεργους.  Αυτές οι χειροπιαστές πρωτοβουλίες δείχνουν έμπρακτα ότι ακολουθείται μια 
συγκροτημένη κοινωνική πολιτική που διαπνέεται από κοινωνική ευαισθησία.  ∆εν μπορεί επομένως να 
χαρακτηρίζεται από την αντιπολίτευση ως απαράδεκτη η καθυστέρηση μερικών εβδομάδων που παρατηρείται 
στην καταβολή αυτών των επιδομάτων, όταν αυτή μάλιστα διορθώνεται με την αναδρομικότητα.  Απαράδεκτη 
ήταν η εγκληματική καθυστέρηση που παρατηρήθηκε όλα τα προηγούμενα χρόνια και που επέτρεψε τη 
διαιώνιση πολλών αδικιών και καταχρήσεων.  

 Για να μην ξεχνιόμαστε, «να λέμε την αλήθεια», όπως σωστά είπε ο εξ αριστερών συνάδελφος κ. Γιώργος 
Γεωργίου, σχολιάζω τη σημερινή πρωινή δήλωση του επίσης συναδέλφου κ. Τζιοβάνη ότι αυτή η κυβέρνηση 
οφείλει απαντήσεις στους ανέργους.  Χωρίς να διαφωνούμε, διερωτόμαστε αν η προηγούμενη κυβέρνηση, που 
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κατάφερε να παραλάβει ανεργία στο 4% και να την παραδώσει στο 12%, έκανε τουλάχιστον τη δική της 
αυτοκριτική.   

 Ο δεύτερος μεταρρυθμιστικός πυλώνας αφορά τον τομέα της υγείας.  Από καταβολής της ∆ημοκρατίας 
συζητούμε και αναμασούμε την αναγκαιότητα εφαρμογής ενός γενικού σχεδίου υγείας, αναγνωρίζοντας την 
ανεπάρκεια του υφιστάμενου μοντέλου παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, το οποίο καθημερινά 
αναδεικνύει ανισότητες και ελλείμματα.  Η αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων, η ριζική αναδιάρθρωση της 
δομής του Υπουργείου Υγείας, το οποίο επιτέλους καθίσταται Υπουργείο Υγείας τόσο για το δημόσιο όσο και για 
τον ιδιωτικό τομέα, η εφαρμογή της ηλεκτρονικής υγείας, η δυνατότητα πρόσβασης σε φτηνά αλλά ποιοτικά 
φάρμακα, η εισαγωγή μεθόδων και θεραπειών πρόληψης, η εξάλειψη των λιστών αναμονής, αλλά και η 
απρόσκοπτη ελεύθερη επιλογή γιατρού για τον κάθε ασθενή είναι έννοιες αδιαπραγμάτευτες και απόλυτα 
αναγκαίες για όλους τους πολίτες.  

 Εμείς χαιρετίζουμε την κατάθεση των δύο προσχεδίων των νομοσχεδίων, που αφορούν το μεν πρώτο την 
εφαρμογή ενός μόνο ασφαλιστικού Γενικού Συστήματος Υγείας, το δε δεύτερο την αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.  Με τη δημοσιοποίησή τους σηματοδοτείται η έναρξη ενός εντατικού διαλόγου, ώστε με την 
κατάθεση θέσεων και απόψεων να διαμορφωθεί η τελική πρόταση και να λήξει αισίως αυτό που η συνάδελφος κ. 
Μαυρονικόλα όρισε ως πονεμένη ιστορία. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όντας μακριά από δογματισμούς, δηλώνει έτοιμος για συμμετοχή σε έναν 
εποικοδομητικό αλλά όχι ατέρμονο διάλογο, ώστε να γίνει επιτέλους πραγματικότητα μια εξαγγελία δεκαετιών.  
Είναι γι’ αυτό το λόγο που ξενίζει η δήλωση/έκκληση προς την κυβέρνηση από τα δύο κόμματα της 
αντιπολίτευσης για απόσυρση των δύο προσχεδίων, πριν καν αυτά συζητηθούν.  Συναισθανόμενοι ότι αποτελεί 
κοινή επιδίωξη να αφήσουμε πίσω μας το σημερινό αναποτελεσματικό και χρεοκοπημένο μοντέλο, ευελπιστούμε 
ότι θα γίνουν δεύτερες σκέψεις, ώστε να καταλήξουμε στον κοινό στόχο.  Και κρατώ στα θετικά τη σημερινή 
τοποθέτηση της συναδέλφου κ. Μισιαούλη, πως πρέπει εδώ και τώρα και χωρίς άλλη καθυστέρηση να 
προχωρήσουμε στην εφαρμογή ενός εθνικού συστήματος υγείας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα όσα θλιβερά διαδραματίζονται το τελευταίο διάστημα στο χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης απλά 
επιβεβαιώνουν ότι είναι επιτακτική ανάγκη η άμεση ενασχόληση και με έναν τρίτο μεταρρυθμιστικό πυλώνα, 
αυτόν της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Ένας θεσμός που θεωρητικά έπρεπε να βρίσκεται πλησιέστερα προς τον 
πολίτη, προάγοντας την επικουρικότητα, πόρρω απέχει από αυτό που αρχικά οραματιστήκαμε.  Υδροκέφαλες 
υπηρεσίες, αριθμητικά και ποσοτικά υπερμεγέθεις οργανισμοί, δυσανάλογα μεγάλες ανελαστικές δαπάνες, 
ελλειμματικοί προϋπολογισμοί και χαμηλότερη των προσδοκιών μας ποιότητα υπηρεσιών συνθέτουν τη σημερινή 
εικόνα.  Η αναγκαιότητα αλλαγής του αυτοδιοικητικού μοντέλου σε μια οικονομικά ανεξάρτητη υπηρεσία με 
θεσμοθετημένες κεντρικές διοικητικές και ανεξάρτητες εποπτικές αρμοδιότητες, με ευέλικτες 
συμπλεγματοποιημένες υπηρεσίες χαμηλού κόστους, στο πλησιέστερο προς τον πολίτη επίπεδο φαντάζουν ως 
αδήριτη ανάγκη.  Στόχος η δημιουργία ανθρωποκεντρικών και οικονομικά βιώσιμων μονάδων τοπικής 
αυτοδιοίκησης, με ταυτόχρονη βελτίωση της ποιότητας των προσφερόμενων υπηρεσιών προς τους πολίτες.  Η 
υλοποίηση αυτού του στόχου προϋποθέτει γενναίες, τολμηρές και ριζοσπαστικές αποφάσεις.  Εμείς στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό δηλώνουμε παρόντες και έτοιμοι και για τη συγκεκριμένη πρόκληση.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκληρώστε. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Μπορεί να ξεπεράσαμε το μέγιστο κίνδυνο, αυτό της χρεοκοπίας και της κατάρρευσης του κράτους και του 
χρηματοπιστωτικού μας συστήματος.  Με οδηγό τα λάθη του παρελθόντος θα πρέπει να γίνει αντιληπτό πως η 
προσπάθεια για εξυγίανση, μεταρρυθμίσεις και ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας πρέπει να 
είναι διαρκής.  Σε μια περίοδο στην οποία όχι άδικα κυριαρχεί η απαξίωση της πολιτικής και των πολιτικών και, 
παρά τους αναπόφευκτους περιορισμούς και τις περικοπές, δική μας εκτίμηση είναι πως κινούμαστε στη σωστή 
κατεύθυνση δημιουργίας ενός νέου, φερέγγυου και αξιόπιστου κράτους.  Αβίαστα χαρακτηρίζουμε το φετινό 
προϋπολογισμό ως έναν προϋπολογισμό ελπίδας, που οδηγεί στην απαλλαγή από τα βαρίδια των διεθνών 
δανειστών μας.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όντας μακριά από λαϊκίστικες 
προσεγγίσεις και αποφεύγοντας τις όποιες ανώφελες αντιπαραθέσεις, θα στηρίξει και βεβαίως θα υπερψηφίσει 
τον προϋπολογισμό του 2015.  

 Εύχομαι και εγώ με τη σειρά μου υγεία και κάθε προσωπική και οικογενειακή ευτυχία σε όλους τους 
συναδέλφους, σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό και βεβαίως στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Νουρή. 

 Καλώ τώρα τον κ. Πάμπο Παπαγεωργίου, βουλευτή Κερύνειας του ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση περί του προϋπολογισμού διεξάγεται κάτω από ιδιότυπες συνθήκες.  Η κυβέρνηση 
προτείνει έναν περιοριστικό προϋπολογισμό.  Ταυτόχρονα   ισχυρίζεται ότι η κυπριακή οικονομία βρίσκεται σε 
τροχιά ανάκαμψης.  Η πραγματικότητα όμως που βιώνουν οι πολίτες είναι εντελώς διαφορετική από την 
κυβερνητική ανάγνωση των οικονομικών μεγεθών.  Είναι λοιπόν ένα πράγμα η σκληρή πραγματικότητα των 
πολιτών κι άλλο πράγμα η εικονική πραγματικότητα της κυβέρνησης.  

 Η οικονομία εξακολουθεί να καταγράφει αρνητικούς ρυθμούς ανάπτυξης, έστω και με τάση 
σταθεροποίησης στον πάτο.  Η ανεργία δεν έχει μειωθεί.  Υπάρχει μια μικρή μείωση στον αριθμό των ανέργων, 
όμως αυτό οφείλεται σε παράγοντες που δεν αναφέρονται στις κυβερνητικές διακηρύξεις.  Οφείλεται η 
εμφανιζόμενη μείωση σε αυξημένη μετανάστευση, καθώς πολλοί Κύπριοι μεταναστεύουν στο εξωτερικό ή δεν 
επιστρέφουν μετά τις σπουδές τους.  Φεύγουν επίσης αρκετοί κοινοτικοί και ξένοι εργάτες, ενώ πολλοί 
μακροχρόνια άνεργοι δεν εγγράφονται ως άνεργοι, αφού μετά τον πρώτο χρόνο ανεργίας δε βλέπουν κάποιο 
όφελος από την παραμονή τους στον κατάλογο των ανέργων.  ∆εν είναι τυχαίο ότι, αν εξετάσει κάποιος τις 
στατιστικές, θα δει ότι οι θέσεις εργασίας στην Κύπρο δεν έχουν αυξηθεί από το τέλος του δευτέρου εξαμήνου 
του προηγούμενου χρόνου, χρονικό σημείο που ήταν το χειρότερο από πλευράς ύφεσης και ανεργίας.  Έχουν 
προστεθεί κάποιες θέσεις μερικής απασχόλησης, αλλά η οικονομία παρουσιάζει μείωση στις θέσεις πλήρους 
απασχόλησης.  Άρα, ο πιο σημαντικός δείκτης της οικονομίας, εκείνος της απασχόλησης, παραμένει 
καθηλωμένος στο χειρότερό του σημείο μετά τα δραματικά γεγονότα του Μάρτη του 2013. 

 Η δημιουργία νέων θέσεων εργασίας θα έπρεπε να ήταν ο πρώτιστος στόχος της οικονομικής πολιτικής 
της κυβέρνησης.  Κάτι τέτοιο δεν είναι μια ακραία αριστερή θέση, είναι η πολιτική που ακολουθεί η κυβέρνηση 
των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και η Ομοσπονδιακή Τράπεζα των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής.  
Το λέω αυτό, γιατί πριν από λίγες μέρες ο Υπουργός Οικονομικών έφερε ως παράδειγμα ανάκαμψης τις 
Ηνωμένες Πολιτείες.  Οι Ηνωμένες Πολιτείες έχουν ανακάμψει όμως, διότι έκαναν ακριβώς το αντίθετο από εκείνο 
που μας συνταγογραφεί η τρόικα, για να έρθει μετά η κυβέρνηση να το υιοθετήσει ασμένως. 

 Η πρόθεσή μου, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι να κάνω μια θεωρητική, ιδεολογική ομιλία.  Θέλω να είμαι 
πρακτικός σε αυτά που θα αναφέρω και θα καταλήξω με κάποιες συγκεκριμένες προτάσεις με επίκεντρο την 
ανάκαμψη της οικονομίας.  Θέλω επίσης να είμαι πρακτικός όσον αφορά την κριτική του κυβερνητικού 
προϋπολογισμού.  Χρειάζεται όμως να αναφερθώ στις βασικές αρχές, στη λογική του μνημονίου και του 
προϋπολογισμού, γιατί πιστεύω ότι από εκεί ξεκινούν οι λάθος συνταγές για την οικονομία και τον απλό πολίτη. 

 Το μνημόνιο λοιπόν στη δική μου ανάγνωση στηρίζεται σε τρεις άξονες.  Πρώτον, σύμφωνα με τη λογική 
του, χρειάζεται να υπάρξει λιτότητα, να περιοριστούν δηλαδή οι κρατικές δαπάνες.  ∆εύτερον, χρειάζεται 
απορρύθμιση της αγοράς εργασίας, ώστε να μειωθεί το εργατικό κόστος.  Τρίτον, χρειάζονται θεσμικές αλλαγές 
με κυριότερη θεσμική  αλλαγή τις ιδιωτικοποιήσεις.   Αυτή είναι η φιλοσοφία του μνημονίου, την οποία υιοθετεί η 
κυβέρνηση.  Μάλιστα, μερικές φορές η κυβέρνηση όχι μόνο συμφωνεί, αλλά και επαυξάνει.  Στον περσινό 
προϋπολογισμό για παράδειγμα οι δαπάνες του κράτους είχαν μειωθεί κατά €230 με €250 εκατομ. περισσότερο 
από ό,τι απαιτούσε η τρόικα και το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο.  Το ίδιο σε μικρότερο βαθμό 
συμβαίνει και στο φετινό προϋπολογισμό.  Όμως όσο λάθος ήταν να τρέχουμε δημοσιονομικά ελλείμματα σε 
καιρούς υψηλής οικονομικής ανάπτυξης άλλο τόσο και ακόμα χειρότερο λάθος είναι να μηδενίζουμε το έλλειμμα 
σε καιρούς ύφεσης.  Και τούτο, γιατί, όπως έδειξε πρόσφατη οικονομετρική μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
για κάθε μονάδα που αφαιρούμε από το έλλειμμα, η οικονομία συρρικνώνεται κατά μία μονάδα, τόσο μειώνονται 
επίσης και οι θέσεις εργασίας.  Έτσι κι αλλιώς δε χρειάζεται επιστημονική μελέτη, για να δείξει το αυτονόητο, ότι 
δηλαδή η λιτότητα όχι μόνο δεν αμβλύνει την ύφεση, αλλά την επιτείνει.  

 Κάτι άλλο παρεμφερές.  Για χρόνια ακούγαμε τον ισχυρισμό ότι η κρίση στην Κύπρο ήταν κυρίως 
δημοσιονομική. Τώρα που τα δημόσια οικονομικά παρουσιάζουν πρωτογενές πλεόνασμα, γιατί δεν έχουμε 
ανάπτυξη; Η Κύπρος είχε πάντοτε δημοσιονομικά προβλήματα, όμως δεν είναι αυτά που έριξαν την οικονομία σε 
βαθιά ύφεση.  Η κρίση μας είναι κυρίως χρηματοοικονομική.  Πολύ φοβάμαι ότι η κυβέρνηση δίνει τη λάθος 
απάντηση στη λάθος ερώτηση.  

 Οι πιο πολλοί συνάδελφοι απ’ όλους τους πολιτικούς χώρους της αντιπολίτευσης έχουν χαρακτηρίσει τον 
προϋπολογισμό ως μη αναπτυξιακό.  ∆εν υπάρχουν παρά ελάχιστα νέα έργα στον προϋπολογισμό και αυτό 
είναι, κατά τη γνώμη μου, μεγάλο σφάλμα.  Θα έπρεπε η κυβέρνηση να είχε επικεντρωθεί σε ένα πρόγραμμα 
επενδύσεων σε έργα υποδομής, στην ευρυζωνικότητα για παράδειγμα, σε νέες μορφές ενέργειας και στην 
ανάπτυξη της επιχειρηματικότητας.  Σε μικρά και μεγάλα έργα, τα οποία θα προσέλκυαν κεφάλαια και από τον 
ιδιωτικό τομέα, θα αξιοποιούσαν το πλούσιο ανθρώπινο δυναμικό της Κύπρου μας. 
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 Πριν από την εμφάνιση της χρηματοοικονομικής κρίσης, για να δώσω ένα παράδειγμα, για τα μικρά αλλά 
σημαντικά έργα λειτουργούσαν δύο σχέδια, ένα για τη νεανική επιχειρηματικότητα και ένα για τη γυναικεία 
επιχειρηματικότητα.  Τα σχέδια αυτά δημιούργησαν θέσεις εργασίας και βοήθησαν αρκετούς νέους και γυναίκες 
να δημιουργήσουν μια μικρή επιχείρηση.  Η κυβέρνηση σωστά ενέταξε τα σχέδια αυτά στα 
συγχρηματοδοτούμενα έργα, θα έπρεπε όμως ταυτόχρονα να πολλαπλασιάσει τα σχετικά κονδύλια, τα οποία 
ανέρχονται γύρω στα €8 εκατομ. με €9 εκατομ. στο φετινό προϋπολογισμό.  Θα πρέπει επίσης να μειώσει τη 
γραφειοκρατία που απαιτείται για τις σχετικές αιτήσεις και τούτο, γιατί πρόκειται για ένα μέτρο ενάντια στην κρίση 
και την ανεργία που αποδίδει άμεσα. 

 Η κυβέρνηση θα ήταν πιο πειστική στην αναζήτηση ξένων επενδυτών, αν η ίδια πρώτη έδειχνε 
εμπιστοσύνη προς την οικονομία μας, επενδύοντας περισσότερα σε υποδομές και ανθρώπους.  Η απροθυμία 
για δημόσιες επενδύσεις, η πεποίθηση ότι ένας περιοριστικός προϋπολογισμός είναι ένας καλός 
προϋπολογισμός κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες είναι αντιλήψεις οι οποίες διατρέχουν και το Μνημόνιο 
Συναντίληψης της κυβέρνησης με την τρόικα.  Το μνημόνιο δεν περιλαμβάνει πρόνοιες για τόνωση της 
οικονομίας.  Αντιθέτως, περιλαμβάνει πρόνοιες που έχουν αντιαναπτυξιακό περιεχόμενο.  Στην παράγραφο 1.11 
της επικαιροποίησης του μνημονίου του Σεπτεμβρίου του 2014 αναφέρεται -μεταφράζω από τα αγγλικά- το εξής:  
«Οι κυπριακές αρχές δεσμεύονται ότι δε θα υιοθετήσουν νέα διοικητικά μέτρα, που θα παρεμβαίνουν στον 
καθορισμό των επιτοκίων.  Ειδικότερα, δε θα επιβάλουν οροφή στο ύψος των δανειστικών επιτοκίων των 
τραπεζών».  Ίσως να πρέπει να ξαναδιαβάσω το σχετικό απόσπασμα, για να αντιληφθούμε αν το μνημόνιο 
ωφελεί ή βλάπτει το μέσο Κύπριο, που πληρώνει τα πιο ακριβά επιτόκια στην Ευρώπη σε εποχή ύφεσης. 

 Το μνημόνιο προβλέπει ότι οι κυπριακές αρχές δε θα πάρουν φορολογικά μέτρα, όπως φορολογική 
αμνηστία, για όλη τη διάρκεια του προγράμματος.  Αυτό σημαίνει ότι η κυπριακή κυβέρνηση έχει ουσιαστικά 
στερηθεί ενός σημαντικού αναπτυξιακού όπλου, εκείνου της φορολογικής πολιτικής.  Σύμφωνα επίσης με το 
μνημόνιο, δεν μπορεί η κυβέρνηση να αυξήσει ή να επεκτείνει τον ελάχιστο μισθό χωρίς την πρότερη έγκριση της 
τρόικας.  ∆εν μπορεί δηλαδή να ασκήσει πολιτική τόνωσης της ζήτησης μέσω της αύξησης του διαθέσιμου 
εισοδήματος. 

 Ανέφερα, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτές τις τρεις πολύ συγκεκριμένες πρόνοιες των μνημονίων, οι οποίες 
δένουν τα χέρια της κυβέρνησης, σε περίπτωση που θα επιδιώξει αναπτυξιακή πολιτική.  Κι αυτό, γιατί πολλοί 
ρωτούν τι ακριβώς εννοούμε, όταν ασκούμε κριτική στο μνημόνιο.  Κι αυτά δεν είναι παρά τρία μόνο 
παραδείγματα, τρεις τομείς για τους οποίους η κυβέρνηση όφειλε να επιμείνει, ώστε να μην της αποστερούνται 
όπλα αντιμετώπισης της ύφεσης.  ∆υστυχώς όμως, η διεκδικητικότητα απέναντι στις ακρότητες της τρόικας δε 
συγκαταλέγεται στις αρετές της παρούσας κυβέρνησης.  

 Θα τελειώσω την ομιλία μου με ένα θέμα που δεν εμπίπτει άμεσα στο περιεχόμενο των προϋπολογισμών, 
επηρεάζει όμως άμεσα και πολύ αρνητικά την κυπριακή οικονομία.  Θα καταλήξω κάνοντας δύο σχετικές 
εισηγήσεις.  Πρόκειται για το θέμα της ρευστότητας.  Το Μάρτη του 2013 η τρόικα επέβαλε -και δυστυχώς η 
κυβέρνηση Αναστασιάδη αποδέχτηκε- να μην πληρώνονται οι ντόπιοι κάτοχοι κυπριακών κρατικών ομολόγων 
άμα τη λήξει τους, αλλά αυτά να μετακυλούνται.  Αντίθετα, οι ξένοι, κυρίως σπεκουλαδόροι, πληρώθηκαν κατ’ 
εντολή του μνημονίου στο εκατόν τοις εκατόν και στο χρόνο λήξης.  Σήμερα όμως, επειδή υπάρχει το ποσό του 
€1 δις στη σύμβαση που δε θα χρησιμοποιήσει τελικά ο συνεργατισμός, η κυβέρνηση θα πρέπει να απαιτήσει την 
προεξόφληση αυτών των ομολόγων.  Μια τέτοια ενέργεια δε θα αυξήσει το δημόσιο χρέος, ενώ θα προσθέσει 
ρευστότητα τουλάχιστον €500 δις στο κυπριακό χρηματοοικονομικό σύστημα άμεσα, εδώ και τώρα. 

 Η ρευστότητα όμως χάνεται και με τις αποπληρωμές του ELA.  Πρόσφατα η Τράπεζα Κύπρου ανακοίνωσε 
τα ποσά που έδωσε ως νέα δάνεια και τα ποσά που εισέπραξε από τα παλαιά δάνεια.  Εισέπραξε λοιπόν μερικά 
δισεκατομμύρια περισσότερα από όσα έδωσε, τα οποία ως επί το πλείστον πήγαν σε  αποπληρωμή του ELA.  
Την ίδια χρήση είχαν σε μεγάλο βαθμό τα χρήματα που πήρε η τράπεζα με την αύξηση κεφαλαίου, αλλά και ένα 
μεγάλο μέρος του ποσού που άντλησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία από τις ξένες αγορές και πληρώθηκε έναντι του 
ομολόγου της πρώην Λαϊκής.  Πώς θα ορθοποδήσει λοιπόν η οικονομία, όταν στο όνομα του ELA μεταφέρονται 
μονίμως εκατοντάδες εκατομμύρια εκτός;  Η κυβέρνηση θα πρέπει να διεκδικήσει είτε τη μετατροπή του ΕLA σε 
μια μορφή δανεισμού είτε το πάγωμα των πληρωμών για μερικά χρόνια. 

 Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, επιστρέφοντας στο θέμα του προϋπολογισμού.  Είναι, νομίζω, φανερό ότι εμείς 
τον προϋπολογισμό θα τον καταψηφίσουμε.  Θα τον καταψηφίσουμε, διότι δεν είναι η απάντηση στις απαιτήσεις 
της οικονομίας σήμερα.  Αντίθετα, στο βαθμό που θα μπορούσε η δημοσιονομική πολιτική να συμβάλει στην 
έξοδο από την ύφεση και σε έναν πιο δίκαιο διαμοιρασμό των βαρών, δεν το κάνει.  Θα πει κάποιος πως τα 
περιθώρια του προϋπολογισμού είναι στενά, καθώς αυτός πρέπει να συμμορφώνεται με τις επιταγές του 
μνημονίου.  Αυτό είναι αλήθεια.  Οφείλει όμως η κυβέρνηση να διεκδικήσει αλλαγές στο μνημόνιο, ειδικότερα για 
όσες πρόνοιες βλάπτουν την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή κι όχι να είναι τροϊκανότερη των τροϊκανών!  Η 
κυπριακή οικονομία μπορεί να βγει από το σημερινό αδιέξοδο.  Για να γίνει όμως αυτό, χρειάζεται μια άλλη 
αντίληψη, διεκδικητικότητα απέναντι στην τρόικα, αντίληψη επικεντρωμένη στις επενδύσεις και στη δημιουργία 
θέσεων εργασίας, αντίληψη που θα έχει ως γνώμονα την ευημερία του Κύπριου πολίτη.  

 Καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστούμε.  Επίσης, κύριε Παπαγεωργίου.   

 Παρακαλώ τον κ. Σωτήρη Σαμψών, βουλευτή Αμμοχώστου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να προσέλθει 
στο βήμα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Φίλε πρόεδρε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

 Σε καιρούς χαλεπούς και δύσκολους, όπως αυτούς που διανύουμε σήμερα, τα λόγια πρέπει να δίνουν τη 
θέση τους στα έργα, γι’ αυτό και θα είμαι σύντομος και επιγραμματικός.  Εξάλλου, αγαπητοί συνάδελφοι, 
αρνούμαι να μπω στη λογική της αντιπαράθεσης, λεκτικής ή άλλης.  Όχι βεβαίως γιατί δεν μπορώ να 
αντεπεξέλθω, μια χαρά μπορώ, πιστέψτε με, και ο οποιοσδήποτε μπορεί, αλλά γιατί συνειδητά επιλέγω να μην 
το πράξω, γιατί τούτη την ώρα η αντιπαράθεση ως αυτοσκοπός μόνο ζημιογόνα μπορεί να είναι για την πατρίδα 
και το λαό μας.  ∆εν είναι εξάλλου ανάμεσά μας ο εχθρός.  Ο εχθρός είναι εκεί έξω, βρίσκεται παντού και έχει 
όνομα.  Φτώχια, δυστυχία, διαπλοκή, διαφθορά και ανεργία.   

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Καπιταλισμός, βασικά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Για να αντιμετωπίσουμε αυτό τον εχθρό, για να αντιμετωπίσουμε επίσης την τουρκική προκλητικότητα, την 
κατοχή, το Μπαρμπαρός στην ΑΟΖ μας, την επεκτατική πολιτική της Άγκυρας, επιβάλλεται και πρέπει να βρούμε 
τη δύναμη να σπάσουμε το φαύλο κύκλο της άγονης αντιπαράθεσης και της κομματικής περιχαράκωσης.  Να 
βρούμε αυτά που μας ενώνουν και όχι εκείνα που μας χωρίζουν και να κτίσουμε σ’ αυτά.  Να δώσουμε επιτέλους 
το παράδειγμα στο λαό μας.  ∆εν είναι τώρα η ώρα για αποκόμιση κομματικών οφελών.  ∆εν είναι η ώρα για 
προώθηση μικροπολιτικών και μικροκομματικών συμφερόντων και επιδιώξεων.  ∆εν είναι η ώρα 
αλληλοεπίρριψης ευθυνών.  Είναι όμως η ώρα για σύμπνοια.  Είναι η ώρα για την ανάληψη συλλογικής ευθύνης.  
Είναι η ώρα για ενότητα, ενότητα πολιτικής ηγεσίας, ενότητα λαού.  Μόνο έτσι θα σώσουμε την πατρίδα.  Μόνο μ’ 
αυτό τον τρόπο θα δει ο τόπος και ο λαός μας καλύτερες μέρες. 

 Μπορεί, κύριε Γιώργο Γεωργίου του ΑΚΕΛ, να υπάρχει δεξιά, αριστερά και κέντρο -και βεβαίως πρέπει να 
υπάρχει και κανένας δε θέλει να το καταργήσει- όμως ο εχθρός δε ξεχωρίζει την κομματική ταυτότητα, τον 
ιδεολογικό προσανατολισμό, τον πολιτικό χρωματισμό. 

 Και θέλω να πω πως είμαι περήφανος να δηλώσω πως στην επιτροπή Νομικών έχουμε πετύχει ακριβώς 
αυτό.  Τη σύμπνοια, την ενότητα, την αλληλοκατανόηση και τον αλληλοσεβασμό, ένα ανθρώπινο πρόσωπο σε 
καιρούς που η κοινωνία την έχει απόλυτη ανάγκη την ανθρωπιά.  Για αυτή την επιτυχία της επιτροπής Νομικών 
οφείλω καθηκόντως να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους από όλα ανεξαιρέτως τα κόμματα.  Συναδέλφους 
που πολλές φορές πλήρωσαν πολιτικό, κομματικό και προσωπικό κόστος σφυρηλατώντας αυτή την ενότητα.  
Και είναι γι’ αυτό το λόγο που η επιτροπή Νομικών, μακριά από μεγαλόστομα λόγια, έχει παράξει σημαντικό 
έργο.  Συλλογικό, σημαντικό έργο, ένα έργο που θωρακίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα, τη διαφάνεια, την 
προστασία του πολίτη και βεβαίως την προστασία του πλέον ευάλωτου, αν θέλετε, τμήματος του λαού μας, των 
παιδιών μας.   

 Είπα ότι θα είμαι σύντομος και το εννοούσα.  Θα τελειώσω με το εξής:  Στην αέναη μάχη φωτός και 
σκότους νικητής είναι πάντοτε το φως και το φως στην πατρίδα και στο λαό μας μόνο μαζί, όλοι ενωμένοι 
μπορούμε να το φέρουμε. 

 Σας ευχαριστώ.  

 Να ’στε καλά!  Καλά Χριστούγεννα και ο Θεός μαζί μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Σαμψών. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Αθηνά Κυριακίδου, βουλευτή Λεμεσού του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να προσέλθει 
στο βήμα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 



779 

 

 Η συζήτηση και η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί την κορυφαία νομοθετική πράξη της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Για ακόμη μια χρονιά παρακολουθούμε την κοινωνία μας να ταλαιπωρείται από την 
ανεργία, τη φτώχια και την ανέχεια και να μαρτυρεί το ένα σκάνδαλο μετά το άλλο, επιζητώντας δικαιοσύνη.  Τα 
όσα διαδραματίζονται τους τελευταίους μήνες στην Πάφο και στο ΤΕΠΑΚ αποτελούν δυστυχώς μια μικρογραφία 
της κατάστασης που επικρατούσε στην Κύπρο για πάρα πολλά χρόνια. 

 Από τη μέρα ίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μάς κυβερνούσε ένα οικονομικό και πολιτικό 
κατεστημένο που λυμαινόταν τον πλούτο του λαού μας. Την ώρα που τα σκάνδαλα, η διαπλοκή και η διαφθορά 
οργίαζαν, το σύστημα τα συγκάλυπτε και τα αποσιωπούσε.  Έτσι, αναπτύχθηκε η νοοτροπία της αρπαχτής και 
του εύκολου πλουτισμού.  Το πάρτι συνεχιζόταν, μέχρι που δεν πήγαινε άλλο, μέχρι που ήρθε η κατάρρευση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μιας κρίσης σαν και αυτής που βιώνουμε σήμερα προηγείται κοινωνική παρακμή.  Την ευθύνη της 
παρακμής δεν την έχουν οι πολίτες αλλά η εξουσία, είτε αυτή λέγεται εκτελεστική είτε νομοθετική είτε δικαστική 
είτε ακόμα και αν αυτή λέγεται εξουσία των μέσων μαζικής ενημέρωσης ή εξουσία του χρήματος.  Την ευθύνη την 
έχουμε εμείς οι πολιτικοί και όχι οι πολίτες, γιατί ως πολιτικοί αποφασίζουμε, γιατί ως πολιτικοί πρέπει να 
καθοδηγούμε και γιατί ως πολιτικοί πρέπει να ανοίγουμε δρόμους που οι πολίτες ακολουθούν.  Όλοι μας έχουμε 
ευθύνη, γιατί όλα, μα όλα τα κόμματα κυβερνήσαμε αυτό τον τόπο.  Όλα, μα όλα τα κόμματα κάναμε τα ίδια 
εγκληματικά λάθη.  Επιτρέψαμε τη διαπλοκή και την ατιμωρησία. 

 Να σας θυμίσω τη μεγάλη κλοπή του χρηματιστηρίου;  ∆υστυχώς, μάθαμε στην αποσιώπηση των 
σκανδάλων.  Αυτή τη φορά ωστόσο δεν πρέπει να το επιτρέψουμε.  Όλοι όσοι έχουν πλουτίσει υπερβαίνοντας τα 
εσκαμμένα πρέπει να οδηγηθούν ενώπιον της δικαιοσύνης, να τιμωρηθούν παραδειγματικά και να επιστρέψουν 
τα κλεμμένα.  Σε διαφορετική περίπτωση,  θα συνεχίσουμε να είμαστε εκτεθειμένοι ως πολιτικοί, ενώ το πάρτι για 
ορισμένους δε θα έχει κακό τέλος. 

 Την ίδια ώρα επιτρέψαμε την κακοδιαχείριση και την αναξιοκρατία μέσα από το πελατειακό σύστημα που 
δημιουργήσαμε.  Σπαταλούσαμε λεφτά απερίσκεπτα.  Θέλαμε μέγαρα και δεν ικανοποιούμασταν με τα απλά και 
τα εφαρμόσιμα.  ∆εν επενδύσαμε  στην παιδεία, στην ευγένεια, στη γνώση, στην ευθύνη και στο σεβασμό. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το ερώτημα που πρέπει να απαντήσουμε είναι το τι κάνουμε σήμερα.  Τι οφείλουμε να κάνουμε σήμερα 
ως το μεγαλύτερο μέρος του παζλ ανοικοδόμησης και επανίδρυσης του κράτους και των θεσμών του;  Πρώτα 
από όλα πρέπει να αναλάβουμε πραγματικά τις ευθύνες μας και να σταματήσουμε να τις επιρρίπτουμε το ένα 
κόμμα στο άλλο.  Να κάνουμε την αυτοκριτική μας, ώστε η κοινωνία να ανακτήσει την εμπιστοσύνη της προς το 
κράτος και τους θεσμούς.  Προσοχή όμως!  ∆εν πρέπει να έχουμε απαίτηση από την κοινωνία να μας εμπιστευτεί 
τυφλά, αλλά πρέπει να κερδίσουμε την εμπιστοσύνη της.  Για αυτό οι ενέργειές μας πρέπει να είναι άμεσες, 
ουσιαστικές και αποτελεσματικές. 

 Έχουμε υποχρέωση να αποβάλουμε από πάνω μας στοιχεία όπως η αναβλητικότητα και η έλλειψη 
ανάληψης πολιτικής ευθύνης και να στοχεύσουμε στη δημιουργία ενός νέου κράτους, που θα λειτουργεί πιο 
αποτελεσματικά, θα συμβάλλει ουσιαστικά στην ανάπτυξη της οικονομίας και της κοινωνίας, θα διασφαλίζει την 
ισονομία και την ισοπολιτεία και τη χρηστή διοίκηση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆ε θα μιλήσω εκτεταμένα για τα Υπουργεία Υγείας, Παιδείας και Εργασίας, ως όφειλα.  Θα περιοριστώ στο 
να αναφέρω πως όλα αυτά τα χρόνια δεν προχωρήσαμε σε ουσιαστικές αλλαγές στους τομείς αυτούς, γιατί 
φοβόμασταν το πολιτικό κόστος. 

 Στον τομέα της παιδείας, παρ’ όλο που όλοι συμφωνούσαμε και συμφωνούμε ότι πρέπει να γίνουν 
αλλαγές στο σύστημα διορισμού στην εκπαίδευση και στο σύστημα αξιολόγησης των εκπαιδευτικών και του 
εκπαιδευτικού έργου, μείναμε στα λόγια, καθυστερούσαμε, σταματούσαμε.  Γιατί;  Γιατί φοβόμασταν το πολιτικό 
κόστος. 

 Η παιδεία αποτελεί συστατικό στοιχείο αυτής της προσπάθειας.  Η επανίδρυση του κράτους δεν πρέπει να 
κτιστεί πάνω σε άμμο.  Χρειάζεται αλλαγή αντιλήψεων και κουλτούρας.  Πρέπει να δημιουργήσουμε ελεύθερα 
σκεπτόμενους και υπεύθυνους ανθρώπους.  Σίγουρα, τα δύο αυτά ζητήματα από μόνα τους δεν αλλάζουν την 
κουλτούρα ευθύνης που πρέπει να δημιουργήσουμε, αποτελούν ωστόσο παράγοντες που μπορούν να 
οδηγήσουν προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Το ίδιο ισχύει και για τον τομέα της υγείας.  Ψηφίσαμε το νόμο του ΓΕΣΥ πριν από δεκατρία ολόκληρα 
χρόνια.  Πέρασαν τρεις κυβερνήσεις, βρισκόμαστε στην τέταρτη και χρειάστηκε η τρόικα να μας επιβάλει πώς 
πρέπει να εφαρμόσουμε ένα καθολικό και δίκαιο σύστημα υγείας.  Στο διάλογο που θα ακολουθήσει γύρω από το 
ΓΕΣΥ πρέπει να έχουμε ως οδοδείκτη το όφελος των συμπολιτών μας.  Το σχέδιο που θα εφαρμοστεί πρέπει να 
επιτυγχάνει τη βελτίωση της ποιότητας των προσφερόμενων υπηρεσιών, την ίση μεταχείριση των πολιτών και 
την παροχή ίσων ευκαιριών πρόσβασης σε όλους.  Παράλληλα, η μορφή ασφάλισης που θα δώσουμε στο 
σχέδιο πρέπει να είναι αποτέλεσμα ενδελεχούς μελέτης που θα έχει ως γνώμονα τόσο τη βιωσιμότητα του 
σχεδίου όσο και το όφελος των πολιτών. 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Άλλο ένα τρανό παράδειγμα που καταδεικνύει την ανάγκη για αλλαγή νοοτροπίας και τρόπου λειτουργίας 
των θεσμών αποτελεί η εφαρμογή της νομοθεσίας του ΕΕΕ.   Παρά τα θετικά στοιχεία που εισάγει το νέο 
σύστημα, όπως ο εξορθολογισμός του συστήματος κοινωνικής πρόνοιας, η επέκταση της βάσης των δικαιούχων 
και η δημιουργία μητρώου, για άλλη μια φορά φανήκαμε ανέτοιμοι να ικανοποιήσουμε πλήρως τις προσδοκίες 
που από μόνοι μας δημιουργήσαμε στον κόσμο, απογοητεύοντάς τον για άλλη μια φορά. 

 Η κυβέρνηση έδειχνε βέβαιη για την άμεση εφαρμογή του σχεδίου και για την ικανότητα των υπηρεσιών να 
ανταποκριθούν στις ανάγκες που θα προέκυπταν. ∆υστυχώς όμως, η πολύμηνη καθυστέρηση που παρατηρείται 
στην καταβολή των ποσών στους δικαιούχους δε θεραπεύεται από την αναδρομικότητα.  Οι ανάγκες των 
συμπολιτών μας είναι άμεσες.  Ειδικότερα, στις γιορτινές μέρες που διανύουμε, τις μέρες που οι σκέψεις όλων 
μας είναι στα αγαπημένα μας πρόσωπα, στους φίλους και στις οικογένειές μας, πρέπει να διασφαλίσουμε ότι 
καμιά οικογένεια δε θα μείνει χωρίς γιορτινό τραπέζι. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο τόπος μας περνά δύσκολες ώρες.  Η κοινωνία είναι αντιμέτωπη με τις επιπτώσεις της οικονομικής 
κρίσης, έχει χάσει την εμπιστοσύνη της προς το κράτος και τους θεσμούς και το κυπριακό πρόβλημα παραμένει 
άλυτο. 

 Ο τόπος μας χρειάζεται πραγματικό ηγέτη.  Ηγέτη με όραμα, ηγέτη που να προηγείται, να πρωτοπορεί και 
να χαράζει δρόμους, ηγέτη που να μπορεί να αντιμετωπίζει και να υποτάσσει τις φοβίες του, ηγέτη που να 
μπορεί να αποφασίζει για τα δύσκολα, ώστε να αποφεύγει τα χειρότερα.  Ηγέτη που να έχει ως φάρο το γενικό 
καλό, το μόνιμο και το σταθερό.  Ο ηγέτης που εγώ οραματίζομαι πρέπει να μου πει πρακτικά με ποιο τρόπο θα 
λύσουμε το εθνικό μας πρόβλημα και να μην περιορίζεται σε αυτά που δε δεχόμαστε.  Έχουμε ανάγκη από 
πρόταση και όχι απόρριψη.  Έχουμε ανάγκη από θέσεις και όχι άρνηση.  Προσωπικά, αυτό τον ηγέτη θα 
στηρίξω. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Σας εύχομαι καλά Χριστούγεννα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Χρίστο Μέση, βουλευτή Λεμεσού του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, να 
προσέλθει. 

ΧΡ. ΜΕΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η παρούσα συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό βρίσκει ακόμη μια χρονιά την κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, παρά την αποκαρδίωση του λαού μας και την εξάρθρωση του κοινωνικού ιστού, να 
συνεχίζει την ίδια ανάλγητη αντιλαϊκή πολιτική.  

 Την ώρα που το ζητούμενο είναι η επανεκκίνηση της οικονομίας, αντί να επιδιώκεται από πλευράς του 
κράτους ώθηση στην ανάπτυξη με ένα φιλόδοξο αναπτυξιακό προϋπολογισμό, η κυβέρνηση κι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός προτείνουν έναν αναπτυξιακά φοβικό, θα έλεγα, προϋπολογισμό, που σε πολλές περιπτώσεις 
μάλιστα, όταν κανείς διεξέλθει με προσοχή τους αριθμούς, η φοβική αυτή νοοτροπία φτάνει στα όρια της 
πολιτικής μονομανίας.  

 Κλασική περίπτωση είναι τα κεφάλαια ανάπτυξης στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών, 
όπου, ενώ φαινομενικά καταγράφεται στις αναπτυξιακές δαπάνες μια σχετική αύξηση των οκτώ ποσοστιαίων 
μονάδων, στη συνέχεια ακολουθούν στο Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο δυο απανωτές 
κατακρεουργήσεις, μια για το 2016 και μια για το 2017, στο ύψος των δεκαπέντε μονάδων κάθε φορά, με 
αποτέλεσμα στο τέλος να αποδεικνύεται άνθρακας ο θησαυρός.  Αποκαλύπτεται πως στην πραγματικότητα ο 
αναπτυξιακός σχεδιασμός του Υπουργείου Εσωτερικών, αντί σε αύξηση, υπόκειται στην τριετία σε συρρίκνωση 
είκοσι δύο ολόκληρων μονάδων.  Μάλιστα, βάζοντας στο μικροσκόπιο τα αναπτυξιακά έργα, παρατηρεί κανείς 
ότι από τα μόλις €9,4 εκατομ. που προβλέπονται τα 7 εκατομ. είναι υφιστάμενα έργα.  Μόνο €2 εκατομ. 
αποτελούν το ποσό για τα νέα έργα. 

 Αλλά και στη γενικότερή του δομή ο προϋπολογισμός του υπουργείου, με τη στυγνή πολιτική της λιτότητας 
και την επιδίωξη της ευημερίας των αριθμών, αναμφίβολα πλήττει τομείς και πολιτικές, ιδιαίτερα όσον αφορά την 
τοπική αυτοδιοίκηση.  Πέρα από τη συνέχιση των κατάφορων περικοπών που αφορούν τις τοπικές αρχές και ήδη 
ξεπερνούν το 40%, επιτέλους το μέγα πόνημα της κυβέρνησης για τη μεταρρύθμιση έχει έμμεσα αλλά με 
σαφήνεια αποσυρθεί, αφού επρόκειτο για μια πρόταση αδόκιμη και αυθαίρετη που στην πραγματικότητα 
οδηγούσε στη διάλυση και στην κατάργηση του θεσμού παρά στη μεταρρύθμισή του.  Ενός θεσμού, αγαπητοί 
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συνάδελφοι, που δίχως άλλο αναμφίβολα υπηρέτησε όλα αυτά τα χρόνια τον πολίτη και τις τοπικές κοινωνίες, 
αλλά προπάντων συνέβαλε αποφασιστικά στο τεράστιο αναπτυξιακό έργο που επιτελέστηκε στη χώρα μας.  

 Σίγουρα, η τοπική αυτοδιοίκηση εδώ και αρκετά χρόνια επείγει μεταρρύθμισης. Κλειδί για έναν 
επιτυχημένο σχεδιασμό δεν είναι όμως ούτε η γεωγραφία ούτε τα πληθυσμιακά δεδομένα, όση σημασία και αν 
έχουν αυτά, αλλά ασφαλώς ούτε και ο αριθμός των τοπικών αρχών.  Το κλειδί είναι να εντοπιστούν και να 
συνδυαστούν αρμονικά πόροι και αρμοδιότητες, έτσι ώστε, κτίζοντας πάνω σε ό,τι πετυχημένο υπάρχει και 
αλλάζοντας ό,τι προκαλεί στρέβλωση, να μετατρέψουμε την τοπική αυτοδιοίκηση σε έναν οικονομικά βιώσιμο και 
λειτουργικό θεσμό.   

 Βέβαια, με την κυβερνητική αστοχία και το πείσμα έχει χαθεί και πάλιν πολύτιμος χρόνος.  Αυτό δεν 
πρέπει να μας εμποδίσει μέσα από ένα δημοκρατικό διάλογο να καταλήξουμε συλλογικά στη μορφή του 
εγχειρήματος, γιατί, αν το άλφα της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι η εναρμόνιση πόρων και 
αρμοδιοτήτων, το ωμέγα είναι η συναίνεση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και στο ευρύτερο σκηνικό δυστυχώς προμηνύεται ότι τα χειρότερα έπονται.  Παρά την περσινή 
αποτυχημένη προσπάθεια του Υπουργείου Εσωτερικών να επιβάλει μια ακόμη πιο επαχθή και άδικη φορολογία 
ακίνητης ιδιοκτησίας -το δείγμα της κυβερνητικής γραφής έχει αποτυπωθεί καλά- η επιβολή της οριζόντιας 
φορολόγησης, που εξισώνει τα βάρη αδιάκριτα μεταξύ του συνόλου του πληθυσμού, δε θα βρει ποτέ την 
αριστερά σύμφωνη, ιδιαίτερα σε μια περίοδο που οι ευάλωτες ομάδες βρίσκονται μόνιμα στο μάτι του κυκλώνα.  
Εμείς θα παραμείνουμε ανυποχώρητοι στην πάγιά μας και κοινωνικά δικαιότερη φοροθετική λογική της 
κλιμακωτής φορολόγησης. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, όσον αφορά στο μείζον πλέον θέμα της κυβερνητικής επανεκτίμησης των ακινήτων, για ακόμη 
μια φορά γίναμε μάρτυρες της προχειρότητας που χαρακτηρίζει συχνά την παρούσα κυβέρνηση.  ∆εκάδες 
χιλιάδες οι διορθώσεις των λαθών.  Η αποτυχία της κυβέρνησης να παρουσιάσει μια αξιόπιστη επανεκτίμηση 
σίγουρα έχει σοβαρό αρνητικό αντίκτυπο στο λαό.  Βέβαια, το σοβαρότερο θέμα που απασχόλησε και συνεχίζει 
ακόμη να απασχολεί το λαό είναι αυτό των εκποιήσεων της ενυπόθηκης κύριας κατοικίας και της μικρής 
επαγγελματικής στέγης.   

 Με την επίκληση της τρόικας και πάλιν η παρούσα κυβέρνηση αντιστέκεται σθεναρά, αφήνοντας 
εκτεθειμένους όλους εκείνους που βρέθηκαν ελέω κρίσης μπροστά στον κίνδυνο να μείνουν στο δρόμο.  Λόγια 
και έργα αντικρούονται.  Κυβέρνηση και ∆ΗΣΥ από τη μια με αναπομπές και προσφυγές στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο αποσυναρμολογούν το δίχτυ προστασίας που αποφάσισε η Βουλή και από την άλλη δηλώνουν 
ευθαρσώς ότι δήθεν το επιδιώκουν.  Ταυτόχρονα, διατείνονται ότι οι τράπεζες δε θα προχωρήσουν σε εκποιήσεις 
της κύριας κατοικίας και της μικρής επαγγελματικής στέγης και για αυτό επιμένουν ότι το δίχτυ προστασίας είναι 
αχρείαστο.  Την ίδια όμως στιγμή παραδέχονται και ισχυρίζονται ότι θα λάβουν στο πλαίσιο αφερεγγυότητας 
πρόνοιες για την -κατά τους ίδιους πάντα- αχρείαστη αυτή προστασία, εκπέμποντας έτσι ένα αλαλούμ 
αντιφάσεων και αντικρουόμενων θέσεων που επιτρέπουν και στον πιο καλόπιστο κριτή να αμφιβάλλει για 
προθέσεις και κίνητρα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έρχομαι τώρα στα του Υπουργείου Ενέργειας.  Παρά το γεγονός ότι στον προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Ενέργειας καταγράφονται προβλέψεις και πρόνοιες για μελέτες και σχεδιασμούς, στο μείζον θέμα 
που αφορά στην αξιοποίηση και στην εκμετάλλευση του φυσικού αερίου τα πράγματα δε φαίνεται να 
εξελίσσονται καλά.  Την ώρα που η Άγκυρα επιδιώκει να μας δημιουργήσει προβλήματα στα θέματα έρευνας και 
εξόρυξης, τη στιγμή που σαφώς η δυσβάσταχτη τιμή του ηλεκτρισμού απαιτεί την εισαγωγή φυσικού αερίου ως 
ενδιάμεσης λύσης, οι χειρισμοί των κυβερνώντων με την πρωτοφανή και αδικαιολόγητη αδράνεια και 
καθυστέρηση που παρουσίασαν όχι μόνο έχουν ανατρέψει τους προηγούμενους σχεδιασμούς, που ήταν 
αναμφίβολα ταχύτεροι, αλλά επιπλέον, με τις παγκόσμιες ραγδαίες ενεργειακές εξελίξεις, μας οδήγησαν σε μια 
πολύ δυσχερή θέση, θα έλεγα. 

 Το χρονικό ορόσημο για εξαγωγή φυσικού αερίου στις διεθνείς αγορές πριν από το 2020 δεν έγινε 
κατορθωτό να διασφαλιστεί.  Βέβαια, αυτό πλήττει ήδη ανεπανόρθωτα το μείζον θέμα που αφορά τη διασφάλιση 
συμβολαίων στις αγορές της Ασίας και της Ανατολής, όπου, λόγω της επείγουσας ανάγκης για εγκατάλειψη του 
γαιάνθρακα και της πυρηνικής ενέργειας, έχουν προστρέξει ήδη και έχουν διασφαλίσει έγκαιρα και 
μακροπρόθεσμα τις ενεργειακές τους ανάγκες.   

 Αλλά και οι ευρύτερες εξελίξεις στον παγκόσμιο ενεργειακό χάρτη καθιστούν τις καθυστερήσεις και την 
αναβλητικότητα που έχει επιδειχθεί άκρως επικίνδυνες.  Ποιος μπορεί να αντιπαρέλθει ή να διαψεύσει τις 
αρνητικές εξελίξεις, όταν χώρες όπως οι ΗΠΑ και όχι μόνο, που μέχρι χθες ήταν παραδοσιακοί εισαγωγείς, 
μετατρέπονται σήμερα εν μία νυκτί σε εξαγωγείς φυσικού αερίου και πετρελαίου με τη ραγδαία εξέλιξη της 
τεχνολογίας της εκμετάλλευσης του σχιστόλιθου; 
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 Με τη μεταβολή των παγκόσμιων ενεργειακών δεδομένων μπορεί η υπερπροσφορά να οδηγεί στην 
ευχάριστη πτώση των τιμών, αλλά την ίδια ώρα αυτή επιδρά αρνητικά στους δικούς μας σχεδιασμούς, μιας και 
από σήμερα γίνεται πια γεγονός το ότι το ενδιαφέρον των εταιρειών για νέα κοιτάσματα και επενδύσεις οδηγείται 
δυστυχώς στο ναδίρ.  Και, ενώ συμβαίνουν όλα αυτά, εμείς συμπεριφερόμαστε ως να μη μας αγγίζουν, με το 
κυβερνητικό αλαλούμ να μην έχει τελειωμό.  Ποιον τελικά να πιστέψουμε;  Ποιος εκφράζει την κυβερνητική 
πολιτική;  Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, που δηλώνει ότι δεν υπάρχουν ικανοποιητικά κοιτάσματα και άρα 
εγκαταλείπεται ο χερσαίος τερματικός υγροποίησης, ή ο αρμόδιος υπουργός, που την ίδια στιγμή δηλώνει ότι 
αναμένει τα αποτελέσματα, για να διαφανεί αν οι ποσότητες μπορούν να υποστηρίξουν τη δημιουργία ενός 
τέτοιου σταθμού; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 ∆υστυχώς, φαίνεται να μην έγινε ποτέ κατανοητό από κάποιους ή έστω κάποιοι να μη θέλουν να γίνει 
αντιληπτό πως ο χερσαίος τερματικός υγροποίησης φυσικού αερίου στην Κύπρο στρατηγικά είναι πιο σημαντικός 
και αναγκαίος ακόμη και από αυτή την ίδια την εξόρυξη του κυπριακού φυσικού αερίου.  Ο τερματικός στο 
έδαφός μας δεν μπορεί παρά να μετατρέψει την Κύπρο σε περιφερειακό ενεργειακό κέντρο ολόκληρης της 
περιοχής της Μέσης Ανατολής, με αποτέλεσμα να αναβαθμιστεί η χώρα μας και να μετατραπεί σε χώρα κλειδί 
για τα ενεργειακά ζητήματα, διαδραματίζοντας έτσι ένα ρόλο που ξεπερνά κατά πολύ και το μέγεθος και το 
εκτόπισμά μας.  

 Σας ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους καλές γιορτές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Μέση. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Στέλλα Κυριακίδου, βουλευτή Λευκωσίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
ολοκληρώσει την πρωινή μας συνεδρία. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα πρώτα-πρώτα να χαιρετίσω και να συγχαρώ όλους τους συναδέλφους για την κύρωση φέτος 
της Σύμβασης Λανζαρότε ενάντια στη σεξουαλική κακοποίηση και εκμετάλλευση των παιδιών μας.  Ταυτόχρονα 
όμως θα ήθελα να εκφράσω τις ανησυχίες μας για τα συμπεράσματα της πρόσφατης έκθεσης της Επιτροπής για 
την Πρόληψη των Βασανιστηρίων του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Τα ανθρώπινα δικαιώματα δε σηκώνουν 
εκπτώσεις και επιβάλλεται να κάνουμε πολύ περισσότερα.   

 Οι σκληρές οικονομικές πραγματικότητες στις οποίες ζούμε τα τελευταία χρόνια επιβάλλουν διαφορετικές 
προσεγγίσεις τόσο στις πολιτικές που πρέπει να σχεδιάζουμε όσο και στην ανταπόκρισή μας στα καθημερινά 
προβλήματα του πολίτη,  προσεγγίσεις που οφείλουν να είναι επιστημονικά τεκμηριωμένες και 
ανθρωποκεντρικές.   

 Θα επικεντρωθώ σήμερα στον τομέα της υγείας και στο ΓΕΣΥ.  Σ’ ένα ευρωπαϊκό σύγχρονο κράτος, όπου 
τα ανθρώπινα δικαιώματα εννοούνται και δεν αμφισβητούνται και η ανάπτυξη ανθρωποκεντρικών υπηρεσιών 
πρέπει να είναι αυτονόητη, το να μην υπάρχει ένα σύστημα υγείας που να κατοχυρώνει ισάξια και ισόνομα ένα 
από τα πολυτιμότερα αγαθά και δικαιώματα του ανθρώπου, την υγεία, είναι ένα τεράστιο κενό.  Είναι ένα κενό 
που βιώνει σε καθημερινή βάση ο Κύπριος ασθενής.  Και σε αντίθεση με μια θέση που ακούσαμε όλοι χθες εδώ, 
ναι, είμαι βέβαιη ότι όλοι εμείς ξέρουμε και νιώθουμε τον πόνο και την ταλαιπωρία των συμπολιτών μας και των 
ασθενών.  Ζούμε ένα σύστημα που έχει ξεπεράσει τα όρια αντοχής του.  Η πολιτική υγείας χρειάζεται να έχει 
σωστούς, μελετημένους στόχους, αποφασιστικότητα και πολιτική βούληση.  Χρειάζεται να λαμβάνονται τολμηρές 
αποφάσεις, να υπάρχει αξιοποίηση όλων.  Η εποχή των εύκολων λύσεων και των μεγάλων υποσχέσεων έχει 
τελειώσει.   

 Εδώ θα πρέπει όμως να αναφέρω, παρ’ όλες τις δυσκολίες του τελευταίου χρόνου, κάποιες σημαντικές 
ενέργειες που έγιναν από το Υπουργείο Υγείας.  Λειτούργησε μονάδα αυξημένης φροντίδας στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και Πνευμονολογική Κλινική στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  Ολοκληρώθηκε η 
Παιδοκαρδιολογική Κλινική στο Μακάρειο Νοσοκομείο και ολοκληρώθηκε και η στελέχωση της 
ενδονοσοκομειακής μονάδας για εφήβους με προβλήματα ψυχικής υγείας στο Μακάρειο.  Και εγώ θέλω να σας 
ενημερώσω ότι, με τη λειτουργία αυτής της κλινικής, τον τελευταίο χρόνο δεν έχει σταλεί στο εξωτερικό για 
νοσηλεία ούτε ένα παιδί με πρόβλημα διατροφικών διαταραχών.   

 Έγινε προσπάθεια να μειωθούν οι λίστες αναμονής με την αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα, μια 
προσπάθεια με την οποία δυστυχώς δεν έχει αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά αυτό το πρόβλημα.  Σημαντικό είναι 
να αναγνωρίσουμε και την ενίσχυση των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και Νοσηλευτικής στο Τμήμα Φυλακών, 
που επιτέλους ξεκίνησε η λειτουργία της πτέρυγας 10, στην οποία φιλοξενούνται κρατούμενοι που παρουσιάζουν 
ψυχικά προβλήματα. 
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 Υπάρχουν και άλλες θετικές ενέργειες στις οποίες δε θα αναφερθώ λόγω του χρόνου, αλλά δε θα 
μπορούσα να μην αναφερθώ στην πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για τη δημιουργία 
εξειδικευμένου κέντρου μαστού με συγκεκριμένα πια χρονοδιαγράμματα.  Μετά από δέκα χρόνια υποσχέσεων, 
επιτέλους λήφθηκε η πολιτική απόφαση.  Τώρα το στοίχημα είναι η υλοποίηση αυτού του στόχου, αλλά και της 
στρατηγικής για τον καρκίνο.   

 Αναθεωρήθηκε και η πολιτική για τα φάρμακα με την επικαιροποίηση των τιμών και από το Υπουργείο 
Υγείας, η οποία θα οδηγήσει σε μείωση των τιμών των φαρμάκων στις αρχές του 2015.   

 Την περασμένη βδομάδα το Υπουργείο Υγείας έδωσε στη δημοσιότητα τα προσχέδια των δύο 
νομοσχεδίων για την εισαγωγή του ΓΕΣΥ και για την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων.  Τα δύο κείμενα 
δόθηκαν στη δημοσιότητα, για να ακολουθήσει ο απαραίτητος δημόσιος διάλογος, ώστε να δοθεί η δυνατότητα 
διαμόρφωσης κοινής βάσης, με στόχο τη μεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, με πρόσκληση του Υπουργού Υγείας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το Γενικό Σύστημα Υγείας είναι ένα έργο που συζητείται εδώ και δεκαετίες.  Όλοι ανεξαιρέτως, κόμματα, 
επαγγελματίες υγείας, σύνδεσμοι ασθενών, από χρόνια ζητούμε την εφαρμογή του.  Οι τεράστιες κοινωνικές 
ανισότητες που υπάρχουν στην υγεία επιβάλλεται να διορθωθούν μέσα από ένα σύστημα που θα εγγυάται 
καθολική, ισότιμη πρόσβαση όλων των πολιτών σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας.  Είναι σημαντικό να 
εξασφαλίσουμε στον Κύπριο πολίτη πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, χωρίς διακρίσεις και για όλη του τη ζωή.  
Εξίσου σημαντικό όμως είναι και το να έχουμε να ψηφίσουμε νομοσχέδια που να είναι εφαρμόσιμα.  Όλα τα 
σχέδια υγείας είναι πολύπλοκα, αλλά οφείλουμε συνειδητά να ξέρουμε την κάθε πτυχή εφαρμογής και αυτό 
πρέπει να το λάβουμε σοβαρά υπόψη. 

 Ταυτόχρονα, ιδιαίτερα σήμερα, μετά από όσα βιώνουμε τα τελευταία χρόνια, πρέπει να διαφυλάσσεται η 
οικονομική βιωσιμότητα του συστήματος.  Έχουμε λοιπόν ενώπιόν μας για πρώτη φορά δύο προσχέδια, ένα που 
αφορά την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων και ένα που αφορά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Προσχέδια, 
όχι νομοσχέδια.  Με έχει προβληματίσει αν θα ήταν ιδιαίτερα χρήσιμο ή και εποικοδομητικό να μπω στη 
διαδικασία να απαντήσω σε όλα που έχουν θίξει οι αγαπητοί συνάδελφοι για τα προσχέδια του ΓΕΣΥ σήμερα.  
Ανησυχία για το πολυασφαλιστικό, παρ’ όλο που ο νόμος αναφέρεται σε ένα μονοασφαλιστικό, με μελέτη της 
πιθανότητας μετεξέλιξης, που έτσι κι αλλιώς ενώπιόν μας θα έρθει μια τέτοια εισήγηση, ή για το ότι τα κρατικά 
νοσοκομεία θα μετατραπούν σε ημικρατικούς οργανισμούς, με στόχο την πλήρη ιδιωτικοποίησή τους, αγνοώντας 
ότι ο Γενικός Εισαγγελέας έχει γνωματεύσει ότι είναι η μόνη εφικτή νομική λύση υπό τις παρούσες συνθήκες.  
Ανησυχίες για τη σύνθεση του διαχειριστικού συμβουλίου, της συμβουλευτικής επιτροπής, πόσο ανεξάρτητοι θα 
είναι αυτοί οι θεσμοί, για το ρόλο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Θα μπορούσαμε να συζητούμε για ώρες 
για το ποια είναι τα κίνητρα και να ακυρώνουμε κάθε προσπάθεια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Γενικό Σύστημα Υγείας ανήκει στους πολίτες.  ∆εν ανήκει ούτε στα κόμματα ούτε στις διαφορετικές 
ομάδες επαγγελματιών του χώρου της υγείας.  Αφορά τον πολίτη.  Και αυτό πρέπει να είναι το μοναδικό μας 
μέλημα.  Βρισκόμαστε μπροστά σε μια πραγματικότητα.  Μετά από δεκαετίες υποσχέσεων, όπου ξοδεύτηκαν 
εκατομμύρια σε σχεδιασμούς, μισθούς, μελέτες, έγινε ένα σημαντικό βήμα να κατατεθούν δύο προσχέδια.  Είναι 
απόλυτα σεβαστή η αντίθετη άποψη και η ανησυχία και το αίτημα για πιθανές αλλαγές και βελτιώσεις.  Όμως, αν 
νομίζουμε ότι οι αντιπαραθέσεις οδηγούν στο σωστό διάλογο, πιστεύω ότι είμαστε εντελώς λανθασμένοι.  Και 
εγώ θα ήθελα να χαιρετίσω τη θέση που άκουσα από τη συνάδελφο τη Στέλλα τη Μισιαούλη του ΑΚΕΛ, ότι θα 
μελετήσουν προσεκτικά τα προσχέδια και θα επανέλθουν με συγκεκριμένες εισηγήσεις. 

 Ο πολίτης θέλει να υπάρχουν συγκεκριμένα βήματα που θα οδηγήσουν σε έξοδο από τα αδιέξοδα στο 
χώρο της υγείας.  Κουράστηκε αφόρητα να ακούει στεγνή, ξύλινη αντιπαράθεση.  Γι’ αυτό ας σκεφτούμε όλοι την 
κοινωνική μας ευθύνη στο να εξασφαλίσουμε το μεγαλύτερο βαθμό συναίνεσης μέσα από γόνιμο διάλογο και 
συζήτηση, όχι ζητώντας απόσυρση των προσχεδίων, αλλά συζήτησή τους με συγκεκριμένες εισηγήσεις και 
θέσεις.  Ας προσπαθήσουμε να μη βάλουμε και το μεγαλύτερο αγαθό, αυτό της υγείας, μπροστά σε νέα 
αδιέξοδα, γιατί τελικά ο μόνος που την πληρώνει είναι ο πολίτης. 

 Σας ευχαριστώ πολύ για την υπομονή σας και σας εύχομαι από καρδιάς καλές γιορτές, με υγεία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Κυριακίδου. 

 Εδώ τελειώνει η πρωινή μας συνεδρία, αγαπητοί συνάδελφοι.  Θα συνεχίσουμε αυτή τη συνεδρία -είναι 
συνεχιζόμενη- η ώρα 3.00 μ.μ. ακριβώς, με πρώτο ομιλητή τον κ. Γιαννάκη Γαβριήλ και δεύτερο τον κ. 
Αριστοτέλη Μισό. 

 Ευχαριστώ.   

 Καλό μεσημέρι! 

(Ώρα διακοπής:  12.56 μ.μ.) 
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(Ώρα επανέναρξης:  3.07 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Πρώτος ομιλητής το απόγευμα είναι ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ του ΑΚΕΛ.  Νομίζω μπορούμε να 
ξεκινήσουμε, παρ’ όλον ότι είναι φτωχή η παρουσία μας, των συναδέλφων.   

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιανύουμε το δεύτερο χρόνο από την απαράδεκτη εκείνη απόφαση του Μαρτίου του 2013 που προκάλεσε 
και συνεχίζει να επιφέρει τόσα δεινά στον κυπριακό λαό.   

 Η αγροτική οικονομία διολισθαίνει συνεχώς.  Η διάγνωση της κυβέρνησης για την αγροτική οικονομία, 
όπως τη διατύπωσε πρόσφατα ο Υπουργός Οικονομικών ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων, είναι μια ωραιοποίηση της εικόνας ότι όλα περίπου βαίνουν καλώς.  Η θέση αυτή της 
κυβέρνησης μας προκαλεί ακόμα μεγαλύτερη ανησυχία, μεγαλύτερη ακόμη και από αυτή που προκαλούν τα ίδια 
τα προβλήματα του αγροτικού κόσμου. 

 Εδώ και δύο χρόνια ακούμε συνεχώς από την κυβέρνηση ότι η επανεκκίνηση της οικονομίας περνά μέσα 
από τη στήριξη του πρωτογενούς τομέα.  ∆υστυχώς όμως, οι εξαγγελίες της κυβέρνησης πόρρω απέχουν από τη 
σκληρή πραγματικότητα και παραμένουν μέχρι σήμερα κενές περιεχομένου.  Η απραξία όμως των κυβερνώντων 
εξηγείται απόλυτα από την πιο πάνω θέση του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Για ποια αγροτική ανάπτυξη μπορούμε να μιλήσουμε, όταν οι εθνικοί πόροι του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013, που αποτελεί το κατεξοχήν εργαλείο εκσυγχρονισμού και ενίσχυσης της 
ανταγωνιστικότητας, έχουν κουτσουρευτεί κατά €50 εκατομ.;  Για ποια αγροτική ανάπτυξη μπορούμε να 
μιλήσουμε, όταν, την ώρα που το κόστος παραγωγής κτυπά κόκκινο και η ανταγωνιστικότητα των προϊόντων μας 
συνεχώς μειώνεται, οι γεωργοί βρίσκονται αντιμέτωποι με ένα νέο χαράτσι, αυτό του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας;  
Για ποια αγροτική ανάπτυξη μπορούμε να μιλήσουμε, όταν οι αγρότες μας δεν μπορούν να αντλήσουν ούτε την 
ελάχιστη ρευστότητα, όχι για να πραγματοποιήσουν νέες επενδύσεις, αλλά για να χρηματοδοτήσουν τις 
υφιστάμενες δραστηριότητές τους;  Ενώ αναμένουμε ακόμα υλοποίηση της εξαγγελίας της κυβέρνησης για 
μείωση της τιμής και επέκταση της χρήσης του χρωματισμένου αγροτικού πετρελαίου και σε δραστηριότητες 
πέραν της στενής έννοιας της παραγωγής, κάτι που θα συμβάλει, έστω σε κάποιο βαθμό, στη μείωση του 
κόστους παραγωγής, μαθαίνουμε ότι επίκειται, αναδρομική μάλιστα, αύξηση του φόρου κατανάλωσης. 

 Η πρόσφατη σύμπλευση της κυβέρνησης υπέρ κυρώσεων εις βάρος της Ρωσίας ήρθε δυστυχώς να δώσει 
ακόμα ένα καίριο χτύπημα στην αγροτική οικονομία του τόπου.  Τα αντίμετρα που ακολούθησαν εκ μέρους της 
Ρωσίας και το εμπάργκο εξαγωγής αγροτικών προϊόντων από την Ευρωπαϊκή Ένωση είχαν ως αποτέλεσμα να 
χάσουμε τη μεγαλύτερη αγορά κυπριακών προϊόντων, με κόστος €12 εκατομ., που αντιστοιχούν στο 12% των 
συνολικών εξαγωγών αγροτικών προϊόντων της Κύπρου.  Είναι πραγματικά άξιο απορίας πώς η κυβέρνηση με 
τέτοιες αποφάσεις αντιλαμβάνεται την προάσπιση των συμφερόντων του κυπριακού λαού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην Κύπρο λειτουργούσαν για δεκαετίες δομές και θεσμοί που παρά τα όποια προβλήματα και τις 
αδυναμίες τους βοήθησαν και εξακολουθούν να προσφέρουν τα μέγιστα στο αγροτικό εισόδημα και την ανάπτυξη 
του τόπου.  Αποτέλεσαν για χρόνια τον εξισορροπητικό ρυθμιστικό παράγοντα που προστάτευε τους Κυπρίους 
αγρότες από κερδοσκοπικά ιδιωτικά παιχνίδια. 

 Εν έτει 2014 και με τις αλλαγές στο οικονομικό και κοινωνικό περιβάλλον χρειάζονται σίγουρα 
εκσυγχρονισμός και επανατοποθέτηση στόχων.  Αυτό όμως απέχει από τις αποφάσεις που δρομολογούνται για 
κλείσιμο οργανισμών με πρόφαση την εξοικονόμηση πόρων.  Οι οποιεσδήποτε αποφάσεις πρέπει να 
λαμβάνονται μέσα από κοινωνικό διάλογο, συναίνεση και με μοναδικό γνώμονα τα καλώς νοούμενα συμφέροντα 
του αγροτικού κόσμου και της οικονομίας ευρύτερα και όχι εν κρυπτώ και με αδιαφάνεια, με τη δικαιολογία του 
περιορισμού των δαπανών.  Αυτή η προσέγγιση είναι κοντόφθαλμη και θα αποβεί εις βάρος της αγροτικής 
οικονομίας σε βάθος χρόνου. 

 Εκφράζουμε την ανησυχία μας για οργανισμούς όπως ο ΚΟΑΠ, ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης, η 
Επιτροπή Σιτηρών και το Συμβούλιο Εμπορίας Πατατών, για τους οποίους φαίνεται ότι δρομολογούνται λύσεις με 
την ίδια συνταγή λιτότητας και περικοπών.  Η κυβέρνηση, υιοθετώντας τις εισηγήσεις της Παγκόσμιας Τράπεζας 
για την αναδιάρθρωση του υπουργείου, αποφάσισε ότι ο ΚΟΑΠ έχει υψηλό κόστος λειτουργίας και εξετάζεται 
ακόμη και η κατάργησή του και η ενσωμάτωσή του ως τμήμα του υπουργείου.  Οι κατά καιρούς δηλώσεις των 
κυβερνώντων περί του αντιθέτου δε μας πείθουν.  Το ιστορικό ίδρυσης του ΚΟΑΠ είναι πολύ καλά γνωστό σε 
όλους, όπως πολύ καλά γνωστό είναι το ότι το πλαίσιο λειτουργίας του ως ανεξάρτητου οργανισμού 
αποφασίστηκε ομόφωνα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατ’ απαίτηση και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε 
να διαχειρίζεται τα ευρωπαϊκά κονδύλια μακριά από πολιτικές σκοπιμότητες και παρεμβάσεις.  Χαιρετίζουμε την 
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ομόφωνη θέση των κοινοβουλευτικών κομμάτων, ότι το πετυχημένο μοντέλο λειτουργίας του ΚΟΑΠ δεν πρέπει 
να αλλάξει, και καλούμε την κυβέρνηση να την αφουγκραστεί. 

 Ο συνεργατισμός σε όλη του τη διαδρομή μέχρι σήμερα στήριξε όσο κανένας άλλος θεσμός την αγροτική 
οικογένεια και τα μικρομεσαία στρώματα του λαού ευρύτερα.  Η συμφωνία της κυβέρνησης με την τρόικα για την 
αποξένωση του συνεργατισμού από κερδοφόρες εμπορικές δραστηριότητες πιθανότατα να αποτελέσει την 
ταφόπλακα της αγροτικής οικονομίας, μια συμφωνία ακατανόητη και έξω από κάθε λογική.  Ήδη ο αγροτικός μας 
κόσμος βρίσκεται αντιμέτωπος με κερδοσκοπικά ιδιωτικά συμφέροντα που προωθούνται και στηρίζονται από την 
ιδεολογία της κυβέρνησης ∆ημοκρατικού Συναγερμού, που μοναδικό στόχο έχουν τη μεγιστοποίηση του κέρδους 
τους.  Ο συνεργατισμός θα πρέπει να επανακτήσει τον ανθρωποκεντρικό του χαρακτήρα, θα πρέπει να σταθεί 
ξανά στο πλάι των ανθρώπων και όχι απέναντί τους. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο αγροτικός μας κόσμος μέσα σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες που βιώνει χρειάζεται τουλάχιστον τα 
αυτονόητα.  Η άμεση επιστροφή του ΦΠΑ στους δικαιούχους, η καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων, που 
αποτελούν μάλιστα 100% ευρωπαϊκά κονδύλια, το συντομότερο και όχι το Μάρτιο, όπως ανακοίνωσε η 
κυβέρνηση, η καταβολή των αποζημιώσεων από τον ΟΓΑ πριν από το τέλος του χρόνου θα δώσουν κάποιες 
ανάσες ρευστότητας.  Οφείλει επίσης η κυβέρνηση να πράττει θέτοντας τα συμφέροντα του κυπριακού λαού 
υπεράνω οποιωνδήποτε άλλων σκοπιμοτήτων και όχι όπως έπραξε δυστυχώς στο θέμα των κυρώσεων εις 
βάρος της Ρωσίας.  Ο αγροτικός κόσμος χρειάζεται αναπτυξιακή πολιτική, χρειάζεται ρευστότητα μέσα από ένα 
προσιτό σχέδιο, για να χρηματοδοτήσει τις δραστηριότητές του.  Χρειάζεται κονδύλια, για να πραγματοποιήσει 
νέες επενδύσεις, και όχι νέους φόρους. 

 Επειδή στόχος του ΑΚΕΛ δεν είναι η άσκηση ισοπεδωτικής κριτικής, οφείλουμε να σημειώσουμε την 
πρόοδο που επιτεύχθηκε στο θέμα της προμήθειας των κρατικών υπηρεσιών με ντόπια προϊόντα.  Ένα ζήτημα 
που βρίσκεται ψηλά στην ατζέντα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και μπορεί να 
δώσει σημαντικές ανάσες στους Κυπρίους παραγωγούς.  Αναμένουμε επίσης την απόφαση σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την κατοχύρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος Προστατευόμενης Ονομασίας 
Προέλευσης, η οποία ευελπιστούμε να είναι θετική και να διανοίξει νέες ευκαιρίες για τον κτηνοτροφικό μας 
κόσμο, τη βιομηχανία και την κυπριακή οικονομία ευρύτερα.  Αναμένουμε ωστόσο ακόμα τα μέτρα στήριξης προς 
τους κτηνοτρόφους για αύξηση της παραγωγής, όπως υποσχέθηκε η κυβέρνηση. 

 Για την επαρχία Αμμοχώστου, από την οποία προέρχομαι, με λύπη λέω μόνο τα εξής:  Πρόκειται για μια 
επαρχία με τεράστια συμβολή στην ανάπτυξη του τόπου και την ευημερία του λαού, που αντιμετωπίζεται από την 
κυβέρνηση ως ο φτωχός συγγενής.  Η Αμμόχωστος, χωρίς ίχνος υπερβολής, απουσιάζει παντελώς από τους 
προϋπολογισμούς.  Ούτε ένα νέο έργο ανάπτυξης ούτε μια νέα θέση εργασίας. 

 Καταληκτικά, έχουμε ενώπιόν μας ακόμα έναν προϋπολογισμό σκληρής λιτότητας, της κυβέρνησης 
Αναστασιάδη, έντονα υφεσιακό, που βυθίζει περαιτέρω την κυπριακή κοινωνία στη φτώχια και στην ανέχεια.  
Από πού να πιαστεί ο αγρότης, ο εργάτης και ο λαός, ποια ελπίδα και όραμα μπορεί να έχει, όταν, όπως κατ’ 
επανάληψη έχει δηλώσει ο Υπουργός Οικονομικών, το μνημόνιο είναι το μανιφέστο της κυβέρνησης 
Αναστασιάδη; 

 Ελπίζουμε, τέλος, η αλλαγή στην ονομασία του υπουργείου να μην είναι το μοναδικό έργο που θα 
κληροδοτήσει αυτή η κυβέρνηση στον αγροτικό τομέα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Παρακαλώ το συνάδελφο Αριστοτέλη Μισό του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να προσέλθει στο βήμα. 

Α. ΜΙΣΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Λαρνακέας βουλευτής, θα ήταν παράλειψή μου να μην ευχηθώ στους πληγέντες από τις πλημμύρες 
του Σαββάτου υπομονή και κουράγιο.  Καλούμε το αρμόδιο υπουργείο, τουλάχιστον μέχρι τα Χριστούγεννα, να 
αποκατασταθούν οι ζημιές όσων έχουν πληγεί. 

 Καλούμαστε σήμερα, είκοσι μήνες μετά από τις οδυνηρές για τον τόπο στιγμές των γεγονότων του Μάρτη 
του 2013, αλλά και τις τραγικές συνέπειες που ακολούθησαν, να ψηφίσουμε τον κρατικό προϋπολογισμό για το 
έτος 2015, μιας πραγματικά κρίσιμης και καθοριστικής για την ανάκαμψη χρονιάς. 

 ∆ιανύουμε δύσκολους καιρούς, με την επιδείνωση στους αριθμούς που αφορούν την ανεργία, η οποία 
πλήττει την ελπίδα αυτού του τόπου, τους νέους, παρ’ όλο που η κυβέρνηση κατάφερε τον Οκτώβριο να επιφέρει 
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την πρώτη μείωση, με τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που είναι η ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας, να 
προσπαθούν να επιβιώσουν και με το τραπεζικό μας σύστημα να έχει υποστεί ανεπανόρθωτη ζημία και να 
προσπαθεί να αποκαταστήσει την εμπιστοσύνη των αγορών. 

 Παρά ταύτα, με κάποιους σωστούς χειρισμούς που έγιναν από την κυβέρνηση, έχουμε αρχίσει να 
λαμβάνουμε τα πρώτα θετικά μηνύματα για την κυπριακή οικονομία, η οποία αργά αλλά σταθερά φαίνεται να 
ανακάμπτει, ενώ η εμπιστοσύνη στις αγορές και στο τραπεζικό σύστημα αποκαθίσταται, γεγονός που μας δίνει 
ελπίδα πως η ύφεση φαίνεται να διανύει τον κύκλο της.  Ταυτόχρονα, μας δίνει ελπίδα και για μέρες ανάπτυξης, 
αλλά και εξόδου από το μνημόνιο. 

 Εντούτοις, η θετική αυτή εικόνα που εκπέμπει η Κύπρος δεν αναιρεί τις προκλήσεις για συνέχιση της 
δημοσιονομικής πειθαρχίας και της εισαγωγής των αναγκαίων δομικών και θεσμικών αλλαγών και καινοτομιών 
για εκσυγχρονισμό και ανάπτυξη της οικονομίας.  Αυτό αναμένουμε ως αποτέλεσμα από τον υπό ψήφιση 
προϋπολογισμό για το 2015. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα σε αυτό το πλαίσιο των περιορισμένων δημοσιονομικών, αλλά ταυτόχρονα και με τις απαράδεκτες 
απειλές της Τουρκίας και την προκλητική αμφισβήτηση των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας εντός της ΑΟΖ, κύριο μέλημά μας θα πρέπει να αποτελεί η διατήρηση του υλικού, έμψυχου και 
άψυχου, της Εθνικής Φρουράς στον υψηλότερο δυνατό βαθμό ετοιμότητας. 

 Ο τόπος μας, πέρα από τις πραγματικά δύσκολες, τραγικές, θα έλεγα, οικονομικές συνθήκες που βιώνει, 
έχει να αντιμετωπίσει την τουρκική προκλητικότητα και επεκτατική πολιτική.  Το γεγονός αυτό καθιστά εθνική 
αναγκαιότητα, παρά το μειωμένο προϋπολογισμό, άμεσα και στοχευμένα να επιδιωχθεί ο εκσυγχρονισμός των 
μέσων και η τεχνολογική αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς, ώστε να καταστεί μια τεχνολογικά και οργανωτικά 
σύγχρονη, ευέλικτη, αξιόμαχη και αξιόπιστη στρατιωτική δύναμη, με ενισχυμένη αποτρεπτική ικανότητα και 
έμφαση στην ορθολογική και αποτελεσματική αξιοποίηση των διαθέσιμων πόρων. 

 Σίγουρα κανείς μας δεν επιθυμεί στρατιωτική εμπλοκή.  Η διατήρηση όμως της μαχητικής ικανότητας και 
της επιχειρησιακής ετοιμότητας της Εθνικής Φρουράς, καθώς επίσης και η ενίσχυση των δυνατοτήτων της στους 
τομείς επιτήρησης της ΑΟΖ, του FIR και της γραμμής κατάπαυσης του πυρός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
καθίστανται αδήριτη ανάγκη, γιατί οι προκλήσεις είναι εδώ και θα εντατικοποιηθούν όσο περισσότερο η Κυπριακή 
∆ημοκρατία προχωρεί στην εκμετάλλευση των ενεργειακών προοπτικών της.  Η εκ βάθρων αναδιοργάνωση της 
Εθνικής Φρουράς καθίσταται εκ των ων ουκ άνευ, προκειμένου να καταστούν οι ένοπλες δυνάμεις έτοιμες για την 
αντιμετώπιση οποιωνδήποτε προκλήσεων. 

 Ακούσαμε από τον Υπουργό Άμυνας, κατά την κατάθεση των προϋπολογισμών του υπουργείου του, ότι 
σύντομα θα τεθεί σε λειτουργία το Κέντρο Συντονισμού, Έρευνας και ∆ιάσωσης, το Κέντρο Ελέγχου Αποστολών, 
καθώς επίσης και ότι θα υπάρχει σύνδεση με το δορυφορικό σταθμό MEOLUT, ο οποίος θα καλύπτει ολόκληρη 
την περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου σε ό,τι αφορά τη λήψη συναγερμών από πλοία και αεροσκάφη που 
βρίσκονται σε κίνδυνο.  Επιτέλους, είναι καιρός η Κύπρος να πάρει το ρόλο που της ανήκει ως κύριος και καίριος 
περιφερειακός κόμβος στον τομέα της έρευνας και διάσωσης στην Ανατολική Μεσόγειο.  Είναι καιρός επιτέλους 
να εκμεταλλευτούμε ακόμα ένα φυσικό πλεονέκτημα του τόπου μας, τη γεωγραφική μας θέση, και να καταστούμε 
παράγοντας-κλειδί στην Ευρώπη και όχι μόνο. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας, ως μέλος της Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών, δε θα μπορούσα, στα πλαίσια των όσων τελευταία γινόμαστε δέκτες, να μην αναφερθώ στην κάθαρση 
που πρέπει να επέλθει στον τόπο.  Ο εχθρός δεν είναι μόνο εκτός των πυλών, αλλά και εντός.  Η διαπλοκή και η 
σήψη είναι ο πραγματικός εχθρός της ανάπτυξης και της προόδου του τόπου.  Ένας προϋπολογισμός από 
μόνος του, χωρίς ορθή και λελογισμένη αξιοποίησή του, δεν πρόκειται να οδηγήσει στην ανάπτυξη και σ’ ένα 
ελπιδοφόρο μέλλον γι’ αυτό τον τόπο, αν κατασπαταλείται και απομυζάται για εξυπηρέτηση των προσωπικών 
ωφελειών των εκάστοτε στην εξουσία. 

 Το μήνυμα είναι σαφές.  Η διαφθορά και τα κυκλώματα θα μας βρουν αντιμέτωπους! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Να καλέσω το συνάδελφο Φειδία Σαρίκα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για τη δική του 
εισήγηση. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, η συζήτηση και του φετινού προϋπολογισμού γίνεται υπό τη σκιά της συνεχιζόμενης 
πρωτοφανούς οικονομικής κρίσης και των πολυδιάστατων κοινωνικών επιπτώσεών της.  Ζούμε πλέον στην 
Κύπρο της ανεργίας, της φτώχιας, της κοινωνικής εξαθλίωσης και των κοινωνικών παντοπωλείων.  Ο Κύπριος 
πολίτης συνεχίζει να πληρώνει το τίμημα και δικαιολογημένα ανησυχεί και απογοητεύεται.  Οι μέρες που διανύει 
είναι δύσκολες και το μέλλον του διαγράφεται αβέβαιο.  Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2015 χαρακτηρίζεται 
από λιτότητα, χωρίς κανένα όραμα και χωρίς καμιά ελπίδα για μια καλύτερη χρονιά.  ∆ικαιολογημένα ερμηνεύεται 
ως ένας συντηρητικός προϋπολογισμός, που μπορεί να ικανοποιεί τις απαιτήσεις της τρόικας αλλά όχι τον 
Κύπριο πολίτη, ο οποίος ανέμενε, όπως είχε υποσχεθεί η κυβέρνηση, ότι το 2015 θα περιελάμβανε νέες ιδέες και 
νέες πολιτικές, ικανές να κάνουν την ανατροπή, να στηρίξουν τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, να 
δημιουργήσουν ελπιδοφόρες προοπτικές, να πετύχουν την ανάκαμψη και να φέρουν την ανάπτυξη με τη 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

 Όπως δυστυχώς αποδείχτηκε, το 2014 ήταν τελικά χειρότερη χρονιά από το 2013, διαψεύδοντας τις 
προβλέψεις της κυβέρνησης και τις προσδοκίες των πολιτών, οι οποίοι συνέχισαν να ζουν τον εφιάλτη της 
καταστροφής και εξακολουθούν να βλέπουν την κυπριακή οικονομία να βρίσκεται ακόμη σε μια αδιέξοδη πορεία.  
Ο Κύπριος πολίτης βλέπει την τρόικα να καθορίζει πλέον την οικονομική πολιτική του κράτους με την εφαρμογή 
των προνοιών του απαράδεκτου αντιλαϊκού μνημονίου, την επιβολή περαιτέρω μέτρων λιτότητας, τη μείωση των 
μισθών -ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τομέα- την αποψίλωση των κοινωνικών παροχών, τη συνεχή αύξηση της 
ανεργίας, το κλείσιμο τεράστιου αριθμού μικρομεσαίων επιχειρήσεων, τα πρωτοφανή αδιέξοδα στα οποία 
βρίσκονται τα νοικοκυριά, τους νέους που αναγκάζονται να διακόψουν τις σπουδές τους και την αύξηση των 
επισκεπτών στα κοινωνικά παντοπωλεία.  Ο Κύπριος πολίτης βλέπει επίσης την ακρίβια να παίρνει την ανιούσα 
και τους δανειζόμενους να βρίσκονται στο έλεος των τραπεζών, με εμφανή τον κίνδυνο να χάσουν τις περιουσίες, 
ακόμη και τα σπίτια τους, με την εφαρμογή της νομοθεσίας για τις εκποιήσεις χωρίς το απαιτούμενο δίκτυ 
προστασίας για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. 

 Η σημερινή κατάσταση στην οικονομία εμπεριέχει αναμφίβολα πολλούς κινδύνους.  Κανένας δεν μπορεί 
πλέον να αμφισβητήσει ή να αγνοήσει το ενδεχόμενο μιας οικονομικής παράλυσης και μιας ανεξέλεγκτης 
διαρθρωτικής κρίσης, που θα διαρκέσει πολλά χρόνια.  Ακόμα και αν υπάρξει ανάκαμψη, αυτή θα συνοδεύεται 
από κοινωνική δυστυχία, ύφεση και υψηλή ανεργία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανάγκη μιας νέας διεκδικητικής πολιτικής απέναντι στην τρόικα προβάλλει πλέον επιτακτική.  Η 
κυβέρνηση οφείλει να αναζητήσει μέσα από μια συλλογική συνεννόηση τη θωράκιση της κοινωνίας απέναντι 
στην αντιλαϊκή συμπεριφορά των τροϊκανών.  Η Ε∆ΕΚ προτείνει μια εθνική συμφωνία συλλογικής διαβούλευσης 
και εθνικής συνεννόησης για τα μεγάλα ζητήματα του μνημονίου, τις αποκρατικοποιήσεις, το ΓΕΣΥ και άλλα.  
∆υστυχώς, η κυβέρνηση δεν ανταποκρίνεται, επιλέγοντας τη δουλική υποταγή στην τρόικα.  Έχουμε ευθύνη να 
χαράξουμε όλοι μαζί μια νέα πορεία, δίνοντας ελπίδα και προοπτική στον τόπο και το λαό.  Η Ε∆ΕΚ δεσμεύεται 
ότι θα εργαστεί προς την κατεύθυνση αυτή. 

 Στο σύντομο χρόνο που έχω στη διάθεσή μου δεν έχω τη δυνατότητα ούτε να αναφερθώ στα πολλά λάθη 
και τις μεγάλες παραλείψεις της κυβέρνησης ούτε να αναλύσω τις θέσεις της Ε∆ΕΚ για σημαντικά προβλήματα 
που πρέπει να αντιμετωπιστούν.  Θα τονίσω μόνο την ανάγκη για χάραξη μιας νέας πολιτικής που θα δίνει 
άμεσες λύσεις στα σημαντικά και επίκαιρα θέματα, όπως η λειτουργία των θεσμών, η εφαρμογή της χρηστής 
διοίκησης, της διαφάνειας, η καταπολέμηση της διαφθοράς και της διαπλοκής και η μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ζούμε σε μια περίοδο έντονης αμφισβήτησης και πλήρους απαξίωσης των πολιτών προς την πολιτική και 
τους θεσμούς.  Η οικονομική κρίση, η ανεργία και τα συνεπακόλουθα κοινωνικά προβλήματα έχουν δημιουργήσει 
ένα κλίμα προβληματισμού στην κοινωνία, σχετικά με τις διαχρονικές ευθύνες που οδήγησαν τον τόπο στη 
σημερινή άθλια κατάσταση.  ∆ικαιολογημένα στο στόχαστρο βρίσκονται τα κόμματα, οι πολιτικοί, ο τρόπος 
λειτουργίας των θεσμών, η διαπλοκή, η διαφθορά, τα σκάνδαλα, η απουσία ελέγχου, η κακοδιαχείριση και 
γενικότερα το πολιτικό μας σύστημα. 

 Είναι πλέον προφανές ότι οι πολίτες χρειάζεται να ξαναμπούν στην πρώτη γραμμή και να ενεργούν ως 
θεματοφύλακες και εγγυητές του δημοσίου συμφέροντος.  Για να γίνει όμως αυτό, θα πρέπει να διαμορφωθούν οι 
κατάλληλες συνθήκες μέσα από τον εκσυγχρονισμό του δημόσιου τομέα, με την πραγματική μεταρρύθμιση, την 
εύρυθμη λειτουργία των θεσμών και την πλήρη διαφάνεια.  Μόνο έτσι θα αποκαταστήσουμε την εμπιστοσύνη 
των πολιτών.   

 Σήμερα η κοινωνία διαμαρτύρεται και απαιτεί να χυθεί άπλετο φως στη σήψη που υπάρχει στη δημόσια 
ζωή, στην οικονομία, στο τραπεζικό σύστημα, στους δήμους και στις κοινότητες, στα Συμβούλια Αποχετεύσεων 
και σε πολλούς θεσμούς που ασκούν εξουσία.  Είναι απαίτηση της κοινωνίας, αλλά και επιτακτική ανάγκη η 
προσαγωγή όλων των υπαιτίων ενώπιον της δικαιοσύνης για την παραδειγματική τους τιμωρία. 
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 Η επιτροπή Θεσμών στην έκθεσή της για την καταστροφή της κυπριακής οικονομίας καταγράφει 
σημαντικά στοιχεία και φωτογραφίζει τους ενόχους, μια έκθεση που είναι πολύ χρήσιμο εργαλείο για τους 
ανακριτές.  Θα πρέπει τάχιστα οι ανακριτικές αρχές να ολοκληρώσουν τις έρευνές τους και να καταλογιστούν με 
τη δέουσα αυστηρότητα οι ευθύνες, όπου υπάρχουν, όσο ψηλά και εάν ανήκουν αυτοί που τις έχουν.  ∆υστυχώς, 
παρατηρούμε μια τάση ισοπέδωσης ευθυνών και υπευθύνων.  Αυτή η τάση εξυπηρετεί στην πραγματικότητα 
τους ενόχους, αφού η διαφθορά εμφανίζεται να αφορά όλους, το σύνολο των κομμάτων και το σύνολο των 
πολιτικών.  Είναι γι’ αυτό που χρειάζεται επιτέλους η πλήρης διαφάνεια στη δημόσια ζωή.  Τα κόμματα, οι 
πολιτειακοί αξιωματούχοι θα πρέπει να σταματήσουν να κρύβονται πίσω από τη νομοθεσία για την προστασία 
των προσωπικών δεδομένων και τις αδυναμίες των περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμων.  Πρέπει επιτέλους οι 
πολίτες να γνωρίζουν το πόθεν έσχες για όλους.  Κυρίως όμως, πρέπει να υπάρξει πλήρης διαφάνεια στο θέμα 
των χρηματοδοτήσεων των κομμάτων, όπως είναι διαχρονικά η θέση της Ε∆ΕΚ. 

 Καλούμε την κυβέρνηση να ολοκληρώσει το συντομότερο την επεξεργασία των σχετικών νομοθεσιών, 
ώστε να κατατεθούν στη Βουλή για ψήφιση, με την πλήρη προσαρμογή στις παρατηρήσεις της GRECO.  Οι 
πολίτες δεν πρόκειται να ανεχθούν άλλο τη συσκότιση και τη συγκάλυψη.  Η Ε∆ΕΚ θα πρωτοστατήσει στις 
προσπάθειες για διασφάλιση της διαφάνειας, της χρηστής διοίκησης και της σωστής λειτουργίας των θεσμών. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Στο χρόνο που μου απομένει θα ήθελα να εκφράσω τις απόψεις μου για το θεσμό της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, που αποτελεί το κύτταρο της δημοκρατίας σε κάθε σύγχρονη κοινωνία.  Με βάση τις 
συσσωρευμένες εμπειρίες από το 1986, που είχαμε την εκλογή των πρώτων αιρετών δημοτικών συμβουλίων, 
πιστεύω ότι ο καθένας μας μπορεί να εκφράσει ολοκληρωμένες απόψεις για τη λειτουργία του θεσμού.  
∆ιαπιστώνουμε ότι διαχρονικά υπήρξε απροθυμία και ατολμία από τις διάφορες κυβερνήσεις να προχωρήσουν 
στην αναβάθμιση και στον εκσυγχρονισμό του θεσμού.  Μεγάλη ευθύνη φέρουν και τα κόμματα, τα οποία ήθελαν 
να διατηρήσουν την επιρροή τους στις τοπικές κοινωνίες και να υπηρετήσουν τα στενά μικροκομματικά τους 
συμφέροντα, έχοντας πάντοτε ως κύριο στόχο την εκλογή όσο το δυνατόν μεγαλύτερου αριθμού δημάρχων και 
δημοτικών συμβούλων, καθώς και προέδρων και μελών κοινοτικών συμβουλίων.  Πρέπει να αναγνωρίσουμε 
ωστόσο ότι οι τοπικές αρχές, παρ’ όλες τις δυσκολίες και τις δυσμενείς συνθήκες, κατάφεραν να επιτελέσουν ένα 
σημαντικό και πολυδιάστατο έργο στην προσπάθειά τους να εξυπηρετήσουν τον πολίτη και να βελτιώσουν την 
ποιότητα ζωής του. 

 ∆υστυχώς, σε πολλούς δήμους και κοινότητες παρατηρείται ακόμη ένα υδροκέφαλο σύστημα λειτουργίας, 
με αδικαιολόγητη γραφειοκρατία και εμφανή την κομματικοποίηση.  Πολλές τοπικές αρχές είναι σήμερα 
καταχρεωμένες και βρίσκονται στα όρια της χρεοκοπίας, ως αποτέλεσμα της κακής διαχείρισης των οικονομικών 
τους ή και της έλλειψης των αναγκαίων πόρων.  Οι συνταρακτικές αποκαλύψεις των τελευταίων ημερών 
φανερώνουν δυστυχώς σοβαρά κρούσματα διαπλοκής, διαφθοράς και διασπάθισης δημοσίου χρήματος, όπως 
είναι τα σκάνδαλα που βρίσκονται υπό διερεύνηση στο δήμο Πάφου.  Τα φαινόμενα αυτά απογοητεύουν ακόμη 
περισσότερο τους πολίτες, οι οποίοι απαξιώνουν το θεσμό, απαιτώντας διαφάνεια και κάθαρση. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πιστεύω ότι επιβάλλεται ο εκσυγχρονισμός του υφιστάμενου θεσμικού πλαισίου.  Είναι η ώρα να 
παραχωρηθούν οι απαιτούμενοι πόροι, τα μέσα, αλλά και οι ευθύνες, ώστε οι τοπικές αρχές να ασκήσουν 
αρμοδιότητες με ικανοποιητικότερο τρόπο, εξυπηρετώντας καλύτερα τον πολίτη και παρέχοντάς του υπηρεσίες 
άμεσα και αποτελεσματικά, με καλύτερη ποιότητα και με χαμηλότερο κόστος.  Για να πετύχουν όμως αυτά, 
χρειάζεται να τολμήσουμε, χρειάζεται να προχωρήσουμε σε μια ουσιαστική μεταρρύθμιση του θεσμού, η οποία 
να περιλαμβάνει ουσιαστική μείωση των δήμων και των κοινοτήτων και συμπλεγματοποιήσεις υπηρεσιών.  Οι 
τοπικές αρχές μόνο έτσι θα μπορέσουν να λειτουργήσουν πιο σωστά και πιο αποτελεσματικά στο νέο οικονομικό 
και εξαιρετικά δύσκολο περιβάλλον που ζούμε. 

 ∆υστυχώς, η κυβέρνηση, παρά τις θετικές πρωτοβουλίες και προτάσεις του Υπουργού Εσωτερικών, δε 
φαίνεται διατεθειμένη να προχωρήσει σε ουσιαστική μεταρρύθμιση, όπως εξάλλου προτείνουν πολλές από τις 
μελέτες που έχουν εκπονηθεί, αφήνοντας στο περιθώριο τις μικροκομματικές σκοπιμότητες για εξυπηρέτηση των 
τοπικών φεουδαρχών, δημάρχων και προέδρων κοινοτικών συμβουλίων. 

 Καλούμε τον Υπουργό Εσωτερικών να επιταχύνει τη διαδικασία του διαλόγου με τα κόμματα και όλες τις 
εμπλεκόμενες αρχές, ώστε να καταλήξουμε το συντομότερο δυνατόν σε συγκεκριμένες αποφάσεις, που θα 
εξασφαλίζουν ένα ουσιαστικό αποτέλεσμα προς όφελος της τοπικής αυτοδιοίκησης και του συνόλου της 
κοινωνίας μας.  Η Ε∆ΕΚ θα πρωτοστατήσει στην προσπάθεια για ουσιαστική αναβάθμιση του θεσμού μέσα από 
τη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό.  Αυτό επιβάλλουν οι συνθήκες οι σημερινές που περνά ο τόπος μας και 
αυτό απαιτούν οι πολίτες. 

 Θα τελειώσω ευχόμενος απλώς χρόνια πολλά και καλές γιορτές σε όλους, διότι ο χρόνος δε με παίρνει να 
ολοκληρώσω την ομιλία μου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο συνάδελφος Αδάμου Αδάμος του ΑΚΕΛ για τη δική του εισήγηση. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν να αρχίσω την ομιλία μου, γι’ αυτό είπα και στο χρονομέτρη να με χρονομετρά ’πού την ώρα που 
εννά αρκέψω να διαβάζω την ομιλία μου, αυτό που γίνεται σ’ αυτή τη Βουλή, όταν μιλούμε για τους 
προϋπολογισμούς, με τα χρονικά περιθώρια που μπαίνουν δηλαδή, είναι επιεικώς απαράδεκτο. 

 Είμαι πρόεδρος της επιτροπής Περιβάλλοντος, είμαι μέλος της επιτροπής Υγείας και θέλω να μιλήσω για 
πολλά πράγματα.  Όμως μου λένε, «οκτώ λεπτά εννά μιλήσεις».  Τι εννά πω σε οκτώ λεπτά;  Τι εννά πω για το 
περιβάλλον οκτώ λεπτά εδώ, όταν από όλους τους προλαλήσαντες κανένας εν εμίλησεν για το περιβάλλον;  Άρα, 
λοιπόν, παρακαλώ τους προέδρους ή εκπροσώπους των κομμάτων, όταν αποφασίζουν για τις ώρες...  Γιατί 
κόψαμε τις τρεις ημέρες και εκάμαμέν τες δύο;  Γιατί να μεν έχω είκοσι λεπτά, για να μιλήσω;  Αυτό είναι 
παρατήρηση που κάνω και το εννοώ αυτό που λέω και σας παρακαλώ πάρα πολύ στον επόμενο 
προϋπολογισμό να έχουμε το απαραίτητο χρονικό διάστημα, για να μπορούμε να εκφράζουμε τις απόψεις μας.  
Παλιά ήταν τρεις οι μέρες.  Γιατί δύο τώρα;   

 Λοιπόν, κύριε, μπορείς να αρχίσεις το χρονόμετρό σου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ετσιλλήσαμέν το ήδη. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Εντάξει.   

 Λοιπόν, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στη συζήτηση για τον προϋπολογισμό 
αναφέρθηκε σε πενήντα και πλέον στόχους που έχει προγραμματίσει για την επόμενη περίοδο.  Ευγενείς στόχοι.  
Πενήντα στόχοι.  ∆ιερωτώμαι όμως με αυτό τον προϋπολογισμό πόσα μπορεί να επιτευχθούν, που είναι φανερά 
μειωμένος και χωρίς πρόνοιες για αναπτυξιακά έργα;  Πιο ειδικά, σε ό,τι αφορά το Τμήμα Περιβάλλοντος, τι 
μπορούμε να περιμένουμε με έναν προϋπολογισμό ύψους €3 εκατομ. περίπου, ο οποίος είναι και μειωμένος σε 
σύγκριση με τον περσινό;  Είναι πραγματικά λυπηρό να ξεκινούμε τη συζήτηση για τον προϋπολογισμό με αυτά 
τα δεδομένα.   

 Αβίαστα αντιλαμβανόμαστε όλοι την ελάχιστη βαρύτητα που δίνεται σε θέματα περιβάλλοντος.  Και δεν το 
λέω τώρα, για να πλήξω ή να θίξω την παρούσα κυβέρνηση.  ∆ιαχρονικά το λέω αυτό για τα θέματα του 
περιβάλλοντος.  Τα πράγματα χειροτερεύουν στον τόπο μας, αξίες, θεσμοί και κρίσεις, και πρέπει να 
καταλάβουμε όλοι επιτέλους ότι, αν δε φροντίσουμε το περιβάλλον και αν δεν επενδύσουμε σε αυτό, η φύση σαν 
μπούμερανγκ θα έρθει να μας εκδικηθεί.  Όπως λέει και μια ινδιάνικη παροιμία, «μόνο όταν θα έχετε κόψει και το 
τελευταίο δέντρο, μόνο όταν θα έχετε δηλητηριάσει και το τελευταίο ποτάμι, μόνο όταν θα έχετε ψαρέψει και το 
τελευταίο ψάρι, μόνο τότε θα καταλάβετε ότι τα λεφτά δεν τρώγονται».  Για να μπορέσει ο άνθρωπος να 
προοδεύσει σε αυτό τον τόπο, θα πρέπει πρώτα να εξασφαλίσει μια καλή ποιότητα ζωής. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ας μην κοροϊδεύουμε τους εαυτούς μας.  Σας το είπα και προηγουμένως, στην αρχή, ότι με συζήτηση 
πέντε-δέκα λεπτών δε θα μπορούμε να θέσουμε ερωτήματα και να πάρουμε και απαντήσεις.  Ένα από τα 
σημαντικότερα προβλήματα που έχω να σημειώσω όμως -και αρχίζω με αυτό- είναι αυτό που αφορά τον 
προϋπολογισμό για το περιβάλλον του 2015, είναι η αποκοπή του κονδυλίου της ενίσχυσης της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων.  Η κρατική χορηγία που δινόταν στην ομοσπονδία για λειτουργικά έξοδα και 
κυρίως για χρηματοδότηση των δράσεών της, αλλά και των οργανώσεων και κινημάτων που τη συνιστούν έχει 
αποκοπεί από το 2013.  Η συνέχιση της αποκοπής της χορηγίας θα επιφέρει σταδιακά το κλείσιμο της 
ομοσπονδίας.  Εμείς είχαμε θέσει το θέμα ενώπιον του Υπουργού Γεωργίας σε πρόσφατη συνάντηση, ενώ 
έχουμε προβεί σε διάβημα εγώ και άλλοι συνάδελφοι της επιτροπής Περιβάλλοντος.  Ως πρόεδρος της 
επιτροπής Περιβάλλοντος ρώτησα τον υπουργό κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού.  Τελικά, ύστερα από 
επικοινωνία που είχα ο ίδιος μόλις πριν από μερικές μέρες, αντιμετώπισε θετικά το θέμα και δεσμεύτηκε να 
δρομολογήσει διαδικασίες για επίλυσή του.  Ελπίζω πως αυτό θα γίνει άμεσα. 

 Επίσης, διερωτώμαι πραγματικά σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα του στρατηγικού σχεδιασμού για τη 
διαχείριση των αποβλήτων.  Ποια έργα προγραμματίζονται να γίνουν για την αποκατάσταση των χωματερών;  
Πότε θα εφαρμοστούν τα ΧΥΤΥ;  Σε δήλωσή του στο ΚΥΠΕ ο Υπουργός Εσωτερικών είχε δηλώσει ότι μέχρι το 
Μάρτιο του 2014 θα έχουν έλθει απαντήσεις από τους ενδιαφερομένους, προκειμένου να προχωρήσουν στην 
κατακύρωση των έργων και αμέσως μετά θα προχωρούσε και το αντίστοιχο έργο, που αφορά την επαρχία 
Λευκωσίας.  Πρόσφατα έτυχα ενημέρωσης από τον ημερήσιο τύπο ότι η προσφυγή εταιρειών εναντίον της 
απόφασης αδειοδότησης συγκεκριμένης εταιρείας για τη δημιουργία ΟΕ∆Α στο Πεντάκωμο Λεμεσού έχει 



790 

 

απορριφθεί από την αναθεωρητική αρχή προσφορών και έτσι αναμένουμε ότι το έργο θα προχωρήσει πια χωρίς 
εμπόδια στην ολοκλήρωσή του. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είμαστε η μόνη χώρα στην Ευρώπη που διατηρούμε ακόμη χωματερές και μας έχουν επιβληθεί υπέρογκα 
πρόστιμα από την ΕΕ.  Η τελευταία διορία που μας έχουν δώσει είναι το 2016.  Ελπίζουμε μέχρι τότε να ληφθούν 
τα απαραίτητα μέτρα, γιατί δε νομίζω μέσα σε αυτή την κρίση να έχουμε περίσσευμα, για να πληρώνουμε 
πρόστιμα.  Ωστόσο, το περιβάλλον και η αποκατάσταση των χωματερών δε γίνεται πια να περιμένουν.  
Γινόμαστε καθημερινά δέκτες παραπόνων για τα προβλήματα που πηγάζουν από τις χωματερές.  Σε αυτό να 
προστεθεί και η εισήγηση η δική μας και άλλων συναδέλφων, ώστε η διαχείριση των αποβλήτων να μπει κάτω 
από την ομπρέλα ενός υπουργείου, γιατί αποδεδειγμένα η διάσπαση υπηρεσιών που ασχολούνται με τον ίδιο 
τομέα μόνο γραφειοκρατία και χρονοτριβή προσφέρουν. 

 Από την άλλη, ως πρόεδρος της επιτροπής Περιβάλλοντος ζήτησα επανειλημμένα την έκθεση για το 
διαχειριστικό σχέδιο του Ακάμα.  Πότε επιτέλους θα είναι έτοιμη να παρουσιαστεί στην επιτροπή Περιβάλλοντος 
της Βουλής;  ∆εν έχουμε ακόμη πληροφόρηση.  Μας λυπεί το γεγονός ότι για τόσο σημαντικά περιβαλλοντικά 
ζητήματα πάμε από αναβολή σε αναβολή. 

 Επιπλέον, μέσα στους στόχους του Υπουργείου Γεωργίας εντάσσεται και η προστασία της φύσης και η 
ανάσχεση απώλειας της βιοποικιλότητας.  Ας ελπίσουμε ότι η κυβέρνηση θα τηρήσει τις δεσμεύσεις της, γιατί 
γινόμαστε πολλές φορές θεατές στο ίδιο έργο.  Η οικονομική ανάπτυξη έρχεται να θέσει σε δεύτερη μοίρα το 
περιβάλλον, αφού είδαμε σε αρκετές περιπτώσεις να προγραμματίζονται έργα για τα οποία δε λαμβάνεται υπόψη 
η βιοποικιλότητα και η προστασία της.  Τι να πω για τους κροκόδειλους;  Τέλος πάντων, να μην τους αναφέρω 
καθόλου.   

 Συμπληρώνοντας, τι γίνεται με τα πράσινα σημεία;  Καμία αναφορά στις δαπάνες του προϋπολογισμού.  
Η διαδικασία έχει μείνει το ίδιο στάσιμη.  Οι υποσχέσεις από την κυβέρνηση ότι μέχρι το Μάρτιο του 2015 θα 
λειτουργήσουν και τα τριάντα τρία πράσινα σημεία παγκύπρια θα είναι χρονικά και οικονομικά ανέφικτες.  
Αμφιβάλλω και γι’ αυτό.  Στην υποομάδα δαπανών για τα κατασκευαστικά έργα περιλαμβάνονται πιστώσεις 
ύψους μόνο €50.000, όπου ολόκληρο το ποσό προορίζεται να καλύψει δαπάνες για την προστασία και 
διαχείριση των αλυκών της Λάρνακας.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πολλοί με ρωτάνε γιατί αυξήθηκαν οι αρρώστιες, γιατί η υγεία μας κινδυνεύει, γιατί δεν υπάρχουν 
θεραπείες.  Η απάντηση, αγαπητοί μου, είναι απλή και μπροστά στα μάτια μας.  Ποιος αμφισβητεί τις κλιματικές 
αλλαγές που συμβαίνουν παγκόσμια, τα ακραία καιρικά φαινόμενα, μάρτυρες των οποίων γίναμε όλοι αυτές τις 
μέρες με αυτή την καταστροφή που έχει γίνει στη Λάρνακα, τον πολλαπλασιασμό των ασθενειών;  Πώς 
περιμένουμε να σωθεί η ανθρωπότητα, από τη στιγμή που για σοβαρά ζητήματα δε γίνεται οποιαδήποτε μνεία 
στο περιβάλλον, ενώ όλα τα κονδύλια για περιβαλλοντική ανάπτυξη ή/και προστασία έχουν μηδενιστεί;  Θα πω 
τελικά εκείνο που είπε ένας Πρόεδρος χώρας, της Λατινικής Αμερικής, ότι, αν το κλίμα ήταν τράπεζα, θα το 
είχαμε σώσει ήδη!   

 Θέλω να πω εδώ και να εκφράσω και μια, έτσι, συγκρατημένη αισιοδοξία για την απόφαση των εκατόν 
ενενήντα χωρών για το περιβάλλον, για την κλιματική αλλαγή που έγινε στη Λίμα του Περού, όπου έχουν 
καταλήξει ομόφωνα σε ένα σχέδιο, το οποίο περιμένουν να εγκριθεί και του οποίου θα είναι υποχρεωτική η 
εφαρμογή του του χρόνου, το 2015, στη σύσκεψη για την κλιματική αλλαγή, που θα γίνει στο Παρίσι.  Η 
στρατηγική για την οικολογία προϋποθέτει την άσκηση μιας συνεπούς και αποτελεσματικής περιβαλλοντικής 
πολιτικής, που να συνδέεται στενά και με ζητήματα οικονομικής ανάπτυξης, τα οποία αποτελούν ένα σημαντικό 
πεδίο δράσης.  Θεωρούμε ότι πρέπει ακόμη να γίνουν πολλά και απαραίτητα. 

 Στόχος μας πρέπει να είναι οι δίκαιες και αειφόρες παραγωγικές διαδικασίες και σχέσεις, με προέκταση 
βέβαια στην κοινωνικοοικονομική αλλαγή.  ∆υστυχώς όμως, όσοι έχουν ως βάση τους το κέρδος με οποιοδήποτε 
κόστος είναι ανάδοχοι της περιβαλλοντικής καταστροφής.  Η προώθηση λύσεων στα περιβαλλοντικά ζητήματα 
που ταλανίζουν τη χώρα μας απαιτούν ατομική και συλλογική ευθύνη.  Αναντίρρητα, δεν μπορεί να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα ανεξάρτητα από το οικονομικό πλαίσιο.  Και εδώ ακριβώς είναι το πρόβλημα.  
Σε αυτές τις κρίσιμες εποχές για τον κυπριακό λαό απαιτείται η ενότητα όλων των πολιτικών δυνάμεων και η 
δημιουργία ενός εσωτερικού μετώπου, για να πετύχουμε τα καλύτερα δυνατά αποτελέσματα, και όχι η τυφλή 
υποταγή στις αποφάσεις της τρόικας. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς αξιολογούμε τον αγώνα για την αντιμετώπιση της οικολογικής και περιβαλλοντικής καταστροφής 
στην κορυφή της πολιτικής μας ατζέντας, καθώς πρόκειται για αγώνα για το αύριο, για μια καλύτερη ποιότητα 
ζωής.  Αναμφίβολα, ουσιαστικό ρόλο στο να ανταποκριθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία στις δεσμεύσεις της θα 
διαδραματίσουν οι κυβερνητικές υπηρεσίες που διαχειρίζονται αυτά τα ζητήματα.  Ο βαθμός οργάνωσης των 
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δυνάμεων που αντιστέκονται στην καταστροφική πορεία που ακολουθείται αναμένεται να κρίνει το μέλλον που θα 
βιώσουν οι επερχόμενες γενιές.  

 Είχα να πω άλλες τριάντα σελίδες.  ∆εν μπορώ να μιλήσω ούτε να πω οτιδήποτε περισσότερο.  Θέλω να 
ευχηθώ σε όλους σας καλές γιορτές, να έχετε πάντα υγεία και καλή ανάρρωση στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας! 

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό την προεδρεύουσα αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Η κ. Μαρία Κυριακού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα πρώτα να ευχαριστήσω το προσωπικό της Βουλής, που πραγματικά μας άντεξαν κατά τη 
διάρκεια της συζήτησης των προϋπολογισμών και ιδιαίτερα την επιτροπή Οικονομικών.  Η Τασούλα, ο 
Κωνσταντίνος, ο Αντώνης και η Σταυρούλα, όπως και οι στενογράφοι, πέρασαν δύσκολες στιγμές μαζί μας και 
ακόμη, νομίζω, περνούν και τους ευχαριστούμε πολύ. 

 Το 2010 οι οίκοι αξιολόγησης μας χτυπούσαν το καμπανάκι και μας προειδοποιούσαν ότι η κυπριακή 
οικονομία μπαίνει υπό επιτήρηση και ότι πολύ σύντομα θα κινδυνεύει να υποβαθμιστεί.  ∆υστυχώς, δε λάβαμε 
εγκαίρως τα μέτρα που έπρεπε να λαμβάναμε το 2010 και συνεχίσαμε να λειτουργούμε όπως ακριβώς 
λειτουργούσαμε και πριν, χωρίς να θεωρούμε ότι η διεθνής οικονομική κρίση θα μας αγγίξει.  Αγνοήσαμε πλήρως 
τις προειδοποιήσεις των διεθνών μας εταίρων.  Ο ένας άρχισε να φταίει τον άλλο και οι ειδικοί, οι οποίοι 
κρατούσαν το πηδάλιο τότε, δεν μπορούσαν να πάρουν τις κατάλληλες αποφάσεις, συμβιβάζοντας συνεχώς τα 
συγκρουόμενα συμφέροντα, χωρίς να λαμβάνουν μέτρα, για να ανατρέψουμε την κρίση. 

 Το 2000, όταν γινόταν η προετοιμασία, για να μπούμε στην Ευρώπη, είχε γίνει μια εμπιστευτική μελέτη 
τότε που αφορούσε το προφίλ και τα χαρακτηριστικά της διοίκησης της δημόσιας υπηρεσίας.  Ήταν μια δοκιμασία 
που την περάσαμε όλοι τότε όσοι ήμασταν διευθυντές στη δημόσια υπηρεσία.  Η μελέτη είχε στόχο να 
αξιολογήσει αν η δημόσια υπηρεσία ήταν έτοιμη να δεχθεί τις αλλαγές τις οποίες ζητούσε η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
τις νέες νομοθεσίες, τους νέους κανονισμούς, ούτως ώστε να μπορεί η διοίκηση του κράτους να φέρει ομαλά την 
ένταξη της Κύπρου στην Ευρώπη.   

 Η μελέτη αναφέρει χαρακτηριστικά ότι η Κύπρος είναι αντιμέτωπη με αλλαγές μαμούθ, μπαίνοντας στο νέο 
αιώνα σε μια διευρυμένη Ευρώπη, και ο εκσυγχρονισμός της διεύθυνσης της δημόσιας υπηρεσίας 
εξακολουθούσε να έχει ελλείψεις το 2000.  Επισήμανε επίσης το 2000, πριν δεκατέσσερα χρόνια, ότι τα ανώτερα 
στελέχη της δημόσιας υπηρεσίας δεν αρέσκονται στην αλλαγή και προτιμούν να παραμείνουν στη ρουτίνα τους, 
προτιμούν να μην εκφέρουν γνώμη, για να μην έρθουν σε αντιπαράθεση, προτιμούν να εργάζονται σε 
προβλέψιμο περιβάλλον, χωρίς να μπορούν να αντιμετωπίσουν την αλλαγή σε περίπτωση ανάγκης.  «Μπορείς 
να καθαρίσεις τη λάσπη, όταν στεγνώσει, και την επόμενη μέρα θα τα βλέπεις όλα διαφορετικά», είχε πει 
χαρακτηριστικά ένας από τους συναδέλφους μου τότε, όταν γινόταν η αξιολόγηση.  Αυτό μπορεί να λειτουργήσει, 
όταν είναι καλές οι εποχές και επικρατεί ευημερία. 

 ∆υστυχώς όμως, σήμερα η νοοτροπία του «περίμενε και τα πράγματα θα διορθωθούν από μόνα τους» 
έχει παρέλθει.  Η οικονομική κρίση μάς υποχρεώνει να αλλάξουμε συνήθειες, να λάβουμε άμεσα μέτρα και να 
μην περιμένουμε να γίνουν όλα αργότερα και να διορθωθούν από μόνα τους.  Η παθητική στάση δεν έφερε 
ανάπτυξη, δεν έφερε πρόοδο και η δημόσια υπηρεσία έχει να διαδραματίσει το σημαντικότερο ρόλο στην 
ανάκαμψη της οικονομίας της χώρας μας.  Πρέπει να εκπαιδευτεί, ούτως ώστε να μάθει να βγαίνει από τη ζώνη 
ασφαλείας και να προχωρά μπροστά με πρωτοπόρες και καινοτόμες αποφάσεις, χωρίς να κρύβεται ο ένας πίσω 
από τον άλλο για το ποιος θα πάρει τις πιο γενναίες αποφάσεις.  Ο νέος προϋπολογισμός του 2015 στόχο έχει 
ακριβώς να φέρει αυτή την αλλαγή, την αλλαγή στη νοοτροπία και ταυτόχρονα τη δημοσιονομική διόρθωση. 

 ∆ημιουργείται σήμερα μια σύγχρονη, ευέλικτη και αποφασιστική δημόσια υπηρεσία, χωρίς γραφειοκρατίες 
και παραπληροφόρηση, με διαφάνεια, ακεραιότητα, ήθος και επιμέλεια.  Με αυτά τα βασικά χαρακτηριστικά 
μπορεί να προσελκύσει νέες ξένες επενδύσεις, να ενθαρρύνει την ανάπτυξη και να δημιουργήσει νέες θέσεις 
εργασίας, μειώνοντας την ανεργία και αυξάνοντας ταυτόχρονα την παραγωγικότητα της δημόσιας υπηρεσίας.  Η 
Κύπρος, εκμεταλλευόμενη την καλή πλευρά του μνημονίου, ακολουθώντας το παράδειγμα της Ιρλανδίας και της 
Ισπανίας, θα μπορέσει να εκσυγχρονίσει τη δημόσια υπηρεσία, να σταθεροποιήσει το τραπεζικό μας σύστημα και 
να αναπτύξουμε τον ιδιωτικό τομέα, μειώνοντας την ανεργία.  Η αναμενόμενη μείωση της ανεργίας το 2015 στο 
14% έως 15% είναι ένδειξη της ανάκαμψης της οικονομίας μας, με θετικές επιπτώσεις στην κοινωνία.  

 Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια είναι επίσης ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο 
τραπεζικός τομέας και ευρύτερα η οικονομία μας.  Με βάση τα τελευταία στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας, τα 
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δάνεια το μήνα Οκτώβριο ανήλθαν στα €48 δις και οι καταθέσεις στα €35 δις.  Το ότι σήμερα τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια είναι το 50% των δανείων -και είναι το υψηλότερο ποσοστό στην Ευρώπη- δε 
δικαιολογείται με την αναλογία της ανεργίας και την κατανάλωση.  Από στατιστικές μελέτες φαίνεται ότι το 20% 
έως 30% δυνατόν να είναι στρατηγικά μη εξυπηρετούμενα δάνεια και όχι πραγματικά.  Για το λόγο αυτό θα 
πρέπει να γίνουν νέες ρυθμίσεις, ούτως ώστε να μειωθούν τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια με το σωστό τρόπο.  Οι 
νέες νομοθεσίες της αφερεγγυότητας και της αναδιάρθρωσης και διάσωσης των επιχειρήσεων ακριβώς θα 
βοηθήσουν στην ορθότερη και δικαιότερη λύση του προβλήματος των υπεράριθμων μη εξυπηρετούμενων 
δανείων.  

 Έχουμε σημαντικές προκλήσεις μπροστά μας, όπως η μείωση της ανεργίας μέσω της ανάπτυξης, η 
μείωση των μη εξυπηρετούμενων δανείων και η διάσωση των κυπριακών επιχειρήσεων μέσω ενός νέου 
νομοθετικού πλαισίου.  Με σταθερά και σωστά βήματα κερδίζουμε το χαμένο έδαφος.  Η σημαντικότερη εξέλιξη 
επιβεβαιώνεται με τις ορθές αποφάσεις σταθεροποίησης του τραπεζικού μας συστήματος και την επιτυχή έκβαση 
των stress tests και την ένταξη των μεγάλων τραπεζών μας κάτω από την άμεση εποπτεία της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας.  

 Οι φετινοί προϋπολογισμοί είναι προϋπολογισμοί της αλλαγής και του εκσυγχρονισμού της δημόσιας 
υπηρεσίας, με τολμηρές και ριζοσπαστικές αλλαγές.  Είναι η ώρα της αλλαγής σε δομές και διαδικασίες, σε 
ρυθμούς και αντιλήψεις.  Είναι η ώρα κατάρριψης του κατεστημένου και πάταξης της διαφθοράς.  Η κρίση έχει 
φέρει στο φως τις αδυναμίες τόσο του δημόσιου τομέα όσο και του ιδιωτικού.  Η οικονομία μας παραμένει ακόμα 
σε ύφεση και η ανεργία, παρ’ όλο ότι μειώνεται, εξακολουθεί να είναι σε υψηλά επίπεδα.  Όμως είναι μια 
οικονομία που καταγράφει τον τελευταίο χρόνο μια συνεχή αξιοσημείωτη διόρθωση.  Τα δεδομένα και οι 
προοπτικές σήμερα είναι σαφώς βελτιωμένα σε σχέση με αυτά που είχαμε στον προϋπολογισμό του 2014.  
Είχαμε μια οικονομία υπό κατάρρευση.  Σήμερα όμως έχουμε μια οικονομία που ανακάμπτει και βελτιώνεται 
καθημερινά. 

 Η πιστή εφαρμογή του μνημονίου, την οποία ακολουθεί η κυβέρνηση, θα μας οδηγήσει ταχύτερα εκτός 
μνημονίου και σύντομα στη σταθερότητα και την ανάπτυξη.  Η διασφάλιση της μακροοικονομικής σταθερότητας 
και βελτίωσης και βιώσιμης ανάπτυξης, της σωστής διαχείρισης των οικονομικών υποχρεώσεων του δημόσιου 
τομέα πρέπει και είναι προσπάθεια όλων μας στην πιο δύσκολη οικονομική ύφεση που περνά η χώρα μας.  
Μακριά από αντιπαραθέσεις θα πρέπει να δώσουμε στην επόμενη γενιά ασφάλεια και ευημερία.  Είναι 
υποχρέωση όλων μας. 

 Με αυτά τα λίγα ήθελα να σας ευχηθώ καλά Χριστούγεννα κι ευτυχισμένο το 2015! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακού. 

 Ο κ. Γιώργος Προκοπίου του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

(Στο σημείο αυτό η προεδρεύουσα κ. Μαρία Κυριακού επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου, προτού ξεκινήσω την ομιλία μου, να εκφράσω τη συμπαράστασή μας προς όλους του 
συμπολίτες μας Λαρνακείς που πλήγηκαν από τη θεομηνία και τις πλημμύρες.  Χαιρετίζουμε επίσης την 
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών για καταγραφή και αποκατάσταση των ζημιών.  Τονίζουμε όμως ότι η 
αποκατάσταση και η στήριξή τους πρέπει να είναι άμεση, για να μπορέσουν να επιστρέψουν τάχιστα στα σπίτια 
τους, ιδιαίτερα αυτές τις άγιες μέρες.  Ακολούθως, όλοι οι αρμόδιοι φορείς επιβάλλεται άμεσα να βρουν τις λύσεις, 
για να μην ξαναζήσει η Λάρνακα παρόμοια φαινόμενα. 

 Η διαδικασία συζήτησης και ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί για τη νομοθετική εξουσία 
την κορυφαία πράξη άσκησης κοινοβουλευτικού ελέγχου.  ∆υστυχώς όμως, τα περιθώρια της άσκησης του 
ελέγχου περιορίζονται, γιατί και ο φετινός κρατικός προϋπολογισμός για δεύτερη συνεχή χρονιά έχει δομηθεί 
βάσει των μνημονιακών υποχρεώσεων της χώρας μας.  Χαρακτηριστικά του η λιτότητα, η δημοσιονομική 
πειθαρχία, η συγκράτηση των λειτουργικών και μη παραγωγικών δαπανών και η έλλειψη ανάπτυξης και 
οράματος.  Συνεχίζουμε να εφαρμόζουμε με θρησκευτική ευλάβεια ένα μνημόνιο που συνεπάγεται όλα αυτά τα 
επώδυνα και αντιλαϊκά μέτρα της τρόικας, που συρρικνώνουν και πλήττουν το βιοτικό επίπεδο του λαού μας.  

 Σήμερα 240 000 συμπολίτες μας ζουν στο όριο της φτώχιας.  Αναζητούν βοήθεια, για να ταΐσουν τις 
οικογένειές τους, στα κοινωνικά παντοπωλεία και συσσίτια των δήμων και της εκκλησίας.  Οι άποροι μαθητές στα 
σχολεία αυξάνονται, οι περικοπές σε όλους τους τομείς, με όλες τις συνέπειες που συνεπάγονται, μας γυρίζουν 
πολλά χρόνια πίσω.  Τα τελευταία στοιχεία της Eurostat δείχνουν ότι η ανεργία είναι σε υψηλά επίπεδα στον 
τόπο μας, ενώ θέσεις εργασίας χάνονται καθημερινά.  Θεμελιώδες πρόβλημα της οικονομίας μας παραμένουν οι 
τράπεζες.  Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια έχουν φτάσει στα ύψη, τα κυπριακά νοικοκυριά είναι καταχρεωμένα και 
οι εκποιήσεις ακινήτων επικρέμανται ως δαμόκλειος σπάθη. 
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 Όταν ο λαός μας βιώνει όλα αυτά τα επώδυνα μέτρα του μνημονίου, κάνοντας οδυνηρές θυσίες, δεν 
μπορεί να γίνεται ανεκτό την ίδια ώρα μερικοί μεγαλοεπιχειρηματίες να χρωστούν δισεκατομμύρια και να μην τα 
πληρώνουν, ενώ κάποιοι άλλοι να ενέχονται σε σκάνδαλα και σε ένα φαγοπότι εκατομμυρίων, καθώς επίσης οι 
αίτιοι της οικονομικής τραγωδίας του τόπου μας να βρίσκονται ακόμη ελεύθεροι.  Πρόκειται για έγκλημα 
οικονομικό και εθνικό, που πρέπει να τιμωρείται παραδειγματικά.  Όσοι ενέχονται σε όλες αυτές τις υποθέσεις, 
είτε της διασπάθισης δημοσίου χρήματος είτε της οικονομικής τραγωδίας, που έφερε τον τόπο μας σε αυτή τη 
δεινή οικονομική κατάσταση, πρέπει να τιμωρηθούν παραδειγματικά, γιατί μόνο έτσι θα επέλθει η κάθαρση. 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα καταθέσαμε ολοκληρωμένες προτάσεις, που στοχεύουν στην ανάπτυξη, διότι έτσι 
πιστεύουμε θα αναχαιτισθεί η οικονομική ύφεση και οι συνέπειές της.  Εμμένουμε στη θέση μας για 
επαναδιαπραγμάτευση και βελτίωση κάποιων όρων του μνημονίου για ανακούφιση του λαού μας.  Στόχοι μας 
είναι η δημιουργία συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας και ανάπτυξης, ο περιορισμός της ανεργίας και η 
ενίσχυση της απασχόλησης, η στήριξη των μικρών και μικρομεσαίων επιχειρήσεων και της τουριστικής 
βιομηχανίας.  Στηρίζουμε συλλογικές προσπάθειες και αναμένουμε μέτρα που θα ενισχύσουν και θα 
ανακουφίσουν τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας.  Η μεταρρύθμιση του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος κρίνεται μεν θετικά, αλλά ακόμα δεν έχει δώσει απτά αποτελέσματα, τη στιγμή που το κοινωνικό 
πρόσωπο του κράτους δεν είναι αυτό που όλοι θα θέλαμε.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Λόγω του περιορισμένου χρόνου που έχουμε στη διάθεσή μας, δε θα αναφερθώ περαιτέρω στα 
γενικότερα θέματα της οικονομίας.  Θα επικεντρωθώ σε ορισμένα ζητήματα, που αφορούν τις κοινοβουλευτικές 
επιτροπές στις οποίες μετέχω, καθώς και σε θέματα που αφορούν την εκλογική μου περιφέρεια. 

 Αναφορικά με τα θέματα της άμυνας, υποστηρίζω ακράδαντα ότι πρέπει να διαφυλαχθούν ως κόρη 
οφθαλμού και δεν πρέπει να επιτρέψουμε την οποιαδήποτε παρέμβαση σ’ αυτά.  ∆εν πρέπει να επιτρέψουμε να 
πληγεί η αμυντική και η επιχειρησιακή ετοιμότητα και ικανότητα των ενόπλων δυνάμεών μας.  Οι 
προϋπολογισμοί για την άμυνα βρίσκονται περίπου στα ίδια τα περσινά επίπεδα.  Αυτό δε μας ικανοποιεί.  Η 
αμυντική θωράκιση της πατρίδας μας πρέπει να εξελιχτεί και να επεκταθεί, δεδομένων των συνθηκών κατοχής, 
άλλα και εσχάτως των πειρατικών ενεργειών της Τουρκίας εντός της ΑΟΖ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Επισημαίνω λοιπόν ότι το Υπουργείο Άμυνας επιβάλλεται άμεσα να επισπεύσει τη διαδικασία για την 
κατάθεση κανονισμών που αφορούν τις κρίσεις, αποστρατείες, προαγωγές, για την περαιτέρω ανέλιξη των 
στελεχών, προκειμένου να δημιουργηθούν τα αναγκαία κίνητρα γι’ αυτούς.  Αποτελεί ύψιστο θέμα για την Εθνική 
Φρουρά και για το ηθικό του στρατεύματος.  Επιβάλλεται το Υπουργείο Άμυνας να ετοιμάσει μια σωστή μελέτη 
και να προβεί στην πρόσληψη νέων Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως (ΕΠΥ) για επάνδρωση των κύριων 
οπλικών συστημάτων.  Επιβάλλεται τέλος να προβεί στην αναβάθμιση και στον εκσυγχρονισμό των οπλικών 
συστημάτων και στην αγορά νέων για τις νέες ανάγκες που προέκυψαν μετά την ανεύρεση υδρογονανθράκων 
στην ΑΟΖ μας. 

 Τώρα για τα θέματα υγείας οφείλω να επισημάνω ότι αποτελεί κορυφαίο ζήτημα η εισαγωγή του ΓΕΣΥ 
που θα επιφέρει τομές και μια γενναία μεταρρύθμιση στον ευαίσθητο τομέα της υγείας.  Η εφαρμογή του αποτελεί 
πλέον μνημονιακή υποχρέωσή μας εντός του έτους 2015.  Επίσης, απαιτείται η αναδιοργάνωση των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων, καθιστώντας τα αυτόνομα.  Απαραίτητη ακόμα και η επέκταση της μηχανογράφησης και η 
αντιμετώπιση της γραφειοκρατίας.   

 Σε αυτό το σημείο εκφράζω την ικανοποίησή μου, γιατί το τεράστιας σημασίας έργο της επέκτασης και 
αναβάθμισης του Νοσοκομείου Λάρνακας, παρά τις πολύχρονες περιπέτειες, φαίνεται ότι τώρα προχωρεί προς 
υλοποίηση.  Όμως καυτηριάζω τους ρυθμούς χελώνας με τους οποίους προχωρούν οι εργασίες από τον 
εργολάβο του έργου και πολύ φοβάμαι ότι αυτή η μεγάλη καθυστέρηση έθεσε σε κίνδυνο τα χρονοδιαγράμματα 
που είχαν τεθεί για παράδοσή του. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως βουλευτής Λάρνακας θέλω να δηλώσω την απογοήτευσή μου, γιατί μια σειρά από έργα υποδομής, τα 
οποία μπορούσαν να υλοποιηθούν τα προηγούμενα χρόνια, παρά τις δεσμεύσεις διαχρονικά των κυβερνήσεων, 
παρέμειναν στα λόγια, με αποτέλεσμα σήμερα λόγω της οικονομικής ύφεσης να βρίσκονται παγωμένα.  Παρ’ όλα 
αυτά, καθηκόντως τα αναφέρω, γιατί αποτελούν πάγια αιτήματα της εκλογικής μου περιφέρειας, τα οποία και 
διεκδικούμε.  Τα έργα υποδομής είναι τα ακόλουθα: 

1. Ο ημιτελής παρακαμπτήριος δρόμος Αλέξανδρου Παναγούλη, ο οποίος θα ενωθεί με τον υπεραστικό 
δρόμο προς την Αγία Νάπα. 

2. Οι δρόμοι στην επαρχία που συνδέουν τις κοινότητες και ιδίως ο επικίνδυνος δρόμος Κιτίου-Μαζωτού. 

3. Η ενοποίηση του παραλιακού μετώπου που θα συνδέει την περιοχή “Μακένζυ” με την τουριστική ακτή 
Περβολιών μέχρι το φάρο Κιτίου. 

4. Η ανέγερση του περιβαλλοντικού κέντρου αλυκών, για το οποίο έχουν ολοκληρωθεί οι μελέτες από το 
αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας. 
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 Παράλληλα, θέλω να χαιρετίσω την απόφαση της κυβέρνησης για εγκατάσταση του Ινστιτούτου 
Υδρογονανθράκων, του Κέντρου Ωκεανογραφίας και του Τμήματος Χημικών Μηχανικών του Πανεπιστημίου 
Κύπρου στο χώρο του παλιού λεπροκομείου στη Λάρνακα.  Το πάγιο αίτημα της πόλης μας για λειτουργία 
πανεπιστημιακής σχολής φαίνεται ότι τώρα τροχοδρομείται και αναμένουμε να δούμε τις εξελίξεις προς αυτή την 
κατεύθυνση.  

 Η μεγάλη και συνεχιζόμενη καθυστέρηση που παρατηρείται στην έναρξη του μεγαλεπήβολου έργου 
πνοής, της ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας, μας ανησυχεί ιδιαίτερα.  Όμως τα 
τελευταία νέα που έχουμε, ότι η κοινοπραξία “Ζήνων” εξασφάλισε κεφάλαια, είναι ενθαρρυντικά και ευελπιστούμε 
όπως σύντομα προχωρήσει προς υλοποίηση.  Η έναρξη των εργασιών πιστεύω ότι είναι και ο μόνος τρόπος, 
ώστε να οδηγηθεί η κυβέρνηση στη μη ανανέωση των αδειών των εταιρειών υδρογονανθράκων που 
χρησιμοποιούν σήμερα το λιμάνι για τις εργασίες τους, οι οποίες άδειες λήγουν όλες το 2016.  Αναπόσπαστα 
συνδεδεμένο με αυτό το έργο είναι και η μετακίνηση των εγκαταστάσεων υγραερίου και των 
πετρελαιοδεξαμενών, που θα επιτρέψουν την ανάπτυξη και την ενοποίηση του παραλιακού μετώπου από το 
Μακένζυ μέχρι τη ∆εκέλεια.  Αναμένουμε να εφαρμοστούν οι τελευταίες αποφάσεις της κυβέρνησης και να 
τηρηθούν τα χρονοδιαγράμματα τουλάχιστον αυτή τη φορά. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιαχρονική θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος για την οικονομία της πατρίδας μας ήταν πάντα ότι πρέπει 
να αντιμετωπίζεται ως εθνική υπόθεση από όλους.  Αυτό επαναλαμβάνουμε και τώρα.  Η κυβέρνηση πρωτίστως, 
αλλά και όλοι μας ως πολιτεία οφείλουμε περαιτέρω να μελετήσουμε μέτρα και τρόπους τόσο για δημιουργία 
συνθηκών ανάπτυξης όσο και για στοχευμένη στήριξη των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού μας, των ανέργων, 
των προσφύγων, των παθόντων, των πολυτέκνων, των τριτέκνων, των χαμηλοσυνταξιούχων και όλων των 
άλλων χαμηλόμισθων, της μεσαίας και μικρομεσαίας εισοδηματικής τάξης. 

 Τέλος, με την ευκαιρία των γιορτών, εύχομαι σε εσάς και σε όλο τον κυπριακό λαό υγεία, ευτυχία και κάθε 
καλό!  Εύχομαι επίσης ο νέος χρόνος να βρει την πατρίδα μας ελεύθερη και ευημερούσα! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Καλώ το συνάδελφο Άριστο ∆αμιανού του ΑΚΕΛ για τη δική του παρουσίαση. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι κατανοητό ότι σε μια περίοδο που το κράτος αντιμετωπίζει οικονομικές δυσκολίες μοιραία ο κρατικός 
προϋπολογισμός επηρεάζεται αρνητικά.  Αυτό που δεν είναι κατανοητό είναι γιατί οι κυβερνώντες αρνούνται να 
δημιουργήσουν υποτυπώδεις έστω προϋποθέσεις ανάπτυξης.  Αυτό που δεν είναι κατανοητό, αλλά ούτε και 
αποδεκτό από το ΑΚΕΛ είναι γιατί να επιμένουν σε πολιτικές στασιμότητας και σκληρής λιτότητας, την ώρα που η 
κοινωνική δυσπραγία επηρεάζει χιλιάδες συμπολιτών μας. 

 Είχε αναφερθεί και πέρσι ότι ο προϋπολογισμός του 2014 ήταν σκληρός.  Όσον αφορά στο Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης, ήταν υποβαθμισμένος.  Αυτό ισχύει και φέτος, αφού ο προϋπολογισμός για το 2015 παρουσιάζεται 
στάσιμος.  Υπάρχει μια αύξηση €1,7 εκατομ., η οποία οφείλεται αποκλειστικά σε συγχρηματοδοτούμενες δράσεις 
στον τομέα της αστυνομικής συνεργασίας. 

 Στην Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν υπάρχει κανένα αναπτυξιακό έργο ούτε για το 2015, αλλά ούτε και για 
τα επόμενα χρόνια.  Μια ματιά στους αριθμούς αποδεικνύει ότι ο προϋπολογισμός της υπηρεσίας φθίνει 
διαρκώς, ενώ συνεχίζουν να υπάρχουν 102 κενές θέσεις.  Παραμένει η αναφορά ότι ο πυροσβεστικός σταθμός 
Βασιλικού είναι απόλυτα αναγκαίος, αλλά μόνο ως αναφορά. 

 Στην αστυνομία εμφανίζεται το ίδιο σκηνικό.  Κανένα έργο, κενές θέσεις, παράπονα για υποστελέχωση σε 
μια περίοδο που το έγκλημα δυστυχώς είναι σε έξαρση.  ∆εν υλοποιήθηκε η δήλωση για μεταφορά πολιτικού 
προσωπικού στην αστυνομία, όπως είχε αναφερθεί το 2013.  Μας έχει λεχθεί ότι ετοιμάστηκαν οι στρατηγικοί 
στόχοι της αστυνομίας, αλλά ούτε αναλύθηκαν ούτε βέβαια αντικατοπτρίζονται στον προϋπολογισμό.  Ο 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως αποδεδειγμένα συνεχίζει δυστυχώς να παρεμβαίνει σε 
αρμοδιότητες του Αρχηγού Αστυνομίας, νυν και τέως, επιβάλλοντας ετσιθελικά διορισμούς και μεταθέσεις.  
Ανάλογη προσπάθεια κατέβαλε ως γνωστό και στα θέματα των αποσπάσεων στην ΚΥΠ.       

 Γενικότερες μειώσεις που έγιναν το 2014 συνεχίζονται και μάλιστα για κονδύλια που είναι μικρά, 
συμβολικά και δεν αποτελούν βάρος για τον προϋπολογισμό.  Συμβολικά είναι και τα μηνύματα όμως που 
στέλλονται για τη σημασία που αποδίδει η κυβέρνηση Αναστασιάδη-Συναγερμού, διότι οι μειώσεις αφορούν στον 



795 

 

Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, στο κονδύλι της αστυνομίας για πρόληψη και ενημέρωση για 
τα ναρκωτικά, που έχει διαγραφεί παντελώς, ενώ από άλλο υπουργείο, αυτό της Υγείας, έχει διακοπεί το 
πρόγραμμα “360 μοίρες”, που αφορούσε στους τοξικομανείς φυλακισμένους.  

 ∆εν έχουμε πρόθεση, κύριε Πρόεδρε, να απαριθμήσουμε πολιτικές αποφάσεις και ενέργειες του 
Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με τις οποίες διαφωνήσαμε δημόσια, ασκήσαμε τεκμηριωμένη 
κριτική, ως και ολόκληρη σχεδόν η κοινωνία, πλην όμως σε ώτα μη ακουόντων.  Απλώς, όταν αναφερόμαστε 
πλέον στην απαξίωση των θεσμών και των πολιτικών προσώπων, ο κ. Νικολάου με τις πολλαπλές αρνήσεις του 
να αναλάβει πολιτική ευθύνη, λυπούμαι να παρατηρήσω, έχει συνδράμει το φαινόμενο της απαξίωσης.  Και 
βεβαίως εκεί και όπου δεν αναλαμβάνεται ευθύνη μεταφέρεται σε εκείνον που διορίζει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Στις 9 ∆εκεμβρίου είχαμε την Παγκόσμια Ημέρα κατά της ∆ιαφθοράς.  Η κρίση έχει εξ αντικειμένου 
ξεσκεπάσει μέρος των κακώς εχόντων στην κυπριακή κοινωνία.  Εμείς, ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, δεν 
έχουμε καμία διάθεση και, στο βαθμό που μας αναλογεί, δε θα επιτρέψουμε να συνεχίσει να διαιωνίζεται το 
σαθρό σύστημα που κτίστηκε τη δεκαετία του ’60 ερήμην της αριστεράς και το οποίο συντηρείται από το βαθύ 
οικονομικό κατεστημένο.  Όπου αποδεδειγμένα υπάρχει διαφθορά, όποιον και αν αυτή αφορά, όπου και αν 
ανήκει πολιτικά, πρέπει μέσα από σωστές διαδικασίες απονομής της δικαιοσύνης να τιμωρείται. 

 Οφείλουμε με αποφασιστικά βήματα να καταπολεμήσουμε τη διαπλοκή, να προωθήσουμε τη διαφάνεια 
και τη δημόσια λογοδοσία.  Μακριά ωστόσο από διαδικασίες ισοπεδωτικής στοχοποίησης του πολιτικού 
προσωπικού, συκοφάντησης μέσω επιλεκτικών και επιτηδευμένων διαρροών και διαπόμπευσης τιμίων 
ανθρώπων.  Αν και τον τελευταίο καιρό πλήττεται η αξιοπιστία των θεσμών από αυτούς που έχουν οριστεί ως 
θεματοφύλακες, από αυτούς που ευαγγελίζονται τη χρηστή διοίκηση και τη διαφάνεια.   

 Υπό αυτό το πρίσμα, κακίζουμε την έκδηλη σύγκρουση συμφερόντων, στην οποία εμπλέκεται ο θεσμός 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, στις διαδικασίες εξεύρεσης στρατηγικού επενδυτή για τις Κυπριακές 
Αερογραμμές.  Κακίζουμε τη στάση, τις σκοπιμότητες και την ανεπάρκεια της Προεδρίας στα ζητήματα που 
προέκυψαν με τα συμβόλαια, τις καταγγελίες και την ενδεχόμενη σύγκρουση συμφερόντων της ∆ιοικητού της 
Κεντρικής Τράπεζας.  Άστε που παραμένουν από το Μάρτιο του 2013 και άλλα αναπάντητα ερωτήματα, τα οποία 
επιτείνουν τη θεσμική απαξίωση.  Για τα πολλά εκατομμύρια που έβγαλε η οικογένεια πριν το κούρεμα, για τη 
“βλακεία του κουρέματος”, όπως την αποκάλεσε υπουργός -και μετά κούρεψαν βέβαια την κοινωνία- για το 
σκοτεινό ρόλο κάποιων στο ξεπούλημα των υποκαταστημάτων των κυπριακών τραπεζών στην Ελλάδα και 
πολλά άλλα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ΑΚΕΛ, δίνουμε ιδιαίτερη έμφαση σε θέματα παιδείας.  Επικεντρωνόμαστε στην ανάγκη αλλαγής 
νοοτροπιών και ειδικότερα για τις γενεές των νέων πολιτών, στην ανάγκη κτισίματος μιας νέας, ποιοτικά 
ανώτερης κουλτούρας και συνείδησης, της οποίας ασφαλώς κομμάτι είναι και η πρόληψη, είναι και η αποτροπή, 
αλλά και η τιμωρία.  Και δυστυχώς, χωρίς να παραγνωρίζουμε τις όποιες πραγματικές δυσκολίες, παρατηρείται 
μια σοβαρή καθυστέρηση στην ολοκλήρωση των ποινικών ερευνών αναφορικά με το τραπεζικό σκάνδαλο.  Ένα 
σκάνδαλο που οδήγησε την κυπριακή κοινωνία και οικονομία σε πραγματική δυσπραγία.  Απαιτούμε επίσπευση 
των διαδικασιών, αξιοποίηση του υλικού που γνωρίζουμε ότι κατέχουν οι διωκτικές αρχές και βεβαίως, με 
σεβασμό στο τεκμήριο της αθωότητας, δίωξη όσων ενέχονται με πράξεις και παραλείψεις στην οικονομική 
καταστροφή.  Ειδάλλως, οι κυβερνώντες θα είναι υπόλογοι στην κοινωνία για ακόμα ένα σοβαρό κρούσμα 
ατιμωρησίας οικονομικού εγκλήματος μετά από εκείνο του ΧΑΚ.   

 Βεβαίως, πέρα από την ανάλυση και τις διαπιστώσεις, θα σταχυολογήσω μόνο μερικές από τις πολιτικές 
προτάσεις του ΑΚΕΛ προς την κοινωνία για τα θέματα διαπλοκής και διαφθοράς και την καταπολέμησή τους:  
Εκσυγχρονισμό, αλλά και ουσιαστική εφαρμογή της νομοθεσίας που αφορά το ασυμβίβαστο και τη σύγκρουση 
συμφερόντων.  ∆ιεύρυνση του καταλόγου των ελεγχόμενων προσώπων για σκοπούς υποβολής δήλωσης πόθεν 
έσχες.  Ως θέμα αρχής, το πόθεν έσχες, για να είναι αποτελεσματικό, πρέπει να αφορά όλους όσοι διαχειρίζονται 
δημόσιο χρήμα ή ασκούν εξουσία εκ μέρους της πολιτείας.  ∆υνατότητα διαφανούς ελέγχου όλων των 
προσφορών που κατακυρώνονται στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα.  Υποχρεωτική δήμευση περιουσίας 
αξιωματούχων και λειτουργών οι οποίοι καταδικάζονται για οικονομικά εγκλήματα.  Βελτίωση της 
προσβασιμότητας του πολίτη στις αρχές, ειδικότερα σε θέματα εξασφάλισης δημοσίων εγγράφων, εξυπηρέτησης 
και διαφάνειας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανεξαρτήτως του ήπιου ύφους, και η φετινή ομιλία του προέδρου του κυβερνώντος κόμματος ήταν μεστή 
σκληρών μηνυμάτων.  Το βασικότερο όλων είναι αυτό που με λιγότερο κομψό τρόπο διατύπωσε και ο Υπουργός 
Οικονομικών, ότι δηλαδή το μνημόνιο θα μπορούσε να είναι το μανιφέστο αυτής της κυβέρνησης, το πρόγραμμα 
διακυβέρνησής της.  Αυτή η αλήθεια, συνοδευόμενη από την άρνηση του κ. Αναστασιάδη και του Συναγερμού να 
στηρίξουν το δίχτυ προστασίας που πλειοψηφικά ψήφισε η Βουλή κατά των εκποιήσεων, συνοδευόμενη από την 
αδυναμία τους να διαμορφώσουν έγκαιρα ένα σωστό και πλήρες πλαίσιο αφερεγγυότητας, συνοδευόμενη από 
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την απαράδεκτη δέσμευσή τους προς την τρόικα για ιδιωτικοποίηση κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών και 
μοιραία τον κίνδυνο περαιτέρω αύξησης της ανεργίας, συνοδευόμενη από σειρά άλλων αντιλαϊκών μέτρων, 
διαψεύδει την επικοινωνιακή προσπάθεια των κυβερνώντων να πείσουν ότι πάμε καλά.  ∆υστυχώς, δεν πάμε 
καλά.  Ούτε σε αριθμούς ούτε σε ανθρώπους.  Ρωτήστε τους πολίτες. 

 Αντιθέτως, η μονοδρομική προσήλωση στο μνημόνιο ούτε ανάκαμψη ούτε ανάπτυξη θα φέρει, γιατί η 
κρίση, που ακόμα ψάχνει “ηγέτη”, εκπηγάζει από ένα κοινωνικό σύστημα και ένα μοντέλο το οποίο εσείς 
ασπάζεστε -και η τρόικα- και το οποίο κάθε μέρα που περνά οδηγεί σε περισσότερη φτωχοποίηση τα μεσαία 
στρώματα και σε ανακατανομή του εθνικού πλούτου.  Υπό μία έννοια λοιπόν, τα καταφέρατε να φέρετε την 
“άνοιξη” στον κ. Ρος, στα επενδυτικά ταμεία, σε δύο-τρία δικηγορικά και ελεγκτικά γραφεία και σε κάποιους 
ημέτερους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

(Αστειευόμενος) 

 Είχα πολλά άλλα να πω αναφορικά με το κυβερνών κόμμα και βεβαίως το Προεδρικό, αλλά πρέπει να πω 
ότι η πράσινη γραβάτα του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, όπως και να το κάνουμε, με έχει αφοπλίσει μερικώς!  Θα 
παραμείνω μέχρι εδώ και θα ευχηθώ κάθε καλό και χρόνια πολλά σε όλους! 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Άριστου ∆αμιανού ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανήλθε στην 
έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είναι τέλεια πράσινη, κύριε Άριστε! 

 Ευχαριστούμε, κύριε Άριστε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Ακολουθεί ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου, βουλευτής Πάφου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε καιρούς δύσκολους οικονομικά και κοινωνικά, με τα περιθώρια να στενεύουν, τις δυνατότητες να είναι 
περιορισμένες και τα χρονοδιαγράμματα να είναι πλέον ασφυκτικά πρέπει όλοι μας να αρθούμε στο ύψος των 
περιστάσεων, να συμμετέχουμε με αίσθημα ευθύνης στο δημόσιο διάλογο για το ΓΕΣΥ και να αντιμετωπίσουμε 
τις προκλήσεις ως ευκαιρίες, προκειμένου να δώσουμε στον Κύπριο πολίτη αυτό που δικαιούται, την ισότιμη, 
καθολική και διά βίου πρόσβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας. 

 Όπως ήδη γνωρίζετε, ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας για το 2015 είναι ελαφρώς αυξημένος 
κατά 0,9% σε σχέση με το 2014, αλλά κυμαίνεται εντός των ορίων που θέτει το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό 
πλαίσιο που έχει συμφωνηθεί με την τρόικα και το οποίο προνοεί μειωμένο προϋπολογισμό κατά 10% για την 
τριετία 2014-2016.  Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, θα 
ήθελα να συγχαρώ το Υπουργείο Υγείας για τη σκληρή δουλειά που επιτελεί κάτω από αντίξοες συνθήκες, αλλά 
και να χαιρετίσω την κατάθεση των δύο νομοθετικών προσχεδίων που αφορούν την εφαρμογή του ΓΕΣΥ και την 
αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων ως ένα σημαντικό βήμα για την υλοποίηση της μεγάλης αυτής 
διαρθρωτικής μεταρρύθμισης. 

 Η κατάσταση του συστήματος υγείας -και το γνωρίζουμε όλοι αυτό- έχει φτάσει στο απροχώρητο.  Παρά 
τις θετικές παρεμβάσεις και τις κινήσεις προς τη σωστή κατεύθυνση εκ μέρους του Υπουργείου Υγείας, ο 
δημόσιος τομέας εξακολουθεί να ταλανίζεται από σοβαρά προβλήματα, όπως οι λίστες αναμονής, καθώς 
επιφορτίζεται με την αντιμετώπιση του 75% των περιστατικών, έχοντας όμως πραγματική δυνατότητα 
εξυπηρέτησης μόλις του 50%.  Την ίδια ώρα ο ιδιωτικός τομέας αντιμετωπίζει τεράστιο πρόβλημα επιβίωσης, 
καταγράφοντας χαμηλή πληρότητα κλινών, σε αντίθεση με την υπερπληρότητα που παρατηρείται στο δημόσιο 
τομέα.  Ως αποτέλεσμα αυτών των στρεβλώσεων, διατηρούμε το θλιβερό προνόμιο να είμαστε η δεύτερη χώρα 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετά την Ελλάδα σε κοινωνικές ανισότητες στον τομέα της υγείας, ενώ παραμένουμε η 
μοναδική χώρα που δεν έχει ακόμα εθνικό σύστημα υγείας, η μοναδική χώρα όπου δεν έχουν όλοι οι πολίτες της 
ιατροφαρμακευτική κάλυψη και η μοναδική χώρα όπου το ήμισυ σχεδόν του κόστους των δαπανών υγείας το 
πληρώνουν οι ίδιοι οι πολίτες από την τσέπη τους. 

 Χρέος μας λοιπόν είναι να αντικαταστήσουμε επιτέλους το απηρχαιωμένο και κορεσμένο σύστημα υγείας, 
ένα σύστημα που έπαψε προ πολλού να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του Κύπριου πολίτη, αλλά και ασθενή, με 
ένα σύγχρονο, λειτουργικό και οικονομικά βιώσιμο σύστημα υγείας, που να ικανοποιεί τις απαιτήσεις για 
ολοκληρωμένη κάλυψη.  Ένα σύστημα που να περιλαμβάνει την πρόληψη, την περίθαλψη, τη διάγνωση, τη 
φαρμακευτική αγωγή, τη θεραπεία και την αποκατάσταση. 
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 Οι δυσκολίες μπορεί να είναι μεγάλες, τα οφέλη όμως θα είναι πολλαπλά.  Μέσα από την πορεία 
υλοποίησης και σταθεροποίησης του ΓΕΣΥ τα διαχρονικά προβλήματα του συστήματος υγείας στην Κύπρο θα 
τεθούν σε τροχιά επίλυσης.  Συγκεκριμένα, αναμένεται να επιτευχθεί συγκράτηση των δαπανών υγείας, 
καλύτερος συντονισμός μεταξύ δημοσίου και ιδιωτικού τομέα, καθολική και ολοκληρωμένη κάλυψη του 
πληθυσμού, ισότιμη και δικαιότερη μεταχείριση των ασθενών, ελευθερία επιλογής από το δημόσιο ή ιδιωτικό 
τομέα και τέλος αποτελεσματικός έλεγχος στην ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών.  Παράλληλα, η 
προώθηση της ηλεκτρονικής υγείας, η ανάδειξη της Κύπρου ως κέντρου ιατρικού τουρισμού μέσω της 
διασυνοριακής περίθαλψης, καθώς και η στήριξη της έρευνας και καινοτομίας πρέπει να αποτελέσουν στο εφεξής 
στόχους και προκλήσεις προς ενίσχυση του όλου εγχειρήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε σε αυτό το σημείο να ολοκληρώσω την αναφορά μου στον τομέα της υγείας 
ευχαριστώντας θερμά τις συναδέλφους και τους συναδέλφους της επιτροπής, αλλά και τη γραμματεία της 
επιτροπής για τη στήριξη στην επιτέλεση του καθήκοντός μας.   

 Να μου επιτρέψετε επίσης να αφιερώσω λίγο χρόνο για την πόλη μου, που τελευταία βρίσκεται στο 
επίκεντρο της δημόσιας συζήτησης, με αφορμή τα σκάνδαλα που ταλανίζουν το δήμο Πάφου.  Χωρίς αμφιβολία, 
τα όσα βλέπουν το φως της δημοσιότητας είναι και θλιβερά, αλλά και απογοητευτικά, καθώς και επιβλαβή, ενόψει 
μάλιστα της Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της Ευρώπης για το 2017.  Μίζες, διαπλοκή και διαφθορά συνθέτουν το 
σκηνικό των υπό αναφορά σκανδάλων, πλήττοντας καίρια την εικόνα της Πάφου τόσο στο εσωτερικό όσο και στο 
εξωτερικό.  Υπό αυτό το πρίσμα, οι δημότες και πολίτες έχουν κάθε δικαίωμα να αγανακτούν και να 
διαμαρτύρονται, να ζητούν την παραδειγματική τιμωρία των ενόχων, να απαιτούν κάθαρση.  Άλλωστε, σε μια 
εποχή κοινωνικής κρίσης οι οικονομικά εξασθενημένοι δημότες, νοικοκυριά και επιχειρήσεις, ήταν αυτοί που 
κλήθηκαν να πληρώσουν το μάρμαρο των λανθασμένων χειρισμών, των παράνομων δοσοληψιών και των 
αδικαιολόγητων υπερχρεώσεων. 

 Η Πάφος όμως δεν είναι παρά μια μικρογραφία της Κύπρου και τα εκεί πεπραγμένα περίληψη των όσων 
συνέβαιναν και ακόμα συμβαίνουν σε μεγαλύτερη κλίμακα σε ολόκληρο τον τόπο.  Σε καθημερινή βάση 
αποκαλύπτονται σκάνδαλα ολκής στην κρατική μηχανή, τους ημικρατικούς οργανισμούς και την τοπική 
αυτοδιοίκηση, υποθέσεις που εκκρεμούν ή οδηγούνται πλέον ενώπιον της δικαιοσύνης, λάθη και παραλείψεις και 
συμπεριφορές ατόμων σε θέσεις-κλειδιά που στρέφονταν κατά της ηθικής και της νομιμότητας.  Όλα αυτά τα 
κακώς έχοντα καταγράφονταν διαχρονικά στις ετήσιες εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή και υπενθυμίζω ότι τόσο 
προσωπικά, ως πρόεδρος τότε της επιτροπής Ελέγχου, όσο και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τα είχαμε θίξει κατ’ 
επανάληψη από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων απαιτώντας τη δημιουργία σύγχρονων και 
αποτελεσματικών ελεγκτικών μηχανισμών που θα κάλυπταν νομοθετικά κενά, ώστε οι υπεύθυνοι να λογοδοτούν 
ουσιαστικά για πράξεις ή παραλείψεις τους και η αποκατάσταση, επαναφορά να είναι άμεση. 

 Επαναλαμβάνω λοιπόν ότι το πρόβλημα δεν αφορά μόνο την Πάφο ως πόλη ή επαρχία, αλλά την Κύπρο 
ως χώρα και ως κράτος.  Συνεπεία της κρίσης αρχών και αξιών που καταγράφεται τα τελευταία χρόνια, η 
εμπιστοσύνη των πολιτών προς το κράτος, τους θεσμούς και τα κόμματα έχει πληγεί ανεπανόρθωτα, γεγονός 
που οδηγεί με μαθηματική ακρίβεια στην απαξίωση της πολιτικής και των πολιτικών και εντέλει σε μια κοινωνία 
που αδιαφορεί για τα κοινά.  Παράλληλα, μηδενιστικές θεωρίες κερδίζουν συνεχώς έδαφος τροφοδοτώντας την 
ψευδαίσθηση πως η αποχή και η μη συμμετοχή είναι μια αποδεκτή στάση ζωής και ένας θεμιτός τρόπος 
διαμαρτυρίας.  Αυτό είναι το χειρότερο που μπορεί να συμβεί σε μια ∆ημοκρατία και γι’ αυτό είναι καθήκον μας 
ως κόμματα, ως Βουλή και ως κυβέρνηση να κάνουμε την αυτοκριτική μας, ο καθένας στο μέτρο που του 
αναλογεί, και να επιδείξουμε μηδενική ανοχή απέναντι σε σκάνδαλα, φαινόμενα διαπλοκής και εν γένει 
συμπεριφορές που προκαλούν το δημόσιο αίσθημα.  Οι υγιώς σκεπτόμενοι πολίτες και οι υγιείς δυνάμεις αυτού 
του τόπου απαιτούν πλήρη και εις βάθος κάθαρση και έχω τη βεβαιότητα ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και η Γενική 
Εισαγγελία και η Ελεγκτική Υπηρεσία βρίσκονται στο σωστό δρόμο. 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα, καλό νέο έτος, προπαντός υγεία σε όλους! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κωνσταντίνου, για τις ευχές και για την ομιλία σας. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Άγγελο Βότση, βουλευτή Λεμεσού του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να προσέλθει. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συζητάμε σήμερα τον κρατικό προϋπολογισμό του 2015, το δεύτερο προϋπολογισμό μετά την 
καταστροφή της κυπριακής οικονομίας.  Η δική μου εκτίμηση για τον προϋπολογισμό που συζητάμε είναι ότι 
πρόκειται για έναν προϋπολογισμό που κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Κινείται προς την κατεύθυνση της 
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ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας, εντός των πλαισίων που έχουμε υπογράψει και συμφωνήσει με τους 
δανειστές μας, μάλιστα και με ακόμα καλύτερα αποτελέσματα, χωρίς αυτό βέβαια να σημαίνει ότι δε θα πρέπει να 
προσπαθούμε να βελτιώνουμε με σωστή διαπραγμάτευση στην κάθε τρίμηνη επαναξιολόγηση. 

 Το ότι βρισκόμαστε σε αυτή τη θέση, τη θετική για μένα υπό τις συνθήκες, το οφείλουμε πρώτα απ’ όλα 
στον κυπριακό λαό, το λαό μας, που έχει δείξει με την υπομονή του, την ανοχή του, την εργατικότητά του και την 
επιμονή του ότι όλοι μαζί μπορούμε να τα καταφέρουμε.   

 Έπαινος σε όλους τους εμπλεκόμενους, όλες τις συντεχνίες, την ΠΑΣΥ∆Υ, τη ΣΕΚ, την ΠΕΟ, τη ∆ΕΟΚ, το 
ΚΕΒΕ, την ΟΕΒ, την ΠΟΒΕΚ, ιδιαίτερα στους εργαζόμενους του ιδιωτικού τομέα, που άντεξαν και που στήριξαν 
αυτή την προσπάθεια χωρίς κρίσεις και χωρίς αντιπαραθέσεις.   

 Έπαινος στις πιο αδύνατες και ευάλωτες τάξεις του πληθυσμού μας, που αναμένουν υπομονετικά την 
υλοποίηση της κοινωνικής πολιτικής αυτού του κράτους με την εφαρμογή του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος, που ελπίζω να μην καθυστερήσει άλλο, ώστε να έχουμε μέχρι το τέλος του χρόνου και τον 
τελευταίο δικαιούχο υπό την προστασία του κράτους.   

 Ιδιαίτερη μνεία θα πρέπει να γίνει στην τάξη των ανέργων και ειδικά των μακροχρόνια ανέργων, οι οποίοι 
είναι η πιο τραγική συνέπεια της οικονομικής κρίσης.  Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να καλέσω για άλλη μια 
φορά την κυβέρνηση όπως αποδεχτεί την εισήγησή μας για επέκταση της περιόδου εργοδότησης των 
ωρομισθίων υπαλλήλων αντί της καταβολής ανεργιακού επιδόματος. 

 Έπαινος και στην πολιτική ηγεσία, είτε είναι κυβερνώντες είτε συγκυβερνώντες είτε αντιπολίτευση, γιατί ο 
καθένας από τη δική του σκοπιά φρόντισε, ώστε να μπορέσει αυτός ο τόπος να ξεφύγει από τον πραγματικό 
κίνδυνο και τη δίνη της χρεοκοπίας και να μπορεί να κοιτάζει μπροστά με αισιοδοξία.   

 Σήμερα μας ακούω όλους να συζητάμε με την κριτική μας διάθεση, με την ένταση ή με τον εποικοδομητικό 
τρόπο που λέγει ο καθένας και σκέφτομαι πού θα ήμασταν, αν δεν είχαν γίνει τόσα όσα έγιναν, για να 
μπορέσουμε να ξεπεράσουμε πράγματι τη χρεοκοπία και του τόπου και του χρηματοπιστωτικού συστήματος που 
συνέβη πριν δυο χρόνια.  Έχουν γίνει πολλά.  Έχει σταθεροποιηθεί το χρηματοπιστωτικό σύστημα, τουλάχιστον 
σε αρκετά ικανοποιητικό βαθμό.  Μπήκαμε ως κράτος σε μια τροχιά που μπορούμε να αισιοδοξούμε ότι τα 
δημόσια οικονομικά είναι πλέον διαχειρίσιμα και εντός των υποχρεώσεών μας.  Είναι όμως αυτό αρκετό;  
Βεβαίως όχι.  Το στοίχημα δεν το κερδίσαμε ακόμη.  Έγιναν τα βασικά, τα άκρως απαραίτητα.  Έχουμε σε 
μεγάλο βαθμό πλέον τράπεζες, γιατί δεν είχαμε τράπεζες πριν λίγους μήνες, έχουμε ένα κράτος που δεν 
καταρρέει, γιατί δεν είχαμε και τους προηγούμενους χρόνους κράτος που δεν κατέρρεε.   

 Την ίδια ώρα όμως αυτοί που ευθύνονται για την κατάσταση που έφεραν τόσο την οικονομία όσο και τις 
τράπεζες, εδώ που βρεθήκαμε, θα πρέπει να τιμωρηθούν.  Πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη και να ικανοποιηθεί 
το περί δικαίου αίσθημα του λαού, διότι όλα όσα ανάφερα πιο πάνω για τον κυπριακό λαό και το πρωτόγνωρο 
αίσθημα ευθύνης που έχει επιδείξει θα είναι άνευ ουσίας.  Αν δεν προσαχθούν ενώπιον της δικαιοσύνης και αν 
δεν επιστρέψουν τα κλεμμένα όλοι όσοι ευθύνονται για την καταστροφή της οικονομίας, τότε η οργή του λαού θα 
είναι δικαιολογημένα πολύ μεγάλη.   

 Θα πρέπει επιτέλους να ολοκληρωθεί η διερεύνηση του μείζονος θέματος της Λαϊκής Τράπεζας, που για 
κάποιους ήταν ένας μεγάλος κουμπαράς με πάρα πολλά χρήματα και μια ευκαιρία για ένα μεγάλο φαγοπότι.  
Είναι απαίτηση της κοινωνίας να αποκαλυφθεί το σκάνδαλο της Λαϊκής Τράπεζας από την αρχή μέχρι το τέλος 
και να δούμε και ιδιαίτερα τις ενέργειες και δραστηριότητες και του κ. Βγενόπουλου.  Τι έγινε τελικά με την 
πώληση των κυπριακών παραρτημάτων στην Ελλάδα;  Πότε θα μάθουμε επιτέλους ποιοι παραπλάνησαν, ποιοι 
έκρυψαν στοιχεία και δεν τα αποκάλυψαν;  Ποιοι εμπλέκονται, ποιοι έχουν ευθύνη για την παραχώρηση του ELA 
χωρίς εξασφαλίσεις;  Για όλα αυτά η Κεντρική Τράπεζα θα πρέπει να δώσει και τις δικές της απαντήσεις.   

 Επιπλέον, θα πρέπει επιτέλους να αντιμετωπιστεί το θέμα της φοροδιαφυγής.  Μας ακούω όλους να το 
λέμε καθεχρονικά, όμως, αν δεν το αντιμετωπίσουμε, σίγουρα δεν μπορούμε να πείσουμε εκείνους τους πολίτες 
που είναι συνεπείς με τις φορολογικές τους υποχρεώσεις.  Ελπίζω η ενοποίηση των τμημάτων του Φόρου 
Εισοδήματος μαζί με το ΦΠΑ να έχει θετικά αποτελέσματα σύντομα. 

 Όπως έχω αναφέρει όμως προηγουμένως, αρκετά έχουν γίνει, αλλά δεν έχει έρθει η πολυπόθητη 
ανάπτυξη, που θα δημιουργήσει νέες προοπτικές στον τόπο, θα αντιμετωπίσει το σοβαρότερο πρόβλημα που 
περνά η κοινωνία μας, την ανεργία και ιδιαίτερα την ανεργία των νέων επιστημόνων που μένουν στο εξωτερικό, 
αντί να επιλέγουν να ’ρθούν στον τόπο τους.  Πώς όμως θα ’ρθεί η ανάπτυξη;  Πρώτα πρώτα θα πρέπει οι 
τράπεζες να ξαναγίνουν τράπεζες και να μη βρίσκονται στο άλλο άκρο που έχουν πάει αυτή την ώρα, χωρίς να 
δανείζουν κανέναν.  Και ταυτόχρονα, θα πρέπει το κράτος να γίνει κράτος.  Όσον αφορά τις τράπεζες, θα πρέπει 
η ψαλίδα μεταξύ των δανειστικών και καταθετικών επιτοκίων να μειωθεί και τα δανειστικά επιτόκια πρέπει να 
μειωθούν πάραυτα.   

 Φυσικά, μας έχω ακούσει όλους να λέμε ότι ο προϋπολογισμός είναι προϋπολογισμός λιτότητας, δεν 
περιέχει αναπτυξιακά κονδύλια.  Βεβαίως δεν έχει αναπτυξιακά κονδύλια.  Θα ρωτούσα όλους μας πού 
μπορούσαμε να βρούμε χρήματα γι’ αυτά τα αναπτυξιακά κονδύλια, χωρίς να είμαστε εκτός των υποχρεώσεών 
μας.  Θέλω να ρωτήσω πώς θα βρούμε αυτά τα χρήματα.  Ένας τρόπος υπάρχει.  Να προσελκύσουμε σήμερα 
ξένους επενδυτές σ’ αυτό τον τόπο.  Εφόσον δεν μπορούμε μέσα από έναν προϋπολογισμό, που είμαστε 
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υποχρεωμένοι να κρατήσουμε συγκεκριμένους αριθμούς-δείκτες -οι οποίοι δεν είναι μόνο πλέον δείκτες του 
μνημονίου, όπως λέμε, είναι δείκτες που μας υποχρεώνει πλέον το δημοσιονομικό πλαίσιο που η Βουλή ψήφισε 
και είμαστε υποχρεωμένοι πλέον να εφαρμόζουμε για τα επόμενα χρόνια ως χώρα της Ευρωζώνης- λέω λοιπόν 
ότι ο μόνος τρόπος σήμερα να μπορέσουμε να έχουμε κεφάλαια για επενδύσεις είναι να κερδίσουμε την 
εμπιστοσύνη και των ξένων, αλλά και των Κύπριων επενδυτών, να κάνουμε επιτέλους τράπεζες, που σε κάποιο 
βαθμό αρχίσαμε να έχουμε τράπεζες, για να μπορέσουμε να πείσουμε τον κάθε επενδυτή να ’ρθεί σ’ αυτό τον 
τόπο να φέρει τα χρήματά του και να κάνει επενδύσεις, για να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα της ανεργίας και 
τα υπόλοιπα. 

 Ταυτόχρονα, θα πρέπει να έχουμε άμεση εμπλοκή, έχω πει, των ιδιωτών ή με συμπράξεις μαζί με το 
κράτος.  Θυμίζω το καζίνο, που το αναμένουμε μετά από τόσα χρόνια επιτέλους να γίνει, για να σταματήσει και η 
αιμοδοσία των κατεχομένων και του εισβολέα γενικότερα και να βοηθήσουμε την κυπριακή οικονομία. 

 Η έρευνα πρέπει να ενισχυθεί.  Και εδώ αναμένουμε το πολυπόθητο έργο στο Πεντάκωμο -τονίζω στο 
Πεντάκωμο και όχι πουθενά αλλού- για το οποίο ελπίζω ότι φέτος θα είναι η χρονιά που θα έχουμε κάτι να δούμε 
πιο συγκεκριμένο.  Θα πρέπει οι παραδοσιακοί τομείς που έχουν στηρίξει την κυπριακή οικονομία, όπως η 
ναυτιλία, να ενισχυθούν ακόμη περισσότερο.  

 Όλα αυτά βέβαια θα φαίνονται πολύ μικρά, αν οι μετρήσεις στο Οικόπεδο 9 επιβεβαιώσουν τις προβλέψεις 
μας.  Αυτό θα δώσει τη δυνατότητα κατασκευής του μεγαλύτερου αναπτυξιακού έργου στον τόπο μας, του 
τερματικού υγροποίησης φυσικού αερίου, που θα αποτελέσει την προμετωπίδα της οικονομικής ανάπτυξης, αλλά 
και την ενίσχυση των γεωστρατηγικών μας προοπτικών. 

 Φυσικά, οφείλω εδώ να σημειώσω ότι, όταν θα καταφέρουμε να βγούμε από το μνημόνιο -και θα τα 
καταφέρουμε να βγούμε από το μνημόνιο- αυτό σε καμία περίπτωση δε θα πρέπει να σημαίνει ότι θα 
συμπεριφερθούμε όπως προηγουμένως.  ∆ε θα πρέπει να ξαναδούμε τράπεζες φούσκες, εποπτικές αρχές 
ανεπαρκείς, κράτος χρεοκοπημένο.  Αντίθετα, θα πρέπει να συνεχίσουμε το δρόμο το δύσκολο, αλλά το συνετό, 
ώστε να διατηρήσουμε το κράτος μας σε επίπεδα αξιοπρεπούς κράτους, τις τράπεζές μας σε σοβαρά 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, που θα λειτουργούν σε ένα ισχυρό και αποτελεσματικό εποπτικό περιβάλλον.  Έτσι, 
θα μπορέσουμε να βάλουμε λουκέτο στα κοινωνικά παντοπωλεία αντί στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όπως 
κάνουμε σήμερα δυστυχώς, και να επαναφέρουμε την αξιοπρέπεια του λαού μας, που θα έχει μια σοβαρή και 
ισχυρή κοινωνική προστασία από το κράτος του. 

 Στα ενεργειακά θέματα που σχετίζονται με την ΑΟΖ μας σημειώνω με ικανοποίηση τη σωστή στρατηγική 
μας να δημιουργήσουμε τριμερή ή τετραμερή συνεργασία μεταξύ της Κύπρου ή και της Ελλάδας και των χωρών 
της περιοχής μας.  Η Κύπρος μπορεί να αποτελέσει τον τρίτο πόλο, τη μια γωνιά του τριγώνου μεταξύ χωρών 
που μεταξύ τους θα δυσκολευτούν να συνεργαστούν.  Σκεφτείτε παραδείγματα γειτονικών χωρών, Συρία-
Λίβανος, Λίβανος-Ισραήλ, Ισραήλ-Παλαιστινιακή Αρχή και Ισραήλ-Αίγυπτος, χώρες που μεταξύ τους δε 
συνομιλούν.  Μπορούν μέσω και της Κύπρου να δημιουργήσουν ένα τρίγωνο ασφάλειας και ειρήνης και κοινής 
συνεργασίας και στα ενεργειακά και όχι μόνο.  Αυτό είναι που ενοχλεί τον Τούρκο πειρατή της περιοχής.  Ο δικός 
μας στόχος και η δική μας απαίτηση είναι η απρόσκοπτη συνέχιση των εργασιών και των προσπαθειών μας και 
ταυτόχρονα η ξεκάθαρη θέση ότι την ώρα της πειρατείας ή και της υπό απειλή πειρατείας δε συνομιλούμε με τον 
πειρατή και τα φερέφωνά του.  Παράλληλα, η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας αναστέλλεται όσο μας αφορά εμάς 
ως Κύπρο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενότητα λοιπόν και στο εθνικό και στην οικονομία για το καλό αυτού του τόπου.  Αυτός ο τόπος χρειάζεται 
όλες τις δυνάμεις του.  Κανείς δεν μπορεί να πετύχει τους στόχους και τα σωστά αποτελέσματα από μόνος του.  
Χρειάζονται και οι κοινωνικές ευαισθησίες της αριστεράς και τα επενδυτικά εργαλεία της δεξιάς, αλλά και η 
ισορροπημένη ανθρωποκεντρική προσέγγιση του κέντρου.  Μαζί ενωμένοι μέχρι την άγια μέρα της επιστροφής 
στα σπίτια, στις περιουσίες μας και τους τάφους των γονιών μας, μέχρι την άγια μέρα της απελευθέρωσης και της 
επιστροφής.  

 Σας εύχομαι καλές γιορτές και χρόνια πολλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Βότση. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους, βουλευτή Λεμεσού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από τότε που εγκαθιδρύθηκε η ∆ημοκρατία μας έως και σήμερα, κυβέρνησαν αυτό τον τόπο εφτά 
συνολικά Πρόεδροι και όλοι τους στον ένα ή στον άλλο βαθμό έζησαν δύσκολες μέρες, πέρασαν δύσκολες 
καταστάσεις και βρέθηκαν ενώπιον τραγικών διλημμάτων.  Κανένας όμως δεν είχε την ατυχία του Νίκου 
Αναστασιάδη λίγες μόνο μέρες μετά την εκλογή του να βρεθεί αντιμέτωπος με τον εφιάλτη της χρεοκοπίας της 
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χώρας και της κατάρρευσης του κράτους, μέσα στις πλέον αντίξοες και δύσκολες συνθήκες, μέσα στα πλέον 
ασφυκτικά και δυσχερή χρονοδιαγράμματα.  Στην τραγική αυτή κατάσταση, που όμοιά της ουδέποτε ξανάζησε η 
Κύπρος, μας περιήγαγαν προφανώς ο προκάτοχος του σημερινού Προέδρου και αυτοί που σήμερα μας κάνουν 
αντιπολίτευση, μαζί βεβαίως με το τραπεζιτικό και ελιτίστικο σύστημα της χώρας.   

 Βεβαίως, ο λαός δεν εξέλεξε τον Αναστασιάδη Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και δεν ανέδειξε το Συναγερμό 
στην εξουσία, για να του υπενθυμίζουμε καθημερινά ποιος τον οδήγησε σε αυτή την εφιαλτική κατάσταση που 
βιώνει καθημερινά.  Ο λαός ανέδειξε το Νίκο Αναστασιάδη στην κυβέρνηση, για να κυβερνηθεί η χώρα, για να 
κυβερνηθεί ο τόπος, και έπρεπε ο Νίκος ο Αναστασιάδης να αντιμετωπίσει τραγικά διλήμματα και έπρεπε να 
πάρει δύσκολες αποφάσεις για το μέλλον της χώρας.  Κάθε ηγέτης, κάθε πραγματικός ηγέτης κρίνεται από το 
πώς χειρίζεται μια δεδομένη κρίσιμη κατάσταση μέσα στα δεδομένα της και δεν κρίνεται κατά πόσο εκείνη την 
ώρα σκέφτηκε τους ψηφοφόρους, στους οποίους υποσχέθηκε οτιδήποτε.   

 Ακούσαμε κατά κόρον αυτές τις δύο μέρες για τους αριθμούς που άρχισαν να ευημερούν και τους 
ανθρώπους που εξακολουθούν να δυστυχούν.  Και όσοι είπαν τα περί αριθμών και ανθρώπων ασφαλώς και 
έχουν δίκαιο, έχουν απόλυτο δίκαιο.  Και αυτή είναι η αλήθεια, αλλά δυστυχώς είναι μόνο η μισή αλήθεια.  Η άλλη 
μισή αλήθεια είναι και η ωμή πραγματικότητα.  Πρώτα δυστύχησαν οι αριθμοί και μετά δυστύχησαν οι άνθρωποι.  
Και αυτό είναι νόμος, είναι νόμος της οικονομίας.  Όταν άρχισαν οι αριθμοί να δυστυχούν, αργά ή γρήγορα θα 
δυστυχήσουν και οι άνθρωποι.  Όταν οι αριθμοί αρχίσουν και ευημερούν, αργά ή γρήγορα θα ευημερήσουν και οι 
άνθρωποι.  ∆είκτες και αριθμοί που δυστυχούν είναι σαν τους μήνες του φθινοπώρου που προμηνύουν τον 
ερχομό του χειμώνα.  ∆είκτες και αριθμοί που ευημερούν είναι σαν τους μήνες της άνοιξης που προμηνύουν τον 
ερχομό του καλοκαιρού.   

 Τώρα βρισκόμαστε στην έξοδο του χειμώνα.  Αποφύγαμε τη χρεοκοπία, διασώσαμε τη χώρα και το 
κράτος, σταθεροποιήσαμε την κατάσταση, ανακτούμε σιγά σιγά τις δυνάμεις μας, στεκόμαστε πλέον στα δικά μας 
πόδια και αντικρίζουμε το μέλλον μας με ελπίδα, αισιοδοξία και αποφασιστικότητα.  Είναι όμως αυτό αρκετό;  
Όχι, κατηγορηματικά όχι!  Έχουμε μπροστά μας πολύ δρόμο ακόμα να διανύσουμε.  Είναι οι μήνες της άνοιξης 
που μεσολαβούν ανάμεσα στο χειμώνα και το καλοκαίρι.  Κάποιοι, υποτιμώντας τη νοημοσύνη της κοινωνίας, της 
τάζουν ότι μπορούν να την πάρουν απευθείας από το χειμώνα στην καρδιά του καλοκαιριού και στη ραστώνη 
του!   

 Χθες έγιναν αναφορές για τα ζητήματα ηθικής, έγιναν επίσης κατά κόρον αναφορές για κάτι φακέλους που 
χάθηκαν.  ∆υστυχώς, έχω την υποχρέωση να θυμίσω ότι για μια άλλη υπόθεση επί ημερών του κ. Χριστόφια που 
ανώτατος κρατικός αξιωματούχος εισέπραξε μερικές χιλιάδες ευρώ για τις οδοντοστοιχίες του και τα επέστρεψε 
πίσω, χωρίς ποτέ να λογοδοτήσει, χωρίς ποτέ να τιμωρηθεί.  Εκεί δε σας ενόχλησαν οι φάκελοι, αγαπητοί 
συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, που χάθηκαν, σας ενόχλησε ο φάκελος της ψηφιακής βιβλιοθήκης “Αριστοτέλης”!   

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Ε, με εκείνο είχα ανάμειξη, κύριε συνάδελφε! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα με αναγκάσετε να σας πω άλλη καμιά παροιμία, κυρία Χαραλαμπίδου! 

(Γέλια) 

 Κατρακυλήσαμε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στον γκρεμό της καταστροφής, γιατί πήραμε 
λάθος δρόμο.  Πήραμε λάθος δρόμο, γιατί χάσαμε τον προσανατολισμό μας.  Χάσαμε τον προσανατολισμό μας, 
διότι συγχύσαμε την ταυτότητά μας, συγχύσαμε την ταυτότητά μας, γιατί καταστρέψαμε από μόνοι μας συλλογικά 
το δικό μας σύστημα αξιών.  Σωριάσαμε κατά γης τη μία μετά την άλλη τις αρχές αυτού του λαού, αρχές που επί 
αιώνες κουβαλήθηκαν μέχρι τις μέρες μας. 

 Νομίσαμε ότι αυτό το σύστημα αξιών ήταν εμπόδιο στις επιδιώξεις μας και, για να είμαστε εξηγημένοι, για 
να μειωθεί το ποσοστό των μη εξυπηρετούμενων δανείων, πρέπει να μειωθεί η ανεργία και η τραπεζοκρατία.  Για 
να μειωθεί το ποσοστό της ανεργίας, πρέπει να υπάρξει απασχόληση, πρέπει να υπάρξουν θέσεις εργασίας.  Για 
να υπάρξουν θέσεις απασχόλησης, πρέπει να υπάρξει ανάπτυξη και, για να μειωθεί η τραπεζοαπληστία, πρέπει 
οι τράπεζες να αναγνωρίσουν τις δικές τους ευθύνες και να περιορίσουν τις παράνομες, παράλογες απαιτήσεις 
τους.  Για να υπάρξει ανάπτυξη, πρέπει να υπάρξουν πηγές χρηματοδότησης φθηνού χρήματος και οι τράπεζες 
να μειώσουν, δραστικά να μειώσουν τα παράλογα υψηλά επιτόκιά τους.  Για να υπάρξουν όμως πηγές 
χρηματοδότησης, πρέπει οι τράπεζες να φροντίσουν αυτά που έχουν να τα διοχετεύσουν στην πραγματική 
οικονομία. 

 Όμως, για να υπάρξει ανάπτυξη και πολιτική, χρειάζεται και πολιτική εξυγίανση.  Για να υπάρξει πολιτική 
εξυγίανση, απαιτείται κάθαρση και τιμωρία, αλλά και ριζοσπαστικές αλλαγές και τομές.  Για να υπάρξει κάθαρση 
και τιμωρία, προαπαιτούνται διώξεις, οι διώξεις των υπαιτίων, αλλά και πρέπει να υπάρξουν ριζοσπαστικές 
αλλαγές.  Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα των επόμενων μηνών. 

 Μέχρι τώρα, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, εφαρμόστηκε το δόγμα Μακιαβέλι “ο σκοπός 
αγιάζει τα μέσα”.  Από τώρα και στο εξής όμως θα πρέπει να εφαρμοστεί το δόγμα Αλμπέρ Καμύ “είναι τα μέσα 
που θα αγιάσουν το σκοπό και όχι ο σκοπός τα μέσα”.  Μια κοινωνία στην οποία επιβάλλεται ένας νέος 
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μεταλλαγμένος μεσαίωνας και που η πλειοψηφία των μελών της αφήνεται να μετατραπεί σε κοινωνία δούλων 
λίγο, πολύ λίγο την ενδιαφέρει αν θα έρθει η επόμενη δόση, λίγο, πάρα πολύ λίγο την ενδιαφέρει τι γίνεται στο 
τραπεζοοικονομικό σύστημα της χώρας. 

 Και όσοι νομίζουν ότι κάνω λάθος, ας απαντήσουν ορισμένα ερωτήματα.  Πόθεν έβγαιναν τα ψηλά 
επιτόκια που οι τράπεζες έδιναν στους μεγαλοκαταθέτες, ξένους και δικούς μας;  Πόθεν έβγαιναν οι προκλητικοί 
μισθοί και τα εξόχως προκλητικά και αδικαιολόγητα φιλοδωρήματα των διευθυντικών στελεχών μέχρι και €1 
εκατομ. το χρόνο για πολλούς από αυτούς;  Πόθεν έβγαιναν οι χαμένοι τόκοι για τα δάνεια εκατοντάδων 
εκατομμυρίων με χαριστικά επιτόκια από 0% μέχρι και 3% που παραχωρούνταν στους εθνικούς “ευεργέτες”;  
Πόθεν έβγαιναν τα χαμένα εκατομμύρια από τες διαγραφές των δανείων;  Και επιπρόσθετα, ποιοι αποφάσισαν 
την επέκταση στην Ελλάδα;  Ποιοι αποφάσισαν την εξαγορά άλλων τραπεζών σε άλλους τόπους;  Ποιοι 
αποφάσισαν την έκδοση αξιογράφων;  Οι τράπεζες ή οι δανειολήπτες;  Ποιοι αποφάσισαν την αγορά ομολόγων 
του ελληνικού δημοσίου;  Οι τράπεζες ή οι δανειολήπτες;  Ποια χώρα στον κόσμο επέτρεψε σε τράπεζά της να 
πάρει δάνειο που αντιστοιχούσε στο 130% του προϋπολογισμού της χώρας μέσα σε σαράντα πέντε μέρες;  Όλα 
αυτά πρέπει να εξεταστούν και να εξεταστούν ενδελεχώς.   

 Να πούμε και δύο λόγια για το Κυπριακό.  Ασφαλώς και με μία σωστή λύση του Κυπριακού η αξιοποίηση 
του φυσικού αερίου θα είναι ανεμπόδιστη και θα έχει πολλαπλά οφέλη για όλες τις πλευρές, για τους 
Ελληνοκυπρίους, για τους Τουρκοκυπρίους και για την περιοχή.  Όσοι παντρεύουν όμως τη λύση του Κυπριακού 
με την εξόρυξη του φυσικού αερίου δύο τινά μπορούν να πετύχουν, είτε μια λύση επαχθή, για να έχουμε το 
φυσικό αέριο και αυτή η λύση θα αντέξει μέχρι να ολοκληρωθεί η αξιοποίηση του φυσικού αερίου είτε, που είναι 
και το πιο λογικό, αν η δική μας πλευρά επιμένει σε μια λύση σωστή, τα επόμενα σαράντα, τα επόμενα ογδόντα, 
τα επόμενα τετρακόσια χρόνια να παραμείνει και το Κυπριακό άλυτο, να παραμείνει και το φυσικό αέριο στον 
υποθαλάσσιο χώρο της Κύπρου ανεκμετάλλευτο.   

 Στηρίζουμε τις επιλογές του Νίκου Αναστασιάδη και την πολιτική τη μεγάλη που έχει εγκαινιάσει με τον 
Αντώνη Σαμαρά.  Αυτή η πολιτική είναι η μεγαλύτερη πολιτική μετά από την πολιτική εισδοχής της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτή η πολιτική είναι η μόνη πολιτική που μπορεί να επιφέρει εκ παραλλήλου επίλυση του 
Κυπριακού.  Ακούμε πολλούς να λεν να χωρίσουμε τα ταμεία, να δώσουμε τα χρήματα από τώρα στους 
Τουρκοκυπρίους.  Αυτοί θα πρέπει να μας απαντήσουν και ένα ερώτημα:  Αν οι Τουρκοκύπριοι από τώρα χωρίς 
λύση του Κυπριακού πάρουν όλα τα ωφελήματα από το φυσικό αέριο, ποιο λόγο θα έχουν εις το μέλλον άραγε, 
για να επιζητήσουν και αυτοί, για να πιέσουν, για να λυθεί το Κυπριακό;   

 Καλά Χριστούγεννα και ο Θεός μεθ’ ημών!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ει ο Θεός μεθ’ ημών, ουδείς καθ’ ημών!   

 Ευχαριστούμε, κύριε Θεμιστοκλέους.   

 Παρακαλώ τώρα την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, βουλευτή Αμμοχώστου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, να προσέλθει στο βήμα. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σίγουρα θέλεις πολλή θετική ενέργεια, για να σχολιάσεις τα όσα έχει πει ο κ. Θεμιστοκλέους, όμως θα 
περιοριστώ στην ανάγκη για θετική ενέργεια για τον κόσμο της Λάρνακας που πνίγηκε την περασμένη Κυριακή 
και δυστυχώς δε βλέπουμε τα πράγματα να προχωρούν.  Οι υπηρεσίες ακόμα δεν έχουν συντονιστεί μεταξύ 
τους, δεν έχουν καταγράψει ακόμα όλες τις ζημιές και ο κόσμος περιμένει, πλατσουρίζει στις λάσπες και στα 
βρεγμένα!  Καλούμε την κυβέρνηση άμεσα να προχωρήσει στις διαδικασίες, για να μπορέσει να παράσχει 
στήριξη στους ανθρώπους αυτούς, για να εξασφαλίσουν τα στοιχειώδη της καθημερινότητάς τους.  Σίγουρα 
θετική ενέργεια και θετική σκέψη ψάχνουμε για τα έργα που η κυβέρνηση και οι δήμοι Λάρνακας και Αραδίππου 
προχωρούν για το λιμάνι της Λάρνακας.  Την ίδια θετική ενέργεια και σκέψη ψάχνουμε και για την ελεύθερη 
Αμμόχωστο, όπου δυστυχώς έργα ανάπτυξης μηδέν! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχει περιγραφεί το σκηνικό μέσα στο οποίο συζητούμε το φετινό μνημονιακό προϋπολογισμό, έναν 
προϋπολογισμό που αποτελεί μια ολομέτωπη ταξική επίθεση σε βάρος των εργαζομένων, της νεολαίας, των 
κοινωνικών κατακτήσεων, έναν  προϋπολογισμό που σφραγίζει τη συρρίκνωση και σχεδόν την κατάργηση της 
προσφυγικής  πολιτικής.  Σήμερα συντελείται από την κυβέρνηση του ∆ΗΣΥ μια ολική ανατροπή, η οποία βέβαια 
δεν έχει να κάνει με μια καλώς νοούμενη αναθεώρηση και προσαρμογή της προσφυγικής πολιτικής στα σημερινά 
δεδομένα.   

 Η σημερινή κυβέρνηση και ο Υπουργός Εσωτερικών αντιμετωπίζουν τον προσφυγικό κόσμο ως να είναι 
ένα οικονομικό βαρίδι και την προσφυγική πολιτική ως να είναι φιλανθρωπία.  Ακυρώθηκαν στεγαστικά σχέδια 
που αφορούσαν τους πιο φτωχούς εκτοπισμένους.  Την ίδια ώρα παρατηρείται υποστελέχωση της Υπηρεσίας 
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Μέριμνας και καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων.  Εμείς ανησυχούμε ότι αυτό προμηνύει περαιτέρω 
συρρίκνωση της προσφυγικής πολιτικής και ίσως και σε τερματισμό της λειτουργίας της Υπηρεσίας Μέριμνας.  
Πού είναι άραγε σήμερα οι συνάδελφοι του Συναγερμού, αυτοί που ωρύονταν ότι η προσφυγική πολιτική της 
προηγούμενης κυβέρνησης δεν ήταν αρκετή, παρ’ όλο που ήταν εκείνη που αύξησε τις προσφυγικές χορηγίες και 
συνέχισε την ανέγερση κατοικιών και το διαχωρισμό οικοπέδων;  Μέσα σε λίγους μήνες αναγκάστηκαν να 
υπερασπίζονται το σαρωτικό πετσόκομμα που έκανε ο κ. Χάσικος και να ισχυρίζονται ότι τα ψίχουλα φτάνουν και 
περισσεύουν! 

 Εμείς δεν πρόκειται να κάνουμε ούτε βήμα πίσω από τις διεκδικήσεις μας υπέρ του προσφυγικού κόσμου, 
ανεξάρτητα από τα όσα η κυβέρνηση και ο ∆ΗΣΥ υποσχέθηκαν και δεσμεύτηκαν έναντι της τρόικας, γι’ αυτό το 
λόγο διεκδικούμε να επανέλθουν τα στεγαστικά σχέδια που αφορούν διαχωρισμό κυβερνητικών οικοπέδων και 
ανέγερση κυβερνητικών οικισμών.  Την ίδια στιγμή είναι αυτονόητο ότι θα πρέπει να προχωρήσει και να 
ολοκληρωθεί ο διαχωρισμός όλων των οικοπέδων που έχουν δοθεί, αλλά και η εγγύηση της φερεγγυότητας των 
προσφύγων για την παραχώρηση δανείων.  Να επανέλθουν τα σχέδια που λειτουργούσε ο φορέας και να 
δημιουργηθεί νέο σχέδιο που να αφορά τους δυσπραγούντες εκτοπισμένους και ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα, 
ώστε να αποτελέσει φραγμό της προσφυγής τους στην “επιτροπή αποζημιώσεων”. 

 Επιτρέψετέ μου να σταθώ εδώ και να αναφέρω ότι το θέμα αυτό θα πρέπει άμεσα να τύχει της προσοχής 
και της άμεσης παρέμβασης της πολιτείας.  Η προσπάθεια που κάναμε το προηγούμενο διάστημα, για να 
αποτρέψουμε τις προσφυγές, δεν πέτυχε.  Πώς όμως μπορούμε να πείσουμε ότι το κράτος θα είναι αρωγός, 
όταν δεν υπάρχει κανένας προγραμματισμός μέσα από τον προϋπολογισμό που να στηρίζει και να βοηθά αυτό 
τον κόσμο;  Τα όσα δήλωσε ο Υπουργός Εσωτερικών σε πρόσφατη συζήτηση στην κοινοβουλευτική μας 
επιτροπή αποτελούν παυσίπονο, όπως είπε και ο ίδιος, αλλά δε μας είπε ποια άλλα μέτρα θα ληφθούν.  Η 
έμπρακτη στήριξη των εγκλωβισμένων αποτελεί ευθύνη και καθήκον του κράτους.  Αν και τα σχετικά κονδύλια 
παρουσιάζονται σταθερά σε σχέση με τους προηγούμενους προϋπολογισμούς, θα πρέπει να διασφαλίσουμε ότι 
τους προσφέρουμε όσο είναι δυνατόν πιο αξιοπρεπείς συνθήκες ζωής.  Ξεχωριστή προσοχή θα πρέπει να δοθεί 
στα σχολεία που λειτουργούν υπό κατοχή και να διασφαλιστεί ότι και τα παιδιά και οι νέοι θα έχουν πραγματικά 
ίσες ευκαιρίες με όλα τα παιδιά της Κύπρου.   

 Παράλληλα, όσον αφορά την πολιτική πτυχή του ζητήματος των αγνοουμένων, η κυβέρνηση θα πρέπει να 
ασκήσει τις διπλωματικές πιέσεις σε κάθε μέτωπο, ώστε η Τουρκία να συνεργαστεί στη διακρίβωση της τύχης 
τους και να τερματίσει τα επικοινωνιακά τεχνάσματα.  Αναφορικά με το ζήτημα των αγνοουμένων της Άσσιας, η 
κυβέρνηση θα πρέπει να χειριστεί με ιδιαίτερο τρόπο τις περιπτώσεις μετακίνησης οστών και να καταγγελθεί 
διεθνώς η πρακτική της Τουρκίας, που είχε στόχο να καλύψει τη βαρβαρότητα των μαζικών εκτελέσεων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κρίνουμε και επικρίνουμε την κυβέρνηση Αναστασιάδη, αφού η κοινωνικοοικονομική της πολιτική 
αντιστρατεύεται τα δικαιώματα και τις κατακτήσεις των γυναικών.  Ο Πρόεδρος πρέπει να θυμάται αυτό που 
ανακάλυψε προεκλογικά, ότι δηλαδή οι γυναίκες σκέφτονται και ότι δεν πρόκειται να μείνουν απαθείς στο 
πισωγύρισμα της κοινωνίας.  Πότε επιτέλους η Κύπρος θα υπογράψει και θα κυρώσει τη σύμβαση της 
Κωνσταντινούπολης για την καταπολέμηση της βίας κατά των γυναικών;  Πώς μπορούμε να εμπιστευτούμε τις 
υποσχέσεις του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, όταν δε δέχεται να δεσμευτεί με χρονοδιάγραμμα για την υπογραφή της 
σύμβασης, ενώ είχαν γίνει μελέτες για το κόστος εφαρμογής από την προηγούμενη κυβέρνηση; 

 Τι να τα κάνουμε τα ευχολόγια και τις κυβερνητικές υποσχέσεις, όταν τα κυβερνητικά διατάγματα 
ελευθεροποιούν τα ωράρια των καταστημάτων;  Πότε θα βλέπουν τα παιδιά τους και την οικογένειά τους οι 
εργαζόμενοι γονείς;  Πώς θα αντεπεξέλθει η εργαζόμενη οικογένεια σε όλες τις ευθύνες που της έχει επιβάλει η 
κοινωνία, όταν οι κυβερνητικές πολιτικές κλείνουν παιδοκομικούς σταθμούς και στέγες ηλικιωμένων και το κόστος 
στα ιδιωτικά ή κοινοτικά κέντρα είναι τεράστιο για τα σημερινά δεδομένα;  Πώς θα εφαρμοστούν οι πολιτικές για 
τη γυναίκα, όταν ο νεοσύστατος θεσμός της Επιτρόπου Ισότητας έμεινε χωρίς στελέχωση και επαρκείς πόρους;  
Τι είδους δημογραφική και οικογενειακή πολιτική έχει αυτή η κυβέρνηση, όταν μόλις στες 30 του περασμένου 
Σεπτέμβρη ψήφισε το σχέδιο δράσης για το 2014;  Πότε πραγματικά θα ασχοληθούμε με το δημογραφικό 
πρόβλημα και την ανάγκη στήριξης της οικογένειας;  Πώς θα διαπαιδαγωγηθούν τα παιδιά μας με τις αξίες της 
ισοτιμίας και του αλληλοσεβασμού των φύλων, αν δεν προχωρήσει η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση που 
υλοποιούσε προοδευτικά η προηγούμενη κυβέρνηση; 

 Πώς θα μιλούμε ως Κύπρος για την παρουσία γυναικών στα κέντρα λήψης αποφάσεων, όταν η 
κυβέρνηση Αναστασιάδη έθεσε την Κύπρο στον πάτο της Ευρώπης, διορίζοντας μόνο μία γυναίκα υπουργό και 
αυτή, αφού υπήρξε γενική κατακραυγή;  Βέβαια, για μας δεν είναι αρκετό να είναι γυναίκα, για να νοιάζεσαι για τα 
δικαιώματα των γυναικών και αυτό το γνωρίζουμε από πρώτο χέρι.  ∆εν έφτασε η ώρα για τον εκσυγχρονισμό 
του νομικού καθεστώτος που διέπει τις αμβλώσεις σε συνδυασμό με την ενίσχυση της σεξουαλικής εκπαίδευσης 
στα σχολεία, ώστε από τη μια να είναι κατοχυρωμένα τα σεξουαλικά και αναπαραγωγικά δικαιώματα των 
γυναικών και από την άλλη να μειωθούν οι ανεπιθύμητες εγκυμοσύνες;   

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα ανθρώπινα δικαιώματα, τα κοινωνικά και εργατικά δικαιώματα, τα δικαιώματα της γυναίκας, των 
ευάλωτων ομάδων, όπως οι πρόσφυγες, δεν είναι χατίρια που κάνει το κράτος, όταν βρίσκεται σε διάθεση 
φιλανθρωπίας.  Αυτά είναι το μέτρο και το κριτήριο για την πρόοδο και την ευημερία κάθε κοινωνίας και όχι οι 
ορέξεις των αγορών, τα “θέλω” της τρόικας και των μεγαλοεπιχειρηματιών, γι’ αυτό είναι διπλή ανάγκη να τα 
υπερασπιστούμε, γιατί η κρίση αργά ή γρήγορα θα κλείσει τον κύκλο της. 

 Με αυτό τον τρόπο λειτουργεί ο καπιταλισμός σε όλες τις χώρες.  Γεννά τις κρίσεις του και τις ξεπερνά 
πάνω στις πλάτες των εργαζομένων.  Φέρνει την ανάπτυξη, αφού πρώτα κατακλέψει το δημόσιο πλούτο και 
συμπιέσει τους μισθούς και το βιοτικό επίπεδο των εργαζομένων.  Αν δεν υπάρξει αντίσταση οργανωμένη και 
δυναμική σε όλα τα επίπεδα, μέσα στη Βουλή αλλά προπαντός μέσα στην κοινωνία, τότε σύντομα ο λαός μας θα 
βρει τον εαυτό του να ζει σε μια εντελώς διαφορετική και χειρότερη κοινωνία, όπου τα αυτονόητα δικαιώματα θα 
χαθούν.   

 Ευχαριστώ. 

 Καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλές γιορτές, κυρία Κουκουμά! 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή Αμμοχώστου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
προσέλθει στο βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να επαναλάβω και εγώ τις ευχές μου προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για ταχεία ανάρρωση 
και επιστροφή στα καθήκοντά του, καθώς και να ευχηθώ δύναμη σε όλους εκείνους τους ανθρώπους που οι 
πρόσφατες πλημμύρες έχουν επηρεάσει σε βαθμό μάλιστα καταστροφικό.  Και δε θα δεχόμουν την κριτική της 
συναδέλφου ότι ολιγώρησε είτε η κυβέρνηση είτε οι υπηρεσίες, που τις τελευταίες τρεις μέρες, νομίζω, μετά 
κόπου και μόχθου μαζί με τις εθελοντικές οργανώσεις βρίσκονται άπασες παρούσες, προκειμένου να 
αντιμετωπιστεί το θέμα.   

 Επίσης, θα ήθελα να πω και να υπενθυμίσω στην αριστερή πλευρά ότι δεν είμαστε εμείς που ετοιμάσαμε 
τον προϋπολογισμό του 2013 και από €120 εκατομ. έχουμε μειώσει τον προϋπολογισμό που αφορούσε τον 
προσφυγικό κόσμο στα €60 εκατομ. μόνο.  Θα ήθελα να υπενθυμίσω στη συνάδελφο, καθώς επίσης και στην 
αριστερή πλευρά, όταν γίνεται κριτική απλώς με αυτό τον έντονο τρόπο, ότι ο κ. Σιαρλή, ο τραπεζίτης, δεν ήταν 
υπουργός του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ήταν υπουργός της δικής σας κυβέρνησης, που έστειλε επιστολή 
συγκεκριμένη -και την έχω καταθέσει από αυτό εδώ το βήμα- με την οποία καλούσε τον τερματισμό της 
παραχώρησης οικοπέδων, καθώς επίσης και των πλείστων προγραμμάτων του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών.  Αυτά για χάριν της αποκατάστασης της αλήθειας και για χάριν μιας δίκαιης τοποθέτησης!   

 Και επίσης δε θα δεχόμουν χωρίς οποιαδήποτε κριτική την αναφορά ότι ο κ. Χάσικος συμπεριφέρεται με 
τρόπο αδίστακτο ή όπως προηγουμένως έχει χαρακτηριστεί.  Πρώτη του σκέψη ήταν η ρύθμιση του θέματος της 
εκ μητρογονίας και θα πρέπει να το τονίσουμε αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι.  Φυσικά, δεν πήρατε εκείνες τις 
πρωτοβουλίες και γι’ αυτό ενδεχομένως να μην το έχετε αναφέρει! 

 Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω στην αγαπητή συνάδελφο ότι κάποιοι φερόντουσαν και περιφερόντουσαν 
στις ορεινές περιοχές, μοίραζαν χαρτιά και τίτλους χωρίς οποιοδήποτε αντίκρισμα, όπως το πράττει κάθε 
λαχειοπώλης, με ενδεχόμενο να υπάρξει τύχη και αντίκρισμα στην αξία αυτή, με οικόπεδα τα οποία καλείται αυτή 
η κυβέρνηση τώρα να δημιουργήσει. Και δε δόθηκε ένα οικόπεδο!  Άρα λοιπόν, στην κριτική θα πρέπει να 
υπάρχουν και όρια. 

 Θα επανέλθω και στα θέματα των εγκλωβισμένων.  ∆εν είναι αυτή η κυβέρνηση που πήρε δύο φορές 
ΦΠΑ από νεαρούς γεωργούς εγκλωβισμένους μας! 

 ∆υστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλος ένας προϋπολογισμός χωρίς το κυπριακό πρόβλημα να 
είναι λυμένο.  Η διακοπή των διαπραγματεύσεων μετά τις τουρκικές προκλήσεις και την επέκταση των τουρκικών 
διεκδικήσεων συνθέτουν το σημερινό τοπίο.  Βεβήλωση της πολιτιστικής κληρονομιάς, καταπάτηση των 
ατομικών δικαιωμάτων των προσφύγων, συνέχιση της κατοχής, μη συνεργασία της Τουρκίας στην εξεύρεση των 
αγνοούμενων, καταπάτηση κάθε δικαιώματος των εγκλωβισμένων μας και τέλος την επέκταση στην επέμβαση 
στην ΑΟΖ.   

 Η Τουρκία διατηρεί ακόμη στρατιωτικά περίκλειστη μια πόλη σαν την Αμμόχωστο.  Αναπτύσσει αργά αλλά 
σταθερά την αυτάρκεια του ψευδοκράτους, με αποτέλεσμα να έχουμε ένα ανταγωνιστικό μόρφωμα στο ίδιό μας 
το έδαφος, ένα παράνομο νομικό μόρφωμα, άσυλο διεθνούς παρανομίας.  ∆υστυχώς, το εδαφικό κινδυνεύει να 
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λυθεί από μόνο του, αφού η “επιτροπή αποζημιώσεων” στα κατεχόμενα κατορθώνει να αποτελεί εκείνο το 
εργαλείο το οποίο προσφέρει ικανοποιητική και αποτελεσματική θεραπεία στους ιδιοκτήτες κατεχόμενης 
περιουσίας με βάση τους ισχυρισμούς της Τουρκίας.  Αποδεχτήκαμε την “επιτροπή” και το έργο της, χωρίς να την 
αμφισβητήσουμε.  Υπήρξαν και προηγούμενες, άλλες κυβερνήσεις.  Σε αυτή την κατάντια μας οδήγησε η 
απουσία κράτους και θεσμών τις τελευταίες δύο δεκαετίες.  Ενώ ήταν υπεύθυνη η διαχείριση της διακρατικής 
προσφυγής στο Ε∆Α∆ και η απόφαση ήταν άθλος, στη συνέχεια η εμπορευματοποίηση της εφαρμογής της 
απόφασης, αλλά και οι εξελίξεις που ακολούθησαν μας εξευτέλισαν.   

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να προβληματιστούμε.  Όπως πολύ σωστά έχει κάνει την 
περιγραφή ο συνάδελφος ο κ. Σοφοκλής Φυττής, θα πρέπει λοιπόν να προβληματιστούμε για το θέμα της 
προσφυγής στην “επιτροπή” της Τουρκίας στα κατεχόμενα.  ∆εν είναι αργά. 

 Θα ήθελα καταρχάς να τονίσω ότι για πρώτη φορά η παρούσα κυβέρνηση αντιμετώπισε το θέμα στα 
σοβαρά, αναζητώντας μια λύση.  Μετατέθηκε το θέμα σε επίπεδο Εθνικού Συμβουλίου και διακομματική 
επιτροπή ανέλαβε να ετοιμάσει προτάσεις.  Το αποτέλεσμα αυτής της διαδικασίας δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν 
οδήγησε σε προτάσεις ουσιαστικές. ∆ε δημιούργησε ακόμη αντικίνητρα, ώστε οι ιδιοκτήτες να μην προσφεύγουν.  
Την ευθύνη φέρει και πάλι το Εθνικό Συμβούλιο και το καλώ άμεσα να προχωρήσει στη μελέτη περαιτέρω 
μέτρων.  ∆εν υποτιμώ τις προσπάθειες Χάσικου με μέτρα της δικής του εμβέλειας ή της δικής του εξουσίας. 

 Η μικρή μας πατρίδα, το κομμάτι αυτό του ελληνισμού που για χιλιάδες χρόνια ανήκει στους Έλληνες, 
κινδυνεύει σήμερα να τουρκοποιηθεί.  Είναι ιερό λοιπόν το καθήκον να ανταποκριθούμε με προτάσεις που να 
τερματίζουν την προσφυγή ιδιοκτητών στα κατεχόμενα.  Χρειαζόμαστε μόνο €30 εκατομ. ετησίως, για να δοθεί 
ουσιαστική και αποτελεσματική αποτροπή έναντι της “επιτροπής”.  Ο κρατικός προϋπολογισμός θα πρέπει να τα 
διασφαλίσει όχι μέσα από αύξηση των δαπανών αλλά μέσα από εξοικονόμηση. 

 Απαιτούμε μέρος των φορολογιών που πληρώνει ο προσφυγικός κόσμος να διατεθεί γι’ αυτό το σκοπό.  
Απαιτούμε δίκαιη ανακατανομή των φορολογικών εσόδων του προσφυγικού κόσμου.  Απαιτούμε μέρος των 
εσόδων από τις φορολογίες του προσφυγικού κόσμου να χαρακτηριστούν έσοδα της ελληνικής κοινότητας.  Αυτό 
το πατριωτικό βήμα θα πρέπει να το αποφασίσουμε με τόλμη, θα έλεγα. 

 Λυπάμαι, επειδή η ανοχή μας σ’ αυτή την εξέλιξη κλειδώνει την επίλυση του διζωνικού χαρακτήρα της 
λύσης εκτός πλαισίου πολιτικής διαπραγμάτευσης.  Μάλιστα, αυτό επιτυγχάνεται σε βάρος της εδαφικής πτυχής.  
Συμφωνώ ότι δεν μπορούμε να στερήσουμε το ατομικό δικαίωμα κανενός ιδιοκτήτη και πιθανή παρεμπόδιση θα 
σήμαινε και την οριστική αφαίρεσή του.  Η θεραπεία είναι η στροφή μας στον ιδιοκτήτη κατεχομένης περιουσίας, 
προσφέροντάς του μια εναλλακτική πρόταση.  Μόνο τότε θα μπορέσουμε να επικαλεστούμε την ηθική και το 
πατριωτισμό. 

 Εναλλακτική λοιπόν πρόταση στο πλαίσιο πρόσθετου και στοχευμένου προγράμματος για τους ιδιοκτήτες 
και μόνο κατεχομένης περιουσίας.  Η ελληνική κοινότητα στην Κύπρο θα πρέπει να διατηρήσει στα χέρια της τις 
περιουσίες και όχι η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η ελληνική κοινότητα θα πρέπει να λειτουργήσει αυτό το 
πρόγραμμα.  Η ελληνική κοινότητα με τα δικά της χρήματα, που προέρχονται από την καθημερινή φορολόγηση 
του προσφυγικού κόσμου, θα πρέπει να το χρηματοδοτήσει.  Οι προσφυγικοί δήμοι και κοινότητες -ζωντανοί 
οργανισμοί- έχουν κάθε δικαίωμα να αγοράζουν υπό τη μορφή εμπιστεύματος περιουσίες των Ελλήνων κατοίκων 
τους.  Το πρόγραμμα αυτό θα πρέπει να αφορά μόνο τους ιδιοκτήτες και κανέναν άλλο, δηλαδή αυτούς που η 
Τουρκία στοχεύει εδώ και σαράντα ολόκληρα χρόνια. 

 Ο στόχος της επιστροφής στις κατεχόμενες περιοχές μας είναι σταθερός.  Αμμόχωστος, Καρπασία, 
Μόρφου, Μεσαορία, Κερύνεια και όλα τα κατειλημμένα υπό του Αττίλα εδάφη μας δεν επιδέχονται οιασδήποτε 
αμφισβήτησης.  Η αξιοποίηση του φυσικού μας πλούτου προς επίτευξη του στόχου αυτού είναι εκ των ων ουκ 
άνευ και συνδέεται άμεσα με την καταληκτική μορφή λύσης. 

 Χαιρετίζω επίσης την απόφαση της κυβέρνησης να δημιουργήσει το μητρώο προσφύγων, δηλαδή να 
καταγραφούν τα ωφελήματα του κάθε πρόσφυγα, αλλά ταυτόχρονα και το τι έχει απολέσει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήταν παράλειψή μου να μην υπογραμμίσω την αποτελεσματικότητα και τη διαφορετική προσέγγιση 
στο θέμα των αγνοουμένων, μια προσέγγιση η οποία είναι στα πρόθυρα, καθώς ο χρόνος εξαντλείται, και γίνεται 
έκκληση από όλους εμάς προς οποιονδήποτε κατέχει πληροφορίες για το θέμα των αγνοουμένων να τις 
παραθέσει.  Ο χρόνος κυλά και θα είναι αργά, αν δεν το πράξουμε τώρα.  Και καταδικάζω για μια ακόμη φορά το 
πρόσθετο τουρκικό έγκλημα της μετακόμισης των οστών όλων των ομαδικών τάφων, που στην περίπτωση της 
Άσσιας το έγκλημα αυτό προκαλεί κάθε πολιτισμένο άνθρωπο.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καλές γιορτές! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θέλω να δηλώσω εκ προοιμίου ότι, τον καιρό που στερεωνόταν η δημοκρατία στην Πνύκα των Αθηνών, οι 
δημιουργοί της, ο Κλεισθένης, ο Εφιάλτης, ο Περικλής, επαρότρυναν τους πολίτες να ανεβούν επί του βήματος, 
για να ακουστούν τα επιχειρήματα και να πάρουν ανταπάντηση.  Εδώ εις τη Βουλή μας, όταν επί χρηματιστηρίου 
αφαιρούντο, μάλλον εκλέφταν εκατομμύρια, ο χρόνος των βουλευτών ήταν είκοσι λεπτά· τώρα που μετακομίσαμε 
στα δισεκατομμύρια έγινε δέκα λεπτά, γι’ αυτό θα παρακαλέσω το προεδρείο να έχει την ανοχή, να δώσει κάποιο 
λογικό χρόνο, για να μπορέσω να πω τα επιχειρήματά μου.  Και δεν είμαι εξ εκείνων που θα καταχραστούν το 
χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε, για να μην αρχίσουμε να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, κλείσ’ το ρολόι να εξηγηθούμε πρώτα, πριν να… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, έντζιε έχω κανένα ρολόι, Πρόεδρε… 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 …αλλά, αν θα αρχίσει η αντιδικία, Πρόεδρε, σου το λέω εκ προοιμίου, για να ξέρεις, για να κατεβώ από το 
έδρανο τούτο, θα σε παρακαλέσω να το βάλεις στην ολομέλεια, για να πάρουν όλοι το βάρος ότι ένα συνάδελφό 
τους δεν τον θέλουν να μιλήσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν νομίζω να έχω δυσκολία να χειριστώ το λόγο ή να πω τες απόψεις μου.  Άρα λοιπόν, για να 
μετρήσουμε σωστά τα πράματα, μπορεί να κάθεται το κονκλάβιο πάνω και να μοιράζει το χρόνο, αλλά εμένα εν 
με φώναξε κανένας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εδώ βλέπω μιλούν σαράντα λεπτά, είκοσι πέντε λεπτά, δέκα λεπτά.  Αύριο εννά μας πείτε να μεν μιλούμε 
καθόλου!  ∆εν πρόκειται να κατεβώ από το βήμα, εκτός αν θέσεις θέμα στην ολομέλεια, και τότε πολύ 
ευχαρίστως να κατεβώ, αλλά την ευθύνη να την πάρετε ομαδικώς.  Κοντός ψαλμός αλληλούια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, άκου με, κύριε Ζαχαρία Κουλία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε φέρουμε καμία ένσταση στο να εκφραστεί ο κ. Κουλίας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ελεύθερα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Χάνουμε χρόνο, κύριε Πρόεδρε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, άφησ’ τον να τον μετρήσει όπως θέλει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆ιέκοψα το χρόνο του συναδέλφου, για να εξηγηθούμε, πριν να παρεξηγηθούμε.  Λοιπόν, θα σου δώσω, 
κύριε Ζαχαρία Κουλία, όσο χρόνο σου έδωσα πέρσι, αλλά τα είκοσι λεπτά ήταν πρόπερσι.  Τωρά όλοι έχουν μία 
δημοκρατική αυτή, ότι δέχθηκαν τα δέκα λεπτά, άτε έντεκα, άτε δώδεκα, ανάλογα με το… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε παρακαλώ, να μεν με κάμεις να παρεκτραπώ!  ∆εν έχεις κανένα δικαίωμα ως 
Πρόεδρος του σώματος να μου λες τέτοιες διαδικασίες.  Εδώ υπάρχει η ολομέλεια του σώματος!  Εκείνοι που 
αποφάσισαν και μοίρασαν το χρόνο δεν έχουν κανένα δικαίωμα.  Η μοιρασιά να γίνει εδώ!  Εδώ σας θέλω 
παλικάρια να αποφασίσετε.  Θέλετε να κατεβώ από το βήμα;  Ευχαρίστως!  Αποφασίστε.  Να μου δώσεις;  Γιατί; 
Χρωστάς μου τίποτε και θα μου δώσεις;  Κύριε ελέησον!  Έτσι λειτουργεί η δημοκρατία;  Άτε να σας δω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η δημοκρατία απαιτεί να σέβεσαι και τους άλλους.  ∆εν μπορεί να γίνει αυτό το πράμα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, επήξαν οι δουλειές σας, κύριοι;  Τι θα κάμετε δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν μπορεί οι άλλοι να έχουν δέκα λεπτά και εσύ να ζητάς είκοσι… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, δηλαδή το πρόβλημα έν’ το να μιλήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …και παραπάνω και απεριόριστο χρόνο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, δηλαδή το πρόβλημα έν’ το να μιλήσω πέντε λεπτά επιπλέον;  Αυτό έν’ το 
πρόβλημά σας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άτε να σας δω! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Γινόμαστε ρεζίλι, ρε παιδκιά.  Για όνομα του Θεού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είπα να του δώσω… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, εννά δώσεις, γιατί έν’ ’πού τζιείνα που ’σιεις τζιαι εννά μου δώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δεν είναι ότι σου χρωστώ, επειδή… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, εδώ είμαι εκλελεγμένος βουλευτής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η φασαρία αυτή άρχισε από έξω!  Η φασαρία αυτή άρχισε από έξω! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, είμαι εκλελεγμένος βουλευτής και δεν τελώ υπό την κηδεμονία του Προέδρου.  Σε παρακαλώ 
πολύ δηλαδή!  Για όνομα του Θεού!  Έχει σύνταγμα και νόμους.  Τι θέλετε να κάμουμεν;  Πάμε σε δικτατορία 
δηλαδή;  Πού εκαταλήξαμεν σε τούντον τόπο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποφάσισαν οι αρχηγοί και τα κόμματα δέκα λεπτά ο κάθε βουλευτής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Οι αρχηγοί!  Άκου!  Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ δεν μπορώ να σου δώσω απεριόριστο χρόνο. 

 Κύριε Αβέρωφ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για να με κατεβάσεις… Θα φέρεις βίντζιν να με κατεβάσεις ’πού δαπάνω!  Έτσι όπως το ακούεις, α! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήδη με συζήτηση επί της διαδικασίας εφάμεν περισσότερο χρόνο από αυτόν που θα ήθελε 
έξτρα ο κ. Κουλίας.  Ας αρχίσει την ομιλία του και βλέπουμε.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, το “βλέπουμε” πίννει νερό, κύριε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, με όλο το σεβασμό, θεωρώ ότι η ώρα που σπαταλήσαμε, αλλά τζιαι οι 
τηλεθεατές που παρακολουθούν αυτό το οποίο συμβαίνει τώρα στη Βουλή…  ∆εν είναι ορθό, δε μας τιμά.  Ας 
ξεκινήσει ο κ. Κουλίας τζιαι είμαι βέβαιος ότι θα σταματήσει εκεί και όπου πρέπει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρε, να ξεκινήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ για λόγους δικαιοσύνης και ίσης μεταχείρισης να δώσω κάποιο χρόνο περισσότερο, διότι είναι 
ανεξάρτητος βουλευτής, δεν υπόκειται στις κομματικές αποφάσεις πάνω, αλλά να μιλά απεριόριστα δεν μπορώ 
να το δεχτώ.  Ας αρχίσει όμως, εφόσον το θέλετε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αν χρειαστεί, εννά τον σταματήσει η ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Έχετε το λόγο, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Θέλω να πω ότι προειδοποίησα τον Πρόεδρο εκ προοιμίου ότι δεν είμαι κανένας που καταχράται το χρόνο 
ούτε κανένας που ήρτεν τωρά στη Βουλή και δεν ξέρει τι του γίνεται.  Ξέρω πολλά καλά είντα μ’ που μου γίνεται 
και τι λέει το ίδιο το σύνταγμα.  Και την άλλη φορά έφερά σας και το ίδιο το σύνταγμα, που λέει ότι ο κάθε 
βουλευτής επί κρίσιμου ζητήματος μπορεί να τοποθετηθεί σε εύλογο χρόνο.  Και αυτό προτίθεμαι να κάμω. 

 Το λοιπόν, κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά από αυτή την ωραία, έτσι, τη συζήτηση περί εδραίωσης της δημοκρατίας, τέλεια πρώτα να πούμε εις 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, που ενδεχομένως να μας παρακολουθεί από την Αμερική -έχει διαδίκτυο- αυτά 
που θα πω να μην τα εκλάβει, να μην τα πάρει τοις μετρητοίς.  Είναι σε ανάρρωση, έχει όλη τη συμπάθειά μας, 
αλλά ο Πρόεδρος, αντιλαμβάνομαι, είναι άνθρωπος που καταλαβαίνει ότι η αντιπολίτευση είναι το χρησιμότερο 
εργαλείο της δημοκρατίας.  Εξάλλου, δε θα πω και τίποτε επικριτικό για τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Απλώς, 
θα αναφερθώ στα έργα του και θα θέσω τα ερωτήματα. 

 ∆ιάγουμε το τεσσαρακοστό πρώτο έτος της κατοχής.  Οι εγκλωβισμένοι, οι αγνοούμενοι και οι πρόσφυγές 
μας διάγουν βίο ακόμα δυσκολότερο από το ’74.  Σήμερα, εν έτει 2014, εκείνος που πληρώνει διπλό τίμημα είναι 
ο προσφυγικός κόσμος, ο οποίος είναι καταχρεωμένος στες τράπεζες.  Όσον αφορά δε τους αγνοουμένους μας, 
φτάσαμε αισίως σε έναν αριθμό κάτω των τετρακοσίων να ταυτοποιηθούν, η Τουρκία παρεμβάλλει εκατόν 
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εμπόδια και σε αρκετές οικογένειες αγνοουμένων μας δίνονται ψήγματα οστών, για να γίνουν ταφές.  Και οι 
Ασσιώτες, προ τιμήν τους, δεν έχουν δεχτεί τέτοια διαδικασία.  Και ένα άλλο θέμα που αφορά τους αγνοουμένους 
είναι τα πιστοποιητικά θανάτου που εκδίδονται, που περίπου είναι αγνώστου αιτιολογίας.  Όταν επί των κρανίων 
φέρουν τέσσερις-πέντε τρύπες από εκτέλεση, αυτή η πολιτεία δέχεται να δίδει πιστοποιητικά θανάτου αγνώστου 
αιτιολογίας.  Ελπίζω ότι επέστη ο καιρός να εκδίδονται κανονικά πιστοποιητικά θανάτου, σύμφωνα με την κείμενη 
νομοθεσία. Και, αν οι ιατροδικαστές δεν μπορούν να αποφανθούν ότι πρόκειται περί εγκληματικής πράξεως, τότε 
η υπόθεση να στέλλεται στο θανατικό ανακριτή, όπως προνοεί ο νόμος της ∆ημοκρατίας, και να αποφασίζει ο 
δικαστής ως θανατικός ανακριτής. 

 Το εθνικό μας θέμα.  Εδώ αισίως αυτή η κυβέρνηση έχει τρέξει περίπου το 40% της θητείας της και…  
Θυμούμαι τότε που ήθελε να κάμει συνεργασία με το ∆ημοκρατικό Κόμμα, διότι η προηγούμενη προεδρία του 
∆ημοκρατικού Κόμματος ευθύνεται για τους δύο Προέδρους που είχαμε, είναι η προεδρία η προηγούμενη που 
κατάφερε να εγκαταστήσει και τον κ. Χριστόφια και τον κ. Αναστασιάδη Προέδρους -εξαιρουμένου του κ. Νικόλα, 
που ανέλαβε τώρα πρόσφατα- και έδωσε διάφορες υποσχέσεις.  Φυσικά, για να γίνουμε Πρόεδροι, υποσχέσεις 
όσες θέλεις.  Στο τέλος είδαμε τον Πρόεδρο να αθετεί όλες τις υποσχέσεις του και, για να ισοφαρίσει τα 
κατορθώματα του κ. Χριστόφια, έκαμε το κοινό ανακοινωθέν του Φεβρουαρίου, όπου εκεί δυστυχώς, 
δυστυχέστατα εδέχτηκε ότι η κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εκπηγάζει εξίσου, άκουσον, άκουσον, από 
τους Τουρκοκυπρίους και τους Ελληνοκυπρίους.  Το 18% δηλαδή είναι ίσο με το 82%!  Και ισοφάρισε, θα έλεγα, 
τον κ. Χριστόφια, που δέχτηκε το 2008, μόλις ανέλαβε και εκείνος, να κάμει τα συνιστώντα κράτη και το 
συνεταιρισμό.   

 Σήμερα μας λέει ο Νταβούτογλου το εξής:  «Επ, πού πάτε ρε κοπέλια;  Θα βγάλετε πετρέλαιο;  Θέλω το 
ένα βαρέλι.  Θα βγάλετε αέριο;  Θέλω το ένα κυβικό μέτρο».  Μα, αυτά τα δικαιώματα δυστυχώς δεν του τα 
έδωσε κανένας άλλος.  Ευτυχώς, ο κυπριακός λαός δεν του τα έδωσε, αλλά οι Πρόεδροί μας προέβησαν σε 
αυτές τες ενέργειες.  Και μετά ο Πρόεδρος είπε «κύριε, για να πάμε στες συνομιλίες, θα ξεκαθαρίσει η βάση», 
έκαμε αυτό το περιβόητο σύμφωνο και πήγε στες συνομιλίες.  Ε, το αποτέλεσμα αυτής της πολιτικής έφερε το 
Μπαρμπαρός εις τες θάλασσές μας.  Και δικαίως ο Πρόεδρος εσηκώστην και έφυγε από τες συνομιλίες.  Και 
μάλιστα συνήλθε και το Εθνικό Συμβούλιο και έβγαλε τριάντα δράσεις, σε περίπτωση που δε φεύγει το 
Μπαρμπαρός.  Στο τέλος τι επάθαμε;  Είδαμε να τρέχουμε δεξιά και αριστερά να παρακαλούμε τους Τούρκους 
να ταράξουν το πλοίο, για να πάμε πίσω.  Αν είναι δυνατόν!  Καλά, οι τριάντα δράσεις πού έγιναν;  
Αναδιπλωθήκαμε ανωμάλως και χάθηκαν και οι δράσεις μας;  Επιπλέον, τώρα διερωτώμαι, γίνεται να κάμνεις μια 
σωστή πράξη και μετά να κάμνεις εκατό λάθη;  Είντα, ήταν προτιμότερο να μεν ταράξει ’πού τες συνομιλίες.  
Καλά, έστω ότι φεύγει το Μπαρμπαρός…  Επήρε μας όμως χαμπάρι ο κ. Ερντογάν και είπε «α, όι μόνο το 
Μπαρμπαρός δε φεύγει· θα πάρω και εξέδρα».  Ε, αφού η προεδρεύουσα χώρα, σας παρακαλώ, η Ελλάς, 
ήταν…  Αυτό είναι το άλλο απότοκο αυτής της πολιτικής μας εδώ, και εδώ και στην Ελλάδα.  Πήγε ο κ. 
Νταβούτογλου και πήρε το περιβόητο έγγραφο των 105 σελίδων που έγραφε πάνω «η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
είναι εκλιπούσα» και το παρέλαβε ολόχαρος και ολόπετος ο κ. Βενιζέλος και, όταν, ορθώς φερόμενη, η 
ευρωβουλευτής της Κύπρου διαμαρτυρήθηκε, τότε μας έστειλε ρηματική διακοίνωση.  Εξανακούσετε;   

 Αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, είναι τα σημεία των καιρών.  Έτσι έγινε το 1974.  
Καμπόσοι ανόητοι εξεκινήσαν με τες τέχνες και με τες πόμπες και με τες ιστορίες.  Και έλεγε ο Μακάριος «θα 
’ρθούν οι Τούρκοι».  Τωρά τα σημεία των καιρών τι λεν;  Ήρταν οι Τούρκοι, είναι στη νότια θάλασσά μας!  Λέει 
«είναι εκλιπούσα η Κυπριακή ∆ημοκρατία» και η Ελλάς περίπου κάμνει την αχάπαρην.  Ξέρετε ποιο θα είναι το 
επόμενο βήμα;  Και μετά τα διατρέξαντα στην οικονομία;  Το επόμενο θα είναι η διάλυση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας!  Και ο καθένας από εμάς εδώ και όλοι οι συμπατριώτες μας θα μετατραπούμε σε Παλαιστινίους, θα 
ψάχνουμε χώρα να μας δώκει διαβατήριο, για να βρούμε πατρίδα νέα, με τους τρόπους που βαδίζουμε και όπως 
προχωρούμε. 

 Φυσικά, αυτό είχε και άλλους…  Και δεν είναι τυχαία που συμβαίνουν τούντα πράματα.  Θυμούμαι το 2007 
από αυτό το έδρανο, όταν ήταν ο προεκλογικός του 2007, ήταν ο Νίκος ο Κατσουρίδης, ο οποίος είναι παρών, 
είναι εκεί, μάρτυρας αψευδής, που έδωκεν τη θέση του να μιλήσει ο κ. Νίκος Αναστασιάδης.  Ξέρετε, έχει και ώρα 
ακροαματικότητας τούτη η δουλειά. Και έκαμα την παρατήρηση «μα, έν’ δυνατό ο Νίκος ο Κατσουρίδης, με τόσο 
νου, να παραχωρήσει τη θέση του εις τον κ. Αναστασιάδη;».  Υπήρχε από τότε μια άτυπη συνεργασία, 
τουλάχιστον επί του εθνικού θέματος.  Και ο στόχος ήταν να κατεβεί ο Τάσσος και να πάει εκείνος που μπορούσε 
καλύτερα, ο κ. Χριστόφιας.  Ε, και την άλλη φορά να πάει ο κ. Αναστασιάδης.  Και τούτη η άτυπη, επί του εθνικού 
θέματος τουλάχιστον, συνεργασία αποτυπώθηκε προχτές πού;  Είδα την εις την τηλεόραση, εις τον Άγιο 
Σωζόμενο.  Εις τον Άγιο Σωζόμενο, επί των ερειπίων, πρώτος και καλύτερος ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Για να είμαι ειλικρινής, ’πού το ΑΚΕΛ δεν είδα κανέναν, αλλά μου είπε ο κ. 
Τορναρίτης ότι ήταν ο κ. Στεφάνου.  Ο κ. Τορναρίτης μου το είπε.  Αυτό αποτυπώνει…  Και ακούστε τι εκάμαν.  
Εκάμαν, λέει, επί των ερειπίων του Αγίου Σωζομένου να μας υποδείξουν, να εύρουν τρόπο να λειτουργήσει η 
ομοσπονδία.  Καλά, ρε αθεόφοβοι, ξέρετε καμιά ομοσπονδία του κόσμου που εφαρμόζεται σε λιλιπούτεια κράτη 
σαν το δικό μας, που είμαστε κάτω από ένα εκατομμύριο ψυχές;  Σε ποια χώρα του κόσμου, σε ποιο σημείο της 
υδρογείου και της υφηλίου;  Και επήγετε εκεί κουρδιστοί και λυγιστοί όλοι οι ανανισταί να μας εύρετε τρόπο για 
την ομοσπονδία;  Συγγνώμη, και τούτα έχουν σημασία γιατί;  Ξέρετε γιατί τα λέω; ∆ιότι έν’ τα μεγαλύτερα 
κόμματα.  Αυτοί κατευθύνουν τες τύχες του τόπου.  Και, αύριο που θα χαθεί η πατρίς, έθθα λέει κανένας «επήεν 
ο Τορναρίτης» ή «επήεν ο Κουλίας».  Επήεν, επήεν!  Θυμάται κανένας το κακό του ’74; Και μου κάμνει εντύπωση 
δηλαδή.  Άνθρωποι που εσπουδάσαν, που έχουν δοκτοράτα, που έχουν πτυχία.  Καλά, ρε κύριοι, ξέρετε καμιά 
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ομοσπονδία που αφαιρούν τα σπίδκια των ανθρώπων, που τους αφαιρούν τα ανθρώπινα δικαιώματα, που τους 
αφαιρούν το δικαίωμα ψήφου, διακίνησης, εγκατάστασης, περιουσίας;  Μα, τι είναι τούντα μασκαραλλίκκια που 
γίνονται στη χώρα μας; 

 Φυσικά, έχει ένα σπουδαίο νέο, έγραψε ένα κομμάτι εις το Χάρβαρντ.  Έφερά το εδώ να σας το διαβάσω.  
Να έχω την ανοχή σας μόνο.  Και, κύριε Τορναρίτη, έντζιε ’ν τίποτε προσωπικό για σένα, αλλά έχει ένα, «Κατά 
των δημογερόντων», που αναφέρεται στον Κολοκοτρώνη και λέει…  Να σου πω ένα ωραίο κομμάτι που γράφει ο 
Κωστής Παλαμάς για το σπουδαίο αγαθό της ελευθερίας.  Λέει εδώ το εξής:  «Αυτό το λόγο θα σας πω, δεν έχω 
άλλο κανένα, μεθύστε με τ’ αθάνατο κρασί του Εικοσιένα».  Κωστής Παλαμάς.  Φυσικά, έντζιε ήταν εθνικιστής ή 
ρατσιστής.  Υμνεί τον Κολοκοτρώνη, ο οποίος εργάστηκε για την ελευθερία της πατρίδας μας.  Εμείς έτσι 
κάμνουμεν;   

 Σε ένα άλλο σημείο…  Να έχω την ανοχή σου, κύριε Πρόεδρε, τζιαι εννά το εύρω, εφωτοτύπησά το 
δηλαδή.  Θα σας πω ποιος κύριος το έγραψε.  Ευτυχώς, είναι ένας από τους λαμπρούς νέους που διαθέτει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία διάσπαρτους εις τα πέρατα της οικουμένης, διότι εμείς τους νέους μας, αντί να τους 
κρατούμε, ήβραμε τρόπο να τους διώχνουμε.  Και λέει αυτός ο σπουδαίος νέος τα εξής:  «Η παρακμή του 
πανελληνίου πολιτικού βίου ορατή.  Ο ενδοτισμός γίνεται πατριωτισμός.  Ο μέτριος πολιτικός αναδεικνύεται 
ηγέτης.  Ο δικολάβος αυτοπροβάλλεται ως διεθνολόγος.  Μια ολόκληρη κοινωνία πεθαίνει.  Προσμένει 
ασθμαίνουσα την βιολογικήν ή πολιτικήν εξόντωσιν κομματαρχών και διαπλεκομένων.  Λαός οσφυοκαμπτών.  
Λαός δούλων.  Το ερώτημα προβάλλει αμείλικτον:  Ποιοι θα φέρουν την ανάστασιν του Έθνους;  Ποιοι θα 
αναστήσουν τον λαόν της Κύπρου;».  Γράφει τζιαι ’πού κάτω πού ήταν.  Χάρβαρντ.  Βιβλιοθήκη του Χάρβαρντ, 
2003.  Αυτή είναι μια σπουδαία εργασία που έκαμε ένας κύριος ονόματι Ιάκωβος Καρεκλάς.  Πιάστε το τούτο να 
το έχετε για την ιστορία. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Υπάρχει ακόμα ένα κείμενο που προβλέπει την καταστροφή του τόπου.  Αυτά τα σπουδαία μυαλά όμως, 
τα οποία διαπρέπουν στο Κέιμπριτζ και στο Χάρβαρντ, εμείς τα εξαποστέλλουμε.  Και ένας τέτοιος ήταν και ο 
Ορφανίδης, ο οποίος είναι καθηγητής στο ΜΙΤ.  Επισκαλίσαμέν τον να πάει στο καλό και να φέρουμε τους 
άλλους φωστήρες. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μετά που μας έσωσε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, εννά σου απαντήσω, κύριε, εσένα. 

 Αφού φύουμεν ’πού τον Άγιο Σωζόμενο και αυτά που βλέπουμε και ζούμε, να πάμε εις τα εσωτερικά τα 
δικά μας.  Και μία παρηγοριά την οποία έχω στις δίσεκτες ημέρες είναι ότι εστράφηκα στες ρίζες μας.  Και μου 
έστειλε ένας κύριος ένα πολύ ωραίο έγγραφο, το οποίο εννά καταθέσω, για να μας φωτίζει και να μας διαφωτίζει 
όλους και πολύ περισσότερο εμάς εδώ, τους πατέρες του έθνους.  Είναι από τα «Πολιτικά» του Αριστοτέλη.  
«Επιδίωξη της τυραννίας είναι να πτωχεύσουν οι πολίτες, αφενός για να συντηρείται με τα χρήματά τους η 
φρουρά του καθεστώτος και αφετέρου για να είναι απασχολημένοι οι πολίτες και να μην τους μένει χρόνος για 
επιβουλές.  Σε αυτό το αποτέλεσμα αποβλέπει τόσο η επιβολή μεγάλων φόρων […]».  Και ο Πλάτωνας γύρω στο 
427 π.Χ. σε ένα άλλο κομμάτι λέει τα εξής:  «Κάθε λαός είναι άξιος των ανθρώπων που τον κυβερνούν. […]  
Κανείς δεν είναι πιο υποδουλωμένος από εκείνους που εσφαλμένα πιστεύουν πως είναι ελεύθεροι. […]  Όσοι 
αδιαφορούν για τα κοινά είναι καταδικασμένοι να εξουσιάζονται πάντα από ανθρώπους πολύ κατώτερούς τους».  
Έν’ για τούτους της αποχής, που τους καλλιεργούν μες στο μυαλό το «μεν ψηφίζετε».  Α, ξέρετε τι ωραία είναι να 
μεν ψηφίζουν;  Και τα μεγάλα κόμματα πήραν μεγάλα ποσοστά, διότι το 50% του λαού μας απέσχε.  Αυτό.  
Χαιρετίσματα από τον Πλάτωνα.   

 Υπάρχει ακόμα ένα του Ισοκράτη που λέει τα εξής:  «Η δημοκρατία μας αυτοκαταστρέφεται, διότι 
κατεχράσθη το δικαίωμα της ελευθερίας και της ισότητας, διότι έμαθε τους πολίτες να θεωρούν την αυθάδεια ως 
δικαίωμα, την παρανομία ως ελευθερία, την αναίδεια του λόγου ως ισότητα και την αναρχία ως ευδαιμονία».  
Πάρ’ το τζιαι τούτο.  Έχει και ένα πιο κάτω, διαβάστε το μόνοι σας. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Να πάμε στα εσωτερικά μας.  Θέλω να θυμίσω, κύριοι -και αφορά εδώ κατά κύριο λόγο τες μεγάλες μας 
πολιτικές δυνάμεις, τες οποίες σεβόμεθα μεν, αλλά τα έργα έν’ κάτω- τη Focus.  Η Focus, κύριοι -θυμάστε την;- 
έδωσε, λέει, στα δύο μεγάλα κόμματα €2 εκατομ.  Προς τιμήν του ο κ. Αβέρωφ -και χαιρετίζω τη στάση του και 
την εντιμότητα του ανδρός- είπε «κύριοι, εμείς πήραμε €500.000» και, νομίζω, αν δεν κάμνω λάθος, έδωσε τα 
€50.000 πίσω.  Υπολείπονται τα €450.000.  Η άλλη πλευρά, η ανατολική, η εξ αριστερών μου, ψάχνει σε ποια 
εταιρεία επήγαν και εχάθηκε μέσα στες εταιρείες.  Τώρα ο μακαρίτης ο Μαρξ πού εσκέφτηκε να κάμει τόσες 
πολλές εταιρείες σε αριστερά κινήματα και να χάνονται τα χρήματα…  Είμαι πολύ περίεργος δηλαδή αν 
αναπτύσσεται τέτοια θεωρία σε τούντα ζητήματα.  Και τούτο έν’ πολλά σοβαρό.  Ξέρετε γιατί;  ∆ιότι, κύριοι, 
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τούντα λεφτά εδιακινηθήκαν ξέρετε από ποιους αετονύχηδες από το εξωτερικό.  Και εδιακινήθηκαν την ώρα του 
προεκλογικού το 2007, για να κατεβεί ο Τάσσος.  Και είμαι πολλά περίεργος ο Γενικός Εισαγγελέας, ο οποίος 
ανέλαβε να κάμει τη δουλειά, να την καθαρίσει, πότε θα το κάμει τούτο.  Και νομίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό 
το ζήτημα άπτεται και της διαφθοράς, άπτεται και της δημοκρατίας, άπτεται και των σωστών ανθρώπων.  Και δεν 
τα πήρε κανένας ’πού τη στράτα ή κανένας άσχετος.  Επήραν τα τα πολιτικά κόμματα τα οποία είναι εδώ σε 
τούντη Βουλή και ψηφίζουν νόμους!  Είναι αυτοί που επιάσαν την προεδρία της ∆ημοκρατίας!  Την πρώτη φορά 
την επήρε ο κ. Χριστόφιας, τη δεύτερη ο κ. Αναστασιάδης. Είχε και άλλους διεκδικητές της προεδρίας.  Είναι 
δηλαδή σαν να καταδεχόμαστε να πάμε σε έναν αγώνα να τρέξουμε, ο ένας να πάει ξυπόλητος στα αγκάθια και ο 
άλλος να πάει με παπούτσια Adidas.  Είναι δημοκρατία τούτη;  Και να καταδεχόμαστε να κάμνουμεν έτσι 
δουλειές;  Γιατί;  ∆ιερωτώμαι πότε θα απαντηθεί το ερώτημα. 

 Η ατιμωρησία, δυστυχώς…  Στη σελίδα 6 λέει τούτος ο νεαρός…  Όχι…  Εν πάση περιπτώσει, θα το εύρω 
εδώ.  Το λοιπόν, λέει τα εξής:  «Πάραυτα η υφιστάμενη και επιβεβλημένη διαφορά των […]»…  Να πάμε στο 
συγκεκριμένο κομμάτι, να μεν το διαβάσω όλο, διότι θα είναι πολύ και θα φωνάζει ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, μίλα όσο σε αφήσουν οι συνάδελφοι.  Εγώ δεν ενδιαφέρομαι πόσο θα μιλήσεις. 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σημαίνει, κύριε Πρόεδρε, ότι εδιορθώθηκες πολλά καλά.  Ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιατηρώ τις απόψεις μου, ότι παραβιάζεις τη δημοκρατικότητα που αποφάσισε αυτό το σώμα, δέκα λεπτά 
ο καθένας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μακάρι να ήταν τούτη η παραβίαση της δημοκρατικότητας σε τούντον τόπο τζιαι ήταν να περνούμεν 
ούλλοι πολλά καλά! 

 «Απουσία σκληρής τιμωρίας των πραγματικών ενόχων και όχι των αποδιοπομπαίων τράγων και επιβολή 
σεισάχθειας ή επιστροφής χρημάτων εις όσους υπήρξαν θύματα καταδολιεύσεως.  Νομιμοποιείται οποιασδήποτε 
μορφής επαναστατική πράξη εναντίον αυτών οι οποίοι αυταποδείκτως και πασιφανώς κατελήστευσαν αδαείς 
πολίτες.  Μόνον κατ’ αυτόν τον τρόπον ελεύσεται η κάθαρσις.  Πόση αδικία χρειάζεται ακόμα, για να αφυπνισθεί 
η λαϊκή οργή;».  Τούτα έγραψέν τα ο νεαρός τούτος -και είναι στη βιβλιοθήκη του Πανεπιστημίου του Χάρβαρντ- 
το 2002, που έγινε το χρηματιστήριο.  Και, επειδή δεν υπήρξε καμιά απολύτως τιμωρία μέχρι τότε, τότε 
εματακομίσαμε από την κλοπή των εκατομμυρίων εις την κλοπή των δισεκατομμυρίων. 

 Ποια χώρα, σας παρακαλώ πολύ, όταν πάει να δανειστεί €10 δις, χάννει €40 δις;  Και ποια είναι τα €40 δις 
που χάσαμε;  Το €1,8 δις της Λαϊκής με νόμο από τη Βουλή μάλιστα!  Ήρθε εδώ με το πιστόλι ο κ. Σιαρλής και 
έπεισε το κοινοβούλιο, απειλώντας το ότι, αν δεν ψηφίσει το €1,8 δις, θα καταστραφεί η τράπεζα.  Μετά πήγαμε 
στα €4,8 δις του κ. Χριστόφια, μετά πήγαμε στα €10 δις του ELA.  Αυτά είναι €20 δις.  Και μετά έχουμε το 
κούρεμα των καταθέσεων.  Ρωτάς πόσα είναι.  Άλλοι λένε €6 δις, άλλοι €8 δις, άλλοι €2 δις.  Ό,τι θέλουν λεν!  
Μετά είναι ο μηδενισμός των μετοχών και τα αξιόγραφα.  Άλλα €20 δις.  €20 δις και €20 δις, €40 δις.  Ποια χώρα 
πάει να δανειστεί €10 δις και χάνει €40 δις; 

 Επιπλέον, είπαν «ξέρετε, τούτα κάμνουμέν τα, για να σώσουμε την Τράπεζα τη Λαϊκή».  Καλά, κύριοι, 
επκιάσετε τη Λαϊκή και την εφορτώσετε στην Τράπεζα Κύπρου που ήταν υγιής;  Είχαμε μία κατεστραμμένη 
τράπεζα και καταστρέψαμε δύο τράπεζες;  Και εν ονόματι της σωτηρίας των τραπεζών καταστρέψαμε τους ίδιους 
τους πολίτες;   

 Το μέγα ερώτημα είναι ο ELA.  Θυμάστε τον κ. ∆ημητριάδη.  Έκαμε δήλωση δημόσια και είπε «κύριοι, εγώ 
έβαλα τη Λαϊκή στον αναπνευστήρα, γιατί είχε εκλογές».  Είχε τέτοια εξουσία και τέτοιο δικαίωμα ο κ. 
∆ημητριάδης, να φορτώσει στον κυπριακό λαό €10 δις ELA και οι μετέπειτα να τα φορτώσουν στην Τράπεζα 
Κύπρου, τουτέστιν να τα φορτώσουν στους πολίτες;   

 Είπε ο κ. Θεμιστοκλέους προηγουμένως ότι ο κ. Αναστασιάδης ήταν άτυχος.  Εγώ λέω ήταν πολλά 
τυχερός, διότι, την ώρα που εκληρονόμησε όλο αυτό το ναρκοπέδιο του κ. Χριστόφια, αντί να πει «κύριοι, να 
φωνάξετε τους ναρκαλιευτές», που έλεγε είχε τα μυαλά και τις γνώσεις, «να μαζέψουν τες νάρκες», μας έβαλε 
εμάς να μπούμε ’πού το ναρκοπέδιο, αλλά τους συμπεθέρους άφηκέν τους πόξω και μπήκαμε μόνοι μας στο 
ναρκοπέδιο.  Τα αποτελέσματα είναι εδώ. 

 Ασφαλώς και οι δηλώσεις του ∆ημητριάδη τούτες από μόνες τους αποτελούν ποινικό αδίκημα.  ∆ε νομίζω 
να χρειάζεται εξειδικευμένη γνώση ότι τούτο αποτελεί ποινικό αδίκημα.  Και θα έλεγα, αγαπητοί συνάδελφοι, για 
να συντομεύω, να μη διαμαρτύρεται ούτε ο Πρόεδρος ούτε οι δύο εξουσίες, η κοινοβουλευτική και η εκτελεστική, 
το ελάχιστο, έτσι επιεικώς, διότι έχουμε και εμείς τεράστιες ευθύνες που ψηφίσαμε νόμο του ∆ημητριάδη, να 
κάμνει ό,τι θέλει.  Απ’ εδώ πέρασε ο νόμος.  Εκείνοι που τον ψήφισαν δηλαδή!  Απέτυχαν παταγωδώς!   



811 

 

 Και μας έμεινε μόνο μία.  Είναι η πρώτη φορά που θα υποχρεωθώ να πω την άποψή μου για το Ανώτατό 
μας ∆ικαστήριο, την τρίτη εξουσία.  ∆εν όρθωσε ανάστημα απέναντι στα τροϊκανά νομοσχέδια και με αποφάσεις 
περίπου της μιας παραγράφου αιτιολόγησε αυτά τα νομοσχέδια.  Εγώ λέω ότι έπρεπε η δικαιοσύνη του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου να ανορθώσει ανάστημα και όχι να τηρήσει ποντιοπιλατική στάση.  Φυσικά, ο Πόντιος 
Πιλάτος ήταν ένας, είχε και την άφεση αμαρτιών, γιατί ήταν μόνος του.  Οι δικοί μας όμως ήταν δεκατρείς και θα 
μπορούσε να στηριχθεί ο ένας πάνω στον άλλο, να βγάλουν μιαν απόφαση.  Και καλό παράδειγμα είναι η 
αμερικάνικη δικαιοσύνη και η αγγλική.  Είδετε τι έγινε με τα βασανιστήρια προχθές.  Είπαν του Τόνι Μπλερ και 
του Τζακ Στρο: «Κύριοι, θα πάτε δικαστήριο με τα εγκλήματα που κάνατε και βασανίζατε τους ανθρώπους, που 
δεν επιτρέπεται από το βρετανικό και το αμερικάνικο δίκαιο».  Και μάλιστα -έτσι, να αναφέρω για την ιστορία- 
καμπόσοι διαμαρτύρονταν, όταν στις αρχές ο περισπούδαστος Τζακ Στρο επήγε να δει τον Τάσσο και αυτός του 
είπε «δε σε βλέπω, κύριε, με τούτα που κάμνεις» και τον έστειλε απ’ εκεί που ήρθε.  Αυτό για την ιστορία δηλαδή. 

 Και θα καταλήξω, τελειώνοντας, με το εξής, με το θέμα του Γενικού Ελεγκτή και του Γενικού Εισαγγελέα 
μας.  Εδώ αισίως επεράσαν δύο χρόνια.  Ακούω συχνά πυκνά τον Εισαγγελέα να λέει: «Μα, κύριοι, ξέρετε, έν’ 
πολλά δύσκολη η υπόθεση».  Ε, καλά, εννά τις δκιαλέουμε τις υποθέσεις;  Να κάμνουμε τις εύκολες;   Τις 
δύσκολες ποιος θα τις κάμει;  Θα φέρουμε κανένα εισαγγελέα από το εξωτερικό;  Αλλά, λέω εγώ, δεν είναι 
καθόλου δύσκολες, διότι, όταν βάλεις την ταυτότητα του κ. Κουλία, τόσα, τόσα, τόσα, εννά εύρετε πού πήγαν τα 
λεφτά!  Πήγαν πάνω μου και ούτω καθεξής.  Η δυσκολία πού έν’ που είναι;  Και δε νομίζω ότι τα εκατομμύρια 
βρίσκονται στις παραλίες, στη ∆ρομολαξιά και εις την Πάφο.  Εκεί έν’ μετρημένα.  Ήταν το αποχετευτικό, ας 
πούμε, €70 εκατομ., επήγε €140 εκατομ. και οι Παφίτες εχρεωθήκαν αλλό €70 εκατομ.  ∆ε λέω ότι δεν πρέπει να 
γίνει δίωξη.  ∆εν εννοώ αυτό, αλλά τα δισεκατομμύρια πότε θα ξεκινήσουν;  ∆εν είναι στις παράλιες πόλεις.  Είναι 
στη Λευκωσία!  Τούτα πότε εννά ξεκινήσουν;  Και μας είπαν...  Έκαναν και συνεδρίες και μάλιστα είπε και ο 
Πρόεδρος του Εισαγγελέα: «Άμα χρειαστείς δύναμη και χρήματα, εδώ είμαστε, κύριε, να σε βοηθήσουμε!».  Ε, το 
μόνο που βλέπουμε είναι ότι έν’ δύσκολη υπόθεση.  Η αστυνομία δε συλλαμβάνει κανέναν, ο Γενικός 
Εισαγγελέας κάμνει δηλώσεις του είδους που σας είπα και περιμένουμε και αναμένουμε.   

 Και ακόμα κάτι.  Η Γενική Ελέγκτρια, το γεγονός της Γενικής Ελέγκτριας...  Ο Πρόεδρος έκαμε ένα σωστό 
λάθος.  Αυτό μαρτυρεί πού έφθασε τούτος ο τόπος.  Εγώ λέω έκαμε μία σωστή επιστολή ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας γι’ αυτό που γράφτηκε για τη ∆ιοικήτρια σήμερα στην επιτροπή Θεσμών και Αξιών.  Επιέσαν την οι 
βουλευτές, τηλεφώνησε στον Πρόεδρο.  Ο Πρόεδρος πήρε τα όρη πίσω του και τα βουνά μπροστά του και της 
έκαμε μία σωστή επιστολή!  Και της είπε: «Κυρία μου, το και το και το».  Τι έκαμε;  Επήγε διακοπές δκυο μέρες, 
έγραψέν τον στα παλαιότερα των υποδημάτων της, επέστρεψε πίσω και του είπε: «Εντάξει, κύριε, τι ανησυχείς!  
Θα αλλάξουμε το συμβόλαιο!».  Έν’ έτσι που γίνεται σε ευνομούμενο κράτος τούτη η δουλειά;  Και έτσι, προς 
πληροφόρηση του σώματος, η Γενική Ελέγκτρια από το 2004...  Ο έλεγχος της Κεντρικής Τραπέζης της Κύπρου 
επήγε από το Υπουργείο Οικονομικών στη Γενική Ελέγκτρια του κράτους και είχε τον έλεγχο.  Και το 2012, που 
έγινε ο χορός των δισεκατομμυρίων του ELA, υπάρχει έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας του 2013 που λέει ότι 
έκαμέν τα πολλά καλά ο κ. ∆ημητριάδης.  Ε, λυπούμαι, αλλά κάτι εν γωνιάζει στο όλο ιστορικό!   

 Και θα τελειώσω, κύριε Αβέρωφ, μαζί σας, επειδή άκουσά σας εχθές, έτσι, στο ακροτελεύτιο...  Είπετε ότι 
το ρουσφέτι δεν αγγίζει το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Πράγματι, έχω εκτίμηση στο πρόσωπό σας.  ∆εν είδα να 
φεύγουν από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό έγγραφα... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν είπα κάτι τέτοιο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, νομίζω είπετε ότι αυτή η κυβέρνηση σέβεται.  Ε, το νόημα έπιασά το, νομίζω, αλλά το επιχείρημά μου 
εννά το πω, έντζιε γλυτώνετε δηλαδή.  Εγώ σέβομαι το ότι δε σε αγγίζει, αλλά, επειδή υποστηρίζεις την 
κυβέρνηση, να σου πω ένα καλό παράδειγμα.  Από το ∆ημοκρατικό Κόμμα όσοι ελιποτάκτησαν φαίνεται εννά 
είχαν σπουδαία μυαλά!  Έγιναν επίτροποι, πρέσβεις, πήραν διάφορες θέσεις!  ∆ηλαδή έν’ που το 2008 που 
ξεκίνησε, για να κατεβάσουν τον Τάσσο, τούτη η δουλειά και, επειδή το έκαμαν οι άλλοι, το εκάμετε και εσείς.  
Άρα, και καμπόσοι που πήγαν στο Προεδρικό, κάμποσοι δημοσιογράφοι, είδετε...  Λέει το έγγραφο της 
Ελέγκτριας -εδκιάβαζά το 50 λεπτά εγώ- «δεν ξέρω», ο άλλος εν ηξέρει, αλλά η μούζη έμεινέ μας.  Ε, τούτα 
πληρώνει τα ο κυπριακός λαός.  Εγώ λέω να προσλάβετε όσους θέλετε, αλλά να τους πληρώνει η κυβέρνηση 
’πού την τσέπη της, όχι από τους φορολογούμενους.  Και τούτα είναι πασίδηλο ότι είναι ρουσφέτια από εδώ ως 
τον ουρανό!  Και μη μου πείτε ότι θέλαμε τόσους επιτρόπους και τόσους στο Προεδρικό κάτω ’πού τούτες τις 
δύσκολες ώρες, που δυστυχεί ο τόπος.  Το ρουσφέτι επήγε καλά και στη δική σας την περίπτωση.   

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Καλές γιορτές! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί προσωπικού και πάρα πολύ σύντομα.  Θέλω να πω και σε εσάς, κύριε Πρόεδρε, και στη Βουλή, αλλά 
και στους συμπολίτες μας, που μας ακούνε αυτή την ώρα, ότι ο κ. Κουλίας είναι ο τελευταίος άνθρωπος που 
κατοικεί σε αυτό τον τόπο που εγώ προσωπικά θα ζητούσα την άδειά του, για να εκπροσωπήσω την τιμημένη 
παράταξή μου οπουδήποτε.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω και να το έχετε πολύ καλά υπόψη σας, κύριε 
Κουλία, γιατί εδώ πέρα δεν είναι μια συγκεκριμένη εκπομπή του ΡΙΚ.  Εδώ πέρα είναι το κοινοβούλιο, το οποίο 
οφείλετε να σέβεστε!   

 Αυτό θέλω να σας πω και μόνο.  Τα υπόλοιπα θα τα πούμε μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον κ. Φακοντή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό να δώσω μιαν απάντηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε θα δώσετε απάντηση.  Σας έκαμε ένα σχόλιο στα όσα έχετε πει.  ∆ε θα σας δώσω το λόγο.  
Καθίστε, παρακαλώ, κάτω. 

 Ο κ. Φακοντής του ΑΚΕΛ-Αριστερά, βουλευτής Πάφου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ε γίνεται να απαντούμε, κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά εδώ μέσα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απάντα του μέσω των media! 

(Γέλια) 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε κοντά σε ένα νέο οικονομικό θαύμα;  Η κατάσταση της οικονομίας εξελίσσεται θαυμάσια;  Η 
κυβέρνηση σημείωσε επιτυχίες;  Αυτά μας είπαν ο Υπουργός Οικονομικών και βουλευτές του ∆ΗΣΥ απ’ αυτό το 
βήμα. 

 Είναι όντως έτσι η κατάσταση;  Τα όσα αναφέρουν απηχούν την αλήθεια ή οι επιτυχίες είναι πλασματικές;  
Ας ανατρέξουμε και να αναλύσουμε τις λεγόμενες επιτυχίες της κυβέρνησης Αναστασιάδη στους τομείς της 
ανάπτυξης, της ανεργίας και απασχόλησης, στις εργασιακές σχέσεις και στην κοινωνική πρόνοια. 

 Επιτυχία πρώτη:  Η ανάπτυξη αποτελεί το μεγαλύτερο θύμα της νεοφιλελεύθερης πολιτικής της 
κυβέρνησης και της τυφλής υποταγής της στο μνημόνιο.  Συνεχίζει να παραμένει καθηλωμένη για δεύτερη 
συνεχόμενη χρονιά, ενώ οι αναφορές των κυβερνώντων ότι η οικονομία επανεκκινεί παραμένουν στα χαρτιά.  

 Την ίδια τάση σημειώνουν και οι αναπτυξιακές δαπάνες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
κατεξοχήν αναπτυξιακού υπουργείου, οι οποίες, συγκρινόμενες με αυτές του 2013, παρουσιάζουν μειώσεις που 
ξεπερνούν το 30%.  Κανένα νέο μεγάλο έργο δεν περιλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς του 2015.  Και εύλογα 
διερωτάται κανείς: Ποια η προοπτική προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, όταν το ίδιο το κράτος, ο βασικότερος 
επενδυτής για αναπτύξεις στην Κύπρο, παγώνει τα αναπτυξιακά του κονδύλια; 

 ∆υστυχώς, η κυβέρνηση Αναστασιάδη επιχειρεί να επιτύχει την ανάπτυξη και την επανεκκίνηση της 
οικονομίας μέσω του ξεπουλήματος κρατικής γης και της ιδιωτικοποίησης των κερδοφόρων ημικρατικών 
οργανισμών, καθώς και της καταστροφής του παραγωγικού δυναμικού.  Όπως έχουμε κατ’ επανάληψη τονίσει 
ως ΑΚΕΛ, το κλειδί για έξοδο από την οικονομική κρίση είναι η προώθηση της ανάπτυξης και η δημιουργία 
θέσεων εργασίας και όχι οι αυστηρές πολιτικές λιτότητας.  Ανάπτυξη η οποία θα έχει ως βασικό της άξονα το 
δικαιότερο επιμερισμό της ευημερίας που θα παραχθεί.  

 Επιτυχία δεύτερη: Η ανεργία παραμένει στα τρομακτικά επίπεδα του 16% περίπου, έχοντας για μεγάλο 
διάστημα το μεγαλύτερο ρυθμό αύξησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Επιτυχία τρίτη: Ένας στους δύο νέους μας είναι άνεργος και απελπισμένος. 

 Επιτυχία τέταρτη: Η Κύπρος είναι αρνητική πρωταθλήτρια στην Ευρώπη στη μετανάστευση.  Το ποσοστό 
των νέων και των πολιτών που μεταναστεύουν αυξάνεται με δραματικούς ρυθμούς. 
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 Επιτυχία πέμπτη: Η μακροχρόνια ανεργία εξελίσσεται σε κοινωνική μάστιγα και αποτελεί ένα από τα 
βασικότερα διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Πέραν του 70% των ανέργων είναι άνεργοι για 
πάνω από έξι μήνες.  

 Επιτυχία έκτη: Η απασχόληση στην Κύπρο σημείωσε τη μεγαλύτερη μείωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Στην τριετία 2012-2014 έχουν χαθεί 50 000 θέσεις εργασίας.  Το 30% των εργαζομένων εργάζεται με μερική 
απασχόληση.  Αν προσθέσουμε σ’ αυτούς και τους άνεργους, τότε διαπιστώνεται ότι ο ένας στους δύο 
εργαζόμενους δεν έχει δουλειά ή δεν έχει ασφαλή, μόνιμη εργασία. 

 Η τραγική αυτή κατάσταση είναι σαράκι που τρώει το κορμί της Κύπρου μας.  ∆υστυχώς, η οριακή μείωση 
της ανεργίας που παρουσιάζεται τον τελευταίο καιρό δεν οφείλεται στην αύξηση της απασχόλησης λόγω των 
μέτρων που πήρε η κυβέρνηση, όπως η ίδια διατείνεται, αλλά στον τραγικό εξαναγκασμό των νέων και των 
εργαζομένων μας που μεταναστεύουν.  Τα τραγικά δεδομένα για την ανεργία και την απασχόληση καταδεικνύουν 
την ανυπαρξία στρατηγικού σχεδιασμού.  

 Ως ΑΚΕΛ καλούμε την κυβέρνηση να εκπονήσει ένα ολοκληρωμένο στρατηγικό σχέδιο που να στοχεύει 
στην ανάπτυξη και τη δημιουργία σταθερών και ποιοτικών θέσεων εργασίας, με σωστούς όρους απασχόλησης, 
ώστε να αυξηθεί η απασχόληση και να μειωθεί η ανεργία.  

 Επιτυχία έβδομη: Απορρύθμιση των εργασιακών σχέσεων και καταστρατήγηση των δικαιωμάτων των 
εργαζομένων. 

 Επιτυχία όγδοη: Οι μισθοί στην Κύπρο παρουσιάζουν τη μεγαλύτερη μείωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
κατεβάζοντας την αγοραστική τους δύναμη στα επίπεδα του 1995.  Από το 2012 μέχρι το τέλος του 2015 η 
αγοραστική δύναμη των μισθών στην Κύπρο θα έχει μειωθεί σωρευτικά κατά 25%.  Η αμοιβή από εργασία είχε 
μέχρι σήμερα απώλεια €1,6 δις, ενώ τα κέρδη αυξήθηκαν κατά €500 εκατομ. 

 Οι δραματικές πιέσεις που δέχονται τα εργασιακά δικαιώματα αποτελούν βαρύτατο πλήγμα για την 
κοινωνική σταθερότητα.  Το κεφάλαιο, εκμεταλλευόμενο την ανάγκη των εργαζομένων για δουλειά, αλλά και το 
υψηλό ποσοστό ανεργίας, εντείνει την εκμετάλλευση με όρους που δε συνάδουν με τις συμφωνημένες 
συλλογικές συμβάσεις, οι οποίες παραβιάζονται, ενώ η σταθερή μισθωτή απασχόληση υποσκάπτεται και 
προωθείται η φθηνή, ευέλικτη και απροστάτευτη εργασία.  

 Παράλληλα, η κυβέρνηση, με την απόφασή της για επέκταση του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων, 
αλλά και τα προγράμματα των €500 το μήνα, μας οδηγεί σιγά-σιγά σε συνθήκες εργασιακού Μεσαίωνα.  Με τα 
προγράμματα των €500 δεν επιλύεται φυσικά το πρόβλημα της ανεργίας, απλά συμμετέχει στο να εφοδιάζονται 
οι εργοδότες με φτηνό εργατικό δυναμικό, πιέζοντας έτσι ακόμη περισσότερο το επίπεδο των μισθών και 
αυξάνοντας σημαντικά τα κέρδη των επιχειρήσεων.  

 Ως ΑΚΕΛ διαφωνούμε κάθετα με τέτοιες πολιτικές και γι’ αυτό διεκδικούμε τις αναγκαίες θεσμικές και 
νομοθετικές βελτιώσεις που θα συμβάλουν στην προστασία της εργασίας και των εργασιακών σχέσεων, καθώς 
και στην αποκατάσταση της ισορροπίας στην αγορά εργασίας. 

 Επιτυχία ένατη: Συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους.  Ενώ παρουσιάζεται ισχνή αύξηση των δαπανών 
για κοινωνικές παροχές το 2015, αυτές εξακολουθούν να παραμένουν κατά €88 εκατομ. λιγότερες σε σύγκριση 
με το 2013, τη στιγμή που αυξάνονται ραγδαία τα νοικοκυριά που χρειάζονται τη στήριξη της πολιτείας.   

 Επιτυχία δέκατη: Τα εισοδήματα των συνταξιούχων μας υπέστησαν μείωση κατά 30%, ενώ μείωση 
υπέστησαν και τα εισοδήματα των αναπήρων μας.  

 Επιτυχία ενδέκατη: Ένας στους δύο Κυπρίους ζουν ή είναι πολύ κοντά στο να ζουν κάτω από το όριο της 
φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού.  

 Στη χώρα των δήθεν επιτυχιών και του ‟οικονομικού θαύματος” 240 000 άνθρωποι βρίσκονται σε κίνδυνο 
φτώχιας ή κοινωνικού αποκλεισμού, 139 000 άνθρωποι βιώνουν συνθήκες σοβαρής υλικής στέρησης, 50 000 
περίπου άνθρωποι ζουν από τα κοινωνικά παντοπωλεία και 15 000 παιδιά έχουν ανάγκη το σχολικό συσσίτιο. 

 Επιτυχία δωδέκατη: Το πολυδιαφημιζόμενο ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα αποτελεί το όχημα για 
περαιτέρω περικοπές. 

 Η λεγόμενη επαναστατική μεταρρύθμιση στην κοινωνική πρόνοια με την εισαγωγή του ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος, η οποία θα παρείχε ελάχιστο δίχτυ προστασίας για τις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού, όπως πομπωδώς υποστήριξε η κυβέρνηση, τείνει να εξελιχθεί σε δούρειο ίππο για περιορισμό και 
αποκοπή ωφελημάτων και κοινωνικών παροχών. 

 Οι δεσμεύσεις της κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη ότι καμιά οικογένεια δε θα μείνει χωρίς επίδομα μέχρι 
το τέλος του χρόνου παραμένουν έπεα πτερόεντα.  Ως ΑΚΕΛ καλούμε την κυβέρνηση να μελετήσει ξανά το 
ενδεχόμενο, αφού υπάρχουν τα απαιτούμενα κονδύλια, να παραχωρήσει σε όλους τους αιτητές το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα, ώστε καμιά οικογένεια να μη μείνει χωρίς εισόδημα τα Χριστούγεννα.  

 ∆υστυχώς, το φερέγγυο κράτος πρόνοιας που κτίστηκε από την κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια αποτελεί 
άλλο ένα θύμα της νεοφιλελεύθερης αντιλαϊκής πολιτικής των μνημονίων, των περικοπών και της λιτότητας της 
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κυβέρνησης Νίκου Αναστασιάδη, αγαπητέ φίλε και συνάδελφε Νίκο Νουρή.  Ως ΑΚΕΛ ζητούμε για ακόμη μια 
φορά από την κυβέρνηση να ενισχύσει την κοινωνική της πολιτική και να στηρίξει ουσιαστικά τις ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα από το δωδεκάλογο των λεγόμενων ‟επιτυχιών”, ως τις έχω αναλύσει πιο πάνω, φαίνεται ξεκάθαρα 
ότι δεν πάμε θαυμάσια ούτε σημειώνουμε επιτυχίες ούτε φυσικά προϋπολογισμός ελπίδας είναι ο 
προϋπολογισμός του 2015, όπως σας ανέφερε ο συνάδελφος ο Νουρής.  Είναι προϋπολογισμός στασιμότητας, 
περικοπών και λιτότητας που μας οδηγεί από το κακό στο χειρότερο. 

 Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση ∆ΗΣΥ-Αναστασιάδη να σταματήσει να ωραιοποιεί την κατάσταση.  Να 
σταματήσει να παίζει με τους αριθμούς και τα νούμερα και να τερματίσει την αυστηρή πολιτική λιτότητας και την 
τυφλή υποταγή στο μνημόνιο και να δώσει χώρο και ρόλο στην ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή, ώστε να 
αντιμετωπιστεί η ανεργία, να στηριχθούν οι ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και οι εργαζόμενοι, ώστε να 
ανατείλουν καλύτερες μέρες για την Κύπρο μας και το λαό μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Εύχομαι καλές γιορτές σε όλους! 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Αντρέα Φακοντή τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικατέστησε στην 
έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. Α∆ΑΜΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Μάριος Μαυρίδης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Κύριε Μαυρίδη, έχετε το λόγο. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυκλοφορεί ένα φυλλάδιο το οποίο θα το χρησιμοποιήσουμε κατά τη διάρκεια της ομιλίας.   

 Ο κ. Φακοντής έχει περιγράψει με γλαφυρότητα τις επιτυχίες της προηγούμενης κυβέρνησης, διότι όλα 
αυτά είναι επιτεύγματα και απότοκο της πολύ καλής διαχείρισης που έκανε η προηγούμενη κυβέρνηση, κύριε 
Φακοντή!  Να μην μπω στις λεπτομέρειες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός είναι μονόδρομος.  Επειδή σήμερα είναι μέρα για τον προϋπολογισμό, 
θα μιλήσω για τον προϋπολογισμό. 

 Με προβλεπόμενες δαπάνες ύψους €6,7 δις και προβλεπόμενα έσοδα €5,9 δις, ο προϋπολογισμός του 
2015 παρουσιάζει έλλειμμα ύψους €800 εκατομ.  Νόμιζα ήταν πιο λίγα, αλλά τελικά φαίνεται να είναι πάνω στα 
€800 εκατομ. Τα προηγούμενα χρόνια τα ελλείμματα ήταν μεγαλύτερα και, αν δεν ακολουθούσαμε μνημόνιο, τα 
ελλείμματα θα ήταν ακόμα μεγαλύτερα, με μια προϋπόθεση, ότι θα μπορούσαμε να βρούμε να μας δανείσουν.  
∆υστυχώς ή ευτυχώς οι αγορές δανεισμού είναι διεθνείς και δε δανείζουν κράτη που δεν είναι νοικοκυρεμένα.  
Είτε μας αρέσει είτε όχι, αν θέλουμε τις αγορές να μας δανείζουν με χαμηλό επιτόκιο ή έστω να μας δανείζουν, 
πρέπει πρώτα να είμαστε νοικοκυρεμένοι, να διατηρούμε ισοσκελισμένο προϋπολογισμό και να έχουμε 
ανάπτυξη, ούτως ώστε το δημόσιο χρέος να μειώνεται ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Την Ουκρανία, που τη δανείζουν, έν’ καλά. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος τη δανείζει την Ουκρανία; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακολουθεί μνημόνιο η Ουκρανία. 

 Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός δεν είναι επιλογή... 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 ∆έκα λεπτά έχω, κύριε Κατσουρίδη.  Έχω απαντήσει σε αυτά τα θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!  Μην κάνετε διάλογο!   

 Κύριε Μαυρίδη, συνεχίστε. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός δεν είναι επιλογή αλλά αναγκαιότητα και απαραίτητη προϋπόθεση, 
προκειμένου να μας δανείζουν οι αγορές.  Το δημόσιο χρέος της κυβέρνησης ανέρχεται στα €18 δις περίπου ή 
περίπου 118% του ΑΕΠ και αποτελείται από ομόλογα που λήγουν σε διαφορετικές ημερομηνίες.  Κάθε φορά που 
ένα ομόλογο λήγει, πρέπει να αναχρηματοδοτείται από τις αγορές.  Αν οι αγορές δεν είναι διατεθειμένες να μας 
δανείσουν, τότε αυτόματα πάμε σε στάση πληρωμών.   

 Μπορούμε να δούμε το διάγραμμα που σας έχω ετοιμάσει, για να δείτε ακριβώς από πού ξεκίνησε η 
αύξηση των δαπανών.  Βασικά είναι από το 2003 που έχει ξεκινήσει.  Αυξάνονταν τα έσοδα, αλλά αυξάνονταν 
και οι δαπάνες και, αν προσέξετε τα δύο-τρία χρόνια στα οποία υπήρχε δημοσιονομικό πλεόνασμα... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα ήταν καλά να μας δείξεις και τα προηγούμενα χρόνια πώς πήγε. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να σας πω, μπορούσα να πάω και πιο πίσω, αλλά δε λέω ότι ήταν καλύτερα τα προηγούμενα χρόνια.  
Πάντοτε υπήρχε αυτή η νοοτροπία της σπατάλης του δημόσιου χρήματος, διότι οι πολιτικοί, κύριε Κυπριανού, 
δεν έχουν μάθει να σέβονται το δημόσιο χρήμα, δυστυχώς.  Και το βλέπουμε και καθημερινά στις επιτροπές, 
ιδιαίτερα στην επιτροπή Οικονομικών.  Όχι μόνο δεν το σέβονται, ακόμα το κατασπαταλούν!  Και αυτό το έχουμε 
αποδείξει την προηγούμενη βδομάδα, όταν ψηφίσαμε για το συμπληρωματικό προϋπολογισμό του ΡΙΚ.  
Ψηφίσαμε για την κακοδιαχείριση του Ταμείου Συντάξεως του ΡΙΚ και τους έχουμε προσφέρει ακόμα €1,1 
εκατομ., επειδή έχουν χάσει τα χρήματα στα αξιόγραφα ή επειδή δεν τα έβαζαν στα ταμεία, όταν έπρεπε να τα 
βάλουν.  Και εμείς το ψηφίσαμε και μπράβο μας!   

 Λοιπόν.  Και να δείτε τώρα την ψαλίδα που ανοίγει μετά το 2008.  ∆ιότι τα δύο χρόνια, όταν είχαμε 
δημοσιονομικό πλεόνασμα, ήταν λόγω της πλασματικής ανάπτυξης, λόγω του δανεισμού.  Αυτά βασικά, αυτά τα 
δύο χρόνια, ήταν τα χρόνια που δημιουργήθηκε ο μεγαλύτερος δανεισμός στην Κύπρο, με 30% και 35% αύξηση 
στα δάνεια.  Μετά, όταν ανέλαβε η προηγούμενη κυβέρνηση, χωρίς να έχω τίποτα εναντίον της, έχει αυξηθεί κατά 
πολύ το χάσμα μεταξύ εσόδων και εξόδων.  Και, ενώ τα έσοδα μειώνονταν, οι δαπάνες αυξάνονταν.  ∆ηλαδή, 
όταν μειώνονται τα έσοδά σου, τι κάνεις;   Προσπαθείς να μειώσεις και τα έξοδά σου.  Αντί αυτού, αυξάνονταν και 
έχουν φθάσει σε προϋπολογισμό €8,5 δις! €8,5 δις!  Ε, βεβαίως, στη συνέχεια έπρεπε να ληφθούν μέτρα και, 
από τη στιγμή που άρχισαν να λαμβάνονται μέτρα, το χάσμα αρχίζει να μειώνεται.  

 Πάμε πίσω τώρα, στο κείμενο.  

 Οι ισορροπίες είναι πολύ λεπτές και πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί.  Τη μια μέρα οι αγορές σε 
δανείζουν και την επομένη δε σε δανείζουν.  Παράδειγμα η Ελλάδα, όπου, πριν από δύο μήνες περίπου, το 
επιτόκιο δανεισμού στις διεθνείς αγορές υποχώρησε κάτω από το 5%, ενώ σήμερα είναι πάνω από 9%, επειδή η 
κυβέρνηση αρνείται να λάβει επιπρόσθετα δημοσιονομικά μέτρα.   

 Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός είναι μονόδρομος.  Όταν ένα κράτος ακολουθεί τον κανόνα του 
ισοσκελισμένου προϋπολογισμού, δεν υπάρχει περίπτωση να χρεοκοπήσει.  Ισοσκελισμένος προϋπολογισμός 
σημαίνει ότι το κράτος ξοδεύει όσα εισπράττει ή και λιγότερα και ως αποτέλεσμα δε δημιουργεί χρέη, τα οποία θα 
επωμίζονται οι επόμενες γενεές, εάν μας ενδιαφέρουν πραγματικά οι επόμενες γενεές, διότι έχουμε αποδείξει ότι 
δε μας ενδιαφέρουν και τόσο.  Γι’ αυτό και οι νέοι μας μεταναστεύουν, κύριε Φακοντή.   

 Ένας ισοσκελισμένος προϋπολογισμός έχει σημαντικά πλεονεκτήματα.  Πρώτα απ’ όλα δεν επιτρέπει 
στην εκάστοτε κυβέρνηση να δανείζεται και να φορτώνει χρέη στις επόμενες γενεές.  Το κράτος μαθαίνει να 
λειτουργεί με αυτά που εισπράττει και, αν θέλει να ξοδέψει περισσότερα χρήματα, π.χ. για κοινωνικές παροχές ή 
κρατικό μισθολόγιο, τότε θα πρέπει να περικόψει από αλλού ή να επιβάλει φορολογίες.  Η κυβέρνηση θα είναι 
όμως υπόλογη στους πολίτες.  Αν η κυβέρνηση κάνει καλή διαχείριση των χρημάτων των φορολογουμένων, τότε 
οι πολίτες θα την επιβραβεύσουν.  Μέχρι σήμερα στην Κύπρο συμβαίνει ακριβώς το αντίθετο.  Όταν η κυβέρνηση 
ξοδεύει περισσότερα, κερδίζει την εμπιστοσύνη των πολιτών, με αποτέλεσμα να συνεχίζεται η κακοδιαχείριση, η 
οποία πλέον μετατρέπεται σε νοοτροπία.  Βλέπουμε άλλωστε και τις τελευταίες εξελίξεις.   

 Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός είναι λοιπόν ένα εργαλείο που παρέχει στους πολίτες την ευκαιρία να 
αξιολογούν ορθολογιστικά αυτούς που τους κυβερνούν.  Κατά κάποιο τρόπο ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός 
συμβάλλει στην καλύτερη λειτουργία του δημοκρατικού πολιτεύματος.  Ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός είναι 
επίσης ένα εργαλείο που αναγκάζει την κυβέρνηση να νοικοκυρευτεί, είτε το θέλει είτε όχι.  Από τη στιγμή που μια 
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κυβέρνηση γνωρίζει εκ των προτέρων ότι δεν μπορεί να ξοδέψει περισσότερα από αυτά που εισπράττει, θα 
αναγκαστεί να κάνει νοικοκυρεμένη πολιτική.  Αν τα έσοδα που εισπράττει δεν είναι αρκετά, θα αναγκάζεται να 
κάνει περικοπές, που σε διαφορετική περίπτωση δε θα τολμούσε να κάνει, λόγω ανάληψης πολιτικού κόστους.  
Η ανάγκη για ισοσκελισμένο προϋπολογισμό θα αναγκάζει την κυβέρνηση να περικόπτει περιττές δαπάνες και να 
περιορίζει το σπάταλο κράτος.  Ακόμα, ο ισοσκελισμένος προϋπολογισμός αναγκάζει την κυβέρνηση να 
ιεραρχήσει τις προτεραιότητές της και να μειώσει το μεγάλο κράτος σε βιώσιμα επίπεδα.  Όταν ο κρατικός 
προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος ή πλεονασματικός, τότε η κυβέρνηση θα μπορεί να στηρίζει την οικονομία 
και την κοινωνία σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης, όπως είναι οι σημερινές μέρες.  Αυτό άλλωστε επιτρέπεται 
και από τη Συνθήκη για τη Σταθερότητα, το Συντονισμό και τη ∆ιακυβέρνηση, την οποία προσυπέγραψε και η 
Κύπρος το 2012.   

 Σε περιόδους οικονομικής ύφεσης το κράτος θα μπορεί να αυξάνει τις δαπάνες του και να μειώνει τις 
φορολογίες, για να στηρίξει την οικονομία.  Με τα σημερινά όμως δεδομένα η κυβέρνηση όχι μόνο δεν μπορεί να 
ξοδέψει περισσότερα, αλλά πρέπει να μειώσει τις δαπάνες της ακόμα περισσότερο, όχι επειδή το θέλει, αλλά 
επειδή πρέπει, διαφορετικά δε θα μπορεί να δανειστεί από τις αγορές, για να αναχρηματοδοτήσει το υφιστάμενο 
δημόσιο χρέος.   

 Ακόμα ένα σημαντικό πλεονέκτημα του ισοσκελισμένου ή πλεονασματικού προϋπολογισμού είναι το ότι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία θα αξιολογείται με υψηλές βαθμολογίες από τους οίκους αξιολόγησης, επιτρέποντας έτσι 
στην κυβέρνηση να δανείζεται με χαμηλό κόστος δανεισμού από τις διεθνείς αγορές για αναχρηματοδότηση του 
υφιστάμενου δημόσιου χρέους. 

 Πολλές φορές δεχόμαστε κριτική, επειδή λέμε την αλήθεια.  Η κριτική είναι αποδεκτή και καλοδεχούμενη.  
Η αλήθεια μπορεί να ενοχλεί, διότι επηρεάζονται συμφέροντα.  Ποτέ όμως δεν πρέπει να σταματήσουμε να λέμε 
την αλήθεια, διότι η αλήθεια μαζί με τη διαφάνεια, τη λογοδοσία, την ανάληψη ευθύνης, την αξιοκρατία και άλλες 
αξίες αποτελούν βασικούς πυλώνες της δημοκρατίας.  Ακόμα και αν όλα καταρρεύσουν, οι αρχές της 
δημοκρατίας θα πρέπει να παραμείνουν ανέπαφες, για να μπορέσουμε να ξεκινήσουμε και πάλι από την αρχή.  
Οι αλήθειες θα πρέπει να λέγονται, όσο πικρές και αν είναι, και οι πραγματικότητες θα πρέπει να αναγνωρίζονται, 
όσο ωμές και αν είναι.  Μια πικρή αλήθεια είναι πάντοτε καλύτερη από ένα γλυκό ψέμα.  Και μια πικρή αλήθεια 
είναι ότι χρεοκοπήσαμε και, αν δεν το έχουμε καταλάβει, τότε έχουμε πρόβλημα.  Χρεοκόπησαν οι τράπεζες 
λόγω κακής διαχείρισης, χρεοκόπησε το δημόσιο λόγω κακής διαχείρισης, χρεοκόπησαν πολλά νοικοκυριά και 
επιχειρήσεις, χρεοκόπησε το πολιτικό μας σύστημα, χρεοκόπησε και το σύστημα διακυβέρνησης.  Και, ενώ όλα 
αυτά συνέβαιναν, εμείς χαμπάρι δεν πήραμε.  Μπήκαν στην πόλη οι οχτροί και εμείς γελούσαμε και 
τραγουδούσαμε και χορεύαμε, διότι ζούσαμε μέσα στη μέθη της ευμάρειας που μας πρόσφερε το άφθονο χρήμα, 
ο υπερβολικός δανεισμός και η πλασματική ανάπτυξη.  Όλα αυτά τα χρόνια ζούσαμε με δανεικά.   

 Το κράτος δανειζόταν και ακόμα δανείζεται, για να συντηρήσει ένα σπάταλο και υδροκέφαλο κράτος.  Οι 
επιχειρήσεις δανείζονταν, για να δημιουργήσουν και να αναπτύξουν τις επιχειρήσεις τους.  Τα νοικοκυριά 
δανείζονταν, για να αγοράζουν κατοικίες, εξοχικά, αυτοκίνητα και να κάνουν διακοπές χειμώνα καλοκαίρι.  Για 
χρόνια το κράτος δανειζόταν €600 εκατομ. περίπου από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, χωρίς επιστροφή, 
άλλα €600 εκατομ. από τις αγορές, κυρίως τις εγχώριες αγορές.  Τα νούμερα είναι εκεί, ψυχρά και αδιάψευστα.  
Και λοιπά και λοιπά και λοιπά. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  

 Χρόνια πολλά και καλά Χριστούγεννα! 

 Θα καταθέσω και το σχεδιάγραμμα. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Μάριος Μαυρίδης καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται 
στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μαυρίδη. 

 Επόμενος ομιλητής ο Γιώργος Λουκαΐδης από το ΑΚΕΛ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μισή κουβέντα για τους ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς.  Οι ΗΠΑ, τις οποίες επικαλέστηκε ο 
Υπουργός Οικονομικών στην ομιλία του, καθόλου ισοσκελισμένους προϋπολογισμούς δεν είχαν, όταν 
επιχειρούσαν να αντιμετωπίσουν την κρίση, αλλά είχαν πλεονασματικούς προϋπολογισμούς, τους οποίους 
διατηρούν μέχρι και σήμερα. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, προτού επιβληθεί η πολιτική της κ. Μέρκελ -σε σχέση με το πρώτο σχεδιάγραμμα- 
θέλω να θυμίσω ότι ευνοούσε και ευλογούσε την επεκτατική δημοσιονομική πολιτική που ακολούθησε η 
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προηγούμενη κυβέρνηση.  Και αυτό καταγράφεται σε ντοκουμέντα και δεν είναι θεωρία.  Μετά ήρθε η πολιτική 
σκληρής λιτότητας. 

 Σε ό,τι αφορά το χρέος, το δημόσιο χρέος, ήταν καλά να έχουμε και την κατάσταση για τις υπόλοιπες 
χώρες στην Ευρωζώνη και την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να διαπιστώσει ο φίλος Μαυρίδης ότι το δημόσιο χρέος 
της Κύπρου αυξήθηκε σε πολύ μικρότερο βαθμό και έκταση από αυτό της Ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, γιατί αντιμετωπίζαμε όλοι μια παγκόσμια καπιταλιστική κρίση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός για το 2015 λαμβάνει χώρα σε μια περίοδο που η Κύπρος συνεχίζει να μαστίζεται από 
μια πολύπλευρη κρίση.  Στην καρδιά της κρίσης συνεχίζει να βρίσκεται από το 2010 και εντεύθεν ο τραπεζικός 
τομέας.   

 Σε ολόκληρη την περίοδο της κρίσης μέχρι και σήμερα, μάλλον και για πολλά χρόνια ακόμη, θα 
συνεχίζεται η δημόσια συζήτηση για τις πραγματικές αιτίες της οικονομικής καταστροφής.  ∆εν κομίζω γλαύκας 
εις Αθήνας, αν υπογραμμίσω ότι η ορθή διάγνωση των αιτίων οποιουδήποτε προβλήματος είναι καθοριστικής 
σημασίας για τη θεραπεία που πρέπει να παρασχεθεί.  Επειδή όμως η μορφή θεραπείας ήταν και είναι απολύτως 
συνδεδεμένη με τεράστια οικονομικά συμφέροντα, με ιδεολογικές αγκυλώσεις και με κομματικές και προσωπικές 
ατζέντες, αυτό εξηγεί γιατί η δημόσια αντιπαράθεση για τα αίτια θα μαίνεται για πολύ καιρό ακόμη.   

 Αν για την οικονομική καταστροφή την ευθύνη φέρει το σπάταλο κράτος, τα υπερδανεισμένα νοικοκυριά, 
οι απολαβές και τα δικαιώματα των εργαζομένων στον ιδιωτικό και το δημόσιο τομέα, οι υπερβολικές παροχές 
στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, οι αδικαιολόγητα υψηλές δαπάνες στην παιδεία, την υγεία, τη στεγαστική 
πολιτική, τότε, ναι, ορθά η τρόικα, η κυβέρνηση και ο ∆ΗΣΥ επιβάλλουν τη συλλογική τιμωρία σε βάρος της 
συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού μας.  Αν όμως, από την άλλη, την οικονομική καταστροφή την έφεραν οι 
κατά το ∆ΗΣΥ καλύτεροι τραπεζίτες στον κόσμο και ο αναντικατάστατος τότε Κεντρικός Τραπεζίτης, που “ήταν 
ευλογία για τον τόπο”, αν την καταστροφή την έφερε η μερίδα εκείνη της μεγαλοαστικής τάξης που έλεγχε και 
διοικούσε το τραπεζικό σύστημα, αν τον όλεθρο τον έφερε η ναυαρχίδα του ιδιωτικού τομέα μέσα από μια άνευ 
προηγουμένου τραπεζική ληστεία των τουλάχιστον €19 δις, αν τη χαριστική βολή στην οικονομία την έδωσε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και οι προεκλογικά πολυδιαφημισμένοι Ευρωπαίοι φίλοι του κ. Αναστασιάδη με το χειρότερο 
με διαφορά μνημόνιο που επιβλήθηκε στην Ένωση, τότε τα πράγματα αλλάζουν άρδην.  Αλλάζουν όχι μόνο ως 
προς τις ασήκωτες πολιτικές, αλλά και τις ποινικές ευθύνες για την καταστροφή που βιώνει ο τόπος μας.  
∆ιαφοροποιούνται κυρίως και πρωτίστως ως προς τη θεραπεία που πρέπει να παρασχεθεί και ειδικότερα ως 
προς το ποιος θα πληρώσει τα σπασμένα της τραπεζικής κρίσης.   

 Αυτό ήταν και παραμένει το πλέον κρίσιμο ζήτημα σε ολόκληρη την περίοδο της τραπεζικής και 
οικονομικής κρίσης και γύρω απ’ αυτό το ζήτημα είναι που συγκρούονται δύο εντελώς διαφορετικές φιλοσοφίες 
και εξελίσσεται μια αδυσώπητη ταξική μάχη.  Από τη μια, βρίσκεται η σταθερή, διαχρονική προσπάθεια του 
ΑΚΕΛ να υπάρξει μια δίκαιη και ισορροπημένη κατανομή των βαρών, ώστε το βάρος να επιμεριστεί σε αυτούς 
που έχουν την οικονομική επιφάνεια να το αντέξουν.  Από την άλλη, βρίσκεται το οικονομικό και πολιτικό 
κατεστημένο -ο ∆ΗΣΥ, η κυβέρνηση και η τρόικα- με τη συνέργεια, πρέπει να πούμε, της πλειοψηφίας των μέσων 
μαζικής ενημέρωσης.   

 Είναι αλήθεια ότι σ’ αυτή τη σύγκρουση ο κόσμος της εργασίας είναι ο μεγάλος χαμένος.  Ο κόσμος της 
εργασίας είδε τα πραγματικά του εισοδήματα να μειώνονται στα επίπεδα του 1995.  Από την άλλη, στα χρόνια 
της κορύφωσης της κρίσης ένας πολύ μικρός αριθμός επιχειρήσεων είδαν τα κέρδη τους να εκτοξεύονται κατά 
πεντακόσια τόσα εκατομμύρια ευρώ. 

 Κατά συνέπεια, όταν ο Υπουργός Οικονομικών, ο πρόεδρος και οι συνάδελφοι του ∆ΗΣΥ μιλούν για ρήξη 
με τα κατεστημένα και για ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις, μάλλον υποτιμούν τη νοημοσύνη των πολιτών, γιατί 
προφανώς, όταν οι κυβερνώντες αναφέρονται σε ριζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις, εννοούν αντιδραστικές 
απορρυθμίσεις των εργασιακών σχέσεων, του κοινωνικού κράτους και των δημοσίων οργανισμών κοινής 
ωφελείας.  Όταν από την άλλη αναφέρονται σε ρήξη με τα κατεστημένα, εννοούν τους εργαζόμενους και τις 
οργανώσεις τους και όχι τη ρήξη με τα πανίσχυρα ιδιωτικά συμφέροντα και το οικονομικό κατεστημένο.  Ο 
ριζοσπαστισμός του ∆ΗΣΥ και της κυβέρνησης και η σύγκρουση με τα κατεστημένα στην πράξη εξαντλούνται 
στη μεταφορά του βάρους της φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας στους ώμους των ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού, ώστε να εξυπηρετηθούν οι μεγαλοϊδιοκτήτες ακινήτων.  Εξαντλούνται στην καταχρηστική 
ελευθεροποίηση του ωραρίου των καταστημάτων, ώστε να εξυπηρετηθεί και πάλι μια χούφτα μεγάλων 
επιχειρήσεων, στο χώρο του λιανικού εμπορίου αυτή τη φορά.  Κυβέρνηση και ∆ΗΣΥ θεωρούν ως σύγκρουση με 
το κατεστημένο το ξεπούλημα του δημοσίου πλούτου, των κερδοφόρων ημικρατικών οργανισμών και την 
παράδοσή τους σε ιδιωτικά πολυεθνικά μονοπώλια.  Αποτελεί, κατ’ αυτούς, ριζοσπαστισμό η ολοκληρωτική 
ανατροπή του σχεδιασμού για το Γενικό Σύστημα Υγείας, ώστε να εξυπηρετηθεί και πάλι ένας πολύ μικρός 
αριθμός ασφαλιστικών εταιρειών.  Όπως ριζοσπαστισμό αποτελεί και η απαγόρευση στο επικαιροποιημένο 
μνημόνιο του Νοέμβρη του 2013 της όποιας νομοθετικής πρωτοβουλίας για μείωση των δανειστικών επιτοκίων 
και για προστασία των μικροοφειλετών θυμάτων της τραπεζικής κρίσης.  Και στη συνέχεια η διαμόρφωση ενός 
νομοθετικού πλαισίου που προβλέπει διαδικασίες εξπρές για μαζικές και χωρίς διάκριση εκποιήσεις, ώστε να 
εξυπηρετηθεί και αυτή τη φορά η ασυδοσία των τραπεζών. 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η προσπάθεια να καλλιεργηθεί η εικόνα ότι βιώνουμε ένα νέο οικονομικό θαύμα, όπως ο ίδιος ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας δήλωσε δημόσια, και ότι πάμε περίφημα συνιστά επίσης πρόκληση για τη συντριπτική 
πλειοψηφία του λαού μας, ο οποίος αυτό που αισθάνεται στο πετσί του είναι ότι πάμε από το κακό στο χειρότερο. 

 Οι συνάδελφοί μου βουλευτές του ΑΚΕΛ, όπως και χθες ο γενικός γραμματέας του κόμματός μου, έχουν 
καταλήξει με στοιχεία και τεκμήρια στο ότι ούτε οι άνθρωποι, αλλά ούτε και οι αριθμοί ευημερούν, γι’ αυτό και δεν 
πρόκειται να επεκταθώ.  Θα αρκεστώ να πω ότι το “success story” της κυβέρνησης δεν πρόκειται να πείσει 
κανέναν, αφού συγκρούεται με τα ίδια τα βιώματα των πολιτών.   

 Μάταιη, σε αυτή τουλάχιστον την περίπτωση, είναι η αγωνιώδης προσπάθεια που καταβάλλουν προς 
αυτή την κατεύθυνση και τα φιλοκυβερνητικά μέσα μαζικής ενημέρωσης, που όλως αιφνιδίως, μετά την αλλαγή 
της κυβέρνησης εννοείται, δε φτιάχνουν πλέον δραματικά ρεπορτάζ για τις ουρές των πολιτών στα κοινωνικά 
παντοπωλεία και των ανέργων στα γραφεία εργασίας ούτε προβάλλουν πλέον τα άδεια καταστήματα που 
ενοικιάζονται.  Προφανώς, για τα φιλοκυβερνητικά μέσα μαζικής ενημέρωσης δεν υπάρχουν πλέον ούτε άνεργοι 
ούτε άνθρωποι συμπολίτες μας που σιτίζονται στα κοινωνικά παντοπωλεία ούτε καταστήματα που ενοικιάζονται, 
γιατί δεν τα βλέπουμε πλέον ούτε σε πρωτοσέλιδα, αλλά ούτε και ως πρώτα θέματα στα δελτία ειδήσεων.   

 Είναι όμως αλήθεια ότι όντως έχουν βελτιωθεί τα δημόσια οικονομικά, με την κυβέρνηση να φτιάχνει 
δημοσιονομικά πλεονάσματα!  Την απάντηση γιατί δε διοχετεύονται αυτά τα πλεονάσματα στην ανάπτυξη και τη 
στήριξη των θυμάτων της τραπεζικής κρίσης, αλλά αντίθετα η κυβέρνηση προχωρεί σε επιπρόσθετες περικοπές 
εκατοντάδων εκατομμυρίων ευρώ πέραν των απαιτήσεων της τρόικας, τη δίνουν οι ίδιοι οι κυβερνώντες.  Όχι 
μόνο δηλώνουν ότι δε διαφωνούν με την πολιτική σκληρής λιτότητας του αποικιοκρατικού χαρακτήρα μνημονίου, 
αλλά για αυτούς αποτελεί το μανιφέστο τους, το οποίο θα έπρεπε μάλιστα να εφαρμόζαμε ανεξαρτήτως της εδώ 
παρουσίας της τρόικας!  Είναι εμφανές ότι κυβέρνηση και ∆ΗΣΥ διακρίνονται για το νεοφιλελεύθερο 
φονταμενταλισμό τους.  Μόνο έτσι εξηγείται το γεγονός ότι δε συνειδητοποιούν ότι τα δημοσιονομικά 
πλεονάσματά τους φτιάχνονται από τα δυσβάστακτα ελλείμματα στα εισοδήματα των πολιτών, αφού αυτά 
αφαιρούνται από τις τσέπες των εργαζομένων, των νοικοκυριών, των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, των 
μικρών επιχειρήσεων, όσων, εννοείται, οι τσέπες δεν έχουν αδειάσει πλήρως ακόμη. 

 Σ’ αυτό το αντιλαϊκό νεοφιλελεύθερο πλαίσιο κινείται και ο προϋπολογισμός του 2015, που είναι 
προϋπολογισμός στασιμότητας, προϋπολογισμός υφεσιακός, αντιαναπτυξιακός, χωρίς κοινωνική ευαισθησία.  Γι’ 
αυτό και ως ΑΚΕΛ θα τον καταψηφίσουμε, απορρίπτοντας ταυτόχρονα και την εν γένει οικονομική φιλοσοφία των 
κυβερνώντων.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Είχα αναφερθεί στην αρχή της ομιλίας μου σε πολύπλευρη κρίση που διέρχεται ο τόπος μας.  Οι τουρκικοί 
τυχοδιωκτισμοί έχουν προκαλέσει κρίση στη διαπραγματευτική διαδικασία για λύση του Κυπριακού, 
προκαλώντας αναστολή της διαδικασίας και επιβαρύνοντας περαιτέρω το αρνητικό κλίμα της προϋπάρχουσας 
εικόνας στασιμότητας και αδιεξόδου.  Επειδή οι εξελίξεις έχουν αναλυθεί επίσης από το σύντροφο Άντρο 
Κυπριανού, θα περιοριστώ σε μια κριτική αποτίμηση των κυβερνητικών χειρισμών. 

 Αναγνωρίζοντας τις αδιαμφισβήτητες τουρκικές ευθύνες για τις αρνητικές εξελίξεις σε Κυπριακό και 
αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου, το ερώτημα που πρέπει να απαντήσουμε είναι κατά πόσο η πολιτική 
της πλευράς μας διευκολύνει ή δυσχεραίνει τους τουρκικούς τυχοδιωκτισμούς.  Η απάντηση είναι ότι δυστυχώς 
διευκολύνει τους τουρκικούς σχεδιασμούς και τυχοδιωκτισμούς.  Ειδικότερα, η κατ’ εξαίρεση υλοποίηση της 
προεκλογικής δέσμευσης για ενταφιασμό των συγκλίσεων Χριστόφια-Ταλάτ φαίνεται δυστυχώς να ενταφιάζει και 
τις προοπτικές λύσης του Κυπριακού.  Οδήγησε σε έναρξη των διαπραγματεύσεων με μια συμφωνία που 
υπολείπεται των συγκλίσεων Χριστόφια-Ταλάτ.  Ιδιαίτερα στο ζήτημα της μιας και μόνης κυριαρχίας επέφερε 
σημαντική διεύρυνση του χάσματος στις θέσεις των μερών, με τις συνομιλίες να σχοινοβατούν μεταξύ 
στασιμότητας και αδιεξόδου.  Κυρίως όμως, στα μάτια της διεθνούς κοινότητας χρεωθήκαμε τουλάχιστον με 
συνυπευθυνότητα για τις αρνητικές εξελίξεις, αφού είναι η δική μας πλευρά, σε αντίθεση με τη θέση των 
Ηνωμένων Εθνών, που επέλεξε να αδειάσει το τραπέζι των διαπραγματεύσεων από τις συγκλίσεις.  Ο Έρογλου, 
εκμεταλλευόμενος τη στάση της πλευράς μας, έκανε στροφή εκατόν ογδόντα μοιρών και από φανατικός πολέμιος 
των συγκλίσεων έκτοτε παρουσιάζεται ως δήθεν θιασώτης τους.   

 Η θέση για ρεαλισμό στην πολιτική μας και για την ανάγκη να είμαστε ωφέλιμοι παρά αρεστοί, που συχνά 
επικαλείται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, φαίνεται ότι, έως αυτή την ώρα τουλάχιστον, αντικαθίσταται από το 
λαϊκισμό, τις μικροπολιτικές σκοπιμότητες, τις αντιφάσεις και τους επικίνδυνους ακροβατισμούς.  Το αποτέλεσμα 
των κυβερνητικών χειρισμών στο Κυπριακό το μετράμε ήδη σε κόστος ως προς τη διεθνή μας αξιοπιστία.   

 Αντίστοιχα, οι επιλογές μας στην εξωτερική πολιτική της χώρας μας, παρά τα διαχρονικά διδάγματα της 
ιστορίας, αντί να καθοδηγούνται από ρεαλισμό, καθοδηγούνται από ψευδαισθήσεις και ιδεολογικές αγκυλώσεις.  
∆εν εξηγείται αλλιώς η εμμονή της κυβέρνησης και του ∆ΗΣΥ να βάζουν όλα τα αυγά στο καλάθι των 
αμερικανονατοϊκών, προκαλώντας ταυτόχρονα ρήγματα στις σχέσεις μας με φιλικές χώρες, όπως η Ρωσική 
Ομοσπονδία, που παραδοσιακά στηρίζουν την Κυπριακή ∆ημοκρατία ποικιλότροπα.  
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 Ακούσαμε ξανά από τα χείλη των κυβερνώντων ότι η Κύπρος είναι προκεχωρημένο φυλάκιο της ∆ύσης, 
ότι πρέπει να πάψουμε να διατηρούμε ισορροπίες πατώντας σε διαφορετικές βάρκες.  Μας επανέλαβαν ότι η 
Κύπρος ανήκει στη ∆ύση.  Με την ελπίδα ότι θα αποβάλουν επιτέλους τις ιδεολογικές παρωπίδες, ξαναλέμε 
στους κυβερνώντες ότι η Κύπρος ανήκει στον κυπριακό λαό και ότι είναι τα συμφέροντα της Κύπρου που πρέπει 
να καθορίζουν την εξωτερική μας πολιτική και όχι αυτά των δυτικών αμερικανονατοϊκών.  

 Αν η σύγχρονη ιστορία της Κύπρου δεν τους έχει διδάξει τίποτα, ας αντλήσουν τουλάχιστον 
συμπεράσματα από το γεγονός ότι οι “στρατηγικοί εταίροι” τους, όπως τους αποκαλούν, μας γύρισαν ουσιαστικά 
την πλάτη, όταν η Τουρκία προχωρούσε τον περασμένο Οκτώβριο στα χειρότερα τετελεσμένα από την 
ανακήρυξη του ψευδοκράτους και εντεύθεν.  Ξεκαθαρίζουμε ότι δεν εισηγούμαστε τη διάρρηξη των σχέσεών μας 
με τις ΗΠΑ ή τη Βρετανία.  Αυτό που εισηγούμαστε είναι την επαναφορά του πολυδιάστατου χαρακτήρα στην 
εξωτερική μας πολιτική.  

 Κρίνοντας από το ίδιο το αποτέλεσμά της, η πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική που ακολούθησε η 
κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, σε συνδυασμό πάντοτε με τους ορθούς χειρισμούς στο Κυπριακό, θωράκισε 
πολιτικά την Κυπριακή ∆ημοκρατία και αναβάθμισε τη διεθνή της αξιοπιστία.  Αυτός ήταν και ο λόγος που, σε 
αντίθεση με σήμερα, οι προκλήσεις της Τουρκίας το 2011 στην κυπριακή αποκλειστική οικονομική ζώνη 
απέτυχαν πλήρως, αφού συνάντησαν τη σύσσωμη αποφασιστική αντίδραση της διεθνούς κοινότητας.  Αυτός 
επίσης είναι και ο βασικός λόγος που η Κυπριακή ∆ημοκρατία μπόρεσε, ουσιαστικά ανενόχλητη, να θέσει βέτο σε 
έξι πρόσθετα ενταξιακά κεφάλαια της Τουρκίας, χωρίς ταυτόχρονα στη συνέχεια να δεχτεί πιέσεις για άνοιγμα 
οποιωνδήποτε κεφαλαίων, σε αντίθεση με τη σημερινή πραγματικότητα που δυστυχώς η κυβέρνηση δέχεται 
τεράστιες πιέσεις προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Ενόσω εγράφετο αυτή η ομιλία και διεξήγετο το Συμβούλιο Υπουργών Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, φαντάζομαι ότι ενημερωθήκατε ότι δυστυχώς η Κύπρος βρέθηκε απομονωμένη, με τη μόνη στήριξη 
στην άρνηση για άνοιγμα των δύο ενταξιακών Κεφαλαίων 23 και 24 να προέρχεται από την Ελλάδα και πέραν 
της Ελλάδας την Αυστρία.  Αυτή είναι η κατάσταση πραγμάτων που βιώνουμε σήμερα.  Και αυτά δε γίνονται 
τυχαία. 

 Έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος μου, οπόταν να μην κάμω τον επίλογο. 

 Καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.   

 Ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μετά από τις εκκλήσεις των συναδέλφων από τη Λάρνακα κι ένας Λεμεσιανός ενώνει τη φωνή του για 
άμεση βοήθεια προς τους πληγέντες συνανθρώπους μας απ’ τις πλημμύρες.  Μπράβο στην κυβέρνηση που 
αντέδρασε αμέσως, κυρία Κουκουμά, και πήρε αποφάσεις!  Η φύση δυστυχώς τιμωρεί κι εμείς προκαλέσαμε την 
τύχη μας.  Κτίζαμε πάνω σε ποταμούς, κλείναμε ρυάκια κι οχετούς, αδιαφορούσαμε για τη νομιμότητα.  Ανέλαβε 
έτσι η φύση την τιμωρία μας! 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Εγώ πάω επιτόπου. 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Προτού ξεκινήσω την ομιλία μου για τον προϋπολογισμό του 2015, θα ήθελα να ευχαριστήσω τη γενική 
διευθύντρια της Βουλής, την αναπληρώτρια διευθύντρια της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, τις 
γραμματείες όλων των επιτροπών και όλο το προσωπικό για τη βοήθεια και στήριξη που μας παρέχουν, ειδικά τα 
τελευταία δύσκολα χρόνια, και να τους συγχαρώ για το έργο που επιτελούν. 

 Επειδή έχουμε μαζί μας την υπουργίνα μας, από χθες μας παρακολουθεί, και επειδή έχουν λεχθεί πάρα 
πολλά για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, θεωρώ εντίμως ότι αυτή η καινοτομία της κυβέρνησης Αναστασιάδη 
σε κάποιο χρονικό διάστημα πιθανότατα θα αναδειχθεί ως η καλύτερη πολιτική απόφαση που έχει παρθεί.  Είναι 
γεγονός ότι υπήρξε μια καθυστέρηση, γιατί θα πρέπει να γίνει ορθολογιστικά αυτή η νέα μεταρρύθμιση και να 
παύσουν οι παλιές κακές πρακτικές.   

 Επιπρόσθετα, για την ανησυχία του κ. Λουκαΐδη -ο οποίος δεν είναι εδώ- για τις σχέσεις μας με τη Ρωσία, 
είμαι βέβαιος ότι θα τη συζητήσει πολύ σύντομα ο Πρόεδρος Αναστασιάδης, όταν επιστρέψει, με τον Πρόεδρο 
Πούτιν στη Μόσχα, στην επικείμενή τους συνάντηση. 
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 Σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες η κυβέρνηση έθεσε ως πρωταρχικό στόχο, πέραν των ενεργειακών μας 
ζητημάτων, την ενίσχυση της επιχειρηματικότητας και της καινοτομίας, την εξεύρεση νέων επενδύσεων και τη 
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και του επιχειρηματικού περιβάλλοντος, λαμβάνοντας πάντοτε υπόψη τόσο την 
προστασία των καταναλωτών όσο και την καταπολέμηση της ανεργίας.  

 Πάρα πολύ σημαντική η στήριξη από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του Σχεδίου 
Παραχώρησης Κυβερνητικών Εγγυήσεων ύψους €300 εκατομ. προς τις κυπριακές τράπεζες, με στόχο τη 
δανειοδότηση μικρομεσαίων επιχειρήσεων στην Κύπρο, και η έγκριση μηχανισμού ύψους €150 εκατομ. για τη 
στήριξη των διεθνών εμπορικών δραστηριοτήτων τους.  Υλοποιείται η δημιουργία Ταμείου Επιχειρηματικότητας, 
που θα παρέχει δάνεια προς επιλέξιμες μικρομεσαίες επιχειρήσεις μέσω των τραπεζών με χαμηλότερο κόστος 
χρηματοδότησης, μεγαλύτερη διάρκεια αποπληρωμής και βελτιωμένους όρους στις επιχειρήσεις, δεδομένου 
βέβαια ότι πληρούν συγκεκριμένα κριτήρια.  Επιπλέον, το ταμείο που θα δημιουργηθεί θα χρηματοδοτεί και το 
Ταμείο κατά της Ανεργίας των Νέων.  Η προ μηνών υπογραφή νέων δανείων ύψους €85 εκατομ. με πρόσθετες 
τραπεζικές πιστώσεις €28,5 εκατομ. αποτελεί αναμφίβολα το πρώτο βήμα στη μεγάλη προσπάθεια για 
επαναφορά της οικονομίας μας σε πορεία ανάπτυξης, θέτοντας τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις στο επίκεντρο 
αυτής της προσπάθειας.  Θα δοθεί επιτέλους η ευκαιρία να επικεντρωθούμε και στο θέμα των αναδιαρθρώσεων 
των δανείων, που θα οδηγήσουν σε μείωση των επιτοκίων και κατ’ επέκταση σε μείωση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων.   

 Είναι με τέτοιες πρωτοβουλίες που δημιουργείται η ελπίδα ότι, παρά τις δυσμενείς συνθήκες, θα επιτευχθεί 
η αναστροφή του σημερινού αρνητικού κλίματος στον τομέα.  Εξαίρετης σημασίας αποτελεί και το γεγονός ότι 
αυτά τα νέα δάνεια της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων περιλαμβάνουν ένα σκέλος που αφορά ειδικά την 
αντιμετώπιση της ανεργίας των νέων.  Οι υγιείς πλέον και επαρκώς κεφαλαιοποιημένες τράπεζες θα είναι σε 
θέση να χρηματοδοτούν μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας του τόπου.  

 Όλες οι οικονομίες σήμερα στηρίζονται στην έρευνα, στην καινοτομία και στην παραγωγή νέων προϊόντων 
και υπηρεσιών για γρήγορη ανάπτυξη και αύξηση του βιοτικού μας επιπέδου.  Μέσα στα πλαίσια αυτής της 
στρατηγικής προωθείται και η δημιουργία του Επιστημονικού Τεχνολογικού Πάρκου, έστω κι αν απαιτείται η 
εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή, για να επιτευχθεί η υλοποίησή του.  ∆εν κάνουμε έκκληση, απαιτούμε από την 
κυβέρνηση να μη διαφοροποιηθεί ο αρχικός σχεδιασμός για υλοποίηση του έργου στο Πεντάκωμο, αφού πλέον 
δεν τίθεται ζήτημα καταβολής αποζημιώσεων για απαλλοτριώσεις.  ∆εν είμαστε διατεθειμένοι να πετάξουμε στον 
κάλαθο των αχρήστων δέκα χρόνια σκληρής προσπάθειας για υλοποίηση του έργου και επιπρόσθετα και 
μερικών έργων υποδομής.  Ενός έργου μέγιστης σημασίας για την προαγωγή της εφαρμοσμένης έρευνας και της 
υψηλής τεχνολογίας στην Κύπρο, το οποίο θα αποτελέσει ένα σημαντικό εργαλείο για την ανάπτυξη της 
επιχειρηματικότητας, της έξυπνης εξειδίκευσης και της υλοποίησης της ψηφιακής στρατηγικής στη χώρα μας. 

 Σχέδια υπάρχουν πολλά.  Το ζητούμενο όμως είναι η υλοποίησή τους.  Οφείλουμε επιτέλους να 
επιλύσουμε τα προβλήματα της γραφειοκρατίας, που αποτελούν τροχοπέδη στις όποιες προσπάθειες γίνονται 
για επανεκκίνηση της οικονομίας μας, ενώ πολλές φορές χάνονται και σημαντικές επενδύσεις χωρίς να υπάρχει 
καμία πολυτέλεια για κάτι τέτοιο.  Απαιτείται επίσπευση, προώθηση και απογραφειοκρατικοποίηση των 
διαδικασιών για τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα, που θα προσελκύσουν ξένες επενδύσεις, θα δημιουργήσουν νέες 
θέσεις εργασίας και θα δημιουργήσουν ανάπτυξη και προοπτική για την κυπριακή οικονομία!  Πρόσφατα 
ενημερωθήκαμε στην επιτροπή Εμπορίου ότι το κόστος της γραφειοκρατίας για την κυπριακή οικονομία 
ανέρχεται στο €1 δις το χρόνο!  Καλούμε την παρούσα κυβέρνηση, τη δική μας κυβέρνηση, να εντείνει τις 
προσπάθειες για ενίσχυση της αποτελεσματικότητας και βελτίωση της αποδοτικότητας των υπηρεσιών των 
αρμόδιων υπουργείων.  Να κάνει τα λόγια πράξεις.  Εισηγούμαστε τη δημιουργία Κέντρων Εξυπηρέτησης 
Μικρομεσαίων Επιχειρήσεων σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας μπορεί να πει πολλά για τον τρόπο αντιπολίτευσης των πλείστων πολιτικών δυνάμεων στη 
συζήτηση αυτή του προϋπολογισμού, θα ακολουθήσω όμως το παράδειγμα του προέδρου της παράταξής μου ο 
οποίος συνεχώς επιζητεί τη συναίνεση.  Αυτό είναι που θέλει ο λαός μας τώρα.  Επιθυμεί μια πολιτική ηγεσία η 
οποία να αναζητεί και να βρίσκει κοινό έδαφος και λύσεις των πολλών προβλημάτων που αντιμετωπίζει τώρα ο 
τόπος μας.  Κάνω λοιπόν έκκληση σ’ όλους να αφήσουμε κατά μέρος αυτά που μας χωρίζουν και να δουλέψουμε 
πάνω σ’ αυτά που μας ενώνουν. Ας ενώσουμε δυνάμεις για το καλό της χώρας μας!  

 Ακόμα κι οι φίλοι του ΑΚΕΛ, αριστερά μας, οι οποίοι αισθάνονται την ανάγκη να αντιπολιτεύονται συνεχώς 
για το καθετί, έχουν πολλά να προσφέρουν στην προσπάθεια εκσυγχρονισμού και δημιουργίας ενός κράτους με 
ουσιαστικές τομές και μεταρρυθμίσεις.  Ο ∆ΗΣΥ ψήφισε ως αντιπολίτευση τριάντα τόσα μνημονιακά νομοσχέδια 
της προηγούμενης κυβέρνησης, συμβάλλοντας στην προσπάθεια ανάκαμψης της οικονομίας μας.  Ας φυλάξουμε 
τις δυνάμεις κι ορέξεις μας για αργότερα.  Προέχει η σωτηρία της πατρίδας! 

 Η κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη έκανε τόσα πολλά στον τομέα της οικονομίας, είτε κάποιος το 
παραδέχεται είτε όχι.  Κι οι αριθμοί το φωνάζουν.  Φυσικά, η πραγματική οικονομία αντιμετωπίζει σοβαρά 
προβλήματα, ενώ η ανεργία, ειδικά στους νέους, είναι πολύ υψηλή.  Πώς όμως θα ευημερήσει ο λαός, αν δε 
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διορθωθούν οι αριθμοί;  Πώς θα δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, αν δεν κερδηθεί ξανά η εμπιστοσύνη των 
αγορών, νέων επενδυτών;  Πώς θα ανακάμψουν οι επιχειρήσεις, αν δεν υπάρξει ρευστό στην αγορά;  

 Εγώ, κυρίες και κύριοι, θα υπερψηφίσω τον κρατικό προϋπολογισμό του 2015, συμβάλλοντας έτσι με την 
απλή μου ψήφο στην έντονη προσπάθεια για ανάκαμψη της οικονομίας κι ευημερία του λαού μας!  
Πισωγυρίσματα δε χωρούν, κύριε Γεωργίου!   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι προκλήσεις παραμένουν.  Με συλλογική προσπάθεια και σκληρή δουλειά θα τα καταφέρουμε.  

 Καλά Χριστούγεννα κι είθε το 2015 να μας βρει υγιείς και πιο νούσιμους! 

 Ευχές στο Νίκο Αναστασιάδη για γρήγορη ανάρρωση!  Να γυρίσει πίσω γερός και δυνατός, με φρέσκες 
ιδέες και πολλή υπομονή, μια καινούρια καρδιά ούτως ή άλλως, για το καλό της πατρίδας μας!   

 Σας ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ανδρέα, προσπαθούμε να σας αντιγράψουμε στο πώς λειτουργήσατε, αλλά πρέπει να παραδεχτούμε ότι 
είμαστε ερασιτέχνες και είσαστε επαγγελματίες! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Εννά μάθετε στη δεύτερη πενταετία, πιστεύω! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μιχαηλίδη, πάρ’ τη θέση σου, για να συνεχίσουμε! 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, οι διάλογοι απαγορεύονται, το ξέρεις. 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μα έν’ φιλικοί με το γενικό…  Σεβασμός απόλυτος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το λόγο έχει ο κ. Μάριος Καρογιάν του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία υπουργέ, 

 Θα αρχίσω με τη γνωστή κοινοτυπία.  Η επί του προϋπολογισμού συζήτηση και έγκριση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αποτελεί την κορυφαία στιγμή της κοινοβουλευτικής διαδικασίας, πράγμα το οποίο επιβάλλει σε 
όλους μας να χρησιμοποιούμε αυτό το βήμα με υπευθυνότητα και σωφροσύνη, όταν μάλιστα οι περιστάσεις 
παραμένουν ιδιαίτερα κρίσιμες.  Η στιγμή και η περίσταση μας επιβάλλουν να μιλήσουμε τη γλώσσα της 
αλήθειας και του ρεαλισμού, χωρίς κομματικές σκοπιμότητες και πολιτικές υστεροβουλίες.  Κυρίως, χωρίς 
δημαγωγίες και φθηνούς τακτικισμούς. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πάνω από την περσινή συζήτηση του προϋπολογισμού πλανιόταν, όπως όλοι θα θυμόσαστε, το φάσμα 
της αβεβαιότητας για την πορεία της πατρίδας μας.  Το φάσμα της απογοήτευσης από το χθες, του φόβου για το 
αύριο.  Οι παράδοξες, για να μη χρησιμοποιήσω άλλο χαρακτηρισμό, αποφάσεις που πήρε το Eurogroup 
ακύρωσαν κατακτήσεις ετών του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, πολύχρονους μόχθους και κόπους του 
λαού μας. 
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 Συζητούσαμε για τον προϋπολογισμό του 2014 υπό το κράτος των πιο δυσοίωνων προβλέψεων.  
Γνωρίζω ότι η αναφορά σε αριθμούς είναι κουραστική, θα την κάνω όμως, διότι μας επιτρέπει να αξιολογήσουμε 
όχι μόνο τον προς ψήφιση προϋπολογισμό, αλλά και τη στάση μας, τη στάση όλων μας, απέναντι στα εθνικά 
διακυβεύματα. 

 Πρέπει να σημειώσουμε με ικανοποίηση ότι, ενώ η ύφεση για το 2013 προβλεπόταν στο 8,7%, έκλεισε 
τελικά στο 5,4%.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα από 8,3%, όπως αρχικά προβλεπόταν, περιορίστηκε στο 5%, ενώ 
το δημόσιο χρέος από 114% μειώθηκε οριακά στο 112%. 

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο Υπουργό των Οικονομικών, για το 2014 η εικόνα είναι ακόμα πιο ενθαρρυντική, 
αφού η ύφεση περιορίζεται αισθητά, το δημοσιονομικό έλλειμμα εκτιμάται ότι θα μειωθεί κάτω από το 3%, ο 
ρυθμός αύξησης της ανεργίας των τελευταίων ετών φαίνεται να ανακόπτεται και να σημειώνει κάποια μείωση, 
ενώ το δημόσιο χρέος καθίσταται βιώσιμο.  

 Μπορούμε λοιπόν να θεωρήσουμε ότι ο προϋπολογισμός για το 2015 είναι τουλάχιστον 
σταθεροποιητικός.  Υπό κάποιες προϋποθέσεις ανοίγει μία θετική προοπτική για το μέλλον. 

 Βεβαίως, σύμφωνα με τις διαπιστώσεις της Eurostat, ένα μέρος των βελτιώσεων που έχουν επιτευχθεί 
οφείλεται στη στατιστική διόρθωση του ΑΕΠ.  Ακόμα όμως και έτσι, γεγονός παραμένει ότι οι αποδόσεις των 
κυπριακών ομολόγων, από 16,46% το 2012, τον περασμένο Ιούλιο μειώθηκαν στο 4,75%.  Χάρις σε αυτή τη 
θετική εξέλιξη η χώρα μας μπόρεσε να επιστρέψει, έστω και μερικώς, στις διεθνείς αγορές για πρώτη φορά μετά 
το 2011.   

 ∆εν είναι πρόθεσή μου να ωραιοποιήσω την κατάσταση.  Από την άλλη όμως μεριά, δεν μπορώ να δεχθώ 
τους ισχυρισμούς πως η κατάσταση δεν έχει βελτιωθεί.  ∆εν είμαι εδώ σήμερα, για να υπερασπιστώ τον 
προϋπολογισμό της κυβέρνησης.  Άλλωστε, το κόμμα μου αποφάσισε να ταχθεί στην αντιπολίτευση.  Ούτε και 
είμαι εδώ, για να συνταχθώ με όσους κάνουν ότι δε βλέπουν την όποια πρόοδο έχει επιτευχθεί αυτό το διάστημα.  
Μου προκαλεί μεγάλη αγανάκτηση το γεγονός ότι αναπτύσσεται ένας πολιτικός μηδενισμός προσβλητικός για 
τον κυπριακό λαό, γιατί μηδενίζει ακριβώς όλες αυτές τις οδυνηρές θυσίες που υπέστη και τα οικονομικά βάρη 
που σήκωσε στους ώμους του, για να επιτευχθεί αυτή η βελτίωση. 

 Αντί λοιπόν να απαξιώνουμε τις θυσίες αυτού του λαού, θα έπρεπε να τον ευγνωμονούμε.  Όπως θα 
έπρεπε επίσης να ευχαριστούμε τους κοινωνικούς εταίρους για τη συναντίληψη που επιδεικνύουν.  Αυτό δε 
σημαίνει ότι πρέπει να εφησυχάσουμε.  Σημαίνει όμως ότι μπορούμε να νιώθουμε περισσότερη αυτοπεποίθηση.  
Μπορούμε να ισχυριστούμε ότι, από το βάραθρο της άτακτης χρεοκοπίας όπου βρεθήκαμε, η οικονομία μας 
βρίσκεται σήμερα σε μια κατάσταση που αποδεικνύει την ανθεκτικότητά της, αλλά και τη θέληση του κυπριακού 
λαού να γυρίσει σελίδα και να ξαναδημιουργήσει τις προϋποθέσεις για ένα ελπιδοφόρο μέλλον, όπως του αξίζει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρά το γεγονός ότι έγιναν και γίνονται αρκετά βήματα προς τη σωστή κατεύθυνση, ο δρόμος ακόμη 
παραμένει μακρύς και δύσκολος.  Παρά τη βελτίωση βασικών δημοσιονομικών δεικτών, η πραγματική οικονομία 
ακόμα υποφέρει. 

 Παρά τη μείωση του ποσοστού ανεργίας, χιλιάδες είναι οι συμπατριώτες μας που παραμένουν άνεργοι.  
Χιλιάδες είναι ακόμα και εκείνοι που βρίσκονται κοντά στο όριο της φτώχιας.  Η δανειστική δυνατότητα των 
τραπεζών παραμένει ακόμα ιδιαίτερα περιορισμένη.  Οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις εξακολουθούν να κλείνουν. 

 Σε αυτό το σημείο θέλω να καλέσω τις ηγεσίες των τραπεζικών οργανισμών να ανταποδώσουν στον 
κυπριακό λαό τα όσα οδυνηρά υπέστη, καταβάλλοντας το τίμημα των δικών τους, σε μεγάλο βαθμό, ευθυνών για 
την κατάρρευση του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος. 

 Η πρόσφατη επιτυχία των κυπριακών τραπεζών να περάσουν τα τεστ αντοχής και να ενταχθούν στον 
ενιαίο Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Εποπτείας έχει δώσει σε όλους μας μεγάλη ανακούφιση και ικανοποίηση.  Τώρα 
όμως αναμένουμε, όπως και η ίδια η ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας δήλωσε, πως μετά τα τεστ αντοχής θα 
υλοποιήσει τη δέσμευσή της και θα επικεντρωθεί στη μείωση των επιτοκίων και στη διαχείριση των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων, κάτι που θα ωθήσει την ανάπτυξη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλοι μας θέλουμε και συμφωνούμε να απεμπλακούμε το συντομότερο δυνατό από το μνημόνιο.  Όμως η 
κοινή μας επιθυμία θα πραγματοποιηθεί, μόνο εάν όλοι συνεχίσουμε τη δύσκολη προσπάθεια που έχουμε 
ξεκινήσει με αποφασιστικότητα, πειθαρχία και ανιδιοτέλεια.  Εκείνο όμως που πρωτεύει περισσότερο από 
οτιδήποτε άλλο είναι να αποφύγουμε τα πισωγυρίσματα.  

 Μου προκαλεί μεγάλη έκπληξη η συμπεριφορά εκείνων που κάνουν ότι δεν καταλαβαίνουν ότι η συνέχιση 
της εθνικής προσπάθειας είναι η μόνη που μπορεί να παραγάγει αποτελέσματα που θα δικαιώσουν το λαό μας, 
γιατί τα επιτεύγματα παραμένουν δυστυχώς ακόμη εύθραυστα. 
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 Ήρθε ο καιρός να μιλήσουμε με τη γλώσσα της αλήθειας και να δράσουμε με πράξεις απόλυτου 
ρεαλισμού.  Ούτε ψευδαισθήσεις ούτε απερισκεψίες χωρούν.  Πρέπει όλοι με υψηλό αίσθημα ευθύνης, με 
σύνεση και ρεαλισμό να συμβάλουμε στην έξοδο το ταχύτερο δυνατό της κυπριακής οικονομίας από το βάραθρο 
στο οποίο έχει βρεθεί.  ∆εν έχουμε άλλη επιλογή, εκτός και αν για ακόμα μια φορά αποφασίσαμε να καταστούμε 
αυτόχειρες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας το κεφάλαιο οικονομία, επιτρέψτε μου να πω δύο λόγια για την κάθαρση και παραδειγματική 
τιμωρία όσων συνέβαλαν στην καταστροφή της κυπριακής οικονομίας.  Το έχω ξαναπεί και το επαναλαμβάνω:  
∆εν μπορεί να υπάρξει νέα αρχή χωρίς προηγουμένως να υπάρξει κάθαρση.  Η κάθαρση αποτελεί παλλαϊκό 
αίτημα, αλλά και επιτακτική ανάγκη.  Αναγνωρίζω ότι δεν πρόκειται για απλές υποθέσεις.  Ότι οποιεσδήποτε 
κατηγορίες πρέπει να είναι άρτια τεκμηριωμένες.  Ότι δεν μπορούμε να αποδυθούμε σε ένα κυνήγι μαγισσών, 
μόνο και μόνο για να χαϊδέψουμε τα αφτιά της κοινής γνώμης.  ∆εν μπορούμε όμως να αφήνουμε το χρόνο να 
περνάει δημιουργώντας αμφιβολίες και υπόνοιες για συγκάλυψη και κουκούλωμα. 

 Ένα από τα πιο σοβαρά ζητήματα, το οποίο επανέρχεται κατά καιρούς στην επικαιρότητα, είναι αυτό με 
τον ELA.  Πρόκειται για ένα θέμα το οποίο κρύβει πολλά μυστικά.  Κρύβει πολλά μυστικά, αλλά κυρίως κρύβει 
πολλούς φταίχτες και υπαίτιους.  Ακόμα και στην ίδια την έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών 
υπάρχουν πολλά κενά για το συγκεκριμένο θέμα, που το καθιστούν ακόμα πιο μυστηριώδες.  Στην έκθεση όμως 
υπάρχουν συγκεκριμένες ομολογίες ότι το πρόβλημα υφίστατο από το 2008, με το κενό να εκτιμάται στα €6 δις, 
γεγονός που επιβεβαιώθηκε και από τα τεστ αντοχής στο τέλος του 2011.  Το θέμα του ΕLA δεν περιορίζεται 
μόνο στο ότι φορτώθηκαν €11 δις στην Τράπεζα Κύπρου.  Για μένα προσωπικά πρώτιστη σημασία έχει το ότι 
κάποιοι δολίως και σκοπίμως φόρτωσαν στους ώμους του κράτους και κατ’ επέκταση στους ώμους του 
κυπριακού λαού την τότε Λαϊκή, με αποτέλεσμα να εξαναγκασθεί το κράτος να υπαχθεί σε ένα ταπεινωτικό 
μνημόνιο.   

 Στις 18 Μαΐου 2012, όταν συνεδρίασε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής για την 
κρατικοποίηση της Λαϊκής Τράπεζας, ο ELA δεν ήταν μηδενικός.  Ο ELA, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ήδη 
€7,2 δις.  Είναι για αυτό που λέω ότι είναι αρκετοί εκείνοι που ήξεραν για την κακή οικονομική κατάσταση της 
Λαϊκής, αλλά και για τον περίφημο ELA.  Είναι αρκετοί εκείνοι που γνώριζαν για τις μετέπειτα τραγικές συνέπειες, 
αλλά τις απέκρυψαν.  Να υποθέσω δηλαδή ότι το διοικητικό συμβούλιο της Λαϊκής Τράπεζας, οι ελεγκτές και η 
διοίκηση της Λαϊκής Τράπεζας, καθώς και ο πρώην ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, αλλά και ο τότε αρμόδιος 
υπουργός που σύνταξε το σχετικό νομοθέτημα δεν είχαν ιδέα για τον ELA και τις επιπτώσεις του; 

 Ένα πάντως είναι σίγουρο, ότι εκείνο το μοιραίο βράδυ κάποιοι συμμετείχαν σε μια ανήθικη συμπαιγνία σε 
βάρος του κυπριακού λαού.  Αυτή η συμπαιγνία λοιπόν πρέπει να αποκαλυφθεί.  Και η αποκάλυψη αυτή είναι 
καθήκον της Γενικής Εισαγγελίας, όπως και για πολλά άλλα φαινόμενα που ταλάνισαν τον τόπο μας, τουλάχιστον 
τις τελευταίες δυο δεκαετίες.  Έχει καθήκον να οδηγήσει στη δικαιοσύνη αυτούς που το βράδυ της καταστροφής 
γνώριζαν πολλά, αλλά σιώπησαν για όλα.  Είναι αυτοί που έσπρωξαν τον τόπο μας στο βάραθρο της 
χρεοκοπίας. 

 Η νέα αρχή που όλοι μας πρέπει να κάνουμε έχει μία προϋπόθεση:  Καμιά σκιά να μη συγκαλύψει την 
αλήθεια, κανένα οικονομικό έγκλημα να μη μείνει ατιμώρητο.  Πρέπει να πολεμήσουμε με όλες μας τις δυνάμεις 
τη διαπλοκή και τη διαφθορά και να βοηθήσουμε όσο μπορούμε, ώστε όσοι ενέχονται σε αυτό το έγκλημα που 
συντελέστηκε σε βάρος του λαού μας να οδηγηθούν ενώπιον της δικαιοσύνης.  

 Θέλω όμως να προσθέσω και κάτι άλλο.  Με ανησυχεί σε μεγάλο βαθμό η δυσώδης ατμόσφαιρα μέσα 
στην οποία κυβέρνηση, κόμματα και κυπριακός λαός καλούνται να ανασυνταχθούν, να ανασκουμπωθούν και να 
επιχειρήσουν με τις προσπάθειές τους τη μεγάλη έξοδο από το μνημόνιο.  ∆εν είναι δυνατόν η δημόσια ζωή, η 
ιδιωτική πρωτοβουλία, η κοινή προσπάθεια να δηλητηριάζονται καθημερινά από την ακατάσχετη σκανδαλολογία 
που έχει γίνει πια μέρος της καθημερινότητάς μας. 

 Σε καμία περίπτωση δεν εννοώ ότι η πραγματικότητα πρέπει να αποσιωπηθεί, προκειμένου να 
αποφευχθεί η μόλυνση που παραλύει τους παραγωγικούς μας μηχανισμούς και βυθίζει τον κόσμο στην 
απογοήτευση.  Εννοώ αντιθέτως ότι πρέπει να ριχθεί άπλετο φως στην αδιαφάνεια και τη διαπλοκή που 
επέτρεψαν στην ανομία να γίνει κανόνας ιδιωτικής συναλλαγής με τους δημόσιους φορείς και τους λειτουργούς 
τους.  Αιρετούς και μη. 

 Όμως, για να επιτευχθεί ο στόχος της κάθαρσης, η δικαιοσύνη πρέπει να αφεθεί και να ενθαρρυνθεί να 
επιτελέσει το έργο της.  Κανείς άλλος δεν μπορεί να την υποκαταστήσει.  Κανείς άλλος δεν μπορεί να παριστάνει 
τον τιμητή των πάντων, κυρίως όταν το κάνει, για να λασπολογεί τους πάντες και τα πάντα.  Για να ανορθώσουμε 
τη ∆ημοκρατία μας, πρέπει να σεβαστούμε τους κανόνες της, αλλά και να προστατεύσουμε τους θεσμούς της. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Κύπρος βρίσκεται στην κρισιμότερη καμπή στην ιστορία της μετά την τραγωδία του 1974.  Το 
γνωρίζουμε όλοι.  Ουδείς κατά συνέπεια μπορεί να αγνοεί τις επιπτώσεις πολιτικών αποφάσεων και 
προσωπικών συμπεριφορών που δε συνάδουν με τη σοβαρότητα των προβλημάτων προ των οποίων 
βρισκόμαστε. 
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 Για να διανύσουμε με ασφάλεια και επιτυχία την απόσταση που μας χωρίζει από την εθνική δικαίωση και 
την οικονομική ανάκαμψη, πρέπει πρωτίστως -και το υπογραμμίζω- πρωτίστως, να διαμορφώσουμε συνθήκες 
εθνικής συνεννόησης, αλλά και κοινωνικής συναίνεσης.  Να κάνουμε μια ρεαλιστική εκτίμηση των δεδομένων.  
Να διασφαλίσουμε την πολυπόθητη πολιτική σταθερότητα, που είναι η προϋπόθεση της εξόδου από την κρίση.  
Εδώ ακριβώς είναι και οι μεγάλες ευθύνες του πολιτικού συστήματος.  Σε μια περίοδο ιδιαίτερα που ο τόπος και ο 
λαός αντιμετωπίζουν ιδιαίτερα προβλήματα και η κοινωνία δικαιολογημένα αγανακτεί και οργίζεται για αρκετά 
πεπραγμένα του πολιτικού συστήματος, οφείλουμε με πράξεις ευθύνης να ξανακερδίσουμε την αξιοπιστία της 
πολιτικής και των πολιτικών. 

 Είναι η ώρα λοιπόν της συλλογικής αυτογνωσίας, της συλλογικής ευθύνης, της συναίνεσης.  Για να έρθουν 
καλύτερες μέρες σε αυτό τον τόπο, πρέπει όλες οι δυνάμεις συντεταγμένα, συνετά και αποφασιστικά να δώσουμε 
από κοινού τις μικρές και τις μεγάλες μάχες που μας αναμένουν.  

 Σε αυτή την κοινή πορεία, σε αυτή την εθνική στρατηγική το ∆ημοκρατικό Κόμμα, ως η μεγάλη πολιτική 
δύναμη του κέντρου, της ευθύνης και της συναίνεσης, οφείλει να συνεχίσει το ρόλο του σταθεροποιητικού 
παράγοντα, όποιο και αν είναι το τίμημα,  όποιο και αν είναι το κόστος.  Εμείς του ∆ΗΚΟ ξέρουμε πολύ καλά ότι 
οφείλουμε να προτάξουμε ξανά το καλό του τόπου και του λαού μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαι σίγουρος ότι η κοινωνία δεν έχει σήμερα στραμμένη την προσοχή της στη σημερινή κορυφαία ετήσια 
συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων.  ∆υστυχώς -και όχι αδικαιολόγητα- ο λαός μάς έχει γυρίσει την πλάτη.  
Για να ξανακερδίσουμε την εμπιστοσύνη του λαού λοιπόν, πρέπει να σταθούμε επιτέλους στο ύψος των 
περιστάσεων και στο ύψος της μεγάλης μας ευθύνης. 

 Αν σήμερα αποδειχθούμε κατώτεροι των περιστάσεων, αν αποποιηθούμε την ευθύνη μας και οδηγήσουμε 
στον πολυκερματισμό και τον κατατεμαχισμό το λαό μας και μετατρέψουμε σε αρένα το διάλογο των πολιτικών 
δυνάμεων του τόπου, μύρια κακά μάς αναμένουν.  Και πελώριες και ασήκωτες θα είναι οι ευθύνες που θα μας 
αποδώσουν οι τωρινοί, αλλά και οι αγέννητοι συμπατριώτες μας. 

 Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να συνέλθουμε.  Το δίκαιο, το μέτρο και η αντικειμενική λογική 
των πραγμάτων πρέπει να θεμελιώσουν το αύριο.  Είναι η ώρα για μια εθνική συμφωνία.  Μια συμφωνία τιμής 
και αγώνα με μόνο γνώμονα το καλό της Κύπρου και του λαού της, που θα προσφέρει όραμα και προοπτική και 
θα ξαναζωντανέψει τα όνειρα και τις προσδοκίες της νέας γενιάς και των πιο ευπαθών και ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού, που βιώνουν κατά δραματικό τρόπο τις συνέπειες της οικονομικής τραγωδίας. 

 Όλοι μαζί πρέπει να διαμοιραστούμε τις ιστορικές ευθύνες και το εθνικό καθήκον που οι σημερινοί 
δύσκολοι καιροί επιτάσσουν.  Όχι με λόγια.  Όχι με συνθήματα.  Όχι με ευσεβοποθισμούς και αυταπάτες.  Όχι με 
ανέξοδους λαϊκισμούς.  Με σύνεση και σχέδιο.  Με στρατηγική και όραμα.  Κυρίως, με πίστη και αισιοδοξία.  

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα, κάθε καλό, χρόνια πολλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Καρογιάν. 

 Ο επόμενος ομιλητής, ο κ. Σταύρος Ευαγόρου από το ΑΚΕΛ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτραπεί να ξεκινήσω με ένα σχόλιο πάνω στην ομιλία του φίλου προέδρου του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού -με τη δική του την άδεια το κάνω αυτό το σχόλιο- που αφορά στη συναίνεση.   

 Συναίνεση, ναι.  Την έχει ο τόπος ανάγκη τη συναίνεση, όχι όμως στα λόγια.  Συναίνεση δεν είναι κάτι το 
αόριστο.  Για να έχει υπόσταση, για να γίνει πραγματικότητα, πρέπει να συνοδεύεται με διάλογο, 
συνδιαβούλευση, αλληλοσεβασμό και άλλα πρακτικά μέτρα.  Μακριά από αυθαίρετες αποφάσεις, μακριά από 
ετσιθελισμό, αναξιοκρατία.  Μακριά από το κυνηγητό του πολιτικού αντιπάλου.  Μόνο έτσι μπορούμε να 
φτάσουμε στη συναίνεση μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, διαφορετικά οποιεσδήποτε αναφορές είναι λόγια κενά 
περιεχομένου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ και είκοσι μήνες αναμένουμε την περιβόητη επανεκκίνηση της οικονομίας.  Αδίκως περιμένουμε, γιατί 
απλώς δε γίνεται επανεκκίνηση χωρίς καύσιμο.  

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 
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 Και το καύσιμο για την οικονομία είναι τα κονδύλια για την ανάπτυξη, τα οποία δυστυχώς απουσιάζουν 
από το σημερινό προϋπολογισμό.  «Πού θα βρούμε κονδύλια για την ανάπτυξη;» λέει ο συνάδελφος ο Άγγελος 
Βότσης.  Θα μπορούσαμε, ας πούμε, να συζητήσουμε όλα τα πολιτικά κόμματα και να καταθέσουμε ιδέες, θα 
μπορούσαμε τις περικοπές από τις σπατάλες και τις όποιες περικοπές κάνουμε απόψε να τις διοχετεύσουμε, αν 
δεσμεύεται η κυβέρνηση, στην ανάπτυξη.  Θα μπορούσαμε τα μαξιλάρια του Υπουργού των Οικονομικών -ένα 
€50 εκατομ. απόψε θα κληθούμε να το ψηφίσουμε- να διοχετευθούν στην ανάπτυξη.  Θα μπορούσαμε σίγουρα 
τα €1 δις που δε χρειάστηκαν τελικά οι τράπεζές μας να διοχετευθούν -δε λέω όλα, μέρος αυτών- στην ανάπτυξη 
και θα μπορούσε σίγουρα να δοθούν φορολογικά κίνητρα τα οποία να στηρίξουν την ανάπτυξη.   

 Ακόμα ένα πρόσθετο σχόλιο σε σχέση με την ομιλία του φίλου του Μάριου του Μαυρίδη, από το δεύτερο 
διάγραμμα που έχει καταθέσει.  Απουσιάζει δηλαδή από το διάγραμμα για το δημόσιο χρέος η αναφορά -δε λέω 
ότι είναι σκόπιμο- στη μεθοδολογία.  Η αλλαγή στη μεθοδολογία υπολογισμού του ΑΕΠ, η στατιστική διόρθωση, 
όπως έχει αναφερθεί, ενώ αριθμητικά, σε απόλυτους αριθμούς, το χρέος έχει αυξηθεί.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όντως, η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού είναι ή θα έπρεπε να ήταν η κορυφαία συζήτηση στο 
κοινοβούλιο της χώρας μας.  Όσον αφορά στον ίδιο τον προϋπολογισμό, άλλο είναι τι οραματιζόμαστε -και θα 
καταθέσω το δικό μας το όραμα- και άλλο τι έχουμε μπροστά μας. 

 Ως ΑΚΕΛ οραματιζόμαστε έναν προϋπολογισμό ο οποίος σίγουρα πρέπει να είναι νοικοκυρεμένος, χωρίς 
σπατάλες, χωρίς προκλητικά προνόμια ή και αχρείαστες και μη αιτιολογημένες δαπάνες.  Οραματιζόμαστε έναν 
προϋπολογισμό που να προωθεί την ανάπτυξη.  Ιδιαίτερα εν μέσω ύφεσης και έχοντας κατά νουν τα 
προβλήματα που παρουσιάζει ακόμα ο τραπεζικός τομέας, θα έπρεπε σίγουρα να μετατρέψουμε την Κύπρο σ’ 
ένα απέραντο εργοτάξιο.  Έναν προϋπολογισμό που να ενισχύει την κοινωνική συνοχή.  Προϋπολογισμός που 
δεν ενισχύει την κοινωνική συνοχή εν μέσω συνεχιζόμενης ύφεσης σίγουρα είναι ανάλγητος.  Έναν 
προϋπολογισμό που να αναβαθμίζει τους κοινωνικούς τομείς της παιδείας και της υγείας και να προάγει τον 
πολιτισμό. 

 Μέσω του προϋπολογισμού τα κράτη οφείλουν να επενδύουν στην ανάπτυξη και να στηρίζουν παράλληλα 
τους αδύνατους.  ∆υστυχώς, αυτός ο κρατικός προϋπολογισμός δεν αντιμετωπίζει τις σημερινές προκλήσεις στον 
αναπτυξιακό, αλλά και στον κοινωνικό τομέα.  Πρόκειται για έναν προϋπολογισμό αιματηρής λιτότητας και 
περικοπών.  Αυτός ο προϋπολογισμός αποτελεί συνέχεια του περσινού μνημονιακού προϋπολογισμού, αφού 
περιστρέφεται περίπου στα ίδια επίπεδα.  Κατ’ επέκταση, συνεχίζει να εγκλωβίζει τη χώρα στο φαύλο κύκλο της 
λιτότητας-ύφεσης παραγνωρίζοντας την ανάπτυξη και δεν μπορεί εκ των πραγμάτων να αποτελέσει την 
απάντηση για έξοδο από την ύφεση. 

 Όταν, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών -που δεν είναι παρών στη συζήτησή μας- μια χώρα δεν επενδύει 
στην ανάπτυξη, πώς αναμένουμε από τους ξένους να έλθουν να επενδύσουν στη χώρα μας;  

 Ενώπιόν μας λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, βρίσκεται ένα εργαλείο του μανιφέστου της κυβέρνησης που είναι το 
μνημόνιο, όπως η ίδια ομολογεί.  Ας μην ξεγελιόμαστε.  Το μνημόνιο, ανεξαρτήτως επαλείψεων και 
χρωματισμών, είναι το πρόγραμμα της κυβέρνησης και η κυβέρνηση δε διαφέρει από την τρόικα.  Είναι το ίδιο 
σκληρή, το ίδιο αντιλαϊκή, απλά είναι πιο άτσαλη.  Ας μην τρέφουμε λοιπόν αυταπάτες ότι η κυβέρνηση θα 
επαναδιαπραγματευθεί οτιδήποτε με την τρόικα.  Αν το πράξει, θα είναι προς το χειρότερο, όπως έπραξε και με 
το ΓΕΣΥ. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ώρες ώρες έχω την εντύπωση ότι η κυβέρνησή μας ζει σε μια άλλη πραγματικότητα, έναν κόσμο 
διαφορετικό, που είναι σίγουρα μακριά και πέρα από την καθημερινή απτή πραγματικότητα που ζει ο μέσος 
Κύπριος πολίτης.  

 Από τη μια, έχουμε μία κυβέρνηση να ισχυρίζεται ότι πάμε καλά, ότι βγαίνουμε από την ύφεση, ότι πάμε 
για ανάπτυξη, ότι βγήκαμε στις αγορές, ότι η ανεργία σταθεροποιήθηκε, ότι οι τράπεζές μας 
ανακεφαλαιοποιήθηκαν και πέρασαν και τα τεστ αντοχής.  Τώρα το ερώτημα είναι αν ο κόσμος, ο απλός 
εργαζόμενος ή ο άνεργος, μπορεί να αντέξει τα τεστ αντοχής. 

 Από την άλλη, είναι η πραγματικότητα την οποία ζει καθημερινά ο λαός: 240 000 συμπατριώτες μας που 
ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας.  60 000 περίπου συμπατριώτες μας είναι άνεργοι.  Από αυτούς 17 500 
μακροχρόνια άνεργοι, 42 500 συνάνθρωποί μας σιτίζονται στα κοινωνικά παντοπωλεία.  Η ύφεση περιορίστηκε 
στο 3% το 2014 από το 5,4% που ήταν το 2013.  Γιατί το τονίζω;  Σάμπως και άμα είσαι τρία μέτρα κάτω από την 
επιφάνεια του νερού αντί 5,4 μέτρα κάνει διαφορά!  Πάλι δεν αναπνέεις!  Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο 
εγκαταλείπεται, ενώ τα προσφυγικά στεγαστικά σχέδια τα πετσόκοψαν κατά το ήμισυ και πλέον.  Οι τράπεζες 
κυνηγούν καθημερινά τον κόσμο.  Οι νέοι μας και άλλοι εργαζόμενοι μεταναστεύουν.  Τα παιδιά μας 
εγκαταλείπουν τα πανεπιστήμια, γιατί δεν έχουν να πληρώσουν τα δίδακτρά τους και στα πρατήρια βάζουν €5 
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και €10 βενζίνη, φίλε πρόεδρε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Απλά θυμήθηκα εκείνη την παράσταση στο 
βενζινάδικο.  

 Αυτή είναι, κύριε Πρόεδρε η σημερινή σκληρή καθημερινή πραγματικότητα, όχι η άλλη που οι κυβερνώντες 
επιχειρούν να παρουσιάσουν.  Άκουσα μάλιστα σήμερα το φίλο και συνάδελφο Νίκο Νουρή να λέει ότι η 
κυβέρνηση δημιούργησε νέες θέσεις εργασίας.  Πού;  Πότε;  Ποιες; 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχω κρατήσει μια πολύ επιτυχημένη αναφορά του φίλου Νικόλα Παπαδόπουλου, προέδρου του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.  Είπε:  «Σε άλλες χώρες διέσωσαν τις τράπεζες, για να σωθούν οι καταθέσεις του 
κόσμου.  Στην Κύπρο πήραν τις καταθέσεις του κόσμου, για να σώσουν τις τράπεζες».  Αυτό είναι γεγονός.  Είναι 
αλήθεια ότι οι τράπεζες σώθηκαν, ανακεφαλαιοποιήθηκαν και πέρασαν και τις ασκήσεις αντοχής.  Μας έλεγαν οι 
κυβερνώντες:  «Περιμένετε να ανακεφαλαιοποιηθούν οι τράπεζες και θα δώσουν δάνεια για την ανάπτυξη».  
Πούντα;  ∆εν τα είδαμε ακόμα!  «Άστε να περάσουν τα τεστ αντοχής και να δείτε ότι θα διοχετεύσουν χρήμα στην 
αγορά».  Πέρασαν και τα τεστ αντοχής και η οικονομία ακόμα περιμένει.  Το μόνο που είδαμε ήταν μία τράπεζα 
να χορηγεί κάποια γεύματα σε παιδιά, πολύ φοβούμαι δίκην συγγνώμης. 

 Είναι λοιπόν απορίας άξιον, φίλε Υπουργέ των Οικονομικών, πώς θα φτάσουμε στην ανάπτυξη και στην 
πολυπόθητη έξοδο από την ύφεση, όταν ο δημόσιος τομέας αρνείται να χρηματοδοτήσει την ανάπτυξη -δεν 
υπάρχουν νέα έργα στον προϋπολογισμό- όταν ο χρηματοπιστωτικός τομέας όχι μόνο δε χορηγεί νέα δάνεια στις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, αλλά μετατρέπεται αποκλειστικά σε εισπράκτορα δανείων!  Αναφέρθηκε από άλλους 
συναδέλφους και απλά το επαναλαμβάνω:  Έχουμε τα υψηλότερα επιχειρηματικά και στεγαστικά επιτόκια σ’ 
ολόκληρη την Ευρώπη και δυστυχώς οι αναδιαρθρώσεις δανείων, που είναι και το ζητούμενο, δε γίνονται. 

 Αν στα πιο πάνω προσθέσουμε τον καταποντισμό του ρουβλιού με τις αρνητικές επιπτώσεις στον 
τουρισμό μας, το συγκρουσιακό περιβάλλον στην περιοχή μας και τα σύννεφα που άρχισαν να μαζεύονται ξανά 
πάνω από την Ελλάδα, δεν μπορώ να συμμεριστώ την αισιοδοξία του Υπουργού Οικονομικών για έξοδο από την 
ύφεση το 2015.  Μακάρι, εύχομαι πραγματικά, ειλικρινά να διαψευστώ και θα το χαιρετίσω!  

 Μας είπε ο Υπουργός των Οικονομικών στη δική του ομιλία για τον προϋπολογισμό, -σελίδα 2 στο τέλος- 
ότι: «Σήμερα έχουμε μια οικονομία που ανακάμπτει».  Πούντην;  Πραγματικά, πού την είδε;  Πώς γίνεται να μην 
το αντιλήφθηκε ο κόσμος;  Το επαναλαμβάνω ως ανέκδοτο της κατηγορίας “∆εσμεύομαι”, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό 
και δεν πρόκειται να το σχολιάσω περαιτέρω. 

 Μας είπε ακόμη ότι μειώθηκε το δημόσιο χρέος γύρω στο 100% του ΑΕΠ.  Παρέλειψε όμως να μας 
αναφέρει ότι το δημόσιο χρέος σε απόλυτους αριθμούς είναι αυξημένο και αφού ούτε το πραγματικό ΑΕΠ έχει 
αυξηθεί, κάτι άλλο πρέπει να συνέβη,  ότι απλώς έχει αλλάξει η μεθοδολογία υπολογισμού του ΑΕΠ.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έρχομαι τώρα στα της φορολογίας, σημειώνοντας με ανακούφιση, πρέπει να πω, τη δήλωση του 
υπουργού ότι δε θα μας βάλει άλλη.  Εύχομαι να έχει συνειδητοποιήσει ότι εκείνη που μας έβαλε τους 
τελευταίους είκοσι μήνες ήταν εξοντωτική.  Αναφέρω το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας, την αύξηση του ΦΠΑ στο 
19%, τους έμμεσους φόρους στα καύσιμα, τα ποτά και τα καπνά, τα τέλη στα νοσοκομεία, τις αυξήσεις στα 
κόμιστρα και τα τέλη κυκλοφορίας, τη φορολόγηση των τόκων και την αύξηση του εταιρικού φόρου. 

 Αν η κυβέρνηση είχε τη διάθεση και το σθένος να επαναδιαπραγματευθεί με την τρόικα, κατά την άποψή 
μου, το πρώτο ζήτημα που έπρεπε να θέσει είναι η ανάγκη μιας ριζικής φορολογικής μεταρρύθμισης η οποία να 
εισαγάγει κίνητρα, ελαφρύνσεις, μειώσεις, αλλά και κατάργηση των φορολογιών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κλείνω την παρέμβασή μου λέγοντας ότι η Κύπρος, ο πολίτης, η οικονομία δεν αντέχει 
άλλη φορολογία.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Σταύρο Ευαγόρου.   

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου, βουλευτή Λευκωσίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Λένε ότι είναι υφεσιακός ο προϋπολογισμός.  Μα, ύφεση είχαμε όλα αυτά τα χρόνια, από το 2011.  Το 
2015 είναι η πρώτη χρονιά που δε θα υπάρξει ύφεση.  Τώρα βαφτίσαμε τον προϋπολογισμό υφεσιακό;   

 Λένε ακόμα πως είναι προϋπολογισμός λιτότητας.  Στον προϋπολογισμό αυτό οι δαπάνες είναι 
περισσότερες από τα έσοδα.  Αυτό είναι λιτότητα;  Γιατί κάποτε πρέπει να εξηγούμε τι εννοούμε με τις λέξεις που 
χρησιμοποιούμε.  Τουλάχιστον μέχρι τώρα δεν ξέραμε ότι το να δαπανάς περισσότερα από όσα είναι τα έσοδά 
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σου είναι λιτότητα.  Κριτική μπορεί να ασκηθεί.  Αλλά θα πρέπει, πιστεύω, και θα είναι χρησιμότερο να είναι πιο 
ακριβής. 

 Ακούμε να λένε ότι δεν είναι αναπτυξιακός αυτός ο προϋπολογισμός.  Μα, ποιος είπε ότι είναι 
αναπτυξιακός;  Είναι ένας προϋπολογισμός διόρθωσης και εξισορρόπησης.  Για να αναπτυχθεί η οικονομία, 
πρέπει πρώτα να διορθωθεί.  Η χώρα, από ελλείμματα της τάξης του 6% στα χρόνια εκείνα που έφεραν την 
τρόικα εδώ, θα έχει του χρόνου έλλειμμα μικρότερο, κάτω από 2%.  Η δημοσιονομική ισορροπία δεν είναι 
ανάπτυξη· είναι όμως προϋπόθεση για την ανάπτυξη. 

 Από το 2015 θα υπάρξει ξανά κάποια ανάπτυξη.  Μετά από τρία-τέσσερα χρόνια ύφεσης το ακαθάριστο 
εγχώριο προϊόν της χώρας αυξάνεται ξανά με ισχνό ρυθμό· 0,4% ήταν μέχρι πρόσφατα η πρόβλεψη, η νεότερη 
φαίνεται να είναι πλησιέστερα στο 1%,   0,8%.  Αυτό δεν είναι βέβαια αρκετό. Χρειάζεται σίγουρα περισσότερο.  
Είναι όμως η αρχή. Εκείνο που έχει σημασία είναι ότι η οικονομία φαίνεται να μπαίνει σε τροχιά ανάπτυξης.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αν μου το επιτρέπετε, για ένα λεπτό, να πάμε ογδόντα δύο χρόνια πίσω, στην Αθήνα, 30 Μαρτίου 1932.  
Εκείνη τη μέρα ακούστηκε από το βήμα της Βουλής των Ελλήνων ότι «[...] το έργον της οικονομικής 
ανασυγκροτήσεως θα διηυκολύνετο μεγάλως, εάν όλος ο πολιτικός κόσμος απεφάσιζεν ηνωμένος ν’ 
αντιμετωπίση την κατάστασιν». Αυτά έλεγε ο Πρωθυπουργός Ελευθέριος Βενιζέλος.  

 Η τότε κατάσταση της Ελλάδας προσομοιάζει με αυτά που ζούμε τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο.  Μετά 
την οξύτατη διεθνή κρίση που είχε ξεκινήσει με το κραχ του 1929 στις Ηνωμένες Πολιτείες η Ελλάδα είχε φτάσει 
σε πτώχευση.  Επιβίωσε χάρη στην “εκ του εξωτερικού επικουρία”.  Έτσι το έλεγαν τότε.  Βρέθηκε όμως κάτω 
από τον έλεγχο της λεγόμενης ∆ημοσιονομικής Επιτροπής της Κοινωνίας των Εθνών, η οποία Κοινωνία των 
Εθνών ήταν ο προκάτοχος των Ηνωμένων Εθνών.    

 Γιατί όμως εκείνος ο μεγάλος εθνικός ηγέτης επιζητούσε την ενότητα του πολιτικού κόσμου για την 
αντιμετώπιση της κρίσης και της έκτακτης κατάστασης; «∆ιότι», όπως προσέθετε ο ίδιος ο Βενιζέλος, 
«τοιουτοτρόπως και τα προς αντιμετώπισιν της καταστάσεως έκτακτα μέτρα, τα οποία δεν είναι δυνατόν παρά να 
θίγουν τα συμφέροντα μεγάλου μέρους του πληθυσμού, θα εγίνοντο προθυμότερον δεκτά υπό της κοινής 
γνώμης και η ψυχολογική ατμόσφαιρα άνευ της οποίας τοιούτοι αγώνες είναι δύσκολον να ευδοκιμήσουν θα 
εδημιουργείτο».  

 Τον ίδιο αγώνα, εκείνο τον αγώνα για τον οποίο μιλούσε ο Βενιζέλος, έχει να δώσει και δίνει σήμερα η 
Κύπρος.  Και θα ήταν πράγματι ευχής έργον, αν μπορούσαμε, χωρίς επ’ ουδενί να αποκρύψουμε ή να 
μηδενίσουμε τις πολιτικές διαφορές,  αν μπορούσαμε παρ’ όλα αυτά να συνεργαστούμε.  Ο καθένας με τη 
συμβολή του, έστω και την κριτική του, αλλά στην ίδια κατεύθυνση, στην κατεύθυνση της ανοικοδόμησης της 
κυπριακής οικονομίας.  Χωρίς συνθήματα και εύκολες λαϊκότροπες, αλλά κάποτε απατηλές, νομίζω, εξάρσεις, να 
κάνουμε ξανά την οικονομία της Κύπρου εκείνο που ξέρουμε ότι μπορεί να είναι.  Με αυτό ακριβώς το πνεύμα 
μίλησε χτες και ο πρόεδρος του κόμματός μας και αυτή τη διάθεση έχουμε από την πλευρά του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, παρά τα όσα πληθωρικά, επικριτικά ακούγονται από αυτό το βήμα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούμε συναδέλφους να προτάσσουν τις δυσκολίες που πράγματι υπάρχουν στην οικονομία, τα τεράστια 
προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινωνία, ανεργία, στερήσεις, φαινόμενα φτώχιας, για να απορρίψουν τον 
προϋπολογισμό.   ∆υσκολίες υπάρχουν -στον ίδιο τόπο, στην ίδια κοινωνία ζούμε και τα γνωρίζουμε- πολύ 
μεγάλες δυσκολίες.  Συμπολίτες μας υποφέρουν, αλλά αυτά συμβαίνουν, επειδή η κατάσταση της οικονομίας 
είναι άσχημη -είχε φτάσει στα πρόθυρα, αν όχι στην ίδια την κατάρρευση- επειδή έγινε άσχημη η κατάσταση τα 
τελευταία αυτά χρόνια και ιδιαίτερα μετά τη διεθνή κρίση του 2008.  Ήταν άσχημη από το 2009 και μετά και το 
2012 και το 2013 ακόμα και το 2014 βεβαίως, αλλά γι’ αυτό και χρειάζεται διόρθωση.  Είμαστε στη φάση της 
διόρθωσης. 

 Στον προϋπολογισμό του 2015, παρά το γεγονός ότι προβλέπεται έλλειμμα μικρότερο από δύο μονάδες, 
υπάρχει ακόμα έλλειμμα.  Οι δαπάνες που προϋπολογίζουν για το 2015 η κυβέρνηση και ο υπουργός 
Οικονομικών είναι μεγαλύτερες από τα έσοδα.  Το κράτος θα ξοδέψει το 2015 €291 εκατομ. περισσότερα από 
όσα θα εισπράξει.  Όταν όμως οι δαπάνες είναι μεγαλύτερες από τα έσοδα, τότε θα πρέπει να προβληματιστούμε 
και για το μέγεθος του ελλείμματος που μπορεί να δημιουργηθεί. 

 Η λογική που μέχρι πρότινος έλεγε «δώστε μισθούς και αυξήσεις, φορτώστε επιδόματα, μοιράστε παντού 
χορηγίες» έχει πια τελειώσει.  Πρέπει να το συνειδητοποιήσουμε.  Έπρεπε να τελειώσει.  Όταν ένα κράτος 
ξοδεύει διαρκώς περισσότερα από όσα είναι τα έσοδά του, δε χρειάζεται μεγάλη σοφία, για να ξέρουμε ότι θα 
πρέπει να δανειστεί.  Και, όπως ξέρουμε όλοι πολύ καλά, αυτό το κράτος δεν μπορούσε πια να δανειστεί.  Από 
το 2011, αρκετά προτού η Κύπρος μπει σε πρόγραμμα!  Γι’ αυτό εξάλλου η τότε κυβέρνηση κατέφυγε στο 
πρόγραμμα, γι’ αυτό και ήρθε εδώ η τρόικα. Χρειάζεται να το θυμίζουμε διαρκώς; Ε, δε χρειάζεται! Γι’ αυτό ας 
εγκαταλείψουμε τη ρητορική περί πολιτικής λιτότητας.  Μπορούμε να συζητήσουμε άλλες επικρίσεις,  
παρατηρήσεις, αλλά όποιος θέλει να συνεχίσει να αγορεύει άκοπα περί λιτότητας θα πρέπει πρώτα με απλά 
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λόγια να εξηγήσει ποια άλλα χρήματα θα ήθελε να δαπανηθούν. Εδώ ακούσαμε πριν από λίγο -μαξιλαράκι το 
ονομάζουν- για το ένα δισεκατομμύριο που δεν έχει δοθεί δανεικά στο τραπεζικό σύστημα της Κύπρου.  ∆ηλαδή, 
θεωρούμε ότι θα πρέπει αυτά τα χρήματα τα οποία προορίζονταν υπολογισμένα για το τραπεζικό σύστημα και 
ευτυχώς δε χρειάστηκαν, πέρα από τα χίλια πεντακόσια εκατομμύρια, με τα οποία κρατικοποιήθηκε υποχρεωτικά 
ο συνεργατισμός, θεωρούμε ότι θα ήταν μια διέξοδος, αν μας τα έδιναν, να τα πάρουμε δανεικά.  Η λογική αυτή 
της επέκτασης του δανεισμού χωρίς τη διόρθωση της λειτουργίας του κράτους και του δημόσιου τομέα είναι 
ακριβώς η λογική η οποία μας είχε οδηγήσει εκεί όπου ξέραμε και φτάσαμε. 

 Μετά όμως πρέπει να γίνει και μια αξιολόγηση του θεωρήματος, της ιδέας που λέει «δαπάνες του κράτους, 
για να έχουμε ανάπτυξη».  Ανάμεσα στο 2007 και το 2012, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δαπάνες του κράτους 
είχαν αυξηθεί κατά €1.816 εκατομ., €1.816 εκατομ., δηλαδή 26%.  Πληθώρα δαπανών!  Μεταξύ αυτών 
αυξήθηκαν βέβαια και οι λεγόμενες, αυτές που ονομάζουμε “αναπτυξιακές δαπάνες”.  Αυτή η αύξηση των 
δαπανών έφερε ανάπτυξη στην οικονομία;  Ανάμεσα στο 2009 και το 2012 υπήρξε ανάπτυξη στην οικονομία;  
Μα, η οικονομία βυθίστηκε σε βαθιά ύφεση!  Μηδενική αύξηση το 2011, πλην 2,4% το 2012 και πλην 5,4% το 
2013 ή διορθωμένο μπορεί να είναι κάτι κοντά στο 5%.   Άρα λοιπόν, αυτός ο αυτοματισμός στη σκέψη ότι 
δαπάνες του δημοσίου σημαίνει “ανάπτυξη” θα πρέπει να εγκαταλειφθεί, όχι για να είμαστε απλώς σωστοί, αλλά 
για να προβληματιστούμε κιόλας ποια είναι η κύρια ατμομηχανή και ποιες είναι οι προϋποθέσεις της πραγματικής 
ανάπτυξης.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αυτός είναι ο τρίτος προϋπολογισμός από την ώρα που η Κυπριακή ∆ημοκρατία, μέσω της τότε 
κυβέρνησης, έκανε έκκληση για βοήθεια στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό,  τον Ιούνιο του 2012.  Είναι κατά κάποιο 
τρόπο ο τρίτος μνημονιακός προϋπολογισμός.  Κατ’ ακρίβειαν, ο πρώτος μνημονιακός υιοθετήθηκε το 2012 
χωρίς να έχει συμφωνηθεί μνημόνιο.   Είναι στην πραγματικότητα ο δεύτερος προϋπολογισμός στα πλαίσια του 
μνημονίου, που τυγχάνει να είναι και ο δεύτερος  της κυβέρνησης του Νίκου Αναστασιάδη.  

 Είναι γεγονός, για να δούμε τα γεγονότα πρώτα, ότι με το δεύτερο αυτό προϋπολογισμό της σημερινής 
κυβέρνησης τα δημόσια οικονομικά έχουν ήδη σχεδόν εξισορροπηθεί!  Σχεδόν!  Από φέτος, νωρίτερα από ό,τι θα 
περίμενε κανείς, υπήρξε πρωτογενές πλεόνασμα, ενώ το δημοσιονομικό έλλειμμα του 2014 θα είναι περίπου 
2,5% και για το 2015 υπολογίζεται στο 1,6%, 1,7%.  Το δημόσιο χρέος, ως ποσοστό του ακαθάριστου εγχώριου 
προϊόντος, θα μειωθεί.  Έχει μεγαλώσει ως μέγεθος βέβαια, γιατί ζούμε με τα δανεικά της τρόικας.  Γνωστό.  
Αλλά θα μειωθεί ως ποσοστό του προϊόντος της χώρας όπως είναι ο δείκτης που αξιολογείται και μας επηρεάζει 
η αξιολόγηση αυτή από 105% το 2014 σε 103% το 2015, ενώ το 2016 θα πέσει κάτω από το ψυχολογικό όριο 
του 100%.  Σε αυτό βοήθησε αρκετά η στατιστική αναπροσαρμογή της Eurostat.  Βεβαίως!  Αλλά βοήθησε και η 
πολιτική της κυβέρνησης για διόρθωση. 

 Η οικονομία επιστρέφει σε ανάπτυξη, το έχουμε πει.  Με την πρώτη μεγέθυνση του ακαθάριστου εγχώριου 
προϊόντος μέσα στον επόμενο χρόνο, μετά από τέσσερις χρονιές ύφεσης.  Η ανεργία έχει ήδη σταματήσει να 
αυξάνεται, αφού πρώτα, από λιγότερο από 4% το 2008, είχε εκτοξευθεί το 2012 στο 15%.  Τότε ήταν που 
δυστυχώς η Κύπρος βυθίστηκε στην ανεργία.  Από το 2012 έβαλε άλλη μια μονάδα και πέρασε πάνω από 16%, 
αλλά τώρα, από τον Οκτώβριο, φαίνεται ότι συγκρατείται.  Μειώθηκε για πρώτη φορά στο 15% ξανά και στο εξής, 
εφόσον επιτύχουμε να υπάρχει οικονομική δραστηριότητα που θα αυξάνεται, αναμένουμε ότι σταδιακά θα 
εκλείψει αυτή η κοινωνική μάστιγα, γιατί βεβαίως δεν είναι ούτε ικανοποίηση ούτε αυταρέσκεια να σημειώσουμε 
ότι η ανεργία αναχαιτίζεται στο 15%.  Για την κυπριακή κοινωνία και την κυπριακή οικονομική ιστορία είναι πέρα 
από απαράδεκτο.   

 Κάποιοι λένε ότι αυτά είναι αριθμοί και κάποιοι άλλοι κάνουν άλλο ένα βήμα και θέλουν τους αριθμούς να 
μη λένε την αλήθεια.  Ναι, αλλά, αν δεν υπάρχουν τέτοιοι αριθμοί, όλα όσα μπορεί να λέμε εδώ μεταξύ μας θα 
είναι στο τέλος λόγια του αέρα· λόγια φτηνά, ίσως από εκείνα που άλλοτε έφεραν τη χώρα στην καταστροφή, 
χωρίς καλά καλά να το καταλάβουμε και τώρα όλοι ψάχνουν το λάθος.  Με αυτά τα δεδομένα, με την κυπριακή 
οικονομία να έχει διαψεύσει τις δυσμενείς προβλέψεις παρουσιάζοντας και το 2013 και το 2014 μικρότερη, από 
όση όλοι φοβόντουσαν, ύφεση, από το 2015 βγαίνουμε ξανά έξω από το κόκκινο.  Η κυπριακή οικονομία βγαίνει 
επιτέλους στην επιφάνεια και αρχίζει να ανασαίνει.  Οφείλουμε να στηρίξουμε αυτή την κίνηση, να την 
προστατεύσουμε και να την ενισχύσουμε.  

 Θα πρέπει όμως να το πούμε ξανά, για να μην ξεχνιόμαστε:  Όλα αυτά τα θετικά και τα αξιοσημείωτα μας 
ικανοποιούν;  Όχι, βέβαια!  Οι συνθήκες στην πραγματική οικονομία, όπως λέμε, είναι ακόμα εξαιρετικά 
δύσκολες.  Υπάρχει μεγάλη ανεργία.  Πολλά νοικοκυριά δεν μπορούν να ανταπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους, 
είτε αυτές είναι οι δαπάνες για μια αξιοπρεπή ζωή είτε είναι οι δόσεις συσσωρευμένων δανείων είτε είναι οι 
φορολογίες, που μοιραία αυξήθηκαν από το 2011, 2012.  Υπάρχει ακόμα και η πραγματική φτώχια δίπλα μας, το 
βλέπουμε.  Υπάρχουν ακόμα και οι δυσκολίες στους επαγγελματίες, τεράστιες δυσκολίες, στις επιχειρήσεις, στις 
εταιρείες, στον παραγωγικό καμβά της οικονομίας και της χώρας που δε θέλουμε να τον χάσουμε φυσικά.  Γι’ 
αυτό όμως, αναμένοντας να βελτιωθεί η κατάσταση και να δημιουργηθούν αρκετές θέσεις εργασίας, η κυβέρνηση 
ανέπτυξε μια νέα κοινωνική πολιτική που θα λειτουργεί ως δίχτυ κοινωνικής ασφάλειας και θα δώσει κάλυψη σε 
όλους όσοι τη χρειάζονται.  Με την πολιτική του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος για όλους αντιμετωπίζεται 
προσωρινά η δύσκολη κατάσταση, η οποία δεν έχει τελειώσει ακόμα.  
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 Στον προϋπολογισμό του 2015, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τη μεγάλη προσπάθεια διόρθωσης 
και εξισορρόπησης, οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές αυξάνονται.  Είναι αυξημένες κατά €44 εκατομ., από 
€836 εκατομ. το 2014 σε €880 εκατομ. το 2015.  Αυτό είναι 5,3% πάνω. Είναι μόνο αριθμοί αυτά;  Όχι, είναι 
σαράντα τέσσερα εκατομμύρια περισσότερα.  Θα το επαναλάβω:  Μακάρι να μπορούσε να ήταν διαθέσιμα 
περισσότερα.  Το στοίχημα που αντιμετωπίζει αυτή η κυβέρνηση σε αυτό τον προϋπολογισμό είναι μια 
ισοσταθμισμένη, ζυγοσταθμισμένη, ανάλογα με προτεραιότητες, κατανομή των πολύ περιορισμένων πόρων. 

 Εντούτοις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επαναλαμβάνω, δε δηλώνουμε ικανοποίηση, δε ζούμε σε άλλο 
πλανήτη.  Υπάρχουν μεγάλες δυσκολίες και χρειάζεται να συνεχίσουμε στην ίδια πορεία βελτίωσης.  Χρειάζεται 
να συνεχίσει η οικονομία να διαψεύδει θετικά τις προβλέψεις.  Χρειάζεται το κράτος να μπορέσει να βγει και στις 
διεθνείς αγορές, να αποκτήσουμε πόρους χρηματοδότησης και πρέπει να ξέρετε και να ξέρουμε όλοι ότι αυτός 
είναι ο τρόπος να απεξαρτηθούμε από τα δανεικά της τρόικας. 

 Η χώρα όμως επίσης χρειάζεται επενδύσεις, ξένες επενδύσεις, όπως είναι τα πράγματα.  Η οικονομία 
χρειάζεται σταδιακά να βρει χρηματοδότηση και από το τραπεζικό σύστημα.  Χρηματοδότηση με λογικούς όρους, 
δηλαδή μείωση των επιτοκίων.  Θα πρέπει στα επόμενα δυο-τρία χρόνια να πετύχουμε ρυθμούς ανάπτυξης 
ακόμα πιο γρήγορους. Για να φτάσουμε στο 2% και το 3% και, γιατί όχι, το 4% και για να επαναφέρουμε την 
κυπριακή οικονομία εκεί που για δεκαετίες ξέραμε ότι μπορεί να είναι.  

 Υπάρχει όμως τέλος και το άλλο ερώτημα.  Όλες αυτές τις θετικές εξελίξεις τις πιστώνουμε μόνο στις 
σωστές πολιτικές της κυβέρνησης και στον υπουργό Οικονομικών, που ομολογουμένως κάνει μια σταθερή και 
στιβαρή διαχείριση;  Όχι!  Αν η κυβέρνηση μπορεί και κάνει τέτοιο απολογισμό, αυτό το οφείλουμε πρώτα απ’ 
όλα στους πολίτες, στη φιλοτιμία και στην υπομονή τους.  Το οφείλουμε στις τεράστιες οικονομικές προσπάθειες 
και στις θυσίες ακόμα των πολιτών.  Αυτό είναι που επέτρεψε στην Κύπρο να διαψεύσει θετικά τις προβλέψεις 
και να είναι από τώρα μέχρι το τέλος του επόμενου έτους σε θέση να απεξαρτηθεί από τα δανεικά της τρόικας. 
Γιατί το ξέρουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ή θα πρέπει να το ξέρουμε και να το θυμόμαστε, όταν ψηφίζουμε 
για προϋπολογισμό, ότι και ο προϋπολογισμός του 2013 εξαρτάτο και του 2014 εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από 
τα δανεικά του προγράμματος διάσωσης.  Από τα περίπου €17.200 εκατομ., που ήταν οι δαπάνες που έκανε η 
κυβέρνηση τα δύο αυτά χρόνια, 2013 και 2014, σχεδόν €5,5 δις, δηλαδή 34%, είναι από τη βοήθεια, δηλαδή το 
μακροπρόθεσμο δάνειο με χαμηλό επιτόκιο της τρόικας.   Άρα λοιπόν, όταν κρίνουμε τις πολιτικές μας και όταν 
εξαγγέλλουμε τα “πρέπει” και τα “να κάνετε”, θα πρέπει να έχουμε υπόψη μας αυτούς τους περιορισμούς. 

 Πρέπει όμως αυτή τη στιγμή, ανεξάρτητα από τις πολιτικές διαφορές μας, όλοι μαζί, με θετική συμβολή και 
εισηγήσεις, να συμβάλουμε και σε ένα νέο μοντέλο ανάπτυξης για την οικονομία, γιατί αυτό, μαζί με την κάθαρση 
για την οποία όλοι μιλάμε και τη δικαιοσύνη, είναι το αντίδωρο και η υποχρέωσή μας στις τεράστιες θυσίες που 
κάνει αυτός ο λαός.  Να φροντίσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μην πάνε χαμένες οι τεράστιες 
προσπάθειες και οι θυσίες ακόμα του λαού μας.  Στο πνεύμα εκείνο που μιλούσε και ο Ελευθέριος Βενιζέλος, 
στην κατεύθυνση των θετικών αποτελεσμάτων που δίνει ήδη η υπερπροσπάθεια της χώρας μας.  

 Για άλλη μια χρονιά θα ήταν παράλειψη να μην ευχαριστήσουμε τη γραμματεία της επιτροπής, όλα τα 
στελέχη της επιτροπής Οικονομικών, εννοώ, όλα τα στελέχη για την ακούραστη και τόσο πολύτιμη συνδρομή 
τους στο έργο μας.  Ευχαριστίες και στους συναδέλφους μέλη της επιτροπής Οικονομικών για τη συνεργασία.   

 Σας εύχομαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή ψήφο και καλά Χριστούγεννα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ, κύριε Προδρόμου. 

 Ακολουθεί ο κ. Νίκος Νικολαΐδης, βουλευτής Λεμεσού της Ε∆ΕΚ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φίλε υπουργέ, 

 Φτάνουμε στο τέλος της συζήτησης του δεύτερου προϋπολογισμού της χώρας μας μετά την υπογραφή 
της δανειακής σύμβασης και του μνημονίου τον Απρίλιο του 2013, ενός μνημονίου που με το ένα χέρι μάς δίνει το 
απαραίτητο ρευστό, το οξυγόνο, που τόσο αλόγιστα και εγκληματικά εμείς οι ίδιοι σπαταλήσαμε τα τελευταία 
χρόνια, και με το άλλο χέρι, με τις απαράδεκτες πρόνοιες και τους εκβιασμούς που εμπεριέχει, μας αφαιρεί αυτό 
το οξυγόνο, πνίγοντας κάθε προοπτική γρήγορης εξόδου του τόπου μας από την οικονομική κρίση και την 
κοινωνική δυσπραγία. 

 Η Κύπρος εξακολουθεί να υφίσταται τις σκληρές συνέπειες της οικονομικής κρίσης, αλλά και τις σκληρές 
επιπτώσεις των προνοιών του μνημονίου. Τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας παραμένουν τεράστια και 
το ίδιο τεράστια παραμένουν και τα αδιέξοδα της κυπριακής κοινωνίας. 

 Εν μέσω αυτής της συνεχιζόμενης πολύπλευρης κρίσης, οι κυβερνώντες, καταθέτοντας έναν 
προϋπολογισμό που, πέρα από το να τον κοσμούν με διάφορα κοσμητικά επίθετα, όπως προϋπολογισμός 
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διόρθωσης, εξισορρόπησης, μόλις ακούσαμε, για να κρύψουν προφανώς τις αδυναμίες του, επικεντρώνονται και 
υπερτονίζουν ένα πράγμα, ότι οι στόχοι του μνημονίου πετυχαίνονται και ότι οι δημοσιονομικοί δείκτες είναι 
ολιγότερον κακοί από ό,τι προβλέπονταν.  Επιλέγουν να αγνοούν τις αιματηρές θυσίες και το βαρύτατο κόστος 
που πληρώνουν οι πολίτες για αυτούς τους δείκτες.   Επιλέγουν να αγνοούν το ότι αυτή η ευημερία των αριθμών 
δε διαφοροποιεί και δεν αναιρεί την ουσία των τεράστιων προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας.  ∆εν αναιρεί 
την ανεργία και δε βοηθά τις εβδομήντα χιλιάδες ανέργους να βρουν δουλειά.  ∆εν αναιρεί την έλλειψη 
ρευστότητας και το υψηλό κόστος του χρήματος, τα αδιέξοδα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων που 
εξακολουθούν να κλείνουν η μία μετά την άλλη, το ογκούμενο πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων, τα 
προβλήματα επιβίωσης που πολλοί συμπολίτες μας αντιμετωπίζουν. ∆εν αναιρεί το φόβο απώλειας των 
κατοικιών των ευάλωτων κυπριακών οικογενειών.  ∆εν αναιρεί την απαισιοδοξία του κυπριακού λαού για το 
μέλλον. 

 Ο υπό συζήτηση προτεινόμενος προϋπολογισμός του 2015, όπως και κάθε κρατικός προϋπολογισμός,  
εκφράζει και υλοποιεί την ευρύτερη οικονομική πολιτική της κυβέρνησης και ταυτόχρονα αποτελεί το εργαλείο 
προώθησης της δημοσιονομικής πολιτικής, αλλά και αντιμετώπισης των ευρύτερων προβλημάτων  της 
κοινωνίας. 

 Ο κατατεθείς προϋπολογισμός δεν έχει τις δυνατότητες να συμβάλει αποτελεσματικά στην αντιμετώπιση 
των υπαρκτών προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας.  Αντ’ αυτού, ο προτεινόμενος προϋπολογισμός 
εξυπηρετεί έναν πρωταρχικό στόχο της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης, που είναι να ικανοποιήσει τις 
πρόνοιες του μνημονίου.  Ικανοποιείται μεν με αυτό τον τρόπο η τρόικα, δεν ικανοποιείται όμως η ανάγκη 
αντιμετώπισης των πολλαπλών προβλημάτων της πραγματικής οικονομίας του τόπου.  Αντί η 
πολυδιαφημιζόμενη από την κυβέρνηση βελτίωση των οικονομικών δεικτών να αξιοποιείτο ως μια ευκαιρία για 
ένα διαφορετικό φέτος προϋπολογισμό,  η κυβέρνηση επέλεξε  ακόμη ένα μνημονιακό προϋπολογισμό, που 
κινείται στην ίδια φιλοσοφία με τον περσινό. 

 Είναι χαρακτηριστικό ότι στον προϋπολογισμό που συζητούμε απουσιάζουν παντελώς έργα αναπτυξιακού 
χαρακτήρα, που θα μπορούσαν να είχαν πολλαπλασιαστικό όφελος  για την κυπριακή οικονομία.  Προτάσσεται 
ασφαλώς ότι η ανάπτυξη θα γίνει με τον κρατικό προϋπολογισμό και αυτό είναι σωστό.  Εκείνο όμως που 
αναμένεται από ένα σωστό προϋπολογισμό είναι να δώσει μια κατεύθυνση αναπτυξιακή. Αντί να το κάνει αυτό, ο 
κατατεθείς προϋπολογισμός κατευθύνει την οικονομία και τις ιδιωτικές επενδύσεις προς τη στασιμότητα και την 
ύφεση.   Η καθήλωση των αναπτυξιακών δαπανών σε έναν κρατικό προϋπολογισμό σε περίοδο ύφεσης -και η 
Κύπρος περνά τη χειρότερη ύφεση που αντιμετώπισε ποτέ- είναι ένα τεράστιο λάθος.  Σε μια περίοδο σοβαρής 
έλλειψης ρευστότητας στην αγορά, η συρρίκνωση των κρατικών αναπτυξιακών δαπανών σκοτώνει τελείως την 
προοπτική της ανάπτυξης. 

 Είναι επίσης κατανοητή η αντικειμενική έλλειψη διαθεσιμότητας τεράστιων κονδυλίων για έργα.  Επίσης 
κατανοητή είναι η αναστολή και η επιβράδυνση μεγάλων έργων των πολλών δεκάδων ή/και εκατοντάδων 
εκατομμυρίων.  Αυτή όμως η εξέλιξη ταυτόχρονα δημιουργεί και τις προϋποθέσεις για δρομολόγηση έργων, 
έργων μερικών εκατοντάδων, αλλά και λίγων εκατομμυρίων ευρώ, κυρίως σε περιφερειακό επίπεδο, με τεράστιο 
αναπτυξιακό όφελος και κυρίως πολλαπλασιαστικό κοινωνικό όφελος, κάτι που θα μπορούσε να αποτελέσει και 
μια απάντηση στην κραυγή αγωνίας της κυπριακής υπαίθρου πριν η κρίση τής δώσει τη χαριστική βολή.  

 Ένα δεύτερο αρνητικό χαρακτηριστικό του προϋπολογισμού του 2015 είναι η υποβάθμιση των μέτρων 
κοινωνικής συνοχής και η μείωση του κοινωνικού κράτους. ∆εν υπάρχει καμιά διορθωτική κίνηση στο πλήγμα 
που δέχτηκε η κρατική κοινωνική πολιτική με την κατακόρυφη περσινή μείωση των €126,5  εκατομ. στον περσινό 
προϋπολογισμό.  Ειδικότερα, η ανυπαρξία ουσιαστικής στεγαστικής πολιτικής της κυβέρνησης, αναφορικά ιδίως 
με τους μη βιώσιμους δανειολήπτες, που δεν καλύπτονται από το πλαίσιο της αφερεγγυότητας στην εποχή των 
εκποιήσεων, είναι ένα φαινόμενο εξαιρετικά ανησυχητικό. 

 Είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση επένδυσε όλες τις προσπάθειές της για κοινωνική πολιτική στο ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα, το οποίο εμείς χαιρετίσαμε ως θεσμό.  Το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα όμως, όπως 
εξελίσσεται, κινδυνεύει να παραμείνει μια μεγάλη εξαγγελία που γέμισε τον κόσμο με μεγάλες προσδοκίες, αλλά 
μπορεί να εξελιχθεί σε ένα μεγάλο φιάσκο.  Εμείς ελπίζουμε, ειλικρινά ελπίζουμε να μη συμβεί αυτό.   

 Τα δύο βασικά χαρακτηριστικά που χαρακτηρίζουν τον προϋπολογισμό του 2015 είναι ότι είναι ένας 
προϋπολογισμός ύφεσης και ότι είναι ένας προϋπολογισμός μειωμένης κοινωνικής ευαισθησίας.  Αλλά και πέρα 
από αυτό, πέρα από αυτά τα δύο θεμελιώδη χαρακτηριστικά, αυτός ο προϋπολογισμός δεν εκφράζει και δε 
διασυνδέεται με μια προσπάθεια λήψης διαρθρωτικών μέτρων που θα εκσυγχρόνιζαν και θα βελτίωναν και θα 
βοηθούσαν την οικονομία.  Ο εκσυγχρονισμός και η μεταρρύθμιση του κράτους παραμένουν ένα σύνθημα χωρίς 
ουσιαστικό περιεχόμενο. 

 Εδώ και δυο σχεδόν χρόνια από την κυβέρνηση και τους επιτρόπους μεταρρύθμισης, που αλλάζουν ο 
ένας μετά τον άλλο, ακούμε μόνο βαρύγδουπες εξαγγελίες.  Στην πράξη η περιβόητη μεταρρύθμιση εξαντλείται 
στην προσπάθεια περισσότερου κυβερνητικού ελέγχου της δημόσιας υπηρεσίας και των ημικρατικών 
οργανισμών.  Αρχικά ήταν η πρόταση για αύξηση των μελών της Ε∆Υ από πέντε σε επτά, προφανώς λόγω 
αδημονίας να ελεγχθεί άμεσα η Ε∆Υ που διορίστηκε από άλλη κυβέρνηση.  Μετά ήρθε, μόλις πρόσφατα, το 
νομοσχέδιο της κυβέρνησης,  που ξάφνιασε ακόμα και τους βουλευτές του κυβερνώντος κόμματος, για πλήρη 
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υπαγωγή των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών στον Υπουργό Οικονομικών.  Αντί 
εκσυγχρονισμός δηλαδή, επιστροφή στην εποχή του κρατισμού.  Μπέρδεψε, φαίνεται, η κυβέρνηση τις 
ιδεολογίες και επιχειρεί να αναστήσει πρακτικές άλλων εποχών και άλλων καθεστώτων. 

 Αναφορικά με τους τρεις μεγάλους ημικρατικούς οργανισμούς, το 2015 είναι η χρονιά που θα επιχειρηθούν 
οι μεγάλες αλλαγές σ’ αυτούς, αλλαγές όμως που κινούνται απόλυτα στις κατευθύνσεις που επιβάλλει η τρόικα 
και όχι στις κατευθύνσεις που επιβάλλει το δημόσιο και το εθνικό συμφέρον.  Αντί κάθε οργανισμός να εξεταστεί 
στη βάση του πόσο απαραίτητος είναι για τη στρατηγική ανάπτυξη του τόπου, του πόσο συμβάλλει στην εθνική 
ασφάλεια στο ημικατεχόμενο και απειλούμενο από την Τουρκία νησί μας, του πόσο συμβάλλει στη διασφάλιση 
των απαραίτητων βασικών αγαθών στις πλατιές μάζες του πληθυσμού και, στη βάση αυτής της αξιολόγησης, να 
αποφασιστεί με ποιους τρόπους θα αλλάξουν αυτοί οι οργανισμοί, να γίνουν πιο αποδοτικοί, να γίνουν 
κερδοφόροι, να μπορέσουν να διαδραματίσουν τον κοινωνικό τους ρόλο, όσοι έχουν να διαδραματίσουν έναν 
κοινωνικό ρόλο, αντί να ακολουθηθεί αυτή η προσέγγιση, ακολουθείται η ισοπεδωτική προσέγγιση που επιτάσσει 
η τρόικα!  Άκριτη ιδιωτικοποίησή τους και απορρύθμιση βασικών τομέων της οικονομίας!  Και αυτό με την 
πρόφαση της εξασφάλισης ενός ποσού που αυτοί οι οργανισμοί, με μια καλύτερη οργάνωση, θα μπορούσαν να 
αποδώσουν στο κράτος σε μερικά μόνο χρόνια.  Ο πραγματικός φυσικά λόγος των ιδιωτικοποιήσεων έχει να 
κάνει με τη συγκεκριμένη νεοφιλελεύθερη προσέγγιση της ελεύθερης αγοράς, που ασπάζεται και η τρόικα και η 
κυβέρνησή μας,  μια ιδεολογία που κατέρρευσε κυριολεκτικά, που έχει συνθλιβεί με την τρέχουσα παγκόσμια 
οικονομική κρίση, η οποία οφείλεται κατά κύριο λόγο στον ελλειμματικό έλεγχο των τραπεζών και των αγορών. 

 Η κυβέρνηση στη σπουδή της να καταργήσει κάθε ημικρατικό οργανισμό προχώρησε στη διάλυση μιας 
σειράς από μικρότερους οργανισμούς, καίγοντας όμως μαζί με τα ξερά και κάμποσα χλωρά.  Κατάργησε για 
παράδειγμα το Συμβούλιο Αμπελοοινικών Προϊόντων, έναν ημικρατικό οργανισμό που ασχολείται με έναν τομέα 
που θα μπορούσε να αποτελέσει μια πολύ ελπιδοφόρα προοπτική για την οικονομία του τόπου σήμερα.  
Κανένας από όσους ξέρουν από αυτά τα πράγματα, με πρώτους ασφαλώς τους οινοποιούς, δε συμφώνησε με 
αυτή την εξέλιξη και όλοι διερωτώνται για ποιους λόγους καταργήθηκε το ΣΑΠ.  Προφανώς, η κυβέρνηση διαθέτει 
μεγαλύτερη οινοτεχνογνωσία και από την ΚΕΟ και από την ΕΤΚΟ και από το ΣΟ∆ΑΠ και τη ΛΟΕΛ και δεκάδες 
άλλα περιφερειακά οινοποιεία, που, αντί να στηριχτούν από το κράτος, εγκαταλείπονται στο βωμό των 
ιδιωτικοποιήσεων. 

 Ακόμα και θετικές εκσυγχρονιστικές ιδέες, όπως η δημιουργία υφυπουργείων, την οποία εμείς στηρίξαμε, 
χάθηκαν στο δρόμο και κανένας δεν ξέρει πού βρίσκονται.  Αντί να ενισχύσουμε βασικούς τομείς της οικονομίας 
μας, όπως ο τομέας της εμπορικής ναυτιλίας, που θα μπορούσαν να βοηθήσουν τη χώρα μας σε μια 
προσπάθεια εξόδου από την κρίση ακόμα περισσότερο, με την αναποφασιστικότητά μας τους κόβουμε τα φτερά 
τους και τους αφήνουμε ουσιαστικά ακέφαλους  και τεχνοκρατικά και πολιτικά. 

 Η κατάθεση του ετήσιου προϋπολογισμού είναι μια ευκαιρία να συζητηθούν και όλα τα σημαντικά 
ζητήματα που αφορούν την οικονομία μας, η έλλειψη ρευστότητας, τα υψηλά επιτόκια, η αναδιάρθρωση της 
οικονομίας, οι νέοι τομείς οικονομικής δραστηριότητας, η ενέργεια, ο πρωτογενής τομέας της οικονομίας, ο 
τομέας των υπηρεσιών, ο τουρισμός, η εμπορική ναυτιλία και τέλος ο στρατηγικός σχεδιασμός για έξοδο από το 
μνημόνιο και την οικονομική κρίση.   

 Ο τελικός στόχος του όποιου προϋπολογισμού, της όποιας οικονομικής πολιτικής, της όποιας κυβέρνησης 
δεν μπορεί να μην είναι η έξοδος από την κρίση για μια χώρα που βρίσκεται βαθιά στην κρίση.  Η πρώτη μας 
έγνοια δεν μπορεί να είναι η ικανοποίηση της τρόικας.  Η πρώτη μας έγνοια πρέπει να είναι να συζητήσουμε και 
να αντιμετωπίσουμε τα μεγάλα ζητήματα του τόπου σοβαρά και υπεύθυνα και να πάρουμε αποφάσεις.  ∆εν 
έχουν γίνει δυστυχώς ακόμα αυτά.  Ακόμα μιλούμε για την ανάγκη επανεκκίνησης της οικονομίας μας και 
ασφαλώς η οικονομία μας δεν πρόκειται να  επανεκκινήσει με λόγια.  Χρειάζονται αποφάσεις, χρειάζονται έργα.   

 Η Ε∆ΕΚ κατέθεσε εδώ και αρκετό καιρό ολοκληρωμένες προτάσεις που θα βοηθούσαν αυτή την 
προσπάθεια για έξοδο από την κρίση και δηλώνουμε ακόμα και σήμερα ότι είμαστε έτοιμοι να συμβάλουμε σ’ 
αυτό που εισηγηθήκαμε, δηλαδή ταυτόχρονα με την υποβολή αυτών των προτάσεων, σε μια συλλογική σε εθνικό 
επίπεδο διαχείριση αυτών των κορυφαίων ζητημάτων, όπως αποδείξαμε έμπρακτα με τη συμμετοχή μας στη 
συζήτηση για το πλαίσιο αφερεγγυότητας.  Εκείνο όμως που φαίνεται ότι λείπει είναι αποφάσεις και πολιτική 
βούληση και μια κυβέρνηση που να πάρει αυτές τις αποφάσεις.  Γιατί, αντί να ασχολείται η κυβέρνηση με αυτά τα 
κεφαλαιώδους σημασίας ζητήματα, ασχολείται με άλλα θέματα.  Εδώ και μήνες ασχολείται με το συμβόλαιο της κ. 
Γιωρκάτζη!  Και μαζί με την κυβέρνηση ασχολείται και όλη η Βουλή και όλη η κοινωνία!  Όλοι προσπαθούμε να 
καταλάβουμε ποιος άλλαξε τις δύο πρόνοιες του συμβολαίου, ποιος ενημέρωσε ποιον, ποιος εκβίαζε ποιον, 
ποιος εκβιάζεται από ποιον και ποιος τελικά κυβερνά αυτό τον τόπο! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως ήδη ανακοινώσαμε, η Ε∆ΕΚ δε θα στηρίξει τον προϋπολογισμό του 2015, γιατί διαφωνούμε με τις 
πρόνοιές του, γιατί διαφωνούμε με τη φιλοσοφία που εκφράζει.  Ο προϋπολογισμός που έχουμε μπροστά μας 
εκφράζει μια αδιέξοδη πολιτική, μια πολιτική που δεν οδηγεί στην έξοδο από την κρίση αλλά στην παράταση της 
κρίσης, με τεράστιο κόστος για τον κυπριακό λαό.  Αν αυτή η κρίση παραταθεί περισσότερο από όσο αντέχει ο 
τόπος, υπάρχει ο τεράστιος κίνδυνος η οικονομία μας να πάθει μόνιμη ζημιά, αλλά, το χειρότερο απ’ όλα, να 
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χαθεί μια ολόκληρη γενιά από Κύπριους οι οποίοι θα ζήσουν για όλη τους την παραγωγική ζωή σε συνθήκες 
υποαπασχόλησης, ανέχειας και έλλειψης προοπτικής.   

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που επιβάλλεται, χωρίς άλλη καθυστέρηση, να αποφασίσουμε να χαράξουμε 
μια νέα πορεία, μια πορεία έξω από τα εκβιαστικά διλήμματα και πλαίσια του μνημονίου, μια πορεία εξόδου από 
το μνημόνιο, εξόδου από την κρίση, εξόδου από τα αδιέξοδα που μαστίζουν τον τόπο.  Χρειάζεται μια νέα 
πολιτική διαπραγμάτευσης και διεκδίκησης για όσο καιρό θα είμαστε μέσα στο μνημόνιο, αλλά και μια στρατηγική 
εξόδου από το μνημόνιο.  Μόνο έτσι ο τόπος θα ξαναμπεί στο δρόμο της ανάπτυξης.  Μόνο έτσι ο τόπος και ο 
λαός μας θα μπορούν να προσβλέπουν σε καλύτερες μέρες. 

 Τελειώνω την ομιλία μου με τις ευχές μου, πρώτα απ’ όλα στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για ταχεία 
επάνοδο και ανάρρωση, αλλά και τις ευχές σε όλους σας για καλές γιορτές!  Και να εκφράσω ακόμα μια φορά τις 
ευχαριστίες μου στο προσωπικό της Βουλής για την τεράστια προσπάθεια και βοήθεια που πρόσφεραν αυτό το 
χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ακολουθεί ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου, βουλευτής Λευκωσίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Παρακαλώ, στο βήμα. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο προϋπολογισμός για το 2015 παραμένει στην ίδια φιλοσοφία με τον περσινό.  Είναι ένας 
προϋπολογισμός λιτότητας χωρίς αναπτυξιακές προοπτικές. 

 Οι δείκτες ανεργίας εξακολουθούν να βρίσκονται σε αυξητική τάση.  Οι νέοι Κύπριοι επιστήμονες φεύγουν 
από την Κύπρο, για να αναζητήσουν μια καλύτερη τύχη.  Οι δημόσιες υπηρεσίες εξακολουθούν να είναι 
υποστελεχωμένες και ανήμπορες να αντιμετωπίσουν τον καθημερινό φόρτο εργασίας.  Ο τομέας της υγείας 
εξακολουθεί να βρίσκεται μετέωρος, αφού οι συζητήσεις για το ΓΕΣΥ φαίνεται ότι δεν έχουν αποτέλεσμα.  Το 
κράτος πρόνοιας, αντί να εκσυγχρονιστεί, φαίνεται ότι βρίσκεται σε κατάσταση σύγχυσης. 

 Όλα αυτά, παρά τις προσπάθειες της κυβέρνησης να καθησυχάσει τους πάντες με τις αριθμητικές 
αποδόσεις της οικονομίας μας, προκαλούν στον Κύπριο πολίτη ανασφάλεια, ανασφάλεια για το μέλλον του και 
για το μέλλον των παιδιών του.  Νιώθει ανασφάλεια, αφού στα δημόσια νοσηλευτήρια υπάρχουν λιγότεροι γιατροί 
και μικρότερος αριθμός νοσηλευτικού προσωπικού, στα σχολεία υπάρχουν λιγότεροι δάσκαλοι και καθηγητές, 
στην αστυνομία λιγότεροι αστυνομικοί.  Νιώθει ανασφάλεια, γιατί δε γνωρίζει αν με τη διαδικασία των εκποιήσεων 
θα έχει σπίτι να μένει.  Όλα αυτά είναι αποτέλεσμα της λιτότητας που αποφάσισε η κυβέρνηση να ακολουθήσει 
και, όταν υπάρχει ανασφάλεια μεταξύ των πολιτών, τότε η ανάπτυξη δεν έρχεται.  Και όλα αυτά είναι δεδομένα 
βαρυχειμωνιάς και όχι άνοιξης! 

 Η σωστή και ουσιαστική έξοδος από την κρίση, αλλά και το μνημόνιο προϋποθέτει την παραγωγική 
αναδιάρθρωση της χώρας μας.  Για να επιτευχθεί αυτό, χρειαζόμαστε έναν ολοκληρωμένο αναπτυξιακό 
σχεδιασμό, που να αξιοποιεί το σημαντικότερο πλούτο που διαθέτει η Κύπρος, το ποιοτικό ανθρώπινο δυναμικό 
μας.  ∆ιαθέτουμε τους πιο μορφωμένους ανθρώπους, τις καλύτερες υποδομές, την καλύτερη δημόσια διοίκηση 
και το σταθερότερο πολίτευμα στην περιοχή.  ∆ιαθέτομε συλλογική εμπειρία διαχείρισης δύσκολων 
καταστάσεων, διαθέτομε εργατικότητα, μαχητικότητα και υπομονή, αλλά πρέπει να κατευθύνουμε σωστά αυτά τα 
πλεονεκτήματα, αλλιώς θα πάνε χαμένα.  Πρέπει να ορίσομε σε ποιους τομείς της οικονομίας μας θέλομε να 
επενδύσομε και να εναρμονίσομε τις ενέργειες του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα προς αυτές τις 
κατευθύνσεις, διαφορετικά θα συνεχίσουμε να παλινδρομούμε και να αναμασούμε τα ίδια, προσδοκώντας 
μαγικές λύσεις που θα προκύψουν από το υπερπέραν!  Και η κυβέρνηση δυστυχώς, πέραν του ότι φαίνεται 
ανήμπορη να δώσει τις λύσεις που χρειάζεται ο πολίτης, φαίνεται ανήμπορη να διαχειριστεί τα δικά της απλά 
εσωτερικά και λειτουργικά θέματα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η θύελλα που έφερε η οικονομική κρίση στην Κύπρο φαίνεται ότι ξεσκέπασε και αρκετά από τα φαινόμενα 
διαφθοράς, αλλά και διαπλοκής τα οποία γίνονταν προ της οικονομικής κρίσης.  Όλα αυτά βγαίνουν στην 
επιφάνεια.  Η διασπάθιση δημόσιου χρήματος, η κατάχρηση εξουσίας, αλλά και ο “αγώνας της μίζας” δεν τιμά 
κανέναν μας και προπάντων μεγιστοποιούν την απαξίωση των πολιτών για την πολιτική και τους πολιτικούς.  Γι’ 
αυτό, για ακόμη μια φορά κάνω έκκληση σε όλους τους αρμόδιους φορείς.  Όλα για όλους στο φως! 
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 Φαίνεται επίσης ότι το πάρτι που γινόταν από κάποιους στην πλάτη του Κυπρίου πολίτη και το οποίο 
γονάτισε τον τόπο μας, φέρνοντάς τον στη δεινή οικονομική κατάσταση που βρίσκεται σήμερα, άρχισε να 
ξεσκεπάζεται και σε αυτό βοήθησε σε μεγάλο βαθμό και η έκθεση της επιτροπής Θεσμών.  Πολλοί έχουν ευθύνη 
για το πώς φτάσαμε εδώ που βρισκόμαστε σήμερα.  Η οικονομική κρίση δεν βρέθηκε μέσα στα σπίτια μας 
τυχαία.  Κάποιοι της άνοιξαν την πόρτα. 

 Στην Κύπρο συντελέστηκε μια καταστροφή τις επιπτώσεις της οποίας δεν μπορούσε ίσως κανένας να 
φανταστεί πριν από κάποια χρόνια.  Η χείριστη εταιρική διακυβέρνηση από τις τράπεζες, η κάκιστη εποπτεία 
τους από τις εποπτικές αρχές, αλλά και οι ανεπαρκείς χειρισμοί των κυβερνήσεων, της προηγούμενης, αλλά και 
της νυν, είναι οι λόγοι για τους οποίους σήμερα η Κύπρος είναι πλέον μνημονιακή, με την ανεργία να βρίσκεται 
στα ύψη και με τους πολίτες να έχουν χάσει εντελώς την εμπιστοσύνη τους προς τους θεσμούς του κράτους, στο 
πολιτικό και πολιτειακό μας σύστημα. 

 Ο Κύπριος πολίτης προβληματίζεται όμως και για το αν όλοι αυτοί που τον γονάτισαν και μαζί του 
γονάτισαν μια ολόκληρη χώρα θα τιμωρηθούν.  Η κοινωνία απαιτεί δικαιοσύνη και ζητά να τιμωρηθούν οι υπαίτιοι 
της οικονομικής τραγωδίας.  Το έγκλημα που διαπράχθηκε στη χώρα μας δεν μπορεί και δεν πρέπει να μείνει 
ατιμώρητο.  Ο λαός απαιτεί κάθαρση.  Όχι επιφανειακή κάθαρση αλλά βαθιά και ουσιαστική.  ∆εν μπορούν να 
μείνουν ατιμώρητα τα εγκληματικά λάθη.  Ο κυπριακός λαός δε θα το ανεχθεί.  Όποιοι ευθύνονται πρέπει να 
πληρώσουν! 

 Οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι τραυματισμένοι από τα όσα έγιναν εις βάρος τους από 
κάποιους.  Η άμεση προσαγωγή των υπαιτίων της οικονομικής κρίσης ενώπιον της δικαιοσύνης θα λειτουργήσει 
ως θεραπεία για τον τόπο.  Οι έρευνες της Νομικής Υπηρεσίας και των ανακριτικών αρχών συνεχίζονται.  
Συνεχίζονται όμως όχι με ικανοποιητικούς ρυθμούς.  Ο Κύπριος πολίτης απαιτεί να δει τους υπαιτίους να 
τιμωρούνται και επιμένω πως αυτό πρέπει να γίνει σύντομα χωρίς καμιά άλλη καθυστέρηση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Παρά τις μειώσεις στον προϋπολογισμό και τα προβλήματα που προκαλεί η οικονομική κρίση, δεν πρέπει 
να ξεχνούμε ποτέ την ημικατεχόμενη πατρίδα μας.  Παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η οικονομία μας, 
πρέπει διαρκώς να λαμβάνουμε υπόψη ότι είμαστε πολίτες μιας ημικατεχόμενης πατρίδας που διεξάγει 
αντικατοχικό αγώνα επιβίωσης. 

 Τα νέα δεδομένα που έχουμε μπροστά μας, καθώς και οι συνεχόμενες προκλήσεις της Τουρκίας στην 
ΑΟΖ μας καθιστούν την αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς αναγκαία.  Παρ’ όλο που επιλέξαμε ο αγώνας μας να 
είναι ειρηνικός και να διεκδικήσομε τα δίκαιά μας μέσα από διαπραγματευτικές διαδικασίες, οφείλουμε να είμαστε 
προετοιμασμένοι για τα χειρότερα.  Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα πιστεύουμε έντονα ότι η επένδυση στην άμυνα της 
Κύπρου είναι ταυτόσημη με τη διαφύλαξη της ασφάλειας και της κυριαρχίας της Κύπρου.  Η Εθνική Φρουρά είναι 
η ασπίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που ευχόμαστε να μη χρειαστεί να χρησιμοποιήσουμε ποτέ.  Όμως, είναι 
επιτακτική η ανάγκη αναβάθμισής της, ώστε να μην επιτρέπει σε κανέναν να θεωρεί ότι μπορεί να προσβάλει την 
κυριαρχία μας. 

 Ο προϋπολογισμός για την άμυνα τα τελευταία χρόνια παραμένει στάσιμος.  Στάσιμος είναι και για το 2015 
και θα παραμείνει στάσιμος δυστυχώς και για τα επόμενα χρόνια.  Είναι πασιφανές ότι ο συγκεκριμένος 
προϋπολογισμός αρκεί απλά για τα απαραίτητα και όχι για τον εκσυγχρονισμό της αμυντικής μας θωράκισης.  Τα 
δεδομένα που έχουμε μπροστά μας είναι τέτοια που ο προϋπολογισμός για την άμυνα έπρεπε να είναι 
αυξημένος, για να μπορέσει επιτέλους η Εθνική Φρουρά να αναβαθμιστεί πραγματικά και ουσιαστικά. 

 Το εξωφρενικό όμως σχετικά με τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας είναι ο βαθμός υλοποίησής 
του ειδικά σε σχέση με τα κονδύλια για την αμυντική θωράκιση.  Μπορεί να προϋπολογίζονται υπέρογκα ποσά, 
όμως από αυτά τα ποσά δαπανώνται για την αμυντική θωράκιση ποσά μικρότερα του 50%, ακόμα και του 40%.  
∆ιερωτώμαι πραγματικά αν αυτό δεν είναι πραγματικός εμπαιγμός, εμπαιγμός για τη Βουλή, αλλά και για την 
πολιτεία γενικότερα.  Το φαινόμενο αυτό πρέπει να σταματήσει και πρέπει να σταματήσει άμεσα!  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Οι καιροί είναι δύσκολοι.  ∆ε βγήκαμε από την κρίση, όσο κι αν κάποιοι προσπαθούν να μας πείσουν ότι 
αυτό έγινε.  Όσο οι αριθμοί στο χαρτί γίνονται καλύτεροι, αλλά το βιοτικό επίπεδο των πολιτών μας μειώνεται, 
πραγματική ανάπτυξη δεν πρόκειται να δούμε.  Σε αυτό καλείται η κυβέρνηση να επικεντρωθεί.  Να επικεντρωθεί 
στο πώς θα μειωθεί η ανεργία, στο πώς θα εκσυγχρονίσει ουσιαστικά το κράτος πρόνοιας, στο πώς θα 
αναβαθμίσει τη δημόσια υγεία, στο πώς θα δώσουμε εκείνα τα κίνητρα στον Κύπριο πολίτη που θα του 
επιτρέψουν να βλέπει με αισιοδοξία το μέλλον και όχι με ανασφάλεια.  Εάν η κοινωνική συνοχή καταρρεύσει, τότε 
η Κύπρος δε θα ανακάμψει ποτέ.  Εάν το κοινωνικό κράτος καταρρεύσει, δε θα μπορέσουμε να το ξαναχτίσομε 
ποτέ.  Προτεραιότητά μας πρέπει να είναι υπό αυτές τις συνθήκες να μη μετατρέψουμε τη χώρα μας σε κοινωνική 
ζούγκλα, όπου θα φτάσουμε στον κοινωνικό κανιβαλισμό! 
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 Η Κύπρος πρέπει να διαμορφώσει αναπτυξιακό σχεδιασμό και το κυπριακό κράτος πρέπει να 
εκσυγχρονιστεί.  Πρέπει όλοι να αλλάξουμε, αλλιώς θα βουλιάξουμε.  Και πιστεύω ότι, αν λειτουργήσομε όλοι με 
σοβαρότητα και με υπευθυνότητα, θα τα καταφέρομε.  ∆ε δικαιούμαστε να αποτύχουμε ξανά, επειδή η ιστορία και 
οι μελλοντικές γενιές δεν πρόκειται να μας συγχωρήσουν! 

 Προτού τελειώσω, θα ήθελα να επαναλάβω αυτό που ο πρόεδρος του κόμματός μου στη χθεσινή του 
ομιλία είπε, ότι θα ψηφίσομε τους προϋπολογισμούς και θα αποδείξομε ακόμα μια φορά ότι διαχρονικά ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα είμαστε κόμμα συνέπειας, σοβαρό και υπεύθυνο.  Και διερωτώμαι, αν το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα με οποιαδήποτε αντιπολιτευτική διάθεση έλεγε «όχι, δεν ψηφίζομε τους προϋπολογισμούς», τι θα γινόταν.  
Ίσως κάποιοι να έκαναν δεύτερες σκέψεις, όμως εμείς πάντοτε λειτουργούμε σοβαρά και υπεύθυνα και θα 
ψηφίσομε τους προϋπολογισμούς. 

 Εύχομαι καλές γιορτές σε όλους και στην πατρίδα μας εύχομαι με το νέο χρόνο να συναντήσει καλύτερες 
μέρες!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πάρα πολύ, κύριε Κωνσταντίνου, για τις ευχές. 

 Τώρα παρακαλώ τον κ. Νίκο Κατσουρίδη, βουλευτή Λευκωσίας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, να 
ʼρθει στο βήμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα αρχίσω από το τελευταίο που είπε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ, ότι, αν το ∆ΗΚΟ 
αποφάσιζε για οποιοδήποτε λόγο να μην ψηφίσει, τότε κάποιοι θα έκαναν δεύτερες σκέψεις, και αυτό 
επικροτήθηκε από την πλευρά του Απόλλωνα στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό! 

(Γέλια) 

 Εγώ λέω ότι, για να μη βρεθούμε μπροστά σε τέτοιο αδιέξοδο, θα ʼπρεπε να σκεφτεί δύο φορές η 
κυβερνητική πλευρά τι προϋπολογισμό φέρνει, γιατί έρχεται και παρουσιάζεται αυτή τη στιγμή ένα κόμμα, το 
∆ΗΚΟ, να διαφωνεί με τους προϋπολογισμούς, αλλά να τους ψηφίζει, για να μην οδηγηθεί σε αδιέξοδο η χώρα.  
Αντί η ρήση του κ. Νεόφυτου Κωνσταντίνου να βάλει σε προβληματισμό την κυβερνητική πλευρά, την 
ικανοποίησε, γιατί τάχατες θα ʼπρεπε ν’ αλλάξει θέση το ΑΚΕΛ! 

 Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκαν πολλά και θα προσπαθήσω να μην επαναλάβω τίποτα, πόσω μάλλον που οι 
βασικές θέσεις εκφράστηκαν με την ομιλία του συντρόφου του Άντρου Κυπριανού και με εκφράζουν. 

 Θα πω όμως κάτι που ο καθένας έχει παρατηρήσει από μέσα του.  Είναι μειωμένου ενδιαφέροντος η 
φετινή συζήτηση και για εμάς τους ίδιους.  Γιατί είναι μειωμένου ενδιαφέροντος;  Είναι μόνο γιατί νιώθουμε την 
απαξίωση από τον κόσμο;  Εγώ λέω είναι και κάτι άλλο, που εκφράστηκε και μέσα από τοποθετήσεις 
συναδέλφων.  Είναι και γιατί δεν μπορούμε να κάνουμε ουσιαστικά και τίποτε, γιατί δεν είμαστε δεσμευμένοι μόνο 
από το μνημόνιο. είμαστε δεσμευμένοι και από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από το δημοσιονομικό πλαίσιο, που 
θύμισε κάποιος συνάδελφος.  Τι σημαίνουν αυτά;  Σαφέστατα απώλεια εθνικής κυριαρχίας.  Κατά τ’ άλλα, είμαστε 
έτοιμοι να κάνουμε επανάσταση στο εθνικό θέμα! 

 Και να μου επιτρέψετε να σχολιάσω και μία αναφορά στην Ελλάδα του ’32 και στο Βενιζέλο.  Εγώ θα πάω 
πιο πίσω, στον Τρικούπη.  Και ο Τρικούπης και ο Βενιζέλος και αργότερα με το Σχέδιο Μάρσαλ η μεταπολεμική 
και μετεμφυλιακή κυβέρνηση της Ελλάδας, η χούντα και μετά οι κρίσεις που ακολούθησαν με τες διάφορες 
κυβερνήσεις, όποιος τζι αν ήταν, ΠΑΣΟΚ ή Νέα ∆ημοκρατία, πού οδήγησαν;  Οδήγησαν στο να αναζητείται 
έκτοτε η εθνική κυριαρχία και της Ελλάδος!  Είναι αυτή η απώλεια που δεν της επιτρέπει να κηρύξει τη δική της 
ΑΟΖ στα σύνορα με την Τουρκία.  Κατά συνέπεια, ας μην το επικαλούμαστε ως επιτυχία και ότι, επειδή 
εφαρμόζουμε ένα πρόγραμμα και το αντίτιμο είναι η εθνική κυριαρχία, πάμε καλά. 

 Έγινε και λόγος για τη λιτότητα.  Τι είναι λιτότητα;  Λιτότητα είναι αυτό που περνούμε.  Και έρχεται ο 
προϋπολογισμός και το αντανακλά.  Πού είναι το αμάρτημα του προϋπολογισμού;  Ότι δεν κάμνει μια 
προσπάθεια, για να το αντιμετωπίσει.  Θα έλεγα όμως ότι χρειάζεται περισσότερη λιτότητα στα λόγια και στες 
υποσχέσεις!  Κακά τα ψέματα, αν ξαναδιαβάσουμε αυτά που είπαμε, επαναλαμβάνουμε με μεγάλη δύναμη, 
μεγάλη ταχύτητα και πυκνότητα τες ατάκες που κάθε μέρα ακούονται παντού.  Στο ήμισυ των ομιλιών μας!  Και 
κυρίως χρειάζεται υλοποίηση των υποσχέσεων, όποθεν κι αν προέρχονται. 

 Έγινε και αρκετός λόγος για ενότητα.  Σχολιάστηκε και από πολλούς.  Εγώ θέλω να θίξω το εξής:  Η 
ενότητα δεν προϋποθέτει απλώς συναίνεση στον κοινό στόχο που είναι η σωτηρία της οικονομίας και κατ’ 
επέκταση της Κύπρου·  προϋποθέτει συναίνεση και στους τρόπους και στα μέσα.  Εάν ο ένας αντιλαμβάνεται ότι 
θα σωθεί η οικονομία με την άλφα πορεία και ο άλλος αντιλαμβάνεται με την ωμέγα πορεία, πώς θα οικοδομηθεί 
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αυτή η ενότητα;  Άρα, τι πρέπει να υπάρξει;  Μία προσπάθεια να βρεθεί κοινή συνισταμένη.  Ε, η κοινή 
συνισταμένη δεν μπορεί να βρεθεί με τη λογική «αυτό είναι, δεν υπάρχει άλλη διέξοδος, τελειώσαμε»! 

 Και πέρσι είπα -και πρόπερσι- ότι δεν καταλάβω ένα σημείο.  Η πλειοψηφία των συναδέλφων και η 
πλειοψηφία αυτού του λαού τοποθετήθηκε πολλάκις για το Κυπριακό ότι επιβολή λύσης απαράδεκτης δε δέχεται.  
∆ε χωρεί ο νους μου γιατί επιβολή απαράδεκτων λύσεων στην οικονομία τες δεχόμαστε!  Και δεν είναι ανάκαμψη 
της οικονομίας που παρατηρείται· είναι ανάκαμψη των αριθμών.  Και θα κάμω τζιαι ένα σχόλιο για τη σχέση 
αριθμών και ανθρώπων.  Συμφωνώ ότι η δυστυχία των αριθμών προοιωνίζει τη δυστυχία των ανθρώπων.  Η 
ευημερία των αριθμών δεν προοιωνίζει ως εξίσωση την ευημερία των ανθρώπων και αυτό διδάσκει η οικονομική 
ιστορία.  Πάντα μετά από κάθε κρίση κάποιοι μένουν πίσω για πάντα και αυτό δεν μπορεί να το ξεχνούμε. 

 Έγινε λόγος ότι επήλθε η σωτηρία από τη χρεοκοπία.  Σωστά!  Αλλά με τι αντίτιμο;  ∆εν είναι απλώς η 
υπομονή των συμπολιτών μας.  ∆εν είναι απλώς ότι αντέχουν.  Άνεργοι.  Φοβερή μείωση μισθών.  Την ίδια 
στιγμή αύξηση των κερδών.  Φτώχια.  Είχε αντίτιμο αυτό το πράγμα!  Και οι τράπεζες σώθηκαν γι’ αυτό το λόγο.  
Και αναφέροντας τα κέρδη δε δαιμονοποιούμε τα κέρδη.  Πρέπει να σας πω ότι ακόμα και σε μία σοσιαλιστική 
κοινωνία θα υπάρχει κέρδος.  Το θέμα είναι πώς κατανέμεται, πού καταλήγει. 

 Ακούστηκε και σήμερα ότι στα πλαίσια μίας συναίνεσης «ψηφίστε όπως ψήφιζε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός και ψήφισε τριάντα μνημονιακά νομοσχέδια».  Να είμαστε ειλικρινείς.  Γιατί τα ψήφισε;  Για να 
στηρίξει εκείνη την κυβέρνηση και τις πολιτικές της;  Επί της ουσίας συμφωνούσε με το περιεχόμενό τους!  Ήταν 
και δική του πολιτική.  ∆εν επικρίνω γι’ αυτό το πράγμα.  Απλώς λέω μία πραγματικότητα. 

 Άκουσα και μια άλλη θεωρία σήμερα, ότι οποιοδήποτε δάνειο αποτελεί λανθασμένη οικονομική πολιτική.  
Αν μου πείτε τη χώρα που κατόρθωσε να ορθοποδήσει χωρίς να δανειστεί, τότε κατεβαίνω ’πού το βήμα αυτή τη 
στιγμή!  Ή την επιχείρηση ή την οικογένεια.  Το θέμα είναι να μπορείς να ξοφλήσεις το δάνειο.  Άρα, να μην λέμε 
ότι κάθε δάνειο και κατ’ επέκταση αναπτυξιακός προϋπολογισμός είναι λάθος. 

 Και εδώ είναι κάτι που συμφωνήσαμε.  ∆εν είναι αναπτυξιακός ο προϋπολογισμός, όπως έγινε παραδοχή 
και από πλευράς των φίλων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Το ερώτημά μου:  Αφού υπήρξε πλεόνασμα, το 
όποιο πλεόνασμα, είτε με τον ένα τρόπο είτε με τον άλλο, γιατί δε διοχετεύεται μέρος από το πλεόνασμα στην 
ανάπτυξη, αν θέλετε, ως ένδειξη, για να πουν και οι εκτός Κύπρου «ορίστε, κύριε, οι άνθρωποι κάνουν μια 
κίνηση, να ʼρθουμε και εμείς να βοηθήσουμε»;  Εάν οι τράπεζες λένε ότι δεν μπορούν, το κράτος δεν μπορεί, 
μένει μία οδός, γιατί ο τουρισμός είναι αστάθμητος παράγοντας, οι ξένες επενδύσεις.  Γιατί θα έρθει μια σοβαρή 
ξένη επένδυση σε μια χώρα που δεν μπορεί να ορθοποδήσει;  ∆ε θα έρθει.  Θα έρθει εκείνος ο οποίος ως 
αντάρτης, ως τζιχαντιστής, θα πάρει για δυο-τρία χρόνια εκείνο που θέλει να πάρει και θα φύγει!  Άρα, 
επιβαλλόταν να υπάρχει κομμάτι ανάπτυξης στον προϋπολογισμό. 

 Συνεχίζουμε να δαπανούμε το κύριο μέρος των συζητήσεών μας για το τι συνέβη, αντί να επικεντρωθούμε 
εδώ, για το πώς με ανάπτυξη θα μπορέσουμε να κάνουμε βήματα.  Τι είναι αυτό που συνέβη δηλαδή;  Έχει 
κανέναν που δεν ξέρει την πραγματικότητα;  Τους τέσσερις-πέντε λόγους που φτάσαμε σε αυτή την κρίση 
εγχώρια τους ξέρουμε όλοι, έχουν διατυπωθεί κατ’ επανάληψη, να μη χάσω το χρόνο μου να τους επαναλάβω.  
Όμως τι γίνεται;  Γίνεται μία προσπάθεια, ανάλογα με τη στιγμή και τη συγκυρία, να επικεντρωθούμε σ’ ένα λόγο.  
Την ώρα που μας χτυπούσε η κρίση πραγματικά… Θα πω μόνο έναν αριθμό.  Το δημόσιο χρέος ήταν 70% και 
το ιδιωτικό ήταν σχεδόν 300%!  Χρειάζεται άλλος αριθμός, για να αποδείξει από ποια πλευρά του νομίσματος 
προήλθε ο κύριος όγκος της εγχώριας κρίσης;  Γιατί ένα μεγάλο μέρος της κρίσης εισήχθη στην Κύπρο από το 
εξωτερικό.  Ένα μεγάλο μέρος της κρίσης οφείλεται στην αναλγησία των εταίρων και συμμάχων μας, που 
πειραματίστηκαν πάνω μας και τώρα λεν ότι το πείραμα της Κύπρου απέδωσε.  Για ποιους απέδωσε;  Kαι θα το 
εφαρμόσουν και αλλού;  Για τις αγορές. 

 Μα, ποιοι είναι οι αγορές τέλος πάντων;  Οι αγορές είναι κατά κύριο λόγο τα κράτη που εκμεταλλεύονται 
τον πλανήτη αιώνες τώρα και οι κερδοσκόποι.  Και κάθε φορά δίνουμε πίστη σ’ αυτούς.  ∆ε λέω ότι θα πάμε να 
χτυπήσουμε την τζιεφαλή μας πάνω στο σίδερο.  Ποτέ δεν ήμουν αυτής της άποψης ούτε το κόμμα στο οποίο 
ανήκω.  Αλλά, ε, σε κάποια πράγματα πρέπει να υπάρχει τζιαι μία αντίσταση! 

 Αποδείχθηκε στην πράξη ότι υπάρχει περιθώριο επαναδιαπραγμάτευσης πτυχών του μνημονίου.  Ε, δεν 
μπορεί να μην το κάνουμε!  Και στο κάτω κάτω να το δοκιμάσουμε και ας το αρνηθούν.  Θα το ξαναπώ:  Αν 
αύριο φέρουν μια λύση του Κυπριακού που αφορά δύο κράτη, θα πούμε, επειδή δεν μπορούμε να κάνουμε κάτι, 
το δεχόμαστε; 

 Επιμένουμε να συγχύζουμε τον κόσμο με πράγματα που δεν υπάρχουν.  Έγινε η σύγκριση -ατυχώς κατά 
τη γνώμη μου- από το φίλο Υπουργό Οικονομικών με τες Ηνωμένες Πολιτείες.  Σχολιάστηκε τούτο.  Μα, είναι 
άλλη πολιτική που εφαρμόζουν!  Και, αν δέχτηκε πολεμική ο Ομπάμα, είναι γιατί προσπάθησε να έχει 
αναπτυξιακή πολιτική στα πλαίσια των προϋπολογισμών.  Παρ’ ολίγον να του στοιχήσει την προεδρία το 
νομοσχέδιο για την υγεία.  Βέβαια, σε άλλες συνθήκες εντελώς διαφορετικές.  Αλλά δεν μπορεί δύο μέτρα και δύο 
σταθμά! 

 Έχει ακόμα ένα πράγμα που είναι συνεχώς στο μυαλό μου.  Όταν θέταμε κάποια θέματα για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, ήταν ευρωσκεπτικισμός.  Τώρα λέμε ότι δεν μπορούμε να κάνουμε διαφορετικά λόγω 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά επιπρόσθετα υπάρχει ένα σοβαρό ερώτημα.  Ένα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
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και της Ευρωζώνης που βρίσκεται υπό ημικατοχή, που η κατοχική δύναμη εκβιάζει, απειλεί και προχωρεί 
συνεχώς σε βίαιες ενέργειες ενάντια στην κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που αρνείται τη λύση, την 
προσπάθεια για λύση, που γράφει στα παλιά της παπούτσια την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ και τους 
συμμάχους της, όταν είχε να μας αντιμετωπίσει με το οικονομικό μας πρόβλημα, ο χειρισμός της απέδειξε ότι 
εξέχασε ότι έχουμε κατοχή, εξέχασε ότι υπάρχει αδικοπραγούσα χώρα, η Τουρκία, που αυτή τη στιγμή, για 
παράδειγμα, μας εμποδίζει να εκμεταλλευτούμε το φυσικό αέριο, που θα μπορούσε να μας λύσει τα προβλήματά 
μας.  Και επιμένουμε κάποιοι να την ωραιοποιούμε και να την αγιοποιούμε.  Καλά, γιατί στην περίπτωση της 
Ουκρανίας αντέδρασε άμεσα;  Γιατί στην περίπτωση της Γιουγκοσλαβίας αντέδρασε άμεσα;  Ποιο ήταν το 
κίνητρο;  Το αντίπαλο δέος!  Εμείς το αντίπαλο δέος οδεύουμε να το απολέσουμε, συνάδελφοι.  ∆ε λέω μόνο 
λόγω δικής μας πολιτικής, αλλά συμβάλλουμε και εμείς.   

 Θέλουμε να φέρουμε επενδύσεις.  Με μονόπλευρη εξωτερική πολιτική θα ακολουθήσει και μονόπλευρη 
οικονομική εξωτερική πολιτική.  Κάνουμε γυρόν του αραβικού κόλπου να φέρουμε λεφτά.  Κατά καιρούς όμως 
ξεχνούμε πως υπάρχουν οι Άραβες και πάμε μονόπλευρα κάπου, σε οποιαδήποτε περιοχή του κόσμου άλλη.  
Όταν χρειαστούμε ρευστό, τους θυμόμαστε.  Γιατί να μας θυμηθούν;  Όποτε γίνει αναφορά σε άλλη περιοχή του 
κόσμου ή άλλη χώρα, θα βρεθούν κάποιοι να ειρωνευτούν και χώρες και λαούς.  Ε, τι εκαταφέραμε τελικά;   

 Λέγεται ότι η μόνη λύση είναι η ταχύτερη έξοδος από το μνημόνιο.   

 Εν τω μεταξύ, πόσα λεπτά έχω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μίλα ελεύθερα, κύριε Κατσουρίδη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

 Ο Κουλίας μιλούσε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μια τζιαι αναφέρατε το φίλο μου το Ζαχαρία, να τον συγχαρώ, γιατί εκατάφερε ετσιθελικά να πάρει τριάντα 
λεπτά!  Αλλά δεν μπορώ παρά να σχολιάσω μια αναφορά, Ζαχαρία μου.  Εν έδωσα το λόγο του Αναστασιάδη, 
αν του τον έδωσα, έδωσα τη θέση μου, για να ανατραπεί ο Τάσσος!  Σε καμιά περίπτωση δεν μπορώ να το 
δεχτώ αυτό το πράγμα!  Του έδωσα το λόγο μου, για να μιλήσει πρώτος, να μπορώ να του απαντήσω!  Ήταν 
πολύ απλό! 

 Το μνημόνιο λοιπόν και η εφαρμογή του είναι η καλύτερη μέθοδος να εξέλθουμε της κρίσης, η ταχύτερη 
μάλιστα!  Αλλού είναι το θέμα.  Εγώ σας λέω ότι αύριο μας επιτρέπουν να εξέλθουμε από το μνημόνιο.  Για να 
μην αυταπατόμαστε, αν θέλουν εκείνοι, θα πουν ότι είμαστε σε θέση να εξέλθουμε από το μνημόνιο, ό,τι 
επιτυχίες και να έχουμε.  Εκείνοι είναι και παπάδες και τατάδες.  Συγγνώμη, αυτό το μνημόνιο μας το επέβαλε 
ένα μη θεσμικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Eurogroup, στο οποίο ο Πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας δεν έπρεπε καν να είναι παρών, έπρεπε να είναι ο Υπουργός Οικονομικών, ο τότε, ο όποιος, και 
στο οποίο, κατά τα λεγόμενα του ίδιου του Προέδρου -και δεν το αμφισβητώ- του έβαλαν πιστόλι στον κρόταφο.  
Λοιπόν, εκείνοι θα πουν αν είμαστε σε θέση να εξέλθουμε.  ∆έτε την Ελλάδα.  Είδαν τις δημοσκοπήσεις, 
ανεβαίνει ο ΣΥΡΙΖΑ, και ξαφνικά, εκεί που ήταν έτοιμοι να φωνάξουν «εξέρχεται η Ελλάς του μνημονίου», 
εισήλθε και πάλι τζιαι θέλουν μήνες παράτασης.  Το κύριο όμως για μένα είναι άλλο.  Εάν δηλαδή θα εξέλθουμε 
και θα συνεχίσουμε να εφαρμόζουμε την πολιτική του μνημονίου, είναι ως να μην εξήλθαμε.  Άρα, και στο στόχο 
μας πρέπει να είμαστε καθαροί, αλλά και στα μέσα.  ∆ηλαδή, αν όντως είμαστε σε θέση να εξέλθουμε τζιαι να 
μας αφήσουν να εξέλθουμε, τότε τι πρέπει να ακολουθήσει;  Μια αλλαγή πλεύσης σε ό,τι αφορά την ίδια την 
πορεία της οικονομίας και να αρχίσει σιγά σιγά, εκτός από την ανάπτυξη, η αναπλήρωση των ζημιών του κάθε 
πολίτη μέσω μιας συγκεκριμένης κοινωνικής πολιτικής.   

 Έχει ανακοινωθεί ότι ήταν μεγάλη η επιτυχία το ότι οι τράπεζές μας επέρασαν τις δοκιμασίες αντοχής.  
Έχει ανακοινωθεί από την κάθε τράπεζα κέρδος του ενός ή του άλλου βαθμού.  Έχει λεχθεί από το Σταύρο τον 
Ευαγόρου το ενάμισι δις του συνεργατισμού, αμφισβητήθηκε από τον Πρόδρομο, αλλά είναι εκεί το ενάμισι δις 
και είναι στην Κεντρική Τράπεζα.  Εάν λοιπόν αυτά είναι τα δεδομένα των τραπεζών, ποιος θα απαντήσει γιατί 
δεν προχωρούν να κάμουν δανειοδότηση ειδικά στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που αυτή η Βουλή δύο φορές επί 
της προηγούμενης κυβέρνησης ενέκρινε τεράστια ποσά, τα οποία ουδέποτε έφτασαν στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις;  Μάλλον εδαπανήθηκαν, για να αγοραστούν ομόλογα.  Γιατί δεν μπορεί να αλλάξει η κατάσταση 
των επιτοκίων;  Εγώ δεν έχω απάντηση, αλλά εκείνοι που χειρίζονται τα πράγματα πρέπει να δώσουν απάντηση.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Για να κάμουν παραπάνω κέρδος! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι έχει εξαντληθεί και εξαντλείται ο χρόνος, ακόμα δύο σημεία.  ∆ε 
θα σταθεί η οικονομία, εάν όλες οι προσπάθειές μας πάλι είναι πώς θα σωθεί και θα αναπτυχθεί ο τομέας των 
υπηρεσιών.  Καμιά οικονομία δεν μπορεί να σταθεί μονόπλευρα.  Υπάρχει και η αγροτική οικονομία, υπάρχει και 
ο τουρισμός, υπάρχει και η μεταποίηση, μικρή ή μεγάλη.  Εμείς μετατραπήκαμε σε μονόπλευρους υπηρέτες 
μέσω των υπηρεσιών.  Θέλω να θυμίσω όμως ότι τουλάχιστον από είκοσι χρόνια επροειδοποιούσαμε γι’ αυτό 
τον κίνδυνο.   

 Και δύο λόγια για το Κυπριακό.  Εγώ θα θέσω δύο προβληματισμούς.  Από τη στιγμή που έχουμε 
αποδεχτεί ότι δεν μπορούμε να λύσουμε το Κυπριακό με τη δύναμη των όπλων -θα είμαι ωμός- έστω και αν 
ηθικά έχουμε το δικαίωμα να εκδιώξουμε τον κατακτητή τζιαι με τα όπλα, η λύση που απέμεινε είναι οι συνομιλίες 
και η διαπραγμάτευση.  Αφού αυτή είναι η λύση... Θα μπορούσα να πω πολλά, αλλά θέλω να βάλω έναν 
προβληματισμό:  Το Εθνικό Συμβούλιο πρέπει να σκεφτεί πολύ σοβαρά πώς μπορούμε να επανέλθουμε στις 
συνομιλίες.  Και είναι ένα θέμα που τίθεται καθημερινά από το ΑΚΕΛ, γιατί η Τουρκία τεχνηέντως μπορεί κάθε 
στιγμή να δημιουργεί μια κρίση.  Τι θα γίνει;  Και εδώ πάλι όμως τίθεται το ερώτημα:  Πού είναι οι Ευρωπαίοι 
εταίροι μας;  Πού είναι οι στρατηγικοί μας σύμμαχοι των Ηνωμένων Πολιτειών;  Γιατί ανέχονται αυτή τη 
συμπεριφορά;   

 Ο δεύτερος προβληματισμός:  Σωστά λέγεται ότι δεν μπορεί το φυσικό αέριο να είναι στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.  Σωστά λέγεται -και κακώς δεν αξιοποιείται από όλους- ότι η σχέση Ελληνοκυπρίων-
Τουρκοκυπρίων και Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε ό,τι αφορά το φυσικό αέριο έχει συμφωνηθεί και πρέπει να το 
αξιοποιήσουμε, ότι θα τύχει αξιοποίησης για το σύνολο της πατρίδας και του λαού μετά τη λύση.  Όμως όλοι οι 
εμπλεκόμενοι πρέπει να έχουν κάποιο όφελος, για να συναινέσουν σε λύση του Κυπριακού.  Αυτό είναι κάτι που 
πρέπει να εξεταστεί.  Να εξεταστεί από την πολιτική ηγεσία, γιατί ζούμε σε έναν κόσμο που αλλάζει ραγδαία και, 
αν μελετήσουμε λίγο αυτές τις αλλαγές, εγώ σας λέω ότι μπορεί σε λίγα χρόνια το φυσικό αέριο να μην είναι 
όπλο, γιατί παράγουν φυσικό αέριο και με άλλους τρόπους, γιατί η πραγματικότητα λέει ότι η κλιματική αλλαγή 
δημιουργεί και προσθέτει κάθε χρόνο, μήνα με μήνα, πλήρη λειτουργικότητα στο Βόρειο Παγωμένο Ωκεανό και 
στην Αρκτική.  Άρα, υπάρχουν χώρες που διεκδικούν εδώ και δώδεκα χρόνια κυριαρχία εκεί και θα μπορούν να 
παράγουν και να εκμεταλλευτούν τον ορυκτό πλούτο, άρα θα μειωθούν οι τιμές και η σημασία.  Γιατί επίσης 
ανοίγουν νέες δίοδοι θαλάσσιες, άρα η περιοχή μας, που σημαδεύεται από Σουέζ, στενά δηλαδή τεχνητά, 
Γιβραλτάρ, φυσικό, και ∆αρδανέλλια, θα έχει μειωμένη σημασία και άρα μπορεί ύστερα από πέντε χρόνια να μην 
είναι η ίδια η σημασία αυτού του όπλου.  Άρα, ούτε και ο χρόνος είναι απεριόριστος, όπως βέβαια ούτε και η 
βιασύνη μπορεί να μας εξυπηρετήσει σε ό,τι αφορά το Κυπριακό. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω με τούτο:  Λέχθηκε ότι το ΑΚΕΛ καταψηφίζει τους 
προϋπολογισμούς απ’ αφορμή τα προβλήματα που υπάρχουν.  Και τα περιέγραψε η πλευρά του ΑΚΕΛ.  Όχι!  
Καταψηφίζει τους προϋπολογισμούς, γιατί θεωρεί ότι τα μέσα και οι τρόποι που προτείνονται για επίλυση των 
προβλημάτων είναι ακατάλληλα αυτή τη στιγμή, είναι λανθασμένα.   

 Καλά Χριστούγεννα σε όλους, καλή ανάρρωση στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, για να μπορεί να του 
ασκείται κριτική, και να είναι αρκετά γερός, για να απαντά και να του απαντούν! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κατσουρίδη, για τις ευχές.   

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Νίκο Τορναρίτη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύοντας ότι εκφράζω και εκπροσωπώ όλους σας, πρέπει πρώτα και πάνω από όλα να καταδικάσουμε 
με αποτροπιασμό και με μεγάλη θλίψη το τυφλό θανατικό κτύπημα που έγινε πριν λίγη ώρα, τη δολοφονία 
εκατόν σαράντα και περισσότερων μαθητών στο Πακιστάν. εκατόν σαράντα φτωχών αθώων θυμάτων που αυτό 
που ζήτησαν ήταν τη μόρφωση σε μια φτωχή χώρα.  Και ξέρετε κάτι;  Αυτός ο κίνδυνος δε βρίσκεται και δε 
συμβαίνει μόνο στο Πακιστάν. είναι εδώ έξω από την πόρτα μας και απειλεί το σύγχρονο ανθρώπινο πολιτισμό 
και έχει όνομα.   

 Ακούστηκαν πάρα πολλά ειδικά από τον κ. Κατσουρίδη.  ∆ε θα ήθελα να σηκώσω έτσι το γάντι, απλά έτσι 
τηλεγραφικά θα πω:  ∆ιερωτήθηκε ο κ. Κατσουρίδης αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δεσμεύεται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εμείς είμαστε αποφασισμένοι να λειτουργήσουμε ευρωπαϊκά.  Εμείς θεωρούμε ότι η 
Ευρωπαϊκή Ένωση δεν μπορεί να ειδωθεί αλά καρτ,  «παίρνω αυτά που με βολεύουν και αφήνω στο περιθώριο 
αυτά που δε γουστάρω».  Η Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν, υπήρξε ο μεγάλος στόχος του ελληνισμού και εν πάση 
περιπτώσει είναι η μεγάλη μας οικογένεια.   
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 Μίλησε ο κ. Κατσουρίδης και πολλοί άλλοι φίλοι του ΑΚΕΛ για την αναθεματισμένη την τρόικα.  Βεβαίως, η 
πραγματικότητα είναι, αγαπητοί φίλοι της αριστεράς, ότι εσείς εκαλέσατε την τρόικα και την εκαλέσατε την τρόικα, 
όταν σας επληροφόρησε ο τέως ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας ότι η κυπριακή οικονομία και οι κυπριακές 
τράπεζες βρισκόντουσαν εις τον αναπνευστήρα έτοιμες να αποθάνουν.  Αυτή είναι η πραγματικότητα!  «Μετά 
από την κρίση», είπε ο κ. Κατσουρίδης, «κάποιοι μένουν πίσω για πάντα».  Εμείς δε θέλουμε να αφήσουμε 
κανέναν πίσω.  Και, όταν λέμε “εμείςˮ, δεν εννοούμε μόνο εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Είμαστε 
σίγουροι ότι έχουμε πολλούς συμμάχους σε αυτή τη μεγάλη προσπάθεια που πρέπει να γίνει, και το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα και την Ε∆ΕΚ και το ΕΥΡΩΚΟ, αλλά και εσάς, φίλοι του ΑΚΕΛ, σε πολλές των περιπτώσεων, γιατί είναι 
καλά γνωστό ότι έχετε υπερψηφίσει πολλά των μνημονιακών νομοσχεδίων.  Προφανώς, δε μας χαροποιεί η 
παρουσία της τρόικας.  Και, αν τα πράγματα πάνε καλά, θα φύγει η τρόικα πολύ σύντομα.  «Οποιοδήποτε 
δάνειο», λέει ο κ. Κατσουρίδης και διερωτάται, «αποτελεί λανθασμένη οικονομική πολιτική»;  Ε, προφανώς 
πρώτα εξαρτάται από το δάνειο, από τους όρους της σύναψης του όποιου δανείου και βεβαίως το συγκεκριμένο 
δάνειο -λέω- δεν πρέπει να χορηγείται αστόχευτα σε στιλ επιδόματος σε πλούσιους και φτωχούς, γιατί αυτό το 
συγκεκριμένο το είδαμε να συμβαίνει τα προηγούμενα χρόνια.  «Ένα μεγάλο μέρος της κρίσης», λέει ο κ. 
Κατσουρίδης, «εισήχθη».  Έχει απόλυτο δίκαιο!  Το πελώριο ερώτημα όμως είναι το άλλο μισό της κρίσης πού 
βρέθηκε.   

 Μονόπλευρη εξωτερική πολιτική!  Νομίζω ότι ο κ. Κατσουρίδης, εκπροσωπώντας το ΑΚΕΛ, δεν έχει 
δίκαιο.  Είναι η πρώτη φορά που η Κυπριακή ∆ημοκρατία ασκεί τόσο έξυπνη, πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική.  
Μέχρι και ο κ. Πούτιν, κύριε Κατσουρίδη, προσκάλεσε τον Πρόεδρο Αναστασιάδη.  Τον κ. Χριστόφια δεν τον 
συνάντησε ποτέ ως Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015 είναι άλλη μια αφορμή, για να κάνουμε ειλικρινή 
απολογισμό και αυτοκριτική για την κατάσταση στην οποία περιήλθε η πατρίδα μας.  Είναι αφορμή να μιλήσουμε 
ανοικτά γι’ αυτά που έπρεπε να γίνουν και δεν έγιναν εδώ και δεκαετίες.  Να σταθούμε με τόλμη απέναντι στα 
γεγονότα που οδήγησαν στην κατρακύλα της οικονομίας και να πούμε ότι τις περισσότερες φορές τα μεγάλα 
λόγια αντικαθιστούσαν τα έργα.  Η μετριότητα συνήθως είχε προβάδισμα έναντι της αριστείας.  Συγκεκριμένοι 
δημόσιοι λειτουργοί και εκλελεγμένοι αξιωματούχοι διαχειρίστηκαν τα χρήματα των συμπολιτών μας με 
εγκληματικό τρόπο.  Τράπεζες και τραπεζίτες που αντιμετωπίζονταν με δέος όλα τα προηγούμενα χρόνια από 
όλους ανεξαιρέτως -και το τονίζω αυτό- καταχράστηκαν την εμπιστοσύνη μας.  Ο λαϊκισμός και οι πατριωτικές 
κορόνες μερικές φορές έκαναν ζημιά στην ίδια την εθνική μας υπόθεση.  Σήμερα, εκ του αποτελέσματος, 
μπορούμε να κρίνουμε τις πράξεις και τις παραλείψεις όλων μας.  Η Κύπρος εδώ και σαράντα χρόνια βρίσκεται 
υπό τουρκική ημικατοχή.  Η οικονομία μας διασώθηκε στο παρά πέντε αφήνοντας πίσω χιλιάδες συμπολίτες μας 
άνεργους, κάτω από το όριο της φτώχιας, ένοικους των κοινωνικών παντοπωλείων.  Άλλοι συμπολίτες μας 
έχασαν τις καταθέσεις, τις μετοχές και τα αξιόγραφά τους σε ένα πρωτοφανές για τα ευρωπαϊκά δεδομένα 
εγχείρημα διάσωσης των τραπεζών.  Κράτος και ιδιώτες ζούσαμε με δανεικά υποθηκεύοντας τους νέους και τις 
νέες της πατρίδας μας, στέλλοντας το πιο υπέροχο κομμάτι της κοινωνίας μας στην εξορία για αναζήτηση 
δουλειάς.  Η Κύπρος της ψεύτικης ευμάρειας δεν υπάρχει πια.  Ευθύνες για αυτή την τραγωδία έχουμε όλοι, 
όπως πολύ σωστά είπε ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όχι μόνο σήμερα αλλά πολλές φορές.  Και 
όποιος προσπαθεί να βάλει το κεφάλι του στην άμμο δεν πείθει ούτε τον ίδιό του τον εαυτό.  Φιλότιμες 
προσπάθειες γίνονται και είναι αλήθεια ότι τον τελευταίο χρόνο η οικονομία μας σημειώνει μια αξιοσημείωτη 
διόρθωση και τα δεδομένα είναι βελτιωμένα.  Η συνταγή του προγράμματος για μεταρρύθμιση και εξυγίανση της 
οικονομίας άρχισε δειλά δειλά, αλλά άρχισε, να φέρνει κάποια αποτελέσματα.   

 Από φέτος αναμένεται το δημοσιονομικό έλλειμμα να είναι κάτω από το ευρωπαϊκό όριο του 3%.  
Αναμένεται και ένα μικρό πρωτογενές πλεόνασμα.  Στον προϋπολογισμό που συζητούμε σήμερα οι εκτιμήσεις 
παραμένουν συντηρητικές.  Υπάρχει μια συγκρατημένη αισιοδοξία ότι το νέο χρόνο μπορούμε να επιστρέψουμε 
σε ρυθμούς ανάπτυξης, μπορούμε να επιστρέψουμε και στις αγορές.  Βεβαίως, πολύ σωστά είπαν κάποιοι εδώ 
στην αίθουσα και επικαλέστηκαν αυτό που ακούστηκε πάρα πολλές φορές ότι ευημερούν οι αριθμοί και όχι οι 
άνθρωποι.  Σωστό!  Γιατί πίσω από τους αριθμούς κρύβονται άνθρωποι!  Γι’ αυτό σωστά η κυβέρνηση 
προχώρησε στη σοβαρότατη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό της παροχής του δημοσίου βοηθήματος.  Το 
ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα υπήρξε ένα σημαντικότατο βήμα στήριξης των αδύναμων συμπολιτών μας.  
Σήμερα η ανεργία βρίσκεται στο 15,3%, πολύ υψηλό ποσοστό για τα κυπριακά δεδομένα.  Είναι αλήθεια!  Παρά 
ταύτα, είναι η πρώτη φορά εδώ και έξι χρόνια που η ανεργία άρχισε να σημειώνει μείωση, μια τάση που 
ελπίζουμε να συνεχιστεί.  Βεβαίως, για να υπάρξουν νέες θέσεις εργασίας, πρέπει να εντείνουμε την προσπάθεια 
προσέλκυσης ξένων επενδύσεων και ενθάρρυνσης της οικονομικής δραστηριότητας.  Πρέπει να 
μεταρρυθμίσουμε το κράτος και τους θεσμούς.  Πρέπει να απαλλαγούμε από τη γάγγραινα της γραφειοκρατίας 
και τέλος πρέπει να σταματήσουν κάποιοι να ενοχοποιούν το κέρδος και την επιχειρηματικότητα. 

 Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης και η κυβέρνησή του ανέλαβαν ένα πολύ δύσκολο εγχείρημα.  Πρώτα έπρεπε 
να διασώσουν τη χώρα από την οριστική χρεοκοπία και ταυτόχρονα έπρεπε να φέρουν την ανάπτυξη 
δημιουργώντας νέες θέσεις εργασίας.  Οι υπουργοί της κυβέρνησης εργάστηκαν φιλότιμα.  Οι πρώτοι είκοσι δύο 
δύσκολοι μήνες διακυβέρνησης υπήρξαν θετικοί.  Είχαν όμως και τις αρνητικές τους στιγμές.  Βεβαίως, μέσα από 
την αυτοκριτική γινόμαστε όλοι καλύτεροι.  Και σε αυτό το πλαίσιο μπορούμε σήμερα να ισχυριστούμε ότι θα 
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μπορούσαν να είχαν αποφευχθεί ορισμένα συμβάντα που έκδηλα παρουσίασαν έλλειψη συντονισμού και 
επικοινωνίας στο Προεδρικό, αλλά και σε ορισμένα υπουργεία.  Όμως στα μεγάλα και σημαντικά μπορούμε 
μεταξύ άλλων σε συντομία να καταγράψουμε τα ακόλουθα:  Ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Κατάθεση της 
πρότασης για το Γενικό Σύστημα Υγείας, που, όπως είπε η κ. Κυριακίδου, θα το συζητήσουμε. δεν είναι κάτι που 
θα αποδεχτούμε έτσι στα τυφλά.  Προτάσεις για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, κατάλογος διοριστέων.  
Επεξεργασία της πρότασης για τη μείωση της στρατιωτικής θητείας.  Ηλεκτρονική δικαιοσύνη.  Η συμφωνία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας-Ηνωμένου Βασιλείου για πολεοδομική ανάπτυξη από τους νόμιμους ιδιοκτήτες υπήρξε 
ιστορική.  ∆ιακόσια περίπου τετραγωνικά χιλιόμετρα γης προστίθενται ουσιαστικά στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η 
θεσμοθέτηση τριμερούς συνεργασίας Κύπρου-Ελλάδας-Αιγύπτου με αποκορύφωμα τη σύνοδο κορυφής του 
Καΐρου υπήρξε σημαντική.  Η τριμερής συνεργασία Κύπρου-Ισραήλ-Ελλάδας είναι το ίδιο σημαντική.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένα σημαντικό στοίχημα που πρέπει να κερδίσει η κυπριακή πολιτεία είναι η κάθαρση και η εξυγίανση των 
θεσμών.  Η περίοδος της ατιμωρησίας έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί.  Όλοι απαιτούμε κάθαρση και τιμωρία όσων 
έκλεψαν από το παγκάρι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ανεξαρτήτως κομματικής προέλευσης.  Όσοι ευθύνονται 
για την οικονομική και ηθική καταστροφή πρέπει να δικαστούν και να πληρώσουν με ταυτόχρονη δήμευση της 
περιουσίας τους.  ∆ε θα μπορέσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξανά να σταθούμε απέναντι στους πολίτες, 
εάν δε λειτουργήσουμε ως σύστημα προς τη συγκεκριμένη κατεύθυνση.  Και κάτι ακόμα.  Έφτασε η ώρα να 
συζητήσουμε σοβαρά το ασυμβίβαστο της βουλευτικής ιδιότητας με συγκεκριμένα επαγγέλματα.  ∆εν μπορούμε 
να συνεχίσουμε να λειτουργούμε δυο εκκλησιές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή ακούστηκε κάτι την προηγούμενη ώρα σε αυτή την αίθουσα που αφορούσε την παρουσία μου ως 
εκπροσώπου του κόμματός μου, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, στην ίδρυση, στη δημοσιογραφική διάσκεψη για 
την ίδρυση της κίνησης για την ομοσπονδία, θέλω πραγματικά να υποβάλω σε όλους σας ένα ερώτημα.  Και, 
πριν υποβάλω το ερώτημα, θα σας θυμίσω έτσι την ιστορική διαδρομή του Κυπριακού, συμφωνία Μακαρίου-
Ντενκτάς ’77, συμφωνία Κυπριανού-Ντενκτάς ’79, 8η Ιουλίου, συμφωνία του μακαριστού του Τάσσου 
Παπαδόπουλου.  Αναφέρομαι μόνο και επιλέγω τους Προέδρους εκείνους της ∆ημοκρατίας που κάποιοι 
θεωρούν και αποκαλούν διεκδικητές, θεωρούν ότι εφήρμοσαν τη διεκδικητική πολιτική στο Κυπριακό.  Πρέπει να 
σας υπενθυμίσω ότι σε όλες τις συμφωνίες που κατέληξαν οι συγκεκριμένοι Πρόεδροι της ∆ημοκρατίας, αλλά και 
σε όλες τις συμφωνίες που κατέληξε το Εθνικό Συμβούλιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, των κομμάτων μας, η 
βασική παράμετρος της λύσης ήταν η διεκδίκηση της λύσης της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.   

 Και διερωτώμαι πραγματικά και υποβάλλω τώρα το ερώτημα και λέω ότι πρέπει να μιλήσουμε έτσι με τη 
γλώσσα της αλήθειας στον κυπριακό λαό.  Όσοι διαφωνείτε, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τις 
αποφάσεις του Μακαρίου, του Κυπριανού, του Τάσσου Παπαδόπουλου, αλλά και όλων των υπολοίπων να βγείτε 
δημόσια να το πείτε στον κυπριακό λαό, να μην κρύβεστε, γιατί η εποχή που κρυβόμασταν ή η εποχή που 
λέγαμε μισές αλήθειες δεν υπάρχει πια.   

 Είναι πεποίθησή μου ότι, όσες επιτυχίες και να έχουμε ως χώρα, τα μεγάλα αδιέξοδα θα παραμένουν, εάν 
δεν κατορθώσουμε να επιλύσουμε σωστά το κυπριακό πρόβλημα.  Είναι αλήθεια ότι μετά τις απειλές και τις 
παράνομες ενέργειες της Τουρκίας στην αποκλειστική οικονομική μας ζώνη, με τη δικαιολογημένη ταυτόχρονη 
αναστολή των συνομιλιών από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, η λύση του Κυπριακού έχει απομακρυνθεί στη 
συνείδηση των πολιτών.  Στο χέρι μας είναι την κρίση που έχει δημιουργηθεί στο ευρύτερο γεωπολιτικό μας 
σύστημα να τη μετατρέψουμε σε ευκαιρία. ευκαιρία να πείσουμε ότι μόνο με την απαλλαγή της Κύπρου από τα 
κατοχικά στρατεύματα και τις ξένες εγγυήσεις μπορεί η Κύπρος να καταστεί ενεργειακός κόμβος και γέφυρα 
Ευρώπης και Ανατολής.  Η διχοτόμηση δε συμφέρει στον κυπριακό ελληνισμό.  ∆υστυχώς, ο γεωγραφικός 
χάρτης δεν αλλάζει.  Πρέπει να λειτουργήσουμε έξυπνα και συντονισμένα, για να πετύχουμε το συντομότερο μια 
σωστή λύση στο Κυπριακό. μια λύση που να σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώματα και το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  
Όσο το Κυπριακό παραμένει άλυτο, οι κίνδυνοι και οι απειλές θα παραμένουν.   

 Προτρέπω όλους τους συμπολίτες μας, όλους μας να δούμε και να σχεδιάσουμε το μέλλον της Κύπρου με 
βάση τις ανάγκες του 21ου αιώνα.  Να σκεφτούμε μια στιγμή μόνο τις προοπτικές που θα ανοίξουν για τον τόπο 
μας σε περίπτωση που θα καταλήξουμε σε μια σωστή λύση, που θα επανενώνει το νησί μας.  Ο 21ος αιώνας 
έφερε μαζί του με τις τεράστιες τεχνολογικές αλλαγές και μεγάλες δυνατότητες για τη νέα γενιά.  ∆εν μπορούμε να 
πορευτούμε ως φυσιολογική χώρα και να αναπτύξουμε τις προοπτικές μας, όσο παραμένουμε αλυσοδεμένοι 
από την τουρκική κατοχή του 37% της πατρίδας μας.  Καθημερινά χάνουμε έδαφος, σπαταλούμε δυνάμεις και 
ενέργεια σε περιορισμένο ορίζοντα, που δε μας επιτρέπει να διαδραματίσουμε πρωταγωνιστικό ρόλο.  ∆έστε τον 
κόσμο γύρω μας και σκεφτείτε μια στιγμή μόνο πόσο πολλαπλάσια αξία θα έχει η Κύπρος στην εξίσωση της 
σταθερότητας, αν αποτινάξει την τουρκική κατοχή.  Γνωρίζω ότι τα σαράντα χρόνια της κατοχής, οι ατελέσφορες 
προσπάθειες για λύση και ο φόβος της τουρκικής στρατιωτικής υπεροχής είναι παράγοντες που επενεργούν 
αρνητικά στις συνειδήσεις των πολιτών και των πολιτικών, ορισμένων πολιτικών.  Πρέπει να αντισταθούμε στη 
συνήθεια της κατάστασης όπως είμαστε και να σκεφτούμε έξω από το στενό μαύρο κουτί που βιώνουμε για 
δεκαετίες.   
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 Πιστεύω ότι σε κρίσιμα ζητήματα του Κυπριακού υπάρχει σήμερα τρόπος να βρούμε νέες λύσεις που θα 
ικανοποιούν τις ανησυχίες του λαού μας.  Ξεχωρίζω τα ζητήματα ασφάλειας για τα οποία μπορούμε να 
αξιοποιήσουμε το αναξιοποίητο υλικό που μας προσφέρει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Υποστηρίζω επίσης τη 
σύνδεση της ευρωπαϊκής ασφάλειας με την ειδική σχέση που μπορούμε, ναι, να οικοδομήσουμε με τις Ηνωμένες 
Πολιτείες της Αμερικής.  Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσω και την ενεργειακή ασφάλεια, την ασφαλή τροφοδοσία της 
Ευρώπης με εναλλακτικές πηγές φυσικού αερίου από την Ανατολική Μεσόγειο και φυσικά και από τα δικά μας 
κοιτάσματα.  Θεωρώ αναγκαίο να ανοίξουμε αυτό το κεφάλαιο στους ξένους συνομιλητές μας, γιατί το δίπτυχο 
ενεργειακές πηγές και ασφάλεια είναι το μόνο στο οποίο μπορούμε να εστιάσουμε και να ακουμπήσουμε στο 
σκληρό πυρήνα του Κυπριακού και των προϋποθέσεων, για να φτάσουμε σε λύση.  Θα τολμήσουμε;  Ερωτώ.  Η 
απάντηση είναι απλή:  Αν δεν το κάνουμε τώρα, ίσως να μην έχουμε τη δυνατότητα αργότερα.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα συνεχίσει να πολιτεύεται υπεύθυνα, μακριά από λαϊκισμούς και 
ωραιοποιήσεις.  Στηρίζουμε την κυβερνητική πολιτική εκεί που συμφωνούμε με την κυβερνητική πολιτική.  Την 
ίδια ώρα θα συνεχίσουμε να ασκούμε την κριτική μας και θα καταθέτουμε τις δικές μας προτάσεις εκεί που 
διαφωνούμε.  Σήμερα, εδώ που έφτασαν τα πράγματα, πρέπει όλοι να υπηρετήσουμε την Κύπρο.  Πρώτα η 
Κύπρος και μετά οι κομματικοί σχεδιασμοί!  Αυτό το μήνυμα πρέπει να στείλουμε όλοι μας απόψε από αυτό εδώ 
το χώρο.   

 Στέλλοντάς σας τις ευχές μας, τις ευχές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για 
χαρούμενα Χριστούγεννα όχι μόνο σε σας, αλλά και σε όλους τους συμπολίτες μας που υποφέρουν, θέλω να 
ευχαριστήσω από καρδιάς όλα τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων!  Και τα μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων πλέον δεν είναι μόνο οι βουλευτές, είναι όλο το προσωπικό που μας στηρίζει καθημερινά και μας 
οδηγεί, έτσι για να παρουσιαζόμαστε σήμερα απέναντί σας και να μιλούμε. 

 Σας ευχαριστούμε από καρδιάς.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Και τώρα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, θα γίνει ένα διάλειμμα είκοσι λεπτών, για να δείτε τις τελικές 
τροπολογίες. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εμείς εζητήσαμε το διάλειμμα, είναι εντάξει να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να συνεχίσουμε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, να συνεχίσουμε.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, ναι, με την ψήφιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2015.  Θα 
προχωρήσουμε τώρα στο στάδιο της ψηφοφορίας.  Το σώμα έχει ενώπιόν του τον προϋπολογισμό του 2015 
όπως αυτός κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.  Στον προϋπολογισμό έχουν επίσης 
ενσωματωθεί μετά από συζήτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
είκοσι τροπολογίες, τις οποίες κατέθεσε η κυβέρνηση μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού.  Κατά τη διάρκεια 
της συζήτησης στην ολομέλεια έχει κατατεθεί επίσης σειρά τροπολογιών απ’ όλα τα κόμματα.   

 Πριν θέσω σε ψηφοφορία τις τροπολογίες, θα ήθελα να ρωτήσω αν κάποιος επιθυμεί να επεξηγήσει τις 
τροπολογίες του.   

 Υπάρχει κάποιος που θέλει να επεξηγήσει κάτι; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, κύριε Πρόεδρε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν έχω καταθέσει καμία τροπολογία, απλώς να κάνω μία αρχική δήλωση, που θα βοηθήσει και μετά στην 
καταγραφή των ψήφων:  ∆ε θα ψηφίσω κανένα σταύρωμα, όπως και εξήγησα, και θα ψηφίσω όλες τις 
τροπολογίες που οδηγούν σε μείωση των διαφόρων κονδυλίων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, για να καταλαβαίνουμε και όσοι ψηφίζουμε και ο κόσμος που μας παρακολουθεί, 
όταν αναφέρει ο γραμματέας ότι γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης είναι το λεγόμενο “σταύρωμα”.  ∆εν είναι 
απόρριψη, είναι για να ελεγχθεί αργότερα από την επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού λεπτομερειακά η 
δαπάνη και οι εισηγήσεις του αρμοδίου τμήματος ή της κυβέρνησης ή του υπουργείου. 

 Λοιπόν, ξεκινούμε με την πρώτη προτεινόμενη τροπολογία. 

 Κύριε γραμματεύς, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη 

Συμμαχία Πολιτών 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην Ομάδα ∆απανών: 04300 «Κοινωνικές Παροχές» 
(€10.000.000-Παροχές Παιδείας), ώστε ουδεμία δαπάνη να δύναται να διενεργηθεί, χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της.   

(Σημ.: Συμπλήρωση της αποζημίωσης προς τα μέλη του Ταμείου Προνοίας των Κυπριακών Αερογραμμών 
σύμφωνα με τις ισχύουσες πρόνοιες των εν λόγω ταμείων.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ψηφίζουμε.   

 Συγγνώμη.   

 Παρακαλώ, πριν αρχίσουμε, πρώτον, θα ήθελα να μας πει ο γραμματέας τον αριθμό των βουλευτών κατά 
κοινοβουλευτική ομάδα και, δεύτερον, να παρακαλέσω, όπως και πέρσι, η ψήφιση από τον καθένα να είναι 
ευκρινής διά ανατάσεως της χειρός ψηλά και γενναία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι παρόντες πενήντα πέντε βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, απόντος του Προέδρου κ. Ομήρου.  Όλοι οι 
υπόλοιποι είναι παρόντες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, αρχίζουμε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου θέλει το λόγο; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε.  ∆ε θέλω να αιτιολογήσω, απλά φαίνεται ότι από λάθος γράφτηκε 
“Παροχές Παιδείας”.  ∆εν είναι αυτό.  Παράκληση να βρει το άρθρο η επιτροπή και να το διορθώσει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι για τις Κυπριακές Αερογραμμές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους 
όλων των κομμάτων εκτός από το Ευρωπαϊκό Κόμμα, την οποία έχουμε ακούσει, εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

757 20.08 

Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού/Πολιτιστικές 
Υπηρεσίες 

4350 Πολιτιστικές 
Παροχές 

€3.160.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας, ώστε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού να ενημερώνεται ανά εξάμηνο για τις γενόμενες επιχορηγήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία διόρθωση.  ∆εν πρόκειται περί σταυρώματος, είναι ενημέρωση.  Άλλο το σταύρωμα, 
άλλο η ενημέρωση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένθεση σημείωσης.  Μέχρι τώρα ξέραμε ότι η ένθεση σημείωσης είναι το λεγόμενο “σταύρωμα”.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λέει παρακάτω τι κάμνει η ένθεση σημείωσης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Λοιπόν, η δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

478 16.01 04500 Άλλες κοινωνικές 
παροχές 

€600.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε να ενημερώνεται ανά 
τριμηνία η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις γενόμενες δαπάνες.  

(Σημ.: Αφορά κονδύλια που είναι στη διάθεση του Υπουργού Εσωτερικών για κοινωνικές παροχές.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή των κομμάτων που 
αναφέραμε εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

Όλα 03550 Συμβουλευτικές 
υπηρεσίες/έρευνες 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από την πιο πάνω ομάδα/υποομάδα ποσοστού 5%, με εξαίρεση τις 
δαπάνες που αφορούν τη ∆ΕΑ, τις Τεχνικές Επιτροπές και το Τμήμα Εξωτερικής Πολιτικής και Κυπριακού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

702 20.02 

Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

03100 Άλλα λειτουργικά 
έξοδα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 10% στις δαπάνες αντιμισθίας του προέδρου, του αντιπροέδρου 
και των πέντε μελών του ΚΥΣΑΤΣ πέραν της γενικής αποκοπής ύψους 7% στο σύνολο των λειτουργικών 
δαπανών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

703 20.02 

Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

03100 Άλλα λειτουργικά 
έξοδα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 10% στις δαπάνες αντιμισθίας του προέδρου, του αντιπροέδρου 
και των πέντε μελών του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης-Πιστοποίησης κλάδων σπουδών (ΣΕΚΑΠ) 
πέραν της γενικής αποκοπής ύψους 7% στο σύνολο των λειτουργικών δαπανών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

706 20.02 

Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

03100 Άλλα λειτουργικά 
έξοδα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 10% στις δαπάνες αντιμισθίας του προέδρου, του αντιπροέδρου 
και των πέντε μελών της Επιτροπής Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (ΕΑΙΠ) πέραν της γενικής αποκοπής 
ύψους 7% στο σύνολο των λειτουργικών δαπανών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

702 20.02 

Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

03020 Λειτουργικά έξοδα 
γραφείου 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από την πιο πάνω ομάδα/υποομάδα του μέρους εκείνου που αφορά την 
κάλυψη της δαπάνης για το ενοίκιο του κτιρίου που στεγαζόταν το ΚΥΣΑΤΣ, το ΣΕΚΑΠ και η ΕΑΙΠ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

12 Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

14 Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

16 Υπουργείο Εσωτερικών 

20 Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

21 Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων 

22 Υπουργείο Υγείας 

08950 Άλλα έργα 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε ουδεμία δαπάνη 
να διενεργείται παρά μόνο για αναπτυξιακά έργα: 

 Νοείται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ενημερώνεται για τις 
γενόμενες δαπάνες ανά τριμηνία. 

(Σημ.: 1.  Εξαιρούνται οι δαπάνες που αφορούν το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 2. Οι πρόνοιες βρίσκονται στη διάθεση των υπουργών για σκοπούς επιχορήγησης εκδηλώσεων και 
άλλων έργων.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλοι έχουμε μπροστά μας τις τροπολογίες.  ∆εν μπορώ να καταλάβω γιατί πρέπει να διαβάζονται οι τρεις-
τέσσερις τελευταίες γραμμές και, επειδή κάποιος μπορεί να μου πει «ακούει ο κόσμος», μακάρι να άκουγε ο 
κόσμος και να διαβαστούν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, το κάναμε και πέρσι.  Συγγνώμη, είναι πολύ γρήγορη η ψηφοφορία.  Νομίζω είναι και 
εκτίμηση σε όσους μας ακούν, σε όσους μας βλέπουν και δε μας τρώει χρόνο αυτό το πράγμα. 

 Λοιπόν, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

612 18.01 

Υπουργείο Οικονομικών 

04120 Άλλες 
μεταβιβάσεις 
εσωτερικού 

€50.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη, να ενημερώνεται προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

(Σημ.: Πληρωμές λόγω κρατικών εγγυήσεων.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

16.01 04000 Μεταβιβάσεις 
εσωτερικού 
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Υπουργείο Εσωτερικών 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά το σχέδιο «Ενοίκιο αντί Κατάσχεση», να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

Όλα 03520 Συνέδρια, 
σεμινάρια και άλλα 
γεγονότα 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από την πιο πάνω ομάδα/υποομάδα ποσοστού 7%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Κεφάλαιο Ομάδα/ Επεξήγηση 
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Υποομάδα 

Όλα 03000 Λειτουργικές 
δαπάνες 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 7% από την πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, εξαιρουμένων των 
δαπανών που αφορούν αγορά ύδατος, φαρμάκων, άλλων ιατρικών προμηθειών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

01.01 

Προεδρία και Προεδρικό 
Μέγαρο 

02101 Μισθοδοσία 
κρατικών 
υπαλλήλων 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη που αφορά «Πρόσθετες βοηθητικές υπηρεσίες», να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της: 

 Νοείται ότι η προτεινόμενη δέσμευση αφορά τους έξι ειδικούς συνεργάτες και τους δύο ειδικούς βοηθούς 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, εξαιρουμένων του Πρώτου Συμβούλου ∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους 
Αγνοούμενους και 37 έκτακτων ανθρωπολόγων και άλλων επιστημόνων που απασχολούνται στη ∆ιερευνητική 
Επιτροπή Αγνοουμένων (∆ΕΑ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και είκοσι μία αποχές, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

16.08 Υπουργείο Εσωτερικών/ 
Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως 

8830 Κατασκευαστικά 
έργα 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά “Εκβάθυνση και Επένδυση του Ποταμού Κλήμου στον Άγιο 
∆ομέτιο και Έγκωμη” (€400.000), να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, ευχαριστώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των προτεινόμενων τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

781 21.02 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων/Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων 

08160 Άλλα οικοδομικά 
έργα 

 

€120.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά “Βελτιώσεις άλλων Οικοδομικών Έργων” για σκοπούς 
συντήρησης των κυβερνητικών κατοικιών στο Τρόοδος, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

856 22.01 

Υπουργείο Υγείας 

03100 Άλλα λειτουργικά 
έξοδα  

€2.030.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά την αναδιοργάνωση και αυτονόμηση των 
νοσοκομείων μέσα στα πλαίσια προώθησης εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩN: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, είκοσι τέσσερις υπέρ και μία αποχή, αυτή η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

458 15.06 

Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων/Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες 

5100 ∆ράσεις 
∆ιαρθρωτικών 
Ταμείων 

 

€690.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά την “Εφαρμογή Νέου Συστήματος Αξιολόγησης 
της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας”, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 
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(Σημ.:  Η προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει τις δαπάνες του έργου “Εφαρμογή Νέου Συστήματος 
Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας”, που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο. Το έργο 
εγκρίθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και αφορά τη δημιουργία κέντρων αξιολόγησης, στα οποία θα 
γίνεται ολοκληρωμένη αξιολόγηση της αναπηρίας και της λειτουργικότητας του ατόμου από ιατρούς και άλλους 
επαγγελματίες υγείας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων και 
Περιβαλλοντιστών 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

613 18.01 

Υπουργείο Οικονομικών 

07400/07580 Αγορά σταθερών 
και κινητών 
μηχανημάτων/άλλα 
κινητά μηχανήματα  

€200.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά την αγορά νέων οχημάτων για αξιωματούχους 
του κράτους, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

665 18.30 

Υπουργείο Οικονομικών 

07400/07580 Αγορά σταθερών 
και κινητών 
μηχανημάτων/άλλα 
κινητά μηχανήματα 

€200.000.000 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά την αγορά οχημάτων στη δημόσια υπηρεσία, 
να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

16.08 

Υπουργείο Εσωτερικών/Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως 

8200 

 

∆ρόμοι 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα, ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά “Βελτίωση της Οδού Τσερίου στο Στρόβολο και στο Τσέρι 
και του Κεντρικού ∆ρόμου της Κοινότητας” (€1.020.000), να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mε τριάντα ψήφους εναντίον, πέντε ψήφους υπέρ και είκοσι αποχές, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή από το άρθρο 22 της φράσης “και 2204 ‘Οδοντιατρικές Υπηρεσίες’” 
(τέταρτη γραμμή). 

(Σημ.:  Σκοπείται η απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου στις Οδοντιατρικές Υπηρεσίες.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αλλά θα είναι πάρα πολύ σύντομη η παρέμβαση.  Εμείς ψηφίσαμε αυτή την 
τροπολογία, αλλά πρέπει να κάνουμε μια δήλωση, για να μη δημιουργείται η εντύπωση ότι φωτογραφίζουμε 
ανθρώπους.  Κανονικά η τροπολογία έπρεπε να λέει ότι καταργούνται όλες οι θέσεις συνταξιούχου, για να 
είμαστε σωστοί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να το διορθώσουμε τωρά καλό! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επειδή δεν έχουμε χρόνο, εμείς λέμε ως κοινοβουλευτική ομάδα σε συνεργασία με όλους να τα δούμε στις 
επόμενες μέρες ή με την αρχή του χρόνου, για να είμαστε σωστοί και δίκαιοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό.  Αυτή είναι η σωστή διαδικασία και όχι τώρα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφού κάνουμε δηλώσεις όμως, κύριε Πρόεδρε, οφείλουμε να σημειώσουμε ότι στον προϋπολογισμό 
υπάρχουν εξαιρέσεις για συγκεκριμένες υπηρεσίες για την πρόσληψη συνταξιούχων.  Επομένως, ήταν μία από 
τις εξαιρέσεις αυτή η οποία σήμερα στην ουσία καταργούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά η κ. Μαυρονικόλα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, αλλά την ίδια ώρα δεν μπορούν κάποιοι να καταθέτουν προτάσεις νόμου για 
αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης των γιατρών κατά τρία χρόνια και την ίδια ώρα να ευαισθητοποιούμαστε για 
ένα συνταξιούχο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Όντως υπάρχει εξαίρεση, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο, αλλά στη συγκεκριμένη 
περίπτωση μιλούμε για έναν κατάλογο πέραν των εκατόν ατόμων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ψηφίσαμε επί της τροπολογίας.  Προχωρούμε.  

(Θόρυβος στην αίθουσα.) 

 Μήπως θέλετε διάλειμμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Σιωπάτε λίγο!  Σιωπάτε να προχωρήσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

Όλα 02440 Άλλα επιδόματα 
ωρομίσθιου 
κυβερνητικού 
προσωπικού 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας ποσοστού 50% για το 
μέρος εκείνο που αφορά “Επίδομα Επίβλεψης”.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την τροπολογία ΙΒ την αποσύρουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Την αποσύρατε, διότι είναι δική σας, δεν είναι; 
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 Παρακαλώ, αναγγέλλω στο σώμα ότι η τροπολογία ΙΒ που έχετε μπροστά σας και την οποία πρότεινε η 
κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις αποσύρεται από την ομάδα και έτσι γυρίζουμε σελίδα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και οι δύο, κύριε Λαμάρη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, το ΙΒ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λαμάρη, η τροπολογία ΙΒ έχει ένα σκέλος και έχει και δεύτερο σκέλος! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το πρώτο μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πάμε στο δεύτερο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

Σελίδα  Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

612 18.01 04080 Συμβούλια/ 
επιτροπές/ 
οργανώσεις   

€1.675.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά το ∆ημοσιονομικό Συμβούλιο, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Και αυτή αποσύρεται;  Όχι. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχουμε αποσύρει -είπα ξεκάθαρα- την τροπολογία ΙΒ.1 στη σελίδα 18.  Η επόμενη,  στη  σελίδα 19, 
παραμένει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή διαβάσαμε και αυτή θα βάλουμε σε ψηφοφορία, κύριοι! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουμε για την τροπολογία που είναι στη σελίδα 19.  Την έχει διαβάσει ο 
γραμματέας και τώρα είναι η ώρα για ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα τρεις ψήφους υπέρ, μία εναντίον μία και μία αποχή, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
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Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

Όλα 02100 Κρατικοί 
υπάλληλοι 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από το σύνολο της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας ποσοστού 50% για το 
μέρος που αφορά “Επίδομα Φιλοξενίας”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα μία ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

Όλα 02100 Επίδομα 
Παραστάσεως 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 10% του “Επιδόματος Παραστάσεως” που καταβάλλεται σε 
όλους τους αξιωματούχους που υπηρετούν σε υπουργεία, σε συνταγματικές υπηρεσίες, ανεξάρτητες υπηρεσίες 
και γραφεία, καθώς και στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, στον Πρόεδρο και στα μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και στους δικαστές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα μία ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Κεφάλαιο Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση 

Όλα 02100 Επίδομα 
Παραστάσεως 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή ποσοστού 10% του “Επιδόματος Παραστάσεως” που καταβάλλεται σε 
κρατικούς υπαλλήλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα μία ψήφους εναντίον, τρεις ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο 

 

Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

612 18.01 

Υπουργείο Οικονομικών 

4120 Άλλες 
μεταβιβάσεις 
εσωτερικού  

€250.010 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι της πιο πάνω ομάδας/υποομάδας, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά “Ωφελήματα σε Ορισμένους Αξιωματούχους 
της ∆ημοκρατίας”, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

(Σημ.: Ποσό ύψους €250.000 από την προτεινόμενη πρόνοια προορίζεται να καλύψει: 

 α. επίδομα για την απασχόληση ιδιαιτέρας γραμματέως, 

 β. υπηρεσιακό αυτοκίνητο με οδηγό, 

που καταβάλλεται σε πρώην και τέως Προέδρους της ∆ημοκρατίας και της Βουλής των Αντιπροσώπων.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους εναντίον, δυο υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σελίδα  Κεφάλαιο 

 

Ομάδα/ 
Υποομάδα 

Επεξήγηση Ποσό 

855 22.01 

Υπουργείο Υγείας/ ∆ιοίκηση 

04380 Παροχές υγείας €27.430.000 

 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στην πιο πάνω ομάδα/υποομάδα ώστε, προτού διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος εκείνο που αφορά το “Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου” (€14.700.000), 
να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους εναντίον…  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, όχι φασαρία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αδάμο Αδάμου) 

 Αδάμο, ήρεμα! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήρεμα, Αδάμο μου, ήρεμα.  Γείτονα, ήρεμα! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Με συγχωρείτε!  Εντάξει, ήρεμα, αλλά αισθάνομαι έντονα, είναι η δεύτερη χρονιά που το κάμνουν τούτο το 
πράμα.  Μπορεί κάποιος να έχει πολλές διαφωνίες με το Ογκολογικό Κέντρο και τον τρόπο που λειτουργεί.  Όταν 
του δεσμεύεις την επιχορήγηση από το κράτος, πώς θα πληρωθούν οι γιατροί, οι νοσηλευτές και όλοι αυτοί;  
Εννά ’ρκουνται οι καρκινοπαθείς δαμαί να παίρνουν την άδειά μας, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να απαντήσω,  κύριε… 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Να απαντήσεις! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Όταν αυτή η Βουλή, κύριε Αδάμου -και λυπούμαι να το τονίσω- έχει στην ατζέντα της αυτό το θέμα και 
κάποιοι αρνούνται να το συζητήσουν επισταμένα… 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Άλλο τούτο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …δεν υπάρχει άλλο όπλο από το να το φέρνουμε ενώπιον της Βουλής!  

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Άλλο τούτο, έν’ διαφορετικό. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Άλλο οι καλές υπηρεσίες οι ογκολογικές και άλλο η συνεχής και η επί χρόνια διασπάθιση εκατομμυρίων!  
Γιατί αυτοί οι γιατροί που αναφέρεσαι, κύριε Αδάμου, πκιάννουν τρεις φορές παραπάνω μισθό από τους 
ανάλογους και εξίσου του ιδίου επιπέδου γιατρούς Κυπραίους που ζουν στην Κύπρο και στο εξωτερικό.  Αυτό 
δεν πρέπει να σταματήσει;  Και η Βουλή σιωπά;  Όλοι σιωπάτε; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Τελείωσε η ψηφοφορία. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Εν χρειάζεται άλλο;  Ε, όι, με συγχωρείτε πάρα πολύ! 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Κύριε Περδίκη, άκουσά σε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, είμαστε εκτός διαδικασίας.  Υπάρχει πολύ σοβαρό θέμα με τα 
ογκολογικά κέντρα… 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Άλλο τζιείνο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …πρέπει να το συζητήσουμε σε μια ολομέλεια της Βουλής, αλλά τωρά συζητούμε για τους 
προϋπολογισμούς.  Είμαστε εκτός διαδικασίας.  Ερωτήσετε στην αρχή αν οποιοσδήποτε ήθελε να δικαιολογήσει 
τη θέση του σε κάποια από τις τροπολογίες.  Ε, εν εζήτησε κανένας το λόγο.  Είμαστε εκτός διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, έχετε δίκαιο, αλλά είδα την επιθυμία του κ. Αδάμου να πει κάτι και του έδωσα το λόγο.  
Απάντησε ο κ. Περδίκης, δε θα συνεχίσουμε, ετελείωσε.  Μην εξάπτεστε, σε λίγο τελειώνουμε. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αδάμου, σε παρακαλώ. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Εννά απαντήσω!  Εδώ πέρα μας λέχθηκε ότι είμαστε εκτός διαδικασίας.  Εγώ δε δέχομαι ότι είμαι εκτός 
διαδικασίας.  Εδώ πέρα τίθεται ένα θέμα δημόσιας υγείας και πρέπει να το βλέπουμε σοβαρά.  Έχει πρόβλημα το 
Ογκολογικό Κέντρο, συμφωνώ με τον κ. Περδίκη, άλλο εκείνο που λέει όμως και άλλο να έρχομαι να κόβκω την 
επιχορήγηση τζιαι να κόβκω τους καρκινοπαθείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Παρακαλώ! 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, στρέφομαι σ’ εσάς.  Είσαστε υπόχρεος να τηρήσετε τη διαδικασία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, την τηρώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επαραβιάστηκε δύο φορές σήμερα, κύριε Πρόεδρε, και, ανεξάρτητα από το ποιον αφορά, δεν έχει το 
δικαίωμα κανένας να παραβιάζει τη διαδικασία σε αυτή την αίθουσα.  Είναι ιερός αυτός ο χώρος!  ∆εν μπορεί ο 
οποιοσδήποτε να λέει ό,τι θέλει.  Και στρέφομαι σ’ εσάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, με όλο το σέβας, αλλά πολλές φορές παίρνουν το λόγο, ξεκινούν και μιλούν και δεν 
μπορείς να τους κόψεις! 

(Γέλια) 

 Τι να κάμεις;  ∆εν μπορείς να τους κόψεις.  Έγινε πράγματι και να σας πω δεν είναι δύο φορές που έγινε 
σήμερα, έγινε πολλές φορές και, άμα θέλεις, να βρεθούμε να σου πω! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, η ψηφοφορία ετέλειωσε γι’ αυτό το θέμα. 

 Με πενήντα δύο ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της σημείωσης 17(iii) στον “Πρώτο Πίνακα ∆ελτία ∆απανών 2015” (Πάγιο 
Ταμείο, Σημειώσεις-Γενικά). 

[Σημ.:  Αφορά το κατ’ αποκοπήν επίδομα τηλεφώνου που αποδίδεται σε διευθυντές τμημάτων/υπηρεσιών με 
πάγιο μισθό €65.315 το χρόνο ή με Κλίμακες Α15 και Α16, καθώς και σε άλλους διευθυντές με Κλίμακα Α15(i), 
ύψους €595 το χρόνο.] 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 20 με την προσθήκη σε αυτό, στην κατάλληλη αλφαβητική 
σειρά, των ακόλουθων νομικών προσώπων, οργανισμών ή ιδρυμάτων: 

 «Ινστιτούτο Κύπρου 

 Κυπριακή Εταιρεία Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών 

 Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης 

 Κυπριακό Ινστιτούτο Προώθησης Επενδύσεων 

 Κυπριακή Ολυμπιακή Επιτροπή 
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 Κυπριακή Εταιρεία Αναπτύξεως Ακινήτων Λτδ 

 Κυπριακός Οργανισμός Τυποποίησης». 

(Σημ.:  Αφορά τη θεσμοθέτηση υποχρέωσης όλων των πιο πάνω νομικών προσώπων να εφαρμόζουν κατ’ 
αναλογίαν τις διατάξεις του περί της Μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους 
Μισθούς Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και 
του Ευρύτερου ∆ημοσίου Τομέα Νόμου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, έτοιμοι για ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 20 με την προσθήκη στο τέλος αυτού της ακόλουθης 
επιφύλαξης: 

 «Νοείται ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε άλλου νόμου ή κανονισμού, οι εν λόγω 
οργανισμοί καταθέτουν τους ετήσιους ελεγμένους λογαριασμούς τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στο 
Γενικό Ελεγκτή εντός ενός μηνός από την ετοιμασία τους.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους εναντίον, εφτά υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει συμπληρωθεί η διαδικασία της ψηφοφορίας των τροπολογιών.   

 Παρακαλώ, καθίστε.   
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 Προτού προχωρήσουμε στην ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του, θα καλέσω τα 
κοινοβουλευτικά κόμματα τα οποία δε θα ταχθούν υπέρ της ψήφισης του προϋπολογισμού στο σύνολό του και 
έχουν οποιαδήποτε διαφορετική θέση σε σχέση με επιμέρους κεφάλαιά του να δηλώσουν τη θέση τους. 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση μας είναι δεδηλωμένη όσον αφορά το συνολικό προϋπολογισμό.  Απλά να πούμε 
ότι θα υπερψηφίσουμε τα κονδύλια που έχουν άμεση σχέση με την άμυνα της πατρίδας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ίδιο ισχύει και για την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Θα 
καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό με εξαίρεση όπως πάντα τα κονδύλια για την άμυνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουτσού θέλει να πει κάτι; 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εγώ και στην ομιλία έχω καταθέσει ότι η Συμμαχία Πολιτών θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμό, 
περιλαμβανομένων και των κονδυλίων για την άμυνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλα. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Όλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Να ακούμε τι λένε οι συνάδελφοι.   

 Πιο δυνατά, κύριε… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εχάθη η φωνή σου! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν εχάθη η φωνή μου, μια χαρά!  Να σιωπήσετε, να ακούσετε. 

 ∆ηλώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα καταψηφίσω το σύνολο του προϋπολογισμού, πλην των κονδυλίων που 
αφορούν την άμυνα, τους πρόσφυγες και τα επιδόματα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, τα πενιχρά που 
δίνονται δηλαδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Όλα αυτά που έχετε πει έχουν σημειωθεί. 

 Λοιπόν, προχωρούμε τώρα στην ψήφιση του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 
του 2015 Νόμος του 2014». 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο ποσού €5.241.500.582 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ομάδων/υποομάδων δαπανών για κάλυψη ελλείμματος 
άλλων ομάδων/υποομάδων δαπανών κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Νόμος [20(Ι)/2014].  Μεσοπρόθεσμο ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο.  Άρθρο 5. 

 Μισθολογικές Θέσεις.  Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα Έσοδα και στις ∆απάνες.  Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 8. 

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Αμυντική Θωράκιση.  Άρθρο 12. 

 Επίλυση προβλημάτων και άρση ανωμαλιών.  Άρθρο 13. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 2002 [Νόμος 42(ΙΙ) του 2002].  Άρθρο 14. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 2003 [Νόμος 62(ΙΙ) του 2003].  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη εκτάκτων 
και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 16. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 17. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 18. 

 ∆ημοσιονομική ∆ιόρθωση.  Άρθρο 19. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες σε 
νομικά πρόσωπα κ.λπ. που λαμβάνουν κρατική χορηγία.  Άρθρο 20. 

 Εφαρμογή προνοιών Σημείωσης 31 του ∆ελτίου ∆απανών του Πρώτου Πίνακα.  Άρθρο 21. 

 Άρθρο 221. 

 Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 23 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση και ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

                                            
1  Τα άρθρα 22 και 23 εκ παραδρομής δε φέρουν πλαγιότιτλο. 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2015 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία αποχή, ο προϋπολογισμός ο φετινός, του 
2015, ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, δεν υπάρχει. 

 Ερωτήσεις και απαντήσεις δεν υπάρχουν. 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση, δε θα μπούμε σήμερα. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία της 
Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 18 ∆εκεμβρίου 2014, στις 10.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.103-2014). 

 2. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.106-2014). 

 3. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.087-2014). 

 4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.253-2014). 

 5. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και 
στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.266-2014). 

 6. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.089-2014). 

 7. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.234-2014). 
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 8. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.235-2014). 

 9. Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.244-2014). 

 10. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.250-2014). 

 11. Ο περί ∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.260-2014). 

 12. Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.086-2014). 

  13. Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.087-2014). 

 14. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.088-2014). 

 15. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.213-2014). 

 16. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.211-2014). 

 17. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων 
Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων)  Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

 18. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Ιανουάριο του 2015. 
(Αρ.Φακ. 23.10.002.004). 

 19. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας-Θέση Ελεγκτή Εναέριας 
Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.064-2014). 

 20. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

 21. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

 22. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 23. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των 
κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα που η 
κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι 
εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής ρύπων και την 
αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  9.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης (Ευ. Χαμπουλλάς, Π. Σταυριανός, Γ. Τάσου, Χρ. Τζιοβάνης, Α. Αντωνίου, Α. Καυκαλιάς, 
Ανδρέας Κυπριανού, Κ. Κώστα, Ζ. Ζαχαρίου, Σ. Φυττής, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Ρ. Μαππουρίδης, Γιώργος 
Γεωργίου, Ευ. ∆ίπλαρος, Ει. Χαραλαμπίδου, Ρ. Μαυρονικόλα, Ν. Νουρής, Π. Παπαγεωργίου, Σ. Σαμψών, Α. 
Κυριακίδου, Χρ. Μέσης, Στ. Κυριακίδου, Γ. Γαβριήλ, Α. Μισός, Φ. Σαρίκας, Α. Αδάμου, Μ. Κυριακού, Γ. 
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Προκοπίου, Ά. ∆αμιανού, Κ. Κωνσταντίνου, Ά. Βότσης, Α. Θεμιστοκλέους, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Κ. 
Χατζηγιάννης, Ζ. Κουλίας, Ν. Τορναρίτης, Α. Φακοντής, Μ. Μαυρίδης, Γ. Λουκαΐδης, Α. Μιχαηλίδης, Μ. Καρογιάν, 
Στ. Ευαγόρου, Πρ. Προδρόμου, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, 
Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κουτσού) για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2015 Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 18ης ∆εκεμβρίου 2014 

Ώρα έναρξης:  11.36 π.μ. 

Αρ. 16 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Καλημέρα σας, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση 
να κηρυχθεί επείγον, για να ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
ένσταση, κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να 
συνέλθει, για να το μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 
2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.268-2014). 

Οικονομικών   Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

2. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων 
του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις 
Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.270-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη 
Συνεργασία στους Τομείς Έρευνας και 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  
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∆ιάσωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2014. 

(Αρ. Φακ. 23.01.055.271-2014). 

4. Ο περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.272-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.273-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.274-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

και  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.275-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

8. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.090-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

9. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
- Θέση Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.064-2014). 

Συγκοινωνιών  

και Έργων  

Νομικών 

10. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας 

11. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

12. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

13. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

14. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2014 του προϋπολογισμού 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2014 
Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 37(ΙΙ)/2014]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

15. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 61, 62, 
63, 64, 65, 66, 67, 68, 70, 71, 72, 74 και 
75) του 2014 αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 9 
∆εκεμβρίου 2014, σύμφωνα με το εδάφιο 
(1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2014 Νόμου του 
2013  
[Νόμος αρ. 52(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 
(Πίνακας αρ. 1 του 2014), σύμφωνα με 
το άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού 
του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2014 Νόμου του 2014  
[Νόμος αρ. 33(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2014 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2014 
Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 27(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί της Απονομής Σήματος 
Κυπριακού Προϊόντος σε 
Γεωργοκτηνοτροφικά και Μεταποιημένα 
Προϊόντα Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.114-2014). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
και 
Σοφοκλή Φυττή, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

2. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.115-2014). 

Νίκο Τορναρίτη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, 
Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
∆ημήτρη Συλλούρη, πρόεδρο 
Ευρωπαϊκού Κόμματος,  

Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  
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Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
και 
Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη Συμμαχία 
Πολιτών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα πρώτα δύο θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014», που είναι πρόταση νόμου, και «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014», επίσης πρόταση 
νόμου.  Αντιλαμβάνομαι ότι οι δύο προτάσεις έχουν ως κοινό σκοπό την αναβολή της ημερομηνίας έναρξης της 
ισχύος του νόμου για τις εκποιήσεις. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναστολή μέχρι την 30ή Ιουνίου 2015 της εφαρμογής όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων 
ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας.  Για το υπ’ αριθμόν 1. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, και το δεύτερο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναστολή μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2015 της εφαρμογής όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων 
ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας.  Για το υπ’ αριθμόν 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2014» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Μαρία Κυριακού Νίκος Νουρής 

Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

Πάμπος Παπαγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 



873 

 

Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε τρεις συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 Νοεμβρίου, την 1η και στις 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία των 
επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς 
παράγοντες, εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, καθώς και ο Χρηματοοικονομικός 
Επίτροπος. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιάννο 
Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε να ανασταλεί μέχρι την 30ή Ιουνίου 2015 η 
εφαρμογή όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την 
εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νίκο 
Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω νόμου, ώστε να ανασταλεί η εφαρμογή των 
πιο πάνω αναφερόμενων διατάξεων μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2015. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 5 του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που αποτελεί κύρια κατοικία, ο εν λόγω 
νόμος τίθεται σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2015. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των υπό αναφορά προτάσεων νόμου στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
των επιτροπών για το όλο θέμα, η αναστολή της εφαρμογής όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 για κάποιο χρονικό διάστημα κρίνεται αναγκαία 
λόγω της αδυναμίας και των δυσκολιών που παρατηρούνται σε σχέση με την κατάθεση στη Βουλή υπό τη 
μορφή διάφορων νομοσχεδίων του εξαγγελθέντος από την κυβέρνηση Πλαισίου Αφερεγγυότητας, το οποίο θα 
έπρεπε να εφαρμοζόταν ταυτόχρονα με τον εν λόγω νόμο ή έστω να κατατίθετο μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου του 
2014, όπως ήταν και η σχετική κυβερνητική δέσμευση.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η εξέταση των εν λόγω 
προτάσεων νόμου κρίνεται σκόπιμη, επειδή η νομοθεσία για τις εκποιήσεις, ύστερα από τις αποφάσεις του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στις ασκηθείσες αναφορές του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, βρίσκεται σε ισχύ, χωρίς να 
έχουν στο μεταξύ καρποφορήσει οι όποιες προσπάθειες του νομοθετικού σώματος για βελτίωση του εν λόγω 
νομοθετικού πλαισίου και για προστασία των οφειλετών που δοκιμάστηκαν από την οικονομική κρίση.  
Περαιτέρω, το αναμενόμενο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας συνιστά μνημονιακή υποχρέωση η οποία διαφαίνεται ότι 
δεν πρόκειται να υλοποιηθεί εγκαίρως. 

 Ειδικότερα, σε σχέση με την πρώτη πρόταση νόμου, η αναπληρώτρια πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών, εκπροσωπώντας τον πρόεδρο της εν λόγω επιτροπής και εισηγητή αυτής της 
πρότασης νόμου, στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας των επιτροπών διευκρίνισε ότι η προβλεπόμενη 
αναστολή προτείνεται να ισχύσει μέχρι την 30ή Ιουνίου 2015, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος για 
κατάθεση στη Βουλή και ψήφιση σε νόμους των αναγκαίων κυβερνητικών νομοσχεδίων για τη θεσμοθέτηση 
νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας. 

 Σε σχέση με τη δεύτερη πρόταση νόμου, στα πλαίσια της ίδιας συνεδρίας οι εισηγητές της δήλωσαν ότι 
η προβλεπόμενη αναστολή προτείνεται να ισχύσει μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους, επειδή με βάση τα 
συμφωνηθέντα μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής κατά τη δεδομένη χρονική στιγμή λήγει η προθεσμία που 
προβλέπεται για τη θεσμοθέτηση του νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας.  Συναφώς, σύμφωνα με τους ίδιους 
εισηγητές, με την προτεινόμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται ο στόχος της εφαρμογής της νέας διαδικασίας 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων σε χρόνο που να συμπίπτει με το αναμενόμενο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, με 
το οποίο θα προσφέρεται δίχτυ προστασίας σε ορισμένους δανειολήπτες για τους οποίους η προστασία αυτή 
κρίνεται αναγκαία. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας των επιτροπών ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι η ζητούμενη 
αναστολή δεν κρίνεται υπό τις περιστάσεις σκόπιμη, επειδή προωθείται ήδη η θεσμοθέτηση νέου Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας μέσα από τον εκσυγχρονισμό υφιστάμενων νομοθεσιών ως ασφαλιστικής δικλίδας για την 
προστασία επηρεαζόμενων πολιτών ευάλωτων κατηγοριών και η όλη προσπάθεια αναμένεται να ολοκληρωθεί 
περί τα τέλη του τρέχοντος έτους.  Παράλληλα, ο ίδιος αξιωματούχος έδωσε διαβεβαιώσεις σύμφωνα με τις 
οποίες καμία εκποίηση ενυπόθηκου ακινήτου δεν πρόκειται να γίνει μέχρι το τέλος του 2014 και τόνισε ότι η 
εφαρμογή του νέου νομοθετικού πλαισίου για την εκποίηση οποιουδήποτε ενυπόθηκου ακινήτου προϋποθέτει 
τη θέσπιση κανονισμών των οποίων οι διατάξεις θα είναι εφαρμοστικές σχετικών διατάξεων του περί 
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Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 και οι οποίοι, όπως σχετικά 
δήλωσε, αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή προς έγκριση κατά το αμέσως επόμενο χρονικό διάστημα. 
 
 Ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε επίσης ότι οποιαδήποτε απόφαση ληφθεί περί αναστολής της 
νομοθεσίας για τις εκποιήσεις, η οποία συνιστά μνημονιακή υποχρέωση και αφορά την υλοποίηση προνοιών 
του επικαιροποιημένου Μνημονίου Συναντίληψης, δυνατόν να αναστείλει την όλη διαδικασία της 
χρηματοδότησης του κράτους μέχρι το Μάρτιο του 2015 ή ενδεχομένως για αβέβαιη χρονική περίοδο.  
Συναφώς, η διαδικασία που απαιτείται για εκταμίευση της επικείμενης δόσης έχει ήδη αρχίσει, έπειτα από 
πρόσφατη απόφαση του Eurogroup, στη βάση συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος, το οποίο διαλαμβάνει 
μεταξύ άλλων τη λήψη σχετικής έγκρισης από τα κράτη μέλη και ακολούθως από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό 
Σταθερότητας.  Στην παρούσα φάση, τυχόν αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας για τις εκποιήσεις 
ενδέχεται να  επιδεινώσει τη διαχείριση των δημόσιων οικονομικών, τα οποία παρουσιάζονται βελτιωμένα, ενώ 
στην απουσία της αναγκαίας χρηματοδότησης η οικονομία ενδέχεται να υποστεί πρόσθετους κλυδωνισμούς.  
Επιπρόσθετα, μια τέτοια απόφαση δυνατόν να αποδυναμώσει τη διαπραγματευτική θέση της ∆ημοκρατίας στο 
στάδιο της σχετικής συζήτησης με τους εταίρους της για την καταβολή των επόμενων δόσεων. 
 Ο αρμόδιος υπουργός τόνισε επίσης ότι οι διεθνείς αγορές παρακολουθούν τις εξελίξεις σε σχέση με την 
εφαρμογή του προγράμματος στήριξης της κυπριακής οικονομίας και ότι το όλο θέμα πρέπει να αντικρίζεται 
στη βάση του ότι πρωταρχικός στόχος πρέπει να είναι η αποκατάσταση της πιστοληπτικής ικανότητας του 
κράτους και ότι η παρακώλυση με οποιοδήποτε τρόπο της επανόδου της ∆ημοκρατίας στις αγορές δεν είναι 
προς όφελός της. 

 Η εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε από πλευράς της ότι σύντομα θα δοθούν 
στο Υπουργείο Οικονομικών υποβοηθητικά στοιχεία για σκοπούς διαμόρφωσης ορισμένων κριτηρίων με στόχο 
την εισδοχή δανειοληπτών στο νέο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, αφού προσμετρηθούν οι ενδεχόμενες επιπτώσεις 
στην κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών. 

 Μέλη των δύο επιτροπών ζήτησαν επίσης πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις αναφορικά με θέματα 
που είναι συνυφασμένα με το θέμα της νέας διαδικασίας εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων και της 
θεσμοθέτησης εκσυγχρονισμένου Πλαισίου Αφερεγγυότητας. 

 Επισημαίνεται ότι, στη βάση των επιφυλάξεων που διατυπώθηκαν από μέλη των επιτροπών αναφορικά 
με την εκφρασθείσα εκ μέρους του Υπουργού Οικονομικών θέση σύμφωνα με την οποία οι διατάξεις του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 δεν πρόκειται να εφαρμοστούν 
πριν από τη θέσπιση των αναγκαίων κανονισμών με τους οποίους να ρυθμίζονται οι λεπτομερείς διαδικασίες 
δημοπρασίας ενυπόθηκων ακινήτων, οι επιτροπές ενημερώθηκαν γραπτώς με σχετική επιστολή του 
Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, αναφορικά με τη θέση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επί του συγκεκριμένου ζητήματος.  Συναφώς, σύμφωνα με επιστολή του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, «εφόσον πολύ ουσιώδεις πρόνοιες, όπως είναι ο τρόπος 
επιλογής δημοπράτη και οι ειδοποιήσεις για δημοπρασία, η διαδικασία, τα έξοδα κ.λπ., αφήνονται να 
ρυθμιστούν με κανονισμούς, η ανυπαρξία επί του παρόντος τέτοιων κανονισμών καθιστά τις σχετικές πρόνοιες 
ανεφάρμοστες». 

 Επισημαίνεται επίσης ότι σε μεταγενέστερο στάδιο και συγκεκριμένα στις 11 ∆εκεμβρίου 2014 
κατατέθηκαν στη Βουλή δύο από τα κυβερνητικά νομοσχέδια τα οποία αποτελούν μέρος ευρύτερου πακέτου 
νομοσχεδίων, με το οποίο αναμένεται να θεσμοθετηθεί το νέο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Ωστόσο, η κατάθεση 
των εν λόγω νομοσχεδίων λίγες μέρες πριν από το τέλος της πιο πάνω αναφερόμενης από τον Υπουργό 
Οικονομικών προθεσμίας κρίνεται ότι δεν παρέχει στη Βουλή τη δυνατότητα της εις βάθος και ενδελεχούς 
μελέτης αυτών στο διάστημα μέχρι την επικείμενη διακοπή των εργασιών της Βουλής. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί 
ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014», ενώ, σε περίπτωση ψήφισης της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμο αντί της 
πρώτης, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε επίσης να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη πρόταση νόμου, οφείλω απλά να επισημάνω ότι πρέπει να γίνει μία 
διόρθωσις, όπως είχαμε συνεννοηθεί προηγουμένως, ότι η ημερομηνία αναστολής δε θα είναι ούτε η 1η 
Ιανουαρίου 2015 ούτε η 1η Φεβρουαρίου 2015 αλλά η 30ή  Ιανουαρίου του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ναι, ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Απλά, να πω για το πρώτο θέμα πως θεωρούμε ότι είμαστε υποχρεωμένοι να καταθέσουμε αυτή την 
πρόταση νόμου, γιατί να θυμίσω πως αυτό το σώμα έχει εγκρίνει απόφαση, όταν ψηφίζονταν τα νομοσχέδια 
και οι προτάσεις νόμου για όλα αυτά τα ζητήματα, ότι θα συνδέονταν τα ζητήματα των εκποιήσεων με την 
κατάθεση πέντε-έξι νομοσχεδίων για την αφερεγγυότητα από την κυβέρνηση μέχρι το τέλος του χρόνου.  
Έχουμε δώσει όλη την πίστωση χρόνου στην κυβέρνηση.  ∆υστυχώς, κατατέθηκαν μόνο τα δύο.  Να 
υπομνήσω ότι η αναφορά των προτάσεων νόμου από το δικαστήριο εγκρίθηκε, η αναφορά του Προέδρου, 
επικαλούμενη τρία άρθρα του συντάγματος, τα οποία τρία άρθρα του συντάγματος παραβιάζονται και τώρα με 
το ένα νομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα, που κατέθεσε η κυβέρνηση διά στόματος Γενικής Εισαγγελίας.  
Επομένως, θεωρούμε αναγκαία την ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου, που αποτελεί, μέχρι να έρθει η 
κυβέρνηση με εκείνα τα νομοθετήματα, μια ασπίδα προστασίας για τους πολίτες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εμείς, κυρία Πρόεδρε, είχαμε πει από την αρχή ότι το θέμα των εκποιήσεων ήταν άμεσα συνδεδεμένο με 
τα νομοσχέδια που αφορούν την αφερεγγυότητα.  Το είπαμε επανειλημμένα.  Νομίζω πέραν του δέοντος το 
επαναλάβαμε.  ∆υστυχώς, το βασικό πρόβλημα που μας έφερε σ’ αυτή την κατάσταση, το ότι δεν ήταν έγκαιρα 
τα νομοσχέδια της αφερεγγυότητας κατατεθειμένα ενώπιόν μας, δεν έχει επιλυθεί.  Γνωρίζετε όλοι ότι τα δύο 
πρώτα νομοσχέδια τα έχουμε πάρει την προηγούμενη βδομάδα.  Τα άλλα δεν είναι ακόμη έτοιμα.  Άρα, εάν 
θέλουμε να είμαστε συνεπείς με τα όσα έχουμε πει όλη αυτή την περίοδο -και θέλουμε να είμαστε συνεπείς ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα- θα πρέπει να βρούμε εκείνο τον τρόπο, για να συμπέσει η εφαρμογή του νόμου των 
εκποιήσεων μαζί με τα νομοσχέδια της αφερεγγυότητας, το λεγόμενο “δίχτυ προστασίας” που θέλουμε να 
δημιουργήσουμε. 

 Θεωρούμε ότι με τη δική μας πρόταση, που είναι να παραταθεί η εφαρμογή του νόμου των εκποιήσεων 
μέχρι τις 30 Ιανουαρίου του 2015, δίνεται η ευκαιρία και μάλιστα πιο πιεστικά στην κυβέρνηση να έχει ενώπιον 
των επιτροπών και της ολομέλειας το συντομότερο δυνατόν, εκμεταλλευόμενη ακόμα και την περίοδο των 
γιορτών, τα νομοσχέδια, για να μπορέσουν, επαναλαμβάνω, να συμπέσουν όλα αυτά τα οποία θέλουμε να 
συμπέσουν μέχρι τις 30 Ιανουαρίου.  Παραμένουμε εντός του μήνα, που είναι η δέσμευση ότι πρέπει να 
παραμείνουμε.  Θεωρώ ότι δεν πρέπει να δημιουργείται οποιοδήποτε πρόβλημα με τους δανειστές μας, οι 
οποίοι θεωρώ -και το επαναλαμβάνω- ότι πρέπει να μπορούν και αυτοί να αντιληφθούν ότι, όπως ήταν και η 
δική τους πρόθεση, όπως ήταν στο μνημόνιο, που έπρεπε μέχρι τέλος του χρόνου να ολοκληρωθεί η 
διαδικασία των νομοσχεδίων της αφερεγγυότητας, ότι αυτό προσπαθούμε να πετύχουμε, να έρθουν όλα μαζί.  
Άρα, μέχρι τις 30 του Γενάρη είναι στα πόδια της κυβέρνησης η μπάλα να φέρει τα νομοσχέδια και η Βουλή 
λογικά και συνετά, όπως έπραξε με το να ψηφίσει το νόμο των εκποιήσεων, αυτό θα κάνει, εάν έχει ενώπιόν 
της τα νομοσχέδια και πάρει το δικό της ρόλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Πέραν των όσων λέχθηκαν προηγουμένως και από το συνάδελφο το Γιάννο Λαμάρη και από το 
συνάδελφο τον Άγγελο Βότση, ήθελα να προσθέσω το εξής:  Επειδή συζητείται ή επειδή και οι πολίτες θα 
ήθελαν να ενημερωθούν προς τι η ψήφιση, η πρόταση αυτής της νομοθεσίας, στο βαθμό που υπάρχει η 
εντύπωση και η άποψη ότι η νομοθεσία για τις εκποιήσεις δεν μπορεί να ενεργοποιηθεί, αν δεν περάσουν οι 
κανονισμοί, εμείς θεωρούμε ότι, από τη στιγμή που υπάρχει ένα νομοθετικό έλλειμμα, μια ανισορροπία στη 
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νομοθεσία, η οποία είναι εις βάρος των πολιτών, δεν μπορεί να αφεθεί αυτή η ανισορροπία να θεραπεύεται με 
την οποιαδήποτε διαδικαστική, αν θέλετε, θεραπεία. 

 Θεωρούμε λοιπόν ότι είναι επί της ουσίας η πρόταση νόμου και ασφαλώς και το μήνυμα που στέλλουμε 
προς τους δανειστές μας, με την εισήγηση να παραταθεί μέχρι τέλος Ιανουαρίου, ούτως ώστε να έρθει και να 
ψηφιστεί από τη Βουλή ένα σωστό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα, είναι ότι παίζουμε με ανοικτά χαρτιά και σε 
καμία περίπτωση πρόθεσή μας δεν ήταν είτε να κοροϊδέψουμε είτε να παίξουμε παιχνίδια σε σχέση με την 
επόμενη δόση του δανείου, την οποία ασφαλώς θεωρούμε και χρήσιμη και επιβαλλόμενη.  Άρα, λοιπόν, η 
Βουλή στέλλει ένα καθαρό μήνυμα, ότι αυτή είναι η θέση της.  Είμαστε υπέρ της διαφοροποίησης της 
νομοθεσίας επί των εκποιήσεων, όμως με έναν τρόπο σωστό, με έναν τρόπο που να διασφαλίζει και να 
προστατεύει πάνω απ’ όλα τους πολίτες, που είναι και η κύρια ευθύνη μας. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Συλλούρης. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Στις 6 Σεπτεμβρίου αυτή η Βουλή κατά πλειοψηφία ψήφισε μια σειρά νομοσχεδίων για τις εκποιήσεις.  
Ταυτόχρονα, έχει ψηφίσει κατά πλειοψηφία και μία απόφαση στις 6 Σεπτεμβρίου, όπου σ’ αυτή την απόφαση 
σαφώς και σε δύο σημεία αναφέρεται ότι η κυβέρνηση έπρεπε να καταθέσει έγκαιρα, ούτως ώστε μέχρι τέλος 
∆εκεμβρίου 2014 να ψηφιστούν οι νομοθεσίες που αφορούν το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Επειδή είδαμε η 
Ε∆ΕΚ, οι Οικολόγοι, το ∆ΗΚΟ και το ΑΚΕΛ ότι αυτή η διαδικασία δεν προχωρούσε, στις 6 Νοεμβρίου, δηλαδή 
δύο μήνες μετά και αρκετά έγκαιρα, πριν να λήξει η διορία του τέλους του ∆εκέμβρη, κατατέθηκαν προτάσεις 
για παγοποίηση της διαδικασίας των εκποιήσεων.  Ταυτόχρονα, καλούσαμε τις τράπεζες να σταματήσουν κάθε 
διαδικασία εκποιήσεων, η οποία εξελίχθηκε στη συνέχεια όλους αυτούς τους μήνες σε ένα κυνήγι των 
μικροοφειλετών, δηλαδή η απάντηση των τραπεζών δεν ήταν να παν να κυνηγήσουν τους μεγαλοοφειλέτες.  
Πήγαν να κυνηγήσουν με την ππάλαν, με τη δαμόκλειο σπάθη τους μικροοφειλέτες.  Και αυτή τη στιγμή που 
μιλάμε για εκποιήσεις με την ασφάλεια της Βουλής μέσα σε αυτό το ωραίο κτίριο, κάποιοι εκεί έξω παίρνουν 
απειλητικές επιστολές βασισμένοι πάνω στη νομοθεσία, που ουσιαστικά και την πρώτη κατοικία την αφήνει στο 
έλεος των εκποιήσεων από την 1η του χρόνου.  Αυτό είναι που ψήφισε η ολομέλεια, ότι από την 1η του χρόνου 
και η πρώτη κατοικία, η κύρια κατοικία, μπαίνει στη διαδικασία των εκποιήσεων.   

 Είναι υποχρέωσή μας και με βάση την απόφαση της 6ης Σεπτεμβρίου, που είναι απόφαση της 
πλειοψηφίας, αλλά και με βάση απλούς κανόνες δικαιοσύνης, να υπηρετήσουμε, να δώσουμε μία παράταση 
και να στείλουμε και ένα μήνυμα στην κυβέρνηση, ότι δηλαδή, αν σ’ αυτό το χρονικό περιθώριο του ενός και 
πλέον μηνός ή μηνού, που λέμε στα χωρκά μας, δεν έρθει ένα κατάλληλο, δίκαιο και σωστό Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας, η πρόθεση τουλάχιστον η δική μας είναι να συνεχίσει η παγοποίηση των νόμων για τις 
εκποιήσεις.  ∆εν μπορεί να εφαρμοστεί νόμος για τις εκποιήσεις, χωρίς να υπάρχει ασφαλές και δίκαιο δίχτυ 
ασφάλειας για τους μικροοφειλέτες και για τη μικρή επιχείρηση. 

 Για ακόμα μια φορά, κυρία Πρόεδρε, εγώ θέλω να εκφράσω από το βήμα αυτό τη μεγάλη μου 
δυσαρέσκεια και αγανάκτηση, γιατί δε βλέπω τις τράπεζες να κυνηγούν τους μεγαλοοφειλέτες, να κυνηγούν 
τους “Λεπτούς” και τους “Αρίστους”, αλλά να κυνηγούν τον κάθε Κωστή και Γιαννή, το μικροοφειλέτη, τον 
ταλαιπωρημένο, τον άνθρωπο που δυσκολεύεται να πληρώσει, γιατί μπαίνει στους όρους του Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας προφανώς και μάλιστα τους κυνηγούν σε αυτή τη φάση, δηλαδή λίγες μόνο μέρες πριν από τα 
Χριστούγεννα και λίγες μόνο εβδομάδες πριν εφαρμοστεί το όποιο σχέδιο για την αφερεγγυότητα. 

 Επιβάλλεται σήμερα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, να ψηφίσουμε οπωσδήποτε την παγοποίηση.  
Επιβάλλεται για λόγους ηθικής, δικαιοσύνης, αλλά και για λόγους που αφορούν την αξιοπιστία μας ως Βουλής 
και ως οικονομίας, θα έλεγα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 O κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όταν γίνεται προσπάθεια να δημιουργηθεί ένα πλέγμα προστασίας των πολιτών, των δανειοληπτών 
κτλ., προσκρούουμε και σε άλλες περιπτώσεις στο επιχείρημα για απώλεια της δόσης.  Αυτό το επιχείρημα 
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ούτε έξυπνο είναι ούτε αποτελεσματικό.  Και, αν υπάρχει πρόβλημα να μην πάρουμε τη δόση, αυτό είναι 
καθαρά ευθύνη της κυβερνητικής και της τραπεζιτικής πλευράς, γιατί δεν έκαναν όλα αυτά τα οποία έπρεπε να 
κάνουν, γιατί δεν έκαναν όλα αυτά τα οποία υποσχέθηκαν, γιατί δεν έκαναν όλα αυτά τα οποία δεσμεύτηκαν 
έναντι της Βουλής.  Επομένως, θα πρέπει να προβληματιστεί η κυβερνητική πλευρά, γιατί χρειάζεται μια 
συνολική αντιμετώπιση του όλου θέματος.  Έχει σταματήσει από καιρό να υπάρχει, τουλάχιστον για μας, η 
πρόθεση και η διάθεση να θυσιάζονται τα πάντα για τις τράπεζες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κουλίας και μετά ο κ. Αβέρωφ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι σαν να υπάρχει ένα αόρατο χέρι που κινεί τα νήματα και τελικά όσα ήταν υπέρ του τραπεζικού 
συστήματος και του κατεστημένου και όσα ζήτησε η τρόικα έχουν περάσει.  Αλλά για αυτό που ήταν μέσα στο 
ίδιο το μνημόνιο, το σπουδαίο δίκτυ, υποχρεώνεται σήμερα η Βουλή να φέρνει νομοθέτημα η ίδια, για να 
ασκήσει πίεση στην εκτελεστική εξουσία.  Και δεν είναι μόνο τούτη η υποχρέωση της εκτελεστικής εξουσίας.  
Είναι και κάτι άλλο.  Κι εγώ σας λέω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι πέρασε και το δίκτυ το περιβόητο.  Τα λεφτά 
πού θα βρεθούν, για να πληρωθούν τα δάνεια, που δικαίως οι τράπεζες αύριο θα τα θέλουν στο δικαστήριο;  
Και, αν πάτε σήμερα στα δικαστήρια, είναι σωρεία οι υποθέσεις των τραπεζών εναντίον των μικροοφειλετών.  
Όλες οι διαδικασίες είναι σε πλήρη εξέλιξη.  Και πρέπει επιτέλους να κληθεί η εκτελεστική εξουσία και κατά 
κύριο λόγο οι διωκτικές αρχές να πράξουν το καθήκον τους.   

 Εδιαβάσαμε σήμερα ότι παίρνουν στο δικαστήριο, λέει, πέντε της Τράπεζας Κύπρου.  Άμα δείτε για είντα 
σκοπό τούς παίρνουν, εννά σας φανεί παράξενο.  Γιατί χειραγωγούσαν τις μετοχές!  Μα, έν’ τούτον το 
πρόβλημά μας τωρά ή τα δισεκατομμύρια που εχαθήκαν;  Και θα πω ακόμα μια φορά και θα το πω από το 
βήμα εδώ της Βουλής το εξής πολύ απλό πράγμα:  Ο αρμοδιότερος άνθρωπος, ο οποίος έχει τη γνώση και το 
χειρισμό των υποθέσεων, βγήκε εις τα τηλεοπτικά μέσα τα δικά μας, ο Αθανάσιος Ορφανίδης, μία φορά τον 
Αύγουστο και τρεις φορές το Νοέμβριο και είπε «κύριοι, στην Κεντρική Τράπεζα έγιναν εγκλήματα»!  Το είπε 
εκλαϊκευμένα την πρώτη φορά και είπε «εγώ ήρθα στην Κύπρο, έδωσα κατάθεση στον Πική, έδωσα κατάθεση 
στην αστυνομία» και, αφού δεν έγινε τίποτε τον Αύγουστο, την επομένη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Συγγνώμη, κύριε!   

 Μπορώ να τελειώσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συντομεύετε, συνάδελφε, συντομεύετε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι επί του προκειμένου!   

 Και στη συνέχεια έδωσε και ονόματα και διευθύνσεις.  Και δε βλέπουμε να κινούνται τα πράγματα.  Εδώ 
εδανειστήκαμε €10 δις και καταστράφηκε η Κύπρος!  Καλά, τα €10 δις του ELA, που ʼδώσαν παράνομα 
κάποιοι, πότε θα τα αξιώσει αυτή η πολιτεία προς τα πίσω;  Αυτά που αγοράσαμε τες τράπεζες στην Ελλάδα 
και είναι παράνομα -τα πήραμε από τους καταθέτες μας- πότε θα τα αξιώσουμε πίσω και ποιος θα τα αξιώσει;  
∆ύο θεσμοί είναι αρμόδιοι να τα αξιώσουν, ο Γενικός Ελεγκτής, που ʼχει την ευθύνη να ελέγχει την Κεντρική 
Τράπεζα -είναι το άρθρο 60 στο νόμο της Κεντρικής Τράπεζας- και ο Γενικός Εισαγγελέας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πότε θα τα αξιώσουν επιτέλους;   

 Και το τελευταίο.  Τούτο να πω και τελειώνω.  Ξέρετε, είμαστε φορτωμένοι δοκτοράτα και έχουμε 
ελεγκτικούς οίκους.  Τούτους τους κυρίους που υπογράφαν ότι τα χαρκιά των τραπεζών έν’ εντάξει τζιαι 
εβάλλαν τες πλαδκιές τους τόσες εν τους εκάλεσε κανένας να δώκουν λόγο ως τα σήμερα, αλλά οι 
μικροκαταθέτες είναι στα δικαστήρια και οι μικροοφειλέτες!   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τούτους που ʼβάλλαν τες πλαδκιές τους πούντους;  Ο Εισαγγελέας είντα μ’ που κάμνει επί τούτου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι δύο προτάσεις νόμου ουσιαστικά στο περιεχόμενο είναι οι ίδιες, με μόνη διαφορά τη χρονική διάρκεια 
της ακύρωσης της εφαρμογής του νόμου περί εκποιήσεων.  Η μια πρόταση προβλέπει, όπως έχει 
τροποποιηθεί, να μην ισχύει ο νόμος περί εκποιήσεων μέχρι το τέλος του Γενάρη και η άλλη μέχρι το τέλος του 
Ιούνη.  Την ίδια ώρα, εάν αυτό το σώμα κρίνει ότι πρέπει να προστατευθούν οι δανειολήπτες με τη μη 
εφαρμογή του νόμου, θα είχαν λογική αυτές οι προτάσεις νόμου, αν ο νόμος που ψηφίζαμε ήταν ενεργός.  Ο 
νόμος δεν είναι ενεργός.  Άρα, η πρόθεση του νομοθέτη δεν εξυπηρετεί κανένα σκοπό και στόχο.   

 Από τη στιγμή που η Βουλή έχει ενώπιόν της από τις 3 ∆εκεμβρίου γραπτώς τόσο τη γνωμοδότηση του 
Γενικού Εισαγγελέα όσο και τη γραπτή θέση του Υπουργού Οικονομικών, που καταλήγει «θα ήθελα επίσης να 
σας ενημερώσω πως οι κανονισμοί που είναι απαραίτητοι για την ενεργοποίηση του τροποποιημένου νόμου 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων θα πρέπει υποχρεωτικά να κατατεθούν για έγκριση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, βάσει του άρθρου 3(1) και (2) του περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου, νόμος του 1989», άρα η 
νομοθεσία που θέλουμε να δώσουμε παράταση για την εφαρμογή είναι ανενεργός.  Άρα, στην ουσία δεν 
προσθέτουμε τίποτε.  Στην πράξη τι θα πετύχουμε;   

 Πρώτον, θέλω να διευκρινίσω πως δεν υπονοώ και πιστεύω ακράδαντα πως δεν υπήρξε καμιά 
σκοπιμότητα εκ μέρους κομμάτων ή της Βουλής ή συναδέλφων να καθυστερήσει η συζήτηση αυτής της 
πρότασης νόμου, όμως ποια είναι τα γεγονότα;  Γνωρίζαμε όλοι ότι, αν αυτή η πρόταση νόμου περνούσε πριν 
την εκταμίευση της δόσης, δε θα παίρναμε ποτέ τη δόση.  Την περασμένη ∆ευτέρα έχουν κατατεθεί στους 
λογαριασμούς της κυπριακής πολιτείας τα εκατοντάδες εκατομμύρια της τωρινής δόσης, της καθυστερημένης 
έστω δόσης.  Μίλησε ένας συνάδελφος για την αξιοπιστία του κοινοβουλίου στο εσωτερικό, στα κόμματά μας, 
στην εκλογική μας πελατεία.  Θεωρώ ότι όλοι όσοι είμαστε εδώ τουλάχιστον νοιαζόμαστε το ίδιο, πέραν της 
αξιοπιστίας των λόγων μας και των υποσχέσεών μας, και για την αξιοπιστία της χώρας μας.  Και είμαι βέβαιος, 
όπως βέβαιος είμαι ότι δεν υπήρχε σκοπιμότητα ή καθυστέρηση, πως η ανάγνωση των ξένων και των 
Ευρωπαίων και των διεθνών οργανισμών θα είναι η ακόλουθη:  Οι “έξυπνοι” Κύπριοι έκαμαν τις μανούβρες 
τους, πήραν τη δόση και μετά από τρεις μέρες αλλάζουν τις νομοθεσίες.  Και νομίζουμε ότι αυτοί οι τρίτοι είναι 
κουτόφραγκοι.  Θα πληγεί η αξιοπιστία της χώρας μας!   

 Και θα συνεχίσω να πω πως βλέπω ότι τα κόμματα της αντιπολίτευσης είναι αξιόπιστα στο να λεν ότι 
ακόμα μια φορά η κυβέρνηση, παρ’ όλο που έπρεπε μαζί να συζητήσουμε το νόμο περί εκποιήσεων με το 
πολυνομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα, παρ’ όλο που είπαμε μέχρι το τέλος του χρόνου, κατέθεσε δύο από τα 
έξι νομοσχέδια, γνωρίζοντας όμως όλοι ότι όλα είναι έτοιμα και είναι ζήτημα κάποιων βδομάδων να κατατεθούν 
στο σύνολό τους. 

 Το δεύτερο -τα ʼπα και στη συζήτηση των προϋπολογισμών- με τις θυσίες του λαού μας, παρά τις 
διαφορετικές απόψεις, με τη σύνεση που επεδείχθη απ’ όλα σχεδόν τα πολιτικά κόμματα θέσαμε τη χώρα σε 
τροχιά σταθεροποίησης και το χρηματοπιστωτικό σύστημα σιγά σιγά και δειλά δειλά στέκει στα πόδια του.   

 Την ίδια ώρα οι εξωγενείς παράγοντες δυσκολεύουν και την προσπάθεια της χώρας για ανόρθωση της 
κυπριακής οικονομίας και πλήρη σταθεροποίηση.  Το τι συμβαίνει στη Ρωσία και οι οικονομικές επιπτώσεις 
που θα έχουμε ως χώρα, το πολιτικό κλίμα στην Ελλάδα και η πολιτική ενδεχόμενα -που απευχόμαστε- 
αστάθεια, που θα ʼχει τις επιπτώσεις της και στην Κύπρο.  Χθες η Ουκρανία απεφάσισε να καταγγείλει τη 
συμφωνία αποφυγής διπλής φορολογίας.  Και μέσα σ’ αυτό το δυσμενές περιβάλλον και τους εξωγενείς 
παράγοντες, που εμείς δεν μπορούμε να τους ρυθμίσουμε, έρχονται και κινήσεις που, ενώ δεν προσθέτουν 
τίποτε στη θωράκιση του δανειολήπτη, δημιουργούν προβλήματα στην εικόνα και την αξιοπιστία της χώρας.   

 Το τρίτο, μετά και την ανακεφαλαιοποίηση, οι μετοχές του τραπεζικού τομέα τυγχάνουν πλέον 
διαπραγμάτευσης στο χρηματιστήριο. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, μου επιτρέπετε κάτι; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικό. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα τελειώσω, αν είναι θέμα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η συζήτηση σιγά σιγά γενικεύεται τζιαι επιστρέφει σε θέματα που για δύο μέρες 
εβλέπαμε στους προϋπολογισμούς.  Έγινε τζιαι ʼπου τον κ. Κουλία, τώρα τζιαι ο πρόεδρος του Συναγερμού, ο 
αγαπητός Αβέρωφ, μπαίνει με κάθε δικαίωμα…  Ε, λέω όμως στην Πρόεδρο ότι έντζιε μπόρει μετά να πούμε 
«περιοριστείτε στο θέμα».  Το θέμα έχει πλέον... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …γίνει “εκποιήσεις τζιαι κυπριακή οικονομία”! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε, είναι εντός του θέματος ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έστω και αν δεχτώ αυτή την τοποθέτηση, πιστεύω ότι τα όσα έχω πει και τα όσα θα συνεχίσω να πω, 
για να ολοκληρώσω, είναι συνδεδεμένα με τις προτάσεις νόμου που έχουμε ενώπιόν μας.   

 Το τρίτο, λέω ότι οι τραπεζικοί τίτλοι πλέον τυγχάνουν διαπραγμάτευσης στα χρηματιστήρια Αθηνών και 
Λευκωσίας.  Θα κάνω μία εκτίμηση, πάντα με την ευχή ακόμα μία φορά να διαψευσθώ.  Απεύχομαι η εκτίμησή 
μου να είναι σωστή.  Θα το δούμε τις επόμενες βδομάδες, την αστάθεια που θα δημιουργήσουμε, κατά την 
άποψή μου, άνευ λόγου και αιτίας στις αξίες των μετοχών. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Λέχθηκε πως οι τράπεζες χρησιμοποιούν απαράδεκτες πρακτικές.  ∆ε θα διαφωνήσω.  Θα 
υπερθεματίσω αυτή τη θέση.  Να εκτιμήσω όμως ότι, αν η ολομέλεια σήμερα ψηφίσει αυτές τις προτάσεις 
νόμου, δε θα υπάρχουν πλέον παράπονα ή ότι όσοι εκφράζουν παράπονα θα ʼναι αδικαιολόγητοι, αν συνδέομε 
την απαράδεκτη πρακτική των τραπεζών με ένα νόμο τον οποίο θέλουμε να αναβάλουμε.  Και σας λέω: 
∆υστυχώς, οι απαράδεκτες πρακτικές των τραπεζών θα συνεχίσουν!  Και δεν έχουν σχέση με τον ανενεργό 
νόμο περί εκποιήσεων, με το ότι θέλουμε να αναβάλουμε την εφαρμογή ενός μη εφαρμοζόμενου νόμου! 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα σεβαστούμε απόλυτα τη θέση των κομμάτων.  Εγώ θα επαναλάβω πως, για να φτάσουμε στην 
πορεία προς τη σταθεροποίηση, όλοι έχουμε συμβάλει θετικά και εύχομαι, όποια και να ʼναι η απόφαση του 
σώματος, να ξαναβρούμε το δρόμο και να κρατήσουμε στις ράγες της σταθεροποίησης την κυπριακή 
οικονομία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα ήθελα να παρακαλέσω οι δευτερολογίες να είναι σύντομες, συνάδελφοι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ να είσαστε βέβαιοι ότι θα παραμείνω στο συγκεκριμένο ζήτημα, δε θα επεκταθώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αποκλειστικά στο συγκεκριμένο ζήτημα, μόνο μια αναφορά γενικότερη θα κάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς σεβόμαστε την άποψη κάθε κοινοβουλευτικής ομάδας, κυρία Πρόεδρε, αλλά δεν μπορεί να 
χρησιμοποιεί κάποιος λανθασμένα στοιχεία, για να πείσει για τη δική του την άποψη.  Και τι εννοώ;  Λέει ο κ. 
Νεοφύτου ότι ο νόμος είναι ανενεργός, δεν πρέπει να ανησυχεί κανένας.  Η πραγματικότητα είναι εντελώς 
διαφορετική. ο νόμος είναι “πολύ” ενεργός. 

 Με βάση την επιστολή που απέστειλε ο Γενικός Εισαγγελέας στη Βουλή, τι απομένει να ρυθμιστεί από 
τους κανονισμούς;  Επειδή το έχουμε και στην έκθεση, η οποία έχει κυκλοφορήσει, είναι ξεκάθαρο το τι 
απομένει να ρυθμιστεί.  Ο τρόπος επιλογής του δημοπράτη, οι ειδοποιήσεις για τη δημοπρασία, η διαδικασία 
της δημοπράτησης, τα έξοδα της δημοπράτησης, δηλαδή μόνο η διαδικασία της δημοπράτησης, που είναι το 
τελικό στάδιο, στο οποίο θα ξεπουληθούν οι περιουσίες του κόσμου.  Όλα τα υπόλοιπα οι τράπεζες μπορούν 
να τα κάνουν από τώρα, γιατί ο νόμος θα είναι ενεργός από την 1η του Γενάρη.  Θα προετοιμάσουν λοιπόν 
όλες τις περιπτώσεις και, όταν θα είναι έτοιμοι οι κανονισμοί, θα προχωρήσουν με τη δημοπράτηση.  Μόνο 
αυτό θα παραμείνει να γίνει με το νόμο και αυτή είναι η πραγματικότητα και αυτό θα πρέπει να λέμε στον 
κόσμο, όχι να του λέμε ότι είναι ανενεργός ο νόμος.  Είναι ενεργός και απλά απομένει να ρυθμιστεί η διαδικασία 
της δημοπράτησης.  Γιατί φτάσαμε σε αυτή την ημερομηνία;  Εμείς είμαστε έτοιμοι εδώ και μερικές βδομάδες 
να έρθει το θέμα στην ολομέλεια και να το υπερψηφίσουμε.  Γιατί έκρινε η επιτροπή Οικονομικών ότι θα έπρεπε 
να δοθεί χρονικό διάστημα στην κυβέρνηση να φέρει τα νομοσχέδια περί αφερεγγυότητας, μία δέσμευση την 
οποία ανέλαβε από τον περασμένο Ιούλιο στις συσκέψεις των αρχηγών των πολιτικών κομμάτων. 

 Εμείς είχαμε διαφορετική άποψη, θεωρούσαμε ότι έπρεπε να είχαμε προχωρήσει με αυτή τη συζήτηση 
πριν από μερικές εβδομάδες.  Η επιτροπή Οικονομικών όμως ήθελε να δώσει πίστωση χρόνου στην 
κυβέρνηση να υλοποιήσει τις δεσμεύσεις της και ακόμα μια φορά φάνηκε ότι η κυβέρνηση δεν υλοποιεί τις 
δεσμεύσεις τις οποίες αναλαμβάνει.  Το χειρότερο βέβαια από όλα είναι ότι, όταν διατυπώσαμε τις ανησυχίες 
μας για τα ζητήματα που αφορούν την κύρια κατοικία, τη μικρή επαγγελματική στέγη, στη σύσκεψη των 
αρχηγών ο Υπουργός Οικονομικών μού είπε -και επικαλούμαι τους παρόντες αρχηγούς των άλλων πολιτικών 
κομμάτων- «κύριε Κυπριανού, αυτά τα οποία λέτε είναι πολύ λογικά, αλλά να μην εύρουν τη θέση τους στο 
νομοσχέδιο για τις εκποιήσεις, να τα συμπεριλάβουμε στα νομοσχέδια περί αφερεγγυότητας».  Από τα πρώτα 
δύο που έχουν έρθει ενώπιόν μας, γιατί απομένουν άλλα τέσσερα, δεν είδαμε να συμπεριλαμβάνονται οι 
ανησυχίες μας, τις οποίες είχαμε διατυπώσει από τότε. 

 Ανησυχεί ο κ. Νεοφύτου για το πώς θα αντιδράσει η τρόικα με βάση τις αποφάσεις τις οποίες θα λάβει η 
ολομέλεια της Βουλής.  Η δική του η ανησυχία είναι απόλυτα δικαιολογημένη -και είναι με αυτό που θα πω 
τώρα που θα ξεφύγω από το θέμα που συζητούμε σήμερα-  είναι απόλυτα δικαιολογημένη, γιατί θεωρούν ότι οι 
απαιτήσεις της τρόικας θα έπρεπε να είχαν υλοποιηθεί από τη δική μας την πλευρά πριν καν να το απαιτήσει η 
τρόικα, ότι αυτές οι απαιτήσεις της τρόικας είναι το μανιφέστο της κυβέρνησης.  Εφόσον λοιπόν δεν 
υλοποιούνται οι απαιτήσεις της τρόικας, δικαιολογημένα ανησυχεί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, γιατί δεν 
εφαρμόζονται οι πολιτικές του θέσεις. 

 Εμείς έχουμε εντελώς αντίθετη άποψη.  Εμείς θεωρούμε ότι το μνημόνιο μας οδηγεί σε καταστροφική 
πορεία, όπως εξελίχθηκε από το Μάρτη του 2013, και το χειρότερο απ’ όλα, εάν αφήσουμε να προχωρήσουν 
με εκποιήσεις περιουσιών, είναι ότι θα διαμορφώσουμε τέτοια τετελεσμένα σε βάρος μιας μερίδας του 
κυπριακού λαού, που δίχως να έχει ευθύνες βρέθηκε να είναι εκτεθειμένος στον τραπεζικό τομέα.  Και θα είναι 
μία πορεία δίχως επιστροφή.  Θα χαθούν περιουσίες, θα χαθούν σπίτια, θα χαθούν μικρές επαγγελματικές 
στέγες και δε θα μπορούν με κανένα τρόπο αυτά τα πράγματα να αναπληρωθούν.  Και κάποιος ο οποίος 
δούλευε για τρεις-τέσσερις δεκαετίες, έφτιαξε κάτι, θα το βλέπει να χάνεται και δε θα έχει τη δυνατότητα πλέον 
να το ξαναποκτήσει.  Εμείς αυτά τα πράγματα τα λαμβάνουμε υπόψη μας, όταν τοποθετούμαστε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, γι’ αυτό επιμένουμε στη δική μας την πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Βαρνάβα και τελευταίος ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Προδρόμου...   



881 

 

 Οι δευτερολογίες παρακαλώ να είναι όσο το δυνατό πιο σύντομες, για να μπορέσουμε να 
ολοκληρώσουμε τη συνεδρίαση. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εννοείτε, κυρία Πρόεδρε, δευτερολογίες από το κόμμα ή δευτερολογίες από βουλευτές;  Γιατί δεν 
ξαναμιλήσαμε εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εννοώ κομματικές. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ακριβώς, άρα δεν είναι δευτερολογία, είναι πρωτολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, εντάξει, να μην αναλύσουμε τώρα τον κανονισμό.  Απλώς, είναι μια παράκληση, για να 
συντομεύουμε.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ωραία, θα είμαι πολύ σύντομος, κυρία Πρόεδρε, απλά, επειδή θα ξεπεράσω τα δύο λεπτά, ήρθα στο 
βήμα. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούγοντας τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου δε θα μπορούσε κάποιος να διαφωνήσει μαζί του.  Αλλά αυτά τα 
οποία ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έχει πει εδώ στη βήμα της Βουλής γιατί δεν τα έχει μεταφέρει προηγουμένως 
στην κυβέρνηση;  Για να βρίσκεται η Βουλή των Αντιπροσώπων σήμερα σε αυτό το δίλημμα και να 
υποχρεώνεται να ψηφίζει αναβολή εφαρμογής νομοθεσίας που η ίδια η Βουλή ψήφισε, που αυτό και αν είναι 
ανεπίτρεπτο, η ίδια η Βουλή να ψηφίζει μη εφαρμογή νομοθεσίας την οποία ψήφισε! Είναι εξαιτίας του 
“δεσμεύομαι” της κυβέρνησης, που, παρ’ όλον ότι δεσμεύτηκε το Μάιο του 2013, δεν το υλοποίησε και, παρ’ 
όλη τη δέσμευσή της ότι μέχρι το τέλος αυτού του μήνα θα έφερνε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων 
αυτά τα νομοσχέδια, δεν τα έφερε.  Έφερε δύο νομοσχέδια.  Πού είναι τα άλλα τρία;  Και να πω ότι έχει πει ο κ. 
Νεοφύτου ότι ερχόμαστε σήμερα και με αυτή την ψήφιση περίπου θα ξεγελάσουμε τους δανειστές μας.  Και 
εγώ λέω:  Οι προτάσεις νόμου ήταν έτοιμες και για την ολομέλεια.  Αν τα κόμματα τα οποία έχουν 
συνυπογράψει αυτές τις προτάσεις νόμου ερχόντουσαν αρχές του ∆εκέμβρη να θέσουν ενώπιον της 
ολομέλειας προς ψήφιση την αναστολή εφαρμογής του νόμου για τις εκποιήσεις, ρωτώ, τι θα λεγόταν από αυτό 
το βήμα.  «Ιδού, κύριοι!  ∆εν αναμένετε να δείτε τι θα πράξει η κυβέρνηση, αλλά προσπαθείτε να 
προκαταλάβετε μάλιστα να μεν πκιάμεν ούτε τη δόση μας ’πού την τρόικα!».  Τώρα που την επκιάσαμεν λεν ότι 
προσπαθούμε να ξεγελάσουμε τους τροϊκανούς ότι, τώρα που την επκιάσαμεν, ερχόμαστε να αναστείλουμε.   

 Εγώ όμως διερωτώμαι ακόμη κάτι, επειδή άκουσα πολλές φορές ότι αυτός ο νόμος είναι ανενεργός.  
Τότε γιατί της Βουλής των Αντιπροσώπων της έβαλαν τα δκυο της πόδκια σε μισό παπούτσι τζιαι αμάν αμάν 
έπρεπε να τον ψηφίσει, επειδή μας τον επέβαλε η τρόικα;  Η τρόικα διερωτώμαι, κυρία Πρόεδρε, δεν ενοχλείται 
τώρα που αυτός ο νόμος είναι ανενεργός και έπρεπε η κυβέρνηση να καταθέσει κανονισμούς;  Εν το 
καταλάβω!  Άρα, κυρία Πρόεδρε, σίγουρα ο νόμος είναι ενεργός, οι τράπεζες προχωρούν στην προετοιμασία 
και παράλληλα με χθεσινή δήλωση του κ. Γεωργίου, του προέδρου του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, ο 
οποίος με εξέπληξε.  Είπε:  «Μα, έντζιε φέρουν οι τράπεζες καμιά ευθύνη γιατί μειώθηκε το εισόδημα των 
δανειοληπτών ή έχασε κάποιος εισόδημα.»!  Και τρέξετε να δείτε τη δήλωσή του στο Τρίτο Πρόγραμμα του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου χθες το πρωί.  Άμα έφτασαν σε αυτό το σημείο, περίπου να μην 
αναγνωρίζουνε την ευθύνη που φέρουν για την καταστροφή της οικονομίας του τόπου, φανταστείτε τι έχει 
υποστεί ο δανειολήπτης, ο οποίος εξ υπαιτιότητός τους δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. 

 Και λέω τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, ότι εμείς, ως Ε∆ΕΚ, προβλέψαμε αυτό το οποίο θα συνέβαινε 
σήμερα, γι’ αυτό το λόγο και καταψηφίσαμε τη νομοθεσία για τις εκποιήσεις.  Και, αν θυμάται το σώμα, ήρθαμε 
και καταθέσαμε πρόταση νόμου, η οποία πρόταση νόμου συνέδεε τότε την έναρξη εφαρμογής της νομοθεσίας 
για τις εκποιήσεις με την έναρξη ισχύος του Πλαισίου Αφερεγγυότητας.  ∆υστυχώς, το σώμα δεν απεδέχθη την 
πρότασή μας και καταψηφίστηκε.  Σήμερα βρισκόμαστε σ’ αυτή τη δεινή κατάσταση.  Γι’ αυτό, κυρία Πρόεδρε, 
εμείς, ως Ε∆ΕΚ, επιμένουμε με την πρόταση νόμου την οποία καταθέσαμε και συνυπεγράφη και από άλλες 
πολιτικές δυνάμεις.  Και ένας από τους λόγους που δε λέμε δύο μήνες, τρεις μήνες, έξι μήνες είναι ότι θέλουμε 
να ασκήσουμε πιέσεις στην κυβέρνηση, για να καταθέσει στο τέλος της ημέρας αυτά τα περιβόητα νομοσχέδια 
που ακούμε, αλλά ποτέ δε βλέπουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε εδώ που βρισκόμαστε σήμερα όχι κατ’ επιλογήν αλλά εξ ανάγκης.  Ήθελα να υπενθυμίσω 
ότι είναι πρόνοια του μνημονίου και οι εκποιήσεις και το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, με τη διαφορά ότι το πρώτο 
έσπευσαν κάποιοι να το καταθέσουν στη Βουλή, το δεύτερο καθυστερεί.  Με τη διαφορά ότι για το πρώτο 
ακούμε απειλές και εκβιασμούς, για το δεύτερο τίποτα.  Γιατί ακριβώς το πρώτο ωφελεί τις τράπεζες, το 
δεύτερο θα ωφελήσει τους δανειζόμενους.   

 Επειδή παρουσιάστηκε το επιχείρημα ή αφήνεται να υπονοείται ότι είμαστε ανέντιμοι έναντι των 
Ευρωπαίων εταίρων μας και έναντι της τρόικας, οφείλουμε να πούμε κάποια πράγματα.  Ήταν δέσμευση της 
κυβέρνησης να έρθουν τα νομοσχέδια του Πλαισίου Αφερεγγυότητας πριν από το τέλος του χρόνου και να 
περάσουν, για να εφαρμόζεται το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας παράλληλα και ταυτόχρονα με το νόμο των 
εκποιήσεων.  Ήρθαν τα δύο από τα πέντε και αναμένουμε ακόμα τα τρία.  Και δεν υπάρχει φυσικά χρόνος να 
εξετάσουμε αυτά τα δύο περίπλοκα νομοσχέδια μέσα στα στενά χρονικά πλαίσια που έχουμε πριν από το 
τέλος του χρόνου.  Ως Βουλή δώσαμε κάθε ευκαιρία στην κυβέρνηση να παρουσιάσει αυτά τα νομοσχέδια, για 
να μπορέσουμε να τηρήσουμε τις υποχρεώσεις μας και τις δικές μας τις δεσμεύσεις.  ∆εν ευθυνόμαστε εμείς 
για την καθυστέρηση που έχει επιδείξει η εκτελεστική εξουσία.   

 Όμως θα συμφωνήσω με τις ανησυχίες του κ. Νεοφύτου τις οποίες ανέλυσε προηγουμένως, ότι η 
αντίδραση της τρόικας και των Ευρωπαίων εταίρων μας θα πρέπει να μας απασχολήσει.  Η αξιοπιστία μας 
είναι σημαντική, γι’ αυτό εμείς έχουμε προσπαθήσει να συμβάλουμε στη διαμόρφωση και στη σύνταξη του 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας.  Έχουμε δώσει κάθε ευκαιρία στην κυβέρνηση να τηρήσει τις δικές της τις 
δεσμεύσεις.  Και επειδή ακριβώς θα ακούμε αυτό το επιχείρημα, ότι εμείς είμαστε ανέντιμοι, οφείλουμε να 
απαντήσουμε το εξής:  Στην Κύπρο δεν έχουμε να αντιμετωπίσουμε μία συνηθισμένη κατάσταση πραγμάτων.  
Είμαστε η μόνη χώρα στην Ευρώπη, η μόνη από τις χώρες του μνημονίου που μας κούρεψαν τις καταθέσεις 
μας.  Αυτό ήταν έντιμο;  Και μας κούρεψαν για πολιτικούς λόγους, για τις εκλογές της κ. Μέρκελ.  Αυτό ήταν 
έντιμο;  Ενώ εμείς προσπαθούμε να διαμορφώσουμε το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας μέσα στα στενά χρονικά 
πλαίσια που έχουμε μπροστά μας, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου αντί να βοηθήσει άλλαξε τις οδηγίες των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων προς όφελος των τραπεζών και εναντίον των συμφερόντων των δανειζομένων.  
Αυτό ήταν έντιμο;  Όταν προσπαθήσαμε να διαμορφώσουμε αυτό το πλαίσιο με τη δική μας πρωτοβουλία με 
προτάσεις νόμου, τις οποίες καταθέσαμε και ανέπεμψε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, δεν έμεινε πράγμα που 
δεν ακούσαμε για τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ότι είμαστε λαϊκιστές, ότι είμαστε πρόχειροι, ότι παίζουμε 
παιχνίδια, ότι συντάξαμε προτάσεις που εν γνώσει μας είναι αντισυνταγματικές, γιατί προσπαθούμε να 
ξεγελάσουμε τον κόσμο.  Και ήρθαν τα νομοσχέδια της κυβέρνησης και η Νομική Υπηρεσία μάς είπε ότι 
υπάρχουν οι ίδιοι συνταγματικοί προβληματισμοί που υπήρχαν και για τις προτάσεις νόμου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Αυτό ήταν έντιμο; 

 Εγώ σημειώνω την παραδοχή του κ. Νεοφύτου ότι οι τράπεζες συμπεριφέρονται με αθέμιτες πρακτικές, 
με απαράδεκτες πρακτικές, όπως τις έχει αποκαλέσει.  Κι εμάς μας απασχολούν οι εξελίξεις σ’ ό,τι αφορά τις 
μετοχές των επενδυτών στην Τράπεζα Κύπρου, αλλά, σ’ ό,τι αφορά τις απαράδεκτες πρακτικές των τραπεζών, 
οφείλουμε να ρωτήσουμε το εξής:  Ποιοι ελέγχουν τες τράπεζες;  Η Βουλή ή μήπως η κυβέρνηση και ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός με πολιτικούς διορισμούς;  Εσείς επιλέξατε να πολιτικοποιήσετε τες τράπεζες και δε 
δικαιούστε σήμερα να έχετε παράπονο, επειδή εμείς δεν αντιμετωπίζουμε πλέον τες τράπεζες ως 
επιχειρηματικές οντότητες.  ∆εν τες αντιμετωπίζουμε ως τράπεζες· τες αντιμετωπίζουμε ως πολιτικές οντότητες 
και έτσι θα συνεχίσουμε να τες αντιμετωπίζουμε, ενόσω κάποιοι επιδιώκουν να ελέγχουν τες τράπεζες της 
Κύπρου, και το συνεργατισμό και την Ελληνική και την Τράπεζα Κύπρου.  Μην έχετε παράπονο!   

 ∆ε θα μπω στα ζητήματα ουσίας, κυρία Πρόεδρε, γιατί τα έχουμε πει πάρα πολλές φορές.  Εμείς δε 
συμφωνούμε με τες θεωρίες της τρόικας και της κυβέρνησης ότι έχουμε το πιο υψηλό ποσοστό μη 
εξυπηρετούμενων δανείων στην παγκόσμια ιστορία των τραπεζών, επειδή είναι απατεώνες οι συμπολίτες μας 
και δε θέλουν να τηρήσουν τες δανειακές τους υποχρεώσεις.  Είναι άλλοι οι λόγοι που δεν μπορούν να 
ανταποκριθούν τζιαι αυτούς τους λόγους πρέπει να αντιμετωπίσουμε. 

 Θα σημειώσω όμως -τζιαι θα κλείσω- λέγοντας το εξής:  Εμείς επιμένουμε ότι για μας το πλαίσιο είναι 
ένα πακέτο από το οποίο απουσιάζουν αυτή τη στιγμή σημαντικές πτυχές, όπως είναι η διαγραφή χρεών, 
όπως είναι η προστασία της πρώτης κατοικίας, όπως είναι ο εκσυγχρονισμός της πτωχευτικής διαδικασίας, και 
επιμένουμε ότι θα πρέπει να διαφυλαχθεί με κάθε τρόπο η ισορροπία μεταξύ τράπεζας και δανειζόμενου.  ∆εν 
πρόκειται σε καμία περίπτωση να καλυφθεί το μεγάλο δημόσιο χρέος της χώρας μας και το μεγάλο ιδιωτικό 
χρέος της χώρας μας με τες μαζικές εκποιήσεις.  Έχουμε €70 δις δάνεια, €44 δις καταθέσεις.  Έχουμε €26 δις 
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έλλειμμα στες καταθέσεις, €26 και πλέον δις μη εξυπηρετούμενα δάνεια, ένα στα δύο δάνεια.  ∆εν πρόκειται να 
καλυφθούν αυτές οι τρύπες με τες μαζικές εκποιήσεις.  Το μόνο που θα καταφέρουμε με τες μαζικές εκποιήσεις 
είναι να επιδεινώσουμε την ύφεση, να αυξήσουμε την ανεργία, να μεταφέρουμε πλούτο από την Κύπρο στο 
εξωτερικό για τρίτη φορά μετά το κούρεμα του ελληνικού ομολόγου και μετά την πώληση των ελληνικών 
καταστημάτων.   

 Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, με το εξής:  Έχουν δημοσιευτεί τα στοιχεία του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου 
για την κυπριακή οικονομία.  Για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας το κατά κεφαλήν 
εισόδημα της Κύπρου έχει μειωθεί σε επίπεδα κάτω της Ελλάδας, στα χειρότερα επίπεδα από οποιαδήποτε 
άλλη χώρα του μνημονίου, και εμείς εξακολουθούμε να συζητάμε για τες τράπεζες!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κάποιες διευκρινίσεις θέλω να κάνω, αλλά ανέβηκα στο βήμα χωρίς σκοπό να μακρηγορήσω. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Για καλό και για κακό, κύριε Κατσουρίδη! 

 «Οι τράπεζες θα μπορούν να προχωρήσουν στα υπόλοιπα εκτός της δημοπρασίας», είπε ο 
συνάδελφος, ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, «από την 1η Ιανουαρίου».  Είναι έτσι;  Όχι ακριβώς.  Οι 
τράπεζες μπορούσαν ήδη από το Σεπτέμβριο, μπορούσαν για περίπου τα τέσσερα πέμπτα, το 80% των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων, να το έκαναν.  Αυτή είναι η πραγματική εικόνα.  Γιατί δεν το έκαναν δεν ξέρω!  
Αλλά τα γεγονότα δεν είναι όπως τα έχει προβάλει ως συνηγορία της πρότασης νόμου τους ο κ. Κυπριανού, ο 
γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ.  ∆εν είναι αρκετό να λέμε ότι οι κανονισμοί θα ρυθμίσουν μόνο τη δημοπρασία, 
άρα θα μπορούν να γίνουν όλα τα υπόλοιπα.  Να το δεχθούμε.  Γιατί από το Σεπτέμβριο μέχρι τώρα, τρεις 
μήνες, δεν έγιναν όλα τα υπόλοιπα;  Γιατί θα γίνουν...   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ποιος λέει ότι δεν έγιναν; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...σε μερικές μέρες; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ποιος λέει ότι δεν έγιναν; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ποια είναι τα υπόλοιπα, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όλα τα υπόλοιπα, οι επιστολές, η διαδικασία... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επιστολές.  ∆ηλαδή θέλουμε να κάνουμε ένα νόμο, για να σταματήσει η αλληλογραφία!  Αυτό νομίζω ότι 
είναι σημαντικό, να σταματήσει η αλληλογραφία, η οποία με βάση κανονισμούς της Κεντρικής Τράπεζας, τους 
οποίους έχει αξιώσει η Βουλή και πρώτο το ΑΚΕΛ, το οποίο είχε δικαιολογημένα εν μέρει την άποψη ότι το 
τραπεζικό σύστημα χρειάζεται εξυγίανση…  Έχουμε φέρει αυστηρότερους κανονισμούς, που επιβάλλουν στις 
τράπεζες να στέλνουν επιστολές σε τακτά χρονικά διαστήματα σε δανειολήπτες και σε εγγυητές δανείων.  Άρα 
λοιπόν, είναι χρήσιμο να ξέρουμε ότι αυτός είναι εν μέρει ο σκοπός μας με τις νομοθεσίες.   

 Η δεύτερη διευκρίνιση αφορά σε κάτι που έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο κ. Βαρνάβα 
επιχειρηματολογώντας.  «Η τρόικα δεν ενοχλείται», είπε, «που ο νόμος είναι ανενεργός;».  Ακριβώς αυτό 
πρέπει να δούμε.  Οι δανειστές μας είχαν πρόβλημα πριν ψηφιστεί ο νόμος, όπως προέβλεπε η συμφωνία που 
είχαμε κάνει, ότι θα εφαρμοζόταν σχετική νομοθεσία.  Είχαν πρόβλημα πριν ψηφιστεί ο νόμος με κανονισμούς.  
Από την αρχή ψηφίστηκε με κανονισμούς.  Ήταν εκεί δημόσια, στο φως της ημέρας!  Το πρόγραμμα της 
Κύπρου είχε ανασταλεί, διότι δεν είχε ψηφιστεί η νομοθεσία.  Πάγωσε και η δόση.  Και με την ψήφιση της 
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νομοθεσίας, χάριν της ψήφισης της νομοθεσίας από τη Βουλή, συμπεριλαμβανομένων των συγκεκριμένων 
κανονισμών, έπαψαν να έχουν αντίρρηση οι δανειστές της χώρας.  Είναι ή δεν είναι έτσι;  Αυτά είναι τα 
γεγονότα!   

 Υποθέτω ότι είναι θεμιτό να αναμένονται κανονισμοί σε μια νομοθεσία και μπορούσαν να δείξουν 
κατανόηση.  ∆ε θα ερμηνεύσω εγώ βέβαια τις δικές τους απόψεις.  Αυτή όμως είναι η μέχρι τώρα 
πραγματικότητα.  Μπορούσε να υπάρξει κατανόηση όσο η ισχύς της νομοθεσίας εκκρεμούσε λόγω 
κανονισμών.  Και βεβαίως, αυτό που προσπαθούμε να πούμε από τη δική μας πλευρά, χωρίς να θέλουμε 
αντιδικίες ή χωρίς να διαφωνεί κανένας από τους βουλευτές εδώ ότι δεν πρέπει να δοθεί εργαλείο ασυδοσίας 
στον τραπεζικό τομέα ειδικά για τα σπίτια των ανθρώπων, ενώ λοιπόν συμφωνούμε, εμείς επισημάναμε 
ταπεινά, αν θέλετε, ότι πρακτικά η υφιστάμενη κατάσταση, με τους κανονισμούς να εξαρτώνται από απόφαση 
της Βουλής και όχι της κυβέρνησης, που κατέχει τράπεζες απ’ ό,τι ακούσαμε από αυτό το βήμα και γι’ αυτό έχει 
συμφέρον στις τράπεζες, αλλά εν πάση περιπτώσει είναι στο χέρι της Βουλής, είπαμε, και πρακτικά αυτό 
εξυπηρετεί το σκοπό που προβάλλουν οι προτάσεις νόμου. 

 Γιατί θέλουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνουμε φασαρία;  Ξέρουμε ότι αύριο συνεδριάζει το 
διοικητικό συμβούλιο του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου.  Είναι στην ημερήσια διάταξη η Κύπρος.  Είναι το 
ζήτημα, αν θέλετε, να το πούμε της συμμόρφωσης, της εκπλήρωσης των υποχρεώσεων για το δανεισμό.  
Εκκρεμεί δόση €86 εκατομ.  ∆εν είναι πολλά, τα €300 τόσα εκατομ. ήταν περισσότερα.  Είναι εκεί όμως τα €86 
εκατομ. και ψηφίζουμε εμείς σήμερα το μεσημέρι λέγοντας ότι θα σταματήσει με αυτό το νόμο η δυνατότητα 
στις τράπεζες να στέλνουν επιστολές, πράγμα το οποίο προσωπικά να μου επιτρέψετε να αμφιβάλλω ότι θα 
συμβεί.  Εν πάση περιπτώσει, και με αυτό τον τρόπο δε μας ενδιαφέρει αν αύριο θα ληφθεί απόφαση λογικά 
ότι η Κύπρος δε συμμορφώνεται.  Και δεν είναι θέμα να δώσουμε τα διαπιστευτήριά μας σε κανέναν.  Είναι 
υποχρεώσεις συμβατικές.  ∆ε συμμορφώνεται, δεν εκταμιεύονται τα €86 εκατομ.  Αν αυτό δεν ενοχλεί τη Βουλή 
αυτή, η οποία χθες μόλις, προχθές, προσπάθησε και έκοψε €17 εκατομ. απ’ τις δαπάνες του κράτους, για να 
διευκολύνουμε την πορεία προς την ανόρθωση της οικονομίας, αν δε μας ενδιαφέρει μια χρηματοδότηση €86 
εκατομ., τότε μπορούμε να κάνουμε αυτή τη νομοθεσία! 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Η ανησυχία μας δεν έχει να κάνει με ιδεολογικά μανιφέστα 
-το ακούσαμε κι αυτό- αλλά με πολύ συγκεκριμένες και δυσμενείς επιπτώσεις μεγαλύτερες, πολύ μεγαλύτερες 
και από τα €86 εκατομ., δυσμενείς επιπτώσεις για το όνομα, τη φήμη της χώρας, τη φήμη της προσπάθειας 
που κάνουμε, για να διορθώσουμε την οικονομία μας.  Παρά τις ενστάσεις και τις επισημάνσεις που 
δικαιολογημένα μπορεί να γίνονται για ανεπιθύμητες παράπλευρες συνέπειες στην οικονομία, όλοι 
αναγνωρίζουν ότι η Κύπρος μέσα σε μερικούς μήνες έχει καταφέρει να σταθεί στα πόδια της σιγά σιγά με 
θυσίες.  Αυτό το πράγμα διακυβεύεται, αυτή η εντύπωση, ότι η Κύπρος διορθώνει την οικονομία της.   

 Άρα, και το ύψος των χορηγιών προς την Κύπρο θα επηρεαστεί είτε οι χορηγίες αυτές είναι δάνεια από 
την τρόικα είτε από άλλους δανειστές στις διεθνείς αγορές.  Και, αν θέλετε, θα επηρεαστεί ακόμα και η διάθεση 
δυνητικών επενδυτών, αλλά και των επιτοκίων, τα οποία επιτόκια αποπληρώνει αυτή η χώρα.  Κανείς δεν 
μπαίνει στον κόπο να πει τους αριθμούς, τι σημαίνει 2% επιτόκιο, πόσες εκατοντάδες εκατομμύρια 
φορτώνονται κάθε χρόνο πάνω σ’ ένα δάνειο, ας πούμε, €1 δις, €3 δις ή €5 δις.  Τα επιτόκια αυτά βαρύνουν, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και αυτό ρισκάρουμε ψηφίζοντας τέτοιους νόμους- όχι μόνο τους δανειολήπτες, 
όλους τους φορολογούμενους πολίτες και τους μη έχοντες, κύριοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, τους μη έχοντες 
κυριολεκτικά ούτε ένα σπίτι, έστω και αν είναι χρωστούμενο στην τράπεζα.  Και αυτοί είναι περίπου οι μισοί 
συμπολίτες μας.   

 Άρα λοιπόν, θα πρέπει, φροντίζοντας αυτό που όλοι συμφωνούμε, να υπάρξει αντίβαρο σ’ αυτό το πολύ 
ισχυρό εργαλείο που θα είναι οι εκποιήσεις.  Και το θέλουμε να είναι μόνο για ακραίες καταστάσεις.  Να 
υπάρξει μεν αντίβαρο, αλλά να μην προκαλέσουμε ζημιά.  Εμείς λέμε ότι αυτό είναι στο χέρι μας και το πότε θα 
ψηφίσουμε κανονισμό, για να ισχύσει η νομοθεσία των εκποιήσεων πράγματι, αλλά και για να υπάρξει αυτό το 
δίχτυ ασφαλείας, προστασίας, που λέμε ότι θα είναι η νομοθεσία για την αφερεγγυότητα. 

 Και στο τέλος, κυρία Πρόεδρε, επειδή μιλούμε για νόμους, εάν η έγνοιά μας σήμερα ήταν η κατοικία, ο 
νόμος που ψηφίσαμε το Σεπτέμβρη, στην τελευταία του γραμμή, νομίζω, τελευταία σελίδα, ξεχωρίζει τα δάνεια 
με ενυπόθηκο κατοικία απ’ τα υπόλοιπα.  Θα έπρεπε τουλάχιστον οι προτάσεις που έχουν κατατεθεί σήμερα 
να άλλαζαν μόνο την ημερομηνία εκείνη που ήταν 1η Ιανουαρίου ειδικά για τις κατοικίες, ενώ για τα υπόλοιπα, 
τα πολλά δάνεια, τα οποία δε θέλουμε ιδιαιτέρως να μας απασχολήσουν ως πολιτικό σώμα, γιατί είναι άλλων 
δουλειές και ίσως να μη θέλουμε να προστατευθούν κιόλας, η νομοθεσία θα ίσχυε, αν δεν έπαιζαν ρόλο οι 
κανονισμοί, όπως υπαινιχθήκατε, από το Σεπτέμβριο.  

 Ευχαριστώ.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης ή ο κ. Κυπριανού; 
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 Ποιος από τους δύο; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ θα δευτερολογήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα ήθελα να παρακαλέσω να το συντομεύσουμε λίγο. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω με τα διαδικαστικά.  Μας έχει λεχθεί από τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι ο 
νόμος είναι ανενεργός και, επειδή έγινε λόγος για ξεγέλασμα κάποιων από κάποιους, θα ήθελα να ρωτήσω αν 
η τρόικα το γνωρίζει ότι ο νόμος που ψηφίσαμε -και ήταν προϋπόθεση και δεχόμασταν εκβιασμούς- είναι 
ανενεργός.  Θέλει και την ξεγελάμε και αποδέχεται να την ξεγελάμε κοροϊδεύοντάς την η τρόικα ή μήπως 
κάποιοι άλλοι κοροϊδεύουν τελικά τον κυπριακό λαό;  Ως ερώτημα το θέτω.  ∆ιότι προκύπτει φυσιολογικά, 
νομίζω, το εξής απλό ερώτημα:  Αν συζητούμε για την αναστολή ισχύος ενός νόμου, που κατά το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό ήδη δε βρίσκεται σε ισχύ, ε, ποιο έν’ το πρόβλημα;  Ποιο έν’ το πρόβλημα;  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Γιατί να το κάνουμε; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εγώ τα αντιστρέφω!  Αν δεν είναι σε ισχύ και αν είναι ανενεργός, έχουμε ένα μηδενικό αποτέλεσμα 
σημαίνει.  Γιατί εξανίσταστε;  Γιατί νομίζετε ότι θα αντιδράσει η τρόικα;  Γιατί θα αντιδράσουν οι αγορές σε 
σχέση με τη μετοχή αύριο της Τράπεζας Κύπρου;  Γιατί δε θα μας δώσουν τη δόση;  Αφού το αποτέλεσμα είναι 
το ίδιο.  Έχουμε ένα νόμο που δεν ισχύει!  Μήπως είναι άλλους που θέλουμε να κοροϊδέψουμε, 
επαναλαμβάνω, είναι τους πολίτες;   Γιατί ο νόμος είναι ενεργός!   Γιατί αυτό που μας είπε η Νομική Υπηρεσία -
και είναι εδώ τα κείμενα- δεν είναι ότι δεν είναι ενεργός ο νόμος.  «∆ε θα ισχύουν οι πρόνοιες οι σχετικές με τις 
δημοπρασίες», μας είπε.  Όλα τα υπόλοιπα είναι βεβαίως σε ισχύ.  Αυτή είναι όλη η αλήθεια και δε νομίζω ότι η 
τρόικα κοροϊδεύεται.  Εμείς σε κάθε περίπτωση, ως ΑΚΕΛ,  ποτέ δε θέλαμε να ξεγελάσουμε κανέναν.  Για μας 
το ζητούμενο από την αρχή -και εδώ είναι η ουσία του θέματος- ήταν να παράσχουμε ουσιαστική προστασία 
στα θύματα της τραπεζικής κρίσης, στους μικροοφειλέτες θύματα της τραπεζικής κρίσης και αυτό ξεκινήσαμε 
να πράττουμε, θέλω να θυμίσω, συνάδελφοι, από το ∆εκέμβρη του 2012.   

 Ακούσαμε και προχθές κατά τη συζήτηση στους προϋπολογισμούς ότι θα συγκρουστούμε με τα 
κατεστημένα.  Είπαμε ότι μάλλον, όταν ο Συναγερμός και οι συνάδελφοι του Συναγερμού αναφέρονται σε 
κατεστημένα, αναφέρονται στους εργαζόμενους και στις οργανώσεις τους και όχι στα τραπεζικά ή τα 
οικονομικά, τα πανίσχυρα οικονομικά κατεστημένα.  Γιατί ξέρετε;  Από εκείνη την ώρα, το 2012, μέχρι και αυτή 
την ώρα που μιλάμε επανέρχεται ο ίδιος εκβιασμός, είτε πρόκειται για τη δόση μας είτε πρόκειται για την 
προστασία των τραπεζών, και το ακούσαμε και σήμερα από τον κ. Νεοφύτου.   

 Έλεγα μονολογώντας εκεί ότι θα ήταν καλύτερα να απεφεύγετο η αναφορά στη μετοχή της Τράπεζας 
Κύπρου, εκτός και αν θέλουμε να προκαλούμε άθελά μας ή να λειτουργούν τα πράγματα ως 
αυτοεκπληρούμενη προφητεία.  Αλλά θέλω να σας θυμίσω, συνάδελφοι -οι συνάδελφοι στην επιτροπή 
Νομικών θυμούνται- ότι τότε που η κ. Γιωρκάτζη ήταν καλή -ήταν πριν διοριστεί, πριν αναλάβει καν τα 
καθήκοντά της- στάλθηκε στην επιτροπή Νομικών, να θυμίσω, για να μας προειδοποιήσει να μην 
προχωρήσουμε με τη νομοθεσία ενόψει των stress tests των τραπεζών και πάλι!   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγινήκαν όμως! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μα, εγινήκαν!  Μα, ως τωρά που μιλάμε -διότι αυτή είναι η ουσία- όταν ετίθετο το ζήτημα της 
προστασίας των μικροοφειλετών θυμάτων της τραπεζικής κρίσης, πάντα υπήρχε ένας λόγος για την προστασία 
είτε του μανιφέστου της πολιτικής αυτής της κυβέρνησης και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού -είτε ιδεολογικό 
είτε ταξικό, εν κάμνει καμιά διαφορά, τα αναλύσαμε στους προϋπολογισμούς, δε θα τα επαναλάβω- είτε των 
τραπεζών!   

 Συγγνώμη, κύριε Νεοφύτου, αλλά ακόμα χθες μας λέγατε «πόσα θα πρέπει να κάμουμε για τις τράπεζες 
επιτέλους;».  Το λέτε.  Προς τιμή σας το λέτε!  Το εννοείτε όμως;  Πώς το κάνετε πράξη επιτέλους;  Αυτό είναι 
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το ερώτημα.  ∆ιότι κάθε φορά στα ίδια διλήμματα πάντα παίρνετε τη θέση εκείνου που είναι πραγματικά 
κατεστημένο.  Σε αυτή την περίπτωση του τραπεζικού. 

 Ε, εμείς λέμε ότι ήρθε η ώρα να πάμε στην τρόικα -και καταλήγω με αυτό, συνάδελφοι, επανερχόμενος 
στην ουσία- και να διαπραγματευτούμε επιτέλους!  Τα άλλα κόμματα της αντιπολίτευσης έχουν επενδύσει -
δικαίωμά τους- αρκετά στους νόμους για την αφερεγγυότητα.  Εμείς είπαμε από την αρχή ότι εκτιμούμε ότι δε 
θα είναι φερέγγυα η αφερεγγυότητα, ότι δε θα προσφέρει ουσιαστική προστασία σε αυτούς που θέλουμε να 
προστατεύσουμε και εκ των πραγμάτων φαίνεται να δικαιωνόμαστε.  Θα αναμένουμε και τα υπόλοιπα 
νομοσχέδια, αλλά παίρνουμε την πληροφόρηση και μελετάμε επίσης.   Έτερον εκάτερον!   

 Συμφωνούμε ότι δε θα πρέπει να πάρουμε κανένα σπίτι μικροοφειλέτη που έχει πληγεί από την 
τραπεζική κρίση, ενώ ήταν συνεπής στις οφειλές του, μέχρι να κτυπήσει η κρίση;  Από εκείνο το σημείο και 
μετά κατέληξε να είναι ασυνεπής λόγω των ειδικών συνθηκών!  Συμφωνούμε ότι αυτού του ανθρώπου δεν 
πρέπει να του πάρουμε είτε την κύρια κατοικία του και να βρεθεί στο δρόμο είτε την επαγγελματική του στέγη;  
Εάν συμφωνούμε, έπρεπε να πάμε να δώσουμε τη μάχη με την τρόικα και να πούμε ότι αυτό το πράγμα είναι 
κόκκινη γραμμή, ότι δεν μπορούμε να συναινέσουμε σε κάτι τέτοιο, διότι είναι καλά να ανησυχούμε για τη 
μετοχή της Τράπεζας Κύπρου, αλλά νομίζω πρέπει να ανησυχούμε πολλαπλάσια για τους ανθρώπους που θα 
κινδυνεύσουν να βρεθούν στο δρόμο!   

 Οπόταν λοιπόν, κανέναν, ούτε και την τρόικα, πιστεύαμε και πιστεύουμε ότι θα κοροϊδέψουμε, εάν δε 
θέλουμε να μπούμε σε περιπέτειες.  Εάν θα είμαστε συνεπείς σε αυτή τη θέση ουσίας για την προστασία των 
μικροοφειλετών και δε θέλουμε να μπούμε σε περιπέτειες, έπρεπε και πρέπει να κάνουμε αυτό που έπρεπε να 
γίνει πριν από έναν και ενάμιση χρόνο, να πάμε και να διαπραγματευτούμε με την τρόικα και να θέσουμε τις 
κόκκινες γραμμές μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Έχει ζητήσει ο κ. Τορναρίτης το λόγο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος.  Ήρθα στο βήμα, αφ’ ης στιγμής τούτη η τακτική έχει ακολουθηθεί, σε μια 
προσπάθεια να συμπληρώσω αυτά που ανέφερε και ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ο κ. 
Προδρόμου.  Να πω πρώτα και πάνω απ’ όλα ότι είναι αλήθεια ότι έπρεπε να είχαμε όλα τα νομοσχέδια για την 
αφερεγγυότητα ενώπιόν μας.  Αυτή ήταν η υπόσχεση και αυτό έπρεπε να γίνει.  Αυτό είναι το πρώτο που θέλω 
να πω.   

 Το δεύτερο είναι ότι ο Υπουργός Οικονομικών διαβεβαιώνει τη Βουλή μέσα από την επιστολή του και 
την υπογραφή του ότι αυτός ο νόμος είναι ανενεργός.   

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι όλοι εδώ τις προηγούμενες δύο μέρες διαλαλούσαμε ότι θέλουμε να 
προσελκύσουμε επενδυτές, για να επενδύσουν στην Κύπρο, για να ανοίξουν νέες θέσεις εργασίας, για να 
μπορέσουμε έτσι να αποκρούσουμε το θλιβερό φαινόμενο της ανεργίας.  ∆ιερωτώμαι πραγματικά ποιο είναι το 
μήνυμα που η Βουλή, η πλειοψηφία της Βουλής των Αντιπροσώπων σήμερα στέλλει στον όποιο επενδυτή εκεί 
έξω που λογαριάζει να φέρει τα λεφτά του στην Κύπρο να τα επενδύσει!  Το μήνυμα είναι «ξέρετε, αναμέναμε 
την τρόικα να μας καταθέσει τα €350 εκατομ. και τώρα αναστέλλουμε την εφαρμογή μιας συγκεκριμένης 
νομοθεσίας, πολύ σοβαρής νομοθεσίας»!  Ακούστηκε και προηγουμένως και θα το επαναλάβω: Θα ήσασταν 
πολύ πιο αξιόπιστοι, αν καταθέτατε την πρόταση να επεκταθεί η νομοθεσία ή, αν θέλετε, να παραταθεί η 
ημερομηνία που προστατεύει την πρώτη κατοικία.  Αν θέλετε, παρατείνετε και την ημερομηνία που προστατεύει 
τη μικρή επιχείρηση.  

 Όμως, επειδή είπα ότι πρέπει να λέμε τις αλήθειες στον κυπριακό λαό, μια πολύ τραγική αλήθεια είναι 
ότι €26 δις χρωστούν κάποιοι στις τράπεζες και αυτοί δεν είναι οι μικροκαταθέτες, δεν είναι αυτοί που έχουν 
υποθηκευμένα τα σπίτια τους ή τις μικροεπιχειρήσεις τους, είναι δώδεκα με δεκαπέντε συγκεκριμένα άτομα και 
επιχειρήσεις.  Γεννάται ένα ερώτημα που δεν το υποβάλλω εγώ, το υποβάλλει ο απλός πολίτης:  Ποιον θέλετε 
τελικά να υπερασπίσετε;  Ποιον θέλετε τελικά να προστατεύσετε;   Την ώρα που καλά γνωρίζετε ότι, αν οι 
τράπεζες δεν εισπράξουν τα οφειλόμενα, δε θα μπορέσουν να δανείσουν τον απλό πολίτη, το νοικοκυραίο, δε 
θα μπορεί να αναταχθεί η οικονομία του τόπου.   

 Ζητείται αξιοπιστία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Όπως επίσης ακούστηκε, αύριο συνεδριάζει το 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο.  ∆ιερωτώμαι πραγματικά: Εσείς σήμερα θέλετε να στείλετε μηνύματα στους 
ψηφοφόρους και στους οπαδούς σας ή θέλετε να στείλετε μηνύματα αξιοπιστίας εκεί που κρίνεται η τύχη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας;  Επίσης, είναι αλήθεια αυτό που ανέφερε ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  
Το διεθνές περιβάλλον είναι πολύ ταραγμένο, και το πολιτικό και το οικονομικό.  Ας μην προσθέσουμε βάρη 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 



887 

 

 Ο γέλωτας, κύριε Κυπριανού, είναι πολύ καλός.  Ωφελεί την υγεία, πραγματικά!  Όμως ξέρετε...   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν έχει σχέση με τον κ. Τορναρίτη! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μα ούτε εγώ είπα ότι έχει σχέση με μένα, κύριε Κυπριανού!  Απλά λέω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μπορεί να είναι θεραπευτικό γέλιο! 

 Εντάξει, ευχαριστώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κάτι είπε ο κ. Κατσουρίδης και γέλασα.  ∆ε δικαιούμαι να γελώ με κάτι;   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, είναι αλήθεια ότι ο καιρός του γέλιου και των παχιών αγελάδων έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί.  
∆υστυχώς, ο κόσμος υποφέρει και πρέπει να σταματήσουμε να εμποδίζουμε τις τράπεζες από το να 
εισπράξουν τα πελώρια χρηματικά ποσά που κάποιοι δανείστηκαν και δεν τα πλήρωσαν, κύριε Κυπριανού.  
Και εσείς εμποδίζετε τις τράπεζες αυτή την ώρα! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ.   

 Συνάδελφοι, παρακαλώ, θα ήθελα να συντομεύσετε.  Νομίζω έχει καλυφθεί το θέμα.   

 Κύριε Κυπριανού, επειδή ζητήσατε εδώ και ώρα το λόγο, αλλά, σας παρακαλώ, θα μιλήσουν...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Πολύ σύντομα!  ∆ιαφορετικά, θα υποχρεωθώ να κλείσω τη συζήτηση και να το θέσω το θέμα σε 
ψηφοφορία.  Ψηφίσαμε μία νομοθεσία πριν μερικές βδομάδες και τώρα ερχόμαστε να την αναστείλουμε.  Πολύ 
σωστά θέλω να ακούσω γιατί!  ∆ιότι κάθομαι με υπομονή και σας ακούω!  Αλλά, σας παρακαλώ, μας 
δοκιμάζετε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν δεν καταλάβατε… 

 Συγγνώμη, κυρία Πρόεδρε, αλλά, αν δεν καταλάβατε γιατί θέλουμε να την αναστείλουμε, έχετε 
πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προσπαθώ, συνάδελφε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ή έχουμε πρόβλημα γιατί δεν ξέρουμε να μιλούμε ελληνικά!  Αν έχετε πολιτική άποψη, είναι δικαίωμά 
σας, αλλά δεν έχετε το δικαίωμα να μας λέτε ότι δεν ξέρουμε τι πάμε να κάμουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, εγώ σας ακούω με υπομονή και λέω ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εξηγήσαμε πολύ καθαρά γιατί θέλουμε να αναστείλουμε την εφαρμογή της νομοθεσίας.  
Γιατί δε μας άφησε επιλογή η κυβέρνηση με τους χειρισμούς της!   

 Θα πω λοιπόν τα εξής: Κάποιοι έχουν ξεφύγει σε αυτή τη συζήτηση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 ∆ε θα τους ακολουθήσουμε, γιατί δείχνουν το άγχος και την αγωνία τους να ικανοποιήσουν την τρόικα.  
∆ικαίωμά τους!  Εμείς δε θέλουμε να είμαστε τροϊκανότεροι των τροϊκανών και θα το επαναλάβω για πολλοστή 
φορά.  Λέω λοιπόν το εξής:  Λέει ο κ. Προδρόμου «είχαν το δικαίωμα οι τράπεζες από το Σεπτέμβρη να 
προχωρήσουν και δεν επροχώρησαν».  Γιατί δεν το έκαμαν;  «Μα, οι επιστολές...».  Ξέρει ο κ. Προδρόμου ότι 
ο νόμος προνοεί διαδικασία συγκεκριμένη για το πώς ξεκινούν οι εκποιήσεις.  Για να ξεκινήσει η διαδικασία των 
εκποιήσεων, πρέπει να αποσταλεί επιστολή, η οποία να λέει «είτε θα πληρώσετε τα δάνεια τα οποία έχετε είτε 
ξεκινά η διαδικασία των εκποιήσεων».  Αυτά λένε οι επιστολές οι οποίες αποστέλλονται στον κόσμο.   

 Ξεκίνησε η διαδικασία των εκποιήσεων!  Και το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά, γράφτηκε πάμπολλες 
φορές στα μέσα ενημέρωσης.  Λέει ο κ. Προδρόμου «έν’ στο σιέριν μας να περάσουμε όποτε θέλουμε τους 
κανονισμούς».  Μα, καλά, τωρά επισείουν έναν μπαμπούλα πάνω από το κεφάλι μας, λέγοντας ότι η τρόικα δε 
θα επανέλθει, για να συζητήσει μαζί μας, εάν δεν εφαρμοστεί ο νόμος για τις εκποιήσεις!  Εάν θα 
καθυστερήσουμε μελλοντικά την ψήφιση των κανονισμών και δε θα μπορεί να προχωρήσει η εφαρμογή του 
νόμου για τις εκποιήσεις, δε θα έρθουν να επισείσουν τον ίδιο μπαμπούλα από πάνω μας πάλε;  Έννεν έτσι 
που λειτουργήσαμε μέχρι σήμερα;  «Ψηφίστε το νόμο για τις εκποιήσεις, οι ανησυχίες που έχετε θα 
ικανοποιηθούν με τον περί Αφερεγγυότητας» και ψηφίσαμε το νόμο για τις εκποιήσεις.  Τώρα λένε κάτι 
διαφορετικό:  «Εννά ’ρτουν οι κανονισμοί, μεν ανησυχείτε!».  Λέω λοιπόν ότι με τη μέθοδο του σαλαμιού 
καταφέρνουν να προωθούν κάποια ζητήματα και δεν πρόκειται να τους ακολουθήσουμε σε αυτή τη διαδικασία. 

 Λέει ο κ. Τορναρίτης «απωθούμε τους επενδυτές».  Ε, διερωτώμαι ειλικρινά: Ποιους επενδυτές;   Έν’ γι’ 
αυτό το λόγο που δεν έρχονται οι επενδυτές στην Κύπρο, γιατί εκάμαμε το νόμο για τις εκποιήσεις;  Εάν θεωρεί 
ότι οι επενδυτές θα ήταν εκείνοι που θα έρχονταν να αγόραζαν τα πακέτα τα οποία ετοιμάζουν οι τράπεζες ήδη, 
για να τα πουλήσουν στα επενδυτικά ταμεία, ε, λυπούμαι!  Εμείς δε θεωρούμε ότι είναι το ξεπούλημα των 
κυπριακών περιουσιών που συνιστά κίνητρο, για να έρθουν επενδυτές στην Κύπρο. 

 Το τελευταίο που θέλω να πω είναι το εξής: Το ποιους θέλαμε να προστατέψουμε εμείς με τη 
συγκεκριμένη νομοθεσία που ετοιμάσαμε εφαίνετουν από την ίδια τη νομοθεσία.  Όσους, δίχως να έχουν 
ευθύνη, αλλά όντας θύματα της κρίσης, η οποία δημιουργήθηκε λόγω των προβλημάτων κυρίως στον 
τραπεζικό τομέα, αλλά και στα δημοσιονομικά, βρέθηκαν εκτεθειμένοι, ενώ ήταν πολύ εντάξει προηγουμένως 
σε όλες τους τις υποχρεώσεις έναντι των τραπεζών, και μιλούμε για μικροοφειλέτες και για κάποιους που έχουν 
μικρή επαγγελματική στέγη.  Αυτούς θέλαμε να προστατέψουμε.  Αναπέμψατε τους νόμους τους οποίους 
εκάμαμε, εκάμετε αναφορά καλύτερα στο Ανώτατο, με αποτέλεσμα να μη μας αφήνετε επιλογή και να μας 
υποχρεώνετε σήμερα να κάνουμε τη συγκεκριμένη ενέργεια.  Έπρεπε να αφήσετε τους νόμους να 
προωθηθούν και δε θα υπήρχε κανένα πρόβλημα να εισπράξουν οι τράπεζες τα λεφτά τα οποία τους 
χρωστούν οι μεγαλοεπενδυτές.  ∆ιερωτώμαι ειλικρινά: Οι τράπεζες σήμερα δεν έχουν εργαλεία, για να πιέσουν 
τους μεγαλοχρεώστες να αποπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους;   Έχουν χίλια εργαλεία στη διάθεσή τους!  
Γιατί δεν προχωρούν και θέλουν τους μικροοφειλέτες να είναι έρμαιο στα χέρια τους;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι ήδη μία η ώρα.  Νομίζω ότι έχουμε μιλήσει για πέραν της μιάμισης ώρας επί του θέματος.  Θεωρώ 
ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και θα προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι!  Θα προσθέσετε κάτι καινούριο;  Νομίζω έχουν εξαντληθεί όλα τα θέματα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ύο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ένα λεπτό, παρακαλώ, κύριε Νικολαΐδη. 

 Σας παρακαλώ, μη μακρηγορήσει κανένας από εσάς. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  Θα μιλήσω από τη θέση μου, γιατί θεωρώ ότι μέσα σε δύο λεπτά 
μπορώ να πω αυτά που θέλω να πω. 

 Είναι προφανές, όπως εξελίσσεται η συζήτηση, ότι εκείνο που συζητούμε στην ουσία σήμερα δεν είναι η 
αναστολή ή όχι ενός νομοθετήματος.  Εκείνο που συζητούμε -και είναι καθαρό αυτό- είναι το ποια θα πρέπει να 
είναι η στάση μας, ποια θα πρέπει να είναι η σχέση μας με την τρόικα.  Ιδιαίτερα μάλιστα τώρα -και είναι 
σημαντικό να το συζητήσουμε- που υπάρχουν ακόμα ανοικτά ζητήματα μπροστά μας, όπως είναι οι ημικρατικοί 
οργανισμοί, όπως είναι το ΓΕΣΥ και πολλά άλλα ζητήματα. 
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 Αυτή η Βουλή έχει κάνει τεράστιες αβαρίες και τεράστιους συμβιβασμούς, για να στηρίξει το τραπεζικό 
σύστημα, με κόστος για τον πολίτη, ο οποίος δε φέρει καμία ευθύνη.  Επίσης, αυτή η Βουλή έκαμε τεράστιες 
αβαρίες και τεράστιους συμβιβασμούς, για να δεχτεί και να συγκατανεύσει στις πρόνοιες του μνημονίου, γιατί 
είχαμε ανάγκη από την κεφαλαιακή στήριξη αυτού του μνημονίου και αυτής της δανειακής σύμβασης.  Πάλι με 
τεράστιο κόστος για τους πολίτες, οι οποίοι δεν εφταίαν σε τίποτε.  Αυτές οι αβαρίες και αυτοί οι συμβιβασμοί 
δυστυχώς δε βοήθησαν στη βελτίωση της κατάστασης.  Οι μεν τράπεζες δεν έχουν δείξει ακόμα δείγματα 
γραφής ότι σέβονται τον πολίτη, η δε τρόικα, κάθε φορά που έρχεται, φεύγει από την Κύπρο και αφήνει πίσω 
της ένα πολύ χειρότερο μνημόνιο από αυτό που είχαμε πριν από την κάθε επικαιροποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 

 Πρέπει να αναθεωρήσουμε επιτέλους τη στάση μας απέναντι στην τρόικα.  Έχουμε καθυστερήσει, η 
ζημιά έχει γίνει και πρέπει να σταματήσουμε λοιπόν αυτή τη διολίσθηση.  Θεωρώ ότι τώρα είναι η ώρα να 
αρχίσουμε, με αυτή τη συνεδρία της Βουλής, να θέτουμε το δημόσιο συμφέρον και τον πολίτη πάνω από το 
μνημόνιο.  Ίσως με αυτό τον τρόπο αρχίσουν και οι τράπεζες να σέβονται περισσότερο τους πολίτες και 
αρχίσει και η τρόικα να μας σέβεται ως χώρα περισσότερο από ό,τι μας σέβεται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, λακωνικά, συνάδελφε, όσο γίνεται. 

 Ναι, κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή μπαίνει έντονα το θέμα της αξιοπιστίας προς τα έξω, κυρία Πρόεδρε, εγώ θέλω να θυμίσω στους 
συναδέλφους και στις συναδέλφισσες ότι κανένας δε σε σέβεται, αν δε σέβεσαι τον εαυτό σου.  Και δεν είναι 
δυνατό αυτή η Βουλή να ψηφίζει -εμείς δεν το ψηφίσαμε· το ψήφισαν οι υπόλοιποι- απόφαση, νομικό έγγραφο 
δεσμευτικό που να λέει ότι μέχρι τέλος του χρόνου θα πρέπει να κατατεθούν νομοσχέδια και να ψηφιστούν.  
Και βγήκε και ο υπουργός και είπε «δεσμεύομαι με την απόφαση της Βουλής». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, συγγνώμη, περιμένετε, διότι έχουμε προσβολές, διότι εγώ νιώθω προσβεβλημένος, όταν μου λέει 
κάποιος από το βήμα της Βουλής ότι «με αυτό που κάμνεις», δηλαδή με τον ένα μήνα όλο κι όλο, για να δώσω 
χρόνο στην κυβέρνηση να κάμει αυτό που δεσμεύτηκε να κάμει, «κάμνεις πάσα στους μεγαλοεπιχειρηματίες».  
Θέλω να μου φέρουν έστω και μία επιστολή σαν αυτές που πήραν χιλιάδες μικροοφειλέτες από τις τράπεζες, 
που τους παραπέμπουν στο Τμήμα Πτωχεύσεων, παρακαλώ.  Να μου φέρει έστω και ένας οφειλέτης που 
χρωστά ένα και δύο και τρία εκατομμύρια σε τράπεζα μια τέτοια επιστολή.  ∆εν επήρε κανένας τους!  Οι μόνοι 
που επήραν έν’ τα φτωχαδάκια, που τους παραπέμπουν εις το Τμήμα Πτωχεύσεων.  Αυτό είναι που γίνεται! 

 Θέλουν να κυνηγήσουν τους μεγαλοπιστωτές;  Μαζί τους εμείς!  Εμείς θα ψηφίσουμε όλα τα μέτρα τζιαι 
τους νόμους, για να κυνηγήσουν τους μεγάλους οφειλέτες.  Έχουν ένα μήνα καιρό να φέρουν τα νομοσχέδια, 
να φέρουν τους κανονισμούς τζιαι να τους κυνηγήσουμε όλοι μαζί.  Να δούμε αν θα μας ξεφύγουν! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 ∆εν του είπετε να έν’ σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Σύντομος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πάρα πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, λακωνικά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Από τη μια δε θέλουμε να εφαρμοστεί ο νόμος περί εκποιήσεων.  Αυτή είναι η πρόθεση.  Το 
αποτέλεσμα ποιο είναι;  Εάν δεν κάμει το χατίρι της πλειοψηφίας της Βουλής η τρόικα να μην ξανάρθει στην 
Κύπρο -γιατί είναι και αυτό πιθανό- για να ικανοποιηθούμε, αφού δεν τη θέλουμε, διότι αύριο το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο θα κρίνει ότι η Κύπρος είναι χωρίς μνημόνιο, από τη στιγμή που αναιρούμε αυτά που 
έχουμε υποχρεώσεις, και εάν θα μείνει, ένα ακόμα αποτέλεσμα από αυτή την πράξη είναι να ’ρθει να μας βάλει 
και χρονικό περιθώριο για τους κανονισμούς, για να εφαρμοστεί αυτό που θέλετε να καθυστερήσει όσο το 
δυνατό συντομότερο.  Και το άλλο αποτέλεσμα αυτού, πέραν των όσων έχω πει, είναι το εξής:  Ξεχάστε ότι 
εννά βγούμε στες αγορές με αυτά τα μηνύματα και τις πολιτικές κινήσεις, για να μείνουμε συνέχεια 
συνδεδεμένοι με την τρόικα, που θέλουμε να διώξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ. 

 ∆ε θα δώσω σε άλλον το λόγο, αλλά έχει ώρα που ζητά ο κ. Κουλίας.   

 Κύριε Κουλία, πολύ σύντομα, λακωνικά, και κλείνουμε για ψηφοφορία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το πρώτο θέμα που θέλω να πω έν’ το εξής… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν μπορείτε να μιλάτε όλοι μαζί! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάτι διαδικαστικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, συνάδελφε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη και δε θέλω να με παρεξηγήσετε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Καθόλου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι επιχείρημα το «επειδή έχει ώρα που ζητώ το λόγο, θα τον πάρω» τζιαι ο άλλος που τον 
εζήτησε τώρα δε δικαιούται να τον πάρει.  Αν εγώ δηλαδή εξυβρίσω τον κ. Σαμψών, ας πούμε, δε θα μπορεί να 
τον πάρει;  Ε, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Το μήνυμα ελήφθη.  Εντάξει.  Για να τελειώσουμε, όσο πιο σύντομα μπορείτε τες τελευταίες 
παρεμβάσεις σας. 

 Συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ σωστή η παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη, διότι, εχθές που αναφέρθηκε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει, να μην το αναλύσουμε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 …ο κ. Τορναρίτης σε μένα για τον Άι-Σωζόμενο, εν μου εδώκαν το λόγο.  Κατ’ ακρίβειαν, ταιρκάζει του 
να του απαντήσω σήμερα, αλλά δε θα πάω σ’ εκείνον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευτυχώς! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξέρετε, έψαξα τον κανονισμό, το σύνταγμα.  Υπάρχει μια βιασύνη.  Καλά, βουρούν μας;  Αφού έν’ 
ανεργία πόξω!  Πού εννά πάμε;  Τουλάχιστον να ακουστούν τα επιχειρήματα.  Έννεν τίποτε το κακό.  Το μόνο 
που…  Εγέλαν, λέει, ο συνάδελφος ο Άντρος ο Κυπριανού.  ∆εν ξέρω αν θα βκάλουν τζιαι διάταγμα να μας 
απαγορεύσουν να γελούμε.  Εν το ξέρω αν θα το κάμουν τούτο.  Ως τωρά εν εβγήκε.  Αλλά να πω το εξής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επί του θέματος! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επί του θέματος. 

 Ο συνάδελφος ο Πρόδρομος είπε «μα, οι τράπεζες τι εκάμαν ’πού το Σεπτέμβρη ως τωρά;».  Νομίζω 
έντζιε είμαι μόνος μου δικηγόρος· έσιει τζιαι άλλους δαμέσα.  Παίρνουν τον κόσμο δικαστήριο κατά 
εκατοντάδες.  Να πά’ να τους δείτε!  Τα κεφάλια κάτω και τραβούν τους δικαστήρια.  Κάμνουν τους 
ειδοποιήσεις ότι εννά τους πουλήσουν τες περιουσίες τους ’πού τα Κτηματολόγια.  Όλες οι διαδικασίες των 
τραπεζών είναι εν εξελίξει.  Και παρακαλώ να φέρετε τους Πρωτοκολλητές των επαρχιακών δικαστηρίων να 
σας πουν πόσες σιλιάες τραβολοούν.  Ας πούμε για μια γεναίκα εβδομήντα έξι χρονών, εγγυήτρια για 
€100.000.  Είπεν της η δικαστίνα «μα, γιατί την έβαλες εγγυήτρια, κόρη μου, εβδομήντα έξι χρονών;».  Έν’ ’πού 
τούτα που εκάμναν οι τράπεζες και συνεχίζουν απτόητες.  Όι να μου λέτε «εν εκάμαν τίποτε».  Ούλλη μέρα!  
Πηαίννετε στα δικαστήρια.  Είναι παναΰριν της Λαμπρής τα δικαστήρια!  Μα καλά, εν κατοικείτε εδώ εσείς;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι να μου λαλείτε ότι τους στέλλουν γράμματα.  Έννεν γράμματα!  Είναι αγωγές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Βάλλω υπερασπίσεις τζιαι εμποδίζω τους εγώ!  Να παν πέντε χρόνια, να παν δέκα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, δεκαπέντε δευτερόλεπτα. 
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 Πρώτον, ο κ. Τορναρίτης έχει μιλήσει για αξιοπιστία για τους ξένους επενδυτές.  Αυτά έπρεπε να τα δει η 
κυβέρνηση από το Μάιο του ’13.  Την αξιοπιστία τη χάνει ο επενδυτής, γιατί η Βουλή σήμερα υπερασπίζεται 
τους δανειολήπτες που δεν μπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους ή γιατί μια κυβέρνηση από το 
Μάιο του ’13 μέχρι σήμερα εμπαίζει τη Βουλή;  Άρα, εκεί χάνεται η αξιοπιστία μας για τον επενδυτή, κύριε 
Τορναρίτη. 

 Από την άλλη, αυτή η μέθοδος των απειλών πλέον πρέπει να σταματήσει.  Έχει πει ο κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου ότι θα υποχρεώσουμε τζιαι την τρόικα να φέρει τους κανονισμούς για ενεργοποίηση του περί 
εκποιήσεων νόμου.  Καλά, συγγνώμη, κυρία Πρόεδρε, το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας και οι νομοθεσίες που 
έπρεπε να καταθέσει η κυβέρνηση έννεν μνημονιακή υποχρέωση της κυβέρνησης;  Άρα, γιατί η τρόικα να 
φέρει, να υποχρεωθεί μόνο να βγάλει διάταγμα για τους κανονισμούς, να βάλει ημερομηνία για τους 
κανονισμούς εφαρμογής του περί εκποιήσεων και όχι και για τους περί αφερεγγυότητας;  Άρα, αυτές οι 
απειλές, νομίζω, είναι καιρός να σταματήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 1 πρότασης νόμου, που είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014».  Είναι η πρόταση του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 56.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, είκοσι ψήφους υπέρ και πέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 2 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι ψήφους υπέρ και πέντε αποχές, η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 2 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 56.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να διευκρινίσουμε κάτι.  Η τροπολογία για την έναρξη ισχύος περιλαμβάνεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Την έχει αναφέρει ο κ. Παπαδόπουλος όπως έχει τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η 30ή Ιανουαρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τρίτη ανάγνωση, συνάδελφε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ ως ετροποποιήθη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή κάτι μου λέει η γραμματεία εδώ, για λόγους διευκρίνισης, θεωρείται ότι ψηφίστηκε για παράταση 
μέχρι την 30ή Ιανουαρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, το ανέφερε από την αρχή ο κ. Παπαδόπουλος.  Έχει γίνει ήδη αναφορά, συνάδελφε. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ως 
ετροποποιήθη ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €1.230.000 και διάθεσή τους από το ταμείο της Αρχής 
για την υλοποίηση διάφορων σκοπών και δραστηριοτήτων, για τα οποία η αρχική πρόβλεψη στον αντίστοιχο 
εγκριμένο προϋπολογισμό για το έτος 2014 δεν ήταν επαρκής.  Ειδικότερα, οι πρόσθετες πιστώσεις 
απαιτούνται για χρηματοδότηση περιβαλλοντικής μελέτης αναφορικά με τις δραστηριότητες 
ενέργειας/υδρογονανθράκων στο λιμάνι Λάρνακας, αγορά υπηρεσιών για κάλυψη έκτακτων και άμεσων 
υπηρεσιακών αναγκών, λήψη μέτρων για σκοπούς ασφάλειας και παρακολούθησης των δραστηριοτήτων των 
λιμανιών στην Πάφο και στο Λατσί, εγκατάσταση αγκυροβολίου στο λιμάνι Πάφου για διευκόλυνση των 
προσεγγίσεων κρουαζιερόπλοιων και σύνταξη του στρατηγικού σχεδιασμού της Αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και η αναπληρώτρια γενική διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €1.230.000 
και η διάθεσή τους από το ταμείο της ΑΛΚ για την υλοποίηση διάφορων σκοπών και δραστηριοτήτων, για τα 
οποία η αρχική πρόβλεψη στον αντίστοιχο εγκριμένο προϋπολογισμό για το έτος 2014 δεν ήταν επαρκής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πρόσθετες πιστώσεις 
απαιτούνται για τα ακόλουθα: 

1. Χρηματοδότηση περιβαλλοντικής μελέτης αναφορικά με τις δραστηριότητες 
ενέργειας/υδρογονανθράκων στο λιμάνι Λάρνακας (€70.000). 

2. Αγορά υπηρεσιών για κάλυψη έκτακτων και άμεσων υπηρεσιακών αναγκών (€200.000). 

3. Λήψη μέτρων για σκοπούς ασφάλειας και παρακολούθησης των δραστηριοτήτων των λιμανιών στην 
Πάφο και το Λατσί (€60.000). 

4. Εγκατάσταση αγκυροβολίου στο λιμάνι Πάφου για διευκόλυνση των προσεγγίσεων κρουαζιερόπλοιων 
(€700.000). 

5. Σύνταξη του στρατηγικού σχεδιασμού της Αρχής (€200.000). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

Υπάρχει τροπολογία από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Να διαβαστεί, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την ένθεση σημείωσης στη στήλη «Επεξηγήσεις» 
της Υποδιαίρεσης 12 «Χορηγίες» του άρθρου 717 του Κεφαλαίου 2 του Παραρτήματος Α΄ του Πρώτου Πίνακα 
αυτού, ώστε ουδεμία δαπάνη να διενεργείται για τη χρηματοδότηση περιβαλλοντικής μελέτης αναφορικά με τις 
δραστηριότητες ενέργειας/υδρογονανθράκων στο λιμάνι Λάρνακας, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή 
της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, είκοσι πέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €1.230.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

 Ειδικές μισθοδοτικές και άλλες ρυθμίσεις.  30(ΙΙ) του 2004.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την άσκηση ελέγχου επί των κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ τηρώ αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση και για το έτος 2015 της απαγόρευσης της πλήρωσης με οποιοδήποτε τρόπο κάθε κενής 
θέσης στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές 

∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 2014.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της  Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών 
Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα Νόμου, ώστε να παραταθεί και για το έτος 2015 η 
απαγόρευση της πλήρωσης με οποιοδήποτε τρόπο κάθε κενής θέσης στη δημόσια υπηρεσία και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν γραπτώς στην επιτροπή, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται 
αναγκαία δεδομένης της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης και των έκτακτων δημοσιονομικών συνθηκών 
εξαιτίας των οποίων η συγκεκριμένη απαγόρευση είχε ισχύσει και κατά τα έτη 2013 και 2014. 

 Συναφώς, με την προτεινόμενη ρύθμιση επιτυγχάνεται επίσης συμμόρφωση με την υποχρέωση που 
περιλαμβάνεται στο Μνημόνιο Συναντίληψης με την τρόικα για μείωση του αριθμού των υπαλλήλων του 
δημόσιου τομέα κατά 4 500 κατά την περίοδο 2012-2016 μέσω μεταξύ άλλων του παγώματος των 
προσλήψεων νέου προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος, επιφυλάσσοντας τις 
τελικές θέσεις των μελών της στο στάδιο της συζήτησής του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο 
και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση της προϋπόθεσης που πρέπει να πληρεί πρόσωπο για την υποβολή προσφοράς για 
σκοπούς παροχής διευκολύνσεων, ώστε, αντί αποδεδειγμένης πενταετούς τουλάχιστον πείρας στην παροχή 
διευκολύνσεων στη θαλάσσια περιοχή για την οποία υποβάλλεται προσφορά, να απαιτείται τριετής 
τουλάχιστον πείρα στην παροχή διευκολύνσεων στην Κύπρο ή σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Απώτερος στόχος είναι η εναρμόνιση με τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις 
υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά, η συμμόρφωση με σχετική γνωμάτευση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, 
ημερομηνίας 9 Μαΐου 2014, καθώς και η συμβατότητα με το άρθρο 12 του περί Προστασίας της Παραλίας 
Νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας της 
Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Γιώργος Περδίκης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Ευγένιος Χαμπουλλάς 

 Νίκος Νουρής Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αθηνά Κυριακίδου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού, της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών, της ΓΣ ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Μέσων Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Συνδέσμου 
Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ναυαγοσωστικής.  Η Νομική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας, η Γενική ∆ιεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ειδών Προσφοράς Υπηρεσιών στην Παραλία (Ομπρέλες-Κρεβατάκια) και η 
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Τουριστική Εμπορική και Βιομηχανική Εταιρεία Αμμοχώστου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 7Α του περί Προστασίας της Παραλίας 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) Κανονισμών, έτσι 
ώστε:  

1. οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν με τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική 
αγορά, 

2. να επιτευχθεί συμμόρφωση των προνοιών τους με σχετική γνωμάτευση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, 
ημερομηνίας 9 Μαΐου 2014, και 

3. οι πρόνοιές τους να συνάδουν με το άρθρο 12 του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, 

με απώτερο στόχο να απαλειφθούν οι διακρίσεις και να επιτρέπεται ο ανταγωνισμός μεταξύ των 
ενδιαφερομένων για την παροχή διευκολύνσεων στις παραλίες. 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση της πρόνοιας στην οποία καθορίζονται οι 
όροι και οι προϋποθέσεις για την υποβολή προσφορών για παροχή διευκολύνσεων στην παραλία, σύμφωνα 
με την οποία μεταξύ άλλων απαιτείται η συμπλήρωση αποδεδειγμένης πενταετούς τουλάχιστον πείρας στην 
παροχή διευκολύνσεων στη θαλάσσια περιοχή για την οποία θα υποβληθεί προσφορά, έτσι ώστε να απαιτείται 
τριετής τουλάχιστον πείρα στην παροχή διευκολύνσεων στην Κύπρο ή σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Σημειώνεται ότι η υπό τροποποίηση πρόνοια των βασικών κανονισμών εγκρίθηκε από τη Βουλή υπό τη 
μορφή τροπολογίας στα πλαίσια της συζήτησης και έγκρισης των περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και 
∆ικαιώματα) Κανονισμών του 2013.  Ειδικότερα, στο κείμενο των εν λόγω κανονισμών, όπως αυτοί αρχικά 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, προβλεπόταν ότι μεταξύ άλλων στους όρους παραχώρησης άδειας 
για την παροχή διευκολύνσεων στις παραλίες της ∆ημοκρατίας καθίσταται δυνατή η υποβολή και η 
προσκόμιση των αναγκαίων δικαιολογητικών όχι μόνο από τις αρμόδιες αρχές της, αλλά και από αντίστοιχες 
αρχές άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για σκοπούς προσαρμογής προς τις αντίστοιχες 
διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας και διασφάλισης υγιούς ανταγωνισμού μεταξύ όλων των παρόχων που 
ενδιαφέρονται να προσφέρουν τις εν λόγω διευκολύνσεις.  Εντούτοις, η Βουλή με την υιοθέτηση σχετικής 
τροπολογίας που υποβλήθηκε από μέλη της καθόρισε πως για την υποβολή προσφορών για την παροχή 
διευκολύνσεων μεταξύ άλλων απαιτείται η συμπλήρωση αποδεδειγμένης πενταετούς τουλάχιστον πείρας στην 
παροχή διευκολύνσεων στη θαλάσσια περιοχή για την οποία θα υποβληθεί προσφορά αντί στην Κύπρο ή σε 
άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως προβλεπόταν στο αρχικό κείμενο των κανονισμών. 

 Σημειώνεται επίσης ότι παράλληλα με την έγκριση των κανονισμών η Βουλή ψήφισε τον περί 
Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικό) Νόμο του 2013.  Σκοπός του νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη 
Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, ήταν η κατάργηση της δυνατότητας παραχώρησης αδειών παροχής 
διευκολύνσεων ή υπηρεσιών σε δικαιούχους άδειας χωρίς προσφορές, με απώτερο στόχο την εναρμόνιση με 
τις διατάξεις της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ, όμως κατά την ψήφισή του από την ολομέλεια του σώματος η Βουλή 
των Αντιπροσώπων υιοθέτησε σχετικές τροπολογίες που υποβλήθηκαν από μέλη της, διαμορφώνοντας το 
αρχικό νομοσχέδιο, έτσι ώστε: 

1. κατά τη χορήγηση αδειών για παροχή υπηρεσιών να δίνεται κατά προτεραιότητα δικαίωμα επιλογής στο 
διαχειριστή παράκτιου ξενοδοχείου ή κέντρου αναψυχής που επιδεικνύει ενδιαφέρον και υποβάλλει 
σχετική προσφορά για εξασφάλιση των εν λόγω αδειών για το μέρος της παραλίας που εφάπτεται 
αυτών, υπό τον όρο ότι, σε περίπτωση που υποβληθεί από οποιονδήποτε άλλον ενδιαφερόμενο 
υψηλότερη προσφορά, ο εν λόγω διαχειριστής θα καταβάλει το ποσό της υψηλότερης προσφοράς που 
υποβλήθηκε και 

2. το δικαίωμα παραχώρησης άδειας στους δικαιούχους άδειας χωρίς προσφορές που προβλέπει η υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία να παύει να ισχύει κατά την ημερομηνία συμπλήρωσης της συντάξιμης 
ηλικίας αυτών, όπως αυτή καθορίζεται με βάση τις διατάξεις του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, ή 
κατά την ημερομηνία συμπλήρωσης δέκα ετών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου, 
οποιαδήποτε από τις δύο ημερομηνίες είναι η προγενέστερη. 

 Όπως είναι γνωστό, ο νόμος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του 
άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων απέρριψε την 
αναπομπή και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας άσκησε το δικαίωμα αναφοράς του νόμου στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο δυνάμει του άρθρου 140 του Συντάγματος, το οποίο στις 9 Μαΐου 2014 αποφάσισε πως οι 
πρόνοιές του αντίκεινται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο. 
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 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, η κατάθεση των  κανονισμών κρίθηκε 
αναγκαία λόγω της τροποποίησης που επέφερε η Βουλή στους βασικούς κανονισμούς, σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, με αποτέλεσμα να απαιτείται εκ νέου τροποποίηση των προνοιών τους, για σκοπούς συμμόρφωσης 
τόσο με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ όσο και με την πιο πάνω αναφερόμενη γνωμάτευση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Παράλληλα, με τους κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση των προνοιών τους με 
σχετικό άρθρο του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, σύμφωνα με το οποίο οποιαδήποτε άδεια παροχής 
υπηρεσιών ή διευκολύνσεων που χορηγείται δε δημιουργεί ή παρέχει στον κάτοχό της οποιοδήποτε δικαίωμα, 
προνόμιο, συμφέρον ή πλεονέκτημα στο μέρος της παραλίας στο οποίο αναφέρεται. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας 
διαφώνησε με τις πρόνοιες των κανονισμών, αφού, όπως ανέφερε στην επιτροπή, η υφιστάμενη πρόνοια των 
βασικών κανονισμών δε συνιστά ευμενή μεταχείριση για οποιοδήποτε προσφοροδότη για την παροχή 
διευκολύνσεων ούτε παραβιάζει την αρχή της ισότητας.  Περαιτέρω, όπως ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε, 
είναι παραδεκτό πως κάθε θαλάσσια περιοχή έχει τα δικά της χαρακτηριστικά, τη δική της ξεχωριστή ροή των 
νερών και το δικό της διαφορετικό βαθμό επικινδυνότητας.  Συναφώς, όπως υποστήριξε ο ίδιος, η γνώση της 
περιοχής από τα άτομα που ασχολούνται με θαλάσσια αθλήματα στη συγκεκριμένη περιοχή, αλλά και από 
τους επαγγελματίες παρόχους υπηρεσιών διευκολύνσεων, οι οποίοι έχουν την ευθύνη τόσο για τους πελάτες 
όσο και για τους υπαλλήλους τους, κρίνεται επιβεβλημένη.  Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε στην 
επιτροπή την ανάγκη περαιτέρω τροποποίησης των βασικών κανονισμών, για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής 
των προνοιών τους σε σχέση με τη διαδικασία των προσφορών. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ναυαγοσωστικής ανέφερε στην επιτροπή πως η καλή 
γνώση και η εμπειρία στη θαλάσσια περιοχή ως προϋπόθεση για την υποβολή προσφοράς για παροχή 
διευκολύνσεων στη συγκεκριμένη περιοχή είναι ιδιαίτερα μεγάλης σημασίας για λόγους ασφάλειας.  Ειδικότερα, 
όπως ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, στις διάφορες παραλίες της Κύπρου η επίδραση του ανέμου, η 
συμπεριφορά του νερού λόγω επεμβάσεων στις παραλίες, καθώς και τα υπόγεια ρεύματα δημιουργούν 
τέτοιους κινδύνους που ενδέχεται, στις περιπτώσεις που οι επαγγελματίες παροχείς διευκολύνσεων δε 
γνωρίζουν καλά την περιοχή, να έχουν ως αποτέλεσμα την κατακόρυφη αύξηση των περιστατικών ατυχημάτων 
και πνιγμών.  Περαιτέρω, όπως ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε, οι παροχείς διευκολύνσεων, γνωρίζοντας 
καλύτερα την παραλία στην οποία δραστηριοποιούνται, βοηθούν τους ναυαγοσώστες, αλλά και το Κέντρο 
Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης στις περιπτώσεις έρευνας για την ανεύρεση ελλείποντων προσώπων ή 
και διάσωσης προσώπων, αφού γνωρίζουν τον τρόπο με τον οποίο μπορούν να προσεγγίσουν τη 
συγκεκριμένη περιοχή με τα σκάφη τους, λαμβάνοντας πρωτίστως υπόψη την επικινδυνότητα συγκεκριμένων 
σημείων.  Υπό το φως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή πως διαφωνεί με τους 
κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, διαδικαστικά.  Από το ’91 που μπήκα στη Βουλή μία φορά το χρόνο τουλάχιστον 
υπάρχει αυτή η συζήτηση.  Και ζούμε το ίδιο πράγμα.  Ο ένας μετά τον άλλο οι συνάδελφοι της Αμμοχώστου 
σηκώνονται να μιλήσουν τζιαι να ξαναμιλήσουν...  Τριάντα χρόνια!  Είναι κεκορεσμένο το θέμα.  Εάν μιλήσει 
ένας, θα αρχίσει ο γύρος και δε θα τελειώνουμε!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 

 Τροπολογία πάνω στο κυβερνητικό;  Αμμά σχέσην έσιετε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, ο κ. Χατζηγιάννης.  Ο κ. Χατζηγιάννης να πάρει το λόγο, εφόσον έχει μια πρόταση να υποβάλει. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συμφωνώ ότι είναι πολυσυζητημένο το θέμα και δε χρειάζεται να γίνει οποιαδήποτε 
περαιτέρω αναφορά.  Απλώς, προκειμένου να διαμορφώσουμε ένα πλαίσιο σύγκλισης, κάνουμε μια 
προφορική τροπολογία με την οποία ουσιαστικά αφήνουμε την αποδεδειγμένη πενταετή τουλάχιστον εμπειρία 
στην παροχή διευκολύνσεων στη θαλάσσια περιοχή της Κύπρου.  Αυτή είναι η τροπολογία την οποία...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 ∆ηλαδή; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ...θέτουμε για προβληματισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μπορείτε να διευκρινίσετε σε ποιο άρθρο... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντί τριετούς, πενταετής... 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 «[...] αποδεδειγμένης πενταετούς τουλάχιστον πείρας στην παροχή διευκολύνσεων στη θαλάσσια 
περιοχή της Κύπρου [...]». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Εάν δεν έχετε ένσταση, να θέσουμε την τροπολογία αυτή σε ψηφοφορία, εάν συμφωνείτε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, είκοσι υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, οι κανονισμοί απορρίπτονται. 
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 Τα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εγγραφής 
Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών 
Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του χρονικού περιορισμού των έξι μηνών που 
διέπει την προσωρινή παροχή υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία από εργοθεραπευτές που είναι εγκατεστημένοι και 
ασκούν το επάγγελμα του εργοθεραπευτή σε άλλα κράτη μέλη εκτός της ∆ημοκρατίας για σκοπούς πλήρους 
εναρμόνισης με την Οδηγία 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η εφαρμογή των διατάξεων του περί Αναγνώρισης 
Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου του 2008 για σκοπούς εγγραφής στα μητρώα ψυχολόγων των 
επαγγελματιών ψυχολόγων που προέρχονται από άλλα κράτη μέλη με στόχο την πλήρη εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα νομοσχέδια «Ο περί Εγγραφής 
Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Εγγραφής 

Επαγγελματιών Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αδάμος Αδάμου Νίκος Νουρής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και στις 4 και 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, ο Εθνικός Συντονιστής για την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων,  εκπρόσωποι 
του Συμβουλίου Εγγραφής Εργοθεραπευτών, του Συμβουλίου Εγγραφής Ψυχολόγων, του Παγκύπριου 
Συλλόγου Εργοθεραπευτών, του Παγκύπριου Συλλόγου Ψυχολόγων και του Συνδέσμου Ψυχολόγων Κύπρου. 

 Σκοπός και των δύο υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η πλήρης εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
την Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά 
με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει και τα δύο νομοσχέδια, η ανάγκη για τροποποίηση 
του περί Εγγραφής Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών Νόμου και του περί Εγγραφής Ψυχολόγων Νόμου 
επισημάνθηκε στα πλαίσια της τελευταίας συνάντησης του Εθνικού Συντονιστή για την Αναγνώριση των 
Επαγγελματικών Προσόντων με την τρόικα, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιουλίου 2014, κατά την οποία 
καθορίστηκαν οι νόμοι που χρήζουν τροποποίησης, προκειμένου να συνάδουν πλήρως με το κοινοτικό 
κεκτημένο.  Συνεπώς, η ψήφιση των νομοσχεδίων αποτελεί μνημονιακή υποχρέωση της ∆ημοκρατίας, η οποία 
όφειλε να θέσει σε ισχύ τις σχετικές τροποποιήσεις μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2014.  Σημειώνεται συναφώς ότι 
τα υπό εξέταση νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή στις 6 Νοεμβρίου 2014.    

 Συγκεκριμένα, σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής 
Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών Νόμου, έτσι ώστε να απαλειφθεί ο χρονικός περιορισμός των έξι μηνών που 
διέπει την προσωρινή παροχή υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία από εργοθεραπευτές που είναι εγκατεστημένοι και 
ασκούν το επάγγελμα του εργοθεραπευτή σε άλλα κράτη μέλη εκτός της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως εξήγησε στην επιτροπή ο Εθνικός Συντονιστής για την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών 
Προσόντων, ο χρονικός περιορισμός των έξι μηνών κρίθηκε ότι περιορίζει αδικαιολόγητα την προσωρινή και 
περιστασιακή παροχή των εν λόγω υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία, γι’ αυτό μετά τη θέση σε ισχύ της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, εφόσον το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο, ο προσωρινός και περιστασιακός 
χαρακτήρας της παροχής των υπηρεσιών αυτών θα κρίνεται από την αρμόδια αρχή κατά περίπτωση, σε 
συνάρτηση με τη διάρκεια, τη συχνότητα, την περιοδικότητα ή το συνεχή χαρακτήρα της παροχής.  

 Το Συμβούλιο Εγγραφής Εργοθεραπευτών και ο Παγκύπριος Σύλλογος Εργοθεραπευτών συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου. 
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Ψυχολόγων Νόμου, έτσι 
ώστε για την εγγραφή στα μητρώα ψυχολόγων των επαγγελματιών ψυχολόγων που προέρχονται από άλλα 
κράτη μέλη να ισχύουν και οι διατάξεις του περί Αναγνώρισης Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου του 2008 
και όχι του περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου, που έχει 
καταργηθεί. 

 Το Συμβούλιο Εγγραφής Ψυχολόγων διαφώνησε με την προτεινόμενη τροποποίηση και εισηγήθηκε 
στην επιτροπή τη διαμόρφωση της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να αποκλείονται από την 
εγγραφή στα μητρώα ψυχολόγων Κύπριοι επαγγελματίες που είναι εγγεγραμμένοι ως ψυχολόγοι στην Ελλάδα, 
καθώς το συμβούλιο θεωρεί ότι τα απαιτούμενα στην ελληνική νομοθεσία προσόντα είναι τα ελάχιστα και 
υστερούν σε σχέση με τα προσόντα που απαιτεί η εθνική μας νομοθεσία.  Περαιτέρω, το συμβούλιο, με την 
ευκαιρία της συζήτησης του παρόντος νομοσχεδίου, αναφέρθηκε και σε άλλα προβλήματα που 
παρουσιάζονται από την εφαρμογή του περί Εγγραφής Ψυχολόγων Νόμου, όπως είναι η ονομασία των 
διάφορων μητρώων, τα οποία ωστόσο, όπως επισημάνθηκε, χρήζουν περαιτέρω μελέτης και ως εκ τούτου δεν 
είναι δυνατόν να ρυθμιστούν στα πλαίσια της εξέτασης του παρόντος νομοσχεδίου. 

 Τοποθετούμενοι στην πιο πάνω εισήγηση του Συμβουλίου Εγγραφής Ψυχολόγων, ο Εθνικός 
Συντονιστής για την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων και οι εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν ότι η εισήγηση αυτή δεν μπορεί να γίνει 
αποδεκτή, καθώς συνιστά διάκριση σε βάρος των Κυπρίων πολιτών.  Ταυτόχρονα, όπως επισήμαναν οι ίδιοι, 
το Συμβούλιο Εγγραφής Ψυχολόγων ως αρμόδια αρχή έχει την εξουσία με βάση τον περί Αναγνώρισης 
Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο, στις περιπτώσεις που κρίνει ότι τα προσόντα του αιτητή υστερούν σε 
σχέση με τα απαιτούμενα στην εθνική νομοθεσία προσόντα, να διενεργήσει δοκιμασία επάρκειας, με σκοπό να 
αξιολογήσει την ικανότητα του αιτητή να ασκήσει νομοθετικά κατοχυρωμένο επάγγελμα στη ∆ημοκρατία, ή/και 
να απαιτήσει από τον αιτητή πρακτική άσκηση προσαρμογής, η οποία διεξάγεται υπό την ευθύνη 
αναγνωρισμένου επαγγελματία, μπορεί να συνοδεύεται από συμπληρωματική εκπαίδευση και υπόκειται σε 
αξιολόγηση.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης και των δύο νομοσχεδίων σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υποβάλλει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο τίτλος του πρέπει 
να τροποποιηθεί, έτσι ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καθορισμός επιπρόσθετων κατηγοριών πολιτών που θα έχουν δικαίωμα πρόσβασης σε δωρεάν ή 
μειωμένου κόστους ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα δημόσια νοσηλευτήρια και που θα εξαιρούνται από την 
προβλεπόμενη προϋπόθεση της καταβολής εισφορών σε ασφαλιστέες απολαβές για τρία συνολικά έτη.  
Παράλληλα, επέκταση της διακριτικής ευχέρειας του Υπουργού Υγείας να απαλλάσσει οποιοδήποτε πρόσωπο 
από το σύνολο ή μέρος των προϋποθέσεων ή των τελών που απαιτούνται για την εν λόγω πρόσβαση, ώστε να 
έχει τη δυνατότητα αυτή, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, για ανθρωπιστικούς λόγους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Στέλλα Κυριακίδου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Μη μέλη της επιτροπής:   

 Αδάμος Αδάμου Νίκος Νουρής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 
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 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) Νόμου, έτσι ώστε να καθοριστούν στο  νόμο αυτό επιπρόσθετες κατηγορίες 
πολιτών που θα έχουν δικαίωμα πρόσβασης σε δωρεάν ή μειωμένου κόστους ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
στα δημόσια νοσηλευτήρια, σύμφωνα με τους σχετικούς περί Κυβερνητικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
(Γενικούς) Κανονισμούς, και οι οποίες κατηγορίες πολιτών θα εξαιρούνται από την προβλεπόμενη στο βασικό 
νόμο προϋπόθεση της καταβολής εισφορών σε ασφαλιστέες απολαβές, σύμφωνα με τον περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμο, για τρία συνολικά έτη.  Παράλληλα, διευρύνεται η διακριτική ευχέρεια του Υπουργού Υγείας 
να απαλλάσσει οποιοδήποτε πρόσωπο από το σύνολο ή μέρος των προϋποθέσεων ή των τελών που 
απαιτούνται για πρόσβαση σε ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα δημόσια νοσηλευτήρια, ώστε να έχει τη 
δυνατότητα αυτή, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, για ανθρωπιστικούς λόγους.   

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη εξαίρεσης ευάλωτων ομάδων πολιτών από την προϋπόθεση της καταβολής 
εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τρία τουλάχιστον έτη, προκειμένου αυτές να καταστούν 
δικαιούχοι ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στα δημόσια νοσηλευτήρια, επισημάνθηκε έγκαιρα από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Φεβρουαρίου 2014, στα 
πλαίσια αυτεπάγγελτης εξέτασης θέματος που ενεγράφη έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. Ζαχαρία 
Ζαχαρίου, κ. Στέλλας Κυριακίδου και κ. Κώστα Κωνσταντίνου με τίτλο «Τα προβλήματα που προκύπτουν στη 
διαδικασία έκδοσης ταυτότητας νοσηλείας, σε συσχετισμό με την πρόνοια της νομοθεσίας για καταβολή 
κοινωνικών ασφαλίσεων».  

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει 
το νομοσχέδιο, το Υπουργείο Υγείας, σε συνέχεια της συζήτησης που είχε διεξαχθεί ενώπιον της επιτροπής για 
το αναφερόμενο πιο πάνω αυτεπάγγελτο θέμα και δεδομένης της αποστέρησης από διάφορες ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού του δικαιώματος πρόσβασης σε ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, υπέβαλε σχετικό 
ενημερωτικό σημείωμα στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο με σχετική απόφασή του όρισε Υπουργική 
Επιτροπή για εξέταση του θέματος.  Η Υπουργική Επιτροπή, η οποία αποτελείτο από τον Υπουργό Υγείας, τον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, υιοθέτησε τις περισσότερες από τις εισηγήσεις του Υπουργείου Υγείας και κατέληξε στην 
προτεινόμενη με το νομοσχέδιο ρύθμιση. 

 Η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε ειδικότερα στις νέες κατηγορίες πολιτών που εξαιρούνται από την 
προϋπόθεση της καταβολής εισφορών σε ασφαλιστέες απολαβές για τρία έτη, οι οποίες είναι οι ακόλουθες: 

1. Τα πρόσωπα που πάσχουν από σοβαρές ασθένειες, όπως νεφροπαθείς που υποβάλλονται σε 
αιμοκάθαρση, ασθενείς με μεσογειακή αναιμία, ασθενείς με συγγενείς αιμορραγικές διαθέσεις και άλλοι 
ασθενείς. 

2. Οι άνεργοι. 

3. Οι έγκυες γυναίκες. 

4. Τα παιδιά ηλικίας μέχρι δεκαοκτώ ετών.  

5. Οι μονογονεϊκές οικογένειες. 

 Σημειώνεται ότι τα πρόσωπα που εμπίπτουν στις κατηγορίες αυτές, για να επωφελούνται της 
αναφερόμενης πιο πάνω εξαίρεσης, πρέπει να διαμένουν μόνιμα στις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία 
περιοχές. 

 Ο εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής, επισημάνθηκε από όλους η 
ανάγκη επέκτασης της προτεινόμενης εξαίρεσης και σε άλλες ομάδες του πληθυσμού, όπως είναι οι φοιτητές 
και οι παθόντες.  Ωστόσο, λόγω του ότι τέτοια επέκταση συνεπάγεται κόστος και δεδομένου ότι, σύμφωνα με 
σχετική συνταγματική διάταξη, δεν επιτρέπεται η επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού από τη Βουλή, η 
επιτροπή αποφάσισε να απευθυνθεί γραπτώς στον Υπουργό Υγείας ζητώντας να μελετηθεί και να προωθηθεί, 
σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών, η επέκταση της σχετικής εξαίρεσης και στις δύο πιο πάνω 
κατηγορίες του πληθυσμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/77/ΕΕ για τροποποίηση της Οδηγίας 2006/116ΕΚ/ για τη διάρκεια 
προστασίας του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας και ορισμένων συγγενικών δικαιωμάτων, καθώς και 
ορθότερη εναρμόνιση με το στοιχείο γ΄ της παραγράφου 2 του άρθρου 5 της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την 
εναρμόνιση ορισμένων πτυχών του δικαιώματος του δημιουργού και συγγενικών δικαιωμάτων στην κοινωνία 
της πληροφορίας.  Μεταξύ άλλων, θέσπιση μέτρων για την προστασία των δικαιωμάτων των ερμηνευτών ή 
των εκτελεστών και επέκταση της διάρκειας προστασίας για τις υλικές ενσωματώσεις των ερμηνειών ή των 
εκτελέσεων και για τις ηχογραφήσεις από τα πενήντα χρόνια, που ισχύει σήμερα, στα εβδομήντα χρόνια από τη 
σχετική εκτέλεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί του 
∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2014» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, αναπλ. πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ   

 Μαρία Κυριακού, εκπροσωπώντας τον Άγγελος Βότσης 

 κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη Γιώργος Βαρνάβα 

 Κώστας Κώστα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της αστυνομίας, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του ΚΕΒΕ, του 



907 

 

Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙΚΑ), της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας 
Οπτικοακουστικών Έργων (ΚΕΠΟΕ), της εταιρείας “The Performing Right Society (PRS) Ltd”, της εταιρείας 
“Asteras Συλλογική ∆ιαχείριση ∆ικαιωμάτων”, του Οργανισμού Συλλογικής ∆ιαχείρισης Συγγενικών και Άλλων 
∆ικαιωμάτων “∆ιόνυσος Ζαγρέας Λτδ”, του ΠΑΣΥΞΕ και του ΣΤΕΚ. 

 Η ΟΕΒ, η ΠΟΒΕΚ, η εταιρεία GRAMMO και η εταιρεία “Business Software Alliance”, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων Νόμου, ώστε αφενός μεν να επιτευχθεί η εναρμόνιση του εθνικού δικαίου με την 
«Οδηγία 2011/77/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 27ης Σεπτεμβρίου 2011, για 
τροποποίηση της Οδηγίας 2006/116/ΕΚ για τη διάρκεια προστασίας του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας 
και ορισμένων συγγενικών δικαιωμάτων», αφετέρου δε να επιτευχθεί η ορθότερη εναρμόνιση της ισχύουσας 
νομοθεσίας με το στοιχείο γ΄ της παραγράφου 2 του άρθρου 5 της «Οδηγίας 2001/29/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 22ας Μαΐου 2001 για την εναρμόνιση ορισμένων πτυχών του δικαιώματος 
του δημιουργού και συγγενικών δικαιωμάτων στην κοινωνία της πληροφορίας».  

 Ειδικότερα, με το παρόν νομοσχέδιο προτείνονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Αναδιατυπώνεται η παράγραφος (Ι) του εδαφίου (2) του άρθρου 7 του βασικού νόμου, έτσι ώστε να 
συνάδει το λεκτικό με αυτό του αντίστοιχου άρθρου της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ.  

2. Θεσπίζονται μέτρα για την προστασία των δικαιωμάτων των ερμηνευτών ή των εκτελεστών, όπως το 
δικαίωμα καταγγελίας μιας σύμβασης με την οποία ο ερμηνευτής ή ο εκτελεστής μεταβίβασε ή εκχώρησε 
τα δικαιώματά του στην υλική ενσωμάτωση των ερμηνειών ή των εκτελέσεων σε έναν παραγωγό 
ηχογραφήσεων, το δικαίωμα λήψης ετήσιας συμπληρωματικής αμοιβής και η υποχρέωση των 
παραγωγών ηχογραφήσεων για δέσμευση τουλάχιστον μια φορά ετησίως ποσού που αντιστοιχεί στο 
20% των εσόδων από τα αποκλειστικά δικαιώματα παραγωγής, διανομής και διάθεσης των 
ηχογραφήσεων προς όφελος των ερμηνευτών ή των εκτελεστών. 

3. Επεκτείνεται η διάρκεια προστασίας για τις υλικές ενσωματώσεις των ερμηνειών ή των εκτελέσεων και 
για τις ηχογραφήσεις από τα πενήντα (50) χρόνια, πράγμα που ισχύει σήμερα, στα εβδομήντα (70) 
χρόνια από τη σχετική εκτέλεση.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση του άρθρου 7 του 
βασικού νόμου προέκυψε μετά από σχετική υπόδειξη ιδιωτικής εταιρείας συλλογικής διαχείρισης πνευματικών 
δικαιωμάτων, προκειμένου το λεκτικό του εν λόγω άρθρου να συνάδει με αυτό του αντίστοιχου άρθρου της 
Οδηγίας 2001/29/ΕΚ.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα όσα κατατέθηκαν στην επιτροπή, σε ό,τι αφορά τις 
τροποποιήσεις που προτείνονται στα υπόλοιπα άρθρα της βασικής νομοθεσίας, αυτά εναρμονίζουν την 
υφιστάμενη νομοθεσία με την Οδηγία 2011/77/ΕΕ, το σκεπτικό της οποίας βασίζεται στο γεγονός ότι οι 
ερμηνευτές ή οι εκτελεστές αρχίζουν τη σταδιοδρομία τους σε νεαρή ηλικία και η σημερινή υφιστάμενη 
πεντηκονταετής διάρκεια προστασίας που εφαρμόζεται στις ενσωματώσεις των ερμηνειών ή των εκτελέσεων 
συχνά δεν προστατεύει τις ερμηνείες ή τις εκτελέσεις τους καθ’ όλη τη διάρκεια του βίου τους, με αποτέλεσμα 
ορισμένοι ερμηνευτές ή εκτελεστές να αντιμετωπίζουν πρόβλημα με την απώλεια εισοδήματος σε μεγαλύτερες 
ηλικίες. 

 Η εκπρόσωπος της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Οπτικοακουστικών Έργων και του Οργανισμού 
Συλλογικής ∆ιαχείρισης Συγγενικών και Άλλων ∆ικαιωμάτων “∆ιόνυσος Ζαγρέας Λτδ” εξέφρασε τη διαφωνία 
της σε ό,τι αφορά την τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου και ισχυρίστηκε ότι το λεκτικό της 
τροποποίησης που προτείνεται δεν αποδίδει το λεκτικό του άρθρου της σχετικής Οδηγίας, με το οποίο 
επιχειρείται η εναρμόνιση.  

 Οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι δεν εξέφρασαν καμία διαφωνία επί των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι η ημερομηνία κατά την οποία υποχρεούτο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να εναρμονιστεί με 
τις πρόνοιες της Οδηγίας 2011/77/ΕΚ ήταν η 1η Νοεμβρίου 2013, το νομοσχέδιο όμως κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων μόλις στις 27 Νοεμβρίου 2014. 

 Με την ευκαιρία αυτή τόσο ο πρόεδρος όσο και τα μέλη της επιτροπής δηλώνουν την έντονη 
απαρέσκειά τους για την παρατηρούμενη από μέρους της κυβέρνησης καθυστέρηση στην κατάθεση του 
νομοσχεδίου στη Βουλή, γεγονός για το οποίο αποστάλθηκε επιστολή στο αρμόδιο υπουργείο, επισημαίνοντας 
τον κίνδυνο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να υποστεί μεγάλες χρηματικές κυρώσεις για τυχόν παραβίαση 
δεσμεύσεων προς την Ευρωπαϊκή Ένωση σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης.  

 Συναφώς, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως προβαίνει σε όλα τα αναγκαία διαβήματα, 
ώστε να επιτυγχάνεται η έγκαιρη κατάθεση και ψήφιση της νομοθεσίας για σκοπούς εναρμόνισης με 
ευρωπαϊκή Οδηγία πριν από την καταληκτική ημερομηνία συμμόρφωσης με αυτή. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
της όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία και διαμορφώθηκε νομοτεχνικά. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχέδιου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί ∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επέκταση της μέγιστης χρονικής περιόδου μεταβίβασης των καθηκόντων διαχείρισης των αποθεμάτων 
έκτακτης ανάγκης και των ειδικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών από τον Κυπριακό Οργανισμό ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών σε άλλα κράτη μέλη ή σε οικονομικούς φορείς από δώδεκα μήνες, που ισχύει 
σήμερα, σε σαράντα οκτώ μήνες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, αναπλ. πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου, εκπροσωπώντας 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης τον κ. Άγγελο Βότση 
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 Κώστας Κώστα Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα πλαίσια της συνεδρίας κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (ΚΟ∆ΑΠ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
Νόμου του 2003 [Νόμος αρ. 149(Ι) του 2003], όπως έκτοτε τροποποιήθηκε, για την επέκταση της μέγιστης 
χρονικής περιόδου μεταβίβασης των καθηκόντων διαχείρισης των αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης και των 
ειδικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών από τον ΚΟ∆ΑΠ σε άλλα κράτη μέλη ή σε οικονομικούς φορείς. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση προβλέπεται η δυνατότητα επέκτασης της 
μέγιστης χρονικής περιόδου μεταβίβασης των καθηκόντων διαχείρισης των αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης και 
των ειδικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών από δώδεκα μήνες, που ισχύει σήμερα, σε σαράντα οκτώ μήνες. 

 Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που η υφιστάμενη βασική νομοθεσία αποτελεί μεταφορά της Οδηγίας 
2009/119/ΕΚ, το σχετικό άρθρο της εν λόγω Οδηγίας δεν καθορίζει συγκεκριμένη χρονική περίοδο 
μεταβίβασης των καθηκόντων για τη διαχείριση των υπό αναφορά αποθεμάτων, αλλά επαφίεται στη διακριτική 
ευχέρεια των κρατών μελών να την καθορίσουν.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη τροποποίηση έγινε έπειτα 
από σχετικό αίτημα του ΚΟ∆ΑΠ προς το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθότι 
αυτή κρίθηκε απαραίτητη για την επιτάχυνση της υλοποίησης μίας σειράς πολιτικών αποφάσεων σε σχέση με 
τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων αποθήκευσης πετρελαιοειδών από τη Λάρνακα. 

 Ειδικότερα, το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’ αριθμόν 77.286, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 
2014, ενέκρινε την παραχώρηση γης που βρίσκεται εντός της περιοχής Βασιλικού στον ΚΟ∆ΑΠ, η οποία 
σύμφωνα με το Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης προορίζεται για τη χωροθέτηση ιδιόκτητων τερματικών 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η υλοποίηση του εν λόγω έργου αναμένεται να ολοκληρωθεί σε τέσσερα 
χρόνια περίπου και ως εκ τούτου είναι προς το συμφέρον του οργανισμού η σύναψη μακροχρόνιας σύμβασης 
για την ενοικίαση αποθηκευτικών χώρων φύλαξης των αποθεμάτων πετρελαιοειδών προς αποφυγή 
σημαντικών εξόδων που σχετίζονται με τη μεταφορά τους και τις διαδικασίες πώλησης και επαναγοράς τους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ο 
Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού αποφάσισε όπως δοθούν οδηγίες προς τον 
ΚΟ∆ΑΠ να προβεί σε διαδικασία προσφορών για ενοικίαση αποθηκευτικών χώρων διατήρησης των 
αποθεμάτων, υπό τον όρο ότι το κόστος ενοικίασης δε θα υπερβαίνει το ποσό το οποίο δαπανάται στο παρόν 
στάδιο για τον ίδιο σκοπό.  

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω απόφαση λήφθηκε στα πλαίσια: 

1. των δεσμεύσεων του κράτους για μετακίνηση των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και υγραερίου από τη 
Λάρνακα, 

2. του διατάγματος, που εξέδωσε ο δήμος Λάρνακας και επικύρωσε ο Υπουργός Εσωτερικών, σχετικά με 
τον τερματισμό χρήσης των εγκαταστάσεων αποθήκευσης ή/και εμφιάλωσης ή/και μεταποίησης 
πετρελαιοειδών και υγραερίου εντός των διοικητικών ορίων του δήμου Λάρνακας, καθώς και την 
αφαίρεση των οικοδομών και κάθε μορφής εγκαταστάσεων που περιλαμβάνονται στα τεμάχια που 
καταγράφονται στο εν λόγω διάταγμα μέχρι την 30ή Ιανουαρίου 2017 και 

3. της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου υπ’ αριθμόν 77.257, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, για 
αποκρατικοποίηση/μετοχοποίηση της Κυπριακής Εταιρείας Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών, με εξαίρεση 
το χημείο της, στους χώρους της οποίας διατηρείται μεγάλο μέρος των αποθεμάτων του ΚΟ∆ΑΠ, ώστε 
να καταστεί δυνατή η υλοποίηση των πιο πάνω μέχρι την 30ή Αυγούστου 2017.  

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά πλειοψηφία 
του αναπληρωτή προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, του εκπροσώπου του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του σε νόμο. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 12, 13 και 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», «Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και «Οι περί 
Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του πρώτου σχεδίου νόμου είναι η γνωστοποίηση στους υπαξιωματικούς του Στρατού της 
∆ημοκρατίας οποιασδήποτε βαθμολογίας με την οποία αυτοί αξιολογούνται και όχι μόνο, όταν αυτή είναι 
“καλός” και κάτω, που ισχύει σήμερα, καθώς και παροχή σε αυτούς του δικαιώματος αμφισβήτησης της 
βαθμολογίας τους. 

 Σκοπός του δεύτερου σχεδίου νόμου είναι η γνωστοποίηση στις γυναίκες υπαξιωματικούς του Στρατού 
της ∆ημοκρατίας οποιασδήποτε βαθμολογίας με την οποία αυτές αξιολογούνται και όχι μόνο, όταν αυτή είναι 
“καλός” και κάτω, που ισχύει σήμερα, καθώς και παροχή σε αυτές του δικαιώματος αμφισβήτησης της 
βαθμολογίας τους. 

 Σκοπός του τρίτου σχεδίου νόμου είναι η γνωστοποίηση στους Εθελοντές Πενταετούς Υποχρεώσεως 
(ΕΠΥ) του Στρατού της ∆ημοκρατίας οποιασδήποτε βαθμολογίας με την οποία αυτοί αξιολογούνται και όχι 
μόνο, όταν αυτή είναι “καλός” και κάτω, που ισχύει σήμερα, καθώς και παροχή σε αυτούς του δικαιώματος 
αμφισβήτησης της βαθμολογίας τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου  
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 Αριστοτέλης Μισός  Γεώργιος Προκοπίου   

 Kώστας Κώστα  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
παράρτημα σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 2014.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, ο Υπαρχηγός της Εθνικής Φρουράς και 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός όλων των κανονισμών που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, οι οποίοι 
εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 27 του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
αντίστοιχων βασικών κανονισμών, ώστε να γνωστοποιείται στους υπαξιωματικούς, στις γυναίκες 
υπαξιωματικούς και στους Εθελοντές Πενταετούς Υποχρεώσεως (ΕΠΥ) του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
οποιαδήποτε βαθμολογία με την οποία αυτοί αξιολογούνται και όχι μόνο όταν αυτή είναι “καλός” και κάτω, που 
ισχύει σήμερα, καθώς και να παρέχεται σε αυτούς το δικαίωμα αμφισβήτησης της βαθμολογίας τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με βάση 
τροποποίηση που επήλθε το 2013 στους περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμούς, υφίσταται υποχρέωση γνωστοποίησης στους αξιωματικούς του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας όλων των βαθμολογιών με τις οποίες αυτοί αξιολογούνται και όχι μόνο όταν αυτές 
είναι από “καλός” και κάτω, που προβλεπόταν προηγουμένως, και επιπρόσθετα παρέχεται σε αυτούς το 
δικαίωμα αμφισβήτησης των εν λόγω βαθμολογιών. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς που αφορούν τους υπαξιωματικούς, άνδρες 
και γυναίκες, καθώς και τους ΕΠΥ, υποχρέωση κοινοποίησης της βαθμολογίας τους υφίσταται μόνο σε 
περίπτωση που αυτή είναι “μέτριος” και κάτω.   

 Συναφώς, το Υπουργείο Άμυνας, στα πλαίσια της χρηστής διοίκησης και για σκοπούς διαφάνειας και 
ίσης μεταχείρισης μεταξύ όλων των μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας, έκρινε σκόπιμη την κατάθεση των 
υπό συζήτηση κανονισμών στη Βουλή για τροποποίηση των αντίστοιχων βασικών κανονισμών που αφορούν 
τους υπαξιωματικούς, τις γυναίκες υπαξιωματικούς και τους ΕΠΥ, προκειμένου να γνωστοποιούνται στα πιο 
πάνω μέλη του Στρατού της ∆ημοκρατίας όλες οι βαθμολογίες με τις οποίες αξιολογούνται και να παρέχεται σε 
αυτούς δικαίωμα αμφισβήτησης των εν λόγω βαθμολογιών τους, κατ’ ανάλογο τρόπο με την υπό αναφορά 
ρύθμιση που επήλθε για τους αξιωματικούς του Στρατού της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 

2. Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 

3. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 13 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 14 κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση του όρου “∆ιοικητής” από τον όρο “Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς” και παροχή 
δυνατότητας στον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς να εκδίδει σε μέλος του πολιτικού προσωπικού του 
Υπουργείου Άμυνας που είναι τοποθετημένο στις μονάδες της Εθνικής Φρουράς άδεια οδήγησης στρατιωτικών 
ή άλλων οχημάτων της Εθνικής Φρουράς σε κατηγορία αντίστοιχη με την κατηγορία της άδειας οδήγησης που 
κατέχει το μέλος αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας 
Οδήγησης (Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Γεώργιος Προκοπίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Νίκος Νικολαΐδης 

 Αντρέας Φακοντής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Άμυνας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αυτός αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση 
του άρθρου 45Α του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου, ώστε: 

1. να αντικατασταθεί ο όρος “∆ιοικητής” από τον όρο “Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς” και 

2. να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς να εκδίδει σε μέλος του πολιτικού 
προσωπικού του Υπουργείου Άμυνας που είναι τοποθετημένο στις μονάδες της Εθνικής Φρουράς άδεια 
οδήγησης στρατιωτικών ή άλλων οχημάτων της Εθνικής Φρουράς σε κατηγορία αντίστοιχη με την 
κατηγορία της άδειας οδήγησης που κατέχει το μέλος αυτό.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Υπουργείου Άμυνας, 
καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε 
αναγκαία, καθότι αφενός μεν θα επιτρέψει την περαιτέρω αξιοποίηση του πολιτικού προσωπικού το οποίο είναι 
τοποθετημένο και για εφεδρική υπηρεσία στη μονάδα και συμμετέχει και ενεργά στις δραστηριότητες αυτής, 
λαμβανομένου υπόψη και του μειωμένου αριθμού των στρατευσίμων, και αφετέρου δε αναμένεται να συμβάλει 
στην αυξημένη ασφάλεια οδήγησης των στρατιωτικών ή άλλων οχημάτων της Εθνικής Φρουράς.   

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης της επιτροπής και της συζήτησης του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Άμυνας εισηγήθηκαν τροποποίηση της πρόνοιας του νομοσχεδίου που αφορά τη δυνατότητα του 
Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς να εκδίδει τις προαναφερόμενες άδειες οδήγησης στο πολιτικό προσωπικό που 
είναι τοποθετημένο στις μονάδες της Εθνικής Φρουράς, για σκοπούς σαφέστερης και ορθότερης διατύπωσης 
του εν λόγω κειμένου.  Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με την εισήγηση του Υπουργείου Άμυνας και ως 
εκ τούτου κατατέθηκε στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού ενσωμάτωσε 
στις πρόνοιες του νομοσχεδίου τις υπό αναφορά εισηγήσεις, κατά πλειοψηφία του προέδρου αυτής και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό τελικά έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του διαμορφωμένου νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετονομασία του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευγένιος Χαμπουλλάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 Οκτωβρίου και στις 11 ∆εκεμβρίου 2014. Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για τη μετονομασία του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε Υπουργείο Περιβάλλοντος και Αγροτικής 
Ανάπτυξης, έτσι ώστε αυτή να συμβαδίζει με τη σύγχρονη αντίληψη της ενσωμάτωσης του γεωργικού τομέα 
στην ευρύτερη αναπτυξιακή διάσταση και να αναδεικνύει το περιβάλλον ως θέμα στρατηγικής σημασίας.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπεται, όπου γίνεται αναφορά σε οποιοδήποτε νόμο ή 
οποιουσδήποτε κανονισμούς ή δημόσιο έγγραφο στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, να θεωρείται ότι 
γίνεται αναφορά στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Αγροτικής Ανάπτυξης και στον Υπουργό Περιβάλλοντος και 
Αγροτικής Ανάπτυξης, αντίστοιχα.  
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος και συνοδεύουν τον προτεινόμενο νόμο, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μια από τις σημαντικότερες δραστηριότητες του 
υπουργείου αφορά τη συμμετοχή του στη διαμόρφωση και στην υλοποίηση της Κοινής Αγροτικής 
Πολιτικής.  Η Κοινή Αγροτική Πολιτική, μέσω της οποίας διοχετεύονται σημαντικά ευρωπαϊκά κονδύλια, 
στοχεύει μεταξύ άλλων στην ευρύτερη αγροτική ανάπτυξη, που περιλαμβάνει και τη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής, και στη διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος και του τοπίου στις αγροτικές περιοχές. 

2. Ορισμένα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με δεδομένη τη σημασία της Κοινής Αγροτικής 
Πολιτικής στην αγροτική ανάπτυξη, έχουν ήδη προβεί στη μετονομασία του αντίστοιχου υπουργείου 
τους.  

3. Τα θέματα περιβάλλοντος αποτελούν βασικό πυλώνα της ανάπτυξης και τομείς όπως η γεωργία, η 
προστασία της φύσης και της βιοποικιλότητας, τα δάση, οι υδάτινοι και γεωλογικοί πόροι, καθώς και τα 
απόβλητα αποτελούν μόνο επιμέρους πτυχές των περιβαλλοντικών θεμάτων, που δεν μπορούν πλέον 
να αντιμετωπίζονται μεμονωμένα.  Περαιτέρω, δίνεται όλο και μεγαλύτερη έμφαση στην πράσινη 
ανάπτυξη, τόσο για σκοπούς προστασίας του περιβάλλοντος όσο και ως στρατηγικός στόχος της 
ευρύτερης οικονομικής ανάπτυξης, ενώ ήδη αναδύεται ως νέα προτεραιότητα η κλιματική αλλαγή, η 
οποία σε ορισμένα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης τυγχάνει χειρισμού από ξεχωριστό υπουργείο.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ανέφερε στην επιτροπή 
ότι για τη λήψη της απόφασης της μετονομασίας του υπουργείου λήφθηκαν υπόψη οι σχετικές συστάσεις της 
Παγκόσμιας Τράπεζας, στα πλαίσια μελέτης που διενήργησε η ίδια αναφορικά με την αναδιοργάνωση των 
λειτουργιών του υπουργείου.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία της εν λόγω μελέτης, επισημαίνεται ότι είναι 
αναγκαία η μεταφορά όλων των διάσπαρτων εργασιών που αφορούν περιβαλλοντικά θέματα σε ένα μόνο 
αρμόδιο υπουργείο, γι’ αυτό και γίνεται εισήγηση για σύσταση ξεχωριστού Υπουργείου Περιβάλλοντος.  
Ωστόσο, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ότι η εν λόγω εισήγηση προσκρούει στις διατάξεις του συντάγματος 
και ως εκ τούτου αποφασίστηκε η μετονομασία του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
σε Υπουργείο Περιβάλλοντος και Αγροτικής Ανάπτυξης, έτσι ώστε στην ονομασία του υπουργείου να 
αντανακλάται η προτεραιότητα σε θέματα περιβάλλοντος και αγροτικής ανάπτυξης.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της 
εξέφρασαν την κάθετη διαφωνία τους στην προτεινόμενη μετονομασία του υπουργείου και ειδικότερα στη 
διαγραφή της αναφοράς της γεωργίας στην ονομασία του.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η εν λόγω εισήγηση 
υποβαθμίζει το ρόλο που έχει να διαδραματίσει στον τόπο ο γεωργικός τομέας, συμπεριλαμβανομένης και της 
αλιείας, ενώ ταυτόχρονα δίνει προτεραιότητα σε θέματα περιβάλλοντος.  

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
αποφάσισε ομόφωνα όπως εισηγηθεί στη Βουλή την τροποποίηση του νομοσχεδίου, ώστε το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να μετονομαστεί σε Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος και ως εκ τούτου διαμόρφωσε ανάλογα το προτεινόμενο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
ίδια, σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μετονομασία του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Άρθρο 2.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα, που είναι «Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων 
Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2015.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παροχή σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι 
προϋπολογισμοί για το έτος 2015 εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του 2015 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2014 το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή 
στο μήνα Ιανουάριο του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2015 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 ∆εκεμβρίου 2014. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2015 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για το μήνα Ιανουάριο του 2015 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2014 το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανουάριο του 2014. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2015. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Ιανουάριο του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση.  Εάν επιμένετε, θα τη διαβάσει, εάν δεν επιμένετε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλη την επιμονή του γραμματέα, απορρίπτεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η απόφαση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική απόφαση) 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων  

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2014. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του έτους 2015, ποσού 
που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 
2014 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση, μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 19 μέχρι 23 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει επείγον και τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αύξηση στις σχετικές πρόνοιες των άρθρων 213 για φωτισμό, θέρμανση και καύσιμα και 322 για το 
Πρόγραμμα Σχολικής Εμπειρίας των φοιτητών του πανεπιστημίου του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το 2014 για κάλυψη των δαπανών του κατά €650.000 και €25.000, αντίστοιχα.  Ειδικότερα, οι 
πρόσθετες πιστώσεις που απαιτούνται ανέρχονται συνολικά στο ποσό των €675.000, το οποίο θα προέλθει 
από εξοικονομήσεις του πανεπιστημίου στο άρθρο 422, που αφορά δαπάνες για κατασκευαστικές και 
βελτιωτικές εργασίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον. 

 Στη συνεδρίαση που πραγματοποιήθηκε για την εξέταση του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η αύξηση στις σχετικές πρόνοιες των άρθρων 213 για φωτισμό, 
θέρμανση και καύσιμα και 322 για το Πρόγραμμα Σχολικής Εμπειρίας των φοιτητών του πανεπιστημίου του 
προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2014 για κάλυψη των δαπανών του κατά €650.000 και 
€25.000, αντίστοιχα.  Ειδικότερα, οι πρόσθετες πιστώσεις που απαιτούνται ανέρχονται συνολικά στο ποσό των 
€675.000, το οποίο θα προέλθει από εξοικονομήσεις του πανεπιστημίου στο άρθρο 422, που αφορά δαπάνες 
για κατασκευαστικές και βελτιωτικές εργασίες. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, επισημαίνεται ότι οι πρόσθετες πιστώσεις που 
απαιτούνται σε σχέση με το άρθρο 213 αφορούν την κάλυψη δαπανών που προέκυψαν κυρίως λόγω της 
αύξησης της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος και των καυσίμων.  Επιπρόσθετα, επισημαίνεται ότι οι πρόσθετες 
πιστώσεις που απαιτούνται σε σχέση με το άρθρο 322 αφορούν τη διευθέτηση οικονομικής εκκρεμότητας του 
πανεπιστημίου για αποπληρωμή του πλήρους κόστους της πρακτικής άσκησης των φοιτητών του Τμήματος 
Επιστημών της Αγωγής κατά τη σχολική χρονιά 2013-2014. 

 Σημειώνεται ότι το απαιτούμενο ποσό θα προκύψει εξ ολοκλήρου από εξοικονόμηση και δε θα επέλθει 
καμία απολύτως αύξηση επί των συνολικών κονδυλίων, τα οποία αναμένεται ότι θα δαπανηθούν μέχρι τη λήξη 
του τρέχοντος οικονομικού έτους από το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τόσο προφορικώς όσο και γραπτώς, μέσα από 
επιστολή της γενικής διευθύντριας του υπουργείου προς τη γενική διευθύντρια της Βουλής, δήλωσε ότι η 
ψήφιση του νομοσχεδίου κρίνεται αναγκαία πριν τη λήξη του έτους 2014 ιδιαίτερα για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Το νομοσχέδιο έχει σκοπό να καλύψει δαπάνες που προέκυψαν κυρίως λόγω της αύξησης της τιμής του 
ηλεκτρικού ρεύματος και των καυσίμων και οι οποίες αποτελούν οφειλές του Πανεπιστημίου Κύπρου 
προς την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και άλλους προμηθευτές, οι οποίες πρέπει να εξοφληθούν πριν το 
τέλος του έτους από τον προϋπολογισμό του 2014. 

2. Η παράλειψη εκπλήρωσης των υποχρεώσεων αυτών θα αποτελεί παράνομη ενέργεια εκ μέρους του 
πανεπιστημίου.  Η οποιαδήποτε πληρωμή από πλευράς του πανεπιστημίου χωρίς την εκ των προτέρων 
ψήφιση του εν λόγω συμπληρωματικού προϋπολογισμού επίσης θα θεωρείται παράνομη. 

3. Σε περίπτωση που ο συμπληρωματικός αυτός προϋπολογισμός δεν ψηφιστεί πριν το τέλος του 2014, 
τότε πρέπει το 2015 να προωθηθεί τροποποιητικός προϋπολογισμός, η ετοιμασία του οποίου αποτελεί 
μια χρονοβόρα διαδικασία, κατά τη διάρκεια της οποίας το πανεπιστήμιο θα έχει απλήρωτες οφειλές.  
Επιπρόσθετα, μια τέτοια ενέργεια ενδέχεται να επισύρει σχετικές παρατηρήσεις από πλευράς της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

4. Η ψήφιση του πιο πάνω συμπληρωματικού προϋπολογισμού, όπως έχει ήδη επισημανθεί, δε θα 
επιφέρει καμία απολύτως αύξηση επί των συνολικών κονδυλίων, αφού το σχετικό ποσό προκύπτει εξ 
ολοκλήρου από εξοικονομήσεις του πανεπιστημίου σε άλλο άρθρο του προϋπολογισμού του 2014. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με την ανάγκη 
προώθησης του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφισή του σε νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού 
υπέβαλε αριθμό διευκρινιστικών ερωτημάτων προς τους αρμοδίους, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου στα πλαίσια της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €675.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2014.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση του ποσού που δε θα δαπανηθεί.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2014 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.311, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι λειτουργεί ακόμα ελαιοτριβείο σε οικιστική περιοχή της κοινότητας Αναλιόντα 
στην επαρχία Λευκωσίας, προκαλώντας την αντίδραση των κατοίκων της περιοχής.  Παρά τις πολύχρονες 
αντιδράσεις και τα διαβήματα, το ελαιοτριβείο ακόμα λειτουργεί.  Έχω πληροφορηθεί ότι έχει ξεκινήσει η 
διαδικασία μετακίνησης του ελαιοτριβείου, αλλά φαίνεται ότι αυτή η διαδικασία καθυστερεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
σχεδιασμός για τη μετακίνηση του ελαιοτριβείου από την οικιστική περιοχή της κοινότητας Αναλιόντα και σε 
ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.312, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την ύπαρξη διάσπαρτων σκουπιδότοπων με σωρούς από αυτοκίνητα, βαρέλες 
μπετονιέρων, ανυψωτικά μηχανήματα και σκουριασμένα εξαρτήματα στην αριστερή πλευρά του κύριου δρόμου 
Παλαιχωρίου-Αγρού και συγκεκριμένα πριν από και μετά το κοινοτικό γήπεδο Παλαιχωρίου.  Η περιβαλλοντική 
καταστροφή είναι τεράστια και οι σκουπιδότοποι, όπως έχω πληροφορηθεί, διατηρούνται με την ανοχή του 
κοινοτικού συμβουλίου και της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να εξωραϊστεί ο χώρος και να σταματήσει η λειτουργία των παράνομων 
σκουπιδότοπων στον κύριο δρόμο Παλαιχωρίου-Αγρού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.313, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απαγορευμένη μέθοδο που χρησιμοποιούν κάποιοι ψαράδες της επαρχίας 
Αμμοχώστου με σκοπό την απομάκρυνση των δελφινιών από τα δίκτυα τους. Συγκεκριμένα, μαθαίνω ότι 
κάποιοι ψαράδες πυροβολούν με τη βοήθεια σωλήνα μέσα στη θάλασσα και ο κρότος που δημιουργείται κάτω 
από το νερό απομακρύνει τα δελφίνια από τις βάρκες των ψαράδων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να τερματιστεί η εφαρμογή αυτής της παράνομης μεθόδου που 
χρησιμοποιείται από τους ψαράδες για την απομάκρυνση των δελφινιών από τις βάρκες τους, καθώς και αν 
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προτίθεται να επαναφέρει την κρατική χορηγία που δινόταν στους ψαράδες για σκοπούς αναπλήρωσης του 
κατεστραμμένου αλιευτικού εξοπλισμού από τα δελφίνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.314, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από την εθελοντική ομάδα “Καθαριστές Βυθού” αναφορικά με τις 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις που προκύπτουν από το ψάρεμα με καλάμι. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις 
καταγγελίες, ασυνείδητοι ψαράδες, φεύγοντας από το χώρο όπου ψαρεύουν, αφήνουν πίσω τους σωρούς από 
σκουπίδια. Με τον καιρό, όπως μου αναφέρθηκε, καθιστούν τις περιοχές αυτές σκουπιδότοπους, προκαλώντας 
έτσι σοβαρές επιπτώσεις στο βυθό, αφού με τις χειμερινές τρικυμίες και τις βροχοπτώσεις τα σκουπίδια 
μεταφέρονται στο βυθό της θάλασσας. Η ίδια κατάσταση επικρατεί σε πολλούς υδατοφράκτες που επιτρέπεται 
το ψάρεμα. Επισυνάπτεται σχετική επιστολή που στάλθηκε από την ομάδα στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2014, στην οποία παρουσιάζεται λεπτομερώς το 
πρόβλημα και αναφέρονται οι περιοχές με έντονη ρύπανση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά το πρόβλημα ρύπανσης που 
δημιουργείται λόγω της ασυνείδητης συμπεριφοράς ατόμων που ψαρεύουν με καλάμι.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.315, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή σε ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.03.637 αναφορικά με το νομοσχέδιο που ετοιμάζεται από το Υπουργείο Υγείας και τροποποιεί τον 
περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμο πληροφορήθηκα ότι το νομοσχέδιο έχει εγκριθεί 
από την Εθνική Επιτροπή για τον Έλεγχο του Καπνίσματος και έχει διαβιβαστεί στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατατεθεί το εν λόγω νομοσχέδιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.316, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε επιστολή του προς τον έπαρχο Λεμεσού, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2014, ο δήμαρχος Κάτω 
Πολεμιδιών αναφέρεται στο πρόβλημα απόρριψης αποβλήτων της Μονάδας Επεξεργασίας Βιομηχανικών 
Αποβλήτων Λεμεσού σε παρακείμενη λίμνη της βιομηχανικής περιοχής.  Σύμφωνα με τα όσα αναφέρει στην 
επιστολή του ο δήμαρχος Κάτω Πολεμιδιών, έχει γίνει τεράστια επιβάρυνση του τοπικού φυσικού 
περιβάλλοντος της περιοχής και καλεί τον έπαρχο να λάβει μέτρα για αποκατάσταση του χώρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την αποκατάσταση του χώρου της λίμνης στη Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.317, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ένας αριθμός φυσικών ή νομικών προσώπων που έχει πτωχεύσει, βρίσκεται σε καθεστώς διαχείρισης 
ή εκκαθάρισης και οφείλει στις τράπεζες ή σε άλλες υποχρεώσεις στην αγορά, όπως π.χ. σε προμηθευτές, 
διαθέτει καταθέσεις σε τράπεζες του εξωτερικού. Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα εξής: 

1. Μπορεί ή έχει την εξουσία η Κεντρική Τράπεζα ή ο εκάστοτε διαχειριστής να έχει πρόσβαση ή/και να 
ελέγξει τους εν λόγω λογαριασμούς; 

2. Ποιος είναι ο μηχανισμός ή η διαδικασία εξέτασης; 

3. Υπάρχει ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης; Εάν ναι, πώς μπορεί να γίνει;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.318, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.04.083 αναφορικά μεταξύ άλλων με τη διακίνηση εμπορευμάτων μέσω των οδοφραγμάτων 
πληροφορήθηκα ότι η αρμόδια αρχή στα οδοφράγματα για τον έλεγχο διακίνησης όλων των εμπορευμάτων 
σύμφωνα με τη νομοθεσία είναι το Τμήμα Τελωνείων, εκτός από εκείνο των Στροβιλιών. Σε περίπτωση 
διακίνησης προϊόντων μέσω των οδοφραγμάτων καταγράφονται όλα τα εμπορεύματα που διακινούνται και 
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παράλληλα οι λειτουργοί του Τμήματος Τελωνείων που βρίσκονται σε υπηρεσία σε αυτά τα οδοφράγματα 
ενημερώνουν ανάλογα με τη φύση του εμπορεύματος την εμπλεκόμενη υπηρεσία (Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, 
Τμήμα Γεωργίας, Υγειονομικές Υπηρεσίες), ούτως ώστε να προβεί στους απαραίτητους ελέγχους. Όσον αφορά 
το οδόφραγμα των Στροβιλιών, αυτό τελεί υπό την εποπτεία των τελωνειακών αρχών των βρετανικών βάσεων, 
οι οποίες πρέπει να ενημερώνουν τις υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, όταν εντοπίζουν διακίνηση τροφίμων μέσω 
του εν λόγω οδοφράγματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι υπηρεσίες της 
∆ημοκρατίας έχουν ενημερωθεί από τις τελωνειακές αρχές των βρετανικών βάσεων για διακίνηση τροφίμων 
μέσω του εν λόγω οδοφράγματος, πόσες φορές έχουν ενημερωθεί και ποια προϊόντα διακινούνται μέσω του 
οδοφράγματος των Στροβιλιών. Παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο πάνω 
σε σχέση με τη διακίνηση προϊόντων από τα οδοφράγματα που ελέγχονται από το Τμήμα Τελωνείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.319, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εδώ και αρκετό καιρό παραμένει κενή η θέση ∆ιευθυντή του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Μάλιστα, η θέση αναπληρώνεται διαδοχικά από πέντε διαφορετικά άτομα 
που έχουν δικαίωμα διεκδίκησης πλήρωσης της κενωθείσας θέσης, προκαλώντας σοβαρά διοικητικά 
προβλήματα στο συγκεκριμένο τμήμα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
αποπαγοποιηθεί η συγκεκριμένη θέση και, αν ναι, γιατί καθυστερεί τόσο πολύ η διαδικασία πλήρωσής της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.320, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Βάσει της υπουργικής απόφασης 77.380, που λήφθηκε στις 22 Αυγούστου 2014, δόθηκε παράταση 
στον Κεντρικό Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών και θα παραδώσει τελικά την έκθεσή του σε σχέση με το 
Πλαίσιο ∆ιαχείρισης Θεμάτων Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών μέσω του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
στο Υπουργικό Συμβούλιο μέχρι το ∆εκέμβριο του 2014. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η 
συγκεκριμένη έκθεση και αν παραδόθηκε στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Παρακαλώ επίσης όπως κοινοποιηθεί 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων αντίγραφο της συγκεκριμένης έκθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.321, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως μας έχει ενημερώσει κατά τη διαδικασία της 
παρουσίασης του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2015 ότι έχει επιλεγεί συγκεκριμένο τεμάχιο γης για 
την ανέγερση κτιρίου που θα στεγάζει το Κρατικό Αρχείο.  Συγκεκριμένα, μας ενημέρωσε ότι επιλέχθηκε 
τεμάχιο πλησίον του υφιστάμενου κτιρίου που στεγάζει το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών.  Εξ όσων 
γνωρίζουμε, στη συγκεκριμένη περιοχή των Αγίων Ομολογητών βρίσκεται και η αρχαία νεκρόπολη της Λήδρας. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει κληθεί το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων να κάνει προληπτικές ανασκαφές στο συγκεκριμένο τεμάχιο, δεδομένης της πολύ μεγάλης 
πιθανότητας να ανευρεθούν σημαντικά αρχαιολογικά κατάλοιπα, που πιθανόν να προκαλέσουν όχι μόνο 
καθυστέρηση στο σχετικό χρονοδιάγραμμα ανέγερσης του συγκεκριμένου κτιρίου, αλλά και περαιτέρω έξοδα, 
λόγω πιθανόν αναγκαίων αλλαγών στην ίδια τη χωροθέτηση ή την κατασκευή του κτιρίου και της 
επέκτασης/τροποποίησης των συμβολαίων που θα υπογραφούν με τις εταιρείες που θα κερδίσουν τα 
συμβόλαια επίβλεψης και κατασκευής του κτιρίου. 

 ∆εδομένων των πολύ περιορισμένων οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους μας, πιστεύουμε πως είναι 
απολύτως αναγκαίο να προχωρήσουν άμεσα οι εμπλεκόμενες κρατικές υπηρεσίες στη διευθέτηση τέτοιων 
ανασκαφικών εργασιών το συντομότερο δυνατόν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.322, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, 
με αριθμό 77.388 θα διατεθούν επιπλέον πιστώσεις στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας για την αντιμετώπιση 
περιστατικών θαλάσσιας ρύπανσης και άλλων ναυτικών συμβάντων για την προστασία ουσιωδών 
συμφερόντων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως έχουν 
πιστωθεί τα αναγκαία ποσά στον κρατικό προϋπολογισμό του 2015.  Παρακαλώ περαιτέρω όπως μας δοθεί 
ανάλυση για το πώς προτίθεται να διαθέσει αυτές τις πιστώσεις το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας προς επίτευξη 
του στόχου που έχει θέσει το Υπουργικό Συμβούλιο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.323, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ατόμων που απασχολούνται στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις Βρυξέλλες, ποιες 
θέσεις κατέχουν, ποιο υπουργείο εξυπηρετούν, πότε δημιουργήθηκαν οι θέσεις και ποιες είναι οι συνολικές 
μικτές απολαβές τους. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας δοθεί και δεύτερος κατάλογος που να απαριθμεί το συνολικό προσωπικό 
της Μόνιμης Αντιπροσωπείας μας, τόσο τους αποσπασμένους  κυβερνητικούς υπαλλήλους όσο και τους 
διπλωμάτες του Υπουργείου Εξωτερικών, να αναφέρει το όνομα της θέσης τους, το υπουργείο που 
εξυπηρετούν, πότε δημιουργήθηκε η θέση, ποιες είναι οι συνολικές μικτές απολαβές τους και αναλυτικά τα 
επιδόματα και τα ποσά που αντιστοιχούν σε κάθε επίδομα για το κάθε άτομο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.324, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως μας ενημέρωσε κατά τη διαδικασία παρουσίασης του 
κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2015 ότι έχει επιλεγεί συγκεκριμένο τεμάχιο γης για την ανέγερση του 
νέου κτιρίου του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Λευκωσίας. Συγκεκριμένα, μας ενημέρωσε ότι επιλέχθηκε τεμάχιο 
πλησίον των υφιστάμενων κτιρίων του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Λευκωσίας. Εξ όσων γνωρίζουμε, στη 
συγκεκριμένη περιοχή είναι αυξημένες οι πιθανότητες να υπάρχουν αρχαιολογικά κατάλοιπα. Σε όλες τις 
περιπτώσεις πρόσφατων ανεγέρσεων κτιρίων στην περιοχή (π.χ. Ανώτατο ∆ικαστήριο, Τμήμα Πολεοδομίας 
κ.ο.κ.) εντοπίστηκαν αρχαιολογικά κατάλοιπα. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει κληθεί το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων να κάνει προληπτικές ανασκαφές στο συγκεκριμένο τεμάχιο, δεδομένης της πολύ 
αυξημένης πιθανότητας να ανευρεθούν αρχαιολογικά κατάλοιπα. Ένα τέτοιο γεγονός πιθανόν να προκαλέσει 
όχι μόνο καθυστέρηση στο σχετικό χρονοδιάγραμμα ανέγερσης του συγκεκριμένου κτιρίου, αλλά και περαιτέρω 
έξοδα, λόγω πιθανών αναγκαίων αλλαγών στην ίδια τη χωροθέτηση ή κατασκευή του κτιρίου και 
επέκτασης/τροποποίησης των συμβολαίων που θα υπογραφούν με τις εταιρείες που θα κερδίσουν τα 
συγκεκριμένα συμβόλαια επίβλεψης και κατασκευής του κτιρίου. ∆εδομένων των πολύ περιορισμένων 
οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους μας, πιστεύουμε πως είναι απολύτως αναγκαίο να προχωρήσουν 
άμεσα οι εμπλεκόμενες κρατικές υπηρεσίες στη διευθέτηση τέτοιων ανασκαφικών εργασιών το συντομότερο 
δυνατό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.325, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Βάσει της υπουργικής απόφασης υπ’ αριθμόν 77.389, που λήφθηκε στις 22 Αυγούστου 2014, 
εγκρίθηκε το Όραμα της Εθνικής Ολοκληρωμένης Θαλάσσιας Πολιτικής και η Στρατηγική της Κύπρου για μία 
Εθνική Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων μέσα από ποια 
διαδικασία έχει καταλήξει σε αυτά τα δύο κείμενα και όπως μας κοινοποιήσει αντίγραφά τους.  Παρακαλώ 
επίσης όπως ενημερωθούμε για την πρόοδο και τα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί για την ετοιμασία του 
ενιαίου σχεδίου δράσης για την υλοποίηση της εγκριμένης στρατηγικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.326, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα, που σχετίζονται με το αιολικό πάρκο στην περιοχή “Ορείτες”:  

1. Πόση έκταση παραχωρήθηκε; 

2. Υπήρχε ιδιόκτητη γη που συνορεύει με την παραχωρηθείσα και πόση; 

3. Πωλήθηκε ή ενοικιάσθηκε και ποιο το αντίστοιχο αντίτιμο; 

4. Ποιο είναι το κόστος εργασίας του έργου; 

5. Ποια είναι η διάρκεια παραχώρησης, αν πρόκειται για ενοίκιο; 

6. Με ποιες διαδικασίες παραχωρήθηκε; 

7. Σε ποιον ή ποιους παραχωρήθηκε; 

8. Πώς και γιατί δόθηκε έγκριση, αφού ευρίσκεται σε περιοχή που χαρακτηρίστηκε “Natura”; 
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9. Ποιες οι συνέπειες της απόφασής σας αυτής για τη ∆ημοκρατία, δεδομένου ότι υπάρχει παρέμβαση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το θέμα τούτο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.327, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας πληροφορήσει για τα παρακάτω, που αφορούν την 
παραχώρηση πολεοδομικής άδειας για τη δημιουργία αιολικού πάρκου στην περιοχή “Ορείτες”: 

1. Έλαβε υπόψη της η Πολεοδομία ότι το υπό έγκριση έργο είναι σε περιοχή του δικτύου “Natura 2000”; 

2. Έλαβε  υπόψη της η Πολεοδομία την έκθεση περιβάλλοντος; 

3. Τι όρους έθεσε η Πολεοδομία για την έγκριση; Τηρήθηκαν οι όροι αυτοί;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.328, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει για τα παρακάτω, που αφορούν τη 
λειτουργία αιολικού πάρκου στην περιοχή “Ορείτες”: 

1. Πώς παραχωρήθηκε άδεια λειτουργίας του υπό αναφορά πάρκου, ενώ ήταν γνωστό ότι ευρίσκεται σε 
περιοχή του δικτύου “Natura 2000” και μάλιστα με παρεμβατική παρατήρηση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής επί του θέματος; 

2. Ποιες οι παρατηρήσεις και επιφυλάξεις του υπουργείου σας (της αρμόδιας υπηρεσίας) και ποιες από 
αυτές υλοποιήθηκαν για την παραχώρηση της άδειας λειτουργίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.329, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου έχει διορίσει ανώτατο διευθυντικό στέλεχος ως 
ερευνώντα λειτουργό για τη διενέργεια έρευνας αναφορικά με την υπόθεση αγοράς 30 000 πασσάλων από την 
εταιρεία ΒΕΞ ∆ράμας το 2005.  Υπολογίζεται ότι το κόστος της διαδικασίας αντικατάστασης των ακατάλληλων 
πασσάλων από την ΑΗΚ θα ξεπεράσει τα €10 εκατομ.  Σύμφωνα με την έρευνα που διενεργήθηκε από τον 
ερευνώντα λειτουργό, εντοπίστηκαν ευθύνες εναντίον υψηλόβαθμου στελέχους της ΑΗΚ και το πόρισμα της 
έρευνας αποστάλθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα, για να αποφανθεί κατά πόσο προκύπτουν στοιχεία για τη 
διάπραξη ποινικών αδικημάτων από στελέχη της ΑΗΚ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν ενημερώθηκε για το αποτέλεσμα της έρευνας.  Παρακαλώ επίσης 
τον αρμόδιο υπουργό όπως κοινοποιήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων το εν λόγω πόρισμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.330, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί τη χρόνια κατάσταση που αντιμετωπίζει η κοινότητα Άλασσας λόγω της ροής 
αποχετευτικών λυμάτων στο φράγμα Κούρη.  Το πρόβλημα έγκειται στο γεγονός ότι η εταιρεία που έχει 
αναλάβει τη συντήρηση του βιολογικού σταθμού στην κοινότητα δεν ανταποκρίνεται στους όρους του 
συμβολαίου, με αποτέλεσμα να προκύπτουν σοβαρά προβλήματα με την υπερχείλιση του αντλιοστασίου και 
την ανεξέλεγκτη ροή λυμάτων της κοινότητας στον υδατοφράκτη Κούρη.  Αποτέλεσμα της ροής λυμάτων στον 
υδατοφράκτη είναι η ρύπανση τόσο του φράγματος όσο και του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την οριστική επίλυση του προβλήματος που ταλανίζει την κοινότητα Άλασσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.331, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί την απαράδεκτη κατάσταση που επικρατεί στις κοινότητες Πύργου και Μονής της 
επαρχίας Λεμεσού εξαιτίας της αποπνικτικής δυσοσμίας που υπάρχει λόγω της λειτουργίας κτηνοτροφικών 
μονάδων (πτηνοτροφείων, χοιροστασίων) και άλλων ρυπογόνων εγκαταστάσεων, που δραστηριοποιούνται 
βόρεια των κοινοτήτων και σε απόσταση αναπνοής από τις οικιστικές περιοχές.  Την κατάσταση επιβαρύνει 
ακόμη περισσότερο η λειτουργία του εργοστασίου επεξεργασίας λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας και του βυρσοδεψείου.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, από τις χωμάτινες δεξαμενές 
των λυμάτων του βυρσοδεψείου, που βρίσκονται στην όχθη του ποταμού, λύματα καταλήγουν στη θάλασσα, 
ενώ παράλληλα μολύνονται και τα υδροφόρα στρώματα.  Αξίζει να σημειωθεί ότι οι δεξαμενές αυτές περιέχουν 
χημικά υγρά. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για τη μετακίνηση των κτηνοτροφικών μονάδων, που λειτουργούν σε απόσταση αναπνοής 
από τις κατοικίες των κοινοτήτων Μονής και Πύργου, καθώς και τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, 
προκειμένου να σταματήσει η χρήση των χωμάτινων δεξαμενών λυμάτων του βυρσοδεψείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.332, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2013 υποδεικνύεται η ανάγκη 
αντιπαραβολής της κρατικής δασικής γης με τα στοιχεία του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η 
οποία σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος ∆ασών ανέρχεται στα 163.818 εκτάρια. Λόγω του μεγάλου αριθμού 
των εκκρεμοτήτων που εντοπίστηκαν στα δάση, εξαιτίας των οποίων καθυστέρησε η εν λόγω εργασία, 
αποφασίστηκε όπως δοθεί προτεραιότητα στη διόρθωση των στοιχείων για το δάσος Αθαλάσσας, όπου λόγω 
της εγγύτητάς του στη Λευκωσία η αξία της γης είναι πολύ υψηλή. Όπως αναφέρεται στην έκθεση, παρ’ όλο 
που η κρατική δασική γη στο δάσος Αθαλάσσας ανέρχεται σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος ∆ασών στα 965 
εκτάρια, στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας είναι καταγραμμένη ως κρατική δασική γη μόνο έκταση 
περίπου 4 εκταρίων, ενώ η υπόλοιπη είναι καταγραμμένη ως κρατική γη (χαλίτικη) ή σε ορισμένες περιπτώσεις 
ως ιδιωτική. Ο Γενικός Ελεγκτής εισηγείται όπως προωθηθεί πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για 
σύσταση διυπουργικής επιτροπής του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του 
Υπουργείου Εσωτερικών ή διατμηματικής επιτροπής του Τμήματος ∆ασών και του Τμήματος Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας, η οποία να καθορίσει χρονοδιαγράμματα, να επιβλέπει και να συντονίζει τις προσπάθειες 
των λειτουργών των δύο τμημάτων και να υποβάλλει ενδιάμεσες εκθέσεις προόδου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
υλοποιήσει την πιο πάνω εισήγηση, όπως αυτή διατυπώνεται στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το 
2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.333, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τελευταία υπάρχει μεγάλο ενδιαφέρον για τη χρήση ιατρικής κάνναβης. Πολλοί 
ασθενείς απευθύνονται στο Υπουργείο Υγείας και ζητούν να αδειοδοτηθεί η εισαγωγή και χρήση κανναβιούχων 
φαρμάκων. Από προηγούμενη απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.03.404 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη πληροφορήθηκα 
τα εξής: “Η ιατρική κάνναβη είναι νόμιμη ή αποποινικοποιημένη στη Τσεχία, Φινλανδία, την Ολλανδία, την 
Πορτογαλία και την Ισπανία. Η κατοχή μικρών ποσοτήτων κάνναβης είναι γενικά ανεκτή ή δε διώκεται στο 
Βέλγιο, Κροατία, Εσθονία, Ιταλία και Ελβετία. Η Γερμανία έχει θεωρητικά αποποινικοποιήσει την ιατρική 
κάνναβη, αλλά έχει επιβάλει πολύ αυστηρούς όρους για τη χρήση της. Παράλληλα, στην ίδια απάντησή του ο 
υπουργός ανέφερε ότι “για να είναι δυνατή η παραχώρηση άδειας παραγωγής ιατρικής κάνναβης, πρέπει να 
δημιουργηθούν οι απαραίτητες δομές για την επιτήρηση και εποπτεία τέτοιων μονάδων σε θέματα αποτροπής 
της παράνομης χρήσης, του ελέγχου ποιότητας κ.ά.”. Επιπρόσθετα, σε απάντησή του ο τέως Υπουργός Υγείας 
κ. Πέτρος Πετρίδης στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.178 με πληροφόρησε ότι “για να είναι δυνατή η 
παραχώρηση άδειας παραγωγής ιατρικής κάνναβης, πρέπει να δημιουργηθούν οι απαραίτητες δομές για την 
επιτήρηση και εποπτεία τέτοιων μονάδων σε θέματα αποτροπής της παράνομης χρήσης, του ελέγχου 
ποιότητας κ.ά.”. Παράλληλα, με πληροφόρησε ότι “σε περίπτωση που ληφθεί απόφαση για τη χρήση της 
ιατρικής κάνναβης στην Κύπρο, οι αρμόδιες υπηρεσίες πρέπει να επικοινωνήσουν με αρμόδιες υπηρεσίες 
άλλων κρατών μελών για απόκτηση της απαραίτητης εμπειρογνωμοσύνης”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν προωθήσει 
τα πιο πάνω και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίησή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.334, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 2013 πληροφορήθηκα ότι, 
αναφορικά με το Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο Κάβο Γκρέκο, το Τμήμα ∆ασών προέβη σε 
διακοπή του συμβολαίου με τον εργολάβο του πιο πάνω έργου και προχώρησε στην ανάθεση του έργου σε νέο 
εργολάβο με τη διαδικασία προσφορών, με εκτιμώμενο κόστος €1.477.000.  Το έργο συγχρηματοδοτείται από 
ευρωπαϊκά κονδύλια και για την ολοκλήρωσή του έχει εξασφαλιστεί παράταση είκοσι οκτώ (28) μηνών, που 
καθορίζει ημερομηνία ολοκλήρωσης την 31η Οκτωβρίου 2014 και τελευταία ημερομηνία υποβολής αιτήματος 
πληρωμής την 30η Νοεμβρίου 2014.  Σύμφωνα με την Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή, ο αναπληρωτής 
διευθυντής του τμήματος ανέφερε ότι, έπειτα από τρίμηνη παράταση που δόθηκε στον εργολάβο του έργου, το 
έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί το Φεβρουάριο του 2015.  Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην έκθεση, η 
πληρωμή μπορεί να γίνει μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2015, οπότε δε φαίνεται να υπάρχει κίνδυνος απώλειας 
κοινοτικής χρηματοδότησης.    
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Τμήμα ∆ασών 
έχει προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες, ώστε το έργο να ολοκληρωθεί εντός των πιο πάνω 
χρονοδιαγραμμάτων, για να αποφευχθεί η απώλεια της κοινοτικής χρηματοδότησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.335, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την πυρκαγιά που ξέσπασε σε αποθήκη μπαταριών στη Βιομηχανική Περιοχή 
Έγκωμης στις 7 ∆εκεμβρίου 2014.  Η αποθήκη, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, καταστράφηκε ολοσχερώς, 
ενώ χρειάστηκαν πέντε πυροσβεστικά οχήματα για την κατάσβεσή της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις πιθανές 
επιπτώσεις στην υγεία των πολιτών λόγω των αέριων αποβλήτων που απελευθερώθηκαν στην ατμόσφαιρα 
από την καύση της αποθήκης μπαταριών και αν ήταν επιτρεπόμενη η χρήση του συγκεκριμένου υποστατικού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.336, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την τραγωδία που εκτυλίχθηκε πρόσφατα στο Νοσοκομείο Πόλεως 
Χρυσοχούς, όταν έγκυος γυναίκα επισκέφθηκε το νοσοκομείο αισθανόμενη αδιαθεσία. Λόγω του ότι το 
συγκεκριμένο νοσοκομείο δε διαθέτει γυναικολόγο, κρίθηκε απαραίτητη η μετάβασή της στο Νέο Γενικό 
Νοσοκομείο Πάφου. Η μετάβαση, όπως έχω πληροφορηθεί, έγινε με ιδιωτικό όχημα και όχι ασθενοφόρο. Στη 
διαδρομή η έγκυος έπαθε ακατάσχετη αιμορραγία και, όταν έφτασε τελικά στο νοσοκομείο της Πάφου, ήταν 
πολύ αργά για το αγέννητο κοριτσάκι της, το οποίο γεννήθηκε νεκρό. Σημειώνεται πως η έγκυος γυναίκα 
παραπέμφθηκε στο Γυναικολογικό Τμήμα του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Πάφου, καθώς το Νοσοκομείο 
Πόλεως Χρυσοχούς, όπως και όλα τα επαρχιακά νοσοκομεία και κέντρα υγείας, δεν έχει γυναικολογικό τμήμα, 
δε στελεχώνεται με ειδικούς γυναικολόγους και δεν έχει τις κατάλληλες υποδομές για το σκοπό αυτό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους η κυοφορούσα γυναίκα μεταφέρθηκε στο νοσοκομείο της Πάφου με ιδιωτικό όχημα και όχι με 
ασθενοφόρο, αν υπήρχε περίπτωση να αποτραπεί το μοιραίο, σε περίπτωση που το Νοσοκομείο Πόλεως 
Χρυσοχούς διέθετε γυναικολογικό τμήμα, καθώς και αν, δεδομένου αυτού του τραγικού συμβάντος, εξετάζεται 
το ενδεχόμενο στελέχωσης των επαρχιακών νοσοκομείων και κέντρων υγείας με γυναικολόγους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.337, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το ενδεχόμενο κάλυψης των αναγκών του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας 
Κύπρου σε εργαστηριακές εξετάσεις τόσο στο πλαίσιο της εφαρμογής του Ολοκληρωμένου Πληροφοριακού 
Συστήματος Υγείας όσο και της προωθούμενης αυτονόμησης των κρατικών νοσηλευτηρίων. ∆εδομένης και της 
πρόσφατης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου στις 16 Ιουλίου 2014 για εφαρμογή του Ολοκληρωμένου 
Πληροφοριακού Συστήματος Υγείας σε όλα τα κρατικά νοσοκομεία και κέντρα υγείας, το Υπουργείο Υγείας, 
σύμφωνα με την εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας όπως αυτή διατυπώνεται στην ετήσια έκθεσή 
του για το 2013, πρέπει να μελετήσει το ενδεχόμενο παροχής των εν λόγω υπηρεσιών από το Νοσοκομείο 
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο υιοθέτησης της πιο πάνω εισήγησης του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, όπως αυτή 
διατυπώνεται στην ετήσια έκθεσή του για το 2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.338, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με την πρόσφατη ανάκληση της απαλλοτρίωσης περιοχής στο Μούτταλο της Πάφου, γιατί το έδαφος 
αποδείχθηκε ακατάλληλο για ανέγερση κατοικιών, αναδείχθηκε το πρόβλημα που υπάρχει στην επαρχία 
Πάφου με τις περιοχές που λόγω υπεδάφους είναι ακατάλληλες για οικιστική ανάπτυξη, αλλά εντούτοις έχουν 
ενταχθεί σε οικιστικές ζώνες.  Το θέμα ηγέρθη και σε πρόσφατη συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο της 
κοινότητας Άρμου στην Πάφο.  Πολλοί αγοραστές, Κύπριοι και ξένοι, έχουν αγοράσει γη σε αυτές τις περιοχές, 
παραπλανημένοι από την επίσημη θέση ότι αυτές οι περιοχές είναι κατάλληλες για οικοδομές.  Τώρα 
ανακαλύπτουν ότι δεν μπορούν κτίσουν ή ότι το κόστος ανέγερσης μίας κατοικίας είναι τεράστιο λόγω των 
προβλημάτων θεμελίωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι σκέψεις 
του κράτους για την αντιμετώπιση των πιο πάνω περιπτώσεων.  Υπάρχει διάθεση να μελετηθούν σχέδια για 
επίλυση του προβλήματος, όπως π.χ. η ανταλλαγή με κατάλληλη κυβερνητική γη, η αύξηση του συντελεστή 
δόμησης σε άλλη περιοχή κτλ.;  Υπάρχει πρόνοια, ώστε να μην εμφανιστεί ποτέ ξανά τέτοιο πρόβλημα;  Έχουν 
ενημερωθεί οι τοπικές αρχές και οι ενδιαφερόμενοι επαγγελματίες (κτηματομεσίτες, developer κτλ.) για την 
ακαταλληλότητα του υπεδάφους;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.339, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει νόμος 
και, εάν υπάρχει, ποιος είναι αυτός που καθορίζει τα επιτρεπόμενα όρια έκθεσης των ανθρώπων σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία. 

 Εάν υπάρχει τέτοια νομοθεσία, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποια είναι τα όρια έκθεσης των πολιτών, των εργαζομένων και των ειδικών 
περιπτώσεων όπως τα παιδιά, οι έγκυοι, οι ασθενείς κτλ. σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.150, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω την απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση του κ. Γ. 
Περδίκη. 

 Η διαφάνεια και η αντιμετώπιση της αποφυγής της φορολόγησης είναι δύο πολύ σημαντικοί άξονες που 
απαιτείται να ακολουθούνται από όλα τα κράτη. Προς αυτή την κατεύθυνση έχουν κατά καιρούς συναφθεί είτε 
διακρατικές συμφωνίες είτε ευρωπαϊκές/διεθνείς οδηγίες αναφορικά με την ανταλλαγή πληροφόρησης μεταξύ 
των κρατών. 

 Σχετική με την ανταλλαγή πληροφόρησης αναφορικά με καταθέσεις είναι η Οδηγία Αποταμιεύσεων 
2003/48/ΕΕ όπως έχει τροποποιηθεί με την Ευρωπαϊκή Οδηγία Αποταμιεύσεων 2014/48/ΕΕ. Το Τμήμα 
Φορολογίας έχει εναρμονιστεί πλήρως με την Ευρωπαϊκή Οδηγία Αποταμιεύσεων 2003/48/ΕΕ, εκδίδοντας τη 
σχετική Κανονιστική ∆ιοικητική Πράξη 360/2005, δυνάμει του άρθρου 6Α του περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων Νόμου αρ. 4/1978, όπως τροποποιήθηκε. Έκτοτε, το Τμήμα ανταλλάσσει πληροφόρηση 
με άλλα κράτη, είτε αυτά είναι Κράτη Μέλη (ΚΜ) της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είτε Τρίτες Χώρες (π.χ. Μονακό, 
Ελβετία), σύμφωνα με τις πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας. Η ύπαρξη καταθέσεων στο εξωτερικό είναι σύνηθες 
φαινόμενο και δεν συνιστά παράνομη πράξη. 

 Στην πλειοψηφία τους οι χώρες που εφαρμόζουν την Οδηγία Αποταμιεύσεων, αποστέλλουν την 
πληροφόρηση, κατόπιν της ενημέρωσης και της υποχρεωτικής συγκατάθεσης των καταθετών, στα άλλα ΚΜ με 
αναλυτική πληροφόρηση (ονοματεπώνυμο, ημερομηνία γέννησης, διεύθυνση, εισόδημα από αποταμιεύσεις, 
επωνυμία και διεύθυνση χρηματοπιστωτικού ιδρύματος) σχετική με το εισόδημα από τόκους. Η αποστολή της 
πληροφόρησης γίνεται προς το ΚΜ το οποίο είναι ο τόπος διαμονής του καταθέτη. Η πληροφόρηση 
ταυτοποιείται με τη βάση δεδομένων των φορολογικών αρχών και γίνεται ανάλογη φορολόγηση σε περίπτωση 
παράληψης του φορολογούμενου. 

 Αριθμός χωρών, προβαίνει στην παρακράτηση φόρου από τους τόκους των αποταμιεύσεων σύμφωνα 
με το άρθρο 11 της Οδηγίας και αποστέλλει το ανάλογο χρηματικό ποσό σε έμβασμα στην Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου. Συγκεκριμένα, η Ελβετία είναι μια από τις χώρες οι οποίες ανταλλάσσουν πληροφόρηση με τα 
άλλα κράτη συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, ενώ παράλληλα ακολουθεί κατά κύριο λόγο το άρθρο 11 
της Οδηγίας, όπου εφαρμόζεται η παρακράτηση φόρου από το εισόδημα/τόκο που επιφέρει η κατάθεση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.437, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.437 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 28.1.2014 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Με πρόσφατη απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ως Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών, δόθηκαν οδηγίες 
στον Έπαρχο Πάφου όπως προχωρήσει σε κατεδάφιση τριών ετοιμόρροπων τ/κ υποστατικών που 
υπάρχουν στην Κοινότητα Αγ. Ιωάννη, καθώς και καθαρισμό του πέριξ χώρου. 

2. Σχετικά αναφέρεται ότι με βάση την ακολουθούμενη πολιτική, μετά από εισήγηση των Κλάδων 
∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών της οικείας Επαρχιακής ∆ιοίκησης, που συνοδεύεται με πλήρη 
αιτιολογημένα στοιχεία (αποτύπωση, έκθεση αρμόδιων Τεχνικών Υπηρεσιών κ.λπ.) είναι δυνατό ο 
Υπουργός Εσωτερικών ως Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών να χορηγεί τη συγκατάθεσή του για κατεδάφιση 
Τ/Κ υποστατικών που αποτελούν κίνδυνο για τους διερχόμενους/περίοικους. Σε ορισμένες περιπτώσεις 
όπου δεν παρατηρείται σοβαρό πρόβλημα είναι δυνατό να λαμβάνονται μέτρα στήριξης μέχρι να 
καταστεί δυνατή η παραχώρηση και αξιοποίηση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.588, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.704, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.03.704 και ημερ. 30/09/14 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην παρούσα φάση δεν λειτουργεί ειδική μονάδα αποτοξίνωσης από τα ναρκωτικά εντός της φυλακής. 
Οι ανάγκες για αποτοξίνωση εξαρτημένων από τοξικές ουσίες ασθενών όπως και η αντιμετώπιση του 
στερητικού συνδρόμου εντός της φυλακής, καλύπτονται από τα υπάρχοντα ιατρεία που λειτουργούν 
καθημερινά εκεί. 

2. Για την αποτοξίνωση από τα οπιοειδή είναι εξάλλου αναγκαία η χορήγηση υποκατάστατων οπιοειδών 
(βουπρενορφίνη, συνδυασμός βουπρενορφίνη και ναλοξόνη ή μεθαδόνη), με βάση τις κατευθυντήριες 
οδηγίες για τη θεραπεία των ασθενών αυτών. Προς το παρόν τα φάρμακα αυτά δεν είναι διαθέσιμα μέσα 
στη φυλακή. Οι ασθενείς που είναι ήδη σε θεραπεία με υποκατάστατα εκτός φυλακής κρίνεται σκόπιμο 
να συνεχίζουν και εντός φυλακής τη φαρμακευτική τους θεραπεία, σε περίπτωση φυλάκισης, για όσο 
διάστημα κριθεί αναγκαίο για τον κάθε ασθενή. 

3. Εξάλλου, το δομημένο θεραπευτικό πρόγραμμα ψυχοκοινωνικής φροντίδας “Στροφή 360” σταμάτησε τη 
λειτουργία του προκειμένου να γίνουν οι απαραίτητες διαβουλεύσεις ώστε να εξασφαλισθεί απρόσκοπτη 
και ποιοτική λειτουργία του. Αυτό προϋποθέτει τη διασφάλιση του ιατρικού απορρήτου και της 
ελευθερίας των λειτουργών να ασκούν το θεραπευτικό λειτούργημα ακριβώς όπως θα το έκαναν αν ο 
ασθενής ήταν εκτός φυλακής, όπως με σαφήνεια περιγράφεται στις κατευθυντήριες οδηγίες της 
Παγκόσμιας Οργάνωσης για την Υγεία (WHO) περί ηθικής και δεοντολογίας για την άσκηση της Ιατρικής 
στη Φυλακή. 

4. Βρισκόμαστε στο στάδιο συζητήσεων μεταξύ Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου για την εξεύρεση τρόπου στελέχωσης και επαναλειτουργίας του δομημένου 
προγράμματος ψυχοκοινωνικής φροντίδας των φυλακισμένων εθισμένων στις τοξικές ουσίες ασθενών. 
Ειδικότερα στην πρόσφατη συνάντηση ΥΨΥ (Σύνθεση) με το ΑΣΚ προτάθηκε η εργοδότηση από το ΑΣΚ 
λειτουργού ψυχικής υγείας (Ψυχολόγου) προκειμένου να στελεχώσει θεραπευτικό πρόγραμμα των ΥΨΥ 
για παροχή ψυχοκοινωνικής φροντίδας σε κρατούμενους με εθισμό στα ναρκωτικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.775, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.08.010.03.775, ημερομηνίας 24/7/2014, σχετικά με 
Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη για τους ασθενείς με ηπατίτιδα C και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα των νέων φαρμάκων της ηπατίτιδας C αποτελεί αντικείμενο συζήτησης στις συναντήσεις των 
Υπουργών Υγείας των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.), αφού η ασθένεια αυτή αποτελεί 
μείζον θέμα δημόσιας υγείας για τα κράτη μέλη λόγω επιπολασμού της νόσου στο γενικό πληθυσμό, ο 
οποίος είναι αρκετά υψηλός (κυμαίνεται από 0.5% για τις χώρες της βόρειας Ευρώπης, μέχρι 5% για τις 
χώρες της νότιας και ανατολικής Ευρώπης). Βάσει των στατιστικών αυτών δεδομένων, εκτιμάται πως ο 
αριθμός των πασχόντων από ηπατίτιδας C στην Κύπρο πιθανόν να κυμαίνεται από 4.000 μέχρι 40.000. 
Η εκτίμηση για το ακριβές ποσοστό πασχόντων από ηπατίτιδα C είναι εξαιρετικά δύσκολη, αφού το 
ποσοστό των ασθενών που παραμένουν αδιάγνωστοι κυμαίνεται περίπου στο 50% παγκοσμίως. 
Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στη Γαλλία το 44% των ασθενών με ηπατίτιδα C δεν έχει διαγνωστεί ακόμα, 
ενώ το αντίστοιχο ποσοστό στο Ηνωμένο Βασίλειο ανέρχεται στο 69%. 

2. Η υφιστάμενη θεραπευτική αγωγή που προσφέρεται από τα κρατικά νοσηλευτήρια αποτελεί διπλή 
θεραπεία συνδυασμού των πιο κάτω φαρμάκων: 

•  Ribavirin (δόση ανάλογα με το γονότυπο του ιού και το σωματικό βάρος του ασθενή) 

•  Pegylated interferon-a-2b(1.5μg/kg/εβδομάδα) 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το κόστος διπλής θεραπείας με τα πιο πάνω φάρμακα σε ασθενείς με βάρος 
41 κιλών κυμαίνεται από €4,025 - €8,050 ανά ασθενή για θεραπεία διάρκειας 24 ή 48 εβδομάδων, 
αντίστοιχα. 
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3. Η εισαγωγή του νέου αντιικού προϊόντος Sovaldi (sofosbuvir) στην αγορά, το οποίο έλαβε άδεια 
κυκλοφορίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 16/1/2014, σηματοδότησε μία νέα εποχή στη 
θεραπευτική αντιμετώπιση της ηπατίτιδας C. Το προϊόν αυτό είναι μία καινοτομία της εταιρείας Gilead 
Sciences International, κυκλοφορεί σε μορφή δισκίων (400mg) και ενδείκνυται σε συνδυασμό με άλλα 
φαρμακευτικά προϊόντα (ribavirin ή/και pegylated interferon-a) για τη θεραπεία της χρόνιας ηπατίτιδας C 
στους ενήλικες.  Η διάρκεια της θεραπείας κυμαίνεται από 12 μέχρι 24 εβδομάδες, ανάλογα με τον 
συνδυασμό φαρμάκων και το γονότυπο της ηπατίτιδας C. Για τους ασθενείς οι οποίοι βρίσκονται σε 
αναμονή για μεταμόσχευση ήπατος, η αγωγή με Sovaldi θα πρέπει να συνεχίζεται έως τη 
μεταμόσχευση. 

4. Επισημαίνεται πως εάν εγκριθεί η χορήγηση του προϊόντος έστω και για έναν ασθενή, θα πρέπει να 
χορηγηθεί σε όλους τους ασθενείς με ηπατίτιδα C, πρακτική ανέφικτη λόγω του πολύ ψηλού κόστους 
θεραπείας. Συγκεκριμένα, η τιμή του Sovaldi (συσκευασία των 28 δισκίων, χρήση για 4 εβδομάδες) 
αναμένεται να κυμανθεί γύρω στις €17,600 (μηνιαίο κόστος αγωγής ανά ασθενή). Εφόσον, η συνήθης 
θεραπεία διαρκεί 254 εβδομάδες, θα απαιτείται το ποσό των €105,600 για κάθε ασθενή. Εάν ληφθούν 
υπόψη τα προαναφερθέντα επιδημιολογικά στοιχεία επιπολασμού της νόσου, με την υπόθεση του 
μικρότερου ποσοστού επιπολασμού (0.5%), γίνεται αντιληπτό, πως η δαπάνη για κάλυψη 4,000 
ασθενών, θα κυμανθεί στα €422 εκ, ποσό το οποίο είναι κατά πολύ ψηλότερο από τις διαθέσιμες 
πιστώσεις για την αγορά όλων των φαρμάκων για το έτος 2014 (€93εκ.). Τονίζεται, πως για πιο ακριβείς 
εκτιμήσεις της δαπάνης θα πρέπει να καθοριστεί ο ακριβής αριθμός αυτών των ασθενών στη 
∆ημοκρατία. 

5. Τα κράτη μέλη της Ε.Ε. έχουν εκφράσει τις έντονες ανησυχίες τους για τις πολύ ψηλές τιμές του 
φαρμάκου και το μεγάλο ποσοστό του πληθυσμού στο οποίο θα πρέπει να χορηγηθεί το φάρμακο σε 
πανευρωπαϊκό επίπεδο.  Εκτιμάται πως, μόνο στην Ευρώπη, θα λάβουν αγωγή γύρω στα 5-10 
εκατομμύρια άτομα, γεγονός που θα θέσει σε κίνδυνο την οικονομική βιωσιμότητα των συστημάτων 
υγείας των κρατών μελών.  Η Γαλλία έχει υποβάλει πρόταση με εισηγήσεις για συζήτηση του θέματος 
αυτού στο Συμβούλιο Υπουργών Υγείας της Ε.Ε.  Η θέση της Γαλλίας επικεντρώθηκε στις ακόλουθες 
παραμέτρους του ζητήματος: 

 i. Το νέο πρωτοποριακό φάρμακο αποτελεί σημαντικό εργαλείο για τη θεραπεία της χρόνιας 
ηπατίτιδας C, οι υψηλές όμως τιμές του ελλοχεύουν τον κίνδυνο πρόκλησης οικονομικής 
αστάθειας των προϋπολογισμών υγείας στα κράτη μέλη της Ε.Ε. 

 ii. Η φαρμακευτική βιομηχανία πρέπει να αντιληφθεί ότι οι υψηλές αυτές τιμές αποτελούν τροχοπέδη 
για τη θεραπεία των ασθενών και ότι η νόσος θα συνεχίζει να μεταδίδεται. 

 iii. Οι εθνικές αρμόδιες αρχές και η φαρμακευτική βιομηχανία πρέπει να εξεύρουν τρόπους 
συνεργασίας και διασφάλισης ισορροπίας μεταξύ της απόσβεσης για το κόστος ανάπτυξης του 
φαρμάκου με την ανάγκη προσβασιμότητας των ασθενών σε αυτό, στοχεύοντας στην εξαφάνιση 
της ασθένειας. 

iv. Καταληκτικά η εισήγηση της Γαλλίας είναι η δημιουργία δικτύου ανταλλαγής πληροφόρησης, με 
ορισμό συγκεκριμένων σημείων επαφής, τα οποία θα πρέπει να προβούν σε διερεύνηση κοινών 
μηχανισμών δράσης σε ό,τι αφορά στις τάσεις τιμολόγησης, στα θεραπευτικά πρωτόκολλα και 
σχετικές κατευθυντήριες γραμμές, στον σχεδιασμό κοινών αρχών για τις βάσεις δεδομένων των 
ασθενών και των στοιχείων αποτελεσματικότητας και στην έναρξη διαπραγματεύσεων με την 
προμηθεύτρια εταιρεία, με τη χρήση μεθόδων εμπιστευτικών συμφωνιών. 

6.  Η Κύπρος ως μικρή αγορά, με έντονο το ενδεχόμενο εμφάνισης προβλημάτων διαθεσιμότητας 
φαρμάκων, κρίνει αναγκαία την ανάπτυξη τέτοιου είδους πρωτοβουλιών, από μέρους των κρατών 
μελών της Ε.Ε., για ανάπτυξη δικτύου ανταλλαγής πληροφόρησης και διερεύνηση της δυνατότητας 
κοινής προμήθειας φαρμάκων. Επί του παρόντος, λόγω της απουσίας Γενικού Σχεδίου Υγείας, η 
Κύπρος αντιμετωπίζει πολλαπλά προβλήματα στα θέματα προμήθειας φαρμάκων, αφού η αγοραστική 
της δύναμη είναι μικρή και δεν παρέχονται από τις προμηθεύτριες εταιρείες εκπτώσεις ή μειώσεις των 
τιμών, ειδικά για νέες προηγμένες φαρμακευτικές αγωγές.  Επιπλέον, λόγω του υφιστάμενου νομικού 
πλαισίου, βάσει του οποίου δεν είναι εφικτή η σύναψη συμφωνιών εμπιστευτικότητας, προστίθεται ένα 
ακόμα κώλυμα στην επίτευξη της συγκράτησης της δημόσιας φαρμακευτικής δαπάνης. 

7. Η Κύπρος ταυτίζεται με τις θέσεις της Γαλλίας και αντιλαμβάνεται την ιδιαίτερη σημασία της χορήγησης 
νέων φαρμάκων για χρόνιες παθήσεις, αφού στόχος όλων των κρατών μελών είναι η προαγωγή της 
δημόσιας υγείας. Είναι επιβεβλημένη η επισταμένη μελέτη και αξιολόγηση όλων των ανωτέρω 
παραμέτρων, έτσι ώστε να βρεθεί η χρυσή τομή, μεταξύ της ανάγκης για θεραπεία και του ψηλού 
κόστους της. Το Υπουργείο Υγείας έχει θέσει σαν πρώτιστο μέλημα του τη διασφάλιση αποτελεσματικής 
και ασφαλούς φαρμακευτικής αγωγής για όλους τους πολίτες της ∆ημοκρατίας, και θα συνεχίσει την 
ενεργή εμπλοκή του, σε συνεργασία με τα υπόλοιπα κράτη μέλη της Ε.Ε., για το θέμα της 
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φαρμακευτικής αγωγής των ασθενών με ηπατίτιδα C. Επισημαίνεται ότι κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην πρόσφατη συνεδρία των Υπουργών Υγείας, ο Υπουργός Υγείας της Κύπρου εξέφρασε τη 
συμφωνία του όσον αφορά στις ανησυχίες που εκφράστηκαν από τον Υπουργό Υγείας της Γαλλίας για 
το υψηλό κόστος των νέων αυτών φαρμάκων που το καθιστούν μη προσβάσιμα στα κράτη μέλη της 
Ε.Ε. Σημειώνεται πως στις αρχές του 2015 αναμένεται να εγκριθούν και να κυκλοφορήσουν και άλλα 
φάρμακα της ίδιας κατηγορίας με το sofosbuvir, με αποτέλεσμα την αύξηση του ανταγωνισμού για 
μείωση των τιμών. 

8. Σε συνάντηση που έγινε στις Βρυξέλλες στις 17/9/2014, για τα νέα φάρμακα της ηπατίτιδας C, στην 
οποία συμμετείχε λειτουργός των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών, είχε τεθεί το θέμα της προώθησης 
διαδικασίας κοινής προμήθειας των υπό αναφορά φαρμάκων από όλα τα κράτη μέλη της Ε.Ε. 
∆υστυχώς όμως η προσπάθεια αυτή απέβη άκαρπη, με αποτέλεσμα οι μεγάλες χώρες να προβούν σε 
διαδικασία σύναψης εμπιστευτικών συμφωνιών με την προμηθεύτρια εταιρεία για εξασφάλιση των 
φαρμάκων αυτών για τους ασθενείς τους. 

9. Σε συνάντηση που ακολούθησε στα πλαίσια της Ιταλικής Προεδρίας που διεξήχθη στη Ρώμη 
συζητήθηκαν τα προβλήματα επάρκειας φαρμάκων που αντιμετωπίζουν οι μικρές χώρες και ο 
∆ιευθυντής Φαρμακευτικών Υπηρεσιών απέστειλε σχετική επιστολή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για αυτό 
το θέμα. Με αφορμή την παρέμβαση αυτή, αναπτύχθηκε μία πρωτοβουλία από την Ιταλία, την οποία 
υποστήριξε και η Σλοβενία, για διεξαγωγή κοινής διαπραγμάτευσης με τις προμηθεύτριες εταιρείες των 
φαρμάκων για την ηπατίτιδα C, στην οποία θα συμμετέχουν μικρά κράτη μέλη της Ε.Ε., με στόχο των 
εξασφάλιση προσιτών τιμών για την προμήθεια των φαρμάκων αυτών. Το Υπουργείο Υγείας προτίθεται 
να συμμετέχει στην προσπάθεια αυτή. 

10. Τέλος, η ηπατίτιδα C είναι νόσος που μεταδίδεται κυρίως αιματολογικώς.  Μέχρι το 1992 η συγκεκριμένη 
ηπατίτιδα ήταν άγνωστη στον ιατρικό κόσμο και ως εκ τούτου δεν υπήρχε κατάλληλη μέθοδος 
ανίχνευσής της, γι’ αυτό και το αίμα για μετάγγιση δεν ελεγχόταν για ηπατίτιδα C. Ως αποτέλεσμα 
χιλιάδες ή και εκατομμύρια ανθρώπων, ανά το παγκόσμιο, έχουν νοσήσει λόγω μετάγγισης αίματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.030, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.030 και ημερ. 30/09/14, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα επεξεργασμένα απόβλητα του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού (και όλων των σταθμών επεξεργασίας 
οικιστικών αποβλήτων) παρακολουθούνται βάσει προγράμματος σε συνεργασία με το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων για να διαπιστώνεται αν ο σταθμός λειτουργεί βάσει των όρων αδειοδότησης του.  
Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας εκπροσωπείται από το Γενικό Χημείο του Κράτους στην Τεχνική 
Επιτροπή για την Προστασία του Περιβάλλοντος και γνωρίζει τους όρους αδειοδότησης του σταθμού του 
Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, καθώς και τη χρήση του επεξεργασμένου αποβλήτου, το οποίο 
χρησιμοποιείται για άρδευση του χώρου πρασίνου στο Νοσοκομείο. 

2. Στις 28/07/14 και 31/07/14 το Τμήμα Περιβάλλοντος ως Αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή της σχετικής 
Νομοθεσίας, υπέβαλε 4 δείγματα για ανάλυση, δύο από την τριτοβάθμια επεξεργασία του σταθμού του 
Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού και δύο από εξερχόμενο κανάλι ομβρίων για χημικές και μικροβιολογικές 
αναλύσεις. Οι μικροβιολογικές αναλύσεις έδειξαν ότι δεν φαίνεται να υπάρχει σοβαρή εντερική μόλυνση 
στα δείγματα.  Η μόλυνση στο δείγμα από το εξερχόμενο κανάλι ομβρίων του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού είναι λιγότερη από αυτή του επεξεργασμένου αποβλήτου από το βιολογικό σταθμό. Σε ό,τι 
αφορά τις χημικές αναλύσεις που διεξήχθηκαν, αυτές κατέδειξαν ότι το απόβλητο από το σταθμό του 
Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού φαίνεται να είναι καλά επεξεργασμένο αφού το φορτίο του είναι χαμηλό 
όπως και οι άλλες παράμετροι οι οποίες προσδιορίστηκαν.  Το νερό από το εξερχόμενο κανάλι των 
ομβρίων φαίνεται να είναι λιγότερο βεβαρημένο από το επεξεργασμένο απόβλητο. Γνωρίζοντας ότι το 
κανάλι είναι εκτεθειμένο στο περιβάλλον και οι πηγές μόλυνσης του νερού είναι και άλλες εκτός από, 
πιθανώς, τον σταθμό επεξεργασίας Λεμεσού, η δημιουργία εστιών μόλυνσης με κουνούπια δεν είναι 
λόγω της παρουσίας δεικτών εντερικής μόλυνσης ή άλλων παραμέτρων στο νερό, αλλά πολύ πιθανόν 
στη δημιουργία στάσιμων νερών.  Για αποφυγή τέτοιων καταστάσεων πρέπει να γίνεται σωστή 
διαχείριση των νερών, ούτως ώστε να μην δημιουργούνται στάσιμα νερά τα οποία μπορεί να 
αποτελέσουν εστία μόλυνσης. 

3. Κατόπιν επιτόπιας έρευνας στις 29/08/14 από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες Λεμεσού, φαίνεται ότι το νερό 
προέρχεται από το σύστημα αποσκλήρυνσης και τα κλιματιστικά του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού.  
∆εν πρόκειται ούτε για λύματα, ούτε επεξεργασμένα απόβλητα από το βιολογικό σταθμό. Οι 
Ηλεκτρομηχανολογικές Υπηρεσίες μελετούν το όλο θέμα με σκοπό τη διοχέτευση και αυτών των νερών 
στον βιολογικό σταθμό ή την εφαρμογή άλλης κατάλληλης επεξεργασίας. 
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4. Το εν λόγω κανάλι όμβριων υδάτων επισκέπτεται Υγειονομικός Εργάτης σε τακτά χρονικά διαστήματα 
και προβαίνει σε κατάλληλους ψεκασμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.033, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραπέμπω στην προς εσάς σχετική επιστολή του Αν. 
∆ιευθυντή του ΥΠΕΣ με αρ. φακ. 2.11.28.5 ημερ. 6 Νοεμβρίου 2014. 

 Επισημαίνεται ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε και απέστειλε σχετική μελέτη και σχέδιο 
έργου μαζί με τεχνικές προδιαγραφές και δελτίο ποσοτήτων στον Αν. Έπαρχο Λευκωσίας τον Ιανουάριο του 
2014. 

 Η εναλλακτική μελέτη που ανέλαβε να εκπονήσει εκ μέρους της Κοινότητας ιδιώτης μελετητής 
αναμένεται να σταλεί σύντομα στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.091, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκευής Κούτρα Λουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Λουκουμά με 
αρ. 23.06.010.04.091, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 2.9.2014 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα όσον αφορά το διαχωρισμό προσφυγικών οικοπέδων κατά κοινότητα και 
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης εργασιών: 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως συνεχίζει τα έργα διαχωρισμού 1.112 οικοπέδων αυτοστέγασης 
σε όλες τις Επαρχίες, τα οποία θα ολοκληρωθούν μέχρι το 2017, και τα οποία έχουν ήδη παραχωρηθεί σε 
εγκριμένους δικαιούχους. Επισυνάπτεται σχετικός πίνακας με τα έργα διαχωρισμού των εν λόγω οικοπέδων 
κατά κοινότητα όπως και το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης των εργασιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.098, ημερομηνίας 1ης  Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.103, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.103, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 08.09.2014 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Στο Νέο Χωριό Πάφου, περιοχή Λουτρά της Αφροδίτης, λειτουργεί, εδώ και αρκετά χρόνια παράνομος 
κατασκηνωτικός χώρος σε δυο τεμάχια γης, ένα Τ/Κ ιδιοκτησίας και ένα ιδιοκτησίας της Συνεργατικής 
Πιστωτικής Εταιρείας Πόλεως Χρυσοχούς. Η λειτουργία του παράνομου αυτού χώρου εγκυμονεί σοβαρούς 
κινδύνους για τη δημόσια υγεία και προκαλεί άσχημη εντύπωση σε ξένους και ντόπιους περιηγητές που 
επισκέπτονται καθημερινά την περιοχή των Λουτρών της Αφροδίτης. 

3. Τόσο το Κοινοτικό Συμβούλιο Νέου Χωριού, όσο και η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου προσπάθησαν με 
διάφορους τρόπους τον τερματισμό της απαράδεκτης αυτής κατάστασης, χωρίς όμως αυτό να γίνει κατορθωτό. 

4. Το 2012, ο Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών προχώρησε στην εκμίσθωση του υπό αναφορά Τ/Κ τεμαχίου ως 
γεωργικού κλήρου σε εκτοπισθέντα. Τον ίδιο χρόνο ο μισθωτής υπέβαλε αίτημα στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 
Τ/Κ Περιουσιών για αλλαγή χρήσης για τη δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου. Το αίτημα εξακολουθεί να 
μελετάται από την εν λόγω Υπηρεσία. 

5. Παράλληλα το Κοινοτικό Συμβούλιο Νέου Χωριού υπέβαλε αίτημα στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για 
δημιουργία κατασκήνωσης με οικολογικά κριτήρια-Πάρκο Περιβαλλοντικής και Ενεργειακής Συνείδησης στο 
τεμάχιο της ΣΠΕ Πόλεως Χρυσοχούς, σε περιοχή ∆ικτύου NATURA 2000, στα πλαίσια του ∆ιαχειριστικού 
Σχεδίου Χερσονήσου Ακάμα. 

6. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου συμβούλευσε το Κοινοτικό Συμβούλιο όπως αποταθεί στη ΣΠΕ Πόλεως 
Χρυσοχούς, ούτως ώστε να εξασφαλίσει μίσθωση του υπό αναφορά τεμαχίου για χρονική περίοδο τουλάχιστον 
16 χρόνων, με δικαίωμα ανανέωσης, η οποία να κατατεθεί στο Κτηματολόγιο για τα περαιτέρω. 
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7.  Στο παρόν στάδιο αναμένεται η απάντηση της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας στο αίτημα του 
Κοινοτικού Συμβουλίου για μακροχρόνια εκμίσθωση του υπό αναφορά τεμαχίου. Επισημαίνεται ότι η λειτουργία 
τέτοιων κατασκηνωτικών χώρων ρυθμίζεται από τον περί Κοινοτήτων Νόμο [άρθρο 82(κ)], όσον αφορά στις 
εξουσίες των Κοινοτικών Συμβουλίων, αλλά και από τη σχετική νομοθεσία αρμοδιότητας του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού όσον αφορά στην κατασκευή και λειτουργία των χώρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.106, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ιμ. 11 
Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

 Η δραστική ουσία chlorpyriphos, η οποία περιέχεται σε φυτοπροστατευτικά προϊόντα (π.χ. Dursban, 
Nufos, Pyrinex), είναι εγκεκριμένη σύμφωνα με την Οδηγία 2005/72/ΕΚ. Η έγκριση των δραστικών ουσιών από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή γίνεται μετά από αξιολόγηση επιστημονικών μελετών σχετικά με την ασφάλεια της 
νόμιμης χρήσης τους για την ανθρώπινη υγεία, τα ζώα και το περιβάλλον. Ως εκ τούτου, η απαγόρευση χρήσης 
της εν λόγω δραστικής ουσίας μπορεί να εφαρμοστεί μετά από σχετική Απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Η χρήση των σκευασμάτων πέραν των όρων άδειας, όπως αναγράφονται στην ετικέτα, είναι παράνομη 
σύμφωνα με το Άρθρο 12 (4) του περί Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων Νόμου του 2011. Σε περίπτωση 
παράβασης προβλέπεται επιβολή διοικητικού προστίμου μέχρι €2.000 και σε περίπτωση καταδίκης στο 
∆ικαστήριο, φυλάκιση μέχρι δύο (2) χρόνια ή/και χρηματική ποινή μέχρι €20.000. 

 Το Τμήμα Γεωργίας, σε μια προσπάθεια καταστολής του φαινομένου της κακόβουλης δηλητηρίασης των 
ζώων, προβαίνει σε σχετική ενημέρωση των γεωργών και του κοινού για θέματα που αφορούν τη διάθεση και 
ορθή χρήση των φυτοφαρμάκων, καθώς επίσης και για τις νομικές επιπτώσεις που ενέχει η κακόβουλη χρήση 
τους, τόσο σε διάφορες εκπαιδεύσεις όσο και με ειδικά φυλλάδια που εκδίδει ή με σχετικές ανακοινώσεις στα 
μέσα μαζικής επικοινωνίας. Επιπλέον, για τη διασφάλιση της ορθής χρήσης των φυτοφαρμάκων, το Τμήμα 
Γεωργίας προβαίνει σε σχετικούς ελέγχους σε επίπεδο γεωργού. 

 Τέλος, στα πλαίσια εφαρμογής της Οδηγίας 2009/128/ΕΚ, καταρτίστηκε Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
ορθολογική χρήση των φυτοφαρμάκων, σύμφωνα με το οποίο προνοείται η λήψη διαφόρων μέτρων για 
περιορισμό των κινδύνων από τη χρήση τους. Μεταξύ άλλων, προνοείται ότι από τις 26 Νοεμβρίου 2015 η 
πώληση φυτοπροστατευτικών προϊόντων επαγγελματικής χρήσης θα επιτρέπεται μόνο σε επαγγελματίες 
χρήστες που κατέχουν σχετικό Πιστοποιητικό Κατάρτισης Επαγγελματία Χρήστη. Ο αριθμός μητρώου του 
επαγγελματία χρήστη θα αναγράφεται στο αντίγραφο τιμολογίου που θα φυλάσσεται στο αρχείο του 
καταστήματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.127, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.010.04.127, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 19.9.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τη στατική επάρκεια των πολυκατοικιών στον Οικισμό Στέγασης 
Εκτοπισθέντων Στρόβολο III. 

2. Με σκοπό τη διεξαγωγή έρευνας και μελέτης για την αποτίμηση της στατικής επάρκειας των 
πολυκατοικιών των Κυβερνητικών Οικισμών παγκύπρια, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατάρτισε 
Τεχνική Επιτροπή, η οποία απαρτίζεται από έμπειρους Πολιτικούς Μηχανικούς. 

3. Όσον αφορά τον Οικισμό Στρόβολος III έχει ολοκληρωθεί η 1η φάση της έρευνας που αφορούσε την 
καταγραφή της υφιστάμενης κατάστασης των πολυκατοικιών με βάση τον οπτικό έλεγχο που διενεργήθηκε και 
ετοιμάστηκε η σχετική έκθεση. Για τη 2η φάση της έρευνας, η οποία αφορά την εξαγωγή κυλινδρικών δοκιμίων 
από τα στοιχεία σκυροδέματος των πολυκατοικιών του Κυβερνητικού Οικισμού Στρόβολος III, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως προτίθεται άμεσα να προβεί στην ετοιμασία και την προκήρυξη Προσφοράς. 

4. Τυχόν απαιτούμενες επεμβάσεις που θα προκύψουν και οι οποίες αφορούν την 3η και τελευταία φάση, 
θα υλοποιηθούν βάσει των διαθέσιμων κονδυλίων στους Προϋπολογισμούς του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.144, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.144 και ημερομηνία 24.9.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 30.9.2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η κοινότητα Τάλας περιλαμβάνεται στις κοινότητες του Προγράμματος Εφαρμογής της Οδηγίας 
91/271/ΕΟΚ για τα Αστικά Λύματα, με ισοδύναμο πληθυσμό της τάξης των 4.000. Ως εκ τούτου, η 
κατασκευή και λειτουργία αποχετευτικού έργου για την Κοινότητα αποτελεί δέσμευση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Την ευθύνη για την εφαρμογή της πιο πάνω 
Κοινοτικής Οδηγίας έχει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

(β)  Φορέας υλοποίησης του αποχετευτικού Τάλας είναι το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου στο οποίο και 
έχει ενταχθεί η Κοινότητα, μετά από σχετικό αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τάλας που έγινε 
αποδεκτό από το Σ.Α.ΠΑ.  Το ∆ιάταγμα, για επέκταση των ορίων του αποχετευτικού συστήματος 
λυμάτων και ομβρίων υδάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου με την ένταξη της κοινότητας 
Τάλας, δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 4518 και ημερομηνία 23.9.2011 
(Παράρτημα III, Μέρος I), με αρ. Κ.∆.Π. 340/2011. 

(γ)  Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τάλας, για αποένταξη/αποδέσμευση της Κοινότητας Τάλας από 
το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου, θα συζητηθεί σε σύσκεψη των Υπουργών Εσωτερικών και 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, η οποία έχει οριστεί για τις 19 ∆εκεμβρίου, 2014, και 
στην οποία έχουν κληθεί να συμμετέχουν και εκπρόσωποι του Κοινοτικού Συμβουλίου, του Σ.Α.ΠΑ. και 
των εμπλεκόμενων Υπουργείων/Τμημάτων. 

2.  Για τις οποιεσδήποτε εξελίξεις επί του θέματος θα επικοινωνήσω ξανά μαζί σας για ανάλογη 
ενημέρωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.177, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
δεν έχει οτιδήποτε υπόψη του σχετικά με τη δημιουργία θεματικού πάρκου με αρπακτικά είδη πτηνών. 

 Στην περίπτωση που τεθεί ενώπιον του Υπουργείου οποιαδήποτε συγκεκριμένη πρόταση για 
δημιουργία θεματικού πάρκου με αρπακτικά είδη πτηνών, τότε αυτή θα εξεταστεί και θα αξιολογηθεί με τη 
δέουσα σοβαρότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.183, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.08.010.04.183, ημερομηνίας 17/10/2014, σχετικά με 
Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Λόγω της σπανιότητας του δηλητηριώδους φιδιού που απαντάται στην Κύπρο (Macrovipera lebelina-
φίνα ή κουντούρα), η προμήθεια του συγκεκριμένου αντιοφικού ορού είναι δύσκολη λόγω της μη ευρείας 
παραγωγής του. 

2. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας μετά από έντονες προσπάθειες έχουν κατορθώσει 
να προμηθευτούν μικρό αριθμό αντιοφικών ορών οι οποίοι είναι διαθέσιμοι από τα κρατικά 
νοσηλευτήρια με την προσκόμιση κατάλληλης συνταγής. 

3. Επί του παρόντος, δεν υπάρχουν αδειοδοτημένοι αντιοφικοί οροί για κτηνιατρική χρήση στην Κύπρο. 

4. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες αντιλαμβανόμενες την ανάγκη για διάθεση αντιοφικών ορών για 
κτηνιατρική χρήση, τους καθιστούν διαθέσιμους σε κτηνιάτρους νοουμένου ότι υπάρχει επάρκεια για 
ανθρώπινη χρήση όπου δίδεται προτεραιότητα. 

5. Οι αντιοφικοί οροί που είναι δυνατό να διατεθούν για κτηνιατρική χρήση δίδονται μόνο σε κτηνιάτρους 
για χρήση στην κλινική τους λόγω των ειδικών συνθηκών φύλαξης (3-4 βαθμούς Κελσίου) και του 
κινδύνου εμφάνισης σοβαρών παρενεργειών που απαιτούν τη χορήγηση σε κατάλληλα εξοπλισμένη 
νοσοκομειακή μονάδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.213, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.010.04.213 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γεώργιο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 31 
Οκτωβρίου 2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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1. Ο ∆ιαγωνισμός του έργου για κατασκευή και λειτουργία Μονάδας Ολοκληρωμένων Εγκαταστάσεων 
∆ιαχείρισης Αποβλήτων (ΟΕ∆Α) επαρχίας Λεμεσού, προκηρύχθηκε στις 20/12/2013. Υποβλήθηκαν οι 
προσφορές στις 28/4/2014. Έγινε η αξιολόγησή τους τάχιστα και στη συνέχεια έγινε κατακύρωση στον 
επιτυχόντα προσφοροδότη με καθυστέρηση ενός μηνός, καθότι αναμενόταν να ληφθεί η πολιτική 
απόφαση για υλοποίηση του έργου, εξαιτίας των διαφορετικών απόψεων που εξέφρασε το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. Μετά τη γνωστοποίηση των αποτελεσμάτων της αξιολόγησης, υποβλήθηκαν προσφυγές στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών (ΑΑΠ) από άλλους προσφέροντες, οι οποίες εξετάστηκαν στις 
14/10/2014. Αναμένεται η Απόφαση της ΑΑΠ και αναλόγως αυτής το Υπουργείο Εσωτερικών θα 
προχωρήσει στις περαιτέρω ενέργειες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχουν σήμερα θέματα για συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την Πέμπτη, 15 Ιανουαρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014.   
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.106-2014). 

 2. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.264-2014). 

 3. Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.265-2014). 

 4. Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.258-2014). 

 5. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του 
Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης Εκπαίδευσης και των 
Επιστημών (Κυρωτικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.172-2014). 

 6. Ο περί της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την 
Κατανομή των Εθνικών Εξόδων Είσπραξης που Παρακρατούνται 
κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών Ιδίων Πόρων στον 
Προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Κυρωτικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.230-2014). 

 7. Ο περί της Συμφωνίας-Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των Κρατών Μελών της αφενός και της Μογγολίας αφετέρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.242-2014). 

 8. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Βοηθού 
Προϊσταμένης Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

 9. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

 10. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 
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 11. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 12. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 13. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 14. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 15. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 16. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 17. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 18. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 19. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 20. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, 
Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών 
Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 21. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 22. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 23. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 24. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 25. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 26. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικού 
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Ελέγχου και Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

 27. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

 28. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

 29. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών -Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Προϊσταμένης 
Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050. 056-2013). 

 30. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

 31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση -∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

 32. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση -∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών Υπηρεσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

 33. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 34. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

 35. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.020-2014). 

 36. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.023-2014). 

 37. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Χειριστή Πτητικών Μέσων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

 38. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

 39. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα 
Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

 40. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.031-2014). 

 41. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

 42. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και 
Θέματα Σπουδών) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.037-2014). 
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 43. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων 
Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

 44. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

 45. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

 46. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των 
κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα που η 
κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι 
εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής ρύπων και την 
αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 Σας εύχομαι καλά Χριστούγεννα και καλό νέο χρόνο!  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.23 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 
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Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2014» και «O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Ά. Βότσης, Ν. 
Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ζ. Κουλίας, Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Γ. Βαρνάβα, Πρ. 
Προδρόμου, Γ. Λουκαΐδης, Ν. Τορναρίτης), καταψήφιση της πρώτης και ψήφιση της δεύτερης σε νόμο 
(με αρ. 3). 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και απόρριψή 
τους. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Εργοθεραπευτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014» και «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014» και ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Εγγραφής Ψυχολόγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς:  

 α. «Οι περί Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014»,  

 β. «Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», 

 γ. «Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014»   

  και έγκρισή τους. 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 
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11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2015, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2014 Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για μετακίνηση ελαιοτριβείου από οικιστική περιοχή της κοινότητας Αναλιόντα - Αίτημα για 
απομάκρυνση παράνομων σκουπιδότοπων από τον κύριο δρόμο Παλαιχωρίου-Αγρού - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για τερματισμό παράνομης μεθόδου απομάκρυνσης δελφινιών από ψαράδες - Καταγγελίες για 
πρόκληση ρύπανσης στο θαλάσσιο βυθό από το ψάρεμα με καλάμι - Χρονοδιάγραμμα κατάθεσης 
νομοσχεδίου για τροποποίηση του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου - 
Ανάγκη λήψης μέτρων για αποκατάσταση του χώρου της λίμνης στη Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσού - 
Ερωτήματα σχετικά με φυσικά ή νομικά πρόσωπα που έχουν πτωχεύσει και διαθέτουν καταθέσεις σε 
τράπεζες του εξωτερικού - Η διακίνηση προϊόντων μέσω του οδοφράγματος των Στροβιλιών - Η 
πλήρωση της θέσης του ∆ιευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Ολοκλήρωση και 
παράδοση έκθεσης του Κεντρικού Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών στο Υπουργικό Συμβούλιο - 
Αίτημα για προληπτικές ανασκαφές στο τεμάχιο όπου θα στεγαστεί το Κρατικό Αρχείο - Ενημέρωση για 
τις επιπλέον πιστώσεις στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας στον προϋπολογισμό του 2015 - Η 
απασχόληση ατόμων στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις Βρυξέλλες - Ανάγκη 
διεξαγωγής προληπτικών ανασκαφών στο τεμάχιο ανέγερσης του νέου κτιρίου του Επαρχιακού 
∆ικαστηρίου Λευκωσίας - Ερωτήματα σχετικά με τη Στρατηγική της Κύπρου για Μία Εθνική 
Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική - Ερωτήματα σχετικά με το αιολικό πάρκο στην περιοχή “Ορείτες” - 
Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση πολεοδομικής άδειας για τη δημιουργία αιολικού πάρκου στην 
περιοχή “Ορείτες” - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση άδειας λειτουργίας αιολικού πάρκου στην 
περιοχή “Ορείτες” - Το πόρισμα έρευνας για ενδεχόμενες ευθύνες στελεχών της ΑΗΚ σχετικά με αγορά 
ακατάλληλων πασσάλων - Τα προβλήματα από τη ροή λυμάτων στο φράγμα Κούρη και ανάγκη λήψης 
μέτρων - ∆υσοσμία και ρύπανση από τη λειτουργία κτηνοτροφικών μονάδων, εργοστασίου 
επεξεργασίας λυμάτων και βυρσοδεψείου πλησίον των κοινοτήτων Πύργου και Μονής επαρχίας 
Λεμεσού και ανάγκη λήψης μέτρων - Ανάγκη κρατικού συντονισμού για την ολοκλήρωση της 
αντιπαραβολής των στοιχείων του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και του Τμήματος ∆ασών 
σχετικά με την κρατική δασική γη - Ανάγκη προώθησης των απαραίτητων παραμέτρων για τη χρήση 
ιατρικής κάνναβης στην Κύπρο - Ανάγκη ολοκλήρωσης του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο 
Κάβο Γκρέκο για αποφυγή απώλειας της κοινοτικής χρηματοδότησης - Πιθανές επιπτώσεις στην υγεία 
των πολιτών από πυρκαγιά σε αποθήκη μπαταριών στη Βιομηχανική Περιοχή Έγκωμης - Οι λόγοι 
μεταφοράς κυοφορούσας γυναίκας με ιδιωτικό όχημα προς το νοσοκομείο Πάφου και το ενδεχόμενο 
στελέχωσης των επαρχιακών νοσοκομείων με γυναικολόγο - Το ενδεχόμενο υιοθέτησης της εισήγησης 
του Γενικού Ελεγκτή για παροχή υπηρεσιών από το Νοσοκομείο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ προς το 
Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου - Ερωτήματα σχετικά με το πρόβλημα περιοχών στην 
επαρχία Πάφου που έχουν ενταχθεί σε οικιστικές ζώνες και λόγω υπεδάφους είναι ακατάλληλες για 
οικιστική ανάπτυξη - Ενημέρωση για τα όρια έκθεσης των ανθρώπων σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία σε 
περίπτωση ύπαρξης σχετικής νομοθεσίας. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Καταθέσεις Κυπρίων σε ελβετικές τράπεζες - Αίτημα της κοινότητας Αγίου Ιωάννη Πάφου για οικονομική 
βοήθεια για καθαρισμό εγκαταλελειμμένων τουρκοκυπριακών σπιτιών - Κεφαλαιουχική κατάσταση 
τραπεζών και εκποιήσεις πρώτης κατοικίας (απόρρητη απάντηση) - Προγράμματα αποτοξίνωσης 
χρηστών εξαρτησιογόνων ουσιών στις Φυλακές - Ερωτήματα σχετικά με τους πάσχοντες, τη μετάδοση 
και τη θεραπεία της ηπατίτιδας Γ στην Κύπρο - Κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και ρύπανση του 
περιβάλλοντος από ροή υγρών του νοσοκομείου Λεμεσού - Το πρόβλημα ύδρευσης του χωριού 
Μανσούρα - Η πορεία και το χρονοδιάγραμμα των εργασιών διαχωρισμού προσφυγικών οικοπέδων 
κατά κοινότητα - Αίτημα για μετακίνηση επικίνδυνου υλικού αποθηκευμένου σε κατοικημένη περιοχή και 
για κοινοποίηση της σχετικής έκθεσης της επιτροπής εμπειρογνωμόνων του Υπουργείου Άμυνας 
(εμπιστευτική απάντηση) - Θέμα αδειοδότησης και λειτουργίας οργανωμένου κατασκηνωτικού χώρου 
στην περιοχή Νέου Χωριού Πάφου - Ανάγκη λήψης μέτρων για την παράνομη χρήση του επικίνδυνου 
φυτοφαρμάκου “Dursban” - Η στατική επάρκεια των πολυκατοικιών στον προσφυγικό οικισμό 
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“Στρόβολος ΙΙΙ” και το ενδεχόμενο επιδιόρθωσής τους - Ερωτήματα σχετικά με το αίτημα της κοινότητας 
Τάλας για αποχώρηση από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου - Ενδεχόμενο δημιουργίας θεματικού 
πάρκου με αρπακτικά είδη πουλιών - Ανάγκη εισαγωγής μεγαλύτερων ποσοτήτων αντιοφικών ορών - 
∆ιαδικασία ανέγερσης της Μονάδας Ολοκληρωμένης Εγκατάστασης ∆ιαχείρισης Αποβλήτων στο 
Πεντάκωμο.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 15ης Ιανουαρίου 2015 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 17 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να καλωσορίσω στη σημερινή ολομέλεια τον πρέσβη της φίλης χώρας Γαλλίας στην Κύπρο, ο οποίος 
παρίσταται, για να παρακολουθήσει τόσο την αναφορά στην οποία θα προβώ για την τρομοκρατική επίθεση 
στο Παρίσι όσο και την τήρηση μονόλεπτης σιγής στη συνέχεια από το σώμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλούμαστε σήμερα, προ ημερησίας διατάξεως, να αναφερθούμε σε ένα τραγικό γεγονός, την 
τρομοκρατική επίθεση, στις 7 Ιανουαρίου 2015, ένοπλων ισλαμιστών στα γραφεία της σατιρικής εφημερίδας 
“Charlie Hebdoˮ στο Παρίσι, η οποία άφησε πίσω της δώδεκα νεκρούς και εφτά τραυματίες. 

 Η ασύγκριτης και ακραίας βαρβαρότητας τρομοκρατική επίθεση, όπως κατήγγειλε ο Πρόεδρος της 
Γαλλίας Φρανσουά Ολάντ, ενάντια σε μια εφημερίδα διεθνώς γνωστή για τη διαχρονικά σταθερή στάση της 
απέναντι στην ξενοφοβία, το ρατσισμό και το φασισμό προκάλεσε παγκόσμιο σοκ και δημιούργησε κλίμα 
φόβου για ενδεχόμενα τρομοκρατικά κτυπήματα και αλλού. 

 Αναμφίβολα, το κτύπημα στο Παρίσι, ως απόρροια εξτρεμιστικών ερμηνειών της θρησκείας, συνιστά 
επίθεση κατά της ελευθερίας έκφρασης μιας εφημερίδας και των δημοσιογράφων της, που υπερασπίζονταν 
πάντα δημοκρατικά δικαιώματα, ατομικές και πολιτικές ελευθερίες, σκεπτόμενοι ελεύθερα και δημιουργικά.  
Ειδικότερα, η επίθεση πλήττει την τέχνη της γελοιογραφίας, που διαχρονικά μέσα από το χιούμορ και την 
εύθυμη διάθεση φωτίζει και καυτηριάζει τεκταινόμενα και πρόσωπα, προκειμένου να αποκαλυφθεί η αλήθεια 
και να υποδειχθεί το ορθό. 

 Ο θρησκευτικός φανατισμός στάθηκε δυστυχώς αφορμή και για δεύτερο κτύπημα, αυτή τη φορά στο 
εβραϊκό παντοπωλείο στο ανατολικό Παρίσι, δύο μόλις μέρες μετά την επίθεση στη σατιρική εφημερίδα.  Ο 
απολογισμός της επίθεσης αυτής ήταν τέσσερις νεκροί. 

 Οι βάρβαρες δολοφονικές επιθέσεις καταδικάστηκαν με αποτροπιασμό από τη διεθνή κοινότητα και 
προκάλεσαν την οργή και την κινητοποίηση χιλιάδων ανθρώπων στη Γαλλία και σε όλο τον κόσμο που 
τάσσονται ενάντια στη βαρβαρότητα, το θρησκευτικό φανατισμό, το σκοταδισμό και την τρομοκρατία. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει απερίφραστα τις αιματηρές επιθέσεις στο Παρίσι, κάθε 
προσπάθεια φίμωσης του τύπου και των λειτουργών του, αλλά και γενικότερα κάθε τρομοκρατική ενέργεια, από 
όπου και αν αυτή προέρχεται. 

 Εκ μέρους όλων των μελών της Βουλής εκφράζω τη βαθιά θλίψη μας για το έγκλημα μίσους που 
συντελέσθηκε στην Ευρώπη, την απεριόριστη συμπάθειά μας προς τους οικείους των θυμάτων και σας καλώ 
να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη τους. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Αρχίζουμε τώρα με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι η αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του νόμου που τιτλοφορείται «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Να 
παρακαλέσω το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναστολή μέχρι την 30ή Ιανουαρίου 2015 της εφαρμογής όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων 
ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

και Προϋπολογισμού:   Εσωτερικών: 

Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Πρόδρομος Προδρόμου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

Μάριος Μαυρίδης  Χρίστος Μέσης 

Μαρία Κυριακού  Νίκος Νουρής 

Γιάννος Λαμάρης  Αθηνά Κυριακίδου 

Πάμπος Παπαγεωργίου  ∆ημήτρης Συλλούρης 

Γιώργος Περδίκης  Γιώργος Περδίκης 

Νίκος Κουτσού  Μη μέλη των επιτροπών: 

   Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών επανεξέτασαν από κοινού τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων 
στις 18 ∆εκεμβρίου 2014, σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 2015.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, ο Υπουργός Εσωτερικών και ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.   

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε η εφαρμογή αυτού να ανασταλεί μέχρι την 30ή Ιανουαρίου 2015.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015, οι οποίοι παρατίθενται 
αυτούσια, είναι οι ακόλουθοι: 

 «Ο νόμος που τροποποιεί τον περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμο Ν. αρ. 9/65, 
δηλαδή 142(Ι) του 2014, ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων αρχές Σεπτεμβρίου του 2014 και τέθηκε 
σε ισχύ στις 9.9.2014.  Ο παρών Νόμος 142(Ι) του 2014 τίθεται σε ισχύ από την ημερομηνία δημοσίευσής του 
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στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που αποτελεί την κύρια 
κατοικία τίθεται σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2015. 

 Με την ισχύ της παρούσας νομοθεσίας ενεργοποιήθηκαν οι διαδικασίες της ΕΕ και η Κυπριακή 
∆ημοκρατία επωφελήθηκε δανειοδότησης γύρω στα €350 εκατομ. στις αρχές ∆εκεμβρίου.  Επιπρόσθετα 
αυτού, θα εγκρίνετο επιπρόσθετη δανειοδότηση από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο ύψους €85 εκατομ., η 
οποία έγκριση έχει ανασταλεί.  Με την ψήφιση του παρόντος Νόμου και την αναστολή της ψήφισης της 
νομοθεσίας κλονίζεται η αξιοπιστία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κάτι που θα επιφέρει αλυσιδωτά προβλήματα 
τόσο σε σχέση με τους παρόντες δανειστές όσο και στους οποιουσδήποτε νέους δανειστές. 

 Σημειώνεται ότι ο Ν. αρ. 142(Ι)/2014 εκ των πραγμάτων, για να μπορεί να εφαρμοστεί, πρέπει να 
εγκριθούν και οι νέοι κανονισμοί πώλησης.  Οι κανονισμοί πώλησης βρίσκονται στο Γενικό Εισαγγελέα για τον 
απαραίτητο νομοτεχνικό έλεγχο. Όταν και εφόσον ολοκληρωθεί ο νομοτεχνικός έλεγχος, οι κανονισμοί θα 
εγκριθούν από το Υπουργικό Συμβούλιο και ακολούθως θα κατατεθούν για έγκριση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Για το λόγο αυτό δεν μπορεί να ολοκληρωθεί οποιαδήποτε εκποίηση ακινήτου.  Σημειώνεται 
το γεγονός ότι παράλληλα προωθούνται για ψήφιση στη Βουλή των Αντιπροσώπων και όλες οι νομοθεσίες που 
πλαισιώνουν το σχέδιο αφερεγγυότητας.». 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του αναπεμφθέντος νόμου ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας 
περαιτέρω τους λόγους της αναπομπής και απαντώντας στα ερωτήματα που τέθηκαν από τα μέλη των 
επιτροπών, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η αναστολή της ισχύος της νομοθεσίας που διέπει τη νέα διαδικασία 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων αμέσως μετά την είσπραξη €350 εκατομ. ως μέρος της δανειοδότησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει επιφέρει σημαντικό πλήγμα στην αξιοπιστία της χώρας.  

 Ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε περαιτέρω ότι η κυπριακή οικονομία βρίσκεται σε πορεία επανάκτησης 
της αξιοπιστίας της και έχει για πρώτη φορά μετά το 2010 αναβαθμιστεί και επανέλθει μερικώς στις αγορές, 
προσθέτοντας παράλληλα ότι η συνέχιση της ανάκαμψης της οικονομίας δύσκολα θα επιτευχθεί, εάν η 
κυπριακή οικονομία παύσει να απολαμβάνει και απολέσει την εμπιστοσύνη των αγορών.  Η μη αποδοχή της 
αναπομπής του εν λόγω νόμου, όπως ανέφερε ο ίδιος, εγείρει τον κίνδυνο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να αδυνατεί 
να αντλήσει χρηματοδότηση από την τρόικα και τις διεθνείς αγορές. 

 Αναφορικά με τις ανησυχίες που εκφράστηκαν από μέλη των επιτροπών σε σχέση με την ετοιμασία του 
νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα, το οποίο συνδέεται άμεσα με την εφαρμογή και την υλοποίηση 
της νομοθεσίας που διέπει τη νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, ο υπουργός δήλωσε 
ενημερωτικά ότι τρία από τα πέντε συναφή νομοσχέδια βρίσκονται ήδη κατατεθειμένα ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, το τέταρτο αναμένεται να εγκριθεί κατά την αυριανή συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ενώ το πέμπτο βρίσκεται σε διαδικασία διαβούλευσης με την τρόικα.  Συναφώς, για τους πιο πάνω λόγους ο 
ίδιος αξιωματούχος διαβίβασε την έκκληση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας η Βουλή να αποδεχτεί την 
αναπομπή και να μην επιμείνει στην αναστολή της ισχύος της σχετικής νομοθεσίας. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας επέλεξε τη διαδικασία 
της αναπομπής της σχετικής νομοθεσίας αντί της αναφοράς αυτής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, καθότι δεν 
παρέχονταν τα χρονικά περιθώρια για υποβολή αναφοράς και έκδοση σχετικής απόφασης.  Παράλληλα, ο ίδιος 
εξέφρασε την άποψη ότι θα μπορούσε να τεθεί ως επιχείρημα ενώπιον του δικαστηρίου η 
αντισυνταγματικότητα αναστολής της έναρξης ισχύος νόμου μετά την ψήφιση αυτού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος των επιτροπών 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, μη αποδεχόμενοι τους λόγους της αναπομπής, 
τάσσονται εναντίον της αποδοχής της. 

2. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και τα 
μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, 
εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

3. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
αποδεχόμενοι τους λόγους της αναπομπής, τάσσονται υπέρ της αποδοχής της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η υπό αναφορά αναπομπή παραπέμπεται στην ολομέλεια του σώματος για 
τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τώρα έχω εδώ δύο τροπολογίες, μία από το ΑΚΕΛ και μία από τους Οικολόγους.  Αντιλαμβάνομαι ότι 
ισχύουν.  Πολύ ωραία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε να επεξηγήσετε τις τροπολογίες σας;   

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω απλά να εξηγήσω ότι η δική μου η τροπολογία θα πρέπει να τεθεί προς συζήτηση, μόνο εάν δεν 
περάσει η τροπολογία του ΑΚΕΛ.  ∆ιαφορετικά, καλύπτεται από αυτήν του ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Από το ΑΚΕΛ κάποιος θέλει να επεξηγήσει την τροπολογία; 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα από τη θέση μου.   

 Είναι γνωστό το θέμα που συζητούμε, όπως είναι γνωστή η δέσμευση και οι διαβεβαιώσεις της 
κυβέρνησης ότι τα θέματα των εκποιήσεων κατοικιών θα αντιμετωπιστούν μαζί από κοινού με τα ζητήματα της 
αφερεγγυότητας, έτσι που πραγματικά να δούμε όλοι μαζί κάποια δίκτυα προστασίας ιδιαίτερα ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού, της κύριας κατοικίας και του μικρού επαγγελματικού υποστατικού.  

 Η αναπομπή του Προέδρου δεν αναφέρεται, δε χρησιμοποιεί καθόλου θέματα αντισυνταγματικότητας 
της ενέργειας της Βουλής ούτε καν νομικά ζητήματα, γι’ αυτό εμείς θα απορρίψουμε την αναπομπή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Ταυτόχρονα, συνεπείς στη θέση μας ότι θα πάρει χρόνο η συζήτηση, εάν και 
εφόσον μάλιστα στο τέλος της ημέρας ικανοποιήσουν τα πέντε νομοσχέδια περί αφερεγγυότητας -αυτό που 
θέλουμε εμείς να γίνει- προτείνουμε ξανά την τροπολογία αναστολής της νομοθεσίας μέχρι τις 29 Ιουνίου του 
2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι είναι γνωστά τα ζητήματα που έχουμε ενώπιόν μας και η θέση η δική 
μας είναι ότι δεν έχουν διαφοροποιηθεί τα δεδομένα με οποιοδήποτε ουσιαστικό τρόπο από την προηγούμενη 
φορά, στην οποία είχαμε αποφασίσει την αναστολή της εφαρμογής του νόμου των εκποιήσεων.  Σημειώνεται 
δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν προβάλλονται οποιοιδήποτε λόγοι αντισυνταγματικότητας στην αιτιολογία που 
συνοδεύει την επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για την αναπομπή του νόμου.  Αντίθετα, παραμένει σε 
εκκρεμότητα η εξέταση των σχετικών νομοσχεδίων που, υποτίθεται, θα συναποτελέσουν το πλαίσιο 
αφερεγγυότητας, το οποίο εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να εφαρμοστεί παράλληλα με το νόμο των εκποιήσεων.  
Άρα, η ανάγκη για την αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας παραμένει, η ανάγκη για την εξέταση, την 
ανάλυση των σχετικών νομοσχεδίων εξακολουθεί και παραμένει.  Και τη ∆ευτέρα ακριβώς θα ξεκινήσει αυτή η 
εξέταση στην επιτροπή Οικονομικών ή μάλλον θα συνεχιστεί, γιατί ήδη είχαμε μία συνεδρία στην οποία 
εξετάσαμε κάποια από αυτά τα νομοσχέδια.  Και αντιλαμβάνομαι έχει ετοιμαστεί ακόμη ένα που αφορά τις 
πτωχεύσεις και το οποίο φυσικά θα αποτελέσει μέρος αυτού του πλαισίου.   

 Επομένως, θεωρούμε ότι τα πράγματα εξακολουθούν να έχουν ως είχαν, όταν αποφασίστηκε η 
αναστολή της νομοθεσίας.  Και θα πρέπει να δοθεί η ευκαιρία στη Βουλή να αναλύσει, να εξετάσει όλα τα 
σχετικά νομοσχέδια, εάν θέλουμε ακριβώς να εφαρμόσουμε, να θέσουμε σε εφαρμογή ένα ασφαλιστικό δίκτυ 
το οποίο θα προστατεύσει τους συμπολίτες μας και θα επαναφέρει την ισορροπία μεταξύ τράπεζας και 
δανειζόμενου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ, και μετά ο κ. Νικολαΐδης.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι μιλούμε μόνο για την τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Πέραν του ότι θεωρώ ότι προς το 
παρόν δεν αλλάζουν τα δεδομένα επί της ουσίας, είναι και δική μου ερμηνεία των κανονισμών ότι σε 
αναπομπές δεν μπορούμε ή δεν πρέπει να κάνουμε τροποποιήσεις.  Τις ψηφίζουμε ή τις καταψηφίζουμε όπως 
έρχονται.  ∆ική μου ερμηνεία.  ∆ε λέω ότι το βάζω ως θέμα διαδικαστικό στη Βουλή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης.   

 Κύριε Τορναρίτη, είστε ο επόμενος ομιλητής. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο ζητήματα.  Το πρώτο ζήτημα αφορά την αναπομπή του νόμου.  Θεωρούμε ότι δεν 
υπάρχει καμιά βάσιμη δικαιολογία, κανένας βάσιμος λόγος μέσα στους λόγους που ο Πρόεδρος προτάσσει ως 
λόγους της αναπομπής, για να προχωρήσει η Βουλή σε αναθεώρηση της απόφασής της, να κάμει δηλαδή 
δεκτή την αναπομπή του Προέδρου.  Άρα, θα απορρίψουμε την αναπομπή, θεωρώντας ότι η βασική νομοθεσία 
περί των εκποιήσεων θα πρέπει να συνεχίσει να ευρίσκεται σε αναστολή.  Πρέπει επίσης να πούμε ότι 
βρίσκεται σε αναστολή και θα βρίσκεται για ακόμα δεκαπέντε ημέρες.  Αυτό το στενό χρονικό πλαίσιο 
θεωρούμε…  Να σας θυμίσω ότι εισηγηθήκαμε παράταση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα δεν είναι σε αναστολή, διότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν υπέγραψε το νόμο. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι.  Θα ψηφίσουμε να είναι σε αναστολή μέχρι τέλος του μηνός.   

 Θεωρούμε ότι θα πρέπει να υπάρξουν αυτά τα στενά χρονικά περιθώρια, ούτως ώστε να υπάρξει η 
απαραίτητη πίεση στην εκτελεστική εξουσία, για να ολοκληρώσει επιτέλους τα νομοθετήματα που αφορούν το 
Πλαίσιο της Αφερεγγυότητας, που θα έρθουν να πλαισιώσουν τη βασική νομοθεσία και να την κάμουν μία 
νομοθεσία αποδεκτή.  Θεωρούμε, μετά την ενημέρωση που μας έκαμε χθες ο Υπουργός Οικονομικών στο 
Υπουργείο Οικονομικών, ότι, μετά την ολοκλήρωση ακόμα δύο νομοθετημάτων, το τρίτο νομοθέτημα μπορεί να 
κατατεθεί, έστω και αν υπάρχουν κάποιες εκκρεμότητες με τις οποίες η τρόικα ενδεχομένως να έχει 
διαφορετικές απόψεις.  Είναι επιτέλους καιρός η κυβέρνηση να υπερβεί τον εαυτό της και να τα καταθέσει, 
διαφωνούσης της τρόικας.  Άρα, θεωρούμε ότι θα πρέπει η παράταση, η αναστολή της νομοθεσίας να 
παραμείνει μέχρι τέλος του μηνός και, αν παρ’ ελπίδα μέχρι το τέλος του μηνός δεν ολοκληρωθεί και η 
συζήτηση για το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, τότε θα πρέπει να παρατείνουμε την αναστολή της νομοθεσίας για 
ακόμα ένα μήνα, διατηρώντας αυτά τα στενά χρονικά περιθώρια, ούτως ώστε σε καμία περίπτωση να μην 
αφαιρεθεί η πίεση από την κυβέρνηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός προφανώς θα καταψηφίσει τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ και 
των Οικολόγων, θα υπερψηφίσει την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Και θα επαναλάβουμε, 
πρώτον, ότι δεν ενεργοποιείται η συγκεκριμένη νομοθεσία, γιατί δεν έχει ψηφίσει αυτό το σώμα ή δεν έχει 
εγκρίνει αυτό το σώμα τους κανονισμούς που αφορούν στη συγκεκριμένη νομοθεσία.  ∆ηλώνουμε ότι θα 
ψηφίσουμε τους κανονισμούς, μόνο όταν έχουμε μπροστά μας και τα πέντε νομοσχέδια που αφορούν στην 
αφερεγγυότητα.  Και τονίζουμε ξανά το θέμα της αξιοπιστίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αυτό είναι το 
σημαντικότερο που πρέπει να σκεφτεί η οποιαδήποτε πολιτική ομάδα, ο οποιοσδήποτε βουλευτής ψηφίζοντας 
ή καταψηφίζοντας την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου, παρακαλώ.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο θέματα ήθελα να θίξω.  Πρώτον, νομίζω ότι με απόφαση της Βουλής δε 
νομιμοποιούμαστε να καταθέτουμε τροπολογίες, την ώρα που υπάρχει μία αναπομπή.  Υπήρξε και 
παρέμβαση, αν θυμάστε, την προηγούμενη φορά του κ. Άριστου ∆αμιανού και αποφασίστηκε ότι στην 
προηγούμενη αναπομπή θα μπορούσαμε να κάνουμε, γιατί ήταν συναινετικά από όλες τις ομάδες.  Άρα, 
σήμερα δε νομιμοποιείται οποιαδήποτε τροπολογία επί της αναπομπής, επί του νομοσχεδίου.   



944 

 ∆εύτερον, παρ’ όλο που το τελικό αποτέλεσμα και αυτό που θα ψηφίσει το κόμμα μου θα είναι 
διαφορετικό από αυτό που εγώ προσωπικά θα ψηφίσω, γιατί εγώ θα ψηφίσω και θα εγκρίνω την αναπομπή 
του Προέδρου, στην ουσία δε θα έχει διαφορά, γιατί η διαφορά είναι δεκαπέντε μέρες.  Άρα, δεν έχει καμιά 
ουσιαστική διαφορά.  Και ο λόγος που ψηφίζω την αναπομπή είναι ότι ακριβώς η μη ύπαρξη κανονισμών 
εφαρμογής του νόμου των εκποιήσεων σημαίνει ότι δεν μπορεί να προχωρήσει ο συγκεκριμένος νόμος.  Άρα, 
με τούτο τον τρόπο προστατεύουμε τους πολίτες, όπως είναι ο στόχος μας, και την ίδια ώρα, εφόσον είμαστε 
εμείς, η ίδια Βουλή, που θα εξετάσουμε το πολυνομοσχέδιο του Πλαισίου Αφερεγγυότητας και με δέσμευση και 
με υπόσχεση του Υπουργού Οικονομικών οι κανονισμοί για τις εκποιήσεις θα κατατεθούν μετά την ψήφιση του 
πολυνομοσχεδίου της αφερεγγυότητας, θεωρώ ότι έχουμε εξασφαλισμένους και τους πολίτες και την αξιοπιστία 
του κράτους.  Από μας εξαρτάται, τη Βουλή, να δούμε με ποιο τρόπο ασχολούμαστε με το πολυνομοσχέδιο, 
γιατί είναι ένα περίπλοκο πολυνομοσχέδιο, το οποίο θα καλύψει τις ευάλωτες ομάδες πληθυσμού, και μετέπειτα 
να ψηφίσουμε τους κανονισμούς.  Άρα, έχουμε και την αξιοπιστία καλυμμένη και τους πολίτες 
εξασφαλισμένους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εν υπάρχει άλλος για πρωτολογία.   

 ∆ίνω στον κύριο… 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είχα ζητήσει να μιλήσω επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άριστος ∆αμιανού.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή πρωτολογήσατε, λέω.  Θα δευτερολογήσετε.  Θα σας δώσω το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επί της αναπομπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, επί της αναπομπής!  Εντάξει, εντάξει.  Μιλήσατε όμως.  Μπορούσατε να καλύψετε αυτό το θέμα.  Θα 
σας δώσω το λόγο, κύριε Περδίκη, αμέσως μετά.   

 Ορίστε.  Ο κ. Άριστος ∆αμιανού και ο κ. Κουλίας. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι αυστηρά επί προσωπικού που θα μιλήσω, αν και έγινε αναφορά στο όνομά 
μου, αλλά για αποκατάσταση του τι έγινε στην ολομέλεια της Βουλής.  Αυτή η Βουλή κυριαρχικά μπορεί να 
αποφασίσει οτιδήποτε θέλει σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της.  Και να υπενθυμίσω ότι πλείστες όσες φορές έχει 
αποφασίσει ότι γίνονται τροπολογίες επί αναπομπών Προέδρων της ∆ημοκρατίας.  Καλώς ή κακώς, αυτό 
γίνεται.   

 Αυτό που θέλω να διορθώσω για αποκατάσταση της πραγματικότητας, καταθέτοντας και την 
προσωπική μου μαρτυρία, είναι ότι αυτή τη στιγμή υπάρχουν εκατοντάδες τερματισμοί δανειακών συμβάσεων, 
που αποτελούν το εναρκτήριο λάκτισμα για εκποιήσεις.  Αναποδογυρίζεται δηλαδή η κλεψύδρα των εκατόν 
είκοσι ημερών.  Και όσοι από εμάς το αγνοούμε είναι καλά να ενημερωθούμε, όσοι το γνωρίζουμε είναι καλά να 
το επιβεβαιώσουμε, αλλά να μην καμωνόμαστε ως κοινωνία ότι δεν υπάρχει κίνδυνος εκποιήσεων.  Οι 
κανονισμοί για τους πλειστηριασμούς είναι το τελευταίο, το ακροτελεύτιο στάδιο, πριν χάσει τελεσίδικα μέσα 
από πλειστηριασμό το σπίτι του ή την περιουσία του ένας άνθρωπος.  Η κατάσχεση, για όσους γνωρίζουν, η 
στέρηση της περιουσίας ξεκινά δυστυχώς από την περίοδο που ενεργοποιούνται αποφάσεις δικαστηρίων.  Γι’ 
αυτό το λόγο υπάρχει ο κίνδυνος, είναι ορατός.  Πολλοί άνθρωποι κινδυνεύουν.  Και είναι καλά να έχουμε όλοι 
την ίδια ευαισθησία γι’ αυτά τα ζητήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Κουλίας και έχουμε ολοκληρώσει τις τοποθετήσεις. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τοποθετούμαι επί της αναπομπής, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πριν ήταν διαδικαστικό το θέμα. 

 Πέρα από αυτό που είπε ο κ. ∆αμιανού -το οποίο είναι σωστό και είναι το πρώτο σημείο που ήταν να 
θίξω, ότι είμαστε όλοι μάρτυρες ότι έχουν ξεκινήσει οι επιστολές- το δεύτερο στοιχείο είναι ότι ο ίδιος ο Γενικός 
Εισαγγελέας είπε ότι μπορεί να ξεκινήσει η διαδικασία με βάση τη νέα νομοθεσία.  Οποιαδήποτε τράπεζα, 
οποιοσδήποτε πιστωτής μπορεί να χρησιμοποιήσει τη νέα νομοθεσία, η οποία βρίσκεται -ορθώς εσημείωσε ο 
Πρόεδρος- εν ισχύι, δεν έχει ανασταλεί ουσιαστικά, λόγω της μη υπογραφής από τον Πρόεδρο της δικής μας 
νομοθεσίας, η νομοθεσία περί εκποιήσεων. 

 Το τρίτο είναι η ομολογία της κ. Γιωρκάτζη, που είπε ότι έχουν ξεκινήσει οι εκποιήσεις.  «Σε περιορισμένο 
βαθμό», είπε.  Τώρα, το τι είναι περιορισμένο είναι θέμα εκτίμησης.  Συνεπώς, για τις τράπεζες ισχύει η 
νομοθεσία.  ∆εν υπάρχει καμία τράπεζα, η οποία, παρά το γεγονός ότι έχουν προκληθεί και δημόσια να 
ανακοινώσουν ότι δε θα εφαρμόσουν τη νομοθεσία μέχρι έγκρισης του κανονισμού…  Ήδη εφαρμόζουν το 
νόμο περί εκποιήσεων. 

 Πέραν τούτου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή παρακολουθήσαμε τη χθεσινή 
συνάντηση στο Υπουργείο Οικονομικών και τη διαδικασία με τους εμπειρογνώμονες, διαπιστώθηκε τώρα, 
πέραν πάσης αμφιβολίας, αυτό που λέγαμε σχεδόν όλοι θεωρητικά, ότι πρέπει οι νόμοι αυτοί να είναι πακέτο.  
Υπάρχουν θέματα στο νόμο περί αφερεγγυότητας που, για να λυθούν, πρέπει να γίνουν συγκεκριμένες 
αλλαγές στο νόμο περί εκποιήσεων.  ∆ιαπιστώθηκε πλέον.  Είναι σωστό να γίνονταν μαζί, είναι λάθος που 
έγιναν ξεχωριστά.  Γι’ αυτό και εγώ καταλήγω ότι πρέπει να δώσουμε χρόνο να συζητηθούν τα θέματα αυτά 
μαζί μέχρι τον Ιούνιο, γιατί μόνο έτσι μπορεί να γίνει μια σωστή εργασία, η οποία να είναι προς όφελος της 
οικονομίας και προς όφελος των οφειλετών. 

 Άρα, δεν είμαστε υπέρ της αναπομπής του Προέδρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ήταν υποχρέωση της κυβέρνησης να λάβει τα μέτρα μαζί.  Ως τωρά, τα μόνα μέτρα που λαμβάνει η 
τράπεζα είναι υπέρ των τραπεζών.  Συγγνώμη, η κυβέρνηση, η τράπεζα, καλά είπα.  Γλώσσα λανθάνουσα.  
Αυτή η κυβέρνηση -τα επιτόκια είναι στα ύψη- έφερε όλα τα νομοσχέδια που είναι υπέρ των τραπεζών.  Η 
Βουλή εδοκίμασεν να σταματήσει τούτη την κατρακύλα την κυβερνητική και ακούω μετ’ εκπλήξεως ότι λέει η 
κυβέρνηση:  «Μα, κοιτάξετε, εμείς, δεν πρόκειται να εφαρμοστεί ο νόμος, γιατί εν επεράσαμεν τους 
κανονισμούς».  Και μιλούν για αξιοπιστία. 

 Καλά, οι τροϊκανοί έν’ παλαβοί;  Εν καταλάβουν ότι τους κάμνετε κόλπο εσείς με τους κανονισμούς;  Γιατί 
να τους ενοχλεί μια καθαρή θέση της Βουλής, που λέει, «κύριοι, θέλουμε να περάσει και το άλλο πλαίσιο, για να 
συμβαδίζουν»;  Εσείς λέτε, «όι, δε θα περάσει, γιατί εν εβάλαμεν τους κανονισμούς».  Καλά, οι τροϊκανοί εν 
ακούν τούτο το κόλπο που λαλείτε, εν τους ενοχλεί;  Πιντώννουμε αξιοπιστία στα δικά σας δηλαδή;  Ειλικρινά, 
κάμνει μου εντύπωση δηλαδή!   

 Άρα λοιπόν, πρέπει επιτέλους τούτη η κυβέρνηση να έρθει και να φέρει εκείνα τα νομοσχέδια που 
σωστά είπε ότι έν’ συγκοινωνούντα δοχεία το ένα με το άλλο.  Αλλά πρέπει να σας πληροφορήσω, αγαπητοί 
συνάδελφοι, ότι οι τράπεζες είναι απτόητες. Σημαία πάνω!  Στέλνουν τις τρεις επιστολές και είναι ορυμαγδός οι 
επιστολές και καλά κάμνετε να πάτε στα δικαστήρια να δείτε τι γίνεται.  Τα κοπέλια προχωρούν απτόητα και 
ακάθεκτα.  Είναι η κυβέρνηση η οποία υπνώττει τον ύπνο του δικαίου -εγώ λέω, ηθελημένα- διότι έχει και τους 
τεχνοκράτες, έχει και το νου και τα μυαλά να καταλάβει τι κάμνει.  Είναι μετά λόγου γνώσεως που αφήνει τα 
πράγματα να προχωρούν. 

 Ως εκ τούτου, η αναπομπή πρέπει να πάει εκεί που πρέπει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είχα περιοριστεί, έτσι αντιλήφθηκα προηγουμένως, Πρόεδρε, να μιλήσω μόνο για την τροπολογία και όχι 
για την αναπομπή.  Για την αναπομπή θέλω να πω ότι, πέραν της αξιοπιστίας που χρειαζόμαστε στους 
δανειστές, χρειάζεται και μια ειλικρίνεια μεταξύ μας, για να έχουμε μεταξύ μας αξιοπιστία, αν θέλουμε να 
πετυχαίνουμε πλειοψηφίες στη Βουλή και να περνούν κάποια νομοσχέδια. 

 Το να λέμε ότι ο νόμος αυτός δεν εφαρμόζεται, ώσπου να γίνουν οι κανονισμοί, πέρα από αυτά που είπε 
και ο κ. Κουλίας, ότι ποιον περιπαίζουμε, δεν περιπαίζουμε μόνο την τρόικα, περιπαίζουμε τζιαι τον κόσμο τζιαι 
τους εαυτούς μας…  ∆ιότι, αν ήταν έτσι, δε θα είχε πρόβλημα κανένας, αλλά φαίνεται και από τις μαρτυρίες που 
έχουμε και από τον κόσμο, αλλά και από όσα λέχθηκαν στην επιτροπή ότι αξιοποιείται ο νόμος από τις 
τράπεζες, ώστε να δημιουργηθούν τετελεσμένα γεγονότα.   

 Επίσης, όσον αφορά την εικόνα παμπεσιάς που μπορεί να επέδειξε αυτή η Βουλή που ψήφισε το νόμο 
για τις εκποιήσεις, αντί να εκτιμηθεί από κάποιους η όλη προσπάθεια που έγινε, για να ψηφιστεί ο νόμος, 
έρχονται να το φέρουν και σαν επικοινωνιακό πολιτικό επιχείρημα, ότι εδείξαμεν τζιαι παμπεσιά.  Ήταν 
υποχώρηση τουλάχιστον από μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος να ψηφίσει τις εκποιήσεις, χωρίς να είναι 
έτοιμο το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Και μάλιστα να είναι έτοιμο με ένα συγκεκριμένο πλαίσιο, ώστε να 
αποτελέσει δίχτυ προστασίας, όχι για να αποτελέσει δίχτυ για να πιάσουμε μέσα ξανά τα “ψάρια”, τους 
δανειολήπτες και τους εγγυητές τους, όπως πάει να γίνει.   

 Άρα, θέλω να είμαι αξιόπιστος προς όλους, τουλάχιστον αν θέλουν τη δική μου ψήφο.  Αυτά που 
πολιτικά υποσχεθήκαμε να γίνουν, όταν περνούσαμε το νόμο για τις εκποιήσεις, θέλω να τα δω να 
εφαρμόζονται στα πέντε νομοσχέδια για τη φερεγγυότητα.   

 Τέλος να πω ότι ήταν ξεκάθαρη η θέση μου ότι δε θα δεχόμουν να εφαρμοστεί ο νόμος περί 
εκποιήσεων, χωρίς να εφαρμοστεί ο νόμος της φερεγγυότητας που να περιλαμβάνει όλες τις πολιτικές 
υποσχέσεις, ώστε να είναι δίχτυ προστασίας.  Αυτό να είναι ξεκάθαρο.  Αν δεν είμαι αξιόπιστος, επειδή μιλούμε 
γενικά με αξιοπιστία -ο καθένας να προστατεύει τη δική του μέχρι αυτά που έκανα μέχρι σήμερα- σας λέω ότι 
θα είμαι αξιόπιστος και σε αυτά θα στηρίξω την ψήφο μου και τώρα και θα καταψηφίσω την αναπομπή και όταν 
θα έρθουν τα νομοσχέδια περί φερεγγυότητας, έστω και αν δεν πάρουμε τη δόση.  Γιατί προτιμώ να μην 
πάρουμε τη δόση, παρά να βάλουμε στο δίχτυ όλους αυτούς τους δανειολήπτες, τσουβάλι, μέχρι που να τους 
εξοντώσουμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Έχoυν ολοκληρωθεί η συζήτηση και οι τοποθετήσεις. 

 Θέλω να πω το εξής, επειδή ηγέρθη το θέμα του κωλύματος να κατατίθενται τροπολογίες επί 
αναπομπής.  ∆εδομένου ότι υπάρχει κοινοβουλευτική πρακτική ήδη από το παρελθόν, αποφασίζω ότι θα θέσω 
σε ψηφοφορία τις τροπολογίες. 

 Θέτω πρώτα σε ψηφοφορία την τροπολογία του ΑΚΕΛ, την οποία όλοι γνωρίζετε, δε χρειάζεται να 
αναγνωστεί, εκτός αν επιθυμείτε την ανάγνωσή της.  Γνωρίζετε, ωραία. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νόμου με την αντικατάσταση με το άρθρο 56, όπως 
αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 αυτού, της φράσης “30ή Ιανουαρίου 2015” (τέταρτη και πέμπτη γραμμή) με τη 
φράση “29η Ιουνίου 2015”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ επί της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι απέχουν της ψηφοφορίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία του ΑΚΕΛ επί της 
αναπομπής έχει απορριφθεί. 

 Τώρα υπάρχει η τροπολογία του κ. Περδίκη από τους Oικολόγους Περιβαλλοντιστές.  

 Κύριε Περδίκη, επιθυμείτε να τεθεί σε ψηφοφορία; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, αφορά μόνο το θέμα της πρώτης κατοικίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία.  Προχωρούμε λοιπόν στην ψηφοφορία για την τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για τον αναπεμφθέντα νόμο 
«Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 56, όπως 
αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 αυτού, με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Αναστολή της εφαρμογής των 
διατάξεων του περί 
Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 
2014 αναφορικά με διατάξεις 
που αφορούν ενυπόθηκο 
ακίνητο που αποτελεί την κύρια 
κατοικία. 

142(Ι) του 2014. 

56.  Η εφαρμογή των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 σε ό,τι αφορά ενυπόθηκο 
ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία αναστέλλεται μέχρι την 29η Ιουνίου 
2015.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και πέντε αποχές, η τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών έχει απορριφθεί. 

 Και τώρα προχωρούμε στην ψηφοφορία επί της αναπομπής και παρακαλώ το σώμα να τοποθετηθεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τριάντα δύο εναντίον και καμία αποχή, η αναπομπή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας απορρίπτεται από το σώμα. 

 Και τώρα προχωρούμε στα υπ’ αριθμούς 2 και 3 θέματα, τα οποία δεν είναι έτοιμα. 

 Συνεπώς, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση και/ή συμπλήρωση ορισμένων διατάξεων του βασικού νόμου για την επίλυση 
προβλημάτων που προέκυψαν κατά την εφαρμογή του.  Ειδικότερα, εξάλειψη των διακρίσεων που αφορούν τη 
διάρκεια της υποχρέωσης εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας προσώπων, ανάλογα με το αν ο πατέρας τους 
ή η μητέρα τους είναι Κύπριοι πολίτες, και παραχώρηση επιπλέον αριθμού ημερών άδειας σε εθνοφρουρούς σε 
ορισμένες περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτήρης Σαμψών Γεώργιος Προκοπίου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Κουτσού 

 Κώστας Κώστα Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 11 ∆εκεμβρίου 2014 και στις 8 Ιανουαρίου 2015. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, το οποίο είχε 
ήδη σταλεί στη Βουλή, στην πρώτη συνεδρία της, πριν από την τυπική κατάθεσή του στο σώμα, για σκοπούς 
έγκαιρης προετοιμασίας της.  Στις εν λόγω συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Υπαρχηγός της Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς 
παράγοντες, και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, ώστε να 
τροποποιηθούν και/ή να συμπληρωθούν ορισμένες διατάξεις του για την επίλυση προβλημάτων που 
προέκυψαν κατά την εφαρμογή του. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις 
στη βασική νομοθεσία: 

1. ∆ιαγραφή του ορισμού του όρου “πολίτης της ∆ημοκρατίας” που περιλαμβάνεται σε αυτήν, λόγω των 
διάφορων παρερμηνειών που παρουσιάζονται σε σχέση με τον αντίστοιχο ορισμό του όρου “πολίτης της 
∆ημοκρατίας” που περιλαμβάνεται στον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο. 
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2. Εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας στην 
Εθνική Φρουρά θα έχουν, εκτός από τους πολίτες της ∆ημοκρατίας, και πρόσωπα των οποίων 
οποιοσδήποτε γονέας είναι κυπριακής καταγωγής και δεν έχουν καταστεί πολίτες της ∆ημοκρατίας.  

3. Κατάργηση της πρόνοιας της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία πρόσωπα τα οποία 
γεννήθηκαν μεταξύ της 16ης Αυγούστου 1960 και της 11ης Ιουνίου 1999, των οποίων ο πατέρας δεν είναι 
πρόσωπο κυπριακής καταγωγής εξ αρρενογονίας, και τα οποία απέκτησαν την κυπριακή υπηκοότητα, 
επειδή η μητέρα τους κατά το χρόνο της γέννησής τους ήταν ή εδικαιούτο να καταστεί πολίτης της 
∆ημοκρατίας, υποχρεούνται να εκτίσουν μειωμένη στρατιωτική θητεία διάρκειας έξι μηνών, ώστε στο 
εξής τα υπό αναφορά πρόσωπα να έχουν υποχρέωση εκπλήρωσης πλήρους στρατιωτικής θητείας.  

 Η εν λόγω ρύθμιση προτείνεται όπως τεθεί σε εφαρμογή στις στρατολογικές κλάσεις που θα κληθούν για 
κατάταξη στην Εθνική Φρουρά μετά την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

4. Προσθήκη στη βασική νομοθεσία του ορισμού του όρου “Φρουρά”, σύμφωνα με τον οποίο σημαίνει 
γεωγραφική περιοχή στο έδαφος της ∆ημοκρατίας, τα όρια της οποίας καθορίζονται με απόφαση του 
Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς για σκοπούς τοποθετήσεων και μεταθέσεων των εθνοφρουρών και των 
στελεχών της δύναμης της Εθνικής Φρουράς. 

5. Εισαγωγή σε αυτήν πρόνοιας με την οποία προβλέπεται η παροχή επιπρόσθετων ημερών άδειας σε 
εθνοφρουρούς που υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία σε φρουρά διαφορετική από τη φρουρά 
επιθυμίας τους, η οποία, όπως προτείνεται, θα καθοριστεί με σχετική απόφαση του Αρχηγού της Εθνικής 
Φρουράς. 

6. Εισαγωγή σε αυτήν πρόνοιας σύμφωνα με την οποία είναι δυνατό να χορηγείται τιμητική άδεια διάρκειας 
μέχρι είκοσι ημέρες, πέραν των περιπτώσεων που προβλέπονται στη βασική νομοθεσία, και σε 
εθνοφρουρούς που συμμετέχουν σε επίσημους διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων. 

7. Θεσμοθέτηση της δυνατότητας χορήγησης σε εθνοφρουρούς ειδικής άδειας μέχρι δεκαπέντε ημέρες, 
ανάλογα με τις επιχειρησιακές ανάγκες της δύναμης της Εθνικής Φρουράς, πέραν της άδειας που 
δικαιούνται με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας, οι οποίοι επιθυμούν να μεταβούν στο 
εξωτερικό, προκειμένου να συμμετάσχουν, με την κατηγορία των Ελλήνων του εξωτερικού, στις 
εξετάσεις, για να διεκδικήσουν την εισαγωγή τους σε ανώτερα ή ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
Ελλάδας. 

8. ∆ιασαφήνιση της διάταξής της, σύμφωνα με την οποία οι τοποθετήσεις, οι μεταθέσεις και οι αποσπάσεις 
των οπλιτών που υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά διενεργούνται από τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς 
με βάση τις υπηρεσιακές και επιχειρησιακές ανάγκες της δύναμης της Εθνικής Φρουράς, ότι οι εν λόγω 
αρμοδιότητες του Αρχηγού διενεργούνται και σύμφωνα με το σύστημα μοριοδότησης που καθορίζεται 
από αυτόν. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Άμυνας, σκοπός του νομοσχεδίου είναι αφενός η εξάλειψη των διακρίσεων που παρατηρούνται στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία και αφορούν τη διάρκεια της υποχρέωσης εκπλήρωσης στρατιωτικής 
υπηρεσίας προσώπων, ανάλογα με το αν ο πατέρας τους ή η μητέρα τους είναι Κύπριοι πολίτες, και αφετέρου 
η παραχώρηση επιπλέον αριθμού ημερών άδειας σε εθνοφρουρούς σε ορισμένες περιπτώσεις.   

 Ειδικότερα, όπως οι ίδιοι επεξήγησαν στην επιτροπή, με βάση τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας, πρόσωπα με πατέρα αλλοδαπό, τα οποία απέκτησαν κυπριακή υπηκοότητα, επειδή η 
μητέρα τους είναι Κύπρια πολίτης, υποχρεούνται, σε περίπτωση που γεννήθηκαν μεταξύ της 16ης Αυγούστου 
1960 και της 11ης Ιουνίου 1999, να υπηρετούν μειωμένη στρατιωτική θητεία, ενώ πρόσωπα με μητέρα 
αλλοδαπή, τα οποία απέκτησαν την κυπριακή υπηκοότητα, επειδή ο πατέρας τους είναι Κύπριος πολίτης, 
υποχρεούνται, σε περίπτωση που γεννήθηκαν εντός της πιο πάνω χρονικής περιόδου, να υπηρετούν πλήρη 
στρατιωτική θητεία.  Με το νομοσχέδιο αίρονται οι πιο πάνω διακρίσεις, δημιουργώντας στο εξής υποχρέωση 
εκπλήρωσης πλήρους στρατιωτικής θητείας και για τα πιο πάνω αναφερόμενα πρόσωπα που σήμερα 
υπηρετούν μειωμένη στρατιωτική θητεία. 

 Πέραν των πιο πάνω, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες 
οι οποίες ρυθμίζουν την παροχή επιπρόσθετου αριθμού ημερών άδειας στους εθνοφρουρούς που υπηρετούν 
τη στρατιωτική τους θητεία σε φρουρά διαφορετική από τη φρουρά επιθυμίας τους, ώστε να τους δοθεί 
πλεονέκτημα, λόγω του ότι υπηρετούν σε απομακρυσμένες περιοχές.  Επιπρόσθετα, στο νομοσχέδιο 
περιλαμβάνονται πρόνοιες με βάση τις οποίες είναι δυνατό να παρέχεται τιμητική άδεια διάρκειας μέχρι είκοσι 
ημέρες σε εθνοφρουρούς που θα συμμετάσχουν σε διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων, καθώς επίσης και ειδική 
άδεια διάρκειας μέχρι δεκαπέντε ημέρες σε εθνοφρουρούς που επιθυμούν να μεταβούν στο εξωτερικό, 
προκειμένου να συμμετάσχουν, με την κατηγορία των Ελλήνων του εξωτερικού, στις εξετάσεις, για σκοπούς 
διεκδίκησης εισδοχής τους σε ανώτερα ή ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Ελλάδας. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε πως οι προτεινόμενες πρόνοιες του 
νομοσχεδίου με τις οποίες αίρεται η ισχύουσα στη βασική νομοθεσία διάκριση σε σχέση με τη διάρκεια της 
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στρατιωτικής θητείας προσώπων, ανάλογα με το αν ο πατέρας τους ή η μητέρα τους είναι Κύπριοι πολίτες, 
αποτελεί υλοποίηση δέσμευσης που ανέλαβε η Κυπριακή ∆ημοκρατία έναντι του Ε∆Α∆ με κατάθεση 
Μονομερούς ∆ήλωσης από αυτήν στα πλαίσια Ατομικής Προσφυγής η οποία καταχωρίστηκε εναντίον της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Ε∆Α∆, ώστε να αποφευχθεί η καταδίκη της από το εν λόγω δικαστήριο με κίνδυνο 
την καταβολή αποζημιώσεων.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν ορισμένες 
διαφωνίες και/ή επιφυλάξεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές του και ζήτησαν πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις από τους κυβερνητικούς αρμοδίους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι στο κείμενο του νομοσχεδίου που έχει κυκλοφορήσει έχουν ενσωματωθεί οι 
ομόφωνες τροπολογίες των πολιτικών κομμάτων. 

 Συνεπώς, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, εκτός αν υπάρχουν τοποθετήσεις. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όσον αφορά το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος», η επιτροπή Άμυνας αποφάσισε 
ομόφωνα -μετά τη σύνταξη σίγουρα της έκθεσης της επιτροπής, η οποία έχει ήδη κυκλοφορήσει- να επιφέρει 
δύο τροπολογίες στο κείμενο του νομοσχεδίου.  Η πρώτη τροπολογία αφορά την αντικατάσταση του ορισμού 
“πολίτης της ∆ημοκρατίας”, που αναφέρεται στη βασική νομοθεσία, ώστε ο εν λόγω ορισμός να έχει την έννοια 
που του αποδίδεται στον ορισμό που περιλαμβάνεται στον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο.  

 Η δεύτερη τροπολογία αφορά τροποποίηση του άρθρου που ρυθμίζει την παροχή τιμητικής άδειας σε 
εθνοφρουρούς που συμμετέχουν σε επίσημους διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων, ώστε η προτεινόμενη τιμητική 
άδεια να παρέχεται σε εθνοφρουρούς, όταν πάρουν διάκριση στις εν λόγω εξετάσεις.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, 
αυτές είναι οι τροπολογίες τις οποίες έχει επιφέρει η ίδια η επιτροπή ομόφωνα πάνω στο συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο το οποίο έχουμε σήμερα ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Σε συνέχεια των όσων έχει πει ο πρόεδρος της επιτροπής, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι υπέρ 
οποιουδήποτε νομοθετήματος καταργεί την οποιαδήποτε διάκριση μεταξύ πολιτών, είτε λόγω φύλου είτε λόγω 
καταγωγής, είτε λόγω πατρογονίας ή μητρογονίας ή για οποιοδήποτε άλλο λόγο.  Επομένως, έχοντας υπόψη 
ότι η τροπολογία στο νομοσχέδιο αυτό ακριβώς κάνει, καταργεί τη μέχρι σήμερα υφιστάμενη διάκριση λόγω 
φύλου και καταγωγής, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός υπερψηφίζει το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης 
Εκπαίδευσης και των Επιστημών (Κυρωτικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης Εκπαίδευσης και των Επιστημών, η οποία 
προβλέπει τη συνεργασία των μερών μεταξύ άλλων για ανταλλαγές φοιτητών, για ανταλλαγές μεταξύ 
ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης, για γλωσσική διδασκαλία και έρευνα, για ισοτιμία και για αξιολόγηση 
ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 

Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης Εκπαίδευσης και των Επιστημών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Πρόδρομος Προδρόμου Φειδίας Σαρίκας  

 Γιώργος Λουκαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 15 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους 
του Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης Εκπαίδευσης και των Επιστημών, η οποία υπογράφηκε στις 8 
Οκτωβρίου 2013.  Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την υπογραφή της υπό αναφορά 
συμφωνίας με την απόφασή του με αρ. 75.836, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2013. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, την εισηγητική 
έκθεση, αλλά και το ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η εν 
λόγω συμφωνία προβλέπει τη συνεργασία των μερών μεταξύ άλλων για ανταλλαγές φοιτητών, για ανταλλαγές 
μεταξύ ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης, για γλωσσική διδασκαλία και έρευνα, για ισοτιμία και για αξιολόγηση 
ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης.   

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος και τo μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχέδιου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης 
Εκπαίδευσης και των Επιστημών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την 
Κατανομή των Εθνικών Εξόδων Είσπραξης που Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών Ιδίων 
Πόρων στον Προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Κυρωτικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την Κατανομή των Εθνικών Εξόδων 
Είσπραξης που Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών Ιδίων Πόρων στον Προϋπολογισμό της 
Ε.Ε., η οποία καθορίζει τις διαδικασίες ανακατανομής των εξόδων είσπραξης κατά τη διάθεση των 
παραδοσιακών ίδιων πόρων στον προϋπολογισμό της Ε.Ε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την Κατανομή των 

Εθνικών Εξόδων Είσπραξης που Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών Ιδίων Πόρων 
στον Προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Κυρωτικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  
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 Πρόδρομος Προδρόμου Φειδίας Σαρίκας  

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 15 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 
του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την Κατανομή των Εθνικών Εξόδων Είσπραξης που 
Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών Ίδιων Πόρων στον Προϋπολογισμό της ΕΕ, η οποία 
υπογράφτηκε στις Βρυξέλλες στις 10 Μαρτίου 2009. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η εν λόγω σύμβαση καθορίζει τις διαδικασίες ανακατανομής 
των εξόδων είσπραξης κατά τη διάθεση των παραδοσιακών ίδιων πόρων στον προϋπολογισμό της ΕΕ.  Οι εν 
λόγω διαδικασίες πρέπει να ακολουθούνται από τα συμβαλλόμενα μέρη σε περίπτωση κεντρικού τελωνισμού 
σύμφωνα με τον Εκσυγχρονισμένο Τελωνειακό Κώδικα, όταν τα εμπορεύματα διασαφούνται για θέση σε 
ελεύθερη κυκλοφορία σε ένα κράτος μέλος, αλλά προσκομίζονται στο τελωνείο σε άλλο κράτος μέλος.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι η υπό συζήτηση σύμβαση έχει επικυρωθεί 
μέχρι σήμερα από είκοσι ένα κράτη μέλη, ενώ αναμένεται η επικύρωσή της από τα υπόλοιπα επτά, 
συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου.  Παράλληλα, σε ενημερωτικό σημείωμα το οποίο ο ίδιος κατέθεσε στην 
επιτροπή αναφέρεται ότι αναμένεται η τροποποίηση της σύμβασης λόγω αντικατάστασης του 
Εκσυγχρονισμένου Τελωνειακού Κώδικα από τον Ενωσιακό Τελωνειακό Κώδικα, καθώς και μείωσης της 
παρακράτησης των εσόδων για διοικητικούς λόγους από 25% σε 20% σύμφωνα με τη νέα απόφαση του 
Συμβουλίου της 26ης Μαΐου 2014 για το Σύστημα των Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τo μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχέδιου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την 
Κατανομή των Εθνικών Εξόδων Είσπραξης που Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών Ιδίων 
Πόρων στον Προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας-Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών Μελών της αφενός και της Μογγολίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας-Πλαίσιο για Εταιρική Σχέση και Συνεργασία μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και των Κρατών Μελών της αφενός και της Μογγολίας αφετέρου, η οποία προβλέπει μεταξύ άλλων τη 
συνεργασία των συμβαλλόμενων μερών στους τομείς της καταπολέμησης σοβαρών εγκλημάτων που 
προκαλούν διεθνώς ανησυχία, της καταπολέμησης της διάδοσης όπλων μαζικής καταστροφής, καθώς και 
φορητών όπλων και ελαφριού οπλισμού, της ανάπτυξης του εμπορίου και των επενδύσεων, της δικαιοσύνης, 
της ελευθερίας και της ασφάλειας, της μακροοικονομικής πολιτικής και των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, της 
φορολογίας και των δασμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας-Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της αφενός 

και της Μογγολίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Πρόδρομος Προδρόμου Φειδίας Σαρίκας  

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 15 ∆εκεμβρίου 2014.  Στην πρώτη 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας-Πλαίσιο για Εταιρική Σχέση και Συνεργασία μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών 
Μελών της αφενός και της Μογγολίας αφετέρου η οποία υπογράφηκε από τους αντιπροσώπους των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον αντιπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον αντιπρόσωπο της 
Μογγολίας στο Ουλάν Μπατόρ της Μογγολίας, στις 30 Απριλίου 2013.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών, η εν λόγω συμφωνία προβλέπει 
μεταξύ άλλων τη συνεργασία των συμβαλλόμενων μερών στους τομείς της καταπολέμησης σοβαρών 
εγκλημάτων που προκαλούν διεθνώς ανησυχία, της καταπολέμησης της διάδοσης όπλων μαζικής 
καταστροφής, καθώς και φορητών όπλων και ελαφριού οπλισμού, της ανάπτυξης του εμπορίου και των 
επενδύσεων, της δικαιοσύνης, της ελευθερίας και της ασφάλειας, της μακροοικονομικής πολιτικής και των 
χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, της φορολογίας και των δασμών. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τo μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
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Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχέδιου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε, συγγνώμη.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα τηρήσουμε αποχή, η κοινοβουλευτική μας ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και με την αποχή των δεκαεννιά βουλευτών του 
ΑΚΕΛ, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας-Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των Κρατών Μελών της αφενός και της Μογγολίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και με δεκαεννέα αποχές των βουλευτών του ΑΚΕΛ, 
το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8 μέχρι και 46 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  Εδώ συνεπώς 
τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Θέσπισης Συστήματος 
Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.001-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος   

2. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας 
Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.002-2015). 

Υγείας  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.003-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.004-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  

5. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.005-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

6. Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.006-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

7. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.007-2015). 

8. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και 
Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.008-2015). 

Υγείας  Υγείας  

9. Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών 
∆ιαταγμάτων για την Προστασία των 
Συλλογικών Συμφερόντων των 
Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.009-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

10. Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.010-2015).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
και  
Εσωτερικών   

11. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.001-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και 
Εσωτερικών  

12. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

13. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

14. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

15. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

16. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

 

17. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  
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18. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

19. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

20. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

21. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

22. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, Νέων 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων 
Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

23. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

24. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

25. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

26. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συντάξεις Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας 

27. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

28. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου και 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

Οικονομικών  Νομικών  

29. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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30. Οι περί Αποκαταστάσεως 
Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

Υγείας  Νομικών 

32. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

Υγείας  Νομικών  

33. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

Υγείας  Νομικών  

34. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

Υγείας  Νομικών  

35. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

36. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

Υγείας Υγείας  

37. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.020-2014). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

38. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.023-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

39. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση 
Χειριστή Πτητικών Μέσων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

40. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

41. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη 
Τοποθέτησης Ενωτίων στα 
Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  
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42. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.031-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

43. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

Υγείας  Υγείας 

44. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.037-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

45. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Ασφάλεια Μεγάλων Υπερυψωμένων 
Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

 

46. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής 
∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

47. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

Υγείας  Υγείας  

 

48. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

Υγείας  Υγείας  

49. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

Υγείας  Υγείας  

50. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

51. Ετήσια έκθεση του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2013, 
σύμφωνα με το άρθρο 53(3) του Νόμου 
89(Ι)/2001. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.025). 

Υγείας  Υγείας  

52. Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 3) του 
2014, ημερ. 19.12.2014, του 
προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
του 2014 Νόμου του 2014  
[Νόμος αρ. 23(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

53. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από την 
Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς το Ειδικό 
Ταμείο του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Αναπήρων, σύμφωνα 
με το εδάφιο 2 του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
του Κέντρου Επαγγελματικής 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 



961 

 

Αποκατάστασης Αναπήρων του 2014 
Νόμου του 2014  
[Νόμος αρ. 9(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

54. Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για τον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού για τα 
έτη 2009, 2010 και 2011, σύμφωνα με το 
εδάφιο 2 του άρθρου 18 του περί 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
Νόμου του 1969  
[Νόμος αρ. 54/1969]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.002).  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

55. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 76, 77, 
78, 79, 80, 81, 82, 84, 85, 86, 87, 88, 89, 
90, 92, 93, 94, 95 και 96) του 2014 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 30 ∆εκεμβρίου 2014, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2014 
Νόμου του 2013  
[Νόμος αρ. 52(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

56. Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 2) του 
2014 του προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2014 Νόμου του 2014  
[Νόμος αρ. 27(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

57. Έγγραφο [Υπ. Εργασίας, Αρ. 1/2015 - 
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
Τμήμα Εργασίας και Τμήμα Εργασιακών 
Σχέσεων (Βοηθοί Ασφαλιστικοί 
Λειτουργοί, Εργατικοί Λειτουργοί και 
Επιθεωρητές Εργασιακών Σχέσεων)] 
που αφορά την πρόσληψη έκτακτων 
υπαλλήλων στο Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμων του 1995 
έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 15.17.007). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

΄Εκθεση Κατατέθηκε από  Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

Πρώτη τριμηνιαία Έκθεση της ∆ιοικητού της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για την 
περίοδο από 1η Ιανουαρίου 2014 μέχρι 30 
Σεπτεμβρίου 2014 προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, δυνάμει των διατάξεων του 
άρθρου 2 του περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2014  
[Νόμος αρ. 139(Ι)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.004). 

Κεντρική Τράπεζα Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.340, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Μετά από δημοσιεύματα στον τύπο ότι έχει ανασταλεί η λειτουργία της Κλινικής Μεταμοσχεύσεων του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε άμεσα για τους λόγους για τους οποίους 
βρεθήκαμε σ’ αυτή τη δυσάρεστη κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.341, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
του υπουργείου του προς επίλυση των προβλημάτων που παρουσιάζονται στην παρακολούθηση και 
περίθαλψη των ρευματοπαθών στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου λόγω της απουσίας ιατρού 
ρευματολόγου. 

 Η μοναδική ιατρός ρευματολόγος του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, η οποία κάλυπτε και τις ανάγκες 
του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου με επισκέψεις της εκεί δύο φορές την εβδομάδα, βρίσκεται τώρα με 
άδεια ασθενείας, με την πιθανότητα αυτή να παραταθεί λόγω εγκυμοσύνης, και πιθανόν μετέπειτα να είναι με 
άδεια μητρότητας. Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό το κενό που υπάρχει δημιουργεί προβλήματα στην 
παρακολούθηση και ιατρική φροντίδα των ρευματοπαθών Λάρνακας και Αμμοχώστου, τα οποία ενδέχεται να 
οξυνθούν, αν δεν αντικατασταθεί η γιατρός από άλλο συνάδελφό της ρευματολόγο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.342, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
του Υπουργείου Υγείας προς επίλυση των προβλημάτων που παρουσιάζονται αναφορικά με την 
παρακολούθηση και την περίθαλψη των ασθενών στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, λόγω της 
απουσίας ιατρού με ειδικότητα στη νευρολογία. 

 Η μοναδική ιατρός νευρολόγος του Νοσοκομείου Λάρνακας, η οποία κάλυπτε και τις ανάγκες του 
Νοσοκομείου Αμμοχώστου με επίσκεψή της εκεί μια φορά την εβδομάδα, βρίσκεται τώρα με άδεια μητρότητας.  
Η εν λόγω ιατρός δεν έχει μέχρι τώρα αντικατασταθεί και αναμένεται να επιστρέψει στα καθήκοντά της σε 
περίπου τέσσερις μήνες.  Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό το κενό που υπάρχει δημιουργεί πολλαπλά προβλήματα 
στην παρακολούθηση και την ιατρική φροντίδα των ασθενών με νευρολογικά προβλήματα στη Λάρνακα και την 
Αμμόχωστο.  Συνεπώς, χρειάζεται άμεσα η κάλυψη των αναγκών από άλλο νευρολόγο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.343, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
του Υπουργείου Υγείας προς επίλυση των προβλημάτων που παρουσιάζονται αναφορικά με την 
παρακολούθηση και την περίθαλψη των ασθενών στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου, λόγω της 
απουσίας ιατρού με ειδικότητα στην ογκολογία. 

 Πιο συγκεκριμένα, ένας ογκολόγος ερχόταν από το Ογκολογικό του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας 
στο παλαιό Νοσοκομείο Λάρνακας μία φορά την εβδομάδα (κάθε Πέμπτη) και παρακολουθούσε ασθενείς.  Εδώ 
και δύο μήνες περίπου σταμάτησε να έρχεται στη Λάρνακα.  Σύμφωνα με ενημέρωση που έχω, ο λόγος αυτής 
της εξέλιξης είναι το ότι αφυπηρέτησαν δύο συνάδελφοί του από το Ογκολογικό του Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας και δεν υπάρχει η ευχέρεια να επισκέπτεται τους ασθενείς στη Λάρνακα.  Ως εκ τούτου, οι 
καρκινοπαθείς της Λάρνακας και της ελεύθερης Αμμοχώστου υφίστανται μεγάλη ταλαιπωρία, αφού πρέπει να 
μεταβαίνουν στη Λευκωσία για ιατρική φροντίδα και εξετάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.344, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη σύνθεση των 
άμεσων και έμμεσων φορολογικών εσόδων.  Όσον αφορά τον άμεσο φόρο, θα θέλαμε πληροφορίες για το 
ποσοστό των εσόδων που πηγάζει από το φόρο εισοδήματος και τον εταιρικό φόρο.  Όσον αφορά τον εταιρικό 
φόρο, θα θέλαμε να ενημερωθούμε για τα ποσά και τα ποσοστά των φόρων που εισπράττονται από εταιρείες 
διεθνών δραστηριοτήτων που είναι εγγεγραμμένες στην Κύπρο, καθώς και από κυπριακές εταιρείες.  
Παρακαλούμε επίσης όπως διαχωρίσετε σε κατηγορίες τους φόρους κατανάλωσης και το ΦΠΑ.  Τέλος, θα 
θέλαμε να μας ενημερώσετε για τα διάφορα τέλη που εισπράττει το κράτος, όπως για παράδειγμα τέλη για τις 
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εταιρείες, μεταβιβαστικά τέλη κ.λπ.  Αν είναι δυνατό, θα επιθυμούσαμε όπως οι πιο πάνω πληροφορίες 
αφορούν τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.345, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με τη λειτουργία λατομείου και εργοστασίου ασφάλτου 
στην περιοχή μεταξύ Μοσφιλωτής και Ψευδά.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, οι κάτοικοι της γύρω περιοχής 
εκφράζουν παράπονα αναφορικά τόσο με τη σκόνη που εκλύεται στην ατμόσφαιρα από τη λειτουργία του 
εργοστασίου και του λατομείου όσο και με το θόρυβο που δημιουργείται εξαιτίας των ανατινάξεων στο λατομείο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που δημιουργούνται από τη λειτουργία 
του λατομείου και του εργοστασίου ασφάλτου στην περιοχή μεταξύ Μοσφιλωτής και Ψευδά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.346, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «∆εδομένου ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει ακόμη προχωρήσει στην ένταξή της σε σημαντικές 
συμβάσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης, που θα αναβαθμίσουν την προστασία των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων και των ελευθεριών των πολιτών της, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει σε 
ποιο σημείο βρίσκεται αυτό το ζήτημα σε επίπεδο ΕΕ και για πιθανές ενέργειες που αναπτύσσει η Κυπριακή 
∆ημοκρατία για την ένταξη της ΕΕ στις εν λόγω συμβάσεις. 

 Ειδικότερα, αναφερόμαστε στη σύμβαση για τα δικαιώματα του ανθρώπου, για την οποία υπάρχει και 
γνώμη του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου σε ό,τι αφορά τη συμβατότητα του προσχεδίου της συμφωνίας ένταξης με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο, καθώς και στη Σύμβαση για τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.347, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω δεχθεί παράπονα σχετικά με την ποιότητα του νερού ύδρευσης από κατοίκους της περιοχής 
“Εκάλη” Λεμεσού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
γίνει αναλύσεις του νερού στην εν λόγω περιοχή και, εάν ναι, ποια είναι τα αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.348, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η 
πολιτική του κράτους σε σχέση με την εισδοχή αλλόγλωσσων παιδιών στα εκπαιδευτήρια δημοτικής και μέσης 
εκπαίδευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.349, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
πλήρωσης των κενών θέσεων Βοηθού Φοροθέτη στο νέο Τμήμα Φορολογίας.  Η διαδικασία, σύμφωνα με 
σχετική ενημέρωση, είχε ξεκινήσει πριν από την νομοθετική ρύθμιση της παγοποίησης των θέσεων στη 
δημόσια υπηρεσία και στη βάση της νομοθεσίας θα έπρεπε από τότε να ολοκληρωθεί. 

 Τώρα στη βάση της ενοποίησης των τμημάτων ΤΕΠ και ΦΠΑ αντιλαμβάνομαι ότι θα υπάρξει νέο 
οργανόγραμμα και οι εν λόγω θέσεις θα ενταχθούν σε αυτό.  Παρακαλώ όπως η ενημέρωση αφορά όχι μόνο 
τις εν λόγω θέσεις, αλλά το σύνολο των θέσεων του νέου Τμήματος Φορολογίας και τις πρακτικές που θα 
ακολουθηθούν από το αρμόδιο υπουργείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.350, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει κατά πόσο ο Έφορος Φορολογίας, στο πλαίσιο 
των εξουσιών που του παρέχει ο νόμος, θα προχωρήσει σε ενδελεχή έλεγχο των περιουσιακών στοιχείων 
όσων καταδικάζονται για θέματα φοροδιαφυγής, διαφοράς ή είναι ύποπτοι ή κατηγορούνται σε σχέση με 
θέματα διαφθοράς.  Έχουν δοθεί τέτοιες οδηγίες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.351, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι δεν παραχωρούνται αναλώσιμα υλικά στους εσωτερικούς ασθενείς του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού και δεν υπάρχουν επίσης κουβέρτες αρκετές, για να εξυπηρετηθούν οι ασθενείς στο 
Τμήμα Πρώτων Βοηθειών του εν λόγω νοσοκομείου. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Τους λόγους που δε διαθέτει ικανοποιητικό αριθμό κουβερτών το Τμήμα Πρώτων Βοηθειών. 

2. Τους λόγους που δεν καλύπτονται με τα αναγκαία αναλώσιμα υλικά οι εσωτερικοί ασθενείς κατά τη 
διάρκεια της θεραπείας τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.352, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σε εκτενή απάντησή του με αρ. 23.06.010.03.618, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2014, ο Υπουργός Γεωργίας 
έδωσε αναλυτικό προγραμματισμό ως προς την υλοποίηση του έργου του αποχετευτικού συστήματος του 
συμπλέγματος Σολιάς, το οποίο είναι κατά 85% συγχρηματοδοτούμενο από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στην 
ερώτησή μου με τον ίδιο αριθμό, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2014, η οποία εστάλη στο πλαίσιο του 
κοινοβουλευτικού ελέγχου, εξέφραζα τις ανησυχίες μου σε σχέση με την τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων, μη 
τηρουμένων των οποίων η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα εκαλείτο να πληρώσει αποζημιώσεις. 

 Με έκπληξη πληροφορήθηκα ότι σε σύσκεψη, η οποία έγινε στο γραφείο του αναπληρωτή επάρχου στις 
18 ∆εκεμβρίου 2014, οι κοινοτάρχες του συμπλέγματος Σολιάς ενημερώθηκαν ότι το έργο δε θα υλοποιηθεί.  
Επιπλέον, στους προϋπολογισμούς του υπουργείου για το 2015 δεν έχει συμπεριληφθεί πρόνοια για το εν 
λόγω έργο ούτε έχει προχωρήσει η προκήρυξη προσφορών.  Στις 30 ∆εκεμβρίου 2014 έφτασε σε μένα 
επιστολή-καταγγελία σε σχέση με το συγκεκριμένο θέμα από το σύμπλεγμα κοινοταρχών Σολιάς, η οποία 
επισυνάπτεται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει άμεσα κατά πόσο οι καταγγελίες για 
απόφαση για μη υλοποίηση του έργου υφίστανται και κατά πόσο αίρονται τα όσα καταγράφονται στην 
τετρασέλιδη απάντησή του, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2014, καθώς και για τους λόγους που οδήγησαν στη λήψη 
μιας τέτοιας απόφασης, με κίνδυνο να χαθεί η χρηματοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και να επιβληθεί 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία χρηματικό πρόστιμο.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.353, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία νομοσχεδίου βάσει του οποίου θα αντιμετωπίζεται η ιατρική αμέλεια.  Έχω ενημερωθεί 
ότι το σχετικό προσχέδιο έχει ετοιμασθεί από τη Γενική Εισαγγελία και παρακαλώ όπως μας διαβιβαστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.354, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας υπάρχουν δωμάτια μπάνιου με μπανιέρες τζακούζι, τα οποία δε 
χρησιμοποιούνται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Για ποιο σκοπό έχουν δημιουργηθεί αυτοί οι χώροι; 

2. Για ποιο λόγο μέχρι σήμερα δεν έχουν λειτουργήσει; 

3. Ποιο είναι το κόστος συντήρησής τους; 

4. Τι προτίθεται να πράξει το Υπουργείο Υγείας αναφορικά με το όλο θέμα; 

5. Είναι στις σκέψεις του υπουργείου η αποξήλωση των συγκεκριμένων μπάνιων και η μετατροπή των 
δωματίων σε δωμάτια για άλλη χρήση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.355, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους πολλά σπίτια στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” στη Λευκωσία δεν έχουν συνδεθεί με το 
αποχετευτικό δίκτυο, κατά πόσο πρόκειται να συνδεθούν και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.356, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους δεν επιδιορθώθηκε το μέρος του αυτοκινητοδρόμου από το γεφύρι της Αγίας Νάπας μέχρι το 
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γεφύρι του Λιοπετρίου, κατά πόσο πρόκειται σύντομα να επιδιορθωθεί και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.357, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προκηρύχθηκε προσφορά εντός του 2014 για την ανέγερση κέντρου ενηλίκων στη ∆ερύνεια, εάν ναι, μέχρι 
ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία για την ανέγερσή του, εάν όχι, τι πρόκειται να γίνει με το εν λόγω έργο το 
οποίο εμπίπτει στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.358, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τον αριθμό των εκ μητρογονίας προσφύγων οι οποίοι αιτήθηκαν έκδοση προσφυγικής ταυτότητας. 

2. Τον αριθμό των εκ μητρογονίας προσφύγων οι οποίοι έχουν υποβάλει αίτηση για τα σχέδια των 
προσφυγικών χορηγιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.359, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία των 
εργασιών κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος Κοκκινοχωρίων. Συγκεκριμένα, παρακαλείται όπως μας 
ενημερώσει για τα εξής: 

1. Έχει στελεχωθεί το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Κοκκινοχωρίων και, αν ναι, πού στεγάζεται; 

2. Πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν τα έργα του δικτύου συλλογής των λυμάτων; 

3. Πότε αναμένεται να αρχίσει η κατασκευή του κεντρικού σταθμού επεξεργασίας των λυμάτων; 

4. Πότε αναμένεται να λειτουργήσει κανονικά το όλο σύστημα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.360, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης τη μη ανανέωση σύμβασης ατόμου που 
εργαζόταν ως εποχικό τα τελευταία εννέα χρόνια στη Στατιστική Υπηρεσία στην Πάφο.  Σύμφωνα με το σχετικό 
δημοσίευμα, πρόκειται για μονογονιό, μητέρα ενός άρρωστου παιδιού και ενός φοιτητή, που βρέθηκε εκτός 
υπηρεσίας λόγω της αναθεώρησης του σχετικού καταλόγου.  Στη θέση της, όπως αναφέρεται, έχει προσληφθεί 
γνωστός εξηντάχρονος εισοδηματίας από την Πάφο.  Οι υπάλληλοι του συγκεκριμένου τμήματος της 
Στατιστικής Υπηρεσίας εργάζονται στο αεροδρόμιο Πάφου συγκεντρώνοντας στοιχεία για τις αφίξεις και 
αναχωρήσεις τουριστών, είναι εποχικοί και υπογράφουν εξαμηνιαίες συμβάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους δεν ανανεώθηκε η σύμβαση της συγκεκριμένης εποχικής υπαλλήλου, δεδομένου, σύμφωνα με 
δημοσιεύματα, ότι οι εκθέσεις που γίνονταν για το άτομό της την χαρακτήριζαν ως άριστη.  Παρακαλώ επίσης 
τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο εξετάζεται το ενδεχόμενο 
επαναπρόσληψης του συγκεκριμένου ατόμου, δεδομένου ότι πρόκειται για μονογονιό που αντιμετωπίζει, λόγω 
της μη ανανέωσης της σύμβασής του, σοβαρά οικονομικά προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.361, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας αναφορικά με την 
επίσπευση της θεσμοθέτησης του ορκωτού μεταφραστή όσον αφορά την ανάθεση μεταφράσεων από το 
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών, τόσο για οικονομικούς λόγους όσο και για σκοπούς διασφάλισης της 
διαφάνειας και της χρηστής διοίκησης.  Παράλληλα, όπως έχω πληροφορηθεί, ο Γενικός Ελεγκτής καταγγέλλει 
ότι δε διεξάγεται δειγματοληπτικός έλεγχος της ορθότητας των μεταφράσεων που γίνονται από τους ιδιώτες 
μεταφραστές, παρ’ όλο που οι μεταφράσεις αυτές πιστοποιούνται από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών.  
Επιπρόσθετα, η Ελεγκτική Υπηρεσία έχει διαπιστώσει ότι υπάρχουν περιπτώσεις μεταφραστών που 
λαμβάνουν ετήσιες απολαβές πάνω από €50.000 και εισηγήθηκε όπως διερευνηθούν οι περιπτώσεις των 
μεταφραστών που έλαβαν άνω των €20.000.  Όπως έχω πληροφορηθεί, το ∆εκέμβριο του 2010 ετοιμάστηκε 
προσχέδιο νομοσχεδίου με τίτλο “Ο περί Θέσπισης του Θεσμού του Ορκωτού Μεταφραστή” και τον Ιούλιο του 
2013 στάλθηκε στο γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, ώστε να προωθηθεί στη Νομική Υπηρεσία 
για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους δε διεξάγεται έλεγχος των μεταφράσεων που γίνονται από τους ιδιώτες μεταφραστές και ποια είναι τα 
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μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να ελέγχονται τα έγγραφα που μεταφράζονται πριν από την 
πιστοποίησή τους από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διεξαχθεί έρευνα για τις περιπτώσεις των μεταφραστών 
που λαμβάνουν ετήσιες απολαβές άνω των €20.000 και ποια είναι τα αποτελέσματα της έρευνας αυτής.  Τέλος, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
κατατεθεί το εν λόγω νομοσχέδιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.362, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα στατιστικά στοιχεία 
που αφορούν τον αριθμό και το είδος των πεζών που υπήρξαν θύματα τροχαίων ατυχημάτων, όπως αριθμοί, 
είδος, χώρος που συνέβησαν (π.χ. πεζοδρόμιο, διάβαση πεζών κ.λπ.) τα τελευταία πέντε χρόνια.  
Επισυνάπτεται παλαιότερη ερώτηση και απάντησή σας προς διευκόλυνσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.363, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε στις 11 ∆εκεμβρίου 2014 τη χρήση του νέου Ταμείου Ευρωπαϊκής 
Βοήθειας προς τους Απόρους (FEAD) από το κυπριακό επιχειρησιακό πρόγραμμα.  Όπως έχω πληροφορηθεί, 
η Κύπρος θα λάβει €3,9 εκατομ. για την περίοδο 2014-2020 για την παροχή βασικής υλικής βοήθειας σε άπορα 
παιδιά.  Στην Κύπρο το Ταμείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας προς τους Απόρους θα προσφέρει, όπως 
πληροφορήθηκα, σχολικά είδη (ένδυση και σχολικές τσάντες) προς τους άπορους μαθητές που φοιτούν σε 
δημόσια σχολεία.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον τρόπο 
επιλογής των μαθητών που θα λαμβάνουν τη βοήθεια από τα χρήματα που διατέθηκαν από το εν λόγω ταμείο 
και αν το ποσό των €3,9 εκατομ. αφορά όλη την περίοδο 2014-2020 ή αν το ποσό αυτό μπορεί να εκταμιευτεί 
τώρα (2015-2016) που υπάρχει μεγάλη ανάγκη.  Γιατί επιλέγηκαν προϊόντα που δεν παράγονται στην Κύπρο 
αντί άλλου είδους προϊόντα που μπορούν να κατασκευαστούν στην Κύπρο από κυπριακές επιχειρήσεις, 
δίνοντας ψωμί σε κυπριακές οικογένειες και δουλειά σε κυπριακά χέρια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.364, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κεραμείο “Α/φοι Αντωνίου (Σολιά Λτδ)” στον Άγιο Θεόδωρο Σολέας 
λειτουργεί, χωρίς να διαθέτει πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής.  Όπως πληροφορήθηκα, το θέμα 
απασχόλησε και την Επίτροπο ∆ιοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων μετά από σχετικό 
παράπονο που υποβλήθηκε στο γραφείο της.  Σύμφωνα με την επιστολή που απέστειλε η ίδια στον 
ενδιαφερόμενο, το υπό αναφορά κεραμείο ανεγέρθηκε αυθαίρετα και βρίσκεται σε γεωργική γη σε απόσταση 
περίπου 400 μέτρων από την οικιστική ζώνη.  Όπως πληροφορήθηκα από την εν λόγω επιστολή, η Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας καταχώρισε στο επαρχιακό δικαστήριο ποινική αγωγή κατά των ιδιοκτητών του τεμαχίου 
όπου βρίσκεται το κεραμείο.  Στις 4 Ιουλίου 1995 το δικαστήριο εξέδωσε διάταγμα αναστολής εργασιών και 
επέβαλε πρόστιμο £240.  Πέραν του προαναφερθέντος διατάγματος, η επαρχιακή διοίκηση εξασφάλισε και 
δικαστικό διάταγμα κατεδάφισης των παράνομων οικοδομών στο τεμάχιο.  Όπως πληροφορήθηκα από την 
επιστολή της επιτρόπου, παρ’ όλο που οι ιδιοκτήτες δε συμμορφώθηκαν με τα υπό αναφορά δικαστικά 
διατάγματα, δεν ελήφθησαν δικαστικά μέτρα εναντίον τους για παρακοή των δικαστικών διαταγμάτων, λόγω 
του ότι οι ιδιοκτήτες του τεμαχίου διαβεβαίωναν την επαρχιακή διοίκηση ότι θα εκμίσθωναν κρατικό τεμάχιο σε 
άλλη περιοχή για μεταφορά των εργασιών του κεραμείου.  Σύμφωνα με την επιστολή της επιτρόπου, οι 
δεσμεύσεις των ιδιοκτητών δεν υλοποιήθηκαν και η επαρχιακή διοίκηση θα ετοίμαζε σχετικό κατηγορητήριο και 
θα το απέστελλε στο Γενικό Εισαγγελέα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας καθυστέρησε να προχωρήσει με τη λήψη δικαστικών μέτρων για την 
παρακοή των πιο πάνω δικαστικών διαταγμάτων, αν έχει ετοιμαστεί και αποσταλεί στο Γενικό Εισαγγελέα το 
σχετικό κατηγορητήριο και ποια είναι η εξέλιξη της υπόθεσης αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.365, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η εταιρεία “Agia Napa Forest Golf Ltd”, στην οποία το Υπουργικό Συμβούλιο με 
την απόφασή του αρ. 76.578, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2014, έχει εκμισθώσει δασική γη εμβαδού 590 
δεκαρίων, που εμπίπτει σε περιοχή του δικτύου “Φύση 2000”, έχει υποβάλει αίτημα στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος για αύξηση του εμβαδού της εκμισθωμένης δασικής γης κατά 100-150 
δεκάρια, με την αιτιολογία ότι για τη δημιουργία γηπέδου γκολφ ικανού να φιλοξενήσει μεγάλα διεθνή τουρνουά 
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απαιτείται γη συνολικού εμβαδού 700-750 δεκαρίων.  Το αίτημα της εταιρείας επρόκειτο να συζητηθεί σε 
σύσκεψη στο Τμήμα ∆ασών στις 13 Νοεμβρίου 2014. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την εξέλιξη της 
υπόθεσης αυτής και αν τελικά ικανοποιήθηκε το αίτημα της εταιρείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.366, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το αεροδρόμιο της Λάρνακας είναι το μοναδικό βασικό αεροδρόμιο χώρας της 
ευρύτερης περιοχής που δε διαθέτει σύστημα “τυφλής προσγείωσης”.  Όπως έχω πληροφορηθεί, το 2003 είχε 
ληφθεί απόφαση εγκατάστασης του πιο πάνω συστήματος και είχε εξασφαλιστεί σχετικό δάνειο από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων.  Ωστόσο, τελικά αποφασίστηκε όπως δεν εγκατασταθεί το σύστημα, αφού 
θεωρήθηκε ότι θα αναλάμβανε το κόστος ο στρατηγικός επενδυτής.  Ακολούθως, το 2006 και με την ανάληψη 
της διαχείρισης των αεροδρομίων από την εταιρεία “Hermes” το θέμα έγινε περισσότερο σύνθετο, αφού, πέραν 
της κρατικής δαπάνης για εξασφάλιση και εγκατάσταση του συστήματος, απαιτείτο δαπάνη από την εταιρεία 
“Hermes” για εγκαταστάσεις ειδικού συστήματος φωτισμού στο δίαυλο.  Το 2008, λόγω νέων σοβαρών και 
μεγάλης διάρκειας περιστατικών κλεισίματος του αεροδρομίου Λάρνακας εξαιτίας ομίχλης, ο τότε Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων κ. Νίκος Νικολαΐδης έδωσε εντολές να προχωρήσει η εγκατάσταση συστήματος 
“τυφλής προσγείωσης”.  Το κόστος υπολογίστηκε τότε στα €8 εκατομ. και τελικά η εγκατάστασή του δεν 
προχώρησε.  Σήμερα το κόστος ενός τέτοιου συστήματος εκτιμάται στα €12 εκατομ.  Παράλληλα, όπως 
πληροφορήθηκα, πέραν της έλλειψης του συστήματος “τυφλής προσγείωσης”, εδώ και δέκα χρόνια παραμένει 
σε αχρηστία το σύστημα ενόργανης προσγείωσης στο αεροδρόμιο, που επιτρέπει ασφαλέστερες 
προσγειώσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
επανεξετάσει το θέμα της εγκατάστασης συστήματος “τυφλής προσγείωσης” στο αεροδρόμιο της Λάρνακας.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
δώσει οδηγίες να τεθεί σε χρήση το σύστημα ενόργανης προσγείωσης στο αεροδρόμιο της Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.367, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του αρ. 76.578 ημερομηνίας 26 
Φεβρουαρίου 2014 αποφάσισε να ακυρώσει την απόφαση με αρ. 65.665 ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2007 με την 
οποία εκμισθώθηκε προς την εταιρεία “Agia Napa Forest Golf Ltd” έκταση 575 δεκαρίων δασικής γης στο 
δάσος Αγίας Νάπας, με σκοπό τη δημιουργία γηπέδου γκολφ (χωρίς κίνητρα), και ενέκρινε την εκμίσθωση στην 
πιο πάνω εταιρεία για τον ίδιο σκοπό δασικής γης έκτασης 590 δεκαρίων σε άλλη θέση εντός του ίδιου δάσους.  
Ακολούθως, με νέα απόφασή του με αρ. 77.095 ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2014 παραχώρησε στην εταιρεία “Agia 
Napa Forest Golf Ltd” τα κίνητρα που προβλέπουν οι σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου για τις 
αναπτύξεις γηπέδων γκολφ (απόφαση αρ. 61.614 ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2005 και μεταγενέστερες 
αυτής). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιο είναι το μίσθωμα 
το οποίο είναι υποχρεωμένη να πληρώσει η εταιρεία, αν αυτό έχει τροποποιηθεί λόγω της αλλαγής της 
απόφασης, της τοποθεσίας, του συνολικού εμβαδού και της μορφής της ανάπτυξης και αν εν τέλει το σύνολο 
των κινήτρων δε συνιστούν κρατική ενίσχυση για την οποία χρειάζεται έγκριση από τον αρμόδιο έφορο ή την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.368, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα και ενόψει της επίσκεψης του Προέδρου της Ρωσίας κ. Βλαντιμίρ 
Πούτιν στην Τουρκία η τουρκική κυβέρνηση προώθησε την έγκριση της μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων 
από την κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου παραγωγής ηλεκτρισμού στο Άκκιουγιου, απέναντι από τις 
ακτές τις Κύπρου.  Η εξέλιξη αυτή έχει ανησυχήσει Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους και γενικώς ολόκληρο 
τον κυπριακό λαό, γιατί η κατασκευή και η λειτουργία ενός εργοστασίου πυρηνικής ενέργειας τόσο κοντά στην 
Κύπρο εμπεριέχει προφανείς κινδύνους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του 
την εξέλιξη αυτή και αν οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν μελετήσει τη μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο 
περιβάλλον από το πυρηνικό εργοστάσιο της Τουρκίας στο Άκκιουγιου.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει το σώμα αν έχει προβεί σε οποιαδήποτε διαβήματα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε 
συνεννόηση και με τις γειτονικές χώρες που επηρεάζονται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.369, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί για την ένσταση του Συνδέσμου Τυροκόμων Κύπρου στη σύσταση επταμελούς 
διοικητικού συμβουλίου του Ιδρύματος για την Προστασία του Παραδοσιακού Τυριού της Κύπρου 
Ονομαζόμενου “Χαλλούμι” χωρίς τη συμμετοχή σε αυτό και μελών του συνδέσμου.  Το ίδρυμα δημιουργήθηκε 
στις 8 Ιανουαρίου 2013 από τον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας και το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το διοικητικό συμβούλιό του αποτελείται από τέσσερα 
μόνιμα μέλη, που εκπροσωπούν το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το 
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, και τρία μη μόνιμα μέλη, που διορίζονται από 
την Επιτροπή Παραγωγών Χαλλουμιού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη λειτουργία του 
ιδρύματος και για τη θέση του σχετικά με το αίτημα του Συνδέσμου Τυροκόμων Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.370, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού τα τελευταία 
δύο χρόνια δημιουργεί σειρά προβλημάτων και θέτει εμπόδια στην παρουσία κυπριακών βιομηχανιών 
τροφίμων σε εκθέσεις του εξωτερικού.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα πάντα με την καταγγελία από το Σύνδεσμο 
Τυροκόμων Κύπρου, το εν λόγω υπουργείο έχει αποκλείσει κυπριακές εταιρείες τροφίμων από τις χορηγίες του 
σχεδίου ενισχύσεων ήσσονος σημασίας (de minimis) για συμμετοχή σε εμπορικές εκθέσεις στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και σε τρίτες χώρες σε αρκετές περιπτώσεις (∆ιεθνής Έκθεση Τροφίμων και Ποτών “Anuga”, έκθεση 
“Gulfood”-Ντουμπάι, έκθεση “Gastronord”-Σουηδία, έκθεση “Fancy Food” 2014-Νέα Υόρκη, έκθεση “Sial” κτλ.).  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους εφαρμόζει αυτή την κατασταλτική πολιτική κατά των Κυπρίων τυροκόμων, που προκαλεί αρνητικές 
επιπτώσεις τόσο στις εξαγωγές της Κύπρου όσο και στη στήριξη της κυπριακής βιομηχανίας τροφίμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.371, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση, που σκοπό έχει 
τη στήριξη απολυμένων εργαζομένων, κυρίως στις περιφέρειες και στους κλάδους που μειονεκτούν λόγω του 
ανοίγματος στην παγκοσμιοποιημένη οικονομία.  Όπως πληροφορήθηκα από παλαιότερη απάντηση της 
πρώην Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους σε ερώτησή μου, 
ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2002, με αρ. 23.06.010.02.129, που αφορούσε την υποβολή αίτησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ώστε να εκμεταλλευτεί τους διαθέσιμους πόρους του εν λόγω ταμείου προς όφελος 
των εργαζομένων που έχουν πληγεί από την ανεργία, η Kύπρος δεν είχε προβεί μέχρι τότε στην υποβολή 
αίτησης για χρηματοδότηση από το ταμείο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υποβάλει αίτηση προς το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση, 
για να εκμεταλλευτεί τους διαθέσιμους πόρους προς όφελος των απολυμένων από το χώρο των οικοδομών, τις 
Κυπριακές Αερογραμμές, τον ξενοδοχειακό τομέα κ.λπ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.372, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού 

 «∆υστυχώς, οι αρνητικές εξελίξεις της περασμένης Παρασκευής και το κλείσιμο του κρατικού 
αερομεταφορέα από την κυβέρνηση, μετά την απόρριψη του σχεδίου αναδιάρθρωσης από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, είναι ζήτημα από το οποίο αναφύονται ερωτήματα για τα οποία καλείται η κυβέρνηση να δώσει 
απαντήσεις.  Κατά συνέπεια, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν υπάρχουν σχεδιασμοί από μέρους της κυβέρνησης για δημιουργία νέου αερομεταφορέα κυπριακών 
συμφερόντων, 

2. για τις λεπτομέρειες του σχεδίου αποζημίωσης των εργαζομένων στις Κυπριακές Αερογραμμές, 

3. για τους προτιθέμενους σχεδιασμούς της κυβέρνησης σε σχέση με τις διακρατικές συμφωνίες που έχουν 
συνάψει οι Κυπριακές Αερογραμμές τα προηγούμενα χρόνια και αν γίνονται ήδη διαβουλεύσεις για 
πώλησή τους. 

 Επίσης, παρακαλώ όπως αποσταλεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων το συμβόλαιο που έχει συνάψει η 
κυβέρνηση με την ιδιωτική εταιρεία “Top Kinisis Travel Public”, στο οποίο καταγράφονται όλες οι λεπτομέρειες 
σε σχέση με τη διαχείριση του επιβατικού κοινού. 

 Επιπρόσθετα, για την πιο πάνω συμφωνία με την ιδιωτική εταιρεία να κατατεθούν γραπτώς οι 
διαδικασίες που ακολούθησε η κυβέρνηση, τα κριτήρια που έθεσε, με βάση τα οποία κατέληξε στη 
συγκεκριμένη επιλογή, οι ημερομηνίες κατά τις οποίες προέβη σε όλες αυτές τις διαδικασίες, καθώς επίσης και 
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το αν υπήρξαν άλλοι προσφοροδότες από την κυπριακή αγορά, για να αναλάβουν τη διαχείριση του επιβατικού 
κοινού που είχε εισιτήρια με τις Κυπριακές Αερογραμμές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.373, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα το κοινοτικό συμβούλιο Τάλας έχει αρνηθεί να δώσει άδεια ταφής 
της σορού ηλικιωμένης κατοίκου της κοινότητας, με το δικαιολογητικό ότι το κοιμητήριο ανήκει στους Κυπρίους 
κατοίκους του χωριού.  Είναι χαρακτηριστικό ότι η θανούσα ετάφη τελικά σε κοιμητήριο γειτονικής κοινότητας.  
Σημειώνεται επίσης ότι πρόσφατα επεκτάθηκε το κοιμητήριο της κοινότητας με δαπάνη που ανέλαβαν όλα τα 
μέλη της κοινότητας, Κύπριοι, κοινοτικοί και αλλοδαποί.  Μάλιστα, πληροφορούμαι ότι οι κοινοτικοί και 
αλλοδαποί κάτοικοι χρεώνονταν με μεγαλύτερο ποσό ως τέλος.  Το ίδιο συμβαίνει εξ όσων πληροφορούμαι και 
σε σχέση με τους κατοίκους του δήμου Πέγειας, ίσως και άλλων κοινοτήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί 
για τα σχετικά συμβάντα και τι προτίθεται να κάνει, για να σταματήσει αυτή η ρατσιστική και άδικη στάση εις 
βάρος των κοινοτικών και αλλοδαπών κατοίκων που διαμένουν στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.374, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προτίθεται 
να δημιουργήσει κέντρα εξυπηρέτησης αγροτών.  Σήμερα το Τμήμα Γεωργίας διαθέτει σε κάθε επαρχία 
γεωργικά γραφεία, τα οποία προσφέρουν υπηρεσίες στους αγρότες. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι 
περισσότερο θα διεκπεραιώνουν τα κέντρα αυτά, ποιο το κόστος για τη ∆ημοκρατία και ποια περιοχή έχει 
επιλεγεί για τη δημιουργία του πρώτου κέντρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.375, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης παραπόνων αναφορικά με την υπερβολικά υψηλή χρέωση από ιδιωτικές εταιρείες 
για τη φύλαξη αίματος πλακούντα μετά τη γέννηση του μωρού.  Όπως έχω πληροφορηθεί από αναζήτηση του 
θέματος στο διαδίκτυο, η πιθανότητα να χρειαστεί ένα παιδί τα δικά του αποθηκευμένα κύτταρα για μελλοντική 
μεταμόσχευση εκτιμάται ότι είναι 1:100.000 έως 1:200.000.  Πολλοί θεωρούν ότι η λειτουργία ιδιωτικών 
τραπεζών βλαστοκυττάρων είναι προβληματική.  Η ιδιωτική φύλαξη αποτελεί απόφαση αρκετών γονέων, οι 
οποίοι κατακλύζονται από όμορφα πολύχρωμα φυλλάδια στους χώρους αναμονής των μαιευτηρίων και 
θεωρούν ότι προσφέρουν μια “βιολογική” ασφάλεια στο παιδί τους.  Η ιδιωτική φύλαξη, όπως πληροφορήθηκα, 
είναι αποδεκτή μόνο για οικογένειες με σπάνια νοσήματα ή για οικογένειες με ανάγκη άμεσα διαθέσιμου 
αίματος πλακούντα σε κάποιο μέλος της οικογένειας.  Το κόστος λειτουργίας των τραπεζών συντήρησης 
βλαστοκυττάρων είναι πολύ υψηλό και δημιουργούνται εύλογα ερωτήματα για το κατά πόσο οι ιδιωτικές 
τράπεζες βλαστοκυττάρων είναι σε θέση να συλλέξουν, να κατεργαστούν και να συντηρήσουν σωστά το αίμα, 
ώστε να είναι κατάλληλο να χρησιμοποιηθεί, όταν και εφόσον χρειαστεί.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η λειτουργία των 
ιδιωτικών τραπεζών συντήρησης βλαστοκυττάρων διέπεται από κάποια νομοθεσία, αν οι ιδιωτικές αυτές 
τράπεζες ελέγχονται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους, αν θα μπορούσαν τα κρατικά νοσηλευτήρια να 
αναλάβουν τη συντήρηση των βλαστοκυττάρων και ποια είναι η άποψη του υπουργείου αναφορικά με τη 
φύλαξη αίματος πλακούντα μετά τη γέννηση του μωρού.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνεται έλεγχος των τιμών που χρεώνουν οι ιδιωτικές τράπεζες 
για τη φύλαξη του αίματος του πλακούντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.376, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αστυνομία Κύπρου εκμισθώνει μέλη της δύναμης για εργασίες που αφορούν 
ιδιωτικές επιχειρήσεις.  Τα έσοδα από τις εισπράξεις αυτών των εκμισθώσεων κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο 
του κράτους.  Οι αστυνομικοί που εκτελούν αυτά τα ειδικά καθήκοντα πληρώνονται ήδη με μειωμένη αμοιβή 
λόγω της μείωσης των επιδομάτων στο δημόσιο τομέα και την αστυνομία.  Προκύπτει προφανώς ένα κέρδος 
για το Πάγιο Ταμείο από τη διαφορά του κόστους των προσφερόμενων υπηρεσιών από την αστυνομία.  
Επιπρόσθετα, όπως έχω πληροφορηθεί, παρ’ όλο που οι ιδιωτικές επιχειρήσεις προπληρώνουν τις υπηρεσίες 
που προσφέρει η Αστυνομία Κύπρου, παρατηρείται καθυστέρηση μέχρι και δύο χρόνων στην καταβολή των 
οφειλόμενων ποσών στους αστυνομικούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για αυτά τα ειδικά 
καθήκοντα και εκμισθώσεις των αστυνομικών, ποια είναι τα έσοδα που κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο του 
κράτους, αν έχουν επηρεαστεί τα έσοδα από τη μείωση του κόστους (λόγω μείωσης των επιδομάτων των 
αστυνομικών) και γενικά ποιες οι σκέψεις του υπουργού για το πιο πάνω θέμα.  Επιπρόσθετα, παρακαλώ τον 
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αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους παρατηρείται 
αυτή η τεράστια καθυστέρηση στην καταβολή των οφειλομένων στους αστυνομικούς, ποια μέτρα προτίθεται να 
λάβει για την επίλυση του προβλήματος που παρατηρείται, καθώς και αν εξετάζει το ενδεχόμενο εξεύρεσης 
τρόπου, έτσι ώστε τα χρήματα αυτά που καταβάλουν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις για την εκμίσθωση της 
αστυνομικής δύναμης να κατατίθενται στο Γενικό Λογιστήριο και όχι στο Πάγιο Ταμείο του Κράτους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.589, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ο περί ∆ημόσιων Κολυμβητικών ∆εξαμενών Νόμος, N. 55(l)/92, και οι περί ∆ημόσιων Κολυμβητικών 
∆εξαμενών Κανονισμοί, Κ.∆.Π. 368/96-Κατάργηση και αντικατάσταση με τον «περί Κολυμβητικών ∆εξαμενών 

Νόμο» και τους «περί Κολυμβητικών ∆εξαμενών Κανονισμούς» 

 Αναφέρομαι στην επιστολογραφία που λήγει με την επιστολή σας αρ. φακ. 23.06.010.01.589, ημερ. 
4/9/2014, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι τα ζητήματα που σχετίζονται με την κατασκευή 
και λειτουργία κολυμβητικών δεξαμενών (κ.δ.), έτυχαν συνολικού χειρισμού, στα πλαίσια εκπόνησης νέας 
Νομοθεσίας και Κανονισμών.  Τα εν λόγω Νομοθετήματα, εκπονήθηκαν κατόπιν διευρυμένου διαλόγου και 
διαβούλευσης με όλους τους επηρεαζόμενους και, ακολούθως, διαβιβάστηκαν στη Νομική Υπηρεσία για τον 
ενδεδειγμένο νομοτεχνικό έλεγχο. 

2. Σ’ ό,τι αφορά προβλήματα που σχετίζονται με τις σχεδιαστικές και οικοδομικές προδιαγραφές των κ.δ., 
λαμβάνονται μέτρα από τις αρμόδιες οικοδομικές αρχές, στη βάση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου.  Συναφώς αναφέρεται, ότι, σε σχέση με περιπτώσεις μη τήρησης οικοδομικών όρων σχετικά με την 
κατασκευή κ.δ., αναφέρεται ότι, στην περίπτωση που σε οποιαδήποτε οικοδομή ή μέρος αυτής (π.χ. δεξαμενή) 
έχουν εκτελεσθεί εργασίες επουσιώδους σημασίας που δεν είναι σύμφωνες με την εκδοθείσα άδεια, η αρμόδια 
αρχή εκδίδει πιστοποιητικό έγκρισης με σημειώσεις.  Στην περίπτωση που στην οικοδομή έχουν εκτελεσθεί 
εργασίες ουσιώδους σημασίας, που δεν είναι σύμφωνες με την εκδοθείσα άδεια, η αρμόδια Αρχή εκδίδει 
πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων εργασιών. 

3. Τα θέματα υγείας και ασφάλειας των κ.δ., εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Υγείας, ενώ 
άλλα θέματα, όπως τα ηλεκτρομηχανολογικά, τυγχάνουν χειρισμού από τις αρμόδιες Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων κ.ο.κ. 

4. Γενικά, με τις προτεινόμενες νέες νομοθετικές ρυθμίσεις οι δεξαμενές χωρίζονται σε πέντε κατηγορίες, 
μία είναι οι δημόσιες και άλλες 4 κατηγορίες καλύπτουν τις ιδιωτικές δεξαμενές, με διαφορετικά για την κάθε 
κατηγορία κριτήρια κατασκευής, λειτουργίας, ελέγχου κ.λπ.  Ο διαχωρισμός και η επιβολή όρων λειτουργίας, 
γίνεται στη βάση του αριθμού των οικιστικών μονάδων (κατοικιών ή και διαμερισμάτων) που εξυπηρετεί η κάθε 
δεξαμενή ενώ η άδεια λειτουργίας απαιτείται μόνο για τις δημόσιες και για τις ιδιωτικές δεξαμενές κατηγορίας Α.  
Οι εν λόγω κατηγορίες είναι οι ακόλουθες: 

∆ημόσιες Κατηγορία Α Κατηγορία Β Κατηγορία Γ Κατηγορία ∆ 

Ξενοδοχεία, 
δημοτικά 

κολυμβητήρια κ.ά. 

61+ 

οικιστικές μονάδες 

21-60 

» 

5-20 

» 

1-4 

» 

5. Ως προς τον τρόπο διαχείρισης της λειτουργίας των κοινόκτητων ή κοινόχρηστων ιδιωτικών δεξαμενών, 
δηλαδή αυτών που εξυπηρετούν 2 και πλέον οικιστικές μονάδες, αξιοποιείται το άρθρο 38Α του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, βάσει του οποίου ορίζονται ∆ιαχειριστές και 
∆ιαχειριστικές Επιτροπές που έχουν την ευθύνη για τη λειτουργία και χρήση των κοινόχρηστων ή κοινόκτητων 
χώρων, όπως είναι και οι υπό αναφορά ιδιωτικές δεξαμενές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.972, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη πιο πάνω ερώτηση, που εκ παραδρομής δεν είχε απαντηθεί, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(1) Αναφορικά με τις δραστηριότητες ελικοπτέρου της εταιρείας “Skyraiders Ltd” στην επαρχία Πάφου, το 
ελικόπτερο τύπου Robinson 44 είχε εγγραφεί στο Κυπριακό Νηολόγιο το Μάρτιο του 2011.  Η άδεια που 
είχε η εταιρεία ήταν για εκτέλεση πτήσεων για ιδιωτικούς σκοπούς μόνο. 
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(2) Το Μάρτιο του 2013, μετά από σχετική αίτηση, το ελικόπτερο διαγράφηκε από την Κύπρο και ενεγράφη 
στο Ελληνικό Νηολόγιο. 

(3) Για τη μεταφορά επιβατών για εμπορικούς σκοπούς, η εταιρεία θα πρέπει να κατέχει απαραιτήτως 
Πιστοποιητικό Αερομεταφορέα AOC.  Από τα στοιχεία που διαθέτει το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, η 
υπό αναφορά εταιρεία δεν κατέχει το σχετικό πιστοποιητικό και ως εκ τούτου δεν έχει δικαίωμα να 
πραγματοποιεί εμπορικές πτήσεις, δηλαδή δεν δικαιούται να μεταφέρει επιβάτες ή φορτίο επί πληρωμή. 

(4) Σε ό,τι αφορά το κατά πόσο η εταιρεία μεταφέρει επιβάτες σε εναέριες περιηγήσεις πάνω από την Πάφο, 
πληροφορείσθε ότι το 2011 περιήλθαν σε γνώση του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, πληροφορίες 
ανάλογες με αυτές που αναφέρονται στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κου Περδίκη, και στις 2 
Σεπτεμβρίου 2011 το Τμήμα κατήγγειλε τη διενέργεια τέτοιων πτήσεων στον Αστυνομικό ∆ιευθυντή 
Πάφου, ο οποίος με επιστολή του πληροφόρησε το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων ότι η εν λόγω 
καταγγελία διερευνήθηκε από τον Κεντρικό Σταθμό Πάφου και προωθήθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Ακολούθως, σύμφωνα με τον Αστυνομικό ∆ιευθυντή, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, αφού μελέτησε τον φάκελο της υπόθεσης, αποφάνθηκε ότι δεν προκύπτουν στοιχεία που 
να συνιστούν τη διάπραξη ποινικού αδικήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.387, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση 
στην απάντηση μας, να σας πληροφορήσω ότι όπως προνοείται στο άρθρο 6 του περί της Επαγγελματικής 
Άδειας Οδηγού Νόμου του 2011 [Ν.80(Ι)/2011] το Τμήμα χορηγεί επαγγελματική άδεια οδηγού για τις 
κατηγορίες μηχανοκινήτων οχημάτων «Λ», για την οδήγηση λεωφορείου, «Φ», για την οδήγηση φορτηγού και 
«Τ», για την οδήγηση ταξί, σε άτομα που έχουν συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας τους αλλά όχι 
το εβδομηκοστό έτος της ηλικίας τους. 

 Επισημαίνεται ότι, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, εφαρμόζει καθολικά τις πρόνοιες της ισχύουσας 
νομοθεσίας και σε καμία περίπτωση δεν έχει λάβει οποιαδήποτε διαφορετική απόφαση για τους νεαρούς 
Τουρκοκυπρίους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.123, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.123 ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2013, και, αφού 
απολογηθώ κατ’ αρχάς για την εκ παραδρομής καθυστέρηση στην απάντηση για την πιο πάνω ερώτηση, η 
οποία αφορά πληροφόρηση όσον αφορά (α) τις ισχύουσες συμφωνίες μεταξύ Κύπρου και άλλων χωρών για 
ναυλωμένες πτήσεις και (β) τα τέλη αεροδρομίων που επηρεάζουν άμεσα ή έμμεσα το κόστος χρήσης ενός 
αερολιμένα από μια αεροπορική εταιρεία, σας ενημερώνω ως ακολούθως: 

(α) ∆ιμερείς Αεροπορικές Συμφωνίες 

 Με τις ∆ιμερείς Αεροπορικές Συμφωνίες που υπογράφονται μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
τρίτων χωρών καθορίζονται/ρυθμίζονται οι τακτικές πτήσεις (“Scheduled Flights”) μεταξύ των 
αερομεταφορέων των Συμβαλλόμενων Μερών. 

 Τακτικές πτήσεις σύμφωνα με τον περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμο του 2002 έως 2014, είναι οι πτήσεις 
που έχουν τα εξής χαρακτηριστικά: 

 (i) Εκτελούνται με αεροσκάφη προορισμένα για τη μεταφορά επιβατών και/ή φορτίου έναντι αμοιβής 
και με τρόπο ώστε κάθε πτήση να διαθέτει θέσεις προς ατομική πώληση στο κοινό, είτε απευθείας 
από τον αερομεταφορέα είτε από τους εξουσιοδοτημένους πράκτορες του. 

 (ii) Εξυπηρετούν τη σύνδεση δύο ή περισσοτέρων, πάντοτε των ίδιων αερολιμένων, είτε σύμφωνα με 
ένα δημοσιευμένο πρόγραμμα είτε με πτήσεις τόσο τακτικές ή συχνές, ώστε να πρόκειται 
προφανώς για συστηματική αγορά. 

 Για πτήσεις που δεν είναι τακτικές, τα δικαιώματα μεταξύ των αερομεταφορέων καθορίζονται κατά 
καιρούς είτε μέσω Μνημονίων Συναντίληψης (MOU), μέσα στα πλαίσια των διαπραγματεύσεων των 
∆ιμερών Αεροπορικών Συμφωνιών, είτε μέσω της ανταλλαγής επιστολών μεταξύ των μερών.  Σε κάθε 
περίπτωση οι ναυλωμένες πτήσεις εγκρίνονται κατά περίπτωση, ανεξαρτήτως ύπαρξης ∆ιμερών 
Αεροπορικών Συμφωνιών, από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων ή κατ’ εξουσιοδότηση από το 
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, κατόπιν αίτησης των ενδιαφερόμενων αερομεταφορέων. 

 Ο Κατάλογος των ισχυουσών ∆ιμερών Αεροπορικών Συμφωνιών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με άλλες 
χώρες επισυνάπτεται ως Παράρτημα I.  Στον ίδιο κατάλογο καταγράφονται και οι μονογραφημένες 
∆ιμερείς Αεροπορικές Συμφωνίες για τις οποίες εκκρεμεί, ακόμη, η υπογραφή. 
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 Σημειώνεται επίσης ότι εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης (EE) οι αεροπορικές μεταφορές δεν ρυθμίζονται 
πλέον με αεροπορικές συμφωνίες, ως αποτέλεσμα της απελευθέρωσης των μεταφορών αυτών από 
αερομεταφορείς της EE που επιτεύχθηκε με την Τρίτη δέσμη Κανονισμών (ΕΚ 2407/92, 2408/92, 
2409/92) που έχει ενοποιηθεί με τον Κανονισμό (EE) 1008/2008. 

(β) Τέλη αεροδρομίων 

 Επισυνάπτεται ως Παράρτημα II Κατάλογος των τελών αεροδρομίων τόσο για το Αεροδρόμιο Λάρνακας, 
όσο και στο Αεροδρόμιο Πάφου ξεχωριστά.  Τα τέλη αυτά, όπως φαίνεται και στο συνημμένο Κατάλογο 
αφορούν τέλη προσγείωσης, τέλη στάθμευσης και επιβαρύνσεις που επιβάλλονται από τον διαχειριστή 
των αεροδρομίων. 

 Με την ευκαιρία διευκρινίζεται επίσης ότι τα εν λόγω τέλη αναπροσαρμόζονται σύμφωνα με τον Ισχύοντα 
∆είκτη Τιμών Καταναλωτή όπως προβλέπεται στη Συμφωνία Παραχώρησης για την Ανάπτυξη και ∆ιαχείριση 
των Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου μεταξύ Κυβέρνησης και της Εταιρείας Hermes Airports Ltd.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.457, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.457 ημερομηνίας 28.1.2014, που υποβλήθηκε από το 
βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 29.1.2014 και σας επισυνάπτω κατάλογο με τα έργα απαλλοτρίωσης, που η κάθε Απαλλοτριούσα 
Αρχή έκρινε ότι δεν δύνανται να υλοποιηθούν και έχουν ανακληθεί. 

 Πέραν των πιο πάνω ανακλήσεων, ο Αν. ∆ιευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
απέστειλε επιστολή προς όλες τις Απαλλοτριούσες Αρχές, για επανεξέταση όλων των έργων Απαλλοτρίωσης 
που έχουν δημοσιευθεί και δεν έχουν υλοποιηθεί ή δεν θα υλοποιηθούν στο εγγύς μέλλον με σκοπό να 
ανακληθούν, είτε μερικώς είτε ολικώς.  Σχετική με το θέμα είναι η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με Αρ. 
76.987 και ημερομηνία 23.5.2014, βάσει της οποίας όλες οι απαλλοτριούσες Αρχές θα προβούν στην αναλυτική 
καταγραφή και περιγραφή των απαλλοτριωθέντων ακινήτων, τα οποία παραμένουν αναξιοποίητα για διάστημα 
που υπερβαίνει τα τρία έτη.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.766, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για τα έργα που διεξάγονται στην παραλιακή λεωφόρο Πιαλέ Πασά στην Λάρνακα εκπονήθηκε και 
εγκρίθηκε μελέτη επιπτώσεων στο περιβάλλον, τόσο για το χερσαίο όσο και για το θαλάσσιο χώρο. 

3. Όλοι οι όροι που είχαν τεθεί από τις αρμόδιες αρχές σε σχέση με την προστασία του θαλάσσιου 
περιβάλλοντος εντάχθηκαν στις πρόνοιες του Κατασκευαστικού Συμβολαίου και τηρήθηκαν από την 
κατασκευάστρια εταιρεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.768, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τη στασιμότητα των εργασιών που αφορούν την 
επέκταση και αναβάθμιση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι έχουν 
ήδη ξεπεραστεί όλα τα τεχνικά και άλλα προβλήματα που αντιμετώπιζε ο Εργολάβος στο συγκεκριμένο Έργο.  
Μετά και από τη δική μου προσωπική παρέμβαση οι κατασκευαστικές εργασίες προχωρούν με ικανοποιητικούς 
ρυθμούς από τις 8 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Το Έργο παρακολουθείται στενά τόσο από εμένα όσο και από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, 
τη ∆ιευθύντρια του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, τον Συντονιστή και την Ομάδα Παρακολούθησης του Έργου 
τόσο στα θέματα ποιότητας, όσο και στα θέματα χρονοδιαγραμμάτων και καταβάλλεται κάθε προσπάθεια να 
επιταχυνθεί η εκτέλεση των εργασιών ώστε να μειωθούν κατά το δυνατόν οι σημαντικές καθυστερήσεις που 
έχει το Έργο μέχρι σήμερα. 

 Το Έργο αναμένεται να συμπληρωθεί περί τα τέλη του πρώτου τριμήνου 2017 και θα ακολουθήσει 
δωδεκαετής περίοδος συντήρησης από τον Εργολάβο.  Εντός του 2017, θα γίνει επίσης η προμήθεια και 
εγκατάσταση του απαραίτητου ιατρικού εξοπλισμού στις νέες κτιριακές εγκαταστάσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.770, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τη στασιμότητα των εργασιών που αφορούν την 
επέκταση και αναβάθμιση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι έχουν 
ήδη ξεπεραστεί όλα τα τεχνικά και άλλα προβλήματα που αντιμετώπιζε ο Εργολάβος στο συγκεκριμένο Έργο.  
Μετά και από τη δική μου προσωπική παρέμβαση οι κατασκευαστικές εργασίες προχωρούν με ικανοποιητικούς 
ρυθμούς από τις 8 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Το Έργο παρακολουθείται στενά τόσο από εμένα όσο και από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, 
τη ∆ιευθύντρια του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, τον Συντονιστή και την Ομάδα Παρακολούθησης του Έργου 
τόσο στα θέματα ποιότητας, όσο και στα θέματα χρονοδιαγραμμάτων και καταβάλλεται κάθε προσπάθεια να 
επιταχυνθεί η εκτέλεση των εργασιών ώστε να μειωθούν κατά το δυνατόν οι σημαντικές καθυστερήσεις που 
έχει το Έργο μέχρι σήμερα. 

 Το Έργο αναμένεται να συμπληρωθεί περί τα τέλη του πρώτου τριμήνου 2017 και θα ακολουθήσει 
δωδεκαετής περίοδος συντήρησης από τον Εργολάβο.  Εντός του 2017, θα γίνει επίσης η προμήθεια και 
εγκατάσταση του απαραίτητου ιατρικού εξοπλισμού στις νέες κτιριακές εγκαταστάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.048, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 25/8/2014, αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

2. Σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση που πήραμε στις 13/11/2014 από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(ΑΗΚ): 

i. Η ΑΗΚ λαμβάνει σοβαρά υπόψη τις ανησυχίες του κοινού αναφορικά με τις εκπομπές 
ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας από το δίκτυο της και λαμβάνει όλα τα απαραίτητα μέτρα για την 
διασφάλιση της υγείας των καταναλωτών, ακολουθώντας τις υποδείξεις και τα διεθνή πρότυπα των 
∆ιεθνών Οργανισμών. 

ii. Οι έξυπνοι μετρητές διαθέτουν και χρησιμοποιούν διάφορες τεχνολογίες επικοινωνιών.  Οι μετρητές που 
έχει εγκαταστήσει η ΑΗΚ και που προτίθεται μελλοντικά να εγκαταστήσει σε όλους τους καταναλωτές με 
βάση και τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (80% των καταναλωτών μέχρι το 2020), βασίζουν την 
επικοινωνία τους σε δύο βασικές μεθόδους. 

iii. Η βασική μέθοδος επικοινωνίας είναι μέσω του υφιστάμενου δικτύου ηλεκτρικής ενέργειας (Power Line 
Carrier) όπου δεν υπάρχει καθόλου ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία αφού πρόκειται για ενσύρματη 
επικοινωνία.  Η δεύτερη μέθοδος επικοινωνίας που χρησιμοποιείται και σήμερα είναι με σήμα GPRS 
χρησιμοποιώντας κάρτα δεδομένων ακριβώς την ίδια με τα κινητά τηλέφωνα.  Ο συγκεκριμένος τρόπος 
επικοινωνίας με τον μετρητή δημιουργεί ακτινοβολία υψηλών συχνοτήτων, ίδια με αυτή των κινητών 
τηλεφώνων αφού χρησιμοποιούν ίδια ασύρματη τεχνολογία και ίδιο τρόπο λειτουργίας.  Στη δεύτερη 
περίπτωση η ακτινοβολία εκπέμπεται από τον ίδιο τον μετρητή που είναι εγκατεστημένος σε ειδικό 
ερμαράκι το οποίο συνήθως βρίσκεται έξω από το υποστατικό του καταναλωτή.  ∆ηλαδή το σημείο 
εκπομπής είναι αρκετά μακριά από οποιοδήποτε πρόσωπο.  Επιπρόσθετα, η εκπομπή ακτινοβολίας δεν 
είναι συνεχής αλλά μόνο όταν ζητούνται δεδομένα από τον μετρητή. 

iv. Παρόλα αυτά, η ΑΗΚ λαμβάνει πολύ σοβαρά υπόψη τις ανησυχίες του κοινού και τα άρθρα που κατά 
διαστήματα βλέπουν το φως της δημοσιότητας, γι’ αυτό μέσα από τις διεργασίες για Ποιότητα του 
δικτύου παροχής, ανάθεσε στο Πανεπιστήμιο Κύπρου (το οποίο είναι διαπιστευμένο να διεξάγει τέτοιου 
είδους μετρήσεις) να προχωρήσει σε μετρήσεις της ακτινοβολίας υψηλών συχνοτήτων σε οικία στην 
οποία υπάρχουν ήδη εγκατεστημένοι δύο έξυπνοι μετρητές.  Οι μετρήσεις διεξήχθησαν τόσο εσωτερικά 
όσο και εξωτερικά της οικίας.  Επιπρόσθετες μετρήσεις έγιναν και δίπλα στους συγκεκριμένους μετρητές.  
Από τις μετρήσεις που έγιναν φαίνεται ξεκάθαρα ότι η ακτινοβολία από τον έξυπνο μετρητή, ακόμα και τη 
στιγμή που λαμβάνονται τα δεδομένα, είναι κατά πολύ μικρότερη από την ακτινοβολία ενός κινητού 
τηλεφώνου.  Επιπρόσθετα, η ακτινοβολία που εκπέμπεται από τον έξυπνο μετρητή είναι κατά πολύ 
μικρότερη από τα όρια επικινδυνότητας που έχουν καθοριστεί. 

ν. Συμπερασματικά, όπως εξάγεται από την έκθεση του Πανεπιστημίου Κύπρου, οι έξυπνοι μετρητές 
προκαλούν εκπομπή ακτινοβολίας που είναι κατά πολύ χαμηλότερη από τα επιτρεπτά όρια που έχουν 
θέσει οι ∆ιεθνείς Οργανισμοί (ICNIRP και WHO). 

3. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας δώσουμε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.052, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.04.052 και ημερ. 2.9.2014 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση που αφορά το σύστημα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας “LEFCO” και την διερεύνηση ποινικών 
ευθυνών που τυχόν να προκύπτουν και να σας πληροφορήσω ως ακολούθως: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με σχετική Απόφαση ημερ. 21.11.2013, στη βάση πρότασης του Υπουργού 
Συγκοινωνιών και Έργων, αποφάσισε να εγκρίνει την ανάθεση στην Ελεγκτική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, της πλήρους διερεύνησης του τρόπου διαχείρισης της σύμβασης που υπογράφτηκε 
μεταξύ της CYTA και της SELEX-SI για την προμήθεια, εγκατάσταση και έλεγχο του νέου Συστήματος 
∆ιαχείρισης Εναέριας Κυκλοφορίας-LEFCO, καθώς και του ενδεχομένου διάπραξης πειθαρχικών ή 
άλλων παραπτωμάτων από όλα τα πρόσωπα που είχαν ρόλο ή εμπλοκή στο χειρισμό της υπόθεσης. 

2. Στο μεταξύ, επειδή η διαφορά μεταξύ CYTA και SELEX για το έργο LEFCO βρισκόταν σε διαδικασία 
διαιτησίας, ενώπιον του ∆ιαιτητικού ∆ικαστηρίου του Λονδίνου, η Ελεγκτική Υπηρεσία έκρινε ότι, για 
ευνόητους λόγους, δεν ενδείκνυτο η έναρξη της πιο πάνω έρευνας, προτού ολοκληρωθεί η διαδικασία 
της διαιτησίας. 

3. Στο παρόν στάδιο η ακροαματική διαδικασία για το πιο πάνω θέμα έχει ολοκληρωθεί και έχουν κατατεθεί 
οι τελικές αγορεύσεις των δύο μερών και αναμένεται το επόμενο στάδιο που αφορά την έκδοση 
απόφασης εκ μέρους του ∆ιαιτητή.  Όμως ο νέος Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, ο οποίος 
διορίστηκε στην θέση αυτή από τις 11.4.2014 και ο οποίος κατείχε προηγουμένως τη θέση του ∆ιευθυντή 
Τμήματος Ελέγχου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και, ως εκ της θέσεως του αυτής, είχε 
εκφράσει απόψεις ως προς τη διαχείριση και τον τερματισμό της πιο πάνω σύμβασης, με επιστολή του 
ημερ. 19/11/14 εισηγήθηκε όπως, για λόγους δεοντολογίας, υποβληθεί Πρόταση στο Υπουργικό 
Συμβούλιο ώστε η εν λόγω έρευνα να ανατεθεί σε άλλο άτομο/Υπηρεσία.  Γι’ αυτό στο παρόν στάδιο το 
όλο θέμα εξετάζεται.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θα ενημερώσει σχετικά τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων μόλις ληφθούν νεώτερες αποφάσεις επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.073, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.073 και ημερ. 15/12/14 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στο Κέντρο Υγείας Πλατρών είναι τοποθετημένοι 2 γιατροί, 4 Νοσηλευτικοί Λειτουργοί, 1 Φαρμακοποιός 
και 1 Καθαρίστρια.  Οι γιατροί εργάζονται καθημερινά από τις 7:30 π.μ. μέχρι και τις 3:00 μ.μ. και στη συνέχεια 
ο ένας εκ των γιατρών βρίσκεται σε αναμονή (σύστημα on call).  ∆ηλαδή οι δύο γιατροί βγάζουν από 15 μέρες 
το μήνα on call. Οι γιατροί μετά τις 3:00 μ.μ. όταν είναι on call διαμένουν στις Πλάτρες και όταν κληθούν από τη 
νοσηλεύτρια του Κέντρου Υγείας μεταβαίνουν αμέσως στο ιατρείο και εξετάζουν το επείγον περιστατικό. 

3. Οι νοσηλεύτριες εργάζονται από τις 7:30 π.μ. μέχρι τις 1:30 μ.μ. η πρώτη βάρδια και μετά από τις 1:30 
μ.μ. μέχρι τις 7:30 μ.μ. η δεύτερη βάρδια και στη συνέχεια η νοσηλεύτρια που είναι στη δεύτερη βάρδια 
συνεχίζει μετά τις 7:30 μ.μ. να είναι on call με το τηλέφωνο της να είναι αναρτημένο στην πόρτα του Κέντρου 
Υγείας μέχρι τις 7:30 π.μ. της επομένης. 

4. Σε όλες τις περιπτώσεις που καλείται η νοσηλεύτρια στο τηλέφωνο της ανταποκρίνεται άμεσα και 
ακολούθως καλεί το γιατρό και μεταβαίνουν στο Κέντρο Υγείας και εξετάζουν το περιστατικό. 

5. Αν κριθεί αναγκαίο, καλούνται τα ασθενοφόρα από το Νοσοκομείο Κυπερούντας και Λεμεσού και 
ανάλογα με το περιστατικό αποστέλλεται στο Νοσοκομείο Κυπερούντας ή στο Γ. Ν. Λεμεσού. 

6. Στη συγκεκριμένη περίπτωση που περιγράφει ο κ. Περδίκης, το προσωπικό του Κέντρου Υγείας ήταν 
γνώστες του περιστατικού αλλά υπήρχαν βλάβες στο δίκτυο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών στην περιοχή και δε 
λειτουργούσαν τα τηλέφωνα. 

7. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στο βιβλίο καταγραφών κλήσεων του 
Κέντρου Υγείας Πλατρών κατά το μήνα Αύγουστο 2014 έγιναν 142 κλήσεις για επείγοντα περιστατικά εκτός 
ωρών λειτουργίας του Κέντρου και σε όλες τις περιπτώσεις το προσωπικό του Κέντρου Υγείας ανταποκρίθηκε 
άμεσα. Επίσης έγιναν 10 κλήσεις Ασθενοφόρου για περιστατικά που χρειάστηκαν. 

8. Όσον αφορά την κάλυψη της περιοχής Τροόδους με ασθενοφόρο κατά την καλοκαιρινή περίοδο, σας 
πληροφορούμε ότι το Υπουργείο Υγείας έχει ετοιμάσει μελέτη κάλυψης όλων των ορεινών περιοχών.  
Σημειώνεται ότι μέρος της μελέτης αφορά και την τοποθέτηση ασθενοφόρου σε 24ωρη βάση στην περιοχή 
Καρβουνά επιπρόσθετα από τα 2 ασθενοφόρα του Νοσοκομείου Κυπερούντας.  Στο παρόν στάδιο αυτή δεν 
μπορεί να υλοποιηθεί, καθότι δεν έχει εγκριθεί το κονδύλι για την πρόσληψη των 24 ∆ιασωστών-Πλήρωμα των 
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Ασθενοφόρων στον Προϋπολογισμό των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας.  Έχουν ήδη 
προσληφθεί 24 νοσηλευτές για το σκοπό αυτό και έχουν δημιουργηθεί/εξοπλιστεί 4 σταθμοί ασθενοφόρων οι 
οποίοι δεν μπορούν να λειτουργήσουν λόγω έλλειψης προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.102, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά καταγγελίες πιλότων της εταιρείας Ryanair κατά της 
εταιρείας αυτής και σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

 Στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Προγράμματος Επιθεώρησης Αεροσκαφών τρίτων χωρών (SAFA/Safety 
Assessment of Foreign Aircraft), το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας (ΤΠΑ) δεν έλαβε οποιαδήποτε ενημέρωση 
από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό για την Ασφάλεια των Πτήσεων (EASA/European Aviation Safety Agency), για 
καταγγελία πιλότων της εταιρείας RYANAIR ή άλλων ή για διεξαγωγή, σχετικής επί του θέματος, έρευνας από 
την EASA. 

 Στους ελέγχους/επιθεωρήσεις πίστας του Ευρωπαϊκού Προγράμματος (SAFA Ramp Inspections) που 
το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας διενεργεί τα τελευταία τρία χρόνια, δεν έχουν καταγραφεί τέτοιου είδους 
ευρήματα (findings). 

 Επίσης, η βάση δεδομένων του Ευρωπαϊκού Προγράμματος (SAFA Data Base), όπου τοποθετούνται τα 
ευρήματα των πιο πάνω ελέγχων που διεξάγονται από όλα τα Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην 
οποία όλα τα Κράτη της έχουν πρόσβαση, δεν καταμαρτυρούν ή παραπέμπουν σε τέτοιες καταγγελίες. 

 Σημειώνεται ότι η υπεύθυνη Αρμόδια Αρχή για εποπτεία και συμμόρφωση, ως προς τους διεθνείς και 
Ευρωπαϊκούς Οργανισμούς για την ασφάλεια των πτήσεων της υπό αναφορά εταιρείας, είναι η Ιρλανδική 
Πολιτική Αεροπορία. 

 Ειδικότερα όσον αφορά τα δημοσιεύματα στο ∆ιεθνή Τύπο για το θέμα της ποσότητας καυσίμων των 
αεροσκαφών της Ryanair, η Ιρλανδική Πολιτική Αεροπορία εξέδωσε ανακοίνωση, σύμφωνα με την οποία η 
πολιτική καυσίμων της εταιρείας συνάδει με τους Κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.108, ημερομηνίας 8  Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.23.06.010.04.108 και ημερομηνία 11 Σεπτεμβρίου 2014, 
σχετικά με ερώτηση της βουλευτού κυρίας Ειρήνης Χαραλαμπίδου, για το θέμα της αντιμετώπισης του 
προβλήματος των ναρκωτικών στην Εθνική Φρουρά και παραθέτω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Άμυνας και η Εθνική Φρουρά αποδίδουν μεγάλη σημασία στην αντιμετώπιση του 
προβλήματος των ναρκωτικών αφού πέραν των καταστροφικών συνεπειών που επιφέρει η χρήση τους 
στο άτομο και στην κοινωνία ευρύτερα επηρεάζει αρνητικά και τη μαχητική ικανότητα του στρατεύματος. 
Στα πλαίσια των προσπαθειών για την αντιμετώπιση και καταστολή του φαινομένου αλλά και της 
συμβολής στις ευρύτερες προσπάθειες της κοινωνίας για πρόληψη, η Εθνική Φρουρά αναπτύσσει 
πολλαπλές αντιναρκωτικές δράσεις είτε αυτόνομα είτε σε συνεργασία με το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
και τα άλλα συναρμόδια Υπουργεία και Φορείς: 

(α) Στο ΓΕΕΦ υπάγεται και δραστηριοποιείται η Ειδική Μονάδα Αντιμετώπισης Ναρκωτικών (ΕΟΑΝ) 
η οποία συνεργάζεται στενά στον τομέα της καταστολής με τον αντίστοιχο κρατικό φορέα, την 
Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ). 

(β) Η ∆ιεύθυνση Υγειονομικού του ΓΕΕΦ μέσα στα πλαίσια του Μνημονίου συνεργασίας με το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο συνεργάζεται στενά με άλλους φορείς με ανάλογη αποστολή και 
δραστηριοποιείται πολυεπίπεδα στον τομέα πρόληψης και θεραπείας της εξάρτησης από τα 
ναρκωτικά. 

(γ) Ο χειρισμός των εθνοφρουρών οι οποίοι εντοπίζονται να κατέχουν ή να κάνουν χρήση 
ναρκωτικών γίνεται σύμφωνα με θεσμοθετημένες διαδικασίες και εφαρμόζεται το Πρωτόκολλο 
Παραπομπής Εθνοφρουρών στις θεραπευτικές δομές του Υπουργείου Υγείας οι οποίες 
περιγράφονται πιο κάτω: 

Ο ∆ιοικητής της Μονάδας ή Ανεξάρτητης Υπομονάδας, σε περίπτωση εντοπισμού ναρκωτικών 
ουσιών σε Στρατόπεδο, ενημερώνει: 

 Τη ∆ιεύθυνση Πληροφοριών του ΓΕΕΦ, η οποία με τη σειρά της ενημερώνει το Επαρχιακό 
Κλιμάκιο της ΥΚΑΝ και την Ιεραρχία του ΓΕΕΦ. 

 Το ∆ιοικητικά Προϊστάμενο Κλιμάκιο του ∆ιοικητή της Μονάδας/Ανεξάρτητης Υπομονάδας. 
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 Τον Υγειονομικό Επόπτη της ∆ιεύθυνσης Υγειονομικού του ΓΕΕΦ. Τον Ιατρό της 
Μονάδας. 

 Τους γονείς του οπλίτη, ιδιαίτερα αν πρόκειται για ανήλικο και εν γνώσει του σε περίπτωση 
ενήλικου. 

Η ∆ιεύθυνση Πληροφοριών του ΓΕΕΦ (ΕΟΑΝ) σε περίπτωση σύλληψης στρατιώτη από την 
ΥΚΑΝ, ενημερώνει: 

 Την Ιεραρχία του ΓΕΕΦ. 

 Τον ∆ιοικητή της Μονάδας ή Ανεξάρτητης Υπομονάδας στην οποία υπηρετεί ο στρατιώτης, 
ο οποίος με τη σειρά του ενημερώνει: 

 Το ∆ιοικητικά Προϊστάμενο Κλιμάκιο του ∆ιοικητή της Μονάδας/Ανεξάρτητης Υπομονάδας. 

 Τον Υγειονομικό Επόπτη του ΓΕΕΦ/∆ΥΓ. 

 Τον Ιατρό της Μονάδας. 

 Τους γονείς του οπλίτη, ιδιαίτερα αν πρόκειται για ανήλικο και εν γνώσει του σε περίπτωση 
ενήλικου. 

Σε ό,τι αφορά την παραπομπή οπλιτών σε Θεραπευτικά Κέντρα, μετά από σύλληψη για κατοχή ή 
χρήση ναρκωτικών, εφαρμόζονται οι πρόνοιες σχετικού «Πρωτοκόλλου Παραπομπής Οπλιτών» 
που κάνουν χρήση παρανόμων Ουσιών, σύμφωνα με το οποίο: 

 Η παραπομπή μπορεί να γίνει από: 

 Το τμήμα Ψυχικής Υγείας του 106 ΣΝΕ.  

 Τον Ιατρό της Μονάδας. 

 Την ΥΚΑΝ αυτεπάγγελτα, σε περίπτωση που πληρούνται τα κριτήρια του 
διευρυμένου πρωτοκόλλου. Συγκεκριμένα, μέσα από ένα πρόγραμμα γνωστό σαν 
«FRED GOES NET», η ΥΚΑΝ κατόπιν συγκατάθεσης της Γενικής Εισαγγελίας, δίνει 
σε νεαρά άτομα μέχρι 22 ετών, που συλλαμβάνονται για μικροπαραβάσεις σε 
σχέση με εξαρτησιογόνες ουσίες, την ευκαιρία να επιλέξουν την εθελούσια 
συμμετοχή τους σε Θεραπευτικό Πρόγραμμα, με αντάλλαγμα την αναστολή της 
ποινικής τους δίωξης. 

 Η παραπομπή είναι εθελοντική και προϋποθέτει την συγκατάθεση του οπλίτη αφού τύχει 
σχετικής ενημέρωσης με εμπλοκή και της οικογένειας του. 

 Η παραπομπή γίνεται στα Κέντρα Συμβουλευτικής Παρέμβασης, «ΠΕΡΣΕΑΣ» (Λευκωσία, 
Λάρνακα, Αμμόχωστος) και «ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ» (Λεμεσός, Πάφος) τα οποία υπάγονται στις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας και απευθύνονται σε νεαρά άτομα μέχρι 
22 ετών με πρόβλημα ουσιοεξάρτησης. 

Τα εν λόγω κέντρα παρέχουν Προγράμματα Έγκαιρης Παρέμβασης Βραχύχρονα Προγράμματα, 
και Προγράμματα Εντατικής Θεραπείας, με Ατομικές ή Ομαδικές Συναντήσεις Ψυχολογικής 
Στήριξης. 

Οι ∆ιοικητές των Μονάδων, τηρούμενης τις προβλεπόμενης εχεμύθειας, διευκολύνουν τις 
στρατιώτες, ώστε να παρακολουθούν τα θεραπευτικά προγράμματα, τις ώρες και ημέρες που τις 
γνωστοποιούνται από τις αρμόδιες Θεραπευτικές ∆ομές του Υπουργείου Υγείας. 

2. Το Υπουργείο Άμυνας αξιολογώντας τα θετικά αποτελέσματα της θεσμοθέτησης και εφαρμογής του 
ελέγχου για ανίχνευση χρήσης ουσιών στους στρατεύσιμους που υπηρετούν ως βαθμοφόροι και στις 
Ειδικές ∆υνάμεις, προώθησε πρόταση για επέκταση του πιο πάνω μέτρου έτσι ώστε να καλύπτει και το 
υπόλοιπο προσωπικό της Εθνικής Φρουράς.  Η πρόταση αυτή κρίθηκε ότι προσκρούει σε πρόνοιες της 
νομοθεσίας περί Προστασίας Προσωπικών ∆εδομένων.  Το θέμα μελετάται σε συνεργασία με τον 
Επίτροπο Προστασίας Προσωπικών ∆εδομένων και τη Νομική Υπηρεσία προκειμένου να εξευρεθούν οι 
κατάλληλες λύσεις. 

3. Στο πλαίσιο της επιδίωξης για βελτιστοποίηση της αντιμετώπισης του προβλήματος τω ναρκωτικών και 
μετά από αξιολόγηση της λειτουργίας τους, μετεξελίχθηκαν διάφορες δομές της Εθνικής Φρουράς που 
είχαν δημιουργηθεί για το σκοπό αυτό.  Το Επιτελικό Γραφείο Αντιμετώπισης Ναρκωτικών (ΕΓΑΝ), το 
οποίο συγκροτήθηκε το 2008 έχει πάψει να υφίσταται από το 2009 αφού κρίθηκε αναποτελεσματικό και 
οι αρμοδιότητες του μεταφέρθηκαν στην Ειδική Ομάδα Αντιμετώπισης Ναρκωτικών (ΕΟΑΝ) η οποία 
υπάγεται στο ΓΕΕΦ.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.116, ημερομηνίας 11 

Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 16/9/2014, αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου και σύμφωνα με σχετική πληροφόρηση που 
πήραμε στις 26/11/2014 από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

i. Μέχρι την ημερομηνία εγγραφής της πιο πάνω ερώτησης, η οποία αφορά την παροχή ηλεκτρικού 
ρεύματος σε διαχωρισμό οικοπέδων στην Κοινότητα Αχέλειας εντός των οποίων έχουν ανεγερθεί 
αρκετές κατοικίες, η ηλεκτροδότηση δεν είχε ξεκινήσει. 

ii. Στον εν λόγω διαχωρισμό απαιτείτο η εγκαθίδρυση επίγειου ηλεκτρικού υποσταθμού και προς τούτο 
κοινοποιήθηκαν σχετικοί όροι οι οποίοι ενώ μεν έγιναν αποδεκτοί, εκκρεμούσε εκ μέρους της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και άλλων κρατικών υπηρεσιών, η ετοιμασία της Συμφωνίας Μίσθωσης 
και/ή Παραχώρησης του χώρου του υποσταθμού.  Η ΑΗΚ με επανειλημμένες επιστολές της, ζητούσε 
έγκαιρα και για διάστημα 18 περίπου μηνών να της αποσταλεί η πιο πάνω Συμφωνία ούτως ώστε 
νομότυπα να προβεί στην ηλεκτροδότηση των οικοπέδων. 

iii. Ο έντιμος βουλευτής κ. Αντώνης Αντωνίου, επικοινώνησε τηλεφωνικά με τον ∆ιαχειριστή Συστήματος 
∆ιανομής της ΑΗΚ, αναφέροντας συγκεκριμένες περιπτώσεις κατοικιών που χτίστηκαν στα οικόπεδα και 
παρέμειναν χωρίς ηλεκτρικό ρεύμα. 

iv. Μέχρι να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες για προώθηση προς το Υπουργικό Συμβούλιο πρότασης για την 
παραχώρηση του χώρου του υποσταθμού ο ∆ιαχειριστής Συστήματος ∆ιανομής της ΑΗΚ αιτήθηκε στις 
15/9/2014 στον Έπαρχο Πάφου την προσωρινή παραχώρηση του μέρους της κρατικής γης, εντός της 
οποίας ο υποσταθμός διανομής έχει ανεγερθεί.  Στις 16/9/2014, ο Έπαρχος Πάφου ικανοποίησε το 
αίτημα της ΑΗΚ και παραχώρησε προσωρινά το χώρο του υποσταθμού στην ΑΗΚ.  Ειδοποιήθηκε 
άμεσα το Περιφερειακό Γραφείο Πάφου της ΑΗΚ και η ηλεκτροδότηση των οικοπέδων 
προγραμματίστηκε και εκτελέστηκε εντός του μηνός Σεπτεμβρίου.  

v. Σήμερα, η ΑΗΚ είναι σε θέση να ηλεκτροδοτήσει όλα τα υποστατικά εντός των συγκεκριμένων 
οικοπέδων, μετά την υποβολή της σχετικής αίτησης και τη διενέργεια του νενομισμένου ελέγχου. 

vi. Ο έντιμος βουλευτής κ. Αντώνης Αντωνίου, τηρείτο ενήμερος σε όλα τα στάδια μετά την τηλεφωνική 
επικοινωνία που είχε με τον ∆ιαχειριστή Συστήματος ∆ιανομής της ΑΗΚ. 

 Επιπρόσθετα, το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του ημερομηνίας 28/11/2014 μας διαβίβασε 
επιστολή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως σχετικά με το θέμα με την οποία μας πληροφορεί ότι: 

i. Ο εν λόγω διαχωρισμός αφορά 53 οικόπεδα Αυτοστέγασης και 17 οικόπεδα για φτωχές οικογένειες, 
υλοποιείται από ιδιώτη Εργολάβο μέσω της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και βρίσκεται στο τελικό του 
στάδιο. 

ii. Αρμοδιότητα του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως είναι η παραχώρηση των απαιτούμενων 
Πιστώσεων που αναλογούν στα 53 οικόπεδα Αυτοστέγασης, μέσα από καθορισμένες διαδικασίες.  Μέσα 
στα πλαίσια αυτά, τον Ιούνιο του 2014 έχει παραχωρηθεί στην ΑΗΚ το απαιτούμενο ποσό των 
€153.080,60 για παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στα 67 συνολικά οικόπεδα του ∆ιαχωρισμού. 

iii. Από σχετική ενημέρωση που έλαβε το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου, οι απαιτούμενες εργασίες ηλεκτροδότησης των οικοπέδων έχουν ολοκληρωθεί και ως εκ τούτου 
είναι δυνατή η ηλεκτροδότηση κατοικιών. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για να σας δώσουμε οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.125, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ολοκλήρωση της κατασκευής γέφυρας στη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.125 και ημερομηνία 18.9.2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τρεμιθούσας, μετά από οδηγίες του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, προχώρησε στην προκήρυξη προσφορών για την ετοιμασία της μελέτης για την 
κατασκευή της γέφυρας στη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας, στην Πάφο.  Η μελέτη ετοιμάστηκε το 2007. 
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3. Ακολούθως, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, αφού εξασφαλίστηκαν οι αναγκαίες πιστώσεις από το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το Κοινοτικό Συμβούλιο Τρεμιθούσας, 
προχώρησε, στις 17.2.2012, στην προκήρυξη της προσφοράς για την κατασκευή της γέφυρας.  Το Συμβόλαιο 
υπογράφηκε στις 11.4.2012 με την Εταιρεία Ν. Γαβριήλ & Υιοί Λτδ, ως εργολάβο του έργου, και προνοούσε ως 
χρόνο κατασκευής τις 26 εβδομάδες, με ημερομηνία έναρξης την 20.6.2012, έναντι του ποσού των 
€740.000,00 συν Φ.Π.Α. 

4. Ωστόσο, κατά την κατασκευή της γέφυρας προέκυψαν απρόβλεπτα γεωλογικά προβλήματα, με 
αποτέλεσμα να ζητηθεί από τον ιδιώτη μελετητή η ετοιμασία αναθεωρημένης μελέτης, η οποία στόχευε στην 
ενδυνάμωση της θεμελίωσης. 

5. Η αναθεωρημένη μελέτη δόθηκε στον Εργολάβο του έργου ώστε αυτός να υποβάλει τις οικονομικές του 
απαιτήσεις για τις πρόσθετες εργασίες που είχαν προκύψει.  Επειδή οι απαιτήσεις του Εργολάβου ήταν πάρα 
πολύ υψηλές, έγιναν διαβουλεύσεις για την μείωσή τους, οι οποίες, ωστόσο, απέβησαν άκαρπες.  Το γεγονός 
αυτό, σύμφωνα και με το σχετικό άρθρο του Συμβολαίου, είχε ως αποτέλεσμα τον τερματισμό του Συμβολαίου, 
που έγινε με επιστολή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων προς τον Εργολάβο στις 3.12.2012. 

6. Μετά τον τερματισμό του Συμβολαίου, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε νέα δελτία για τις 
υπολειπόμενες ποσότητες, καθώς και αναθεωρημένα σχέδια για τις υπολειπόμενες εργασίες, ώστε να ζητηθεί 
νέα προσφορά για ολοκλήρωση της γέφυρας. 

7. Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ωστόσο, λόγω των δύσκολων 
δημοσιονομικών συνθηκών και της οικονομικής κρίσης, ενημέρωσε το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ότι δεν 
υπάρχει η δυνατότητα εξασφάλισης πιστώσεων για την περίοδο 2014-2016, κατά συνέπεια, η προώθηση του 
έργου αυτού δεν κατέστη δυνατή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.131, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το ποσοστό χρήσης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών σε τακτικές γραμμές στην Κύπρο, συγκριτικά 
με άλλα κράτη-μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία είχαν αναπτύξει από πολύ παλιά οργανωμένα 
συστήματα δημόσιων μεταφορών, είναι χαμηλό. 

2. Από το έτος 2010, που εφαρμόστηκε το νέο σύστημα δημόσιων επιβατικών μεταφορών, το ποσοστό 
χρήσης του λεωφορείου μέχρι το τέλος του έτους 2013 αυξήθηκε.  Αντίθετα, το ποσοστό επί του 
συνόλου των μετακινήσεων παραμένει πολύ χαμηλό, σε σύγκριση με άλλα κράτη μέλη.  Σχετικός 
πίνακας, ο οποίος καταδεικνύει τις αυξήσεις ανά επαρχία από το έτος 2011 μέχρι το 2013, 
επισυνάπτεται. 

3. Η προσπάθεια για βελτίωση της παρεχόμενης υπηρεσίας των δημόσιων μεταφορών, για καλύτερη 
εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού, από μέρους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι 
συνεχής και έχει τεθεί ως πρωταρχικός στόχος του.  Συγκεκριμένα, το Υπουργείο προωθεί διάφορα 
μέτρα για αύξηση της χρήσης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών με λεωφορείο, όπως: 

 (α) Μελέτη για αναδιαμόρφωση των δρομολογίων και βελτιστοποίηση των διαδρομών, που 
διενεργείται αυτή την περίοδο από ομάδες συγκοινωνιολόγων-μηχανικών του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών και του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου. 

 (β) Προκήρυξη προσφορών για την προμήθεια και εγκατάσταση ολοκληρωμένου συστήματος 
τηλεματικής, το οποίο θα δώσει τη δυνατότητα για άμεση πληροφόρηση των επιβατών για την 
υπηρεσία και το χρόνο προσέλευσης των λεωφορείων. 

 (γ) ∆ιορισμός μη εκτελεστικού ∆ιοικητικού Συμβουλίου της Αρχής Μεταφορών, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του περί Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Νόμου του 2001 (Ν. 
101(Ι)/2001). 

 (δ) ∆ιαφημιστικές καμπάνιες για προώθηση της χρήσης των λεωφορείων, ειδικά από το μαθητικό 
επιβατικό κοινό. 

 (ε) Υποστήριξη τοπικών αρχών και παράλληλα προώθηση μέτρων για τη βελτίωση των υποδομών, 
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη δημιουργία στάσεων και στεγάστρων. 

 (στ) ∆ημιουργία “Ομάδας ∆ιαχείρισης Συμβάσεων”, οι αρμοδιότητες της οποίας θα είναι: η 
παρακολούθηση των Συμβάσεων των δημόσιων μεταφορών (υποχρεώσεις μέσω των Εποπτών, 
δείκτες απόδοσης, στοιχεία επιβατικής κίνησης, οικονομικά στοιχεία), η υποβολή προτάσεων για 
αλλαγές στις Συμβάσεις, ο υπολογισμός ΚΑΧ, η προώθηση της υπηρεσίας, η έγκριση μικρών 
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αλλαγών σε διαδρομές και επιδιορθώσεις σε λεωφορεία, η υποβολή εισηγήσεων για ανανέωση 
στόλου και η διενέργεια συναντήσεων με τοπικές αρχές.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.154, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. Ερ. 23.06.010.04.154, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Επαρχίας 
Κερύνειας κ. Μάριο Μαυρίδη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερομηνίας 
13/10/2014 και σας πληροφορώ ότι ο Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών κατά καιρούς ζητά και ενημερώνεται για τις 
περιπτώσεις εκτοπισμένων μισθωτών τ/κ περιουσιών για επαγγελματικούς σκοπούς, οι οποίοι κατά παράβαση 
των όρων της μίσθωσης τους υπενοικιάζουν σε τρίτους τις τ/κ περιουσίες.  Σημειώνεται ότι σε τέτοιες 
περιπτώσεις, προωθούνται όλα τα αναγκαία μέτρα για τερματισμό των μισθώσεων, ανάκτηση των τ/κ 
περιουσιών και σε περιπτώσεις μισθωτών που δεν συμμορφώνονται προωθούνται τα ενδεδειγμένα δικαστικά 
μέτρα εναντίον των παρανομούντων μισθωτών. 

2. Πληροφορείσθε δε, ότι η ερώτηση του Βουλευτή κ. Μάριου Μαυρίδη έχει διαβιβαστεί προς όλους τους 
Επάρχους με σκοπό την ετοιμασία έγκαιρου/αναθεωρημένου ονομαστικού καταλόγου με περιπτώσεις 
μισθωτών τ/κ περιουσιών οι οποίοι υπενοικιάζουν σε τρίτους τις περιουσίες αυτές, με σκοπό την ενημέρωση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και τη λήψη των τυχόν περαιτέρω μέτρων από τον Κηδεμόνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.157, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.04.157 και ημερομηνία 10 Οκτωβρίου 2014, που 
αφορά το ερώτημα που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, σχετικά με την ύπαρξη μη εκραγέντων 
βλημάτων στην χερσόνησο του Ακάμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το αρχείο το οποίο τηρείται στο ΓΕΕΦ, οι Βρετανοί έχουν προβεί σε εκκαθάριση του Πεδίου 
Βολής Ακάμα τμηματικά, σε χρονικές περιόδους από το έτος 2000 μέχρι το έτος 2003.  Οι εργασίες 
εκκαθάρισης έγιναν με ευθύνη των Βρετανών χωρίς την εμπλοκή της Εθνικής Φρουράς και χωρίς να 
διευκρινιστεί τότε εάν αυτές έχουν ολοκληρωθεί, καθώς δεν δόθηκε στο ΓΕΕΦ οποιαδήποτε αναφορά. 

(β) Έχουν δοθεί οδηγίες στο ΓΕΕΦ όπως τεθεί το όλο θέμα σε επικείμενη συνάντηση με τις στρατιωτικές 
αρχές των Βρετανικών Βάσεων προκειμένου να παρασχεθούν οι απαραίτητες διευκρινήσεις και να 
συμφωνηθούν τυχόν περαιτέρω ενέργειες. 

(γ) Όσον αφορά στο θέμα οργάνωσης από την ίδια την Εθνική Φρουρά, επιχείρησης καθαρισμού της 
χερσονήσου του Ακάμα από τυχόν μη εκραγέντα βλήματα, σας ενημερώνουμε ότι, κατά την παρούσα 
περίοδο δεν υπάρχει η δυνατότητα αυτή, καθώς η ∆ιμοιρία Εκκαθάρισης Ναρκών Ξηράς (∆ΕΝΞ), που 
είναι επιφορτισμένη να εκτελεί αυτές τις αποστολές, εκτελεί τη συντήρηση των ναρκοπεδίων και ο 
αριθμός του προσωπικού που την επανδρώνει δεν είναι επαρκής για παράλληλη ανάληψη άλλης 
αποστολής. 

(δ) Το όλο θέμα θα τύχει επανεξέτασης αναλόγως και της έκβασης των διαβουλεύσεων με τους Βρετανούς. 

2. Παραμένω στη διάθεση σας για την παροχή οποιασδήποτε πρόσθετης διευκρίνησης για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.166, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.010.04.166 και ημερομηνία 15 Οκτωβρίου 2014, 
με την οποία μας διαβιβάστηκε η ερώτηση με αρ.23.06.010.04.166 και ημερομηνία 6.10.2014 της βουλευτή κας 
Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σύμφωνα με την επιστολή του Προέδρου Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με 
αρ. φακ. 05.22.001, 15.25.001 και ημερομηνία 27.11.2014 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τους περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμους (άρθρο 2) «έδρα» σημαίνει: 

 «I. την πόλη μετά των προαστίων της, όπως αυτά θα καθορίζονται από καιρού εις καιρόν από την 
Αρμόδια Αρχή, όπου ο εκπαιδευτικός λειτουργός έχει τη μόνιμη κατοικία του ή  

 II. την κοινότητα στην οποία ο εκπαιδευτικός λειτουργός έχει τη μόνιμη κατοικία του και στην οποία 
λειτουργεί δημόσιο σχολείο μέσης εκπαίδευσης ή, όταν σ’ αυτή δεν λειτουργεί δημόσιο σχολείο 
μέσης εκπαίδευσης, την πλησιέστερη προς τη μόνιμη κατοικία του κοινότητα στην οποία 
λειτουργεί δημόσιο σχολείο μέσης εκπαίδευσης.» 
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(β) Σύμφωνα με τον Κανονισμό 3(1) των περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) Κανονισμών του 1987, η δήλωση έδρας και η αλλαγή έδρας πρέπει να συνοδεύεται από 
επαρκή αποδεικτικά στοιχεία.  Ως εκ τούτου, η Ε.Ε.Υ. ενημερώνει τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς ότι η 
δήλωση έδρας και η δήλωση αλλαγής έδρας πρέπει να συνοδεύεται απαραίτητα από βεβαίωση 
Κοινοτάρχη, στην οποία να αναφέρεται από πότε κατοικούν στη νέα διεύθυνση και από άλλα επαρκή 
αποδεικτικά στοιχεία (π.χ. λογαριασμούς Αρχών Κοινής Ωφελείας). 

(γ) Η Ε.Ε.Υ. δεν είναι δυνατό να διασταυρώνει/επαληθεύει όλα τα στοιχεία που υποβάλλουν εκπαιδευτικοί 
λόγω του μεγάλου αριθμού τους.  Ωστόσο, εάν υποπέσει στην αντίληψή της ή υπάρξει καταγγελία ότι 
εκπαιδευτικός λειτουργός πιθανόν να έχει δηλώσει αναληθή στοιχεία σε σχέση με τη διεύθυνση της 
μόνιμης κατοικίας του, τότε η Επιτροπή προβαίνει σε σχετική έρευνα και, αν χρειαστεί, σε αλλαγή της 
έδρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.182, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 17 Οκτωβρίου 2014, στην οποία επισυνάπτεται ερώτηση του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, τα 
οποία αφορούν στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ με τίτλο “Golden Island International Film Festival” που διεξήχθη στα 
κατεχόμενα από τις 7 μέχρι τις 13 Νοεμβρίου 2014. 

 Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού πληροφορήθηκαν την ύπαρξη του 
φεστιβάλ από τον ημερήσιο Τύπο και συγκεκριμένα από δημοσίευμα στην εφημερίδα “Πολίτης” 28/5/2014 
(ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1). 

 Ταυτόχρονα, λάβαμε επιστολή από Ελληνοκύπριο σκηνοθέτη ο οποίος ζητούσε την επίσημη θέση του 
Υπουργείου για το θέμα. 

 Μετά από οδηγίες μου, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες ζήτησαν τις απόψεις του Υπουργείου Εξωτερικών επί 
του θέματος. 

 Στις 26 Αυγούστου 2014 λήφθηκε η απάντηση από το Υπουργείο Εξωτερικών, με βάση την οποία 
αποστάληκε επιστολή προς την Ένωση Σκηνοθετών, με την παράκληση να κυκλοφορήσει στα μέλη της, με το 
ακόλουθο σκεπτικό:  “Επειδή το εν λόγω φεστιβάλ δίνει τη δυνατότητα συμμετοχής και σε Ελληνοκύπριους 
Σκηνοθέτες/Παραγωγούς, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες, αφού συμβουλεύτηκαν το Υπουργείο Εξωτερικών για το 
θέμα αυτό, συστήνουν στους Κύπριους σκηνοθέτες και παραγωγούς των οποίων οι ταινίες έχουν 
χρηματοδοτηθεί από το Κράτος (Πολιτιστικές Υπηρεσίες ΥπΠΠ) και στις οποίες ουσιαστικά το Κράτος είναι 
συμπαραγωγός, να ΜΗΝ συμμετάσχουν στο εν λόγω “Φεστιβάλ”.  Νοείται ότι η συμμετοχή ταινιών 
Ελληνοκυπρίων σκηνοθετών/παραγωγών σε διοργανώσεις οι οποίες αναφέρονται/διοργανώνονται στο 
τουρκοκυπριακό καθεστώς, ελλοχεύει τον κίνδυνο έμμεσης αναγνώρισης του ψευδοκράτους.» (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
2). 

 Εξ όσων γνωρίζουμε, στο φεστιβάλ έχουν προβληθεί δύο ταινίες στις οποίες είναι συμπαραγωγός το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, είτε από προσωπική απόφαση του σκηνοθέτη/παραγωγού τους είτε επειδή 
δεν παρέλαβαν την εν λόγω επιστολή.  Βρισκόμαστε σε διαβούλευση με το Υπουργείο Εξωτερικών για τον 
περαιτέρω χειρισμό του θέματος. 

 Η συμμετοχή του Ινστιτούτου Γκαίτε στο εν λόγω φεστιβάλ και κατά πόσον έχει προβεί σε παράνομες 
ενέργειες με τη συνεργασία του αυτή, εξετάζεται από το Υπουργείο Εξωτερικών.  Το ίδιο ισχύει και με πιθανή 
εμπλοκή της Βρετανικής Κυβέρνησης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικο στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.185, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υπέβαλε ο βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.185, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 17.10.2014 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τις διαδικασίες παραχώρησης οικοπέδων στην Αχερίτου σε 
νεαρά προσφυγικά ζευγάρια: 

1. Μετά την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 29/4/2013 για τερματισμό της 
εφαρμογής του σχεδίου παραχώρησης κρατικών οικοπέδων αυτοστέγασης, η υλοποίηση νέων 
διαχωρισμών, έχει στο παρόν στάδιο ανασταλεί. 
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2. Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε πρόσφατα οδηγίες όπως καταγραφούν παγκύπρια 
τυχόν κενά οικόπεδα τα οποία έχουν προέλθει από διαχωρισμούς οικοπέδων για σκοπούς 
αυτοστέγασης με σκοπό να μελετηθεί ο τρόπος διάθεσής τους σε εκτοπισθέντες δικαιούχους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.189, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Κώστα Κώστα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.189, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2014, 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο Σύνδεσμος Εφέδρων Καταδρομέων προσκάλεσε τον κ. Υπουργό να παραστεί και να χαιρετίσει την 
εκδήλωση μνήμης και τιμής για τους πεσόντες και αγνοούμενους της 33 Μοίρας Καταδρομών κατά τη 
διάρκεια της τούρκικης εισβολής του 1974. 

2. Στην πρόσκληση που απέστειλε ο Σύνδεσμος στον κ. Υπουργό δεν γινόταν λόγος για επίδοση τιμητικών 
πλακέτων. 

3. Μετά το πέρας της κατάθεσης στεφάνων στο μνημείο πεσόντων και αγνοουμένων της Μοίρας, ο κ. 
Υπουργός κλήθηκε να παραδώσει τιμητική διάκριση του Συνδέσμου Εφέδρων Καταδρομέων σε αριθμό 
Ελλαδιτών πρώην αξιωματικών που υπηρέτησαν στην 33 Μοίρα Καταδρομών κατά τη διάρκεια των 
τουρκικών επιχειρήσεων του 1974.  Ο Υπουργός δεν ήταν δυνατό επί τόπου εκείνη τη στιγμή να 
γνωρίζει το σύνολο όσων κλήθηκαν για να παραλάβουν τιμητική διάκριση, ούτε το ρόλο του καθενός 
ξεχωριστά, ανάμεσα στους οποίους και ο Βασίλειος Ρόκας. 

4. Ο Υπουργός αποφάσισε να παραστεί στην εκδήλωση γιατί θεώρησε ότι πρέπει να αποδίδονται οι 
οφειλόμενες τιμές σε όλους όσοι έλαβαν έμπρακτα μέρος σε κρίσιμες μάχες για αντιμετώπιση της 
τούρκικης εισβολής το 1974, όπως ήταν και η 33 Μοίρα Καταδρομών, καταγράφοντας ηρωικές σελίδες 
δράσης στα πεδία των μαχών και έχοντας πολλούς πεσόντες και αγνοούμενους. 

 Συνεπώς, πρόθεση του Υπουργού δεν ήταν φυσικά, ούτε η απόδοση τιμών σε οποιονδήποτε σε σχέση 
με τη δράση του στο προδοτικό πραξικόπημα του 1974, ούτε βεβαίως και η αναμόχλευση πληγών της τραγικής 
εκείνης περιόδου.  Σαράντα χρόνια μετά το διπλό έγκλημα του πραξικοπήματος και της εισβολής δεν έχουμε 
την πολυτέλεια να συντηρούμε τα πάθη και τον διχασμό του παρελθόντος.  Ευθύνη όλων μας, διδασκόμενοι 
από την ιστορία, είναι να πορευόμαστε με μοναδικό γνώμονα τον ορθολογισμό, τη σύνεση και την ομοψυχία για 
να υπερασπιστούμε τα συμφέροντα της πατρίδας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες και/ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.192, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ.23.06.010.04.192 και ημερομηνία 17 Οκτωβρίου 2014, σχετικά 
με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.04.192, 
ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα με βάση επιστολή, η οποία και 
επισυνάπτεται, που λάβαμε από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, ο οποίος διαχειρίζεται τη μαρίνα της 
Λάρνακας. 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού δυνάμει των προνοιών του άρθρου 7Α του Περί Ρυθμίσεως 
Μαρίνων Νόμου του 1977 (Ν. 4/77) δύναται να προβεί σε κατάσχεση και στην συνέχεια σε εκποίηση σκαφών 
αναψυχής έναντι οποιονδήποτε δικαιωμάτων οφείλουν προς αυτόν. 

 Για το έτος 2013 έχουν εκποιηθεί συνολικά 5 σκάφη αναψυχής και έχουν εισπραχθεί 11.210 ευρώ. 

 Για το έτος 2014 έχουν εκποιηθεί μέχρι στιγμής 7 σκάφη και έχουν εισπραχθεί 21.400 ευρώ. 

 Όπως μας πληροφόρησε στη σχετική επιστολή του ο ΚΟΤ, οι εκποιήσεις συνάδουν με τις εκτιμήσεις των 
σκαφών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.195, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και συγκεκριμένα στην ως άνω Ερώτηση της έντιμης βουλευτού κας 
Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, και σε συνέχεια της μεταξύ μας αλληλογραφίας, που λήγει με την ταυτάριθμη 
επιστολή μας ημερ. 11 Νοεμβρίου 2014, σας διαβιβάζω σχετική επιστολή της Αρχιπρωτοκολλητού του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου με αρ. φακ. Α.∆. 12.13..03/XV και ημερ. 2.12.2014. 
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2. Όπως έχουμε ενημερωθεί από την Αρχιπρωτοκολλητή του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ο λόγος που 
διαβιβάζονται στοιχεία μόνο σε σχέση με το Οικογενειακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας είναι επειδή ο σχετικός 
προϋπολογισμός είναι ανεξάρτητος από αυτόν του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Λευκωσίας και μπορεί εύκολα και 
γρήγορα να εντοπιστούν και καταγραφούν τα σχετικά στοιχεία.  Οι προϋπολογισμοί όμως των άλλων δύο 
Οικογενειακών ∆ικαστηρίων (Λεμεσού-Πάφου και Λάρνακας-Αμμοχώστου) εντάσσονται μέσα στους 
προϋπολογισμούς των Επαρχιακών ∆ικαστηρίων και είναι πολύ δύσκολο και χρονοβόρο να γίνει διαχωρισμός 
και καταγραφή των σχετικών στοιχείων, λαμβάνοντας πρόσθετα υπ’ όψη και το γεγονός ότι δεν υπάρχει 
ηλεκτρονικό σύστημα καταγραφής, γεγονός που προκαλεί πρόσθετη δυσκολία. 

3. Στην περίπτωση όμως που επιθυμείτε, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως μπορεί να 
μεσολαβήσει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο ώστε να σας παρασχεθούν περισσότερες πληροφορίες, θα χρειασθεί 
όμως χρόνος σύμφωνα με τα ανωτέρω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.196, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά το στάδιο της διαδικαστικής διαδικασίας για το 
σύστημα LEFCO και σας πληροφορώ ότι η διαφορά μεταξύ CYTA και SELEX για το έργο LEFCO βρίσκεται 
ενώπιον του ∆ιεθνούς ∆ιαιτητικού ∆ικαστηρίου του Λονδίνου.  Η ακροαματική διαδικασία έχει ήδη ολοκληρωθεί 
και έχουν κατατεθεί οι τελικές αγορεύσεις των δύο μερών.  Το επόμενο στάδιο αφορά την έκδοση απόφασης εκ 
μέρους του ∆ιαιτητή. 

 Τα έξοδα διαιτησίας μέχρι τώρα ανέρχονται σε €5.451.379,53.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.203, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, αρ. ερ. 23.06.010.04.203, ημερομηνίας 22/10/2014 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η γνωστοποίηση που εκδίδεται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σύμφωνα με το 
άρθρο 17 του Περί Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας Νόμου, Ν. 110(Ι)/2010 δημοσιεύεται στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η τελευταία γνωστοποίηση των ενημερωμένων 
καταλόγων εκδόθηκε στις 11/11/2014 και δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα στις 17/11/2014.  Η 
προηγούμενη γνωστοποίηση δημοσιεύθηκε την 1η Σεπτεμβρίου 2014 Κ.∆.Π. 413/2014.  Η 
γνωστοποίηση εκδίδεται τακτικά, ανάλογα με τις αλλαγές που επιφέρονται στους σχετικούς καταλόγους 
και γίνεται για σκοπούς ενημέρωσης, χωρίς να επηρεάζει την υποχρέωση εφαρμογής των περιοριστικών 
μέτρων/κυρώσεων. 

(β) Οι κατάλογοι των τρομοκρατικών οργανώσεων, ομάδων οντοτήτων αποτελούν μέρος 
Αποφάσεων/Ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών (Κυρώσεις) και 
Αποφάσεων και Κανονισμών του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Περιοριστικά Μέτρα).  Όπως 
πολύ ορθά επισημαίνετε στην επιστολή σας οι κυρώσεις και τα μέτρα αυτά είναι δεσμευτικά και ισχύουν 
άμεσα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

(γ) Ως εκ τούτου, οι κυρώσεις και τα περιοριστικά μέτρα μπορούν να αντληθούν από την ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Εξωτερικών http://www.mfa.gov.cy/mfa/mfa2006.nsf/eu10gr/eu10-gr?OpenDocument, το 
οποίο ενεργεί ως συντονιστική αρχή για την εφαρμογή όλων των κυρώσεων/περιοριστικών μέτρων στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

(δ) Όπως πολύ ορθά έκρινε ο νομοθέτης, η γνωστοποίηση των ενημερωμένων καταλόγων (συνολικών 
κατάλογων) γίνεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Κ.∆., ώστε το περιεχόμενο τους να μη συνδέεται ή να 
προκύπτει οποιαδήποτε σύγχυση με την πιο πάνω ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών το οποίο 
ενεργεί ως συντονιστική αρχή για την εφαρμογή όλων των περιοριστικών μέτρων/κυρώσεων. 

2. Επιπρόσθετα, όλες οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους για την εφαρμογή κυρώσεων/περιοριστικών 
μέτρων, συμπεριλαμβανομένης και της Αστυνομίας, επισκέπτονται καθημερινά τους συγκεκριμένους 
ιστότοπους όπου δημοσιεύονται τα επικαιροποιημένα μέτρα με σκοπό την άμεση εφαρμογή τους. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.206, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.210, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  H επέκταση του ∆ημόσιου και Κοινοτικού Νηπιαγωγείου στην Κοινότητα Φρενάρους 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στον Προϋπολογισμό του 2015 περιλαμβάνεται κονδύλι για το Νηπιαγωγείο Φρενάρους. 

2. Οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σε συνεργασία με τη Σχολική Εφορεία 
Φρενάρους, μελετούν το θέμα.  Προγραμματίζεται ότι εντός του 2015 θα προχωρήσουμε στην επέκταση 
του υφιστάμενου Νηπιαγωγείου ή στην ανέγερση νέου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.217, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2014 και σας πληροφορώ ότι αντίγραφο της προωθήθηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, λόγω αρμοδιότητας. 

2. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι σύμφωνα με το άρθρο 48 του περί Αστυνομίας Νόμου [Ν. 73(Ι)/2004], η 
Πυροσβεστική Υπηρεσία μπορεί, ύστερα από παράκληση της αρμόδιας αρχής ή και αυτεπάγγελτα, να εξετάζει 
από απόψεως πυροπροστασίας τις μελέτες των σχεδίων νεοανεγειρόμενων ή διαρρυθμιζόμενων οικοδομών, 
καθώς και όλες τις μεταγενέστερες τροποποιήσεις, συμπληρώσεις ή επεκτάσεις τους.  Για το σκοπό αυτό, έχει 
ζητηθεί από τον ∆ιευθυντή της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας να προβεί σε αυτεπάγγελτο έλεγχο του 
καταστήματος “JUMBO” στη Λακατάμεια και σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι αυτό δεν πληροί τα κριτήρια 
πυρασφάλειας, να ενημερώσει σχετικά τις αρμόδιες πολεοδομικές και οικοδομικές αρχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.222, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αυτονόμηση των Κυπριακών Ταχυδρομείων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.010.04.222 και ημερομηνία 6/11/2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Στις 30 Ιουλίου 2014, το Υπουργικό Συμβούλιο, με την υπ’ αριθμό 77.330 Απόφασή του, αντίγραφο της 
οποίας επισυνάπτεται, επιβεβαίωσε την ανάγκη για αυτονόμηση του Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών και τη λειτουργία του υπό νέο θεσμικό πλαίσιο, και ενέκρινε τη μίσθωση υπηρεσιών από τον 
ιδιωτικό τομέα για την ετοιμασία μελέτης, αναφορικά με τη διοικητική και οικονομική αυτονόμηση του 
Τμήματος. 

β) Στις 8 ∆εκεμβρίου 2014, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ως Αναθέτουσα Αρχή, προχώρησε 
στη δημοσίευση της προκήρυξης σχετικού ∆ιαγωνισμού με αρ. MCW/05/2014, στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αντικείμενο της σύμβασης είναι η παροχή υπηρεσιών για 
ετοιμασία μελέτης, για τη διοικητική και οικονομική αυτονόμηση του Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών, με τρόπο που να διασφαλίζει τη βιωσιμότητα του σε βάθος χρόνου.  Πρόκειται για ανοικτό 
διαγωνισμό, με κριτήριο ανάθεσης την πλέον συμφέρουσα από οικονομικής άποψης προσφορά και με 
διάρκεια εκτέλεσης της σύμβασης τέσσερις μήνες από την ημερομηνία έναρξης της υλοποίησής της. 

γ) Τελευταία ημερομηνία υποβολής προσφορών έχει οριστεί η 29η Ιανουαρίου 2015. Τα έγγραφα 
διαγωνισμού διατίθενται δωρεάν και είναι προσβάσιμα μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος σύναψης 
συμβάσεων, στην ιστοσελίδα www.eprocurement.gov.cy. 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, σύμφωνα με την παράγραφο (γ) της υπό αναφορά Απόφασης, 
έχει ήδη προχωρήσει στη σύσταση της Τεχνικής Επιτροπής η οποία θα διεξέλθει όλα τα θέματα που αφορούν 
στο νέο Οργανισμό που θα δημιουργηθεί ως αποτέλεσμα της μελέτης του Οίκου Συμβούλων.  Η Επιτροπή θα 
συνεδριάσει για πρώτη φορά στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων στις 8 Ιανουαρίου 2015. 

3. Βάσει του χρονοδιαγράμματος που έχει οριστεί με την υπό αναφορά Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, η αυτονόμηση του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών θα πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι την 1η 
Ιανουαρίου, 2016.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.224, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.224, ημερ. 31ης Οκτωβρίου 2014, του 
έντιμου Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, και να σας ενημερώσω ότι οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έχουν καταρτίσει νέα Σχέδια Επιχορηγήσεων, 
τα οποία ευθύς ως εγκριθούν θα ανακοινωθούν και θα ισχύσουν από το 2015. 

 Σημειώνουμε, για ενημέρωσή σας, ότι το κονδύλι για τις χορηγίες των Πολιτιστικών Υπηρεσιών δεν 
αυξάνεται σε σχέση με το 2014, αλλά παραμένει στα €3 εκ. που ήταν τα δύο τελευταία χρόνια.  Το ποσό στο 
οποίο αναφέρεται ο έντιμος κ. Βουλευτής αφορά στη συνολική αύξηση του Προϋπολογισμού των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών, με το μεγαλύτερο μέρος να αφορά την περίληψη ποσού €1.350.000 για την Πολιτιστική 
Πρωτεύουσα αντί €300.000 που υπήρχαν φέτος, και οι υπόλοιπες αυξήσεις αφορούν την Παραγωγή 
Κινηματογραφικών Ταινιών (€300.000) και το Ίδρυμα Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου (€280.000). 

 Όσον αφορά στις εισηγήσεις του έντιμου Βουλευτή για διάφορες καταληκτικές ημερομηνίες αναφορικά με 
την υποβολή αιτημάτων, αυτό είναι εφικτό και θα εφαρμοστεί μόνο στις περιπτώσεις των Ομάδων Φυσικών 
Προσώπων και των Φυσικών Προσώπων (τρεις καταληκτικές ημερομηνίες).  Όσον αφορά στους Φορείς, για 
τους σκοπούς των συγκεκριμένων Σχεδίων Επιχορήγησης έχει αποφασιστεί να υπάρχει μία καταληκτική 
ημερομηνία, δεδομένου ότι τα Σχέδια θα είναι ανταγωνιστικά. 

 Ενημερωτικά, σας πληροφορούμε ότι έχουν καταρτιστεί ξεχωριστά Σχέδια για κάθε Τομέα (Βιβλίο, 
Εικαστικά, Κινηματογράφος, Θέατρο, Μουσική κ.ο.κ.), τα οποία διαλαμβάνουν ειδικούς στόχους, δικαιούχους, 
επιλέξιμες κατηγορίες δραστηριοτήτων και κριτήρια τα οποία έχουν συγκεκριμένη βαρύτητα το καθένα 
ξεχωριστά για σκοπούς αξιολόγησης των αιτημάτων.  Υπάρχουν ξεχωριστά κριτήρια για δραστηριότητες 
Φορέων και Ομάδων Φυσικών Προσώπων και ξεχωριστά για δραστηριότητες Φυσικών Προσώπων. 

 Τα αιτήματα θα εξετάζονται από τριμελή ενδοτμηματική Επιτροπή και η διαδικασία επιλογής θα 
στηρίζεται στην εξής μεθοδολογία: 

1. Επιλέξιμες για χρηματοδότηση θα είναι μόνο όσες δραστηριότητες εξασφαλίζουν τουλάχιστον 75 
μονάδες από τα κριτήρια αξιολόγησης (ισχύει για όλες ανεξαιρέτως τις αιτήσεις). 

2. Θα χρηματοδοτούνται οι δραστηριότητες που εξασφαλίζουν το μεγαλύτερο βαθμό, με βάση τη σειρά 
κατάταξής τους και εφόσον υπάρχουν επαρκείς οικονομικοί πόροι (ισχύει για όλες ανεξαιρέτως τις 
αιτήσεις). 

 Εν πάση όμως περιπτώσει, τα κριτήρια που εισάγονται με τα νέα Σχέδια Επιχορηγήσεων θα τεθούν 
υπόψη σας μόλις εγκριθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.225, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ:  23.06.010.04.225 και ημερ. 10 Νοεμβρίου 2014 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε ό,τι αφορά το σκέλος της Ερώτησης κατά πόσο τα 
άτομα που ασχολούνται με αγοραπωλησίες ζώων συντροφιάς στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης δηλώνουν τα 
εισοδήματά τους στο Τμήμα Φορολογίας. 

 Σύμφωνα με τους φορολογικούς νόμους για την εφαρμογή των οποίων είναι αρμόδιο το Τμήμα 
Φορολογίας, το κέρδος που αποκτάται από άτομο κατά την ενάσκηση οποιασδήποτε επιχείρησης, όπως είναι 
και η αγοραπωλησία ζώων, υπόκειται σε φόρο νοουμένου ότι το σύνολο του φορολογητέου εισοδήματος του 
άτομου αυτού υπερβαίνει το ποσό του αφορολόγητου ποσού των €19.500.  Το εν λόγω άτομο έχει υποχρέωση 
να υποβάλλει δήλωση εισοδήματος εάν τα ακαθάριστα εισοδήματά του υπερβαίνουν το ποσό του 
αφορολόγητου ποσού των €19.500. 

 Στα πλαίσια άσκησης των αρμοδιοτήτων του Τμήματος Φορολογίας, καταβάλλονται προσπάθειες 
εντοπισμού και ταυτοποίησης των ατόμων που ασκούν κάθε είδους δραστηριότητα, ώστε να συμμορφώνονται 
με τις φορολογικές τους υποχρεώσεις. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.226, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014 και αριθμό φακ. 23.06.010.04.226, με 
την οποία μας διαβιβάσατε ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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1. Οι υπολογισμοί για το φορολογικό χάσμα του ΦΠΑ στους οποίους αναφέρεται η επιστολή βρίσκονται 
δημοσιευμένοι σε Έκθεση με τίτλο “2012 Update Report to the Study to quantify and analyse the VAT 
Gap in the EU-27 Member States”.  Οι εν λόγω υπολογισμοί έγιναν από τρίτους για λογαριασμό της 
αρμόδιας ∆ιεύθυνσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για φορολογικά θέματα (DG TAXUD-Γενική 
∆ιεύθυνση Φορολογίας και Τελωνειακής Ένωσης).1  Τα στοιχεία που χρησιμοποιήθηκαν εξήχθηκαν κατά 
κύριο λόγο από τη βάση δεδομένων της EUROSTAT (μέσω του World Input Output Database) και πιο 
συγκεκριμένα από τους Πίνακες Προσφοράς και Χρήσης (Supply and Use Tables). 

2. Στην περίπτωση της Κύπρου, δεν ήταν εφικτό να γίνει χρήση των σχετικών στοιχείων κατά την 
καταληκτική ημερομηνία (cut-off date) για σκοπούς εκπόνησης της συγκεκριμένης μελέτης λόγω της 
διαδικασίας αναθεώρησης των Εθνικών Λογαριασμών.  Η εργασία της αναθεώρησης η οποία είχε 
ξεκινήσει αρκετά χρόνια προηγουμένως, περιελάμβανε πολλές μεθοδολογικές και στατιστικές αλλαγές 
και ολοκληρώθηκε, με την αποστολή των στοιχείων από την Κύπρο έγκαιρα στις 21/9/2014 (η 
προθεσμία για την ολοκλήρωσή της και την αποστολή των στοιχείων προς την EUROSTAT ήταν -για 
όλα τα κράτη μέλη- η 22α Σεπτεμβρίου 2014).  Επομένως, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, η Κύπρος 
θα συμπεριλαμβάνεται κανονικά στο νέο γύρο αναθεώρησης των στοιχείων για το φορολογικό χάσμα 
του ΦΠΑ (αναθεώρηση στοιχείων του 2013). 

3. Επιπλέον, βασικό στοιχείο για τον υπολογισμό του φορολογικού χάσματος του ΦΠΑ με τη μεθοδολογία 
που χρησιμοποιείται στην εν λόγω Έκθεση, αποτελούν οι Πίνακες Προσφοράς και Χρήσης.  Για την 
Κύπρο οι Πίνακες Προσφοράς και Χρήσης για τα έτη αναφοράς 2011 και 2012 δεν ήταν διαθέσιμοι στην 
αναλυτική μορφή που απαιτείται για σκοπούς της μελέτης.  Για προηγούμενα έτη (2008-2009) υπήρχαν 
μόνο πιλοτικά στοιχεία διαθέσιμα.  Λόγω του μεγάλου περιορισμού σε ανθρώπινους και χρηματικούς 
πόρους, η Στατιστική Υπηρεσία είχε εξασφαλίσει χορηγία από τη EUROSTAT για την ανάπτυξη 
εξειδικευμένου λογισμικού που θα επέτρεπε τον καταρτισμό των σχετικών Πινάκων.  Το έργο διήρκησε 
τέσσερα χρόνια και ολοκληρώθηκε τον Ιούνιο 2014.  Με βάση τη νομική υποχρέωση της Κύπρου, όπως 
αυτή καθορίζεται από το Πρόγραμμα ∆ιαβίβασης στοιχείων προς τη EUROSTAT, τα συγκεκριμένα 
στοιχεία για τα έτη 2011 και 2012 θα πρέπει να αποσταλούν το ∆εκέμβριο 2015. 

4. Επομένως, τα στοιχεία των Πινάκων Προσφοράς και Χρήσης προς αξιοποίηση για εκπόνηση παρόμοιας 
μελέτης στο μέλλον αναμένεται να είναι διαθέσιμα τρία χρόνια μετά το έτος αναφοράς, όπως ακριβώς 
είναι η νομική υποχρέωση της Κύπρου.  Ως εκ τούτου, στοιχεία για τα έτη 2011-2012 για το φορολογικό 
χάσμα ΦΠΑ σύμφωνα με τη μεθοδολογία της μελέτης, θα μπορούν να υπολογιστούν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε χρόνο μεταγενέστερο της 31ης ∆εκεμβρίου 2015. 

5. Εν πάση περιπτώσει, το θέμα ετεροχρονισμένων στοιχείων για τους Πίνακες Προσφοράς και Χρήσης 
δεν είναι ασύνηθες και δεν αναμένεται να αποτελέσει ουσιαστικό πρόβλημα στο να συμπεριληφθεί η 
Κύπρος στη μελλοντική αναθεώρηση της εν λόγω μελέτης.  Όπως αναφέρεται στην Έκθεση, οι 
εμπειρογνώμονες προχωρούν στη διενέργεια εκτιμήσεων για τους Πίνακες Προσφοράς και Χρήσης για 
τα κράτη μέλη που δεν είναι σε θέση να αποστέλλουν νωρίτερα προκαταρκτικά στοιχεία.  Οι εκτιμήσεις, 
κατά τους εμπειρογνώμονες, γίνονται στη βάση των υφιστάμενων Πινάκων για παλαιότερα έτη. 

1 Η Έκθεση ανατέθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Γενική ∆ιεύθυνση Φορολογίας και Τελωνειακής Ένωσης) και 
εκπονήθηκε από το CASE-Center for Social and Economic Research (Project leader).  Όπως αναφέρεται στην 
Έκθεση, οι απόψεις και οι γνώμες που εκφράζονται στην Έκθεση είναι αποκλειστικά των συγγραφέων και δεν 
εκφράζουν κατ’ ανάγκην την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ούτε προβλέπεται η Επιτροπή να λάβει οποιεσδήποτε 
αποφάσεις βάσει των αποτελεσμάτων της Έκθεσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.240, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει 
αποστείλει τους εν λόγω Κανονισμούς στη Νομική Υπηρεσία, για να τύχουν νομοτεχνικής επεξεργασίας, από 
τις 11/11/2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.252, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή σας ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2014 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. ∆εν έχει υποβληθεί μέχρι σήμερα αίτηση για λειτουργία Νηπιαγωγείου στο χώρο του παλιού 
Κυβερνητικού Τυπογραφείου. 

3. Από έλεγχο που διενεργήσαμε, διαφαίνεται ότι η Παγκύπρια Συντεχνία ∆ημοσίων Υπαλλήλων έχει 
απευθυνθεί στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας για να προβεί σε μετρήσεις που συνδέονται με πιθανή 
παρουσία ουσιών που επηρεάζουν την υγεία των ατόμων που βρίσκονται στο χώρο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.255, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18/11/14 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία έχει 
υποβληθεί από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργο Περδίκη και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

1. Σκοπός του πρώτου Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Αναπηρία στην Κύπρο 2013- 2015, είναι η 
προώθηση της πραγμάτωσης των ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών για όλα τα 
άτομα με αναπηρίες και η υλοποίηση της Σύμβασης του ΟΗΕ για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με 
Αναπηρίες.  Το Υπουργικό Συμβούλιο, με τις Αποφάσεις του αρ. 71.273 ημερομηνίας 2.12.2010 και 
73.519 ημερομηνίας 9.5.2012, ενέκρινε την κύρωση της Σύμβασης του ΟΗΕ και τους μηχανισμούς 
εφαρμογής και παρακολούθησής της, και εξουσιοδότησε το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων 
με Αναπηρίες, ως το Κεντρικό Σημείο για την εφαρμογή της Σύμβασης, και αρμόδιο για να συντονίσει 
την ετοιμασία του πρώτου Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης της Κύπρου για την Αναπηρία. 

2. Το Σχέδιο ∆ράσης διαμορφώθηκε με τη συνεργασία όλων των συναρμόδιων Υπηρεσιών, καθώς και των 
εκπροσώπων της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων, μέσα από 8 Θεματικές 
Τεχνικές Επιτροπές και εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 26/7/2013. 

3. Στον συνημμένο πίνακα που ακολουθεί παρουσιάζονται εξειδικευμένα οι δράσεις που περιλαμβάνονται 
στο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Αναπηρία 2013-2015 και αφορούν στον τομέα του προσβάσιμου 
τουρισμού. Ολόκληρο το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης είναι αναρτημένο στην ιστοσελίδα του ΤΚΕΑΑ, 
www.mlsi.gov.cy/dsid.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.267, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.04.267 και ημερομηνία 20 
Νοεμβρίου 2014 και θα ήθελα να σας πληροφορήσω για τα πιο πάνω: 

1. Τα έσοδα από τις εισφορές στο Ταμείο Χηρών και Ορφανών τα τελευταία τρία χρόνια: 

2012 €22.734.455 

2013 €21.772.601 

1-11/2014 €19.462.984 

2. Οι δαπάνες για συντάξεις χηρείας τα τελευταία τρία χρόνια: 

2012 €33.228.798 

2013 €34.484.413 

1-11/2014 €30.741.939.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.276, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τις διατάξεις του Άρθρου 16 (2) του περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμος του 2013 
[(Νόμος Αρ. 52(II) του 2013] επιτρέπεται η πλήρωση ωρομίσθιων θέσεων στο επίπεδο εισδοχής στο 
Υπουργείο Υγείας αλλά και των προνοιών του Μνημονίου Συναντίληψης με την Τρόικα όπου υπάρχει πρόνοια 
για πρόσληψη 1 ατόμου για κάθε 5 αφυπηρετήσεις στο ωρομίσθιο προσωπικό στον Τομέα της Υγείας. 

3. Σήμερα στα Κρατικά Νοσηλευτήρια υπάρχουν 193 κενές θέσεις ως ακολούθως: 

Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 61  

Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού 14  

Γενικό Νοσοκομείο Πάφου 13  

NAM III 19 

Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας 23  

Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου 5 
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Στέγη Αγ. Χαράλαμπος 1 

Αγροτικά Κέντρα Υγείας 8 

Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς 1 

Νοσοκομείο Κυπερούντας 5 

Υγειονομικές Υπηρεσίες 28 

Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας  8  

Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 5 

Γενικό Χημείο του Κράτους 1 

4. Ενόψει των πιο πάνω με επιστολές ημερ. 14/11/14, 28/11/14 και 08/12/14 στάλθηκαν αιτήματα στο 
Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού για κάλυψη 18 ωρομίσθιων θέσεων στα Κρατικά Νοσηλευτήρια 
μεταξύ των οποίων 2 θέσεις Καθαρίστριας Νοσοκομείου (Κλ. Ε2) και 2 θέσεις Βοηθού Θαλάμου (Κλ. Ε4) στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας.  Επιπλέον στα πλαίσια της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για 
προώθηση της εναλλαξιμότητας του ωρομίσθιου προσωπικού στις 10/12/14 μετακινήθηκε μία Βοηθός 
Θαλάμου από το Νοσοκομείο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος III, Λευκωσία στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας. 

5. Αξίζει να σημειωθεί ότι κατά το 2014 έχουν πληρωθεί 15 κενές θέσεις ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού ως ακολούθως: 

2 Γενικοί Βοηθοί 

3 θέση Καθαρίστριας Νοσοκομείου (Κλ. Ε2) στο ΑΚΥ Πύργου 

2 Βοηθοί Νεκροτομείου (Ε6-Ε7) στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 

Και 10 θέσεις Οδηγού Ασθενοφόρου Οχήματος (Κλ. Ε7-Ε8) ως ακολούθως:  

1 θέση στο Γ. Ν. Πάφου  

1 θέση στο Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς 

1 θέση στο ΑΚΥ Πύργου  

4 θέσεις στο Γ. Ν. Λεμεσού 

1 θέση στο Γ. Ν. Λευκωσίας 

2 θέσεις στο Νοσοκομείο Κυπερούντας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.285, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Μακούντα για κατασκευή γέφυρας στο δρόμο προς την Κοινότητα Αργάκας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος Μακούντα-Αργάκα εμπίπτει στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, κι όχι στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

3. Εν πάση περιπτώσει, σημειώνεται ότι στο εν λόγω σημείο υπάρχει κατασκευασμένο γεφύρι, ωστόσο, 
επιβάλλεται να γίνει υδρολογική μελέτη για να διαφανεί κατά πόσο η διατομή του είναι ικανοποιητική ή 
χρειάζεται η κατασκευή νέας γέφυρας με μεγαλύτερη γεωμετρία, ανάλογα με τις ποσότητες ομβρίων υδάτων 
που θα υπολογιστούν ότι διέρχονται από το σημείο αυτό.  

4. Με την ευκαιρία θα ήθελα να αναφέρω ότι το πρόβλημα που παρατηρείται δεν οφείλεται τόσο στη 
γέφυρα, όσο στις πρακτικές των ιδιοκτητών των γεωργικών τεμαχίων που βρίσκονται στην έξοδο της γέφυρας, 
οι οποίοι, για να αποφύγουν τη διάβρωση των τεμαχίων τους, έχουν τοποθετήσει όγκους χωμάτων στην έξοδο 
της γέφυρας για παράκαμψη της ροής του νερού.  Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να παρεμποδίζεται η ροή των 
ομβρίων υδάτων και, κατά συνέπεια, η γέφυρα και ο δρόμος να πλημμυρίζουν. 

5. Επομένως, προς επίλυση του προβλήματος, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου θα πρέπει να ετοιμάσει 
σχετική υδρολογική μελέτη, μέσω του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, ώστε να εξακριβωθούν οι ακριβείς 
ποσότητες ομβρίων υδάτων που διέρχονται από το υπό αναφορά σημείο και, περαιτέρω, θα πρέπει να 
μεριμνήσει, μέσω των νενομισμένων διαδικασιών, για την εξασφάλιση της γης που απαιτείται στην έξοδο της 
γέφυρας, για διασφάλιση της απρόσκοπτης ροής των ομβρίων υδάτων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.292, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.292, ημερομηνίας 2/12/2014, σχετικά με 
Ερώτηση που έχει θέσει στην Βουλή των Αντιπροσώπων η βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου και σας ενημερώνω τα εξής: 

 Πρωταρχικός σκοπός από την παροχή Νοσηλευτικών υπηρεσιών προς τα άτομα με AIDS κατά την 
διάρκεια νοσηλείας τους στην Γρηγόριο Κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας είναι η ποιότητα ζωής, ο 
έλεγχος του πόνου και η αντιμετώπιση ψυχοκοινωνικών και πνευματικών αναγκών των ασθενών με τέτοιου 
είδους νοσήματα, σε όλα τα στάδια της νόσου, μέχρι και το στάδιο ανάγκης παροχής ανακουφιστικής και 
παρηγορητικής φροντίδας. 

 Η Ανακουφιστική και Παρηγορητική Φροντίδα είναι γνωστό ότι απευθύνεται σε άτομα που πάσχουν από 
νοσήματα όπως χρόνια ψυχολογικά ή νευρολογικά νοσήματα, όπως άτομα με AIDS, καρκινοπαθείς, 
ηλικιωμένα άτομα και άτομα με αναπηρία, κτλ.  Η άσκηση ανακουφιστικής και παρηγορητικής φροντίδας πρέπει 
να παρέχεται από μία καλά συντονισμένη ομάδα που να αποτελείται από εξειδικευμένο ιατρό, νοσηλευτή, 
κοινωνικό λειτουργό, ψυχολόγο, εργοθεραπευτή, ιερέα και εθελοντές.  Η ομάδα αυτή θα πρέπει να 
πλαισιώνεται και από άλλες ειδικότητες ανάλογα με τις ανάγκες.  Κινητήριος δύναμη αυτής της ομαδικής 
προσπάθειας πρέπει να είναι η επικοινωνία, που προϋποθέτει ότι οι υπευθυνότητες κάθε μέλους είναι 
κατανοητές και σεβαστές από τα άλλα. 

 Οι Νοσηλευτικοί Λειτουργοί όλων των βαθμίδων που εργάζονται σε όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια και 
άλλους χώρους παροχής νοσηλευτικής φροντίδας, καθημερινά περιθάλπουν άτομα όλων των πιο πάνω 
ομάδων κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους.  Στόχος τους είναι η προσφορά ποιοτικά ολοκληρωμένης 
νοσηλευτικής φροντίδας προς τα άτομα αυτά και η κάλυψη των αναγκών υγείας τους σε όλο τον κύκλο της 
ζωής τους.  Για την απρόσκοπτη παροχή των πιο πάνω, απαιτείται εξειδικευμένη και συνεχής επιμόρφωση των 
Νοσηλευτικών Λειτουργών. 

 Οι Νοσηλευτικοί Λειτουργοί που εργάζονται σε τμήματα με ασθενείς που χρήζουν ανακουφιστικής και 
παρηγορητικής φροντίδας τυγχάνουν σχετικής εκπαίδευσης και επιπρόσθετα αποτελούν μέλη της γενικότερης 
διεπιστημονικής ομάδας στήριξης των ασθενών του κάθε νοσηλευτηρίου.  Η διεπιστημονική αυτή ομάδα 
αποτελείται συνήθως από ιατρικούς λειτουργούς, νοσηλευτικούς λειτουργούς, ψυχολόγους, κοινωνικούς 
λειτουργούς, φυσιοθεραπευτές, εργοθεραπευτές, διαιτολόγους κτλ και στόχο έχει την ολιστική προσέγγιση του 
ατόμου και αντιμετώπιση των προβλημάτων του. 

 Να αναφερθεί πως σε όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια της Κύπρου, εφαρμόζονται κάθε χρόνο στα πλαίσια 
Εντόπιας Εκπαίδευσης, σε συνεργασία με τον Τομέα Εκπαίδευσης της ∆ιεύθυνσης Νοσηλευτικών Υπηρεσιών 
του ΥΥ, εκπαιδευτικά προγράμματα βάσει της διάγνωσης των εκπαιδευτικών αναγκών σε μετα-βασική 
εξειδίκευση του νοσηλευτικού προσωπικού.  Αρκετά από αυτά τα προγράμματα που διεξάγονται είναι σχετικά 
με την αντιμετώπιση και διαχείριση του πόνου και των χρόνιων ασθενών. 

 Η τοποθέτηση και μετακίνηση των νοσηλευτικών Λειτουργών στα διάφορα τμήματα του Νοσηλευτηρίου 
είναι κατ’ αποκλειστικότητα στην δικαιοδοσία της Νοσηλευτικής ∆ιοίκησης του Νοσηλευτηρίου (Προϊστάμενη 
Νοσηλευτικός Λειτουργός).  Τόσο η στελέχωση των διαφόρων τμημάτων όπως και η μετακίνηση τους από ένα 
τμήμα σε άλλο πραγματοποιείται πάντοτε στη βάση διαφόρων παραμέτρων όπως είναι οι ανάγκες της 
υπηρεσίας, ο αριθμός κλινών, το είδος και η πολυπλοκότητα των περιστατικών, η απαιτούμενη εξειδίκευση του 
νοσηλευτικού προσωπικού, άλλες ιδιάζουσες συνθήκες (κοινωνικές, πολιτισμικές, κτλ). 

 Σε συγκεκριμένα νοσηλευτικά τμήματα, όπως στην προκειμένη περίπτωση η Γρηγόριος Κλινική του 
Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, επιπρόσθετοι λόγοι για μετακίνηση του νοσηλευτικού προσωπικού μπορεί να 
ισχύουν, όπως η αυξημένη ανάγκη για προστασία των προσωπικών δεδομένων της ευάλωτης αυτής ομάδας 
ασθενών, η ψυχολογική επιβάρυνση που επιφορτίζεται το νοσηλευτικό προσωπικό κτλ, οι οποίοι και 
επιβάλλουν την πιο συχνή εναλλαγή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2014 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.293, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2014 του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω κ. Κωνσταντίνου 
Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.295, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

«Αναφορικά με την επιστολή σας με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2014 με θέμα «Έκθεση για την 
παραχώρηση ELA στην Λαϊκή Τράπεζα» καθώς και σε σχέση με πρόσφατα δημοσιεύματα στο διεθνή τύπο, 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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(α) ∆εν πρόκειται για μελέτη με συγκεκριμένους όρους εντολής και κανένας οίκος δεν εργοδοτήθηκε ή 
ανέλαβε τη διεκπεραίωση ενός τέτοιου εγχειρήματος.  Πρόκειται για μια εσωτερική έκθεση γεγονότων 
για πληροφόρηση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας η οποία δεν αποτελεί επίσημο έγγραφο.  Παρόμοιου 
τύπου εσωτερικά σημειώματα γίνονται κατά καιρούς, για ενημέρωση του Πτ∆, για πολλά θέματα 
πολιτικής, χωρίς να συνιστούν ούτε επίσημες τοποθετήσεις, αλλά ούτε και πορίσματα.   

(β) Η εσωτερική αυτή έκθεση βασίστηκε σε έγγραφα τα οποία είναι καταχωρισμένα στο Κρατικό Αρχείο, 
καθώς και σε κάποια, τα οποία κατά καιρούς διαβιβάστηκαν στην Προεδρία.  Όλα τα έγγραφα, έχουν 
διαβιβαστεί στο Γενικό Εισαγγελέα για το δέοντα έλεγχο, συμπεριλαμβανομένου και του ελέγχου της 
γνησιότητάς τους, αν αυτό κριθεί σκόπιμο. 

Θέλω να διευκρινίσω ότι την ευθύνη για τη διερεύνηση των συνθηκών που οδήγησαν στην οικονομική 
καταστροφή καθώς και την ευθύνη για εξαγωγή επίσημων πορισμάτων, έχουν οι κατά το Σύνταγμα αρμόδιες 
Αρχές του κράτους.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα γίνει σήμερα συζήτηση επί του Κεφαλαίου 
Τετάρτου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 Ιανουαρίου 2015, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων 
Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

 2. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.264-2014). 

 3. Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.265-2014). 

 4. Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.121-2014). 

 5. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.005-2015). 

 6. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας-Θέση Ελεγκτή Εναέριας 
Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.064-2014). 

 7. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των 
κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα που η 
κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι 
εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής ρύπων και την 
αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Άντρος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαππουρίδης Ρίκκος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις τρομοκρατικές επιθέσεις κατά της σατιρικής εφημερίδας 
“Charlie Hebdo” και εβραϊκού παντοπωλείου στο Παρίσι και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 

2. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Γ. Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. 
Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Ν. Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Ά. ∆αμιανού, Ζ. Κουλίας) και απόρριψη της 
αναπομπής. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», 
παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Βαρνάβα και Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ στους Τομείς της Ανώτερης Εκπαίδευσης και 
των Επιστημών (Κυρωτικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 
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5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τον Κεντρικό Τελωνισμό όσον αφορά την 
Κατανομή των Εθνικών Εξόδων Είσπραξης που Παρακρατούνται κατά τη ∆ιάθεση των Παραδοσιακών 
Ιδίων Πόρων στον Προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Κυρωτικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας-Πλαίσιο μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών Μελών της αφενός και της Μογγολίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2014», παρατηρήσεις 
του κ. Γιάννου Λαμάρη και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η αναστολή της λειτουργίας της Κλινικής Μεταμοσχεύσεων του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - 
Ανάγκη αντικατάστασης της ρευματολόγου των νοσοκομείων Λάρνακας και Αμμοχώστου - Αίτημα για 
νευρολόγο για το νοσοκομείο Λάρνακας και το νοσοκομείο Αμμοχώστου - Αίτημα για τοποθέτηση 
ογκολόγου στη Λάρνακα για τους καρκινοπαθείς της Λάρνακας και της Αμμοχώστου - Ερωτήματα 
σχετικά με τα άμεσα και έμμεσα φορολογικά έσοδα - Ανάγκη αντιμετώπισης προβλημάτων από τη 
λειτουργία λατομείου και εργοστασίου ασφάλτου στην περιοχή μεταξύ Μοσφιλωτής και Ψευδά - Ένταξη 
της ΕΕ σε σημαντικές συμβάσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης - Παράπονα κατοίκων της περιοχής 
“Εκάλη” Λεμεσού για την ποιότητα του νερού - Η εισδοχή αλλόγλωσσων παιδιών στη δημοτική και μέση 
εκπαίδευση - Πλήρωση των θέσεων Βοηθού Φοροθέτη στο Τμήμα Φορολογίας - Εξουσία για έλεγχο των 
περιουσιακών στοιχείων των υπόπτων φοροδιαφυγής ή διαφθοράς από τον Έφορο Φορολογίας - 
Ελλείψεις κουβερτών και μη παραχώρηση αναλώσιμων υλικών στους εσωτερικούς ασθενείς του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού - Καταγγελίες για απόφαση για μη υλοποίηση του αποχετευτικού συστήματος του 
συμπλέγματος Σολιάς - Νομοσχέδιο για την αντιμετώπιση της ιατρικής αμέλειας - Ερωτήματα σχετικά με 
μπανιέρες τζακούζι στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Η μη σύνδεση πολλών σπιτιών στον 
προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” με το αποχετευτικό δίκτυο - Η μη επιδιόρθωση μέρους του 
αυτοκινητoδρόμου από το γεφύρι της Αγίας Νάπας μέχρι το γεφύρι του Λιοπετρίου - Ερωτήματα σχετικά 
με την ανέγερση κέντρου ενηλίκων στη ∆ερύνεια - Ερωτήματα σχετικά με τους εκ μητρογονίας 
πρόσφυγες - Η πορεία των εργασιών κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος Κοκκινοχωρίων - Η μη 
ανανέωση της σύμβασης μονογονιού εποχικής υπαλλήλου της Στατιστικής Υπηρεσίας - Έλεγχος 
μεταφράσεων ιδιωτών, οι ετήσιες απολαβές τους και κατάθεση στη Βουλή νομοσχεδίου για θεσμοθέτηση 
του ορκωτού μεταφραστή - Κατάθεση στη Βουλή στατιστικών στοιχείων για τους πεζούς που υπήρξαν 
θύματα τροχαίων τα τελευταία πέντε χρόνια - Ερωτήματα σχετικά με τη διαχείριση της χορηγίας από το 
Ταμείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας προς τους Απόρους - Παράνομη λειτουργία κεραμείου στον Άγιο 
Θεόδωρο Σολέας - Το αίτημα της εταιρείας “Agia Napa Forest Golf Ltd” για αύξηση του εμβαδού της 
εκμισθωμένης σε αυτή δασικής γης - Ανάγκη εγκατάστασης συστήματος “τυφλής προσγείωσης” και 
χρήσης του συστήματος ενόργανης προσγείωσης στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για εκμίσθωση δασικής γης στην Αγία Νάπα σε εταιρεία για δημιουργία 
γηπέδου γκολφ - Η προώθηση από την τουρκική κυβέρνηση της έγκρισης της μελέτης περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων από το πυρηνικό εργοστάσιο στο Άκκιουγιου - Λειτουργία του Ιδρύματος για την Προστασία 
του Παραδοσιακού Τυριού της Κύπρου Ονομαζόμενου “Χαλλούμι” και αίτημα του Συνδέσμου 
Τυροκόμων Κύπρου για συμμετοχή των μελών του στο διοικητικό συμβούλιο του εν λόγω ιδρύματος - 
Εμπόδια στην παρουσία κυπριακών βιομηχανιών τροφίμων σε εκθέσεις του εξωτερικού - Ενημέρωση 
για την υποβολή ή μη αίτησης στο Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση για τη 
στήριξη απολυμένων εργαζομένων - Ερωτήματα σχετικά με το κλείσιμο του κρατικού αερομεταφορέα 
από την κυβέρνηση - Άρνηση παραχώρησης άδειας ταφής κοινοτικού ή αλλοδαπού από το κοινοτικό 
συμβούλιο Τάλας - Πρόθεση Υπουργείου Γεωργίας να δημιουργήσει κέντρα εξυπηρέτησης αγροτών - 
Ερωτήματα σχετικά με τη φύλαξη αίματος πλακούντα και τη λειτουργία των ιδιωτικών τραπεζών 
συντήρησης βλαστοκυττάρων - Εκμίσθωση μελών της Αστυνομίας Κύπρου για εργασίες που αφορούν 
ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Παρανομίες σε δημόσιες κολυμβητικές δεξαμενές - Παράνομες πτήσεις με ελικόπτερο πάνω από την 
Πάφο - Η οδήγηση λεωφορείου στις ελεύθερες περιοχές από Τουρκοκυπρίους μικρότερους των είκοσι 
πέντε χρόνων - Ερωτήματα σχετικά με τις διακρατικές συμφωνίες μεταξύ Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
άλλων χωρών για τις ναυλωμένες πτήσεις και τα τέλη αεροδρομίων - Η ανάκληση έργων 
απαλλοτριώσεων - Ανάπλαση της λεωφόρου Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα και οι ενδεχόμενες επιπτώσεις 
στο θαλάσσιο περιβάλλον - Ερωτήματα για τις εργασίες επέκτασης και αναβάθμισης του νοσοκομείου 
Λάρνακας - Η ανέγερση του νέου κτιρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Η εκπομπή βλαβερής 
ακτινοβολίας υψηλών συχνοτήτων από τους “έξυπνους” μετρητές ηλεκτρικού ρεύματος και δημόσια 
υγεία - ∆ιερεύνηση και αποτελέσματα για το ενδεχόμενο ύπαρξης ποινικών ευθυνών σχετικά με την 
αγορά και εγκατάσταση του συστήματος ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας LEFCO - Το πρόβλημα της μη 
παροχής έγκαιρης ιατρικής βοήθειας στην περιοχή του Τροόδους κατά την καλοκαιρινή περίοδο - 
Καταγγελίες για θέματα ασφάλειας στις πτήσεις της Ryanair - Ερωτήματα σχετικά με την ανάγκη 
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αντιμετώπισης του προβλήματος της χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών στην Εθνική Φρουρά - Ανάγκη 
ηλεκτροδότησης καινούριων κατοικιών σε περιοχή της κοινότητας Αχέλειας - Αίτημα για 
επαναπροκήρυξη των προσφορών για ολοκλήρωση της κατασκευής της γέφυρας στη Βιομηχανική Ζώνη 
Τρεμιθούσας - Ανάγκη λήψης μέτρων για αύξηση της χρήσης των μέσων μαζικής μεταφοράς από τους 
πολίτες - Ερωτήματα σχετικά με ακίνητη ιδιοκτησία που παραχωρείται από το κράτος σε πρόσφυγες για 
επαγγελματικούς σκοπούς - Ανάγκη οργάνωσης από την Εθνική Φρουρά επιχείρησης καθαρισμού της 
χερσονήσου του Ακάμα από τα μη εκραγέντα βλήματα των ασκήσεων των Βρετανών - Ερωτήματα 
σχετικά με τα προσωπικά στοιχεία που καταθέτουν καθηγητές στην ΕΕΥ αναφορικά με τον τόπο 
διαμονής τους - Ερωτήματα σχετικά με τη διεξαγωγή διεθνούς κινηματογραφικού φεστιβάλ στην 
κατεχόμενη Κύπρο - Παραχώρηση προσφυγικών οικοπέδων στην περιοχή Αχερίτου - Ερωτήματα για 
την παρουσία του Υπουργού Άμυνας σε εκδήλωση μνήμης και τιμής του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Εφέδρων Καταδρομέων - Αριθμός σκαφών στη μαρίνα Λάρνακας που βγήκαν σε πλειστηριασμό και 
εισπραχθέν ποσό - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση νομικής αρωγής από το κράτος σε 
δικαιούχους για θέματα οικογενειακού δικαίου - ∆ικαστική διαδικασία αναφορικά με το σύστημα LEFCO 
για τον έλεγχο της εναέριας κυκλοφορίας - Ανάρτηση σε ιστοσελίδα και ενημέρωση του καταλόγου 
προσώπων και οντοτήτων που θεωρούνται τρομοκρατικές απειλές - Τα διαβήματα της κυπριακής 
κυβέρνησης σε σχέση με την παρουσία Ούγγρων αξιωματούχων στα εγκαίνια γραφείου του κατοχικού 
καθεστώτος στη Βουδαπέστη (απόρρητη απάντηση) - Το ενδεχόμενο επέκτασης του δημόσιου και 
κοινοτικού νηπιαγωγείου Φρεννάρους - Ανάγκη λήψης μέτρων εναντίον πολυκαταστήματος στη 
Λακατάμια λόγω λειτουργίας του χωρίς πιστοποιητικό πυρασφάλειας - Ερωτήματα σχετικά με τη 
μεταρρύθμιση των Κυπριακών Ταχυδρομείων - Ανάγκη διαφοροποίησης της πρακτικής που ακολουθούν 
οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες σε σχέση με το κονδύλι για τις χορηγίες που προσφέρουν - Ερωτήματα 
σχετικά με τις αγοραπωλησίες ζώων συντροφιάς στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης - Η αναθεώρηση των 
λογαριασμών και το έλλειμμα ΦΠΑ της Κύπρου για το 2011 και το 2012 - Ετοιμασία κανονισμών για την 
πώληση άγριων ζώων ως κατοικιδίων - Οι πιθανοί κίνδυνοι από τη μετατροπή του πρώην κτιρίου του 
Κυβερνητικού Τυπογραφείου σε βρεφονηπιακό σταθμό - Η εφαρμογή και υλοποίηση της Εθνικής 
Στρατηγικής και του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης της Κύπρου για την Αναπηρία 2013-2015 - Έσοδα και 
δαπάνες του Ταμείου Χηρών και Ορφανών την τελευταία τριετία - Ελλείψεις προσωπικού στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λάρνακας - Αίτημα της κοινότητας Μακούντας για κατασκευή γεφυριού στο δρόμο προς την 
Αργάκα - Ερωτήματα σχετικά με τους νοσηλευτές που εργάζονται σε κλινικές των νοσοκομείων - Έρευνα 
για γυναικολόγο του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου λόγω πιθανής εμπλοκής του σε εμπόριο νεογέννητων 
παιδιών (εμπιστευτική απάντηση) - Η δημοσίευση στους New York Times έκθεσης για τον ELA της 
Λαϊκής Τράπεζας. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 22ας Ιανουαρίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 18 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Η συζήτηση του πρώτου θέματος, το οποίο είναι «Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια 
Μεγάλων Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2015», συνάδελφοι, αναβάλλεται και θα 
επανεξεταστεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3, τα οποία είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος 
του 2014», αναβάλλονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».   

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Νουρή.  

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή η συγκεκριμένη πρόταση έχει διαφοροποιηθεί με εισήγηση των κομμάτων ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ, 
ώστε να συμπεριληφθούν και οι ανάπηροι πολέμου, και επειδή μεταξύ των αναπήρων πολέμου 
συμπεριλαμβάνονται και οι έχοντες βαριάς μορφής αναπηρία, αλλά πολύ περισσότερο επειδή μόλις σήμερα 
έχει φτάσει ενώπιόν μας, πριν από λίγη ώρα ουσιαστικά, επιστολή του καθ’ ύλην αρμόδιου συλλόγου, της 
ΚΥΣΟΑ, της Συνομοσπονδίας Αναπήρων, με την οποία εκφράζεται η διαφωνία του Συνδέσμου Αναπήρων για 
την παραχώρηση δελτίου στάθμευσης στους αναπήρους πολέμου, όπως ακριβώς αναφέρεται με την 
αιτιολόγηση ότι μια ενδεχόμενη τέτοια παραχώρηση θα αποστερήσει το δικαίωμα της παραχώρησης 
στάθμευσης ουσιαστικά σε αυτούς που πραγματικά το έχουν ανάγκη -και αυτό ελλείψει χώρων στάθμευσης- ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός αιτείται και εισηγείται αναβολή του θέματος, για να το ξαναδούμε στην επιτροπή, 
δεδομένης αυτής της τοποθέτησης της ΚΥΣΟΑ, την ερχόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 
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 Νομίζω δεν υπάρχει πρόβλημα να αναβληθεί για μία εβδομάδα.  Κύριε Νουρή, θα επανέλθει στην 
ολομέλεια την ερχόμενη βδομάδα. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, μίας εβδομάδας αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Ευχαριστώ πολύ.  Αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παροχή από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιπρόσθετης βοήθειας σε 
αιτητές ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή και σε μέλη της οικογενειακής τους μονάδας, στην περίπτωση 
που οι αιτητές δεν καθίστανται δικαιούχοι, όμως πληρούν ορισμένες προϋποθέσεις που καθορίζουν οι 
υπόλοιπες διατάξεις του εν λόγω νόμου, εφόσον υπάρχει ανάγκη για φροντίδα και το εισόδημά τους δεν 
επαρκεί για την κάλυψη της ανάγκης αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 19 Ιανουαρίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν η 
Yπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και o γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, της 
Ένωσης Κυπρίων Συνταξιούχων (ΕΚΥΣΥ-ΠΕΟ) και της Επιτροπής Κοινωνικής Πρόνοιας της Βουλής των 
Γερόντων. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να εισαχθεί πρόνοια με βάση την οποία ο Υπουργός 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δύναται να παρέχει επιπρόσθετη βοήθεια σε αιτητές 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή και σε μέλη της οικογενειακής τους μονάδας, στην περίπτωση που οι 
αιτητές δεν καθίστανται δικαιούχοι λόγω της εφαρμογής των διατάξεων του άρθρου 8 του πιο πάνω νόμου, 
όμως πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζουν οι υπόλοιπες διατάξεις του εν λόγω νόμου, εφόσον υπάρχει 
ανάγκη για φροντίδα και το εισόδημά τους δεν επαρκεί για την κάλυψη της ανάγκης αυτής. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με βάση το εδάφιο (2) 
του άρθρου 10 της υφιστάμενης νομοθεσίας μπορεί να παραχωρείται σε οποιοδήποτε δικαιούχο ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος ή και σε οποιοδήποτε μέλος της οικογενειακής μονάδας που έχει ανάγκη φροντίδας 
από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιπρόσθετη βοήθεια, η οποία θα κρίνεται 
αναγκαία, νοουμένου ότι οι δαπάνες για τη συγκεκριμένη αυτή ανάγκη δε θα καλύπτονται από άλλους 
κρατικούς πόρους ή άλλες πηγές. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη ρύθμιση 
κρίθηκε αναγκαία, επειδή η υφιστάμενη νομοθεσία δεν προβλέπει τη δυνατότητα παροχής επιπρόσθετης 
βοήθειας σε μη δικαιούχους ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ή και σε μέλη της οικογενειακής τους μονάδας 
οι οποίοι έχουν ανάγκη για φροντίδα και το εισόδημά τους δεν επαρκεί για την κάλυψη της ανάγκης αυτής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναφέρθηκε στις πρόνοιες του άρθρου 11 της υφιστάμενης νομοθεσίας, με βάση το 
οποίο παρέχεται ήδη η δυνατότητα στον υπουργό να χορηγεί βοήθεια σε πρόσωπο που δεν είναι δικαιούχο 
ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, αλλά βρίσκεται σε συνθήκες εξαιρετικά επείγουσας και έκτακτης ανάγκης, 
διευκρινίζοντας παράλληλα ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση μπορεί να καλύπτεται και η περίπτωση 
προσώπου του οποίου τα εισοδήματα είναι μεγαλύτερα απ’ αυτά που θα τον καθιστούσαν δικαιούχο. 
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 Συναφώς, η ίδια κατέθεσε στην επιτροπή σχετική εγκύκλιο, με βάση την οποία εξουσιοδοτεί τη 
διευθύντρια των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας όπως παρέχει την αναγκαία βοήθεια με βάση τις πρόνοιες 
του άρθρου 11 της νομοθεσίας σε αιτητές, καθώς και σε μέλη της οικογενειακής τους μονάδας οι οποίοι 
πληρούν όλες τις προϋποθέσεις της νομοθεσίας, αλλά δεν καθίστανται δικαιούχοι για λόγους που αφορούν 
αποκλειστικά το εισόδημά τους, παρ’ όλο που και έχουν επείγουσα ανάγκη για φροντίδα, αλλά τα εισοδήματά 
τους δεν επαρκούν για την κάλυψη της ανάγκης αυτής.  Περαιτέρω, η ίδια εξουσιοδότηση παρέχεται και στην 
περίπτωση που η πιο πάνω διευθύντρια αποφασίσει αυτεπάγγελτα, στη βάση των ενώπιόν της στοιχείων, ότι 
υπάρχει επείγουσα ανάγκη για την παροχή βοήθειας σε πρόσωπο του οποίου τα εισοδήματα δεν επαρκούν για 
την κάλυψη της ανάγκης αυτής.   

 Περαιτέρω, η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή μεταξύ άλλων σε σχέση με τα ακόλουθα: 

1. Έχουν εξεταστεί μέχρι σήμερα 16 500 περίπου αιτήσεις, διευκρινίζοντας ότι αυτές δεν αφορούν μόνο 
τους μακροχρόνια ανέργους, αλλά και άλλες κατηγορίες αιτητών.  Εξήγησε δε περαιτέρω ότι σε περίπου 
4 000-4 500 από τις αιτήσεις αυτές έχει καταβληθεί το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, αφού πληρούσαν 
τα κριτήρια της νομοθεσίας.   

2. Όσον αφορά τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος και τους χαμηλοσυνταξιούχους, αυτοί συνεχίζουν να 
λαμβάνουν επίδομα, μέχρις ότου εξεταστούν οι αιτήσεις που υπέβαλαν. 

3. Αναφορικά με τις απορριφθείσες αιτήσεις, για 180 από τις οποίες έχουν ήδη υποβληθεί ενστάσεις, η 
Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε στην επιτροπή ότι 4 025 περίπου 
αιτήσεις απορρίφθηκαν εξαιτίας της αξίας της ακίνητης ιδιοκτησίας των αιτητών και του ύψους των 
καταθέσεών τους. 

 Ειδικότερα, ποσοστό 42,9% των αιτήσεων απορρίφθηκε λόγω κατοχής ακίνητης περιουσίας από τον 
αιτητή, πέραν από την κατοικία του, ύψους €200.000 έως €300.000, ποσοστό 11% λόγω κατοχής 
ακίνητης περιουσίας ύψους μέχρι €1 εκατομ. και ποσοστό 2,8% λόγω κατοχής ακίνητης περιουσίας 
πέραν του €1 εκατομ.  Περαιτέρω, 1 251 αιτήσεις απορρίφθηκαν λόγω του ύψους των καταθέσεων των 
αιτητών, καθώς: 

α.   45,6% των αιτήσεων αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €15.000, 

β.     18,2% των αιτήσεων αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €25.000, 

γ. 17,4% των αιτήσεων αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €50.000, 

δ. 11,3% των αιτήσεων αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €100.000, 

ε.    5,3% των αιτήσεων αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €200.000, 

στ.   2,1% (26 αιτήσεις) αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €500.000, 

ζ.   0,1% (2 αιτήσεις) αφορούσαν καταθέσεις ύψους μέχρι €2 εκατομ. 

4. Περίπου 6 400 από τις υποβληθείσες αιτήσεις συνοδεύονταν από ελλιπή ή αντιφατικά στοιχεία.  
Συγκεκριμένα, 2 000 περίπου εξ αυτών αφορούν περιπτώσεις διαζευγμένων ή συζύγων που βρίσκονται 
σε διάσταση που αίτηση υπέβαλαν και οι δύο σύζυγοι, γι’ αυτό και πρέπει να γίνει έλεγχος σε νομικά 
ζητήματα, όπως για παράδειγμα σε ποιο από τους δύο συζύγους ανήκει η ευθύνη των τέκνων.  
Περαιτέρω, σε άλλες 2 000 περίπου αιτήσεις δεν έχει συμπληρωθεί η διεύθυνση ή ο τραπεζικός 
λογαριασμός του αιτητή. 

5. Αναφορικά με την πρόνοια της νομοθεσίας για αναδρομική καταβολή του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος, η υπουργός ανέφερε ότι αυτή θα ενεργοποιηθεί με την ολοκλήρωση των αλλαγών που 
πρέπει να επέλθουν στο μηχανογραφικό σύστημα. 

 Τέλος, η ίδια δήλωσε στην επιτροπή ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
θα προχωρήσει σε αγορά υπηρεσιών, ώστε να μπορέσει να αντεπεξέλθει στην εργασία αξιολόγησης των 
αιτήσεων. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με την 
προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:   

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.   
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2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκε υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Όλοι οι υπόλοιποι έχουν δηλώσει ότι είναι υπέρ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ; 

 Ο κ. Αντρέας Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως ΑΚΕΛ συμφωνούμε με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Πρέπει να σημειώσουμε ότι 
ήταν και δική μας τροπολογία, όταν συζητείτο το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά δυστυχώς απορρίφθηκε από 
την πλειοψηφία των κομμάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θέλουμε, κύριε Πρόεδρε, να επισημάνουμε τη μεγάλη καθυστέρηση που 
παρατηρείται στην εξέταση, αλλά και στην έγκριση των αιτήσεων για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Ενώ η 
κυβέρνηση ζητούσε επίμονα τη συζήτηση και ψήφιση του νόμου, για να ξεκινήσει να αποστέλλει επιδόματα 
από τον Οκτώβριο, βρισκόμαστε στο τέλος του Γενάρη και μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί μόνο 4 000 αιτήσεις 
από τις 16 500 των αιτήσεων, που καλύπτουν τις κατηγορίες των αυτοεργοδοτουμένων, των εργαζομένων με 
χαμηλά εισοδήματα και των μακροχρόνια ανέργων, δηλαδή μόνο το 25% αυτών των αιτήσεων έχει εγκριθεί.  
Ένα άλλο ποσοστό, περίπου 25%, έχει απορριφθεί και ένα ποσοστό περίπου 50% εκκρεμεί ακόμη για εξέταση.  
Μέσα από τη συζήτηση και την ενημέρωση που μας έκαμε η κ. υπουργός, μέσα από τον έλεγχο των κριτηρίων 
έγινε αναφορά ότι αίτηση έκαναν και εκατομμυριούχοι.  Και δυστυχώς, τόσο από την κυβέρνηση όσο και από 
τα πλείστα μέσα μαζικής ενημέρωσης, υπερπροβλήθηκε αυτό το γεγονός, ότι δηλαδή δύο άτομα που είχαν 
μεγάλες καταθέσεις, εκατομμυριούχοι δηλαδή, υπέβαλαν αίτηση.  Και δεν είδαμε το δάσος.  Είδαμε μόνο το 
δέντρο, ότι ο μεγαλύτερος αριθμός των αιτητών έχει απορριφθεί ή ότι οι άλλοι εκκρεμούν. 

 Ζητούμε από την κυβέρνηση να επισπεύσει την εξέταση των αιτήσεων και παράλληλα της ζητούμε και 
λέμε ότι πρέπει να ξαναδεί το νόμο, διότι υπάρχουν πολλά κενά και αδυναμίες, τα κριτήρια τα οποία έχουν 
θεσπιστεί είναι απαγορευτικά για τη μεγάλη πλειοψηφία των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού και αρκετοί 
συμπατριώτες μας δεινοπαθούν και οδηγούνται στη φτώχια και τον κοινωνικό αποκλεισμό.  Ως ΑΚΕΛ θα 
αποστείλουμε σχετική επιστολή και στην υπουργό, όπου θα της υποδεικνύουμε ότι πρέπει να έρθει με 
τροποποίηση του νόμου, για να δώσει τη δυνατότητα σε περισσότερους να τύχουν της στήριξης του κράτους. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Μάριος Μαυρίδης. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γίνεται μια πολύ σκληρή δουλειά σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση των αιτήσεων.  Εκτός από τις 4 300 που 
έχουν εγκριθεί, άλλες 4 000 περίπου έχουν απορριφθεί και για άλλες μερικές χιλιάδες έχουν ζητηθεί 
επιπρόσθετα στοιχεία, για να μπορέσει η υπηρεσία να αξιολογήσει τις αιτήσεις, σε αντίθεση με το τι γινόταν τα 
προηγούμενα χρόνια, όπου πάρα πολλά χρήματα σπαταλούνταν άδικα.  Και το ερώτημα είναι το εξής:  
Θέλουμε να στέλλουμε χρήματα σε οικογένειες που δεν έχουν ανάγκη ή θέλουμε να βοηθούμε τις οικογένειες 
που έχουν πραγματική ανάγκη;  Ούτως ή άλλως οι οικογένειες που έχουν πραγματική ανάγκη, κύριε Λαμάρη, 
θα πάρουν χρήματα αναδρομικά.  Άρα, το πρόβλημα υπάρχει, αλλά δεν είναι έτσι όπως το περιγράφει ο κ. 
Φακοντής. 

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ: 

 Ζήτησε το λόγο ο κ. Νουρής αλλά πριν από τον κ. Νουρή, για να υπάρχει μια...  Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλά, να πω και εγώ ότι το πρόβλημα είναι τεράστιο, όσο και αν προσπαθούμε να το χώσουμε κάτω 
από το χαλί.  Εκείνο το οποίο παραδέχεται και η υπουργός είναι ότι υπάρχουν 6 000 αιτήσεις ακόμα οι οποίες 
είναι σε εκκρεμότητα και θα πρέπει το υπουργείο και η κυβέρνηση να βρουν τρόπους τάχιστα, ώστε να 
ξεκαθαριστεί ποιοι είναι δικαιούχοι και ποιοι δεν είναι δικαιούχοι. 
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 Το δεύτερο το οποίο θέλουμε εμείς να επισημάνουμε είναι ότι οι τροπολογίες, τις οποίες είχαμε φέρει και 
εμείς, αλλά και άλλα κόμματα όσον αφορά το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, φαίνεται ότι σιγά σιγά έρχονται ως 
προτάσεις της κυβέρνησης, γι’ αυτό και εμείς επιμένουμε ότι θα πρέπει να ξαναδούμε το νόμο πολύ 
προσεκτικά.  Εκεί όπου μπορούμε να παραχωρήσουμε το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα σε άνεργους 
διαρκείας, να το κάμουμε, να τροποποιήσουμε τη νομοθεσία, για να δώσουμε ακριβώς επιδόματα, εκεί όπου 
χρειάζεται.  Η οικονομική κρίση είναι εδώ, τα κοινωνικά παντοπωλεία εξακολουθούν να εργάζονται.  Στόχος 
μας θα πρέπει να είναι πολύ σύντομα να κλείσουν τα κοινωνικά παντοπωλεία και να δώσουμε στον κόσμο 
επιδόματα, μέχρι να υπάρξει ανάπτυξη, γιατί εκείνο το οποίο ο κυπριακός λαός ζητά δεν είναι επιδόματα.  Ζητά 
θέσεις εργασίας, ζητά να δουλέψει, για να μπορέσει να βγάλει τον επιούσιο.  Έτσι ήταν συνηθισμένος και έτσι 
θέλει, να συνεχίσει να ζει και να εργάζεται στην πατρίδα του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νουρής, παρακαλώ. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, βέβαια. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω να θυμίσω ότι κατά την ψήφιση της σχετικής νομοθεσίας για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός ένθερμα υποστήριξε την αναγκαιότητα δημιουργίας μητρώου.  Αυτό, γιατί μέχρι 
σήμερα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν ήξερε κανένας τι έπαιρνε και σε κανέναν τι παραχωρείτο και ποιο ήταν 
το ύψος αυτής της παραχώρησης.  Το να γίνει αυτή η συγκεκριμένη και εξαιρετικά σημαντική εργασία δεν είναι 
εύκολο και απαιτείται χρόνος.  Απαιτείται χρόνος για τη διερεύνηση στοιχείων.  ∆υστυχώς, έχουμε δικαιωθεί για 
αυτή μας την επιμονή.  Και λέω «δυστυχώς έχουμε επιβεβαιωθεί», γιατί τα αποτελέσματα καταδεικνύουν 
ακριβώς ότι υπήρχε και ασυδοσία και λανθασμένος τρόπος παραχώρησης ή άσκησης, αν θέλετε, της 
επιδοματικής πολιτικής.  Από τις 16 400 αιτήσεις που εξετάστηκαν και οι οποίες, θέλω να υπογραμμίσω, 
αφορούσαν αιτήσεις όσων μέχρι σήμερα δεν έπαιρναν κανένα απολύτως εισόδημα, απ’ αυτές λοιπόν τις 
αιτήσεις 4 025 έχουν απορριφθεί, γιατί οι συγκεκριμένοι αιτητές είχαν συνολικές καταθέσεις στις τράπεζες από 
€15.000 μέχρι και πέραν των €2 εκατομ. σε διάφορους αριθμούς.  Επομένως, αυτό καταδεικνύει την 
αναγκαιότητα και τη χρησιμότητα της δημιουργίας μητρώου.  Όμως το πιο σημαντικό, το οποίο απαντά στον 
τρόπο άσκησης μιας σωστής κοινωνικής πολιτικής, είναι ότι αυτές οι αιτήσεις, όπως είπα προηγουμένως, είναι 
αυτές που εξετάστηκαν κατά προτεραιότητα και δεν έπαιρναν κανένα επίδομα.  Όλοι οι υπόλοιποι, σε αντίθεση 
μ’ αυτά που ακούγονται, συνεχίζουν να παίρνουν τα όποια επιδόματα ελάμβαναν μέχρι σήμερα, μέχρι να 
μελετηθούν οι δικές τους αιτήσεις. 

 Επομένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι αυτό το κράτος έχει τροχιοδρομήσει την εφαρμογή 
μιας δίκαιης κοινωνικής πολιτικής, συνεχίζει να παραχωρεί τα επιδόματα που έπαιρναν όσοι έπαιρναν και 
όποιο ήταν το ύψος των επιδομάτων μέχρι τον έλεγχο των αιτήσεών τους για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα 
και έχει εγκρίνει αυτούς που δικαιούνται να πάρουν στη βάση των κριτηρίων νέα επιδόματα και ήταν άνθρωποι 
συμπατριώτες μας, οι οποίοι δεν έπαιρναν κανένα απολύτως εισόδημα και επίδομα μέχρι σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιώργος Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πράγματι, έχει γίνει καλή δουλειά όσον αφορά το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, κυρίως επειδή εξέτασαν 
αυτή την κατηγορία κατά προτεραιότητα των συνανθρώπων μας οι οποίοι δεν έπαιρναν κανένα εισόδημα, είναι 
άνεργοι, χωρίς να ήταν λήπτες δημοσίου βοηθήματος, που αυτή η κατηγορία έπαιρνε έστω αυτό το ποσό που 
έπαιρνε για τα προς το ζην.  Έχει απαντήσει το υπουργείο σε ένα μεγάλο αριθμό αιτητών ότι δεν έχουν 
εγκριθεί, γιατί δεν προσκόμισαν κάποια δικαιολογητικά, και αυτές οι αιτήσεις είχαν γίνει από τον Αύγουστο.  Και 
πρόσφατα, αυτό το μήνα, ήδη έχουν πάρει τις απαντήσεις.  Αυτή η κατηγορία των συνανθρώπων μας που 
πήρε αρνητική απάντηση, ότι απερρίφθησαν, προσκόμισε αυτά τα δικαιολογητικά ξανά πίσω, που ελάχιστα 
ήταν και ήταν συγκεκριμένα.  ∆υστυχώς, έχει μαζευτεί ένας μεγάλος όγκος απ’ αυτές τις ενστάσεις που έχουν 
υποβάλει και μέχρι στιγμής ακόμα δεν έχει συνέλθει η επιτροπή ενστάσεως, γιατί πράγματι αυτοί οι 
συνάνθρωποί μας ακόμη δεν έχουν καθόλου εισόδημα, για να έρχεται στην οικογένειά τους για τα προς το ζην.  
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Γι’ αυτό επιβάλλεται το ταχύτερο δυνατόν να συσταθεί αυτή η επιτροπή από το υπουργείο, γιατί πρέπει και 
αυτή η κατηγορία των συνανθρώπων μας τάχιστα να πάρει αυτό το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυξάνεται ο αριθμός.  Λοιπόν, ο κ. Περδίκης, ο κ. Κουλίας και τελευταίος ο κ. Σταυριανός. 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω πει κατ’ επανάληψη ότι όσοι ψηφίσαμε με επιφυλάξεις και καταθέτοντας και 
προτάσεις που απορρίφθηκαν έχουμε διπλό δικαίωμα και τριπλή ευθύνη να κάμνουμε κριτική.  Και επειδή 
ακριβώς βάλαμε τη ράσιην μας, για να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο με τις ατέλειές του, έχουμε υποχρέωση να 
παρακολουθούμε την υλοποίησή του.  Και είναι μια αλήθεια αναντίρρητη, κανένας δεν μπορεί να αμφισβητήσει 
ότι έχει καθυστερήσει η εφαρμογή αυτού του νομοσχεδίου, παραβιάζοντας μια σειρά από δεσμεύσεις.  Τώρα η 
λέξη “δέσμευση” έσιει υποτιμηθεί στην κυπριακή πολιτική αργκό, αλλά πρέπει να τη χρησιμοποιήσουμε.   

 Μας είπαν Οκτώβρη, επέρασεν ο Οκτώβρης.  Μας είπαν Νιόβρη, επέρασεν ο Νιόβρης.  Μας είπαν ως 
τα Χριστούγεννα, επεράσαν τζιαι τα Χριστούγεννα.  Τώρα μας λένε ως το Πάσχα.  Να δούμε ποιο Πάσχα θα 
είναι, που θα εφαρμοστεί αυτός ο νόμος!  Ο νόμος που κατά τα άλλα ψηφίστηκε από την πλειοψηφία!  ∆εν 
υπήρχε ούτε μια αρνητική ψήφος, να το θυμίσω, έτσι;   

 ∆ύο-τρία σημαντικά θέματα τα οποία θέλω να τα μοιραστώ μαζί σας.  Πρώτον, το επιχείρημα ότι μέσα 
από την εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής αποδείχτηκε ότι πριν εδίνονταν λεφτά σε ανθρώπους που δεν 
εδικαιούνταν.  Αυτό το επιχείρημα είναι βάσιμο, εάν ελέγχθησαν αυτοί οι οποίοι έδιναν τα λεφτά.  Ως τώρα 
κανένας από αυτούς δεν ελέγχθηκε.  Ως τώρα είναι τους δικούς μας -τους δικούς σας- που μετρούμε, τους 
τζιαινούρκους, την τζιαινούρκα μηχανική που εβκάλαμεν για τους μακροχρόνια ανέργους!  Είναι εκείνοι που 
ελέγχθησαν και όχι οι προηγούμενοι.  Όταν θα έρθει η ώρα των προηγούμενων, τότε θα ξαναμιλήσουμε, αν 
εδίνονταν λεφτά τζάμπα σε ανθρώπους που δεν εδικαιούνταν.  Έναν τούτο. 

 ∆εύτερον, θέλω να κρούσω τον κώδωνα του κινδύνου για όλους μας.  Εάν η εκτίμηση της ακίνητης 
ιδιοκτησίας πάει με την πρόσφατη που έκαμε το Κτηματολόγιο, του χρόνου οι περισσότεροι από αυτούς που 
αιτήθηκαν φέτος τζιαι πήραν ΕΕΕ έθθα δικαιούνται.  ∆ε θα δικαιούνται, γιατί δε θα εμπίπτουν τα κριτήρια της 
ιδιοκτησίας μέσα στα κριτήρια του ΕΕΕ.  Άρα, θα χρήζει τροποποίησης.   

 Κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, που το έμαθα σήμερα τζιαι θέλει διερεύνηση, το καταθέτω απλώς για 
διερεύνηση.  Έχουν αρνηθεί σε αιτητή την παροχή ΕΕΕ, γιατί έχει ασφάλεια ζωής, η οποία όμως ήταν 
αποτέλεσμα...  Ξέρετε όλοι ότι πολλούς που έκαμαν δάνεια, ακόμα και στεγαστικά δάνεια, εβάλλαν τους οι 
τράπεζες να κάμουν και ασφάλεια ζωής.   

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κάμνει σου την η τράπεζα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Με το ζόρι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τους έχουν αποκλείσει από το ΕΕΕ γι’ αυτό το λόγο, ότι έχουν ασφάλεια ζωής.  Αυτό πρέπει να το 
διερευνήσετε, κύριε Πρόεδρε, και να προσπαθήσετε να γίνει τροποποίηση να αλλάξει αυτό το πράγμα, διότι 
είναι άδικο. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κάμνει το, αν πεθάνει, για να πιάσει η τράπεζα τα λεφτά από την ασφάλεια. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όι τζιαι να πεθάνει, για να πιάσει την ασφάλεια, προς Θεού! 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Έτσι είναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είναι αυτό που εννοούσα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ!   

 Θέτει ο κ. Περδίκης ένα θέμα, η αρμόδια επιτροπή ας το εξετάσει.  ∆εν μπορούμε να το συζητήσουμε 
περαιτέρω εδώ, δεν έχουμε όλα τα αναγκαία στοιχεία.   

 Ακολουθεί ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι ο μόνος οργανισμός που είναι ωφελιμιός από 
αυτή τη δουλειά είναι η Cyta.  Νομίζω ότι πρέπει να έγιναν εκατομμύρια κλήσεις γι’ αυτό το περιβόητο ΕΕΕ.  
Και επειδή κατοικούμε όλοι εδώ, κύριε Μαυρίδη, η κυβέρνηση έβκαιννεν και έλεγεν «κύριοι, το Σεπτέμβρη θα 
σας κανονίσουμε, ΕΕΕ»!  Στο τέλος το ΕΕΕ είδαμε πού κατέληξε!  Οι πρώτες κατηγορίες του πληθυσμού μας 
που πλήρωσαν το τίμημα κατά κύριο λόγο είναι μια πολύ μεγάλη ομάδα, οι μονογονιοί.  Ξέρετε ότι κάμνουμε 
εκατό γάμους, χαλούμε τους πενήντα μεσόστρατα!  Έν’ διαπιστωμένο ’πού τα δικαστήρια.  Αυτοί οι άνθρωποι 
επλήρωσαν το μεγάλο τίμημα και ως τα σήμερα, ενώ προηγουμένως ήταν το Γραφείο Ευημερίας και κρατούσε 
μια ισορροπία των πραγμάτων, ακούω ότι εδίνονταν παράνομα επιδόματα.  Ε, ποιοι είναι, πέτε μας τους!  Τζιαι 
γίνεται τωρά, επειδή ένας ανόητος που είχε εκατομμύρια έκαμε μια αίτηση...  Έν’ επιχείρημα τούτο να το λέμε 
ως κράτος;   

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Τέσσερις χιλιάδες. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ποιες τέσσερις χιλιάδες; 

 Αλλά το αποτέλεσμα εμπεριέχεται στην τοποθέτηση του αγαπητού συνάδελφου, του κ. Μαυρίδη, με 
πολύ κυνικό τρόπο.  Λέει ο κ. Μαυρίδης:  «Καλά, κύριε, είντα μ’ που ανησυχείς;  Εννά τα δώκουμε 
αναδρομικά.».  Καλά, κύριε Μαυρίδη, άμα εν έσιεις να φάεις, αν σε αφήκουμε καμιά εβδομάδα νηστικό, ποιος 
εννά σ’ εύρει να σου τα δώκει;  Ο Χάρος;  Μα, έν’ έτσι που κάμνετε δηλαδή;  Μα, συγγνώμη δηλαδή!  Γίνεται;  
Έν’ επιχείρημα από υπεύθυνο κράτος να λέμε «να σου τα δώκω αναδρομικά»;  Καλά, εννά τρώει αέραν 
κουπανιστόν εκείνος που ανοίγει το ψυγείο και δεν έχει τίποτε μέσα;  Μα, θέλει πολλύν νουν να το καταλάβετε;  
Ακούω το -κύριε Μαυρίδη, μην ενίστασαι- διότι τούτο λαλεί το και η κυβέρνηση επίσημα!  Λέει «μην ανησυχείτε, 
θα τα πάρετε αναδρομικά»! 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ενίσταμαι.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Μαυρίδη, άησμε να πω τα επιχειρήματά μου όπως τα καταλαβαίνω με την απλή κοινή λογική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι διαλογική! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να ολοκληρώσω, Πρόεδρέ μου, μεν πκιάννεις την κκελλέ σου!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, θα ολοκληρώσετε, απλώς σε προστατεύω να μη γίνεται διαλογική συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν με ενοχλεί, κύριε Πρόεδρε, βοηθά με! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, εμένα με ενοχλεί! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ε με ενοχλεί εμένα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα απευθύνεσαι στο σώμα, όχι σε άλλους συναδέλφους και να γίνεται διαλογική συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είσαι γνώστης των κανονισμών, αν ο αγορητής την ώρα που μιλά θέλει να τον 
ρωτήσει κάποιος, επιτρέπω του να ρωτήσει.  Έντζιε θέμα του Προέδρου τούτο.  Ο κανονισμός λέει έτσι 
δηλαδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν μπορεί να γίνεται διαλογική στα καθίσματα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρε. 

 Μα, καλά, αν γίνει και διαλογική συζήτηση, βουρά μας κανένας;  Πού εννά πάμε;  Έχουμε δουλειές 
πολλές;  Αφού δαμέσα είμαστε η χώρα της ανεργίας!  Το μόνο που επιτυγχάνουμε...  Ας πούμε, εβάλαμεν τον 
Πισσαρίδη, που έν’ ειδικός για τους άνεργους, επόλλυνεν μας τους!  Παρεμπιπτόντως τούτο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Θέλω να επαναλάβω όμως το εξής εν συντομία.  Γίνεται σε αυτές τις τάξεις, τις αδύναμες, να λέμε 
«κύριοι, να περιμένετε και θα τα πάρετε αναδρομικά»;  Και δεν μπορεί... Ξέρετε, το ’74, αγαπητοί συνάδελφοι, 
πόσοι ήταν οι υπάλληλοι οι δημόσιοι που είχαμε;  Ήταν 14 000.  Ρωτάτε το Υπουργείο Οικονομικών.  Σήμερα 
ξέρετε πόσους έχουμε;  Εβδομήντα δύο χιλιάδες.  Εγώ πιστώνω την κ. Ζέτα με καλή πίστη και καλή πρόθεση, 
αλλά δεν έχει προσωπικό.  Καλά, ο Υπουργός των Οικονομικών, που τα ξέρει όλα, γιατί εν της έπεμψε καμιά 
τριακοσιάν υπαλλήλους ’πού τις άλλες υπηρεσίες;  Να σας πω ένα παράδειγμα, ας πούμε για το Τελωνείο.  
Στο Τελωνείο, που μειώθηκαν οι δασμοί, η δουλειά εμειώθηκε.  Ας πέμψει εκατό ’πού το Τελωνείο στο Γραφείο 
Εργασίας.  Γιατί δεν παίρνει από τα άλλα υπουργεία και μου λέει έχει το 50%, χωρίς να το εξετάσουν;  Καλά, 
θέλει πολλύν νουν να το κάμετε;  Ποια έν’ η δουλειά σας να το κάμετε;  Είσαστε η κυβέρνηση, κύριοι!  Όι να μου 
λαλείς, κύριε Μαυρίδη, «εννά σου τα πέμψω αναδρομικά»!  Άμα μείνεις ένα μήνα νηστικός, θα κορτώσεις 
νούρον!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Παρακαλώ, ησυχία! 

 Ο κ. Σταυριανός.   

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καλύφθηκα πλήρως, ειδικά από την τελευταία παράγραφο της ομιλίας του κ. Κουλία, 
διότι πράγματι ο Κουλίας άνοιξε τζιαι το ψυγείο που ήθελα να ανοίξω τζιαι εγώ το όφκαιρο τζιαι είπε τζιαι για 
τους υπαλλήλους.  Πρόεδρε, είμαστε μια κοινωνία που πρέπει να δείξουμε αλληλεγγύη αυτή την περίοδο.  Εγώ 
θεωρώ ότι εν πρέπει, κύριε Κουλία, ο υπουργός και η υπουργός να καλέσουν κανέναν.  Πρέπει να έρτουν από 
μόνες τους ορισμένες οργανωμένες καταστάσεις -να μην ονομάσω- που μπορούν, από τους δημόσιους 
υπάλληλους, τζιαι να κάτσουν έστω μια ώρα ο καθένας στο σπίτι του.  Την ώρα που κάθονται τζιαι θωρούν την 
τηλεόρασή τους, είτε αγχώνονται ακόμα, να κάτσουν να δουλέψουν να κάμει ο καθένας πενήντα, εκατό, 
δκιακόσιες ποτούτες τις μαυρογέρημες τις αιτήσεις, να τις εξετάσει, να τελειώνει η κουβέντα!  Τζιαι, αν θέλουν, 
ας μας πιάσουν τζιαι εμάς!  Εγώ κάθομαι κάτω κάθε νύχτα να κάμνω εκατό, να εξετάζω, για να τελειώνει, να 
γίνει το πράμα!  ∆ιότι έτσι όπως πάμε...  Παλαιότερα είπασιν ότι οι Γερμανοί -τους οποίους καθυβρίζουμε πρωί, 
μεσημέρι, νύχτα, άλλοτε δικαιολογημένα και άλλοτε αδικαιολόγητα- μετά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο εκάτσαν μια 
ώρα ο καθένας τζιαι εδουλεύκαν για το κράτος τους.  Ε, πρέπει να αρχίσουμε και εμείς να αντιλαμβανόμαστε 
ότι πρέπει να δώκουμε για το κράτος μας. 

 Τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Να δουλεύκουν για μας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εάν τούτη η κυβέρνηση δεν αποφάσιζε να πάρει ένα μέτρο σωστό 
κοινωνικής πολιτικής -και σημειώνω ότι ο αριθμός των ανέργων σήμερα είναι ο ίδιος με εκείνο που παρέλαβε η 
κυβέρνηση Αναστασιάδη- κανείς δε θα ασκούσε κριτική.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εφύαν εις το εξωτερικό... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Περίμενε, κύριε Κουλία, να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ζαχαρίου... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Υπάρχει ένας νόμος για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, ο οποίος αποτελεί καινοτομία όσον αφορά την 
κοινωνική πολιτική ενός κράτους.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ηλαδή μοιάζει το 12% με το 17%; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Να ολοκληρώσω, κύριε Λαμάρη.   

 Ίσως κάποιους εν τους αρέσκει, γιατί εθεωρούσαν ότι την κοινωφελή και κοινωνική πολιτική μόνο η 
αριστερά μπορεί να τη φέρει στον τόπο.  Τη φέρνει η δεξιά!   

 ∆ίκαιη η κριτική, δίκαιη η κριτική που ασκείται, ότι δεν υπολογίστηκε ο όγκος εργασίας.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σωστό, έτσι μπράβο! 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 ∆ίκαιη!  Και θα ήμαστε πολύ πιο ευτυχείς, αν τελειώναμε!  Όμως δίκαιο είναι ότι τούτη η κυβέρνηση ηύρε 
τρόπο να δώσει λεφτά σε 4 300 άτομα τα οποία δεν έπαιρναν.  Σημειώνω, δεύτερον, ότι από κανέναν που 
έπαιρνε από το Γραφείο Ευημερίας δεν έχουν αποκοπεί μέχρι στιγμής τα επιδόματά του μέχρι να εξεταστούν.  
Σημειώνω, τρίτον, ότι με το νόμο των δημοσίων βοηθημάτων, αν είχες μια παδκιά γης, δεν ήσουν δικαιούχος.  
Σήμερα είσαι δικαιούχος, αν έχεις εκατό χιλιάδες πέραν του σπιτιού σου.  Αν είχες δύο γρόσια στην τράπεζα, 
δεν ήσουν δικαιούχος.  Σήμερα με δέκα χιλιάδες είσαι δικαιούχος.  Και το νομοσχέδιο που βλέπουμε σήμερα 
δεν είναι αυτά τα θέματα που έχει.  Το νομοσχέδιο δίνει την ευχέρεια στο υπουργείο, εκεί που ο νόμος 
τραβώντας μια κάθετη γραμμή βάζει κάποια όρια και δεν μπορεί να δώσουμε ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, να 
έχουμε την ευχέρεια να παρακάμψουμε κάποιες διαδικασίες, εκεί που αποδεδειγμένα υπάρχει σοβαρό 
πρόβλημα επιβίωσης, να δώσουμε περισσότερη ενίσχυση στους συμπολίτες μας. 

 Θα κλείσω, λέγοντας το εξής:  Υιοθετώ την απογοήτευση για την καθυστέρηση.  Σημειώνω το θετικό ότι 
4 000 συνανθρώποι μας παίρνουν σήμερα επίδομα που δεν έπαιρναν πριν και η πρόθεση είναι να 
βοηθήσουμε να τελειώσει αυτό το πράγμα.  ∆εν είναι δυνατό όμως να μηδενίζουμε τα πάντα.  Κοινωνική 
πολιτική και καινοτόμο μπορούν να κάμουν και οι δεξιές κυβερνήσεις και μη σας κακοφαίνεστε, κύριοι 
συνάδελφοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι, πρέπει να βάλουμε ένα... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...όριο, διότι... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Νομίζω ότι εξαντλήθηκε το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εξαντλήθηκε και είναι και μάλιστα ομόφωνο. 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ακριβώς, οπόταν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ανοίξαμε...   

 Παρακαλώ, εκατάλαβα, κύριε Τορναρίτη! 

 Εγώ όμως θα δώσω το λόγο στον κ. Σταύρο Ευαγόρου, που ζήτησε πρώτος το λόγο πριν από την κ. 
Κουκουμά, και τελειώνω.  Επιτέλους, είναι ένα ομόφωνο νομοσχέδιο. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εν πειράζει, έν’ καλά να σχολιαστούν και τούτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, κύριε, γιατί μετά που θα έχουμε Κεφάλαιο Τέταρτο θα φύγετε.  Τώρα... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εγώ εν έφυα ποττέ μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε μιλώ για σας. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆ιότι είμαι πάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα παρατραβά η συζήτηση και μετά που έχουμε άλλο, πολύ σοβαρό θέμα, περιβαλλοντικό...  Όλοι 
φεύγουν και σχολιαζόμαστε δυσμενώς.  Τουλάχιστον να υπάρχει μια συντομία σε όλα τα θέματα.   

 Ο κ. Ευαγόρου και τελειώνω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Όσοι εμίλησαν να μείνουν.  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Επί της παρατήρησής σας, κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ πλήρως ότι τέτοια ζητήματα θα μπορούσαν 
να εμπλουτίζουν το Κεφάλαιο Τέταρτο, το έχουμε πει πολλές φορές.   

 Επί της ουσίας είναι ένα ομόφωνο θέμα και να το χαιρετίσουμε.  Παράλληλα όμως εγώ, επειδή είμαι της 
θετικής πολιτικής, αν θέλετε, θέλω να χαιρετίσω τούτο που είπε ο φίλος συνάδελφος ο Ζαχαρίας Ζαχαρίου, ότι 
υπάρχει καθυστέρηση.  Υπάρχει, φίλε μου.  ∆ουλεύκουν οκτώ μήνες, για να κάμουν τέσσερις χιλιάδες.  Για να 
πάμε ως τις είκοσι, σημαίνει εννά πάρει δκυό χρόνια με τρία.  Κάτι εν πάει καλά!   

 Ο κ. Κουλίας, ο συνάδελφος ο αγαπητός ’πού την Αμμόχωστο, είπε μια πολλά καλή πρόταση.  Μα, οι 
υπέρμαχοι της εναλλαξιμότητας έχουν τζιαι το νόμο τωρά, έν’ τζιειαμαί.  Γιατί εν μεταφέρουν δκιακόσιους 
ανθρώπους, τριακόσιους ανθρώπους από όλα τα υπουργεία τζιαι υπηρεσίες να παν να κάμουν τους φακέλους 
να τελειώνουμε;   Έχει τραγικές περιπτώσεις.  Εν θέλω να σας αναφέρω και να κουράσω το σώμα, μπορώ να 
αναφέρω πολύ τραγικές περιπτώσεις κόσμου, που δε θα επιβιώσει με την αναδρομικότητα.  Τζιαι δαμαί έσιει 
δίκαιο ο κ. Κουλίας.   

 Τζιαι ένα τελευταίο τζιαι κλείνω, για να είμαστε ακριβείς τζιαι όσον αφορά κάποια στοιχεία που 
καταθέτουμε.  Ζαχαρία, αφορά σε.  Ήταν 12,8%, το οποίο εν ήταν λλίον, τζιαι, ναι, εσημειώθηκε επί 
προηγούμενης διακυβέρνησης -μιλώ για την ανεργία- έν’ 17% σήμερα, 1/3 όμως των ανέργων επίσης -εκτός 
που έν’ 17%- έπαψαν να είναι εγγεγραμμένοι άνεργοι, γιατί εβαρεθήκαν να αναζητούν δουλειά, εν βρίσκουν 
δουλειά, τζιαι 25 000 έχουν μεταναστεύσει.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Ελεγκτή Εναέριας 
Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας, ώστε να αφαιρεθεί 
από αυτό το απαιτούμενο προσόν της κατοχής πτυχίου χειριστή ιδιωτικού αεροσκάφους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 3 ∆εκεμβρίου 2014 και στις 14 Ιανουαρίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης 
συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της 
Παγκύπριας Συντεχνίας Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας (ΠΑΣΕΕΚ), του Συνδέσμου Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας Κύπρου (ΣΕΕΚΚ) και των Επηρεαζομένων/Εκπαιδευομένων Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας. 

 Σκοπός των υπό εξέταση κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ελεγκτή 
Εναέριας Κυκλοφορίας, ώστε να αφαιρεθεί από αυτό το απαιτούμενο προσόν της κατοχής πτυχίου χειριστή 
ιδιωτικού αεροσκάφους (PPL). 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, ο σχετικός Ευρωπαϊκός Κανονισμός Ε.Ε. αριθ. 805/2011 της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής της 10ης Αυγούστου 2011 δεν απαιτεί την κατοχή του πτυχίου PPL ως προσόντος για σκοπούς 
έκδοσης άδειας ελεγκτή εναέριας κυκλοφορίας και καμία άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν απαιτεί πλέον την κατοχή 
του προσόντος αυτού για την έκδοση της σχετικής άδειας.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, η απόκτηση του προσόντος αυτού καθυστερεί την εκπαίδευση των νεοεισερχόμενων ελεγκτών και 
συνεπάγεται υψηλό κόστος.  Συγκεκριμένα, το πτυχίο αυτό κοστίζει €12.000 για τον κάθε υπότροφο και 
επομένως, στην περίπτωση που δεν εγκριθεί από τη Βουλή η προτεινόμενη τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας, η εκπαίδευση για τους είκοσι επτά υπό εκπαίδευση υπότροφους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας θα 
στοιχίσει στη δημοκρατία €400.000. 
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 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η υπό εξέταση τροποποίηση συζητήθηκε σε συνεδρία 
της σχετικής υποεπιτροπής στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, κατά την οποία σημειώθηκε 
διαφωνία μεταξύ της επίσημης πλευράς και της συνδικαλιστικής πλευράς, γι’ αυτό και το θέμα παραπέμφθηκε 
στην Υπουργική Επιτροπή, η οποία απαρτίζεται από τους Υπουργούς Οικονομικών, Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, για τη λήψη τελικής απόφασης.  Η Υπουργική 
Επιτροπή, αφού άκουσε την επιχειρηματολογία και των δύο πλευρών και αφού έλαβε υπόψη τις διαβεβαιώσεις 
της επίσημης πλευράς ότι με την αφαίρεση του σχετικού προσόντος δεν επηρεάζεται η ασφάλεια των πτήσεων, 
αποφάσισε να προβεί σε σύσταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση της σχετικής τροποποίησης των 
κανονισμών. 

 Τοποθετούμενος επί των πιο πάνω, ο προϊστάμενος της Εκπαιδευτικής Μονάδας του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι η κατάργηση του απαιτούμενου προσόντος του 
πτυχίου PPL θα επισπεύσει την ολοκλήρωση της εκπαίδευσης που βρίσκεται σε εξέλιξη.  Τόνισε ταυτόχρονα 
ότι με την τροποποίηση αυτή δε διαφοροποιούνται τα επίπεδα εκπαίδευσης και ασφάλειας.   

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται εξοικονόμηση χρόνου και χρήματος και 
παράλληλα, σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις που το τμήμα έλαβε από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, δεν 
επηρεάζεται η ασφάλεια των πτήσεων. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΕΕΚ διαφώνησαν με την υπό εξέταση τροποποίηση και δήλωσαν ότι το πτυχίο 
PPL συμβάλλει στην ασφάλεια των πτήσεων και αποτελεί ασφαλιστική δικλίδα, δεδομένων των ιδιαίτερων 
συνθηκών και των ελλείψεων που παρατηρούνται στο σύστημα ελέγχου της εναέριας κυκλοφορίας στην 
Κύπρο.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ειδικότερα μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου εργάζονται στα τύφλα λόγω της 
μη λειτουργίας ραντάρ προσέγγισης, τεχνολογίας που υπάρχει ακόμα και σε τριτοκοσμικές χώρες. 

2. Στα κυπριακά αεροδρόμια υπάρχει μικτή κυκλοφορία μικρών και μεγάλων αεροσκαφών, VFR και IFR, 
ενώ κάτι τέτοιο δε συναντάται σε άλλα διεθνή αεροδρόμια με παρόμοιο αριθμό κινήσεων.  Ειδικότερα, 
στο αεροδρόμιο Πάφου πετούν ταυτόχρονα με τα επιβατικά αεροσκάφη στρατιωτικά αεροσκάφη και 
ελικόπτερα. 

3. ∆εν έγινε ποτέ συντήρηση εκπαίδευσης (refresher training) των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας, όπως 
επιβάλλουν οι σχετικοί ευρωπαϊκοί κανονισμοί, με αποτέλεσμα οι ελεγκτές να στηρίζονται εξ ολοκλήρου 
στην ποιότητα της αρχικής τους εκπαίδευσης και στο PPL.   

4. Στους Πύργους Ελέγχου Λάρνακας και Πάφου δεν υπάρχει επιθεωρητής βάρδιας, συνεπώς ο ελεγκτής 
πρέπει να είναι όσο το δυνατόν καλύτερα εκπαιδευμένος, για να μπορεί να αντεπεξέρχεται στα 
καθήκοντά του. 

5. ∆εν έχει διενεργηθεί μελέτη επικινδυνότητας σε σχέση με την αφαίρεση του απαιτούμενου προσόντος 
του PPL. 

6. Στο εξής μπορεί να γίνεται εκπαίδευση για την απόκτηση του πτυχίου LAPL (Light Aircraft Pilot License), 
καθώς η εκπαίδευση αυτή διαρκεί λιγότερο και έχει χαμηλότερο κόστος. 

 Τέλος, η ΠΑΣΕΕΚ, σε σχετική επιστολή της προς την επιτροπή, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2014, 
αναφέρει ότι μπορεί να συζητήσει την αφαίρεση από το σχέδιο υπηρεσίας του απαιτούμενου προσόντος του 
πτυχίου PPL, μόνο στην περίπτωση κατά την οποία οι συνθήκες εκπαίδευσης και εργασίας των ελεγκτών 
εναέριας κυκλοφορίας βελτιωθούν και είναι σύμφωνες με τα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΕΚΚ δήλωσε ότι οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες έχουν επενδύσει στα συστήματά 
τους όσον αφορά τον τεχνολογικά προηγμένο εξοπλισμό, ενώ στην Κύπρο η μόνη επένδυση που έχει γίνει 
διαχρονικά είναι στην εκπαίδευση του έμψυχου υλικού.  Συνεπώς, σύμφωνα με τον ίδιο, δεδομένων των 
συνθηκών του επαγγέλματος στην Κύπρο, είναι πολύ σημαντική και απαραίτητη η κατοχή του πτυχίου χειριστή 
ιδιωτικού αεροσκάφους. 

 Τοποθετούμενοι επί των πιο πάνω θέσεων της ΠΑΣΕΕΚ και του ΣΕΕΚΚ, οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ιστορικά η απαίτηση για το PPL κληρονομήθηκε από την αγγλική αποικιοκρατία, ενώ σήμερα με την 
εξέλιξη της πλοήγησης και της τεχνολογίας καμία χώρα, ούτε η Αγγλία, δεν απαιτεί την κατοχή του 
προσόντος αυτού. 

2. Το Σύστημα ∆ιαχείρισης της Ασφάλειας λειτουργεί στην Υπηρεσία Ελέγχου στη Λευκωσία.  Στον Πύργο 
Ελέγχου και των δύο αεροδρομίων υπάρχει οθόνη με εικόνα ραντάρ και οι ελεγκτές αεροδρομίου, παρ’ 
όλο που βλέπουν την εικόνα, δεν είναι εξουσιοδοτημένοι να τη χρησιμοποιούν, αφού δεν έχουν την 
απαιτούμενη εκπαίδευση.  Ο έλεγχος που παρέχεται σήμερα γίνεται με το διαδικαστικό τρόπο, ο οποίος 
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είναι εγκεκριμένος και ασφαλής, σύμφωνα με τον ICAO, και βασίζεται στις αναφορές των χειριστών.  
Προσπάθειες που έγιναν στο παρελθόν για εκπαίδευση του προσωπικού των ελεγκτών αεροδρομίου 
στο σύστημα ραντάρ απέτυχαν είτε λόγω συντεχνιακών διεκδικήσεων είτε λόγω έλλειψης προσωπικού.  
Η αναμενόμενη αύξηση στον αριθμό των ελεγκτών θα επιτρέψει την εκπαίδευσή τους στη χρήση των 
ραντάρ προσέγγισης. 

3. Η συντήρηση εκπαίδευσης (refresher training) είναι υποχρεωτική, σύμφωνα με τη σχετική κοινοτική 
νομοθεσία, και δεν ευσταθεί ο ισχυρισμός της συνδικαλιστικής πλευράς ότι δεν έγινε ποτέ συντήρηση 
εκπαίδευσης.  Σε όλες τις μονάδες είναι καταχωρισμένες και έχουν γίνει τέτοιες εκπαιδεύσεις τόσο στους 
δύο Πύργους Ελέγχου των αεροδρομίων όσο και στο Κέντρο Ελέγχου. 

4. Μικτά αεροδρόμια υπάρχουν παντού στον κόσμο και σε αυτά οι ελεγκτές εκπαιδεύονται σε όλα τα 
πιθανά σενάρια ανοικτής κίνησης στις ασκήσεις εξομοιωτή και ακολούθως στην πραγματική κίνηση. 

5. Το πτυχίο LAPL, το οποίο προτείνεται από τη συντεχνία για αντικατάσταση του PPL, είναι εντελώς 
καινούριο και το τμήμα αμφιβάλλει κατά πόσο το κόστος είναι το αναφερόμενο, αφού δεν έχουν ακόμα 
εκδοθεί τέτοιες άδειες. 

6. Οι ελεγκτές αποκτούν τη γνώση για τη συμπεριφορά του αεροσκάφους κατά τη διάρκεια της 
εκπαίδευσής τους στον εξομοιωτή από τη θέση του χειριστή. 

7. Η απαίτηση για PPL μπορεί να εμποδίσει κατά τα άλλα ικανούς υποψηφίους να διεκδικήσουν τη θέση 
Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας.  Στο παρελθόν υπήρξαν περιπτώσεις εκπαιδευόμενων που, ενώ είχαν 
επιτύχει στη σχετική εκπαίδευση, ήταν αδύνατο να πετάξουν μόνοι τους με αεροσκάφος και τελικά δεν 
έγιναν ελεγκτές. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας να αποστείλει γραπτώς στην επιτροπή σχετική διαβεβαίωση ότι η αφαίρεση του απαιτούμενου 
προσόντος του πτυχίου χειριστή ιδιωτικού αεροσκάφους δε μειώνει την ασφάλεια των πτήσεων στη 
∆ημοκρατία.  Ανταποκρινόμενο στο αίτημα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας, με επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2014, επιβεβαίωσε και γραπτώς 
ότι η αφαίρεση του εν λόγω προσόντος δε μειώνει και δεν επηρεάζει την ασφάλεια των πτήσεων, 
προσθέτοντας περαιτέρω ότι το προσόν αυτό δεν προσθέτει στην επαγγελματική επάρκεια των ελεγκτών 
εναέριας κυκλοφορίας.   

 Επιπρόσθετα, στην ίδια επιστολή αναφέρεται ότι η αφαίρεση του PPL διορθώνει μια διαχρονική 
στρέβλωση και επιτρέπει την εξοικονόμηση υλικών και ανθρώπινων πόρων, που θα χρησιμοποιηθούν για την 
απαιτούμενη αναβάθμιση της Υπηρεσίας Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και δεδομένης της γραπτής διαβεβαίωσης που έλαβε από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ότι η προτεινόμενη τροποποίηση δε θα επηρεάσει αρνητικά την 
ασφάλεια των πτήσεων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είσαστε υπέρ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμοί του 2014», 
αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα υπ’ αριθμόν 1 και 2 θέματα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορούνται «Ο περί 
∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί των ∆ιαχειριστικών 
Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», αναβάλλονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί των Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.011-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
∆ημοσιονομικού Συμβουλίου του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.012-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.013-2015). 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

4. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών 
Κοινωνικών Λειτουργών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.014-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

5. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.015-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

6. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο 
Υπηρεσίας - Εκπαίδευσης - Ειδικών 
Καθηκόντων των μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

Άμυνας Άμυνας   

7. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

Υγείας  Υγείας  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.003-2015). 

Αντρέα Φακοντή, 
Κώστα Κώστα και  
Χριστάκη Τζιοβάνη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

2. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.004-2015). 

Γεώργιο Τάσου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 

Παιδείας  
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Συναγερμού  

3. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Εκπαίδευσις Οδηγών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.005-2015). 

Αντρέα Φακοντή, 
Κώστα Κώστα και  
Χριστάκη Τζιοβάνη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.377, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κουτσού 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τις μέχρι σήμερα ενέργειες του Υπουργικού 
Συμβουλίου σε σχέση με τις υποχρεώσεις που πηγάζουν από τον περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με 
Ειδικές Ανάγκες Νόμο, Μέρος V, άρθρο 17(2), όσον αφορά τα άτομα με αυτισμό. 

 Συγκεκριμένα, να γίνει αναφορά στη μέριμνα του Υπουργικού Συμβουλίου για τα εξής: 

1. Την πρόσληψη του αναγκαίου προσωπικού ειδικού στον αυτισμό και από πόσα άτομα απαρτίζεται. 

2. Την εξασφάλιση της αναγκαίας επιστημονικής ή/και άλλης υπηρεσίας σχετικά με τον αυτισμό. 

3. Τον εφοδιασμό των χώρων όπου εκπαιδεύονται άτομα με αυτισμό και το είδος του σχετικού 
εξοπλισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.378, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Έχει παρθεί απόφαση από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για την εφαρμογή του θεσμού του 
καλοκαιρινού σχολείου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Πόσα σχολεία θα λειτουργήσουν και πότε; 

2. Σε ποιες πόλεις και κοινότητες θα λειτουργήσουν; 

3. Ποια τα κριτήρια εισδοχής των μαθητών; 

4. Πόσοι μαθητές θα επωφεληθούν από αυτό το θεσμό; 

5. Πόσοι εκπαιδευτικοί και άλλο προσωπικό θα χρειαστούν; 

6. Ποιοι θα εργοδοτηθούν και με ποιο τρόπο θα επιλεγούν; 

7. Ποιο είναι το προβλεπόμενο κόστος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.379, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κουτσού 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας αποστείλει τη μέση ημερήσια λιανική τιμή των καυσίμων 
(πετρελαίου, βενζίνης 95 οκτανίων, βενζίνης 98 οκτανίων, φυσικού αερίου κ.λπ.) που πωλούνταν από τα 
πρατήρια στην Κύπρο από το 2008 μέχρι και το τέλος του 2014.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.380, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μου έχουν κοινοποιηθεί επιστολές που απέστειλε η βοηθός διευθύντρια του Αναισθησιολογικού 
Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2014, 20 Οκτωβρίου 2014, 26 
Αυγούστου 2014 και 19 Ιουνίου 2014, στην ανώτερη διευθύντρια του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας.  Στις εν λόγω επιστολές η βοηθός διευθύντρια του Αναισθησιολογικού Τμήματος 
του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού ενημέρωνε την ανώτερη διευθύντρια του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας για το πρόβλημα υπολειτουργίας που αντιμετωπίζει το Αναισθησιολογικό Τμήμα 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού εξαιτίας της υποστελέχωσής του λόγω της αιτιολογημένης απουσίας της μίας 
εκ των αναισθησιολόγων, η οποία απουσιάζει λόγω προβληματικής εγκυμοσύνης.  Όπως αναφέρει η βοηθός 
διευθύντρια στην τελευταία της επιστολή, τα χειρουργεία μειώθηκαν από τέσσερα σε τρία και υπάρχει κίνδυνος, 
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εάν δεν ενισχυθεί άμεσα το τμήμα με έναν ακόμη αναισθησιολόγο, το τμήμα να αναγκαστεί να κλείσει ακόμη 
μία χειρουργική αίθουσα.  Θεωρώ ότι το θέμα είναι σοβαρό, έπρεπε να είχε ήδη απασχολήσει το Υπουργείο 
Υγείας και πιστεύω ότι έπρεπε μέχρι τώρα να είχε επιλυθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εισακουστεί 
το αίτημα του Αναισθησιολογικού Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, καθώς και ποια μέτρα 
προτίθεται να λάβει για την ομαλή λειτουργία του τμήματος, που εξαιτίας της απουσίας της μίας εκ των 
αναισθησιολόγων αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα λειτουργίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.381, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Τι μέτρα πρόκειται να λάβει ο ΚΟΤ και το Υπουργείο Εμπορίου, προκειμένου να διαχειριστεί το 
πρόβλημα που πιθανόν να προκύψει στον κυπριακό τουρισμό λόγω της υποτίμησης της αξίας του 
ρουβλίου  έναντι του ευρώ; 

2. Τι μέτρα πρόκειται να λάβει για πιθανή μείωση Ρώσων τουριστών από ομάδες Ρώσων τουριστών που 
είναι λιγότερο ευάλωτοι στο ρούβλι; 

3. Τι μέτρα πρόκειται να λάβει για αύξηση τουριστών από άλλες αγορές της Ευρώπης; 

4. Έγινε μελέτη για την αποτελεσματικότητα του on-line booking και υπάρχει η δυνατότητα να 
συμπεριληφθούν φθηνά εισιτήρια στην εν λόγω υπηρεσία; 

5. Ποιες είναι οι σχετικές εκτιμήσεις για τον αριθμό τουριστών και τα έσοδα για το 2015;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.382, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπήρξαν 
καταγγελίες για μη έκδοση αποδείξεων αγοράς αγαθών ή/και υπηρεσιών, η οποία είναι υποχρεωτική όπως 
προνοεί ο περί Βεβαίωσης και Είσπραξης Φόρων και Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμος.  Εάν υπάρχουν 
τέτοιες καταγγελίες, θα θέλαμε να ενημερωθούμε κατά πόσο έχουν διερευνηθεί οι περιπτώσεις, καθώς και για 
τις ποινές που επιβλήθηκαν στους παραβάτες.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.689, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 
φακ. 23.06.010.03.689 ημερ. 5.6.2014, αναφορικά με την Κοινοβουλευτική Ερώτηση που κατέθεσε ο 
Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης και να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Στα πλαίσια της πολιτικής της Κυβέρνησης για καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη αναφορικά με την 
εξυπηρέτηση του κοινού και ταυτόχρονα της κατακόρυφης αύξησης των τηλεφωνημάτων λόγω της οικονομικής 
κρίσης, προέκυψε η αναγκαιότητα για την αγορά υπηρεσιών Κέντρου Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης για τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΚΑ). 

3. Με αφορμή και την Έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων το 
2012, αναφορικά με το επίπεδο της ανταπόκρισης δημόσιων υπηρεσιών σε τηλεφωνικές κλήσεις, από την 
έρευνα που έγινε, προέκυψε ότι επιβάλλεται η λήψη άμεσων μέτρων για την ορθότερη και αποτελεσματικότερη 
τηλεφωνική εξυπηρέτηση των πολιτών.  Σχετική ήταν και η συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στις 8.10.2013 με θέμα «Ο εκσυγχρονισμός της δημόσιας διοίκησης 
- εξυπηρέτηση του πολίτη», όπου δόθηκε έμφαση στο πρόβλημα των αναπάντητων τηλεφωνικών κλήσεων.  
Ειδικότερα για τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι οποίες είναι αποδέκτες υπερβολικά μεγάλου αριθμού 
τηλεφωνικών κλήσεων, κρίθηκε σκόπιμη η αγορά υπηρεσιών Κέντρου Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης (ΚΤΕ). 

4. Μετά από Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 76.142 και ημερομηνία 05.12.2013, 
προκηρύχθηκε ∆ιαγωνισμός με αρ. ΥΚΑ 2/2014 για την αγορά υπηρεσιών Κέντρου Τηλεφωνικής 
Εξυπηρέτησης (ΚΤΕ) σε πιλοτική εφαρμογή διάρκειας τριών μηνών με στόχο τη λήψη και διαχείριση των 
κλήσεων που γίνονται παγκύπρια προς τα Γραφεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

5. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων προκήρυξαν τη Σύμβαση με αρ. ∆ιαγ. ΥΚΑ 2/2014 στις 4/3/2014 
μέσω του Ηλεκτρονικού Συστήματος Σύναψης Συμβάσεων (www.eprocurement.gov.cy) για την αγορά 
υπηρεσιών Κέντρου Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης για περίοδο τριών μηνών, ως πιλοτική εφαρμογή.  Η 
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Σύμβαση ανατέθηκε στις 26/3/2014 στην Evresis Loyalty Management Ltd και στις 31.3.2014 υπογράφηκε 
Συμφωνία μεταξύ της εν λόγω εταιρείας (Ανάδοχος Φορέας) και των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Αναθέτουσα Αρχή), με ισχύ από τις 28.4.2014, για το ποσό των €8.894, πλέον ΦΠΑ. 

6. Με την ολοκλήρωση της τρίμηνης πιλοτικής λειτουργίας του Κέντρου Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης 
(ΚΤΕ), τα αποτελέσματα αξιολογήθηκαν από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Από τα αποτελέσματα 
της Αναλυτικής Αναφοράς των εισερχόμενων κλήσεων, που συντάχθηκε από την εταιρεία Evresis Loyalty 
Management Ltd για λογαριασμό των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων διαπιστώθηκε ότι η λειτουργία του 
Τηλεφωνικού Κέντρου συνέβαλε στην αποσυμφόρηση των κλήσεων που δέχονται καθημερινά οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  ∆ιαπιστώθηκε, επίσης, ουσιαστική βελτίωση της παρεχόμενης ποιότητας και 
ταχύτητας εξυπηρέτησης του πολίτη από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

7. Σημειώνεται ότι με το πέρας της πιλοτικής εφαρμογής της Σύμβασης ΥΚΑ 2/2014, οι σχετικές εμπειρίες 
αξιολογήθηκαν και διαπιστώθηκε ότι επιτεύχθηκαν οι στόχοι που τέθηκαν.  Συγκεκριμένα, για την περίοδο 28 
Απριλίου - 28 Ιουλίου 2014 το Κέντρο Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης δέκτηκε 176.094 κλήσεις εκ των οποίων 
απαντήθηκαν 170.325 κλήσεις (96,7%) και παρέμειναν αναπάντητες 5.769 κλήσεις (3,3%).  Από τις κλήσεις 
που εξυπηρετήθηκαν από το Κέντρο Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης 110.342 κλήσεις (64,8%) εξυπηρετήθηκαν 
από υπάλληλο του ΚΤΕ, 50.208 (29,5%) κλήσεις εξυπηρετήθηκαν από την αυτοματοποιημένη εφαρμογή με 
ενημερωτικές πληροφορίες, 539 κλήσεις (0,3%) μεταβιβάστηκαν άμεσα σε Λειτουργό των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και για 9.236 κλήσεις (5,4%) καταγράφηκαν τα στοιχεία του καλούντος και τα σχετικά 
θέματα έτυχαν χειρισμού εντός των επόμενων δύο εργάσιμων ημερών από Λειτουργό των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

8. Ο Ανάδοχος σε καθημερινή βάση παρείχε στις ΥΚΑ τις ακόλουθες αναλυτικές αναφορές: 

 (α) Ημερήσια αναφορά με το συνολικό αριθμό κλήσεων που διεκπεραιώθηκαν, 

 (β) Ημερήσια αναφορά με τις κλήσεις οι οποίες μεταβιβάστηκαν την προηγούμενη εργάσιμη μέρα 
προς λειτουργούς των ΥΚΑ, ως ήταν οι οδηγίες της Αναθέτουσας Αρχής, για περιπτώσεις που θα 
έπρεπε να διεκπεραιωθούν από λειτουργούς των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων κυρίως 
λόγω του ότι απαιτείτο πρόσβαση στη μηχανογραφημένη βάση δεδομένων των ΥΚΑ, 

 (γ) Μηνιαία αναφορά με το συνολικό αριθμό κλήσεων που διεκπεραιώθηκαν και τη μέση διάρκεια 
κλήσης, 

 (δ) Μηνιαία και ημερήσια αναφορά με συνολική κατάσταση των κλήσεων ανά κατηγορία 
πληροφόρησης που διεκπεραιώθηκε από το ΚΤΕ, 

 (ε) Μηνιαία αναφορά με το επίπεδο εξυπηρέτησης (Service Level). 

9. Λόγω της υφιστάμενης και επείγουσας ανάγκης για άμεση ανταπόκριση στις κλήσεις των πολιτών και 
λόγω των αδυναμιών στελέχωσης των ΥΚΑ, κρίθηκε επιβεβλημένη η λειτουργία Κέντρου Τηλεφωνικής 
Εξυπηρέτησης (ΚΤΕ) για τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΚΑ) για περαιτέρω περίοδο έξι (6) μηνών 
για σκοπούς καλύτερης εξυπηρέτησης του πολίτη. 

10. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με οδηγίες του Υπουργείου Εργασίας, Προνοίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και έπειτα από σχετική έγκριση του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ημερ. 
1.9.2014, προκήρυξαν τη Σύμβαση με αρ. ∆ιαγ. ΥΚΑ 3/2014 για αγορά υπηρεσιών Κέντρου Τηλεφωνικής 
Εξυπηρέτησης διάρκειας έξι (6) μηνών στις 11/9/2014 μέσω του Ηλεκτρονικού Συστήματος Σύναψης 
Συμβάσεων (www.eprocurement.gov.cy).  Στις 16.10.2014 υπογράφηκε Συμφωνία μεταξύ της Omnitouch 
Cyprus Ltd (Ανάδοχος Φορέας) και των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αναθέτουσα Αρχή), με ισχύ από 
τις 10/11/2014, για το ποσό των €37.808, πλέον ΦΠΑ. 

11. Τα σημεία 3 και 4 της Ερώτησης έχουν διαβιβαστεί στο αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου Οικονομικών, 
για απάντηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.111, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 
23.06.010.04.111, και ημερ. 11/9/2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι 
το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφωνεί με την ανάγκη δημιουργίας 
συντονιστικού φορέα για το χειρισμό περιστατικών όπου διατυπώνονται απειλές κατά της ζωής γυναικών και 
παιδιών. 

2.  Σημειώνεται ότι η Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 
Οικογένεια, η λειτουργία της οποίας προνοείται με βάση τον περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και 
Προστασία Θυμάτων) Νόμο, εντόπισε την ανάγκη αυτή και βρίσκεται στη διαδικασία ετοιμασίας δεύτερου 
Εγχειριδίου ∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών για την αποτελεσματικότερη συνεργασία και προστασία του ενήλικου 
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θύματος, το οποίο στις πλείστες των περιπτώσεων είναι γυναίκα.  Μέχρι σήμερα χρησιμοποιείται ένα 
Εγχειρίδιο το οποίο αφορά γενικά τη διαχείριση θυμάτων ενδοοικογενειακής βίας, αλλά με έμφαση στα παιδιά.  
Το Εγχειρίδιο αυτό, τυγχάνει επίσης αναθεώρησης από τη Συμβουλευτική Επιτροπή σε συνεργασία με τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.137, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με αρ. 
23.06.010.04.137, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 2.10.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά τη διαδικασία εγκατάστασης ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες 
Κυβερνητικών Οικισμών: 

2. Το Πρόγραμμα για εγκατάσταση ανελκυστήρων στις υφιστάμενες πολυκατοικίες των Κυβερνητικών 
Οικισμών αποτελείται από δύο (2) φάσεις.  Η 1η φάση η οποία περιλάμβανε την τοποθέτηση ανελκυστήρων σε 
80 υφιστάμενες πολυκατοικίες έχει ολοκληρωθεί με συνολικό κόστος €5,33 εκ.  Η 2η φάση περιλαμβάνει την 
εγκατάσταση ανελκυστήρων στις υπόλοιπες 274 υφιστάμενες πολυκατοικίες των Κυβερνητικών Οικισμών 
παγκύπρια. 

3. Για τη 2η φάση του προγράμματος έχει ολοκληρωθεί η εγκατάσταση ανελκυστήρων σε 12 πολυκατοικίες 
στον Κυβερνητικό Οικισμό Λινόπετρας στη Λεμεσό με κόστος της τάξης των €1.38 εκ.  Βρίσκονται σε εξέλιξη 
εργασίες για την εγκατάσταση ανελκυστήρων σε 20 πολυκατοικίες του Κυβερνητικού Οικισμού Άγιοι Ανάργυροι 
II στη Λάρνακα με κόστος που αναμένεται να ανέλθει στα €2.20 εκ. περίπου. 

4. Στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει περιληφθεί πρόσθετο κονδύλι για 
νέα έργα στα οποία περιλαμβάνεται και η εγκατάσταση ανελκυστήρων σε υφιστάμενες πολυκατοικίες και ως εκ 
τούτου το Τμήμα θα προχωρήσει στην ετοιμασία Συμβολαίου Εργολαβίας και στην προκήρυξη Προσφοράς για 
εγκατάσταση ανελκυστήρων σε άλλες 20 πολυκατοικίες στις Επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.228, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 5 
Νοεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

 Ο κόκκινος ρυγχωτός κάνθαρος (Rhynchophorus ferruginous) είναι ένα έντομο ιθαγενές της 
Νοτιοανατολικής Ασίας που προσβάλλει φοινικοειδή και κυρίως τα είδη Phoenix Canariensis (Κανάριοι 
Φοίνικες) και Ρ. Dactylifera (Χουρμαδιές).  Η πρώτη επίσημη αναφορά εντοπισμού του εντόμου εντός της 
επικράτειας της EE έγινε από την Ισπανία το 1994 και μετά το 2004 εξαπλώθηκε σχεδόν σε όλες τις 
Μεσογειακές χώρες.  Στην Κύπρο εντοπίστηκε το 2006 και εκτιμάται ότι εισήλθε μέσω εισαγόμενων φοινικιών 
από την Αίγυπτο. 

 Λαμβάνοντας υπόψη την Οδηγία 2000/29/ΕΚ και την επικινδυνότητα εξάπλωσης του επιβλαβούς 
εντόμου σε άλλα Κράτη Μέλη της EE, η Επιτροπή εξέδωσε στις 25 Μαΐου του 2007 την Κοινοτική Απόφαση 
2007/365/ΕΚ, η οποία προνοούσε τη λήψη μέτρων εξάλειψης ή/και περιορισμού της εξάπλωσης του 
προαναφερόμενου εντόμου. 

 Από την πιο πάνω ημερομηνία μέχρι σήμερα, το Τμήμα Γεωργίας έχει λάβει μέτρα εξάλειψης και 
περιορισμού της εξάπλωσης του εντόμου, καταρτίζοντας ετήσια Σχέδια ∆ράσης με βάση την προαναφερόμενη 
Κοινοτική Απόφαση.  Μερικά από τα Σχέδια ∆ράσης περιελάμβαναν πρόνοιες οικονομικής ενίσχυσης των 
Τοπικών Αρχών και εγκρίθηκαν με Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφασης:  73.517 και Αρ. 
Πρότασης 464/2013).  Τα Σχέδια ∆ράσης βασίζονταν κυρίως στην εφαρμογή προληπτικών και θεραπευτικών 
ψεκασμών σε ευπαθείς φοινικιές με χημικά και βιολογικά μέσα, στην κοπή και απομάκρυνση προσβεβλημένων 
φοινικιών στην υιοθέτηση και εφαρμογή φυτοϋγειονομικών όρων όσον αφορά τη διακίνηση και εισαγωγή 
φοινικοειδών, στη διαφώτιση και ενθάρρυνση του κοινού για λήψη μέτρων προστασίας των φοινικιών κ.ά. 

 Παρά το ότι η εφαρμογή των Σχεδίων ∆ράσης έχει καταφέρει να περιορίσει σημαντικά τις ζημιές στις 
φοινικιές και παρόλες τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν, τόσο από αρκετές Τοπικές Αρχές όσο και από 
ευαισθητοποιημένους πολίτες, εντούτοις δεν επιτεύχθηκε n εξάλειψη ή ο περιορισμός της εξάπλωσης του 
εντόμου.  Η εξάπλωση του εντόμου οφείλεται κυρίως (α) στην ταχεία αναπαραγωγική και μεγάλη πτητική 
ικανότητα του εντόμου, (β) στη βιολογική συμπεριφορά του και (γ) στο μεγάλο αριθμό και στη διάσπαρτη 
κατανομή των ξενιστών, εκ των οποίων σημαντικός αριθμός βρίσκεται σε ιδιωτικές περιουσίες, στις οποίες το 
Τμήμα Γεωργίας δεν είχε τη δυνατότητα εύκολης πρόσβασης για τη λήψη των απαραίτητων μέτρων.  Η 
επιτακτική ανάγκη για συστηματική εφαρμογή ψεκασμών, σε συνάρτηση με την έλλειψη επαρκών οικονομικών 
πόρων καθώς και την αδυναμία σύνθεσης επαρκών συνεργείων τόσο από τις Κυβερνητικές Υπηρεσίες όσο και 
από τις Τοπικές Αρχές, αποτέλεσε επίσης περιοριστικό παράγοντα στην εξάλειψη και παρεμπόδιση της 
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εξάπλωσης του εντόμου.  Σημειώνεται ότι, παρόμοια προβλήματα αντιμετώπισαν και άλλες Μεσογειακές 
χώρες, οι οποίες επίσης δεν κατάφεραν να επιτύχουν την εξάλειψη του εντόμου στο έδαφός τους. 

 Με την πάροδο οκτώ ετών από την εισαγωγή του κόκκινου ρυγχωτού κάνθαρου στο έδαφος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το Τμήμα Γεωργίας θεωρεί ότι το έντομο αυτό έχει εγκατασταθεί και εξαπλωθεί σε 
όλες τις περιοχές του νησιού.  Ως εκ τούτου, ο μοναδικός τρόπος αποτελεσματικής προστασίας των φοινικιών 
είναι η λήψη των ενδεικνυόμενων μέτρων καταπολέμησης του εντόμου από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες τους. 

 Εν κατακλείδι, σας διαβεβαιώνω ότι το Τμήμα Γεωργίας, στα πλαίσια του συμβουλευτικού και 
υποστηρικτικού του ρόλου προς τον αγροτικό κόσμο, θα συνεχίσει τις προσπάθειες ευαισθητοποίησης και 
ορθής ενημέρωσης των πολιτών και των οργανωμένων φορέων, για τα ενδεικνυόμενα μέτρα που πρέπει να 
λαμβάνουν για προστασία των φοινικιών από τον υπό αναφορά εχθρό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.235, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.260, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ: 23.06.010.04.260 ημερομηνίας 19/11/2014 σχετικά με 
την ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνίας 
14/11/2014 σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Με τις συγκεκριμένες πρόνοιες στον ελληνικό Νόμο περί Θήρας καθορίζονται οι χώροι που δεν 
επιτρέπεται το κυνήγι για λόγους δημοσίου και ιδιωτικού συμφέροντος τόσο για σκοπούς πρόληψης 
ατυχημάτων και κοινής ησυχίας όσο και για σκοπούς προστασίας των αγροτικών προϊόντων και των 
περιφραγμένων εκτάσεων. 

2. Παρόμοιες πρόνοιες περιλαμβάνονται και στον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων Νόμο στα άρθρα 50, 65 και 66. 

3. Επιπρόσθετα των πιο πάνω η νομοθεσία στην Κύπρο επιτρέπει στον Υπουργό Εσωτερικών να 
καθορίζει και επιπρόσθετους όρους κατά τη σύνταξη του διατάγματος βάσει του οποίου καθορίζονται οι 
ημερομηνίες και περιοχές κυνηγιού. 

4. Κάθε χώρα έχει τις δικές της ιδιαιτερότητες και ευαισθησίες οι οποίες λαμβάνονται υπόψη κατά την 
ετοιμασία μίας νομοθεσίας ή κανονισμού. 

5. Η κυριότητα των θηραμάτων διαφέρει από χώρα σε χώρα.  Σε κάποιες χώρες το θήραμα ανήκει στον 
ιδιοκτήτη της γης οπότε οι κυνηγοί εκδίδουν άδεια για θήρευση των θηραμάτων από τον ιδιοκτήτη της 
γης στην οποία βρίσκονται τα θηράματα.  Σε άλλες χώρες τα θηράματα ανήκουν στον κυνηγετικό 
σύλλογο ο οποίος προβαίνει στα διάφορα διαχειριστικά έργα προς όφελος των θηραμάτων με 
αποτέλεσμα οι κυνηγοί να εκδίδουν άδεια θήρευσης των θηραμάτων από τον κυνηγετικό σύλλογο.  
Αντίθετα στην Κύπρο και στην Ελλάδα τα θηράματα ανήκουν στο κράτος και οι αρμόδιες κρατικές 
υπηρεσίες διαχειρίζονται τα θηράματα λαμβάνοντας πάντα υπόψη τους όλους τους χρήστες της γης. 

6. Στην περίπτωση που στην Κύπρο εφαρμοσθεί η θέση που αναφέρεται στο ερώτημα του βουλευτή δηλ. 
“να απαιτείται η συγκατάθεση του ιδιοκτήτη για διεξαγωγή κυνηγίου εντός της περιουσίας του…” θα 
εξυπακούει ότι το θήραμα θα έχει ιδιοκτήτη και θα ανήκει στον ιδιοκτήτη της γης.  Αυτό θα έχει ως 
αποτέλεσμα, για κυνηγήσει το εν λόγω θήραμα ένας κυνηγός θα πρέπει να ζητά την άδεια του ιδιοκτήτη 
για να εισέλθει σε αυτή, να πληρώνει το σχετικό τέλος στον ιδιοκτήτη για κάθε θήραμα που θήρευσε 
όπως γίνεται σήμερα σε κάποιες χώρες κάτι το οποίο όμως δεν έχει καμία σχέση με το παραδοσιακό 
κυνήγι που εδώ και μερικούς αιώνες διεξάγεται στην Κύπρο.  Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα το κυνήγι 
από άθλημα του απλού λαού να μετατραπεί σε άθλημα μόνο των πλουσίων. 

7. Λόγω των όσων αναφέρθηκαν πιο πάνω το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να προχωρήσει σε 
οποιαδήποτε τροποποίηση της νομοθεσίας επί του συγκεκριμένου θέματος, αφού η παρούσα 
νομοθεσία που διέπει τη διεξαγωγή του κυνηγίου στην Κύπρο θεωρείται ολοκληρωμένη, ιδιαίτερα 
αυστηρή και έχει τύχει της έγκρισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.264, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα 
ακόλουθα: 

1. Αριθμός Λειτουργών που απασχολούνται στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) 

Στις ΥΚΕ απασχολούνται σήμερα, συνολικά 200 μόνιμοι και έκτακτοι Λειτουργοί. Από αυτούς, 7 είναι 
αποσπασμένοι σε άλλες Υπηρεσίες/Οργανισμούς (4 στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 1 στην Προεδρία της ∆ημοκρατίας, 2 στην Επίτροπο Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού) και επίκειται η απόσπαση ενός Λειτουργού στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (από τον Ιανουάριο 2015). 

Οι υπόλοιποι Λειτουργοί εργάζονται στα Τοπικά, Επαρχιακά και Κεντρικά Γραφεία των ΥΚΕ, όπου 149 
Λειτουργοί χειρίζονται υποθέσεις και οι υπόλοιποι έχουν συντονιστικά/διοικητικά καθήκοντα. 

2. Αριθμός περιπτώσεων που χειρίζεται περίπου ο κάθε Λειτουργός των ΥΚΕ 

Καθένας εκ των 149 Λειτουργών έχει τη  ευθύνη χειρισμού 350 περιπτώσεων το μήνα, κατά μέσο όρο. 

3. Ειδικότητες και επαγγελματικά προσόντα που κατέχουν οι Λειτουργοί των ΥΚΕ 

Στην πλειονότητα τους, οι Λειτουργοί των ΥΚΕ έχουν πανεπιστημιακό δίπλωμα/τίτλο/προσόν στην 
ειδικότητα της Κοινωνικής Εργασίας.  Πολύ λιγότεροι Λειτουργοί διαθέτουν πανεπιστημιακό πτυχίο 
στην Ψυχολογία, Κοινωνιολογία και Κοινωνική ∆ιοίκηση/Πολιτική. 

4. Προγράμματα εξειδικευμένης επιμόρφωσης των Λειτουργών 

Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας διοργανώνουν σεμινάρια επιμόρφωσης και κατάρτισης των 
Λειτουργών τους, στους τομείς αρμοδιότητας τους.  Κατά την τελευταία διετία διοργανώθηκαν 
σεμινάρια κατάρτισης Συντονιστών και Λειτουργών σε θέματα εργασιακής και κοινωνικής 
ενεργοποίησης ατόμων που ανήκουν στις ευάλωτες ομάδες, εργασίας με οικογένειες που έχουν βιώσει 
βία και εθισμό με στόχο την προστασία παιδιών, στήριξης θυμάτων εμπορίας προσώπων, βίας στην 
οικογένεια, εκμετάλλευσης παιδιών, διαχείρισης συμπεριφοράς ενοίκων σε ιδρύματα, καθώς και 
στρατηγικής, ηγετικής και διευθυντικής ανάπτυξης. 

5. Πρόθεση διεύρυνσης των ειδικοτήτων των Λειτουργών των ΥΚΕ 

Το Σχέδιο Υπηρεσίας που ισχύει από τις 16.03.2012 προνοεί τα ακόλουθα προσόντα για τις θέσεις:  
Πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλο ή ισότιμο προσόν στην Κοινωνική Εργασία/Ευημερία/Πρόνοια, 
Κοινωνική Πολιτική, Κοινωνική ∆ιοίκηση, Κοινωνιολογία, Ψυχολογία, Νομικά, ∆ημόσια ∆ιοίκηση, 
∆ιοίκηση Επιχειρήσεων, Πολιτικές Επιστήμες, Οικονομικά, Εγκληματολογία.  Επί του παρόντος δεν 
εξετάζεται το ενδεχόμενο τροποποίησης του ισχύοντος Σχεδίου Υπηρεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.278, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.278 και ημερ. 18 ∆εκεμβρίου 2014 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. Ειδική χορηγία για αγορά ή ανέγερση καινούργιας κατοικίας 

Στα πλαίσια της διεκπεραίωσης των αιτήσεων παραχώρησης ειδικής χορηγίας για την αγορά ή 
ανέγερση καινούργιας κατοικίας, έχουν ήδη δρομολογηθεί οι απαιτούμενες διοικητικές ενέργειες για την 
πληρωμή των αιτήσεων που έχουν υποβληθεί. 

Η καταβολή της χορηγίας γίνεται στη βάση αυστηρής προτεραιότητας σύμφωνα με την ημερομηνία 
υποβολής της αίτησης.  Κατά το 2014 καταβλήθηκε το συνολικό ποσό των €13.1εκ που αφορούσε 946 
αιτήσεις.  Σημειώνεται ότι, κατά το μήνα ∆εκέμβριο του 2014 έχουν διεκπεραιωθεί 263 αιτήσεις, και 
καταβλήθηκε το ποσό των €3,42 εκ. 

Β. Επιστροφές ΦΠΑ που αφορούν μικρομεσαίες επιχειρήσεις 

Η διαδικασία που ακολουθείται σχετικά με την εξέταση των αιτημάτων επιστροφής, είναι να δίδεται 
προτεραιότητα στην επιστροφή φόρου της οικοδομικής βιομηχανίας με βάση τη δέσμευση του Εφόρου 
ΦΠΑ όταν υιοθετήθηκαν οι διατάξεις του άρθρου 11Β για αντίστροφη χρέωση στην οικοδομική 
βιομηχανία εντός 1 μηνός. Ακολουθούν οι αγρότες, τα αιτήματα μεγάλων ποσών (αιτήματα από 
εξαγωγικές επιχειρήσεις, από επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στις Βρετανικές Βάσεις και στην 
ΑΟΖ) και τέλος τα υπόλοιπα αιτήματα. 

Σημειώνεται ότι με βάση τον Νόμο 135(Ι)/2012 που τροποποιεί τον περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
Νόμο, σε περίπτωση που υποβληθεί απαίτηση επιστροφής για τις φορολογικές περιόδους με 
ημερομηνία έναρξης από 01/03/2013 και μετέπειτα, το πιστωτικό υπόλοιπο που θα αιτείται θα πρέπει να 
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επιστραφεί μέσα σε 4 μήνες ή σε 8 μήνες εάν θα διενεργηθεί έλεγχος.  Σε περίπτωση μη επιστροφής 
του πιστωτικού υπολοίπου εντός της προθεσμίας, θα καταβάλλεται τόκος σύμφωνα με τον περί Ενιαίου 
∆ημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας Νόμο (το ίδιο ποσοστό με τον τόκο υπερημερίας που επιβάλλεται 
στις εκπρόθεσμες πληρωμές ΦΠΑ). 

 Η πιο πάνω διαδικασία που ακολουθείται για τις επιστροφές ΦΠΑ είναι υπό αναθεώρηση για να γίνει 
πιο αποδοτική με σκοπό να μειωθεί ο χρόνος καθυστέρησης εξέτασης των αιτημάτων. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.297, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.297 και ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2014, 
αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως υποστηρίζει ότι το δικαίωμα της ελευθερίας της έκφρασης αποτελεί βασική 
αρχή που στηρίζει τα θεμέλια μιας δημοκρατικής κοινωνίας, γι’ αυτό μόλις ενημερώθηκε για το συμβάν και 
γνωρίζοντας ότι σε κάθε περίπτωση κατά την επιβολή του νόμου, εκτός από το γράμμα του, πρέπει να 
λαμβάνεται υπόψη και το πνεύμα του νόμου, το οποίο συμβαδίζει με τις εκάστοτε επικρατούσες συνθήκες, 
κοινωνικές, ιδεολογικές κ.ά., ούτως ώστε να ικανοποιείται το περί δικαίου αίσθημα και δεδομένου ότι η 
συγκεκριμένη περίπτωση αφορούσε καλλιτεχνική δημιουργία, έδωσε ρητές οδηγίες στον Αρχηγό Αστυνομίας 
όπως η Αστυνομία σταματήσει άμεσα κάθε περαιτέρω ενέργεια και ζητήσει τη συμβουλή και καθοδήγηση του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος σύμφωνα με το Σύνταγμα είναι ο μόνος αρμόδιος να 
αποφασίζει για τα θέματα δίωξης στην ∆ημοκρατία. 

2. Ακολούθως το ζήτημα εξετάστηκε από τον Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος 
γνωμάτευσε ότι σε μια δημοκρατική κοινωνία, η καλλιτεχνική δημιουργία δεν διώκεται, έστω και αν υπάρχει μια 
μερίδα, που ενδεχομένως διαφωνεί.  Με δεδομένο πρόσθετα το γεγονός ότι η περιορισμένη χρονικά, αλλά και 
κάτω υπό προϋποθέσεις, έκθεση των φωτογραφιών, μείωνε ακόμα περισσότερο την ενδεχόμενη ενόχληση 
από όσους ενδεχομένως να διαφωνούσαν, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας έδωσε οδηγίες όπως η υπόθεση 
διακοπεί και οι φωτογραφίες επιστραφούν στο νόμιμο ιδιοκτήτη. 

3. Σημειώνεται ότι κατόπιν επικοινωνίας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με το Γραφείο 
του Αρχηγού Αστυνομίας, πληροφορηθήκαμε ότι μέχρι σήμερα η καλλιτέχνις δεν έχει κινήσει οποιεσδήποτε 
νομικές διαδικασίες εναντίον της Αστυνομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.336, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα, συνάδελφοι, και θα 
συνεχίσουμε στην επόμενη συνεδρία τη συζήτηση του θέματος που τιτλοφορείται «Οι στόχοι που έθεσε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα 
που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό 
της εκπομπής ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών».  Πρόκειται για θέμα εγγραφέν με 
εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Πρώτος 
ομιλητής σήμερα για δέκα λεπτά είναι ο εισηγητής κ. Γιώργος Περδίκης.  Θα ακολουθήσει ο κ. Αδάμος Αδάμου 
και μετά είναι η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, τρίτη ομιλήτρια.  Οι υπόλοιποι θα είναι την ερχόμενη Πέμπτη, δηλαδή 
στις 29 του μηνός.   

 Παρακαλώ όλους τους συναδέλφους να παίρνουν τις σημειώσεις τους, διότι, ως συνηθίζω, θα γίνεται και 
μια μικρή συζήτηση μετά από τους κυρίους ομιλητές.  Να ζωντανέψουμε επιτέλους το Κεφάλαιο Τέταρτο!  Όσοι 
θέλουν να μιλήσουν, έστω δυο-τρία λεπτά, να μένουν μετά.   

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οι παρεμβάσεις θα επιτρέπονται, Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά.  Μετά από τους τρεις ομιλητές θα μπορείτε να κάμετε για δυο-τρία λεπτά, όποιοι θέλουν, κάποια 
παρέμβαση, κάποια εισήγηση, κάποια σκέψη, κάποια κριτική.   

 Παρακαλώ, καθίστε όμως. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ενδιάμεσα μπορούμε να διακόψουμε όμως; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ενδιάμεσα όχι. 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, παρακαλώ, να πλησιάσει την έδρα και τη θέλω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εννά της κάμεις παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε;  Έν’ φρόνιμη η κυρία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι. 

 Ξεκινήστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να ξεκινήσω. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι κλιματικές αλλαγές είναι, κατά τη γνώμη μου, ο πιο μεγάλος κίνδυνος που αντιμετωπίζει σήμερα η 
ανθρωπότητα.  Μπορεί αυτό να σας ακούγεται λίγο περίεργα, αφού το θέμα των κλιματικών αλλαγών σπάνια 
εμφανίζεται στα δελτία των 8.30 μ.μ.  Αν σας ρωτούσε κανείς σήμερα ποιο είναι το πιο μεγάλο πρόβλημα που 
αντιμετωπίζει ο πλανήτης, ενδεχομένως θα λέγατε “οι τζιχαντιστές”, “η οικονομική κρίση”.  Όμως στην 
πραγματικότητα αυτό που απειλεί την επιβίωση του πλανήτη μας και έχει αναγνωριστεί από διεθνείς 
οργανισμούς, μεταξύ των οποίων τα Ηνωμένα Έθνη και η Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι οι κλιματικές αλλαγές.  
Σημειώνω ότι το έτος 2014, ο περασμένος χρόνος δηλαδή, επισήμως αναγνωρίζεται ως το πιο θερμό έτος από 
τα τέλη του 19ου αιώνα.  Το 2013 έχει υπολογιστεί από τον οργανισμό “Global Carbon Project” ότι διέρρευσε 
στην ατμόσφαιρα ο μεγαλύτερος όγκος διοξιδίου του άνθρακα από ποτέ και υπολογίζεται στους 39,6 δις 
τόνους.  Υπήρξε μια πολύ σημαντική αύξηση σε σχέση με το 2012 κατά 778 εκατομ. τόνους, δηλαδή αύξηση 
ύψους 2,3%. 

 Η ∆ιακυβερνητική Επιτροπή των Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Αλλαγές, η IPCC, που 
παρακολουθεί το φαινόμενο από το 1988, έχει εκδώσει πρόσφατα, το Σεπτέμβρη του ’14, την πέμπτη έκθεσή 
της και αναφέρει ότι ο πλανήτης μας έχει να δει τόσο μεγάλες συγκεντρώσεις θερμοκηπιακών αερίων, δηλαδή 
διοξιδίου του άνθρακα, μεθανίου και νιτρικού οξέως, τα τελευταία 800 000 χρόνια, με τον ανθρώπινο 
παράγοντα πλέον να ευθύνεται ασυζητητί για το 90-95% της αύξησης αυτής.  Η επιτροπή προειδοποιεί ότι, αν 
δε ληφθούν άμεσα μέτρα μετριασμού των παραγόντων που συντείνουν στις κλιματικές αλλαγές, τότε θα 
αυξηθεί ο μέσος όρος της θερμοκρασίας σε παγκόσμιο επίπεδο από 3,7°C μέχρι 4,8°C μέχρι και το 2100 σε 
σχέση με την προβιομηχανική εποχή.  Η επιτροπή τονίζει βέβαια πως αυτός θα είναι ο μέσος όρος της 
αύξησης, που σημαίνει πως σε κάποιες περιοχές θα αυξηθεί κατά 2,5°C και αλλού μέχρι και 8°C.  Τα σενάρια 
είναι καταθλιπτικά και φαίνεται να επιβεβαιώνονται από τις εξελίξεις παγκόσμια.   

 Επειδή μπορεί κανείς να παρεξηγήσει την περιγραφή μέχρι σήμερα που έχω κάνει, θεωρώντας ότι, όταν 
μιλάμε για κλιματικές αλλαγές, αναφερόμαστε στη γνωστή υπερθέρμανση του πλανήτη, πρέπει να 
συμπληρώσω ότι αυτή η αύξηση της θερμοκρασίας στον πλανήτη εν γένει προκαλεί μία σειρά από 
τροποποιήσεις στο γενικότερο κλίμα.  Έτσι, έχουμε έντονα καιρικά φαινόμενα που μπορεί να περιλαμβάνουν 
από παγετώνες μέχρι τυφώνες, υψηλή βροχόπτωση, μεγάλες ξηρασίες και υψηλές θερμοκρασίες.  Το μενού 
πιάνει όλα τα είδη, γι’ αυτό πλέον η ανθρωπότητα και οι επιστήμονες και οι οικολόγοι δε μιλούν για την 
υπερθέρμανση του πλανήτη· μιλούν για τις κλιματικές αλλαγές, που είναι ένα φαινόμενο που όντως το 
βλέπουμε καθημερινά στις ειδήσεις μας, γιατί οι μεγάλες φυσικές καταστροφές, αυτό που όλο και περισσότερο 
ονομάζεται “ακραία φυσικά φαινόμενα”, είναι μια καθημερινή πραγματικότητα.   

 Η μεγαλύτερη πρόκληση που αντιμετωπίζουν τα κράτη και ιδιαίτερα τα κράτη μέλη της EE στην 
υπόθεση της αντιμετώπισης των κλιματικών αλλαγών είναι οι μεγάλης κλίμακας αλλαγές που πρέπει να 
εφαρμοστούν σε διασυνοριακό επίπεδο.  Γι’ αυτό το λόγο η ΕΕ το 2010 έθεσε πέντε συγκεκριμένους στόχους 
για προώθηση της γενικότερης ανάπτυξης της Ευρώπης, μεταξύ των οποίων συγκεκριμένοι στόχοι που 
αφορούν το μετριασμό των συνεπειών των κλιματικών αλλαγών μέσω του πακέτου διαρθρωτικών αλλαγών 
μέχρι και το 2020. 

 Η στρατηγική “Ευρώπη 2020” επικεντρώνεται σε πέντε φιλόδοξους στόχους στους τομείς της 
απασχόλησης, της καινοτομίας, της εκπαίδευσης, της μείωσης της φτώχιας και της ενέργειας.  Συγκεκριμένα, 
προωθείται η βιώσιμη ανάπτυξη μέσω της αποφασιστικής μετάβασης σε μια οικονομία χαμηλών εκπομπών 
άνθρακα, θέτοντας συγκεκριμένους ποσοτικούς στόχους μείωσης των εκπομπών των ρύπων.  Στόχος είναι η 
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μείωση μέχρι το 2020 των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά 20% ή και κατά 30%, εφόσον οι συνθήκες 
το επιτρέπουν, σε σχέση με τις αντίστοιχες ποσότητες του 1990, η εξασφάλιση της παραγωγής του 20% της 
αναγκαίας ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και η αύξηση κατά 20% της ενεργειακής απόδοσης.  
Όπου “ενεργειακή απόδοση”, παρακαλώ, κυρίως να μεταφράζεται ως εξοικονόμηση ενέργειας.  Για να 
διασφαλιστεί η επιτυχία της στρατηγικής “Ευρώπη 2020”, θεσπίστηκε ένα ισχυρό και αποτελεσματικό σύστημα 
οικονομικής διακυβέρνησης, που συντονίζει τις δράσεις πολιτικής μεταξύ της EE και των εθνικών κρατών. 

 Οι στόχοι αυτοί αφορούν βέβαια το σύνολο της ΕΕ, αλλά αξίζει να σημειωθεί ότι έχουν θεσπιστεί και 
συγκεκριμένοι στόχοι για κάθε κράτος μέλος ξεχωριστά.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δυστυχώς έχει “καταφέρει” 
να δεσμευτεί με πολύ πιο χαμηλούς στόχους απ’ αυτούς που έχει θέσει συνολικά η EE.  Βάσει των αποφάσεων 
που λήφθηκαν τον Απρίλιο του 2014, η Κύπρος δεσμεύτηκε να μειώσει μόνο κατά 5% την παραγωγή ρύπων 
σε σχέση με αυτούς που παρήχθησαν το 2005, να εισαγάγει τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στο ενεργειακό 
ισοζύγιο μόνο κατά 13% και να πετύχει αύξηση της ενεργειακής απόδοσης-εξοικονόμησης κατά 2,3% μόνο.  
Θέλω να υπενθυμίσω ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατέληξε σε αυτές τις δεσμεύσεις, χωρίς να έχει προηγηθεί 
οποιαδήποτε δημόσια διαβούλευση για το θέμα.  ∆εν ακούστηκε δηλαδή η φωνή της κοινωνίας, του τεχνικού 
κόσμου και των επιχειρηματιών.  Τούτο αποτελεί πολύ κακό προηγούμενο σε σχέση με τη γενικότερη 
αντιμετώπιση των περιβαλλοντικών θεμάτων στη χώρα. 

 Τον Οκτώβριο του 2014, πρόσφατα, λήφθηκε η απόφαση για τους στόχους του 2030 σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Τελικά, μετά από πολλές συζητήσεις και συγκρούσεις μεταξύ των λόμπι που ταλανίζουν τα κέντρα 
αποφάσεων των Βρυξελλών, ο πανευρωπαϊκός στόχος για τη μείωση των εκπομπών ρύπων ορίστηκε στο 
40% για όλη την EE.  Ειρήσθω εν παρόδω, το 40% ήταν για τους οικολόγους ο στόχος για το 2020, που 
φυσικά δεν έγινε αποδεκτός. 

 Με βάση ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 2ας ∆εκεμβρίου 2014, εντελώς πρόσφατα, «οι 
πολιτικές για το κλίμα και την ενέργεια που προκύπτουν από τη στρατηγική “Ευρώπη 2020” δεν αποτελούν 
μόνο οδηγό για τη μεγαλύτερη βιωσιμότητα του ενεργειακού τομέα, αλλά μπορούν επίσης να συμβάλουν στην 
οικονομική ανάπτυξη και τη δημιουργία θέσεων εργασίας, εξασφαλίζοντας πιο ανταγωνιστικές και προσιτές 
τιμές ενέργειας για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, παρέχοντας μεγαλύτερη ασφάλεια του ενεργειακού 
εφοδιασμού, μειώνοντας το κόστος των εισαγωγών ενέργειας, ευνοώντας την εμφάνιση νέων πράσινων και 
καινοτόμων τομέων και αυξάνοντας τις πράσινες θέσεις εργασίας σε τομείς σχετικούς με την ενέργεια.  
Εκτιμάται ότι οι στόχοι 20/20/20 έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στη διατήρηση της απασχόλησης μέχρι και 
τεσσάρων εκατομμυρίων ανθρώπων σε διάφορες οικολογικές βιομηχανίες στην Ευρώπη, με συνεχή αύξηση 
κατά τη διάρκεια της οικονομικής κρίσης». 

 Προς υλοποίηση των δεσμεύσεων που ανέλαβαν τα ευρωπαϊκά κράτη με την επικύρωση της Συνθήκης 
του Κιότο, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει προωθήσει το σύστημα εμπορίας των δικαιωμάτων εκπομπής αερίων 
θερμοκηπίου, για να επιτευχθεί η μείωσή τους με οικονομικά αποδοτικό τρόπο.  Οι εγκαταστάσεις που 
δραστηριοποιούνται στους τομείς της ενέργειας, της βιομηχανίας, αλλά και τα κράτη υποχρεωτικά έχουν 
ενταχθεί στο εν λόγω σύστημα ανταλλαγής δικαιωμάτων. 

 Ως Οικολόγοι, καταθέσαμε πρόταση νόμου από το Νοέμβριο του 2011, που βρίσκεται ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, που τροποποιεί τον περί Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμο του 2011, ώστε να διαγραφεί η πρόνοια που προνοεί 
ότι μόνο το 50% των εισπράξεων από τις εκπομπές των ρύπων μπορεί να αξιοποιηθεί για περιβαλλοντικούς 
σκοπούς.  Αντιπροτείνουμε -θα το θυμάστε κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, αυτό- όπως το σύνολο των εισπράξεων 
από το σύστημα εμπορίας των ρύπων διατίθεται για τους σκοπούς που αναφέρονται, για το περιβάλλον, και 
επιπρόσθετα να εξασφαλιστεί η βιωσιμότητα του ταμείου προώθησης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και 
όχι να διοχετεύονται στο Πάγιο Ταμείο του κράτους.  Πρόσφατα ακούσαμε ότι το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας έχει προβλήματα βιωσιμότητας και ενδεχομένως, πιθανόν να επιβληθεί επιπλέον τέλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκληρώνετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμείς λέμε ότι υπάρχουν αυτά τα λεφτά και μπορεί να αξιοποιηθούν.  Αυτά τα ποσά προκύπτουν από 
την ευρωπαϊκή Οδηγία με συγκεκριμένο στόχο, τη μείωση της εκπομπής ρύπων, και προς αυτή την 
κατεύθυνση πρέπει να διοχετεύονται αποκλειστικά τα έσοδα που προκύπτουν και όχι προς το κλείσιμο των 
κενών που προέκυψαν από τη διαχρονική κακοδιαχείριση δημοσίων πόρων από τις εκάστοτε κυβερνήσεις.  
Απαιτούμε λοιπόν την αναδιάρθρωση του συστήματος διαχείρισης των εσόδων από την εμπορία ρύπων.  
Απαιτούμε επίσης όπως τεθεί ως ξεκάθαρος στόχος η μείωση των ρύπων που θα εκπέμπονται στο νησί μας 
μέχρι και το 2020, ώστε να μπορούμε να εμπορευόμαστε τα επιπλέον δικαιώματα που θα παραμείνουν στη 
διάθεση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να αυξήσουμε σημαντικά τα έσοδά μας από το εξωτερικό, ώστε να 
μην επιβαρύνεται, έστω και έμμεσα, η κυπριακή οικονομία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εμείς ευχαριστούμε για την εισαγωγική σας ομιλία, κύριε Περδίκη. 

 Ακολουθεί ο κ. Αδάμος Αδάμου από το ΑΚΕΛ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 ΑΚΕΛ-Αριστερά των Νέων ∆υνάμεων. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ εννά ʼμαι λλίον πιο επιστημονικός τζιαι εννά προσπαθήσω να συνδυάσω την επιστήμη με την 
πολιτική, στο βαθμό που συνδυάζονται.  Γι’ αυτό το λόγο εννά πω ότι όλοι μας γνωρίζουμε εδώ πέρα ότι το 
κλίμα στη γη αλλάζει και μάλιστα με ρυθμό πολύ πιο γρήγορο απ’ αυτόν που επροβλέπετο, εξαιτίας φυσικά 
των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου, που προέρχονται από ανθρωπογενείς δραστηριότητες και δη από 
την παραγωγή και τη χρήση ενέργειας.  Οι συνέπειες της κλιματικής αλλαγής ποικίλλουν από περιοχή σε 
περιοχή.  Υπάρχει μια σχετική έρευνα των Behrens, Georgiev και Carraro, του 2010, αναφορικά με τις 
επιπτώσεις της αλλαγής του κλίματος στην Ευρώπη.  Οι χώρες της Μεσογείου θα επηρεαστούν περισσότερο 
αρνητικά από κάθε άλλη περιοχή, με βασικούς τομείς υποβάθμισης τις απώλειες από τα έντονα καιρικά 
φαινόμενα, τις πλημμύρες σε παράκτιες περιοχές, την ποιότητα του πόσιμου νερού, τη γεωργική και δασική 
παραγωγή, τη βιοποικιλότητα και την αύξηση σε ενεργειακές ανάγκες και με επιπτώσεις στον τουρισμό και 
στην υγεία.   

 Ειδικότερα για την Κύπρο, οι προβλέψεις των επιστημόνων είναι ακόμη πιο δυσοίωνες, αφού, όπως 
επισημαίνεται σε μια έρευνα που έγινε από τους Χατζηνικολάου, Γιαννακόπουλο, Ζερεφό, Πασιαρδή και 
άλλους, το 2010, για τις επιπτώσεις ρύπων παγκόσμια, προβλέπεται για τον τόπο μας αύξηση της μέσης 
ετήσιας θερμοκρασίας κατά 1,3-1,9 -το είπε και ο κ. Περδίκης προηγουμένως- μέχρι τα μέσα του 21ου αιώνα, 
δηλαδή μέχρι το 2050, και κατά 3,6 με 5 βαθμούς μέχρι τα τέλη του αιώνα, με μεγαλύτερες αυξήσεις 
θερμοκρασίας κατά τη θερινή περίοδο και παρατεταμένες περιόδους του καύσωνα και μείωση της μέσης 
ετήσιας βροχόπτωσης, με αποτέλεσμα την πρόκληση διαχρονικού προβλήματος λειψυδρίας και ξηρασίας. 

 Η σοβαρότητα των επιπτώσεων της κλιματικής αλλαγής για την Κύπρο καταγράφεται στην Εθνική 
Στρατηγική για την Προσαρμογή στην Κλιματική Αλλαγή.  Αυτή η στρατηγική ολοκληρώθηκε πρόσφατα, στο 
πλαίσιο του συγχρηματοδοτούμενου ευρωπαϊκού προγράμματος Life+ 2011-2014 και στο ερευνητικό έργο 
“Economic Impacts…”, δηλαδή οι οικονομικές επιπτώσεις από την εφαρμογή για την πολιτική που θα ασκήσει 
στρατηγική η Ευρωπαϊκή Ένωση στην Κύπρο για την περίοδο 2009-2010, το οποίο μάλιστα χρηματοδοτήθηκε 
από το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας.   

 Οι μελλοντικές επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών στην Κύπρο συνοψίζονται στις δασικές πυρκαγιές, 
στην εγκατάλειψη γεωργικής γης, στις χαμηλές αποδόσεις των καλλιεργειών, στη διάβρωση, στην 
ερημοποίηση, στην απώλεια της γεωποικιλότητας και στο χαμηλό επίπεδο άνθρακα στο έδαφος.  Ενδεικτικά 
αναφέρονται ως παράδειγμα οι συνέπειες στον υδατικό τομέα, όπου τα υπόγεια υδατικά αποθέματα θα 
υποστούν ακόμα εντονότερες πιέσεις και υφαλμύριση σε παραλιακές περιοχές -πράμα που έχουμε υποδείξει 
επανειλημμένα· ο προεδρεύων της Βουλής επανειλημμένα έχει φέρει στη Βουλή το θέμα για την υφαλμύριση 
των υδάτων- και η άνοδος της θερμοκρασίας προβλέπεται μάλιστα να οδηγήσει και σε άνοδο της στάθμης της 
θάλασσας, με κίνδυνο τη διάβρωση των παραλιακών εδαφών, μια διάβρωση που τη βλέπουμε και σήμερα.  
Προχτές εβλέπαμε στην περιοχή της Λάρνακας ότι η θάλασσα έχει προχωρήσει δύο μέτρα, Πρόεδρε.  Έχει 
προχωρήσει δύο μέτρα, έχει πάρει δύο μέτρα από τη γη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχαμε μέχρι τώρα ενάμισι μέτρο διάβρωση κατ’ έτος.  Φέτος, λόγω της φουρτούνας, άρπαξε 
παραπάνω. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ανάλογα, στον πρωτογενή τομέα της οικονομίας προβλέπεται μια μείωση της γεωργικής παραγωγής 
έως και 40%, ιδίως εφόσον η διαθεσιμότητα του νερού θα μειωθεί περαιτέρω, προκειμένου να προστατευθούν 
οι υπόγειοι υδροφορείς.  Η κτηνοτροφία μπορεί να επηρεαστεί από την εντονότερη θερμική καταπόνηση των 
ζώων και την προσβολή τους από νέες ασθένειες.  Χωρίς μέτρα προσαρμογής στις αλλαγές αυτές, μεγάλο 
μέρος της προστιθέμενης αξίας του πρωτογενούς τομέα της οικονομίας μπορεί να χαθεί.  Στον ενεργειακό 
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τομέα αναμένεται μια ελαφρώς μειωμένη ζήτηση για ενέργεια το χειμώνα και αρκετά αυξημένη ζήτηση για 
ηλεκτρισμό το καλοκαίρι για σκοπούς κλιματισμού.  Συνολικά έχει εκτιμηθεί απώλεια ευημερίας περί τα €200 
εκατομ. για την εικοσαετία 2010-2030 λόγω των αυξημένων ενεργειακών αναγκών.  Το κόστος μπορεί να 
αυξηθεί ακόμα περισσότερο, αν η λειψυδρία απαιτεί αυξημένη παραγωγή νερού από ενεργοβόρες μονάδες 
αφαλάτωσης.   

 Τώρα, η διατύπωση του προβλήματος.  Ένα κρίσιμο σημείο για την αντιμετώπιση των πιο πάνω 
αποτελεί η μείωση των εκπομπών των αερίων ρύπων και η έγκαιρη λήψη κατάλληλων μέτρων προσαρμογής.  
Στις επισημάνσεις του επιχειρησιακού προγράμματος της Κύπρου για την ανταγωνιστικότητα και την αειφόρο 
ανάπτυξη για την περίοδο 2014-2020 σημειώνεται ότι η Κύπρος κατέγραψε αύξηση των εκπομπών της και 
κατατάσσεται μεταξύ των δέκα χωρών με τις μεγαλύτερες ποσότητες εκπομπών ανά κάτοικο.  Το 2011 ήταν 
10,9 τόνοι διοξιδίου του άνθρακα ανά κάτοικο, σε σύγκριση με το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 27, 
τότε, εννιά τόνοι, αν και στη χώρα μας αναλογεί μόλις το 0,2 σε εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ατμοσφαιρικών ρύπων, όπως είναι τα αιωρούμενα σωματίδια, το διοξίδιο του θείου 
και το διοξίδιο του αζώτου.  Σύμφωνα με την ετήσια καταγραφή εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου για το 
2013, το ποσοστό στο σύνολο των εκπομπών από τομείς εκτός των τομέων του συστήματος εμπορίας -και γι’ 
αυτό το σύστημα εμπορίας θέλω να πω δυο λόγια- για το έτος 2011 ήταν περίπου 49% από τις μεταφορές, 
16% από τη γεωργία, 13% από τα απόβλητα, 14% από τον οικιακό και τριτογενή τομέα, 5% από τη βιομηχανία 
-εκτός του συστήματος εμπορίας ρύπων, βιομηχανίας δηλαδή- και 3% από τη χρήση φθοριούχων αερίων.   

 Στην τοποθέτηση που θα κάνω τώρα δε θα αναφερθώ στο σύνολο των συμπερασμάτων του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου -εννά μας πάρει δκυο ώρες να τα λέω τούτα- για τη μείωση των εκπομπών, για το 
πρόγραμμά τους για τη μείωση των εκπομπών στην αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών -έχω καταθέσει 
την ομιλία μου και μέσα στην ομιλία μου αναφέρονται όλα, αλλά δε θα τα διαβάσω, γιατί θα μας πάρει πολλή 
ώρα- και θέλω να πω ότι το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ενέκρινε ως δεσμευτικό στόχο τη μείωση των εκπομπών 
αερίου θερμοκηπίου στο έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά τουλάχιστον 40% μέχρι το 2030 -το έχει πει 
και ο κ. Περδίκης- σε σύγκριση με το τι γινόταν το 1990.  Ο μεν στόχος αυτός θα επιτευχθεί συλλογικά από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση κατά τον οικονομικά αποδοτικότερο τρόπο, οι δε μειώσεις των εκπομπών στους τομείς 
εντός και εκτός συστήματος εμπορίας ρύπων θα πρέπει αντιστοίχως έως το 2030 να ανέλθουν στο ύψος του 
43% και του 30% των αντίστοιχων επιπέδων του 2005.   

 Επιπλέον, στα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου τονίζεται η σημασία ενός αναμορφωμένου 
συστήματος εμπορίας εκπομπών, που θα λειτουργεί ορθά με ένα μέσο για τη σταθεροποίηση της αγοράς.  
Σύμφωνα με την πρόταση της Επιτροπής, θα αποτελεί το βασικό ευρωπαϊκό μέσο επίτευξης αυτού του 
στόχου.   

 Να κάμω μια διακοπή δαμαί.  Για να δείτε καμιά φορά, παρότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένας χώρος, ο 
μεγαλύτερος στον πλανήτη, όπου πραγματικά λαμβάνονται μέτρα για το περιβάλλον...  Όμως ερχόμαστε εδώ, 
για να δείτε καμιά φορά πώς δουλεύουν τα πράματα.  Έρχεται και λέει σε μια βιομηχανία:  «Ξέρεις, για να 
δικαιούσαι να εκπέμπεις τους ρύπους, πρέπει να τους αγοράζεις».  Ε, μα μια βιομηχανία που έν’ επικερδής και 
βγάζει εκατομμύρια και βέβαια εννά ʼγοράζει ρύπους.  Θα τους αγοράζει, θα συνεχίσει να ρυπαίνει τζιαι έτσι, 
αντί αυτά τα χρήματα να είναι πρόστιμα και να πηγαίνουν στην ανάπτυξη καινοτόμων μεθόδων μείωσης της 
δαπάνης για την ενέργεια -ενέργεια πιο φιλική στο περιβάλλον, ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, να πηγαίνει εκεί- 
φτάνουμε…  ∆ιότι, ξέρετε, εν ελέαμε προχτές στην επιτροπή, αγαπητέ αναπληρωτή πρόεδρε, κύριε Περδίκη, 
ότι, μέχρι το 2020, εννά μας το μηδενίσουν;  Τωρά λέουν ότι εννά το κρατήσουν.  Και μάλιστα εννά το 
κρατήσουν και για χώρες που το ακαθάριστο εθνικό τους προϊόν θα είναι από 60% και κάτω του μέσου όρου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆ηλαδή μπορεί και μετά το 2020 να μπορούμε να αγοράζουμε ρύπους.   

 Τζιαι θα ρωτήσω τζιαι κάτι άλλο.  Έχουμε τις έρευνες για τους υδρογονάνθρακες στην πατρίδα μας.  
Τζιείνους τους ρύπους ποιος θα τους πληρώνει;  Η ∆ημοκρατία;  Που θα εκλύονται από εκεί, από τις 
περιπτώσεις εκείνες, από τις βιομηχανίες που θα κάμουμε;  Θα γίνουν εκεί.  Λέω, κάμνω μια απορία.  Άρα 
λοιπόν, δεν πρέπει όλα να τα θυσιάζουμε στο βωμό του κέρδους.  Και όσο η οικονομία, τα λεφτά, το κέρδος 
εμπλέκονται σε θέματα περιβάλλοντος, σωστές δουλειές δε θα γίνουν.  Θα γίνονται πάντα μεσοβέζικες 
δουλειές, που θα τα βάλλουν ούλλα, θα είναι αυτό που λένε “win-win situation”.  Όλοι κερδίζουν, και οι 
επιχειρήσεις και το περιβάλλον.  Πράμα που -κατά την άποψή μου, αγαπητέ αναπληρωτή πρόεδρε- έν’ δαμαί 
το πρόβλημα. 

 Τώρα, όσον αφορά την Κύπρο, να σας διαβάσω τι λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τι εκάμαμε εμείς, τι 
έπρεπε να κάμουμε και τι δεν εκάμαμε.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δεσμευτεί να μειώσει τις εκπομπές αερίων 
του θερμοκηπίου, αλλά και να προστατεύσει τη ζωή, την υγεία και τις περιουσίες των πολιτών της με τη λήψη 
μέτρων για την αντιμετώπιση των αρνητικών επιπτώσεων της κλιματικής αλλαγής.  Συγκεκριμένα, με την 
ετοιμασία και εφαρμογή εθνικών στρατηγικών προσαρμογής στη βάση της αντίστοιχης ευρωπαϊκής 
στρατηγικής, που δημοσιεύτηκε το Μάρτη του 2013. 

 Είπε ο Γιώργος ο Περδίκης προηγουμένως ότι δεν έχει γίνει καμία διαβούλευση της Εθνικής Στρατηγικής 
για την Προσαρμογή στην Κλιματική Αλλαγή.  Η πληροφόρηση η δική μου είναι ότι έγινε και ότι κατέληξε το 
Σεπτέμβρη του 2014 και ότι μια τέτοια στρατηγική, την οποία θα διαβάσω παρακάτω για τους στόχους της, 
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υποτίθεται πρέπει να συζητηθεί και να αποφασιστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο.  ∆εν είμαι βέβαιος ότι έγινε 
τέτοιο πράμα, είναι η πληροφορία που έχω, την αναφέρω εδώ.  Απλώς για να ξέρετε ότι έγινε.  Στη στρατηγική 
τούτη αναφέρονται και η απερήμωση -η απερήμωση ετοιμάστηκε το 2006- και ο εθνικός σχεδιασμός για την 
ενεργειακή πολιτική, τα οποία και συμπεριλαμβάνονται στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα της Κύπρου για την 
Ανταγωνιστικότητα και την Αειφόρο Ανάπτυξη 2014-2020.  Τα κείμενα αυτά στηρίζονται στις αποφάσεις και τα 
μέτρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις κλιματικές αλλαγές και τη μείωση των εκπομπών των αερίων ρύπων, 
όπως επίσης και στις σχετικές διεθνείς συμβάσεις, λαμβάνοντας υπόψη βέβαια τις τοπικές ιδιαιτερότητες και τις 
εθνικές ανάγκες.  Τα μέτρα τώρα που προνοούνται μέσα απ’ αυτές τις στρατηγικές αφορούν εννιά με δέκα 
τομείς περίπου.   

 Πάμε πρώτα στους υδάτινους πόρους.  Μιλούν για μέτρα αύξησης της διαθεσιμότητας του νερού για 
ύδρευση, αύξησης της διαθεσιμότητας του νερού για άρδευση, διαφοροποίησης της χρήσης των υδάτινων 
πόρων, προστασίας της ποιότητας των νερών, μείωσης της ζήτησης νερού, αντιμετώπισης της ξηρασίας και 
προστασίας από πλημμύρες.   

 Όσον αφορά γεωργία-κτηνοτροφία: μέτρα μείωσης του κινδύνου απώλειας γεωργικής παραγωγής λόγω 
της ξηρασίας/λειψυδρίας, μέτρα αύξησης της γονιμότητας του εδάφους, μείωσης των εντόμων, ζιζανίων και 
ασθενειών στη γεωργική παραγωγή, μείωσης των ζημιών σε καλλιέργειες από ακραία καιρικά φαινόμενα, 
μείωσης των κινδύνων στην κτηνοτροφική παραγωγή, βελτίωση και προστασία των συνθηκών διαβίωσης των 
ζώων, προστασία των δασικών ειδών από έντομα και ασθένειες.   

 Για τα δάση: αντιμετώπιση των πυρκαγιών, μείωση της απώλειας της βιοποικιλότητας, προστασία από 
διάβρωση του εδάφους δασικής γης.   

 Αλιεία και ιχθυοκαλλιέργεια: αύξηση της αλιευτικής ικανότητας, προστασία του φυσικού περιβάλλοντος 
και της ποικιλίας ιχθυοαποθεμάτων, μείωση του κόστους συνεπειών για τους αλιείς.   

 Παράκτιες ζώνες: προστασία από τη διάβρωση της παράκτιας ζώνης, προστασία από παράκτιες 
πλημμύρες, μείωση του κινδύνου υποβάθμισης των παράκτιων οικοσυστημάτων, προστασία του αριθμού και 
της κατανομής φυτικών και ζωικών ειδών στα χερσαία οικοσυστήματα.   

 Βιοποικιλότητα: προστασία της βιοποικιλότητας του γλυκού νερού, προστασία της θαλάσσιας 
βιοποικιλότητας.   

 Τέλος, μέτρα για το έδαφος, για την ενέργεια, για τις υποδομές, για τον τουρισμό, για τη δημόσια υγεία.   

 Σε σχέση με τη διαχείριση τώρα των στερεών αποβλήτων, τα μέτρα και οι δράσεις που προνοούνται 
αφορούν το κλείσιμο των δύο παράνομων χωματερών το συντομότερο δυνατό και σύμφωνα με το 
χρονοδιάγραμμα που έχει συμφωνηθεί μεταξύ των κυπριακών αρχών και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και 
αποκατάσταση των χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης αποβλήτων, την επέκταση και πύκνωση του δικτύου 
συλλογής αποβλήτων, τα λεγόμενα “πράσινα σημεία” -που ακόμα περιμένουμε την εφαρμογή τους και έληξαν 
και τα χρονοδιαγράμματα που ο ίδιος ο Υπουργός Εσωτερικών έβαλε- με στόχο την πλήρη γεωγραφική 
κάλυψη της χώρας, την αναβάθμιση υφιστάμενων υποδομών ή/και τη δημιουργία νέων υποδομών διαχείρισης 
αποβλήτων, βάσει του αναθεωρημένου σχεδίου διαχείρισης.   

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, αυτό που είπα προηγουμένως για τις χωματερές, ξέρετε ότι πήραμε μια 
παράταση μέχρι το 2016, για να κλείσουν οι δύο χωματερές.  Εν τω μεταξύ, από τις συνεδριάσεις της 
επιτροπής ουκ ολίγες φορές έχουμε δει ότι, μπορεί να μιλούμε επίσημα για δύο χωματερές, στην ουσία όμως 
υπάρχουν πολλές άλλες χωματερές, τις οποίες πρέπει το κράτος να έρθει να ελέγξει και να κλείσει, να μην 
υπάρχουν αυτά τα πράματα.  Γιατί μεν νομίζετε ότι έχουμε να κάμουμε με παλαβούς!  Βλέπουν τι γίνεται στην 
πατρίδα μας.  Και δεν είναι μόνο αυτές οι δύο χωματερές που έχουμε συμφωνήσει να κλείσουν· υπάρχουν και 
άλλες.   

 ∆ράσεις πρόληψης δημιουργίας αποβλήτων, ενημερωτικές εκστρατείες, ετοιμασία οδηγιών μείωσης 
δημιουργίας αποβλήτων για τα νοικοκυριά, για τις επιχειρήσεις, προώθηση της οικιακής κομποστοποίησης, 
υιοθέτηση νομοθετικών ρυθμίσεων, ανάπτυξη δικτύου εργαστηρίων επισκευής, προγράμματα ολοκληρωμένης 
διαχείρισης -το λεγόμενο “zero waste approach”- σε απομακρυσμένες περιοχές για μέγιστη αξιοποίηση των 
αποβλήτων τους, όπως παραδείγματος χάριν σε ορεινές περιοχές, με σκοπό την όσο το δυνατό μικρότερη 
ανάγκη μεταφοράς σύμμεικτων αποβλήτων προς κεντρικές μονάδες διαχείρισης, τα λεγόμενα ΟΕ∆Α ή τα 
ΧΥΤΑ.  Τέτοια προγράμματα θα περιλαμβάνουν ενημερωτικές εκστρατείες μείωσης της παραγωγής 
αποβλήτων, εργαστήρια επισκευής αγαθών, προώθηση της οικιακής κομποστοποίησης.  Προγράμματα 
μείωσης παραγωγής χωριστής συλλογής και αξιοποίησης αποβλήτων σε δήμους ή συμπλέγματα κοινοτήτων, 
με σκοπό τη μείωση των σύμμεικτων αποβλήτων που καταλήγουν σε ταφή και αύξηση του ποσοστού 
συλλογής υψηλής ποιότητας ανακυκλώσιμου υλικού, παραδείγματος χάριν αγορά κατάλληλου εξοπλισμού, 
εκπαίδευση προσωπικού των εμπλεκόμενων φορέων, εκστρατείες ευαισθητοποίησης του κοινού. 

 Τώρα θέλω να τελειώσω και να σας πω τι προτείνω.  Θέλω να ακούσετε την άποψή μου.  Νομίζω ότι 
αξίζει τον κόπο να την ακούσετε.  Θα ήθελα να σταθώ στο γεγονός ότι σε επίπεδο πολιτικό και κυρίως 
ετοιμασίας κειμένων στρατηγικής εκάμαμε κάποια βήματα προόδου.  Επιτέλους εκάτσαμε τζιαι συζητούμε.  



  
 

1019 
 

Έστω, συζητούμε όμως.  Το ζητούμενο όμως είναι αυτά να τεθούν σε εφαρμογή, στη βάση μακρόπνοων 
πλάνων και μη αποσπασματικών εφαρμογών.  Το παρελθόν μάς έχει δείξει ότι, ακόμη και τα μέτρα που 
υλοποιούνται υλοποιούνται χωρίς συντονισμό και εποπτεία, υλοποιούνται χωρίς συνέχεια και χωρίς 
επικαιροποίηση.  Το πρόβλημα της έλλειψης συντονισμού θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με τη σύσταση 
μονάδων ευθύνης, βάσει αρμοδιοτήτων, έτσι ώστε να παρακολουθείται ο βαθμός υλοποίησής τους, να 
αξιολογείται και να αναθεωρείται, όπως προβλέπεται και στη στρατηγική για την προσαρμογή.   

 Επιπλέον, με βάση τα μέτρα προσαρμογής που προτείνονται για τους έντεκα σημαντικούς τομείς της 
οικονομίας που σας έχω αναφέρει προηγουμένως, θα ετοιμαστούν αντίστοιχα λεπτομερή σχέδια μέτρων για 
κάθε τομέα.  Πρέπει να ετοιμαστούν.  Να λάβουμε υπόψη τις τρέχουσες δημοσιονομικές συνθήκες, το κόστος 
και τα αναμενόμενα οφέλη τους και την ευκολία προσαρμογής ή εφαρμογής τους.  Τα μέτρα με χαμηλό κόστος 
και σημαντική εισφορά στην προσαρμογή θα πρέπει να προωθηθούν το συντομότερο.  Τόσο η εμπειρία όσο 
και οι μελέτες που έχουν διενεργηθεί καταδεικνύουν ότι η καθυστέρηση στη λήψη μέτρων για προσαρμογή 
αυξάνουν το κόστος τους.   

 Επίσης τονίζεται η ανάγκη εφαρμογής κατάλληλης και έγκαιρης τιμολογιακής πολιτικής για το νερό.  Οι 
αυξήσεις που θα έπρεπε να επιβληθούν, ώστε η τιμή του νερού να αντικατοπτρίζει και το κόστος της 
σπανιότητάς του, θα ήταν πολύ χαμηλότερες από εκείνες που πρέπει να επιβληθούν σήμερα, ενώ παράλληλα 
το υδατικό ισοζύγιο θα ήταν βελτιωμένο.   

 Επισημαίνουμε επίσης ότι έχουν παρέλθει χρόνια από την ετοιμασία του Σχεδίου ∆ράσης για την 
Καταπολέμηση της Απερήμωσης.  ∆εν έχουν ληφθεί ακόμα οποιαδήποτε μέτρα για εφαρμογή των εισηγήσεων 
που περιλαμβάνονται σε αυτό.  Η αξιοποίηση των κονδυλίων από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής 
Ανάπτυξης και το Ταμείο Συνοχής ανέρχεται στα €661 εκατομ. και είναι σημαντικό να τύχουν κατάλληλης και 
πλήρους αξιοποίησης. 

 Τέλος και δεδομένου ότι τα ζητήματα αυτά αποτελούν τη συνεργασία όχι μόνο του δημόσιου τομέα, αλλά 
και ευρύτερα της κοινωνίας των πολιτών, εκείνο το οποίο απαιτείται είναι η ενίσχυση, η καθιέρωση ανοικτών 
διαδικασιών διαβούλευσης με τους πολίτες και εμπλοκής τους στις διαδικασίες συνσχεδιασμού και λήψης των 
αποφάσεων.  Κάτι τέτοιο προϋποθέτει στα σχετικά θέματα ενίσχυση των εκπαιδευτικών διαδικασιών σε όλες 
τις μορφές και τύπους εκπαίδευσης, όπως επίσης και ενίσχυση της καινοτομίας και της έρευνας σε σχέση με το 
συγκεκριμένο ζητούμενο. 

 Ευχαριστώ για την υπομονή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Θα μπορούσα να σας ταλαιπωρήσω τζι άλλο, αλλά απέφυγά το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αδάμου, σε ευχαριστούμε για την ομιλία σας. 

 Παρακαλώ, τώρα η κ. Μαυρονικόλα της Ε∆ΕΚ έχει το λόγο. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά τις εμπεριστατωμένες ομιλίες των συναδέλφων κ. Περδίκη και κ. Αδάμου νομίζω ότι έχουν λεχθεί 
όλα, αλλά θα δείξετε υπομονή για εφτά λεπτά, γιατί θεωρούμε και εμείς ότι είναι ένα σημαντικό θέμα για το 
οποίο θα πρέπει να τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και κυρίως ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το για σαράντα χρόνια άλυτο κυπριακό πρόβλημα και η βαθιά οικονομική και κοινωνική κρίση τις οποίες 
βιώνει ο τόπος και ο λαός δικαίως κατέχουν εξέχουσα θέση στον κατάλογο των προτεραιοτήτων μας. 

 Το υπό συζήτηση θέμα δεν υπολείπεται όμως αξίας και σημασίας, γιατί ακριβώς άπτεται της υγείας και 
της ίδιας της ζωής των ανθρώπων και με τον ένα ή τον άλλο τρόπο επηρεάζει την πορεία ανάπτυξης του 
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κράτους.  Η κατάσταση η οποία έχει δημιουργηθεί γύρω από το περιβάλλον δημιουργεί σοβαρούς κινδύνους 
μπροστά στους οποίους δεν μπορούμε να αδιαφορήσουμε ούτε να εφησυχάσουμε.   

 Το πρόβλημα δεν είναι μόνο κυπριακό.  ∆εν αφορά μόνο την πατρίδα μας.  Είναι πρόβλημα ευρωπαϊκό.  
Είναι πρόβλημα παγκόσμιο.  Τον περασμένο Οκτώβρη οι ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης συμφώνησαν όσον 
αφορά στο πλαίσιο για τις κλιματικές αλλαγές και την ενέργεια 2020-2030, όπως αυτό προτάθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον Ιανουάριο του 2014.  Στόχος του πλαισίου είναι να καταστεί η οικονομία και το 
σύστημα ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης πιο ανταγωνιστικά, ασφαλή και βιώσιμα, προσβλέποντας στην 
υλοποίηση δύο φιλόδοξων πολιτικών.  Πρώτον, να υπάρξει μείωση των εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα κατά 
40% σε σύγκριση με το 1990 και, δεύτερον, 27% της ενέργειας να προέρχεται από ανανεώσιμες πηγές. 

 Μέσα από τους δύο αυτούς στόχους επιδιώκεται η εξασφάλιση χαμηλών εκπομπών διοξιδίου του 
άνθρακα και παράλληλα η δημιουργία ασφαλούς και ανταγωνιστικού ενεργειακού συστήματος, που θα 
διασφαλίζει μια οικονομικά προσιτή ενέργεια για όλους τους καταναλωτές, θα μειώνει την εξάρτηση από 
εισαγωγές ενέργειας και θα δημιουργεί προοπτικές για την ανάπτυξη και την απασχόληση. 

 Πέραν τούτων σαφής είναι η στόχευση εξεύρεσης λύσης στο μεγάλο πρόβλημα των κλιματικών 
αλλαγών.  Ένα πρόβλημα που δυστυχώς επιδεινώνεται χρόνο με το χρόνο, σε βαθμό που αγγίζει τα όρια της 
κοινωνικής μάστιγας με απρόβλεπτες συνέπειες.  Υποσιτισμός, πλημμύρες, επιπτώσεις στις ανθρώπινες 
ασθένειες κ.λπ. 

 Η ένταση της κλιματικής αλλαγής στην περιοχή της ανατολικής Μεσογείου δεν μπορεί φυσικά να 
περιοριστεί από δράσεις αποκλειστικά των κυπριακών αρχών.  Παρ’ όλα αυτά, ο μετριασμός των 
αναμενόμενων επιπτώσεων στην Κύπρο μπορεί να είναι εφικτός, εφόσον ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα.  Σε 
αρκετούς τομείς της οικονομίας, όπως οι υδάτινοι πόροι, η γεωργία, τα δάση, ο τουρισμός και η ενέργεια, οι 
επιπτώσεις από τις κλιματικές αλλαγές είναι γνωστές.  Σε αυτό όμως που υστερούμε είναι η αποτελεσματική 
εφαρμογή των ήδη αποφασισμένων μέτρων πολιτικής, όπως η στρατηγική για την απερήμωση, η στρατηγική 
για την αειφόρο ανάπτυξη, οι νομοθεσίες για εξοικονόμηση ενέργειας.  

 Υπάρχουν όμως και τομείς όπου οι επιπτώσεις δεν είναι άμεσα προβλέψιμες.  Τομείς όπως η δημόσια 
υγεία και βιοποικιλότητα, η αύξηση της στάθμης της θάλασσας δεν μπορούν να μείνουν χωρίς μέτρα 
παρακολούθησης και αξιολόγησης για τη μετέπειτα εφαρμογή πολιτικών που θα προβλέψουν και θα 
αντιμετωπίσουν τυχόν προβλήματα.   

 Σε περιόδους οικονομικής κρίσης και ύφεσης πολιτικές και μέτρα προώθησης περιβαλλοντικών 
ζητημάτων αντιμετωπίζονται με σκεπτικισμό.  Αυτό είναι ως ένα βαθμό φυσιολογικό, αλλά θεωρούμε ότι δεν 
μπορεί να λειτουργήσει αποτρεπτικά στην υλοποίηση των στόχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αντίθετα, 
θεωρούμε ότι μπορεί να αποτελέσει τη βάση μιας νέας πολιτικής, η οποία θα αποβεί προς όφελος της 
κυπριακής οικονομίας, με την ενίσχυση τόσο της κρατικής όσο και της ιδιωτικής πρωτοβουλίας για χρήση 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.   

 Το 2014 η παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ήταν πολύ χαμηλή σε σχέση με τις 
πραγματικές δυνατότητες της Κύπρου.  Οι στόχοι που έχει θέσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία μέχρι και το 2020, και 
που είναι το 16% της ενέργειας που παράγουμε να είναι από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, φαίνεται να μην 
μπορούν να υλοποιηθούν.   

 Σύμφωνα και με την εθνική στρατηγική για την προσαρμογή στην κλιματική αλλαγή, τα μέτρα που 
εφαρμόζονται στην Κύπρο και θεωρούνται ότι αυξάνουν την ικανότητα προσαρμογής του ενεργειακού τομέα 
της Κύπρου στην κλιματική αλλαγή κατηγοριοποιούνται σε τρεις ομάδες.  Πρώτον, μέτρα για αύξηση της 
προσφοράς της ενέργειας, δεύτερον, μέτρα για τη διαφοροποίηση του ενεργειακού μείγματος, και, τρίτον, 
μέτρα για εξοικονόμηση ενέργειας. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει προχωρήσει στην εισήγηση μέτρων για την αντιμετώπιση της αύξησης της 
ενεργειακής ζήτησης στην Κύπρο λόγω της κλιματικής αλλαγής.  Μεταξύ άλλων έχει προτείνει την αύξηση της 
παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας με τη μείωση των τελών σύνδεσης των μονάδων 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, την αύξηση της παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας με 
ειδική χρηματοδότηση για την προώθησή της και το σχήμα επιχορηγήσεων για την ενθάρρυνση της χρήσης 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο βιομηχανικό και γεωργικό τομέα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μπροστά μας ξεδιπλώνεται ένας μακρύς και δύσκολος δρόμος γεμάτος προκλήσεις, που, για να 
αντιμετωπιστούν, θα πρέπει να εντείνουμε τις προσπάθειές μας προς την επίτευξη των στόχων που έχει θέσει 
η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Προς το παρόν, σύμφωνα και με επίσημες παραδοχές, βρισκόμαστε ακόμα μακριά από 
τους στόχους που έχουν τεθεί.  Μέτρα σίγουρα λαμβάνονται, αλλά εκ του αποτελέσματος δε φαίνεται να είναι 
ικανοποιητικά.  Η οικονομική κρίση δεν μπορεί να αποτελεί δικαιολογία για την όποια ολιγωρία. 
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 Αντιμετωπίζοντας κατάφατσα τη σκληρή πραγματικότητα, ας επιχειρήσουμε να μετατρέψουμε τις 
συνθήκες της κρίσης σε πλεονέκτημα, με πολιτικές και εθνική στρατηγική φιλική προς το περιβάλλον και που 
ταυτόχρονα θα δημιουργεί προοπτικές ανάπτυξης.  Προς την κατεύθυνση αυτή θεωρούμε ότι θα βρούμε 
σύμμαχο την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Μαυρονικόλα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επιτρέψετέ μου καταρχάς να συγχαρώ τους δύο συναδέλφους για τις ομιλίες τους.  Να σημειώσω μόνο 
ότι, επειδή δεν ολοκλήρωσα εγώ την ομιλία μου λόγω έλλειψης χρόνου, αναφέρω στην ομιλία μου, την οποία 
κατέθεσα, ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος το 2010 ετοίμασε στρατηγική αντιμετώπισης των κλιματικών αλλαγών.  
Και μάλιστα την έχει περάσει από μια πολύ ενδιαφέρουσα διαδικασία δημόσιου διαλόγου, στον οποίο 
συμμετείχα και εγώ προσωπικά, και με χρηματοδότηση από το ευρωπαϊκό πρόγραμμα LIFE.   

 Αυτό που είπα ότι δεν έγινε διαβούλευση είναι στον καθορισμό των ποσοτικών στόχων, δηλαδή στις 
θέσεις της Κύπρου, όταν πήγε στην Ευρωπαϊκή Ένωση τον Οκτώβρη του 2014, για να καθοριστούν οι εθνικοί 
στόχοι.  Όπως προηγούμενα βέβαια και στην προηγούμενη διακυβέρνηση δεν έγινε δημόσια διαβούλευση, για 
να διαμορφωθεί από τον κοινωνικό διάλογο ποια θα είναι η πρόταση της κυπριακής κυβέρνησης στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με αποτέλεσμα να καθοριστούν και πάλι χαμηλοί στόχοι.   

 Τώρα, τους χαμηλούς στόχους μπορεί κάποιος να πει ότι είναι και πιο εύκολο να τους πετύχουμε, για να 
μην πληρώνουμε και προστίματα.  Αλλά αυτό δείχνει και μια έλλειψη οράματος.  Από την άλλη, όταν το όραμα 
δε συνεπάγεται και δε συνοδεύεται από ένα πρόγραμμα και μία απόφαση για εφαρμογή των σχεδιασμών, 
όπως περιέγραψε και πριν ο κ. Αδάμου, και δυστυχώς και αυτά τα οποία αυτοδεσμευτήκαμε να κάνουμε δεν τα 
έχουμε υλοποιήσει ως κράτος, τότε μπαίνει ένα ερωτηματικό αν θα πρέπει να βάλλουμε υψηλούς στόχους. 

 Αυτό όμως που θέλω τελικά, Πρόεδρε, να επανέλθω και να το υπογραμμίσω, γιατί είναι και δική μας 
ευθύνη, είναι να μπορέσουμε μέσα από την τροποποίηση της νομοθεσίας που βρίσκεται ενώπιόν μας να 
εξαναγκάσουμε την πολιτεία να επενδύσει στους τομείς των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και της 
εξοικονόμησης ενέργειας.  Γιατί να θυμίσω ότι η πιο φτηνή ενέργεια δεν προέρχεται ούτε από το φυσικό αέριο 
ούτε από τον ήλιο ούτε από τον αέρα.  Η πιο φτηνή ενέργεια, λέμε εμείς οι Οικολόγοι, είναι αυτή που δεν 
καταναλώνεται, δηλαδή αυτή που εξοικονομήθηκε!  Αυτή είναι η πιο φτηνή κιλοβατώρα.   

 Άρα, έχουμε πολλά να κάνουμε στην επένδυση.  Αυτό το κτίριο που ζούμε αυτή τη στιγμή και 
δουλεύουμε είναι εξαιρετικά ενεργοβόρο.  Θα μπορούσε να λειτουργήσει με το ένα δέκατο λιγότερης ενέργειας.  
Και στο φωτισμό και στη θέρμανση και στον κλιματισμό.  Επενδύοντας!  Επενδύοντας πoυ;  Στις μονώσεις!  
Στις καλύτερες κατασκευαστικές λύσεις.  Σημαίνει δουλειά σε ποιο τομέα;  Στον τομέα εκείνο ο οποίος πάσχει, 
στον κατασκευαστικό τομέα.  Και χαίρομαι που επιτέλους ήρθαν και οι σύνδεσμοι των εργολάβων και των 
εργοληπτών και λένε꞉ «Έχουν δίκαιο οι Οικολόγοι. ∆ώστε μας προγράμματα ενεργειακής αναβάθμισης των 
κτιρίων».  Πώς;  Από τα λεφτά τα οποία έχουμε στη διάθεσή μας.  

 Μέχρι το 2020 με τη διάθεση των ρύπων, του συστήματος που περιέγραψε ο πρόεδρος της επιτροπής, 
το οποίο δεν είναι το καλύτερο, διότι είναι μέσα στη λογική της αγοράς και του κέρδους, μπορεί η Κύπρος να 
εισπράξει μέχρι €70 εκατομ.  Ας τα εισπράξει, να τα επενδύσει στον κατασκευαστικό τομέα, να βελτιώσουμε τα 
σπίτια, τα γραφεία, να χρησιμοποιήσουμε περισσότερες ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, να δημιουργήσουμε 
πράσινες θέσεις εργασίας. 

 Και το δίλημμα δεν είναι της μελλοντικής γενιάς ούτε της μελλοντικής κυβέρνησης ούτε της μελλοντικής 
Βουλής.  Οι αποφάσεις πρέπει να παρθούν τώρα από τη σημερινή Βουλή, από τη σημερινή κυβέρνηση και 
από τη σημερινή γενιά.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και πέραν αυτών που αναφέρατε, κύριε Περδίκη, να προσθέσουμε ότι σε μία χώρα όπου η ηλιοφάνεια 
είναι τριακόσιες είκοσι πέντε-τριακόσιες τριάντα μέρες το χρόνο δεν έχουμε φτάσει σε τέτοια επίπεδα 
παραγωγής ενέργειας από τον ήλιο, που να μειώνεται η σπατάλη, μάλλον η εξαγωγή συναλλάγματος για 
πετρέλαιο, για μαζούτ, για όλα αυτά.  Θα μπορούσαμε να κάνουμε πολλά πάνω στα φωτοβολταϊκά ή στη 
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χρήση του ήλιου. 

 Λοιπόν, ποιος θέλει να προσθέσει για λίγα λεπτά; 

 Θέλετε να το αφήσουμε και να ανοίξουμε το θέμα την ερχόμενη Πέμπτη, μετά που θα ολοκληρωθεί… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ετοιμαστείτε, αν θα ζωντανέψουμε το Κεφάλαιο Τέταρτο! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Ιανουαρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.121-2014). 

 2. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.264-2014). 

 3. Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.265-2014). 

 4. Ο περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.272-2014).  

 5. Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.273-2014). 

 6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.088-2014). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.003-2015). 

 8. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους 
Τομείς Έρευνας και ∆ιάσωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.271-2014). 

 9. Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών για τη Σήμανση 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014.  
(Αρ. Φακ. 23.03.051.080-2014). 

 10. Οι περί Προστασίας της Μητρότητας (Ασφάλεια και Υγεία 
στην Εργασία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.081-2014). 

 11. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία 
των Νέων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.082-2014). 
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 12. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί 
Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.083-2014). 

 13. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.084-2014). 

 14. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία 
από τον Αμίαντο) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.085-2014). 

 15. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
(Μεταθέσεις των Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των 
Ευρύτερων Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

 16. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας και 
Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

 17. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των 
Υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- 
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση 
των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα 
που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να 
επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής 
ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 [Στις 27 Ιανουαρίου 2015 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη:  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 22 Ιανουαρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., προστίθενται τα ακόλουθα 
θέματα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.272-2014).  

 2. Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.273-2014)]. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.43 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
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Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γιώργος Μισός Αριστοτέλης 

∆αμιανού Άριστος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νικολαΐδης Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Εισήγηση του κ. Νίκου Νουρή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014» και απόφαση για αναβολή του. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Α. 
Φακοντής, Μ. Μαυρίδης, Ρ. Μαυρονικόλα, Ν. Νουρής, Γ. Προκοπίου, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας, Π. 
Σταυριανός, Ζ. Ζαχαρίου, Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Ελεγκτή Εναέριας 
Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους με τον τίτλο 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέση Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015». 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι μέχρι σήμερα ενέργειες του Υπουργικού Συμβουλίου σχετικά με τις νομικές υποχρεώσεις του για 
μέριμνα υπέρ των ατόμων με αυτισμό - Ερωτήματα σχετικά με την εφαρμογή του θεσμού του 
καλοκαιρινού σχολείου - Μέση ημερήσια λιανική τιμή των καυσίμων κατά τα έτη 2008-2014 - 
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Υπολειτουργία του Αναισθησιολογικού Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού λόγω απουσίας 
αναισθησιολόγου - Πιθανά προβλήματα στον κυπριακό τουρισμό λόγω υποτίμησης του ρουβλίου και 
ανάγκη λήψης μέτρων - Το ενδεχόμενο καταγγελιών για μη έκδοση απόδειξης αγοράς αγαθού ή 
υπηρεσίας. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η εγκατάσταση συστήματος αυτόματης τηλεφωνικής ανταπόκρισης στο Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
και τυχόν συνέπειες για την εργοδότηση τυφλών - Ανάγκη λήψης μέτρων για αποτροπή περιστατικών 
βίας κατά γυναικών - ∆ιαδικασία εγκατάστασης ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες των προσφυγικών 
συνοικισμών - Ενημέρωση για τα μέτρα αντιμετώπισης της προσβολής των φοινικόδεντρων από το 
αιγυπτιακό σκαθάρι - Οι πενήντα μεγαλύτεροι οφειλέτες του Τμήματος Φορολογίας (εμπιστευτική 
απάντηση) - Εισήγηση για τροποποίηση του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων Νόμου - Ο αριθμός, τα καθήκοντα, τα προσόντα και η επιμόρφωση των λειτουργών στις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας - Καταγγελίες για καθυστερήσεις στις επιστροφές φόρου 
προστιθέμενης αξίας - Η κατάσχεση φωτογραφιών από την έκθεση “∆ιόρθωση” της Accept-ΛΟΑΤ 
Κύπρου από την αστυνομία - Οι λόγοι μεταφοράς κυοφορούσας γυναίκας με ιδιωτικό όχημα προς το 
νοσοκομείο Πάφου και το ενδεχόμενο στελέχωσης των επαρχιακών νοσοκομείων με γυναικολόγο 
(εμπιστευτική απάντηση). 

7. Αγορεύσεις [Γ. Περδίκης, Α. Αδάμου, Ρ. Μαυρονικόλα, προεδρεύων (Σ. Φυττής)] για το θέμα «Οι στόχοι 
που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-
2030 και τα μέτρα που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι εθνικοί 
στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 29ης Ιανουαρίου 2015 

Ώρα έναρξης: 4.40 μ.μ. 

Αρ. 19 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, 
επειδή υπάρχουν τρεις προτάσεις νόμου οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για τις οποίες υπάρχει εισήγηση 
να κηρυχθούν επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι προτάσεις νόμου τιτλοφορούνται «Ο περί  
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», κατατέθηκε από πλευράς 
ΑΚΕΛ, «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 
κατατέθηκε από ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ, και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2015», κατατέθηκε από τους Οικολόγους.  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, αυτές οι 
προτάσεις νόμου κηρύσσονται επείγουσες και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές με 
την παράκληση να συνέλθουν, για να τις μελετήσουν και να ετοιμάσουν τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.016-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.017-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2015 Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.019-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Αποβλήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.020-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος 

6. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.003-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

7. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.004-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος 

8. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση 
Κινητής Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα 
Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.007-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

11. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις 
των Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου 
των Ευρύτερων Εναλλάξιμων 
Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Νομικών  

13. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- 
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

14. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2014 του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, 
ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2015, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2014  
[Νόμος αρ.12(ΙΙ) του 2014]. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.009-2015). 

Αντώνη Αντωνίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Συγκοινωνιών και Έργων  

2. Ο περί της Αναστολής της Έκδοσης 
Ενταλμάτων Φυλάκισης σε Ορισμένες 
Περιπτώσεις (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.010-2015). 

∆ημήτρη Συλλούρη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Το 
πρώτο θέμα αναβάλλεται για δύο εβδομάδες, για να εξεταστεί από την επιτροπή. 

 Τα θέματα 2 και 3 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας 
των Ιδρυμάτων Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το δεύτερο θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/36/ΕΕ σχετικά με την πρόσβαση στη δραστηριότητα πιστωτικών 
ιδρυμάτων και την προληπτική εποπτεία πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων.  Ειδικότερα, 
ενίσχυση της ποιότητας και της ποσότητας της κεφαλαιακής βάσης των πιστωτικών ιδρυμάτων, ενίσχυση της 
ποιότητας των προσώπων που πραγματικά τα διευθύνουν, προληπτική εποπτεία από την Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου, εταιρική διακυβέρνηση και πολιτικές που πρέπει να εφαρμόζονται αναφορικά με τις αποδοχές των 
ανώτατων διοικητικών στελεχών, καθορισμός διοικητικών προστίμων και διοικητικών κυρώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το τρίτο θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέας νομοθεσίας, που να ρυθμίζει τη μακροπροληπτική εποπτεία των ιδρυμάτων (πιστωτικά 
ιδρύματα και επιχειρήσεις επενδύσεων) και άλλα συναφή θέματα, για σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία 
2013/36/ΕΕ σχετικά με την πρόσβαση στη δραστηριότητα πιστωτικών ιδρυμάτων και την προληπτική εποπτεία 
πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και «Ο περί 

Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 19 Ιανουαρίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ) και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
Νόμου για την εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/36/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
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26ης Ιουνίου 2013 σχετικά με την πρόσβαση στη δραστηριότητα πιστωτικών ιδρυμάτων και την προληπτική 
εποπτεία πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων, για την τροποποίηση της Οδηγίας 2002/87/ΕΚ 
και για την κατάργηση των Οδηγιών 2006/48/ΕΚ και 2006/49/ΕΚ.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας που να ρυθμίζει τη 
μακροπροληπτική εποπτεία των ιδρυμάτων (πιστωτικά ιδρύματα και επιχειρήσεις επενδύσεων) και άλλα 
συναφή θέματα, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/36/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013 σχετικά με την πρόσβαση στη δραστηριότητα πιστωτικών ιδρυμάτων και 
την προληπτική εποπτεία πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων, για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 2002/87/ΕΚ και για την κατάργηση των Οδηγιών 2006/48/ΕΚ και 2006/49/ΕΚ. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο, η Οδηγία 2013/36/ΕΕ  πρέπει, μαζί με τον 
Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 575/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013 
σχετικά με τις απαιτήσεις προληπτικής εποπτείας για πιστωτικά ιδρύματα και επιχειρήσεις επενδύσεων και την 
τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 648/2012, να θέσει το νομικό πλαίσιο που θα διέπει την πρόσβαση 
σε δραστηριότητες των ιδρυμάτων (πιστωτικά ιδρύματα και επιχειρήσεις επενδύσεων), καθώς και το εποπτικό 
πλαίσιο και τους κανόνες προληπτικής εποπτείας των εν λόγω ιδρυμάτων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το πρώτο νομοσχέδιο μεταξύ άλλων 
σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η ενίσχυση της ποιότητας και της ποσότητας της κεφαλαιακής βάσης των πιστωτικών ιδρυμάτων, 
καθώς και της ποιότητας των προσώπων που πραγματικά διευθύνουν τα πιστωτικά ιδρύματα. 

2. Η προληπτική εποπτεία των πιστωτικών ιδρυμάτων από την ΚΤΚ. 

3. Η εταιρική διακυβέρνηση των πιστωτικών ιδρυμάτων, καθώς και οι πολιτικές που πρέπει να 
εφαρμόζονται αναφορικά με τις αποδοχές των ανώτατων διοικητικών στελεχών τους. 

4. Ο καθορισμός διοικητικών προστίμων και διοικητικών κυρώσεων που δύναται να επιβάλλει η ΚΤΚ, σε 
περίπτωση που πιστωτικό ίδρυμα παραβαίνει τις διατάξεις της ισχύουσας ευρωπαϊκής και εθνικής 
νομοθεσίας.   

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, προτείνεται όπως η ΚΤΚ καταστεί η 
εντεταλμένη αρχή η οποία, σε συνεργασία και συνεννόηση με τις αρμόδιες εποπτικές αρχές του 
χρηματοοικονομικού τομέα, θα εφαρμόζει συγκεκριμένες διατάξεις της Οδηγίας 2013/36/ΕΕ και του 
Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 575/2013.   

 Ειδικότερα, με το δεύτερο νομοσχέδιο καθορίζονται μεταξύ άλλων οι αρμοδιότητες και οι υποχρεώσεις 
της ΚΤΚ ως αρμόδιας αρχής για τη μακροπροληπτική επίβλεψη του χρηματοοικονομικού συστήματος 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τις εξαιρέσεις από τις απαιτήσεις τήρησης αποθέματος ασφαλείας διατήρησης κεφαλαίου από τα 
ιδρύματα, καθώς και αντικυκλικού κεφαλαίου αποθέματος ασφαλείας. 

2. Τον προσδιορισμό σε ενοποιημένη βάση των παγκόσμιων συστημικά σημαντικών ιδρυμάτων (G-SII) σε 
συνεργασία και συνεννόηση με τις αρμόδιες αρχές, καθώς και σε εξατομικευμένη, υποενοποιημένη ή 
ενοποιημένη βάση, ανάλογα με την περίπτωση, των άλλων συστημικά σημαντικών ιδρυμάτων (O-SII) 
και την υποχρέωση διατήρησης αποθέματος ασφαλείας από O-SII. 

3. Την απαίτηση διατήρησης αποθέματος ασφαλείας συστημικού κινδύνου από τα ιδρύματα.  

4. Την παρακολούθηση του μακροπροληπτικού ή συστημικού κινδύνου σε εθνικό επίπεδο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσαν 
την επιτροπή ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε υποχρέωση εναρμόνισης με την Οδηγία 2013/36/ΕΕ μέχρι την 
31η ∆εκεμβρίου 2013 και ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαβίβασε αιτιολογημένη γνώμη παράβασης για μη 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, με την οποία απαιτούσε όπως η ∆ημοκρατία 
συνεμορφώνετο εντός δύο μηνών από τη λήψη της, δηλαδή μέχρι τις 17 ∆εκεμβρίου 2014.  Ωστόσο, σύμφωνα 
με τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην κατάθεση των νομοσχεδίων στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, η οποία τελικά έγινε στις 11 ∆εκεμβρίου 2014, και κατ’ επέκταση στην εναρμόνιση 
με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, οφείλεται κυρίως στο μεγάλο φόρτο εργασίας των εποπτικών αρχών στις οποίες 
είχε ανατεθεί η ετοιμασία των νομοσχεδίων. 

 Κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
ότι λόγω των ασφυκτικών χρονικών πλαισίων για συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς τις 
αιτιολογημένες γνώμες που επιβλήθηκαν εναντίον της η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας δεν προέβη σε 
νομοτεχνικό έλεγχο όσον αφορά τη συμμόρφωση με το κοινοτικό κεκτημένο αλλά μόνο στον παραδοσιακό 
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νομοτεχνικό έλεγχο, δεν προέβη δηλαδή σε αντιπαραβολή των νομοσχεδίων με τις διατάξεις της 
μεταφερόμενης Οδηγίας 2013/36/ΕΕ, όπως είναι η ενδεδειγμένη διαδικασία. 

 Ως εκ τούτου, όπως επισήμανε ο πιο πάνω εκπρόσωπος, στο παρόν στάδιο προέχει η συμμόρφωση με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο και κατ’ επέκταση η ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, ώστε η ∆ημοκρατία να 
αποφύγει τυχόν κυρώσεις.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι, σε περίπτωση που προκύψουν οποιαδήποτε λάθη ή 
παραλείψεις στους προτεινόμενους νόμους, αυτά θα ρυθμιστούν σε κατοπινό στάδιο μέσω τροποποιητικών 
νομοσχεδίων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των νομοσχεδίων, η εκπρόσωπος της ΚΤΚ υπέβαλε σειρά εισηγήσεων για 
βελτίωση του κειμένου του πρώτου νομοσχεδίου, οι οποίες αφορούν κυρίως νομοτεχνικές και εναρμονιστικής 
φύσεως βελτιώσεις.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ζήτησε από τους αρμόδιους κυβερνητικούς εκπροσώπους όπως 
εξεταστούν οι εισηγήσεις της ΚΤΚ και κατατεθεί ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου.  Το 
αρμόδιο υπουργείο, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής, με επιστολή του ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 
2015, κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της ΚΤΚ κατέθεσε επιμέρους εισηγήσεις για τροποποίηση του δεύτερου 
νομοσχεδίου, ώστε να διασαφηνιστούν οι πρόνοιές του που αφορούν την έναρξη της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, με τις οποίες συμφώνησαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Κατά την εξέταση του αναθεωρημένου κειμένου του πρώτου νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας υπέβαλε μεμονωμένες παρατηρήσεις νομοτεχνικής φύσεως, οι οποίες 
υιοθετήθηκαν εν μέρει από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών και της ΚΤΚ. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, χωρίς να διαφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των νομοσχεδίων, εξέφρασε τις επιφυλάξεις της ως προς το ύψος των διοικητικών προστίμων και 
κυρώσεων που προβλέπονται στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, αφού αυτό ενδεχομένως να μη συνάδει 
με την αρχή της αναλογικότητας. 

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε ότι το ύψος των προστίμων και των διοικητικών κυρώσεων 
πρέπει να είναι τέτοιο που να αποτρέπεται η μη συμμόρφωση των πιστωτικών ιδρυμάτων με τις διατάξεις του 
νόμου.  Όπως η ίδια δήλωσε περαιτέρω, στο νομοσχέδιο περιλήφθηκαν οι μέγιστες δυνατές κυρώσεις, οι 
οποίες συνάδουν με τις κυρώσεις που προβλέπονται στον υφιστάμενο νόμο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των πιο πάνω και 
λαμβάνοντας υπόψη τα υφιστάμενα ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα προς συμμόρφωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με τις ευρωπαϊκές της υποχρεώσεις, ώστε η Κυπριακή ∆ημοκρατία να αποφύγει την καταχώριση 
προσφυγής εναντίον της στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
παράβαση του ευρωπαϊκού δικαίου, σύμφωνα με το άρθρο 258 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και το ενδεχόμενο επιβολής χρηματικών ποινών για μη συμμόρφωση προς τις 
υποχρεώσεις της, αποφάσισε όπως τα νομοσχέδια υποβληθούν προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος ως 
έχουν διαμορφωθεί στη βάση των εισηγήσεων και των θέσεων της ΚΤΚ, χωρίς όμως προηγουμένως να τύχουν 
πλήρους και ενδελεχούς νομοτεχνικού ελέγχου από τις υπηρεσίες της Βουλής.   

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή αποφάσισε όπως υποβάλει στην ολομέλεια του σώματος την παρούσα έκθεσή 
της για λήψη τελικής απόφασης επί των νομοσχεδίων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή εκφράζει τη δυσαρέσκειά της σε σχέση με την εξαιρετικά μεγάλη και 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην κατάθεση των υπό αναφορά νομοσχεδίων στη Βουλή.  Η 
καθυστέρηση αυτή έφερε τόσο την ίδια όσο και το σώμα προ τετελεσμένων καταστάσεων, μη παρέχοντάς τους 
τον απαιτούμενο χρόνο για επαρκή μελέτη των εν λόγω νομοσχεδίων, ενώ η καθυστέρηση κινδυνεύει 
ταυτόχρονα να οδηγήσει τη ∆ημοκρατία σε αχρείαστες νομικές περιπλοκές με βέβαιο αποτέλεσμα την επιβολή 
κυρώσεων.  Περαιτέρω, η επιτροπή δηλώνει την πρόθεσή της να παρακολουθεί το όλο θέμα και να επανέλθει, 
όταν το κρίνει σκόπιμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Βεβαίως, υπάρχουν και δύο τροπολογίες, από τη Συμμαχία Πολιτών για το υπ’ αριθμόν 2 και η 
τροπολογία του ΑΚΕΛ για το υπ’ αριθμόν 3.   

 Θα ρωτήσω λοιπόν εάν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η δική μας τροπολογία αφορά το νόμο για τα επιπλέον κεφάλαια, που, με βάση την Οδηγία που έπρεπε 
ήδη να είχε ενσωματωθεί στο δίκαιό μας από το τέλος του 2013, θα ισχύουν πλέον για τα πιστωτικά μας 
ιδρύματα.  Θέλω να πω ότι, επειδή πρόκειται για πολύ σοβαρό θέμα, ένα θέμα που έχει να κάνει με επιπλέον 
κεφάλαια, είτε για λόγους συστημικούς είτε για λόγους του κύκλου της οικονομίας, η τροπολογία μας προβλέπει 
ότι θα γίνεται μία φορά το χρόνο -ή και ενωρίτερα, αν η Κεντρική Τράπεζα κρίνει- ενημέρωση από την Κεντρική 
Τράπεζα της επιτροπής Οικονομικών.  Νομίζω ότι είναι το μίνιμουμ που μπορούμε να κάνουμε, ούτως ώστε 
πολύ σημαντικά θέματα να μη γίνονται εντελώς εν κρυπτώ. 

 ∆υστυχώς, έπρεπε να εξετάσουμε αυτά τα νομοσχέδια σε πολύ στενό χρονικό περιθώριο.  Θα θέλαμε 
και κάποια άλλα πράγματα να τα αλλάξουμε, αλλά επιφυλασσόμαστε για κάποιες προτάσεις νόμου.  Ειδικά στο 
θέμα των μπόνους υπάρχουν πολύ θετικές πρόνοιες, που περιορίζουν τα μπόνους, αλλά πιστεύουμε ότι και με 
βάση τους σχετικούς κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα μπορούσαν να περιοριστούν ακόμα 
περισσότερο, ούτως ώστε να μην υπάρχει αυτό το πολύ ενοχλητικό φαινόμενο τραπεζικά στελέχη να παίρνουν 
μπόνους για αποφάσεις που προσωρινά είναι επικερδείς, αλλά μακροχρόνια βλάπτουν και την τράπεζα και την 
οικονομία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγεωργίου. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω μία πρόταση.  Η τροπολογία του ΑΚΕΛ μάς βρίσκει σύμφωνους και θα 
θέλαμε όλοι να την ενσωματώσουμε.  Έχουμε όμως ένα τεχνικό πρόβλημα.  Επειδή είναι κανονισμοί της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, χρειάζεται η οποιαδήποτε τροπολογία εκ των προτέρων διαβούλευση.  ∆ε φταίει η 
Βουλή γιατί δεν υπήρχαν τα χρονικά πλαίσια.   

 Η δική μας έκκληση ποια είναι;  Να αποσυρθεί η τροπολογία, να γίνει το τεχνικό ζήτημα της 
διαβούλευσης, που θα χρειαστούμε μία-δύο εβδομάδες, και να κατατεθεί ως πρόταση νόμου σε δύο 
εβδομάδες, μόλις τελειώσει η τεχνική διαβούλευση με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και τη δουλειά μας να κάνουμε 
και σωστοί να είμαστε, να μη δημιουργούμε οποιαδήποτε προβλήματα αχρείαστα.  Επί της ουσίας όλοι 
συμφωνούμε.  Είναι το θέμα της διαδικασίας, πώς να πετύχουμε αυτό που όλοι συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η διαβούλευση είναι με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που θα γίνει; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή έχω πάρει μία επιστολή από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα -αντιλαμβάνομαι σας έχει 
διανεμηθεί, αν δε σας έχει διανεμηθεί, να σας διανεμηθεί- με την οποία απευθύνει κάποια προειδοποίηση και 
προς τη Βουλή και προς την κυβέρνηση.  Θέματα που αφορούν και που σχετίζονται με την Κεντρική Τράπεζα 
να τυγχάνουν διαβούλευσης προηγουμένως με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Αυτό το λέω ανεξάρτητα 
από την τοποθέτηση για το συγκεκριμένο θέμα. 

 Ο κ. Κουτσού θα ήθελε να πει κάτι για την τροπολογία που έχετε καταθέσει; 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Η πρόταση της Συμμαχίας αφορά τη διάθεση του χαρτοφυλακίου των δανείων που έχουν οι ΑΠΙ στην 
Κύπρο.  Απαγορεύεται με την τροπολογία που έχουμε καταθέσει, εάν το εγκρίνει η ολομέλεια, να δοθούν στο 
εξωτερικό.  Μπορεί να πουληθεί μέρος ή όλο στο εσωτερικό, νοουμένου ότι είναι από τράπεζα σε τράπεζα και 
η τράπεζα που θα τα αγοράσει έχει τη γραπτή συγκατάθεση της Κεντρικής Τράπεζας.   

 Αυτή είναι η τροπολογία μας, δε θέλουμε να περιπέσουν σε χέρια ξένων επενδυτών τα δάνεια που 
έχουν συνάψει οι Κύπριοι συμπολίτες μας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επί της ουσίας συμφωνούμε και με τις δύο προτεινόμενες τροπολογίες και εμείς θα τις υποστηρίξουμε, 
σε περίπτωση που θα προχωρήσουμε σήμερα σε ψήφισή τους.  Αν το ζήτημα είναι διαδικαστικό φυσικά και 
υπάρχει η συνεννόηση ότι ενδεχομένως θα πρέπει να επανεξεταστούν σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας, για να έχουμε και τη δική τους τη συγκατάθεση και έγκριση, είμαστε έτοιμοι να ακολουθήσουμε αυτή 
τη διαδικασία.  Απλά, οφείλουμε να είμαστε δίκαιοι προς τους συναδέλφους.   

 Εδώ η ίδια η Νομική Υπηρεσία δεν είχε αρκετό χρόνο να εξετάσει αυτά τα νομοσχέδια.  ∆υστυχώς, για 
ακόμη μία φορά αυτά τα εναρμονιστικά νομοσχέδια ήρθαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων καθυστερημένα και 
βρισκόμαστε όλοι κάτω από τη δύσκολη θέση, ενώ συμφωνούμε σε κάποια πράγματα, λόγω της 
καθυστέρησης που έχει επιδειχθεί από πλευράς των αρμοδίων αρχών, εμείς πρέπει για ακόμη μία φορά να 
διευθετούμε τις εργασίες της Βουλής με ένα τρόπο παράδοξο, που δε θα έπρεπε φυσικά να είναι ο κανόνας. 

 Άρα, εμείς δηλώνουμε ότι, αν θα επιδειχθεί αυτή η συναίνεση από όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες, 
είμαστε σύμφωνοι να ακολουθήσουμε τη διαδικασία, όπως είχε περιγραφεί προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Της διαβούλευσης. 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη, και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που η συζήτηση έχει ξεκινήσει και δεν μπορεί να ζητηθεί αναβολή και δε ζητώ 
αναβολή, βάλλω κάτω την εισήγηση, εάν το ζήτημα είναι θέμα διαβούλευσης, θα μπορούσαμε πιστεύω να 
κάνουμε μία αναβολή δεκαπέντε μέρες, για να γίνει η διαβούλευση, να είμαστε όλοι εντάξει και δε νομίζω, παρ’ 
όλες τις προειδοποιήσεις που είχαμε, την ώρα που κάνουμε διαβούλευση και είναι όλα στο τραπέζι, για να 
περάσουμε αυτό το νομοσχέδιο, να φάμε πρόστιμο ή οτιδήποτε άλλο.  Άρα, αν όλοι συμφωνείτε, μπορεί να 
κάνουμε μία αναβολή του θέματος δεκαπέντε μέρες και να εξυπηρετηθούν όλοι οι σκοποί και η ουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ερωτήσω τον κ. Παπαδόπουλο ή και τις υπηρεσίες:  το ίδιο ισχύει και για την τροπολογία που έχει 
καταθέσει ο κ. Κουτσού;  ∆ηλαδή, υπάρχει ανάγκη διαβούλευσης; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε σε αυτούς τους δύο κανονισμούς κατά παράβαση των κανονισμών... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μην το παίρνετε έτσι. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι θέμα.  Είναι ήδη η τρίτη εβδομάδα που θα είμαστε ενώπιον δικαστηρίου, απλώς, εάν 
περάσει, δε θα φάμε το πρόστιμο.  Αυτή είναι η διαφορά.  Θα πάμε δικαστήριο, η διαφορά είναι ότι δε θα φάμε 
το πρόστιμο. 

 Η εισήγηση και ενώπιον της επιτροπής, η εισήγηση του κ. Κουτσού, είχε γίνει αποδεκτή από όλα τα μέλη 
σαν σωστή, όταν έγινε ενώπιον της επιτροπής, όμως και εκεί μας είπαν οι τεχνοκράτες αυτά που είπε περίπου 
ο κ. Νεοφύτου, ότι δε θα μπορούσε, χωρίς να γίνει διαβούλευση, να αλλάξουν οι κανονισμοί.  Να εγκριθούν ως 
έχουν και ακολούθως οποιοσδήποτε μπορεί να φέρει -συμφωνημένα, αν θέλετε, από όλους- τις συγκεκριμένες 
τροπολογίες, και του ΑΚΕΛ και του κ. Κουτσού, και να τις ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, τώρα, σε ό,τι αφορά τη δική μας την τροπολογία, ζητούμε να γίνει κάτι το οποίο ήδη η 
∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας έχει αποδεχτεί να γίνεται σε άλλες περιπτώσεις.  Έχει δεσμευτεί η ίδια κάθε 
τρεις μήνες να έρχεται στη Βουλή και να ενημερώνει για διάφορα ζητήματα.  Οπότε, δε βλέπω γιατί να υπάρχει 
αντίδραση στο συγκεκριμένο θέμα.   

 Τώρα, σε ό,τι αφορά την τροπολογία του κ. Κουτσού, λέω το εξής:  Όλοι λέμε ότι είναι σωστή και εγώ 
λέω ότι έρχεται η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα σε δύο εβδομάδες, μετά από τη διαβούλευση, και λέει μας «δε 
δικαιούστε να το κάμετε» και όλοι λέμε ότι είναι απαραίτητο να γίνει προς το συμφέρον του κυπριακού λαού.  Τι 
θα κάνουμε μετά από δύο εβδομάδες;  ∆ε θα είναι χειρότερο, εάν θεσπίσουμε μία πρόνοια η οποία θα 
συγκρούεται με εκείνα τα οποία θα μας πει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα;  ∆ηλαδή η θέση μας θα είναι πολύ 
πιο δύσκολη σε δύο εβδομάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το πώς λειτουργεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα θέτει ένα θέμα αρχής.  Όταν είναι θέματα που 
αφορούν το ευρωσύστημα, απαιτεί διαβούλευση.  ∆ε σημαίνει ότι στη διαβούλευση σε όλες τις περιπτώσεις η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα βγάζει αξίωμα που πρέπει να το ακολουθήσεις ή όχι.  Στις πλείστες περιπτώσεις 
λέει τον προβληματισμό της και αφήνει το κράτος μέλος να χειριστεί το ζήτημα.  Αλλά την αρχή «όταν είναι 
θέματα του ευρωσυστήματος, απαιτώ να κάνετε εκ των προτέρων τη διαβούλευση»...  Θα ενθυμίσω, όταν για 
μερικούς μήνες ζητήσαμε τη διαβούλευση για τους δύο εκτελεστικούς, ήρθε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα 
βάζοντας τους προβληματισμούς, αλλά και καταλήγοντας:  «Είναι θέμα δικό σας, με βάση τους 
προβληματισμούς που έχουμε θέσει, το τι θα θεσπίσετε για την οικεία νομοθεσία σας».  Άρα, η αρχή ότι 
χρειάζεται η διαβούλευση...  Και να μην εκλάβουμε ότι, επειδή θα κάνουμε διαβούλευση, μπορεί να είμαστε και 
απόλυτα υποχρεωμένοι να ακολουθήσουμε μια προσέγγισή τους.  Και επειδή, κύριε Πρόεδρε -επαναλαμβάνω 
την έκκληση- επί της ουσίας συμφωνούμε, ας μη σκοτώσουμε αυτή την πρόθεση και επί της ουσίας πάνω στο 
διαδικαστικό.  ∆ε νομίζω ότι θα έχουμε οποιοδήποτε πρόβλημα...  Έτσι και αλλιώς ζητούμε με την τροπολογία 
του ΑΚΕΛ στους τρεις μήνες...  Μα, εδώ μιλούμε ότι μια διαβούλευση γι’ αυτό το απλό πράγμα μπορεί να είναι 
μία-δύο εβδομάδες -γιατί δεν είναι περίπλοκο- και θα είμαστε εδώ να το ρυθμίσουμε.  Όπως και η τροπολογία 
του κ. Κουτσού.  Ας μη χάνουμε το χρόνο μας για κάτι που όλοι συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως Ε∆ΕΚ θα στηρίξουμε και τις δύο τροπολογίες.  Εναπόκειται φυσικά στα δύο κόμματα 
κατά πόσο θα ακολουθήσουν τη συμβουλή η οποία έχει κατατεθεί ενώπιον του σώματος, δηλαδή να 
προχωρήσουμε πρώτα από όλα στην ψήφιση των δύο νομοσχεδίων και μετέπειτα στη διαβούλευση και 
επανερχόμαστε σε μερικές εβδομάδες.  Απλά, εμείς να δηλώσουμε ότι, εάν και εφόσον συγκατατεθούν, τότε 
εμείς είμαστε υπέρ των νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θα πω το εξής:  ∆ε θα τοποθετηθώ πολιτικά προφανώς, όμως θέλω να υπογραμμίσω ότι υπήρξα 
δέκτης/παραλήπτης αυτής της επιστολής από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα πολύ πρόσφατα, με την 
οποία μού συστήνεται η προσοχή ότι θα πρέπει να ακολουθείται αυτή η διαδικασία. 

 Συνεπώς, εάν το σώμα συμφωνεί, αύριο πρωί θα φύγουν οι επιστολές για την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα, να δώσουμε μία προθεσμία, δεν ξέρω, δεκαπέντε ή είκοσι μία ημερών και να αναφέρουμε ότι, αν δεν 
έχουμε την απάντησή τους μέχρι τότε, τότε η Βουλή θα προχωρήσει.  Αν συμφωνείτε. 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είμαι βέβαιος εάν θα πρέπει να πάνε επιστολές από τη Βουλή προς την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα.  Έχω την εντύπωση ότι είτε η ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας πρέπει να κάνει κάτι τέτοιο, εάν 
συμφωνεί να το κάμει, είτε η ίδια η κυβέρνηση.  Νομίζω ότι η Βουλή ως νομοθετικό σώμα δεν έχει το 
δικαίωμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εδομένου ότι πρόκειται περί προτάσεων νόμου... 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είμαι σίγουρος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...και όχι περί νομοσχεδίων κυβερνητικών... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η Κεντρική Τράπεζα, λέει ο κ. Παπαδόπουλος, που είναι νομικός, αλλά η δική μου η λογική λέει είτε η 
Κεντρική Τράπεζα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και στο παρελθόν έχουμε αποστείλει παρόμοιες επιστολές, τα τελευταία δύο-τρία χρόνια, αλλά δεν είναι 
το θέμα της διαδικασίας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμάς η δική μας η πρόταση δεν είναι ουσιαστική, κύριε Πρόεδρε.  Θα μπορούσαμε και να την 
αποσύρουμε.  Του κ. Κουτσού είναι ουσιαστική η πρόταση.  Από τη στιγμή που οι τράπεζες συμπεριφέρονται 
ασύδοτα και για τους δανειζόμενους ισχύουν κάποια πράγματα, γιατί να μην ισχύουν για τις τράπεζες;  Και δεν 
έχει καμιά σχέση η απόφαση που θα πάρουμε με το ευρωσύστημα.  ∆εν επηρεάζει με κανένα τρόπο το 
ευρωσύστημα.  Επηρεάζει την οικεία νομοθεσία, όπως είπε ο κ. Νεοφύτου.  Γιατί να μην προχωρήσουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε ζητήσαμε να αποσυρθεί οτιδήποτε.  Είναι παράκληση γι’ αυτό το διαδικαστικό να 
κάνουμε τη διαβούλευση και σε δύο εβδομάδες εδώ είμαστε να το κάνουμε πράξη αυτό που συμφωνούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή τη διαβούλευση και μπορούμε και εμείς πρέπει να την κάνουμε.  Απ’ εκεί και πέρα, 
εξετάστε το αν πρέπει να την κάνει η Κεντρική Τράπεζα.  Νομίζω εμείς πρέπει να την κάνουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Ερωτώ αν υπάρχει συναίνεση στο να υπάρξει αυτή η αναβολή των δεκαπέντε ημερών και να 
κινηθούμε άμεσα προς την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για τη διαβούλευση.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μιλούμε για τις τροπολογίες μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τις τροπολογίες μιλούμε, ασφαλώς.  Θα προχωρήσουμε στην ψήφιση της πρώτης τροπολογίας.  
Λοιπόν, δε βλέπω να υπάρχει ένσταση.  Θα προχωρήσουμε λοιπόν με την ψηφοφορία επί της πρώτης 
τροπολογίας και θα παρακαλέσω άμεσα…  Αύριο είναι… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή, ξέρετε, εγώ διαφωνώ πολιτικά σε όλα τα ζητήματα, ακόμα και για τα μικρότερα ζητήματα που 
αφορούν την Κύπρο, να αποφασίζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, δίχως να λαμβάνει υπόψη της ποιες είναι 
οι ιδιαιτερότητες τις οποίες έχουμε στην Κύπρο, εγώ δε δέχομαι να εκχωρηθεί αυτό το δικαίωμα που έχουμε ως 
κοινοβούλιο στον οποιοδήποτε, να αποφασίζει ακόμα και για τις λεπτομέρειες των ζητημάτων τα οποία 
συζητούμε εμείς, για να πάρουμε αποφάσεις.  Και να μας λένε ότι πρέπει να πάρετε την έγκρισή μας, για να 
κάνετε το καθετί, έστω και ασήμαντο.  Όσο ασήμαντο και αν είναι.  Νομίζω ότι είναι λανθασμένη πολιτική 
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προσέγγιση από τη δική μας την πλευρά.  Ειλικρινά, θα ήθελα πάρα πολύ να συμφωνήσω με τον κ. Νεοφύτου, 
αλλά νιώθω μέσα μου να επαναστατώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώς.  Το ίδιο και ο κ. Κουτσού. 

 Προχωρούμε με τις τροπολογίες.  Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει πρώτα την τροπολογία του κ. 
Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, πάνω στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα της ημερήσιας διάταξης.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη, αμέσως μετά το υφιστάμενο άρθρο 25 του νομοσχεδίου, του 
ακόλουθου νέου άρθρου:  

«Προσθήκη νέου 
άρθρου 16Α στο 
βασικό νόμο. 

26.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 16, του 
ακόλουθου νέου άρθρου 16Α: 

 “Πώληση ή εκχώρηση ή 
διάθεση δανειακού 
χαρτοφυλακίου και/ή 
δικαιωμάτων που 
απορρέουν από 
συμβάσεις πιστωτικής 
διευκόλυνσης υπό 
προϋποθέσεις. 

16Α.  Απαγορεύεται σε ΑΠΙ που συστάθηκε στη ∆ημοκρατία 
να πωλεί ή να εκχωρεί ή να διαθέτει με οποιοδήποτε τρόπο 
το σύνολο ή μέρος του δανειακού του χαρτοφυλακίου και/ή 
των δικαιωμάτων του που απορρέουν από συμβάσεις 
πιστωτικής διευκόλυνσης, όπως αυτές ορίζονται στον περί 
Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
Νόμο, εκτός των περιπτώσεων όπου η πώληση ή η 
εκχώρηση ή η διάθεση γίνεται σε αδειοδοτημένο ΑΠΙ στη 
∆ημοκρατία και αφού προηγουμένως εξασφαλιστεί η 
γραπτή έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας.”.». 

 Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Άρθρο 1. 

 Γενική τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 2Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Προσθήκη νέου τίτλου του Μέρους Ι(Α) στο βασικό νόμο.  Άρθρο 5. 
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 Προσθήκη νέων άρθρων 2Β και 2Γ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΙV του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

  Τροποποίηση του άρθρου 10A του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10B του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 10Βδις στο βασικό νόμο.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 10Γδις στο βασικό νόμο.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Κατάργηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 16Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου τίτλου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 19Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 19Γ έως 19ΣΤ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 36. 

 Κατάργηση του Μέρους VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 37. 

 Προσθήκη του νέου Μέρους VII στο βασικό νόμο.  Άρθρο 38. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 22Ε στο βασικό νόμο.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 24Α και 24Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 43. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 26Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Προσθήκη των νέων άρθρων 26Β έως 26ΙΒ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 45. 



1038 

 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 46. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 47. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 49. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 50. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 51. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 52. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 53. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 28Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 56. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 57. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 28ΣΤ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 58. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 59. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 29Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 60. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 61. 

  Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 62. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 63. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 32Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 64. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΧΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 65. 

 Κατάργηση των άρθρων 35 και 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 66. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 67. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 39Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 68. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 39Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 69. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 39Γ έως 39ΣΤ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 70. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 71. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου τίτλου.  Άρθρο 72. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 41Α έως 41Ε στο βασικό νόμο.  Άρθρο 73. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 74. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 42Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 75. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 42Γ και 42∆ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 76. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 77. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 78. 

 Προσθήκη του νέου Μέρους XVII στο βασικό νόμο.  Άρθρο 79. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 80. 

 Κατάργηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 81. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 82. 

 Προσθήκη νέου Παραρτήματος IV στο βασικό νόμο.  Άρθρο 83. 

 Κατάργηση Οδηγίας της Κεντρικής Τράπεζας.  Άρθρο 84. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 84; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 84 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωρούμε τώρα στην τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
πάνω στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα της ημερήσιας διάταξης.  Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει την 
τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη αμέσως μετά το υφιστάμενο άρθρο 17 του νομοσχεδίου του 
ακόλουθου νέου άρθρου:  

«Ενημέρωση της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού. 

18.  Η Κεντρική Τράπεζα ως η εντεταλμένη αρχή για τη μακροπροληπτική 
επίβλεψη του χρηματοοικονομικού συστήματος σύμφωνα με τις διατάξεις 
του παρόντος Νόμου, ενημερώνει ετησίως ή συχνότερα την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού σχετικά με ζητήματα που 
αφορούν αποθέματα ασφαλείας για ΑΠΙ, όπως αυτά ορίζονται και 
προβλέπονται στον παρόντα Νόμο.». 

 Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εντεταλμένη Αρχή, εποπτεία και εξαίρεση από το πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Εξαιρέσεις από τις απαιτήσεις τήρησης αποθέματος ασφαλείας διατήρησης κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Απαίτηση τήρησης ειδικού για κάθε ίδρυμα αντικυκλικού κεφαλαιακού αποθέματος ασφαλείας.  Άρθρο 5. 

 Παγκόσμια και άλλα συστημικά σημαντικά ιδρύματα.  Άρθρο 6. 

 Απαίτηση για την τήρηση αποθέματος ασφαλείας συστημικού κινδύνου.  Άρθρο 7. 

 Αναγνώριση ποσοστού αποθέματος ασφαλείας συστημικού κινδύνου.  Άρθρο 8. 

 Καθοδήγηση του ΕΣΣΚ για τον καθορισμό ποσοστών αντικυκλικών αποθεμάτων ασφαλείας.  Άρθρο 9. 

 Καθορισμός ποσοστών αντικυκλικών αποθεμάτων ασφαλείας.  Άρθρο 10. 

 Αναγνώριση των ποσοστών αντικυκλικού αποθέματος ασφαλείας άνω του 2,5%.  Άρθρο 11. 

 Απόφαση Εντεταλμένης Αρχής σχετικά με ποσοστά αποθεμάτων ασφαλείας τρίτης χώρας.  Άρθρο 12. 

 Υπολογισμός ποσοστών ειδικού για κάθε ίδρυμα αντικυκλικού κεφαλαιακού αποθέματος ασφαλείας.  
Άρθρο 13. 

  Μακροπροληπτικός ή συστημικός κίνδυνος που εντοπίζεται στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 14. 

 Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 15. 

 Μεταβατικές διατάξεις περί κεφαλαιακών αποθεμάτων ασφαλείας.  Άρθρο 16. 

 Εξουσία έκδοσης οδηγιών.  Άρθρο 17. 

 Ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Άρθρο 18. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 19; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/59/ΕΕ.  Ειδικότερα, εξαίρεση από την υποχρέωση υποβολής δημόσιας 
πρότασης εξαγοράς προσώπων που προτίθενται να αποκτήσουν τίτλους σε εταιρεία που αντιστοιχούν σε 
ποσοστό ίσο ή μεγαλύτερο του 30% των δικαιωμάτων ψήφου σε αυτήν, όταν η κατοχή των εν λόγω τίτλων 
επιτυγχάνεται μέσω της εφαρμογής εργαλείων, εξουσιών και μηχανισμών εξυγίανσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 
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 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 19 Ιανουαρίου 2015 και στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς 
Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με το άρθρο 119 της Οδηγίας 2014/59/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014 του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη θέσπιση πλαισίου για την ανάκαμψη και την εξυγίανση 
πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων και για την τροποποίηση της Οδηγίας 82/891/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου, και των Οδηγιών 2001/24/ΕΚ, 2002/47/ΕΚ, 2004/25/ΕΚ, 2005/56/ΕΚ, 2007/36/ΕΚ, 2011/35/ΕΕ, 
2012/30/ΕΕ και 2013/36/ΕΕ, καθώς και των κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
(ΕΕ) αριθ. 1093/2010 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2014/59/ΕΕ 
μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2014, ωστόσο το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 18 
∆εκεμβρίου 2014. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
ανέφερε ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται όπως εξαιρεθούν από την υποχρέωση υποβολής 
δημόσιας πρότασης εξαγοράς πρόσωπα που προτίθενται να αποκτήσουν τίτλους σε εταιρεία που αντιστοιχούν 
σε ποσοστό ίσο ή μεγαλύτερο του 30% των δικαιωμάτων ψήφου σε αυτήν, όταν η κατοχή των εν λόγω τίτλων 
επιτυγχάνεται μέσω της εφαρμογής εργαλείων, εξουσιών και μηχανισμών εξυγίανσης. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς Νόμο, σε περίπτωση που 
πρόσωπο, λόγω της απόκτησης από το ίδιο ή από πρόσωπα που ενεργούν σε συνεννόηση με αυτό, έχει στην 
κατοχή του τίτλους εταιρείας οι οποίοι του παρέχουν άμεσα ή έμμεσα ποσοστό ίσο ή μεγαλύτερο του 30% των 
υφιστάμενων κατά τη μέρα κτήσεως δικαιωμάτων ψήφου στην εν λόγω εταιρεία, το πρόσωπο αυτό 
υποχρεούται να υποβάλει δημόσια πρόταση εξαγοράς, η οποία να απευθύνεται αμέσως προς όλους τους 
κατόχους των τίτλων αυτών. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και η εκπρόσωπος της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡOΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 15Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί ∆ιαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/14/ΕΕ και ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/61/ΕΕ.  
Ειδικότερα, επιβολή υποχρέωσης σε αδειούχο διαχειριστή οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων να διενεργεί 
σωρευτικά τις δραστηριότητες που αφορούν τη διαχείριση οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων, παροχή 
δυνατότητας στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου να προσδιορίζει με οδηγία της μεταξύ άλλων τα 
προσόντα και τη διαδικασία πιστοποίησης στελεχών και υπαλλήλων των εν λόγω οργανισμών, καθώς και 
επιβολή αυστηρότερων υποχρεώσεων στους οργανισμούς αυτούς και διενέργεια αυστηρότερου ελέγχου από 
την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου για αποφυγή υπέρμετρης στήριξής τους σε αξιολογήσεις πιστοληπτικής 
ικανότητας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 19 Ιανουαρίου 2015 και στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με τα άρθρα 3 και 4 της Οδηγίας 
2013/14/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 2013, για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 2003/41/ΕΚ για τις δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων που προσφέρουν υπηρεσίες 
επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, της Οδηγίας 2009/65/ΕΚ για το συντονισμό των νομοθετικών, 
κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε 
κινητές αξίες και της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ σχετικά με τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων 
όσον αφορά την υπέρμετρη στήριξη στις αξιολογήσεις πιστοληπτικής ικανότητας.  

 Περαιτέρω, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο σκοπείται η ορθότερη εναρμόνιση με επιμέρους πρόνοιες της 
Οδηγίας 2011/61/ΕΕ του Συμβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011 σχετικά με τη διοικητική συνεργασία στον 
τομέα της φορολογίας και με την κατάργηση της Οδηγίας 77/799/ΕΟΚ, η οποία τροποποιήθηκε από την 
Οδηγία 2013/14/ΕΕ.  

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1.  Η επιβολή υποχρέωσης σε αδειούχο διαχειριστή οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων (∆ΟΕΕ) να 
διενεργεί σωρευτικά τις δραστηριότητες που αφορούν τη διαχείριση οργανισμών εναλλακτικών 
επενδύσεων. 

2.  Η παροχή δυνατότητας στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου να προσδιορίζει με οδηγία της μεταξύ 
άλλων τα προσόντα και τη διαδικασία πιστοποίησης στελεχών και υπαλλήλων των ∆ΟΕΕ. 

3.  Η επιβολή αυστηρότερων υποχρεώσεων στους ∆ΟΕΕ και η διενέργεια  αυστηρότερου ελέγχου από την 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου για αποφυγή υπέρμετρης στήριξης των ∆ΟΕΕ σε αξιολογήσεις 
πιστοληπτικής ικανότητας, όταν αξιολογούν τον κίνδυνο που ενέχουν οι επενδύσεις που 
πραγματοποιούνται από τους εν λόγω οργανισμούς.     
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να 
εναρμονιστεί με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2013/14/ΕΕ μέχρι την 21η ∆εκεμβρίου 2014, ωστόσο το νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 18 ∆εκεμβρίου 2014. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
καθώς και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡOΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Για τα θέματα 6 και 7…. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θα θέσω κάτι διαδικαστικό.  Όταν πρόκειται για νομοσχέδια και προτάσεις νόμου, δεν πρέπει να 
μπαίνουν σε ψηφοφορία την τρίτη φορά;  ∆ιότι, όταν λέτε «αν δεν υπάρχει ένσταση», πρέπει κάποιος να 
σηκωστεί να πει «δεν υπάρχει ένσταση». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά η διαδικασία είναι να μπαίνει σε ψηφοφορία.  Είναι σαν να λέμε «αν δεν υπάρχει ένσταση για 
τους κανονισμούς».  ∆εν έχει διαφορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, δεν υπάρχει λόγος να γίνεται ψηφοφορία.  Σημαίνει ότι το σώμα είναι 
ομόφωνο.  Αν κρίνω ότι υπάρχει η παραμικρή επιφύλαξη από οποιοδήποτε μέλος του σώματος, τότε ασφαλώς 
μπαίνει σε ψηφοφορία.  Επειδή είσαστε και υπέρ της σύντομης διεξαγωγής συνήθως των εργασιών της 
Βουλής, δεν έχω αντιληφθεί την επισήμανσή σας, την επιφύλαξή σας. 

 Λοιπόν, τα θέματα με αριθμούς 6 και 7, που τιτλοφορούνται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αναβάλλονται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους Τομείς Έρευνας 
και ∆ιάσωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους Τομείς της Έρευνας και της ∆ιάσωσης, η οποία 
υπογράφτηκε στην Αθήνα στις 13 Οκτωβρίου 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους Τομείς Έρευνας και ∆ιάσωσης (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιανουαρίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου 
Άμυνας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους Τομείς της Έρευνας και της ∆ιάσωσης, η οποία υπογράφηκε 
στην Αθήνα στις 13 Οκτωβρίου 2014. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η εν λόγω συμφωνία βελτιώνει τις φιλικές σχέσεις μεταξύ των 
συμβαλλόμενων μερών, στη βάση της ισότητας και του αμοιβαίου συμφέροντος, βελτιώνει την ασφάλεια της 
ναυσιπλοΐας στην Ανατολική Μεσόγειο και υποστηρίζει τις ενέργειες ανταπόκρισης σε καταστάσεις έκτακτης 
ανάγκης στη θάλασσα, σύμφωνα με τις διατάξεις της ∆ιεθνούς Σύμβασης για τη Ναυτική Έρευνα και ∆ιάσωση 
του 1979 και των Παραρτημάτων αυτής και της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Ασφάλεια της Ανθρώπινης Ζωής 
στη Θάλασσα του 1974 και των Πρωτοκόλλων της. 
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 Παράλληλα, όπως ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας ανέφερε, στη συμφωνία καθορίζονται οι 
Περιοχές Έρευνας και ∆ιάσωσης τόσο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όσο και της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, οι 
οποίες συμπίπτουν με τις Περιοχές Πληροφόρησης Πτήσεων (FIR) Λευκωσίας και Αθηνών, αντίστοιχα, 
σύμφωνα με τις Περιφερειακές Συμφωνίες Αεροναυτιλίας της ∆ιεθνούς Οργάνωσης Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡOΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους Τομείς Έρευνας 
και ∆ιάσωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα θέματα από τον αριθμό 9 μέχρι και τον αριθμό 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Ελάχιστων Προδιαγραφών για τη Σήμανση Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014», «Οι περί Προστασίας της Μητρότητας (Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014», «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία των Νέων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014», «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014», «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι 
Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» και «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία από τον Αμίαντο) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».   ∆εδομένου ότι ο σκοπός είναι ο ίδιος 
για όλους τους κανονισμούς, δε θα προβούμε σε ανάγνωση του κάθε σκοπού ξεχωριστά. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 9 έως υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/27/ΕΕ για 
την τροποποίηση ορισμένων Οδηγιών, ώστε να ευθυγραμμιστούν με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1272/2008 για 
την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων, ο οποίος θεσπίζει νέο 
σύστημα για την ταξινόμηση και την επισήμανση των ουσιών και των μειγμάτων εντός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, βάσει του Παγκοσμίως Εναρμονισμένου Συστήματος Ταξινόμησης και Επισήμανσης των Χημικών 
Προϊόντων σε διεθνές επίπεδο, στο πλαίσιο της Οικονομικής Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών για την 
Ευρώπη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους έξι κανονισμούς 
που εμφαίνονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 
Ιανουαρίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Τμήματος Γεωργίας και της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ και της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ. 

 Το ΕΤΕΚ, ο Σύνδεσμος Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ και η 
εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  
Ωστόσο, το ΚΕΒΕ ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή ότι συμφωνεί με τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων έξι κανονισμών, ώστε 
να εναρμονιστεί η κυπριακή νομοθεσία με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2014/27/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014 για την τροποποίηση των Οδηγιών του 
Συμβουλίου 92/58/ΕΟΚ, 92/85/ΕΟΚ, 94/33/ΕΚ, 98/24/ΕΚ και της Οδηγίας 2004/37/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ώστε να ευθυγραμμιστούν με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1272/2008 
(Κανονισμός CLP), για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων. 

 Ειδικότερα, ο πιο πάνω Κανονισμός CLP θεσπίζει νέο σύστημα για την ταξινόμηση και την επισήμανση 
των ουσιών και των μειγμάτων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βάσει του Παγκοσμίως Εναρμονισμένου 
Συστήματος Ταξινόμησης και Επισήμανσης των Χημικών Προϊόντων σε διεθνές επίπεδο, στο πλαίσιο της 
Οικονομικής Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών για την Ευρώπη.  Εντούτοις, λόγω του ότι οι υφιστάμενες πιο 
πάνω Οδηγίες περιέχουν παραπομπές στο προηγούμενο σύστημα ταξινόμησης και επισήμανσης, έγινε 
τροποποίησή τους, ώστε να ευθυγραμμιστούν με το νέο σύστημα που προβλέπεται στον εν λόγω Κανονισμό 
CLP. 

 Συγκεκριμένα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις διαλαμβάνουν αλλαγές σε ερμηνείες όρων, αλλαγές στη 
σήμανση ασφάλειας χημικών ουσιών και μειγμάτων, αλλαγή της λέξης “παρασκεύασμα” σε “μείγμα”, αλλαγές 
στις δηλώσεις επικινδυνότητας χημικών ουσιών και μειγμάτων και αλλαγή των παραπομπών σε άλλες 
νομοθεσίες που έχουν τροποποιηθεί λόγω εφαρμογής του Κανονισμού CLP. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενοι κανονισμοί σχετίζονται 
με τους ακόλουθους χώρους εργασίας: 

1. Όλους τους χώρους εργασίας στους οποίους οι εργοδότες είναι υποχρεωμένοι να παρέχουν ή να 
εξασφαλίζουν την ύπαρξη σήμανσης ασφάλειας ή/και υγείας στην εργασία. 

2. Όλες τις επιχειρήσεις που εργοδοτούν έγκυες, λεχώνες και γαλουχούσες εργαζόμενες και νεαρά 
πρόσωπα. 

3. Όλους τους χώρους εργασίας στους οποίους χρησιμοποιούνται χημικοί, καρκινογόνοι ή μεταλλαξιογόνοι 
παράγοντες. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αρμόδιο υπουργείο για την εφαρμογή των κανονισμών είναι το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, το 
οποίο διαθέτει τη βασική υποδομή, την αναγκαία τεχνογνωσία και την εμπειρία.  Επιπρόσθετα, από την 
εφαρμογή των εν λόγω κανονισμών δεν αναμένεται να προκύψει δημοσιονομικό κόστος, αφού οι υποχρεώσεις 
εφαρμογής των κανονισμών θα καλυφθούν από το υφιστάμενο προσωπικό του πιο πάνω τμήματος. 

 Σημειώνεται ότι η προθεσμία που τίθεται για εναρμόνιση με την πιο πάνω Οδηγία είναι η 1η Ιουνίου 
2015, ημερομηνία κατά την οποία γίνεται εισήγηση να τεθούν σε ισχύ οι κανονισμοί. 

 Επισημαίνεται ότι το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα εξέτασε και ενέκρινε ομόφωνα τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς. 
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 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 
κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών για τη Σήμανση Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 

2. Οι περί Προστασίας της Μητρότητας (Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 

3. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία των Νέων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 

4. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 

5. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 

6. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡOΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί με αριθμό 9 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί με αριθμό 10 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί με αριθμό 11 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί με αριθμό 12 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί με αριθμό 13 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί με αριθμό 14 εγκρίνονται. 

Τα θέματα από τον αριθμό 15 μέχρι τον αριθμό 17, που τιτλοφορούνται «Οι περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) 
Κανονισμοί του 2014», «Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Επιθεώρησης 
Εργασίας και Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014» και «Οι περί 
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Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 2006», αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου 
για το μήνα Φεβρουάριο του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παροχή σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι 
προϋπολογισμοί για το έτος 2015 εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο του 2015 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2014, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή 
στο μήνα Φεβρουάριο του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 2015 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιανουαρίου 2015. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2015 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για το μήνα Φεβρουάριο του 2015 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2014, το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Φεβρουάριο του 2014. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2015. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, που θα προκύψουν μετά από τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης 
σύμφωνα με τα πιο πάνω για το μήνα Φεβρουάριο του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Νομίζω, αν υπάρχει κάτι που πρέπει να λεχθεί, είναι ότι επιτέλους πρέπει να υπάρξει συμμόρφωση 
προς συνταγματικές πρόνοιες -το λέμε κάθε χρόνο, κάθε χρόνο- και να κατατίθενται έγκαιρα οι 
προϋπολογισμοί δημοσίου δικαίου.  Παρακαλώ τώρα το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 2015 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2014. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο του έτους 2015 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
έτους 2014 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

Τώρα ερχόμαστε στις προτάσεις νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσες στην αρχή της συνεδρίασης.  Η 
έκθεση είναι κοινή και για τις τρεις προτάσεις νόμου, οι οποίες τιτλοφορούνται «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Μαρία Κυριακού Νίκος Νουρής 

Σταύρος Ευαγόρου Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

Πάμπος Παπαγεωργίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Νικολαΐδης  Γιώργος Περδίκης 

Γιώργος Περδίκης  

Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκαν επείγουσες.  
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 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιάννο 
Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε να ανασταλεί μέχρι την 1η Ιουλίου 2015 η εφαρμογή 
όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, 
ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή 
του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το βουλευτή κ. Νίκο 
Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω 
βασικού νόμου, ώστε να ανασταλεί η εφαρμογή των πιο πάνω αναφερόμενων διατάξεων μέχρι τις 2 Μαρτίου 
2015. 

 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω βασικού 
νόμου, ώστε η εφαρμογή των υπό αναφορά διατάξεων να ανασταλεί αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που 
αποτελεί την κύρια κατοικία μέχρι την 1η Ιουνίου 2015. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, η αναστολή της εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων 
για ορισμένο χρονικό διάστημα κρίνεται αναγκαία, επειδή μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η θεσμοθέτηση του 
εξαγγελθέντος από την κυβέρνηση Πλαισίου Αφερεγγυότητας, το οποίο θα έπρεπε να εφαρμοζόταν 
ταυτόχρονα με τη νομοθεσία που διέπει τη νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, ώστε να 
παρέχεται δίχτυ προστασίας, που κρίνεται σκόπιμο και αναγκαίο, για ορισμένες περιπτώσεις δανειοληπτών. 

 Ειδικότερα, η κατάθεση των εν λόγω προτάσεων νόμου κρίθηκε σκόπιμη από τους εισηγητές τους λόγω 
της πολυπλοκότητας των νομοθετημάτων που βρίσκονται ήδη κατατεθειμένα ενώπιον της Βουλής, όπου και 
εξετάζονται, και συνιστούν μέρος του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα, καθώς και 
των πολλών συναφών πτυχών οι οποίες χρήζουν εξέτασης, αλλά και των δυσκολιών που παρατηρούνται σε 
σχέση με την κατάθεση ενός πρόσθετου σχετικού με το εν λόγω πλαίσιο νομοσχεδίου, το οποίο βρίσκεται σε 
διαδικασία διαβούλευσης με την τρόικα.  

 Συναφώς, επιδιώκεται όπως η νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων τυγχάνει εφαρμογής, 
μόνο εφόσον θεσμοθετηθεί το νέο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, αφού όμως δοθεί ικανοποιητικό χρονικό 
περιθώριο για ενδελεχή εξέταση του όλου ζητήματος της αφερεγγυότητας από τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές, με απώτερο στόχο τη βέλτιστη ρύθμισή του. 

 Σημειώνεται ότι στις 18 ∆εκεμβρίου 2014 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικό) (Αρ. 3) Νόμο του 2014, ο οποίος προβλέπει την αναστολή της 
εφαρμογής των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που διέπουν τη νέα διαδικασία 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι την 30ή Ιανουαρίου 2015.  Ο εν λόγω νόμος αναπέμφθηκε από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
στις 15 Ιανουαρίου 2015 η Βουλή απέρριψε κατά πλειοψηφία την αναπομπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρώτης ή της τρίτης πρότασης νόμου σε νόμο, πρέπει να 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακόμα μία φορά βρισκόμαστε ενώπιον νομοθετικών πρωτοβουλιών που, κατά την άποψή μας, δεν 
αλλάζουν τη σημερινή κατάσταση, γιατί ο νόμος που έχουμε ψηφίσει για τις εκποιήσεις δεν είναι σε ισχύ, για 
τον απλούστατο λόγο ότι δεν υπάρχουν κανονισμοί.  Είναι γεγονός πως οι τράπεζες αποστέλλουν επιστολές 
σε δανειολήπτες που έχουν πρόβλημα με την εξυπηρέτηση των δανείων τους, αλλά καμία σχέση και καμία 
διαδικασία δεν έχει ξεκινήσει με βάση ένα νόμο που είναι ανενεργός.  Είναι γεγονός πως το τελευταίο διάστημα 
οι τράπεζες έχουν αποκτήσει και κυριότητα σε σημαντικά περιουσιακά στοιχεία μεγάλων δανειοληπτών, χωρίς 
να χρησιμοποιήσουν ούτε το μέχρι πρόσφατα νόμο, που υπήρχε εδώ και δεκαετίες, με τη διαδικασία του 
Κτηματολογίου ούτε και προσφεύγοντας σε ένα ενεργό νόμο, όπως το νόμο περί εκποιήσεων.  Απλά, 
χρησιμοποιώντας το εργαλείο που έχουν στις συμφωνίες που έχουν με μεγάλους δανειολήπτες τα λεγόμενα 
“floating charges”, κατόρθωσαν σε αρκετές περιπτώσεις μέχρι σήμερα να αποκτήσουν κυριότητα σημαντικών 
περιουσιακών στοιχείων.   

 Ερχόμαστε σήμερα σε μια πάρα πάρα πολύ ευαίσθητη περίοδο με την αλλαγή της κυβέρνησης στην 
Ελλάδα -απόλυτα σεβόμαστε τη λαϊκή ετυμηγορία- μία κυβέρνηση που θέλει να αλλάξει τα πράγματα.  Να 
ευχηθούμε να το πετύχει για το καλό της χώρας, αλλά και ίσως για θετικά αποτελέσματα, αν τα καταφέρει, και 
σε άλλες χώρες.  Με βάση τις εξαγγελίες και τις διακηρύξεις της νέας κυβέρνησης υπάρχει ένας πανικός.  Ένας 
πανικός στις αγορές με την εκτόξευση μέσα σε τρεις μέρες των spreads των ελληνικών ομολόγων, που 
ξεπέρασαν τις πέντε ποσοστιαίες μονάδες.  Έχουν φθάσει τα spreads των ελληνικών ομολόγων στα επίπεδα 
του 2012, πριν η χώρα αποταθεί για στήριξη στο μηχανισμό.  Το ελληνικό χρηματιστήριο δέχθηκε από τη 
∆ευτέρα μέχρι την Τετάρτη μια κάθετη πτώση του 45%, εξανεμίζοντας αξίες που ξεπερνούν δεκάδες δις ευρώ.   

 Είπα και επαναλαμβάνω ότι ευχόμαστε η νέα προσέγγιση της ελληνικής κυβέρνησης να πετύχει.  Όμως 
πάντα υπάρχουν και τα ατυχήματα.  Απευχόμαστε να συμβούν.  Αν όμως συμβούν, με τη σημερινή 
πρωτοβουλία εντός της Βουλής συνειδητά οι πολιτικές δυνάμεις που τα προτείνουν επιλέγουν τη χώρα μας να 
παραμένει εκτός αξιολόγησης της τρόικας, άρα ουσιαστικά χωρίς μνημόνιο και χωρίς όποιο δίχτυ προστασίας, 
αν ο μη γένοιτο συμβεί οποιοδήποτε ατύχημα.   

 Θα είμαι και πιο συγκεκριμένος.  Τα κυπριακά ομόλογα αξιολογούνται από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα και δεν έχει καμία σχέση η απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας με το quantitative easing.  
Άλλο θέμα εκείνο.  Όμως ομόλογα του δημοσίου, όπως π.χ., κύριε Μαυρίδη... 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορώ να μιλούν και να μην ακούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η Τράπεζα Κύπρου είχε κατατεθειμένα στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα τα κρατικά ομόλογα, όταν 
τότε αποφασίσαμε τον Ιούνιο του 2012 να στηρίξουμε ως κράτος τη Λαϊκή Τράπεζα.  Από αυτά τα κρατικά 
ομόλογα παραχωρήθηκε ρευστότητα στην Τράπεζα Κύπρου ύψους €800 εκατομ. με ταυτόχρονη μείωση της 
έκθεσης της τράπεζας στον ELA.  Πρέπει να ξέρουμε, και αν δεν το ξέρουμε οφείλω να το πω, ότι με την 
πρωτοβουλία τη σημερινή, αν ψηφιστεί, καθόλα σεβαστή από εμάς, πρέπει να είναι εν γνώσει σας ότι αύριο η 
Τράπεζα Κύπρου θα χρειαστεί να αυξήσει τον ELA κατά €800 εκατομ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆έχομαι τις έγνοιες των συναδέλφων, δέχομαι τη δημοκρατία και τους δημοκρατικούς θεσμούς, δέχομαι 
και σέβομαι τις πλειοψηφίες, έχω όμως το δικαίωμα σε μια δημοκρατία να λέω την άποψή μου και να λέω αυτό 
που θα συμβεί.  Συνειδητά αυτή η Βουλή απόψε επιλέγει να κρατήσει τη χώρα χωρίς δίχτυ προστασίας.  Αν 
δεν υπάρξει ατύχημα, δε βλέπω ιδιαίτερα προβλήματα για τον ένα μήνα εκτός.  Αν ο μη γένοιτο σε αυτό το 
μήνα συμβεί οποιοδήποτε ατύχημα ηθελημένα ή άθελα, αντιλαμβάνομαι ότι εν γνώσει μας αναλαμβάνουμε όλοι 
την ευθύνη των πράξεών μας και όσοι θα ψηφίσουν και όσοι θα καταψηφίσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

 Ευχαριστώ τον κ. Νεοφύτου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Πρέπει να πω ότι έχω εκπλαγεί από τα όσα έχω ακούσει και καταλαβαίνω ότι ο κ. Νεοφύτου θεωρεί τη 
συγκεκριμένη νομοθεσία, όπως έχει εγκριθεί, ως το δίχτυ προστασίας για τον κόσμο.  Εμείς έχουμε μία εντελώς 
διαφορετική άποψη.  Εμείς θεωρούμε ότι το δίχτυ προστασίας διαμορφωνόταν με την κύρια νομοθεσία που 
εγκρίθηκε μαζί με τις προτάσεις νόμου, που μετατράπηκαν σε νομοθεσία, για τις οποίες ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας έκαμε αναφορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο ή ανέπεμψε στη Βουλή.  Έτσι αντιλαμβανόμαστε εμείς 
το δίχτυ προστασίας και όχι αυτό το οποίο υπάρχει αυτή τη στιγμή.  Γιατί είμαστε εδώ σήμερα και συζητούμε το 
συγκεκριμένο θέμα;  Γιατί είμαστε υποχρεωμένοι εμείς να υποβάλουμε τις προτάσεις νόμου;  ∆ιαφορετικές τα 
πολιτικά κόμματα μεταξύ μας, αλλά έχουν όλες ένα στόχο.  Τη δημιουργία διχτύου προστασίας.  Γιατί λοιπόν 
φθάσαμε σε αυτό το σημείο;  

 Η κυβέρνηση γνώριζε από το Μάρτη του 2013, όταν συνομολόγησε το μνημόνιο, ότι υπήρχαν 
συγκεκριμένες ημερομηνίες στις οποίες θα έπρεπε να υποβληθούν κάποια νομοσχέδια.  Όλα τα πολιτικά 
κόμματα ανεξαιρέτως είχαμε πει στην κυβέρνηση έγκαιρα, πολύ έγκαιρα, ότι θα έπρεπε να ετοιμάσει το νόμο 
για τις εκποιήσεις μαζί με το πλαίσιο περί αφερεγγυότητας.  Πολύ αργοπορημένα η κυβέρνηση, και ουσιαστικά 
για μια μεγάλη περίοδο αδιαφορώντας εντελώς, αποφάσισε να προσλάβει εμπειρογνώμονες να ετοιμάσουν το 
νόμο για το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, ενώ το θέμα των εκποιήσεων που αφορούσε κυρίως τον τραπεζικό τομέα 
το προώθησε με μεγάλη ταχύτητα.  Εκείνα που εξυπηρετούσαν τις τράπεζες γίνονταν με ταχύτητα.  Εκείνα που 
αφορούσαν την προστασία του κόσμου καθυστερούσαμε και καθυστερούμε ακόμα μέχρι σήμερα, δίχως να 
θεωρούμε ότι είναι επαρκή, έτσι όπως έχουν φτιαχτεί βέβαια.   

 Και θέλω να υπενθυμίσω και το τι λέχθηκε -και επικαλούμαι τους αρχηγούς των πολιτικών κομμάτων- 
στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων τον περασμένο Ιούλιο, όταν έθεσα κάποιες ανησυχίες, που ο 
Υπουργός Οικονομικών μου είπε: «Αυτά που λες, κύριε Κυπριανού, είναι τετραγωνικά ορθά, αλλά αυτά θα τα 
βάλουμε στο νόμο για το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  ∆ε χρειάζεται να τα βάλουμε στο νόμο για τις εκποιήσεις».  
Και τότε ήταν καθολική η απαίτηση να έρθουν και τα δυο μαζί, για να εξασφαλίσουμε ότι αυτό το οποίο έλεγε ο 
υπουργός θα γινόταν.  Και δεν έγινε. 

 Τις τελευταίες μέρες τι ακούμε;  Ακούμε από την πλευρά της κυβέρνησης και του κυβερνητικού 
κόμματος, του μεγάλου κυβερνητικού κόμματος, «εύρετε τρόπο να εξαιρέσετε την κύρια κατοικία και 
προωθήστε την υπόλοιπη νομοθεσία».  Κάτι που εγώ θεωρώ ότι νομικά είναι εξαιρετικά δύσκολο να το 
πράξουμε.  Όμως, εάν σήμερα η τρόικα θεωρεί ότι αυτό το πράγμα θα μπορούσε να γίνει, να εξαιρεθεί η κύρια 
κατοικία και το υπόλοιπο να εφαρμοστεί, γιατί δεν το δέχθηκε, όταν το ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων;  
Γιατί ο Πρόεδρος ένοιωσε την ανάγκη και μάλιστα μας έλεγε ότι είναι κάτω από την πίεση της τρόικας που 
έκαμνε αναφορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και ακύρωνε τη συγκεκριμένη νομοθεσία που κατακύρωσε, που 
υπερψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων;  Γιατί τότε λοιπόν δεν εγινόταν και σήμερα μας λένε «εξαιρέστε το 
εκείνο και δε χάθηκε ο κόσμος και η τρόικα θα το δεχθεί»;  Πρέπει να μας απαντήσουν γιατί τότε δε γινόταν 
αποδεχτό και σήμερα γίνεται.   

 Το άλλο.  Μας λένε: «Η νομοθεσία είναι ανενεργή ούτως ή άλλως.  Γιατί ανησυχείτε;».  Εάν είναι 
ανενεργή, τότε γιατί πιέζει η τρόικα να την αφήσουμε να εφαρμοστεί;  Η νομοθεσία είναι ξεκάθαρη.  Λέει ότι η 
διαδικασία για τις εκποιήσεις ξεκινά με την αποστολή επιστολών και αν δεν υπάρξει...  Τα ξέρουν κάποιοι 
συνάδελφοι, οι οποίοι επεξεργάστηκαν στη λεπτομέρειά τους αυτά τα ζητήματα, πολύ καλύτερα από εμένα.  
Και υπάρχει συγκεκριμένη διαδικασία και είναι μόνο το τελικό στάδιο η διαδικασία της δημοπράτησης.  Άρχισε 
η διαδικασία από τον περασμένο Σεπτέμβρη και μόνο στο τελικό στάδιο θα χρειαστεί να εγκριθούν οι 
κανονισμοί για τη δημοπράτηση.   

 Όμως να σας πω ακόμα κάτι.  Σήμερα ενημερώθηκα ότι είχε συνάντηση η τρόικα με την Κεντρική 
Συνεργατική Τράπεζα και τους είπε ότι πρέπει να ετοιμαστούν, εάν η Βουλή σήμερα δεν αναστείλει την 
εφαρμογή της νομοθεσίας, από την 1η του Φεβράρη να ξεκινήσουν τις εκποιήσεις για τις 10 000 υποθέσεις που 
εκκρεμούν στο Κτηματολόγιο.  Και είναι καλά η ολομέλεια της Βουλής να γνωρίζει αυτή τη λεπτομέρεια.  Είναι 2 
300 υποθέσεις που αφορούν το συνεργατισμό και οι υπόλοιπες 7 700 υποθέσεις περίπου αφορούν τις 
υπόλοιπες εμπορικές τράπεζες.  Και από την 1η του Φεβράρη ξεκινά η διαδικασία, εάν η Βουλή σήμερα δεν 
αναστείλει την εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Όμως επανέρχομαι.  Γιατί -πρέπει να απαντηθεί με λογικά επιχειρήματα- θεωρείτε ότι είναι ανενεργή η 
νομοθεσία και παρ’ όλα αυτά η τρόικα λέει να μην αναστείλετε την εφαρμογή της;  Εάν ήταν ανενεργή, δεν 
έπρεπε να ανησυχεί για το γεγονός ότι αναστέλλεται η εφαρμογή της.   

 Θέλω να σχολιάσω και εκείνο το οποίο είπε ο κ. Νεοφύτου για την Τράπεζα Κύπρου.  Είπε τη μισή 
αλήθεια.  Σήμερα συνομίλησα και εγώ με κάποιο ο οποίος μπορούσε να με ενημερώσει όσο το δυνατό πιο 
εξαντλητικά για τα προβλήματα τα οποία θα προκύψουν για τον τραπεζικό τομέα, γιατί ανέμενα ότι θα ετίθεντο 
αυτά τα επιχειρήματα στην ολομέλεια της Βουλής.  Ε, η απάντηση είναι εντελώς διαφορετική.  Η απάντηση 
είναι ότι τα προβλήματα θα προκύψουν, εάν και εφόσον ανασταλεί το πρόγραμμα.  Και διερωτώμαι γιατί να 
ανασταλεί η εφαρμογή του προγράμματος... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Γιατί έχουμε αξιολόγηση, κύριε Κυπριανού.  ∆εν υπάρχει πρόγραμμα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, επιμένω, κύριε Νεοφύτου, και θα κατέληγα ακριβώς με αυτή την τοποθέτηση:  Εγώ θα πάρω 
δύο παραδείγματα τα οποία βλέπω να συμβαίνουν το τελευταίο χρονικό διάστημα, κύριε Πρόεδρε, και θα 
πρέπει να τοποθετηθούμε πολιτικά όλοι μας.  Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα εξαγγέλλει πρόγραμμα στήριξης 
των κρατών με ένα συγκεκριμένο πρόγραμμα και βάζει όρους και προϋποθέσεις.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι 
μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί είναι μια Ένωση η οποία λειτουργεί πλέρια δημοκρατικά, υπάρχει 
αλληλοσεβασμός μεταξύ των κρατών μελών, αλλά, το πιο σημαντικό, είναι μια Ένωση η οποία λειτουργεί με 
κοινωνική αλληλεγγύη, με αλληλεγγύη, πέρα από την κοινωνική αλληλεγγύη σε εθνικό επίπεδο, με αλληλεγγύη 
μεταξύ των κρατών.  Και λέει τώρα η ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκείνοι που αποφασίζουν -γιατί δεν 
αποφασίζουμε όλοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάποιοι αποφασίζουν και οι υπόλοιποι καλούμαστε να 
συμμορφωθούμε με τις υποδείξεις, αυτό συμβαίνει- λέει:  «Θα σας στηρίξω» -η αλληλεγγύη η περιβόητη που 
λέγαμε- «μόνο με τον όρο ότι θα κάμνετε ό,τι σας πω.  Εάν τολμήσετε να κάμετε κάτι έστω και ασήμαντα 
διαφορετικό από εκείνο το οποίο σας θέλω να κάμετε, τότε θα έχετε πρόβλημα, δε θα στηριχθείτε από εμάς».  
Έτσι αντιλαμβάνονται την αλληλεγγύη στα κράτη μέλη εκείνοι οι οποίοι καθοδηγούν σήμερα την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, γιατί ανησυχούν ότι κάποιος μπορεί να διαταράξει το σκηνικό όπως το έχουν στήσει, όπως το 
εφαρμόζουν οι κυρίαρχοι κύκλοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Και το ερώτημα που πρέπει να μας καθοδηγεί είναι κατά πόσο θα ενοχληθούν εκείνοι οι οποίοι έχουν 
στήσει ένα συγκεκριμένο σκηνικό ή εκείνο που θα πρέπει να μας καθοδηγεί είναι κατά πόσο αυτά τα οποία 
αποφασίζουν εκείνοι μακριά από την Κύπρο, δίχως να ξέρουν τις ιδιαιτερότητες τις οποίες έχουμε ως χώρα, 
επηρεάζουν τον κόσμο, αλλά και οι συνέπειες που θα αφήσουν στην κυπριακή κοινωνία όχι φέτος, αλλά για τις 
δεκαετίες που θα ακολουθήσουν;  Εμείς πώς πρέπει να αποφασίζουμε;  Πρέπει να αποφασίζουμε με βάση το 
πώς εξυπηρετούνται καλύτερα τα συμφέροντα του κόσμου. Και αν μας απειλούν και αν μας εκβιάζουν ότι 
«ξέρετε, αν δεν τα κάμετε αυτά που σας λέμε, θα σας καταστρέψουμε», εν πρέπει να λέμε του κόσμου «εννά 
μας καταστρέψουν, γι’ αυτό μεν αντιδράτε».  Πρέπει να τους λέμε ότι είναι κακοί, αν εκβιάζουν και απειλούν, και 
ότι θα πρέπει να δώσουμε μάχη να περάσει ένα μήνυμα ότι θα πρέπει να αλλάξουν αυτά τα πράγματα.  ∆εν 
μπορεί μια Ένωση, επαναλαμβάνω, η οποία στηρίζεται στην αλληλεγγύη -και μας λένε ότι θα μας στηρίξουν ως 
χώρα κράτος μέλος που είμαστε της Ευρωπαϊκής Ένωσης- να λειτουργεί με το συγκεκριμένο τρόπο.   

 Εγώ δε θεωρώ αυτό το θέμα τόσο σημαντικό, που να υποχρεώνει την τρόικα να αναστείλει το 
πρόγραμμα.  Εγώ λέω, θα επαναλάβω, όταν ο ίδιος, όταν η ίδια η κυβέρνηση -να μην το προσωποποιήσω- 
μας λέει «εξαιρέστε την κύρια κατοικία και δε θα υπάρχει πρόβλημα με την τρόικα, η τρόικα θα δεχθεί να έρθει 
και να αξιολογήσει το πρόγραμμα», γιατί δεν μπορούσε να γίνει αυτό το πράγμα, όταν αποφασίζαμε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων;  Γιατί έπρεπε και τότε να υπάρξει μια έντονη κινδυνολογία, ένας εκφοβισμός του κόσμου;  
«Για όνομα του Θεού, τούτοι οι ανεύθυνοι, τα υπόλοιπα πολιτικά κόμματα, ψηφίζουν κάτι που εν γνώσει τους 
θα μας φέρει σε αντιπαράθεση με την τρόικα και θα μας δυσκολέψει». 

 Και σήμερα, μερικούς μήνες μετά, να έρχονται να μας λεν «εν πειράζει, κάμετέ το τζιείνο που εθέλετε 
τότε, που έν’ πολλά δύσκολο να γίνει ’πού μόνο του, τζιαι δε θα υπάρχει κανέναν απολύτως πρόβλημα με την 
τρόικα».  Αυτό τι σημαίνει;  Αυτό σημαίνει ότι και τότε μπορούσε να περάσει νομοθεσία, δίχως να προκύπτει 
οποιοδήποτε ζήτημα, αλλά έπρεπε να πάρουμε το μήνυμα ότι «κύριοι, εν δικαιούστε να κάμνετε ό,τι θέλετε, δε 
δικαιούστε να έσιετε άποψη, πρέπει να εφαρμόζετε εκείνα τα οποία σας λέμε».  Αυτό ήταν το μήνυμα που 
έπρεπε να πάρουμε εμείς οι “ανεύθυνοι”, οι “λαϊκιστές”, όπως θα αποκληθούμε στη συνέχεια, τότε, όταν 
ψηφίζαμε τα συγκεκριμένα νομοσχέδια.  «Μη διαταράσσετε την ησυχία, μη διαταράσσετε το σκηνικό το οποίο 
στήθηκε από κάποιους ισχυρούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εδιαταράξετέ το, θα πληρώσετε κόστος».  Αυτό 
ήταν το μήνυμα.   

 Και σήμερα, επειδή συνειδητοποιούν ότι πλέον τα πράγματα έχουν προχωρήσει σε ένα σημείο που δεν 
τους εβκήκαν οι απειλές και οι εκβιασμοί, αλλάζουν οι απειλές και οι εκβιασμοί τζιαι δέχονται πράγματα τα 
οποία τότε, την κρίσιμη στιγμή, δεν ήταν έτοιμοι να αποδεχθούν.  Γι’ αυτό εμείς λέμε ότι πρέπει να τους πούμε 
ότι δεν έχουμε την απαίτηση να μεν ξοφλήσουμε τα λεφτά τα οποία μας εδώσαν, είναι υποχρέωσή μας και 
πρέπει να ξοφληθούν όλα ανεξαιρέτως τα ποσά τα οποία έχουμε πάρει από τους εταίρους μας.  Έχει σημασία 
όμως ποια μέτρα θα πρέπει να εφαρμοστούν και πότε θα καταφέρουμε να αποπληρώσουμε αυτό το δάνειο και 
με ποια μέτρα θα πρέπει να πάμε σε αυτή την πορεία.  Θέλουν να μας επιβάλλουν και την τελευταία 
λεπτομέρεια της ιδεολογικής τους προσέγγισης, δίχως εμείς να έχουμε το δικαίωμα να έχουμε άποψη.  Ε, εγώ 
δεν πρόκειται να...  Όχι εγώ προσωπικά, η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δεν 
πρόκειται να δεχθεί αυτή την προσέγγιση.  Έχουμε άποψη, τη λέμε, θέλουμε να συζητούμε μαζί τους, θέλουμε 
να καταλήγουμε συναινετικά, αλλά και εκεί και όπου διακυβεύονται τεράστια ζητήματα σε ό,τι αφορά τη 
μελλοντική προοπτική της Κύπρου και του κυπριακού λαού αυτή μας την άποψη θα την υπερασπιζόμαστε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Συλλούρης, ο κ. Περδίκης και ο κ. Βαρνάβα. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω βρισκόμαστε όλοι εδώ σήμερα απόλυτα συναισθανόμενοι την ευθύνη και το καθήκον που 
έχουμε να επιτελέσουμε.  Βρισκόμαστε όμως για ακόμα μια φορά εδώ σήμερα, γιατί ερχόμαστε να 
αντιμετωπίσουμε αδιέξοδα που δημιούργησε η ίδια η κυβέρνηση.  Όπως πρόνοια του μνημονίου είναι το 
νομοσχέδιο των εκποιήσεων, πρόνοια του μνημονίου είναι και το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Οι εκποιήσεις 
ήρθαν, το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας δεν ήρθε.  Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό;  Ή τουλάχιστον δεν έχει έρθει 
ολοκληρωμένο και στη μορφή στην οποία μας είχε λεχθεί ότι θα έρθει.  Ευθύνεται η Βουλή γι’ αυτό ή ευθύνεται 
κάποιος άλλος;   

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα από την πρώτη στιγμή διατυπώσαμε τη θέση αρχής ότι δεν μπορεί να 
αφεθεί ο νόμος των εκποιήσεων να λειτουργήσει, χωρίς παράλληλα να λειτουργήσει και η ασπίδα προστασίας 
του Πλαισίου Αφερεγγυότητας.  Να διαχωρίσουμε εκείνους που μπορούν να πληρώσουν, αλλά χρειάζονται 
βοήθεια από εκείνους που δεν μπορούν να πληρώσουν και από εκείνους που μπορούν να πληρώσουν, αλλά 
εσκεμμένα δεν πληρώνουν.  Να βρεθεί ένας τρόπος να προστατευθεί η πρώτη κατοικία.  Να βρεθεί ένας 
τρόπος να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα στην πραγματική οικονομία, γιατί αυτή τη στιγμή λειτουργούμε 
κάτω από τη χειρότερη ύφεση μετά το 1974.  Και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο στείλαμε εκπροσώπους, για να 
βοηθήσουν να συντάξουν, στο βαθμό που θα μπορούσαν με τις δικές τους συμβουλές, το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας, και ακόμα δεν είναι έτοιμο.   

 ∆εν υποτιμούμε τις δυσκολίες που έχουμε όλοι μπροστά μας.  Τα προβλήματα που έχουμε μπροστά 
μας δεν είναι προβλήματα της κυβέρνησης, είναι προβλήματα του κυπριακού λαού.  Αλλά, επειδή το έχουμε 
ξαναπάθει πάρα πολλές φορές, οφείλουμε να ρωτήσουμε.  Κι εγώ δέχομαι την καλοπροαίρετη εισήγηση, για 
παράδειγμα, που λέχθηκε προηγουμένως από τον κ. Νεοφύτου και από τον ίδιο τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, να αναστείλουμε, για παράδειγμα, μόνο το κομμάτι που αφορά την κύρια κατοικία και να 
αφήσουμε τον υπόλοιπο νόμο να λειτουργήσει.  Η τρόικα συμφωνεί με αυτή την εισήγηση ή θα πάθουμε ό,τι 
πάθαμε την προηγούμενη φορά;  Εάν δεν μπορούμε να εμπιστευθούμε τις εισηγήσεις, τις δεσμεύσεις της 
κυβέρνησης, πώς είναι δυνατό να απαιτείται από τη Βουλή να δώσει μια λευκή επιταγή στην κυβέρνηση για τη 
διαμόρφωση αυτού του πλαισίου, χωρίς να υπάρχουν κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες;  Επαναλαμβάνω, εμείς 
καλοπροαίρετα θέλουμε να συνεργαστούμε, για να βρούμε τους τρόπους να συμμορφωθούμε με τις 
υποχρεώσεις μας έναντι των Ευρωπαίων εταίρων, να μη χάσει η χώρα μας την αξιοπιστία της, αλλά από την 
άλλη πρέπει να προστατεύσουμε τον κόσμο, χωρίς να έχουμε ως μοναδικό στήριγμα δεσμεύσεις που στην 
πορεία μπορεί να αποδειχθούν αφερέγγυες. 

 Αν μου επιτρέπετε όμως, οφείλω για ακόμη μια φορά να διατυπώσω τη δυσφορία μας για την 
κινδυνολογία που αναπτύσσεται και τον τρόπο που αναπτύσσεται από κυβερνητικής πλευράς.  Μας έγραψαν 
εφημερίδες, μέσα ενημέρωσης ότι, αν δεν ψηφίσουμε το νόμο των εκποιήσεων, θα χάσουμε τα λεφτά από το 
πρόγραμμα Ντράγκι.  Το πρόγραμμα Ντράγκι θα συνεχίσει να λειτουργεί μέχρι και το Σεπτέμβρη του 2016.  
Σήμερα μας λέτε υπό μορφή κινδυνολογίας ότι, αν δεν ψηφίσουμε, θα πρέπει να πάρει η Τράπεζα Κύπρου 
ELA.  Μα, καλά, όταν μας λέγατε ότι η μεγαλύτερη επένδυση, ξένη επένδυση, που έρχεται στην Κύπρο είναι η 
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της Τράπεζας Κύπρου, €1 δις, μας λέγατε ότι θα έρθουν αυτά τα χρήματα 
στην Κύπρο, για να χρησιμοποιηθούν για ρευστότητα.  Την επομένη που ήρθαν έφυγαν κατά παράβαση, κατά 
παραβίαση των δεσμεύσεων του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και πήγαν, για να αποπληρώσουν τον ELA.  
Χάσαμε ρευστότητα.  Πώς είναι δυνατό σήμερα να μας το επισύρετε αυτό το πράγμα, ότι θα πάρει ELA η 
Τράπεζα Κύπρου υπό μορφή κινδυνολογίας;   

 Σε ό,τι αφορά την ανησυχία για την Ελλάδα, ναι, κι εμείς ανησυχούμε για τις εξελίξεις στην Ελλάδα.  
Ελπίζουμε φυσικά -και φυσικά έχει κρίνει ο ελληνικός λαός για το ποιος θα κυβερνήσει την Ελλάδα και με ποιο 
τρόπο- η Ελλάδα να ξεπεράσει τα δικά της προβλήματα.  ∆ε θα λύσουμε εμείς τα προβλήματα της Ελλάδας, αν 
και στο παρελθόν μερικώς εμείς λύσαμε τα προβλήματα της Ελλάδας, απορροφήσαμε τα προβλήματα της 
Ελλάδας, κάποιοι αποφάσισαν να μας φορτώσουν τα προβλήματα της Ελλάδας.  Μετέτρεψαν τα προβλήματα 
της Ελλάδας σε δικά μας προβλήματα και είναι ένας από τους λόγους που βρισκόμαστε εδώ σήμερα.  Γιατί 
κάποιοι αποφάσισαν να χαρίσουν το χρέος της Ελλάδας, για να το πληρώσουμε εμείς, κάποιοι αποφάσισαν να 
πουλήσουν, να χαρίσουν τα κυπριακά παραρτήματα στην Ελλάδα και να κουρευτούν οι Κύπριοι καταθέτες και 
να τη γλυτώσουν οι Έλληνες καταθέτες ελληνικών τραπεζών.   

 Επομένως, όταν μιλούμε για ατυχήματα, εγώ θέλω να μου εξηγήσει η κυβερνητική πλευρά ένα πάρα 
πολύ απλό γεγονός.  Πώς είναι δυνατό η Ελλάδα εδώ και έξι χρόνια να βρίσκεται σε ύφεση, να έχει χάσει το 
25% της οικονομίας της, του ΑΕΠ της, εμείς να βρισκόμαστε σε ύφεση εδώ και δύο χρόνια, να μας λεν ότι 
είμαστε πρωταθλητές των μνημονίων, ο Υπουργός Οικονομικών να μας λέει ότι ξεκινάμε την ανάπτυξη, ότι από 
το 2015 θα φύγουμε από το μνημόνιο και πιο γρήγορα, πώς εξηγείτε το γεγονός ότι ξεκινήσαμε πριν από την 
κρίση... 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...με υψηλότερο κατά κεφαλήν εισόδημα από την Ελλάδα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ αυτούς ή αυτές που μιλούν πέραν του ημικυκλίου της Βουλής να πάψουν να μιλούν!  Όταν 
ευρισκόμεθα εις αυτό το χώρο, πρέπει να επιδεικνύουμε ανάλογο σεβασμό. 

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε:  Πριν από την κρίση είχαμε υψηλότερο κατά κεφαλήν εισόδημα από την 
Ελλάδα, όπως διαχρονικά η Κύπρος είχε υψηλότερο κατά κεφαλήν εισόδημα από την Ελλάδα. Έξι χρόνια 
ύφεση η Ελλάδα, δύο χρόνια ύφεση εμείς, μεγαλύτερη ύφεση η Ελλάδα, μικρότερη ύφεση εμείς και μας λεν ότι 
εμείς πάμε για ανάπτυξη.  Πώς είναι δυνατό το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο να μας λέει σήμερα ότι το κατά 
κεφαλήν εισόδημα της Κύπρου είναι για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας χαμηλότερο 
από της Ελλάδας;  Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό το ατύχημα;  Τι έγινε;  Πότε έγινε;  Πώς το πάθαμε;  Μήπως επειδή 
εμάς μας επήραν τα χρήματά μας και τα έστειλαν κάπου αλλού;  Επομένως, ναι, ανησυχούμε για τις εξελίξεις 
στην Ελλάδα, αλλά κάποιοι πρέπει να ανησυχήσουν και για τις εξελίξεις εδώ στην Κύπρο.   

 Πρέπει να μας εξηγήσουν τι θα γίνει και πώς θα καλυφθούν αυτές οι τρύπες με κάποιο άλλο τρόπο 
εκτός από τις εκποιήσεις, επειδή οι εκποιήσεις δεν πρόκειται να καλύψουν αυτές τις τρύπες.  Επαναλαμβάνω 
ότι δεν υποτιμούμε τις δυσκολίες, δε θέλουμε να χάσουμε την αξιοπιστία μας, κατανοούμε ότι έχουμε ένα 
πρόγραμμα, δε θέλουμε εμείς να βρεθούμε εκτός προγράμματος, το ∆ημοκρατικό Κόμμα δεν το έχει πει ποτέ 
αυτό το πράγμα, αλλά κάποια πράγματα πρέπει να τα συζητήσουμε, πρέπει να τα επαναδιαπραγματευτούμε, 
πρέπει να τα αλλάξουμε.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών ουδέποτε ανέφερε αυτή την κινδυνολογία ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών που ακούσαμε σήμερα, τις τελευταίες μέρες, όταν συζητούσαμε για την αναστολή των 
εκποιήσεων.  Ανέφερε άλλα πράγματα.  ∆εκτόν.  Όμως αυτή η κινδυνολογία στο τέλος της ημέρας ξεκινά και 
γίνεται από μόνη της επιζήμια.  Τζιειαμαί που δε θα έχουμε πρόβλημα θα δημιουργήσουμε πρόβλημα από 
μόνοι μας, εάν συνεχίσουμε να επαναλαμβάνουμε τις ίδιες αστήρικτες, επικίνδυνες εκτιμήσεις.   

 Φυσικά, οφείλουμε να πούμε -και καταλήγω με το εξής, κύριε Πρόεδρε- ότι αυτό που εμάς μας 
απασχολεί δεν είναι μόνο το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας είναι η τελευταία ασπίδα, 
το τι θα γίνει, σε περίπτωση που κάποιοι αντιμετωπίζουν σημαντικά προβλήματα.  Θέλουμε να τους 
προστατεύσουμε, θέλουμε να τους προστατεύσουμε από τη χρεοκοπία, να βρουν οι επιχειρήσεις τρόπο να 
σταθούν στα πόδια τους, να προστατεύσουμε κάποιους.  Το μεγάλο ερώτημα, το μεγάλο στοίχημα αυτή τη 
στιγμή της κυπριακής οικονομίας είναι οι αναδιαρθρώσεις δανείων.  Και ρωτώ, γίνονται αναδιαρθρώσεις 
δανείων;  Είδατε τα στοιχεία που μας έστειλε η Κεντρική Τράπεζα;  Είμαστε ικανοποιημένοι από τα στοιχεία 
που μας έχουν στείλει για τις αναδιαρθρώσεις ή μήπως αυτή τη στιγμή οι τράπεζες, χωρίς καν να έχουν το 
ρόπαλο των εκποιήσεων, σταματήσαν να κάμνουν τις αναδιαρθρώσεις και περιμένουν;  Όταν τους δώσουμε 
τζιαι το όπλο των εκποιήσεων, τι θα γίνει;  ∆εν πρέπει να μας απασχολήσει το γεγονός ότι έχουμε το 
υψηλότερο ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων στην ιστορία των τραπεζών;  Ποια είναι τα μέτρα που 
εισηγείται η Κεντρική Τράπεζα, για να αντιμετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα;  ∆εν πρέπει να μας απασχολήσει 
το γεγονός ότι για πρώτη φορά στην ιστορία μας έχουμε αποπληθωρισμό;  Τι εισηγείται η Κεντρική Τράπεζα, 
για να αντιμετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα;   

 Αυτά είναι τα μεγάλα τα προβλήματα και να μην προσπαθούμε να ρίξουμε όλη την ευθύνη στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας και σε ένα νομοσχέδιο που δε θα έχει τόση 
σημασία, επειδή εγώ σας λέω -και δυστυχώς κάμνω μία δυσάρεστη πρόβλεψη, μακάρι να βκω ψεύτης- και 
αύριο να το ψηφίσομε, του χρόνου εδώ θα είμαστε τζιαι θα συζητάμε ότι οι τράπεζές μας θέλουν και άλλα 
κεφάλαια.  Γιατί, αν δεν αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων, της ύφεσης τζιαι της 
μη αναδιάρθρωσης, εδώ θα είμαστε του χρόνου και θα συζητάμε ακριβώς τα ίδια πράγματα.  Ας μην κρύβονται 
κάποιοι πίσω από τες εκποιήσεις.  Οι εκποιήσεις δε θα λύσουν τα προβλήματά μας! 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, συναισθανόμενοι πλήρως την ευθύνη που έχουμε μπροστά μας, εμείς 
ακριβώς θα υποστηρίξουμε την αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας, όπως έχουμε εισηγηθεί, με πρόθεση 
να εργαστούμε σκληρά στην επιτροπή Οικονομικών, να συμβάλουμε με κάθε τρόπο, καλόπιστα, με κάθε καλή 
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διάθεση τζιαι πρόθεση, για να είναι έτοιμο το πλαίσιο, για να προστατεύσει τον κόσμο, και αναμένουμε από την 
κυβέρνηση όχι κενές δεσμεύσεις, αλλά έμπρακτες αποδείξεις ότι έρχονται και άλλα μέτρα που θα λύσουν τα 
πραγματικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Αναμένουμε το πέμπτο νομοσχέδιο.  Αναμένουμε να 
έχουμε ενημέρωση για την τρόικα.  Αναμένουμε να έχουμε ενημέρωση από την Κεντρική Τράπεζα για τις 
αναδιαρθρώσεις, τα κίνητρα, τα αντικίνητρα που θα βάλουν στις τράπεζες, τα επιτόκια.  Αυτά όλα αναμένουμε 
να ακούσουμε τζιαι ας πάψομε επιτέλους με την κινδυνολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης, μετά ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μπορούσε σήμερα αυτή η συζήτηση κατά την άποψή μου να μη γίνει.  Θα μπορούσαμε να 
συζητούσαμε, πριν να έρθουμε εδώ, μεταξύ μας και να δώσουμε λύση, τέτοια λύση που να μην έχει λόγο και 
ρόλο η τρόικα.  Στη σύσκεψη της ∆ευτέρας -παρόντες είναι οι αρχηγοί των κομμάτων- αλλά και σήμερα το 
πρωί στη σύσκεψη είχα εισηγηθεί μία μέθοδο η οποία επιμένω ότι είναι ο τρόπος να μην ψηφιστούν όλα αυτά 
που έχουμε μπροστά μας σήμερα και να είμαστε όλοι εξασφαλισμένοι με αυτά που πιστεύουμε και θέλουμε.   

 Είχα πει ότι θα μπορούσαν οι τράπεζες, η Ένωση Τραπεζών, οι ίδιες οι εμπορικές τράπεζες, ο 
Υπουργός Οικονομικών, η Κεντρική Τράπεζα, αλλά και ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας σε μία σύσκεψη 
να διασφάλιζαν και να δήλωναν ότι δεν εφαρμόζουν το νόμο ούτε ολικά ούτε αποσπασματικά ούτε κάνουν 
οποιαδήποτε προεργασία για την εφαρμογή του νόμου.  Έχω μπροστά μου μία ανακοίνωση του Συνδέσμου 
Τραπεζών, που φρόντισαν κάποιοι καλοί συνάδελφοι -και τους ευχαριστώ- να μου τη δώσουν, που βγήκε 
σήμερα, όπου ο Σύνδεσμος Τραπεζών δηλώνει πως ο νόμος περί Εκποιήσεων δεν εφαρμόζεται από τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα και ούτε μπορεί να εφαρμοστεί στην απουσία των κανονισμών που είναι 
απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρμογή των εν λόγω νόμων.  «Οι διατάξεις και πρόνοιες του νόμου», λέει η 
ανακοίνωση, «περί εκποιήσεων θα είναι δυνατό να εφαρμοστούν από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα μετά την 
ψήφιση των αναγκαίων κανονισμών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και τη δημοσίευσή τους στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας». 

 Προσέξετε σε ποια κατάσταση βρισκόμαστε σήμερα.  «∆εν έχουμε κανονισμούς», όλοι μάς λεν, η 
τράπεζα, η κυβέρνηση, η Κεντρική Τράπεζα, ο Υπουργός Οικονομικών.  Η τρόικα γνωρίζει ότι χωρίς 
κανονισμούς δεν μπορεί να εφαρμοστεί ο νόμος.  Όμως αναστολή της εφαρμογής του νόμου μέχρι να 
ψηφιστούν οι κανονισμοί είναι ανάθεμα!  Αν αυτό είναι ορθολογισμός, αν αυτό είναι λογική, αν αυτό μπορεί να 
σταθεί στη λογική οποιασδήποτε χώρας, από τες πιο αναπτυγμένες μέχρι τες πιο υποανάπτυκτες, τότε εγώ 
παραιτούμαι από το να δηλώνω ότι ακολουθώ πάντα τον ορθολογισμό.  Είναι ο μεγαλύτερος παραλογισμός -
και δεν ξέρω ποιο θα μπορούσαμε να πούμε- ότι, όση αναστολή και αν ψηφίσουμε, δεν έπρεπε να ενοχλεί 
κανέναν ή, εφόσον δεν εφαρμόζεται, γιατί δεν το συμφωνούμε, λέω, μεταξύ μας.  Και να γίνει με πειστικό τρόπο 
και έχω την εντύπωση…  Και θα κάνω έκκληση προς όλες τες πλευρές να μην ψηφίσουμε αυτά που έχουμε 
μπροστά μας σήμερα.   

 Επομένως, ποια είναι η λύση που βλέπω;  Η λύση που βλέπω είναι όλα αυτά που έπρεπε να γίνουν και 
δεν έγιναν να γίνουν αύριο το πρωί.  Εγώ θα ψηφίσω την αναστολή -δεν ξέρω ποια απ’ όλες- της εφαρμογής, 
διότι δεν πρέπει να αφήσουμε αυτό τον παραλογισμό να λειτουργήσει.  Θεωρώ ότι μειώνεται η αξιοπρέπειά 
μου και η λογική μου, αν δεχτώ ότι, εφόσον δεν εφαρμόζεται, αν ψηφίσεις αναβολή εφαρμογής, κάμνεις το 
μεγαλύτερο έγκλημα που έκαμες στην πολιτική σου ζωή, είκοσι πέντε χρόνια σ’ αυτή τη Βουλή, και θα 
καταστραφεί η Κύπρος!  Αν καταστρέφεται η Κύπρος, διότι θα ψηφίσουμε την αναβολή, να τρέξουν κάποιοι να 
κάνουν αυτά που εισηγούμαστε, αυτά που εισηγούμαι, να το προσωποποιώ, που έπρεπε να τα κάνουν όλο 
αυτό τον καιρό, που έπρεπε να τα κάνουν όλη αυτή την εβδομάδα, αύριο το πρωί, και τότε θα κάμω έκκληση 
σε όλα τα κόμματα και θα φέρω πρόταση εδώ ακόμα και τη ∆ευτέρα, πριν την Πέμπτη ή το αργότερο την 
Πέμπτη, σε μία βδομάδα, να ακυρώσουμε την αναβολή εφαρμογής.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Τι είναι, Αβέρωφ;  Πες το, πες το!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να το πω και δημόσια; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, βέβαια. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η προσέγγιση του νέου Πρωθυπουργού στην Ελλάδα έχει αυθεντικότατες φωνές και στην Κύπρο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και αναφέρεστε σε μένα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γενικά, γενικά.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γενικά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, γενικά.  Και θετικά το λέω, έντζιε… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το λες πολύ ειρωνικά και όχι θετικά! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, όχι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το λες πολύ ειρωνικά… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, πολύ θετικά το είπα.  Πολύ θετικά και… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το λες πολύ ειρωνικά και καλά κάμνεις που το λες δημόσια.  Όλοι κρινόμαστε.  Αλλά έπρεπε να 
σκέφτεσαι και κάποια πράγματα πριν να ανοίγεις το στόμα σου είτε κατ’ ιδίαν είτε δημόσια! 

 Όταν ήταν η ώρα που κάποιοι έπρεπε με ορθολογισμό να αντιμετωπίσουν, πριν να έρθει η τρόικα εδώ, 
τα δεδομένα χωρίς λαϊκισμούς, είχα κάνει στην προηγούμενη κυβέρνηση τρεις εισηγήσεις, τρία πακέτα 
προτάσεων, για το κυπριακό μνημόνιο αποφυγής της τρόικας.  Τότε δε μας έλαβε κανένας υπόψη.  Όταν μη 
έχοντας άλλη επιλογή με την παρούσα κυβέρνηση ήρθαμε εδώ να ψηφίσουμε μνημόνιο ή όχι, έγειρε, κύριε 
Αβέρωφ Νεοφύτου, με την ψήφο μου η πλάστιγγα υπέρ του μνημονίου με μία ψήφο.  Όπως και με μία ψήφο, 
τη δική μου, έγειρε η πλάστιγγα υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων.  ∆ε νομίζω ότι ο κ. Τσίπρας θα έκανε το ίδιο 
πράγμα.   

 Απ’ εκεί και πέρα, επειδή είναι με την ψήφο μου που έκρινα να μπούμε στο μνημόνιο, νιώθω πολύ 
μεγαλύτερη ευθύνη και υπευθυνότητα απ’ αυτούς που καταψήφισαν το μνημόνιο.  Και δεν καταψήφισα το 
μνημόνιο, γιατί πίστευα ότι η καταψήφιση του μνημονίου τότε θα οδηγούσε την Κύπρο σε καταστροφή.   

 Όταν ήρθαμε σήμερα όμως, δύο χρόνια μετά, με πολλές θυσίες, με πολλές εξυπηρετήσεις νομοθετικές 
προς τες τράπεζες και είμαστε ακόμα εις την πορεία και βλέπουμε τις τράπεζες να μη βοηθούν την οικονομία, 
να μη νοικοκυρεύονται, να παραμένουν στους ψηλούς μισθούς, να παραμένουν οι ίδιοι που είχαν τη διαπλοκή 
και κατάστρεψαν την Κύπρο και εσείς να τους αναβαθμίζετε, τότε εγώ λέω ότι υπάρχουν, ναι, δύο δρόμοι.  Ο 
ένας ο δρόμος λέει: «Φτάνει πια να στηρίζουμε τες τράπεζες.  Όσο θωπεύουμε τες τράπεζες, περισσότερο τες 
καταστρέφουμε και τες κάμνουμε να είναι πέτρα στο λαιμό της οικονομίας, για να μας βουλιάξουν τέλεια.  
Πρέπει επιτέλους να χαλιναγωγήσουμε τες τράπεζες, να τες ελέγξουμε αυστηρά, να τους βάλουμε σωστά 
πλαίσια.  ∆ε θα εξυπηρετούμε τους κερδοσκόπους που ήρθαν στες τράπεζες.  Θέλουμε να εξυπηρετήσουμε 
τες τράπεζες στες τραπεζιτικές τους δραστηριότητες, όχι την κερδοσκοπία».  Η άλλη η οδός λέει: «∆ώστε κι 
άλλα στες τράπεζες.  Ας έχουμε τράπεζες, ας κερδοσκοπήσουν οι κερδοσκόποι, ας γίνουν real estate 
companies οι τράπεζες να εκποιούν μαζικά».  Σε τρία χρόνια να μην έχουμε τράπεζες, αλλά να μην έχουμε 
ούτε και οικονομία!   

 Εγώ θα ακολουθήσω τον πρώτο δρόμο με συνέπεια και, αν αυτό με ταυτίζει με το σημερινό 
Πρωθυπουργό της Ελλάδας, το αφήνω στην κρίση του λαού.  Έχω την εντύπωση όμως ότι ούτε με το 
σημερινό Πρωθυπουργό της Ελλάδας έχω κοινά εις τες αντιλήψεις και στες προσεγγίσεις ούτε στα οικονομικά 
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θέματα ούτε στα εθνικά θέματα ούτε και σε άλλα θέματα και, παρ’ όλο που σέβομαι τις απόψεις του, είναι 
διαφορετικές, αλλά πολύ περισσότερο ούτε με εκείνους που θέλουν να βοηθήσουν τους κερδοσκόπους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Ο κ. Περδίκης και ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Και ο κ. Κουλίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο κ. Κουλίας μετά.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσο και να θέλουμε να το κρύψουμε, η σημερινή συζήτηση, πέρα από τη συγκυρία που δημιουργεί 
απαιτητικές καταστάσεις, ότι λήγει δηλαδή η προθεσμία της προηγούμενης νομοθεσίας που ψήφισε η Βουλή 
για το πάγωμα των εκποιήσεων, η οποία βεβαίως ειρήσθω εν παρόδω ουδέποτε εφαρμόστηκε, αφού δεν την 
υπέγραψε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, πέρα λοιπόν από τη συγκυριακή πτυχή που έχει η σημερινή 
συζήτηση, δεν πρέπει να αποκρύψουμε από τον εαυτό μας και από το λαό ότι αυτή η συζήτηση γίνεται γύρω 
από ένα πολιτικό πλαίσιο που πηγαίνει πολύ πέρα από την Κύπρο και από τα συμφραζόμενα των μέχρι τώρα 
ομιλητών βγαίνει ξεκάθαρα αυτή η αλήθεια, την οποία εμείς την έχουμε ακούσει και σε κατ’ ιδίαν συνομιλίες και 
σε συνεδριάσεις πίσω από κλειστές πόρτες, αλλά και μέσα από μία έρπουσα φιλολογία των διαδικτύων των 
τελευταίων ημερών, μετά δηλαδή από την εκλογική νίκη του ΣΥΡΙΖΑ την περασμένη Κυριακή. 

 Τι συμβαίνει εδώ;  Την ώρα που η Ελλάδα προσπαθεί να γυρίσει το ρολόι της ιστορίας, την ώρα που η 
Ελλάδα προσπαθεί να γράψει ιστορία και να εκφράσει ένα πανευρωπαϊκό, αν όχι και παγκόσμιο, γιατί περί 
παγκόσμιου πρόκειται, κίνημα ενάντια στη μονόπλευρη λιτότητα, ενάντια στη λογική «πρώτα μαστίγιο και 
ύστερα καρότο»...  Και ξέρετε ’πού τη λογική του μαστιγίου!  Την ώρα που με πολλές επιφυλάξεις 
παρακολουθούμε -με ανησυχίες βέβαια, αλλά και με ελπίδα και η λέξη κλειδί είναι η ελπίδα- αυτή την 
προσπάθεια, την ώρα που συνηγορούν ή συνταυτίζονται με τις προτάσεις και τις θέσεις της νέας ελληνικής 
κυβέρνησης από τους “πολλούς” και “σπουδαίους” κ. Πισσαρίδη και κ. ∆ημητριάδη μέχρι τον Πρόεδρο Ομπάμα 
της Αμερικής, εδώ στην Κύπρο κάποιοι μας λένε:  «Προσέξτε!  Μη, προς Θεού, να μη δώσουμε την εντύπωση 
ότι ως Έλληνες ακολουθούμε τα βήματα των αδελφών Ελλήνων».  Και το οξύμωρο της ιστορίας είναι ότι η 
πηγή αυτών των μηνυμάτων είναι αυτή η οποία πλασάρεται για δεκαετίες ως η πιο ελληνοφρενής…  
Ελληνοφρενής, ελληνοφρονής;  Όπως θέλετε πέστε το.  Η ελληνικότατη!  Αυτή η οποία διατείνεται ότι 
πρεσβεύει την Ελλάδα στην Κύπρο.  Αυτή η πλευρά είναι που και σήμερα και απ’ αυτό το βήμα ουσιαστικά 
θέλει να στείλει το μήνυμα του φόβου, ένα μήνυμα το οποίο ηττήθηκε κατά κράτος την περασμένη Κυριακή από 
τον ελληνικό λαό!   

 Είναι σημαντική και ιστορική αυτή η συζήτηση σήμερα.  ∆εν αφορά μόνο τις εκποιήσεις, δεν αφορά μόνο 
το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας· αφορά την πολιτική στάση της πλειοψηφίας τουλάχιστον των κομμάτων και του 
λαού μας απέναντι στο ελληνικό πείραμα, απέναντι σ’ αυτή την προσπάθεια, που αφορά ολόκληρη την 
Ευρώπη.  Και ακούσαμε σήμερα την ίδια ιστορία.  Και χαίρομαι που είναι μαζί μας και ο γιατρός!  Όλοι πλέον 
αναγνωρίζουν ότι δεν είναι δυνατό να πηγαίνει ο ασθενής στο νοσοκομείο με ισχυρούς πόνους στο στήθος, να 
του βρίσκει ο γιατρός τρία-τέσσερα εμφράγματα, κλειστές αρτηρίες τζιαι να του λέει ο γιατρός: «Κοίταξε, είσαι 
καπνιστής;  Πήαιννε κόψε το τσιγάρο έξι μήνες τζι ύστερα να σου ανοίξω τες αρτηρίες.  Πήαιννε κάμε δίαιτα να 
κατεβείς δεκαπέντε κιλά κάτω τζι ύστερα να σου ανοίξω τις αρτηρίες.  Πήαιννε φάκκα εκατόν γυρούς του 
νοσοκομείου κάθε μέρα τζι ύστερα να σου αλλάξω την αρτηρία».  ∆ε θα μείνει άνθρωπος, για να σώσει στο 
τέλος!  ∆ε θα γιάνει ο ασθενής.  Και αυτό το λέω, για να καταλάβουν κάποιοι ότι οι μεταρρυθμίσεις που είναι 
αναγκαίες, που χρειάζονται, δεν πρέπει οπωσδήποτε να γίνονται υπό την απειλή της χατζάρας, της 
καρμανιόλας, της κρεμάλας, γιατί στις περισσότερες των περιπτώσεων, όταν γίνονται διά της μεθόδου του 
τρόμου και του δέους και του φόβου, δεν είναι για να εξυπηρετήσουν το καλό των λαών, αλλά για να 
εξυπηρετήσουν συμφέροντα, άλλα συμφέροντα, κερδοσκοπικά. 

 Αυτή είναι η συζήτηση που γίνεται σήμερα, κυρίως η πολιτική συζήτηση, πέρα από τα σημαντικά που 
έχουν να κάνουν με τα κόκκινα δάνεια, τις εκποιήσεις και τις αναδιαρθρώσεις.  Τούτο έν’ το πραγματικό 
πολιτικό πλαίσιο της σημερινής συζήτησης και οι προεκτάσεις και σήμερα καλούμαστε ακριβώς να 
τοποθετηθούμε πάνω σε αυτό το σημαντικό πολιτικό ζήτημα.   
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 Όσον αφορά την ουσία ή τις λεπτομέρειες του θέματος, θέλω να διορθώσω τον κ. Άντρο Κυπριανού.  Η 
πρώτη φορά που συζητήθηκε σε επίπεδο αρχηγών κομμάτων το θέμα των εκποιήσεων και των κόκκινων 
δανείων ήταν το Μάιο του 2013.  Ήταν τότε που ακόμα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας διαφήμιζε -και μην το 
ξηχάννετε- την περίφημη λύση “ενοίκιο αντί δανείου”.  Το θυμάστε;  Πόσες φορές το είπε;  Πούντο;  Πού είναι 
το πρόγραμμα αυτό που θα δώσει τη λύση -καλή ή κακή, εν το συζητώ τωρά- αυτή τη λύση που μας έλεγε αυτή 
η κυβέρνηση διά του στόματος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για το πρόβλημα της πρώτης ή κύριας 
κατοικίας;  Με ενοίκιο είδαμε, με δίχτυ είδαμε, μόνο τρύπες θωρούμε και πράγματι στη γωνιά του δρόμου να 
περιμένουν οι κατασχέσεις και οι πτωχεύσεις! Αυτή η συζήτηση είναι πολλούς μήνες που κρατά και ακούσαμε 
πολλά “δεσμεύομαι” στη διάρκεια αυτών των μηνών, μεταξύ των οποίων και «δεσμεύομαι ότι δε θα εφαρμοστεί 
νέα νομοθεσία για τις εκποιήσεις, αν δεν υπάρχει πρώτα το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας».  Αυτό δεν έγινε. Μας 
είπαν όμως ότι, ψηφίζοντας τον Οκτώβρη το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, μέχρι το τέλος του χρόνου… Εσείς οι 
υπόλοιποι πλην ημών εψηφίσετε και απόφαση, απόφαση της Βουλής -σημαντικά πράγματα, έγκυρα 
πράγματα, ιστορικά πράγματα- που λέει ότι το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας θα εφαρμοστεί μαζί με το νόμο για τις 
εκποιήσεις και δεν έχουμε ακόμα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας! 

 Πρέπει να σας πω και τούτο, για να μας εξηγήσουν, γιατί εγώ πιστεύω ότι δε μας αρκεί ούτε ένας μήνας 
αναβολή ούτε δύο μήνες αναβολή.  Τώρα που είδαμε τι είναι αυτό το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, είδαμε ότι, για 
να εφαρμοστεί, για να είναι κάτι πρακτικό, χρειάζεται πολλούς πολλούς μήνες, δεν αρκεί μόνο να ψηφιστεί.  
Προσέξτε!  ∆εν έχουμε Πλαίσιο Αφερεγγυότητας με το να το ψηφίσουμε.  Πρέπει να εκπαιδευτεί κόσμος, να 
πάρει το χαρτί του, το πιστοποιητικό του συμβούλου αφερεγγυότητας, να γίνουν όργανα, να γίνουν διαδικασίες.  
Θα πάρουν πάρα πολλοί μήνες, ώστε να μπορεί να εφαρμοστεί το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Θα φτάσουμε 
στη διαδικασία των εκποιήσεων και δε θα έχουμε ακόμα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας στην πράξη, όχι στο χαρτί!  
Είναι γι’  αυτό που επιβάλλεται η μακρόχρονη αναβολή της εφαρμογής του νόμου για τις εκποιήσεις κι όχι μόνο 
για ένα μήνα, διότι δε θα έχουμε στην πράξη Πλαίσιο Αφερεγγυότητας σε ένα μήνα, όχι στο χαρτί. ∆εν αρκεί να 
το έχουμε στο χαρτί, πρέπει να το έχουμε στην πράξη.  Νομίζω όλοι διαβάσατε πλέον τι είναι αυτό το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας και πόσες περίπλοκες διαδικασίες πρέπει να υλοποιηθούν.   

 Να θυμίσω τι εκάμαμεν με το διαμεσολαβητή; Θυμάστε πότε ψηφίσαμε το διαμεσολαβητή;  Πότε 
εκάμαμεν διαμεσολαβητή τζιαι πότε διορίστηκε διαμεσολαβητής;  Τζιαι μέχρι σήμερα ακόμα αμφιβάλω αν 
έχουμε διαδικασίες διαμεσολάβησης.  ∆ύο χρόνια πριν!  Επεράσαν δύο χρόνια, για να δημιουργηθούν 
διαδικασίες διαμεσολάβησης, για να υπάρχει προσωπικό, να υπάρχει τρόπος τζιείντο πράγμα που ψηφίσαμε 
να γίνει στην πράξη.  Προσέξτε λοιπόν, αγαπητοί φίλοι και φίλες, δεν αρκεί μονάχα να ψηφίσουμε το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας, πρέπει να είναι και σε θέση να εφαρμοστεί το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας και θέλω να σας το 
υπογραμμίσω αυτό. 

 Θέλω κι εγώ να αναφερθώ σε αυτό το οξύμωρο σχήμα του αν υπάρχει ή όχι νομοθεσία για τις 
εκποιήσεις.  Ο κ. Υπουργός των Οικονομικών επανειλημμένα και στην επιτροπή Οικονομικών, αλλά και σε 
άλλα βήματα -σύσκεψη στο Προεδρικό-  μας εξήγησε πως με μεγάλη προσπάθεια η κυβέρνηση κατάφερε στο 
μνημόνιο να μην υπάρχει όρος που να λέει ότι πρέπει να εφαρμοστεί νέα νομοθεσία για τις εκποιήσεις μέχρι το 
τέλος του χρόνου, αλλά να ψηφιστεί.  Εμείς εψηφίσαμεν.  Καλώς ή καλώς, έχουμε ψηφίσει νομοθεσία για τις 
εκποιήσεις.  Τυπικά έχουμε εκπληρώσει τις πρόνοιες του μνημονίου.  Πληρούμε τις πρόνοιες του μνημονίου και 
το σωστό που θα ’πρεπε να γίνει ήταν κυβέρνηση και Βουλή μαζί να απευθυνθούμε στην τρόικα και να της 
πούμε ξεκάθαρα «δεν έχεις δικαίωμα, κυρία τρόικα, να αναστέλλεις τις πληρωμές, δεν έχεις δικαίωμα να μας 
λες ότι δεν πληρούμε το πρόγραμμα».  Το πρόγραμμα δε λέει εφαρμογή του νέου νόμου για τις εκποιήσεις, 
λέει ψήφιση.  Το κάναμε αυτό.  Και αυτό που κάμνουμε σήμερα, αγαπητοί φίλοι και φίλες, δεν είναι κατάργηση 
του νόμου των εκποιήσεων, είναι αναβολή της εφαρμογής του, άρα είμαστε εντός των προνοιών του μνημονίου 
και όχι εκτός. Λυπούμαι να πω ότι η κυβέρνηση, αντί να στραφεί προς την τρόικα και να διεκδικήσει, στρέφεται 
προς τη Βουλή και την τρομοκρατεί.  Και είναι χαρακτηριστικό και μας παίρνει πίσω στην αρχική μου 
παρέμβαση.  Αντί του δρόμου της διεκδίκησης, διαλέγουμε το δρόμο του ισπανικού πανικού.  Η κυβέρνηση 
διαλέγει, όι εμείς. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι, εάν θέλουμε να υπηρετήσουμε την ελπίδα στη σημερινή συνεδρίαση και να 
αντιμετωπίσουμε τον τρόμο, το φόβο και τον εκφοβισμό, πρέπει να ψηφίσουμε αναστολή της εφαρμογής της 
νομοθεσίας τουλάχιστον για τους επόμενους έξι μήνες. Τουλάχιστον! Για να μπορέσουμε όχι μόνο να 
ψηφίσουμε το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, το σωστό Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, αλλά και να είναι σε θέση να 
εφαρμοστεί.     

 Εάν παρ’ ελπίδα δεν υπάρχει η πλειοψηφία η κοινοβουλευτική για την εξάμηνη αναβολή, πιστεύω ότι 
μπορούμε απλά να ακολουθήσουμε τη συμβουλή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, που -για να απαντήσω το 
ερώτημα του κ. Παπαδόπουλου- για να μας προτείνει, αγαπητέ μου κύριε Πρόεδρε, ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας την ιδέα της αναβολής μόνο σε ό,τι αφορά την κύρια ή πρώτη κατοικία, προφανώς θα ερώτησε 
την τρόικα.  Υποθέτω και ελπίζω.  Έτσι;  Συνεπώς, εάν η κοινοβουλευτική πλειοψηφία δε συναινεί στην 
εξάμηνη αναβολή ολόκληρης της νομοθεσίας, εμείς προτείνουμε να ψηφίσουμε αυτό που μας εισηγήθηκε ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ενδεχομένως και η ίδια η τρόικα, δηλαδή την αναβολή της νομοθεσίας σε ό,τι 
αφορά την πρώτη ή κύρια κατοικία, κάτι που υπήρχε και στο αρχικό νομοσχέδιο.  Υπήρχε αναβολή της 
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εφαρμογής της νομοθεσίας για την πρώτη και κύρια κατοικία μέχρι να εφαρμοστεί το σχέδιο για την 
αφερεγγυότητα. Εφαρμόζουμε τοις κείνων ρήμασι πειθόμενοι!  Ότι μας είπαν κάμνουμε!  Απλώς, μεταφέρουμε 
το χρόνο.  Αυτό κάμνουμε εμείς.  Να ψηφίσουμε λοιπόν ότι θα εφαρμοστεί ο νέος νόμος για τις εκποιήσεις, 
όταν με το καλό θα έχουμε ψηφίσει και θα είμαστε σε θέση να εφαρμόσουμε το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας 
τουλάχιστον για την κύρια κατοικία.  Και όπως μας εξήγησε και ο κ. Αβέρωφ το πρωί, τα δάνεια που έχουν 
σχέση με την κύρια κατοικία είναι πάρα πολλά, διότι δεν αφορούν μονάχα αυτά τα οποία ενυποθήκως έγιναν 
για την πρώτη κατοικία, αλλά είναι ενυπόθηκος η πρώτη ή κύρια κατοικία και αφορούν πάρα πολύ κόσμο.  Ιδού 
λοιπόν η Ρόδος!   Οι αποφάσεις είναι δικές μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα στη συνέχεια. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή έγινε τζιαι αναφορά στις εκλογές στην Ελλάδα και τον κ. Τσίπρα, καλό θα ήταν να σχολιάσουμε 
το κυριότερο από αυτές τες εκλογές.  Γιατί ο ελληνικός λαός υποχρεώθηκε να προχωρήσει και να επιλέξει τον 
κ. Τσίπρα;  Αυτό είναι το βασικότερο στοιχείο το οποίο πρέπει να αναλύσουμε.  Εάν το μνημόνιο το οποίο 
εφαρμόζει η Ευρωπαϊκή Ένωση στες χώρες οι οποίες αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα ήταν τέτοιο, 
που ούτε λίγο ούτε πολύ κάποιοι μας λεν ότι επιλύει τα προβλήματα τα οικονομικά και τα δημοσιονομικά των 
χωρών, τότε οι λαοί αυτών των χωρών γιατί αντιδρούν;  Για παράδειγμα η Ελλάδα αντέδρασε με τον τρόπο 
που αντέδρασε και εξέλεξε τον κ. Τσίπρα.  Βλέπουμε τι συμβαίνει στην Ισπανία και δεν ξέρω πού αλλού θα 
συμβεί η επόμενη ανατροπή. 

 Ξέρετε, περίπου σε αυτή την περίπτωση του νόμου για τις εκποιήσεις ταιριάζει η παροιμία «φωνάζει ο 
κλέφτης, για να φοβηθεί ο νοικοκύρης»!  ∆ηλαδή έχουμε ακούσει περίπου από αυτό το βήμα ότι την ευθύνη για 
το ότι υποχρεώνεται η Βουλή των Αντιπροσώπων να προχωρεί στην αναστολή εφαρμογής του νόμου για τις 
εκποιήσεις τη φέρει η Βουλή αλλά όχι αυτοί οι οποίοι εδώ και έξι μήνες περίπου, πέντε μήνες, έδωσαν 
υποσχέσεις, εδεσμεύτηκαν.  Απλά, να υπενθυμίσω το σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι ολόκληρο τον Αύγουστο του 
2014 όλο το θέμα το οποίο ήταν στο προσκήνιο τότε ήταν το θέμα της αφερεγγυότητας, το θέμα του 
νομοσχεδίου για τις εκποιήσεις, το οποίο θα κατετίθετο ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων. Είχαμε 
ακούσει τότε τις δεσμεύσεις ότι θα κατετίθεντο ενώπιον της Βουλής τα νομοσχέδια της αφερεγγυότητας μέχρι 
το τέλος Οκτωβρίου, πήγαμε τέλος Νοεμβρίου, αποφασίστηκε να ενισχυθεί η ομάδα η κυβερνητική με 
τεχνοκράτες των κομμάτων, το πράξαμε και έχουμε τέλος Ιανουαρίου και ακόμη δεν έχει κατατεθεί ενώπιον της 
Βουλής το πέμπτο νομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, να υπενθυμίσω το σώμα -και νομίζω είναι καλά να τυπώσουμε τα πρακτικά της 
συνεδρίασης εκείνης στην οποία συζητούσαμε το νομοσχέδιο για τις εκποιήσεις, για να φρεσκάρουμε τη μνήμη 
του σώματος σε αυτά που λέγαμε εκείνη την ημέρα από αυτό το σώμα- ότι προειδοποιούσαμε, ως Ε∆ΕΚ, ότι 
θα φτάναμε εδώ που φτάσαμε.  Να υπενθυμίσω ότι η Ε∆ΕΚ είναι η μόνη πολιτική δύναμη και οι Οικολόγοι που 
καταψήφισαν το νομοσχέδιο για τις εκποιήσεις και μάλιστα η δική μας η προσπάθεια, γνωρίζοντας ότι θα 
συνέβαινε αυτό που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, ως Ε∆ΕΚ, ήταν να συνδέσουμε την εφαρμογή αυτού του 
νόμου με την εφαρμογή του Πλαισίου Αφερεγγυότητας.  ∆υστυχώς, το σώμα δεν απεδέχθη κι εμείς 
καταψηφίσαμε.  Όμως να υπενθυμίσω επίσης ότι προειδοποιήσαμε, γιατί η Βουλή εν γνώσει της εκείνη την 
ημέρα προχωρούσε και ψήφιζε τέσσερις προτάσεις νόμου και μία από αυτές ήταν και η προστασία της πρώτης 
κατοικίας, γνωρίζοντας ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα προχωρούσε σε αναπομπή. Μας έλεγαν «μην 
αγγίξετε το νομοσχέδιο, για να ικανοποιήσουμε την τρόικα».  Αυτό έπραξε το σώμα.   

 Αλλά διερωτώμαι, κύριε Πρόεδρε:  Αφού ισχυρίζονται ότι είναι ένας νόμος ο οποίος είναι ανενεργός, γιατί 
ενοχλούνται τόσο;  Αφού είναι ανενεργός, εάν τώρα ανασταλεί η εφαρμογή του, δεν είναι το ίδιο ακριβώς 
πράγμα;  Επίσης, να υπενθυμίσω το σώμα ότι η εφαρμογή του Πλαισίου Αφερεγγυότητας είναι μνημονιακή 
υποχρέωση και εδώ υπάρχει το οξύμωρο, κύριε Πρόεδρε.  Η τρόικα κόπτεται, όταν και εφόσον η Βουλή των 
Αντιπροσώπων προχωρεί είτε να μην ψηφίσει είτε να καταψηφίσει οποιοδήποτε νομοσχέδιο άλλο, αλλά αυτή 
τη στιγμή δεν κόπτεται για το γεγονός ότι η κυβέρνηση δεν είναι έτοιμη να φέρει ενώπιον του σώματος 
ολοκληρωμένο το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, αλλά και τους κανονισμούς.  Και ξέρετε, μας λεν «δεν είναι 
ενεργός, γιατί δεν υπάρχουν κανονισμοί».  Εάν δε με απατά η μνήμη μου, οι κανονισμοί οι οποίοι 
προβλέπονται μέσα από το νομοσχέδιο έχουν να κάμουν με απλές λεπτομέρειες εφαρμογής του νόμου,  
δηλαδή έχουν να κάμουν με το ποιος θα είναι ο δημοπράτης, ποιος θα είναι ο χώρος της δημοπρασίας, η ώρα 
της δημοπρασίας, αλλά μέσα στον ίδιο το νόμο υπάρχει το πλαίσιο μέσα στο οποίο μπορούν να κινηθούν οι 
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τράπεζες, υπάρχουν τα χρονοδιαγράμματα, οι τιμές και όλα τα υπόλοιπα.  Άρα, γιατί μας λεν «ξέρετε, αν δεν 
έρθουν κανονισμοί, είναι ανεφάρμοστος ο νόμος»;  Όχι, ο νόμος άρχισε και εφαρμόζεται από τις τράπεζες.  
Άρχισε και εφαρμόζεται, κύριε Πρόεδρε, από τις τράπεζες, γίνεται η προετοιμασία και να είστε βέβαιοι ότι, αν 
δεν ψηφίσουμε σήμερα την αναστολή εφαρμογής άμεσα, θα μπουν στη διαδικασία όλες αυτές οι εκποιήσεις, οι 
οποίες θα έχουν ήδη προετοιμαστεί. 

 Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι επίσης, αφού ο νόμος για τις εκποιήσεις ήταν ιερή αγελάδα, αφού 
προχώρησε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στην αναπομπή της πρότασης νόμου την οποία κατέθεσαν κόμματα 
και ψηφίστηκε για την προστασία της πρώτης κατοικίας, τότε γιατί σήμερα έρχεται ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και προτείνει όπως αφαιρεθεί από το νόμο η εφαρμογή για την πρώτη κατοικία και λέει «τα 
βρήκαμε με την τρόικα»;  Καλά, η μαχητική διαπραγμάτευση την οποία επικαλούνται, κάθε φορά που έρχεται η 
τρόικα, είναι τούτη;  Όταν τους λέγαμε τότε «κύριοι, δε διαπραγματευτήκατε με την τρόικα», μας έλεγαν «όχι, 
διαπραγματευτήκαμε και δε δέχεται η τρόικα».  Ε, πώς δέχθηκε τωρά;  Τι της είπαν;  Πώς την έπεισαν τώρα να 
δεχθεί αυτό το πράγμα;  Ας μας πουν!  Άρα, εδώ, κύριε Πρόεδρε, διαφαίνεται και ο τρόπος με τον οποίο γίνεται 
η διαχείριση, μπορούμε να πούμε, από πλευράς της ίδιας της κυβέρνησης του μνημονίου, αλλά και των 
απαιτήσεων από πλευράς της τρόικας, αμαχητί.   

 Ξέρετε, την πολιτική του καλού παιδιού την έχουμε εφαρμόσει και αλλού.  ∆εν έχει αποδώσει μέχρι 
σήμερα.  Νομίζω ότι, εάν συνεχίσουμε να την εφαρμόζουμε και σε αυτό τον τομέα, όπως συνεχίζουμε, θα 
έχουμε ακριβώς τα ίδια τραγικά συμβάντα και αποτελέσματα όπως και στον άλλο τομέα που εφαρμόζουμε 
αυτή την πολιτική. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχει γίνει αναφορά εδώ από τον κ. Παπαδόπουλο στο θέμα των αναδιαρθρώσεων.  Μπορεί οι τράπεζες 
να προχωρούν σε αναδιαρθρώσεις, αλλά υπάρχει και ένα οξύμωρο.  Οι αναδιαρθρώσεις είναι για να 
διευκολύνουν τον κόσμο να πληρώσει τα δάνειά του, αφού δεν μπορεί να ανταποκριθεί.  Ε, ξέρετε τι γίνεται;  
Όταν φωνάζουν τον κόσμο, για να γίνουν αναδιαρθρώσεις, κύριε Πρόεδρε, όλως παραδόξως η δόση βγαίνει 
μεγαλύτερη που τζιείνην που υποχρεώνετουν να δώσει μέχρι σήμερα.  Επίσης, του λεν «για να 
προχωρήσουμε στην αναδιάρθρωση, πρέπει να εύρετε τζιαι άλλες εγγυήσεις να βάλετε για το δάνειό σας, γιατί 
δεν καλύπτονται τώρα οι εγγυήσεις που είχατε τότε».  Καλά, πώς μπορεί κάποιος να ανταποκριθεί σε τούτες τις 
απαιτήσεις για την αναδιάρθρωση του δανείου του;  Άρα, εγώ θα συμφωνήσω με όποιον έχει πει από το βήμα 
αυτό -αν δε με απατά η μνήμη μου είναι ο κ. Περδίκης, συγγνώμη, ο κ. Συλλούρης- ότι πρέπει να αγγίξουμε τις 
τράπεζες, οι οποίες φέρουν τεράστια ευθύνη, που ο κόσμος, αλλά και η οικονομία του τόπου μας έφτασαν σ’ 
αυτό το σημείο. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς έχουμε καταθέσει μία πρόταση νόμου με το ∆ημοκρατικό Κόμμα με την οποία προτείνουμε 
αναστολή εφαρμογής του νόμου μέχρι τις 2 Μαρτίου.  Μπορεί να ξαναχρειαστεί να είμαστε εδώ και να 
προτείνουμε ακόμα ένα μήνα.  Λέω “μπορεί”.  Ο λόγος για τον οποίο προτείνουμε το μήνα είναι για να 
ασκηθούν οι ανάλογες πιέσεις προς την κυβέρνηση.  Τουλάχιστον να γνωρίζει ότι υπάρχει χρονοδιάγραμμα 
κλειστό μέσα στο οποίο πρέπει να κινηθεί. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Ο κ. Κουλίας έχει το λόγο και μετά ο κ. Νεοφύτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η συζήτηση έγινε εκατό φορές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εζητήθη δευτερολογία από τον κ. Νεοφύτου.  Αν δεν υπάρχει άλλη δευτερολογία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί να έχει και άλλες δευτερολογίες. 



1062 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 …θα συνεχίσουμε.  ∆εν μπορώ να παρεμποδίσω τις δευτερολογίες. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σήμερα συζητούμε τον κ. Τσίπρα και την Ελλάδα.  Ως πριν από τρία χρόνια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Καλό θα ήταν να αποφεύγεται η αναφορά στον κ. Τσίπρα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάντως, για να κάμω μια αναφορά στον κ. Τσίπρα, κύριε Κατσουρίδη, έβαλε και μερικούς υπουργούς 
του “όχι”.  Έτσι, προς ενθάρρυνση των πραγμάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τούτου λεχθέντος, νομίζω ότι σήμερα σηματοδοτείται η λήξη της περιόδου χάριτος για το κυβερνητικό 
έργο.  Και, επειδή τούτη η κυβέρνηση έδωσε πάρα πολλές υποσχέσεις…  Να μην κάμω αναφορά στο ότι θα 
επανεκκινούσε την οικονομία, πήγε στο Κατάρ… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μην πιάσεις τη γεωγραφία τωρά! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, όχι, καθόλου, απεναντίας.  Νομίζω έχασε την έξωθεν καλή μαρτυρία, για να πιστέψει κάποιος στο τι 
θα κάνει.  Και η κυβερνητική πλευρά δεν απάντησε ποτέ στο εξής πολύ απλό ερώτημα:  Τη νομοθεσία περί 
αφερεγγυότητας γιατί δεν την έφερε;  Γιατί σε ό,τι αφορά τις τράπεζες τρέχει εκατό μέτρα και, όταν αφορά τους 
πολίτες, ξεχνά να φέρει τη νομοθεσία;  Το απάντημαν έν’ πολύ απλό, αγαπητοί συνάδελφοι.  Η αφερεγγυότητα, 
νομίζω, είναι ένα νομοθέτημα το οποίο ουδείς ξέρει, αλλά δε θα είναι και τίποτε στο τέλος της ημέρας, διότι δε 
θα λύσει κανένας το πρόβλημα των χρεών του κόσμου.  Ξέρετε τι μας εκάμαν;  Εκόψαν μας τα πόδια μας και 
τώρα εφέραν καμπόσα παπούτσια να τα φορήσουμε.  Πού θα τα φορήσουμε;  Αυτό είναι που συμβαίνει!  Και, 
αν εξαιρέσω όσους από μας παίρνουμε -και όλοι εδώ εμείς παίρνουμε- επιταγή κάθε τέλος του μηνός από το 
κρατικό ταμείο, ο κόσμος έξω λιμοκτονεί.  Εχτές ήρθε ένας στο γραφείο μου, μου ζήτησε €20 και είπε μου το 
εξής:  «Κύριε Κουλία, δεν έχω ούτε ένα φυλλοκρόμμυον».  Και αυτό μαστίζει την πλειοψηφία του λαού μας.  
Άρα λοιπόν, επέστη η ώρα αυτή η Βουλή να πάρει εκείνα τα σωστά μέτρα, αφού δεν τα παίρνει η κυβέρνηση. 

 Περίπου εδώ είμαστε δύο κατηγορίες.  Είναι οι τράπεζες, οι οποίες είναι εντός του ευρωπαϊκού 
κεκτημένου και έχουν όλα τα ωφελήματα και τις νομοθεσίες, και οι πολίτες, που είμαστε εκτός.  Τα επιτόκια.  
Πηγαίνετε -και φαντάζομαι χρωστάτε καμπόσοι- ρωτάτε:  Πόσα είναι το επιτόκιό σου;  9%, 10%, 12% και ούτω 
καθεξής.  Καλά, πώς γίνεται ένας λαός ο οποίος είναι σε πλήρη ύφεση να έχει τούντα υψηλά επιτόκια;  Και 
ποιος θα τα μειώσει;  Το μόνο πράγμα που έγινε στη διακυβέρνηση του κ. Αναστασιάδη είναι το εξής -και θα το 
πω- από το συνεργατισμό:  Πήρα επιστολή προχθές που λέει ότι τα φοιτητικά επιτόκια πήγαν στο 4,5% από 
την 1η του Γενάρη.  Το μόνο πράμα που έγινε!  Και, όταν γίνει κάτι σωστό, να το πούμε.  Το μόνο!  Τα άλλα 
ούλλα ξέρουμε πού είναι. 

 Επειδή νομίζουμε ότι εννά περάσουμε νόμο αφερεγγυότητας και θα λυθούν τα προβλήματα, ε, δεν 
πρόκειται να λυθούν τα προβλήματα.  Οι αναδιαρθρώσεις, που μίλησαν όλοι οι συνάδελφοι, ο κ. 
Παπαδόπουλος, ο κ. Βαρνάβα προηγουμένως, ο κ. Περδίκης...  Άμα πάεις να τους πεις να κάμεις 
αναδιάρθρωση, λεν σου:  «Μα, το χωράφι σου, ρε κουμπάρε, και το σπίτι σου που ήταν υποθήκη έν’ 30% 
σήμερα».  Ε καλά, τι αναδιάρθρωση θα γίνει και πώς θα γίνει;  Το μόνο πράγμα το οποίο μπορεί να κάμει μία 
νούσιμη κυβέρνηση σε τούντες δύσκολες ώρες είναι να δώσει μία αναστολή των χρεών για ένα λογικό χρονικό 
διάστημα, διότι, για να πληρώνεις έστω και μικρή δόση, πρέπει να πιάνεις.  Αφού δεν μπορεί να πιάσει 
κανένας!  Είναι των αδυνατών αδύνατο!  Και οι τράπεζες είναι οργανωμένες και προγραμματισμένες και 
μπορείτε να πάτε στα δικαστήρια να δείτε πώς λειτουργεί το σύστημα.  Είναι πανέτοιμες την επόμενη ημέρα να 
πιάσουν δουλειά.   

 Ξέρετε ποιων είναι οι τράπεζες σήμερα;  Των αμερικάνικων κεφαλαίων!  Του φίλου μας που ήρτεν ’πού 
την Αμερική και έβαλε τα τετρακόσια είναι η δουλειά του.  Είναι δισεκατομμυριούχος, είπαν μου, ξέρω πόσα δις 
έχει.  Και περιμένει μας εις το καντούνιν, μόλις αρπάξει το νόμο, να μας κανονίσει.  Επκιάσαν μας τα λεφτά, 
επκιάσαν μας τες δουλειές μας, τωρά έμεινε να μας πάρουν και τη γη μας.  Αυτό είναι που θα συμβεί δηλαδή!  
∆ε χρειάζεται πολύς νους, για να καταλήξεις σε αυτό το απλό συμπέρασμα.  Ρωτάτε ποιοι είναι που έχουν τον 
έλεγχο των τραπεζών σήμερα!  Και πολύ σωστά επισήμανε ο κ. Συλλούρης ότι επιτέλους, αφού είναι αναγκαίο 
το τραπεζικό σύστημα για τη διεκπεραίωση των αναγκαίων τραπεζικών εργασιών, πρέπει να μεριμνήσουμε 
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όλοι να μην τα πουλήσουν αυτοί που έχουν τις τράπεζες σήμερα, να τα πάρουν και να φύγουν και να μείνουμε 
και χωρίς τράπεζες.  Πρέπει αυτή η Βουλή να λάβει μέτρα για τα επιτόκια και να περάσει και ένα νόμο ο οποίος 
να λέει «κύριε, θα δώσουμε μία λογική παράταση».   

 Επειδή λέγεται και το επιχείρημα «μα, κάποιοι κρατούν και δεν πληρώνουν»…  Μα, συγγνώμη, ξέρετε 
πολλούς που κρατούν και δεν πληρώνουν;  Είναι συγκοινωνούντα δοχεία.  Η τύχη μας είναι όλων 
συνδεδεμένη, και των πλουσίων και των πτωχών.  Είμαστε όλοι πτωχοί πλέον, διότι και εκείνοι που 
εισέπρατταν εισέπρατταν, γιατί είχε μια ευημερούσα κοινωνία.  Ε, τώρα δεν πρόκειται να συνεχίσουμε έτσι.  Και 
ειλικρινά διερωτώμαι ποια θα είναι η κατάληξη, αν αύριο η Βουλή επιτρέψει να γίνουν οι εκποιήσεις.  Μα, τι 
νομίζετε ότι εννά γίνει;  Θα μας πάρουν τη γη μας!  Και θα την πάρουν όχι ενός ενός, έντζιεν να παίρνουν τον 
Κατσουρίδη και τον Κουλία να του πουλήσουν το σπίτι· θα μας πάρουν όλους μαζί.  Και αυτό που λέγεται για 
την πρώτη κατοικία…  Μα, η πρώτη κατοικία είναι υποθηκευμένη για εκατό πενήντα λόγους.  Για εκατό 
πενήντα λόγους!  ∆εν είναι θέμα μόνο πρώτης κατοικίας.  Το θέμα είναι ότι σε τούτη την ευημερούσα κοινωνία 
αυτοί οι κύριοι του βορρά έφεραν την κατάσταση εδώ που την εφέραν.  Ε καλά, άμα σου κόψει τα χέρια σου και 
τα πόδια σου και λέει σου να τρέξεις εκατό μέτρα, πώς θα τρέξεις;  Καλά, τούτοι οι κύριοι που είναι εκεί δε 
θέλουν τα χρήματά τους πίσω;  Και επειδή δανειστήκαμε…  Είπεν το ο Παπαδόπουλος ο Νικόλας πολλές 
φορές.  Εδώκαμέν τα στην Ελλάδα.  €4,8, €3,8.  Έν’ ’πού την τζιέπην μας που τα επκιάσαν!  Γιατί εν πάει ο 
Πρόεδρος να τους πει «ρε κύριοι, μα τούτα που εκάμετε στην Κύπρο έν’ τέλεια απαράδεκτα»;  Εκάμαν κανενός 
κούρεμα επιλεκτικά;  Κλέψε τον τάδε και τον τάδε όχι;  Και μάλιστα και με νόμο; 

 Να πω και το τελευταίο για την Κεντρική Τράπεζα, διότι νιώθω ότι πιο πολλά κυβερνά μας η Κεντρική 
Τράπεζα και οι τράπεζες παρά ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Και στις Κεντρικές Τράπεζες βάλαμε διευθυντή, 
παραδιευθυντή, εκτελεστικούς.  Καλά, έπηξεν η δουλειά τους, με κάτι παχυλούς μισθούς ως το βουνό;  Καλά, 
τούτους ποιος θα τους πληρώνει;  Να παίρνουμε δανεικά να τους πληρώνουμε δηλαδή;  Και, για να έχουμε 
εμπιστοσύνη σε τούτο το σπουδαίο ίδρυμα, που είναι αναγκαίο…  Υπάρχει καταγγελία από τον αρμοδιότερο 
άνθρωπο, τον πρώην ∆ιοικητή, ότι εκεί στην Κεντρική Τράπεζα έγιναν εγκλήματα.  ∆εν είδαμε να γίνεται τίποτε!  
Καλά, εννά δεχόμαστε να μας κυβερνούν τούτοι;  Και, λέει, να κάμνουν και διαπραγματεύσεις και να βάλλουν 
και τους κανονισμούς.  Όταν τολμήσεις να πάεις στην τράπεζα…  Να σας πω ένα εξωφρενικό πράγμα που 
είναι απαράδεκτο.  Είμαι διαχειριστής σε μια υπόθεση και μου είπαν «να έρθεις να φέρεις την ταυτότητά σου 
και τον αριθμό του λογαριασμού του ρεύματός σου».  «Και για είντα σκοπό, γιε μου;».  «Να ξέρουμε ποιος 
είσαι και πού κάθεσαι και πόσο ρεύμα πληρώνεις».  Αυτές είναι οι οδηγίες της Κεντρικής Τράπεζας!  Ούτε επί 
Μεταξά δε γίνονταν τέτοια πράγματα!  Και αυτά είναι κανονισμοί της Κεντρικής Τράπεζας. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αιωνία του η μνήμη. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αιωνία του η μνήμη, ναι, αλλά και αιωνία η μνήμη ημών, υμών και ημών εδώ μέσα! 

 Αυτά γίνονται.  Τώρα που εξαφάνισαν τα χρήματα…  Πήγαμε να δανειστούμε €10 δις και χάσαμε €40 
δις!  Πόσο νου πρέπει να έχει ένας λαός, μια κυβέρνηση και μια Βουλή να δεχθεί αυτά τα ανομήματα;  Είναι 
καιρός -και χαίρομαι ειδικά σήμερα, αγαπητοί συνάδελφοι, που το κάνει- η πλειοψηφία της Βουλής επιτέλους 
να υψώσει το ανάστημα σε αυτά τα ανομήματα και τα κακουργήματα.  Και πρέπει ο Γενικός Εισαγγελέας να 
πάρει μια ομάδα και να πάει να εγκατασταθεί στην Κεντρική Τράπεζα να βάλει μία τάξη επιτέλους!  Και στους 
υπόλοιπους τραπεζίτες!  Και τα επιτόκια, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, πρέπει να κατεβούν κάτω.  ∆ε 
γίνεται για εκείνους να υπάρχει ευρωπαϊκό κεκτημένο και για εμάς να υπάρχει φορομπηχτική πολιτική και 
τοκογλυφία.  Και γιατί εξαιρέσαμε τις τράπεζες από τον τοκογλυφικό νόμο;  Γιατί;   

 Αυτά, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα είναι αντιπαραθετικός ο λόγος μου.  Πήρα πρώτος το λόγο και άκουσα με 
προσοχή τους υπόλοιπους έξι ομιλητές.  Και τα πράγματα ξεκαθαρίζουν και γίνονται απλά.  Έχουμε δύο 
προσεγγίσεις στο κυπριακό κοινοβούλιο και πρέπει να τις καταγράψουμε.   

 Πρώτα όμως, πριν πω για τις δύο προσεγγίσεις, θα ήθελα να συμφωνήσω με τον κ. Κυπριανού.  
Σήμερα ακούω μια καθαρά αριστερή ιδεολογική προσέγγιση ενάντια στις αγορές, ενάντια στα σκληρά μέτρα, 
ενάντια στην τρόικα και ενάντια στις πρακτικές της.  Ομολογώ ότι δεν είμαι -και θέλω να το τονίσω- και ποτέ 
στην πολιτική μου σταδιοδρομία δεν υπήρξα ήρωας· λέω πραγματικότητες.  Όμως, ξέρετε, όταν είσαι στην 
αντιπολίτευση έχεις την πολυτέλεια να κινείσαι στη σφαίρα του ιδεατού. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευτυχώς που δε θα ήσουν αντιπαραθετικός!   

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 …εννά μείνουμε δαμαί ως τα μεσάνυχτα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, όχι.   

 Προσφιλής η τακτική του φίλου, κύριε Πρόεδρε, του συνάδελφου του κ. Κατσουρίδη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έννεν τακτική! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …με παρεμβάσεις να κόβει τον ειρμό ή, όταν ομιλεί, να επιδιώκει παρεμβάσεις, για να προσθέτει στη 
συλλογιστική του. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, δεν κόβεται ο ειρμός μου!  Ευχαριστώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Λέω ότι αυτή την αριστερή προσέγγιση, την οποία απόλυτα σέβομαι, δεν την είδα να εφαρμόζεται το 
2012, γιατί μια αριστερή κυβέρνηση κάλεσε την τρόικα την καταραμένη.  Και γνωρίζω πολύ καλά ιδεολογικά, 
παρ’ όλο που έχω άλλη ιδεολογική προσέγγιση, πως υπάρχει ένα αξίωμα στην αριστερή ιδεολογία:  Να μη 
δέχεσαι ποτέ την ιδιωτικοποίηση του κέρδους και να μην επιτρέπεις ποτέ την κοινωνικοποίηση των ζημιών.  Ε, 
θα γραφτεί στα παγκόσμια ιστορικά:  Αριστερή κυβέρνηση που κοινωνικοποίησε τις ζημιές τραπεζών και 
κρατικοποίησε τράπεζες! 

 Έρχομαι και σ’ αυτό που λέχθηκε για την ελπίδα.  Θέλω να δηλώσω ότι δεν πάσχω από κατάθλιψη.  
Είμαι άνθρωπος που σκέφτομαι θετικά και προσπαθώ και μέσα από μαύρα σύννεφα να βρω ηλιαχτίδα.  Το να 
λες τις πραγματικότητες δεν είναι κατά την άποψή μου κινδυνολογία.  Εν πάση περιπτώσει, φίλε 
Παπαδόπουλε, εγώ κρατώ και μια συνέπεια, παραμένω κινδυνολόγος, κατά την άποψή μου πραγματιστής.  
Γιατί ούτε για πέντε χρόνια, όταν μαζί λέγαμε πραγματικότητες, δεν πιστεύω ότι ήμασταν κινδυνολόγοι. 

 Είπα και θέλω να το επαναλάβω, για να μην υπάρξει καμιά παρεξήγηση, ότι στην Κύπρο σήμερα, στο 
κυπριακό κοινοβούλιο, άκουσα αυθεντικές φωνές, με την προσέγγιση της νέας κυβέρνησης της Ελλάδος, ότι 
έχουμε δυνατότητες να επαναδιαπραγματευτούμε, να αλλάξουμε δεσμά, αυτά τα σκληρά μέτρα που -δε 
διαφωνώ με κανέναν- έχουν επιβληθεί μέσα από τα μνημόνια.  Μπορούμε, έχουμε ελπίδα, γιατί είναι ιστορική η 
συγκυρία.  Όπως είπε και ένας συνάδελφος, στέλνει θετικό μήνυμα και ελπίδα σε ολόκληρο τον κόσμο, ότι 
βγήκε μία εκλελεγμένη κυβέρνηση με μία νέα ατζέντα.  Θα προσεύχομαι από το πρωί μέχρι το βράδυ να 
πετύχει, γιατί, αν πετύχει, θα μπορούμε και εμείς να ελπίζουμε να απαλλαγούμε από σκληρά μέτρα, από 
αποφάσεις που όλοι μαζί πήραμε, γιατί τότε εκτιμούσαμε πως δεν υπάρχει άλλος δρόμος.  Αν ο νέος 
Πρωθυπουργός της Ελλάδος φέρει την ελπίδα και την κάνει πραγματικότητα, ανοίγουν νέοι δρόμοι.  Και τότε 
να παραδεχτούμε πως κάναμε όλοι μαζί λάθη, όταν ψηφίζαμε τα μνημόνια και εκατοντάδες νόμους σκληρούς, 
που μειώσαμε μισθούς, μειώσαμε συντάξεις, πήραμε καταθέσεις, εκμηδενίσαμε μετοχές και αξιόγραφα.  ∆εν τα 
κάναμε γιατί ήταν με τη θέλησή μας και εύχομαι να μας δοθεί η ευκαιρία να πούμε συγγνώμη, ότι κάναμε λάθος 
εκτίμηση. 

 Όλοι οι ομιλητές μίλησαν για τις τράπεζες.  Είπαν, κύριε Πρόεδρε, πολύ λίγα, πάρα πολύ λίγα.  Ό,τι 
έχουν πει τα προσυπογράφω.  Αλλά, επαναλαμβάνω, είπαν ένα μικρό μέρος των προβλημάτων που 
αντιμετωπίζει η κοινωνία και οι δανειστές.  Ξέρετε ποιο είναι το δίκαιο για τους δανειζόμενους;  Όπως είχαμε 
την τρόικα για το κράτος, οι τράπεζες και η Κεντρική Τράπεζα να εφαρμόσουν την πρακτική της τρόικας για 
τους δανειζόμενους!  Και να επεξηγήσω:  Τι έκανε η τρόικα;  ∆εν μπορούσε το κράτος Κύπρος να πληρώσει, 
να αποπληρώσει τα χρέη του, είχε υψηλό κόστος δανεισμού με επιτόκια, που δανειστήκαμε -και πανηγυρίζαμε 
και ευχαριστήσαμε τη Ρωσία, να μην το ξεχνάμε- με 4,5% -μακάρι να ’ναι καλά- γιατί στις ελεύθερες αγορές δε 
μας δάνειζαν ούτε με 15%!  Και ήρθε η τρόικα, η κακή τρόικα, μας έδωσε €10 δις και μας είπε «να μην 
αγχώνεστε ότι πρέπει να πληρώσετε το δάνειό σας σε ένα ή δύο χρόνια, θα το αποπληρώσετε στα επόμενα 
είκοσι πέντε»!  Και είπε «επειδή τα επιτόκια γονατίζουν τις οικονομίες, θα σας χρεώνω με ένα επιτόκιο λιγότερο 
από 2% ή γύρω στο 2%».  Αλλά τι άλλο είπε;  «Επειδή θέλω να πάρω τα χρήματά μου, επειδή θέλω να πάρω 
τα χρήματά μου, θα σας διευκολύνω στο να επιμηκύνω την περίοδο αποπληρωμής και θα σας μειώσω κάθετα 
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τα επιτόκια.  Πρέπει να σιγουρευτώ ότι με τη δημοσιονομική εξυγίανση θα έχετε τους απαραίτητους πόρους να 
πληρώνετε τις δόσεις σας».  Και, όταν λέω ότι η Κεντρική Τράπεζα και οι τράπεζες πρέπει, αν θέλουν να είναι 
δίκαιες προς τους δανειολήπτες, να κάνουν το ίδιο πράγμα, τα δάνεια που είναι βραχυπρόθεσμα και δεν 
μπορεί ο κόσμος να πληρώσει τις δόσεις τους, τα δάνεια που φορτώνουν στον κοσμάκη με 8% και 9% και 10% 
και 11%... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και 15%. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...και 15% πρέπει να τα φέρουν σε ένα λογικό επιτόκιο του 3,5%, 4%, με μία περίοδο αποπληρωμής όχι 
οκτώ χρόνων αλλά είκοσι και είκοσι πέντε χρόνων.  Και έχουμε όχι στα δεξιά έδρανα αλλά στα αριστερά και 
ανθρώπους της αγοράς, που κατανοούν αυτά που λέω.  Ναι.  Και, αφού είναι διατεθειμένες να ακολουθήσουν 
την πρακτική της τρόικας, πρέπει και ο δανειολήπτης να δεχτεί και κάποιους όρους.  Πρέπει και αυτός να 
αναδιαρθρώσει και να κάνει τομές στην επιχείρησή του, όχι να χρησιμοποιεί τα δανεικά για τα Maserati και τις 
Mercedes και να χρησιμοποιεί τα δανεικά για τις οκέλλες και, ενώ χρωστά δεκάδες ή εκατοντάδες εκατομμύρια, 
να παίρνει μισθό €0,5 εκατομ. το χρόνο ως executive της εταιρείας του! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και της Κεντρικής Τραπέζης! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρέπει και η κάθε επιχείρηση να νοικοκυρευτεί, να μειώσει έξοδα, να πουλήσει και περιουσιακά 
στοιχεία, για να ελαφρύνει το βάρος, για να μειωθούν με αυτό τον τρόπο τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια. 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να είμαστε πραγματιστές.  Εμείς θα παραμείνουμε πραγματιστές.  Εύχομαι αυτοί 
που έχουν τη διαφορετική άποψη...  Είναι δύο σχολές -και θα κλείσω- είναι η σχολή του πραγματισμού, όπως 
την εξέφρασα και όπως την εκφράζουμε, είναι και η άλλη σχολή, που έχουμε την εντύπωση ότι αυτοί που μας 
δανείζουν πρέπει να χάνουν από τα λεφτά τους -όπως ζητούμε- ή να διακινδυνεύσουν να μην πάρουν το 
λαβείν τους!   

 Οι μεταρρυθμίσεις είναι αναγκαίες, για να είμαστε αξιόπιστοι ως χώρα και να βάλουμε γερά θεμέλια και 
να νοικοκυρευτούμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ιερωτώμαι πώς θα μιλούσε ο κ. Νεοφύτου, αν δεν ήταν αντιπαραθετικός!  ∆ηλαδή, τι άλλο έμεινε να 
μας πει με όλα αυτά τα οποία έχει πει;  ∆ε δεχόμαστε ότι είσαστε πραγματιστές και ότι εμείς είμαστε 
αιθεροβάτες, θέλω να το ξεκαθαρίσω.  

 Μεταρρυθμίσεις χρειάζεται να γίνουν.  Είναι ένα πράμα οι μεταρρυθμίσεις, είναι άλλο οι κατεδαφίσεις.  
Και θα πω το εξής πολύ απλό στον κ. Νεοφύτου:  Μελέτη που έκαμε το Υπουργείο Οικονομικών και τη 
δημοσιοποίησε πριν δύο μέρες λέει ότι το 19% του ΑΕΠ έχει μετακινηθεί από το φτωχότερο 10% του 
κυπριακού λαού στο πλουσιότερο 10% του κυπριακού λαού.  Έγινε ήδη μέσα σε δύο χρόνια μια βίαιη 
ανακατανομή του εθνικού πλούτου προς όφελος των πλουσίων, σε βάρος των φτωχών.  Όταν τα ελέαμεν αυτά 
τα πράματα και προειδοποιούσαμε, ελέαν μας «είσαστε λαϊκιστές, είσαστε ανεύθυνοι, διαφωνείτε με αυτά τα 
σωστά μέτρα τα οποία προτείνει η τρόικα».  Σήμερα είναι εκείνοι οι ίδιοι που παραδέχονται αυτή τη στυγνή 
πραγματικότητα.    

 «Όταν ήμασταν στην κυβέρνηση ελέαμεν άλλα τζιαι σήμερα που είμαστε στην αντιπολίτευση 
λειτουργούμε με τον εύκολο τρόπο», είπε ο κ. Νεοφύτου, ενώ εκείνοι «ήταν και τότε συνεπείς και είναι και 
σήμερα συνεπείς»!  Θυμάστε βέβαια ότι τότε, από αυτό το βήμα, ο κ. Νεοφύτου κεραυνοβολούσε κυριολεκτικά 
τις τράπεζες, λέγοντας ότι είχαν τη μεγάλη ευθύνη για τις εξελίξεις εις την κυπριακή οικονομία.  Όπως τα λέει 
ακριβώς σήμερα!  Εκείνα τα οποία έλεεν τότε είναι ακριβώς τα ίδια με αυτά τα οποία λέει σήμερα σε ό,τι αφορά 
τον τραπεζικό τομέα! 

 Εμείς ήμασταν ενάντια στους οίκους αξιολόγησης.  Και θυμάστε που μας χαρακτηρίζατε γραφικούς, όταν 
λέγαμε ότι είχαν πολιτικά κίνητρα οι οίκοι αξιολόγησης με τον τρόπο που υποβάθμιζαν την κυπριακή οικονομία;  
Οι Standard & Poor’s είπαν πριν πέντε-έξι μέρες ότι σε όποια χώρα εκλέγεται Πρόεδρος ο οποίος δε 
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συμμερίζεται τις ευρωπαϊκές αρχές σε ό,τι αφορά την οικονομία θα υποβαθμίζουν την οικονομία.  
Παραδέχτηκαν οι ίδιοι ότι είναι πολιτικά τα κριτήρια με βάση τα οποία προβαίνουν σε αξιολογήσεις και όχι 
οικονομικά, ενώ αυτός θα έπρεπε να ήταν ο δικός τους ο ρόλος.  Και θα εξηγήσω στη συνέχεια βέβαια το γιατί. 

 Λέει ότι εμείς φέραμε την τρόικα.  Βέβαια, ξεχνούν τι συμβούλευαν τότε το ∆ημήτρη Χριστόφια:  Ότι 
έπρεπε ένα χρόνο πριν να είχε φέρει την τρόικα!  Θυμάστε τι είπα το Σεπτέμβρη του 2012, κύριε Νεοφύτου, και 
με πόση μανία μου επιτεθήκατε όλοι;  Είχα πει ότι, αν τα μέτρα τα οποία η τρόικα θα επιχειρήσει να μας 
επιβάλει είναι τόσο ακραία και καταστροφικά για την Κύπρο και τον κυπριακό λαό, δε θα πρέπει να 
αποκλείσουμε καμιά επιλογή, ακόμα και εκείνο το θέμα της εξόδου από τη Ζώνη του Ευρώ θα πρέπει να το 
μελετήσουμε.  ∆εν είπα ότι πρέπει να βγούμε από τη Ζώνη του Ευρώ, αλλά έπρεπε να το μελετήσουμε, 
έχοντας ως αντίβαρο ποια θα ήταν τα μέτρα τα οποία θα μας επέβαλλε η τρόικα.  Αυτό είχα πει το Σεπτέμβρη 
του 2012, όταν στην εξουσία ήταν ο ∆ημήτρης Χριστόφιας και όχι ο Νίκος Αναστασιάδης.  Και σήμερα τα ίδια 
πράματα λέμε λοιπόν.  Εμείς ελέαμεν και τότε τα ίδια πράματα, εξακολουθούμε να λέμε και σήμερα τα ίδια 
ζητήματα. 

 Ποια είναι η ουσία της σημερινής συζήτησης που κάμνουμε, αλλά και των συζητήσεων που διεξάγονται 
τα τελευταία χρόνια;  Και θα πω κάποια πράγματα, τα οποία δεν ήθελα να τα πω, αλλά είμαι υποχρεωμένος 
πλέον να τα πω εδώ που έχει φτάσει η συζήτηση.  Ο κ. Περδίκης έπιασε την ουσία της συζήτησης που 
κάμνουμε.  Αυτό που επιχειρείται να επιβληθεί από την πλευρά των κυρίαρχων κύκλων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης είναι η δική τους ιδεολογικοπολιτική πολιτική.  Και οτιδήποτε πιθανόν να διαταράξει την προσπάθειά 
τους να πείσουν ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι αυτές οι πολιτικές είναι σωστές και πρέπει να 
ακολουθηθούν μέχρι τέλους πρέπει να το πατάσσουν, εκβιάζοντας και απειλώντας στην αρχή, αλλά και με τη 
λήψη μέτρων στη συνέχεια, εάν και εφόσον κάποιοι δε συμμορφωθούν και επιμένουν να έχουν απόψεις.  
Προσπάθειά τους είναι να επιβάλουν τη δική τους την ιδεολογία σε ολόκληρο τον πλανήτη. 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα ξεφύγω από τη συζήτηση που κάμναμε, αλλά θέλω να τεκμηριώσω 
αυτά τα πράματα, αυτή την επιχειρηματολογία που λέω, με κάποια παραδείγματα. 

 Ουκρανία:  Η Ρωσία πότε επενέβη στην Ουκρανία;  Στην Ουκρανία έγιναν εκλογές, εκλέχθηκε και μια 
νόμιμη κυβέρνηση.  Με τη στήριξη των Ηνωμένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης ξεκίνησαν κάποιοι 
να διαδηλώνουν στις πλατείες.  Ναζιστικά, ακραία κινήματα, τα οποία στηρίχτηκαν και από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες και την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί εξυπηρετούσαν τους στόχους τους.  Έγινε κατορθωτό να ανατραπεί 
η κυβέρνηση και το παραλληλίζω με τα ζητήματα που αφορούν το Ισλαμικό Κράτος.  Θυμάστε πόσο 
στηρίχτηκε το Ισλαμικό Κράτος, γιατί τότε εξυπηρετούσε το στόχο να ανατραπεί ο Άσαντ, όπως και τότε τα 
ναζιστικά κινήματα εξυπηρετούσαν το στόχο να ανατραπεί η κυβέρνηση της Ουκρανίας.  Ποιο ήταν το 
αμάρτημα της Ρωσίας;  Το αμάρτημα της Ρωσίας ήταν το ότι στήριξε εκείνους που υπερασπίζονταν τη 
νομιμότητα στην Ουκρανία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Μαππουρίδη) 

 ...και αναγνώρισε και την Κριμαία. 

 Κύριε Μαππουρίδη, εν σας ακούω είντα μ’ που λέτε, για να σας απαντήσω, οπόταν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Μαππουρίδη) 

 ...μεν χάνετε την ώρα σας να παρεμβαίνετε.  ∆ε σας ακούω τζιαι δε θα σας σχολιάσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Παρακαλώ να αφήσουμε τον ομιλητή να ολοκληρώσει! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και βέβαια, οι τόσο ευαίσθητοι στα ζητήματα του διεθνούς δικαίου δυτικοί στη δική μας την περίπτωση, 
όπου έγινε εισβολή, όπου εξακολουθεί να υπάρχει κατοχή, τι μας συμβουλεύουν να κάμουμε;  Μας αποδίδουν 
τις ίδιες ευθύνες και μας λένε «βρέστε τρόπο να αναλάβετε πρωτοβουλίες» -τζιαι εμείς λέμε ότι πρέπει να 
αναλάβουμε, γιατί εμείς έχουμε το πρόβλημα- αλλά μας συμβουλεύουν να λειτουργήσουμε με αυτό τον τρόπο.  
Γιατί ενήργησαν με τη συγκεκριμένη πολιτική στο θέμα της Ουκρανίας;  Είναι ενοχλητική η Ρωσία, όπως είναι 
ενοχλητικές και άλλες χώρες που έχουν δική τους άποψη και τη διατυπώνουν.  Πρέπει λοιπόν να επιβληθεί η 
δύναμή τους πάνω σε όλες τις χώρες, σε ολόκληρο τον πλανήτη.  Αυτό επιχειρείται σήμερα, να επιβληθεί μια 
ιδεολογία σε όλους, ότι αυτός είναι ο μοναδικός δρόμος που υπάρχει. 

 Μαζεύτηκαν δεκαοκτώ οικονομολόγοι, νομπελίστες οικονομολόγοι, στην ίδια τη Γερμανία και είπαν:  
«Κυρία Μέρκελ, είναι αδιέξοδη η πορεία που ακολουθείς.  Πρέπει να ακολουθήσεις άλλο δρόμο, για να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα».  Ποιος τους έλαβε υπόψη;  Την περασμένη εβδομάδα άλλοι δεκαοκτώ 
οικονομολόγοι με επικεφαλής τον Στίγκλιτς -ανάμεσά τους και ο Χριστόφορος Πισσαρίδης, ο οποίος είναι 
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επικεφαλής της ομάδας των σοφών για την οικονομία που διόρισε ο κ. Αναστασιάδης- και άλλοι είπαν ότι αυτή 
η πορεία είναι αδιέξοδη, είναι καταστροφική.  Πρέπει να ακολουθήσουμε διαφορετική πορεία.  Πεισματικά 
κάποιοι επιμένουν δογματικά σε αυτές τις προσεγγίσεις, γιατί δε θέλουν να παραδεχτούν ότι οι πολιτικές και 
ιδεολογικές τους επιλογές ήταν λανθασμένες και ότι πρέπει να γίνει αναθεώρηση αυτών των λανθασμένων 
επιλογών.   

 Και τα ζητήματα που συζητούμε σήμερα, να μου επιτρέψετε να πω, δεν είναι τα ίδια με εκείνα που 
συζητούσαμε το ∆εκέμβρη του 2012.  Τότε συζητούσαμε μειώσεις μισθών, συζητούσαμε κάποιες αποκοπές και 
διάφορα άλλα μέτρα.  Σήμερα ξέρετε τι συζητούμε;  Ιδιωτικοποιήσεις ημικρατικών οργανισμών που θα 
επηρεάσουν την κυπριακή κοινωνία για τις επόμενες δεκαετίες, θα αλλάξουν εντελώς τη δομή της κυπριακής 
οικονομίας.  Συζητούμε εκποιήσεις, συζητούμε να βκάλουμε κόσμο ’πού τα σπίτια του, να τον αφήσουμε 
άστεγο.  Συζητούμε θέματα τα οποία θα χαράξουν την κυπριακή οικονομία και την κυπριακή κοινωνία για τις 
επόμενες δεκαετίες και τα οποία δε θα είναι εύκολο να ανατραπούν, εάν προχωρήσουν με τον τρόπο που 
επιθυμούν κάποιοι γραφειοκράτες στις Βρυξέλλες και επιχειρείται να μας επιβληθεί από την κυβέρνηση.  
Βέβαια, πρέπει να σας πω ότι στο δικό μου το μυαλό πλανιέται τζιαι ένα ερώτημα:  Είναι όντως τα πάντα 
προτάσεις οι οποίες εξυφαίνονται στις Βρυξέλλες τζιαι έρχονται στην Κύπρο ή μήπως πάνε και από την Κύπρο 
κάποιες ιδέες στις Βρυξέλλες και έρχονται στη συνέχεια ως ιδέες των Βρυξελλών, για να επιβληθούν σε βάρος 
του κυπριακού λαού; 

 Μας λέχθηκε ότι η τρόικα είναι καλή, η οποία μάς δάνεισε με καλό επιτόκιο, έδωσέν μας ένα 
μακροχρόνιο δάνειο.  Και θα επαναλάβω, για να μην παραποιούνται αυτά τα οποία λέμε.  Αναγνωρίζουμε 
πλήρως τις υποχρεώσεις που έχουμε έναντι των δανειστών μας και λέμε ότι ως ένα κράτος αξιόπιστο πρέπει 
να αποπληρώσουμε αυτές τις οφειλές.  Έχει σημασία βέβαια πώς θα αποπληρώσουμε τις οφειλές και έχει 
ταυτόχρονα και σημασία τι επιχειρείται να μας επιβληθεί από τους δανειστές, γιατί τάχα μας εστήριξαν.  
Θέλουν, επαναλαμβάνω, να μας επιβάλουν τις δικές τους ιδεολογικές πολιτικές, τις δικές τους ιδεολογικές 
αγκυλώσεις, γιατί μας εδάνεισαν €10 δις.  Βέβαια, τα €10 δις τα έδωσαν με τη μεγαλύτερη ευκολία στην 
Ουκρανία, δίχως να απαιτήσουν τίποτε απολύτως.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μέσα σε μια νύχτα! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μέσα σε μια νύχτα.  Και ο λόγος για τον οποίο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και η κυβέρνηση δεν 
αντιδρούν σε αυτές τις πολιτικές που επιχειρείται να μας επιβληθούν είναι απλός.  Γιατί συμφωνούν απολύτως!   
Ίσως σε κάποια ζητήματα να είναι και πιο προχωρημένοι από την ίδια την τρόικα και το πώς απαιτείται να 
επιβληθούν αυτά τα πράγματα.   

 Είπε ο κ. Νεοφύτου ότι εύχεται να πετύχει πλήρως η ελληνική κυβέρνηση.  Εμείς ευχόμαστε με απόλυτη 
ειλικρίνεια.  ∆ε θέλω να σας αμφισβητήσω για την ειλικρίνεια με την οποία τοποθετείστε, γιατί θεωρούμε ότι το 
να πετύχει η Ελλάδα θα βοηθήσει και τις υπόλοιπες χώρες οι οποίες είναι σε μνημόνιο, αλλά και τις υπόλοιπες 
ευρωπαϊκές χώρες. Ξέρετε ότι η κατάσταση της οικονομίας της Γαλλίας ενδεχομένως να είναι χειρότερη από τη 
δική μας;   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι μεγάλος κίνδυνος. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ο μεγάλος κίνδυνος.  Γιατί όμως συντηρείται τόσα χρόνια, δίχως να υποβαθμίζεται  από τους 
διεθνείς οίκους αξιολόγησης;   ∆ίχως να επιχειρείται από την πλευρά της Γερμανίας να επιβληθούν μέτρα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ελεύθερα, ελεύθερα.  Ελεύθερα, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την άδεια και του ομιλητού. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι δική μου η εκτίμηση ότι… Όχι γιατί θα ακούσουν το τι λέει ο κ. Άντρος Κυπριανού, αλλά η 
δημοσιονομική κατάσταση της Γαλλίας είναι τέτοια, που στα επόμενα εξάμηνα, εάν δεν κάμει σοβαρές τομές, 
θα έχει και σοβαρές υποβαθμίσεις από τους οίκους αξιολόγησης.  
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η κατάσταση της γαλλικής οικονομίας ήταν έτσι, αγαπητέ κύριε Νεοφύτου, από το 2012, όταν ήμασταν 
εμείς σε μια παρόμοια κατάσταση.  Βέβαια εμείς με ευθύνη των τραπεζών.  Μέχρι σήμερα δεν έχουν επιβληθεί 
μέτρα.  Μέχρι σήμερα δεν έχει υποβαθμιστεί η οικονομία από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης, γιατί κατάφερε 
η Μέρκελ να τους μετατρέψει σε πειθήνια όργανα της πολιτικής την οποία επιχειρεί να εφαρμόσει και δεν τους 
θεωρεί επικίνδυνους.  ∆εν είχαν διαφορετική άποψη από τη δική της, για να θέλει να τους επιβάλει και εκείνους 
τις δικές της απόψεις.   

 Θα επανέλθω σε εκείνο το οποίο έλεγα.  Έχει τεράστια σημασία να πετύχουν οι προσπάθειες που 
καταβάλλει η ελληνική κυβέρνηση, οι οποίες εγώ δεν έχω αμφιβολία ότι θα αντιμετωπίσουν τεράστιες 
δυσκολίες.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που καλέσαμε την κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να στηρίξει αυτές 
τις προσπάθειες.  Έγινε ένα βήμα χθες από την πλευρά του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ο οποίος στα 
ζητήματα της Ρωσίας τοποθετήθηκε με έναν καθαρό τρόπο, ότι όχι απλά και μόνο για λόγους διαδικασίας, 
αλλά και για λόγους ουσίας διαφωνούμε με την επιβολή νέων κυρώσεων σε βάρος της Ρωσίας.  Τις αποφάσεις 
θα τις έπαιρνε η Σύνοδος των Υπουργών Εξωτερικών σήμερα.   Ο κ. Κασουλίδης δε συμμετέχει σε αυτή τη 
σύνοδο.  Ο κ. Κασουλίδης έμεινε στην Κύπρο και δε θα είναι εκεί, όταν θα λαμβάνονται οι αποφάσεις.  Ενώ 
χθες στηρίξαμε δημόσια, θα έλεγα με έναν τρόπο πολύ σωστό, τις θέσεις της ελληνικής κυβέρνησης, ο 
Υπουργός Εξωτερικών σήμερα έμεινε στην Κύπρο, δεν μετέβη εκεί και το επιχείρημα ήταν βέβαια ότι θα 
φιλοξενήσει τον ομόλογό του της Αλβανίας, ο οποίος επισκέπτεται την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Ε, νομίζω ότι για 
τόσο σημαντικά ζητήματα, που ξέρουμε ότι θα επηρεάσουν σε τόσο μεγάλο βαθμό την κυπριακή οικονομία, 
πρέπει να είμαστε συνεπείς με τις φραστικές μας διακηρύξεις.  Τζιαι επειδή αστειεύτηκες τζιαι για τα δάνεια, 
κύριε Νεοφύτου, απλώς να σου πω ότι μια από τις προεκλογικές διακηρύξεις του κ. Αναστασιάδη ήταν ότι, 
αμέσως μετά την εκλογή του, θα ανέστελλε τα δάνεια για δύο χρόνια.  Απλώς, έτσι, υπενθυμίζω τι έλεγε 
προεκλογικά η σημερινή κυβέρνηση και τι πράττει σήμερα που βρίσκεται στην εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος έχει το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έγινε λόγος για το ζήτημα της συνέπειας και θα ήθελα να το σχολιάσω, της συνέπειας που 
επιδεικνύουμε όλοι μας και εγώ αναγνωρίζω στον κ. Νεοφύτου σε κάποια ζητήματα συνέπεια.   Του το 
αναγνωρίζω και έχει απόλυτο δίκαιο.  ∆εν είναι με τον κ. Νεοφύτου που έχουμε να κάνουμε όμως, είναι με την 
κυβέρνηση Αναστασιάδη.  Και αυτοί που έχουν αναδείξει τη λέξη “δεσμεύομαι” σε πολιτικό ανέκδοτο είναι 
καλύτερα να μη μας παρουσιάζουν εμάς και να θέλουν να μας κάμουν μαθήματα συνέπειας.  Γιατί εγώ θέλω να 
τους ρωτήσω -αν είναι εύκολο να μας απαντήσουν- αν θεωρούν το κούρεμα σπουδαία λύση.  Η λύση που 
επιβλήθηκε στην Κύπρο το Μάρτιο του 2013 ήταν μια σπουδαία λύση ή κακή;  Τότε η κυβέρνηση του κ. 
Αναστασιάδη, όταν πουλούσε τα καταστήματα στην Ελλάδα, μας έλεγε ότι θα σώσει την κυπριακή οικονομία.  
Μας έλεγε ότι μας συμπαρίσταται η Ελλάδα, ότι με εκείνη τη συμφωνία σωθήκαμε.  Σήμερα συμφωνούν;  Λένε 
το ίδιο πράγμα;  Ναι ή όχι;  Μα, ποιος έλεγε…   

 Ακούσαμε και προηγουμένως για τα ενοίκια έναντι υποθήκης, για την εταιρεία διαχείρισης 
προβληματικών δανείων.  Είναι εμείς που τα ελέγαμε ή η κυβέρνηση Αναστασιάδη;   Όταν αυτά που έλεγαν δεν 
τα έκαμαν, γιατί έχουν παράπονο από εμάς, όταν τους υποδεικνύουμε ότι αυτά που υποσχέθηκαν και για τα 
οποία δεσμεύτηκαν δεν τα έπραξαν;  Κατ’ ακρίβειαν, περίμενα από τον κ. Νεοφύτου να με κατηγορήσει εμένα 
ότι είμαι περισσότερο κινδυνολόγος από εκείνον, επειδή εγώ του λέω και αυτά που λέει να κάμουμε.  Πάλι του 
χρόνου εδώ θα είμαστε με τα ίδια προβλήματα, γιατί τα προβλήματα των κυπριακών τραπεζών και της 
οικονομίας είναι βαθύτερα και δε θα λυθούν με τις εκποιήσεις, ακόμα και αν ψηφίσουμε και το νόμο αύριο, 
χωρίς το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.   

 Με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι κάποιοι από εμάς τα λέγαμε από την πρώτη στιγμή και 
για την πώληση των καταστημάτων και για την αναδιάρθρωση των δανείων και για τις οδηγίες της Κεντρικής 
Τράπεζας.  Να μας το αναγνωρίζουν τουλάχιστον ότι τους λέγαμε ότι η λύση που επιβλήθηκε για την Κύπρο 
στο σκέλος των τραπεζών ήταν πάρα πολύ κακή και έκαμε τα πράγματα χειρότερα.  Και το λέμε, το 
επαναλαμβάνουμε, φυσικά δε θέλουν να το ακούσουν.  Εμείς δεν είπαμε ότι έχουμε άλλη επιλογή από το 
μνημόνιο, αλλά τουλάχιστον τούτα που αναγνωρίζουμε ότι είναι λανθασμένα και προβληματικά να 
προσπαθήσουμε να τα αλλάξουμε.  Για ένα πράγμα μονάχα αναγνωρίζω συνέπεια στην κυβέρνηση 
Αναστασιάδη: για τους διοικητικούς συμβούλους που άφησε στα διοικητικά συμβούλια των τραπεζών! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Καλώς.  Νομίζω ότι εξηντλήθη η συζήτηση.  Ήταν μια πολύ -νομίζω- ενδιαφέρουσα κοινοβουλευτική 
συζήτηση, ένας διάλογος με ουσία, θα πρέπει να προχωρήσουμε όμως στην ψηφοφορία επί των προτάσεων 
νόμου. 

 Προχωρώ τώρα στην πρώτη πρόταση νόμου, που είναι η πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ, έτσι;   

 Να προχωρήσουμε λοιπόν στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 56.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεννέα.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον.    

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 2 απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεννέα.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον.    

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ 
καταψηφίζεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 … τροπολογία ∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, ναι, το ξέρω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Πρόταση νόμου που τροποποιεί τους περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμους του 
1965 έως (Αρ. 2) του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου, των ∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Ναι, υπάρχει… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου των 
∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Περδίκης θέλει να μπει σε ψηφοφορία η πρότασή του;   

 Εντάξει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …που πάει και πέραν της πρότασης των συναδέλφων.  Πάει ως τον Ιούνιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, δεύτερη ανάγνωση της τρίτης πρότασης νόμου, των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:   

 Μάλιστα υποστηρίζεται από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 56.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων της τρίτης πρότασης νόμου, των Οικολόγων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, τα άρθρα απορρίπτονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Συνεπώς, με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και μία αποχή, η πρόταση νόμου 
καταψηφίζεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.383, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι το τεμάχιο γης στο οποίο βρισκόταν το παλιό ΓΣΠ στη Λευκωσία, η αστική 
ανάπτυξη του οποίου έχει σχεδιαστεί βάσει δημοψηφίσματος μεταξύ των κατοίκων της Λευκωσίας, 
συμπεριλαμβάνεται στον κατάλογο των τριάντα οκτώ κρατικών τεμαχίων γης τα οποία πρόκειται να 
δημοπρατηθούν και να πωληθούν σε ιδιώτες.  Σύμφωνα με πληροφορίες μου, το συγκεκριμένο τεμάχιο γης 
έχει δωρηθεί ως κληροδότημα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία από τους εθνικούς μας ευεργέτες Αντώνιο και 
Ευγενία Θεοδότου. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αληθεύει η 
συμπερίληψη του τεμαχίου στον εν λόγω κατάλογο και, αν ναι, ποιοι είναι οι όροι που είχαν θέσει οι κληροδότες 
για τη χρήση της περιουσίας που παραχώρησαν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.384, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου ∆αμιανού 

 «Έχει έρθει σε γνώση μου ότι από ορισμένους αρχιαστυφύλακες έχει πρόσφατα αφαιρεθεί το επίδομα 
καθήκοντος και επιπρόσθετα τους έχει ζητηθεί να παραδώσουν τα διακριτικά τους.  Πληροφορήθηκα επίσης ότι 
αυτή η απόφαση δεν έχει εφαρμοστεί σε όλους τους αρχιαστυφύλακες οι οποίοι ασκούν τα ίδια καθήκοντα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Είναι η πρώτη φορά που γίνεται μεμονωμένα αφαίρεση επιδόματος; 

2. Αφαιρέθηκε από όλους τους αρχιαστυφύλακες που δεν ασκούν εποπτικό ρόλο;  Αν ναι, να μας 
καταθέσει κατάλογο των αρχιαστυφυλάκων που να περιλαμβάνει τα καθήκοντά τους. 

3. Γιατί αφαιρούνται ταυτόχρονα και τα διακριτικά τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.385, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το πρότυπο συμβόλαιο αναλογικού επιμερισμού της παραγωγής που 
υπογράφτηκε μεταξύ της εταιρείας “Noble” και της κυβέρνησης προνοεί μεταξύ άλλων χρονοδιαγράμματα για 
τα διάφορα στάδια εκμετάλλευσης του φυσικού αερίου από το οικόπεδο “Αφροδίτη”, καθώς και σαφή 
καθορισμό των ποσοστών επί της παραγωγής (70%-30%), με πρόνοια που καθορίζει ότι η κάθε πλευρά έχει το 
δικαίωμα να αξιοποιήσει το μέρος που της ανήκει κατά το δοκούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως αυτά 
περιλαμβάνει το συμβόλαιο με την εταιρεία “Noble”, αν παρόμοιες πρόνοιες υπάρχουν ή θα υπάρξουν στα 
συμβόλαια με άλλες εταιρείες και αν εξακολουθούν να ισχύουν οι παραπάνω πρόνοιες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.386, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αρ. 23.06.010.01.873 παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ολοκληρωθεί η μελέτη για γενικό χωροταξικό 
σχεδιασμό της περιοχής μεταξύ παλιού και νέου λιμανιού στη Λεμεσό, εάν όχι ακόμα, τους λόγους που 
καθυστερεί, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.387, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
καθεστώς στήριξης της εσπεριδοκαλλιέργειας, τι μέτρα θα συμπεριληφθούν στο Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2015-2020 και ποια άμεση ενίσχυση θα δίνεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.388, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι οι χώροι απόρριψης μπαζών στη επαρχία Αμμοχώστου έχουν κλείσει.  
Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν 
αδειοδοτημένοι χώροι απόρριψης στερεών αποβλήτων (π.χ. οικοδομικά υλικά, κλαδέματα κτλ.) στην ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου και ποιοι είναι αυτοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.389, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μας με αρ. 23.06.010.03.414, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2014, και μετά 
την περίληψη σχετικής αναφοράς στη σελ. 19 της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
2013 [“Παρατηρήθηκε ότι Μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων, ο οποίος διετέλεσε Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, λαμβάνει σύμφωνα με τον περί Ωφελημάτων (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας, 
Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων) Νόμο αρ. 131(Ι)1988, μηνιαίο επίδομα για την 
απασχόληση ιδιαιτέρας γραμματέως συνολικού ύψους €3.019.  Επίσης βάσει του περί Υπουργών και του 
Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου αρ. 22/1960, δικαιούται 
μηνιαίο κατ’ αποκοπή επίδομα για γραμματειακές υπηρεσίες ύψους €1.025,16.  Σύσταση:  Το Υπουργείο 
Οικονομικών να προωθήσει νομοθετική ρύθμιση για κατάργηση της καταβολής διπλού επιδόματος για 
γραμματειακές υπηρεσίες στις περιπτώσεις που Μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων διετέλεσε και Πρόεδρος 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.”], παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο η 
εκτελεστική εξουσία προτίθεται να καταθέσει τροπολογία στη σχετική νομοθεσία, με σκοπό τη ρύθμιση του 
φαινομένου της καταβολής διπλών επιδομάτων της ίδιας κατηγορίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.390, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μας με αρ. 23.06.010.03.683, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2014, και μετά την 
περίληψη σχετικής αναφοράς στη σελ. 18 της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
2013 (“Η Υπηρεσία μας θεωρεί ότι, αν και θα πρέπει να γίνει αποδεκτό το δικαίωμα των Υπουργών να 
επιλέγουν τους πολύ στενούς συνεργάτες τους, αυτή η ανάγκη, αν δεν μπορεί να καλυφθεί με απόσπαση από 
το δημόσιο τομέα, τότε θα πρέπει να γίνεται με προκαθορισμένο τρόπο, για εκείνες μόνο τις συγκεκριμένες 
θέσεις που θα εγκρίνει η Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια του Προϋπολογισμού, με όρους εργοδότησης 
και μισθό που θα έχουν τύχει της έγκρισης της Βουλής των Αντιπροσώπων και στη βάση μιας νόμιμης 
διαδικασίας εργοδότησης προσωπικού που θα διασφαλίζει ότι η εργοδότηση των συνεργατών και συμβούλων 
αυτών θα τερματίζεται αυτόματα με τη λήξη της θητείας του Υπουργού.  Η Υπηρεσία θεωρεί ότι το άρθρο 11 του 
πιο πάνω Νόμου δεν καλύπτει τις υπό αναφορά προσλήψεις και συνεπώς θα πρέπει να διαμορφωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία το κατάλληλο νομικό πλαίσιο για την εργοδότηση τέτοιων προσώπων.”) σχετικά με τους 
παράνομους διορισμούς συμβούλων στα υπουργεία, ζητούμε ενημέρωση ως προς την πρόθεση του υπουργού 
να προχωρήσει σε άρση της παρανομίας και στη δημιουργία θεσμικού πλαισίου που να διέπει τις πιο πάνω 
προσλήψεις, ως και η εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.391, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί για το πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι κοινότητες Ορμίδειας και Ξυλοτύμπου 
εξαιτίας της ατμοσφαιρικής ρύπανσης που προκαλείται από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου στη ∆εκέλεια. Η υγεία των κατοίκων της περιοχής επιβαρύνεται, οι κάτοικοι της 
περιοχής διαμαρτύρονται και όχι αδικαιολόγητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις μετρήσεις 
συγκέντρωσης εκπεμπόμενων ρύπων που έγιναν στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό της Αρχής Ηλεκτρισμού 
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Κύπρου στη ∆εκέλεια τον τελευταίο χρόνο, ποια είναι τα αποτελέσματα των μετρήσεων αυτών και κατά πόσο 
διαπιστώθηκε υπέρβαση των ορίων εκπομπής αερίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.392, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πολλοί, ιδιαίτερα νέοι και ηλικιωμένοι, συμπολίτες μας χρησιμοποιούν το λεωφορείο ως μέσο 
μεταφοράς. Υπενθυμίζεται ότι, παρά την πρόοδο των τελευταίων χρόνων, μόνο το 7% των Κυπρίων 
χρησιμοποιούν το λεωφορείο σε σχέση με το 16% που είναι ο μέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η μεγάλη 
μείωση της τιμής των καυσίμων θέτει το ιδιωτικό αυτοκίνητο και πάλι σε πλεονεκτικότερη θέση σε σχέση με το 
λεωφορείο. Εάν η κατάσταση αυτή συνεχιστεί επί μακρόν, σίγουρα θα στραφούν αρκετοί από τους ήδη 
ελάχιστους πελάτες των λεωφορείων προς το ιδιωτικό αυτοκίνητο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο της μείωσης της τιμής του εισιτηρίου των λεωφορείων λόγω και της μεγάλης μείωσης της τιμής των 
καυσίμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.393, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, στην προσπάθειά του να τερματίσει τη λειτουργία 
του καταυλισμού στην Κοκκινοτριμιθιά, όπου διαμένουν οι πρόσφυγες από τη Συρία που διασώθηκαν τον 
περασμένο Σεπτέμβριο στα ανοικτά της Κύπρου, προχώρησε στην απόσυρση όλων των κρατικών λειτουργών 
από το χώρο (αστυνομικών, Λειτουργών Πολιτικής Άμυνας, νοσηλευτικού προσωπικού, μαγείρων κ.ά.).  Παρ’ 
όλα αυτά, οι πρόσφυγες εξακολουθούν να παραμένουν στον καταυλισμό χωρίς την παρουσία των κρατικών 
λειτουργών και χωρίς την παροχή μέσων επιβίωσης (τροφής, μέσων διακίνησης), έχοντας μόνο παροχή νερού 
και ηλεκτρισμού, η οποία, όπως έχω πληροφορηθεί, θα τερματιστεί στο τέλος του μήνα.  Θεωρώ ότι οι πιο 
πάνω ενέργειες της κυβέρνησης είναι απάνθρωπες και εξευτελιστικές, αφού οι πρόσφυγες στερούνται βασικών 
ανθρώπινων δικαιωμάτων (αξιοπρεπών συνθηκών διαβίωσης, πρόσβασης σε ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, 
εκπαίδευσης).  Παράλληλα, οι ενέργειες της κυβέρνησης παραβιάζουν όλες τις διεθνείς υποχρεώσεις της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας που απορρέουν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους προέβη στον τερματισμό της λειτουργίας του καταυλισμού στην Κοκκινοτριμιθιά, αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο επαναλειτουργίας του καταυλισμού και, σε αντίθετη περίπτωση, αν προτίθεται να προχωρήσει στη 
μετακίνηση των προσφύγων σε χώρο όπου θα τους διασφαλίζεται αξιοπρεπής διαβίωση.  Παρακαλώ επίσης 
τον αρμόδιο υπουργό να μας πληροφορήσει αν έχει εξετάσει τις αιτήσεις ασύλου που έχουν υποβληθεί από 
τους πρόσφυγες από τη Συρία και, αν ναι, κατά πόσο έχει ανταποκριθεί θετικά στο αίτημά τους για 
παραχώρηση ασύλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.394, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι, σύμφωνα με την Οδηγία 91/271/ΕΟΚ για την επεξεργασία των αστικών λυμάτων, 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατάρτισε πρόγραμμα εφαρμογής, το οποίο όφειλε να υλοποιήσει μέχρι και την 31η 
∆εκεμβρίου 2012. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Την επέκταση χρονοδιαγράμματος που έχει δοθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία σε σχέση με αυτή της την 
υποχρέωση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

2. Τις ποινές που αντιμετωπίζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, αν δεν ανταποκριθεί στα νέα χρονοδιαγράμματα 
που έχουν τεθεί. 

3. Τις αντίστοιχες ποινές που έχουν επιβληθεί σε άλλα κράτη μέλη για παραβίαση του σχετικού άρθρου 17 
της Οδηγίας. 

4. Το ενημερωμένο πρόγραμμα εφαρμογής που έχει αποστείλει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.395, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι έχει σταλεί στο δήμο Πέγειας και στην κοινότητα Τάλας επιστολή του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015 (αρ. φακ. 10.1.12.6/3), με την οποία κοινοποιείται απόφαση 
σύσκεψης εμπλεκόμενων φορέων για αναστολή της κατασκευής αποχετευτικού συστήματος που να τους 
εξυπηρετεί για τα επόμενα πέντε χρόνια. 
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 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ληφθεί 
υπόψη το γεγονός ότι έχουμε υποχρέωση λόγω κοινοτικού κεκτημένου (Οδηγία 91/271/ΕΟΚ για την 
επεξεργασία των αστικών λυμάτων) να εξυπηρετούνται με σύστημα αποχέτευσης όλες οι κοινότητες και δήμοι 
με περισσότερους από 2 000 κατοίκους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.711, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ:  23.06.010.03.711 και ημερ. 23 Ιουνίου 2014 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα νομοθετήματα που σχετίζονται με τα ωφελήματα των οικογενειών των αγνοουμένων είναι τα 
ακόλουθα: 

 Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμος του 1988, όπως τροποποιήθηκε, 

 Ο περί Ρυθμίσεως των Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Αγνοουμένων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων των Οργανισμών ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμος του 1998. 

 Σύμφωνα με τον περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμο του 1988, όλοι οι εξαρτώμενοι 
παθόντα/εξαφανισθέντα τυγχάνουν μηνιαίας σύνταξης από το Κράτος, που αναθεωρείται κατά καιρούς με την 
αναθεώρηση των συντάξεων που παραχωρούνται από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σήμερα, οι χήρες πεσόντων και οι σύζυγοι εξαφανισθέντων, ο συνολικός αριθμός των οποίων ανέρχεται 
σε 479 άτομα καθώς και (2) πλήρως εξαρτώμενα τέκνα, λαμβάνουν μηνιαία σύνταξη ύψους €834,96. 

 Πρόσθετα στους γονείς άγαμων πεσόντων και αγνοουμένων, ο συνολικός αριθμός των οποίων 
ανέρχεται σε 197, χορηγείται μηνιαία σύνταξη ύψους €313,52 στον κάθε γονέα.  Σε περίπτωση που βρίσκεται 
εν ζωή ένας εκ των δύο γονέων, ο γονέας λαμβάνει μηναία σύνταξη ύψους €401,98, και ο συνολικός αριθμός 
των γονέων αυτών ανέρχεται στους 294. 

 Η εν λόγω σύνταξη δεν παραχωρείται σε εξαρτώμενους αγνοουμένους, οι οποίοι (αγνοούμενοι) 
εργάζοντο στη ∆ημόσιοι Υπηρεσία ως μόνιμοι ή έκτακτοι υπάλληλοι ή ως ωρομίσθιοι, επειδή όπως προνοείται 
στον περί Ρυθμίσεως των Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Αγνοουμένων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων των Οργανισμών ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο, συνεχίζεται η καταβολή των μισθών ή των 
συνταξιοδοτικών τους ωφελημάτων μέχρι σήμερα ή μέχρι την ανεύρεση και ταυτοποίηση των αγνοουμένων.  
Μέχρι σήμερα, συνεχίζεται η καταβολή του μισθού σε 1 αγνοούμενο δημόσιο υπάλληλο, 4 αγνοούμενους 
ωρομίσθιους υπάλληλους, καθώς και η σύνταξη σε 33 αγνοούμενους συνταξιούχους δημοσίους υπαλλήλους 
και σε 3 αγνοούμενους ιερείς. 

 Η διάκριση που υφίσταται μεταξύ των ωφελημάτων που καρπούνται οι οικογένειες/συγγενείς 
αγνοουμένων δημοσίων υπαλλήλων σε σύγκριση με τα ωφελήματα που καρπούνται οι οικογένειες/συγγενείς 
αγνοουμένων ιδιωτών, οφείλεται στο γεγονός ότι στις περιπτώσεις άγαμων δημοσίων υπαλλήλων, που 
εξακολουθούν να αγνοούνται συνεχίζεται η καταβολή των μισθών τους.  Επιπρόσθετα οι οικογένειες/συγγενείς 
αγνοουμένων δημοσίων υπαλλήλων, οι οποίοι εάν βρίσκονταν στη ζωή θα είχαν συνταξιοδοτηθεί, έχουν ήδη 
επωφεληθεί και του εφάπαξ ποσού (φιλοδώρημα), που καταβάλλεται με την αφυπηρέτηση των δημοσίων 
υπαλλήλων. 

 Περαιτέρω, το θέμα των αγνοουμένων κρατικών υπαλλήλων και κυβερνητικών εργατών απασχόλησε τις 
Υπηρεσίες του Κράτους, Επίτροπο Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα, Υπηρεσία Αγνοουμένων, Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, που προωθούν σε συνεργασία με τον Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, την τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως των Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Αγνοουμένων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων των Οργανισμών ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμου. Για τις εν λόγω προθέσεις 
έχει ήδη ενημερωθεί η αρμόδια για τους Αγνοουμένους Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.056, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη δημοσίων υπαλλήλων που υπηρετούν στο εξωτερικό 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.056 ημερομηνίας 2/9/2014, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 
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1. Τα αιτήματα που αφορούν την κάλυψη εξόδων για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη δημοσίων υπαλλήλων 
που υπηρετούν στο εξωτερικό και τα οποία υποβάλλονται στο Υπουργείο Υγείας, εξετάζονται από το 
Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας. Τα αιτήματα πρέπει να είναι τεκμηριωμένα 
και να συνοδεύονται από ιατρική έκθεση. Το εν λόγω Τμήμα προβαίνει σε εξέταση του κάθε 
περιστατικού ξεχωριστά με βάση τα στοιχεία που έχει ενώπιόν του. Εκεί όπου κρίνεται αναγκαίο 
ζητούνται πρόσθετες πληροφορίες ή και διευκρινήσεις. Σε ό,τι αφορά τη λογιστική διευθέτηση οι έλεγχοι 
γίνονται από το Υπουργείο Εξωτερικών σε ό,τι αφορά την κάλυψη των τιμολογίων και το Υπουργείο 
Υγείας σε ό,τι αφορά τις διαθέσιμες πιστώσεις από το σχετικό κονδύλι. 

2. Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 19.225, ημερ. 19/6/80 έχει ακυρωθεί με τη νέα 
απόφαση αρ. 75.759 ημερ. 18/9/2013. Ωστόσο οι αναφερόμενες πρόνοιες παραμένουν σε ισχύ αφού 
έχουν ενσωματωθεί στους περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές Εξετάσεις και Ιατρική Περίθαλψη) 
Κανονισμούς του 1989 (Κανονισμός 13) (επισυνάπτεται). Σύμφωνα με τον Κανονισμό 13 των πιο πάνω 
Κανονισμών, τόσο οι γιατροί όσο και τα νοσοκομεία και κλινικές που χρησιμοποιούνται από τους 
δημόσιους υπαλλήλους που υπηρετούν στο εξωτερικό θα πρέπει να “προκαθορίζονται από τον 
Υπουργό Υγείας μετά από σύσταση του Αρχηγού της οικείας ∆ιπλωματικής Αποστολής και του 
Υπουργού Εξωτερικών”. 

3. Η πιο πάνω πρακτική εφαρμόστηκε σε πρεσβείες όπως αυτές των Ηνωμένων Πολιτειών και της Κίνας 
όπου έχουν συναφθεί ομαδικές ασφάλειες υγείας και οι οποίες μετά από σύσταση του Αρχηγού της 
οικείας ∆ιπλωματικής Αποστολής και του Υπουργού Εξωτερικών έχουν τύχει της έγκρισης του 
Υπουργείου Υγείας. Παράλληλα, από το 2004 και την εφαρμογή του Ευρωπαϊκού Κεκτημένου, οι 
κανόνες που διέπουν την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη των δημοσίων υπαλλήλων που υπηρετούν σε 
κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την Ισλανδία, το Λιχτενστάιν, τη Νορβηγία και την Ελβετία 
έχουν τεθεί σε νέα βάση προκειμένου να περιοριστεί η οποιαδήποτε πιθανή κατάχρηση και ταυτόχρονα 
να εφαρμόζονται οι διατάξεις των Ευρωπαϊκών Κανονισμών για το συντονισμό των συστημάτων 
Κοινωνικής Ασφάλισης. Πιο συγκεκριμένα, οι κανονισμοί που διέπουν την ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη των δημοσίων υπαλλήλων που τοποθετούνται για υπηρεσία στο εξωτερικό χωρίζονται σε 
δυο κατηγορίες, αυτούς που υπηρετούν σε χώρες της Ε.Ε. (περιλαμβανομένων των Ισλανδία, 
Λιχτενστάιν, Νορβηγία και Ελβετία) και αυτούς που υπηρετούν σε τρίτες χώρες. 

4. ∆ημόσιοι υπάλληλοι που υπηρετούν σε Κ-Μ της Ε. Ε. 

 Οι δημόσιοι υπάλληλοι που υπηρετούν στην Ε.Ε. αποτελούν και την πλειονότητα των υπαλλήλων που 
επηρεάζονται από την πιο πάνω νομοθεσία. Οι Ευρωπαϊκοί Κανονισμοί 883/04 και 987/09 οι οποίοι, ως 
Κανονισμοί, έχουν άμεση εφαρμογή, παρέχουν συγκεκριμένα δικαιώματα στους δημοσίους υπαλλήλους 
που υπηρετούν σε Κ-Μ της Ε.Ε. Οι εν λόγω υπάλληλοι μπορούν να περιθάλπονται ως να ήταν 
δικαιούχοι του κρατικού συστήματος υγείας του Κ-Μ τοποθέτησης να λαμβάνουν την ίδια περίθαλψη 
(διαδικασίες και τιμολόγια) με ένα πρόσωπο που καλύπτεται από το σύστημα ασφάλισης ασθένειας 
αυτού του κράτους. Επομένως, δεν υπάρχει δυνατότητα περιορισμού των νοσηλευτηρίων στα οποία 
απευθύνονται για νοσηλεία οι δημόσιοι υπάλληλοι. Εξάλλου, σκοπός της νομοθεσίας που είναι ο 
περιορισμός της οποιασδήποτε πιθανής κατάχρησης και της ανεξέλεγκτης αγοράς υπηρεσιών 
περίθαλψης, επιτυγχάνεται στο μέγιστο δυνατό βαθμό με την εφαρμογή των Ευρωπαϊκών Κανονισμών. 
Κατ’ επέκταση Ευρωπαϊκοί Κανονισμοί περιλαμβάνουν πρόνοιες που υπερισχύουν της Κυπριακής 
νομοθεσίας του 1989, οι οποίες μάλιστα δρουν ενισχυτικά προς τον περιορισμό της κατάχρησης και δεν 
υπάρχει λόγος τήρησης καταλόγου εγκεκριμένων ιατρικών ιδρυμάτων. 

5. ∆ημόσιοι υπάλληλοι που υπηρετούν σε τρίτες χώρες. 

 Σε κάποιες χώρες όπως είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και η Κίνα το προσωπικό καλύπτεται από 
ομαδικά συμβόλαια ιδιωτικής ασφάλισης υγείας τα οποία τυγχάνουν της έγκρισης του Υπουργείου. Στις 
υπόλοιπες χώρες, ανέκαθεν εφαρμόζεται η εκ των υστέρων έγκριση των νοσηλευτηρίων μετά από 
εισήγηση του αρχηγού της οικείας διπλωματικής αποστολής και ως εκ τούτου δεν υπάρχει 
συγκεκριμένος κατάλογος εγκεκριμένων νοσηλευτηρίων. Το Υπουργείο Υγείας έχοντας υπόψη τις 
ιδιαιτερότητες που παρουσιάζουν κάποιες χώρες οι οποίες οφείλονται στις ιδιομορφίες γλώσσας, 
κουλτούρας, θρησκευτικών χαρακτηριστικών, κ.λπ. προωθεί, όπου είναι δυνατό, και ενδεχομένως 
οικονομικά συμφέρον, τη σύναψη συμβολαίων ασφάλισης υγείας προκειμένου να καταστεί δυνατός ο 
έλεγχος και κατ’ επέκταση η εφαρμογή των προνοιών της πιο πάνω νομοθεσίας. 

6. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας που αντιλαμβάνεται την ανάγκη για περαιτέρω νοικοκύρεμα των 
διαδικασιών βρίσκεται σε συνεχή επαφή με το Υπουργείο Εξωτερικών προκειμένου να διασφαλίσει την 
εφαρμογή των πιο πάνω θέσεων εξετάζοντας τις ανησυχίες του Υπ. Εξωτερικών οι οποίες προκύπτουν 
από τις ιδιαίτερες καταστάσεις που επικρατούν σε κάθε χώρα, με σκοπό να ολοκληρωθεί η προσπάθεια 
που έχει ξεκινήσει για αναδιάρθρωση των διαδικασιών παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους 
δημοσίους υπάλληλους που υπηρετούν στο εξωτερικό.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.068, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.068 και ημερ. 2.9.2014, σχετικά με την 
υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας επισυνάπτω αναλυτικό πίνακα στον οποίο 
παρουσιάζεται ο αριθμός των εξώδικων καταγγελιών που έγιναν σε σχέση με το κάπνισμα σε ιδιωτικό όχημα 
στο οποίο επέβαινε άτομο κάτω των 16 ετών καθώς και το συνολικό εισπραχθέν ποσό.  Συνολικά κατά την 
περίοδο 2009-2014 (μέχρι 9/14) πραγματοποιήθηκαν 132 καταγγελίες και εισπράχθηκε το ποσό των €8,348. 

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω καταγγελίες πραγματοποιήθηκαν στα πλαίσια των καθημερινών/γενικών 
ελέγχων που ασκούν τα μέλη της Τροχαίας στα οποία δόθηκαν οδηγίες όπως έχουν αυξημένη την προσοχή 
τους, με σκοπό την καλύτερη αντιμετώπιση του φαινομένου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.140, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 25 
Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. Το Υπουργείο έχει καταγράψει και αξιολογήσει την κρατική δασική γη και τη διαθέσιμη κρατική γεωργική 
γη που βρίσκεται εις πίστιν των υπολοίπων Τμημάτων του, και έχει επικαιροποιήσει σχετικό σχέδιο 
διάθεσης της σε ανέργους, στη βάση του οποίου θα διατεθεί.  Για το θέμα αναμένονται οι απόψεις του 
Υπουργείου Εσωτερικών, για την από κοινού προώθησή του. 

2. Ταυτόχρονα, το Υπουργείο προωθεί τη σύσταση Τράπεζας Αγροτεμαχίων, στην οποία θα καταγράφεται 
η διαθέσιμη προς γεωργική χρήση κρατική και ιδιωτική γη, στην οποία θα μπορούν να καταφεύγουν οι 
ενδιαφερόμενοι για διάθεση ή εξασφάλιση.  Η όλη εργασία βρίσκεται στο στάδιο της διαδικασίας 
συλλογής των δεδομένων στις επιλεγείσες περιοχές, τα οποία θα αξιολογηθούν και ανάλογα θα 
προχωρήσει η διαδικασία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.199, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.010.04.199 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Γεώργιο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 27 Οκτωβρίου 2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Είναι γεγονός ότι με απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών το 2012 τερμάτισαν τη λειτουργία τους οι 4 
από τους 6 Χώρους Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Αποβλήτων (ΧΑ∆Α), παραμένοντας σε λειτουργία μόνο 2, ο 
Κοτσιάτης για τις ανάγκες της επαρχίας Λευκωσίας και το Βατί για τις ανάγκες της επαρχίας Λεμεσού. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών προγραμμάτιζε να προχωρήσει σε διαγωνισμό για πρόσληψη Συμβούλων 
για ετοιμασία μελετών και εγγράφων για αποκατάσταση των ΧΑ∆Α των επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού 
αντίστοιχα, με στόχο την έναρξη εργασιών το 2015 οπόταν και αναμενόταν να τεθεί σε λειτουργία η αντίστοιχη 
Μονάδα ΟΕ∆Α για κάθε επαρχία. 

4. Η απόφαση για υλοποίηση των Μονάδων ΟΕ∆Α έχει καθυστερήσει για τη Λεμεσό, ενώ για τη Λευκωσία 
εκκρεμεί ακόμη, εξαιτίας των διαφορετικών απόψεων που εξέφρασε το Τμήμα Περιβάλλοντος και το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

5. Επιπλέον το Μάιο του 2014 εμφανίστηκε η εταιρεία Egnedol, η οποία παραπέμφθηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και η οποία εισηγήθηκε να 
εγκαταστήσει Μονάδες επεξεργασίας αποβλήτων στους σκυβαλότοπους Κοτσιάτη και Βατί για αξιοποίηση των 
υφιστάμενων αποβλήτων με πλήρη αφαίρεση τους από τους χώρους αυτούς.  

6. Η Πρόταση της εταιρείας συζητήθηκε στην παρουσία όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών.  Ζητήθηκαν 
διευκρινίσεις και περαιτέρω στοιχεία από την εταιρεία τα οποία ενώ αρχικά η εταιρεία υποσχέθηκε να 
αποστείλει, στη συνέχεια αρνήθηκε να το πράξει επικαλούμενη θέματα εμπιστευτικότητας. 
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7. Επιπλέον το Τμήμα Περιβάλλοντος σε σχετικό ερώτημα μας απάντησε ότι δεν γνωρίζει κατά πόσο η 
προτεινόμενη εισήγηση της εταιρείας ικανοποιεί τις απαιτήσεις της οδηγίας για κλείσιμο και αποκατάσταση των 
χωματερών. 

8. Για τους πιο πάνω λόγους το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει προχωρήσει όπως είχε προγραμματίσει 
για την αποκατάσταση των χωματερών των επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού, αφού θα πρέπει να 
ξεκαθαρίσουν τα πιο πάνω αναφερόμενα θέματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.230, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 6/11/2014, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας 
ενημερώνω τα ακόλουθα: 

α)  Η πρόταση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τη διαμόρφωση νέου συστήματος αξιολόγησης 
του εκπαιδευτικού έργου και των εκπαιδευτικών παρουσιάστηκε ενώπιον των εμπλεκόμενων φορέων 
(κοινοβουλευτικά κόμματα, εκπαιδευτικές οργανώσεις, συνομοσπονδίες γονέων, οργανώσεις μαθητών 
και φοιτητών) το Νοέμβριο του 2014.  Από τους φορείς αυτούς ζητήθηκε όπως υποβάλουν και 
γραπτώς τις απόψεις τους πάνω στις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης.  

β)  Ακολούθησε συνάντηση με τις εκπαιδευτικές οργανώσεις, η οποία πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού στις 9/12/2014, κατά τη διάρκεια της οποίας συζητήθηκε αναλυτικότερα η 
πρόταση του Υπουργείου.  Σε συνέχεια της πιο πάνω συνάντησης, ζητήθηκε όπως υποβληθούν 
γραπτώς οι θέσεις των εκπαιδευτικών οργανώσεων επί των βασικών πτυχών της πρότασης, ώστε να 
συμφωνηθεί το πλαίσιο διαμόρφωσής της. 

γ)  Τόσο οι θέσεις των εκπαιδευτικών οργανώσεων όσο και των υπόλοιπων φορέων θα κωδικοποιηθούν, 
ώστε να ληφθούν υπόψη, στο μέτρο του δυνατού, κατά τη διαμόρφωση αναθεωρημένης πρότασης, η 
οποία θα υποβληθεί και πάλι στους εμπλεκόμενους φορείς.  Η αναθεωρημένη πρόταση θα αποτελέσει 
αντικείμενο εντατικού και δομημένου διαλόγου, με στόχο την πλήρη ανάπτυξη του αναθεωρημένου 
συστήματος αξιολόγησης. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.272, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι σε επιστολή σας ημερ. 24 Νοεμβρίου 2014 με την οποία μας αποστάληκε η πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, τα οποία αφορούν στην ανάπτυξη του κυπριακού 
Κινηματογράφου γενικότερα και στη σχετική Πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

Α)  Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα που τίθεται σχετικά με τη μείωση των κονδυλίων του 
κινηματογράφου, αναφέρεται ότι στον Προϋπολογισμό των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού υπάρχουν τρία κονδύλια για τον Κινηματογράφο τα οποία 
έχουν μειωθεί ως ακολούθως: 

1. Το Κονδύλι με τίτλο «Ενθάρρυνση Κινηματογραφικής Τέχνης και Κίνησης για την Ανάπτυξη του 
Κινηματογράφου» (άρθρο 03136.3), από το οποίο αντλούνται ποσά για τα εξής:  Αρχείο 
Κινηματογράφου, Συμμετοχή της Κύπρου στο ευρωπαϊκό ταμείο Eurimages, Κινηματογραφικό ∆ίκτυο 
SEE, ενίσχυση διαφόρων φεστιβάλ (Φεστιβάλ Εναλλακτικού Κινηματογράφου, μέρος του κόστους του 
∆ιεθνούς Φεστιβάλ «Κινηματογραφικές Μέρες», Φεστιβάλ «Μαραθώνιος Θερινών Προβολών» και 
προγράμματα διαλέξεων/ενίσχυσης της Κινηματογραφικής Παιδείας) από €376.000 ευρώ το 2010 έχει 
σταδιακά μειωθεί στις €200.000 ευρώ (2014). 

2. Η υποδιαίρεση «Κινηματογράφος» στο κονδύλι «Επιχορηγήσεις Πολιτιστικών  Φορέων και Ατόμων για 
Πολιτιστικές ∆ραστηριότητες» έχει μειωθεί σταδιακά από €230.000 το 2010 στις €170.000 (2014). 

3. Το κονδύλι για την Παραγωγή Κινηματογραφικών Ταινιών (Άρθρο 04355.3) των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών έχει μειωθεί από €1.500.000 που ήταν το 2010 και 2011, στις €700.000 το 2013 και 2014.  
Κατά το τρέχον έτος, μετά από αίτημα των Πολιτιστικών Υπηρεσιών, εγκρίθηκε από το Υπουργείο 
Οικονομικών επιπρόσθετο ποσό €300.000, για να αντιμετωπισθούν οι προϋπάρχουσες δεσμεύσεις του 
Υπουργείου.  Θετικά προσέγγισε το Υπουργείο Οικονομικών την αύξηση σε €1.000.000 και για το 2015, 
όπερ και έχει συμπεριληφθεί στον Προϋπολογισμό του 2015.  Επιπλέον τούτου, βρισκόμαστε σε 
διαπραγμάτευση με το Υπουργείο Οικονομικών και για περαιτέρω αύξηση εντός του 2016.  Σημειώνεται 
ότι την ίδια στιγμή το Κράτος ενισχύει, ορθά πράττοντας, το Θέατρο (ΘΟΚ) με €5.500.000 και τη 
Μουσική (ΣΟΚ) με πέραν των €3.000.000 (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α). 
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Β)  Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα που τίθεται και αφορά στο προσωπικό που χειρίζεται τα 
θέματα κινηματογράφου αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Ανέκαθεν ο Κινηματογράφος ήταν εξαιρετικά υποστελεχωμένος σε σχέση με τις δράσεις που 
αναπτύχθηκαν στον Τομέα. 

 2. Με το πάγωμα των προσλήψεων -είτε για μόνιμες θέσεις είτε για έκτακτους Λειτουργούς- το 2011 
ο Τομέας Κινηματογράφου έμεινε μόνο με έναν έκτακτο Λειτουργό (κ. ∆ιομήδη Νικήτα) και την 
Ανώτερη Μορφωτική Λειτουργό κ. Έλενα Χριστοδουλίδου, η οποία, ένεκα της θέσης της, 
χειρίζεται και πολλά άλλα θέματα. 

 3.  Το 2012-2014 (Ιούνιο) εργάστηκε στον Τομέα Κινηματογράφου με απόσπαση μια εκπαιδευτικός, 
ενώ έκτοτε ο κινηματογράφος λειτουργεί με τα πιο πάνω δεδομένα. 

 4. Πρόσφατα, και για περίοδο έξι μηνών, προσλήφθηκε αδιόριστη εκπαιδευτικός (από τα 
προγράμματα της ΑΝΑ∆), άτομο ανειδίκευτο στον Τομέα και τις διαδικασίες της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας, και η οποία θα αποχωρήσει στους επόμενους μήνες. 

 5. Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού απέστειλε εισήγηση προς τον Υπουργό Οικονομικών για 
εξεύρεση λύσης σχετικά με το πρόβλημα.  Σε περίπτωση     που δεν επιτευχθεί η πρόσληψη 
αριθμού επαγγελματιών, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού δεσμεύεται να προχωρήσει με την 
απόσπαση εκπαιδευτικών/μεταφορά Λειτουργών από άλλα Υπουργεία, προκειμένου να δοθεί μια 
λύση στο πρόβλημα.  Εν πάση περιπτώσει, μέχρι το 2017, και σε σχέση με τις οδηγίες της 
Παγκόσμιας Τράπεζας για ριζική αναβάθμιση των Πολιτιστικών Υπηρεσιών, ο Τομέας του 
Κινηματογράφου θα στελεχωθεί, σύμφωνα με τον σχεδιασμό που εγκρίθηκε, με τουλάχιστον 6-7 
άτομα. 

Γ)  Αναφορικά με το γενικότερο ερώτημα σχετικά με τις ∆ράσεις και την πολιτική που ακολουθεί το 
Υ.Π.Π. στον Κινηματογράφο.  (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ Β και Γ) 

 Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τα τελευταία χρόνια έχουν αναπτύξει 
μια ευρεία και πολύπλευρη πολιτική, αναφορικά με την ανάπτυξη του Κινηματογράφου στην Κύπρο μέσα από 
τους πιο κάτω άξονες: 

 1.  Κινηματογραφική Παιδεία και ενημέρωση του κοινού:  Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες ενισχύουν 
τις Κινηματογραφικές Λέσχες, την Ένωση Σκηνοθετών, και άλλους Φορείς και Οργανισμούς για 
προώθηση του κλασσικού και σύγχρονου ποιοτικού κινηματογράφου, διοργάνωση αφιερωμάτων 
σε μεγάλους σκηνοθέτες, εθνικές κινηματογραφίες και κινήματα.  Επιχορηγούν και 
συνδιοργανώνουν ∆ιεθνή Φεστιβάλ Κινηματογράφου τα οποία έχουν μεγάλη απήχηση στο κοινό, 
και, σε περίπτωση που ενισχυθούν με σημαντικότερα ποσά, που είναι ένας από τους στόχους 
μας στο μέλλον, θα μπορούν να αναγνωρίζονται σημαντικά Φεστιβάλ του εξωτερικού. 

 2.  Επαγγελματική Κατάρτιση:  Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες, κυρίως σε συνεργασία με την Ένωση 
Σκηνοθετών, προωθούν τον κυπριακό Κινηματογράφο μέσα από αφιερώματα και άλλες δράσεις 
και ενισχύουν τη διοργάνωση εργαστηρίων/σεμιναρίων για την επαγγελματική κατάρτιση.  Με την 
Ένωση Σκηνοθετών συνεργάζονται επίσης για τη γενικότερη Πολιτική που αφορά στον 
Κινηματογράφο.  Ενισχύουν την προσπάθεια επαγγελματιών στο χώρο για παραπάνω 
εκπαίδευση και ειδίκευση στο εξωτερικό. 

 3.  Ανάπτυξη του Κινηματογράφου της Υπαίθρου:  Αναπτύσσονται διάφορες δράσεις και 
Προγράμματα Ενισχύσεων. 

 4.  Κινηματογραφική Παραγωγή:  Μέσα από το εγκεκριμένο από την Ε.Ε. Πρόγραμμα 
Χρηματοδότησης Ταινιών, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες χρηματοδοτούν την 
παραγωγή/συμπαραγωγή, προώθηση και προβολή ταινιών Μεγάλου Μήκους, Μικρού Μήκους, 
Ντοκιμαντέρ και Animation, σε όλα τους τα στάδια (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β).  Η Ε.Ε. έχει εγκρίνει το 
Πρόγραμμα Χρηματοδότησης Παραγωγής Ταινιών της Κύπρου.  (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ) 

 5. Εκπροσώπηση της Κύπρου στο εξωτερικό:  Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες εκπροσωπούν την 
Κύπρο στα Όργανα και Συνέδρια της Ε.Ε. για τον οπτικοακουστικό τομέα, καθώς και σε 
σημαντικά ∆ίκτυα Κινηματογράφου και μάρκετ μεγάλων φεστιβάλ (π.χ. Καννών, Θεσσαλονίκης).  
Χρειάζεται ακόμα πιο επιθετική προβολή της Κύπρου και του κυπριακού Κινηματογράφου στο 
εξωτερικό (παρουσία της Κύπρου σε σημαντικά Φεστιβάλ και άλλα Φόρουμ), προκειμένου η 
χώρα να γίνει γνωστή ως ιδανικός προορισμός για γυρίσματα και ανταγωνιστική σε σχέση με 
άλλες χώρες με παρόμοια τοπία. 

∆)  Αναφορικά με το ερώτημα που αφορά στο Πλαίσιο ανάπτυξης του Κινηματογράφου στην 
Κύπρο-Κίνητρα και άλλα σχέδια 
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 1. Το 2013 οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες, σε συνεργασία με την Ένωση Σκηνοθετών και τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή Κινηματογράφου, εκπόνησαν Σχέδιο Κινήτρων και άλλων 
πρωτοβουλιών (Ίδρυση Ταμείου Κινηματογράφου) το οποίο εγκρίθηκε από δύο Υπουργούς 
Παιδείας και Πολιτισμού και στάλθηκε τόσο στο Προεδρικό Μέγαρο όσο και στον Υπουργό 
Οικονομικών (2013).  Το Σχέδιο στηρίζεται και από το Κυπρο-Αμερικανικό Εμπορικό 
Επιμελητήριο. Σύντομα θα έχουμε συνάντηση με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για το θέμα προκειμένου να ενώσουμε τις δυνάμεις μας για τη γενικότερη ανάπτυξη 
του Τομέα. 

 2. Κατατοπιστικό για τις πιο πάνω δράσεις είναι το ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ∆ που επισυνάπτεται και το οποίο 
αφορά:  (α) τη Συνθήκη της Ουνέσκο και στις Οδηγίες/Ανακοινώσεις της Ε.Ε. για τον 
Κινηματογράφο:  [...γιατί πρόκειται πρωτίστως για πολιτιστικό προϊόν, η Ε.Ε. μέσα από 
Οδηγίες και Ανακοινώσεις επιτρέπει τις διάφορες ενισχύσεις, χορηγίες, κίνητρα προς τον εν 
λόγω τομέα],  (β) ιστορικό προώθησης πολιτικής για τον Κινηματογράφο, (γ) Ίδρυση 
Ταμείου, (δ) Πλαίσιο Κινήτρων, (ε) Χρονοδιάγραμμα, (στ) άλλα συναφή θέματα. 

 3. Στις 23 Οκτωβρίου 2014 στάλθηκε απάντηση του Υπουργού Οικονομικών (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ε).  Ο 
Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού θα επανέλθει προς τον Υπουργό Οικονομικών ζητώντας να 
προχωρήσει με την υλοποίηση των Κινήτρων, με βάση κάποιες μικρές τροποποιήσεις, κυρίως 
που αφορούν στο Ταμείο Κινηματογράφου το οποίο μπορεί να μελετηθεί από το 2017 και 
εντεύθεν, το ποσό που ζητούν οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες για τον Κινηματογράφο να ανέλθει 
τουλάχιστον στα €4.000.000 από το 2016 (€3 εκ. πρόσθετα στο ποσό που ήδη διατίθεται), 
οπωσδήποτε να αυξηθεί άμεσα το Προσωπικό με τουλάχιστον δύο ακόμα Λειτουργούς 
Κινηματογράφου (ίσως στο πρώτο στάδιο με απόσπαση από την Εκπαίδευση), μέχρι να 
πραγματοποιηθεί η γενικότερη αναβάθμιση των Πολιτιστικών Υπηρεσιών.  Η άμεση υλοποίηση 
των Κινήτρων καθίσταται ακόμα πιο επιτακτική, δεδομένου ότι επιχειρηματικοί κύκλοι στα 
κατεχόμενα προωθούν κίνητρα για προσέλκυση ξένων ταινιών εκεί, καθώς και ∆ιεθνές 
Φεστιβάλ Κινηματογράφου. 

 4.   Στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ζ υπάρχει η ιεράρχηση των στόχων των Πολιτιστικών Υπηρεσιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.274, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.274, ημερομηνίας 25/11/2014, σχετικά με 
Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας, μετά από σχετικές μελέτες, έχει δρομολογήσει τη λειτουργία τεσσάρων νέων 
σταθμών ασθενοφόρων.  Οι τέσσερις σταθμοί βρίσκονται στην Πέγεια, Ορόκλινη, στο κέντρο της πόλης 
της Λεμεσού και στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κλήρου. 

2. Οι υπό αναφορά σταθμοί είναι έτοιμοι κτιριακά και έχουν τοποθετηθεί σε αυτούς οι απαραίτητοι 
εξοπλισμοί. 

3.  Το νοσηλευτικό προσωπικό, το οποίο θα στελεχώσει τους σταθμούς και αποτελείται από 24 άτομα, έχει 
προσληφθεί και στο παρόν στάδιο απασχολείται σε Νοσοκομεία. 

4.  Για τη λειτουργία των σταθμών, είναι επίσης αναγκαία η πρόσληψη εικοσιτεσσάρων (24) ∆ιασωστών.  
Όπως μας πληροφόρησε το Υπουργείο Οικονομικών, στο οποίο έχει υποβληθεί αίτημα για 
αποπαγοποίηση των 24 ∆ιασωστών στον Προϋπολογισμό των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας και προώθηση της πλήρωσης τους, το θέμα θα τύχει επαναξέτασης σε συνάρτηση και 
με άλλα αιτήματα που εκκρεμούν ενώπιον του, στα πλαίσια των Μνημονιακών υποχρεώσεων έναντι της 
Τρόικας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, είμαστε υποχρεωμένοι να αναμένουμε την πρόσληψη των ∆ιασωστών έτσι 
ώστε να προχωρήσουμε στη λειτουργία των σταθμών ασθενοφόρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.290, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Έντιμου Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου 
Περδίκη, με αρ. 23.06.010.04.290 και ημερομηνία 2 ∆εκεμβρίου 2014 και σας ενημερώνω ότι οι αρμόδιες 
υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας έχουν καταγγείλει τις νέες ενέργειες του κατοχικού καθεστώτος σε όλα τα 
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αρμόδια διεθνή σώματα (Ηνωμένα Έθνη, EE, UNESCO) και προβαίνουν σε όλα τα ενδεδειγμένα διαβήματα 
με σκοπό την αποτροπή της καταστροφής του μεσαιωνικού Αββαείου του Μπέλαπαϊς. 

Επιθυμώ, με την ευκαιρία αυτή, να σας διαβεβαιώσω ότι, το θέμα της καταστροφής της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου, το οποίο επέφεραν οι πρωτοφανείς και συνεχιζόμενες πρακτικές του κατοχικού 
καθεστώτος, αντιμετωπίζεται με ιδιαίτερη ευαισθησία από τις Αρχές της ∆ημοκρατίας.  Το θέμα αυτό τελεί 
υπό συνεχή παρακολούθηση, με σκοπό την αποτροπή της περαιτέρω καταστροφής της πολιτιστικής μας 
κληρονομιάς, καθώς και την ανάκτηση κλεμμένων πολιτιστικών και θρησκευτικών θησαυρών και την 
αναστήλωση των μνημείων μας.  Η καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς από το κατοχικό καθεστώς 
προβάλλεται, επίσης, διαρκώς στα πλαίσια των δραστηριοτήτων διαφώτισης που αναλαμβάνονται στο 
εξωτερικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.318, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.322, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι με την Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, με αριθμό 77.388, ο Υπουργός Οικονομικών εξουσιοδοτήθηκε 
να διαθέτει τις αναγκαίες επιπρόσθετες πιστώσεις στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας μετά από αίτημα του 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και στο Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, μετά από αίτημα του 
Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αναφορικά με την αντιμετώπιση περιστατικών 
θαλάσσιας ρύπανσης και άλλων ναυτικών συμβάντων για προστασία ουσιωδών συμφερόντων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Η πιο πάνω ρύθμιση και εξουσιοδότηση έχει προνοητικό χαρακτήρα επειδή χωρίς αυτή, η γρήγορη 
εξασφάλιση επιπρόσθετων πιστώσεων σε περίπτωση που προκύψει επείγουσα ανάγκη είναι αντικειμενικά 
δύσκολη και χρονοβόρα, που θα δυσχέραινε τις απαραίτητα γρήγορες ενέργειες που απαιτεί ένα υπό εξέλιξη 
σοβαρό θαλάσσιο περιστατικό. 

 Με την Απόφαση δίδεται η δυνατότητα έγκαιρης λήψης ενεργειών από τις κρατικές υπηρεσίες όταν θα 
υπάρξει ανάγκη μέσω της άμεσης διάθεσης πιστώσεων σε συνδυασμό και με τη δυνατότητα παράκαμψης των 
κανονικών διαδικασιών για αγορά απαραίτητων υπηρεσιών και υλικών, ώστε να διασφαλιστεί ουσιαστικά και 
αποτελεσματικά ο περιορισμός αρνητικών συνεπειών για τον τόπο. 

 Η Απόφαση δεν προβλέπει τη διάθεση συγκεκριμένων πιστώσεων στον προϋπολογισμό του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας στον κρατικό προϋπολογισμό του 2015. Τυχόν ανάγκη που θα προκύψει για 
αντιμετώπιση σοβαρού ναυτικού συμβάντος θα καλυφθεί από υπάρχοντα κονδύλια του Υπουργείου 
Οικονομικών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
τακτική συνεδρία του σώματος καθορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Φεβρουαρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.088-2014). 

 2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.003-2015). 

 3. Ο περί Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.013-2015). 
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 4. Ο περί των Οργανισμών Εναλλακτικών  Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.011-2015). 

 5. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.275-2014). 

 6. Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την 
Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των 
Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.009-2015). 

 7. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.115-2014). 

 8. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.037-2014). 

 9. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.079-2013). 

 10. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.003-2015). 

 11. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.007-2015). 

 12. Ο περί της Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.231-2014). 

 13. Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.232-2014). 

 14. Ο περί Παροχής Φοιτητικής Χορηγίας Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.006-2015). 

 15. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

 16. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και 
Ιεραρχικές Προσφυγές) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

 17. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.063-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Οι στόχοι που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση 
των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα 
που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να 
επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής 
ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
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μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.047.004-2014). 

 Πριν κλείσουμε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει αίτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του ακόλουθου θέματος: «Ο 
κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την 
ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών».  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση.  Το θέμα 
εγγράφεται. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.05 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014» και «Ο περί Μακροπροληπτικής Εποπτείας των Ιδρυμάτων Νόμος του 2014», συζήτηση (Π. 
Παπαγεωργίου, Α. Νεοφύτου, Ν. Κουτσού, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Ά. Βότσης, Άντρος 
Κυπριανού, Γ. Βαρνάβα) και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Εργασιών 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας σχετικά με τη Συνεργασία στους Τομείς Έρευνας και 
∆ιάσωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Ελάχιστων Προδιαγραφών για τη Σήμανση Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», 

 β. «Οι περί Προστασίας της Μητρότητας (Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014»,  

 γ. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία των Νέων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014», 

 δ. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Χημικοί Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014», 

 ε. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι Παράγοντες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», 

 στ. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014» 

και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 2015, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

  α. «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»,  
  β. «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 
 γ. «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015»,  

αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Γ. 
Βαρνάβα, Ζ. Κουλίας), ψήφιση της δεύτερης σε νόμο και καταψήφιση της πρώτης και της τρίτης. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Σχέδια για δημοπράτηση του τεμαχίου όπου βρισκόταν το παλιό ΓΣΠ και οι όροι κληροδότησής του στη 
∆ημοκρατία από το ζεύγος Θεοδότου - Πληροφορίες για αφαίρεση του επιδόματος καθήκοντος και των 
διακριτικών από ορισμένους αρχιαστυφύλακες - Συμβόλαιο αναλογικού επιμερισμού της παραγωγής 
μεταξύ της Noble και της κυβέρνησης - Μελέτη για γενικό χωροταξικό σχεδιασμό της περιοχής μεταξύ 
παλιού και νέου λιμανιού στη Λεμεσό - Στήριξη εσπεριδοκαλλιέργειας και συμπερίληψη μέτρων στο 
Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2015-2020 - Αδειοδοτημένοι χώροι απόρριψης στερεών αποβλήτων 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - Ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης του φαινομένου της καταβολής 
διπλών επιδομάτων της ίδιας κατηγορίας σε κρατικούς αξιωματούχους - ∆ημιουργία θεσμικού πλαισίου 
για τις προσλήψεις συμβούλων στα υπουργεία - Ερωτήματα σχετικά με τις μετρήσεις συγκέντρωσης 
εκπεμπόμενων ρύπων από τον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια - Ενδεχόμενο μείωσης 
της τιμής του εισιτηρίου των λεωφορείων λόγω της μεγάλης μείωσης της τιμής των καυσίμων - Η 
προσπάθεια τερματισμού της λειτουργίας του καταυλισμού στην Κοκκινοτριμιθιά και η πιθανότητα 
μετακίνησης των Σύρων προσφύγων - Το κυπριακό πρόγραμμα εφαρμογής της ευρωπαϊκής Οδηγίας 
για την επεξεργασία των αστικών λυμάτων - Το ενδεχόμενο αναστολής της κατασκευής αποχετευτικού 
συστήματος στο δήμο Πέγειας και στην κοινότητα Τάλας. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη αποκατάστασης της αδικίας σε βάρος οικογενειών αγνοουμένων που δεν εργάζονταν στο 
δημόσιο ή ημικρατικό τομέα - Ανάγκη ετοιμασίας καταλόγων ιατρικών κέντρου του εξωτερικού για 
σκοπούς ελέγχου των εξόδων ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης κυβερνητικών υπαλλήλων που 
εργάζονται στο εξωτερικό - Ο αριθμός των καταγγελιών σχετικά με την παράβαση του νόμου για την 
απαγόρευση του καπνίσματος σε αυτοκίνητο με επιβάτη άτομο κάτω των δεκαέξι ετών - Ερωτήματα 
σχετικά με την έκταση και τη διάθεση της καλλιεργήσιμης κρατικής γεωργικής γης - Η αποκατάσταση 
των Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Αποβλήτων των επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού - Προσπάθειες 
του Υπουργείου Παιδείας για διαμόρφωση Συστημάτων Αξιολόγησης του Εκπαιδευτικού Έργου και των 
Εκπαιδευτικών - Αίτημα για στήριξη και προώθηση του κυπριακού κινηματογράφου - Αίτημα του δήμου 
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Πέγειας για δημιουργία σταθμού ασθενοφόρων στο δήμο - Ανάγκη λήψης μέτρων για προστασία του 
Αββαείου Μπέλαπαϊς - Η διακίνηση προϊόντων μέσω του οδοφράγματος των Στροβιλιών (εμπιστευτική 
απάντηση) - Ενημέρωση για τις επιπλέον πιστώσεις στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας στον 
προϋπολογισμό του 2015. 

11. Eγγραφή στο Kεφάλαιο Tέταρτο του θέματος «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων 
πολιτών», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

 

(Στις 30 Ιανουαρίου 2015 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη ειδικής συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι τη ∆ευτέρα, 2 
Φεβρουαρίου 2015, στις 8.00 μ.μ., θα πραγματοποιηθεί ειδική συνεδρία της Βουλής, την οποία θα 
προσφωνήσει ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Αλέξης Τσίπρας.) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική συνεδρίαση 2ας Φεβρουαρίου 2015 

Ώρα έναρξης: 8.10  μ.μ. 

Αρ. 20 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρωθυπουργέ της Ελλάδας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Με ιδιαίτερη χαρά καλωσορίζω τον Έλληνα Πρωθυπουργό κ. Αλέξη Τσίπρα και την υψηλόβαθμη 
αντιπροσωπία του στην ειδική συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων εξ ονόματος όλων των 
μελών του σώματος. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Η επίσκεψή σας στην Κύπρο, η πρώτη εκτός Ελλάδας αμέσως μετά  την ανάληψη των 
πρωθυπουργικών σας καθηκόντων, ενέχει μια ιδιαίτερη βαρύτητα.  Επαναβεβαιώνει πρωτίστως τους στενούς 
και άρρηκτους δεσμούς μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου, οι οποίοι στους δύσκολους καιρούς που διανύουμε 
αποκτούν μια νέα διάσταση και μια δυναμική.      

 ∆ράττομαι της ευκαιρίας από το βήμα της Βουλής, για να εκφράσω τη βαθιά ευγνωμοσύνη του 
κυπριακού λαού για την αταλάντευτη στήριξη, συμπαράσταση και συμπαράταξη της Ελλάδας στο μακροχρόνιο 
αγώνα που διεξάγουμε για δικαίωση και απελευθέρωση της πατρίδας μας. Η αδιάλειπτη αλληλεγγύη μεταξύ 
Ελλάδας και Κύπρου αντανακλάται στην αρμονική και καρποφόρα συνεργασία που έχει αναπτυχθεί σε όλους 
τους τομείς και επίπεδα και που είμαι βέβαιος θα συνεχιστεί και θα ενισχυθεί περαιτέρω επί πρωθυπουργίας 
σας. 

 ∆εν υπάρχουν άλλωστε περιθώρια επανάπαυσης και εφησυχασμού. Οι συνθήκες επιβάλλουν 
επαγρύπνηση και εγρήγορση. Για σαράντα χρόνια ο κυπριακός λαός βιώνει τις οδυνηρές συνέπειες της 
τουρκικής εισβολής και κατοχής.  Καθίσταται τραγικός μάρτυρας κατάφωρων παραβιάσεων των θεμελιωδών 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών του.  Εξακολουθεί να βιώνει τον πόνο του ξεριζωμού από τις 
πατρογονικές εστίες, του σφετερισμού των κόπων και μόχθων μιας ζωής, της παρατεινόμενης αγωνίας των 
συγγενών των αγνοουμένων για διακρίβωση της τύχης των αγαπημένων τους προσώπων, της βεβήλωσης 
ιερών χώρων και μνημείων, μιας μοναδικής, παγκόσμιας κληρονομιάς αιώνων.  

 ∆ε χάνουμε ωστόσο το ηθικό μας και εξακολουθούμε να αγωνιζόμαστε με μόνο όπλο μας τις 
οικουμενικές αξίες και αρχές του Καταστατικού Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, που έθεσαν και τα 
θεμέλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις αρχές της δημοκρατίας, του αλληλοσεβασμού και της αλληλεγγύης 
μεταξύ των κρατών, που δυστυχώς βλέπουμε άλλοτε να πρυτανεύουν και άλλοτε να καταρρακώνονται 
επιλεκτικά και κυνικά μπροστά στο δίκαιο της ισχύος και τις κάθε λογής επιβουλές και σκοπιμότητες.   
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 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Την κυνικότητα αυτή τη βιώνουν από πρώτο χέρι Ελλάδα και Κύπρος, όντας στόχοι των αυξανόμενων 
τουρκικών προκλήσεων. Στην περίπτωση της Κύπρου δυστυχώς η απάντηση της διεθνούς κοινότητας στην 
αλαζονική και επεκτατική πολιτική της Τουρκίας εξαντλείται εν πολλοίς σε παραινέσεις και στην τήρηση ίσων 
αποστάσεων, που εξισώνουν θύμα και θύτη, τιμωρώντας έτσι το θύμα και αποενοχοποιώντας το θύτη.  Η 
απουσία άλλωστε ηχηρής και ισχυρής αντίδρασης στον απαράδεκτο τουρκικό ισχυρισμό περί “εκλιπούσας” 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι άκρως ενδεικτική της στάσης αυτής της διεθνούς κοινότητας. Είναι βέβαια πολύ 
σημαντική η διεθνής αναγνώριση του δικαιώματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ασκεί τα κυριαρχικά της 
δικαιώματα εντός της αποκλειστικής οικονομικής της ζώνης, όπως και πράττει, σύμφωνα με τη Σύμβαση του 
ΟΗΕ του 1982 για το ∆ίκαιο της Θάλασσας. ∆εν είναι όμως αρκετή η απάντηση αυτή, για να καμφθεί η 
τουρκική προκλητικότητα, η οποία όχι μόνο δυναμιτίζει τη διαδικασία των συνομιλιών για επίλυση του 
Κυπριακού, αλλά κλιμακώνει την ένταση και προκαλεί περαιτέρω αποσταθεροποίηση στην ταραγμένη περιοχή 
της Ανατολικής Μεσογείου.  

 Και σίγουρα δεν είναι εποικοδομητικές οι πιέσεις προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία για άμεση επανέναρξη 
των συνομιλιών, χωρίς να αρθούν οι πειρατικές τουρκικές προκλήσεις, ενόσω δηλαδή βρίσκεται σε ισχύ η 
δεύτερη τουρκική NAVTEX και ενώ η στάθμευση του σεισμογραφικού “Μπαρμπαρός” και των πολεμικών 
πλοίων που το συνοδεύουν έξω  από το κατεχόμενο λιμάνι της Αμμοχώστου ερμηνεύεται ως ενέργεια καλής 
θέλησης της Τουρκίας.  Η δε πρόσφατη εξαγγελία του Τούρκου Πρωθυπουργού για αγορά ή κατασκευή 
πλατφόρμας που θα σταλεί για γεωτρήσεις στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
καταδεικνύει την πρόθεση οικειοποίησης του υποθαλάσσιου πλούτου της Κύπρου με τη χρήση στρατιωτικής 
βίας, χρησιμοποιώντας ως άλλοθι τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας.  

 Κύριε Πρωθυπουργέ,  

 Ο πολύ ουσιαστικός ρόλος που καλούνται να διαδραματίσουν Ελλάδα και Κύπρος στις προσπάθειες για 
επικράτηση συνθηκών ασφάλειας, ειρήνης, σταθερότητας και συνεργασίας στην Ανατολική Μεσόγειο και στην 
περαιτέρω προώθηση του διαλόγου μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χωρών της περιοχής αποτελεί 
κεντρικό πυλώνα της κοινής στρατηγικής των δύο χωρών, η οποία συνεχώς εξελίσσεται και ενισχύεται.                 

 Οι σοβαρές προκλήσεις κατά της παγκόσμιας ασφάλειας, ιδιαίτερα η τρομοκρατική απειλή που εκκινεί 
από την περιοχή και ονομάζεται “Ισλαμικό Κράτος”, δεν επιτρέπουν κανένα εφησυχασμό. Στο κατώφλι της 
Ευρώπης συντελείται μια τραγωδία, καθώς χιλιάδες Σύριοι πρόσφυγες κατέφυγαν σε γειτονικές χώρες, 
προκαλώντας μια πρωτοφανή ανθρωπιστική κρίση. Από τη Συρία και το Ιράκ η τρομοκρατική απειλή 
εξαπλώνεται με ραγδαίους ρυθμούς, τροφοδοτούμενη από τη μισαλλοδοξία και τον εξτρεμισμό, αλλά και από 
τη φτώχια, την ξενοφοβία, τον κοινωνικό αποκλεισμό και τις διακρίσεις.   

 Η απάντηση της διεθνούς κοινότητας πρέπει να είναι ανάλογη του μεγέθους της απειλής, στη βάση της 
συλλογικότητας, της αλληλεγγύης και του συντονισμού και με σεβασμό στα ανθρώπινα δικαιώματα.  
Εκφράζουμε την ικανοποίηση για την ανάθεση στους επιτρόπους Ελλάδας και Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση πολύ σημαντικών αρμοδιοτήτων, που αφορούν στη διαχείριση καίριων ζητημάτων, όπως είναι η  
μετανάστευση, οι κρίσεις και η ανθρωπιστική βοήθεια.  

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Η αλληλεγγύη, ως θεμελιώδης αρχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να διέπει τις σχέσεις και 
συνέργειες μεταξύ εταίρων τόσο στην πολιτική όσο και στην οικονομική τους διάσταση. Η Κύπρος είχε την 
ατυχία να αποτελέσει το πειραματόζωο μιας πρωτόγνωρης και ανάλγητης ληστρικής αφαίμαξης των 
καταθέσεων ανυποψίαστων πολιτών της, της κατάρρευσης του χρηματοπιστωτικού τομέα και της βίαιης 
καταστροφής του οικονομικού της μοντέλου, ενώ παράλληλα επιβλήθηκαν στη χώρα μας δυσανάλογα 
αυστηροί όροι σε σχέση με το μέγεθος του χρέους της.  Η συζήτηση περί της ορθότητας και της νομιμότητας 
των αποφάσεων του Εurogroup παραμένει ανοικτή. Το βέβαιο είναι πως η βελτίωση των οικονομικών δεικτών 
δε σημαίνει την ευημερία των ανθρώπων. Είναι επίσης βέβαιο ότι σε συνθήκες ύφεσης δεν επιτυγχάνεται 
ανάπτυξη. Έχει εξάλλου καταδειχθεί πέραν πάσης αμφιβολίας ότι η αυστηρή λιτότητα χωρίς αντισταθμιστικά 
αναπτυξιακά μέτρα αυξάνει την ύφεση και την ανεργία, οδηγεί στην απαξίωση των θεσμών και απειλεί την 
κοινωνική συνοχή.  

 Στον αγώνα κατά της στείρας λιτότητας, που αποβαίνει σε βάρος της ποιότητας ζωής των Ευρωπαίων 
πολιτών, Ελλάδα και Κύπρος δεν είναι μόνες. Άλλωστε, δημοσιονομική πειθαρχία και ανάπτυξη δεν 
αλληλοαποκλείονται, αλλά μπορούν να συνυπάρξουν, νοουμένου ότι δίδεται η αναγκαία έμφαση στον 
άνθρωπο, τις ανάγκες και τα δικαιώματά του, μέσα σε συνθήκες ευνομίας, ισοπολιτείας και χρηστής 
διακυβέρνησης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να είναι πρώτιστα Ένωση των λαών. Είναι αναγκαίο λοιπόν να 
διασφαλιστεί ότι οι πολίτες ενστερνίζονται το όραμα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, αισθανόμενοι ότι έχουν και 
λόγο και ρόλο στη λήψη αποφάσεων που επηρεάζουν τη ζωή τους, αυτήν των παιδιών τους και των 
μελλοντικών γενεών.                   
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 Στη βάση αυτών των αρχών Ελλάδα και Κύπρος θα συνεχίσουν τις προσπάθειές τους για έξοδο από την 
κρίση, συμβάλλοντας ως ισότιμοι εταίροι και κατά τρόπο εποικοδομητικό στην αντιμετώπιση των σοβαρών 
ζητημάτων που απασχολούν και ενίοτε διχάζουν την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Παράλληλα, η ανάπτυξη από την 
Κύπρο και την Ελλάδα στρατηγικών σχέσεων με χώρες της ευρύτερης περιοχής της Μέσης Ανατολής αποτελεί 
ουσιαστική συμβολή στο στόχο της επίτευξης σταθερότητας στη νότια γειτονία της Ένωσης, καθώς και στο 
στόχο της ευρωπαϊκής ενεργειακής ασφάλειας.  

 Από πλευράς μας θέλουμε να σας διαβεβαιώσουμε με την ευκαιρία της εδώ επίσκεψής σας ότι ο 
κυπριακός λαός δε θα λυγίσει.  Ναι, με σωφροσύνη και ασφαλώς με υπευθυνότητα, αλλά και με απόρριψη της 
λογικής της υπέρτερης δύναμης του κατακτητή και με άρνηση υποχωρήσεων στις όποιες πιέσεις τρίτων, που, 
αντί να στρέφονται προς την πλευρά του κατακτητή και παραβάτη του διεθνούς δικαίου, εξακολουθούν 
υιοθετώντας πολιτική δύο μέτρων και δύο σταθμών να ανατρέπουν κάθε έννοια ηθικής και δικαιοσύνης. 

 Θα επιμείνουμε στα αυτονόητα.  Θα επιμείνουμε στην κατοχύρωση των δικαίων ολόκληρου του 
κυπριακού λαού, την αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων, τη διασφάλιση της εύρυθμης 
και αποτελεσματικής λειτουργίας της πολιτείας, την ειρηνική συμβίωση με τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες 
μας, την ευημερία και πρόοδο ολόκληρου του λαού της Κύπρου.  

 Γνωρίζουμε ότι στο δύσβατο αυτό δρόμο έχουμε τη σταθερή στήριξη και συμπαράταξη της ηγεσίας και 
του λαού της Ελλάδας. Γι’ αυτή την αδελφική συμπαράταξη εκφράζουμε την ολόψυχη ευγνωμοσύνη μας.  

 Κύριε Πρωθυπουργέ,  

 Συγχαίροντάς σας θερμά για την εκλογή σας κι ευχόμενος σε σας και την κυβέρνησή σας κάθε επιτυχία 
στο δύσκολο έργο σας,  με ιδιαίτερη χαρά και τιμή σας καλώ να απευθύνετε το λόγο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  

 Παρακαλώ τον κοσμήτορα της Βουλής κ. Σοφοκλή Φυττή να συνοδεύσει τον Πρωθυπουργό της 
Ελλάδας κ. Αλέξη Τσίπρα στο βήμα. 

(Χειροκροτήματα) 

(Ο κοσμήτορας της Βουλής κ. Σοφοκλής Φυττής συνοδεύει τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας στο βήμα.) 

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ: 

(Α. ΤΣΙΠΡΑΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Ευχαριστώ από καρδιάς για τη θερμή υποδοχή σας και την τιμητική ευκαιρία που μου δίνετε από το 
βήμα αυτό να χαιρετίσω τον αδελφό κυπριακό λαό.  Για την ευκαιρία που μου δίνετε να τιμήσω τους αγώνες και 
τις κατακτήσεις του κυπριακού λαού, να τον διαβεβαιώσω ότι οι ελπίδες και οι προσδοκίες του για το μέλλον 
αποτελούν κοινούς μας στόχους και να αναδείξω την κορυφαία θέση που καταλαμβάνουν και θα 
εξακολουθήσουν να καταλαμβάνουν για την Ελλάδα η σταθερή, στενή συνεργασία με την Κυπριακή 
∆ημοκρατία και η προσπάθεια, η από κοινού προσπάθεια, για δίκαιη και βιώσιμη επίλυση του Κυπριακού.   

 Η παρουσία μου στο βήμα αυτό ως Πρωθυπουργού της Ελλάδας δεν έχει στόχο να τηρήσει απλά μια 
διπλωματική παράδοση ούτε έχει στόχο να αναδείξει απλά παραδοσιακές σχέσεις.  ∆εν υπάρχει τίποτε το 
παραδοσιακό σε σχέσεις με τόση ιστορία, αλλά και με τόσο μέλλον. 

 Αρχίζω τον κύκλο των επισκέψεών μου από εδώ, από τη Λευκωσία, από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
διότι ξέρω πολύ καλά ότι μας ενώνει τόσο η δυναμική ιστορία του ελληνισμού όσο και ο αγώνας για το μέλλον 
του, ότι μας ενώνει μια κοινή προσπάθεια για την προάσπιση του διεθνούς δικαίου στην περιοχή, του διεθνούς 
δικαίου που παραβιάζεται σήμερα από την Τουρκία με σκοπό για μια ακόμη φορά τη δημιουργία τετελεσμένων.  
Αρχίζω από την Κύπρο, διότι από την επίλυση του Κυπριακού -αυτού του ανοικτού διεθνούς ζητήματος 
εισβολής και κατοχής- συναρτάται η ασφάλεια και η διεθνής θέση όχι μόνο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά 
και της Ελλάδας.  Αρχίζω από την Κύπρο, διότι ξέρω πόσο σημαντική είναι η συνεργασία και η αλληλεγγύη 
μεταξύ μας, πόσο σημαντική είναι για τις πολλαπλές προκλήσεις που αντιμετωπίζουμε ως ευρωπαϊκές χώρες 
και ως χώρες της Ανατολικής Μεσογείου, ως χώρες με εμβέλεια και φωνή πολύ πέρα από τα σύνορά τους.  
Αρχίζω από την Κύπρο, διότι ξέρω πόσο σημαντικό είναι, ειδικά σήμερα, οι χώρες μας να αποτελέσουν γέφυρα 
ειρήνης, σταθερότητας και ευημερίας σε μια ολοένα και πιο ασταθή παγκόσμια και περιφερειακή διασταύρωση 
κρίσεων και συγκρούσεων.  Αυτό είναι και το νόημα της σημερινής μου πρώτης επίσκεψης στην Κύπρο, μία 
μόλις εβδομάδα μετά την εντολή που μας έδωσε ο ελληνικός λαός για το σχηματισμό νέας κυβέρνησης. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
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 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η δίκαιη και βιώσιμη επίλυση του Κυπριακού επί τη βάσει των αποφάσεων του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών αποτελεί κεντρικό άξονα της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. Στο πλαίσιο αυτό η Ελλάδα στηρίζει τις 
συνομιλίες που στοχεύουν στη μετεξέλιξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε μια διζωνική ως προς την εδαφική 
πτυχή και δικοινοτική ως προς τη συνταγματική πτυχή ομοσπονδία, με μία διεθνή προσωπικότητα, μία 
κυριαρχία και μία ιθαγένεια, καθώς και με πολιτική ισότητα, με το συγκεκριμένο περιεχόμενο που έχουν δώσει 
στην έννοια αυτή οι αποφάσεις του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Συνομιλίες που να προσανατολίζονται σε 
μια συνολική λύση που να συνάδει πλήρως με την ιδιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως κράτους μέλους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διασφαλίζοντας τα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες όλων των Κυπρίων 
πολιτών, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, Μαρωνιτών και Λατίνων. Συνομιλίες που να 
διασφαλίζουν τη συνέχεια της αποτελεσματικής εκπροσώπησης και συμμετοχής της αυριανής ομοσπονδιακής 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη διαδικασία λήψης αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των άλλων 
διεθνών οργανισμών στους οποίους είναι κράτος μέλος. Με στόχο μια Κύπρο απαλλαγμένη από τα ξένα 
στρατεύματα κατοχής, μια Κύπρο απαλλαγμένη από το αναχρονιστικό σύστημα των εγγυήσεων. 

 Και εδώ θα ήθελα να σταθώ και στο μείζον ανθρωπιστικό ζήτημα της διακρίβωσης της τύχης των 
αγνοουμένων. Μια ανοιχτή πληγή για την Κύπρο και για τόσες οικογένειες Ελληνοκυπρίων, Ελλαδιτών, αλλά 
και Τουρκοκυπρίων.  Ένα ζήτημα στο οποίο ελπίζουμε ότι η Τουρκία επιτέλους θα ανταποκριθεί, 
συμμορφούμενη στις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  

 Στο πλαίσιο αυτό θέλω και από αυτό το βήμα να υπογραμμίσω την ετοιμότητα της ελληνικής 
κυβέρνησης να στηρίξει με κάθε πρόσφορο τρόπο το δικοινοτικό διάλογο και τις καλές υπηρεσίες του γενικού 
γραμματέα του ΟΗΕ.  ∆ηλαδή τη συμφωνημένη -μετά και από το κοινό ανακοινωθέν του Προέδρου 
Αναστασιάδη και του Τουρκοκύπριου ηγέτη κ. Έρογλου, του Φεβρουαρίου 2014- διαδικασία συνομιλιών 
ανάμεσα στις δύο κοινότητες.  Έχουμε πικρή ιστορική εμπειρία και ως εκ τούτου απορρίπτουμε οιανδήποτε 
μορφή τετραμερούς διαπραγμάτευσης ή άλλα παρεμφερή σχήματα που αγνοούν την Κυπριακή ∆ημοκρατία και 
αποσκοπούν στην εξίσωση του ρόλου της χώρας μου με τις βαριές ευθύνες της κατοχικής δύναμης στην 
Κύπρο. 

 Με τρόπο κατηγορηματικό και απόλυτο θέλω επίσης από το βήμα αυτό να υπογραμμίσω ότι η Ελλάδα 
και η ελληνική κυβέρνηση δεν αποδέχεται τετελεσμένα και θα αντιταχθεί ενεργά σε οιανδήποτε μάταιη 
προσπάθεια νομιμοποίησης των συνεπειών της τουρκικής κατοχής στην Κύπρο και σε οποιανδήποτε 
προσπάθεια διεθνούς αναβάθμισης της αποσχιστικής οντότητας, την οποία έχει επανειλημμένα κηρύξει έκνομη 
και έχει καταδικάσει το Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ. 

 Υπογραμμίζω παράλληλα την πρόθεση της ελληνικής κυβέρνησης να στηρίξει τις πρωτοβουλίες και τις 
προσπάθειες κυπριακών πολιτικών δυνάμεων και κοινωνικών φορέων για την επαναπροσέγγιση μεταξύ των 
δυο κοινοτήτων, καθώς και την προώθηση μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης που συνάδουν με τη διεθνή 
νομιμότητα στην Κύπρο. 

 Η τουρκοκυπριακή κοινότητα αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του κυπριακού λαού και της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Ο ενεργός της ρόλος μπορεί και πρέπει να καλλιεργηθεί. Καλώ στο πλαίσιο αυτό την 
τουρκοκυπριακή ηγεσία να συμβάλει αποφασιστικά στην επίλυση της κρίσης, χωρίς την υποστήριξη των 
κατάφωρα παράνομων και προκλητικών ενεργειών με τις οποίες η Τουρκία παραβιάζει τα απορρέοντα από το 
διεθνές δίκαιο και το δίκαιο της θάλασσας κυριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
αποκλειστική οικονομική της ζώνη και στην υφαλοκρηπίδα. 

 ∆υστυχώς, όπως όλοι γνωρίζουμε, η νέα αυτή εκδήλωση της τουρκικής προκλητικότητας από τον 
περασμένο Οκτώβριο κατέστησε αδύνατη τη συνέχιση των δικοινοτικών συνομιλιών, οι οποίες, όπως προείπα, 
αποτελούν και τη μόνη μέθοδο εξεύρεσης από κοινού συμφωνημένης λύσης στο Κυπριακό. Υπήρξαν ιδιαίτερα 
σημαντικές κινήσεις καλής θέλησης που καταβλήθηκαν από την κυπριακή κυβέρνηση, χωρίς δυστυχώς μέχρι 
σήμερα να τύχουν ανταπόκρισης από την άλλη πλευρά.  Στηρίζουμε τις συνεχιζόμενες διπλωματικές 
προσπάθειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συμμεριζόμενοι ταυτόχρονα τη θέση ότι δεν μπορούν να 
συνεχίσουν να διεξάγονται δικοινοτικές συνομιλίες υπό διαρκές καθεστώς προκλήσεων και απειλών, οι οποίες 
μάλιστα δεν μπορούν να αγνοούνται ή ακόμα και να επιβραβεύονται από τη διεθνή κοινότητα. 

 Η Ελλάδα αναμένει από το γενικό γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών και τον ειδικό σύμβουλο επί του 
Κυπριακού κ. Eide να αναλάβουν έγκαιρα πρωτοβουλία, προκειμένου να συμβάλουν ουσιαστικά στη 
δημιουργία κατάλληλου για την επανέναρξη των συνομιλιών κλίματος με απόσυρση του ερευνητικού σκάφους 
“Μπαρμπαρός” από τα κυπριακά χωρικά ύδατα και την κυπριακή αποκλειστική οικονομική ζώνη και 
υφαλοκρηπίδα. 

 Από πλευράς μου, όπως έχω ήδη δηλώσει και αλλού, θεωρώ πολύ σημαντικό για τη δημιουργία 
συνθηκών επανέναρξης των δικοινοτικών συνομιλιών στην Κύπρο να διατηρηθούν ανοικτοί όλοι οι 
διπλωματικοί δίαυλοι επικοινωνίας με την Τουρκία.  Κεντρικό μας μήνυμα προς την Άγκυρα είναι η ανάγκη 
τήρησης της διεθνούς νομιμότητας, ιδιαίτερα σε μία περιοχή και μία περίοδο ιδιαίτερης αστάθειας.  Κεντρικό 
μας μήνυμα προς την Άγκυρα είναι ότι κανείς δεν έχει να επωφεληθεί από μία νέα αποτυχία των δικοινοτικών 
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συνομιλιών ή από την καλλιέργεια ψευδαισθήσεων ότι η νομιμοποίηση των τετελεσμένων της κατοχής μπορεί 
να γίνει αποδεκτή. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

  Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Κατά την πρώτη αυτή επίσκεψή μου στην Κύπρο με την ιδιότητα του Πρωθυπουργού της Ελλάδας είχα 
την ευκαιρία να ενημερωθώ σε βάθος για τις τελευταίες εξελίξεις και προοπτικές στο Κυπριακό, να ανταλλάξω 
εκτιμήσεις και απόψεις με την πολιτειακή και πολιτική ηγεσία της Κύπρου, με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, τους 
πολιτικούς αρχηγούς, να ακούσω με ενδιαφέρον τους προβληματισμούς της κυπριακής ηγεσίας για την πορεία 
του εθνικού θέματος και την από τούδε και στο εξής ακολουθητέα στρατηγική μας.  Ο προβληματισμός και οι 
συζητήσεις μας είμαι βέβαιος ότι θα συνεχισθούν σε εποικοδομητικό κλίμα και ότι θα συμβάλουν στην 
αποτελεσματικότερη προάσπιση των δικαίων και συμφερόντων μας.  Ελλάδα και Κύπρος άλλωστε δε ζητούμε 
τίποτα λιγότερο και τίποτα περισσότερο από το σεβασμό της διεθνούς νομιμότητας και την εφαρμογή των 
αποφάσεων των Ηνωμένων Εθνών. 

 Η Ελλάδα με όλες τις δυνάμεις της και σε όλους τους τομείς σάς διαβεβαιώνω ότι θα παραμείνει αρωγός 
και συμπαραστάτης της αδελφής Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που αποτελεί κομβικό παράγοντα σταθερότητας και 
νομιμότητας στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, καθώς και αρωγός των προσπαθειών του Προέδρου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την εξεύρεση συνολικής, δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής συμφωνίας λύσης με 
τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες σας. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Ελλάδα και Κύπρος συμφωνούν ότι η Ευρώπη, το κοινό μας σπίτι, πρέπει να βάλει στην προτεραιότητα 
άλλες πολιτικές από αυτές που μέχρι σήμερα ταλαιπώρησαν αδίκως τους λαούς μας.  Να βάλουν στην 
προτεραιότητα την πολιτική της ανάπτυξης και της απασχόλησης.  Για αυτό και είμαι βέβαιος ότι θα στηρίξουμε 
από κοινού όλες τις πρωτοβουλίες που αναπτύσσονται αυτή την ώρα σε ευρωπαϊκό πλαίσιο σε αυτή την 
κατεύθυνση.  Είμαι βέβαιος ότι θα αξιοποιήσουμε από κοινού κάθε δυνατότητα και θα δώσουμε μάχη, ώστε 
όλες οι πρωτοβουλίες να τελεσφορήσουν και να παράξουν το βέλτιστο δυνατό αποτέλεσμα όχι μόνο για τους 
λαούς μας, όχι μόνο για τον ελληνικό και κυπριακό λαό, αλλά για όλους τους λαούς της Ευρώπης, για τους 
Ευρωπαίους πολίτες.  Είμαι βέβαιος ότι θα είμαστε σθεναρά στο ίδιο μετερίζι, για να προχωρήσουν οι 
αναγκαίες μεταρρυθμίσεις για ένα πιο αποτελεσματικό κράτος και πιο δίκαιες κοινωνίες, που δε θα ρίχνουν τα 
βάρη μονομερώς στα χαμηλότερα εισοδήματα.   

 Σε αυτή την προσπάθεια για κοινωνική δικαιοσύνη, για επαναφορά της ατζέντας της ανάπτυξης και της 
απασχόλησης στην Ευρώπη, σε αυτή την προσπάθεια, για να διεκδικήσουμε τα δίκαια των λαών μας, σας 
θέλουμε στο πλευρό μας, κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Σας θέλουμε στο πλευρό μας στη 
σημαντική προσπάθεια που ξεκινάμε, για να αντιμετωπίσουμε μία πρωτοφανή σε διαστάσεις ανθρωπιστική 
κρίση στην πατρίδα μας, διότι η οικονομική κρίση που ανακυκλώνεται τα τέσσερα τελευταία χρόνια έχει 
προσλάβει δυστυχώς διαστάσεις ανθρωπιστικής κρίσης.  Σας θέλουμε στο πλευρό μας στην προσπάθεια να 
πείσουμε τους εταίρους μας στην Ευρώπη ότι πρέπει όλοι μαζί να ρίξουμε το βάρος και να δείξουμε ότι 
εμπιστευόμαστε τους ευρωπαϊκούς δημοκρατικούς θεσμούς και όχι ξεπερασμένα σχήματα, μη  
νομιμοποιημένα, που έδειξαν ότι οδηγούν σε πολύ μεγάλα αδιέξοδα. 

 Είμαι βέβαιος ότι θα συμβάλουμε στην ενδυνάμωση των θεσμών του κοινού μας σπιτιού, της Ευρώπης, 
ιδιαίτερα στην ενδυνάμωση των θεσμών που αποτυπώνουν στη σύνθεσή τους τη βούληση όλων των 
Ευρωπαίων πολιτών.  Ο μεγάλος Έλληνας ποιητής Σεφέρης έγραψε από τα Βαρώσια το 1955 ότι «η Κύπρος 
είναι ένας τόπος που το θαύμα λειτουργεί ακόμα».  Σας διαβεβαιώνω ότι στην Ελλάδα θα αγωνιστούμε για 
αυτό το στόχο.  Ας δουλέψουμε μαζί, για να γίνει και το κοινό μας σπίτι, η Ευρώπη, η ήπειρος όπου το θαύμα 
λειτουργεί ακόμα. Μπορούμε, θέλουμε και θα τα καταφέρουμε! 

 Σας ευχαριστώ θερμά. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με την ομιλία του Πρωθυπουργού της Ελλάδας έχει ολοκληρωθεί η 
σημερινή ειδική συνεδρία του σώματος. 

 Παρακαλώ όλους να παραμείνουν στις θέσεις τους, μέχρις ότου αποχωρήσουν ο τιμώμενος 
φιλοξενούμενός μας και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας. 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  8.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρίδης Μάριος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνηση του Πρωθυπουργού της Ελλάδας κ. Αλέξη Τσίπρα 
στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 5ης Φεβρουαρίου 2015  

Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ. 

Αρ. 21  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Για τα 
θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία δε θα διαβάζεται η έκθεση.  Τα θέματα 1 και 2 είναι εξ αναβολής, έχουν 
κοινή έκθεση και έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Τα θέματα τιτλοφορούνται «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014», πρόταση 
νόμου, και «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», 
πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εξ αναβολής.  Μείωση του ποσού επιβάρυνσης, από €30 σε €10, που καλούνται να πληρώσουν οι 
ιδιοκτήτες μηχανοκίνητων οχημάτων, σε περίπτωση μη έγκαιρης πληρωμής του οφειλόμενου τέλους. 

 Εξ αναβολής.  Παράταση μέχρι το τέλος Μαρτίου 2015 της προθεσμίας καταβολής των οφειλόμενων 
τελών κυκλοφορίας των περιόδων πριν από την 1η Ιουλίου 2014 και παράταση μέχρι τις 9 Μαρτίου 2015 της 
προθεσμίας εντός της οποίας επιβάλλεται να καταβληθεί για το έτος 2015 το ετήσιο ή εξαμηνιαίο τέλος 
κυκλοφορίας κάθε μηχανοκίνητου οχήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τις προτάσεις νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014» και «Ο 

περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Αριστοτέλης Μισός Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Νίκος Νικολαΐδης   
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 Ανδρέας Μιχαηλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πρώτη πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Αντώνη Αντωνίου και το βουλευτή μέλος της κ. 
Γεώργιο Προκοπίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και από τους 
βουλευτές μέλη της κ. Αντρέα Φακοντή, Κώστα Κώστα και Χριστάκη Τζιοβάνη, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 
Οκτωβρίου και 20 Νοεμβρίου 2014 και στις 22 και 26 Ιανουαρίου 2015.  Η επιτροπή μελέτησε τη δεύτερη 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές μέλη της κ. Αντρέα Φακοντή, Κώστα 
Κώστα και Χριστάκη Τζιοβάνη, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 26 Ιανουαρίου 2015.  Οι προτάσεις αυτές συζητήθηκαν 
μαζί σε δύο συνεδρίες της επιτροπής στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  Στις υπόλοιπες συνεδρίες στις οποίες συζητήθηκε η πρώτη πρόταση νόμου 
προσκλήθηκαν και παρευρέθηκαν, επιπρόσθετα με τους πιο πάνω εκπροσώπους, και εκπρόσωποι του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτή κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε αφενός να δοθεί η δυνατότητα στους 
ιδιοκτήτες μηχανοκίνητων οχημάτων να καταβάλλουν το τέλος κυκλοφορίας του οχήματός τους σε τέσσερις 
ίσες τριμηνιαίες δόσεις και αφετέρου να μειωθεί το ποσό επιβάρυνσης, από €30 σε €10, που καλούνται να 
πληρώσουν οι ιδιοκτήτες αυτών, σε περίπτωση μη έγκαιρης πληρωμής του οφειλόμενου τέλους. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε αφενός να παραταθεί μέχρι το τέλος Μαρτίου του τρέχοντος έτους η 
προβλεπόμενη στο άρθρο 5∆ της βασικής νομοθεσίας προθεσμία καταβολής των οφειλόμενων τελών 
κυκλοφορίας των περιόδων πριν από την 1η Ιουλίου 2014 και αφετέρου να παραταθεί μέχρι τις 9 Μαρτίου 2015 
η προθεσμία εντός της οποίας επιβάλλεται να καταβληθεί για το έτος 2015 το ετήσιο ή εξαμηνιαίο τέλος 
κυκλοφορίας κάθε μηχανοκίνητου οχήματος.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, 
ώστε να διευκολυνθούν οι πολίτες στην πληρωμή των συγκεκριμένων οφειλών τους λόγω συνέχισης της 
υφιστάμενης οικονομικής κρίσης.  Επιπρόσθετα, οι εισηγητές κρίνουν ότι η προβλεπόμενη στη βασική 
νομοθεσία επιβάρυνση των €30, που καλούνται να πληρώσουν οι ιδιοκτήτες μηχανοκίνητων οχημάτων λόγω 
μη έγκαιρης πληρωμής του οφειλόμενου τέλους κυκλοφορίας, είναι άδικη και δυσανάλογα υψηλή κυρίως για 
τους οφειλέτες που το τέλος της άδειας κυκλοφορίας των οχημάτων τους είναι χαμηλό. Τέλος, η προτεινόμενη 
παράταση στην καταβολή των καθυστερημένων τελών κυκλοφορίας των περιόδων πριν από την 1η Ιουλίου 
2014 κρίθηκε αναγκαία από τους εισηγητές της δεύτερης πρότασης νόμου, προκειμένου να παραχωρηθεί 
περαιτέρω χρόνος, ώστε να ολοκληρωθούν οι επιβαλλόμενες από το νόμο διαδικασίες, για να τύχει αυτός 
εφαρμογής. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
ίδιου υπουργείου τοποθετήθηκαν ως ακολούθως στις προτεινόμενες ρυθμίσεις: 

1. Όσον αφορά την εισήγηση για τη δυνατότητα καταβολής του τέλους κυκλοφορίας σε τέσσερις ίσες 
τριμηνιαίες δόσεις, χωρίς να διαφωνούν με τη φιλοσοφία αυτής, δήλωσαν ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι 
δυνατή η εφαρμογή της, καθότι επηρεάζεται όλο το λογισμικό σύστημα του τμήματος, για την 
τροποποίηση του οποίου απαιτείται ένας περίπου χρόνος εργασίας. 

2. Όσον αφορά την εισήγηση για μείωση του ποσού επιβάρυνσης που καλείται να πληρώσει ο ιδιοκτήτης 
σε περίπτωση μη έγκαιρης πληρωμής του οφειλόμενου τέλους από €30 σε €10, δήλωσαν ότι αυτό είναι 
θέμα που αφορά το Υπουργείο Οικονομικών. 

3. Όσον αφορά την εισήγηση για παράταση μέχρι τέλος Μαρτίου του τρέχοντος έτους της προθεσμίας 
καταβολής των οφειλόμενων τελών κυκλοφορίας των περιόδων πριν από την 1η Ιουλίου 2014, δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με αυτή, ενημερώνοντας ταυτόχρονα την επιτροπή για τις διαδικασίες που ήδη προωθεί 
το υπουργείο, προκειμένου να εφαρμόσει την υφιστάμενη νομοθεσία, οι οποίες, όπως δήλωσαν, 
προβλέπεται να ολοκληρωθούν τις προσεχείς ημέρες. 

4. Όσον αφορά την εισήγηση για παράταση μέχρι τις 9 Μαρτίου του τρέχοντος έτους της προθεσμίας εντός 
της οποίας επιβάλλεται να καταβληθεί για το έτος 2015 το ετήσιο ή εξαμηνιαίο τέλος κυκλοφορίας κάθε 
μηχανοκίνητου οχήματος, δήλωσαν ότι διαφωνούν με αυτή, καθότι, όπως ισχυρίστηκαν, ο υφιστάμενος 
νόμος παρέχει σχετική διευκόλυνση σαράντα ημερών για την αποπληρωμή του οφειλόμενου ποσού.   

 Τοποθετούμενη σχετικά, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι οι 
διατάξεις της βασικής νομοθεσίας οι οποίες προτείνονται να τροποποιηθούν με τις υπό συζήτηση προτάσεις 
νόμου είναι αποτέλεσμα μνημονιακών δεσμεύσεων της ∆ημοκρατίας και ως εκ τούτου για οποιαδήποτε 
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τροποποίηση αυτών πρέπει να ενημερωθεί εκ των προτέρων η τρόικα.  Αναφορικά με την πρόταση για μείωση 
του ποσού επιβάρυνσης από €30 σε €10 που καλείται να πληρώσει ο ιδιοκτήτης μηχανοκίνητου οχήματος, σε 
περίπτωση μη έγκαιρης πληρωμής του οφειλόμενου τέλους κυκλοφορίας, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι ο 
σκοπός του νομοθέτη είναι να καταστήσει την καθυστέρηση αποτρεπτική, αλλά το ύψος της επιβάρυνσης είναι 
θέμα που πρέπει να εξεταστεί από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας αναφερόμενη στην προτεινόμενη διάταξη για 
μείωση της πιο πάνω επιβάρυνσης δήλωσε ότι αποτελεί συνταγματική απαγόρευση ο νόμος να προβλέπει 
ποινή δυσανάλογη προς τη βαρύτητα του αδικήματος (άρθρο 12.3 του συντάγματος).   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις επί των επιμέρους προτεινόμενων ρυθμίσεων: 

1. Όσον αφορά την προτεινόμενη εισήγηση της πρώτης πρότασης νόμου για τη δυνατότητα καταβολής του 
τέλους κυκλοφορίας σε τέσσερις ίσες τριμηνιαίες δόσεις, ομόφωνα αποφάσισε, λαμβάνοντας υπόψη και 
τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων του υπουργείου επί του θέματος, αυτή να παραμείνει σε 
εκκρεμότητα και να την επανεξετάσει σε μεταγενέστερο στάδιο, ώστε να δοθεί στους κυβερνητικούς 
αρμοδίους ο απαραίτητος χρόνος να τροχοδρομήσουν τις αναγκαίες διαδικασίες αλλαγής του λογισμικού 
συστήματος, για να καταστεί δυνατή η εφαρμογή της πρόνοιας τον επόμενο χρόνο. 

2. Όσον αφορά την προτεινόμενη εισήγηση της πρώτης πρότασης νόμου για μείωση του ποσού της 
επιβάρυνσης, από €30 σε €10, που καλείται να πληρώσει ο ιδιοκτήτης μηχανοκίνητου οχήματος σε 
περίπτωση μη έγκαιρης πληρωμής των οφειλόμενων τελών, αποφάσισε, με πλειοψηφία του προέδρου 
της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφισή της 
σε νόμο.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επ’ αυτής κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

3. Όσον αφορά την προτεινόμενη ρύθμιση της δεύτερης πρότασης νόμου για παράταση μέχρι το τέλος 
Μαρτίου του τρέχοντος έτους της προθεσμίας καταβολής των οφειλόμενων τελών κυκλοφορίας των 
περιόδων πριν από την 1η Ιουλίου 2014, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.   

Για το θέμα αυτό η επιτροπή καλεί το αρμόδιο υπουργείο όπως προβεί στις απαραίτητες διευθετήσεις, 
ώστε να ενημερωθεί το κοινό για τις διευκολύνσεις και τις διαδικασίες που του παρέχονται με βάση την 
υφιστάμενη νομοθεσία, προκειμένου να διευθετήσει τις καθυστερημένες οφειλές των περιόδων πριν από 
την 1η Ιουλίου 2014. 

4. Όσον αφορά την προτεινόμενη ρύθμιση της δεύτερης πρότασης νόμου για παράταση μέχρι τις 9 
Μαρτίου του τρέχοντος έτους της προθεσμίας εντός της οποίας επιβάλλεται να καταβληθεί για το έτος 
2015 το ετήσιο ή εξαμηνιαίο τέλος κυκλοφορίας κάθε μηχανοκίνητου οχήματος, ο πρόεδρος και το μέλος 
της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επ’ αυτής κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. Τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της εν λόγω 
ρύθμισης σε νόμο. 

Με βάση τα δεδομένα αυτά η επιτροπή θέτει την εν λόγω διάταξη για λήψη τελικής απόφασης από την 
ολομέλεια της σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής τα ακόλουθα:  

1. Όσον αφορά την πρώτη πρόταση νόμου να παραμείνει σε εκκρεμότητα, για σκοπούς επανεξέτασης, η 
πρώτη πρόνοιά της για τη δυνατότητα καταβολής του τέλους κυκλοφορίας σε τέσσερις ίσες τριμηνιαίες 
δόσεις και να προωθηθεί κατά πλειοψηφία η πρόνοια για μείωση του ποσού της επιβάρυνσης από €30 
σε €10, σε περίπτωση μη έγκαιρης πληρωμής των τελών κυκλοφορίας. 

2. Όσον αφορά τη δεύτερη πρόταση νόμου, εισηγείται ομόφωνα την παράταση μέχρι το τέλος Μαρτίου 
2015 της προθεσμίας για πληρωμή των καθυστερημένων τελών κυκλοφορίας πριν από την 1η Ιουλίου 
2014, ενώ, όσον αφορά την προτεινόμενη παράταση μέχρι τις 9 Μαρτίου 2015 της προθεσμίας για την 
καταβολή των τελών κυκλοφορίας για το έτος 2015, η επιτροπή αποφάσισε να τοποθετηθεί κατά 
πλειοψηφία επί της πρόνοιας αυτής στην ολομέλεια της Βουλής. 

3. Την ενοποίηση των δύο προτάσεων νόμου, με βάση τα πιο πάνω, σε ένα ενιαίο κείμενο με τον τίτλο «Ο 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 
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Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τις 
προτάσεις νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2014» και «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου Αντρέας Φακοντής 

 Αριστοτέλης Μισός Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Όπως είναι γνωστό, για τις πιο πάνω προτάσεις νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της 
Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων, στην οποία αναφέρονται 
αναλυτικά οι σκοποί και οι επιδιώξεις τους.  Ύστερα όμως από την αναβολή της συζήτησής τους από την 
ολομέλεια του σώματος στις 29 Ιανουαρίου 2015, η επιτροπή επανεξέτασε τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου 
σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Φεβρουαρίου 2015.   

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση και ψήφιση των πιο πάνω προτάσεων νόμου από την ολομέλεια του 
σώματος αναβλήθηκε, έπειτα από εισήγηση της σύσκεψης του προέδρου και των αρχηγών ή εκπροσώπων 
των πολιτικών κομματικών ομάδων και των μονοεδρικών κομμάτων στη Βουλή, για να εξετάσει η επιτροπή το 
ενδεχόμενο τροποποίησης της προτεινόμενης διάταξης που περιλαμβάνεται στη δεύτερη υπό αναφορά 
πρόταση νόμου και αφορά την προθεσμία εντός της οποίας επιβάλλεται να καταβληθεί για το έτος 2015 το 
ετήσιο ή εξαμηνιαίο τέλος κυκλοφορίας κάθε μηχανοκίνητου οχήματος από την ημερομηνία λήξης της άδειας 
κυκλοφορίας.    

 Ειδικότερα, στην πιο πάνω σύσκεψη έγινε εισήγηση όπως η υφιστάμενη προθεσμία εντός της οποίας 
πρέπει να καταβάλλεται το ετήσιο ή το εξαμηνιαίο τέλος κυκλοφορίας επεκταθεί κατά ένα μήνα όχι μόνο για το 
έτος 2015 αλλά σε μόνιμη βάση.  Με βάση την εισήγηση αυτή η περίοδος εντός της οποίας πρέπει να 
καταβάλλεται το πιο πάνω τέλος κυκλοφορίας αυξάνεται από σαράντα (40) σε εβδομήντα (70) ημέρες από την 
ημερομηνία λήξης της άδειας κυκλοφορίας.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης των προτάσεων νόμου από την επιτροπή, η τελευταία ενημερώθηκε ότι ο 
αρμόδιος υπουργός δε φέρει ένσταση στην πιο πάνω εισήγηση, σύμφωνα με την πληροφόρηση που δόθηκε 
στη Βουλή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα υιοθέτησε 
την πιο πάνω εισήγηση και, αφού τροποποίησε ανάλογα το κείμενο που προέκυψε από την ενοποίηση των 
δύο υπό συζήτηση προτάσεων νόμου, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό τελικά 
διαμορφώθηκε ως ανωτέρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Λέω:  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  Οπότε, μπορεί να κάμετε αναφορά και στην 
τροπολογία. 

 Μάλιστα, κύριε Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ γενικά και για την τροπολογία πάρα πολύ σύντομα και να μιλήσω και για 
την κοινή έκθεση των δύο πρώτων θεμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Έχουμε ομοφωνήσει όλη η επιτροπή να μετατεθεί η ημερομηνία πληρωμής των αδειών κυκλοφορίας 
από το Φεβρουάριο στο Μάρτιο οριστικά και να μην ερχόμαστε κάθε χρόνο να κάμνουμε τροποποιήσεις.  Ο 
λόγος που συμφωνούμε όλοι είναι γιατί ο κόσμος πιέζεται από το Νιόβρη, πληρώνοντας ακίνητη περιουσία, το 
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∆εκέμβρη δημοτικά τέλη και όλα τα άλλα.  Να “απλώσουμε” στη διάρκεια του έτους τις οφειλές προς το κράτος, 
για να “αναπνεύσει” και ο κόσμος και να πληρωθούν από το μισθό του Φεβρουαρίου, όσων παίρνουν μισθό 
ουσιαστικά.  Έχουμε συμφωνήσει, επειδή έχει καθυστερήσει το Υπουργείο Συγκοινωνιών, όσον αφορά τις 
παλιές κυκλοφορίες, τα χρωστούμενα προς το κράτος, να δοθεί παράταση μέχρι τέλος του Μαρτίου, διότι οι 
διαδικασίες της ενόρκου δηλώσεως δεν έχουν ακόμα τελειώσει.   

 Εκείνο το οποίο μας προβλημάτισε είναι μια στρέβλωση που δημιουργείτο όσον αφορά την επιβολή 
ποινών για κάποιους που δεν πληρώνουν.  Η υφιστάμενη νομοθεσία αναφέρει €30 συν 10% επί του αρχικού 
ποσού του τέλους κυκλοφορίας.  Και είχαμε το εξής φαινόμενο:  Κάποιες μικρές κυκλοφορίες, π.χ. μηχανάκια 
των €10, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία να έχουν συν €30, συν 10% και να πηγαίνουν στα €41.  Αυτή 
ήταν η αφετηρία συζήτησης όσον αφορά την επιβολή προστίμου και ποινής για κάποιον που δεν πληρώνει.   

 Η δική μας η τροπολογία, που έχουμε καταθέσει, έρχεται να διορθώσει αυτό το θέμα, ώστε να μην 
μπορεί με κανένα τρόπο να υπερβαίνει το ποσό το αρχικό του τέλους κυκλοφορίας.  ∆ηλαδή για έναν που είχε 
€10 το μάξιμούμ του να πάει μέχρι τα €20.  ∆ιαφωνούμε να μειωθεί το €30 σε €10 ως επιβάρυνση γι’ αυτούς οι 
οποίοι καθυστερούν να πληρώσουν, διότι με τον τρόπο που χειριζόμαστε σήμερα το θέμα φεύγουμε από το 
Γενάρη και πάμε στο Μάρτη, για να πληρωθούν.  Πρέπει κάποτε τούντον κόσμον που είναι τυπικός να τον 
επιβραβεύουμε και πρέπει το πρόστιμο να μείνει εκεί που η κυβέρνηση κι εμείς όλοι μαζί το καθιερώσαμε την 
πρώτη φορά, ώστε να έχει αντικίνητρο το να μην πληρώνεται μια κυκλοφορία.  Λειτουργούμε πάρα πολλές 
φορές, τζιαι στο χώρο της Βουλής, αλλά και ως κυπριακή πολιτεία, επιβραβεύοντας συνεχώς αυτούς που δεν 
είναι τυπικοί.  Πρέπει κάποτε να αλλάξουμε.  Και, αν θα τους πιέζαμε να πληρώνουν τις κυκλοφορίες το 
Γενάρη, θα ήμουν ο πρώτος που θα έλεγε να μηδενιστεί η επιβάρυνση.  Ε, με την κίνηση που κάμνουμε όλοι 
ομόφωνα σήμερα, μεταφέροντας την πληρωμή στο Μάρτιο ουσιαστικά, δημιουργούμε εκείνες τις συνθήκες, για 
να πληρωθούν οι κυκλοφορίες στην ώρα τους, έχοντας ακόμα ένα δεδομένο υπόψη, ότι έχει δεσμευτεί το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών ότι από του χρόνου θα είναι έτοιμο να εφαρμόσει τρίμηνες πληρωμές της 
κυκλοφορίας, ώστε η επιβάρυνση και τα λεφτά που θα δίνει ο κόσμος να είναι πιο λίγα, για να μπόρει να 
αντεπεξέρχεται.  Θεωρούμε ότι στην παρούσα φάση η τροπολογία μας καλύπτει και διορθώνει τις στρεβλώσεις 
και παραμένει το αντικίνητρο για κάποιους που δε θέλουν να πληρώσουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Αντωνίου και μετά ο κ. Φακοντής. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει αναφέρει ο συνάδελφος, σκοπός της πρότασης νόμου είναι να διορθωθεί μια 
στρέβλωση όσον αφορά την επιβάρυνση που επιβάλλεται, σε περίπτωση που ένας ιδιοκτήτης μηχανοκινήτου 
οχήματος δεν καταβάλλει στην προθεσμία που προβλέπεται από το νόμο το τέλος της άδειας κυκλοφορίας.  
Και ιδιαίτερα εμφανής είναι αυτή η στρέβλωση στις κατηγορίες οχημάτων όπου το τέλος είναι αρκετά χαμηλό, 
€10, €20 μέχρι και €70.  Όμως εκείνο που παρατηρούμε με την τροπολογία είναι ότι δε διορθώνεται η 
στρέβλωση γι’ αυτές τις κατηγορίες, γιατί ένας που πληρώνει σήμερα, που καταβάλλει τέλος κυκλοφορίας €35, 
€40, θα κληθεί να πληρώσει €70 και €80, διπλάσιο δηλαδή από το ποσό του τέλους κυκλοφορίας, ενώ με τη 
δική μας εισήγηση διορθώνεται αυτή η στρέβλωση και περιορίζεται το ποσό της επιβάρυνσης.  Γι’ αυτό το λόγο 
θα καταψηφίσουμε την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και θα παραμείνουμε στην πρόταση νόμου 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ΑΚΕΛ.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Φακοντής, παρακαλώ, και ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας στη συνέχεια. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι εμείς ως ΑΚΕΛ είχαμε διαφωνήσει όσον αφορά την επιβολή 
επιπλέον επιβάρυνσης στις περιπτώσεις όπου δεν ανανεώνεται μέσα στα χρονικά πλαίσια η άδεια 
κυκλοφορίας.  Την είχαμε χαρακτηρίσει τότε “χαράτσι” και φαίνεται από την πράξη ότι είναι χαράτσι, διότι 
πολλές φορές αυτή υπερβαίνει κατά πολύ το ύψος του τέλους κυκλοφορίας.  Γι’ αυτό και διαφωνούμε με την 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και θα στηρίξουμε την πρόταση νόμου όπως αυτή έχει κατατεθεί.   

 Θέλω επίσης από το βήμα αυτό να πω ότι με βάση αυτό το νομοσχέδιο δίνουμε νέα παράταση για τα 
ακινητοποιημένα οχήματα μέχρι την 31η Μαρτίου, αλλά δυστυχώς η κυβέρνηση συνεχώς κωλυσιεργεί και δεν 
έχει καταθέσει μέχρι σήμερα το έντυπο για την ένορκο δήλωση ως επίσης την τριμελή επιτροπή, αλλά και τα 
κριτήρια για εξέταση των ενστάσεων.  Καλούμε ξανά το υπουργείο να επιταχύνει τις διαδικασίες, διότι θα 
χρειαστεί να δώσουμε μια νέα παράταση, διότι δε θα υπάρχει χρόνος στους ιδιοκτήτες, που είναι 143 000, να 
υποβάλουν τις αιτήσεις τους, για να μπορέσουν να εξεταστούν έγκαιρα οι αιτήσεις τους και η διαγραφή του 
αστικού τους χρέους. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέμα των αδειών κυκλοφορίας ταλαιπωρεί τον κόσμο 
για πάρα πολλά χρόνια.  Παλαιότερα εξευρέθη μια σωστή μέθοδος, να μετακυλισθεί αυτό το κόστος στα 
καύσιμα, διότι στο τέλος της ημέρας, όπως παρέμεινε το σύστημα, πληρώνουμε αχρείαστο και τεράστιο 
διοικητικό κόστος, για να εκδίδουμε άδειες, για να τους παρακολουθεί η αστυνομία, για να τους καταγγέλλει και 
στο τέλος της ημέρας, ως συνήθως σε τούντον τόπον, τιμωρούνται οι συνεπείς.  Ας πούμε, αυτούς που ήταν 
προκομμένοι και είχαν καταθέσεις στις τράπεζες ο κ. Αναστασιάδης σκέφτηκε να τους πάρει τα λεφτά, διότι 
έπρεπε να μη δουλεύουν, να είναι οκνιάρηδες, ας πούμε, για να μην έχουν καταθέσεις.  Και εδώ στο θέμα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έν’ όπως σου το λαλώ που εγίνηκεν! 

 Και στο θέμα των τελών κυκλοφορίας οι συνεπείς πολίτες, αυτοί που θέλουν να είναι εντάξει με τις 
υποχρεώσεις έναντι του κράτους, πληρώνουν.  Υπάρχει πιο απλή διαδικασία, εύκολος τρόπος να εισπράττει 
και το κράτος από την πηγή και ανάλογα με τι χρησιμοποιεί ο καθένας, το όχημα;  Γίνεται ένας συνταξιούχος, 
ας πούμε, που έτυχε να έχει ένα μεγάλο αυτοκίνητο να πληρώνει €300, €400, €500, που κάμνει 1.000 χμ. το 
χρόνο;  ∆εν είναι σωστό, δίκαιο και πρέπον να απαλλάξουμε την πολιτεία μας απ’ αυτό το τεράστιο και 
αχρείαστο κόστος και να είμαστε και σωστοί έναντι των πολιτών μας;  Άρα, και όπως με πληροφόρησε ο 
πρόεδρος της επιτροπής, ο Αντώνης ο Αντωνίου, πρόθεσή του είναι να επαναφέρει αυτή τη νομοθεσία.  Αλλά, 
το επαναλαμβάνω, για να μας προβληματίσει όλους, είναι ένα σωστό μέτρο να το επαναφέρουμε, περίπου θα 
είναι 3-4 σεντ.  Βλέπετε, παν πάνω κάτω οι τιμές, εντάξει, ας κάμουμε και μία πάνω κάτω για το σωστό και τον 
τόπο μας και για τους πολίτες μας.   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για το κούρεμα είσαστε μάνες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο, αλλά υπάρχει και η τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το 
άρθρο 3(β) και έκανε επαρκή αναφορά ο συνάδελφος ο κ. Ζαχαρίου.  Γνωρίζετε, αντιλαμβάνομαι, την 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Συνεπώς, θέλω να σας καλέσω να τοποθετηθείτε. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τις 
προτάσεις νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2014» και «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2015», όπως αυτές ενοποιήθηκαν σε ένα ενιαίο κείμενο υπό τον τίτλο «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω ενοποιημένης πρότασης νόμου με τη διαγραφή της 
παραγράφου (β) του άρθρου 3 αυτής, που τροποποιεί το σημείο 11 του Μέρους Ι του Παραρτήματος Ι του 
βασικού νόμου, και την αντικατάστασή της με την ακόλουθη νέα παράγραφο (β): 

«(β) με την αντικατάσταση στο τέλος του υποσημείου (γ) αυτού της τελείας με διπλή τελεία και με την 
προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

  “Νοείται ότι η πιο πάνω επιβάρυνση δε δύναται να υπερβαίνει το ποσό του ετήσιου καταβλητέου 
τέλους κυκλοφορίας του οχήματος”.».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και ουδεμία αποχή η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου.  Θα παρακαλούσα το γραμματέα να διαβάζει 
τα άρθρα ένα ένα ξεχωριστά και μετά να ακολουθεί η ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του άρθρου 1; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του άρθρου 5∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του άρθρου 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του άρθρου 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

 Έχουμε ολοκληρώσει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση σε νόμο του ενιαίου κειμένου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το ενιαίο κείμενο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση του ορισμού του όρου “αναθέτουσα αρχή” από νέο ορισμό, που να καθορίζει ως 
αναθέτουσα αρχή για τους σκοπούς των συμβάσεων παροχής υπηρεσίας εσωτερικών οδικών επιβατικών 
μεταφορών το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αντί του Τμήματος Οδικών Μεταφορών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής  

 Αριστοτέλης Μισός  Κώστας Κώστα  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιανουαρίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών και του Τμήματος Ελέγχου του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της 
ΠΟΒΕΚ, των εταιρειών “Οργανισμός Συγκοινωνιών Επαρχίας Λευκωσίας (ΟΣΕΛ) Λτδ”, “Εταιρεία Μεταφορών 
Επαρχίας Λεμεσού (ΕΜΕΛ) Λτδ”, “Λεωφορεία Λάρνακος Ζήνωνας Λτδ”, “ΛΛΛΑ Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ” 
και της “ΠΕΑΛ Τηλλυρίας Λτδ”.  Οι εταιρείες “Οργανισμός Συγκοινωνιών Πάφου Λτδ (ΟΣΥΠΑ)” και “ΜΕ 
Λεωφορεία Αμμοχώστου Λτδ”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα Νόμου, ώστε να αντικατασταθεί ο ορισμός του όρου “αναθέτουσα αρχή” από νέο 
ορισμό που να καθορίζει ως αναθέτουσα αρχή για τους σκοπούς των συμβάσεων παροχής υπηρεσίας 
εσωτερικών οδικών επιβατικών μεταφορών το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αντί του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, την εισηγητική 
έκθεση και το ερωτηματολόγιο ανάλυσης του αντίκτυπου που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η υπό 
αναφορά τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, στα πλαίσια των προσπαθειών του αρμόδιου υπουργείου για 
βελτίωση της λειτουργίας του συστήματος δημόσιων μεταφορών, ώστε να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα 
που παρουσιάζονται, αλλά και να βελτιωθεί η ποιότητα των υπηρεσιών που προσφέρονται στους πολίτες.  Για 
υλοποίηση του στόχου αυτού το υπουργείο αποφάσισε μεταξύ άλλων να προχωρήσει στη σύσταση και 
λειτουργία Ομάδας ∆ιαχείρισης Συμβάσεων υπό την εποπτεία του γενικού διευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, η οποία θα στελεχώνεται από τέσσερις λειτουργούς που θα αποσπαστούν από το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών.  Η εν λόγω ομάδα θα έχει την ευθύνη για τον έλεγχο και τη διαχείριση των 
συμβάσεων δημόσιων μεταφορών, το συντονισμό, την υποστήριξη και τη συνεργασία μεταξύ των 
εμπλεκόμενων τμημάτων και υπηρεσιών του ευρύτερου δημόσιου τομέα, με σκοπό την επίτευξη των στόχων 
του υπουργείου στον τομέα των δημόσιων επιβατικών μεταφορών.   

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ, χωρίς να διαφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, εξέφρασε τις 
ανησυχίες του για τον ενδεχόμενο κίνδυνο από το συγκεντρωτισμό των εξουσιών. 

 Όλοι οι υπόλοιποι που παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 



1101 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί των Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφαρμογή του νόμου από τους Οργανισμούς Εναλλακτικών Επενδύσεων υπό μορφή συνεταιρισμού 
περιορισμένης ευθύνης και παράταση για περίοδο τεσσάρων μηνών της προθεσμίας υποβολής των στοιχείων 
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιανουαρίου και στις 2 Φεβρουαρίου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, του Cyprus Investment Promotion Agency (CIPA) και 
του Cyprus Investment Funds Association (CIFA). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οργανισμών Εναλλακτικών 
Επενδύσεων Νόμου, ώστε να εφαρμοστεί ο νόμος από τους Οργανισμούς Εναλλακτικών Επενδύσεων (ΟΕΕ) 
υπό μορφή συνεταιρισμού περιορισμένης ευθύνης και να παραταθεί για περίοδο τεσσάρων μηνών η 
προθεσμία υποβολής των στοιχείων στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται η δυνατότητα σε ΟΕΕ με περιορισμένο αριθμό 
προσώπων να διορίζει ως διαχειριστή του οποιαδήποτε εταιρεία που έχει, σύμφωνα με τα καταστατικά της 
έγγραφα, ως αποκλειστικό σκοπό την παροχή της υπηρεσίας διαχείρισης του χαρτοφυλακίου του 
συγκεκριμένου οργανισμού, ανεξαρτήτως αν το χαρτοφυλάκιο του εν λόγω οργανισμού περιλαμβάνει 
χρηματοοικονομικά μέσα. 

 Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο παρατείνεται από τέσσερις σε οκτώ μήνες η προθεσμία για την 
πλήρωση συγκεκριμένων προϋποθέσεων από διεθνή συλλογικά επενδυτικά σχέδια που είχαν αδειοδοτηθεί 
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βάσει του καταργηθέντος περί ∆ιεθνών Συλλογικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να νομιμοποιείται η διατήρηση 
της λειτουργίας τους και να αποφευχθεί η διάλυσή τους.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις σκοπείται η αποτελεσματικότερη εφαρμογή του νόμου για τους ΟΕΕ. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, η παράταση της προθεσμίας, η οποία αφορά την υποβολή στοιχείων 
από τους ΟΕΕ προς την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, κρίθηκε αναγκαία, καθότι διαφάνηκε ότι ο χρόνος 
που παραχωρήθηκε, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, δεν ήταν επαρκής, ώστε να ικανοποιηθούν από 
πλευράς των ενδιαφερομένων όλες οι προβλεπόμενες απαιτήσεις του νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών,  επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 116 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 120 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ 
το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2012/17/ΕΕ για την τροποποίηση της Οδηγίας 89/666/ΕΟΚ και των Οδηγιών 
2005/56/ΕΚ και 2009/101/ΕΚ όσον αφορά τη διασύνδεση των κεντρικών και των εμπορικών μητρώων, καθώς 
και των μητρώων εταιρειών.  Ειδικότερα, διασύνδεση του μητρώου εταιρειών που τηρείται από τον Έφορο 
Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη με την ευρωπαϊκή διαδικτυακή πύλη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος  Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιανουαρίου και στις 3 Φεβρουαρίου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου 
υπουργείου, του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Κυπριακού 
Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

 Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος και ο Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων (CIPA) 
απέστειλαν σχετικές επιστολές στις οποίες αναφέρουν ότι δεν έχουν οποιεσδήποτε παρατηρήσεις επί του εν 
λόγω νομοσχεδίου.   

 Ο Σύνδεσμος Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ) και ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων Εγκεκριμένων 
Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, έτσι ώστε να 
επιτευχθεί εναρμόνιση του ημεδαπού δικαίου με την Οδηγία 2012/17/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 13ης Ιουνίου 2012 για την τροποποίηση της Οδηγίας 89/666/ΕΟΚ του Συμβουλίου και των 
Οδηγιών 2005/56/ΕΚ και 2009/101/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά τη 
διασύνδεση των κεντρικών και των εμπορικών μητρώων, καθώς και των μητρώων εταιρειών.  

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στόχος των 
προτεινόμενων διατάξεων είναι η διασύνδεση του μητρώου εταιρειών που τηρείται από τον Έφορο Εταιρειών 
και Επίσημο Παραλήπτη με την ευρωπαϊκή διαδικτυακή πύλη.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την εν λόγω 
διασύνδεση συνδέεται ουσιαστικά το μητρώο εταιρειών της Κύπρου με τα άλλα μητρώα εταιρειών των άλλων 
κρατών μελών και έτσι επιτυγχάνεται η βελτίωση της διασυνοριακής πρόσβασης σε πληροφορίες που αφορούν 
εταιρείες. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται σε σχετικό σημείωμα που ετοιμάστηκε για τις ανάγκες της μελέτης του 
νομοσχεδίου από την Υπηρεσία Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής, η υπό αναφορά Οδηγία αφορά στη 
διασύνδεση των κεντρικών μητρώων, των εμπορικών μητρώων και των μητρώων εταιρειών, με στόχο τη 
διασυνοριακή πρόσβαση σε επικαιροποιημένες και αξιόπιστες επιχειρηματικές πληροφορίες σε σχέση με άλλες 
εταιρείες και υποκαταστήματα που έχουν οι εταιρείες σε άλλα κράτη μέλη, καθώς και τη δημιουργία γεφυρών 
διασυνοριακής επικοινωνίας των μητρώων μεταξύ τους στις περιπτώσεις διασυνοριακών καταχωρίσεων.  Η 
έκδοση της Οδηγίας κρίθηκε απαραίτητη λόγω του γεγονότος ότι οι διασυνοριακοί όμιλοι, καθώς και μεγάλος 
αριθμός πράξεων αναδιάρθρωσης, όπως οι συγχωνεύσεις και οι διασπάσεις, αφορούν επιχειρήσεις από 
διαφορετικά κράτη μέλη.  Συνεπώς, παρατηρήθηκε ότι υπάρχει συνεχώς αυξανόμενη ζήτηση για πρόσβαση σε 
πληροφορίες για εταιρείες σε διασυνοριακό πλαίσιο, χωρίς ωστόσο οι επίσημες πληροφορίες να είναι πάντα 
διαθέσιμες διασυνοριακά. 

 Σύμφωνα με το ίδιο σημείωμα, η διασύνδεση των μητρώων στην ενιαία αγορά θεωρείται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση απαραίτητο μέτρο για τη δημιουργία ευνοϊκότερου νομικού και φορολογικού πλαισίου για 
τις επιχειρήσεις και για την προώθηση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας με τη μείωση του διοικητικού 
φόρτου και την αύξηση της ασφάλειας δικαίου.  Η διασυνοριακή επικοινωνία μεταξύ των μητρώων γίνεται με τη 
χρήση της τεχνολογίας πληροφοριών και επικοινωνιών.  

 Οι παρευρισκόμενοι δεν εξέφρασαν καμιά διαφωνία επί των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι η ημερομηνία κατά την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα έπρεπε να είχε εναρμονιστεί 
με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2012/17/ΕΕ ήταν η 7η Ιουλίου 2014, το νομοσχέδιο όμως κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 18 ∆εκεμβρίου 2014.  Επιπλέον, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει 
το νομοσχέδιο, υπάρχει διαδικασία παράβασης (αριθμός παράβασης 2014/0423) εναντίον της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για τη μη έγκαιρη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2012/17/ΕΕ. 



1104 

 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, σε νόμο, αφού 
διαμορφωθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201Κ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 347 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 351Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 365Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 356Ε έως 365Η.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 371Α.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτού του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία των 
Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα 
να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επικαιροποίηση του παραρτήματος του βασικού νόμου που απαριθμεί τους νόμους που διέπουν τα 
συλλογικά συμφέροντα των καταναλωτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των 

Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος  Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιανουαρίου και στις 3 Φεβρουαρίου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων 
για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών Νόμου του 2014 με την επικαιροποίηση 
του παραρτήματος αυτού που απαριθμεί τους νόμους που διέπουν τα συλλογικά συμφέροντα των 
καταναλωτών. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εφαρμόζει τις πρόνοιες του περί της Έκδοσης ∆ικαστικών 
∆ιαταγμάτων για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών Νόμου σύμφωνα με το 
παράρτημα αυτού που απαριθμεί τους νόμους που διέπουν τα συλλογικά συμφέροντα των καταναλωτών. Ο 
νόμος ρυθμίζει το δικαίωμα καταχώρισης αίτησης από νομιμοποιούμενο φορέα στο δικαστήριο για έκδοση 
απαγορευτικού ή προστακτικού διατάγματος, περιλαμβανομένου και προσωρινού διατάγματος, εναντίον 
οποιουδήποτε προσώπου ενέχεται ή/και ευθύνεται, κατά την κρίση του, για οποιαδήποτε παράβαση θίγοντας 
τα συλλογικά συμφέροντα των καταναλωτών, τα οποία ο νομιμοποιούμενος φορέας προστατεύει. 

 Σύμφωνα με τα όσα κατέθεσε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση του εν λόγω παραρτήματος κατέστη αναγκαία, 
προκειμένου να διαγραφούν από αυτό ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων Εκτός Εμπορικού 
Καταστήματος Νόμος και ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως Νόμος, οι οποίοι 
έχουν καταργηθεί, και να αντικατασταθούν από τον περί ∆ικαιωμάτων των Καταναλωτών Νόμο του 2013, που 
ισχύει σήμερα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 
την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία 
των Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», 
πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕAΣ: 

 Μη εφαρμογή για το οικονομικό έτος που έληξε την 31η ∆εκεμβρίου 2012 της διάταξης που αφορά την 
υποχρέωση των πολιτικών κομμάτων να τηρούν πλήρη στοιχεία και κατάλληλα λογιστικά βιβλία και να 
καταρτίζουν για κάθε ημερολογιακό έτος ξεχωριστές και ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις, ώστε να 
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ισχύουν οι αντίστοιχες πρόνοιες της νομοθεσίας που ήταν σε ισχύ κατά το 2011, η οποία καταργήθηκε με το 
νόμο του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 ∆ημήτρης Συλλούρης, αναπλ. πρόεδρος  Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Άριστος ∆αμιανού  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκκος Σταυριανός   Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, Νεόφυτο Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, ∆ημήτρη 
Συλλούρη, πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών, σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 27 Ιανουαρίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου 
του 2012 [Νόμος αρ. 175(Ι) του 2012], ώστε η διάταξή του που αφορά την υποχρέωση των πολιτικών 
κομμάτων να τηρούν πλήρη στοιχεία και κατάλληλα λογιστικά βιβλία και να καταρτίζουν για κάθε ημερολογιακό 
έτος ξεχωριστές και ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις να μην εφαρμοστεί για το οικονομικό έτος που 
έληξε την 31η ∆εκεμβρίου 2012, αλλά να ισχύσουν οι αντίστοιχες πρόνοιες της νομοθεσίας που ήταν σε ισχύ 
κατά το 2011, η οποία καταργήθηκε με το νόμο του 2012. 

 Όπως είναι ήδη γνωστό, ενώπιον της επιτροπής εκκρεμούν άλλες τέσσερις προτάσεις νόμου με σκοπό 
την τροποποίηση του ίδιου βασικού νόμου, οι οποίες άπτονται γενικότερων θεμάτων που αφορούν μεταξύ 
άλλων και τη συμμόρφωση της κυπριακής έννομης τάξης με τις συστάσεις της επιτροπής GRECO του 
Συμβουλίου της Ευρώπης.  Σημειώνεται ότι η συζήτηση των εν λόγω προτάσεων νόμου άρχισε και αναμένεται 
να ολοκληρωθεί στην επιτροπή μαζί με τη συζήτηση σχετικού κυβερνητικού νομοσχεδίου, που αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή στις αμέσως επόμενες συνεδρίες της, σύμφωνα και με τη σχετική ενημέρωση του 
αρμόδιου λειτουργού του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής για την υπό αναφορά πρόταση νόμου, 
όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις αυτής. 

 Περαιτέρω, ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, αφού τόνισε ότι ο ίδιος αντιλαμβάνεται την 
αναγκαιότητα των ρυθμίσεων που προτείνονται με την πρόταση νόμου, ειδικότερα σε ό,τι αφορά τις 
υποχρεώσεις των πολιτικών κομμάτων σε σχέση με τις οικονομικές καταστάσεις των συνδεδεμένων με αυτά 
οργανισμών, εξέφρασε ανησυχία κατά πόσο η θέσπιση των υπό συζήτηση νομοθετικών διατάξεων προκαλέσει 
αντιδράσεις εκ μέρους της επιτροπής GRECO. 

 Τοποθετούμενος σχετικά με το ζήτημα αυτό, ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
και εκπρόσωπος της Κύπρου στην επιτροπή GRECO εξέφρασε την πεποίθηση ότι η εν λόγω επιτροπή 
ανησυχεί περισσότερο για τη γενικότερη αναθεώρηση του σχετικού νόμου, όπως αυτή αναμένεται να 
πραγματοποιηθεί με το υπό ετοιμασία κυβερνητικό νομοσχέδιο, και όχι με την υπό συζήτηση ρύθμιση, όπως 
προτείνεται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης 
νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και 
Θέματα Σπουδών) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση φοιτητικών θεμάτων, καθώς και θεμάτων σπουδών για σκοπούς διασφάλισης της εύρυθμης 
λειτουργίας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα Σπουδών) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Σεπτεμβρίου και 18 και 25 Νοεμβρίου 2014 και στις 27 Ιανουαρίου 2015.  Στο 
στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) και εκπρόσωποι των φοιτητών του ΤΕΠΑΚ. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 38 του περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ρυθμίζονται τα φοιτητικά θέματα, καθώς και τα θέματα σπουδών για σκοπούς 
διασφάλισης της εύρυθμης λειτουργίας του ΤΕΠΑΚ. 

 Ειδικότερα, η ρύθμιση των εν λόγω θεμάτων αφορά κυρίως τους τίτλους σπουδών που απονέμονται, τη 
διαδικασία και τα κριτήρια καθορισμού του αριθμού των προσφερόμενων θέσεων, τα κριτήρια εισαγωγής, τα 
πειθαρχικά θέματα, την παροχή υποτροφιών και τη στέγαση των φοιτητών. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών ενώπιον της επιτροπής τόσο οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού όσο και οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ επισήμαναν την ανάγκη για άμεση 
προώθηση και έγκρισή τους από τη Βουλή. 

 Συγκεκριμένα, όπως ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου, λόγω της 
απουσίας σχετικών κανονισμών, μέχρι σήμερα το ΤΕΠΑΚ εφάρμοζε κατ’ αναλογίαν τους αντίστοιχους 
κανονισμούς για φοιτητικά θέματα του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Επίσης, όπως επισήμαναν οι ίδιοι 
εκπρόσωποι, οι προτεινόμενοι κανονισμοί είναι πιο αναλυτικοί και εμπλουτισμένοι με περισσότερες ερμηνείες 
και ορισμούς, αλλά και πιο ολοκληρωμένοι σε σχέση με τους αντίστοιχους κανονισμούς του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, οι οποίοι θεσπίστηκαν το 2006. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου υπουργείου και του ΤΕΠΑΚ, για την 
ετοιμασία των προτεινόμενων κανονισμών έγιναν πολλές διαβουλεύσεις και ενημερώθηκαν σχετικά με το 
περιεχόμενό τους και οι φοιτητές. 

 Κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής εγέρθηκαν μεταξύ άλλων τρία βασικά 
ζητήματα, για τα οποία η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο και από το ΤΕΠΑΚ να καταθέσουν τις 
θέσεις τους, όπως και για το ενδεχόμενο τροποποίησης του κειμένου των κανονισμών. 

 Ειδικότερα, τα ζητήματα αυτά αφορούσαν τα ακόλουθα: 

1. Τη δυνατότητα συμπερίληψης στους τίτλους σπουδών που απονέμει το ΤΕΠΑΚ και τίτλων κατώτερου 
επιπέδου του πρώτου κύκλου, δηλαδή κατώτερου του πτυχίου.  Συγκεκριμένα, οι τίτλοι αυτοί θα 
απονέμονται μετά από πρόγραμμα σπουδών μικρού κύκλου, διάρκειας ενός, δύο ή τριών ακαδημαϊκών 
ετών, ώστε να εξασφαλίζεται η πρόσβαση σε επαγγελματικά προσόντα. 

2. Τη δυνατότητα αποφοίτησης ενός φοιτητή νωρίτερα από τον προβλεπόμενο χρόνο και συγκεκριμένα τον 
προσδιορισμό ως ελάχιστου απαιτούμενου χρόνου τα έξι (6) εξάμηνα για την αποφοίτηση από 
προπτυχιακό πρόγραμμα. 

3. Τη δυνατότητα ρύθμισης των περιπτώσεων εκείνων κατά τις οποίες φοιτητές κινδυνεύουν με διαγραφή 
λόγω υπέρβασης του μέγιστου επιτρεπόμενου χρόνου των δώδεκα (12) εξαμήνων, εξαιτίας του ότι δεν 
προβλέπονται επαναληπτικές εξεταστικές. 

 Τοποθετούμενοι σε σχέση με τα πιο πάνω τρία ζητήματα, οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου 
δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι δε συναινούν στο να επέλθει οποιαδήποτε αλλαγή στο κείμενο των 
κανονισμών. 

 Η πρύτανης του ΤΕΠΑΚ, επίσης τοποθετούμενη σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, τόσο γραπτώς, με 
επιστολή της ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, όσο και προφορικά ενώπιον της επιτροπής, επισήμανε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ειδικότερα, αναφορικά με το πρώτο ζήτημα, η θέση του ΤΕΠΑΚ είναι ότι έπρεπε να παρέχεται η 
δυνατότητα για προγράμματα σπουδών μικρού κύκλου και γι’ αυτό είχαν περιλάβει σχετική πρόνοια στο 
προσχέδιο των κανονισμών που είχε αρχικά υποβληθεί στο αρμόδιο υπουργείο. 

2. Αναφορικά με το δεύτερο ζήτημα, η θέση του ΤΕΠΑΚ είναι όπως παραμείνει η προτεινόμενη ευέλικτη 
διατύπωση στους υπό συζήτηση κανονισμούς, επειδή θα ήταν λάθος να προσδιοριστούν τα έξι (6) 
εξάμηνα ως ο ελάχιστος χρόνος φοίτησης ενός προπτυχιακού φοιτητή.  Επίσης θα ήταν λάθος να 
προσδιοριστεί ένας οποιοσδήποτε ελάχιστος χρόνος φοίτησης για οποιαδήποτε κατηγορία 
προγράμματος σπουδών.  Οι σημαντικές παράμετροι είναι η κανονική διάρκεια ενός προγράμματος 
σπουδών (σε αριθμό πιστωτικών μονάδων) και ο μέγιστος επιτρεπτός χρόνος για ολοκλήρωση των 
υποχρεώσεων του προγράμματος. 

3. Αναφορικά με το τρίτο ζήτημα, σε σχέση με τις πιθανές διαγραφές φοιτητών, το ΤΕΠΑΚ κατανοεί τα 
προβλήματα που εγείρονται και ήδη τον τελευταίο καιρό το όλο ζήτημα έχει συζητηθεί τόσο σε επίπεδο 
τμημάτων και σχολών του ΤΕΠΑΚ όσο και στην αρμόδια Συγκλητική Επιτροπή και στη Σύγκλητο.  Ως εκ 
τούτου, το ΤΕΠΑΚ διαβεβαιώνει την επιτροπή ότι η συζήτησή του θα συνεχιστεί με στόχο τη 
θεσμοθέτηση των κατάλληλων μέτρων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και γι’ αυτό εισηγούνται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

2. Το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
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βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος 
Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν έγκαιρα 
τις τελικές τους θέσεις, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών στα πλαίσια της 
συζήτησής τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις αναφορικά με την έκδοση ταυτοτήτων με βιομετρικά στοιχεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο  
«Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Νοεμβρίου 2013, στις 26 Ιουνίου 2014 και στις 22 και 29 Ιανουαρίου 2015. 
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος 
Φυλακών του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία ήταν η 
τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του και να 
αναθεωρηθούν τα καθοριζόμενα σε αυτόν τέλη, με στόχο την εφαρμογή των δημοσιονομικών μέτρων που 
συμφωνήθηκαν με την τρόικα στα πλαίσια του Μνημονίου Συναντίληψης για τη σύναψη δανειακής σύμβασης.  

 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή αποφάσισε σε πρώτο 
στάδιο να προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής μόνο το μέρος του νομοσχεδίου που έχρηζε 
άμεσου χειρισμού και είχε στόχο την αναθεώρηση των καθοριζόμενων στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία τελών που επιβάλλονται με βάση τις διατάξεις της, καθώς και τον καθορισμό νέων τελών το οποίο 
ψηφίστηκε σε νόμο το 2013. 

 Σημειώνεται ότι το υπόλοιπο μέρος του νομοσχεδίου δεν προωθήθηκε για ψήφιση, ώστε να παρασχεθεί 
στην επιτροπή η δυνατότητα ενδελεχέστερης μελέτης του σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που δεν προωθήθηκαν για ψήφιση εισάγονταν μεταξύ 
άλλων πρόνοιες στη βασική νομοθεσία που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την έκδοση δελτίων ταυτότητας με βιομετρικά στοιχεία. 

2. Την κατάργηση των διακρίσεων και τον καθορισμό κριτηρίων σε σχέση με την απόκτηση και την 
αποστέρηση της κυπριακής υπηκοότητας. 

3. Την αντιμετώπιση των ευκαιριακών και εικονικών γάμων μεταξύ Κυπρίων πολιτών και αλλοδαπών. 
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4. Την υποχρέωση καταδικασθέντος πολίτη της ∆ημοκρατίας σε ποινή φυλάκισης πέραν του ενός έτους να 
παραδώσει το διαβατήριο και το δελτίο ταυτότητάς του στο διευθυντή των Φυλακών.  

5. Την ακύρωση του διαβατηρίου και του δελτίου ταυτότητας από το διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης, αν αυτά βρίσκονται σε ισχύ, σε περίπτωση που ο καταδικασθείς σε 
ποινή φυλάκισης πέραν του ενός έτους για οποιοδήποτε λόγο δεν παραδώσει το διαβατήριο και το 
δελτίο ταυτότητάς του, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

6. Την ακύρωση ισχύοντος διαβατηρίου και δελτίου ταυτότητας από το διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης προσώπου που καταδικάστηκε σε ποινή φυλάκισης πέραν των δέκα 
ετών. 

7. Τον καθορισμό της διαδικασίας καταχώρισης θανάτου στο ληξιαρχικό μητρώο και έκδοσης 
πιστοποιητικού θανάτου. 

8. Την αποτελεσματική εφαρμογή ορισμένων προνοιών των πράξεων της Ευρωπαϊκής Κοινότητας που 
τιτλοφορούνται «Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1338/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 σχετικά με τις κοινοτικές στατιστικές στους τομείς της δημόσιας υγείας και της 
υγείας και ασφάλειας στην εργασία» και «Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 328/2011 της Επιτροπής της 5ης 
Απριλίου 2011 για την εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1338/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου σχετικά με τις κοινοτικές στατιστικές στους τομείς της δημόσιας υγείας και της υγείας 
και ασφάλειας στην εργασία όσον αφορά τις στατιστικές για τις αιτίες θανάτου». 

 Στα πλαίσια της μελέτης του εναπομείναντος μέρους του νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης δήλωσαν ότι οι πρόνοιές του αναφορικά 
με την έκδοση δελτίων ταυτότητας με βιομετρικά στοιχεία πρέπει να προωθηθούν κατά προτεραιότητα για 
ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής, επειδή το υφιστάμενο απόθεμα των υλικών για την έκδοση ταυτοτήτων, ως 
αυτές έχουν μέχρι σήμερα, αναμένεται να εξαντληθεί σε σύντομο χρονικό διάστημα. Επιπρόσθετα, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι οι υπόλοιπες πρόνοιες του εναπομείναντος μέρους του 
νομοσχεδίου θα τύχουν επανεξέτασης από το τμήμα, με ενδεχόμενο αυτές να αποσυρθούν από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής ζήτησαν διευκρινίσεις για το κατά πόσο 
η ∆ημοκρατία εξακολουθεί να εκδίδει διαβατήρια χωρίς βιομετρικά στοιχεία, δεδομένου ότι αυτό δεν 
αποκλείεται σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας δήλωσε στην επιτροπή ότι τα 
προτεινόμενα με το νομοσχέδιο τέλη σε σχέση με την έκδοση, ανανέωση και αντικατάσταση ταυτοτήτων με 
βιομετρικά στοιχεία απαιτείται όπως τύχουν της έγκρισης της Τεχνικής Επιτροπής Αναθεώρησης Τελών και 
∆ικαιωμάτων, όπως προβλέπεται στον περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας Νόμο του 2014. 

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε το Τμήμα Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης όπως: 

1. καταθέσει ενώπιόν της, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, κείμενο το 
οποίο να διαλαμβάνει μόνο τις πρόνοιες του εναπομείναντος μέρους του νομοσχεδίου που αφορούν την 
έκδοση, ανανέωση και αντικατάσταση ταυτοτήτων, που το Υπουργείο Εσωτερικών επιθυμεί να 
προωθηθούν κατά προτεραιότητα για ψήφισή τους σε νόμο, 

2. μελετήσει κατά πόσο οι πολίτες θα μπορούν να αιτούνται έκδοση, ανανέωση και αντικατάσταση 
διαβατηρίων και ταυτοτήτων χωρίς βιομετρικά στοιχεία, ώστε η υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία να 
περιλαμβάνει τις σχετικές νομοθετικές ρυθμίσεις.  

 Ανταποκρινόμενο στην παράκληση της επιτροπής, το αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου Εσωτερικών 
κατέθεσε σε μεταγενέστερο στάδιο το σχετικό κείμενο, επιφέροντας σε συνεννόηση με το Γραφείο του Γενικού 
Λογιστή της ∆ημοκρατίας μειώσεις στα υπό συζήτηση προβλεπόμενα τέλη και περιλαμβάνοντας σε αυτό 
πρόνοιες για τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε πλέον να μην εκδίδονται, ανανεώνονται ή 
αντικαθίστανται ταυτότητες ή διαβατήρια χωρίς βιομετρικά στοιχεία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
αποφάσισε ομόφωνα να επιφέρει στο υπό αναφορά κείμενο του νομοσχεδίου, το οποίο προωθείται στο παρόν 
στάδιο για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής, τις πιο κάτω τροποποιήσεις: 

1. Μείωση του προτεινόμενου τέλους που θα καταβάλλεται για αντικατάσταση δελτίου ταυτότητας με 
βιομετρικά στοιχεία λόγω απώλειας ή φθοράς ή κλοπής από €50 σε €30. 
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2. Μείωση του προτεινόμενου τέλους που θα καταβάλλεται για αντικατάσταση δελτίου ταυτότητας με 
βιομετρικά στοιχεία περιορισμένης χρονικής ισχύος σε ανήλικο λόγω απώλειας ή φθοράς ή κλοπής από 
€35 σε €20. 

3. Κατάργηση των προτεινόμενων τελών που καταβάλλονται για έκδοση νέας ταυτότητας με βιομετρικά 
στοιχεία, σε περίπτωση απώλειας ή φθοράς ή κλοπής της πέραν της μιας φοράς, ώστε κάθε φορά να 
καταβάλλεται το ίδιο τέλος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις σε σχέση με το 
διαμορφωμένο κείμενο του εναπομείναντος μέρους του νομοσχεδίου, το οποίο περιορίζεται μόνο στις πρόνοιες 
τις οποίες η εκτελεστική εξουσία θεωρεί ότι χρήζουν άμεσου χειρισμού: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με την 
πιο πάνω απόφαση της επιτροπής. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
για τη λήψη τελικής απόφασης από την ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι τώρα, όχι τώρα!  Έχουμε ξεκινήσει ψηφοφορία. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Απλά, για το θέμα θα τηρήσουμε αποχή.  Ρωτάτε αν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, σε ό,τι αφορά τα άρθρα.  Μάλιστα, υπάρχει ένσταση!  Συνεπώς, καλώ το σώμα να τοποθετηθεί. 
 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 7 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαέξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜMAΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση ορισμένων διατάξεων οι οποίες συνιστούν διάκριση λόγω φύλου στον τρόπο απόκτησης της 
κυπριακής υπηκοότητας από ορισμένα πρόσωπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο  
«Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιανουαρίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε ενώπιόν της ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
του Υπουργείου Εσωτερικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες.  Η Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να 
καταργηθούν ορισμένες διατάξεις του οι οποίες συνιστούν διάκριση λόγω φύλου στον τρόπο απόκτησης της 
κυπριακής υπηκοότητας από ορισμένα πρόσωπα. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπεται η κατάργηση των σχετικών διατάξεων της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με τις οποίες πρόσωπα τα οποία γεννήθηκαν μεταξύ της 16ης 
Αυγούστου 1960 και της 11ης Ιουνίου 1999 των οποίων η μητέρα κατά το χρόνο της γέννησής τους ήταν ή 
εδικαιούτο να καταστεί πολίτης της ∆ημοκρατίας και ο πατέρας είναι αλλοδαπός αποκτούν την κυπριακή 
υπηκοότητα, έπειτα από την υποβολή σχετικής αίτησης στον Υπουργό Εσωτερικών.  

 Σημειώνεται ότι με την υιοθέτηση της προτεινόμενης ρύθμισης τα υπό αναφορά πρόσωπα αποκτούν την 
κυπριακή υπηκοότητα αυτόματα με τη γέννησή τους, όπως ισχύει για πρόσωπα τα οποία έχουν γεννηθεί εντός 
της εν λόγω περιόδου των οποίων ο πατέρας κατά το χρόνο της γέννησής τους ήταν ή εδικαιούτο να καταστεί 
πολίτης της ∆ημοκρατίας και η μητέρα είναι αλλοδαπή.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον αναπληρωτή διευθυντή του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, η προτεινόμενη ρύθμιση για άρση της ισχύουσας στη βασική 
νομοθεσία διάκρισης σε σχέση με τη απόκτηση κυπριακής υπηκοότητας από ορισμένα πρόσωπα ανάλογα με 
το αν ο πατέρας τους ή η μητέρα τους είναι Κύπριοι πολίτες κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς υλοποίησης 
σχετικής δέσμευσης που ανέλαβε η Κυπριακή ∆ημοκρατία έναντι του Ε∆Α∆ με κατάθεση μονομερούς δήλωσης 
από αυτήν, στα πλαίσια ατομικής προσφυγής η οποία καταχωρίστηκε εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στο Ε∆Α∆, ώστε να αποφευχθεί η καταδίκη της από το εν λόγω δικαστήριο με κίνδυνο την καταβολή 
αποζημιώσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσε πως θα τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 109 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης, γίνεται διαμόρφωση της διάταξης σύμφωνα με την οποία για την 
απόκτηση από υπήκοο τρίτης χώρας του καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος στη ∆ημοκρατία απαιτείται η 
κατάθεση του συμβολαίου απασχόλησής του διάρκειας τουλάχιστον δεκαοχτώ μηνών ή ανοιχτής διάρκειας, 
ώστε στο εξής να απαιτείται η υποβολή του συμβολαίου, χωρίς όμως να καθορίζεται ότι αυτό πρέπει να έχει 
την πιο πάνω αναφερόμενη διάρκεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο 
 «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιανουαρίου 2015. Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του 
Υπουργείου Εσωτερικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες. Η Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
Νόμου για την ορθότερη εναρμόνισή του με την Οδηγία 2003/109/ΕΚ του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2003 
σχετικά µε το καθεστώς υπηκόων τρίτων χωρών οι οποίοι είναι επί μακρόν διαμένοντες, όπως τροποποιήθηκε 
τελευταία από την Οδηγία 2011/51/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Μαΐου 2011. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπεται η διαμόρφωση της σχετικής διάταξης της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία για την απόκτηση από υπήκοο τρίτης χώρας του καθεστώτος του 
επί μακρόν διαμένοντος στη ∆ημοκρατία απαιτείται η κατάθεση του συμβολαίου απασχόλησής του διάρκειας 
ισχύος τουλάχιστον δεκαοχτώ μηνών ή ανοιχτής διάρκειας ως συνοδευτικού δικαιολογητικού εγγράφου της 
σχετικής αίτησης που υποβάλλεται στο διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, ώστε 
στο εξής να απαιτείται η υποβολή του συμβολαίου απασχόλησης χωρίς όμως να καθορίζεται ότι αυτό πρέπει 
να έχει την πιο πάνω αναφερόμενη διάρκεια. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον αναπληρωτή διευθυντή του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία, επειδή η υπό αναφορά 
διάταξη της βασικής νομοθεσίας δεν είναι συμβατή με το κοινοτικό κεκτημένο σχετικά µε το καθεστώς υπηκόων 
τρίτων χωρών οι οποίοι είναι επί μακρόν διαμένοντες. Συγκεκριμένα, στις σχετικές πρόνοιες της Οδηγίας 
2003/109/ΕΚ προβλέπεται όπως ο αιτητής για την απόκτηση του πιο πάνω αναφερόμενου καθεστώτος 
διαθέτει σταθερούς και επαρκείς πόρους, καθώς και ότι το οικείο κράτος μέλος δύναται να καθορίζει στο εθνικό 
δίκαιο τα δικαιολογητικά που αποδεικνύουν ότι το εν λόγω πρόσωπο πληρεί τον όρο αυτό. Συναφώς, σύμφωνα 
με τα ίδια στοιχεία, με βάση τις πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας δεν επιτρέπεται στα κράτη μέλη να απαιτούν ως 
απόδειξη σταθερών πόρων την ύπαρξη συμβολαίου ελάχιστης διάρκειας και δη διάρκειας δεκαοχτώ μηνών. 
Τέλος, όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, η ορθή μεταφορά της Οδηγίας στην εθνική έννομη τάξη 
κρίνεται επείγουσα, δεδομένου ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήδη εξετάζει πιθανή λανθασμένη εναρμόνιση της 
εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα αυτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ 
αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕAΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18I του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 12 και 13 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Εγγραφής 
Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του 
υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Ειδικότερα, 
παροχή δυνατότητας σε πολίτες κρατών μελών που είναι εγκατεστημένοι σε κράτος μέλος και κατέχουν τα 
απαιτούμενα προσόντα να παρέχουν υπηρεσίες στον τομέα της γεωπονίας προσωρινά ή/και περιστασιακά 
αντί για χρονική περίοδο που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες, όπως προνοεί η ισχύουσα νομοθεσία, καθώς και 
παροχή δυνατότητας άσκησης της γεωπονίας σε νομικά πρόσωπα που έχουν την έδρα τους στη ∆ημοκρατία ή 
σε άλλο κράτος μέλος, εφόσον απασχολούν γεωπόνο ο οποίος είναι εγγεγραμμένος στο μητρώο γεωπόνων 
και κατέχει την απαιτούμενη άδεια άσκησης γεωπονίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Ειδικότερα, 
παροχή δυνατότητας άσκησης της κτηνιατρικής σε νομικά πρόσωπα που έχουν την έδρα τους στη ∆ημοκρατία 
ή σε άλλο κράτος μέλος, εφόσον απασχολούν κτηνίατρο ο οποίος είναι εγγεγραμμένος στο κτηνιατρικό 
μητρώο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τα νομοσχέδια «Ο περί 
της Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί της Ασκήσεως της 

Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 
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 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Ευγένιος Χαμπουλλάς  

 Αντρέας Φακοντής Σοφοκλής Φυττής 

 Γεώργιος Τάσου Αντώνης Αντωνίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου 2014 και στις 22 και 29 Ιανουαρίου 2015.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Γεωπόνων και του 
Κτηνιατρικού Συμβουλίου Κύπρου. Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Γεωπόνων Νόμου και 
του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμου, έτσι ώστε να επιτευχθεί 
πληρέστερη εναρμόνιση των διατάξεών τους με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις 
υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά».  

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Η παροχή δυνατότητας σε πολίτες κρατών μελών που είναι εγκατεστημένοι σε κράτος μέλος και 
κατέχουν τα απαιτούμενα προσόντα να παρέχουν υπηρεσίες στον τομέα της γεωπονίας προσωρινά 
ή/και περιστασιακά αντί για χρονική περίοδο που δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες, όπως προνοεί η 
ισχύουσα νομοθεσία. 

2. Η παροχή δυνατότητας άσκησης της γεωπονίας σε νομικά πρόσωπα που έχουν την έδρα τους στη 
∆ημοκρατία ή σε άλλο κράτος μέλος, εφόσον απασχολούν γεωπόνο ο οποίος είναι εγγεγραμμένος στο 
μητρώο γεωπόνων και κατέχει την απαιτούμενη άδεια άσκησης γεωπονίας. 

 Με το δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η παροχή δυνατότητας άσκησης της κτηνιατρικής 
σε νομικά πρόσωπα που έχουν την έδρα τους στη ∆ημοκρατία ή σε άλλο κράτος μέλος, εφόσον απασχολούν 
κτηνίατρο ο οποίος είναι εγγεγραμμένος στο κτηνιατρικό μητρώο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια επιτυγχάνεται η άρση των περιορισμών στην 
ελεύθερη παροχή υπηρεσιών και η πλήρης εφαρμογή του άρθρου 16 της Οδηγίας που προβλέπει ότι τα κράτη 
μέλη σέβονται το δικαίωμα των παρόχων υπηρεσιών να παρέχουν υπηρεσίες σε κράτος μέλος διαφορετικό 
από αυτό στο οποίο εδρεύουν και παράλληλα εξασφαλίζουν την ελεύθερη πρόσβαση σε δραστηριότητα 
παροχής υπηρεσιών και την ελεύθερη άσκηση αυτής στο έδαφός τους.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ανάγκη για τις προτεινόμενες τροποποιήσεις προκύπτει 
από τις πρόνοιες της παραγράφου 5.1 του αναθεωρημένου Μνημονίου Συναντίληψης, που αφορά την 
εναρμόνιση των ρυθμιζόμενων επαγγελμάτων με την εν λόγω Οδηγία. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των νομοσχεδίων, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επισήμαναν την ανάγκη άμεσης ψήφισης των προτεινόμενων νόμων, επειδή αφενός μεν με αυτούς 
εναρμονίζεται το εθνικό δίκαιο με τη σχετική Οδηγία και αφετέρου δε αποτελεί δέσμευση που προκύπτει από 
τις πρόνοιες του αναθεωρημένου Μνημονίου Συναντίληψης.  

 Ο εκπρόσωπος του Συμβουλίου Γεωπόνων συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πρώτου 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Κτηνιατρικού Συμβουλίου εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη του με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του δευτέρου υπό συζήτηση νομοσχεδίου, παρά τις αρχικές επιφυλάξεις του αναφορικά με το 
δικαίωμα άσκησης της κτηνιατρικής που δίδεται και σε νομικά πρόσωπα, σύμφωνα με τις πρόνοιες αυτού.  

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης των νομοσχεδίων από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν μεταξύ 
άλλων τις επιφυλάξεις τους για τη σαφήνεια της πρόνοιας που δίνει τη δυνατότητα προσωρινής ή/και 
περιστασιακής παροχής υπηρεσιών στον τομέα της γεωπονίας από πολίτες κρατών μελών που είναι 
εγκατεστημένοι σε κράτος μέλος. Ως εκ τούτου, εισηγήθηκαν όπως καθοριστεί συγκεκριμένη χρονική περίοδος 
κατά την οποία οι πολίτες κρατών μελών που είναι εγκατεστημένοι σε κράτος μέλος να δικαιούνται να 
παρέχουν υπηρεσίες στον τομέα της γεωπονίας. 
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 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τοποθετούμενος στα 
πιο πάνω, ξεκαθάρισε ότι για τους πολίτες κρατών μελών που είναι εγκατεστημένοι σε κράτος μέλος τηρείται 
ξεχωριστό μητρώο γεωπόνων που παρέχουν υπηρεσίες. Περαιτέρω, επισήμανε ότι η σχετική Οδηγία δίδει τη 
διακριτική ευχέρεια στην αρμόδια αρχή κατάρτισης των εκάστοτε επαγγελματικών μητρώων να κρίνει κατά 
περίπτωση και κατά επάγγελμα την προσωρινή ή/και περιστασιακή παροχή υπηρεσιών από πολίτες κρατών 
μελών που είναι εγκατεστημένοι σε κράτος μέλος. Πρόσθεσε δε ότι ο καθορισμός συγκεκριμένης χρονικής 
περιόδου, όπως προνοεί ο υφιστάμενος νόμος, ενδεχομένως να τυγχάνει κατάχρησης σε ορισμένες 
περιπτώσεις, ενώ τόνισε περαιτέρω ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις του πρώτου υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου διασφαλίζουν ότι θα γίνεται ο απαιτούμενος έλεγχος από την αρμόδια αρχή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών των δύο νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια της Βουλής.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων και 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κατά 
πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή των νομοσχεδίων σε νόμους, αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, 
ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί της 
Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα  υπ’ αριθμόν 14 μέχρι και 17 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

  Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.021-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί ∆ιερεύνησης Αεροπορικών 
Ατυχημάτων και Συμβάντων Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.022-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

3. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.023-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.024-2015). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.025-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2015 Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.026-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
και Οικονομικών και  
Προϋπολογισμού 

8. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Αιτήσεις και Ιεραρχικές Προσφυγές) 
Κανονισμοί του 2015. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

9. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης 
και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.063-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας 

10. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 
(Πίνακας αρ. 2 του 2014), ημερομ. 18 
Ιανουαρίου 2015, σύμφωνα με το άρθρο 
4 του περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2014 Νόμου του 2014  
[Νόμος αρ. 33(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Πρώτη Τριμηνιαία Έκθεση Προόδου 
αναφορικά με την αδειοδότηση μακράς 
διάρκειας ή παραχώρηση δικαιώματος 
χρήσης διαχείρισης ή εκμετάλλευσης του 
εμπορικού τμήματος του Λιμένος 
Λεμεσού ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 
2015, σύμφωνα με το άρθρο 17(1) του 
περί της Ρύθμισης Θεμάτων 
Αποκρατικοποίησης Νόμο του 2014 
[Νόμος αρ. 28(Ι) του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.24.005). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές  

12. Παραίτηση του Αντιπροέδρου της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
(ΡΑΕΚ) σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
άρθρου 6(4) των περί Ρύθμισης της 
Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμων του 2003-
2012. 

Απόφαση Γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 77.840 και 
ημερομηνία 15.1.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003) 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές 

13. Ετήσια Έκθεση από το Τμήμα ∆ασών 
ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 
αναφορικά με αδικήματα που έτυχαν 
συμβιβασμού (Εξώδικης Ρύθμισης) για 
το έτος 2014 με βάση το άρθρο 55Α του 
περί ∆ασών Νόμου του 2012 [Νόμος αρ. 
25(Ι) του 2012].  
(Αρ. Φακ. 22.12.001). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.011-2015). 

Αντρέα Φακοντή,  
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και 
Πανίκκο Σταυριανό  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις,  
Άγγελο Βότση, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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Λεμεσού και Ρούλα 
Μαυρονικόλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  

2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.012-2015). 

 

Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, Ανδρέα Κυπριανού 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  
και Άγγελο Βότση  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Εσωτερικών 

3. Ο περί Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.013-2015). 

Ζαχαρία Ζαχαρίου, 
Ανδρέα Μιχαηλίδη  
και  
Μαρία Κυριακού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Τύπου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.014-2015). 

Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Εσωτερικών 

5. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.015-2015). 

Μάριο Μαυρίδη και  
Πάμπο Παπαγεωργίου, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.
(Αρ. Φακ. 23.02.056.016-2015). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Περιβάλλοντος  

7. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.017-2015). 

Γιάννο Λαμάρη και Αντρέα 
Φακοντή  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Ζαχαρία. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Στις προτάσεις νόμου, η υπ’ αριθμόν 3 πρόταση νόμου, αν είναι δυνατό, να παραπεμφθεί στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, που έχει σχέση με τις εταιρείες και ο Έφορος Εταιρειών 
συζητείται και μέσα στα πλαίσια της επιτροπής αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 3 πρόταση νόμου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ο περί Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση; 

 Ο κ. Κουλίας. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα ήθελα να παρακαλέσω στη σελίδα 7… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα, τώρα, να τελειώσουμε με τούτο.  Όχι άλλο θέμα! 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, απ’ ό,τι βλέπω, για να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να παρακαλέσω η πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 4, κύριε Πρόεδρε, που είναι στη σελίδα 7 της ημερήσιας 
διάταξης, να παραπεμφθεί αντί στην Εσωτερικών στη Νομικών, διότι τα θέματα που πραγματεύεται αυτό το 
νομοσχέδιο αφορούν πιο πολύ το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως παρά το Υπουργείο 
Εσωτερικών και θα είναι πιο σωστό να συζητηθεί στην επιτροπή του κ. Σαμψών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παραπέμπεται η υπ’ αριθμόν 4 πρόταση νόμου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της Βουλής. 
  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.396, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα της Ένωσης ∆ήμων αναφορικά με τη σύσταση επιτροπής 
ημικατεχόμενων δήμων. Όπως ενημερώθηκα, η πρόταση είχε κατατεθεί από το δήμαρχο ∆ερύνειας και 
εγκρίθηκε από την εκτελεστική επιτροπή της Ένωσης ∆ήμων. Σε σχετική επιστολή που απέστειλε ο δήμαρχος 
∆ερύνειας στην εκτελεστική επιτροπή της Ένωσης ∆ήμων εξέφραζε την άποψη ότι είναι άδικο να γίνεται 
αναφορά μόνο σε ελεύθερους και κατεχόμενους δήμους, τη στιγμή που οι ημικατεχόμενοι δήμοι υποφέρουν 
από την ύπαρξη του τουρκικού στρατού και των οδοφραγμάτων, αλλά και από τα προβλήματα που 
προκύπτουν στην ουδέτερη ζώνη που ελέγχεται από τα Ηνωμένα Έθνη. Ο δήμαρχος ∆ερύνειας εισηγείται 
όπως η επιτροπή ημικατεχόμενων δήμων μελετά μεταξύ άλλων τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι, οι οποίοι δεν μπορούν να στεγαστούν, να εργαστούν και να ανεγείρουν 
υποστατικά κοντά στην ουδέτερη ζώνη λόγω της άρνησης των Ηνωμένων Εθνών και του κατοχικού στρατού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την άποψη της 
κυβέρνησης αναφορικά με τη σύσταση επιτροπής ημικατεχόμενων δήμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.397, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την πρόταση που απέστειλε το 2011 το Ωκεανογραφικό Κέντρο του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας αναφορικά με τη διεξαγωγή μελέτης με θέμα τις 
ραδιολογικές επιπτώσεις στην Ανατολική Μεσόγειο από ένα πιθανό ατύχημα εξαιτίας της προγραμματιζόμενης 
λειτουργίας πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκουγιου της Μικράς Ασίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
χρηματοδοτήθηκε η εν λόγω πρόταση του Ωκεανογραφικού Κέντρου του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
Επιπρόσθετα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει αν σχεδιάζεται η εγκατάσταση σταθμών 
ελέγχου της εκπομπής ραδιενέργειας στην ατμόσφαιρα και στη θάλασσα από τη λειτουργία του πυρηνικού 
σταθμού στο Άκκουγιου της Μικράς Ασίας ή από ένα πιθανό ατύχημα με διαρροή ραδιενέργειας από αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.398, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή που στάλθηκε από το Γραφείο του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Υγείας, 
ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2014, στη Γενική ∆ιευθύντρια της Βουλής (Αρ. Φακ: Υ.Υ.13.23.001.15.07) με θέμα 
τον κρατικό προϋπολογισμό του 2015, ενημερώθηκα για το συνεχιζόμενο θέμα που υπάρχει αναφορικά με την 
ασφάλεια του κτιρίου που στεγάζεται το Γενικό Χημείο του Κράτους.  Σύμφωνα με την επιστολή, το Γενικό 
Χημείο του Κράτους κατατάσσεται στα είκοσι επτά προβληματικά δημόσια κτίρια, αλλά λόγω του ότι το Γενικό 
Χημείο του Κράτους διατηρεί ραδιενεργές, εύφλεκτες και τοξικές ουσίες, σε περίπτωση ζημιάς στο κτίριο, είναι 
δυνατό να τεθεί σε άμεσο κίνδυνο η ασφάλεια του προσωπικού και των περιοίκων.  Να υπενθυμίσω ότι 
πλησίον του κτιρίου του Γενικού Χημείου του Κράτους βρίσκονται σε απόσταση αναπνοής το νοσοκομείο 
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Αρχιεπισκόπου Μακαρίου ΙΙΙ, το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, αλλά και κατοικίες.  Όπως 
πληροφορήθηκα από την εν λόγω επιστολή, το Υπουργείο Υγείας προέβη σε ενέργειες και δέσμευσε γη στους 
χώρους του Νοσοκομείου Αθαλάσσας για την ανέγερση του νέου Γενικού Χημείου του Κράτους.  Παρ’ όλα αυτά 
δεν εγκρίθηκαν πιστώσεις για προώθηση της μελέτης για την ανέγερση του κτιρίου.  Έχω την άποψη ότι 
θέματα που άπτονται της ασφάλειας και υγείας τόσο των εργαζομένων όσο και των πολιτών πρέπει να 
αντιμετωπίζονται άμεσα και με την ανάλογη σοβαρότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ετοιμάσει και να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τη διεξαγωγή 
μελέτης και την κατασκευή νέου κτιρίου του Γενικού Χημείου του Κράτους με τη μέθοδο “Μελέτη-Κατασκευή-
Συντήρηση” (DBM), καθώς και αν προτίθεται να μεριμνήσει, ώστε να βρεθεί άλλος χώρος για τη μεταστέγαση 
του Γενικού Χημείου του Κράτους μέχρι την εξεύρεση των πόρων για την ανέγερση του κτιρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.399, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 10 ∆εκεμβρίου 2014 μου αποστάλθηκε επιστολή από την Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων 
Οικοδόμων Κύπρου, το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, τη Συντεχνία Οικοδόμων, Ξυλουργών, 
Μεταλλωρύχων και Γενικών Εργατών Κύπρου (ΠΕΟ), την Ομοσπονδία Οικοδόμων, Μεταλλωρύχων και 
Συναφών Επαγγελμάτων Κύπρου (ΣΕΚ), τη Συντεχνία Οικοδόμων-Ξυλουργών (∆ΕΟΚ), το Σύνδεσμο 
Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, το Σύλλογο Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου, το Σύλλογο 
Αρχιτεκτόνων Κύπρου, το Σύνδεσμο Επιστημόνων Επιμετρητών Οικονομολόγων Κατασκευών Κύπρου, το 
Σύνδεσμο Εργοληπτών Μηχανολογικών και Ηλεκτρολογικών Έργων Κύπρου, καθώς και το Σύνδεσμο 
Συμβούλων Μηχανολόγων και Ηλεκτρολόγων Μηχανικών με θέμα “Κοινή δράση για μέτρα ανάκαμψης του 
κατασκευαστικού τομέα”.  Στην επιστολή τους μεταξύ άλλων παρουσιάζουν τις προτάσεις τους που αφορούν 
την προώθηση της νομικής κατοχύρωσης συμφωνημένων προνοιών της συλλογικής σύμβασης, την άμεση 
μείωση του συντελεστή του φόρου προστιθέμενης άξιας στο 5% για όλα τα έργα του κατασκευαστικού τομέα 
για δύο χρόνια από την ημερομηνία εφαρμογής του μέτρου αυτού, την ενεργοποίηση του συσταθέντος 
Παγκύπριου Συμβουλίου Παραγωγικότητας και την προώθηση στρατηγικού σχεδιασμού μέσα από την 
εκπόνηση σχεδίου για τη δημιουργία μακροπρόθεσμου πλαισίου ανάπτυξης, καθώς και τη δημιουργία 
προϋποθέσεων για προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν και πώς 
προτίθεται να προχωρήσει με την υλοποίηση των προτάσεων των πιο πάνω ενδιαφερόμενων φορέων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.400, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου σε ερώτησή μου με αρ. 
23.06.010.03.378, αναφορικά με την ιεραρχική προσφυγή που υπέβαλε ο δήμος Σωτήρας στο Υπουργείο 
Εσωτερικών για το θέμα της ειδοποίησης επιβολής διοικητικού προστίμου που του επιδόθηκε από την 
Πολεοδομική Αρχή για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων (ανέγερση οικοδομών, τοποθέτηση 
προκατασκευασμένων τοιχίων από σκυρόδεμα και βράχους, εκβραχισμό και διαφοροποίηση της μορφολογίας 
του ανάγλυφου του εδάφους) εντός της ζώνης προστασίας της παραλίας, πληροφορήθηκα ότι η ιεραρχική 
προσφυγή που υποβλήθηκε από το δήμο Σωτήρας έχει απορριφθεί.  Επιπρόσθετα, πληροφορήθηκα ότι η 
Πολεοδομική Αρχή μπορεί να ενεργήσει, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης προς την ειδοποίηση επιβολής 
προστίμου, σύμφωνα με το άρθρο 48 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, που προνοεί τη λήψη 
δικαστικών μέτρων για την είσπραξη του οφειλόμενου ποσού ως αστικό χρέος οφειλόμενο στη ∆ημοκρατία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε έχει απορριφθεί 
η εν λόγω ιεραρχική προσφυγή, αν ο δήμος Σωτήρας έχει καταβάλει το διοικητικό πρόστιμο που αναγράφεται 
στην ειδοποίηση επιβολής προστίμου και, σε αντίθετη περίπτωση, αν η Πολεοδομική Αρχή προτίθεται να 
ενεργήσει με βάση το άρθρο 48 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου και να λάβει δικαστικά μέτρα για 
την είσπραξη του οφειλόμενου ποσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.401, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την καθυστέρηση που παρατηρείται στην καταβολή 
των επιδοτήσεων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ).  Όπως έχω πληροφορηθεί, η 
καθυστέρηση αυτή οφείλεται στη μη καταβολή των κονδυλίων από την κυβέρνηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
στους οποίους οφείλεται η καθυστέρηση αυτή στην καταβολή των επιδοτήσεων στους δικαιούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.402, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Σε απάντηση που αποστάλθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού σε σχέση με τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2015 
παρατίθενται στοιχεία σε σχέση με το μεταναστευτικό κύμα Κυπρίων στο εξωτερικό.  ∆υστυχώς, τα στοιχεία 
που παρατίθενται είναι πολύ περιορισμένα.  Συγκεκριμένα, παρατίθενται στοιχεία μόνο για τα έτη 2010, 2011 
και 2012. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
μεταναστευτικό κύμα από και προς την Κύπρο για τα έτη από το 2008 μέχρι και το 2014.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.403, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2014 (Αρ. Φακ. 23.01.055.121-2014) κατατέθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατάλογος που, 
υποτιθέμενα, περιλαμβάνει όλα τα κυβερνητικά κτίρια της επαρχίας Λευκωσίας και τους αντίστοιχους χώρους 
στάθμευσης αναπήρων τους.  Πέραν του ότι ο κατάλογος είναι ελλιπής (λείπουν εκ πρώτης όψεως τα 
κυβερνητικά κτίρια του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, του Τμήματος Περιβάλλοντος και του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων), η εικόνα που παρουσιάζεται όσον αφορά τους διαθέσιμους χώρους στάθμευσης αναπήρων 
σε κυβερνητικά κτίρια είναι αποκαρδιωτική.  Υπενθυμίζω ότι, βάσει του άρθρου 21 της Εντολής 3/2011, όλες οι 
νέες οικοδομές οφείλουν να προσφέρουν 5% των διαθέσιμων χώρων στάθμευσής τους σε οχήματα ΑΜΕΑ και 
πρέπει να εφαρμόζεται μερικώς στα υφιστάμενα κτίρια η συγκεκριμένη εντολή.  Με βάση τον ελλιπή πίνακα 
που έχει αποσταλεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αυτή η εντολή δεν 
έχει τύχει ούτε μερικής εφαρμογής σε πολλά κυβερνητικά κτίρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 
προτίθεται να λάβει, για να ρυθμίσει τη δημιουργία χώρων στάθμευσης αναπήρων σε ΟΛΑ τα κυβερνητικά 
κτίρια σε ΟΛΗ την επικράτεια της ελεύθερης Κύπρου και ποια χρονοδιαγράμματα έχουν τεθεί για την επίτευξη 
του στόχου αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.404, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
διαδικασία που αφορά τη σίτιση των πολιτικών προσφύγων στην Κοφίνου εδώ και χρόνια διεξάγεται στη βάση 
προκηρύξεων προσφορών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.405, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την ιστοσελίδα της Στατιστικής Υπηρεσίας για τα στατιστικά στοιχεία που 
αφορούν την παραγωγή και τη διαχείριση αστικών στερεών αποβλήτων από το 1993 μέχρι και το 2013.  Έχω 
παρατηρήσει ότι τόσο η ανακύκλωση όσο και η κομποστοποίηση βρίσκονται σε στασιμότητα.  Μετά τη 
θεαματική άνοδο από το 2009 μέχρι το 2011, η κρίση έφερε μείωση στο συνολικό παραγόμενο όγκο 
σκουπιδιών και στασιμότητα στην ανάπτυξη προγραμμάτων ανακύκλωσης και κομποστοποίησης, λόγω 
περικοπών.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την περαιτέρω μείωση του συνολικού όγκου σκουπιδιών και την ανάπτυξη 
προγραμμάτων ανακύκλωσης και κομποστοποίησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.406, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015, του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη, σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.228 αναφορικά με τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει για την επιτυχή αντιμετώπιση της προσβολής των φοινικόδεντρων από το 
αιγυπτιακό σκαθάρι, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Γεωργίας έχει λάβει μέτρα εξάλειψης και περιορισμού της 
εξάπλωσης του εντόμου καταρτίζοντας ετήσια σχέδια δράσης με βάση κοινοτική απόφαση.  Τα σχέδια δράσης, 
σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, βασίζονταν κυρίως στην εφαρμογή προληπτικών και θεραπευτικών 
ψεκασμών σε ευπαθείς φοινικιές με χημικά και βιολογικά μέσα, στην κοπή και απομάκρυνση προσβεβλημένων 
φοινικιών, στην υιοθέτηση και εφαρμογή φυτοϋγειονομικών όρων όσον αφορά τη διακίνηση και εισαγωγή 
φοινικοειδών, στη διαφώτιση και ενθάρρυνση του κοινού για λήψη μέτρων προστασίας των φοινικιών κ.ά.  
Παρά το ότι η εφαρμογή των σχεδίων δράσης έχει καταφέρει να περιορίσει σημαντικά τις ζημιές στις φοινικιές 
και παρ’ όλες τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν, τόσο από αρκετές τοπικές αρχές όσο και από 
ευαισθητοποιημένους πολίτες, δεν επιτεύχθηκε η εξάλειψη ή ο περιορισμός της εξάπλωσης του εντόμου.  Η 
εξάπλωση του εντόμου, σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, οφείλεται μεταξύ άλλων στο μεγάλο αριθμό 
και στη διάσπαρτη κατανομή των ξενιστών εκ των οποίων σημαντικός αριθμός βρίσκεται σε ιδιωτικές 
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περιουσίες, στις οποίες το Τμήμα Γεωργίας δεν είχε τη δυνατότητα εύκολης πρόσβασης για τη λήψη των 
απαραίτητων μέτρων.  Καταληκτικά, η απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος αναφέρει ότι ο μοναδικός τρόπος αποτελεσματικής προστασίας των φοινικιών είναι η λήψη των 
ενδεικνυόμενων μέτρων καταπολέμησης του εντόμου από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες τους.  Υπάρχουν μάλιστα 
γεωπόνοι που ισχυρίζονται ότι υπάρχει ενδεχόμενο ο κόκκινος ρυγχωτός κάνθαρος να αρχίσει να επηρεάζει 
και άλλα είδη χλωρίδας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο να καταστεί υποχρεωτική για όλους τους ιδιοκτήτες φοινικιών η ενδεδειγμένη από τις αρμόδιες 
αρχές καταπολέμηση του κόκκινου ρυγχωτού κάνθαρου, ώστε να επιτευχθεί η οριστική εξαφάνισή του, αν 
εξετάζεται το ενδεχόμενο να εξασφαλιστεί με νομοθετική ρύθμιση το δικαίωμα πρόσβασης των λειτουργών του 
Τμήματος Γεωργίας σε ιδιωτικές περιουσίες.  Τέλος, παρακαλώ όπως με ενημερώσετε αν υπάρχει βιολογικός 
τρόπος για την αντιμετώπιση και καταπολέμηση της εξάπλωσης του κόκκινου ρυγχωτού κανθάρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.407, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015, στην 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.03.457 αναφορικά με τα έργα απαλλοτριώσεων για τα οποία αποφασίστηκε 
μερική ή ολική ανάκλησή τους, πληροφορήθηκα ότι μεταξύ των έργων απαλλοτριώσεων που ανακλήθηκαν 
μερικώς ή ολικώς περιλαμβάνονται και ο βιότοπος στη λίμνη Παραλιμνίου, καθώς και οι αλυκές Λάρνακας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο για τις εν 
λόγω περιοχές έγινε μερική ή ολική ανάκληση των απαλλοτριώσεων και στην περίπτωση της μερικής 
ανάκλησης σε ποιο βαθμό επηρεάζεται η προστασία του βιότοπου της λίμνης Παραλιμνίου και των αλυκών 
Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.408, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.409, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχουν περάσει ήδη σχεδόν οκτώ χρόνια από το θάνατο του Σωτήρη Μουστάκα, ενός μεγάλου 
Κυπρίου καλλιτέχνη με εμβέλεια που ξεπέρασε τα όρια της Κύπρου. Όπως συνέβη και στην περίπτωση του 
άλλου μεγάλου θεατρανθρώπου που μεγαλούργησε εκτός Κύπρου, του ∆ημήτρη Ποταμίτη, φαίνεται πως ο 
Σωτήρης Μουστάκας τυγχάνει τιμής μετά θάνατον εκτός Κύπρου, παρά στην ιδιαίτερή του πατρίδα. Πρέπει 
μάλιστα να ξέρετε ότι έχει καταγραφεί επίσης η δράση του Σωτήρη Μουστάκα στον Απελευθερωτικό Αγώνα της 
ΕΟΚΑ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο έχει 
τιμήσει τους μεγάλους θεατρανθρώπους Σωτήρη Μουστάκα και ∆ημήτρη Ποταμίτη, πώς προβάλλεται το έργο 
και η προσφορά τους και με ποιο τρόπο τιμάται η μνήμη τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.410, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου ∆αμιανού 

 «Εξ όσων γνωρίζω, σύμφωνα με τους περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 
Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τον περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρυθμίσεις και Τέλη) Νόμο, 
και συγκεκριμένα το άρθρο 8(θ), οι καρκινοπαθείς εξαιρούνται από οποιοδήποτε τέλος για θεραπείες και 
υπηρεσίες που αφορούν τη συγκεκριμένη ασθένεια. 

 Όπως έχω αντιληφθεί, οι ασθενείς που επισκέπτονται το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου δεν 
εξαιρούνται από τα τέλη επίσκεψης, παρά το ότι μπορεί να πρέπει να επισκέπτονται το κέντρο αρκετές φορές 
το μήνα.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί συμβαίνει αυτό 
και αν σχετίζεται με το νομικό καθεστώς του εν λόγω ιδρύματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλώ όπως οι αρμόδιοι υπουργοί ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα άτομα είχαν προσληφθεί και με πόσες εταιρείες είχε συμβληθεί το κάθε υπουργείο και ο ευρύτερος 
δημόσιος τομέας το 2012, το 2013 και το 2014 με τη μέθοδο της αγοράς υπηρεσιών; 

2. Ποια η χρονική διάρκεια των συμβολαίων αυτών; 
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3. Ποια τα καθήκοντα και οι αρμοδιότητές των; 

4. Ποιο το κόστος των προσλήψεων/συμβολαίων αυτών ανά υπουργείο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.412, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Λόγω του ότι η Κύπρος είναι νησί, δεν υπάρχει από ξηράς σύνδεση με τις γειτονικές μας ηπείρους.  Οι 
μέχρι πρότινος πρακτικές στον τομέα των αιθέρων, καθώς και ο ουσιαστικός εκμηδενισμός των θαλάσσιων 
γραμμών από και προς τα λιμάνια της Κύπρου έχουν βαρύτατες επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία και 
δυστυχώς περιορίζουν τις δυνατότητές της στους σχετικούς τομείς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει ενώπιον του κράτους επενδυτικό ενδιαφέρον για προγράμματα πτήσεων με υδροπλάνα και 
δημιουργία υδατοδρομίων; 

2. Για το σκοπό αυτό υπάρχει ανάγκη για νομοθετική ρύθμιση της λειτουργίας τους; 

3. Εάν ναι, το κράτος έχει ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο και σε ποιο στάδιο βρίσκεται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.413, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης επιστολής της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών αναφορικά με τα αιτήματα του Παγκύπριου Συνδέσμου Κυλικειαρχών.  
Σύμφωνα με την επιστολή, τα αιτήματα του συνδέσμου αφορούν την επέκταση της περιόδου ισχύος της 
σύμβασης κυλικειαρχών και σχολικών εφοριών, κάτω από συγκεκριμένους όρους και προϋποθέσεις, από τρία 
σε πέντε χρόνια, την καταβολή αποζημιώσεων από το καταβαλλόμενο ενοίκιο στις περιπτώσεις που, λόγω 
απρόβλεπτων και εξωγενών παραγόντων, το κυλικείο έχει απώλεια εισοδημάτων και εργασίας, την κλιμακωτή 
ισχύ εγγύησης σε χρονιαία βάση αναλόγως της δυναμικότητας του κυλικείου και τον καθορισμό συγκεκριμένου 
τύπου εγγράφου προσφοράς για την εκμετάλλευση του κυλικείου μεταξύ της σχολικής εφορίας και του 
κυλικειάρχη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να ικανοποιήσει τα αιτήματα του Παγκύπριου Συνδέσμου Κυλικειαρχών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.414, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο, 
απαγορεύεται η απόρριψη κενών φυσιγγίων ή άλλων απορριμμάτων στην ύπαιθρο κατά τη διάρκεια 
διεξαγωγής κυνηγίου. Επίσης, πρόσωπο που κατέχει άδεια κυνηγίου κατά τη διάρκεια κάθε κυνηγετικής 
εξόρμησης οφείλει να κατέχει αριθμό κενών φυσιγγίων τουλάχιστον ίσο με τον αριθμό των φονευθέντων 
θηραμάτων που κατέχει. Σύμφωνα με το νόμο, πρόσωπο το οποίο παραβαίνει τις πιο πάνω διατάξεις είναι 
ένοχο αδικήματος και υπόκειται, σε περίπτωση καταδίκης, σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα δύο χρόνια ή σε 
χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες λίρες (£2.000) ή και στις δύο ποινές. Έχω γίνει αποδέκτης 
πολλών καταγγελιών αναφορικά με τη ρύπανση του περιβάλλοντος από τα άδεια φυσίγγια που 
εγκαταλείπονται από τους κυνηγούς σε ιδιωτικές ιδιοκτησίες, αλλά και στα κρατικά δάση. Άποψή μου είναι το 
ότι θα μπορούσε το θέμα να ρυθμιστεί νομοθετικά με την εισαγωγή πρόνοιας που να υποχρεώνει τον 
αγοραστή να επιστρέφει τα άδεια φυσίγγια στο κατάστημα από όπου τα αγόρασε, προκειμένου να αγοράσει 
άλλα και να τύχει σχετικής έκπτωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
υιοθετήσει και να προωθήσει την πιο πάνω εισήγησή μου για νομοθετική ρύθμιση του θέματος των άδειων 
φυσιγγίων που αφήνονται στην ύπαιθρο και μολύνουν το περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.415, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Επειδή η διαδικασία ιδιωτικοποίησης της Cyta βρίσκεται σε εξέλιξη, επειδή ήδη υπάρχει σοβαρή 
αμφισβήτηση ως προς τη δυνατότητα της κυβέρνησης να προχωρήσει σε ιδιωτικοποίηση του οργανισμού 
χωρίς προηγούμενη τροποποίηση του συντάγματος και επειδή οι πληροφορίες φέρουν τη Cyta να παρουσιάζει 
σημαντική μείωση της κερδοφορίας της αντί να προχωρεί σε παραπέρα εκσυγχρονισμό και ενίσχυση της 
ανταγωνιστικότητάς της, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό: 

1. να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ενημέρωση τη γνωμάτευση που ετοιμάστηκε από το 
δικηγορικό γραφείο του κ. Κώστα X"Ιωάννου, νομικού συμβούλου της Cyta, για την ιδιωτικοποίηση του 
οργανισμού και  
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2. να ενημερώσει ως προς τα μέτρα που έλαβε το διοικητικό συμβούλιο της Cyta κατά τον προηγούμενο 
χρόνο, ώστε να μειώσει τις δαπάνες και να αυξήσει την κερδοφορία του οργανισμού, ενισχύοντας έτσι 
την ανταγωνιστικότητά του.  Ειδικότερα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει κατά πόσο 
ακολουθήθηκαν οι συστάσεις που περιλαμβάνονται στην έκθεση του ∆εκεμβρίου του 2013 της KPMG 
και πιο συγκεκριμένα σε σχέση με τις εισηγήσεις της για τα quick wins.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.416, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να καταθέσει το συντομότερο δυνατό στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ενημέρωση τη συμφωνία που υπογράφηκε με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στις 
12 ∆εκεμβρίου του 2014 σχετικά με σύναψη δανείου ύψους €162 εκατομ. για έργα ανάπτυξης του 
Πανεπιστημίου Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.417, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «H Cytavision τα τελευταία 9 χρόνια δαπάνησε πάνω από €100 εκατομ. σε υπηρεσίες από το 
συγκρότημα LTV-ALPHA.  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για τα κάτωθι: 

1. Το ακριβές ποσό που δαπανήθηκε, τις υπηρεσίες που συμπεριλάμβανε και αν αυξήθηκαν ή μειώθηκαν 
οι συνδρομητές ως αποτέλεσμα αυτής της συνεργασίας. Θα θέλαμε επίσης να συμπεριληφθούν τόσο το 
συμβόλαιο αγοράς του καναλιού “Premiership” από την LTV, που έγινε το Φεβρουάριο του 2014, όσο 
και το συμβόλαιο της εξαγοράς των καναλιών της LTV, που έγινε το καλοκαίρι του 2014. 

2. Όλες τις σχετικές πληροφορίες (ποσά, προμηθευτές και διάρκεια) για αθλητικό περιεχόμενο του 
εξωτερικού (Champions League, Europa League, εθνικά πρωταθλήματα ποδοσφαίρου, εθνικά 
πρωταθλήματα καλαθοσφαίρισης, προκριματικά ευρωπαϊκών διοργανώσεων, άλλα αθλήματα κ.λπ.), 
καθώς και για τα κριτήρια επιλογής του συγκεκριμένου περιεχομένου, καθώς και των προμηθευτών για 
τα τελευταία χρόνια. 

3. Τους όρους συμφωνίας με τον ΑΠΟΕΛ και με την Ανόρθωση για τα έτη 2014-19 και τη σύγκρισή τους με 
παρόμοια συμβόλαια που έγιναν παλαιότερα. 

4. Τυχόν μειώσεις σε συμβόλαια κυπριακών ομάδων ποδοσφαίρου εν μέσω οικονομικής κρίσης τόσο το 
2013 όσο και το 2014.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 
(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.392, ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2013, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

«Το ∆ίκτυο για ποδήλατα σε όλες τις πόλεις 

Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για την πόλη της Λευκωσίας έχει αναπτυχθεί Ολοκληρωμένο Σχέδιο Κινητικότητας που περιλαμβάνει 
δίκτυο για τα ποδήλατα.  Η πρώτη φάση υλοποίησης που προωθείται με συγχρηματοδότηση από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την περίοδο 2014-2020, είναι η ποδηλατική σύνδεση μεταξύ 
των πανεπιστημίων της πόλης και του κέντρου της. 

3. Όσον αφορά τις υπόλοιπες πόλεις, προωθείται n ανάπτυξη Ολοκληρωμένων Σχεδίων Κινητικότητας για 
κάθε πόλη ξεχωριστά και από αυτά θα προκύψουν τα δίκτυα για τα ποδήλατα. Η ανάπτυξη των σχεδίων αυτών 
έχει επίσης υποβληθεί για συγχρηματοδότηση από Κοινοτικούς πόρους της περιόδου 2014-2020. 

4. Στα περισσότερα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν δημιουργηθεί εκτεταμένα δίκτυα 
ποδηλατικών υποδομών στις αστικές περιοχές, με αποτέλεσμα τα ποδήλατα να προσφέρονται ως μια 
εναλλακτική επιλογή διακίνησης για μικρού έως μεσαίου μήκους διαδρομές. 

5. Πρωτοπόροι στη χρήση ποδηλάτου είναι η Ολλανδία και η ∆ανία.  Στην Ολλανδία η προώθηση της 
χρήσης του ποδηλάτου ξεκίνησε στις αρχές της δεκαετίας του 1960, με αφορμή την ενεργειακή κρίση που 
δημιουργήθηκε ως αποτέλεσμα του μεσανατολικού πολέμου του 1967. Στο χρονικό αυτό διάστημα λήφθηκε 
πολιτική απόφαση για ενθάρρυνση της χρήσης του ποδηλάτου έναντι της χρήσης του ιδιωτικού οχήματος και 
έκτοτε έχουν υλοποιηθεί με επιτυχία, σε επίπεδο πόλεων, στρατηγικοί σχεδιασμοί για την επίτευξη του στόχου 
αυτού. 
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6. Σημαντική πρόοδο στην προώθηση της χρήσης του ποδηλάτου πέτυχε τα τελευταία χρόνια το Λονδίνο, 
λόγω του ότι ο δήμαρχος της πόλης έχει θέσει ως επίκεντρο του στρατηγικού σχεδιασμού μεταφορών για την 
πόλη τη δημιουργία ποδηλατολεωφόρων. 

7. Η χρήση του ποδηλάτου προωθείται επίσης σε κάποιες μεγάλες πόλεις των Ηνωμένων Πολιτειών όπως 
η Νέα Υόρκη, η Ουάσινγκτον, το Σικάγο, το Λος Άντζελες και το Πόρτλαντ, όπου παραδοσιακά η χρήση του 
ιδιωτικού οχήματος είναι εκτεταμένη. 

8. Σε ό,τι αφορά τη χρήση του ποδηλάτου στην Κύπρο, έχει διαφανεί σε πρόσφατη έρευνα του 
Ευρωβαρόμετρου για την κινητικότητα, ότι στο σύνολο των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κύπρος 
είναι προτελευταία στη χρήση του ποδηλάτου, ήτοι μόλις το 2% του πληθυσμού δηλώνει ότι χρησιμοποιεί 
τακτικά το ποδήλατο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.666, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.699, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, στα πλαίσια της ενίσχυσης των προσπαθειών για αύξηση της 
χρήσης του ποδηλάτου, ήδη καταγράφει ιδέες για τον σχεδιασμό και υλοποίηση προγραμμάτων με κίνητρα για 
τους εργαζόμενους στη δημόσια υπηρεσία, τόσο για τη χρήση του ποδηλάτου, όσο και για τη χρήση των 
δημόσιων μεταφορών. 

3. Συγκεκριμένα, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στην πρότασή του για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
Πράσινη Οικονομία, συμπεριέλαβε, κάτω από τον υποτομέα για τις μεταφορές, πρόνοια “για Κίνητρα από 
οικονομικούς φορείς προς τους εργοδοτούμενούς τους για τη χρήση των δημόσιων μεταφορών και 
ποδηλάτων”. 

4. Σύντομα θα γίνει επεξεργασία συγκεκριμένων τρόπων με τους οποίους μπορεί η πρόνοια αυτή να 
υλοποιηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.026, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
13 Αυγούστου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Τα θέματα βιώσιμης κατανάλωσης και παραγωγής προωθούνται στο παρόν στάδιο μέσω της πολιτικής 
της Ε.Ε. για την πράσινη ανάπτυξη και την αποδοτικότητα των πόρων.  Συγκεκριμένα, με Ανακοίνωση της το 
2011 [COM(2011) 571] η Ε.Ε. έχει καθορίσει χάρτη πορείας για μια αποδοτική, από πλευράς πόρων, Ευρώπη 
με στόχο την υλοποίηση της εμβληματικής πρωτοβουλίας «Μια Ευρώπη που χρησιμοποιεί αποτελεσματικά 
τους πόρους» και η οποία εντάσσεται στα πλαίσια της Στρατηγικής Ευρώπη 2020.  Κεντρικό όραμα είναι ο 
μετασχηματισμός σε μια πράσινη, ανταγωνιστική οικονομία, με αποδοτική χρήση πόρων και χαμηλές 
εκπομπές άνθρακα. 

 Η βιώσιμη κατανάλωση και παραγωγή αποτελεί έναν από τους άξονες του χάρτη πορείας ο οποίος 
καθορίζει τις δράσεις που πρέπει να αναληφθούν τόσο από την Ε.Ε. όσο και από τα κράτη μέλη. 

 Οι δράσεις αυτές περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την ενίσχυση των Πράσινων ∆ημόσιων Συμβάσεων, την 
αξιολόγηση και προβολή των περιβαλλοντικών επιδόσεων προϊόντων, υπηρεσιών και εταιριών καθ’ όλη τη 
διάρκεια του κύκλου ζωής, τον καθορισμό πρόσθετων απαιτήσεων που αφορούν στην αποδοτικότητα των 
πόρων στο πλαίσιο της οδηγίας για τον οικολογικό σχεδιασμό και την πιθανή διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής 
της σε θέματα πέραν της ενέργειας, τη βελτίωση των συστημάτων οικολογικής σήμανσης.  Θα εξεταστούν 
επίσης μέτρα για επέκταση της ευθύνης των παραγωγών σε ολόκληρο τον κύκλο ζωής των προϊόντων που 
παράγουν, δράσεις για βελτιστοποίηση της αποδοτικότητας των συσκευασιών από πλευράς πόρων και οι 
δυνατότητες επιβράβευσης περιβαλλοντικά φιλικών προϊόντων σε επίπεδο αγοράς. 

 Άλλοι άξονες του χάρτη περιλαμβάνουν δράσεις για μετατροπή των αποβλήτων σε πόρους, στήριξη της 
έρευνας και της καινοτομίας, διαχείριση της βιοποικιλότητας και των οικοσυστημικών υπηρεσιών, των υδάτινων 
πόρων, των εδαφικών και θαλάσσιων πόρων και της ατμόσφαιρας.  Βασικοί τομείς θεωρούνται η αντιμετώπιση 
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του προβλήματος της παραγωγής και κατανάλωσης τροφίμων και των αποβλήτων τους, η βελτίωση της 
αποδοτικότητας των κτιρίων και η διασφάλιση της αποδοτικής διακίνησης. 

 Για εφαρμογή μέρους των δράσεων που καθορίζονται στο χάρτη πορείας, η Ε.Ε. υπέβαλε τον Ιούνιο του 
2014 δέσμη μέτρων κάτω από τον τίτλο «κυκλική οικονομία» μέσα από την οποία αντιμετωπίζονται τρεις τομείς 
της βιομηχανίας, των οικοδομών και των τροφίμων.  Η δέσμη περιλαμβάνει συνδυασμό αριθμού νομοθετικών 
και μη νομοθετικών προτάσεων και συγκεκριμένα ανακοινώσεις που αφορούν την κυκλική οικονομία και τα 
μηδενικά απόβλητα, την αποδοτικότητα των πόρων στον τομέα των οικοδομών, την πράσινη απασχόληση, τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και τα απόβλητα τροφίμων, όπως και πρόταση οδηγίας για τροποποίηση 6 οδηγιών 
που αφορούν στα απόβλητα. 

 Στο εθνικό επίπεδο, κατόπιν σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. 76.375, ημερομηνίας 
23/1/2014), έχει ήδη ξεκινήσει διαδικασία ετοιμασίας Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Πράσινη Οικονομία, το 
οποίο θα αποτελέσει μια από τις κύριες πολιτικές του Υπουργείου στον τομέα του περιβάλλοντος. 

 Τη σύνταξη του Σχεδίου έχει αναλάβει, σύμφωνα με την Υπουργική Απόφαση, Συμβουλευτική Επιτροπή 
αποτελούμενη από τα Υπουργεία Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, Εσωτερικών και Συγκοινωνιών και Έργων, και το Τμήμα Περιβάλλοντος.  Το 
Σχέδιο αναμένεται να προωθηθεί για υιοθέτηση από το Υπουργικό Συμβούλιο στο εγγύς μέλλον. 

 Η μετέπειτα εφαρμογή του θα παρακολουθείται από Υπουργική Επιτροπή.  Στόχος είναι η τακτική 
αναθεώρηση του Σχεδίου με στόχο τη σταδιακή πρόοδο προς μια πράσινη οικονομία σύμφωνα και με τις 
πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το Σχέδιο θα περιλαμβάνει δράσεις μεταξύ άλλων σε τομείς διαχείρισης 
του φυσικού κεφαλαίου, της αποδοτικής χρήσης των πόρων στη βιομηχανία, τα κτίρια και τις μεταφορές, τη 
διαχείριση αποβλήτων, την ενέργεια και τον τουρισμό, και τις κλιματικές αλλαγές.  Το Σχέδιο ∆ράσης θα 
αποτελέσει το μέσο επίτευξης των στόχων της πράσινης οικονομίας, συμπεριλαμβανομένων της 
αποδοτικότητας των πόρων και της βιώσιμης κατανάλωσης και παραγωγής. 

 Σε ότι αφορά τα επί μέρους θέματα της Ανακοίνωσης [COM(2008) 397], πληροφορείσθε ότι πολλές από 
τις δράσεις που περιλαμβάνονται έχουν ήδη τεθεί σε εφαρμογή και προωθούνται.  Ο Κανονισμός για το 
οικολογικό σήμα έχει αντικατασταθεί το 2010 από τον Κανονισμό 66/2010/ΕΚ, ο οποίος έχει μεταφερθεί στο 
εθνικό δίκαιο.  Ο Κανονισμός για το EMAS έχει επίσης αντικατασταθεί από τον κανονισμό 1221/2009/ΕΚ και 
βρίσκεται σε εφαρμογή, ενώ πρόνοιες του που αφορούν τις σχετικές υποχρεώσεις της αρμόδιας αρχής έχουν 
μεταφερθεί στο εθνικό πλαίσιο με το Νόμο 10(Ι)/2012 για το EMAS.  Για την προώθηση των δύο εθελοντικών 
εργαλείων έχει ξεκινήσει από το 2013 εκστρατεία ενημέρωσης η οποία αρχικά θα επικεντρωθεί στην τουριστική 
βιομηχανία, ενώ έγινε και σχετική συμφωνία με το ΤΕΠΑΚ.  Ήδη σημαντικός αριθμός εταιριών βρίσκεται 
καταχωρισμένος στο μητρώο EMAS, ενώ το οικολογικό σήμα έχει απονεμηθεί σε ξενοδοχειακές μονάδες, 
προϊόντα καθαρισμού και χρώματα-βερνίκια. 

 Τέλος όσον αφορά τις πράσινες δημόσιες συμβάσεις, το Αναθεωρημένο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τις 
Πράσινες Συμβάσεις εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο (Αρ. Απ. 73.099 ημερομηνίας 31/1/2012) και 
εφαρμόζεται. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.061, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 2012-σύναψη συμφωνιών με Ιατρικά Κέντρα στην Κύπρο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.04.061 και ημερομηνία 26/8/2014 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζει “Το Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας που 
δεν προσφέρονται στο ∆ημόσιο Τομέα”. Με βάση τις πρόνοιες του πιο πάνω Σχεδίου δίνεται 
προτεραιότητα, εκεί που υπάρχει η δυνατότητα, αποστολής των ασθενών στον Ιδιωτικό Τομέα στην 
Κύπρο. 

2. Στα πλαίσια του Σχεδίου εξασφαλίζονται υπηρεσίες ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης που δεν μπορούν 
να προσφερθούν από τα κρατικά νοσηλευτήρια είτε γιατί δεν υπάρχει η ανάλογη εμπειρογνωμοσύνη είτε 
γιατί δεν υπάρχει ανάλογος απαιτούμενος εξοπλισμός είτε οι λίστες αναμονής είναι μεγάλες. 

3. Για κάλυψη των αναγκών η ∆ιεύθυνση Αγορών και Προμηθειών του Υπουργείου Υγείας προβαίνει στην 
προκήρυξη προσφοράς και ανάλογα όπου υπάρχει κατακύρωση στη σύναψη συμβολαίου αγοράς. 
Πολλές φορές οι συμβάσεις έχουν λήξει, χωρίς όμως να έχουν επαλειφθεί και οι αντίστοιχες ανάγκες.  
Σημειώνεται ότι η χρονική περίοδος για την οποία γίνεται αναφορά είναι το έτος 2012. 
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4. Την τελική απόφαση επιλογής του Ιδιωτικού Κέντρου την έχει ο ασθενής ο οποίος καλείται να πληρώσει 
την οικονομική διαφορά, αν υπάρχει, μεταξύ του κέντρου που επέλεξε και του κόστους για το ∆ημόσιο 
στην συγκεκριμένη ιατρική πράξη, είτε αυτή απορρέει μέσα από ισχύον συμβόλαιο, είτε από συμβόλαιο 
που ήδη έχει λήξει. 

5. Το θέμα της σύναψης Συμφωνιών για την παροχή υπηρεσιών υγείας με ιατρικά κέντρα στην Κύπρο και 
εξωτερικό ρυθμίζεται με σχετικές πρόνοιες του άρθρου 4 του Σχεδίου.  Αντίγραφο του οποίου 
επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. Βάσει των προνοιών του άρθρου αυτού είναι δυνατό το δημόσιο να 
πληρώσει το κόστος με βάση το συμβόλαιο που έληξε.  Αυτό δίνει την δυνατότητα νομότυπα τα 
τιμολόγια των υπηρεσιών αυτών να εξετάζονται και να εγκρίνονται από την “Τμηματική Επιτροπή 
Αλλαγών και Απαιτήσεων” του Υπουργείου Υγείας ώστε να αποφεύγονται υπερχρεώσεις.  Στις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες δεν έχει συναφθεί ποτέ συμβόλαιο, το Υπουργείο ακολουθεί τις πρόνοιες 
του περί Προσφορών Νόμου ώστε να διασφαλίζεται η χαμηλότερη τιμή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.084, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.010.04.084 και ημερομηνία 27 Αυγούστου 
2014, με την οποία η κα Ειρήνη Χαραλαμπίδου, βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, ζητεί από 
τον Υπουργό Οικονομικών να πληροφορήσει την Βουλή των Αντιπροσώπων για συγκεκριμένα τραπεζικά 
θέματα, σας παραθέτω τα πιο κάτω: 

(α)  Η εγγραφή ή όχι κυμαινόμενης επιβάρυνσης, όπως και όλοι οι όροι δανειοδότησης, αποτελεί απόφαση 
της τράπεζας κατά τη δανειοδότηση. Συνεπώς, η πρακτική εγγραφής κυμαινόμενης επιβάρυνσης δεν 
υιοθετείτο πάντοτε, με αποτέλεσμα να υπάρχουν περιπτώσεις στις οποίες οι τράπεζες δεν είχαν 
κυμαινόμενη επιβάρυνση εις όφελός τους. Σε σχέση με το ερώτημα για δυνητική ευχέρεια των τραπεζών 
να εκποιήσουν τις περιουσίες των μεγαλοεταιρειών/μεγαλοοφειλετών που δεν πληρώνουν, οι τράπεζες 
έχουν τη δυνατότητα μέσω των κυμαινόμενων επιβαρύνσεων, να διορίζουν διαχειριστή για τις εν λόγω 
εταιρείες. Ωστόσο, παρότι ο διορισμός διαχειριστή υποβοηθά τη δυνατότητα των τραπεζών για εκποίηση 
των ακινήτων των δανειοληπτών, η εκποίηση ακινήτων παραμένει μια πολυσύνθετη διαδικασία. 

(β)  Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, στα πλαίσια των εποπτικών της καθηκόντων, ενημερώνεται για τις 
ενέργειες των τραπεζών σε σχέση με τα μέτρα που λαμβάνονται για διαχείριση του προβληματικού 
δανειακού χαρτοφυλακίου τους, και ανάκτηση των οφειλόμενων ποσών. Σε ορισμένες περιπτώσεις, οι 
ενέργειες αυτές περιλαμβάνουν και τον διορισμό διαχειριστή σε εταιρείες μέσω χρήσης ρητρών 
κυμαινόμενης επιβάρυνσης. Συνεπώς δεν επαφίεται στον Υπουργό Οικονομικών η ενεργοποίηση των 
ρητρών κυμαινόμενης επιβάρυνσης. 

(γ)  Σε ό,τι αφορά την αυτόματη εισαγωγή ρητρών κυμαινόμενης επιβάρυνσης σε συγκεκριμένα δάνεια, 
όπως αναφέρεται κα. στο (α), η εγγραφή κυμαινόμενης επιβάρυνσης, όπως και όλοι οι όροι 
δανειοδότησης, αποτελεί όρο που πρέπει να συμπεριλαμβάνεται στη σύμβαση δανείου που συνάπτεται 
μεταξύ τράπεζας και δανειολήπτη. 

(δ)  Ο διορισμός διαχειριστή ή παραλήπτη δεν είναι εφικτός σε περίπτωση που δεν έχουν υπογραφεί 
συμβάσεις για κυμαινόμενη επιβάρυνση μεταξύ της τράπεζας και της δανειζόμενης εταιρείας Επίσης, ο, 
κοινοποιήσεις των αποφάσεων για διορισμό διαχειριστή ή παραλήπτη δημοσιοποιούνται, κατά τη 
συνήθη πρακτική, στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και στον ημερήσιο τύπο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.110, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
16 Σεπτεμβρίου 2014 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

(α) Οι αρμόδιες αδειοδοτούσες αρχές ζήτησαν απόψεις από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για τις εγκαταστάσεις των εταιριών Halliburton and Geisel Ltd και 
SCYL Ltd στην Αραδίππου.  To Τμήμα Περιβάλλοντος αφού αξιολόγησε τα δεδομένα που υποβλήθηκαν 
μέσα στα πλαίσια διαβουλεύσεων και σε συνεργασία με τα εμπλεκόμενα Τμήματα, προχώρησε στη 
διατύπωση όρων κατασκευής και λειτουργίας των υπό αναφορά εγκαταστάσεων. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος εξέτασε κατά πόσο οι δραστηριότητες των εν λόγω εταιρειών 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
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Ορισμένα Έργα Νόμων του 2005 έως 2014.  Κατά την εξέταση των στοιχείων που υποβλήθηκαν και 
σύμφωνα με αυτά, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι οι δραστηριότητες των εν λόγω εταιρειών δεν 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των εν λόγω Νόμων. 

(β) Για τις αναπτύξεις της εταιρίας ΕΝΙ στο λιμενικό χώρο Λάρνακας, οι οποίες εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής των περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμων του 
2005 έως 2014, υποβλήθηκαν σχετικές Προκαταρκτικές Εκθέσεις Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) και εκδόθηκε μια ενιαία Περιβαλλοντική Έγκριση η οποία καλύπτει όλες τις 
δραστηριότητες που θα διεξάγονται εκεί (αποθήκευση χημικών, παραγωγή ρευστών γεώτρησης, 
αποθήκευση κυλινδρικών περιβλημάτων θωράκισης φρεατίων, καθαρισμός, επικάλυψη και επιδιόρθωση 
κυλινδρικών περιβλημάτων και προσωρινή αποθήκευση άδειων μεταλλικών εμπορευματοκιβωτίων). 

 Η Περιβαλλοντική Έγκριση έχει διάρκεια μέχρι και τη λήξη της άδειας χρήσης του χώρου που δόθηκε 
στην εταιρεία από την Αρχή Λιμένων Κύπρου (τέλος Αυγούστου 2016).  Σε περίπτωση ανάγκης 
επέκτασης της διάρκειας λειτουργίας των έργων στο συγκεκριμένο χώρο, θα πρέπει να υποβληθεί 
σχετικό αίτημα προς την Περιβαλλοντική Αρχή με παράλληλη ενημέρωση της Τοπικής Αρχής. 

(γ) Όσον αφορά την επέκταση του Λιμένα Λεμεσού με σκοπό τη δημιουργία χώρου για εγκατάσταση των 
βιομηχανιών υδρογονανθράκων, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δεν 
είχε σχετική επίσημη ενημέρωση. Ωστόσο, σε περίπτωση που αυτό θα ισχύσει τότε θα πρέπει να 
αξιολογηθεί κατά πόσον εμπίπτει στον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα Νόμο του 2005 (Ν.140(Ι)/2005 έως 2014). 

(δ) Σε σχέση με το Master Plan για το ενεργειακό κέντρο Βασιλικού και την πρόβλεψη χώρων εντός αυτού 
για την εγκατάσταση βιομηχανιών σχετικών με τις γεωτρήσεις, το Υπουργείο Γεωργίας δεν μπορεί να 
τοποθετηθεί καθώς δεν αποτελεί την Αρμόδια Αρχή. 

 Ωστόσο, είναι γνωστό ότι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εκπονεί 
Στρατηγική Μελέτη για το Master Plan του Βασιλικού, η οποία θα πρέπει, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμου του 2005 
(Ν.102(Ι)/2005), να εξετάζει και συνεκτιμά την αλληλεπίδραση και τις επιπτώσεις των 
προγραμματιζόμενων αναπτύξεων και των άλλων πιθανών μελλοντικών αναπτύξεων που δύνανται να 
χωροθετηθούν στην περιοχή. 

 Επίσης, η εν λόγω μελέτη θα πρέπει να λαμβάνει υπόψη τα θέματα ασφάλειας και το δυνητικό 
επηρεασμό της ευρύτερης περιοχής και ειδικά των κοινοτήτων που γειτνιάζουν με την περιοχή και των 
πιο πάνω παραμέτρων, από ατυχήματα μεγάλης κλίμακας (διαρροές, φωτιά, έκρηξη, κλπ). 

(ε) Το Υπουργείο Γεωργίας δεν αποτελεί την Αρμόδια Αρχή για την εκπόνηση Στρατηγικού Σχεδιασμού για 
την εγκατάσταση των βιομηχανιών εξυπηρέτησης των γεωτρήσεων.  Ωστόσο, σε περίπτωση που θα 
εκπονηθεί Στρατηγικός Σχεδιασμός για αυτό το σκοπό, τότε θα πρέπει να εξετασθεί από το αρμόδιο 
Τμήμα του Υπουργείου κατά πόσο απαιτείται η ετοιμασία Στρατηγικής Μελέτης Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Άρθρου 5 του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμου του 2005 (Ν.102(Ι)/2005). 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.117, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.04.117 και ημερομηνία 16 Σεπτεμβρίου, 
2014, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το οικονομικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας 
στην Οικογένεια σε σχέση με την ανέγερση του νέου χώρου φιλοξενίας/καταφυγίου θυμάτων τέθηκε και στον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, στα πλαίσια μεταξύ τους συνάντησης που πραγματοποιήθηκε 
στις 2 Οκτωβρίου 2014. 

3. Στην ίδια συνάντηση, η Πρόεδρος του Συνδέσμου ενημέρωσε τον Υπουργό ότι θα ζητήσει με επιστολή 
της προς τον Υπουργό Οικονομικών την εξαίρεση καταβολής του ΦΠΑ επί των πληρωμών του εργολάβου, 
που ανέρχεται σε €145.708,15, ενέργεια η οποία συνεπάγεται εξοικονόμηση σημαντικού ποσού, το οποίο θα 
διατεθεί για σκοπούς ανέγερσης και λειτουργίας του καταφυγίου. 

4. Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως υποσχέθηκε να συζητήσει το θέμα με τον Υπουργό 
Οικονομικών και να στηρίξει το αίτημα του Συνδέσμου ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου, όταν το θέμα θα 
τεθεί προς συζήτηση για λήψη απόφασης, αφού το θεωρεί καθόλα δικαιολογημένο, λαμβάνοντας υπόψη: 

(α)  το σημαντικό έργο που επιτελεί ο Σύνδεσμος στον τόπο μας από το 1990, 
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(β)  το γεγονός ότι τυχόν αδυναμία εκπλήρωσης των οικονομικών υποχρεώσεων του Συνδέσμου 
συνεπάγεται τη μη ολοκλήρωση του έργου εντός των συμφωνηθέντων χρονοδιαγραμμάτων, με 
συνέπεια την επιστροφή του ποσού που έλαβε ως χορηγία μέσω των Norway Grants και  

(γ)  ότι το καταφύγιο θυμάτων θα ανεγερθεί σε κρατική γη, οπόταν θ’ αποτελεί κρατική ιδιοκτησία/περιουσία. 

  Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργικό Συμβούλιο κατόπιν Πρότασης του Υπουργείου Οικονομικών, 
ενέκρινε την παραχώρηση «κατά χάριν» οικονομικής βοήθειας στο Σύνδεσμο Πρόληψης και Αντιμετώπισης 
της Βίας στην Οικογένεια ύψους €145.708,15 με σκοπό την εξόφληση της οφειλής του προς το ΦΠΑ από την 
ανέγερση του καταφυγίου.  Η αποδέσμευση του συνολικού ποσού θα είναι ανάλογη με την πρόοδο του έργου, 
βάσει σχετικών διατακτικών από τον επιβλέποντα μηχανικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.118, ημερομηνίας 12 
Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.118 και ημερ. 16/09/2014 σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με το ερώτημα που τέθηκε από τον αξιότιμο 
βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη: 

 Η αντιμετώπιση της ακρίβειας είναι θέμα υψίστης προτεραιότητας για το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού καθώς οι τιμές βασικών καταναλωτικών αγαθών, όπως είναι τα 
γαλακτοκομικά προϊόντα, επηρεάζουν σε σημαντικό βαθμό την ευημερία των καταναλωτών. 

 Το Υπουργείο, λαμβάνοντας υπόψη τις συνθήκες της αγοράς στη δεδομένη στιγμή, εξέδωσε, κατά τη 
διάρκεια του προηγούμενου έτους, πέντε διαδοχικά ∆ιατάγματα για τον καθορισμό ανώτατων χονδρικών και 
λιανικών τιμών πώλησης του φρέσκου παστεριωμένου αγελαδινού γάλακτος, διάρκειας 45 ημερών το κάθε 
ένα, με σκοπό την προστασία των καταναλωτών και τη συγκράτηση των τιμών πώλησης του φρέσκου 
γάλακτος. Αξιολογώντας τα αποτελέσματα της εφαρμογής του μέτρου αυτού, το Υπουργείο εκτιμά ότι ο 
καθορισμός ανώτατων τιμών πώλησης, τη δεδομένη χρονική περίοδο, λειτούργησε προς όφελος των 
καταναλωτών αφού αποτράπηκαν ανεπιθύμητες αυξήσεις τιμών. 

 Περαιτέρω το Υπουργείο, με στόχο τη διαφάνεια και την παρακολούθηση των τιμών κατά μήκος της 
εφοδιαστικής αλυσίδας, διεξάγει και δημοσιεύει Παρατηρητήρια Τιμών. Τα Παρατηρητήρια Τιμών αφορούν στη 
λήψη, στη διαχρονική παρακολούθηση και στη συγκριτική αξιολόγηση των τιμών βασικών καταναλωτικών 
προϊόντων καθημερινής χρήσης, τα οποία πωλούνται σε μεγάλο αριθμό εμπορικών υποστατικών παγκυπρίως 
(π.χ. υπεραγορές, αρτοποιεία, κρεοπωλεία και φρουταρίες).  Η δημοσίευση των στοιχείων που 
συγκεντρώνονται μέσω των Παρατηρητηρίων Τιμών, αφενός μεν βοηθά τους καταναλωτές να συγκρίνουν τιμές 
και να προβαίνουν στις πιο συμφέρουσες για αυτούς αγορές και αφετέρου αυξάνουν τον ανταγωνισμό μεταξύ 
των επιχειρήσεων.  Η δημοσίευση των Παρατηρητηρίων Τιμών λειτουργεί και ως ένα μέσο εφαρμογής του 
λεγόμενου “Name and Shame” αφού οι καταναλωτές είναι σε θέση με τη σύγκριση των τιμών να απορρίψουν 
τα ακριβότερα υποστατικά. 

 Πέρα όμως από τις προσπάθειες που καταβάλλονται για συγκράτηση και μείωση των τιμών βασικών 
καταναλωτικών αγαθών, όπως είναι τα γαλακτοκομικά προϊόντα, είναι σημαντικό να λαμβάνουμε υπόψη ότι η 
κυπριακή οικονομία λόγω της δομής και της φύσης της επηρεάζεται σε πολύ μεγάλο βαθμό από εξωγενείς, και 
σε αρκετές περιπτώσεις απρόβλεπτους, παράγοντες όπως είναι οι συναλλαγματικές ισοτιμίες και οι τιμές των 
πρώτων υλών.  Παράλληλα, δεν θα πρέπει να παραβλέπεται ότι η Κύπρος είναι μια μικρή, νησιωτική και 
εισαγωγική χώρα, γεγονός που αφενός αυξάνει το κόστος εισαγωγής των προϊόντων και αφετέρου δυσχεραίνει 
την ανάπτυξη οικονομιών κλίμακας και του ανταγωνισμού. Ως εκ τούτου, η διαμόρφωση των τιμών στην 
Κύπρο εξαρτάται σε πολύ μεγάλο βαθμό είτε από ανεξέλεγκτους παράγοντες είτε από συνθήκες που είναι 
δύσκολο να αλλάξουν.  Η πρόσφατη απόφαση της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) και η επιβολή 
προστίμου στον Παγκύπριο Οργανισμό Αγελαδοτρόφων (ΠΟΑ) για τις αντιανταγωνιστικές πρακτικές του στην 
αγορά γάλακτος αναμένεται να βελτιώσει την συμπεριφορά των παιχτών στην αγορά. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
διαβεβαιώνει ότι θα συνεχίσει να παρακολουθεί την εξέλιξη των τιμών πώλησης βασικών καταναλωτικών 
αγαθών, όπως είναι τα γαλακτοκομικά προϊόντα, και δεν θα διστάσει να παρέμβει δυναμικά προκειμένου να 
διασφαλίσει τα συμφέροντα των καταναλωτών και ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.139, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
25 Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας επισυνάπτω 
πίνακα με τις ποσότητες του ανακυκλωμένου νερού που διατέθηκαν στη θάλασσα τα τελευταία πέντε χρόνια. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.141, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
30 Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ως ο Φορέας Εκμετάλλευσης της ∆ιάθεσης των Επεξεργασμένων 
Λυμάτων από το Σταθμό Επεξεργασίας Αστικών Λυμάτων Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας διενεργεί τους 
ελέγχους των ποιοτικών χαρακτηριστικών των επεξεργασμένων λυμάτων που απαιτούνται σύμφωνα με την 
Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων Αρ. 85/2008.  Η συχνότητα των ελέγχων και τα απαιτούμενα ποιοτικά 
χαρακτηριστικά παρουσιάζονται στον επισυναπτόμενο Πίνακα 1.  Σε περίπτωση που εντοπιστούν 
οποιεσδήποτε αποκλίσεις ενημερώνεται σχετικά το αρμόδιο Συμβούλιο Αποχετεύσεων ούτως ώστε να μπορεί 
να λάβει τα κατάλληλα μέτρα για τη διερεύνηση και επίλυση του προβλήματος.  Το σύνολο των αναλύσεων 
κοινοποιείται επίσης και στο Τμήμα Γεωργίας. 

 Από τις αναλύσεις που αφορούν την ποιότητα του ανακυκλωμένου νερού παρατηρείται ότι όλες οι 
παράμετροι της Άδειας Απόρριψης βρίσκονται εντός απαιτούμενων προδιαγραφών εκτός από τα χλωριούχα 
που παρουσιάζονται υψηλότερα από τα ανώτατα όρια.  Για το λόγο ότι πρόκειται για θέμα που αφορά στη 
διαχείριση του δικτύου συλλογής των λυμάτων, έχουν ερωτηθεί σχετικά τα Συμβούλια Αποχετεύσεων 
Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας και αναμένεται η απάντηση τους προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Επιπρόσθετα των παραπάνω για σκοπούς ελέγχου της ποιότητας του νερού που χρησιμοποιείται για 
άρδευση διενεργούνται επίσης δειγματοληπτικά αναλύσεις για τον έλεγχο της ποιότητας του ανακυκλωμένου 
νερού στο σημείο άρδευσης και σε περίπτωση διαπίστωσης αποκλίσεων ενημερώνεται σχετικά το αρμόδιο 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων για σκοπούς καλύτερης συντήρησης του δικτύου άρδευσης. 

 Σε ό,τι αφορά στη χρήση του ανακυκλωμένου νερού για την άρδευση συγκεκριμένων ειδών φυτειών 
σημειώνεται ότι το Τμήμα Γεωργίας παρέχει την κατάλληλη καθοδήγηση προς τους γεωργούς σε ό,τι αφορά 
στην εφαρμογή κατάλληλων διαχειριστικών μέτρων περιλαμβανομένων του καταλληλότερου τρόπου και 
ωραρίου άρδευσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.179, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας, με ημερομηνία 14 Οκτωβρίου 2014, 
και με αριθμό φακέλου 23.06.010.04.179, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή αναφέρεται σε δύο σκέλη: 

Α)  Στο προληπτικό πρόγραμμα και ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) που 
αφορούν στην πρόληψη και αντιμετώπιση της μαθητικής παραβατικής συμπεριφοράς και, 

Β)  Στα μέτρα ασφάλειας των σχολικών μονάδων που λαμβάνει το Υ.Π.Π. 

2.  Όσον αφορά το 1° σκέλος της ερώτησης αναφέρω ότι στο Υ.Π.Π. λειτουργούν οι πιο κάτω υπηρεσίες: 

Συντονιστική Επιτροπή Αγωγής Υγείας και Πολιτότητας (ΣΕΑΥΠ) 

Η ΣΕΑΥΠ σύμφωνα με τους όρους εντολής της: 

• έχει την ευθύνη συντονισμού και καθοδήγησης σε θέματα αγωγής υγείας, τόσο σε επίπεδο 
Υπουργείου όσο και σε επίπεδο σχολικών μονάδων όλων των βαθμίδων. 

•  εργάζεται για την προώθηση και αξιολόγηση της προληπτικής στρατηγικής στα σχολεία όπως αυτή 
οριοθετείται από την Εθνική Στρατηγική για την Αντιμετώπιση της Εξάρτησης από Παράνομες 
Ουσίες και την Επιβλαβή Χρήση του Αλκοόλ. 

Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας (ΥΕΨ) 
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Αποστολή της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας είναι η προστασία και προαγωγή της ψυχικής υγείας και 
η ολόπλευρη ανάπτυξη του κάθε ατόμου που μετέχει στο εκπαιδευτικό σύστημα, καθώς επίσης και η 
διευκόλυνση της μάθησης όλων των παιδιών και εφήβων. 

Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ) 

Ως κύριο στόχο έχει την προσωπική, κοινωνική, εκπαιδευτική και επαγγελματική ανάπτυξη των μαθητών και 
άλλων ατόμων. 

Παιδαγωγικό Ινστιτούτο (Π.Ι.) 

Αποστολή του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου είναι να μεριμνά για τη συνεχή επιμόρφωση των εκπαιδευτικών όλων 
των βαθμίδων, να τους ενημερώνει για τις σύγχρονες τάσεις στην εκπαίδευση, να τεκμηριώνει ερευνητικά και 
θεωρητικά την ακολουθητέα εκπαιδευτική πολιτική και να διευκολύνει τους εκπαιδευτικούς στην προσπάθειά 
τους για επαγγελματική και προσωπική ανάπτυξη. 

Γραφείο Προγραμμάτων Αγωγής Υγείας 

Σκοπός των προγραμμάτων Αγωγής Υγείας είναι η προάσπιση, η βελτίωση, και η προαγωγή της σωματικής, 
ψυχικής και κοινωνικής ευεξίας των μαθητών/τριών, αφενός μεν με την ενδυνάμωση της προσωπικότητάς 
τους, αφετέρου δε με την αναβάθμιση του κοινωνικού και φυσικού περιβάλλοντός τους.  Η Αγωγή Υγείας 
αποτελεί την ενδεδειγμένη προληπτική προσέγγιση στο χώρο της εκπαίδευσης στην αντιμετώπιση 
προβλημάτων που αφορούν στις διαπροσωπικές σχέσεις, στην αντικοινωνική συμπεριφορά, στην 
παραβατικότητα, στο κάπνισμα, στο αλκοόλ, στα ναρκωτικά, στα σεξουαλικά μεταδιδόμενα νοσήματα, στην 
παχυσαρκία, στην οδική ασφάλεια καθώς και στο ρατσισμό. 

Ομάδα Άμεσης Παρέμβασης (ΟΑΠ) 

Στο Υ.Π.Π. λειτουργεί η ΟΑΠ η οποία συμβάλλει στην αντιμετώπιση αιτημάτων από τα σχολεία αλλά και στην 
ανάπτυξη πολιτικής σε θέματα που αφορούν στην πρόληψη και αντιμετώπιση της παραβατικότητας. 

Παρατηρητήριο για τη Βία στο Σχολείο 

Οι όροι εντολής του Παρατηρητηρίου περιλαμβάνουν: 

• Τη μέτρηση και παρακολούθηση της έκτασης του φαινομένου της βίας στο σχολείο 

• Τη σωστή ενημέρωση της κυπριακής κοινωνίας για το θέμα της βίας 

• Τη διάχυση καλών πρακτικών αντιμετώπισης της βίας στο σχολείο 

• Την επιμόρφωση εκπαιδευτικών, στελεχών εκπαίδευσης και άλλων ειδικοτήτων σε θέματα βίας 
 στο σχολείο 

Συνεργαζόμενες Υπηρεσίες με το Υ.Π.Π. 

Ταυτόχρονα το Υ.Π.Π. συνεργάζεται με τις πιο κάτω υπηρεσίες: 

• Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 

• Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου 

• Γραφείο Επίτροπου ∆ιοικήσεως - Αρχή κατά των ∆ιακρίσεων 

• Hope for Children UNCRC Policy Center 

• Αντιπροσωπεία στην Κύπρο της Ύπατης Αρμοστείας του ΟΗΕ για τους  Πρόσφυγες 

• Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου 

• Κυπριακός Σύνδεσμος Οικογενειακού Προγραμματισμού 

• Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια 

• Κυπριακό Κέντρο Ασφαλούς ∆ιαδικτύου CyberEthics 

3.  Όσον αφορά το 2° σκέλος της ερώτησης αναφέρω ότι στο Υ.Π.Π. λειτουργούν οι πιο κάτω υπηρεσίες: 

Γραφείο Πολιτικής Άμυνας Ασφάλειας και Υγείας 

Το Γραφείο έχει ως αποστολή του τη δημιουργία ενός ασφαλούς και υγιούς περιβάλλοντος για όλους τους 
εργαζόμενους στα εκπαιδευτικά ιδρύματα και υπηρεσίες, καθώς επίσης και τους μαθητές και μαθήτριες που 
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φοιτούν στα δημόσια σχολεία.  Παράλληλα, μεριμνά για την έγκαιρη και αποτελεσματική αντίδραση των 
σχολείων σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης. 

Τεχνικές Υπηρεσίες 

Οι δραστηριότητες του τμήματος σχετίζονται με τις εξελίξεις στα σχολικά κτίρια, υποστηρίζοντας το επίπεδο 
της εκπαίδευσης λαμβάνοντας υπόψη εκπαιδευτικές και τεχνικές απαιτήσεις. 

Οι δύο πιο πάνω υπηρεσίες, σε συνεργασία με τις διευθύνσεις του Υ.Π.Π., στη βάση της συχνότητας των 
κρουσμάτων παραβατικής συμπεριφοράς, ζημιών ή και διαρρήξεων στα σχολεία, καθώς και μετά από μελέτη 
του σχολικού χώρου, προτείνουν την εφαρμογή σειράς μέτρων ασφάλειας που περιλαμβάνουν: 

• Εγκατάσταση συστήματος συναγερμού 

• Εγκατάσταση προβολέων για νυκτερινό φωτισμό 

• Τοποθέτηση υψηλής περίφραξης 

• Τοποθέτηση μεταλλικών σχαρών στα πορτοπαράθυρα 

• Τοποθέτηση κλειδαριών ασφαλείας σε αίθουσες με ακριβό εξοπλισμό 

• ∆ιενέργεια περιπολιών από την Αστυνομία, κατόπιν συνεννόησης με την οικεία Αστυνομική 
∆ιεύθυνση 

• Αγορά υπηρεσιών από ιδιωτική ασφάλεια 

Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόθεση για αναθεώρηση των υφιστάμενων μέτρων. 

4. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.193, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι δυο αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 23.2.1989 και 28.9.1989 που αφορούσαν 
στην παραχώρηση χερσαίου λιμενικού χώρου εμβαδού 13 περίπου σκαλών στο Λιμάνι Λάρνακας για τις 
ανάγκες της Μαρίνας απασχόλησαν εκτεταμένα την Αρχή. 

 Βάσει σχετικών νομικών γνωματεύσεων που είχαν δοθεί κατά το ουσιώδες χρονικό διάστημα στην Αρχή, 
οι εν λόγω αποφάσεις κρίθηκαν ως παράνομες “ultra vires”, αφού παραβίαζαν σαφείς πρόνοιες του Νόμου της 
Αρχής. 

 Ειδικότερα, η έκταση γης, στην οποία αφορούσαν οι δυο αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, 
περιλαμβάνεται στην ακίνητη ιδιοκτησία που έχει μεταβιβασθεί στην Αρχή με διάταγμα του Υπουργικού 
Συμβουλίου (Κ.∆.Π. 168/76) που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας την 1.8.1976.  Η 
διάθεση ακίνητης περιουσίας της Αρχής μπορεί να γίνει μόνο με βάση τις πρόνοιες του περί Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμου (Ν. 38/73) και ειδικότερα του άρθρου 10(2) (η) του Νόμου.  ∆ηλαδή η πώληση, εκμίσθωση ή 
άλλη διάθεση ακίνητης περιουσίας της Αρχής μπορεί να διενεργηθεί από αυτήν με την έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, αλλά μόνο προκειμένου για ακίνητη ιδιοκτησία, η οποία πρώτα κρίνεται, από την Αρχή, ως μη 
αναγκαία για τους σκοπούς της. 

 Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής, ουδέποτε αποφάσισε για την μη αναγκαιότητα της υπό αναφορά 
περιουσίας.  Η υπόθεση αυτή τέθηκε τότε ενώπιον του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο 
συμφώνησε με τις θέσεις της Αρχής και αποφασίστηκε η μη υλοποίηση των εν λόγω αποφάσεων. 

 Σημειώνεται ότι, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού πρόσφατα και, παρά το γεγονός, ότι υπάρχει σε 
εξέλιξη η διαδικασία ανάληψης τόσο του Λιμανιού όσο και της Μαρίνας Λάρνακας από Στρατηγικό Επενδυτή, 
επανέφερε το θέμα της παραχώρησης των 13 σκαλών.  Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής, αφού επανεξέτασε 
το όλο θέμα, επαναβεβαίωσε τις προηγούμενες σχετικές αποφάσεις του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.229, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.234, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα 
ακόλουθα: 

2. Μετά την κύρωση της Σύμβασης του ΟΗΕ για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία το 2011, η υφιστάμενη νομοθεσία για την προσβασιμότητα των δημόσιων κτηρίων και τη 
διευκόλυνση της πρόσβασης των εργαζομένων με αναπηρίες στους χώρους εργασίας τους, έχει ενισχυθεί 
ακόμα περισσότερο. 

3. Αρμόδιος για την παροχή εύλογων προσαρμογών με σκοπό την απρόσκοπτη πρόσβαση των ατόμων 
με αναπηρίες στην εργασία τους καθώς και την εκτέλεση των καθηκόντων τους χωρίς κανένα εμπόδιο, είναι ο 
εκάστοτε εργοδότης.  Στην περίπτωση στην οποία αναφέρεται η Ερώτηση, αρμόδιο για τη λήψη διορθωτικών 
μέτρων είναι το Υπουργείο Υγείας. 

4. Πρόσθετα, σημειώνεται ότι το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως ο κεντρικός φορέας για τον συντονισμό, την υλοποίηση, 
την παρακολούθηση και τον έλεγχο των πολιτικών για τα άτομα με αναπηρίες στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
όταν ενημερωθεί για την ύπαρξη εμποδίων πρόσβασης στους χώρους εργασίας από άτομα με αναπηρίες, 
απευθύνεται στους εκάστοτε εργοδότες, ενημερώνοντας τους για την υποχρέωσή τους για λήψη των 
απαιτούμενων διορθωτικών μέτρων.  Στην προκειμένη περίπτωση, το Υπουργείο Υγείας είναι μέλος των 
Τεχνικών Θεματικών Επιτροπών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.238, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση που αποστάληκε στο Υπουργείο αυτό στις 
5/11/14 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το θέμα της προσβασιμότητας των ατόμων με αναπηρίες σε 
αθλητικές εγκαταστάσεις (γήπεδα) αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.  Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως ο κεντρικός 
φορέας για τον συντονισμό, την υλοποίηση, την παρακολούθηση και τον έλεγχο των πολιτικών για τα άτομα με 
αναπηρίες στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, έμμεσα ασκεί υποστηρικτικό ρόλο και υποδεικνύει την ανάγκη λήψης 
διορθωτικών μέτρων προς βελτίωση της προσβασιμότητας των ατόμων με αναπηρίες σε τέτοιες 
εγκαταστάσεις. 

2. Ωστόσο, στην προκειμένη περίπτωση, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, είναι μέλος των Τεχνικών 
Θεματικών Επιτροπών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.268, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με 
αρ. 23.06.010.04.268, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείo Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 
19.11.2014 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τους χειρισμούς του Υπουργείου για επίλυση 
του προβλήματος φερεγγυότητας που αντιμετωπίζουν οι προσφυγές στους οποίους δόθηκε οικόπεδο 
αυτοστέγασης: 

2. Το θέμα που έχει προκύψει με την άρνηση του Οργανισμού Χρηματοδότησης Στέγης να παραχωρεί 
δάνεια σε εκτοπισθέντες δικαιούχους οικοπέδων σε Συνοικισμούς Αυτοστέγασης με εξασφάλιση την 
εκχώρηση δικαιωμάτων επί των εν λόγω οικοπέδων έχει τύχει ενδελεχούς μελέτης από το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε συνεργασία με το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

3. Με σκοπό την επίλυση του προβλήματος που έχει παρουσιαστεί, έχει υποβληθεί και εγκριθεί πρόσφατα 
σχετική πρόταση από το Υπουργικό Συμβούλιο με την οποία επιτρέπει στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας να προχωρεί με την έκδοση και μεταγραφή τίτλων ιδιοκτησίας σε εκτοπισθέντες 
δικαιούχους σε Συνοικισμούς Αυτοστέγασης, με είδος ιδιοκτησίας “οικόπεδο”, στις περιπτώσεις όπου 
δεν έχει ανεγερθεί ακόμη ή βρίσκεται υπό ανέγερση η οικιστική μονάδα, για την ανέγερση της οποίας 
πρέπει να εξασφαλιστεί δανειοδότηση από χρηματοπιστωτικό ίδρυμα.  Νοείται, ότι η μεταγραφή του 
τίτλου στο όνομα του δικαιούχου εκτοπισθέντα θα πρέπει να γίνεται ταυτόχρονα με την εγγραφή της 
υποθήκης, για εξασφάλιση του οικιστικού δανείου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.270, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

  «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

  Έχουν ετοιμαστεί οι Τεχνικές Προδιαγραφές του διαγωνισμού για την αγορά και εγκατάσταση τριών (3) 
γερανογεφυρών.  Σύμφωνα με τον Προϋπολογισμό της Αρχής του 2014, Κεφάλαιο 3, Άρθρο 2-14105(04) 
“ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της”.  Το 
απαιτούμενο κονδύλι για το εν λόγω έργο περιλήφθηκε και στον Προϋπολογισμό της Αρχής για το 2015, ο 
οποίος ακόμα δεν έχει ψηφιστεί. 

  Η προληπτική/διορθωτική συντήρηση των έξι υφιστάμενων γερανογεφυρών καθώς επίσης όλου του 
ηλεκτρικού, ηλεκτρονικού και μηχανολογικού εξοπλισμού, συμπεριλαμβανομένων όλων των μηχανημάτων, 
γίνεται από τις τεχνικές υπηρεσίες της Αρχής του Κλάδου Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας στη βάση ετήσιου 
προγράμματος. 

  Όσον αφορά στις εξειδικευμένες εργασίες κυρίως των ηλεκτρονικών συστημάτων, όπου οι τεχνικοί 
αδυνατούν να ανταποκριθούν, η Αρχή έχει συνάψει συμβόλαιο προληπτικής/διορθωτικής συντήρησης με 
αναγνωρισμένους Ευρωπαϊκούς οίκους. 

 Με την αφυπηρέτηση βασικών λειτουργών του Κλάδου, όπως του Προϊστάμενου Κλάδου 
Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας, του Ηλεκτρολόγου Μηχανικού και άλλων Τεχνικών και Τεχνιτών δημιουργούνται 
προβλήματα στελέχωσης του Κλάδου Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας. 

  Η Αρχή μέσα στα πλαίσια που της επιτρέπουν οι νόμοι και οι αποφάσεις της Βουλής σχετικά με τις 
προσλήψεις, καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια να καλύψει τα κενά που δημιουργούνται σε όλους τους 
κλάδους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.283, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  ∆ιάβρωση στην παραλιακή περιοχή Αργάκας 

  Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.04.283 και ημερομηνία 25.11.2014, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η παραλιακή περιοχή Αργάκας έχει εξεταστεί στα πλαίσια της Μελέτης για την προστασία και βελτίωση 
της ακτής της ευρύτερης παράκτιας περιοχής του Κόλπου Χρυσοχούς, συνολικού μήκους 38 χλμ, που 
εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

3. Ως περιοχή προτεραιότητας για τον Κόλπο Χρυσοχούς καθορίστηκε, με βασικό κριτήριο την έκταση και 
το ρυθμό διάβρωσης, το τμήμα της ακτής ανατολικά του αλιευτικού καταφυγίου Λατσιού, μήκους 3 χλμ 
περίπου, όπου προβλέπεται στο Γενικό Σχέδιο η κατασκευή συνολικά 14 παράλληλων κυματοθραυστών.  Τα 
έργα αυτά προωθούνται σταδιακά κατά φάσεις.  Μέσα στο 2010 συμπληρώθηκαν τα έργα της Α΄ Φάσης (4 
παράλληλοι κυματοθραύστες και θωράκιση ακτής μήκους 220 μ.).  Το 2015 προγραμματίζεται η προώθηση 
της Β΄ Φάσης, που προνοεί την συμπλήρωση των έργων προτεραιότητας στον κόλπο, με την έναρξη 
κατασκευής των υπόλοιπων 10 παράλληλων κυματοθραυστών (έχει συμπεριληφθεί σχετική πρόνοια στον 
Προϋπολογισμό του 2015). 

4. Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Αργάκας προνοεί την κατασκευή παράλληλων ίσαλων 
κυματοθραυστών σε τμήμα της ακτής με σκοπό τη δημιουργία κοινοτικής παραλίας.  Σημειώνεται ότι δεν έχει 
γίνει λεπτομερής μελέτη για την περιοχή, η οποία μεταξύ άλλων θα συμπεριλάβει τα κατασκευαστικά σχέδια 
και τις περιβαλλοντικές μελέτες. 

5. Σημειώνεται ότι λόγω και της υφιστάμενης οικονομικής κατάστασης, στους προϋπολογισμούς του 2015 
δεν έχει συμπεριληφθεί οποιαδήποτε πρόνοια για την προώθηση της σχετικής μελέτης. 

6. Η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου στις υπόλοιπες περιοχές του Κόλπου Χρυσοχούς, 
συμπεριλαμβανομένης και της περιοχής Αργάκας, θα προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο, μετά την 
ολοκλήρωση της κατασκευής των κυματοθραυστών στις περιοχές προτεραιότητας που έχουν επιλεγεί βάσει 
ενός μακροχρόνιου ιεραρχημένου προγράμματος που καταρτίστηκε για όλες τις ακτές της Κύπρου, σε 
συνάρτηση και με τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.296, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Βαρνάβα 

  Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.302, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξης επεξεργάζεται το καταστατικό το οποίο θα διέπει την 
σύσταση και λειτουργία του Συμβουλίου Επιμόρφωσης ∆ικαστών και ∆ικηγόρων το οποίο θα έχει 
σκοπό: 

α. Την επιμόρφωση των δικαστών, δικηγόρων της Νομικής Υπηρεσίας και των μελών του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

β. Την οργάνωση του τομέα της εκπαίδευσης και μετεκπαίδευσης όλων των δικαστών και 
δικηγόρων. 

γ. Την διοργάνωση επιμορφωτικών σεμιναρίων, τόσο για Κυπρίους, όσο και Ευρωπαίους δικαστές 
και νομικούς. 

δ. Την αξιοποίηση κονδυλίων από ευρωπαϊκά προγράμματα για σκοπούς επιμόρφωσης όπως είναι 
τα Προγράμματα ∆ικαιοσύνης, Criminal Justice, EJTN. 

2. Μετά την έγκριση του καταστατικού από το Υπουργικό Συμβούλιο και τη σύσταση του Συμβουλίου 
Επιμόρφωσης θα υποβληθεί εισήγηση για εξασφάλιση κονδυλίων από χρηματοδοτικά προγράμματα της 
Ε.Ε. και για τα οποία ο Υπουργός είναι σε επικοινωνία με την αρμόδια Επίτροπο. 

3. Εν τω μεταξύ η επιμόρφωση των δικαστών συνεχίζεται να γίνεται με την συμμετοχή τους σε 
προγράμματα του EJTN (European Judicial Training Network).» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.325, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

  Το προσχέδιο της Στρατηγικής της Κύπρου για μία Εθνική Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική (ΟΘΠ) 
μελετήθηκε και ετοιμάστηκε από τη Συντονιστική Ομάδα για την ΟΘΠ, υπό το συντονισμό του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και υποβλήθηκε για έγκριση στην Υπουργική 
Επιτροπή για την ΟΘΠ. 

  Η Υπουργική Επιτροπή για την ΟΘΠ, συναντήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2013, υπό την Προεδρία του 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και τη συμμετοχή των Υπουργών Εξωτερικών, Εσωτερικών, Άμυνας, 
∆ικαιοσύνης & ∆ημόσιας Τάξης, Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού και Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων & Περιβάλλοντος, καθώς επίσης και υπηρεσιακών παραγόντων. 

  Κατά τη διάρκεια της συνάντησης, η Υπουργική Επιτροπή εξέτασε και υιοθέτησε το προσχέδιο της 
Στρατηγικής της Κύπρου για μία Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική. 

  Ακολούθως, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, έθεσε το προσχέδιο της Στρατηγικής σε δημόσια 
διαβούλευση, η οποία διήρκησε από τις 15 Νοεμβρίου μέχρι τις 31 ∆εκεμβρίου 2013. 

  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων εξέδωσε σχετική ανακοίνωση για την έναρξη της δημόσιας 
διαβούλευσης και το προσχέδιο της Στρατηγικής ήταν αναρτημένο, καθ’ όλη τη διάρκεια της διαβούλευσης, 
στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. 

  Οι εισηγήσεις που λήφθηκαν στα πλαίσια της εν λόγω διαβούλευσης αξιολογήθηκαν και στην 
πλειονότητα τους περιλήφθηκαν στο τελικό προσχέδιο της Στρατηγικής το οποίο υποβλήθηκε στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκριση. 

  Επισυνάπτεται αντίγραφο του εγκεκριμένου από το Υπουργικό Συμβούλιο εγγράφου που τιτλοφορείται 
ως «Στρατηγική της Κύπρου για μία Εθνική Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική. Όραμα: Αειφόρος Αξιοποίηση 
και Ανάπτυξη των Θαλασσών της Κύπρου». Σημειώνεται ότι η Στρατηγική και το Όραμα περιλαμβάνονται στο 
ίδιο έγγραφο. 
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  Η Συντονιστική Ομάδα για την ΟΘΠ, υπό το συντονισμό του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, θα 
εργαστεί για την ετοιμασία/διαμόρφωση του προσχεδίου του Ενιαίου Σχεδίου ∆ράσης και για την συγκρότηση 
των υποομάδων εργασίας, οι οποίες θα συμβάλουν στην ετοιμασία του προαναφερόμενου Σχεδίου ∆ράσης με 
την υποβολή εισηγήσεων για δράσεις/ενέργειες ανά θεματική προτεραιότητα. 

  Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας βρίσκεται στο τελικό στάδιο επεξεργασίας των εισηγήσεων του σχετικά 
με την συγκρότηση και κατάρτιση των υποομάδων εργασίας. Οι υποομάδες εργασίας θα απαρτίζονται από 
εμπειρογνώμονες του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα. Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, εντός Ιανουαρίου 
2015, θα αποστείλει στα μέλη της Συντονιστικής Ομάδας για την ΟΘΠ, τις γραπτές εισηγήσεις του για τις 
υποομάδες εργασίας και θα συγκαλέσει σύσκεψη για συζήτηση όλων των θεμάτων για την διεκπεραίωση της 
εργασίας, συμπεριλαμβανομένων των επόμενων βημάτων και των χρονοδιαγραμμάτων υλοποίησής τους. 

  Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας σε αυτό το στάδιο εισηγείται 8 υποομάδες που απορρέουν από τις 5 
θεματικές της ΟΘΠ και στην πιο πάνω συνάντηση αναμένεται να συμφωνηθεί πότε θα συγκροτηθεί η κάθε 
υποομάδα και ποιο Υπουργείο θα αναλάβει την διαχείρισή της.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.346, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην ως άνω Ερώτηση, για την οποία ζητήθηκε η τελευταία ενημέρωση από τη Νομική 
Υπηρεσία, απ’ όπου προέρχεται η εκπροσώπηση της ∆ημοκρατίας στην αρμόδια Ομάδα Εργασίας του 
Συμβουλίου της EE για το θέμα αυτό (FREMP). 

 Παρακαλώ όπως ενημερωθεί ο κ. Λουκαΐδης ότι μετά την πρόσφατη (18.12.2014) αρνητική 
Γνωμοδότηση αρ. 2/13 του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επί του συμβατού με τις Συνθήκες, του 
Σχεδίου Συμφωνίας Προσχώρησης της EE στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου, εκτιμάται 
ότι θα γίνουν συζητήσεις στο πλαίσιο του Συμβουλίου και με την Επιτροπή, προκειμένου να γίνει εκτίμηση της 
κατάστασης και να αποφασισθούν τα περαιτέρω βήματα.  Μέχρι στιγμής δεν έχει γίνει οποιαδήποτε συζήτηση 
στην Ομάδα FREMP. 

 Παρακαλώ επίσης να σημειωθεί ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δεν γνωρίζει 
οτιδήποτε σε σχέση με οποιαδήποτε πρωτοβουλία αναφορικά με τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, ο οποίος 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.348, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 8 Ιανουαρίου 2015, και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) με την πολιτική του, σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση των 
αλλόγλωσσων μαθητών, επιδιώκει την ομαλή ενσωμάτωσή τους στο Κυπριακό Εκπαιδευτικό Σύστημα και όχι 
την αφομοίωσή τους. Στόχος της παρεχόμενης εκπαίδευσης είναι η προσφορά ενισχυμένων και 
διαφοροποιημένων προγραμμάτων εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας στα παιδιά των παλιννοστούντων και 
αλλοδαπών, για αποτελεσματικότερη επικοινωνία και ομαλή ένταξη στο κοινωνικό σύνολο. Μόνιμη επιδίωξη 
του Υ.Π.Π. είναι η προστασία των ελευθεριών και δικαιωμάτων όλων των μελών της κυπριακής κοινωνίας, από 
τις οποιεσδήποτε ρατσιστικές διακρίσεις και τάσεις κοινωνικού αποκλεισμού.  Στο μέτρο που αυτό είναι δυνατό, 
γίνεται προσπάθεια ομοιόμορφης και ισόρροπης κατανομής των αλλόγλωσσων μαθητών σε διάφορα σχολεία, 
χωρίς να επιδιώκεται η συγκέντρωσή τους σε ορισμένα μόνο σχολεία, ώστε οι εκπαιδευτικοί να είναι σε θέση 
να υποστηρίζουν τις γλωσσικές και πολιτισμικές τους ανάγκες με πιο αποτελεσματικό τρόπο. 

2. Η παγκύπρια σύνθεση του μαθητικού πληθυσμού στα δημόσια δημοτικά σχολεία και νηπιαγωγεία της 
Κύπρου, για την παρούσα σχολική χρονιά 2014-2015, παρουσιάζεται στον ακόλουθο πίνακα: 

 ∆ΗΜΟΤΙΚΑ ΣΧΟΛΕΙΑ (%) ΝΗΠΙΑΓΩΓΕΙΑ (%) 

Ελληνοκύπριοι 83,09 85,23 

Τουρκοκύπριοι 0,20 0,15 

Μαρωνίτες 0,23 0,14 

Αρμένιοι 0,08 0,07 

Λατίνοι 0,00 0,00 
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Αλλοδαποί 16,40 14,41 

ΣΥΝΟΛΟ 100,00 100,00 

Οι πέντε πρώτες χώρες από τις οποίες προέρχονται οι αλλοδαποί μαθητές στα δημοτικά σχολεία είναι: 
Ρουμανία, Βουλγαρία, Ελλάδα, Ηνωμένο Βασίλειο και Συρία. Αντίστοιχα, οι πέντε πρώτες χώρες από τις 
οποίες προέρχονται οι αλλοδαποί μαθητές στα νηπιαγωγεία διαφοροποιούνται ως ακολούθως:  Γεωργία, 
Ελλάδα, Ρουμανία, Βουλγαρία και Συρία. Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία της ∆ιεύθυνσης ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης, κατά τη σχολική χρονιά 2014-2015, ο αριθμός των αλλόγλωσσων μαθητών που φοιτούν στα 
δημοτικά σχολεία της Κύπρου ανέρχεται σε 7 225 σε σύνολο 49 156 μαθητών, αριθμός που αντιπροσωπεύει 
ένα ποσοστό της τάξης του 14,7% του συνόλου του μαθητικού πληθυσμού των δημοτικών σχολείων. 
Αντίστοιχα, ο αριθμός αυτός στα νηπιαγωγεία ανέρχεται σε 1 468 σε σύνολο 12 066 μαθητών, αριθμός που 
αντιπροσωπεύει ένα ποσοστό της τάξης του 12,2% του συνόλου των μαθητών. Ο ακόλουθος πίνακας 
παρουσιάζει το ποσοστό των αλλόγλωσσων μαθητών κατά τα τελευταία πέντε χρόνια στα δημοτικά σχολεία: 

ΣΧΟΛΙΚΗ ΧΡΟΝΙΑ ΑΡ. ΑΛΛΟΓΛΩΣΣΩΝ ΜΑΘΗΤΩΝ ΠΟΣΟΣΤΟ (%) 

2010-2011 6 047 12,0 

2011-2012 6 670 13,3 

2012-2013 6 672 13,4 

2013-2014 6 808 13,9 

2014-2015 7 225 14,7 

3. Η παγκύπρια σύνθεση του μαθητικού πληθυσμού στα δημόσια γυμνάσια και λύκεια της Κύπρου, για την 
παρούσα σχολική χρονιά 2014-2015, παρουσιάζεται στον ακόλουθο πίνακα: 

 ΓΥΜΝΑΣΙΑ (%) ΛΥΚΕΙΑ (%) 

Ελληνοκύπριοι 87,13 91,10 

Τουρκοκύπριοι 0,09 0,02 

Μαρωνίτες 0,21 0,25 

Αρμένιοι 0,07 0,05 

Λατίνοι 0,01 0,02 

Αλλοδαποί 12,48 8,58 

ΣΥΝΟΛΟ 100,00 100,00 

Ο ακόλουθος πίνακας παρουσιάζει τον αριθμό των αλλόγλωσσων μαθητών και τις αντίστοιχες διδακτικές 
περιόδους κατά τα τελευταία πέντε χρόνια στα δημόσια γυμνάσια και λύκεια/τεχνικές σχολές: 

ΣΧΟΛΙΚΗ ΧΡΟΝΙΑ ΑΡ. ΑΛΛΟΓΛΩΣΣΩΝ ΜΑΘΗΤΩΝ ∆Ι∆ΑΚΤΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟ∆ΟΙ 

2010-2011 1 253 700 

2011-2012 1 204 705 

2012-2013 1 100 680 

2013-2014 777 505 

2014-2015 593 531 

Οι πρώτες χώρες από τις οποίες προέρχονται οι αλλόγλωσσοι μαθητές στα σχολεία μέσης εκπαίδευσης είναι: 
Ρουμανία, Βουλγαρία, Συρία, Ηνωμένο Βασίλειο, Ρωσία, Ουκρανία και Αίγυπτος.  Σύμφωνα με στατιστικά 
στοιχεία της ∆ιεύθυνσης Μέσης Εκπαίδευσης, κατά τη σχολική χρονιά 2014-2015, το «Πρόγραμμα Εκμάθησης 
της Ελληνικής ως δεύτερης/ξένης γλώσσας» λειτουργεί σε 64 σχολεία και ο αριθμός των αλλόγλωσσων 
μαθητών που παρακολουθούν το Πρόγραμμα ανέρχεται σε 593, ενώ οι διαθέσιμες διδακτικές περίοδοι είναι 
531. 

4. Το Υ.Π.Π. στην προσπάθεια για αποτελεσματική αντιμετώπιση των ιδιαίτερων εκπαιδευτικών και 
κοινωνικών αναγκών των αλλόγλωσσων μαθητών, έχει διαμορφώσει επίσημη πολιτική για θέματα 
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∆ιαπολιτισμικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, στο πλαίσιο της οποίας πραγματοποιήθηκαν ή και 
πραγματοποιούνται οι ακόλουθες δράσεις: 

• Τη σχολική χρονιά 2014-2015, έχει παραχωρηθεί χρόνος 2 150 επιπρόσθετων διδακτικών 
περιόδων σε όλες τις τάξεις των δημοτικών σχολείων στις οποίες φοιτούν αλλόγλωσσοι μαθητές, 
οι οποίοι έχουν ανάγκη ενισχυτικής διδασκαλίας για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας. 

• Όσον αφορά τη μέση εκπαίδευση, τη σχολική χρονιά 2014-2015, λειτουργεί πιλοτικό πρόγραμμα 
τάξεων υποδοχής σε τέσσερα σχολεία, όπου διδάσκεται η ελληνική γλώσσα 15 περιόδους την 
εβδομάδα, διατίθενται τρεις περίοδοι για μάθημα στη βιβλιοθήκη και δύο ώρες υπευθυνότητας. 
Στα σχολεία που δεν είναι πιλοτικά η ελληνική γλώσσα διδάσκεται πέντε, οκτώ ή 13 περιόδους 
την εβδομάδα στα γυμνάσια, ανάλογα με τον αριθμό των αλλόγλωσσων μαθητών που φοιτούν 
στις συγκεκριμένες σχολικές μονάδες, και τέσσερις περιόδους την εβδομάδα στα λύκεια και τις 
τεχνικές σχολές. Επιπλέον, φέτος λειτουργεί πρόγραμμα εκμάθησης της Ελληνικής γλώσσας σε 
ασυνόδευτους ανηλίκους. Πρόκειται για παιδιά που βρίσκονται στην Κύπρο χωρίς κηδεμόνα, την 
φροντίδα των οποίων έχουν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. Αυτά τα παιδιά παρακολουθούν 
μαθήματα ελληνικής γλώσσας 16 περιόδους την εβδομάδα σε τρία σχολεία. 

• Έχουν αγοραστεί από το Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδόσεων - ∆ιόφαντος της 
Ελλάδας αντίτυπα διάφορων σειρών βιβλίων που διατέθηκαν σε όλα τα δημοτικά σχολεία, για να 
χρησιμοποιούνται από τους μαθητές και τους εκπαιδευτικούς στη διδασκαλία της ελληνικής ως 
δεύτερης ξένης γλώσσας. 

• Στη μέση εκπαίδευση χρησιμοποιείται σειρά βιβλίων παραγωγής του Πανεπιστημίου Κρήτης, που 
προορίζονται αποκλειστικά για τη διδασκαλία της ελληνικής ως δεύτερης/ξένης γλώσσας. 

• Τα Επιμορφωτικά Κέντρα εφαρμόζουν διάφορα προγράμματα για τη στήριξη των ενηλίκων και 
των μαθητών, όπως για παράδειγμα: πρόγραμμα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας από παιδιά 
επαναπατρισθέντων Κυπρίων, παλιννοστούντων και άλλων αλλόγλωσσων παιδιών δημοτικού 
σχολείου, πρόγραμμα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας από Τουρκοκύπριους, πρόγραμμα 
εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας σε μετανάστες και ξενόγλωσσους κατοίκους της Κύπρου, 
καθώς και πρόγραμμα παροχής υποστήριξης για μετάφραση και διερμηνεία. 

• Το Άρθρο 20 του Συντάγματος διασφαλίζει το δικαίωμα εκπαίδευσης όχι μόνο των πολιτών της 
∆ημοκρατίας, αλλά και των αλλοδαπών. Στους διευθυντές των σχολείων έχουν δοθεί οδηγίες 
όπως εγγράφουν όλους ανεξαιρέτως τους μαθητές. Όλοι οι μαθητές, τόσο Τουρκοκύπριοι όσο και 
αλλοδαποί, υπόκεινται στους νόμους και κανονισμούς των σχολείων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

• Τα σχολεία της δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης, σεβόμενα την κουλτούρα, τα ήθη, τα έθιμα και 
τον πολιτισμό των αλλόγλωσσων παιδιών, αναπτύσσουν κάθε χρόνο διάφορες δραστηριότητες 
που επιτρέπουν την αλληλεπίδραση στοιχείων του πολιτισμού, τον οποίο φέρνουν τα παιδιά από 
τη χώρα προέλευσής τους, με στοιχεία του ελληνικού πολιτισμού. 

5. Παράλληλα, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε το «Κείμενο Πολιτικής του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για τη ∆ιαπολιτισμική Εκπαίδευση». Το Υ.Π.Π. συνέχισε την προώθηση της εισαγωγής των πιο 
κάτω μέτρων, με στόχο την επιτάχυνση και ομαλοποίηση της ένταξης των αλλόγλωσσων μαθητών στο σχολικό 
σύστημα και την κοινωνία της Κύπρου: 

 -  Λειτουργία παράλληλων τμημάτων ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας. 

 - ∆ιεξαγωγή σεμιναρίων επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών που διοργανώνονται από το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο για τη διδασκαλία της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας. 

 - Ετοιμασία οδηγού υποδοχής για τους νεοεισερχόμενους αλλόγλωσσους μαθητές, που έχει 
μεταφραστεί σε οκτώ ξένες γλώσσες (αγγλικά, τουρκικά, γεωργιανά, ρουμανικά, βουλγαρικά, 
ρωσικά, ουκρανικά, αραβικά), με βασικές πληροφορίες για τους μαθητές και τους γονείς τους για 
το εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου και είναι αναρτημένος στην ιστοσελίδα του Υ.Π.Π. 

 - Προσθήκη διαπολιτισμικών στοιχείων στα Αναλυτικά Προγράμματα και σχολικά εγχειρίδια, που 
πρόκειται να δημιουργηθούν στο πλαίσιο των αλλαγών στη δομή και το περιεχόμενο της 
εκπαίδευσης. 

 - Παραγωγή και δημιουργία κατάλληλου εκπαιδευτικού και επιμορφωτικού υλικού, όπως και 
αξιοποίηση διδακτικού υλικού που έχει παραχθεί στην Ελλάδα. 

6. Πέρα από τις πιο πάνω ενέργειες η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης απέστειλε σε όλες τις σχολικές 
μονάδες το Σεπτέμβριο του 2013 αναλυτική εγκύκλιο καταγράφοντας την εφαρμοζόμενη πολιτική, 
προτείνοντας συγκεκριμένες εισηγήσεις για ομαλή ένταξη των αλλόγλωσσων παιδιών. Στην εγκύκλιο 
καταγράφεται το γενικό πλαίσιο αρχών για την ένταξη των παιδιών στο σχολικό περιβάλλον, προτείνονται 
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εισηγήσεις και στρατηγικές για αποτελεσματική διδασκαλία της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας και 
παρατίθεται ενδεικτικός κατάλογος καλών πρακτικών. Παράλληλα, δημιουργήθηκε ξεχωριστή ιστοσελίδα για τη 
∆ιαπολιτισμική Αγωγή και Εκπαίδευση, στην οποία αναρτήθηκε όλο το διαθέσιμο υλικό που μπορούν να 
αξιοποιήσουν οι εκπαιδευτικοί. 

7. Σημαντική καινοτομία, κατά τη σχολική χρονιά 2014-2015, για τη μέση εκπαίδευση είναι το γεγονός ότι 
για πρώτη φορά οι διδάσκοντες στο πρόγραμμα ανήκουν στο προσωπικό των σχολικών μονάδων και 
επιλέγονται από τις διευθύνσεις των σχολείων στη βάση προκαθορισμένων κριτηρίων, που αποστέλλονται με 
εγκύκλιο του Υ.Π.Π. Επιπλέον, με βάση σχετική εγκύκλιο, για τη λειτουργία του προγράμματος σε κάθε σχολείο 
που συμμετέχει προσαρμόζεται το ωρολόγιο πρόγραμμα, ώστε να μπορούν οι αλλόγλωσσοι μαθητές να 
αποχωρούν από τα μαθήματα των Αρχαίων Ελληνικών, των Θρησκευτικών και της Ιστορίας Κοινού Κορμού 
και να συγκεντρώνονται σε ειδικά τμήματα, για να διδαχθούν Ελληνικά. 

8. Ταυτόχρονα, το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης προχωρεί σε έλεγχο της εγκυρότητας 
συγκεκριμένων δοκιμίων για τη μέτρηση του βαθμού ελληνομάθειας των αλλόγλωσσων μαθητών που φοιτούν 
στα δημοτικά σχολεία και την κατάταξή τους σε επίπεδα (αρχάριοι και προχωρημένοι). Πρόκειται για το 
διαγνωστικό δοκίμιο «Μιλάς Ελληνικά» που έχει κατασκευαστεί και εγκυροποιηθεί στον ελλαδικό χώρο, και το 
οποίο στηρίζεται στην κλίμακα αξιολόγησης του Κοινού Ευρωπαϊκού Πλαισίου Αναφοράς για τις Γλώσσες και 
στη σύγχρονη βιβλιογραφία σε θέματα ελληνομάθειας, μέτρησης και αξιολόγησης. Συγκεκριμένα, το δοκίμιο 
αποτελείται από δύο μέρη και το κάθε μέρος αποτελείται από δύο τεύχη. Η προτεινόμενη έρευνα 
εγκυροποίησης θα αφορά μόνο στα δύο τεύχη του πρώτου μέρους, που απευθύνονται σε παιδιά ηλικίας 7-11 
χρόνων, δηλαδή σε μαθητές που φοιτούν στο δημοτικό σχολείο. 

9. Παράλληλα, το Υ.Π.Π., σε συνεργασία με την Αρχή κατά των ∆ιακρίσεων, έχει ετοιμάσει λεπτομερείς 
προδιαγραφές για την ανάπτυξη και εφαρμογή Κώδικα Συμπεριφοράς κατά του Ρατσισμού και Οδηγού 
∆ιαχείρισης και Καταγραφής Ρατσιστικών Περιστατικών. Τόσο σε επίπεδο θεωρίας όσο και πράξης είναι 
ευρέως αποδεκτό ότι το ουσιαστικότερο μέτρο πρόληψης και καταπολέμησης των διακρίσεων, της 
μισαλλοδοξίας και του ρατσισμού είναι η ανάπτυξη και συστηματική εφαρμογή συγκεκριμένης και ξεκάθαρης 
πολιτικής κατά του ρατσισμού σε επίπεδο σχολείου. Η ανάπτυξη και εφαρμογή ενός τέτοιου Κώδικα 
ανταποκρίνεται σε σύσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά του Ρατσισμού και της Μισαλλοδοξίας (ECRI) 
προς όλα τα κράτη-μέλη, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου. Η Επιτροπή εισηγείται όπως καταπολεμηθεί 
ο ρατσισμός και οι ρατσιστικές διακρίσεις στο σχολείο μέσα από μια μόνιμη πολιτική, που να περιλαμβάνει τη 
σύσταση ενός συστήματος παρακολούθησης ρατσιστικών περιστατικών, την υιοθέτηση μέτρων προστασίας 
των θυμάτων και της παιδαγωγικής, κατά βάση, διαχείρισης των περιστατικών, μέσα από την επιβολή 
αυστηρών και ανάλογων κυρώσεων και την υιοθέτηση ενός Κώδικα Συμπεριφοράς κατά του Ρατσισμού. Ο 
Κώδικας και ο Οδηγός είναι αναρτημένοι στην ιστοσελίδα Αγωγής Υγείας. Τον Ιούνιο του 2014 διοργανώθηκε 
δημοσιογραφική διάσκεψη στην οποία ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού και ο επικεφαλής της Αρχής κατά 
των ∆ιακρίσεων απηύθυναν χαιρετισμούς, ενώ ο Κώδικας και ο Οδηγός παρουσιάστηκαν από τους συγγραφείς 
τους. Την παρούσα σχολική χρονιά 2014-2015, ο Κώδικας και ο Οδηγός εφαρμόζονται πιλοτικά σε πέντε 
δημοτικά και δύο γυμνάσια. Η πιλοτική εφαρμογή τους στηρίζεται έμπρακτα από την Αρχή κατά των 
∆ιακρίσεων και την Υπάτη Αρμοστεία του Ο.Η.Ε. για τους Πρόσφυγες. 

10. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο.  Το θέμα του οποίου συνεχίζεται η συζήτηση είναι «Οι στόχοι που έθεσε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-2030 και τα μέτρα 
που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι εθνικοί στόχοι για τον περιορισμό 
της εκπομπής ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Ο κατάλογος περιέχει τέσσερις ομιλητές.  Θα ξεκινήσουμε με τον κ. Ρίκκο Μαππουρίδη, βουλευτή του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι δεδομένο πως η ανεξέλεγκτη εκπομπή ανθρωπογενών αερίων ρύπων στην ατμόσφαιρα πλέον 
οδηγεί σε κλιματικές αλλαγές.  Τούτο έγινε κατανοητό και έχει επιπτώσεις τόσο στη χάραξη της οικονομικής 
όσο και της ενεργειακής και περιβαλλοντικής μας πολιτικής.  Τούτο αποτέλεσε τον πυρήνα πλέον της 
ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις ΗΠΑ.  Η φιλελεύθερη οικονομία με τον τρόπο αυτό ενσωμάτωσε 
στην περιβαλλοντική συνείδηση τις αρχές του υγιούς ανταγωνισμού, παραμερίζοντας βραχυπρόθεσμα 
οικονομικά συμφέροντα και δίνοντας έμφαση στο μακρόπνοο όραμα της ισορροπίας της φύσης. 



1142 

 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, θα παρακάμψω πολύ μεγάλο μέρος της ομιλίας μου, για να μπορέσουμε να 
μιλήσουμε και να μιλήσει και ο συνάδελφος ο κ. Θεμιστοκλέους, γι’ αυτό παρακαλώ τη γραμματεία στο τέταρτο 
να με διακόψει. 

 Η Κύπρος ως νησί έχουμε απειροελάχιστη συμβολή στον επηρεασμό των κλιματικών αλλαγών από την 
εκπομπή αερίων ρύπων.  Όμως θα υποστούμε ανεπανόρθωτα αποτελέσματα από την κλιματική αλλαγή λόγω 
της υπερθέρμανσης και όλων αυτών των γνωστών φαινομένων.  Γι’ αυτό οφείλουμε να συμμετάσχουμε ενεργά 
στην υλοποίηση του πλαισίου πολιτικής που χάραξαν οι φιλόδοξοι στόχοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Είμαστε ενεργειακά απομονωμένοι από την υπόλοιπη Ευρώπη και αυτό κάνει την επίτευξη των στόχων 
μας ακόμα πιο δύσκολη, αλλά, όσο και αν αυτό αποτελεί τεράστια πρόκληση για την Κύπρο, ο αγώνας της 
κλιματικής αλλαγής, άλλο τόσο μεγάλη είναι και η ευκαιρία που παρουσιάζεται για την οικονομική μας 
ανάπτυξη, η οποία θα επιτευχθεί, μόνο αν εκμεταλλευθούμε τα προγράμματα της Ευρώπης, με την αύξηση της 
ανταγωνιστικότητας των βιομηχανιών μας και των επιχειρήσεών μας στον τομέα της έρευνας και της 
καινοτομίας. 

 Πολλοί τομείς, όπως η κατασκευή αειφόρων, ενεργειακά αυτόνομων κτιρίων και συσκευών, η προώθηση 
ενεργειακά καθαρών μεταφορικών μέσων και οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, αναπτύσσονται με ραγδαίο 
ρυθμό και θα πρέπει να δημιουργηθούν νέες πράσινες θέσεις εργασίας.  Σε αυτό το σημείο θέλω να πω πως ο 
όρος “πράσινες” δεν παραπέμπει αναγκαστικά στους πράσινους της Ευρώπης, που με επίκληση της 
οικονομίας και της οικολογίας προσπάθησαν να παραβάλουν μια ιδεολογική μονομανία που τους έφερε στο 
περιθώριο της πολιτικής.  Πράσινοι είμαστε όλοι και κυρίως οι μπλε και οι γαλάζιοι, αφού ο πρωτοπόρος της 
επαναφοράς της οικολογικής ισορροπίας είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ΗΠΑ ενάντια στον ανεξέλεγκτο 
βιομηχανικό ρυπογόνο σχεδιασμό του πρώην σιδηρού παραπετάσματος και των υπανάπτυκτων.  Σήμερα 
όμως έχει σημασία η υλοποίηση του συστήματος μιας σωστής οικολογικής ανάπτυξης και, όπως είπε ο 
Περδίκης την προηγούμενη φορά, πρέπει να διώξουμε το μαύρο.  Το μαύρο πρέπει να αντικατασταθεί με τα 
χρώματα της φύσης, τα χρώματα της θάλασσας και του ουρανού. 

 Η προώθηση ενεργειακά αποδοτικότερων λύσεων και οι ΑΠΕ θα μειώσουν την εξάρτησή μας από το 
πετρέλαιο και τα παράγωγά του, ενώ η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πρωτοπόρος στη δράση για την κλιματική 
σταθερότητα.  Μόνο για την περίοδο 2014-2020 το 20% του προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
δηλαδή περίπου €180 δις, θα δαπανηθεί σε δράσεις που σχετίζονται με το κλίμα.  Το όχημα που θα οδηγήσει 
στην ανάπτυξη της κλιματικής προστασίας και στην εξάλειψη της ισορροπίας είναι η πολιτική η οποία θα 
συνδυάζει την απορρόφηση ευρωπαϊκών κονδυλίων και τη στόχευσή μας στην καινοτομία, την έρευνα και την 
υιοθέτηση νέων τεχνολογιών για τις ΑΠΕ και τις αειφόρες κατασκευές.  Μέχρι σήμερα ολοκληρώσαμε μια σειρά 
από δράσεις, όπως η ανάπτυξη της εθνικής μας στρατηγικής για την αναγκαστική προσαρμογή μας στις ήδη 
εκδηλούμενες ρυπογόνες επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών με το πρόγραμμα CYPADAPT.  Είναι το 
πρόγραμμα αυτό για το οποίο υπήρξε παράπονο ότι δεν υπήρχε διαβούλευση. 

 Οι κλιματικές αλλαγές είναι στο επίκεντρο της πολιτικής της κυβέρνησης.  Θα πρέπει επομένως να 
δραστηριοποιηθούμε, ώστε οι διάφορες τομεακές πολιτικές να συνδυαστούν, οι στρατηγικές να συντονιστούν 
και τα σχέδια και τα νομοθετικά κείμενα να επεκταθούν.  Αυτά αφορούν τη γεωργία, τους υδάτινους πόρους, τη 
βιοποικιλότητα, τα εδάφη, τα δάση, τις ακτές, την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, την ενέργεια, τον τουρισμό, 
τη δημόσια υγεία και τις υποδομές.  Επομένως, οι κλιματικές αλλαγές αγγίζουν όλες τις πτυχές της ζωής μας.   

 Για καθένα από τους τομείς αυτούς ετοιμάστηκαν προσχέδια μέτρων προσαρμογής, που τέθηκαν σε 
ανοικτή δημόσια διαβούλευση από το Τμήμα Περιβάλλοντος.  Η διαβούλευση έγινε σε δύο φάσεις και δε θα 
σας κουράσω με τις φάσεις αυτές.  Οι απόψεις και οι εισηγήσεις αξιολογήθηκαν και υπήρχε η ομάδα έργου και 
ενσωματώθηκαν σε κείμενο, για να διαμορφώσουν το πλέον τελικό σχέδιο της Κύπρου, το οποίο υιοθετήθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Αξιοποιήθηκαν κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Έργα συνολικού κόστους €417 εκατομ. θα 
χρηματοδοτηθούν από τα ανταγωνιστικά προγράμματα με συνεισφορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης €118 εκατομ.  
Για τα έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών ή ενέργειας από τις ΑΠΕ έχουμε ήδη πετύχει την κατακύρωση 
ενός έργου στα πλαίσια μιας φάσης και ενός άλλου €195 εκατομ. για κατασκευή και λειτουργία ηλιοθερμικού 
πάρκου, ενώ άλλα υπάρχουν σε επόμενη φάση.   

 Από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης προωθήθηκε η υλοποίηση έργων τα οποία 
προσεγγίζουν τα €150 εκατομ. και είναι υπό έγκριση πρόσθετα έργα για την περίοδο 2014 έως 2020 ύψους 
€83 εκατομ. για το περιβάλλον, το κλίμα και την αποδοτικότητα των πόρων.  ∆ημιουργήθηκε πράσινο ταμείο 
για τη διαχείριση των πόρων από την είσπραξη από τις δημοπρατήσεις των δικαιωμάτων εκπομπής αερίων 
θερμοκηπίου και το εργαλείο άσκησης προώθησης της περιβαλλοντικής μας πολιτικής για την πράσινη 
ανάπτυξη.  Έχουν εισπραχθεί φέτος €2,3 εκατομ.  Είναι εκείνο για το οποίο λέχθηκε ότι πρέπει όλα τα λεφτά να 
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πηγαίνουν για την περιβαλλοντική ανάπτυξη.  Είναι γεγονός και ο νόμος το προβλέπει.  Λέει τουλάχιστον το 
50% θα πηγαίνουν για την πολιτική της ανάπτυξης του περιβάλλοντος. 

 Ήδη ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός από το Νοέμβριο του 2011 στην επιτροπή Εμπορίου πρότεινε την 
υιοθέτηση πολιτικών, ώστε όλες οι εισπράξεις από τις δημοπρατήσεις να πηγαίνουν για τις ΑΠΕ, ενώ, αν 
υπάρχει περίσσευμα, να πηγαίνουν για άλλη βιώσιμη ανάπτυξη, για ασφαλή βιώσιμη οικονομία χαμηλών 
ρύπων, για την απομόνωση του διοξιδίου του άνθρακα από τα δάση, για άλλα περιβαλλοντικά προγράμματα, 
όπως η αποθήκευση του διοξιδίου του άνθρακος κ.λπ. 

 Κύριοι,  

 ∆ε θα σας κουράσω, αλλά θα πρέπει να κλείσω λέγοντας το αυτονόητο, ότι με τη βελτιστοποίηση των 
πολιτικών μας, των τριών πυλώνων, που είναι το περιβάλλον, η οικονομία και η αγορά εργασίας, θα 
μπορέσουμε να προωθήσουμε μια σωστή περιβαλλοντική πολιτική.  Οι τρεις αυτοί πυλώνες αλληλοεξαρτώνται 
και αλληλοσυμπληρώνονται.  Η απλή επιχορήγηση για δημιουργία συγκεκριμένων απομονωμένων έργων δε 
βοηθά.  Η περιβαλλοντική πολιτική πρέπει να συνδυάζει το περιβάλλον, την οικονομία και την αγορά εργασίας 
και κυρίως να εκτείνεται στην παιδεία.  Πρέπει να εισρεύσουν κεφάλαια στην αγορά του κατασκευαστικού τομέα 
και στην αγορά εργασίας, για να μπορέσουμε να έχουμε ενεργειακά αυτόνομα κτίρια, όχι όπως το ενεργοβόρο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, που αποτελεί ένα αρχιτεκτονικό τερατούργημα. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Το θέμα αφορά όλους μας και η μετατροπή περιβαλλοντικών οργανώσεων σε πολιτικά κόμματα συνιστά 
κατά την άποψή μου μια πολιτική εκτροπή, μια αλλοίωση της έννοιας της συμμετοχικότητας, αφού στιγματίζει 
τις καταξιωμένες οικολογικές αντιλήψεις όλων μας με κομματικό πρόσημο. 

 Ευχαριστώ και θα ήθελα κλείνοντας να ευχαριστήσω τους δύο φίλους επιτελείς, οι οποίοι με βοήθησαν 
στην ετοιμασία της εκτεταμένης ομιλίας την οποία διανέμω, τον κ. Γιάννη Χάσικο και τον κ. Αλέξη 
Παπαδόπουλο, οι οποίοι εργάστηκαν σκληρά, για να μπορέσουμε να έχουμε το αποτέλεσμα που θα διαβάσετε, 
όχι αυτό που ακούσατε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μαππουρίδη, για την παρέμβασή σας.   

 Καλώ τώρα τον κ. Χριστάκη Τζιοβάνη, βουλευτή του ΑΚΕΛ, και παρακαλώ και τον κ. Σοφοκλή Φυττή, το 
συνάδελφο, να με αντικαταστήσει στο βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΧΡ. ΤΖΙΟΒΑΝΗΣ: 

 «Αν το περιβάλλον ήταν τράπεζα, θα το είχατε ήδη σώσει» είπε ο Ούγκο Τσάβεζ.  Και είχε απόλυτο 
δίκαιο, όσο στην Ευρώπη των λαών και της αλληλεγγύης προστατεύονται οι τράπεζες από την άτακτη 
χρεοκοπία, τη στιγμή που αγνοούνται στρατιές ανέργων.  Σε μια περίοδο που η προσπάθεια για βελτίωση και 
αναβάθμιση της ποιότητας ζωής του ανθρώπου πρέπει να είναι προτεραιότητα την ίδια περίοδο οφείλουμε να 
έχουμε ως προτεραιότητά μας και τη διάσωση της φύσης, την οποία έχουμε δανειστεί από τα παιδιά μας και 
έχουμε χρέος να την παραδώσουμε ακέραιη και βιώσιμη. 

 Στην άτακτη προσπάθειά μας για ανάπτυξη δεν έχουμε αναλογιστεί τις ζημιές που προκαλέσαμε και 
συνεχίζουμε να προκαλούμε στο φυσικό περιβάλλον, αγνοώντας τη βασική παράμετρο, ότι ο άνθρωπος ζει 
από το περιβάλλον και οφείλει να συμπεριφέρεται αρμονικά και με σεβασμό προς αυτό. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι περιβαλλοντικές και κλιματικές αλλαγές δεν είναι τίποτε λιγότερο παρά οι επιπτώσεις του παγκόσμιου 
μοντέλου ανάπτυξης.  Αυτό το μοντέλο, που στόχο έχει τη συσσώρευση πλούτου, καταδικάζει το μεγαλύτερο 
μέρος του πληθυσμού του πλανήτη να ζει στην εξαθλίωση.  Η αλόγιστη εκμετάλλευση του περιβάλλοντος και η 
δημιουργία τεράστιων βιομηχανικών πόλεων έχουν ως αποτέλεσμα τις ραγδαίες κλιματικές αλλαγές.  Η 
ανεξέλεγκτη ανάπτυξη είναι συνυφασμένη με την περιβαλλοντική καταστροφή.  Η καταναλωτική κουλτούρα 
που συνοδεύει την αλόγιστη αυτή διαδικασία έχει οδηγήσει τον πλανήτη σε ένα οριακό σημείο, με εμφανή 
πλέον τα σημάδια των επιπτώσεων.  Επιπρόσθετα, η εκπομπή διοξιδίου του άνθρακα στην ατμόσφαιρα από 
την κατάχρηση πετρελαίου και φυσικού αερίου είναι ο μεγαλύτερος κίνδυνος για τις κλιματικές αλλαγές.  Μία 
ενδεχόμενη φυσική καταστροφή θα κοστίσει εκατομμύρια ζωές στον πλανήτη.   
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 Για την αριστερά όμως ανάπτυξη δεν εννοείται μόνο η οικονομική ευημερία, αλλά και η κοινωνική και η 
περιβαλλοντική και η πολιτιστική πρόοδος.  ∆ιεθνείς μελέτες έδειξαν ότι η περιοχή της Μεσογείου και της 
Ανατολικής Μεσογείου θα επηρεαστούν σε μεγάλο βαθμό αρνητικά από τις κλιματικές αλλαγές.  Λόγω της 
μόλυνσης του νερού, η γεωργία, ο τουρισμός και η υγεία είναι μερικοί από τους τομείς που επηρεάζονται.  Η 
Κύπρος λόγω του μεγέθους της δεν μπορεί να συνεισφέρει σημαντικά στη μείωση των εκπομπών ρύπων, παρ’ 
όλα αυτά επηρεάζεται άμεσα λόγω της γεωγραφικής της θέσης.  Συνεπώς, επιβάλλονται τέτοιοι σχεδιασμοί, 
ούτως ώστε να αποτελούν αποτελεσματική προσαρμογή στην αλλαγή του κλίματος.   

 Η αύξηση της μέσης θερμοκρασίας κατά τους καλοκαιρινούς ιδιαίτερα μήνες και τα ακραία καιρικά 
φαινόμενα που παρατηρούνται τις τελευταίες δεκαετίες είναι πρωτοφανή.  Παράλληλα, παρατηρείται μια 
σταδιακή μείωση της μέσης βροχόπτωσης, η οποία σε συνδυασμό με τους ήδη εξαντλημένους υπόγειους 
υδροφορείς καθιστά το υδατικό μείζον ζήτημα για τον τόπο.  Η ενασχόληση με τη γεωργία και την κτηνοτροφία 
καθίσταται ολοένα και πιο δύσκολη, με αποτέλεσμα σταδιακά να τείνουμε να εξαρτόμαστε από τις εισαγωγές 
τροφίμων τόσο για τον άνθρωπο όσο και για την κτηνοτροφία.  Ο τουρισμός, που είναι η βασική πηγή 
εισοδήματος στον τόπο, αναμένεται να επηρεαστεί σοβαρά, καθώς το οικοσύστημα δε θα μπορεί να 
συντηρήσει περισσότερους ανθρώπους, τη στιγμή που οι υψηλές θερμοκρασίες θα είναι ανυπόφορες και ο 
πόροι λιγοστοί. 

 Παράλληλα με όλα τα προαναφερόμενα προβλήματα μείζον θέμα για την κυπριακή κοινωνία είναι η 
αδειοδότηση έργων μεταφοράς εγκαταστάσεων για το φυσικό αέριο στο λιμάνι της Λάρνακας, με 
συνεπακόλουθο τη δημιουργία συνθηκών βαριάς βιομηχανίας στο κέντρο της πόλης, δίπλα από το παραλιακό 
μέτωπο.   

 Ως ΑΚΕΛ, κρούουμε τον κώδωνα κινδύνου.  Υπερτονίζουμε ότι η επιβάρυνση του περιβάλλοντος από τη 
χρήση τοξικών ουσιών στην παραγωγή της λάσπης και η μόλυνση του θαλάσσιου και χερσαίου περιβάλλοντος 
είναι κάποια ανεπανόρθωτα προβλήματα, που πρέπει να προβληματίσουν την κυβέρνηση.  Επίσης λόγω της 
διαρροής τοξικών ουσιών η ποιότητα νερού θα αλλοιωθεί, με συνεπακόλουθο τη μείωση της ποιότητας ζωής 
των κατοίκων.   

 Σε αυτό το σημείο θα θέλαμε τη θέση του αρμόδιου υπουργείου όσον αφορά το σύστημα εμπορίας 
ρύπων, κατά πόσο θα χρεωθεί η Κύπρος ως κράτος τις εκπομπές των βιομηχανιών εξόρυξης 
υδρογονανθράκων και πόσο υπολογίζεται να είναι το κόστος.  Αντιλαμβανόμαστε τα οικονομικά οφέλη που θα 
έχει μια τέτοια επένδυση, όμως είμαστε κάθετα ενάντια στην όποια περιβαλλοντική, οικολογική και κλιματική 
αλλαγή που θα θυσιαστεί στο βωμό του χρήματος. 

 Όσον αφορά γενικότερα τις περιβαλλοντικές και κλιματικές αλλαγές, αυτή η κυβέρνηση δεν έχει λάβει 
κάποιο μέτρο.  Σημαντικό είναι επίσης να αναφέρουμε ότι κανένα κονδύλι δεν υπάρχει στον κρατικό 
προϋπολογισμό, προκειμένου να γίνουν έργα πράσινης ανάπτυξης.  Επίσης η κυβέρνηση δεν έχει προβεί στις 
απαραίτητες ενέργειες για τη μείωση της εκπομπής ρύπων αερίου, που είναι και ο στόχος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τη δεκαετία 2020-2030. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συνοψίζοντας, θέλω να υπερτονίσω για ακόμα μια φορά την ανάγκη διάσωσης του φυσικού 
περιβάλλοντος, έχοντας πάντα ως γνώμονα το μέλλον των παιδιών μας.  Έχουμε ως γενιά καταστρέψει την 
οικονομία, ας μην καταστρέψουμε και το περιβάλλον, το οποίο, όπως ανέφερα, δανειστήκαμε από τις επόμενες 
γενεές.  Μία ενδεχόμενη καταστροφή του περιβάλλοντος θα σημάνει και το τέλος της ανθρώπινης ύπαρξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Θα μιλήσω εγώ και παρακαλώ την κ. Μαρία Κυριακού να με αντικαταστήσει στο υψηλό αυτό βήμα. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Μαρία Κυριακού.) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία χρόνια τόσο η Κύπρος όσο και η Ευρώπη, αλλά και όλος ο πλανήτης βιώνουν μια βαθιά 
οικονομική κρίση, που θα μπορούσε να χαρακτηριστεί όμοια με αυτή των Ηνωμένων Πολιτειών του 1929, η 
οποία είχε συμπαρασύρει σταδιακά ολόκληρη την υφήλιο σε βαθιά λιτότητα, με τα γνωστά αποτελέσματα που 
όλοι γνωρίζουμε. 
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 Ενώ στην Κύπρο όλοι μας βιώνουμε την κρίση του χρηματοπιστωτικού τομέα, που έχει άμεσο αντίκτυπο 
σε όλα τα νοικοκυριά, ένας άλλος μεγάλος κίνδυνος, που ελλοχεύει στην Κύπρο, αλλά και σε πολλές άλλες 
χώρες, είναι υπαρκτός.  Αναφέρομαι στο σημερινό μας θέμα, αυτό της επίτευξης των εθνικών στόχων για τον 
περιορισμό της εκπομπής ρύπων, αλλά και ευρύτερα της παγκόσμιας οικολογικής καταστροφής λόγω της 
ανθρώπινης παρέμβασης στο οικοσύστημα.  Όπως έχουν αναφέρει και οι άλλοι συνάδελφοι, το 2014 
χαρακτηρίστηκε ως το θερμότερο έτος από τον προηγούμενο αιώνα μέχρι σήμερα.  Φαίνεται δηλαδή ότι, παρά 
τη διάγνωση και την παραδοχή από αρκετές χώρες και διεθνείς οργανισμούς ότι πρέπει να ληφθούν μέτρα, 
είναι πλέον διάχυτο ότι οι χώρες που είναι κυρίως υπεύθυνες για τις διογκωμένες συγκεντρώσεις 
θερμοκηπιακών αερίων δεν είναι διατεθειμένες να καταπολεμήσουν τα προβλήματα που προκύπτουν. 

 Οι κλιματικές αλλαγές είναι φανερό ότι πλήττουν όλη την υφήλιο, όλες τις χώρες, όλους τους 
πληθυσμούς.  Η παγκόσμια προσπάθεια για την αντιμετώπιση ή και προσαρμογή των χωρών και του 
πληθυσμού τους στις επερχόμενες σταδιακά αλλαγές στο κλίμα, στην αύξηση της θερμοκρασίας, στα ακραία 
φαινόμενα, στη μείωση της βροχόπτωσης και στην καταστροφική σταδιακή απερήμωση είναι επιτακτική 
ανάγκη.  Υπάρχει μεν επισήμανση και γνώση των κινδύνων από τις αρχές των διάφορων χωρών αλλά τα 
μέτρα και η εφαρμογή τους από όλες τις χώρες, όπως είχαν αποφασιστεί από τους διεθνείς οργανισμούς, τον 
ΟΗΕ, την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλους, είναι ελλειπή και δεν εφαρμόζονται πλήρως.  Στα συμφέροντα και 
στα προγράμματα πολλών χωρών όσον αφορά την οικονομία τους η εφαρμογή μέτρων για την απερήμωση, τη 
μείωση των εκπομπών αερίων διοξιδίου του άνθρακα και άλλων επιβλαβών εκπομπών που επηρεάζουν το 
κλίμα είναι έκδηλα μια μεγάλη τροχοπέδη.  Τροχοπέδη είτε για τη βελτίωση σημαντικά ή και ραγδαία της 
οικονομίας των χωρών είτε για την αύξηση των κερδών των επιχειρήσεων, των εργοστασίων, των βιομηχανιών 
κ.λπ., που καλούνται να λάβουν μέτρα μείωσης των επιβλαβών επιπτώσεων από τη λειτουργία τους.  Γι’ αυτό 
πολλές χώρες είτε αρνούνται είτε κωλυσιεργούν στη λήψη και συνεχή εφαρμογή αναγκαίων και σωτήριων 
μέτρων για την υφήλιο ολόκληρη. 

 Ενδεικτικά της σοβαρότητας του προβλήματος είναι η έκθεση των Ηνωμένων Εθνών και ειδικότερα του 
IPCC, που είναι Intergovernmental Panel of Climate Change για το 2014, που μεταξύ άλλων αναφέρει ότι, 
ακόμα και με τα μέτρα που έχουν ληφθεί μέχρι σήμερα, αναμένεται τις επόμενες δεκαετίες να αυξηθεί ο 
παγκόσμιος μέσος όρος θερμοκρασίας και να ανέβει κατά μέσο όρο 5οC.  Η εικόνα που παρουσιάζεται 
δυστυχώς είναι ζοφερή και δεν αναμένεται να αλλάξει κάτι, αν δε ληφθούν δράσεις τόσο σε επίπεδο ατομικό, 
προσωπικό, οικογενειακό όσο και σε επίπεδο συλλογικό, στα πλαίσια ενός ευρύτερου σχεδιασμού. 

 Τα τελευταία εκατό σαράντα χρόνια παρατηρείται αύξηση της μέσης θερμοκρασίας της επιφάνειας του 
πλανήτη κατά 0,3οC μέχρι 0,6οC.  Τα καιρικά φαινόμενα, πλημμύρες, τυφώνες, ξηρασίες κ.ά. παρουσιάζουν 
έξαρση.  Επιπλέον, αναμένεται να υπάρξει σταδιακή ανύψωση της στάθμης της θάλασσας λόγω αύξησης της 
θερμοκρασίας και από το λιώσιμο των πάγων της Γροιλανδίας και της Ανταρκτικής, με αποτέλεσμα αρκετές 
υψομετρικά χαμηλές περιοχές να κατακλυσθούν από τη θάλασσα.  Παράλληλα, αυξάνονται ραγδαία οι κίνδυνοι 
για τη βιοποικιλότητα.  Χιλιάδες ζωικά και φυτικά είδη απειλούνται ευθέως λόγω των καιρικών κλιματολογικών 
και γεωλογικών αλλαγών.  Η διαθεσιμότητα του νερού αναμένεται να ελαττωθεί.   

 Στη Λευκωσία για παράδειγμα τα τελευταία εκατό χρόνια η συχνή ανομβρία και η αλλαγή των κλιματικών 
συνθηκών έχει επιφέρει αύξηση της μέσης θερμοκρασίας κατά 1,1ο C.  To φαινόμενο της αύξησης της 
θερμοκρασίας θα συνοδευτεί παράλληλα και σταδιακά με την ερημοποίηση της γης σε κάποιες περιοχές της 
Μεσογείου σε ποσοστό μέχρι και 80%, ενώ η λειψυδρία θα συνεχιστεί και θα χτυπήσει την πόρτα και σε άλλες 
χώρες οι οποίες παραδοσιακά δεν αντιμετώπιζαν κανένα πρόβλημα.   

 Οι συνέπειες του φαινομένου των κλιματικών αλλαγών είναι πολλές.  Ενδεικτικά όμως μπορούμε να 
αναφέρουμε τα βασικά, όπως είναι η αύξηση της ζήτησης του νερού λόγω αύξησης της θερμοκρασίας, η οποία 
επιπρόσθετα θα έχει ως αποτέλεσμα τη μεγαλύτερη ζήτηση για ψύξη και κλιματισμό, άρα μεγαλύτερη 
κατανάλωση ενέργειας, άρα και συνεπακόλουθα αύξηση της εκπομπής των ρύπων.  Φαύλος κύκλος δηλαδή.  
Εάν ανατρέξουμε στις αποφάσεις των ευρωπαϊκών οργάνων, θα δούμε ότι έχουν τεθεί πολύ φιλόδοξοι στόχοι 
όπως η στρατηγική “Ευρώπη 2020”, στην οποία αναφέρεται η δραστική μείωση των εκπομπών αερίων μέχρι 
και 20%, ενώ οι στόχοι για το 2030 αγγίζουν ακόμα και το 40%.  Ως ναυαρχίδα της παγκόσμιας εφαρμογής της 
πολιτικής για καταπολέμηση όλων των πτυχών που βλάπτουν το οικοσύστημα είναι η Συνθήκη του Κιότο.  Το 
Πρωτόκολλο του Κιότο τέθηκε σε ισχύ το Φεβρουάριο του 2005.  Στις αρχές του 2009 εκατόν ογδόντα τρία 
κράτη μεταξύ των οποίων και τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είχαν επικυρώσει το πρωτόκολλο.   

 Η Κύπρος έχει επικυρώσει το Πρωτόκολλο του Κιότο για τις κλιματικές αλλαγές και στο πλαίσιο των 
δεσμεύσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν αναληφθεί από την Κυπριακή ∆ημοκρατία οι ακόλουθοι στόχοι:  
Πρώτον, μείωση στις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου κατά 21% μέχρι το 2020, με βάση αναφοράς το 2005, 
των εγκαταστάσεων παραγωγής ηλεκτρισμού, τσιμέντου και κεραμικών και, δεύτερον, μείωση στις εκπομπές 
αερίων κατά 5% σε όλους τους άλλους τομείς όπως τη γεωργία, τις μεταφορές, τα απόβλητα κ.λπ.   

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα είμαστε ιδιαίτερα ευαίσθητοι στο θέμα της οικολογικής καταστροφής του 
πλανήτη και για το λόγο αυτό εδώ και κάποια χρόνια έχουμε αναπτύξει δράσεις και έχουμε οργανώσει ημερίδες 
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με εκδηλώσεις, όπου αρκετοί εμπειρογνώμονες διαφώτισαν το κοινό και εισηγήθηκαν συγκεκριμένα μέτρα τόσο 
σε επίπεδο ατομικό όσο και σε επίπεδο ευρύτερης πολιτικής του κράτους. 

 Τι εισηγούμαστε;  Σε επίπεδο παγκόσμιας συνεργασίας και ειδικότερα στις χώρες στις οποίες το 
φαινόμενο αυτό βρίσκεται σε έξαρση, λόγω της βιομηχανικής τους δραστηριότητας, εισηγούμαστε τα 
ακόλουθα: 

1. Να υπάρχει περισσότερη εποπτεία και αυστηρότερα πρόστιμα, ώστε να επέλθει δραστική μείωση των 
εκπομπών του διοξιδίου του άνθρακα.   

2. Να υιοθετηθούν αυστηρότερες εθνικές πολιτικές για το κλίμα και τις αλλαγές του με συνεχή εποπτεία και 
καταγραφή των αποτελεσμάτων.  Τα αποτελέσματα θα πρέπει να γνωστοποιούνται στα αντίστοιχα 
αρμόδια υπουργεία των γειτονικών χωρών και στους διεθνείς οργανισμούς. 

3. Να θέσουν οι χώρες σαφείς στόχους για την ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας -αιολική, 
ηλιακή, κ.λπ.- σε συνδυασμό με την παροχή κινήτρων. 

4. Να προωθηθούν μέτρα εξοικονόμησης και ορθολογικής χρήσης της ενέργειας. 

5. Να δοθούν ουσιαστικά κίνητρα για εκσυγχρονισμό και αντικατάσταση των παλαιών βιομηχανικών 
εξοπλισμών. 

6. Να γίνει κοινή πλατφόρμα ανταλλαγής πληροφοριών και δεδομένων για το επίπεδο εκπομπής ρύπων 
κυρίως μεταξύ γειτονικών κρατών.  Να σας υπενθυμίσω εδώ ότι η Λεκάνη της Μεσογείου θεωρείται από 
τις πιο ευαίσθητες περιοχές του πλανήτη. 

7. Να δημιουργηθεί Πράσινη Ευρωπαϊκή Τράπεζα ∆ημοσίου ∆ικαίου με παραρτήματα σε όλα τα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που θα προωθεί και δανειοδοτεί έργα που θα συμβάλλουν στη μείωση 
όλων των φαινομένων που καταστρέφουν το οικοσύστημα. 

 Όσον αφορά στην κυβερνητική πολιτική και τις δράσεις στην Κύπρο εισηγούμαστε τα ακόλουθα:   

1. Εφαρμογή προγραμμάτων και μέτρων που στοχεύουν στον περιορισμό των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου κατά την παραγωγή ή κατανάλωση ενέργειας από οικιακές ή παραγωγικές χρήσεις. 

2. Βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας ιδιωτικών ή δημόσιων κτιρίων, κίνητρα για την εγκατάσταση 
μονάδων ΑΠΕ, εφαρμογή ειδικών προδιαγραφών εκπομπής ρύπων και κατανάλωσης ενέργειας από 
οικιακά συστήματα θέρμανσης και ψύξης. 

3. Ανάπτυξη των προγραμμάτων που αφορούν τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, εκμεταλλευόμενοι 
ιδιαίτερα τη μεγάλη ηλιοφάνεια που παρουσιάζεται στον τόπο μας και τη χρήση της ηλιακής ενέργειας 
από τα συστήματα φωτοβολταϊκών και κατόπτρων.   

4. ∆ιαχείριση των αερίων που παράγονται από τις εγκαταστάσεις επεξεργασίας αστικών αποβλήτων, ορθή 
διαχείριση, μη καύση δηλαδή των γεωργικών υπολειμμάτων, περιορισμό των εκπομπών αερίων που 
προκαλούνται από τη χρήση λιπασμάτων και από την κτηνοτροφία. 

5. Συνεχείς και τακτικές ενημερώσεις στα σχολεία τόσο από ακαδημαϊκούς όσο και από τα αρμόδια 
τμήματα των υπουργείων, ώστε να καλλιεργηθεί κουλτούρα προς αυτή την κατεύθυνση. 

6. Ποσοστιαίες φοροαπαλλαγές νοικοκυριών, κατοικιών ή ενοίκων των πολυκατοικιών από τους δήμους 
και τις κοινότητες, ώστε να επιβραβεύονται οι δράσεις στις γειτονιές.  Τα οικονομικά οφέλη που θα 
προκύψουν μεσοπρόθεσμα θα είναι πολύ περισσότερα.  Λόγω της οικονομικής κρίσης τα έσοδα της 
τοπικής αυτοδιοίκησης είναι περιορισμένα.  Για το λόγο αυτό εισηγούμαστε τη δημιουργία επιτροπής 
εμπειρογνωμόνων, ώστε να αντλεί έσοδα από τα ευρωπαϊκά προγράμματα στήριξης και να καλύπτει τις 
πιθανές βραχυπρόθεσμες απώλειες από τις μερικές φοροαπαλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας καλούμε τον αρμόδιο υπουργό και τους υπόλοιπους αρμόδιους φορείς όπως προχωρήσουν 
σε όλες εκείνες τις ενέργειες που θα εξυπηρετούν το στόχο για την επίτευξη των δεσμεύσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την περίοδο μέχρι το 2020 και ακολούθως για την περίοδο 2020-2030 για την αντιμετώπιση 
των κλιματικών αλλαγών.  Επισημαίνουμε παράλληλα ότι πρέπει να αναπτυχθεί ο απαραίτητος διάλογος και η 
αναγκαία δημόσια διαβούλευση, ώστε να είναι κοινωνοί και συμμέτοχοι οι πολίτες, οι οργανώσεις και τα 
πολιτικά κόμματα. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ο συνάδελφος Αντρέας Θεμιστοκλέους. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Θα ακούσουμε κάτι αλεξικέραυνο, συνάδελφε; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Νομίζω ναι. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με αυτά που θα πω δε σημαίνει σε καμιά των περιπτώσεων ότι αντιστρατεύομαι τους στόχους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των περιβαλλοντικών οργανώσεων ή τις κοινές προσπάθειες κρατών που κατατείνουν 
στο να βελτιώσουν το περιβάλλον, να το διασώσουν.  Απλά, διακρίνω μια υπερβολή, πάρα πολύ μεγάλη 
υπερβολή, διεθνή υπερβολή, η οποία στην Κύπρο έχει γιγαντωθεί.  Να πούμε ορισμένα πράγματα.   

 Έχουμε την εντύπωση ότι εμείς οι άνθρωποι καθορίζουμε με τις πράξεις μας, με τις ενέργειές μας, την εν 
γένει δραστηριότητά μας, το κλίμα της γης.  Με αυτά που θα πω θα σας το καταρρίψω αυτό το πράγμα.   

 Λοιπόν, η ηλικία του σύμπαντος είναι περίπου δεκατέσσερα δισεκατομμύρια χρόνια και το τέλος του 
απροσδιόριστο.  Η ηλικία του ηλιακού μας συστήματος είναι τεσσεράμισι δισεκατομμύρια χρόνια και η ζωή του 
ήλιου μας, του δικού μας ήλιου, άρα και της γης, αν δεν κάνουμε καμιά βλακεία οι άνθρωποι, θα είναι περίπου 
ακόμα τεσσεράμισι δισεκατομμύρια χρόνια.  Ο πιο κοντινός αστέρας προς το δικό μας αστέρα στο δικό μας 
γαλαξία είναι περίπου τέσσερα έτη φωτός.  Ο πιο κοντινός μας γαλαξίας στο δικό μας γαλαξία είναι περίπου 
δύο εκατομμύρια έτη φωτός.  Για να το παρομοιάσω σε μεγέθη ανθρώπινα, φανταστείτε μια μπάλα με διάμετρο 
περίπου ενάμισι μέτρο.  Η γη είναι μια κεφαλή καρφίτσας σε απόσταση εκατό πενήντα μέτρα και ο επόμενος 
αστέρας σε απόσταση σαράντα χιλιάδων χιλιομέτρων.  Η γη, όταν φτιάχτηκε ήταν τεμπέλα... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήταν; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ήταν πάρα πολύ μεγάλη τεμπέλα.  Γύριζε γύρω από τον εαυτό της πάρα πάρα πολύ αργά.  Είναι σαν 
ορισμένες επιτροπές της Βουλής!  Για παράδειγμα πριν πέντε δισεκατομμύρια χρόνια έντεκα μέρες είχε η γη.  
Τόσο αργά γύριζε.  Πριν δυόμισι δισεκατομμύρια χρόνια είχε εκατόν είκοσι μέρες.  Πριν εξακόσια εκατομμύρια 
χρόνια είχε τετρακόσιες είκοσι τέσσερις μέρες.  Εδώ ξύπνησε και άρχισε και γύριζε πιο γρήγορα.  Και πριν 
εκατόν εκατομμύρια χρόνια η γη γύριζε γύρω από τον εαυτό της το χρόνο σε τριακόσιες εβδομήντα ημέρες και 
πριν μερικές χιλιάδες χρόνια σταθεροποιήθηκε στις τριακόσιες εξήντα πέντε ημέρες.   

 ∆ημιουργείται η ερώτηση:  Καλά, πού οφείλονται αυτές οι μεταβολές στην ταχύτητα γύρω από τον άξονά 
της;  Να θυμίσω τις λάτρεις των κλασσικών μπαλέτων, τις μπαλαρίνες, που, όταν μαζεύουν το σώμα τους, 
περιστρέφονται πιο γρήγορα και,  όταν ανοίγουν το σώμα τους, η περιστροφή γίνεται αργή.  Γιατί όμως η γη 
μεγάλωνε, διαστελλόταν, συστελλόταν συνεχώς;  Λόγω των θερμοκρασιών.   

 Πόσες κλίσεις κάνει η γη;  Περίπου για εσάς δεκαπέντε.  Μία γύρω από τον ήλιο, που είναι έλλειψη, 
κάποτε γίνεται και κύκλος.  Kάθε ενενήντα χιλιάδες χρόνια γίνεται αυτή η μεταβολή.  Ο άξονας της γης, αφού 
αντίναξέν του μία ο Θεός, έτσι που ήταν κατακόρυφος, έγειρε λίγο, γι’ αυτό έχουμε εποχές, κύριε Περδίκη.  
Αυτός ο άξονας κάνει μία “λόξωση” κάθε σαράντα δύο χιλιάδες χρόνια.  Αυτή η κίνηση μεταβάλλει ραγδαία το 
κλίμα στη γη.   

 Πρώτος και καλύτερος απ’ όλους τους επιστήμονες ο Ίππαρχος, 120 π.Χ., είπε ότι αυτός ο άξονας, 
εκτός από αυτή την κίνηση που κάμνει κάθε σαράντα δύο χιλιάδες χρόνια, κάμνει και ακόμα μία άλλη κίνηση, 
αλλάζει φορά, γι’ αυτό ο Πολικός Αστέρας πριν πέντε χιλιάδες χρόνια ήταν ο πρώτος του ∆ράκοντα.  Σήμερα 
είναι ο πρώτος της Μικρής Άρκτου, τούτο που δείχνουμε στο στρατό, ο Πολικός Αστέρας.   

 Σωστό, κύριε Προκοπίου;  

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Σωστό!  Η καραβάνα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Η καραβάνα.   
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 Μετά το 3000 μ.Χ. έως το 5000 μ.Χ. θα είναι ο πρώτος του Κηφέα και από το 12000 μ.Χ. και ύστερα θα 
είναι ο Βέγας.  Όχι ο Βέργας, ο Βέγας!  Βέγας λέγεται.  ∆ηλαδή, κύριε Περδίκη, η μεταβολή αυτή, η μετάπτωση 
του άξονα αντιστρέφει το κλίμα.  Αντιστρέφει το κλίμα παντού.  ∆ηλαδή θα ‘ρθει εποχή που τα Χριστούγεννα 
στην Κύπρο θα είμαστε στις παραλίες και στην Αυστραλία θα έχουν χιόνι! 

 Υπάρχει και ένας μεγάλος ατράνταχτος μαγικός αριθμός.  Αν περάσουμε τη γη με τα όρη της, τους 
ωκεανούς, τους πάγους από το μίξερ, υπάρχει ένας μαγικός αριθμός που τα τελευταία χιλιάδες χρόνια δεν έχει 
αλλάξει ούτε σήμερα έχει αλλάξει.  Είναι η θερμοκρασία 18 ◦C, σταθερότατη, δε μεταβάλλεται και δεν εξαρτάται 
από την ανθρώπινη δραστηριότητα.  Ερώτημα:  Στο παρελθόν είχαμε πιο θερμές περιόδους από σήμερα;  
Απάντηση: Ασφαλώς και είχαμε πολύ πιο θερμές περιόδους από τη σημερινή.  Από το 750 μ.Χ. έως το 1250 
μ.Χ. η μέση θερμοκρασία του πλανήτη ήταν πολύ πιο πάνω από τη σημερινή.  Είχαμε περιόδους πιο θερμές 
επίσης, διότι σήμερα κάτω από παγετώνες βρίσκουμε δάση.  Βρίσκουμε δάση, κύριε Περδίκη, κάτω από 
παγετώνες, βρίσκουμε δάση!  Άρα, οι παγετώνες συστέλλονται, επεκτείνονται, συρρικνώνονται περιοδικά.   

 Επίσης, η θερμοκρασία στη γη εξαρτάται πάρα πολύ από την ηλιακή δραστηριότητα -εσείς να θυμάστε 
τη λέξη “κηλίδες”- από τη δραστηριότητα των κηλίδων.  Είναι ένας σταθερός κύκλος εντεκαετής και στην Κύπρο 
το νιώθουμε καλύτερα, διότι κάθε έντεκα χρόνια έχουμε βαρύτατη βαρυχειμωνιά, αλλά και μεγάλη ξηρασία κάθε 
έντεκα χρόνια.  Αυτός ο κύκλος δεν εξαρτάται από εμάς.  Ευτυχώς δηλαδή που δεν εξαρτάται από εμάς.  Αν 
εξαρτιόταν από εμάς, θα τελειώναμε! 

 Τα είπα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, για να καταδείξω ότι η ανθρώπινη δραστηριότητα στη γη -και ο 
συνάδελφος από το ΑΚΕΛ είπε ότι κινδυνεύει η ζωή να εξαλειφθεί στη γη- κάποτε σχεδόν εξαλείφθηκε 
πλήρως.  Πλήρως!  Αλλά είναι με τέτοιο τρόπο φτιαγμένη η γη, που ξαναπήρε μπρος η ζωή.  ∆ηλαδή με άλλα 
λόγια     -και κλείνω- αυτά που σας είπα σας τα είπα, για να δείξω ότι η ανθρώπινη δραστηριότητα στη γη 
ελάχιστα έχει να κάνει με τη μεταβολή του κλίματος.  Επηρεάζει μεν, αλλά ελάχιστα έχει να κάνει. 

 Να πούμε δε ότι, όταν έγινε η μεγάλη έκρηξη του ηφαιστείου του Κρακατόα το 1810 μ.Χ. -πότε ήταν- 
φανταστείτε ότι το κύμα έδωσε έξι φορές γύρο της γης.  Το βουητό, ο κρότος ακούστηκε σχεδόν στα τέσσερα 
πέμπτα της γης.  Μετά σκοτείνιασε η γη.  Μετά άρχισε η γη από μόνη της να ισορροπεί.  Φαινόμενο του 
θερμοκηπίου, αλλά την ίδια ώρα η σκίαση που επέφερε άρχισε να μειώνει τη θερμοκρασία του θερμοκηπίου.  
Γι’ αυτό λέμε ότι τα πάντα εν σοφία εποίησε.  Είπαμε, εκτός αν η ανθρωπότητα αποφασίσει να κάνει μεγάλες 
βλακείες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Χαρακίρι! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι οι άνθρωποι στη γη, αν βάλουμε την ανθρώπινη παρουσία από 
το homo sapiens -να μην πάμε στον erectus- ως την ημέρα που θα τελειώσει ο ήλιος, δηλαδή η γη, θα είναι για 
τεσσεράμισι δισεκατομμύρια χρόνια.  Όπως έλεγε ο μεγάλος αστρονόμος Carl Sagan, η ανθρωπότητα σήμερα, 
αν βάλουμε όλη τη ζωή που της απομένει μέχρι τέλους σε ένα ημερολογιακό χρόνο, είμαστε στην Πρωτοχρονιά 
η ώρα 10.00 το πρωί.  Οι άνθρωποι, ως είδος, από το γένος homo είμαστε στην πρώτη ημέρα του χρόνου η 
ώρα 10.00 το πρωί, για να βαδίσουμε τα επόμενα τεσσεράμισι δισεκατομμύρια χρόνια, που μας έχει βάλει η 
φύση, για κάποιους, ή ο Θεός, για κάποιους άλλους, ότι θα ζήσει η γη.   

 ∆ηλαδή με αυτά αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι τα πάντα, ακόμα και το Κυπριακό, ακόμα και τη ζωή 
μας, ακόμα και την πατρίδα μας, πρέπει να τα σχεδιάζουμε σε έκταση αιώνων, όχι να πνιγόμαστε σε ένα 
ποτήρι νερό.   

 Σε ό,τι αφορά την Κύπρο και διεθνώς, τάσσομαι ανεπιφύλακτα εναντίον αυτών που γεμίζουν τις 
χαράδρες, τους ωκεανούς με τοξικά απόβλητα, που καπηλεύονται χώρες φτωχές, όπως τη Νιγηρία και άλλες 
αφρικανικές χώρες, και μαζεύουν τα σκουπίδια, τα τοξικά σκουπίδια είτε της Αμερικής είτε της Ευρώπης και 
έχουν μετατρέψει αυτές τις χώρες σε χωματερές του θανάτου.  Και είναι από την άλλη πλευρά άδικο η Αμερική 
και η Ευρώπη, που έφτασαν στα ύπατα επίπεδα πολιτισμού και βιομηχανίας και τεχνολογίας, να απαιτούν από 
χώρες φτωχές, όπως είναι οι Ινδίες, όπως είναι το Πακιστάν, όπως είναι το Μπανγκλαντές, όπως είναι και 
άλλες χώρες της Αφρικής, να πληρώσουν το βαρύ τίμημα να κλείσουν τις βιομηχανίες τους, να μην έχουν 
βιομηχανίες, με το επιχείρημα ότι μολύνεται το περιβάλλον.  Αυτό το κόστος δεν μπορεί να είναι ετεροβαρές εις 
βάρος των αδυνάτων.   

 Αν θέλουμε πραγματικά να μιλούμε για σωστές πολιτικές, αυτό το κόστος και αυτή τη μόλυνση που 
επέφεραν όλες οι βιομηχανικές χώρες από την πρώτη και τη δεύτερη βιομηχανική επανάσταση έως και 
σήμερα…  ∆εν μπορούν να απαιτούν να παραμείνουν στη φτώχια αυτές οι χώρες, για να τους πωλούν τα δικά 
τους εξελιγμένα προϊόντα.  Έχουν κάθε δικαίωμα να αναπτύξουν τη ζωή τους, να αναπτύξουν τις πατρίδες 
τους, έχουν κάθε δικαίωμα να κοιτάξουν τους λαούς τους.  Εγώ αυτή την υποκρισία από πολλούς διεθνείς 
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παράγοντες δεν μπορώ να την ανεχτώ και να ψεύδομαι και να υποκρίνομαι ενώπιον της Βουλής αυτής της 
∆ημοκρατίας.   

 Κλείνω με το εξής:  Είναι πολύ καλές οι ευρωπαϊκές επιδοτήσεις.  Πολλά πράγματα όμως -και το ξέρετε 
πολλοί λόγω της εμπειρίας σας στις επιτροπές- πήγαν και δυστυχώς πηγαίνουν λάθος.  ∆εν μπορεί να δίνει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για παράδειγμα €5 εκατομ. για αειφόρο ανάπτυξη και να καλείται αυτός ο λαός να 
πληρώνει επιπρόσθετα για τα επόμενα 25-30 χρόνια μερικές δεκάδες εκατομμύρια.  Είναι δώρον άδωρον και 
είναι καιρός και η Βουλή και ιδίως η επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας να ζητήσουν εξηγήσεις γι’ αυτά τα 
προγράμματα.   

 Ποτέ δεν κατάλαβα, κύριε Περδίκη, γιατί είναι αειφόρος και πράσινη ανάπτυξη το να ξηλώνεται ένα 
ολόκληρο βουνό, να γδέρνεται, να καθαρίζει, να γίνεται σεληνιακό τοπίο, επειδή κάποιοι μεγαλοσχήμονες θα 
εγκαταστήσουν “megawatt”, φωτοβολταϊκά πάρκα!   Αν είναι τέτοια ανάπτυξη, εγώ προσωπικά την αρνούμαι 
ούτε μου πάει και ούτε τη θέλω! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Θεμιστοκλέους, για τη διαφωτιστική σας ιστορική αναδρομή.  Χρήσιμη.   

 Παρακαλώ, όπως συνηθίζουμε, όσοι θέλουν να σχολιάσουν, να απαντήσουν, να κριτικάρουν, να 
εισηγηθούν -τέλος πάντων να ζωντανέψουμε αυτοί οι είκοσι τρεις που είμαστε εδώ πέρα, όσοι είμαστε- να 
πάρουν το λόγο. 

 Παρακαλώ!  Θα πάρουμε μία σειρά.  Ο κ. Περδίκης, ο κ. Γεωργίου, ο κ. Ρίκκος και ο κ. Ανδρέας 
Κυπριανού. 

 Παρακαλώ, ο κ. Περδίκης έχει δύο λεπτά.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, αλλά έγιναν τέσσερις προσωπικές αναφορές και δύο έμμεσες αναφορές.  
Κανονικά, σύμφωνα με τον κανονισμό της Βουλής, πρέπει να έρθω στο βήμα, επειδή εννά μακρηγορήσω. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, το πρώτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ένας ίσως από τους λίγους επιστήμονες που παρακολούθησε τη συνεδρίαση πριν από λίγες μέρες -και 
ήταν τιμή μας- μου ζήτησε να μεταφέρω στο σώμα κάτι που δεν αναφέρθηκε ίσως στο βαθμό που θα ‘πρεπε 
να αναφερθεί.  Αυτό είναι η σχέση της ερημοποίησης με τις κλιματικές αλλαγές όχι μόνο ως αποτέλεσμα, αλλά 
και ως αίτιο.  Είναι ένας φαύλος κύκλος μεταξύ του φαινομένου της ερημοποίησης, γιατί όσο περισσότερο 
έχουμε ερημοποίηση τόσο περισσότερο ενισχύονται τα φαινόμενα των κλιματικών αλλαγών.  Οφείλω να το 
μεταφέρω στο σώμα ως επιπλέον γνώση, ότι ακριβώς η ερημοποίηση που πλήττει ιδιαιτέρως την Κύπρο -γι’ 
αυτό και αναφέρθηκε νομίζω από έναν από τους ομιλητές ή και δύο ή και τρεις το στρατηγικό σχέδιο 
αντιμετώπισης της ερημοποίησης στην Κύπρο-  είναι πάρα πολύ σημαντικό ζήτημα για την Κύπρο.  Η Κύπρος 
αντιμετωπίζει το φαινόμενο της επέκτασης της Σαχάρας προς το βορρά, είναι μια από τις πρώτες χώρες που 
θα επηρεαστούν.  Έχουμε τα φαινόμενα της ερημοποίησης τώρα και όχι ύστερα από πέντε χιλιάδες χρόνια ή 
μετά από τέσσερα δισεκατομμύρια χρόνια, που αναφέρθηκε προηγουμένως.  Τώρα συμβαίνουν αυτά και 
πρέπει να δράσουμε τώρα. 

 Το δεύτερο που παρέλειψα να αναφέρω στην ομιλία μου, την οποία είχα συντμήσει για λόγους χρόνου, 
είναι ότι τα τελευταία χρόνια αναπτύσσεται μια θεωρία, η λεγόμενη “θεωρία της γεωμηχανικής”, κύριε Πρόεδρε.  
Παρά τα όσα ακούστηκαν σήμερα, οι μεγάλες δυνάμεις αυτού του κόσμου πιστεύουν ότι θα αντιμετωπίσουν τις 
κλιματικές αλλαγές με την ανθρώπινη μηχανική, ψεκάζοντας δηλαδή την ατμόσφαιρα με μεταλλικά οξίδια, τα 
οποία θα αντανακλούν στην ηλιακή ακτινοβολία.  Είναι ένα θέμα ακριβώς το φαινόμενο των χημικών 
αεροψεκασμών, των chemtrails, που απασχολεί πάρα πολύ κόσμο.  Οι ύποπτες ουρές από καυσαέρια 
αεροπλάνων, τις οποίες βλέπουμε και δεν είναι καυσαέρια, είναι χημικοί ψεκασμοί, σχετίζονται με αυτά τα 
πειράματα όχι μόνο για την αλλαγή του καιρού, αλλά και για την αντιμετώπιση, λένε κάποιοι επιστήμονες, της 
κλιματικής αλλαγής.   

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σχολιάσω αυτά που ακούστηκαν σήμερα, τα οποία μας επηρεάζουν 
ως κίνημα πρασίνων, αλλά και εμένα προσωπικά.  Ξέρω ότι μπορεί να το θεωρήσει ως προσβολή ο κ. 
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Μαππουρίδης που δε θα απαντήσω στις αιχμές του κατά του πράσινου κινήματος, αλλά νομίζω ότι πήρε 
απάντηση από τον κ. Θεμιστοκλέους.   

 Οι απόψεις που καλλιεργούνται και ευδοκιμούν στο χώρο της δεξιάς παγκόσμια είναι οι απόψεις που 
εξέφρασε σήμερα ο κ. Θεμιστοκλέους.  Και είναι ενάντια σ’ αυτές τις απόψεις που συστρατεύεται ένα τεράστιο 
κύμα ανθρώπων σε όλο τον κόσμο, ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ είμαι μαζί σας! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς!  Γι’ αυτό το λόγο δεν κατανόησα την επίθεση που έκαμες!  Προσπαθώ να την καταλάβω.   

 Θέλω να σας υπενθυμίσω, για παράδειγμα, επειδή ακούστηκε λάθος…  Ένα από τα λίγα λάθη του κ. 
Θεμιστοκλέους είναι σε σχέση με τις ΗΠΑ.  Οι ΗΠΑ είναι μία από τις λίγες χώρες που δεν έχουν υπογράψει 
καν, όχι “επικυρώσει”, τη Συνθήκη του Κιότο.  Άρα, δεν μπορεί να παρουσιάζονται εδώ οι ΗΠΑ ως 
πρωτοπόρες ή ως κάποια χώρα η οποία υποδεικνύει στις υπόλοιπες χώρες πώς θα μειώσουν τις εκπομπές 
του διοξιδίου του άνθρακα και των άλλων θερμοκηπιακών αερίων, διότι είναι η χώρα η οποία αρνείται, όπως 
και ο κ. Θεμιστοκλέους προηγουμένως, κρυμμένη πίσω από απόψεις σαν αυτές επιστημονικές, ότι υπάρχει 
τέτοιο φαινόμενο και ότι υπάρχουν κλιματικές αλλαγές.  Μια άλλη τέτοια χώρα είναι η Αυστραλία.  Όταν την 
επισκεφθήκαμε πριν από λίγα χρόνια, θυμάται ο κύριος…   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και η Κίνα και η Ινδία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι.   

 Θυμάται ο κ. Φύτος ότι μας είπε ο Πρόεδρος του κοινοβουλίου εκεί ότι η πλειοψηφία των βουλευτών 
θεωρούν ότι δεν υπάρχει φαινόμενο του θερμοκηπίου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ:  

 Έχει κι άλλους σαν αυτούς! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχει πολλούς! 

 Εκείνο που ελπίζω είναι να μην είναι ο κ. Θεμιστοκλέους μέσα σ’ αυτούς που θα πω τώρα, σε όλους 
αυτούς που ουσιαστικά, πίσω απ’ αυτές τις θεωρίες, αυτό που θέλουν να κρύψουν είναι εκείνα τα τεράστια 
οικονομικά συμφέροντα του βιομηχανικού κατεστημένου, το οποίο θέλει να συνεχίσει να ρυπαίνει, να μολύνει, 
να σκοτώνει, για να βκάλλει κέρδη.  Αυτοί κρύβονται και εξυπηρετούνται πίσω από τέτοιες θεωρίες, που μπορεί 
να έχουν τη σημασία τους. 

 Το άλλο που έχει επίσης σημασία, για το οποίο πρέπει να διορθώσω τον κ. Θεμιστοκλέους, επειδή 
πάρα πολύ σωστά ξεκίνησε να λέει ότι έν’ άδικο -και εγώ συμφωνώ απόλυτα μαζί του- να έρχονται 
βιομηχανικές χώρες, οι οποίες επωφελήθηκαν της Βιομηχανικής Επανάστασης, και να δίνουν μαθήματα στις 
φτωχές χώρες, είναι πως η αλήθεια είναι ότι οι φτωχές χώρες του Τρίτου Κόσμου έχουν υπογράψει τη Συνθήκη 
του Κιότο, πιέζουν τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και την Αυστραλία και την Κίνα να υπογράψουν κι αυτές 
και να το εφαρμόσουν.  Άρα, οι ίδιες οι φτωχές χώρες του Νότου έχουν δει ότι το μέλλον τους δεν είναι στη 
βιομηχανική ρύπανση, δεν είναι στην εξαγωγή των ρύπων.  Είναι οι μεγάλες βιομηχανικές χώρες οι οποίες 
αρνούνται να καταλάβουν και το δικό τους το καλό και το καλό των μικρότερων χωρών. 

 Τούτων λεχθέντων, αγαπητέ Πρόεδρε, εγώ θέλω να ξεπεράσω τις πολιτικού περιεχομένου αιχμές, που 
τείνουν να αμφισβητήσουν το χαρακτήρα ενός πολιτικού κινήματος το οποίο έχει καταξιωθεί στην Ευρώπη και 
θεωρείται ισότιμος εταίρος με όλα τα πολιτικά κόμματα και κινήματα, και να καλέσω όλους, ανεξάρτητα 
πολιτικής τοποθέτησης, σε συστράτευση ενάντια στις κλιματικές αλλαγές και στα συμφέροντα τα οποία 
κρύβονται πίσω από τη βιομηχανία της ρύπανσης, της μόλυνσης και της καταστροφής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πριν δώσω το λόγο στον κ. Γιώργο Γεωργίου του ΑΚΕΛ, να σας πω ότι η απερήμωση ή 
ερημοποίηση άρχισε και στην Κύπρο.  Εγώ έκανα ταινία, έκανα ημερίδα και πήγαμε μέχρι το Κάβο Γάτα.  Και 
να δείτε τζιεικάτω, πλήρης έρημος ʼπού κάτω ʼπού τις βάσεις.  Και άλλα σημεία…   
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Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμος Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω δικαιούμαι να πάρω το λόγο, καθότι είμαι και πρόεδρος της επιτροπής 
Περιβάλλοντος.  Στο Λανίτειο Γυμνάσιο Λεμεσού αρέσκαν μου δκυο μαθήματα, η κοσμογραφία και η 
αστρονομία.  Σήμερα είχα την τύχη να ακούσω μία διάλεξη όσον αφορά το σύμπαν από το δάσκαλο κ. 
Θεμιστοκλέους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εγώ την απόλαυσα την ομιλία του! 

 Μπορεί κανείς να διαφωνήσει με πολλά πράματα απ’ αυτά που είπε ο κ. Θεμιστοκλέους.  Είπε και 
ορισμένες αλήθειες όμως.  Μίλησε για την υποκρισία.  Και η υποκρισία είναι το κύριο χαρακτηριστικό αυτού 
που βιώνουμε σήμερα, που λέγεται “κλιματικές αλλαγές”, φυσικά με βάση τη θεώρηση του κ. Θεμιστοκλέους, 
γιατί είπε ότι σε λίγο εμείς θα γιορτάζουμε στις παραλίες τα Χριστούγεννα και στην Αυστραλία θα τα γιορτάζουν 
το χειμώνα.  Με τον ίδιο τρόπο θα ανέμενε κάποιος η Κύπρος να περάσει από την ερημοποίηση.  Και που 
λιώνουν οι πάγοι, για να ξαναγίνουν οι πάγοι, έν’ αυτό που λέτε δηλαδή, που έχετε περιγράψει σαν κύκλο. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κάθε είκοσι έξι χιλιάδες χρόνια. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ε, εντάξει, αυτό βγαίνει μέσα από τη θεώρηση τη δική σας.   

 ∆εν υπάρχει καμία αμφιβολία, αγαπητέ Ανδρέα, με βάση τις διεθνείς μελέτες, ότι πραγματικά ο πλανήτης 
έχει πραγματικό πρόβλημα όσον αφορά τη ρύπανση και τις εκπομπές διοξιδίου του άνθρακος.  Αυτή η 
προσπάθεια που γίνεται διεθνώς να υπογραφεί μια διεθνής συνθήκη, που μέχρι στιγμής υπέγραψαν εκατό 
πενήντα δύο χώρες, αλλά οι κύριοι ρυπαντές είναι έξω…  Και οι κύριοι ρυπαντές, που είναι έξω, συγκροτούν 
εκείνη την ομάδα των υποκριτών, όπως τους έχετε πει.  Ξέρετε ότι μέχρι σήμερα ούτε στο Κιότο ούτε στο 
Γιοχάνεσμπουργκ ούτε στη Ντόχα ούτε στην Κοπεγχάγη…  Τωρά εδεήσαν να το παραδεχτούν και να πουν 
«εντάξει, ρε παιδκιά, εννά κάμουμεν μια συμφωνία στο Παρίσι φέτος».  Φέτος!  Να δεχθούν δηλαδή οι 
Ηνωμένες Πολιτείες να υπογράψουν, η Ινδία να υπογράψει, η Κίνα να υπογράψει, οι χώρες τούτες που είναι οι 
κύριοι ρυπαντές.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ενδιάμεσες συμφωνίες. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Ναι, και μάλιστα ενδιάμεσες συμφωνίες.   

 Εμάς ως Κύπρου η συμβολή μας στις εκπομπές ρύπων είναι απειροελάχιστη, 0,000.  Όμως εμείς 
βιώνουμε τις επιπτώσεις των δραστηριοτήτων των άλλων.  Τζιαι, αν θα ερημοποιηθούμε, έν’ ʼπού τις 
επιπτώσεις των άλλων, όι επειδή εμείς είμαστε οι ρυπαντές.   

 Πάντως, οφείλω να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγματικά πολύ 
ωραίες οι ομιλίες που άκουσα και από τον κ. Μαππουρίδη και από το φίλο μου τον Ανδρέα το Θεμιστοκλέους 
και από τους Οικολόγους και από όλους όσοι έχουν μιλήσει, γι’ αυτό και τους ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Αδάμου. 

 Ακολουθεί ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης και μετά ο Ανδρέας… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να πω κι εγώ κάτι, κύριε Πρόεδρε!  Έδωσά του τη θέση μου, αλλά διατηρώ το δικαίωμα να πω τζι εγώ 
κάτι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



1152 

 

 Ναι, ναι, θα σου δώσω το λόγο, αγαπητέ μου.  Να γίνεται μια εναλλαγή.  Θα σου δώσω το λόγο.  Μην 
ανησυχείς, Γιώργο μου. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, εγώ είμαι πάρα πολύ χαρούμενος, γιατί όλοι, οι περισσότεροι, σκόπιμα έμειναν εκτός θέματος.  
Το θέμα ήταν η πολιτική της κυβέρνησης και οι αποφάσεις της κυβέρνησης αναφορικά με την κλιματολογική 
αλλαγή και όχι η απόπειρα εκβολής των υπαρξιακών μας προβλημάτων ή αναζητήσεων.  Και φαίνεται ότι δεν 
υπάρχει αντιπολίτευση στον τομέα αυτό.  Φαίνεται ότι η κυβέρνηση προχώρησε πράγματι σε μια στρατηγική 
περιβάλλοντος η οποία είναι αποδεκτή απ’ όλους και έμεινε εις το απυρόβλητο.   

 Προσωπικά, εάν με έβαζαν να ξαναεκφωνήσω αυτή την ομιλία, μόνο και μόνο για να δώσω ερεθίσματα, 
θα έβαζα μέσα εκείνο το κομμάτι το οποίο έβγαλα έξω λόγω χρόνου, το οποίο είναι στον επίλογο, στο οποίο 
γράφω ότι η κυβέρνηση επιτέλους πρέπει να επαναδιαπραγματευτεί τη ζώνη εμπορίου με τα κατεχόμενα, γιατί 
ακριβώς υπάρχει ένα σοβαρό πρόβλημα, το ότι στα κατεχόμενα δεν υπάρχει περιβαλλοντική πολιτική.  Τα 
λατομεία, τα τουβλοποιεία, οι διάφορες μεταποιητικές επιχειρήσεις που μας στέλλουν εμπορεύματα δρουν με 
χαμηλό εργατικό κόστος και χαμηλό κόστος κατασκευής, αφού δεν έχουν περιβαλλοντικούς ελέγχους, με 
αποτέλεσμα να κτυπιέται ο ανταγωνισμός και να μας φέρνουν φτηνά προϊόντα, τα οποία μπορεί να είναι 
ποιοτικά τα ίδια με τα δικά μας, αλλά είναι κατασκευασμένα κάτω από συνθήκες που στις ελεύθερες περιοχές 
δε θα επιτρεπόταν να κατασκευαστούν.  Επομένως, κύριοι, αντί να περιστραφούμε γύρω από την πορεία του 
κόσμου τούτου, ας εργαστούμε ως Βουλή για τη βελτίωση των πραγμάτων στη δική μας τη χώρα, για να 
είμαστε και εντός του θέματος όπως ενεγράφη από τον εισηγητή, δηλαδή να πάρουμε μια μια τις αποφάσεις 
της κυβέρνησης, να τις κρίνουμε, να τις επικρίνουμε, αν χρειαστεί, και εν τέλει να μπορέσουμε να 
διαμορφώσουμε ένα πρότυπο περιβαλλοντικής πολιτικής.  Είμαστε μικρή χώρα και έχουμε τη δυνατότητα να 
είμαστε οι καθοδηγητές και το πρότυπο, ακριβώς επειδή η περιβαλλοντική ανάπτυξη είναι η ανάπτυξη της 
δικής μας οικονομίας, είναι η προοπτική μέσα από την οποία θα ξεπεράσουμε την κρίση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Ανδρέας Κυπριανού και μετά ο κ. Γιώργος Γεωργίου. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στην οικονομία υπάρχουν τα microeconomics και υπάρχουν και τα macroeconomics.  Ο κ. Περδίκης 
αναφέρθηκε στις microclimate changes, ο κ. Θεμιστοκλέους αναφέρθηκε στις macroclimate changes.  Και είναι 
και οι δύο απόλυτα ορθοί.  Βεβαίως και υπάρχει πρόβλημα όσον αφορά το φαινόμενο του θερμοκηπίου, τη 
μόλυνση της ατμόσφαιρας, τα PCBs κ.λπ., όπως και βεβαίως σε μακροχρόνιο ορίζοντα οι μεγάλες αλλαγές 
έχουν να κάνουν με πολύ διαφορετικά πράγματα απ’ ό,τι είναι η μόλυνση του περιβάλλοντος στη γη.   

 Αυτό το οποίο δεν ανέφερε ο φίλος μου ο Ανδρέας, ενώ ήταν εξαιρετική η ομιλία του, είναι ότι κάποιοι 
επιστήμονες, μια μεγάλη πλειοψηφία επιστημόνων υποστηρίζει ότι η δραστηριότητα του πυρήνα του ήλιου, 
που είναι κυρίως καύσεις… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό, ένα λεπτό, κύριε Ανδρέα.  Κάτι…  Ακούεται ένα μουρμουρητό το οποίο μας 
ενοχλεί πάρα πολύ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ ο κ. Λαμάρης, τζιειαμαί τζι έν’ άτακτος!  Έν’ άτακτος ο κ. Λαμάρης! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!   

 Κύριε Ανδρέα, εάν συνεχιστεί αυτή η μουρμούρα, να σταματάτε μέχρι να σταματούν και αυτοί.  
Παρακαλώ, συνεχίστε. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι μια μικρή διαφοροποίηση στην καύση αερίου υδρογόνου στον πυρήνα του 
ήλιου, μια μικρή μείωση -και αυτή τη στιγμή θεωρείται ότι έρχεται μείωση των αποθεμάτων υδρογόνου στον 
ήλιο, άρα θα είναι πολύ μικρότερη η ακτινοβολία που θα εκπέμπει- μπορεί να ξαναφέρει εποχή των 
παγετώνων, ανεξάρτητα αν υπάρχει ή δεν υπάρχει στη γη το φαινόμενο του θερμοκηπίου.   

 Όμως λέγοντας αυτά και συμφωνώντας και με τους δύο, επαναλαμβάνω, σε micro και macro ορίζοντα, 
θα πω το εξής:  Αυτό το οποίο έχει ξεκινήσει και συζητείται στην Ευρώπη και στην Κύπρο το κρύβομε κάτω 
από το χαλί ονομάζεται “πράσινα συμφέροντα”, όχι μόνο “πράσινες θέσεις εργασίας” και “πράσινα 
επαγγέλματα”.  Και “πράσινα συμφέροντα”!  Είναι μεγάλη η βιομηχανία που έχει κτιστεί γύρω από τα αιολικά 
πάρκα, θερμοδυναμικά πάρκα, φωτοβολταϊκά πάρκα.  Και, επειδή η Κύπρος είναι μια μικρή πατρίδα, της 
οποίας τα βουνά είναι μετρημένα, δεν μπορεί να ερχόμαστε, ενώ δεν υπάρχει αιολικό δυναμικό, να 
καταστρέφουμε ολόκληρες οροσειρές, για να κάμνουμεν αιολικά πάρκα στο βωμό δήθεν των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας, όπως και δεν μπορούμε να κάμνουμεν σεληνιακά τοπία, να καταστρέφουμε παραδοσιακά 
φυτά της πατρίδας μας, για να κάμνουμεν χωρίς μέτρο -και το βάζω σε παρένθεση- φωτοβολταϊκά πάρκα, γιατί 
γνωρίζουμε ότι θα τα πωλούμε στην τιμή που τα πωλούμε, το ρεύμα στην Αρχή Ηλεκτρισμού τζιαι το κάθε 
παλιοχώραφο ότι εννά το εκμεταλλευτούμε με τον άλφα ή βήτα τρόπο.  Γνωρίζετε τι σημαίνει “πράσινα 
συμφέροντα”.  Είναι μεγάλη η συζήτηση που γίνεται και χρειάζεται πολλή προσοχή, για να μην καταστρέψουμε 
με τα ίδιά μας χέρια στο βωμό της προστασίας του περιβάλλοντος το ίδιο το φυσικό περιβάλλον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, θα δώσω το λόγο στον κ. Ανδρέα, αλλά σ’ αυτό που είπατε, κύριε Ανδρέα, να πω τζιαι εγώ δύο 
πράματα.  Πράγματι, χωρίς αέρα, που δεν έχουμε πολύ αέρα, φαίνεται ότι οι επενδύσεις σε αιολική ενέργεια 
είναι λανθασμένες.  Όμως όσον αφορά τα φωτοβολταϊκά, έχουμε πολλές γυμνές εκτάσεις άγονες, λοφώδεις, 
που δεν έχουν βλάστηση και εκεί θα μπορούσαν να γίνουν.  Όχι να τα κάνουν σε γόνιμη γη!  Αυτό είναι μεγάλο 
λάθος! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, έχετε απόλυτο δίκαιο.  Συγγνώμη που ξαναπαρεμβαίνω.  Όντως, αν 
θέλαμε να κάνουμε, προστατεύοντας το περιβάλλον, φωτοβολταϊκά πάρκα και θερμοδυναμικά πάρκα, θα 
έπρεπε να πάμε σε παλιά λατομεία, θα έπρεπε να πάμε σε εγκαταλειμμένες βιομηχανικές περιοχές, όχι να 
πκιάνουμε την παρθένα φύση, η οποία είναι κατάφυτη, και να την απογυμνώνουμε από βλάστηση, όπως 
εκάμαμεν μεταξύ Άλασσας και Λάνιας, που εκάμαμεν ένα νέο σεληνιακό τοπίο, για να κάνουμε δήθεν μεγάλης 
δυναμικότητας φωτοβολταϊκά πάρκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλω μόνο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να πω ότι για πρώτη φορά ο κ. Αδάμος Αδάμου αστόχησε, 
διότι λαλεί μου «ρε Γιώργο, εγώ εννά πω πράματα που έννεν ’πού τζιείνα που εννά πεις εσύ».  Κύριε Αδάμο 
Αδάμου, θα έλεγα ακριβώς εκείνα που είπες εσύ!   

(Γέλια) 

 Θα έλεγα δηλαδή ότι είναι η πρώτη φορά που παίρνω μέρος, που συμμετέχω ή που ακούω μια 
συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο εξαιρετικά ενδιαφέρουσα.  ∆ικαιώθηκα, όταν προδρομικά ρώτησα τον κ. 
Θεμιστοκλέους «θα μας πεις πράγματα ρηξικέλευθα, συνάδελφε;»  «Βέβαια!» λαλεί μου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Προδρομικά μεν λαλείς τζιαι εννά σε διαγράψουν! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Περίμενε, κύριε, περίμενε.  Παρ’ όλο που δε διαθέτω ειδικές γνώσεις, για να επιβεβαιώσω την ορθότητα 
αυτών που είπε ο συνάδελφος, ήταν όντως μία αντισυμβατική ομιλία η οποία, σε συνάφεια και με τα όσα 
ακούσαμε τα πολύ ενδιαφέροντα, τα πιο ταξικά, πιο πολιτικά, πιο συμβατικά, πιο λογικά σε εισαγωγικά, 
αγαπητέ Ανδρέα, νομίζω ότι δημιούργησε μία εικόνα συζήτησης στο Κεφάλαιο Τέταρτο που θα έπρεπε να 
παρουσιάζεται, κύριε Πρόεδρε, και σε άλλα κεφάλαια.  Νομίζω ότι μπορούμε να δρομολογήσουμε μια τέτοια 
διαδικασία, για να παρακάθονται και άλλοι συνάδελφοι.  Ο κ. Κουλίας έμεινε με το στόμα ανοιχτό και 
παρακολουθούσε, η δε κ. Αθηνά Κυριακίδου είπε «μην τον διακόψεις, δώσ’ του τζι άλλο χρόνο».  Αυτό είναι 
πάρα πολύ καλό. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Φυσικά, λείπουν οι αρχηγοί των κομμάτων. Θα κάμουν συνεδρία και θα μας το απαγορέψουν αύριο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   

 Εις απάντηση, εις σχολιασμό αυτών που είπε ο κ. Γεωργίου. 

 Γιώργο, κάθε φορά που έχουμε Κεφάλαιο Τέταρτο, προσπαθούμε να δώσουμε μετά τους 
εγγεγραμμένους ομιλητές και κάποιο χρόνο, όπως γίνεται σήμερα.  Κάθε φορά.  Όχι, δεν είναι η πρώτη φορά.  
Να ζωντανέψει.  Αλλά δυστυχώς, πέραν των είκοσι δύο, είκοσι τριών, δεν έρχονται παραπάνω.  Τους βλέπετε 
ότι φεύγουν.  Εμείς που ενδιαφερόμαστε θα κάμουμε αυτό το ζωντάνεμα, θα συζητούμε και θα προχωρούμε 
και όποιος θέλει ας ακούσει, όμως τα συμπεράσματα πρέπει κάπου να μπαίνουν σε αυτή τη Βουλή και να 
συζητούνται περαιτέρω, με στοιχεία και να προωθούνται προς την εκτελεστική εξουσία.  Αυτό είναι ουσιαστική 
συμβολή. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. ∆αμιανού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, συγγνώμη.  Μα, τωρά βλέπω το χέρι του. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, έχει ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε ∆αμιανού.  Παρακαλώ. 

 Μετά τον κ. ∆αμιανού ο κ. Θεμιστοκλέους και μετά ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ που είμαι ο εισηγητής πρέπει να κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μέχρι να κλείσεις, πρέπει να δούμε ότι δεν έχει άλλα χέρια. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή μιλήσατε πολύ ορθά για συμπεράσματα, κανείς δεν μπορεί να αντιπαρατεθεί με 
την επιστημονική ανάλυση που έγινε, που προφανώς είναι και σωστή και την υιοθετούμε, και ήταν πολύ 
χρήσιμη.  Εγώ έχω να καταθέσω δύο συμπεράσματα πολύ απλά.  Το πρώτο είναι το ότι δυστυχώς το αλόγιστο 
κυνήγι του κέρδους αποξενώνει τον άνθρωπο από τη φύση και στο τέλος αποξενώνει τον άνθρωπο και από 
τον εαυτό του.  Καταστρέφει τον ίδιό του τον εαυτό.  Το δεύτερο, που είναι ένα πολύ πιο στοιχειώδες 
συμπέρασμα, είναι το ότι μέσα από την ανάλυση του συνάδελφου κ. Θεμιστοκλέους για τις κλιματικές αλλαγές 
και την εναλλαγή εγώ έλαβα και την απάντηση γιατί περιμένουμε την πολυπόθητη άνοιξη και ακόμα δεν έρχεται 
στην Κύπρο!   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  πρώτα απ’ όλα να ευχαριστήσω τους καλούς συνάδελφους για τα καλά τους λόγια.  
Φαίνεται ότι τα καλά τους λόγια είναι μόνο όταν μιλώ για το πέραν ή το υπερπέραν!  

(Γέλια) 

  Παρά ταύτα, τους ευχαριστώ. 

 ∆εύτερον.  Αισθάνομαι ότι ο κ. Περδίκης με αδίκησε, διότι στο προοίμιο της ομιλίας μου ξεκαθάρισα πως 
ό,τι θα πω ακολούθως δε συνιστά ουδόλως και ποσώς οποιαδήποτε μείωση της προσπάθειας να 
προστατεύσουμε το περιβάλλον ή να συνεργαστούμε με άλλα κράτη κτλ.   
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 Το τρίτον που θέλω να πω είναι το ότι περιβάλλον για κάθε άνθρωπο, για κάθε ζωή δεν είναι μόνο το 
φυσικό περιβάλλον όπως το βλέπουμε.  Περιβάλλον είναι και η ταυτότητά μας, είναι και η κληρονομιά μας, οι 
παραδόσεις μας, η γλώσσα μας.   Περιβάλλον επίσης για κάθε άνθρωπο είναι ο χώρος ελευθερίας που του 
παρέχεται, για να κινηθεί, να γίνει πλαστουργός του ωραίου, να δημιουργήσει.  Και περιβάλλον επίσης, 
πολιτικό περιβάλλον, είναι το να έχουν και οι βουλευτές την άμεση, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και πολιτιστικό περιβάλλον. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πολιτικό, λέω, περιβάλλον, που εδράζεται μόνο στην ελευθερία και στα δημοκρατικά θέσμια, πρέπει να 
έχουν και οι βουλευτές, για να μπορούν να συμμετέχουν ενεργά στις διαδικασίες της Βουλής και ιδίως του 
Κεφαλαίου Τετάρτου.   

 Κλείνω με το εξής: Σας έχω πει προηγουμένως ότι δεν ανησυχώ τόσο πολύ, διότι όλοι θα καταβάλουμε 
προσπάθεια.  Απλά, αυτά που είπα τα είπα καθότι διδάχτηκα και δίδασκα για αρκετά χρόνια αστρονομία, εκτός 
από μαθηματικά.  Θέλω να επισημάνω ότι -επειδή είπε ο κ. Μαππουρίδης για υπαρξιακά ζητήματα- μία από τις 
ερωτήσεις που τίθεται σχεδόν πάντοτε σε παγκόσμιους διαγωνισμούς αστρονομίας, για να διαγνώσουν τη 
φιλοσοφική προσέγγιση των μαθητών, είναι το παράδειγμα που σας έφερα με την μπάλα και την καρφίτσα.  Να 
τοποθετήσουν τον εαυτό τους οι μαθητές σε αυτό το πράγμα που σας είχα περιγράψει.  Θέλω να προσθέσω 
κάτι το οποίο πιστεύω ότι θα σας φανεί πάρα πολύ ενδιαφέρον.  Ξέρετε, αυτά που λέει ο Ησίοδος στη 
Θεογονία του, το 800 π.Χ. που την έγραψε, ότι ο κόσμος δημιουργήθηκε από το χάος και το έρεβος…   
Περίπου έτσι είναι και η επιστήμη.  Πριν δεν υπήρχε τίποτα.  Χάος και έρεβος.  Ξαφνικά έγινε κάτι, 
αναπτύχθηκε η ύλη, η ενέργεια και οι φυσικοί νόμοι όπως τους ξέρετε.  Όλες οι επιστήμες και όλοι οι 
επιστήμονες προσπάθησαν να ερμηνεύσουν αυτά τα πράγματα.  Τα ερμήνευσαν σχεδόν τα πάντα.  Τα 
πλησίασαν.  Ο Κοπέρνικος, ο Κέπλερ, ο Νεύτωνας, ο Αϊνστάιν, ο Ίππαρχος, ο δικός μας ο ∆ημόκριτος, ο 
Ερατοσθένης, ο Αρχιμήδης, όλοι αυτοί τα πλησίασαν.  Υπάρχει όμως ένα μικρό προβληματάκι.  Υπάρχει ένας 
χρόνος, από το χρόνο μηδέν και μετά -λέγεται χρόνος του Μαξ Πλανκ, είναι 10 στη μείον 36- κύριε Αδάμο, 
υπάρχει αυτός ο μικρός απειροελάχιστος χρόνος, όπου δυστυχώς ακόμα κανένας νόμος φυσικός, καμία 
δύναμη που ξέρετε δεν μπορεί να ισχύσει.  Εξ ορισμού δεν μπορεί να ισχύσει και αυτό είναι ένα πρόβλημα που 
παραλύει και ακρωτηριάζει όλες ανεξαιρέτως τις θεωρίες δημιουργίας του σύμπαντος.  Η τελευταία...  Ψες 
προσπάθησα να ενημερώσω το μυαλό μου για ορισμένα πράγματα που έχουν γίνει.  Η τελευταία θεωρία που 
βρίσκεται σε δράση τώρα στους διεθνείς κύκλους είναι το ότι υπάρχει η λεγόμενη αντιύλη ή η σκοτεινή ύλη και 
υπάρχουν πολλά σύμπαντα, παράλληλα σύμπαντα.  Σκεφτείτε.  Και θα κλείσω, κύριε Αδάμου, με κάτι που έχει 
να κάνει όχι με εσάς αλλά με όλους μας.  Ο Αϊνστάιν είπε ότι το σύμπαν μπορεί να έχει όρια.  Η ανθρώπινη 
βλακεία δεν έχει όρια.   

(Γέλια) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι σε εκείνο το κενό που δημιουργήθηκε ο Κουλίας, ίσως! 

(Γέλια) 

 Ζαχαρία μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μέσα στο Συναγερμό είσαστεν ούλλον νουν, ρε Αντρέα! 

 Με γεια τα μυαλά! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   

 Εάν δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, να δώσω το λόγο για λίγο, πολύ λίγο χρόνο στον κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κοιτάξετε.  Προκάλεσε θυμηδία το τελευταίο που είπε ο κ. Θεμιστοκλέους, αλλά νομίζω ότι, άμα το 
αναλύσουμε όχι μόνο φιλοσοφικά, αλλά και πολιτικά, μπορεί να είναι η ουσία του θέματος.  ∆ιότι είναι 
ανθρώπινη βλακεία αυτό που γίνεται, να επιτρέπουμε στη μανία για το πρόσκαιρο κέρδος και την εξυπηρέτηση 
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ενός συστήματος οικονομικών συμφερόντων να καταστρέψει και να καταστρέφει, κατά την άποψή μας, τον 
πλανήτη και την ανθρωπότητα.  Γιατί, επαναλαμβάνω, η θέση όχι μόνο η δική μου, των Οικολόγων, αλλά και 
της πλειοψηφίας της παγκόσμιας επιστημονικής κοινότητας και των διεθνών οργανισμών είναι ότι οι κλιματικές 
αλλαγές είναι εδώ.  Συμβαίνουν και έχουν σοβαρές επιπτώσεις στην ασφάλεια, στην ποιότητα της ζωής και την 
επιβίωση χιλιάδων συνανθρώπων μας.  Συμβαίνουν και στην Κύπρο, όπως πολύ σωστά ανέλυσε και ο κ. 
Πρόεδρος.   

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι κατά τη διάρκεια των ομιλιών όντως, ως εγγράψας το θέμα, έχω 
εκπλαγεί θετικά, διότι ενόμιζα ότι θα ήταν μια τυπική συζήτηση, όπου θα ακούγονταν ανιαρές ομιλίες και δε θα 
γινόταν καν η συζήτηση.  Οι ομιλίες δεν ήταν ανιαρές και επί της ουσίας η συζήτηση ήταν πολύ ζωντανή και 
παραγωγική.  Μακάρι να έχουμε πολλές τέτοιες εκπλήξεις θετικές σε αυτή τη Βουλή.   

 Θέλω όμως να ξεκαθαρίσω κάτι.  Στις ομιλίες πολλών από εμάς έγιναν αναφορές στην κυβερνητική 
πολιτική και τα λάθη που έχουν γίνει και την αποτυχία της.  Και δεν είναι μονάχα της παρούσας κυβέρνησης τα 
λάθη αυτά.  Το τεράστιο οικολογικό έγκλημα στους Ορείτες με το οποίο πολλοί έχουμε ασχοληθεί είναι εκεί και 
το βλέπουμε και πρέπει να είναι ένα μάθημα για μας, να μην επιδιώκουμε τα μεγάλα έργα, τα μαμούθ έργα, 
που είναι εκτός της κλίμακας της κυπριακής, αλλά δεν πρέπει να είμαστε και υποκριτές.  ∆ηλαδή μιλούμε -και 
σωστά ειπώθηκε και συμφωνώ και επαυξάνω- ότι έχει γίνει περιβαλλοντική καταστροφή και σε καλλιεργήσιμη 
γη και στην περιοχή της Άλασσας από έργα για τις ΑΠΕ και υπάρχουν τα βρώμικα ‟πράσινα” συμφέροντα, 
αγαπητέ μου κύριε Ανδρέα Κυπριανού, αλλά την ίδια ώρα πρέπει να πούμε ότι τη μεγάλη απειλή για την 
αγροτική παραγωγή, την αγροτική γη είναι η άναρχη οικιστική ανάπτυξη που την κάνει.  Και πρέπει να 
μιλήσουμε και για τα γήπεδα γκολφ και τους οικισμούς των γηπέδων γκολφ, που έχουν γεμίσει τα βουνά, και 
πρέπει να πάμε στις σωστές προτάσεις, που ακούστηκαν σε αυτή τη Βουλή από εκείνο το βήμα πριν από εφτά 
χρόνια για το net metering, για τις κατοικίες που πρέπει να ’χουν τα φωτοβολταϊκά τους, τις μικρές 
ανεμογεννήτριες, την εξοικονόμηση.  Είπα τόσα πολλά στην ομιλία μου για την εξοικονόμηση και σωστά 
αναφέρθηκε ο κ. Μαππουρίδης στο κτίριο του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, αλλά και αυτό το κτίριο παίρνει βραβείο 
μη καλής εξοικονόμησης ενέργειας.   

 Έχουμε λοιπόν πάρα πολλή δουλειά, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες.  Το Παρίσι -χαίρομαι για 
την αναφορά του κ. Αδάμου- είναι φέτος.  Θα έχουμε και δράσεις, θα έχουμε και παρουσία.  Ελπίζω η Κύπρος 
να είναι μέσα στις χώρες που θα παρουσιάσουν θετικό έργο και να μην είναι ουραγός σε αυτή την προσπάθεια 
για τον περιορισμό των κλιματικών αλλαγών.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζαχαρία, επειδή σύντομα είναι η γιορτή σου -είδα στο ημερολόγιο ‟Αγίου Ζαχαρία”- σου δίνω το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα σου φανεί παράξενο ότι μέχρι που εγίνηκα βουλευτής δεν ήξερα ότι είχε Άγιο 
Ζαχαρία.  Μετά που εγίνηκα βουλευτής, εστέλλαν μου τηλεγραφήματα δύο φορές το χρόνο.  Ο ένας είναι Άγιος 
Ζαχαρίας και ο άλλος είναι Προφήτης Ζαχαρίας.  Τέλος πάντων, καλός Άγιος φαίνεται.  

 Ζήτησα το λόγο για το εξής, κύριε Πρόεδρε, να επαινέσω την προσπάθειά σας ως Προέδρου, που 
ριζοσπαστικά δώσατε τούτη την ευκαιρία να γίνει τούτη η διαλογική συζήτηση.  Στην Πνύκα την Αθηνών έτσι 
γινόταν ο διάλογος και μάλιστα τους προέτρεπαν να βγουν να πουν τα επιχειρήματα.  Αυτό αναιρεί και την 
άλλη φορά που πήγα να μιλήσω και μου έβαλες χρόνο, περιορισμό, και έγινε του Κουτρούλη ο γάμος.  Αλλά, 
εν πάση περιπτώσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκεί δεν είχες δίκαιο.  Μην αρχίσουμε!  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και αυτό το αναφέρω, διότι έχεις βελτιωθεί σημαντικά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είχες δίκαιο εκεί! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πρόεδρέ μου, καταλαβαίνω τη δυσκολία σου, αλλά βελτιώθηκες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Συνεχίζεις.  Ένα λεπτό... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα λεπτό, Πρόεδρε, να ολοκληρώσω και να πεις ό,τι θέλεις.  Θέλω να πω το εξής: Εγώ είμαι κάποιας 
ηλικίας, είμαι γεννηθείς το 1950, και θέλω να θυμίσω, πιτσιρικάδες όντες, ο Πρόεδρος θα θυμάται και οι 
μεγαλύτεροι...  Ας πούμε, στο Ριζοκάρπασο έβρεχε σαράντα μέρες και σαράντα νύκτες.  Ήταν τελείως 
διαφορετικές οι καιρικές συνθήκες.  Επίσης, θέλω να θυμίσω ένα σπουδαίο έργο περιβαλλοντικό, κύριε 
Περδίκη, από την κυβέρνηση του αείμνηστου Σπύρου Κυπριανού.  Οι δενδροφυτεύσεις.  Οι άλλες κυβερνήσεις, 
ιδιαίτερα τους μπαρμπέρηδες και τους προηγούμενους, εξεχάσαν ότι υπάρχει και γη που μπορούμε να τη 
δενδροφυτεύσουμε, όλα αυτά τα ξηρά.  Και νομίζω, στο μέτρο αυτών που μπορούμε να κάμουμε, τούτα 
μπορούμε να τα κάμνουμε.  Και να πω ένα παράδειγμα για τους Καρπασίτες, Πρόεδρέ μου.  Παρά το ότι ήταν 
πράσινη η γη, εφυτεύαν δέντρα όπως έν’ τα κυπαρίσσια, τα πεύκα, όχι μόνο καρποφόρα δέντρα.  Αλλά ο 
κόσμος είχε αυτό το ιδίωμα και αυτό το σύστημα.  Και είναι καλό η κυβέρνηση, κύριε Μαππουρίδη, επειδή είπες 
ότι έχει περιβαλλοντική πολιτική, να το βάλει και τούτο μέσα στο πρόγραμμα.  Να μεν κάμνετε μόνο τους 
μπαρμπέρηδες, να φυτεύκετε τζιαι κανένα δεντρό.  Θα είναι βοηθητικό, για να πρασινίσει η Κύπρος. 

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε.  

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακακίες.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι, παρακαλώ, να κλείσουμε!  Μη σηκώνεστε να με αφήσετε μόνο μου! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ωραία συζήτηση.  Ελπίζω τα 
αποστενογραφημένα πρακτικά να σταλούν στην επιτροπή Περιβάλλοντος και σε όποια άλλη επιτροπή 
ενδιαφέρεται, για να πάρει και πρακτικά μέτρα πίεσης, τουλάχιστον για εισηγήσεις κτλ.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 Φεβρουαρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1.  Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.121-2014). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2015 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.255-2014). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.268-2014). 

 4. Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.020-2014). 

 5. Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.177-2014). 

 6. Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων - Αποκατάσταση Προσώπων που Καταδικάστηκαν 
σε Ποινικές Υποθέσεις (Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.143-2013). 

 7. Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.001-2015). 

 8. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.055.095-2014). 

 9. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.090-2014). 

 10. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

 11. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

 12. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων 
και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 13. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την 
υγεία των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.    

 Ευχαριστώ και καληνύχτα σας. 

 (Ώρα λήξης:  6.13 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαγεωργίου Πάμπος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 
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Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2014» και «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», συζήτηση (Ζ. Ζαχαρίου, Α. Αντωνίου, Α. 
Φακοντής, Ζ. Κουλίας) και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Οργανισμών Εναλλακτικών  Επενδύσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014» και ψήφισή 
του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία των 
Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2014» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015». 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και 
Θέματα Σπουδών) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή 
του σε νόμο.  

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 2). 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και 
«Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014» και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Εγγραφής Γεωπόνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί της Ασκήσεως της 
Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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Πρόταση για σύσταση επιτροπής ημικατεχόμενων δήμων - Πρόταση για διεξαγωγή μελέτης για τις 
ραδιολογικές επιπτώσεις από πιθανό ατύχημα στο πυρηνικό εργοστάσιο στο Άκκουγιου και 
εγκατάσταση σταθμών ελέγχου της ραδιενέργειας - Ερωτήματα σχετικά με το κτίριο του Γενικού Χημείου 
του Κράτους - Προτάσεις ενδιαφερόμενων φορέων για ανάκαμψη του κατασκευαστικού τομέα - 
Πρόστιμο στο δήμο Σωτήρας για έργα εντός της ζώνης προστασίας της παραλίας και ιεραρχική 
προσφυγή του δήμου - Καθυστέρηση στην καταβολή επιδοτήσεων από τον ΚΟΑΠ - Το μεταναστευτικό 
κύμα από και προς την Κύπρο για τα έτη 2008-2014 - Ανάγκη δημιουργίας χώρων στάθμευσης 
αναπήρων σε όλα τα κυβερνητικά κτίρια - Ενημέρωση για τη διαδικασία σίτισης των πολιτικών 
προσφύγων στην Κοφίνου - Μέτρα για μείωση του παραγόμενου όγκου σκουπιδιών και ανάπτυξη 
προγραμμάτων ανακύκλωσης και κομποστοποίησης - Ανάγκη καταπολέμησης του κόκκινου ρυγχωτού 
κανθάρου - Μερική ή ολική ανάκληση των απαλλοτριώσεων και προστασία της λίμνης Παραλιμνίου και 
των αλυκών Λάρνακας - Το ενδεχόμενο απαγόρευσης της διέλευσης αγροτικών προϊόντων από 
οδοφράγματα που ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις (εμπιστευτική ερώτηση) -  Ανάγκη απόδοσης 
τιμών στους θεατρανθρώπους Σωτήρη Μουστάκα και ∆ημήτρη Ποταμίτη και προβολής του έργου τους - 
Η χρέωση τελών επίσκεψης στο Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου - Ερωτήματα σχετικά με τις 
αγορές υπηρεσιών από τα υπουργεία και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά τα έτη 2012-2014 - 
Προγράμματα πτήσεων με υδροπλάνα και δημιουργία υδατοδρομίων - Αιτήματα του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Κυλικειαρχών - Εισήγηση για νομοθετική ρύθμιση του θέματος των άδειων κυνηγετικών 
φυσιγγίων που αφήνονται στην ύπαιθρο - Γνωμάτευση για την ιδιωτικοποίηση της Cyta και μέτρα για 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς της - Συμφωνία με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων σχετικά με 
σύναψη δανείου για έργα ανάπτυξης του Πανεπιστημίου Κύπρου - Ερωτήματα σχετικά με τη Cytavision 
και επιχειρηματικές δραστηριότητές της. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Το ενδεχόμενο δημιουργίας παγκύπριου οδικού δικτύου για ποδήλατα συγχρηματοδοτούμενου από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση - ∆ιαβήματα της κυβέρνησης προς την ΕΕ αναφορικά με τις αντιρρήσεις της 
τουρκοκυπριακής πλευράς για την έναρξη της δεύτερης φάσης του δικοινοτικού έργου που αφορά το 
εργοστάσιο επεξεργασίας λυμάτων στη Μια Μηλιά (εμπιστευτική απάντηση) - Παροχή κινήτρων για 
μετάβαση των εργαζομένων από και προς την εργασία τους με ποδήλατα - Ενημέρωση για τον 
καταρτισμό ή όχι Εθνικού Σχεδίου για Βιώσιμη Κατανάλωση και Παραγωγή - Ερωτήματα σχετικά με την 
παραπομπή ασθενών σε ιδιωτικά ιατρικά κέντρα στην Κύπρο, με τα οποία το κράτος δεν έχει 
συνομολογήσει συμβάσεις - Ερωτήματα σχετικά με τις εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων - Ανάγκη 
σχεδιασμού εγκατάστασης των βιομηχανιών υποστήριξης των γεωτρήσεων και εκπόνησης μελέτης για 
τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις - Καθυστέρηση στην ολοκλήρωση της ανέγερσης του καταφυγίου 
θυμάτων του Συνδέσμου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια λόγω οικονομικού 
προβλήματος - Ανάγκη λήψης μέτρων για μείωση των τιμών των αγαθών πρώτης ανάγκης - Η εκροή 
ανακυκλωμένου νερού στη θάλασσα τα τελευταία πέντε χρόνια - Η κακή ποιότητα του νερού του 
αποχετευτικού Παραλιμνίου-Αγίας Νάπας - Ανάγκη αναθεώρησης των προγραμμάτων πρόληψης και 
ασφάλειας των σχολικών μονάδων από φαινόμενα βανδαλισμού - Θέμα υλοποίησης απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου του 1989 για παραχώρηση χερσαίου χώρου στη διεύθυνση της μαρίνας 
Λάρνακας - Ενημέρωση για το θέμα των κινδύνων σχετικά με τις δασμολογικές και φορολογικές ατέλειες 
των ενόπλων δυνάμεων του Ηνωμένου Βασιλείου στις βάσεις που διαπιστώνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
(απόρρητη απάντηση) - Καταγγελίες για την απουσία παροχών προσβασιμότητας στο χώρο εργασίας 
για άτομα με αναπηρία σε δημόσια νοσηλευτήρια στη Λευκωσία και ανάγκη λήψης διορθωτικών μέτρων 
- Ανάγκη λήψης μέτρων για την προσβασιμότητα ατόμων με αναπηρίες σε αθλητικές εγκαταστάσεις - 
Ανάγκη επίλυσης των ζητημάτων φερεγγυότητας προσφύγων με αναξιοποίητα οικόπεδα κρατικών 
σχεδίων - Ερωτήματα σχετικά με τις γερανογέφυρες στο λιμάνι Λεμεσού - Αντιμέτωπιση της διάβρωσης 
της παραλίας στην Αργάκα - Αδειοδότηση ιδιωτικής εταιρείας και μη αξιοποίηση προσωπικού της Αρχής 
Λιμένων για προσδέσεις πλοίων στις νέες εγκαταστάσεις Βασιλικού (απόρρητη απάντηση) - Ο 
προγραμματισμός για τη δημιουργία κατάλληλων προγραμμάτων επιμόρφωσης των δικαστών - 
Ερωτήματα σχετικά με τη Στρατηγική της Κύπρου για Μία Εθνική Ολοκληρωμένη Θαλάσσια Πολιτική - 
Ένταξη της ΕΕ σε σημαντικές συμβάσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης - Η εισδοχή αλλόγλωσσων 
παιδιών στη δημοτική και μέση εκπαίδευση. 

15. Συνέχιση της συζήτησης (Ρ. Μαππουρίδης, Χρ. Τζιοβάνης, Σ. Φυττής, Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Περδίκης, 
Α. Αδάμου, Ανδρέας Κυπριανού, Γιώργος Γεωργίου, Ά. ∆αμιανού, Ζ. Κουλίας) για το θέμα «Οι στόχοι 
που έθεσε η Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών για την περίοδο 2020-
2030 και τα μέτρα που η κυπριακή κυβέρνηση καλείται να λάβει, προκειμένου να επιτευχθούν οι εθνικοί 
στόχοι για τον περιορισμό της εκπομπής ρύπων και την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών» και 
λήξη του θέματος.   
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 12ης Φεβρουαρίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.35 μ.μ. 

Αρ. 22 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες.  Παρακαλώ καθίστε.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε 
συνεδρία και αποφάσισε τη σύσταση ad hoc επιτροπής που αφορά τη διερεύνηση των λόγων που οδήγησαν 
στο κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών.  Η ad hoc επιτροπή θα έχει αρμοδιότητα να εξετάσει το θέμα της 
ευθύνης ή των ευθυνών για την κατάσταση στην οποία περιήλθε η εταιρεία και τα γεγονότα που οδήγησαν 
στον τερματισμό των εργασιών της και να εξετάσει κατά πόσο προκύπτουν οποιεσδήποτε ευθύνες από 
συγκεκριμένες ενέργειες, παραλείψεις, γεγονότα, συνθήκες ή από συνδυασμό τους που οδήγησαν στην 
παρούσα κατάσταση.  Οι όροι εντολής της επιτροπής έχουν αποφασιστεί από τη Σύσκεψη Αρχηγών και θα 
διανεμηθούν σε όλα τα μέλη του σώματος.   

 Σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια της διεξαγωγής της εν λόγω έρευνας η ad hoc επιτροπή δύναται κατά 
την κρίση της να προβεί στην τροποποίηση οποιουδήποτε όρου εντολής από αυτούς που έχουν καθοριστεί ή 
στην προσθήκη οποιουδήποτε νέου όρου.   

 Η σύνθεση της επιτροπής είναι η ακόλουθη:  Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος, από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, Γιάννος Λαμάρης, αναπληρωτής πρόεδρος, από το ΑΚΕΛ, Μάριος Μαυρίδης του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, Ρίκκος Μαππουρίδης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Σταύρος Ευαγόρου του ΑΚΕΛ, Πάμπος 
Παπαγεωργίου του ΑΚΕΛ, Άγγελος Βότσης του ∆ημοκρατικού Κόμματος, Αντώνης Αντωνίου του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, Νίκος Νικολαΐδης του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, ∆ημήτρης Συλλούρης 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος και Γιώργος Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

 Τώρα θα κάνουμε μία αναφορά, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στο θέμα των αγνοουμένων.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων χαιρετίζει την υιοθέτηση ψηφίσματος από την ολομέλεια του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου σήμερα σχετικά με τους ομαδικούς τάφους αγνοουμένων της Άσσιας στο χωριό Ορνίθι, στο 
κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου.  Το ψήφισμα εγκρίθηκε με 543 ψήφους υπέρ, 43 εναντίον και 62 αποχές.   

 Με το ψήφισμα αυτό αναγνωρίζεται ακόμη μια φορά ότι το θέμα των αγνοουμένων είναι ανθρωπιστικό 
θέμα και απορρέει από το δικαίωμα των συγγενών αγνοουμένων να γνωρίζουν ποια ήταν η τύχη των 
αγαπημένων τους προσώπων.  
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 Το ψήφισμα αναφέρεται γενικότερα στο θέμα των αγνοουμένων της Κύπρου και επικεντρώνεται 
ειδικότερα στο θέμα της μετακίνησης οστών στο χωριό Ορνίθι και σε άλλες παρόμοιες ενέργειες των κατοχικών 
δυνάμεων, τις οποίες καταδικάζει. Όπως υπογραμμίζεται, οι ενέργειες αυτές συνιστούν απόλυτη έλλειψη 
σεβασμού έναντι των αγνοουμένων και κατάφωρη παραβίαση του δικαιώματος των οικογενειών τους να 
μάθουν επιτέλους τις πραγματικές συνθήκες θανάτου των αγαπημένων τους.  Η μετακίνηση οστών, όπως 
σημειώνεται, ενδέχεται να δημιουργήσει προβλήματα και να περιπλέξει την ήδη δύσκολη διαδικασία της 
διερεύνησης της τύχης των αγνοουμένων της Κύπρου.  Επισημαίνεται επίσης ότι εξαντλούνται τα χρονικά 
περιθώρια να βρεθούν  αγνοούμενοι, καθώς μάρτυρες και συγγενείς αποβιώνουν.  

 Ιδιαίτερη αναφορά γίνεται και στο έργο της ∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοουμένους και στην 
οικονομική συνεισφορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το έργο της ∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους 
Αγνοουμένους, ζητείται δε να συνεχιστεί η παροχή των σχετικών κονδυλίων.  

 Το ψήφισμα καλεί την Τουρκία να σταματήσει τη μετακίνηση λειψάνων από τους ομαδικούς τάφους και 
να διευκολύνει τις προσπάθειες της ∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοουμένους, παρέχοντας χωρίς 
εσκεμμένες, όπως τονίζεται, καθυστερήσεις πλήρη πρόσβαση στα στρατιωτικά της αρχεία και στις περιοχές 
που έχει ορίσει ως στρατιωτικές ζώνες.  Καλεί επίσης την Τουρκία να τηρήσει πλήρως την υποχρέωσή της, 
μετά τη σχετική απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, για αποζημίωση των 
οικογενειών των αγνοουμένων.  

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω θερμά όλους τους Κύπριους ευρωβουλευτές για τις μακρές και ακούραστες 
προσπάθειες που κατέβαλαν και για το πολύ θετικό αυτό αποτέλεσμα σήμερα, όπως βέβαια ευχαριστούμε και 
όλους τους άλλους ευρωβουλευτές που στήριξαν και στηρίζουν την Κύπρο σ’ αυτή την ανθρωπιστική υπόθεση.  

 Θα ήθελα τέλος να αναφερθώ στην επιτυχή επίσκεψη αντιπροσωπίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο την 21η Ιανουαρίου 2015, 
η οποία ενημέρωσε τους αρμοδίους στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τις τελευταίες εξελίξεις στο θέμα των 
αγνοουμένων της Κύπρου.  Τόσο η ακρόαση ενώπιον της Επιτροπής για τις Πολιτικές Ελευθερίες, τη 
∆ικαιοσύνη και τις Εσωτερικές Υποθέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (LIBE) όσο και άλλες συναντήσεις οι 
οποίες διευθετήθηκαν συνέβαλαν στο πολύ θετικό αυτό ψήφισμα. 

 Είναι βέβαια αυτονόητο το ότι οι προσπάθειές μας δε σταματούν εδώ.  Θα συνεχίσουμε μέχρις ότου 
διακριβωθεί η τύχη και του τελευταίου αγνοούμενου, για να τεθεί επιτέλους τέρμα στην αγωνία των οικείων 
τους, στην τραγικότερη αυτή πτυχή του κυπριακού δράματος του 1974.  

 Συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική 
εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκσυγχρονισμός του θεσμού της έκδοσης του δελτίου στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες, διεύρυνση 
του ορισμού των δικαιούχων και απλοποίηση της δομής και του περιεχομένου του σχετικού παραρτήματος του 
βασικού νόμου σε σχέση με την έκδοση του δελτίου και τα προνόμια στάθμευσης, έτσι που να επιτυγχάνεται 
μεγαλύτερη ακρίβεια και σαφήνεια κατά την εφαρμογή του εν λόγω θεσμού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Σεπτεμβρίου και στις 17 Νοεμβρίου 2014, 
καθώς και στις 19 Ιανουαρίου 2015.  Στα πλαίσια των εν λόγω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής η διευθύντρια του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Κλάδου Κυκλοφοριακών 
Μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας 
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της ∆ημοκρατίας, της αστυνομίας, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ 
και ∆ΕΟΚ.  Σημειώνεται ότι ενώπιον της επιτροπής παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι της Οργάνωσης 
Παραπληγικών Κύπρου (ΟΠΑΚ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Αναπήρων (ΠΟΑΑ) και της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων (ΠΟΑΠ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου σε σχέση με τις 
διατάξεις που αφορούν τη διαδικασία έκδοσης δελτίου στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί ο θεσμός της έκδοσης του εν λόγω δελτίου, να διευρυνθεί ο ορισμός των δικαιούχων και να 
απλοποιηθεί η δομή και το περιεχόμενο του σχετικού παραρτήματος του υφιστάμενου νόμου σε σχέση με την 
έκδοση του δελτίου και τα προνόμια στάθμευσης, έτσι που να επιτυγχάνεται μεγαλύτερη ακρίβεια και σαφήνεια 
κατά την εφαρμογή του εν λόγω θεσμού.   

 Ειδικότερα, αναλύοντας η διευθύντρια του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου 
ενώπιον της επιτροπής, δήλωσε ότι, με βάση τις διατάξεις του άρθρου 7Α του υφιστάμενου νόμου, καθώς και 
του σχετικού παραρτήματός του, παραχωρείται το δικαίωμα προνομιακής στάθμευσης σε άτομα με αναπηρίες, 
με σκοπό τη διευκόλυνση της διακίνησής τους.   

 Σημειώνεται ότι δικαιούχοι για κατοχή και χρήση του σχετικού δελτίου στάθμευσης, με βάση την 
υφιστάμενη νομοθεσία, είναι οι πιο κάτω κατηγορίες ατόμων με αναπηρίες: 

1. Άτομα με αναπηρία τα οποία λαμβάνουν επίδομα βαριάς κινητικής αναπηρίας από το Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, καθώς και άτομα τα οποία θα δικαιούνταν το συγκεκριμένο 
επίδομα, αν είχαν συμπληρώσει το προβλεπόμενο στο σχετικό σχέδιο όριο ηλικίας. 

2. Τυφλά άτομα. 

3. Άτομα με αναπηρία τα οποία έχουν λάβει οικονομική βοήθεια για απόκτηση αναπηρικού οχήματος. 

4. Άτομα με νοητική αναπηρία τα οποία αντιμετωπίζουν πρόσθετα προβλήματα κινητικότητας. 

 Συγκεκριμένα, όπως ανέφερε η ίδια στην επιτροπή, με βάση την πιο πάνω κατηγοριοποίηση, 
αποκλείονται από το δικαίωμα κατοχής δελτίου στάθμευσης πολλά άτομα με κινητικές δυσκολίες τα οποία 
πραγματικά έχουν ανάγκη το δικαίωμα προνομιακής στάθμευσης για διευκόλυνση της διακίνησής τους.  Ως εκ 
τούτου, το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, υπό το φως της πιο πάνω διαπίστωσης, 
έκρινε σκόπιμη την προώθηση του προτεινόμενου νόμου, που αποσκοπεί κυρίως στη διεύρυνση του ορισμού 
του δικαιούχου δελτίου στάθμευσης.  Η ίδια επισήμανε περαιτέρω ότι η εφαρμογή των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου δε συνεπάγεται οποιαδήποτε οικονομική δαπάνη, αφού το δελτίο στάθμευσης εκδίδεται 
δωρεάν για τους δικαιούχους από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα πρόσθετα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες προχώρησε σε διαβούλευση με την Κυπριακή 
Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) για το όλο θέμα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί της 
∆ιαδικασίας ∆ιαβούλευσης Κρατικών και Άλλων Υπηρεσιών σε Θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρία 
Νόμο, ωστόσο, από τις εισηγήσεις της ΚΥΣΟΑ μόνο ορισμένες έχουν ενσωματωθεί στον προτεινόμενο νόμο. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος της ΚΥΣΟΑ, 
καταθέτοντας γραπτό υπόμνημα στην επιτροπή, δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η ΚΥΣΟΑ διαφωνεί με την πρόνοια του νομοσχεδίου με βάση την οποία το Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες θα έχει τη δυνατότητα να καλεί τους αιτητές δελτίου στάθμευσης 
για αξιολόγηση και εισηγείται όπως η πρόνοια αυτή αντικατασταθεί με την παροχή δυνατότητας να 
καλούνται οι εν λόγω αιτητές για πιστοποίηση της συγκεκριμένης αναπηρίας τους.   

 Σημειώνεται ότι, όπως επισήμανε στην επιτροπή η διευθύντρια του πιο πάνω αρμόδιου τμήματος, η 
παραχώρηση του δελτίου στάθμευσης σε μη τεκμηριωμένες περιπτώσεις είναι απαραίτητο να γίνεται 
μετά από αξιολόγηση και πιστοποίηση της αναπηρίας τους.  Ωστόσο, η ίδια δεν έφερε ένσταση όπως 
ενσωματωθεί στον προτεινόμενο νόμο η πρόνοια για πιστοποίηση της αναπηρίας.  Ως εκ τούτου, η 
επιτροπή, υιοθετώντας την πιο πάνω εισήγηση, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του προτεινόμενου 
νόμου. 

2. Η ΚΥΣΟΑ έχει ως πάγιο αίτημά της τη συμπερίληψη στους δικαιούχους του δελτίου στάθμευσης των 
ατόμων με νοητική αναπηρία, γι’ αυτό και εισηγείται τη διαγραφή της προτεινόμενης πρόνοιας με βάση 
την οποία καθίστανται δικαιούχοι δελτίου στάθμευσης τα άτομα με νοητική αναπηρία υπό την 
προϋπόθεση ότι αυτά αντιμετωπίζουν πρόσθετα προβλήματα κινητικότητας.  Συγκεκριμένα, η ΚΥΣΟΑ 
θεωρεί ότι δικαιούχοι του δελτίου στάθμευσης θα πρέπει να είναι όλα τα άτομα με νοητική αναπηρία, 
ανεξαρτήτως της ύπαρξης κινητικών προβλημάτων.   
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 Σημειώνεται ότι η διευθύντρια του πιο πάνω αρμόδιου τμήματος δήλωσε στην επιτροπή ότι, 
λαμβανομένου υπόψη του περιορισμένου αριθμού χώρων στάθμευσης για τους κατόχους του δελτίου 
προνομιακής στάθμευσης, τυχόν υιοθέτηση της εισήγησης αυτής θα περιορίσει τη διαθεσιμότητα των εν 
λόγω χώρων στάθμευσης. 

3. Η ΚΥΣΟΑ διαφωνεί με την πρόνοια σε σχέση με την προνομιακή στάθμευση σε δρόμους με μονή ή 
διπλή κίτρινη γραμμή για τρεις ώρες και εισηγείται την ελεύθερη στάθμευση σε όλους τους δρόμους με 
μονή ή διπλή κίτρινη γραμμή.   

 Σημειώνεται ότι η διευθύντρια του αρμόδιου τμήματος επισήμανε στην επιτροπή ότι τυχόν υιοθέτηση 
αυτής της εισήγησης ελλοχεύει κινδύνους για την οδική ασφάλεια για το σύνολο των χρηστών του οδικού 
δικτύου. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης επί του προτεινόμενου νόμου, υποβλήθηκε 
αίτημα από την ΠΟΑΠ για τη συμπερίληψη των αναπήρων πολέμου στους δικαιούχους δελτίου στάθμευσης.  
Για το σκοπό αυτό ο πρόεδρος της επιτροπής, με επιστολή του προς την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διαβίβασε την παράκληση της επιτροπής όπως έχει την επίσημη θέση του 
υπουργείου σε σχέση με το υπό αναφορά αίτημα.  Περαιτέρω, ο ίδιος, μέσω άλλης επιστολής, ζήτησε από τον 
Υπουργό Οικονομικών όπως ενημερωθεί η επιτροπή για τον ακριβή αριθμό των προσώπων που, σύμφωνα με 
την υφιστάμενη σχετική νομοθεσία, είναι τραυματίες πολέμου. 

 Ανταποκρινόμενη στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή για τα ακόλουθα:  

1. Στον προτεινόμενο νόμο αποτελεί κριτήριο για την εξασφάλιση δελτίου στάθμευσης η σοβαρότητα των 
περιορισμών που προκαλεί η αναπηρία στη διακίνηση του ατόμου, ώστε αυτό να χρειάζεται το δελτίο 
προνομιακής στάθμευσης. 

2. Οι ανάπηροι πολέμου με σοβαρή αναπηρία θα καλύπτονται με βάση τα κριτήρια αναπηρίας, όπως αυτά 
καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο, εντούτοις πρόσωπα με αναπηρία ελαφριάς μορφής δε θα 
καλύπτονται. 

3. Λαμβανομένου υπόψη του περιορισμένου αριθμού χώρων στάθμευσης που καθορίζονται ως τέτοιοι 
χώροι για τους κατόχους του δελτίου προνομιακής στάθμευσης, η ενδεχόμενη διεύρυνση του αριθμού 
των δικαιούχων με την προσθήκη των ατόμων με ελαφριά αναπηρία θα περιορίσει τη διαθεσιμότητα των 
χώρων στάθμευσης για τα άτομα με σοβαρές αναπηρίες.  

 Περαιτέρω, ο Υπουργός Οικονομικών ενημέρωσε γραπτώς την επιτροπή ότι ο αριθμός των παθόντων, 
σύμφωνα με την κείμενη νομοθεσία, κατά το μήνα Σεπτέμβριο του 2014 ήταν 1 882 άτομα, εκ των οποίων τα 
814 είναι ανάπηροι. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής προέβησαν στις ακόλουθες 
διαπιστώσεις: 

1. Καθίσταται επιτακτικά αναγκαία η εφαρμογή των προνοιών της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

2. ∆εν υπάρχουν επαρκείς χώροι στάθμευσης για τα άτομα με αναπηρίες και παρατηρείται συχνά 
παραβίαση των διατάξεων της νομοθεσίας με την κατάληψη των χώρων αυτών από μη δικαιούχους. 

3. Καθίσταται αναγκαία η αύξηση τόσο των χώρων στάθμευσης για τα άτομα με αναπηρίες όσο και η 
αύξηση των ποινών για τους παραβάτες. 

 Ως εκ τούτου, ο πρόεδρος της επιτροπής ζήτησε γραπτώς από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, την Ένωση 
∆ήμων Κύπρου και την Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου την κατάθεση στοιχείων αναφορικά με τους διαθέσιμους 
χώρους στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες σε παγκύπρια βάση. 

 Σύμφωνα με τη γραπτή ενημέρωση της οποίας έτυχε η επιτροπή από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
αναφορικά με τους διαθέσιμους χώρους στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες σε παγκύπρια βάση, 
επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Όσον αφορά το οδικό δίκτυο υπό τη δικαιοδοσία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, με βάση τα στοιχεία 
που έχουν συλλεγεί από όλους τους επαρχιακούς μηχανικούς του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, 
προκύπτει ότι δεν υπάρχουν χώροι στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες στο κυρίως οδικό δίκτυο 
(αυτοκινητόδρομοι, υπεραστικοί δρόμοι και κύριες οδικές αρτηρίες εντός πόλεων).  Για τους δρόμους 
εντός των δημοτικών ορίων οι χώροι στάθμευσης εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των τοπικών αρχών 
(δημαρχεία και κοινοτικά συμβούλια).  Επισημαίνεται ότι μερικοί δρόμοι που τελούν υπό τη δικαιοδοσία 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων διαθέτουν χώρους στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες, αλλά 
δυστυχώς οι χώροι αυτοί είναι εξαιρετικά περιορισμένοι. 
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2. Για τους διαθέσιμους χώρους στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες σε υφιστάμενα κυβερνητικά κτίρια 
υποβλήθηκαν αναλυτικά στοιχεία που αφορούν την επαρχία Λευκωσίας, όπου εδρεύουν οι πλείστες 
κυβερνητικές υπηρεσίες, τα οποία συγκέντρωσε το γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού ∆ημοσίων 
Έργων Λευκωσίας.  Από τα στοιχεία αυτά προκύπτει ότι σ’ ένα μεγάλο αριθμό κτιρίων δεν υπάρχουν 
καθόλου διαθέσιμοι χώροι στάθμευσης για άτομα με αναπηρίες και σε ορισμένα κτίρια όπου υπάρχουν 
τέτοιοι χώροι αυτοί είναι περιορισμένοι.   

 Επισημαίνεται περαιτέρω ότι, λόγω της προτεινόμενης με το νομοσχέδιο αύξησης των δικαιούχων 
δελτίου στάθμευσης, οι υφιστάμενοι χώροι στάθμευσης τόσο στο οδικό δίκτυο, όπου αυτοί υπάρχουν, όσο και 
σε κυβερνητικά κτίρια θα αδυνατούν να εξυπηρετήσουν τους δικαιούχους, γι’ αυτό και θα πρέπει να ληφθούν οι 
ανάλογες πρόνοιες για αύξηση του αριθμού τους. 

 Περαιτέρω, για το πιο πάνω ζήτημα σχετικά στοιχεία υποβλήθηκαν στην επιτροπή και από επιμέρους 
κοινοτικά συμβούλια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ αποφάσισε να διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, 
ώστε στους δικαιούχους δελτίου στάθμευσης να περιληφθούν και οι ανάπηροι πολέμου, με βάση τις πρόνοιες 
του περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με την 
ίδια πιο πάνω πλειοψηφία, τάσσεται υπέρ των προνοιών του νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε στη 
βάση των πιο πάνω, και εισηγείται την ψήφισή του σε νόμο.  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο κυκλοφόρησε έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων την 20ή Ιανουαρίου 2015.  Ωστόσο, ύστερα από την 
αναβολή της συζήτησής του από την ολομέλεια του σώματος στις 29 Ιανουαρίου 2015, η επιτροπή 
επανεξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο σε νέα συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Φεβρουαρίου 2015.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής.  Περαιτέρω, υπενθυμίζεται ότι στην ολομέλεια του σώματος κυκλοφόρησαν τροπολογίες του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε σχετική επιστολή της 
Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), που στάλθηκε στον Πρόεδρο και στα μέλη 
της Βουλής, στην οποία διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Η ΚΥΣΟΑ διαφωνεί με την ενσωμάτωση στο νομοσχέδιο, έπειτα από εισήγηση της πλειοψηφίας των 
μελών της επιτροπής, πρόνοιας για συμπερίληψη στους δικαιούχους δελτίου στάθμευσης και των 
αναπήρων πολέμου, με βάση τις πρόνοιες του περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμου.  Συγκεκριμένα, 
άποψη της ΚΥΣΟΑ είναι ότι η πιο πάνω πρόνοια δε συνάδει με τις πρόνοιες του ορισμού του όρου 
“αναπηρία” στο βασικό νόμο και ειδικότερα με την προϋπόθεση ότι η ανεπάρκεια ή μειονεξία ενός 
ατόμου πρέπει να μειώνει ουσιωδώς ή να αποκλείει τη δυνατότητα εκτέλεσης μιας ή περισσότερων 
δραστηριοτήτων ή λειτουργιών που θεωρούνται φυσιολογικές και ουσιώδεις για την ποιότητα ζωής κάθε 
ατόμου της ίδιας ηλικίας που δεν έχει τέτοια ανεπάρκεια ή μειονεξία.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ΚΥΣΟΑ, με τις προτεινόμενες στο νομοσχέδιο διατάξεις, βάσει των οποίων 
δικαιούχοι του δελτίου στάθμευσης θα είναι «τα άτομα των οποίων η αναπηρία τους συνίσταται σε 
ακρωτηριασμό ή σοβαρή αδυναμία των άνω ή/και κάτω άκρων που οφείλεται σε οποιαδήποτε αιτία, με 
αποτέλεσμα το άτομο με αναπηρία να έχει μόνιμο βαθμό αναπηρίας πέραν του 39%», διασφαλίζεται ότι 
όλα τα άτομα με αναπηρίες, περιλαμβανομένων και των παθόντων αναπήρων, θα έχουν ισότιμα 
δικαίωμα σε δελτίο στάθμευσης, με βάση τις διατάξεις του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου και του 



 

1166 

 

όρου “αναπηρία”, όπως αυτός ορίζεται στο νόμο αυτό και είναι πλήρως εναρμονισμένες με τις διεθνώς 
ακολουθούμενες πολιτικές πρακτικές για την αναπηρία.   

2. Η ΚΥΣΟΑ απευθύνει παράκληση όπως υιοθετηθούν και περιληφθούν στο κείμενο του νομοσχεδίου οι 
τροπολογίες που κατέθεσε στην ολομέλεια του σώματος ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, οι οποίες συνάδουν πλήρως με τις πάγιες θέσεις της, 
αποτελούν προτάσεις της ίδιας της ΚΥΣΟΑ και αφορούν ειδικότερα στα ακόλουθα: 

 α. Καθίστανται δικαιούχοι δελτίου στάθμευσης όλα τα άτομα με νοητική αναπηρία, ανεξαρτήτως της 
ύπαρξης κινητικών προβλημάτων.  

 β. Υπάρχει ελεύθερη στάθμευση σε όλους δρόμους με μονή ή διπλή κίτρινη γραμμή. 

 Όπως περαιτέρω αναφέρεται στην εν λόγω επιστολή, με την ψήφιση από την ολομέλεια της Βουλής των 
Αντιπροσώπων των εν λόγω τροπολογιών διασφαλίζεται η έκδοση δελτίου στάθμευσης για τα άτομα με 
αναπηρίες που έχουν οποιασδήποτε μορφής ανεπάρκεια ή μειονεξία η οποία προκαλεί μόνιμο ή 
απροσδιόριστης διάρκειας σωματικό, διανοητικό ή ψυχικό περιορισμό, μειώνει ουσιωδώς ή αποκλείει τη 
δυνατότητα εκτέλεσης μιας ή περισσότερων δραστηριοτήτων ή λειτουργιών που θεωρούνται φυσιολογικές και 
ουσιώδεις για την ποιότητα ζωής κάθε ατόμου της ίδιας ηλικίας, καθώς και η εύρυθμη και απρόσκοπτη 
εφαρμογή της πολύ σημαντικής αυτής ειδικής για τα άτομα με αναπηρίες νομοθεσίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα με 
το ίδιο έγγραφο, δεδομένου ότι το δελτίο στάθμευσης αποτελεί έναν ευρωπαϊκό θεσμό και χρησιμοποιείται σε 
όλες τις χώρες κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεδομένου ότι ο αριθμός των χώρων στάθμευσης στη 
χώρα μας είναι πολύ περιορισμένος, η ΚΥΣΟΑ θεωρεί ότι η διευκόλυνση αυτή πρέπει να παραχωρείται 
αποκλειστικά και μόνο στα άτομα που αντιμετωπίζουν σοβαρά εμπόδια στη διακίνηση και στην πρόσβασή τους 
στο δομημένο και μη περιβάλλον γενικότερα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. 
Νίκος Νουρής δήλωσε ότι, λαμβάνοντας υπόψη τη διαφωνία της ΚΥΣΟΑ όσον αφορά τη συμπερίληψη 
των αναπήρων πολέμου στους δικαιούχους δελτίου στάθμευσης, η επιτροπή πρέπει να υποστηρίξει τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, ώστε να μην 
αποστερηθούν του δικαιώματος δελτίου στάθμευσης οι πραγματικά δικαιούχοι από την εισαγωγή της 
πιο πάνω ρύθμισης, γι’ αυτό και επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του συνόλου των προνοιών του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Αθηνά 
Κυριακίδου, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω απόψεις της ΚΥΣΟΑ, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος όσον αφορά τη διαφωνία της ΚΥΣΟΑ για συμπερίληψη στο κείμενο του 
νομοσχεδίου πρόνοιας με την οποία θα καθίστανται δικαιούχοι δελτίου στάθμευσης και οι ανάπηροι 
πολέμου, αλλά και επί του συνόλου των προνοιών του νομοσχεδίου. 

Υπενθυμίζεται ότι η συγκεκριμένη πρόνοια ενσωματώθηκε στο κείμενο του νομοσχεδίου από την 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της επιτροπής βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της επιτροπής βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι 
εμμένουν στις αρχικές τους θέσεις, όπως αυτές διατυπώνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής, 
υπενθυμίζοντας και ενστερνιζόμενοι παράλληλα την κραυγή αγωνίας των αναπήρων πολέμου, γι’ αυτό 
τάσσονται υπέρ των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω και 
εισηγούνται την ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Επειδή υπάρχουν και τροπολογίες, νομίζω ότι στα πλαίσια ανάπτυξης των δύο τροπολογιών θα μπορεί 
ο καθένας σας να αναπτύξει τις σκέψεις του. 

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, μπορείς να αναφέρεις τις τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη για το νομοσχέδιο «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 
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 Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση της παραγράφου 3 του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με 
το οποίο αντικαθίσταται το Παράρτημα του βασικού νόμου, με τη διαγραφή από το σημείο (ζ) αυτής της 
φράσης «, νοουμένου ότι τα άτομα αυτά αντιμετωπίζουν πρόσθετα προβλήματα κινητικότητας». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι η πρώτη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα προχωρήσουμε με την πρώτη και μετά η δεύτερη. 

 Θέλει κάποιος συνάδελφος να μιλήσει για την τροπολογία αυτή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να την εξηγήσω; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εξήγα την, κύριε Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα μιλήσεις, κύριε Περδίκη;  Ψήλωσε το χέρι σου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω ότι είναι γνωστή η τροπολογία.  Αν θέλετε να σας την εξηγήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλει άλλος να μιλήσει; 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως κοινοβουλευτική ομάδα θα τοποθετηθούμε υπέρ της συγκεκριμένης τροπολογίας, 
γιατί έχουμε λάβει σοβαρά υπόψη το ότι είναι πάγιο αίτημα της οργάνωσης των αναπήρων, της ΚΥΣΟΑ, η 
παραχώρηση δελτίου στάθμευσης στα άτομα με νοητική αναπηρία, ανεξαρτήτως κινητικών προβλημάτων.  Την 
ίδια στιγμή όμως θέλουμε να σημειώσουμε ότι αυτή η πιθανή έγκριση της τροπολογίας ίσως να δημιουργήσει 
κάποιο πρόβλημα όσον αφορά τη διαθεσιμότητα των χώρων στάθμευσης.  Γι’ αυτό καλούμε τα αρμόδια 
υπουργεία να μεριμνήσουν, ώστε σε όλους τους δημόσιους χώρους, αλλά και στους ιδιωτικούς χώρους να 
κατασκευαστούν, να δημιουργηθούν οι ανάλογοι χώροι στάθμευσης, για να καλύψουν αυτή την ανάγκη.  Με 
βάση ενημέρωση της οποίας τύχαμε ως επιτροπή, δυστυχώς υπάρχουν χώροι -και δημόσιοι χώροι ακόμη- 
στους οποίους δεν υπάρχει σήμανση για στάθμευση οχημάτων για άτομα με αναπηρία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς έχουμε τον ίδιο προβληματισμό, ότι δηλαδή δεν υπάρχει επαρκής χώρος 
στάθμευσης για όλους τους δικαιούχους και με την ψήφιση της εν λόγω τροπολογίας θα διευρύνουμε τον 
αριθμό των δικαιούχων.  Από την άλλη μεριά όμως, εφόσον η ΚΥΣΟΑ, δηλαδή αυτοί οι οποίοι αξιοποιούν τους 
χώρους στάθμευσης, οι ανάπηροι, αποδέχεται και συστήνει τη διεύρυνση των δικαιούχων, δε βλέπουμε το 
λόγο γιατί εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα να μην εγκρίνουμε αυτό το πάγιο αίτημά της, γι’ αυτό και θα 
τοποθετηθούμε θετικά.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Νίκος Νουρής. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συζητήσαμε το θέμα εν εκτάσει και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί αρνητικά στη 
συγκεκριμένη τροπολογία, πολύ απλά διότι θεωρούμε ότι αφενός μεν η πρόνοια για στάθμευση σε κίτρινη 
γραμμή, πέραν των θεμάτων ασφάλειας… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι η δεύτερη τροπολογία… 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Θα τοποθετηθούμε και για τις δύο, επομένως… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μιλούμε για την πρώτη. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Την πρώτη.  Ωραία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Συνεχίστε, κύριε Νουρή. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Έχουμε την ίδια θέση όσον αφορά το θέμα της κατ’ εξαίρεση ουσιαστικά απάλειψης, αν θέλετε, της 
δυνατότητας παραχώρησης του δελτίου στάθμευσης στα άτομα με νοητική αναπηρία, όσον αφορά δηλαδή την 
παραχώρηση της δυνατότητας σε άτομα τα οποία έχουν νοητική αναπηρία αλλά όχι κινητικά προβλήματα.  
Θεωρούμε ότι είναι λάθος, πολύ απλά γιατί κατά τη συζήτηση του θέματος με τον πιο επίσημο και 
κατηγορηματικό τρόπο και όχι προφορικά, αλλά και γραπτώς οι αρμόδιες αρχές έχουν κοινοποιήσει αυτό που 
τέθηκε ως φιλολογικό ερώτημα προηγούμενα στην επιτροπή, ότι δηλαδή δεν υπάρχουν αυτή τη συγκεκριμένη 
χρονική στιγμή διαθέσιμοι χώροι και ως εκ τούτου σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο πολύ απλά θα επιχειρήσουμε να 
αυξήσουμε τους δικαιούχους, την ίδια ώρα που δε θα υπάρχει πραγματικά η δυνατότητα στάθμευσης.  Άρα 
λοιπόν, εμείς εκλαμβάνουμε μία τέτοια πρόταση και μία τέτοια εισήγηση ωσάν να αποστερούν το δικαίωμα από 
αυτούς που πραγματικά το έχουν ανάγκη, πολύ απλά διότι, αν καταληφθούν αυτοί οι συγκεκριμένοι χώροι, τότε 
θα δημιουργηθεί πρόβλημα.  

 Εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός και σε αυτή την τροπολογία, αλλά και στις άλλες που θα 
ακολουθήσουν δηλώνουμε έτοιμοι να υπερψηφίσουμε ανάλογες εισηγήσεις, όταν οι αρμόδιες αρχές -αυτό που 
έγινε και διατυπώθηκε προηγουμένως ως εισήγηση- δηλώσουν ετοιμότητα και δημιουργήσουν ειδικά στο 
επίπεδο της τοπικής αυτοδιοίκησης τους χώρους εκείνους που θα μπορούν να υποδεχτούν όλους αυτούς τους 
δικαιούχους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και η κ. Μαυρονικόλα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, μετά.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι βέβαια καλοπροαίρετες οι παρατηρήσεις που γίνονται και οι ενστάσεις βέβαια, 
όμως θα ήθελα να θέσω το πολύ πρακτικό ερώτημα «γιατί δεν υπάρχουν αυτοί οι χώροι στάθμευσης».   

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Α, μπράβο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Γιατί δεν υπάρχουν επαρκείς χώροι στάθμευσης;  ∆ιότι δεν εφαρμόζεται η νομοθεσία.  Και τι σημαίνει 
αυτή η επιχειρηματολογία που λέει ότι δεν ψηφίζουμε την τροπολογία, επειδή δεν υπάρχουν οι χώροι 
στάθμευσης;  Σημαίνει ότι νομιμοποιούμε και επιβραβεύουμε τη μη εφαρμογή της νομοθεσίας από τις αρμόδιες 
αρχές. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Να δυσκολέψουμε τους… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι.  Θα δυσκολέψουμε τις αρχές οι οποίες παρανομούν.  Την πίεση πρέπει να τη μεταφέρουμε πάνω 
στις αρχές που παρανομούν, όχι πάνω μας.  Γιατί πάνω μας;  Και, αντί να βγαίνουμε απ’ αυτό το βήμα όλοι 
μας και να λέμε το αυτονόητο, ότι ως ευρωπαϊκή χώρα θα έπρεπε να υπάρχουν οι κατά το νόμο απαιτούμενοι 
χώροι στάθμευσης στα δημόσια κτίρια, στους δρόμους μας, στους χώρους στάθμευσης, στις πολυκατοικίες, 
λέμε «μπας και δώσουμε το δικαίωμα σ’ αυτούς που δικαιούνται, γιατί εννά πολλύνουν τζιαι έτσι εννά 
επηρεαστεί η εφαρμογή του δικαιώματος».  Για να μη μιλήσω και για την εφαρμογή της νομοθεσίας, που έχει 
σοβαρό πρόβλημα.  Και να θυμίσω και την πρόταση νόμου συναδέλφου από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό που 
εκκρεμεί, την πολύ ορθή, που κατοχυρώνει τα δικαιώματα των αναπήρων στους ιδιωτικούς χώρους 
στάθμευσης, στις επιχειρήσεις.   

 Έχουμε τεράστιες ευθύνες, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στο να κατοχυρώσουμε τα 
δικαιώματα των αναπήρων στο χώρο στάθμευσης και πρέπει να το κάνουμε ανεπιφύλακτα και όχι να έχουμε 
ενστάσεις ή αιτιάσεις ή επιφυλάξεις, όταν δίνουμε στους δικαιούχους αυτό που δικαιούνται.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα και μετά ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Ήδη έχω καλυφθεί από τους συναδέλφους και ιδιαίτερα από το συνάδελφο 
το Γιώργο τον Περδίκη.   

 Εμείς θα ψηφίσουμε την τροπολογία.  Και ακριβώς εκείνο το οποίο εμείς λέμε είναι το ότι με την ψήφιση 
της τροπολογίας, εάν και εφόσον περάσει κατ’ ευχήν, θα είναι θέμα των τοπικών αρχών και της πολιτείας να 
δημιουργηθούν πρόσθετοι χώροι στάθμευσης, ούτως ώστε να καλύψουν όλες τις ανάγκες αυτών των 
ανθρώπων οι οποίοι χρειάζονται αυτή την προτεραιότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καμία απολύτως περίπτωση να εκδοθεί πιστοποιητικό τελικής έγκρισης και 
άδεια για οποιαδήποτε οικοδομή χωρίς να υπάρχουν οι με βάση τη νομοθεσία προνοούμενοι χώροι 
στάθμευσης για τους αναπήρους.  Άρα, αυτό το οποίο λέει ο κ. Περδίκης, ότι δεν εφαρμόζουν οι αρχές, δεν 
γνωρίζω σε τι αναφέρεται.  Εκείνο στο οποίο έχει δίκαιο είναι το ότι δεν εφαρμόζεται η νομοθεσία.  ∆ηλαδή 
υπάρχουν οι χώροι στάθμευσης των αναπήρων, αλλά δυστυχώς σταθμεύουν εκεί άτομα τα οποία δεν έχουν 
αναπηρίες.  Αυτό είναι θέμα εφαρμογής της νομοθεσίας από την αστυνομία.   

 Εκτός αν αλλάξουμε σε κάποιο στάδιο τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο, για να 
προβλέπονται περισσότεροι χώροι στάθμευσης σε κάθε ανάπτυξη, με βάση τη νέα νομοθεσία που ψηφίζουμε 
σήμερα…  Απ’ εκεί και πέρα, αντιλαμβάνεστε ότι κάποιος πραγματικά ανάπηρος, που πραγματικά έχει ανάγκη 
το συγκεκριμένο χώρο στάθμευσης, δε θα μπορεί να τον χρησιμοποιήσει, γιατί κάποιος άλλος ο οποίος θα 
μπορούσε να σταθμεύσει κάπου πιο μακριά θα τον χρησιμοποιεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο κ. Τάσου.   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι πρέπει να δούμε τους πραγματικά αναπήρους, 
διότι είναι εκεί το πρόβλημα.  Υπάρχει νομοθεσία που καθορίζει.  Στην ΚΥΣΟΑ μπορεί να γίνει οποιοσδήποτε 
μέλος και με την παραμικρή αναπηρία.  Αν ο στόχος μας είναι να δυσκολέψουμε τους πραγματικά ανάπηρους, 
οι οποίοι έχουν κινητικά προβλήματα και δεν μπορούν να κινηθούν, τότε δε βλέπω εγώ το λόγο αυτή τη στιγμή 
να ψηφίζουμε μια νομοθεσία, όταν δεν υπάρχουν οι συγκεκριμένοι χώροι.  Τα τελευταία χρόνια ψηφίσαμε 
νομοθεσία με την οποία δίνεται το δικαίωμα και υποχρεούται ο καθένας να δημιουργεί σε δημόσιους χώρους 
χώρους αναπήρων.  Αν αυτή τη στιγμή στη Λάρνακα έχει τέσσερις-πέντε χώρους αναπήρων, θα δώσουμε το 
δικαίωμα...  Επειδή ο Κόκος ο Τάσου έχει στο πόδι ένα πρόβλημα και μπορεί όμως να περπατήσει, θα 
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στερήσω τη θέση για το αυτοκίνητο από τον πραγματικά ανάπηρο, για να βάλω το δικό μου, που μπορώ όμως 
να περπατήσω;  Αν είναι αυτό που θέλουμε να κάνουμε, τότε συμφωνώ με εκείνους που θέλουν να ψηφίσουν. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Θα ψηφίσουμε. 

 Όπως έχετε εσείς εμπειρίες, έχω και εγώ.  Εγώ όπου πηγαίνω και βλέπω χώρους για ανάπηρους τις 
περισσότερες φορές τους βλέπω κενούς.  Υπάρχουν χώροι και θα γίνει.  Η ρύθμιση είναι με τη ζήτηση και μη 
φοβάστε ότι αυτό θα δημιουργήσει πρόβλημα.  Τασσόμαστε…  Εγώ τάσσομαι οπωσδήποτε με το κόμμα μου 
και τώρα προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του κ. Γιώργου Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα με την ανάγνωση της δεύτερης τροπολογίας του κ. Περδίκη. 

 Μάλιστα, κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

  Κύριε Πρόεδρε, δεδομένου ότι ψηφίστηκε η πρώτη τροπολογία, σε ένδειξη καλής θέλησης και έχοντας 
υπόψη ότι υπάρχουν δυσκολίες, όπως μας αναφέρθηκε στην επιτροπή, για εφαρμογή της πρότασης αυτής, 
παρ’ όλο που υποστηρίζεται και από την ΚΥΣΟΑ, για να μη νομίζουν ότι μεταφέρουμε τι λέει η ΚΥΣΟΑ… 

 (Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μην εκνευρίζεστε, συνάδελφοι.  Ηρεμήστε! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είσαστε εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ ή βουλευτής, που ψηφίζει για το καλό του τόπου; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Προτείνω ηρεμία σήμερα, είναι και Τσικνοπέμπτη.  Αφήστε τη θέρμη σας για παρακάτω! 

 Λοιπόν, αποσύρεται, κύριε Πρόεδρε, εις ένδειξιν καλής θέλησης. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Γιατί να την αποσύρεις; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μήπως την υιοθετεί ο κ. Κουλίας; 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, αποσύρεται αυτή η δεύτερη τροπολογία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

  Αντικατάσταση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και πέντε αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και πέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2015 Νόμος του 
2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2015, o οποίος 
προβλέπει δαπάνες ύψους €15.093.959 και έσοδα ύψους €15.681.025. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/K Περιουσιών του 2015 Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Ευγένιος Χαμπουλλάς 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Νίκος Κουτσού 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου και στις 11 Φεβρουαρίου 
2015.  Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών του ίδιου υπουργείου, 
καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας και 
Λεμεσού και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών για το έτος 2015, o oποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €15.093.959 και έσοδα ύψους €15.681.025.  
Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2015 είναι 
πλεονασματικός και ότι το πλεόνασμα υπολογίζεται σε €587.066, ενώ το προϋπολογιζόμενο υπόλοιπο του 
ταμείου κατά τη λήξη του οικονομικού έτους την 31η ∆εκεμβρίου 2013 υπολογίζεται σε €1.093.592. 

 Οι κυριότερες δαπάνες που προνοούνται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό έχουν ως ακολούθως: 

 € 

 Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων)  4.115.983 

 Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο Ταμείο 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

 
 2.105.000

 Τέλη αποχετεύσεων 1.100.000 

 Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα τουρκοκυπριακών (Τ/Κ) περιουσιών 345.000 

 Συντήρηση Τ/Κ περιουσιών-επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών και 
εγκατάσταση θερμοσιφώνων 

 
5.690.010 

 ∆ευτερεύοντα οικοδομικά έργα-επιδιόρθωση και βελτίωση Τ/Κ κατοικιών στις 
οποίες διαμένουν Τουρκοκύπριοι 

 
164.010  

 Συντήρηση και λειτουργία Τ/Κ διατρήσεων  65.000 

 ∆ευτερεύοντα έργα-επιδιόρθωση και συντήρηση Τ/Κ κτιρίων, διατηρητέων 
οικοδομών και άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης 

 
415.410

 Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων 

 
 550.130

 Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων 21.030 

 Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων-επιδιόρθωση Τ/Κ κατοικιών στο χωριό 
Σταυροκόννου και σε άλλες περιοχές της επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
αθιγγάνων 

 
 

 10

 Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε Τ/Κ συνοικίες εντός των πόλεων 112.480   

 Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο αυτοστέγασης σε Τ/Κ 
περιουσίες σε χωριά 

  
 44.700

 Αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο  156.710 
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 Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών σε Τ/Κ γη  10 

 Κατασκευή δρόμων στις περιοχές αναδασμού  10 

 ∆ιάφορα έξοδα  178.466 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  30.000 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, από τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα ποσό ύψους €8.800.000 θα προέλθει από κρατική χορηγία, ποσό ύψους €2.750.030 
από την είσπραξη ενοικίων, ποσό ύψους €46.800 από διάφορα άλλα έσοδα και ποσό ύψους €4.084.195 από 
την εκτέλεση διάφορων έργων έναντι αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης στον προϋπολογισμό, η οποία αφορά 
κυρίως τα εργατικά των ωρομίσθιων υπαλλήλων που απασχολούνται στα συνεργεία συντήρησης των Τ/Κ 
περιουσιών.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω προϋπολογισμού, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν να ενημερωθούν μεταξύ άλλων για τα ακόλουθα: 

1. Την πορεία επιδιόρθωσης και συντήρησης Τ/Κ κατοικιών και καταστημάτων. 

2. Την πορεία επιδιόρθωσης, συντήρησης και καθαριότητας Τ/Κ αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων.   

3. Την εφαρμογή του συστήματος μηχανογράφησης και καταγραφής των Τ/Κ περιουσιών. 

4. Την πολιτική καθορισμού των επιβλητέων ενοικίων.   

5. Την αντικατάσταση υφιστάμενων στεγών από αμίαντο. 

6. Τις αγοραπωλησίες Τ/Κ περιουσιών. 

7. Την επίσπευση των διαδικασιών για τη δημιουργία αρχείου προσφύγων.   

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών κατέθεσε τα ακόλουθα: 

 (α) Όσον αφορά το θέμα της είσπραξης ενοικίων, θα εντατικοποιηθούν οι έλεγχοι από τους κλάδους 
Τ/Κ περιουσιών και θα λαμβάνονται δικαστικά μέτρα ή/και ανάκτηση Τ/Κ περιουσιών, στις 
περιπτώσεις όπου οι πιστωτές δε συνεργάζονται.   

 (β) Αναλαμβάνονται έργα βελτίωσης σε Τ/Κ συνοικίες και καταστήματα, καθώς και συνεχείς 
επιδιορθώσεις και συντηρήσεις αρχαίων μνημείων και τεμενών σε συνεργασία με το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων. 

 (γ) Αναφορικά με διαχωρισθέντα οικόπεδα, τα οποία μέχρι στιγμής δεν έχουν αξιοποιηθεί για 
σκοπούς ανάπτυξης, θα καταβληθεί προσπάθεια αυτά να διανεμηθούν στους έχοντες πραγματική 
ανάγκη, χωρίς περιορισμούς όσον αφορά την καταγωγή ή τον τόπο διαμονής του δικαιούχου. 

 (δ)  Το σύστημα μηχανογράφησης τέθηκε σε εφαρμογή εδώ και αρκετό διάστημα και όλες οι 
επαρχιακές διοικήσεις είναι ήδη συνδεδεμένες με το κεντρικό σύστημα του Υπουργείου 
Εσωτερικών. 

 Όσον αφορά το θέμα των αγοραπωλησιών Τ/Κ περιουσιών και το θέμα των ανείσπρακτων ενοικίων, η 
ίδια πιο πάνω εκπρόσωπος δεσμεύτηκε να καταθέσει στην επιτροπή γραπτά αναλυτικά στοιχεία. 

 Από πλευράς του ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχαιοτήτων δήλωσε ότι υπό τον έλεγχο του Τμήματος 
τελούν συνολικά δεκαεννέα τεμένη, τα οποία έχουν σχεδόν συντηρηθεί πλήρως. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω την κατανόηση των συναδέλφων και του σώματος, για να προχωρήσουμε 
ως κοινοβουλευτική ομάδα σε μία προφορική τροπολογία για σταύρωμα ενός εκ των κονδυλίων αυτού του 
προϋπολογισμού, που αφορά τα διάφορα έξοδα για ποσό €178.000 περίπου.  Θέλω να εξηγήσω γιατί θα 
προχωρήσουμε σήμερα σε προφορική τροπολογία και όχι σε γραπτή τροπολογία, όπως είχαμε συμφωνήσει 
ότι θα είναι η πρακτική. Ο λόγος είναι ότι είχαμε ξεκινήσει τη συζήτηση για τη διαφώτιση για την παράνομη 
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εκμετάλλευση των κατεχόμενων περιοχών στα κατεχόμενα κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού 
και είχε δεσμευτεί το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών ότι θα δοθούν επιπρόσθετα κονδύλια γι’ αυτή τη 
διαφώτιση.  Αντιλαμβάνομαι ότι στην επιτροπή Προσφύγων αφέθηκε να νοηθεί, έγιναν παραστάσεις ότι 
ενδεχομένως θα μπορούσαν να υιοθετηθούν οι συγκεκριμένες διατάξεις στα πλαίσια αυτού του συγκεκριμένου 
προϋπολογισμού.   

 Είχατε ζητήσει, κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι, να μας ενημερώσει το Υπουργείο Εσωτερικών κατά 
πόσο αυτό ήταν δυνατό και μας είχε λεχθεί ότι θα μας ενημέρωναν πριν από την ψήφιση στην ολομέλεια 
σήμερα.  Αυτό δεν έγινε δυστυχώς μέχρι σήμερα.  Ενώ είχαμε πρόθεση να παραμείνουμε στις δεσμεύσεις που 
δόθηκαν, θα θέλαμε να σταυρωθεί το συγκεκριμένο κονδύλι, έτσι ώστε η επιτροπή Προσφύγων να ζητήσει 
περαιτέρω πληροφόρηση σε σχέση με το τι γίνεται με τα κονδύλια της διαφώτισης για την εκμετάλλευση των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης, παρακαλώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να σταυρωθεί το συγκεκριμένο ποσό.  Εξάλλου, μια περαιτέρω 
ενημέρωση δε θα ήταν καθόλου άσχημη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Σκεύη Κουκουμά, παρακαλώ. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

  Κύριε Πρόεδρε, ούτε εμείς έχουμε καμία ένσταση να σταυρωθεί το κονδύλι.  Η συζήτηση γίνεται κάθε 
χρόνο και δυστυχώς δεν έχουμε καταφέρει πραγματικά να δούμε πώς θα μπορούσαμε στον τομέα της 
διαφώτισης να αξιοποιήσουμε αυτά τα κονδύλια για τη συντήρηση της πολιτιστικής κληρονομιάς στα 
κατεχόμενα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι, και δύο λόγια από μένα που έβαλα το θέμα στο ∆ΗΚΟ.  Εδώ και πέντε χρόνια θα θυμάστε 
ότι βάζω θέμα κάθε χρόνο ότι, εφόσον ξοδεύουμε μέσω του προϋπολογισμού άλλες φορές ένα εκατομμύριο 
και άλλες φορές εξακόσιες χιλιάδες, για να συντηρούμε τα μουσουλμανικά, οθωμανικά, τουρκοκυπριακά 
μνημεία και αρχαιότητες και λοιπά, και από την άλλη μεριά τα δικά μας, η πολιτιστική μας κληρονομιά, 
εκκλησιές, νεκροταφεία και αρχαιότητες διαλύονται, θα έπρεπε να κάμουμε ένα φυλλάδιο διαφωτιστικό, το 
οποίο να παίρνουμε και εμείς οι βουλευτές στο εξωτερικό.  Οι μισές σελίδες να αναφέρονται σε αυτά που 
συντηρούμε, τα μουσουλμανικά μνημεία, και οι μισές σελίδες στα δικά μας, με κατάλληλη φρασεολογία.   

 Πέντε χρόνια το βάζω και στην ολομέλεια και στην επιτροπή.  Βγάζουν εκδόσεις πολυτελείας το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων, το ΓΤΠ.  Το Υπουργείο Εσωτερικών λέει ότι μπορεί να γίνει με μικρή δαπάνη.  Μα, πόσα χρόνια 
να τους παρακαλούμε;  Το ακούσατε ξανά αυτό.  Και είπαμε επιτέλους να εξετάσουμε αυτά τα κονδύλια που 
μπορούν να διατεθούν, πέντε, έξι χιλιάδες και επιτέλους να προχωρήσουμε.   

 Εμείς αγωνιούμε για τον τόπο μας, θέλουμε να κάνουμε διαφώτιση και μπορούν και οι ίδιοι, από τα 
γραφεία τους, από τα αεροδρόμιο, από οπουδήποτε με τον τουρισμό, να δείχνουν αυτή την αντίθεση που 
υπάρχει μεταξύ Τουρκίας και του επίσημου κράτους, που σέβεται την κληρονομιά των Τουρκοκυπρίων.  

 Γι’ αυτό και συμφωνούμε και περνά αυτή η τροπολογία η προφορική.  Θα τη δεχθούμε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ.  Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχή; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού ύψους €15.093.959 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2015 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2015 Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το έτος 2015, ο 
οποίος είναι ισοσκελισμένος και περιλαμβάνει δαπάνες ύψους €99.760.000 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2015 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής  

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Νίκος Κουτσού 

 Eυγένιος Χαμπουλλάς  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 28 Ιανουαρίου 2015.  Στα 
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πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και της 
Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του ίδιου υπουργείου, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), καθώς και εκπρόσωποι της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας και του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το 2015 είναι ισοσκελισμένος και περιλαμβάνει δαπάνες και έσοδα 
του ίδιου ύψους (€99.760.000) σε σύγκριση με ποσό ύψους €99.000.040 για το 2014.   

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται ειδικότερα ως ακολούθως: 

              € 

1. ∆ιαχειριστικά έξοδα   5.539.127 

2. Παραχώρηση δανείων Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας 

   
46.000.000

3. Σπουδές  44.999.970 

4. Νεοδημιουργούμενα Ζευγάρια  10 

5. Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη   1.000.000 

6. Επαγγελματική ∆ραστηριοποίηση  10 

7. Σωματεία, Οργανώσεις   10 

8. Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων   22.070.863 

9. Πληρωμές λόγω εγγυήσεων  10 

10. Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας από 
αποπληρωμές δανείων 

  
 26.000.000 

11. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  150.000 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, στις 
προβλεπόμενες δαπάνες περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους €46.000.000 για παραχώρηση δανείων μέσω του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Σημειώνεται ότι ποσό ύψους €45.000.000 από το 
συνολικά προϋπολογισθέν ποσό προορίζεται για σπουδαστικά δάνεια, ενώ ποσό ύψους €1.000.000 για δάνεια 
σχετικά με ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΚΦΙΚΒ για το έτος 2015 προέρχονται 
κυρίως από κρατική χορηγία, άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας που προορίζονται για το 
Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από 
ανάκτηση πληρωμών λόγω εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η κρατική χορηγία προς τον 
ΚΦΙΚΒ για το 2015 ανέρχεται σε €27.759.960, σε σύγκριση με €27.000.000 για το 2014.  Σημειώνεται ότι ποσό 
ύψους €2.387.597 αφορά διαχειριστικά έξοδα, ποσό ύψους €3.301.500 τραπεζικά τέλη, ενώ το υπόλοιπο ποσό 
ύψους €22.070.863 αφορά την επιχορήγηση επιτοκίου δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας με εγγύηση του ΚΦΙΚΒ.   

 Στα προϋπολογισθέντα έσοδα περιλαμβάνεται επίσης ποσό ύψους €46.000.010, προερχόμενο από 
άτοκο δάνειο από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας με σκοπό την παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, ποσό ύψους €26.000.000 με σκοπό αποπληρωμές δανείων 
και τόκων, καθώς και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών λόγω εγγυήσεων του Σχεδίου Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Επιπροσθέτως, μέσω του εν λόγω σχεδίου προγραμματίζεται να δοθούν 
εγγυήσεις ύψους €8.500.000, σε σύγκριση με αντιστοίχως παρασχεθείσες εγγυήσεις ύψους €15.000.000 για το 
2014, για κάλυψη δικαιούχων δανείων για στεγαστικούς σκοπούς. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται ειδικότερα ως ακολούθως: 

           € 

1. Κρατική χορηγία   27.759.960 

2. Άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  
46.000.010
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3. Αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών 
λόγω εγγυήσεων  του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  
26.000.000

4. Άλλα έσοδα  30 

  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή τόνισε ότι, παρά την οικονομική 
κρίση που πλήττει την Κύπρο και την ανάγκη για οικονομική περισυλλογή, ο προϋπολογισμός του φορέα δε θα 
πρέπει να μειώνεται, αλλά αντίθετα να αυξάνεται κάθε χρόνο προς ενίσχυση του προσφυγικού κόσμου.   

 Συναφώς, ο πρόεδρος του φορέα ανέφερε ότι μέχρι σήμερα έχουν διεκπεραιωθεί 50 000 αιτήσεις, οι 
οποίες αντιστοιχούν σε €1 δις υπό μορφή δανείων και σε €500 εκατομ. περίπου υπό μορφή εγγυήσεων.  Ο 
ίδιος αρμόδιος ανέφερε περαιτέρω ότι κατά το έτος 2015 αναμένεται να εξεταστεί αριθμός 5 500 αιτήσεων και 
να εγκριθούν 3 500 αιτήσεις για σκοπούς παραχώρησης δανείων ύψους €200 εκατομ.  Τόνισε επίσης ότι ο 
χρόνος διεκπεραίωσης αιτήσεων για παραχώρηση δανείων έχει μειωθεί, τη στιγμή που ο αριθμός αιτήσεων 
έχει κατά μέσο όρο αυξηθεί σε ποσοστό 23%. 

 Ο χρόνος αναμονής αναλύεται ειδικότερα ως ακολούθως: 

1. Σπουδαστικά δάνεια, τρείς μήνες. 

2. Στεγαστικά δάνεια, είκοσι τέσσερις μήνες περίπου. 

3. Επαγγελματικά δάνεια, αμέσως. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία όσον αφορά δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, αυτά 
τυγχάνουν άμεσης εξέτασης.  Συναφώς, κατά το έτος 2014 εξετάστηκαν 5 500 συνολικά αιτήσεις δανείων, ενώ 
η αναδιάρθρωση δανείων προχωρεί με εντατικούς ρυθμούς, με χρόνο εξέτασης ο οποίος δεν ξεπερνά τις 
δεκαπέντε μέρες.   

 Επιπλέον, ο πρόεδρος του φορέα δεσμεύτηκε ενώπιον της επιτροπής ότι τα κριτήρια παραχώρησης 
δανείων θα επανεξεταστούν, ενώ ταυτόχρονα θα εκπονηθούν επιπρόσθετα σχέδια με σκοπό τη στήριξη των 
προσφύγων, των οποίων οι ανάγκες είναι εκ των πραγμάτων πιο επιτακτικές.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Σκεύη Κουκουμά, παρακαλώ. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τασσόμαστε υπέρ της έγκρισης του φορέα, όμως από την άλλη, αποτελεί μια καλή 
ευκαιρία να ενημερώσουμε για κάποια πράγματα που αφορούν το φορέα και την ίδια τη λειτουργία του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

  Έλα στο βήμα, διότι θα πάεις πάνω από δύο λεπτά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Όχι, δε θα πάω πάνω από δύο λεπτά, θα τα πω τηλεγραφικά.  

 Απλά, έτσι για υπενθύμιση, γιατί όπου να ’ναι θα λήξει η προθεσμία 31ης Μαΐου, που αφορά περικοπές 
στο ύψος των ποσών που παραχωρούνται ως δάνεια και θα επανέλθουν κοντά μας, εμείς θέλουμε να 
προειδοποιήσουμε ότι δε θα δεχθούμε τη συνέχιση αυτών των περικοπών, που αφορούν κυρίως σήμερα τα 
φοιτητικά δάνεια.  Τα φοιτητικά δάνεια, ενόψει και της κατάργησης του φοιτητικού πακέτου, αλλά και των άλλων 
συνεπειών που επηρεάζουν το φοιτητικό κόσμο, θεωρούμε ότι δε θα…  Και εμείς δε θα υποστηρίξουμε ξανά, 
γι’ αυτό θα πρέπει να μελετήσουμε αυτές τις παραμέτρους.  Θα πρέπει να αξιοποιήσουμε και να μελετήσουμε 
όλα τα σχέδια του φορέα, να επαναφέρουμε τα σχέδια δανειοδότησης, γιατί είναι γνωστό ότι οι τράπεζες δε 
δανειοδοτούν και άρα και το επιτόκιο, η επιδότηση επιτοκίου που παραχωρούν, δεν εξυπηρετεί σε τίποτε, δεν 
προσφέρει καμιά διευκόλυνση στον κόσμο. 

 Θα μείνω ως εδώ, γιατί θα ξανάρθει το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης, παρακαλώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει πραγματικά να σημειώσουμε την πρόοδο στον τρόπο 
λειτουργίας του φορέα.  Και αν εμφανίζονται κατά καιρούς κάποια προβλήματα, αυτό οφείλεται στα 
προβλήματα της εποχής.  Ο προσφυγικός κόσμος, όπως και κάθε πολίτης εδώ, δεν μπορεί να δανειστεί και 
απορρέει σειρά από άλλα προβλήματα τα οποία σχετίζονται και με το φορέα.  Συμφωνώ απόλυτα -αυτή ήταν 
και η διαβεβαίωση και από πλευράς του προέδρου και του διοικητικού συμβουλίου του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών- ότι θα ακολουθήσει εκσυγχρονισμός και, αν χρειαστεί, προσθήκη νέων σχεδίων, 
προκειμένου να προσαρμοστεί και η συνολική προσφυγική πολιτική στα νέα δεδομένα.  ∆εν μπορούμε να 
συνεχίσουμε με τον ίδιο τρόπο, γιατί απλούστατα δεν υπάρχει, δε λειτουργεί τραπεζικό σύστημα.  Προς τιμήν 
τους -και αυτή είναι η καλή λειτουργία της ομάδας του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών- έχει 
αναδιαρθρωθεί σωρεία από δάνεια τα οποία βρίσκονταν στο φορέα.  Μέσα σε δεκαπέντε μέρες και μόνο 
αναδιαρθρώνονται δάνεια και αυτό θα πρέπει να σημειωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα να πω ότι μακάρι να λειτουργούσαν και άλλοι φορείς όπως λειτουργεί ο 
Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Όσον αφορά όμως το θέμα της καλυτέρευσης της λειτουργίας, 
με την έννοια της εγκρίσεως σε πολύ πιο σύντομο χρονικό διάστημα, να υπογραμμίσουμε ότι εξαιτίας του 
γεγονότος ότι πλέον ο φορέας δε δίνει δάνεια από ποσά δικά του, αλλά το μόνο πράγμα το οποίο κάνει είναι να 
επιδοτεί τους στόχους, έχουν λιγοστέψει οι αιτήσεις.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Γιατί; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εξαιτίας του γεγονότος ότι οι τράπεζες πλέον δε δίνουν δάνεια στους πολίτες και με αυτό τον τρόπο, 
από τη στιγμή που δε παίρνουν δάνεια, δεν αποτείνονται ούτε στο φορέα για επιδότηση του τόκου.  Αυτός είναι 
και ο βασικός λόγος για τον οποίο πλέον έχει μικρύνει το χρονικό διάστημα, κύριε Πρόεδρε, στο οποίο ο 
φορέας ανταποκρίνεται στις αιτήσεις του κόσμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Μάλιστα.  Και μία πρόταση από εμένα.  Ζητήσαμε κατά τη συνεδρία καλύτερο συντονισμό της 
Υπηρεσίας Μερίμνης,  η οποία εγκρίνει κάποια μικρά ποσά μαζί με το φορέα και μαζί με τον Οργανισμό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης, ώστε περίπου την ίδια περίοδο να εγκρίνονται.  ∆ιότι, αν σε εγκρίνει ο φορέας για 
ένα δάνειο και δεν έχεις και το δάνειο από τον οργανισμό, δεν προχωράς.  Και πολλοί τα “κκανσελλάρουν”, τα 
σταματούν.  ∆εν τα ζητούν από τη Μέριμνα ή από το φορέα τον ίδιο.  Πρέπει να υπάρχει καλύτερος 
συντονισμός και συνεργασία, ώστε να βοηθείται πραγματικά ο πρόσφυγας. 

 Λοιπόν, δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ποσού ύψους 
€99.760.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων.  Άρθρο 8 

 Απαγόρευση αντικατάστασης ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή της πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  
Άρθρο 10. 
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 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση πρόσληψης συνταξιούχου προσωπικού.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Μεταρρύθμιση του θεσμού της Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής.  Άρθρο 14. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 15. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 16; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάρτιση νέου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου της Αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς «Οι περί της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου Αντρέας Φακοντής  

 Αριστοτέλης Μισός Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Φεβρουαρίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΥΑΛΚ, ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ, 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΣΥΠΑΛΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 του περί της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
Κανονισμών, ώστε να καταρτιστεί νέο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση του Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου της 
Αρχής. 

 Σύμφωνα με την αναπληρώτρια γενική διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, δύο θέσεις Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
προβλέπονται ήδη στον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το έτος 2014.  Σύμφωνα με την ίδια 
εκπρόσωπο, η δημιουργία των θέσεων αυτών κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς στελέχωσης και καλύτερης 
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λειτουργίας της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου της Αρχής.  Με δεδομένη τη συνεχιζόμενη κατάσταση της 
παγοποίησης των διαδικασιών πλήρωσης κενών θέσεων στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, η ίδια 
εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή ότι οι αναφερόμενες θέσεις δε δύναται να προκηρυχθούν και ως εκ 
τούτου οι ανάγκες στην εν λόγω υπηρεσία θα καλυφθούν με απόσπαση υπαλλήλων από το υφιστάμενο 
προσωπικό της Αρχής που κατέχει τα απαιτούμενα προσόντα. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε στην επιτροπή ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας είναι πανομοιότυπο με τα ανάλογα σχέδια 
υπηρεσίας που ισχύουν στη δημόσια υπηρεσία. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τις πρόνοιες των 
κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην ένσταση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆υνατότητα παροχής νομικής αρωγής υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις σε αιτητή διεθνούς προστασίας 
ο οποίος ασκεί προσφυγή δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος κατά διοικητικής πράξης η οποία έχει ως 
έννομο αποτέλεσμα την κράτησή του ή αιτείται ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου την έκδοση εντάλματος 
habeas corpus βάσει της παραγράφου 4 του άρθρου 155 του συντάγματος για έλεγχο της νομιμότητας της 
διάρκειας της κράτησής του.  Επιπρόσθετα, δυνατότητα σε αιτητή που βρίσκεται υπό κράτηση να προσέρχεται 
με τη συνοδεία της αστυνομίας στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για σκοπούς άσκησης του δικαιώματος παροχής 
δωρεάν νομικής αρωγής που του παρέχεται σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014»  

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Νοεμβρίου 2014 και στις 28 Ιανουαρίου και 4 Φεβρουαρίου 2015. Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών και της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου όπως αρχικά είχε κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία ήταν η 
εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με τις παραγράφους 6 έως 10 του άρθρου 9 και τις παραγράφους 2 έως 
6 του άρθρου 26 της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 2013/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013 σχετικά με τις απαιτήσεις για την υποδοχή των 
αιτούντων διεθνή προστασία (αναδιατύπωση)». 

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προβλεπόταν τροποποίηση του περί Νομικής Αρωγής Νόμου [Ν. 
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165(Ι)/2002], έτσι ώστε να προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Να παρέχεται υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις δικαίωμα δωρεάν νομικής αρωγής και εκπροσώπησης 
σε αιτητή διεθνούς προστασίας ο οποίος: 

α. ασκεί προσφυγή δυνάμει του άρθρου 146 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κατά 
οποιασδήποτε δυσμενούς απόφασης η οποία λαμβάνεται δυνάμει των διατάξεων του περί 
Προσφύγων Νόμου και θίγει ατομικά τον εν λόγω αιτητή και η οποία αφορά είτε την παροχή είτε 
την απόσυρση είτε τον περιορισμό πλεονεκτημάτων που προβλέπονται στην Οδηγία 2013/33/ΕΕ 
είτε τη διαμονή είτε την ελεύθερη κυκλοφορία των αιτητών διεθνούς προστασίας κατά τα 
προβλεπόμενα στο άρθρο 7 της εν λόγω Οδηγίας,  

β. ασκεί προσφυγή δυνάμει του άρθρου 146 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κατά 
διοικητικής πράξης η οποία εκδίδεται δυνάμει του περί Προσφύγων Νόμου και έχει ως έννομο 
αποτέλεσμα την κράτησή του ή 

γ. αιτείται ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου την έκδοση εντάλματος habeas corpus βάσει της 
παραγράφου 4 του άρθρου 155 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για έλεγχο της 
νομιμότητας της διάρκειας της κράτησής του. 

2. Να παρέχεται δυνατότητα σε αιτητή που βρίσκεται υπό κράτηση να προσέρχεται με τη συνοδεία της 
αστυνομίας στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για σκοπούς άσκησης του δικαιώματος παροχής δωρεάν νομικής 
αρωγής που του παρέχεται σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής διαφάνηκε ότι μέρος του νομοσχεδίου 
προβλέπει την παροχή δωρεάν νομικής αρωγής για την άσκηση δυνάμει του περί Προσφύγων Νόμου 
δικαιώματος προσφυγής σε δικαστήριο της ∆ημοκρατίας, παρά το γεγονός ότι το σχετικό δικαίωμα δεν 
παρέχεται από τον περί Προσφύγων Νόμο.  

 Τοποθετούμενη σχετικά, η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε 
την επιτροπή ότι η παροχή του εν λόγω δικαιώματος προσφυγής περιλαμβάνεται σε νομοσχέδιο το οποίο 
αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο Εσωτερικών και ότι οι 
προτεινόμενες με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο πρόνοιες για την παροχή νομικής αρωγής θα καταστούν 
εφαρμοστέες, όταν και εφόσον τέτοιο δικαίωμα προβλεφθεί στον περί Προσφύγων Νόμο.  Η ίδια εκπρόσωπος 
ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι ορισμένες από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου εναρμονίζουν την εθνική 
νομοθεσία τόσο με την Οδηγία 2013/33/ΕΕ όσο και με το άρθρο 47 του Χάρτη Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο προβλέπει μεταξύ άλλων ότι παρέχεται δικαστική αρωγή σε όσους δε 
διαθέτουν επαρκείς πόρους, εφόσον η αρωγή αυτή είναι αναγκαία, για να εξασφαλιστεί η αποτελεσματική 
πρόσβαση στη δικαιοσύνη.  Για τις πρόνοιες αυτές, συνέχισε η ίδια, εκκρεμεί διαδικασία παράβασης κατά της 
∆ημοκρατίας και στα πλαίσια της διαδικασίας αυτής η ∆ημοκρατία έλαβε ήδη προειδοποιητική επιστολή από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την έκκληση των κυβερνητικών αρμοδίων για άμεση προώθηση του 
νομοσχεδίου προς συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με το κοινοτικό κεκτημένο, αποφάσισε με τη σύμφωνη 
γνώμη των πιο πάνω αρμοδίων να προωθήσει μόνο το μέρος του νομοσχεδίου το οποίο αφορά τη σχετική 
διαδικασία παράβασης, κρίνοντας ότι δεν είναι νομικά ορθό να προωθηθεί το υπόλοιπο μέρος του 
νομοσχεδίου, αφού αυτό προβλέπει την παροχή νομικής αρωγής για δικαίωμα το οποίο δεν έχει ακόμα 
θεσπιστεί.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία, κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου σε αντικατάσταση του 
αρχικού νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε γραπτώς 
την επιτροπή ότι θα προωθήσει στη Βουλή άλλο νομοσχέδιο, στο οποίο θα περιληφθούν οι πρόνοιες του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου οι οποίες δεν προωθούνται στο παρόν στάδιο. 

 Ειδικότερα, το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περιλαμβάνει πρόνοιες με τις οποίες 
τροποποιείται το άρθρο 6Β του περί Νομικής Αρωγής Νόμου, έτσι ώστε να προνοούνται τα ακόλουθα: 

1.  Να προβλέπεται η δυνατότητα παροχής νομικής αρωγής υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις σε αιτητή 
διεθνούς προστασίας ο οποίος: 

α.  ασκεί προσφυγή δυνάμει του άρθρου 146 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κατά 
διοικητικής πράξης η οποία έχει ως έννομο αποτέλεσμα την κράτησή του ή  

β.  αιτείται ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου την έκδοση εντάλματος habeas corpus βάσει της 
παραγράφου 4 του άρθρου 155 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για έλεγχο της 
νομιμότητας της διάρκειας της κράτησής του. 
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2.  Να παρέχεται δυνατότητα σε αιτητή που βρίσκεται υπό κράτηση να προσέρχεται με τη συνοδεία της 
αστυνομίας στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για σκοπούς άσκησης του δικαιώματος παροχής δωρεάν νομικής 
αρωγής που του παρέχεται σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι η προαναφερόμενη 
προειδοποιητική επιστολή περιλαμβάνει ειδική αναφορά στην πρακτική δυσκολία αιτητή που κρατείται σε 
φυλακή να καταθέσει αίτηση για νομική αρωγή, αφού, σύμφωνα με το άρθρο 6Β του περί Νομικής Αρωγής 
Νόμου, με το οποίο του παρέχεται το δικαίωμα αυτό, πρέπει να παρευρίσκεται ο ίδιος στο δικαστήριο για την 
κατάθεση της αίτησης.  

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας σημείωσε ότι, ενώ το άρθρο 47 του Χάρτη 
Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει άμεση ισχύ, δεν εφαρμόζεται από τα δικαστήρια της 
∆ημοκρατίας, γιατί, όπως αναφέρθηκε σε απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, δεν υπάρχει ο κατάλληλος 
μηχανισμός για την εφαρμογή του.  

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ασύλου του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησε με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού πρώτα 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, έτσι ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων - Αποκατάσταση Προσώπων που Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις (Αποτελεσματική 
Εφαρμογή Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 2013».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θεσμοθέτηση διαδικασίας για τη δυνατότητα αποκατάστασης προσώπου το οποίο έχει καταδικαστεί 
από τα δικαστήρια της ∆ημοκρατίας σε ποινική υπόθεση, σε περίπτωση που η καταδίκη αυτού τελεί υπό 
αμφισβήτηση έπειτα από σχετική απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων λόγω 
σοβαρής παραβίασης του δικαιώματος της δίκαιης δίκης ή άλλων θεμελιωδών δικαιωμάτων που διέγνωσε το 
εν λόγω δικαστήριο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποφάσεων του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων - Αποκατάσταση Προσώπων που 

Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις (Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και 
Ελευθεριών) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Άριστος ∆αμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Οκτωβρίου και στις 26 Νοεμβρίου 2014, καθώς και στις 14 Ιανουαρίου και στις 
4 Φεβρουαρίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θεσμοθέτηση διαδικασίας για τη δυνατότητα αποκατάστασης 
προσώπου το οποίο έχει καταδικαστεί από τα δικαστήρια της ∆ημοκρατίας σε ποινική υπόθεση, σε περίπτωση 
που η καταδίκη αυτού τελεί υπό αμφισβήτηση έπειτα από σχετική απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (Ε∆Α∆) λόγω σοβαρής παραβίασης του δικαιώματος της δίκαιης δίκης ή άλλων 
θεμελιωδών δικαιωμάτων, που διέγνωσε το Ε∆Α∆. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πρόνοιες του νομοσχεδίου αφορούν 
περιπτώσεις όπου η καταβολή αποζημιώσεων για την παραβίαση των ως άνω αναφερόμενων δικαιωμάτων 
του καταδικασθέντος δεν αποτελεί επαρκή θεραπεία και απαιτείται η κατά το δυνατόν αποκατάσταση του 
καταδικασθέντος, για να επιτευχθεί συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με τη σχετική απόφαση του Ε∆Α∆. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το ζήτημα αυτό ανέκυψε για πρώτη φορά έπειτα από την 
απόφαση του Ε∆Α∆ στην υπόθεση “Κυπριανού εναντίον Κύπρου”, όπου ο αιτητής, έπειτα από καταδικαστική 
για τη ∆ημοκρατία απόφαση του Ε∆Α∆ λόγω παραβίασης του δικαιώματός του για δίκαιη δίκη, αποτάθηκε στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, το οποίο τον ενημέρωσε ότι, ελλείψει οποιασδήποτε θεσμοθετημένης με νόμο 
διαδικασίας, το αίτημά του δεν μπορούσε να ικανοποιηθεί. Σημειώνεται ότι η συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με 
την πιο πάνω απόφαση συνεχίζει να επιτηρείται από την Επιτροπή Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης, 
όπως προβλέπεται στο άρθρο 46 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, δεδομένου ότι ακόμη 
δεν έχει θεσμοθετηθεί διαδικασία και δυνατότητα αποκατάστασης.  Σημειώνεται επίσης ότι η θεσμοθέτηση της 
διαδικασίας αυτής είναι αναγκαία για τη συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με την απόφαση του Ε∆Α∆ και χωρίς 
αυτή δεν μπορεί να υιοθετηθεί τελικό ψήφισμα από την Επιτροπή Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης για 
το κλείσιμο της υπόθεσης. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η Επιτροπή Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης στο παρόν 
στάδιο επικεντρώνεται στην εξέταση υποθέσεων η συμμόρφωση με τις οποίες εκκρεμεί εδώ και πέντε ή 
περισσότερα χρόνια και ότι, λόγω του μεγάλου χρόνου που έχει περάσει από την τελεσιδικία της πιο πάνω 
απόφασης, αναμένεται ότι η εξέταση της συμμόρφωσης της ∆ημοκρατίας θα αναβαθμιστεί από τη συνήθη 
διαδικασία (standard procedure) στην ενισχυμένη διαδικασία (enhanced procedure). 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σημείωσε ότι με βάση τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου το Ανώτατο ∆ικαστήριο θα έχει εξουσία μεταξύ άλλων είτε να ακυρώσει την καταδικαστική 
απόφαση είτε να διατάξει εκ νέου εκδίκαση της υπόθεσης από το δικαστήριο που την εκδίκασε για πρώτη φορά 
ή από άλλο δικαστήριο. 

 Η εκπρόσωπος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, εξέφρασε όμως επιφύλαξη αναφορικά με την πιθανή δημιουργία τρίτου βαθμού δικαιοδοσίας, 
κάτι που αντίκειται στις διατάξεις του άρθρου 155 του συντάγματος της ∆ημοκρατίας, το οποίο προβλέπει ότι το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο είναι το ανώτατο δευτεροβάθμιο δικαστήριο της ∆ημοκρατίας.  

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου συμφώνησε με τη θεσμοθέτηση της 
προτεινόμενης διαδικασίας για αποκατάσταση καταδικασθέντων και εξέφρασε την άποψη ότι η διαδικασία αυτή 
δεν αποτελεί τριτοβάθμια δικαιοδοσία, γι’ αυτό και δεν αντίκειται στις διατάξεις του άρθρου 155 του 
συντάγματος. 

 Σε απάντηση προς την επιφύλαξη της εκπροσώπου του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου οι εκπρόσωποι της 
Νομικής Υπηρεσίας κατέθεσαν στην επιτροπή γραπτή γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
στην οποία αναφέρονται τα ακόλουθα: 



 

1184 

 

1. Η εξουσία που παρέχεται στο Ανώτατο ∆ικαστήριο με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αποτελεί προέκταση 
της ήδη υπάρχουσας δευτεροβάθμιας δικαιοδοσίας που ασκεί. 

2. Η δικαιοδοσία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου να επιλαμβάνεται αιτημάτων, όπως αυτή προβλέπεται στο 
εδάφιο (1) του άρθρου 3 του προτεινόμενου νόμου, εκπηγάζει από το άρθρο 35 του συντάγματος, το 
οποίο προνοεί ότι οι νομοθετικές, εκτελεστικές και δικαστικές αρχές της ∆ημοκρατίας υποχρεούνται να 
διασφαλίζουν την αποτελεσματική εφαρμογή των διατάξεων του Μέρους ΙΙ του συντάγματος, οι οποίες 
διασφαλίζουν θεμελιώδη δικαιώματα και ελευθερίες. Συνεπώς, το Ανώτατο ∆ικαστήριο έχει καθήκον και 
υποχρέωση, δυνάμει του άρθρου 35 του συντάγματος, να λαμβάνει μέτρα με σκοπό την παροχή 
αποτελεσματικής θεραπείας και την αποκατάσταση προσώπων τα οποία έχουν καταδικαστεί σε ποινικές 
υποθέσεις συνεπεία σοβαρών παραβιάσεων των θεμελιωδών τους δικαιωμάτων. 

 Την επιτροπή απασχόλησε περαιτέρω η διαπιστωθείσα ασάφεια ως προς τη διαδικασία με την οποία θα 
κρίνεται η κατάληξη αιτήματος που υποβάλλεται δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου, σε 
περίπτωση που το Ανώτατο ∆ικαστήριο κρίνει ότι δεν ικανοποιούνται οι προβλεπόμενες στο άρθρο 5 του 
νομοσχεδίου προϋποθέσεις για την έκδοση από αυτό οποιασδήποτε απόφασης, διατάγματος ή οδηγίας για την 
αποκατάσταση του προσώπου που καταδικάστηκε και συγκεκριμένα όταν δεν ικανοποιούνται οι πιο κάτω 
προϋποθέσεις: 

1. Ο καταδικασθείς, λόγω των παραβιάσεων που διαγνώσθηκαν από το Ε∆Α∆ για την ποινική υπόθεση 
στην οποία καταδικάστηκε, συνεχίζει να υπόκειται σε σοβαρές αρνητικές συνέπειες για τις οποίες η 
καταβολή αποζημίωσης δεν αποτελεί επαρκή θεραπεία.  

2. Συντρέχει, στην περίπτωση του καταδικασθέντος, οποιοσδήποτε από τους πιο κάτω λόγους για τους 
οποίους απαιτείται αποκατάστασή του από τα δικαστήρια της ∆ημοκρατίας και η κατά το δυνατόν 
επίτευξή της με απόφαση, διάταγμα ή οδηγία: 

 α. εγείρονται σοβαρές αμφιβολίες για την καταδίκη του εν λόγω προσώπου λόγω σοβαρών 
σφαλμάτων, παρατυπιών ή ελλείψεων κατά παράβαση της σύμβασης, τις οποίες διέγνωσε το 
Ε∆Α∆ για διαδικασία ποινικής υπόθεσης, ή 

 β. το Ε∆Α∆ διέγνωσε στην απόφασή του παραβίαση της σύμβασης, λόγω καταδίκης του πιο πάνω 
προσώπου για τη διάπραξη ποινικού αδικήματος με πράξεις ή παραλείψεις ή συμπεριφορά που, 
σύμφωνα με την εν λόγω απόφαση, αποτελούν νόμιμη άσκηση θεμελιωδών δικαιωμάτων ή 
ελευθεριών, ή 

 γ.  προκύπτει από την απόφαση του Ε∆Α∆ οποιοσδήποτε άλλος ανάλογα σοβαρός λόγος σε σχέση 
με την καταδίκη του εν λόγω προσώπου, για το οποίο απαιτείται αποκατάσταση. 

 Κατά τη συζήτηση του ζητήματος αυτού διαφάνηκε ότι στην περίπτωση αυτή το Ανώτατο ∆ικαστήριο θα 
διαπιστώνει ότι δεν πληρούνται οι πιο πάνω προϋποθέσεις με απόφασή του, η οποία θα κοινοποιείται στο 
πρόσωπο που υπέβαλε το αίτημα και στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή 
διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του προς την κατεύθυνση 
αυτή.  

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω 
τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής 
άποψης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στη βάση των πιο 
πάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Θα είμαι σύντομος.   

 Είναι ένα νομοθέτημα το οποίο έχει αργήσει πραγματικά να έρθει στην Κύπρο, γιατί μέχρι σήμερα θα…  
Άτομο που το Ε∆Α∆ έχει αποφανθεί ότι αδίκως καταδικάστηκε στην ουσία ή ότι παραβιάστηκαν τα δικαιώματά 
του σε δίκαιη δίκη δεν είχε οποιοδήποτε τρόπο αποκατάστασης στη ∆ημοκρατία.  Από σήμερα και μετά αυτός 
ο τρόπος παρέχεται και θα υπάρχει.  Και θεωρώ ότι είναι ένα πολύ σημαντικό νομοθέτημα αυτό που ψηφίζουμε 
σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άλλος;   

 Ουδείς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Υποβολή αιτήματος στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για εξέταση καταδίκης σε ποινική υπόθεση.  Άρθρο 3. 

 Εξουσία του Ανώτατου ∆ικαστηρίου να προβαίνει σε ορισμένες περιπτώσεις σε εξέταση καταδίκης σε 
ποινική υπόθεση κατόπιν υποβολής αιτήματος.  Άρθρο 4. 

 Εξέταση της καταδίκης και προϋποθέσεις για την έκδοση απόφασης, διατάγματος και οδηγιών από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Άρθρο 5. 

 Εξουσία έκδοσης αποφάσεων, διαταγμάτων και οδηγιών από το Ανώτατο ∆ικαστήριο για αποκατάσταση 
προσώπου που καταδικάστηκε.  Άρθρο 6. 

 Ενημέρωση προσώπου που υποβάλλει αίτημα για την αποδοχή ή απόρριψη του αιτήματος.  Άρθρο 7. 

 Συνέπειες ακύρωσης καταδικαστικής απόφασης δυνάμει της οποίας εκτίεται ποινή φυλάκισης.  Άρθρο 8. 

 Ενημέρωση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για υποβολή αιτήματος και για την απόρριψη ή 
αποδοχή του.  Άρθρο 9. 

 Μη επηρεασμός των διατάξεων δυνάμει της παραγράφου 4 του άρθρου 53 του Συντάγματος.  Άρθρο 10. 

 Έκδοση διαδικαστικών κανονισμών από το Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Άρθρο 11. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων - Αποκατάσταση Προσώπων που Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις (Αποτελεσματική 
Εφαρμογή Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2003/87/ΕΚ σχετικά με τη θέσπιση συστήματος εμπορίας 
δικαιωμάτων εκπομπής αερίων θερμοκηπίου εντός της Κοινότητας και την τροποποίηση της Οδηγίας 96/61/ΕΚ 
του Συμβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης 
Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2015» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Ευγένιος Χαμπουλλάς  Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου και στις 4 Φεβρουαρίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας 
∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της 
εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2003/87/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης 
Οκτωβρίου 2013 σχετικά με τη θέσπιση συστήματος εμπορίας δικαιωμάτων εκπομπής αερίων θερμοκηπίου 
εντός της Κοινότητας και την τροποποίηση της Οδηγίας 96/61/ΕΚ του Συμβουλίου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το νομοσχέδιο υιοθετούνται οι 
παρατηρήσεις και οι επισημάνσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ορθή μεταφορά του άρθρου 6, παράγραφος 
2, σημείο (ε), του άρθρου 16, παράγραφος 6 και του άρθρου 18α, παράγραφος 1, σημείο (α) της Οδηγίας 
2003/87/ΕΚ, όπως αυτή τροποποιήθηκε μέχρι και τον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 421/2014 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Απριλίου 2014.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται όπως: 

1. στην άδεια εκπομπής αερίων θερμοκηπίου, πέραν των στοιχείων που προβλέπονται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία, περιλαμβάνονται και πληροφορίες που αφορούν την υποχρέωση παράδοσης δικαιωμάτων 
που έχουν εκχωρηθεί για τις αεροπορικές δραστηριότητες, 

2. στις περιπτώσεις που η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι εντεταλμένο κράτος μέλος για φορέα εκμετάλλευσης 
αεροσκαφών ο οποίος διαθέτει έγκυρη άδεια εκμετάλλευσης που έχει χορηγηθεί από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, αυτή εκδίδεται σύμφωνα με τις διατάξεις του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 2407/92 του 
Συμβουλίου της 23ης Ιουλίου 1992 περί της εκδόσεως αδειών των αερομεταφορών, 

3. στις περιπτώσεις που η Κυπριακή ∆ημοκρατία ως εντεταλμένο κράτος υποβάλλει αίτηση προς την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την επιβολή απαγόρευσης λειτουργίας φορέα εκμετάλλευσης αεροσκαφών ο 
οποίος δε συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις της ισχύουσας νομοθεσίας, η αίτηση συνοδεύεται με 
στοιχεία που να αιτιολογούν το εν λόγω αίτημα.    

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, η ανάγκη τροποποίησης της νομοθεσίας προέκυψε μετά την ολοκλήρωση του ελέγχου από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στα πλαίσια της 
διαδικασίας “EU Pilot”, όπου εντοπίστηκαν συγκεκριμένες παραλείψεις σχετικά με τη μεταφορά της Οδηγίας 
2003/87/ΕΚ στο εθνικό δίκαιο.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 8 μέχρι τον αριθμό 13 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για 
την Προάσπιση των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών 
Ελευθεριών (∆έκατο Πέμπτο 
Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.027-2015). 

Εξωτερικών  

 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.028-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2015 Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.029-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.030-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.031-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων 
και Λειτουργιών του Ιδρύματος 
Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.032-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

7. Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και 
να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.033-2015). 

8. Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και 
∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, 
R και S), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.008-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

9. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.009-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών   

10. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.090-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

11. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

12. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

13. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

14. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

15. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 97, 98, 
100, 101 και 102) του 2014 αποσταλέντα 
από το Υπουργείο Οικονομικών στις 10 
Φεβρουαρίου 2015, σύμφωνα με το 
εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2014 Νόμου του 
2013 [Νόμος αρ. 52(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Υγείας 1/2015) - 
Απασχόληση Έκτακτου Προσωπικού 
στις Υπηρεσίες/Τμήματα του 
Υπουργείου Υγείας μέχρι 31/12/2015, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης 
∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για 

Υγείας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Άλλα Συναφή Θέματα Νόμου του 2011  
[Νόμος αρ. 25(Ι)/2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.009). 

 Έγγραφο Κατατέθηκε από   Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

 ∆ιορισμός προέδρου του ∆ιοικητικού 
Συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του άρθρου 3(2)(β) των περί Ορισμένων 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) 
Νόμων του 1988-2013.  
Απόφαση Γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με ημερ. 4.2.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου  

Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές. 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.018-2015). 

Γεώργιο Γεωργίου,  
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Εσωτερικών  

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.019-2015). 

Ρούλα Μαυρονικόλα 
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Συγκοινωνιών και Έργων 

3. Ο περί Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση 
των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.020-2015). 

Άντρο Κυπριανού  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Σε σχέση με την παραπομπή του υπ’ αριθμόν 1 θέματος, κύριε Πρόεδρε, του περί της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Πέμπτο 
Πρωτόκολλο) (Κυρωτικό) Νόμου του 2015.  Βλέπω εδώ ότι παραπέμπεται στην επιτροπή Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αλλά, επειδή έχει να κάμει με δικαστήρια και το δικαστικό σώμα, θεωρώ ότι είναι 
ορθότερο, αν δεν υπάρχει ένσταση από τους συναδέλφους της επιτροπής Εξωτερικών, να παραπεμφθεί στην 
επιτροπή Νομικών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει παραπεμφθεί στην επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αντί στην Εξωτερικών να έρθει στη Νομικών.  Αυτό ζήτησα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και στις δύο επιτροπές πάλι; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Είναι στην Εξωτερικών και ζητώ, αντί στην Εξωτερικών, να πάει στη Νομικών. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση πάνω σε αυτό το θέμα; 

 Όχι.   

 Επομένως, παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών. 

 Πάμε παρακάτω. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Eρωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.418, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι από τον κατάλογο των 1 619 αγνοούμενων έχουν αφαιρεθεί 126 αγνοούμενοι, οι 
φάκελοι των οποίων δεν έχουν δοθεί στη ∆ΕΑ για περαιτέρω διερεύνηση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που οι αρμόδιες αρχές δε θα προχωρήσουν στον εντοπισμό των λειψάνων των εν λόγω αγνοουμένων, παρ’ 
όλο που υπάρχουν ενδείξεις για το πού βρίσκονται, κατά πόσο προτίθεται να επαναφέρει προς διερεύνηση τις 
περιπτώσεις αυτές και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει κάτι τέτοιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.419, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Πληροφορήθηκα πρόσφατα ότι υπάλληλος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πρόκειται να μετακινηθεί ή έχει ήδη μετακινηθεί στο Ηνωμένο 
Βασίλειο ως Λειτουργός Ευημερίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ισχύει η πληροφορία ότι έχει ανοίξει η συγκεκριμένη θέση, που επί σειρά ετών παρέμενε κλειστή; 

2. Ποιες διαδικασίες ακολουθήθηκαν, ώστε να γίνει η εν λόγω μετακίνηση; 

3. Ποια θα είναι τα καθήκοντα του υπό αναφορά λειτουργού; 

4. Σε ποια μισθολογική κλίμακα κατατάσσεται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.420, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφορικά με το Σχέδιο Επιδότησης της Απασχόλησης με Ευέλικτες Ρυθμίσεις του Κέντρου 
Παραγωγικότητας Κύπρου, το οποίο προκηρύχθηκε με στόχο τη μείωση της ανεργίας, έχω πληροφορηθεί πως 
αιτήσεις που έχουν εγκριθεί από το 2013 δεν έχουν ακόμη χρηματοδοτηθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα κονδύλια του υπό αναφορά σχεδίου και 
πότε αναμένεται να πληρωθούν οι εγκεκριμένες αιτήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.421, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Ο Έφορος Φορολογίας έχει προχωρήσει σε αυτεπάγγελτη έρευνα, ούτως ώστε να διαπιστώσει με ποιο 
τρόπο οι εταιρείες από τις οποίες χρηματίζονταν άτομα στην υπόθεση του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου 
(ΣΑΠΑ) και που το έχουν παραδεχτεί παρουσίαζαν αυτές τις πληρωμές εκατομμυρίων στα βιβλία που 
υπέβαλλαν στον Έφορο Φορολογίας.  Εάν μέχρι σήμερα ουδεμία ενέργεια δεν έχει γίνει, πότε και πώς 
προτίθεται ο Έφορος Φορολογίας να προχωρήσει και γιατί δεν το έχει πράξει μέχρι σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.422, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και την Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια 2012-
2013 έχει λήξει. Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους τρόπους 
με τους οποίους προγραμματίζεται η συνέχιση των δράσεων για την πρόληψη και καταπολέμηση της βίας στην 
οικογένεια, καθώς και αν έχει γίνει αξιολόγηση του προηγούμενου σχεδίου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.423, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα έργα που 
έχουν περιληφθεί στον κατάλογο που υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και για τα έργα με τα οποία αυτός 
θα εμπλουτιστεί, για να υποβληθεί για χρηματοδότηση από το νέο Ευρωπαϊκό Ταμείο Στρατηγικών 
Επενδύσεων, τη δημιουργία του οποίου εξήγγειλε ο νέος Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.424, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λήφθηκαν για ικανοποίηση των παρατηρήσεων της Επιτροπής για την Εξάλειψη των ∆ιακρίσεων κατά των 
Γυναικών (CEDAW) αναφορικά με το θέμα της καταπολέμησης της εμπορίας προσώπων, δεδομένης και της 
υποχρέωσης για υποβολή έκθεσης προόδου το 2015.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.124, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.04.124 και ημερομηνία 18 Σεπτεμβρίου 
2014 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, λαμβάνοντας υπόψη την έκθεση της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως σχετικά με το παράπονο που της υποβλήθηκε από άτομο με κινητικές δυσκολίες (Α/Π 89/2013) 
αποταθήκαμε προς το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, για διεξαγωγή μελέτης και εκτίμηση κόστους επίλυσης του εν 
λόγω προβλήματος. 

 Με επιστολή της  η Αν. ∆ιευθύντρια Τμήματος ∆ημοσίων Έργων εισηγήθηκε όπως γίνει τοποθέτηση 
χειρολαβής στην γωνία του κτηρίου στην οδό Γρηγόρη Αυξεντίου με κόστος €1225 συν Φ.Π.Α. 

 Το Υπουργείο λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρότητα του θέματος εισηγήθηκε όπως τοποθετηθούν δύο 
χειρολαβές για μετριασμό της απόστασης, τη δημιουργία δύο σημείων πρόσβασης για άτομα με κινητικές 
δυσκολίες και διέθεσε τις απαιτούμενες πιστώσεις. 

 Ως εκ τούτου, σας ενημερώνουμε ότι οι δύο χειρολαβές έχουν τοποθετηθεί ήδη από τον ∆εκέμβριο του 
2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.235, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι άκρως απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.289, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.289 
και ημερομηνία 8 ∆εκεμβρίου 2014, και στη βάση της επιστολής του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(ΚΟΑ), ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΑ με απόφασή του ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2011 ενέκρινε την 
επιχορήγηση της εγκατάστασης φυσικού χορτοτάπητα στο Αθλητικό Κέντρο Παραλιμνίου.  Ωστόσο, η 
υλοποίηση του έργου δεν έχει προχωρήσει καθώς ο ∆ήμος Παραλιμνίου από κοινού με το Γυμναστικό Σύλλογο 
“Ευαγόρα” (ΓΣΕ) επέλεξαν όπως δοθεί προτεραιότητα στην ανακατασκευή του στίβου με συνθετικό τάπητα.  
Σχετική είναι η επιστολή του ΓΣΕ προς τον ΚΟΑ (ημ. 10/07/2012) και η κοινοποίηση της επιστολής του ∆ήμου 
Παραλιμνίου προς τον ΓΣΕ (ημ. 27/06/2012), αλλά και η συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουλίου 
2012 στα γραφεία του Οργανισμού με τον ΓΣΕ και το ∆ήμο Παραλιμνίου.  Κατόπιν τούτου, προωθήθηκαν οι 
εργασίες ανακατασκευής στίβου με συνθετικό τάπητα.  Όλη η σχετική αλληλογραφία επισυνάπτεται για εύκολη 
αναφορά στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, προωθήθηκαν οι διαδικασίες ανακατασκευής του στίβου με 
συνθετικό τάπητα και ο διαγωνισμός του έργου έχει ήδη ολοκληρωθεί.  Παράλληλα, έχει επικυρωθεί η 
κατακύρωση του διαγωνισμού από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού στις 4 Νοεμβρίου 2014. 

 Νοείται ότι οι εργασίες ανακατασκευής χορτοτάπητα θα επανεξεταστούν εφόσον υπάρξει αναθεωρημένο 
αίτημα από το ∆ήμο Παραλιμνίου και ανάλογα με τα διαθέσιμα κονδύλια του Οργανισμού. 
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 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.291, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 04.12.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στις 
04.11.2013 προέδρευσα σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στα Γραφεία του Κοινοτικού Συμβουλίου Κάτω 
Μονής με θέμα τις χοιροτροφικές μονάδες και το σφαγείο της Εταιρείας CYPRA LTD που δραστηριοποιούνται 
στην περιοχή.  Κατά τη σύσκεψη δόθηκαν οδηγίες στον Αν. Έπαρχο Λευκωσίας όπως καλέσει τους ιδιοκτήτες 
των χοιροτροφικών μονάδων σε διάλογο με σκοπό τη δρομολόγηση της μετακίνησης τους, ενώ προωθούνται 
παράλληλα τα δικαστικά μέτρα για την κατεδάφιση των αυθαίρετων υποστατικών.  Υποδείχθηκε επίσης στους 
εκπροσώπους της Εταιρείας CYPRA Ltd να συνεργαστούν με τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες και υποβάλουν 
το συντομότερο αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας προς αδειοδότηση των αυθαίρετων αναπτύξεων, 
στα πλαίσια εξέτασης της οποίας θα υποβάλουν τις απόψεις τους τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, καθώς και 
οι εμπλεκόμενες Τοπικές Αρχές. 

2. Στις 19.03.2014 ο Αν. Έπαρχος Λευκωσίας προέδρευσε σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία 
της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας με εκπροσώπους των χοιροτροφικών μονάδων και του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Κάτω Μονής, με σκοπό την επανέναρξη του διαλόγου για επίτευξη συμφωνίας μετακίνησης των 
χοιροτροφικών μονάδων.  Ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου ανέφερε ότι, με δεδομένο το γεγονός ότι τα 
υφιστάμενα σχέδια επιδότησης για μετακίνηση οχληρών κτηνοτροφικών μονάδων δεν ανταποκρίνονται στις 
ανάγκες μετακίνησης μονάδων μεγάλης δυναμικότητας, θα υποβληθεί αίτημα για συνάντηση με τον Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με σκοπό τη δημιουργία ειδικού σχεδίου για επιδότηση της 
μετακίνησης των μονάδων της Κάτω Μονής. 

3. Επίσης με επιστολή του με ημερομηνία 03.11.2014 ο Αν. Έπαρχος Λευκωσίας με ενημέρωσε για τα 
δικαστικά μέτρα που λαμβάνει το Γραφείο του για την κάθε περίπτωση. Αναλυτικά αναφέρονται: 

 (α) ∆ικαστικά μέτρα για κατεδάφιση των αυθαίρετων οικοδομών των χοιροτροφικών μονάδων: 

  (i) Εναντίον της Εταιρείας Ioannis Georghiou Piggery Ltd, προωθούνται δικαστικά μέτρα για 
ανέγερση αυθαίρετων υποστατικών που χρησιμοποιούνται για σκοπούς λειτουργίας 
χοιροστασίου και για χρήση οικοδομών χωρίς την εξασφάλιση Πιστοποιητικού Έγκρισης 
(υπόθεση με αρ. 30181/2013). 

  (ii) Εναντίον της Εταιρείας Panayiotis Hadjikyriakos & Son Farma Ltd προωθούνται δικαστικά 
μέτρα για ανέγερση αυθαίρετων υποστατικών που χρησιμοποιούνται για σκοπούς 
λειτουργίας χοιροστασίου και για χρήση οικοδομών χωρίς την εξασφάλιση Πιστοποιητικού 
Έγκρισης (Αρ. Αγωγής 28196/12.  Οι κατηγορούμενοι δεν παραδέχτηκαν τις κατηγορίες 
κατά την ακρόαση των κατηγοριών που έγινε στις 21/11/2012.  Η επόμενη ακρόαση είναι 
ορισμένη στις 12.02.2015).  Σημειώνεται ότι δικαστικά μέτρα προωθούνταν και για 
παρακοή εκτέλεσης ∆ιατάγματος ∆ικαστηρίου (αρ. υπόθεσης 13487/06), για κατεδάφιση 
δεξαμενών αποθήκευσης χοιρολυμάτων που βρίσκονταν εντός των διοικητικών ορίων της 
Κοινότητας Ορούντας, αλλά αυτά έχουν αποσυρθεί μετά από συμμόρφωση της Εταιρείας, 
η οποία προέβηκε στην κατεδάφιση των αυθαίρετων δεξαμενών. 

  (iii) Εναντίον της εταιρείας Χριστόφορος Νικοδήμου & Σια Λτδ, προωθείται η λήψη δικαστικών 
μέτρων για κατοχή και χρήση οικοδομών που χρησιμοποιούνται για τις ανάγκες 
λειτουργίας του χοιροστασίου χωρίς την εξασφάλιση πιστοποιητικού έγκρισης.  Η υπόθεση 
με αρ. 9877/13 είναι ορισμένη για ακρόαση, επίδοση και απάντηση στις 02.02.2015. 

 (β) ∆ικαστικά μέτρα για κατεδάφιση αυθαίρετων οικοδομών του σφαγείου της Εταιρείας Cypra Ltd: 

  (i) Ανέγερση 22 προκατασκευασμένων κατοικιών τύπου ΗΛΥΜΕΤ, επί των τεμαχίων 941, 
973, Φ/Σχ. 29/36, στους Αγίους Ηλιόφωτους.  Η υπόθεση με αρ. 27761/2010 εκδικάστηκε 
και το Επαρχιακό ∆ικαστήριο διέταξε την κατεδάφιση των κατοικιών στις 15.05.2013 με 
αναστολή δύο μηνών και επέβαλε πρόστιμο ύψους €200.  ∆εν υπήρξε συμμόρφωση μέχρι 
στιγμής με το ∆ιάταγμα ∆ικαστηρίου και ως εκ τούτου, προωθείται η λήψη μέτρων για 
παρακοή εκτέλεσης ∆ιατάγματος ∆ικαστηρίου με την Υπόθεση υπ’ αρ. 17159/14, η οποία 
είναι ορισμένη για επίδοση στις 13.02.2015. 

  (ii) Ανέγερση 5 ψυκτικών θαλάμων επί του τεμαχίου με αρ. 320, Φ/Σχ. 29/36 στους Αγίους 
Ηλιόφωτους.  Εκδόθηκε διάταγμα κατεδάφισης στις 27.02.2013 και χρηματική ποινή ύψους 
€400.  ∆εν υπήρξε συμμόρφωση μέχρι στιγμής με το ∆ιάταγμα ∆ικαστηρίου και ως εκ 
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τούτου, προωθείται η λήψη μέτρων για παρακοή εκτέλεσης ∆ιατάγματος με την Υπόθεση 
υπ’ αρ. 17158/14, η οποία είναι ορισμένη για επίδοση στις 13.02.2015. 

  (iii) Υπόθεση με αρ. 18823/13 για αυθαίρετες αναπτύξεις εντός των τεμαχίων γης που 
χωροθετούνται οι εγκαταστάσεις του σφαγείου (κατά την εκδίκαση της Υπόθεσης οι 
κατηγορούμενοι δεν παραδέχτηκαν τις κατηγορίες και ορίστηκε νέα ημερομηνία ακρόασης 
στις 12.02.2015): 

 Ανέγερση εγκαταστάσεων κτιρίου αδρανοποίησης και αερόβιου σταθμού 
επεξεργασίας λυμάτων επί των τεμαχίων με αρ. 214 και 215, Φ/Σχ. 29/36, στους 
Αγίους Ηλιόφωτους, για τα οποία υποβλήθηκαν οι αιτήσεις με αρ. ΛΕΥ/767/2011 και 
ΛΕΥ/1678/2009 για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας, οι οποίες απορρίφθηκαν από 
την Πολεοδομική Αρχή στις 22.01.2013. 

 Ανέγερση δύο (2) δεξαμενών χώνεψης/digesters επί των τεμαχίων με αρ. 221, 223 
και 973 του Φ/Σχ. 29/36, στους Αγίους Ηλιόφωτους, για τα οποία υποβλήθηκε η 
αίτηση με αρ. ΛΕΥ/1677/2009 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας, η οποία 
απορρίφθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στις 22.01.2013. 

 Ανέγερση υποστατικού ανοικτού τύπου (πέδιλο/πάτωμα από σκυρόδεμα, μεταλλικοί 
στύλοι και στέγαστρο από πλεκτό δίκτυ) διαστάσεων 25 μ. Χ 55 μ. περίπου, το 
οποίο χρησιμοποιείται ως χώρος αναμονής/σταυλισμού χοίρων, επί του τεμαχίου με 
αρ. 227, Φ/Σχ. 29/37, στους Αγίους Ηλιόφωτους. 

 Ανέγερση χωμάτινης δεξαμενής επί του τεμαχίου με αρ. 227, Φ/Σχ. 29/37, στους 
Αγίους Ηλιόφωτους, στην οποία διοχετεύονται, τα όμβρια ύδατα που απορρέουν 
από το χώρο του σφαγείου.  Η εν λόγω δεξαμενή έχει διαστάσεις 25 μ. Χ 50 μ. και 
βάθος 20 μ. περίπου. 

 Ανέγερση δύο χωμάτινων δεξαμενών επί του τεμαχίου με αρ. 418 και 166, Φ/Σχ. 
29/36, 37, στους Αγίους Ηλιόφωτους, διαστάσεων 57 μ. Χ 58 μ. περίπου και 115μ. 
Χ 68 μ. αντίστοιχα, οι οποίες χρησιμοποιούνται για σκοπούς λειτουργίας του 
βιολογικού σταθμού. 

 Σημειώνεται ότι με επιστολή του με ημερομηνία 14.10.2014, ο ∆ιευθυντής της Εταιρείας Cypra Ltd 
ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι θα υποβληθεί σύντομα αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας 
κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής. 

4.  Από τα πιο πάνω καθίσταται σαφές ότι το Υπουργείο Εσωτερικών λαμβάνει όλα τα απαραίτητα μέτρα, 
στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, που προνοούνται στην κείμενη νομοθεσία προς άρση των παρανομιών και 
αποκατάσταση της νομιμότητας.  Τυχόν εκπόνηση ειδικού σχεδίου μετακίνησης των μονάδων, εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.339, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 
23.06.010.04.339 και ημερομηνία 22/12/2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας 
ενημερώσω ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει νομοθεσία για την 
ασφάλεια και υγεία προσώπων στην εργασία, η οποία καλύπτει και το θέμα της ασφάλειας και της προστασίας 
της υγείας προσώπων στην εργασία από τους κινδύνους έκθεσης σε μη-ιονίζουσα ακτινοβολία, 
περιλαμβανομένων των κινδύνων από έκθεση σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία. 

2. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει εκδώσει την Οδηγία 2013/35/ΕΕ της 26.6.2013, που αφορά στις ελάχιστες 
απαιτήσεις υγείας και ασφάλειας για έκθεση των εργαζομένων σε κινδύνους προερχόμενους από φυσικούς 
παράγοντες (ηλεκτρομαγνητικά πεδία) (20ή ειδική Οδηγία κατά την έννοια του άρθρου 16 παράγραφος 1 της 
Οδηγίας 89/391/ΕΟΚ).  Η Οδηγία αυτή θα μεταφερθεί στο Κυπριακό ∆ίκαιο, υπό τη μορφή ειδικών Κανονισμών 
κάτω από τους περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμους του 1996 έως 2011, μέχρι την 1.7.2016.  
Σημειώνεται ότι ήδη, με βάση τους ισχύοντες νόμους, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας απαιτεί την εφαρμογή 
των οριακών τιμών έκθεσης, που καθορίζονται στην Οδηγία αυτή, για την προστασία των εργαζομένων. 

3. Η Οδηγία 2013/35/ΕΕ δεν εφαρμόζεται για εικαζόμενες μακροπρόσθεσμες επιπτώσεις, 
περιλαμβανομένων των πιθανών καρκινογενέσεων που είναι πιθανό να προκαλεί η έκθεση σε χρονικώς 
μεταβαλλόμενα πεδία, για τις οποίες δεν υπάρχουν μέχρι σήμερα πειστικά επιστημονικά στοιχεία που να 
αποδεικνύουν οποιαδήποτε συσχέτιση και καλύπτει μόνο τις επιστημονικώς παγιωμένες σχέσεις μεταξύ των 
βραχυπρόθεσμων άμεσων βιοφυσικών επιπτώσεων και της έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία. 
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4. Η Οδηγία 2013/35/ΕΕ καθορίζει όρια έκθεσης των εργαζομένων γενικά, χωρίς διάκριση για 
συγκεκριμένες ομάδες εργαζομένων, όπως οι έγκυοι ή οι ασθενείς.  Ωστόσο, αποτελεί υποχρέωση του 
εργοδότη να προβαίνει σε εκτίμηση των κινδύνων και προσδιορισμό της έκθεσης των εργοδοτουμένων του σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία, δίδοντας ιδιαίτερη προσοχή σε τυχόν επιπτώσεις στην υγεία και την ασφάλεια των 
ευαίσθητων ομάδων των εργαζομένων οι οποίοι διατρέχουν ιδιαίτερο κίνδυνο, όπως εργαζόμενοι που φέρουν 
ενεργά ή παθητικά εμφυτευμένα ιατροτεχνολογικά βοηθήματα, όπως καρδιακό βηματοδότη, εργαζόμενοι που 
φέρουν σωματικώς φερόμενες ιατρικές συσκευές, όπως αντλίες ινσουλίνης, και έγκυοι εργαζόμενες. 

5. Επιπρόσθετα, με βάση την πιο πάνω Οδηγία ο εργοδότης πρέπει να διασφαλίζει ότι, οι κίνδυνοι από 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία στον χώρο εργασίας εξαλείφονται ή μειώνονται στο ελάχιστο, να καταρτίζει και 
εφαρμόζει σχέδιο δράσης, το οποίο να προβλέπει τεχνικά και οργανωτικά μέτρα με σκοπό την αποφυγή της 
έκθεσης που υπερβαίνει τις καθορισμένες στην Οδηγία οριακές τιμές έκθεσης και να προσαρμόζει τα μέτρα 
αυτά προς τις συνθήκες εργασίας για τους εργαζόμενους οι οποίοι διατρέχουν ιδιαίτερο κίνδυνο και κατά 
περίπτωση προς τις ατομικές εκτιμήσεις κινδύνου, ειδικότερα όσον αφορά τις ειδικές ομάδες εργαζομένων που 
αναφέρονται πιο πάνω, στις οποίες περιλαμβάνονται και οι έγκυοι εργαζόμενες που έχουν ενημερώσει τον 
εργοδότη τους σχετικά με την κατάστασή τους. 

6. Με την επιφύλαξη αυστηρότερων ή ειδικότερων διατάξεων της πιο πάνω Οδηγίας, οι διατάξεις της περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία νομοθεσίας (Οδηγία-Πλαίσιο 89/391/ΕΟΚ για την εφαρμογή μέτρων για 
την προώθηση της βελτίωσης της ασφάλειας και της υγείας των εργαζομένων κατά την εργασία) εξακολουθεί 
να εφαρμόζεται πλήρως στο σύνολο της, παράλληλα με άλλη εθνική και κοινοτική νομοθεσία, αναφορικά με την 
εφαρμογή μέτρων που αποβλέπουν στη βελτίωση της υγείας και της ασφάλειας κατά την εργασία των εγκύων, 
λεχώνων και γαλουχουσών εργαζομένων και για την προστασία της υγείας και της ασφάλειας των 
εργαζομένων από ηλεκτρομαγνητικά πεδία κατά την εργασία σε εξοπλισμό με οθόνες οπτικής απεικόνισης ή 
τεχνητή οπτική ακτινοβολία. 

7. Αναφορικά με την προστασία του κοινού από τους κινδύνους έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία, το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του αρ. 63.006 και ημερ. 14.12.2005 ανέθεσε στο Υπουργείο Υγείας τη 
θέσπιση εθνικών ορίων έκθεσης του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία.  Το Υπουργείο Υγείας με Ανακοίνωσή 
του καθόρισε ως εθνικά όρια έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία τα προβλεπόμενα στη Σύσταση του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/ΕΚ της 12ης Ιουλίου 1999 περί του περιορισμού της έκθεσης 
του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία (0 Ηz-300 GHz), ΕΕΚ, L.199, σ. 59-70. 

8. Με βάση τα πιο πάνω, τα επίσημα όρια έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία που εφαρμόζονται στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι: 

(α) για προστασία του κοινού από τους κινδύνους που εγκυμονεί η έκθεση σε ηλεκτρομαγνητική 
ακτινοβολία, οι βασικοί περιορισμοί (basic restrictions) και τα επίπεδα αναφοράς (reference levels) που 
καθορίζονται στην πιο πάνω Σύσταση 1999/519/ΕΚ, και 

(β) για προστασία των εργαζομένων, οι οριακές τιμές έκθεσης (Exposure Limit Values, ELV) και τα επίπεδα 
ανάληψης δράσης (Action Levels, AL) που καθορίζονται στην πιο πάνω Οδηγία 2013/35/ΕΕ.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήμερα δε θα μπούμε σε συζήτηση θεμάτων του Τετάρτου Κεφαλαίου.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 19 Φεβρουαρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015.  
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.007-2015). 

 2. Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων 
Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.044-2014). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.252-2014). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.012-2015). 
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 5. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.014-2015). 

 6. Ο περί της Άσκησης του Επαγγέλματος Παραχώρησης ∆ικαιώματος 
Χρήσης Οχημάτων Πολυτελείας με τους Οδηγούς τους Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.148-2012). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.027-2014). 

 8. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.003-2015). 

…… 9. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.164-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την υγεία 
των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει αίτημα του βουλευτή 
κ. Γεωργίου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για εγγραφή στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο και συζήτηση του ακόλουθου θέματος: «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση». 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!   

 Tο θέμα εγγράφεται εδώ, για να μπορείτε να ρωτήσετε…  Ο λόγος που μπαίνουν εδώ για έγκριση είναι, 
αν έχετε απορίες, πριν να εγγραφεί, να ρωτήσετε τον εισηγητή. 

 Εγώ έχω απορία.  Εξήγα μας λίγο είντα μ’ που τούντο το πράμα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαρίστως, κύριε Πρόεδρε. 

 Με την ευκαιρία της προσπάθειας που καταβάλλει η νέα ελληνική κυβέρνηση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Ησυχία ν’ ακούσετε! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …η οποία έχει αποκτήσει πλέον πανευρωπαϊκό χαρακτήρα… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και διεθνή χαρακτήρα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και διεθνή χαρακτήρα, γιατί όχι.   
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 Με την ευκαιρία λοιπόν της προσπάθειας που καταβάλλει για μία νέα συμφωνία μεταξύ των λαών και 
των κρατών της Ευρώπης για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και για τη βιώσιμη ανάπτυξη, θεωρώ 
ότι η Κύπρος, ως χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης και χώρα η οποία βρίσκεται υπό 
του μνημονίου, αξίζει να συζητήσει αυτό το θέμα και να τοποθετηθεί.  Και μάλιστα αιτούμαι όπως αυτό το θέμα 
προηγηθεί του επόμενου θέματος το οποίο είναι εγγεγραμμένο για συζήτηση στην ολομέλεια, στο Κεφάλαιο ∆΄, 
το οποίο επίσης είναι δικό μου.  Να αλλάξει σειρά.  Να έρθει πρώτα τούτο που λέω σήμερα και να πάει πίσω το 
Άκκιουγιου.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Εάν θα γίνει ώριμη, καλή συζήτηση, παρακαλώ, ησυχία, για να ακούσετε επιχειρήματα 
υπέρ και κατά. 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Προδρόμου. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μα, έντζιε να γίνει συζήτηση, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συζήτηση για εγγραφή, κύριε Τορναρίτη!  Εδώ συζητούμε αν θα εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  
Υποστηρίζουμε για αυτούς τους λόγους, δεν υποστηρίζουμε για αυτούς τους λόγους. 

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχω να κάμω μία εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, προς τον αγαπητό συνάδελφο.  Ήδη έχει εγγραφεί στην 
επιτροπή Οικονομικών θέμα επαναδιαπραγμάτευσης του μνημονίου στη βάση κάποιων εισηγήσεων από 
διάφορες κοινοβουλευτικές ομάδες.  Η δική μου εισήγηση θα ήταν να αναμένουμε και να αφήσουμε την 
επιτροπή να το συζητήσει, να ολοκληρωθεί η συζήτηση και ενδεχομένως σε εκείνο το στάδιο να πάμε να 
συζητήσουμε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μαζί με την έκθεση που θα ετοιμαστεί να έρθει για συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

 Θα σας δώσω το λόγο μετά τον κ. Προδρόμου.  Πρώτα ο κ. Προδρόμου και μετά εσείς. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν το κατάλαβα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, σου το εξηγώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να συζητηθεί το θέμα, αντιθέτως.  Απλώς, επειδή γίνεται λόγος για 
συμβόλαιο, συνήθως στα συμβόλαια υπάρχουν δύο πλευρές.  Και, επειδή γίνεται ακόμα παραπάνω λόγος και 
αναφορά συγκεκριμένα στο new deal, θέλω να καταγραφεί από την αρχή ότι το new deal δεν ήταν 
πρωτοβουλία των ευεργετηθέντων αλλά εκείνων που ήθελαν να κάμουν εκείνη την πολιτική.  Παρ’ όλα αυτά, 
ευχαρίστως να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά έχει σειρά ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και μετά ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα έχει συζητηθεί και στην πρωινή Σύσκεψη των Αρχηγών.  Μου διέφυγε εκεί 
ότι όντως είχαμε εγγεγραμμένο θέμα στην επιτροπή Οικονομικών στο οποίο προσομοιάζει και στο οποίο 
μπορεί σίγουρα να εντάξουμε, πέραν της επαναδιαπραγμάτευσης του μνημονίου, και τις προτάσεις των 
πολιτικών κομμάτων που έχουν σχέση με την ανάπτυξη, που έχουν σχέση με διαφοροποιήσεις επί του 
μνημονίου κ.λπ.  Κατά συνέπεια, αφού ολοκληρωθεί εκείνη η συζήτηση -και εμείς μπορούμε οποιαδήποτε 
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στιγμή να ξεκινήσουμε αυτή τη συζήτηση με προτάσεις συγκεκριμένες- αφού, λέω, ολοκληρωθεί, μαζί με τις 
ανησυχίες του συναδέλφου του Γιώργου Περδίκη, τότε ναι, να έρθουμε στην ολομέλεια και το κάθε πολιτικό 
κόμμα να θέσει τις δικές του τις προτάσεις στο Κεφάλαιο ∆΄. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα και μετά ο κ. Νίκος Τορναρίτης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από ό,τι έχω αντιληφθεί, γιατί μου έδωσε κατ’ ιδίαν τις εξηγήσεις ο κ. Περδίκης, η 
διαφορά του ενός με το άλλο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ερώτησά τον σαν ήταν πίσω μου!   

 Αντιλαμβάνομαι ότι η επιτροπή έχει να συζητήσει την πιθανότητα τροποποίησης του μνημονίου.  Ο κ. 
Περδίκης εννοεί διακοπή του μνημονίου.  Είναι δκυο πράματα ξεχωριστά, αντιλαμβανόμαστε.  Άρα, εμείς, κύριε 
Πρόεδρε, όπως τοποθετηθήκαμε και το πρωί στη σύσκεψη των αρχηγών, δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να 
εγγραφεί στο Κεφάλαιο ∆΄.  Απ’ εκεί και πέρα εναπόκειται και στον ίδιο το συνάδελφο, αλλά και σε εμάς το κατά 
πόσο θα δώσουμε πρώτα απ’ όλα το δικαίωμα στην επιτροπή Οικονομικών να συζητήσει το δικό της θέμα και 
μετέπειτα να συζητηθούν ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εδομένου του γεγονότος ότι γίνονται οι διαπραγματεύσεις τώρα στις οποίες αναφέρεται ο κ. Περδίκης, 
οι οποίες θα συνεχίσουν και την επόμενη ∆ευτέρα -και ευχόμαστε να συνεχίσουν και παρακάτω, ώσπου να 
πετύχει η Ελλάδα, και το ευχόμαστε πραγματικά- αποδεχόμαστε την πρόταση που έγινε από τον κ. 
Παπαδόπουλο και υποστηρίχτηκε από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου, από το ΑΚΕΛ.  Πρέπει να πω ότι και ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός στην πρωινή σύσκεψη είχε παρόμοια τοποθετηθεί, χωρίς να γνωρίζει, βεβαίως, ότι 
ήδη έχει εγγραφεί το θέμα.  Είχαμε πει πάνω ότι πρέπει εκεί να συζητηθεί πρώτα το θέμα και μετά εδώ στην 
ολομέλεια, για να είμαστε όλοι πιο σοφοί, γι’ αυτό είμαστε σίγουροι ότι και εσείς θα υιοθετήσετε την άποψη της 
πλειοψηφίας να συζητηθεί στην επιτροπή Οικονομικών και μετά, που θα είμαστε πιο σοφοί από τα 
αποτελέσματα του Eurogroup, να το συζητήσουμε και στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριοι, επειδή είμαι συνυπογράψας με τον κ. Παπαδόπουλο του θέματος στην επιτροπή Οικονομικών, 
επιτρέψτε μου να σας πω ότι το θέμα είναι εντελώς διαφορετικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άτε ρε Γιώργο… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Μιχαηλίδη… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε Τσικνοπέμπτη στη Λεμεσό!  Περιμένει μας! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εδώ είναι το βήμα τοποθέτησης απόψεων!  Να τις πούμε και ύστερα πάμε στη Τσικνοπέμπτη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρώτα η δουλειά τζιαι μετά το τσίκνισμα, κύριε Μιχαηλίδη! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα κάμεις παραπάνω όρεξη έτσι!   

 Η εγγραφή του θέματος είχε να κάμει με συγκεκριμένη πρωτοβουλία επί συγκεκριμένων προτάσεων, 
που όντως ξεκίνησαν με πρωτοβουλία του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου.  Συμφωνήσαμε κάποιοι βουλευτές και 
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κάποια κόμματα και το συγκεκριμένο θέμα με τις συγκεκριμένες προτάσεις για τροποποίηση του κυπριακού 
μνημονίου είναι ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών και δυστυχώς δε συζητείται και έχει πάρα πολύ καιρό που 
εκκρεμεί στην επιτροπή Οικονομικών.  Έγινε μια πρώτη συζήτηση με την κυβέρνηση, ούτε συζήτηση να 
τροποποιήσουμε, και μάλιστα μονομερώς, το μνημόνιο και η συζήτηση εκεί πάγωσε.   

 Τα πράγματα έχουν αλλάξει.  ∆εν είναι στη λογική της τροποποίησης του κυπριακού μνημονίου που 
βάζω αυτή την πρόταση.  Γίνεται μια πανευρωπαϊκή συζήτηση.  Ακόμα και ψες η διαφωνία με την Ελλάδα 
πάνω στο κείμενο ήταν αν θα μπει ότι τροποποιείται το μνημόνιο.  Η Ελλάδα έλεγε “νέα συμφωνία” και η 
διαφωνία είναι εκεί, αν πάμε για νέα συμφωνία ή αν πάμε για τροποποίηση του μνημονίου. 

 Λοιπόν, και επειδή θέλω να επικαλεστώ και τον κανονισμό, σήμερα δεν μπορείτε να μου πείτε εμένα 
«ξέρεις, σε συμβουλεύουμε να το εγγράψεις στην επιτροπή Οικονομικών».  Όι!  Σήμερα πρέπει να πείτε “ναι” ή 
“όι”!  ∆έχεστε να εγγραφεί ή δε δέχεστε να εγγραφεί;   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ∆ε δεχόμαστε! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εντάξει;  Έτσι λέει ο κανονισμός!  Να ψηφίσετε πάνω σε τούτο, αν δέχεστε να εγγραφεί ή αν δε δέχεστε 
να εγγραφεί.  Το πότε εννά συζητηθεί είναι θέμα της ολομέλειας και του Προέδρου!  Μπορείτε να μη δεχτείτε τη 
δεύτερή μου εισήγηση να πάει πρώτο, να πάει μετά από το πρώτο θέμα που υπάρχει αυτή τη στιγμή, αλλά να  
μου επιβάλετε να το γράψω στην επιτροπή Οικονομικών, αυτό είναι αντισυνταγματικό.  ∆εν μπορείτε να το 
κάμετε! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!   

 Ο κ. Παπαδόπουλος.  Και μετά εννά το θέσω σε ψηφοφορία, διότι πράγματι η δημοκρατία είναι 
υπεράνω όλων. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Νομίζω ότι συζητούμε άσκοπα, κύριε Πρόεδρε, γιατί αυτό που έχει εγγραφεί στην επιτροπή Οικονομικών 
είναι το εξής:  «Ενημέρωση από τον Υπουργό Οικονομικών για την πορεία υλοποίησης του μνημονίου και η 
ανάγκη αποτίμησης και επαναδιαπραγμάτευσης του μνημονίου».  Και η λέξη “αποτίμηση” μπήκε από κάποιες 
κοινοβουλευτικές ομάδες οι οποίες θεωρούσαν ότι ενδεχομένως θα πρέπει να τερματιστεί εξ ολοκλήρου το 
μνημόνιο.  Εγώ δεν αντιλαμβάνομαι τι είναι το διαφορετικό που εισηγείται σήμερα ο κ. Περδίκης, αλλά εμείς δεν 
έχουμε κανένα πρόβλημα να συζητηθεί η εισήγησή του στην ολομέλεια.  Απλά, αυτό που του εισηγούμαστε 
είναι να προηγηθεί η συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών όπως τα εγγράψαμε, όπως τα είχαμε συμφωνήσει, 
για να ενημερωθούμε ποιες ενέργειες έχουν γίνει μέχρι σήμερα από πλευράς της κυβέρνησης και να δούμε 
ποιες επιλογές έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Πόσοι δέχονται την εισήγηση του προέδρου του ∆ΗΚΟ και προέδρου της επιτροπής Οικονομικών όπως 
την εισηγείται, το θέμα να συζητηθεί στην επιτροπή Οικονομικών όπως είναι δαμαί, να φέρουν έκθεση τζιαι να 
γραφτούν και άλλοι ομιλητές και να γίνει μία καλή συζήτηση; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θα αποφασίσουμε πότε θα συζητηθεί.  θα αποφασίσουμε αν θα 
εγγραφεί στο Κεφάλαιο ∆´.  Μετά μπορεί να δεχτούμε ή να συζητήσετε εσείς με τον εγγράψαντα και με τον 
πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Άρα, θα ψηφίσουμε λοιπόν αν θα εγγραφεί σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο ή όχι. 

 Πόσοι ψηφίζουν να εγγραφεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι δεν επιθυμούν να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα αυτό; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πλειοψηφία δέχεται να εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.26 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή της σύστασης της Ad Hoc 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τις Κυπριακές Αερογραμμές.  
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2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης στο ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τους 
αγνοουμένους της Κύπρου και ειδικότερα τους ομαδικούς τάφους των αγνοουμένων της Άσσιας στο 
χωριό Ορνίθι.  

3. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», συζήτηση (Α. Φακοντής, Α. Κυριακίδου, Ν. Νουρής, Γ. 
Περδίκης, Ρ. Μαυρονικόλα, Ανδρέας Κυπριανού, Γ. Τάσου, προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών του 2015 Νόμος του 
2014», συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Κ. Χατζηγιάννης, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, προεδρεύων) και 
ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2015 Νόμος του 2014», συζήτηση (Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Κ. Χατζηγιάννης, Γ. Βαρνάβα, 
προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων - Αποκατάσταση Προσώπων που Καταδικάστηκαν σε Ποινικές Υποθέσεις 
(Αποτελεσματική Εφαρμογή Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και Ελευθεριών) Νόμος του 2013», 
παρατηρήσεις του κ. Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων Εκπομπής 
Αερίων του Θερμοκηπίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η απόφαση για αφαίρεση από τον κατάλογο και μη εντοπισμό των λειψάνων αριθμού αγνοουμένων - 
Ερωτήματα σχετικά με την πλήρωση της θέσης Λειτουργού Ευημερίας στο Ηνωμένο Βασίλειο από 
υπάλληλο κυπριακού υπουργείου - Η χρηματοδότηση των εγκεκριμένων αιτήσεων του Σχεδίου 
Επιδότησης της Απασχόλησης με Ευέλικτες Ρυθμίσεις - Αυτεπάγγελτη έρευνα Εφόρου Φορολογίας για 
τις εταιρείες από τις οποίες χρηματίζονταν άτομα στην υπόθεση του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου - 
Αξιολόγηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια 
2010-2013 και προγραμματισμός νέων δράσεων - Ενημέρωση για τα έργα που περιλαμβάνονται στον 
υποβληθέντα για χρηματοδότηση από το νέο Ευρωπαϊκό Ταμείο Στρατηγικών Επενδύσεων κατάλογο - 
Θέμα λήψης μέτρων για την καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η προσβασιμότητα των ατόμων με κινητικές δυσκολίες ή αναπηρίες στα κυβερνητικά κτίρια - Οι πενήντα 
μεγαλύτεροι οφειλέτες του Τμήματος Φορολογίας (απόρρητη απάντηση) - Ανάγκη αλλαγής του 
χορτοτάπητα του Αθλητικού Κέντρου Παραλιμνίου - Καταγγελίες για δυσοσμία από τις βιομηχανικές και 
κτηνοτροφικές μονάδες στην περιοχή της κοινότητας Κάτω Μονής - Ενημέρωση για τα όρια έκθεσης των 
ανθρώπων σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία σε περίπτωση ύπαρξης σχετικής νομοθεσίας. 

13. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο, έπειτα από συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, Πρ. 
Προδρόμου, Στ. Ευαγόρου, Γ. Βαρνάβα, Ν. Τορναρίτης, Κ. Χατζηγιάννης), του θέματος «Η ανάγκη 
υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη 
βιώσιμη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση» με εισήγηση του κ. Γιώργου Περδίκη (εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών).  

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 19ης Φεβρουαρίου 2015  

Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ. 

Αρ. 23  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι η αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του 
νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναπομπή.  Αναστολή μέχρι τις 2 Μαρτίου 2015 της εφαρμογής όλων των διατάξεων του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις 
εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Αντιλαμβάνομαι ότι είσαστε ενήμεροι για το περιεχόμενο της έκθεσης.  Αν όχι, θα καλέσω τον 
πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να την αναγνώσει.   

 Είσαστε ενήμεροι.  Ωραία!  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 
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Άγγελος Βότσης 

Πρόδρομος Προδρόμου 

Μάριος Μαυρίδης 

Μαρία Κυριακού 

Σταύρος Ευαγόρου 

Πάμπος Παπαγεωργίου 

Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Περδίκης 

Νίκος Κουτσού 

Χρίστος Μέσης 

Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Νίκος Νουρής 

Αθηνά Κυριακίδου 

∆ημήτρης Συλλούρης 

Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών επανεξέτασαν από κοινού σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Φεβρουαρίου 2015, 
τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 29 Ιανουαρίου 2015 και ο οποίος 
αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, η Υπουργός Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αναπληρούσα τον Υπουργό Οικονομικών και συνοδευόμενη από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή στις 29 Ιανουαρίου 2015 υπό τη μορφή πρότασης νόμου 
από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, η οποία 
κηρύχθηκε επείγουσα και μελετήθηκε αυθημερόν από τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές.   

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε να ανασταλεί μέχρι τις 2 Μαρτίου 2015 η εφαρμογή όλων των 
διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος 
ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα με τους εισηγητές της σχετικής πρότασης νόμου, η ψήφισή της κρίθηκε 
αναγκαία, επειδή μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η θεσμοθέτηση του εξαγγελθέντος από την κυβέρνηση 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας, το οποίο θα έπρεπε να εφαρμοζόταν ταυτόχρονα με τη νομοθεσία που διέπει τη νέα 
διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, ώστε να παρέχεται το δίχτυ προστασίας που κρίνεται σκόπιμο 
και αναγκαίο για ορισμένες περιπτώσεις δανειοληπτών.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2015, παρατίθενται αυτούσια και 
είναι οι ακόλουθοι: 

 «Ο νόμος που τροποποιεί τον περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμο Ν. αρ. 9/65), 
δηλαδή ο Νόμος αρ. 142(Ι) του 2014, ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων αρχές Σεπτεμβρίου του 
2014 και τέθηκε σε ισχύ στις 9.9.2014.  Ο παρών Νόμος αρ. 142(Ι) του 2014 τίθεται σε ισχύ από την 
ημερομηνία δημοσίευσής του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο 
που αποτελεί την κύρια κατοικία τίθεται σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2015. 

 Με την ισχύ της παρούσας νομοθεσίας ενεργοποιήθηκαν οι διαδικασίες της ΕΕ και η Κυπριακή 
∆ημοκρατία επωφελήθηκε δανειοδότησης γύρω στα €350 εκατομ. στις αρχές ∆εκεμβρίου 2014.  Επιπρόσθετα 
αυτού, θα εγκρίνετο επιπρόσθετη δανειοδότηση από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο ύψους €85 εκατομ., η 
οποία έγκριση έχει ανασταλεί.  Με την ψήφιση του παρόντος Νόμου και την αναστολή της ψήφισης της 
νομοθεσίας κλονίζεται η αξιοπιστία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κάτι που θα επιφέρει αλυσιδωτά προβλήματα 
τόσο σε σχέση με τους παρόντες δανειστές όσο και τους οποιουσδήποτε νέους δανειστές. 

 Ο Ν. αρ. 142(Ι)/2014 εκ των πραγμάτων, για να μπορεί να εφαρμοστεί, πρέπει να εγκριθούν και οι νέοι 
κανονισμοί πώλησης από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Οι κανονισμοί πώλησης βρίσκονται στο Γενικό 
Εισαγγελέα για τον απαραίτητο νομοτεχνικό έλεγχο.  Όταν και εφόσον ολοκληρωθεί ο νομοτεχνικός έλεγχος, οι 
κανονισμοί θα εγκριθούν από το Υπουργικό Συμβούλιο και ακολούθως θα κατατεθούν για έγκριση στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων.  Για το λόγο αυτό δεν μπορεί να ολοκληρωθεί οποιαδήποτε εκποίηση ακινήτου.   

 Επίσης, δεν υπάρχει οποιοδήποτε παράπονο από ενυπόθηκο δανειστή ότι έχει ολοκληρώσει τη 
διαδικασία, η οποία προβλέπεται στη νομοθεσία [Ν. αρ. 142(Ι)/2014] για εκποίηση ακινήτου. 
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 Σημειώνεται το γεγονός ότι προωθούνται για ψήφιση στη Βουλή των Αντιπροσώπων όλες οι νομοθεσίες 
που πλαισιώνουν το Σχέδιο Αφερεγγυότητας εντός της επόμενης εβδομάδας, το οποίο γεγονός ήταν απαίτηση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων». 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του αναπεμφθέντος νόμου η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αναλύοντας περαιτέρω τους λόγους της αναπομπής, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι οι 
διατάξεις της νομοθεσίας που διέπει τη νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων δεν τυγχάνουν 
εφαρμογής, μέχρις ότου θεσπιστούν και τεθούν σε ισχύ οι σχετικοί κανονισμοί με τους οποίους θα ρυθμίζονται 
οι λεπτομερείς διαδικασίες δημοπρασίας ενυπόθηκων ακινήτων.  Συγκεκριμένα, η ίδια αξιωματούχος 
διατύπωσε τη θέση της κυβέρνησης ότι η θέσπιση των εν λόγω κανονισμών, των οποίων οι διατάξεις θα είναι 
εφαρμοστικές σχετικών διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2014, πρέπει να πραγματοποιηθεί ταυτόχρονα με τη θεσμοθέτηση του νέου Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας. 

 Σε σχέση με το όλο θέμα της θεσμοθέτησης του νέου Πλαισίου Αφερεγγυότητας, το οποίο συνδέεται 
άμεσα με την υλοποίηση της νομοθεσίας που διέπει τη νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, η 
υπουργός ενημέρωσε τις επιτροπές ότι είναι ήδη κατατεθειμένα ενώπιον της Βουλής πέντε από τα έξι συναφή 
νομοθετήματα και ότι το τελευταίο νομοσχέδιο, που αναμένεται να κατατεθεί σύντομα ενώπιον του σώματος 
έχει ετοιμαστεί ως προσχέδιο νομοσχεδίου, έχει ήδη τύχει της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας από τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και θα προωθηθεί στη Βουλή, όταν πλέον εγκριθεί από την τρόικα.  Το εν 
λόγω νομοσχέδιο, σύμφωνα με την ίδια, θα ρυθμίζει θέματα σε σχέση με τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής, 
που πρωταρχικός στόχος τους θα είναι η διαφύλαξη της κύριας κατοικίας, καθώς και θέματα που αφορούν τα 
σχέδια απαλλαγής οφειλών για φυσικά πρόσωπα. 

 Η ίδια αξιωματούχος σημείωσε περαιτέρω την ανάγκη διαφύλαξης της αξιοπιστίας της χώρας, 
διατήρησης και ενίσχυσης της προοπτικής πρόσβασής της στις διεθνείς αγορές, καθώς και αξιοποίησης του 
σημαντικού εργαλείου ποσοτικής χαλάρωσης που έχει εξαγγείλει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, με απώτερο 
στόχο την ενίσχυση της προοπτικής ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας και την απεξάρτησή της από την 
τρόικα. 

 Συναφώς, για τους πιο πάνω λόγους η υπουργός διαβίβασε την έκκληση του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας η Βουλή να αποδεχτεί την αναπομπή και να μην επιμείνει στην αναστολή της ισχύος της σχετικής 
νομοθεσίας, όπως αυτή προτείνεται σύμφωνα με τον αναπεμφθέντα νόμο, αλλά ούτε και να την επεκτείνει.  
Ταυτόχρονα, διαβίβασε την εισήγηση της κυβέρνησης όπως η Βουλή ψηφίσει σχετική νομοθεσία για αναστολή 
της εφαρμογής των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2014 μόνο αναφορικά με ενυπόθηκα ακίνητα που αποτελούν την κύρια κατοικία μέχρι την 31η Μαρτίου 
2015, προς αποφυγή οποιωνδήποτε αντιδράσεων και επιπλοκών.  Με την προτεινόμενη αυτή αναστολή θα 
παρασχεθεί στη Βουλή ο αναγκαίος χρόνος για την ολοκλήρωση της εξέτασης των νομοθετημάτων που 
βρίσκονται ήδη κατατεθειμένα ενώπιόν της και συνιστούν μέρος του προτεινόμενου νομοθετικού Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας, καθώς και για την κατάληξη με την τρόικα επί του τελευταίου συναφούς προς κατάθεση στο 
σώμα νομοσχεδίου. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας διαβεβαίωσε τις επιτροπές ότι οι διατάξεις του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 δεν τυγχάνουν εφαρμογής 
λόγω της απουσίας θέσπισης των αναγκαίων κανονισμών με τους οποίους θα ρυθμίζονται τα ειδικότερα 
θέματα πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων.  Παράλληλα, επί του ίδιου ζητήματος ο ίδιος αξιωματούχος 
ενημέρωσε ότι προσχέδιο των εν λόγω κανονισμών έχει τύχει της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας από τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και απεστάλη στο αρμόδιο υπουργείο για κατάθεση ενώπιον του σώματος, 
αφού προηγηθεί η σχετική έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν 
να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής.  

2. Η αναπληρώτρια πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των επιτροπών 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος των 
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επιτροπών βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, μη αποδεχόμενοι τους λόγους της 
αναπομπής, τάσσονται εναντίον της αποδοχής της. 

3. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
αποδεχόμενοι τους λόγους της αναπομπής, τάσσονται υπέρ της αποδοχής της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών τους, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υποβάλλουν την παρούσα έκθεση στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης επί της αναπομπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν επίσης τροπολογίες από πλευράς ΑΚΕΛ και από πλευράς Οικολόγων.   

 Ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.   

 ∆εν υπάρχουν, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, γι’ αυτό προχωρούμε με την τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Είσαστε 
ενήμεροι για την τροπολογία; 

 Μάλιστα.  Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νόμου με την αντικατάσταση από το άρθρο 57 όπως 
αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 αυτού της φράσης “2 Μαρτίου 2015” (τέταρτη και πέμπτη γραμμή) με τη 
φράση “29 Ιουνίου 2015”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ:  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας που έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, δεκαεφτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τώρα προχωρώ με την τροπολογία των Οικολόγων, η οποία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για τον αναπεμφθέντα νόμο 
«Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 57 όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο:  

«Αναστολή της 
εφαρμογής των 
διατάξεων του περί 
Μεταβιβάσεως και 

57. (1) Η εφαρμογή των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 αναστέλλεται μέχρι την 1η Ιουνίου 
2015 στις περιπτώσεις: 

(α) ενυπόθηκου ακινήτου που αποτελεί την κύρια κατοικία ενδιαφερόμενου 
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Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2014.  

9 του 1965 

51 του 1970 

81 του 1970 

3 του 1978 

6 του 1981 

181(Ι) του 2002 

59(Ι) του 2006 

122(Ι) του 2007 

52(Ι) του 2008 

26(Ι) του 2010 

120(Ι) του 2011 

142(Ι) του 2014 

197(Ι) του 2014 

4(Ι) του 2015. 

 

…(Ι) του 2015. 

 

84(Ι) του 2010 

125(Ι) του 2014 

126(Ι) του 2014. 

προσώπου ή/και οφειλέτη, περιλαμβανομένης κατοικίας που κατά την 
έννοια του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου 
χρησιμοποιείται βάσει σύμβασης χρηματοδοτικής μίσθωσης μέχρι του 
ποσού των €350.000, 

(β) ακινήτου το οποίο κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2015 συνιστά επαγγελματική στέγη η οποία αποτελεί ενυπόθηκο ακίνητο για 
σκοπούς εξασφάλισης πιστωτικής διευκόλυνσης μέχρι €350.000 και 

(γ) ενυπόθηκου ακινήτου το οποίο αποτελεί αντικείμενο πιστωτικής 
διευκόλυνσης κατά την έννοια του περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
Νόμου και το οποίο βρίσκεται υπό διαδικασία διαμεσολάβησης σύμφωνα με 
τις διατάξεις της εν λόγω νομοθεσίας.  

(2) Για σκοπούς του παρόντος άρθρου: 

“ενδιαφερόμενο πρόσωπο ή/και οφειλέτης” σημαίνει οποιοδήποτε φυσικό 
πρόσωπο η ακίνητη ιδιοκτησία του οποίου αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση 
της οφειλής και συνιστά κύρια κατοικία ή επαγγελματική στέγη ή άλλο 
πρόσωπο που έχει έννομο συμφέρον να ζητήσει την αναστολή της 
διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας και περιλαμβάνει οποιοδήποτε 
εγγυητή σε σχέση με την οφειλή ή/και οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο το 
οποίο έχει περιέλθει σε αδυναμία εξόφλησης απαιτητής οφειλής· 

 

“επαγγελματική στέγη” σημαίνει υποστατικό το οποίο χρησιμοποιείται ως 
κύριος χώρος στέγασης και διεξαγωγής των επιχειρηματικών 
δραστηριοτήτων επιχείρησης και είναι απαραίτητο για τη συνέχιση της 
λειτουργίας αυτής.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ερωτώ:  Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας των Οικολόγων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Ερωτώ τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον;  Για την απόρριψη δηλαδή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ υπέρ και ουδεμίαν αποχή, η αναπομπή απορρίπτεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ικαιολόγηση αρνητικής ψήφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ικαιολόγηση.  Βεβαίως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ως Οικολόγοι, είχαμε αποφασίσει να υποστηρίξουμε την αναπομπή, νοουμένου ότι θα γινόταν δεκτή η 
τροπολογία μας για πάγωμα των εκποιήσεων για τα μικρά δάνεια μέχρι €350.000, τα οποία παν και στο 
διαμεσολαβητή, και για πρώτη κατοικία και για επαγγελματική στέγη.  Πρέπει να πω ότι έχω επικοινωνήσει με 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας προσωπικά και με τους αρχηγούς των κομμάτων.  Όπως είδατε, η πρωτοβουλία 
μας η μεσολαβητική δεν εκαρποφόρησε, υπήρχε άρνηση από όλες τις πλευρές πρέπει να πω, γι’ αυτό και η 
αρνητική μας ψήφος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ανάλογα, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι θα πρέπει κάποια στιγμή να ξεκαθαριστεί ποια 
είναι η θέση της κυβέρνησης και του κυβερνώντος κόμματος.  Πρωτίστως και κυρίως.  Γιατί αυτό που έχει 
καταψηφιστεί τώρα -και δεν αναφέρομαι στην αναπομπή, αναφέρομαι στην τροπολογία του συνάδελφου, του 
κ. Περδίκη- είναι αυτό που κατά τα άλλα εισηγείται η κυβέρνηση.  Στα λόγια εισηγήθηκε.  Ζητήσαμε να 
κατατεθεί νομοσχέδιο.  Ποτέ δεν εκατατέθηκε.  Αλλά υποτίθεται ότι ήθελαν να προστατεύσουν μόνο τους 
μικροοφειλέτες.  Και η τροπολογία η οποία απορρίφθηκε αφορούσε αποκλειστικά τους μικροοφειλέτες.   

 Νομίζω ότι και με αυτή την πράξη -για άλλη μια φορά, δεν είναι η πρώτη φορά βεβαίως- θα πρέπει 
τουλάχιστον να τερματιστεί αυτή η παραφιλολογία, οι άδικες, αστήριχτες κατηγορίες ότι τάχα η Βουλή, η 
πλειοψηφία της Βουλής, θέλει να προστατεύσει τους μεγαλοοφειλέτες.  ∆ιότι λέχθηκε και αυτό.  Και λέχθηκε 
από τα χείλη εκείνων που εδώ και δύο χρόνια όχι απλώς δεν εμερίμνησαν, για να προστατευθούν οι 
μικροοφειλέτες, αλλά αντίθετα αποτρέπουν οποιαδήποτε πρωτοβουλία μπορεί να προστατεύσει πραγματικά 
τους μικροοφειλέτες.  Νομίζω τα πράγματα ξεκαθαρίζουν εδώ και πρέπει να τελειώσει αυτή η συζήτηση εδώ.  
Και ο καθένας εφ’ ω ετάχθη βεβαίως. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

N. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν δικαιούσαι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αν είναι αιτιολόγηση που κάμνετε, εν δικαιούμαι.  Ήταν αιτιολόγηση τούτη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πω το εξής... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

 Θα πω το εξής:  Πράγματι, όταν λαμβάνουμε το λόγο, γιατί έχουμε δώσει αρνητική ψήφο, πρέπει να 
περιοριζόμαστε αυστηρά στην αιτιολόγηση της αρνητικής μας ψήφου.  ∆ηλαδή να μην τοποθετούμαστε κατά 
τρόπο που είναι υποχρεωμένοι εκείνοι οι οποίοι ψήφισαν υπέρ να λάβουν το λόγο, διότι απαγορεύεται από τον 
κανονισμό.  Συνεπώς, παρά την ύπαρξη του κανονισμού, εάν αισθάνεται κάποιος από εκείνους οι οποίοι 
ψήφισαν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής την ανάγκη να τοποθετηθεί λακωνικά, παρακαλώ. 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Μισό λεπτό μόνο, κύριε Πρόεδρε.  Πραγματικά, δε θα επενέβαινα, αν δεν είχε τεθεί το ερώτημα.  

 Η πρόταση που είχε κάμει η κυβέρνηση δεν είναι αυτή η τροπολογία που έχει κάμει ο κ. Περδίκης και 
έχει απορριφθεί.  Υπάρχει μία διαφορά.  Η πρόταση που έχει κάμει η κυβέρνηση, αν θέλουμε να τη δούμε, έχει 
κατατεθεί σήμερα ως πρόταση νόμου από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και θα παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Οικονομικών για αναστολή ενός μηνός μόνο για τις κατοικίες.  Ενός μηνός.  Το να πάει το πρόγραμμά μας, το 
να μείνει σε εκκρεμότητα μέχρι το τέλος Ιουνίου, που είναι η πρόταση, αν δεν υπήρχε αυτό το ζήτημα του 
προγράμματος που αναστέλλεται, θα μπορούσε να το συζητήσουμε.  Εμείς το λαμβάνουμε υπόψη και η 
πρόταση της κυβέρνησης δεν είναι όπως το έχει πει ο κ. συνάδελφος.  Αυτό ήθελα να πω.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Νικολαΐδης και ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ούτε εγώ είχα πρόθεση να τοποθετηθώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά νομίζω ότι ακριβώς οφείλουμε, αφού 
γίνονται τοποθετήσεις, να ξεκαθαρίσουμε τζιαι τη δική μας θέση.  Παραμένουμε στον αρχικό σχεδιασμό.  Από 
την πρώτη στιγμή είχαμε πει ότι θα πρέπει παράλληλα να λειτουργήσουν ο νόμος των εκποιήσεων, αλλά και το 
δίχτυ ασφαλείας του Πλαισίου Αφερεγγυότητας και εμείς καταβάλλουμε τεράστιες προσπάθειες αυτό το πλαίσιο 
να εφαρμοστεί το συντομότερο δυνατό και, αν είναι δυνατό, μέχρι και πριν από την προθεσμία που έχουμε 
δώσει για την αναστολή του νόμου στις 2 Μαρτίου.  Και ακριβώς δική μας πρόθεσις είναι να ολοκληρώσουμε 
την επεξεργασία αυτών των νομοσχεδίων το συντομότερο δυνατό και, αν υπάρχει μία άλλη εισήγησις σε σχέση 
με το πέμπτο νομοσχέδιο, που δεν έχει έρθει ακόμη, θα την εξετάσουμε την κατάλληλη στιγμή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε αυτές τις κρίσιμες ώρες, σε σχέση με αυτά τα νομοσχέδια και τις προτάσεις νόμου, 
πρέπει να κρατήσουμε καθαρό το μυαλό και καθαρές τις αποφάσεις μας.  Εμείς θεωρούμε ότι ο μόνος σωστός 
τρόπος να υπάρξει ένα δίκαιο πλαίσιο σε ό,τι αφορά τις εκποιήσεις είναι με ταυτόχρονη ισχύ του με το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας.  Σε αυτή την αρχή εμείς θα επιμένουμε.  Ήταν μία αρχή που θέσαμε ευθύς εξαρχής, από τη 
στιγμή που άρχισε να συζητείται η νομοθεσία αυτή, και θεωρούμε ότι οποιεσδήποτε λύσεις παρεκκλίνουν απ’ 
αυτή την αρχή, εδώ που φθάσαμε, είναι λάθος.  Φανταστείτε, αν ακόμα και με την πίεση που ασκεί η Βουλή, με 
τη συνεχή και σταδιακή, μήνα με το μήνα αναστολή του βασικού νόμου δεν έχουμε ακόμα ολοκληρωμένη τη 
νομοθεσία, αν αυτή η πίεση αρθεί.  Ε, δε θα έρθει ποτέ ολοκληρωμένη νομοθεσία για την αφερεγγυότητα.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για οικονομία χρόνου θα υιοθετήσω επακριβώς, αυτολεξεί αυτά που είπε ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. 
Νικολαΐδης και θα προσθέσω ότι κινδυνεύουμε να παρασυρθούμε και να μπούμε σε συζήτηση επικοινωνιακή 
και για συνθήματα και να φύγουμε από την ουσία που υποτίθεται όλοι συμφωνούσαμε εξ υπαρχής.  Νομίζω ότι 
και κάμνω έκκληση και προς την κυβέρνηση να αντιληφθεί ότι, αν δεν έχουμε δίχτυ ουσιαστικό προστασίας των 
πολιτών, τότε θα οδηγηθούμε σε πολύ άσχημες καταστάσεις.  Τουλάχιστον εκ μέρους μου δεν πρόκειται να 
ψηφίσω, έστω και αν χαθεί η επόμενη δόση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Ασφάλεια Μεγάλων Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014».  Έχει κυκλοφορήσει και σχετική 
συμπληρωματική έκθεση.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εξ αναβολής.  Θέσπιση κανονισμών αναφορικά με την ασφαλή λειτουργία των μεγάλων υπερυψωμένων 
ταμιευτήρων και αποτελεσματικότερη εφαρμογή των διατάξεων του περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 

2014» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Οκτωβρίου και στις 11 ∆εκεμβρίου 2014.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του ίδιου 
υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(ΕΤΕΚ) και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Οι αγροτικές 
οργανώσεις ΠΕΚ και “Νέα Αγροτική Κίνηση”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθούν 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 132 του περί της 
Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου, είναι η θέσπιση κανονισμών αναφορικά με την ασφαλή λειτουργία των 
μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων (φραγμάτων). 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή, 
καθορίζονται πρόνοιες που αφορούν μεταξύ άλλων: 

1. τα απαιτούμενα προσόντα των επιβλεπόντων μηχανικών, των μηχανικών κατασκευής και των 
επιθεωρούντων μηχανικών-διαιτητών, αντίστοιχα, για την εγγραφή τους σε σχετικό κατάλογο, 

2. τις πληροφορίες που απαιτούνται για την τήρηση αρχείου μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων από το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, 

3. τις πληροφορίες που περιλαμβάνονται στην ετήσια έκθεση που υποβάλλει ο διευθυντής του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων στον υπουργό αναφορικά με την εν γένει συμπεριφορά του κάθε μεγάλου 
υπερυψωμένου ταμιευτήρα ξεχωριστά, 

4. τις πληροφορίες που απαιτούνται για την τήρηση αρχείου από τους διαχειριστές του κάθε φράγματος, 
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5. τις πληροφορίες που περιλαμβάνονται στις εκθέσεις των επιβλεπόντων μηχανικών, των μηχανικών 
κατασκευής και των επιθεωρούντων μηχανικών-διαιτητών, αντίστοιχα, οι οποίες υποβάλλονται στους 
διαχειριστές των φραγμάτων και στο διευθυντή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, και 

6. τη διαδικασία παραπομπής σε διαιτησία, σε περίπτωση που ο διαχειριστής διαφωνεί με συστάσεις του 
επιβλέποντος ή επιθεωρούντος μηχανικού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τη θέσπιση των προτεινόμενων 
κανονισμών καλύπτεται το υφιστάμενο κενό στο νομικό πλαίσιο που διέπει την ασφάλεια μεγάλων 
υπερυψωμένων κυβερνητικών και ιδιωτικών ταμιευτήρων και επιτυγχάνεται η πλήρης εφαρμογή των σχετικών 
διατάξεων του περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου του 2010 [Νόμος αρ. 79(Ι) του 2010, όπως 
τροποποιείται έκτοτε].  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι διαδικασίες συντήρησης των 
ταμιευτήρων μέχρι σήμερα διενεργούνταν στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, 
παρά τα υφιστάμενα κενά στο σχετικό νομικό πλαίσιο.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή, ο διευθυντής του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων τόνισε ότι είναι αναγκαία η έγκριση αυτών, έτσι ώστε να καλυφθεί το υφιστάμενο νομοθετικό κενό στη 
διαδικασία παρακολούθησης και συντήρησης των φραγμάτων.  Περαιτέρω, επισήμανε ότι, παρά τη 
συσσωρευμένη εμπειρογνωμοσύνη του υπαλληλικού προσωπικού του τμήματος, το τμήμα δε διαθέτει επαρκές 
επιστημονικό προσωπικό που να κατέχει τα απαιτούμενα προσόντα για την κάλυψη των αναγκών για την 
εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών.  Ως εκ τούτου, ο κατάλογος προσοντούχων μηχανικών που 
προτείνεται με τους κανονισμούς θα απαρτίζεται κυρίως από επαγγελματίες του ιδιωτικού τομέα, παρά το 
γεγονός ότι παρέχεται η δυνατότητα και στους υπαλλήλους του τμήματος για εγγραφή στο σχετικό κατάλογο.  
Παράλληλα όμως, όπως ο ίδιος δήλωσε, το τμήμα καταβάλλει προσπάθειες για εκπαίδευση του προσωπικού 
σχετικά με θέματα που αφορούν τη διαχείριση φραγμάτων.  Περαιτέρω, κατέθεσε συμπληρωματικά στοιχεία 
ενώπιον της επιτροπής και την ενημέρωσε για τα ακόλουθα: 

1. Σήμερα υπάρχουν συνολικά πενήντα (50) κυβερνητικά φράγματα και συγκεκριμένα δεκατέσσερα (14) 
στην επαρχία Λευκωσίας, δέκα (10) στην επαρχία Λεμεσού, είκοσι (20) στην επαρχία Λάρνακας και 
Αμμόχωστου και έξι (6) στην επαρχία Πάφου.  

2. Λαμβανομένης υπόψη της πρόνοιας που περιλαμβάνεται στους προτεινόμενους κανονισμούς ότι ένας 
επιβλέπων μηχανικός θα έχει υπό την επίβλεψή του ταμιευτήρες που κατά προτίμηση θα βρίσκονται 
στην ίδια επαρχία και δε θα ξεπερνούν συνολικά τους δέκα (10), αλλά και με βάση τις ανάγκες της κάθε 
επαρχίας για πλήρη κάλυψη των σχετικών ετήσιων αναγκών συνεπάγεται ότι θα απαιτηθεί η ανάθεση 
εργασιών σε επτά (7) επιβλέποντες μηχανικούς και σε έναν επιθεωρούντα μηχανικό. 

3. Οι εν λόγω εργασίες θα ανατίθενται σε προσοντούχους μηχανικούς με αγορά υπηρεσιών και το 
συνολικό ετήσιο κόστος από τη σχετική ανάθεση εργασιών δεν αναμένεται να ξεπερνά τις €30.000. 

4. Εξαιτίας του ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του εξουσιοδοτικού νόμου, ο επιθεωρών μηχανικός πρέπει να 
είναι ανεξάρτητος προσοντούχος μηχανικός, οι υπάλληλοι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, που 
ενδεχομένως κατέχουν τα απαιτούμενα προσόντα, δε θα έχουν τη δυνατότητα εγγραφής στο σχετικό 
κατάλογο.  

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών.  Παράλληλα 
όμως ζήτησε την εκ νέου διαβούλευση με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων αναφορικά με επιμέρους πρόνοιες 
των κανονισμών και εισηγήθηκε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Να εισαχθεί πρόνοια στους κανονισμούς αυτούς, έτσι ώστε οι προσοντούχοι μηχανικοί, μετά την 
ανάθεση καθηκόντων της κατηγορίας στην οποία θα εγγραφούν, να προσκομίζουν στην αρμόδια αρχή 
την απαραίτητη ασφάλεια επαγγελματικής ευθύνης. 

2. Να εισαχθεί πρόνοια, έτσι ώστε ο επιβλέπων μηχανικός να κατέχει μεταξύ άλλων και άδεια άσκησης 
επαγγέλματος πολιτικού μηχανικού, η οποία ανανεώνεται ετήσια από το ΕΤΕΚ. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε την άποψη ότι ορθώς εισάγονται αυστηρά κριτήρια για την 
εγγραφή προσοντούχων μηχανικών στο σχετικό κατάλογο, αφού οι υπό αναφορά κανονισμοί άπτονται 
θεμάτων ασφαλείας, παρ’ όλο που λόγω έλλειψης της απαιτούμενης πείρας από Κυπρίους ενδέχεται η 
ανάθεση των σχετικών εργασιών να γίνεται σε προσοντούχους μηχανικούς μη μόνιμους κατοίκους της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Οι αγροτικές οργανώσεις ΕΚΑ, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός” δεν έφεραν ένσταση 
σχετικά με την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
ζήτησε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων να διαβουλευτεί περαιτέρω με το ΕΤΕΚ, να μελετήσει τις σχετικές 
εισηγήσεις του και ακολούθως να ενημερωθεί η επιτροπή για την κατάληξη των διαβουλεύσεων.  Συναφώς, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, υιοθετώντας την εισήγηση της επιτροπής, εξέτασε εκ νέου τις παρατηρήσεις του 
ΕΤΕΚ και σε συνεννόηση με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας κατέθεσε στην επιτροπή νέο αναθεωρημένο 
κείμενο στη βάση των πιο πάνω.  Οι τροποποιήσεις αυτές αφορούν μεταξύ άλλων: 

1. την υποχρέωση του προσοντούχου μηχανικού, αμέσως μετά την ανάθεση των καθηκόντων της 
κατηγορίας στην οποία θα εγγραφεί, να προσκομίζει στην αρμόδια αρχή την απαραίτητη ασφάλεια 
επαγγελματικής ευθύνης και 

2. την υποχρέωση του επιβλέποντος μηχανικού να κατέχει μεταξύ άλλων την ετήσια άδεια άσκησης 
επαγγέλματος πολιτικού μηχανικού που χορηγεί το ΕΤΕΚ. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν την άποψη 
ότι πρέπει να αξιοποιηθεί και να κατοχυρωθεί η εμπειρογνωμοσύνη του υφιστάμενου προσωπικού του 
τμήματος.  Περαιτέρω, εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους κατά πόσο οι προτεινόμενοι κανονισμοί επιδιώκουν τη 
μεταφορά της αρμοδιότητας ελέγχου της ασφάλειας των φραγμάτων από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στον 
ιδιωτικό τομέα.  Συναφώς, ζήτησαν όπως εξεταστεί το ενδεχόμενο να εισαχθεί πρόνοια στους κανονισμούς, 
ώστε να δοθεί το απαραίτητο χρονικό διάστημα στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για να μπορέσει να 
ανταποκριθεί στην εφαρμογή των κανονισμών χωρίς τη συμβολή του ιδιωτικού τομέα.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι 
ζήτησαν διευκρινίσεις σχετικά με τη διαδικασία που θα ακολουθηθεί για τη σχετική ανάθεση των εργασιών και 
την παρακολούθηση των φραγμάτων. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, σχολιάζοντας τα πιο πάνω, επισήμανε μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Οι κανονισμοί επιδιώκουν την αποτελεσματικότερη εφαρμογή των διατάξεων του περί Ενιαίας 
∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου που αφορούν την ασφάλεια των ταμιευτήρων και κυρίως αυτοί καθορίζουν 
τα απαιτούμενα προσόντα των μηχανικών που θα εγγράφονται στους σχετικούς καταλόγους από τους 
οποίους θα επιλέγονται οι προσοντούχοι μηχανικοί για ανάθεση εργασιών στα πλαίσια της εφαρμογής 
της νομοθεσίας.  Περαιτέρω, οι απαιτούμενες διαδικασίες που θα ακολουθηθούν για τη σχετική ανάθεση 
των εργασιών και την παρακολούθηση των φραγμάτων δε ρυθμίζονται από τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς αλλά από τον εξουσιοδοτικό νόμο. 

2. Χωρίς να ενίσταται στην εισήγηση για παραχώρηση χρόνου στους υπαλλήλους του τμήματος, ώστε να 
μπορέσει να ανταποκριθεί στην εφαρμογή  των κανονισμών χωρίς τη συμβολή του ιδιωτικού τομέα, 
επισήμανε την αδυναμία του τμήματος με τα σημερινά δεδομένα να συμπληρώσει τον κατάλογο των 
προσοντούχων πολιτικών μηχανικών με άτομα από το υφιστάμενο προσωπικό του τμήματος και ως εκ 
τούτου επανέλαβε την ανάγκη άμεσης έγκρισης των κανονισμών. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται στη Βουλή περαιτέρω 
τροποποιήσεις στο κείμενο των κανονισμών, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα:  

1. ∆ιαγραφή των γλωσσικών κριτηρίων από τα απαιτούμενα προσόντα των επιθεωρούντων μηχανικών-
διαιτητών που θα εγγράφονται στο σχετικό κατάλογο, καθώς κρίθηκαν ως περιοριστικά για αιτούντες 
από το εξωτερικό.    

2. ∆ιαμόρφωση επιμέρους προνοιών τους με σκοπό τη διασαφήνιση και βελτίωσή τους από νομοτεχνικής 
άποψης.  

 Ακολούθως, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ομόφωνα 
εισηγείται την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί από την 
επιτροπή. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Ασφάλεια Μεγάλων Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) 

Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Σοφοκλής Φυττής 
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 Γεώργιος Τάσου 

 Όπως είναι γνωστό, για τους πιο πάνω κανονισμούς έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής 
σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στις 16 ∆εκεμβρίου 2014.  
Ωστόσο, η συζήτηση των κανονισμών αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 18 ∆εκεμβρίου 2014, 
γιατί εν τω μεταξύ διαπιστώθηκαν στο κείμενο των κανονισμών μικρής έκτασης ασάφειες και κενά. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα 
ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική 
έκθεση της επιτροπής. Συνοπτικά, υπενθυμίζεται ότι σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η θέσπιση 
κανονισμών αναφορικά με την ασφαλή λειτουργία των μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων και η 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή των διατάξεων του περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου. 

 Με βάση τις υπό αναφορά διαπιστώσεις, η επιτροπή κάλεσε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων να τις 
εξετάσει και να την ενημερώσει σχετικά στην επόμενη προγραμματισθείσα συνεδρία της.  

 Το εν λόγω τμήμα διεξήλθε τις παρατηρήσεις της επιτροπής και διαμόρφωσε εκ νέου το κείμενο των 
κανονισμών, στο οποίο συμπεριέλαβε τις μικρής έκτασης παρατηρήσεις της επιτροπής, που εντοπίζονταν στη 
διαδικασία που ακολουθείται, σε περίπτωση που ο διαχειριστής διαφωνεί με τις συστάσεις του επιβλέποντος 
μηχανικού ή του επιθεωρούντος μηχανικού.  Συμπεριέλαβε επίσης και άλλες παρατηρήσεις που  έκρινε ότι 
έπρεπε να συμπεριληφθούν στους κανονισμούς, οι οποίες αφορούσαν τα γλωσσικά κριτήρια που απαιτούνται 
για την εγγραφή των προσοντούχων μηχανικών στους σχετικούς καταλόγους. 

 Ακολούθως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων διεξήλθε το διαμορφωμένο 
κείμενο των κανονισμών σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιανουάριου και 5 και 12 
Φεβρουαρίου 2015, στην παρουσία εκπρόσωπων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ). Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, 
ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπηθήκαν στις εν λόγω συνεδρίες της επιτροπής.   

 Κατά τη συζήτηση του νέου διαμορφωμένου κείμενου στην επιτροπή η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με μερικές μόνο εισηγήσεις του τμήματος, όπως αυτές 
παρουσιάστηκαν ενώπιον της επιτροπής, και πρότεινε όπως διαμορφωθεί εκ νέου το κείμενο των κανονισμών,  
ώστε να συνάδει με τις εισηγήσεις της.  

 Ειδικότερα, η ίδια εισηγήθηκε μεταξύ άλλων όπως διαγραφούν από το διαμορφωμένο κείμενο οι 
παράγραφοι (3), (4) και (5) του Κανονισμού 11, που αφορούν τη διαδικασία που ακολουθείται, σε περίπτωση 
που ο διαχειριστής διαφωνεί με συστάσεις του επιβλέποντος μηχανικού ή του επιθεωρούντος μηχανικού, 
καθώς οι εν λόγω πρόνοιες κρίθηκαν ασύμβατες με τις αντίστοιχες του εξουσιοδοτικού νόμου.  Πρόσθεσε δε 
ότι, αν το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων επιθυμεί να εντάξει τις εν λόγω πρόνοιες στην υπό αναφορά διαδικασία, 
πρέπει να προχωρήσει σε σχετική τροποποίηση του εξουσιοδοτικού νόμου. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δεν έφερε ένσταση στην εισήγηση της Νομικής 
Υπηρεσίας για τη διαγραφή των παραγράφων (3), (4) και (5) του Κανονισμού 11.   

 Με βάση τα δεδομένα αυτά, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε εκ νέου το κείμενο των υπό αναφορά 
κανονισμών, επιφέροντας ταυτόχρονα σε αυτό και τις αναγκαίες νομοτεχνικής φύσεως διορθώσεις, αποφάσισε 
ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί από την 
ίδια σύμφωνα με τα πιο πάνω.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου για το 2015, ο 
οποίος προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €33.369.200 και έσοδα ύψους €31.810.000, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από το τέλος ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού (€21.739.000) και από τα ταμεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (€8.746.580). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2015 Νόμος του 

2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Φεβρουαρίου 2014.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και 
ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (ΑνΑ∆). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑνΑ∆ για το 2015 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €33.369.200 και έσοδα 
ύψους €31.810.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από το τέλος ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού 
(€21.739.000) και από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (€8.746.580). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η υλοποίηση των στόχων της Αρχής 
κατά το 2015 συνεπάγεται συνολικές δαπάνες ύψους €33.369.200, σε σύγκριση με δαπάνες ύψους 
€33.483.600 που προβλέφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2014.  Ειδικότερα, οι εν λόγω δαπάνες αφορούν 
μεταξύ άλλων τρέχουσες δαπάνες (€7.224.170), αναπτυξιακές δαπάνες (€25.945.030) και μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και αποθεματικό (€200.000). 

 Σε σχέση με τον τομέα ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού, ο προϋπολογισμός προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €25.400.000, σε σύγκριση με €24.840.000 το 2014, που προορίζονται να καλύψουν μεταξύ 
άλλων τις πιο κάτω δραστηριότητες: 

1. ∆ραστηριότητες κατάρτισης (προγράμματα αρχικής και συνεχιζόμενης κατάρτισης):  €16.000.000. 

2. Ειδικές αναπτυξιακές δραστηριότητες:  €469.410. 

3. Σχέδια συγχρηματοδοτούμενα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο:  €8.919.560. 

4. Έρευνες και μελέτες:  €11.000. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από τον προτεινόμενο προϋπολογισμό προκύπτει έλλειμμα 
ύψους €1.559.200, το οποίο προβλέπεται να καλυφθεί από τα πλεονάσματα του Ταμείου Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού. 

 Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του 
Υπουργείου Οικονομικών και σ’ αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές 
εφαρμόζονται, κατ’ αναλογίαν των ρυθμίσεων που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως αυτός 
τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Σύμφωνα με την πρόεδρο της ΑνΑ∆, για την ετοιμασία του προϋπολογισμού της Αρχής για το έτος 2015 
έχουν ληφθεί υπόψη οι ιδιάζουσες συνθήκες που δημιουργεί η οικονομική κρίση, καθώς και η Συμφωνία 
∆ιευκόλυνσης Χρηματοδοτικής Στήριξης που έχει υπογραφτεί μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
τρόικας.  Περαιτέρω, λήφθηκαν υπόψη οι στόχοι της Αρχής που καθορίστηκαν για το έτος (με σκοπό την 
επιτέλεση του ρόλου και της αποστολής της) και οι στρατηγικές επιδιώξεις της. 
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 Οι στρατηγικές επιδιώξεις της Αρχής για το έτος 2015 αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού με τη συνεχή και διά βίου κατάρτιση και επιμόρφωση των 
εργαζομένων, των ανέργων, του αδρανούς δυναμικού με έμφαση στους νέους και των ατόμων χαμηλής 
ειδίκευσης και μεγαλύτερης ηλικίας, καθώς και των μακροχρόνια ανέργων. 

2. Τη βελτίωση της παραγωγικότητας και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών 
επιχειρήσεων μέσα από την καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού τους και τη βελτίωση της 
προσαρμοστικότητάς του. 

3. Την ενίσχυση της διασφάλισης ποιότητας και αποτελεσματικότητας του συστήματος κατάρτισης και 
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού μέσα από την αξιολόγηση και πιστοποίηση της παρεχόμενης 
κατάρτισης, καθώς και των γνώσεων και δεξιοτήτων του ανθρώπινου δυναμικού. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την πρόεδρο της ΑνΑ∆, για την επίτευξη των πιο πάνω στρατηγικών 
επιδιώξεων έχουν καθοριστεί οι ακόλουθοι στόχοι προτεραιότητας για το έτος 2015: 

1. Συμβολή στην ένταξη των ανέργων και του αδρανούς δυναμικού στην απασχόληση. 

2. Προώθηση της διά βίου μάθησης των απασχολουμένων. 

3. Ενίσχυση των συστημάτων διασφάλισης ποιότητας. 

4. Κατάρτιση και ανάπτυξη ανθρώπινου δυναμικού. 

5. Προώθηση της έρευνας και ανάπτυξης. 

6. Αποτελεσματική διακυβέρνηση.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων η 
αποτελεσματικότητα των προγραμμάτων της ΑνΑ∆, η αξιοποίηση των μελετών που διενεργεί, καθώς και η 
λειτουργία του συστήματος πιστοποίησης επαγγελματικών προσόντων. 

 Οι εκπρόσωποι της ΑνΑ∆ δήλωσαν σε σχέση με τα πιο πάνω ότι, με βάση τα αποτελέσματα μελετών 
αξιολόγησης των προγραμμάτων της Αρχής που έχουν διενεργηθεί τόσο από την ίδια όσο και από εξωτερικούς 
εμπειρογνώμονες, καταδεικνύεται ότι τα προγράμματα είναι αποτελεσματικά και για το λόγο αυτό συνεχίζουν 
να παρέχονται.  

 Αναφορικά με τις μελέτες που διενεργεί η ίδια η Αρχή, οι ίδιοι αρμόδιοι δήλωσαν ότι αυτές είναι 
διαθέσιμες στο κοινό και υποβάλλονται στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και στο Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για σκοπούς αξιοποίησής τους.  Επιπρόσθετα και όσον 
αφορά το σύστημα πιστοποίησης επαγγελματικών προσόντων, δήλωσαν ότι επιδεικνύεται ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον, αφού κατά τα δύο τελευταία χρόνια υποβλήθηκαν 2 300 αιτήσεις πιστοποίησης, εκ των οποίων 
πιστοποιήθηκαν οι 1 000.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΑνΑ∆ για το 
έτος 2015.  
 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλά, ήθελα να επισημάνω ότι οι επιχειρήσεις πληρώνουν 1% τέλος από το μισθολόγιό τους για την 
ανάπτυξη και την εκπαίδευση των εργαζομένων τους και το ταμείο μαζεύει κάθε χρόνο ένα ποσό της τάξης των 
€20-22 εκατομ. -αν πάμε στο ’12 ήταν €26 εκατομ., το ’13 ήταν €23 εκατομ., το ’14 και το ’15 ακόμα πιο 
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μειωμένα- και ένα ποσό της τάξης των €7,2 εκατομ. είναι για τη λειτουργία του οργανισμού.  ∆ηλαδή οι 
επιχειρήσεις πληρώνουν €21 εκατομ. και το 1/3 φεύγει στη λειτουργία του οργανισμού.  Και διερωτώμαι αν 
αυτό είναι μια ορθολογιστική χρήση των χρημάτων των επιχειρήσεων που προορίζονται για την εκπαίδευση και 
ανάπτυξη των εργαζομένων.  Αυτά για προβληματισμό.  Απ’ εκεί και πέρα, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου ποσού ύψους 
€33.369.200 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου του 2015 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2015, ο οποίος προβλέπει 
δαπάνες ύψους €215.000 και έσοδα του ιδίου ύψους, τα οποία προέρχονται εξ ολοκλήρου από κρατική 
χορηγία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Φεβρουαρίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος του 
∆ημοσιονομικού Συμβουλίου. 

 Ο προϋπολογισμός του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2015 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€215.000 και έσοδα του ιδίου ύψους τα οποία προέρχονται εξ ολοκλήρου από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες του συμβουλίου αφορούν 
μεταξύ άλλων την αντιμισθία των μελών του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου, καθώς και τις συνεισφορές στα 
διάφορα ταμεία (€74.732), λειτουργικά έξοδα γραφείου (€35.080), εκπαίδευση προσωπικού, συνέδρια, 
σεμινάρια και άλλα γεγονότα (€16.300) και σύμβαση υπηρεσιών (€68.000). 

 Όπως είναι γνωστό, το ∆ημοσιονομικό Συμβούλιο συστάθηκε με βάση τον περί ∆ημοσιονομικής 
Ευθύνης και του ∆ημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο και έχει αρμοδιότητες που σχετίζονται με την αποτελεσματική 
διαχείριση των δημόσιων οικονομικών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετικό σημείωμα το οποίο κατατέθηκε στην επιτροπή, το συμβούλιο έχει 
μεταξύ άλλων την ευθύνη: 

1. να παρέχει εκ των προτέρων αξιολόγηση των μακροοικονομικών και δημοσιονομικών προβλέψεων της 
κυβέρνησης που ετοιμάζονται στα πλαίσια κατάρτισης του προϋπολογισμού και του Στρατηγικού 
Πλαισίου ∆ημοσιονομικής Πολιτικής με σκοπό την υιοθέτησή τους, 

2. να παρακολουθεί τη συμμόρφωση με τους αριθμητικούς δημοσιονομικούς κανόνες, σύμφωνα με 
σχετικές Οδηγίες και Κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

3. να παρέχει εκ των προτέρων και εκ των υστέρων δημόσια αξιολόγηση της δημοσιονομικής πολιτικής, 

4. να παρέχει εκτιμήσεις, οι οποίες δημοσιοποιούνται, σε σχέση με τους αριθμητικούς δημοσιονομικούς 
κανόνες, 

5. να εκτελεί οποιαδήποτε άλλα συναφή καθήκοντα στον τομέα των δημόσιων οικονομικών τα οποία του 
ανατίθενται στα πλαίσια του σχετικού δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή για σκοπούς συμμόρφωσης με 
οποιοδήποτε άλλο σχετικό νόμο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το ∆ημοσιονομικό Συμβούλιο έχει ως αποστολή τη δημόσια, έγκαιρη και 
αποτελεσματική παρέμβαση, με στόχο την αποφυγή δημοσιονομικού εκτροχιασμού, ο οποίος ενδεχομένως να 
συνεπάγεται τη λήψη κοινωνικά επώδυνων μέτρων τα οποία θα μπορούσαν να αποφευχθούν. 

 Σημειώνεται ότι το ∆ημοσιονομικό Συμβούλιο εξέδωσε τον Οκτώβριο του 2014 την πρώτη του 
Φθινοπωρινή Έκθεση, στην οποία γίνεται μια γενική ανασκόπηση των προβλέψεων για τα μακροοικονομικά 
μεγέθη της οικονομίας από διάφορους οργανισμούς και φορείς, παρατίθεται η αξιολόγηση των προβλέψεων 
που χρησιμοποιήθηκαν για την κατάρτιση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2015 και αναλύονται οι 
κυριότεροι, κατά την άποψη του συμβουλίου, κίνδυνοι που ενδεχομένως να επηρεάσουν τη δημοσιονομική 
σταθερότητα της Κύπρου. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι τον Απρίλιο του 2015 θα εκδοθεί η Εαρινή Έκθεση του συμβουλίου, η οποία 
θα περιλαμβάνει την αξιολόγηση των δημοσιονομικών αποτελεσμάτων του 2014 σε σχέση με τους κανόνες 
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που προβλέπονται στο Στρατηγικό Πλαίσιο ∆ημοσιονομικής Πολιτικής του έτους, καθώς και αξιολόγηση των 
ανώτατων ορίων και μέτρων πολιτικής που θα περιληφθούν στο τρέχον στρατηγικό πλαίσιο. 

 Κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής για το υπό συζήτηση θέμα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους σε σχέση με τις πρόνοιες και τις προτεινόμενες δαπάνες του 
∆ημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2015, αφού προηγουμένως τύχει σχετικής διόρθωσης ο Πρώτος 
Πίνακας του νομοσχεδίου, στον οποίο εκ παραδρομής περιλήφθηκαν ορισμένες δαπάνες.  Για σκοπούς της εν 
λόγω διόρθωσης απεστάλη στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών σχετική επιστολή, ημερομηνίας 2 
Φεβρουαρίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. O πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των δαπανών του ∆ημοσιονομικού 
Συμβουλίου για το έτος 2015, όπως αυτές έχουν διαφοροποιηθεί βάσει της υποβληθείσας σύμφωνα με 
τα πιο πάνω διόρθωσης. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσονται εναντίον της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, επεξηγώντας την τοποθέτησή τους, δήλωσαν ότι διαφωνούν με τους γενικότερους λόγους και 
σκοπούς σύστασης του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου, καθότι, κατά την άποψή τους, το εν λόγω όργανο 
συντείνει περισσότερο στη διατήρηση και επιβολή άδικων και αντιλαϊκών  πολιτικών λιτότητας, που 
απορρέουν από τη Συνθήκη της Λισαβόνας, αντί στην αποτελεσματική αξιολόγηση και στο νοικοκύρεμα 
των δημόσιων οικονομικών και περαιτέρω αποτελεί εργαλείο επιβολής των ακραίων δημοσιονομικών 
πολιτικών που έχουν επιβληθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία από την τρόικα. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως φαίνεται και στην έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, το ΑΚΕΛ θα 
καταψηφίσει τη συγκεκριμένη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λίγο πιο δυνατά. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος είναι απλός.  Ως ΑΚΕΛ, είχαμε τοποθετηθεί αρνητικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λίγο πιο δυνατά, παρακαλώ, και να δυναμώσουμε την ένταση των μικροφώνων. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είμαι πολλά πάνω ’πού το μικρόφωνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Φταίει και το ύψος του κ. Λουκαΐδη προφανώς! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
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(Γελώντας) 

 Η αριστερή πλευρά δε σκύβει ποτέ! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Ορίστε, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Θα έλεγα ακριβώς ότι, επειδή η αριστερή πλευρά αντιστέκεται, έχει αντισταθεί και στη Συνθήκη της 
Λισαβόνας και έχει διαφωνήσει, έχει διαφωνήσει και στην προώθηση των πολιτικών που προωθούνται μέσα 
από το διπλό πακέτο, στη βάση του οποίου έχει δημιουργηθεί το ∆ημοσιονομικό Συμβούλιο, ως εκ τούτου δεν 
πρόκειται να υπερψηφίσει, αλλά θα καταψηφίσει το συγκεκριμένο προϋπολογισμό, δεδομένου ότι μέσα από 
αυτές τις διαδικασίες εκείνο που επιτυγχάνεται είναι η θεσμοθέτηση των αντιλαϊκών πολιτικών λιτότητας και η 
δημιουργία ενός θεσμού επιτηρητή της εφαρμογής αυτών των αντιλαϊκών πολιτικών λιτότητας.  Οπόταν, το 
ΑΚΕΛ είναι ξεκάθαρο ότι δεν μπορεί να συναινέσει, αλλά θα καταψηφίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου ποσού ύψους €215.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου του 2015 
Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπέρ του νόμου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε ’ν ανάγκη να τους υπενθυμίζεις, άμα εν καταλαβαίνουν! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μα, έν’ τούτη η δουλειά μου, κύριε Κατσουρίδη. 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον του νόμου. 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πληρέστερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών 
προσόντων και την Οδηγία 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά. Επιπρόσθετα, 
υλοποίηση των προνοιών που περιλαμβάνονται στο μνημόνιο και αφορούν τη μεταρρύθμιση ρυθμιζόμενων 
επαγγελμάτων (regulated professions). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Φεβρουαρίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και του Τμήματος 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Συμβουλίου Εγγραφής 
Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου (ΣΕΕΚΛΚ), του Συνδέσμου Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου 
και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ. 

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ∆ΕΟΚ και ΠΑΣΥ∆Υ και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθούν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί η πληρέστερη εναρμόνιση με το κοινοτικό δίκαιο, σύμφωνα με την 
Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με 
την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Επιπρόσθετα 
με την προτεινόμενη τροποποίηση, υλοποιούνται οι πρόνοιες που περιλαμβάνονται στο μνημόνιο που 
αφορούν τη μεταρρύθμιση ρυθμιζόμενων επαγγελμάτων (regulated professions).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα πλαίσια της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ, 
προτείνονται τροποποιήσεις που αποβλέπουν κυρίως στην ερμηνεία, στη σύνθεση και στις αρμοδιότητες του 
Συμβουλίου Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών, στην άσκηση του επαγγέλματος της 
κοινωνικής εργασίας στη ∆ημοκρατία από εγγεγραμμένους κοινωνικούς λειτουργούς κρατών μελών και στην 
παροχή υπηρεσιών από κοινωνικούς λειτουργούς τρίτων χωρών.  Περαιτέρω, με βάση την Οδηγία 
2005/36/ΕΚ, αναγνωρίζεται στην Κύπρο το δικαίωμα άσκησης του επαγγέλματος σε αδειούχους επαγγελματίες 
από άλλα κράτη μέλη, καθώς και τα προσόντα που αποκτήθηκαν σε άλλα κράτη μέλη. 

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο μεταξύ άλλων τροποποιείται το άρθρο 2 του υφιστάμενου 
νόμου με την προσθήκη νέων όρων και της ερμηνείας τους, αντικαθίσταται το άρθρο 4, που αφορά την ίδρυση 
και σύνθεση του Συμβουλίου, αντικαθίσταται το άρθρο 8, που αφορά τα προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο, 
και προστίθενται τα νέα άρθρα 8Α και 8Β, που αφορούν την ανανέωση πιστοποιητικού εγγραφής και την 
προσωρινή παροχή υπηρεσιών κοινωνικής εργασίας στη ∆ημοκρατία, αντίστοιχα.  Επίσης, προστίθεται το νέο 
άρθρο 8Γ, που αφορά την παροχή υπηρεσιών από κοινωνικούς λειτουργούς τρίτων χωρών, αντικαθίσταται το 
άρθρο 10, το οποίο αφορά την άσκηση του επαγγέλματος του κοινωνικού λειτουργού, και τέλος προστίθεται το 
νέο άρθρο 10Α, το οποίο αφορά το διορισμό στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σημειώνεται ότι η καταληκτική ημερομηνία για συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις 
δεσμεύσεις που απορρέουν από το μνημόνιο, καθώς και με τις δεσμεύσεις που απορρέουν από τις πιο πάνω 
Οδηγίες ήταν το τέλος Σεπτεμβρίου του 2014.  Ωστόσο, επισημαίνεται ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 22 Ιανουαρίου 2015. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Άσκησης του Επαγγέλματος Παραχώρησης ∆ικαιώματος 
Χρήσης Οχημάτων Πολυτελείας με τους Οδηγούς τους Νόμος του 2012».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία να ρυθμίζει τις προϋποθέσεις και τον τρόπο της παροχής 
δικαιώματος χρήσης οχημάτων πολυτελείας με τους οδηγούς τους στα πλαίσια της εναρμόνισης με το κοινοτικό 
κεκτημένο και συγκεκριμένα με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Άσκησης του Επαγγέλματος Παραχώρησης ∆ικαιώματος Χρήσης Οχημάτων Πολυτελείας με τους 

Οδηγούς τους Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου  Αντρέας Φακοντής 

 Αριστοτέλης Μισός  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 4ης Οκτωβρίου 2012 και της 12ης 
Φεβρουαρίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Γενικής ∆ιεύθυνσης 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), της ΠΟΒΕΚ, της αυτοκινητιστικής οργάνωσης ΣΕΑΚ, της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αστικών Ταξί (ΠΟΑΤ), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αστικών Ταξί Λευκωσίας, της 
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Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ (TRAVEL EXPRESS), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αστικών Ταξί 
Πάφου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αγροτικών Ταξί και των ενδιαφερομένων για 
παροχή υπηρεσίας οχημάτων πολυτελείας.  Οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις ΠΕΕΑ και ΠΣΕΑ, η Παγκύπρια 
Ένωση Αστικών Ταξί (ΠΕΑΤ), τα Αστικά Ταξί Ελεύθερης Περιοχής Αμμοχώστου, ο Σύνδεσμος Αστικών Ταξί 
Αμμοχώστου, ο Σύνδεσμος Αστικών Ταξί Αεροδρομίου Λάρνακας, ο Σύνδεσμος Αστικών Ταξί Λάρνακας “Άγιος 
Χριστόφοροςˮ, ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιάσεως (CCRA), ο Σύνδεσμος Επιχειρήσεων 
Ενοικιάσεως Αυτοκινήτων Κύπρου (ΣΕΕΑΚ), ο Σύνδεσμος Μικρομεσαίων Επιχειρήσεων Βραχυπρόθεσμης και 
Μακροπρόθεσμης Ενοικίασης Οχημάτων (CVRLA), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας η οποία να ρυθμίζει τις 
προϋποθέσεις και τον τρόπο της παροχής δικαιώματος χρήσης οχημάτων πολυτελείας με τους οδηγούς τους 
στα πλαίσια της εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την πράξη της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας με τίτλο «Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης με αριθ. 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά».  Η εν λόγω 
Οδηγία αφορά στην καθιέρωση της ελεύθερης πρόσβασης στις δραστηριότητες των υπηρεσιών, 
περιλαμβανομένης και της υπηρεσίας παραχώρησης δικαιώματος χρήσης οχημάτων πολυτελείας με τους 
οδηγούς τους.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, το υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνει διατάξεις οι οποίες ρυθμίζουν 
την πρόσβαση στο δικαίωμα χρήσης οχημάτων πολυτελείας με τους οδηγούς τους για σκοπούς εναρμόνισης 
με τις πρόνοιες της πιο πάνω Οδηγίας και που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την ελεύθερη πρόσβαση στην εν λόγω υπηρεσία σε όσους πληρούν συγκεκριμένα ποιοτικά κριτήρια. 

2. Τη χορήγηση έγκρισης για άσκηση του επαγγέλματος, εφόσον το ενδιαφερόμενο φυσικό πρόσωπο 
πληρεί συγκεκριμένες προϋποθέσεις που τίθενται στο νομοσχέδιο. 

3. Τις προϋποθέσεις αναστολής ή ανάκλησης της έγκρισης, το δικαίωμα μεταβίβασης και αλλαγής στην 
κυριότητα της επιχείρησης και τις ποινές σε περίπτωση διάπραξης αδικήματος, όταν παραβιάζονται οι 
διατάξεις του νομοσχεδίου.   

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί τάχιστα, καθότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία βρίσκεται σε διαδικασία παράβασης, 
αφού θα έπρεπε να είχε συμμορφωθεί με τις πρόνοιες της Οδηγίας το αργότερο μέχρι την 28η ∆εκεμβρίου 
2009. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Βιομηχανίας, Εμπορίου και Τουρισμού και του ΚΟΤ 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ, καθώς και 
οι εκπρόσωποι των οχημάτων ταξί διαφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις που αφορούν την ερμηνεία του 
όρου “όχημα πολυτελείαςˮ, υποστηρίζοντας ότι ο όρος είναι διευρυμένος σε τέτοιο βαθμό που επηρεάζει τις 
επιχειρηματικές δραστηριότητες των οδηγών ταξί.  Ειδικότερα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι υποστήριξαν ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις θα επιφέρουν μείωση στον κύκλο εργασιών τους σε μια περίοδο που το επάγγελμά 
τους έχει ήδη επηρεαστεί δυσμενώς λόγω οικονομικής κρίσης. 

 Επιπρόσθετα, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως οι διατάξεις που αφορούν τα εχέγγυα αξιοπιστίας, 
όπως αυτές περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο, και αποτελούν προϋπόθεση για τη χορήγηση έγκρισης άσκησης 
του επαγγέλματος τροποποιηθούν, ώστε να συνάδουν με τις διατάξεις του περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς Νόμου, ο οποίος καθορίζει ανάλογα εχέγγυα, προκειμένου ο ενδιαφερόμενος να αποκτήσει άδεια 
οδικής χρήσης ταξί, δηλαδή να είναι κάτοχος οχήματος ταξί.   

 Λαμβάνοντας υπόψη τα δεδομένα αυτά, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ζήτησε 
από το αρμόδιο υπουργείο να μελετήσει εκ νέου τις αμφισβητούμενες διατάξεις και, αφού διαβουλευθεί 
περαιτέρω τόσο με τους εκπροσώπους οχημάτων ταξί όσο και με τους εκπροσώπους οχημάτων πολυτελείας, 
σε συνεργασία και με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, να καταθέσει ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο 
του νομοσχεδίου με όσο το δυνατό πιο συγκλίνουσες απόψεις για ολοκλήρωση της συζήτησής του. 

 Το αρμόδιο υπουργείο, ακολουθώντας τις υποδείξεις της επιτροπής, επανεξέτασε τις πιο πάνω διατάξεις 
του νομοσχεδίου στα πλαίσια συζήτησής τους με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς και κατέθεσε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο για συνέχιση της συζήτησής του.  Στο εν λόγω κείμενο γίνεται εισήγηση για 
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αναθεώρηση της προτεινόμενης πρόνοιας του νομοσχεδίου που αφορά την ερμηνεία του όρου “όχημα 
πολυτελείαςˮ, στην οποία καταγράφονται οι προδιαγραφές και οι απαιτήσεις του οχήματος αυτού.  

 Σε μεταγενέστερη συνεδρία της επιτροπής, στην παρουσία όλων των ενδιαφερομένων, διαφάνηκε ότι οι 
εκπρόσωποι των οχημάτων ταξί εξακολουθούσαν να διαφωνούν με την ερμηνεία του πιο πάνω όρου όπως 
αυτή διατυπώθηκε στο αναθεωρημένο κείμενο.  Ωστόσο, στην ίδια συνεδρία διαπιστώθηκε ότι τόσο οι 
εκπρόσωποι των οχημάτων πολυτελείας όσο και οι εκπρόσωποι των οχημάτων ταξί είχαν συγκλίνουσες 
απόψεις για το περιεχόμενο του όρου “όχημα πολυτελείαςˮ και συγκεκριμένα εισηγήθηκαν διαγραφή από αυτόν 
της κατηγορίας Μ1 τύπου σεντάν (sedan) και της κατηγορίας των παλαιών οχημάτων.  Με βάση τα νέα 
δεδομένα, η επιτροπή ζήτησε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως αναθεωρήσουν εκ νέου το 
περιεχόμενο του όρου “όχημα πολυτελείαςˮ, έτσι ώστε να διαγραφούν από αυτό οι πιο πάνω κατηγορίες, και 
επανέλαβε εκ νέου το αίτημά της για αναθεώρηση των διατάξεων που αφορούν τα εχέγγυα αξιοπιστίας, 
σύμφωνα με τις αρχικές της υποδείξεις.    

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι κατέθεσαν στην επιτροπή νέο αναθεωρημένο κείμενο στο οποίο 
εισηγήθηκαν τη διαγραφή από την ερμηνεία του όρου “όχημα πολυτελείας” της κατηγορίας οχήματος Μ1 τύπου 
σεντάν και την αναθεώρηση της πρόνοιας για τα εχέγγυα αξιοπιστίας, εμμένοντας στην αρχική τους θέση για 
συμπερίληψη στην υπό συζήτηση ερμηνεία της κατηγορίας των παλαιών οχημάτων.  Παρά την πιο πάνω 
τοποθέτηση των κυβερνητικών αρμοδίων, κατά τη διάρκεια της εν λόγω συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, 
προσήλθε με καθυστέρηση σε αυτήν η εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, η οποία ενημέρωσε την επιτροπή ότι τελικά το αρμόδιο υπουργείο συναινεί στις 
αναφερόμενες υποδείξεις της επιτροπής, συμπεριλαμβανομένης και της εισήγησης για διαγραφή από την υπό 
συζήτηση ερμηνεία της κατηγορίας των παλαιών οχημάτων, και ζήτησε την άμεση ψήφιση του νομοσχεδίου 
από την ολομέλεια του σώματος όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε.  Σημειώνεται ότι στο τελικό διαμορφωμένο 
κείμενο περιλαμβάνονται επιπρόσθετες, περιορισμένης έκτασης, νομοτεχνικές αλλαγές ως συνέπεια των πιο 
πάνω τροποποιήσεων. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του τελικού αναθεωρημένου κειμένου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 3. 

 Παραχώρηση έγκρισης.  Άρθρο 4. 

 Προϋποθέσεις παραχώρησης έγκρισης.  Άρθρο 5. 

 Εχέγγυα αξιοπιστίας.  Άρθρο 6. 

 Ανάκληση ή αναστολή έγκρισης.  Άρθρο 7. 

 Μεταβίβαση ή αλλαγή στην κυριότητα επιχείρησης.  Άρθρο 8. 

 Επικύρωση κατάστασης.  Άρθρο 9. 

 Ανάκληση ή αναστολή επικυρωμένης κατάστασης.  Άρθρο 10. 

 Αντάλλαγμα.  Άρθρο 11. 

 Υποχρεώσεις επιχείρησης.  Άρθρο 12. 

 Επίδειξη της έγκρισης.  Άρθρο 13. 

 Έλεγχος παρόχου υπηρεσιών.  Άρθρο 14. 
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 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 15. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση εντύπων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Άσκησης του Επαγγέλματος Παραχώρησης 
∆ικαιώματος Χρήσης Οχημάτων Πολυτελείας με τους Οδηγούς τους Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014». Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.   Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Περιορισμός του ετήσιου τέλους κυκλοφορίας για οχήματα κατηγορίας “Τˮ (ταξί) στα ογδόντα ευρώ 
(€80). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, σήμερα ψηφίζουμε μέρος της πρότασης νόμου, που 
αφορά τον περιορισμό του ετήσιου τέλους κυκλοφορίας για οχήματα κατηγορίας “Τ”, ενώ οι υπόλοιπες 
πρόνοιες της πρότασης νόμου θα συζητηθούν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου  Αντρέας Φακοντής 

 Αριστοτέλης Μισός  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που 
κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές μέλη της επιτροπής κ. Αντρέα Φακοντή, Κώστα Κώστα και 
Χριστάκη Τζιοβάνη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε επτά συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 12 Ιουνίου 2014 και 12 Φεβρουαρίου 2015.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ, της Παγκύπριας Οργάνωσης Αστικών 
Ταξί (ΠΟΑΤ), της Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ (TRAVEL EXPRESS), του Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών και Οδηγών Αστικών Ταξί Λευκωσίας, του Συνδέσμου Αστικών Ταξί Αμμοχώστου, του Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Αστικών Ταξί Πάφου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αγροτικών Ταξί, του 
Συνδέσμου Αστικών Ταξί Αεροδρομίου Λάρνακας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η Παγκύπρια Ένωση Αστικών Ταξί (ΠΕΑΤ), τα 
Αστικά Ταξί Ελεύθερης Περιοχής Αμμοχώστου, ο Σύνδεσμος Αστικών Ταξί Λάρνακας “Άγιος Χριστόφοροςˮ και 
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ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών και Οδηγών Αστικών Ταξί Λεμεσού, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου όπως αυτή κατατέθηκε στη Βουλή είναι η τροποποίηση του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε: 

1. να περιοριστεί το ετήσιο τέλος κυκλοφορίας για οχήματα κατηγορίας “Τ” (ταξί) στα εβδομήντα ευρώ 
(€70), 

2. να εξαιρεθούν οι ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού από την καταβολή του ειδικού τέλους άδειας 
κυκλοφορίας ύψους δώδεκα ευρώ (€12), είκοσι δύο ευρώ (€22) ή τριάντα δύο ευρώ (€32), αναλόγως 
των κυβικών του οχήματος και της μάζας του εκπεμπόμενου διοξιδίου του άνθρακα, και 

3. να προβλεφθεί ότι οι συνταξιούχοι ηλικίας άνω των εξήντα τριών ετών με οχήματα τύπου ελαφρού 
φορτηγού παλαιότερα των έντεκα ετών καταβάλλουν χαμηλότερο ετήσιο τέλος κυκλοφορίας.   

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης της πιο πάνω πρότασης νόμου η επιτροπή αποφάσισε 
όπως η συζήτηση επ’ αυτής περιοριστεί στην πρώτη υπό αναφορά εισήγηση, που αφορά την τροποποίηση για 
περιορισμό του ετήσιου τέλους κυκλοφορίας για οχήματα κατηγορίας “Τˮ (ταξί) στα εβδομήντα ευρώ (€70), 
αναβάλλοντας για μεταγενέστερο χρόνο την ολοκλήρωση της συζήτησης επί των υπόλοιπων εισηγήσεων της 
πρότασης νόμου. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εκ των εισηγητών αυτής κ. Αντρέας Φακοντής δήλωσε 
ότι αφορμή για την κατάθεσή της υπήρξε η παρούσα οικονομική κατάσταση, η οποία επηρέασε δυσμενώς, μαζί 
με άλλους παράγοντες, τους επαγγελματίες οδηγούς οχημάτων ταξί και ως εκ τούτου η προτεινόμενη διάταξη 
αναμένεται να λειτουργήσει θετικά για απάμβλυνση μερικώς των προβλημάτων που αυτοί αντιμετωπίζουν.   

 Όλοι οι εκπρόσωποι των επαγγελματιών οδηγών οχημάτων κατηγορίας “Τˮ (ταξί), καθώς και οι 
εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ αντίκρισαν θετικά την όλη προσπάθεια, υποστηρίζοντας ότι πρόκειται για ένα μέτρο 
που θα βοηθήσει σημαντικά τους επαγγελματίες, οι οποίοι αντιμετωπίζουν πολλαπλά προβλήματα, τα οποία 
επιδεινώθηκαν εξαιτίας διάφορων λόγων, συμπεριλαμβανομένης της παρούσας οικονομικής κρίσης.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
ίδιου υπουργείου διαφώνησαν αρχικά με την προτεινόμενη εισήγηση, ενημερώνοντας ταυτόχρονα την 
επιτροπή για την αρνητική απόφαση της διυπουργικής επιτροπής η οποία συγκροτήθηκε για το ζήτημα αυτό 
και ειδικότερα, για να εξετάσει συγκεκριμένα προβλήματα που αντιμετωπίζει η ομάδα των επαγγελματιών 
οδηγών οχημάτων κατηγορίας “Τˮ (ταξί).  Οι ίδιοι εκπρόσωποι υπενθύμισαν στην επιτροπή ότι ο υπό 
τροποποίηση βασικός νόμος είναι προϊόν μνημονιακής υποχρέωσης και ψηφίστηκε στη βάση μελετών για 
επιβολή τελών κυκλοφορίας ανάλογα με την εκπομπή ρύπων του κάθε οχήματος, δηλαδή στη βάση 
περιβαλλοντικών παραγόντων.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι ο αρμόδιος υπουργός 
βρίσκεται σε συνεχή διαβούλευση με τους επαγγελματίες οδηγούς οχημάτων κατηγορίας “Τˮ (ταξί), 
προκειμένου να εξευρεθούν τρόποι για απάμβλυνση του συνόλου των προβλημάτων που αυτοί 
αντιμετωπίζουν.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών υιοθέτησε τις απόψεις των εκπροσώπων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, επαναλαμβάνοντας ότι ο υπό τροποποίηση νόμος ήταν μνημονιακή υποχρέωση της 
∆ημοκρατίας και την ψήφιση αυτού επέβαλαν τόσο περιβαλλοντικοί όσο και δημοσιονομικοί στόχοι του 
κράτους.  Η διαφωνία της πιο πάνω εκπροσώπου στην υπό συζήτηση τροποποίηση στηρίχθηκε στο ότι αυτή 
δεν είναι δημοσιονομικά ουδέτερη εισήγηση, αφού η ψήφιση και εφαρμογή της συνεπάγεται απώλεια εσόδων 
του κράτους.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας περιορίστηκε να εκθέσει τους 
προβληματισμούς της σε θέματα άνισης μεταχείρισης μεταξύ ομάδων που αντικρίζονται διαφορετικά. 

 Στα πλαίσια της τελευταίας συνεδρίας της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων ενημέρωσε τον πρόεδρο και τα μέλη της ότι, κατόπιν των διαβουλεύσεων που είχε ο Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων με τους επαγγελματίες οδηγούς οχημάτων κατηγορίας “Τˮ (ταξί) και με τη σύμφωνη 
γνώμη του Υπουργού Οικονομικών, κατέληξαν στη συμφωνία όπως το ετήσιο τέλος κυκλοφορίας που 
περιλαμβάνεται ως εισήγηση στην εν λόγω πρόταση νόμου περιοριστεί στα ογδόντα ευρώ (€80) αντί στα 
εβδομήντα ευρώ (€70).   

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με την πιο πάνω εισήγηση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του μέρους της πρότασης νόμου που αφορά τον περιορισμό του ετήσιου τέλους 
κυκλοφορίας για οχήματα κατηγορίας “Τˮ (ταξί) σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τις πιο 
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πάνω εισηγήσεις, αναβάλλοντας σε μεταγενέστερο χρόνο την ολοκλήρωση της μελέτης των υπόλοιπων 
εισηγήσεων αυτής, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η οικονομική κρίση, αλλά και η λειτουργία των δημόσιων επιβατικών μεταφορών έχει πλήξει ουσιαστικά 
το επάγγελμα του οδηγού ταξί.  Το επάγγελμα αργοπεθαίνει, γι’  αυτό και χρειάζονται μέτρα στήριξης, ούτως 
ώστε αυτή η επαγγελματική ομάδα του πληθυσμού μας να μπορέσει να ανταποκριθεί στη δύσκολη οικονομική 
περίοδο που διανύουμε.   

 Ως ΑΚΕΛ είχαμε καταθέσει μια δέσμη από τέσσερις προτάσεις, που στόχο έχουν να συμβάλουν στη 
στήριξη αυτής της επαγγελματικής τάξης του τόπου μας.   

 Η πρώτη μας πρόταση έχει να κάμει με τη σταδιακή απόσυρση των αδειών ταξί.  Ενώ η κυβέρνηση έχει 
συμφωνήσει προς αυτή την κατεύθυνση, δυστυχώς μέχρι σήμερα δε βλέπουμε να υλοποιείται αυτή η 
απόφαση.  Η δεύτερή μας πρόταση είχε να κάμει με την παραχώρηση χρωματισμένου πετρελαίου. Το καύσιμο 
αποτελεί σήμερα το 40% του κόστους λειτουργίας του ταξί.  ∆υστυχώς, ούτε και αυτή η πρόταση έγινε 
αποδεκτή από πλευράς κυβέρνησης.  Η τρίτη μας πρόταση είχε να κάμει με την πάταξη της πειρατείας, που 
είναι ένα από τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι επαγγελματίες οδηγοί ταξί.  ∆ε βλέπουμε ακόμη να 
παίρνονται ανάλογα και κατάλληλα μέτρα. 

 Τέλος, καταθέσαμε την πρόταση νόμου για μείωση του τέλους κυκλοφορίας στα €70, για να συμβάλουμε 
στη μείωση του κόστους της άδειας αυτής, αλλά παράλληλα διότι το mini bus, το οποίο είναι ανταγωνιστικό 
όχημα, με βάση το νόμο το τέλος κυκλοφορίας του είναι €100 και είπαμε ότι πρέπει να υπάρξει μια αναλογική 
μείωση και για τα ταξί.  Καταλήξαμε τελικά και το υπουργείο το αποδέχτηκε και φαίνεται ότι ομόφωνα θα 
ψηφιστεί να μειωθεί στα €80.  Είναι μια θετική κίνηση από πλευράς του κράτους, αλλά και της Βουλής και 
αναμένουμε ότι και τα υπόλοιπα μέτρα που καταθέσαμε θα πρέπει να υλοποιηθούν το συντομότερο δυνατό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι κρίμα και άδικο, όταν μια επιτροπή όπως η επιτροπή Συγκοινωνιών λειτουργεί ομαδικά, έχει 
συζητήσει δεκάδες φορές τα προβλήματα των επαγγελματιών ταξί, έχει γίνει σύσκεψη στο γραφείο του 
υπουργού, για να μελετήσουμε ένα ένα τα προβλήματα, για να μπορέσουμε να δώσουμε λύσεις…  Ξεκίνησαν 
σιγά σιγά να δίνονται λύσεις σε προβλήματα τα οποία είναι διαχρονικά και δεν είναι σημερινά.  Εγώ θέλω να 
ευχαριστήσω τον Υπουργό Συγκοινωνιών, διότι με δική του πρωτοβουλία συμφώνησε μαζί μας, έπεισε την 
κυβέρνηση και μειώνουμε σήμερα τα τέλη κυκλοφορίας των ταξί.  Ο διάλογος μεταξύ της επιτροπής 
Συγκοινωνιών -όλων των πλευρών, εγώ δε θέλω να οικειοποιηθώ τίποτε, όλων των πλευρών- συνεχίζεται.  Ο 
στόχος είναι να στηρίξουμε όλους τους επαγγελματίες οι οποίοι έχουν πληγεί από την οικονομική κρίση.  
Είμαστε εδώ, για να βοηθήσουμε τους πολίτες και τους επαγγελματίες· δεν είμαστε εδώ, για να κερδίσουμε 
κομματικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές εξ όσων αντιλαμβάνομαι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος 1 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε, όταν ο πρόεδρος της ειδικής επιτροπής που διορίζεται από τη σύγκλητο για σκοπούς 
ετοιμασίας της απαιτούμενης έκθεσης αξιολόγησης σε σχέση με την εκλογή ακαδημαϊκού προσωπικού δεν 
είναι μέλος του εκλεκτορικού σώματος, να προσκαλείται στη συνεδρίαση του εν λόγω σώματος, για να 
παρουσιάσει τη σχετική έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2015» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Φεβρουαρίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 32 του περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση 
και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) Κανονισμών, ώστε, όταν ο πρόεδρος της ειδικής επιτροπής που 
διορίζεται από τη σύγκλητο για σκοπούς ετοιμασίας της απαιτούμενης έκθεσης αξιολόγησης σε σχέση με την 
εκλογή ακαδημαϊκού προσωπικού δεν είναι μέλος του εκλεκτορικού σώματος, να προσκαλείται στη συνεδρίαση 
του εν λόγω σώματος, για να παρουσιάσει τη σχετική έκθεση. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με βάση την υφιστάμενη 
διαδικασία για την εκλογή του ακαδημαϊκού προσωπικού, όταν ο πρόεδρος της ειδικής επιτροπής δεν είναι 
μέλος του εκλεκτορικού σώματος, τότε δεν καλείται ενώπιον αυτού, για να παρουσιάσει την τεκμηριωμένη 
έκθεση της εν λόγω επιτροπής, και σε τέτοια περίπτωση την παρουσίαση της εν λόγω έκθεσης αναλαμβάνει 
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κάποιο από τα υπόλοιπα μέλη αυτής, το οποίο είναι ταυτόχρονα και μέλος του εκλεκτορικού σώματος.  Ως εκ 
τούτου, κρίθηκε σκόπιμη η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης, ώστε, όταν παρουσιάζεται τέτοια 
περίπτωση, ο πρόεδρος της ειδικής επιτροπής να μπορεί να παρευρίσκεται και να παρουσιάζει τη σχετική 
έκθεση ενώπιον του εκλεκτορικού σώματος. 

 Όπως επισήμαναν οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, η παρουσίαση της έκθεσης της ειδικής 
επιτροπής από τον πρόεδρό της ενώπιον του εκλεκτορικού σώματος κρίνεται απαραίτητη, ώστε να γίνεται όσο 
το δυνατόν ακριβέστερα η παρουσίασή της και να ενισχύεται έτσι η αξιοκρατία και αξιοπιστία του 
πανεπιστημίου.  Συναφώς, ανέφεραν ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση δεν επηρεάζεται η σύνθεση του 
εκλεκτορικού σώματος ούτε ο εν λόγω πρόεδρος αποκτά δικαίωμα ψήφου. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, η ρύθμιση συμφωνήθηκε μεταξύ των εμπλεκόμενων φορέων του 
πανεπιστημίου, δηλαδή της συγκλήτου και της Επιτροπής Προσωπικού και Κανονισμών.  Σημειώνεται ότι η 
προώθηση της ρύθμισης δε συνεπάγεται οποιαδήποτε δημόσια δαπάνη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.034-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2015 Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.035-2015). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.036-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2015 Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.037-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού για το έτος 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.038-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Άμυνας  Εξωτερικών και 
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Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής 
Κυβέρνησης της Αυστρίας για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.039-2015). 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.040-2015). 

Άμυνας Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

8. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2015 Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.041-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.042-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.043-2015). 

Εσωτερικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

11. Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.010-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  

12. Ετήσια Έκθεση της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου για το 2013, ημερομ. 11 
Φεβρουαρίου 2015, σύμφωνα με το 
άρθρο 26 των περί Αναπτύξεως 
Ηλεκτρισμού Νόμων του 1960-2014. 
(Κεφ. 171).  
(Αρ. Φακ. 10.01.001.008).  

Συγκοινωνιών και Έργων  Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές 

13. Έκθεση, ημερομ. 5 Φεβρουαρίου 2015 
όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς την 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, σύμφωνα 
με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας 
του 2014 Νόμου του 2014 [Ν. 
34(ΙΙ)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.021-2015). 

Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 

Αντρέα Φακοντή, 
Κώστα Κώστα και  

Συγκοινωνιών και Έργων  



 

1229 

 

(Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.022-2015). 

Χριστάκη Τζιοβάνη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας  
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

3. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.023-2015). 

 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, 
Στέλλα Κυριακίδου,  
Ρίκκο Μαππουρίδη και 
Ρούλα Μαυρονικόλα, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
και  
Αθηνά Κυριακίδου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Νομικών 

4. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.024-2015). 

 

Πρόδρομο Προδρόμου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και 
Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.425, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Ο Υπουργός Οικονομικών, σε απαντητικές επιστολές του, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου και 18 
Σεπτεμβρίου 2013, όσον αφορά στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.287 (Κατάλογος με τα ονόματα 
Κυπρίων καταθετών στην Τράπεζα HSBC της Γενεύης-Λίστα Λαγκάρντ), ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2012, μας 
ενημέρωνε ότι το Υπουργείο Οικονομικών, μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
είχε αναθέσει στον πρέσβη της Κύπρου στη Γαλλία να προβεί στις δέουσες ενέργειες για εξασφάλιση του εν 
λόγω καταλόγου.  Μάλιστα, επεσήμανε ότι η γαλλική πλευρά είχε πει στον πρέσβη μας πως θα αντιμετωπίσει 
θετικά το αίτημά μας, “λαμβάνοντας υπόψη πως η επεξεργασία των δεδομένων θα χρειαστεί κάποιο χρόνο”.  
Αυτό έγινε το Φεβρουάριο του 2013. 

 Το Μάρτιο του 2013, μέσω επιστολής προς το αρμόδιο άτομο στο Υπουργείο Οικονομικών της Γαλλίας, 
το οποίο είχε υποδειχθεί στον πρέσβη μας, είχε εκφρασθεί η πρόθεση του Υπουργείου Οικονομικών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για άμεσο χειρισμό του θέματος. 

 Από το Μάρτιο του 2013 μέχρι σήμερα ουδεμία ενημέρωση είχαμε και τίθεται το ερώτημα ως προς τις 
ενέργειες στις οποίες έχει προβεί ο αρμόδιος υπουργός στο διάστημα των τελευταίων δύο χρόνων, 
προκειμένου να εξασφαλίσει τη λίστα Λαγκάρντ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.426, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο εργοστάσιο χυμών της ΣΕΓΙ∆ΕΠ στον Αστρομερίτη παρουσιάζονται συχνά 
περιστατικά διαρροής υγρών αποβλήτων σε παρακείμενο ρυάκι.  Ένα τελευταίο τέτοιο περιστατικό 
παρουσιάστηκε πριν από λίγες μέρες, προκαλώντας αναστάτωση στους κατοίκους της γύρω περιοχής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες των 
υπηρεσιών του υπουργείου του, ώστε να σταματήσει η διαρροή αποβλήτων από το εργοστάσιο της ΣΕΓΙ∆ΕΠ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.427, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα απόβλητα του οινοποιείου “Καμανταρένα” στην περιοχή “Κουτσούλης” στο 
Πολέμι της επαρχίας Πάφου διοχετεύονται μέσω σωλήνα απορροής σε γειτονικά αγροτεμάχια, με αποτέλεσμα 
να δημιουργείται έλος.  Οι ιδιοκτήτες των τεμαχίων καταγγέλλουν το περιβαλλοντικό έγκλημα, το οποίο 
προκαλεί δυσοσμία και ρύπανση του εδάφους και των νερών της περιοχής.  Λόγω των αποβλήτων 
εμφανίζονται επίσης συχνά τρωκτικά και έντομα (κουνούπια). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
πληροφορηθεί για το πρόβλημα που υπάρχει σχετικά με τη διαχείριση των υγρών αποβλήτων του οινοποιείου 
“Καμανταρένα” στο Πολέμι και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.428, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που δεν 
έχει ακόμα κυρωθεί η ∆ιεθνής Σύμβαση για την Προστασία Όλων των Ατόμων από Εξαναγκαστική 
Εξαφάνιση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.429, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει δεόντως και ολοκληρωμένα τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ως προς τις προθέσεις της κυβέρνησης και τις μέχρι σήμερα ενέργειές της για οριστική 
διευθέτηση και ρύθμιση του νομοθετικού κενού που έχει προκύψει μετά από την απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου να κρίνει τον περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμο του 2011 [Ν. 
88(Ι)/2011] αντισυνταγματικό. 

 Με την ψήφιση της εν λόγω νομοθεσίας κοινός στόχος της εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας ήταν η 
ρύθμιση του ζητήματος, αφενός για να περιοριστούν οι οικονομικές συνέπειες για το δημόσιο και ευρύτερο 
δημόσιο τομέα και αφετέρου προς ικανοποίηση του περί δικαίου αισθήματος της κοινωνίας. Στα πλαίσια 
σεβασμού της απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2014, και λαμβάνοντας 
υπόψη τη βούληση όπως εκφράστηκε από τη νομοθετική εξουσία, θεωρούμε ότι η εκτελεστική εξουσία πρέπει 
να εξεύρει λύση σ’ αυτό το ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.430, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Σε τοποθέτησή του ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας τόσο στο Γ΄ Πρόγραμμα του ΡΙΚ όσο και στο 
πρωινό ενημερωτικό πρόγραμμα της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης, ημερομηνίας 12.2.2015, άφησε σοβαρότατες 
αιχμές ως προς την ασφάλεια των Κεντρικών Φυλακών, αφού η Νομική Υπηρεσία έκανε αποδεκτό τον 
ισχυρισμό του τέως δημάρχου Πάφου ότι εντός των φυλακών απειλείται η ζωή του.  Αποτέλεσμα ήταν να μην 
επιτρέψει την παραπομπή του στις Κεντρικές Φυλακές.  Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας απαντούσε σε 
ερωτήσεις ως προς την επιλογή της Νομικής Υπηρεσίας να μη μεταφερθεί ο τέως δήμαρχος Πάφου στις 
Κεντρικές Φυλακές και την απόφασή της να επιλεγεί άλλος χώρος, για να τεθεί υπό φρούρηση και να ενταχθεί 
σε πρόγραμμα προστασίας μαρτύρων. 

 Μετά από σειρά αυτοκτονιών στις Κεντρικές Φυλακές ο ισχυρισμός ότι κάποιοι εξακολουθούν να έχουν 
μηχανισμούς ελέγχου και επιρροής εντός των φυλακών, ισχυρισμός που γίνεται αποδεκτός από τη Νομική 
Υπηρεσία διά στόματος Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα, είναι σοβαρότατος και ανησυχητικός. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο υπάρχει ασφάλεια για τους 
κρατουμένους, από τη στιγμή που αφήνονται τέτοιες αιχμές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.431, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει για το στάδιο που βρίσκεται η εξέταση της 
αίτησης του κοινοτικού συμβουλίου Ασγάτας, με αρ. Α∆Χ 237/12, για την εκμίσθωση των ακόλουθων κρατικών 
τεμαχίων: 

1. Τεμάχιο 1063, Φ. Σχ. 55/2, για τη δημιουργία εκδρομικού χώρου. 

2. Τεμάχιο 684, Φ. Σχ. 55/10, για σκοπούς αναδάσωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.432, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 
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 «Στους σχεδιασμούς του δήμου Πάφου, στα πλαίσια της ανάληψης του τίτλου της Ευρωπαϊκής 
Πολιτιστικής Πρωτεύουσας για το 2017, περιλαμβάνεται και η ανάπλαση του χώρου στην περιοχή “Χάνι” στο 
εμπορικό κέντρο της Πάφου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
προχωρήσει στην εκμίσθωση τουρκοκυπριακών υποστατικών στην πιο πάνω περιοχή, εκκρεμούσης της 
διαδικασίας ανάπλασης του χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.433, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
στις οποίες προτίθεται να προβεί σε σχέση με τη δέσμευση της κυβέρνησης για καταβολή του 75% του ποσού 
της μερίδας του κάθε εργαζομένου στα ταμεία προνοίας. 

 Σε σχετική επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2013, με παραλήπτη τον 
Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία συνάπτεται για εύκολη αναφορά, καταγράφονται οι 
προθέσεις της κυβέρνησης για το σύνολο των ταμείων προνοίας ως καταθετών.  Παρακαλείστε όπως 
ενημερώσετε τη Βουλή για τις ενέργειες που περιγράφονται στην επιστολή, καθώς και αν τις έχετε κάνει 
πραγματικότητα. 

 Παραμένει το ερώτημα και ζητείται όπως ενημερωθεί αρμοδίως η Βουλή των Αντιπροσώπων για την 
αποκατάσταση των ταμείων προνοίας που αφορούν τους εργαζομένους της πρώην Λαϊκής Τράπεζας, καθώς 
και τους νυν και πρώην εργαζομένους της Τράπεζας Κύπρου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.434, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την ανησυχία και τον πανικό που προκαλούνται στους κατοίκους του δήμου 
∆ερύνειας και των γύρω κοινοτήτων εξαιτίας της διενέργειας ασκήσεων από τον τουρκικό κατοχικό στρατό με 
αντιαρματικά όπλα στο πεδίο βολής Αγίου Μέμνονα, κοντά στην κατεχόμενη παραλία της ∆ερύνειας.  Παρ’ όλο 
που οι ασκήσεις του κατοχικού στρατού φαίνεται ότι έχουν σταματήσει, η ανασφάλεια, ο φόβος και η 
αναταραχή εξακολουθούν να επικρατούν στο δήμο ∆ερύνειας, αφού οι δημότες ζουν σε απόσταση αναπνοής 
από το διαχωριστικό συρματόπλεγμα και το πεδίο βολής του τουρκικού κατοχικού στρατού.  Υπάρχει επίσης 
ανησυχία λόγω του ότι έχει παρατηρηθεί ότι μεταφέρθηκε αμμόχωμα, πιθανόν από παραλία της ∆ερύνειας, για 
επέκταση του πεδίου βολής.  Προβληματισμός υπάρχει αναφορικά και με τους κάλυκες, τα βλήματα και τους 
πυραύλους και για το κατά πόσο αυτά καταλήγουν στη θάλασσα ή αλλού.  Γι’ αυτό το λόγο ο δήμαρχος 
∆ερύνειας ζήτησε να μεταβεί στην κατεχόμενη παραλία μαζί με τα Ηνωμένα Έθνη και ειδικούς για τοπική 
επιθεώρηση των πιο πάνω περιβαλλοντικών ζητημάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αποτρέψει την περαιτέρω επέκταση του πεδίου βολής στον Άγιο 
Μέμνονα, καθώς και για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για αντιμετώπιση των περιβαλλοντικών 
προβλημάτων που δημιουργούνται εξαιτίας της μεταφοράς αμμοχώματος από παραλία της ∆ερύνειας στο 
πεδίο βολής των Τούρκων.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται μέσω του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για αποτροπή της 
επανέναρξης των ασκήσεων του τουρκικού κατοχικού στρατού στο πεδίο βολής του Αγίου Μέμνονα, κοντά 
στην κατεχόμενη παραλία της ∆ερύνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.435, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιαννάκη Γαβριήλ 

 «Στο αλιευτικό καταφύγιο Αγίας Νάπας απαιτείται η εκβάθυνση της λιμενολεκάνης στο σημείο εισόδου 
και εξόδου των σκαφών. Έχουμε γίνει δέκτες παραπόνων από επαγγελματίες αλιείς που χρησιμοποιούν το 
καταφύγιο ότι καθυστερεί η έναρξη των βελτιωτικών έργων και ότι η υφιστάμενη κατάσταση μπορεί να θέσει σε 
κίνδυνο την ασφαλή διέλευση των σκαφών, ιδιαίτερα όταν επικρατεί θαλασσοταραχή και ισχυροί άνεμοι. Εξ 
όσων γνωρίζω, για το θέμα αυτό περιλαμβάνεται σχετική πίστωση στον προϋπολογισμό του 2015. 

 Ενόψει της έναρξης της τουριστικής περιόδου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία εκτέλεσης των απαραίτητων βελτιωτικών 
έργων στο αλιευτικό καταφύγιο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.436, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει ως προς τα μέτρα που λαμβάνονται, 
προκειμένου το πρόγραμμα εκπαίδευσης κρατουμένων στις Κεντρικές Φυλακές να συνεχιστεί απρόσκοπτα. 

 Το πρόγραμμα ξεκίνησε εδώ και χρόνια. Από το 2010 υπήρξε ουσιαστική αναβάθμιση, με αποτέλεσμα 
μεγάλος αριθμός κρατουμένων να συμμετέχει στα μαθήματα, γι’ αυτό και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως έχει αυξήσει τον προϋπολογισμό για το εν λόγω πρόγραμμα. Έχει γίνει οποιαδήποτε 
αξιολόγηση από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού μέχρι σήμερα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.437, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πρόθεση της 
κυβέρνησης να παραχωρήσει σε δικαιούχους τα βιοτεχνικά οικόπεδα στην περιοχή του χωριού Κοφίνου ή αν 
γίνονται οποιοιδήποτε άλλοι σχεδιασμοί για την αξιοποίησή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.438, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Μετά από την απόφαση της κυβέρνησης για κλείσιμο του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, έχει ανατεθεί 
σε εκκαθαριστή η διαχείριση του σφαγείου και των υποχρεώσεών του.  Παράλληλα, έχουν προσληφθεί τρεις 
φύλακες για τη φύλαξη του χώρου, οι οποίοι παραμένουν απλήρωτοι από το ∆εκέμβριο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιος έχει την ευθύνη 
να καταβάλει τους μισθούς στους συγκεκριμένους φύλακες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.439, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Με ποιες διαδικασίες και πρακτικές εφαρμόζεται ο περί της Πρόληψης και Καταπολέμησης της Εμπορίας 
και Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας των Θυμάτων Νόμος του 2014 σε σχέση με τη 
στοιχειοθέτηση υπόθεσης σωματεμπορίας; 

2. Ποια είναι τα κενά που εντοπίζονται στην πιο πάνω νομοθεσία, που, όπως φαίνεται, οδηγεί σε νέες 
μορφές παραβίασης των δικαιωμάτων των θυμάτων εμπορίας; 

3. Ποια είναι η πρόθεση του αρμόδιου υπουργείου και με ποιους τρόπους προτίθεται να αντιμετωπίσει τις 
πιο πάνω αδυναμίες και κενά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.440, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον 
προγραμματισμό σε σχέση με την ανακατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού εντός της 
Κοφίνου, αφού είναι γνωστό ότι έχουν γίνει όλοι οι σχεδιασμοί και μελέτες για την υλοποίηση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.441, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην πρόσφατη συνάντηση του Προέδρου της Αιγύπτου κ. Αμπντέλ Φατάχ αλ-
Σίσι και του Προέδρου της Ρωσίας κ. Βλαντίμιρ Πούτιν υπογράφηκε προκαταρκτική συμφωνία για την 
κατασκευή του πρώτου πυρηνικού σταθμού παραγωγής ενέργειας στην Αίγυπτο.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, υπογράφηκε ένα μνημόνιο συμφωνίας με στόχο την κατασκευή ενός πυρηνικού σταθμού 
παραγωγής ενέργειας στην περιοχή Νταμπάα στη βόρεια Αίγυπτο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αποτραπεί η υλοποίηση της συμφωνίας μεταξύ των δύο χωρών για 
κατασκευή πυρηνικού σταθμού παραγωγής ενέργειας στην Αίγυπτο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.442, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κουτσού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή για την κατανομή των ποσών που 
έχει δανειστεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία από την τρόικα.  Συγκεκριμένα, να αναφερθούν τα ποσά όπως 
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κατανεμήθηκαν για την αποπληρωμή υφιστάμενου χρέους, την ανακεφαλαιοποίηση τραπεζών και την κάλυψη 
των ελλειμμάτων του προϋπολογισμού για τα έτη 2013 και 2014, αντίστοιχα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.443, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το Σύνδεσμο Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου, η τουριστική βιομηχανία μέχρι το έτος 
2005 κατέβαλλε τέλος 3% επί των ετησίων εισοδημάτων της ως εισφορά στον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού.  Θεωρήθηκε σκόπιμο για την πιο αποτελεσματική είσπραξη του τέλους αυτού, αλλά και για τη 
μείωση των λειτουργικών εξόδων είσπραξης, όπως αυξηθεί ο ΦΠΑ από 5% σε 8%, με την υποχρέωση του 
κράτους να καλύψει με αυξημένη χορηγία από το 2006 και εντεύθεν τη συνεπακόλουθη μείωση στα εισοδήματα 
του ΚΟΤ με την κατάργηση του τέλους του 3%.  Η χορηγία αυτή ανήρχετο για το έτος 2005 στις £14.000.000 ή 
€23.900.000 περίπου, ενώ οι εισπράξεις από το τέλος του 3% τον ίδιο χρόνο ήσαν £19.105.473 ή 
€32.643.611.  Αξίζει να σημειωθεί εν προκειμένω ότι ο ΦΠΑ μειώθηκε προσωρινά από 8% σε 5% για στήριξη 
της τουριστικής βιομηχανίας από την 1η Μαΐου 2009 μέχρι τις 30 Απριλίου 2010. 

 Παρακαλώ να ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για το σύνολο του ποσού που εισπράχθηκε από 
τις τουριστικές επιχειρήσεις για το τέλος του 3%, ποιο το ποσοστό συμμόρφωσης και αν αυτό το ποσό 
κατατέθηκε στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (τα τελευταία πέντε χρόνια).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.444, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
νομοθεσία που να καθορίζει τον τρόπο διαχείρισης των νεκρών ζώων σε δημόσιες οδούς και 
αυτοκινητοδρόμους.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για την αρχή που είναι υπεύθυνη για την περισυλλογή νεκρών ζώων από το οδικό δίκτυο, καθώς και για τον 
τρόπο διαχείρισης των νεκρών ζώων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.168, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 

2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 4 
Οκτωβρίου 2013, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προβαίνουν σε ετήσιες επιθεωρήσεις για την ευημερία των ζώων και όπου 
παρατηρούνται ελλείψεις γίνονται συστάσεις. Η συμμόρφωση προς τις συστάσεις παρακολουθείται με 
επαναληπτικές επιθεωρήσεις, ενώ όπου υπάρχει συγκεκριμένη καταγγελία για θέματα ευημερίας των ζώων 
γίνεται άμεση διερεύνηση. 

 Στην έκθεση της διεθνούς οργάνωσης “Compassion in World Farming”, δεν δίνονται στοιχεία ώστε να 
είναι δυνατό να ταυτοποιηθούν οι χοιροτροφικές μονάδες στις οποίες εντοπίστηκαν παραλείψεις. Ως εκ τούτου, 
οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προχώρησαν σε επιθεώρηση όλων των χοιροτροφικών μονάδων της Κύπρου και 
όπου εντοπίστηκαν παραλείψεις, έγιναν συστάσεις και δόθηκαν προειδοποιήσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.442, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, εκφράζοντας καταρχάς τη λύπη μου για την καθυστέρηση απάντησης 
της επιστολής σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.010.03.442 και ημερ. 27.1.2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Υφιστάμενη Σύμβαση 

 Λόγω των αναγκών των ∆ικαστηρίων για αγορά υπηρεσιών στενοτύπισης μετά από διαβουλεύσεις που 
έγιναν περί τα μέσα του 2011 με τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες (Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής, 
∆ικαστήρια, Ελεγκτική Υπηρεσία), το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής προχώρησε στην προκήρυξη 
διαγωνισμού με διαπραγμάτευση με την Εταιρεία “Galatariotis Technical Ltd”, ώστε να καλυφθούν 
έκτακτες ανάγκες των ∆ικαστηρίων μέχρι την προκήρυξη, αξιολόγηση και κατακύρωση ανοικτού 
διαγωνισμού.  Η υφιστάμενη Σύμβαση με αριθμό C.2012/42 μεταξύ του Τμήματος Υπηρεσιών 
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Πληροφορικής και της εταιρείας Galatariotis Technical για Αγορά Υπηρεσιών Στενοτύπισης για κάλυψη 
εκτάκτων αναγκών των ∆ικαστηρίων υπογράφτηκε στις 25/07/2012 με ισχύ από 01/08/2012 και διάρκεια 
2 χρόνια με δυνατότητα επέκτασης για ακόμα 1 χρόνο.  Οι κυριότεροι όροι του Συμβολαίου είναι: 

 Η αξία των υπηρεσιών στενοτύπισης ανά έτος δε θα ξεπερνά το ποσό του €1.000.000. 

 Κανονικός χρόνος ετοιμασίας και παράδοσης Πρακτικού:  εντός 2 εργάσιμων ημερών.  Στην 
περίπτωση επίσπευσης τα πρακτικά παραδίδονται εντός 24 ωρών.  Σε περίπτωση μη έγκαιρης 
παράδοσης ο Ανάδοχος θα υπόκειται σε κύρωση ίση με το διπλάσιο της τιμής μονάδας της 
ανθρωποώρας. 

 Σε περίπτωση μη έγκαιρης παρουσίας του στενοτυπιστή στην αίθουσα τότε ο Ανάδοχος θα 
υπόκειται σε κύρωση ίση με το πενταπλάσιο της τιμής μονάδας της ανθρωποώρας. 

 Η τιμολόγηση θα γίνεται σύμφωνα με την Παράγραφο 9 του Μέρους Α - Παράρτημα Ι - Όροι 
Εντολής και Τεχνικές Προδιαγραφές.  Ο ελάχιστος αριθμός ανθρωποωρών που θα χρεώνεται 
μηνιαίως είναι αυτός που θα προκύπτει από την μαθηματική πράξη < αριθμός των εργάσιμων 
ημερών του μήνα Χ αριθμό στενοτυπιστών παραγγελίας Χ τρεις (3) ανθρωποώρες>, όπως 
καθορίζεται και στην Παράγραφο 9 ∆ιαμόρφωση Κόστους Παροχής Υπηρεσιών και Όροι 
Πληρωμής του Μέρους Α - Παράρτημα I - Όροι Εντολής και Τεχνικές Προδιαγραφές.  Τονίζεται ότι 
για σκοπούς υπολογισμού ελάχιστου αριθμού ανθρωποωρών ανά μήνα, λαμβάνονται υπόψη οι 
διακοπές των ∆ικαστηρίων.  Για παράδειγμα αναφέρεται ότι για το μήνα Αύγουστο ο ελάχιστος 
αριθμός ανθρωποωρών θα είναι μηδέν. Σημειώνεται ότι μπορεί να υπάρξουν συνεδριάσεις κατά 
την περίοδο των διακοπών των ∆ικαστηρίων οι οποίες αν δεν εμπίπτουν σε ∆ημόσιες Αργίες, 
Σάββατο ή Κυριακή για τις ώρες 8:00-18:00 θα χρεώνονται κανονικό ωράριο. 

 Η πρώτη παραγγελία για το πρώτο έτος παροχής υπηρεσιών θα είναι για οκτώ (8) στενοτυπιστές 
έτσι ώστε οι υπόλοιποι δύο (2) να δρουν ως αντικαταστάτες σε περίπτωση ασθένειας/κωλύματος 
των υπολοίπων.  Συμφωνείται επίσης ότι κατόπιν 24ωρης προειδοποίησης και εφόσον υπάρχουν 
διαθέσιμοι στενοτυπιστές στην εταιρεία να προσφέρονται ακόμα ένας (1) ή δύο (2) [σύνολο δέκα 
(10)] στενοτυπιστές.  Σημειώνεται επίσης ότι ο ελάχιστος αριθμός ωρών που θα χρεώνεται 
μηνιαίως θα υπολογίζεται με βάση τους οκτώ (8) στενοτυπιστές. 

 Σημειώνεται ότι η βασική ομάδα στενοτυπιστών αποτελείται από 8 άτομα και 2 άτομα που δρουν ως 
αντικαταστάτες σε περιπτώσεις ασθένειας/κωλύματος κάποιων στενοτυπιστών από την βασική ομάδα.  
Οι αντικαταστάτες όμως μπορούν να χρησιμοποιηθούν ως επιπρόσθετοι στενοτυπιστές σε περίπτωση 
που υπάρχει ανάγκη από τα ∆ικαστήρια και είναι διαθέσιμοι από τον Ανάδοχο, οπότε σε αυτές τις 
περιπτώσεις εργάζονται συνολικά μέχρι και 10 στενοτυπιστές ταυτόχρονα.  Μετά από αίτημα των 
∆ικαστηρίων και σχετική έγκριση από την Τμηματική Επιτροπή Αναγκών και Απαιτήσεων, ο αριθμός των 
αντικαταστατών αυξήθηκε από 2 σε 9.  Με αυτό τον τρόπο υπάρχει ευχέρεια να χρησιμοποιούνται από 
τα ∆ικαστήρια οι 8 στενοτυπιστές της βασικής ομάδας συν οι 9 αντικαταστάτες, κατόπιν 24ωρης 
προειδοποίησης, σύνολο δηλαδή 17 στενοτυπιστές.  Με βάση τις ανάγκες των ∆ικαστηρίων σήμερα 
χρησιμοποιούνται κατά μέσο όρο 14-15 στενοτυπιστές ανά μέρα. 

 Ο ελάχιστος αριθμός ωρών που χρεώνεται μηνιαίως υπολογίζεται με βάση τους οκτώ (8) στενοτυπιστές.  
Ταυτόχρονα η χρήση μεγαλύτερου αριθμού στενοτυπιστών βελτιώνει και τον προγραμματισμό της 
χρήσης του ελάχιστου ωρών στενοτύπισης που χρεώνεται μηνιαίως, καθώς αυτές κατανέμονται σε 
μεγαλύτερο αριθμό στενοτυπιστών οι οποίοι μπορούν να καλύπτουν μεγαλύτερο αριθμό συνεδριών των 
∆ικαστηρίων. 

 Νέα ∆ιαδικασία για Υπηρεσίες Στενοτύπισης 

 α) Το ∆εκέμβρη του 2010 προκηρύχτηκε ανοικτός ∆ιαγωνισμός για “Αγορά υπηρεσιών 
στενοτύπισης για τήρηση των πρακτικών στα ∆ικαστήρια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με 
δυνατότητα αγοράς του συστήματος καθώς και εκπαίδευσης του προσωπικού των ∆ικαστηρίων”.  
Ο εν λόγω ∆ιαγωνισμός ακυρώθηκε όταν διαφάνηκε ότι δεν υπήρχε υγιής ανταγωνισμός.  Έγινε 
προσπάθεια τροποποίησης των εγγράφων για ανοικτό ∆ιαγωνισμό, όμως λόγω της 
πολυπλοκότητας του θέματος, καθώς και της μη έγκρισης της σχετικής δαπάνης από το 
Υπουργείο Οικονομικών λόγω των δύσκολων οικονομικών συνθηκών κατά το 2013, παρόλο που 
το έργο περιλαμβανόταν στον Προϋπολογισμό του 2013, δεν έγινε κατορθωτή η ολοκλήρωση και 
προκήρυξη του ανοικτού ∆ιαγωνισμού. 

 β) Στα πλαίσια της προτεραιότητας του Υπουργείου μας για αναβάθμιση και επιτάχυνση των 
δικαστικών διαδικασιών το έργο περιλήφθηκε στον Προϋπολογισμό του 2014 και το Τμήμα 
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Υπηρεσιών Πληροφορικής έχει προχωρήσει σε αναθεώρηση και ποιοτικό έλεγχο των εγγράφων 
του ∆ιαγωνισμού στις 28/03/2014 και στις 2/7/2014.  Το ΤΥΠ έχει επιφέρει όλες τις αναγκαίες 
τροποποιήσεις στα έγγραφα του ∆ιαγωνισμού με βάση τις εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
και προχώρησε στην προκήρυξη του σχετικού ∆ιαγωνισμού με ανοικτή διαδικασία στις 24.7.2014.  
Στο νέο διαγωνισμό υπάρχει πρόνοια για αγορά υπηρεσιών στενοτύπισης για 7 χρόνια, καθώς 
και αγορά ολοκληρωμένου συστήματος και εκπαίδευσης του προσωπικού των ∆ικαστηρίων από 
την ∆ημοκρατία. 

 Έχουν υποβληθεί δύο (2) προσφορές στις 19/12/2014 και αναμένεται η ολοκλήρωση της διαδικασίας 
αξιολόγησης και υποβολής της έκθεσης αξιολόγησης στο Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου 
Οικονομικών περί τα τέλη Φεβρουαρίου 2015. 

 Εκπαίδευση προσωπικού 

 Η εκπαίδευση του προσωπικού (υφιστάμενων δημόσιων υπαλλήλων), συμπεριλαμβάνεται στις πρόνοιες 
του Ανοικτού ∆ιαγωνισμού. 

 Συγκεκριμένα η προσφορά προνοεί τα πιο κάτω: 

 α) Αγορά Υπηρεσιών Στενοτύπισης Πρακτικών ∆ικαστηρίων, με διαδικασία ανοικτού διαγωνισμού 
και επέκταση των παρεχόμενων υπηρεσιών με περισσότερους στενοτυπιστές, 

 β) Προαιρετική αγορά ολοκληρωμένου συστήματος, εξοπλισμού και λογισμικού, καθώς και 
εκπαίδευσης του προσωπικού των ∆ικαστηρίων 

 Οι νέες πρόνοιες της προσφοράς είναι οι εξής: 

 α) Αγορά Υπηρεσιών Στενοτύπισης Πρακτικών ∆ικαστηρίων, με διαδικασία ανοικτού διαγωνισμού, η 
οποία θα αρχίσει με 15 στενοτυπιστές τον 1ο χρόνο, 20 τον 2ο χρόνο, διατηρώντας το δικαίωμα η 
Αναθέτουσα Αρχή να αυξάνει ή να μειώνει τον αριθμό των στενοτυπιστών κατά 5 (δηλ. ± 5) για τα 
επόμενα χρόνια κατόπιν προειδοποίησης 1 χρόνου. 

 β) Την συμπερίληψη στους όρους του διαγωνισμού του δικαιώματος/ευχέρειας αγοράς του 
Συστήματος Στενοτύπισης και εκπαίδευσης του προσωπικού της Ενδιαφερόμενης Υπηρεσίας, η 
οποία θα μπορεί να πραγματοποιηθεί μετά την ολοκλήρωση του 6ου έτους παροχής των 
υπηρεσιών Στενοτύπισης ή/και αργότερα, μετά από αξιολόγηση του συστήματος.  Στην 
περίπτωση απόφασης αγοράς του συστήματος, κατά το μεσοδιάστημα του 4 έτους, μέχρι την 
αγορά (6ο έτος), δύναται να ξεκινήσει η εκπαίδευση μίας σειράς στενοτυπιστών (25 ατόμων), με 
αντίστοιχη αγορά 25 μηχανών. 

 γ) Στη διαδικασία του ανοικτού διαγωνισμού δίνεται δικαίωμα συμμετοχής σε Οικονομικούς Φορείς 
που διαθέτουν σύστημα στενοτύπισης στην ελληνική γλώσσα ή σε Οικονομικούς φορείς που 
διαθέτουν σύστημα στενοτύπισης σε οποιαδήποτε γλώσσα και δίνεται χρόνος 30 μηνών στον 
επιτυχόντα για μετάφραση και ετοιμασία της μεθόδου στενοτύπισης στην ελληνική γλώσσα, 
καθώς και εκπαίδευση του απαιτούμενου προσωπικού για παροχή υπηρεσιών.  Επιπρόσθετα, θα 
δίνεται χρόνος 3 μηνών στον Ανάδοχο, με την υπογραφή της σχετικής Σύμβασης, ώστε να 
εξασφαλίσει το απαιτούμενο προσωπικό που θα εκπαιδευτεί για παροχή υπηρεσιών 
στενοτύπισης.  Εάν η προσφορά κατακυρωθεί σε άλλο Οικονομικό Φορέα εκτός από τον 
υφιστάμενο που παρέχει τις υπηρεσίες στενοτύπισης, θα γίνεται αγορά υπηρεσιών στενοτύπισης 
στο μεσοδιάστημα των 30 αυτών μηνών από τον υφιστάμενο Οικονομικό Φορέα, εκτός εάν ο 
προσφοροδότης είναι έτοιμος πριν το διάστημα των 30 μηνών. 

 Σημειώνεται ότι η εκπαίδευση σε σύστημα στενοτύπισης είναι διάρκειας 18 μηνών τουλάχιστον και 
θεωρείται αρκετά δύσκολη και πολύπλοκη.  Αυτό σημαίνει ότι, για να εκπαιδευτεί το υφιστάμενο 
προσωπικό θα πρέπει να αντικατασταθεί από ισάριθμους στενοτυπιστές για το χρονικό διάστημα που 
θα απουσιάζει από την εργασία του για σκοπούς εκπαίδευσης.  Επίσης, να σημειωθεί ότι υπάρχει το 
ρίσκο, αριθμός υφιστάμενων υπαλλήλων να μην ολοκληρώσει με επιτυχία την εκπαίδευση ή να μην 
μπορέσει να φτάσει το όριο των 120 λέξεων/λεπτό που είναι το ελάχιστο αποδεκτό από τα ∆ικαστήρια. 

 Επισημαίνεται ότι για να εκπαιδευτεί προσωπικό πρέπει πρώτα να ληφθεί απόφαση ότι θα αγοραστεί 
συγκεκριμένο σύστημα στενοτύπισης.  ∆εν υπάρχει εκπαίδευση γενικού τύπου για στενοτύπιση. 

 Μετά την ολοκλήρωση της εκπαίδευσης της πρώτης σειράς του προσωπικού των ∆ικαστηρίων 
(∆ημόσιοι Υπάλληλοι) θα μπορεί να αναλάβει πλέον υπηρεσίες στενοτύπισης το εν λόγω προσωπικό, 
οπότε θα αρχίσει η σταδιακή μείωση των στενοτυπιστών του Ανάδοχου, μέχρι την ολοκλήρωση της 
εκπαίδευσης όλου του προσωπικού των ∆ικαστηρίων. 
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2. Είμαστε στη διάθεση σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.591, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.673, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.673 και ημερ. 30.5.2014, σχετικά με την 
υπό αναφορά ερώτηση της Βουλευτού κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και αφού εκφράσω τη λύπη μου για τον 
χρόνο που έχει παρέλθει σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Σύστημα Φωτοεπισήμανσης αποτελείται από δύο σταθερές συσκευές Φωτοεπισήμανσης, οι οποίες 
εγκαταστάθηκαν σε τμήμα της Λεωφόρου Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία και καταγράφουν αυτόματα μόνο τη 
ταχύτητα των μηχανοκίνητων οχημάτων. Το σύστημα τοποθετήθηκε στο αναφερόμενο τμήμα της Λεωφόρου 
Γρίβα ∆ιγενή μετά από απόφαση όλων των εμπλεκομένων φορέων για καταγραφή των τροχαίων παραβάσεων 
σύμφωνα με τον περί Τροχαίων Αδικημάτων Νόμο [Ν.55(Ι)2001]. 

3. Από τις 2/6/2014, όπου άρχισε τη λειτουργία του το σύστημα, μέχρι τις 28/10/2014, το ανώτατο όριο 
ταχύτητας ήταν 50 χιλιόμετρα ανά μέτρα (ΧΑΩ) και το σύστημα κατέγραψε την υπέρβαση της ταχύτητας των 
οχημάτων που κινούνταν με ταχύτητα μεγαλύτερη από 51 ΧΑΩ και ενεργοποιείτο όταν το όχημα βρίσκονταν 
εντός του πεδίου ελέγχου της συσκευής και κινείτο με ταχύτητα ίση ή μεγαλύτερη των 70 ΧΑΩ. 

4.  Λαμβάνοντας όμως υπόψη τα προβλήματα που παρουσιάστηκαν καθώς και τον μεγάλο αριθμό 
παραβάσεων που καταγράφηκαν κυρίως λόγω υπέρβασης του ορίου ταχύτητας μέχρι τα 75 ΧΑΩ, το 
Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας αποφάσισε από τις 29/10/2014, όπως αυξήσει στα 65 ΧΑΩ το ανώτατο όριο 
ταχύτητας στο συγκεκριμένο τμήμα της Λεωφόρου Γρίβα ∆ιγενή. Ως εκ τούτου το σύστημα καταγράφει την 
υπέρβαση της ταχύτητας των οχημάτων που κινούνται με ταχύτητα μεγαλύτερη από 66 ΧΑΩ και ενεργοποιείται 
όταν το όχημα βρίσκεται εντός του πεδίου ελέγχου της συσκευής και κινείται με ταχύτητα ίση ή μεγαλύτερη των 
76 ΧΑΩ. 

5. Επιπρόσθετα κρίθηκε αναγκαία η εγκατάσταση στις συσκευές φωτοεπισήμανσης φλας, το οποίο τίθεται 
σε λειτουργία κατά τη στιγμή της καταγραφής των παραβατών από τις κάμερες ώστε να γίνεται αντιληπτή από 
τον οδηγό, ότι έχει καταγγελθεί και παράλληλα να είναι προειδοποιητικό για τους υπόλοιπους οδηγούς. 

6. Αναφορικά με το ερώτημα σας σε σχέση με την περίοδο χάριτος θα ήθελα να σας αναφέρω ότι το 
σύστημα είχε τεθεί σε δοκιμαστική βάση από τις 26/5/2014 μέχρι τις 2/6/2014. Κατά τη διάρκεια της 
δοκιμαστικής περιόδου η Αστυνομία πληροφορούσε μέσω τηλεφώνου τους ιδιοκτήτες των οχημάτων για 
παραβίαση του ορίου ταχύτητας που διαπράχθηκε με το όχημα τους και προέβαινε μόνο σε προφορική 
παρατήρηση προς αυτούς. 

7. Τέλος το θέμα της αναθεώρησης των ορίων ταχύτητας σε δρόμους διπλής κατεύθυνσης εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Να σημειωθεί ότι, η 
αύξηση ή η μείωση του ορίου ταχύτητας σε οποιοδήποτε δρόμο καθορίζεται με βάση τη κατηγοριοποίηση του 
κάθε δρόμου ξεχωριστά, σύμφωνα με ευρωπαϊκά πρότυπα κυκλοφορίας σε δημοσίους δρόμους, τα οποία 
υιοθετήθηκαν και εφαρμόζονται από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

8. Είμαστε στη διάθεση σας για περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.703, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.703, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάλθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερ. 17.6.2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Μετά από επιτόπια έρευνα λειτουργού της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου διαπιστώθηκε ότι δεν 
έγινε οποιαδήποτε εργασία κατασκευής γέφυρας που να ενώνει την παραλιακή περιοχή του ∆ήμου 
Σωτήρας με το νησάκι της Αγίας Θέκλας. 
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(β) Ο ∆ήμαρχος Σωτήρας, ερωτώμενος για το εν λόγω θέμα ανέφερε ότι όντως απασχόλησε το ∆ημοτικό 
Συμβούλιο ως μία πιθανή ανάπτυξη, χωρίς να γίνει οποιαδήποτε ενέργεια που να στοχεύει σε 
υλοποίηση του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.053, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.053, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 02.09.2014 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα, σε συνέχεια σχετικής παλαιότερης ταυτάριθμης επιστολής 
μας ημερομηνίας 04.11.2013: 

2. Εντός Φεβρουαρίου 2014, Λειτουργοί της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας επιθεώρησαν τον 
προτεινόμενο για την κατασκευή του γεφυριού χώρο, μαζί με εκπροσώπους της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Λεμεσού. 

3. Με την επιστολή της που ακολούθησε της επιτόπιας επίσκεψης, η Υπηρεσία ενημέρωσε την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λεμεσού ότι δε φέρει ένσταση στην κατασκευή του γεφυριού, νοουμένου ότι θα τηρηθούν οι 
ακόλουθοι όροι: 

 - να γίνει η μέγιστη προσπάθεια και ο κατάλληλος σχεδιασμός έτσι ώστε να μην αποκοπούν ή να 
επηρεασθούν δέντρα μεγάλης ηλικίας (σκλήδροι, πλάτανοι), τα οποία υπάρχουν πολύ κοντά στον 
προτεινόμενο χώρο κατασκευής της γέφυρας. 

 - να ληφθεί ειδική πρόνοια έτσι ώστε να μην επηρεαστεί από τα κατασκευαστικά έργα, αλλά και 
μετέπειτα το παλιό πέτρινο γεφύρι, το οποίο βρίσκεται δίπλα στον παρακείμενο χώρο. 
Παράλληλα, θα πρέπει να ληφθούν πρόνοιες για την ανάδειξη του παλιού πέτρινου γεφυριού, 
ίσως και με τη συνδρομή του Τμήματος Αρχαιοτήτων, και 

 - να ληφθούν όλες οι ενδεικνυόμενες πρόνοιες έτσι ώστε κατά την εκτέλεση των κατασκευαστικών 
έργων, αλλά και μετέπειτα, να μην αφεθούν μπάζα ή άλλα υλικά εντός της κοίτης του ποταμού και 
της περιοχής Ζώνης Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ). 

4. Όσον αφορά στις διαθέσιμες πιστώσεις, πληροφορείσθε ότι στον Προϋπολογισμό του 2015, άρθρο 
08347.3, “Βελτίωση και Κατασκευή Χωριτικών και Άλλων ∆ρόμων” υπάρχει πρόνοια ύψους €80.000, ποσό το 
οποίο θα δαπανηθεί για την εκτέλεση του υπό αναφορά έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.059, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στις επιστολές σας ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου και 15 ∆εκεμβρίου 
2014 και σας πληροφορώ ότι, το Υπουργείο Υγείας, στα πλαίσια αναβάθμισης των υπηρεσιών υγείας που 
παρέχονται στους ασθενείς των κρατικών νοσηλευτηρίων αλλά παράλληλα και εξάλειψης τυχόν αδυναμιών 
που παρουσιάζει το υφιστάμενο σύστημα υπερωριακής αποζημίωσης του ιατρικού προσωπικού, έχει αρχίσει 
διαβουλεύσεις με τις Συντεχνίες των Κυβερνητικών ιατρών για αναθεώρηση του υφιστάμενου συστήματος.  Οι 
διαβουλεύσεις αυτές βρίσκονται σε πολύ προχωρημένο στάδιο και αναμένεται ότι σύντομα θα τεθεί ενώπιον 
του Υπουργικού Συμβουλίου το νέο αναθεωρημένο σύστημα υπερωριακής αποζημίωσης του ιατρικού 
προσωπικού. 

 Το νέο αναθεωρημένο σύστημα υπερωριακής αποζημίωσης του ιατρικού προσωπικού, θα εξυπηρετεί 
πρωτίστως τους ασθενείς, αφού σ’ αυτό έχουν ληφθεί υπόψη οι ανάγκες των ασθενών κάθε ειδικότητας 
ξεχωριστά, θα είναι δίκαιο προς το ιατρικό προσωπικό που προσφέρει τις υπηρεσίες του και θα εξαλείψει τυχόν 
αδυναμίες ελέγχου που υπάρχουν στο υφιστάμενο σύστημα. 

 Με την έγκριση του προτεινόμενου νέου αναθεωρημένου συστήματος υπερωριακής αποζημίωσης θα 
εκδοθούν οι ανάλογες ∆ιοικητικές οδηγίες προς όλους τους ∆ιευθυντές των κρατικών Νοσηλευτηρίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.074, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.074, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερ. 26.8.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 
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(α) Οι παράνομες επεμβάσεις που έγιναν στο χώρο πρασίνου στην οδό Ηλυσίων αποτέλεσαν αντικείμενο 
συζήτησης σε ευρεία σύσκεψη που έγινε στην παρουσία εκπροσώπων του αρμόδιου Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Συνδέσμου Βιομηχάνων της Βιομηχανικής 
Περιοχής Λεμεσού και του ∆ήμου Λεμεσού στην οποία αποφασίστηκε ότι θα γίνουν όλες οι αναγκαίες 
ενέργειες για απελευθέρωση του χώρου.  Σε αρκετές περιπτώσεις αυτό έγινε κατορθωτό και σε άλλες 
συνεχίζονται οι προσπάθειες.  Εάν αυτές αποτύχουν θα ληφθούν τα απαραίτητα νομικά μέτρα εναντίον 
των παρανομούντων. 

(β) Η ευθύνη για τη φύτευση και συντήρηση των χώρων πρασίνου εντός των βιομηχανικών περιοχών 
ανήκει στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Παρά ταύτα ο ∆ήμος Λεμεσού 
στην προαναφερθείσα σύσκεψη δήλωσε την ετοιμότητα του να βοηθήσει στο μέτρο των δυνάμεων του -
όχι να αναλάβει- στο έργο της δενδροφύτευσης και συντήρησης του χώρου, δεδομένου ότι το αρμόδιο 
Υπουργείο θα διέθετε τα απαραίτητα κονδύλια.  Την ίδια υπόσχεση έδωσε και ο Σύνδεσμος 
Βιομηχάνων.  ∆υστυχώς οι μεγάλες περικοπές και η δύσκολη οικονομική κατάσταση στην οποία 
βρέθηκαν όλοι οι πιο πάνω, περιλαμβανομένου και του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, οδήγησαν σε προσωρινή εγκατάλειψη του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.086, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
02/09/2014, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι εγγεγραμμένοι κτηνίατροι και οι κτηνιατρικές κλινικές, λειτουργούν με βάση τον περί της Ασκήσεως 
της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμο και τους περί Επαγγελματικής Κτηνιατρικής ∆εοντολογίας 
Κανονισμούς.  Σύντομα η λειτουργία των κτηνιατρικών κλινικών θα διέπεται από ειδικότερη ρύθμιση και 
συγκεκριμένα από Κανονισμούς οι οποίοι θα εκδοθούν δυνάμει του πιο πάνω νόμου.  Οι εν λόγω Κανονισμοί 
ετοιμάζονται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες σε συνεννόηση με το Κτηνιατρικό Συμβούλιο Κύπρου και τον 
Παγκύπριο Κτηνιατρικό Σύλλογο και θα υποβληθούν το ταχύτερο δυνατόν στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Σε ότι αφορά την εξέταση καταγγελιών που αφορούν τη λειτουργία κτηνιατρικών κλινικών, αυτές 
εξετάζονται με βάση τον περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμο από το 
Κτηνιατρικό Συμβούλιο Κύπρου, το οποίο έχει εξουσίες ελέγχου και επιβολής πειθαρχικών ποινών. Με βάση 
την πληροφόρηση που έλαβα από το Κτηνιατρικό Συμβούλιο Κύπρου, κατά τα έτη 2013 και 2014 υπήρξε μόνο 
μία καταγγελία για κακή λειτουργία κτηνιατρικής κλινικής. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.094, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2014, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.146, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Κατασκευή Παρακαμπτηρίου ∆ρόμου της Κοινότητας Χούλου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τον παρακαμπτήριο δρόμο της Χούλου και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε αναθέσει σε ιδιώτες μελετητές, την 1.6.2004, την ετοιμασία 
κατασκευαστικών σχεδίων για τον παρακαμπτήριο δρόμο της Χούλου και τη βελτίωση του δρόμου μέχρι 
τον Άγιο Φώτιο.  Η μελέτη ολοκληρώθηκε και παραλήφθηκε το Μάιο του 2011. 

3. Παράλληλα, το 2007, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε υποβάλει προκαταρκτική εκτίμηση 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων.  Η Περιβαλλοντική Αρχή είχε ζητήσει την ετοιμασία πλήρους μελέτης 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων και, ως εκ τούτου, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ανέθεσε σε ιδιώτες 
Συμβούλους την εκπόνηση πλήρους περιβαλλοντικής μελέτης τον Ιούνιο του 2009.  Η μελέτη 
ολοκληρώθηκε και στις 17.6.2011 εκδόθηκε γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής με την οποία δε 
συστήνεται η κατασκευή του έργου.  Αντίγραφο της εν λόγω γνωμάτευσης επισυνάπτεται για εύκολη 
αναφορά. 
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4. Με βάση τη γνωμάτευση αυτή, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν μπορεί να προχωρήσει στην υλοποίηση 
του έργου.  Παράλληλα, σύμφωνα με τις σχετικές υποδείξεις της Περιβαλλοντικής Αρχής, αναμένεται να 
ετοιμαστεί ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως με σκοπό τη διευθέτηση των 
προβλημάτων επισκεψιμότητας του χώρου εντός της Κοινότητας Χούλου. 

5. Σημειώνεται ότι η ερώτηση έχει διαβιβαστεί και στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για τις δικές τους 
απόψεις σχετικά με το ρυθμιστικό σχέδιο εντός της Κοινότητας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.163, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.225, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 10 
Νοεμβρίου 2014, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, δυνάμει του περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, έχουν προχωρήσει 
στην ετοιμασία δύο προσχεδίων Κανονισμών οι οποίοι αφορούν στη διασφάλιση της ευημερίας των σκύλων 
και γάτων στα εκτροφεία και των ζώων στα υποστατικά πώλησης ζώων. 

 Οι Κανονισμοί αυτοί αποτελούν ένα ρυθμιστικό πλαίσιο σχετικά με τους όρους ευημερίας των ζώων που 
κρατούνται σε επαγγελματικό επίπεδο και σε αυτούς, μεταξύ άλλων, περιλαμβάνονται η διαδικασία έκδοσης 
πιστοποιητικού όρων ευημερίας για τα υποστατικά, οι προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούνται για έκδοση 
του εν λόγω πιστοποιητικού και οι πρόνοιες σχετικά με τους χώρους κράτησης των ζώων. 

 Ο έλεγχος των αγοραπωλησιών ζώων σε ιδιωτικό μη επαγγελματικό επίπεδο, δεν αποτελεί στόχο της 
επιδιωκόμενης ρύθμισης. Νοείται βέβαια ότι στις περιπτώσεις όπου υπάρχουν παράπονα που αφορούν την 
ευημερία ζώων, οπουδήποτε και αν αυτά βρίσκονται, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ή/και οι Αστυνομικές Αρχές, 
οφείλουν να προχωρούν σε σχετικές διερευνήσεις. 

 Θέματα που δεν εμπίπτουν στο πεδίο της ευημερίας των ζώων, όπως π.χ. θέματα εγγραφής των 
εταιρειών, δήλωσης των εισοδημάτων και φορολογίας, τα οποία εγείρονται στην υπό αναφορά Ερώτηση, δεν 
αποτελούν αρμοδιότητα των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και του Υπουργείου γενικότερα. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.242, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα θέλαμε κατ’ αρχήν να παρατηρήσουμε ότι τα ερωτήματα που 
τίθενται στην ερώτηση της Βουλευτού κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου αφορούν θέματα που άπτονται των 
αρμοδιοτήτων του ΚΟΤ και συνεπώς θεωρούμε ορθότερο να απαντηθούν απευθείας από το αρμόδιο 
Υπουργείο. 

2.  Σε ό,τι αφορά στα ερωτήματα σχετικά με επιχορηγήσεις αεροπορικών εταιρειών χαμηλού κόστους, θα 
θέλαμε να σας πληροφορήσουμε τα ακόλουθα: 

 (α) Με στόχο την ενίσχυση του Τομέα του τουρισμού στο νησί, την επιμήκυνση της τουριστικής 
περιόδου καθώς και τη διάνοιξη νέων αγορών, έχουν συμφωνηθεί στις 4 Ιανουαρίου 2012 μεταξύ 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Hermes, σχέδια κινήτρων προς ενδιαφερόμενες αεροπορικές 
εταιρείες για προσέλκυση επιβατών. 

 (β) Τα εν λόγω σχέδια, τα οποία απευθύνονταν προς όλες τις αεροπορικές εταιρείες με διαφάνεια και 
ίση βάση, αποσκοπούσαν στην στοχευμένη προσέλκυση επιβατών με τρόπο ώστε να 
ικανοποιείται ταυτόχρονα και το “Κριτήριο του Ιδιώτη Επενδυτή”, ώστε να αποκλείεται η χορήγηση 
οποιασδήποτε κρατικής ενίσχυσης προς ιδιωτικές Εταιρείες. Το κριτήριο του ιδιώτη επενδυτή 
ικανοποιείται όταν η απόδοση της επένδυσης δικαιολογεί την επιχειρηματική ενέργεια και στην 
προκειμένη περίπτωση, το γεγονός ότι η εταιρεία Hermes ως ιδιωτική εταιρεία που είναι, 



 

1240 

 

συμμετέχει στην εφαρμογή των σχεδίων κινήτρων με μεγαλύτερη συνεισφορά απ’ ότι το Κράτος, 
δικαιολογεί ότι και το Κράτος ενεργεί ως ιδιώτης επενδυτής. 

  Πληροφορίες σε ό,τι αφορά στους όρους και προϋποθέσεις καθώς και στις εκπτώσεις που 
παραχωρούνται στις συμβαλλόμενες αεροπορικές εταιρείες βρίσκονται αναρτημένες στην 
ιστοσελίδα της Hermes Airports: Αντίγραφο της Εμπορικής Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Hermes που αναφέρεται πιο πάνω, επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

 (γ)  Σημειώνεται ότι τα προαναφερόμενα σχέδια κινήτρων είχαν τεθεί σε εφαρμογή το 2012 και η 
περίοδος κατά την οποία οι αεροπορικές εταιρείες μπορούσαν να δηλώσουν συμμετοχή σ’ αυτά 
έχει λήξει στις 31 ∆εκεμβρίου 2014. Επειδή η εφαρμογή των σχεδίων κινήτρων έχει αποδώσει 
τόσο προς τους Αερολιμένες όσο και στον τουριστικό τομέα γενικότερα και επειδή ταυτόχρονα 
βελτιώνει τη συνδεσιμότητα της Κύπρου, ανοίγει νέες αγορές, δημιουργεί νέες ευκαιρίες 
ανάπτυξης του τουρισμού και διευρύνει τη ροή επιβατών καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, 
αναπτύσσοντας και τονώνοντας θετικά την οικονομία του τόπου, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων, σε συνεργασία με την εταιρεία Hermes και άλλους αρμόδιους φορείς, επεξεργάζεται την 
εισαγωγή νέου πακέτου κινήτρων. 

  Οι αεροπορικές εταιρείες που συμμετέχουν στα σχέδια λαμβάνουν μειώσεις στα τέλη 
αεροδρομίων το ύψος των οποίων εξαρτάται από πολλούς μεταβλητούς παράγοντες, οι 
κυριότεροι των οποίων είναι ο αριθμός των επιπρόσθετων επιβατών, η συχνότητα πτήσεων, η 
εισαγωγή νέων προορισμών, η εποχή πραγματοποίησης των πτήσεων και η διάρκεια εφαρμογής 
των σχεδίων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.243, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.263, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
20/11/14, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι 
περιπτώσεις κακοποίησης ζώων για τις οποίες μπορεί να στοιχειοθετηθεί ποινική υπόθεση με βάση τον περί 
της Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμο, διερευνώνται είτε από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες είτε από την 
Αστυνομία.  Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους καταβάλλουν κάθε δυνατή 
προσπάθεια να διερευνούν τις καταγγελίες που φθάνουν κοντά τους, με επιτόπιους ελέγχους που 
διενεργούνται από τα κατά τόπους επαρχιακά κτηνιατρικά γραφεία.  Εκεί όπου διαπιστώνεται ότι η καταγγελία 
ευσταθεί, λαμβάνονται τα απαραίτητα μέτρα για συμμόρφωση με την κείμενη νομοθεσία. 

 Περιστατικά τα οποία κρίνονται ως σοβαρά, εάν η διερεύνησή τους δεν έχει ήδη αναληφθεί 
αυτεπάγγελτα από την Αστυνομία, προωθούνται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες στην Αστυνομία, για 
στοιχειοθέτηση της υπόθεσης και λήψης νομικών μέτρων.  Η παρουσίαση των υποθέσεων αυτών στο 
δικαστήριο, γίνεται από την Αστυνομία Κύπρου σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, με μαρτυρία των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών εφόσον ζητηθεί από το δικαστήριο.  Στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δεν κοινοποιούνται 
οι αποφάσεις του δικαστηρίου και οι ποινές που τελικώς επιβάλλονται από το δικαστήριο.  Επικαιροποιημένα 
στοιχεία τηρούνται και μπορούν να εξασφαλιστούν από την Αστυνομία Κύπρου και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως.  Σημειώνεται ότι σε σχέση με το εν λόγω θέμα, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες απέστειλαν 
επιστολή στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, με την οποία ζήτησαν όπως τηρούνται ενήμερες 
για τις αποφάσεις δικαστηρίου σε υποθέσεις που αφορούν τον περί της Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
Νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.265, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.265, ημερομηνίας 18/11/2014 και 
επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 
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1. Αριθμός παιδιών που βρίσκονται υπό τη νομική φροντίδα της ∆ιευθύντριας των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας 

 Μέχρι το ∆εκέμβριο 2014 βρίσκονταν υπό τη νομική φροντίδα της ∆ιευθύντριας των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας 263 παιδιά. 

2. Αριθμός παιδιών που βρίσκονται σε ιδρύματα παιδικής προστασίας και αριθμός παιδιών σε 
ανάδοχες οικογένειες 

 Σε ιδρύματα παιδικής προστασίας διαμένουν 91 παιδιά και σε ανάδοχες οικογένειες διαμένουν 172 
παιδιά. 

3. Αξιολόγηση θεσμού ανάδοχων οικογενειών και μέτρα στήριξης του 

 Ο θεσμός της ανάδοχης οικογένειας θεωρείται ο σημαντικότερος θεσμός που αφορά τα παιδιά υπό τη 
φροντίδα της ∆ιευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, αφού παρέχεται στα παιδιά ένα 
οικογενειακό πλαίσιο, μέσα στο οποίο μπορούν να μεγαλώσουν και να αναπτυχθούν.  Προσπάθεια των 
Υπηρεσιών είναι η τοποθέτηση παιδιών σε ανάδοχες οικογένειες, όπου είναι δυνατό.  Η συνεργασία με 
τις ανάδοχες οικογένειες είναι συνεχής και παρέχεται τόσο οικονομική όσο και συμβουλευτική στήριξη.  
Η περαιτέρω ανάπτυξη του θεσμού βρίσκεται υπό μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.279, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.04.279 και ημερ. 25 Νοεμβρίου 2014 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την Κοινοτική Οδηγία που διέπει το ΦΠΑ (Οδηγία 2006/112/ΕΚ) και συγκεκριμένα το άρθρο 
98, 99 και Παράρτημα III, τα κράτη μέλη μπορούν να εφαρμόζουν δύο μειωμένους συντελεστές (που να μην 
είναι κατώτεροι από 5%) μόνο στις παραδόσεις αγαθών και στις παροχές υπηρεσιών των κατηγοριών που 
περιλαμβάνονται στο Παράρτημα III. 

 Με βάση τις διατάξεις αυτές, εφαρμόζεται ο κατώτερος μειωμένος συντελεστής που επιτρέπεται (5%) σε 
όλα τα ακόλουθα αγροτικά προϊόντα και χρειώδη: 

 Παραδόσεις λιπασμάτων που κατατάσσονται στο Κεφάλαιο 31 της συνδυασμένης ονοματολογίας όπως 
αυτή θεσπίστηκε από τον Κανονισμό (ΕΟΚ) αριθ. 2658/87 του Συμβουλίου για τη δασμολογική και 
στατιστική ονοματολογία και το κοινό δασμολόγιο όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

 Παραδόσεις εντομοκτόνων, ποντικοφαρμάκων, μυκητοκτόνων, ζιζανιοκτόνων, ανασχετικών της 
βλάστησης και ρυθμιστικών της ανάπτυξης των φυτών, απολυμαντικών και παρόμοιων προϊόντων, που 
προορίζονται αποκλειστικά για χρήση στην αγροτική παραγωγή. 

 Παραδόσεις ζωοτροφών, περιλαμβανομένων των τροφών για πτηνά και ψάρια. 

 Παραδόσεις προϊόντων που χρησιμοποιούνται συνήθως για τη συμπλήρωση ζωοτροφών. 

 Παραδόσεις σπόρων ή άλλων ειδών που χρησιμοποιούνται στον πολλαπλασιασμό φυτών για την 
παραγωγή τροφίμων και ζωοτροφών. 

 Παραδόσεις ζώων ζωντανών που συνήθως χρησιμοποιούνται για την παρασκευή τροφίμων. 

 Παραδόσεις τροφίμων. 

 Ως εκ τούτου, δεν παρέχεται η ευχέρεια από το κοινοτικό κεκτημένο για απαλλαγή των πιο πάνω από το 
ΦΠΑ, ούτε για περαιτέρω διεύρυνση των προϊόντων που υπόκεινται στο μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ. 

 Περαιτέρω επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με το ευρωπαϊκό κεκτημένο δεν δύναται να υπάρχει ευχέρεια 
διαφορετικής μεταχείρισης στην επιβολή ΦΠΑ μεταξύ εγχώριων και εισαγμένων προϊόντων. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.301, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.301, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.301, ημερομηνίας 8/12/2014 που 
περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο και ενεργό στην υιοθέτηση πολιτικών, που βελτιώνουν 
την ευζωία και ευημερία των παιδιών.  ∆εν υπάρχει διαδικασία ειδικής αξιολόγησης ευρύτερων πολιτικών ως 
προς την επίδρασή τους στα παιδιά.  Κρίνεται όμως ότι, αυτό αποτελεί ειδική αρμοδιότητα της Επιτρόπου 
Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, η οποία αποτελεί ιδιαίτερα σημαντικό φορέα διαβούλευσης για το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

2. Σχετικά με το κονδύλι του κρατικού Προϋπολογισμού που δαπανάται για τα παιδιά, προς το παρόν, δεν 
υπάρχει τρόπος υπολογισμού του συνολικού ποσού, αφού ο τρόπος που κατηγοριοποιούνται τα κονδύλια δεν 
είναι κατά ηλικιακή ομάδα, αλλά κατά είδος δαπάνης (π.χ. επιδόματα, παροχές, υπηρεσίες) που συχνά 
συμπεριλαμβάνει τα ανήλικα όσο και ενήλικα άτομα. 

3. Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο των συστάσεων της Επιτροπής Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα του 
Παιδιού, αναφορικά με την εφαρμογή της Σύμβασης των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού στην Κύπρο (Σ∆Π), το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 23/08/2012, τη δημιουργία Επιτροπής Παρακολούθησης της εφαρμογής 
της Σ∆Π, η οποία αποτελείται από τα άμεσα εμπλεκόμενα Υπουργεία (Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
Υπουργείο Υγείας, Υπουργείο Εσωτερικών, Υπουργείο Οικονομικών).  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
συνεργάζονται με το Γενικό Λογιστήριο, το Υπουργείο Οικονομικών και τα εμπλεκόμενα Υπουργεία για 
εναρμόνιση με τη σύσταση αρ. 16, η οποία προτρέπει τη ∆ημοκρατία να έχει διαθέσιμο το ποσό και ποσοστό 
του κρατικού προϋπολογισμού που δαπανάται για τα παιδιά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.321, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.010.04.321 και ημερ. 18.12.2014 σας πληροφορώ ότι με βάση ενημέρωση από το Τμήμα Αρχαιοτήτων, 
η ευρύτερη περιοχή του Αρχείου, εμπίπτει σε χώρο μεγάλου αρχαίου νεκροταφείου (Αρχαϊκή-Ρωμαϊκή 
περίοδος). Όμως, με βάση τον τύπο των τάφων που έχουν ανευρεθεί σε γειτονικά τεμάχια, διεξάγεται 
αρχαιολογική έρευνα για αφαίρεση των ευρημάτων και τεκμηρίωση και ακολούθως η υλοποίηση του έργου 
συνεχίζεται απρόσκοπτα. 

2. Στο παρόν στάδιο η προώθηση της υλοποίησης του υπό αναφορά έργου προϋποθέτει τη διεξαγωγή 
αρχαιολογικής έρευνας. Ως εκ τούτου, πριν την έναρξη οποιωνδήποτε εργασιών για την υλοποίηση του έργου 
θα ζητηθεί η διεξαγωγή ανασκαφικής έρευνας από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.335, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 
23.06.010.04.335 και ημερομηνία 18/12/2014 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας 
ενημερώσω ότι κατά τις απογευματινές ώρες της 7ης ∆εκεμβρίου εκδηλώθηκε πυρκαγιά στο υποστατικό της 
εταιρείας G. Varnavides Batteries Ltd. που βρίσκεται στην οδό Νέας Έγκωμης 25 στη Βιομηχανική Περιοχή της 
Έγκωμης.  Το υποστατικό χρησιμοποιείτο ως χώρος αποθήκευσης μπαταριών αυτοκινήτων.  Από την 
πυρκαγιά καταστράφηκε η αποθήκη και το εμπόρευμα που υπήρχε μέσα σε αυτήν. 

 Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας μετέβηκαν στο υποστατικό τόσο κατά την διάρκεια 
του περιστατικού όσο και αργότερα, με σκοπό τη διερεύνηση του επικίνδυνου συμβάντος.  Τις μέρες που 
ακολούθησαν λήφθηκαν δείγματα αέρος από την περιοχή του επεισοδίου.  Οι εξειδικευμένες αναλύσεις των 
δειγμάτων δεν έχουν ακόμη ολοκληρωθεί, και για το λόγο αυτό σχετική ενημέρωση θα δοθεί μόλις εξαχθούν τα 
αποτελέσματα της εξέτασης. 

 Μέχρι σήμερα, δεν έχουν υποβληθεί ούτε έχουν γνωστοποιηθεί στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας από 
πολίτες παράπονα για προβλήματα υγείας που να σχετίζονται με την πυρκαγιά στην πιο πάνω αποθήκη.  Το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν εκδίδει άδειες λειτουργίας υποστατικών, ούτε 
έχει αρμοδιότητα για θέματα χωροθέτησης.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στη συζήτηση του 
Κεφαλαίου ∆΄. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 Φεβρουαρίου 2015, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.024-2015). 

 2. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.221-2014). 

 3. Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.063-2014). 

 4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2014.  
(Αρ. Φακ. 23.01.055.261-2014). 

 5. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.004-2015). 

 6. Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.262-2014). 

 7. O περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.  
(Αρ. Φακ. 23.01.056.010-2015). 

 8. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.001-2015). 

 9. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.069-2014). 

 10. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.024-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για 
την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) 
για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη 
βιώσιμη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.52 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», απόρριψη της αναπομπής, δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη, παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Λουκαΐδη και Πρόδρομου Προδρόμου 
και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τους κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και ∆ημήτρη Συλλούρη.   

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Ασφάλεια Μεγάλων Υπερυψωμένων Ταμιευτήρων) Κανονισμοί του 2014» και έγκρισή τους. 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2014», παρατηρήσεις του κ. Μάριου Μαυρίδη και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ημοσιονομικού Συμβουλίου του 2015 Νόμος 
του 2015», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Άσκησης του Επαγγέλματος Παραχώρησης ∆ικαιώματος 
Χρήσης Οχημάτων Πολυτελείας με τους Οδηγούς τους Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», παρατηρήσεις των κ. Αντρέα Φακοντή και Ζαχαρία 
Ζαχαρίου και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015». 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί» και έγκρισή τους. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για εξασφάλιση της λίστας Λαγκάρντ - ∆ιαρροή αποβλήτων 
από το εργοστάσιο της ΣΕΓΙ∆ΕΠ στον Αστρομερίτη - Πρόβλημα διαχείρισης των υγρών αποβλήτων του 
οινοποιείου “Καμανταρένα” στο Πολέμι - Καθυστέρηση στην κύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την 
Προστασία Όλων των Ατόμων από Εξαναγκαστική Εξαφάνιση - Ανάγκη ρύθμισης του ζητήματος των 
συντάξεων των κρατικών αξιωματούχων μετά από την απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου περί 
αντισυνταγματικότητας του σχετικού νόμου - Ζητήματα ασφάλειας κρατουμένων στις Κεντρικές Φυλακές 
μετά από δηλώσεις του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα - Εξέταση αιτήματος κοινοτικού συμβουλίου 
Ασγάτας για την εκμίσθωση δύο κρατικών τεμαχίων - Ενημέρωση για το αν έχουν εκμισθωθεί 
τουρκοκυπριακά υποστατικά στην περιοχή “Χάνι” στην Πάφο - Θέμα στήριξης του συνόλου των ταμείων 
προνοίας και αποκατάστασης των ταμείων προνοίας των εργαζομένων της Λαϊκής Τράπεζας και της 
Τράπεζας Κύπρου - Ανάγκη αντιμετώπισης των περιβαλλοντικών προβλημάτων που οφείλονται στις 
ασκήσεις του κατοχικού στρατού και αποτροπής της επέκτασης του πεδίου βολής στον Άγιο Μέμνωνα - 
Ανάγκη βελτιωτικών έργων στο αλιευτικό καταφύγιο Αγίας Νάπας - Το πρόγραμμα εκπαίδευσης 
κρατουμένων στις Κεντρικές Φυλακές - Το ενδεχόμενο παραχώρησης ή αξιοποίησης των βιοτεχνικών 
οικοπέδων στην περιοχή Κοφίνου - Μη καταβολή μισθών στους φύλακες του χώρου του πρώην 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου - Οι πρακτικές στοιχειοθέτησης υπόθεσης σωματεμπορίας και οι αδυναμίες 
της σχετικής νομοθεσίας - Ο προγραμματισμός της ανακατασκευής του παρακαμπτήριου δρόμου 
Λάρνακας-Λεμεσού εντός της Κοφίνου - Θέμα λήψης μέτρων για την αποτροπή κατασκευής πυρηνικού 
σταθμού παραγωγής ενέργειας στην Αίγυπτο -  Ενημέρωση για την κατανομή των ποσών που 
δανείστηκε η ∆ημοκρατία από την τρόικα - Η καταβολή του τέλους 3% από τις τουριστικές επιχειρήσεις 
προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού τα τελευταία πέντε χρόνια - Ανάγκη ρύθμισης της διαδικασίας 
περισυλλογής νεκρών ζώων από το οδικό δίκτυο. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Καταγγελίες διεθνούς οργάνωσης για τις συνθήκες διαβίωσης των χοίρων στην Κύπρο - Ερωτήματα 
σχετικά με τη συμφωνία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με ιδιώτη για την προσφορά υπηρεσιών 
στενοτύπησης - Ερωτήματα σχετικά με τις περιουσίες Ελληνοκυπρίων στην εντός των τειχών πόλη της 
Αμμοχώστου (απόρρητη απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με το σύστημα φωτοεπισήμανσης στη 
λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή στη Λευκωσία - Έλεγχος δήμου Σωτήρας σε σχέση με την πρόθεση κατασκευής 
γέφυρας που θα ενώνει την παραλία με το νησάκι της Αγίας Θέκλας - Οι απόψεις του Ταμείου Θήρας και 
τα κονδύλια για την κατασκευή νέου γεφυριού στο ρυάκι “Ξυλούρικος” στην περιοχή μεταξύ Αγίου Μάμα, 
Ζωοπηγής και Πελενδρίου - Υπερωριακή απασχόληση του ιατρικού προσωπικού - Απελευθέρωση και 
διαμόρφωση χώρου πρασίνου στην οδό Ηλυσίων στον Άγιο Σπυρίδωνα Λεμεσού - Κάλυψη του 
λειτουργικού και νομικού κενού για τις κτηνιατρικές κλινικές και ενδεχόμενες σχετικές καταγγελίες - Λήψη 
μέτρων για την άσκηση εποπτείας στους παιδόφιλους με αφορμή νέο κρούσμα (εμπιστευτική απάντηση) 
- Αίτημα της κοινότητας Χούλου για κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου που να συνδέει την κοινότητα 
Χούλου με την κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας (απόρρητη 
απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με τις αγοραπωλησίες ζώων συντροφιάς στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης - Κρατικές επιχορηγήσεις σε αεροπορικές εταιρείες - Ενοίκια Κυπριακών Αερογραμμών προς 
HERMES, επιχορηγήσεις προς RYANAIR, αποζημιώσεις κράτους προς HERMES σε σχέση με το 
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παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου (εμπιστευτική απάντηση) - Καταγγελίες και ποινές για κακοποίηση, 
δηλητηρίαση ή θανάτωση ζώου τα τελευταία τρία χρόνια - Ερωτήματα σχετικά με τα παιδιά που 
βρίσκονται υπό τη νομική φροντίδα της διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Αίτημα 
αγροτών για εξαίρεση των γεωργικών προϊόντων από το ΦΠΑ - Αξιολόγηση πολιτικών αποφάσεων σε 
σχέση με την επίδρασή τους στην ευημερία των παιδιών και κρατικός προϋπολογισμός (εμπιστευτική 
απάντηση) - Αίτημα για προληπτικές ανασκαφές στο τεμάχιο όπου θα στεγαστεί το Κρατικό Αρχείο - 
Πιθανές επιπτώσεις στην υγεία των πολιτών από πυρκαγιά σε αποθήκη μπαταριών στη Βιομηχανική 
Περιοχή Έγκωμης. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 26ης Φεβρουαρίου 2015 

Ώρα έναρξης: 4.53 μ.μ. 

Αρ. 24  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα ήθελα να αναφερθώ στην επέτειο της θυσίας ενός 
από τους κορυφαίους ήρωες του κυπριακού αγώνα, του Γρηγόρη Αυξεντίου.  Συμπληρώνονται φέτος πενήντα 
οκτώ χρόνια από την ηρωική θυσία του Σταυραετού του Μαχαιρά στις 3 Μαρτίου 1957.  Τη θυσία που ανέδειξε 
τον Αυξεντίου σε σύμβολο αγώνα, ανδρείας, θάρρους και ανυπότακτης και ελεύθερης ψυχής. 

 Σήμερα, στις σκοτεινές πράγματι ώρες που περνά ο τόπος μας, υπό το βάρος της συνεχιζόμενης 
κατοχής και παραβίασης των δικαίων και δικαιωμάτων του λαού μας, της οικονομικής κρίσης, αλλά και της 
κρίσης θεσμών και αξιών, η θυσία του Γρηγόρη Αυξεντίου είναι κάτι παραπάνω από παράδειγμα. Μας καλεί 
σαν αέναος φάρος να φανούμε αντάξιοί της. Μας καλεί να φανούμε αντάξιοι των ιδανικών που αυτή συμβολίζει: 
του αγώνα για τιμή και ελευθερία, του αγώνα για το συλλογικό καλό, του αγώνα για απαλλαγή από κάθε λογής 
δυνάστες.  Μας καλεί ακόμα να τον τιμήσουμε όχι μόνο με λόγια, αλλά και έμπρακτα, εργαζόμενοι σκληρά για 
την απελευθέρωση της πατρίδας μας όχι μόνο από τον κατακτητή, αλλά και από τα δεινά της οικονομικής, 
κοινωνικής και ηθικής κρίσης που μαστίζει τον τόπο μας τα τελευταία χρόνια.  Ως ελάχιστη απόδοση τιμής στον 
ήρωα, σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή και περισυλλογή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν τέσσερις προτάσεις νόμου οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για τις οποίες 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα. 

 Οι πρώτες τρεις προτάσεις νόμου τιτλοφορούνται: «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», κατατέθηκε εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015», κατατέθηκε από 
το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και από τον κ. Νίκο Κουτσού εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών, «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2015», εκ μέρους της 
Ε∆ΕΚ.  Η τέταρτη πρόταση νόμου είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015», που κατατέθηκε εκ μέρους όλων των κομμάτων. Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, 
αυτές οι προτάσεις νόμου κηρύσσονται επείγουσες και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές με την παράκληση να συνέλθουν, για να τις μελετήσουν και να ετοιμάσουν τη σχετική έκθεση.  Οι 
πρώτες τρεις προτάσεις νόμου έχουν κοινό αντικείμενο και εισηγούνται την παράταση της αναστολής της 
ισχύος του νόμου για τις εκποιήσεις.   
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 Σημειώνεται επίσης ότι για το υπ’ αριθμόν 10 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», για το οποίο έχει ήδη 
κυκλοφορήσει σχετική έκθεση και είναι και αυτό πρόταση νόμου, που κατατέθηκε εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, επειδή το θέμα είναι συναφές, θα εισηγούμουν να 
συζητηθεί από κοινού με τις πρώτες τρεις προτάσεις νόμου που ανέφερα πιο πάνω και οι οποίες κατατέθηκαν 
σήμερα με τη μορφή του κατεπείγοντος.   

 Συνεπώς, αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τέσσερα αυτά θέματα 
κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές με την παράκληση να 
συνέλθουν, για να τα μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις.  

 Παρακαλώ τους προέδρους και τα μέλη των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και Εσωτερικών να αποσυρθούν. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα του Κεφαλαίου ∆ευτέρου κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.044-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

2. Ο περί Σωματείων και Ιδρυμάτων και 
για άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.045-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.046-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εξοπλισμός υπό Πίεση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.011-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

Ετήσιος Προϋπολογισμός ∆απανών της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για το έτος 
2015, δυνάμει των διατάξεων του εδαφίου 2 
του άρθρου 62 των περί Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου Νόμων του 2002 έως (Αρ. 3) του 
2014 [Ν. 138(Ι)/2002]. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.005). 

Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου 

Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές.  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Προστασίας της Κύριας 
Κατοικίας Οφειλέτη και της Ρύθμισης 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.028-2015). 

 

Γιάννο Λαμάρη, 
Σταύρο Ευαγόρου και  
Πάμπο Παπαγεωργίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών   

2. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 

Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.02.056.029-2015).  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρηθούν αναγνωσθείσες.   

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
του 2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων για το έτος 2015, ο οποίος είναι 
ισοζυγισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €434.000 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από 
ετήσια κρατική χορηγία (€403.590) και από εισφορές για συντάξεις (€30.410).  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 Όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2015 Νόμος του 

2015» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Kούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου  

 Χριστάκης Τζιοβάνης Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 18 Φεβρουαρίου 2015.  
Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της ΠΕΠ για το έτος 2015, ο 
οποίος είναι ισοζυγισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €434.000 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία 
προέρχονται από ετήσια κρατική χορηγία (€403.590) και από εισφορές για συντάξεις (€30.410). 

 Οι κυριότερες δαπάνες που προνοούνται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό έχουν ως ακολούθως: 

 € 

 Μισθοδοσία υπαλλήλων 

 Επίδομα παραστάσεως                                                                   

160.084 

        1.088 

 Ωρομίσθιο προσωπικό 

 Συντάξεις                                                                                                          

 17.532 

    197.000 

 Ενοίκια  12.000 

 Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής  13.000 

 Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στο εξωτερικό    1.000 

 Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού    3.000 

 Άλλες δαπάνες  27.296 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό    2.000 

 Σύνολο 434.000 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη όσον αφορά τις επιμέρους πρόνοιες του εν λόγω 
προϋπολογισμού, ο πρόεδρος της ΠΕΠ δήλωσε ότι η μείωσή του κατά €101.000 σε σχέση με το έτος 2014 
είναι αποτέλεσμα της ανάγκης για οικονομική περισυλλογή συνεπεία της οικονομικής κρίσης, καθώς και της 
αφυπηρέτησης δύο υπαλλήλων.  
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 Ο πιο πάνω αρμόδιος, αναφερόμενος στο έργο της ΠΕΠ, το οποίο συνίσταται στην παρακολούθηση 
των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου και στην υποβολή εισηγήσεων προς τα αρμόδια όργανα, αλλά και 
στην προβολή του κυπριακού προβλήματος στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό, τόνισε ότι η ΠΕΠ έχει 
εμπλακεί πιο ενεργά στον τομέα της διαφώτισης, πραγματοποιώντας συναντήσεις τόσο με ντόπιους όσο και με 
ξένους παράγοντες, με στόχο την ορθή ενημέρωση για το εθνικό πρόβλημα και τα προβλήματα του 
προσφυγικού κόσμου.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση 
τις κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σ’ αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, 
όπου και όπως αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία των ρυθμίσεων που συμπεριλήφθηκαν στον κρατικό 
προϋπολογισμό, όπως αυτός τελικά ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι στον υπό εξέταση προϋπολογισμό περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για μείωση 
των κλιμάκων εισδοχής, αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών, αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής, απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη αναγκών ωρομίσθιου 
προσωπικού και προσωπικού έκτακτων εποχιακών αναγκών, καθώς και για φορολόγηση επιδομάτων.  

 Υπό το φώς των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά δεν μπορούμε να μην εκφράσουμε τη μεγάλη μας 
απογοήτευση για το γεγονός ότι από τις €500.000 περίπου που είναι ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ έχει μειωθεί 
κατά €100.000.  Αντιλαμβάνεστε ότι η μείωση αυτή είναι πολύ σημαντική.  Και δεν είναι μόνο η μείωση, είναι 
και το γεγονός ότι από τα δώδεκα άτομα που εργάζονταν μέχρι τώρα στην ΠΕΠ φέτος θα εργάζονται τέσσερις, 
από τους οποίους ο ένας είναι ωρομίσθιος αχθοφόρος.  Αντιλαμβάνεστε ποιος είναι ο ρόλος της ΠΕΠ.  Όταν τα 
γραφεία στην Πάφο και στη Λάρνακα κλείσουν, δε θα υπάρχει ούτε μια πόρτα να χτυπήσουν οι πρόσφυγες, για 
να ζητήσουν βοήθεια ή καθοδήγηση.   

 Γι’ αυτό, με όλες τούτες τις δυσκολίες -ακόμα και το γεγονός ότι το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε από το 
Υπουργείο Εσωτερικών χωρίς να ενημερωθεί η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, η οποία συνεδριάζει τώρα, 
αυτή τη στιγμή, για να δει τον προϋπολογισμό- εμείς στεκόμαστε δίπλα στην Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων, η 
οποία με επιστολή της μας ζητά να βοηθήσουμε, να συνεργαστούμε, ώστε να μπορέσει να στελεχωθεί το 
γραφείο με τον καλύτερο δυνατό τρόπο και, σίγουρα, για να αναβαθμίσει τη δράση και το ρόλο της, για να 
μπορέσει να αντιμετωπίσει και να βοηθήσει τους πρόσφυγες.  Είναι ξεκάθαρο ότι η Παγκύπρια Ένωση 
Προσφύγων πραγματικά ξεδοντιάζεται και διερωτώμαι ποιο είναι το μέλλον, αν λάβουμε υπόψη και τις άλλες 
περικοπές στα προσφυγικά σχέδια και τις προσφυγικές χορηγίες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι θα πρέπει να είμαστε σωστοί στην πληροφόρηση που κάνουμε αυτού του σώματος και πολύ 
περισσότερο του προσφυγικού κόσμου.  Όταν και εφόσον αυτή η Βουλή έχει περάσει οριζόντια νομοθεσία που 
απαγορεύει νέες προσλήψεις και όταν κάποιοι φεύγουν από μια υπηρεσία, αυτό δε σημαίνει ότι είναι 
κυβερνητική απόφαση να μειωθεί ο προϋπολογισμός της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

 Το δεύτερο το οποίο νομίζω χρήζει αναφοράς είναι το γεγονός ότι η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων…  
Κατ’ επανάληψιν όλοι μας και κατ’ επανάληψιν μάλιστα από αυτό εδώ το βήμα έχουμε τονίσει ότι δεν 
εξυπηρετείται ο αρχικός σκοπός με βάση τη νομοθεσία.  Υπάρχει κάποιο πρόβλημα και θα πρέπει να δούμε με 
ποιους τρόπους διαμορφώνουμε ένα νέο σύστημα ή μια νέα δομή, ενδεχομένως, προκειμένου να εξυπηρετείται 
ο προσφυγικός κόσμος.  

 Ξέρετε, σαράντα χρόνια μετά δεν είμαστε ακριβώς στο ίδιο σημείο, που τα προσφυγικά προβλήματα 
είχαν ακριβώς τον ίδιο χαρακτήρα, όταν και εφόσον υπήρχαν προβλήματα στους συνοικισμούς.  Σήμερα είναι 
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πολύ διαφορετικά τα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου.  Άρα λοιπόν, χρήζει μιας διαφοροποίησης, μιας 
αλλαγής η όλη νομοθεσία, για να δούμε πώς εξυπηρετούμε προς το καλύτερο τον προσφυγικό κόσμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Χαμπουλλάς.  Εάν έχετε κάτι να προσθέσετε διαφορετικό… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εντάξει. 

 Ναι, ο κ. Περδίκης.  Παρακαλώ, συνάδελφε, βεβαίως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμείς ως Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών πάντα είχαμε αμφιβολίες για το λόγο ύπαρξης αυτής της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων· χτίζω σε αυτά που είπε ο προηγούμενος συνάδελφος.  Βέβαια πρέπει να 
σημειώσω ότι η κυβέρνηση που εκπροσωπεί ο κύριος συνάδελφος είναι στο δεύτερο έτος της θητείας της και 
ακόμα δε μας έφερε κάτι εκσυγχρονιστικό, κάτι προοδευτικό, κάτι που να φέρνει αυτό το θεσμό στα σημερινά 
δεδομένα.  Εμάς η εισήγησή μας ήταν πάντα ότι θα πρέπει να χρησιμοποιηθούν οι υφιστάμενοι εκλελεγμένοι 
θεσμοί οι οποίοι υπάρχουν, να υπάρχει σύνθεση από τις ήδη εκλελεγμένες αρχές των προσφύγων.  ∆ε 
χρειάζεται να υπάρχει ένα όργανο το οποίο είναι διορισμένο -και μάλιστα με αναλογίες κομματικές- εν έτει 2015.  

 Όμως εμείς δε θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Θα τηρήσουμε τη γνωστή αποχή επί του 
συγκεκριμένου προϋπολογισμού, ως μία ένδειξη καλής θέλησης προς την κυβέρνηση, με την ελπίδα ότι του 
χρόνου θα φέρει κάτι το οποίο δε θα μας φέρει σε αυτή τη δύσκολη θέση, δηλαδή να ψηφίσουμε λεφτά για ένα 
όργανο το οποίο το ίδιο το συγκυβερνών κόμμα θεωρεί ότι είναι ουσιαστικά ξεπερασμένο και θα πρέπει ή να 
καταργηθεί ή να εκσυγχρονιστεί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Άμα δει κάποιος τη νομοθεσία περί ΠΕΠ, είναι το όργανο εκείνο που υποτίθεται ότι πρέπει να βρίσκεται 
στην πρωτοπορία του αγώνος υπέρ των δικαίων και των δικαιωμάτων του προσφυγικού κόσμου.  Και για όλα 
αυτά τα κακά που μας βρήκαν και με την οικονομική κρίση δεν είδαμε καμιά ΠΕΠ να διεκδικεί και να βάλλει τα 
προβλήματα του προσφυγικού κόσμου.  ∆ιότι ο προσφυγικός κόσμος είναι εκείνος ο κόσμος που το ’74 ήρθε 
με τις σαγιονάρες στις ελεύθερες περιοχές, είναι αυτός ο κόσμος που είναι δανεισμένος στις τράπεζες.  Και, 
όταν έγιναν όλα αυτά τα μνημόνια και τα παραμνημόνια, ήταν δικονομικώς απούσα η ΠΕΠ!   

 Η ΠΕΠ έχει μέσα διάταξη που λέει ότι ο στόχος της δημιουργίας της είναι η επιστροφή του προσφυγικού 
κόσμου, η απελευθέρωση και ούτω καθεξής.  Ε, πόρρω απέχει από το να εκπληρώνει αυτή τη στοχοθεσία που 
προνοεί ο ίδιος ο νόμος.  Παρά ταύτα, ο Κύπριος φορολογούμενος καταβάλλει ένα ποσό.  Μπορεί να μην είναι 
μεγάλο το ποσό -είναι της τάξεως του €0,5 εκατομ.- αλλά είναι ένα ποσό που καταβάλλεται και έχουμε 
λοξοδρομήσει από την ίδια τη θεσμοθετημένη στοχοθεσία της γνωστής ως ΠΕΠ.  Κατάντησε ένα όργανο το 
οποίο είναι διορισμένο, είναι κατευθυνόμενο και το αποτέλεσμα είναι μηδέν για τον προσφυγικό κόσμο.  Που 
υποτίθεται ότι είναι γι’ αυτόν που εργάζεται!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Έχετε να προσθέσετε κάτι, συνάδελφε; 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ: 

 Ναι, κυρία Προεδρίνα. 

 Η ΠΕΠ έχει μειωμένο προϋπολογισμό, επειδή έχει μειωθεί το προσωπικό της.  Τα τελευταία τέσσερα 
χρόνια, με βάση το τι παρουσιάστηκε στην επιτροπή Προσφύγων, όλος ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ αφορά 
διοικητικά έξοδα και μισθούς.  Οι πραγματικές δαπάνες που αφορούν τους σκοπούς της λειτουργίας και της 
σύστασης της ΠΕΠ είναι μηδέν, και για το ’11 και για το ’12 και για το ’13.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο έχουν 
υποχρέωση και η κυβέρνηση και η Βουλή και η επιτροπή Προσφύγων να εγκύψουν στο θέμα και να 
εκσυγχρονίσουν αυτή την επιτροπή, η οποία πιστεύω ότι έχει και ένα παγκόσμιο ρεκόρ:  έχει δεκαεπτά μέλη 
διοικητικού συμβουλίου και τέσσερις υπαλλήλους και δύο γραφεία.  Αυτό το €0,5 εκατομ. το οποίο κάθε χρόνο 
η Βουλή ψηφίζει -δεν ξέρω πόσα ήταν πριν- θα μπορούσε να χορηγείται για προσφυγικά προγράμματα που 
έχουν σχέση με τα στεγαστικά δάνεια, τα σχέδια υγείας, τα σχέδια εκπαίδευσης.  Και θα πρέπει να έχουμε όλοι 
την ειλικρίνεια μεταξύ μας να αναγνωρίσουμε την ανάγκη των αλλαγών που πρέπει να επιφέρουμε 
συνεργαζόμενοι στην επιτροπή Προσφύγων σε σχέση με αυτό τον οργανισμό. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν ορισμένα πράματα στη ζωή που δεν μπορεί να μετρούνται μόνο αν στέκουν οικονομολογικά 
και αν έχουν τους προϋπολογισμούς που πρέπει και αν έχουν ταμπέλες ή δεν έχουν.  Εγώ θέλω να ρωτήσω 
όσους θεωρούν ότι πρέπει να κλείσει η ΠΕΠ γιατί συντηρούμε τους κατεχόμενους δήμους.  Εάν αύριο πούμε 
ότι καταργήσαμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

 Μη βιάζεσαι, κύριε Χατζηγιάννη! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ∆εν είναι για εσάς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει. 

 Λοιπόν, εάν αύριο πούμε ότι καταργούμε την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων, ποιο μήνυμα 
στέλνουμε;  Ότι έγιναν ένα διοικητικό θέμα οι πρόσφυγες αποκλειστικά οικονομικό και δε συμφέρει να έχουμε 
οκτώ υπαλλήλους ας πούμε τζιαι να το χειρίζεται ένας υπάλληλος του δημοσίου!  Αυτό είναι μόνο;  Σε μία 
εποχή που κάποιοι απεργάζονται την εξαφάνισή μας, αν δεν το καταλάβουμε, και πολιτικά και οικονομικά ως 
λαού και ως κράτους, κάποια πράματα πρέπει να διατηρηθούν, για να στέλνουν ένα μήνυμα!  Τώρα, αν μπορεί 
να βελτιωθούν ή όχι, είναι άλλο ζήτημα.  Αλλά δε γίνεται ’πού την άλλη ο πρόσφυγας να μην έχει σε ποιο να 
αποταθεί! 

 Και το τελευταίο σημείο, κυρία Πρόεδρε.  ∆εν μπορεί να είμαστε αγνώμονες.  Έχει μία τεράστια ιστορία, 
ανεξαρτήτως προσώπων, μακροχρόνια, μοναδικής προσφοράς η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων.  Εν 
διαγράφονται όλα μονοκοντυλιά, επειδή μας ηύρεν η οικονομική κρίση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Νομίζω...  Να ολοκληρώσετε;  Να το κλείσουμε το θέμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆εν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά, εάν μιλήσει ο κ. Χατζηγιάννης, θεωρείται δευτερολογία και δεν μπορεί 
να μιλήσει άλλος.  Θέλετε να συζητήσουμε το θέμα ΠΕΠ εφ’ όλης της ύλης;  Είμαστε έτοιμοι να ξεκινήσουμε τη 
συζήτηση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω ότι... 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αποφύγαμε να τοποθετηθούμε για λόγους που ο καθένας μπορεί να αντιληφθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω ότι έχει λήξει. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αλλά, επειδή άρχισα να πείθομαι από επιχειρήματα να μην ψηφίσω τον προϋπολογισμό, αν θέλετε, να 
συνεχίσουμε.  Μπορεί κάλλιστα να αναπτύξουμε τις θέσεις μας για την ΠΕΠ και να ολοκληρώσουμε τη 
συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πιστεύω ότι έχει λήξει.  Ναι, έχει λήξει το θέμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε, επί θέματος αρχής ή... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρώτα τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω...  Εντάξει, τελευταία τοποθέτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι, η τελευταία τέλεια.  Εν θα δώσετε δευτερολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, δε θα δώσω δευτερολογία.  Νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα, συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, καλά, τυποποιήθηκε η Βουλή;  Εννά κάμνουμε συμφωνία να μεν μιλήσει άλλος ύστερα;  Πρώτη 
φορά το ακούω τούτο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ για σένα που... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, όι, εννά ζητήσω το λόγο ύστερα!  Τέλειωσε… 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, πρωτολόγησες; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Γιατί;  Απαγορεύεται η δευτερολογία;  Κύριε ελέησον! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Όι, εν απαγορεύεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εν απαγορεύεται. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μετά από τες...  Εγώ είχα πρόθεση να ψηφίσω τον προϋπολογισμό.  Μετά από τες παρεμβάσεις που 
άκουσα, δε θα τον ψηφίσω, αλλά όχι γιατί δε θέλω να υπάρχει η ΠΕΠ, όχι γιατί η ψήφος μου είναι αρνητική και 
επικριτική προς την κυβέρνηση αλλά προς τους ίδιους τους εαυτούς μας.  Αν όλα αυτά που ακροθιγώς 
ελέχθησαν από τους ίδιους τους συναδέλφους της επιτροπής Προσφύγων υπάρχουν, πρέπει να κάτσουν κάτω 
και να δούμε μία αναδιάταξη, ένα τρόπο σωστό λειτουργίας της ΠΕΠ μες στες νέες συνθήκες και μετά εγώ θα 
ψηφίσω τον προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Θα δευτερολογήσετε, κύριε συνάδελφε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ζητώ εκ δευτέρου το λόγο για το εξής... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μα, εν εσυμφωνήσαμεν να μεν μιλήσει ο συνάδελφος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, αλλά φαίνεται ότι ο συνάδελφος δεν το δέχεται! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Νιώθω πολλά έντονα και πρέπει να το πω, επειδή ασκείται μια κριτική για την επιτροπή Προσφύγων. 

 Εγώ συμφωνώ με όσα είπε ο συνάδελφος ο Νίκος ο Κατσουρίδης, τα οποία έν’ σωστά, και πράγματι 
υπήρξε μια μεγάλη προσφορά.  Τώρα που χάσαμε τη διαδρομή των πραγμάτων, ε, να μην τα φορτώσουμε και 
όλα της ΠΕΠ!  Όμως πρέπει να ληφθούν διορθωτικά μέτρα προς την κατεύθυνση της ΠΕΠ.  Και, αν θέλετε, 
τωρά που πήγε και ο Πρόεδρος στη Ρωσία, η διακήρυξη του αγώνος του ’55-’59 έν’ ένα πολλά καλό 
παράδειγμα, για να μαζέψουμε όλοι το νου μας και να στραφούμε επί της ορθής κατευθύνσεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συμφωνείς, κύριε Κατσουρίδη, φαντάζομαι! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Της άδοξης λήξης, εννοείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου με την άδειά σας, συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ποσού που δεν υπερβαίνει τις 
€434.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 9. 

 Τιμαριθμική αναπροσαρμογή και ετήσιες προσαυξήσεις.  Άρθρο 10. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Επιδόματα.  Άρθρο 13. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 14. 

 Μηχανοκίνητα οχήματα.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα της ημερήσιας διάταξης έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 2 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απλοποίηση των διαδικασιών λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ με στόχο την ταχύτερη εξυπηρέτηση των 
πολιτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ να διαβαστεί και ο σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με τις προτεινόμενες με το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τροποποιήσεις στο βασικό νόμο, ειδικά όσον 
αφορά την κατάρτιση του μητρώου ανεξάρτητων κριτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε έξι 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 25 Νοεμβρίου 2014, στις 2 και 9 ∆εκεμβρίου 2014 και στις 
20 και 27 Ιανουαρίου 2015. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), των δημόσιων 
πανεπιστημίων, των ιδιωτικών πανεπιστημίων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ), του Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΑΕΚ-ΚΕΒΕ) και 
του Συνδέσμου Αναγνωρισμένων Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΑΙΣΤΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών Νόμου, ώστε να απλοποιηθούν οι 
διαδικασίες λειτουργίας του ΚΥΣΑΤΣ με στόχο την ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών.   

 Ειδικότερα, προβλέπονται η συμμετοχή στη σύνθεση του ΚΥΣΑΤΣ και καθηγητών από τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια της Κύπρου, καθώς και η κατάρτιση Μητρώου Ανεξάρτητων Κριτών σε αντικατάσταση των 
υφιστάμενων Επιτροπών Κρίσεων.  Επισημαίνεται ότι, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, στη σύνθεση του 
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ΚΥΣΑΤΣ όσον αφορά τη συμμετοχή καθηγητών συμμετέχουν μόνο όσοι προέρχονται από δημόσιο 
πανεπιστήμιο της Κύπρου ή από πανεπιστήμια άλλων χωρών. 

 Όσον αφορά την κατάρτιση Μητρώου Ανεξάρτητων Κριτών, σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
σε αυτό θα περιλαμβάνονται καθηγητές, αναπληρωτές καθηγητές και επίκουροι καθηγητές προερχόμενοι τόσο 
από τα δημόσια όσο και από τα ιδιωτικά πανεπιστήμια της Κύπρου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 15 του περί 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων ομότιτλων κανονισμών, ώστε αυτοί να εναρμονιστούν με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις στο βασικό νόμο ειδικά όσον αφορά την κατάρτιση του Μητρώου Ανεξάρτητων 
Κριτών.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης για τα υπό αναφορά θέματα ο πρόεδρος του ΚΥΣΑΤΣ συμφώνησε με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις όσον αφορά την εισαγωγή του Μητρώου Ανεξάρτητων Κριτών, διαφώνησε όμως με 
τη δυνατότητα συμμετοχής στο ΚΥΣΑΤΣ και καθηγητών των ιδιωτικών πανεπιστημίων της Κύπρου.  Όπως 
σχετικά επισήμανε, η συμμετοχή των εν λόγω καθηγητών στο ΚΥΣΑΤΣ θα δημιουργήσει προβλήματα 
σύγκρουσης συμφερόντων, αφού οι περισσότεροι τίτλοι σπουδών που υποβάλλονται για αναγνώριση στο 
ΚΥΣΑΤΣ προέρχονται από τα ιδιωτικά πανεπιστήμια.   

 Από την πλευρά τους οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών πανεπιστημίων και των σχολών τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Η επιτροπή, υπό το φως των έντονων 
επιφυλάξεων που εκφράστηκαν από τα μέλη της ως προς τις προτεινόμενες ρυθμίσεις που αφορούν τη 
συμμετοχή καθηγητών ιδιωτικών πανεπιστημίων στο ΚΥΣΑΤΣ, έκρινε σκόπιμο να ζητήσει γραπτώς τις απόψεις 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας για το ειδικό αυτό ζήτημα. 

 Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, ανταποκρινόμενη στο αίτημα της επιτροπής, απέστειλε τις θέσεις 
της με επιστολή της, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, στην οποία μεταξύ άλλων επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

 Η συμμετοχή καθηγητών ιδιωτικών πανεπιστημίων στο ΚΥΣΑΤΣ προσκρούει στο πνεύμα το οποίο 
διέπει την υφιστάμενη νομοθεσία, αφού με βάση την ισχύουσα νομοθεσία ως μέτρο κρίσης λαμβάνεται ο 
αντίστοιχος τίτλος του Πανεπιστημίου Κύπρου ή των άλλων δημόσιων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων ανώτερης 
εκπαίδευσης της Κύπρου, ενώ, στην περίπτωση που δεν υπάρχει τέτοιος, ως μέτρο κρίσης λαμβάνεται ο 
αντίστοιχος τίτλος αναγνωρισμένων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων ανώτερης και ανώτατης εκπαίδευσης άλλων 
χωρών και ιδιαίτερα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται ότι το ΚΥΣΑΤΣ απολαύει της 
δέουσας ανεξαρτησίας κατά τη λήψη σχετικών αποφάσεων της αρμοδιότητάς του, χωρίς να υπεισέρχονται με 
οποιοδήποτε τρόπο στη λειτουργία του ρυθμίσεις που ενδέχεται να επηρεάσουν την απρόσκοπτη λήψη 
αποφάσεων.  

 Αντίθετα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δημιουργείται σύγκρουση συμφερόντων, αφού στην ουσία οι 
τίτλοι που υποβάλλονται για αναγνώριση στις πλείστες των περιπτώσεων προέρχονται από τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια που εκπροσωπούν ιδιωτικά συμφέροντα.   

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη τις θέσεις της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, έκρινε αναγκαίο να 
διαμορφώσει τα κείμενα των προτεινόμενων νομοθετημάτων, επιφέροντας σε αυτά τις αναγκαίες διορθώσεις, 
ώστε να διαγραφούν οι πρόνοιες που αφορούν τη συμμετοχή καθηγητών ιδιωτικών πανεπιστημίων στο 
ΚΥΣΑΤΣ και στο Μητρώο Ανεξάρτητων Κριτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και την έγκριση των κανονισμών όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα με τους υπ’ αριθμόν 3 κανονισμούς.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 μέχρι 9 θέματα αναβάλλονται. 

 Τώρα ερχόμαστε στις προτάσεις νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσες στην αρχή της συνεδρίασης.  
Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, υπάρχει ένα λάθος στην κατάθεση.  Στην κατάθεση που έχουν όλοι οι συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες μπροστά τους υπάρχει μια πρόταση νόμου που φαίνεται να έχει υπογραφτεί από όλα τα 
κόμματα.  Προφανώς είναι λάθος τζιαι πρέπει να διορθωθεί.  Είναι η τελευταία, η υπ’ αριθμόν 6, κύριε πρόεδρε 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Έτσι είναι, άμα βιάζεσαι, σκοντάφτεις!  Γίνονται τζιαι λάθη.  Έντζιεν για σένα που λέω, έν’ γενικά!  Είναι 
μια γενική παλιά παροιμία τούτη, ξέρεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να σημειωθεί στα πρακτικά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είναι η πρόταση νόμου που τροποποιεί τον περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
Νόμο.  Το είχαμε συζητήσει και στη Σύσκεψη των Αρχηγών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Είναι μετά που θα συζητηθεί όμως. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όντως εκ παραδρομής έχει μπει και το ΑΚΕΛ ως συνυπογράφον, ενώ είχαμε διαφωνήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Καταγράφεται, συνάδελφε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Και όχι μόνο! 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΛΑΣ:  

 Και ο κ. Κουτσού, κυρία Πρόεδρε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα φανεί στην ψήφιση, ρε παιδιά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι.  Να καταγραφεί στα πρακτικά εν πάση περιπτώσει.  

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Να καταγραφεί και η δική μας... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ακούσατε τη δήλωση του κ. Κουτσού;  ∆ιαφωνεί κι αυτή η πλευρά, λέει, και να 
καταγραφεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να καταγραφεί και η διαφωνία του κ. Κουτσού στα πρακτικά, παρακαλώ.  Και των υπολοίπων. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όχι μόνο χάριν της ιστορίας, είναι και έτσι ουσίας κανονικά και υπάρχει χρόνος, αφού τώρα 
κυκλοφόρησε αυτό, να αφαιρεθούν τα ονόματα, για να υπάρχει και αρχειοθετημένη η σωστή έκθεση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Βεβαίως! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆ε γίνεται απλά να γραφτεί στα πρακτικά ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, να διορθωθεί, εννοείται.  Εννοείται ότι θα διορθωθεί και θα κυκλοφορήσει. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και να κυκλοφορήσει εντός της αίθουσας.  Υπάρχει χρόνος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, η γραμματεία, αν μπορέσει, να το επιληφθεί άμεσα.  Ευχαριστώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.  Θέλετε να πάρετε το λόγο; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κυρία Πρόεδρε.  Απλά ήθελα να πω ότι έχει δίκαιο ο κ. Ευαγόρου.  Είχα ζητήσει να αφαιρεθούν 
κάποια κόμματα από την πρόταση νόμου, αλλά δεν προλάβαμε, επειδή είχε ήδη διαμοιραστεί η πρόταση 
νόμου, αλλά θα γίνει η αλλαγή στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Να μου επιτρέψετε να διαβάσω τις τρεις προτάσεις νόμου, που έχουν κοινή έκθεση, τουλάχιστον τους 
τίτλους.  Υπάρχει εισήγηση να προχωρήσουμε πρώτα με τις τρεις προτάσεις νόμου, που είναι «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015» και «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2015».  Και θα αφήσουμε 
στο τέλος την τοποθέτηση για το υπ’ αριθμόν 10 θέμα της ημερησίας διάταξης... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κανονικά πρέπει να μπει πρώτη, αφού αλλάζει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι.  Εν πάση περιπτώσει έτσι είναι.  Ναι, ναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για να φύγει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Και θα μείνει τελευταία η πρόταση νόμου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015».   

 Προχωρούμε με τις τρεις προαναφερθείσες προτάσεις νόμου. Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

Πρόδρομος Προδρόμου Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Μάριος Μαυρίδης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν, από κοινού, αυθημερόν τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος, οι 
οποίες κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγουσες.  

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιάννο 
Λαμάρη, Σταύρο Ευαγόρου και Πάμπο Παπαγεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, 
ώστε να ανασταλεί μέχρι την 1η Ιουλίου 2015 η εφαρμογή όλων των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων 
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ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιώργο 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και Νίκο Κουτσού, εκπροσωπούντα τη 
Συμμαχία Πολιτών, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω βασικού νόμου, ώστε η εφαρμογή των υπό 
αναφορά διατάξεων να ανασταλεί μέχρι την 1η  Ιουνίου 2015 για τις ακόλουθες περιπτώσεις: 

1. Ενυπόθηκο ακίνητο το οποίο αποτελεί την κύρια κατοικία ορισμένων προσώπων, περιλαμβανομένης 
κατοικίας που χρησιμοποιείται βάσει σύμβασης χρηματοδοτικής μίσθωσης μέχρι του ποσού των 
€350.000.  

2. Ακίνητο το οποίο συνιστά επαγγελματική στέγη η οποία αποτελεί ενυπόθηκο ακίνητο για σκοπούς 
εξασφάλισης πιστωτικής διευκόλυνσης μέχρι €350.000. 

3. Ενυπόθηκο ακίνητο το οποίο αποτελεί αντικείμενο πιστωτικής διευκόλυνσης κατά την έννοια του περί 
της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής 
Φύσεως Νόμου, το οποίο βρίσκεται υπό διαδικασία διαμεσολάβησης σύμφωνα με τις διατάξεις της εν 
λόγω νομοθεσίας. 

 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη 
εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω βασικού νόμου, 
ώστε να ανασταλεί η εφαρμογή των αναφερόμενων πιο πάνω διατάξεων μέχρι τις 3 Απριλίου 2015. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, η αναστολή της εφαρμογής των εν 
λόγω διατάξεων για ορισμένο χρονικό διάστημα κρίνεται αναγκαία, επειδή μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατό να 
θεσμοθετηθεί το εξαγγελθέν από την κυβέρνηση Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, το οποίο θα έπρεπε να 
εφαρμοζόταν ταυτόχρονα με τη νομοθεσία που ρυθμίζει τη νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, 
ώστε να παρέχεται το δίχτυ προστασίας, που κρίνεται αναγκαίο για ορισμένες περιπτώσεις δανειοληπτών. 

 Ειδικότερα, η κατάθεση των εν λόγω προτάσεων νόμου κρίθηκε σκόπιμη από τους εισηγητές τους λόγω 
της πολυπλοκότητας των νομοθετημάτων που βρίσκονται ήδη κατατεθειμένα ενώπιον της Βουλής και 
συνιστούν μέρος του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα, καθώς και των πολλών 
συναφών πτυχών οι οποίες χρήζουν εξέτασης, αλλά και των δυσκολιών που παρατηρούνται σε σχέση με την 
κατάθεση ενός πρόσθετου σχετικού με το εν λόγω πλαίσιο νομοσχεδίου, αναφορικά με το οποίο βρίσκεται σε 
εξέλιξη διαδικασία διαβούλευσης της εκτελεστικής εξουσίας με την τρόικα.  

 Συναφώς, επιδιώκεται όπως η νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων τυγχάνει εφαρμογής, 
μόνο εφόσον τεθεί σε ισχύ το νέο νομοθετικό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα, αφού όμως δοθεί ικανοποιητικό 
χρονικό περιθώριο για ενδελεχή εξέταση του όλου ζητήματος από τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, με 
απώτερο στόχο τη βέλτιστη ρύθμισή του. 

 Σημειώνεται ότι στις 29 Ιανουαρίου 2015 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2015, ο οποίος προβλέπει την αναστολή της 
εφαρμογής των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που διέπουν τη νέα διαδικασία 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι τις 2 Μαρτίου 2015.  Ο εν λόγω νόμος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας, κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και στις 19 
Φεβρουαρίου 2015 η Βουλή απέρριψε κατά πλειοψηφία την αναπομπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και η αναπληρώτρια πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρώτης ή της δεύτερης ή της τρίτης πρότασης νόμου σε 
νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε η πρόταση νόμου που θα ψηφισθεί να αναφέρεται ως «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5)  Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για τις προτάσεις νόμου;  

 Όχι. 
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 Προχωρούμε με την ψήφιση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, ο κ. Άγγελος Βότσης. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συνάδελφοι, ο κ. Βότσης! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αν μας επιτρέψετε, να κάμουμε μια προφορική τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα την αναφέρω τώρα.  Είναι επί της πρότασης νόμου του κ. Νικολαΐδη εκ μέρους της Ε∆ΕΚ.  Η δική 
μας εισήγηση είναι να αλλάξει η ημερομηνία, αντί 3 Απριλίου 2015 να είναι 19 Μαρτίου 2015.  Θέλετε να πω και 
το σκεπτικό; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, βεβαίως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πριν προχωρήσει στο σκεπτικό -δηλώνω ανίδεος πάνω στο θέμα, για να μεν παρεξηγηθώ- πρώτα 
πρέπει να αποφασίσετε αν θα δεχτείτε την προφορική τροπολογία τούτη τη στιγμή, διότι τελικά οι παραβιάσεις 
έγιναν καθεστώς για όλους, α, όχι μόνο για το...  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όπως πολύ καλά ξέρετε -βεβαίως ο κ. Κατσουρίδης δεν ήταν εκεί- είχε συμφωνηθεί η συγκεκριμένη 
τροπολογία από την πλειοψηφία στη σύσκεψη που προηγήθηκε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε μετρά, κύριε! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...της ολομέλειας και η ίδια... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν κατάλαβες. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, μπορείτε να καλέσετε τη Βουλή να λειτουργήσει ως κυρίαρχο όργανο και να 
αποφασίσει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Στην πλειοψηφία της. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να τελειώσει ο συνάδελφος. 

 Κύριε Βότση, ολοκληρώστε την πρότασή σας. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ωραία!  Το σκεπτικό... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, για το διαδικαστικό, να μου επιτρέψετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Για το διαδικαστικό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και είμαι σίγουρος ότι θα συμφωνήσει και ο κ. Κατσουρίδης με την πείρα που έχει και τη γνώση. 

 Είναι απόλυτα σωστή η παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη.  Ακόμα όμως και αν αγνοήσουμε τη συμφωνία 
που έγινε στη Σύσκεψη των Αρχηγών η ώρα 4.00 μ.μ. ότι θα γίνει αυτή η τροποποίηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ότι θα επιτραπεί αυτή η τροποποίηση προφορικά, ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...θα επιτραπεί, πρέπει να λάβουμε υπόψη, κύριε Κατσουρίδη, ότι είναι κατεπείγοντα τα νομοσχέδια, 
επομένως δεν ισχύει η άλλη διαδικασία που έχουμε συμφωνήσει.  Όταν φέρνεις ένα νομοσχέδιο και το 
κηρύσσεις κατεπείγον, πού να ξέρω εγώ από το πρωί να βάλω τροποποίηση; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ για την παρέμβαση. 

 Να ολοκληρώσετε, κύριε Βότση, την πρότασή σας. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Νομίζω ότι πήρε την απάντησή του ο ευπαίδευτος συνάδελφος και συνεχίζω με το σκεπτικό!   

 Η δική μας προσπάθεια -απλώς θα πω πολύ σύντομα, δε θα μπούμε ξανά στην ουσία του γνωστού 
θέματος- είναι το συντομότερο δυνατόν να ολοκληρωθεί αυτή η προσπάθεια της δημιουργίας του δικτύου 
αφερεγγυότητας, του δικτύου προστασίας, ούτως ώστε την ίδια ώρα που θα έχουμε το νόμο των εκποιήσεων 
εν ενεργεία να ισχύουν και τα δύο. 

 Λοιπόν, οι δύο επιτροπές προσπάθησαν τις προηγούμενες μέρες να ολοκληρωθεί τουλάχιστον η 
συζήτηση των τεσσάρων νόμων και του ενός κανονισμού που είναι ενώπιόν μας.  ∆υστυχώς, στην τελευταία 
συνεδρίαση οι υπηρεσίες του κράτους, ναι, δεν ήταν απόλυτα έτοιμες, ακόμη και για να ολοκληρώσουν τη δική 
τους θέση επί του τέταρτου νομοσχεδίου, που ήταν ο περί Πτωχεύσεως Νόμος, ούτως ώστε αναγκαστήκαμε, 
όση καλή διάθεση και να υπήρχε να ολοκληρωθεί η συζήτηση, να μην καταφέρουμε να ολοκληρώσουμε αυτή 
την προσπάθεια.   

 Θεωρούμε ότι εντός των επόμενων δεκαπέντε ημερών...  Και ακριβώς εισηγηθήκαμε δεκαπέντε μέρες 
αντί ένα μήνα, για να υπάρχει πίεση σε όλους τους παράγοντες αυτής της προσπάθειας, είτε είναι κράτος είτε 
είναι Βουλή είτε είναι οποιοσδήποτε θέλει να βοηθήσει, για να ολοκληρωθεί η προσπάθεια τουλάχιστον αυτών 
των νομοσχεδίων και με επιφύλαξη της αναμονής του πέμπτου νομοσχεδίου, όπου εκεί μπορεί να 
συνδυαστούν και προτάσεις που θα συζητήσουμε, προτάσεις που έχουν τεθεί από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό 
ή οποιονδήποτε άλλο, μιας διασύνδεσης, να βρούμε τη χρυσή τομή αυτή τη δύσκολη ώρα, να κάμουμε τζιαι τη 
δουλειά μας ως κόμματα και ως Βουλή, αλλά την ίδια ώρα να βοηθήσουμε και το κράτος να μην έχει 
οποιαδήποτε αχρείαστα προβλήματα.  Αυτή είναι η προσπάθειά μας, γι’ αυτό ζητούμε σε δεκαπέντε μέρες να 
ολοκληρωθεί αυτή η προσπάθεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αντιληπτό.  

 Ναι. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ:   

 Ένα σχόλιο επ’ αυτού που έχει αναφέρει μόλις τώρα ο αγαπητός συνάδελφος.  Παρ’ όλο που επί της 
ουσίας κατά τη διάρκεια ή μετά την ψηφοφορία θα αιτιολογηθεί η θέση μας, να πω το εξής:  Ασκούμε ως σώμα 
πίεση πάνω στους εαυτούς μας εδώ και τρεισήμισι μήνες, αναβάλλοντας κάθε μήνα...  ∆ε θέλω, δεν είναι θέμα 
να πω ποιος δικαιώθηκε ή ποιος δικαιώνεται.  Όταν ζητούσαμε και ζητήσαμε την αναστολή μέχρι το τέλος 
Ιουνίου, δεν ήταν τυχαία.  Ήταν γιατί αποδείχθηκε από την ίδια τη ζωή ότι συζητούμε πολύπλοκα νομοσχέδια, 
ένα πλαίσιο.  Το πέμπτο νομοσχέδιο δεν έχει ακόμα κατατεθεί, που είναι και το σημαντικότερο, και δεν είμαι 
σίγουρος αν η επίσπευση και η αλλαγή αυτή η οποία προτείνεται από τον αγαπητό συνάδελφο τον κ. Βότση 
στο τέλος της ημέρας θα λειτουργήσει και η Βουλή θα είναι έτοιμη, αν και εφόσον θα είναι έτοιμη η κυβέρνηση 
να καταθέσει, και να μπορέσουμε να έχουμε και ικανοποιητικό χρόνο να το συζητήσουμε.  Μακάρι, λέω εγώ, 
αλλά δεν το βλέπω, χλωμό το βλέπω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Αβέρωφ.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προηγείται ο κ. Αβέρωφ.  Εννά πάω πάνω.  Θα πω την ιστορία από την αρχή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι για να δείτε ότι πρέπει να τηρείται η διαδικασία και η τάξη.  Στο ερώτημα που θέσατε, αν έχει 
ομιλητές επί θέματος αρχής, κανένα χέρι δεν εσηκώστηκεν... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σήκωσα το χέρι μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ζήτησε ο κ. Βότσης να κάνει διευκρίνιση και τελικά εξελίχθηκε σε συζήτηση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Κατσουρίδη, που θα σας διορθώσω, λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά είχα σηκώσει το χέρι 
μου πρώτος.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Περδίκη, δε σας αμφισβητώ.  Είναι μονίμως σηκωμένο το χέρι σας! 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προτιμώ να έχω κάτι να πω σε αυτή τη Βουλή, παρά να είμαι βουβός.  Στα τόσα χρόνια που είμαι στη 
Βουλή απέδειξα ότι δεν είμαι βουβός βουλευτής, όπως δεν είναι βουβό ούτε το Κίνημα των Οικολόγων!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φαντάζομαι εν υπονοείς ότι είμαι ο βουβός του ΑΚΕΛ! 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι, το θέμα είναι πάρα πολύ σοβαρό, μακάρι να είχαμε διάθεση να κάνουμε 
αστεϊσμούς.   

 Από την πρώτη στιγμή που αναγκάστηκε η πλειοψηφία αυτής της Βουλής να ψηφίσει το μνημόνιο, 
σημειώθηκε από πολλούς, κόμματα, οργανώσεις, πολίτες, ενδιαφερόμενους, ότι ένα από τα κύρια προβλήματα 
που θα προκύψει είναι η διαχείριση των λεγόμενων “κόκκινων δανείων”, των μη εξυπηρετούμενων δανείων, και 
η ανθρωπιστική κρίση που θα προκληθεί, εάν εφαρμοστούν πρακτικές που ήδη εφαρμόζονταν τότε, το 2013 
δηλαδή, σε άλλες χώρες.   

 Με επιστολή μας στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ζητήσαμε να δοθεί λύση από το 2013.  Και στην 
απάντησή του σε σύσκεψη των αρχηγών, αλλά και δημόσια ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είπε ότι θα 
φροντίσουμε έγκαιρα γι’ αυτό το πρόβλημα, από τον Ιούνιο του 2013, και είχε μάλιστα δημόσια διακηρύξει ότι 
θα φέρει στην Κύπρο προγράμματα...  Θυμάστε τι έλεγε;  Ενοίκιο αντί έξωσης, αφερεγγυότητες, δίκτυα και 
παραδίκτυα και παραγάδια...  Περνούν οι μήνες.  Έρχεται το θέμα των εκποιήσεων και τους είπαμε από το 
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καλοκαίρι του 2014 ότι πρέπει η νομοθεσία για τις εκποιήσεις να έρθει μαζί με ένα πλαίσιο αφερεγγυότητας.  
Όλο το καλοκαίρι εκάμναν τα μπάνια της Κεντρικής Τράπεζας, τα μπάνια των υπαλλήλων του Υπουργείου 
Οικονομικών, για να έρθουν το Σεπτέμβρη, σας παρακαλώ, κυρίες και κύριοι, για να θυμηθείτε, διότι ξεχνάτε 
τα, μου φαίνεται, με την απειλή των stress tests των τραπεζών, σάμπως και δεν έχει κάποια σπίτια που θα 
περάσουν ένα stress test και κάποιες εταιρείες που θα περάσουν stress test.  Θεοποιήσαμε τα stress tests των 
τραπεζών και υπό την απειλή των stress tests των τραπεζών και της επόμενης δόσης αναγκαστήκαμε -και 
μιλώ εκ μέρους όλων- να περάσουμε μία νομοθεσία για τις εκποιήσεις, που οι περισσότεροι από εμάς, είτε την 
ψήφισαν είτε όχι, ξέραμε ότι ήταν σαν να βάλλαμε χιλιάδες ανθρώπους μέσα σε ένα αεροπλάνο, να τους 
βγάζαμε στα δέκα χιλιάδες πόδκια, να τους εσύρναμεν ’πού τζιει πάνω τζιει, νά ’ρτουν κάτω, και τους λέγαμε:  
«Μεν ανησυχείτε, ώσπου νά ’ρτετε, θα φτιάξουμε δίκτυ αφερεγγυότητας ’πού κάτω».  Και είμαστε σε τούτη την 
προσπάθεια τώρα, να μεν εφαρμοστεί αυτή η νομοθεσία, γιατί, αν εφαρμοστεί, θα οδηγήσει σε καταστροφή 
χιλιάδες οικογένειες και επιχειρήσεις, γιατί θέλουμε να φτιάξουμε δίκτυ αφερεγγυότητας.   

 Έρχεται το δίκτυ αφερεγγυότητας και πλέον δεν μπορούμε να λέμε ότι δεν ξέρουμε τι είναι.  Και 
προκαλώ τους συναδέλφους που το έχουν διαβάσει, που το έχουν μελετήσει.  Είναι αυτό ικανοποιητικό, για να 
είναι σε είκοσι πέντε μέρες έτοιμο, σε δεκαπέντε μέρες έτοιμο ή εννά κάμνουμεν πάλε μιλλοσφοντζίσματα τζιαι 
μισοδότζιν δουλειές τζιαι κουβέντες, που εννά βουρούμεν την τελευταία στιγμή να τες διορθώνουμε ή να 
πηαίννουμεν την άλλη εβδομάδα να τες διορθώνουμε;  Πότε εφαρμόστηκαν, αγαπητοί συνάδελφοι...  Εγώ 
ήμουν από τους πρώτους, ήμουν ο εισηγητής, η πρώτη αναβολή ήταν δική μου εισήγηση.  Πρώτος είπα να 
κάνουμε ενός μήνα αναβολή.  Ήταν πριν να δω είντα μ’ που ήταν τούτα τα νομοσχέδια της αφερεγγυότητας.  
Ήμουν ο πρώτος που εισηγήθηκα ενός μήνα αναβολή, αλλά στη συνέχεια αυτές οι μηνιάτικες αναβολές 
αποδείχτηκαν φάρσα, διότι ουδέποτε εσταματήσαν τη μη εφαρμογή.  Κανονική φάρσα!  Ο νόμος έν’ τζιειαμαί, 
δεν εφαρμόζεται, σύρνουν μας το φταίξιμο, ότι εμείς φταίμε, ενώ έν’ άλλοι που φταίνε για το ότι δεν 
εφαρμόζεται ο νόμος... 

Γ. ΛΟΥΚΑÏ∆ΗΣ: 

 Εφαρμόζεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για εκείνους που πρέπει, αγαπητέ συνάδελφε, δεν εφαρμόζεται και μας λεν και δημόσια μάλιστα «εσείς 
φταίτε που δεν εφαρμόζεται, γιατί εβάλατε αναβολή», μια αναβολή η οποία ουδέποτε ίσχυσε.  Ουδέποτε ίσχυσε 
τούτη η αναβολή. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Για τους μεγάλους μπορούν και τώρα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ειρήσθω εν παρόδω, μπορούν να κυνηγήσουν τους μεγάλους με άλλους τρόπους, αλλά ας πούμε χάριν 
συζήτησης ότι το εργαλείο που χρειάζονται έν’ τούτος ο μαυρογέρημος ο νόμος των εκποιήσεων.  Έτσι;  Και 
πέστε, αγαπητοί συνάδελφοι του Συναγερμού, ότι εψηφίσαμέν τον με κάθε αναστολή.  Πού έν’ τούτος ο 
κανονισμός που χρειάζονται, για να εφαρμόσουν το νόμο των εκποιήσεων;  Ποιος τον είδε;  Πότε τον κατέθεσε 
η κυβέρνηση;  Πότε εννά τον φέρει;   

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Μα, εν τον εφέραν ακόμα; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εν τον έφερε ακόμα, συνάδελφε.  Αυτός ο περίφημος κανονισμός, παρ’ όλο που χρησιμοποιείται ως 
επιχείρημα από την κυβέρνηση ότι δεν εφαρμόζεται ο νόμος των εκποιήσεων, λείπει, ακόμα δεν κατατέθηκε.  
Και σήμερα δηλαδή να ψηφίσουμε ότι δε θα κάνουμε άλλη αναστολή και ξεκινά από αύριο ο νόμος των 
εκποιήσεων και εφαρμόζεται, δε θα εφαρμόζεται, γιατί λείπει ο κανονισμός, που δεν τον έφερε η κυβέρνηση.  
Μιλούμε δηλαδή για πράγματα εξωφρενικά!  Ή περιπαιζόμαστε ή περιπαίζουμε τον κόσμο ή προσπαθούμε να 
περιπαίξουμε τον κόσμο. 

 Γι’ αυτό εγώ θεωρώ ότι η πιο σοβαρή λύση θα ήταν, αν συμφωνούσαμε και αν πείθαμε και την τρόικα, 
να ψηφίσουμε την πρόταση για αναστολή, κανονική αναστολή, να δούμε τα πράγματα σοβαρά τους μήνες που 
χρειάζεται.  Είναι η πρόταση του ΑΚΕΛ.  Τι συμβαίνει όμως;  Έχουμε την τρόικα, έχουμε και τους τραπεζίτες να 
προφασίζονται ότι δεν μπορούν να εφαρμόσουν τη νομοθεσία χωρίς την άρση του παγώματος των 
εκποιήσεων, γι’ αυτό έρχεται η δική μου μεσολαβητική πρόταση που λέει ότι προστατεύουμε αυτούς που 
θέλουμε να προστατεύσουμε, τους μικρούς, τα σπίτια, τις μικρές επιχειρήσεις, και αφήνουμε την κ. κυβέρνηση 
και τους κ. τραπεζίτες, που λαλούν ότι θέλουν να κυνηγήσουν τους μεγαλοοφειλέτες, να τους κυνηγήσουν.  Να 
δούμε αν θα τους κυνηγήσουν από εβδομάδας!  Ρίχνουμε δηλαδή την ευθύνη πάνω τους. 
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 Σας παρακαλώ πολύ ψηφίστε την τροπολογία των Οικολόγων, για να φανεί καθαρά ποιοι ευθύνονται για 
το αδιέξοδο που υπάρχει αυτή την ώρα.  Και μεν μπείτε σε τούτη τη διαδικασία των αναβολών, οι οποίες έχουν 
ήδη εξευτελίσει το θεσμό -όσο έμεινε να εξευτελιστεί βεβαίως- και δεν είναι και παραγωγικές, δεν προσφέρουν 
τίποτε αυτές οι αναβολές, οι μηνιάτικες αναβολές, οι δεκαπενθήμερες αναβολές.  ∆εν έχουν τίποτε να 
προσφέρουν παραπάνω, παρά να μας ξευτιλίσουν παραπάνω, αγαπητοί φίλοι και φίλες.  ∆ώστε περιθώριο 
πραγματικής συζήτησης και μελέτης αυτών των πολύ σοβαρών νομοσχεδίων, τα οποία έχουν σοβαρά 
προβλήματα, ακόμα και αυτά που έχουμε μπροστά μας.  ∆ε θα μπορούμε ούτε στις 15 ούτε στις 25 του Μάρτη 
να τα ψηφίσουμε.  ∆αμαί διαφωνούν μεταξύ τους οι υπηρεσίες του κράτους.  ∆ε μας εφέραν νομοσχέδια να 
ψηφίσουμε που να έχουν μούττην ή κώλο ή μέση!  Είναι έκκληση αγωνίας, έκκληση προς τη λογική, σας 
παρακαλώ πολύ.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο τόπος χρειάζεται ηρεμία, κυρία Πρόεδρε.  Θέματα πολυσυζητημένα για τα οποία όλοι συμφωνούμε 
πως πρέπει να θέσουμε ένα σύγχρονο πλαίσιο, να προβούμε σε εκσυγχρονισμό ενός υφιστάμενου πλαισίου, 
που ισχύει εδώ και δεκαετίες, για να έχουν ένα εργαλείο οι τράπεζες για τους κακούς δανειολήπτες τους 
μεγάλους, αφού μέσα από το δίκτυο αφερεγγυότητας θα καλυφθούν οι δανειολήπτες με μικρή έκθεση, αλλά και 
η πρώτη κατοικία για ένα συγκεκριμένο ποσό.  Να υπάρχουν τα απαραίτητα εργαλεία, για να μπορούν να 
πάρουν πίσω τα λεφτά των καταθετών.  Αυτό είναι το όλο πλαίσιο που συζητούμε, ταλαιπωρούμαστε 
αναμεταξύ μας, δημιουργούμε αχρείαστες εντάσεις, όταν όλοι συμφωνούμε.  Όντως, έχει δίκαιο η 
αντιπολίτευση ότι το καλύτερο θα ήταν εκποιήσεις και πολυνομοσχέδια για την αφερεγγυότητα να ερχόντουσαν 
μαζί.  Το να το επαναλαμβάνουμε δε βοηθά. 

 Χαιρετίζω τη θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όπως έχει εκφραστεί στην επιχειρηματολογία για την 
τροπολογία επί της προτάσεως νόμου του σοσιαλιστικού κόμματος Ε∆ΕΚ.  Να μας δοθεί η ευκαιρία μέσα στις 
επόμενες δεκαπέντε μέρες, αφού διορθωθούν κάποια πράγματα στα τέσσερα νομοσχέδια για την 
αφερεγγυότητα και ψηφιστούν μέχρι τις 19 του Μάρτη από την ολομέλεια, ταυτόχρονα να τεθεί και σε ισχύ ο 
νόμος για τις εκποιήσεις, εν γνώσει όλων μας ότι, και να τεθεί σε ισχύ, δεν μπορεί να εφαρμοστεί, γιατί θα 
πρέπει να κατατεθούν στη Βουλή και οι κανονισμοί που διέπουν αυτό το νομοσχέδιο.  Λέχθηκε και κάτι 
επιπρόσθετο, πως αναμένουμε -και θέλω να προσθέσω στη θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τη δική μας 
φωνή- ευχόμαστε, αλλά και καλούμε την κυβέρνηση να καταθέσει, αφού έχει ολοκληρωθεί ο διάλογος με τους 
θεσμούς, το πέμπτο νομοσχέδιο για την αφερεγγυότητα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ για τους θεσμούς το σχόλιο, δεν είναι επί της ουσίας, έν’ για τους θεσμούς.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με όλη τη σοβαρότητα το έχω πει.   

 Όλοι συμφωνούμε ότι έχουμε να κάνουμε με τους θεσμούς.  Και λέω πως καλούμε την κυβέρνηση και 
ευχόμαστε να κατατεθεί τις επόμενες μέρες το πέμπτο νομοσχέδιο, που αφορά την αφερεγγυότητα, γι’ αυτό και 
η πρόταση νόμου η δική μας για την αναστολή μέχρι το τέλος Μαρτίου της εφαρμογής του άρθρου που 
αναφέρεται στην πρώτη κατοικία για δάνεια είτε οικιστικά είτε επιχειρηματικά που έχουν ως υποθήκη την 
πρώτη κατοικία.  Εμείς καλούμε το προεδρείο η δική μας πρόταση νόμου, έχω πει, όπως μη τεθεί σε 
ψηφοφορία σήμερα, να αναβληθεί για τις 19 του Μάρτη, γιατί ενδεχομένως, το πιο πιθανόν είναι να μην 
μπορέσουμε ως τις 19 του Μάρτη να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση για το πέμπτο νομοσχέδιο, για να 
συνδυαστεί μαζί με την ψήφιση του πέμπτου και η τυχόν αναστολή μέχρι το τέλος του Μάρτη, αυτό που έχω 
αναφέρει, για τα δάνεια με ενυπόθηκη την πρώτη κατοικία.   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης εξακολουθεί να...  Και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑÏ∆ΗΣ: 

 Αν αυτή η κυβέρνηση, κυρία Πρόεδρε, φαινόταν συνεπής με τις διακηρύξεις της και τις δεσμεύσεις της 
και έφερνε έγκαιρα, από τον περασμένο Νιόβρη, το ολοκληρωμένο πλαίσιο αφερεγγυότητας, δε θα μπαίναμε 
σε αυτή την πολύμηνη ταλαιπωρία της Βουλής, για να προχωρούμε σε αναστολές επί αναστολών.  Η θέση της 
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Ε∆ΕΚ ήταν ξεκάθαρη από την αρχή και ήταν μια θέση αρχής.  ∆εν μπορεί να περάσει ένα νομοθέτημα το 
οποίο είναι ημιτελές, το οποίο είναι ετεροβαρές.  Ο βασικός νόμος για τις εκποιήσεις ήταν ένας νόμος 
ετεροβαρής και χωρίς το πλαίσιο αφερεγγυότητας δεν μπορούσε να αφεθεί να ισχύει. 

 Μετά την αδυναμία της κυβέρνησης να το συμπληρώσει αυτό το βασικό νομοθέτημα με ένα 
ολοκληρωμένο πλαίσιο αφερεγγυότητας, η Ε∆ΕΚ εισηγήθηκε την αναστολή της ισχύος της βασικής νομοθεσίας 
για ένα μήνα.  Είπαμε τότε για ένα μήνα, όχι γιατί θεωρούσαμε ή μπορούσαμε να προβλέψουμε ή προβλέπαμε 
ότι στο μήνα θα είχε ολοκληρωθεί η διαδικασία -μπορεί στο τέλος να αποδειχτεί ότι οι φίλοι του ΑΚΕΛ είναι στις 
προβλέψεις τους πιο σωστοί- όμως εμείς προτείναμε παράταση για ένα μήνα, όχι στη βάση του τι 
προβλέπαμε, αλλά στη βάση του τι θεωρούσαμε εφικτό, στο βαθμό που υπήρχε και η πολιτική βούληση, αν 
θέλετε, να προχωρήσει η κυβέρνηση σε μια διαπραγμάτευση, ούτως ώστε να κλείσει αυτό το θέμα.  Η Ελλάδα 
έκλεισε ολόκληρο περίπου πρόγραμμα μέσα σε δύο εβδομάδες.  Εμείς θέλουμε έξι μήνες και ακόμα 
συνεχίζουμε, για να κλείσουμε ένα νομοσχέδιο. 

 Εν πάση περιπτώσει, αυτή τη στιγμή είναι πολύ αργά να προχωρήσουμε στις οποιεσδήποτε επιμέρους 
αναστολές προνοιών της βασικής νομοθεσίας.  Εμείς θα επιμένουμε στην αναστολή για ένα μήνα της βασικής 
νομοθεσίας με την πεποίθηση ότι, αν η κυβέρνηση επιθυμεί και τρέξει τις διαδικασίες, όπως πρέπει να τις 
τρέξει, μπορεί σε ένα μήνα να ολοκληρωθεί η διαδικασία για τα πέντε νομοσχέδια, ούτως ώστε να έχουμε ένα 
πλαίσιο αφερεγγυότητας ολοκληρωμένο, που μαζί με τη βασική νομοθεσία να αποτελούν ένα ισορροπημένο 
νομοθέτημα, που και την οικονομία και τα τραπεζικά ιδρύματα να εξυπηρετεί, αλλά κυρίως να προστατεύει τους 
πολίτες αυτής της χώρας και τους ευάλωτους δανειολήπτες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι δεν είναι η ώρα να ζητήσουμε ευθύνες ή να πούμε ποιοι ευθύνονται, γιατί για μένα έτσι κι 
αλλιώς είναι πολύ καθαρό ποιοι ευθύνονται γι’ αυτά που έπρεπε να γίνουν και όλοι καταλαβαίνουμε τι έπρεπε 
να γίνει.  Η λογική λέει ότι όλα τα νομοσχέδια έπρεπε να ψηφιστούν μαζί, την ίδια ώρα, και ότι το πλαίσιο 
αφερεγγυότητας -και έχω την εντύπωση ότι όλοι τουλάχιστον το λέμε- πρέπει να έχει τη μορφή του δικτύου 
προστασίας.  ∆εν καταλαβαίνω επίσης γιατί δεν ήρθαν ακόμα οι κανονισμοί.  Θα στηρίξω την τροποποιητική 
πρόταση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όχι γιατί υπάρχουν επιχειρήματα υπέρ της, διότι τα επιχειρήματα υπέρ 
μιας πιο μεγάλης αναβολής είναι πιο σωστά, αλλά επειδή προέρχονται από τον πρόεδρο της επιτροπής 
Οικονομικών και εκλαμβάνω ότι είναι και δέσμευση του ιδίου και κατ’ επέκταση της επιτροπής ότι μέχρι τις 19 
Μαρτίου θα κλείσει το θέμα.   

 Θεωρώ δε -και είναι πολιτική μου τοποθέτηση- ότι μέχρι τις 19 Μαρτίου θα κλείσει το θέμα του πλαισίου 
αφερεγγυότητος και ποιοτικά σωστά, όχι μόνο χρονικά σωστά.  Η δική μου υποχώρηση, το να πάω λίγο 
κόντρα στη λογική και στα σωστά επιχειρήματα και να ψηφίσω μόνο δεκαπέντε μέρες αναβολή, αυτή η ανοχή, 
ελπίζω να μην παρεξηγηθεί και να θεωρηθεί ότι είναι και τάση αποδοχής ενός οποιουδήποτε πλαισίου 
αφερεγγυότητος.  Και λέω ξεκάθαρα δύο πράγματα:  Εάν το πλαίσιο αφερεγγυότητος δεν είναι σωστό δίχτυ 
προστασίας, θα το καταψηφίσω και εκείνη την ημέρα θα εισηγηθώ αναβολή επ’ αόριστον του νόμου περί 
εκποιήσεων.  Άρα, έχουμε δεκαπέντε μέρες να κάνουμε τη σωστή δουλειά με βάση τη λογική και τις δημόσιες 
δεσμεύσεις πολιτικών προθέσεων όλων μας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

 Έχετε να προσθέσετε, κύριε Λουκαΐδη;  Είχατε ζητήσει το λόγο πριν, γι’ αυτό το λέω.   

 Μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρόκειται για πολυσυζητημένο θέμα το οποίο έχουμε για μια ακόμη φορά ενώπιόν μας, ένα θέμα πολύ 
σοβαρό, εξόχως σοβαρό, το οποίο αναμένεται να επηρεάσει δραστικά τις ζωές δεκάδων χιλιάδων, αν όχι 
εκατοντάδων χιλιάδων συμπολιτών μας, ανάλογα με τις εξελίξεις, αν συνυπολογίσουμε μαζί με τους οφειλέτες 
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ή τους μικροοφειλέτες -που μας ενδιαφέρουν εμάς ως ΑΚΕΛ και πιστεύω ότι λογικά πρέπει να ενδιαφέρουν 
όλους πρωτίστως- και τους εγγυητές.  Είναι δηλαδή ένα πάρα πάρα πολύ σοβαρό πρόβλημα.   

 Θα ήθελα όμως να πω ότι πίσω από αυτό το πρόβλημα κρύβεται άλλο ένα τεράστιο πρόβλημα, από το 
οποίο εκπορεύεται το συγκεκριμένο ζήτημα και πρόβλημα που συζητούμε, το οποίο δεν πρέπει ποτέ να το 
ξεχνούμε.  Ποιο είναι αυτό το σοβαρότατο πρόβλημα;  Τα €28 δις των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Το τι 
προκάλεσε αυτό το πρόβλημα δεν πρέπει να το ξεχνούμε.  Στη χώρα μας, που είναι πρωταθλητής με διαφορά 
στα μη εξυπηρετούμενα δάνεια σήμερα, μέχρι και το Μάρτη του 2013, που επιβλήθηκε η “θεραπεία” του 
κουρέματος, τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, με βάση τα στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας, ήταν μόλις €11,7 δις.  
Έχουν σχεδόν τριπλασιαστεί δηλαδή.  Μέσα από τη “θεραπεία” που μας επιβλήθηκε από τους δανειστές μας 
και την οποία βεβαίως αποδεχτήκαμε -και δεν πρόκειται να συζητήσουμε πώς και γιατί την αποδεχτήκαμε 
σήμερα- σήμερα επιχειρείται να δοθεί λύση στο πρόβλημα που μας δημιούργησαν οι δανειστές μας και το 
οποίο αποδεχτήκαμε.   

 Υπάρχουν δύο επιλογές, για να θεραπεύσουμε το πρόβλημα που μας δημιούργησαν.  Η μια επιλογή 
είναι να ακολουθήσουμε την πεπατημένη των τελευταίων δύο χρόνων, να κοινωνικοποιήσουμε τις ζημιές, να 
σώσουμε ξανά τις τράπεζες φορτώνοντας τα βάρη στους μικροοφειλέτες και στους εγγυητές τους, εκποιώντας 
τον ιδιωτικό πλούτο της χώρας μαζί με το δημόσιο, που κινείται σε παράλληλη διαδικασία.  Εννοείται να τον 
εκποιήσουμε και πάλι είτε πρόκειται για τεμάχια κρατικής γης είτε πρόκειται για κερδοφόρους ημικρατικούς 
οργανισμούς και ούτω καθεξής.  Η άλλη επιλογή είναι η επιλογή της ανάπτυξης, όχι της ασθενικής ανάπτυξης 
του 0,1% ή του 0,2%, που δε θα φέρει καμιά ουσιαστική αλλαγή στα οικονομικά δεδομένα της χώρας, που δε 
θα αντιμετωπίσει το πρόβλημα της ανεργίας, που δε θα επαναφέρει μισθούς, αλλά ουσιαστικής ανάπτυξης, 
που θα επιτρέψει σε όλους εκείνους τους συμπολίτες μας που εξαιτίας της τραπεζικής κρίσης βρέθηκαν σε 
αδυναμία αποπληρωμής των οφειλών τους να ανακτήσουν τη δυνατότητά τους να αποπληρώνουν τις οφειλές 
τους ως έπρατταν προηγουμένως, στη μεγάλη τους πλειοψηφία τουλάχιστον, γιατί ήδη έχω αναφέρει τους 
αριθμούς.  Η επιλογή που επιχειρείται να μας επιβληθεί από τους δανειστές μας είναι προφανώς η πρώτη, η 
συνέχιση της κοινωνικοποίησης των ζημιών, της μεταφοράς των ζημιών στους ώμους αυτών που δεν 
ευθύνονται για την κατάσταση. 

 Έχουν αναφερθεί τα γεγονότα όπως εξελίχθηκαν από τότε μέχρι σήμερα, αλλά φαίνεται ότι ο καθένας 
αντιλαμβάνεται εκείνα που θέλει να αντιληφθεί, λέει αυτά που λέει και δεν ακούει τον άλλο ή δε θέλει να 
παραδεχτεί την αλήθεια ή επιχειρεί να ξεγελάσει τους πολίτες.  Είμαστε εδώ που είμαστε, όχι γιατί το Νιόβρη, 
αγαπητέ συνάδελφε κύριε Νικολαΐδη, αλλά γιατί από τον Ιούνιο έπρεπε να μας φέρουν τα νομοσχέδια για την 
αφερεγγυότητα μαζί με το νόμο για τις εκποιήσεις.  Από τον Ιούνιο!  Πρέπει να θυμίσουμε ότι αυτή η Βουλή, 
συνάδελφε Γιώργο Περδίκη, εψήφισε ένα ισχυρό δίχτυ προστασίας για τους μικροοφειλέτες τον περασμένο 
Νιόβρη, ο οποίος αναφέρθηκε.  Η κυβέρνηση ξανά μας υποσχέθηκε ότι θα έφερνε ως το τέλος του χρόνου τα 
νομοσχέδια για την αφερεγγυότητα.  Ήρθε ο Μάρτης και δυστυχώς το πιο σοβαρό, το πιο σημαντικό 
νομοσχέδιο που αφορά τα φυσικά πρόσωπα δεν είναι καν ενώπιόν μας.  Και πρέπει να τερματιστεί -να το πω, 
γιατί δεν μπορεί να λεχθεί αλλιώς- η προσπάθεια να ξεγελιέται ο κόσμος, να κοροϊδεύουν κάποιοι τον κόσμο -
επιτρέψετέ μου να πω- λέγοντας ότι δεν είναι σε εφαρμογή ο νόμος.  Βγήκε και στο Τρίτο Πρόγραμμα του ΡΙΚ 
ο Γενικός Εισαγγελέας και είπε ότι είναι σε εφαρμογή οι πρόνοιες του νόμου, όλες οι πρόνοιες του νόμου, όπως 
μας λέει και στην επιστολή του άλλωστε ο άνθρωπος, με εξαίρεση το τελικό στάδιο των δημοπρατήσεων.   

 Γιατί, συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θα ψηφίσετε αναστολή ισχύος του νόμου ή για την 
κύρια κατοικία είτε συνολικά, αφού δεν ισχύει ο νόμος;  Για να κάμετε μια τρύπα μέσα στο νερό, να επιφέρετε 
μηδενικό αποτέλεσμα;  Αφού δεν εφαρμόζεται ο νόμος, τι χρειάζεται να ανασταλεί η ισχύς του;  Και εσείς 
δηλαδή δεν καταλαβαίνετε τι κάμνετε;  Πραγματικά είναι πρόκληση.  Ένα τόσο μεγάλο ψέμα να μπορεί να 
επαναλαμβάνεται εδώ και δύο-τρεις μήνες!  Ο νόμος είναι σε ισχύ.  Είναι στη διακριτική ευχέρεια των τραπεζών 
να χρησιμοποιήσουν τη λαιμητόμο που έχουν στα χέρια τους σε βάρος των οφειλετών.  Είναι στη διακριτική 
τους ευχέρεια, να μην τα επαναλάβω. 

 Έρχομαι στο διά ταύτα, στο τι αναμένεται να ψηφίσουμε σήμερα.  Και εδώ πρέπει να πούμε τις αλήθειες.  
Ο νόμος ήταν και παραμένει σε πλήρη ισχύ, συνάδελφοι, με εξαίρεση το τελικό στάδιο των δημοπρατήσεων, 
παρά την πλειοψηφική έγκριση από τη Βουλή της αναστολής της ισχύος του νόμου.  Ποτέ δεν έπαψε να είναι 
σε ισχύ ο νόμος.  Κατανοώ ότι οι συνάδελφοι και τα κόμματα που δεν υποστήριξαν τη δική μας πρόταση για 
παράταση με αναστολή ισχύος μέχρι τον Ιούνιο την πρώτη φορά που ψήφιζαν ίσως να θεωρούσαν ότι 
μπορούσαν να πιέσουν έτσι την κυβέρνηση να φέρει τα νομοσχέδια και να ολοκληρωνόταν η διαδικασία.  
Προειδοποιήσαμε, βεβαίως.  Υπήρχαν ελαφρυντικά, αλλά είδαμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Τον είδαμε να 
περιμένει δεκαπέντε μέρες, μετά να αναπέμπει το νόμο στη Βουλή, να χρειάζεται μια βδομάδα φυσιολογικά η 
Βουλή, για να τον απορρίψει, και, μέχρι να υπογράψει ο Πρόεδρος το νόμο, ουσιαστικά να έχει εκπνεύσει ο 
μήνας και άρα ο νόμος να παραμένει σε ισχύ.  Να πω ότι υπήρχαν ελαφρυντικά και τη δεύτερη φορά που το 
κάναμε αυτό το πράγμα.  Και τρίτη φορά;  Και μάλιστα για δεκαπέντε μέρες τώρα αναστολή;  Μήπως 
κοροϊδεύουμε κάποιους;  Μήπως κοροϊδεύουμε τους πολίτες τελικά; 



1269 

 

 Επί της ουσίας:  Η κυβέρνηση εκ των πραγμάτων φαίνεται να έχει κάμει πάνω από ένα χρόνο, για να 
ετοιμάσει -που δεν ετοίμασε ακόμη- το βασικό νόμο που αφορά τα φυσικά πρόσωπα.  Θα βάλουμε στους 
εαυτούς μας εκβιαστικά χρονοδιαγράμματα, διλήμματα, για να ψηφίσουμε αυτό το νόμο, να τον δούμε, να τον 
συζητήσουμε, να τον μελετήσουμε, να καταθέσουμε τροπολογίες, να τις συζητήσουμε μεταξύ μας μέσα σε λίγες 
εβδομάδες, μέσα σε δυο εβδομάδες, σε τρεις;  Μα, γιατί κάποιοι στο Κυπριακό έχουν πρόβλημα με τα 
εκβιαστικά χρονοδιαγράμματα, αλλά για τόσο σοβαρά ζητήματα που αφορούν τη ζωή, νομίζω, εκατοντάδων 
χιλιάδων συμπολιτών μας δεν έχουν την αντίστοιχη ευαισθησία;  Στο κάτω κάτω της γραφής δεν είναι δική μας 
η ευθύνη, του κοινοβουλίου, για τις καθυστερήσεις που έχουν επέλθει.  Είναι ακεραία η ευθύνη στην κυβέρνηση 
εκ των πραγμάτων, δε σηκώνει συζήτηση.  Γιατί πρέπει να θέτουμε στον εαυτό μας αυτά τα εκβιαστικά 
χρονοδιαγράμματα;  Και, παρακαλώ, πώς είναι δυνατόν να πάμε να ψηφίσουμε τα τέσσερα νομοσχέδια, όταν 
λείπει το πέμπτο, το πιο σημαντικό, όταν υπάρχει άμεση διασύνδεση μεταξύ τους;   

 Εμείς -το είπαμε και στην επιτροπή και το επαναλαμβάνω και τώρα- θεωρούμε απαραίτητο να μην 
προχωρήσουμε με προχειρότητα, να μην κάνουμε λάθη.  Αν είναι δυνατόν, συνάδελφε Βότση, να σπεύσουμε 
σε ό,τι αφορά την εξέταση και την ψήφιση της νομοθεσίας αυτής, αλλά να σπεύσουμε με σωφροσύνη και να 
σπεύσουμε με σωστό τρόπο, για να καταλήξουμε σ’ ένα σωστό αποτέλεσμα, διότι αυτό που μας ενδιαφέρει δεν 
είναι απλώς το πόσο γρήγορα θα κινηθούμε, είναι το πόσο σωστά θα κινηθούμε.  Και έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. 
Συλλούρης ότι τελικώς από αυτό που θα κριθούμε όλοι είναι από το αποτέλεσμα και ο καθένας αναλαμβάνει 
την ευθύνη του.  Αν από το συνολικό αποτέλεσμα δε θα υπάρχει ουσιαστική προστασία για τους 
μικροοφειλέτες των οποίων κινδυνεύει η κύρια κατοικία ή η μικρή επαγγελματική τους στέγη, εάν δεν 
προσφέρουμε ουσιαστική προστασία στους εγγυητές και ψηφιστεί το πλαίσιο αφερεγγυότητας και κάποιοι θα 
το χρησιμοποιήσουν ως φύλλο συκής, θα πρέπει να αντιμετωπίσουν το λαό, θα πρέπει να αντιμετωπίσουν 
τους πολίτες.  ∆εν αρκεί να ψηφίσουμε το πλαίσιο αφερεγγυότητας, πρέπει να ψηφίσουμε ένα σωστό πλαίσιο 
αφερεγγυότητας, που θα προστατεύει πραγματικά τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  Και αυτό πρέπει να 
είναι η μόνη μας έγνοια σε αυτή την πορεία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά επειδή ζητήθηκε από μένα να προβώ σε μια 
δέσμευση, ότι στις 19 του μηνός θα καταλήξουμε και θα είμαστε όλοι ικανοποιημένοι...  Τέτοια δέσμευση δεν 
την αναλαμβάνω.  Η μόνη δέσμευση που είμαι έτοιμος να αναλάβω έναντι του αγαπητού συναδέλφου είναι ότι 
ως πρόεδρος της επιτροπής θα καταβάλω κάθε προσπάθεια να ολοκληρώσουμε την εξέταση των 
νομοσχεδίων που έχουμε ενώπιόν μας πριν τις 19 του Μάρτη.  

 Όμως οφείλω να σχολιάσω ένα-δύο πράγματα επί της ουσίας.  Ζητούμε όλοι χρόνο -και μακάρι να 
είχαμε απεριόριστο χρόνο- να τελειώσουμε την εξέταση αυτών των νομοσχεδίων.  Είναι σημαντικά τα 
νομοσχέδια και εμείς δε θέλουμε να βάζουμε τους εαυτούς μας κάτω από εφιαλτικά διλήμματα.  Το πρόβλημα 
όμως είναι το ότι το χρόνο δεν είναι μόνο εμείς που τον ζητούμε, τον ζητά και ο κόσμος.  Με όλο το σεβασμό -
εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Λουκαΐδη- ο νόμος εφαρμόζεται.  Και, ακόμα και αν δεν εφαρμόζεται ο νόμος, τα 
προβλήματα είναι εκεί.  Οι τράπεζες απειλούν τον κόσμο.  Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια όλο και περισσότερο 
αυξάνονται.  Έχουμε μπροστά μας μία εισήγηση, για να ετοιμάσουμε και να ψηφίσουμε ένα πλαίσιο 
αφερεγγυότητας που θα προστατεύσει κάποιο κόσμο, και εμείς λέμε ότι θέλουμε κι άλλο χρόνο;  Θα έπρεπε να 
λέμε «έπρεπε να ψηφίσουμε το πλαίσιο χθες».   

 Ναι, η κυβέρνηση καθυστέρησε να φέρει το πέμπτο νομοσχέδιο και θα δούμε τι θα πράξουμε γι’ αυτό, 
αλλά έχουμε τέσσερα νομοσχέδια ενώπιόν μας.  Έχουμε κι άλλες εισηγήσεις.  Κάτι πρέπει να ψηφίσουμε το 
συντομότερο δυνατόν και, αν είναι δυνατόν, χθες.  Αν δεν είναι το πλαίσιο, να είναι κάτι άλλο, να είναι 
προτάσεις νόμου.  Να τις φέρουμε, να τις δούμε, αλλά κάτι πρέπει να κάνουμε.  ∆εν μπορούμε να ζητούμε 
χρόνο.  Σίγουρα πρέπει να κάνουμε δουλειά σωστή.  Είναι περίπλοκα τα νομοσχέδια.  Πρέπει να τα 
εξετάσουμε σωστά.  Εξάλλου, γι’ αυτό ακριβώς το λόγο ως ∆ημοκρατικό Κόμμα εμείς από την πρώτη στιγμή 
προσφερθήκαμε να συμμετέχουμε στην προετοιμασία αυτών των νομοσχεδίων.  ∆εν είμαστε πλήρως 
ικανοποιημένοι και μας δυσαρεστεί το γεγονός ότι τα κυβερνητικά τμήματα αναμεταξύ τους σε βασικές 
πρόνοιες παρουσιάστηκαν με διαφορετικές απόψεις ενώπιον της επιτροπής και αυτό δυστυχώς δεν περιποιεί 
τιμήν σε εκείνους που ανέλαβαν αυτό το πάρα πολύ σημαντικό έργο. 

 Αυτά είναι τα δεδομένα που έχουμε μπροστά μας όμως.  Κάτι πρέπει να κάνουμε σύντομα.  Αν δεν είναι 
ικανοποιητικό το πλαίσιο, να έρθουν άλλες εισηγήσεις, να το κάνουμε καλύτερο.  Κάτι όμως πρέπει να γίνει, 
κυρία Πρόεδρε.   
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 Με όλο το σεβασμό προς τον αγαπητό συνάδελφο τον κ. Περδίκη, φάσκει και αντιφάσκει.  Εφαρμόζεται 
ο νόμος τελικά;  Ναι ή όχι;  Εγώ λέω ότι εφαρμόζεται.  Εάν δεν εφαρμόζεται, γιατί καταθέτετε πρόταση για 
αναστολή του νόμου; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για να προστατεύσουμε… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν ξέρω, δεν κατάλαβα. 

 Εγώ λέω ότι εφαρμόζεται ο νόμος και θέλω το συντομότερο δυνατό να τελειώσουμε με το πλαίσιο, για 
να προστατεύσουμε τον κόσμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προστασία. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και, είτε ψηφίσουμε την αναστολή των εκποιήσεων είτε όχι, σας λέω, οι τράπεζες απειλούν τον κόσμο.  
Τι θα κάνουμε;  Θα ζητούμε χρόνο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να προστατεύσουμε εμείς τον κόσμο! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πρέπει να τελειώνουμε!  Πρέπει κάτι να κάνουμε, κυρία Πρόεδρε, και εμείς είναι αυτό που επιδιώκουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το βλέπω. 

 Να το κλείσουμε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, συνάδελφε.  Και να τελειώσουμε, να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα μπω στην ουσία, αλλά υπάρχουν ορισμένα πράγματα τα οποία το μυαλό μου αρνείται να τα 
δεχτεί.  Όλη αυτή η καθυστέρηση, από τον περασμένο Ιούνιο, μπορεί να εξηγηθεί μόνο με τους εξής δύο 
τρόπους:  Είτε είναι πλήρης ανικανότητα είτε δε θέλουμε να είμαστε έτοιμοι.  Τρίτη εξήγηση δε χωρεί!  Και εγώ 
διερωτώμαι:  Είναι δυνατό μέσα στις επόμενες δέκα εργάσιμες ημέρες, όταν ακούω τον πρόεδρο της 
επιτροπής να λέει ότι τα κυβερνητικά τμήματα δεν μπορούν να συμφωνήσουν μεταξύ τους, να προλάβουν να 
φέρουν κείμενο, να προλάβει η επιτροπή να ασχοληθεί σοβαρά, να προλάβουν οι κοινοβουλευτικές ομάδες και 
τα κόμματα να το δουν σοβαρά και υπεύθυνα έναντι του κυπριακού λαού να έρθουμε να ψηφίσουμε στις 19;  
Λοιπόν, όλοι ξέρουμε ότι δε θα είμαστε έτοιμοι στις 19!   

 ∆εύτερον, γιατί θα πρέπει να αναλάβει η Βουλή αυτή την ευθύνη;  Μέχρι σήμερα χτυπιέται η Βουλή 
χάμω, ανεξαρτήτως της προσωπικής μου άποψης για το τι έπρεπε να είχε γίνει τότε με το €1,8 δις της Λαϊκής, 
γιατί ψήφισε το €1,8 δις.  Και ο καθένας από τη σκοπιά του προσπαθεί να δικαιολογηθεί εκ των υστέρων, 
λέγοντας «μα, μας είπε η κυβέρνηση», «μα, δεν προλάβαμε. ήταν η πίεση του χρόνου».  Θα τα δεχτώ όλα 
χάριν συζήτησης.  Τωρά γιατί βάλλουμε τον εαυτό μας σ’ αυτή τη θέση;  Τι θα πετύχουμε δηλαδή;  ∆εν έχουμε 
χρόνο, συμφωνώ και με τούτα τα επιχειρήματα.  Να διερωτηθούμε όμως:  Κάποιοι μπορεί να θέλουν να 
παρέρχεται ο χρόνος; 

 Και πρωτογενώς -να μου επιτρέψει ο Γιώργος να πω ότι πάρα πολλές φορές είπα το επιχείρημα που 
είπε- δεν μπορεί αυτά τα θέματα που θεωρούνται εθνικά, το ένα είναι το Κυπριακό, το άλλο είναι το να βγούμε 
από την κρίση, να αντιμετωπίζονται με δύο μέτρα και δύο σταθμά.  Στο Κυπριακό δε δεχόμαστε 
χρονοδιαγράμματα, δε δεχόμαστε το άλφα, το βήτα, το γάμμα και θεωρούμε ότι έχουμε χρόνο -εγώ λέω ότι δεν 
έχουμε απεριόριστο χρόνο- αλλά στην οικονομία δεν έχουμε καθόλου χρόνο.  ∆εν μπορεί την ίδια ώρα που 
χαιρετίζουμε την προσπάθεια -να πω εκείνο για το οποίο είμαι σίγουρος ότι συμφωνούμε όλοι- της ελληνικής 
κυβέρνησης να αντισταθεί σε κάποια πράγματα τζιαι να τα αλλάξει, την ίδια ώρα στη χώρα μας να λέμε ότι δε 
μπορούμε να κάνουμε τίποτε, γιατί δε δέχεται ο τριπλός θεσμός.  Ο τριπλός θεσμός!  Ε, δε γίνεται να 
συνεχίσουμε έτσι, κυρία Πρόεδρε!  Στις 19, αν ψηφίσουμε, θα ψηφίσουμε χωρίς να ξέρουμε τι ψηφίζουμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, και να κλείσουμε τη συζήτηση.   

 Ελπίζω να μη μακρηγορήσετε, συνάδελφε, διότι, νομίζω, ολοκληρώθηκε η συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συνήθως είμαι σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λακωνικός.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Λακωνικός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τούτο που είπε ο κ. Κατσουρίδης, το παράδειγμα της Ελλάδας, είναι πολλά καλό, αλλά έχουμε την εξής 
διαφορά:  Στην Ελλάδα πήραν καμπόσα δισεκατομμύρια εκ προοιμίου.  Στην Κύπρο συνέβη το εξής τραγικό:  
Πρώτα μας τα πήραν προκαταβολικά, με το κούρεμα του ελληνικού χρέους €4,8 δις, με την πώληση των 
τραπεζών €3,8 δις, με τον ELA €10 δις… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έν’ των τραπεζιτών που τα πήραν! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Περιμένετε, κύριοι! 

 Και, αφού μας κατέστρεψαν εκ προοιμίου, μετά ήρθαν να μας κάμουν και €10 δις δάνειο.  Σε τούτη τη 
χώρα με τούντο πολύ δίκαιο, διερωτώμαι, είναι σαν να μην υπάρχει κυβέρνηση και είναι μόνο η Βουλή.  Όλα τα 
κακά ξεκίνησαν από τούτη τη Βουλή.  Με το πιστόλι στον κρόταφο περίπου επάθαμε σαν τον κ. Αναστασιάδη 
και εδώ.  Ήρθαν και πήραν νομοθεσίες με το έτσι θέλω και το €1,8 δις της Λαϊκής -είναι σωστά που τα λέει ο κ. 
Κατσουρίδης, έτσι είναι που έγινε- διά των εκβιασμών και των απειλών ότι εννά κλείσει η τράπεζα.  Στο τέλος 
έκλεισε και η τράπεζα και μόλυνε και την άλλη τράπεζα, την Τράπεζα Κύπρου.  Στην προσπάθειά μας δηλαδή 
σε τούτο τον τόπο να δανειστούμε €10 δις χάσαμε €40 δις.  ∆ιερωτώμαι δηλαδή πώς τα καταφέραμε!   

 Ουδέν κακό αμιγές καλού, κάθε εμπόδιο για καλό.  Άρα, δεδομένης της καθυστερήσεως, πρέπει 
επιτέλους και το σώμα να προβληματιστεί ουσιαστικά και πραγματικά τι είναι τούτη η ιστορία με τις εκποιήσεις.  
Πρώτα επήραν μας τες δουλειές μας, μετά επήραν μας τα χρήματα διά των κουρεμάτων, διά του ΕLA, των 
αξιογράφων, του μηδενισμού των μετοχών κ.ο.κ.  Και τωρά έμεινε το τελευταίο.  Το τελευταίο ποιο είναι;  Το 
τελευταίο είναι η κατάσχεση της γης μας και μάλιστα διά του νομίμου τρόπου, συμπαραστατουμένης και της 
Βουλής με το να περάσει νόμο.  Και ο Κώστας Κιαμίδης λέει «μα, στο διοικητικό συμβούλιο της Τραπέζης 
Κύπρου έχει ένα Σουηδό, ο οποίος είναι μέλος τουρκικής τράπεζας, που η δουλειά της είναι οι κατασχέσεις». 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νορβηγός είναι ο Berggren. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, Νορβηγός.  Έν’ των βόρειων χωρών, έν’ το ίδιο, έν’ γείτονες τζιειαμαί.  Μικρό το κακό αν 
είναι Νορβηγός ή Σουηδός.  Τούτος ο κύριος είναι μέλος διοικητικού συμβουλίου τουρκικής τραπέζης και η δική 
μας Κεντρική Τράπεζα τον έχει στο διοικητικό συμβούλιο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Όι τραπέζης, fund που κάνει εκποιήσεις. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και τραπέζης, κύριε.  Τέλος πάντων, έθθα διαφωνήσουμε επί τούτου.  

 Άρα… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αφού σας τα έστειλα, αλλά εν τα εδκιαβάσετε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άρα, επειδή εγκυμονούνται κίνδυνοι σε μια ημικατεχόμενη χώρα σαν τη δική μας και η επιβουλή της 
Τουρκίας είναι άμεση και δραστική και είναι οι μόνοι που θα ενδιαφερθούν να έρτουν να κάμουν αυτή τη 
δουλειά, είναι καιρός η Βουλή τούτο το νομοθέτημα περί εκποιήσεων να το τερματίσει με τον άλφα ή βήτα 
τρόπο.  ∆ε δεχόμαστε τούτη τη διαδικασία, κύριοι!  Έχει νόμο περί εκποιήσεων, ο οποίος εφαρμόζεται, 
εφαρμοζόταν τόσα χρόνια και δεν είναι ο νόμος που φταίει.  Και θα συμφωνήσω με τον πρόεδρο της επιτροπής 
Οικονομικών, τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, και τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ που είπαν προηγουμένως ότι ο 
νόμος εφαρμόζεται και οι τράπεζες δε σταμάτησαν να στέλλουν επιστολές, να στέλλουν κόσμο στο δικαστήριο.  
Ξέρετε τι γίνεται.  Στέλλουν πρώτη, δεύτερη, τρίτη επιστολή, μετά σε παίρνουν δικαστήριο και στέλλουν 
ειδοποιήσεις ότι θα προχωρήσουν στις εκποιήσεις μέσω του Κτηματολογίου.   

 Άρα λοιπόν, η κυβέρνηση τόσο καιρό τι κάμνει;  Γιατί το κάμνει τούντο πράμα;  Γιατί δε λαμβάνει υπόψη 
ότι είναι εκείνη που έχει το βάρος να έρθει εδώ και να φέρει ένα συγκροτημένο και ολοκληρωμένο νομοσχέδιο;  
∆ιερωτώμαι δηλαδή!  Έχει δύο χρόνια τούτη η ιστορία!  Και γιατί η Βουλή να αυτοπεριορίζεται και να 
αυτοπιέζεται, για να λύσει το πρόβλημα της τρόικας;  Θα τους πούμε «έτσι νόμο δε θα περάσουμε, κύριοι!».   

 Νομίζω ο κ. Γεωργιάδης, ο οποίος βλέπει την τρόικα και έτσι συγκινείται ’πού πάνω ως κάτω, για να μεν 
πω κανένα χαρακτηρισμό παραπάνω, έν’ καιρός να σκεφτεί ότι πρέπει να αλλάξουμε γραμμή και πορεία 
πλεύσεως με λογικά επιχειρήματα, όχι παράλογα επιχειρήματα.  Εδώ στην Ελλάδα εστήσαν πόδι και 
εκαταφέραν κάποια πράγματα.  Εμείς, που έχουμε και το δίκαιο με το μέρος μας, που μας τα επιάσαν εκ 
προοιμίου, εν μπορούμε να εξηγήσουμε ότι σε τούτη την ημικατεχόμενη χώρα μπορεί να περάσει μια 
νομοθεσία σωστή, η οποία να διαφυλάξει τη γη που κινδυνεύει;  Γιατί;  Τόσα χρόνια επληρώναμε τις δόσεις 
μας, ήμασταν σωστοί κύριοι. τωρά εγινήκαμεν κλέφτες, απατεώνες και λωποδύτες;  Τι επάθαμεν δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Να προχωρήσουμε με την ψήφιση των… 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ναι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Απλώς, από τη θέση μου, επειδή κάποια θέματα αποκτούν και εθνικές διαστάσεις, να πω ότι εγώ, κυρία 
Πρόεδρε, δεν ξέρω -μπορεί να κάνω λάθος- να υπάρχει νόμος για το χρηματιστήριο που να απαγορεύει σε ένα 
συμπατριώτη μας Τουρκοκύπριο, ο οποίος μπορεί να είναι σε οποιοδήποτε fund του κόσμου θέλει και έχει 
κυπριακή ταυτότητα, να πάει να αγοράσει όσες μετοχές θέλει από τις τράπεζές μας που θέλουμε να τις έχουμε 
στο χρηματιστήριο.  Κάποια πράγματα που λέγονται από αυτό το βήμα θα πρέπει να λέγονται με συναίσθηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Θα προχωρήσουμε με την ψήφιση των σχεδίων νόμου.  Θα πάρουμε τις προτάσεις νόμου ξεχωριστά. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τριάντα εναντίον. 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον και είκοσι υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον και είκοσι υπέρ, η πρόταση νόμου απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και της 
Συμμαχίας Πολιτών.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάκοντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον και είκοσι υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον και είκοσι υπέρ, η πρόταση νόμου απορρίπτεται. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι για την πρόταση νόμου του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υπάρχει 
τροπολογία, ώστε η αναστολή της ισχύος του νόμου για τις εκποιήσεις να ισχύει μέχρι τις 19 Μαρτίου του 2015.  
Πρόκειται για την προφορική τροπολογία του κ. Άγγελου Βότση.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία για την πρόταση νόμου 
εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Και μία αποχή.  Μάλιστα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Τωρά εννά πει την πρόταση!  Μεν μας συγχύζετε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό!  Ψηφίσαμε την τροποποιημένη πρόταση της Ε∆ΕΚ.  Ωραία και σωστά την καταψηφίσατε, 
γιατί η τροπολογία δε σας βρίσκει σύμφωνους. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστούμε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Η τροπολογία ψηφίστηκε με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι δύο ψήφους εναντίον και μία αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και τα άρθρα το ίδιο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου της Ε∆ΕΚ όπως έχει τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα της ημερήσιας διάταξης, για το οποίο είχε γίνει πρόταση από 
τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για αναβολή μέχρι τις 19 Μαρτίου 2015.  Θα παραμείνει αυτή η 
πρόταση… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν κηρύσσεται κατεπείγουσα, δε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, δε χρειάζεται.  Αναβάλλεται. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2015».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, 
ώστε η ισχύς του άρθρου 16Α αυτού, το οποίο αφορά πώληση ή εκχώρηση ή διάθεση δανειακού 
χαρτοφυλακίου και/ή δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης υπό 
προϋποθέσεις να ανασταλεί μέχρι τις 19 Μαρτίου 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ∆ημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, 
ώστε η ισχύς του άρθρου 16Α αυτού, το οποίο αφορά πώληση ή εκχώρηση ή διάθεση δανειακού 
χαρτοφυλακίου και/ή δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, υπό 
προϋποθέσεις, να ανασταλεί μέχρι τις 19 Μαρτίου 2015. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο, απαγορεύεται σε Αδειοδοτημένο Πιστωτικό Ίδρυμα (ΑΠΙ) 
που συστάθηκε στη ∆ημοκρατία να πωλεί ή να εκχωρεί ή να διαθέτει με οποιοδήποτε τρόπο το σύνολο ή 
μέρος του δανειακού του χαρτοφυλακίου και/ή των δικαιωμάτων του που απορρέουν από συμβάσεις 
πιστωτικής διευκόλυνσης, όπως αυτές ορίζονται στον περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών 
Θεμάτων Νόμο, εκτός των περιπτώσεων όπου η πώληση ή η εκχώρηση ή η διάθεση γίνεται σε ΑΠΙ στη 
∆ημοκρατία και αφού προηγουμένως εξασφαλιστεί η γραπτή έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σύμφωνα με στοιχεία και σχετικές επιστολές που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η διάταξη αυτή 
ενδεχομένως να δημιουργεί θέμα άνισης μεταχείρισης μεταξύ πιστωτικών ιδρυμάτων που είναι αδειοδοτημένα 
και άλλων πιστωτικών ιδρυμάτων που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία, ενώ παράλληλα ενδεχομένως να 
αντιτίθεται στην αρχή της ελεύθερης διακίνησης κεφαλαίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον πιθανόν να 
δημιουργείται θέμα προνομιακής μεταχείρισης των ΑΠΙ στη ∆ημοκρατία έναντι πιστωτικών ιδρυμάτων 
αδειοδοτημένων από τις αρμόδιες αρχές άλλων κρατών μελών.   

  Ως εκ τούτου, κρίνεται αναγκαία η σε πρώτο στάδιο αναστολή της ισχύος του σχετικού άρθρου, ώστε να 
παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος μελέτης του όλου ζητήματος και των διάφορων πτυχών του από την επιτροπή 
σε συνεργασία με την εκτελεστική εξουσία και την αρμόδια εποπτική αρχή.  Η περίοδος αναστολής προτείνεται 
να αρχίσει με τη δημοσίευση του υπό ψήφιση νόμου και να λήξει στις 19 Μαρτίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμορφώνει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας 
τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 58.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και τρεις αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Aιτιολόγηση αρνητικής ψήφου, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, αιτιολόγηση ψήφου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να πω ότι ως ΑΚΕΛ αναγνωρίζουμε ότι πιθανόν από την ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου σε νόμο 
να έχουν δημιουργηθεί σε κάποιους τραπεζικούς οργανισμούς, ιδιαίτερα ξένους τραπεζικούς οργανισμούς που 
δραστηριοποιούνται στη χώρα μας, κάποια προβλήματα λειτουργικά και οικονομικά.  Αυτό το αναγνωρίζουμε.  
Αλλά, την ίδια στιγμή, αυτή η πρόταση νόμου που ψηφίστηκε σε νόμο στόχευε στο να μην επιτρέψει ή να 
απαγορεύσει την πακετοποίηση και πώληση των δανείων μετά των εξασφαλίσεων, δηλαδή τη γη ή τα σπίτια 
του κόσμου σε ξένους κερδοσκόπους.  ∆εν τους ονομάζω επενδυτές!  Είναι γι’ αυτό που το είχαμε ψηφίσει.  Ο 
λόγος, η ουσία για μας παραμένει, γι’ αυτό ψηφίσαμε εναντίον, και στη Σύσκεψη των Αρχηγών είχαμε εισηγηθεί 
να πάει αντ’ αυτού στην επιτροπή Οικονομικών την ερχόμενη ∆ευτέρα, ώστε να μπορέσουμε να βρούμε 
εναλλακτικούς τρόπους να εισαγάγουμε πρόνοιες, για να απαγορεύεται η πώληση των δανείων και ουσιαστικά 
των εξασφαλίσεων του κόσμου.   

 Είναι γι’ αυτό που ψηφίζουμε εναντίον και επιφυλασσόμαστε να καταθέσουμε τροπολογία τέτοια μαζί με 
άλλες πολιτικές δυνάμεις που να διασφαλίζει ακριβώς την απαγόρευση της πώλησης των δανείων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 
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(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.445, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στις κοινότητες Λυσού και Κινούσας της επαρχίας Πάφου 
ενημερώθηκα για το αίτημά τους για σύνδεση με το υδρευτικό σύστημα είτε του φράγματος Κανναβιούς είτε του 
φράγματος Ευρέτου.  Η συντήρηση των πεπαλαιωμένων σιδερένιων σωλήνων που συνδέουν τις κοινότητες με 
τις διατρήσεις έχουν φθαρεί και το κόστος, το οποίο επωμίζονται οι μικρές αυτές κοινότητες, είναι πολύ 
αυξημένο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει στη σύνδεση του υδρευτικού συστήματος Λυσού και Κινούσας με ένα εκ των δύο 
φραγμάτων και, εάν όχι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για αντικατάσταση των φθαρμένων αγωγών 
ύδρευσης που συνδέουν τις εν λόγω κοινότητες με τις διατρήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.446, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Αραδίππου έχει ζητήσει τις απόψεις του Τμήματος Περιβάλλοντος 
αναφορικά με την έκδοση πιστοποιητικού τελικής έγκρισης των αποθηκών και των εγκαταστάσεων χημικών και 
καταλοίπων στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου.  Ενημερώθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος κατά τον 
επιτόπιο έλεγχο που διεξήγαγε στις εν λόγω εγκαταστάσεις στις 29 Ιανουαρίου 2015 διαπίστωσε ότι οι όροι 
που είχε θέσει στις δύο εταιρείες δεν έχουν τηρηθεί.  Οι όροι, όπως πληροφορήθηκα, αφορούν μεταξύ άλλων 
τη δημιουργία φρεατίων, δεξαμενών κτλ.  Κατά τον έλεγχο διαπιστώθηκε ότι, παρ’ όλο που δεν έχουν ξεκινήσει 
ακόμη οι εργασίες κατασκευής τους, έχει ξεκινήσει η αποθήκευση αδρανών υλικών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους όρους που 
έχει θέσει το Τμήμα Περιβάλλοντος στις δύο εταιρείες αναφορικά με τα έργα αποθηκών και εγκαταστάσεων 
χημικών και καταλοίπων στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου, ποιοι από αυτούς τους όρους δεν έχουν ακόμη 
υλοποιηθεί, αν το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει αποστείλει τις σχετικές του απόψεις στο δήμο Αραδίππου, καθώς 
και ποιες είναι αυτές.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις απόψεις των εμπλεκόμενων τμημάτων αναφορικά με την έκδοση τελικής 
έγκρισης των έργων αποθηκών και εγκαταστάσεων χημικών και καταλοίπων στη Βιομηχανική Περιοχή 
Αραδίππου και αν από την παράνομη λειτουργία των εγκαταστάσεων αυτών προκύπτουν πιθανοί κίνδυνοι για 
το περιβάλλον και την ποιότητα ζωής των εργαζομένων και των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.447, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Το θέμα των γηπέδων futsal του σωματείου “Ανόρθωσις Αμμοχώστου” στη Λάρνακα έχει απασχολήσει 
σε επανειλημμένες συνεδριάσεις την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.  Κατά καιρούς έχουν 
διατυπωθεί, χωρίς να έχουν υλοποιηθεί, πάρα πολλές προτάσεις και από την επιτροπή Περιβάλλοντος και από 
το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά και δεσμεύσεις εκ μέρους του σωματείου.  Φαίνεται ότι, παρά τις υποσχέσεις 
εκ μέρους της εκτελεστικής εξουσίας και του σωματείου, πολλά πράγματα δεν έχουν υλοποιηθεί, με 
αποτέλεσμα να συνεχίζονται οι έντονες διαμαρτυρίες των κατοίκων της περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή πώς σκοπεύει να λύσει το πρόβλημα 
οχληρίας που προκαλείται από τη λειτουργία των γηπέδων futsal, για να δοθεί και μια απάντηση στις συνεχείς 
διαμαρτυρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.448, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν υπάρχει 
πρόθεση εκπαίδευσης παιδιάτρου και διαιτολόγου σε εξειδικευμένο κέντρο στο εξωτερικό για την 
παρακολούθηση ανήλικων παιδιών με κληρονομικά μεταβολικά νοσήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.449, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2015, που έλαβα από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ως 
απάντηση σε δική μου επιστολή αναφορικά με την αύξηση των περιστατικών διαδικτυακής προβολής σκηνών 
βίας από ορισμένους κυνηγούς και επιδείξεις θηραμάτων (Αρ. Φακ. 45/92/7, 14/92/Α24), πληροφορήθηκα ότι, 
σε σχέση με το περιστατικό βασανισμό λαγού από κυνηγούς, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, κρίνοντας ότι το 
συγκεκριμένο ζώο, τη στιγμή εκείνη, βρισκόταν κάτω από ανθρώπινη επίβλεψη και έλεγχο, ζήτησαν από τον 
Αρχηγό Αστυνομίας να διερευνήσει την υπόθεση, με σκοπό να ασκηθεί δίωξη κατά των υπευθύνων. Παρ’ όλα 
αυτά, ο Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας ενημέρωσε τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ότι η 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας προχώρησε στην έκδοση εξώδικων προστίμων. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος των 
εξώδικων προστίμων που επιβλήθηκαν στους εν λόγω κυνηγούς, καθώς και για τους λόγους που η Υπηρεσία 
Θήρας και Πανίδας προχώρησε στην έκδοση εξώδικων προστίμων αντί στην άσκηση ποινικής δίωξης, όπως 
ήταν και η εισήγηση των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.450, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την κατάσταση που επικρατεί στο κτίριο της 
∆ιανέλλειου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το κτίριο εξακολουθεί να παραμένει 
εγκαταλειμμένο, με αποτέλεσμα να δέχεται βανδαλισμούς, να έχει μετατραπεί σε σκουπιδότοπο και να έχει 
γεμίσει με τρωκτικά. Από παλαιότερες απαντήσεις των Υπουργών Παιδείας και Πολιτισμού σε ερωτήσεις 
συνάδελφων βουλευτών πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εξακολουθεί να καταβάλλει 
το μίσθωμα, γιατί θεωρεί το χώρο του σχολείου απαραίτητο για την κάλυψη μελλοντικών αναγκών της 
Λάρνακας σε νέες σχολικές μονάδες δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης. Ταυτόχρονα, το υπουργείο έχει 
απευθυνθεί στο Υπουργείο Οικονομικών για την εξασφάλιση της σχετικής έγκρισης, ώστε να προωθήσει τις 
αναγκαίες διαδικασίες για την απόκτηση του χώρου με απαλλοτρίωση ή ανταλλαγή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, ώστε να αποκατασταθεί η καθαριότητα του χώρου και να διασφαλιστούν η υγεία και η 
ασφάλεια των περιοίκων.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αξιοποιήσει το κτίριο της ∆ιανέλλειου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας, καθώς και 
για το ύψος του ετήσιου μισθώματος που καταβάλλεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.451, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με δύο επιστολές τους (επισυνάπτονται) προς τον Υπουργό Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη και τη 
ΡΑΕΚ, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, όλες οι οργανώσεις που εκπροσωπούν τους εργαζομένους στην 
ΑΗΚ καταγγέλλουν ότι μέσα στους όρους για την εργοδότηση συμβούλων που θα καταρτίσουν τους όρους για 
το νομικό διαχωρισμό και την ιδιωτικοποίηση της ΑΗΚ περιλαμβάνεται και πρόνοια που αφορά την εκπόνηση 
μελέτης για τον τομέα του ηλεκτρισμού στην Κύπρο. Νομίζω ότι ορθώς ισχυρίζονται οι εργαζόμενοι ότι ο 
Έφορος Αποκρατικοποιήσεων είναι αναρμόδιος να σχεδιάσει και να χαράξει πολιτική στον τομέα του 
ηλεκτρισμού.  Αυτή η ευθύνη ανήκει κατά την άποψή μου στη ΡΑΕΚ, η οποία προσπαθεί να διεκπεραιώσει την 
αποστολή αυτή μέσα από πολλές δυσκολίες και εμπόδια. Προφανώς δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Εφόρου Αποκρατικοποιήσεων η πρόσληψη συμβούλων για θέματα όπως η χάραξη μίας εθνικής στρατηγικής 
για την ενέργεια, η διασφάλιση της επάρκειας, της ποιότητας, της αξιοπιστίας και της ασφάλειας στην παροχή 
ηλεκτρικής ενέργειας και η προστασία των καταναλωτών.  Για τα πιο πάνω αρμόδιοι είναι κατά την άποψή μου 
η ΡΑΕΚ και το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχει ανατεθεί, μέσω των όρων του διαγωνισμού για την πρόσληψη συμβούλων, στον Έφορο 
Αποκρατικοποιήσεων η ανάληψη της διαμόρφωσης του ρυθμιστικού πλαισίου στον τομέα της 
ηλεκτρικής ενέργειας;  

2. Πώς συνάδει αυτή η εξέλιξη με το ρόλο της ΡΑΕΚ; 

3. Έχει ενημερωθεί η ΡΑΕΚ για αυτή την εξέλιξη και συναινεί;» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.452, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η εταιρεία “Scotforth Consultants Ltd” έχει υποβάλει αίτηση για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής Παραλιμνίου 2013 για ανέγερση 
πάρκου επιδείξεων με φώκιες σε περιοχή στο δήμο Παραλιμνίου. Όπως έχω πληροφορηθεί από απάντηση του 
Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου σε παλαιότερη ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.010.04.099, στις 
17 Μαΐου 2013 η αρμόδια πολεοδομική αρχή διατύπωσε αρνητικές απόψεις επί προκαταρκτικού ερωτήματος 
για τη δημιουργία δελφιναρίου, κολυμβητικών δεξαμενών και άλλων συμπληρωματικών χρήσεων στα ίδια 
τεμάχια όπου έχει υποβληθεί τώρα αίτημα για χορήγηση άδειας για ανέγερση πάρκου επιδείξεων με φώκιες. Η 
πολεοδομική αρχή θα μελετούσε την αίτηση και θα ετοίμαζε εμπεριστατωμένη έκθεση προς το Συμβούλιο 
Μελέτης Παρεκκλίσεων, αφού ολοκλήρωνε τις διαβουλεύσεις της, που κρίνονταν ουσιώδεις, με άλλους 
αρμόδιους φορείς και λαμβάνοντας υπόψη τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 50.423, 
ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 1999, και με αρ. 46.884, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 1997, σύμφωνα με τις οποίες 
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απαγορεύεται η εισαγωγή στην Κύπρο, η κράτηση, η έκθεση και η χρησιμοποίηση κητοειδών για διάφορους 
σκοπούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η 
αίτηση για ανέγερση πάρκου επιδείξεων με φώκιες, αν έχουν ζητηθεί και ποιες είναι οι απόψεις των 
εμπλεκόμενων τμημάτων και φορέων και ποια είναι η απόφαση του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
αφότου απευθύνθηκε στο Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η πολεοδομική αρχή έχει εξετάσει την προηγούμενη 
αίτηση που είχε υποβληθεί για χορήγηση άδειας για δημιουργία δελφιναρίου και ποια είναι η απόφασή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.453, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Εδώ και αρκετά χρόνια, παράλληλα με τη διεθνή κινητοποίηση για μείωση των βιομηχανικών ρύπων 
που ευθύνονται για τις κλιματικές αλλαγές, σε ορισμένα επιστημονικά κέντρα των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής, της Βρετανίας και αλλού αναπτύσσεται η θεωρία της γεωμηχανικής (Geoengineering).  Η 
γεωμηχανική αφορά συγκεκριμένα στην επέμβαση στις κλιματολογικές συνθήκες με τη βοήθεια της 
τεχνολογίας.  Η πιο πρόσφατη, τα τελευταία είκοσι χρόνια, έκδοση της γεωμηχανικής ασχολείται με την 
ανάπτυξη τεχνικών που θα μειώσουν τις επιπτώσεις στο κλίμα της Γης από την αύξηση των θερμοκηπιακών 
αερίων.  Στα πλαίσια της γεωμηχανικής προωθούνται διάφορα σχέδια, όπως παραδείγματος χάριν το γνωστό 
σχέδιο των αεροψεκασμών με σωματίδια αλουμινίου και βαρίου, που εμφανίζεται στους ουρανούς ως ύποπτες 
ουρές αεροψεκασμών, πιο γνωστά ως chemtrails. Σύμφωνα μάλιστα με την εφημερίδα “The Guardian”, η CIA 
και η NASA έχουν ήδη χρηματοδοτήσει σχετική έρευνα και το Πανεπιστήμιο του Καίμπριτζ οργανώνει τακτικά 
σχετικά σεμινάρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
κυπριακής κυβέρνησης επί του θέματος των πειραμάτων που αφορούν την τεχνητή διαμόρφωση των 
κλιματικών συνθηκών από τον άνθρωπο (γεωμηχανική).  Η Βουλή δικαιούται να πληροφορηθεί αν η 
κυβέρνηση γνωρίζει για τη διενέργεια τέτοιων πειραμάτων στους κυπριακούς ουρανούς και αν τα έχει 
επιτρέψει.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.761, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.761, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και απεστάλη στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
15.7.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού είχε υποβάλει αίτημα στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για διαμόρφωση 
πλατείας στο χώρο μπροστά από το Πολιτιστικό Κέντρο, σε συνδυασμό με τη διαμόρφωση της κοίτης 
του ποταμού σε γραμμικό πάρκο καθώς και διαπλάτυνση του υφιστάμενου γεφυριού στον εφαπτόμενο 
δρόμο, στο σημείο που θα δημιουργηθεί η πρόσβαση προς το πολιτιστικό κέντρο.  Για την προώθηση 
του έργου, ζητήθηκαν οι απόψεις των αρμόδιων Τμημάτων καθώς και τυχόν όροι που θα ήθελαν να 
θέσουν για να περιληφθούν στους όρους εντολής του μελετητή που θα αναλάβει τη μελέτη του έργου.  
Εξασφαλίσθηκαν οι απόψεις όλων των εμπλεκόμενων Τμημάτων, οι οποίες είναι θετικές. 

3. Το αίτημα συζητήθηκε και σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στην Κοινότητα Πωμού υπό την 
προεδρία του Επάρχου Πάφου.  Ο Έπαρχος ανέφερε ότι θα πρέπει να σχεδιαστεί το έργο και για το 
σκοπό αυτό θα πρέπει να ετοιμαστούν οι όροι εντολής για προκήρυξη εκδήλωσης ενδιαφέροντος και 
ανάθεση της μελέτης σε ιδιώτες μελετητές.  Στη συνέχεια, θα πρέπει να εξασφαλιστούν οι σχετικές 
άδειες και να υλοποιηθεί το έργο.  Για την περαιτέρω προώθηση του αιτήματος, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Πωμού έχει υποβάλει σχετική αίτηση στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Πάφου για εξασφάλιση 
άδειας χρήσης για το μέρος της κοίτης του ποταμού από το δρόμο μέχρι τη θάλασσα, ενώ έλαβε και 
σχετική απόφαση να αναθέσει το έργο σε ομάδα μελετητών. 

4. Για να καταστεί όμως δυνατή η ανάθεση του έργου σε ομάδα μελετητών, θα πρέπει πρώτα να επιλυθεί 
το πρόβλημα της απόκτησης πρόσβασης/προσπέλασης προς το πολιτιστικό κέντρο, επειδή η 
προσπέλαση που υπάρχει παραπλεύρως του κτιρίου, δεν εξυπηρετεί.  Για τον πιο πάνω σκοπό, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού αποφάσισε την προώθηση διαδικασίας απαλλοτρίωσης, ενόψει του ότι 
παρά τις επανειλημμένες προσπάθειες, τόσο του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού, όσο και της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου δεν κατέστη δυνατό να εξευρεθεί συναινετική λύση με τον εμπλεκόμενο 
ιδιοκτήτη.  Η πιο πάνω απόφαση διαβιβάσθηκε στις 12.6.2014 στον Επαρχιακό Κτηματολογικό 
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Λειτουργό για την ετοιμασία σχεδίου και πίνακα περιγραφής των επηρεαζόμενων ιδιοκτησιών.  
Ανοίχθηκε σχετικός φάκελος, ο οποίος και εξετάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.028, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.028 και ημερομηνία 11 Αυγούστου 2014, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, σε σχέση με αναψυκτήριο το οποίο βρίσκεται 
στην παραλία “Καστέλλα” στην περιοχή του Αγίου Τύχωνα στη Λεμεσό και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το υποστατικό ανεγέρθηκε στα πλαίσια του Πολεοδομικού Έργου της αναβάθμισης του παραλιακού 
πεζοδρομίου της περιοχής Αγίου Τύχωνα, που περιλάμβανε εκτός από το υπό αναφορά υποστατικό και άλλα 
τέσσερα ίδιου τύπου μικρά υποστατικά, τα οποία σύμφωνα με τον αρχικό σχεδιασμό επρόκειτο να 
λειτουργήσουν ως περίπτερα/αναψυκτήρια, προς εξυπηρέτηση των αναγκών των λουομένων. Τα περίπτερα 
αυτά, τυγχάνουν διαχείρισης από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα. 

3. Το υπό αναφορά υποστατικό βρίσκεται σε κρατική γη, εντός της ζώνης προστασίας της παραλίας. Το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, χωρίς να εξασφαλίσει άδεια χρήσης κρατικής γης και χωρίς να 
εξασφαλίσει τις απαιτούμενες άδειες και εγκρίσεις, ανάθεσε σε ιδιωτικό γραφείο την εκπόνηση μελέτης για την 
διενέργεια προσθηκομετατροπών στο υφιστάμενο περίπτερο. Οι σχετικές αιτήσεις για νομιμοποίηση της 
ανάπτυξης υποβλήθηκαν ενώ οι οικοδομικές εργασίες είχαν προχωρήσει. Το Κοινοτικό Συμβούλιο εκτός από 
αίτηση για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας (ΛΕΜ 370/2014), κατά παρέκκλιση των προνοιών του τοπικού 
σχεδίου, υπέβαλε αίτηση, στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό, για άδεια χρήσης για το κρατικό τεμάχιο. 

4. Τόσο το Υπουργείο Εσωτερικών, όσο και Υπηρεσίες/Τμήματα του Υπουργείου Εσωτερικών, 
επανειλημμένα κάλεσαν το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, ως οικοδομική αρχή, να επιληφθεί του θέματος 
και να λάβει όλα τα κατά νόμο αναγκαία μέτρα προς αποκατάσταση της νομιμότητας. Συγκεκριμένα αναφέρεται 
ότι: 

(α) Στις 28.04.2014, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, κάλεσε το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, ως 
αρμόδια Οικοδομική Αρχή, να προβεί στη λήψη των αναγκαίων δικαστικών μέτρων, ώστε να ανασταλεί 
η εκτέλεση οικοδομικών εργασιών μέχρι να εξασφαλιστούν οι απαιτούμενες άδειες, ενώ παράλληλα 
ενημερώθηκε και η Πολεοδομική Αρχή. 

(β)  Στις 05.05.2014, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, κάλεσε τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό να 
προβεί στις απαραίτητες ενέργειες σχετικά με την επέμβαση στην κρατική γη. 

(γ)  Στις 07.05.2014, διαβιβάστηκε επιστολή προς τον Αστυνομικό ∆ιευθυντή Λεμεσού για λήψη των 
αναγκαίων μέτρων. 

(δ)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ζήτησε από το Κοινοτικό Συμβούλιο να προβεί σε αναστολή των 
εργασιών, μέχρι να εξασφαλιστούν οι απαιτούμενες άδειες, εντούτοις δεν υπήρξε η αναμενόμενη 
συμμόρφωση, για αυτό και στις 06.05.2014 εξέδωσε ειδοποίηση επιβολής, δυνάμει του άρθρου 46 του 
Περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

(ε)  Στις 13.05.2014, πραγματοποιήθηκε Έκτακτος Έλεγχος στο Κοινοτικό Συμβούλιο του Αγίου Τύχωνα, 
από λειτουργούς του Υπουργείου Εσωτερικών. Κατόπιν οδηγιών του Υπουργού Εσωτερικών, το όλο 
θέμα διαβιβάστηκε, στον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

(στ)  Στις 27.08.2014, ετοιμάστηκε, από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, έκθεση πταίσματος η οποία 
υποβλήθηκε στον Γενικό Εισαγγελέα, ενώ παράλληλα ενημερώθηκε επί του θέματος και ο Γενικός 
Ελεγκτής. Ο Γενικός Εισαγγελέας ανέθεσε το χειρισμό της υπόθεσης σε ιδιώτη δικηγόρο. 

5. Σημειώνεται ότι, οι οικοδομικές εργασίες στο υποστατικό έχουν συμπληρωθεί και το υποστατικό τέθηκε 
ήδη σε χρήση. 

6. Αναφέρεται ότι, το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 12.11.2014, 
ενέκρινε την παραχώρηση Άδειας Χρήσης κρατικής γης προς το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα σύμφωνα 
με την αίτηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Τύχωνα για κατά παρέκκλιση χορήγηση Πολεοδομικής Άδειας 
με αρ. ΛΕΜ/0370/2014 για ανέγερση εστιατορίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. 
Ιωνά Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.162, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.305, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Σύμφωνα με τους όρους της Συμφωνίας Παραχώρησης, ο υπολογισμός του πληρωτέου προς το Κράτος 
ποσού και οι πληρωμές του Επενδυτή προς εξόφληση του υπολογισθέντος ποσού γίνονται ανά τρίμηνο.  
Τα ποσά που προκύπτουν ως πληρωτέα προς τη ∆ημοκρατία, καταβάλλονται από την Hermes Airports 
Ltd προς το Κράτος εντός 30 εργάσιμων ημερών, μετά το πέρας της τριμηνιαίας περιόδου στην οποία 
αφορούν. 

(2) Με βάση τις πρόνοιες του Άρθρου 26 της Συμφωνίας, (πρβλ. συνημμένα), δεν υπάρχουν ποσά των 
οποίων η πληρωμή εκκρεμεί, το δε ποσό που έχει καταβληθεί στο Κράτος κατά το 2013 ανέρχεται στα 
ΕΥΡ 30.957.109, ενώ το αντίστοιχο ποσό για το 2014 είναι ΕΥΡ 39.558.929. 

 Σημειώνεται ότι οι πληρωμές της Hermes προς το Κράτος υπόκεινται σε λογιστικό έλεγχο από τη 
∆ημοκρατία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.315, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο εντός του 2014 εξέδωσαν την Οδηγία 2014/40/ΕΕ για την 
προσέγγιση των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με 
την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την 
κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ.  Η εν λόγω Οδηγία θα πρέπει να μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο και 
να εφαρμοστεί μέχρι τις 20 Μαΐου του 2016. 

ΙΙ. Το Υπουργείο Υγείας εργάζεται για την ενσωμάτωση των προνοιών που προβλέπονται στην 
προαναφερόμενη οδηγία στο νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμο.  Το εν λόγω νομοσχέδιο θα σταλεί εκ νέου στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό 
έλεγχο και ακολούθως θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων εντός των χρονικών ορίων που 
ορίζει η προαναφερόμενη Οδηγία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.321, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Ανέγερση του κτηρίου του Κρατικού Αρχείου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. 23.06.010.04.321 ημερ. 18 ∆εκεμβρίου, 2014, 
που αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η ευρύτερη περιοχή του χώρου στον οποίο σχεδιάζεται η ανέγερση του νέου κτηρίου του Κρατικού 
Αρχείου, όπως απέδειξαν οι κατά καιρούς εκσκαφές φαίνεται να εμπίπτει σε χώρο μεγάλου 
νεκροταφείου (Αρχαϊκή-Ρωμαϊκή περίοδος) και υπάρχουν σημαντικές πιθανότητες να βρεθούν αρχαίοι 
τάφοι. 

3. Η έγκαιρη διεξαγωγή έρευνας από το Τμήμα Αρχαιοτήτων πρέπει και μπορεί να διεξαχθεί πριν την 
έναρξη των εργασιών ανέγερσης του κτηρίου, με τρόπο ώστε να αποφευχθούν καθυστερήσεις.  Ήδη η 
ανασκαφική έρευνα έχει προγραμματιστεί μέσα στο 2015, με την πρόσληψη του απαραίτητου έκτακτου 
ωρομίσθιου προσωπικού.  Σε περίπτωση ανεύρεσης τάφων των τύπων που βρέθηκαν και σε γειτονικά 
τεμάχια, μετά την ολοκλήρωση της αρχαιολογικής έρευνας, η υλοποίηση του έργου θα μπορεί να 
συνεχιστεί απρόσκοπτα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.370, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.010.04.370 και ημερομηνία 19.1.2015, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το όνομα “HALLOUMI-XAΛΛOYΜΙ” είναι εγγεγραμμένο ως Πιστοποιούν Εμπορικό Σήμα στην Κύπρο 
(1992), το Ηνωμένο Βασίλειο (1990), τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής (1990) και την Ιορδανία (2012) στο 
όνομα του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (ΥΕΕΒΤ).  Επίσης, από τις 
14/7/2000 το όνομα “HALLOUMI” είναι εγγεγραμμένο στο Γραφείο Εναρμόνισης της Εσωτερικής Αγοράς 
(OHΙM) ως Κοινοτικό Συλλογικό Εμπορικό Σήμα, αρχικά στο όνομα του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (ΟΚΓΒ) και ακολούθως, από την 1/2/2013, στο “Ίδρυμα για την Προστασία του 
Παραδοσιακού τυριού της Κύπρου Ονομαζόμενου Χαλλούμι”, Πρόεδρος του οποίου είναι ο Γενικός ∆ιευθυντής 
του ΥΕΕΒΤ.  Η χρήση των εν λόγω Σημάτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις άλλες αγορές, προϋποθέτει 
εγγραφή των παραγωγών/τυροκόμων στα σχετικά Μητρώα εγκεκριμένων χρηστών που τηρεί το ΥΕΕΒΤ και το 
Ίδρυμα. 

 Τόσο το ΥΕΕΒΤ όσο και το Ίδρυμα, έχουν επανειλημμένα με γραπτές επιστολές τους καλέσει όλους 
τους παραγωγούς χαλλουμιού να εγγραφούν στα Μητρώα εγκεκριμένων χρηστών ώστε να καταστεί νόμιμη η 
διακίνηση προϊόντων με την ονομασία “HALLOUMI” εντός της Ε.Ε.  Σε αντίθετη περίπτωση, η διακίνηση 
προϊόντων με την ονομασία “ΧΑΛΛΟΥΜΙ-HALLOUMI” εντός της κυπριακής ή/και της Ευρωπαϊκής αγοράς είναι 
παράνομη και ως εκ τούτου το ΥΕΕΒΤ δεν θα ήταν δυνατό να χρηματοδοτήσει συμμετοχή εταιρειών που 
παραβιάζουν τους Κανονισμούς του Πιστοποιούντος Εμπορικού Σήματος ή του Κοινοτικού Συλλογικού 
Εμπορικού Σήματος σε εμπορικές εκθέσεις στην Κύπρο ή/και το εξωτερικό. 

 Παρά τις συνεχείς προειδοποιήσεις του Υπουργείου προς συγκεκριμένες εταιρείες για τα πιο πάνω, 
αυτές συμμετείχαν σε εκθέσεις που πραγματοποιήθηκαν στο εξωτερικό παρουσιάζοντας προϊόντα με την 
ονομασία “HALLOUMI” και ακολούθως αιτήθηκαν χορηγία στη βάση του “Σχεδίου Ήσσονος Σημασίας (De 
minimis) προς Κυπριακές Επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στους τομείς της Μεταποίησης ή/και 
Εμπορίας Γεωργικών Προϊόντων για Συμμετοχή σε Εμπορικές Εκθέσεις στην Ενιαία Αγορά και Τρίτες Χώρες”. 

 Η απόφαση του Υπουργείου για μη καταβολή χορηγίας, έναντι του κόστους συμμετοχής σε εκθέσεις, 
προς τις συγκεκριμένες εταιρείες μη εγκεκριμένους χρήστες των Σημάτων, καθώς και για αποκλεισμό των 
εταιρειών αυτών από όλα τα Σχέδια Χορηγιών του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για περίοδο 3 ετών, οφείλεται στο γεγονός ότι οι εταιρείες αυτές δεν επιθυμούν εγγραφή τους στα 
σχετικά Μητρώα παραβιάζοντας έτσι τους Κανονισμούς που διέπουν τη χρήση των Πιστοποιούντων 
Εμπορικών Σημάτων “ΧΑΛΛΟΥΜΙ- HALLOUMI” στην Κύπρο και τις ΗΠΑ και του Συλλογικού Κοινοτικού 
Εμπορικού Σήματος “HALLOUMI” στην E.E. 

 Να σημειωθεί επίσης ότι οι εν λόγω εταιρείες συνεχίζουν να εξάγουν προϊόντα με την ονομασία 
“HALLOUMI” σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αδιαφορώντας για τα προβλήματα/επιπτώσεις που η πράξη 
τους αυτή θα έχει στις προσπάθειες του Υπουργείου και του Ιδρύματος για προστασία των Σημάτων έναντι της 
παράνομης χρήσης από εταιρείες άλλων χωρών οι οποίες εμπορεύονται τυροκομικά προϊόντα με την 
ονομασία “HALLOUMI” και έναντι των οποίων λαμβάνονται τα δέοντα νομικά μέτρα. 

 Καταληκτικά θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι, με γνώμονα την προστασία του παραδοσιακού μας 
προϊόντος και τις μεγάλες προοπτικές διάθεσης που αυτό παρουσιάζει στις ξένες αγορές, το Υπουργείο 
λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα και ενέργειες που θα διασφαλίσουν την απρόσκοπτη διάθεση του προϊόντος 
προς όφελος του τομέα βραχυπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα, καθώς και της οικονομίας γενικότερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητρίαδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.372, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά το θέμα που 
εγείρεται στο σημείο 3, σε σχέση με τους προτιθέμενους σχεδιασμούς της Κυβέρνησης για τις διακρατικές 
συμφωνίες, που είχαν συνάψει οι Κυπριακές Αερογραμμές: 

(1) Οι διακρατικές αεροπορικές συμφωνίες δεν συνάπτονται, ούτε υπογράφονται από τις αεροπορικές 
εταιρείες, όπως οι Κυπριακές Αερογραμμές, αλλά πρόκειται για διεθνείς διμερείς ή πολυμερείς 
συμφωνίες που υπογράφονται μεταξύ των κυβερνήσεων δύο ή περισσοτέρων Κρατών. Με τις 
αεροπορικές συμφωνίες ρυθμίζονται όλα τα θέματα αναφορικά με τη διενέργεια πτήσεων μεταξύ των 
συμβαλλόμενων μερών. 

(2) Τα αεροπορικά δικαιώματα που έχουν παραχωρηθεί στις Κυπριακές Αερογραμμές για διεξαγωγή 
πτήσεων σε συγκεκριμένες τρίτες χώρες δυνάμει των αντίστοιχων Αεροπορικών Συμφωνιών, θα 
ανακληθούν και ακολούθως θα παραχωρηθούν στους αερομεταφορείς που θα τα αιτηθούν και 
επιθυμούν να διεξάγουν πτήσεις σε αυτές τις χώρες σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες της 
αντίστοιχης ευρωπαϊκής και εθνικής νομοθεσίας. Σημειώνεται ότι οι πτήσεις των ευρωπαϊκών 
αερομεταφορέων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης δυνάμει ευρωπαϊκής νομοθεσίας είναι 
φιλελευθεροποιημένες. 
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(3) Τα εν λόγω αεροπορικά δικαιώματα, σε καμία περίπτωση δεν πωλούνται, αλλά παραχωρούνται σε 
αεροπορικές εταιρείες, στη βάση συγκεκριμένων κριτηρίων, που περιλαμβάνουν και επιχειρηματικό 
σχέδιο για την αξιοποίησή τους. Σημειώνεται ότι βάσει και του άρθρου 12 της Κ∆Π περί Πολιτικής 
Αεροπορίας (Μέτρα Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 847/204), Απόφαση του 2008, (Κ.∆.Π. 406/2008), 
τα παραχωρηθέντα από το Κράτος, σε αερομεταφορέα, αεροπορικά δικαιώματα δεν μπορούν να τύχουν 
εκμετάλλευσης μεταξύ αερομεταφορέων ή να παραχωρηθούν ή εκχωρηθούν από έναν αερομεταφορέα 
σε άλλο και γενικότερα δεν αποτελούν αντικείμενο πώλησης μεταξύ αυτών. 

(4)  Τα υπόλοιπα θέματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Οικονομικών προς το οποίο απευθύνεται η ίδια επιστολή για εξέταση και ενημέρωση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.388, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.010.04.388 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 27 Ιανουαρίου 2015 και σας πληροφορώ ότι στην επαρχία Λάρνακας και ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου έχουν αδειοδοτηθεί οι πιο κάτω φορείς: 

 ΣΚΥΡΑ ΛΙΜΑ ∆ΗΜΟΣΙΑ ΛΤ∆ (Λάρνακα):  Άδεια εγκατάστασης & λειτουργίας μονάδας 
επεξεργασίας/ανακύκλωσης Α.Ε.Κ.Κ. συμπεριλαμβανομένων Χ.Υ.Τ. υπολειμμάτων. 

 M.C. ORDINATIO COMPOST CYPRUS LTD (Αμμοχώστου):  Άδεια διαχείρισης αποβλήτων για 
επεξεργασία/κομποστοποίηση αποβλήτων κήπων και πάρκων. 

 Κ/Ξ ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε.-ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΤΕΧΝΟ∆ΟΜΙΚΗ ΤΕΒ A.E.-CYBARCO PLC JOINT VENTURE:  Άδεια 
λειτουργίας μονάδας ολοκληρωμένων εγκαταστάσεων διαχείρισης οικιακών και παρόμοιου τύπου 
αποβλήτων συμπεριλαμβανομένων αποβλήτων κήπων και πάρκων επαρχιών Λάρνακας-Αμμοχώστου 
στην Κόσιη (απαγορεύεται η εναπόθεση αποβλήτων Α.Ε.Κ.Κ.).» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.416, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.04.416 και ημερομηνία 9 
Φεβρουαρίου 2015 με την οποία ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης, βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, 
ζητεί από τον Υπουργό Οικονομικών να καταθέσει το συντομότερο δυνατό στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
ενημέρωση τη συμφωνία που υπογράφηκε με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στις 12 ∆εκεμβρίου του 
2014 σχετικά με τη σύναψη δανείου ύψους €162 εκ. για έργα ανάπτυξης του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

2. Συναφώς, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι Συμφωνίες ∆ανείου και Εγγύησης που υπογράφονται 
με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων (ΕΤΕπ) και την Τράπεζα Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης 
συνομολογούνται με βάση τα Άρθρα 169 (1) και (3) του Συντάγματος μετά από σχετική απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 19 Νοεμβρίου 2014 αποφάσισε μεταξύ άλλων 
όπως: 

(α) εγκρίνει με βάση το άρθρο 169, εδάφιο 1, του Συντάγματος τη συνομολόγηση της Συμφωνίας ∆ανείου 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, του Πανεπιστημίου Κύπρου και της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την υπό αναφορά χρηματοδότηση της Β΄ Φάσης της Πανεπιστημιούπολης από την 
ΕΤΕΠ με ποσό ύψους μέχρι 162 εκ. ευρώ, 

(β) εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών όπως εγκρίνει και υπογράψει τη σχετική Συμφωνία ∆ανείου 
εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή να εκδώσει πληρεξούσιο για το σκοπό αυτό προς άλλο 
πρόσωπο, 

(γ) εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών όπως δημοσιεύσει στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας τη Συμφωνία ∆ανείου, με βάση το άρθρο 169, εδάφιο 3, του Συντάγματος, και 

(δ) εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών όπως προβεί σε οποιεσδήποτε άλλες ενέργειες που πιθανό 
να κριθούν αναγκαίες για την εκτέλεση της Συμφωνίας ∆ανείου. 

4. Με βάση με την εν λόγω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 19 Νοεμβρίου, 2014 
υπογράφτηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 2014, από τον Υπουργό Οικονομικών συμφωνία δανείου ύψους μέχρι 80 εκ. 
ευρώ, (ως πρώτη δόση από το σύνολο των €162 εκ. που εγκρίθηκε από την Τράπεζα και το Υπουργικό 
Συμβούλιο), μεταξύ της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
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Πανεπιστημίου Κύπρου κατόπιν.  Η συγκεκριμένη Συμφωνία ∆ανείου δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας (έβδομο παράρτημα) στις 19 ∆εκεμβρίου, 2014 και είναι καταχωρημένη στην ιστοσελίδα του 
Κυβερνητικού Τυπογραφείου.  Αντίγραφο της Συμφωνίας ∆ανείου επισυνάπτεται για ευκολότερη αναφορά 
όπως ζητήθηκε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Μαρτίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.029-2015). 

 2. Ο περί Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων και Λειτουργιών 
του Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.032-2015). 

 3. Ο περί Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.020-2015). 

 4. Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού και 
Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.007-2015). 

 5. Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.010-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για 
την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) 
για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη 
βιώσιμη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 
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Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά της προεδρεύουσας της συνεδρίασης κ. Μαρίας Κυριακού στην επέτειο της θυσίας του ήρωα 
του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ 1955-1959 Γρηγόρη Αυξεντίου και τήρηση μονόλεπτης 
σιγής στη μνήμη του. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2015 
Νόμος του 2015», συζήτηση (Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Κ. Χατζηγιάννης, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας, Ευ. 
Χαμπουλλάς, Ν. Κατσουρίδης, Ά. Βότσης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών Πληροφοριών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014», ψήφισή του νομοσχεδίου σε 
νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

5. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

 α. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 2015, 

 β. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 2015, 

 γ. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος 2015,  
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αγορεύσεις και συζήτηση (Ά. Βότσης, Στ. Ευαγόρου, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Ν. Νικολαΐδης, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Λουκαΐδης, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, Πρ. Προδρόμου), 
καταψήφιση των δύο πρώτων και ψήφιση της τρίτης σε νόμο (με αρ. 2). 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015», ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2) και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. 
Σταύρο Ευαγόρου. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα κοινοτήτων Λυσού και Κινούσας για σύνδεση με το υδρευτικό σύστημα του φράγματος Κανναβιούς 
ή Ευρέτου - Θέμα έγκρισης αποθηκών και εγκαταστάσεων χημικών και καταλοίπων στη Βιομηχανική 
Περιοχή Αραδίππου - Οχληρία από τη λειτουργία των γηπέδων futsal της Ανόρθωσης στη Λάρνακα - Το 
ενδεχόμενο εκπαίδευσης παιδιάτρου και διαιτολόγου για την παρακολούθηση παιδιών με κληρονομικά 
μεταβολικά προβλήματα - Η έκδοση εξώδικων προστίμων για το βασανισμό λαγού από κυνηγούς - Η 
συντήρηση του κτιρίου της ∆ιανελλείου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας και τα σχέδια για μελλοντική 
αξιοποίησή του - Ανησυχίες αναφορικά με την ανάθεση της διαμόρφωσης του ρυθμιστικού πλαισίου για 
την ηλεκτρική ενέργεια στον Έφορο Αποκρατικοποιήσεων αντί στη ΡΑΕΚ - Ερωτήματα σχετικά με τη 
δημιουργία πάρκου επιδείξεων κητοειδών στο Παραλίμνι - Η διεξαγωγή πειραμάτων για την τεχνητή 
διαμόρφωση των κλιματικών συνθηκών από τον άνθρωπο στους κυπριακούς ουρανούς. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα Πομού για διαμόρφωση πλατείας στο πολιτιστικό κέντρο της κοινότητας - Παράνομη επέκταση 
κτιρίου στην παραλία “Καστέλλα” στην περιοχή Αγίου Τύχωνα - Θέματα ασφάλειας της ∆ημοκρατίας 
(απόρρητη απάντηση) - Οι οφειλές της Hermes Airports προς το κράτος τα δύο τελευταία χρόνια - 
Χρονοδιάγραμμα κατάθεσης νομοσχεδίου για τροποποίηση του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου - Αίτημα για προληπτικές ανασκαφές στο τεμάχιο όπου θα στεγαστεί το Κρατικό 
Αρχείο - Εμπόδια στην παρουσία κυπριακών βιομηχανιών τροφίμων σε εκθέσεις του εξωτερικού - 
Ερωτήματα σχετικά με το κλείσιμο του κρατικού αερομεταφορέα από την κυβέρνηση - Αδειοδοτημένοι 
χώροι απόρριψης στερεών αποβλήτων στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - Συμφωνία με την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων σχετικά με σύναψη δανείου για έργα ανάπτυξης του Πανεπιστημίου 
Κύπρου. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 5ης Μαρτίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ. 

Αρ. 25 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας, την οποία 
γιορτάζουμε κάθε χρόνο στις 8 Μαρτίου.  Η ∆ιεθνής Ημέρα της Γυναίκας καθιερώθηκε το 1910 με πρόταση της 
Γερμανίδας Clara Zetkin κατά τη διάρκεια της ∆εύτερης ∆ιεθνούς Συνδιάσκεψης Σοσιαλιστριών Γυναικών στην 
Κοπεγχάγη και αργότερα, το 1977, θεσμοθετήθηκε από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών.  Επιλέχθηκε η 
ημερομηνία αυτή εις μνήμη της εξέγερσης των εργατριών στα υφαντουργεία της Νέας Υόρκης το 1857.  Η 
εξέγερση των γυναικών εκείνων, που ζητούσαν ίσα μεροκάματα και ίσες ώρες εργασίας με τους άντρες, 
αποτελεί σταθμό για το παγκόσμιο γυναικείο κίνημα και απαρχή του αγώνα για χειραφέτηση των γυναικών και 
διεκδίκηση της ισότητας.  

 Στην πατρίδα μας και σε άλλες χώρες δυστυχώς ο αγώνας αυτός συνεχίζεται ακόμα.  Η Κύπρος 
συγκαταλέγεται ανάμεσα στις χώρες που πρώτες υιοθέτησαν τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην εργασία, την ίση αμοιβή και μεταχείριση και την επαγγελματική κατάρτιση 
και ανέλιξη.  Παρ’ όλα αυτά, διαπιστώνουμε ότι δεν εφαρμόζεται πλήρως η νομοθεσία αυτή.  Ιδιαίτερα σήμερα, 
την εποχή της οικονομικής κρίσης που βιώνουμε, παρατηρείται μια οπισθοδρόμηση στα όσα κατακτήθηκαν, 
εξαιτίας κυρίως της ανυπαρξίας μηχανισμών για τη διασφάλιση της εφαρμογής του νόμου. 

 Σήμερα παρατηρείται ακόμα πιο έντονο τα φαινόμενο οι γυναίκες να θυσιάζουν την καριέρα τους για 
χάρη της οικογένειας ή να βάζουν σε δεύτερη μοίρα την οικογένεια λόγω της αδυναμίας του κράτους να 
παρέχει σε αυτές την απαραίτητη στήριξη, να αμείβονται λιγότερο και να απειλούνται περισσότερο από την 
ανεργία και τη φτώχια. 

 Εκ μέρους όλων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων θέλω να διαβεβαιώσω ότι, ως νομοθετική 
εξουσία, θα είμαστε πάντοτε αρωγός στους αγώνες των γυναικών και των γυναικείων οργανώσεων για ισότητα.   

 Τελειώνοντας, ιδιαίτερο χαιρετισμό αγάπης και τιμής απευθύνω προς τις μητέρες, τις συζύγους, τις 
αδελφές των αγνοουμένων, των πεσόντων, των τραυματιών της κυπριακής τραγωδίας, στις ηρωικές μας 
εγκλωβισμένες, στις γυναίκες πρόσφυγες.   

 Λοιπόν, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει 
μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα 
και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
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Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να κηρυχθεί επείγουσα.   Η 
πρόταση νόμου παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, να τη 
μελετήσει και να ετοιμάσει σχετική έκθεση προς το σώμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από 
τους υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.047-2015). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.048-2015). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2015 Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.049-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του  
Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.050-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών 
και Καυσίμων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.051-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας  
και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

6. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(∆ιορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών)  
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.012-2015). 

Άμυνας Άμυνας 

7. Οι περί Εμπορικών Σημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.013-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

8. Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 και 10) του 2015 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 26 Φεβρουαρίου 2015 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2015 
Νόμου του 2014.  
[Ν. αρ. 57(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Έγγραφα  Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
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1. ∆ιορισμός μέλους του Πολεοδομικού 
Συμβουλίου, εκπροσώπου του προέδρου 
της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του άρθρου 3(2)(β) των 
περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
∆ιοικητικών Συμβουλίων) Νόμων του 
1988-2013.   
Απόφαση γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με ημερ. 3.3.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές. 

2. ∆ιορισμός αντιπροέδρου και ενός μέλους 
του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της 
Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του άρθρου 3(2)(β) των 
περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
∆ιοικητικών Συμβουλίων) Νόμων του 
1988-2013. 
Απόφαση γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με ημερ. 3.3.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Κοινοποιήθηκε σε όλους 
τους βουλευτές. 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.032-2015). 

Αριστοτέλη Μισό, 
Ζαχαρία Ζαχαρίου 
και Ανδρέα Μιχαηλίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.033-2015). 

Γιώργο Λουκαḯδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και Εσωτερικών  

3. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.034-2015). 

Γιάννο Λαμάρη, 
Σταύρο Ευαγόρου και  
Πάμπο Παπαγεωργίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  Το πρώτο θέμα, που 
τιτλοφορείται «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», πρόταση 
νόμου, δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων και Λειτουργιών του Ιδρύματος 
Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Νομοθετική ρύθμιση της μεταφοράς των αρμοδιοτήτων του Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού λόγω τερματισμού της λειτουργίας του.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων και Λειτουργιών του Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρία Ζαχαρίoυ, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  Κώστας Κώστα  

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Φεβρουαρίου και στις 3 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, 
της ΟΕΒ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ.  Το Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου, το ΚΕΒΕ και η 
Κλαδική Συντεχνία των Υπαλλήλων του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο, η Κλαδική Συντεχνία των 
Υπαλλήλων του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με σχετική επιστολή της, 
ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2015, διαμήνυσε στην επιτροπή τις θέσεις της σχετικά με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση της μεταφοράς των αρμοδιοτήτων του 
Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού λόγω τερματισμού της 
λειτουργίας του πιο πάνω ιδρύματος. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο μεταφέρονται οι εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου του 
Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, στο Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και στο Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, 
σύμφωνα με τη δήλωση επιθυμίας που έχουν υποβάλει. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά εργοδοτούμενοι θα απολαύουν όλων των δικαιωμάτων και 
ωφελημάτων που καθορίζονται στους βασικούς όρους απασχόλησης των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου 
της δημόσιας υπηρεσίας, έχοντας όμως παράλληλα και τα αντίστοιχα καθήκοντα και τις υποχρεώσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, 
σαράντα τρεις εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου θα μεταφερθούν στη δημόσια υπηρεσία ως ακολούθως: 

1. ∆εκατέσσερις εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου που εργοδοτούνται ως Λειτουργοί Ενέργειας και 
δεκατρείς εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου που εργοδοτούνται ως Τεχνικοί θα μεταφερθούν και θα 
συνεχίσουν να απασχολούνται στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

2. Ένας εργοδοτούμενος αορίστου χρόνου που εργοδοτείται ως Λογιστικός Λειτουργός και τρεις 
εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου που εργοδοτούνται ως Βοηθοί Λογιστηρίου θα μεταφερθούν και θα 
συνεχίσουν να εργοδοτούνται στο Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας. 

3. ∆ώδεκα εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου που εργοδοτούνται ως Γραφείς θα μεταφερθούν και θα 
συνεχίσουν να απασχολούνται στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση γίνεται προσπάθεια διόρθωσης 
διαχρονικών προβλημάτων που παρατηρούνται στο Ίδρυμα Ενέργειας, αφού μεγάλος αριθμός υπαλλήλων 
που το στελεχώνουν απασχολείται στην Υπηρεσία Ενέργειας και στην Υπηρεσία Υδρογονανθράκων του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με αποτέλεσμα το εν λόγω υπουργείο να 
καταβάλλει το ποσό για τη μισθοδοσία των υπό αναφορά υπαλλήλων στο Ίδρυμα Ενέργειας. 

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, το κράτος μέσω του Ταμείου για Ανανεώσιμες Πηγές 
Ενέργειας (ΑΠΕ) και Εξοικονόμησης Ενέργειας (ΕΞΕ) καταβάλλει το ποσό που απαιτείται για την κάλυψη της 
μισθοδοσίας των υπαλλήλων του Ιδρύματος Ενέργειας για τιμολογημένες υπηρεσίες που αφορούν τη 
διεκπεραίωση των αιτήσεων στα πλαίσια των σχεδίων χορηγιών.  Σύμφωνα με την ίδια πηγή πληροφόρησης, 
στο μέλλον με τη μεταφορά του προσωπικού στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
οι υπηρεσίες αυτές θα παρέχονται από το υπουργείο και ως εκ τούτου το σχετικό κόστος για την αμοιβή των 
υπαλλήλων θα μεταφέρεται από τον προϋπολογισμό του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ στο υπουργείο.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τοποθετούμενη επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι ως ημερομηνία της σύμβασης εργασίας των εργοδοτουμένων 
αορίστου χρόνου που θα μεταφερθούν από το Ίδρυμα Ενέργειας στη δημόσια υπηρεσία θα θεωρείται η 
ημερομηνία δημοσίευσης του νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Παράλληλα, η ίδια 
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εκπρόσωπος ανέφερε ότι κάθε εργοδοτούμενος που θα μεταφέρεται στη δημόσια υπηρεσία θα διατηρεί τη 
μισθοδοτική του κλίμακα και η απασχόλησή του θα θεωρείται συνεχής για σκοπούς μισθοδοσίας.   

 Τέλος, τοποθετούμενη σχετικά με το εργασιακό καθεστώς των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου, 
επισήμανε ότι οι υπό αναφορά εργοδοτούμενοι θα έχουν σχέση ιδιωτικού δικαίου με την κυβέρνηση, όπως 
ισχύει για τους εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου του δημόσιου τομέα, και ως εκ τούτου οποιαδήποτε 
διαφορά προκύψει θα ανάγεται στη σφαίρα του ιδιωτικού και όχι του δημόσιου δικαίου. 

 Σύμφωνα με πρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου που θα μεταφερθούν στο δημόσιο τομέα θα έχουν το δικαίωμα μέσα σε δύο 
εβδομάδες από την ημέρα που θα τους κοινοποιηθούν οι όροι υπηρεσίας τους να δηλώσουν στο γενικό 
διευθυντή του Υπουργείου  Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού αν δεν επιθυμούν τη μεταφορά 
τους, οπότε σε μια τέτοια περίπτωση θα θεωρείται ότι οι υπηρεσίες τους τερματίζονται σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Τερματισμού Απασχολήσεως Νόμου. 

 Περαιτέρω και σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το διοικητικό συμβούλιο του Ιδρύματος Ενέργειας από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου δε θα ασκεί πλέον καμιά αρμοδιότητα παρά μόνο όσες κρίνονται 
αναγκαίες στα πλαίσια της οριστικής διάλυσής του, σύμφωνα με σχετική διάταξη του καταστατικού του. 

 Τοποθετούμενη σχετικά, η Κλαδική Συντεχνία των Υπαλλήλων του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού σε επιστολή της ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2015 διατύπωσε μεταξύ άλλων τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Η ενδεχόμενη κατάργηση του Ιδρύματος Ενέργειας Κύπρου αποτελεί αρνητική εξέλιξη, καθώς η ίδρυση 
και λειτουργία του αποσκοπεί στην προώθηση των πολιτικών του κράτους για τις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειες και την εξοικονόμηση ενέργειας με την αυξημένη ευελιξία που προσδίδει σε αυτή το καθεστώς 
ενός οργανισμού ιδιωτικού δικαίου. 

2. Σε περίπτωση διάλυσης του Ιδρύματος Ενέργειας Κύπρου δε θα γίνει αποδεκτή οποιαδήποτε ενέργεια 
που να επηρεάζει άμεσα ή έμμεσα την εκάστοτε δομή, την ανέλιξη, τα δικαιώματα και τα συμφέροντα 
των εκάστοτε μόνιμων, έκτακτων και αορίστου χρόνου υπαλλήλων του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και οποιασδήποτε άλλης υπηρεσίας του κράτους.   

3. Η προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση: 

α. επηρεάζει τα εργασιακά συμφέροντα των υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία και δημιουργεί 
προβλήματα στις δομές του δημοσίου, καθώς και δυσμενή διάκριση προς του υπαλλήλους της, 

β. έρχεται σε αντίθεση με τις απαιτήσεις των μνημονιακών δεσμεύσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
για μείωση του μεγέθους της δημόσιας υπηρεσίας. 

4. Η προτεινόμενη πρόσληψη των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου από το Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου 
στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δε γίνεται με βάση τα κριτήρια, τις 
διαδικασίες και τις πρόνοιες που προβλέπονται στη σχετική νομοθεσία για την πρόσληψη έκτακτων ή 
και αορίστου χρόνου υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία. 

5. Ο όρος και ο ορισμός που αποδίδεται στον εργοδοτούμενο αορίστου χρόνου σε οποιοδήποτε ιδιωτικό 
οργανισμό ή/και στο Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου, το οποίο είναι ίδρυμα ιδιωτικού δικαίου, δεν πρέπει και 
δεν μπορεί να είναι ο ίδιος με τον όρο και τον ορισμό που αποδίδεται στον εργοδοτούμενο αορίστου 
χρόνου στη δημόσια υπηρεσία. 

6. Γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας αναφέρει ρητά ότι οποιαδήποτε μεταφορά των 
απασχολουμένων από το Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου, το οποίο είναι οργανισμός ιδιωτικού δικαίου, στη 
δημόσια υπηρεσία παραβιάζει την αρχή της διάκρισης των εξουσιών και γενικότερα το σύνταγμα του 
κράτους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, μετά από σχετική ερώτηση που τέθηκε από μέλη της επιτροπής, επισήμανε ότι η 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στην οποία γίνεται αναφορά στην επιστολή της Κλαδικής 
Συντεχνίας των Υπαλλήλων του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού αφορά τη 
μεταφορά εργοδοτουμένων από το Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου στη δημόσια υπηρεσία σε μόνιμες θέσεις και όχι 
σε θέσεις αορίστου χρόνου, όπως προνοεί το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μεταφορά των αρμοδιοτήτων και των λειτουργιών του ιδρύματος.  Άρθρο 3. 

 Μεταφορά του προσωπικού και των θέσεων του ιδρύματος.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαίωμα εργοδοτουμένου αορίστου χρόνου να αρνηθεί τη μεταφορά και σχετικές διευθετήσεις. 

Άρθρο 5. 

 Όροι υπηρεσίας και δικαιώματα των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου.  Άρθρο 6. 

 Παύση αρμοδιοτήτων του διοικητικού συμβουλίου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων και Λειτουργιών του 
Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 και 4 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αποβλήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2012/19/ΕΕ σχετικά με τα 
απόβλητα ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού. Ειδικότερα, παραχώρηση εξουσιών στους επιθεωρητές 
που διορίζονται δυνάμει του περί Αποβλήτων Νόμου, για να προβαίνουν σε εξώδικη ρύθμιση οποιωνδήποτε 
αδικημάτων προκύπτουν κατά παράβαση των διατάξεων των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του εν λόγω 
νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου:  Αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών από νέους, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2012/19/ΕΕ σχετικά με τα απόβλητα ηλεκτρικού και 
ηλεκτρονικού εξοπλισμού. Ειδικότερα, καθορισμός μέτρων για την προστασία του περιβάλλοντος και της 
ανθρώπινης υγείας μέσω της πρόληψης ή μείωσης των αρνητικών επιπτώσεων της παραγωγής και της 
διαχείρισης τέτοιων αποβλήτων, του περιορισμού των συνολικών επιπτώσεων της χρήσης των πόρων και της 
βελτίωσης της αποδοτικότητας της χρήσης των πόρων αυτών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποβλήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα 

Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 
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 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής  

 Ευγένιος Χαμπουλλάς Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3, 11 και 25 Φεβρουαρίου 2015.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας (ΤΕΕ) του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, 
του Τμήματος Τελωνείων και του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής (ΤΥΠ) του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, καθώς και η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Συνδέσμου Επιστημόνων και Μηχανικών 
Περιβάλλοντος Κύπρου, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, του Ιδρύματος 
Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra Cypria”, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και της εταιρείας “WEE Electrocyclosis Cyprus Ltd”. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αποβλήτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί 
εναρμόνιση με την Οδηγία 2012/19/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Ιουλίου 2012 
σχετικά με τα απόβλητα ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού (ΑΗΗΕ). 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 54 του περί Αποβλήτων Νόμου, είναι 
η αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών με νέους, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και ειδικότερα με την Οδηγία 2012/19/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 4ης Ιουλίου 2012 σχετικά με τα απόβλητα ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού 
εξοπλισμού (ΑΗΗΕ). 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η παραχώρηση εξουσιών στους επιθεωρητές που διορίζονται 
δυνάμει του περί Αποβλήτων Νόμου, για να προβαίνουν σε εξώδικη ρύθμιση οποιωνδήποτε αδικημάτων 
προκύπτουν κατά παράβαση των διατάξεων των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του εν λόγω νόμου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τους προτεινόμενους κανονισμούς 
καθορίζονται μέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος και της ανθρώπινης υγείας μέσω της πρόληψης ή 
μείωσης των αρνητικών επιπτώσεων της παραγωγής και της διαχείρισης ΑΗΗΕ, του περιορισμού των 
συνολικών επιπτώσεων της χρήσης των πόρων και της βελτίωσης της αποδοτικότητας της χρήσης των πόρων 
αυτών, τα οποία συμβάλλουν στην αειφόρο ανάπτυξη.   

 Ειδικότερα, στους κανονισμούς περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων πρόνοιες που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τις υποχρεώσεις των παραγωγών (κατασκευαστών, εισαγωγέων, αντιπροσώπων) οι οποίοι διαθέτουν 
για πρώτη φορά ηλεκτρικό και ηλεκτρονικό εξοπλισμό (ΗΗΕ) στην αγορά, των αρχών τοπικής 
αυτοδιοίκησης, των διανομέων ΗΗΕ και των τεχνικών εγκατάστασης.  

2. Τη συλλογή, διάθεση, μεταφορά, επεξεργασία και ανάκτηση ΑΗΗΕ.  

3. Τους στόχους για τη συλλογή και ανάκτηση ΑΗΗΕ. 

4. Τη δημιουργία συστημάτων διαχείρισης ΑΗΗΕ. 

5. Την ενημέρωση των καταναλωτών. 

6. Τη διοικητική συνεργασία και την ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ των κρατών μελών. 

7. Την επιθεώρηση και παρακολούθηση των συστημάτων διαχείρισης ΑΗΗΕ, των παραγωγών ΗΗΕ, των 
αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, των διανομέων ΗΗΕ και των τεχνικών εγκατάστασης ως προς την 
εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος δήλωσαν ότι λόγω της αύξησης του όγκου των ΑΗΗΕ που 
παρατηρείται σε ευρωπαϊκό επίπεδο τα τελευταία χρόνια η σχετική κοινοτική νομοθεσία αναδιαμορφώθηκε, 
ώστε να καθοριστούν αυστηρότεροι στόχοι συλλογής ΑΗΗΕ.  Ειδικότερα, σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο, 
από την 1η Ιανουαρίου 2016 ο στόχος συλλογής ΑΗΗΕ καθορίζεται στο 45% του πωλούμενου ΗΗΕ, ενώ από 
την 1η Ιανουαρίου 2019 ο στόχος αυτός καθορίζεται στο 65% του πωλούμενου ΗΗΕ ή στο 85% των 
παραγόμενων ΑΗΗΕ.  

 Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν σχετικά, η ευθύνη για τη διαχείριση του εν λόγω ρεύματος 
αποβλήτων βαραίνει τον παραγωγό, ο οποίος οφείλει να παρέχει ατομικά ή συλλογικά την απαραίτητη 
υποδομή στον τελικό χρήστη για επιστροφή των αποβλήτων αυτών. 
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 Όσον αφορά τους κανονισμούς, οι πιο πάνω εκπρόσωποι δήλωσαν ότι στοχεύουν τόσο στην καλύτερη 
διαχείριση και αντιμετώπιση της αυξανόμενης ροής των ΑΗΗΕ όσο και στην ενίσχυση του ελέγχου που 
διενεργούν οι αρμόδιες αρχές ως προς τις περιβαλλοντικές υποχρεώσεις των παραγωγών.    

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι, παρ’ όλο 
που το νομοσχέδιο και οι προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 29 
Ιανουαρίου 2015, τα κράτη μέλη είχαν υποχρέωση να συμμορφωθούν με τις διατάξεις της Οδηγίας 2012/19/ΕΕ 
μέχρι τη 14η Φεβρουαρίου 2014.  Περαιτέρω, όπως η ίδια ανέφερε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απηύθυνε 
αιτιολογημένη γνώμη παράβασης του κοινοτικού κεκτημένου προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία, με την οποία την 
καλούσε όπως συμμορφωθεί μέχρι τις 27 Ιανουαρίου 2015. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του ΤΕΕ του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  του Τμήματος Τελωνείων και του ΤΥΠ του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, του 
Συνδέσμου Επιστημόνων και Μηχανικών Περιβάλλοντος Κύπρου και της εταιρείας “WEE Electrocyclosis 
Cyprus Ltd” συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, χωρίς να διαφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
εξέφρασαν επιφυλάξεις αναφορικά με το μονοπωλιακό καθεστώς που επικρατεί στη διαχείριση των ΑΗΗΕ, 
καθώς και για τη μεταφορά ευθυνών και καθηκόντων στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης σε σχέση με τα ΑΗΗΕ 
χωρίς την παροχή των απαραίτητων εργαλείων στήριξης σε αυτές. 

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου δήλωσαν ότι οι παραγωγοί, σύμφωνα με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς, πρέπει κατά την εισαγωγή ΗΗΕ στη ∆ημοκρατία και πριν από την έξοδό του από 
το λιμενικό χώρο να παρουσιάζουν στην Αρχή Λιμένων Κύπρου αποδεικτικά στοιχεία εκπλήρωσης των 
περιβαλλοντικών τους υποχρεώσεων, σε περίπτωση που οι ίδιοι δεν υποβάλλουν εκ των προτέρων τα εν λόγω 
στοιχεία στην αρμόδια αρχή.   

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής επισήμαναν ότι το κόστος διαχείρισης των ΑΗΕΕ δεν πρέπει να μετακυλίεται στους 
καταναλωτές και παράλληλα εξέφρασαν την άποψη ότι πρέπει να παραχωρηθούν κίνητρα προς τους 
καταναλωτές και τις εταιρείες, ώστε να καταστεί δυνατή η επίτευξη των στόχων ανακύκλωσης των ΑΗΗΕ.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών εκφράστηκαν παρατηρήσεις και εισηγήσεις επί των 
προνοιών τους για σκοπούς βελτίωσης του κειμένου αυτών, οι οποίες αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Τη μη επιβολή οποιασδήποτε χρέωσης στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και στους καταναλωτές, όταν 
επιστρέφουν ή παραδίδουν ΑΗΗΕ.  

2. Τη συνεργασία των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης και των αδειοδοτημένων συστημάτων για τον 
καθορισμό των σημείων συλλογής ΑΗΗΕ. 

3. Την υποχρέωση των συστημάτων  διαχείρισης ΑΗΕΕ να χρηματοδοτούν το κόστος που θα επωμίζονται 
οι αρχές  τοπικής αυτοδιοίκησης, όταν αυτές επιλέγουν να αναλαμβάνουν τη συλλογή, μεταφορά και 
αποθήκευση των ΑΗΗΕ. 

4. Τον καθορισμό τελών εξέτασης αίτησης για αδειοδότηση συστήματος διαχείρισης και παρακολούθησης 
της άδειας διαχείρισης.  

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλες τις θέσεις και εισηγήσεις που τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από 
τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος όπως αυτές εξεταστούν και κατατεθεί ενώπιόν της 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών.  

 Το αρμόδιο τμήμα, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής, προχώρησε σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας στη διαμόρφωση του κειμένου των κανονισμών στη βάση των πιο πάνω και με 
σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2015, κατατέθηκε αναθεωρημένο κείμενο στην επιτροπή. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του θέματος την επιτροπή απασχόλησε ειδικότερα η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στους κανονισμούς σύμφωνα με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να εκδίδει διατάγματα με τα οποία να τροποποιούνται τα 
παραρτήματα των προτεινόμενων κανονισμών, χωρίς να απαιτείται η προηγούμενη έγκριση ή και ενημέρωση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, τοποθετούμενη στο θέμα αυτό, δήλωσε ότι τα 
εν λόγω παραρτήματα ρυθμίζουν θέματα τεχνικής φύσεως, όπως είναι ο καθορισμός του ΗΗΕ που εμπίπτει 
στις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών, των ελάχιστων στόχων ανάκτησης και των τεχνικών 
απαιτήσεων αποθήκευσης και επεξεργασίας των ΑΗΗΕ που συλλέγονται, και ως εκ τούτου οποιαδήποτε 
τροποποίησή τους θα γίνεται κατόπιν τροποποίησης των αντίστοιχων παραρτημάτων της ευρωπαϊκής 
Οδηγίας, μετά από σχετική απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  
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 Συναφώς, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, για σκοπούς αποτελεσματικότερης και ταχύτερης 
διαδικασίας συμμόρφωσης με το κοινοτικό κεκτημένο σε θέματα τεχνικής και διοικητικής φύσεως, κρίνεται ότι η 
έκδοση διαταγμάτων αποτελεί την καλύτερη πρακτική και για το λόγο αυτό δεν κρίνεται αναγκαία η εκ των 
προτέρων δημόσια διαβούλευση ή έγκριση ή ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της εξέτασης του αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών η επιτροπή 
προέβη σε παρατηρήσεις νομοτεχνικής φύσεως, καθώς και σε άλλες εισηγήσεις για βελτίωση του κειμένου των 
κανονισμών και ζήτησε την κατάθεση νέου αναθεωρημένου κειμένου, το οποίο κατατέθηκε στις 18 
Φεβρουαρίου 2015 για λήψη τελικής απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού μελέτησε το κείμενο του νομοσχεδίου και το τελικό 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και  του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
εισηγούνται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, 
καθώς και την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο 
πάνω.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υποβάλλει την παρούσα 
έκθεση ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα πάμε στους κανονισμούς και παρακαλώ για την τροπολογία κάποιος εκ των εισηγητών...   

 Ο κ. Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η τροπολογία είναι αρκούντως γνωστή σε όλους τους συναδέλφους, απλώς 
ζητείται η ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος πάνω σε ετήσια βάση για τέθκοιες 
τροποποιήσεις των παραρτημάτων και των κανονισμών που θα επέλθουν με την έκδοση διαταγμάτων εκ 
μέρους του υπουργού.  Εμείς έν’ ενημέρωση που ζητούμε, ούτε παρέμβαση ούτε διαβούλευση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα στηρίξει τη συγκεκριμένη τροπολογία, γιατί τη βλέπουμε 
λογική.  Έχουμε ακόμη ένα λόγο, έτσι, να τη στηρίξουμε, ότι προσωπικά είχα την τιμή και συνέφαγα εχθές με 
τον κ. Αδάμου ως εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ στο δείπνο που έγινε προς τιμή του κ. Ντράγκι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ωραία, να συνεστιάζεστε πιο τακτικά, για να βρίσκουμε ομοφωνίες! 

 Ορίστε, συνάδελφε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς συμφωνούμε, απλώς νομίζω ότι το σωστό είναι να ενημερώνεται η Βουλή, όχι 
απλώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.  Η εκτελεστική εξουσία ενημερώνει τη Βουλή για αυτό που 
θα κάμει η κυβέρνηση, όχι ειδικά την κοινοβουλευτική.  Η Βουλή θα το στείλει και στην κοινοβουλευτική ομάδα, 
αλλά και σε όλους τους άλλους βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Να κοινοποιείται και στους υπόλοιπους βουλευτές. 

 Ο κ. Νίκος Νικολαΐδης, παρακαλώ, μετά τον κ. Φυττή.    

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η Ε∆ΕΚ θα στηρίξει την προτεινόμενη τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 (Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Αδάμου Αδάμου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 

Περδίκη για τους κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού) Κανονισμοί του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 28 των προτεινόμενων κανονισμών με την 
προσθήκη στο τέλος αυτού της ακόλουθης επιφύλαξης: 

 «Νοείται ότι ο υπουργός ενημερώνει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος σε ετήσια βάση για 
οποιεσδήποτε τροποποιήσεις των παραρτημάτων των παρόντων κανονισμών επήλθαν με την έκδοση 
διαταγμάτων κατά το προηγούμενο έτος». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση.  Η τροπολογία επί των κανονισμών γίνεται ομόφωνα 
αποδεκτή.   

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση διευθυντή του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, ώστε 
αυτό να ανταποκρίνεται στα σημερινά καθήκοντα της θέσης αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 
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 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Άριστος ∆αμιανού 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με 
βάση τα άρθρα 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
25 Φεβρουαρίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
∆ιευθυντή του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, ώστε αυτό να ανταποκρίνεται στα σημερινά καθήκοντα της 
θέσης αυτής. 

 Ειδικότερα, προτείνεται η τροποποίηση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή από τα καθήκοντα και τις ευθύνες της θέσης του ∆ιευθυντή του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας του καθήκοντος να μεριμνά για τη διερεύνηση ατυχημάτων που αφορούν πλοία και ναυτικούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το εν λόγω καθήκον δεν 
ανταποκρίνεται στα σημερινά καθήκοντα του διευθυντή, αφού, σύμφωνα με τον περί ∆ιερεύνησης 
Ναυτικών Ατυχημάτων και Συμβάντων Νόμο, ο οποίος ψηφίστηκε το 2012, η αρμοδιότητα διερεύνησης 
ατυχημάτων που αφορούν εμπορικά ποντοπόρα πλοία ανήκει στην ανεξάρτητη Επιτροπή ∆ιερεύνησης 
Ναυτικών Ατυχημάτων και Συμβάντων. 

2.  Με την προσθήκη στα καθήκοντα και στις ευθύνες του σχεδίου υπηρεσίας:  

 α. της μέριμνας για το συντονισμό και την αποτελεσματική άσκηση του τεχνικού ελέγχου επί των 
 αλλοδαπών πλοίων που προσεγγίζουν λιμένες της ∆ημοκρατίας (Έλεγχος του Κράτους του  Λιμένα) 
 δυνάμει της ισχύουσας εθνικής, ενωσιακής και διεθνούς νομοθεσίας, 

 β. της έγκρισης της ένταξης εταιρειών στο σύστημα φόρου χωρητικότητας για ορισμένες επιλέξιμες 
 ναυτιλιακές δραστηριότητες, όπως την πλοιοκτησία, τη ναύλωση και τη διαχείριση πλοίων, στα 
 πλαίσια του κεκτημένου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της αντίστοιχης εθνικής νομοθεσίας, 

 γ. της παραχώρησης αδειών σε ιδιωτικούς ένοπλους φρουρούς να επιβιβάζονται σε υπό κυπριακή 
 σημαία πλοία για προστασία από πράξεις πειρατείας δυνάμει της ισχύουσας διεθνούς και εθνικής 
 νομοθεσίας και της συμβολής στη διαδικασία κήρυξης ζωνών ασφάλειας γύρω από τις εξέδρες 
 εξόρυξης υδρογονανθράκων που λειτουργούν εντός της αποκλειστικής οικονομικής 
 ζώνης/υφαλοκρηπίδας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και στην εποπτεία τέτοιων ζωνών 
 δυνάμει της ισχύουσας διεθνούς και εθνικής νομοθεσίας. 

3. Με την αντικατάσταση στα διαζευκτικά απαιτούμενα προσόντα της θέσης του όρου “∆ίπλωμα Πλοιάρχου 
Α´ Τάξης ή Μηχανικού Α´ Τάξης” με τον όρο “Πιστοποιητικό Ικανότητας Πλοιάρχου Α´ Τάξης χωρίς 
περιορισμούς ή Μηχανικού Α´ Τάξης χωρίς περιορισμούς”. 

4. Με την τροποποίηση, στα απαιτούμενα προσόντα της θέσης του προσόντος της απαιτούμενης 
δεκαετούς πείρας σε υπεύθυνη θέση, έτσι ώστε η πείρα αυτή να προσμετράται μετά την απόκτηση των 
απαιτούμενων ακαδημαϊκών προσόντων ή του διαζευκτικά απαιτούμενου προαναφερόμενου 
Πιστοποιητικού Ικανότητας Πλοιάρχου Α´ Τάξης χωρίς περιορισμούς ή Μηχανικού Α´ Τάξης χωρίς 
περιορισμούς. 

 Κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ενημέρωσε την επιτροπή ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας 
συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού. 

 Ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η 
τροποποίηση των απαιτούμενων προσόντων στο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης κατέστη αναγκαία μετά την 
τροποποίηση της σχετικής διεθνούς σύμβασης, σύμφωνα με την οποία χρησιμοποιείται ο όρος “πιστοποιητικό 
ικανότητας” με ή χωρίς περιορισμούς αντί του όρου “∆ίπλωμα Πλοιάρχου Α´ Τάξης ή Μηχανικού Α´ Τάξης”. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
επισήμανε στην επιτροπή ότι τα προσόντα που περιλαμβάνονται στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας 
συνάδουν με την ακολουθούμενη πολιτική και πρακτική που καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία για τις θέσεις 
διευθυντών. 
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 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή των Αντιπροσώπων την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα στην αρχή της συνεδρίας, η 
οποία τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει σκοπός, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει σκοπός.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015»   

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Αριστοτέλης Μισός Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, ώστε να αντικατασταθεί η σχετική διάταξή του, η οποία αφορά στον περιορισμό του ετήσιου 
τέλους κυκλοφορίας των οχημάτων κατηγορίας “Τˮ (ταξί) στο ποσό των ογδόντα ευρώ (€80).  Η εν λόγω 
διάταξη ενσωματώθηκε στη βασική νομοθεσία με τον περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2015, ο οποίος δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και 
τέθηκε σε ισχύ την 25η Φεβρουαρίου 2015.   

 Με την πρόταση νόμου προτείνεται οι ρυθμίσεις αυτές να έχουν αναδρομική ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 
2015.  Επίσης προβλέπεται ότι το ετήσιο τέλος κυκλοφορίας για οχήματα κατηγορίας “Τˮ (ταξί) δε θα είναι 
μεγαλύτερο των ογδόντα ευρώ (€80).   

 Απώτερος στόχος του προτεινόμενου νόμου είναι η επίτευξη ισότιμης μεταχείρισης μεταξύ των 
επαγγελματιών οδηγών οχημάτων κατηγορίας “Τˮ (ταξί) οι οποίοι έχουν εκδώσει ή πρόκειται να εκδώσουν 
άδειες κυκλοφορίας για τα οχήματά τους για το έτος 2015.  Ειδικότερα, με την ψήφιση της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου θα δημιουργηθεί το κατάλληλο νομικό πλαίσιο, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο κράτος 
για επιστροφή ποσού χρημάτων στους ιδιοκτήτες των πιο πάνω οχημάτων, οι οποίοι ενδεχομένως να 
εξέδωσαν τις σχετικές άδειες κυκλοφορίας των οχημάτων τους για το έτος 2015 καταβάλλοντας μεγαλύτερο 
ποσό, σύμφωνα με το νομικό καθεστώς που ίσχυε πριν από την έναρξη της ισχύος του περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 2015.  Επιπρόσθετα, με την 
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προτεινόμενη τροποποίηση δε θα επηρεαστούν δυσμενώς, από οικονομικής άποψης, οι ιδιοκτήτες των πιο 
πάνω οχημάτων οι οποίοι έχουν εκδώσει ή πρόκειται να εκδώσουν τις άδειες κυκλοφορίας των οποίων το 
τέλος είναι μικρότερο των ογδόντα ευρώ (€80).   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015».    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο πρόεδρος της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Απλά, την προηγούμενη βδομάδα, κύριε Πρόεδρε, ψηφίσαμε μια νομοθεσία σύμφωνα με την οποία 
περιορίζετο το τέλος κυκλοφορίας των οχημάτων κατηγορίας ταξί σε €80.  ∆ε θέσαμε όμως αναδρομική ισχύ 
στη νομοθεσία, με αποτέλεσμα κάποιοι ιδιοκτήτες αυτών των οχημάτων να έχουν ήδη καταβάλει τα τέλη 
κυκλοφορίας και, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης, θα ήταν σωστό να δώσουμε αναδρομική ισχύ.  Γι’ αυτό το 
λόγο κατατέθηκε αυτή η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Ο κ. Ζαχαρίου, παρακαλώ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς -και να συμπληρώσω αυτά που είπε ο πρόεδρος της επιτροπής- η πρόθεση της 
επιτροπής στο προηγούμενο νομοσχέδιο που ψήφισε, για να καθορίσει τα τέλη κυκλοφορίας των ταξί, που 
ήταν τα €80, όπως είχε συζητηθεί ενώπιον της επιτροπής, ήταν ότι σε όποιους είχαν πληρώσει το κράτος θα 
τους τα επέστρεφε πίσω ή θα τους τα πίστωνε στους λογαριασμούς τους για την επόμενη χρονιά.  Οι 
διαβεβαιώσεις που είχαμε από το υπουργείο ήταν ότι δε χρειάζεται να κάνουμε τίποτε νομοθετικό.  Εκ των 
υστέρων -και δεν είναι ευθύνη της Βουλής και γι’ αυτό πήρα το λόγο, να το ξεκαθαρίσουμε, ήταν ευθύνη του 
υπουργείου και των λειτουργών που ήταν παρόντες- φάνηκε ότι εχρειάζετο νομοθετική ρύθμιση.  Η ρύθμιση η 
σημερινή ουσιαστικά καλύπτει αυτό που είχε μέσα στην έκθεσή της η επιτροπή Συγκοινωνιών από την 
προηγούμενη φορά και με βάση τις απόψεις του υπουργείου δε χρειαζόταν νομοθετική επεξεργασία.   

 Σήμερα δίδεται η ευχέρεια επιστροφής των χρημάτων, η πίστωση σε αυτούς που έχουν ήδη πληρώσει, 
και γίνεται και μια διόρθωση, που πάλι δεν ήμασταν ενήμεροι από το υπουργείο, για κάποιο μικρό αριθμό ταξί, 
εβδομήντα εφτά στον αριθμό, υβριδικών, οι οποίοι πληρώνουν πιο χαμηλά από €80 και θα ήταν αδικία να τους 
αυξήσουμε το ποσό, ενώ χρησιμοποιούν αυτοκίνητα τα οποία είναι οικολογικά.  Αυτή είναι η φιλοσοφία, είναι 
διόρθωση, αλλά, επαναλαμβάνω, δεν ήταν λάθος της Βουλής, ήταν λάθος ενημέρωση εκ μέρους του 
υπουργείου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του σημείου 6∆ του Μέρους Ι του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έχει ήδη γίνει η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων του Κεφαλαίου ∆εύτερου.  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.454, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για το κόστος ανά επεισόδιο κάθε εκπομπής και 
σειράς του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (παραγωγής ΡΙΚ ή εξωτερικών συνεργατών), 
συμπεριλαμβανομένων των μισθών παρουσιαστών/ηθοποιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.455, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι και ποιοι είναι 
οι εν ενεργεία αξιωματούχοι οι οποίοι λαμβάνουν σύνταξη από το δημόσιο και ευρύτερο τομέα του δημόσιου 
(ημικρατικοί οργανισμοί) ταυτόχρονα με την όποια αμοιβή ή αντιμισθία τους.  Επίσης, παρακαλώ όπως 
ενημερωθεί επισήμως η Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος της σύνταξης ενός εκάστου αξιωματούχου και 
για την αμοιβή ή αντιμισθία του.  Παρακαλώ όπως στον κατάλογο συμπεριληφθούν πέραν των συνταξιούχων 
του ευρύτερου δημόσιου τομέα και οι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι και τα μέλη θεσμικών οργάνων (π.χ. Γενικός 
Ελεγκτής, Γενικός Εισαγγελέας, Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, Νομική 
Υπηρεσία κ.ο.κ.), συμπεριλαμβανομένων και των ανώτερων αξιωματούχων της πολιτείας.  Παρακαλώ επίσης 
όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό ποσό που καταβλήθηκε μέχρι σήμερα στους 
αξιωματούχους αυτούς μετά την πρόσφατη απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Τέλος, επειδή αρκετοί 
αξιωματούχοι έχουν δημόσια ανακοινώσει ότι επιστρέφουν τη σύνταξή τους στο δημόσιο, θα ήθελα να 
πληροφορήσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσοι και ποιοι έχουν εγγράφως και εμπράκτως επιστρέψει με 
εισφορά τη σύνταξή τους στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας και ποιο είναι μέχρι σήμερα το συνολικό 
εισπραχθέν ποσό από το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας (ή τους ημικρατικούς οργανισμούς) από αυτές τις 
εισφορές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.456, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γιώργου Γεωργίου 

 «Παρακαλείται όπως το αρμόδιο υπουργείο ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το 
αν έχει μελετηθεί, αξιολογηθεί και ετοιμαστεί διαχειριστικό σχέδιο για το δίκτυο “Natura 2000” στην κοινότητα 
Αγίου Θεοδώρου Λάρνακας λόγω των προβλημάτων που προκύπτουν από την ένταξη του 40% της γης της 
κοινότητας στο δίκτυο “Natura 2000”, ποιες ενέργειες και διαβουλεύσεις έχουν γίνει και ποια η πρόθεση του 
υπουργείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.457, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις ενέργειες 
που γίνονται για επίλυση της διαφωνίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με το δήμο Γεροσκήπου 
όσον αφορά την καταβολή των τελών για οδικό φωτισμό του νέου δρόμου από τον κυκλικό κόμβο Καλιγούλα 
προς τον ποταμό Έζουσας, καθώς και για τη δυνατότητα αντικατάστασης των φωτιστικών με λαμπτήρες 
εξοικονόμησης ενέργειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.458, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί 
για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου και αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει προβεί σε οποιεσδήποτε ενέργειες προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφορικά με το 
συντονισμό των ενεργειών και των μέτρων που πρέπει να ληφθούν σε περίπτωση πυρηνικού ατυχήματος.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
έχει προβεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία, έτσι ώστε να ασκηθεί πίεση στην Τουρκία, για να υπογράψει και να 
κυρώσει τη σύμβαση ESPOO για διασυνοριακή ρύπανση, που στοχεύει στην εκτίμηση των επιπτώσεων στο 
περιβάλλον στις περιπτώσεις που έργα ή δραστηριότητες σε ένα κράτος μέλος ενδέχεται να επιφέρουν 
επιπτώσεις στο περιβάλλον ενός άλλου κράτους.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί για τη διαδικασία που ακολουθήθηκε αναφορικά με την 
ετοιμασία της περιβαλλοντικής μελέτης για την κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου και τη δημόσια 
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διαβούλευση που ακολούθησε.  Η περιβαλλοντική μελέτη, σύμφωνα με επιστολή της συμπροέδρου των 
Ευρωπαίων Πρασίνων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κ. Ρεμπέκα Χαρμς, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015, 
η οποία στάλθηκε στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Γιώργο Λακκοτρύπη 
αναφορικά με το θέμα, είναι σκανδαλώδης, αφού ετοιμάστηκε χωρίς να υπάρχει επαρκής επιτήρηση και με 
γοργές διαδικασίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.459, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω την άποψη ότι τόσο ο πεπαλαιωμένος υφιστάμενος στόλος οχημάτων όσο και τα οχήματα 
μεγάλου κυβισμού που χρησιμοποιούνται από τις κυβερνητικές υπηρεσίες και τους κρατικούς αξιωματούχους 
πρέπει να αντικατασταθούν σταδιακά με οχήματα μικρότερου κυβισμού, που είναι φιλικά προς το περιβάλλον.  
Έχω πληροφορηθεί ότι η Επίτροπος Περιβάλλοντος κ. Ιωάννα Παναγιώτου έχει εισηγηθεί η διαχείριση του 
στόλου των οχημάτων του κράτους να ανήκει εξ ολοκλήρου στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και 
συγκεκριμένα στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, το οποίο θα μπορεί να ελέγχει τις διαδρομές των 
οχημάτων αυτών και να φροντίζει για τη συντήρησή τους.  Σύμφωνα με την κ. Παναγιώτου, καλό θα ήταν να 
διατηρεί το τμήμα αρχείο των οχημάτων και των ελέγχων αυτών, ώστε να υπάρχουν μετρήσιμα στοιχεία για 
σκοπούς καταγραφής αποτελεσμάτων, μελέτης στατιστικών στοιχείων, καθώς και εύκολης ανάλυσης και 
γρήγορης εφαρμογής διορθωτικών μέτρων για λόγους οικονομικούς (εξοικονόμηση-παραγωγικότητα), 
περιβαλλοντικούς (κλιματική αλλαγή) και κοινωνικούς (διαφάνεια). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με την αντικατάσταση του υφιστάμενου πεπαλαιωμένου στόλου και των οχημάτων μεγάλου 
κυβισμού με οχήματα οικονομικότερα, μικρότερου κυβισμού, λαμβάνοντας υπόψη περιβαλλοντικά κριτήρια που 
αφορούν τις εκπομπές ρύπων και, αν ναι, πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία αντικατάστασης.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο, εάν 
όντως προτίθεται να προχωρήσει με την αντικατάσταση του στόλου των οχημάτων, εξετάζει το ενδεχόμενο 
αντικατάστασης των οχημάτων με ηλεκτρικά ή/και υβριδικά οχήματα.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να μας ενημερώσει αν προτίθεται να υλοποιήσει την εισήγηση της κ. Παναγιώτου αναφορικά με τη διαχείριση 
του στόλου των οχημάτων του κράτους από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για τους λόγους που 
αναφέρονται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.460, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων αναφορικά με την εξαίρεσή τους από 
την καταβολή του τέλους του πιστοποιητικού INTRA TRACES ύψους €34,17 που αφορά την αποστολή κάθε 
ζώου στο εξωτερικό.  Θεωρώ το αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων δίκαιο, δεδομένης και της μείωσης του 
κονδυλίου που χορηγείται στις φιλοζωικές οργανώσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει το αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων αναφορικά με την εξαίρεσή τους από την καταβολή του 
τέλους του πιστοποιητικού INTRA TRACES.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.461, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το δελτίο τύπου, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2015, της διεθνούς μη κυβερνητικής 
οργάνωσης “Compassion in World Farming”, η οποία ασχολείται με τον τερματισμό της βιομηχανικής εκτροφής 
ζώων, καθώς και με τη βιώσιμη γεωργία και την παραγωγή τροφίμων, εκατομμύρια κτηνοτροφικά ζώα 
εξάγονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς τρίτες χώρες για πάχυνση ή σφαγή κάθε χρόνο.  Συγκεκριμένα, 
όπως αναφέρεται στο δελτίο τύπου, το 2014 εξήχθησαν πάνω από δύο εκατομ. ζώα στη Μέση Ανατολή και 
Βόρεια Αφρική, από τα οποία το ένα εκατομ. σε εμπόλεμες ζώνες.  Η μεταφορά των ζώων γίνεται σε άθλιες 
συνθήκες και η διαδρομή μέχρι τον προορισμό τους φτάνει τα 4 000-5 000 χμ.  Η ταλαιπωρία, οι άσχημες 
συνθήκες και η απάνθρωπη μεταχείριση καταλήγουν σε έναν επώδυνο θάνατο.  Αίτημα της διεθνούς μη 
κυβερνητικής οργάνωσης “Compassion in World Farming” είναι όπως ο αρμόδιος υπουργός θέσει ζήτημα στο 
Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα, για να 
σταματήσει το εμπόριο ζωντανών ζώων με τρίτες χώρες σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει το αίτημα της διεθνούς μη κυβερνητικής οργάνωσης “Compassion in World Farming” στο 
Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε να σταματήσουν οι εξαγωγές ζώων για 
πάχυνση και σφαγή σε χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης ή να τεθούν σοβαροί περιορισμοί και έλεγχοι για 
αυτές τις περιπτώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.462, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
δικαιώματα που έχουν οι οδηγοί ασθενοφόρων εν ώρα εργασίας βάσει του κώδικα κυκλοφορίας της 
αστυνομίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.463, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προχωρεί σε ανάκτηση τουρκοκυπριακών κλήρων, στις περιπτώσεις όπου ο παραχωρημένος κλήρος 
παραμένει στο μη πρόσφυγα και χρησιμοποιείται από αυτόν κατόπιν διαζυγίου από το δικαιούχο πρόσφυγα.  
Εάν όχι, ποια μέτρα προτίθεται να λάβει ο υπουργός για το εν λόγω θέμα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.875, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Σε σχέση με το θέμα του κινδύνου βραχυκυκλώματος, που εγείρεται με την Ερώτηση, επισημαίνω ότι, 
ένα βραχυκύκλωμα μπορεί να προκληθεί σε οποιοδήποτε στάδιο της ζωής οποιασδήποτε ηλεκτρικής 
συσκευής, είτε μικρής είτε μεγάλης κατανάλωσης ενέργειας, και από διάφορες αιτίες, όπως φθορά, 
τεχνικό σφάλμα, κακή συντήρηση, υπερτάσεις, κλπ. Ως εκ τούτου, όσον αφορά την πιθανότητα 
πρόκλησης βραχυκυκλώματος σε συσκευές ζεστού και κρύου νερού, δε συντρέχουν λόγοι να γίνεται 
διάκριση μεταξύ των δύο λειτουργιών για παροχή κρύου ή ζεστού νερού και οι συσκευές πρέπει να 
ελέγχονται σύμφωνα με το σχετικό πρότυπο και κατά τις δύο λειτουργίες. 

2.  Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών (Τμήμα ΗΜΥ) διενήργησε δειγματοληπτικούς ελέγχους 
σε συσκευές παροχής ζεστού και κρύου νερού κατά τα έτη 2008 και 2009. Στα πλαίσια των ελέγχων 
διαφάνηκε ότι κάποιες συσκευές δεν πληρούσαν τις πρόνοιες τις νομοθεσίας. Οι κύριοι λόγοι μη 
συμμόρφωσης των συσκευών αυτών ήταν η μικρότερη διατομή των αγωγών του εύκαμπτου καλωδίου 
τροφοδότησης και η αστοχία στη δοκιμή μη κανονικής λειτουργίας (abnormal operation). Κατά τη δοκιμή 
αυτή, προκαλείται τεχνητή βλάβη στη συσκευή, με την βραχυκύκλωση (εξουδετέρωση) της διάταξης 
ελέγχου θερμοκρασίας. Σε περίπτωση που η συσκευή διαθέτει περισσότερες από μία διατάξεις, αυτές 
βραχυκυκλώνονται εκ περιτροπής. Ως αποτέλεσμα της αστοχίας αυτής, είχε παρατηρηθεί ανάπτυξη 
ψηλής πίεσης στο δοχείο θέρμανσης του νερού και διαρροή νερού και ατμού από τους πλαστικούς 
σωλήνες της συσκευής. ∆εν προκλήθηκε όμως βραχυκύκλωμα ή πυρκαγιά. Πρέπει να διευκρινιστεί ότι η 
διάταξη ελέγχου θερμοκρασίας, δε σχετίζεται άμεσα με την προστασία από βραχυκύκλωμα, ενώ η 
ύπαρξη δύο ή περισσότερων διατάξεων δεν είναι υποχρεωτική. Η συμμόρφωση της συσκευής κρίνεται 
εκ του αποτελέσματος του ελέγχου και όχι από τον αριθμό των προστατευτικών διατάξεων. Επισημαίνω 
ότι, για όσες συσκευές δεν συμμορφώνονταν, εφαρμόστηκαν οι πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

3. Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών δεν έχει ενημερωθεί σε σχέση με την πρόκληση 
πυρκαγιάς στη Λεμεσό σε παρόμοια συσκευή, και ως εκ τούτου, δεν κλήθηκε να διερευνήσει το 
περιστατικό και να εκδώσει σχετικό πόρισμα. 

4. Από τις 29 ∆εκεμβρίου 2009, οπότε τέθηκαν σε ισχύ οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) 
Κανονισμοί του 2008 (Οδηγία 2006/42/ΕΚ), οι πιο πάνω συσκευές κατατάσσονται στην κατηγορία των 
μηχανών και ως εκ τούτου εμπίπτουν πλέον στους Κανονισμούς αυτούς και έχουν περιέλθει στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. Ως εκ τούτου, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών δεν προέβη στη διενέργεια 
νέων δειγματοληπτικών ελέγχων για τις συσκευές αυτές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.054, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στις σχετικές επιστολές σας με ημερομηνίες 2/9/2014 και 
15/12/2014 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας παίρνει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα ώστε στην 
κατάσταση καθυστερημένων εσόδων που εκδίδεται από το Μηχανογραφημένο Σύστημα να 
συμπεριλαμβάνονται τα καθυστερημένα έσοδα επιδοτούμενων ασθενών οι οποίοι στάλθηκαν για θεραπεία σε 
ιατρικά κέντρα του ιδιωτικού τομέα στην Κύπρο. 
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 Στο παρόν στάδιο τηρούνται στοιχεία σε φάκελο σε μορφή Excel. Εις ότι αφορά την είσπραξη 
καθυστερημένων νοσηλίων το Υπουργείο Υγείας προβαίνει σε διάφορες προσπάθειες για είσπραξή τους και 
όπου δεν υπάρχει ανταπόκριση λαμβάνονται μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.151, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30/9/2014, σχετικά με το ανωτέρω θέμα, και σας 
πληροφορώ ότι η Κύπρος, καθ’ όλη τη διάρκεια των διαβουλεύσεων μεταξύ των κ-μ Ε.Ε. για τη διαμόρφωση 
της θέσεως Ε.Ε. επί του συγκεκριμένου προσχεδίου ψηφίσματος, τήρησε εποικοδομητική στάση, επιδιώκοντας 
να μετριάσει τις αρνητικές αντιδράσεις σημαντικού αριθμού εταίρων και των εκπροσώπων της Ε.Ε., οι οποίοι 
επέμεναν σε υιοθέτηση κοινής θέσης αρνητικής ψήφου. 

 Εφόσον κατέστη εμφανής η αδυναμία επίτευξης κοινής θέσης της Ε.Ε., η Κύπρος συντάχθηκε με 
νότιους εταίρους και προέβη σε σαφή τοποθέτηση υπέρ τήρησης αποχής. Ως επιχειρηματολόγησε η 
συγκεκριμένη ομάδα κ-μ, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, η υιοθέτηση στάσης αποχής υπό τις 
παρούσες συνθήκες, αποτελούσε τη μόνη οδό διασφάλισης των συμφερόντων της Ε.Ε., καθώς δεν απέκλειε 
μελλοντική συμμετοχή της Ε.Ε. στη διαδικασία διαπραγματεύσεων με την Ομάδα Αναπτυσσόμενων Χωρών 
(G77), για την επεξεργασία πρότασης αναφορικά με την εγκαθίδρυση ενός πολυμερούς νομικού πλαισίου για 
τις διαδικασίες αναδιάρθρωσης κρατικού χρέους. 

 Η σαφής τοποθέτηση της Κύπρου κατά του ενδεχομένου καταψήφισης του κειμένου από την Ε.Ε. 
έδρασε υποβοηθητικά, ενθαρρύνοντας μεγάλο αριθμό εταίρων να υιοθετήσουν στάση αποχής. Απτή απόδειξη 
αποτελεί το γεγονός ότι αριθμός 22 κ-μ Ε.Ε. επέλεξε να τηρήσει ευέλικτη προσέγγιση, υιοθετώντας στάση 
αποχής.  Υπογραμμίζεται ότι ουδένα Κράτος Μέλος της Ε.Ε. ψήφισε υπέρ του συγκεκριμένου ψηφίσματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.211, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 08.12.2014 και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την 
αρμόδια Αρχή (∆ήμο ∆ερύνειας), η διαδικασία έκδοσης πιστοποιητικών έγκρισης για τα υποστατικά στη 
Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας προχωρεί με βάση τις διατάξεις του άρθρου 10 του περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμου.  Όλες οι οικοδομές έχουν ελεγχθεί επιτόπου και για τις περισσότερες έχει χορηγηθεί 
πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων εργασιών με βασική παρατήρηση τη μη κατασκευή και παραχώρηση του 
απαραίτητου οδικού δικτύου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.247, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.247, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 12.11.2014, 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα σπίτια στον 
προσφυγικό Οικισμό Ζυγίου: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μετά από επιτόπιο έλεγχο που διεξήγαγε στον Οικισμό Ζυγίου, 
έδωσε γραπτή οδηγία στον Εργολάβο Γενικής Συντήρησης για την άμεση επιδιόρθωση τεσσάρων 
οικιστικών μονάδων. 

(β) Έχουν εντοπιστεί προβλήματα και στις υπόλοιπες οικιστικές μονάδες.  Όσα προβλήματα από αυτά είναι 
σοβαρά και εμπίπτουν σε θέματα ασφάλειας και υγείας, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα δώσει 
εντολή στον Εργολάβο Γενικής Συντήρησης για άμεση επιδιόρθωση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.290, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Κατασκευή δεξαμενής επεξεργασίας λυμάτων πλησίον  
του Αββαείου Μπέλαπαϊς 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.290 ημερ. 8 ∆εκεμβρίου, 
2014 που αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει 
πληροφορηθεί, μέσω του ημερήσιου τύπου για την πρόθεση του κατοχικού καθεστώτος να κατασκευάσει 
δεξαμένη επεξεργασίας λυμάτων πλησίον του Μεσαιωνικού Μνημείου του Αββαείου του Μπέλαπαϊς, το οποίο 
είναι ένα από τα σημαντικότερα Μνημεία Γοτθικής μοναστικής αρχιτεκτονικής της Κύπρου και της Ανατολικής 
Μεσογείου γενικότερα.  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ως η αρμόδια αρχή για την προστασία και διατήρηση της 
πολιτιστικής κληρονομιάς, προέβη στις πιο κάτω ενέργειες: 



1306 

 

1. Για πιο εκτενή ενημέρωση επί του θέματος, το Τμήμα Αρχαιοτήτων φρόντισε να μεταφραστεί από το 
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών το δημοσίευμα της Τουρκοκυπριακής Εφημερίδας Kibris, ημερ. 5 
∆εκεμβρίου, 2014, στο οποίο μεταξύ άλλων, γίνεται αναφορά στην κατασκευή της δεξαμενής 
επεξεργασίας λυμάτων πλησίον του Αββαείου του Μπέλαπαϊς. 

2. Ενημέρωσε το Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο είναι ο αρμόδιος φορέας νια την παρακολούθηση των 
ζητημάτων που άπτονται της πολιτιστικής κληρονομιάς στα κατεχόμενα, για περαιτέρω ενέργειες. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εξωτερικών έχει ήδη καταγγείλει τις συγκεκριμένες ενέργειες του 
κατοχικού καθεστώτος στο Αββαείο του Μπέλαπαϊς σε όλα τα αρμόδια διεθνή σώματα.  Σχετική είναι η 
απάντηση του Υπουργείου Εξωτερικών στην ίδια ερώτηση, με Αρ. Φακ. 6.15.18.80, ημερ. 19 Ιανουαρίου, 
2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.309, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να αναφερθώ στο δεύτερο θέμα της υπό αναφορά 
ερώτησης που αφορά το κατά πόσο εξετάζεται το ενδεχόμενο η Κυπριακή ∆ημοκρατία να απαιτήσει την 
καταβολή αποζημιώσεων για της ζημιές που υφίστανται οι Κυπριακές Αερογραμμές ως αποτέλεσμα του 
τουρκικού εμπάργκο σε βάρος των αεροσκαφών των Κυπριακών Αερογραμμών και να σας πληροφορήσω ότι 
για το πιο πάνω θέμα, είχε εγκριθεί σχέδιο αποζημίωσης των Κυπριακών Αερογραμμών με σχετική απόφαση 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, βάσει του άρθρου 107 της ΣΠΕΕ και το Υπουργείο Οικονομικών, ως αρμόδιο 
Υπουργείο, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αποζημίωνε τις Κυπριακές Αερογραμμές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.319, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 17/12/2014 με την οποία αποστείλατε Ερώτηση με αρ. 
23.06.010.04.319, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και ζητάτε ενημέρωση 
κατά πόσο έχει αποπαγιοποιηθεί η θέση ∆ιευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και αν ναι, 
γιατί καθυστερεί τόσο πολύ η διαδικασία πλήρωσης της και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σε ό,τι αφορά στην αποπαγιοποίηση της εν λόγω θέσης, το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του 
ημερ. 18/06/2014 ενέκρινε και η Βουλή των Αντιπροσώπων με την επιστολή της ημερ. 18/07/2014 
συγκατατέθηκε, μεταξύ άλλων, στην αποπαγιοποίηση της. 

3. Αναφορικά με τη διαδικασία πλήρωσης της εν λόγω θέσης, το Υπουργείο Εσωτερικών ως αρμόδιο 
Υπουργείο, θα ενημερώσει με ξεχωριστή επιστολή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.333, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.333, ημερομηνίας 22/12/2014, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Επί του παρόντος το Υπουργείο Υγείας δεν έχει προωθήσει οποιοδήποτε πρόγραμμα που να αφορά 
την ιατρική κάνναβη. 

3. Επισημαίνεται ότι, με βάση το τρέχον νομοθετικό πλαίσιο, η ιατρική κάνναβη θεωρείται φαρμακευτικό 
προϊόν κατά την έννοια του περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και 
Τιμών) Νόμου. 

4. Σύμφωνα με τον πιο πάνω Νόμο, απαγορεύεται η κυκλοφορία φαρμακευτικού προϊόντος χωρίς άδεια 
κυκλοφορίας. 

5. Για κάθε φαρμακευτικό προϊόν που περιέχει κάνναβη ή παράγωγα της (όπως για όλα τα φαρμακευτικά 
προϊόντα), θα πρέπει οι παρασκευαστές να καταθέσουν έγκυρη αίτηση προς το Συμβούλιο Φαρμάκων 
για αξιολόγηση και στην περίπτωση που κριθεί ότι τα δυνητικά οφέλη υπερτερούν των δυνητικών 
κινδύνων, δύναται να χορηγηθεί άδεια κυκλοφορίας. 

6. Μέχρι τώρα, το Συμβούλιο Φαρμάκων δεν έχει χορηγήσει οποιαδήποτε άδεια κυκλοφορίας για 
φαρμακευτικά προϊόντα που περιέχουν κάνναβη, ή παράγωγα της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.335, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.335 και ημερ. 18/12/14, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 7/12/14 ξέσπασε πυρκαγιά σε αποθήκη μπαταριών, κατά τις βραδινές ώρες, στη Βιομηχανική 
Περιοχή Έγκωμης.  Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας μας ενημέρωσε ότι η πυρκαγιά κατασβέστηκε σε 
σχετικά μικρό χρονικό διάστημα, λόγω και των πέντε πυροσβεστικών οχημάτων που χρησιμοποιήθηκαν για 
την κατάσβεσή τους. 

 Λόγω των υλικών που υπήρχαν στην αποθήκη, δημιουργήθηκαν αέρια απόβλητα τα οποία θα 
μπορούσαν να προκαλέσουν κυρίως οξείες καταστάσεις στους γύρω κατοίκους.  Η Υπεύθυνη Ιατρός του 
Κέντρου Υγείας Έγκωμης και η Προϊστάμενη της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων μας ενημέρωσαν ότι δεν υπήρχαν 
οποιαδήποτε περιστατικά που να επισκέφθηκαν τα νοσοκομεία μας, παρόλο που κλήθηκε ασθενοφόρο στην 
σκηνή. 

 Για λόγους όμως ασφαλείας και υγείας των γύρω κατοίκων, αλλά και των εργαζόμενων στην 
Βιομηχανική Περιοχή Έγκωμης, θα πρέπει να γίνονται οι κατάλληλοι έλεγχοι και να τηρούνται μέτρα ασφαλείας 
ούτως ώστε σε περίπτωση ατυχημάτων, όπως το πιο πάνω, να μην χρειαστεί να δράσουμε εκ των υστέρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.346, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.346, ημερομηνίας 19/12/2014 και 
επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει 
αρμοδιότητα όσον αφορά τη Σύμβαση για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα του Συμβουλίου της Ευρώπης 
(Convention on the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms) και ουδέποτε έχει συμμετάσχει 
σε συζήτηση του θέματος σε Ευρωπαϊκό επίπεδο. 

2.  Όσον αφορά τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, η Κύπρος έχει κυρώσει τον Αναθεωρημένο Ευρωπαϊκό 
Κοινωνικό Χάρτη (Revised European Social Charter) στις 27 Σεπτεμβρίου 2000, εκτός των διατάξεων που 
φαίνονται στον συνημμένο πίνακα. Με βάση Απόφαση της Επιτροπής Υπουργών του Συμβουλίου της 
Ευρώπης που λήφθηκε στην 821η Συνάντηση της Ομάδας στις 11 ∆εκεμβρίου 2002, τα Κράτη-Μέλη ΣτΕ έχουν 
υποχρέωση υποβολής πληροφόρησης για τις διατάξεις που δεν έχουν γίνει αποδεκτές ανά πενταετία, οπόταν 
και επανεξετάζεται το θέμα αποδοχής επιπρόσθετων διατάξεων.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.408, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα και θα ολοκληρώσουμε 
την ερχόμενη εβδομάδα τη συζήτηση του θέματος «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών».   

 Παρακαλώ, ο κ. Αδάμου. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με τη σύμφωνο γνώμη και του εισηγητή της πρότασης, επειδή ένα κοινοβουλευτικό 
κόμμα δεν είναι έτοιμο να μιλήσει σήμερα και επειδή την ερχόμενη εβδομάδα είναι και η επέτειος της 
καταστροφής της Φουκουσίμα, θα ήθελα να ζητήσουμε αναβολή της σημερινής συζήτησης και τη μεταφορά της 
την επόμενη εβδομάδα, για να μπορέσει να συμπέσει και με την επέτειο της καταστροφής της Φουκουσίμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η παράκληση του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος αντιλαμβάνομαι ότι 
γίνεται αποδεκτή από το σώμα.  Συνεπώς, αναβάλλεται για την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 12 Μαρτίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.056.021-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού για το έτος 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.038-2015). 

 3. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου 
Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του  2014. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.055.058-2014). 

 4. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.059-2014). 

 5. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και 
των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.011-2015). 

 6. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.164-2014). 

 7. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.165-2014). 

 8. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.166-2014). 

 9. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 
(Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.015-2015). 

 10. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.140-2013). 

 11. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.001-2015). 

 12. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 13. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 14. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 15. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 16. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των 
Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
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Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
∆ραστηριοτήτων τους (∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 17. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 18. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 19. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 20. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 21. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού 
Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 22. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου 
Παραρτήματος, Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων Σπουδών και 
Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 23. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 24. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού 
Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 25. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 26. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 27. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 28. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου και Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

 29. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

 30. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 
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 31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών -Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας 
- Θέση Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

 32. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας - Θέση Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

 33. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος 
- Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

 34. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Θέση Λειτουργού 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

 35. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 36. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

 37. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.023-2014). 

 38. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Χειριστή Πτητικών 
Μέσων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

 39. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

 40. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης 
Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

 41. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.031-2014). 

 42. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

 43. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

 44. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

 45. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

 46. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών 
Υγείας - Θέση Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
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Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

 47. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για 
την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) 
για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη 
βιώσιμη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μισός Αριστοτέλης 

Βότσης Άγγελος Νικολαΐδης Νίκος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νουρής Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργίου Γιώργος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Προδρόμου Πρόδρομος 

Ευαγόρου Σταύρος Προκοπίου Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων και Λειτουργιών του Ιδρύματος 
Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 2015» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Μεταφοράς των Αρμοδιοτήτων και Λειτουργιών του 
Ιδρύματος Ενέργειας στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού Νόμος του 
2015». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) Κανονισμοί 
του 2015», συζήτηση (Α. Αδάμου, Ν. Τορναρίτης, Σ. Φυττής, Ν. Νικολαΐδης), ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», οι παρατηρήσεις των κ. Αντώνη Αντωνίου και Ζαχαρία 
Ζαχαρίου και ψήφισή της σε νόμο με (αρ. 3). 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Το κόστος των εκπομπών και σειρών του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Το ύψος των αμοιβών και 
των συντάξεων των νυν και πρώην δημόσιων κρατικών και ανεξάρτητων αξιωματούχων και το συνολικό 
εισπραχθέν ποσό από εθελούσιες επιστροφές συντάξεων στο κράτος - ∆ιαχειριστικό σχέδιο για το δίκτυο 
“Natura 2000” στην κοινότητα Αγίου Θεοδώρου Λάρνακας - Θέμα καταβολής των τελών για φωτισμό 
δρόμου στη Γεροσκήπου και χρήσης λαμπτήρων εξοικονόμησης ενέργειας - Η κατασκευή του πυρηνικού 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου της Τουρκίας και οι σχετικές ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - 
Αντικατάσταση υφιστάμενου στόλου οχημάτων του κράτους και αλλαγές στον τρόπο διαχείρισής του - 
Αίτημα φιλοζωικών οργανώσεων για εξαίρεσή τους από την καταβολή του τέλους πιστοποιητικού για την 
αποστολή ζώων στο εξωτερικό - Η εξαγωγή ζώων από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς τρίτες χώρες για 
πάχυνση ή σφαγή - ∆ικαιώματα οδηγών ασθενοφόρων βάσει του κώδικα κυκλοφορίας - Θέμα ανάκτησης 
τουρκοκυπριακών κλήρων, όταν χρησιμοποιούνται από διαζευγμένο μη πρόσφυγα.   

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Έλεγχος για επικίνδυνες συσκευές ζεστού και κρύου πόσιμου νερού - Μέτρα εξάλειψης των αδυναμιών 
του μητρώου αποστολής ασθενών στο εξωτερικό - Ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ για τις 
διαδικασίες αναδιάρθρωσης του κρατικού χρέους των αναπτυσσόμενων χωρών και Κύπρος - 
Καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων για άδεια τελικής έγκρισης σε επιχειρήσεις στη Βιομηχανική Ζώνη 
∆ερύνειας - Επιδιόρθωση σπιτιών στον προσφυγικό συνοικισμό Ζυγίου - Ανάγκη λήψης μέτρων για 
προστασία του Αββαείου Μπέλαπαϊς - Ενδεχόμενο προσφυγής της Κ∆ εναντίον της Τουρκίας στο 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο του Λουξεμβούργου και απαίτησης αποζημιώσεων για το τουρκικό εμπάργκο σε 
βάρος των αεροσκαφών των Κυπριακών Αερογραμμών - Η πλήρωση της θέσης του ∆ιευθυντή του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Ανάγκη προώθησης των απαραίτητων παραμέτρων για τη 
χρήση ιατρικής κάνναβης στην Κύπρο - Πιθανές επιπτώσεις στην υγεία των πολιτών από πυρκαγιά σε 
αποθήκη μπαταριών στη Βιομηχανική Περιοχή Έγκωμης - Ένταξη της ΕΕ σε σημαντικές συμβάσεις του 
Συμβουλίου της Ευρώπης - Το ενδεχόμενο απαγόρευσης της διέλευσης αγροτικών προϊόντων από 
οδοφράγματα που ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις (εμπιστευτική απάντηση). 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 12ης Μαρτίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.37 μ.μ. 

Αρ. 26 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες.   

 Παρακαλώ, καθίστε.  Παρακαλώ, ησυχία, για να αρχίσουμε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 2015, που προβλέπει 
δαπάνες ύψους €384.950.966 και έσοδα ύψους €399.009.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τo νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 9 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(ΑΤΗΚ). 
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 Ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ για το 2015 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €384.950.966 και 
συνολικά έσοδα ύψους €399.009.000, τα οποία θα προέλθουν από τηλεφωνικές υπηρεσίες (€360.762.000), 
διασύνδεση (€22.694.000) και έσοδα από τόκους (€15.553.000).  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της ΑΤΗΚ αφορούν ειδικότερα τα εξής:  

1. Αποδοχές προσωπικού (€117.647.414). 

2. Τρέχουσες δαπάνες (€152.391.110), οι οποίες περιλαμβάνουν: 

α. έξοδα λειτουργίας γραφείου (€10.689.460), 

β. έξοδα πωλήσεων (€14.057.000), 

γ. φορολογία (€10.400.000), 

δ. άλλα έξοδα λειτουργίας (€115.484.650), τα οποία αφορούν κυρίως υπηρεσίες από 
τρίτους/συντήρηση τηλεπικοινωνιακής υποδομής (€17.285.450), εξασφάλιση περιεχομένου 
για υπηρεσία Cytavision (€25.200.000), αποδόσεις σε τηλεπικοινωνιακούς οργανισμούς 
(€18.200.000), έξοδα διασύνδεσης (€10.263.000), ηλεκτρισμό (€12.800.000) και δικαιώματα 
συνεργατών και συμβούλων (€4.030.586) και 

ε. άλλα έξοδα (€940.000). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€69.996.450) για την κάλυψη κυρίως αναγκών σχετικά με: 

α. το εθνικό/διεθνές δίκτυο μεταφοράς και πακετομεταγωγής (€9.072.000), 

β. τον ηλεκτρομηχανολογικό εξοπλισμό (€4.084.000), 

γ. τις εφαρμογές πληροφορικής (€3.842.000), 

δ. το ενσύρματο δίκτυο πρόσβασης (€12.939.200), 

ε. τα διεθνή υποβρύχια και επίγεια καλωδιακά συστήματα (€9.939.600), 

στ. τις υποδομές πληροφορικής (€4.913.550) και 

ζ. τα δίκτυα σταθερών και κινητών επικοινωνιών (€14.880.000). 

4. Έργα επί πληρωμή για τρίτους (€10.344.375). 

5. Εξοπλισμό για μεταπώληση (€25.250.000). 

6. Επενδύσεις (DIGIMED) (€6.000.000). 

7. Απρόβλεπτες δαπάνες (€1.500.000). 

8. Πρόστιμα (€1.821.617). 

 Σημειώνεται ότι μαζί με τον προϋπολογισμό της ΑΤΗΚ για το έτος 2015 κατατέθηκε για πρώτη φορά 
λεπτομερής έκθεση συμμόρφωσης και εφαρμογής των παρατηρήσεων του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας που περιέχονται στην τελευταία εκδοθείσα ετήσια έκθεσή του, όπως απαιτείται από τον περί 
της Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στο Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων Νόμο. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ 
δήλωσε ότι ο προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2015 αποτελεί το σημαντικότερο προϋπολογισμό του 
οργανισμού των τελευταίων ετών, αφού σε αυτόν έχουν ενσωματωθεί τα μέτρα και οι στόχοι του τριετούς 
στρατηγικού σχεδίου 2015-2017, το οποίο θα βοηθήσει στην ενίσχυση του οργανισμού, ώστε να 
ανταποκριθεί στον ανταγωνισμό που επικρατεί στην αγορά.  

 Σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, οι επιχειρησιακοί άξονες του τριετούς στρατηγικού σχεδίου είναι η 
διασφάλιση των εσόδων του οργανισμού, η μείωση του κόστους λειτουργίας της ΑΤΗΚ και η αναζήτηση 
νέων πηγών εσόδων.  Οι πυλώνες στους οποίους βασίζεται το νέο αναπτυξιακό μοντέλο είναι η παροχή 
νέων υπηρεσιών και η στήριξη καινοτόμων, νεοφυών εταιρειών για σκοπούς δημιουργίας νέων 
επιχειρήσεων.  

 Αναφερόμενος σε επιμέρους πτυχές του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το 2015, καθώς και στη 
λειτουργία του οργανισμού, ο πιο πάνω αρμόδιος δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2015 παρουσιάζονται μειωμένες κατά 14% σε σχέση με 
τις αντίστοιχες δαπάνες για το 2014, γεγονός το οποίο οφείλεται κυρίως στη σημαντική μείωση της 
πρόνοιας του προϋπολογισμού που αφορά το σχέδιο αποζημίωσης για πρόωρη αφυπηρέτηση. 

2. Οι αναπτυξιακές δαπάνες της ΑΤΗΚ περιλαμβάνουν επενδύσεις σε νέες τεχνολογίες και νέα 
προϊόντα για σκοπούς ενίσχυσης των ταχυτήτων του ευρυζωνικού δικτύου και της μεταφοράς 
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δεδομένων και αποσκοπούν στη μετατροπή της ΑΤΗΚ από οργανισμό δικτύων σε οργανισμό 
τεχνολογίας και καινοτομίας. 

3. Κατά το έτος 2014, με το σχέδιο εθελούσιας αποχώρησης, αποχώρησαν από τον οργανισμό 518 
άτομα, γεγονός το οποίο αντικατοπτρίζεται στην κατάργηση ίσου αριθμού μόνιμων θέσεων και στη 
μείωση της προβλεπόμενης δαπάνης αναφορικά με τις αποδοχές προσωπικού και την αποζημίωση 
για πρόωρη αφυπηρέτηση.    

4. Η ΑΤΗΚ, στα πλαίσια των προσπαθειών αναδιοργάνωσής της, έχει καταρτίσει και εγκρίνει σχετική 
μελέτη, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η δημιουργία και η εφαρμογή νέου οργανογράμματος, 
καθώς και ο εκσυγχρονισμός της διαχείρισης του προσωπικού, ώστε να επιτευχθούν εξοικονομήσεις 
κυρίως στο εργατικό κόστος.  

5. Οι επενδύσεις της ΑΤΗΚ κατά το 2014 στη CytaHellas ανήλθαν στα €15 εκατομ., ενώ στον 
προϋπολογισμό για το 2015 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους €6 εκατομ.  Η διοίκηση της ΑΤΗΚ 
λαμβάνει μέτρα, ώστε η χρηματοδότηση προς τη CytaHellas για το 2015 να περιοριστεί σε μηδενικά 
επίπεδα και να αποφευχθεί η περίληψη αντίστοιχης πρόνοιας στον προϋπολογισμό για το έτος 2016.    

6. Η παροχή της υπηρεσίας Cytavision συμβάλλει σημαντικά στη διατήρηση της αξίας της ΑΤΗΚ μέσω 
της συνεισφοράς της στην αναπλήρωση της απώλειας εσόδων του οργανισμού που προκύπτει από 
την παροχή τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών.  

 Στο στάδιο της περαιτέρω συζήτησης του θέματος, η επιτροπή ζήτησε από τους αρμοδίους 
περαιτέρω στοιχεία και πληροφορίες αναφορικά με τον επιχειρησιακό σχεδιασμό της CytaHellas, τη 
λειτουργία της Cytavision, τον επιχειρησιακό σχεδιασμό, την αναδιοργάνωση και τη λειτουργία της ΑΤΗΚ, 
καθώς και την πορεία των διαδικασιών αποκρατικοποίησής της, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν με σχετική 
επιστολή, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το 2015. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το 
μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της ενώπιον του σώματος 
για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με βάση την έκθεση, ο ∆ΗΣΥ, ΤΟ ∆ΗΚΟ, το ΑΚΕΛ είναι υπέρ.  Οι υπόλοιποι θα τοποθετηθούν 
σήμερα.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €384.950.966 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους βασικούς μισθούς των 
κλιμάκων.  Άρθρο 8. 
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 Κωδικοποίηση μισθοδοτικών κλιμάκων.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση βαθμών και ειδικοτήτων των θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη εκτάκτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού, Προαγωγής και Πρώτου ∆ιορισμού και 
Προαγωγής.  Άρθρο 13. 

 Προκαταβολή για την αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 14. 

 Μείωση και φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 
2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για το 2015, που προβλέπει 
δαπάνες ύψους €50.246.075 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 9 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΤ για το 2015 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €50.246.075 και 
συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα έσοδα του 
ΚΟΤ για το 2015 θα προέλθουν κυρίως από την κρατική χορηγία (€48.000.000), τη διαχείριση υποστατικών 
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του οργανισμού (€1.300.000), τα δικαιώματα χορήγησης αδειών λειτουργίας τουριστικών επιχειρήσεων και 
εξασκήσεως τουριστικών επαγγελμάτων (€516.705) και από άλλες πηγές (€430.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΚΟΤ αφορούν κυρίως τα εξής: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€11.691.972). 

2. Αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€2.290.420). 

3. Προβολή και δημοσιότητα (€23.477.338). 

4. Οργάνωση και ανάπτυξη τουριστικού προϊόντος (€3.636.000). 

5. Λοιπές διοικητικές δαπάνες (€5.092.000).  

 Σημειώνεται ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες 
γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών και σε αυτόν έχουν ενσωματωθεί όλες οι ρυθμίσεις, όπου και όπως 
αυτές εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία με τις ρυθμίσεις που εφαρμόστηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό όπως 
αυτός τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι μαζί με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό κατατέθηκε στην επιτροπή και 
η έκθεση συμμόρφωσης με τις παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στο Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας Νόμου.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο αντιπρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΚΟΤ δήλωσε μεταξύ άλλων ότι, στα πλαίσια των δύσκολων οικονομικών συνθηκών που 
διέρχεται η Κύπρος, ο τουρισμός αποτελεί τον κυριότερο τομέα της οικονομίας, ο οποίος μπορεί να 
συμβάλει άμεσα στην επανεκκίνηση της οικονομίας. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, τα κονδύλια για σκοπούς προβολής και δημοσιότητας που βρίσκονται 
στη διάθεση του ΚΟΤ κρίνονται ανεπαρκή από τον οργανισμό για την κάλυψη των αναγκών διαφήμισης και 
προβολής.  Ως εκ τούτου, η διαφήμιση που θα πραγματοποιηθεί θα είναι περιορισμένης έκτασης.  Ιδιαίτερη 
έμφαση θα δοθεί στην ηλεκτρονική διαφήμιση. 

 Σημείωσε περαιτέρω ότι η παγκόσμια οικονομική κρίση, καθώς και οι πρόσφατες εξελίξεις στη 
Ρωσική Ομοσπονδία έχουν σοβαρές αρνητικές επιδράσεις στον τουριστικό τομέα, γεγονός που επιβάλλει 
την επικέντρωση του προσωπικού του ΚΟΤ σε ενέργειες που θα συντελέσουν στην ανάκαμψη του 
τουριστικού ρεύματος και στην εξασφάλιση του μεγαλύτερου δυνατού μεριδίου της τουριστικής αγοράς.  Για 
το λόγο αυτό ο ΚΟΤ έχει προβεί σε ενέργειες περαιτέρω προώθησης του κυπριακού τουριστικού προϊόντος 
σε άλλες αγορές, ώστε να περιορίσει στο ελάχιστο τη συνολική απώλεια τουριστών για το έτος 2015.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων το θέμα των εναλλακτικών μορφών τουρισμού, η πιθανή απώλεια τουριστών το έτος 2015 και ο 
εκσυγχρονισμός της λειτουργίας του οργανισμού.  

 Συναφώς, ο αντιπρόεδρος του ΚΟΤ δήλωσε ότι σε σχέση με τις εναλλακτικές μορφές τουρισμού 
έχουν συσταθεί διατμηματικές ομάδες στον οργανισμό, οι οποίες επεξεργάζονται σχέδια για προσέλκυση 
συνεδριακού, αθλητικού και θρησκευτικού τουρισμού.  Αναφορικά με την απώλεια τουριστών, ανέφερε ότι 
αυτή θα περιοριστεί σημαντικά λόγω της αναπλήρωσης της απώλειας τουρισμού από τη Ρωσική 
Ομοσπονδία με την προσέλκυση μεγαλύτερου αριθμού τουριστών κυρίως από χώρες όπως η Μεγάλη 
Βρετανία, η Γερμανία, η Γαλλία και το Ισραήλ.  Σε σχέση με τον εκσυγχρονισμό της λειτουργίας του ΚΟΤ, ο 
ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι έχει παραδοθεί στον οργανισμό σχετική μελέτη, η οποία διενεργήθηκε από 
ανεξάρτητο οίκο, που καταδεικνύει αδυναμίες και προβλήματα στη λειτουργία του ΚΟΤ, κάνοντας 
παράλληλα εισηγήσεις για βελτιώσεις.  Η μελέτη αυτή, σύμφωνα με τον αντιπρόεδρο του ΚΟΤ, θα 
αξιοποιηθεί από τον οργανισμό στα πλαίσια της προσπάθειας για αναδιάρθρωση και εκσυγχρονισμό της 
λειτουργίας του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους 
πρόνοιες του προϋπολογισμού, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής, μέλος της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΚΟΤ για το έτος 2015. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, καθώς και το μέλος της βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, 
εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με βάση την έκθεση, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το ∆ΗΚΟ και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ, οι υπόλοιποι 
στην ολομέλεια. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι στο θέμα αυτό υπάρχει εισήγηση εκ μέρους όλων των κομμάτων να σταυρωθούν 
τα κονδύλια που αφορούν το Ράλι “Κύπρος”.   

 Υπάρχει κάποιος που θέλει να μιλήσει επί θέματος αρχής ή να τοποθετηθεί; 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, απλά ήθελα να ενημερώσω το σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι μετά από τη σχετική εισήγηση έχει 
προστεθεί στο σχετικό άρθρο ειδική αναφορά για τη δέσμευση του κονδυλίου για το ∆ιεθνές Ράλι Κύπρου.  
Υπάρχει ήδη στον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού ποσού ύψους 
€50.246.705 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
άρθρων.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 ∆ιάθεση ειδικών εισπραττόμενων/εμβαζόμενων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 3 και 4 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αφαίρεση από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων της εξουσίας έκδοσης 
διαταγμάτων αναφορικά με τη ρύθμιση της τουριστικής περιόδου, καθώς και των τουριστικών 
περιοχών/ζωνών σε σχέση με τις αργίες και το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων που εμπίπτουν σ’ 
αυτές.  Επιπρόσθετα ρύθμιση, ώστε η τουριστική περιοχή/ζώνη, η τουριστική περίοδος, το τουριστικό και το 
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ειδικό κατάστημα, τα ωράρια λειτουργίας και οι αργίες να καθορίζονται με βάση κανονισμούς που θα 
εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο και θα εγκρίνονται από τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Το ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ και το μέλος της επιτροπής κ. Ρούλα Μαυρονικόλα είναι υπέρ, ο ∆ΗΣΥ στην 
ολομέλεια. 

 Ο κ. Νουρής ζητά το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι μόνο η κ. Ρούλα υπέρ· είναι όλη η κοινοβουλευτική μας ομάδα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό γράφει, κύριε Βαρνάβα! 

(Γέλια) 

 ∆ιότι εκεί στην επιτροπή βλέπουν τα άτομα και τις πλειοψηφίες. 

 Ο κ. Νουρής. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ζητά αναβολή της συζήτησης της συγκεκριμένης 
πρότασης νόμου και θα ήθελα να αιτιολογήσω τη θέση μας για το αίτημά μας αυτό.  Παρά το γεγονός ότι 
είναι θέση μας και θεωρούμε ότι, ναι, πρέπει να υπάρξει μια μόνιμη και κοινά αποδεχτή λύση όσον αφορά 
τα θέματα ρύθμισης των ωραρίων των καταστημάτων για τα οποία υπάρχουν πολλές και διαφορετικές 
απόψεις, με κύρια αναφορά στο θέμα της Κυριακής, και παρότι εμείς έχουμε εξαιρετική ευαισθησία όσον 
αφορά το θέμα των εργαζομένων στις μικρές επιχειρήσεις από το γεγονός ότι εργάζονται συνεχώς, την ίδια 
ώρα έχουμε επίσης ευαισθησία στην αναγκαιότητα διατήρησης των θέσεων εργασίας όσων έχουν 
εργοδοτηθεί μετά τις νέες ρυθμίσεις, αλλά και της εξυπηρέτησης των καταναλωτών.   

 Εκτιμούμε ότι η συγκεκριμένη πρόταση, όπως κατατίθεται σήμερα, κατατίθεται σε μια χρονική στιγμή 
στην οποία ενδέχεται να δημιουργήσει πάρα πολλά προβλήματα.  Θέλω να θυμίσω ότι σήμερα βρίσκεται σε 
ισχύ ένα υπουργικό διάταγμα, το οποίο λήγει στις 30 Απριλίου του ερχόμενου μήνα.  Ενόψει του γεγονότος 
ότι μεσολαβούν και οι αργίες του Πάσχα και ενόψει και του γεγονότος ότι σε ενδεχόμενη ψήφιση της 
πρότασης νόμου αυτό σημαίνει ότι θα μεταβούμε από τη διαδικασία των διαταγμάτων στη διαδικασία 
ετοιμασίας κανονισμών με την εμπλοκή της Νομικής Υπηρεσίας και μεταγενέστερα της Βουλής, θεωρούμε 
ότι υπάρχει σοβαρότατος κίνδυνος να μην προλάβουμε να καταλήξουμε σε εκείνη τη συναινετική διαδικασία 
που χρειάζεται και, την 1η Μαΐου που θα πρέπει να ανανεωθούν τα ωράρια λειτουργίας, να δημιουργηθεί 
ένα τεράστιο πρόβλημα.  Και θυμίζω ότι η 1η Μαΐου είναι ουσιαστικά μια ημερομηνία με την οποία 
εισερχόμαστε στη νέα τουριστική περίοδο.   

 Άρα, εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός εισηγούμαστε αναβολή της συζήτησης της συγκεκριμένης 
πρότασης νόμου και συνέχιση της συζήτησης στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, ώστε να 
μπορέσουμε να καταλήξουμε ταυτόχρονα και σε εκείνη τη συναινετική λύση της ρύθμισης του ωραρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πότε να ξανάρθει πίσω; 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Να πάει στην επιτροπή και να ολοκληρωθεί.  Από την ώρα που έχουμε το πρόβλημα της 1ης Μαΐου, 
προφανέστατα εννά πρέπει να τρέξουμε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ώστε δε βάζετε όριο ότι πρέπει να ξανάρθει σε δεκαπέντε τέρμινα ή δεκαπέντε μήνες ή ξέρω ʼγώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σε δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι αυτό το θέμα, τα τουριστικά ωράρια, βασανίζουν ή απασχολούν 
την επιτροπή εδώ και σχεδόν ενάμιση χρόνο.  Η κυβέρνηση είχε υποσχεθεί, είχε δεσμευτεί ενώπιον της 
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επιτροπής ότι πριν από το τέλος του 2014 θα κατέθετε νομοσχέδιο το οποίο θα ρύθμιζε τα τουριστικά 
ωράρια.  Αντ’ αυτού, η κυβέρνηση ήρθε και μας είπε «ξέρετε, επειδή δεν υπήρξε κοινή συναντίληψη στο 
πρόβλημα και υπάρχουν εκ διαμέτρου αντίθετες θέσεις, δεν είμαστε σε θέση να καταθέσουμε νομοσχέδιο» 
και ουσιαστικά ύψωσε τα χέρια.   

 Η Βουλή δεν μπορεί να μείνει απαθής και άπρακτη μπροστά σε αυτό το σοβαρό πρόβλημα που 
ταλανίζει την κυπριακή οικονομία και τη μεγάλη ομάδα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, αλλά και τους 
ίδιους τους εργαζόμενους.  Από τη μια, λειτουργεί ένας αθέμιτος ανταγωνισμός εις βάρος των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, οι οποίες κλείνουν η μια πίσω από την άλλη.  Εξακόσια και πλέον περίπτερα έχουν κλείσει το 
2013 και το 2014 και υπολογίζεται ότι άλλα τρακόσια θα κλείσουν το 2015.  Έκλεισαν πάρα πολλές άλλες 
επιχειρήσεις, είτε φούρνοι είτε ζαχαροπλαστεία είτε και άλλου είδους επιχειρήσεις του λιανικού εμπορίου.  
Την ίδια στιγμή ο τζίρος, ο κύκλος εργασιών, έχει μεταφερθεί από τις μικρές επιχειρήσεις στις μεγάλες 
επιχειρήσεις.  Για τη δε αναφορά που γίνεται «ξέρετε, υπάρχει αύξηση στην απασχόληση» εμείς εκτιμούμε 
ότι αυτό είναι μια πλασματική εικόνα.  Ναι μεν υπήρξαν κάποιες προσλήψεις, όμως στην ουσία από τη 
μόνιμη απασχόληση περάσαμε στη μερική απασχόληση και επίσης οι προσλήψεις έγιναν πού;  Εκεί και 
όπου κάποιες αλυσίδες υπεραγορών έκλεισαν και αγοράστηκαν από άλλους ομίλους και προσλήφθηκε 
προσωπικό.  Την ίδια στιγμή δε λαμβάνεται υπόψη όμως το προσωπικό που απολύθηκε προηγουμένως ή 
οι επιχειρήσεις που έκλεισαν.   

 Παράλληλα, υπάρχει και άγρια εκμετάλλευση του προσωπικού που απασχολείται στους μεγάλους 
ομίλους, διότι υπάρχει παραβίαση -και γι’ αυτό έγινε παραδοχή και στην επιτροπή- τόσο του ωραρίου 
εργασίας -είναι ρυθμισμένο τριάντα οκτώ ώρες και σε πολλές περιπτώσεις εργάζονται μέχρι και εξήντα- όσο 
και παραβίαση του κατώτατου μισθού και όλα τούτα είναι και απόρροια και του νέου ωραρίου εργασίας.  Και 
γι’ αυτό εμείς εκτιμούμε ότι η εργασία δεν μπορεί να είναι, κύριε Πρόεδρε, εφτά μέρες τη βδομάδα, 
δεκαοκτώ ώρες την ημέρα.  Περνούμε στον εργασιακό μεσαίωνα!  Υπάρχει σοβαρό πρόβλημα στην 
κοινωνική και οικογενειακή ζωή.  Τα κόστη δε των μικρομεσαίων επιχειρήσεων δεν μπορούν να 
ανταγωνιστούν ουσιαστικά τις μεγάλες εταιρείες, οι οποίες έχουν τη δυνατότητα και το προσωπικό.   

 Γι’ αυτό το λόγο αναγκαστήκαμε να καταθέσουμε πρόταση νόμου με την οποία αφαιρούμε μεν από 
τον εκάστοτε υπουργό το δικαίωμα των διαταγμάτων, από την άλλη ζητούμε από την κυβέρνηση να 
καταθέσει κανονισμούς, ούτως ώστε να μπορέσουμε να το ρυθμίσουμε μόνιμα, αλλά να δοθεί και η 
δυνατότητα και στη Βουλή, αλλά και στα κοινωνικά σύνολα και στους άμεσα επηρεαζόμενους να 
καταθέσουν τις θέσεις τους, σε μια προσπάθεια να βρούμε την πιο σωστή, την πιο δίκαιη λύση, ούτως ώστε 
να επέλθει ισορροπία στην αγορά.  Αυτός είναι ο στόχος μας και παράλληλα καλούμε την κυβέρνηση…  
Έχουμε ενάμιση μήνα μπροστά μας.  Νομίζω ότι είναι αρκετός, διότι γνώριζε η κυβέρνηση εδώ και καιρό και 
την πρόθεσή μας από τις αρχές του χρόνου και άρα έπρεπε να είχε ξεκινήσει και διαδικασία ετοιμασίας των 
κανονισμών.  Άρα, έχει το χρόνο να ετοιμάσει τους κανονισμούς και εμείς δεσμευόμαστε και ως πρόεδρος 
της επιτροπής δεσμεύομαι -ή καλύτερα να μη χρησιμοποιούμε αυτή τη λέξη- αναλαμβάνω την ευθύνη να 
βάλουμε τόσες συνεδρίες όσες χρειαστούν, ούτως ώστε μέχρι το τέλος Απριλίου, που εκπνέει η προθεσμία 
των διαταγμάτων, να είμαστε έτοιμοι οι κανονισμοί να είναι ενώπιον της Βουλής για την ψήφισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και επομένως δε δέχεστε την αναβολή, αυτή είναι η κατάληξη, δεν είναι έτσι, κύριε Φακοντή; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάτι διαδικαστικό.  Κάτι διαδικαστικό, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να συζητήσουμε το θέμα της αναβολής πρώτα και μετά να συζητήσουμε την ουσία, διότι, 
εντάξει, καταλαβαίνω ότι κάποιος ζητώντας ή απορρίπτοντας την αναβολή πρέπει να τεκμηριώσει τη θέση 
του, αλλά να μην εκτεινόμαστε τόσο πολύ σε ό,τι αφορά την ουσία του θέματος.  Να αποφασιστεί πρώτα το 
θέμα της αναβολής και μετά να μπούμε στη συζήτηση της ουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Πολύ σωστή η παρατήρηση.  Όσοι θα μιλήσουν στη συνέχεια να είναι σύντομοι επί της 
αναβολής, με λίγη τεκμηρίωση. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Θα εκμεταλλευτώ την ομιλία του προέδρου της επιτροπής, για να καλύψω αρκετά από τα 
επιχειρήματα, ώστε να μην τα πω και να χαλάσουμε τη διαδικασία.  Στο συγκεκριμένο αίτημα για αναβολή 
από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό υπάρχει και ουσία.  Όσοι έχουμε ασχοληθεί με αυτό το θέμα τα τελευταία 
χρόνια βλέπουμε το ίδιο έργο να επαναλαμβάνεται.  Αυτού του είδους -εγώ λέω οι καλόπιστες, αλλά όχι 
πάντα- εισηγήσεις για παρατάσεις μάς έφεραν εδώ που έχουμε έρθει σήμερα.  Ίσως να είναι το πέμπτο 
διάταγμα που συζητούμε… 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Όγδοο! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 …το όγδοο που παρατείνεται, γιατί δεν προλαβαίνουμε ή γιατί δεν τα βρίσκουμε.  Τα πρώτα 
επιχειρήματα γι’ αυτή την κατάσταση που υπάρχει ήταν οι τουρίστες, για όσους θυμούνται.  Τώρα δεν είναι 
οι τουρίστες, διότι πλέον δεν μπορεί να επιχειρηματολογήσουν ότι μέσα στο Φεβράρη και Μάρτη έχει 
τουρίστες, για να έχουν ανοικτά και τις Κυριακές τα καταστήματα.  Μπαίνει η επιχειρηματολογία «πιάσαμε 
εργαζόμενους».   

 Εγώ δε θέλω να κρυφτώ πίσω από το δάκτυλό μου, Πρόεδρε, και λέω ότι εδώ είναι καθαρά ένα θέμα 
των μεγάλων συμφερόντων και των μικρών, μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Και, αν θέλουμε να είμαστε 
ειλικρινείς την ώρα που βγαίνουμε στο βήμα της Βουλής και διαμαρτυρόμαστε και οδυρόμαστε υπέρ των 
μικρών, μικρομεσαίων επιχειρήσεων, πρέπει να έρθει η ώρα που θα πάρουμε τις κρίσιμες αποφάσεις.  
Κάποιους θα τους κακοφανίσουμε, κάποιους θα τους αρέσει.  Έτσι είναι η μοίρα των πολιτικών 
αποφάσεων· δεν μπορεί να είναι όλοι ικανοποιημένοι.  Εάν σήμερα πέσουμε στην παγίδα -με την καλή 
έννοια τη λέω έτσι, δε λέω ότι σκόπιμα μπαίνει- να πάμε για αναβολή, τότε είναι που θα εμπλακούμε 
περισσότερο στο «κοντέψαμε το Μάιο, ήρθε ο Ιούνιος, ξεκινά ο τουρισμός, μα, έννεν ώρα τωρά, να φύει 
τούτο το τρίμηνο», θα πούμε μετά «κοντεύουμε Χριστούγεννα, πρέπει να δούμε, αφού εννά κλείσουμε για 
είκοσι μέρες, να φύει ο κόσμος τζιαι να τους ξαναπκιάμεν για τα Χριστούγεννα, που έν’ το ειδικό ωράριο;».  
Και μπαίνουμε ξανά στην ίδια διαδικασία των τελευταίων οκτώ παρατάσεων.   

 Είναι απλή η θέση.  Εφόσον η κυβέρνηση προσπάθησε, αλλά μας είπε καθαρά ότι δεν κατάφερε να 
βρει μία συνισταμένη, η Βουλή είναι έτοιμη να πάρει ευθύνες.  Εμείς βάλαμε και συγκεκριμένη εισήγηση, για 
να μην κρυβόμαστε πάλι πίσω από το δάκτυλό μας -δε θα την αναλύσω τώρα, σέβομαι την εισήγηση της 
διαδικασίας- και δε θα δεχτούμε την αναβολή, ούτε από ιδιοτροπία ούτε για να δυσκολέψουμε τους 
συναδέλφους, αλλά γιατί πρακτικά θα καθυστερήσουμε αυτό τον ενάμιση μήνα που μπορεί η κυβέρνηση να 
φέρει κανονισμούς.  Και στην επιτροπή σε τακτές συνεχείς συνεδρίες, Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι εμείς να 
συνεδριάσουμε, για να βρούμε τη λύση στο πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, είναι η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, μετά ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Θεμιστοκλέους. 

 Παρακαλώ, σύντομα όλοι, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομη, διότι έχω καλυφθεί από τους συναδέλφους της επιτροπής 
Εργασίας. 

 Απλά, να πω ότι όντως είναι ένα πολύ δύσκολο θέμα, γι’ αυτό ακριβώς και αναγκαστήκαμε να 
κάνουμε αυτή την πρόταση νόμου.  Εμείς θεωρούμε και είμαστε σίγουροι ότι, εάν αναβάλουμε το θέμα και 
πάει άλλη Πέμπτη, δε θα προλάβουμε και θα έχουμε ένα ένατο διάταγμα και πιθανόν και ένα δέκατο και ένα 
ενδέκατο.  Θα πρέπει,  πολύ φοβούμαι, αυτά τα δύσκολα θέματα, εάν και εφόσον η κυβέρνηση δεν μπορεί 
να τα επιλύσει και, όπως η υπουργός μάς είπε, οι κοινωνικοί εταίροι δεν μπορούν να συμφωνήσουν πάνω 
σε αυτά τα θέματα, να αναλάβουμε εμείς να τα διεκπεραιώσουμε, αυτό το δύσκολο έργο.  Εγώ λέω ότι 
συμφωνώ απόλυτα με τον πρόεδρο της επιτροπής ότι όλοι έχουμε την καλή διάθεση να συζητήσουμε και 
μια και δυο και τρεις συνεδρίες, μέχρι να βρούμε τρόπο να αντεπεξέλθουμε σε αυτό το δύσκολο θέμα, γι’ 
αυτό και εμείς θα διαφωνήσουμε με την αναβολή.  Να προχωρήσουμε στην ψήφιση της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆ε θα τοποθετηθώ επί της ουσίας.  Επιτρέψτε μου μόνο να πω μία πρόταση μόνο, ότι για τους 
Οικολόγους δεν αποτελεί λύση για τα προβλήματα της αγοράς η πλήρης και χωρίς κοινωνική ευαισθησία 
ελευθεροποίηση του ωραρίου.  Τούτου λεχθέντος και παρακολουθούντες από κοντά το θέμα, έστω και αν 
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δεν είμαστε μέλη της επιτροπής Εργασίας, θα έλεγα ότι εγώ, σε αντίθεση με τους προηγούμενους 
συναδέλφους, έχω την εντύπωση ότι η κυβέρνηση δεν προσπάθησε.  Η κυβέρνηση έχει πολιτική θέση υπέρ 
της ελευθεροποίησης του ωραρίου και, αν μπορούσε να το κάμει ακόμα πιο ελεύθερο, η θέση της είναι να 
το κάμει ακόμα πιο ελεύθερο.  Συνεπώς...   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είκοσι τέσσερις ώρες! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν μπορούσε είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο!  
Αυτή είναι η δική μου η εκτίμηση και έχω και στοιχεία να το αποδείξω, αν θέλετε. 

 Λοιπόν, αυτό που κάμνει σήμερα με την ψήφιση -γι’ αυτό και θα διαφωνήσω με την πρόταση για 
αναβολή- ουσιαστικά η Βουλή, η πλειοψηφία της Βουλής είναι να βάζει έναν εκβιασμό, ένα μοχλό πίεσης 
πάνω στην κυβέρνηση, αλλά και πάνω στην αγορά, η οποία δεν μπορεί να μπει το καλοκαίρι χωρίς να έχει 
τουριστικό ωράριο.  Θα αναγκαστούν οι ίδιοι αυτοί που ήθελαν την ελευθεροποίηση να σπρώξουν την 
κυβέρνηση και, αντί να τα έχουν όλα τα αβγά στο δικό τους το καλάθι, θα αναγκαστούν να τα μοιράσουν 
λίγο.  Ελπίζουμε.  ∆ιαφορετικά, αν παίξουν σκληρό πόκερ και μπλοφάρει και η κυβέρνηση, ίσως αυτή η 
απόφαση σήμερα να είναι καταστροφική.  Ελπίζω να μην το πάρουμε πείσμα πάνω στο πείσμα και να 
βρεθεί μία λύση εν καιρώ και έγκαιρα, ώστε να έχουμε μία ορθολογιστική διαχείριση του κρίσιμου χρόνου 
του καλοκαιριού, όπου όντως εκεί χρειαζόμαστε τουριστικό ωράριο.  Ορθολογιστικά όμως διατυπωμένο και 
εφαρμοζόμενο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ρώτησαν την καμήλα: «Ανήφορο ή κατήφορο;».  Και είπεν τους η ευλοημένη η 
καμήλα: «Καλά ρε, χάθηκε ο ίσιος ο δρόμος;».  Σήμερα δηλαδή αυτή η Βουλή πρέπει σώννει και καλά να 
αποφασίσει ανήφορο ή κατήφορο;  ∆εν μπορούμε να ισορροπήσουμε επιτέλους σε αυτό τον τόπο σε μία 
θέση;  Χάθηκε ο κόσμος δηλαδή, εάν δοθεί αναβολή δέκα ημερών;   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 ∆εν είναι οι δέκα μέρες.  Τελειώνει ο χρόνος! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ωραία, κύριε Φακοντή, αν ο χρόνος τελειώνει, τότε ασπάζομαι την άποψή σας να πυκνώσετε τόσες 
πολλές συνεδρίες, για να εξεταστούν όλα τα ζητήματα.  Και μην ξεχνάτε και κάτι άλλο.  Εγώ δεν είμαι υπέρ 
της αγριότητας της άνευ ορίων και προϋποθέσεων αγοράς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας Ζαχαρίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ε θα έπαιρνα το λόγο, αλλά, αν και συνήθως με τον Ανδρέα Θεμιστοκλέους πάντα συμφωνώ, τούτη 
τη φορά, νομίζω, αν αναβληθεί, όπως είπε ο Ανδρέας, εννά γυρεύκει την καμήλα.  Έθθα την ευρίσκει, διότι, 
κύριοι, δεν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις με τούτη τη μεθοδολογία που 
εφαρμόσαμε έχουν καταστραφεί.  Και, θυμούμαι, έρχονταν στη Βουλή και εβάλλαν ότι «απαγορεύεται να 
πουλήσεις ξίδι ήμερο», ας πούμε, «το τάδε, το τάδε».  Στις μικρές επιχειρήσεις εβάλαν τους εκατό 
περιορισμούς!  Τούτοι το μόνο που δεν πουλούν έν’ καμήλες, που είπε ο Ανδρέας.  Αν ήταν δυνατό, ήταν 
να πουλούν τζιαι καμήλες δηλαδή!  

(Γέλια) 

 Ε, συγγνώμη, όταν φιλελευθεροποιήθηκαν τα ωράρια, οι περιορισμοί εμείναν τους όμως.  Έντζιε 
είπαν να τους αλλάξουμε.  Άρα, να περάσει, αγαπητέ Ανδρέα, τζιαι φέρτε όσες καμήλες θέλετε.  Ιδού και τα 
ανήφορα και τα κατήφορα!  ∆ώστε μέσα!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 
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Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα πω τίποτε επί της ουσίας.  Απλώς, έλαβα ένα μήνυμα τωρά ότι μεγάλο 
πολυκατάστημα παίρνει τηλέφωνο υπαλλήλους και τους απολύει τηλεφωνικώς, που εργάζονταν Τετάρτη 
και Κυριακή, πριν ακόμα λήξει το διάταγμα το συγκεκριμένο, επικαλούμενο την ψήφιση του νόμου σήμερα.  
Λοιπόν, θέλω να το καταθέσω, για να έχουμε υπόψη μας με ποια συμφέροντα έχουμε να κάνουμε και ποια 
συμφέροντα έχουν εξυπηρετηθεί όλο αυτό το διάστημα και έχουν επιβάλει τη θέση τους σε βάρος των 
μικρών και μεσαίων καταστημάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι, νομίζω, έκλεισε, έχει συμπληρωθεί... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Να μου επιτρέψετε πρώτα να εξηγήσω τι εγώ κατάλαβα, ποια πρόταση νόμου έχουμε ενώπιόν μας.  
Εδώ δε συζητούμε ούτε για Κυριακές ούτε για ωράρια, για να γίνονται τοποθετήσεις για τους κοινωνικά 
ευαίσθητους και τους κοινωνικά αναίσθητους.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ‟Αναίσθητους”, είπα!   

 Εδώ η πρόταση νόμου προβλέπει την κατάργηση του δικαιώματος που είχε εδώ και μερικές 
δεκαετίες ο εκάστοτε Υπουργός Εργασίας διά διαταγμάτων να καθορίζει τα ωράρια λειτουργίας 
καταστημάτων.  Καλώς ή κακώς, αυτή η πρακτική διά της νομοθεσίας δεν εισήχθη κατά τη διάρκεια της 
διακυβέρνησης του Νίκου Αναστασιάδη.  Προϋπήρχε!  Εμείς δεν είπαμε ότι δεν πρέπει να συζητήσουμε για 
μια ρύθμιση.  Απλώς, είπαμε έναν προβληματισμό.  Ζούμε από τον τουρισμό και, επειδή η τουριστική 
περίοδος ξεκινά πολύ σύντομα και επειδή σήμερα θα καταργήσουμε, εάν δεν αναβληθεί, για να δούμε με 
ποιο συνετό τρόπο, πώς η κοινή θέση μας να βρούμε τη λογική διευθέτηση...  Αν σήμερα καταργήσουμε το 
δικαίωμα του Υπουργού Εργασίας να καθορίζει τα ωράρια, δεν μπορεί η Bουλή, όπως λέει η πρόταση 
νόμου...  Πρέπει να θεσπιστούν κανονισμοί!  Η Βουλή δεν έχει το δικαίωμα να καταθέτει, να διαμορφώνει 
και να ψηφίζει κανονισμούς!  Η Βουλή έχει το δικαίωμα να καταθέτει πρωτογενή νομοθεσία ως πρόταση 
νόμου.  Ποιος είναι ο πιθανός κίνδυνος;  Λόγω του ότι στις επόμενες έξι βδομάδες, που θα λήξει το 
υφιστάμενο διάταγμα, μεσολαβούν και οι γιορτές του Πάσχα, θεωρούμε από τις εμπειρίες μας ότι είναι 
πρακτικά αδύνατο στις επόμενες έξι βδομάδες, συμπεριλαμβανομένων των εορτών του Πάσχα, να 
ετοιμαστούν κανονισμοί, να περάσουν από τη Νομική Υπηρεσία, να έρθουν να εξεταστούν και να 
ψηφιστούν από τη Βουλή.  Και απλώς, λέμε: «Μήπως έρθει ο Μάιος και πλήξουμε, χωρίς να το θέλει 
οποιοσδήποτε, την τουριστική μας βιομηχανία».  Γιατί δε θεωρώ ότι διαφωνεί κανένας ότι θα θέλαμε το 
Μάιο να έχουμε τουρίστες στις τουριστικές περιοχές, αλλά την Τετάρτη μετά τις 2.00 το απόγευμα να είναι 
κλειστά τα μαγαζιά, το Σαββάτο το απόγευμα και την Κυριακή, για να πάμε σε περιόδους πριν από το 1974.  
∆ιότι για τις τουριστικές περιοχές μέσω των διαταγμάτων καθοριζόταν τις καλοκαιρινές περιόδους η 
λειτουργία των καταστημάτων και των διαφόρων άλλων μαγαζιών που εξυπηρετούσαν τον τουρισμό εφτά 
μέρες τη βδομάδα!   

 ∆εν τα λέω, για να αντιδικήσω, κύριε Πρόεδρε, απλώς για να διευκρινίσουμε ότι εμείς κάναμε την 
παρέμβαση για αναβολή έχοντας υπόψη τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου και όχι την πολιτική συζήτηση 
περί κοινωνικής ευαισθησίας, περί εξυπηρέτησης των μεγάλων ή των μικρών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζήτησε το λόγο ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όλα όσα είπε ο κ. Νεοφύτου, κύριε Πρόεδρε, έπρεπε να τα απευθύνει στην κυβέρνησή του.  Εάν 
είμαστε υποχρεωμένοι σήμερα να συζητούμε αυτό το θέμα και να προσπαθούμε να το ρυθμίσουμε με το 
συγκεκριμένο τρόπο, αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι εδώ και πόσο καιρό, πάνω από ένα χρόνο, ενάμιση 
χρόνο, η κυβέρνηση δε λαμβάνει υπόψη το τι λέει η πλειοψηφία των κομμάτων στη Βουλή αλλά ούτε το τι 
λέει η πλειοψηφία των καταστηματαρχών.  Ενδιαφέρεται μόνο να εξυπηρετήσει τα συμφέροντα τριών-
τεσσάρων μεγάλων επιχειρήσεων.  Επειδή λοιπόν όλο αυτό το διάστημα δεν κατέβαλε καμία ουσιαστική 
προσπάθεια -και εγώ συμφωνώ με τον κ. Περδίκη ότι καμία προσπάθεια δεν καταβλήθηκε να βρεθεί λύση 
στο συγκεκριμένο ζήτημα- επειδή η κυβέρνηση δηλώνει αδυναμία, είπε η Βουλή λοιπόν «θα το λύσουμε 
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εμείς το πρόβλημα, θα σε υποχρεώσουμε, εφόσον από μόνη σου δεν ευαισθητοποιείσαι, για να το κάμεις, 
να φέρεις κανονισμούς».  Η μπάλα λοιπόν είναι στα πόδια της κυβέρνησης!  Αποφασίζει η Βουλή σήμερα η 
κυβέρνηση, εάν θέλει να ξεπεραστούν αυτά τα προβλήματα τα οποία επισημαίνει ο κ. Νεοφύτου, να φέρει 
τους κανονισμούς άμεσα.  Και δεσμεύεται η επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τάχιστα να 
μελετήσει το θέμα, πριν από την 1η του Μάη να έρθει να πάρει αποφάσεις.  Και, αν αυτό δεν είναι 
κατορθωτό, μπορεί να γίνει τροποποίηση πάνω στην υφιστάμενη νομοθεσία, για να καθορίσουμε τα 
ωράρια.  Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει πρόβλημα.  Φτάνει η κυβέρνηση επιτέλους μια φορά να λειτουργήσει 
με ενδιαφέρον, για να βρεθεί λύση στο πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν συνάδελφοι... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταγραφεί στα πρακτικά η αυτοεξαίρεσή μου από την ψηφοφορία για τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου, ένεκα του ότι η οικογενειακή επιχείρηση του ανδρός μου και των παιδιών 
μου ασχολείται και πελάτες της είναι κάποιοι επηρεαζόμενοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σημειώθηκε. 

 Λοιπόν συνάδελφοι, πρώτα θα αποφασίσουμε επί της προτάσεως για αναβολή και στη συνέχεια θα 
πάμε ανάλογα με την απόφαση. 

 Λοιπόν, ζήτησε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αναβολή του θέματος και επαναφορά στην επιτροπή 
Εμπορίου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εργασίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εργασίας, με συγχωρείτε.   

 Λοιπόν, ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και μία αποχή, η αναβολή απορρίπτεται. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των 

Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νουρής Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά και Πανίκκο Σταυριανό εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
Άγγελο Βότση, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, και Ρούλα Μαυρονικόλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Φεβρουαρίου και 2 
Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
∆ΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Μικρών 
Επιχειρήσεων (ΠΑΣΥΜΕ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Περιπτερούχων Καταστημάτων ∆ιαρκούς 
Εξυπηρέτησης, του Συνδέσμου Καταστημάτων ∆ιαρκούς Εξυπηρέτησης (ΣΥΚΑ∆Ε), του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Λιανικού Εμπορίου (ΠΑΣΥΛΕ), της Κίνησης Νεοπροσληφθέντων Λιανικού Εμπορίου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, του 
Συνδέσμου Φρουταριούχων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Αρτοποιών και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Κρεοπωλών. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμου [Νόμος αρ. 155(Ι) του 2006, 
όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], ώστε να αφαιρεθεί από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων η εξουσία έκδοσης διαταγμάτων αναφορικά με τη ρύθμιση της τουριστικής περιόδου, καθώς 
και των τουριστικών περιοχών/ζωνών, σε σχέση με τις αργίες και το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων 
που εμπίπτουν σ’ αυτές. 

 Συγκεκριμένα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου προτείνεται όπως η τουριστική περιοχή/ζώνη, η 
τουριστική περίοδος, το τουριστικό και το ειδικό κατάστημα, τα ωράρια λειτουργίας και οι αργίες 
καθορίζονται με βάση κανονισμούς που θα εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο και θα εγκρίνονται από 
τη Βουλή. 

 Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
διεξοδικά το όλο ζήτημα που πραγματεύεται η πρόταση νόμου, στα πλαίσια της μελέτης σχετικών 
αυτεπάγγελτων θεμάτων με τους ακόλουθους τίτλους: 

«1. Ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα 
αποτελέσματα και την επίδραση του νέου ωραρίου στην αναχαίτιση της ανεργίας. 

 (Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά, Πανίκκου Σταυριανού, Άγγελου Βότση, Αθηνάς Κυριακίδου και Ρούλας Μαυρονικόλα). 

  2. Αλλαγή ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων, εκεί που χρειάζεται. 

 (Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση της βουλευτού κ. Ρούλας Μαυρονικόλα). 

  3. Τα προβλήματα που δημιουργούνται από τη σοβαρή καθυστέρηση που παρατηρείται στην ετοιμασία 
και κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοθεσίας από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για καθορισμό των τουριστικών περιοχών, ως ήταν και η δέσμευση της 
αρμόδιας υπουργού. 

 (Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Πανίκκου Σταυριανού)». 

 Σημειώνεται επίσης ότι για τα πιο πάνω θέματα, από τη συζήτηση των οποίων προέκυψε η ανάγκη 
κατάθεσης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η επιτροπή πραγματοποίησε αρκετές συνεδρίες στην 
παρουσία όλων των προαναφερθέντων εμπλεκόμενων φορέων, συνδέσμων και οργανώσεων.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, με βάση τη συζήτηση που διεξήχθη 
για τα πιο πάνω θέματα, διαπιστώθηκε ότι επιβάλλεται η προτεινόμενη ρύθμιση, διότι δεν είναι ορθό τα 
σοβαρά αυτά θέματα να ρυθμίζονται για τόσο παρατεταμένο χρονικό διάστημα με διατάγματα.  Περαιτέρω, 
διεφάνη ότι το νέο τουριστικό ωράριο έχει δημιουργήσει σοβαρά και αλυσιδωτά προβλήματα, ιδιαίτερα στις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης, καθώς και πρόβλημα 
αθέμιτου ανταγωνισμού.  Συγκεκριμένα, ο ανταγωνισμός είναι αθέμιτος λόγω του ότι οι μεγάλες 
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επιχειρήσεις έχουν τη δυνατότητα να απασχολήσουν προσωπικό, ενώ οι μικρές οικογενειακές επιχειρήσεις 
αδυνατούν να έχουν αυτή τη δυνατότητα, με αποτέλεσμα τα μέλη τους να αναγκάζονται να εργάζονται 
ολόκληρη την εβδομάδα για πολλές ώρες, πλήττοντας έτσι τον ιστό της οικογενειακής και κοινωνικής τους 
ζωής.  Περαιτέρω, πολλές απ’ αυτές τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις αναγκάζονται πολύ συχνά να 
τερματίζουν οριστικά τον κύκλο των εργασιών τους και έτσι το πρόβλημα της ανεργίας συνεχίζει να 
παραμένει υψηλό.  Επισημαίνεται ότι παρουσιάζεται καταστρατήγηση των όρων απασχόλησης και 
παραβιάζεται η υφιστάμενη νομοθεσία που αφορά το ωράριο εργασίας και τους μισθούς του προσωπικού.  
Επίσης, παρ’ όλο που υποβάλλονται καταγγελίες στο αρμόδιο υπουργείο όσον αφορά τις πιο πάνω 
παραβιάσεις, αυτές είναι περιορισμένες λόγω του φόβου απώλειας της εργασίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής επί των προνοιών της πρότασης 
νόμου η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι με τις πρόνοιες της 
πρότασης νόμου δεν επιλύεται το όλο ζήτημα της ρύθμισης του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων, 
αλλά η ρύθμιση αυτή μετατίθεται στους κανονισμούς, οι οποίοι πρέπει να κατατεθούν από την εκτελεστική 
εξουσία.  Επιπρόσθετα, η ίδια ανέφερε ότι ο λόγος που μέχρι σήμερα δεν έχει κατατεθεί στη Βουλή σχετικό 
νομοσχέδιο για τη ρύθμιση του όλου θέματος συνίσταται στο γεγονός ότι, έπειτα και από εκτενή διάλογο 
που διεξήχθη, εξακολουθούν να υπάρχουν διιστάμενες απόψεις από πλευράς των 
εμπλεκόμενων/επηρεαζόμενων φορέων.  Σύμφωνα επίσης με την ίδια, εντοπίζονται πράγματι προβλήματα 
στη λειτουργία των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, ωστόσο αυτά δε σχετίζονται με την έκδοση των από 
μέρους της διαταγμάτων, αλλά πρωτίστως οφείλονται στην οικονομική κρίση.  Γι’ αυτό η ίδια κάλεσε την 
επιτροπή όπως λάβει σοβαρά υπόψη τις επιπτώσεις στο ύψος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
που ενδεχομένως να επέλθουν από την προτεινόμενη ρύθμιση.  Παράλληλα, η ίδια τόνισε ότι πρέπει η 
επιτροπή να λάβει υπόψη και το γεγονός ότι πολλοί άνθρωποι έχουν εξασφαλίσει εργασία και μισθό από τη 
μέχρι σήμερα εφαρμογή των εν λόγω διαταγμάτων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ δήλωσε στην επιτροπή ότι υποστηρίζει την πλήρη ελευθεροποίηση του 
ωραρίου και την κατάργηση του καθορισμού των τουριστικών περιοχών/ζωνών.   

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ εξέφρασε την άποψη ότι οι κανονισμοί που προτείνεται να 
κατατεθούν για ρύθμιση του όλου θέματος πρέπει να κατατεθούν έγκαιρα και προτού εκπνεύσει το 
υφιστάμενο διάταγμα.  Σύμφωνα επίσης με τον ίδιο εκπρόσωπο, στην περίπτωση που δεν παρέχεται 
επαρκής χρόνος για την ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλή των σχετικών κανονισμών, το ΚΕΒΕ δεν 
αντιτίθεται στην έκδοση νεότερου διατάγματος μέχρι την οριστική ρύθμιση του θέματος. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες της 
πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται ότι όλες οι εμπλεκόμενες οργανώσεις, φορείς και σύνδεσμοι κατέθεσαν στην επιτροπή 
γραπτώς και αναλυτικά τις θέσεις τους, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Η ΠΟΒΕΚ, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Αρτοποιών, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Κομμωτών-Κουρέων, ο 
παγκύπριος σύνδεσμος ΣΥΚΑ∆Ε, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ένδυσης, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Υπόδησης, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Κρεοπωλών, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Περιπτερούχων, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Εμπορικών Καταστημάτων, καθώς και οι όμιλοι υπεραγορών MAS, SYK-
ANEMOS και SAVE MORE δήλωσαν ότι θεωρούν πολύ θετική την προτεινόμενη ρύθμιση.  
Παράλληλα, δήλωσαν την ετοιμότητά τους, έπειτα από την κατάθεση σχετικών κανονισμών, να 
συμβάλουν θετικά στην εξεύρεση μιας κοινά αποδεκτής ρύθμισης για τη λειτουργία των 
καταστημάτων και για τους όρους απασχόλησης των υπαλλήλων τους. 

2. Ο ΠΑΣΥΛΕ, ο ΠΑΣΥΠΕ, ο ΠΑΣΥΜΕ και ο Σύνδεσμος Φρουταριούχων συμφώνησαν με τα μέτρα 
που έλαβε η εκτελεστική εξουσία για διεύρυνση του ωραρίου λειτουργίας των λιανικών 
καταστημάτων.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τους ιδίους, το αποτέλεσμα κρίνεται ως απόλυτα θετικό για 
όλους τους εμπλεκομένους, αφού η απασχόληση και η εγχώρια ανάπτυξη έχουν τονωθεί σημαντικά, 
η πολιτεία επωφελείται από τις επιπλέον εισφορές, οι επιχειρήσεις αποκτούν κίνηση τζίρου και 
πολύτιμη ρευστότητα και ο καταναλωτής έχει αγκαλιάσει τα μέτρα.  Περαιτέρω, τυχόν ανάκληση του 
ωραρίου θα επιφέρει ισχυρό πλήγμα στην οικονομία με χιλιάδες απολύσεις και θα οδηγήσει σε 
ναυάγιο την πρώτη αναλαμπή εξόδου από την κρίση. 

3. Οι φρουταριούχοι δήλωσαν υπέρμαχοι της φιλελευθεροποίησης του ωραρίου των καταστημάτων, 
ώστε όλοι οι καταστηματάρχες να μπορούν να εργάζονται κάτω από την ίδια ομπρέλα χωρίς 
διάκριση. 

4. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών θεωρεί ότι, επειδή η αγορά μεταβάλλεται και εξελίσσεται, δεν 
πρέπει να αντικατασταθούν τα διατάγματα, που είναι ευέλικτα, από τη διαδικασία των κανονισμών, η 
οποία εκ των πραγμάτων είναι χρονοβόρα.  Τα ωράρια που ισχύουν σήμερα δοκιμάστηκαν και 
εξυπηρέτησαν τους καταναλωτές, λόγω του ότι εξασφαλίζουν το δικαίωμα της επιλογής. 

5. Η Κίνηση Νεοπροσληφθέντων Λιανικού Εμπορίου απευθύνει έκκληση όπως τα διευρυμένα ωράρια 
και η εργασία την Κυριακή συνεχιστούν, ώστε να διαφυλαχθεί το δικαίωμα στην εργασία και να μην 
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οδηγηθούν νεοπροσληφθέντες στην ανεργία.  Από τον Ιούλιο του 2013, που εφαρμόστηκε η 
επέκταση του ωραρίου, οι νεοπροσληφθέντες στο λιανικό εμπόριο βρήκαν ευκαιρία απασχόλησης 
και αξιοπρεπούς διαβίωσης. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης οι εισηγητές της πρότασης νόμου 
αποφάσισαν να διαμορφώσουν το κείμενο της πρότασης νόμου με την προσθήκη διάταξης σύμφωνα με την 
οποία ο προτεινόμενος νόμος τίθεται σε ισχύ από την 1η Μαΐου 2015, ώστε να αφεθεί να εκπνεύσει η ισχύς 
του διατάγματος, που βρίσκεται σε ισχύ και λήγει στις 30 Απριλίου 2015. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή 
διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί της πρότασης νόμου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και μία αποχή από την κ. Κυριακίδου. 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των 
Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6, 7, 8 και 9 αναβάλλονται για μία βδομάδα. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 10 μέχρι και τον αριθμό 47 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.052-2015). 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος 

2. Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών 
Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής 
Οφειλών) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.053-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  

3. Ο περί της Ευρωμεσογειακής 
Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών 
Μελών της, αφενός, και του Χασεμιτικού 
Βασιλείου της Ιορδανίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.054-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.055-2015). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά 
και Αμοιβαιοποίηση των Εισφορών στο 
Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.056-2015). 

Οικονομικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

6. Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου 
σύμφωνα με το Μέρος VIA του Νόμου του 
2015 Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.014-2015). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  
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7. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Στολές 
των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.015-2015). 

Άμυνας  Άμυνας 

8. Οι περί Εθνικής Φρουράς  (Στολές των 
Μελών της Εθνικής Φρουράς) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.016-2015). 

Άμυνας  Άμυνας  

9. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

11. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

12. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

13. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

 

 

14. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

15. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - 
Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

16. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

17. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

18. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  
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19. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση 
Νέου Παραρτήματος, Νέων Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

20. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

21. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

23. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας 

24. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

25. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - 
Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Εσωτερικού 
Ελέγχου, Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου και Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

Οικονομικών  Νομικών  

26. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27. Οι περί Αποκαταστάσεως 
Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

28. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

Υγείας  Νομικών 

29. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

Υγείας  Νομικών  

30. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 

Υγείας  Νομικών  



1331 

(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

Υγείας  Νομικών  

32. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

33. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

Υγείας Υγείας  

34. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Χειριστή 
Πτητικών Μέσων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

35. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

36. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη 
Τοποθέτησης Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

37. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

Υγείας  Υγείας 

38. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής 
Γης) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

39. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

Υγείας  Υγείας  

 

40. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

Υγείας  Υγείας  

41. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

Υγείας  Υγείας  

42. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

43. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.001-2015). 

Οικονομικών   Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  

44. Ετήσια έκθεση και λογαριασμοί χρήσεως 
του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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Γης για το έτος 2013, ημερομ. 6 Μαρτίου 
2015, σύμφωνα με τα άρθρα 28(2) και 
27(2) του περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης Νόμου (Ν. αρ. 42/80). 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.016). 

45. Έκθεση με ημερ. 12 Μαρτίου 2015 για 
μεταφορά πιστώσεων από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών 
σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών Νόμου του 2014  
[Ν. αρ. 19(ΙΙ)/2014)]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Επίτροπο Κυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών εκ μέρους του 
Υπουργού Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 6) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.035-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.036-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.037-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, 
Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού,  
Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
και 
Γιώργο Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.038-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.039-2015). 

Γεώργιο Προκοπίου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
και 
Εσωτερικών  

6. Ο περί της Προστασίας της 
Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και της 
Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.040-2015). 

Γιάννο Λαμάρη, 
Σταύρο Ευαγόρου  
και  
Πάμπο Παπαγεωργίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και  
Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Με τη σύμφωνη γνώμη, ελπίζω, του κ. Συλλούρη, το υπ’ αριθμόν 13 θέμα της κατάθεσης 
νομοσχεδίων και εγγράφων, που είναι «Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
∆ραστηριοτήτων τους (∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί του 
2015», επειδή θέματα παρεμφερή συζητούνται ήδη στην επιτροπή Νομικών, εάν συμφωνεί και ο κ. 
Συλλούρης, να παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο στην επιτροπή Νομικών, κύριε Σαμψών;   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Είναι ανοικτό προς συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ή από κοινού; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆εν έχω πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόκειται περί κανονισμών που αποσύρθηκαν και τους κατέθεσαν ξανά.  ∆εν είναι η νομοθεσία.  
Όσον αφορά το άλλο το ζήτημα περί ασυμβίβαστου, οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι να ενημερώσουν, 
νομίζω, τις κοινοβουλευτικές τους ομάδες ότι η σύσκεψη των αρχηγών αποφάσισε η επιτροπή Θεσμών, σε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, να δημιουργήσει ένα νέο νόμο και να τον συζητήσει και να τον 
φέρει στην ολομέλεια αναφορικά με το ασυμβίβαστο.  Άρα, όσα συζητήθηκαν σε οποιαδήποτε επιτροπή -
και έχω την εντύπωση ότι επικοινώνησε μαζί σας η γραμματέας των κοινοβουλευτικών επιτροπών- θα 
έρθουν στην επιτροπή Θεσμών, θα τα δώσουμε και στους ακαδημαϊκούς και θα γίνει όλη αυτή η δουλειά.  
Άρα, κύριε Σαμψών, αν έχετε και κάποια πράγματα άλλα, σίγουρα θα μιλήσουμε, θα συνεργαστούμε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω ισχυρή άποψη.  Απλά, θεωρούσα ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποσύρετε την εισήγησή σας; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.464, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται η εγγραφή του δρόμου στην κτηνοτροφική περιοχή Αλεθρικού και τους λόγους για τους 
οποίους παρατηρείται καθυστέρηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.465, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
μπορούν αλλοδαποί τρίτων χωρών με συμβόλαιο εργασίας ή φοίτησης να διακόψουν και να υποβάλουν 
αίτηση για πολιτικό άσυλο.  Eάν ναι, πόσοι μέχρι σήμερα έχουν κάνει αίτηση για πολιτικό άσυλο 
διακόπτοντας το συμβόλαιο εργασίας και πόσοι διακόπτοντας το συμβόλαιο φοίτησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.466, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου σε ερώτησή μου με αρ. φακ. 
23.06.010.04.028 αναφορικά με τα μέτρα για άρση της παρανομίας του κτιρίου που κατασκευάζεται εντός 
της ζώνης προστασίας της παραλίας “Καστέλλα” στην περιοχή Αγίου Τύχωνα στη Λεμεσό πληροφορήθηκα 
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μεταξύ άλλων ότι “[…] Τόσο το Υπουργείο Εσωτερικών, όσο και Υπηρεσίες/Τμήματα του Υπουργείου 
Εσωτερικών, επανειλημμένα κάλεσαν το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, ως οικοδομική αρχή, να 
επιληφθεί του θέματος και να λάβει όλα τα κατά νόμο αναγκαία μέτρα προς αποκατάσταση της νομιμότητας 
[…]”.  Μεταξύ των μέτρων που λήφθηκαν, στις 13 Μαΐου 2014 πραγματοποιήθηκε έκτακτος έλεγχος στο 
κοινοτικό συμβούλιο του Αγίου Τύχωνα από λειτουργούς του Υπουργείου Εσωτερικών και, κατόπιν οδηγιών 
του Υπουργού Εσωτερικών, το όλο θέμα διαβιβάστηκε στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Στις 27 
Αυγούστου 2014, όπως με ενημέρωσε με την απάντησή του ο υπουργός, ετοιμάστηκε από την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λεμεσού έκθεση πταίσματος, η οποία υποβλήθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα και παράλληλα 
ενημερώθηκε επί του θέματος και ο Γενικός Ελεγκτής.  Ο Γενικός Εισαγγελέας ανέθεσε το χειρισμό της 
υπόθεσης σε ιδιώτη δικηγόρο.  Όπως πληροφορήθηκα, οι οικοδομικές εργασίες στο υποστατικό έχουν 
συμπληρωθεί και το υποστατικό τέθηκε ήδη σε χρήση.  Περαιτέρω, στην απάντησή του ο κ. Χάσικος 
ανάφερε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 12 Νοεμβρίου 
2014, ενέκρινε την παραχώρηση άδειας χρήσης κρατικής γης στο κοινοτικό συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, 
σύμφωνα με την αίτηση του κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Τύχωνα για την κατά παρέκκλιση έγκριση 
πολεοδομικής άδειας με αρ. ΛΕΜ/0370/2014 για ανέγερση εστιατορίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η εκ των 
υστέρων παραχώρηση άδειας χρήσης κρατικής γης στο κοινοτικό συμβούλιο Αγίου Τύχωνα συνεπάγεται 
άρση της διαδικασίας που είχε ξεκινήσει στο δικαστήριο.  Παρακαλώ όπως με ενημερώσετε για την 
ημερομηνία κατά την οποία ο ιδιώτης δικηγόρος καταχώρισε την υπόθεση εναντίον του κοινοτικού 
συμβουλίου στο δικαστήριο, αν όντως η καταχώριση της υπόθεσης προηγήθηκε της απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου, καθώς και για τους λόγους για τους οποίους το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε 
ουσιαστικά την αθώωση του κοινοτικού συμβουλίου, επιβραβεύοντας το παράλληλα με την κατά 
παρέκκλιση έκδοση πολεοδομικής άδειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.467, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Πού καταλήγουν οι χιλιάδες τόνοι φυκιών που βγαίνουν από τη θάλασσα (παραδείγματος χάριν, 
στην παραλία των Φοινικούδων της Λάρνακας); 

2. Υπάρχει μονάδα επεξεργασίας τους; 

3. Τι οφέλη οικονομικά και περιβαλλοντικά υπάρχουν; 

4. Τι είδους προϊόντα παράγονται από την επεξεργασία τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.468, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Τουλάχιστον σαράντα ποικιλίες βιομηχανικής κλωστικής κάνναβης έχουν λάβει έγκριση από την ΕΕ 
και καλλιεργούνται μεταξύ άλλων στη Γαλλία, στη Γερμανία, στην Αυστρία, στη Βρετανία, στην Ιταλία, στην 
Πορτογαλία, στην Πολωνία, στη Ρουμανία, στην Ισπανία και στην Τουρκία.  Η συγκεκριμένη καλλιέργεια 
επιδοτείται από την ΕΕ.  Η καλλιέργεια αυτή θα συμβάλει στην ανασυγκρότηση, στην αναδιάρθρωση και 
στην εξυγίανση της κυπριακής αγροτικής οικονομίας, αφού δεν είναι υδρόφιλη, η επεξεργασία της είναι 
χαμηλού κόστους και παράγει πληθώρα προϊόντων, όπως υφαντά, χαρτί, λάδι, κτηνοτροφικά 
συμπληρώματα, συμπληρώματα διατροφής για τον άνθρωπο και άλλα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ετοιμασία των σχετικών κανονισμών και ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα εφαρμογής τους, 
ώστε να τεθεί σε ισχύ η νομοθεσία και να αρχίσει η καλλιέργεια της βιομηχανικής Cannabis Sativa L.  
Επίσης, κατά πόσο η καθυστέρηση που παρατηρείται οφείλεται σε ολιγωρία της διοίκησης ή είναι θέμα 
πολιτικής απόφασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.469, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από κάτοικους της περιοχής ότι ο δήμος Πέγειας προχώρησε σε 
καύση διάφορων κλαδιών και αδρανών υλικών στον Κόλπο των Κοραλλίων.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες 
μου, τη φύλαξη του χώρου όπου τοποθετούνται αδρανή υλικά και κλαδιά έχει ο δήμος Πέγειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γνωρίζει για τη 
δημιουργία αυτού του χώρου από το δήμο Πέγειας, αν έχουν ληφθεί οι σχετικές άδειες, αν έχουν 
καταγραφεί συχνές πυρκαγιές στο χώρο αυτό, καθώς και αν έχουν γίνει μετρήσεις της ρύπανσης της 
ατμόσφαιρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.470, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω ενημερωθεί ότι παραμένουν κενές οι θέσεις διευθυντή δύο αποχετευτικών συμβουλίων και, 
δεδομένης της εξέλιξης της δικαστικής υπόθεσης σε σχέση με το Συμβούλιο Αποχετεύσεωv Πάφου, οι κενές 
θέσεις αναμένεται να αυξηθούν στις τρεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
αποπαγοποιήσει τις συγκεκριμένες θέσεις ή αν προτίθεται να θέσει σε εφαρμογή το εκπονημένο σχέδιο για 
ενοποίηση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα συμβούλια υδατοπρομήθειας και τα συμβούλια 
αποχετεύσεων στα πλαίσια της γενικότερης μεταρρύθμισης της δημόσιας και ευρύτερης δημόσιας 
υπηρεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.471, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος μέσω του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων αγόρασε υπηρεσίες από κοινοπραξία, στην οποία συμμετείχε και η 
PricewaterhouseCoopers, για εκπόνηση οικονομοτεχνικής μελέτης για πιθανή ενοποίηση των υπηρεσιών 
που παρέχουν τα συμβούλια αποχετεύσεως και τα συμβούλια υδατοπρομήθειας (αρ. προσφοράς 19/2005).  
Συγκεκριμένα, η μελέτη εξέταζε την ενοποίηση των συμβουλίων ύδρευσης και αποχέτευσης στις πόλεις της 
Λευκωσίας, της Λεμεσού και της Λάρνακας.  Η μελέτη παραδόθηκε το Μάρτιο του 2007 στον τότε υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ως προμελέτη, αναμένοντας την έγκρισή του για συνέχιση 
των εργασιών και εκπόνηση της μελέτης κόστους-κέρδους. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν 
ολοκληρώθηκε ποτέ η συγκεκριμένη μελέτη, καθώς και αν υπάρχει πρόθεση να δοθούν οδηγίες για 
συνέχισή της, δεδομένων των υπό μελέτη μεταρρυθμίσεων στη δημόσια και ευρύτερη δημόσια υπηρεσία, 
ίσως με διεύρυνσή της, ώστε να περιλαμβάνει και τα αντίστοιχα συμβούλια της Πάφου και της Αμμοχώστου.  
Παρακαλώ επίσης όπως η συγκεκριμένη μελέτη κοινοποιηθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.472, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι ακόμη δεν έχει διοριστεί αντικαταστάτης του τρίτου μέλους του συμβουλίου της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ).  Υπενθυμίζω ότι ο τέως αντιπρόεδρος της ΡΑΕΚ, ο κ. 
Κωνσταντίνος Ηλιόπουλος, παραιτήθηκε από τη θέση του στις 10 Νοεμβρίου 2014, αλλά η παραίτησή του 
έγινε αποδεκτή από το Υπουργικό Συμβούλιο μόλις στις 15 Ιανουαρίου 2015.  Αντιλαμβάνομαι πως ο μη 
διορισμός τρίτου μέλους στο συμβούλιο δημιουργεί πολλές δυσκολίες στην εύρυθμη λειτουργία της Αρχής. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει 
ολοκληρωθεί η διαδικασία πλήρωσης της συγκεκριμένης κενής θέσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.473, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι η Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) έχει παραδώσει τον 
προτεινόμενο προϋπολογισμό της για το 2015 από τον Ιούνιο του 2014.  Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος 
υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο 
και κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων ο προϋπολογισμός της ΡΑΕΚ για το έτος 2015.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.474, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την εκτίμηση της 
αξίας της κρατικής δασικής γης στο Κάβο Γκρέκο στην Αγία Νάπα που παραχωρήθηκε στην εταιρεία “Ayia 
Napa Forest Golf Ltd” για σκοπούς δημιουργίας γηπέδου γκολφ.  Παρακαλώ επίσης όπως με ενημερώσετε 
για τη συνολική έκταση της γης που παραχωρήθηκε, για το ύψος του μισθώματος ανά έτος, καθώς και αν η 
εταιρεία έχει καταβάλει τα οφειλόμενα για όλα τα έτη από την ημερομηνία ενεργοποίησης της σύμβασης.  
Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη σύμβαση 
μίσθωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.475, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη αλληλογραφία που είχα με το δήμο Έγκωμης αναφορικά με παράπονο που είχα λάβει 
από πολίτη του δήμου σχετικά με εγκαταστάσεις δεξαμενών υγραερίου στην οδό Νέας Έγκωμης, 
πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως εξετάζει το ενδεχόμενο τροποποίησης της 
εντολής 2/2011, με την οποία δεν επιτρέπεται η εγκατάσταση δεξαμενών υγραερίου στα σύνορα τεμαχίων.  
Σύμφωνα με τις σχετικές κανονιστικές διοικητικές πράξεις (Κ∆Π 530/2010), επιτρέπονται τέτοιου είδους 
εγκαταστάσεις ακόμα και στα σύνορα τεμαχίων με οικοδομές, υπό κατασκευαστικές προϋποθέσεις.  Όπως 
είναι σαφές, τα δύο αυτά νομοθετικά πλαίσια συγκρούονται.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να τροποποιήσει την εντολή 2/2011 και αν 
πιστεύει ότι είναι ορθότερο, για να διαφυλαχθεί η ασφάλεια των πολιτών, να εξεταστεί το ενδεχόμενο 



1336 

τροποποίησης των κανονισμών, έτσι ώστε η εγκατάσταση δεξαμενών υγραερίου να μην επιτρέπεται στα 
σύνορα τεμαχίων με οικοδομές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.476, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν λειτουργούν 
στην Κύπρο αραβόφωνα σχολεία δημοτικής ή/και μέσης εκπαίδευσης, αν ελέγχεται το περιεχόμενο της 
διδακτέας ύλης και τα αναλυτικά προγράμματα των σχολείων αυτών και ειδικότερα αν έχει διασφαλιστεί ότι 
δεν προάγονται σε αυτά ιδέες ισλαμικού φανταμενταλισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.477, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με αφορμή το σκάνδαλο που προέκυψε με τις υπερχρεώσεις του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Πάφου και τις ζημιές που προέκυψαν στο δημόσιο, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν τα συμβούλια αποχετεύσεων διαθέτουν μηχανισμούς διαχείρισης και ελέγχου 
των συμβάσεων κατά το στάδιο υλοποίησής τους και κατά πόσο αυτοί οι οποίοι διαχειρίζονται και ελέγχουν 
τις συμβάσεις διαθέτουν τεχνική επάρκεια και αμεροληψία. Σε αντίθετη περίπτωση, παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, έτσι ώστε 
να διασφαλιστεί ο ορθός έλεγχος και η εφαρμογή των συμβάσεων που διαχειρίζονται τα συμβούλια 
αποχετεύσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.478, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Νίκου 
Κουγιάλη σε ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.03.300, αναφορικά με:  

1. την ετήσια άδεια χρήσης δασικής γης στη Λευκωσία που παραχωρήθηκε σε εταιρεία η οποία είχε 
ανεγείρει σε παρακείμενη γη ξενοδοχειακή μονάδα έναντι ενοικίου,  

2. τις οφειλές της εταιρείας, που ανέρχονταν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011, σύμφωνα με τους 
υπολογισμούς του Τμήματος ∆ασών, σε €1.489.318 και  

3. την προώθηση του θέματος στο Γενικό Εισαγγελέα για λήψη νομικών μέτρων προς είσπραξη του 
οφειλόμενου ποσού 

πληροφορήθηκα ότι η δίκη για την αγωγή που καταχώρισε ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
ορίστηκε στις 14 Σεπτεμβρίου 2014. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
ολοκληρωθεί η εκδίκαση της πιο πάνω υπόθεσης, ποια είναι η απόφαση του δικαστηρίου και ποιες είναι οι 
συνολικές οφειλές της εταιρείας προς το κράτος μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.479, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη σε 
ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.03.670, αναφορικά με την αναστήλωση της εκκλησίας του Αγίου Μάμα στο 
Νέο Χωριό Πάφου, καθώς και τη λήψη μέτρων για τη διασφάλιση της διάσωσης της εκκλησίας και την 
προστασία της από αρχαιοκάπηλους, πληροφορήθηκα ότι η εκκλησία του Αγίου Μάμα δεν είχε ακόμα 
κηρυχθεί αρχαίο μνημείο. Η διαδικασία, όπως με πληροφορούσε ο υπουργός, βρισκόταν στο τελικό στάδιο 
και, μόλις η διαδικασία θα ολοκληρωνόταν, θα συμπεριλαμβάνονταν οι σχετικές πιστώσεις στον 
προϋπολογισμό του Τμήματος Αρχαιοτήτων, ώστε να ξεκινούσε ο καθαρισμός και η συντήρηση των 
υφιστάμενων ερειπίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει 
ολοκληρωθεί η διαδικασία κήρυξης της εκκλησίας του Αγίου Μάμα ως αρχαίου μνημείου και αν θα 
συμπεριληφθούν οι σχετικές πιστώσεις στον προϋπολογισμό του 2016, ώστε να ξεκινήσει άμεσα ο 
καθαρισμός και η συντήρηση των υφιστάμενων ερειπίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.480, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη σε 
ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.04.052, αναφορικά με τη διερεύνηση των ποινικών ευθυνών και τα 
αποτελέσματα της διερεύνησης σε σχέση με το σύστημα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας LEFCO, 
πληροφορήθηκα ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ανέθεσε στην Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας την 
πλήρη διερεύνηση του τρόπου διαχείρισης της σύμβασης που υπογράφηκε μεταξύ της CYTA και της 
SELEX-SI για την προμήθεια, την εγκατάσταση και τον έλεγχο του νέου συστήματος διαχείρισης εναέριας 
κυκλοφορίας LEFCO, καθώς και του ενδεχομένου διάπραξης πειθαρχικών ή άλλων παραπτωμάτων από 
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όλα τα πρόσωπα που είχαν ρόλο ή εμπλοκή στο χειρισμό της υπόθεσης.  Όπως ενημερώθηκα από την 
απάντηση του υπουργού, η ακροαματική διαδικασία είχε ολοκληρωθεί, είχαν κατατεθεί οι τελικές αγορεύσεις 
των δύο μερών και αναμενόταν το επόμενο στάδιο, που αφορά την έκδοση απόφασης εκ μέρους του 
διαιτητή.  Παρ’ όλα αυτά, ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, λόγω του ότι κατείχε προηγουμένως τη θέση 
του διευθυντή του Τμήματος Ελέγχου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και εκ της θέσεως αυτής 
είχε εκφράσει απόψεις ως προς τη διαχείριση και τον τερματισμό της πιο πάνω σύμβασης, εισηγήθηκε 
όπως για λόγους δεοντολογίας υποβληθεί πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε η εν λόγω έρευνα να 
ανατεθεί σε άλλο άτομο/υπηρεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ανατεθεί η 
εν λόγω έρευνα σε άλλο άτομο και ποιο είναι αυτό. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν υπάρχουν νεότερες εξελίξεις επί της διερεύνησης της υπόθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.481, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Υγείας έχει αναθέσει στο Γενικό Χημείο του Κράτους και στο 
Ερευνητικό και Εκπαιδευτικό Ινστιτούτο Υγεία του Παιδιού την υλοποίηση του έργου “Εθνική έρευνα για τη 
διατροφή του πληθυσμού της Κύπρου”.  Όπως πληροφορήθηκα, θα καταγραφούν τα στοιχεία 
κατανάλωσης τροφίμων από τους Κύπριους πολίτες, σύμφωνα με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Αρχής 
για την Ασφάλεια Τροφίμων, ώστε να είναι δυνατή η εκτίμηση της έκθεσης του κυπριακού πληθυσμού σε 
χημικούς και άλλους κινδύνους μέσω της τροφής.  Σκοπός της έρευνας είναι η εναρμονισμένη συλλογή 
στοιχείων κατανάλωσης τροφίμων στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το όλο έργο, όπως 
πληροφορήθηκα, θα άρχιζε το ∆εκέμβριο του 2014 και θα ολοκληρωνόταν το Φεβρουάριο του 2018. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ξεκινήσει η 
πιο πάνω έρευνα και η καταγραφή των στοιχείων κατανάλωσης τροφίμων από τους Κύπριους πολίτες, 
πόσο υπολογίζεται το κόστος του πιο πάνω έργου και αν χρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.482, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου προειδοποιεί ότι, όπως έχει σήμερα η 
κατάσταση κατά μήκος του παραλιακού μετώπου της Λάρνακας (Φοινικούδες-λεωφόρος Πιαλέ Πασιά), είναι 
αδύνατο να ανταποκριθεί, σε περίπτωση έκτακτου περιστατικού.  Είναι προφανές ότι η παράνομη 
στάθμευση και η τοποθέτηση καρεκλών και τραπεζιών στους διαδρόμους πρόσβασης των πυροσβεστικών 
οχημάτων και των ασθενοφόρων καθιστούν αδύνατη την έγκαιρη προσέγγιση στο χώρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την έκταση 
του προβλήματος και για τα μέτρα που προτίθεται να προωθήσει προς επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.483, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι πολλοί Κύπριοι εξακολουθούν την εποχή της άνοιξης να εκδράμουν στους 
αγρούς και να συλλέγουν διάφορα είδη αγριόχορτων.  Παρατήρησα όμως ότι σε κάποιες περιπτώσεις η 
δραστηριότητα αυτή λαμβάνει χώρα σε καλλιεργημένα χωράφια με διάφορα ψυχανθή και δημητριακά, τα 
οποία δυστυχώς οι γεωργοί ψεκάζουν με διάφορα ζιζανιοκτόνα και άλλα τοξικά χημικά σκευάσματα.  Έχω 
παρατηρήσει επίσης ότι οι γεωργοί δεν είναι υποχρεωμένοι να τοποθετούν σήμανση στο φρεσκοψεκασμένο 
αγρό, με αποτέλεσμα να υπάρχει μεγάλος κίνδυνος τοξικές χημικές ουσίες να μπαίνουν στην τροφική 
αλυσίδα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει 
αναλύσεις για τα υπολείμματα τοξικών ουσιών σε εδώδιμα αγριόχορτα και, εάν το πρόβλημα είναι υπαρκτό, 
αν προτίθεται να προωθήσει νομοθεσία που να υποχρεώνει τους γεωργούς να σηματοδοτούν τους αγρούς 
στους οποίους έχει γίνει ψεκασμός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.484, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά Νικολάου σε ερώτησή 
μου, με αρ. 23.06.010.04.217, αναφορικά με το σύστημα πυροπροστασίας του καταστήματος JUMBO που 
βρίσκεται επί της οδού Αβραάμ Αντωνίου στη Λακατάμια, πληροφορήθηκα ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία 
Κύπρου μπορεί, ύστερα από παράκληση της αρμόδιας αρχής ή και αυταπάγγελτα, να εξετάσει από 
απόψεως πυροπροστασίας τις μελέτες των σχεδίων νεοανεγειρόμενων ή διαρρυθμιζόμενων οικοδομών, 
καθώς και όλες τις μεταγενέστερες τροποποιήσεις, συμπληρώσεις ή επεκτάσεις τους.  Όπως 
πληροφορήθηκα από την απάντηση του υπουργού, είχε ζητηθεί από το διευθυντή της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας να προβεί σε αυτεπάγγελτο έλεγχο του καταστήματος JUMBO στη Λακατάμια και, σε 
περίπτωση που διαπιστωνόταν ότι αυτό δεν πληρεί τα κριτήρια πυρασφάλειας, να ενημερώσει σχετικά τις 
αρμόδιες πολεοδομικές και οικοδομικές αρχές. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η 
Πυροσβεστική Υπηρεσία έχει διενεργήσει έλεγχο στο κατάστημα JUMBO στη Λακατάμια και ποια είναι τα 
αποτελέσματα του ελέγχου αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.485, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2014, του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μάριου ∆ημητριάδη σε ερώτησή μου, με αρ. 23.06.010.03.319, αναφορικά με τη διενέργεια 
περιοδικού τεχνικού ελέγχου σε δίκυκλα οχήματα (μοτοσικλέτες), πληροφορήθηκα ότι με βάση τους περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμούς του 1984, όπως αυτοί τροποποιήθηκαν 
έκτοτε, οχήματα που εμπίπτουν στις κατηγορίες L1e, L2e, L3e, L4e, L5e, L6e, L7e δε συμπεριλαμβάνονται 
στις κατηγορίες οχημάτων που υποβάλλονται σε περιοδικό τεχνικό έλεγχο για σκοπούς έκδοσης 
πιστοποιητικού καταλληλότητας.  Όπως πληροφορήθηκα από την απάντηση του υπουργού, τα κράτη μέλη 
δύνανται να επεκτείνουν την απαίτηση του περιοδικού ελέγχου και σε άλλες κατηγορίες οχημάτων, πέρα 
από αυτές που καθορίζονται σε αυτή, κάτι που έπραξε ήδη η Ιταλία και η Ελλάδα.  Το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, σύμφωνα με την απάντηση, μελετούσε την προοπτική να εντάξει στον τεχνικό 
έλεγχο και τα δίκυκλα, καθώς και άλλες κατηγορίες οχημάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί 
και αν έχει αποφασιστεί η ένταξη των δίκυκλων και άλλων οχημάτων στις κατηγορίες οχημάτων για τις 
οποίες είναι υποχρεωτική η διενέργεια περιοδικού τεχνικού ελέγχου για σκοπούς έκδοσης πιστοποιητικού 
καταλληλότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.486, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Απαντώντας στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.782, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2014, στις 20 
Νοεμβρίου 2014, ο Υπουργός Υγείας μάς πληροφορούσε ότι η Επιτροπή Φαρμάκων σε προσεχή συνεδρία 
της θα επαναξιολογούσε το αίτημα για συμπερίληψη στο κρατικό συνταγολόγιο του σκευάσματος “Vyndaqel 
(Tafamidis)”. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για τα αποτελέσματα της αξιολόγησης και αν έχει 
ενταχθεί το πιο πάνω σκεύασμα στο κρατικό συνταγολόγιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.487, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.010.03.680, αναφορικά με την πορεία υλοποίησης των προγραμμάτων/έργων που 
συγχρηματοδοτούνται από ευρωπαϊκά κονδύλια, πληροφορήθηκα ότι η υλοποίηση του Ετήσιου 
Προγράμματος 2012 βρισκόταν σε εξέλιξη, με ημερομηνία ολοκλήρωσης των έργων την 30ή Ιουνίου 2014.  
Το τελικό ποσοστό απορροφητικότητας, όπως ανέφερε στην απάντησή του ο υπουργός, θα μπορούσε να 
δοθεί μετά από την ολοκλήρωση των καθορισμένων ελέγχων και αυτό αναμενόταν να ξεπεράσει το 90% σε 
μέσο όρο και για τα τέσσερα ευρωπαϊκά ταμεία αλληλεγγύης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν 
ολοκληρωθεί οι καθορισμένοι έλεγχοι και ποιο είναι το ποσοστό απορροφητικότητας των ευρωπαϊκών 
κονδυλίων για το Ετήσιο Πρόγραμμα 2012.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.014, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παράνομη λειτουργία υπαίθριου μπαρ στην περιοχή  
Ασπρόκρεμμου-Πόλεως Χρυσοχούς, πλησίον ξενοδοχείου “Άνασσα” 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και την επιστολή σας με Αρ. Φακέλου 23.06.010.04.014, με ημερ. 
31 Ιουλίου 2014, πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος αρχικά ζήτησε από τις αρμόδιες Υπηρεσίες και Φορείς στις 14 Ιουλίου 
2014, να το ενημερώσουν για τις αδειοδοτήσεις που υπάρχουν στην περιοχή και ακολούθως απέστειλε 
επιστολή στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου ζητώντας ενημέρωση για τις ενέργειες που προτίθεται να λάβει 
ώστε να αρθούν οι παρανομίες που επηρεάζουν το οικοσύστημα.  Επιπρόσθετα έχει εισηγηθεί τις ενέργειες 
που πρέπει να συνοδεύουν ανθρώπινες δραστηριότητες στην παραλία, ώστε να μην απειλείται η επιβίωση 
των θαλάσσιων χελώνων.  Οι ενέργειες αυτές αφορούν θέματα όχλησης, φωτισμού, ηχορρύπανσης και 
χρήσης της παραλίας από λουομένους. 
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 Ως επακόλουθο των πιο πάνω ενεργειών το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στις 9 Οκτωβρίου, 
2014, απέστειλε στους ιδιοκτήτες του τεμαχίου «Ειδοποίηση Επιβολής» δυνάμει του άρθρου 46, του Περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου για τερματισμό της υφιστάμενης χρήσης και απομάκρυνση/κατεδάφιση 
των μη αδειούχων κατασκευών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας και να σας διαβεβαιώσω ότι το υπουργείο μου θα 
παρακολουθεί στενά τις δραστηριότητες οι οποίες θα μπορούσαν να επηρεάσουν την ωοτοκία των 
χελώνων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.096, ημερομηνίας 1ης 
Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 5 Σεπτεμβρίου 2014 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία Hellenic Copper Mines Ltd, η οποία εκμεταλλεύεται το μεταλλείο Σκουριώτισσας, υπέβαλε 
στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως αίτηση για την επαναλειτουργία του παλαιού μεταλλείου στο Απλίκι 
όπως και την εκμετάλλευση του εντοπισθέντος χαλκούχου κοιτάσματος στην περιοχή με την επωνυμία 
∆υτικό Απλίκι. 

 Οι εργασίες στο μεταλλείο θα αφορούν εξόρυξη και θραύση του μεταλλεύματος, τη συσσώρευσή του 
σε σωρούς και την εκχείλισή του, με σκοπό την παραγωγή χαλκούχου διαλύματος το οποίο αφού θα 
συμπυκνώνεται, θα μεταφέρεται με βυτιοφόρο στη Σκουριώτισσα για παραγωγή μεταλλικού χαλκού στις 
εκεί εγκαταστάσεις. 

 Όπως προβλέπεται από τις σχετικές νομοθεσίες, έχει διεξαχθεί Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) καθώς και ∆έουσα Εκτίμηση.  Η Περιβαλλοντική Αρχή αφού εξέτασε την αίτηση 
εξέδωσε Γνωμάτευση με Αριθμό 151/2012, η οποία και βρίσκεται αναρτημένη στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος Περιβάλλοντος. 

 Στη συνέχεια η Πολεοδομική Αρχή εξέδωσε Πολεοδομική Άδεια (Αρ. Αιτήσεως: ΛΕΥ/01228/2012 
ημερομηνίας 28/11/2014) ενσωματώνοντας σε αυτήν και τους όρους της Περιβαλλοντικής Αρχής. 

 Οι πιθανές αρνητικές επιπτώσεις από τη λειτουργία του μεταλλείου στις νυκτερίδες, έχουν εξεταστεί 
και στη Γνωμάτευση περιλαμβάνεται αριθμός μέτρων και δράσεων μετριασμού, με σκοπό τη βελτίωση της 
κατάστασης διατήρησής τους. Τα μέτρα περιλαμβάνουν τη δημιουργία νέου καταφυγίου, παρόμοιου με το 
υφιστάμενο, την επιδιόρθωση στοάς που έχει καταρρεύσει και τη σφράγιση της υφιστάμενης στοάς, σε 
περίοδο που δεν εποικίζεται από τα είδη καθώς και την παρακολούθησή τους. 

 Σε ό,τι αφορά το ερώτημά σας για τις προβλεπόμενες επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη λειτουργία 
του μεταλλείου, αυτές εστιάζονται στη διατάραξη της γεωμορφολογίας του εδάφους, στη διατάραξη της 
πανίδας, στην καταστροφή μιας γαλαρίας που αποτελεί καταφύγιο νυχτερίδων και στον επηρεασμό των 
αγρινών, ενώ δεν αναμένεται να υπάρχουν αρνητικές επιπτώσεις για τους κατοίκους της περιοχής, καθώς 
οι οικισμοί βρίσκονται σε μεγάλη απόσταση από το προβλεπόμενο έργο. 

 Μεταξύ των μέτρων που προβλέπονται για την άμβλυνση των αρνητικών επιπτώσεων είναι, η 
δημιουργία από την εταιρεία μιας νέας γαλαρίας, η δημιουργία νέου χώρου παροχής νερού για σκοπούς 
ύδρευσης των αγρινών και άλλα, τα οποία καταγράφονται στη σχετική Γνωμάτευση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.159, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Έντιμου Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη, με αρ. 23.06.010.04.159 και σας πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση θεωρεί τη Σύμβαση σημαντικό 
κείμενο του ΟΗΕ για την καταπολέμηση και τη μείωση του παγκόσμιου φαινομένου των βίαιων 
εξαφανίσεων. 

 Στο πνεύμα αυτό, το Υπουργείο Εξωτερικών υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο, 
ούτως ώστε να προχωρήσει σε κυρωτικό νομοσχέδιο.  Την 1η Νοεμβρίου 2013, το Υπουργικό Συμβούλιο, 
με απόφασή του (αρ. 75.713) ενέκρινε την πρόταση και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εξωτερικών να 
ετοιμάσει, σε συνεργασία με τον Γενικό Εισαγγελέα, κυρωτικό νομοσχέδιο. 

 Μετά από νομοτεχνική εξέταση του κειμένου της Σύμβασης, προκύπτει ότι οι πρόνοιες του κειμένου 
είναι πολυσύνθετες και προβλέπουν σημαντικό αριθμό τροποποιήσεων και αλλαγών, τόσο νομοθετικών, 
όσο και θεσμικών, στις οποίες θα πρέπει να προβεί ένα Κράτος, ούτως ώστε να καταστεί Συμβαλλόμενο 
Μέρος.  Η Κυβέρνηση προτίθεται να προχωρήσει, σε νομοθετικές και διοικητικές ρυθμίσεις, οι οποίες θα 
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συνεπάγονται όμως, οικονομική επιβάρυνση.  Στο παρόν στάδιο, οι πρόνοιες της Συμβάσεως εξετάζονται 
με προσοχή από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.176, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.176 ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2014 της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Υγείας παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις γύρω από την επιδημία Έμπολα και η 
Κύπρος βρίσκεται πλήρως συμμορφωμένη με τις υποδείξεις του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας και των 
άλλων διεθνών Οργανισμών.  Ως προς τα ερωτήματα που θέτετε αναφορικά με τα μέτρα και την 
προετοιμασία του Υπουργείου Υγείας για την αντιμετώπιση του ιού Έμπολα, σημειώνονται τα ακόλουθα για 
κάθε ένα από τα ερωτήματα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας έχει συστήσει Επιτροπή ∆ιαχείρισης και Προετοιμασίας για αντιμετώπιση 
πιθανών περιστατικών Έμπολα.  Η Επιτροπή αυτή έχει ήδη από τις 18 Αυγούστου καταρτίσει Σχέδιο 
∆ράσης, όπως και κλινικά πρωτόκολλα για αντιμετώπιση πιθανών περιστατικών και για λήψη των 
αναγκαίων μέτρων για πρόληψη της μετάδοσης μεταξύ των λειτουργών Υγείας.  Για την εφαρμογή 
των πρωτοκόλλων αυτών, έχουν γίνει πολλαπλές συναντήσεις με τις Επιτροπές Λοιμώξεων των 
δημόσιων νοσηλευτηρίων, καθώς και με εκπροσώπους από τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια.  Έχουν, 
επίσης, εκδοθεί κατευθυντήριες οδηγίες και για τα Εργαστήρια των νοσηλευτηρίων, εάν τύχει να 
χειρίζονται δείγματα από αίμα και άλλα βιολογικά υγρά ατόμων υπόπτων ή και νοσούντων από τον 
ιό.  Το σχέδιο αυτό επικαιροποιήθηκε επανειλημμένα ανάλογα με τα νέα δεδομένα που προέκυπταν.  
Επειδή στην Κύπρο δεν είναι δυνατή σήμερα η εργαστηριακή διάγνωση του ιού, οργανώθηκε η 
αποστολή των δειγμάτων από ύποπτα προς διερεύνηση περιστατικά, προς το Εργαστήριο 
Αναφοράς Αιμορραγικών πυρετών στο Αμβούργο της Γερμανίας, σε περίπτωση που παραστεί 
ανάγκη. 

2. Τα δημόσια νοσηλευτήρια έχουν προετοιμαστεί (πρωτόκολλο μεταφοράς ασθενών με ασθενοφόρο, 
απολύμανση ασθενοφόρου, τρόπος διαλογής ασθενών, διαχείριση περιστατικού σε συγκεκριμένο 
χώρο στο Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών, ατομικός προστατευτικός εξοπλισμός 
για νοσηλεία, καθαρισμός και απολύμανση δωματίου και εξοπλισμού, διαχείριση αιχμηρών 
αντικειμένων, απορριμμάτων και χρησιμοποιημένου ιματισμού) και βρίσκονται σε ετοιμότητα για την 
διακίνηση ύποπτων περιστατικών από τον ιό Έμπολα. 

3. Καθορίστηκε Σχέδιο διαχείρισης υπόπτων περιστατικών σε περίπτωση που παρουσιαστούν στην 
κοινότητα ή το νοσοκομείο.  Το σχέδιο αυτό επικαιροποιήθηκε στην πορεία.  Με βάση το σχέδιο αυτό 
σε περίπτωση που εμφανιστούν ύποπτα ή επιβεβαιωμένα περιστατικά από τη νόσο αυτά θα 
νοσηλεύονται σε ένα μόνο νοσοκομείο σε ειδικά διαμορφωμένους χώρους.  Το νοσοκομείο αυτό είναι 
το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Το προσωπικό που θα νοσηλεύει τα περιστατικά αυτά είναι 
αυστηρά επιλεγμένο και εκπαιδεύτηκε εντατικά και συνεχίζει να εκπαιδεύεται τόσο στην αντιμετώπιση 
των περιστατικών όσο και στην λήψη των κατάλληλων μέτρων προφύλαξης. 

4. Ο ατομικός προστατευτικός εξοπλισμός που απαιτείται για τη νοσηλεία περιστατικών ιού Έμπολα, με 
βάση τις προδιαγραφές του ΠΟΥ, του Ευρωπαϊκού Κέντρου Ελέγχου Ασθενειών (ECDC) και του 
Κέντρου Ελέγχου Λοιμώξεων της Αμερικής (CDC) και ο οποίος παρέχει υψηλή προστασία, είναι 
διαθέσιμος σε όλα τα δημόσια νοσηλευτήρια, με δυνατότητα άμεσης προμήθειας με επιπλέον 
ποσότητες για τα περισσότερα είδη, εάν και εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο. 

5. Επειδή το περιστατικό που μεταφέρθηκε και νοσηλεύθηκε στην Ισπανία, με βάση τα μέχρι σήμερα 
δεδομένα, φαίνεται να προέκυψε από κακή τεχνική αφαίρεσης της προστατευτικής στολής, 
σημειώνεται πως στα νοσοκομεία μας έχει ήδη εκπαιδευτεί όλο το προσωπικό που θα χρειαστεί να 
τα χρησιμοποιήσει ως προς την ορθή εφαρμογή και αφαίρεση του εξοπλισμού αυτού.  Η εκπαίδευση 
αυτή έγινε κατ’ επανάληψη και θα συνεχίσει να γίνεται, ούτως ώστε το προσωπικό να είναι 
εξοικειωμένο σε περίπτωση που θα κληθεί να τα χρησιμοποιήσει. 

6. Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας ενημέρωσε ότι τον μήνα αυτό ξεκινά η πρώτη Χορήγηση 
ερευνητικού εμβολίου σε 20,000 Ανθρώπους στη ∆υτ. Αφρική.  Επιπλέον, τον περασμένο ∆εκέμβριο 
2014, ξεκίνησαν έρευνες για 3 διαφορετικά φάρμακα στην ∆υτ. Αφρική.  Το Υπουργείο Υγείας είναι 
σε άμεση επικοινωνία με τον ΠΟΥ και το ECDC, τα οποία συντονίζουν την κοινή αντιμετώπιση της 
επιδημίας Έμπολα και την ασφάλεια όλων των πολιτών των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Μόλις υπάρξει έγκριση για ασφαλές και αποτελεσματικό εμβόλιο, αυτό θα είναι άμεσα 
διαθέσιμο για τους πολίτες όλων των κρατών μελών. 

7. Οργανώθηκε Σχέδιο για διαχείριση πιθανών εισαγόμενων περιστατικών από τον ιό EBOLA στα 
Σημεία Εισόδου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συγκεκριμένα τα λιμάνια και αεροδρόμια (Points of 
Entry) με βάση τους ∆ιεθνείς Κανονισμούς Υγείας (International Health Regulations) και με βάση νέα 



1341 

καθοδήγηση από την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας.  Η πρόσφατη άφιξη στο αεροδρόμιο Λάρνακας 
επιβάτη που εκτέθηκε προηγουμένως στον ιό Έμπολα, έδειξε ότι τα πρωτόκολλα καθώς και ο 
συντονισμός των υπηρεσιών λειτούργησαν άψογα. 

8. Έγιναν συναντήσεις του Υπουργείου Υγείας με τα Υπουργεία Εξωτερικών, ∆ικαιοσύνης, Εσωτερικών 
και Παιδείας για συντονισμό, ενημέρωση και δημιουργία κοινών πρωτοκόλλων δράσης στα θέματα 
που τους αφορούν π.χ. 

 α. Έκδοση ενημερωτικών οδηγιών προς ταξιδιώτες προς και από τις επηρεασμένες χώρες. 

 β. Συμφωνήθηκε διαδικασία πιθανής μελλοντικής ανάγκης επαναπατρισμού Κυπρίων πολιτών 
υγιών ή και ασθενών από τις χώρες αυτές. 

 γ. Ενημέρωση Σχολείων αλλά και τριτοβάθμιων Σχολών για το θέμα και μέτρα αντιμετώπισης 
του.  Οργανώθηκαν μέτρα που θα λαμβάνονταν με την επιστροφή φοιτητών από τις χώρες 
αυτές για σπουδές στην Κύπρο. 

 Στα πλαίσια αυτά προγραμματίστηκε εκπαιδευτικό πρόγραμμα για τους νοσηλευτές των κολλεγίων 
και Πανεπιστημίων στις 12 Σεπτεμβρίου 2014 στον χώρο του Υπ. Υγείας. 

9. Συνεχίζεται η Στενή και τακτική επικοινωνία με την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας, το Ευρωπαϊκό 
Κέντρο Ελέγχου Ασθενειών (ECDC) και την Επιτροπή Υγειονομικής Ασφάλειας (HSC) για 
παρακολούθηση της εξέλιξης της επιδημίας και των οδηγιών που εκδίδονται από τα σώματα αυτά.  
Στα πλαίσια αυτά παρακολούθηση εβδομαδιαίων τηλεδιασκέψεων που διοργανώνει η HSC και το 
ECDC για συντονισμό της δράσης μας με άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στις 
πολλαπλές συναντήσεις συζητήθηκε μεταξύ άλλων και η συντονισμένη απομάκρυνση Ευρωπαίων 
πολιτών που τυχόν ασθενήσουν από την νόσο, από τις χώρες αυτές πίσω στην Ευρώπη. 

10. Οργανώθηκε σχέδιο εντοπισμού και διαχείρισης σε περίπτωση περιστατικού Έμπολα των ατόμων 
που θα έρθουν σε επαφή με αυτό πριν να το γνωρίζουν. 

11. ∆ημιουργήθηκε δικοινοτική επιτροπή με τους Τουρκοκυπρίους για προετοιμασία για πιθανά 
περιστατικά της νόσου.  Επειδή σε περίπτωση περιστατικού σε οποιοδήποτε τμήμα της Κύπρου είτε 
στο κατεχόμενο είτε στο ελεύθερο κινδυνεύουν όλοι οι πολίτες, κρίθηκε απαραίτητο να υπάρχει η 
επικοινωνία αυτή με τους Τουρκοκύπριους για καλύτερη παρακολούθηση και συντονισμό της 
κατάστασης. 

12. Έγινε ήδη μία άσκηση ετοιμότητας από το Υπουργείο υγείας με υποθετικό σενάριο την 31η 
Οκτωβρίου για να διαπιστωθούν και αντιμετωπιστούν οι ελλείψεις στο Σχέδιο δράσης.  Και βέβαια το 
γεγονός ότι υπήρξαν και πραγματικά περιστατικά ύποπτα για Έμπολα, τα οποία τα νοσοκομεία μας 
διαχειρίστηκαν, διερεύνησαν και τελικά αποδείχθηκε ότι δεν ήταν Έμπολα ήταν και αυτό μια καλή 
άσκηση για τις υπηρεσίες μας. 

 Σας ενημερώνουμε ότι το Υπουργείο Υγείας παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις γύρω από την επιδημία 
Έμπολα και η Κύπρος βρίσκεται πλήρως συμμορφωμένη με τις υποδείξεις του ΠΟΥ και των άλλων διεθνών 
Οργανισμών.  Στην περίπτωση της Κύπρου δεν συντρέχει, μέχρι στιγμής, λόγος ανησυχίας.  Η χώρα μας 
λαμβάνει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.177, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 15 Οκτωβρίου 2014 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και 
σας πληροφορώ ότι δεν έχει υποβληθεί στο Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 
οποιαδήποτε αίτηση για δημιουργία θεματικού πάρκου με αρπακτικά είδη πουλιών (γεράκια, αετούς, κτλ), 
ούτε υπήρξε οποιαδήποτε σχετική προφορική ενημέρωση από οποιονδήποτε για το εν λόγω θέμα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.190, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.190 ημερομηνίας 16.10.2014 που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι, όλες οι αιτήσεις καραβομαραγκών για εκμίσθωση κρατικής γης στο καρνάγιο Λεμεσού 
για σκοπούς μεταστέγασης, βρίσκονται σε εκκρεμότητα και θα υποβληθούν για μελέτη στην αρμόδια 
Υπουργική Επιτροπή, μετά την υλοποίηση του Ρυθμιστικού Σχεδίου που ετοίμασε το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως για την κατασκευή της παραλιακής οδού ΑΚΤΑΙΑΣ.  Το συγκεκριμένο σχέδιο περιλαμβάνει, 
μεταξύ άλλων, τη διαμόρφωση οικοπέδων για καραβομαραγκούς και την κατασκευή οδικού δικτύου προς τα 
οικόπεδα αυτά.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.207, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με 
αρ. 23.06.010.04.207, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 
31.10.2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με 
χαμηλά εισοδήματα στην κοινότητα Αυγόρου: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του με αρ. 48.142 και ημερομηνία 22/7/1998 αποφάσισε το 
διαχωρισμό 51 οικοπέδων (Φάση Β) για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην Αυγόρου.  Από τα 
51 οικόπεδα έχουν διατεθεί τα 39 οικόπεδα και παραμένουν αδιάθετα 12 οικόπεδα. 

(β) Σημειώνεται ότι ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε πρόσφατα οδηγίες όπως καταγραφούν παγκύπρια 
τυχόν κενά οικόπεδα τα οποία έχουν προέλθει από διαχωρισμούς οικοπέδων για τα στεγαστικά 
σχέδια, με σκοπό να μελετηθεί ο τρόπος διάθεσής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.231, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναβάθμιση και επέκταση των Μεταλυκειακών Ινστιτούτων Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης 
(ΜΙΕΕΚ) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 06 Νοεμβρίου 2014 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Τα Μ.I.E.Ε.Κ. ξεκίνησαν τη λειτουργία τους το Νοέμβρη του 2012 ως δημόσιες σχολές που 
προσφέρουν εξειδικευμένη επαγγελματική εκπαίδευση και κατάρτιση μεταλυκειακού επιπέδου σε 
αποφοίτους Μέσης Εκπαίδευσης.  Ήδη έχουν αποφοιτήσει οι πρώτοι σπουδαστές. 

3. Τα Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. στεγάζονται σε υφιστάμενες Τεχνικές Σχολές, αξιοποιώντας με αυτό τον τρόπο την 
υλικοτεχνική υποδομή των Σχολών.  Λειτουργούν στις επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, 
Αμμοχώστου και Πάφου, υπό την ευθύνη και εποπτεία της ∆ιεύθυνσης Μέσης Τεχνικής και 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

4. Σκοπός των Μ.I.E.Ε.Κ. είναι να προσφέρουν σύγχρονα προγράμματα σπουδών, τα οποία παρέχουν 
επιστημονικές, τεχνικές και επαγγελματικές γνώσεις και δεξιότητες και ταυτόχρονα χαρακτηρίζονται 
από ευελιξία και προσαρμοστικότητα προς τις ραγδαία επιτελούμενες αλλαγές στην απασχόληση, 
την οικονομία, τα επαγγέλματα και το περιεχόμενο των επαγγελμάτων. 

5. Τα προγράμματα σπουδών που προσφέρονται στα Μ.I.E.Ε.Κ. είναι διετούς διάρκειας και αφορούν 
τομείς οι οποίοι δεν προσφέρονται σε ανώτερο/μεταλυκειακό επίπεδο από άλλες δημόσιες σχολές ή 
συναφείς οργανισμούς της ∆ημοκρατίας. 

6. Η φοίτηση στα Μ.I.E.Ε.Κ. διαρκεί 14 εβδομάδες για κάθε εξάμηνο και περιλαμβάνει τεχνολογικά και 
εργαστηριακά μαθήματα. Στο τέλος κάθε εξαμήνου διεξάγονται γραπτές και πρακτικές εξετάσεις για 
διακρίβωση των γνώσεων, ικανοτήτων και δεξιοτήτων των σπουδαστών.  Στο τέλος του δεύτερου και 
τέταρτου εξαμήνου προβλέπεται πρακτική εξάσκηση στη βιομηχανία διάρκειας έξι εβδομάδων. 

7. Ο καταρτισμός των τμημάτων για τις διάφορες ειδικότητες γίνεται κατόπιν προκήρυξης των θέσεων 
και μοριοδότησης των υποψηφίων με μετρήσιμα κριτήρια, όπως είναι η επίδοση, η συναφής 
επαγγελματική εμπειρία, η συνάφεια του εκπαιδευτικού προγράμματος Μέσης Εκπαίδευσης με το 
πρόγραμμα σπουδών Μ.Ι.Ε.Ε.Κ., η επαγγελματική κατάσταση, κοινωνικά κριτήρια και η ηλικία. 

8. Η μέχρι σήμερα λειτουργία των Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. κρίνεται ιδιαίτερα επιτυχημένη από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού, αφού υπήρξε έντονο ενδιαφέρον για παρακολούθηση των προσφερόμενων 
προγραμμάτων σπουδών, ενώ φαίνεται να δημιουργείται σοβαρή προοπτική απασχόλησης των 
πρώτων αποφοίτων στην αγορά εργασίας, σύμφωνα με το ποσοστό εργοδότησής τους, το οποίο 
ανέρχεται περίπου στο 85%. 

9. Από την έναρξη της λειτουργίας των Μ.I.E.Ε.Κ., τίθεται επιτακτικά η ανάγκη θεσμοθέτησής τους ως 
δημόσιας σχολής τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και κατάταξης του επιπέδου σπουδών τους στο επίπεδο 
διπλώματος διετούς διάρκειας τριτοβάθμιας επαγγελματικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, αφού τα 
προγράμματα σπουδών Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. συνάδουν σε περιεχόμενο και επίπεδο με τα αντίστοιχα 
προγράμματα ανάλογων ιδιωτικών κολλεγίων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

10. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει υποβάλει Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για τη 
θεσμοθέτηση των Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. ως δημόσιας σχολής τριτοβάθμιας επαγγελματικής εκπαίδευσης και 
κατάρτισης, σύμφωνα με τους Περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμους του 1996- 2013 
(ενοποίηση), η οποία έχει εγκριθεί. 
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11. Η θεσμοθέτηση των Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. ως δημόσιας σχολής τριτοβάθμιας εκπαίδευσης θα έχει ως 
αποτέλεσμα την ανάπτυξη ακαδημαϊκής συνεργασίας των Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. με αντίστοιχα κολλέγια και 
ινστιτούτα του εξωτερικού.  Επιπρόσθετα, οι απόφοιτοι των Μ.Ι.Ε.Ε.Κ., που επιθυμούν να 
συνεχίσουν τις σπουδές τους σε πανεπιστημιακό επίπεδο, θα έχουν τη δυνατότητα αναγνώρισης 
μέρους του προγράμματος. 

12. Η θεσμοθέτηση των Μ.Ι.Ε.Ε.Κ. ως δημόσιας σχολής τριτοβάθμιας εκπαίδευσης δεν απαιτεί 
οποιοδήποτε επιπρόσθετο οικονομικό κόστος, αφού θα συνεχίσουν τη λειτουργία τους στις 
υφιστάμενες Τεχνικές Σχολές. 

Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες ή τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.232, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
10 Νοεμβρίου 2014 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Το έργο για τη διαμόρφωση του αλιευτικού καταφυγίου του Ποταμού του Λιοπετρίου βρίσκεται στο 
στάδιο υπογραφής της Σύμβασης μεταξύ του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και του αρχιτεκτονικού 
γραφείου που έχει κερδίσει τον διαγωνισμό για σχεδιασμό του χώρου.  Η διαχείριση της Σύμβασης θα 
γίνεται από το Υπουργείο Εσωτερικών, Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

  Όσον αφορά τις διαθέσιμες πιστώσεις, μέρος του έργου που αφορά άμεσα το αλιευτικό καταφύγιο 
έχει συμπεριληφθεί στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα “Θάλασσα” για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Θάλασσας και Αλιείας.  Ως εκ τούτου, όταν το έργο είναι ώριμο για υλοποίηση, θα ζητηθεί από τη 
Γενική ∆ιεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης να προβεί στη μεταφορά των 
πιστώσεων στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.299, ημερομηνίας 4 

∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.299, ημερομηνίας 8/12/2014 που 
περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Για την επαγγελματική αποκατάσταση των θυμάτων εμπορίας, υπάρχει και εφαρμόζεται 
συγκεκριμένη διαδικασία συνεργασίας μεταξύ της ∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (∆ΥΑ) και των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ), οπόταν δεν τίθεται θέμα χρονοδιαγράμματος 
διαμόρφωσης νέων διαδικασιών συνεργασίας. 

3. Πιο αναλυτικά, τα θύματα εμπορίας (άνδρες/γυναίκες/παιδιά) αναγνωρίζονται ως τέτοια από την 
Αστυνομία, η οποία επειδή τους χρειάζεται ως μάρτυρες κατηγορίας στις δίκες των διακινητών τους 
(traffickers), τους παραπέμπει με συνοδευτική βεβαίωση στις ΥΚΕ για σκοπούς παροχής 
βοηθήματος για παραμονή τους στη ∆ημοκρατία.  Στη συνέχεια, ο αρμόδιος λειτουργός των ΥΚΕ 
συνοδεύει το αναγνωρισμένο θύμα εμπορίας σε πρώτη συνάντηση με συγκεκριμένο 
Λειτουργό/Σύμβουλο Απασχόλησης της ∆ΥΑ για σκοπούς παραπομπής του σε θέσεις εργασίας ή και 
προγράμματα κατάρτισης.  Μεταξύ των λειτουργών των δύο Υπηρεσιών, υπάρχει συνεχής επαφή και 
συνεργασία με στόχο την επαγγελματική αποκατάσταση του θύματος.  Σημειώνεται ότι μέχρι την 
επαγγελματική του αποκατάσταση το θύμα εμπορίας λαμβάνει επίδομα από τις Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

4. Από την 1η Ιανουαρίου 2015, τα θύματα εμπορίας μπορούν να συμμετέχουν σε προγράμματα 
επαγγελματικής κατάρτισης τα οποία εγκρίνονται και χρηματοδοτούνται από την Αρχή Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού μετά από παραπομπή τους από Λειτουργούς της ∆ΥΑ/Συμβούλους 
Απασχόλησης, για σκοπούς βελτίωσης της απασχολησιμότητάς τους.  Ταυτόχρονα τα θύματα 
εμπορίας ανάλογα με την περίπτωση, μπορούν να παραπέμπονται σε προγράμματα εκμάθησης της 
ελληνικής γλώσσας για αλλόγλωσσους που διοργανώνονται από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, εφόσον όμως το επιθυμούν.  Περαιτέρω, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών μελετά το ενδεχόμενο 
σχεδιασμού και εφαρμογής από το Τμήμα Εργασίας με την εμπλοκή των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, προγράμματος εκμάθησης ελληνικών ειδικά για θύματα εμπορίας προσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.301, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.045.301 και 
ημερομηνίας 11/12/2014, σχετικά με ερώτημα που υπέβαλε η αξιότιμη βουλευτής κ. Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά και σας αναφέρω τα ακόλουθα σχετικά: 

1. Όσον αφορά στη διαδικασία αξιολόγησης των πολιτικών αποφάσεων σε σχέση με την επίδραση που 
αυτές έχουν στην ευζωία και ευημερία των παιδιών, το Υπουργείο Υγείας, προωθεί την εφαρμογή 
ποικίλων πρακτικών αναλόγως του είδους των παρεμβάσεων που εφαρμόζονται και των 
αναμενόμενων σε κάθε περίπτωση αποτελεσμάτων.  Είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι σύμφωνα με 
καλά τεκμηριωμένη διεθνή βιβλιογραφία, μέτρα και προγράμματα που επικεντρώνονται στους τομείς 
της πρόληψης και γενικότερα της ∆ημόσιας Υγείας επηρεάζουν θετικά τους δείκτες υγείας αλλά 
μακροπρόθεσμα και θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψιν κατά την εφαρμογή των μεθόδων αξιολόγησής 
τους. 

2. Με βάση τα πιο πάνω, στο Υπουργείο Υγείας, λειτουργεί η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας, η 
οποία έχει ως κύριο στόχο τη συλλογή, τήρηση και αξιολόγηση σημαντικών δεδομένων που αφορούν 
στην υγεία του παιδικού πληθυσμού στην Κύπρο.  Τέτοια δεδομένα τηρούνται στα Αρχεία 
Γεννήσεων, Αιτιών Θανάτου, Καρκίνου και Τραυματισμών και μέσα από την τήρηση τους το 
Υπουργείο Υγείας δύναται να διεξάγει χρήσιμους και σημαντικούς δείκτες για την υγεία του παιδικού 
πληθυσμού, οι οποίοι παίζουν καθοριστικό ρόλο τόσο για τη διαμόρφωση πολιτικών για τα παιδιά 
όσο και την αξιολόγηση τους. 

3. Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι μέσα από το Αρχείο Γεννήσεων απορρέουν σημαντικοί δείκτες οι οποίοι 
μπορούν να καθορίσουν την ποιότητα ζωής των νεογνών, όπως για παράδειγμα η προωρότητα των 
νεογνών, το είδος του τοκετού, ο θηλασμός και το βάρος του νεογνού.  Μέσω του Αρχείου Αιτιών 
Θανάτου μπορούν να εντοπιστούν οι κυριότερες αιτίες θανάτου στα παιδιά και απορρέουν 
σημαντικοί δείκτες όπως οι δείκτες βρεφικής και παιδικής θνησιμότητας (κάτω των 5 ετών).  
Επιπλέον, το Αρχείο Καρκίνου παρέχει σημαντικές πληροφορίες σε σχέση με τα είδη παιδικού 
καρκίνου, σημαντική πληροφόρηση που αξιοποιείται για τη χάραξη νέων πολιτικών αλλά και για την 
αξιολόγηση των εφαρμοσμένων πολιτικών για την πρόληψη του καρκίνου στα παιδιά. 

4. Πέραν των πιο πάνω, για κάθε περίπτωση, το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζει μεθόδους αξιολόγησης 
σε σχέση τόσο με το προσωπικό που εμπλέκεται, το ποσοστό του πληθυσμού που επωφελείται όσο 
και την επίδραση που η εφαρμογή της πολιτικής έχει στην υγεία των παιδιών.  Στο Παράρτημα Ι, 
παρατίθενται ενδεικτικά σημαντικές πολιτικές που εφαρμόζει το Υπουργείο Υγείας με σκοπό την 
προστασία και την προαγωγή της υγείας των παιδιών καθώς και τους τρόπους αξιολόγησής τους. 

5. Όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζει ποικιλία πολιτικών και 
προγραμμάτων που απευθύνονται στα παιδιά.  Ωστόσο, όσον αφορά στον προϋπολογισμό κάθε 
δράσης, δυστυχώς επειδή επί του παρόντος δεν γίνεται διαχωρισμός των κονδυλίων που αφορούν 
στα παιδιά, ως εκ τούτου δεν μπορεί να ξεχωρίσει με ακρίβεια το ποσό ή το ποσοστό του συνολικού 
προϋπολογισμού, που διατίθεται για τον σκοπό αυτό.  Εντούτοις, για σκοπούς τήρησης στοιχείων 
στο πλαίσιο της υλοποίησης της σύστασης των HE για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, στον πιο πάνω 
αναφερόμενο κατάλογο πολιτικών που εφαρμόζει το Υπουργείο Υγείας, έχουν περιληφθεί και 
στοιχεία που αφορούν στο υπολογιζόμενο ποσό του προϋπολογισμού που αφιερώνεται στα παιδιά. 

6. Επιπλέον, όσον αφορά στον προϋπολογισμό, είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι από το 2016 η 
απαιτούμενη κατανομή θα διευκολυνθεί αφού θα έχει ως βάση τις δραστηριότητες που θα 
συμπεριλαμβάνονται σ’ αυτόν (προϋπολογισμός δραστηριοτήτων), στα πλαίσια του Μεσοπρόθεσμου 
∆ημοσιονομικού Πλαισίου 2016-2018 και του Νόμου περί ∆ημοσιονομικής Ευθύνης και 
∆ημοσιονομικού Πλαισίου (Ν. 20(Ι)/2014).  Ο προϋπολογισμός αυτός, αναμένεται να παρέχει τη 
δυνατότητα στο Υπουργείο Υγείας να διαθέτει συγκεντρωτικά στοιχεία για τη χρηματοδότηση 
συγκεκριμένων δραστηριοτήτων σε οριζόντια βάση και στην προκειμένη για τα προγράμματα που 
απευθύνονται στον παιδικό πληθυσμό της Κύπρου. 

7. Κλείνοντας, είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι το Υπουργείο Υγείας, σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους, θα συνεχίσει να τοποθετεί στο επίκεντρο των πολιτικών του, αυτές που στοχεύουν 
στην προστασία και προαγωγή της υγείας και της ευημερίας των παιδιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.308, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Επιχωμάτωση αρχαίου πηγαδιού στην Κισσόνεργα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.308 ημερ. 18 ∆εκεμβρίου, 
2014, που αφορά στη πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω σχετικά τα ακόλουθα: 
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2. Ο ιδιοκτήτης του συγκεκριμένου τεμαχίου, το οποίο είναι κηρυγμένο σε Αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα, 
χωρίς την οφειλόμενη εκ των προτέρων ενημέρωση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, μίσθωσε εταιρεία 
για την ισοπέδωση του.  Αποτέλεσμα της επέμβασης αυτής ήταν η καταστροφή της επιφάνειας του 
εδάφους στο τεμάχιο, εφόσον αφαιρέθηκαν τα πρώτα τρία μέτρα.  Ακολούθως, προχώρησε στην 
κατάχωση ενός εκ των δύο αρχαίων πηγαδιών που βρίσκονταν στο χώρο.  Υπάλληλοι του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων Πάφου σταμάτησαν τις εργασίες λίγο πριν την κατάχωση και του δεύτερου πηγαδιού.  
Ταυτόχρονα, έγινε καταγγελία στις 22 Οκτωβρίου, 2014 στον Αστυνομικό Σταθμό Πέγειας με σκοπό 
να γίνει σύσταση στον ιδιοκτήτη να μη διενεργήσει οποιεσδήποτε άλλες χωματουργικές εργασίες 
χωρίς την εξασφάλιση άδειας από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

3. Ο ιδιοκτήτης αμέσως μετά το συμβάν ζήτησε, γραπτώς, άδεια διεξαγωγής γεωλογικών διατρήσεων 
από τη ∆ιευθύντρια του Τμήματος Αρχαιοτήτων.  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων με επιστολή του ημερ. 29 
Οκτωβρίου, 2014, έθεσε όρο όπως ορισθούν με ακρίβεια τα σημεία επί του εδάφους στα οποία θα 
γινόταν η διάτρηση ώστε να διεξαχθεί πρώτα αρχαιολογική έρευνα.  Στην επιστολή τονιζόταν η 
μεγάλη αρχαιολογική σημασία του τεμαχίου που ήταν και ο λόγος της κήρυξης του χώρου σε Αρχαίο 
Μνημείο, ένα στοιχείο το οποίο σαφώς θα γνώριζε, και επιπλέον υπάρχει σχετική σήμανση πάνω 
στους τοπογραφικούς χάρτες.  Ο ιδιοκτήτης δεν απέστειλε απαντητική επιστολή σχετικά με τους 
όρους του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

4. Ένα περίπου μήνα αργότερα και χωρίς την εξασφάλιση άδειας, ο ιδιοκτήτης προχώρησε στην 
επιχωμάτωση του τεμαχίου στα σημεία όπου βρίσκονταν τα δύο πηγάδια.  Για την προστασία του 
ενός πηγαδιού, που ήταν ακόμη ορατό, τοποθέτησε τσιμεντοσωλήνες για να μην επιχωματωθεί.  Οι 
εργασίες αυτές διεξήχθησαν κατά τη διάρκεια Σαββατοκύριακου. 

5. Όταν οι εργασίες έγιναν αντιληπτές, καταγγέλθηκε η υπόθεση στον Αστυνομικό Σταθμό Πέγειας την 
1η ∆εκεμβρίου, 2014 με σκοπό την ποινική δίωξη του ιδιοκτήτη.  Επίσης, εστάλη επιστολή στον 
Αστυνομικό ∆ιευθυντή Πάφου με σκοπό τη διερεύνηση της υπόθεσης καθώς και επιστολή προς τον 
ιδιοκτήτη του τεμαχίου με την οποία ενημερώθηκε για την καταγγελία. 

 Από τηλεφωνική επικοινωνία Λειτουργού του Τμήματος Αρχαιοτήτων με τον Αστυνομικό Σταθμό 
Πέγειας, πληροφορηθήκαμε ότι έχει ληφθεί κατάθεση από τον ιδιοκτήτη του τεμαχίου.  Ο ιδιοκτήτης 
παραδέχτηκε ότι έχει προχωρήσει στην επέμβαση με μηχανικά μέσα εντός του τεμαχίου, αλλά δεν 
παραδέχεται ότι έχει προκαλέσει οποιαδήποτε καταστροφή στα αρχαιολογικά Μνημεία. 

6. Με την αφαίρεση τριών μέτρων εδάφους, τα αρχαιολογικά στρώματα έχουν πλέον καταστραφεί και 
δεν πρόκειται ποτέ να αποκατασταθεί ο χώρος.  Επισημαίνεται ότι επειδή το τεμάχιο είναι ιδιωτικό 
δεν επιτρέπεται στο Τμήμα Αρχαιοτήτων να προχωρήσει στη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων 
προφύλαξης ή άλλης επέμβασης στο χώρο χωρίς την σύμφωνη γνώμη του ιδιοκτήτη. 

7. Σημειώνεται τέλος ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας προχωρεί σε νέα έρευνα για 
σήμανση των δύο πηγαδιών επί του τοπογραφικού σχεδίου, ως βάση των νέων δεδομένων που έχει 
ενώπιον του, μετά την επέμβαση ώστε να πιστοποιηθεί τουλάχιστον επίσημα ότι και τα δύο πηγάδια 
βρίσκονται εντός του συγκεκριμένου τεμαχίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.339, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Τα επιτρεπτά όρια έκθεσης των ανθρώπων σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του με αρ. 63.006 και ημερ. 14.12.2005, ενέκρινε το 
έγγραφο με τίτλο “Πολιτική και ∆ιαδικασίες για την Εγκατάσταση και Λειτουργία Σταθμών 
Ραδιοεπικοινωνίας με ∆υνατότητα Εκπομπής”, στο οποίο περιγράφονται οι διαδικασίες που διέπουν 
την αδειοδότηση της εγκατάστασης και λειτουργίας σταθμών ραδιοεπικοινωνίας, ούτως ώστε οι 
διαδικασίες αυτές να είναι διαφανείς, αποτελεσματικές, να διασφαλίζουν την υγεία του κοινού και να 
μειώνουν όσο είναι δυνατόν τις επιπτώσεις στο περιβάλλον.  Οι εν λόγω διαδικασίες διαχωρίζονται 
σε τέσσερεις διακριτές φάσεις, με την κάθε φάση να έχει εξειδικευμένο και συγκεκριμένο αντικείμενο 
μελέτης και αξιολόγησης της αίτησης.  Η ευθύνη διαχείρισης της κάθε φάσης αδειοδότησης 
ανατίθεται στην καθ’ ύλη αρμόδια υπηρεσία και βασική επιδίωξη του πλαισίου είναι η αποφυγή των 
επαναλήψεων, επικαλύψεων και ανάμειξης αρμοδιοτήτων.  Οι τέσσερεις φάσεις είναι οι ακόλουθες: 

 (α) Καθορισμός εθνικών ορίων έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία:  γίνεται από το Υπουργείο 
Υγείας, το οποίο έχει δικαίωμα να τα αναθεωρεί κατά την κρίση του. 

 (β) Έλεγχος της λειτουργίας των σταθμών ραδιοεπικοινωνίας, συμπεριλαμβανομένου και του 
ελέγχου συμμόρφωσης με τα εθνικά όρια έκθεσης: ασκείται από το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, που είναι η αρμόδια αρχή για την 
Εξουσιοδότηση χρήσης ραδιοσυχνοτήτων. 
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 (γ) Πολεοδομικός έλεγχος: αναφέρεται σε θέματα χωροθέτησης και ένταξης στο δομημένο και 
φυσικό περιβάλλον και δεν περιλαμβάνει έλεγχο έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία.  Η 
αρμοδιότητα αυτή ανατίθεται στις πολεοδομικές αρχές. 

 (δ) Έλεγχος για την έκδοση άδειας οικοδομής: επικεντρώνεται στη διασφάλιση της ασφάλειας και 
της στατικής επάρκειας της κατασκευής.  ∆εν περιλαμβάνει πολεοδομικά θέματα ή έλεγχο 
έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία.  Η αρμοδιότητα αυτή ασκείται από τις οικοδομικές αρχές. 

2. Σύμφωνα με την πιο πάνω Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το Υπουργείο Υγείας είναι η 
αρμόδια αρχή που καθορίζει και αναθεωρεί κατά την κρίση του τα επιτρεπόμενα εθνικά όρια έκθεσης 
του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία.  Η αρμοδιότητα αυτή του Υπουργείου Υγείας πρόσφατα 
περιλήφθηκε και στους περί Ραδιοεπικοινωνιών (Εξουσιοδοτήσεις) Κανονισμούς του 2004 μέχρι 
2012. 

3. Το Υπουργείο Υγείας, με την Ανακοίνωση του στην επίσημη εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 2962 
ημερ. 22.06.2012, Κύριο Μέρος, Τμήμα Β, ενημέρωσε το κοινό ότι ως εθνικά όρια έκθεσης σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία υιοθετεί τα προβλεπόμενα στη Σύσταση του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης “1999/519/ΕΚ της 12ης Ιουλίου 1999 περί του περιορισμού της έκθεσης του κοινού σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία (0 Hz - 300 GHz)”, ΕΕΚ, L199, σ. 59-70. 

4. Σε ό,τι αφορά την προστασία των εργαζομένων από τους κινδύνους έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία, αρμόδια αρχή είναι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που εφαρμόζει την 
Οδηγία 2013/35/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013 περί 
των ελαχίστων απαιτήσεων υγείας και ασφάλειας όσον αφορά την έκθεση των εργαζομένων σε 
κινδύνους προερχόμενους από φυσικούς παράγοντες (ηλεκτρομαγνητικά πεδία). 

5. Σε ό,τι αφορά την προστασία ειδικών κατηγοριών του πληθυσμού όπως τα παιδιά, οι έγκυοι, οι 
ασθενείς κτλ. από τα ηλεκτρομαγνητικά πεδία, εισηγούμαστε όπως ζητηθούν οι θέσεις του 
Υπουργείου Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.347, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.347 και ημερ. 5/01/15, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η περιοχή Εκάλη στη Λεμεσό, υδροδοτείται από το διυλιστήριο Λεμεσού, το οποίο από τον Απρίλιο 
του 2014 χρησιμοποιεί και αφαλατωμένο νερό.  Την ευθύνη για την ποιότητα του πόσιμου νερού που 
παρέχεται στους καταναλωτές έχει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μαζί με το Συμβούλιο 
Υδατοπρομήθειας Λεμεσού. 

2. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες, έχουν την ευθύνη του ελέγχου της ποιότητας του παρεχόμενου νερού 
στο στάδιο της κατανάλωσης και ως εκ τούτου λαμβάνουν δείγματα από διάφορα σημεία του δικτύου 
υδρατοπρομήθειας με συχνότητα που καθορίζεται από την ημερήσια κατανάλωση.  Η συγκεκριμένη 
ζώνη παροχής έχει κατανάλωση 484m3/ημερησίως και ως εκ τούτου κατά το 2014, διενεργήθηκαν 
πέντε δειγματοληψίες για δοκιμαστική παρακολούθηση, μία για ελεγκτική, μία για ρύπους και 
τέσσερις για μικροβιολογικές εξετάσεις.  Όλα τα δείγματα είχαν σταλεί στο Γενικό Χημείο του Κράτους 
και τα εργαστηριακά αποτελέσματα ήταν ικανοποιητικά και σύμφωνα με τα όρια που προνοούνται 
στο Παράρτημα I μέρος Α και Β του “Περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης 
(Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμου του 2001” [(Ι)2001].  Από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του 
∆ήμου Λεμεσού, λήφθηκαν επιπρόσθετα έξι δείγματα για μικροβιολογική εξέταση από την ίδια ζώνη 
σε διάφορα σημεία και επίσης τα αποτελέσματα ήταν ικανοποιητικά. 

3. Κατά την διάρκεια της περσινής καλοκαιρινής περιόδου, υποβλήθηκαν παράπονα για ύπαρξη 
χρώματος στο πόσιμο νερό των περιοχών Εκάλη, Νεάπολης και Αγίας Φύλας στη Λεμεσό, και από 
τη διερεύνηση και έκτακτη δειγματοληψία που έγινε τον περασμένο Σεπτέμβριο, διαφάνηκε η ύπαρξη 
σιδήρου στο νερό σε συγκεκριμένα σημεία, ο οποίος προέρχεται από τις διασωληνώσεις, 
παράμετρος που δικαιολογεί τη δημιουργία χρώματος και ως εκ τούτου ενημερώθηκαν οι αρμόδιοι 
φορείς για λήψη μέτρων. 

4. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους, έχουν εντάξει στο 
πρόγραμμα ελέγχου του πόσιμου νερού κατά το 2015, από συγκεκριμένες περιοχές της Λεμεσού, 
την παράμετρο του σιδήρου και θα παρακολουθούν την όλη κατάσταση, ενημερώνοντας ταυτόχρονα 
τους φορείς που έχουν την ευθύνη παροχής κατάλληλης ποιότητας πόσιμου νερού στους 
καταναλωτές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.377, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κουτσού 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2015 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τους περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμους 1999-2014, όλα τα 
παιδιά με ειδικές ανάγκες, συμπεριλαμβανομένων των παιδιών με αυτισμό, μπορούν να φοιτήσουν 
σε δημόσιο σχολείο, είτε στη συνηθισμένη τάξη, είτε σε Ειδική Μονάδα, είτε σε Ειδικό Σχολείο.  
Παράλληλα το Υπουργικό Συμβούλιο μεριμνά, ανάμεσα σε άλλα, για την πρόσληψη του αναγκαίου 
προσωπικού, την εξασφάλιση της αναγκαίας επιστημονικής ή/και άλλης υπηρεσίας και τον 
εφοδιασμό των χώρων όπου παρέχεται ειδική αγωγή με τον απαραίτητο εκπαιδευτικό ή και άλλο 
εξοπλισμό ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες κάθε παιδιού. 

2. Για την εξυπηρέτηση των παιδιών με ειδικές ανάγκες που φοιτούν στο δημόσιο σχολείο 
εργοδοτούνται, με βάση συγκεκριμένα σχέδια υπηρεσίας, 593 Ειδικοί Εκπαιδευτικοί όλων των 
ειδικοτήτων.  Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας διορίζει ή μεταθέτει τους ειδικούς 
εκπαιδευτικούς και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) τους τοποθετεί στα σχολεία ή τους 
μετακινεί ανάλογα με τις ανάγκες. Κάποιοι από αυτούς κατέχουν μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών 
σχετικό με τον αυτισμό ή έχουν επιμορφωθεί σε θέματα αυτισμού. 

Ο διορισμός και η μετάθεσή τους δεν γίνονται με βάση την εξειδίκευσή τους, αλλά ακολουθούνται οι 
κανονισμοί που διέπουν τις μεταθέσεις (μονάδες μετάθεσης και ειδικοί λόγοι υγείας, εγκυμοσύνης) 
τόσο στη ∆ημοτική όσο και στην Ειδική Εκπαίδευση.  Παρ’ όλα ταύτα, οι Επιθεωρητές Ειδικής 
Εκπαίδευσης στις εισηγήσεις τους για μετακινήσεις και τοποθετήσεις των ειδικών εκπαιδευτικών οι 
οποίοι είναι εξειδικευμένοι στον Αυτισμό, λαμβάνουν υπόψη όπου είναι δυνατό την εξειδίκευση που 
κατέχουν και τους τοποθετούν/μετακινούν σε σχολεία όπου φοιτούν παιδιά με αυτισμό. 

Στις Ειδικές Μονάδες της Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης, 
όπου φοιτούν παιδιά με αυτισμό, διδάσκουν και στηρίζουν εκπαιδευτικοί διαφόρων ειδικοτήτων που 
κατέχουν μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών ή μετεκπαίδευση στην Ειδική Αγωγή και διακρίνονται για την 
ευαισθησία τους σε θέματα Ειδικής Αγωγής αλλά και το ενδιαφέρον τους να εργασθούν με παιδιά με 
Ειδικές Ανάγκες. 

3. Όλοι οι εκπαιδευτικοί, είτε ειδικοί εκπαιδευτικοί, είτε εκπαιδευτικοί συνηθισμένης τάξης, είτε 
καθηγητές Μέσης και Μέσης Τεχνικής Εκπαίδευσης που εργάζονται με παιδιά με αυτισμό και 
γενικότερα με παιδιά με ειδικές ανάγκες, τυγχάνουν επιμόρφωσης και ενημέρωσης σε θέματα Ειδικής 
Αγωγής με κύριους στόχους τη θετική και ορθή αντιμετώπιση των παιδιών, την απόκτηση καλών 
πρακτικών για αποτελεσματική προσέγγιση των μαθητών εντός και εκτός της συνηθισμένης τάξης και 
την εξειδικευμένη πληροφόρηση και ενημέρωση. 

Η επιμόρφωση πραγματοποιείται κάθε χρόνο κατά τη διάρκεια ενδοϋπηρεσιακών συναντήσεων, 
σεμιναρίων του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου ή συνεδρίων που διοργανώνουν οι ∆ιευθύνσεις 
Εκπαίδευσης με ειδικούς εμπειρογνώμονες που έρχονται από το εξωτερικό.  Ειδικά για το θέμα του 
αυτισμού οι ∆ιευθύνσεις ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης διοργανώνουν τα τελευταία 8 χρόνια 
επιμορφώσεις με ομιλητές διακεκριμένους ειδικούς από το εξωτερικό. 

4. Πέραν από το εκπαιδευτικό προσωπικό εργοδοτείται για σκοπούς καλύτερης εξυπηρέτησης των 
αναγκών των παιδιών με αυτισμό βοηθητικό προσωπικό, σχολικοί βοηθοί/συνοδοί παιδιών με ειδικές 
ανάγκες.  Το εν λόγω προσωπικό μεριμνά κυρίως για θέματα αυτομέριμνας και ασφάλειας και σε 
συνεργασία με το εμπλεκόμενο εκπαιδευτικό προσωπικό ενισχύει το ατομικό πρόγραμμα 
εκπαίδευσης κάθε παιδιού. 

5. Σε περίπτωση που μετά από απόφαση της Επαρχιακής Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης 
οι ανάγκες ενός παιδιού με αυτισμό θα πρέπει να εξυπηρετηθούν σε Ειδικό Σχολείο και προκύπτει 
ανάγκη για παροχή ειδικών θεραπειών εργοθεραπείας, φυσιοθεραπείας ή μουσικοθεραπείας τότε 
διαμορφώνεται το εκπαιδευτικό πρόγραμμα των παιδιών με τρόπο ώστε να εξυπηρετούνται οι 
ανάγκες τους από τους θεραπευτές που εργοδοτούνται στα συγκεκριμένα σχολεία, λαμβάνοντας 
όποιες και όσες θεραπείες χρειάζονται. 

6. Οι χώροι όπου φοιτούν τα παιδιά με αυτισμό σε συνηθισμένη τάξη, ειδική μονάδα ή ειδικό σχολείο, 
εφοδιάζονται πάντοτε με τον αναγκαίο εκπαιδευτικό, τεχνολογικό και άλλο εξειδικευμένο εξοπλισμό 
ανάλογα πάντα με τις ανάγκες κάθε παιδιού και μετά από απόφαση των Επαρχιακών Επιτροπών 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης ή και εισήγηση των εμπλεκόμενων λειτουργών.  Για το σκοπό αυτό 
υπάρχει συγκεκριμένη πρόνοια στον προϋπολογισμό των ∆ιευθύνσεων Εκπαίδευσης. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.378, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.379, ημερομηνίας 15 
Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κουτσού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.379 και ημερομηνία 19.01.2015 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στον ψηφιακό δίσκο που εσωκλείεται παρατίθενται οι μέσες εβδομαδιαίες και μηνιαίες τιμές των 
ακόλουθων πετρελαιοειδών για τα έτη 2008-2014:  βενζίνη 95 οκτανίων, βενζίνη 98 οκτανίων, 
πετρέλαιο κίνησης, πετρέλαιο θέρμανσης, καθαρό πετρέλαιο, αγροτικό πετρέλαιο, υγραέριο σε 
φιάλες, χύμα υγραέριο, ελαφρύ μαζούτ. 

2. Συναφώς αναφέρεται ότι στα πλαίσια εφαρμογής της Απόφασης 1999/280/ΕΚ της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής όσον αφορά κοινοτική διαδικασία πληροφόρησης και διαβούλευσης σχετικά με το κόστος 
εφοδιασμού με αργό πετρέλαιο και τις τιμές διάθεσης των πετρελαιοειδών στην κατανάλωση, η οποία 
μεταφέρθηκε στην κυπριακή νομοθεσία με τον περί Κόστους Εφοδιασμού του Αργού Πετρελαίου και 
των Τιμών των Πετρελαιοειδών Νόμο του 2002 και τα σχετικά ∆ιατάγματα, η Υπηρεσία Ενέργειας 
συλλέγει τις τιμές διάθεσης των πετρελαιοειδών που ισχύουν κάθε ∆ευτέρα, από καθορισμένα 
πρατήρια, προκειμένου να υπολογιστούν οι μέσοι όροι των λιανικών τιμών των πετρελαιοειδών που 
διατίθενται για κατανάλωση στη ∆ημοκρατία.  Οι εβδομαδιαίες μέσες τιμές υπολογίζονται για τη 
βενζίνη 95 οκτανίων, το ντίζελ, το πετρέλαιο θέρμανσης και το ελαφρύ μαζούτ (βιομηχανικό) και 
διαβιβάζονται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή προκειμένου να συμπεριληφθούν στο εβδομαδιαίο 
Πετρελαϊκό ∆ελτίο (Oil Bulletin), το οποίο δημοσιεύεται κάθε Πέμπτη στην ιστοσελίδα 
https://ec.europa.eu/energy/en/statistics/weekly-oil-bulletin.  

3. Επιπρόσθετα από τα πιο πάνω, υπολογίζονται οι εβδομαδιαίες μέσες τιμές για τα ακόλουθα 
πετρελαιοειδή:  βενζίνη 98 οκτανίων, καθαρό πετρέλαιο, αγροτικό πετρέλαιο, υγραέριο σε φιάλες, 
χύμα υγραέριο.  Με βάση τις εβδομαδιαίες μέσες τιμές, υπολογίζονται οι μηνιαίες μέσες τιμές λιανικής 
πώλησης των πετρελαιοειδών προκειμένου να εφαρμόζεται η Συμφωνία Πλαίσιο για την προμήθεια 
Καυσίμων στο ∆ημόσιο και Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα.  Οι τιμές δημοσιεύονται στην ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού:  
http://www.mcit.gov.cy/mcit/mcit.nsf/dmloil_gr/dmloil_gr?OpenDocument.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.392, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

i. Το ποσοστό των Κυπρίων το οποίο χρησιμοποιεί ∆ημόσιες Οδικές Επιβατικές Μεταφορές σε 
τακτικές γραμμές στην Κύπρο, σε σύγκριση με άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία 
είχαν αναπτύξει αρκετά χρόνια πριν οργανωμένα συστήματα δημόσιων μεταφορών είναι όντως 
χαμηλότερο.  Για το λόγο αυτό, η προσπάθεια για βελτίωση των ∆ημόσιων Επιβατικών Μεταφορών 
καθώς και η αύξηση της επιβατικής κίνησης από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων είναι 
συνεχής και στις άμεσες προτεραιότητες του. 

ii. Όσο αφορά το θέμα των κομίστρων κατ’ επιβάτη των αστικών και διαστικών δρομολογίων, η 
τελευταία αναθεώρηση τους έγινε το 2013, μετά από διαβούλευση με την Τρόικα, προκειμένου να 
εκπληρωθούν όροι του μνημονίου.  Η τιμή των εισιτηρίων των λεωφορείων δεν εξαρτάται μόνο από 
την αύξηση ή τη μείωση της τιμής των καυσίμων. Σημειώνεται ότι, σε παλαιότερες αυξήσεις των 
καυσίμων, το κόμιστρο των εισιτηρίων δεν αυξήθηκε, λόγω αυτής της ανελαστικής σχέσης τιμής 
καυσίμου - τιμής εισιτηρίου. 

iii. Επίσης, η διαδικασία προμήθειας και εγκατάστασης ολοκληρωμένου συστήματος τηλεματικής 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο, όπως και η βελτιστοποίηση των διαδρομών, τα οποία θα δώσουν 
την δυνατότητα αναδιοργάνωσης του συνόλου των αστικών και υπεραστικών διαδρομών όπως 
επίσης και τη διαφοροποίηση του κομίστρου ειδικότερα για τις ∆ιαστικές διαδρομές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.424, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.04.424 και ημερομηνία 16 Φεβρουαρίου, 
2015, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι το Ερώτημά σας εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών, προς το οποίο θα πρέπει να απευθυνθείτε. 

2. Με την ευκαιρία πληροφορείστε ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Μονάδα 
Ισότητας), υπέβαλε τη συνεισφορά του σχετικά με την ενδυνάμωση του Εθνικού Μηχανισμού για τα 
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∆ικαιώματα της Γυναίκας στην Επίτροπο Νομοθεσίας, η οποία με βάση Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου (Αρ. 38.958, ημερ. 25.2.1993) έχει την ευθύνη της ετοιμασίας των Εκθέσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την εφαρμογή των Συμβάσεων Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

3. Πιο συγκεκριμένα, η συνεισφορά που απέστειλε η Μονάδα Ισότητας στα πλαίσια ετοιμασίας της 
Συμπληρωματικής Έκθεσης που θα υποβληθεί το Μάρτιο του 2015 προς την αρμόδια Επιτροπή των 
Ηνωμένων Εθνών για την εφαρμογή της Σύμβασης για την Εξάλειψη κάθε μορφής ∆ιάκρισης σε βάρος της 
Γυναίκας (CEDAW) περιελάμβανε πληροφορίες για το διορισμό της Επιτρόπου Ισότητας των Φύλων από 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, το Μάρτιο του 2014, καθώς και πληροφορίες για τα 
καθήκοντα/αρμοδιότητές της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.428, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση της Έντιμης Βουλευτού της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κας 
Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, με αρ. 23.06.010.04.428 και ημερ. 24/02/2015, και σας πληροφορώ ότι η 
Κυβέρνηση θεωρεί τη Σύμβαση σημαντικό κείμενο του ΟΗΕ για την καταπολέμηση και τη μείωση του 
παγκόσμιου φαινομένου των βίαιων εξαφανίσεων. 

 Στο πνεύμα αυτό, το Υπουργείο Εξωτερικών υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο, 
ούτως ώστε να προχωρήσει σε κυρωτικό νομοσχέδιο.  Την 1η Νοεμβρίου 2013, το Υπουργικό Συμβούλιο, 
με απόφασή του (αρ. 75.713) ενέκρινε την πρόταση και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εξωτερικών να 
ετοιμάσει, σε συνεργασία με τον Γενικό Εισαγγελέα, κυρωτικό νομοσχέδιο. 

 Μετά από νομοτεχνική εξέταση του κειμένου της Σύμβασης, προκύπτει ότι οι πρόνοιες του κειμένου 
είναι πολυσύνθετες και προβλέπουν σημαντικό αριθμό τροποποιήσεων και αλλαγών, τόσο νομοθετικών, 
όσο και θεσμικών, στις οποίες θα πρέπει να προβεί ένα Κράτος, ούτως ώστε να καταστεί Συμβαλλόμενο 
Μέρος.  Η Κυβέρνηση προτίθεται να προχωρήσει, σε νομοθετικές και διοικητικές ρυθμίσεις, οι οποίες θα 
συνεπάγονται όμως, οικονομική επιβάρυνση.  Στο παρόν στάδιο, οι πρόνοιες της Συμβάσεως εξετάζονται 
με προσοχή από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αιτείται αναβολή της σημερινής συζήτησης 
για την επόμενη βδομάδα.  Αναγνωρίζουμε ότι είναι η δεύτερη φορά που αναβάλλεται το θέμα, αλλά 
ζητούμε την κατανόηση του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, αντελήφθην στη σύσκεψη των αρχηγών ότι είχε αποφασιστεί ότι σήμερα θα γίνει το 
Κεφάλαιο Τέταρτο και θα συμπληρωθεί η συζήτηση με πέντε ομιλητές, που είναι εγγεγραμμένοι.  Τώρα 
υπάρχει εισήγηση στην ολομέλεια -ασφαλώς έχει το δικαίωμα- για αναβολή και σήμερα της συζήτησης.  
Θέλω τη γνώμη των κοινοβουλευτικών ομάδων. 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκ μέρους του ΑΚΕΛ είναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ; 

Φ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Συμφωνούμε. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Και εμείς που σαζούμαστεν να μιλήσουμε;   

 Η συζήτηση του θέματος αναβάλλεται για την ερχόμενη Πέμπτη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Ο κ. Περδίκης τι θέλει;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λίγη δεοντολογία, έτσι, ’τσάς που λαλούμε -πού είσαι, κύριε Θεμιστοκλέους;- ’τσάς δεοντολογία...  
Απαιτείται να ερωτηθεί και ο εισηγητής, τα μαυρογέρημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, γιατί εν εσήκωνες το χέριν σου να μας πεις; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εσήκωννά το, αλλά εθώρες...  Καρταμοθωρούσες, που λαλούμεν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ούτε καρταμοθορώ ούτε...  Βλέπω καλά ακόμα!  Συγγνώμη, μεν με βκάλλετε τέλεια... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κοιτάξετε να δείτε.  Η αναβολή για σήμερα ήταν εισήγηση του προέδρου της επιτροπής 
Περιβάλλοντος, και υπήρχε κάποιος λόγος, αλλά χθες συμπληρώθηκαν τέσσερα χρόνια από τη μεγάλη 
καταστροφή της Φουκοσίμα, του πυρηνικού εργοστασίου, και θέλαμε να το συνδυάσουμε, να πούμε λίγες 
κουβέντες σε σχέση με το γεγονός.  Εάν όμως οι υπόλοιποι συνάδελφοι νιώθουν ότι είμαστε κουρασμένοι 
από τα γεγονότα τα σημερινά, τα οποία ήταν περίπου σαν Φουκοσίμα, τηρουμένων των αναλογιών για την 
Κύπρο, μπορούμε να τα πούμε την ερχόμενη βδομάδα.  Να μην πηγαίνει όμως, κύριε Πρόεδρε, προς Θεού, 
από βδομάδα σε βδομάδα!  Παρακαλώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Την άλλη βδομάδα κάποιος άλλος θα σηκωθεί να ζητήσει αναβολή! 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  
Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 19 Μαρτίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.164-2014). 

 2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.165-2014). 

 3. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.166-2014). 

 4. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
6) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.035-2015). 

 5. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.087-2014). 

 6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.024-2015). 
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 7. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2015.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.033-2015). 

 8. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.039-2015). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.019-2015). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2015, Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.259-2014). 

 11. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.011-2015). 

 12. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο 
Πέμπτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.027-2015). 

 13. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.023-2015). 

 14. Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και ∆ασικών Ελκυστήρων 
(Κατηγορίες T, C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.008-2015). 

 15. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - 
Εκπαίδευσης - Ειδικών Καθηκόντων των μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

 16. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και 
την υγεία των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 
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Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 
2015 Νόμος του 2015», διευκρινίσεις του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Εισήγηση του κ. Νίκου Νουρή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων 
και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», συζήτηση 
(Α. Φακοντής, Ά. Βότσης, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Περδίκης, Α. Θεμιστοκλέους, Ζ. Κουλίας, Γ. Λουκαΐδης, 
Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Α. Κυριακίδου), η σχετική έκθεση και ψήφισή της σε νόμο. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και παρατηρήσεις των κ. Σωτήρη Σαμψών και ∆ημήτρη 
Συλλούρη για την παραπομπή του θέματος «Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των 
Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους (∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2015». 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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Καθυστέρηση στην εγγραφή του δρόμου στην κτηνοτροφική περιοχή Αλεθρικού - Υποβολή αίτησης 
πολιτικού ασύλου από αλλοδαπούς τρίτων χωρών με συμβόλαιο εργασίας ή φοίτησης - Οι λόγοι της 
παραχώρησης άδειας χρήσης κρατικής γης και της κατά παρέκκλιση έκδοσης πολεοδομικής άδειας 
στο κοινοτικό συμβούλιο Αγίου Τύχωνα - Τα οφέλη και τα προϊόντα από την επεξεργασία φυκιών - 
Καθυστέρηση στην ετοιμασία κανονισμών για την καλλιέργεια βιομηχανικής κλωστικής κάνναβης - 
Ερωτήματα σχετικά με την ύπαρξη χώρου φύλαξης και καύσης αδρανών υλικών και κλαδιών στο 
δήμο Πέγειας - Θέμα ύπαρξης κενών θέσεων διευθυντή δύο αποχετευτικών συμβουλίων - Θέμα μη 
ολοκλήρωσης μελέτης για ενοποίηση των συμβουλίων αποχετεύσεων και υδατοπρομήθειας της 
Λευκωσίας, της Λεμεσού και της Λάρνακας - Θέμα μη ολοκλήρωσης της διαδικασίας διορισμού 
τρίτου μέλους στο συμβούλιο της ΡΑΕΚ - Καθυστέρηση της έγκρισης του προϋπολογισμού της 
ΡΑΕΚ - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση κρατικής γης στην Αγία Νάπα για τη δημιουργία 
γηπέδου γκολφ - Θέμα εγκατάστασης δεξαμενών υγραερίου στα όρια τεμαχίων - Ενημέρωση για τη 
λειτουργία ή μη αραβόφωνων σχολείων στην Κύπρο, τη διδακτέα ύλη και τη διασφάλιση μη 
παραγωγής ιδεών ισλαμικού φανταμενταλισμού σε αυτά - ∆ιασφάλιση ορθού ελέγχου και εφαρμογής 
των συμβάσεων που διαχειρίζονται τα συμβούλια αποχετεύσεων - Ενημέρωση για την εκδίκαση της 
υπόθεσης μη καταβολής ενοικίων στο Τμήμα ∆ασών από εταιρεία ξενοδοχείων - Ενημέρωση για τη 
διαδικασία κήρυξης της εκκλησίας του Αγίου Μάμα στο Νέο Χωριό ως αρχαίου μνημείου και τις 
πιστώσεις στον προϋπολογισμό του 2016 για τη συντήρηση των ερειπίων - Ενημέρωση για το πού 
έχει ανατεθεί η έρευνα για την υπόθεση της διαχείρισης της σύμβασης μεταξύ της CYTA και της 
SELEX-SI και για τις εξελίξεις σε αυτή - Ενημέρωση για το έργο “Εθνική έρευνα για τη διατροφή του 
πληθυσμού της Κύπρου”, το κόστος και τη χρηματοδότησή του - Ανάγκη λήψης μέτρων για την 
απρόσκοπτη προσέγγιση του παραλιακού μετώπου της Λάρνακας από ασθενοφόρα και 
πυροσβεστικά οχήματα - Ανάγκη σηματοδότησης των αγρών στους οποίους έχει γίνει ψεκασμός - 
Ενημέρωση για το αν ελέγχθηκε από την Πυροσβεστική Υπηρεσία το σύστημα πυρασφάλειας του 
καταστήματος JUMBO στη Λακατάμια - Ενημέρωση για το αν έχει αποφασιστεί ή όχι η διενέργεια 
περιοδικού τεχνικού ελέγχου στα δίκυκλα - Η επαναξιολόγηση του αιτήματος συμπερίληψης του 
σκευάσματος "Vyndaqel (Tafamidis)" στο κρατικό συνταγολόγιο - Το τελικό ποσοστό 
απορροφητικότητας των ευρωπαϊκών κονδυλίων για το Ετήσιο Πρόγραμμα 2012. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Προστασία των χελώνων στην περιοχή Ασπρόκρεμμου-Πόλεως Χρυσοχούς από την ηχορρύπανση 
και το φωτισμό από υπαίθριο μπαρ - Ερωτήματα σχετικά με την πιθανή επαναλειτουργία του 
μεταλλείου στο Απλίκι - Κατάθεση νομοσχεδίου στη Βουλή για κύρωση της Σύμβασης του ΟΗΕ για 
τους Αγνοουμένους - Ερωτήματα σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για την προστασία των 
Κυπρίων πολιτών από το θανατηφόρο ιό “Έμπολα” - Ενδεχόμενο δημιουργίας θεματικού πάρκου με 
αρπακτικά είδη πουλιών - Καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων για εκμίσθωση κρατικής γης για 
μεταστέγαση καραβομαραγκών στο καρνάγιο Λεμεσού - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες στην κοινότητα Αυγόρου - Προσπάθειες του Υπουργείου Παιδείας για αναβάθμιση και 
επέκταση των ΜΙΕΕΚ - Καθυστέρηση στο σχεδιασμό και την υλοποίηση του έργου στον ποταμό 
Λιοπετρίου - Η συνεργασία αρμόδιων υπηρεσιών σχετικά με την εργασιακή αποκατάσταση των 
θυμάτων εμπορίας προσώπων - Αξιολόγηση πολιτικών αποφάσεων σε σχέση με την επίδρασή τους 
στην ευημερία των παιδιών και κρατικός προϋπολογισμός - Πληροφορίες για καταστροφή αρχαίου 
πηγαδιού στην κοινότητα Κισσόνεργας της επαρχίας Πάφου - Ενημέρωση για τα όρια έκθεσης των 
ανθρώπων σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία σε περίπτωση ύπαρξης σχετικής νομοθεσίας - Παράπονα 
κατοίκων της περιοχής “Εκάλη” Λεμεσού για την ποιότητα του νερού - Οι μέχρι σήμερα ενέργειες του 
Υπουργικού Συμβουλίου σχετικά με τις νομικές υποχρεώσεις του για μέριμνα υπέρ των ατόμων με 
αυτισμό - Ερωτήματα σχετικά με την εφαρμογή του θεσμού του καλοκαιρινού σχολείου - Μέση 
ημερήσια λιανική τιμή των καυσίμων κατά τα έτη 2008-2014 - Ενδεχόμενο μείωσης της τιμής του 
εισιτηρίου των λεωφορείων λόγω της μεγάλης μείωσης της τιμής των καυσίμων - Θέμα λήψης 
μέτρων για την καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων - Καθυστέρηση στην κύρωση της ∆ιεθνούς 
Σύμβασης για την Προστασία Όλων των Ατόμων από Εξαναγκαστική Εξαφάνιση.  

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 19ης Μαρτίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ. 

Αρ. 27 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, παρακαλώ καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν ένα νομοσχέδιο και δύο προτάσεις νόμου τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για 
τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα θέματα τιτλοφορούνται «Ο 
περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 10) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση να κηρυχθούν τα θέματα αυτά επείγοντα και να παραπεμφθούν στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, για να συνέλθουν να τα μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές 
εκθέσεις;  ∆ε φαίνεται να υπάρχει ένσταση, γι’ αυτό κατατίθενται και παρακαλώ τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές, 
που είναι η επιτροπή Οικονομικών και η επιτροπή Εσωτερικών, από κοινού να μελετήσουν τα θέματα και να 
ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της 
Φύσης και της Άγριας Ζωής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.057-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.059-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2015 Νόμος του 2015. 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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(Αρ. Φακ. 23.01.056.060-2015). 

4. Οι περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα (Συμβουλευτική 
Αρχή Μεταφορών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.017-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5. Οι περί Καθορισμού των Κοινοτικών 
Κλάσεων του Βασικού και του 
Πιστοποιημένου Πατατόσπορου 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.018-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

6. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας 
Πατατόσπορου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.019-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

7. Οι περί Καθορισμού των Ελάχιστων 
Προϋποθέσεων και των Κοινοτικών 
Κλάσεων του Προβασικού Πατατοσπόρου 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.020-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

8. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο 
Υπηρεσίας - Εκπαίδευσης - Ειδικών 
Καθηκόντων των μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

Άμυνας Άμυνας   

9. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

Υγείας  Υγείας  

10. Έκθεση με ημερ. 10 Μαρτίου 2015 για 
μεταφορά πιστώσεων από την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου  σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου Νόμου 
του 2014.  
[Ν. αρ. 20(ΙΙ)/2014)]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Έγγραφα Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

∆ιορισμός μελών του Συμβουλίου 
∆ανειστικών Επιτρόπων  σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του άρθρου 3(2)(β) των περί 
Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων) Νόμων του 1988-2013.   
Απόφαση γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με ημερ. 11.3.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Κοινοποιήθηκε σε 
όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Προστασίας και Ευημερίας 
των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.041-2015). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Περιβάλλοντος 

2. Ο περί Φυλακών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.042-2015). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ 
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Ανδρών και Γυναικών 

3. Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.045-2015). 

Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Άμυνας  
 

4. Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων 
Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και 
Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.046-2015). 

Νίκο Τορναρίτη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, 

Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, 

Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 

∆ημήτρη Συλλούρη, πρόεδρο 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος,  

Γιώργο Περδίκη  
πρόεδρο του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
και  
Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη Συμμαχία 
Πολιτών   

Νομικών 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, λίγη ησυχία. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  Τα θέματα με τους 
αριθμούς 1, 2 και 3 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014», «Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό, που είναι κοινός 
για τα τρία θέματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκσυγχρονισμός της βασικής νομοθεσίας με στόχο την επίλυση των προβλημάτων που 
παρουσιάστηκαν τόσο σε σχέση με τη διαίρεση και το διαχωρισμό συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και 
περίκλειστων ακινήτων όσο και με την έκδοση ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού  ∆ημήτρης Συλλούρης 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νουρής      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
παράρτημα σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 18ης Σεπτεμβρίου 2014 και 
5ης Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο 
Υπουργός Εσωτερικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, η διευθύντρια του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και 
εκπρόσωποι των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, του Πολεοδομικού Συμβουλίου, της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(ΕΤΕΚ), της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων 
Ακινήτων Κύπρου, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας (FIABCI) και του 
Συνδέσμου Πολεοδόμων Κύπρου.  Ο Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός όλων των νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση των βασικών νομοθεσιών τους, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν οι πρόνοιές τους, με στόχο την επίλυση των προβλημάτων που παρουσιάστηκαν σε σχέση 
τόσο με τη διαίρεση και το διαχωρισμό συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και περίκλειστων ακινήτων όσο και με την 
έκδοση ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου γίνεται εισήγηση να τροποποιηθεί ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμος, ώστε μεταξύ άλλων να προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Να καταστεί εφικτός ο διαχωρισμός συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας που εμπίπτει σε οικιστική ζώνη 
σε τεμάχια με ελάχιστη έκταση τα εξακόσια τετραγωνικά μέτρα, διασφαλίζοντας τη διακριτική ευχέρεια 
στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να επιβάλλει τυχόν όρους και δεσμεύσεις, 
όπου κρίνεται από τον ίδιο αναγκαίο, λαμβάνοντας υπόψη και τυχόν πολεοδομικούς όρους που έχουν 
τεθεί από την αρμόδια αρχή. 

2. Να καταστεί εφικτός ο διαχωρισμός ακίνητης ιδιοκτησίας στις περιπτώσεις αναπροσαρμογής συνόρων 
μεταξύ όμορων τεμαχίων. 

3. Η εγγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας να γίνεται λαμβάνοντας υπόψη την αξία που αντιστοιχούσε στο 
συμφέρον κάθε εγγεγραμμένου κυρίου πριν από το διαχωρισμό συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας και 
να καθίσταται δυνατή η εγγραφή τεμαχίων για εξειδικευμένες χρήσεις. 

4. Να ρυθμιστεί περαιτέρω η διαδικασία έκδοσης πιστοποιητικού αδιανέμητου ακινήτου με την παροχή στο 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας της δυνατότητας να παραχωρεί τεμάχια σε 
πέραν του ενός συγκυρίου κατά ιδανικές μερίδες, δηλαδή με συνιδιοκτησία, επιτυγχάνοντας έτσι τον 
απεγκλωβισμό και την αξιοποίηση μεγάλου αριθμού ακινήτων. 

5. Να παρασχεθεί η δυνατότητα σε συγκύριο ακίνητης ιδιοκτησίας που κατέχεται κατ’ εξ αδιαιρέτου ιδανικές 
μερίδες, ο οποίος κατέχει τουλάχιστον το 60% του συνολικού συμφέροντος στο όλο ακίνητο, να 
υποβάλει αίτηση για αναγκαστικό διαχωρισμό, στις περιπτώσεις όπου η αίτηση αφορά ακίνητη 
ιδιοκτησία που εμπίπτει σε οικιστική ζώνη και δεν μπορεί να διαχωριστεί σύμφωνα με τις διατάξεις της 
ισχύουσας πολεοδομικής νομοθεσίας. 

6. Να εξασφαλίζεται δίοδος σε περίκλειστο ακίνητο που προκύπτει από αναγκαστική διαίρεση ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

Σκοπός του δεύτερου και του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου και του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, ώστε οι πρόνοιές τους να συνάδουν 
με τις πιο πάνω αναφερόμενες προτεινόμενες ρυθμίσεις για τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου σε σχέση με την υποβολή αίτησης για αναγκαστικό διαχωρισμό 
συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας. 

Επίσης, με το δεύτερο νομοσχέδιο τροποποιείται περαιτέρω η υπό αναφορά βασική νομοθεσία, ώστε να 
απλοποιηθούν οι διαδικασίες που αφορούν τα πιο κάτω: 

1. Τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας και ειδικότερα τη διαδικασία συμφωνίας για ρύθμιση της ανάπτυξης 
ή της χρήσης ακίνητης ιδιοκτησίας. 

2. Την αδειοδότηση υφιστάμενων οικοδομών ή υπό δημιουργία οικοπέδων, όπως καθορίζονται στις 
προσωρινές διατάξεις που περιλαμβάνονται σ’ αυτήν, ώστε: 
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α. για τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας η οποία αφορά υπέρβαση του εγκεκριμένου συντελεστή 
δόμησης πέραν του επιτρεπόμενου στο αντίστοιχο σχέδιο ανάπτυξης να απαιτείται όπως 
αντισταθμιστεί το 70% της αξίας του εμβαδού της ανάπτυξης πέραν του επιτρεπόμενου, αντί 
ολόκληρης της αξίας του εν λόγω εμβαδού, που ισχύει σήμερα,  

β. να καταργηθεί η τριμελής επιτροπή που ορίζεται από τον υπουργό για μελέτη και λήψη 
απόφασης σε σχέση με αίτηση που υποβάλλεται για χορήγηση πολεοδομικής άδειας, ώστε η 
απόφαση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας να λαμβάνεται από την πολεοδομική αρχή, 

γ. να εισαχθεί πρόνοια με την οποία να καθοριστεί πως, σε περίπτωση υποβολής αίτησης για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας που δεν υπογράφεται από όλους τους συνιδιοκτήτες, ο αιτητής 
θα έχει την ευθύνη γνωστοποίησης της αίτησης στους υπόλοιπους συνιδιοκτήτες και, εάν για 
οποιοδήποτε λόγο η γνωστοποίηση δεν καθίσταται δυνατή, δημοσίευσης σχετικής ειδοποίησης 
σε τουλάχιστον δύο ημερήσιες εφημερίδες. 

3. Τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας για διαίρεση ακίνητης ιδιοκτησίας, στις περιπτώσεις όπου η αίτηση 
για χορήγηση της εν λόγω άδειας δεν υποβάλλεται και δεν υπογράφεται από όλους τους συνιδιοκτήτες. 

Περαιτέρω, με το τρίτο νομοσχέδιο τροποποιούνται οι προσωρινές διατάξεις αναφορικά με την έκδοση 
πιστοποιητικού έγκρισης για παρατυπίες σε υφιστάμενη οικοδομή ή σε υπό δημιουργία οικόπεδο που 
περιλαμβάνονται στην υπό αναφορά βασική νομοθεσία, ώστε: 

1. για την έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης μη εξουσιοδοτημένων εργασιών να απαιτείται η καταβολή ως 
αντιστάθμισμα της υπέρβασης του δομήσιμου εμβαδού ποσού ίσου με το 70% της αξίας του δομήσιμου 
εμβαδού που αντιστοιχεί στην υπέρβαση, αντί ποσού ίσου με την αξία του δομήσιμου εμβαδού που 
αντιστοιχεί στην υπέρβαση, που ισχύει σήμερα, 

2. να καταργηθεί η τριμελής επιτροπή που ορίζεται από τον υπουργό για μελέτη και λήψη απόφασης σε 
σχέση με αίτηση που υποβάλλεται για την έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης για παρατυπίες σε 
υφιστάμενη οικοδομή ή υπό δημιουργία οικόπεδο, ώστε η απόφαση για έκδοση του εν λόγω 
πιστοποιητικού να λαμβάνεται από την αρμόδια αρχή. 

Σημειώνεται ότι πριν από την έναρξη της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων το Υπουργείο 
Εσωτερικών κατέθεσε στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, στο οποίο 
περιέλαβε πρόσθετες τροποποιήσεις επί των προνοιών της βασικής νομοθεσίας, οι οποίες εκ παραδρομής δεν 
περιλήφθηκαν στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου και αφορούν αναφορές στην υπό κατάργηση τριμελή 
επιτροπή, όπως αναφέρεται πιο πάνω.   

Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, η κατάθεση των υπό αναφορά νομοσχεδίων κρίθηκε αναγκαία, 
για την αντιμετώπιση των διαχρονικών προβλημάτων που παρουσιάστηκαν σε σχέση τόσο με τη διαίρεση και 
το διαχωρισμό συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και περίκλειστων ακινήτων όσο και με την έκδοση ξεχωριστών 
τίτλων ιδιοκτησίας.  Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω αναφερόμενων προβλημάτων, όπως ανέφερε ο ίδιος 
υπουργός, μεγάλος αριθμός ακινήτων, αρκετά από τα οποία βρίσκονται σε περιοχές ανάπτυξης, δεν έτυχε 
ανάπτυξης με συνεπακόλουθες οικονομικές, αλλά και πολεοδομικές επιπτώσεις. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών επισήμαναν στην επιτροπή ότι με τις πρόνοιες των 
νομοσχεδίων επιδιώκεται η αντιμετώπιση της κοινωνικής πτυχής του προβλήματος που προκύπτει σε σχέση 
με τη διαίρεση και το διαχωρισμό συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και περίκλειστων ακινήτων σε περιοχές 
ανάπτυξης.  Αναφορικά με την αναπτυξιακή πτυχή του προβλήματος, η οποία αφορά κυρίως τις αναγκαίες 
πολεοδομικές ρυθμίσεις σε σχέση με τη διαίρεση και το διαχωρισμό συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και 
περίκλειστων ακινήτων, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή ότι αυτή θα αντιμετωπιστεί μέσω άλλων 
νομοθετικών ρυθμίσεων. 

Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ ανέφερε στην επιτροπή πως το ΕΤΕΚ διατηρεί ορισμένες επιφυλάξεις σε 
σχέση με τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων, αφού με την εφαρμογή τους, όπως υποστήριξε, δεν 
αναμένεται να αντιμετωπιστεί συνολικά το διαχρονικό πρόβλημα σε σχέση με τη διαίρεση και το διαχωρισμό 
συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και περίκλειστων ακινήτων σε περιοχές ανάπτυξης.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο 
ίδιος εκπρόσωπος, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις για τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου 
συγκρούονται με τις αρχές της λελογισμένης ανάπτυξης και τους στρατηγικούς στόχους όπως καθορίζονται 
στην πολεοδομική νομοθεσία και αφορούν μεταξύ άλλων στη διασφάλιση των απαραίτητων υποδομών και της 
ποιότητας του περιβάλλοντος μέσω της επιβολής και της εποπτείας της υλοποίησης κατάλληλων 
κατασκευαστικών όρων.  Συναφώς, όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος στην επιτροπή, το ΕΤΕΚ θεωρεί 
πως οποιαδήποτε ρύθμιση επιδιωχθεί για επίλυση οποιασδήποτε πτυχής του υπό αναφορά προβλήματος 
πρέπει να συνάδει με τις πρόνοιες της ισχύουσας πολεοδομικής νομοθεσίας, η οποία παρέχει το πλαίσιο τόσο 
για τον απαραίτητο προγραμματισμό και σχεδιασμό όσο και για την αποτελεσματική υλοποίηση και εποπτεία 
οποιωνδήποτε νέων προτεινόμενων ρυθμίσεων.  Ως εκ τούτου, όπως ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, 
επιβάλλεται η άμεση προώθηση για ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του νομοσχεδίου περί Αστικού 
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Αναδασμού, ο σχεδιασμός του βασικού οδικού δικτύου τόσο σε περιοχές ανάπτυξης όσο και σε περιοχές όπου 
παρατηρούνται προβλήματα περίκλειστης συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας, καθώς και η παροχή πρόσθετων 
κινήτρων μέσω των τοπικών σχεδίων ανάπτυξης σε σχέση με τα περίκλειστα τεμάχια, τα οποία λόγω έλλειψης 
προσπέλασης δεν είναι δυνατό να αναπτυχθούν.   

Αναφερόμενος ειδικότερα στις προτεινόμενες με το πρώτο νομοσχέδιο ρυθμίσεις, ο ίδιος εκπρόσωπος 
υποστήριξε πως αποτελούν μεταβατικό μέτρο που αντιμετωπίζει αποκλειστικά το διαχωρισμό και τη 
μεταβίβαση συνιδιόκτητων τεμαχίων, επιλύοντας την κοινωνική πτυχή του προβλήματος που έχει 
δημιουργηθεί.  Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος διαφώνησε με την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την 
οποία παρέχεται η δυνατότητα σε συγκύριο ο οποίος κατέχει τουλάχιστον το 60% του συνολικού συμφέροντος 
στην όλη ακίνητη ιδιοκτησία να υποβάλει αίτηση για διαχωρισμό, στις περιπτώσεις που η αίτηση αφορά 
ακίνητη ιδιοκτησία που εμπίπτει σε οικιστική ζώνη και δεν μπορεί να διαχωριστεί σύμφωνα με τις διατάξεις της 
ισχύουσας πολεοδομικής νομοθεσίας, για την οποία παρέχεται η δυνατότητα διαίρεσής της σε τεμάχια με 
ελάχιστη έκταση τα εξακόσια τετραγωνικά μέτρα.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος δήλωσε, πρέπει να παρέχεται το 
δικαίωμα υποβολής αίτησης για διαχωρισμό ακίνητης ιδιοκτησίας σε κάθε συγκύριο συνιδιόκτητης ακίνητης 
ιδιοκτησίας, ανεξάρτητα από το ποσοστό επί της εν λόγω ιδιοκτησίας το οποίο κατέχει, υπό την προϋπόθεση 
ότι η έκταση του τεμαχίου το οποίο κατέχει είναι τέτοια, ώστε να δύναται να εκδοθεί αυτόνομος τίτλος με βάση 
την πολεοδομική ζώνη στην οποία βρίσκεται το ακίνητο. 

Η εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, παρ’ όλο που συμφώνησε με τις πρόνοιες του δεύτερου 
και του τρίτου νομοσχεδίου σε σχέση με την απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης υφιστάμενων 
οικοδομών και υπό δημιουργία οικοπέδων, διατύπωσε παράλληλα τη διαφωνία της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου 
σε σχέση με την προτεινόμενη πρόνοιά τους, σύμφωνα με την οποία για τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας η 
οποία αφορά υπέρβαση του εγκεκριμένου συντελεστή δόμησης πέραν του επιτρεπόμενου στο αντίστοιχο 
σχέδιο ανάπτυξης, καθώς και για την έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης μη εξουσιοδοτημένων εργασιών, 
αντίστοιχα, θα απαιτείται να αντισταθμιστεί το 70% της αξίας του δομήσιμου εμβαδού της ανάπτυξης που 
αντιστοιχεί στην υπέρβαση αντί ολόκληρη η αξία του εν λόγω εμβαδού, όπως ισχύει σήμερα.  Ειδικότερα, 
όπως η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε, με την εν λόγω προτεινόμενη πρόνοια επιβραβεύονται η παρανομία και η 
ασυνέπεια, λαμβάνοντας υπόψη ότι τον Απρίλιο του 2011, οπότε και τέθηκαν σε ισχύ οι ρυθμίσεις για την 
πολεοδομική αμνηστία, παραχωρήθηκε η δυνατότητα για καταβολή μειωμένου αντισταθμίσματος από 
ενδιαφερόμενο πρόσωπο, το οποίο θα υπέβαλλε αίτηση, εντός καθορισμένης προθεσμίας, για τη 
νομιμοποίηση ορισμένων παρατυπιών που επήλθαν σε υφιστάμενες αναπτύξεις πριν από την εν λόγω 
ημερομηνία, ως κίνητρο για αξιοποίηση της εν λόγω δυνατότητας.  Παρά την εν λόγω πρόνοια, όπως ανέφερε 
η ίδια εκπρόσωπος, δεν επιδείχθηκε το αναμενόμενο ενδιαφέρον από επηρεαζόμενα πρόσωπα λόγω των 
αδυναμιών του συστήματος ελέγχου από τις αρμόδιες αρχές.  Περαιτέρω, όπως η ίδια εκπρόσωπος 
υποστήριξε, η προώθηση των νομοσχεδίων για την επίλυση της κοινωνικής πτυχής του προβλήματος που έχει 
δημιουργηθεί σε σχέση με τη διαίρεση και το διαχωρισμό συνιδιόκτητων, αδιανέμητων και περίκλειστων 
ακινήτων θα πρέπει να αποτελέσει τη βάση για τη διαμόρφωση και την προώθηση, το συντομότερο δυνατό, 
δέσμης ρυθμίσεων, με σκοπό τον απεγκλωβισμό όλων των περίκλειστων και αδρανών τεμαχίων σε περιοχές 
ανάπτυξης τόσο για κοινωνικούς όσο και για πολεοδομικούς σκοπούς.         

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών δήλωσε 
στην επιτροπή ότι απαιτείται ο εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου που διέπει την ανάπτυξη ακινήτων, 
γι’ αυτό και ο σύνδεσμος διαφωνεί με την προώθηση τροποποιήσεων στις πρόνοιές των υπό αναφορά 
βασικών νομοθεσιών, αφού απαιτείται η ψήφιση νέων σχετικών νομοθεσιών.  Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος 
κατέθεσε στην επιτροπή αριθμό εισηγήσεων και παρατηρήσεων επί των προνοιών των νομοσχεδίων. 

Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων μέλη της επιτροπής διατύπωσαν επιφυλάξεις σε 
σχέση με την προτεινόμενη με το πρώτο νομοσχέδιο πρόνοια, σύμφωνα με την οποία συνιδιόκτητη ακίνητη 
ιδιοκτησία που εμπίπτει σε οικιστική ζώνη και δεν μπορεί να διαχωριστεί σύμφωνα με τις διατάξεις της 
ισχύουσας πολεοδομικής νομοθεσίας δύναται να διαιρεθεί σε τεμάχια με ελάχιστη έκταση τα εξακόσια 
τετραγωνικά μέτρα.  Όπως υποστήριξαν τα μέλη αυτά, η ελάχιστη απαιτούμενη έκταση για τη δημιουργία 
οικοπέδου που προκύπτει από το διαχωρισμό της εν λόγω συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας πρέπει να 
συνάδει με τις ισχύουσες πολεοδομικές παραμέτρους της πολεοδομικής ζώνης στην περιοχή στην οποία 
εμπίπτει.  Περαιτέρω, εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με την προτεινόμενη στο ίδιο νομοσχέδιο πρόνοια, 
σύμφωνα με την οποία για το διαχωρισμό της εν λόγω συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας παρέχεται η 
δυνατότητα υποβολής αίτησης για διαχωρισμό από συγκύριο ο οποίος κατέχει τουλάχιστον το 60% του 
συνολικού συμφέροντος στο όλο ακίνητο.  Η εν λόγω δυνατότητα, όπως υποστήριξαν, πρέπει να παρέχεται σε 
οποιοδήποτε συγκύριο ή σε οποιουσδήποτε συγκυρίους, ανεξαρτήτως του ποσοστού συμφέροντός τους στο 
όλο ακίνητο. 

Αναφερόμενοι στις πιο πάνω επιφυλάξεις των μελών της επιτροπής οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών δήλωσαν πως το υπουργείο τους δε φέρει ένσταση στην τροποποίηση των εν λόγω προνοιών στη 
βάση των θέσεων που διατυπώθηκαν και εισηγήθηκαν στην επιτροπή τη διαμόρφωση του κειμένου του 
πρώτου νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω. 
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Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, στη βάση της πιο πάνω θέσης 
του Υπουργείου Εσωτερικών, διαμόρφωσε το κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου, έτσι ώστε: 

1. συνιδιόκτητη ακίνητη ιδιοκτησία η οποία εμπίπτει σε οικιστική ζώνη και δε δύναται να διαχωριστεί 
δυνάμει των προνοιών της ισχύουσας πολεοδομικής νομοθεσίας δύναται να διαιρεθεί σε τεμάχια με 
ελάχιστη έκταση την ελάχιστη απαιτούμενη έκταση για τη δημιουργία οικοπέδου, όπως αυτή 
υπολογίζεται με βάση τις ισχύουσες πολεοδομικές παραμέτρους της πολεοδομικής ζώνης στην περιοχή 
από την πολεοδομική αρχή, αντί σε τεμάχια με ελάχιστη έκταση τα εξακόσια τετραγωνικά μέτρα.  

2. για το διαχωρισμό της πιο πάνω αναφερόμενης συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας παρέχεται η 
δυνατότητα υποβολής αίτησης για διαχωρισμό από συγκύριο ή από οποιουσδήποτε συγκυρίους, 
ανεξαρτήτως του ποσοστού συμφέροντός τους στο όλο ακίνητο, αντί μόνο από συγκύριο ο οποίος 
κατέχει τουλάχιστον το 60% του συνολικού συμφέροντος στο όλο ακίνητο. 

Σε μεταγενέστερο στάδιο το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκος Νουρής, υποστηρίζοντας πως η προσπάθεια μείωσης των περίκλειστων 
τεμαχίων σε ζώνες ανάπτυξης πρέπει να θεσμοθετηθεί ορθά και ολοκληρωμένα, εισηγήθηκε την περαιτέρω 
τροποποίηση του πρώτου νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, εισηγήθηκε την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με 
την οποία κατά τη διαίρεση συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας που εμπίπτει σε οικιστική ζώνη, σύμφωνα με τις 
προτεινόμενες στο νομοσχέδιο πρόνοιες, η πολεοδομική αρχή θα υποχρεούται να καθορίζει ή και να σχεδιάζει 
το βασικό οδικό δίκτυο και/ή την προσπελασιμότητα για την υπό διαχωρισμό ακίνητη ιδιοκτησία εντός εύλογου 
χρονικού διαστήματος, και, σε κάθε περίπτωση, εντός έξι μηνών από την ημερομηνία υποβολής αίτησης για το 
διαχωρισμό της εν λόγω συνιδιόκτητης ακίνητης ιδιοκτησίας. 

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, τοποθετούμενοι επί της πιο πάνω εισήγησης για περαιτέρω τροποποίηση του πρώτου 
νομοσχεδίου, δήλωσαν πως η υιοθέτησή της αλλάζει τη φιλοσοφία της όλης προσπάθειας.  Ειδικότερα, όπως 
ανέφεραν στην επιτροπή, η προτεινόμενη τροποποίηση αφορά μέτρο για αντιμετώπιση της αναπτυξιακής 
πτυχής του προβλήματος το οποίο έχει δημιουργηθεί σε σχέση με περίκλειστη ακίνητη ιδιοκτησία και όχι της 
κοινωνικής πτυχής του προβλήματος, η οποία επιχειρείται να αντιμετωπιστεί με τις πρόνοιες των τριών 
νομοσχεδίων.  Η αναπτυξιακή πτυχή του προβλήματος, όπως επισήμαναν στην επιτροπή, αναμένεται να 
αντιμετωπιστεί με το νομοσχέδιο που διέπει τον αστικό αναδασμό, που εκκρεμεί στη Βουλή για ψήφιση.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, ο σχεδιασμός του οδικού δικτύου είναι απόλυτα 
συνυφασμένος με την ανάπτυξη της κάθε περιοχής και συναφώς δεν μπορεί να σχεδιαστεί ή να καθοριστεί στο 
στάδιο του διαχωρισμού των περίκλειστων τεμαχίων. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν 
διαμορφωθεί τόσο από νομοτεχνικής άποψης όσο και με βάση τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια της Βουλής.  

Σημειώνεται πως σε περίπτωση ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους πρέπει να τροποποιηθούν οι 
τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 
και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2014. 

2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

3. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Η τοποθέτηση θα γίνει στην ολομέλεια από όλα τα κόμματα και υπάρχει μια τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού για το πρώτο νομοσχέδιο.   

 Υπάρχουν, παρακαλώ, ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Για την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ό,τι θέλετε. 
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Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θεωρούμε ως εξαιρετικά θετική εξέλιξη την ετοιμασία και την κατάθεση των συγκεκριμένων 
νομοθετημάτων, γιατί βοηθούν μεταξύ άλλων στον απεγκλωβισμό και στην προσπάθεια μείωσης, αλλά και 
αξιοποίησης ιδιαίτερα των περίκλειστων τεμαχίων και βεβαίως θα αποτελέσουν τόνωση της οικονομίας με ό,τι 
αυτό συνεπάγεται.  Μια από τις βασικές πρόνοιες η οποία ουσιαστικά εξυπηρετείται είναι η επίσπευση της 
διαδικασίας έκδοσης ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας.  Αυτό όμως είναι κάτι το οποίο γίνεται μέσα από μια 
συγκεκριμένη διαδικασία.  Κρίνουμε ότι σε αυτή την προσπάθεια μπορούμε να είμαστε εξαιρετικά 
υποβοηθητικοί και προσθέτουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία στην πρόταση των τριών νομοσχεδίων, διότι 
θεωρούμε ότι με αυτό το συγκεκριμένο τρόπο υπάρχει μια πιο σωστή και ολοκληρωμένη πρόταση, η οποία 
προσθέτει μεταξύ άλλων και αξία στους ιδιοκτήτες γης, στις περιουσίες τους.  Και αυτό θεωρούμε ότι μπορεί να 
γίνει, αν το κράτος, αμέσως μετά τη διαδικασία διαίρεσης των υπό συζήτηση τεμαχίων, θεσμοθετημένα 
υποχρεωθεί εντός μιας περιόδου -έχουμε καθορίσει ως μέγιστη τους έξι μήνες- να προχωρήσει στο σχεδιασμό 
του οδικού δικτύου, ώστε με ξεκάθαρο τρόπο να διασαφηνιστεί και η δυνατότητα προσπέλασης κάθε τεμαχίου 
που έχει διαιρεθεί.   

 Στη συζήτηση στην επιτροπή ακούστηκαν διάφορες αιτιάσεις από την εκτελεστική εξουσία, ότι αυτό θα 
προκαλέσει φόρτο εργασίας και ενδεχόμενα να προκαλέσει καθυστέρηση στην έκδοση των τίτλων.  Παρά το 
γεγονός ότι δε μας βρίσκουν σύμφωνους αυτά τα οποία έχουν ακουστεί, εντούτοις έχουμε προχωρήσει σε 
διαφοροποίηση της τροπολογίας που αρχικά είχε ετοιμαστεί -ακριβώς για να αποφευχθεί και αυτό το 
ενδεχόμενο των καθυστερήσεων- και έχουμε καταθέσει ένα αναθεωρημένο κείμενο, όπως έχω πει, το οποίο 
προνοεί ότι αυτός ο σχεδιασμός του οδικού δικτύου δε θα είναι προϋπόθεση για την έκδοση των τίτλων 
διαίρεσης, αλλά θα ακολουθήσει μετά τη διαίρεση και μέσα σε μια μέγιστη χρονική περίοδο έξι μηνών, ώστε να 
αποφευχθεί και αυτό το ενδεχόμενο της όποιας καθυστέρησης.   

 Εμείς θεωρούμε ότι ο συγκεκριμένος σχεδιασμός, πέρα από στοιχειώδη υποχρέωση του κράτους, για να 
έχουμε μια ολοκληρωμένη πολεοδομική ανάπτυξη, είναι απόλυτα εφικτός να γίνει, σε αντίθεση με ό,τι έχει 
ακουστεί, ενώ τα οφέλη που θα προκύψουν ειδικά για τους ιδιοκτήτες γης θεωρούμε ότι θα είναι πολλαπλάσια 
σε σχέση με την αρχική πρόταση όπως έχει κατατεθεί.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kαι εμείς με τη σειρά μας θα θέλαμε να χαιρετίσουμε την ετοιμασία και την κατάθεση αυτών των 
νομοσχεδίων στη Βουλή, γιατί πιστεύουμε πραγματικά ότι ένα από τα βασικά προβλήματα που εμποδίζουν την 
ανάπτυξη, αλλά και προκαλούν χιλιάδες συμπολίτες μας είναι αυτό το ζήτημα που αφορά το διαχωρισμό 
ακινήτων που είναι συνιδιοκτησίες και ιδιαίτερα σε περιοχές που είναι απροσπέλαστες λόγω του ότι δεν έχουν 
διαμορφωθεί και χτιστεί οι σωστές υποδομές. 

 Θα στηρίξουμε ακριβώς και τα νομοσχέδια και την τροπολογία, γιατί θέλουμε να υπάρχει μια πίεση 
πάνω στη διοίκηση, στην εκτελεστική εξουσία, για να προχωρούν αυτοί οι διαχωρισμοί και να διαμορφώνονται 
οι σχετικοί πολεοδομικοί σχεδιασμοί, ιδιαίτερα στην περίπτωση που πρέπει να διευκολυνθεί η 
προσπελασιμότητα αυτών των ακίνητων ιδιοκτησιών.   

 Οφείλουμε όμως να καταθέσουμε την επιφύλαξή μας και την ανησυχία μας ότι θα υπάρξουν 
ενδεχομένως αντιδράσεις από εκείνους που θα κληθούν να εφαρμόσουν αυτές τις νομοθεσίες.  Θέλω να 
πιστεύω ότι δε θα έρθουμε πίσω στη Βουλή, για να ανατρέψουμε αυτό που εισηγούμαστε σήμερα, γιατί, σε 
περίπτωση που δεν ολοκληρωθούν για παράδειγμα αυτοί οι διαχωρισμοί μέσα στο χρονικό όριο που θέτουμε, 
ενδεχομένως η διοίκηση να είναι ευάλωτη σε απαιτήσεις εναντίον της από τους αιτητές που δε θα έχουν τα 
οικόπεδά τους μέσα στο χρονικό πλαίσιο που έχουμε θέσει.  Ελπίζω επίσης ότι η κυβέρνηση δε θα αναπέμψει 
αυτή τη νομοθεσία και θα συμφωνήσει με τη Βουλή ότι θα πρέπει να βρεθούν οι τρόποι να πιέσουμε εκείνες τις 
υπηρεσίες που πρέπει να προχωρούν σε αυτούς τους διαχωρισμούς να ολοκληρώνουν αυτούς τους 
πολεοδομικούς σχεδιασμούς το συντομότερο δυνατό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  Συγγνώμη, κύριε Θεμιστοκλέους, ένα λεπτό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλο που δε συνηθίζεται, επειδή δε γνωρίζω το θέμα, εγώ εννά βάλω μια ερώτηση τζιαι όσοι εννά 
μιλήσουν ας την απαντήσουν.  Επί της τροπολογίας, για τα μη περίκλειστα:  όταν ένας πάει να πάρει άδεια, 
μπαίνει θέμα, είναι θεσμοθετημένο, είναι υπόχρεο το κράτος να δίνει ολοκληρωμένο σχεδιασμό;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, ορισμένα πράγματα που σε αυτό τον τόπο αποδεδειγμένα εγίνονταν κατά 
τρόπο ορθό νομίζω πάμε να τα πειράξουμε.  ∆εύτερον, απαντώ στον κ. Κατσουρίδη ότι ουδεμία υποχρέωση 
έχει το κράτος για τα τεμάχια τα οποία υπονοεί.  Τρίτον, οι επιφυλάξεις του κ. Παπαδόπουλου έχουν βάση και 
πολύ φοβάμαι ότι αντί να πάμε να επιλύσουμε προβλήματα θα δημιουργήσουμε πρόσθετα.  Θα ψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, αλλά πρέπει να πούμε την πραγματικότητα.  ∆ε θα επιλύσει τα προβλήματα.  ∆εν είναι 
υποχρέωση του κράτους να πάρει δρόμο και μάλιστα να θυσιάσει πολίτες.  Απαγορεύεται από το σύνταγμα η 
απαλλοτρίωση από πολίτη και η μεταφορά σε άλλο πολίτη, από ιδιώτη σε ιδιώτη.  Απ’ εκεί και πέρα το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, κύριε Κατσουρίδη, έχει σχεδιασμένο το εθνικό δίκτυο, το πρωτεύον δίκτυο και το 
δευτερεύον.  Aπό εκεί και κάτω είναι δουλειά του κάθε επιχειρηματία, του κάθε ιδιοκτήτη να υποβάλει σχέδια -
με δρόμους, πράσινο κ.λπ.- και, αν εγκριθούν από το Τμήμα Πολεοδομίας, να καταβάλει τα έξοδα ο ιδιοκτήτης 
ή ο επιχειρηματίας.  Τώρα με το δίκαιό της η κυβέρνηση μπορεί να τον αναπέμψει το νόμο ως 
αντισυνταγματικό και θα έχει και δίκαιο.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Τάσου) 

 ∆εν έχει κανένα νόημα.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Τάσου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

 Σειρά έχει ο κ. Γιάννος Λαμάρης.  Μετά ο κ. Ανδρέας Κυπριανού και μετά εγώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι μιλούμε και για την τροπολογία τωρά, για όλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφ’ όλης της ύλης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αναμφίβολα τα νομοσχέδια τα τρία κινούνται σε μια κατεύθυνση σωστή με την εξής έννοια:  Να 
διευκολύνουμε εκείνες τις περιπτώσεις οικογενειακών τεμαχίων τα οποία είναι περίκλειστα και δεν μπορούν να 
διαχωριστούν και να μεταβιβαστούν σε περισσότερα του ενός άτομα, με αποτέλεσμα κάποιοι γονείς να 
αισθάνονται ότι αδικούν τα παιδιά τους, γιατί δεν μπορούν να τα διαχωρίσουν σε μικρότερα τεμάχια και να 
εκδώσουν τίτλους.  Τα νομοσχέδια έρχονται να διορθώσουν αυτό, για να είμαστε και ξεκάθαροι στον Κύπριο 
πολίτη.  Έχουν να κάμουν τα νομοσχέδια τούτα με το διαχωρισμό και την έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας.  ∆εν 
έχουν να κάνουν αυτές οι αλλαγές με την ανάπτυξη, με την αδειοδότηση ανάπτυξης.  Θα πρέπει να 
ακολουθηθούν οι άλλες διαδικασίες, για να μπορέσει κάποιος, μετά που θα το διαχωρίσει, να το αναπτύξει.  
Είτε όλο είτε μερικό.  Άρα, ας μη θεωρήσει ο Κύπριος ότι αύριο μπορεί ένα περίκλειστο τεμάχιο να πάει να το 
αναπτύξει.  ∆ε θα μπορεί.   

 Το δεύτερο.  Να υποχρεώνουμε εμείς σήμερα την τοπική αρχή, εάν και εφόσον για ένα περίκλειστο 
τεμάχιο αιτηθεί κάποιος διαχωρισμό και έκδοση τίτλων, εντός έξι μηνών να του σχεδιάσει το οδικό δίκτυο.  Ο κ. 
Κατσουρίδης έκαμε μια ξεκάθαρη ερώτηση.  Εκεί που υπάρχει ανάπτυξη σήμερα υπάρχει υποχρέωση της 
τοπικής αρχής να σχεδιάσει το οδικό δίκτυο;  

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Υπάρχει υποχρέωση να... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 ∆εν υπάρχει.  Όταν εγώ καταθέσω σε μία υπό ανάπτυξη περιοχή αίτηση πολεοδομική για διαχωρισμό 
γης σε οικόπεδα ή για ανάπτυξη πολεοδομική, τότε είμαστε υπόχρεοι και εγώ και η τοπική αρχή να 
συζητήσουμε, στη βάση του βασικού οδικού δικτύου, το επιμέρους οδικό δίκτυο της ανάπτυξης.  ∆εν είναι 
υπόχρεη να έχει έτοιμο εντός έξι μηνών από της αίτησής μου το οδικό δίκτυο.  Υπάρχει ο κίνδυνος της 
αντισυνταγματικότητας.  Άσε που εν ηξέρω ποια τοπική αρχή έσιει λεφτά σήμερα να πάει να κάμει οδικά 
δίκτυα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, έντζιεν το... Κοιτάξετε, ξέρω τι λέω.  ∆εν είπα εννά κάμει οδικό δίκτυο.  Θα πάει να πληρώσει 
μελετητές να της κάμουν σχεδιασμό του οδικού δικτύου, όχι κατασκευή.  Και αυτά είναι πολλά λεφτά!  Τζιαι δεν 
ξέρω ’γώ γιατί εμείς πρέπει να δεσμεύσουμε σήμερα τις τοπικές αρχές να κάμουν τούτο το πράγμα, όταν για 
τούτα τα ζητήματα και η κυβέρνηση που κατέθεσε τα νομοσχέδια εξεκαθάρισε τι λύει με τούτα και τι αφήνει.  
Και το ορθότερο και το βασικότερο: οι αναπτύξεις θα λυθούν μέσα από τον αστικό αναδασμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπράβο, αυτό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τον οποίο αστικό αναδασμό -ο Φυττής φωνάζει από καιρό, αλλά πρέπει να πω ότι είναι κατατεθειμένο 
στην επιτροπή Εσωτερικών- σε μια συνεννόηση με την παρούσα κυβέρνηση, δίνοντας μια προτεραιότητα στα 
θέματα που εκκρεμούσαν στην επιτροπή Εσωτερικών, δεν τον εβάλαμε στις προτεραιότητες λόγω κάποιων 
άλλων.  Τώρα τον θέτουμε σε προτεραιότητα, σε συνεννόηση και με τον αρμόδιο υπουργό, και θα ξεκινήσει η 
συζήτηση του αστικού αναδασμού στην επιτροπή Εσωτερικών, που θα έρθει να επιλύσει τούτα τα ζητήματα.   

 Επομένως, εμείς δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία η οποία θα θέσει σε κίνδυνο ολόκληρα τα 
νομοθετήματα και θα παραμείνουμε στην ψήφιση των νομοθετημάτων όπως κατατέθηκαν από την κυβέρνηση.   

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Κυπριανού, εζήτησεν ο αρχηγός σας, ο κ. Αβέρωφ.  Αν επιτρέπεις, να του δώσουμε το 
λόγο. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Βεβαιότατα!  Αρχηγού παρόντος, πάσα αρχή παυσάτω.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω με μία πρόταση που θα κάνουμε, αφού συνεννοήθηκα και με το συνάδελφο 
ο οποίος έχει προτείνει την τροπολογία, η οποία θεωρούμε ότι έχει σοβαρά ερείσματα, όμως η πρότασή μας 
είναι αυτή την τροπολογία επί του παρόντος να την αφήσουμε στην άκρη και θα κατατεθεί ως πρόταση νόμου, 
για να μας δοθεί η ευκαιρία να την εξετάσουμε διεξοδικά.   

 Όμως, να διευκρινίσω ορισμένα πράγματα γι’ αυτά τα νομοσχέδια που συζητούμε, που είναι πάρα πολύ 
ουσιαστικά.  Πρώτον, δεν αφορούν μόνο οικογενειακά τεμάχια.  ∆εν αφορούν τεμάχια εκτός ζωνών.  Αφορούν 
και τεμάχια εκτός ζωνών και εντός ζωνών.  Αφορούν αστικές περιοχές και αφορούν και αγροτικές περιοχές.  
Είναι κάτι που χρειαζόταν να γίνει και δεν είναι απλώς το ότι δεν μπορούσαν οι οικογένειες να μοιράσουν τα 
μερίδια.  Εδώ υπήρχαν και εκβιασμοί και εκμεταλλεύσεις.  Υπήρχαν τεμάχια όχι περίκλειστα σε ζώνες 
ανάπτυξης με οδικό δίκτυο και, επειδή το 5% του τεμαχίου ανήκε σε κάποιον, δεν μπορούσε ο ιδιοκτήτης που 
είχε το 95%, ακόμα και αν είχε και σχέδια και έτοιμα λεφτά και χρηματοδότηση, να προχωρήσει στην επένδυση, 
διότι αυτός που είχε το 5%, αν η αξία του ήταν €500.000, ζητούσε €5 εκατομ. και εκβίαζε τον άλλο, διότι ήθελες 
τη συναίνεσή του, για να γίνει ο διαχωρισμός.   

 Άρα, αυτά όλα τα προβλήματα θα επιλυθούν και πολύ σωστά η επιτροπή Εσωτερικών, παρ’ όλο που το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο προέβλεπε, αν ο ιδιοκτήτης έχει πάνω από 60%, να δικαιούται να κάμει το 
διαχωρισμό, πάρα πολύ σωστά η επιτροπή Εσωτερικών διόρθωσε.  Καλά, εάν έχει μεγάλο ποσοστό, τον 
διευκολύνεις, εάν ο εγκλωβισμένος έχει 5% ή 10% και θέλει να το διαχωρίσει, πρέπει να μένει κάτω από την 
πίεση του μεγαλοϊδιοκτήτη;  Και πολύ σωστά…  Και είναι αυτό το μεγάλο θετικό της ∆ημοκρατίας, που σε 
κυβερνητικά νομοσχέδια, μέσα και από την κοινωνική ευαισθησία του κοινοβουλευτικού σώματος, 
διορθώνονται στρεβλώσεις.   

 Όσον αφορά τα θέματα των οδικών δικτύων, ο σχεδιασμός δε γίνεται από τις τοπικές αυτοδιοικήσεις 
αλλά από το αρμόδιο τμήμα της κυβέρνησης, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Γιατί λέω ότι η τροπολογία 
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του συναδέλφου έχει σοβαρά ερείσματα;  Για τον απλό λόγο ότι…  Και ίσως να κάνουμε κάτι πιο δραστικό.  
Κάθε τέσσερα με πέντε χρόνια αλλάζουν τα τοπικά σχέδια.  Επεκτείνονται οι ζώνες ανάπτυξης είτε σε αστικές 
είτε σε αγροτικές περιοχές, χωρίς να λαμβάνει υπόψη η Πολεοδομία ή το πολεοδομικό συμβούλιο αν οι 
περιοχές που μπαίνουν σε ζώνες ανάπτυξης έχουν οδικό δίκτυο, με αποτέλεσμα η πλειοψηφία της περιουσίας 
που είναι σε ζώνες ανάπτυξης να μην μπορεί να αξιοποιηθεί, διότι είναι περίκλειστη, χωρίς οδικό δίκτυο, και 
πρέπει αυτό το πράγμα να ρυθμιστεί.  Ενώ έχουμε σχεδόν τα τρία τέταρτα της Κύπρου να είναι σε ζώνες 
ανάπτυξης, πολύ λίγη περιουσία μπορεί να αναπτυχθεί για τον κυριότερο λόγο ότι μπορεί να είναι οικιστική 
περιοχή ή τουριστική ή βιομηχανική, αλλά στερείται οδικού δικτύου, που είναι προϋπόθεση, για να μπορείς να 
την αναπτύξεις. 

 Άρα, αυτά όλα που εκκρεμούσαν εδώ και δεκαετίες είναι καλό…  Και η τροπολογία θα ασκούσε μία 
πίεση στο αρμόδιο τμήμα, για να μπορέσουμε επιτέλους να βάζουμε κάποιες περιοχές σε ζώνες ανάπτυξης.  
Πρέπει να σχεδιάζουμε παράλληλα και το οδικό δίκτυο.  Και δε θα λυθεί, έστω και αν συμφωνούμε με αστικό ή 
αγροτικό αναδασμό, εάν δε βρούμε λύση σε αυτό που προτείνει ο συνάδελφος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαρίκας.  

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω ότι κι εμείς θα ψηφίσομε τα τρία νομοσχέδια και θα ψηφίζαμε την τροπολογία του 
συναδέλφου, διότι πιστεύομε πραγματικά ότι βοηθά σε πολύ μεγάλο… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Την απέσυρε. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Θα ψηφίζαμε, είπα, διότι πιστεύω ότι πραγματικά βοηθά την προσπάθεια προώθησης της ανάπτυξης.   

 Και όπως πολύ σωστά έχει πει και ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, πιστεύω ότι θα έπρεπε 
να ήταν υποχρέωση των τοπικών αρχών και της Πολεοδομίας, εφόσον προτείνουν ή προωθούν ένταξη νέων 
περιοχών σε ζώνες ανάπτυξης, να εκπονούν τα ρυθμιστικά σχέδια για το οδικό δίκτυο, χωροθετώντας και τα 
δημόσια πράσινα και δημόσια κτίρια, ώστε να γνωρίζουν και οι πολίτες πού η τοπική αρχή ή η Πολεοδομία ή το 
πολεοδομικό συμβούλιο που εγκρίνει τα σχέδια ανάπτυξης στοχεύουν να χωροθετήσουν δημόσια κτίρια, διότι 
ζούμε όλοι το πρόβλημα που δημιουργείται, όταν χρειάζεται να οροθετηθεί ένα σχολείο ή ένα δημόσιο κτίριο, 
να υπάρχει μία δυστοκία να εντοπίσομε τον κατάλληλο χώρο.  Γι’ αυτό πιστεύω ότι πρέπει τάχιστα να 
ψηφίσομε και να προωθήσομε όχι μόνο τούτα τα νομοσχέδια σήμερα, αλλά και τον αστικό αναδασμό, ο οποίος 
πραγματικά θα δώσει λύσεις και σε άλλα προβλήματα που είναι εμπόδιο μέχρι σήμερα για την ανάπτυξη και 
οικιστικών περιοχών, αλλά και αγροτικών περιοχών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, να πω δύο λόγια και να σας δώσω το λόγο.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μπορεί να χρειαστεί να μου απαντήσετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η πρόταση να είναι προϋπόθεση ο σχεδιασμός από μέρους του κράτους του οδικού δικτύου δεν είναι 
σωστή, όχι γιατί… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Όχι, αρχικά έτσι ήταν!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Ναι, ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και σωστά απεσύρθη.  Αυτό θα έλεγα!   

 Εάν το κράτος μας μπορούσε μέσα σε έξι μήνες να κάμει αυτά που για εξήντα έξι χρόνια δεν έκαμε και, 
αν τα έκαμνε, δε θα είχαμε αυτό το ζήτημα στη Βουλή, δηλαδή έπρεπε όλα αυτά να είχαν σχεδιαστεί, 
περίκλειστα και μη, πολεοδομικά και να μην υπάρχει ζήτημα να συζητούμε σήμερα.  Το συζητούμε μετά από 
εξήντα πέντε χρόνια κράτους, διά το λόγο ότι οι υπηρεσίες μας δεν είναι ικανές να κινηθούν με έτσι ταχύτητες.  
Και σε αυτό που βάζουμε είμαι βέβαιος ότι δε θα μπορέσουν να ανταποκριθούν.  Και γι’ αυτό, εάν πρέπει να 
πούμε κάτι, είναι να κάνουμε μία κριτική προς τις κρατικές υπηρεσίες, στον αναδασμό και σε όσους δούλεψαν 
στον αναδασμό, γιατί καθυστέρησαν τη δουλειά τους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννά σου απαντήσω καλό! 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, ξέρω το!  Μα έν’ γι’ αυτό που σου είπα μείνε μετά!  Τζιαι είμαι σίγουρος ότι ο κ. Κατσουρίδης δε θα σε 
υποστηρίξει όμως.  Έν’ τούτο το πρόβλημά σου!   

 Το λοιπόν, όλα αυτά.  Αν πρέπει να κάνουμε κάτι στην επιτροπή Εσωτερικών μετά από αυτή τη θετική 
εξέλιξη αυτού του νόμου, είναι να δούμε κατά πόσο υπάρχει τρόπος να γίνουν αποδεκτές πιο σύγχρονες 
μέθοδοι, όπως παραδείγματος χάριν η παρουσία από ιδιώτες σχεδιαστές-μελετητές διαχωρισμών και με 
υποχρέωση του κράτους εντός έξι μηνών, τριών μηνών να απαντήσουν, διότι διαφορετικά δεν υπάρχει 
περίπτωση οι κρατικές μας υπηρεσίες, ούτε αν περάσουν άλλο εξήντα πέντε χρόνια, να κάμουν αυτούς τους 
σχεδιασμούς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πενήντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι… 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θεωρώ ότι πρέπει να ξεκαθαρίσει για τους πολίτες κυρίως, γιατί εμείς το αντιλαμβανόμαστε εύκολα, ότι 
με βάση αυτή τη νομοθεσία μπορεί οποιοσδήποτε συνιδιοκτήτης τεμαχίου εντός ή εκτός ζωνών ανάπτυξης 
στην πόλη ή στην ύπαιθρο να πάει στο Κτηματολόγιο και να εκδώσει ξεχωριστό τίτλο ιδιοκτησίας.  Αυτή είναι η 
ουσία αυτής της νομοθεσίας, της πρώτης νομοθεσίας, γιατί πρόκειται περί πακέτου νομοθεσιών, φίλε Πρόεδρε. 

 Αυτή η δυνατότητα σταματά αυτό το οποίο συνέβαινε στην Κύπρο όλα αυτά τα χρόνια, δηλαδή να 
υπάρχουν πέντε και δέκα συνιδιοκτήτες, να φτάνουν σε βαθιά γεράματα, να αποθνήσκουν, να πηγαίνουν στα 
παιδιά τους και ένα τεμάχιο γης να γίνεται συνιδιοκτησία πενήντα, εκατό, διακόσιων πολλές φορές ανθρώπων.  
Σήμερα ο καθένας θα έχει τον τίτλο ιδιοκτησίας του, επαναλαμβάνω, είτε είναι σε ζώνη ανάπτυξης είτε είναι 
γεωργικό είτε είναι σε ζώνη μη ανάπτυξης, ανεξάρτητα από το συντελεστή.  Αυτό δίδει τη δυνατότητα στον 
πολίτη να χρησιμοποιήσει τον ξεχωριστό τίτλο ιδιοκτησίας που έχει, είτε για να τον υποθηκεύσει είτε για να τον 
πωλήσει είτε για οτιδήποτε άλλο.   

 Η πρόταση του αγαπητού συναδέλφου ήταν πολύ συγκεκριμένη, η τροπολογία καλύτερα.  Αφορούσε 
μόνο τις ζώνες ανάπτυξης και αφορούσε μάλιστα τη μετά που θα γίνει ο διαχωρισμός και ο ξεχωριστός τίτλος 
ιδιοκτησίας υποχρέωση των πολεοδομικών αρχών να σχεδιάσουν το οδικό δίκτυο.  Και εκεί που θα είχαν 
πρόβλημα, γιατί υπάρχουν και περιπτώσεις που θα υπήρχε πρόβλημα, εκεί θα το έβλεπαν οι πολεοδομικές 
αρχές.  Όμως, συμφωνώ με την εισήγηση να αποσυρθεί και να συζητηθεί ως ξεχωριστή πρόταση νόμου. 
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 Απ’ εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, αυτό το πακέτο νομοθεσιών συμπεριλαμβάνει και πάρα πολλά άλλα.  
Περιλαμβάνει τη μείωση του αντισταθμίσματος σε σχέση με την πολεοδομική αμνηστία, καταργεί τες τριμερείς 
επιτροπές, δηλαδή δίνει επιπρόσθετο κίνητρο στον πολίτη να προχωρήσει και να χρησιμοποιήσει την 
πολεοδομική αμνηστία, για να βγάλει πιστοποιητικό τελικής έγκρισης και τίτλο ιδιοκτησίας, όπως επίσης 
διευκολύνει και το όλο φάσμα της αίτησης για πολεοδομική άδεια.  Ανοίγει πάρα πολλούς δρόμους και 
δυστυχώς όλοι γνωρίζομε ότι τροχοπέδη στην ανάπτυξη ήταν ακριβώς ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμος και ο περί Οδών και Οικοδομών Νόμος.  Έχουμε φτάσει στο τέρμα;  Ασφαλέστατα όχι.  Είναι ένα πρώτο 
βήμα.  Ο δρόμος, για να ολοκληρώσουμε μεταρρύθμιση σε σχέση με τον τρόπο που λειτουργούμε 
πολεοδομικά σε αυτό τον τόπο είναι μακρύς, όμως είναι ένα πρώτο βήμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλει άλλος να μιλήσει; 

 Λοιπόν, παρακαλώ.  ∆ικαιούμαι τζιαι εγώ να πω δύο λόγια.  Εδώ στην Κύπρο, για να το πω λαϊκά, 
ζουλούμε το άκον με τη μαναβέλα!  Ο Μακάριος εμίλησεν περί αγροτικού αναδασμού το 1960 -έχω την ομιλία 
του- και, για να ψηφιστεί νόμος, ήρτεν το 1969.  Έγινε προσπάθεια από το Υπουργείο Γεωργίας και Υπουργείο 
Εσωτερικών να καταρτιστεί pilot project και νομοσχέδιο για τον αστικό αναδασμό και κατετέθη στη Βουλή πριν 
έξι-επτά χρόνια.  Το έγραψα πρώτος.  Συζητήθηκε τέσσερις φορές και οι υπουργοί τόσο της προηγούμενης 
κυβέρνησης, αλλά και στις αρχές αυτής, μας έλεγαν «δεν είναι τζιαιρός για αστικό αναδασμό»!  Πουλεί μαζικά 
και ριζικά. 

 Σας πληροφορώ ως πολύ καλός γνώστης του θέματος, γιατί είμαι ο πρώτος που άρχισα αυτή την 
προσπάθεια με επισκέψεις και στο εξωτερικό, ότι πριν ακόμα ψηφιστεί νομοθεσία είχαμε από δεκαπέντε χωριά 
αιτήσεις, που έχουν περίκλειστες περιοχές των πενήντα και εκατό σκαλών μέσα σε οικιστικές, εμπορικές, 
βιομηχανικές ζώνες, που ήθελαν τον αστικό αναδασμό. ∆εν μπορούν να χωρίσουν τα χωράφκια τους σε 
οικόπεδα ή οτιδήποτε. 

 Αυτή η προσπάθεια που γίνεται με τη νομοθεσία σήμερα είναι μία μικρή προσπάθεια επί ατομικού, 
μικρού αριθμού.  Θα βοηθήσει.  ∆εν υπάρχει αμφιβολία.  Αλλά μαζική λύση των προβλημάτων από τες μαζικές 
επεκτάσεις ζωνών;  Μείνε μόνο με τον αστικό αναδασμό!   

 Αυτά και ευχαριστώ.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Προσβολή μνήμης τεθνεώτος!  Εννιά χρόνια αμέλησε ο Μακάριος να κάμει το έργο και αφήσατε αιχμές!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Η τροπολογία λοιπόν του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αποσύρεται.   

 Πάμε στη συνολική ψηφοφορία, κύριε γραμματέα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6.  

 Τροποποίηση του άρθρου 65Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65ΙΒ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9;   
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Υπάρχει ένστασις όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 91.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 4 θέμα, συνάδελφοι, είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2015».  Πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση της αναστολής της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 16Α του βασικού νόμου, με το οποίο 
ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού χαρτοφυλακίου και/ή δικαιωμάτων που 
απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι τη 15η Μαΐου 2015 αντί μέχρι τη 19η Μαρτίου, που 
ισχύει σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 
Μαρτίου 2015. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, 
ώστε να παραταθεί η αναστολή της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 16Α του βασικού νόμου, με το οποίο 
ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού χαρτοφυλακίου και/ή δικαιωμάτων που 
απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι τη 15η Μαΐου 2015 αντί μέχρι τη 19η Μαρτίου που 
ισχύει σήμερα. 

 Η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του εν λόγω άρθρου κρίνεται απαραίτητη, ώστε να 
παρασχεθεί στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και στο Υπουργείο Οικονομικών η δυνατότητα να μελετηθεί 
και ακολούθως να υποβληθεί στη Βουλή νέα πρόταση η οποία να ρυθμίζει την πώληση των δανειακών 
χαρτοφυλακίων των αδειοδοτημένων πιστωτικών ιδρυμάτων (ΑΠΙ) που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία. 

 Όπως είναι γνωστό, η Βουλή τροποποίησε πρόσφατα τη σχετική νομοθεσία κατόπιν υποβολής από 
πλευράς κυβέρνησης σχετικού εναρμονιστικού νομοσχεδίου και ψήφισής του σε νόμο από την ολομέλεια του 
σώματος, στην οποία είχε ενσωματωθεί τροπολογία η οποία εγκρίθηκε από την ολομέλεια του σώματος.  Με 
βάση την εγκριθείσα τροπολογία, ΑΠΙ το οποίο συστάθηκε στη ∆ημοκρατία απαγορεύεται να πωλεί ή να 
εκχωρεί ή να διαθέτει με οποιοδήποτε τρόπο το σύνολο ή μέρος του δανειακού του χαρτοφυλακίου και/ή των 
δικαιωμάτων του που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, όπως αυτές ορίζονται στον περί 
Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων Νόμο, εκτός των περιπτώσεων όπου η πώληση ή η 
εκχώρηση ή η διάθεση γίνεται σε ΑΠΙ στη ∆ημοκρατία και αφού προηγουμένως εξασφαλιστεί η γραπτή έγκριση 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Κατά την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας και κατόπιν σχετικής πληροφόρησης της επιτροπής από 
επηρεαζόμενες πλευρές, διαφάνηκε ότι ενδεχομένως οι διατάξεις του άρθρου 16Α να δημιουργούν θέματα 
άνισης μεταχείρισης μεταξύ πιστωτικών ιδρυμάτων που είναι αδειοδοτημένα στη ∆ημοκρατία και άλλων 
πιστωτικών ιδρυμάτων που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία, καθώς και θέματα που άπτονται της ελεύθερης 
διακίνησης κεφαλαίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, η Βουλή είχε κρίνει σκόπιμο να εισηγηθεί την αναστολή της ισχύος του 
σχετικού άρθρου μέχρι τη 19η Μαρτίου 2015, ώστε να παρεχόταν χρόνος για περαιτέρω μελέτη του εν λόγω 
ζητήματος, και για το λόγο αυτό στις 26 Φεβρουαρίου 2015 σχετική πρόταση νόμου ψηφίστηκε σε νόμο. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω και καθότι η μελέτη του όλου ζητήματος στο παρόν στάδιο δεν έχει 
ολοκληρωθεί ούτε έχει υποβληθεί από πλευράς κυβέρνησης οποιαδήποτε άλλη πρόταση για διευθέτηση του 
όλου θέματος, με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου προτείνεται η παράταση της ανατολής της ισχύος του 
συγκεκριμένου άρθρου μέχρι τη 15η Μαΐου 2015, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος στις αρμόδιες αρχές 
να προβούν σε εισηγήσεις για ολοκληρωμένη νομοθετική ρύθμιση του θέματος που αφορά την πώληση 
δανειακών χαρτοφυλακίων των ΑΠΙ που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκε εναντίον της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το ∆ημοκρατικό Κόμμα και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ, οι Οικολόγοι εναντίον, η 
Ε∆ΕΚ στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω πως δεν τοποθετηθήκαμε υπέρ ως κοινοβουλευτική ομάδα, δεν ξέρω 
πώς παρουσιάζεται εδώ ότι υπήρξε τοποθέτηση.  Αντίθετα, εμείς δε συμφωνούμε και θα καταψηφίσουμε. 

 Θέλω να πω, για να καταλάβει ο καθένας περί τίνος πρόκειται, ότι η Βουλή είχε εγκρίνει σε 
προηγούμενο νομοσχέδιο μία πρόνοια, προσθήκη ενός άρθρου, το οποίο επέτρεπε την πώληση 
χαρτοφυλακίων δανείων από πιστωτικό ίδρυμα σε πιστωτικό ίδρυμα αδειοδοτημένο στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία, αποτρέποντας μαζικές πωλήσεις δανείων σε μη τραπεζικούς οργανισμούς κατά κύριο λόγο, με 
ό,τι αυτό συνεπάγεται.  Και ερχόμαστε εδώ να αναστείλουμε την εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας μέχρι 15 του 
Μάη, τουτέστιν μέχρι τις 15 του Μάη θα μπορούν να γίνουν πωλήσεις χαρτοφυλακίων δανείων και σε μη 
αδειοδοτημένα στη χώρα μας ιδρύματα.  Εμείς είμαστε ενάντια σε αυτή την πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκιο ο κ. Λαμάρης ότι έχει γίνει ένα μπάχαλο σε σχέση με αυτό το συγκεκριμένο 
ζήτημα, γιατί ήταν δεδηλωμένη η θέση της ίδιας της Κεντρικής Τράπεζας ότι θα διευθετούσε αυτό το θέμα με 
εισήγηση προς τη Βουλή, έτσι ώστε να τεθούν κάποιοι περιορισμοί, για να διασκεδαστούν, αν θέλετε, οι 
ανησυχίες, οι αμφιβολίες που έχουμε σε ό,τι αφορά τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας, για να μην είναι 
εύκολο να πωλούνται πακέτα δανείων. Στην πορεία δυστυχώς, αντί να έρθει πρόταση από την Κεντρική 
Τράπεζα, για να ρυθμίζεται αυτό το θέμα, ήρθε πρόταση, για να καταργηθεί παντελώς ο οποιοσδήποτε 
περιορισμός.   

 Στις συζητήσεις που είχαμε φυσικά στην επιτροπή Οικονομικών εμείς διατυπώσαμε τη θέση ότι αυτή η 
προσέγγιση δεν είναι καθόλου αποδεκτή. Θέλουμε το θέμα να ρυθμιστεί.  Οι νομικοί λόγοι που έχουν 
κοινοποιηθεί σε μας από πλευράς της Κεντρικής Τράπεζας -η οποία ισχυρίζεται ότι παραβιάζει αυτό το άρθρο, 
που εμείς διαμορφώσαμε, τη σχετική συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης- είναι, με όλο το σεβασμό, περίεργοι.  
Γιατί πάνω από το άρθρο 16Α, το οποίο διαμόρφωσε η Βουλή, υπάρχει το άρθρο 16, που είναι στον 
υφιστάμενο νόμο και απαγορεύει την πώληση δανείων με την ίδια περίπου φρασεολογία.  Απλά, εμείς 
διευκρινίσαμε κάποιες περιπτώσεις που απαγορεύεται.  Η Κεντρική Τράπεζα, σήμερα που μιλάμε, με το άρθρο 
16 του νόμου, που δεν το αμφισβητεί, δικαιούται να απαγορεύσει την πώληση δανείων.  Και εμείς αυτό είπαμε, 
είναι με έγκριση της Κεντρικής που μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα.   

 Υπάρχει πλήρης σύγχυση για το ποια είναι η θέση της Κεντρικής Τράπεζας, οφείλουμε να το πούμε, και 
γι’  αυτό ακριβώς το λόγο είναι που εμείς έχουμε καταθέσει δική μας πρόταση νόμου όπου επιτρέπεται αυτή η 
πώληση με κάποιες συγκεκριμένες εξαιρέσεις.  Αλλά θα επιτρέπεται στις τράπεζες να ασκούν τις συνήθεις 
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εργασίες τους, γιατί δε θέλουμε να προκαλέσουμε προβλήματα στη συνήθη δραστηριότητά τους.  Γι’  αυτό 
ακριβώς το λόγο έχει δεσμευτεί η ίδια η ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας ότι θα φέρει στη Βουλή μία εισήγηση 
μέχρι τις 19 του Μάη. 

 Θα συμφωνούσα με τον κ. Λαμάρη ότι, αν αναστείλουμε εκείνη τη διάταξη που είχαμε εγκρίνει εμείς, θα 
μπορούσε να ολοκληρωθεί οποιαδήποτε πώληση πακέτων δανείων, εάν δεν υπήρχε το άρθρο 16 του νόμου 
που το απαγορεύει.  Άρα, δεν υπάρχει, θεωρούμε εμείς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς το απαγορεύει ή δίνει το δικαίωμα να αποφασίζει η Κεντρική; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, μπορεί να το επιτρέψει.  Και, με βάση τη δική μας πρόταση που ψηφίστηκε, στο άρθρο 16Α και 
πάλι η Κεντρική Τράπεζα μπορεί να το επιτρέψει.  Άρα, δεν πιστεύουμε ότι υπάρχει αυτός ο κίνδυνος, αλλά 
θεωρούμε ότι πρέπει να ζήτημα να διευθετηθεί.  Και είναι γι’ αυτό που έχουμε εισηγηθεί να ανασταλεί το άρθρο 
16Α, μέχρις ότου ολοκληρωθούν ακριβώς αυτές οι συζητήσεις στην επιτροπή Οικονομικών.  Αν έρθει πρόταση 
από την κυβέρνηση καλώς, αν δεν έρθει πρόταση από την κυβέρνηση, θα προχωρήσουμε με τη δική μας 
πρόταση ή τις δικές μας προτάσεις, γιατί ενδεχομένως να υπάρχουν κι άλλες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χαίρομαι που μίλησε ο κ. Παπαδόπουλος πριν από μένα, γιατί είπε παραπάνω από τη 
μισή τοποθέτησή μου.  ∆ιότι λογικά, με βάση αυτά που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, σήμερα έπρεπε να ’χαμε την 
πρόταση νόμου του ∆ΗΚΟ ενώπιόν μας να την ψηφίσουμε.  Αυτό έπρεπε να ’χαμε σήμερα, δηλαδή να ’χαμε 
μία λύση σε αυτό το ζήτημα και ήταν μία λύση αυτό που πρότεινε το ∆ΗΚΟ.  Αντί να έχουμε την πρόταση του 
∆ΗΚΟ, που ήταν στοχευμένη δυνατότητα απαγόρευσης, έχουμε την καθολική άρση της απαγόρευσης του 16Α. 

 Εμείς θεωρούμε ότι πολύ κακά θα ψηφίσουμε, αν ψηφίσουμε τελικά την καθολική άρση του 16Α, 
δεδομένου μάλιστα ότι είχαμε από τους συναδέλφους του ∆ΗΚΟ μια ισορροπημένη, θα έλεγα, έστω και 
προσωρινή επίλυση αυτού του θέματος. Και δεν καταλαβαίνω πώς δεν εμπήκεν πρώτα εκείνη η ιδέα να 
ψηφιστεί, να λειτουργήσει έστω και προσωρινά τζιαι επήαμεν σε αυτό που θέλει η κυβέρνηση ουσιαστικά και η 
Κεντρική Τράπεζα.  Και διερωτώμαι πραγματικά, αφού μας είπαν τι θέλουσιν.  Τζιαι η Κεντρική Τράπεζα μας 
είπε τι θέλει τζιαι η κυβέρνηση!  ∆ε θέλουν να υπάρχει το 16Α!  Γιατί καθόμαστε τζιαι περιμένουμε τον Γκοντό;  
Εν πρόκειται να ’ρτει!  Ούτε αργά ούτε γρήγορα εν πρόκειται να ’ρτει.  Όι τον κοντό, τον Γκοντό!  Έτσι, για να 
ξέρουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’  όλο που έχω τζιαι ελαφριά σύγχυση εάν το άρθρο 16 και 16Α έν’ τα ίδια -εν 
καταλάβω γιατί έπρεπε να μπει το 16Α- η ουσία για μένα είναι άλλη.  Εμείς τι θέλουμε να κάμουμε; Εμείς 
θέλουμε να μπορούν οι τράπεζες μεταξύ τους να πουλήσουν χαρτοφυλάκια, αλλά να μην μπορούν να 
αρπάξουν χαρτοφυλάκια δανείων που να αφορούν μικρομεσαίους, πρώτη κατοικία και επίσης funds, που η 
δουλειά τους είναι τούτη τζιαι θα γονατίσουν τον κόσμο.  Γι’  αυτό η απλή ερώτηση με τη δική μου λογική είναι η 
εξής:  Γιατί να αναστείλουμε την προστασία του κόσμου μέχρι τες 15 του Μάη και να μην την παρατείνουμε 
μέχρι τες 15 του Μάη τζιαι τότε, αν δεν προκύψει θέμα, να συζητήσουμε;  Έν’ ανάποδα που το φέρνετε, εκτός 
αν δε θέλετε να τους προστατεύσετε.  Εσείς που εβάλετε το 16Α έπρεπε να συμφωνείτε με τούτο που λέω. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει προστασία με το 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Ο εκ Κυρηνείας κ. Μαυρίδης. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να φανώ όπως τη μούγια μες στο γάλα, αλλά πρέπει να σας πω ότι αυτό που ο 
ίδιος πιστεύω, κύριε Κατσουρίδη, είναι ότι με την πώληση των δανείων σε επενδυτικά ταμεία ακριβώς θα 
καθυστερήσουν οι εκποιήσεις.  ∆ιότι τα ταμεία αυτά που θα αγοράσουν δάνεια δε θα τα αγοράσουν, για να τα 
πουλήσουν την επόμενη μέρα, διότι δε θα βγάλουν κέρδος.  ∆ιότι, αν ήταν να βγάλουν κέρδος, θα τα 
πουλούσαν οι ίδιες οι τράπεζες.  Άρα, οι τράπεζες θα τα πουλήσουν στο 30%, θα αναλάβουν το επιπρόσθετο, 
τη ζημιά για παράδειγμα, οι τράπεζες, οι μέτοχοι δηλαδή, και τα επενδυτικά ταμεία θα πρέπει να αναμένουν 
τρία με πέντε χρόνια να πουλήσουν μέχρι να ανεβούν οι τιμές.  Εν τω μεταξύ όμως, τα χρήματα θα έρθουν 
στην κυπριακή οικονομία, θα εξοφληθούν πολλά δάνεια, θα μειωθούν τα μη εξυπηρετούμενα και παράλληλα 
αυτό θα λειτουργεί ως άμεσες ξένες επενδύσεις, αυτό που πραγματικά θέλουμε.   

 ∆εν ξέρω αν είμαι παράξενος, αλλά με όσα χρόνια έχω σπουδάσει οικονομικά και ασχολήθηκα με αυτά 
τα θέματα αυτό μου λέει η κοινή λογική.  Και αυτή τη στιγμή γράφω άρθρο γι’ αυτό το θέμα το οποίο θα το 
διαβάσετε την Κυριακή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Λοιπόν, να είσαι προσεκτικός στη διαδικασία και όχι να γράφεις άρθρα τωρά! 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαι προσεκτικός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόψε να το γράψεις! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μα, έν’ πριν που το ’γραψε, έν’ πριν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ δε διαφωνώ με όσα είπε ο κ. Μαυρίδης.  Το ζήτημα είναι άλλο.  Επειδή αντέχουν να περιμένουν τα 
funds, θα αγοράσουν φτηνά και θα τα κρατήσουν, μέχρι να μπορέσουν να πουλήσουν ακριβά.  Εμένα εν μ’ 
ενδιαφέρει τούτη αγοραπωλησία, αλλά ο κόσμος που θα υποχρεωθεί να τα δώσει σε χαμηλή τιμή.  Έν’ σαν 
το…  Πώς γίνεται το μονοπώλιο;  Μπαίνει ο άλλος που κρατεί, βάλλει χαμηλή τιμή, μόλις εκτοπίσει τους 
υπόλοιπους ανεβάζει τες τιμές.  ∆εν είσαστε παράξενος, απλώς είσαστε θιασώτης μιας άλλης αντίληψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, να αρχίσουμε από αριστερά και να πηγαίνουμε δεξιά. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους τζιαι μετά ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αριστερά όπως κάθεσαι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, ναι.  Όπως βλέπω. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτά που είπε ο συνάδελφος ο Μαυρίδης είναι εν πολλοίς σωστά, αλλά υπάρχει ακόμα κάτι που 
ολοκληρώνει την αλήθεια.  Σωστά λέει ότι αυτό το πράμα θα βοηθήσει τις εισροές ξένου χρήματος, φρέσκου και 
ζεστού, στην κυπριακή οικονομία, αλλά μπορεί να λειτουργήσει άνετα και από την ανάποδη.  ∆ηλαδή να 
αγοράσει κάποιος τα δάνεια 30%, να τα πουλήσει σε άλλους που θα έρθουν εδώ 40%, 50%, να μαζέψει τα 
κέρδη τζιαι να φύγει. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, πώς είναι δυνατό;  ∆εν μπορεί να το κάνει αυτό το πράγμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 
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Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να αγοράσει σήμερα 30% τζιαι να πουλήσει αύριο 40%; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να κάμουμε παύση να συνεδριάσει η κοινοβουλευτική επιτροπή Οικονομικών. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Συνεχίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ακούστε. Υπάρχουν οι καλές εταιρείες, οι συγκροτημένες, που θέλουν ένα λογικό κέδρος, αλλά να μην 
ξεχνούμε, συνάδελφε Μαυρίδη, ότι υπάρχει και η αγριότητα και η βιασύνη της ταχείας κερδοφορίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εντάξει.   

 Ο κ. Κουλίας.  Με συντομία όλοι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λογική του κ. Μαυρίδη μάλλον μαύρη είναι.  Ξέρουμε 
πάντα, με όλο το σεβασμό προς το συνάδελφο, ξέρουμε ποια είναι η λογική του ανδρός.  Αν έν’ δυνατό οι 
εκποιήσεις να ξεκινήσουν πριν να βκούμεν ’πού την ολομέλεια!  Όμως το πρόβλημα δεν είναι ένα το οποίο έχει 
αναφερθεί από όλους τους συναδέλφους όσον αφορά την προστασία των Κύπριων πολιτών, οι οποίοι μέχρι το 
2008 ήταν μια χαρά.  Βρεθήκαμε σε αυτή τη δίνη και τωρά πρέπει να βγουν όλα στο σφυρί και να τα παίρνουν 
τα επενδυτικά ταμεία ή τα funds, όπως λέγεται.   

 Καλά, θέλετε να μου πείτε ότι ο κ. Ρος ήρθε στην Κύπρο, για να μας υποστηρίξει και να κάμει 
επενδύσεις;  Έτσι νομίζετε;  Ο άνθρωπος μπορεί να αγοράσει το πρωί η ώρα 9.00, κύριε Μαυρίδη, τζιαι η ώρα 
9.30 να πουλήσει στη διπλάσια τιμή.  Έντζιε έσιει καμιά δυσκολία αν τα εύρεις στην τιμή.  Και δεν είναι θέμα 
χρόνου πότε εννά ωριμάσει το κέρδος.  Το κέρδος μπορεί να γίνει από λεπτό σε δευτερόλεπτο.  Έτσι γίνονται 
στα χρηματιστήρια οι δουλειές.   

 Όμως θέλω να σας ρωτήσω. Εδώ έχουμε ένα σοβαρό πρόβλημα για την Κεντρική Τράπεζα, που της 
διούμε τζιαι έτσι εξουσίες.  Έχει κανένας ’πού σας εμπιστοσύνη τούντης Κεντρικής Τράπεζας;  ∆ιερωτώμαι 
δηλαδή!  Και τούτη η Κεντρική Τράπεζα επέτρεψε εις την πάσχουσα Τράπεζα Κύπρου να υπάρχει στο 
διοικητικό της συμβούλιο ένας κύριος Σκανδιναβός, ο οποίος είναι σε τουρκική τράπεζα και ασχολείται με 
τούντες δουλειές και μας περιμένει έτοιμος.  Καλά, σε μια ημικατεχόμενη χώρα…  Είμαστε στην Ευρώπη, η 
εθνική κυριαρχία, τα έθνη προστατεύονται από το κεκτημένο.  Εμάς που μας απειλά η Τουρκία κι έκαμε 
ολόκληρες επιτροπές, για να πιάσει τη γη μας, και το εφαρμόζει στην πράξη με τους πρόσφυγες μας εις τες 
ελεύθερες περιοχές, εννά χάσει έτσι σπουδαία ευκαιρία να τα πιάσει μισοτιμής;  Αυτό δεν έχει χρέος και 
υποχρέωση τούτο το κοινοβούλιο να το διαφυλάξει;  Όχι στον απομακρυσμένο κίνδυνο, στον ουσιαστικό και 
στον πραγματικό!  Ήδη καραδοκούν και είναι έτοιμοι!  Τούτο εν πρέπει να το χωρέσει ο νους μας και να βρούμε 
εκείνες τες ασφαλιστικές δικλίδες, ούτως ώστε να μεν χάσουμε τη γη μας και να την πιάσει ο κατακτητής 
μούχτιν ζίχτιν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μαυρίδη, σε συντομία, σε παρακαλώ. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η προστασία του δανειολήπτη δεν αλλάζει καθόλου, αν αλλάξει ιδιοκτησία το δάνειο.  Αυτό είναι 
ξεκάθαρο.  Ο νόμος για τις εκποιήσεις και το πλαίσιο αφερεγγυότητας θα λειτουργούν ακριβώς με τον ίδιο 
τρόπο είτε το δάνειο είναι στην άλφα τράπεζα είτε στη βήτα τράπεζα είτε στο επενδυτικό ταμείο.  Αυτό είναι 
πάρα πολύ σημαντικό να το καταλάβουμε.  Όσον αφορά το πού θα παν τα δάνεια, εδώ, ναι, μπορεί να γίνουν 
κάποιες πρόνοιες.  Για παράδειγμα να μην πάνε στον υπόκοσμο ή να μην πάνε σε funds τα οποία έχουν 
τουρκικά συμφέροντα.  Εδώ συμφωνώ, αλλά όσον αφορά την ουσία επιμένω στις αρχικές μου θέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου ζήτησε το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ακόμα ένα θέμα ξεχειλώνεται σε τέτοιο βαθμό, που φεύγουμε από την ουσία του.  Πολύ σωστή η 
πρόταση νόμου των συναδέλφων του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Πρώτον, να θυμίσω ότι σε αυτό το σώμα εμείς 
καταψηφίσαμε αυτό το νόμο, γιατί είπαμε ότι δεν είχαμε χρόνο να τον δούμε και να τον μελετήσουμε σε βάθος.  
∆εύτερον, δεν εκάμαν διαβούλευση με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και, τρίτον, προβλέψαμε ότι θα 
βρεθούμε προ προβλημάτων.   

 Ο τραπεζικός τομέας έχει τους δικούς του κανόνες με τους οποίους λειτουργεί.  Υπάρχουν οι 
διατραπεζικές εργασίες, που, για να μπορεί μία τράπεζα να παίρνει ρευστότητα, βάζει ως collateral, ως 
ενυπόθηκο, δάνεια που έχει η ίδια.  Τα δάνεια δεν είναι τίποτε άλλο από στοιχεία ενεργητικού σε μια τράπεζα 
και οι καταθέσεις δεν είναι τίποτε άλλο από στοιχεία παθητικού.  ∆εν μπορείς να απαγορεύσεις χωρίς πολλή 
μελέτη και σοβαρότητα.  Θα καταστρέψεις το χρηματοπιστωτικό σύστημα και κατ’ επέκταση την οικονομία.   

 Ξεχάσαμε ότι πέρα από €20 εκατομ. δανείων κυπριακών νοικοκυριών και επιχειρήσεων έχουν 
εκχωρηθεί στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Από πού πήραμε τα έντεκα και πλέον δισεκατομμύρια ευρώ 
ELA, που σήμερα είναι στα €9 δις;  Θα μπορούσαμε να πάρουμε έστω και €1 από τον ELA, χωρίς να δώσουμε 
προσωρινή ιδιοκτησία και δικαίωμα στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα;  Προς Θεού!   

 Σε αυτό το κοινοβούλιο δεν πρέπει, μέσα από μια προσπάθεια να υποστηρίξουμε μία θέση ή ένα 
σύνθημα, να τα ισοπεδώνουμε όλα.  Όταν εδώ αυτή η Βουλή με πρόταση της προηγούμενης κυβέρνησης 
ψήφισε νομοθεσία, για να μπορούν οι τράπεζές μας να κάμνουν τα λεγόμενα “cover-bonds”, για να παίρνουν 
ρευστότητα, δεν ενυποθηκεύαμε δάνεια των κυπριακών επιχειρήσεων και νοικοκυριών;  Και τότε, για να έχουν 
αξία τα cover-bonds, δεν ήταν τα δάνεια των μεγαλοκαρχαριών που ήταν eligible, αλλά τα μόνα που ήταν 
eligible για τέτοιο δανεισμό ήταν μόνο δάνεια για πρώτη κατοικία. 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι είναι σωστή η πρόταση του συναδέλφου.  Πρέπει να την ψηφίσουμε, 
γιατί δημιουργούνται προβλήματα.  Τώρα, αν συγκεκριμένες προσεγγίσεις όσον αφορά τη γενικότερη 
διαχείριση των δανειακών χαρτοφυλακίων…  Θα μας δοθεί η ευκαιρία να τα συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θέλω να σχολιάσω κάτι.  Κάνετε ένα λάθος, κύριε Πρόεδρε.  Πριν από δύο βδομάδες ο συνάδελφος 
έκαμε μία πρόταση για αναστολή του συγκεκριμένου άρθρου μέχρι τις 19 και, επειδή δεν ήμασταν έτοιμοι, ζητά 
αναστολή της εφαρμογής του άρθρου μέχρι το Μάιο για ένα νόμο που ψηφίσατε και εμείς καταψηφίσαμε, 
υποδεικνύοντας τους κινδύνους.  Άρα, εμείς είμαστε συνεπείς, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι για εσάς που είπα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και εκείνοι είναι συνεπείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συζητάμε άσκοπα.  Θα το πω ακόμα μία φορά και θα προσθέσω κάτι που ξέχασα να 
πω προηγουμένως, παράλειψη δική μου.  Οι λόγοι που θέλουμε να ανασταλεί αυτό το άρθρο, κύριε Πρόεδρε   
-και είναι η εισήγησή μας προς το σώμα να ανασταλεί αυτό το άρθρο, μέχρι να έρθει η εισήγηση της Κεντρικής 
Τράπεζας- είναι δύο.  Ο πρώτος λόγος είναι ότι υπάρχει προστασία του άρθρου 16, που είναι ο υφιστάμενος 
νόμος.  ∆ε θα συζητήσω αν καλώς ή κακώς ψηφίσαμε το άρθρο 16Α.  Ήταν τροπολογία του κ. Κουτσού, που 
την είδαμε εδώ και την ψηφίσαμε τότε με τον τρόπο που την ψηφίσαμε.  Ο δεύτερος λόγος είναι πιο 
σημαντικός, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχουν τράπεζες αυτή τη στιγμή, ιδιαίτερα ξένες τράπεζες, που, αν ισχύσει 
το άρθρο 16Α, θα πρέπει να κλείσουν αύριο.  Το ξέρουμε πάρα πολύ καλά, γιατί τις ίδιες πληροφορίες 
ενδεχομένως που λάβαμε εμείς -το συζητήσαμε στην επιτροπή Οικονομικών- έχουν και άλλα κόμματα.  Εάν 
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ισχύσει το άρθρο 16Α, τράπεζες που αυτή τη στιγμή λειτουργούν με άλλα μοντέλα, παραδείγματος χάριν που 
κάμνουν bridge-loans -δεν ξέρω την ελληνική ορολογία- αγοράζουν δάνειο στο εξωτερικό και κάμνουν το ίδιο 
δάνειο εδώ στην Κύπρο, δε θα μπορούν να λειτουργήσουν.  Αυτές οι τράπεζες θα πρέπει να βάλουν λουκέτο 
μέχρι τις 19 του Μάη, που ενδεχομένως θα αναστείλουμε το νόμο ή θα έρθει η πρόταση της Κεντρικής 
Τράπεζας.  Αυτοί είναι οι δύο λόγοι για τους οποίους εμείς εισηγούμαστε να ανασταλεί ο νόμος.  Υπάρχει η 
προστασία του άρθρου 16 για την πώληση των δανείων, ότι πρέπει δηλαδή η πώλησή τους να γίνεται με 
έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας, και υπάρχει το πρόβλημα που έχουν ξένες τράπεζες που δεν μπορούν να 
λειτουργήσουν με το 16Α.  Τώρα, σχετικά με το αν καλώς ή κακώς τα ψηφίσαμε, να αφήσουμε να τα δούμε, 
όταν θα αποφασίσουμε την ολοκληρωτική και τελειωτική διευθέτηση αυτού του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Νικολαΐδης.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Άλλαξα ιδέα, εν θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε.  Εν θα μιλήσω.  Εκαλύφτηκα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ακούω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υπάρχει μια σύγχυση στη διαδικασία.  Πρώτον, κάποιοι ήδη δευτερολόγησαν τζιαι εννά δώσετε το λόγο 
σε άλλους που θέλουν να πρωτολογήσουν.  Πρέπει να υπάρχει μια τάξη στη διαδικασία.  ∆εύτερον, ο 
Πρόεδρος έχει το δικαίωμα, όταν κρίνει ότι εξαντλήθηκε ένα ζήτημα, να τερματίσει τη συζήτηση.  Έχω την 
εντύπωση ότι και στο προηγούμενο και σε αυτό το θέμα λέμε τα ίδια πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα σας απαντήσω, κύριε Κυπριανού, όπως απάντησα στον αγαπητό φίλο Νίκο Κατσουρίδη.  Όταν έγινε 
ξανά μια τέτοια παρόμοια συζήτηση και πήγα να βάλω μια τάξη, ο συνάδελφος κ. ∆αμιανού μού λέει:  «Μου 
στερείς το δικαίωμα του λόγου;».  Ασφαλώς δεν του το στερώ.  Πρέπει να υπάρχει μια εναλλαγή, μια σειρά και 
μια συντομία.  Πώς μπορώ να στερήσω τώρα το λόγο είτε του κ. Συλλούρη είτε του κ. Νικολαΐδη;  Θα μου πουν 
«έχω δικαίωμα λόγου».  Τι θα κάμω δηλαδή εγώ;  Μπορώ να κρίνω ότι ετέλειωσεν το θέμα, αλλά θα μου πει 
«κύριε, θέλω να μιλήσω».  Τι θα κάμω;  Άτε, πε μου! 

(Γέλια) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό είσαι τζιειαμαί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, οι κύριοι συνάδελφοι που ζήτησαν το λόγο θέλουν να μιλήσουν; 

 Κύριε Προδρόμου, ζητάτε το λόγο, αλλά πριν από εσάς ο κ. Νικολαΐδης.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Μπορεί, κύριε Πρόεδρε, να φαίνεται ότι είναι ένα ήσσονος σημασίας θέμα, μια μικρή παράταση ή μη 
μιας νομοθεσίας, αλλά υποκρύπτει και αναδεικνύει θέματα, νομίζω, αρχής και θέματα σημαντικά.  Βρισκόμαστε 
προ δύο επιλογών.  Και οι δύο επιλογές είναι λανθασμένες, είναι ζημιογόνες.  Όποια από τις δύο επιλογές κι αν 
επιλέξουμε θα είναι λάθος.  Αν επιλέξουμε τη μία, θα καταπατήσουμε αρχές.  Αν επιλέξουμε την άλλη, 
ενδεχομένως να προκαλέσουμε ζημιά σε κάποια χρηματοπιστωτικά ιδρύματα στα οποία δε θέλουμε, δε θα 
έπρεπε να θέλαμε να προκαλέσουμε ζημιά.  Αυτό θα γίνεται, όταν είτε αυτή η Βουλή ψηφίζει κατά τρόπο μη 
εξαντλητικό νομοθεσίες για οποιουσδήποτε λόγους είτε όταν η κυβέρνηση δε σέβεται εκφρασμένες προθέσεις 
της Βουλής, η οποία Βουλή εν τη σοφία της θέλει για παράδειγμα να ενισχύσει την υφιστάμενη φιλοσοφία, η 
οποία, ναι, έχει ασφαλιστικές δικλίδες, θέλει όμως να την ενισχύσει, να προσθέσει και άλλες ασφαλιστικές 
δικλίδες ή να τις κάμει πιο στοχευμένες.  Αυτές δυστυχώς οι ανεπάρκειες και από την εκτελεστική εξουσία, αλλά 
δυστυχώς και από εμάς -και πρέπει να κάνουμε και αυτοκριτική- μας οδηγούν σε αυτά τα αδιέξοδα.  
Βρισκόμαστε προ ενός αδιεξόδου αυτή τη στιγμή, γιατί ό,τι και να κάνουμε, ναι, θα προκαλέσουμε ζημιά, είτε 
μεγαλύτερη είτε μικρότερη ζημιά.  Εμείς θα επιλέξουμε να τηρήσουμε μια στάση αρχής, κύριε Πρόεδρε, και θα 
καταψηφίσουμε την πρόταση για αναστολή. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆ε θα είχα κάτι να πω, κύριε Πρόεδρε, μετά τα όσα έχει πει ο πρόεδρος του κόμματός μας κ. Νεοφύτου, 
αλλά και για το άλλο που ήθελα να πω με κάλυψε μόλις ο συνάδελφος κ. Νικολαΐδης.  Όμως υπάρχει ένα 
ζήτημα αρχών πολύ σοβαρό.  Το θέτω για δεύτερη φορά.  Ο κύριος αυτός, που δεν έχω ιδέα ποιος είναι ούτε 
τον γνωρίζω προσωπικά, συμμετέχει στο συμβούλιο μιας τράπεζας εδώ στην Κύπρο εκ μέρους της ΕBRD και 
με την ίδια ιδιότητα συμμετέχει εκ μέρους αυτής της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανοικοδόμησης και Ανάπτυξης και 
σε έναν οργανισμό-fund της Τουρκίας υπηρεσιακά.  ∆εν είναι με κανέναν τρόπο ούτε σωστό ούτε δίκαιο να 
δημιουργούμε εδώ στη Βουλή θέμα εθνικό και να λέμε «είναι ένας που εκπροσωπεί τουρκικά συμφέροντα» και 
να ακούει και ο κόσμος και να νομίζει ότι κάτι έγινε. 

 Καταρχάς, θα έπρεπε να είμαστε ευχαριστημένοι -τουλάχιστον εμείς είμαστε- που η ΕBRD είναι στην 
Κύπρο και επενδύει.  Όταν επάθαμε ό,τι επάθαμε, όλοι μαζί, εν χορώ, λέγαμε να έρθουν ξένες επενδύσεις, να 
έρθουν θεσμικές επενδύσεις.  Όταν ήρθαν, υπάρχει ένας άνθρωπος που τοποθετήθηκε και, επειδή είναι κάπου 
αλλού τοποθετημένος και εκπροσωπεί τα συμφέροντα της ΕBRD, εμείς εδώ ανοίξαμε μια τρύπα, ότι θα 
πουληθούν δηλαδή οι περιουσίες μας στους Τούρκους, και ακούει και ο κόσμος και νομίζει ότι είμαστε ενώπιον 
πολέμου. 

 ∆εύτερον, θα το επαναλάβω ξανά, γιατί φαίνεται δε γινόμαστε κατανοητοί ούτε μεταξύ μας:  Μπορεί να 
δεχόμαστε τους προβληματισμούς συναδέλφων, αλλά τώρα, επειδή υπάρχουν δάνεια και υποθήκες, να 
ξεχνούμε ότι είμαστε μία χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μία δημοκρατική χώρα με θεσμούς ελεύθερης 
οικονομίας, έχουμε ένα χρηματιστήριο και όποιος συμπολίτης μας διαφορετικής εθνικότητας θέλει και είναι 
υπήκοος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μπορεί αύριο να αγοράσει όλες τις τράπεζες.  Γι’ αυτό να σταματήσει 
αυτό το παραμύθι.  Να λύσουμε τα προβλήματα τα οποία, ναι, ταλανίζουν την οικονομία, από τα οποία, ναι, 
ταλαιπωρείται και κινδυνεύει η περιουσία του κόσμου, αλλά να μην το κάνουμε και εθνικό ζήτημα, χωρίς να 
είναι.  Το εθνικό ζήτημα είναι να λυθεί το πρόβλημα αυτής της οικονομίας και να έχουμε μια στοιχειώδη και 
μικρή αυτοτέλεια και να μη θέλουμε δάνεια βοήθειας, αλλά να χρηματοδοτούμαστε μόνοι μας. 

 Ευχαριστώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ζητούμε το λόγο.  ∆εν επιτρέπεται;  Συγγνώμη, έν’ σε εμένα που απαντά ο κ. Προδρόμου.  ∆εν μπορεί 
να μου λέει ότι είμαστε ελεύθερη χώρα!  Ελεύθερη χώρα, που έν’ κλειστές οι τράπεζες, βάζουν σου 
περιορισμούς;  Είμαστε ελεύθερη χώρα όξα είμαστε υπό κατοχή;  Έτσι είναι οι ελεύθερες χώρες;  Αυτό είναι 
παραπληροφόρηση!  Καθόλου δεν είμαστε ελεύθερη χώρα.  Ξέρεις κανέναν που του πκιάννουν τα ριάλια του 
κατάνυχτα και με επίταξη και με νόμο, κύριε, επιλεκτικά «πκιάσ’ τα του Προκοπίου τζιαι όι του Συλλούρη, 
πκιάσ’ τα του Κουλία τζιαι όι του Κουτσού»;  Σε ποια ευνομούμενη χώρα γίνονται τούτα;  Ούτε επί 
τουρκοκρατίας δε γίνονταν τούτα, κύριοι.  Όι να μου λαλείς ότι είμαστε ελεύθερη χώρα!  Υπό κατοχή είμαστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Ήρεμα και ευγενικά. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μισή κουβέντα, κύριε Πρόεδρε.  Η δική μας η εκτίμηση είναι ότι ο μεγαλύτερος κίνδυνος, που είναι να 
φτάναμε στο ενδεχόμενο μαζικών εκποιήσεων, συνδέεται άμεσα με την πώληση πακέτων δανείων, λεγόμενων 
“καλών” και “κακών”, σε αυτά τα επενδυτικά ταμεία, σε αυτά τα funds.  Και για μας είναι ιδιαίτερης σημασίας το 
να υπάρξει απαγόρευση πώλησης τέτοιων πακέτων δανείων.  Το 2016 δεν υπήρχε ρητή απαγόρευση.  
Αξιοποιήσαμε σχετικό εναρμονιστικό κανονισμό που ήρθε κοντά μας τζιαι συμπεριλάβαμε ρητή απαγόρευση.  
Και σήμερα, για λόγους στους οποίους αναφέρθηκε ο πρόεδρος της επιτροπής, έχουμε ουσιαστικά άρση αυτής 
της απαγόρευσης, χωρίς να γνωρίζουμε πώς και με ποιο τρόπο θα προστατεύσουμε τον τόπο από σοβαρούς 
κινδύνους στο μέλλον, στο άμεσο μέλλον, όχι στο μακρινό μέλλον.  Λοιπόν, αυτή είναι η όλη υπόθεση.  Εμείς 
δεν πρόκειται να συναινέσουμε.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, σύντομα, είστε ο τελευταίος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαι ο τελευταίος όλων, ναι.  Πάντα είμαι τελευταίος!   

 Καταρχάς, να συμφωνήσω με τη διαδικαστική παρέμβαση του κ. Κυπριανού.  Σχετικά με το τι θα κάνετε, 
κύριε Πρόεδρε, χωρίς να είναι κριτική, το ελάχιστο είναι ότι πρέπει να τελειώνουν οι τροπολογίες, πριν πάμε σε 
δευτερολογίες.  Θα ξεκινάτε και θα ρωτάτε:  «Έχει άλλον που θέλει να πρωτολογήσει;».  Να τελειώνουμε με 
τούτον και μετά να πηγαίνουμε στις δευτερολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πάλι να σας πω ότι για τροπολογία μπορεί να θυμηθεί κάποιος κάτι, μετά που εννά πει κάποιος άλλος 
κάτι τι με το οποίο δε συμφωνεί.  ∆εν μπορείς να ξέρεις.  ∆εν μπορείς να ξέρεις. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, έτσι λεν οι κανονισμοί.  Εννά κάμουμεν άλλους!  Εδώ, ομιλώντας για τούτη την τροπολογία και 
την αναστολή, έχει σχέση η προσέγγισή μας ως προς αυτά που είπε προηγουμένως ο κ. Νικολαΐδης.  Αντί να 
κάτσουμε κάτω να μιλήσουμε όλοι μαζί με ένα συγκεκριμένο τρόπο, δημιουργούμε απλά αντανακλαστικά σε 
φοβίες, τα οποία μας οδηγούν σε όλα αυτά τα μονοπάτια, τα οποία στο τέλος δε θα αντιμετωπίσουμε.  Είπε ο 
κ. Λουκαΐδης προηγουμένως ότι εμάς η θέση μας είναι να μη δικαιούνται.  Θα μπορούσε ίσως να συζητηθεί 
δογματικά, ξεκάθαρα ότι δεν πρέπει να δικαιούνται ή θα μπορούσαμε να το βάζουμε κάτω από έναν 
περιορισμό ή κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έν’ πρόταση νόμου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, να μπουν ασφαλιστικές δικλίδες, ούτως ώστε να μη μείνουμε με φοβίες.   

 Όπως πάει το πράγμα, δεν υπάρχει καμία περίπτωση να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημά μας με 
ορθολογισμό.  Αυτό καθαυτό που κάναμε, να ψηφιστεί ένας νόμος και να ερχόμαστε να τον αναστέλλουμε και 
να τον αναβάλλουμε, είναι μεγαλύτερη παραβίαση της διαδικασίας από το να μιλούμε δύο και τρεις και πολλή 
ώρα μέσα στη Βουλή.  Όμως το κάνουμε.  Ψηφίσαμε ένα νόμο, ερχόμαστε τώρα και τον αναστέλλουμε.  
Αυστηρά ομιλούντες, εγώ σας λέω ότι οι κανονισμοί της Βουλής δε μας επιτρέπουν να κάνουμε αυτά τα 
πράγματα.  Και το λέω, παρ’ όλο που εγώ θα ψηφίσω υπέρ της αναβολής, γιατί θεωρώ ότι είναι πιο σημαντικό 
να αντιμετωπίσουμε τα πραγματικά προβλήματα, που δεν τα αντιμετωπίζουμε ορθολογιστικά, παρά να 
τηρήσουμε κάποιους κανονισμούς απ’ εκεί και απ’ εδώ και κατά περίπτωση μάλιστα. 

 Επομένως, εγώ θα ψηφίσω και ο λόγος που θα ψηφίσω, κύριε Λουκαΐδη, είναι ότι με αυτή την αναβολή 
δεν υπάρχει σ’ αυτό το σύντομο χρονικό διάστημα ο κίνδυνος να εφαρμοστεί αυτή η πρόνοια.  Αν υπήρχε, θα 
συμφωνούσα μαζί σας.  Όμως θα κάνω έκκληση, γιατί έχουμε και τα άλλα πέντε νομοσχέδια και νομίζω ότι 
πάλι θα ψηφίσουμε με τούτο τον τρόπο.  Τραβά ο ένας σιοινίν ποτζιεί τζιαι ο άλλος ποδά…  Να κάτσουμε κάτω 
τζιαι να δούμε τούτοι οι φόβοι που έχουμε…  Αν συμφωνούμε πάνω στους φόβους μας, μπορούμε να βρούμε 
κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες;   

 Θα μπορούσα να μιλώ για πολλή ώρα, αλλά, επειδή είπα πει προηγουμένως ότι συμφωνώ, πριν μιλήσει 
ο κ. Κυπριανού, ότι το θέμα εξαντλήθηκε, λέω να μη μιλήσω.  Θέλετε να κάμουμε μια συζήτηση πάνω σε τούτο 
το πράγμα, πώς αντιμετωπίζουμε το θέμα, να κάμουμε, διότι θα προκύπτει σε κάθε νομοσχέδιο και έτσι θα 
συζητούμε,  αντί της ουσίας… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά δεν μπορεί να φορτώνουμε στη Βουλή τις ευθύνες της καθυστέρησης άλλων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σωστά!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με τη μεγαλύτερη ευκολία συνέχεια λέμε φταίει η Βουλή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, αλλά η τελική ευθύνη είναι δική μας, κύριε Κατσουρίδη, και το ξέρεις! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έννεν δική μας η τελική ευθύνη! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ πόξω ’πού τη Βουλή που ένι…   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει εκτελεστική εξουσία, για να κάμνει τη δουλειά της και να… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνώ απόλυτα, το είπε και ο κ. Νικολαΐδης, αλλά έν’ πόξω ’πού τη Βουλή…  Κάμνει λάθος η 
Κεντρική Τράπεζα, φταίει η Βουλή, κάμνει λάθος η κυβέρνηση, φταίει η Βουλή, κάμνει λάθος το δημαρχείο, 
φταίει η Βουλή, κάμνει λάθος ο αστυνομικός, φταίει η Βουλή!  Αυτό τι σημαίνει;  Να γίνουμε πιο υπεύθυνοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Με συγχωρείς; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πώς θα παραιτήσουμε με αυτό τον τρόπο; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όι, θέλω να παραιτήσουμε, αλλά να παραιτήσουμε ούλλοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και είκοσι τρεις εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε, συνάδελφοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, είναι με τη δική σου νικώσα ψήφο που θα κινδυνεύουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, η ψήφος μου εμέτρησε πολύ, δεν είναι διπλή!   

 Λοιπόν, παρακαλώ. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014». Είναι πρόταση νόμου. Για το θέμα αυτό έχει 
ετοιμαστεί και συμπληρωματική έκθεση. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε ό,τι αφορά στις δύο προτάσεις νόμου με αριθμούς 5 και 6 στην ημερήσια διάταξη, η δική μας 
εισήγηση είναι να αναβληθούν και να εξεταστούν μαζί με το υπόλοιπο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, που θα δούμε 
ενδεχομένως στις 2 Απριλίου.  Αυτή η πρόταση αφορά την εισήγηση για τη διευθέτηση και τη ρύθμιση των 
τόκων υπερημερίας.  Πιστεύω ότι μπορούμε να περιμένουμε ακόμα δύο βδομάδες, να βεβαιωθούμε ότι είμαστε 
απόλυτα ικανοποιημένοι από το κείμενο που έχει ετοιμαστεί και να ψηφιστούν όλα μαζί στις 2 Απριλίου.  Άρα 
ζητάμε αναβολή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος εισηγείται αναβολή για τα θέματα με αριθμούς 5 και 6. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 6 είναι του ∆ΗΣΥ, είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 6 είναι το δικό μου.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, μας πρόλαβε ο κ. Παπαδόπουλος, διότι και εμείς που είμαστε εισηγητές θέλουμε να το 
αναβάλουμε για δύο βδομάδες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, φαντάζομαι, για αναβολή των θεμάτων με αριθμούς 5 και 6 για δύο βδομάδες.  Το 
τονίζουμε και γράφεται στα πρακτικά. 

 Προχωρούμε τώρα στα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8, τα οποία έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015».  
Είναι προτάσεις νόμου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επειδή είναι κοινή η έκθεση των υπ’ αριθμόν 7 και 8, η παράκλησή μας είναι να αναβληθούν και οι δύο 
προτάσεις νόμου μέχρι τις 2 Απριλίου και θα εξηγήσουμε γιατί.  Στο νόμο που ψηφίσαμε για τις εκποιήσεις, του 
οποίου, όπως φαίνεται, θα αναστείλει η Βουλή την εφαρμογή μέχρι τις 2 του Απρίλη, υπάρχει συγκεκριμένη 
πρόνοια που καλύπτει αυτές τις δύο προτάσεις νόμου.  Για τους αγοραστές διαμερισμάτων από συγκρότημα 
του οποίου ενδέχεται ο ιδιοκτήτης να μην εξυπηρετεί τα δάνεια και να τίθεται σε κίνδυνο εκποίησης…  Στο νόμο 
περί εκποιήσεων, μετά από πρόταση του ΑΚΕΛ, που κρίθηκε από όλους πολύ σωστή, να προστατεύονται όσοι 
τουλάχιστον πλήρωσαν το 80% του κόστους…  Μετά και από διαβούλευση που είχαμε και με την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα και την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Υπουργείο Οικονομικών, καλυτερεύσαμε την πρόταση του 
ΑΚΕΛ, με αποτέλεσμα στο νόμο, που είναι ήδη ψηφισμένος, να καλύπτονται αυτοί οι αγοραστές, ανεξαρτήτως 
του ποσοστού που έχουν πληρώσει έως τώρα, φτάνει να συνεχίσουν να πληρώνουν τις δόσεις τους και να μην 
έχουν καθυστερήσεις.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ζητάτε αναβολή; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, ζητώ αναβολή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Λίγο πιο σύντομα τότε. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, λίγο σύντομα, κύριε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να εξηγήσω γιατί ζητώ αναβολή, αγαπητέ μου.  ∆ιότι ενδέχεται στις 2 του Απρίλη, αν δεν ανασταλεί 
ακόμα, αν τα βρούμε και δεν υπάρξει περαιτέρω αναστολή του νόμου περί εκποιήσεων και ψηφίσουμε και τα 
πέντε νομοσχέδια περί αφερεγγυότητας, να έχουμε τρεις νομοθεσίες.  Και η μια θα λέει τούτοι προστατεύονται 
ως τις 30 του Απρίλη, έτσι λέει ο σημερινός νόμος περί εκποιήσεων, η άλλη, του συναδέλφου, θα λέει ως τον 
Οκτώβρη…  Και θα έχουμε τρία νομοσχέδια, τρεις νόμους για το ίδιο ζήτημα.   

 ∆ημιουργούμε, κύριε Πρόεδρε, αχρείαστες νομοθεσίες, περιπλέκονται ζητήματα και στο τέλος αυτούς 
που θέλουμε να προστατεύσουμε, με αυτές τις πολυνομοθεσίες, και από αυτές τις νομοθεσίες η μια αντικρούει 
την άλλη, μπορεί να τους βάλουμε και σε μπελάδες.  Γι’ αυτό είναι παράκληση θερμότατη να τα αναβάλουμε 
αυτά τα δύο και να τα δούμε όλα μαζί στις 2 του Απρίλη.  Αν δεν ξεκαθαρίσει ο νόμος περί εκποιήσεων και 
υπάρξει περαιτέρω αναβολή, πέρα από τις 30 του Απρίλη, τότε βλέπω τη λογική να συζητήσουμε αυτές τις δύο 
προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Προκοπίου, παρακαλώ. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Επειδή για τις προτάσεις νόμου με αριθμούς 7 και 8 υπάρχει κοινή έκθεση, η υπ’ αριθμόν 7 αφορά την 
πρόταση νόμου που υπέβαλε το ΑΚΕΛ, η υπ’ αριθμόν 8 είναι η δική μας, του ∆ΗΚΟ, και επειδή κατανοούμε ότι 
το θέμα αυτό είναι περίπλοκο και για να δώσουμε τη δυνατότητα στον Υπουργό Οικονομικών, να του δώσουμε 
περισσότερο χρόνο, να φέρει πρόταση για επίλυση του σοβαρού αυτού θέματος, την πρόταση νόμου, ενώ 
έχουμε υποβάλει εμείς την πρόταση νόμου οι εκποιήσεις ενυπόθηκου να ανασταλούν μέχρι τον Οκτώβρη, την 
τροποποιούμε, ώστε αυτό να ισχύει μέχρι την 31η του ∆εκέμβρη του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης έχει σειρά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να τοποθετηθώ επί της αναβολής, κύριε Πρόεδρε, επιτρέπεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επιτρέπεται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι επί της ουσίας, έτσι;  Επί της αναβολής. 

 Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσουμε κάτι.  Νόμο για τις εκποιήσεις έχουμε.  Είναι ο νόμος των εκποιήσεων διά 
του Κτηματολογίου.  Το Νιόβρη κάναμε τροποποίηση του νόμου, ώστε να υπάρχει και δεύτερος δρόμος για 
εκποιήσεις, πιο γρήγορος, ο οποίος ισχύει, παρά τις μηνιαίες αναβολές που δώσαμε, τα παγώματα, είναι σε 
ισχύ.  Τρέχει, υπάρχει αυτός ο νόμος.  Ποτέ δεν αναβλήθηκε, ποτέ δεν πάγωσε.  Οι εκποιήσεις μπορούν να 
γίνουν και γίνονται.   

 Αυτό που έκανε η Βουλή το Νιόβρη, για να ισοφαρίσει λίγο τα πράγματα, με πρωτοβουλία όλων μας, 
ήταν να εξασφαλίσει αυτούς τους αγοραστές ακίνητης ιδιοκτησίας που ξεπλήρωσαν την ιδιοκτησία τους ή 
μεγάλο μέρος της ιδιοκτησίας τους και κινδύνευαν μέσω των εκποιήσεων -επειδή επάττισεν, πτώχευσε, ο 
developer- να χάσουν την ιδιοκτησία τους.  Χρειάζεται αυτή η προστασία.  Και δεν μπορεί να διακοπεί στις 30 
του Απρίλη με την ελπίδα ότι στις 3 του Απρίλη θα έχουμε έτοιμο το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, έτσι;  Και να το 
έχουμε, επειδή εγώ διάβασα πολύ προσεκτικά το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, σας λέω ότι δεν υπάρχει πρόνοια 
για τις συγκεκριμένες περιπτώσεις.  Και ήταν φυσικό να μην υπάρχει, διότι καλύπτεται με το νόμο περί 
εκποιήσεων.  Γιατί να έχει οτιδήποτε στον περί αφερεγγυότητας, αφού καλύπτεται στο νόμο για τις εκποιήσεις; 

 Απαιτείται να υπάρχει αυτή η προστασία και δεν μπορεί να υπάρχει διάλειμμα σ’ αυτή την προστασία, 
μέχρι να ψηφιστεί το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Αυτή είναι η πραγματιστική και ρεαλιστική προσέγγιση, πέρα 
από τη θέση μου για το ζήτημα, την οποία θα την πω ύστερα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει σειρά ο κ. Λουκαΐδης ή ο κ. Λαμάρης, όποιος από τους δυο... 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για την αναβολή.   

 Κύριε Πρόεδρε, για την αναβολή θα μιλήσω.  Και να μη συμφωνούμε αν είναι ή αν δεν είναι σε ισχύ ο 
νόμος που αναστέλλουμε, λόγω του ότι δεν υπογράφεται...  Αναστέλλουμε το νόμο, αλλά έντζιε υπόγραψε 
καμιά φορά ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας τίποτε.  Μπορεί να κάμνουμε τζιαι παναΰριν μόνοι μας.  Βεβαίως 
τζιαι δεν είναι προς πίστιν της εκτελεστικής εξουσίας.  Άρα, τζιαι να συμφωνούμε αν είναι ή αν δεν είναι σε ισχύ, 
η ουσία είναι ότι αναχρονιστικό νόμο εκποιήσεως έχουμε σε ισχύ και εκείνος δεν παρέχει καμία προστασία σε 
κανέναν από τις δεκάδες χιλιάδες.  Αγοράσαν από αναπτύξεις, από developers, εξοφλήσαν ή εξυπηρετούν τα 
δάνεια με τα οποία τα αγοράσασιν και είναι έρμαιο στις όποιες εκποιήσεις.  Επομένως, εμείς δε θα 
συμφωνήσουμε με την αναβολή του θέματος, γιατί δεν υπάρχει καμιά απολύτως προστασία.   

 Τωρά, το επιχείρημα ότι υπάρχουν σε δκυο-τρεις νομοθεσίες...  Κάλλιον να υπάρχουν σε δκυο-τρεις 
νομοθεσίες τζιαι να υπάρχει προστασία, παρά να μην υπάρχει σε καμία και να επιτρέπεται η ασυδοσία των 
τραπεζών.  Γι’ αυτό είναι που δεν πρέπει να αναβληθεί το θέμα.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.  Εναλλάξ.  Ο κ. Νεοφύτου και μετά εσείς. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμίλησεν, κύριε Πρόεδρε.  Τώρα έν’ για να δευτερολογήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υπάρχει ακόμα ένα επιχείρημα, κύριε Πρόεδρε, και παράκλησή μου να τελειώνουμε με αυτή τη 
διαδικασία σήμερα.  Υπάρχει ακόμα ένα επιχείρημα.  Αν ανησυχεί ο κ. Νεοφύτου ότι μπορεί να το ψηφίσουμε 
σήμερα τζιαι να υπάρχει τζιαι στο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, έν’ απλό.  Αν ψηφιστεί σήμερα, αφαιρείται ’πού 
ποτζιεί.  Τόσο απλό έν’ το θέμα.  Εν καταλαβαίνω γιατί το μετατρέπουμε σε τόσο μείζον ζήτημα τζιαι 
προσπαθούμε πάση θυσία να το αναβάλουμε.  Εγώ λέω ότι υποκρύβονται σκοπιμότητες πίσω από αυτή την 
προσπάθεια.  Γι’ αυτό, εγώ λέω, ψηφίζουμε σήμερα και, αν υπάρχει στην αφερεγγυότητα, αφαιρούμεν το, που 
δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο κ. Νεοφύτου.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα κάτι απ’ αυτά που χρησιμοποίησαν ως επιχειρήματα οι συνάδελφοι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι δικαίωμα του οποιουδήποτε κόμματος να επιμένει στην άποψή του.  Απλά, θα το πω με πιο απλή 
γλώσσα και πιο ξεκάθαρη.  Οι τροπολογίες των δύο προτάσεων νόμου δεν είναι πάνω στον παλιό νόμο του 
Κτηματολογίου.   

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ένας νόμος είναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, ναι.  Αλλά είναι η τροπολογία πάνω στις τροπολογίες που κάμαμε.  Και κάμνετε τροπολογία πάνω 
στις τροπολογίες που σήμερα είναι νόμος, αλλά σε πέντε λεπτά ’πού τα τωρά τζιείνον το νόμο που θέλετε να 
τροποποιήσετε...  Η πλειοψηφία θα αναβάλετε την εφαρμογή.   

 Κύριε Πρόεδρε, να τεθεί σε ψηφοφορία το αίτημα, τζιαι είναι όπως που να σύρνουμε και οι μεν και οι δε 
αβκά πά’ στους τοίχους!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εννά προχωρήσω. 

 Υπάρχει εισήγηση... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Αντί να ανασταλεί μέχρι τις 30 Οκτωβρίου του 2015, υπάρχει εισήγηση... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρώτα να τοποθετηθούμε αν θα υπάρξει αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ασφαλώς.  Παρακαλώ. 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή της ψήφισης των θεμάτων υπ’ αριθμόν 7 και 8.  Είναι και τα δύο μαζί.  
Συμφωνείτε 7 και 8 μαζί για αναβολή;   
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 Πόσες ημέρες όμως αναβολή, κύριε Νεοφύτου; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μέχρι τις 2 του Απρίλη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρόταση είναι για αναβολή μέχρι τις 2 Απριλίου και μπαίνει σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι συμφωνούν να αναβληθεί η συζήτηση των θεμάτων υπ’ αριθμόν 7 και 8 μέχρι τις 2 Απριλίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον αυτής της πρότασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαεννιά υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση για αναβολή 
απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με βάση τις διατάξεις του περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, να απαγορεύεται η εκποίησή του προς ικανοποίηση του εμπράγματος βάρους που 
συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή, νοουμένου ότι 
πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

 Ρυθμίσεις ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με βάση τις διατάξεις του περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, να αναστέλλεται μέχρι την 30ή Οκτωβρίου 2015 η εκποίησή του προς ικανοποίηση 
του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων 
του πωλητή, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος  

 Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

 Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 
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 Πάμπος Παπαγεωργίου Νίκος Νουρής 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιώργος Περδίκης Μη μέλη των επιτροπών: 

 Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πρώτη πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 16 Μαρτίου 2015, και τη δεύτερη πρόταση νόμου σε συνεδρία τους, που 
πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία των επιτροπών για μελέτη της πρώτης υπό 
αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο 
Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει 
πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με βάση τις 
διατάξεις του περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, να απαγορεύεται η εκποίησή του προς 
ικανοποίηση του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών 
διευκολύνσεων του πωλητή, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γεώργιο 
Προκοπίου, είναι η τροποποίηση της ίδιας πιο πάνω αναφερόμενης νομοθεσίας, ώστε η εκποίηση ενυπόθηκου 
ακινήτου το οποίο εμπίπτει στην πιο πάνω αναφερόμενη περίπτωση να αναστέλλεται μέχρι την 30ή Οκτωβρίου 
2015. 

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας η εκποίηση ενυπόθηκου ακινήτου 
το οποίο εμπίπτει στην πιο πάνω αναφερόμενη περίπτωση αναστέλλεται μέχρι την 30ή Απριλίου 2015.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η συζήτηση της πρώτης πρότασης νόμου από τις επιτροπές στην παρουσία 
όλων των επηρεαζόμενων πλευρών προηγήθηκε της κατάθεσης της δεύτερης πρότασης νόμου στη Βουλή.  
Συναφώς, λαμβάνοντας υπόψη ότι το αντικείμενο των εν λόγω προτάσεων είναι συναφές, αλλά και την ανάγκη 
για άμεση προώθησή τους στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση, οι επιτροπές έκριναν ότι η δεύτερη 
πρόταση νόμου δεν έχρηζε συζήτησης στην παρουσία των επηρεαζόμενων πλευρών, αφού οι θέσεις και οι 
απόψεις τους είχαν διατυπωθεί στα πλαίσια της συζήτησης της πρώτης πρότασης νόμου.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, 
επειδή μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η συνολική ρύθμιση του όλου θέματος, όπως ήταν και η σχετική 
δέσμευση της εκτελεστικής εξουσίας, και συναφώς  πρέπει να αντιμετωπιστεί ο υπαρκτός κίνδυνος της 
εκποίησης μετά τη λήξη της σχετικής προθεσμίας ακινήτων επί των οποίων έχει συσταθεί εμπράγματο βάρος 
προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή, τα οποία έχουν αγοραστεί από 
πρόσωπα που έχουν καταβάλει τουλάχιστον το ογδόντα τοις εκατόν (80%) του τιμήματος της πώλησης ή 
έχουν τηρήσει πλήρως τις δυνάμει σύμβασης πώλησης συμβατικές υποχρεώσεις τους έναντι του πωλητή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και η αναπληρώτρια πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και πάμε εις την...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν ξέρω...  Θέλετε να συζητήσετε περαιτέρω ή να προχωρήσουμε σε ψήφιση; 

 Ο κ. Περδίκης τι θέλει; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εγινήκαν διάφορες αλλαγές την τελευταία στιγμή...  Σήμερα, δηλαδή αυτή τη 
στιγμή, θα ψηφίσουμε την επέκταση της προστασίας αυτής ως την 31η ∆εκεμβρίου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι η πρόταση για τροπολογία την οποία κάνει προφορικά ο κ. Προκοπίου. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμάς έν’ μόνιμη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επιμένετε εσείς στη μόνιμη τη δική σας;   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα.  Επειδή είχα την αντίληψη στην επιτροπή ότι γινόταν ένας συμψηφισμός τζιαι μια συνεννόηση, 
αλλά φαίνεται δεν έγιναν.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που επέτρεψες την παρέμβασή μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

AN∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού μπήκαμε στην ουσία της συζήτησης, θέλω να αναφέρω τι ουσιαστικά προβλέπει η 
σχετική πρόνοια ή τι απαγορεύει.  Υπήρχε μία πρακτική από τις τράπεζες, όταν ένας αγοραστής ενός 
διαμερίσματος, ενός ακινήτου, αποφάσιζε να αγοράσει αυτό το ακίνητο, έβαζε 30% προκαταβολή ο ίδιος και το 
70% του υπολοίπου εχορηγείτο από την τράπεζα για εξόφληση του εργολάβου.  Ο εργολάβος είχε δάνειο με 
υποθήκη ολόκληρο το ακίνητο, τα δέκα διαμερίσματα, τα οκτώ, τα είκοσι, ξέρω εγώ, και, επειδή οι τράπεζες 
είχαν μιαν άλλη κακή πρακτική και έβαζαν όλα τα δάνεια του εργολάβου σε ένα καλάθι, ανεξάρτητα από το αν 
το συγκεκριμένο εξοφλήθηκε ή όχι, ο εργολάβος είναι υπόλογος με υποθήκη για το συγκεκριμένο ακίνητο.  
Άρα, δεν μπορεί να μεταβιβάσει, έστω και αν έχει εξοφληθεί το διαμέρισμα, στον ιδιοκτήτη.  Χρειάζεται 
συλλογική προσέγγισις, απόφαση της κυβερνήσεως πώς θα διαχειριστεί το συγκεκριμένο θέμα.  ∆εν είναι θέμα 
αναστολής το συγκεκριμένο θέμα.  Είναι θέμα επίλυσης συγκεκριμένου προβλήματος.  Με την αναστολή δε 
λύεται το πρόβλημα.  Πρέπει να δούμε αυτούς που πλήρωσαν το 100% ή που δίδουν κανονικά τη δόση τους 
στην τράπεζα, αν δικαιούται η τράπεζα για λογαριασμό όχι των ιδίων αλλά του εργολάβου να εκποιήσει το 
συγκεκριμένο ακίνητο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρώ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

AN∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να πω ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. 

 Έχουν δεσμευτεί το Υπουργείο Εσωτερικών, όταν γινόταν η συζήτηση, και ο Υπουργός Οικονομικών ότι 
θα λύσουν αυτό το πρόβλημα σφαιρικά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

  Να ξεκινήσω από το τελευταίο.  Υπήρξε ακόμα μια δέσμευση η οποία αναιρέθηκε στην πράξη.  Εδώ και 
πόσους μήνες...  Ακόμα μία δέσμευση η οποία αναιρέθηκε δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι.   

 Λοιπόν, δεύτερον.  Το θέμα που τίθεται -για το οποίο εμείς πρέπει να πω ότι είχαμε εσφαλμένη 
προφανώς εντύπωση και εικόνα, όταν συζητούσαμε τον περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Νόμο- είναι ότι 
σε ένα θέμα όλα τα κόμματα ήμασταν ομόφωνα, θέλαμε δηλαδή να προστατεύσουμε όλους όσοι έχουν 
αγοράσει ή έχουν αποπληρώσει πλήρως ή πάνω από 80% ή είναι συνεπείς στις συμβατικές τους 
υποχρεώσεις.  Και αυτό, αγαπητέ κύριε Νεοφύτου, ήταν επίσης μέρος της εισήγησης του ΑΚΕΛ.  Μια μικρή 
διόρθωση:  Ήταν ολοκληρωμένη η πρότασή μας.  Αυτοί οι άνθρωποι ως θέμα αρχής λοιπόν δε θα έπρεπε να 
θυματοποιηθούν, όχι μόνο γιατί αυτό είναι πέρα για πέρα άδικο, αλλά και γιατί αυτό το πράγμα θα οδηγήσει σε 
ένα φαύλο κύκλο.  Λοιπόν, τελικώς, αντί να πάμε σε πλήρη απαγόρευση εκποίησης γι’ αυτές τις περιπτώσεις 
των συμπολιτών μας, είτε αφορά την κύριά τους κατοικία ή διαμέρισμα είτε αφορά την επαγγελματική τους 
στέγη είτε αφορά εξοχική κατοικία, μπήκε όλως περιέργως μια καταληκτική ημερομηνία για το τέλος του 
Απρίλη.   
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 Λοιπόν, εμάς η δική μας θέση είναι ότι θα πρέπει να πάμε σε μια πλήρη απαγόρευση εκποίησης γι’ 
αυτές τις πολύ καθαρές περιπτώσεις, για να προστατεύσουμε και την οικονομία, αλλά και τους συμπολίτες μας 
από μια άδικη, πέρα για πέρα άδικη ζημιά την οποία θα υποστούν.  Και η έκκλησή μας -τώρα που 
απορρίφθηκε η αναβολή- για τους λόγους που έχει γίνει εισήγηση να υπάρξει αναβολή είναι να στείλουμε 
ισχυρό το μήνυμα προς κάθε κατεύθυνση.  Εμείς θα θέλαμε και η κυβέρνηση να είναι σύμμαχος, όχι μόνο ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, ώστε να πείσουμε ότι αυτό είναι που πρέπει να γίνει.  Τωρά, αν βρεθούν άλλες 
ρυθμίσεις που μπορούν να προστατεύουν πραγματικά και ουσιαστικά, που έχουμε πολύ μεγάλη αμφιβολία, 
κύριε Κυπριανού, ότι μπορεί να βρεθούν τέθκοιες άλλες ρυθμίσεις τζιαι το ξέρετε πολύ καλά, είμαστε εδώ, να 
τις συζητήσουμε.  Αλλά η λύση είναι η πραγματική προστασία αυτών των ανθρώπων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Λοιπόν, προχωρούμε. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μια πρόταση μόνο, για να καταλάβουμε τι εννοούμε.  Εάν ένας που 
αγόρασε ένα διαμέρισμα το αγόρασε €200.000 και χρωστά €100.000 σήμερα, έτσι, όταν εκποιηθεί το ακίνητο, 
δε θα εκποιηθεί για το υπόλοιπο που χρωστά ο ίδιος.  Θα εκποιηθεί, για να εξοφληθούν οι υποχρεώσεις του 
εργολάβου.  Επομένως, θα πωληθεί το ακίνητό του που αγόρασε και θα του μείνει η υποχρέωση.  Άρα, 
χρειάζεται μια συνολική διευθέτηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό σίγουρα, κύριε Κυπριανού, αλλά προς το παρόν είναι μία αναστολή, όπως το αντιλαμβάνομαι, για 
να αποφύγουμε αυτά που φοβούμαστε όλοι.   

 Λοιπόν, προχωρώ. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Ο κ. ∆αμιανού, πρωτολογία! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Σημειώνω ότι εκάμετε διακανονισμό της Βουλής τζιαι, όποτε συμφέρει, επικαλείστε με!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, έδωσές μου αφορμή! 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω ότι με τη σύζυγό μου ανήκουμε σ’ αυτή την εκλεκτή κατηγορία των 
άτυχων.  Άρα, έχω οικογενειακό συμφέρον από την ψήφιση αυτού του νομοθετήματος και δράττομαι της 
ευκαιρίας να πω ότι αφορά πολλές χιλιάδες ανθρώπων και προσφέρουμε υπηρεσία σε πάρα πολλούς 
συμπολίτες μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, ξεκουράστηκες αρκετά.  Πε μας τη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 
θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44ΙΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 7 πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 7 πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στην υπ’ αριθμόν 8 πρόταση νόμου. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αποσύρεται η πρόταση, ’πού εμάς τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή καθόλου η υπ’ αριθμόν 8, δεν μπορεί να μπει σε... 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2015 Νόμος 
του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2015, ο οποίος είναι 
πλεονασματικός και προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €739.652.294 και έσοδα ύψους €748.807.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τo πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο πρόεδρος και μέλη του διοικητικού συμβουλίου, καθώς και ο γενικός διευθυντής 
και άλλοι εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ για το 2015, ο οποίος είναι πλεονασματικός, προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €739.652.294 και έσοδα ύψους €748.807.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πώληση 
ηλεκτρικής ενέργειας (€703.101.000), την πώληση νερού από αφαλάτωση (€23.790.000), τη χρέωση 
θερμοκηπιακών αερίων (€8.300.000), την ανάκτηση δαπανών για απασχόληση υπαλλήλων της ΑΗΚ στο 
∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (∆ΣΜΚ) (€2.998.000) και την αποκοπή στις συντάξιμες απολαβές 
των υπαλλήλων της Αρχής (€1.883.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, προϋπολογιζόμενες δαπάνες της ΑΗΚ για το 
2015 αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€98.342.000), εκ των οποίων ποσό ύψους €2.998.000 αφορά το κόστος 
προσωπικού της ΑΗΚ που απασχολείται για τη λειτουργία του ∆ΣΜΚ. 

2. ∆απάνες λειτουργίας (€553.458.294), εκ των οποίων ποσό ύψους €295.000 αφορά τις δαπάνες 
λειτουργίας του ∆ΣΜΚ για την κάλυψη μεταξύ άλλων των ακόλουθων αναγκών: 

α. Αγορά καυσίμων (€382.547.000). 

β. Αγορά ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (€69.843.000). 

γ. Λειτουργία και συντήρηση μονάδας αφαλάτωσης (€20.500.000). 

δ. Αποζημίωση για πρόωρη αφυπηρέτηση (€20.000.000). 

ε. Λειτουργία και συντήρηση εξοπλισμού σταθμών παραγωγής (€14.055.000). 

στ. Ασφάλειες (€5.080.000). 

ζ. Συντήρηση εξοπλισμού μεταφοράς και διανομής (€4.106.000). 

η. Αγορά δικαιωμάτων θερμοκηπιακών αερίων (€4.100.000). 

θ. Εισφορές στο ταμείο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για συνταξιούχους και βοηθήματα σε 
αφυπηρετήσαντες υπαλλήλους (€4.339.000). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€70.338.010), οι οποίες μεταξύ άλλων αφορούν τα ακόλουθα: 

α. Επέκταση και ενδυνάμωση το δικτύου διανομής (€23.000.000). 

β. Βελτίωση και επέκταση του δικτύου μεταφοράς (€17.300.000). 

γ. Βελτίωση του σταθμού Βασιλικού (€10.645.000). 

δ. Βελτίωση του σταθμού ∆εκέλειας (€9.350.000).  

ε. Εγκαταστάσεις ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (€2.400.000). 

στ. Συστήματα πληροφορικής (€2.335.000). 

ζ. Εγκατάσταση μετρητών (€2.070.000). 

4. Άλλες δαπάνες (€15.914.000). 

5. Απρόβλεπτες δαπάνες (€1.600.000). 
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 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ υποβάλλεται για κατά νόμο 
έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων υπό την επιφύλαξη ότι τα ποσά που περιλαμβάνονται σε αυτόν και 
αφορούν τον προϋπολογισμό του ∆ΣΜΚ δυνατό να τροποποιηθούν λόγω της μη έγκαιρης υποβολής του 
προϋπολογισμού του ∆ΣΜΚ για το 2015 στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση.  Όπως έχει επισημανθεί στην 
επιτροπή, ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜΚ για το 2015, ο οποίος υποβλήθηκε στο Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και βάσει του οποίου σχετικές πρόνοιες περιλήφθηκαν στον 
προϋπολογισμό της ΑΗΚ έχει αποσυρθεί, με σκοπό την υποβολή αναθεωρημένου προϋπολογισμού ο οποίος 
να ανταποκρίνεται στις αυξημένες ανάγκες και υποχρεώσεις του ∆ΣΜΚ, καθώς και στις απαιτήσεις για πλήρη 
ανεξαρτητοποίησή του.  Ως εκ τούτου, λόγω της καθυστέρησης που παρατηρήθηκε στην υποβολή του 
αναθεωρημένου προϋπολογισμού του ∆ΣΜΚ για το 2015, αποφασίστηκε η προώθηση του προϋπολογισμού 
της ΑΗΚ όπως αυτός αρχικά είχε καταρτισθεί με βάση τα στοιχεία του αρχικού κειμένου του προϋπολογισμού 
του ∆ΣΜΚ και κατ’ επέκταση η προώθηση των κατάλληλων ενεργειών για τροποποίηση του προϋπολογισμού 
της ΑΗΚ για το 2015 σε εύθετο χρόνο, σε περίπτωση τροποποίησης των προνοιών του προϋπολογισμού του 
∆ΣΜΚ του 2015 που αφορούν την ΑΗΚ.   

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ δήλωσε ότι στον προτεινόμενο προϋπολογισμό έχουν 
ενσωματωθεί όλες οι νομοθετικές ρυθμίσεις που στοχεύουν στην οικονομική εξυγίανση, καθώς και όλες οι 
σχετικές οδηγίες και εγκύκλιοι του Υπουργείου Οικονομικών, οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τη μείωση και 
φορολόγηση επιδομάτων και στη μείωση των απολαβών και των συντάξεων του προσωπικού. 

 Ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ δήλωσε ότι 
κυριότεροι στόχοι του οργανισμού για το 2015, όπως αυτοί αντικατοπτρίζονται στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Ο περιορισμός του αναπτυξιακού προγράμματος της παραγωγής, μεταφοράς και διανομής ηλεκτρικής 
ενέργειας στα άκρως απαραίτητα έργα. 

2. Η εφαρμογή του προγράμματος συντήρησης του εξοπλισμού και των εγκαταστάσεων της ΑΗΚ για την 
κάλυψη των απαραίτητων συντηρήσεων. 

3. Η βελτίωση της αποδοτικότητας του εργατικού δυναμικού και της αποτελεσματικότητας των εργασιών 
της ΑΗΚ μέσα από τον εξορθολογισμό της οργανικής δομής και της βελτίωσης του τρόπου λειτουργίας 
της. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο πιο πάνω αρμόδιο, στα πλαίσια του εξορθολογισμού της οργανικής δομής της 
ΑΗΚ, στον προτεινόμενο προϋπολογισμό έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους €20 εκατομ., η οποία αφορά 
αποζημίωση για πρόωρη αφυπηρέτηση και η οποία προορίζεται να καλύψει τα ακόλουθα: 

1. Τη δαπάνη για την εφαρμογή του Σχεδίου Πρόωρης Εθελούσιας Αφυπηρέτησης, ύψους €10 εκατομ., η 
οποία είχε περιληφθεί στον προϋπολογισμό της ΑΗΚ για το 2014 και είχε εξαγγελθεί κατά το τέλος του 
2014 και της οποίας δεν κατέστη δυνατή η διενέργεια εντός του 2014 λόγω της καθυστέρησης στη 
διαδικασία έγκρισης του εν λόγω σχεδίου. 

2. Οποιεσδήποτε πρόσθετες αποχωρήσεις από την ΑΗΚ, σε περίπτωση που εγκριθεί νέο σχέδιο 
πρόωρων αφυπηρετήσεων εντός του τρέχοντος έτους (€10 εκατομ.).  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής έθεσαν σωρεία 
ερωτημάτων και ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις όσον αφορά επιμέρους ζητήματα.  Τα ζητήματα αυτά 
αφορούν μεταξύ άλλων την εφαρμογή του σχεδίου πρόωρης αφυπηρέτησης, τους 
καθυστερημένους/οφειλόμενους λογαριασμούς κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας, τη διακοπή παροχής 
ηλεκτρικής ενέργειας σε ευάλωτες ομάδες πληθυσμού, την αναδιάρθρωση και τον εκσυγχρονισμό της ΑΗΚ, 
καθώς και την πορεία αποκρατικοποίησής της.    

 Σε σχέση με τα τεθέντα ερωτήματα, οι αρμόδιοι της ΑΗΚ κατέθεσαν τα ακόλουθα: 

1. Το σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης που είχε προκηρυχθεί εντός του 2014 αποτελεί μέρος της 
αναδιάρθρωσης της ΑΗΚ και αφορά την αποχώρηση μέχρι τέλους Μαρτίου από την ΑΗΚ 123 
εργαζομένων.  Από το σχέδιο αυτό, σύμφωνα με σχετική μελέτη των αναλογιστών του οργανισμού, θα 
προκύψει για την ΑΗΚ καθαρό όφελος ύψους €38 εκατομ.  Σημειώνεται ότι για το έτος 2015 εξετάζεται η 
εκπόνηση νέου σχεδίου πρόωρης αφυπηρέτησης με στόχο την αποχώρηση επιπλέον 150 
εργαζομένων. 

2. Οι οφειλές για λογαριασμούς ηλεκτρικής ενέργειας ανέρχονται στα €100 εκατομ. και αφορούν ειδικότερα: 

 α.  τελικούς λογαριασμούς καταναλωτών των οποίων η παροχή ηλεκτρικής ενέργειας έχει διακοπεί, 
ύψους €15 εκατομ.,  

 β. ενεργούς λογαριασμούς οι οποίοι παρουσιάζουν καθυστέρηση στην αποπληρωμή τους, ύψους 
€35 εκατομ., 
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 γ. Παροχή ηλεκτρικής ενέργειας η οποία δεν έχει εισπραχθεί και δεν αποτελεί καθυστερημένη 
οφειλή, ύψους €50 εκατομ.   

3. Η ΑΗΚ στα πλαίσια των προσπαθειών είσπραξης καθυστερημένων οφειλών έχει διακόψει την παροχή 
ηλεκτρικής ενέργειας σε 600 νοικοκυριά, τα οποία εμπίπτουν στην κατηγορία των ευάλωτων ομάδων 
του πληθυσμού, εκ των οποίων 35 νοικοκυριά έχουν προχωρήσει σε διακανονισμό των οφειλών τους.    

Επιπρόσθετα, για την περίοδο μεταξύ 15ης ∆εκεμβρίου 2014 και 31ης Μαρτίου 2015 η ΑΗΚ, 
συμμορφούμενη με απόφαση της ΡΑΕΚ, δεν προβαίνει σε οποιαδήποτε διακοπή ηλεκτρικού ρεύματος, 
ενώ σε συγκεκριμένες ομάδες πληθυσμού αποφάσισε την παραχώρηση μειωμένης τάσης ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

4. Σε σχέση με την αναδιάρθρωση και τον εκσυγχρονισμό της ΑΗΚ, ο οργανισμός προβαίνει σε λειτουργικό 
και λογιστικό διαχωρισμό των δραστηριοτήτων του, σύμφωνα με τις ρυθμιστικές αποφάσεις της ΡΑΕΚ.  
Ο διαχωρισμός δραστηριοτήτων, τόσο λειτουργικά όσο και λογιστικά, θα καταδείξει τους τομείς 
δραστηριοτήτων στους οποίους υπάρχουν ανάγκες περαιτέρω εξορθολογισμού τόσο από οικονομικής 
όσο και από διοικητικής και λειτουργικής απόψεως.   

5. Η αποκρατικοποίηση της ΑΗΚ προχωρεί με βάση τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και 
σχετικό οδικό χάρτη.  Συναφώς, μέχρι το τέλος του 2015 η ΑΗΚ πρέπει να έχει μετατραπεί σε οργανισμό 
ιδιωτικού δικαίου με μοναδικό μέτοχο το κράτος, ενώ μεταξύ των ετών 2017 και 2018 προβλέπεται η 
έναρξη των διαδικασιών εξεύρεσης ιδιωτών επενδυτών.  

6. Ο δανεισμός της ΑΗΚ ανέρχεται στα €500 εκατομ. και αφορά κυρίως μακροχρόνια δάνεια.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση  του προϋπολογισμού της ΑΗΚ για το 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων ύψους €739.652.294 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση υφιστάμενων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού, Προαγωγής και Πρώτου ∆ιορισμού και 
Προαγωγής.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων έκτακτων υπαλλήλων και πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για την κάλυψη 
έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 
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 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων που αποχωρούν με νέες προσλήψεις εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 16. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης ωρομίσθιου προσωπικού που αποχωρεί με νέες προσλήψεις.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 17; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2015, ο οποίος προβλέπει 
δαπάνες ύψους €6.539.581 και έσοδα ύψους €6.070.191. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οικολόγοι εναντίον, λέει εδώ πέρα, οι υπόλοιποι υπέρ. 

 Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη και παρακαλώ τον πρόεδρο...  Νομίζω δε χρειάζεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2015 Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2015 προβλέπει δαπάνες ύψους €6.539.581 και έσοδα ύψους 
€6.070.191, τα οποία προέρχονται από ετήσιες συνδρομές και άλλα ετήσια δικαιώματα (€3.979.114), από 
δικαιώματα εγγραφής και πάγια δικαιώματα (€319.136), από άλλα τέλη για αμοιβαία κεφάλαια (€140.000), από 
τόκους εισπρακτέους (€327.180), καθώς και από διάφορα άλλα έσοδα (€1.304.761). 
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 Οι προβλεπόμενες δαπάνες του ΧΑΚ για το έτος 2015 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Τακτικές δαπάνες (€5.128.181), οι οποίες αφορούν κυρίως: 

α. αποδοχές προσωπικού (€3.638.619), 

β. διάφορα έξοδα (€956.485), 

γ. έξοδα λειτουργίας γραφείου (€355.752). 

2. Αναπτυξιακές δαπάνες (€1.361.400), οι οποίες αφορούν κυρίως: 

α. μηχανογραφημένο εξοπλισμό και υπηρεσίες (€710.000), 

β. υλοποίηση στρατηγικών σχεδιασμών ΧΑΚ (€480.000), 

γ. δαπάνες για ανέγερση του νέου οικήματος του ΧΑΚ (€80.400). 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€50.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι τακτικές δαπάνες του ΧΑΚ για το 2015 
παρουσιάζουν μείωση κατά 14% σε σχέση με το 2014, οι αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν μείωση κατά 
15%, ενώ οι αντιμισθίες του προσωπικού και οι εισφορές στα διάφορα ταμεία είναι μειωμένες κατά 5% σε 
σχέση με το 2014. 

 Σημειώνεται ότι ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2015 ετοιμάστηκε, αφού λήφθηκαν υπόψη η 
υφιστάμενη οικονομική κατάσταση, καθώς και οι προοπτικές και οι εξελίξεις της οικονομίας.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΧΑΚ 
δήλωσε ότι η συνεχιζόμενη οικονομική κρίση και η ύφεση στην κυπριακή οικονομία επηρέασαν αρνητικά τη 
χρηματιστηριακή αγορά και ειδικότερα τις δραστηριότητες του ΧΑΚ λόγω της απώλειας του επενδυτικού 
ενδιαφέροντος, η οποία προκύπτει κυρίως από τις οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι εισηγμένες 
στο χρηματιστήριο εταιρείες, καθώς και λόγω αδυναμίας εισαγωγής νέων εταιρειών. 

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΧΑΚ ανέφερε μεταξύ άλλων ότι παρά τα αρνητικά 
δεδομένα τα πραγματικά αποτελέσματα του ΧΑΚ για το 2014 ήταν βελτιωμένα σε σχέση με το 2013, ενώ πολύ 
σημαντική κρίνεται η επάνοδος της Τράπεζας Κύπρου στη χρηματιστηριακή αγορά από το ∆εκέμβρη του 2014. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, η συνολική αξία διαπραγμάτευσης για το 2014 ανήλθε 
στα €75,4 εκατομ. σε σχέση με €63 εκατομ. το 2013, ενώ η συνολική κεφαλαιοποίηση ανήλθε στα €8,4 δις για 
το 2014 σε σχέση με €6,3 δις το 2013. 

 Αναφορικά με τους στρατηγικούς  σχεδιασμούς, ο πρόεδρος του ΧΑΚ δήλωσε ότι αυτοί υλοποιούνται με 
στόχο την καλύτερη λειτουργία, τη βιωσιμότητα και την ανταγωνιστικότητα του οργανισμού, ενώ το ΧΑΚ 
αποτελεί έναν από τους οργανισμούς για τους οποίους λήφθηκε απόφαση για ιδιωτικοποίηση και συνεπώς 
λειτουργεί κάτω από την εποπτεία του Εφόρου Αποκρατικοποιήσεων.    

  Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις όσον αφορά τον 
περιορισμό του όγκου δραστηριοτήτων του ΧΑΚ και κατ’  επέκταση τη μείωση των εσόδων του και ζήτησαν 
από τους αρμόδιους αξιωματούχους του ΧΑΚ περαιτέρω διευκρινίσεις σε σχέση με το σχεδιασμό που 
προωθείται για προσαρμογή της λειτουργίας του χρηματιστηρίου στα νέα οικονομικά δεδομένα, ώστε να 
διευρυνθεί ο κύκλος εργασιών του και να αυξηθεί η κερδοφορία του. 

 Συναφώς, ο  πρόεδρος του ΧΑΚ δήλωσε ότι το συμβούλιο αναγνωρίζει την ανάγκη εξεύρεσης τρόπων 
ενίσχυσης των εσόδων του και για το λόγο αυτό μελετά το σχεδιασμό νέων υπηρεσιών και προϊόντων. Τέτοια 
έσοδα θα προκύψουν μεταξύ άλλων από τον εκπλειστηριασμό δικαιωμάτων εκπομπής αερίων, από παράγωγα 
προϊόντα, από υπηρεσίες για ομόλογα δημοσίου και από εισαγωγή και διαπραγμάτευση αμοιβαίων κεφαλαίων.  

 Επιπροσθέτως, ο γενικός διευθυντής του ΧΑΚ δήλωσε ότι η σύνδεση του ΧΑΚ με άλλα αποθετήρια και 
χρηματιστήρια του εξωτερικού θα προσδώσει περαιτέρω αξία στον οργανισμό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΧΑΚ 
για το έτος 2015. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσεται εναντίον της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €6.539.581 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έννεν ομόφωνο.  Οι Οικολόγοι έν’ εναντίον. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έννεν ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Α, συγγνώμη, κύριε Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι Οικολόγοι εμφανιστήκαν τζιαι λεν είναι εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μας συγχωρείτε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, έντζιε να διορθώνουμε μια ζωή τα λάθη της Βουλής!  Εγώ τζιαι στη Σύσκεψη 
των Αρχηγών είπα ότι είμαι εναντίον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ανέφερα, κύριε, “οι Οικολόγοι”, αλλά έλειπες την ώρα που το ανέφερα. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έμεινα, δαμαί ήμουν, εν έφυα ποττέ μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έκαμα μια συνεννόηση με τον κ. Άριστο, έτσι, για παρακάτω. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

(Γελώντας) 

 Ήρτεν αριστερά, αλλά εν πολλοθωρείς αριστερά σήμερα, Πρόεδρε, για κάποιο λόγο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Όι, θωρώ σας όλους. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;     

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μερική εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/68/ΕΕ, η οποία τροποποιεί την Οδηγία 97/23/ΕΚ σχετικά με τη 
διαθεσιμότητα του εξοπλισμού υπό πίεση στην αγορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Νίκος Νουρής Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και 
∆ΕΟΚ.  Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ και η συνδικαλιστική οργάνωση ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
κατέστη δυνατόν να εκπροσωπηθούν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εξοπλισμός υπό Πίεση) Κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 59 του περί των 
Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί μερική εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή Οδηγία 2014/68/ΕΕ, η οποία τροποποιεί την Οδηγία 
97/23/ΕΚ, σχετικά με τη διαθεσιμότητα του εξοπλισμού υπό πίεση στην αγορά. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία λόγω του ότι οι υφιστάμενοι κανονισμοί, οι 
οποίοι εκδόθηκαν για σκοπούς εναρμόνισης με την Οδηγία 97/23/ΕΚ, προβλέπουν την ταξινόμηση του 
εξοπλισμού υπό πίεση σε κατηγορίες, σύμφωνα με αυξανόμενο επίπεδο κινδύνου, το οποίο περιλαμβάνει την 
ταξινόμηση του ρευστού που περιέχεται στον εξοπλισμό υπό πίεση ως επικίνδυνου ή μη, σύμφωνα με την 
Οδηγία 67/548/ΕΟΚ.  Ωστόσο, την 1η Ιουνίου 2015 η εν λόγω Οδηγία 67/548/ΕΟΚ θα καταργηθεί και θα 
αντικατασταθεί από τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1272/2008.  Συγκεκριμένα, ο πιο πάνω ευρωπαϊκός 
κανονισμός μεταφέρει στην Ευρωπαϊκή Ένωση το Παγκόσμια Εναρμονισμένο Σύστημα Ταξινόμησης και 
Επισήμανσης των Χημικών Ουσιών (Σύστημα GHS), που έχει εγκριθεί σε διεθνές επίπεδο στο πλαίσιο των 
Ηνωμένων Εθνών.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο πιο πάνω ευρωπαϊκός κανονισμός 
θεσπίζει νέες τάξεις και κατηγορίες κινδύνου, οι οποίες αντιστοιχούν μόνο εν μέρει με εκείνες που 
προβλέπονται στην Οδηγία 67/548/ΕΟΚ.  Κατά συνέπεια, η Οδηγία 97/23/ΕΚ πρέπει να ευθυγραμμιστεί με τον 
εν λόγω κανονισμό και να διατηρηθούν παράλληλα τα υφιστάμενα επίπεδα προστασίας που η ίδια προβλέπει.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, κρίνεται αναγκαία η 
τροποποίηση του Κανονισμού 7 των υπό συζήτηση κανονισμών με έναρξη της ισχύος τους από την 1η Ιουνίου 
του 2015.  Περαιτέρω, όσον αφορά την εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το σύνολο της Οδηγίας 
2014/68/ΕΕ, επισημαίνεται ότι μέχρι τις 19 Ιουλίου 2016 θα ετοιμαστούν νέοι κανονισμοί, οι οποίοι θα 
αντικαθιστούν στο σύνολό τους τους υπό συζήτηση κανονισμούς.  Σημειώνεται ότι η Οδηγία 2014/68/ΕΕ δεν 
παρέχει οποιοδήποτε δικαίωμα προαίρεσης στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, η αρμόδια αρχή για την επιτήρηση της εφαρμογής των υπό συζήτηση 
κανονισμών είναι ο Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας.  Με βάση επίσης την πιο πάνω εισηγητική έκθεση δεν αναμένεται ότι θα προκύψουν 
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κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις ούτε θα δημιουργηθεί πρόσθετο δημοσιονομικό κόστος ή κόστος για τις 
επιχειρήσεις από την εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών αυτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Πέμπτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση του ∆έκατου Πέμπτου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών, που υπογράφηκε εκ μέρους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στις 24 Ιουνίου 2013 στο Στρασβούργο από τη μόνιμη αντιπρόσωπο της ∆ημοκρατίας στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης, κατόπιν εξουσιοδότησης από τον Υπουργό Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο 

Πέμπτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 25 Φεβρουαρίου και στις 11 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η δυνάμει του άρθρου 169.2 του συντάγματος κύρωση του 
∆έκατου Πέμπτου Πρωτοκόλλου της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών, που υπογράφηκε εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 24 
Ιουνίου 2013 στο Στρασβούργο από τη μόνιμη αντιπρόσωπο της ∆ημοκρατίας στο Συμβούλιο της Ευρώπης, 
κατόπιν εξουσιοδότησης από τον Υπουργό Εξωτερικών.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το εν λόγω πρωτόκολλο τροποποιεί 
τη Σύμβαση για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών στη βάση των 
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αποφάσεων που λήφθηκαν στη ∆ιάσκεψη Κορυφής του Brighton τον Απρίλιο 2012 (Brighton Declaration).  
Ειδικότερα, το πρωτόκολλο επιφέρει τις πιο κάτω τροποποιήσεις στη σύμβαση: 

1.  Προσθέτει στο τέλος του προοιμίου της σύμβασης νέα παράγραφο, η οποία αναφέρεται στην αρχή της 
επικουρικότητας και στο περιθώριο εκτίμησης (margin of appreciation) των κρατών μελών όπως οι 
αρχές αυτές διαμορφώθηκαν νομολογιακά. 

2.  ∆ιαγράφει τις πρόνοιες της σύμβασης που προβλέπουν ότι η θητεία των δικαστών του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (Ε∆Α∆) λήγει με τη συμπλήρωση του εβδομηκοστού έτους της 
ηλικίας τους και παράλληλα προσθέτει νέα ρύθμιση σύμφωνα με την οποία οι υποψήφιοι δικαστές 
πρέπει να είναι ηλικίας κάτω των εξήντα πέντε ετών κατά την ημερομηνία κατά την οποία ζητήθηκε 
κατάλογος τριών υποψήφιων δικαστών από την Κοινοβουλευτική Συνέλευση.   

3.  Μειώνει την προθεσμία υποβολής αιτήσεων στο Ε∆Α∆ από έξι μήνες σε τέσσερις μήνες από την 
ημερομηνία τελεσιδικίας εσωτερικής απόφασης εθνικού δικαστηρίου. 

4.  ∆ιαγράφει τη δυνατότητα υποβολής αντίρρησης από οποιοδήποτε από τα μέρη στην υπόθεση σε 
περίπτωση που τμήμα του Ε∆Α∆ παραιτείται της δικαιοδοσίας του υπέρ του Τμήματος Ευρείας 
Συνθέσεως, αν η υπόθεση που εκκρεμεί ενώπιον του τμήματος εγείρει σοβαρό ζήτημα ως προς την 
ερμηνεία της σύμβασης ή των πρωτοκόλλων της ή αν η επίλυση συγκεκριμένου ζητήματος δυνατό να 
έρχεται σε αντίθεση με προηγούμενη απόφαση του Ε∆Α∆. 

5.  Επιτρέπει την απόρριψη αιτήσεων ως απαράδεκτων, σε περίπτωση που ο αιτητής δεν έχει υποστεί 
σημαντικό μειονέκτημα, χωρίς την προϋπόθεση ότι δε δύναται να απορριφθεί για το λόγο αυτό υπόθεση 
η οποία προηγουμένως δεν έχει δεόντως εξεταστεί από εσωτερικό δικαστικό όργανο. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εξωτερικών την ενημέρωσε ότι, κατά την υπογραφή του πρωτοκόλλου από τη ∆ημοκρατία, κατατέθηκε 
επιφύλαξη επικύρωσής του από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση του πρωτοκόλλου στο οποίο αυτό αναφέρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Πέμπτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιασαφήνιση πρόνοιας του βασικού νόμου σχετικά με την εφαρμογή των διατάξεων του περί 
Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου κατά την εγγραφή πολιτών κρατών μελών στο μητρώο 
μελών του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου  Αντρέας Φακοντής 

 Αριστοτέλης Μισός  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Μαρτίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ).  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία αυτή λόγω απουσίας του αρμόδιου λειτουργού στο εξωτερικό.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η διευκρίνιση πρόνοιας του νόμου για το ΕΤΕΚ σχετικά με την 
εφαρμογή των διατάξεων του περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου κατά την εγγραφή 
πολιτών κρατών μελών στο μητρώο μελών του επιμελητηρίου.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του ΕΤΕΚ, η 
τροποποίηση αυτή κρίθηκε αναγκαία έπειτα από γνωμάτευση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ότι η υπό 
τροποποίηση διάταξη χρήζει διευκρίνισης, ώστε να καθοριστεί με σαφήνεια ότι η εγγραφή πολιτών μελών στο 
μητρώο μελών του επιμελητηρίου σε οποιοδήποτε κλάδο της μηχανικής επιστήμης γίνεται τηρουμένων των 
διατάξεων του περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου.  Με τη διευκρίνιση αυτή, δήλωσαν 
οι ίδιοι, δε θα αφήνεται οποιαδήποτε δυνητική ευχέρεια στο ΕΤΕΚ να αντιμετωπίζει διαφορετικά τις αιτήσεις για 
εγγραφή.  Επιπρόσθετα, δήλωσαν ότι η τροποποίηση αυτή γίνεται στα πλαίσια εφαρμογής του Μνημονίου 
Συναντίληψης που υπογράφτηκε μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της τρόικας και ειδικότερα του μέτρου 
5.1 που αφορά τον τομέα των ρυθμιζόμενων επαγγελμάτων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχέδιου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και ∆ασικών Ελκυστήρων 
(Κατηγορίες T, C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/44/ΕΕ για την τροποποίηση των παραρτημάτων Ι, ΙΙ και ΙΙΙ της Οδηγίας 
2003/37/ΕΚ σχετικά με την έγκριση τύπου γεωργικών ή δασικών ελκυστήρων, των ρυμουλκουμένων και των 
εναλλάξιμων ρυμουλκούμενων μηχανημάτων τους, καθώς και των συστημάτων, κατασκευαστικών στοιχείων 
και χωριστών τεχνικών ενοτήτων των οχημάτων αυτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς «Οι περί 
Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και ∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, R και S), των 

Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου  Αντρέας Φακοντής 

 Αριστοτέλης Μισός  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Μαρτίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 του περί Έγκρισης 
Τύπου Οχημάτων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2014/44/ΕΕ της 
Επιτροπής της 18ης Μαρτίου 2014 για την τροποποίηση των παραρτημάτων Ι, ΙΙ και ΙΙΙ της οδηγίας 2003/37/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με την έγκριση τύπου γεωργικών ή δασικών 
ελκυστήρων, των ρυμουλκουμένων και των εναλλάξιμων ρυμουλκούμενων μηχανημάτων τους, καθώς και των 
συστημάτων, κατασκευαστικών στοιχείων και χωριστών τεχνικών ενοτήτων των οχημάτων αυτών.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς, με τους 
τελευταίους προτείνεται να τροποποιηθούν: 

1. το Πρώτο Παράρτημα των βασικών κανονισμών, που αφορά στο φάκελο πληροφοριών που 
υποβάλλεται από τον αιτητή έγκρισης τύπου σε τεχνική υπηρεσία, 

2. το Όγδοο Παράρτημα, που αφορά στο υπόδειγμα του Πιστοποιητικού Έγκρισης Τύπου που εκδίδεται 
για τα οχήματα αυτά, και 
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3. το ∆ωδέκατο Παράρτημα, που αφορά στο υπόδειγμα του Πιστοποιητικού Συμμόρφωσης που εκδίδεται 
για τα οχήματα αυτά.  

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία νομοθετικής εναρμόνισης, σύμφωνα με το άρθρο 2 της πιο πάνω 
Οδηγίας, ήταν η 1η Ιανουαρίου 2015, αλλά οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων μόλις 
στις 12 Φεβρουαρίου 2015. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 15 και 16 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας.  Το πρώτο 
τιτλοφορείται «Ο περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει.  Είναι τα κατεπείγοντα, ήρθαν τώρα οι εκθέσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια γι’ αυτό το θέμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη!  Λέτε μας «όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια».  Εκηρύχθη επείγον.  Επήαν, είδαν το, 
ήρταν.  Σκοπό δεν έσιει, εξήγηση δεν έχει, τι είναι τούτο το πράμα;   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για να αναστείλουμε τούτο που ψηφίσαμε προηγουμένως! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε, όχι.  Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών ο κ. Παπαδόπουλος θα εξηγήσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πού ηύρες την έκθεση;  Εγώ εν κρατώ. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει αιτιολογική έκθεση, αλλά είναι σύντομη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν υπάρχει.  Εν υπάρχει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εισηγητική...   

 Κύριε Κατσουρίδη.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εδώσαν μας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν εδώσαν, ρε παιδκιά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εδόθηκε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει έκθεση, υπάρχει έκθεση.  Είναι σύντομη, αλλά υπάρχει. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω την τζιαι εγώ δαπάνω την έκθεση. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή υπάρχει λίγος θόρυβος, έντζιε καταλάβω αν έν’... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει έκθεση, μου την εφέραν και εμένα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μπορώ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε;  Έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έδωσα το λόγο τζιαι αρχίστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αφήστε με ένα λεπτό να τα εξηγήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας αφήνω και αρχίστε, λέω. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει έκθεση και είναι ιδιαίτερα σύντομη, όπως ιδιαίτερα σύντομη είναι και η αιτιολογική έκθεση.  
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα μεταφέρω τι μου έχει πει η ίδια η Γενική Λογίστρια του Κράτους, η κ. Ρέα Γεωργίου, ότι 
εκ παραδρομής δεν είχαν εγκριθεί οι κανονισμοί που αφορούν τις αλλαγές και τις απαιτήσεις στις δημόσιες 
συμβάσεις, με βάση το νόμο που είχαμε ψηφίσει πρόσφατα περί λογιστικής και δημοσιονομικής διαχείρισης, 
που αντικατέστησε τον προηγούμενο νόμο που είχαμε και αφορούσε τα συγκεκριμένα θέματα.  Και ο κίνδυνος 
είναι ότι, αν δεν εγκρίνουμε το συντομότερο δυνατόν αυτούς τους κανονισμούς, δεν μπορούν να δοθούν 
οδηγίες που αφορούν ακριβώς τις αλλαγές και τις απαιτήσεις στις δημόσιες συμβάσεις.  Αυτός είναι ο λόγος 
που επιζητείται να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο σήμερα με τη μορφή του κατεπείγοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, προχωρούμε.   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής 
∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας Νόμου, ώστε στις διατάξεις του βασικού νόμου 
που ρυθμίζουν θέματα έκδοσης και εφαρμογής κανονισμών, να περιληφθεί αναφορά στους περί της Εκτέλεσης 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμούς του 2004. 

 Όπως είναι γνωστό, ο περί Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού 
Ελέγχου της ∆ημοκρατίας Νόμος, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και δημοσιεύθηκε 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 28 Μαρτίου 2014, αντικατέστησε τον περί της ∆ιαχείρισης των 
Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της ∆ημοκρατίας Νόμο. 

 Όπως είναι περαιτέρω γνωστό, στον περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας Νόμο περιλήφθηκαν διατάξεις οι οποίες προβλέπουν ότι, μέχρι 
την έκδοση κανονισμών που να ρυθμίζουν θέματα καλύτερης εφαρμογής του νόμου, θα συνεχίσουν να ισχύουν 
και να τυγχάνουν εφαρμογής οι ∆ημοσιονομικές οδηγίες και οι Κανονισμοί Αποθηκών που εκδόθηκαν δυνάμει 
του καταργηθέντος νόμου, στο μέτρο που αυτοί δε θα είναι αντίθετοι με τις πρόνοιες της νέας νομοθεσίας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, κατά την εφαρμογή της νέας νομοθεσίας 
διαπιστώθηκε ότι στις εν λόγω διατάξεις εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε πρόνοια που να προβλέπει τη 
συνέχιση της ισχύος και της εφαρμογής, πέραν των πιο πάνω, και των περί της Εκτέλεσης Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίνεται αναγκαία η άμεση ψήφιση του 
προτεινόμενου νόμου, ώστε οι πιο πάνω Κανονισμοί να συνεχίσουν να εφαρμόζονται σε σχέση με αλλαγές και 
απαιτήσεις επί δημοσίων συμβάσεων και τα αρμόδια όργανα να ασκούν απρόσκοπτα τις εξουσίες και 
αρμοδιότητές τους σε θέματα που αφορούν μεταξύ άλλων τροποποιήσεις, μεταβιβάσεις και ανανεώσεις 
συμβάσεων, μέχρι την έκδοση νέων κανονισμών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να μιλήσουν να μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε, του κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε στις δύο προτάσεις νόμου που κηρύξαμε επείγουσες, οι οποίες έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 
2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 2015».  
Σκοπός δεν υπάρχει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, το ίδιο ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ίδιο ακριβώς. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
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Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Νουρής 

 Νίκος Νικολαΐδης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιώργος Περδίκης Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Κουτσού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγουσες. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιάννο 
Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε η εφαρμογή όλων των διατάξεων του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις 
εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, να ανασταλεί μέχρι την 1η Ιουλίου 2015. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νίκο 
Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω 
βασικού νόμου, ώστε να ανασταλεί η εφαρμογή των πιο πάνω αναφερόμενων διατάξεων μέχρι τις 2 Απριλίου 
2015. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις σκοπείται ειδικότερα 
η παράταση της αναστολής της εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων για επιπρόσθετο χρονικό διάστημα, αντί 
μέχρι τη 19η Μαρτίου 2015, που ισχύει σήμερα, ώστε η νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων να 
τυγχάνει εφαρμογής, μόνο αφού θεσμοθετηθεί το νέο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Παράλληλα, η αναστολή της 
εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων για περαιτέρω χρονικό διάστημα κρίνεται αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί 
ικανοποιητικό χρονικό περιθώριο για ενδελεχή εξέταση του όλου ζητήματος της αφερεγγυότητας από τις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, με απώτερο στόχο τη βέλτιστη ρύθμισή του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρώτης ή της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμο πρέπει να 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε η πρόταση νόμου που θα ψηφισθεί να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τοποθέτηση είναι στην ολομέλεια, όσοι θέλουν να τοποθετηθούν, μαζί με το αν θέλουν να μιλήσουν 
επί θέματος αρχής.  Υπάρχει κάποιος που ενδιαφέρεται; 

 ∆εν υπάρχει κανείς. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγγνώμη; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ποια βάλλετε πρώτα; 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ποια βάλλετε πρώτα;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βάζω...  Όπως είναι εδώ, «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
10) Νόμος του 2015». 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τι προβλέπει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε γράφει δαμαί αναλυτικά.  ∆εύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου, που κατατέθηκε από 
ΑΚΕΛ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μπράβο, ωραία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι η πρώτη.  Επομένως βάζουμε σε ψηφοφορία την πρώτη πρόταση νόμου, που είναι του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου, του ΑΚΕΛ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 59.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεννιά ψήφους υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεννιά ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η πρόταση νόμου του 
ΑΚΕΛ «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2015» 
καταψηφίζεται. 

 Πάμε παρακάτω.  ∆εύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου, που κατατέθηκε από την Ε∆ΕΚ.  
Επαναλαμβάνω τον τίτλο, για να είμαστε σαφείς και στα πρακτικά.  «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 11) Νόμος του 2015».  Είναι πρόταση νόμου που κατατέθηκε από την Ε∆ΕΚ.  
Και αυτή φαίνεται θα τεθεί σε ψηφοφορία.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, ένα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όι, εννά μείνω!  Εννά το πω!  ∆ιότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 59.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ένα λεπτό, ένα λεπτό.   

 Είσαι σίγουρος, κύριε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι, ναι.  Ομόφωνα.  Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου της Ε∆ΕΚ ψηφίζεται ομόφωνα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εσύ μιλάς... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ήταν να μιλήσω πριν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, δικαιολόγηση ψήφου.  Πε μου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα μιλήσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καλή συνεργασία, κύριε Κατσουρίδη.  Να πει δυο λόγια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άλλο θέλω να πω, Πρόεδρε.  Αν θα μιλήσει κατ’ εξαίρεσιν ο πρόεδρος του ∆ΗΣΥ, είναι άλλο θέμα, αλλά, 
αν η δικαιολογία είναι “δικαιολόγηση ψήφου”, ανατρέπουμε τους κανονισμούς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν θα μιλήσει, εννά θέλω να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τζιαι ούλλοι μας. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζω τους κανονισμούς, ότι δε δικαιούσαι να αιτιολογήσεις θετική ψήφο.  Απλώς, να 
υπενθυμίσω ότι ζήτησα το λόγο πριν από την ψηφοφορία.  Θα είμαι πολύ σύντομος.  Απλώς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν έτσι τζιαι έτσι, για να αρχίσει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, τώρα αναστείλαμε το νόμο που ψηφίσαμε πριν δέκα λεπτά! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το έχει πει πάρα πολλές φορές ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Αβέρωφ τούτο το πράμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Γνωρίζουμε όλοι μας, κύριε Πρόεδρε, ότι μέχρι στιγμής αυτό το οποίο ψηφίζαμε για αναστολή δεν το 
υπέγραφε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Άρα, υπό κανονικές συνθήκες ο νόμος περί εκποιήσεων ήταν σε 
εφαρμογή.  Αν μας έλεγαν αυτή τη στιγμή ότι θα υπογράψει αυτή την αναστολή ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, 
είμαστε έτοιμοι να αποσύρουμε εκείνο που ψηφίσαμε προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, πολύ σύντομα, σας παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, γιατί οι άλλοι, αν έσιει κανά-δκυο Κυπραίους που μας ακούσιν, μπορεί να με 
παρεξηγήσουν οι ανθρώποι με τούτα που ακούσιν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Να μην έσιει καμία έννοια ο κ. Αβέρωφ. 

 Είναι μία αναστολή η οποία, εάν, ας πούμε ότι φωτίσει ο Θεός τον Πρόεδρο τζιαι υπογράψει το, σημαίνει 
ότι θα είναι για μία εβδομάδα ακάλυπτοι οι ιδιοκτήτες.  Εσύ μας είπες πριν ότι σε μια βδομάδα εν γίνεται 
εκποίηση!  Άρα, μεν ανησυχείς!  Εν υπάρχει κανένα πρόβλημα.  Αν επερνούσε τζιείνο του ΑΚΕΛ, που το 
ψηφίσαμε τζιαι εμείς ως Οικολόγοι, τζιαι θα είχαμε ως το τέλος του Ιουλίου... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μεν φοάσαι, εννά βάλουμε τζιαι... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...πάγωμα των εκποιήσεων, τζιαι υπόγραφέν το τζι ο Πρόεδρος, τότε θα ήταν valid το επιχείρημά σου 
και θα εκάμναμε κάτι για τους ιδιοκτήτες των ακίνητων ιδιοκτησιών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκαθησύχασές μας, εντάξει, κύριε Περδίκη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόμου έχει ψηφιστεί ομόφωνα. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.488, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη στελέχωση 
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και συγκεκριμένα για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός λειτουργών που στελεχώνουν τα επαρχιακά/τοπικά γραφεία ευημερίας σε κάθε 
επαρχία; 

2. Πόσοι λειτουργοί είναι τοποθετημένοι σε αντιπροσωπίες ή πρεσβείες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 
εξωτερικό;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.489, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το 
θεσμό του αθλητικού σχολείου, ο οποίος λειτουργεί από το 2006-07 σε πιλοτική βάση στο Λύκειο Κύκκου Β΄ 
στη Λευκωσία και στο Λανίτειο Λύκειο Λεμεσού, και συγκεκριμένα για τα εξής: 

1. Ποια τα αποτελέσματα του πιλοτικού αυτού προγράμματος; 

2. Αν η λειτουργία του θεσμού του αθλητικού σχολείου κρίθηκε επιτυχημένη, υπάρχει πρόθεση του 
υπουργείου για επέκταση του θεσμού και στη Λάρνακα ή/και στις άλλες πόλεις την προσεχή 
εκπαιδευτική περίοδο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.490, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 
2015, σε ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.010.04.073 αναφορικά με τα μέτρα που προτίθεται να λάβει το 
υπουργείο για την αντιμετώπιση του προβλήματος της παροχής έγκαιρης ιατρικής βοήθειας στην περιοχή του 
Τροόδους κατά την καλοκαιρινή περίοδο πληροφορήθηκα ότι, όσον αφορά την κάλυψη της περιοχής Τροόδους 
με ασθενοφόρο κατά την καλοκαιρινή περίοδο, το Υπουργείο Υγείας έχει ετοιμάσει μελέτη κάλυψης όλων των 
ορεινών περιοχών.  Μέρος της μελέτης, όπως πληροφορήθηκα, αφορά και την τοποθέτηση ασθενοφόρου σε 
εικοσιτετράωρη βάση στην περιοχή Καρβουνά επιπρόσθετα από τα δύο ασθενοφόρα του Νοσοκομείου 
Κυπερούντας.  Όπως με ενημέρωσε με την απάντησή του ο υπουργός, η μελέτη δεν μπορεί στο παρόν στάδιο 
να υλοποιηθεί, αφού δεν έχει εγκριθεί το κονδύλι για την πρόσληψη των είκοσι τεσσάρων διασωστών-
πληρώματος των ασθενοφόρων στον προϋπολογισμό των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας.  Όπως πληροφορήθηκα, έχουν ήδη προσληφθεί είκοσι τέσσερις νοσηλευτές για το σκοπό αυτό και 
έχουν δημιουργηθεί/εξοπλιστεί τέσσερις σταθμοί ασθενοφόρων, οι οποίοι δεν μπορούν να λειτουργήσουν λόγω 
έλλειψης προσωπικού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη σχετική μελέτη και να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του αναφορικά με την κάλυψη της ορεινής 
περιοχής Τροόδους με ασθενοφόρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.491, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, σε 
ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.010.04.159 αναφορικά με την κύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την Προστασία Όλων των Προσώπων από τις Εξαναγκαστικές Εξαφανίσεις 
(που είναι γνωστή ως “Σύμβαση για τους Αγνοουμένους”) πληροφορήθηκα ότι το  Υπουργείο Εξωτερικών 
υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο, ούτως ώστε να προχωρήσει σε κυρωτικό νομοσχέδιο.  Την 
1η Νοεμβρίου 2013 το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του (αρ. 75.713), ενέκρινε την πρόταση και 
εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εξωτερικών να ετοιμάσει, σε συνεργασία με το Γενικό Εισαγγελέα, κυρωτικό 
νομοσχέδιο.  Όπως ενημερώθηκα από την απάντηση του υπουργού, μετά από νομοτεχνική εξέταση του 
κειμένου της σύμβασης, προέκυψε ότι οι πρόνοιες του κειμένου είναι πολυσύνθετες και προβλέπουν σημαντικό 
αριθμό τροποποιήσεων και αλλαγών, τόσο νομοθετικών όσο και θεσμικών, στις οποίες θα πρέπει να προβεί 
ένα κράτος, ούτως ώστε να καταστεί συμβαλλόμενο μέρος.  Η κυβέρνηση, σύμφωνα με την απάντηση του κ. 
Κασουλίδη, προτίθεται να προχωρήσει σε νομοθετικές και διοικητικές ρυθμίσεις, οι οποίες θα συνεπάγονται 
όμως οικονομική επιβάρυνση.  Στο παρόν στάδιο οι πρόνοιες της σύμβασης εξετάζονται με προσοχή από τις 
εμπλεκόμενες υπηρεσίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι ήταν οι λόγοι καθυστέρησης στη λήψη της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για την 
ετοιμασία κυρωτικού νομοσχεδίου, δεδομένου ότι η σύμβαση υπογράφτηκε από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία το 2007; 

2. Ποιες είναι οι οικονομικές επιβαρύνσεις που προκύπτουν από την κύρωση της σύμβασης; 

3. Ποιες είναι οι νομοθετικές και διοικητικές ρυθμίσεις που προωθούνται; 

4. Πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η εξέταση των προνοιών της σύμβασης; 

5. ∆εδομένου ότι έχει υπογραφτεί η σύμβαση, μπορεί να επέλθει οποιαδήποτε τροποποίηση; 

6. Πότε αναμένεται να προωθηθεί το κυρωτικό νομοσχέδιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.492, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Με απάντησή του, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015, σε ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.010.04.014 
αναφορικά με τον τερματισμό της παράνομης λειτουργίας υπαίθριου μπαρ στην περιοχή Ασπρόκρεμμου-
Πόλης Χρυσοχούς, πλησίον του ξενοδοχείου “Άνασσα”, ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκος Κουγιάλης με πληροφόρησε ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, στις 9 
Οκτωβρίου 2014, απέστειλε στους ιδιοκτήτες του τεμαχίου “ειδοποίηση επιβολής”, δυνάμει του άρθρου 46 του 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, για τερματισμό της υφιστάμενης χρήσης και 
απομάκρυνση/κατεδάφιση των μη αδειούχων κατασκευών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν, μετά την αποστολή 
ειδοποίησης επιβολής στους ιδιοκτήτες του τεμαχίου, έχει τερματιστεί η υφιστάμενη χρήση και έχουν 
απομακρυνθεί/κατεδαφιστεί οι μη αδειούχες κατασκευές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.493, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
το δικαίωμα τα συμβούλια των κατεχόμενων δήμων και κοινοτήτων να δέχονται εισφορές και στη συνέχεια να 
τις διαχειρίζονται για κοινωνικούς σκοπούς και, εάν όχι, κατά πόσο υπάρχει το ενδεχόμενο για αλλαγή της 
νομοθεσίας για το σκοπό αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.494, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει παρθεί 
απόφαση ή αν υπάρχει πρόθεση να υποβαθμιστεί το μάθημα της φυσικής αγωγής από το Υπουργείο Παιδείας. 

 Πιο συγκεκριμένα, έχουν υποβληθεί παράπονα για αφαίρεση μιας ή περισσότερων ωρών από τους 
γυμναστές, με αποτέλεσμα εξήντα περίπου συμβασιούχοι και άλλοι τόσοι αντικαταστάτες να οδηγούνται στην 
ανεργία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.495, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα με ποια κριτήρια έγινε η κατανομή των 
πέντε θέσεων διευθυντή κλινικής/τμήματος που δόθηκαν κατ’ εξαίρεση στο Υπουργείο Υγείας, με σκοπό να 
καλυφθούν οι ανάγκες σημαντικών κλινικών των νοσοκομείων παγκύπρια.  Παράλληλα, θα θέλαμε να 
ενημερωθεί το σώμα και για το ποιες κλινικές/τμήματα λειτουργούν ακόμα με αναπληρωτές διευθυντές και 
πόσες έχουν αποκτήσει και δεύτερο διευθυντή μετά την πρόσφατη αυτή κατανομή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.496, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εξέταση των αιτήσεων για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα; 

2. Πότε θα ξεπεραστεί το πρόβλημα αποστολής των αναδρομικών στους δικαιούχους; 

3. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μεταφορά του δημόσιου βοηθήματος κάτω από τη νομοθεσία για το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.03.753 και 23.06.010.03.763, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.03.763 και 23.06.010.753, που υποβλήθηκαν από το 
Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκαν στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
επιστολή σας με ημερ. 15.7.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού για την επίστρωση της οδού Χαράλαμπου Φουρνίδη στον 
Πωμό με πρέμιξ, την κατασκευή πεζοδρομίων στην κάθε πλευρά του δρόμου και την κατασκευή 
υπερυψωμένης διάβασης συζητήθηκε σε συνεδρία που έγινε στο Πολιτιστικό Κέντρο Πωμού, υπό την 
Προεδρία του Επάρχου Πάφου, ο οποίος στη συνέχεια διαβίβασε το αίτημα στον Επαρχιακό Μηχανικό 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για προώθηση. 

(β)  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων άρχισε την κατασκευή πεζοδρομίων μήκους 1 200 μ. το 2008.  Για το 2013 
υπήρχε εγκριμένη πρόνοια για τη συνέχιση των εργασιών, αλλά λόγω περικοπής των δημοσίων 
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δαπανών, το έργο δεν υλοποιήθηκε. Το αίτημα συζητήθηκε και σε συνεδρία που έγινε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών, υπό την Προεδρία μου, και κάλεσα τους εκπροσώπους του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων να 
θέσουν το έργο σε προτεραιότητα και να περιλάβουν σχετική πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2015. 

(γ)  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει επίσης προβεί φέτος στην επίστρωση με πρέμιξ μέρους του εν λόγω 
δρόμου, μήκους 100 μ. Το Κοινοτικό Συμβούλιο ζήτησε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να προχωρήσει 
στην επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου σε όλο του το μήκος και το πιο πάνω Τμήμα απάντησε ότι θα 
εξετάσει το αίτημα και εάν αυτό δικαιολογείται, θα περιληφθεί σχετική πρόνοια στον Προϋπολογισμό για 
το 2015. 

(δ)  Συμπληρωματικά, αναφέρεται ότι η κατασκευή της υπερυψωμένης διάβασης στον πιο πάνω δρόμο, 
είναι έργο το οποίο είναι εγκριμένο από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και οι εργασίες για την κατασκευή 
της, αναμένεται να αρχίσουν εντός του τρέχοντος έτους. 

(ε)  Παράλληλα, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για επίστρωση με πρέμιξ και κατασκευή πεζοδρομίων 
και σε άλλους παράδρομους της Κοινότητας, εμπίπτει στην Αρμοδιότητα του Κοινοτικού Συμβουλίου, το 
οποίο κάθε χρόνο βελτιώνει τους δρόμους αυτούς, αξιοποιώντας το σχετικό κονδύλι για τη βελτίωση και 
κατασκευή δρόμων στο χωριό. Ως εκ τούτου, εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο να ιεραρχήσει τις 
ανάγκες του και να καθορίσει τις προτεραιότητες για τους δρόμους τους οποίους επιθυμεί να βελτιώνει 
κάθε χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.758, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.758, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
15.7.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος που οδηγεί στο Κοιμητήριο της Κοινότητας Πωμού δεν είναι εγγεγραμμένος, είναι αγροτικός 
και εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Κοινοτικού Συμβουλίου.  Για να καταστεί δυνατή η ασφαλτόστρωσή 
του, θα πρέπει να προηγηθεί η εγγραφή του. 

(β) Για το σκοπό αυτό, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου ζήτησε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να 
ετοιμάσει σχέδιο για τον εν λόγω δρόμο.  Η Πολεοδομική Αρχή υπέβαλε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
σχέδιο όδευσης του δρόμου, με τελικό πλάτος 7.90 μ. και με αδιέξοδο εντός του τεμαχίου 202 Φ/Σ. 
17/56 (τεμάχιο του Κοιμητηρίου).  Το πιο πάνω σχέδιο διαβιβάστηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού 
για σκοπούς εξασφάλισης των συγκαταθέσεων των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, ή στην περίπτωση που 
δεν καταστεί δυνατή η εξασφάλιση των συγκαταθέσεων, προσκόμισης νέας απόφασης για προώθηση 
διαδικασίας απαλλοτρίωσης, με βάση το σχέδιο το οποίο έχει ετοιμάσει η Πολεοδομική Αρχή.  Το 
Κοινοτικό Συμβούλιο προσκόμισε τον Ιούλιο του 2014 νέα απόφαση με την οποία ζήτησε την προώθηση 
της απαλλοτρίωσης του δρόμου που οδηγεί στο Κοιμητήριο, με βάση το σχέδιο που ετοίμασε η 
Πολεοδομική Αρχή.  Η πιο πάνω απόφαση διαβιβάστηκε στον Αν. ∆ιευθυντή του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, για σκοπούς ετοιμασίας των απαραίτητων σχεδίων και της περιγραφής 
της ιδιωτικής ακίνητης ιδιοκτησίας. 

(γ) Για τη διενέργεια εργασιών ασφαλτόστρωσης του δρόμου, ή οποιωνδήποτε άλλων εργασιών, θα πρέπει 
να ολοκληρωθεί η διαδικασία της απαλλοτρίωσης.  Ακολούθως, το Κοινοτικό Συμβούλιο θα μπορεί να 
ασφαλτοστρώσει τον πιο πάνω δρόμο, αξιοποιώντας το σχετικό κονδύλι του Προϋπολογισμού 
Ανάπτυξης της Κοινότητας που αφορά στη βελτίωση και κατασκευή δρόμων στο χωριό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.760, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.760, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
2.9.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού αφορά στην τοποθέτηση κιγκλιδώματος σε μέρος του 
εγγεγραμμένου δρόμου ο οποίος οδηγεί στην Παναγία Χρυσοπατερίτισσα, συνολικού μήκους 5 χιλ. 
περίπου. 

(β) Σε μήκος 3,9 χιλ. του δρόμου έχουν ήδη τοποθετηθεί κιγκλιδώματα από πιστώσεις του Κρατικού 
Προϋπολογισμού των προηγούμενων ετών.  Εντός του 2014 τοποθετήθηκαν κιγκλιδώματα σε μήκος 
600 μ. περίπου, ενώ για την ολοκλήρωση του έργου σε όλο το μήκος του δρόμου, απομένει η 
τοποθέτηση άλλων 500 μ. περίπου.  Θα γίνει προσπάθεια ολοκλήρωσης του έργου, η δαπάνη του 
οποίου ανέρχεται στις €13.000, από πιστώσεις του Προϋπολογισμού του 2015.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.090, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.090, ημερομηνίας 15/12/2014, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Οι απώλειες φακέλων, πλην ελάχιστων εξαιρέσεων, αφορούν σε προσωρινή αδυναμία ανεύρεσης τους 
είτε λόγω συνεχούς διακίνησης τους ή λόγω λανθασμένης τοποθέτησης.  Με τις προσπάθειες του 
προσωπικού ανευρίσκονται άμεσα ή αργότερα. 

3. Ως μέτρα μείωσης του φαινομένου αυτού, καταβάλλονται οι πιο κάτω προσπάθειες (αρκετές εκ των 
οποίων για να μπορέσουν να ολοκληρωθούν συσχετίζονται με τα κονδύλια στον Προϋπολογισμό): 

 Περιορισμός πρόσβασης στους χώρους φύλαξης 

 Βελτίωση στη διαδικασία διακίνησης του φακέλου 

 ∆ιαχωρισμός των ανενεργών φακέλων και ξεχωριστή φύλαξη τους 

 Επέκταση των ραφιών/χώρων φύλαξης 

 Ψηφιοποίηση των μη μηχανογραφημένων φακέλων 

 Επέκταση της μηχανογράφησης και δημιουργία ηλεκτρονικού φακέλου. 

4. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω μέτρων, η κατάσταση έχει βελτιωθεί αισθητά και οι (προσωρινές) 
απώλειες φακέλων έχουν μειωθεί κατακόρυφα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.168, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι η λειτουργία της ειδικής 
τηλεφωνικής γραμμής 1415 έχει ανασταλεί λόγω του ότι το τελευταίο διάστημα παρατηρήθηκε ότι γινόταν κακή 
χρήση της από πρόσωπα, τα οποία εσκεμμένα έκαναν ανώνυμα ψευδείς καταγγελίες, με αποτέλεσμα να 
ταλαιπωρούνται άσκοπα ιδιοκτήτες αυτοκινήτων. 

2. Ωστόσο, σημειώνεται ότι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
επανεξετάζει το ενδεχόμενο επαναφοράς της με ορισμένες αλλαγές ως προς τη λειτουργία της. 

3. Καταλήγοντας σας ενημερώνω ότι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών στο παρόν στάδιο δέχεται καταγγελίες 
για οχήματα που έχουν οποιοδήποτε εμφανές σημείο ακαταλληλότητας και κυκλοφορούν στο οδικό δίκτυο, 
μέσω του τηλεφωνικού του κέντρου στα Κεντρικά Γραφεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.223, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.223, ημερομηνίας 6/11/2014, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για την αντιμετώπιση του προβλήματος του μεγάλου αριθμού βιοψιών που εκκρεμούν στο 
Παθολογοανατομικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, η ∆ιεύθυνση Αγορών και Προμηθειών 
έχει ήδη προχωρήσει στη σύναψη συμβολαίου αγοράς υπηρεσιών από Παθολογοανατόμο για τη 
διεκπεραίωση 110 βιοψιών. 

2. Μετά από έγκριση της Επιτροπής Υπερωριών του Υπουργείου Υγείας, ημερομηνίας 27/11/2014, για 
υπερωριακή απασχόληση των Ιατρών του Παθολογοανατομικού Τμήματος, διεκπεραιώθηκαν 1 100 
βιοψίες που βρίσκονταν σε εκκρεμότητα από το Μάιο του 2014 λόγω φόρτου εργασίας.  Με πρόσφατη 
απόφαση της, ημερομηνίας 11/2/2015, η Επιτροπή Υπερωριών ενέκρινε, λόγω της σοβαρότητας του 
θέματος, την υπερωριακή απασχόληση των Ιατρών του Τμήματος από 1/1/2015 μέχρι 30/6/2015. 

3. Επιπλέον το Παθολογοανατομικό Τμήμα ενισχύθηκε με την πρόσληψη ενός ιατρικού λειτουργού, με 
συμβόλαιο καθορισμένης διάρκειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.277, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.277 και ημερομηνία 25.11.2014, και σας 
πληροφορώ ότι, με βάση τη νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων (άρθρο 25), για σκοπούς προσδιορισμού του 
δικαιώματος οποιουδήποτε προσώπου για παροχή, περίοδοι εισφορών αναφορικά με τις οποίες ο εργοδότης 
παραλείπει να καταβάλει εισφορές, κατά παράβαση των διατάξεων του σχετικού νόμου, λογίζονται ως περίοδοι 
πραγματικής ασφάλισης, εφόσον ο ∆ιευθυντής Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων με τεκμηριωμένη 
απόφαση του, βεβαιώνει την υποχρέωση του εργοδότη για καταβολή των εισφορών ή εφόσον έχει ασκηθεί 
ποινική δίωξη εναντίον του εργοδότη για την παράλειψη καταβολής των εν λόγω εισφορών. 

2.  Το ποσό των οφειλών τόσο των νομικών προσώπων υπολογίζεται ως ποσοστό πάνω στο ποσό των 
ασφαλιστέων αποδοχών των μισθωτών.  Συγκεκριμένα το ποσοστό εισφοράς για τους μισθωτούς ανέρχεται σε 
20,2%, από το οποίο το 7,8% καταβάλλεται από το μισθωτό, 7,8% από τον εργοδότη και 4,3% από το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας. Το εβδομαδιαίο ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών για το 2015 είναι €1.046 και 
το μηνιαίο ανώτατο όριο €4.533. 

3.  Σύμφωνα με τη νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων κάθε εργοδότης ο οποίος παραλείπει να καταβάλει 
εισφορές μέσα στην προθεσμία που καθορίζεται, είναι υπόχρεος να καταβάλει πρόσθετο τέλος σε ποσοστό 
3% του ποσού των οφειλόμενων εισφορών για καθυστέρηση μέχρι ένα μήνα και 3% για κάθε μήνα περαιτέρω 
καθυστέρησης, μέχρι 27%.  Επιπρόσθετα, στις περιπτώσεις μη συμμόρφωσης με τις πρόνοιες της νομοθεσίας 
καταχωρίζεται ποινική δίωξη η οποία μπορεί να οδηγήσει και στην κατάσχεση κινητής περιουσίας αναφορικά 
με τα νομικά πρόσωπα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.280, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.280 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 25 Νοεμβρίου, 
2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Η κήρυξη παραλίας λουoμένων αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, αφού 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 3 του περί Προστασίας των Λουσμένων εν τη Θαλάσση Νόμου, ο 
Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων «κέκτηται εξουσίαν όπως διά διατάγματος δημοσιευομένου εις την 
επίσημον εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, κηρύσση οιονδήποτε μέρος της παραλίας ομού μετά της 
παρακείμενης προς αυτό ζώνης της θαλάσσης, ως ήθελον περιγραφή και καθορισθή εν τω διατάγματι, 
ως περιοχήν επιφυλαχθείσαν αποκλειστικώς διά λουομένους εν τη θαλάσση». 

(β)  Κατά συνέπεια, οι ενδιαφερόμενες Κοινότητες προτρέπονται όπως υποβάλουν σχετικό αίτημα προς το 
αρμόδιο Υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.281, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.281, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 
2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

 Με επιστολή ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2013, προς το Γενικό ∆ιευθυντή Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, 
Συντονισμού και Ανάπτυξης, η οποία κοινοποιήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Λέμπας υπέβαλε την έκθεση «Λέμπα, Πολιτιστικό χωριό της Κύπρου», με την παράκληση όπως τα έργα 
(Εξωραϊσμός Πλατείας-€1.200.000, Αθλητικές εγκαταστάσεις-€1.300.000 Πολιτιστικό χωριό-€800.000) που 
αναφέρονται στην έκθεση συγχρηματοδοτηθούν από Ευρωπαϊκά κονδύλια. 

 Σε ό,τι αφορά το έργο Εξωραϊσμός Πλατείας, το οποίο είναι αρμοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, 
ενώ συμπεριλήφθηκε στις προτάσεις της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου για έργα που θα μπορούσαν να 
συγχρηματοδοτηθούν την ΠΠ 2014-2020 και συμπεριλήφθηκε σε Μελέτη που ετοιμάστηκε από την MET για 
εφαρμογή ολοκληρωμένης στρατηγικής για την ανάπτυξη της υπαίθρου στα πλαίσια του Μέτρου 7:  Βασικές 
Υπηρεσίες για τον Αγροτικό Πληθυσμό του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ-2014-2020), η 
προώθηση του δεν είναι εφικτή για τους ακόλουθους λόγους.  

 Σύμφωνα με τον Ορισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ο οποίος χρησιμοποιήθηκε για την 
ετοιμασία της Συμφωνίας Εταιρικής Σχέσης (ΣΕΣ) η οποία εγκρίθηκε από την EE (αντίγραφο επισυνάπτεται), η 
Κοινότητα Λέμπας, εμπίπτει στην Αστική Περιοχή Πάφου και ως εκ τούτου καθίσταται μη επιλέξιμη για 
συγχρηματοδότηση από το Μέτρο 7 του ΠΑΑ 2014-2020, το οποίο εφαρμόζεται μόνο στις Αγροτικές Περιοχές. 

 Επίσης, σύμφωνα πάντα με την ΣΕΣ, ολοκληρωμένες παρεμβάσεις για βιώσιμη αστική ανάπτυξη από 
τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία (ΕΤΠΑ), προβλέπεται να υλοποιηθούν μόνο στα τέσσερα αστικά κέντρα της Κύπρου 
εστιασμένες στους υποβαθμισμένους πυρήνες των ιστορικών κέντρων των 4 πόλεων με επικέντρωση στα 
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ιστορικά κέντρα των αστικών συγκροτημάτων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου (δηλαδή τους 4 υπό 
αναφορά ∆ήμους), γεγονός που καθιστά την Κοινότητα Λέμπα μη επιλέξιμη και από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.294, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας 

κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.294, ημερομηνίας 17/2/2015, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η νέα διεύθυνση των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών, κατά το προηγούμενο έτος 2014, μέσα στα πλαίσια 
της αποτελεσματικής και αποδοτικής διαχείρισης των δαπανών, διαπίστωσε ελλιπή έλεγχο όσον αφορά 
στις προϋπάρχουσες διαδικασίες παροχής αέριου οξυγόνου στους κατ’ οίκον δικαιούχους ασθενείς. 

2. Από την 1η Νοεμβρίου 2014, μετά από επίμονες και συντονισμένες προσπάθειες των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, επιτεύχθηκε η εφαρμογή σχετικού πρωτοκόλλου 
χορήγησης οξυγονοθεραπείας στους κατ’ οίκον ασθενείς.  Ακολούθως, σε συνεργασία με όλες τις 
Πνευμονολογικές Κλινικές των Κρατικών Νοσηλευτηρίων, επαναξιολογήθηκαν όλοι οι υφιστάμενοι 
ασθενείς που λάμβαναν κατ’ οίκον οξυγονοθεραπεία.  Ως αποτέλεσμα τούτου, ο αριθμός των ασθενών 
από 1,450 που αριθμούσε πριν την εφαρμογή του υπό αναφορά πρωτοκόλλου, μειώθηκε σε 599. 

3. Η δαπάνη, η οποία αφορά στην προμήθεια ιατρικού αέριου και υγρού οξυγόνου, ανήλθε, για το έτος 
2014, στα €2.221.059,39.  Συγκεκριμένα η δαπάνη όσον αφορά στην προμήθεια αέριου οξυγόνου 
ανήλθε στα €959.005,23 (€830.392,13 αφορούσαν στην παροχή αέριου οξυγόνου στους 
ενδονοσοκομειακούς ασθενείς) και η δαπάνη, όσον αφορά στην παροχή υγρού οξυγόνου 
ενδονοσοκομειακής χρήσης ανήλθε στα €1.253.054,16. 

4. Από τα προαναφερθέντα καθίσταται απόλυτα σαφές ότι, κατά το τρέχον έτος 2015, η δαπάνη όσον 
αφορά στους κατ’ οίκον ασθενείς αναμένεται να μειωθεί σημαντικά. 

5. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες ήδη μελετούν το ενδεχόμενο της προμήθειας συμπυκνωτών οξυγόνου 
οικιακής χρήσης οι οποίοι λειτουργούν με ηλεκτρικό ρεύμα, σύμφωνα με το Νόμο που προνοεί για το 
Συντονισμό των ∆ιαδικασιών ∆ημοσίων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών και για 
Συναφή Θέματα, Ν.12(Ι)/2006, χωρίς ωστόσο να έχει υπολογιστεί μέχρι τώρα η εκτίμηση δαπάνης.  
Είναι γεγονός ότι, θα πρέπει να ληφθούν σοβαρά υπόψη όλοι οι συμβαλλόμενοι παράγοντες, έτσι ώστε 
η προμήθεια συμπυκνωτών οξυγόνου να γίνει με γνώμονα τόσο τη βέλτιστη εξυπηρέτηση των ασθενών, 
όσο και το αναμενόμενο ολικό κόστος της αγοράς των συμπυκνωτών, της συντήρησης τους, των 
σχετικών αναλώσιμων αλλά και το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος που θα επωμίζεται ο ίδιος ο 
ασθενής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.307, ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.307 
και ημερομηνία 11.12.2014, σας πληροφορώ ότι το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Αμμοχώστου στεγάζεται σε 
ενοικιαζόμενο κτίριο στο Παραλίμνι, εμβαδού 423 τ.μ. 

2. Στο εν λόγω κτίριο για το οποίο υπάρχει πιστοποιητικό τελικής έγκρισης και έγκριση της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας ως κατάλληλο από απόψεως πυροπροστασίας, είναι τοποθετημένοι 2 ∆ικαστές, 2 Στενογράφοι, 2 
Βοηθοί Γραμματειακοί Λειτουργοί, 1 Κλητήρας και 1 Καθαρίστρια.  Έχουν γίνει οι αναγκαίες τροποποιήσεις του 
κτιρίου, ούτως ώστε να ικανοποιούν, όσο το δυνατόν, τις ανάγκες του ∆ικαστηρίου, όμως παραμένουν 
προβλήματα, όπως, για παράδειγμα, μη ύπαρξη ικανοποιητικών αποθηκευτικών χώρων, καθώς και χώρων 
στάθμευσης δικαστών και προσωπικού. 

3. Τo 2011, είχε προωθηθεί διαδικασία για ανέγερση νέου κτιρίου για την στέγαση του Επαρχιακού 
∆ικαστηρίου Αμμοχώστου στο Παραλίμνι, η οποία ένεκα του στενού κρατικού δημοσιονομικού πλαισίου δεν 
κατέστη δυνατόν να προχωρήσει.  Μελετώντας τις κτιριακές ανάγκες των ∆ικαστηρίων και σε συνεννόηση με το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, ετοιμάζεται αναθεωρημένη μελέτη του κτιριολογικού προγράμματος για την στέγαση του 
Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου, αφού η προηγούμενη είχε ετοιμαστεί το Φεβρουάριο του 2008. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.353, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 



1415 

 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι τόσο στο Υπουργείο Υγείας όσο και στη 
Νομική Υπηρεσία δεν εκκρεμεί νομοσχέδιο με το οποίο θα αντιμετωπίζεται η ιατρική αμέλεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.391, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. ερ. 23.06.010.04.391 η οποία αποστάληκε στις 
29.1.2015, και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Έχει χορηγηθεί από το Υπουργείο το 2012 στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) Άδεια Εκπομπής 
Αερίων Αποβλήτων (ΑΕΑΑ) με αρ. 186/2012 για τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό (Η/Σ) ∆εκέλειας, με 
βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 έως (Αρ. 2) του 2013, και 
τους περί Βιομηχανικών Εκπομπών (Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχος της Ρύπανσης) Νόμους του 
2003 έως 2013 όπως ίσχυαν την εν λόγω περίοδο.  Η Άδεια αυτή έχει ισχύ μέχρι 31.12.2015 και 
θεωρείται ως προσωρινή Άδεια Βιομηχανικών Εκπομπών. 

2. Στην πιο πάνω Άδεια καθορίζονται συγκεκριμένοι όροι λειτουργίας και όρια εκπομπής διαφόρων αερίων 
ρύπων που εκπέμπονται από τα φουγάρα των έξι Μονάδων ατμοπαραγωγής (Μονάδες 1-6), της 
πρώτης συστοιχίας τριών Μηχανών Εσωτερικής Καύσης (ΜΕΚ1) καθώς και της δεύτερης συστοιχίας 
Μηχανών Εσωτερικής Καύσης (ΜΕΚ2) που είναι εγκατεστημένες και λειτουργούν στον Η/Σ ∆εκέλειας. Η 
Άδεια προνοεί επίσης για την υποχρέωση της ΑΗΚ για διεξαγωγή συνεχών μετρήσεων των 
συγκεντρώσεων διάφορων ρύπων στα εκπεμπόμενα στην ατμόσφαιρα καυσαέρια από τα φουγάρα 
όλων των μονάδων ατμοπαραγωγής και τη σε μηνιαία βάση αποστολή των αποτελεσμάτων των 
μετρήσεων αυτών στον ∆ιευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (TEE). Οι μηνιαίες αυτές 
εκθέσεις με τα αποτελέσματα των εν λόγω μετρήσεων για ολόκληρο το τελευταίο έτος (2014) 
επισυνάπτονται ως Παραρτήματα Α1, Α2 και A3 για ενημέρωσή σας. 

3. Με βάση τα αποτελέσματα των πιο πάνω συνεχών μετρήσεων για το έτος 2014 στα καυσαέρια των 
Μονάδων 1-6 ατμοπαραγωγής παρατηρήθηκαν σε ορισμένες περιπτώσεις και ιδιαίτερα στις αρχές 2014 
κάποιες υπερβάσεις των ορίων εκπομπής σκόνης και οξειδίων του αζώτου.  Οι εν λόγω υπερβάσεις 
όμως, στις πλείστες των περιπτώσεων, δεν υπερβαίνουν το +10% του ορίου εκπομπής που καθορίζεται 
στην Αδεια, ποσοστό που εμπίπτει στα πλαίσια της ακρίβειας και των οργάνων μέτρησης, ενώ οι 
υπερβάσεις, που παρατηρούνται οφείλονται κυρίως στις συχνές ενεργοποιήσεις και απενεργοποιήσεις 
των μονάδων ατμοπαραγωγής. 

4. Η μη συνεχής και σταθερή λειτουργία των μονάδων ατμοπαραγωγής οφείλεται στις διακυμάνσεις που 
παρατηρούνται στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας (ΑΠΕ) και 
ιδιαίτερα από τα αιολικά πάρκα. Λόγω των διακυμάνσεων αυτών, οι Μονάδες ατμοπαραγωγής του Η/Σ 
∆εκέλειας αυξομειώνουν το φορτίο τους, με αποτέλεσμα οι συνθήκες και τα φορτία του λέβητα να 
αλλάζουν συνεχώς. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα τη μη σταθεροποίηση της καύσης και την περιοδική 
αύξηση των ρύπων. 

5. Οι εκπομπές σκόνης, διοξειδίου του θείου, οξειδίων του αζώτου και μονοξειδίου του άνθρακα για τις 
ΜΕΚ2 διαπιστώνεται ότι είναι εντός των οριακών τιμών που καθορίζονται στην Άδεια. 

6. Οι εκπομπές σκόνης, διοξειδίου του θείου και μονοξειδίου του άνθρακα για τις ΜΕΚ1 διαπιστώνεται ότι 
είναι εντός των ορίων που καθορίζονται στην Άδεια. Υπερβάσεις παρατηρούνται στο όριο οξειδίων του 
αζώτου από τις ΜΕΚ1, αλλά και πάλι πλησίον του +10% της οριακής τιμής εκπομπής. 

7. Επιπλέον, με βάση σχετικό όρο της ΑΕΑΑ, η ΑΗΚ έχει εγκαταστήσει και λειτουργεί δύο μονάδες 
παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα σε περιοχές γύρω από τον Η/Σ ∆εκέλειας. Σκοπός των 
μετρήσεων είναι να διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται τα όρια ποιότητας αέρα που καθορίζονται σε 
σχετική νομοθεσία για καλύτερη προστασία του περιβάλλοντος και του κοινού. Σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα των μετρήσεων που περιλαμβάνονται στην έκθεση της ΑΗΚ για το έτος 2013 (η ετήσια 
έκθεση για το έτος 2014 θα υποβληθεί μέχρι το τέλος Μαρτίου 2015) και παρά τις υπερβάσεις που 
αναφέρονται στις πιο πάνω παραγράφους 4 και 7, δεν διαπιστώθηκαν σημαντικές μεταβολές στην 
ποιότητα του αέρα της περιοχής πλην των υπερβάσεων της οριακής τιμής των Αιωρούμενων 
Σωματιδίων (σκόνης) με αεροδυναμική διάμετρο κάτω των 10 μm (ΑΣ10).  Σημειώνεται όμως ότι 
υπερβάσεις Αιωρούμενων Σωματιδίων (σκόνης) καταγράφονται στις μονάδες παρακολούθησης της 
ποιότητας του αέρα που διαθέτει το TEE σε όλη την Κύπρο. 

8.  Η ποιότητα της ατμόσφαιρας στην περιοχή του Η/Σ ∆εκέλειας αναμένεται να βελτιωθεί αφού σε 
περίπτωση που παραταθεί η λειτουργία των πιο πάνω αναφερθέντων ΜΕΚ1 μετά το 2015, η ΑΗΚ θα 
προχωρήσει στην εγκατάσταση αντιρρυπαντικού συστήματος για τη μείωση των εκπομπών οξειδίων του 
αζώτου.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.397, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. ερ. 23.06.010.04.397 η οποία αποστάληκε στις 
9.2.2015, και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει νομοθεσία για προστασία 
από ιονίζουσες ακτινοβολίες και πυρηνική ασφάλεια, περιλαμβανομένης της διαχείρισης ραδιενεργών 
αποβλήτων, της παρακολούθησης των επιπέδων ραδιενέργειας στο περιβάλλον, της ετοιμότητας για 
αποφυγή και αντιμετώπιση έκτακτων περιστατικών με ακτινοβολίες ή ραδιολογικών/πυρηνικών 
ατυχημάτων, ελέγχου της διακίνησης ραδιενεργών υλικών κ.λπ.  Η νομοθεσία αυτή είναι πλήρως 
εναρμονισμένη με το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο και τα πρότυπα του ∆ιεθνούς Οργανισμού Ατομικής 
Ενέργειας (∆ΟΑΕ). 

3. Σκοπός της νομοθεσίας αυτής είναι η προστασία της υγείας και της ασφάλειας των εργαζομένων, των 
ασθενών και του κοινού, καθώς και η προστασία της περιουσίας και του περιβάλλοντος από κινδύνους 
που εγκυμονεί η έκθεση σε ιονίζουσες ακτινοβολίες ή η απελευθέρωση ή διασπορά ραδιενεργών υλικών 
ή η ραδιενεργός μίανση στο περιβάλλον, σε διάφορες οικονομικές δραστηριότητες, όπως η ιατρική, η 
βιομηχανία, οι κατασκευές, η γεωργία και η έρευνα. 

4. Σημειώνεται ότι, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει αρμοδιότητα 
για θέματα έρευνας που χειρίζεται το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας, ωστόσο, με βάση και την πιο πάνω 
νομοθεσία που εφαρμόζει, ενθαρρύνει τη διεξαγωγή έρευνας και την ανάπτυξη (research and 
development) σε εφαρμοσμένα θέματα προστασίας από ιονίζουσες ακτινοβολίες και πυρηνικής 
ασφάλειας. 

5. Η Κύπρος έχει κυρώσει με νομοθεσία και είναι συμβαλλόμενο μέρος σε διάφορες διεθνείς συμβάσεις, 
συνθήκες, συμφωνίες και πρωτόκολλα που αφορούν την πυρηνική ασφάλεια, τη μη εξάπλωση των 
πυρηνικών όπλων, την καταστολή πράξεων πυρηνικής τρομοκρατίας, την έγκαιρη ειδοποίηση και 
βοήθεια σε περίπτωση πυρηνικού ατυχήματος ή ραδιολογικής έκτακτης ανάγκης, τη φυσική προστασία 
του πυρηνικού υλικού και πυρηνικών εγκαταστάσεων, την παροχή διασφαλίσεων (safeguards), την 
απαγόρευση των πυρηνικών δοκιμών κ.ά. 

6. Η παρακολούθηση των επιπέδων ραδιενέργειας στο περιβάλλον και η αποστολή σχετικών 
πληροφοριών στην Ευρωπαϊκή Ένωση (EE) και στον ∆ΟΑΕ, είτε αυτή γίνεται σε τακτική βάση είτε σε 
περίπτωση ραδιολογικού ή πυρηνικού συμβάντος (συστήματα ECURIE της EE και USIE του ∆ΟΑΕ), 
αποτελεί υποχρέωση της Κύπρου με βάση τη Συνθήκη ΕΥΡΑΤΟΜ και άλλες διεθνείς συμβάσεις στις 
οποίες η Κύπρος είναι συμβαλλόμενο μέρος, όπως η Σύμβαση για την Πυρηνική Ασφάλεια (CNS) και η 
Κοινή Σύμβαση (Joint Convention) για την Ασφάλεια της ∆ιαχείρισης Αναλωμένων Πυρηνικών Καυσίμων 
και για την Ασφάλεια της ∆ιαχείρισης Ραδιενεργών Αποβλήτων. 

7. Η Υπηρεσία Ελέγχου και Επιθεώρησης για Ακτινοβολίες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) 
του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων λειτουργεί από το 2006 αυτόματο 
τηλεμετρικό δίκτυο παρακολούθησης της περιβαλλοντικής ραδιενέργειας στην ατμόσφαιρα της Κύπρου, 
το οποίο λειτουργεί και ως σύστημα έγκαιρης προειδοποίησης σε περίπτωση ραδιολογικού συμβάντος. 
Το τηλεμετρικό δίκτυο είναι συνδεδεμένο με το Ευρωπαϊκό δίκτυο EURDEP (European Radiological 
Data Exchange Platform) και αποστέλλει δεδομένα σε ωριαία βάση στο Κοινό Κέντρο Ερευνών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Ίσπρα της Ιταλίας.  ∆εδομένα περιβαλλοντικών μετρήσεων ραδιενέργειας 
αποστέλλονται και στην τράπεζα πληροφοριών της Ευρωπαϊκής Ένωσης REM (Radioactivity 
Environmental Monitoring) πάνω σε ετήσια βάση. 

8. Το εθνικό δίκτυο παρακολούθησης της ραδιενέργειας στο περιβάλλον, πέρα από το τηλεμετρικό δίκτυο 
που αναφέρεται πιο πάνω, περιλαμβάνει τρεις δειγματοληπτικές αντλίες για την παρακολούθηση των 
συγκεντρώσεων ολικής ακτινοβολίας-β και γ-ραδιοϊσοτόπων στην ατμόσφαιρα και, ειδικά, τεχνητά 
παραγόμενων ραδιοϊσοτόπων όπως π.χ. του I-131 και του Cs-137, τα οποία είναι πιθανό να 
ανιχνευθούν στην ατμόσφαιρα σε περίπτωση πυρηνικού ή άλλου ραδιολογικού συμβάντος. 

9. Παράλληλα, το TEE προβαίνει σε δειγματοληψίες και μετρήσεις των επιπέδων ραδιενέργειας στο 
έδαφος, στα νερά, στο θαλάσσιο περιβάλλον, στα τρόφιμα, στις ζωοτροφές, στα οικοδομικά υλικά και σε 
διάφορα αγαθά, σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους και το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών. 
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10. Μετά το πυρηνικό ατύχημα στην Φουκουσίμα της Ιαπωνίας το 2011, η ΥΠΕΛ, στο πλαίσιο εφαρμογής 
της ισχύουσας νομοθεσίας και των σχετικών Κανονισμών και Αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
που εφαρμόζονται αυτόματα στην Κύπρο, σε συνεργασία και με άλλες κυβερνητικές Υπηρεσίες, 
εφαρμόζει ειδικό πρόγραμμα επιθεωρήσεων, δειγματοληψιών και μετρήσεων ραδιενέργειας αναφορικά 
με τα εισαγόμενα προϊόντα από την Ιαπωνία και τις γειτονικές περιοχές.  Παρόμοιες μετρήσεις γίνονται 
και για άλλα προϊόντα μετά το πυρηνικό ατύχημα στο Τσερνόμπιλ της Ουκρανίας το 1986. 

11. Ειδικά για τα επίπεδα ραδιενέργειας στο θαλάσσιο περιβάλλον, το TEE παρακολουθεί τα επίπεδα 
ραδιενέργειας στο θαλάσσιο νερό, σε ιζήματα, άμμο και θαλάσσια φυτά σε τρεις σταθμούς (Παραλίμνι, 
Βασιλικό και Πόλη Χρυσοχούς), σε συνεργασία με το ΤΑΘΕ. Στο παρελθόν, μέχρι και το 2013, η 
παρακολούθηση των επιπέδων ραδιενέργειας στο θαλάσσιο περιβάλλον διεξαγόταν σε έξι σταθμούς 
(επιπρόσθετα με τους πιο πάνω, σε Λάρνακα, Λεμεσό και Πάφο) με συχνότητα δύο φορές ανά έτος, 
τώρα η παρακολούθηση περιορίστηκε σε τρεις θαλάσσιους σταθμούς με συχνότητα μία φορά ανά έτος. 

12. Τo TEE έχει δημοσιεύσει έκθεση με δεδομένα μετρήσεων περιβαλλοντικής ραδιενέργειας στην Κύπρο 
για τα έτη 2004-2009 και προγραμματίζεται η δημοσίευση νέας έκθεσης εντός του 2015 με δεδομένα 
μετρήσεων περιβαλλοντικής ραδιενέργειας για τα έτη 2010-2014. 

13. Πέραν των πιο πάνω, σε περίπτωση ραδιολογικού ή πυρηνικού συμβάντος, ενεργοποιούνται τα 
αυξημένα επίπεδα ετοιμότητας και απόκρισης που προβλέπονται στο Ειδικό Εθνικό Σχέδιο “ΗΛΕΚΤΡΑ” 
για Ετοιμότητα και Απόκριση σε έκτακτα Ραδιολογικά ή Πυρηνικά Περιστατικά. Στο Σχέδιο αυτό 
προβλέπονται όλες οι αναγκαίες ενέργειες που πρέπει να γίνουν από μέρους των εμπλεκόμενων 
κρατικών υπηρεσιών για απόκριση σε ένα τέτοιο περιστατικό, περιλαμβανομένου και ενός ενδεχόμενου 
πυρηνικού ατυχήματος στο Άκκιουγιου, όπως είναι μεταξύ άλλων αυξημένες δειγματοληψίες και 
μετρήσεις στη θάλασσα, σε γεωργικά και κτηνοτροφικά προϊόντα, στο έδαφος, στα νερά και στον αέρα 
και σειρά άλλων μέτρων που αποσκοπούν στην προστασία του πληθυσμού της Κύπρου από έκθεση σε 
ιονίζουσες ακτινοβολίες και την αποφυγή έκθεσης από ραδιοϊσότοπα ή πρόσληψης ραδιοϊσοτόπων που 
απελευθερώνονται στο περιβάλλον σε τέτοιες περιπτώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Mαρτίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
και παραθέτω κατάλογο με τα στοιχεία των ατόμων που έχουν προσληφθεί από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και των εταιρειών με τις οποίες το Υπουργείο έχει συμμορφωθεί με τη μέθοδο της αγοράς 
υπηρεσιών κατά τα έτη 2012, 2013 και 2014: 

1. Πόσα  
    άτομα 
    είχαν  
    προσληφθεί 
    και  
    με πόσες 
    εταιρείες 
    είχε 
    συμβληθεί  
    το 
    Υπουργείο   
    με τη 
    μέθοδο της 
    αγοράς 
    υπηρεσιών 

2. Χρονική διάρκεια 
    των συμβολαίων   

3. Καθήκοντα και 
    αρμοδιότητες  

4. Κόστος   
    προσλήψεων/ 
    συμβολαίων 

1 1/1/2012-31/12/2012 Σύναψη συνεργασίας της 
Μονάδας Ισότητας με εξωτερικό 
εμπειρογνώμονα/συνεργάτη 
στον Τομέα της Ισότητας 
Ανδρών και Γυναικών, ενόψει 
της ανάληψης της Κυπριακής 
Προεδρίας το Β΄ εξάμηνο του 
2012. 

 
 
 
€18.000,00 

1 1/4/2013-31/3/2014 Μίσθωση υπηρεσιών για 
εκτέλεση ειδικών καθηκόντων 
Συμβούλου του Υπουργού 

 
 
€38.076,45 
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∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως. 

 

1 6/4/2012-31/1/2013 Μίσθωση υπηρεσιών για 
εκτέλεση καθηκόντων προέδρου 
των Ομάδων Εργασίας 
Κεκτημένο Σένγκεν (Shengen 
Acquis) και Ad Hoc Ομάδα 
Εργασίας για το Πολυετές 
∆ημοσιονομικό Πλαίσιο 
(∆ικαιοσύνης) [Multiannual 
Financial Framework (Justice)] 
για σκοπούς της Προεδρίας της 
ΕΕ από την Κύπρο το Β΄ 
Εξάμηνο του 2012. 

 
 
 
 
€38.643,00 

2 2010-2013 Παροχή υπηρεσιών για έκδοση 
των Πιστοποιητικών 
Συμβατότητας με τις Εθνικές και 
Κοινοτικές Νομοθεσίες και 
Πολιτικές για την Ισότητα των 
Φύλων, των Έργων που 
συγχρηματοδοτούνται από τα 
Ταμεία της ΕΕ. 

 
 
 
€27.476,05 
 

1 2014-2020 Εξασφάλιση υπηρεσιών για 
έκδοση των Πιστοποιητικών 
Συμβατότητας με τις Εθνικές και 
Κοινοτικές Νομοθεσίες και 
Πολιτικές για την Ισότητα των 
Φύλων των Έργων που 
συγχρηματοδοτούνται από τα 
Ταμεία της ΕΕ. 

 
 
 
€18.856,40                
(για 2014) 
 

1 01-12/2014 Παροχή υπηρεσιών για επίδοση 
κλήσεων κατηγορουμένων 
(κατηγορητήρια) ή μαρτύρων και 
διαταγμάτων που εκδίδονται σε 
ποινικές διαδικασίες ενώπιον 
των ∆ικαστηρίων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, καθώς και 
ενώπιον των Ελληνικών 
∆ικαστηρίων που 
αποστέλλονται στο Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και για επίδοση 
επιστολών επιβολής διοικητικού 
προστίμου. 

 
 
 
 
 
 
 
€1.759,06 

2. Σημειώνεται ότι η Αστυνομία, το Τμήμα Φυλακών και το Κρατικό Αρχείο δεν έχουν προσλάβει άτομα/ή 
συμβληθεί με εταιρείες με τη μέθοδο της αγοράς υπηρεσιών κατά τα έτη 2012, 2013 και 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Mαρτίου 2015 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόφορου Φωκαΐδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε και θα ολοκληρώσουμε σήμερα 
τη συζήτηση του θέματος «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού εργοστασίου στο 
Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών».  Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Έχω και τον 
κατάλογο των ομιλητών. 
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 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης έχει το λόγο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε μια συνεννόηση... με νοήματα, συμφωνούμε με όλους τους συναδέλφους για 
αναβολή του θέματος για την επόμενη εβδομάδα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ζητούμε αναβολή του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εμείς που ετοιμάσαμε ομιλίες και είμαστε έτοιμοι να τις εκφωνήσουμε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έθθα παγιατέψει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 ...Από αναβολή σε αναβολή θα πάθουμε πυρηνική έκρηξη! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έθθα παγιατέψει το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αναβάλλεται για την ερχόμενη εβδομάδα. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 Μαρτίου 2015, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.046-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.042-2015). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.028-2015). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.037-2015). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.017-2015). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.041-2015). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης 
Άγριας Πανίδας του 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.267-2014). 
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 8. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.036-2015). 

 9. Ο περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.051-2015). 

 10. Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.013-2015). 

 11. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.016-2015). 

 12. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας 
για Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής 
Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.002-2015). 

 13. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της Αυστρίας για 
την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.039-2015). 

 14. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την Αμοιβαία 
Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.040-2015). 

 15. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.004-2015). 

 16. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

 17. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

 18. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων Εναλλάξιμων 
Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

 19. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού Επιθεώρησης 
Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

 20. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- Αμαθούντας Κανονισμοί 
του 2002 και 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την 
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υγεία των Κυπρίων πολιτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.001-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει αίτημα του βουλευτή 
Λεμεσού κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Παρακαλώ!  ∆εν εκλείσαμεν τη συνεδρία!  Κάμνετε όπως στες εκκλησιές, που, πριν 
να πει το “∆ι’ ευχών των Αγίων”, τρέχουν όλοι να φύουσιν!   

  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και 
τρόποι αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις 
ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και της κοινωνίας». 

 Υπάρχει ερώτηση προς τον εισηγητή; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι αυτό το θέμα είναι εγγραφέν και συζητείται στην επιτροπή Παιδείας, οπότε να ολοκληρωθεί η 
συζήτηση τζιαι με το καλόν να το φέρουμε ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 «Ανάγκη πάσα να προχωρήσετε».  Έτσι να πεις. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προσπάθησα, κύριε Πρόεδρε, να το εγγράψω στην περασμένη θητεία.  Τώρα, για διάφορους λόγους 
δεν κατέστη τούτο κατορθωτό.  Και επειδή θεωρώ ότι το θέμα είναι πάρα πάρα πολύ σοβαρό και υποθέτω ότι 
από το διάλογο και τη συζήτηση που θα αναπτυχθεί στην ολομέλεια όλα τα κόμματα θα καταθέσουν και 
προτάσεις, κρίνω σκόπιμο ότι πρέπει να επιμείνω στην πρότασή μου, για να εγγραφεί το συγκεκριμένο ζήτημα 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, από μένα εγγράφεται. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ για τη συνεργασία. 

 Εύχομαι καλό σαββατοκυρίακο σε όλους. 

(Ώρα λήξης:  6.15 μ.μ.) 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 
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∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαππουρίδης Ρίκκος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

 α. «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2014»,  

 β. «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», 

 γ. «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014»,  

αγορεύσεις και συζήτηση [(Ν. Νουρής, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Θεμιστοκλέους, Γ. 
Λαμάρης, Α. Νεοφύτου, Φ. Σαρίκας, ∆. Συλλούρης, Ανδρέας Κυπριανού, προεδρεύων (Σ. Φυττής)] και 
ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και του τρίτου με τον τίτλο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Περδίκης, Ν. 
Κατσουρίδης, Μ. Μαυρίδης, Α. Θεμιστοκλέους, Ζ. Κουλίας, Α. Νεοφύτου, Ν. Νικολαΐδης, Πρ. 
Προδρόμου, Γ. Λουκαΐδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3). 

4. α. Εισήγηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για αναβολή των προτάσεων νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015», συζήτηση (Ά. ∆αμιανού, Γ. 
Προκοπίου, Γ. Περδίκης, Γ. Λαμάρης, Άντρος Κυπριανού,) και απόφαση για μη αναβολή τους. 

 β. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου, αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού, Γ. 
Λουκαΐδης, Ά. ∆αμιανού), ψήφιση της πρώτης πρότασης νόμου σε νόμο (με αρ. 4) και απόσυρση 
της δεύτερης.  
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5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2015 Νόμος 
του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εξοπλισμός υπό Πίεση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προάσπιση των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών (∆έκατο Πέμπτο Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και ∆ασικών Ελκυστήρων 
(Κατηγορίες T, C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών 
Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», παρατηρήσεις του 
κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 10) Νόμος του 2015» και «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 11) Νόμος του 2015», καταψήφιση της πρώτης, πρότασης νόμου, ψήφιση της δεύτερης σε νόμο 
(με αρ. 5) και συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης). 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα σχετικά με τη στελέχωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Η λειτουργία, τα 
αποτελέσματα και το ενδεχόμενο επέκτασης του θεσμού του αθλητικού σχολείου - Η κάλυψη της ορεινής 
περιοχής του Τροόδους με ασθενοφόρα - Η υπογραφή της Σύμβασης του ΟΗΕ για τους Αγνοουμένους 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και κατάθεση νομοσχεδίου για την κύρωσή της - Ο τερματισμός της 
παράνομης λειτουργίας υπαίθριου μπαρ και η κατεδάφιση μη αδειούχων κατασκευών σε τεμάχιο στην 
περιοχή Ασπρόκρεμμου-Πόλης Χρυσοχούς - Λήψη εισφορών από συμβούλια κατεχόμενων δήμων και 
κοινοτήτων - Παράπονα για την αφαίρεση ωρών από τους γυμναστές και ενημέρωση για το ενδεχόμενο 
υποβάθμισης του μαθήματος της φυσικής αγωγής - Ενημέρωση για την κατανομή των θέσεων 
διευθυντή κλινικής/τμήματος που δόθηκαν στο Υπουργείο Υγείας και το ποιες κλινικές/τμήματα 
λειτουργούν με αναπληρωτή διευθυντή ή δεύτερο διευθυντή - Ερωτήματα για το ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα της κοινότητας Πομού για πεζοδρόμηση της οδού Χαράλαμπου Φουρνίδη - Αίτημα της 
κοινότητας Πομού για επίστρωση δρόμων - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου προς το νέο κοιμητήριο 
Πομού - Καθυστέρηση στην ολοκλήρωση τοποθέτησης κιγκλιδώματος κατά μήκος του δρόμου Πομού-
Χρυσοπατερίτισσας - Απώλεια φακέλων ασθενών στα κρατικά νοσηλευτήρια - Η κατάργηση της 
παγκύπριας τηλεφωνικής γραμμής καταγγελίας ρυπογόνων οχημάτων και ενδεχόμενο επαναλειτουργίας 
της - Ανάγκη μείωσης του φόρτου εργασίας στο Ιστοπαθολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας - Η μη έγκαιρη καταβολή οφειλόμενων ποσών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από 
εταιρείες - Αίτημα κοινότητας Αργάκας για δημιουργία παραλίας λουομένων - Αίτημα της κοινότητας 
Λέμπας για συμπερίληψη έργων της στα συγχρηματοδοτούμενα έργα με την Ευρωπαϊκή Ένωση 2014-
2020 - Ερωτήματα σχετικά με τις επιδοτήσεις ασθενών για οξυγόνο - Κτιριακά και λειτουργικά 
προβλήματα στις εγκαταστάσεις του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου - Νομοσχέδιο για την 
αντιμετώπιση της ιατρικής αμέλειας - Ερωτήματα σχετικά με τις μετρήσεις συγκέντρωσης εκπεμπόμενων 
ρύπων από τον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια - Πρόταση για διεξαγωγή μελέτης για 
τις ραδιολογικές επιπτώσεις από πιθανό ατύχημα στο πυρηνικό εργοστάσιο στο Άκκιουγιου και 
εγκατάσταση σταθμών ελέγχου της ραδιενέργειας - Ερωτήματα σχετικά με τις αγορές υπηρεσιών από τα 
υπουργεία και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά τα έτη 2012-2014 (και εμπιστευτική απάντηση). 

15. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και 
τα δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, της 
αγοράς εργασίας και της κοινωνίας», έπειτα από εισήγηση του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους. 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 26ης Μαρτίου 2015 

Ώρα έναρξης:  5.04 μ.μ. 

Αρ. 28 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην επέτειο της 1ης Απριλίου του 1955, καθώς σε 
λίγες μέρες συμπληρώνονται εξήντα χρόνια από την έναρξη του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ. 

 Η ανάληψη ένοπλης δράσης την 1η Απριλίου 1955 από την Εθνική Οργάνωση Κυπρίων Αγωνιστών 
ήταν αποτέλεσμα της επί δεκαετιών άρνησης της Βρετανίας να ικανοποιήσει το εθνικό αίτημα του λαού μας για 
απελευθέρωση-αυτοδιάθεση, το οποίο είχε τεθεί ήδη από την αρχή της αγγλοκρατίας, το 1878, και είχε 
εκδηλωθεί πολιτικά με πολλούς τρόπους, υπομνήματα, συλλαλητήρια και δημοψηφίσματα. 

 Το έπος του ′55 με τον ξεσηκωμό του κυπριακού λαού περιλάμβανε παλλαϊκές κινητοποιήσεις και 
ένοπλη δράση, η οποία στις πόλεις είχε τη μορφή αντάρτικου των πόλεων, ενώ στα βουνά εκδηλωνόταν με 
μικρές ευέλικτες αντάρτικες ομάδες που επιδίδονταν σε ενέδρες και κατόπιν αποσύρονταν σε δυσπρόσιτα 
καταφύγια.  Αυτή η τακτική προκάλεσε ιδιαίτερες δυσκολίες στους Βρετανούς, οι οποίοι κατέφυγαν σε σκληρά 
μέτρα καταστολής του αγώνα, μεταξύ των οποίων κατ’ οίκον περιορισμοί, εξορίες, μαζικές συλλήψεις, 
λειτουργία στρατοπέδων συγκέντρωσης, των γνωστών “κρατητηρίων”, που δημιουργήθηκαν από τους 
αποικιοκράτες με βάση χιτλερικά πρότυπα, όπου οι φυλακισμένοι βασανίζονταν, και με εκτελέσεις αγωνιστών.   

 Η σκληρότητα αυτή ωστόσο των κατακτητών δεν κατάφερε να κάμψει το σθένος και την 
αποφασιστικότητα του λαού μας για απελευθέρωση.  Μάλιστα, η αυτοθυσία και η γενναιότητα όσων μαρτυρικά 
έπεσαν υπέρ πίστεως και πατρίδος στο πεδίο της μάχης και οδηγήθηκαν στις αγχόνες συγκλόνισαν το 
παγκόσμιο και αποτέλεσαν πηγή έμπνευσης για ανθρώπους του πνεύματος ανά την υφήλιο. 

 Ήταν αυτή η αγωνιστικότητα και η αυταπάρνηση που οδήγησαν τελικά, το 1960, στη δημιουργία της 
ανεξάρτητης Κυπριακής ∆ημοκρατίας, την ύπαρξη της οποίας πρέπει σήμερα, στους χαλεπούς καιρούς που 
περνούμε, να διαφυλάττουμε.  Αντλώντας δύναμη και θάρρος από το παράδειγμα των ηρώων μας, οφείλουμε 
να αγωνιστούμε από κοινού για έξοδο από την οικονομική κρίση, την ηθική παρακμή, για ανασυγκρότηση, 
ανάπτυξη και ευημερία της πατρίδας μας και πάνω απ’ όλα για απελευθέρωση από τον Τούρκο κατακτητή και 
άρση της συνεχιζόμενης αδικίας σε βάρος του λαού μας. 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των αθάνατων ηρώων του εθνικοαπελευθερωτικού 
αγώνα του 1955-59.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 
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 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα, που είναι «Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, 
αναβάλλεται κατόπιν σχετικού αιτήματος και παρακαλώ την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, την επιτροπή 
Νομικών, να επιληφθεί τάχιστα του θέματος και εν πάση περιπτώσει έγκαιρα, προ της επόμενης συνεδρίας του 
σώματος.  Ο αναπληρωτής πρόεδρος…  Λείπει ο πρόεδρος;  Είναι ο κ. Γεωργίου; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ο κ. Μαππουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαππουρίδης.   

 Κύριε Μαππουρίδη, παρακαλώ.  Αντιλαμβάνομαι ότι έχετε τη ∆ευτέρα συνεδρίαση προγραμματισμένη 
για άλλο θέμα και παρακαλώ να περιληφθεί στην ημερήσια διάταξη και αυτό το θέμα. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει ήδη περιληφθεί, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τα υπ’ αριθμόν 2 μέχρι 7 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2015 Νόμος του 2015» και 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2015 Νόμος του 2014».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς των υπ’ αριθμόν 2 έως 7 νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €19.862.774 και δαπάνες ύψους 
€6.705.155. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα και δαπάνες ύψους €28.255.060. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 
2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €77.760.010 και δαπάνες ύψους €79.746.792. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €7.956.010 και δαπάνες ύψους €8.991.668. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
του 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €5.568.095 και δαπάνες ύψους €6.550.095. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα και δαπάνες ύψους €4.925.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 
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 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τους προϋπολογισμούς που 
αναφέρονται στο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 24 Μαρτίου 2015.  
Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά προϋπολογισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί διευθυντές και άλλοι αρμόδιοι των ημικρατικών 
οργανισμών στους οποίους οι εν λόγω προϋπολογισμοί αναφέρονται.  Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό 
αναφορά οργανισμών για το οικονομικό έτος 2015. 

 Οι προϋπολογισμοί των εν λόγω οργανισμών προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2015 τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ) για το 2015: Έσοδα ύψους €19.862.774 
και δαπάνες ύψους €6.705.155. 

2. Προϋπολογισμός Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) για το 2015:  Έσοδα ύψους €28.255.060 
και δαπάνες ίδιου ύψους. 

3. Προϋπολογισμός Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ) για το 2015:  Έσοδα ύψους €77.760.010 και δαπάνες 
ύψους €79.746.792. 

4. Προϋπολογισμός Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών (ΙΚΥΚ) για το 2015:  Έσοδα ύψους €7.956.010 και 
δαπάνες ύψους €8.991.668. 

5. Προϋπολογισμός Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2015:  Έσοδα ύψους €5.568.095 και δαπάνες 
ύψους €6.550.095. 

6. Προϋπολογισμός Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας για το 2015: Έσοδα €4.925.000 και 
δαπάνες ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα κυριότερα έσοδα του ΟΧΣ 
προέρχονται από τόκους, ασφαλιστικές υπηρεσίες, αιτήσεις δανείων και από αμοιβές που εισπράττει ο ΟΧΣ 
για τη διαχείριση διάφορων κυβερνητικών στεγαστικών δανείων, όπως για παράδειγμα δανείων του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης.  Τα έσοδα για το έτος 
2015 παρουσιάζουν αύξηση σε σύγκριση με το 2014 κατά €6.312.820 κυρίως λόγω της αύξησης των εσόδων 
από τόκους, συνεπεία της μείωσης των επιτοκίων των καταθέσεων.  

 Το σύνολο των δαπανών για το έτος 2015 παρουσιάζεται μειωμένο κατά €2.672.673 σε σύγκριση με το 
2014 κυρίως λόγω της μείωσης της προβλεπόμενης δαπάνης για αγορά στοιχείων πάγιου ενεργητικού.  
Ειδικότερα, το 2014 ποσό ύψους €2.673.000 χρησιμοποιήθηκε για την ανέγερση κτιρίου για τη στέγαση των 
κεντρικών γραφείων και του καταστήματος της Λευκωσίας, καθώς και για την αγορά του απαραίτητου 
εξοπλισμού.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, με επιστολή του 
ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, ενέκρινε το αίτημα του ΟΧΣ για πρόσληψη δέκα έκτακτων γραφέων για 
υποβοήθηση στην εκπλήρωση των υποχρεώσεων του οργανισμού που απορρέουν από την εφαρμογή οδηγίας 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου σε σχέση με τη διαχείριση των δανείων που παρουσιάζουν καθυστέρηση 
και την επικαιροποίηση των στοιχείων των πελατών του ΟΧΣ, κάτι το οποίο απαιτείται από το Μηχανισμό 
Ανταλλαγής ∆εδομένων. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το 2015 έχει καταρτιστεί με βάση τις 
κατευθυντήριες γραμμές του Υπουργείου Οικονομικών για την κατάρτιση των προϋπολογισμών νομικών 
προσώπων δημοσίου δικαίου για το 2015. 

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το έτος 2015, προβλέπονται έσοδα τα οποία θα 
προέλθουν κυρίως από κρατική χορηγία (€25.300.000), ενώ οι κυριότερες προβλεπόμενες δαπάνες του 
οργανισμού αφορούν την παραχώρηση χορηγιών σε προγράμματα του ΚΟΑ, όπως και σε φορείς, οργανώσεις 
και πρόσωπα που δραστηριοποιούνται στον τομέα του αθλητισμού (€14.093.824), καθώς και την κάλυψη των 
διαχειριστικών εξόδων του ΚΟΑ (€9.899.778). 

 Σύμφωνα με την πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑ, μεταξύ των κυριότερων 
προτεραιοτήτων του οργανισμού για το 2015 περιλαμβάνονται: 

1. Η διενέργεια μελέτης και η εφαρμογή νέας τιμολογιακής πολιτικής για τις αθλητικές εγκαταστάσεις του 
ΚΟΑ. 

2. Η προώθηση της κατασκευής έργων μόνο στις περιπτώσεις όπου συντρέχουν συμβατικές υποχρεώσεις. 
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3. Η αύξηση των χορηγιών προς τις ομοσπονδίες για σκοπούς στήριξης των αθλητών και των 
προπονητών και κατ’ επέκταση του αγωνιστικού αθλητισμού. 

4. Η στήριξη του εθελοντισμού, ο οποίος αποτελεί τη σημαντικότερη έκφραση προσφοράς στο κοινωνικό 
σύνολο. 

5. Η σύναψη και εφαρμογή αθλητικών πρωτοκόλλων με άλλα κράτη.  

6. Η ενίσχυση των δράσεων της Επιτροπής Ακαδημίας Αθλητισμού για σκοπούς προώθησης 
εκπαιδευτικών και επιμορφωτικών προγραμμάτων αναβάθμισης του επιπέδου των προπονητών, 
αθλητικών διοικητικών αξιωματούχων και λειτουργών ομοσπονδιών, καθώς και των εθελοντών στον 
αθλητισμό. 

7. Η στήριξη του αθλητικού τουρισμού. 

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό της ΑΛΚ για το έτος 2015, προβλέπονται δαπάνες ύψους 
€79.746.792 και έσοδα ύψους €77.760.010. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα κυριότερα έσοδα της Αρχής 
προέρχονται από τη λειτουργία των λιμανιών (€76.150.010) και από επενδύσεις και τόκους εισπρακτέους 
(€850.000). 

 Οι δαπάνες της ΑΛΚ αναλύονται σε τακτικές δαπάνες, ύψους €25.460.762, κεφαλαιουχικά έξοδα, ύψους 
€53.786.030, και απρόβλεπτα έξοδα, ύψους €500.000. 

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του ΙΚΥΚ για το έτος 2015, σημειώνεται ότι, όπως αυτός είχε αρχικά 
κατατεθεί, προνοούσε δαπάνες ύψους €8.441.668.  Ωστόσο, αυτός αναθεωρήθηκε με βάση νέα απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία λήφθηκε κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2015, με 
αποτέλεσμα οι συνολικές προϋπολογιζόμενες δαπάνες να ανέρχονται στα €8.991.668, ώστε να περιληφθεί σε 
αυτές πρόνοια ύψους €550.000 που αφορά την καταβολή εκπαιδευτικού επιδόματος σε φοιτητές του 
εξωτερικού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών 
αφορά τις παροχές παιδείας (υποτροφίες) και τις ειδικές υποτροφίες που παραχωρούνται κατόπιν έγκρισης του 
Υπουργού Οικονομικών.  Οι υπόλοιπες δαπάνες αφορούν λειτουργικές δαπάνες, αντιμισθία, αγορά πάγιων 
στοιχείων ενεργητικού και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ιδρύματος ανέρχονται στα €7.956.010, το 
μεγαλύτερο μέρος των οποίων (€7.950.000) προέρχεται από κρατική χορηγία, η οποία παραχωρείται μέσω του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, όπου περιλήφθηκε ισόποση πρόνοια. 

 Περαιτέρω, με βάση τα προϋπολογιζόμενα έσοδα και τις προϋπολογιζόμενες δαπάνες, ο 
προϋπολογισμός του ιδρύματος παρουσιάζει έλλειμμα, το οποίο αναμένεται να καλυφθεί από το αποθεματικό 
του ιδρύματος.  Σημειώνεται ότι οι δαπάνες του ιδρύματος σε σχέση με την παροχή υποτροφιών αναλύονται 
στην εισηγητική έκθεση και στο επεξηγηματικό υπόμνημα που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το έτος 2015, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, προβλέπονται έσοδα συνολικού ύψους €5.568.095, τα 
οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€3.151.095), και συνολικές προϋπολογιζόμενες δαπάνες 
ύψους €6.550.095.  Το έλλειμμα που παρατηρείται, ύψους €982.000, αναμένεται να καλυφθεί από 
αποθεματικό που δημιουργήθηκε από τις πιστώσεις που παραχωρήθηκαν κατά το 2014. 

 Τα συνολικά έσοδα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2015, χωρίς την περίληψη της κρατικής 
χορηγίας, ανέρχονται στα €2.417.000, ενώ τα αναθεωρημένα έσοδα για το έτος 2014 ανέρχονταν στα 
€2.200.000, δηλαδή παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 9,9% ή, σε απόλυτους αριθμούς, ύψους €217.000.  
Τα έσοδα της επιτροπής προέρχονται από ετήσιες εισφορές και δικαιώματα από τις Επιχειρήσεις Παροχής 
Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), ύψους €1.827.500, από τους Οργανισμούς Συλλογικών Επενδύσεων σε 
Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ), ύψους €197.650, από εισηγμένες εταιρείες, ύψους €199.716, και άλλα έσοδα, ύψους 
€192.134. 

 Οι συνολικές προϋπολογιζόμενες δαπάνες της επιτροπής για το έτος 2015 ανέρχονται στα €6.550.095, 
ενώ οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του προηγούμενου έτους ανέρχονταν στα €5.365.975, δηλαδή 
παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 8,9% ή ύψους €476.197, σε απόλυτους αριθμούς.  Η αύξηση οφείλεται 
στην περίληψη είκοσι εννιά (29) νέων θέσεων για ενίσχυση του προσωπικού της επιτροπής, έτσι ώστε να 
μπορέσει να ανταποκριθεί στα αυξημένα καθήκοντά της, τα οποία πηγάζουν από ευρωπαϊκές Οδηγίες και 
κανονισμούς. 

 Οι κυριότερες δαπάνες της επιτροπής αφορούν αποδοχές προσωπικού (€4.055.057), 
περιλαμβανομένων των εισφορών στα διάφορα ταμεία (€975.066) και τις αντιμισθίες των μελών της επιτροπής 
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(€253.271), οδοιπορικά, λειτουργικά έξοδα, συντηρήσεις, εκπαίδευση προσωπικού και αγορά υπηρεσιών, 
συνολικού ύψους €1.987.894, καθώς και κεφαλαιουχικές δαπάνες, ύψους €450.144. 

 Τα έσοδα του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας για το έτος 2015 αναμένεται να 
προέλθουν κυρίως από την έκδοση αδειών κυνηγίου και κατοχής όπλων (€3.500.000) και από κρατική χορηγία 
(€1.150.000). 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ταμείου για το έτος 2015 αφορούν κυρίως τις δαπάνες 
προσωπικού (€2.990.801) και λειτουργικές δαπάνες (€978.350).   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού ενημερώθηκε από τους 
παρευρεθέντες αξιωματούχους και άλλους αρμοδίους για τα προγράμματα και τις επιδιώξεις των εν λόγω 
ημικρατικών οργανισμών για το οικονομικό έτος 2015, όπως και για τις επιμέρους πρόνοιες των υπό συζήτηση 
προϋπολογισμών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των εν 
λόγω οργανισμών για το έτος 2015. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάσσεται να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των πιο πάνω θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2015 Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2015 Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

5. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2015 Νόμος του 2015. 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2015 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά, επειδή είναι όλα σε μια έκθεση, να δηλώσουμε ότι ως κοινοβουλευτική ομάδα δε 
θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ, με εξαίρεση το κονδύλι εκείνο στον προϋπολογισμό του ΚΟΑ, το 
οποίο αφορά €10 και είναι για την κάρτα φιλάθλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να σημειωθεί στα πρακτικά η θέση του ΑΚΕΛ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2015 Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους 
€6.705.155 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 9.  

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2015 Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού ποσού ύψους €28.255.060 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα 
κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και πρόσθετου προσωπικού για την κάλυψη 
έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Μείωση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 14; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι από το ΑΚΕΛ, εξαιρουμένου του κονδυλίου για την κάρτα φιλάθλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι από το ΑΚΕΛ, εξαιρουμένου του κονδυλίου για την κάρτα φιλάθλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €79.746.792 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2004, [Νόμος αρ. 
30(ΙΙ) του 2004].  Άρθρο 5. 
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 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 8.  

 Απαγόρευση δημιουργίας πρόσθετων θέσεων και αναβάθμισης μισθοδοτικών κλιμάκων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 14. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση σύναψης σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 16; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού ύψους 
€8.991.668 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2015 Νόμος του 2015».  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού ύψους €6.550.095 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2015 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2015 Νόμος του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας ποσού ύψους €4.925.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας 
Πανίδας του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2015, ο οποίος προβλέπει 
έσοδα ύψους €1.677.017 και δαπάνες ύψους €1.614.077. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.    

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο 

 «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2015 

Νόμος του 2015» 
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Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 12 και στις 19 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος και ο διευθυντής της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, καθώς και ο Βοηθός Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες.  Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2015, ο οποίος κατατέθηκε στη 
Βουλή με βάση το άρθρο 36 του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, προβλέπει έσοδα 
ύψους €1.677.017 και δαπάνες ύψους €1.614.077. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός έχει καταρτιστεί με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του 
Υπουργείου Οικονομικών και σε αυτόν έχουν ενσωματωθεί σχετικές ρυθμίσεις, όπου και όπως αυτές 
εφαρμόζονται, κατ’ αναλογία με τις ρυθμίσεις που συμπεριλήφθηκαν στον κρατικό προϋπολογισμό, όπως 
αυτός τελικά τροποποιήθηκε και ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Σημειώνεται ότι μαζί με τον προϋπολογισμό κατατέθηκε στην επιτροπή και σχετική έκθεση 
συμμόρφωσης με τις παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στο Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας Νόμου. 

 Τα έσοδα της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου προέρχονται κυρίως από τέλη που εισπράττει η Αρχή 
από εξέταση αιτήσεων για παραχώρηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών 
σταθμών, από τέλη για παραχώρηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη επί των εσόδων των σταθμών που εισπράττονται από τις διαφημίσεις και από 
τα διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται στους τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθμούς για παραβάσεις της 
ισχύουσας νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, αποζημίωση του 
προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά εξοπλισμού, μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο προϋπολογισμός της Αρχής για το έτος 2015 
είναι πλεονασματικός, δεδομένου ότι τα έσοδα υπερβαίνουν τις δαπάνες κατά €62.940.  Περαιτέρω, ο 
προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική μείωση των εσόδων της Αρχής κατά €147.800, σε σχέση με τον 
εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2014.  Ειδικότερα, τα έσοδα της Αρχής μειώθηκαν λόγω της 
μείωσης των εσόδων της από τέλη εξέτασης αιτήσεων για παραχώρηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας 
ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη για παραχώρηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και 
λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τα πιο πάνω αναφερόμενα διοικητικά πρόστιμα που 
επιβάλλονται στους τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθμούς, καθώς και από τόκους που εισπράττει από 
τραπεζικές καταθέσεις και καθυστερημένες οφειλές προς αυτήν, οι οποίες αφορούν τέλη επί των εσόδων των 
σταθμών από τις διαφημίσεις.  Επιπρόσθετα,  ο υπό αναφορά προϋπολογισμός παρουσιάζει συνολική αύξηση 
των δαπανών της Αρχής κατά €11.450, σε σχέση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό της για το έτος 2014, 
κυρίως λόγω της αύξησης των αποδοχών του προσωπικού της Αρχής και συγκεκριμένα του ύψους των 
κονδυλίων που αφορούν την παροχή ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και την κάλυψη της ασφάλειας ευθύνης 
εργοδότη, των δαπανών για την κάλυψη της σχετικής συνδρομής σε διεθνείς και τοπικούς οργανισμούς στους 
οποίους είναι μέλος η Αρχή, καθώς και των λειτουργικών της εξόδων.  

 Τέλος, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, λαμβάνοντας υπόψη τις συνεχείς αλλαγές στο ραδιοτηλεοπτικό 
πεδίο και δεδομένου ότι η Αρχή αυτοσυντηρείται οικονομικά, το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο 
Οικονομικών συμφωνούν με την προώθηση του προϋπολογισμού της Αρχής για έγκριση. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού από την επιτροπή, ο πρόεδρος και ο διευθυντής της 
Αρχής ενημέρωσαν την επιτροπή για διάφορα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας της Αρχής, ενώ τα μέλη 
της επιτροπής είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν σχετικές ερωτήσεις και να λάβουν απαντήσεις. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, αφού διεξήλθαν τις επιμέρους 
πρόνοιες του προϋπολογισμού και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής ποσού ύψους €1.614.077 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.   Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 11. 

 Μισθοί αξιωματούχων και εργοδοτουμένων και συντάξεις συνταξιούχων.  Άρθρο 12. 

 Καταβολή υπερωριακής αποζημίωσης.  Άρθρο 13. 

 Επιδόματα φιλοξενίας, οδοιπορικών και τηλεφώνου.  Άρθρο 14. 

 Αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος από υπάλληλο, αξιωματούχο ή ωρομίσθιο προσωπικό.  
Άρθρο 15. 

 Χρησιμοποίηση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 16. 

 Πρόσληψη ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 17; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μερική εναρμόνιση με την Οδηγία 2012/33/ΕΕ για την τροποποίηση της Οδηγίας 1999/32/ΕΚ σχετικά με 
την περιεκτικότητα των καυσίμων πλοίων σε θείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(ΑΛΚ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και 
Βιομηχάνων (ΟΕΒ), της Κυπριακής Εταιρείας Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών (ΚΕΤΑΠ), του Κυπριακού 
Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου (ΚΝΕ), των εταιρειών πετρελαιοειδών και των τοπικών προμηθευτών καυσίμων 
πλοίων.  Η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών (ΚΕΠ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και 
Καυσίμων Νόμου [Νόμος 148(Ι) του 2003, όπως αυτός τροποποιήθηκε για τη μερική εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2012/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Νοεμβρίου 
2012, για την τροποποίηση της Οδηγίας 1999/32/ΕΚ του Συμβουλίου σχετικά με την περιεκτικότητα των 
καυσίμων πλοίων σε θείο. 

 Σημειώνεται ότι η πλήρης εναρμόνιση με την πιο πάνω Οδηγία θα επιτευχθεί αφού πρώτα εκδοθούν τα 
σχετικά με την προτεινόμενη νομοθεσία διατάγματα από τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι λόγω εκπρόθεσμης εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις 
πρόνοιες της Οδηγίας 2012/33/ΕΕ εκκρεμεί εναντίον της  διαδικασία παράβασης από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή με αρ. 2014/312. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, ένας από 
τους περιβαλλοντικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η μείωση των εκπομπών διοξιδίου του θείου 
που προέρχονται από την καύση ορισμένων υγρών καυσίμων παραγώγων του πετρελαίου,  
συμπεριλαμβανομένων και των καυσίμων πλοίων, η οποία επιτυγχάνεται με την επιβολή ορίων 
περιεκτικότητας σε θείο στα εν λόγω καύσιμα, ώστε να μπορούν να χρησιμοποιούνται τόσο στην επικράτεια 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και σε διάφορες θαλάσσιες περιοχές ανά τον κόσμο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο ∆ιεθνής Ναυτιλιακός Οργανισμός (∆ΝΟ) τροποποίησε το παράρτημα VI 
της διεθνούς σύμβασης του 1973 (MARPOL) για την Πρόληψη της Ρύπανσης από Πλοία, στην οποία 
περιλαμβάνονται κανονισμοί για την πρόληψη της ρύπανσης του αέρα από πλοία, επιβάλλοντας μεταξύ άλλων 
αυστηρότερα όρια περιεκτικότητας των καυσίμων πλοίων σε θείο στις διάφορες θαλάσσιες περιοχές.  

 Συναφώς, η εν λόγω τροποποίηση τέθηκε σε ισχύ από την 1η Ιουλίου 2010 και  για σκοπούς 
συμμόρφωσης και ορθής εφαρμογής της εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης  υιοθετήθηκε η Οδηγία 2012/33/ΕΕ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Νοεμβρίου 2012, για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 1999/32/ΕΚ του Συμβουλίου σχετικά με την περιεκτικότητα των καυσίμων πλοίων σε θείο. 

 Ειδικότερα, οι βασικές πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να καθορίζει με 
διάταγμα τις προδιαγραφές των πετρελαιοειδών και των καυσίμων που χρησιμοποιούνται στη χωρική 
θάλασσα και στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  καθώς και τις 
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προδιαγραφές των πετρελαιοειδών και των καυσίμων που χρησιμοποιούνται σε πλοία που είναι 
νηολογημένα στο κυπριακό νηολόγιο, οπουδήποτε και αν βρίσκονται. 

2. Καθορίζονται οι διαδικασίες που εφαρμόζονται σε περιπτώσεις που πλοία δεν συμμορφώνονται με τις 
προδιαγραφές για τα καύσιμα των πλοίων, όπως αυτές καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο και στα 
διατάγματα που εκδίδονται δυνάμει αυτού, λόγω μη διαθεσιμότητας των κατάλληλων καυσίμων στην 
αγορά. 

3. Παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, κατόπιν 
διαβούλευσης με τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, να εγκρίνει δοκιμές μεθόδων μείωσης των 
εκπομπών σε πλοία με κυπριακή σημαία ή σε πλοία που βρίσκονται εντός της θαλάσσιας περιοχής που 
εμπίπτει στη δικαιοδοσία της ∆ημοκρατίας και παράλληλα επιτρέπεται η χρήση μεθόδων μείωσης 
εκπομπών σε πλοία οποιασδήποτε σημαίας αντί της χρήσης καυσίμων πλοίων με χαμηλή 
περιεκτικότητα σε θείο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου 
αναμένεται να υπάρξει αύξηση του διοικητικού άχθους, καθότι αυτό προνοεί επιθεωρήσεις ενός ποσοστού των 
πλοίων που θα εισέρχονται στα λιμάνια της ∆ημοκρατίας στα πλαίσια του ελέγχου της ποιότητας των καυσίμων 
τους.   

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω επιθεωρήσεις θα εμπεριέχουν έλεγχο σχετικών εγγράφων από επιθεωρητές 
πλοίων, καθώς και δειγματοληπτικούς εργαστηριακούς ελέγχους από εντεταλμένους επιθεωρητές της 
Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, βάσει της υφιστάμενης βασικής νομοθεσίας, επιθεωρήσεις πλοίων για την 
ποιότητα των καυσίμων διενεργούνται και στο παρόν στάδιο, σε μικρότερο όμως βαθμό και με λιγότερες 
απαιτήσεις. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με την εφαρμογή του προτεινόμενου 
νόμου αναμένεται να υπάρξει αφενός μείωση των εκπομπών διοξιδίου του θείου και των αιωρούμενων 
σωματιδίων που προέρχονται από την καύση ορισμένων υγρών καυσίμων παραγωγών του πετρελαίου, 
περιλαμβανομένων και των καυσίμων που καταναλώνονται από τη ναυτιλία,  αφετέρου βελτίωση των 
επιπέδων ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα. 

 Όπως επίσης επισημαίνεται στην εισηγητική έκθεση, η προώθηση της χρήσης εναλλακτικών μεθόδων 
μείωσης των εκπομπών στα πλοία, όπως η χρήση φυσικού αερίου και βιοκαυσίμων ως καυσίμων πλοίων αντί 
της χρήσης καυσίμων με χαμηλή περιεκτικότητα σε θείο, συμβάλλει στην απεξάρτηση της ναυτιλίας από το 
πετρέλαιο και στην προώθηση της χρήσης εναλλακτικών καυσίμων στον τομέα αυτό. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 18 αυτού.  Άρθρο 9. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ηλεκτρονική καταχώριση των πιο βασικών αιτήσεων των εμπορικών σημάτων και ηλεκτρονική 
διεκπεραίωση των πιο βασικών διαδικασιών των εμπορικών σημάτων από το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη.   

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους  κανονισμούς «Οι περί 
Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 24 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, 
του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και 
Βιομηχάνων (ΟΕΒ).  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, καθώς και ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις διατάξεις του περί Εμπορικών 
Σημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των ομότιτλων βασικών κανονισμών, έτσι ώστε να εισαχθεί η 
ηλεκτρονική καταχώριση των πιο βασικών αιτήσεων των εμπορικών σημάτων και γενικότερα να καταστεί 
δυνατή η ηλεκτρονική διεκπεραίωση των πιο βασικών διαδικασιών των εμπορικών σημάτων από το Τμήμα 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη. 

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς τροποποιούνται οι Κανονισμοί 21, 22, 23, 57, 60 και 61 των 
βασικών κανονισμών, αντικαθίστανται όλα τα έντυπα του Πίνακα Αιτήσεων του Πίνακα ΙΙ με καινούργια έντυπα 
και επιπλέον προστίθενται στον ίδιο πίνακα νέα ηλεκτρονικά έντυπα. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε η εκπρόσωπος του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 
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ενώπιον της επιτροπής, με την ευκαιρία της κατάθεσης των υπό εξέταση κανονισμών στη Βουλή κρίθηκε 
αναγκαία η αντικατάσταση όλων των πιο πάνω αναφερόμενων εντύπων, λόγω του ότι κάποια από αυτά ήταν 
στην αγγλική γλώσσα και μεταφράστηκαν στην ελληνική γλώσσα, ενώ κάποιων άλλων το κείμενο ήταν στην 
καθαρεύουσα και μεταφέρθηκε στη δημοτική γλώσσα.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη δήλωσε επιπρόσθετα ότι το 
πρόγραμμα για την ηλεκτρονική καταχώριση των αιτήσεων των εμπορικών σημάτων πρέπει να εγκριθεί και να 
λειτουργήσει μέχρι τις 30 Ιουνίου 2015, επειδή αποτελεί μέρος του σχεδίου δράσης για τον εκσυγχρονισμό και 
την αναδιοργάνωση του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, η υλοποίηση του οποίου 
αποτελεί μνημονιακή υποχρέωση.  Σημειώνεται ότι το εν λόγω πρόγραμμα χρηματοδοτείται από το Γραφείο 
Εναρμόνισης της Εσωτερικής Αγοράς [Office for Harmonization in the Internal Market (OHIM)], το οποίο 
εδρεύει στο Αλικάντε της Ισπανίας, και θα χρηματοδοτήσει το πρόγραμμα της ηλεκτρονικής καταχώρισης των 
αιτήσεων των εμπορικών σημάτων με ποσό που ανέρχεται στις τριακόσιες χιλιάδες ευρώ (€300.000).  Η ίδια 
εκπρόσωπος δήλωσε ότι το κράτος δε θα επιβαρυνθεί με κανένα κόστος για την εκπόνηση του εν λόγω 
προγράμματος.  Η έγκαιρη έγκριση των εν λόγω κανονισμών, τόνισε, αποτελεί προϋπόθεση για τη 
χρηματοδότηση της εγκατάστασης του ηλεκτρονικού προγράμματος από το OHIM. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο Πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Εναρμόνιση με την Εκτελεστική Οδηγία 2014/37/ΕΕ για την τροποποίηση της Οδηγίας 91/671/ΕΟΚ 
σχετικά με την υποχρεωτική χρήση των ζωνών ασφαλείας και των συστημάτων συγκράτησης για παιδιά στα 
οχήματα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Αριστοτέλης Μισός  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Νίκος Νικολαΐδης   

 Ανδρέας Μιχαηλίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την «Εκτελεστική 
Οδηγία 2014/37/ΕΕ της Επιτροπής της 27ης Φεβρουαρίου 2014 για την τροποποίηση της Οδηγίας 91/671/ΕΟΚ 
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του Συμβουλίου σχετικά με την υποχρεωτική χρήση των ζωνών ασφαλείας και των συστημάτων συγκράτησης 
για παιδιά στα οχήματα».   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η αντικατάσταση του άρθρου 15 
του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου (Νόμος αρ. 174 του 1986, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε), έτσι ώστε να 
ενσωματωθούν σε αυτό οι νέες διατάξεις του ευρωπαϊκού κεκτημένου που αφορούν την υποχρεωτική χρήση 
συστημάτων ασφαλείας σε οχήματα των κατηγοριών Μ1, Ν1, Ν2 και Ν3.  Τα χαρακτηριστικά των συστημάτων 
αυτών καθορίζονται με λεπτομέρεια στις προτεινόμενες διατάξεις.  Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, στις 
αναφερόμενες κατηγορίες εμπίπτουν τα ακόλουθα οχήματα: 

Μ1: Οχήματα που χρησιμοποιούνται για τη μεταφορά προσώπων και τα οποία περιλαμβάνουν 
το πολύ οκτώ θέσεις καθημένων πέραν του καθίσματος του οδηγού. 

Ν1: Οχήματα που χρησιμοποιούνται για τη μεταφορά αγαθών και έχουν μέγιστη μάζα το πολύ 
τρεισήμισι τόνους. 

Ν2: Οχήματα που χρησιμοποιούνται για τη μεταφορά αγαθών και έχουν μέγιστη μάζα άνω των 
τρεισήμισι τόνων και μέχρι δώδεκα τόνους. 

Ν3: Οχήματα που χρησιμοποιούνται για τη μεταφορά αγαθών και έχουν μέγιστη μάζα άνω των 
δώδεκα τόνων.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται δύο κλάσεις συστημάτων συγκράτησης για 
παιδιά, η κλάση ολοκληρωμένου τύπου και η κλάση μη ολοκληρωμένου τύπου, και ανάλογα με το βάρος κάθε 
παιδιού τα συστήματα αυτά εντάσσονται σε πέντε ομάδες μάζας.   

 Σημειώνεται ότι τόσο στην υφιστάμενη νομοθεσία περί Οδικής Ασφάλειας όσο και στην προτεινόμενη 
νομοθεσία παρέχεται χαμηλότερο επίπεδο προστασίας από απόψεως χρήσης συστημάτων συγκράτησης, στην 
περίπτωση παιδιών που ταξιδεύουν με οχήματα ταξί.  Για το θέμα αυτό η ίδια η Οδηγία, με την οποία 
προτείνεται να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο, έχει δυνητικό χαρακτήρα, με την έννοια ότι δεν απαγορεύει να 
προβλεφθεί στο εθνικό δίκαιο και να δεσμεύει και τα οχήματα ταξί το ίδιο νομικό καθεστώς προστασίας που 
δεσμεύει τα οχήματα των πιο πάνω κατηγοριών.   

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι οι διατάξεις του προτεινόμενου 
νόμου υιοθετούν πλήρως το περιεχόμενο και το λεκτικό της ευρωπαϊκής Οδηγίας και ζήτησε όπως αυτός 
προωθηθεί άμεσα για ψήφιση, καθότι εκκρεμεί εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προειδοποιητική επιστολή 
για παράβαση λόγω καθυστέρησης στην εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  
Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με τη συγκεκριμένη Οδηγία 
μέχρι την 20ή Σεπτεμβρίου 2014, αλλά το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μόλις στις 29 Ιανουαρίου 
2015.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχέδιου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας 
Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης, η 
οποία υπογράφθηκε δυνάμει της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 74.229Β και ημερομηνία 30 
Οκτωβρίου 2012, για την ανάπτυξη συνεργασίας σε θέματα αμοιβαίου συμφέροντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 

∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής 
Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου  

 Πρόδρομος Προδρόμου Αθηνά Κυριακίδου 

 Σωτήρης Σαμψών Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 17 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για 
Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης, η οποία υπογράφηκε δυνάμει της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 74.229Β και ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2012. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική έκθεση και το 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης του αντίκτυπου που συνοδεύουν το νομοσχέδιο, τα δύο μέρη θα αναπτύξουν 
συνεργασία σε θέματα αμοιβαίου συμφέροντος μεταξύ άλλων στους ακόλουθους τομείς: 

1. Στην έρευνα για την υγεία, στη δημόσια υγεία, στη χρηματοδότηση για την βιοϊατρική έρευνα και στην 
αξιολόγηση των υπηρεσιών. 

2. Στην ανταλλαγή βασικών πληροφοριακών συστημάτων για την υγεία και την επιδημιολογία, 
ενσωματώνοντας την τηλεϊατρική, μεθόδους στατιστικής και την ανταλλαγή πληροφοριών. 

3. Στην ποιότητα και στις προδιαγραφές για την παροχή ιατρικής περίθαλψης και υπηρεσιών. 

4. Στην ανταλλαγή πληροφοριών για τη χρηματοδότηση της παροχής ιατρικής φροντίδας και ιατρικής 
έρευνας. 

5. Στην ανταλλαγή πληροφοριών για την ιατρική νομοθεσία. 

6. Στην ανταλλαγή επιστημόνων, ειδικών και άλλων επαγγελματιών για την ιατρική περίθαλψη. 
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 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο, για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για  
Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 13 και 14 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της Αυστρίας για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα 
να διαβάσει τους σκοπούς των υπ’ αριθμόν 13 και 14 θεμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 θέματος:  Κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της Αυστρίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, η οποία υπογράφθηκε στη Βιέννη στις 17 Ιουλίου 2014. 
 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος:  Κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, 
η οποία υπογράφθηκε στη Λευκωσία την 31η Οκτωβρίου 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα νομοσχέδια 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής 
Κυβέρνησης της Αυστρίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
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Νόμος του 2015» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου  

 Πρόδρομος Προδρόμου Αθηνά Κυριακίδου 

 Σωτήρης Σαμψών Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 17 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, του 
Υπουργείου Εξωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση 
της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της 
Αυστρίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία υπογράφηκε στη Βιέννη στις 17 
Ιουλίου 2014.  Σημειώνεται ότι η σύναψη της συμφωνίας εγκρίθηκε με τις δύο αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 2/2009, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2009, και με αρ. 75.446, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2013, με 
βάση τις οποίες εξουσιοδοτήθηκε ο Υπουργός Άμυνας να υπογράψει τη συμφωνία εκ μέρους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος 
κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία υπογράφηκε στη Λευκωσία 
την 31η Οκτωβρίου 2014.  Σημειώνεται ότι η σύναψη της συμφωνίας εγκρίθηκε με τις δύο αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 2/2009, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2009, και με αρ. Ε76.734, ημερομηνίας 9 
Απριλίου 2014, με βάση τις οποίες εξουσιοδοτήθηκε ο Υπουργός Άμυνας να υπογράψει τη συμφωνία εκ 
μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Άμυνας και τις εισηγητικές εκθέσεις που 
συνοδεύουν τα υπό αναφορά νομοσχέδια, το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 2/2009, 
ημερομηνίας 20 Μαΐου 2009, ενέκρινε τη διεξαγωγή διαπραγματεύσεων της ∆ημοκρατίας με συγκεκριμένες 
χώρες για τη σύναψη συμφωνιών για την ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων 
πληροφοριών, καθώς και με οποιοδήποτε άλλο κράτος κριθεί σκόπιμη η σύναψη τέτοιας συμφωνίας στο 
μέλλον. 

 Συγκεκριμένα, οι εν λόγω συμφωνίες προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Επίπεδα/επισημάνσεις διαβάθμισης ασφάλειας. 

2. Αρμόδιες/εθνικές αρχές ασφάλειας. 

3. Μέτρα προστασίας και πρόσβασης σε διαβαθμισμένες πληροφορίες. 

4. ∆ιαβίβαση διαβαθμισμένων πληροφοριών. 

5. Μετάφραση και αναπαραγωγή διαβαθμισμένων πληροφοριών. 

6. Καταστροφή διαβαθμισμένων πληροφοριών. 

7. ∆ιαβαθμισμένες συμβάσεις. 

8. Επισκέψεις. 

9. Παραβίαση ασφάλειας. 

10. Έξοδα/δαπάνες. 

11. ∆ιευθέτηση/επίλυση διαφορών. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των δύο κυρωτικών νομοσχεδίων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των δύο 
νομοσχεδίων σε νόμους, για την κατά νόμο κύρωση των συμφωνιών που αναφέρονται σε αυτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της Αυστρίας για την 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της συμφωνίας.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της Αυστρίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 θέματος, που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της συμφωνίας.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 15 μέχρι 20 θέματα, που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015», «Οι περί 
Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 2015», «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 2015», «Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των 
Ευρύτερων Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2015», «Οι περί Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού Επιθεώρησης 
Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των 
Υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 2006», 
αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται, δυνάμει του καταλόγου που έχει ήδη διανεμηθεί, στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως του 
Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση Ναυαγίων 
και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.061-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.062-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του 
∆ικτύου Γεωργικής Λογιστικής 
Πληροφόρησης Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.063-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων  

4. Ο περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.064-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων  

5. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού Πυρηνικών Ερευνών 
σχετικά με την περαιτέρω ανάπτυξη της 
επιστημονικής και τεχνικής συνεργασίας 
στη φυσική υψηλών ενεργειών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.065-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

6. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.066-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί της Εφαρμογής των Κοινοτικών 
Κανονισμών και Κοινοτικών Αποφάσεων  
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.021-2015). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  
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8. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.022-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων  

9. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- 
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των 
Ευρύτερων Εναλλάξιμων Κατηγοριών 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

Οικονομικών  Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

11. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Νομικών  

12. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.004-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος 

13. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση 
Κινητής Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2015, για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, 
όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση 
αρ. 76.533, ημερομηνίας 20 
Φεβρουαρίου 2014. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Έκθεση Κατατέθηκε από  
   

Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 
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Πρώτη Ετήσια Έκθεση του ∆ημοσιονομικού 
Συμβουλίου για το 2014, δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 33 του περί της 
∆ημοσιονομικής Ευθύνης και του 
∆ημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 2014 
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.004). 

∆ημοσιονομικό Συμβούλιο Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου  
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Λαϊκών Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.047-2015). 

Γιαννάκη Γαβριήλ,  
Κώστα Κώστα και  
Χρίστο Μέση  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις,  
Άγγελο Βότση,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού,   
και 
Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.048-2015). 

Νίκο Κατσουρίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και  
Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ όπως η κατατεθείσα πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών 
Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» συζητηθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου με 
τη δέσμευση ότι μέχρι το τέλος Απριλίου θα έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος ενώπιόν της, για να 
λήξει με τον έναν ή τον άλλο τρόπο -δεν μπαίνω επί της ουσίας- αυτή η εκκρεμότητα. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.497, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
ευρωπαϊκή Οδηγία για τα πουλιά παρέχει τη δυνατότητα κυνηγιού αμπελοπουλιών με επιλεκτικούς τρόπους 
θήρευσης. 

 Παρακαλώ όπως έχω την απάντησή σας το συντομότερο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.498, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
στρατοπέδων που έχει η Εθνική Φρουρά στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, τις ανάγκες τους σε κληρωτούς 
στρατιώτες και τον αριθμό των κατοίκων εθνοφρουρών που κατοικούν στην επαρχία Αμμοχώστου.  

 Παρακαλώ όπως έχω την απάντησή σας το συντομότερο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.499, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
ατόμων που έχουν οδηγηθεί στη φυλακή λόγω οικονομικών υποχρεώσεών τους προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων τα τελευταία χρόνια και τα μέτρα που προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση για την αντιμετώπιση της 
κατάστασης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.500, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία 
υλοποίησης του έργου “Επιδότηση Υπηρεσιών Κοινωνικής Φροντίδας στο Πλαίσιο Συμφωνίας της 
Επαγγελματικής και Οικογενειακής Ζωής” και συγκεκριμένα για τα εξής: 

1. Ποιο είναι το συνολικό κονδύλι και πόσο δαπανήθηκε μέχρι σήμερα; 

2. Πόσες γυναίκες επωφελήθηκαν από το πρόγραμμα αυτό; 

3. Πότε ολοκληρώνεται το έργο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.501, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απαντητική επιστολή του Αρχηγείου Αστυνομίας, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, αναφορικά 
με την αύξηση των περιστατικών διαδικτυακής προβολής σκηνών βίας από ορισμένους κυνηγούς και επίδειξης 
των νεκρών θηραμάτων (συγκεκριμένα, αναφορικά με περιστατικό παγίδευσης, βασανισμού και θανάτωσης 
αλεπούς από κυνηγούς) πληροφορήθηκα ότι είχαν δοθεί οδηγίες για διερεύνηση της υπόθεσης από τον 
Αστυνομικό Σταθμό Πέρα Χωρίου της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Επαρχίας Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διερευνηθεί η πιο 
πάνω υπόθεση και αν έχουν ασκηθεί ποινικές διώξεις εναντίον των ιθυνόντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.502, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη διαδικασία εξέτασης του προϋπολογισμού του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2015 
κατατέθηκε από το Ταμείο Θήρας, στις 11 ∆εκεμβρίου 2014, επιστολή στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, η οποία αναφερόταν μεταξύ άλλων στο θέμα της εκτροφής περδικιών.  
Συγκεκριμένα, όπως αναφερόταν στην επιστολή, η εκτροφή περδικιών από κυνηγετικούς συλλόγους και 
μεμονωμένα άτομα θα γίνεται βάσει κανονισμών, που έχουν ήδη σταλεί, από τις 11 Νοεμβρίου 2014, στη 
Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνική επεξεργασία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η 
νομοτεχνική επεξεργασία των κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.503, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι τα πλείστα προγράμματα πληροφορικής σε όλο τον εξοπλισμό που παρέχεται ή 
χρησιμοποιείται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προέρχονται από μία μόνο εταιρεία.  Σημειώνεται 
ότι αυτό το ηλεκτρονικό μονοπώλιο ξεκινά από πολύ νωρίς, αφού τα παιδιά από μικρή ηλικία εκπαιδεύονται 
μέσω των συγκεκριμένων προγραμμάτων, τα οποία, ομολογουμένως, είναι τα πλέον διαδεδομένα στην αγορά.  
Υπάρχει όμως ο ισχυρισμός ότι έτσι αποκλείονται εξ ορισμού από το στάδιο των όρων της προσφοράς άλλες 
επιλογές, οι οποίες είναι επίσης αξιόλογες και κατ’ επέκταση συντείνουν στην ανάπτυξη της πληροφορικής, 
ειδικά στη γεωγραφική περιοχή που χρησιμοποιούνται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως ήδη από το 
στάδιο των όρων των προσφορών (δημόσια σύμβαση) τίθενται περιορισμοί σε ό,τι αφορά τα λογισμικά 
προγράμματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.504, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2014, του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.02.595, αναφορικά με την 
απομάκρυνση των υαινών από τις εγκαταστάσεις του Melios Pet Centre Ltd, καθώς και για τις αναδιατάξεις 
που θα έπρεπε να γίνουν στο ζωολογικό κήπο, σύμφωνα με τη μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο 
περιβάλλον, πληροφορήθηκα ότι ο κάτοχος της άδειας λειτουργίας έχει προχωρήσει σε αναδιατάξεις στο 
ζωολογικό κήπο, αλλά για κάποιες από αυτές τις αναδιατάξεις θα έπρεπε πρώτα να εξασφαλιστεί έγκριση από 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, η οποία ήταν υπό εξέταση.  Αναφορικά με τις ύαινες που διαβιούν στο 
λεγόμενο “ζωολογικό κήπο”, όπως πληροφορήθηκα από την απάντηση του υπουργού, ο κάτοχος της άδειας 
λειτουργίας πρότεινε χώρο για μετεγκατάστασή τους σε νέο παρακείμενο τεμάχιο γης, για το οποίο υπέβαλε 
νέα μελέτη επιπτώσεων στο περιβάλλον.  Μετά από εξέταση της μελέτης από τους εμπλεκόμενους φορείς, 
ζητήθηκε η υποβολή στο Τμήμα Περιβάλλοντος πρόσθετων στοιχείων/σχεδίων.  Ωστόσο, ο αιτητής δεν 
προχώρησε σε οιεσδήποτε περαιτέρω ενέργειες, με αποτέλεσμα το θέμα να παραμείνει στάσιμο.  Όπως 
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πληροφορήθηκα, μέχρι την εφαρμογή των προνοιών της πολεοδομικής νομοθεσίας από μέρους του 
ενδιαφερόμενου, δόθηκε στον κάτοχο της άδειας λειτουργίας οριστικό χρονοδιάγραμμα δύο μηνών, για να 
συμμορφωθεί.  Σε αντίθετη περίπτωση, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες θα προχωρήσουν στη λήψη των 
προβλεπόμενων από την κτηνιατρική νομοθεσία μέτρων.  Πρόσφατα πληροφορήθηκα ότι οι ύαινες 
εξακολουθούν να βρίσκονται στο λεγόμενο “ζωολογικό κήπο” και δεν έχουν μετεγκατασταθεί σε νέο χώρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για την οριστική μετακίνηση των υαινών από το ζωολογικό κήπο.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν τηρηθεί οι πρόνοιες της 
πολεοδομικής νομοθεσίας από μέρους του ενδιαφερόμενου και, σε αντίθετη περίπτωση, ποια είναι τα μέτρα 
που λαμβάνονται εναντίον του ιδιοκτήτη.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.002, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.010.04.002 και ημερομηνία 21/01/2015, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που αφορά στο σπουδαστικό 
επίδομα σε φοιτητές με γονείς εγκλωβισμένους και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι με την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 73.944 και ημερομηνία 13/08/2012, εγκρίθηκε όπως η παραχώρηση του 
σπουδαστικού επιδόματος σε φοιτητές με γονείς εγκλωβισμένους, καταβάλλεται σε μηνιαία βάση, αντί σε 
εξαμηνιαία βάση που παραχωρείτο μέχρι τότε. 

2. Παρά την ανωτέρω Απόφαση, οι ίδιοι οι φοιτητές εξέφρασαν την επιθυμία τους για συνέχιση της 
καταβολής του επιδόματος σε εξαμηνιαία βάση, με αποτέλεσμα από το 2012 οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας να συνεχίσουν να παραχωρούν το επίδομα, σύμφωνα με την επιθυμία των φοιτητών, χωρίς να 
ενημερωθεί σχετικά το Υπουργείο αυτό.  Για τη μη εφαρμογή της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου από 
το 2012 από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, έχουν ήδη γίνει αυστηρές παρατηρήσεις από το Γενικό 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

3. Μετά τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων στις 17/09/2014,  το σπουδαστικό επίδομα καταβάλλεται πλέον σε μηνιαία βάση, σύμφωνα με την 
υπό αναφορά Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.273, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση που περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας που 
αποστάληκε σας 25/11/14 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

2. Με βάση το άρθρο 10(3) του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου 146 (Ι)/2009, το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, ως 
το καθ’ ύλην αρμόδιο για την παρακολούθηση των αποτελεσμάτων της εφαρμογής του υπό αναφορά 
Νόμου, μέσα στο πρώτο εξάμηνο κάθε έτους, υποβάλλει συγκεντρωτική κατάσταση και έκθεση για την 
εφαρμογή της υπό αναφοράς Νομοθεσίας κατά τον προηγούμενο χρόνο.  Η συγκεντρωτική κατάσταση 
και έκθεση υποβάλλεται στην Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία 
ακολούθως ενημερώνει το Υπουργικό Συμβούλιο, τη Βουλή των Αντιπροσώπων και την Κυπριακή 
Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, τον Ιούνιο του 2014 υποβλήθηκε η σχετική έκθεση και η Υπουργός ενημέρωσε με 
σχετική επιστολή και έκθεση το Υπουργικό Συμβούλιο, τη Βουλή των Αντιπροσώπων και την Κυπριακή 
Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων.  Η Έκθεση που υποβλήθηκε προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων επισυνάπτεται.  Όσον αφορά τα στοιχεία του 2014, αυτά αναμένεται να καταγραφούν 
από το αρμόδιο Τμήμα περί τα μέσα του τρέχοντος έτους και ακολούθως η σχετική Έκθεση θα 
υποβληθεί ως η νενομισμένη διαδικασία στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ενημέρωση του Σώματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.282, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 



1451 

 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.282, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
27.11.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αργάκας αφορά την κατασκευή παραλιακού πεζόδρομου κατά 
μήκος του υφιστάμενου παραλιακού δρόμου, με στόχο την ασφαλή διακίνηση των πεζών και την 
αναβάθμιση της περιοχής. 

3. Ο εν λόγω παραλιακός δρόμος Πόλεως Χρ.-Πωμού θα υποβαθμιζόταν σε δρόμο τοπικής σημασίας 
μέσα στα πλαίσια κατασκευής άλλου δρόμου (αυτοκινητόδρομου) τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας, 
εκτεινόμενου σε απόσταση περίπου 500 μέτρων προς την ενδοχώρα από τον υφιστάμενο παραλιακό 
δρόμο. 

4. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως από τις αρχές του 1980 είχε ξεκινήσει το σχεδιασμό του εν λόγω 
αυτοκινητόδρομου.  Μετά από αλλεπάλληλες συναντήσεις μεταξύ των εμπλεκόμενων φορέων, 
υπηρεσιών και τοπικών αρχών, το 2008 το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατέληξε σε 
προκαταρκτική οριστικοποίηση της όδευσης του εν λόγω δρόμου.  Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε 
το Σεπτέμβριο του 2010 στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αποφασίσθηκε όπως αξιολογηθούν 
τεχνοοικονομικά και περιβαλλοντικά τα δύο επικρατέστερα σενάρια όδευσης του δρόμου.  Το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως κάλεσε ακολούθως το ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων να 
προχωρήσει στην ετοιμασία τεχνοοικονομικής και περιβαλλοντικής μελέτης για τον προτεινόμενο δρόμο.  
Έκτοτε η όλη διαδικασία ατόνησε, δεδομένης της δημοσιονομικής κατάστασης. 

5. Μέσα στα πλαίσια της δημιουργίας του νέου αυτοκινητόδρομου, θα τύγχανε μελέτης το αίτημα των 
επηρεαζόμενων Κοινοτήτων, περιλαμβανομένης και της Κοινότητας Αργάκας, για μετατροπή του 
παραλιακού δρόμου σε δρόμο τοπικής σημασίας, ο οποίος θα εξυπηρετούσε ως κύριος δρόμος τις 
Κοινότητες της περιοχής και τις τουριστικές περιοχές.  Μέρος του εν λόγω σχεδιασμού θα περιλάμβανε 
και την κατασκευή πεζοδρομίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.356, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προτίθεται, στα πλαίσια του προγράμματος Περιοδικής Συντήρησης της 
Επαρχίας Αμμοχώστου για το έτος 2015, να προκηρύξει προσφορές για την επίστρωση όλων των 
τμημάτων του αυτοκινητόδρομου Λάρνακας - Παραλιμνίου που χρήζουν συντήρησης, από το γεφύρι 
Αγίας Νάπας μέχρι το γεφύρι Λιοπετρίου και στις δύο κατευθύνσεις. 

3. Η διαδικασία προκήρυξης των προσφορών αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στις επόμενες μέρες και οι 
εργασίες θα εκτελεστούν μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του 2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.362, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.362 και ημερ. 15.1.2015, σχετικά με την 
υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και παραθέτω αναλυτικό πίνακα στον οποίο 
παρουσιάζονται στατιστικά στοιχεία σε σχέση με τον αριθμό των πεζών που ενέχονται σε οδικές τροχαίες 
συγκρούσεις καθώς και τις ενέργειες των πεζών κατά την ώρα της σύγκρουσης, για την περίοδο 1/10/2010-
31/12/2014: 

Στατιστικά στοιχεία 

• Αριθμός πεζών που ενέχονται σε οδικές τροχαίες συγκρούσεις 

Έτος Νεκροί Σοβαρά 
τραυματίες 

Ελαφρά 
τραυματίες 

Σύνολο 

2010 13 100 105 218 

2011 13 104 67 184 

2012 10 112 57 179 

2013 8 85 54 147 

2014 10 79 36 125 

Σύνολο 54 480 319 853 
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 Ενέργεια πεζού στο δρόμο κατά την ώρα της οδικής τροχαίας σύγκρουσης 
 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.366, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα επιμέρους 
θέματα που εγείρονται: 

(1) Ο διάδρομος 22 του αεροδρομίου της Λάρνακας διαθέτει σύστημα ενόργανης προσγείωσης κατηγορίας I 
(Instrument Landing System Cat I), το οποίο εκλαϊκευμένα ονομάζεται σύστημα τυφλής προσγείωσης.  

Ενέργειες Πεζού 2010 2011 2012 2013 2014 Σύνολο 

∆ιασταύρωνε από δεξιά 
καλυπτόμενος από 
σταματημένο όχημα 

4 7 10 9 8 38 

∆ιασταύρωνε από δεξιά μη 
καλυπτόμενος από 
σταματημένο όχημα 

44 36 33 30 34 177 

∆ιασταύρωνε από δεξιά 
καλυπτόμενος από κινούμενο 
όχημα 

4 1 1 4 5 15 

∆ιασταύρωνε από αριστερά 
καλυπτόμενος από 
σταματημένο όχημα 

11 11 18 9 9 58 

∆ιασταύρωνε από αριστερά μη 
καλυπτόμενος από 
σταματημένο όχημα 

39 42 43 20 18 162 

∆ιασταύρωνε από αριστερά 
καλυπτόμενος από κινούμενο 
όχημα 

2 3 1 2 1 9 

∆ιασταύρωνε σε διάβαση 
πεζών 

24 19 25 16 10 94 

Βάδιζε στο δρόμο -με 
πρόσωπο στην τροχαία -χωρίς 
πεζοδρόμιο 

1 4 3 8 2 18 

Βάδιζε στο δρόμο -με 
πρόσωπο στην τροχαία- με 
πεζοδρόμιο 

2 9 3 1 5 20 

Βάδιζε στο δρόμο -με πλάτη 
στην τροχαία- χωρίς 
πεζοδρόμιο 

10 5 1 4 8 28 

Βάδιζε στο δρόμο -με πλάτη 
στην τροχαία- με πεζοδρόμιο 

4 7 2 2 4 19 

Στεκόταν ή έπαιζε μέσα στο 
δρόμο 

11 6 8 9 4 38 

Εκτός δρόμου-πεζοδρόμιο, 
νησίδα κ.λπ. 

36 19 17 25 9 106 

Άλλη ενέργεια μέσα στο δρόμο  26 15 14 8 8 71 

Σύνολο 218 184 179 147 125 853 
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Το πιο πάνω σύστημα επιτρέπει σε αεροσκάφη που είναι κατάλληλα εξοπλισμένα, να διενεργούν 
ενόργανη προσέγγιση μέχρι ενός σημείου της τελικής ευθείας για προσγείωση, χωρίς την οπτική επαφή 
του αεροσκάφους με τον διάδρομο.  Στο παρελθόν είχαν πράγματι γίνει μελέτες, τόσο από το Κράτος 
όταν ήταν ο διαχειριστής των αεροδρομίων, όσο και από τον νέο διαχειριστή, για αναβάθμιση του 
συστήματος αυτού σε κατηγορία II ή κατηγορία III.  Η κατηγορία II επιτρέπει στο αεροσκάφος να 
προσέλθει μέχρι την τελική ευθεία προσγείωσης σε χαμηλότερο σημείο, χωρίς οπτική επαφή, από ό,τι η 
κατηγορία I, ενώ η κατηγορία III επιτρέπει προσγείωση χωρίς οπτική επαφή με τον διάδρομο 
προσγείωσης. 

 Οι αναβαθμίσεις αυτές απαιτούν την αγορά αναβαθμισμένου εξοπλισμού αλλά και την κατασκευή 
κατάλληλης υποδομής στο διάδρομο και στην επέκτασή του.  Σε αυτές περιλαμβάνονται επεκτάσεις και 
διαπλατύνσεις οδοστρώματος, τοποθέτηση κεντρικών φώτων στον διάδρομο και ειδικών φώτων στην 
επέκτασή του, άλλος φωτισμός, κ.λπ.   Εξαιτίας της ιδιομορφίας του αεροδρομίου δίπλα από τη 
θάλασσα αλλά και άλλων κατασκευαστικών δυσκολιών, το κόστος αναβάθμισης που ήταν αρκετά 
δαπανηρό, θα το αναλάμβανε το κράτος, αφού ο επενδυτής δεν ήταν υποχρεωμένος να προβεί στην 
αναβάθμιση αυτή. 

 Οι μελέτες που έγιναν περιλάμβαναν ανάλυση κόστους και οφέλους του έργου.  Μελετήθηκε πόσες 
φορές υπάρχει ομίχλη στο Αεροδρόμιο Λάρνακας και πόσα αεροσκάφη αναγκάζονται να παρεκτραπούν 
και να προσγειωθούν σε γειτονικά αεροδρόμια λόγω της χαμηλής ορατότητας.  Φάνηκε ότι διαχρονικά ο 
αριθμός των αεροσκαφών που παρεκτρέπονται σε άλλα αεροδρόμια εξαιτίας χαμηλής ορατότητας είναι 
μικρός.  Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι για ολόκληρο το 2014 έχουν γίνει συνολικά επτά (7) 
παρεκτροπές αεροσκαφών προς το Αεροδρόμιο Πάφου και ένα αεροσκάφος προς Βηρυτό, εξαιτίας της 
ομίχλης που επικρατούσε στον αρχικό προορισμό τους, που ήταν η Λάρνακα.  Είναι εμφανές ότι για τα 
οκτώ (8) αυτά αεροσκάφη τον χρόνο, δεν δικαιολογείται επένδυση αρκετών εκατομμυρίων Ευρώ η 
οποία θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό και κατ’ επέκταση τον φορολογούμενο πολίτη. 

 Άλλα αεροδρόμια στην Ευρώπη αλλά και στις γειτονικές χώρες μπορεί να διαθέτουν το αναβαθμισμένο 
σύστημα προσγείωσης γιατί έχουν αυξημένο αριθμό κινήσεων και έχουν χαμηλή ορατότητα πολύ 
συχνότερα από το Αεροδρόμιο Λάρνακας, οπότε το αυξημένο κόστος για λειτουργία αναβαθμισμένου 
συστήματος αυτόματης προσγείωσης δικαιολογείται.  Αναφέρεται επίσης ότι σε περίπτωση που 
αποφασιστεί να γίνει η επένδυση αυτή, το κόστος θα πρέπει να μετακυλιστεί μελλοντικά στους χρήστες 
με ενδεχόμενη επιβολή τελών τερματικής περιοχής, κάτι που θα καταστήσει το αεροδρόμιο Λάρνακας 
ακριβό και μη ανταγωνιστικό. 

(2) Σε ό,τι αφορά το σύστημα ενόργανης προσγείωσης στο αεροδρόμιο, αυτό δεν παραμένει σε αχρηστία.  
Το σύστημα ενόργανης προσγείωσης του διαδρόμου 22 του Αεροδρομίου Λάρνακας, βρίσκεται σε 
πλήρη λειτουργία και το χρησιμοποιούν καθημερινά τα αεροσκάφη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.368, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.434, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας με Αρ. Φακέλου:  Ερ. 23.06.010.04.434 και ημερ. 18.2.2015, με την οποία 
διαβιβάζετε ερώτηση του Έντιμου Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, 
αναφορικά με την ανησυχία των κατοίκων της ∆ερύνειας για τις τουρκικές ασκήσεις στο πεδίο βολής Αγίου 
Μέμνονα, έχοντας λάβει υπόψη και τις απόψεις του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, το οποίο θα υποβάλει ξεχωριστά τη δική του απάντηση, σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο 
Εξωτερικών έχει προβεί σε αυστηρά διαβήματα προς την Ειρηνευτική ∆ύναμη για τη διεξαγωγή των ασκήσεων 
των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων στο πεδίο βολής Αγίου Μέμνονα στα κατεχόμενα, στις 13-15 
Ιανουαρίου 2015, και τη συνεπαγόμενη αναστάτωση που προκλήθηκε στο ∆ήμο ∆ερύνειας από τις 
εκκωφαντικές εκρήξεις.  Συγκεκριμένα ζητήθηκε από την Ειρηνευτική ∆ύναμη να μεσολαβήσει για αποτροπή 
επανάληψης τέτοιου είδους ασκήσεων πλησίον του ∆ήμου ∆ερύνειας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Ολοκληρώνεται σήμερα η συζήτηση του θέματος 
«Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για 
την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών».  Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Υπάρχει σχετικός κατάλογος ομιλητών.   

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν από τρία χρόνια η Βουλή των Αντιπροσώπων συζητούσε την ανάγκη ανάληψης δράσης για 
διατήρηση της Ανατολικής Μεσογείου ως ζώνης ελεύθερης από πυρηνικούς σταθμούς ενέργειας και πυρηνικά 
όπλα.  ∆υστυχώς, σήμερα μιλούμε για τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, για να ανασταλούν ή τουλάχιστον να 
παγοποιηθούν οι διαδικασίες ανέγερσης του πυρηνικού σταθμού στο Άκκιουγιου, δίπλα μας, στα παράλια της 
Τουρκίας, ενενήντα μόλις χιλιόμετρα από τα παράλια της Κερύνειας.  Ήδη έχουν υπογραφεί συμβόλαια για τα 
κατασκευαστικά έργα και το μόνο που καθυστερεί την έναρξή τους είναι οι παρατυπίες που διαπιστώθηκαν στη 
διαδικασία ετοιμασίας και υποβολής της μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, που, ανεξάρτητα από τις 
σοβαρές ελλείψεις της, έχει οδηγήσει το ζήτημα στα τουρκικά δικαστήρια.  

 Η ώρα για δράση έφτασε.  Οι δικαστικές διαδικασίες μπορεί να δίδουν μια μικρή χρονική παράταση, 
αλλά πρέπει να γίνουν παρεμβάσεις άμεσα.  Οι περιβαλλοντικές οργανώσεις στην Τουρκία έχουν από χρόνια 
δραστηριοποιηθεί και εναντιώνονται στους σχεδιασμούς για δημιουργία πυρηνικών εργοστασίων στη γειτονική 
χώρα.  Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών έχει συνεργαστεί και στο παρελθόν με αυτές τις οργανώσεις.  
Μαζί με πολλές ελληνοκυπριακές και τουρκοκυπριακές περιβαλλοντικές οργανώσεις έχουμε πάρει την 
πρωτοβουλία για τη δημιουργία μιας κοινής πλατφόρμας δράσης των Κυπρίων ενάντια στην ανέγερση του 
πυρηνικού σταθμού στο Άκκιουγιου. Ελπίζουμε ότι η πλατφόρμα αυτή θα διευρυνθεί και θα καταφέρει να 
αυξήσει την πίεση προς την τουρκική κυβέρνηση, ώστε να αναγκαστεί να αλλάξει τους σχεδιασμούς της.  

 Επιπλέον, το Κίνημα Οικολόγων έχει επιτύχει την κινητοποίηση της Ομάδας των Πρασίνων στο 
Ευρωκοινοβούλιο για το θέμα αυτό.  Συγκεκριμένα, η συμπρόεδρος της ομάδας κ. Ρεμπέκα Χαρμς έχει 
καταθέσει τροπολογία επί του ψηφίσματος του Ευρωκοινοβουλίου για την έκθεση προόδου που ετοιμάζει η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, με την οποία καλεί την τουρκική κυβέρνηση να 
παγοποιήσει τα σχέδιά της για κατασκευή πυρηνικού αντιδραστήρα στο Άκκιουγιου.  Η έκθεση έρχεται να 
επιστήσει την προσοχή στο γεγονός ότι η σεισμολογικά ευαίσθητη περιοχή που επιλέγηκε οδηγεί σε θανάσιμο 
κίνδυνο από τη λειτουργία ενός τέτοιου αντιδραστήρα όχι μόνο για την ίδια την Τουρκία, αλλά και ολόκληρη την 
περιοχή και τη Μεσόγειο γενικότερα.  Καλεί επιπλέον την Τουρκία να συμβληθεί με τη Σύμβαση ESPOO, που 
δεσμεύει τα κράτη να προχωρούν σε διαβούλευση με άλλα επηρεαζόμενα κράτη για έργα που έχουν πιθανές 
διασυνοριακές περιβαλλοντικές επιπτώσεις.  Μάλιστα, η κ. Χαρμς καλεί την Τουρκία να εμπλακεί σε διάλογο με 
την Ελλάδα και την Κυπριακή ∆ημοκρατία για τις περαιτέρω ενέργειές της επί του θέματος αυτού.  Η κ. Χαρμς 
έχει απευθυνθεί ήδη από τον Ιανουάριο, έχει αποστείλει σχετική επιστολή και στον Κύπριο Υπουργό Ενέργειας 
και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι μέχρι αυτή τη στιγμή ο φίλτατος κ. Λακκοτρύπης δεν ανταποκρίθηκε.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Παρακαλώ ησυχία!  Και αυτό αφορά τους συναδέλφους, αλλά και τους μη 
συναδέλφους εντός της αίθουσας!  Σεβασμός στον ομιλητή, σεβασμός στη λειτουργία της ολομέλειας! 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχω λοιπόν να σας πληροφορήσω ότι η πρόεδρος των Πρασίνων ευρωβουλευτών, η κ. Χαρμς, 
απηύθυνε τον Ιανουάριο σχετική επιστολή και στον Κύπριο Υπουργό Ενέργειας, τον κ. Λακκοτρύπη, και 
λυπούμαι να παρατηρήσω ότι μέχρι αυτή τη στιγμή ο κ. υπουργός δεν ανταποκρίθηκε.  Επ’ αυτού λοιπόν 
έχουμε αναλάβει δράση και ενημερώσαμε με τη σειρά μας τους Κυπρίους ευρωβουλευτές, για να επιτύχουν τη 
στήριξη της συγκεκριμένης τροπολογίας από τις αντίστοιχες πολιτικές τους ομάδες.  Και το ίδιο σας καλούμε 
και εσείς να πράξετε σήμερα, για να επιτύχουμε μια επιπλέον νίκη στον αγώνα ενάντια στον κίνδυνο 
κατασκευής μέσα στα σπίτια μας ενός επικίνδυνου πυρηνικού εργοστασίου.  Οφείλω να ομολογήσω ότι ήδη οι 
Κύπριοι ευρωβουλευτές έχουν δραστηριοποιηθεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

 Η ραδιενέργεια από έναν πυρηνικό σταθμό παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας σε περίπτωση διαρροής 
θα καταστρέψει τη ζωή των ανθρώπων, αλλά και κάθε ζωντανού οργανισμού στην περιοχή μας.  Η λεκάνη της 
Ανατολικής Μεσογείου αποτελεί ένα γιγαντιαίο και αλληλεξαρτώμενο οικοσύστημα που φιλοξενεί εξαιρετικά 
απειλούμενα είδη, όπως τις φώκιες μονάχους-μονάχους και τις χελώνες καρέτα-καρέτα.  Μια πιθανή απώλεια 
ραδιενέργειας πλήττει άμεσα εκτάσεις πολλών εκατοντάδων χιλιομέτρων.  Το ατύχημα στο Τσέρνομπιλ, τον 
Απρίλιο του 1986, ακόμα βασανίζει τους ανθρώπους και το περιβάλλον σε όλες τις χώρες γύρω από τον 
Εύξεινο Πόντο.  Οι χιλιάδες των ανθρώπων που έχουν πεθάνει και των τόσων άλλων που ακόμη γεννιούνται 
με διάφορες ασθένειες λόγω της ραδιενέργειας που απελευθερώθηκε στην ατμόσφαιρα δεν αφήνουν κανένα 
περιθώριο επανάληψης ξανά του ίδιου λάθους.  Η πιο πρόσφατη πυρηνική καταστροφή, στη Φουκουσίμα της 
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Ιαπωνίας, στις 11 Μαρτίου του 2011, μπορεί να επαναληφθεί σε πολλές περιοχές του κόσμου και ειδικά στο 
Άκκιουγιου, που βρίσκεται πολύ κοντά και πάνω σε ένα επικίνδυνο σεισμικό ρήγμα.  

 Ένας επιπλέον κίνδυνος, ιδιαίτερα ορατός λόγω της γενικότερης πολιτικής αστάθειας της περιοχής μας, 
είναι ο κίνδυνος ο νέος πυρηνικός αντιδραστήρας του Άκκιουγιου να αποτελέσει στόχο τρομοκρατικού 
κτυπήματος είτε για την πρόκληση ατυχήματος είτε για τη δημιουργία μιας “βρόμικης πυρηνικής βόμβας”.  Με 
τον έναν ή τον άλλο τρόπο η Κύπρος θα παραμένει όμηρος είτε φυσικής είτε ανθρωπογενούς καταστροφής 
μιας εχθρικής γειτονικής χώρας χωρίς καμία δυνατότητα παρέμβασης για αποτροπή μιας τέτοιας εξέλιξης. 

 Το 2012 το Ινστιτούτο Κύπρου ανακοίνωσε την ολοκλήρωση μοντέλου που υπολογίζει τη διασπορά 
ραδιενεργού υλικού, προσμετρώντας παραμέτρους όπως γεωλογικά δεδομένα, κλιματολογικές-μετεωρολογικές 
συνθήκες, όγκο του ραδιενεργού υλικού που διέρρευσε κ.λπ.  Το μοντέλο βασίζεται σε έρευνα του γερμανικού 
ερευνητικού κέντρου “Max Planck” σε συνεργασία με το Ινστιτούτο Κύπρου και έχει τη δυνατότητα να 
προβλέψει όχι μόνο πού θα πήγαιναν τα ραδιενεργά απόβλητα σε περίπτωση ατυχήματος, αλλά και πόσοι 
άνθρωποι θα πέθαιναν ανά τετραγωνικό χιλιόμετρο.  Εξετάζονται οι πιθανές επιπτώσεις από ένα ατύχημα σε 
συγκεκριμένη περιοχή μέρα παρά μέρα για έναν ολόκληρο χρόνο και γίνεται συμψηφισμός δεδομένων.  Η 
έρευνα καταδεικνύει το ρόλο που διαδραματίζει η χωροθέτηση των πυρηνικών αντιδραστήρων στην 
αξιολόγηση των κινδύνων που παρουσιάζουν και προσφέρει νομικό έρεισμα στην Κύπρο, για να επέμβει σε 
επίπεδο διεθνών συνθηκών, όπως η Σύμβαση ESPOO, ή της ∆ιεθνούς Υπηρεσίας Ατομικής Ενέργειας.  Αξίζει 
να αναφέρουμε ότι το άρθρο 17 της Σύμβασης για την Πυρηνική Ασφάλεια της ∆ιεθνούς Υπηρεσίας Ατομικής 
Ενέργειας δίνει σαφώς στην Κύπρο, αλλά και σε άλλες γειτονικές χώρες το δικαίωμα παρέμβασης στη 
χωροθέτηση και λειτουργία του σταθμού στο Άκκιουγιου, κάτι που ενισχύεται από τα επιστημονικά 
αποτελέσματα της έρευνας του Ινστιτούτου Κύπρου και του γερμανικού ινστιτούτου “Max Planck”.  Η Τουρκία, 
ως υποψήφια για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρα, είναι υποχρεωμένη να ευθυγραμμίσει τη νομοθεσία 
της με την κοινοτική στα θέματα της πυρηνικής ενέργειας, περιλαμβανομένης και της σχετικής με το θέμα 
Οδηγίας 2009/71 της Euratom. 

 Η μελέτη του Ινστιτούτου Κύπρου δε δείχνει μόνο τις επιπτώσεις για την Κύπρο, που σίγουρα θα 
υπάρξουν, αλλά και ότι το ραδιενεργό νέφος, ανάλογα με τα μετεωρολογικά δεδομένα, θα εξαπλωθεί σε μια 
πολύ ευρύτερη περιοχή της υφηλίου και θα επηρεάσει πάρα πολλές χώρες, όχι μόνο χώρες της Ανατολικής 
Μεσογείου αλλά ίσως και της ηπειρωτικής Ευρώπης, του Καυκάσου ή της Μέσης Ανατολής.  Η κατασκευή 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου δεν είναι μόνο ζήτημα γειτονίας αλλά παγκόσμιο ζήτημα, γι’ αυτό θα πρέπει και 
αυτή η έρευνα να ενισχυθεί, να στηριχθεί πολιτικά και οικονομικά και να αξιοποιηθεί στη συνέχεια.  

 Πέραν όμως του κινδύνου ενός ατυχήματος ή τρομακτικού κτυπήματος, που θα προκαλούσε 
καταστροφική διαρροή ραδιενέργειας -κάτι που σημειώνουμε με τρόμο ότι έχει συμβεί σε μικρό ή μεγάλο βαθμό 
στην πλειοψηφία των εν ενεργεία πυρηνικών σταθμών- υπάρχει πάντα η σπαζοκεφαλιά της διαχείρισης των 
πυρηνικών αποβλήτων. Τα πυρηνικά απόβλητα αποτελούν από μόνα τους πυρηνική απειλή που θα διαρκέσει 
για αιώνες.  Κανείς δεν μπορεί να ισχυριστεί με βεβαιότητα ότι υπάρχει ασφαλής τρόπος διαχείρισης ή φύλαξής 
τους, αφού ο κίνδυνος των ραδιενεργών διαρροών και της ακτινοβολίας παραμένει για εκατονταετίες.  Το δε 
κόστος της διαχείρισης των ραδιενεργών αποβλήτων είναι πολύ μεγάλο και συχνά οι διαχειριστές των 
πυρηνικών σταθμών αδυνατούν να ανταποκριθούν, καταφεύγοντας σε εκτρωματικές λύσεις. 

 Έχουμε επίγνωση του υψηλού κόστους των συμβατικών πηγών ενέργειας.  Το πετρέλαιο, ο άνθρακας 
και άλλες πηγές ενέργειας που χρησιμοποιούμε σήμερα, ακόμα και το φυσικό αέριο, συνεργούν στην 
ατμοσφαιρική ρύπανση και στην πρόκληση του φαινομένου του θερμοκηπίου.  Η ευαισθησία που 
δημιουργήθηκε τα τελευταία χρόνια για τις κλιματικές αλλαγές οδήγησε κάποιους στο να ξαναθυμηθούν την 
πυρηνική ενέργεια, η οποία, μετά το Τσέρνομπιλ και, πιο πρόσφατα, μετά τη Φουκουσίμα, υποχώρησε 
σημαντικά και περιορίστηκε στη συντήρηση και τον εκσυγχρονισμό υφιστάμενων πυρηνικών εργοστασίων.  

 Εμείς ως Οικολόγοι λέμε ότι οι κλιματικές αλλαγές που βιώνουμε κάθε μέρα είναι αποτέλεσμα της 
άναρχης χρήσης των πηγών ενέργειας από τον άνθρωπο.  Η ανθρωπότητα δεν έχει άλλη επιλογή από το να 
στραφεί στις εναλλακτικές πηγές ενέργειας και στην ορθολογιστική και δίκαιη χρήση της ενέργειας.  Η μείωση 
της κατανάλωσης ενέργειας από τους ανθρώπους σε συνδυασμό με την αξιοποίηση της ηλιακής ενέργειας, 
που είναι άφθονη και αβλαβής, μαζί με τη χρήση άλλων εναλλακτικών ανανεώσιμων πηγών ενέργειας είναι η 
μόνη σίγουρη και ασφαλής μέθοδος κάλυψης των ενεργειακών αναγκών, και όχι η στροφή σε μια εξίσου 
ρυπογόνο και επικίνδυνη μορφή ενέργειας, που είναι η πυρηνική ενέργεια.  Για το Κίνημα των Οικολόγων η 
πυρηνική ενέργεια δεν είναι η απάντηση στις κλιματικές αλλαγές ούτε στο πρόβλημα της ενέργειας.   

 Έχω την άποψη ότι Κύπρος και Ελλάδα πρέπει να ενεργοποιηθούν δραστικά, να απευθυνθούν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και να εγείρουν το ζήτημα της αποπυρηνικοποίησης της Ανατολικής Μεσογείου και της 
εγκατάλειψης των τουρκικών σχεδίων για κατασκευή πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου ως προϋπόθεσης 
για την περαιτέρω προώθηση της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως ακριβώς 
έκανε η Αυστρία για τους πυρηνικούς σταθμούς της Σλοβακίας. 
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 Το Κίνημα Οικολόγων θα αγωνιστεί για ένα καθαρό περιβάλλον με καθαρές πηγές ενέργειας.  Θα 
αγωνιστούμε ενάντια στην κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου, απέναντι από την Κύπρο.  
Αναγνωρίζουμε το κοινό πεπρωμένο που ενώνει το περιβάλλον μας και καλούμε όλους τους αντιπυρηνικούς 
ακτιβιστές από Κύπρο, Ελλάδα και Τουρκία σε κοινό αγώνα ενάντια στο οικολογικό αυτό έγκλημα, που 
προσπαθεί να μας επιβάλει, σε μας και στα παιδιά των παιδιών μας, η αλαζονική και επικίνδυνη κυβέρνηση της 
Άγκυρας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη, για την εισηγητική σας τοποθέτηση. 

 Ο κ. Νίκος Κουτσού εκ μέρους της Συμμαχίας Πολιτών.  Από τη θέση του, παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Η Τουρκία έχει από το 2011 ανακοινώσει το σχεδιασμό της για τη δημιουργία τριών πυρηνικών 
αντιδραστήρων.  Και ήδη ξεκίνησε στο Άκκιουγιου.  Και τους δύο άλλους σχεδιάζει να τους κατασκευάσει στη 
Σινώπη, στη βόρεια Τουρκία, και στη βορειοδυτική επαρχία του Κιρκλαρελί.  Όπως μας συνηθίζει, η 
οποιαδήποτε ενέργεια της Τουρκίας συνδέεται με επιστημονική ανάλυση της περιοχής και συνδυάζει τους 
προβλεπόμενους ενεργειακούς ή άλλους στόχους με την εξωτερική της πολιτική.  Στη συγκεκριμένη 
περίπτωση, κατά τη δική μου άποψη, έλαβε υπόψη από τι υποφέρει η περιοχή μας.  Και η περιοχή μας είναι 
κοινά αποδεκτό ότι έχει το πρόβλημα, πρώτον, του νερού, δεύτερον, της ενέργειας και, τρίτον, του εδάφους, το 
οποίο ενέταξε στις δυνάμεις της η Τουρκία.   

 Για το πρώτο θέμα, του νερού, έκανε το φράγμα “Ατατούρκ”, με το οποίο ελέγχει το Ιράκ και τις 
υπόλοιπες χώρες και τους δίνει όσο νερό θέλει η ίδια και τους υποχρεώνει και τους εκβιάζει, αν θέλουμε, να 
υπογράψουν συνθήκες που ευνοούν την ίδια.  Και να μην ξεχνούμε ότι για το θέμα του νερού κατασκευάζει 
έργο στα κατεχόμενα για τη μεταφορά νερού από την Τουρκία στην Κύπρο, δηλαδή με το “έργο του αιώνα”, 
όπως το χαρακτηρίζει, θα ελέγξει τις πηγές του νερού στην κατεχόμενη περιοχή.  Και όλοι ξέρουμε ότι δεν είναι 
μόνο τους μεγάλους αγωγούς που βύθισε, αλλά και τους μικρούς.  Και προβλέπεται να φέρει στην κατεχόμενη 
γη, όταν έρθει η ώρα, και την ενέργεια, να εφοδιάσει δηλαδή την περιοχή με ενέργεια.  Έτσι, θα ελέγχει το νερό, 
που θα επεκταθεί το δίκτυο και στην κατεχόμενη γη μας, και θα πάρει και το έδαφος, όπως η ίδια έχει 
προγραμματίσει, με την “Επιτροπή Αποζημιώσεων” και την καταβολή αποζημίωσης, για να εξαναγκάσει 
Κυπρίους κατόχους γης να της τη δώσουν.  Και στο ψευδοκράτος θα δώσει τη λογική της ενέργειας.  Με αυτό 
τον τρόπο πιστεύει ότι θα ελέγξει την περιοχή μας και θα δώσει τη δική της άποψη και επιτυχία.  Να μην 
ξεχνούμε ότι στη συγκεκριμένη περίπτωση, του Άκκιουγιου, η Τουρκία υπέγραψε με τη Ρωσία την κατασκευή 
του πυρηνικού σταθμού.  Και διερωτώμαι ποια θα είναι η αντίδραση, όταν αύριο η ίδια η Ρωσία ανακοινώσει ότι 
θα αναλάβει να εγκαταστήσει το σταθμό για τον οποίο υπέγραψε.  Είναι 26,5 δις δολάρια η αξία αυτού του 
σταθμού και του συμβολαίου που υπέγραψε η Τουρκία με τη Ρωσία!  ∆ε γνωρίζω εάν στην επίσκεψη του δικού 
μας του Προέδρου έχει τεθεί το ερώτημα, αλλά θα έρθει η στιγμή που δυστυχώς εκ των υστέρων θα θελήσουμε 
να το αντιμετωπίσουμε. 

 Εδώ να μου επιτρέψετε, συνάδελφοι, να κάνω μια παρέκκλιση και να μιλήσω, τελειώνοντας, για τον 
τρόπο που πρέπει να αντιμετωπίζουμε αυτά τα θέματα.  ∆εν είναι κομματικά!  Συγχαίρω τους Οικολόγους για 
την προσπάθεια που κάνουν, αλλά, κατά τη δική μου άποψη, δε θα πετύχουν ουσιαστικά πράγματα.  Θα 
πρέπει η Βουλή, η κυβέρνηση και οι ευρωβουλευτές μας να συνεργάζονται, διατηρώντας το σύστημα όπως το 
καθορίζει το σύνταγμα.  Μιλάμε όμως για συνεργασία, για να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε αυτές τις 
δυσκολίες.  ∆εν είναι δυσκολία η οποία αφορά ένα κόμμα, δεν είναι κάτι το οποίο θα παρέλθει· είναι κάτι που 
θα παραμείνει και θα επηρεάζει την πολιτική μας και τη ζωή μας, αν θέλετε.  Και δεν μπορεί ένα κίνημα ένα 
τόσο σοβαρό θέμα να το αντιμετωπίσει.  Είναι θέμα κρατών και πρέπει να καταλάβουμε όλοι ότι δυστυχώς δεν 
υπάρχει διάκριση.  Η εκροή ραδιενέργειας θα επηρεάσει όλους μας.  Άρα, απαιτούνται συμμαχίες, για να 
μπορέσουμε να αποτρέψουμε αυτές τις προοπτικές.   

 Τελειώνοντας, θέλω να καταθέσω την αντίδρασή μας για αυτά τα σχέδια, αλλά και την εισήγησή μας η 
Βουλή να αναλάβει μια πρωτοβουλία, ώστε να έρθουμε σε επαφή με την κυβέρνηση και τους ευρωβουλευτές, 
για να δούμε τι μπορούμε να κάνουμε.  ∆εν μπορεί ένα κίνημα, όσο δυνατό και όσο μεγάλο κι αν είναι, να 
αντιμετωπίσει αυτά τα θέματα.  Εξάλλου, είναι υποχρέωση και καθήκον κάθε κυβέρνησης να δώσει στους 
πολίτες της τη δυνατότητα να ζουν και ειρηνικά και δημοκρατικά. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού.   
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 Αντιλαμβάνομαι, βεβαίως, ότι ο εισηγητής ενέγραψε το θέμα, με στόχο να υπάρξει μία ευρύτερη 
προσπάθεια παρεμβάσεων, κινήσεων, πρωτοβουλιών για τη ματαίωση του συγκεκριμένου έργου.  Αυτό 
μπορούμε να το συζητήσουμε και στο τέλος και ενδεχομένως πρέπει να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος, για να μας εισηγηθεί συγκεκριμένους τρόπους δράσης. 

 Ο κ. Αδάμος Αδάμου εκ μέρους του ΑΚΕΛ, πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, 
είναι ο επόμενος ομιλητής. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι δύο προηγούμενοι ομιλητές αναφέρθηκαν στις ενέργειες που πρέπει να γίνουν σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Είναι καλά να τιμούμε και τις δικές μας τις πράξεις.  Θέλω να αναφέρω εδώ ότι κατά τη διάρκεια των 
εργασιών της Έκτης Κοινοβουλευτικής ∆ιάσκεψης για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας 
(ΚΕΠΠΑ) και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας (ΚΠΑΑ), που έγινε στο λετονικό κοινοβούλιο αυτό το 
μήνα, από τις 4 μέχρι τις 6 του Μάρτη, οι Κύπριοι βουλευτές πέρασαν στο ψήφισμα που έγινε, στα 
συμπεράσματα που υιοθέτησε η διάσκεψη...  Υπέβαλε τροποποίηση η κυπριακή αντιπροσωπία και έχει 
περιληφθεί παράγραφος στην οποία, αφού αναγνωρίζεται ότι οι περιβαλλοντικές απειλές μπορεί να 
αποτελέσουν πρόκληση για την ασφάλεια, εκφράζεται ανησυχία για την πρόθεση της Τουρκίας να 
κατασκευάσει πυρηνικό εργοστάσιο στην εξαιρετικά σεισμογενή περιοχή του Άκκιουγιου.  Η διάσκεψη καλεί 
εξάλλου την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να θέσει το θέμα στον επόμενο κύκλο των ενταξιακών διαπραγματεύσεων 
με την Τουρκία.  Αυτή ήταν η παρέμβαση της κυπριακής Βουλής στην Κοινοβουλευτική ∆ιάσκεψη που έγινε 
στη Λετονία, η οποία περιλήφθηκε στα συμπεράσματα.   

 Παρακαλώ, κυρίες μου, ορίστε και το αγγλικό κείμενο και το ψήφισμα.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αδάμος Αδάμου καταθέτει στη γραμματεία τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία 
βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Τώρα, όσον αφορά το κύριο θέμα, δε διαφωνώ με κανέναν ότι πρέπει να αναλάβουμε δράση ως Βουλή 
των Αντιπροσώπων.  Είπατε, κύριε Πρόεδρε, για την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος.  Η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος έχει αρκετή ευαισθησία για το θέμα και νομίζω ότι είναι ένα από τα 
θέματα τα οποία θα εγείρουμε πολύ σύντομα, αφού ξεπεραστούν ορισμένα νομοσχέδια που έχουμε που είναι 
επείγοντα.  Τότε θα μπορέσουμε να συζητήσουμε εν εκτάσει και το θέμα αυτό και να εισηγηθούμε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων μέτρα τα οποία μπορούμε να πάρουμε φυσικά όχι μόνοι μας με άλλες ευρωπαϊκές χώρες, 
αλλά -εγώ θα το επεκτείνω- και με χώρες της γύρω περιοχής, που δε νομίζω ότι δε θα βρούμε ευήκοα ώτα. 

 Τώρα, κατά καιρούς γίνεται λόγος για τους κινδύνους και τις επιπτώσεις που επιφέρει η ανεξέλεγκτη 
ανθρώπινη δραστηριότητα, η οποία, έχοντας ως πρώτιστο στόχο το κέρδος, απομυζά τους ενεργειακούς 
πόρους εις βάρος του πλανήτη, εις βάρος κυρίως της βιοποικιλότητας, της αειφόρου ανάπτυξης, της ασφάλειας 
και της υγείας των ανθρώπων, αλλά και γενικότερα της επιβίωσης του ίδιου του ανθρώπου στον πλανήτη.  
Όπως καταλαβαίνετε, κανένας σεβασμός δεν υπάρχει απέναντι στην υγεία, τον άνθρωπο και το περιβάλλον.  
Πρέπει πραγματικά να προβληματιστούμε για τους κινδύνους που επιφέρει ειδικότερα μια τέτοια μορφή 
ενέργειας, η πυρηνική, και πρέπει πραγματικά να αναρωτηθούμε ποια προβλήματα θα δημιουργήσει η 
ανέγερση ενός τέτοιου πυρηνικού σταθμού μόλις ενενήντα χιλιόμετρα βόρεια της Κερύνειας. 

 ∆εν πρέπει φυσικά ποτέ να ξεχνούμε -και δεν είναι δυνατό να ξεχνιούνται τέτοια πράγματα- τη μέρα που 
η ανθρωπότητα συγκλονίστηκε από το δυστύχημα της Φουκουσίμα, που προκλήθηκε φυσικά από μεγάλης 
ισχύος σεισμική δόνηση και επακόλουθο τσουνάμι.  Το αποτέλεσμα ήταν τραγικό για τον ιαπωνικό λαό και οι 
επιπτώσεις θα είναι αισθητές τουλάχιστον για δεκαετίες.  Το τραγικό δυστύχημα έφερε ξανά στην επικαιρότητα 
τη συζήτηση περί της ασφάλειας της πυρηνικής ενέργειας, την οποία μια σειρά από επιστήμονες θεωρούν ως 
την καθαρότερη μορφή ενέργειας.  Μια άλλη σειρά επιστημόνων θέτουν επιχειρήματα υποστηρίζοντας ακριβώς 
το αντίθετο.   

 Αυτό που πρέπει να σημειωθεί ιδιαίτερα είναι η ευθύνη που το κάθε κράτος  πρέπει να αισθάνεται 
πρώτα από όλα απέναντι στους πολίτες του, αλλά και απέναντι σε όλες τις γειτονικές του χώρες και πολίτες.  
Γιατί, όπως έχει καταδειχτεί δυστυχώς, στην πράξη η πυρηνική ενέργεια, αν απελευθερωθεί, έχει 
καταστροφικές συνέπειες, οι οποίες δεν μπορούν να περιοριστούν ούτε σε μια περιοχή ούτε σε μια χώρα.  Και 
αναφέρομαι στο σημείο αυτό στο δυστύχημα στην Ιαπωνία, αλλά και στο Τσέρνομπιλ, καθώς και στα 
πολλαπλά ατυχήματα μικρότερων διαστάσεων που συνέβησαν στις ΗΠΑ, στη Γαλλία, στη Σουηδία, στη 
Βρετανία και που οι διάφορες εταιρείες προσπάθησαν να παρουσιάσουν ως ανώδυνα και ως μη έχοντα 
σοβαρές επιπτώσεις.  Από εκεί και πέρα, να αναφέρουμε επίσης ότι ορισμένα κράτη μέλη, διαισθανόμενα 
ακριβώς τις τεράστιες ευθύνες και τους κινδύνους, έχουν αναστείλει σχέδια περαιτέρω ανάπτυξης της 
πυρηνικής ενέργειας, γεγονός φυσικά το οποίο μας αφήνει ικανοποιημένους.   
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η ανθρωπότητα παρακολουθεί τις εξελίξεις και έχει περάσει πολλά.  Συνειδητοποιούμε με δραματικό 
τρόπο την πολυδιαφημιζόμενη ασφάλεια των πυρηνικών σταθμών, που είναι φυσικά εξαιρετικά αμφίβολη.  
Έτσι γίνεται πιο επιτακτική η ανάγκη για μια νέα κινητοποίηση της ευρωπαϊκής και της παγκόσμιας κοινής 
γνώμης για το μηδενισμό των πυρηνικών όπλων και των πυρηνικών σταθμών.  Το πυρηνικό ατύχημα στην 
Ιαπωνία άλλωστε έχει δημιουργήσει παγκόσμια κατακραυγή κατά των πυρηνικών προγραμμάτων πολλών 
χωρών.  Μια από αυτές τις χώρες είναι η Τουρκία, η οποία προγραμματίζει την ανέγερση του πυρηνικού 
εργοστασίου στην περιοχή Άκκιουγιου, μια περιοχή, όπως έχουν πει και οι προηγούμενοι ομιλητές, ιδιαίτερα 
σεισμογενή.  Ποιοι κίνδυνοι ελλοχεύουν από κάτι τέτοιο;  Αναντίρρητα, η ραδιενέργεια, κατά τη διάρκεια της 
κανονικής λειτουργίας ενός πυρηνικού σταθμού παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, αλλά και σε περίπτωση 
διαρροής από ατύχημα, θα καταστρέψει την ποιότητα ζωής όλων των ζωντανών πλασμάτων στην περιοχή, 
συμπεριλαμβανομένων και των ανθρώπων.  Σε περιπτώσεις διαρροής ραδιενέργειας θα πληγούν άμεσα 
εκτάσεις πολλών εκατοντάδων χιλιομέτρων γύρω από τους πυρηνικούς σταθμούς.  Οι άμεσες συνέπειες στην 
υγεία, στο περιβάλλον, αλλά και στην επιβίωση του πλανήτη είναι ολοφάνερες.   

 Να κάνω μία παρένθεση και θέλω να με ακούσετε προσεκτικά.  Θέλω να μιλήσω για τις παρενέργειες 
στον τομέα της υγείας.  Βασικό στατιστικό που έχουμε στο αρχείο καρκίνου στην Κύπρο είναι το ότι ο καρκίνος 
του θυρεοειδή έχει αυξηθεί κατά 150% και αυτό δε συμβαίνει μόνο στην Κύπρο.  Συμβαίνει σε πολλές χώρες 
της περιοχής και στις Βαλκανικές χώρες και σε αρκετές ευρωπαϊκές.  Προσπαθούμε να βρούμε τη συσχέτιση 
αυτής της αύξησης, την αιτιολόγησή της μάλλον, και πηγαίνουμε πίσω.  Ξέρετε πού;  Στο Τσέρνομπιλ.  Πόσα 
χρόνια έχουν περάσει;  Τριάντα;  Σαράντα;  ∆εν έχει φυσικά αποδειχτεί ακόμα, για να λέμε τα πράγματα με το 
όνομά τους, ούτε υπάρχουν αποδείξεις, αλλά και κανένας δεν αιτιολογεί αυτή τη στιγμή πώς αυξήθηκε αυτός ο 
καρκίνος κατά 150%.  Απλώς σας το λέω για προβληματισμό, για να δείτε τον αριθμό.  Η αύξηση είναι 
τεράστια.  Κανένας καρκίνος δεν έχει τέτοια αύξηση.  Και είναι γνωστό φυσικά το ότι από τη διαρροή του 
ραδιενεργού ιωδίου 131 προκαλείται καρκίνος στο θυρεοειδή.  Απλώς αυτό είναι τροφή για σκέψη και ίσως και 
για μελέτη, για να βρεθεί πράγματι αν φταίει ή όχι η ραδιενέργεια που έχει διαρρεύσει από το Τσέρνομπιλ.   

 Τώρα, οι άλλες παρενέργειες, οι περιβαλλοντικές, έχουν να κάνουν με τη συσσώρευση ραδιενεργών 
υλικών στην ατμόσφαιρα και τη μεταφορά τους σε μεγάλες αποστάσεις.  Επηρεασμός βιοτικών και αβιοτικών 
παραγόντων σε μεγάλες εκτάσεις, ακόμα και πολύ μακριά από την πληγείσα περιοχή.  ∆ιείσδυση 
ραδιενέργειας σε βαθύτερα στρώματα του εδάφους.  Καταστροφή της βιοποικιλότητας.  Συγκράτηση 
ραδιενεργών υλικών της ατμόσφαιρας στα φύλλα και τους καρπούς των φυτών, που είναι η άμεση ρύπανση, 
και πρόσληψη από τις ρίζες των φυτών, έμμεση ρύπανση.  Ρύπανση και μόλυνση του εδάφους και των 
επιφανειακών και υπόγειων νερών λόγω του επηρεασμού της βιομάζας των ζωοτροφών. 

 Συνέπειες στην ανθρώπινη υγεία:  Εναπόθεση στα βρώσιμα φυτά και τις ζωοτροφές.  Ένα μέρος της 
ραδιενέργειας των ζωτικών οργανισμών ακτινοβολεί γύρω τους και ένα μέρος αποβάλλεται από το γάλα τους, 
από τα ούρα.  Η εισπνοή ραδιενεργά μολυσμένου αέρα είναι περισσότερο επικίνδυνη από ό,τι η μολυσμένη με 
ραδιενέργεια τροφή.  Αλλοιώσεις στο DNA, κληρονομικές ανωμαλίες και καρκινοπάθειες στα άτομα που 
εκτίθενται και στους απογόνους τους.  Αποβολές και θάνατοι νεογέννητων.  Αυξημένη νεογνική θνησιμότητα.  
Τερατογενέσεις.  ∆ιανοητικές καθυστερήσεις.   

 Οι κοινωνικές συνέπειες:  Απώλεια εργασίας και κατοικίας.  ∆ημιουργία ανάγκης μετακίνησης 
πληθυσμών.  ∆ιαφοροποίηση κοινωνικού ιστού λόγω των αιφνίδιων θανάτων μεγάλου αριθμού ατόμων σε 
μικρό χρονικό διάστημα.  Εισαγωγή χαρακτηριστικών στην κοινωνική ζωή που υπονομεύουν τη δημοκρατία και 
την άσκηση λαϊκής κυριαρχίας, όπως και απόκρυψη ή/και παραποίηση μετρήσεων, ελλιπής πληροφόρηση και 
παραπληροφόρηση, καθώς και διαμόρφωση μιας κατάστασης την οποία δε γνωρίζουν με ακρίβεια ούτε οι 
πολίτες ούτε οι δημοκρατικά εκλεγμένοι εκπρόσωποί τους και ως εκ τούτου δεν μπορούν να την ελέγξουν και 
να τη διαχειριστούν. 

 Οικονομικές συνέπειες:  Επηρεασμός της τοπικής και της εθνικής οικονομίας λόγω απώλειας έργων 
υποδομής, εργασίας και τοπικών καλλιεργειών.  Απαγόρευση αλιείας και γεωργίας σε μια ακτίνα γύρω από το 
σημείο του ατυχήματος και σοβαρός επηρεασμός της εμπορίας τοπικών και εθνικών προϊόντων.  Μείωση 
πληθυσμού και ασθένειες.  Απώλεια κατοικίας και εργασίας για τον τοπικό πληθυσμό.  Ανάγκη αποκατάστασης 
και πληρωμής αποζημιώσεων στον πληθυσμό από την τοπική κυβέρνηση ή/και κάλυψη κόστους 
αποκατάστασης από τους φορολογούμενους πολίτες.   

 Και οι πολιτικές συνέπειες:  Μετά από ένα πυρηνικό ατύχημα προκύπτει εντονότερα η ανάγκη για 
καθορισμό στρατηγικής και μέτρων, ώστε τα πυρηνικά εργοστάσια να κατασκευάζονται εκεί που τους 
επιτρέπεται, με προδιαγραφές που να τους επιτρέπουν να αντέξουν σεισμικές δονήσεις, αλλά και να είναι 
ασφαλή ως προς τον κίνδυνο ρήξης του πυρήνα.  Για μένα όλα αυτά τα πράγματα...  Κανένας δεν μπορεί να τα 
βάλει με τη φύση.  Οσάκις η φύση θέλει να εκδικηθεί, ό,τι και να κάμεις, θα την πληρώσεις.  Τα παραδείγματα 
δυστυχώς είναι καθημερινά και άπειρα. 
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 Άρα, αν πάμε στο παρελθόν, θα δούμε ότι χιλιάδες άνθρωποι έχουν πεθάνει και τόσοι άλλοι ακόμη 
γεννιούνται μέχρι σήμερα νεκροί ή με διάφορες ασθένειες, λόγω της ραδιενέργειας που απελευθερώθηκε στην 
ατμόσφαιρα από τα ατυχήματα, γεγονός που δεν αφήνει κανένα περιθώριο να επαναληφθεί το ίδιο λάθος.  Ο 
πυρηνικός κίνδυνος που αντιμετώπισε η Ιαπωνία μπορεί να επαναληφθεί και σήμερα σε πολλές περιοχές του 
κόσμου και ειδικά στο Άκκιουγιου, που βρίσκεται πολύ κοντά σε επικίνδυνο σεισμικό ρήγμα.  Άποψή μας είναι 
το ότι η ανάπτυξη πυρηνικών αντιδραστήρων σε αυτή την περιοχή θα αποτελούσε ένα άκρως επικίνδυνο 
εγχείρημα.  Όσο και να έχει αναπτυχθεί η επιστήμη και η τεχνολογία -το είπα και προηγουμένως- κανένας δεν 
μπορεί να πολεμήσει τις δυνάμεις της φύσης, που αποδεικνύονται φυσικά υπεράνω προγνώσεων.   

 Με αυτή την ευκαιρία καλούμε και εμείς την τουρκική κυβέρνηση να ανακαλέσει την απόφασή της να 
αναπτύξει πυρηνικό αντιδραστήρα σε μια σεισμογενή περιοχή στα παράλια της Μεσογείου, που βρίσκεται 
απέναντι από τα παράλια της Κύπρου.  Θα θέλαμε να υπογραμμίσουμε ότι η αντίθεσή μας είναι στην ανάπτυξη 
τόσο πυρηνικών εργοστασίων όσο και πυρηνικών όπλων.   

 Στο τέλος του Β´ Παγκοσμίου Πολέμου, σε μια προσπάθεια επιβολής απολύτου ελέγχου από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες, ο πλανήτης μας δέχθηκε δύο πλήγματα ατομικής βόμβας αμερικανικής προέλευσης και 
κατά τραγική σύμπτωση το θύμα τότε ήταν ο ιαπωνικός λαός.  Σήμερα πυρηνικό οπλοστάσιο διαθέτουν οι 
ΗΠΑ, η Ρωσία, η Βρετανία, η Γαλλία, η Κίνα, η Ινδία, το Πακιστάν, το Ισραήλ, η Βόρειος Κορέα, το Ιράν, που 
συζητούμε τώρα τελευταία για το πυρηνικό του πρόγραμμα.  ∆ε θα μπω σε λεπτομέρειες για αριθμούς, ισχύ και 
ικανότητα, γιατί απλά, αν εκτοξευτεί και η μικρότερης ισχύος πυρηνική κεφαλή, το λιγότερο θα προκληθεί 
πυρηνική διένεξη, αν και το φάσμα του πυρηνικού πολέμου δε θα μπορεί πια να αποσβεστεί. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ας μην αστειευόμαστε.  Οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν από μια πιθανή ανέγερση πυρηνικού εργοστασίου 
στα σύνορα της πατρίδας μας είναι εξόφθαλμοι.  Τα πυρηνικά απόβλητα αποτελούν από μόνα τους 
περιβαλλοντική καταστροφή που θα διαρκέσει για αιώνες και τα οποία με την παραμικρή υπόνοια λάθους όχι 
μόνο μπορεί να προκαλέσουν ασύλληπτα προβλήματα υγείας στην ανθρωπότητα, αλλά μπορούν ακόμη και να 
την εξαφανίσουν.  Κανείς δεν μπορεί να πει με βεβαιότητα ότι υπάρχει ασφαλής τρόπος διάθεσής τους, αφού ο 
κίνδυνος των διαρροών πάντοτε θα υπάρχει.   

 Το κόστος της διαχείρισης των πυρηνικών αποβλήτων είναι πολύ μεγάλο και αυτό διαψεύδει τις θεωρίες 
ότι η πυρηνική ενέργεια αποτελεί φθηνή πηγή ενέργειας.  Είναι γιατί δεν υπολογίζουν το κόστος αυτό ούτε το 
κόστος της υγείας, της ασφάλειας και των περιβαλλοντικών επιπτώσεων.  Εμείς ειλικρινά αναρωτιόμαστε ποια 
περιοχή θα θέλει να φιλοξενήσει για μερικές δεκάδες χιλιάδες χρόνια πυρηνικά απόβλητα θαμμένα στο έδαφός 
της.  Σήμερα, στην πολυτάραχη, με όλη τη σημασία της λέξης, περιοχή της Μέσης Ανατολής και Ανατολικής 
Μεσογείου πλανιούνται μαύρα σύννεφα.  Εσωτερικές κρίσεις, στρατιωτικές επεμβάσεις, πολεμικές συρράξεις 
και κτυπήματα που είναι σε όλους γνωστά.  Η διέξοδος είναι ο διάλογος και η πολιτική λύση, γιατί ο πόλεμος 
δεν μπορεί να είναι λύση.  Στη βάση όσων αναφέραμε και πιο πάνω πιστεύουμε ότι στην περιοχή μας όλες οι 
δυνάμεις ευρύτερα, αλλά και όλες οι πολιτικές δυνάμεις μαζί θα πρέπει να συντονίσουμε τη δράση μας και να 
οργανώσουμε μια μεγάλη εκστρατεία κατά των πυρηνικών για μια Μεσόγειο Θάλασσα ελεύθερη από πυρηνικά, 
με διάλογο και συνεργασία για επίλυση των προβλημάτων, γιατί η Μεσόγειος βρέχει και ενώνει τρεις ηπείρους 
που μπορούν και πρέπει να ζήσουν με ειρήνη και ασφάλεια, χωρίς τον κίνδυνο και την απειλή πολέμων και 
πυρηνικών.  Από την πλευρά μας είμαστε έτοιμοι να λάβουμε ενεργό ρόλο σε μια τέτοια εκστρατεία. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα κλείσω την ομιλία μου με το εξής:  Να μην ξεχνάμε ότι η πυρηνική ενέργεια είναι επικίνδυνη.  Όπως 
χθες ζήσαμε το Τσέρνομπιλ, σήμερα τη Φουκουσίμα, αύριο μπορεί να είναι το Άκκιουγιου.  Ο πυρηνικός 
σταθμός ενέργειας που έχει προγραμματιστεί για το Άκκιουγιου είναι, όπως είπα προηγουμένως, ενενήντα 
χιλιόμετρα από τις ακτές της Κερύνειας.  Πρέπει να υψώσουμε όλοι μαζί τη φωνή μας, αν μη τι άλλο, για το 
μέλλον των παιδιών μας.  Επειδή αναφέρθηκε και η ευρωπαϊκή προοπτική και η ευρωπαϊκή διαμαρτυρία και 
αφού σας έχω αναφέρει προηγουμένως για τη συμπερίληψη στο ψήφισμα που έγινε στη Λετονία, να σας πω 
ότι και στις κοινοβουλευτικές επιτροπές προχθές οι ευρωβουλευτές μας...  Συγκεκριμένα, ο ευρωβουλευτής μας 
ο κ. Συλικιώτης αναφέρθηκε ακριβώς σε αυτό το θέμα σε επιτροπή του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  ∆εν έχω 
καμία αμφιβολία ότι και οι άλλοι ευρωβουλευτές θα κάνουν τέτοιες εισηγήσεις, ώστε να αναγάγουμε το θέμα 
εκεί που ανήκει, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μέσα από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Είναι καιρός πια η 
Τουρκία να λάβει τα μηνύματα και δεν μπορεί πλέον να παίζει με την υγεία του κόσμου και του ίδιου του 
τουρκικού λαού.  Γι’ αυτό είπε και ο κ. Περδίκης ότι ο τουρκικός λαός έχει ήδη ευαισθητοποιηθεί και ότι ήδη 
αντιδρά. 

 Εμείς λοιπόν εδώ είμαστε, πάντα πρόθυμοι να συμμετάσχουμε σε οποιαδήποτε κινητοποίηση εναντίον 
της ύπαρξης πυρηνικών εργοστασίων λίγα χιλιόμετρα μακριά από τα βόρεια παράλια της πατρίδας μας.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Αδάμου για την εισήγησή του. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Σοφοκλή Φυττή, μέλος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να προσέλθει στο βήμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η τεχνολογία της πυρηνικής ενέργειας ήταν το αποτέλεσμα μελετών σπουδαίων επιστημόνων του 19ου 
και 20ού αιώνα. Θα μπορούσε να υποστηριχθεί ότι η ανακάλυψη αυτή αποτελεί ευλογία και μεγάλο επίτευγμα, 
αφού αυτή η τεχνολογία μπορεί να εξυπηρετήσει την ανθρωπότητα ως βασική πηγή παραγωγής φτηνής 
ενέργειας.  Τα δεδομένα όμως δείχνουν ότι, όπως το νόμισμα έχει δύο όψεις, έτσι και η αποκαλούμενη από 
κάποιους ως ευλογία αποτελεί παράλληλα και κατάρα που ως δαμόκλειος σπάθη επικρέμαται στον πλανήτη, 
απειλώντας τον με καταστροφή ή και αφανισμό. 

 Η ανθρωπότητα βίωσε τη λαίλαπα της ατομικής βόμβας στη Χιροσίμα και το Ναγκασάκι κατά το Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο και παρά ταύτα οδηγήθηκε σε μια πυρηνική εποχή ισορροπιών του τρόμου με 
πρωταγωνιστές και κυρίαρχους του παιχνιδιού τις ΗΠΑ και τη Σοβιετική Ένωση. Ο υπαρκτός κίνδυνος ενός 
ενδεχόμενου τρίτου παγκοσμίου πυρηνικού πολέμου και η λεγόμενη ισορροπία αυτή κατέρρευσαν με την 
πτώση της Σοβιετικής Ένωσης και την εξομάλυνση των σχέσεων των  υπερδυνάμεων.  ∆υστυχώς όμως, 
φαίνεται να αναβιώνει το ψυχροπολεμικό κλίμα μετά τα γεγονότα της Μέσης Ανατολής και της ουκρανικής 
κρίσης. 

 Σχετικά με το σημερινό μας θέμα, που είναι η κατασκευή πυρηνικού εργοστασίου από την Τουρκία στην 
περιοχή Άκκιουγιου, και παρά τις ενστάσεις που προβάλλονται από διάφορους φορείς στην Τουρκία και 
αρκετές οργανώσεις και κόμματα των Τουρκοκυπρίων, φαίνεται ότι η κατασκευή αυτή παίρνει σάρκα και οστά 
μετά τις τελευταίες συμφωνίες Ρωσίας-Τουρκίας για την υλοποίηση του τέρατος αυτού.  Παρά τις εξαγγελίες της 
τουρκικής κυβέρνησης για πάγωμα των σχεδίων κατασκευής πυρηνικού εργοστασίου λόγω του ατυχήματος 
στη Φουκουσίμα, που αυτές τις μέρες συμπληρώνονται τέσσερα χρόνια από το συμβάν αυτό, στη συνέχεια 
παρουσιάστηκαν οι τρισδιάστατες μακέτες της εγκατάστασης, της οποίας η κατασκευή θα γίνει από τη ρωσική 
Rosatom, που  ανέλαβε την κατασκευή και τη διαχείρισή της. 

 Το εργοστάσιο του Άκκιουγιου θα κατασκευαστεί πάνω σε μια τεχνητή λωρίδα ξηράς μέσα στη θάλασσα 
στην περιοχή Άκκιουγιου και θα έχει έκταση όσο δύο γήπεδα ποδοσφαίρου.  Οι τέσσερις αντιδραστήρες του 
Άκκιουγιου θα προσφέρουν συνολική ισχύ 4 800 μεγαβάτ, σχεδόν το ένα δέκατο της συνολικής υφιστάμενης 
ενεργειακής ισχύος στην Τουρκία.   Οι αντιδραστήρες θα ψύχονται με νερό από τη Μεσόγειο, που θα 
επιστρέφεται στη θάλασσα «χωρίς καμία επιμόλυνση», όπως διαβεβαίωσε ο γενικός διευθυντής του σχεδίου 
στη Rosatom, Αλεξάντερ Σουπέρφιν. ∆ήλωσε επίσης ότι «δε θα υπάρχει οποιαδήποτε διαρροή ραδιενέργειας 
έξω από την περίμετρο της εγκατάστασης και οι εργαζόμενοι δε θα φορούν ειδικό εξοπλισμό πέρα από μια 
άσπρη ποδιά». Το συνολικό κόστος κατασκευής αναμένεται να φτάσει τα €20 δις. 

 Το σχέδιο συνάντησε σημαντικές αντιδράσεις.  Το 2011 ο Τόλγκα Γιορμάν, καθηγητής Πυρηνικής 
Μηχανικής στο Πανεπιστήμιο Οκάν της Κωνσταντινούπολης, απέσυρε την υποστήριξή του για το σχέδιο 
επισημαίνοντας ότι το Άκκιουγιου απέχει μόλις είκοσι πέντε χιλιόμετρα από ένα ενεργό ρήγμα πάνω στη ζώνη 
όπου συναντώνται η αφρικανική και η ευρασιατική τεκτονική πλάκα. 

 Η Rosatom διαβεβαιώνει ότι το εργοστάσιο είναι σχεδιασμένο να αντέχει σε σεισμούς έντασης 9,0 
βαθμών στην κλίμακα Ρίχτερ.  Όμως οι αντιδραστήρες νερού υπό πίεση που θα χρησιμοποιεί το Άκκιουγιου, με 
την ονομασία VVER 1 200, δεν έχουν κατασκευαστεί ποτέ στο παρελθόν και επομένως δεν έχουν δοκιμαστεί 
σε πραγματικές συνθήκες.  Προβλήματα θα μπορούσαν δυνητικά να προκύψουν και από το σχεδιασμό του 
συστήματος ψύξης με θαλασσινό νερό, το οποίο δε θα περνά από πύργους ψύξης.  Η Rosatom διαβεβαίωσε 
ότι το νερό που θα εξέρχεται από το εργοστάσιο θα είναι μόνο μερικούς βαθμούς Κελσίου θερμότερο από τη 
θάλασσα και θα απελευθερώνεται σε μεγάλο βάθος, ώστε να μην επηρεάζονται τα θαλάσσια οικοσυστήματα. 

 Σύμφωνα όμως με πρόσφατη ευρωαμερικανική μελέτη, η άνοδος της θερμοκρασίας του νερού λόγω της 
κλιματικής αλλαγής θα μπορούσε στο μέλλον να επηρεάσει τη λειτουργία των θερμοηλεκτρικών σταθμών που 
ψύχονται με νερό.  Για παράδειγμα, ο πυρηνικός σταθμός του Μπράουνς Φέρι στην Αλαμπάμα χρειάστηκε να 
κλείσει πάνω από δύο φορές λόγω αυξημένης θερμοκρασίας στα νερά του ποταμού Τενεσί.  Η Ένωση 
Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Τουρκίας και το Επιμελητήριο Μηχανικών Περιβάλλοντος υποστηρίζουν πως ο 
πυρηνικός σταθμός συνοδεύεται από πολύ μεγάλα ρίσκα για περιβαλλοντικές καταστροφές και ετοιμάζεται να 
μεταφέρει το θέμα στα δικαστήρια.  Πιθανόν να το μετέφερε ήδη. 

 Ειδικοί αναφέρουν πως, σε περίπτωση πυρηνικού ατυχήματος, η Κύπρος θα είναι μεταξύ των περιοχών 
που θα επηρεαστούν πάρα πολύ. Σύμφωνα με τουρκικά δημοσιεύματα, γίνονται αναφορές ότι ο σκοπός της 
κατασκευής του πυρηνικού εργοστασίου δεν είναι απλά στα πλαίσια του προγράμματος ενεργειακής  πολιτικής 
του Ερντογάν αλλά  η κατασκευή πυρηνικών όπλων, ώστε να καταστεί η Τουρκία πυρηνική δύναμη, με ό,τι 
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αυτό συνεπάγεται.  Η κατάσταση γίνεται πιο ανησυχητική, αφού πρόσφατα ξέσπασε σκάνδαλο στην Τουρκία 
το οποίο αφορά την πλαστογράφηση των υπογραφών των υπευθύνων για την περιβαλλοντική μελέτη και την 
ασφάλεια των πολιτών σε περίπτωση ατυχήματος.  Οι εξελίξεις για το θέμα αυτό βρίσκονται στο σκοτάδι. Οι 
έρευνες των αρχών της Τουρκίας για το θέμα αυτό δεν αποκαλύπτονται και αυτό μας οδηγεί στο συμπέρασμα 
ότι ενδεχομένως γίνεται προσπάθεια συγκάλυψης του σκανδάλου, ακόμα και αν αυτό αφορά την ασφάλεια των 
πολιτών της. 

 Η σοβαρότητα του προβλήματος είναι πολύ μεγάλη. Πολλές από τις χώρες που διαθέτουν πυρηνικά 
εργοστάσια αναθεωρούν σιγά σιγά τις πολιτικές τους και προχωρούν στη σταδιακή απεξάρτησή τους απ’ αυτά.  
Αξιοσημείωτη είναι και η απάντηση που δόθηκε το 2012 σε δημοσιογράφο από τον τότε Υπουργό Ενέργειας 
της Τουρκίας για το αν μπορούσε να συμβεί παρόμοιο ατύχημα τύπου Φουκουσίμα. Ο κ. Γιλντίζ απάντησε ότι 
δεν πρόκειται να γίνει τέτοιο συμβάν, αλλά, αν γίνει, είναι σίγουρος ότι θα φροντίσει ο Αλλάχ για τις ελάχιστες 
επιπτώσεις που θα προκύψουν!  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 8 με 9 ∆εκεμβρίου του 2014 στη Βιέννη έγινε το συνέδριο το οποίο αφορούσε τις επιπτώσεις που 
μπορεί να επιφέρει μια πυρηνική σύρραξις ή ένα πυρηνικό ατύχημα στην ανθρωπότητα. Η συμμετοχή ήταν 
πολύ μεγάλη λόγω της σοβαρότητας του θέματος. Περίπου εκατόν εξήντα αντιπροσωπείες με οκτακόσιους 
πολιτικούς, τεχνοκράτες και άλλους ειδικούς απ’ όλο τον κόσμο είχαν ενεργή συμμετοχή.  Εκτός από τις 
κρατικές αποστολές, μήνυμα ανησυχίας διαβάστηκε τόσο από τον Πάπα Φραγκίσκο όσο και από το γενικό 
γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών, οι οποίοι τόνισαν την ανάγκη για τον πλήρη αφοπλισμό των κρατών, αφού 
ενδεχόμενη πυρηνική απειλή θα έχει καταστροφικά αποτελέσματα. Σημαντικό είναι το γεγονός ότι συμμετοχή 
στο συνέδριο είχαν και άνθρωποι οι οποίοι επέζησαν από την καταστροφή της Χιροσίμα και του Ναγκασάκι. Τα 
συμπεράσματα από το συνέδριο αυτό είναι δυστυχώς απογοητευτικά.  Σας παραθέτω μερικά, ώστε να 
κατανοηθεί καλύτερα η σοβαρότητα του προβλήματος:  

 Ο αντίκτυπος παραδείγματος χάριν μιας πυρηνικής έκρηξης, ανεξαρτήτως των αιτιών, δε θα περιοριστεί 
στα σύνορα μιας μόνο χώρας, αλλά θα έχει περιφερειακές ή και παγκόσμιες επιπτώσεις, με 
καταστροφικό απολογισμό, μαζικούς θανάτους και μακροχρόνιες παραμορφώσεις ανθρώπων, που θα 
συνεχιστούν για πολλές γενεές. 

 Η πυρηνική έκθεση είναι δεδομένο ότι θα επιφέρει καίρια πλήγματα όχι μόνο στην ανθρώπινη υγεία, 
αλλά και στο περιβάλλον, στη γεωργία, στην ασφάλεια των τροφίμων, αλλά και στη μετανάστευση. 

 Καμιά χώρα ή κανένα διεθνές σώμα δε θα μπορούσε να αντιμετωπίσει την άμεση, αλλά και μακροχρόνια 
πληγή που μπορεί να επιφέρει τυχόν πυρηνική σύρραξη. Οι επιπτώσεις από τις εκρήξεις στους 
πυρηνικούς σταθμούς σε Τσερνόμπιλ και Φουκουσίμα εξακολουθούν να υπάρχουν ακόμη και τώρα.   
Επιπλέον, δε θα μπορούν οι αρχές να παρέχουν επαρκή βοήθεια στους πληγέντες είτε βραχυπρόθεσμα 
είτε μακροπρόθεσμα.  Ουσιαστικά, μια τέτοια σύρραξη θα επιφέρει ανεπανόρθωτο πλήγμα στην 
ανθρωπότητα. 

 Στα συμπεράσματα του συνεδρίου υπάρχει η δέσμευση για περαιτέρω εποπτεία των κανονιστικών 
νόμων είτε αυτά αφορούν εξοπλιστικά προγράμματα είτε αφορούν εργοστάσια πυρηνικής ενέργειας για 
σκοπούς ηλεκτροδότησης.  

 Επιπρόσθετα, τονίστηκε ότι το ρίσκο είναι τόσο μεγάλο που για κανένα λόγο δεν έπρεπε και δεν πρέπει 
να διατηρηθεί  η υπάρχουσα κατάσταση. 

 Παρ’ όλα αυτά, είναι ωφέλιμη μια συντονισμένη προσπάθεια που θα είναι χρήσιμη  στη μελέτη μείωσης 
των επιπτώσεων, συμπεριλαμβανομένης και μιας τρομοκρατικής ενέργειας σε πυρηνικούς εξοπλισμούς. 
Στο πλαίσιο αυτό σημειώθηκε ότι η πρόληψη είναι το πιο ισχυρό όπλο που διαθέτει η ανθρωπότητα 
έναντι των πυρηνικών όπλων.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αντιλαμβανόμαστε όλοι πόσο σημαντικό είναι το πρόβλημα που συζητούμε.  ∆εν έχει σημασία ο σκοπός 
για τον οποίο η Τουρκία λέει ότι κατασκευάζει αυτό το τέρας, αν είναι δηλαδή ειρηνικός ή όχι, αλλά με το 
ιστορικό που διαθέτει αυτή η χώρα μάς οδηγεί στο συμπέρασμα ότι οι σκοποί της είναι πολύ πιο ευρείς και πιο 
επικίνδυνοι.  Σε κάθε περίπτωση, οι επιπτώσεις θα είναι ανεπανόρθωτες σε περίπτωση έκρηξης, ο μη γένοιτο.   
Σημαντική παράμετρος που έχει δει το φως της δημοσιότητας είναι το γεγονός ότι η κυβέρνηση Ερντογάν, μετά 
τη μεταφορά νερού από την Τουρκία στα κατεχόμενά μας εδάφη, έχει μεσοπρόθεσμο σχεδιασμό να μεταφέρει 
ηλεκτρική ενέργεια με τον ίδιο τρόπο, εκμεταλλευόμενη τις υποδομές που ετοιμάζει για το περιβόητο project 
του νερού, το οποίο θα συζητήσουμε άλλη φορά, αφού εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο,  μετά από δύο 
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συνεδρίες που έχουμε συζητήσει το θέμα αυτό στην επιτροπή Προσφύγων. Η εξάρτηση λοιπόν της Κύπρου θα 
είναι μεγάλη ειδικά στην καθημερινότητα όλων αυτών που καρπούνται τις περιουσίες μας. 

 Προσωπικά, ως εκπρόσωπος του προσφυγικού κόσμου, καλώ τη Βουλή και την εκτελεστική εξουσία να 
προβληματιστούν και να επανεξετάσουν τον κανονισμό μεταφοράς προϊόντων μέσω της Πράσινης Γραμμής. 
Τα νέα δεδομένα θα παραβιάζουν το καθεστώς της Πράσινης Γραμμής μονομερώς από την Τουρκία και ως εκ 
τούτου θα πρέπει η κυβέρνηση να επανεξετάσει τη δέσμευσή της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά 
με τη δήθεν απομόνωση των Τουρκοκυπρίων.  Λίγα λόγια.  Με την άρδευση εκατό χιλιάδων σκαλών γης και 
την παροχή νερού για ύδρευση τα δεδομένα στις κατεχόμενες περιοχές θα αλλάξουν εντελώς όσον αφορά την 
παραγωγή και την εμπορία γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων.  Θα πλημμυρίσει η αγορά μας απ’ εδώ με 
γεωργικά προϊόντα, θα γίνονται τεράστιες εξαγωγές χαλλουμιού και γεωργικών αγροτικών προϊόντων και η 
γεωργία μας θα φθίνει όλο και περισσότερο. 

 Θα πρέπει όλοι μας να αναλάβουμε τις ευθύνες μας και συντονισμένα να χαράξουμε στρατηγική 
αναχαίτισης των επιδιώξεων της Τουρκίας.  Και δεν αρκεί μόνο να λέμε, όπως είπε ο αγαπητός Αδάμος, ότι 
καλούμε την Τουρκία να αναστείλει τα σχέδια.  Πρέπει να αναλάβουμε δράση και ως Βουλή και ως κυβέρνηση, 
συνεργαζόμενοι και με άλλες χώρες.  Τόσο η Βουλή όσο και τα κόμματα όσο και η εκτελεστική εξουσία θα 
πρέπει συντονισμένα να κοινοποιήσουν τες ανησυχίες μας σε όλα τα διεθνή φόρα με τον πιο δυνατό τρόπο.  
Και ως ∆ημοκρατικό Κόμμα εισηγούμαστε στην κυβέρνηση και στη Βουλή να προσκαλέσουν τις γειτονικές 
χώρες, που θα επηρεαστούν σίγουρα και θα είναι εκτεθειμένες από την κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου 
σε πιθανή έκρηξη ή άλλο πυρηνικό ατύχημα, ο μη γένοιτο, επαναλαμβάνω, να συνέλθουν σε συνέδριο και εκεί 
θα αναλυθούν οι κίνδυνοι, ώστε να γίνει συντονισμένη διαμαρτυρία τόσο στον ΟΗΕ όσο και σε άλλα διεθνή 
φόρα.  Ήδη, κύριε Πρόεδρε, έχοντας την τιμή να συνοδεύσω την Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων τόσο στον 
ερχομό της όσο και στην επιστροφή της, συζήτησα μαζί της επ’ ολίγον αυτό το θέμα και μου είπε ότι, αν κληθεί 
η ελληνική Βουλή σε συνέδριο με άλλες χώρες, θα ανταποκριθεί θετικά και με πολύ καλή αντιπροσωπεία, διότι 
την ενδιαφέρει πολύ αυτό το θέμα.  Η πρωτοβουλία είναι δική σας, κύριε Πρόεδρε, και η υπόσχεση αυτή έγινε 
ενώπιον υψηλότατων διευθυντικών στελεχών της Βουλής. 

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαστε όπως παρθεί από την ολομέλεια του σώματος απόφαση 
για έκδοση σχετικού ψηφίσματος καταρχήν, που να σταλεί προς τις Βουλές όλων των χωρών του κόσμου.  
Επίσης, εισηγούμαστε όπως αποσταλούν τα πρακτικά της ολομέλειας του Κεφαλαίου Τέταρτου στις αρμόδιες 
υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, με την παράκληση από κοινού να οργανώσουμε αυτό το συνέδριο με όλες τις 
χώρες της Μεσογείου ή και γειτονικές προς την Τουρκία χώρες, όπως η Γεωργία, η Αρμενία κ.λπ., που σίγουρα 
θα επηρεαστούν από ένα πυρηνικό ατύχημα εις αυτό το Άκκιουγιου.  Σκοπός είναι να ακυρωθεί και όχι να 
κτιστεί και μετά να τρέχουμε! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Φυττή και θα παρακαλέσω τώρα την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να ανέλθει στο βήμα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα ήθελα να ρωτήσω αν θα κλείσει σήμερα το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Απλά επερίμενα ότι θα υπήρχε και εκπρόσωπος του κυβερνώντος κόμματος, για να ακούσουμε τις 
απόψεις τους σ’ αυτό το σοβαρό θέμα, γι’ αυτό διερωτήθηκα αν θα κλείσει σήμερα ή αν θα υπάρχει και 
συνέχεια.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  Ορίστε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...να μαζέψω το γάντι της κ. Μαυρονικόλα και να πω πράγματι ότι εμείς έτσι δημοκρατικά και στωικά 
ακούμε τις απόψεις των εκπροσώπων της αντιπολίτευσης, τις κωδικοποιούμε, τις μεταφέρουμε προφανώς και 
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στο Υπουργείο Εξωτερικών και σε όλα τα συναρμόδια υπουργεία και θα προβούμε σε όλες τις απαραίτητες και 
τες ενδεδειγμένες ενέργειες και είμαι σίγουρος ότι και η Βουλή μέσα από την κοινοβουλευτική διπλωματία θα 
πράξει το καθήκον της. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα έλεγα ότι είναι ίσως η πρώτη φορά που δεν υπάρχουν εκπρόσωποι όλων 
των κομμάτων, για να ακουστούν οι απόψεις τους στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επανερχόμαστε στη συζήτηση του συγκεκριμένου θέματος, ως αποτέλεσμα του γεγονότος ότι η Τουρκία 
προχωρά οριστικά στην κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου, αγνοώντας τις 
εκκλήσεις, τις υποδείξεις και τις κινητοποιήσεις των λαών της Μεσογείου και της Ευρώπης, αλλά και των ίδιων 
των Τούρκων πολιτών. 

 Χωρίς αμφιβολία, η συγκεκριμένη ενέργεια εμπεριέχει σοβαρούς κινδύνους για την υγεία, τη ζωή των 
πολιτών, το περιβάλλον, ακόμη και για την ύπαρξη των λαών και των χωρών της περιοχής.  Αυτό δυστυχώς 
δεν είναι σχήμα λόγου αλλά η σκληρή πραγματικότητα όπως διαμορφώνεται από την πιθανότητα πυρηνικού 
ατυχήματος σε συνδυασμό με τα αποτελέσματα προηγούμενων περιστατικών. 

 Πριν από μερικά χρόνια τα πυρηνικά ατυχήματα στο Τσέρνομπιλ και στη Φουκουσίμα φάνταζαν 
απομακρυσμένα για μας και τα καταστροφικά αποτελέσματά τους αφελώς νομίζαμε ότι δε μας αφορούν και δε 
μας αγγίζουν.  Βεβαίως και το θέμα μάς αφορά, λόγω κυρίως των συνεπειών ενός πυρηνικού ατυχήματος, οι 
οποίες είναι μακρόχρονες, ενώ οι επιπτώσεις τους εκτείνονται σε απόσταση δεκάδων χιλιάδων χιλιομέτρων. 

 Σύμφωνα με την περιβαλλοντική οργάνωση ∆ΙΚΤΥΟ ΜΕΣΟΓΕΙΟΣ SOS, ένα χρόνο μετά την 
καταστροφή του Τσέρνομπιλ στο ∆υτικό Βερολίνο, που βρίσκεται σε απόσταση 3 000 χιλιομέτρων από τον 
τόπο του ατυχήματος, οι τερατογενέσεις παιδιών είχαν δεκαπλασιαστεί.  Επίσης στα δέκα χρόνια που 
ακολούθησαν την καταστροφή  200 000 άνθρωποι πέθαναν από καρκίνο του θυρεοειδούς στην Ουκρανία, 
Λευκορωσία και Ρωσία και, όπως ελέχθη προηγουμένως από το συνάδελφο τον Αδάμο Αδάμου, ακόμα και 
στην Κύπρο τα περιστατικά έχουν πολλαπλασιαστεί. 

 Ύστερα απ’ όλα αυτά το ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί είναι κατά πόσον υπάρχει ο κίνδυνος ή η 
πιθανότητα πυρηνικού ατυχήματος στην περιοχή του Άκκιουγιου.  Η απάντηση είναι δυστυχώς θετική. 

 Ειδικοί επικεντρώνονται αρχικά στο σχεδιασμό και την κατασκευή του εργοστασίου επισημαίνοντας την 
ύπαρξη αντιδραστήρων νερού υπό πίεση, οι οποίοι δεν έχουν κατασκευαστεί ποτέ στο παρελθόν και ως εκ 
τούτου δεν υπάρχουν στοιχεία για την αποτελεσματικότητά τους σε πραγματικές συνθήκες.  Στο ίδιο πλαίσιο 
εντάσσεται και ο τρόπος ψύξης των αντιδραστήρων με την άντληση νερού από τη Μεσόγειο, γεγονός που θα 
προκαλέσει αλλαγές στη θερμοκρασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος με συνεπακόλουθα την αλλαγή της 
θαλάσσιας χλωρίδας και πανίδας της περιοχής.  Επισημαίνεται ακόμη η γεωπολιτική ρευστότητα της Τουρκίας, 
ως αποτέλεσμα συχνών διακρατικών, αλλά και εσωτερικών συγκρούσεων, με ιδιαίτερη αναφορά στην 
ανεξέλεγκτη δράση πλέον του κινήματος των τζιχαντιστών. 

 Η επικινδυνότητα του εγχειρήματος εντοπίζεται επίσης στο σεισμογενές της περιοχής και στην 
πιθανότητα εκδήλωσης σεισμού μεγάλης ισχύος.  Γίνεται μάλιστα λόγος για διπλό κίνδυνο, αφού, εκτός από το 
ρήγμα που βρίσκεται σε απόσταση 25 χιλιομέτρων από το Άκκιουγιου και το οποίο πιθανώς να προκαλέσει 
σεισμό μεγέθους 5,5 έως και 6 βαθμών στην κλίμακα Ρίχτερ, υπάρχει και το μεγάλο ρήγμα μεταξύ Κύπρου και 
Αλεξανδρέττας με ενδεχόμενο πρόκλησης σεισμού 7,5 έως 8 βαθμών στην κλίμακα Ρίχτερ, αλλά και 
παλιρροϊκού κύματος. 

 Σύμφωνα με τη Greenpeace, υπάρχει πιθανότητα 50% να εκδηλωθεί σεισμός σε ακτίνα 100 χιλιομέτρων 
από τον κόλπο του Άκκιουγιου.  Οι εκτιμήσεις αυτές δύσκολα διαψεύδονται ακόμη και από την ίδια την 
τουρκική κυβέρνηση, λόγω του ισχυρού σεισμού 7,5 ρίχτερ που συγκλόνισε την περιοχή το 1872.  
Καταγράφεται ακόμη ο ισχυρός σεισμός του 1998 που σάρωσε τα Άδανα, 136 χιλιόμετρα ανατολικά του 
Άκκιουγιου. 

 Το θέμα, κύριε Πρόεδρε, απασχόλησε την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία μετά την έκρηξη στη 
Φουκουσίμα αποφάσισε να θέσει τις υψηλότερες προδιαγραφές ασφάλειας για την πυρηνική βιομηχανία στην 
Ευρώπη, ώστε να προληφθούν συμβάντα όπως αυτό που σημειώθηκε στην Ιαπωνία. 

 Ο τότε Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ζοζέ Μανουέλ Μπαρόζο είχε δηλώσει ότι χρειάζεται να 
διασφαλιστεί ότι γίνονται σεβαστές οι υψηλότερες προδιαγραφές για την πυρηνική ασφάλεια.  Επίσης το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αποφάσισε την απαγόρευση αποθήκευσης πυρηνικών αποβλήτων σε περιοχές με 
υψηλό κίνδυνο σεισμικότητας και πλημμυρών, παραπέμποντας εμμέσως πλην σαφώς στην απόφαση της 
Τουρκίας. 
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 Παρ’ όλα αυτά, η Τουρκία εξακολουθεί να προκαλεί και να αγνοεί τις όποιες προειδοποιήσεις και 
υποδείξεις, παίζοντας με τις τύχες όχι μόνο των λαών της ευρύτερης περιοχής, αλλά και των ίδιων των πολιτών 
της. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε αντιμέτωποι με μια σοβαρή απειλή που εγκυμονεί κινδύνους για όλους μας και ίσως είναι 
αναγκαίο να εγκύψουμε σοβαρά στην άποψη που υποστηρίζει ότι η πυρηνική ενέργεια δεν είναι και τόσο 
ασφαλής, γιατί, όσα μέτρα ασφαλείας και αν ληφθούν, είναι ανεπαρκή, για να αντισταθούν στις δυνάμεις της 
φύσης.  Οι υποστηρικτές της επικαλούνται προς τούτο το γεγονός ότι την έκρηξη στη Φουκουσίμα την 
προκάλεσε φυσικό φαινόμενο και όχι ανθρώπινο λάθος όπως συνέβη στο Τσέρνομπιλ. 

 Ούτως ή άλλως, ως κυπριακή πολιτεία οφείλουμε να ενώσουμε τις δυνάμεις μας με όλους τους λαούς 
της γης και κυρίως με τους λαούς της Ευρώπης και της Μεσογείου, με τους οποίους κατοικούμε στην ίδια 
γειτονιά αντιμετωπίζοντας τους ίδιους κινδύνους της αλόγιστης παρέμβασης στη φύση.  Στόχος μας πρέπει να 
είναι η μετατροπή της Μεσογείου σε θάλασσα ειρήνης και ασφάλειας, απαλλαγμένης από πυρηνικά, που 
εγκυμονούν σοβαρούς κινδύνους.  Αυτό είναι υποχρέωση όχι μόνο απέναντι στη σημερινή γενιά, αλλά κυρίως 
στις επόμενες. 

 Εμείς ως Ε∆ΕΚ είμαστε έτοιμοι να συμβάλουμε όλοι μαζί με πρωτοβουλίες και εδώ στην Κύπρο, αλλά 
και σε διεθνή βήματα να αναδείξουμε τη σπουδαιότητα, αλλά και την επικινδυνότητα αυτού του προβλήματος. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα για την τοποθέτησή της. 

 Να πω ότι ασφαλώς είναι προφανές από τις ομιλίες που έχουν κατατεθεί ότι εγκυμονούν τεράστιοι 
κίνδυνοι πράγματι από τη δημιουργία αυτού του πυρηνικού εργοστασίου για όλους τους λαούς της περιοχής 
και συνεπώς είναι ένα θέμα το οποίο θα πρέπει να εξακολουθούμε να παρακολουθούμε στενά και όχι μόνο, 
αλλά να λάβουμε και πρωτοβουλίες, γι’ αυτό θα παρακαλέσω να γίνει από πλευράς των υπηρεσιών της 
Βουλής μία σταχυολόγηση των εισηγήσεων που έχουν κατατεθεί σήμερα από τον εισηγητή και τους ομιλητές, 
για να ασχοληθεί και η σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων στο γραφείο μου και ενδεχομένως και η 
επιτροπή Περιβάλλοντος, η οποία ούτως ή άλλως θα εξακολουθεί να παρακολουθεί το θέμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Θα ήθελα να 
σας πληροφορήσω ότι την ερχόμενη εβδομάδα εκτός από την τακτική συνεδρία θα έχουμε και δύο ειδικές 
συνεδρίες της Βουλής.  Η μία θα είναι τη ∆ευτέρα 30 Μαρτίου στις 6.30 το απόγευμα, την οποία θα 
προσφωνήσει ο νέος Πρόεδρος της Ελληνικής ∆ημοκρατίας κ. Προκόπης Παυλόπουλος.  Η δεύτερη θα είναι 
την Πέμπτη 2 Απριλίου στις 4.00 το απόγευμα, την οποία θα προσφωνήσει ο Πρόεδρος της Εθνικής 
Συνέλευσης της Αρμενίας, ο οποίος επισκέπτεται την Κύπρο ύστερα από πρόσκλησή μας με την ευκαιρία της 
συμπλήρωσης εκατό χρόνων από το έγκλημα της γενοκτονίας εις βάρος του αρμενικού λαού και του αρμενικού 
έθνους.  Θα υπάρξουν και διάφορες εκδηλώσεις, στις οποίες βεβαίως αντιλαμβάνομαι θα προσκληθείτε ή έχετε 
προσκληθεί, για να παρευρεθείτε.  Έκθεση φωτογραφίας και έκδοση ειδικού γραμματοσήμου από τα κυπριακά 
ταχυδρομεία με την ευκαιρία της θλιβερής επετείου των εκατό χρόνων από τη γενοκτονία εις βάρος του 
αρμενικού έθνους.   

 Θα σας πω ακόμα ότι απόψε η Βουλή οργανώνει μια εκδήλωση στην  
Πύλη Αμμοχώστου στις επτά η ώρα, σε μισή ώρα, με την ευκαιρία της αυριανής Παγκόσμιας Ημέρας Θεάτρου 
και αντιλαμβάνομαι ότι έχετε προσκληθεί άπαντες και άπασες.   

 Η επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 2 Απριλίου 2015, στις 11.00 
π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και 
Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού 
∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.046-2015). 

 2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.024-2015). 
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 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.029-2015). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.035-2015). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του  Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.050-2015). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.026-2015). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2015 Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.049-2015). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.055-2015). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.066-2015). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση 
Κυπριακού Μουσείου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.025-2015). 

 11. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για 
το έτος 2015 Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.257-2014). 

 12. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων 
και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.058-2014). 

 13. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.059-2014). 

 14. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.034-2015). 

 15. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.046-2015). 

 16. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.012-2015). 

 17. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.100-2014). 

 18. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014. 
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(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.101-2014). 

 19. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.102-2014). 

 20. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

 21. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικές 
Προσφυγές) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

 22. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.009-2015). 

 23. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.090-2014). 

 24. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

 25. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

 26. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο 
Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με 
το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 27. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2. «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι 
αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα 
δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις 
αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και 
της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαππουρίδης Ρίκκος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της 1ης Απριλίου 1955 και τήρηση μονόλεπτης σιγής 
στη μνήμη των πεσόντων. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2015 Νόμος του 
2015», 

 β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2015 Νόμος του 2015», 

 γ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2015 Νόμος του 
2015», 

 ε. «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2015 Νόμος του 2015», 
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στ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και ∆ιαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2015 Νόμος 
του 2014»,  

 παρατηρήσεις του κ. Γιάννου Λαμάρη και ψήφισή τους σε νόμους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προδιαγραφών Πετρελαιοειδών και Καυσίμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 
και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για Συνεργασία στον Τομέα της ∆ημόσιας Υγείας 
και της Ιατρικής Επιστήμης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Ομοσπονδιακής Κυβέρνησης της Αυστρίας για την Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρουμανίας για την Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆υνατότητα κυνηγιού αμπελοπουλιών με επιλεκτικούς τρόπους θήρευσης - Ανάγκες σε κληρωτούς 
στρατιώτες, αριθμός στρατοπέδων και κατοίκων εθνοφρουρών στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - 
Φυλάκιση ατόμων λόγω οικονομικών υποχρεώσεών τους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Ερωτήματα σχετικά με το έργο “Επιδότηση Υπηρεσιών Κοινωνικής Φροντίδας στο Πλαίσιο Συμφιλίωσης 
της Επαγγελματικής και Οικογενειακής Ζωής” - ∆ιερεύνηση περιστατικού βασανισμού και θανάτωσης 
αλεπούς από κυνηγούς - Θέμα κατάθεσης στη Βουλή των κανονισμών για εκτροφή περδικιών - 
Περιορισμοί στις προσφορές για τα λογισμικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Μη συμμόρφωση ιδιοκτήτη ζωολογικού κήπου σε υποδείξεις των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οι λόγοι για τους οποίους το σπουδαστικό επίδομα σε φοιτητές με γονείς εγκλωβισμένους δεν 
καταβάλλεται σε μηνιαία βάση, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου - Αριθμός 
προσληφθέντων αναπήρων βάσει του περί της Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο 
∆ημόσιο Τομέα Νόμου - Προσπάθεια της κοινότητας Αργάκας για σχεδιασμό και κατασκευή παραλιακού 
πεζοδρόμου - Η μη επιδιόρθωση μέρους του αυτοκινητoδρόμου από το γεφύρι της Αγίας Νάπας μέχρι 
το γεφύρι του Λιοπετρίου - Κατάθεση στη Βουλή στατιστικών στοιχείων για τους πεζούς που υπήρξαν 
θύματα τροχαίων τα τελευταία πέντε χρόνια - Ανάγκη εγκατάστασης συστήματος “τυφλής προσγείωσης” 
και χρήσης του συστήματος ενόργανης προσγείωσης στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η προώθηση από την 
τουρκική κυβέρνηση της έγκρισης της μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων από το πυρηνικό 
εργοστάσιο στο Άκκιουγιου (εμπιστευτική απάντηση) - Ανάγκη αντιμετώπισης των περιβαλλοντικών 
προβλημάτων που οφείλονται στις ασκήσεις του κατοχικού στρατού και αποτροπής της επέκτασης του 
πεδίου βολής στον Άγιο Μέμνoνα. 

12. Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Περδίκης, Ν. Κουτσού, Α. Αδάμου, Σ. Φυττής, Ρ. Μαυρονικόλα, Ν. 
Τορναρίτης, Πρόεδρος) για το θέμα «Ο κίνδυνος που συνιστά η κατασκευή και λειτουργία πυρηνικού 
εργοστασίου στο Άκκιουγιου στην Τουρκία για την ασφάλεια και την υγεία των Κυπρίων πολιτών» και 
λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική συνεδρίαση 30ής Μαρτίου  2015 

Ώρα έναρξης:  6.40 μ.μ. 

Αρ. 29 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Με ιδιαίτερη χαρά και τιμή καλωσορίζω τον Έλληνα Πρόεδρο κ. Προκόπη Παυλόπουλο και την 
αντιπροσωπία που τον συνοδεύει στην ειδική συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων εξ 
ονόματος όλων των μελών του σώματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η επίσκεψή σας στην Κύπρο, η πρώτη εκτός Ελλάδας μετά την ανάληψη των καθηκόντων σας, όπως 
και οι προηγηθείσες επισκέψεις του Έλληνα Πρωθυπουργού και της Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων, 
επαναβεβαιώνουν τους αδελφικούς δεσμούς μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου. Ακόμα, η επίσκεψή σας αναδεικνύει 
την αδιάσπαστη ιστορική μας πορεία, την κοινή μας μοίρα και εκφράζει την εθνική ομοψυχία κυπριακού και 
μητροπολιτικού ελληνισμού.  

 ∆ιερμηνεύοντας τα αισθήματα του κυπριακού λαού, επιθυμώ να σας εκφράσω από το βήμα της Βουλής 
βαθιά ευγνωμοσύνη για την αμέριστη στήριξη, συμπαράσταση και συμπαράταξη της Ελλάδας στο 
μακροχρόνιο αγώνα για απελευθέρωση, για τερματισμό της αναχρονιστικής τουρκικής στρατιωτικής κατοχής.    

 Η αμφίδρομη, αδιάλειπτη και αδιαπραγμάτευτη αλληλεγγύη μεταξύ Ελλάδας και Κύπρου αποτελεί τον 
ακρογωνιαίο λίθο της κοινής μας στρατηγικής, μιας στρατηγικής που εδράζεται στην προσήλωσή μας στις αξίες 
και τις αρχές του Καταστατικού Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, που έθεσαν και τα θεμέλια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στις αρχές της ελευθερίας, της δημοκρατίας, του αλληλοσεβασμού, της αλληλεγγύης και 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με βασικό του όπλο αυτές τις αρχές, ο ελληνισμός αγωνίζεται για τη διαφύλαξη της εθνικής του 
επιβίωσης και αξιοπρέπειας, των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών του, ενάντια στις 
έξωθεν επιβουλές, τις πολιτικές των κανονιοφόρων και των γκρίζων ζωνών και τις τακτικές των “δύο μέτρων 
και δύο σταθμών”.  

 Για σαράντα και πλέον χρόνια ο κυπριακός λαός υφίσταται τις οδυνηρές συνέπειες  της τουρκικής 
εισβολής και κατοχής. Εξακολουθεί να βιώνει τον πόνο του ξεριζωμού από τις πατρογονικές του εστίες και του 
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σφετερισμού των κόπων και των μόχθων γενεών, την παρατεινόμενη αγωνία των συγγενών των αγνοουμένων 
για διακρίβωση της τύχης των αγαπημένων τους προσώπων, τη βεβήλωση των ιερών του χώρων και 
μνημείων απαράμιλλης οικουμενικής αξίας.  

 Η διεθνής ανοχή και ενίοτε ενθάρρυνση από άσπονδους φίλους των επεκτατικών επιδιώξεων της 
νεοοθωμανικής Τουρκίας σε βάρος της Ελλάδας και της Κύπρου, αλλά και σε βάρος της σταθερότητας στην 
ευρύτερη περιοχή καταδεικνύουν ένα νοσούν διεθνές σύστημα, όπου το δίκαιο του ισχυρού έχει τον πρώτο και, 
ελπίζουμε όχι, τον τελευταίο λόγο.  Στην περίπτωση της Κύπρου δυστυχώς οι ανέξοδες παραινέσεις και η 
τήρηση ίσων αποστάσεων από τη διεθνή κοινότητα εξισώνουν θύτη και θύμα, τιμωρώντας έτσι το θύμα και 
αποενοχοποιώντας το θύτη.  

 Η υπό εκκόλαψη προσπάθεια για επανέναρξη των διαπραγματεύσεων για επίλυση του Κυπριακού στη 
βάση εποικοδομητικής ασάφειας και προκατασκευασμένων γεφυρωτικών προτάσεων εν είδει 
συγκεκαλυμμένης επιδιαιτησίας δεν αφήνει πολλά περιθώρια αισιοδοξίας, γιατί η ουσία του κυπριακού 
προβλήματος ήταν και παραμένει η τουρκική εισβολή και η συνεχιζόμενη στρατιωτική κατοχή τμήματος του 
εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εδάφους ευρωπαϊκού, και γιατί πρώτιστο διακύβευμα για την Τουρκία 
είναι η πρόσδεση των ενεργειακών πόρων στη διαπραγματευτική διαδικασία, με απώτερο στόχο την 
οικειοποίηση του υποθαλάσσιου πλούτου της Κύπρου, χρησιμοποιώντας τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες 
μας ως άλλοθι. Αυτό καταδεικνύει άλλωστε η απουσία ρητής δέσμευσης της Τουρκίας για οριστικό τερματισμό 
των πειρατικών εφορμήσεών της στην αποκλειστική οικονομική ζώνη, όπως και οι απειλές της για αποστολή 
πλατφόρμας γεώτρησης, εάν η Κυπριακή ∆ημοκρατία συνεχίσει να ασκεί τα αδιαμφισβήτητα κυριαρχικά της 
δικαιώματα. Αυτό καταδεικνύουν και οι εναλλακτικές, δήθεν εποικοδομητικές, τουρκικές προτάσεις περί 
συνδιαχείρισης των υδρογονανθράκων πριν και ανεξάρτητα από την επίλυση του Κυπριακού ή ακόμα της 
παραμονής του φυσικού πλούτου της Κύπρου υπό τουρκική ομηρία μέχρι την επίλυση του Κυπριακού.  

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν απεμπολεί τα κυριαρχικά της δικαιώματα, τα οποία ασκεί συμμορφούμενη 
πλήρως με τη Σύμβαση του ΟΗΕ του 1982 για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, που αποτελεί πλέον και τμήμα του 
ευρωπαϊκού κεκτημένου. Την ίδια στιγμή, επαναβεβαιώνουμε την αμετακίνητη προσήλωσή μας στο στόχο της 
επίτευξης δίκαιης, βιώσιμης και διαρκούς λύσης στο Κυπριακό, σύμφωνα με το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο 
και τα σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ, μιας λύσης που θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
θεμελιώδεις ελευθερίες όλων των νόμιμων πολιτών της Κύπρου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η ανάδειξη του κομβικού ρόλου Ελλάδας και Κύπρου ως παραγόντων σταθερότητας στην άκρως 
ευαίσθητη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, ιδιαίτερα υπό το φως της έξαρσης της τρομοκρατίας και άλλων 
ασύμμετρων απειλών, αποτελεί βασικό πυλώνα της εξωτερικής πολιτικής των χωρών μας και της κοινής μας 
στρατηγικής. Αξιοποιώντας τα σημαντικά πλεονεκτήματα που μας παρέχει η γεωγραφική μας θέση, η ιδιότητά 
μας ως κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι άριστες σχέσεις μας με τις χώρες της περιοχής, Ελλάδα 
και Κύπρος επιδιώκουμε να συμβάλουμε κατά τρόπο εποικοδομητικό και ουσιαστικό στην προώθηση και στην 
περαιτέρω ενίσχυση των στόχων της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ειδικότερα στη νότια γειτονία της, καθώς και στο στόχο της ενεργειακής ασφάλειας της Ένωσης.  

 Σε αυτά τα πλαίσια, επίσης, η σύναψη τριμερών στρατηγικών συνεργασιών, μέχρι στιγμής με την 
Αίγυπτο και το Ισραήλ, καθώς και οι αυξανόμενες προοπτικές συνεργασίας και με άλλες χώρες της περιοχής σε 
ένα ευρύ φάσμα θεμάτων, ειδικότερα στον τομέα της ενέργειας και στον οικονομικό και εμπορικό τομέα, 
αποσκοπούν αποκλειστικά και μόνο στην εξυπηρέτηση των στόχων της ειρήνης, της σταθερότητας και της 
ευημερίας για τις χώρες μας και την περιοχή.     

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Κύπρος διανύει το δικό της δύσβατο δρόμο για την αντιμετώπιση των καταστροφικών συνεπειών της 
οικονομικής κρίσης και του πρωτοφανούς ληστρικού πειράματος που διενεργήθηκε σε βάρος της ως 
αποτέλεσμα των αμφισβητούμενων ως προς τη νομιμότητα και ορθότητά τους αποφάσεων του Εurogroup. Την 
ίδια ώρα, ενώνουμε τη φωνή μας με την Ελλάδα στις υπεράνθρωπες προσπάθειες που καταβάλλει, 
προκειμένου να πείσει για το αυτονόητο, ότι δηλαδή σε συνθήκες ύφεσης, καλπάζουσας ανεργίας -κυρίως των 
νέων- και κοινωνικής εξαθλίωσης, που επιφέρει η αυστηρή λιτότητα, δεν επιτυγχάνεται ανάπτυξη και πως η 
ευημερία των αριθμών δε σημαίνει και την ευημερία των ανθρώπων.  Άλλωστε, κανείς δεν αρνείται ότι 
δημοσιονομική πειθαρχία και ανάπτυξη μπορούν κάλλιστα να συνυπάρξουν, νοουμένου ότι δίδεται η αναγκαία 
έμφαση στον άνθρωπο, τις ανάγκες και τα δικαιώματά του σε συνθήκες ευνομίας, ισοπολιτείας και χρηστής 
διακυβέρνησης. 

 Η αποφασιστικότητα της Ελλάδας να παραμείνει στην Ευρωζώνη, τονίζοντας πως η Ευρωπαϊκή Ένωση 
πρέπει να είναι πρώτιστα ένωση των λαών στην πράξη κι όχι μόνο στα λόγια, αξίζει το σεβασμό, την εκτίμηση 
και τη μέγιστη δυνατή αλληλεγγύη των θεσμών της Ένωσης και ενός εκάστου των κρατών μελών της.  Είναι 
σήμερα περισσότερο από ποτέ άλλοτε αναγκαίο να εμφυσήσουμε νέα πνοή στο λαβωμένο όραμα της 
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ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, γιατί η απαξίωση του σημερινού ευρωπαϊκού οικοδομήματος από ένα ολοένα 
αυξανόμενο ευρωσκεπτικισμό και εκατομμύρια απελπισμένους πολίτες αποτελεί μέγιστη απειλή για τη συνοχή 
και την προοπτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η παρουσία σας στην Κύπρο, για να φέρετε το μήνυμα της αγάπης και της κοινής πίστης για ελευθερία 
και δικαίωση, είναι ταυτόχρονα πράξη μέγιστης αισιοδοξίας και προσήλωσης στην κοινή μοίρα και την 
αδιάσπαστη ιστορική συνέχεια και πορεία του ελληνισμού.  

 Πριν από λίγες μέρες γιορτάσαμε την επέτειο της εθνικής παλιγγενεσίας της 25ης Μαρτίου 1821 και σε 
λίγες μέρες θα τιμήσουμε την 1η Απριλίου 1955, επέτειο έναρξης του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα του λαού 
μας.  Οι ήρωες και οι αγωνιστές αυτών των φωτεινών αγώνων εκπέμπουν στους αιώνες το παράγγελμα «εις 
οιωνός άριστος, αμύνεσθαι περί πάτρης» -το παράγγελμα δηλαδή που απορρίπτει την υποταγή, την αδράνεια 
και την παραίτηση μπροστά στα τείχη που υψώνουν μπροστά μας οι κάθε λογής κήρυκες της ενσωμάτωσης 
και της ήττας- με αδιαπραγμάτευτη πίστη στις διαχρονικά άφθορες αξίες της ελευθερίας, της δημοκρατίας και 
της δικαιοσύνης. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Συγχαίροντάς σας θερμά για την εκλογή σας κι ευχόμενος κάθε επιτυχία στο δύσκολο έργο σας, σας 
ζητώ να διαβιβάσετε τους αδελφικούς αγωνιστικούς μας χαιρετισμούς στον ελληνικό λαό και με ιδιαίτερη χαρά 
και τιμή σας καλώ να απευθύνετε το λόγο στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Παρακαλώ τον κοσμήτορα της Βουλής κ. Σοφοκλή Φυττή να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας κ. Προκόπη Παυλόπουλο στο βήμα. 

(Ο κοσμήτορας της Βουλής κ. Σοφοκλής Φυττής συνοδεύει τον Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας στο 
βήμα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ: 

(ΠΡ. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Με ιερή συγκίνηση στέκομαι σε αυτό το βήμα και απευθύνομαι σε σας, μεταφέροντάς σας το μήνυμα της 
αδιάσπαστης ενότητας του ελληνισμού, του διαχρονικού ελληνισμού.   

 Μην ξεχνάμε ότι η καρδιά του ελληνισμού χτυπάει σε όλα τα εδάφη της Ελλάδας.  Και για όσους έχουν 
ακόμα την τάση να αμφισβητούν την ελληνικότητα του χώρου στον οποίο βρισκόμαστε, δεν έχω παρά να τους 
παραπέμψω στον Ευριπίδη και στην “Ελένη” ή στην “Ελένη” του Γιώργου Σεφέρη, για να θυμηθούμε πώς 
έφτασε ο Τεύκρος στην Κύπρο και πώς περιέγραψε ο Ευριπίδης την άφιξη αυτή, δίνοντας το μήνυμα της 
σύνδεσης της Ελλάδας, ύστερα μάλιστα από τον Τρωικό Πόλεμο, βάζοντας στο στόμα  του Τεύκρου εκείνη την 
περίφημη φράση που μας έχει μείνει ως ιερή παρακαταθήκη ιστορίας:   

«...ες γην εναλίαν Κύπρον, ου μ’ εθέσπισεν 
οικείν Απόλλων, όνομα νησιωτικόν 

Σαλαμίνα θέμενον της εκεί χάριν πάτρας.». 

Αυτή είναι η απάντηση, ιστορική απάντηση.  Η απάντηση η οποία δεν αγνοεί την πραγματικότητα, αλλά απαντά 
σε όλους εκείνους οι οποίοι θέλουν να παραγράψουν την ιστορία, τις ρίζες μας. 

 Σε αυτό το χώρο χτυπά η καρδιά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Χτυπά η καρδιά του κυπριακού λαού, η 
καρδιά ενός λαού ο οποίος ουδέποτε συμβιβάστηκε με τετελεσμένα και ούτε πρόκειται να συμβιβαστεί.  Ενός 
λαού ο οποίος αγωνίστηκε και αγωνίζεται, ενός λαού που δεν υπολόγισε θυσίες, ενός λαού ο οποίος δεν 
πρόκειται ποτέ να απογοητευθεί απέναντι σε οποιουσδήποτε ισχυρούς.   

 Σε αυτό το λαό, τον αδελφό λαό, μεταφέρω το μήνυμα της ενότητας, για να του πω ότι μαζί δεν ξεχνάμε 
τους αγώνες και τις θυσίες.  Μαζί δεν μπορούμε να ξεχάσουμε ποτέ τη θυσία των αγωνιστών της ΕΟΚΑ.  
Λυπάμαι που μεθαύριο δε θα ’μαι εδώ, γιατί οι υποχρεώσεις μου δε μου το επιτρέπουν, αλλά από σήμερα είμαι 
εδώ, για να θυμίζω σ’ όλους τις θυσίες, εδώ ή και στην Ελλάδα, στους δρόμους της Αθήνας και σε άλλους 
δρόμους, για να θυμίζω ότι τα Φυλακισμένα Μνήματα δεν υπάρχουν μόνο εδώ στην Κύπρο και στη Λευκωσία, 
υπάρχουν παντού, όσο ο αγώνας αυτός μένει αδικαίωτος.  Για να θυμίζω επίσης ότι δεν ξεχνάμε ποτέ εκείνους 
που έπεσαν κατά την επέμβαση του Αττίλα.  ∆εν ξεχνάμε ποτέ ότι υπάρχει στρατός κατοχής και οφείλουν να 
μην το ξεχνούν και οι εταίροι μας.  Γιατί είναι στίγμα για τον πολιτισμό και τη δημοκρατία της Ευρώπης εν έτει 
2015 η Ευρωπαϊκή Ένωση να έχει στους κόλπους της ένα κράτος το οποίο έχει στρατεύματα κατοχής.  ∆εν 
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ξεχνάτε και δεν ξεχνάμε ποτέ όλους εκείνους οι οποίοι έπεσαν, όπως σημαίνει και ο Τύμβος της 
Μακεδονίτισσας, τις οικογένειές τους, τους αγνοουμένους.  ∆ε λησμονάμε, όπως έχουμε πει, μέχρι την τελική 
δικαίωση.  Γι’  αυτό αποτίνουμε φόρο τιμής διαρκώς στους αγωνιστές.  

 Συμβολικά μόνο θα πω και επιλεκτικά, αλλά δε νομίζω ότι προδίδω την ιστορία.  Τιμούμε τον Εθνάρχη 
Μακάριο, τιμούμε τους αγωνιστές της ΕΟΚΑ, τιμούμε τους αγωνιστές οι οποίοι έπεσαν και υπερασπίστηκαν το 
έδαφος της Κύπρου και του ελληνισμού κατά την εισβολή του Αττίλα.  Τιμούμε ακόμα τον Κουτλού Αταλί, τον 
Τούρκο αντιφρονούντα δημοσιογράφο, ο οποίος δολοφονήθηκε στην κατεχόμενη ζώνη της Λευκωσίας το 
1996.  Τιμούμε όλους εκείνους που υπερασπίζονται την ελευθερία και τον άνθρωπο.   

 Και επειδή δεν ξεχνούμε και ενωμένοι πορευόμαστε, στέλλουμε το μήνυμα όχι μόνο του δικού μας 
χρέους, αλλά και του χρέους όλων σε ό,τι αφορά τη λύση του κυπριακού προβλήματος. Το πρόβλημα αυτό 
πρέπει να λυθεί και θα λυθεί, όταν ενωμένοι με κοινές αρχές και αξίες υπερασπιζόμαστε την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.   

 Και επειδή βρισκόμαστε στη φάση της παραμονής της επανεκκίνησης των δικοινοτικών συνομιλιών, 
θέλω να πω τούτο από την πλευρά της Ελλάδας:  Πρώτα πρώτα, ορθότατα διεκόπησαν οι δικοινοτικές 
συνομιλίες, γιατί δε νοείται να συζητάς με την άλλη πλευρά, όταν το “Μπαρμπαρός” σού παραβιάζει κυριαρχικά 
δικαιώματα. Αποτελεί μια πρόκληση στο διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Και ορθό είναι -και χαίρω, γιατί αυτή 
είναι και η απόφαση του Προέδρου Νίκου Αναστασιάδη- να μην επανεκκινήσουν, παρά μόνο όταν το 
“Μπαρμπαρός” βρίσκεται στην Τουρκία και όχι απλώς ελλιμενισμένο στην Αμμόχωστο.  Από εκείνη τη στιγμή 
μπορούν και πρέπει να επανεκκινήσουν όλα, σε ορισμένες βάσεις, συγκεκριμένες βάσεις, οι οποίες θέλω να 
πιστεύω ότι πέρα και έξω από τις διαφορές -που κι εσείς μπορεί να έχετε μεταξύ σας κι εμείς στην Ελλάδα 
μπορεί να έχουμε- έχουν ορισμένα κοινά σημεία στα οποία υπάρχει απόλυτη συμφωνία.  Και πάνω στη 
συμφωνία αυτή πρέπει να βασίσουμε την ενότητά μας, για να είναι η ενότητα απάντησή μας προς την άλλη 
πλευρά, όταν αναζητούμε τη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

 Ποια είναι αυτά τα κοινά σημεία τα οποία είναι αναμφισβήτητα;  Πριν απ’  όλα, η λύση δεν μπορεί παρά 
να προέλθει μέσα από τις δικοινοτικές συνομιλίες.  Οιαδήποτε άλλη διαδικασία η οποία θα τοποθετούσε 
παρένθετους θεσμούς και παρένθετα πρόσωπα θα αποτελούσε έναν κίνδυνο του οποίου την εμπειρία την έχει 
ζήσει ο κυπριακός ελληνισμός από το παρελθόν και δε χρειάζεται να γυρίσω εκεί. 

 ∆εύτερον, αυτές οι συνομιλίες έχουν συγκεκριμένη θεσμική βάση.  Η θεσμική αυτή βάση, η οποία 
σημαίνει ότι δεν αναγνωρίζουμε τίποτε το τετελεσμένο, ότι δεν ξεχνάμε τη θυσία των ανθρώπων ούτε την 
κατοχή ούτε ξεχνάμε το ζήτημα των αγνοουμένων ούτε ξεχνάμε τα δικαιώματα των οικογενειών, ιδίως μετά τις 
ιστορικές αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου, ακόμα και μέσα στο 
2014.  Αυτή η βάση συνίσταται στο ότι το νομικό θεμέλιο απ’ το οποίο ξεκινάμε είναι από τη μία πλευρά οι 
αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας για την επίλυση του Κυπριακού με βάση το διεθνές δίκαιο, υπό την 
αιγίδα του γενικού γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, και από την άλλη πλευρά είναι το 
ευρωπαϊκό δίκαιο.   

 ∆εν πρέπει να λησμονάμε -όπως συμβαίνει για την Ελλάδα, όπως συμβαίνει για την Κύπρο- ότι είμαστε 
κράτη μέλη ισότιμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης, ότι η εφαρμογή του ευρωπαϊκού δικαίου στο 
σύνολό του δεν είναι μόνο υποχρέωσή μας, είναι και δικαίωμά μας.  Οφείλουμε να κοιτάζουμε προς τους ίδιους 
ευρωπαϊκούς θεσμούς.  Άρα λοιπόν, η βάση πάνω στην οποία ξεκινάμε είναι το ότι καμία συζήτηση δεν μπορεί 
να γίνει πάνω σε προτάσεις ή λύσεις οι οποίες θα οδηγούσαν σε μια τέτοια παραβίαση του διεθνούς και του 
ευρωπαϊκού δικαίου, που θα σήμαινε ότι το κυπριακό κράτος ή θα είναι θνησιγενές κατά το διεθνές δίκαιο ή 
αργά ή γρήγορα θα οδηγηθεί εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης, γιατί δεν ανταποκρίνεται στο 
ευρωπαϊκό θεσμικό κεκτημένο. 

 Σας θυμίζω, όταν εσείς, ο κυπριακός λαός, κι εμείς, ο ελληνικός λαός, συμπαραστάτης σας… Όταν 
πήρατε την απόφαση ότι πρέπει να απορριφθεί το Σχέδιο Ανάν, θυμηθείτε ποια ήταν η σπουδαιότερη αιτίαση.  
Το Σχέδιο Ανάν οδηγούσε σε ένα κράτος το οποίο κατά το διεθνές δίκαιο ούτως ή άλλως ήταν θνησιγενές και, 
επιπλέον, σε ένα κράτος το οποίο δεν μπορούσε να επιβιώσει εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ευρωζώνης.  
Αυτή η παρακαταθήκη είναι θεσμική και πολιτική παρακαταθήκη, γιατί απηχεί ακριβώς τη βούληση του 
κυπριακού λαού. Αυτό που απέρριψε με το δημοψήφισμά του δεν μπορεί να το δεχθεί ο κυπριακός λαός ως 
βάση για συζήτηση  και αυτή τη στιγμή έχουμε τα ερείσματα, για να το πράξουμε. ∆εν κάνω δίκη προθέσεων 
για κανέναν, σας διαβεβαιώ, γιατί και εκείνοι οι οποίοι ήταν υπέρ είχαν τις προθέσεις που όλοι γνωρίζουμε, το 
συμφέρον του τόπου υπηρετούσαν.   

 Σήμερα όμως έχει αποδειχθεί ότι οι βάσεις οι θεσμικές πάνω στις οποίες μπορούμε να στηριχθούμε είναι 
στερεότερες, ώστε να αποκτήσουμε μια εκκίνηση η οποία είναι πολύ πιο στέρεη, σαν αντηρίδα, για να 
μπορέσουμε να βρούμε την επίλυση του κυπριακού προβλήματος, πράγμα που σημαίνει ότι κάθε πρόταση 
είναι δεκτή και κάθε πρόταση τίθεται υπό συζήτηση, όταν οδηγεί σε ένα κράτος που έχει τρία χαρακτηριστικά, 
όπως άλλωστε προκύπτει και από την κοινή δήλωση των δύο, του Προέδρου κ. Αναστασιάδη από τη μία 
πλευρά και από την άλλη του κ. Έρογλου, στις 11 του Φεβρουαρίου του 2014.  ∆ηλαδή πρέπει να έχουμε ένα 
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κράτος με ενιαία προς τα έξω διεθνή προσωπικότητα.  ∆εύτερον, ένα κράτος με μία ιθαγένεια και, τρίτον και 
κυριότερο, ένα κράτος με μία ενιαία και αδιαίρετη κυριαρχία.  Όπως γνωρίζετε, η κυριαρχία ως συστατικό 
στοιχείο κάθε κράτους, κατά τη διεθνή θεωρία, δεν τελεί υπό αίρεση, είτε ασκείται είτε δεν ασκείται.  Και η 
κυριαρχία περιλαμβάνει την εντός συνόρων άσκησή της, αλλά και την εκτός συνόρων για όλα εκείνα τα 
δικαιώματα πέραν των συνόρων τα οποία αναγνωρίζει το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο. Και μεταξύ άλλων 
αναγνωρίζει και το δικαίωμα της ελεύθερης εκμετάλλευσης όλων εκείνων των πηγών πλούτου που έχει μια 
χώρα σε χώρους οι οποίοι αναγνωρίζονται από το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Και ιδίως μιλώ για το 
ζήτημα της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης, της ΑΟΖ.   

 ∆εν πρέπει να ξεχνάμε -κι εμείς δεν το ξεχνάμε- αλλά δεν πρέπει να το ξεχνάει και η Ευρώπη ότι τα 
σύνορα των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι τα σύνορα της Ευρώπης. Θα επαναλαμβάνω με 
εμμονή ότι ένα σημαντικό κεκτημένο του Συμφώνου για τη Μετανάστευση και του Άσυλου του 2008 είναι το ότι 
στην παράγραφο (3) κατοχυρώνει τα σύνορα των κρατών μελών ως σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Επέκεινα, κατοχυρώνει και τα δικαιώματα που προκύπτουν από την οριοθέτηση των συνόρων, όπως είναι και 
το θέμα της ΑΟΖ.  Με άλλες λέξεις και κατ’ αποτέλεσμα -γιατί αυτό είναι το νόημα της ενωμένης Ευρώπης και 
αυτό πρέπει να αντιληφθούν και οι εταίροι μας- τα σύνορα της Κύπρου είναι σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Και, υπό την ευρεία του όρου έννοια, η αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου είναι αποκλειστική 
οικονομική ζώνη προστατευόμενη από το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Άρα, κάθε προσβολή των συνόρων της Κύπρου 
και κάθε προσβολή της ΑΟΖ συνιστά προσβολή της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ευρωπαϊκού 
δικαίου. Αυτό πρέπει να καταστεί σαφές. Άρα, κάθε πρόταση που μας έρχεται και είναι αντίθετη είναι 
απορριπτέα, εφόσον δε συμβαδίζει με το διεθνές δίκαιο και το θεσμικό ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Και σε αυτό 
μπορεί και πρέπει να ερωτώνται και οι θεσμοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν κάτι τέτοιο είναι συμβατό, και, αν 
επιμένει η άλλη πλευρά και ιδίως αν επιμένει να δίνει τέτοιου είδους εμφάσεις η Τουρκία, τότε πρέπει να 
γνωρίζει η Τουρκία ότι παραβιάζει στοιχειώδεις υποχρεώσεις που αφορούν και τη δική της ενταξιακή πορεία, η 
οποία δεν μπορεί να συνεχιστεί υπό αυτούς τους όρους. 

 Αυτό το μήνυμα δεν είναι μόνο προς την Τουρκία.  Αυτό το μήνυμα είναι προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
γιατί θέλουμε να αισθανόμαστε εταίροι, σύμμαχοι σε έναν κοινό αγώνα που σημαίνει την ευρωπαϊκή 
ενοποίηση.  Όταν ανεχόμαστε πλήγματα κατά της ευρωπαϊκής ενοποίησης, είναι σαν να ανεχόμαστε βήματα 
προς τα πίσω για μια Ευρώπη που πρέπει να προχωρήσει πάνω στις αρχές και τις αξίες με βάση τις οποίες 
γεννήθηκε, τις αρχές και τις αξίες του ανθρωπισμού, της ελευθερίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης.  Γιατί, 
όπως λέχθηκε απ’ τον κ. Πρόεδρο -και αυτή είναι η βασική θέση όλων στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
εκτός ελαχίστων εξαιρέσεων- η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πρωτίστως θεσμοί.  Η οικονομική και νομισματική της 
πολιτική είναι απολύτως σεβαστές, υπό τον όρο όμως ότι υπηρετούν τις βασικές αρχές και τις αξίες πάνω στις 
οποίες θεμελιώνεται, γιατί η Οικονομική και Νομισματική Ένωση επιτρέπει την πρόοδο των λαών της 
Ευρώπης, για να μπορέσουν οι λαοί αυτοί να απολαύουν των στοιχειωδών δικαιωμάτων τους και να 
αναπτύσσουν ελεύθερα την προσωπικότητά τους. Αυτή είναι η Ευρώπη που οραματίστηκαν εκείνοι που τη 
θεμελίωσαν.  Αυτή την Ευρώπη υπηρετούμε.  Και εκείνοι οι οποίοι δε σέβονται αυτές τις αρχές και τις αξίες 
πρέπει να είναι υπόλογοι απέναντι στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Άρα, προτάσεις σχετικά με την επίλυση 
του Κυπριακού που δε συμβαδίζουν με το κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις αρχές και τις αξίες της 
είναι απορριπτέες όχι μόνο για λόγους εθνικούς δικούς μας αλλά για λόγους ευρωπαϊκούς.  Και σε αυτό οι 
ευρωπαϊκοί θεσμοί, όπως είπα και πριν, πρέπει να έχουν λόγο. 

 Πάνω σε αυτή τη βάση ξεκινάμε όλοι μαζί, Έλληνες και Κύπριοι.  Ξανά ο ελληνισμός στο σύνολό του 
ενωμένος, χωρίς καμία ρωγμή, καμία απολύτως ρωγμή.  Ξέρω ότι είναι δύσκολο το εγχείρημα, δύσκολος ο 
δρόμος.  Για να γυρίσω στο Γιώργο Σεφέρη, σε ένα άλλο ποίημά του είχε πει «βουλιάζει όποιος σηκώνει τις 
μεγάλες πέτρες».  Θεωρώ ότι ο ελληνικός λαός έχει αποδείξει… ∆εν το είχε πει αυτό ο Σεφέρης για το 
συγκεκριμένο θέμα, σε αλληγορία το είχε τονίσει, αλλά, εν πάση περιπτώσει, θεωρώ ότι ο ελληνικός λαός, ο 
ελληνισμός στο σύνολό του έχει αποδείξει -και ιδίως ο κυπριακός λαός- ότι μπορεί να σηκώνει τις μεγάλες 
πέτρες και να μη βουλιάζει.   

 Άλλωστε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι βουλευτές, ο Σεφέρης και πάλι το 1955 -Σεπτέμβρης, αν δεν 
κάνω λάθος- τότε που ξεκίναγε ο αγώνας της ΕΟΚΑ, γράφοντας ένα μικρό σημείωμα στην πρώτη ποιητική του 
κυπριακή συλλογή, στο “Κύπρον, ου μ’ εθέσπισεν”, είχε τονίσει τα εξής:  «Η Κύπρος είναι ένας τόπος όπου το 
θαύμα λειτουργεί ακόμα».  Μην το λησμονάτε ποτέ.  ∆εν είναι τυχαία αυτή η φράση.  Στη σημερινή εποχή δε 
μιλώ πια για θαύματα, γιατί δεν είμαστε μόνοι.  Έχουμε το διεθνές δίκαιο με το μέρος μας, έχουμε το 
ευρωπαϊκό δίκαιο με το μέρος μας, έχουμε άλλους ευρωπαϊκούς λαούς που συμπαρίστανται και 
αντιλαμβάνονται το χρέος απέναντι στην Ευρώπη και απέναντι στους λαούς της.  Και αυτό το δρόμο, ιδίως 
εμείς οι δυο λαοί που τον ξεκινήσαμε, θα τον συνεχίσουμε μέχρι τέλους. Και να με θυμάστε:  Η δικαίωση θα 
’ρθει, αρκεί να πιστεύουμε σ’ αυτήν και αρκεί να θυμόμαστε όλος ο ελληνισμός ότι αυτά που μας χωρίζουν είναι 
πολύ λιγότερα και περιθωριακά απ’ αυτά που μας ενώνουν. Και να θυμάστε επίσης ότι τα μεγαλύτερα λάθη τα 
κάναμε, όταν διχαστήκαμε πάνω σε ασήμαντες λεπτομέρειες.  Πρέπει να μένουμε ενωμένοι στους κοινούς 
στόχους που έχουν διαχρονική αξία, γιατί αυτοί είναι εκείνοι που προσδιορίζουν και το νόημα της ιστορίας. 

 Σας ευχαριστώ θερμώς. 
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 (Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με την ομιλία του Προέδρου της Ελληνικής ∆ημοκρατίας ολοκληρώνεται η 
σημερινή ειδική συνεδρία της Βουλής. 

 Παρακαλώ όλους να παραμείνουν στις θέσεις τους μέχρι να αποχωρήσουν ο τιμώμενος φιλοξενούμενός 
μας και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  7.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κυπριανού Άντρος Σαρίκας Φειδίας 

Κυριακίδου Στέλλα Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακού Μαρία Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κώστα Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Λαμάρης Γιάννος Φακοντής Αντρέας 

Λουκαΐδης Γιώργος Φυττής Σοφοκλής 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Μαυρίδης Μάριος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνηση του Προέδρου της Ελληνικής ∆ημοκρατίας κ. 
Προκόπη Παυλόπουλου στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 2ας  Απριλίου 2015  

Ώρα έναρξης:  11.29 π.μ. 

Αρ. 30 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλημέρα σας.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 13) Νόμος του 2015».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με 
την παράκληση να συνέλθει, για να ετοιμάσει και τη σχετική έκθεση. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ούτε για να διαφωνήσουμε ούτε για να συμφωνήσουμε, απλά θέλω να 
επισημάνω το εξής:  Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου έχει να κάνει με τη συνέχιση της συζήτησης για το 
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, για τους νόμους των εκποιήσεων, για την προστασία της κύριας κατοικίας κ.τ.λ.  
Είναι γνωστό ότι όλο το προηγούμενο τούτο διάστημα υπήρχαν διαφορετικές απόψεις και στην αναστολή της 
νομοθεσίας.  Εμάς από την αρχή η θέση μας ήταν η προστασία της κύριας κατοικίας και του επαγγελματικού 
υποστατικού, ένα δίχτυ προστασίας και όχι το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  ∆ηλαδή με τη λήξη της συζήτησης και 
την όποια εξέλιξή του λύνεται το πρόβλημα;  Αντίθετα, έχουμε διαπιστώσει ότι ούτε με αυτά τα νομοθετήματα 
λύνεται το πρόβλημα.  Τούτο θα διαφανεί μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε στην ουσία τώρα!  Είμαστε σε ένα διαδικαστικό θέμα.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, θέλω να πω ότι, νοουμένου ότι και σήμερα εμείς δεν αναμέναμε να είναι πρωινή η συνεδρία, δεν το 
προβλέψαμε, δεν έχουμε καταθέσει τη δική μας πρόταση νόμου για αναστολή.  Τώρα πληροφορούμαστε ότι 
και αυτοί που έχουν καταθέσει ενδιαφέρονται να αλλάξουν την ημερομηνία.  Θα ήταν παράκλησή μας να γίνει 
αποδεκτό από την προεδρία κατ’ εξαίρεση… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λαμάρη, θα δώσω άδεια να κατατεθεί οιαδήποτε τροπολογία, δεδομένου ότι, όπως πολύ σωστά 
έχετε πει, λόγω της έκτακτης διαφοροποίησης της ώρας της ολομέλειας υπήρχε κώλυμα για οποιονδήποτε να 
καταθέσει τροπολογία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  

έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  

από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.067-2015). 

 Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα 
του Επίσημου Παραλήπτη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.02.023-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   
και Εσωτερικών  

3. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.02.024-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   
και Εσωτερικών  

4. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων   

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

 

5. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Αιτήσεις και Ιεραρχικές Προσφυγές) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας 

7. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

8. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

9. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Νομικών  
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

Τάξεως  

10. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.090-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

11. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.009-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών   

12. ∆ημοσιονομική Έκθεση για το έτος 2014 
σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του 
συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001). 

Οικονομικών Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών 

Έγγραφο  Κατατέθηκε από Παραπέμπεται  

  ∆ιορισμός προέδρου, αντιπροέδρου και 
μέλους του Πολεοδομικού Συμβουλίου 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 
3(2)(β) των περί Ορισμένων Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) 
Νόμων του 1988-2013.   
Απόφαση γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με ημερ. 26.3.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Κοινοποιήθηκε σε όλους τους 
βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Για 
τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία παρακαλώ να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων 
Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Για το θέμα έχει κυκλοφορήσει και σχετική συμπληρωματική 
έκθεση.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ποινικοποίηση της άρνησης ή κατάφωρης υποβάθμισης εγκλημάτων γενοκτονίας, εγκλημάτων κατά της 
ανθρωπότητας και εγκλημάτων πολέμου, όταν τα εγκλήματα αυτά έχουν αναγνωριστεί με ομόφωνη απόφαση ή 
ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ανεξάρτητα από το αν έχουν 
αναγνωριστεί ή όχι από διεθνές δικαστήριο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού 

∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Άριστος ∆αμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
όλα τα κόμματα, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 Μαρτίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή 
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κλήθηκε και κατέθεσε τις απόψεις του ο αντιπρόσωπος στη Βουλή της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων κ. 
Βαρτκές Μαχτεσιάν.   

 Όπως είναι γνωστό, από το 2011 ισχύει στην Κύπρο ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών 
και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου Νόμος [Νόμος αρ. 134(Ι) του 2011].  Ο 
νόμος αυτός προβλέπει για την ποινικοποίηση ορισμένων συμπεριφορών ρατσισμού και ξενοφοβίας λόγω 
φυλετικών και άλλων διακρίσεων, συμπεριλαμβανομένων πράξεων επιδοκιμασίας ή άρνησης ή κατάφωρης 
υποβάθμισης εγκλημάτων γενοκτονίας, εγκλημάτων κατά της ανθρωπότητας και εγκλημάτων πολέμου, όπως 
τα εγκλήματα αυτά καθορίζονται στα σχετικά άρθρα του καταστατικού του ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου, όταν 
τέτοιες πράξεις στρέφονται κατά προσώπου ή ομάδας προσώπων λόγω των πιο πάνω διακρίσεων και εφόσον 
εκδηλώνονται κατά τρόπο που είναι πιθανόν να υποκινήσουν βία ή μίσος κατά μιας τέτοιας ομάδας ή μέλους 
της.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω νομοθεσία περιορίζει την ποινικοποίηση τέτοιων πράξεων, θέτοντας την 
προϋπόθεση ότι η άρνηση ή η κατάφωρη υποβάθμιση των προαναφερόμενων εγκλημάτων αποτελεί ποινικό 
αδίκημα, μόνο σε περίπτωση που τα εγκλήματα αυτά έχουν αναγνωριστεί με αμετάκλητη απόφαση διεθνούς 
δικαστηρίου.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του νόμου αυτού, έτσι ώστε να προστεθεί ως 
προϋπόθεση της ποινικοποίησης της άρνησης ή κατάφωρης υποβάθμισης εγκλημάτων γενοκτονίας, 
εγκλημάτων κατά της ανθρωπότητας και εγκλημάτων πολέμου ότι τα εγκλήματα αυτά έχουν αναγνωριστεί με 
απόφαση ή ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ανεξάρτητα από το εάν 
έχουν αναγνωριστεί ή όχι από διεθνές δικαστήριο.  

 Σημειώνεται ότι έναυσμα για την πρωτοβουλία της κατάθεσης της πρότασης νόμου αποτελεί η φετινή 
επέτειος των εκατό χρόνων από τη γενοκτονία των Αρμενίων από τους Νεοτούρκους, ένα από τα μεγαλύτερα 
και πιο αποτρόπαια εγκλήματα στη σύγχρονη ιστορία της ανθρωπότητας. Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει 
καθιερώσει ομόφωνα την 24η Απριλίου ως Εθνική Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους και 
ενέκρινε το 1975, το 1982 και το 1990 σχετικά ψηφίσματα με τα οποία αναγνωρίζει και καταδικάζει το στυγνό 
αυτό έγκλημα, το οποίο, παρ’ όλο που έχει τύχει αναγνώρισης από αριθμό κρατών, δεν έχει ακόμα 
αναγνωριστεί και καταδικαστεί σε διεθνές επίπεδο. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι στο πρόσφατο Ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 12ης Μαρτίου 
2015 σχετικά με την Ετήσια Έκθεση του 2013 για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και τη ∆ημοκρατία στον Κόσμο και 
την Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αυτό τον Τομέα γίνεται ρητή αναφορά στη γενοκτονία των Αρμενίων.  
Συγκεκριμένα, στην παράγραφο 77 του εν λόγω ψηφίσματος το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο «ενόψει της 100ής 
επετείου της γενοκτονίας των Αρμενίων καλεί όλα τα κράτη μέλη να την αναγνωρίσουν, ενθαρρύνει δε τα κράτη 
μέλη και τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα να συμβάλουν περαιτέρω στην αναγνώρισή της·».   

 ∆υστυχώς όμως, η γενοκτονία των Αρμενίων δεν είναι η μοναδική περίπτωση που διεθνή δικαστήρια ή 
διεθνείς οργανισμοί δεν έχουν αναγνωρίσει ως τέτοιου είδους εγκλήματα, παρ’ όλο που αυτά έχουν 
τεκμηριωθεί και αποδειχτεί ιστορικά, με αποτέλεσμα τη διαφορετική νομοθετική αντιμετώπιση φαινομένων βίας 
και ρατσισμού κατά των προσώπων που ανήκουν στις ομάδες αυτές του πληθυσμού.  

 Υπό το φως των πιο πάνω και με αφορμή την επέτειο των 100 χρόνων από τη γενοκτονία των 
Αρμενίων, ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων έκρινε σκόπιμο, έπειτα και από εισήγηση του 
αντιπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή των Αντιπροσώπων κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν, 
να προτείνει στη Σύσκεψη Αρχηγών ή/και Εκπροσώπων των Κομμάτων όπως κατατεθεί από όλες τις πλευρές 
της Βουλής σχετική πρόταση νόμου που να ρυθμίζει το ζήτημα αυτό. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, ως το νομοθετικό όργανο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σεβόμενη το ρόλο 
της στο δημοκρατικό πολίτευμα και τη συνέχεια του έργου της, έχει τόσο τη δυνατότητα όσο και το καθήκον να 
παρέχει ανάλογη νομοθετική αντιμετώπιση για συμπεριφορά που υποκινεί βία και μίσος, όπως αυτή 
περιγράφεται στον οικείο νόμο, εναντίον κάθε ομάδας που έχει θυματοποιηθεί από τέτοιου είδους εγκλήματα.  

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, όλες οι πλευρές της Βουλής έκριναν ορθό να συμπληρωθεί το 
υφιστάμενο θεσμικό πλαίσιο με την προσθήκη σε αυτό ρητής αναφοράς σε εγκλήματα γενοκτονίας, εγκλήματα 
κατά της ανθρωπότητας και εγκλήματα πολέμου τα οποία έχουν αναγνωριστεί ως τέτοια από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Ο αντιπρόσωπος της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων, καταθέτοντας τις απόψεις του για την 
πρόταση νόμου, αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στα ειδεχθή και στυγερά εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας, την 
αρμενική γενοκτονία και τη γενοκτονία των Ποντίων, οι οποίες έχουν αναγνωριστεί με αποφάσεις ή ψηφίσματα 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά δεν έχουν ακόμα δικαιωθεί διεθνώς, αδικία την οποία, όπως επισήμανε 
ο ίδιος, θα αντισταθμίσει η προτεινόμενη τροποποίηση.   

 Σύμφωνα με τον ίδιο, η ρύθμιση που προτείνεται, πέραν του ότι προασπίζει το δίκαιο και τα συμφέροντα 
των αδικημένων Αρμενίων και Ελλήνων, ταυτόχρονα δίνει το μήνυμα ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι κράτος 
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που σέβεται τα αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματα.  Επιπρόσθετα, επειδή οι πιο πάνω περιπτώσεις δεν είναι 
οι μοναδικές αδικαίωτες από τα διεθνή δικαστήρια γενοκτονίες, η σκοπούμενη ρύθμιση δυνατόν να καλύψει και 
άλλες γενοκτονίες που ενδεχομένως να αναγνωριστούν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στο μέλλον. 

 Περαιτέρω, ο πιο πάνω αντιπρόσωπος αφενός σημείωσε το γεγονός ότι με την ψήφιση της υπό 
συζήτησης πρότασης νόμου η Κύπρος θα καταστεί η τέταρτη χώρα στον κόσμο που ποινικοποιεί την άρνηση 
της αρμενικής γενοκτονίας μετά από την Ελβετία, τη Σλοβακία και την Ελλάδα και αφετέρου επισήμανε ότι η 
ρύθμιση αυτή είναι ευθυγραμμισμένη με το πρόσφατο Ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 12ης 
Μαρτίου 2015 με το οποίο επιδιώκεται ευρύτερη αναγνώριση και καταδίκη της αρμενικής γενοκτονίας. 

 Καταλήγοντας, ο αντιπρόσωπος της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων εξέφρασε την ευγνωμοσύνη 
του προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων ειδικότερα και προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία γενικότερα για τη 
διαχρονική ηθική και έμπρακτη συμπαράσταση προς την αρμενοκυπριακή κοινότητα και την αδελφική 
αλληλεγγύη προς τον πολύπαθο αρμενικό λαό, καθώς και για το γεγονός ότι η Κύπρος έγινε η πρώτη χώρα 
στην Ευρώπη και η δεύτερη στον κόσμο που αναγνώρισε την αρμενική γενοκτονία το 1975, ένα ιδιαίτερα 
τολμηρό βήμα για την εποχή εκείνη.  Τέλος, επισήμανε ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση η Κύπρος θα αποτελεί 
παράδειγμα προς μίμηση για άλλες πολιτισμένες χώρες.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτησης 
πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του 

Ποινικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, Πρόεδρος Βουλής  Νίκος Νικολαΐδης 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος επιτροπής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γεώργιος Γεωργίου Νίκος Κατσουρίδης 

 Άριστος ∆αμιανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Αντώνης Αντωνίου   

 Όπως είναι γνωστό, για την υπό αναφορά πρόταση νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει σχετική έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών στις 24 Μαρτίου 2015.  Ωστόσο, η συζήτηση της πρότασης νόμου 
αναβλήθηκε έπειτα από απόφαση της ολομέλειας του σώματος στις 26 Μαρτίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε την πρόταση νόμου σε νέα συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 30 Μαρτίου 2015, της οποίας προήδρευσε ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, λαμβάνοντας υπόψη τη σημασία που αποδίδει το κοινοβούλιο στο όλο θέμα. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός της πρότασης νόμου περιλαμβάνεται στην αρχική έκθεση της επιτροπής.   

 Συνοπτικά υπενθυμίζεται ότι σκοπός της πρότασης νόμου είναι οι διατάξεις του βασικού νόμου που 
προβλέπουν την, υπό προϋποθέσεις, ποινικοποίηση της επιδοκιμασίας ή άρνησης ή κατάφωρης υποβάθμισης 
εγκλημάτων γενοκτονίας, εγκλημάτων κατά της ανθρωπότητας και εγκλημάτων πολέμου, εφόσον τα εγκλήματα 
αυτά έχουν αναγνωριστεί από διεθνές δικαστήριο, να τροποποιηθούν, κατά τρόπο ώστε η επιδοκιμασία ή 
άρνηση ή κατάφωρη υποβάθμιση των εν λόγω εγκλημάτων να συνιστά αδίκημα υπό τις ίδιες προϋποθέσεις 
που προβλέπει ο βασικός νόμος και στην περίπτωση που αυτά έχουν αναγνωριστεί με απόφαση ή ψήφισμα 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, ανεξάρτητα από το αν έχουν αναγνωριστεί ή όχι από διεθνές δικαστήριο. 

 Κατά την επανεξέταση της πρότασης νόμου η επιτροπή, προκειμένου να δοθεί η δέουσα βαρύτητα στα 
υπό ρύθμιση θέματα, αποφάσισε ότι για τους σκοπούς της προτεινόμενης ρύθμισης τα πιο πάνω εγκλήματα 
απαιτείται να έχουν αναγνωριστεί με ομόφωνη απόφαση ή ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα τη σχετική πρόνοια της πρότασης 
νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Σήμερα είναι μία ιστορική μέρα για τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Το πρώτο θέμα στη νομοθετική 
εργασία αφορά μια νομοθετική ρύθμιση η οποία δίνει τη δυνατότητα στη Βουλή να αποκαθιστά με ομόφωνες 
αποφάσεις ή ψηφίσματά της την ιστορική αλήθεια. 

 Ειδικότερα, όπως γνωρίζετε, στην Κύπρο ισχύει από το 2011 νομοθεσία εναρμονιστική, που εισήχθη για 
σκοπούς εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, η οποία ποινικοποιεί ορισμένες συμπεριφορές ρατσισμού 
και ξενοφοβίας, συμπεριλαμβανομένων πράξεων επιδοκιμασίας ή άρνησης ή κατάφωρης υποβάθμισης 
εγκλημάτων γενοκτονίας, εγκλημάτων κατά της ανθρωπότητας και εγκλημάτων πολέμου, όταν τέτοιες πράξεις 
στρέφονται κατά προσώπου ή ομάδας προσώπων λόγω των πιο πάνω διακρίσεων και εφόσον εκδηλώνονται 
κατά τρόπο απειλητικό και υβριστικό, που είναι πιθανό να υποκινήσει βία ή μίσος κατά μίας τέτοιας ομάδας ή 
μέλους της.    

 Ωστόσο, η νομοθεσία αυτή περιορίζει την ποινικοποίηση τέτοιων πράξεων, θέτοντας την προϋπόθεση 
ότι η άρνηση ή η κατάφωρη υποβάθμιση των προαναφερόμενων εγκλημάτων αποτελεί ποινικό αδίκημα μόνο 
σε περίπτωση που τα εγκλήματα αυτά έχουν αναγνωριστεί με αμετάκλητη απόφαση διεθνούς δικαστηρίου. 

 Στις 24 Απριλίου συμπληρώνεται ένας αιώνας αφότου οι οθωμανικές αρχές συνέλαβαν και 
δολοφόνησαν διακόσια πενήντα ηγετικά στελέχη της αρμενικής κοινότητας της Κωνσταντινούπολης.  Αυτή η 
πράξη αποτέλεσε την έναρξη ενός από τα μεγαλύτερα και πιο αποτρόπαια εγκλήματα στη σύγχρονη ιστορία 
της ανθρωπότητας, τη σφαγή ενάμισι εκατομμυρίου Αρμενίων από τους Νεότουρκους.  Παρά την καταγραφή 
των γεγονότων αυτών από εκατοντάδες ανεξάρτητους μάρτυρες, η γενοκτονία των Αρμενίων δεν έχει 
αναγνωριστεί παρά μόνο από ένα μικρό αριθμό κρατών. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει καθιερώσει ομόφωνα την 24η Απριλίου ως Εθνική Ημέρα Μνήμης της 
Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους και ενέκρινε το 1975, το 1982 και το 1990 σχετικά ψηφίσματα με τα οποία 
αναγνωρίζει και καταδικάζει το στυγνό αυτό έγκλημα.  Συναφώς, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, σε πολύ 
πρόσφατο ψήφισμά του και ενόψει της 100ής επετείου της γενοκτονίας των Αρμενίων, καλεί όλα τα κράτη μέλη 
να την αναγνωρίσουν, ενθαρρύνει δε όλα τα κράτη μέλη και τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα να συμβάλουν 
περαιτέρω στην αναγνώρισή της. 

 ∆υστυχώς, αυτή δεν είναι η μοναδική περίπτωση που διεθνή δικαστήρια ή διεθνείς οργανισμοί δεν έχουν 
αναγνωρίσει τέτοιου είδους εγκλήματα, παρ’ όλο που αυτά έχουν τεκμηριωθεί και αποδειχθεί ιστορικά.  Αυτή η 
έλλειψη αναγνώρισης σε διεθνές και εθνικό επίπεδο έχει ως αποτέλεσμα τη διαφορετική νομοθετική 
αντιμετώπιση φαινομένων βίας και ρατσισμού κατά των προσώπων που ανήκουν σε σύνολα τα οποία έχουν 
θυματοποιηθεί. 

 Για το λόγο αυτό, η Βουλή των Αντιπροσώπων, ως το νομοθετικό όργανο της ∆ημοκρατίας, σεβόμενη το 
ρόλο της στο δημοκρατικό πολίτευμα και τη συνέχεια του έργου της, θα προχωρήσει σήμερα στη διόρθωση 
αυτής της στρέβλωσης, τουλάχιστον στο εθνικό μας δίκαιο.  Με την ψήφιση της πρότασης νόμου που έχουμε 
ενώπιόν μας, η Βουλή θα έχει τη δυνατότητα με ομόφωνο ψήφισμα ή ομόφωνη απόφασή της να παρέχει την 
ίδια νομοθετική αντιμετώπιση στην υποκίνηση βίας, όπως αυτή περιγράφεται στο νόμο, εναντίον κάθε ομάδας 
που έχει θυματοποιηθεί από τέτοιου είδους εγκλήματα, έστω και αν αυτά δεν έχουν ακόμα γίνει αντικείμενο 
απόφασης διεθνούς ποινικού δικαστηρίου.  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
 Ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων ψηφίζει σε νόμο την πρόταση νόμου. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα θα το συζητήσουμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας  μαζί με την πρόταση 
νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα, επειδή και τα δύο θέματα αφορούν στην ίδια νομοθετική ρύθμιση. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 μέχρι 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2015 Νόμος του 2015» -και καλωσορίζω το συμβούλιο και τη διεύθυνση του 
ΚΥΠΕ- «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 
2015 Νόμος του 2015» και «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2015 Νόμος του 2015».  Αν υπάρχουν και από τους άλλους ημικρατικούς οργανισμούς 
κάποιοι εκπρόσωποι, τους καλωσορίζω επίσης! Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €6.775.890 και δαπάνες ίδιου ύψους. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €2.202.155 και δαπάνες ίδιου ύψους. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €10.126.500 και δαπάνες ύψους 
€10.365.030. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα 
ύψους €3.572.250 και δαπάνες ύψους €4.281.867. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους 
€24.604.442 και δαπάνες ύψους €35.658.008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τους προϋπολογισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η 
Μαρτίου 2015.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά προϋπολογισμών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί διευθυντές και άλλοι αρμόδιοι των 
ημικρατικών οργανισμών τους οποίους οι εν λόγω προϋπολογισμοί αφορούν.  Παρευρέθηκαν επίσης 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό 
αναφορά οργανισμών για το οικονομικό έτος 2015. 

 Οι προϋπολογισμοί των οργανισμών προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2015 τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ) για το 2015: Έσοδα ύψους €6.775.890 και 
δαπάνες ίδιου ύψους. 



 

 

1482 
 

2. Προϋπολογισμός Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (ΚΥΠΕ) για το 2015: Έσοδα ύψους €2.202.155 και 
δαπάνες ίδιου ύψους. 

3. Προϋπολογισμός Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΟΑΠ) για το 2015: Έσοδα ύψους €10.126.500 και 
δαπάνες ύψους €10.365.030. 

4. Προϋπολογισμός Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
(ΓΕΡΗΕΤ) για το 2015: Έσοδα ύψους €3.572.250 και δαπάνες ύψους €4.281.867. 

5. Προϋπολογισμός Επιτροπής Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(ΚΟ∆ΑΠ) για το 2015: Έσοδα ύψους €24.604.442 και δαπάνες ύψους €35.658.008. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα κυριότερα έσοδα του ΘΟΚ 
προέρχονται από χορηγίες και συνεισφορές, παραστάσεις και περιοδείες, ενοίκια και διάφορες εισπράξεις.  Τα 
έσοδα για το έτος 2015 παρουσιάζουν μείωση σε σύγκριση με το 2014 κατά €58.000.  Το σύνολο των 
δαπανών για το έτος 2015 παρουσιάζεται μειωμένο κατά €58.000 σε σύγκριση με το 2014 κυρίως λόγω 
μείωσης των διαχειριστικών εξόδων και αφορά μεταξύ άλλων διαχειριστικά έξοδα, κονδύλια για λειτουργία 
σκηνών, θεατρική ανάπτυξη, καθώς και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό.   

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του ΚΥΠΕ για το έτος 2015, προβλέπονται έσοδα τα οποία θα 
προέλθουν κυρίως από συνδρομές εφημερίδων, ραδιοτηλεοπτικών σταθμών, της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών (€215.000), από κρατικές συνδρομές για την πρόσβαση όλων των 
υπουργείων, καθώς και όλων των κρατικών και πολιτειακών φορέων στις υπηρεσίες του ΚΥΠΕ (€350.172) και 
από τη διάθεση στον εγχώριο τύπο της φωτογραφικής υπηρεσίας του ΚΥΠΕ (€94.681).  Οι κυριότερες 
προβλεπόμενες δαπάνες του οργανισμού αφορούν αποδοχές προσωπικού (€1.613.401), αμοιβές και άλλα 
ωφελήματα (€224.725) και λοιπές διοικητικές δαπάνες (€353.429). 

 Σύμφωνα με την πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΚΥΠΕ, μεταξύ των κυριότερων 
προτεραιοτήτων του οργανισμού για το 2015 περιλαμβάνονται τα εξής: 

1. Η αναθεώρηση της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει τον οργανισμό. 

2. Η εφαρμογή προγράμματος συνεργασιών με στόχο την εμπορική και επικοινωνιακή δραστηριότητα του 
οργανισμού σύμφωνα με τα σύγχρονα επαγγελματικά πρότυπα. 

3. Η ένταξη στη σφαίρα των αρμοδιοτήτων του οργανισμού παραγωγής εικόνας και ήχου, ώστε να γίνει ένα 
πιο σύγχρονο, πολυμεσικό πρακτορείο ειδήσεων με κείμενο, φωτογραφία και εικόνα. 

4. Η ανάπτυξη νέας υπηρεσίας στην αραβική γλώσσα, γεγονός που θα καταστήσει το ΚΥΠΕ ένα 
πρακτορείο ειδήσεων που να εκφράζεται σε τέσσερις γλώσσες (ελληνική, αγγλική, τουρκική και 
αραβική). 

5. Η συμμετοχή σε ευρωπαϊκά προγράμματα, γεγονός που θα προσδώσει γνώση, καινοτομία και 
τεχνολογική ανάπτυξη στον οργανισμό.  

6. Η συνεννόηση με άλλους οργανισμούς και αρχές για καλύτερη εφαρμογή της νομοθεσίας για προστασία 
της πνευματικής ιδιοκτησίας και σεβασμό του κώδικα δημοσιογραφικής δεοντολογίας. 

7. Η προώθηση της πλήρωσης της θέσης του ∆ιευθυντή του ΚΥΠΕ. 

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του ΟΑΠ για το έτος 2015, προβλέπονται δαπάνες ύψους 
€10.365.030 και έσοδα ύψους €10.127.500. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού 
προέρχονται από κρατική χορηγία (€10.000.000) και από τόκους (€96.000).  Οι δαπάνες του ΟΑΠ αφορούν 
κυρίως δαπάνες προσωπικού (€8.029.970), λειτουργικές δαπάνες (€1.943.490) και κεφαλαιουχικές δαπάνες 
(€391.570). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προβλεπόμενες δαπάνες παρουσιάζονται αυξημένες κατά €320.200 
κυρίως λόγω της περίληψης πρόνοιας για καταβολή φιλοδωρήματος στον επίτροπο και στο βοηθό επίτροπο 
του οργανισμού για τη λήξη της θητείας τους, καθώς και προνοιών που αφορούν την ανάπτυξη νέων ή/και 
τροποποίηση υφιστάμενων λογισμικών για τις ανάγκες της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του ΓΕΡΗΕΤ για το έτος 2015, αυτός προβλέπει δαπάνες ύψους 
€4.281.867, που αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού (€2.048.207), λειτουργικές δαπάνες (€264.702), 
επιστροφή τελών (€733.316) και συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες (€545.010).  Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα 
του ΓΕΡΗΕΤ ανέρχονται στα €3.572.250, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων προέρχεται από τέλη χορήγησης 
αδειών (€2.845.553), εκχώρηση αριθμοδοτικών πόρων (€360.000) και τόκους εισπρακτέους (€300.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο προϋπολογισμός του ΓΕΡΗΕΤ δε 
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χρηματοδοτείται από το κράτος αλλά από ετήσια διοικητικά τέλη που καταβάλλουν οι αδειοδοτημένοι παροχείς 
δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών και ταχυδρομείων.  Σε περίπτωση μη υλοποίησης μέρους 
του προϋπολογισμού του ΓΕΡΗΕΤ εντός ενός οικονομικού έτους, υπάρχει πρόνοια επιστροφής στην αγορά 
του υπολοίπου των τελών στον προϋπολογισμό του επόμενου οικονομικού έτους.  

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του ΚΟ∆ΑΠ για το έτος 2015, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, προβλέπονται έσοδα συνολικού ύψους €24.604.442, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από συνδρομές μελών (€16.013.036) και από δάνειο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων για τη δημιουργία ιδιόκτητου τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό (€7.391.406) και συνολικές 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες ύψους €35.658.008, οι οποίες αφορούν κυρίως την αγορά και διατήρηση 
αποθεμάτων (€18.415.600), τη δημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών (€14.782.813) και την ανοικοδόμηση 
των δεξαμενών της Μονής (€2.000.000). Το έλλειμμα που παρατηρείται, ύψους €11.053.566 αναμένεται να 
καλυφθεί κατά ένα μεγάλο μέρος από δανειοδότηση (€7.400.000), ενώ το υπόλοιπο ποσό θα καλυφθεί από 
πλεονάσματα που διατηρεί ο οργανισμός από προηγούμενα έτη. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότεροι στόχοι του ΚΟ∆ΑΠ για το 2015 είναι οι εξής: 

1. Η συνέχιση της εκπλήρωσης της υποχρέωσης του οργανισμού για τήρηση αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών. 

2. Η δημιουργία του ιδιόκτητου τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. 

3. Η ανοικοδόμηση των δεξαμενών της ΑΗΚ στη Μονή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού ενημερώθηκε από τους 
παρευρεθέντες αξιωματούχους και άλλους αρμοδίους για τα προγράμματα και τις επιδιώξεις των εν λόγω 
ημικρατικών οργανισμών για το οικονομικό έτος 2015, καθώς και για τις επιμέρους πρόνοιες των υπό 
συζήτηση προϋπολογισμών, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των εν λόγω οργανισμών για το έτος 2015.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2015 Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2015 Νόμος του 2015. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2015 Νόμος του 2015. 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού ύψους €6.775.890 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 5. 

 ∆ιαχείριση κονδυλίων από κοινοτικούς πόρους.  Άρθρο 6. 

 Υπερωριακή Αποζημίωση.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή Πλήρωσης Κενών Θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού, Προαγωγής και Πρώτου ∆ιορισμού και 
Προαγωγής.  Άρθρο 8. 
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 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 10. 

 Παγοποίηση Προκαταβολών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 13. 

 Μείωση των Κλιμάκων Εισδοχής.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση πρόσληψης έκτακτου προσωπικού.  Άρθρο 15. 

 Απασχόληση συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 16. 

 Υπηρεσιακά Οχήματα.  Άρθρο 17. 

 Εργοδότηση Ωρομίσθιου Προσωπικού.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 18 άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
2.202.155 ευρώ για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση Κλιμάκων Εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  
Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 
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 Απαγόρευση σύναψης  σύμβασης ή συμφωνίας για σκοπούς παροχής άτοκου δανείου για απόκτηση 
ιδιωτικού οχήματος από το προσωπικό του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 15 άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 
2015 Νόμος του 2015.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Λειτουργίας του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, ποσού ύψους 
€10.365.030 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 8. 

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 9. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 13. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 15 άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2015 Νόμος του 2015. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου ποσού ύψους €4.281.867 για τη χρήση του έτους 
που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ιαχείριση ελλειμμάτων και περισσευμάτων άρθρων του προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  
Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία/Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση παροχής προκαταβολής υπό μορφή άτοκου δανείου.  Άρθρο 10. 

 Χρησιμοποίηση υπηρεσιακών μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 12 άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών ποσού ύψους €35.658.008 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 
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 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Χρήση μηχανοκίνητων οχημάτων του οργανισμού.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση παροχής άτοκου δανείου για την αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 13 άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8 μέχρι 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση 
Κυπριακού Μουσείου του 2015 Νόμος του 2015» και «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων για το έτος 2015 Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα και δαπάνες ύψους €28.835.000. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €2.097.356 και δαπάνες ύψους €2.091.851. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €798.000 και δαπάνες ύψους 
€30.000. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €678.676 και δαπάνες ύψους €291.080. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο παράρτημα σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια 
της συζήτησης των νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι πρόεδροι των 
διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί διευθυντές και άλλοι αρμόδιοι των ημικρατικών οργανισμών στους οποίους 
τα εν λόγω νομοσχέδια αναφέρονται.  Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 
των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νομοσχεδίων είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό αναφορά 
ημικρατικών οργανισμών για το οικονομικό έτος 2015. 

 Οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2015 τα 
ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ) για το 2015:  Έσοδα και δαπάνες ύψους 
€28.835.000. 

2. Προϋπολογισμός Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) για το 2015: Έσοδα ύψους €2.097.356 
και δαπάνες ύψους €2.091.851. 

3. Προϋπολογισμός του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το 2015: Έσοδα ύψους € 
798.000 και δαπάνες ύψους €30.000. 

4. Προϋπολογισμός Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων για το 2015:  Έσοδα ύψους €678.676 και δαπάνες ύψους 
€291.080. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα κυριότερα έσοδα του ΡΙΚ προέρχονται από 
κρατική χορηγία (€24.300.000) και από άλλες δραστηριότητες [(διαφημίσεις, παροχή τεχνικών διευκολύνσεων 
και άλλα έσοδα) (€4.400.000)].   

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΡΙΚ για το 2015 αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. ∆απάνες για μόνιμο προσωπικό (€10.411.500). 

2. Γενικά έξοδα και υπηρεσίες (€1.222.600).  

3. Έξοδα προγραμμάτων (€12.086.900) στα οποία περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων η κάλυψη των 
δαπανών για συνεργάτες ορισμένου χρόνου και αγορά υπηρεσιών (€739.000), συνεργάτες αορίστου 
χρόνου (€7.633.750), ταινίες, αθλητικά δικαιώματα, ξένες παραγωγές, παραγωγή ντοκιμαντέρ, 
συμπαραγωγές (€2.340.000). 

4. Συντήρηση και λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων (€1.568.500), που αφορούν κατά 
κύριο λόγο τις δαπάνες για τη χρήση ηλεκτρικής ενέργειας για τη λειτουργία των τεχνικών 
εγκαταστάσεων, το φωτισμό και τη θέρμανση (€1.100.000). 

5. Αποπληρωμή δανείων (€2.705.500). 

6. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€700.000). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον προϋπολογισμό, σε αυτόν περιλήφθηκε πρόνοια 
ύψους €3,8 εκατομ. για την κάλυψη μέρους των αναγκών του Ταμείου Σύνταξης του ΡΙΚ, ποσό το οποίο 
αποτελεί το ελάχιστο ποσό που οφείλει το ΡΙΚ να καταβάλει μέχρι το τέλος του 2015 για την κάλυψη των 
συντάξεων και των εφάπαξ κανονικών αφυπηρετήσεων.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι ανάγκες του εν λόγω 
ταμείου είναι κατά πολύ μεγαλύτερες, αφού, σύμφωνα με πρόσφατη αναλογιστική μελέτη, το έλλειμμα του 
ταμείου ανέρχεται στα €115 εκατομ.  Για το λόγο αυτό το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Οικονομικών, θα εξετάσει το όλο ζήτημα, ώστε να ληφθούν οι σχετικές αποφάσεις για τη μελλοντική 
διαχείρισή του.        

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό της ΡΑΕΚ για το 2015, τα έσοδα θα προέλθουν κυρίως από ετήσια 
τέλη έκδοσης αδειών [άδεια λειτουργίας σταθμού παραγωγής ηλεκτρισμού (€1.110.320), άδεια προμήθειας 
ηλεκτρισμού σε επιλέγοντες καταναλωτές (€691.983), άδεια για αυτοπαραγωγή ηλεκτρισμού (€25.553)].  Οι 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες της Αρχής περιλαμβάνουν αποδοχές προσωπικού (€959.862), δαπάνες 
λειτουργίας (€179.125), άλλες δαπάνες (€841.863), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€101.000) και απρόβλεπτες 
δαπάνες (€10.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, στον προϋπολογισμό της ΡΑΕΚ για το 2015 προβλέπεται η 
δημιουργία δύο νέων θέσεων προαγωγής, καθώς και τριών νέων θέσεων πρώτου διορισμού.   

 Ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ δήλωσε ότι σημαντικότερος στόχος για το 2015 είναι η σταδιακή ενίσχυση της 
οργανικής δομής της Αρχής, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλή λειτουργία και η αποτελεσματική ανταπόκρισή της 
έναντι των υποχρεώσεών της που απορρέουν από την εθνική και κοινοτική νομοθεσία.  Για το λόγο αυτό έχει 
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εκπονηθεί σχετική μελέτη για σκοπούς εκτίμησης των αναγκών της ΡΑΕΚ σε ανθρώπινο δυναμικό.  
Βασικότερο συμπέρασμα της εν λόγω μελέτης είναι η εξαιρετική υποστελέχωση της ΡΑΕΚ τόσο σε σχέση με 
τον όγκο των καθηκόντων, εξουσιών και αρμοδιοτήτων της όσο και σε σύγκριση με αντίστοιχες ρυθμιστικές 
αρχές άλλων μικρών κρατών της Ευρώπης.  Η κύρια εισήγηση που προκύπτει από τα ευρήματα της μελέτης 
είναι η ανάγκη προώθησης εντός του 2015 της αύξησης του αριθμού των λειτουργών της ΡΑΕΚ από έξι άτομα 
σε είκοσι ένα. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο πιο πάνω αρμόδιο, το πρόβλημα της υποστελέχωσης εμποδίζει την αποδοτική 
εκτέλεση των καθηκόντων της ΡΑΕΚ, γεγονός το οποίο είναι δυνατό να  οδηγήσει στη μη εύρυθμη οργάνωση 
και λειτουργία της εσωτερικής αγοράς ενέργειας.  Ως εκ τούτου, όπως ο ίδιος επισήμανε, το ζήτημα αυτό είναι 
δυνατό να επιλυθεί με την αυτονόμηση της ΡΑΕΚ ως προς την εκτέλεση του προϋπολογισμού της, καθώς και 
με τη διάθεση επαρκών ανθρώπινων και οικονομικών πόρων προς εκτέλεση των καθηκόντων της.   

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το έτος 2015 οι 
κυριότερες πηγές εσόδων του ταμείου θα προέλθουν από την καταβολή σε αυτό ποσοστού τριάντα τοις εκατό 
(30%) των τελών εισόδου στα μουσεία και στους αρχαιολογικούς χώρους, καθώς και από την πώληση 
αντιγράφων κυπριακών αρχαιοτήτων, ενώ οι προβλεπόμενες δαπάνες (ύψους €30.000) προορίζονται για τη 
διενέργεια μελέτης βιωσιμότητας για το νέο Κυπριακό Μουσείο.  

 Αναφορικά με τον προϋπολογισμό του Ταμείου ∆ημοσίων ∆ανείων για το 2015, οι δαπάνες του ταμείου 
αφορούν κυρίως λειτουργικά έξοδα (€231.070) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€60.000), 
ενώ τα έσοδα θα προέλθουν κυρίως από αποπληρωμή του κεφαλαίου και των τόκων των δανείων (€518.162 
και €160.514, αντίστοιχα).    

 Όπως είναι γνωστό, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2006, το Ταμείο 
∆ημοσίων ∆ανείων από το 2007 έχει σταματήσει την έκδοση νέων δανείων και συνεχίζει τη λειτουργία του 
αποκλειστικά για τη διαχείριση και την είσπραξη των οφειλών των υφιστάμενων δανείων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού ενημερώθηκε από τους 
παρευρεθέντες αξιωματούχους και άλλους αρμοδίους για τα προγράμματα και τις επιδιώξεις των ημικρατικών 
οργανισμών για το οικονομικό έτος 2015, όπως και για τις επιμέρους πρόνοιες των υπό εξέταση 
προϋπολογισμών, αποφάσισε να υποβάλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος, 
επιφυλάσσοντας το δικαίωμα των μελών της να διατυπώσουν τις τελικές τους θέσεις κατά τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2015 Νόμος του 2015. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το έτος 2015 Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Προδρόμου έχει το λόγο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, 
επειδή είχαμε ζητήσει στην επιτροπή κάποια στοιχεία, που όμως υποβλήθηκαν την 31η του μήνα, θα θέλαμε 
μία εβδομάδα αναβολή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εβδομάδα;  ∆ε θα είναι μία εβδομάδα! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ε, εμείς μια θέλουμε!  Στην επόμενη συνεδρίαση εν πάση περιπτώσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχω ένσταση, απλώς ξέρετε ότι λειτουργούν πλέον οι ημικρατικοί οργανισμοί κατά παραβίαση του 
συντάγματος.  Αλλά δεν έχω ένσταση και, αν δεν υπάρχει ένσταση και από το σώμα, προχωρούμε στην 
αιτηθείσα αναβολή και συνεπώς προχωρούμε εις το επόμενο, που είναι το υπ’ αριθμόν 9 θέμα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους €2.091.851 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού και Πρώτου ∆ιορισμού και Προαγωγής και 
Προαγωγής.  Άρθρο 8. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 14 άρθρων; 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπ’ αριθμόν 10 θέμα. Μπορεί να μας ενημερώσει κάποιος από την αρμόδια επιτροπή;  Για το Κυπριακό 
Μουσείο.  Ποία είναι η πορεία ανέγερσης του μουσείου;  Είναι ένα θέμα για το οποίο υπάρχει έντονο 
ενδιαφέρον. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πριν να τοποθετηθώ, κύριε Πρόεδρε, νομίζω κάτι θέλει να πει ο κ. Ευαγόρου.  Εγώ θα πω ότι δεν 
υπάρχει καμιά απολύτως πορεία!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν καθήκον της κυβέρνησης να ενημερώσει -και έχει ενημερώσει τη Βουλή- ότι ούτε 
πορεία προς μουσείο υπάρχει ούτε μουσείο υπάρχει.  Κατ’ έτος εισπράττεται από διάφορες πηγές και 
κατατίθεται εδώ ένα μεγάλο ποσοστό από τις εισπράξεις της εισόδου… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στα διάφορα μουσεία ή αρχαιολογικούς χώρους. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 …στα διάφορα μουσεία και κατατίθεται σε ειδικό ταμείο.  Το ειδικό ταμείο, για να γνωρίζει και ο κόσμος, 
δεν υπάρχει!  Κατατίθεται εις το Πάγιο Ταμείο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ουσιαστικά μιλούμε για €42 
εκατομ. και κάτι, τα οποία είναι λογιστικά υπολογισμένα ότι το κράτος έχει σ’ αυτό το ταμείο.  ∆ιαφορετικά, δεν 
υπάρχουν.  Πήγαν εις τον ευρύτερο κορβανά του κράτους!  

 Απ’ εκεί και πέρα, για τρίτη συνεχόμενη χρονιά αναστέλλεται και η προσφοροδότηση, η εκδήλωση 
ενδιαφέροντος για την οικοδόμηση, για την ανέγερση, του μουσείου, δηλαδή η διαδικασία έχει ακυρωθεί για 
τρίτη φορά.  Και τι έχουμε τώρα;  Αποφασίστηκε, μας είπαν, ότι θα προχωρήσουν σε μελέτη βιωσιμότητας -
μετά από δεκαπέντε χρόνια που εισπράττεται αυτό το ποσό- μελέτη βιωσιμότητας, για να δούμε κατά πόσο 
συμφέρει να κάμουν νέο κρατικό μουσείο.  Αν, μας έχει λεχθεί, αποδειχθεί ότι θα είναι βιώσιμο το έργο, τότε θα 
βγουν ξανά σε προσφορές.  Μέχρις εδώ...  Απλά ήθελα να θίξω αυτά τα ζητήματα, διότι θα πρέπει να ληφθούν 
αποφάσεις, αν και εφόσον η χώρα αυτή χρειάζεται -και ομόφωνα η Βουλή είχε αποφασίσει ότι χρειάζεται- να 
ανεγείρουμε ένα σύγχρονο εθνικό μουσείο.  Τότε, ναι, να βρεθούν άλλοι τρόποι, αφού τα χρήματα είναι, 
υποτίθεται, δεσμευμένα, για να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.  Μετά ο κ. Προδρόμου. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω με τα όσα έχει πει προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Ευαγόρου.  Θα 
πω το εξής:  Είναι εδώ και πάρα πολλά χρόνια που δυστυχώς διαπιστώνεται ότι δεν υπάρχει ένας 
ολοκληρωμένος σχεδιασμός για το πώς θα κτιστεί, θα οικοδομηθεί, το αρχαιολογικό μουσείο το οποίο 
χρειάζεται η χώρα μας.  ∆ε νομίζω να υπάρχει οποιοσδήποτε που αμφισβητεί ότι χρειαζόμαστε ένα σύγχρονο 
αρχαιολογικό μουσείο και για σκοπούς βελτίωσης του τουριστικού μας προϊόντος, αλλά και για πολλούς άλλους 
λόγους, τη διαφύλαξη της ιστορικής πολιτιστικής μας κληρονομιάς.   

 Όμως η πραγματικότητα είναι ότι, ενώ λέμε ότι υπάρχει ταμείο, για να κτίσουμε αυτό το μουσείο, ταμείο 
δεν υπάρχει.  Τα λεφτά, τα έσοδα, τα όποια έσοδα καταβάλλονται δήθεν για την ετοιμασία τέτοιου ταμείου, 
απλά κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο του κράτους.  Πάνε στον κρατικό κορβανά, όπου πάνε όλα τα έσοδα του 
κράτους.  Κανονικά δε θα έπρεπε να ψηφίζαμε αυτό τον προϋπολογισμό, γιατί στην ουσία δεν υπάρχει 
προϋπολογισμός.  Το μόνο πρόβλημα που υπάρχει, και αυτός είναι ο λόγος που εμείς θα ψηφίσουμε αυτό τον 
προϋπολογισμό με τη μορφή που έχει κατατεθεί, είναι ότι βρίσκονται σε εξέλιξη αυτή τη στιγμή κάποιες 
διαδικασίες με τη μορφή των προσφορών, για να διοριστούν σύμβουλοι, για να δώσουν μία εισήγηση κατά 
πόσο μπορεί να κατασκευαστεί το κτίριο του μουσείου με τη βοήθεια του ιδιωτικού τομέα, κατά πόσο αυτό το 
έργο θα μπορούσε να είναι βιώσιμο με αυτή τη συνεργασία.  Και αυτές οι διαδικασίες έχουν ξεκινήσει στο 
όνομα του συγκεκριμένου ταμείου.  Άρα, εάν δεν ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, διερωτώμαι κατά πόσο θα 
συνεχίσουν αυτές οι διαδικασίες.  Αναμένουμε όμως να έχουμε περαιτέρω ενημέρωση σε σχέση με το πώς 
προτίθεται να προχωρήσει η κυβέρνηση και το αρμόδιο υπουργείο, γιατί είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα 
και μέχρι στιγμής οφείλουμε να σημειώσουμε με λύπη ότι εδώ και πάρα πολλά χρόνια -δεν είναι μόνο τώρα- 
δεν υπάρχει ένας ολοκληρωμένος σχεδιασμός για τη δημιουργία ενός αρχαιολογικού μουσείου για το οποίο θα 
είμαστε όλοι υπερήφανοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Προδρόμου και μετά ο κ. Συλλούρης και ο κ. Νικολαΐδης. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα γεγονότα είναι πράγματι, όπως τα προανέφερε συνάδελφος, ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών.  Εγώ απλώς θέλω να υπενθυμίσω το σώμα ότι στην Κυπριακή ∆ημοκρατία υπάρχει 
και νόμος από τη δεκαετία του ’70 -και η Κυπριακή ∆ημοκρατία παρανομεί- νόμος ο οποίος επέβαλλε την 
κατασκευή ενός αρχαιολογικού μουσείου.  Και είναι σίγουρα η πρώτη προτεραιότητα στον πολιτιστικό τομέα 
της σημερινής κυβέρνησης.  Και, αν έγινε λόγος για μελέτες βιωσιμότητας, που ακούγεται κάπως παράταιρο, 
αταίριαστο -δεν υπάρχει θέμα βιωσιμότητας σ’ ένα τέτοιο έργο- αυτό αναφέρεται στις προσπάθειες του 
προηγούμενου -του μακαριστού σήμερα Τάσου Μητσόπουλου- αρμόδιου υπουργού, ο οποίος, παρά την 
οικονομική κρίση, είχε αναζητήσει μεθόδους, για να βρούμε από σήμερα χρηματοδότηση. 

 Εν πάση περιπτώσει, ναι, τα χρήματα τα οποία είχαν πιστωθεί στο κράτος με διάφορους τρόπους, για 
να γίνει δυνατή η ανέγερση του ταμείου είναι άφαντα, διότι δεν υπήρχε ένας ξεχωριστός λογαριασμός ή ταμείο.  
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Έχει δίκαιο ο πρόεδρος της επιτροπής, ότι σήμερα ψηφίζουμε ένα κονδύλι, για να διατηρηθεί ζωντανή η 
διαδικασία.  Εμείς εκείνο το οποίο γνωρίζουμε είναι ότι με τη χαλάρωση των στενών οικονομικών συνθηκών 
αυτή η κυβέρνηση θα έχει ως πρώτη προτεραιότητα τη δημιουργία μουσείου.  Είναι εδώ και δεκαετίες και είναι 
διαδοχικές κυβερνήσεις, και δεν είναι θέμα πολιτικής, που βαρυνόμαστε με αυτή την αμέλεια, με αυτή την 
παράλειψη.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι, είτε υπάρξει κάποιος τρόπος συμμετοχής ιδιωτικής χρηματοδότησης 
είτε και αμιγώς στη συνέχεια με δημόσιο χρήμα...  Όταν εδώ έχουν κατασπαταληθεί κάπου €15 εκατομ. άδικα 
των αδίκων για το Μέγαρο Πολιτισμού, είμαστε ασυγχώρητοι να μην έχουμε ένα σύγχρονο μουσείο.  Εμείς λέμε 
απλώς ότι η Λευκωσία είναι από τις πρωτεύουσες στην Ευρωπαϊκή Ένωση με το μεγαλύτερο βάθος στην 
ιστορία και είναι ντροπή να είναι ίσως η μοναδική που δεν έχει ένα σύγχρονο αρχαιολογικό μουσείο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού έχουμε πάρει €42 εκατομ. και δε δόθηκαν στο μουσείο, εισηγούμαι να πάρουμε 
ένα κονδύλι από το ταμείο της άμυνας και να κτίσουμε το μουσείο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να εκφράσουμε πραγματικά τη λύπη μας και την απογοήτευσή μας για την 
τροπή των πραγμάτων σε ό,τι αφορά το κυπριακό μουσείο, την ανέγερση του νέου κυπριακού μουσείου.  Είναι 
πραγματικά θλιβερό να φτάνουμε στο σημείο ένα από τα μεγαλύτερα θύματα της οικονομικής κρίσης να είναι ο 
πολιτισμός μας.  Κάποιος μπορεί να πει “ψιλά γράμματα”, σε μια εποχή όπου ο κόσμος αντιμετωπίζει φοβερές 
δυσκολίες, όμως πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι ο πολιτισμός ο δικός μας είναι το μοναδικό όπλο ή από τα 
λίγα έστω όπλα που διαθέτουμε, για να μας θωρακίσουν ενάντια στους οποιουσδήποτε κινδύνους, επιβουλές 
και για να μας δώσουν τα εχέγγυα τα οποία χρειαζόμαστε, για να μπορέσουμε να αντεπεξέλθουμε και να 
βγούμε έξω από την κρίση. 

 Το θέμα των €42 εκατομ. που είχαν εκταμιευθεί και ως διά μαγείας χάθηκαν μέσα στη μαύρη τρύπα της 
κρίσης ασφαλώς θα πρέπει κάποτε να διερευνηθεί και να διερευνηθεί εις βάθος.  Εμείς θεωρούμε ότι δε 
χρειάζονται μελέτες βιωσιμότητας για ένα τέτοιο μουσείο· χρειάζονται να γίνουν μελέτες για το πώς θα 
εξευρεθούν πρακτικοί τρόποι να υλοποιηθεί.  Ασφαλώς και το έργο δε θα είναι βιώσιμο, όμως αντιλαμβάνομαι 
ότι δεν υπάρχει κανένας που να αμφισβητεί τη σημασία του.  Αν υπάρχει κάποιος που αμφισβητεί τη σημασία 
του, ας πάει να επισκεφθεί μια ημέρα το υφιστάμενο μουσείο, να πάει στα υπόγεια του μουσείου, να δει τι 
αμύθητοι πραγματικά -και τον λέω μετά λόγου γνώσεως τον όρο “αμύθητοι”- θησαυροί υπάρχουν στα υπόγεια 
του υφιστάμενου μουσείου, οι οποίοι θησαυροί καταστρέφονται χρόνο με το χρόνο.  Άρα θα πρέπει και θα 
ήθελα έτσι εκ μέρους της Ε∆ΕΚ να στείλουμε ένα μήνυμα προς την εκτελεστική εξουσία, να μην υποβαθμίσει, 
αλλά να επικεντρώσει, να κάνει μία έτσι στοχευμένη προσπάθεια προς την κατεύθυνση του πώς θα 
μπορέσουμε με κάποιους τρόπους να στηρίξουμε την προοπτική της δημιουργίας ενός νέου εθνικού κυπριακού 
μουσείου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους, παρακαλώ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ανέμενε κανένας από τον κ. Νικολαΐδη να γνωρίζει καλύτερα τα πράγματα περί του 
μουσείου, μια και ήταν Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τζιαι ο πρόεδρός σου ακόμα καλλύττερα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τζιαι ο πρόεδρός μου ακόμα καλύτερα, αλλά, επειδή ήσουν κατά το απώτερο παρελθόν εσύ, πρόεδρέ 
μου, έν’ λογικό να υπάρχει μια ασθένεια της μνήμης. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Λοιπόν, έχω την άποψη, Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τούτη την περίοδο προτεραιότητα 
τούτης της χώρας, τούτης της Βουλής δεν μπορεί να είναι μια συντόμευση της καθυστέρησης, που διαρκεί εδώ 
και πενήντα πέντε χρόνια.  Μπορεί να κάνει υπομονή ακόμα δύο-τρία χρόνια το μουσείο.  Υπάρχουν άλλες 
προτεραιότητες, πολύ πιο σημαντικές, που αφορούν το δυστυχή λαό, που εν πολλοίς φέρουμε ευθύνη για τη 
δυστυχία του, που πρέπει να αντιμετωπίσουμε.  Τα μουσεία μπορούν να περιμένουν, όπως εμπορούσε να 
περιμένει και η Ιατρική Σχολή και κάποια άλλα πράγματα, που μόνο κυπριακής κοπής πατέντες επινοήθηκαν σ’ 
αυτή τη Βουλή! 

 Λοιπόν, στην πραγματικότητα, ναι, δε διασυνδέεται το μουσείο με οποιαδήποτε οικονομική μελέτη.  
Εκτός από την ώρα που θα αναζητήσουμε ιδιώτες επενδυτές να καταβάλουν τα πολλά εκατομμύρια για την 
ολοκλήρωση του έργου.  Αν η κυβέρνηση η προηγούμενη, η προπροηγούμενη και η σημερινή έκριναν ότι δεν 
ήταν προτεραιότητα, τότε αδυνατώ να αντιληφθώ βάσει ποιων λόγων, μεσούσης μιας κρίσης, αποτελεί 
προτεραιότητα αυτό το μουσείο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, η πολιτιστική μας κληρονομιά... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ...είναι η ιστορία του τόπου και πρέπει να προστατευτεί.  Και μπροστά σ’ αυτή την αναγκαιότητα πρέπει 
το κράτος να αποκλείει άλλες προτεραιότητες, άλλες ανάγκες, για να κάμει και μουσείο και να βάλει και λεφτά, 
να προστατεύσει την πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα μέρη μας, που διαλύεται μέρα με τη μέρα.  
Χίλια διακόσια μνημεία, εκκλησιές, αρχαιότητες, κτίρια σπουδαίας σημασίας καταστρέφονται και με τα €2 
εκατομ. που έχει η δικοινοτική πολιτιστική επιτροπή δεν μπορεί να κάνει τίποτε.  Το χέρι στην τσέπη θα πρέπει 
να βάλει το κράτος και η Εκκλησία, αν θέλουμε να έχουμε πολιτιστική κληρονομιά και να τη διατηρήσουμε στο 
κράτος αυτό.  Το πρωί συζητούσαμε ότι θα δώσει €6 εκατομ. να απαλλοτριώσει διακόσια είκοσι τέσσερα 
δεκάρια γης, για να επεκταθεί το αεροδρόμιο Πάφου, που μόνο αυτή τη στιγμή χρειάζεται δέκα.  Αλλού πάει να 
δώσει και αλλού δε δίνει!  Και επαναλαμβάνω μαζί με το συνάδελφο και άλλους:  Η πολιτιστική κληρονομιά 
αυτού του τόπου, όλης της Κύπρου -όλης της Κύπρου!- έχει σπουδαία σημασία για το μέλλον του τόπου αυτού. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε, το μουσείο έν’ δαμαί στη γειτονιά μας, δίπλα, 
δίπλα μας.  Έν’ πολλά ενδιαφέρον.  Άμα πάει κάποιος, νιώθει δέος.  Είσαι και της εκπαίδευσης, αγαπητέ μου 
Ανδρέα!  Κάμνει μου εντύπωση δηλαδή, αλλά εν πάση περιπτώσει...  Πολύ σωστά επεσήμανε ο Πρόδρομος 
ότι έντζιε να κάμουμε κανένα εργοστάσιο να παράγει λουκάνικα, ας πούμε, τζιαι θέλει βιωσιμότητα!  Ο 
πολιτισμός θέλει βιωσιμότητα;  Εν ηξέρω ποιος φωστήρας το έγραψε δηλαδή!  Αλλά φανταστείτε πόσο 
σεβασμό έχουμε σε κάποια πράματα πολλά πολλά σημαντικά για τον τόπο μας!  Είπεν τα ο Φυττής, να μεν τα 
επαναλάβω.  Όμως, αγαπητέ μου Ανδρέα, επειδή το είδες τζιαι λίγο οικονομικά, σου λέω ότι ένας σωστός 
προβαλλόμενος πολιτισμός μουσειακά είναι πηγή εσόδων.  Αλλά είναι δυνατό να επιτρέπει τούτη η πολιτεία να 
εισπράττουν τα έσοδα και να τα βάλλουμεν στη μαύρη τρύπα, ό,τι κάμνουμε με την άμυνα;  Έν’ ειρωνικά που 
το είπε ο Συλλούρης προηγουμένως για την άμυνα, «πάρτε από την άμυνα»!  ∆ιότι το ίδιο κάμνουμε και εκεί.  
Ας πούμε, κηρύσσουμε έρανο για τους πτωχούς και τους ανήμπορους και τρώμεν τα στα μπουζούκια!  Έντζιε 
έσιει καμιά διαφορά τούτο που κάμνουμε!  Και δεν είναι μόνο το μουσείο εδώ.  Έν τούτο που εγκαταλείψαν οι 
Εγγλέζοι.  Εμείς εν εβάλαμεν μίαν πέτρα!  Είναι και στις άλλες πόλεις.  Και πράγματι στα υπόγεια -δεν ξέρω 
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ποιος, ο συνάδελφος ο Νικολαΐδης, είπεν το- εκεί επί δεκαετίες είναι τεράστιοι οι θησαυροί οι οποίοι δεν 
προβάλλονται, τουλάχιστον εις τον τουρισμό, αλλά και στην παιδεία τη δική μας.  Φαντάζομαι πιτσιρικάδες στα 
σχολεία σας...  Ένα πράμα που θυμούμαι πιτσιρικάς ήταν που μας έφερε το σχολείο να δούμε το μουσείο μας.  
Είναι ένα σημαντικό εκπαιδευτικό εργαλείο.  Άρα τούτη η πολιτεία...  Έν’ σωστά που είπεν ο Ανδρέας όμως για 
τους Υπουργούς Συγκοινωνιών, έχουμε δύο δαμαί, έχετε μια ευθύνη, κοπέλια, για να είμαστε δίκαιοι, για να 
είμαστε δίκαιοι και αντικειμενικοί!  Αλλά έστω και τώρα -και είναι ευθύνη και όλων των βουλευτών εδώ- να 
υποδείξουμε προς το αρμόδιο υπουργείο ότι επιτέλους τούτη η δουλειά πρέπει να προχωρήσει με το σωστό 
τρόπο.  Και δεν είναι θέμα ιδιωτών τα μουσεία.  Τα μουσεία έν’ υποχρέωση της πολιτείας.  Τούντα 
μασκαραλλίκκια με τους ιδιώτες είδαμέν τα!  Ό,τι γίνεται ιδιωτικό ύστερα εννά το γυρεύκουμεν!  Σαν να τους 
κανεί τους ιδιώτες νομίζω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προδρόμου, δευτερολογία. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια απλή διόρθωση, χωρίς να διαφωνώ με οτιδήποτε.  Επειδή είπε ο κ. Κουλίας ότι 
εμείς δεν εβάλαμε πέτρα, δεν είναι αλήθεια.  Το μουσείο εδώ δίπλα έχει κτιστεί κατά μεγάλο μέρος από 
εισφορές Κυπρίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και βεβαίως είναι ευπρόσδεκτες οι ιδιωτικές εισφορές και βεβαίως η συνεισφορά εκλεκτών Κυπρίων, 
όπως είναι η οικογένεια Λεβέντη, για τη διαφύλαξη ή προβολή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανάποδα το κατάλαβα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ Ζαχαρία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ιδιώτη να το εκμεταλλευτεί, έτσι εκατάλαβα δηλαδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εκτός αν κατάλαβα λάθος εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Λοιπόν, έχω να πω το εξής:  Πράγματι, χωρίς αναφορά σε συγκεκριμένη ή συγκεκριμένες κυβερνήσεις, 
εδώ και πενήντα πέντε χρόνια είναι ανεπίτρεπτο το γεγονός -εννοώ από της εγκαθίδρυσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας- αυτό το κράτος, αυτή η πολιτεία να μην έχει δημιουργήσει έναν αξιοπρεπή χώρο που να 
λειτουργεί ως αρχαιολογικό μουσείο.  Μια χώρα, ένα κράτος είναι ανάπηρα, εάν δε σέβονται την ιστορία και τον 
πολιτισμό τους.  Και το υπ’ αριθμόν ένα έργο υποδομής που δείχνει σεβασμό στην ιστορία και τον πολιτισμό 
είναι το μουσείο, είναι τα μουσεία.  Συνεπώς, θεωρώ ότι θα πρέπει να στείλουμε το μήνυμα προς την 
εκτελεστική εξουσία...  Εγώ δε θα μπω στη λογική αν θα είναι σε ένα χρόνο ή σε δύο ή σε τρία, μέχρι που να 
γίνουν οι σχεδιασμοί.  Ασφαλώς, θα απαιτηθεί χρόνος.  Σίγουρα πρέπει να απορριφθεί η λογική της 
βιωσιμότητας, διότι δεν είναι με αυτά τα κριτήρια που δημιουργούνται έργα υποδομής για την προβολή του 
πολιτισμού και της ιστορίας μιας χώρας.   

 Θα στείλω λοιπόν επιστολή στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αναφέροντας ότι αυτό το θέμα είναι 
εξαιρετικά σοβαρό και η Βουλή των Αντιπροσώπων θεωρεί ότι θα πρέπει να προχωρήσουν τάχιστα οι 
διαδικασίες, για να δημιουργηθεί ένα αρχαιολογικό μουσείο αντάξιο της ιστορίας και του πολιτισμού αυτής της 
χώρας.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου ποσού ύψους €30.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού 
Μουσείου του 2015 Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπ’ αριθμόν 11 θέμα, «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το έτος 2015 
Νόμος του 2014».   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων ποσού ύψους €291.080 για το έτος που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Παρακαλώ, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εκτός διαδικασίας, αλλά με όλο το σεβασμό, επειδή φεύγουμε από τους 
προϋπολογισμούς, δεν υπήρχε καμία σκοπιμότητα από πλευράς μας, όταν τέθηκε το ζήτημα από πλευράς 
συναδέλφων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για αναβολή της ψήφισης του προϋπολογισμού του ΡΙΚ, να μην 
τη δεχτούμε.  Εν τω μεταξύ όμως, έχουμε έρθει σε επικοινωνία με κόσμο στο ΡΙΚ και φαίνεται ότι δημιουργούμε 
σοβαρό πρόβλημα με συνεργάτες, εξωτερικούς συνεργάτες του ΡΙΚ που δεν πληρώνονται και δε θα 
πληρωθούν ούτε και ενόψει του Πάσχα.  Και η εισήγησή μας είναι, εφόσον υπάρχει συγκατάθεση, να 
εγκρίνουμε το 40% του προϋπολογισμού και να επανέλθουμε ως έχει αιτηθεί ο Συναγερμός στη συνέχεια να 
συζητήσουμε τις όποιες εκκρεμότητες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στους τελευταίους που θέλουμε να δημιουργήσουμε πρόβλημα είναι στους 
εργαζόμενους, αλλά βέβαια δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να στηρίξουμε αυτή την εισήγηση του συναδέλφου.  
∆ιερωτώμαι όμως πώς βρέθηκαν λεφτά για τους μόνιμους και τους άλλους και τους εξωτερικούς δεν μπόρεσαν 
να τους πληρώσουν.   Αλλά αυτά είναι λεπτομέρειες.  ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα, για να μην εκληφθεί ότι 
δημιουργούμε προβλήματα πριν από το Πάσχα σε οποιοδήποτε εργαζόμενο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Γίνεται προϋπολογισμός με δόσεις;   Πρώτη φορά ακούω τέτοιο πράγμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν θα κάνουμε... 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έγινε ξανά στο παρελθόν το να εγκρίνουμε τμήμα του προϋπολογισμού και μάλιστα του ΡΙΚ, αν 
θυμούμαι καλά· ξανάγινε στο παρελθόν, πριν δύο χρόνια.  Η εισήγηση είναι να εγκρίνουμε το 40% του 
προϋπολογισμού... 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Που αφορά; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Συνολικά τον προϋπολογισμό, κατ’ αναλογία, αναλογικά.  Τώρα δεν ξέρω για ποιο άρθρο συγκεκριμένα, 
αλλά είναι για τους μισθούς που μιλάμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Οι τεχνοκράτες να εύρουν τη λύση, σιόρ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έδωσα το λόγο στον κ. Συλλούρη και μετά ο κ. Κατσουρίδης. 

 Κύριοι, παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εφόσον επιτρέψατε αυτή τη διαδικαστική παρέκκλιση, θα εισηγούμουν τουλάχιστον αυτό 
το θέμα να μείνει στο τέλος να συζητηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είχα σκοπό να κάνω. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι μόνο πριν δύο χρόνια, αλλά πάρα πολλές φορές η Βουλή στα χρόνια που είμαστε εδώ ενέκρινε 
ακριβώς κονδύλια που αφορούσαν το μισθολόγιο.  Στο τέλος να βρεθεί ποια είναι τα άρθρα που προνοούν τις 
απολαβές των εργαζομένων και να το εγκρίνουμε.   
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Οι τεχνοκράτες να το βρουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι η βούληση της Βουλής είναι να ανταποκριθεί στο αίτημα, για να μη 
δημιουργηθεί πρόβλημα με τη μισθοδοσία οιωνδήποτε υπαλλήλων, παρακαλώ τις υπηρεσίες της Βουλής να 
κάνουν τις αναγκαίες τεχνικές ρυθμίσεις.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων, ερωτώ, έχει ένσταση να υπάρξει 
έγκριση ενός ποσού το οποίο θα διατεθεί για την πληρωμή μισθών των υπαλλήλων, είτε τακτικών υπαλλήλων 
είτε συνεργατών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, εγκρίνεται.   Παρακαλώ να προχωρήσει η σχετική ρύθμιση. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 12 και 13 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών 
Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και 
των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», 
πρόταση νόμου, και «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», επίσης πρόταση νόμου.   

 Θα γίνει ψηφοφορία μόνο για το υπ’ αριθμόν 12 θέμα, διότι οι πρόνοιες του υπ’ αριθμόν 13 θέματος, ως 
πληροφορούμαι, περιλαμβάνονται στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 12 θέματος.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επέκταση της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης μέλους της Αστυνομίας Κύπρου που έχει βαθμό 
υπαστυνόμου ή ανώτερο αυτού από την ηλικία των εξήντα τριών ετών, που ισχύει σήμερα, στην ηλικία των 
εξήντα πέντε ετών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις προτάσεις νόμου 
που τιτλοφορούνται «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του 
Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις 
Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις 
νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και Πρόδρομο Προδρόμου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 2, 9 και την 31η Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της συζήτησης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο Αρχηγός Αστυνομίας, καθώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ, του Συνδέσμου Ανώτερων 
Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμου, ώστε η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης 
μέλους της Αστυνομίας Κύπρου που έχει βαθμό υπαστυνόμου ή ανώτερο αυτού να επεκταθεί από την ηλικία 
των εξήντα τριών (63) ετών, που ισχύει σήμερα, στην ηλικία των εξήντα πέντε (65) ετών.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, ώστε η ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης μέλους της Αστυνομίας Κύπρου που έχει βαθμό υπαστυνόμου ή ανώτερο αυτού 
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να επεκταθεί από την ηλικία των εξήντα ενός (61) ετών, όπως προβλέπεται σε αυτόν, στην ηλικία των εξήντα 
πέντε (65) ετών.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες για 
σκοπούς ίσης μεταχείρισης των μελών της αστυνομίας που κατέχουν βαθμό υπαστυνόμου ή ανώτερο αυτού με 
άλλες κατηγορίες εργαζομένων στη δημόσια υπηρεσία, καθώς και για τη βελτίωση της επιχειρησιακής 
ικανότητας και του έργου της αστυνομίας, που επηρεάζεται αρνητικά από την παγοποίηση των διαδικασιών 
πλήρωσης οποιασδήποτε κενής θέσης στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Κατά τη συζήτηση των προτάσεων νόμου ενώπιον της επιτροπής, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα εφαρμόζονται διαφορετικά όρια 
συνταξιοδότησης, τα οποία καθορίζονται ανάλογα με τα  καθήκοντα και το είδος της θέσης των εργαζομένων.  

 Σε σχέση με τις αναφορές των εισηγητών των δύο προτάσεων νόμου για την ανάγκη ίσης μεταχείρισης 
των μελών της αστυνομίας όσον αφορά την ηλικία συνταξιοδότησής τους, ο ίδιος πιο πάνω αξιωματούχος 
εξέφρασε την άποψη ότι η αστυνομία αποτελεί ειδικό σώμα με απαιτήσεις και καθήκοντα διαφορετικά από αυτά 
που απαιτούνται στον υπόλοιπο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα και ως εκ τούτου δεν πρέπει να γίνονται 
οποιεσδήποτε συγκρίσεις. 

 Περαιτέρω, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης θα έχει αρνητική 
επίδραση στις προσπάθειες ενίσχυσης της επιχειρησιακής ικανότητας της αστυνομίας και σημείωσε ότι στα 
πλαίσια της προσπάθειας αυτής κρίνεται αναγκαία η πρόσληψη νέων αστυνομικών πρώτης γραμμής, οι οποίοι 
θα αναπληρώσουν το κενό που δημιουργείται από το μεγάλο αριθμό αφυπηρετήσεων.   

  Τέλος, ο ίδιος αξιωματούχος επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα επιφέρουν αύξηση των 
δημόσιων δαπανών, αφού θα συνεχίσει να καταβάλλεται στα επηρεαζόμενα πρόσωπα μισθός ο οποίος θα 
είναι υψηλότερος από τη σύνταξη που θα καταβαλλόταν κατά τη συνταξιοδότησή τους.  

 Ο Αρχηγός Αστυνομίας συμφώνησε με τα όσα δήλωσε ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
και εξέφρασε τη θέση ότι  η ανάγκη επιχειρησιακής ετοιμότητας και καλής φυσικής κατάστασης αφορά όλα τα 
μέλη του σώματος, περιλαμβανομένων και των αξιωματικών, και ως εκ τούτου η αύξηση του ορίου 
αφυπηρέτησης των αξιωματικών θα επηρεάσει αρνητικά την απόδοση της Αστυνομικής ∆ύναμης.  Συναφώς, 
σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, πρόθεση της ηγεσίας της αστυνομίας είναι η περίληψη στα κριτήρια για 
προαγωγή και του πιστοποιητικού καλής φυσικής κατάστασης.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών διαφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτάσεων νόμου και επισήμανε ταυτόχρονα ότι η δεύτερη πρόταση νόμου δεν πρέπει να προωθηθεί προς 
ψήφιση, καθότι ο περί Συντάξεων Νόμος δεν έχει εναρμονιστεί ως προς τις διατάξεις που αφορούν τη 
μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού συστήματος, περιλαμβανομένων και των ορίων αφυπηρέτησης, με τις 
διατάξεις του περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
Νόμου και ως εκ τούτου οποιαδήποτε ανάλογη ρύθμιση στην εν λόγω νομοθεσία θα καθίστατο άνευ 
αντικειμένου.  

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ, του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου και του 
Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου διαφώνησαν με τις προτάσεις νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου εισηγήθηκαν όπως από τη 
βασική νομοθεσία απαλειφθούν οι διατάξεις που προβλέπουν για σταδιακή επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης 
των μελών τους στο εξηκοστό τρίτο (63ο) έτος της ηλικίας τους.    

 Ο εκ των εισηγητών των προτάσεων νόμου βουλευτής κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου εισηγήθηκε όπως το 
κείμενο της πρώτης πρότασης νόμου διαμορφωθεί κατά τρόπο που οι διατάξεις που προβλέπουν για την 
κλιμακωτή επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των υπαστυνόμων ή των ανωτέρων αυτών διαγραφούν από τη 
βασική νομοθεσία.  Με τον τρόπο αυτό όσα μέλη της αστυνομίας με βαθμό υπαστυνόμου ή ανώτερο αυτού 
συμπληρώνουν το εξηκοστό πρώτο (61ο) έτος της ηλικίας τους, κατά την έναρξη της ισχύος του υπό ψήφιση 
νόμου, θα αφυπηρετούν στο εξηκοστό τρίτο (63ο) έτος της ηλικίας τους.   

 Σημειώνεται ότι την επιτροπή απασχόλησε επίσης το κόστος και ο αριθμός των επηρεαζομένων που θα 
προκύψουν από την προτεινόμενη ρύθμιση, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή με σχετική επιστολή 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή της στο σώμα νέο κείμενο σχεδίου της πρώτης πρότασης 
νόμου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει 
διαμορφωθεί.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

 Σημειώνεται ότι η δεύτερη πρόταση νόμου, που αφορά την τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, 
υπό το φως των επισημάνσεων της εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών σύμφωνα με τις οποίες η 
ψήφισή της σε νόμο θα δημιουργήσει νομοτεχνικές περιπλοκές, αποσύρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι λανθασμένη αυτή η συνοπτική αναφορά, κύριε Πρόεδρε.  Αυτό που επιδιώκεται δεν είναι να 
επεκταθεί το όριο από τα 63 στα 65, αλλά να απαλειφθεί η σχετική πρόνοια για τη σταδιακή αύξηση του ορίου 
αφυπηρέτησης για το βαθμό του υπαστυνόμου και πάνω μέχρι και τα 63, όπως γίνεται και στην υπόλοιπη 
δημόσια υπηρεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απ’ ό,τι θυμούμαι είχαμε επιμηκύνει στο 61ο για τους αξιωματικούς.  Έτσι;  

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η εισήγηση έγινε στο παρελθόν, κύριε Πρόεδρε, πολλές φορές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 θέματος, δηλαδή της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων Νόμος 
του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για τη μετονομασία του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων σε Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μετονομασίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Αριστοτέλης Μισός  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Νίκος Νικολαΐδης   

 Ανδρέας Μιχαηλίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη μετονομασία του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων σε Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.   

 Επιπρόσθετα με το νομοσχέδιο προβλέπεται ότι κάθε αναφορά στο “Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων” και στον “Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων” που περιλαμβάνεται σε νόμο ή δημόσιο έγγραφο με την 
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ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο θα διαβάζεται ή ερμηνεύεται ως αναφορά στο “Υπουργείο Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων” και στον “Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων”, αντίστοιχα.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε στην επιτροπή ότι η ονομασία του 
υπουργείου αυτού ενδείκνυται να τροποποιηθεί, ώστε αυτή να αντικατοπτρίζει τις σημερινές αρμοδιότητες και 
εξουσίες του υπουργείου, οι οποίες διαχρονικά έχουν διαφοροποιηθεί.  Η εξελικτική αυτή πορεία περιγράφεται 
αναλυτικά στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο και η οποία μεταξύ άλλων 
αναφέρει τα ακόλουθα:   

1. Με την εγκαθίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δημιουργήθηκε το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων με κυριότερες αρμοδιότητες την ανάπτυξη του οδικού δικτύου, την ανέγερση κυβερνητικών 
κτιρίων και άλλων έργων υποδομής, την ανάπτυξη των μεταφορών, των τηλεπικοινωνιών και 
ταχυδρομείων και την προστασία και ανάδειξη των αρχαιοτήτων.  Ως ένα καθαρά αναπτυξιακό 
υπουργείο έδωσε ώθηση στην προώθηση έργων και υποδομών, καθώς και στην ανάπτυξη των 
μεταφορών με στόχο την κοινωνική και οικονομική ευημερία των πολιτών.   

2. Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το 2004, και την εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, οι αρμοδιότητες και εξουσίες των τμημάτων του υπουργείου αυξήθηκαν σημαντικά, όπως και 
ο εποπτικός τους ρόλος.  Η έμφαση πλέον δεν είναι στην εκτέλεση έργων και στη δημιουργία υποδομών 
αλλά στη δημιουργία του κατάλληλου κλίματος για ανάπτυξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας με παράλληλη 
υιοθέτηση διαδικασιών για ορθή εποπτεία και άσκηση ελέγχου.   

3. Παράλληλα, η παγκοσμιοποίηση έχει οδηγήσει στη ραγδαία αύξηση του τομέα των μεταφορών, 
χερσαίων, αεροπορικών και θαλάσσιων, με αποτέλεσμα να αυξηθούν και οι ανάγκες για διασφάλιση της 
ασφαλούς, γρήγορης και άνετης διακίνησης πολιτών και εμπορευμάτων.   

4. Η διαμόρφωση και εφαρμογή μιας ολοκληρωμένης εθνικής στρατηγικής για την κοινωνία της 
πληροφορίας και η υλοποίηση της ψηφιακής στρατηγικής της Κύπρου βρίσκονται στις προτεραιότητες 
της κυβέρνησης.   

5. Η σημερινή ονομασία του υπουργείου ιδιαίτερα στην αγγλική γλώσσα ως “Ministry of Communication 
and Works” είναι αδόκιμη, με αποτέλεσμα να μην είναι κατανοητό ότι στις αρμοδιότητες του υπουργείου 
εμπίπτουν και οι μεταφορές, που στις πλείστες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες των Υπουργείων Μεταφορών.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας περιορίστηκε να αναφέρει σχετικά ότι η προτεινόμενη ονομασία 
του υπουργείου θα αντικατοπτρίζει τους σημερινούς ρόλους του, καθώς και τους μελλοντικούς και συναίνεσε 
στην ενσωμάτωση στο κείμενο του νομοσχεδίου μικρής έκτασης, νομοτεχνικής φύσης, τροποποιήσεων, οι 
οποίες υποδείχτηκαν από τη γραμματεία της επιτροπής.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις διαφώνησαν με τις συγκεκριμένες θέσεις που 
περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο και αφορούν στην αλλοίωση του 
αναπτυξιακού ρόλου του υπουργείου, που είναι η εκτέλεση έργων και υποδομών, και στην έμφαση που δίνεται 
στη δημιουργία του κατάλληλου κλίματος για ανάπτυξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας με υιοθέτηση διαδικασιών 
για εποπτεία και έλεγχο.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, σχολιάζοντας τις πιο πάνω απόψεις των 
μελών της επιτροπής βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, δήλωσε στην 
επιτροπή ότι σήμερα και οι προτεραιότητες της Ευρώπης έχουν στραφεί σε άλλους τομείς και σε άλλα θέματα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε έπειτα από μικρής έκτασης νομοτεχνικές 
παρεμβάσεις. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή.   

 Μετά ο κ. Νικολαΐδης. 
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Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ θα ταχθούμε εναντίον του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου, όχι γιατί διαφωνούμε με την αλλαγή του ονόματος, αλλά γιατί πίσω από τη μετονομασία του 
συγκεκριμένου υπουργείου κρύβεται η αλλοίωση του χαρακτήρα, του ρόλου και των αρμοδιοτήτων και αυτό 
φαίνεται ξεκάθαρα μέσα από τη συνοδευτική έκθεση, την οποία το ίδιο το υπουργείο έχει καταθέσει κατά τη 
συζήτηση της αλλαγής της ονομασίας του υπουργείου.  Γνωρίζαμε ότι από την εγκαθίδρυση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας το Υπουργείο Συγκοινωνιών ήταν το κατεξοχήν αναπτυξιακό υπουργείο, το οποίο έδωσε 
προώθηση στην εκτέλεση έργων ανάπτυξης, του οδικού δικτύου κ.λπ.  Τώρα, με βάση την αλλαγή του 
ονόματος, αυτό που επιχειρείται είναι να περάσουμε σε ένα άλλο επίπεδο, δηλαδή στην ανάπτυξη της ιδιωτικής 
πρωτοβουλίας και ουσιαστικά το υπουργείο να παίζει ένα εποπτικό ρόλο και να ασκεί έλεγχο.  Εμείς με αυτή τη 
θέση και αυτή την πολιτική διαφωνούμε κάθετα, διότι πιστεύουμε ότι ο μέχρι σήμερα ρόλος του υπουργείου, 
που ήταν καθαρά αναπτυξιακός, θα πρέπει να συνεχιστεί.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η Ε∆ΕΚ δε θα στηρίξει το κυβερνητικό νομοσχέδιο, γιατί θεωρούμε ότι είναι άκαιρο.  ∆εν 
είμαστε εναντίον της ιδιωτικής πρωτοβουλίας· ασφαλώς και θεωρούμε ότι ένας από τους βασικούς, ο 
κυριότερος μοχλός κίνησης της ανάπτυξης είναι η ιδιωτική πρωτοβουλία, νοουμένου ότι υπάρχει από 
εκτελεστικής εξουσίας η διαμόρφωση εκείνου του κλίματος που θα διευκολύνει την ιδιωτική πρωτοβουλία.  
Θεωρούμε όμως, σε αυτή τη συγκυρία που περνά ο τόπος, ενόψει του γεγονότος ότι υπάρχουν προβλήματα 
στην οικονομία και ακόμα δεν έχουμε δει κανένα δείγμα επανεκκίνησης της οικονομίας πάνω σε αναπτυξιακή 
βάση, ότι είναι άκαιρο να τροποποιηθεί η ονομασία του υπουργείου κατά τρόπο που να υποδεικνύει 
υποβάθμιση του ρόλου του -επαναλαμβάνω, σε αυτή τη συγκυρία- ως ενός υπουργείου αναπτυξιακού, το 
οποίο υπουργείο στην προκειμένη περίπτωση θα πρέπει, ναι, σε μεγάλο βαθμό να υποκαταστήσει, για όσο 
καιρό δεν μπορεί ο ιδιωτικός τομέας, σε ορισμένους τομείς που αφορούν υποδομές και σημαντικά αναπτυξιακά 
έργα αυτό το ρόλο.  Άρα, θεωρούμε ότι είναι άκαιρη η συγκυρία στην οποία γίνεται εισήγηση για μετονομασία 
του υπουργείου και θα την καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, και μετά... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θυμίζω την παροιμία που λέει ότι δεν είναι τα ράσα που κάμνουν τον παπά.  Ζήσαμε και στο 
παρελθόν να μετονομάζονται υπουργεία, για παράδειγμα από Υπουργείο Παιδείας να γίνεται ‟και Πολιτισμού”.  
Συζητούσαμε προηγουμένως ότι ένα μουσείο δεν έχουμε, τόση έγνοια είχαν τα υπουργεία Πολιτισμού... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πρόδρομο Προδρόμου) 

 Συγγνώμη; 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Είναι για το Συγκοινωνιών που λέμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, λέω ότι έγινε και στο παρελθόν να αλλάζουμε τα ράσα του παπά και να νομίζουμε ότι ο παπάς 
γίνεται καλύτερος.  Αυτό εννοούσα.  ∆εν είναι η πρώτη φορά.  ∆ε θεωρώ ότι αυτές οι κινήσεις προσδίδουν 
οποιαδήποτε ουσία· μακάρι να είμαστε σοβαροί, να ασχοληθούμε με την αναδιάρθρωση των υπουργείων, να 
γίνουν αποτελεσματικά, παρά να αλλάζουμε τα ονόματά τους.  

  Παρ’ όλα τούτα, εγώ θα το ψηφίσω, διότι δε χάνουμε τίποτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντωνίου, παρακαλώ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σχεδόν όλα τα νομοσχέδια στην επιτροπή Συγκοινωνιών συζητούνται εξαντλητικά, 
γίνονται οι απαραίτητες αλλαγές και εγκρίνονται ή απορρίπτονται ομόφωνα.  Έπρεπε να βρεθεί ένας τρόπος, 
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έστω και για κάποια απλά νομοσχέδια να φανεί η διαφωνία των διάφορων κοινοβουλευτικών ομάδων.  Ένα 
τέτοιο νομοσχέδιο είναι και τούτο για τη μετονομασία του Υπουργείου Συγκοινωνιών σε Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  Το υπουργείο κρίνει ότι η ονομασία πρέπει να αντικατοπτρίζει τις 
σημερινές αρμοδιότητες και τις σημερινές εξουσίες του υπουργείου.  Επίσης θεωρεί ότι η σημερινή ονομασία 
κρίνεται αδόκιμη και δεν είναι κατανοητή στην Ευρωπαϊκή Ένωση και δε συνάδει με τις ονομασίες των 
αντίστοιχων υπουργείων των ευρωπαϊκών χωρών.  Από τη στιγμή που δεν είναι ουσίας, εμείς δε θα θέλαμε να 
στερήσουμε τη χαρά και την ικανοποίηση στους υπουργούς και στους λειτουργούς του υπουργείου να νιώθουν 
βολικά, όταν βρίσκονται σε συνέδρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αντωνίου. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε  Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, περί βαφτισιών ο λόγος, αλλά η αναγκαιότητα έγκειται στο γεγονός 
ότι πολλές φορές έχουμε τίτλους στα υπουργεία μας που δε συνάδουν με τα ευρωπαϊκά θέσμια και τους 
θεσμούς με τους οποίους θέλουμε να συνεργαζόμαστε.  Μη βιάζεστε, το ‟μωρό” θα βαφτιστεί, για να είναι 
κατανοητός και ο ρόλος του υπουργείου στα συμβούλια υπουργών της Ευρώπης, διότι κανένα Υπουργείο 
Συγκοινωνιών δεν υπάρχει σε καμιά ευρωπαϊκή χώρα -είναι υπουργεία Μεταφορών- ώστε να υπάρχει και ο 
ανάλογός τους και κατανοητός ο ρόλος των υπουργείων της Κύπρου.   

 Εκείνο όμως το οποίο έχει ενοχλήσει τους συναδέλφους είναι η εισηγητική έκθεση για την αλλαγή, στην 
οποία όντως -το λέμε- δεν αλλάζει τίποτε, γιατί δεν αλλάζουν ούτε και οι κανονισμοί, ούτε και ο ρόλος που 
διέπει το υπουργείο, αλλά το υπουργείο μπαίνει σε μία σύγχρονη εποχή.  Αφήνουμε την εποχή που δύο 
ακουμπούσαν στον κασμά -κοινώς ‟κούσπος” αλά κυπριακά- και ένας στο φτυάρι και ένας δούλευε.  Πάμε σε 
εποπτικό ρόλο του υπουργείου, για να  βοηθήσει σε μια σύμπραξη δημοσίου και ιδιωτικού τομέα, να 
μπορέσουν να γίνουν έργα στον τόπο μας.  Σήμερα τα έργα τα παίρνει κατόπιν προσφορών ο ιδιωτικός 
τομέας.  Ποιος είναι ο ρόλος του υπουργείου;  Να κάμνει τα έργα ή να εποπτεύει τα έργα;  Ο ρόλος του 
υπουργείου είναι καθαρά εποπτικός.  Πέρασαν οι εποχές που τα δημόσια έργα ήταν μέσα στους δρόμους και 
περνούσαμε όλοι με τα αυτοκίνητα, τους βλέπαμε, που τρεις και τέσσερις επόπτευαν έναν.  Σήμερα χρειάζεται 
πιο σύγχρονος τρόπος.  Αυτό τον πιο σύγχρονο τρόπο τον έχει μέσα στην εισηγητική του έκθεση το υπουργείο 
και γι’ αυτό θεωρώ ότι ούτε καν έπρεπε να το συζητούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Παρακαλώ, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Κατσουρίδης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Μια και για το προηγούμενο θέμα εφάμεν την ξηστρεφτή ως πρώην Υπουργοί Συγκοινωνιών...  Για την 
ερμηνεία της λέξης “ξηστρεφτή” σάς παραπέμπω στον Παφίτη Μπαμπινιώτη.   

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι μόνο σημειολογικό, αλλά θεωρώ ότι έχει και ουσία η μετονομασία.  Η κύρια 
δραστηριότητα του σημερινού Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι οι μεταφορές του.  Είναι υπεύθυνο 
για τις οδικές μεταφορές, τις θαλάσσιες μεταφορές, τις αεροπορικές μεταφορές και επιπρόσθετα έχει και το 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας. που είμαστε στα ευρωπαϊκά και παγκόσμια δεδομένα και υπερδύναμη και 
διεκδικούμε με αξιώσεις τους προσεχείς μήνες και τη γενική διεύθυνση του ∆ιεθνούς Οργανισμού για τη 
Ναυτιλία, που υπάγεται στον Οργανισμό των Ηνωμένων Εθνών.  Άρα, υπάρχει ουσία.  Και, πέραν αυτών των 
πολιτικών για τις οδικές, αεροπορικές, θαλάσσιες μεταφορές, τη ναυτιλία, είναι και το υπουργείο που έχει την 
πολιτική εποπτεία για τους αερολιμένες, για τα λιμάνια μας.  Άρα, είναι πάρα πολύ δόκιμο, έστω και αν 
σκεφτόμαστε «μα, είναι η ώρα να αλλάζουμε ονόματα;».  ∆εν είναι μόνο σημειολογικά, αλλά έχει και ουσιαστικό 
λόγο να μπει η σωστή ονομασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που, μετά τις τοποθετήσεις των εξ απεναντίας φίλων, έθθα εχρειάζετουν να 
μιλήσω, θέλω να πω δύο-τρία πράγματα μόνο.   
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 Πρώτ’ απ’ όλα, απορρίπτω αυτό που είπε ο Ζαχαρίας Ζαχαρίου -με έναν τρόπο, έτσι, λίγο υποτιμητικό- 
«η εποχή που περνούσαμε τζιαι ο ένας εκράτεν κούσπο τζιαι ο άλλος εθώρεν πουπάνω».  Ωραία, αφού έτσι 
είναι, μπορείς να μου απαντήσεις γιατί στην πόλη σου ο περίφημος ιδιωτικός τομέας εν τα καταφέρνει να κάμει 
μαρίνα;  Και μπορώ να σου πω πολλά άλλα παραδείγματα που ο ιδιωτικός τομέας άφησε ημιτελή έργα αυτή τη 
στιγμή στην Κύπρο.  Για να μην αναφερθώ στο εξωτερικό.  Προχτές είσιε συσκότιση η Τουρκία και είναι 
ιδιωτικές οι επιχειρήσεις και μάλιστα μερικές είναι τζιαι συνεταιρικές με Ελλαδίτες.   

 ∆εύτερον, συγκοινωνιών και μεταφορών.  Έχει δίκαιο ο Αβέρωφ.  Έσιει την εμπειρία.  Από την ώρα που 
φεύκουμε το “Συγκοινωνιών”, φεύκει η ανάπτυξη, διότι, για να συγκοινωνούν μεταξύ τους οι πόλεις, χρειάζονται 
υποδομές.  Άρα, δε θα τις κάμνει η κυβέρνηση, όλα θα πάνε στους ιδιώτες.  ∆ε συζητώ τώρα, η θέση μας είναι 
γνωστή, αλλά είναι...  Το λέω, Αβέρωφ, για εκείνους οι οποίοι είπαν πριν λλίον -τζιαι είναι δύο, ΕΥΡΩΚΟ και 
∆ΗΚΟ- ότι δεν υπάρχει ουσία.  Τζιαι ετύχαμε τζιαι ειρωνείας που τον πρόεδρο της επιτροπής, ότι έπρεπε να 
βρεθεί θέμα να διαφωνήσουμε.   

 Λοιπόν... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ποιος διαφωνεί; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ουσία.  Το ΑΚΕΛ.  ∆ιαφωνεί τζιαι άρα εγύρευκε αφορμή, για να διαφωνήσει σε μια επιτροπή που 
συνήθως είμαστε ομόφωνοι.  Άρα, υπάρχει ουσία.  Και τα περί Ευρωπαίων που δεν καταλάβουν, ε, επιτέλους 
ρε παιδκιά, μα έν’ τόσο ηλίθιοι οι Ευρωπαίοι, που εν καταλάβουν;  ∆ηλαδή, άμα τους πούμε τι κάμνει ένα 
υπουργείο, έθθα το καταλάβουν;  Ωραία, εγώ έχω πρόταση:  είτε να μείνει τζιαι το “Μεταφορών” -να μπει το 
“Μεταφορών” τζιαι να μείνει τζιαι το “Συγκοινωνιών”- είτε ελάτε να το κάμουμε όπως στην Ελλάδα.  Να είναι 
“ανάπτυξη”, “Υπουργείο Ανάπτυξης”, διότι έν’ τζιαι η Ελλάδα Ευρώπη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ευτερολογία ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επειδή έχω ερωτηθεί από τον κ. Κατσουρίδη γιατί ο ιδιωτικός τομέας δεν έκαμε μαρίνα στη Λάρνακα, θα 
του πω απλώς ότι είχαν πειστεί από τον κ. Χάρη Θράσου, τον προερχόμενο από το ΑΚΕΛ Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων τότε, να ενοποιήσουμε το έργο.  Αν δε μας έπειθε ο ακελικός υπουργός, η μαρίνα της 
Λάρνακας θα ήταν τελειωμένη.   

(Γέλια) 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι εμπόδιζε, μετά την αποχώρηση του κ. Χάρη Θράσου που έπεισε τους αφελείς και ευκολόπιστους 
Λαρνακείς, να το αλλάξουν;   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πριν οκτώ χρόνια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οκτώ ολόκληρα χρόνια.  Η αφέλειά σας είναι διαρκείας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ευτερολογία ο κ. Συλλούρης.  Ή δεν εμίλησες; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν θέλετε, η δική μου απάντηση προς τον κ. Κατσουρίδη, που βλέπει περιεχόμενο στο όνομα του 
μουσείου... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Όι του μουσείου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...του υπουργείου... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι και τα μουσεία στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...το όνομα του υπουργείου δεν ενθάρρυνε τον κ. Θράσου να έχει αντίθετη αντιμετώπιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία.   

 Λοιπόν, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Μετονομασία του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2 περί μετονομασίας του υπουργείου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆έχεστε μια εκτροπή;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκτροπή;  Να την ακούσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν άκουσα καλά τον κ. Προκοπίου την ώρα που του υπέδειξε ο κ. Αβέρωφ να ψηφίσει, είπε: «Ναι, αλλά 
4-0».  Τζιαι υπονοείτε το ματς σας με το ΑΠΟΕΛ.  Φαίνεται εν ακούσετε τη δήλωση του Πρόδρομου Πετρίδη! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν ποδοσφαιρική η εκτροπή και επανερχόμαστε στο θέμα.  Έχουμε μπει στο σκοπό του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Προκοπίου) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παροχή δυνατότητας στον Υπουργό Εσωτερικών να επιτρέπει την παραχώρηση της κυπριακής 
υπηκοότητας με εγγραφή σε αλλοδαπούς συζύγους Κυπρίων πολιτών, οι οποίοι παρέμειναν παράνομα στις 
ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 19 και στις 26 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Αρχείου 
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Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό και του Future Worlds Center.  To Μεσογειακό Ινστιτούτο 
Μελετών Κοινωνικού Φύλου και η Υπάτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  Η Υπάτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών 
για τους Πρόσφυγες διεμήνυσε ωστόσο γραπτώς πως συμφωνεί με τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να 
παρασχεθεί η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να επιτρέπει την παραχώρηση της κυπριακής 
υπηκοότητας με εγγραφή σε αλλοδαπούς συζύγους Κυπρίων πολιτών, οι οποίοι παρέμειναν παράνομα στις 
ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές. 

 Σύμφωνα με τον αναπληρωτή διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, με 
βάση τις διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας δεν επιτρέπεται η παραχώρηση της κυπριακής 
υπηκοότητας με εγγραφή σε αλλοδαπούς οι οποίοι εισήλθαν ή παρέμειναν παράνομα στη ∆ημοκρατία.  Ως 
αποτέλεσμα της εν λόγω διάταξης, μεγάλος αριθμός αιτήσεων που υποβάλλεται από αλλοδαπούς συζύγους 
Κυπρίων πολιτών οι οποίοι παρέμειναν παράνομα στις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές για 
απόκτηση της κυπριακής υπηκοότητας με εγγραφή να απορρίπτεται.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή ο ίδιος εκπρόσωπος από το 2013 
έχουν απορριφθεί, λόγω προηγούμενης παράνομης παραμονής, περίπου πεντακόσιες τέτοιες αιτήσεις 
αλλοδαπών συζύγων Κυπρίων πολιτών.  Συναφώς, όπως ανέφερε ο ίδιος, το Υπουργείο Εσωτερικών έκρινε 
σκόπιμη την κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στη Βουλή με το οποίο σκοπείται η τροποποίηση της 
βασικής νομοθεσίας, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να επιτρέπει σε 
αλλοδαπούς συζύγους Κυπρίων πολιτών να αποκτήσουν την κυπριακή υπηκοότητα με εγγραφή, παρά το 
γεγονός ότι για κάποιο χρονικό διάστημα αυτοί παρέμειναν παράνομα στις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία 
περιοχές. 

 Αναφερόμενος στις εκκρεμούσες αιτήσεις ενώπιον του Υπουργού Εσωτερικών για την παραχώρηση της 
κυπριακής υπηκοότητας με εγγραφή σε αλλοδαπούς συζύγους Κυπρίων πολιτών που εμπίπτουν στην ίδια πιο 
πάνω αναφερόμενη κατηγορία, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πως αυτές θα εξεταστούν με βάση το νομοθετικό 
καθεστώς που θα ισχύει κατά το χρόνο της έκδοσης της απόφασης, ανεξάρτητα αν αυτό θα είναι διαφορετικό 
από το ισχύον νομικό πλαίσιο κατά το χρόνο της υποβολής της σχετικής αίτησης, όπως προνοείται από τον 
περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμο. 

 Ο εκπρόσωπος της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό, παρ’ όλο που συμφώνησε με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, διατύπωσε παράλληλα την άποψη ότι ο Υπουργός 
Εσωτερικών πρέπει να παραχωρεί την κυπριακή υπηκοότητα με εγγραφή σε οποιοδήποτε αλλοδαπό σύζυγο 
Κυπρίου πολίτη ο οποίος παρέμεινε παράνομα στις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές και ο οποίος 
υπέβαλε σχετική αίτηση για το σκοπό αυτό, αντί να επαφίεται στην προτεινόμενη με το νομοσχέδιο διακριτική 
του εξουσία να το πράξει. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των προνοιών του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησε το κατά πόσο 
αιτήσεις οι οποίες υποβλήθηκαν για την παραχώρηση της κυπριακής υπηκοότητας με εγγραφή σε αλλοδαπούς 
συζύγους Κυπρίων πολιτών που παρέμειναν παράνομα στη ∆ημοκρατία και έχουν απορριφθεί σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας θα είναι δυνατό να επανεξεταστούν στη βάση των νέων προτεινόμενων 
ρυθμίσεων, καθώς και το κατά πόσο αυτό θα ήταν εφικτό, χωρίς να απαιτείται η υποβολή νέας σχετικής 
αίτησης.   

   Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της 
βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και γι’ αυτό εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσε πως διαφωνεί με τις πρόνοιες 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και τάσσεται κατά της ψήφισής του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι και η κυβέρνηση, αλλά και η Βουλή των Αντιπροσώπων τούτο το θέμα 
πρέπει να το ξαναδούν.  Εδώ ξέρουμε ποιο είναι το πρόβλημα που έχουμε σε αυτά τα κρίσιμα ζητήματα και 
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ιδιαίτερα με τη δημογραφία.  Και άμα δει κάποιος και το νομοθέτημα προσεκτικά...  Αν αύριο ένας νόμιμος 
πολίτης που είναι Τουρκοκύπριος παντρευτεί μια έποικο τζιαι έρτει τζιαι κάτσει ποδά, πρέπει να του δώκουμε 
υπηκοότητα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εισηγείστε αναβολή, αντιλαμβάνομαι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εισηγούμαι αναβολή και για τον εξής λόγο:  Επειδή πράγματι το επιχείρημα είναι ότι ήρταν κάποιοι δύο-
τρεις μέρες και θεωρούνται παράνομοι, αυτό να γίνει μία φορά και εφάπαξ. όχι να μείνει σταθερά στο νόμο.  Αν 
το υπουργείο αντιμετωπίζει μαζικά τούτη τη δυσκολία, έχει λέει πεντακόσια άτομα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην μπείτε σε πολλές λεπτομέρειες. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, έν’ σημαντικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει αίτημα... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να το ακούσουν οι συνάδελφοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...για αναβολή, για να δοθούν περισσότερες εξηγήσεις και ενδεχομένως να γίνουν και διαφοροποιήσεις... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εφάπαξ, όπως την αμνηστία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...επί του νομοσχεδίου. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό και τα συνηθισμένα σε αυτό το σώμα, δε θα δεχτούμε για τον εξής 
λόγο:  Το 2011 ξανακατατέθηκε η ίδια τροπολογία και αυτή η Βουλή -στην ολομέλεια πάλι- το παρέπεμψε σε 
καλένδες, με αποτέλεσμα χιλιάδες γάμοι Κυπρίων με αλλοδαπούς -οι πλείστοι Ελλαδιτών ή Ελλαδίτισσων- να 
μην έχουν κυπριακή υπηκοότητα, γιατί εμείς σωστά κάποτε βάλαμε στη νομοθεσία περί εγγραφής -όχι 
πολιτογράφησης- ότι, αν εισήλθες ή παρέμεινες παράνομα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, δε δικαιούσαι 
υπηκοότητα.   

 Τι κάμνουμε τώρα;  Φεύγει αυτό το “παρέμεινες παράνομα” και μπαίνει το “εισήλθες”, που αποκλείει τον 
όποιο εισήλθε παράνομα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Άρα, αυτό που θέλουμε να πετύχουμε το πετυχαίνουμε.  
Όμως εκείνος ο οποίος... Ιδιαίτερα οι Ελλαδίτες, κάποια περίοδο μάλιστα πεισματικά, δεν ανανέωναν τις άδειες 
παραμονής τους, δηλαδή το θεωρούσαν άδικο ως Ελλαδίτες να παίρνουν υπηκοότητα, να παίρνουν άδεια 
παραμονής, με αποτέλεσμα...  Μιλάμε για χίλιους εξακόσιους γάμους αυτή τη στιγμή σε εκκρεμότητα.  Γι’ αυτό 
νομίζω λανθασμένα κατάλαβε ο φίλος ο Ζαχαρίας και η αναβολή της ψήφισης δε θα βοηθήσει κανέναν.  Θα 
βλάψει μάλλον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα πούμε ακριβώς τα ίδια, ότι δεν ευνοούμε να στηρίξουμε την όποια 
αναβολή του θέματος, διότι δε θα παρέμβουμε και στις γαμήλιες υποχρεώσεις του οποιουδήποτε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, να δώσω... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  
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 Νομίζω τούτη η ∆ημοκρατία έχει ενηλικιωθεί και πρέπει έτσι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να δώσω το λόγο στον κ. Κουλία και βεβαίως είναι φανερό από τις τοποθετήσεις ότι δεν υπάρχει 
πλειοψηφία για αναβολή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να επαναλάβω για την κρισιμότητα του θέματος.  Αυτό που έγινε τόσα χρόνια και 
έχουμε ένα νομοθέτημα που προστάτευε τον τόπο σε αυτό το κομμάτι και λέτε «ξέρετε, ήταν στραβός ο 
νόμος»...  Εάν είναι έτσι, γιατί δε δέχεστε αυτός ο νόμος να ισχύσει για τριάντα μέρες και να είναι εφάπαξ, 
όπως την αμνηστία;  Και να κλείσει η τρύπα.  Αν περάσει τούτη η νομοθεσία, θα είναι ένας πολλά σπουδαίος 
λόγος να μπαίνουν παράνομα και να παίρνουν και υπηκοότητα από τον υπουργό.  Θα αννοίει μια 
καμαρόπορτα σε τούτο, κύριοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, να μην αδικήσω το συνάδελφο τον κ. Κουλία.  Θα το θέσω σε ψηφοφορία, για να αποφασιστεί από το 
σώμα.   

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι και παράνομα να έμενε ένας, στα εφτά χρόνια εδιούσαν του έγκριση για 
πολιτογράφηση, αν παντρευόταν με Κύπριο ή Κύπρια.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην κάμνουμε εδώ υποθέσεις για τη νομοθεσία.  Νομίζω πρέπει να ξέρουμε προτού έρθουμε 
εδώ τη νομοθεσία.   

 Παρακαλώ.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του αιτήματος αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το αίτημα για αναβολή απορρίπτεται με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Φαίνεται ότι δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 110 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, ο κ. Κουτσού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 16 μέχρι 19 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου, «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου, και «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014», πρόταση νόμου. Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το υπ’ αριθμόν 16 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εισαγωγή προσωρινών ρυθμίσεων για την επιβολή τελών επί ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία κατέχεται 
κατ’ εξ αδιαιρέτου ιδανικές μερίδες, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την έκδοση ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο σκοπός για τα θέματα 17, 18 και 19 είναι κοινός.  Παρακαλώ το γραμματέα να τον διαβάσει. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε στις περιπτώσεις ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία υφίστανται εξ αδιαιρέτου ιδανικές 
μερίδες ιδιοκτησίας επ’ αυτής να τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του σχετικού άρθρου του περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, όπως αυτό προτείνεται με το υπ’ αριθμόν 16 θέμα της 
ημερήσιας διάταξης και προβλέπει προσωρινές ρυθμίσεις για την επιβολή τελών, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι 
την έκδοση ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας σε σχέση με τις εν λόγω μερίδες ιδιοκτησίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Κυπριανού  Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Νουρής Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις τέσσερις προτάσεις νόμου που αναφέρονται στο 
επισυνημμένο παράρτημα, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και κ. Άγγελο Βότση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και στις 26 
Μαρτίου 2015.  Σημειώνεται ότι πέρα από αυτές τις δύο συνεδρίες η επιτροπή μελέτησε αρχικά τη δεύτερη, την 
τρίτη και την τέταρτη πρόταση νόμου σε δύο προηγούμενες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 
στις 20 Νοεμβρίου 2014.   

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι των 
Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Αμμοχώστου και Πάφου, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του 
Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λευκωσίας, Λεμεσού-Αμαθούντας, Λάρνακας, Αγίας Νάπας, Παραλιμνίου και 
Πάφου, του Συνδέσμου Συμβουλίων Ύδρευσης-Αποχέτευσης Κύπρου, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της 
ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Συνδέσμου 
Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (FIABCI),  του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, 
του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου,  του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, καθώς και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων, ο 
Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, ο Σύνδεσμος Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου, ο 
Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων, καθώς και ο Συνασπισμός Μικρών Επιχειρήσεων και 
Αυτοεργοδοτουμένων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

  Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να εισαχθούν σ’ αυτόν προσωρινές ρυθμίσεις για την 
επιβολή τελών επί ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία κατέχεται κατ’ εξ αδιαιρέτου ιδανικές μερίδες, οι οποίες θα 
ισχύουν μέχρι την έκδοση ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου, σε περίπτωση που ακίνητη 
ιδιοκτησία κατέχεται κατ’ εξ αδιαιρέτου ιδανικές μερίδες, ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, έπειτα από σχετική αίτηση οποιουδήποτε εκ των συγκυρίων της ιδιοκτησίας, θα καταχωρίζει σε 
ειδικό μητρώο την αξία γενικής εκτίμησης του μεριδίου που αναλογεί στους συγκυρίους της ιδιοκτησίας, ώστε 
τα τέλη ακίνητης ιδιοκτησίας που επιβάλλονται από δήμους, κοινότητες και συμβούλια αποχετεύσεων να 
καθορίζονται αναλόγως των φυσικών μεριδίων ιδιοκτησίας επί της ακίνητης ιδιοκτησίας. 
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 Σκοπός της δεύτερης, της τρίτης και της τέταρτης πρότασης νόμου, όπως αυτές αρχικά κατατέθηκαν στη 
Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου, του περί Κοινοτήτων Νόμου και του περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμου, αντίστοιχα, ώστε για σκοπούς επιβολής τελών επί ακίνητης ιδιοκτησίας με βάση την αξία 
γενικής εκτίμησης της ιδιοκτησίας από δήμους, κοινότητες και αποχετευτικά συμβούλια στις περιπτώσεις 
ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία υφίστανται εξ αδιαιρέτου ιδανικές μερίδες ιδιοκτησίας επ’ αυτής να θεωρείται 
ότι η εν λόγω ακίνητη ιδιοκτησία ανήκει στους ιδιοκτήτες της αναλόγως των φυσικών μεριδίων ιδιοκτησίας τους. 

 Επιπρόσθετα, με την τέταρτη υπό αναφορά πρόταση νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
σκοπείται να διασαφηνιστεί ότι οποιοδήποτε επιβαλλόμενο τέλος για το έτος 2014 θα είναι με βάση την αξία 
γενικής εκτίμησης της ακίνητης ιδιοκτησίας κατά την 1η Ιανουαρίου 1980. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, 
ώστε οι διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας που προβλέπουν την επιβολή τελών επί της αξίας της ακίνητης 
ιδιοκτησίας από δήμους, κοινότητες και συμβούλια αποχετεύσεων να συνάδουν με σχετική αντίστοιχη διάταξη 
του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου. 

 Σημειώνεται ότι της εξέτασης της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου από την επιτροπή 
προηγήθηκε η μελέτη των υπόλοιπων προτάσεων νόμου, της δεύτερης, της τρίτης και της τέταρτης, κατά τις 
δύο συνεδρίες της επιτροπής που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και στις 20 Νοεμβρίου 2014.  Ωστόσο, στα 
πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής για τις εν λόγω προτάσεις νόμου, η τελευταία, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως το όλο θέμα της επιβολής τελών επί 
ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία κατέχεται κατ’ εξ αδιαιρέτου ιδανικές μερίδες ρυθμιστεί με την εισαγωγή 
προσωρινών διατάξεων στον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο, έτσι ώστε 
αυτή να καταστεί πιο δίκαιη για τους συγκυρίους της ιδιοκτησίας. 

 Συναφώς, σε μεταγενέστερο στάδιο, ως αποτέλεσμα της συζήτησης που διεξήχθη αναφορικά με τις εν 
λόγω προτάσεις νόμου, οι βουλευτές κ. Γιάννος Λαμάρης εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, κ. Ανδρέας Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και κ. Άγγελος Βότσης εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
κατέθεσαν στη Βουλή την πρώτη υπό αναφορά πρόταση νόμου και διαμόρφωσαν τα κείμενα των  υπόλοιπων 
προτάσεων νόμου που οι ίδιοι βουλευτές αρχικά κατέθεσαν στη Βουλή.  

 Ειδικότερα, οι εισηγητές των εν λόγω προτάσεων νόμου κατέθεσαν αναθεωρημένα κείμενα της 
δεύτερης, τρίτης και τέταρτης πρότασης νόμου, ώστε να εισαχθούν στις αντίστοιχες υπό τροποποίηση βασικές 
νομοθεσίες σχετικές ρυθμίσεις, σύμφωνα με τις οποίες στις περιπτώσεις ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία 
υφίστανται εξ αδιαιρέτου ιδανικές μερίδες ιδιοκτησίας επ’ αυτής θα τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του 
σχετικού άρθρου του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, όπως αυτό 
προτείνεται με την πρώτη πρόταση νόμου, με την οποία προβλέπονται προσωρινές ρυθμίσεις για την επιβολή 
τελών, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την έκδοση ξεχωριστών τίτλων ιδιοκτησίας σε σχέση με τις εν λόγω μερίδες 
ιδιοκτησίας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά προτάσεων νόμου οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου διατύπωσαν τη διαφωνία 
τους με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, επειδή αυτές παρεκκλίνουν του ισχύοντος νομικού πλαισίου. Ειδικότερα, 
σύμφωνα με τους εν λόγω εκπροσώπους, η μόνη διέξοδος για να αντιμετωπιστεί το όλο ζήτημα, σε σχέση με 
το οποίο προτείνονται οι υπό συζήτηση ρυθμίσεις, είναι η επίσπευση της διαδικασίας έκδοσης ξεχωριστών 
τίτλων ιδιοκτησίας, η οποία συνιστά μνημονιακή υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναντι της τρόικας. 
Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην επιτροπή ότι η πρακτική εφαρμογή των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων αναμένεται ότι αφενός θα παρουσιάσει τεχνικές δυσκολίες και αφετέρου θα επιβαρύνει το κράτος με 
πρόσθετο διοικητικό και κατ’ επέκταση δημοσιονομικό κόστος.  

  Οι υπόλοιπες πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο της πρώτης πρότασης νόμου όσο και της δεύτερης, της τρίτης και της 
τέταρτης πρότασης νόμου, όπως αυτές διαμορφώθηκαν με βάση τα πιο πάνω, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο 
περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.  

2. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. 
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3. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014.  

4. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 16 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 21Α.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 17 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 74 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 18 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 θέματος.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 32Α.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 20 μέχρι και 27 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Πάμε λοιπόν τώρα στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» και το οποίο θα 
συζητήσουμε μαζί με την πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 2 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του βασικού νόμου που διέπουν τη νέα διαδικασία εκποίησης 
ενυπόθηκων ακινήτων, αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία, για ορισμένο 
χρονικό διάστημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:     
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή  

Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

  Κοινοβουλευτική Επιτροπή  

  Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος    Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης   Χρίστος Μέσης 

Πρόδρομος Προδρόμου   Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Μάριος Μαυρίδης   Νίκος Νουρής 

Μαρία Κυριακού   ∆ημήτρης Συλλούρης 

Σταύρος Ευαγόρου   Γιώργος Περδίκης 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε 
στις 25 Φεβρουαρίου 2015. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών ο 
Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εσωτερικών.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Πρόδρομο Προδρόμου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, είναι η τροποποίηση του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε η εφαρμογή των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων 
ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, να ανασταλεί αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία μέχρι τις 3 
Απριλίου 2015. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη αναστολή της εφαρμογής των εν λόγω 
διατάξεων για ορισμένο χρονικό διάστημα κρίνεται αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος, για να 
τεθεί σε ισχύ το νέο νομοθετικό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα, με απώτερο στόχο την προστασία των 
ενυπόθηκων οφειλετών, οι οποίοι έχουν ως εξασφάλιση έναντι των δανειακών τους υποχρεώσεων την κύρια 
κατοικία. 

 Σημειώνεται ότι στις 29 Ιανουαρίου 2015 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2015, ο οποίος προβλέπει την αναστολή της 
εφαρμογής των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που διέπουν τη νέα διαδικασία 
εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων μέχρι τις 2 Μαρτίου 2015.  Ο εν λόγω νόμος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας, κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και στις 19 
Φεβρουαρίου 2015 η Βουλή απέρριψε κατά πλειοψηφία την αναπομπή. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της επανεξέτασης του αναπεμφθέντος νόμου από τις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αναπληρούσα τον 
Υπουργό Οικονομικών στη σχετική συνεδρία των επιτροπών, διαβίβασε εισήγηση της κυβέρνησης όπως η 
Βουλή ψηφίσει σχετική νομοθεσία για αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 μόνο αναφορικά με ενυπόθηκα ακίνητα που αποτελούν την 
κύρια κατοικία μέχρι την 31η Μαρτίου 2015.  Με τον τρόπο αυτό αναμένεται ότι θα παρασχεθεί στη Βουλή ο 
αναγκαίος χρόνος για ολοκλήρωση της εξέτασης των προτεινόμενων νομοθετημάτων, τα οποία βρίσκονται ήδη 
κατατεθειμένα ενώπιόν της και συνιστούν μέρος του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου για την 
αφερεγγυότητα, καθώς και για την κατάληξη με την τρόικα επί του τελευταίου συναφούς προς κατάθεση στο 
σώμα νομοσχεδίου, το οποίο ρυθμίζει θέματα σε σχέση με τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής με 
πρωταρχικό στόχο τη διαφύλαξη της κύριας κατοικίας, καθώς και θέματα που αφορούν τα σχέδια απαλλαγής 
οφειλών για φυσικά πρόσωπα. 

 Συναφώς, ενόψει της προώθησης των σχετικών με το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας νομοθετημάτων στην 
ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση κατά την αμέσως επόμενη συνεδρία της και λόγω του γεγονότος ότι 
απαιτείται ορισμένο χρονικό διάστημα για την κατάθεση στο σώμα και τη μελέτη από τις αρμόδιες επιτροπές 
του τελευταίου συναφούς με το εν λόγω πλαίσιο νομοσχεδίου, κρίθηκε σκόπιμο όπως προωθηθεί επίσης για 
ψήφιση κατά την ίδια συνεδρία του σώματος και η υπό αναφορά πρόταση νόμου, με την οποία προτείνεται 
αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας που διέπουν τη νέα διαδικασία εκποίησης 
ενυπόθηκων ακινήτων, αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία, μέχρι τις 3 Απριλίου 
2015. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και η αναπληρώτρια πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια 
του σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015». 

Κοινή συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή  

Οικονομικών και Προϋπολογισμού:  Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. Πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Πάμπος Παπαγεωργίου Νίκος Νουρής 

Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

Γιώργος Περδίκης Μη μέλη των επιτροπών: 

  Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών επανεξέτασαν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. 
Πρόδρομο Προδρόμου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε συνεδρία 
τους, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2016. 

 Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω πρόταση νόμου είχε υποβληθεί στο σώμα για ψήφιση στις 26 
Φεβρουαρίου 2015 με κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, ωστόσο αποφασίστηκε η αναβολή της συζήτησής της για 
λόγους που επεξηγήθηκαν αρμοδίως στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε η εφαρμογή των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014, ο οποίος ρυθμίζει τις εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους 
ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, να 
ανασταλεί αναφορικά με ενυπόθηκο ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία μέχρι τις 3 Απριλίου 2015. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της πιο πάνω αναφερόμενης συνεδρίας της ολομέλειας του σώματος είχε 
ψηφισθεί ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015, ο 
οποίος προβλέπει για την αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 
οι οποίες διέπουν τη θεσπισθείσα νέα διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, μέχρι τις 19 Μαρτίου 2015.  
Η αναστολή της εφαρμογής των σχετικών διατάξεων για ορισμένο χρονικό διάστημα είχε κριθεί στο τότε στάδιο 
αναγκαία, έτσι που να παρείχετο στη Βουλή ο αναγκαίος χρόνος για ολοκλήρωση της εξέτασης σχετικών 
σχεδίων νόμου, τα οποία βρίσκονταν ήδη κατατεθειμένα ενώπιόν της και αποτελούν μέρος του προτεινόμενου 
νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα, καθώς και για τη μελέτη άλλου συναφούς νομοσχεδίου, το οποίο 
κατατέθηκε στη Βουλή σε μεταγενέστερο στάδιο και ρυθμίζει θέματα που προκύπτουν αναφορικά με τα 
προσωπικά σχέδια αποπληρωμής για σκοπούς διαφύλαξης της κύριας κατοικίας, καθώς και θέματα που 
αφορούν τα σχέδια απαλλαγής οφειλών για φυσικά πρόσωπα. 

 Συναφώς, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, επισημαίνοντας στο στάδιο της 
συζήτησης στην ολομέλεια του σώματος ότι το νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την προσφάτως θεσπισθείσα 
διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων με ταχύτερους ρυθμούς πρέπει να τεθεί σε ισχύ ταυτόχρονα με το 
νομοθετικό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα, ώστε να υπάρξει το απαραίτητο δίχτυ προστασίας οφειλετών, και 
λαμβάνοντας υπόψη την πολυπλοκότητα του νομοσχεδίου που αφορά τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής, 
εισηγήθηκε την αναβολή της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου μέχρι τις 19 Μαρτίου 2015, 
ημερομηνία κατά την οποία εκπνέει η αναστολή της εφαρμογής των νομοθετικών διατάξεων για τις εκποιήσεις.  
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Με τον τρόπο αυτό, σε περίπτωση που η Βουλή κατά τη συγκεκριμένη ημερομηνία δε θα είναι έτοιμη να 
υποβάλει προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος το νομοθετικό πλαίσιο για την αφερεγγυότητα στο σύνολό 
του, θα υπάρχει η δυνατότητα, με την υποβολή της υπό αναφορά πρότασης νόμου για ψήφιση από τη Βουλή 
σε νόμο, να παρασχεθεί η αναγκαία προστασία στους ενυπόθηκους οφειλέτες οι οποίοι έχουν θέσει ως 
εξασφάλιση έναντι των δανειακών τους υποχρεώσεων την πρώτη κατοικία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη ότι κατά την αμέσως επόμενη συνεδρία της 
ολομέλειας της Βουλής, δηλαδή στις 19 Μαρτίου 2015, εκπνέει, όπως έχει ήδη πιο πάνω αναφερθεί, η 
αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που διέπει τη νέα 
διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων, καθώς και το ότι δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί η μελέτη του 
νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα, ώστε να καταστεί εφικτή η προώθησή του στην ολομέλεια της 
Βουλής για ψήφιση, κρίθηκε σκόπιμο όπως υποβληθεί για ψήφιση η υπό αναφορά πρόταση νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και η αναπληρώτρια πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια 
του σώματος.   

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 13) Νόμος του 2015»  

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

Νίκος Νικολαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

Γιώργος Περδίκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Κουτσού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από το 
βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου, ώστε να ανασταλεί μέχρι την 17η Απριλίου 2015 η εφαρμογή των διατάξεών του που διέπουν τις 
εκποιήσεις ενυπόθηκων ακινήτων από τους ενυπόθηκους δανειστές χωρίς την εμπλοκή του διευθυντή του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, με την προτεινόμενη ρύθμιση σκοπείται ειδικότερα η 
παράταση της αναστολής της εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων για περαιτέρω χρονικό διάστημα, ώστε η νέα 
διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκων ακινήτων να τύχει εφαρμογής, μόνο αφού θεσμοθετηθεί το νέο Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας.  Παράλληλα, η προτεινόμενη αναστολή της εφαρμογής των εν λόγω διατάξεων κρίνεται 
αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί ικανοποιητικό χρονικό περιθώριο για ενδελεχή εξέταση του προτεινόμενου 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας από τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, με απώτερο στόχο τη βελτίωσή του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   
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 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Από την επιτροπή Οικονομικών ο εισηγητής της πρότασης νόμου κ. Προδρόμου έχει το λόγο.  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση αυτή είχε υποβληθεί με άλλα δεδομένα.  Προβλέπει αναστολή της 
εφαρμογής του νόμου όσον αφορά εξειδικευμένα την πρώτη κατοικία μέχρι τις 3 Απριλίου, αύριο.  Αυτό εννοώ 
με άλλα δεδομένα.  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μία συνεννόηση τώρα και θα πρέπει να τροποποιήσουμε την 
ημερομηνία.  Ενδεχομένως, υπάρχουν προτάσεις μέχρι τις 17 Απριλίου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
 17 Απριλίου 2015 αναφέρει η πρόταση νόμου που κατατέθηκε από τον κ. Παπαδόπουλο.   

 Μάλιστα. 

 Θέλετε, κύριε Παπαδόπουλε, ως ο βουλευτής που κατέθεσε την πρόταση νόμου, να πάρετε το λόγο; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει…  Οφείλω να πω ότι έγινε μία ενδεχομένως προκαταρκτική 
συνεννόηση στην επιτροπή Οικονομικών ότι θα καταθέσουμε πρόταση νόμου για αναστολή του νόμου των 
εκποιήσεων μέχρι και τις 17 Απριλίου, που θα είναι η επόμενη ολομέλεια -ενδεχομένως να είναι έκτακτη 
ολομέλεια- στην οποία θα εξετάσουμε τα ζητήματα που αφορούν το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είναι η εβδομάδα της ∆ιακαινησίμου βεβαίως.  Έχετε συνεννοηθεί ότι θα συνέλθει η Βουλή εκείνη την 
εβδομάδα; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, νομίζω αυτό θα πρέπει να το αποφασίσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, εγώ θα το αποφασίσω αλλά… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …η προεδρία του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 …θέλω να ακούσω τις απόψεις σας εάν εκείνη την εβδομάδα...  Άλλες χρονιές αυτό γινόταν;  Κατά την 
εβδομάδα της ∆ιακαινησίμου συνήρχετο η Βουλή; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, θα είναι έκτακτη ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε.  Εάν αποφασίσουμε να έρθουμε, θα είναι έκτακτη 
ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Α, θα είναι έκτακτη, εντάξει. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Λουκαΐδης.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, μας δίνεται η ευκαιρία να αποφασίσουμε και την έκτακτη συνεδρία.  Φυσικά, 
εσείς θα αποφασίσετε, αλλά, εάν τελικά αυτό το σώμα θα αναβάλει την εφαρμογή του νόμου για τις εκποιήσεις 
μέχρι τις 17 του Απρίλη, ταυτόχρονα θεωρώ ότι είναι λογικότατο να καθοριστεί εκείνη την ημερομηνία και η 
έκτακτη συνεδρία του σώματος, για να ξεκαθαρίσουν τα πράγματα και για να κάμουμε τον προγραμματισμό 
μας όλοι, μιας και είναι η εβδομάδα της ∆ιακαινησίμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Θα έπρεπε να γίνει ιδία διαβούλευση με το προεδρείο προηγουμένως.  Εν πάση περιπτώσει… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Απολογούμαστε, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όχι, μην απολογείστε.  ∆εν υπάρχει κανένας λόγος. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, εντάξει.  Μπορεί να το πάρουμε και ένα χρόνο, έν’ θέμα δικό μας. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα τοποθετηθώ επί της ουσίας.  Ούτως ή άλλως, εμείς δε συνδέαμε ποτέ με το 
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας το δίχτυ προστασίας των μικροοφειλετών, αλλά το ερώτημα είναι γιατί 17 Απριλίου.  
Μήπως επειδή ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ποτέ όλο αυτό το διάστημα δεν υπέγραψε το σχετικό νόμο για 
αναστολή του νόμου για τις εκποιήσεις και άρα, αν του δώσουμε ακόμα δεκατρείς μέρες του Προέδρου, και 
πάλι δε θα υπογράψει το νόμο που θα ψηφίσουμε και άρα και πάλι θα κάμουμε μια τρύπα μεσ’ το νερό, 
αποδεικνύοντας ότι όλο αυτό το πράγμα που γίνεται εδώ είναι περίπου θέατρο του παραλόγου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

  Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη.  

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Εγώ θέλω να επισημάνω το γεγονός ότι όλες οι κοινοβουλευτικές ομάδες της Βουλής, όλες οι πλευρές 
της Βουλής αναγνωρίζουν την ανάγκη να συνεχίσει η άρση της ισχύος του βασικού νόμου, μέχρι να 
ξεκαθαρίσει το θέμα για το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Αυτό είναι σημαντικό.  Εμείς θεωρούμε ότι η πρόταση 
νόμου για αναβολή μέχρι τις 17 Απριλίου δεν αντιμετωπίζει πρακτικά το ζήτημα αυτό.  Πώς θα αντιμετωπιστεί 
πρακτικά;  Εάν στις 16 Απριλίου, που ενδεχομένως να συνέλθει η Βουλή -και εμείς είμαστε υπέρ του να 
συνέλθει η Βουλή στις 16 Απριλίου, για να ξεκαθαρίσει επιτέλους αυτό το θέμα με το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας- 
δεν καταστεί δυνατό η Βουλή να καταλήξει, είτε να καταλήξει σε ένα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας είτε να καταλήξει 
σε ένα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας που είναι αποδεκτό από κάποιες πολιτικές ομάδες, θα πρέπει να υπάρχει η 
δυνατότητα σε αυτές τις πολιτικές ομάδες να αποφασίσουν τι θα κάμουν με το βασικό νόμο περί εκποιήσεων.  
Άρα, θεωρούμε ότι θα πρέπει η αναστολή ή η αναβολή της ισχύος της νομοθεσίας να ισχύει μέχρι τις 23 του 
μηνός, που θα είναι η ολομέλεια της Βουλής, ούτως ώστε να δοθεί η δυνατότητα σε κάποιες πολιτικές ομάδες 
να καταθέσουν συγκεκριμένες προτάσεις για το μέλλον του βασικού νόμου περί εκποιήσεων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.   

 Λοιπόν, μπορούμε να ορίσουμε τις 23 Απριλίου και, αν χρειαστεί να συνέλθει σε έκτακτη συνεδρία… 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τελικά, κύριε Πρόεδρε, καλά ή κακά, έχουμε δικαιωθεί και, αν εισακουόμασταν από την αρχή να 
αφήναμε εκείνο το χρονικό περιθώριο σε όλους, και στην κυβέρνηση και στους τεχνοκράτες και στις πολιτικές 
δυνάμεις, ώστε με χρόνο μπροστά τους, με ωριμότητα, να χρησιμοποιήσουν την τεχνογνωσία του ο καθένας, 
για να είμαστε όσο το δυνατό πιο σοφοί, δε θα φτάναμε σ’ αυτό το κατάντημα, κατά την άποψή μου, κάθε μήνα 
να συζητούμε δαμαί ο ένας τη μια ημερομηνία και ο άλλος την άλλη ημερομηνία.  Γι’ αυτό εμείς θέλουμε να 
κρατήσουμε τη δική μας την πρόταση, ανεξάρτητα αν θα απορριφθεί και πάλι, για την 1η του Ιούλη.  Η Βουλή 
σίγουρα θα είναι ανοικτή τότε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζούμε σε μία χώρα που όλοι είμαστε δικαιωμένοι και παρ’ ολίγο να μη μας μείνει χώρα.  
∆ε θα μπω σ’ αυτό το ζήτημα.  Εμείς θα στηρίξουμε την πρόταση του ∆ΗΚΟ για τις 17 του Απρίλη και είναι 
θερμότατη η παράκληση -με τις απολογίες μας, γιατί δεν έγινε διαβούλευση με το προεδρείο- η έκτακτη 
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συνεδρία να συμπέσει με την ημερομηνία που λήγει η νέα παράταση, αν θα εγκριθεί από το σώμα.  Αν θα 
εγκριθεί η 1η του Ιούλη, μπορεί και η συνεδρία για αυτά τα ζητήματα να είναι η 1η του Ιούλη.  Αν θα εγκριθεί 
από το σώμα ότι είναι η 23η του Απρίλη, όπως ήταν της Ε∆ΕΚ, ας μπει 23 του Απρίλη.  Αλλά, αν θα εγκριθεί 
ότι είναι ως τις 17 του Απρίλη, θεωρώ ότι η συνεδρία πρέπει να συμπέσει με εκείνη την ημερομηνία.  Μπορεί 
να υπάρχουν και ουσιαστικοί και ειδικοί λόγοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Θα βάλω τις τροπολογίες, δηλαδή τροπολογία του ΑΚΕΛ, πρώτη τροπολογία…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 …ναι, μισό λεπτό, δεύτερη τροπολογία της Ε∆ΕΚ για τις 23 Απριλίου και μετά θα βάλω σε ψηφοφορία 
τις 17 Απριλίου. 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ακόμα ένα ζήτημα για τις 16 Απριλίου.  Γνωρίζοντας κάποιοι συνάδελφοι -
αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν από όλες τις πλευρές- ότι εκείνη τη βδομάδα η Βουλή δε θα λειτουργούσε, έχουν 
διευθετήσει είτε και επαγγελματικά ταξίδια είτε και οικογενειακά ταξίδια, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να 
παρευρεθούν.  Επομένως, να γνωρίζουμε από τώρα… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν μπορούμε να ξέρουμε εκ των προτέρων. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, μα ήδη έχουν διευθετήσει, γι’ αυτό, αν το περιθώριό μας είναι μέχρι τις 23-24 του Απρίλη, να το 
λάβουμε και τούτο υπόψη.  ∆ηλαδή να μην πάμε μέσα στην εβδομάδα αμέσως μετά το Πάσχα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να τ’ αλλάξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Παπαδόπουλος, μετά ο κ. Νεοφύτου, ο κ. Βότσης. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ακριβώς για τον ίδιο λόγο είναι πρόβλημα η 23η Απριλίου, γιατί θέλω να υπενθυμίσω ότι είχαμε 
συμφωνήσει ότι θα γίνει στις 17 Απριλίου στην επιτροπή Οικονομικών μία έκτακτη ολομέλεια, σε περίπτωση 
φυσικά που θα το ενέκρινε αυτό το αίτημα ο Πρόεδρος της Βουλής και φυσικά η ολομέλεια, και γι’ αυτό 
ακριβώς το λόγο έχουμε διευθετήσει να είμαστε παρόντες 17 ή και 16 Απριλίου, δεν ξέρω τελικά ποια θα είναι η 
ημερομηνία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πρόβλημα θα το έχουμε για τις 23 Απριλίου, αφού στις 23 αντιλαμβάνομαι υπάρχουν και αποστολές 
της Βουλής στο εξωτερικό.  Άρα, νομίζω ότι είναι καλό σήμερα να διευθετηθούν όλα αυτά τα ζητήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ούτως ή άλλως, η απόφαση η δική μου θα καθοριστεί από το αποτέλεσμα των ψηφοφοριών που σας 
έχω πει με τις τροπολογίες, γι’ αυτό θέτω πρώτα την τροπολογία του ΑΚΕΛ στο άρθρο 60 του νόμου για 
αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του Μέρους VIA του παρόντος Νόμου μέχρι την 1η Ιουλίου 2015. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και ουδεμία αποχή, απορρίπτεται η τροπολογία. 

 Προχωρώ στη δεύτερη τροπολογία, την οποία κατέθεσε ο κ. Νικολαΐδης εκ μέρους της Ε∆ΕΚ, για τις 23 
Απριλίου 2015. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με εφτά ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και δεκαεφτά αποχές, απορρίπτεται και η δεύτερη 
τροπολογία. 

 Πάμε στην πρόταση νόμου όπως έχει κατατεθεί με την ημερομηνία η οποία αναφέρεται, που είναι η 17η 
Απριλίου 2015.  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 60.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και είκοσι αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και είκοσι αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η άλλη πρόταση νόμου αποσύρεται, έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εδώ συνεπώς τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση των νομοσχεδίων και των εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Περιμένετε, παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους εζήτησε το λόγο; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απευθύνω την παράκληση, αν γνωρίζετε από τώρα το πότε ακριβώς θα συνέλθει η 
Βουλή, να μας ενημερώσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η Βουλή θα συνέλθει, εφόσον η βούληση του σώματος έχει ήδη… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πότε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Θα υπάρξει η έκτακτη συνεδρία της Βουλής στις 17 Απριλίου, την Παρασκευή της ∆ιακαινησίμου. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Για το θέμα του ΡΙΚ θα ήθελα απλά να ενημερώσω πως με έχουν ενημερώσει οι αρμόδιες υπηρεσίες της 
Βουλής ότι είναι κάπως δύσκολο να διαχωρίσουμε τα κονδύλια που αφορούν τους μισθούς.  Άρα, η εισήγηση 
που θα τεθεί είναι να ψηφίσουμε όλα τα κονδύλια αλλά μειωμένα κατά 60%, έτσι ώστε να εγκριθεί μόνο το 40% 
της δαπάνης για όλα τα κονδύλια, όχι μόνο για τους μισθούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όπως είπα, να γίνει σχετική νομοτεχνική ρύθμιση κατά τέτοιο τρόπο, που να εξυπηρετείται ο σκοπός για 
τον οποίο ήδη η Βουλή έχει δώσει τη συγκατάθεσή της. 

 Ο κ. Νικολαΐδης.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά, για το θέμα του ΡΙΚ έχω την εντύπωση ότι δεν έχει γίνει ψηφοφορία, άρα και τυπικά ίσως 
θα έπρεπε να γίνει μια ψηφοφορία για τους προϋπολογισμούς του ΡΙΚ, το 40%, για να είμαστε και τυπικά 
εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 θέματος, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος του 2015 Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €28.835.000  
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.    Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 9. 

 Επιδόματα/αποζημιώσεις/οικονομικά ωφελήματα.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αμοιβή συνεργατών.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

 Χρήση μηχανοκίνητων οχημάτων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή προκαταβολής άτοκου δανείου για αγορά ιδιωτικού μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 16. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 17. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.505, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κοινοτικό συμβούλιο Μυλικουρίου εντός του 2013 απέστειλε επιστολή στο 
Τμήμα Περιβάλλοντος αναφορικά με τη δημιουργία πράσινου σημείου σε χώρο που βρίσκεται στο δρόμο 
Πεδουλά-Μυλικουρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους δεν ικανοποιήθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Μυλικουρίου για δημιουργία πράσινου 
σημείου και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο να ενταχθεί η δημιουργία του στη νέα προγραμματική περίοδο 2014-
2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.506, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα εξώδικα πρόστιμα έχουν εκδοθεί κατ’ έτος από το 2012 μέχρι σήμερα, με βάση το άρθρο 85Α του 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, κατά τις επιθεωρήσεις των μικτών κλιμακίων για πάταξη της 
αδήλωτης και παράνομης εργασίας; 

2. Πόσα από τα πρόστιμα αυτά αφορούν τον κλάδο της τουριστικής βιομηχανίας (συγκεκριμένα, 
ξενοδοχειακές μονάδες) και πόσα από αυτά αφορούν τον κλάδο της οικοδομικής βιομηχανίας; 

3. Σε ποιες παραβάσεις αφορούν τα εν λόγω εξώδικα πρόστιμα; 

4. Ποιο το ύψος των εξώδικων προστίμων που έχουν εκδοθεί από το 2012 μέχρι σήμερα; 

5. Πόσα εξώδικα έχουν εισπραχθεί από το 2012 μέχρι σήμερα; 

6. Ποια διαδικασία ακολουθείται για τα εξώδικα πρόστιμα που δεν εισπράττονται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.507, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους έχει καθυστερήσει να γίνει ο ψεκασμός για την οζώδη δερματίτιδα, ώστε να αποφευχθεί ο 
κίνδυνος μετάδοσής της από τα κατεχόμενα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.508, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ο ∆ιεθνής Οργανισμός Ερευνών για τον Καρκίνο (IARC) ανακοίνωσε την Παρασκευή, 20 Μαρτίου 
2015, ότι κατέταξε πέντε παρασιτοκτόνα στην κατηγορία των “πιθανώς ή δυνητικά καρκινογόνων ουσιών για 
τον άνθρωπο”.  

 Το ζιζανιοκτόνο “γλυφοσάτη”, ένα από τα πιο ευρέως χρησιμοποιούμενα στον κόσμο, και τα 
εντομοκτόνα “μαλαθείο” και “διαζινόν” κατατάχθηκαν στην κατηγορία των “πιθανώς καρκινογόνων για τον 
άνθρωπο”, αν και, σύμφωνα με τον IARC, οι αποδείξεις είναι περιορισμένες.  

 Επίσης, τα εντομοκτόνα “παραθείο” και “τετραχλωβινφός” έχουν ήδη απαγορευθεί ή έχουν τεθεί 
περιορισμοί στη χρήση τους σε πολλές χώρες, καθώς έχουν καταταχθεί στην κατηγορία των “δυνητικά 
καρκινογόνων ουσιών για τον άνθρωπο”. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει για το εν λόγω θέμα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.509, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν κατά τη διάρκεια 
ελέγχου των αποσκευών στον αερολιμένα Πάφου έχει εντοπιστεί πιστόλι ή ομοίωμα πιστολιού και αν 
επιτράπηκε στον κάτοχο των αποσκευών αυτών να αναχωρήσει από την Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.510, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το νόμο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων και 
συγκεκριμένα το άρθρο 44 αυτού, απαγορεύεται η χρήση ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές 
θηραμάτων ή άγριων πτηνών είτε εφ’ εαυτών είτε με τη συνδρομή ή χρήση οποιουδήποτε μέσου.  Το θέμα, 
σύμφωνα με το Παράρτημα ΧΙ του νόμου, ρυθμίζεται εξώδικα με την επιβολή προστίμου ύψους €350. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έγιναν αναφορικά με τη χρήση ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές θηραμάτων ή 
άγριων πτηνών και το ύψος των ποσών που εισπράχθηκαν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου 
(2012).» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.232, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 

2013, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Κατοχή και χρήση δασικής γης εντός του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου Παιδαγωγικής Ακαδημίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με ημερομηνία 
25/10/2014 και σε συνέχεια της απάντησης του Υπουργού με Αριθ. Φακ. 5.19.7/10 22.02.005 ημερομηνίας 
7/4/2014, η οποία μας κοινοποιήθηκε, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Αγγλική Αποικιοκρατική Κυβέρνηση, με το ∆ιάταγμα αρ. 1996, το οποίο δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της τότε ∆ιοίκησης με αρ. 2896, ημερ. 30.12.1940, ενέκρινε την κήρυξη του δάσους “Ασύλου 
των Λεπρών” σε ∆ευτερεύον Κρατικό ∆άσος. 

(β)  Στη συνέχεια το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση αρ. 23.852, ημερ. 17.11.1983, ακύρωσε την 
πιο πάνω γνωστοποίηση και κήρυξε μέρος της πιο πάνω κρατικής γης σε Εθνικό ∆ασικό Πάρκο 
Παιδαγωγικής Ακαδημίας. 

(γ)  Το υπόλοιπο μέρος του δάσους “Ασύλου των Λεπρών”, έκτασης 76.000 m2, εξαιρέθηκε από την κήρυξη 
του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου Παιδαγωγικής Ακαδημίας, διότι υπήρχαν και λειτουργούσαν σε αυτό 
εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς και του Υπουργείου Παιδείας και ως εκ τούτου θεωρήθηκε ότι δεν 
θα είχε νόημα η κήρυξη του ως Εθνικό ∆ασικό Πάρκο, με την προϋπόθεση όμως να κηρυχθεί αργότερα 
σε Κύριο Κρατικό ∆άσος. Έκτοτε η πιο πάνω γη, η οποία εξαιρέθηκε από την κήρυξη του Εθνικού 
∆ασικού Πάρκου Παιδαγωγικής Ακαδημίας έπαψε να αποτελεί κρατική δασική γη, με αποτέλεσμα να 
μην μπορεί να επιβληθεί σε αυτή η δασική νομοθεσία. 

(δ)  Με αφορμή την αποχώρηση της Εθνικής Φρουράς από την περιοχή και αφού ο πιο πάνω χώρος που 
εξαιρέθηκε από την κήρυξη του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου Παιδαγωγικής Ακαδημίας αφέθηκε ελεύθερος, 
το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση αρ. 77.640, ημερ. 30.9.2014, ενέκρινε την κήρυξη του σε 
Κρατικό ∆άσος και ενσωμάτωση του στο παρακείμενο Εθνικό ∆ασικό Πάρκο Παιδαγωγικής Ακαδημίας. 

(ε)  Στα πλαίσια μελέτης για καταρτισμό διαχειριστικού σχεδίου για την πιο πάνω δασική γη και το Εθνικό 
∆ασικό Πάρκο Παιδαγωγικής Ακαδημίας, έχει σταλεί επιστολή στους διαμένοντες στην κατοικία για 
εξακρίβωση των στοιχείων των ατόμων που διαμένουν μόνιμα σε αυτήν, χωρίς την άδεια του ∆ιευθυντή 
του Τμήματος ∆ασών, καθώς επίσης και για προσκόμιση οποιωνδήποτε αδειών έχουν εξασφαλιστεί 
από Αρμόδιες Αρχές για τις εγκαταστάσεις που βρίσκονται εντός της δασικής γης. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω 
ότι όταν θα προκύψουν νεωτέρα θα ενημερωθείτε σχετικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.030, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Απόβλητα Νοσοκομείου Λεμεσού 
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 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της σχετικής σας επιστολής με ημερ. 12.08.2014 
πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος ανταποκρινόμενο σε επιστολή της Επιτρόπου Περιβάλλοντος ημερ. 
22/7/2014, διενέργησε επιτόπου επιθεώρηση στο χώρο γύρω από το Νοσοκομείο Λεμεσού για 
διερεύνηση παραπόνου πολιτών που αφορούσε ροή νερών σε κανάλι ομβρίων υδάτων του Νέου 
Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού. 

 Κατά την επιθεώρηση, έγινε δειγματοληψία από επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος και τα 
δείγματα στάληκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους για χημικές και μικροβιολογικές αναλύσεις.  Από τα 
αποτελέσματα των αναλύσεων προκύπτει θέμα μη ικανοποιητικής χλωρίωσης στο σταθμό επεξεργασίας 
λυμάτων του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού και δόθηκαν ήδη οδηγίες για επίλυση του προβλήματος.  
Αξίζει να σημειωθεί ότι τα επεξεργασμένα λύματα που εξέρχονται του εν λόγω σταθμού 
συμπεριλαμβάνονται σε πρόγραμμα παρακολούθησης της ποιότητας τους, του Τμήματος Ανάπτυξης 
Υδάτων.  Τα αποτελέσματα της παρακολούθησης των τελευταίων έξι μηνών ήταν εντός αποδεκτών 
ορίων ποιότητας. 

 Με βάση τα ευρήματα έχουν δοθεί γραπτώς με επιστολή, οδηγίες με συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα 
προς τον ∆ιευθυντή του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, που μεταξύ άλλων προνοούν: 

 α. άμεσο τερματισμό της απόρριψης στον αγωγό ομβρίων υδάτων, 

 β. εξεύρεση επιπλέον κατάλληλων χώρων/καλλιεργειών για άρδευση της περίσσειας ποσότητας των 
επεξεργασμένων αστικών λυμάτων και 

 γ. υποβολή αίτησης για χορήγηση Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων στην οποία να περιλαμβάνεται 
και το προτεινόμενο σχέδιο άρδευσης των επεξεργασμένων αστικών λυμάτων, στο οποίο να 
αναφέρονται αναλυτικά και τεκμηριωμένα όλοι οι υπολογισμοί λαμβάνοντας υπόψη, τις 
αρδευόμενες καλλιέργειες (υφιστάμενες και νέες) και την εποχικότητα τους, τις κλιματικές 
συνθήκες, το σύστημα άρδευσης ή και άλλους παράγοντες (η εν λόγω αίτηση ζητήθηκε και με 
σχετική επιστολή στις 28/1/2013). 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.164, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
12 Οκτωβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Η εταιρεία “∆ομοκός Λτδ” έχει υποβάλει στην Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αίτηση για παραχώρηση προνομίου λατομείου, προσκομίζοντας τη 
σχετική πολεοδομική άδεια που εκδόθηκε με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Η εταιρεία υπέβαλε επίσης σχετική επιστολή όπου αναφέρει τις ενέργειες στις οποίες προέβη στο 
παρελθόν και θα προβεί και στην τρέχουσα περίοδο, προκειμένου να εξαντλήσει όλες τις προσπάθειες για να 
εξεύρει νέο χώρο δραστηριοποίησης σε άλλη περιοχή. 

 Σημειώνεται ότι η εταιρεία “∆ομοκός Λτδ” προσπάθησε στο παρελθόν να εξεύρει άλλο χώρο 
δραστηριοποίησης αλλά δεν το πέτυχε, λόγω του ότι το συγκεκριμένο είδος λατομικού υλικού (ασβεστολιθικός 
ψαμμίτης) που εκμεταλλεύεται, δεν υπάρχει σε αφθονία στην Κύπρο. 

 Η προσπάθεια της εταιρείας αν και δύσκολο να επιτύχει, θα παρακολουθείται από την Υπηρεσία 
Μεταλλείων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.197, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ 23.06.010.04.197 και ημερ. 20.10.2014 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  Ο Ακρωτηριασμός γυναικείων γεννητικών οργάνων συνιστά 
παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Επηρεάζει την υγεία, τη σωματική ακεραιότητα και την 
ψυχοκοινωνική κατάσταση των γυναικών. 
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 Για να εξαλειφθεί αυτό το πολιτιστικό και κοινωνικό φαινόμενο που έχει βλαβερές συνέπειες για την 
ασφάλεια των γυναικών και τη σωματική τους ακεραιότητα, το Υπουργείο Υγείας υποστηρίζει όλες τις διεθνείς 
προσπάθειες και συνεργάζεται με τον ΟΗΕ και τους διεθνείς οργανισμούς, εφαρμόζοντας το ψήφισμα 
67/144ΓΣ του ΟΗΕ. 

 Κατά τα τελευταία χρόνια έχουν ληφθεί μια σειρά μέτρων με σκοπό την αύξηση της ευαισθητοποίησης 
σχετικά με τους ακρωτηριασμούς των γεννητικών οργάνων μεταξύ των επαγγελματιών υγείας. 

 Ένα διήμερο εργαστήρι με θέμα τη βία για διαφορετικές ομάδες επαγγελματιών υγείας, διοργανώθηκε 
από το Υπουργείο Υγείας και εμπειρογνώμονες από τον ΠΟΥ διευκόλυναν τις συζητήσεις σχετικά με τον 
ακρωτηριασμό των γυναικείων γεννητικών οργάνων, τονίζοντας ιδιαίτερα τα πολιτισμικά, θρησκευτικά και 
ψυχοκοινωνικά χαρακτηριστικά των θυμάτων. 

 Επιπλέον σε συνεργασία με τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, το Υπουργείο έχει οργανώσει διαλέξεις, 
προκειμένου να εκπαιδεύσει τους γιατρούς πώς να αναγνωρίζουν και να χειρίζονται με σεβασμό και 
ευαισθησία τα θύματα ακρωτηριασμού των γεννητικών οργάνων. 

 Γίνεται επίσης προσπάθεια καταγραφής των συγκεκριμένων περιστατικών από τους ιατρούς των 
διαφόρων νοσηλευτηρίων, εργαλείο που θα συμβάλει στη συνεχή παρακολούθηση του θέματος.  Για το ίδιο 
θέμα το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται σε συνεχή επαφή με την Επίτροπο ∆ιοίκησης.  Το προηγούμενο καλοκαίρι 
δε, έχει στηθεί μηχανισμός σε συνεργασία με το Υπουργείο Εργασίας, ώστε τα θύματα ακρωτηριασμού να 
τυγχάνουν άμεσης ιατρικής (γυναικολογική εξέταση) και ψυχοκοινωνικής (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, Γραφείο 
Ευημερίας) στήριξης.  Οι λειτουργοί που ασχολούνται με τα θύματα αυτά είναι συγκεκριμένοι και 
ευαισθητοποιημένοι όσον αφορά στην αντιμετώπιση τους. 

 Η συνεργασία όλων των σχετικών με το θέμα υπηρεσιών και η κοινή αντιμετώπιση με τα άλλα 
εμπλεκόμενα υπουργεία, στόχο έχει την εισαγωγή συγκεκριμένων διαδικασιών και πρακτικών για μια ολιστική 
και ανθρωπιστική αντιμετώπιση των θυμάτων ακρωτηριασμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.234, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.234 και ημερ. 10/11/14, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και κατόπιν διερεύνησης από το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με τα παράπονα A.K.I. 89/2012 και Α/Π 1310/2012, τα οποία αφορούν το Μακάρειο 
Νοσοκομείο, έγιναν βελτιώσεις στο χώρο εργασίας των ατόμων με αναπηρία και εξασφαλίστηκε η 
απρόσκοπτη προσβασιμότητά τους. 

2. Αναφορικά με το παράπονο Α.Κ.Ι. 25/2012, το οποίο αφορά το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, η 
∆ιεύθυνση του Νοσοκομείου πρότεινε εναλλακτικές εισόδους πρόσβασης, οι οποίες έγιναν αποδεχτές 
από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, χωρίς άλλη απαίτηση εκ μέρους της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.275, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Γεωργίου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στις σχετικές επιστολές σας με ημερομηνίες 25/11/2014 και 
17/2/2015 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Η μετάκληση ειδικών χειρούργων από το εξωτερικό για εξειδικευμένες χειρουργικές επεμβάσεις, 
συνεχίζει να αποτελεί υφιστάμενη πολιτική του Υπουργείου Υγείας σύμφωνα και με το άρθρο 3(α) του σχεδίου 
οικονομικής αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας που δεν προσφέρονται στο ∆ημόσιο Τομέα για τις περιπτώσεις 
εκείνες όπου επιβάλλεται και κρίνεται απαραίτητη η μετάκληση τέτοιων χειρούργων. 

 Σημειώνεται ότι η κάθε μετάκληση γίνεται κατόπιν σύστασης της Αρμόδιας Επιτροπής Ειδικών και την 
έγκριση της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπ. Υγείας. Στη συνέχεια το Τμήμα Επιδοτούμενων Ασθενών προβαίνει 
σε προσφορές ανάμεσα σε προσφοροδότες ιατρούς που μπορούν να αναλάβουν το περιστατικό σύμφωνα 
πάντα με τις θεσμοθετημένη διαδικασία η οποία συνομολογήθηκε από κοινού με την Ελεγκτική Υπηρεσία. 

 Η μετάκληση των ειδικών αυτών χειρούργων καλύπτει όλα τα κρατικά Νοσηλευτήρια όπου υπάρχει 
ασφαλώς και η κατάλληλη υποδομή για διενέργεια τέτοιων επεμβάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.304, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Αναφέρομαι στην ως άνω Ερώτηση και παρακαλώ όπως διαβιβαστεί στην κ. Κουκουμά η ακόλουθη 
πληροφόρηση: 

 Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, υπάρχουν συγκεκριμένοι νόμοι και διατάξεις που ρυθμίζουν τον 
χειρισμό των ανήλικων παραβατών, όπως: 

α)  Περί Ανηλίκων Παραβατών Νόμος, ΚΕΦ 157,  

β)  Περί Παίδων Νόμος, ΚΕΦ 352, 

γ)  Περί ∆ικαιωμάτων Προσώπων που Συλλαμβάνονται και Τελούν Υπό Κράτηση, Ν. 163(Ι)/2005 και 
Ν.185(1)2014.  

δ)  Ανάκριση και Χειρισμός Υποθέσεων Ανήλικων Παραβατών, Αστυν. ∆ιάταξη 5/18. 

Σύλληψη-Ανάκριση-Κράτηση Ανήλικων Παραβατών 

 Σε περίπτωση ανήλικου παραβάτη ηλικίας μέχρι και 18 ετών, πέραν των δικαιωμάτων που παρέχονται 
σε όλους τους κρατούμενους, η σχετική νομοθεσία Ν. 163(Ι)/2005 και Ν.185(Ι)/2014 και οι Αστυνομικές 
∆ιατάξεις 5/3 & 5/18 καθορίζουν ιδιαίτερες πρόνοιες και πρόσθετα δικαιώματα όσον αφορά την σύλληψη, 
κράτηση και ανάκριση των ανηλίκων.  Σημαντικές από αυτές τις πρόνοιες είναι: 

 Η σύλληψη και η κράτηση ανήλικου προσώπου πρέπει να αποφεύγεται, εκτός εάν η σύλληψη ή 
κράτηση του είναι εσχάτης ανάγκης.  Σε περίπτωση σύλληψης ανηλίκου δεν χρησιμοποιούνται 
χειροπέδες εκτός εάν αυτό είναι απόλυτα επιβεβλημένο σύμφωνα με τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται στην Α∆ 5/39. 

 Σε περίπτωση σύλληψης οι γονείς/κηδεμόνες ενημερώνονται αμέσως από την Αστυνομία για τη 
σύλληψη και το χώρο κράτησης και παρέχεται ενημέρωση και διευκολύνσεις για το δικαίωμα 
επικοινωνίας του ανηλίκου αυτοπροσώπως τηλεφωνικά με τους γονείς/κηδεμόνες.  Σχετική καταχώριση 
γίνεται στον ανακριτικό φάκελο. 

 Αν κρίνεται αναγκαίο για το συμφέρον του, ενημερώνονται πρόσθετα για τη σύλληψη και οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ). 

 Η ανάκριση και λήψη καταθέσεων από ανήλικους, που δεν βρίσκονται υπό κράτηση, γίνεται στην 
παρουσία των γονέων ή κηδεμόνων τους. 

 Η Αστυνομία φροντίζει να διεξαγάγει τις ανακρίσεις το συντομότερο δυνατό μετά την σύλληψη και εν 
πάση περιπτώσει εντός 24 ωρών, έτσι ώστε να μην χρειάζεται κατά κανόνα να ζητηθεί 
προσωποκράτηση από το ∆ικαστήριο. 

 Σε περίπτωση κατά την οποία καθίσταται αναγκαία η κράτηση του ανηλίκου, όπου είναι δυνατό κρατείται 
σε αστυνομικό σταθμό και όχι στα κτίρια των φυλακών.  Λαμβάνεται επίσης πρόνοια ούτως ώστε κατά 
την περίοδο κράτησης του να μην έρχεται σε επαφή με ενήλικους κρατούμενους. 

∆ιερεύνηση Αδικήματος & Επιτροπές Μεταχείρισης Ανηλίκων Παραβατών 

 Η διαδικασία και η πορεία διερεύνησης που ακολουθείται έχει ως εξής: 

• Το αδίκημα καταγγέλλεται και διερευνάται από τους Αστυνομικούς Σταθμούς ή τα Επαρχιακά ΤΑΕ, 
ανάλογα με την σοβαρότητα του. 

• Με την έναρξη της διερεύνησης της υπόθεσης ο εξεταστής ενημερώνει άμεσα τις ΥΚΕ για την ετοιμασία 
κοινωνικο-οικονομικής έκθεσης του ανήλικου παραβάτη (νεαρού προσώπου) και της οικογένειας του 
από τον αρμόδιο Λειτουργό του Επαρχιακού Γραφείου Ευημερίας, η οποία μελετάται σε κατοπινό 
στάδιο από την Επιτροπή Μεταχείρισης Ανήλικων Παραβατών. 

• Όλες οι περιπτώσεις παραβατών ηλικίας 14-16 χρονών συζητούνται από την Επιτροπή Ανηλίκων που 
απαρτίζεται από εκπροσώπους της Αστυνομίας και των ΥΚΕ.  Η Επιτροπή Ανηλίκων αποτελείται από 
τον Επαρχιακό Λειτουργό Ευημερίας και τον Βοηθό Αστυνομικό ∆ιευθυντή (Ε) της κάθε επαρχίας και 
συνεδριάζει ανά Επαρχία σε τακτά χρονικά διαστήματα, για σκοπούς υποβολής εισηγήσεων στο Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αναφορικά με την άσκηση της αρμοδιότητάς του για ποινική δίωξη. 

• Ο φάκελος με τις εισηγήσεις της Επιτροπής διαβιβάζεται στο Αρχηγείο Αστυνομίας, (Γραφείο 
Εισαγγελίας και στο Γραφείο Αντιμετώπισης Νεανικής Παραβατικότητας) όπου μελετάται και 
διαβιβάζεται στην Νομική Υπηρεσία για λήψη απόφασης και σχετικές οδηγίες. 
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 Ο Γενικός Εισαγγελέας αφού μελετήσει τον φάκελο και τις εισηγήσεις αποφασίζει κατά πόσο ο ανήλικος 
θα διωχθεί ποινικά ή όχι. 

 Παιδιά ηλικίας κάτω των 14 χρόνων δεν υπέχουν ποινική ευθύνη και ανάλογα με την υπόθεση στην 
οποία εμπλέκονται και τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, τυγχάνουν διαφορετικού χειρισμού από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας. 

Προληπτικά Προγράμματα-Μέτρα 

 Ως σημαντικό μέτρο αντιμετώπισης της νεανικής παραβατικότητας, η Αστυνομία διοργανώνει και 
συμμετέχει σε προγράμματα πρόληψης, διαλέξεις και εκστρατείες διαφώτισης που απευθύνονται σε σχολεία, 
οργανωμένα σύνολα, κοινότητες, κλπ. Συγκεκριμένα προγράμματα πρόληψης διοργανώνονται από τα αρμόδια 
Γραφεία/ Τμήματα/Υπηρεσίες ανάλογα με το θέμα ως εξής: 

• Γραφείο Πρόληψης και ∆ιαφώτισης ΥΚΑΝ: 

 Παραπεμπτική συμβουλευτική για χρήστες, ∆ιαλέξεις και εργαστήρια 

• Τροχαία: 

 Πάρκο Κυκλοφοριακής Αγωγής, ∆ιαλέξεις στα σχολεία 

• Κοινοτική Αστυνόμευση: 

∆ιαλέξεις σε σχολεία και διανομή ενημερωτικού & διαφωτιστικού υλικού (Ναρκωτικά-Τροχαία-Βία στην 
Οικογένεια-Κροτίδες) 

• Γραφείο Καταπολέμησης Ηλεκτρονικού Εγκλήματος:   

 ∆ιαλέξεις σε σχολεία και άλλα οργανωμένα σύνολα 

• Κλάδος Πυροτεχνουργών: 

∆ιαλέξεις σε σχολεία και άλλα οργανωμένα σύνολα για θέματα κροτίδων και  εκρηκτικών υλών. 

• Συνεργασία Αστυνομίας-Εκκλησίας 

∆ιαλέξεις σε σχολεία και άλλα οργανωμένα σύνολα για θέματα κροτίδων και εκρηκτικών υλών. 

 Η Αστυνομία σε συνεργασία με το Υ.∆&∆.Τ και το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού, ετοίμασε ειδικό Εγχειρίδιο για το χειρισμό ανήλικων παραβατών καθώς και ανήλικων θυμάτων το 
οποίο ευρίσκεται υπό τελική οριστικοποίηση. 

 Επιπρόσθετα το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας του 
Συμβουλίου Εγκληματικότητας περιλαμβάνει 183 δράσεις που αφορούν την Πρόληψη της Νεανικής 
Παραβατικότητας για την εφαρμογή των οποίων εμπλέκονται όλες οι αρμόδιες Υπηρεσίες και Φορείς. 

 Τα μέτρα αυτά αποσκοπούν στην ενδυνάμωση του θεσμού της οικογένειας, στην προώθηση ενός 
υγιούς σχολικού περιβάλλοντος, στη δημιουργική αξιοποίηση του ελεύθερου χρόνου των νέων και στη 
δημιουργία υγιών προτύπων για ταύτιση. 

 Πρόσφατα, στα πλαίσια της αξιολόγησης της πορείας υλοποίησης των δράσεων αποφασίστηκε η 
αναθεώρηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης με επανακαθορισμό των προτεραιοτήτων, στόχων και δράσεων 
λαμβάνοντας υπόψη τις κοινωνικές επιπτώσεις από την οικονομική κρίση. 

 Στα πλαίσια προώθησης των προτεραιοτήτων μας έχει ετοιμαστεί προσχέδιο νομοσχεδίου το οποίο 
αναθεωρεί την ισχύουσα νομοθεσία και αποσκοπεί στην πληρέστερη προστασία των δικαιωμάτων των 
παιδιών που βρίσκονται σε σύγκρουση με το νόμο. Για την τελική επεξεργασία του νομοσχεδίου έχουν ζητηθεί 
απόψεις των συναρμοδίων Υπουργείων και Υπηρεσιών της ∆ημοκρατίας. 

 Τέλος, αναφέρεται ότι η σύσταση ξεχωριστού ∆ικαστηρίου Ανηλίκων παραμένει και δεν έχει αφαιρεθεί 
από τις προτεραιότητες μας, και παρά τα δημοσιονομικά και γενικότερα οικονομικά δεδομένα, όπως έχουν 
διαμορφωθεί, η προώθηση του όλου θέματος εξετάζεται στα πλαίσια προώθησης του πιο πάνω 
νομοσχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.363, ημερομηνίας 12  Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας, με αρ. ερ. 23.06.010.04.363, 
ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, και σας πληροφορώ ότι ο προγραμματισμός, η οργάνωση και η διαχείριση 
του Επιχειρησιακού Προγράμματος «Επισιτιστικής ή/και Βασικής Υλικής Συνδρομής», για παροχή σχολικού 
ρουχισμού και σχολικών τσαντών σε άπορους μαθητές για την περίοδο 2014-2020, έχει αναληφθεί από την 
Μονάδα Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Η διεύθυνση της Μονάδας Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου ενημέρωσε το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού για το πιο πάνω πρόγραμμα, το οποίο και συμφώνησε να παρέχει τις απαραίτητες διευκολύνσεις 
που θα ζητούνται για την υλοποίησή του.  Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να αποταθείτε στο 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.403, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σε ό,τι αφορά τα νέα ενοικιαζόμενα κτίρια που στεγάζουν Κυβερνητικές Υπηρεσίες, τίθεται ως 
προϋπόθεση αυτά να διαθέτουν χώρους στάθμευσης αναπήρων, βάσει των εκάστοτε σε ισχύ 
νομοθεσιών.  Το ίδιο ισχύει και στις περιπτώσεις ανανέωσης συμβολαίων. 

3. Σε ό,τι αφορά τα ιδιόκτητα κρατικά κτίρια που στεγάζουν Κυβερνητικές Υπηρεσίες, σε αυτά έχει 
τροχιοδρομηθεί η μετατροπή/δημιουργία χώρων στάθμευσης αναπήρων και αναμένεται ότι μέχρι το 
τέλος του 2017 όλα τα κτίρια θα έχουν ικανοποιητικό αριθμό χώρων στάθμευσης αναπήρων. 

4. Στα πλαίσια του Πρώτου Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την αναπηρία, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει 
εισηγηθεί και αναλάβει τη βελτίωση της προσβασιμότητας κρατικών κτιρίων που στεγάζουν 
Κυβερνητικές Υπηρεσίες και εξυπηρετούν κοινό, με δικά του κονδύλια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.433, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Φεβρουαρίου 2015 σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση, με την οποία ζητείται όπως ο Υπουργός Οικονομικών ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τις ενέργειες που προτίθεται η κυβέρνηση να λάβει για την αποζημίωση των ταμείων προνοίας που είχαν 
καταθέσεις στην Τράπεζα Κύπρου και Λαϊκή Τράπεζα και σας πληροφορώ ότι: 

 Για το θέμα αυτό, έχει σταλεί επιστολή από τον Υπουργό Οικονομικών με ημερομηνία 11 ∆εκεμβρίου 
2014 προς απάντηση επιστολής του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 
2014 και αρ. φακ.:  23.07.004.001 (επισυνάπτονται για εύκολη αναφορά), όπως παρατίθεται πιο κάτω: 

“Θέμα:  Το θέμα των Ταμείων Προνοίας οι καταθέσεις των οποίων βρίσκονταν είτε στη Λαϊκή Τράπεζα είτε 
στην Τράπεζα Κύπρου 

 Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.07.004.001 και ημερομηνία 18/11/2014 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι τα όσα καταγράφονται στην επιστολή μου με 
ημερ. 30 Οκτωβρίου 2013, η οποία επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά, εξακολουθούν να ισχύουν. 

 Τονίζεται ότι η πρόθεση της κυβέρνησης να προωθήσει ανάλογο σχέδιο αποζημίωσης παραμένει αλλά 
ως προοπτική που τοποθετείται μετά την έξοδο της Κύπρου από το μνημονιακό πρόγραμμα. 

 Όπως έχω ήδη αναφέρει, αυτό προκύπτει μετά την ξεκάθαρη τοποθέτηση της Τρόικας ότι δεν συμφωνεί 
και δεν θα χρηματοδοτήσει οποιοδήποτε σχέδιο πέραν από το συμφωνηθέν σχέδιο των €300 εκ. το οποίο ήδη 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο υλοποίησης. 

 Θα ήθελα επίσης να σας ενημερώσω ότι πρόσφατα, μετά από σχετικό αίτημα των συντεχνιών, έχει 
επαναφερθεί στις συζητήσεις με την Τρόικα το θέμα για αύξηση της συνολικής αποζημίωσης των ταμείων 
προνοίας και συντάξεων που έχουν υποστεί απομείωση.  Η Τρόικα έχει επιβεβαιώσει την διαφωνία της για 
παροχή περαιτέρω αποζημίωσης, δεδομένων των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα γίνει σήμερα συζήτηση επί του Τέταρτου 
Κεφαλαίου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι σήμερα στις 4.00 το απόγευμα θα έχουμε την ειδική 
συνεδρία της Βουλής, την οποία θα προσφωνήσει ο Πρόεδρος της Εθνικής Συνέλευσης της ∆ημοκρατίας της 
Αρμενίας.  Είναι θερμή παράκληση να είμαστε στις 4.00 η ώρα εδώ στη Βουλή, για να τιμήσουμε και το 
αρμενικό έθνος και την εκατοστή επέτειο από τη γενοκτονία εις βάρος του αρμενικού λαού, γιατί γνωρίζετε και 
τους αδελφικούς δεσμούς που συνδέουν τους δύο λαούς και τις δύο χώρες. 

 Να σας ευχηθώ από τώρα καλή Ανάσταση, διότι το απόγευμα θα είναι ειδική συνεδρία, θα έχουμε ξένο.  
Καλή Ανάσταση σε όλους και όλες! 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την Παρασκευή, 17 Απριλίου 2015, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:          
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015.  
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.033-2015). 

 2. Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.053-2015). 

 3. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014.         
(Αρ. Φακ. 23.01.055.261-2014). 

 4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.004-2015). 

 5. O περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.  
(Αρ. Φακ. 23.01.056.010-2015). 

 6. Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.262-2014). 

 7. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας  Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.001-2015). 

 8. Ο περί της Προστασίας της Κύριας Κατοικίας Οφειλέτη και της 
Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος 
του 2015. 
(Πρόταση  νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.028-2015). 

 9. Ο περί της Προστασίας της Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και 
της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.040-2015). 

 10. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.048-2015). 

 11. Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.087-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: ……………………………… 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ……………………………… 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………… 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης:  12.47 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων 
Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015», αγόρευση του Προέδρου της Βουλής και ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2015 Νόμος του 2015», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2015 Νόμος του 2015», 
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δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων του 2015 Νόμος του 2015», 

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
του 2015 Νόμος του 2015» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

4. Α.     Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2015 Νόμος του 
2015», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2015 Νόμος του 
2015», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2015 
Νόμος του 2015», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το έτος 2015 Νόμος του 
2014», 

 αναβολή του πρώτου έπειτα από εισήγηση του κ. Πρόδρομου Προδρόμου και ψήφιση των 
υπολοίπων, του τρίτου έπειτα από συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Πρ. Προδρόμου, 
∆. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Α. Θεμιστοκλέους, Σ. Φυττής, Ζ. Κουλίας, Πρόεδρος).  

Β.  Συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Πρόεδρος) σχετικά με την 
εισήγηση του κ. Γιώργου Λουκαΐδη για ψήφιση μέρους του αναβληθέντος πρώτου νομοσχεδίου, 
αποδοχή της και αναβολή του θέματος για το τέλος της συνεδρίας.   

5.  Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» και «Ο περί Συντάξεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014», παρατηρήσεις των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και Νίκου 
Κατσουρίδη και ψήφιση της  πρώτης πρότασης νόμου σε νόμο.  

6.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων Νόμος του 
2015», συζήτηση (Α. Φακοντής, Ν. Νικολαΐδης, ∆. Συλλούρης, Α. Αντωνίου, Ζ. Ζαχαρίου, Α. Νεοφύτου, 
Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», 
συζήτηση (Ζ. Κουλίας, Γ. Λαμάρης, Ν. Τορναρίτης, Σ. Φυττής) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου:  

α. «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015»,  

β. «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», 

γ. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014»,  

δ. «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014»  

 και ψήφισή τους σε νόμους, της πρώτης με αρ. 2 και της δεύτερης και της τρίτης με τους τίτλους «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015», αντίστοιχα. 

9. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», έκθεση για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 13) Νόμος του 2015», 
συζήτηση (Πρ. Προδρόμου, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου, Γ. Λουκαΐδης, Ν. Νικολαΐδης,  Γ. 
Λαμάρης), ψήφιση της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμο (με αρ. 5) και απόσυρση της πρώτης. 

10. Παρατηρήσεις των κ. Νίκου Νικολαΐδη και Νικόλα Παπαδόπουλου για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε 
νόμο.  

11.  Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το αίτημα της κοινότητας Μυλικουρίου για δημιουργία πράσινου σημείου - Τα εξώδικα πρόστιμα για 
αδήλωτη και παράνομη εργασία - Καθυστέρηση ψεκασμού για την οζώδη δερματίτιδα και κίνδυνος 
μετάδοσής της από τα κατεχόμενα - Ανάγκη λήψης μέτρων για τη διαχείριση πιθανώς ή δυνητικά 
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καρκινογόνων παρασιτοκτόνων - Ο εντοπισμός πιστολιού σε αποσκευές επιβάτη στον αερολιμένα 
Πάφου - Καταγγελίες που έγιναν και πρόστιμα που εισπράχθηκαν για τη χρήση ηχοπαραγωγών 
μιμητικών συσκευών από το 2012 μέχρι σήμερα. 

12.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ενημέρωση για τη χρήση υποστατικού στη λεωφόρο Αγλαντζιάς - Κίνδυνοι για τη δημόσια υγεία και 
ρύπανση του περιβάλλοντος από ροή υγρών του νοσοκομείου Λεμεσού - Προσωρινή πολεοδομική 
άδεια στην εταιρεία “∆ομοκός Λτδ” μέχρι τη μεταφορά της σε άλλη περιοχή λατόμησης - Ανάγκη 
εξειδικευμένης ιατρικής κατάρτισης των παροχέων ιατρικής φροντίδας σχετικά με τον ακρωτηριασμό 
γυναικείων γεννητικών οργάνων - Καταγγελίες για την απουσία παροχών προσβασιμότητας στο χώρο 
εργασίας για άτομα με αναπηρία σε δημόσια νοσηλευτήρια στη Λευκωσία και ανάγκη λήψης 
διορθωτικών μέτρων - Η μετάκληση γιατρών από το εξωτερικό για εξειδικευμένες χειρουργικές 
επεμβάσεις - Αντιμετώπιση της νεανικής παραβατικότητας και η πρόθεση για δημιουργία δικαστηρίου 
ανηλίκων - Ερωτήματα σχετικά με τη διαχείριση της χορηγίας από το Ταμείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας 
προς τους Απόρους - Ανάγκη δημιουργίας χώρων στάθμευσης αναπήρων σε όλα τα κυβερνητικά κτίρια 
- Θέμα στήριξης του συνόλου των ταμείων προνοίας και αποκατάστασης των ταμείων προνοίας των 
εργαζομένων της Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική Συνεδρίαση 2ας Απριλίου 2015  

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ. 

Αρ. 31  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα! 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Εθνικής Συνέλευσης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας, 

 Αξιότιμα μέλη της Εθνοσυνέλευσης της Αρμενίας, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά και τιμή που καλωσορίζω τον Πρόεδρο της Εθνικής Συνέλευσης της ∆ημοκρατίας 
της Αρμενίας και την υψηλόβαθμη αντιπροσωπία του στην Κύπρο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Η 
αποδοχή της πρόσκλησής μας και η πολύ σπάνια περίπτωση προσφώνησης της ολομέλειας του σώματος από 
Πρόεδρο ξένου κοινοβουλίου αποτελεί έμπρακτη απόδειξη και σαφή επιβεβαίωση της διαχρονικής φιλίας των 
χωρών και των λαών μας.  Ενέχει ταυτόχρονα συμβολισμό της ξεχωριστής τιμής που σήμερα αποδίδουμε στην 
τραγική επέτειο του αρμενισμού, στα αθώα θύματα αυτής της μαύρης σελίδας στην ιστορία της σύγχρονης 
ανθρωπότητας, αλλά και σε όσους τάχθηκαν να μην ξεχνούν. 

 Σας καλωσορίζουμε λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, με αισθήματα τιμής, αδελφοσύνης και αλληλεγγύης.  Σας 
διαβεβαιώνουμε, όπως έχουμε κάνει πολλές φορές στο παρελθόν, για την πλήρη στήριξή μας στους αγώνες 
της Αρμενίας.  Σας εκφράζουμε επίσης για μια ακόμα φορά την ευγνωμοσύνη μας για τη σταθερή υποστήριξη 
της Αρμενίας στον αγώνα της Κύπρου για δικαίωση και απελευθέρωση και για την αποκατάσταση των 
κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, των αναγνωρισμένων από το σύνολο της διεθνούς 
κοινότητας, εξαιρουμένης της Τουρκίας. της Τουρκίας, που κατά τραγικό τρόπο συνδέει την ιστορική μοίρα των 
λαών της Αρμενίας και της Κύπρου και μέχρι σήμερα συνεχίζει να αντιπαρατάσσει την ισχύ έναντι του δικαίου, 
την επιβουλή έναντι των ειρηνικών προθέσεων και πρακτικών. 

 Η παρούσα επίσημη επίσκεψή σας στην Κύπρο στα πλαίσια των εκδηλώσεων μνήμης της εκατοστής 
επετείου της Αρμενικής Γενοκτονίας εμπεριέχει μια ιδιαίτερη βαρύτητα.  Προσθέτει ακόμα μια σφραγίδα 
πεντηκονταετίας στις σχέσεις Κύπρου και Αρμενίας, καθώς μας παραπέμπει στα μέσα της δεκαετίας του 1960, 
όταν η νεαρή ακόμη Κυπριακή ∆ημοκρατία ήγειρε το ζήτημα της αναγνώρισης της Αρμενικής Γενοκτονίας, με 
πρωτοβουλία του τότε Υπουργού Εξωτερικών, μετέπειτα Προέδρου της ∆ημοκρατίας και Προέδρου της Βουλής 
Σπύρου Κυπριανού, ο οποίος πρώτος έθεσε το ζήτημα σε διεθνές βήμα, στη Γενική Συνέλευση του 
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Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, στις 26 Ιανουαρίου 1965.  Η Κύπρος εξάλλου αποτέλεσε την πρώτη 
ευρωπαϊκή χώρα που αναγνώρισε τη γενοκτονία, καθιερώνοντας με ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων το 1990 την 24η Απριλίου ως Εθνική Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους, 
μετά από άλλα δύο ψηφίσματά μας για τη γενοκτονία το 1975 και το 1982.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, πιστή στη μνημόνευση του αποτρόπαιου αυτού γεγονότος, 
επαναλαμβάνει την έκκλησή της προς τη διεθνή κοινότητα για παγκόσμια αναγνώριση και καταδίκη της 
γενοκτονίας, εκφράζοντας τη σταθερή και συνεπή υποστήριξή της στο δίκαιο αίτημα της Αρμενίας για απόδοση 
δικαιοσύνης και στηλιτεύοντας την κατ’ εξακολούθηση εγκληματική συμπεριφορά της Τουρκίας, που αρνείται να 
απολογηθεί για τις βαρύτατες και ανεξίτηλες ευθύνες της στη διάπραξη ενός ασύλληπτου σε μέγεθος και 
αγριότητα εγκλήματος κατά της ανθρωπότητας.  Ένα έγκλημα που, πέρα από το γεγονός ότι έντυσε για πάντα 
στα μαύρα τη συλλογική ψυχή ενός ολόκληρου έθνους μένοντας ατιμώρητο, αμαυρώνει το πνεύμα και τους 
σκοπούς του ίδιου του Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και των οικουμενικών του αρχών και αξιών.  Ένα έγκλημα 
το οποίο ο πολιτισμένος κόσμος θα έπρεπε στο σύνολό του εκατό χρόνια μετά να καταδικάζει απερίφραστα. 

 Η προσήλωση της Κύπρου στη διασφάλιση της εφαρμογής της Σύμβασης για την Πρόληψη και 
Καταστολή του Εγκλήματος της Γενοκτονίας είναι δεδομένη. Αυτή η σύμβαση αποτελεί εργαλείο στο διεθνές 
πεδίο για την τήρηση του διεθνούς δικαίου και ενάντια σε κάθε εγκληματική πράξη ολικής ή μερικής εξάλειψης 
οποιασδήποτε εθνικής, φυλετικής ή θρησκευτικής ομάδας.  

 Σε αυτά τα πλαίσια, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, η Βουλή των Αντιπροσώπων προχώρησε ακόμα ένα βήμα 
σήμερα, στη σημερινή πρωινή συνεδρίαση της ολομέλειας του σώματος, τροποποιώντας το νόμο περί της 
Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου 
και ποινικοποιώντας έτσι την άρνηση της γενοκτονίας, μετά από τη σχετική πρωτοβουλία του αντιπροσώπου 
της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν.  Θέλω να υπογραμμίσω ότι 
ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σήμερα έχει ποινικοποιήσει υπό 
συγκεκριμένους όρους και προϋποθέσεις την άρνηση τόσο της γενοκτονίας των Αρμενίων όσο και άλλων 
γενοκτονιών εγκλημάτων πολέμου, νοουμένου ότι θα υπάρχει ψήφισμα... 

(Χειροκροτήματα) 

 ...νοουμένου ότι θα υπάρχει ψήφισμα ομόφωνο της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Και όπως σας είπα, 
υπάρχουν τρία ψηφίσματα ομόφωνα αυτού του σώματος για την αναγνώριση της γενοκτονίας. 

 Οι ενέργειές μας βέβαια δε θα σταματήσουν. θα συνεχιστούν και μέσω της διακοινοβουλευτικής 
διπλωματίας.  Θα ενισχύσουμε περαιτέρω τις προσπάθειες της ∆ιακοινοβουλευτικής Επιτροπής Συνεργασίας 
μεταξύ της Βουλής των Αντιπροσώπων και της Εθνικής Συνέλευσης της Αρμενίας για συντονισμό της δράσης 
μας στα διάφορα διεθνή και περιφερειακά κοινοβουλευτικά βήματα.  Αποσκοπούμε δε στην από κοινού 
προώθηση των κοινών μας στόχων και καλώς νοούμενων συμφερόντων, καθώς και στην ειρηνική επίλυση των 
τρεχόντων μας εθνικών ζητημάτων.  Ενωμένοι γινόμαστε ισχυρότεροι έναντι των τουρκικών μεθοδεύσεων και 
της νεοοθωμανικής επεκτατικής στρατηγικής. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η συνεισφορά των συμπατριωτών μας Αρμενίων στη συντήρηση της μνήμης της γενοκτονίας ενάμισι 
εκατομμυρίου Αρμενίων από τους Οθωμανούς και στην αναγνώριση του εγκλήματος της γενοκτονίας από την 
Τουρκία είναι ανεκτίμητη.  Ως απόγονοι των διασωθέντων από τους διωγμούς των Νεοτούρκων, οι σημερινοί 
Αρμένιοι της Κύπρου αποτελούν φάρο ιστορικής μνήμης και εχέγγυο διατήρησής της για τις επερχόμενες 
γενεές. 

 Παράλληλα, η αρμενική διασπορά στην Κύπρο αποτελεί θετική συνιστώσα στην περαιτέρω σύσφιγξη 
των δεσμών Κύπρου-Αρμενίας σε κάθε επίπεδο.  Με προσήλωση σε κοινές αρχές και αξίες και ως ενεργό και 
αναπόσπαστο τμήμα της κυπριακής κοινωνίας, διατηρώντας ταυτόχρονα την ιδιαίτερή της πολιτιστική και 
θρησκευτική ταυτότητα, συμβάλλει στην πρόοδο και ευημερία ολόκληρου του κυπριακού λαού. 

 Μέγιστη συνεισφορά στη δέσμευσή μας για διαφύλαξη των άρρηκτων δεσμών των δύο χωρών 
καταβάλλουν από τη θέση τους οι εκάστοτε αντιπρόσωποι της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, με ιδιαίτερα λαμπρό παράδειγμα το νυν αντιπρόσωπο κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν, που, πέραν 
της εν γένει συμβολής του στην επιτυχία της εδώ επίσκεψής σας και της δικής μου στην Αρμενία πριν από 
πέντε μήνες, οφείλω να τον συγχαρώ ιδιαίτερα για τις πρωτοβουλίες του να εκδοθεί από κοινού αναμνηστικό 
γραμματόσημο και να οργανωθεί στη Λευκωσία έκθεση των κοινοβουλίων μας για την εκατοστή επέτειο της 
αρμενικής τραγωδίας, που θα εγκαινιάσουμε αύριο μαζί στην ιστορική Πύλη Αμμοχώστου.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ασυγχώρητο έγκλημα της Τουρκίας κατά τη σύγχρονη ιστορία συνιστά και η εφαρμογή εθνοκάθαρσης 
έναντι της Κύπρου τόσο κατά την εισβολή του 1974 όσο και μέσω της συνεχιζόμενης κατοχής εδάφους της 
χώρας μας και το μαζικό εποικισμό του, καθώς και μέσω της βεβήλωσης ιερών χώρων και μνημείων και της 
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καταστροφής της θρησκευτικής και πολιτιστικής μας κληρονομιάς, περιλαμβανομένων μνημείων που 
δημιουργήθηκαν από την αρμενική διασπορά.  

 Η επί σαράντα χρόνια παραβίαση και πλέον κάθε δικαιικής αρχής και διεθνούς κανόνα νομιμότητας από 
την Τουρκία αντιπαρατίθεται με την προσήλωση της πλευράς μας στην επίτευξη δίκαιης και βιώσιμης λύσης 
του κυπριακού προβλήματος στη βάση των σχετικών ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και των 
αρχών και αξιών του ευρωπαϊκού δικαίου.  Η τουρκική αδιαλλαξία, αλαζονεία και επιμονή σε λύση δύο κρατών 
πόρρω απέχει από τη συμπεριφορά κράτους που δρα στο διεθνές σύστημα σεβόμενο το διεθνές δίκαιο και το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, ενώ παράλληλα επιδιώκει να καταστεί μέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας.  Οι δε 
περαιτέρω ενέργειες αμφισβήτησης των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κύπρου στην αποκλειστική οικονομική 
της ζώνη καταπατούν το εθιμικό δίκαιο και τη Σύμβαση του ΟΗΕ για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, που η Τουρκία 
δεν έχει άλλωστε υπογράψει.  Οι παραβιάσεις και οι απειλές αυτές οδήγησαν τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην αναστολή της συμμετοχής του στις διαπραγματεύσεις για την επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος.  ∆ιεξαγωγή διαπραγματεύσεων υπό καθεστώς εκβιασμών και απειλών είναι αδιανόητη.  

 Ενάντια στις αντιξοότητες, με ακμαίο ηθικό εξακολουθούμε όμως να αγωνιζόμαστε.  Η επιμονή μας στην 
κατοχύρωση των δικαίων του λαού της Κύπρου, στον τερματισμό της κατοχής και στην ειρηνική συμβίωση με 
τους Τουρκοκυπρίους συμπατριώτες μας, με την αποχώρηση του κατοχικού στρατού και των εποίκων 
αποσκοπεί στη διασφάλιση μιας εύρυθμης, ευνομούμενης και αποτελεσματικής λειτουργίας της πολιτείας και 
στην ευημερία και πρόοδο ολόκληρου του κυπριακού λαού κάτω από συνθήκες ασφάλειας και πλήρους 
σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του. 

 Τείνουμε επίσης χείρα βοηθείας στα ζητήματα που απασχολούν την Αρμενία και το λαό της, 
προωθώντας τα εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως καλή τη πίστει πρεσβευτές σας, φίλε κύριε Πρόεδρε, για 
την πρόοδο και ευημερία του λαού σας, επίσης υπό συνθήκες ασφάλειας και ειρήνης και ασφαλώς σύμφωνα 
με το διεθνές δίκαιο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σας καλωσορίζω για μια ακόμη φορά στην Κύπρο και εδώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Είμαι 
σίγουρος ότι αυτή η επίσκεψή σας θα επαναβεβαιώσει τις άριστες σχέσεις των δυο χωρών και των 
κοινοβουλίων μας, προσδίδοντάς τους πρόσθετη αξία και τιμή προς όφελος των ιστορικών μας λαών. 

 Εύχομαι στη ∆ημοκρατία της Αρμενίας, στον αρμενικό λαό και σε σας προσωπικά συνεχή προκοπή και 
ευημερία, καθώς και εκπλήρωση κάθε ευγενούς προσδοκίας σας! 

 Με αυτά τα λόγια, με ιδιαίτερη χαρά και τιμή, κύριε Πρόεδρε, σας καλώ να απευθύνετε το λόγο στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήματα) 

 Παρακαλώ τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής κ. Σοφοκλή Φυττή να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της 
Εθνοσυνέλευσης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας στο βήμα για τη δική του ομιλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΘΝΟΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΑΡΜΕΝΙΑΣ: 

(ΓΚ. ΣΑΑΚΙΑΝ) 

 Εξοχότατε Πρόεδρε κύριε Ομήρου,  

 Αξιότιμε κύριε Μαχτεσιάν,  

 Αξιότιμοι βουλευτές,  

 Αγαπητοί Κύπριοι, 

 Θα ήθελα να εκφράσω τη βαθιά μου ευγνωμοσύνη προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων 
κ. Γιαννάκη Ομήρου για την πρόσκληση να επισκεφθώ τη ∆ημοκρατία της Κύπρου, καθώς και για την τιμή να 
μιλήσω στο κοινοβούλιο ενός αδελφικού λαού και ενός παραδοσιακά φιλικού κράτους.   

 Βρίσκομαι σε μία χώρα που εδώ και αιώνες έχει επιδείξει αδελφική συμπεριφορά απέναντι στην 
Αρμενία.  Αυτό το γεγονός σε μεγάλο βαθμό οφείλεται στην κοινή μας ιστορία και στην κοινή μας μοίρα.  Η 
φιλία μεταξύ της Αρμενίας και της Κύπρου δε βασίζεται μόνο στην πλούσια ιστορία και στους πολιτισμικούς 
δεσμούς, αλλά και στην αλληλοκατανόηση και την αμοιβαία εμπιστοσύνη, στο κοινό σύστημα αξιών, στον 
αλληλοσεβασμό και την αλληλοσυμπαράσταση που έχει παγιωθεί μεταξύ των λαών μας.  Έτσι, η 
αρμενοκυπριακή φιλία είναι το αποτέλεσμα των παραπάνω.   

 Οι Αρμένιοι της Κύπρου είναι από τις παλαιότερες και παραδοσιακές κοινότητες της διασποράς, που 
σύμφωνα με διάφορες πηγές ξεκίνησε να διαμορφώνεται ήδη από το 12ο αιώνα.  ∆εν μπορεί να περιγράψει 
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κανείς με απλές λέξεις τις δοκιμασίες που βίωσε ο αρμενικός λαός κατά την περίοδο της κυριαρχίας της 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας.  Ο λαός της Κύπρου το γνωρίζει πολύ καλά.  Έπρεπε να μοιραστούμε αυτή τη 
βάναυση και οδυνηρή σελίδα της ιστορίας.  Σε μία χώρα των ακτών της Μεσογείου διαπράχθηκε βίαιος 
εκτοπισμός και γενοκτονία κατά των Αρμενίων στο κρατικό επίπεδο, ενώ σε άλλη ακτή της ίδιας θάλασσας μία 
άλλη χώρα αγκάλιασε και έδωσε άσυλο στους Αρμενίους πρόσφυγες που επέζησαν της γενοκτονίας.   

 Σήμερα οι απόγονοι αυτών των προσφύγων έχουν τη δυνατότητα να ζουν και να δημιουργούν ελεύθερα, 
χωρίς να κρύβουν την εθνική τους ταυτότητα και την καταγωγή τους.  Οι συμπατριώτες μου, ως πολίτες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, είναι πλήρως ενσωματωμένοι στην κοινωνία της χώρας αυτής, παίζουν 
εποικοδομητικό ρόλο και έχουν θετική συμβολή στην κοινωνική και πολιτική ζωή της δεύτερης πατρίδας τους, 
της Κύπρου.  Εδώ υποκλίνομαι ενώπιον του λαού της Κύπρου που προσέφερε καταφύγιο, δυνατότητες για μία 
νέα ζωή και μία νέα πατρίδα στους Αρμενίους πρόσφυγες που επέζησαν της γενοκτονίας.   

 Σήμερα έχω την τιμή να ομιλήσω σε ένα κοινοβούλιο το οποίο είναι μεταξύ των πρώτων στον κόσμο και 
το πρώτο στην Ευρώπη που ήδη από το 1975 καταδίκασε και αναγνώρισε την Αρμενική Γενοκτονία, 
απαιτώντας την αποκατάσταση της ιστορικής δικαιοσύνης.  Είμαστε φίλοι όχι μόνο εξαιτίας των σημερινών μας 
σχέσεων, αλλά και λόγω της κοινής μας μοίρας.  ∆υστυχώς, αυτή η ομοιότητα είναι επίσης συνδεδεμένη με τις 
θλιβερές αναμνήσεις και την ιστορική αδικία.  

 Εξοχότατε κύριε Ομήρου,  

 Αξιότιμοι βουλευτές,  

 Όπως γνωρίζετε, το 2015 συμπληρώνονται εκατό χρόνια από τη γενοκτονία που διαπράχθηκε κατά των 
Αρμενίων στην Οθωμανική Αυτοκρατορία.  Εκφράζω τη βαθιά μας ευγνωμοσύνη που, ενόψει της εκατόχρονης 
επετείου από την Αρμενική Γενοκτονία, η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας υιοθέτησε 
ψήφισμα για την ποινικοποίηση της άρνησης της Αρμενικής Γενοκτονίας.   

 Αγαπητοί φίλοι,  

 Η υιοθέτηση αυτού του ψηφίσματος εκ μέρους σας λέει  ένα “όχι” στην ξενοφοβία, στο ρατσισμό και στη 
διάκριση, που έχουν γίνει στίγμα της πανανθρώπινης ντροπής.  Η γενοκτονία δεν είναι μόνο ένα έγκλημα κατά 
της ανθρωπότητας, αλλά είναι ζωντανή έκφραση φασισμού και μισαλλοδοξίας. είναι κατάφωρη παραβίαση του 
δικαιώματος για ζωή.   

 Πράγματι, οι λαοί που επέζησαν τέτοιας καταστροφής έχουν ειδική αποστολή. να αποκλείουν την 
επανάληψη παρόμοιων τραγωδιών.  Η καταδίκη και η αναγνώριση των εγκλημάτων που έχουν ήδη διαπραχθεί 
κατά της ανθρωπότητας είναι ένας από τους σημαντικότερους παράγοντες στην αποτροπή της επανάληψης 
παρόμοιων στυγερών εγκλημάτων.  Το ίδιο πνεύμα, αυτό της αμοιβαίας εμπιστοσύνης και αλληλεγγύης, που 
εδώ και πολλούς αιώνες ένωνε το λαό των Ελλήνων και το λαό των Αρμενίων, πρέπει να ενωθεί για την 
αναγνώριση και την καταδίκη της γενοκτονίας, της κοινής μας τραγωδίας, να ενωθεί για την αποκατάσταση της 
ιστορικής δικαιοσύνης, καθώς και για την αποτροπή επανάληψης παρόμοιων εγκλημάτων στο μέλλον.   

 Έχοντας αυτό στο νου, στις 24 Μαρτίου του 2015 η Εθνική Συνέλευση της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας 
υιοθέτησε ομόφωνα ανακοίνωση καταδίκης της γενοκτονίας που διαπράχθηκε από την Οθωμανική 
Αυτοκρατορία κατά των Ελλήνων του Πόντου και των Ασσυρίων.  Η άρνηση της γενοκτονίας αποτελεί την 
άμεση συνέχεια του ίδιου εγκλήματος.  Είμαστε ευγνώμονες στον εξοχότατο Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κ. Νίκο Αναστασιάδη για την αποφασιστικότητά του να συμμετάσχει στις τελετές που είναι 
αφιερωμένες στη μνήμη της Αρμενικής Γενοκτονίας.  Η παρουσία της αντιπροσωπίας με επικεφαλής τον 
εξοχότατο Πρόεδρο Αναστασιάδη είναι μία σθεναρή απόδειξη της άνευ όρων αφοσίωσης της Κύπρου στις 
πανανθρώπινες αξίες, καθώς και εύλογη μαρτυρία του μεγάλου σεβασμού απέναντι στη βαθιά ριζωμένη 
αρμενική κοινότητα της Κύπρου.  

 Αγαπητοί φίλοι,  

 Η μοίρα πάντοτε υπέβαλλε σε δοκιμασίες τους δύο λαούς μας, υποχρεώνοντάς τους συνεχώς να 
αποδεικνύουν τη βούληση και τη θέλησή τους για ζωή.  Αιτία των δοκιμασιών είναι η ίδια χώρα η οποία 
συνέχισε το έγκλημα που διέπραξε κατά των Αρμενίων και της ανθρωπότητας και το 1974 με βίαιο τρόπο 
κατέλαβε τα εδάφη της Κύπρου.  Η Αρμενία δε δέχθηκε και δεν πρόκειται ποτέ να δεχθεί καμία απόπειρα 
διαμελισμού της Κύπρου.  Μαζί σας θυμόμαστε την κατοχή της Αμμοχώστου και των άλλων περιοχών που 
κατέλαβε η Τουρκία.   

 Η Αρμενία εκτιμά ιδιαίτερα την εποικοδομητική προσέγγιση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την επίλυση 
του κυπριακού ζητήματος.  Λυπάμαι που σε απάντηση στη συνετή πολιτική της ηγεσίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας η Τουρκία υιοθετεί άκρως μη εποικοδομητική προσέγγιση και έχει υπονομεύσει το τελευταίο 
στάδιο της διαδικασίας για την επίλυση του Κυπριακού με τις προκλητικές της ενέργειες.  Μας είναι πολύ καλά 
γνωστή αυτή η τακτική της τουρκικής κυβέρνησης, γιατί την έχουμε βιώσει από πρώτο χέρι και ξέρουμε πώς 
είναι να αντιμετωπίζει κανείς δυσκολίες στις σχέσεις με τέτοιο γείτονα.  
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 ∆υστυχώς, η Τουρκία συνεχίζει να κλιμακώνει την ένταση με επιθετικές ενέργειες κατά της Κύπρου και 
με την απειλή χρήσης στρατιωτικής βίας, αποσταθεροποιώντας ολόκληρη την περιοχή.  Εμείς καταδικάζουμε 
τις παράνομες, βάρβαρες και προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας εντός της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης 
της Κύπρου.  Στο θέμα του Κυπριακού η Αρμενία πάντα υποστήριζε και θα υποστηρίζει την Κύπρο, 
συμπαραστεκότανε και θα συμπαραστέκεται στην Κύπρο για την επανένωση της αδελφικής χώρας, για την 
αποκατάσταση της ιστορικής δικαιοσύνης, για την ειρηνική και δίκαιη λύση του Κυπριακού. 

 Αξιότιμοι συνάδελφοι,  

 Οι αρμενοκυπριακές σχέσεις αποτελούν υπόδειγμα αλληλοκατανόησης και αμοιβαίου σεβασμού υψηλού 
επιπέδου.  Χάρη στην κοινή προσπάθεια της Αρμενίας και της Κύπρου, το επίπεδο των διμερών μας σχέσεων 
έχει βελτιωθεί αισθητά.  Οι αρμενοκυπριακές διακρατικές σχέσεις έχουν πλούσιο περιεχόμενο και ποιότητα 
χάρη στις στενές ιστορικές σχέσεις και την ισχυρή φιλία.  Σε αυτό το σημείο θέλω ιδιαίτερα να υπογραμμίσω ότι 
η συμβολή και η συνεισφορά της αρμενικής κοινότητας της Κύπρου στο έργο της ενίσχυσης της διακρατικής 
συνεργασίας είναι εξαιρετικά σημαντική.  

 Αξιότιμοι συνάδελφοι,  

 Εμείς θεωρούμε ότι είμαστε τμήμα της ευρωπαϊκής οικογένειας και φορείς των ευρωπαϊκών αξιών και 
στις εξωτερικές μας σχέσεις με τους γείτονές μας καθοδηγούμαστε έχοντας αυτό κατά νου.  Τα προβλήματα 
προσπαθούμε να τα λύσουμε μέσω του διαλόγου και των διαπραγματεύσεων.  Η Τουρκία πρέπει να 
κατανοήσει και να αξιολογήσει τη σημασία αυτών των αξιών.  

 Έχουν πλέον περάσει έξι χρόνια από την υπογραφή των αρμενοτουρκικών πρωτοκόλλων.  Μέσα σε 
όλο αυτό το χρονικό διάστημα η Αρμενία ήταν πάντα συνεπής στο θέμα πραγμάτωσης αυτών των 
πρωτοκόλλων.  Ωστόσο, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας κ. Σερζ Σαργκσιάν αποφάσισε να 
ανακαλέσει τα πρωτόκολλα από τη Βουλή λόγω της έλλειψης πολιτικής βούλησης εκ μέρους των τουρκικών 
αρχών, της στρέβλωσης της ουσίας των πρωτοκόλλων και της συνεχούς αναφοράς στις προϋποθέσεις.  
∆υστυχώς, η Άγκυρα εξαιτίας της μη εποικοδομητικής της συμπεριφοράς υπονόμευσε τις προσπάθειες της 
διεθνούς κοινότητας για την εξομάλυνση των σχέσεων μεταξύ της Αρμενίας και της Τουρκίας.  Η Τουρκία 
παραμένει αντιμέτωπη με το θέμα της εγκαθίδρυσης διπλωματικών σχέσεων με την Αρμενία, του παράνομου 
αποκλεισμού και του ανοίγματος των τελευταίων κλειστών συνόρων της Ευρώπης.  

 Αξιότιμοι βουλευτές,  

 ∆ιανύουμε μία δύσκολη περίοδο, γεμάτη με προκλήσεις και δοκιμασίες.  Παρ’ όλο που οι συνθήκες είναι 
διαφορετικές και αλλάζουν συνεχώς, η φόρμουλα της βιωσιμότητας του κάθε κράτους είναι να εξασφαλίσει την 
ασφάλεια του πληθυσμού της.  Εδώ θέλω να αναφερθώ στο πρόβλημα του Ναγκόρνο Καραμπάχ.  Το πλαίσιο 
για τη διευθέτηση της διένεξης του Ναγκόρνο Καραμπάχ αποτελούν οι συμπρόεδροι της Ομάδας Μινσκ, που 
έχουν τη διεθνή εντολή.  Η Αρμενία, σε αντίθεση με το Αζερμπαϊτζάν, υπήρξε πάντα και είναι υπέρ της 
συνέχισης των διαπραγματεύσεων με τη διαμεσολάβηση των συμπροέδρων, με στόχο να επιλυθεί η διένεξη 
αποκλειστικά με ειρηνικό τρόπο.  ∆ε βλέπουμε άλλη εναλλακτική εκτός αυτού του πλαισίου και αυτή είναι η 
θέση αρχής μας.  

 Είμαι βέβαιος ότι από κοινού θα γράψουμε ιστορία πολλών χιλιετιών.  

 Ζήτω η Κύπρος! 

 Ζήτω η Αρμενία! 

 Ζήτω η αιώνια φιλία μεταξύ της Αρμενίας και της Κύπρου!   

 Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Γνωρίζετε βέβαια πολύ καλά ότι σ’ αυτό το σώμα, στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, δυνάμει του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, μετέχει εκλελεγμένος αντιπρόσωπος των 
Αρμενίων της Κύπρου.  Γι’ αυτό θα καλέσω τώρα στο βήμα τον εκπρόσωπο των Αρμενίων στη Βουλή             
κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν για τη δική του ομιλία. 

 Καλωσορίζουμε και τον κ. Υπουργό Εξωτερικών, τον οποίο τώρα έχω αντιληφθεί. 

ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΟΣ ΤΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΤΙΚΗΣ ΟΜΑ∆ΑΣ ΤΩΝ ΑΡΜΕΝΙΩΝ: 

(Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ) 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αποτελεί ιερό καθήκον και τιμή για μένα ως Αρμένιο, ως Κύπριο και ως εκπρόσωπο των Αρμενίων να 
στέκομαι σ’ αυτό το βήμα και να προσφωνώ τη Βουλή των Αντιπροσώπων με τη σημαντική ευκαιρία της 
συμπλήρωσης εκατό χρόνων από την Αρμενική Γενοκτονία. 

 Το 2015 συμπληρώνεται ένας ολόκληρος αιώνας από την έναρξη της πρώτης μεγάλης γενοκτονίας του 
πολυτάραχου 20ού αιώνα.  Μεταξύ 1915 και 1923 οι Οθωμανοί και οι Νεότουρκοι αποφάσισαν να επιλύσουν το 
λεγόμενο “αρμενικό ζήτημα” επιχειρώντας να εξαλείψουν την αρμενική φυλή από το πρόσωπο της γης.  Η 
Αρμενική Γενοκτονία ήταν ένα πρωτοφανές γεγονός στην ιστορία, όμοια με “βιομηχανία θανάτου”.  

 Εκμεταλλευόμενη τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και το επακόλουθο μούδιασμα των Μεγάλων ∆υνάμεων, η 
νέα εθνικιστική Τουρκία κατάφερε να γλιτώσει την τιμωρία για το έγκλημά της.  Ήταν αυτή την ατιμωρησία που 
καπηλεύτηκε ο Αδόλφος Χίτλερ στην ομιλία του στις 22 Αυγούστου του 1939, για να ενθαρρύνει τους 
αξιωματικούς του να εξοντώσουν άφοβα τους Πολωνούς και ύστερα τους Εβραίους.  «Ποιος εξάλλου μιλά 
σήμερα για την εξόντωση των Αρμενίων;».  Για να απαντήσω στην ερώτηση του Χίτλερ ορθά, επιτρέψτε μου 
πρώτα να αναφέρω ότι η ίδια η λέξη “γενοκτονία” είναι στενά συνδεδεμένη με την Αρμενική Γενοκτονία, από 
την οποία ο Ραφαήλ Λέμκιν εμπνεύστηκε, για να δημιουργήσει τη λέξη.   

 Μέχρι τώρα είκοσι δύο χώρες και διάφοροι διεθνείς οργανισμοί έχουν αναγνωρίσει την Αρμενική 
Γενοκτονία.  Ο αριθμός αυτός θα έπρεπε να είναι πολύ μεγαλύτερος, ωστόσο η αμετανόητη Τουρκία αρνείται 
πεισματικά ότι συνέβη ποτέ και χρησιμοποιεί μία σειρά από ύπουλα πολιτικά τεχνάσματα, για να αποτρέψει την 
παγκόσμια αναγνώρισή της. 

 Αισθάνομαι υποχρεωμένος εδώ να πω ένα μεγάλο “ευχαριστώ” στο λαό της Κύπρου.  Όταν χιλιάδες 
κατατρεγμένοι Αρμένιοι πρόσφυγες κατέφθασαν στην Κύπρο, οι Κύπριοι τους αγκάλιασαν και τους 
συμπαραστάθηκαν.  Μέσα σε λίγα χρόνια αλληλοσυνδέθηκαν με όλες τις άλλες κοινότητες του νησιού.  Ήταν 
χάρη σε αυτή την αδελφική συνεργασία και αλληλεγγύη που κατάφεραν να προοδεύσουν, έτσι η ευγνωμοσύνη 
μας προς το λαό της Κύπρου είναι απεριόριστη. 

 Εξίσου απεριόριστη είναι η ευγνωμοσύνη μας στις εκάστοτε κυβερνήσεις της Κύπρου, οι οποίες 
στηρίζουν την πολιτιστική κληρονομιά και τις παραδόσεις μας.  Η Κύπρος υπήρξε η πρώτη χώρα που έθεσε το 
ζήτημα της Αρμενικής Γενοκτονίας στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών το 1965.  Το 1975, από αυτό 
εδώ το βήμα, η Βουλή των Αντιπροσώπων έγινε το πρώτο κοινοβούλιο στην Ευρώπη και το δεύτερο στον 
κόσμο που έκαμε το θαρραλέο βήμα να αναγνωρίσει την Αρμενική Γενοκτονία. 

 Σήμερα το πρωί η Κύπρος έκαμε το τελευταίο γενναίο βήμα, με το να γίνει η τέταρτη χώρα στον κόσμο 
που ποινικοποίησε την άρνηση της Αρμενικής Γενοκτονίας.  Οι γνήσιες και αδελφικές σχέσεις της Κύπρου με 
το αρμενικό έθνος, που ανάγονται αιώνες πριν, είναι γραμμένες με χρυσά γράμματα στην κοινή μας ιστορία.  
Μαζί στη χαρά, μαζί και στη λύπη συμπορευόμαστε για την απόδοση της δικαιοσύνης ενάντια σε εκείνους που 
μας έχουν βλάψει.    

 Θα ολοκληρώσω την απάντησή μου στην ερώτηση του Χίτλερ λέγοντας ότι η ίδια η αρμενική διασπορά 
είναι η ζωντανή απόδειξη της γενοκτονίας.  ∆ε βρεθήκαμε απλά εκεί που είμαστε σήμερα, αλλά επειδή οι 
πρόγονοί μας υποχρεώθηκαν να εγκαταλείψουν τις εστίες τους.  Μόνο μερικοί από τους κατατρεγμένους, οι 
τυχεροί, επέζησαν και εμείς οι απόγονοί τους βρισκόμαστε εδώ, για να αφηγηθούμε τα βάσανά τους.  
Περισσότεροι από ενάμισι εκατομμύριο Αρμένιοι πέθαναν στα χέρια των βαρβάρων, ενώ χιλιάδες θρησκευτικά, 
εκπαιδευτικά και πολιτιστικά μνημεία και κτίρια σε εκατοντάδες πόλεις, κωμοπόλεις και χωριά καταστράφηκαν. 

 Παρ’ όλον ότι μπορεί να μη μάθουμε ποτέ όλα τα ονόματα αυτών των μυριάδων αθώων θυμάτων, 
μαρτύρων του χριστιανισμού και του αρμενισμού, η θυσία τους δε θα ξεχαστεί ποτέ.  Όσο θα θυμόμαστε τα 
δεινά τους, θα αποτελούν φάρο φωτός και ελπίδας πως οι σύγχρονοι λαοί δε θα θυματοποιούνται πλέον λόγω 
της καταγωγής ή της θρησκείας τους.  Η μνήμη τους θα είναι αιώνια και το μαρτύριό τους άσβεστο στη 
συλλογική ανάμνηση της ανθρωπότητας, με το κοινό όραμα ενός καλύτερου μέλλοντος, όπου θα επικρατούν η 
δικαιοσύνη και η ελευθερία. 

 Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό έχει ολοκληρωθεί η σημερινή ειδική συνεδρία του 
σώματος.  Παρακαλώ όλους να παραμείνετε στις θέσεις σας μέχρις ότου αποχωρήσει ο τιμώμενος 
φιλοξενούμενός μας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

 

 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής, αντιφώνηση του Προέδρου της Εθνοσυνέλευσης της ∆ημοκρατίας 
της Αρμενίας κ. Γκαλούστ Σαακιάν και ομιλία του αντιπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων        
κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 
 

 

 

Τιμή:  €3,50 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Έκτακτη συνεδρίαση 17ης Απριλίου 2015 

Ώρα έναρξης: 5.50 μ.μ. 

Αρ. 32 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες.   

 Παρακαλώ, καθίστε.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να απολογηθώ για την καθυστέρηση στην έναρξη της συνεδρίας.  Ο λόγος αυτής της 
καθυστέρησης είναι ότι μερικές κοινοβουλευτικές ομάδες ζήτησαν χρόνο, για να διαβουλευθούν περαιτέρω.   

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεχτή η απολογία, αλλά ειλικρινά νιώθω πάρα πολύ έντονα και θέλω να πω ότι αυτό 
που έγινε ήταν έλλειψη σεβασμού στην ολομέλεια της Βουλής.  Είπαμε ότι θα άρχιζε η ολομέλεια στις 4.15 μ.μ.  
Κάποιοι είχαν ζητήσει να αρχίσει στις 4.30 μ.μ.  Καταλαβαίνω, αν δεν ήμαστε έτοιμοι στις 4.15 μ.μ., να 
ξεκινούσαμε στις 4.30 μ.μ., να ξεκινούσαμε στις 4.40 μ.μ.  Η ώρα είναι 5.55 μ.μ. σχεδόν και θεωρώ, 
επαναλαμβάνω, ότι είναι ασέβεια.  Μαθαίνω ότι ήρθαν υπηρεσιακοί του Υπουργείου Οικονομικών στη Βουλή, 
παρακάθισαν σε σύσκεψη.  Τώρα ποιος τους εκάλεσε, για ποιο θέμα, εμείς δεν ξέρουμε, είμαστε στο σκοτάδι, 
δεν ξέρουμε τίποτε.  ∆εν μπορούμε να λειτουργούμε με αυτό τον τρόπο.   

 Εμείς ζητούσαμε κάποιο χρόνο λέγοντας ότι αυτά τα νομοσχέδια είναι πολύπλοκα, σύνθετα, λέγαμε ότι 
έπρεπε να δοθεί χρόνος στη Βουλή, να τα συζητήσει χορταστικά, για να είμαστε έτοιμοι, όταν θα έρθουμε στην 
ολομέλεια, να ψηφίσουμε, και χλευαζόμαστε από κάποιους.  Και την τελευταία στιγμή γίνονται όλα αυτά τα 
πράγματα.  Ε, φτάνει!  Όποτε έχουμε να συζητήσουμε κάποια σημαντικά ζητήματα, ταλαιπωρείται η ολομέλεια 
της Βουλής, γιατί κάποιοι την τελευταία στιγμή επιχειρούν να αλλοιώσουν με αποφάσεις…  Ε, δεν μπορεί να 
συνεχίζεται αυτή η κατάσταση, κύριε Πρόεδρε!  Σέβομαι την ανάγκη να γίνει σε κάθε κοινοβουλευτική ομάδα 
συζήτηση, αλλά να γίνεται προγραμματισμένα και έγκαιρα, για να μην ταλαιπωρείται η ολομέλεια της Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι σίγουρα η καθυστέρηση πρέπει να σχολιαστεί, αλλά από την άλλη 
είναι και ένα πολύ σοβαρό θέμα το οποίο αφορά ολόκληρο τον κυπριακό λαό.  Γι’ αυτό το λόγο υπήρχε η 
ανάγκη να γίνουν κάποιες διαβουλεύσεις μεταξύ των κομμάτων και γι’ αυτό το λόγο και εμείς ως Ε∆ΕΚ είχαμε 
ζητήσει μισή ώρα παράταση.  Απ’ εκεί και πέρα αντιλαμβάνεστε ότι δεν έχει χαθεί και ο κόσμος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Μπορεί να είναι μία μη συνηθισμένη εν πάση περιπτώσει συνεδρία της Βουλής λόγω του χαρακτήρα των 
νομοθετημάτων τα οποία τίθενται ενώπιον του σώματος, πλην όμως θα πρέπει πράγματι να τερματιστεί αυτό 
το φαινόμενο, την τελευταία στιγμή να εγείρονται αιτήματα μεγάλων καθυστερήσεων, που ταλαιπωρούν το 
σώμα.  Γι’ αυτό θα παρακαλέσω στο μέλλον -και αυτή είναι η απόφασή μου- εάν δεν είναι έτοιμη η Βουλή να 
συζητήσει ένα νομοσχέδιο, μία πρόταση νόμου, να διατυπώνεται αίτημα για αναβολή συζήτησης του 
συγκεκριμένου θέματος, όχι αίτημα για αναβολή η οποία να σημαίνει καθυστέρηση έναρξης της συνεδρίας του 
σώματος. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πέρα απ’ όσα είπε ο γενικός γραμματέας του κόμματος, υπάρχει και ένα άλλο θέμα.  ∆εν 
μπορούσε κάποιος να ενημερώσει εμάς, τους ηλίθιους, που μιάμιση ώρα καθόμαστε εδώ ότι δεν επρόκειτο να 
γίνει η συνεδρία στην ώρα της;  Και, δεύτερον, πράγματι πρέπει να σχολιαστεί το ερώτημα «ποιος και με ποια 
αρμοδιότητα κάλεσε το Υπουργείο Οικονομικών;».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγνοώ το θέμα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα υπεισέλθω, δε θα αντιδικήσω και με απόλυτο σεβασμό στην οποιαδήποτε 
κριτική…  Αν είναι κολάσιμο λειτουργοί του κράτους να είναι στο κοινοβούλιο, επεξεργαζόμενοι κάποιες από τις 
ογδόντα τόσες τροπολογίες που πρέπει το σώμα να εξετάσει, δέχομαι την κριτική.  Εάν χρειάζεται, να το 
συζητήσουμε.   

 Θεωρώ ότι το μείζον δεν είναι αυτό που συζητείται, με μία απόλυτη κατανόηση.  Και όσον αφορά τη δική 
μου κοινοβουλευτική ομάδα δεν έχω κανένα πρόβλημα να δεχτώ τη θέση και να απολογηθούμε, αν είναι 
εξαιτίας της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας που ταλαιπωρήσαμε τους συναδέλφους.  Και είναι ταλαιπωρία 
της μιάμισης ώρας-δύο ωρών.   

 Εν πάση περιπτώσει, επειδή τα θέματα είναι κρίσιμα και θεωρώ πως υπάρχουν εν εξελίξει κάποιες 
διαδικασίες που μπορεί να ξεπεραστούν προβλήματα, να ικανοποιηθούν επί της ουσίας αιτήματα που τέθηκαν 
απ’ όλες τις πλευρές της Βουλής, αιτούμαι, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας 
τουλάχιστον μία με μιάμιση ώρα παράταση, διάλειμμα -ποια είναι η διαδικασία, ποτέ δεν ήμουν καλός στα 
διαδικαστικά- για να μπορέσουμε να επανέλθουμε στην ολομέλεια, για να καταλήξει το σώμα σε σχέση με αυτά 
τα πολύκροτα ζητήματα, που ταλαιπωρούν και την κοινωνία και όλους μας από τον Ιούνιο του 2014.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν αυτό είναι το αίτημα, εμείς δεν έχουμε πρόθεση να φέρουμε ένσταση, αλλά 
αιτούμαστε η ολομέλεια να επανακαθοριστεί την ερχόμενη ∆ευτέρα και να ακυρωθούν όλα τα ταξίδια τα οποία 
υπάρχουν.  ∆εν πρόκειται να καθίσουμε εδώ άλλη μιάμιση ώρα.  Ήρθα από τις 3.30 μ.μ. για τη Σύσκεψη των 
Αρχηγών των Κομμάτων.  Να πάμε την ερχόμενη ∆ευτέρα.  Έχουμε προγραμματισμένα πράγματα για το 
Σαββατοκυρίακο, διότι αντιλαμβάνεστε ότι δεν ξέραμε ότι εσείς που ήσαστε έτοιμοι από καιρό θα ερχόσαστε την 
τελευταία στιγμή να ζητήσετε τέσσερις-πέντε ώρες χρόνο, για να κάμετε διαβουλεύσεις ακόμα!  Εγώ λέω, κύριε 
Πρόεδρε, τη ∆ευτέρα το απόγευμα και να ακυρωθούν όλα τα ταξίδια τα οποία υπάρχουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Λαμάρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αν δε γινόταν η παρέμβαση του γενικού γραμματέα του 
ΑΚΕΛ.  Και θα δεχόμουν τη μία ή μιάμιση ώρα παράταση.  ∆εν έχω τίποτε το ιδιαίτερα προγραμματισμένο εγώ 
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προσωπικά.  Εξάλλου, είμαι μόνος μου, δεν είμαι υπόλογος σε είκοσι βουλευτές.  Όμως, μετά από την 
παρέμβαση του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ και αν η ουσία της αναβολής για μία ή μιάμιση ώρα από τον 
πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι να υπάρξει μία καλύτερη αντιμετώπιση του ζητήματος, θεωρώ, 
για το λόγο που ζητά τη μία ώρα παράταση ο κ. Νεοφύτου, ότι είναι καλύτερη η εισήγηση του γενικού 
γραμματέα του ΑΚΕΛ, να συνέλθουμε τη ∆ευτέρα, να ακυρώσουμε ό,τι άλλα έχουμε.  Είναι πολύ σημαντικό.  
∆ίδονται έτσι σαράντα οκτώ ώρες περιθώριο, να δούμε τα διάφορα ζητήματα πιο νηφάλια.  Έπρεπε χθες -και 
δεν είναι μομφή- να συνεχίσει η συνεδρίαση των επιτροπών, που, όταν έγινε διάλειμμα για δέκα λεπτά και δεν 
επανήλθαν οι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!   

 Επειδή υπάρχει μία συνέχεια, υπάρχει μία συνέχεια… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να μη γίνονται διακοπές.   

 Τελειώσατε, κύριε Συλλούρη; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, δεν τέλειωσα.  Είπα να τελειώσουν τη συζήτηση μεταξύ τους και να τελειώσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είχα την εντύπωση ότι τελειώσατε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή υπάρχει μία συνέχεια από χθες…  Αν έπρεπε να γίνει τούτη η δουλειά που λέμε τώρα, είχαμε 
χθες δύο και τέσσερις και έξι και δέκα ώρες…  Όταν έγινε το διάλειμμα των δέκα λεπτών και δεν επανήλθαν 
μέσα, το ίδιο, παρόμοιο, έγινε δηλαδή, εμείς περιμέναμε εκεί.  Μπορούσε να τελειώσει αυτή η δουλειά χθες.  
Και ερχόμαστε δύο ώρες μετά την έναρξη της συνεδρίασης να ζητούμε μίας ώρας παράταση.  Εγώ δεν έχω 
πρόβλημα να δώσω μίας ώρας παράταση και δύο και τριών, αλλά, αν πράγματι θέλουμε να εγκύψουμε πιο 
σοβαρά στις τροπολογίες και υπάρχει πρόθεση να γίνουν κάποιοι συμβιβασμοί, εγώ είμαι υπέρ του να πάμε τη 
∆ευτέρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά ο κ. Βαρνάβα και ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα κούρασης.  Πάει να μεταφερθεί και προς την κοινωνία η εικόνα ότι 
εκουραστήκαν κάποιοι, ενώ κάποιοι άλλοι προσπαθούν σε τόσο κρίσιμα νομοθετήματα να δώσουν λύσεις!  Για 
τόσο κρίσιμα νομοθετήματα από πότε έχει να παρουσιαστεί στις επιτροπές που τα συζητούν πολιτικός 
προϊστάμενος;  Από πότε, συνάδελφοι;  Συζητούσαν οι δύο επιτροπές αυτά τα σοβαρά, κρίσιμα θέματα και δεν 
υπήρχε πολιτικός προϊστάμενος να απαντήσει, ούτε χθες στις τροπολογίες, ποιες αποδέχονται, ποιες δεν 
αποδέχονται.  Ήταν υπάλληλοι των υπουργείων!  Σήμερα θυμήθηκε και η Κεντρική Τραπεζίτρια ότι υπάρχει 
θέμα, θυμήθηκε και ο Ντράγκι, θυμήθηκαν όλοι ότι υπάρχει κρίσιμη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Συνάδελφε, το πρωί εμείς είχαμε πει στη σύσκεψη ότι υπολείπεται κάποιος χρόνος, για να είμαστε όπως 
πρέπει, σοβαροί ως νομοθετικό σώμα μίας χώρας.  ∆ε μας άκουσε κανένας.  Τώρα θυμηθήκατε να μας 
ταλαιπωρείτε όλους εδώ, να κάμνετε το παρασκήνιο που θέλετε να κάμετε και να μας ζητάτε τώρα να 
ξαναφύγουμε…  Γιατί δεν το ζητήσατε πριν δύο ώρες;  Γιατί πριν δύο ώρες δεν το ζητήσατε;  Γι’ αυτό η 
εισήγηση… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απολογούμαστε για την ταλαιπωρία!   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Μα, δεν είναι ταλαιπωρία!  ∆εν εμάθετε να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να απευθύνεστε στον Πρόεδρο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …όπως πρέπει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απευθυνόμαστε στον Πρόεδρο του σώματος! 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα και μετά ο κ. Γιώργος Περδίκης, ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, ο κ. Ζαχαρίας 
Κουλίας. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως αντιλαμβάνομαι, η συνεδρία της ολομέλειας μεταδίδεται και απευθείας από το 
κρατικό κανάλι και θεωρώ ότι αυτό το οποίο συμβαίνει αυτή τη στιγμή πολύ περισσότερες άσχημες εντυπώσεις 
δημιουργεί στον κυπριακό λαό από την προσπάθεια την οποία καταβάλλουμε σήμερα όλες οι πολιτικές 
δυνάμεις για ένα πολύ σοβαρό νομοσχέδιο.  Ο χρόνος που σπαταλούμε, απλά και μόνο για να ανταλλάσσουμε 
λόγους, θεωρώ ότι θα μπορούσε να ήταν και η παράταση.  Όμως εμείς, κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι και 
τώρα ακόμη να συνεχίσουμε τη συνεδρία χωρίς διάλειμμα.  Όμως, ως είθισται, αν θεωρεί ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός ότι αυτή η παράταση που ζητά είναι τέτοια που μπορεί να τον διευκολύνει, εμείς δεν έχουμε καμία 
ένσταση.   

 Και, επαναλαμβάνω, είμαστε έτοιμοι να συνεχίσουμε και τώρα ακόμη.  Και θεωρώ ότι πρέπει, κύριε 
Πρόεδρε, σήμερα, θεωρούμε ότι σήμερα πρέπει να τελειώνει αυτό το πράγμα.  Εάν το αναβάλουμε αυτή τη 
στιγμή, θα γελοιοποιηθούμε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, επαναλαμβάνω την τελευταία μου φράση.  Εάν, μετά από όσα έχουν λεχθεί, 
αναβληθεί η σημερινή συζήτηση, θεωρώ ότι θα είναι μεγαλύτερη ζημιά απ’ ό,τι αυτό το οποίο προσπαθούμε να 
κάνουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Παπαδόπουλος μετά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι, αν η συμπολίτευση θέλει να γίνει μία πραγματική συζήτηση επί αυτών 
των τροπολογιών, που επεξεργάζεται τα τελευταία λεπτά της ώρας, όσο και αν κατακρίνεται το γεγονός αυτό, 
θα πρέπει να αφεθεί χρόνος, για να γίνει αυτή η συζήτηση,  μελέτη, να καταλάβουμε τι προτείνουν, να το 
συζητήσουμε και να πάρουμε τις αναγκαίες αποφάσεις σε επίπεδο συλλογικών οργάνων.  Αν απλώς γίνεται 
ένα παζάρι, για να βρεθούν άλλοι δύο ή τρεις-τέσσερις ψήφοι, για να αποκτηθεί μια εφήμερη και πρόσκαιρη 
πλειοψηφία, τότε όντως μιάμιση και δύο ώρες είναι αρκετές.  Εγώ σ’ αυτό το παζάρι δε συμμετέχω -αμαρτία 
εξομολογημένη- είμαι όμως στη διάθεσή σας.  Όπως επί έξι μήνες βασανίζουμε αυτό το πράγμα και εγώ και 
ολόκληρο το Κίνημα των Οικολόγων -γιατί και στην επιτροπή εμπειρογνωμόνων ήμασταν και ήμασταν πολύ 
συνεπείς και σε όλες τις συνεδριάσεις ήμασταν της επιτροπής Οικονομικών, δε λείψαμε ούτε ένα λεπτό, 
συνεπέστατοι- αν θέλετε να συζητήσουμε ακόμα επί της ουσίας για κάποιο λίγο χρόνο, για να έχουμε καλύτερο 
αποτέλεσμα, είμαστε στη διάθεσή σας μέσα στο Σαββατοκύριακο να δουλέψουμε όσο θέλετε.  Επαναλαμβάνω, 
αν είναι για το παζάρεμα, συνεχίστε, σε μια ώρα τελειώνετε!  Αν είναι για την ουσία, θέλουμε δύο μέρες.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα απαντήσεις; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης; 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τέσσερα γρήγορα σημεία.  Το ένα, δεν καταλάβω γιατί αυτή η αντίδραση, επειδή εισηγήθηκε ο γενικός 
γραμματέας του ΑΚΕΛ να πάμε ∆ευτέρα.  Τι είναι αυτή η αντίδραση;  Έχει κάποιον που έν’ έξω τζιαι μας 
απειλεί με το περίστροφο ότι τώρα πρέπει να ψηφίσουμε;   

 ∆εύτερον, το αίτημα που υπέβαλε ο πρόεδρος του ∆ΗΣΥ αποδεικνύει την ορθότητα της κριτικής που 
κάναμε για την καθυστέρηση που υπήρξε.  Αυτή ήταν η σωστή διαδικασία.   Αυτός ήταν ο σεβασμός προς την 
ολομέλεια, τις διαδικασίες και τους συναδέλφους, να αιτηθούν αυτό που αιτήθηκαν.   

 Το τρίτο, την πολυπλοκότητα τη θυμηθήκαμε τώρα;  Όταν κάποιες πλευρές ζητούσαν παράταση χρόνου, 
για να γίνει σωστή μελέτη, η απάντηση ήταν: «Χανόμαστε,  δεν υπάρχει χρόνος».  Ούτε μπορώ να δεχτώ τον 
τρόπο που ο πρόεδρος του Συναγερμού προσπέρασε το ότι ήρθε κάποιος του Υπουργείου Οικονομικών εδώ.  
Όχι, είναι θέμα τάξης και διαδικασιών.  Εάν είχε συνεδρία οποιαδήποτε επιτροπή και η επιτροπή εκάλεσε 
κάποιον από το υπουργείο, κανονικώς.  Εάν όχι, ποιος τον εκάλεσε;  Εγώ θέλω να ακούσω ποιος εκάλεσε το 
Υπουργείο Οικονομικών.   Ο κ. Νεοφύτου, ο κ. Παπαδόπουλος;  Με ποιου εξουσιοδότηση;  Ήμουν δεκατρία 
χρόνια πρόεδρος επιτροπής και ξέρω πάρα πολύ καλά πώς λειτουργεί η Βουλή.  Κανένας πρόεδρος δε 
δικαιούται από μόνος του.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ∆ε συνήλθε η επιτροπή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προδρόμου, γιατί είναι το τελευταίο μου σημείο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχουν απόλυτο δίκαιο! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ήρεμα και θα σου απαντήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

   Αν η πρόταση, Πρόεδρε, ήταν επί της ουσίας, διότι σχολιάζω τον κ. Προδρόμου, τότε σε αυτή τη 
διαβούλευση ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών όφειλε να καλέσει  και το ΑΚΕΛ.  Ακόμα και τώρα έπρεπε 
να πείτε ότι θα συνέλθουν οι επιτροπές ή κλιμάκιο των επιτροπών.  Η διαβούλευση για ποιο λόγο γίνεται;   Και 
θέλω να ακούσω και από το συνάδελφο το Βαρνάβα.  ∆ιαβούλευση για ποιο πράγμα;  Είπε επί της ουσίας.  Η 
ουσία συζητείται ερήμην των Οικολόγων, του ΕΥΡΩΚΟ, του ΑΚΕΛ και του κ. Κουλία και της Συμμαχίας 
Πολιτών;  Ποια ουσία συζητείται ερήμην των υπολοίπων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εζήτησε και ο κ. Κουλίας; 

 Α, συγγνώμη, ο κ. Παπαδόπουλος δε μίλησε.  Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για το ερώτημα του κ. Κατσουρίδη εγώ είχα καλέσει τους λειτουργούς του Υπουργείου Οικονομικών, που 
ετοίμασαν τα νομοσχέδια, γιατί δυστυχώς -από πικρή πείρα- αυτό που είχα υπόψη μου είναι ότι κατά τη 
διάρκεια της συζήτησης δημιουργούνται απορίες, κατατίθενται διάφορες τροπολογίες -και πριν τη συζήτηση, 
ναι- όπου ακριβώς χρειάζεται να έχουμε τη βοήθεια των αρμόδιων υπηρεσιών για αλλαγές σε νομοσχέδια που 
είναι ιδιαίτερα περίεργα.  Να σας υπενθυμίσω, για παράδειγμα, ότι το ξανακάναμε.  Όταν συζητούσαμε, αν 
θυμάστε τότε, για τη στήριξη της Λαϊκής, ήταν οι λειτουργοί του Υπουργείου Οικονομικών κάτω σε αίθουσα των 
επιτροπών και ετοίμαζαν ακριβώς αλλαγές επί των νομοσχεδίων που κλήθηκε στη συνέχεια να ψηφίσει η 
ολομέλεια.  ∆εν εκαλέσαμε συνεδρία της επιτροπής.  Τους εκάλεσα εγώ προσωπικά και, αν είναι αυτό το λάθος 
μου, επειδή ήξερα ότι θα χρειαστούμε τη βοήθειά τους, σε περίπτωση που θα κατατεθούν οι εισηγήσεις, ακόμα 
και αν ζητηθούν διευκρινίσεις, για να ξεκαθαρίσουν κάποια πράγματα, επειδή ακόμα και πριν λίγο κάποιοι είχαν 
τη σκέψη να καταθέσουν προφορικά τροπολογίες επί των νομοσχεδίων, εμένα η ταπεινή μου εισήγηση γι’ αυτά 
τα νομοσχέδια είναι να αποφευχθούν οι προφορικές τροπολογίες και, αν γίνεται, τα πάντα να τα δούμε 
γραπτώς.   Επί της ουσίας για το αίτημα της αναβολής, κύριε Πρόεδρε, είναι τόσο σημαντικά τα νομοσχέδια, 
που, αν είναι να περιμένουμε μία ώρα και δύο ώρες, δεν είναι -νομίζω- το τέλος του κόσμου!  Και εμείς έχουμε 
ευθύνη για την έναρξη της ολομέλειας και η δική μας η κοινοβουλευτική ομάδα ζήτησε προηγουμένως χρόνο.  
Είναι περίπλοκα τα νομοσχέδια.  Μακάρι να μην ήταν, είναι!   Έχει τέσσερις βδομάδες που η επιτροπή 
Οικονομικών με την επιτροπή Εσωτερικών σχεδόν με καθημερινές συνεδρίες προσπαθούν να διεξέλθουν και 
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να ολοκληρώσουν τη μελέτη αυτών των νομοσχεδίων.  Και αν μας δώσετε ακόμα τέσσερις βδομάδες, μπορεί 
να αξιοποιήσουμε αυτό το χρόνο, όμως αυτές οι εκκρεμότητες θα ήταν καλό να τελειώσουν. 

 Επομένως, η δική μας εισήγηση είναι, αν μπορεί να δοθεί και κάποιος χρόνος, της μίας ώρας, της 
ενάμιση ώρας που ζητήθηκε, για να δούμε κατά πόσο υπάρχει η ευχέρεια να καταλήξουμε σε κάποιες τελικές 
εισηγήσεις, αυτό νομίζω θα ήταν το ιδανικό.  Αν όχι, το αργότερο θα ήταν -ίσως μια δεύτερη επιλογή- να 
έρθουμε αύριο το πρωί, να συγκληθεί η ολομέλεια και να συνεχίσουμε αύριο, για να δοθεί αυτός ο χρόνος.  
Είπα προτιμητέα εισήγηση για μας είναι να συνεχίσουμε σήμερα.  Αν η ολομέλεια θέλει να εξετάσει μία δεύτερη 
επιλογή, κύριε Πρόεδρε, αν έχω το λόγο, ενδεχομένως αύριο το πρωί.  Αλλά, επαναλαμβάνω, για μας η πρώτη 
επιλογή μας, η εισήγησή μας είναι να συνεχίσουμε σε λίγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή επιχειρείται από κάποιους να περάσει το μήνυμα ότι κάποιοι είναι πατριώτες και είναι έτοιμοι να 
αφιερώσουν πάρα πολύ χρόνο, για να συζητήσουμε εξαντλητικά κάποια ζητήματα και να δούμε πώς θα τα 
κάνουμε όσο το δυνατό καλύτερα -προς όφελος του κόσμου, αντιλαμβάνομαι, όχι των τραπεζών- θέλω να 
αντιστρέψω αυτό το επιχείρημα λέγοντας ότι εκείνοι που είχαν προειδοποιήσει από την έναρξη αυτών των 
συζητήσεων ότι αυτά τα νομοσχέδια ήταν δαιδαλώδη, ήταν σύνθετα, ήταν πολύπλοκα και απαιτούσαν μεγάλο 
χρονικό διάστημα, για να συζητηθούν διεξοδικά, να μελετηθούν, έτσι ώστε να αποφευχθούν χοντρά λάθη, 
είμαστε εμείς.  Και οι άλλοι μάς κατηγορούσαν ότι δεν εδείχναμε την απαιτούμενη ετοιμότητα να συζητήσουμε 
έγκαιρα αυτά τα ζητήματα, με κίνδυνο, μας έλεγαν τότε, η χώρα να βκει εκτός προγράμματος. 

 Και τώρα βέβαια λαλούν μας ακριβώς το αντίθετο πράγμα.  Εμείς ελέγαμε:  «∆ώστε χρόνο επαρκή να τα 
συζητήσουμε εξαντλητικά».  Γιατί αντιδρούμε τώρα;  Για το λόγο που είπε ο κ. Περδίκης.  ∆ε συμφωνώ συχνά 
με τον κ. Περδίκη, αλλά σήμερα συμφωνώ απολύτως μαζί του.  Ο χρόνος δεν αιτείται, για να υπάρξει μια 
ουσιαστική συζήτηση με στόχο να κάνουμε ό,τι είναι καλύτερο για τον κόσμο -και αυτά θα τα πούμε, όταν θα 
συζητήσουμε την ουσία, τι είναι το καλύτερο για τον κόσμο και τι στοχεύει αυτό το συγκεκριμένο πράγμα που 
πάμε να περάσουμε- ο χρόνος αιτείται, για να υπάρξει το επαρκές παζάρεμα, ακόμα και μέσα στις ίδιες τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες, αλλά και μεταξύ κοινοβουλευτικών ομάδων, για να καταφέρουν να διαμορφώσουν 
μια πλειοψηφία.  Γι’ αυτό διαμαρτυρόμαστε εμείς, όχι γιατί απαιτούνται ώρες για να συζητήσουμε την ουσία 
κάποιων ζητημάτων.  Αν θέλουν, εμείς είμαστε έτοιμοι να κάτσουμε ολόκληρα εικοσιτετράωρα συνεχώς να 
συζητήσουμε, φτάνει αυτό που θα κάνουμε να είναι προς όφελος του κόσμου.  ∆εν είναι αυτός ο στόχος 
λυπούμαι να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση.  

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είπα και στην πρώτη μου τοποθέτηση, θα το επαναλάβω: καμία κριτική και κανένα υπονοούμενο. 
Τουναντίον, ό,τι έχουν πει οι συνάδελφοι εξ αριστερών, της αριστεράς, έχουν δίκαιο, πάρα πολύ δίκαιο.  Αν η 
διακοινοβουλευτική συνεννόηση -μέσα από τη σύνθεση για να δημιουργήσουμε το υπόβαθρο, ναι, και για 
πλειοψηφία- αν αυτό εκλαμβάνεται ως παζάρεμα, θεωρώ ότι αυτό το παζάρεμα είναι προς το εθνικό καλό και 
δεν αρνούμαι ούτε και τη λέξη “παζάρεμα”.  Εγώ το αποκαλώ εθνική ευθύνη να προσπαθούμε μέσα από 
σύνθεση να δημιουργήσουμε τις κατάλληλες συνθήκες, γιατί κανένα κόμμα στην Κύπρο, είτε είναι κυβερνών 
είτε αντιπολιτευόμενο, δε θα έχει ποτέ το 51% εντός της Βουλής και χρειάζεται η διακοινοβουλευτική 
συνεργασία.   

 Αν θέλει να την αποκαλεί ο συνάδελφος της αριστεράς “παζάρεμα”, εγώ δεν έχω πρόβλημα να το 
αποκαλεί “παζάρεμα”.  Το θεωρώ αναγκαίο για τη χώρα μας όχι μόνο σε αυτό το στάδιο, σε όλα τα στάδια και 
σε όλες τις περιόδους, διότι ουδέποτε σε αυτό τον τόπο θα έχουμε οποιοδήποτε κόμμα που θα είναι στην 
εξουσία, που μόνο το κυβερνών κόμμα θα έχει και την κοινοβουλευτική πλειοψηφία. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να τεθεί το θέμα σε ψηφοφορία και να αποφασίσει το κυρίαρχο 
σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα και ο κ. Κουλίας και εξαντλήθηκε η συζήτηση.  Ο Πρόεδρος του σώματος θα αποφασίσει, 
δυνάμει του κανονισμού, ποια διαδικασία θα ακολουθηθεί επί του αιτήματος το οποίο υπεβλήθη από τον κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου ή από τον κ. Άντρο Κυπριανού. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι αποδεκτό, όταν πολιτικές δυνάμεις καταθέτουν ενώπιον του σώματος τροπολογίες για 
οποιοδήποτε νομοσχέδιο, με αυτές τις τροπολογίες τις οποίες καταθέτουν να προσπαθούν να πείσουν τις 
άλλες πολιτικές δυνάμεις, ώστε να τις υιοθετήσουν.   Άρα, θεωρώ ότι δεν είναι αγορά η Βουλή.  Η Βουλή είναι 
ένα σώμα στο οποίο υπάρχει διάλογος και ταυτόχρονα θα πρέπει να υπάρχει και ένας τρόπος να γίνεται το 
καλύτερο όσον αφορά το όφελος του κυπριακού λαού.   

 Από την άλλη, δεν έχω πει ότι διεξάγεται, κύριε συνάδελφε Κατσουρίδη, οποιαδήποτε συζήτηση στην 
ουσία.  Μάλιστα εμείς έχω πει ότι είμαστε πανέτοιμοι, αν δε δοθεί από το σώμα αυτή τη στιγμή η παράταση, να 
συνεχίσουμε τη συνεδρία.  Απλά είπα, ως είθισται, από τη στιγμή που ζήτησε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός την 
παράταση, ότι εμείς ως Ε∆ΕΚ δε φέρουμε καμία ένσταση σε αυτή την παράταση.  Και από εκεί και πέρα, 
θεωρούμε ότι πρέπει σήμερα να τελειώνει αυτή η ιστορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλίας είναι ο τελευταίος ομιλητής επί της διαδικασίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με μεγάλη στωικότητα αναμένω να έρθει η ώρα να μιλήσω.  Μάλιστα μου είπαν ότι έχω 
πέντε λεπτά.  Περιμένω καμπόσες ώρες εδώ, για να δούμε τι θα γίνει.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το σημερινό καταδεικνύει για όλους μαζί, αλλά και για τον καθένα μας ξεχωριστά πόση αξία έχει η 
απόφαση ενός εκάστου βουλευτού.  Και δεν είναι κακό αμάρτημα να συνεννοηθούν τα κόμματα μεταξύ τους και 
να κάνουν και παζάρια!  Ελευθερία πολλή.   

 Ξέρετε ποιο είναι το αμάρτημα;   Άμα παίξει ο διαιτητής να ξεκινήσουμε το τρέξιμο, γίνεται την ώρα της 
αφετηρίας ποιος θα γελάσει του άλλου!  Και δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία -τουλάχιστον για μένα 
παρακολουθώντας και νομίζω έχω την κοινή λογική να συγκόψω- ότι προσπαθούσαν να αλλάξουμε την 
πλειοψηφία εδώ.  Αφού εμείναν κάποιοι σταθεροί και αμετάθετοι σε αυτό το απαράδεκτο που πάει να γίνει στις 
εκποιήσεις, έγινε προσπάθεια.  

 Με όλο το σεβασμό δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, τούτο εν το εκάμετε στο φως της ημέρας.  Εκάμετέ το 
την τελευταία στιγμή, πάνω στη γραμμή, που ήταν να ξεκινήσει η Βουλή.  Επαίξετε τις καμπανέλλες κατ’ 
επανάληψη. Και δεν είναι σωστό να λέμε περίπου ότι παρεμποδίζουμε κάποιον να συνεννοηθεί.  Είμαστε 
δημοκρατικοί άνθρωποι, αλλά τούτο που επιχειρήθηκε δεν είναι καθόλου σωστό.  ∆ιότι, αφού έμειναν κάποιοι 
πιστοί και σταθεροί στη γραμμή τους και κάποιοι επιχείρησαν να αλλάξουν τη γραμμή τους, ε, τώρα λέν’ μας ότι 
περίπου θέλουμε αναβολή, γιατί δεν ετοιμαστήκαμε.  Μα, τούτο το νομοσχέδιο της αφερεγγυότητας έχει μήνες 
ολόκληρους.  Γιατί δεν περνά;  Γιατί είναι απαράδεκτο -είναι πραγματικά απαράδεκτο δηλαδή- να θέσουμε 
αναδρομική ισχύ σε πράγματα τα οποία οι πολίτες εδανείστηκαν την ώρα που έπρεπε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί της ουσίας να μην μπούμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα και επί της ουσίας, είντα τόσην ώραν επερίμενα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα έρτει η ώρα, κύριε συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, εννά ’ρτει η ώρα, είμαι έτοιμος και για την ώρα.  Αλλά λέω σας επί λέξει, αγαπητέ κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Τούτο δεν τιμά το σώμα, τέτοιου είδους τέχνες.  Θέλετε να κάνουμε 
διαβουλεύσεις;  Να πάμε τη ∆ευτέρα, να πάμε την Τρίτη, να πάτε να συναντηθείτε να κάνετε όσες θέλετε.  Αλλά 
επέρασα από το καφενείο, είχε κάμποσους του Υπουργείου Οικονομικών, μια στρατιά.  Είντα μ’ που κάμνουν 
δαμέσα;  Με ποιους εσυνεννοούνταν δηλαδή;  Καλά, εν πρέπει να μας πουν τζι εμάς;  Έχουμε τζιαι εμείς 
ερωτήσεις να ρωτήσουμε το Υπουργείο Οικονομικών εν τοιαύτη περιπτώσει.  Ε, μα κάποια πράγματα να είναι 
σωστά, πρέποντα και δέοντα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εγώ ευχαριστώ και να πω το εξής:  προτού αποφασίσουμε επί του κατατεθέντος αιτήματος, οι 
διαβουλεύσεις στη Βουλή των Αντιπροσώπων μεταξύ των μελών ή μεταξύ κομμάτων είναι απολύτως θεμιτές.  
Είμαστε βουλευτήριο και διαβουλευόμαστε.  Αυτό είναι το ένα.  Το δεύτερο, σε ό,τι αφορά την παρουσία 
εμπειρογνωμόνων ή λειτουργών οποιουδήποτε υπουργείου, θα συμφωνήσω ότι θα πρέπει να γίνεται 
συντεταγμένα στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, εκτός, αν προκύψει κάποια απορία, ο πρόεδρος της 
επιτροπής να επικοινωνήσει με το τηλέφωνο και να του δοθεί μία ερμηνεία της συγκεκριμένης διάταξης ενός 
κατατεθέντος νομοσχεδίου.  Αυτά για να έχουμε ξεκάθαρες τοποθετήσεις. 

 Τώρα, σε ό,τι αφορά το θέμα του αιτήματος, δυνάμει του Κανονισμού 85, θα ερωτήσω το σώμα, αυτή 
είναι η απόφασή μου, όπως λέει ο κανονισμός.  Υπάρχει ένα αίτημα το οποίο κατατέθηκε πρώτα από τον κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου για δίωρη αναβολή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ίωρη, για να μη φωνάζουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης για δίωρη μετακίνηση της ώρας της συνεδρίας του σώματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εδομένου ότι η πλειοψηφία του σώματος απεδέχθη το αίτημα για δίωρη αναβολή, δεν κρίνω σκόπιμο ή 
αναγκαίο να θέσω σε ψηφοφορία την άλλη πρόταση για τη διήμερη αναβολή.  Γι’ αυτό σας καλώ, είναι 6.20 
μ.μ., στις 8.20 μ.μ. να είσαστε παρόντες, κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες, γιατί θα κηρύξω την έναρξη των 
εργασιών της Βουλής. 

(Ώρα διακοπής:  6.20 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  8.25 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ να πάρουμε τις θέσεις μας. 

 Συνεχίζεται η συνεδρία της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Μετά από ανταλλαγή απόψεων με 
όσα κόμματα μπόρεσα να διαβουλευθώ, έχω αποφασίσει να ορίσω τη συνέχιση της συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αύριο, στις δώδεκα το μεσημέρι.  Αύριο, στις δώδεκα το μεσημέρι, θα συνεχιστεί η συνεδρία 
της Βουλής. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή προηγουμένως εθίξαν τον πατριωτισμό μας, κανονικά εγώ τώρα θα έπρεπε να 
επιμένω να συνεχίσουμε απόψε.  Απλώς να πω ότι δεν είναι σοβαρά πράγματα αυτά και η θερμή μου 
παράκληση είναι να μην επαναληφθούν.  Πλήττουμε το κύρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.   Με τον τρόπο 
που λειτουργήσαμε σήμερα επλήξαμε το κύρος της Βουλής των Αντιπροσώπων!  Αυτά μόνο και αύριο θα 
είμαστε εδώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κυπριανού. 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος ο οποίος θέλει να μιλήσει; 

 ∆εν υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να μιλήσει.  Όλοι θα πρέπει να κηδόμεθα της προστασίας 
τους κύρους της Βουλής των Αντιπροσώπων -είμαι βέβαιος- και θα παρακαλέσω συνεπώς αύριο, στις δώδεκα 
το μεσημέρι, να είμαστε εδώ για τη συνέχιση της συνεδρίας της Βουλής.  ∆ε θα σας σταλεί νέα ημερήσια 
διάταξη˙ να το διευκρινίσω. 

 Κηρύσσω τη διακοπή της συνεδρίας της Βουλής, η οποία θα συνεχιστεί αύριο, στις δώδεκα το μεσημέρι.   

(Ώρα διακοπής:  8.30 μ.μ.) 
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(Μέρα και ώρα επανέναρξης:  Σάββατο, 18 Απριλίου 2015, 12.10 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλημέρα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της συνέχισης της συνεδρίας της Βουλής που ξεκίνησε χθες. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θεωρώ ότι αποτελεί χρέος μας προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθούμε σε μια θλιβερή επέτειο, αυτή 
του πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην Ελλάδα.  Έχουν ήδη παρέλθει σαράντα οκτώ χρόνια από την 
21η Απριλίου 1967, η οποία έμεινε στην ιστορία ως αποφράδα μέρα για την Ελλάδα, αλλά και για την Κύπρο, 
αφού τη μέρα αυτή η χούντα των συνταγματαρχών κατέλαβε την εξουσία με πραξικόπημα επιβάλλοντας στην 
Ελλάδα ένα στυγνό δικτατορικό καθεστώς, που προκάλεσε τεράστια δεινά στον ελληνισμό.  Η καταπάτηση των 
θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων, οι παράνομες φυλακίσεις, οι εξορίες, τα βασανιστήρια και οι 
δολοφονίες δημοκρατικών πολιτών, καθώς και ο πνευματικός σκοταδισμός που επικράτησε την περίοδο εκείνη 
καθιστούν την επταετία της δικτατορίας ως μια από τις μελανότερες σελίδες της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας.  

 Ο ελληνικός λαός συμμετέχοντας σε αντιστασιακές οργανώσεις και κινήματα αγωνίστηκε σθεναρά κατά 
της δικτατορίας.  Η ηρωική εξέγερση του Πολυτεχνείου και ευρύτερα του ελληνικού φοιτητικού κινήματος 
αποτέλεσε την κορύφωση της αντίστασης του ελληνικού λαού.  Η δημοκρατία στην Ελλάδα αποκαταστάθηκε, 
αφού όμως πρώτα χρειάστηκε να θυσιαστεί η Κύπρος.  Απότοκο του χουντικού πραξικοπήματος στην Ελλάδα 
ήταν το προδοτικό πραξικόπημα στην Κύπρο με επιστέγασμα την τουρκική εισβολή.  Η Κύπρος και ο λαός μας 
εξακολουθούν να πληρώνουν βαρύ το τίμημα της εθνικής προδοσίας με τη συνεχιζόμενη κατοχή. 

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων, για μια ακόμη φορά, δηλώνουμε την ετοιμότητά μας για συνέχιση του 
αγώνα που θα οδηγήσει στην απελευθέρωση των κατεχόμενων εδαφών μας και στην αποκατάσταση των 
δικαιωμάτων ολόκληρου του κυπριακού λαού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς σήμερα γινόμαστε μάρτυρες της αναβίωσης φασιστικών 
νοοτροπιών και ιδεών στον ευρωπαϊκό χώρο.  Οφείλουμε όλοι μας στην Κύπρο, στην Ελλάδα, αλλά και σ’ 
ολόκληρη την Ευρώπη να καταπολεμήσουμε με αποφασιστικότητα αυτά τα επικίνδυνα φαινόμενα και να 
διαφυλάξουμε τη δημοκρατία από κάθε επίδοξο νοσταλγό φασιστικών και ολοκληρωτικών αντιλήψεων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιμώντας τα θύματα της επταετούς δικτατορίας στην Ελλάδα, σας καλώ να 
τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων,   επειδή υπάρχουν 
κάποιες προτάσεις νόμου οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για τις οποίες υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν 
επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι προτάσεις νόμου τιτλοφορούνται «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 14) Νόμος του 2015», «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί Προστασίας Ορισμένης Κατηγορίας 
Εγγυητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».   

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, συνεπώς τα θέματα αυτά κηρύσσονται 
επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές με την παράκληση να συνέλθουν, για 
να τα μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο ο οποίος έχει ήδη διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  



 

1552 

 

(Αρ. Φακ. 23.01.056.068-2015). 

2. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.069-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

3. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.070-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

4. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.071-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.072-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.073-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.074-2015). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων  

8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας για το έτος 2015 Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.075-2015). 

Υγείας  Υγείας  

9. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 
2015, Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.076-2015). 

Υγείας  Υγείας  

10. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.077-2015). 

Υγείας  Υγείας  

11. Ο περί ∆ημόσιων Οργανισμών και 
Κρατικών Επιχειρήσεων Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.078-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.079-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

13. Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών 
Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική Περίοδος, 
Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.02.025-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

14. Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
με ημερομηνία 8.4.2015, προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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Ιουλίου 2014 μέχρι την 31η  ∆εκεμβρίου 
2014. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Έκθεση  Κατατέθηκε από  Παραπέμπεται  
στην επιτροπή   

Έκθεση, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015, 
της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής του 
Κεντρικού Αρχείου Πληροφοριών για 
Εκδότες Ακάλυπτων Επιταγών για την 
περίοδο 2014. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.002). 

∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι η αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του νόμου «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Μαρία Κυριακού      Νίκος Νουρής 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Μη μέλη των επιτροπών: 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γιώργος Περδίκης Νίκος Κατσουρίδης 

 Νίκος Κουτσού Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών επανεξέτασαν σε κοινή συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Απριλίου 2015, τον πιο 
πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 19 Μαρτίου 2015 και ο οποίος αναπέμφθηκε 
από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο Υπουργός 
Εσωτερικών και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή υπό μορφή πρότασης νόμου από το 
βουλευτή κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Όπως είναι γνωστό, σκοπός του αναπεμφθέντος νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική 
σύμβαση πώλησης έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με βάση τις διατάξεις του περί 
Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, να απαγορεύεται η εκποίησή του προς ικανοποίηση του 
εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του 
πωλητή, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 
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 Σημειώνεται ότι η θέσπιση των προτεινόμενων ρυθμίσεων είχε κριθεί αναγκαία από το νομοθετικό σώμα, 
καθότι, όπως διαπιστώθηκε, δεν είχε υλοποιηθεί η σχετική δέσμευση της εκτελεστικής εξουσίας για συνολική 
ρύθμιση του υπό αναφορά ζητήματος.  Συνεπώς, θα έπρεπε να αντιμετωπιστεί ο υπαρκτός κίνδυνος της 
εκποίησης ακινήτων τα οποία αγοράστηκαν από πρόσωπα που έχουν τηρήσει πλήρως τις δυνάμει της 
σύμβασης πώλησης συμβατικές τους υποχρεώσεις έναντι πωλητή που αδυνατεί να εκπληρώσει τις δικές του 
υποχρεώσεις, με αποτέλεσμα το ακίνητο να κινδυνεύει να εκποιηθεί.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, σύμφωνα με όσα ανέφερε ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας κατά την 
επανεξέταση του θέματος, αλλά και το περιεχόμενο της επιστολής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον 
Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Οι διατάξεις της εν λόγω νομοθεσίας είναι παράτυπα απαγορευτικές, διότι δημιουργούν γενική και 
μόνιμη ασπίδα προστασίας όχι για τις ευάλωτες ομάδες αλλά για μερίδα ενυπόθηκων δανειστών, 
όπως πωλητές, επιχειρηματίες ανάπτυξης γης, η οποία εκφεύγει από τις διατάξεις για αναστολή της 
εφαρμογής του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 
2014 για συγκεκριμένα ενυπόθηκα ακίνητα μέχρι τις 30 Απριλίου 2015 (άρθρα 44ΙΣΤ και 44ΙΖ του 
νόμου). 

2. Το πρόβλημα εγκλωβισμού αγοραστών που κατέβαλαν υψηλό ποσοστό του τιμήματος της 
πώλησης σε δικαιοπραξίες με πωλητές που πιθανόν να έχουν προβλήματα ρευστότητας τυγχάνει 
χειρισμού από το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών με τη συμμετοχή της 
Κεντρικής Τράπεζας. 

3. Υπάρχει έκδηλη παραβίαση της συμφωνίας δανεισμού για την εφαρμογή της νομοθεσίας για 
εκποιήσεις ακινήτων. 

 Ο ίδιος αξιωματούχος, αναφερόμενος στους λόγους της αναπομπής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
δήλωσε περαιτέρω ότι η κυβέρνηση έχει δεσμευτεί και ως εκ τούτου είναι υπόλογη έναντι των διεθνών και 
Ευρωπαίων δανειστών της σε σχέση με υποχρεώσεις τις οποίες ο αναπεμφθείς νόμος ενδέχεται να 
καταστρατηγεί, ενώ παράλληλα οι νομοθετικές ρυθμίσεις που έχουν εισαχθεί δημιουργούν συνταγματικά 
προβλήματα που άπτονται θεμάτων ίσης μεταχείρισης.   

 Συναφώς, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, υποστηρίζοντας το αίτημα του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, εισηγήθηκε όπως η ολομέλεια του σώματος μη εμμείνει στην αρχική της απόφαση και αποδεχθεί 
την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.   

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, καταθέτοντας τις θέσεις της εκτελεστικής εξουσίας, δήλωσε ότι η διασφάλιση 
των αγοραστών αποτελεί προτεραιότητα για την κυβέρνηση και ότι για το σκοπό αυτό έχει ήδη συσταθεί ειδική 
ομάδα, αποτελούμενη από εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η οποία μελετά το ζήτημα, ειδικότερα δε τους τρόπους επίλυσης των 
προβλημάτων που προκύπτουν για πρόσωπα τα οποία έχουν τηρήσει τις υποχρεώσεις τους με βάση την 
υπογραφείσα σύμβαση, αλλά τα οποία παραμένουν εκτεθειμένα όχι από δική τους υπαιτιότητα.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος αξιωματούχος, αναφερόμενος στις μνημονιακές υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας, 
δήλωσε ότι οι εκπρόσωποι της τρόικας συμμερίζονται τις ανησυχίες της εκτελεστικής και της νομοθετικής 
εξουσίας γύρω από το όλο ζήτημα και για το λόγο αυτό επεξεργάζονται οι ίδιοι τρόπους επίλυσης του 
προβλήματος που δημιουργείται.  Ταυτόχρονα, επιδίωξη της κυβέρνησης είναι η επεξεργασία συγκεκριμένων 
προτάσεων οι οποίες να είναι αποδεκτές και συμφωνημένες στα πλαίσια της μνημονιακής σύμβασης, με 
απώτερο σκοπό την κατάθεση στη Βουλή σχετικού νομοσχεδίου το οποίο να επιλύει οριστικά το εν λόγω 
πρόβλημα. 

 Συναφώς, ο Υπουργός Εσωτερικών εισηγήθηκε στις επιτροπές όπως, αφού γίνει αποδεχτή η αναπομπή 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ως προς την ουσία του ζητήματος, παράλληλα παρασχεθεί στην εκτελεστική 
εξουσία χρονικό περιθώριο το οποίο να μην ξεπερνά τους τρεις μήνες, στα πλαίσια του οποίου να ετοιμαστεί 
από τους αρμόδιους φορείς και να υποβληθεί ενώπιον της Βουλής νέα πρόταση με την οποία να εισάγονται οι 
απαραίτητες νομοθετικές ρυθμίσεις προς επίλυση του ζητήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη των δύο επιτροπών έχουν διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος των 
επιτροπών βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εμμένουν στην αρχική τους 
απόφαση σε σχέση με τον ψηφισθέντα νόμο, τασσόμενοι εναντίον της αναπομπής του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας. 
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3. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
αποδέχονται τους λόγους της αναπομπής του υπό αναφορά νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Λουκαΐδης, ο κ. Περδίκης και ο κ. Συλλούρης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όπως έχουμε ήδη πράξει στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει την 
αναπομπή του Προέδρου.  Σήμερα ενώπιόν μας έχουμε σειρά νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου.  
Ουσιαστικά, με εξαίρεση το συγκεκριμένο, αφορούν δανειολήπτες οι οποίοι για διάφορους και διαφορετικούς 
λόγους δεν μπορούν να είναι ή δεν είναι συνεπείς με τις υποχρεώσεις τους απέναντι στα πιστωτικά ιδρύματα, 
στις οφειλές τους.  Ο συγκεκριμένος νόμος αφορά δεκάδες χιλιάδες συμπολίτες μας οι οποίοι είναι απόλυτα 
συνεπείς στις υποχρεώσεις τους ή και έχουν αποπληρώσει το σύνολο των οφειλών τους.   

 Η Βουλή, τον περασμένο Σεπτέμβρη, με πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ και με απόλυτη συναίνεση, είχε 
προχωρήσει στην υπερψήφιση της σχετικής νομοθεσίας με  την οποία προβλέπεται η πλήρης απαγόρευση 
εκποίησης ακίνητης περιουσίας που εντάσσεται σε αυτή την κατηγορία εγκλωβισμένων συμπολιτών μας που 
είναι πλήρως συνεπείς στις υποχρεώσεις τους, αλλά το ακίνητο το οποίο έχουν αγοράσει είναι υποθηκευμένο 
από τον πωλητή, από τον επιχειρηματία ανάπτυξης γης.    

 Για επτά μήνες αυτός ο νόμος δεν ήταν αντισυνταγματικός, δεν υπήρχε κανένα πρόβλημα με το 
συγκεκριμένο νόμο.  Στην προσπάθεια να υπάρξει πλήρης απαγόρευση αίφνης έγινε αντισυνταγματικός, 
αίφνης εφευρέθηκαν επιχειρήματα κατά αυτής της νομοθεσίας, γεγονός το οποίο προκάλεσε δυσάρεστη 
έκπληξη βεβαίως.   

 Έχουν προβληθεί διάφορες αιτιάσεις και προφάσεις -επιτρέψετέ μου να πω- από πλευράς Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας για τη συγκεκριμένη αναπομπή.  Θέλουμε να δηλώσουμε το εξής:  το να υπάρχει δυνατότητα 
εκποίησης καθ’ οιονδήποτε τρόπο μιας τέτοιας περιουσίας και το να επιτρέψουμε να υπάρχει μια τέτοια 
δυνατότητα κάτω από όποιες προϋποθέσεις θα συνιστά ένα μέτρο άδικο, ένα μέτρο παράλογο, ένα μέτρο 
ανήθικο!  Λύνει το πρόβλημα το να απαγορεύσουμε την εκποίηση περιουσίας;  Όχι.  Προστατεύει όμως.  Είναι 
το ελάχιστο που μπορούμε να κάνουμε γι’ αυτή την κατηγορία συμπολιτών μας, το ελάχιστο.  Και θα πρέπει η 
πολιτεία, ως όφειλε να πράξει, με δεσμεύσεις που υπήρχαν -και απευθύνομαι σ’ εσάς, αφού είστε εδώ, κύριε 
υπουργέ- πριν επτά μήνες ότι θα ερχόταν νομοθεσία, για να λύσουμε και τα επόμενα δύο επίπεδα, που είναι η 
τιτλοποίηση και κυρίως η μεταβίβαση της περιουσίας προς τον αγοραστή…  Ουδέν υπήρξε και τώρα έχουμε 
δεσμεύσεις καινούριες ότι σε ένα-ενάμιση μήνα θα έχουμε νομοθεσία.   

 Αλλά το ερώτημα το σοβαρό ποιο είναι;  Θα έχουμε νομοθεσία από την κυβέρνηση η οποία θα προτείνει 
τι;  Πώς θα λύσουμε τα άλλα δύο επίπεδα του προβλήματος της τιτλοποίησης και της μεταβίβασης της 
περιουσίας στον αγοραστή;  Ή μήπως οι προτάσεις που θα έρθουν ενώπιόν μας θα συμπεριλαμβάνουν και τη 
πιθανότητα εκποίησης γι’ αυτούς τους συμπολίτες μας;   ∆ιότι δεν εξηγείται, επιτρέψετέ μου να πω, διαφορετικά 
η εμμονή στο να μην υπάρχει πλήρης απαγόρευση εκποίησης.  Και να δούμε τα υπόλοιπα δύο ζητήματα της 
τιτλοποίησης και της μεταβίβασης της περιουσίας σε αγοραστές, που ουδεμία ευθύνη έχουν, γιατί η περίπτωση 
είναι πολύ συγκεκριμένη.  Έχουμε δύο συμβαλλόμενους, τράπεζες και ντιβέλοπερς και επιχειρείται να φορτωθεί 
η ζημιά για τα προβλήματα που υπάρχουν στη σύμβαση δύο άλλων σε κάποιους τρίτους, που ουδεμία ευθύνη 
έχουν. Οι τράπεζες όφειλαν να είχαν λάβει μέτρα εξ αρχής στην πορεία, για να εισπράξουν τις οφειλές τους.  
Εάν δεν το έχουν πράξει, δεν μπορεί με κανένα τρόπο η ζημιά να φορτωθεί στους αγοραστές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο. 

 Παρακαλώ, εάν θα είσαστε σύντομοι, από τη θέση σας, διαφορετικά να έρχεστε στο βήμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρόκειται για τα άρθρα 441ΣΤ και 441Ζ του νόμου επί των οποίων τον περασμένο Σεπτέμβριο, με 
τροπολογία του ΑΚΕΛ και του Κινήματος Οικολόγων, την οποία ψήφισε η Βουλή, παρείχετο προστασία μέχρι 
τις 30 Απριλίου -ομόφωνα ψήφισε η Βουλή- σε ενυπόθηκους δανειστές οι οποίοι έχουν μέχρι το 80% και πλέον 
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις τους για το ακίνητο, αλλά δυστυχώς οι πωλητές έχουν μη εξυπηρετούμενα δάνεια 
και κινδυνεύουν με εκποίηση οι περιουσίες τους.  Και όπως ειπώθηκε και πριν, ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και η Νομική Υπηρεσία τη σχετική πρόνοια δεν τη θεώρησαν αντισυνταγματική.  ∆εν έκαμαν 
αναφορά και δεν έκαμαν αναπομπή και δεν έκαναν αναφορά στη συνέχεια.  
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 Συνεπώς, προφανώς δεν υπάρχει καμία αντισυνταγματικότητα, όμως η διορία έχει εξαντληθεί και η 
επιτροπή Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, μετά από πολύ προβληματισμό, έφερε στη Βουλή πρόταση του ΑΚΕΛ -
η οποία ψηφίστηκε από την πλειοψηφία- που δίνει επ’ αόριστον προστασία σε αυτούς τους παγιδευμένους 
ιδιοκτήτες ακινήτων, οι οποίοι ήταν κατά το πλείστον στις υποχρεώσεις τους επαρκείς, αλλά κινδυνεύουν να 
πληρώσουν την ανεπάρκεια του ντιβέλοπερ ή του πωλητή. 

 Εμείς κατανοούμε ότι αυτή η πρόνοια και αυτή η νομοθεσία που αναπέμπει ο Πρόεδρος ή τα άρθρα που 
αναπέμπει ο Πρόεδρος δε λύνουν επαρκώς το πρόβλημα.  Αποδεχόμαστε πλήρως την επιχειρηματολογία που 
ανέπτυξε ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών ο Υπουργός Εσωτερικών.  Απλά λέμε ότι είναι καλύτερα, παρά 
να μπούμε στη διαδικασία των συνεχών αναβολών -που δυστυχώς τη ζήσαμε και χθες και τη ζούμε για μήνες- 
σε ό,τι αφορά το νομοσχέδιο αυτό, το περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων -που έχει πλέον 
εξευτελίσει πλήρως το θεσμό της  Βουλής και κατ’ επέκταση της πολιτείας- καλύτερα είναι να κρατήσουμε, λέμε 
εμείς, αυτή την επ’ αόριστον προστασία, μέχρις ότου η κυβέρνηση φέρει στη Βουλή ένα πιο πλήρες και πιο 
ολοκληρωμένο νομοσχέδιο, για το οποίο, αφού συζητήσει με τη σωστή άνεσή της η Βουλή και με σωστά 
χρονοδιαγράμματα και όχι πάλι υπό την πίεση του ασφυκτικού χρονοδιαγράμματος που βάζει μια πρόταση 
νόμου που καταθέτει σήμερα το ∆ΗΚΟ και άλλα κόμματα, να γίνει μια σωστή δουλειά.   

 Εμείς προβλέπουμε -και γράψετέ το- ότι θα μπούμε και σ’ αυτό το θέμα σε συνεχείς αναβολές.  Θα 
ξαναπαίξουμε το παιχνίδι των αναβολών, που μας προσβάλλει έτι περαιτέρω και εξευτελίζει -όσο μένει να 
εξευτελιστεί- αυτό το θεσμό. 

 Η θέση η δική μας είναι ξεκάθαρη.  Αναγνωρίζουμε ότι χρειάζεται ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο, 
περιμένουμε από την κυβέρνηση ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο. Να το φέρει, να το μελετήσουμε, να το 
ψηφίσουμε, να είναι σωστό και μετά μπορούμε οποιαδήποτε ώρα να άρουμε -εδώ είμαστε- αυτή τη 
συγκεκριμένη ασφαλιστική δικλίδα, γιατί θα είναι πλέον όλοι ασφαλισμένοι. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Παρακαλώ ο κ. Συλλούρης να πάρει το λόγο.   

 Μετά ο κ. Κυπριανού… είδα η κ. Αθηνά Κυριακίδου και ο κ. Νικολαΐδης.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Εγώ συμφωνώ με όσα έχουν λεχθεί επί της ουσίας. Ο μόνος λόγος που θα ψηφίσω υπέρ της 
αναπομπής και θα ρισκάρω είναι ότι ο Υπουργός Εσωτερικών, ο οποίος είναι και παρών, σε συνομιλία που 
είχα μαζί του, υποσχέθηκε ότι σύντομα, σε ένα με ενάμιση μήνα, όχι τρεις μήνες όπως ήταν αρχικά, δηλαδή 
πριν από το καλοκαίρι να ψηφιστεί, θα έχει νομοσχέδιο ενώπιον της Βουλής. Φυσικά, πάντα υπάρχει και θέμα 
περιεχομένου, αλλά το 51% είναι να έρθει το νομοσχέδιο εδώ και το άλλο 49% να έρθει με σωστό περιεχόμενο 
ή να το διαμορφώσουμε εμείς με σωστό περιεχόμενο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού και μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου και μετά ο κ. Νικολαΐδης.  

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχω ακούσει τον κ. Λουκαΐδη να μιλά για δύο συμβαλλόμενα μέρη, τα μέρη στη 
συντριπτική πλειοψηφία αυτών των περιπτώσεων είναι τρία: η τράπεζα, ο αγοραστής, δηλαδή ο δανειολήπτης, 
και ο εργολάβος.  Και όσον αφορά τες υποχρεώσεις τες συμβατικές μεταξύ δανειολήπτη και εργολάβου, αυτές 
στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώσεων είναι τακτοποιημένες, διότι έπαιρνε το δάνειο από την τράπεζα 
ο δανειολήπτης και εξοφλούσε τον εργολάβο.  Και θα φτάσουμε στην περίπτωση, αν επιτρέπαμε να γίνει κάτι 
τέτοιο, να εκποιείται περιουσία η οποία θα εξοφλά δάνειο του εργολάβου και το δάνειο που έχει προς την 
τράπεζα ο δανειολήπτης, ο αγοραστής δηλαδή, να μένει εκεί, χωρίς να έχει την ανάλογη περιουσία. Άρα, για να 
ξεκαθαρίσουμε για τι μιλούμε, θα μείνει το δάνειο του αγοραστή, χωρίς να έχει το περιουσιακό στοιχείο, το 
οποίο θα εκποιηθεί προς όφελος του εργολάβου. 

 Ήταν και δική μας εισήγηση τότε, κύριε Πρόεδρε, όπως ανασταλεί η συγκεκριμένη δυνατότητα, όταν 
ψηφίζαμε το νόμο περί εκποιήσεων, γιατί ακριβώς αντιλαμβανόμαστε αυτό το πρόβλημα. Και σεβαστήκαμε 
απόλυτα την εισήγηση του Υπουργείου Εσωτερικών ότι θα έρθει με ολοκληρωμένη νομοθεσία, διότι είναι πάρα 
πολλές οι περιπτώσεις. 

 Θα υπερψηφίσουμε την αναπομπή του Προέδρου, γιατί θα δώσουμε χρόνο μέσα από άλλο νομοσχέδιο, 
ένα χρονικό διάστημα μέχρι 10 Ιουλίου νομίζω, ούτως ώστε να έρθει ολοκληρωμένη νομοθεσία, όχι εσαεί να 
απαγορεύει την εκποίηση, αλλά να ρυθμίζει σωστά αυτό το πολύπλοκο θέμα.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυπριανού και παρακαλώ την κ. Αθηνά Κυριακίδου να απευθύνει το λόγο στη Βουλή.  

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να αναφέρω μια προσωπική μου άποψη. Είχα πρόθεση να ψηφίσω 
εναντίον της αναπομπής, γιατί συνειδησιακά δε θα επέτρεπα ποτέ στον εαυτό μου ένας αγοραστής που 
αγοράζει ένα διαμέρισμα από έναν developer και ο οποίος έχει πληρώσει το 80%, έχει εξοφλήσει το δάνειο του, 
να μην μπορεί... Να πρέπει, να αναγκάζεται να διπλοπληρώσει το ακίνητό του, το σπίτι του. 

 Όμως, επειδή υπάρχει ένα κενό και έχω πεισθεί ότι υπάρχει ένα κενό όσον αφορά την τιτλοποίηση και 
απλά δίνουμε μια λύση η οποία δεν ικανοποιεί πραγματικά τες ανάγκες του αγοραστή, του δανειολήπτη, αλλά 
ίσως περισσότερο προστατεύουμε τον developer, γι' αυτό σ' αυτή την περίπτωση θα ψηφίσω υπέρ της 
αναπομπής με την ψήφιση της αναστολής της εκποίησης μέχρι το χρονοδιάγραμμα που θα μπει. Θα 
περιμένομε το νομοσχέδιο που θα κατατεθεί από τον Υπουργό Εσωτερικών όσον αφορά την επίλυση του 
συγκεκριμένου θέματος για την τιτλοποίηση και, αν δε μας ικανοποιεί, είμαστε έτοιμοι, είμαι έτοιμη προσωπικά 
να επαναψηφίσω τη μόνιμη προστασία αυτών οι οποίοι αγοράζουν το ακίνητο. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης και μετά ο κ. Προδρόμου. 

 Θα δώσω και στον κ. Βότση, αλλά, επειδή είχαμε κάμει κάποιες διευθετήσεις, πρέπει να πω, να 
παρακαλέσω τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους από τούδε και στο εξής να ενημερώνουν ποίες 
διευθετήσεις έχουν γίνει ή θα γίνονται, για να γνωρίζουν όλοι οι βουλευτές τι έχει ακριβώς συμφωνηθεί. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 Όχι, θα σας δώσω το λόγο, διότι είναι προφανές ότι δεν ενημερωθήκατε, αλλά το λέω για τη συνέχεια! 

 Λοιπόν, ο κ. Νικολαΐδης.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πιο αποκαρδιωτικό αναφορικά με την αναπομπή από τον Πρόεδρο της νομοθεσίας 
αυτής είναι το γεγονός ότι ούτε και για τα αυτονόητα, τα τελείως αυτονόητα δυστυχώς δεν έχουμε τη δυνατότητα 
πλέον σε αυτή την πολιτεία  να συνεννοούμαστε και να υπάρχει μια συναντίληψη. 

 Τον περασμένο Νιόβρη η Βουλή ψήφισε το νόμο περί των εκποιήσεων και αναγνώρισε ότι θα έπρεπε να 
βάλει μια ρύθμιση, η πλειοψηφία της Βουλής, μία ρύθμιση σε αυτό το νόμο που να αναστέλλει μέχρι τες 30 του 
Απρίλη τη διαδικασία που αφορούσε τις εκποιήσεις σε ακίνητα τα οποία είχαν πληρωθεί από τους αγοραστές 
αλλά δε μεταβιβάστηκαν. 

 Αυτή η αδυναμία αναγνωρίστηκε από όλες τις πτέρυγες της Βουλής και, περνώντας αυτή την 
τροπολογία στο νομοσχέδιο περί των εκποιήσεων, η Βουλή έστειλε ένα μήνυμα και στην εκτελεστική εξουσία, 
ότι θα πρέπει μέχρι τον Απρίλιο, μέσα σε διάστημα δηλαδή έξι μηνών, να φέρει μια ολοκληρωμένη νομοθεσία 
που να αντιμετωπίζει ένα πρόβλημα που αναγνωρίζεται από όλους ότι είναι πρόβλημα. Πριν εκπνεύσει η 
νομοθεσία των έξι μηνών, ο Πρόεδρος ανέπεμψε μία πρόταση νόμου η οποία παρατείνει αυτή την αναστολή, 
γιατί το πρόβλημα εξακολουθεί να υπάρχει, ανέπεμψε λοιπόν αυτή την πρόταση νόμου στη βάση του ότι είναι 
παράτυπη η παράταση της αναστολής, που δόθηκε νομότυπα με ένα νόμο που τον ψήφισε η πλειοψηφία της 
Βουλής.  Αυτό πραγματικά  είναι  κάτι το οποίο εκφεύγει από τα πλαίσια της οποιασδήποτε λογικής! 

 Εμείς θεωρούμε ότι δεν υπάρχει κανένας βάσιμος λόγος να θεωρήσουμε ότι κάτι που ήταν μέσα στα 
πλαίσια της νομοτυπίας το Νιόβρη σήμερα είναι παράτυπο.  Άρα,  η Ε∆ΕΚ συνεπώς θα καταψηφίσει την 
αναπομπή του Προέδρου, θεωρώντας ότι αυτή η ανάγκη είναι υπαρκτή,  η ανάγκη προστασίας δηλαδή 
συμπολιτών μας, οι οποίοι ήταν καθ' όλα συνεπείς απέναντι στις υποχρεώσεις τους,  ούτως  ώστε  να 
πράξουμε το αυτονόητο, να παράσχουμε αυτή την αυτονόητη και ελάχιστη προστασία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νικολαΐδη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Προδρόμου από τη θέση του.  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ. 
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 ∆ε χρειάζονται πολλά λόγια, επειδή επί της ουσίας είμαστε όλοι σύμφωνοι. Και δε θα ονόμαζα καν 
προστασία αυτό που οφείλει η πολιτεία· η πολιτεία οφείλει να πράξει ό,τι θα έκανε ένα ευνομούμενο κράτος. 
Έχουμε μπροστά μας όμως μια επιλογή, είτε την επ'  αόριστον  αναβολή είτε αναβολή μέχρι μία ημερομηνία, 10 
Ιουλίου, και  εμείς προτιμούμε τη  10η Ιουλίου, διότι θα θέλαμε στο φίλτατο υπουργό, για τον οποίο δεν 
αμφιβάλλουμε ότι θα φέρει την τελική λύση, να ασκηθεί κάποια χρονική πίεση. Αυτή είναι η μόνη διαφορά. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο κ. Βότσης, παρακαλώ, και έχουμε τελειώσει.  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ πολύ σύντομα, για να μην καταχραστώ τη συμφωνία. 

 Απλώς, η θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι ότι θέλουμε να βρούμε λύση στο πρόβλημα· δε 
θέλουμε απλώς να το παραπέμψομε, για να υπάρχει πρόβλημα στα επόμενα χρόνια ή χρόνο, όποτε θα λυθεί. 
Είχαμε προτείνει την προηγούμενη φορά ότι θα έπρεπε να πάμε μέχρι τέλος του χρόνου, για να βρεθεί λύση. 
Πέρασε από τη Βουλή η απόφαση, υπάρχει αναπομπή. Εμείς θα δεχθούμε την αναπομπή στα πλαίσια και της 
προσέγγισης ότι τάχιστα πρέπει να λυθεί το πρόβλημα. ∆εχόμαστε την προσέγγιση του υπουργού στις 
επιτροπές, όπου δήλωσε ότι θα είναι έτοιμος πολύ σύντομα να λύσει το πρόβλημα. Βάζω την επιφύλαξη ότι 
θεωρώ ότι είναι πολύ πολύπλοκο το πρόβλημα και μακάρι να καταφέρει να το λύσει. Ελπίζουμε να το λύσει. 
Υπάρχει πρόταση νόμου η οποία καθορίζει μέχρι 10 Ιουλίου τη διαδικασία που πρέπει να τελειώσει. Αν δεν 
τελειώσει, εδώ θα είμαστε, για να πάρουμε τέτοιες αποφάσεις που σε καμία, μα, καμία περίπτωση δε θα 
αφήσουν εκτεθειμένο κόσμο ο οποίος είναι συνεπής με τις υποχρεώσεις του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι που παίρνω το λόγο, αλλά, επειδή οι άλλοι έχουν παραβιάσει τη 
συμφωνία, υποχρεωτικά θα την παραβιάσω. 

 Θέλουμε όλοι να λύσουμε το πρόβλημα. Αν θέλαμε όλοι να λύσουμε το πρόβλημα, υπάρχει και ο άλλος 
δρόμος, όχι ο δρόμος που επέλεξαν οι συνάδελφοι, αλλά ο δρόμος που προτάθηκε, λέχθηκε ήδη από τον κ. 
Περδίκη, να παραμείνει σε ισχύ αυτό το οποίο έχουμε αποφασίσει από το Νιόβρη και το οποίο δεν ήταν ούτε 
παράνομο ούτε παράτυπο ούτε αντισυνταγματικό και, όταν έρθει η πρόταση από το Υπουργείο Εσωτερικών, 
να τη συζητήσουμε και, αν μας ικανοποιεί, να την εγκρίνουμε. Λένε τώρα: «θέλουμε όλοι να λύσουμε το 
πρόβλημα. Καταργούμε εκείνο το οποίο είχαμε αποφασίσει». Και εκφράζονται επιφυλάξεις από τους ίδιους 
κατά πόσο θα έρθει ένα νομοσχέδιο από το Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο θα λύνει ικανοποιητικά το 
πρόβλημα. Εμείς έχουμε πολλά έντονες επιφυλάξεις κατά πόσο θα έρθει κάτι τέτοιο. Η μέχρι σήμερα εμπειρία 
μάς πείθει ακριβώς για το αντίθετο. Γι’ αυτό λέμε ότι, αν θέλουμε όλοι να διαφυλάξουμε κάτι που είναι απόλυτα 
λογικό και σωστό, υπάρχει ο άλλος δρόμος και όχι ο δρόμος της υπερψήφισης της αναπομπής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Προχωρούμε στη λήψη απόφασης επί της αναπομπής. 

 Ερωτώ, ερωτώ, ερωτώ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ρώτα, κύριε Πρόεδρε!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να προσέλθουν όσοι βουλευτές δεν είναι στην αίθουσα και επιθυμούν να ασκήσουν το 
δικαίωμα της ψήφου, διότι ακούω φωνές από κάτω! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; Υπέρ της αποδοχής της αναπομπής, 
επαναλαμβάνω! Μετράτε.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μέτρα καλά!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές;  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη δηλαδή!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή βρίσκεται σε εξέλιξη ψηφοφορία...  Θα επαναλάβω προφανώς την ψηφοφορία, αλλά δε θέλω να 
παραβιάσω τον κανονισμό. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 ∆ιαρκούσης της ψηφοφορίας, δε γίνεται συζήτηση! Όμως, θα επαναληφθεί η ψηφοφορία, δεν τίθεται 
θέμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πάντως η ψηφοφορία ήταν είκοσι επτά υπέρ, είκοσι έξι εναντίον, για να το ξεκαθαρίζουμε. Έλειπε και ο 
κ. Νικολαΐδης, οπόταν ήταν είκοσι επτά με είκοσι έξι. Θέλετε να μείνει;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δε θα δώσω το λόγο διαρκούσης της ψηφοφορίας. Έτσι λένε οι κανονισμοί. Θα τηρήσω τους 
κανονισμούς!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, προχωρώ...  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η διαδικασία δε διακόπτει την ψηφοφορία, επαναλαμβάνω!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε μου τριάντα δευτερόλεπτα και αποφανθείτε. Να επαναληφθεί η διαδικασία για 
το κατά πόσο το είκοσι επτά με είκοσι έξι ήταν σωστό, όχι η διαδικασία, για να συμπεριληφθούν εκείνοι που 
όφειλαν να ήταν εδώ τζιαι απουσίαζαν!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή άκουσα να λένε κάποιοι είκοσι επτά, είκοσι έξι, αν ο γραμματέας είναι εις θέση να μας πει 
οριστικά ποιο ήταν το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας...  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  
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 Οριστικά είκοσι επτά υπέρ, είκοσι έξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και καμία απόχη, η αναπομπή γίνεται αποδεκτή.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με όση ηρεμία μπορεί να έχουμε μέσα από αυτές τις πραγματικά δύσκολες στιγμές. Εδώ έγινε ένας 
δημόσιος -σωστά- διάλογος ότι δεν μπορεί σε αυτά τα κρίσιμα θέματα να μπαίνει η ολομέλεια σε ημερομηνία 
και ώρα που να μην είναι το σύνολο των βουλευτών. Ε, τώρα, σ' αυτή την κρίσιμη συνεδρία που, ναι, 
συνεχίζουν οι διακοινοβουλευτικές διαβουλεύσεις, για να βρούμε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Αν θα συμπεριφερόμαστε ότι... Και να περιμένουμε πότε κάποιος εννά βγει να πάει στο αποχωρητήριο ή 
εννά κάνει μια διαβούλευση και θα συμφέρει της μίας ή της άλλης πλευράς; Αυτό είναι το πνεύμα;  Αυτό είναι το 
πνεύμα που σήμερα βρισκόμαστε εδώ;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι ειλικρινά, γιατί ο κ. Νεοφύτου πήρε το λόγο και είπε αυτά τα οποία είπε. 
Νομίζω ότι ήταν αχρείαστα και υποχρεωτικά θα πρέπει να απαντήσω, λέγοντας το εξής, ότι χθες το βράδυ μαζί 
σας, με τον κ. Νεοφύτου και τον κ. Παπαδόπουλο κάναμε πάρα πολλές διαβουλεύσεις για το πότε να 
τοποθετηθεί η ολομέλεια της Βουλής. Εγώ επέμενα να την ορίσουμε για τη ∆ευτέρα το απόγευμα, να 
ακυρωθούν τα ταξίδια των βουλευτών, που θα μπορούσαν να μετακινηθούν μια μέρα μετά, για να υπάρχει 
επαρκής χρόνος να γίνουν διαβουλεύσεις. Ήταν ο κ. Νεοφύτου που επέμενε ότι έχουμε επαρκή χρόνο το 
Σάββατο το πρωί και να γίνει η ολομέλεια το Σάββατο η ώρα 12.00. ∆εν μπορεί η ολομέλεια να περιμένει κάθε 
φορά που θα γίνεται ψηφοφορία λοιπόν σήμερα πότε θα τελειώσουν τα οποιαδήποτε πηγαδάκια στο διάδρομο 
και οι οποιεσδήποτε διαβουλεύσεις!  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ποια πηγαδάκια; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου! 

 Η παράκλησή μου η θερμή να έχουμε στο μυαλό μας όλοι ότι γίνονται ψηφοφορίες και την ώρα της 
ψηφοφορίας να είμαστε μέσα. Ας πάμε τον υπόλοιπο χρόνο έξω να διαβουλευτούμε. ΓΓ αυτό, η παράκλησή 
μου είναι να συνεχίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, είναι κρίμα να αναλίσκεται το σώμα σε αντιπαραθέσεις επί διαδικαστικών θεμάτων, αλλά θέλω 
να πω και εγώ ότι ήταν και δική μου, αν θέλετε, παράκληση να γινόταν Σάββατο, δεδομένου ότι έχω μια επίσης 
σοβαρή διεθνή υποχρέωση, από την οποία η δική μου απουσία θα είχε ενδεχομένως επιπτώσεις επί της 
Βουλής. 

 Λοιπόν, έχουμε τελειώσει με την αναπομπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Θέλω να παρακαλέσω για κάτι.  Είναι μια δύσκολη συνεδρίαση.  Παρακαλώ να επιδείξουμε όλοι 
νηφαλιότητα, ψυχραιμία, πνεύμα συνεργασίας, για να ολοκληρωθεί με επιτυχία αυτή η συνεδρίαση.  Και δεν 
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εννοώ το αποτέλεσμα της μιας ή της άλλης ψηφοφορίας, εννοώ διαδικαστικά σωστά να περαιωθεί αυτή η 
συνεδρία.   

 Θα συζητήσουμε την πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα και τιτλοφορείται «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 14) Νόμος του 2015», η οποία είναι 
συναφής με την αναπομπή.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με βάση τις διατάξεις του περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, η εκποίησή του προς ικανοποίηση του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ 
αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή να αναστέλλεται μέχρι τη 10η 
Ιουλίου 2015, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 14) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών  
και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Περδίκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

  Νίκος Κουτσού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή 
από τους βουλευτές κ. Πρόδρομο Προδρόμου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
και κ. ∆ημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 
κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης έχει 
κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με βάση τις διατάξεις του περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, η εκποίησή του προς ικανοποίηση του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ 
αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή να αναστέλλεται μέχρι τη 10η 

Ιουλίου 2015, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, η εκποίηση ενυπόθηκου ακινήτου 
το οποίο εμπίπτει στην εν λόγω περίπτωση αναστέλλεται μέχρι την 30ή Απριλίου 2015.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται 
αναγκαία, επειδή μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η συνολική ρύθμιση του όλου θέματος, όπως ήταν και η 
σχετική δέσμευση της εκτελεστικής εξουσίας, και συναφώς  πρέπει να αντιμετωπιστεί ο υπαρκτός κίνδυνος της 
εκποίησης, μετά τη λήξη της σχετικής προθεσμίας, ακινήτων επί των οποίων έχει συσταθεί εμπράγματο βάρος 
προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή, τα οποία έχουν αγοραστεί από 
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πρόσωπα που έχουν καταβάλει τουλάχιστον το ογδόντα τοις εκατόν (80%) του τιμήματος της πώλησης ή έχουν 
τηρήσει πλήρως τις δυνάμει σύμβασης πώλησης συμβατικές υποχρεώσεις τους έναντι του πωλητή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να υπενθυμίσω ότι θα προβείτε σε ομιλίες για τα υπόλοιπα νομοθετήματα.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στην ανάγνωση των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 ΙΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεννιά αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεννιά αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, μια σύντομη δικαιολόγηση της αποχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχει λεχθεί και προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε, ότι στόχος ήταν να προστατευτούν όλες οι χιλιάδες 
αγοραστών οι οποίοι είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους, κάτι το οποίο προσπαθούμε να κάμουμε με μια 
σειρά νομοθετημάτων και από την κυβέρνηση, αλλά και με τις τροπολογίες, να προστατεύσουμε δηλαδή τον 
κόσμο ο οποίος ήταν συνεπής όλο αυτό το διάστημα και εξακολουθεί να είναι.  Πιο συνεπής από όλους είναι 
αυτή η κατηγορία, η οποία πιθανότατα και να εξόφλησε τις υποχρεώσεις της.  ∆εν έχει τίποτε να κάμει με τις 
υποχρεώσεις του developer και δεν έχει να κάμει με προσωρινότητα αυτό.  Ή κατοχυρώνεις δηλαδή για πάντα 
εκείνον ο οποίος εξόφλησε τις υποχρεώσεις του ή δεν του βάζεις ημερομηνία.  Μετά τις 10 του Ιούλη δηλαδή, 
αν δεν έρθει οτιδήποτε ή αν δεν ικανοποιεί το περιεχόμενο, όλοι αυτοί θα προστατευθούν μέχρι τις 10 του Ιούλη 
ή μέχρι τις 30 του Σεπτέμβρη ή μέχρι το τέλος του χρόνου;  Είναι θέμα ημερομηνίας;  Γι’ αυτό εμείς 
παραμένουμε σταθεροί στην άποψη τη δική μας έτσι όπως ψηφίστηκε και τελικά αναπέμφθηκε ο νόμος και 
τηρούμε αποχή.  ∆εν έχει νόημα δηλαδή για μας αυτή η ρύθμιση η οποία γίνεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε και θέλω να σας πληροφορήσω σ’ αυτό το σημείο ότι θα γίνει ενιαία συζήτηση για τα 
θέματα με τους αριθμούς 2 μέχρι 7, που τιτλοφορούνται «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων 
(Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015», «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014», «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «O περί 
Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014» και 
«Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Κανονισμοί του 2015», σύμφωνα με το χρόνο που έχει καθοριστεί στη 
χθεσινή πρωινή σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 θέματος:  Θέσπιση μηχανισμών διακανονισμού οφειλών μέσω της 
δημιουργίας των αναγκαίων και κατάλληλων μηχανισμών προστασίας οφειλετών.  Ειδικότερα, δημιουργία 
μηχανισμών προστασίας ως ακολούθως: 

1. Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής, ώστε υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις να επιχειρείται η 
αναδιάρθρωση του χρέους φυσικών προσώπων και η διασφάλιση ταυτόχρονα της αποπληρωμής των 
πιστωτών και της διατήρησης, όπου είναι εφικτό, της κύριας κατοικίας του οφειλέτη. 

2. Μηχανισμός Απαλλαγής Οφειλών με την έκδοση σχετικών δικαστικών διαταγμάτων, με στόχο την 
ανακούφιση χρεωστών με μικρά ανεξασφάλιστα χρέη, οι οποίοι δεν έχουν διαθέσιμο εισόδημα ούτε 
ουσιαστικά περιουσιακά στοιχεία, τα οποία θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για την αποπληρωμή 
των οφειλών τους. 

 Τέλος, ρυθμίσεις που αφορούν παρασχεθείσες εγγυήσεις από φυσικά πρόσωπα και καθορισμός του 
τρόπου μεταχείρισης των εγγυητών, στα πλαίσια της διαδικασίας εφαρμογής των προσωπικών σχεδίων 
αποπληρωμής. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος:  Εκσυγχρονισμός του υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου μέσω της 
θεσμοθέτησης ενός μηχανισμού αφερεγγυότητας που θα αποβλέπει στην αναδιάρθρωση του χρέους και στη 
διάσωση και αποκατάσταση της επιχειρηματικής δραστηριότητας της εταιρείας, με σκοπό τη διατήρηση 
βιώσιμων επιχειρήσεων, που θα βοηθήσουν την οικονομική ανάπτυξη και τη διατήρηση της απασχόλησης. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος:  Εκσυγχρονισμός της διαδικασίας αναγκαστικής εκκαθάρισης 
εταιρειών με την υιοθέτηση απλοποιημένων διαδικασιών, η εφαρμογή των οποίων θα συνεπάγεται λιγότερες 
καθυστερήσεις, με απώτερο στόχο τη μεγιστοποίηση της απόδοσης των παραγωγικών περιουσιακών 
στοιχείων στην οικονομία. 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος:  Εκσυγχρονισμός της πτωχευτικής διαδικασίας σε σχέση με 
αφερέγγυα φυσικά πρόσωπα με την ενίσχυση του θεσμικού πλαισίου και των μηχανισμών αντιμετώπισης της 
αφερεγγυότητας των εν λόγω προσώπων.  Συγκεκριμένα, παροχή δεύτερης ευκαιρίας στους πτωχεύσαντες για 
επαναδραστηριοποίησή τους στην οικονομία του τόπου, υιοθετώντας παράλληλα απλοποιημένες διαδικασίες 
με λιγότερες καθυστερήσεις. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Θέσπιση του νομικού πλαισίου για τη θεσμοθέτηση και τη ρύθμιση 
του επαγγέλματος των Συμβούλων Αφερεγγυότητας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος:  Θέσπιση κανονισμών για τη ρύθμιση και τον καθορισμό των 
υποχρεώσεων σε σχέση με τη ρύθμιση του επαγγέλματος των Συμβούλων Αφερεγγυότητας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών 

Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών:

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

Μάριος Μαυρίδης  Κυριάκος Χατζηγιάννης  

Μαρία Κυριακού      Νίκος Νουρής 

Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης  

Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

Πάμπος Παπαγεωργίου Μη μέλη των επιτροπών: 

Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Λουκαΐδης  

Γιώργος Περδίκης Νίκος Κατσουρίδης 

Νίκος Κουτσού Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριών τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 11 Μαρτίου και 6 Απριλίου 2015.   

 Σημειώνεται ότι οι επιτροπές είχαν την ευκαιρία να συζητήσουν το νομοσχέδιο πριν από την τυπική 
κατάθεσή του στο σώμα.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η επικεφαλής και μέλη της ομάδας έργου για το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της 
Συνεργατικής  Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, εκπρόσωποι του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου ∆ιεθνών Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Αναλογιστών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της 
ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και 
Οικοδομών, του Συνδέσμου Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και 
Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, του Συνδέσμου Προστασίας ∆ανειοληπτών Τραπεζών, του Συνδέσμου 
Προστασίας Πρώτης Κατοικίας, της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής του Κινήματος Ενάντια στις 
Εκποιήσεις και του Συνασπισμού Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων (ΣΥΜΕΑ). Το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση μηχανισμών διακανονισμού οφειλών μέσω της 
δημιουργίας των αναγκαίων και κατάλληλων μηχανισμών προστασίας οφειλετών. 

 Ειδικότερα, προτείνεται η δημιουργία των ακόλουθων μηχανισμών προστασίας: 
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1. Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής, με τα οποία, υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις, θα επιχειρείται η 
αναδιάρθρωση του χρέους φυσικών προσώπων και η διασφάλιση ταυτόχρονα της αποπληρωμής των 
πιστωτών και της διατήρησης, όπου είναι εφικτό, της κύριας κατοικίας του οφειλέτη. 

2. Μηχανισμός Απαλλαγής Οφειλών, για την έκδοση σχετικών δικαστικών διαταγμάτων, με στόχο την 
ανακούφιση χρεωστών με μικρά ανεξασφάλιστα χρέη, συνολικού ύψους μέχρι 15.000 ευρώ, οι οποίοι 
δεν έχουν διαθέσιμο εισόδημα ούτε ουσιαστικά περιουσιακά στοιχεία τα οποία θα μπορούσαν να 
χρησιμοποιηθούν για την αποπληρωμή των οφειλών τους. 

 Επιπρόσθετα, με το νομοσχέδιο προτείνονται ρυθμίσεις που αφορούν παρασχεθείσες εγγυήσεις από 
φυσικά πρόσωπα και καθορίζεται ο τρόπος μεταχείρισης των εγγυητών στα πλαίσια της διαδικασίας 
εφαρμογής των προσωπικών σχεδίων αποπληρωμής. 

 Σημειώνεται ότι με το νομοσχέδιο συμπληρώνεται το σύνολο των προτεινόμενων ρυθμίσεων που η 
εκτελεστική εξουσία είχε καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων υπό μορφή νομοσχεδίων, στα πλαίσια των 
ανειλημμένων ευρωπαϊκών και διεθνών υποχρεώσεων του κράτους, σύμφωνα με το Μνημόνιο Συναντίληψης 
μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, για την υιοθέτηση ενός πλαισίου ολοκληρωμένης μεταρρύθμισης το οποίο 
να εισάγει κατάλληλες διαδικασίες εκτίμησης της αφερεγγυότητας φυσικών και νομικών προσώπων. 

 Στα πλαίσια αυτά το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μετά την κατάθεση των πιο πάνω 
αναφερόμενων νομοσχεδίων, τα οποία είχαν υποβληθεί στη Βουλή για ψήφιση στις 26 Φεβρουαρίου 2015 με 
κοινή έκθεση των δύο αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Ωστόσο, στο εν λόγω στάδιο είχε αποφασιστεί 
η αναβολή της συζήτησής τους, έτσι ώστε να δοθεί στις αρμόδιες επιτροπές ο αναγκαίος χρόνος για 
ολοκλήρωση της μελέτης και του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, με απώτερο στόχο την υποβολή στην ολομέλεια 
του σώματος του συνόλου του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα. 

 Οι κυριότερες πρόνοιες του νομοσχεδίου αφορούν τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής, τα 
συντονισμένα σχέδια αποπληρωμής για φυσικά πρόσωπα και πολύ μικρές επιχειρήσεις και το διάταγμα 
απαλλαγής οφειλών.   

 Ειδικότερα, προβλέπονται τα ακόλουθα: 

Α. Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής 

1. Ο χρεώστης θα απευθύνεται σε αδειοδοτημένο σύμβουλο αφερεγγυότητας, ο οποίος, 
λαμβάνοντας υπόψη την οικονομική κατάσταση του χρεώστη, καθώς και άλλα στοιχεία, θα 
ετοιμάζει κατάλληλο σχέδιο αναδιάρθρωσης του χρέους του.  Περαιτέρω και νοουμένου ότι η 
Υπηρεσία Αφερεγγυότητας θα συμφωνήσει ότι ικανοποιούνται οι προνοούμενες προϋποθέσεις, 
θα υποβάλλει αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση προστατευτικού διατάγματος.  Το εν λόγω 
διάταγμα θα αποσκοπεί στην προστασία του χρεώστη από οποιεσδήποτε ενέργειες των 
πιστωτών εναντίον του και θα ισχύει για περίοδο εβδομήντα (70) ημερών, ενώ, υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις, θα είναι δυνατή η επιμήκυνσή του, ώστε να δίδεται ο αναγκαίος χρόνος στο 
Σύμβουλο Αφερεγγυότητας να ετοιμάσει και να υποβάλει το Σχέδιο Αποπληρωμής. 

2. Το Σχέδιο Αποπληρωμής θα υποβάλλεται από το σύμβουλο, με τη σύμφωνη γνώμη του χρεώστη 
προς τους πιστωτές για ψήφιση (Συναινετικό Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής).  Σε περίπτωση 
που οι πιστωτές συμφωνήσουν, με απόφαση που θα λαμβάνεται με ειδική πλειοψηφία, αυτό θα 
τίθεται σε ισχύ κατόπιν έγκρισης από το δικαστήριο και εκδίκασης τυχόν ενστάσεων που είναι 
δυνατό να υποβληθούν από πιστωτές που δεν συμφώνησαν με το σχέδιο.   

3. Τα κυριότερα κριτήρια επιλεξιμότητας για υποβολή Συναινετικού Προσωπικού Σχεδίου 
Αποπληρωμής θα πρέπει να περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων ότι ο οφειλέτης είναι αφερέγγυος, 
δηλαδή ότι αδυνατεί να αποπληρώσει όλα τα χρέη του και έχει συγκατατεθεί σε επιβεβαίωση των 
οικονομικών του στοιχείων από το Σύμβουλο Αφερεγγυότητας.  

4. Χρεώστης του οποίου πέραν του είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) των χρεών του, άλλων από τα 
εξαιρετέα χρέη, έχουν δημιουργηθεί κατά τους τελευταίους έξι μήνες της υποβολής της αίτησής 
του για έκδοση προστατευτικού διατάγματος δε θα είναι επιλέξιμος για υποβολή πρότασης για 
Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής. 

5. Το σχέδιο θα προνοεί την αναδιάρθρωση των χρεών του χρεώστη, θα είναι μέγιστης διάρκειας 
εξήντα (60) μηνών και ο σύμβουλος θα έχει σειρά επιλογών για αναδιάρθρωση του δανείου του 
χρεώστη.  Το εν λόγω σχέδιο δε θα μπορεί να προνοεί πληρωμές οι οποίες θα έχουν ως 
αποτέλεσμα ο χρεώστης να στερείται των λογικών εξόδων διαβίωσης (εκτός αν ο ίδιος το 
επιλέξει), το ύψος των οποίων θα καθορίζεται βάσει κατευθυντήριων γραμμών που θα εκδώσει η 
Υπηρεσία Αφερεγγυότητας και για κάποια μεταβατική περίοδο το Υπουργείο Οικονομικών.  Οι 
όροι του εν λόγω σχεδίου πρέπει να έχουν ως αποτέλεσμα να διατηρήσουν τους πιστωτές στην 
ίδια ή σε καλύτερη θέση από αυτήν στην οποία θα ευρίσκονταν, εάν η περιουσία του χρεώστη 
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διετίθετο σύμφωνα με τις διατάξεις της πτωχευτικής νομοθεσίας, εξαιρουμένων των περιουσιακών 
στοιχειών που δε διατίθενται και τηρουμένης της σειράς προτεραιότητας των χρεών, εκτός εάν 
ληφθεί η συγκατάθεση του πιστωτή για κατάληξη σε διαφορετικό αποτέλεσμα.   

6. Το Σχέδιο Αποπληρωμής που θα καταρτίζει ο σύμβουλος, όπου είναι εφικτό, πρέπει να 
διαφυλάσσει την κύρια κατοικία του χρεώστη, ενώ ο σύμβουλος, για να αποφασίσει κατά πόσο η 
διατήρηση της πρώτης κατοικίας είναι εφικτή,  πρέπει να λάβει υπόψη τα ακόλουθα: 

α. Τις αναγκαίες δαπάνες για τη διατήρηση της πρώτης κατοικίας, τη συντήρηση, τους 
φόρους και άλλες επιβαρύνσεις, το κόστος ασφάλισης κ.ά.  

β. Τα εισοδήματα του χρεώστη, όπως αυτά προκύπτουν από τα στοιχεία που ο ίδιος θα έχει 
υποβάλει. 

γ. Την ικανότητα άλλων ατόμων που διαμένουν στην κατοικία να συνεισφέρουν. 

δ.  Τις ανάγκες του χρεώστη και της οικογένειάς του, καθώς και το κόστος για εναλλακτικές 
διευθετήσεις διαμονής. 

7.  Σε περίπτωση που το σχέδιο απορριφθεί από τη συνέλευση πιστωτών, αλλά ο σύμβουλος κρίνει 
ότι ο χρεώστης ικανοποιεί τα κριτήρια που καθορίζονται στη σχετική νομοθεσία, τότε ο χρεώστης 
μπορεί να υποβάλει αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση διατάγματος με το οποίο το σχέδιο να 
επιβάλλεται σε όλους τους πιστωτές.   

8. Τα κυριότερα κριτήρια, βάσει των οποίων ο χρεώστης θα μπορεί να προχωρήσει σύμφωνα με την 
πιο πάνω διαδικασία, πρέπει να διασφαλίζουν ότι:  

 α. το συνολικό υπόλοιπο των χρεών του (περιλαμβανομένων των εξασφαλισμένων και μη 
εξασφαλισμένων οφειλών) δεν ξεπερνά τις €300.000,  

β. τουλάχιστον ένας από τους πιστωτές του χρεώστη είναι εξασφαλισμένος πιστωτής και έχει 
εξασφάλιση επί της κύριας κατοικίας αυτού, η οποία βρίσκεται στη ∆ημοκρατία και έχει 
αγοραία αξία μέχρι €250.000, αξία που αποτελεί περίπου τη μέση τιμή αξίας κατοικίας στην 
Κύπρο,  

γ. η συνολική αξία των υπόλοιπων περιουσιακών στοιχείων του χρεώστη, εξαιρουμένης της 
κύριας κατοικίας του, δεν υπερβαίνει τις €250.000, 

δ. ο χρεώστης αδυνατεί να αποπληρώσει τα χρέη του λόγω χειροτέρευσης της οικονομικής 
του κατάστασης ως αποτέλεσμα γεγονότων ή καταστάσεων εκτός του ελέγχου του, τα 
οποία έχουν επισυμβεί τουλάχιστον δύο χρόνια πριν την υποβολή αίτησης για έκδοση 
προστατευτικού διατάγματος και τα οποία είχαν ως αποτέλεσμα την ουσιαστική μείωση του 
εισοδήματός του κατά τουλάχιστον είκοσι πέντε τοις εκατό (25%). 

9. Το δικαστήριο, προκειμένου να αποφασίσει για την επιβολή του σχεδίου, στην περίπτωση μη 
Συναινετικού Επιβαλλόμενου Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής, πρέπει να ικανοποιηθεί ότι 
συντρέχουν οι ακόλουθες προϋποθέσεις: 

α. Η δυνατότητα του πιστωτή να καταχωρίσει αγωγή εναντίον εγγυητή περιορίζεται στα δύο 
χρόνια από την ημερομηνία που το Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής τεθεί σε εφαρμογή.  
Μετά τη λήξη της περιόδου αυτής ο πιστωτής δε θα δικαιούται να κινηθεί εναντίον του 
εγγυητή και οποιαδήποτε δικαιώματα του πιστωτή έναντι του εγγυητή θα παραγράφονται.  
Περαιτέρω, το ποσό που ο εγγυητής θα κληθεί να πληρώσει στον πιστωτή θα μπορεί ο 
ίδιος να το αξιώσει από το χρεώστη, ενώ το δικαίωμα του εγγυητή να καταχωρίσει αγωγή 
εναντίον του χρεώστη ή εναντίον συνεγγυητή του περιορίζεται στα δύο χρόνια μετά την 
καταβολή πληρωμών από τον εγγυητή. 

β. Το σχέδιο πρέπει να προνοεί ότι ο χρεώστης θα διατηρήσει τα δικαιώματά του επί της 
κύριας κατοικίας. 

γ. Η εφαρμογή του σχεδίου θα είχε ως αποτέλεσμα τη διατήρηση της θέσης των πιστωτών 
στην ίδια ή σε καλύτερη θέση από αυτή στην οποία αυτοί θα ευρίσκονταν, εάν η περιουσία 
του χρεώστη διετίθετο σύμφωνα με τις διατάξεις της πτωχευτικής νομοθεσίας, 
εξαιρουμένων των περιουσιακών στοιχειών που δεν διατίθενται και τηρουμένης της σειράς 
προτεραιότητας των χρεών. 

δ. Οι όροι του σχεδίου, σύμφωνα με τους οποίους ο χρεώστης θα έχει την υποχρέωση να 
καταβάλλει πληρωμές στους πιστωτές, θα προνοούν ότι οποιοδήποτε επιπρόσθετο 
εισόδημα, πέραν του  απαραιτήτου για την κάλυψη των λογικών εξόδων διαβίωσης του 
χρεώστη και των εξαρτωμένων του, θα χρησιμοποιείται για την εξυπηρέτηση των χρεών 
του. 
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ε. Το σχέδιο προνοεί ότι θα λαμβάνονται υπόψη όλα τα περιουσιακά στοιχεία του χρεώστη, 
περιλαμβανομένων όλων των άμεσα ρευστοποιήσιμων (liquid assets) και των πολυτελών 
κινητών περιουσιακών στοιχείων του, για σκοπούς ενίσχυσης της δυνατότητας 
αποπληρωμής των χρεών του οφειλέτη και για προστασία της κύριας κατοικίας αυτού, και 
ότι δύναται να εξαιρεθούν: 

i. τα περιουσιακά στοιχεία τα οποία είναι απαραίτητα για την εργασία του,  

ii. τα περιουσιακά στοιχεία τα οποία δεν αποτελούν ενυπόθηκη εξασφάλιση και 
συγκεκριμένα τα κινητά περιουσιακά στοιχεία κάτω των €35.000 και τα ακίνητα κάτω 
των €75.000,  

iii. τα ακίνητα περιουσιακά στοιχεία τα οποία παράγουν ουσιαστικό εισόδημα για 
αποπληρωμή του χρέους στο πλαίσιο του Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  

Σημειώνεται ότι οποιαδήποτε κινητή ή ακίνητη ιδιοκτησία η οποία συνιστά εξασφάλιση σε 
οποιοδήποτε χρέος του χρεώστη θα υπόκειται σε εκποίηση από τον εξασφαλισμένο πιστωτή για 
την αποπληρωμή του εξασφαλισμένου χρέους του χρεώστη, εκτός εάν ο πιστωτής συγκατατεθεί 
σε αναδιάρθρωση του σχετικού χρέους. 

10. Μη Συναινετικό Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής θα ισχύει για τρία χρόνια με δυνατότητα ανανέωσής 
του πριν τη λήξη της περιόδου αυτής. 

11. Το κύριο αποτέλεσμα εφαρμογής Σχεδίου Αποπληρωμής, είτε κατόπιν αποδοχής του από τους πιστωτές 
είτε κατόπιν επιβολής του από το δικαστήριο, συνίσταται στο ότι αυτό καθίσταται νομικά δεσμευτικό τόσο 
για το χρεώστη όσο και για τους πιστωτές και στο ότι, όταν ο χρεώστης έχει συμμορφωθεί με τις 
υποχρεώσεις που προνοούνται στο οικείο σχέδιο, ο χρεώστης θα απαλλάσσεται από ανεξασφάλιστα 
χρέη τα οποία δεν έχουν αποπληρωθεί μέσω του Σχεδίου Αποπληρωμής.  Σημειώνεται ότι χρεώστης 
εξασφαλισμένου χρέους, ο οποίος αποτελεί το αντικείμενο σχεδίου, δε θα απαλλάσσεται από 
εξασφαλισμένα χρέη τα οποία καλύπτονται από το Σχέδιο Αποπληρωμής, εκτός αν αυτό προνοείται στο 
εν λόγω σχέδιο. 

12. Όσον αφορά την υποχρέωση των εγγυητών σε σχέση με δάνειο του πρωτοφειλέτη, αυτή θα ισοδυναμεί 
με το ποσό της διαφοράς μεταξύ της αξίας της ενυπόθηκης εξασφάλισης και του υπολοίπου του δανείου 
και το δικαίωμα του πιστωτή να εισπράξει από τον εγγυητή θα περιορίζεται στο ποσό της διαφοράς, ενώ, 
εάν το υπόλοιπο του δανείου είναι μικρότερο από την αξία της ενυπόθηκης περιουσίας, τότε οι εγγυητές 
θα απαλλάσσονται από τις υποχρεώσεις τους. 

Β. Συντονισμένα Σχέδια Αποπληρωμής για φυσικά πρόσωπα και πολύ μικρές επιχειρήσεις 

1. Χρεώστης o οποίος πληρεί τα κριτήρια επιλεξιμότητας για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής και 
του οποίου η κύρια κατοικία με οποιονδήποτε τρόπο συνιστά εξασφάλιση για χρέος πολύ μικρής 
επιχείρησης, δηλαδή επιχείρησης που απασχολεί λιγότερα από δέκα πρόσωπα, δικαιούται να 
προχωρήσει σε διαδικασία Συντονισμένου Σχεδίου Αποπληρωμής. 

2. Σε περίπτωση που ο χρεώστης επιθυμεί να προχωρήσει με την εφαρμογή της διαδικασίας 
τέτοιων σχεδίων, τότε κατά την ημερομηνία που εκδίδεται το προστατευτικό διάταγμα υποβάλλει 
αίτηση για το διορισμό εξεταστή στα πλαίσια της διαδικασίας “examinership” αναφορικά με “πολύ 
μικρή επιχείρηση”, προτείνοντας ως εξεταστή το σύμβουλο ο οποίος είναι διορισμένος για την 
υποβολή πρότασης Σχεδίου Αποπληρωμής. 

3. Η πιο πάνω διαδικασία επιτρέπει στο Σύμβουλο Αφερεγγυότητας να έχει μια ολοκληρωμένη 
εικόνα για τις υποχρεώσεις τόσο του χρεώστη όσο και της εταιρείας και να προτείνει μια πιο 
συντονισμένη λύση. 

4. Η προστασία τόσο για το χρεώστη όσο και για την “πολύ μικρή επιχείρηση” είναι για χρονική 
περίοδο 120 ημερών με δυνατότητα επέκτασης υπό ορισμένες προϋποθέσεις. 

5. Κατά την προβλεπόμενη διαδικασία όσον αφορά Συντονισμένο Σχέδιο Αποπληρωμής, πρέπει η 
πρόταση σχεδίου να έχει εγκριθεί ή το δικαστήριο να έχει εκδώσει διάταγμα επιβολής του 
Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής, ενώ η πρόταση για συμβιβασμό ή σχέδιο διακανονισμού 
πρέπει να επιβεβαιωθεί από το δικαστήριο, σύμφωνα με τον περί Εταιρειών Νόμο, στα πλαίσια 
της διαδικασίας “examinership”. 

6. Σε περίπτωση που η πρόταση για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής δεν εγκρίνεται ή το 
δικαστήριο δεν έχει εκδώσει διάταγμα επιβολής της και οι προτάσεις για συμβιβασμό ή σχέδιο 
διακανονισμού δεν επιβεβαιώνονται στα πλαίσια της διαδικασίας “examinership”, ο χρεώστης 
δύναται να υποβάλει αίτηση για νέο Σχέδιο Αποπληρωμής. 

Γ. ∆ιάταγμα απαλλαγής οφειλών 
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1. Ο ενδιαφερόμενος χρεώστης μπορεί να υποβάλει κατάλληλα συμπληρωμένη αίτηση προς την 
Υπηρεσία Αφερεγγυότητας, η οποία, αφού προβεί σε απαραίτητους ελέγχους και βεβαιωθεί ότι 
πληρούνται όλα τα κριτήρια επιλεξιμότητας που καθορίζονται στην υπό ψήφιση νομοθεσία, 
υποβάλλει αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση σχετικού ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών, η οποία 
αίτηση πρέπει να συνοδεύεται με όλα τα απαραίτητα έγγραφα. 

2. Για να δικαιούται ένας χρεώστης να υποβάλει αίτηση για απαλλαγή οφειλών, πρέπει να ικανοποιεί 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα κριτήρια: 

α. Να είναι αφερέγγυος και να υπάρχει πιθανότητα να συνεχίσει να είναι αφερέγγυος για 
διάστημα δύο ετών από την ημερομηνία αίτησής του για έκδοση ∆ιατάγματος Απαλλαγής 
Οφειλών. 

β. Τα συνολικά επιλέξιμα χρέη του να μην υπερβαίνουν το ποσό των €15.000. 

γ. Το μηνιαίο καθαρό διαθέσιμο εισόδημα, δηλαδή το υπόλοιπο μετά από την αφαίρεση των 
λογικών εξόδων διαβίωσης από το σύνολο των εισοδημάτων του, να μην υπερβαίνει το 
ποσό των €100. 

δ. Τα περιουσιακά του στοιχεία να μην υπερβαίνουν το ποσό των €400, εκτός αυτών που 
προστατεύονται κάτω από διαδικασία πτώχευσης. 

3. Το ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών διατηρείται σε ισχύ για περίοδο δύο ετών, περίοδος η οποία 
ονομάζεται “περίοδος παρακολούθησης” και αρχίζει από την ημερομηνία έκδοσης του 
διατάγματος.  Αφού εκπνεύσει η περίοδος παρακολούθησης, ο χρεώστης απαλλάσσεται από το 
επιλέξιμο χρέος, καθώς και από οποιεσδήποτε άλλες υποχρεώσεις σε σχέση με αυτό και από το 
σύνολο των τόκων, χρηματικών ρητρών και άλλων ποσών τα οποία από την ημερομηνία 
υποβολής της αίτησης καθίστανται πληρωτέα σε σχέση με το εν λόγω χρέος.  Ο χρεώστης 
απαλλάσσεται επίσης από όλες του τις υποχρεώσεις ως εγγυητής. 

4. Οποιοσδήποτε εγγυητής ο οποίος εγγυήθηκε καθορισμένο επιλέξιμο χρέος απαλλάσσεται από το 
καθορισμένο επιλέξιμο χρέος, καθώς και από οποιεσδήποτε άλλες υποχρεώσεις σε σχέση με 
αυτό και τυγχάνει της ίδιας προστασίας με το χρεώστη κατά τη διάρκεια της περιόδου 
παρακολούθησης. 

5. Η εφαρμογή του μηχανισμού ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών τίθεται σε ισχύ τρεις μήνες μετά 
από τη δημοσίευση του υπό ψήφιση νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ώστε να 
δοθεί ανάλογος χρόνος στην Υπηρεσία Αφερεγγυότητας να επικεντρωθεί στην εφαρμογή των 
Προσωπικών Σχεδίων Αποπληρωμής τα οποία αφορούν την προστασία της κύριας κατοικίας. 

 Επιπροσθέτως όλων των πιο πάνω προτεινόμενων ρυθμίσεων, σε σχέση με τους εγγυητές (φυσικά 
πρόσωπα), με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα:  

1. Ο πιστωτής, είτε είναι εξασφαλισμένος είτε όχι, πρέπει κατά την έναρξη της διαδικασίας και σε 
διάστημα δεκαπέντε ημερών να υποβάλει αίτημα επαλήθευσης χρέους για το συνολικό ποσό της 
οφειλής μαζί με τα ονόματα όλων των εγγυητών, ενώ, εάν είναι εξασφαλισμένος πιστωτής, 
πρέπει να υποβάλει και την εκτίμησή του για την αξία της υποθήκης.  Η προθεσμία αυτή μπορεί 
να παραταθεί από το Σύμβουλο Αφερεγγυότητας μετά από αιτιολογημένο αίτημα του πιστωτή, ο 
οποίος, εάν είναι απαραίτητο, υποβάλλει αίτηση για παράταση της περιόδου του προστατευτικού 
διατάγματος εκ μέρους του χρεώστη, ενώ, σε περίπτωση που δεν υποβάλει αίτημα εντός της 
προθεσμίας των δεκαπέντε ημερών, δε θα δικαιούται να προωθήσει την αξίωσή του εναντίον των 
εγγυητών. 

2. Οι εγγυητές που κατονομάζονται θα έχουν ευθύνη μόνο για το ποσό της διαφοράς που προκύπτει 
από το υπόλοιπο του δανείου μείον την αξία του υποθηκευμένου περιουσιακού στοιχείου, εάν 
υπάρχει. Εάν το υπόλοιπο του δανείου είναι μικρότερο από την αξία της ενυπόθηκης περιουσίας, 
τότε οι εγγυητές θα απαλλάσσονται από τις υποχρεώσεις τους.   

3. Η δυνατότητα του πιστωτή να καταχωρίσει αγωγή εναντίον του κατονομαζόμενου εγγυητή 
περιορίζεται στα δύο χρόνια μετά από την ημερομηνία που θα τεθεί σε εφαρμογή το Προσωπικό 
Σχέδιο Αποπληρωμής.  Μετά τη λήξη της περιόδου αυτής, ο πιστωτής δε θα δικαιούται να κινηθεί 
εναντίον του εγγυητή, ενώ το δικαίωμα του εγγυητή να καταχωρίσει αγωγή εναντίον του χρεώστη 
ή εναντίον συνεγγυητή του περιορίζεται στα δύο χρόνια μετά από την καταβολή πληρωμών από 
αυτόν.   

4. Εάν εγγυητής καταβάλει στον πιστωτή ολόκληρο το ποσό της ανεξασφάλιστης πληρωμής, ο 
εγγυητής θα μετατρέπεται σε πιστωτή και θα έχει τα ίδια δικαιώματα με ένα μη εξασφαλισμένο 
πιστωτή.  Ειδικότερα, ο χρεώστης μέσω της εφαρμογής του Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμών 
θα πληρώσει είτε τον πιστωτή είτε τον εγγυητή, όχι όμως και τους δύο.   
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5. Ο πιστωτής δε θα εισπράττει από το χρεώστη και τον εγγυητή πέραν του ολικού ποσού του 
ανεξασφάλιστου χρέους, εάν συνυπολογιστεί το σύνολο του οποιουδήποτε εφάπαξ ποσού που 
λαμβάνει από εγγυητή, η καθαρή παρούσα αξία σειράς πληρωμών που καταβάλλεται από 
εγγυητή, καθώς και τυχόν πληρωμές που καταβάλλονται από τον καθορισμένο χρεώστη στα 
πλαίσια του Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής. 

6. Σε περίπτωση που Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής τερματιστεί πρόωρα λόγω μη καταβολής 
πληρωμών από το χρεώστη, τότε αυτός καθίσταται υπόλογος για το ποσό που όφειλε πριν από 
την αναδιάρθρωση, εκτός των πληρωμών που έχει ήδη καταβάλει, αφαιρουμένων των τόκων, 
ενώ ο εγγυητής θα είναι υπόλογος για το ποσό που διαμορφώθηκε στην αρχή της διαδικασίας 
του Σχεδίου Αποπληρωμής (αφαιρουμένων των πληρωμών που έχουν καταβληθεί και των 
τόκων).  

7. Σε περίπτωση που τελικά δεν εγκριθεί/επιβληθεί το Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής, οι 
ρυθμίσεις που προτείνονται δε θα ισχύουν. 

8. Τυχόν καταμερισμός των αξιώσεων καθορισμένου πιστωτή μεταξύ των εγγυητών που 
περιλαμβάνονται στη δήλωση αξίωσης από τον καθορισμένο πιστωτή θα γίνεται κατ’ εφαρμογή 
της αρχής της ίσης μεταχείρισης, της αρχής της διαφάνειας και σύμφωνα με τις αρχές της 
επιείκειας (equitable principles).   

9. Από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου και για περίοδο τριών ετών θα 
ισχύουν τα ακόλουθα έκτακτα μέτρα:  

α. Οι εγγυητές θα μπορούν να καταβάλλουν ποσά μηνιαίως και θα παραμένουν με μηνιαίο 
εισόδημα το οποίο θα μπορεί να καλύψει:  

i. τις εύλογες δαπάνες διαβίωσης όπως αυτές καθορίζονται από την Υπηρεσία 
Αφερεγγυότητας και  

ii. τις δόσεις που οι ίδιοι πρέπει να καταβάλλουν.   

Σημειώνεται ότι η προτεινόμενη ρύθμιση σε σχέση με τις υφιστάμενες δόσεις θα αφορά 
όσες εγγυήσεις υπάρχουν κατά την έναρξη εφαρμογής του υπό ψήφιση νόμου. 

β. Σε περιπτώσεις που οι εγγυητές θα καταβάλλουν ποσά μηνιαίως, η χρονική διάρκεια θα 
είναι όπως καθορίστηκε στην αρχική σύμβαση του πρωτοφειλέτη, εκτός εάν τα 
ενδιαφερόμενα μέρη συμφωνήσουν διαφορετικά, ενώ το επιτόκιο δε θα είναι μεγαλύτερο 
από την αρχική σύμβαση. 

γ.  Η κύρια κατοικία του εγγυητή δε θα μπορεί να εκποιηθεί για αποπληρωμή του χρέους του 
πρωτοφειλέτη, εκτός από τις περιπτώσεις που εγγυητής έχει θέσει ως εξασφάλιση την 
πρώτη του κατοικία για δάνειο του πρωτοφειλέτη, αλλά, σε περίπτωση που η οποιαδήποτε 
εξασφάλιση προκύπτει από εμπράγματο βάρος (memo), η κύρια κατοικία του εγγυητή θα 
προστατεύεται.   

 Τέλος, όσον αφορά στο ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών, οποιοσδήποτε εγγυητής ο οποίος εγγυήθηκε 
επιλέξιμο χρέος θα απαλλάσσεται από το καθορισμένο επιλέξιμο χρέος, καθώς και από οποιεσδήποτε άλλες 
υποχρεώσεις σε σχέση με αυτό και θα τυγχάνει της ίδιας προστασίας με το χρεώστη κατά τη διάρκεια της 
περιόδου παρακολούθησης.  Περαιτέρω, όταν ο πρωτοφειλέτης είναι και ο ίδιος εγγυητής, θα απαλλάσσεται και 
από τα χρέη τα οποία αυτός εγγυήθηκε μετά από την περίοδο παρακολούθησης των δύο ετών, εφόσον ο ίδιος 
θα είναι χωρίς εισόδημα και χωρίς περιουσιακά στοιχεία.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων πλευρών για λόγους 
αρχής συμφώνησαν με τις επιδιώξεις των προτεινόμενων ρυθμίσεων, διατύπωσαν όμως εισηγήσεις και 
επιμέρους παρατηρήσεις επί των προνοιών του και κατέθεσαν σχετικά υπομνήματα.  Παράλληλα, οι βουλευτές-
μέλη των δύο επιτροπών υπέβαλαν σωρεία εισηγήσεων και παρατηρήσεων στο στάδιο της κατ’ άρθρον 
συζήτησης του νομοσχεδίου.   

 Επισημαίνεται ότι ως αποτέλεσμα των εισηγήσεων και παρατηρήσεων των βουλευτών μελών των 
επιτροπών στο στάδιο της κατ’ άρθρον συζήτησης η εκτελεστική εξουσία προέβαινε σε κατάθεση νέου σχεδίου 
νόμου κάθε φορά.   

 Σημειώνεται επίσης ότι τόσο για το υπό συζήτηση νομοσχέδιο όσο και για τα υπόλοιπα σχέδια νόμου 
που απαρτίζουν το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας οι επιτροπές έκριναν ότι, παρά το γεγονός ότι αυτά επιδέχονταν 
σημαντικής βελτίωσης από κάθε πλευρά, ιδίως από νομοτεχνική και συντακτική πλευρά, έπρεπε να 
περιορίσουν τις επεμβάσεις τους στις απολύτως αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις, καθότι δεν παρείχετο σε 
αυτές ο απαιτούμενος χρόνος για τελειοποίηση των κειμένων τους λόγω του όγκου και της πολυπλοκότητάς 
τους.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, υπό το φως των πιο πάνω, υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή τους στο σώμα το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί των προνοιών του και να υποβάλουν τροπολογίες 
κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια της Βουλής. 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς του 

επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νουρής 

 Μαρία Κυριακού Αθηνά Κυριακίδου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια και τους πιο πάνω κανονισμούς σε πολλές 
συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 11 ∆εκεμβρίου 2014 και 20 Φεβρουαρίου 2015.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Οικονομικών, 
συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες και την επικεφαλής και μέλη της ομάδας έργου για το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Συνεργατικής  Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου ∆ιεθνών Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Αναλογιστών Κύπρου, του 
ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και 
Οικοδομών, του Συνδέσμου Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και 
Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, του Συνδέσμου Προστασίας ∆ανειοληπτών Τραπεζών, του Συνδέσμου 
Προστασίας Πρώτης Κατοικίας, της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής του Κινήματος Ενάντια στις 
Εκποιήσεις και του Συνασπισμού Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων (ΣΥΜΕΑ). 

 Σκοπός των υπό αναφορά σχεδίων νόμου είναι ο εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου στη βάση 
των διεθνών υποχρεώσεων τις οποίες ανέλαβε η ∆ημοκρατία σύμφωνα με το Μνημόνιο Συναντίληψης για την 
υιοθέτηση ενός πλαισίου ολοκληρωμένης μεταρρύθμισης το οποίο εισάγει κατάλληλες διαδικασίες 
αφερεγγυότητας για φυσικά και νομικά πρόσωπα.   

 Σημειώνεται ότι το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 30 Ιουλίου 
2014, καθώς και από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως απόφαση στις 6 Σεπτεμβρίου 2014.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου τροποποιείται ο περί Εταιρειών Νόμος, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο μέσω της θεσμοθέτησης ενός μηχανισμού αφερεγγυότητας 
που θα αποβλέπει στην αναδιάρθρωση του χρέους και τη διάσωση και αποκατάσταση της επιχειρηματικής 
δραστηριότητας της εταιρείας, με σκοπό τη διατήρηση βιώσιμων επιχειρήσεων που θα βοηθήσουν την 
οικονομική ανάπτυξη και τη διατήρηση της απασχόλησης.  Το σχέδιο αναδιάρθρωσης χρέους βιώσιμων 
επιχειρήσεων που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι αντίστοιχο του ιρλανδικού σχεδίου 
“examinership”, το οποίο κρίθηκε ότι εξυπηρετεί το σκοπό διάσωσης των βιώσιμων επιχειρήσεων, ενώ 
παράλληλα θεωρείται ότι εξυπηρετεί καλύτερα την εταιρεία, αφού η διοίκηση παραμένει σ’ αυτήν. 

 Με τις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου τροποποιείται ο περί Εταιρειών Νόμος, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί η διαδικασία αναγκαστικής εκκαθάρισης εταιρειών με την υιοθέτηση απλοποιημένων 
διαδικασιών, η εφαρμογή των οποίων θα συνεπάγεται λιγότερες καθυστερήσεις, με απώτερο στόχο τη 
μεγιστοποίηση της απόδοσης των παραγωγικών περιουσιακών στοιχείων στην οικονομία. 

  Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η θέσπιση του νομικού πλαισίου για τη θεσμοθέτηση και τη 
ρύθμιση του επαγγέλματος των συμβούλων αφερεγγυότητας.  Συγκεκριμένα, με το νομοσχέδιο καθορίζονται τα 
αναγνωρισμένα επαγγελματικά σώματα τα οποία καθίστανται αρμόδιες αρχές, πέραν της Υπηρεσίας 
Αφερεγγυότητας, για τη χορήγηση αδειών συμβούλων αφερεγγυότητας, παρέχοντας παράλληλα τη δυνατότητα 
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για αναγνώριση και άλλων επαγγελματικών σωμάτων, ενώ ρυθμίζονται θέματα που αφορούν στην 
αδειοδότηση, εποπτεία και κατάρτιση των συμβούλων αφερεγγυότητας και στη δημιουργία και τήρηση μητρώου 
συμβούλων αφερεγγυότητας. 

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πτώχευσης Νόμου, ώστε να 
εκσυγχρονιστεί η πτωχευτική διαδικασία σε σχέση με αφερέγγυα φυσικά πρόσωπα με την ενίσχυση του 
θεσμικού πλαισίου και των μηχανισμών αντιμετώπισης της αφερεγγυότητας των εν λόγω προσώπων.  
Συγκεκριμένα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου παρέχεται δεύτερη ευκαιρία στους πτωχεύσαντες για 
επαναδραστηριοποίησή τους στην οικονομία του τόπου, υιοθετώντας παράλληλα απλοποιημένες διαδικασίες 
με λιγότερες καθυστερήσεις. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του δεύτερου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, είναι η θέσπιση κανονισμών για τη ρύθμιση και τον καθορισμό των υποχρεώσεων που 
προκύπτουν από το εν λόγω νομοσχέδιο σε σχέση με τη ρύθμιση του επαγγέλματος των συμβούλων 
αφερεγγυότητας.  Συγκεκριμένα, με τους κανονισμούς προσδιορίζονται τα τέλη που επιβάλλουν και οι αμοιβές 
που λαμβάνουν οι σύμβουλοι αφερεγγυότητας, ο τρόπος διατήρησης του μητρώου συμβούλων 
αφερεγγυότητας, το ελάχιστο ύψος επαγγελματικής ασφάλισης ευθύνης την οποία υποχρεούνται να διαθέτουν 
οι σύμβουλοι αφερεγγυότητας, ο τρόπος εποπτείας των αναγνωρισμένων επαγγελματικών σωμάτων και των 
συμβούλων αφερεγγυότητας, η διαδικασία άσκησης πειθαρχικού ελέγχου και οι σχετικές πειθαρχικές ποινές, 
καθώς και ο τρόπος σύστασης πειθαρχικής επιτροπής και εξεταστικής επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι για την ολοκλήρωση της δέσμης των νομοθετικών ρυθμίσεων που διέπουν το Πλαίσιο 
Αφερεγγυότητας αναμένεται από την εκτελεστική εξουσία η κατάθεση ενός ακόμα σχετικού νομοσχεδίου, το 
οποίο ρυθμίζει θέματα σε σχέση με τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής που πρωταρχικός τους στόχος θα 
είναι η διαφύλαξη της κύριας κατοικίας, καθώς και θέματα που αφορούν σχέδια απαλλαγής οφειλών για φυσικά 
πρόσωπα. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων 
πλευρών, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, διατύπωσαν παράλληλα 
εισηγήσεις και παρατηρήσεις επί των προνοιών τους. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης των σχεδίων νόμου από τις επιτροπές οι τελευταίες ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές τους και υπέβαλαν διάφορες εισηγήσεις για 
τροποποίηση αριθμού αυτών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών επιφυλάχθηκαν όπως μελετήσουν τις εισηγήσεις που 
υποβλήθηκαν εκ μέρους των μελών των επιτροπών για τροποποίηση των προνοιών των εν λόγω σχεδίων 
νόμου και ανάλογα, σε περίπτωση υιοθέτησης ορισμένων από αυτές, όπως καταθέσουν διαμορφωμένα κείμενα 
ενώπιόν τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των σχεδίων 
νόμου και κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται πως σε περίπτωση ψήφισης των δύο πρώτων νομοσχεδίων σε νόμους πρέπει να 
τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 
και «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014.      

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014. 

4. O περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

5. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Κανονισμοί του 2015. 

Κοινή συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς του 

επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 
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 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νουρής 

 Μαρία Κυριακού Αθηνά Κυριακίδου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιώργος Περδίκης Μη μέλη των επιτροπών: 

 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Νίκος Κατσουρίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 

 Τα υπό αναφορά σχέδια νόμου υποβλήθηκαν με κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, ημερομηνίας 24 
Φεβρουαρίου 2015 προς ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015.  Ωστόσο, η 
ολομέλεια του σώματος αποφάσισε την αναβολή της συζήτησής τους. 

 Συναφώς, οι δύο επιτροπές επανεξέτασαν από κοινού τα εν λόγω σχέδια νόμου σε συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 5ης Μαρτίου και 13ης  Απριλίου 2015. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και μέλη της 
ομάδας έργου για το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, ο Χρηματοοικονομικός 
Επίτροπος, εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου ∆ιεθνών Τραπεζών Κύπρου, του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου 
Αναλογιστών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Συνδέσμου Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, του 
Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, του Συνδέσμου Προστασίας 
∆ανειοληπτών Τραπεζών, του Συνδέσμου Προστασίας Πρώτης Κατοικίας, της Παγκύπριας Συντονιστικής 
Επιτροπής του Κινήματος Ενάντια στις Εκποιήσεις και του Συνασπισμού Μικρών Επιχειρήσεων και 
Αυτοεργοδοτουμένων (ΣΥΜΕΑ).  

 Σημειώνεται ότι οι σκοποί και οι επιδιώξεις των υπό αναφορά σχεδίων νόμου, καθώς και τα ειδικότερα 
ζητήματα που απασχόλησαν τις δύο επιτροπές στο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην πρώτη 
κοινή έκθεση των δύο επιτροπών. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου συζητήθηκε μεταξύ άλλων ο 
καθορισμός της συναλλαγματικής αξίας του δανείου σε ευρώ για όλους όσοι συνήψαν δάνεια σε ξένο νόμισμα, 
ο ορισμός του βιώσιμου οφειλέτη, ο ορισμός και η προστασία της κύριας κατοικίας και της επαγγελματικής 
στέγης, τα όρια διαγραφής δανείου, η μη καταβολή μεταβιβαστικών τελών και φόρου κεφαλαιουχικών κερδών 
σε περίπτωση καταναγκαστικής πώλησης περιουσίας αξίας κάτω από συγκεκριμένο ποσό, η προστασία και 
απαλλαγή των εγγυητών από τις υπερχρεώσεις σε περίπτωση εκποίησης του ενυπόθηκου ακινήτου ή 
πτώχευσης του πρωτοφειλέτη, η διαγραφή των υπερχρεώσεων και καταχρηστικών ρητρών και ο 
προσδιορισμός της διαδικασίας εκτίμησης του ενυπόθηκου ακινήτου.  

 Συναφώς, τα μέλη των δύο επιτροπών κατέθεσαν σειρά απόψεων, εξέφρασαν επιφυλάξεις επί των 
προνοιών τους και υπέβαλαν διάφορες εισηγήσεις για τροποποίησή τους. 

 Στη βάση των πιο πάνω και αφού το Υπουργείο Οικονομικών μελέτησε και επεξεργάστηκε τις 
κατατεθείσες εισηγήσεις, υιοθέτησε μέρος αυτών τις οποίες ενσωμάτωσε στα αντίστοιχα υπό εξέταση κείμενα 
σχεδίων νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
διαμορφωμένων ανάλογα σχεδίων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι σε περίπτωση ψήφισης των δύο πρώτων νομοσχεδίων σε νόμους οι τίτλοι αυτών θα 
πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και 
«Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014.      
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2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014. 

4. O περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

5. Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Κανονισμοί του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για τα νομοσχέδια από τον αριθμό 2 μέχρι 7;   

 ∆ιαβάστε τα, κύριε γραμματέα, μήπως δεν έχουν αντιληφθεί οι συνάδελφοι περί ποίων... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχουμε αντιληφθεί, αλλά, επειδή συνηθίσαμε σε τέτοιες συζητήσεις να ξεκινούμε ανάποδα, όπως 
ξεκινούμε δηλαδή στους προϋπολογισμούς, εγώ περίμενα ότι ήταν να ακολουθήσουμε αυτή τη διαδικασία, γι’ 
αυτό δε ζήτησα το λόγο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχουμε αποφασίσει κάτι τέτοιο στα σίγουρα, αλλά εγώ θα αναμένω να ζητηθεί ο λόγος. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Πόση ώρα έχουν τα κόμματα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μπορείτε, κύριε Πρόεδρε, να ανακοινώσετε το χρόνο των κομμάτων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως.  Από είκοσι λεπτά ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ, δεκατρία λεπτά για το ∆ΗΚΟ, 
οκτώ λεπτά για την Ε∆ΕΚ και οι υπόλοιποι από πέντε λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι για κάθε νομοσχέδιο δηλαδή; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να δηλωθούν οι ομιλητές από κάθε πλευρά, αν είναι ένας ή περισσότεροι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε πει ότι αυτό που έχει σημασία είναι ο χρόνος.  Ένα κόμμα, αν θέλει να ορίσει δύο ομιλητές, είναι 
ευπρόσδεκτο. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το πώς διεξάγεται η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθορίζεται στο σύνταγμα, 
αλλά θα φροντίσω να είμαι σύντομος πραγματικά.  Σε τέτοια κρίσιμα θέματα όμως νομίζω ότι έν’ χρήσιμο για το 
σώμα να λέγονται τα επιχειρήματα που έχει να πει κάποιος.  ∆ε βγαίνει εδώ κανείς, για να βγάλει λόγο μόνο.  
Βγαίνει εδώ, για να πει τα επιχειρήματά του, το πώς θα τοποθετηθεί το σώμα.  Φαντάζομαι ότι η συζήτηση που 
γίνεται στο κοινοβούλιο γίνεται, για να πείσει αλλήλους σε σχέση με το ποιο είναι το σωστό να πράξουμε.   

 Εδώ, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεικνύεται το εξής γεγονός από την εξέλιξη 
τούτων των κρίσιμων νομοσχεδίων:  Σε τούντην αίθουσα όλοι μαζί, αλλά και ο καθένας ξεχωριστά καθορίζουμε 
το μέλλον της χώρας μας.  Και, επειδή πλείστες όσες φορές ομνύουμε πίστιν εις το σύνταγμα και δε δεχόμαστε 
μύγα στο σπαθί μας, αυτό που πάει να γίνει σήμερα τι είναι;  Τούτον τον κόσμον ούλλον δηλαδή που 
δικαιοπρακτούσε κάτω από συγκεκριμένο νομικό πλαίσιο εμείς σήμερα θα έρθουμε να τον αλλάξουμε, διότι οι 
δανειστές μας εθέσαν αυτό τον όρο.  Καλά, δεν μπορούμε να υποδείξουμε, όπως κάμνει ο Βαρουφάκης και ο 
Τσίπρας, εις τους εταίρους μας ότι τούτο αντίκειται εις το θεμελιώδη νόμο της χώρας μας, που είναι το 
σύνταγμα;  Υπάρχει τίποτε πιο σημαντικό απ’ αυτό;  Γίνεται να δικαιοπρακτήσεις, να πάεις να βάλεις το σπίτι 
σου υποθήκη ή να πάρεις δάνειο κάτω από συγκεκριμένο πλαίσιο και σήμερα να έρθουμε να το αλλάξουμε, 
πιάνοντας εξαπίνης όλους αυτούς;  Και ποιον θα εξυπηρετήσει αυτό σήμερα;   
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 Έχουμε ως παράδειγμα, κύριοι, πολύ σπουδαίο παράδειγμα, το τι έγινε στην Ιρλανδία.  Ο κ. Ρόουζ, ο 
οποίος είναι στην τράπεζά μας, έβαλε €400 εκατομ. ο άνθρωπος και πήρε ένα πακέτο 19% από το κύριο 
τραπεζικό ίδρυμα της χώρας, το οποίο εμείς εμολύναμε με τη Λαϊκή δηλαδή.  Όμως τι θα συμβεί στην πράξη;  
Έχουμε το παράδειγμα της Ιρλανδίας.  Πήγε το ˈ11 και έφυγε το ˈ14.  Πήγε με €1,1 δις και έφυγε με €3,2 δις σε 
τρία χρόνια.  Το ίδιο θα συμβεί κι εδώ.  Τούτη η διαδικασία πού αποσκοπεί;  Αποσκοπεί ακριβώς σε τούτο.  
Και, επειδή όλοι κόπτονται για τους μικρομεσαίους και οι ειδικοί που διαχειρίζονται σήμερα την Κεντρική 
Τράπεζα του τόπου λένε ότι αυτά που θέλουμε, για να προστατεύσουμε τους μικρομεσαίους, είναι €4 δις, ε, 
καλά, γιατί δεν κάναμε μια κακή τράπεζα, να της εναποθέσουμε τούντης κακής τράπεζας όλα αυτά τα δάνεια 
των μικρών και να γλιτώσει και ο κόσμος ’πού τούντην διαδικασία;  Το πιο απλό πράγμα!   

 Εμείς δεν είμαστε η Ιρλανδία, αγαπητοί συνάδελφοι.  Εμείς είμαστε μια ημικατεχόμενη χώρα και πίσω 
μας υπάρχει μια Τουρκία καλά οργανωμένη, η οποία δε θα μας χαριστεί σε τούντην χρυσή ευκαιρία που θα της 
δώσουμε.  Και, επειδή θα αρχίσουν να γίνονται αγορές από τα διάφορα ταμεία, τα “funds”, όπως λέγονται στα 
εγγλέζικα, θα αρπάξουν τη γη μας και θα μείνουμε ολόγελοι.  Και εδώ τίθεται πράγματι θέμα εθνικής ασφάλειας.  
Καλά, εμείς δεν μπορούμε να του το πούμε του κ. Ντράγκι;  Τούτος ο ημικατεχόμενος τόπος ζει μια κατοχή από 
την Τουρκία και μια κατοχή από τους δανειστές.   

 Όσα πράξαμε σήμερα, αγαπητοί συνάδελφοι, τα πράξαμε υπέρ των τραπεζών και με αποφάσεις 
δυστυχώς που έφυγαν απ’ αυτό το σώμα με την πλειοψηφία αυτού του σώματος.  Ποια είναι η διαφορά μας 
από την Ελλάδα;  Στην Ελλάδα επήραν τους τα δανεικά.  Εμάς επήραν μας τα χρήματα εκ προοιμίου με 
αποφάσεις της Βουλής και των κρατικών μας οργάνων, της κυβερνήσεως.  Και να μην τα ρίχνουμε στους 
τραπεζίτες, διότι αυτός ο τόπος έχασε €40 δις προκαταβολικά.  Και ποια έν’ τα €40 δις;  Το πρώτο κρούσμα 
ήταν τα €4,8 δις με τον κ. Χριστόφια και τα ομόλογα του δημοσίου.  Μετά εις την Ελλάδα, για να μείνω στον ίδιο 
γεωγραφικό χώρο, έγινε πώληση των τραπεζών, που ήταν άλλα €3,8 δις.  Και είχαμε και τον ELA, που μας 
εφόρτωσε ο κ. ∆ημητριάδης σε σαράντα μέρες.  Εφόρτωσέ μας €10 δις ELA.  Αυτά συμποσούνται σχεδόν σε 
€20 δις.  Μετά είχαμε τα αξιόγραφα, το μηδενισμό των μετοχών των πολιτών και την κατάργηση των μετοχών.  
Γίνεται να καταργήσεις τις μετοχές του άλλου τζιαι να του βάλλεις κούλλουρον;  Από πού ως πού;  Με ποιο 
δικαίωμα δηλαδή;  Αυτά τα €40 δις εκλέψαμέν τα εμείς από την οικονομία του τόπου.  Και, αφού τους 
επκιάσαμεν τις δουλειές τους, επκιάσαμέν τους τα χρήματά τους, τώρα έμεινε να πιάσουμε και τη γη.  Αλλά για 
τη γη, κύριοι, είπε ο Παυλόπουλος πολύ καθαρά στον κ. Αναστασιάδη, τον Πρόεδρό μας, στο Προεδρικό 
Μέγαρο ότι ένα κράτος έχει τρία συστατικά στοιχεία, το λαό, το πολίτευμα και τη γη που πατούμε.  Αυτή είναι 
συστατικό στοιχείο της πολιτείας μας.  Αν εμείς περάσουμε τέτοιες νομοθεσίες, θα είναι το τέλος μας και γι’ αυτό 
δεν μπορούμε να το πράξουμε έτσι αψήφιστα και με τόση ευκολία.   

 Καλά, οι Ευρωπαίοι δηλαδή, που θέλουν να μας δανείσουν και να μας μεταρρυθμίσουν, πρέπει να μας 
καταστρέψουν;  Είναι σαν να σου κόβει κάποιος τα πόδια και μετά σου φέρνει ένα ζευγάρι παπούτσια να τα 
φορήσεις!  Πώς θα τα φορήσεις τα παπούτσια;  Εδώ έχουμε δύο κατοχές, την κατοχή από τους Τούρκους και 
την άλλη που μας επέβαλαν οι δανειστές μας.  Αλλά οι δανειστές μας, για να τα επιβάλουν, θέλουν τη δική μας 
συνεργασία.  Άρα η εξουσία η δική μας εδώ πρέπει να δοθεί...  Να ψηλώσουμε το χέρι μας με το σωστό τρόπο, 
το δίκαιο και τον αντικειμενικό, υπέρ του τόπου μας.   

 Είναι ποτέ δυνατό σήμερα να προχωρήσουμε να ορίσουμε ένα νομικό σύστημα στο οποίο να 
πουλιούνται οι περιουσίες του κόσμου αλά ούνα, αλά ντούε, αλά τρε, για να κάμει ο Ρόουζ και κάθε Ρόουζ 
κέρδος, να τα πιάσει και να φύγει;  Εμάς ποιος εννά μας προστατεύσει;  Και τι φταιν οι πολίτες, αν οι 
κυβερνήσεις μας, οι Υπουργοί Οικονομικών, η Βουλή μας ήταν ανάξιοι να χειριστούν τέτοια ουσιώδη ζητήματα;  
Εμείς γιατί να πληρώσουμε την εξουσία;  Για ποιο λόγο δηλαδή;  Θέλω να μου εξηγήσει κάποιος γιατί να το 
κάμουμε τούτο δηλαδή;  Τούτοι που μας εδανείσαν λεφτά δηλαδή και θέλουν τα χρήματά τους πίσω πώς θα τα 
πάρουν, άμα μας καταστρέψουν;  Πώς θα λειτουργήσει η οικονομία;   

 Επειδή λεν κάμποσοι «πάμε καλά», όι να μας περιπαίζουν δηλαδή για το αν πάμε ή εν πάμε καλά, να 
μας δουλεύκουν κοινώς.  Βλέπει κανένας να πηγαίνουμε καλά;  Ο κόσμος δυστυχεί!  Οι μόνοι οι οποίοι έχουν 
άνεση είναι τούτοι που παίρνουν τσέκκιν ’πού την κυβέρνηση, εμείς οι βουλευτές, οι δημόσιοί μας υπάλληλοι, οι 
υπάλληλοι των ημικρατικών οργανισμών, οι τραπεζικοί.  Οι άλλοι λιμοκτονούν.  Περιφέρονται μες στα πάρκινγκ 
των υπεραγορών, για να τους δώσει κανένας κανένα δεκάευρο, αν εύρουν κανέναν να τους λυπηθεί, να τους 
δώκει κάτι ή να πάνε να κλέψουν.  Αυτό το λαό εφέραμέν τον εμείς εδώ με τις νομοθεσίες μας και δεν μπορεί 
αυτό να συνεχιστεί.  Και οι τραπεζίτες, οι οποίοι περνούν καλά, δόξα τω Θεώ, τζιαι κορτώννουν...   

 Γίνεται τούτη η Βουλή μόνο για τις τράπεζες να ενδιαφέρεται;  Για το λαό ποιος θα ενδιαφερθεί;  Ο 
κόσμος που δανείστηκε σε ελβετικά φράγκα;  Ποιου ήταν η τέχνη τούτη;  Τα αξιόγραφα.  Κατέβαζαν τον κόσμο, 
επκιάνναν τον από τα χωράφια και τις αυλές των σπιτιών και από τις σκαλωσιές των οικοδομών, για να του 
πκιάουν την κατάθεση!  Και είπε ο προηγούμενος Γενικός Εισαγγελέας «τούτο είναι εξόφθαλμο ποινικό 
αδίκημα».  Είδατε να γίνεται τίποτε;  Μα, καλά, άμα θέλουν να πάρουν έναν δικαστήριο, μέχρι που να νυχτώσει 
και να ξημερώσει έν’ με το κατηγορητήριο στο χέρι, το παράδειγμα του Ρίκκου, ας πούμε.  ∆κυο λεπτά επήραν 
τον δικαστήριο!  Θέλω να ρωτήσω από τούτο το βήμα εδώ, εν ονόματι του λαού, γιατί είκοσι έξι μήνες εν 
επήραν κανέναν ’πού τούτους που εξόφθαλμα διέπραξαν ποινικά αδικήματα.  Ο ELA, που δε θέλει ούτε μέτρα 
ούτε ξημέτρα.  Εβκήκεν ο ∆ημητριάδης και είπε «εγώ, κύριοι, εφόρτωνά σας ELA, γιατί είχε εκλογές», 
παράνομα.  Και, αντί τούτη η κυβέρνηση, ο Εισαγγελέας να στείλουν την αστυνομία να τον αρπάξει, τελικά 
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επιβραβεύσαμέν τον, εδώκαμέν του €259.000 και μας είπε «είσαστε απαράδεκτοι και τα ριάλια μου θέλω τα στο 
Λονδίνο»!   

 Ε, μα, συγγνώμη, κύριοι, θα ’ναι μέγα σφάλμα να περάσουμε τέτοιου είδους νομοθεσία και θα ’ναι 
καταστροφική για τον τόπο μας.  Αυτή είναι η τελευταία μας ευκαιρία και το τελευταίο κακό σκαλοπάτι στο 
βάραθρο και θα ’μαστε όλοι υπόλογοι. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.  Υπέδειξα κατανόηση στο αίτημα να εκφράσετε ολοκληρωμένα τις απόψεις 
σας.   

 Θα παρακαλέσω τώρα τον επόμενο αγορητή να προσέλθει στο βήμα.   

 Κύριε Περδίκη, έχετε την εντύπωση ότι, αν δε ζητήσετε το λόγο, θα αναμένω, αλλά θα προχωρήσω σε 
ψηφοφορίες.   

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είπατε ότι θα πάτε με τη σειρά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει σειρά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψετέ μου να αρχίσω την τοποθέτηση των Οικολόγων με δύο προσωπικές καταθέσεις.  Η πρώτη 
κατάθεση έχει σχέση με τον Κανονισμό 44 της Βουλής.  ∆ηλώνω ότι είμαι εγγυητής για ένα μικρό δάνειο, 
εξυπηρετούμενο, στο συνεργατισμό, αλλά ταυτόχρονα είμαι και ελέω κουρέματος μέτοχος στην Τράπεζα 
Κύπρου.  Και θα είχα κάθε συμφέρον, νομίζω, να επιτρέψω, όπως δυστυχώς θα επιτραπεί με την ψήφιση 
αυτών των νομοσχεδίων, στην Τράπεζα Κύπρου να εισπράξει κάτι παραπάνω από το λαβείν της από τους 
δανειολήπτες, για να ενισχυθεί, να δυναμώσει και να έχω και εγώ προσωπικό συμφέρον.   

 Το δεύτερο προσωπικό θέμα που θέλω να εγείρω είναι το ότι εγώ θεωρώ ότι αυτή η κατάσταση των 
τελευταίων ωρών με προσβάλλει προσωπικά.  ∆ε θεωρώ ότι είναι διαπραγμάτευση αυτό που γίνεται.  Το ότι 
απ’ αυτή τη συνεδρίαση λείπουν κάποιοι συνάδελφοι διαπραγματευόμενοι σε κάποιες κλειστές αίθουσες...  
Αυτό είναι προσβολή για τη δημοκρατία και για όσους εργάστηκαν συνειδητά ώρες ολόκληρες εκεί που τους 
έταξε η πολιτεία και ο λαός, δηλαδή στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Αντί να συζητήσει αυτή η 
Βουλή τις τροπολογίες και να γίνει ο κατάλληλος διάλογος και οι συζεύξεις -δεν είναι αμαρτία οι συζεύξεις- 
ανοικτά και δημόσια και τεκμηριωμένα, καταλήξαμε πάλε στις παρασυναγωγές και στα μαγειρεία.  Και εκεί 
κανένας δεν μπορεί να ξέρει τι ανταλλάσσει κάποιος με τον άλλο, τι δίνει ο ένας του άλλου πίσω από κλειστές 
πόρτες και σε κλειστά μαγειρεία.  Και ο νοών νοείτω!  ∆εν είναι έτσι που λειτουργεί η δημοκρατία.  Είχαμε την 
ευκαιρία να καταθέσουμε τροπολογίες.  Πόσοι εκαταθέσαν;  Πόσος χρόνος εδόθηκε, για να συζητηθούν αυτές 
οι τροπολογίες;  Και να μου λέτε «τζιαι τώρα συζητιούνται στο πίσω δωμάτιο και στο μαγειρείο!»  Και αυτό 
λέγεται δημοκρατία;  Ξεφτιλιστήκαμε, νομίζω, εντελώς!  Τζιαι είμαι πολύ θυμωμένος γι’ αυτό, το ομολογώ!   

 ∆ε θέλω, κύριε Πρόεδρε, να παραβλέψω την εξαιρετική βελτίωση των νομοσχεδίων του Πλαισίου 
Αφερεγγυότητας -από την ώρα που κατατέθηκαν στην επιτροπή εμπειρογνωμόνων ήταν απαράδεκτα-  και τη 
δουλειά που έγινε στην επιτροπή Οικονομικών, αλλά και πιο πριν, στην ομάδα έργου.  Εγώ θέλω να πω ότι 
αρκετές τροπολογίες των Οικολόγων και παρεμβάσεις που είχαν να κάνουν με τα δικαιώματα των εγγυητών, με 
τη διαφάνεια ακόμα, αν θέλετε, και με τα δικαιώματα των παραπληγικών και των αναπήρων...  Ήθελαν να 
μπορούν να κάμνουν κατάσχεση και του αναπηρικού αυτοκινήτου, παρακαλώ, στο αρχικό νομοσχέδιο!  Έγινε 
αρκετή πρόοδος και θέλω να την υπογραμμίσω και να υπογραμμίσω και τη δουλειά που έγινε και από τη 
γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών και από τες λειτουργούς του Υπουργείου Οικονομικών.  Όμως, από την 
άλλη, είμαι υποχρεωμένος να διαπιστώσω ότι, όπως είναι ενώπιόν μας σήμερα το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, 
συνεχίζει να εμπεριέχει επικίνδυνες παγίδες για τους δανειολήπτες και τους εγγυητές και γι’ αυτό για μας τους 
Οικολόγους κρίνεται ως μη ικανοποιητικό ως έχει.   

 Οι Οικολόγοι ψηφίζουν σήμερα όλες τις προτάσεις νόμου και τις τροπολογίες που αποσκοπούν στο να 
βελτιώσουν την κατάσταση υπέρ των δανειοληπτών έναντι της επιθετικής πολιτικής των τραπεζών.  Εάν δε 
βελτιωθούν από τις τροπολογίες που θα κατατεθούν και θα ψηφιστούν οι πρόνοιες των νομοσχεδίων, θα 
αναγκαστούμε με βαριά καρδιά να καταψηφίσουμε τα νομοσχέδια, εκτός από αυτά που αφορούν το θεσμό των 
συμβούλων αφερεγγυότητας.  Και λέω με βαριά καρδιά, γιατί αναγνωρίζουμε ως Οικολόγοι ότι χρειαζόμαστε 
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ένα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Γιατί όμως χρειαζόμαστε ένα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας;  Γιατί, δυστυχώς, τον 
περασμένο Σεπτέμβρη αυτή η Βουλή εψήφισε -και πρέπει να θυμηθούμε ποιοι τον ψήφισαν, ποια κόμματα τον 
ψήφισαν- έναν άδικο, εγκληματικό και επικίνδυνο νόμο για τις εκποιήσεις των ακινήτων.  Και βεβαίως κάποιοι 
θα απαντήσουν -και δικαίως θα απαντήσουν- ότι πρέπει να θυμηθούμε τι μας έφερε σ’ αυτό τον επικίνδυνο 
νόμο των εκποιήσεων, που ήταν μια πολιτική των προηγούμενων, αλλά και της σημερινής κυβέρνησης, που 
μας έφερε στο μνημόνιο και στην οικονομική κρίση.   

 Κάποιες από τις τροπολογίες των Οικολόγων που πρέπει κατά την άποψή μας να ικανοποιηθούν, ώστε 
να ψηφίσουμε τα νομοσχέδια, είναι οι εξής:   

 Πρώτον, όσον αφορά τις καταχρηστικές ρήτρες...  Παρά το γεγονός ότι πετύχαμε όντως στην επιτροπή 
Οικονομικών της Βουλής να περιληφθεί πρόνοια, ώστε, όταν φτάσει ενώπιον του δικαστηρίου το σχέδιο 
αφερεγγυότητας, να μπορεί το δικαστήριο -“δύναται” είναι η λέξη, “δύναται”- να αφαιρεί τις καταχρηστικές 
ρήτρες, εμείς επιμένουμε ότι πρέπει και στα τρία νομοσχέδια ο σύμβουλος αφερεγγυότητας ή ο εξεταστής ή ο 
πτωχεύσας να μπορεί να αφαιρεί από την αρχή το οφειλόμενο ποσό.  Γιατί;  Γιατί ενώπιον του δικαστηρίου ο 
πιστωτής, λέει το νομοσχέδιο, δικαιούται να αμφισβητήσει την αφαίρεση των καταχρηστικών ρητρών.  Και είναι 
πολύ αμφίβολο αν τελικά θα καταφέρει, αφού θα μπουν σε μακρόχρονες διαδικασίες, να έχει έγκαιρα σχέδιο 
αφερεγγυότητας που να εξυπηρετήσει τον οφειλέτη.  Θέλουμε σχέδια αφερεγγυότητας, δε θέλουμε σχέδια 
ταλαιπωρίας για τους οφειλέτες.   

 Η δεύτερη τροπολογία, η σημαντική, απ’ αυτές που έχουμε καταθέσει αφορά τα δάνεια που έχουν γίνει 
με ξένο συνάλλαγμα ή με το ελβετικό φράγκο.  Παρατηρούμε ότι το θέμα το άνοιξε η ίδια η κυβέρνηση, η οποία 
στο αρχικό νομοσχέδιο επιχείρησε με τροπολογία που έθεσε από την πίσω πόρτα να ξεκαθαρίσει μια και καλή 
το θέμα υπέρ των τραπεζών και εναντίον των δανειοληπτών.  Άρα, ας μην πει κάποιος σήμερα ότι αυτό είναι 
αντιδεοντολογικό ή αντισυνταγματικό.  Υποθέτουμε ότι αυτό το νομοσχέδιο έτυχε νομικής επεξεργασίας, για να 
έρθει ενώπιόν μας.  Αφού η κυβέρνηση επιχείρησε να λύσει το πρόβλημα υπέρ των τραπεζών, μπορούμε 
κάλλιστα, αν θέλουμε, να το λύσουμε υπέρ των δανειοληπτών.  Εδώ σας θέλω!  Υπάρχει τροπολογία.  Ψηφίστε 
την, για να δείξετε ξεκάθαρα με ποιους είστε!  Με τους δανειολήπτες ή με τις τράπεζες;   

 Το τρίτο καίριο σημείο αφορά το υπόλοιπο του δανείου που καλείται να πληρώσει ο εγγυητής.  Ο 
εγγυητής, όταν υπέγραφε τη σύμβαση -γιατί πολλοί μιλούν για τη σύμβαση, έτσι;- ήξερε ότι υπάρχει ένα ακίνητο 
ως εγγύηση σε πολλές περιπτώσεις.  Κανένας δεν τον ενημέρωσε τόσα χρόνια πού πήγαινε αυτό το δάνειο.  
Τα περισσότερα δάνεια αυτή τη στιγμή έχουν φτάσει στα ύψη.  Ποιος ενημέρωσε τον εγγυητή;  Σήμερα του λένε 
«θα πληρώσεις το υπόλοιπο».  Το υπόλοιπο του οφειλόμενου και της αξίας του ακινήτου, η οποία έχει πάει το 
μεταξύ στο μισό.  Εμείς λέμε ότι σε όσα δάνεια η διαφορά είναι...  Εμείς λέμε ότι θα πληρώσει ο εγγυητής μόνο 
τη διαφορά της αρχικής, την αρχική διαφορά μεταξύ της αξίας του ενυπόθηκου, της περιουσίας, και του αρχικού 
ποσού του δανείου, γιατί αυτό δεσμεύτηκε, αυτό υπέγραψε ο εγγυητής, όχι αυτό που άφησε η τράπεζα να 
εξελιχτεί τελικά.   

 ∆εν καταλαβαίνω γιατί κάποια κόμματα προσπαθούν να παρουσιάσουν το νομοσχέδιο ως να είναι 
θετικό, επειδή, λέει, σήμερα δεν υπάρχει τίποτα.  Είναι υποχρέωσή μας το τίποτα να το κάνουμε κάτι καλό και 
να το κάνουμε να συνάδει, παρακαλώ -γιατί όντως πρέπει να θυμηθούμε και το σύνταγμα- με το άρθρο 9 του 
συντάγματος, που λέει τι;  «Έκαστος έχει το δικαίωμα αξιοπρεπούς διαβιώσεως και κοινωνικής ασφαλείας.  Ο 
νόμος θα προβλέψει περί προστασίας των εργατών, αρωγής προς τους πτωχούς και συστήματος κοινωνικών 
ασφαλίσεων».  Αυτό κάνουμε τα τελευταία δύο χρόνια;  Αυτό ψηφίζουμε;   

 Εν κατακλείδι, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εμείς θεωρούμε ότι θα ʼπρεπε κανονικά όλο αυτό το 
σύστημα των εκποιήσεων και της αφερεγγυότητας να ισχύσει μόνο για τα νέα δάνεια, από τώρα και στο εξής.  
Για τα παλαιότερα δάνεια, που έγιναν με παλαιότερες συνθήκες και με βάση την αρχή του σεβασμού της 
σύμβασης, θα έπρεπε να ισχύσουν οι προηγούμενες νομοθεσίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, να προσέλθει στο 
βήμα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Χωρίς να το θέλω, η ιστορία τούτη που έχουμε μπροστά μας μου εθθύμισε λίγο την ιστορία του 
Κυπριακού, όχι στο χρόνο -και εκεί επήεν να κοντέψει- αλλά εις τες προσεγγίσεις.  Οι Τούρκοι “βιάζονται” να 
λύσουν το Κυπριακό, “θέλουν” χρονοδιαγράμματα, οι ξένοι “θέλουν” τη λύση του Κυπριακού και οι μόνοι που 
“δε θέλουν” τη λύση του Κυπριακού είμαστε εμείς και ιδιαίτερα οι πρόσφυγες!  Πώς το παραλληλίζω;  Ακούμε 
διαφόρους να μας συμβουλεύουν, από την τρόικα μέχρι τους επενδυτές εις τες τράπεζες, υπεύθυνους από την 
Κεντρική Τράπεζα και από τις διοικήσεις των τραπεζών, που ευθύνονται για την καταστροφή της οικονομίας, 
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και συνεχίζουν με την ίδια νοοτροπία να μας παροτρύνουν τι είναι το σωστό να γίνει, πότε να γίνει και να γίνει 
γρήγορα.   

 Εδώ το δίλημμά μας είναι το εξής:  είτε να έχουμε τράπεζες που μέσα από τις εμπειρίες και τα βιώματα 
που ζήσαμε, έστω και τώρα, να λειτουργούν σωστά, να εξυγιανθούν και να στηρίξουν την οικονομία ή να 
έχουμε κερδοσκοπικούς μηχανισμούς που θα συρρικνωθούν σε επίπεδο συνεργατικού ταμιευτηρίου σε λίγα 
χρόνια, αλλά κάποιοι θα ξεπουλήσουν τις περιουσίες μας και θα κάμουν δισεκατομμύρια.   

 Εμείς ως Ευρωπαϊκό Κόμμα έχουμε μόνο μία εισήγηση κατατεθειμένη, τη μελετήσαμε σε βάθος, με 
ορθολογισμό και έχω την εντύπωση ότι εξυπηρετεί ακριβώς το σκοπό του να έχουμε τράπεζες που να 
λειτουργούν σωστά και οι δανειολήπτες να αντιμετωπιστούν με δίκαιο τρόπο από τις διοικήσεις των τραπεζών.  
Εμείς δε μιλούμε για προστασία των δανειοληπτών, δε μιλούμε για προστασία της πρώτης κατοικίας ή της 
δεύτερης ή των φτωχών.  Εμείς δεν κάμνουμε κοινωνική πολιτική μέσω ενός νομοσχεδίου ή πέντε 
νομοσχεδίων για τη λειτουργία του τραπεζικού συστήματος.  Εμείς θέλουμε να λειτουργήσουν οι τράπεζες 
σωστά, θέλουμε να προστατεύσουμε το σύστημα, για να μη δημιουργεί φτωχούς, γιατί οι Κύπριοι ήταν 
νοικοκυραίοι και τους καταστρέψαμε.  Και έρχονται οι ξένοι διευθυντάδες των τραπεζών με υπεροψία να τους 
θεωρούν ότι ήταν ππατταξιήδες!   

 Η πρότασή μας έγινε, αφού αξιολογήσαμε τα εξής:  Οι εγκύκλιοι της Κεντρικής Τράπεζας και η 
ανικανότητα των διοικήσεων και των διευθύνσεων των τραπεζών, ακόμα και σήμερα, δεν επιτρέπουν τη σωστή 
λειτουργία του τραπεζικού συστήματος.  ∆εύτερον, η αξιολόγηση των τραπεζών από την PIMCO και από τα 
stress tests δεν έλαβαν υπόψη τις εγγυήσεις, τις προσωπικές εγγυήσεις.  Τρίτον, τις εκτιμήσεις των ακινήτων, 
κατά τον ουσιώδη χρόνο, τις έκαναν οι ίδιες οι τράπεζες με εκτιμητές της επιλογής τους και αυτή την εκτίμηση 
έδειχναν στους δανειολήπτες και τους εγγυητές.  Τέταρτον, για την κατάρρευση της κυπριακής οικονομίας το 
μέγιστο μερίδιο ευθύνης το φέρουν οι τράπεζες και όχι οι δανειολήπτες και οι εγγυητές.  Πέμπτον, οι εγγυητές, 
όταν υπέγραφαν την εγγύηση, είχαν υπόψη τους ότι η εκτίμηση του ακινήτου υπερκάλυπτε το ποσό του 
δανείου και ως εκ τούτου ο κίνδυνος γι’ αυτούς ήταν ελάχιστος μέχρι ανύπαρκτος.  Έκτον, ο 
υπερπροστατευτισμός των τραπεζών ή οποιασδήποτε άλλης επιχείρησης αντιβαίνει με τους όρους και τους 
κανόνες της ελεύθερης αγοράς.   

 Έβδομον, οι τράπεζες, εν συνεννοήσει με την Κεντρική Τράπεζα -κάτι το οποίο κάποια ώρα πρέπει να 
ερευνηθεί- δεν αναδιάρθρωσαν τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια και ακόμα περισσότερο τα χρησιμοποίησαν ως 
δόλωμα για τους ξένους επενδυτές.  Ένα δόλωμα όμως μέσα σε μία στρεβλή προσέγγιση, που μπορεί να 
εμπεριέχει και υποσχέσεις για τις οποίες εγώ δεν είμαι διατεθειμένος να βάλω την υπογραφή μου.  Και τέλος, 
καμία επίπτωση στην κεφαλαιουχική επάρκεια των τραπεζών υπάρχει, αν ψηφιστεί η δική μας πρόταση για την 
προστασία των εγγυητών. 

 Μέσα από αυτή την ανάλυση καταδεικνύεται ότι η δική μας πρόταση στοχεύει και πετυχαίνει τα εξής:  
Προστατεύει τους εγγυητές και τους πρωτοφειλέτες από ετσιθελικές και αυθαίρετες ενέργειες των τραπεζών.  
Προστατεύει την κτηματαγορά και συγκρατεί τις τιμές των ακινήτων σε ικανοποιητικά επίπεδα και αποκλείει 
στρεβλώσεις των τιμών προς τα κάτω.  Σε αντίθετη περίπτωση, η δραματική μείωση των τιμών θα λειτουργήσει 
ως ντόμινο, αυξάνοντας τα ακάλυπτα δάνεια, τα οποία σήμερα είναι εξυπηρετούμενα, και αυτό θα έχει 
δυσμενείς επιπτώσεις τόσο στην οικονομία όσο και στο ίδιο το τραπεζιτικό σύστημα.  Απομακρύνει την 
πιθανότητα οι τράπεζες να πουλούν πακέτα δανείων σε διάφορα funds και σε κερδοσκόπους.  Η πρόταση αυτή 
θα αναγκάσει τις τράπεζες να προχωρούν με περισσότερη ευκολία στην αναδιάρθρωση δανείων, με 
αποτέλεσμα να μειωθεί το φαινόμενο των μη εξυπηρετούμενων δανείων, που έχουν φτάσει στο 63%, αν δε μας 
κρύβουν και εδώ κάποια στοιχεία φυσικά.  Και τέλος, θα αποφεύγονται οι μαζικές εκποιήσεις με όλα τα 
αρνητικά συνεπακόλουθα.   

 Αυτή η πρόταση, αν ψηφιστεί, έχω την εντύπωση ότι μπορεί να ισοζυγίσει τα πέντε νομοσχέδια, να τα 
μετατρέψει σε πραγματικό δίχτυ προστασίας του συστήματος, των δανειοληπτών και της ίδιας της τράπεζας.  Η 
ιστορία μάς έδειξε ότι, θωπεύοντας τις τράπεζες και επιτρέποντας τη διαπλοκή, καταστρέψαμε και τις τράπεζες 
και την οικονομία.  Επομένως, μία πιο ορθολογιστική προσέγγιση θα βοηθήσει και τις ίδιες τις τράπεζες. 

 Όσον αφορά την πρόταση, είμαστε διατεθειμένοι -το καταθέτω και επίσημα- να υποχωρήσουμε από το 
80% στο 70%.  Είμαστε έτοιμοι, εάν περάσει η πρότασή μας, να ψηφίσουμε τότε το νομοσχέδιο και, αφού 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, μπορούμε να δούμε ζητήματα τα οποία έχουν σχέση με μεγέθη τα οποία πρέπει να 
δούμε, να δούμε κατά πόσο υπάρχουν δανειολήπτες οι οποίοι δε συμπεριφέρονται σοβαρά και τότε να κάνουμε 
καινούριες νομοθεσίες, πιο στοχευμένες.   

 Τέλος, είμαστε έτοιμοι να εξαιρέσουμε από οποιαδήποτε προστασία συμβόλαια τα οποία έχουν 
κυμαινόμενες επιβαρύνσεις, όπως λέγεται στην τραπεζιτική πρακτική, ή να φέρουμε μέσα νομοσχέδια που να 
καλύψουν και άλλες εταιρείες, συγκεκριμένους μεγάλους δανειολήπτες, που οι τράπεζες, παρ’ όλο που είχαν το 
δικαίωμα, για λόγους διαπλοκής δεν τους είχαν βάλει αυτούς τους όρους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη για την αγόρευσή του. 

 Τώρα ο κ. Νίκος Κουτσού από τη θέση του επιθυμεί να ομιλήσει; 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν επιθυμείτε να ομιλήσετε.  

 Αντιλαμβάνομαι ότι η Ε∆ΕΚ θα ήθελε τώρα να πάρει το λόγο. 

 Ο κ. Νίκος Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι κανένας δεν μπορούσε να αμφισβητήσει -και εμείς δεν το αμφισβητήσαμε- το υπαρκτό 
πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων, ένα πρόβλημα που καθήλωνε τα τραπεζικά ιδρύματα και τα 
συνεργατικά ιδρύματα και τους απαγόρευε να επιτελέσουν το έργο τους, που ήταν η αιμοδότηση, η 
χρηματοδότηση της κυπριακής οικονομίας.  Άρα, θα έπρεπε αυτό το πρόβλημα να λυθεί.  Αυτό το πρόβλημα 
ασφαλώς αναγνωρίστηκε και από την εκτελεστική εξουσία, αναγνωρίστηκε και από τους δανειστές μας και ο 
τρόπος με τον οποίο προσεγγίστηκε ήταν να περάσει μια νομοθεσία η οποία ουσιαστικά θα εκσυγχρόνιζε τη 
νομοθεσία για τις εκποιήσεις, που θεωρούνταν νομοθεσία απαρχαιωμένη και εγκλωβισμένη μέσα στις 
γραφειοκρατικές διαδικασίες του δημοσίου τομέα, και ταυτόχρονα και παράλληλα να υπάρξει ένα πλαίσιο 
αφερεγγυότητας, το οποίο θα καθόριζε τους όρους στη βάση των οποίων θα λειτουργούσε η νομοθεσία περί 
εκποιήσεων.   

 ∆υστυχώς, ενώ θα έπρεπε αυτά τα δύο νομοθετήματα, που ήταν δίδυμα νομοθετήματα και 
αλληλοσυνδεδεμένα, να έρθουν μαζί, η κυβέρνηση, για λόγους που η ίδια ξέρει, έφερε πρώτα το πρώτο 
νομοθέτημα και υπεσχέθη να φέρει και το δεύτερο, που ήταν το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Το πρώτο 
νομοθέτημα ψηφίστηκε από τη Βουλή τον περασμένο Νιόβρη, όπως θυμάστε.  Και ψηφίστηκε με τον τρόπο 
που ψηφίστηκε.  Να υπενθυμίσω ότι η Ε∆ΕΚ καταψήφισε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο που αφορούσε τη 
διαδικασία εκποιήσεων για ένα και μοναδικό λόγο.  Θέσαμε μία προϋπόθεση, για να το υπερψηφίσουμε, και 
αυτή ήταν να διασυνδέσουμε την ημερομηνία έναρξης ισχύος του νομοσχεδίου με την ημερομηνία έναρξης 
ισχύος του βασικού πλαισίου για την αφερεγγυότητα, ούτως ώστε να έχουμε μια πλήρη νομοθεσία, να μην 
υπάρχει ένα κενό, το οποίο δημιουργείται από την ύπαρξη μιας νομοθεσίας που δίνει στις τράπεζες ένα 
ασύμμετρο όπλο, αυτό των εκποιήσεων, και αφήνει τους δανειολήπτες και τους πολίτες εκτεθειμένους σε αυτό 
το ασύμμετρο μέτρο, το οποίο ασφαλώς, κάτω από κάποιες προϋποθέσεις, οι τράπεζες -και δεν άφησαν με τις 
πράξεις τους ενδείξεις ότι θα κινούνταν προς διαφορετικές κατευθύνσεις- θα ήθελαν να χρησιμοποιήσουν. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που η Ε∆ΕΚ στήριξε την αναστολή του νόμου περί των εκποιήσεων μέχρι να έρθει 
το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας.  Και δέησε να έρθει ένα Πλαίσιο Αφερεγγυότητας το οποίο είναι αυτό που είναι.  
Μετά από πάρα πολλές προσπάθειες, μετά από πάρα πολλές συνεδρίες της επιτροπής Οικονομικών το 
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας κατέληξε σε αυτό που κατέληξε σήμερα το βασικό κείμενο, το οποίο θα μπορούσε να 
ήταν αποδεκτό από την κυβέρνηση.  Ένα κείμενο που εμάς δε μας βρίσκει σύμφωνους, ένα κείμενο το οποίο 
αφήνει σημαντικά κενά.  Γιατί;  Τι θα έπρεπε να ικανοποιεί ένα πλαίσιο αφερεγγυότητας κατά την άποψή μας; 

 Ένα πλαίσιο αφερεγγυότητας έπρεπε να ικανοποιεί τρία πράγματα, τα εξής τρία βασικά πράγματα:  
Πρώτον, να συμβάλλει σε λογικές και δίκαιες αναδιαρθρώσεις δανείων, γιατί μόνο μέσα από αναδιαρθρώσεις 
δανείων θα μπορούσε να λυθεί το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  ∆εν υπάρχει άλλος τρόπος 
να λυθεί το πρόβλημα με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Άρα, θα έπρεπε ένα πλαίσιο αφερεγγυότητας να 
συμβάλλει προς αυτή την κατεύθυνση.  ∆εύτερον, να προστατεύει, δηλαδή να εξισορροπεί το ισχυρό όπλο των 
εκποιήσεων που δίδεται στις τράπεζες, προστατεύοντας την άλλη πλευρά της εξίσωσης, που είναι οι πολίτες, οι 
δανειολήπτες.  Τρίτον, ασφαλώς να καλύψει ένα σημαντικό κενό, να προστατεύσει αυτούς που δεν 
προστατεύει.  Και δεν προστατεύει τους μη βιώσιμους δανειολήπτες, τους δανειολήπτες δηλαδή οι οποίοι δεν 
μπορούν, με βάση τα κριτήρια που θέτει το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, να προχωρήσουν σε μία αναδιάρθρωση 
του δανείου τους και αφήνονται απόλυτα εκτεθειμένοι. 

 ∆υστυχώς, το κυβερνητικό νομοσχέδιο δεν καλύπτει αυτούς τους στόχους, γιατί, πρώτον, έχει μέσα όλη 
τη δυνατότητα να παρέχονται και να επιβάλλονται υπερχρεώσεις στα δάνεια που θα καθιστούν τις 
αναδιαρθρώσεις μη βιώσιμες και, δεύτερον, δεν καθορίζει αντικειμενική αξία του ενυπόθηκου ακινήτου, με 
αποτέλεσμα οι τράπεζες κατά το δοκούν να χρησιμοποιούν αυτό το όπλο, όπως θα τους βόλευε.  Αφήστε που 
υπάρχει και η γενικότερη ρήτρα που λέει ότι σε καμία περίπτωση οι τράπεζες, ο δανειστής γενικά δε θα είναι σε 
χειρότερη μοίρα με την οποιαδήποτε αναδιάρθρωση από το λαβείν που θα είχε σε περίπτωση πτώχευσης του 
οφειλέτη.  Τρίτον, αφήνει τελείως εκτεθειμένους τους εγγυητές, ούτως ώστε ό,τι δεν μπορούν οι τράπεζες να 
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εισπράξουν από τους πρωτοφειλέτες να το διεκδικούν από τους εγγυητές, με αποτέλεσμα -και το 90% όλων 
μας είμαστε, με τον άλφα ή βήτα τρόπο, εγγυητές- να οδηγούνται και οι εγγυητές στην αφερεγγυότητα και 
ενδεχομένως και στην πτώχευση.  Και το μεγαλύτερο κενό ήταν το κενό που αφορούσε τους μη βιώσιμους 
δανειολήπτες, δηλαδή τους πιο ευάλωτους δανειολήπτες, τους πιο ευάλωτους πολίτες αυτής της κοινωνίας, 
τους πολίτες οι οποίοι κατέστησαν αφερέγγυοι εξαιτίας μιας οικονομικής κρίσης για την οποία δεν είχαν καμία 
ευθύνη.  Τους αφήνει τελείως εκτεθειμένους!  Καμιά προστασία για τους μη βιώσιμους δανειολήπτες! 

 Κάτω από αυτές τις προϋποθέσεις, η Ε∆ΕΚ δε θα μπορούσε να στηρίξει και δεν μπορεί να στηρίξει ένα 
κυβερνητικό νομοσχέδιο το οποίο έχει αυτά τα τεράστια κενά.  ∆υστυχώς, ακόμα μία φορά η εκτελεστική 
εξουσία, η κυβέρνηση, απέτυχε να κάνει το αυτονόητο, να στηρίξει δηλαδή τους πολίτες, να προστατεύσει τους 
πολίτες, που είναι το πρώτο και πρωταρχικό καθήκον της.  Έτσι καλείται σήμερα η Βουλή να κάνει αυτό που η 
κυβέρνηση απέτυχε να κάμει, να διαμορφώσει ένα νομοθετικό πλαίσιο το οποίο και τον τόπο να βοηθά και στα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να δίνει την ευκαιρία να αντιμετωπίσουν τα τεράστια προβλήματα για τα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια, αλλά και ταυτόχρονα να προστατεύει και τους πολίτες, ιδιαίτερα τους ευάλωτους 
πολίτες να τους προστατεύει από την εκποίηση της κύριας κατοικίας τους ή της μικρής επαγγελματικής τους 
στέγης, να προστατεύει τους εγγυητές από το να πάνε σε πτώχευση. 

 Στη βάση λοιπόν αυτών των παραμέτρων από την αρχή η Ε∆ΕΚ ξεκάθαρα έθεσε τους στόχους της, για 
να θεωρήσει ότι το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας ήταν αποδεκτό.  Πρώτον, να υπάρξει μία πρόνοια που να 
προστατεύει τους μη βιώσιμους δανειολήπτες.  Βάλαμε αυτή την πρόνοια μέσα με μία τροπολογία μας, που 
περίπου λέει ότι, μέχρι να υπάρξει μόνιμη προστασία, που είναι ευθύνη της κυβέρνησης, κάτι που υποσχέθηκε 
πριν από ενάμιση χρόνο και μόλις προχθές, προχθές κυριολεκτικά, πριν από δύο μέρες, δέησε να πάρει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο...  Ας μην αναλύσω και ας μην αναφερθώ στην προχειρότητα της αντιμετώπισης αυτού 
του μείζονος σημασίας θέματος.  Άρα, μέσα από την πρότασή μας θεωρούμε ότι πρέπει να υπάρξει μία 
μεταβατική πρόνοια, να προστατεύονται αυτοί οι άνθρωποι, αυτοί οι πλέον ευάλωτοι οικογενειάρχες, μέχρι να 
έρθει αυτή η πολιτεία να δώσει μία μονιμότερη μέθοδο προστασίας της κύριας κατοικίας των μη βιώσιμων 
δανειοληπτών και της επαγγελματικής τους στέγης. 

 ∆εύτερον, θεωρούμε ότι το θέμα των εγγυητών είναι μείζονος σημασίας θέμα, γιατί, όπως είναι η 
κοινωνική κατάσταση στην Κύπρο, όλοι είμαστε εγγυητές, όλοι.  Άρα, θα έπρεπε, στο βαθμό που οι τράπεζες 
προχωρούσαν σε εκποιήσεις ή σε αναδιαρθρώσεις δανείων ή σε πτωχεύσεις -με συγχωρείτε- του οφειλέτη, οι 
υποχρεώσεις των εγγυητών να διαγράφονται.  Να διαγράφονται, γιατί ακριβώς δε θα πρέπει ό,τι ακριβώς δε θα 
μπορούσε να εισπράξει η τράπεζα να το φορτώσει στους εγγυητές και να οδηγούνται και οι εγγυητές στην 
αφερεγγυότητα και στην πτώχευση. 

 Τρίτον, διαγραφή όλων των υπερχρεώσεων και των καταχρηστικών ρητρών, που είναι παράνομες.  
Είναι παράνομες και, ειρήσθω εν παρόδω, δίνεται η δυνατότητα στο δικαστήριο, στην περίπτωση που θα 
προσφύγει ο οφειλέτης, να αφαιρέσει αυτές τις υπερχρεώσεις.  Εμείς θέλουμε αυτές οι υπερχρεώσεις από την 
αρχή και ξεκάθαρα να αφαιρούνται, ούτως ώστε να υπάρχει η δυνατότητα βιώσιμων και λογικών και δίκαιων 
αναδιαρθρώσεων.  Με αυτές τις υπερχρεώσεις, που είναι μια προϋπόθεση για δίκαιες αναδιαρθρώσεις, δε θα 
μπορούσαν ποτέ να γίνουν δίκαιες και βιώσιμες αναδιαρθρώσεις. 

 Και το τελευταίο, να υπάρξει μία αντικειμενική, μία και μόνο μία αντικειμενική μέθοδος καθορισμού της 
αγοραίας αξίας του ακινήτου, ούτως ώστε να μην μπορεί η τράπεζα, το τραπεζικό ίδρυμα, κατά το δοκούν και 
πάλι, να καθορίζει την τιμή αυτή, όποτε η συγκεκριμένη διαδικασία τη βολεύει.  Αν δηλαδή θα ήθελε η τράπεζα 
να ορίσει επιπρόσθετο ποσό εγγύησης ή υποθήκης, να καθορίζει την τιμή χαμηλά, ούτως ώστε να υπάρχει 
ανάγκη για επιπρόσθετη υποθήκευση από το δανειολήπτη και, όταν θέλει, εν πάση περιπτώσει, να διασφαλίσει 
τα συμφέροντά της στη βάση της ρήτρας ότι σε καμία περίπτωση δε θα είναι σε χειρότερη μοίρα από το αν 
εκποιηθεί, να το καθορίζει ψηλά, για να μπορεί δηλαδή να κάνει μία αναδιάρθρωση όσο το δυνατό περισσότερο 
στα μέτρα της. 

 Θεωρούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, το επαναλαμβάνω, ότι αυτό που δεν έκαμε η κυβέρνηση, που όφειλε 
να κάνει η κυβέρνηση, δηλαδή να προστατεύσει τους πολίτες αυτής της χώρας, μπορούμε σήμερα να το 
κάνουμε εμείς στη βάση των προτάσεων της Ε∆ΕΚ.  Η Ε∆ΕΚ θεωρεί ότι αυτές οι προτάσεις της είναι και 
υλοποιήσιμες, είναι και ρεαλιστικές, είναι και κοστολογημένες και σε καμία περίπτωση δε θα προκαλέσουν 
οποιαδήποτε προβλήματα στις τράπεζες, είτε στην κεφαλαιακή τους, αν θέλετε, επάρκεια είτε σε οποιαδήποτε 
άλλη διαδικασία, γιατί κατά τη διάρκεια των stress tests αυτά για τα οποία ζητούμε τροπολογίες λήφθηκαν σε 
ένα βαθμό που επιτρέπει σήμερα να τα τροποποιήσουμε. 

 Απλά, θέλω να αναφέρω ότι, την τέταρτη τροπολογία μας στη σελίδα τέσσερα του εγγράφου μας, που 
αφορά την αντικειμενική αξία, θα την αφαιρέσουμε, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας.  Και να αναφέρω ότι θα 
καταθέσουμε μία τροπολογία, εν είδει πρότασης νόμου, η οποία θα κατατεθεί άμεσα, ούτως ώστε να συζητηθεί 
τις επόμενες μέρες στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, που καθορίζει την 
αγοραία αξία του υποθηκευμένου ακινήτου για σκοπούς εκποίησης ή αναδιάρθρωσης δανείου.  Να λαμβάνεται 
δηλαδή αυτή που το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα αποδέχτηκε κατά τη σύναψη της συμφωνίας του δανείου.  
Επιπρόσθετα, σε περίπτωση που μετά την εκποίηση παραμένει υπόλοιπο χρέους, την ευθύνη κάλυψης να 
αναλαμβάνει ο πρωτοφειλέτης.  Εάν βρίσκεται σε πτώχευση ή αδυναμία εκπλήρωσης των υποχρεώσεών του, 
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τότε το ποσό να κατανέμεται ισόποσα σε όλους τους εγγυητές.  Και εννοείται ότι, αν ο εγγυητής έχει πτωχεύσει 
ή έχει αποθάνει, το μερίδιό του να μη μεταφέρεται στους υπόλοιπους.  Αυτή είναι η πρόταση νόμου που θα 
καταθέσουμε σε αντικατάσταση της τροπολογίας μας που αφορά την αγοραία αξία του ακινήτου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θεωρούμε ότι οι προτάσεις μας είναι η βάση, θα μπορούσε να ήταν η βάση που θα δώσει την ευκαιρία 
στη Βουλή να αρθεί στο ύψος της αποστολής της, στο ύψος των περιστάσεων και να ψηφίσει ένα πλαίσιο 
αφερεγγυότητας που, μαζί με το νόμο για τις εκποιήσεις, και την πατρίδα μας θα βοηθήσει σε αυτή την πολύ 
δύσκολη συγκυρία και ταυτόχρονα θα βοηθήσει και θα προστατεύσει τους ευάλωτους πολίτες αυτής της 
κοινωνίας.   

 Ταυτόχρονα, αν αυτό συνδεθεί με αυτό που ανέφερε στην επιστολή του ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ 
πρόσφατα προς τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων, για το οποίο επίσης θα καταθέσουμε με μια πρόταση νόμου, την πολιτική δέσμευση ούτως ώστε με 
την υπερψήφιση της νομοθεσίας περί των εκποιήσεων να μην αρχίσει να κινείται η διαδικασία πακετοποίησης 
και πώλησης δανείων και να υπάρχει ο κίνδυνος πώλησης αυτών των δανείων σε επενδυτικά ταμεία τουρκικών 
συμφερόντων...  Αν διασυνδέσουμε λοιπόν αυτή την πολιτική θέση, την αποφυγή αυτού του κινδύνου, με τις 
τροπολογίες τις δικές μας, νομίζω ότι η Βουλή στο τέλος της ημέρας θα έχει εκπληρώσει την αποστολή της, 
που είναι και την πατρίδα να βοηθήσει και τους πολίτες αυτού του τόπου να στηρίξει.   

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νίκου Νικολαΐδη τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε στην έδρα η 
κ. Μαρία Κυριακού.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, πολύ σύντομα, έτσι ιστορικά να θυμίσω ότι αυτά που συζητούμε σήμερα είναι το δεύτερο 
μέρος του τι θα έπρεπε να είχαμε ολοκληρώσει, όταν ψηφίζαμε το νόμο των εκποιήσεων, ο οποίος ψηφίστηκε 
με μεγάλη πλειοψηφία από αυτή τη Βουλή.   

 Σίγουρα είχαμε πει από την αρχή ότι εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα δε θα δεχόμασταν να τεθεί σε 
εφαρμογή ο συγκεκριμένος νόμος των εκποιήσεων, αν δεν υπήρχε το δίχτυ προστασίας που προκύπτει μέσα 
από τους συγκεκριμένους νόμους που αφορούν την αφερεγγυότητα, όπως επικράτησε να ονομάζονται.  Εδώ 
ήταν η ευθύνη της κυβέρνησης, που θα έπρεπε να είχε ολοκληρώσει τη συζήτηση και τα νομοσχέδια τότε.  Η 
κριτική είχε γίνει.  Από εκεί και πέρα, εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρήσαμε ότι έπρεπε να απαντήσουμε 
θετικά στην προσπάθεια που γινόταν από τους λειτουργούς των διαφόρων υπουργείων να πετύχουμε το 
καλύτερο δυνατό πλαίσιο. Εξού και το ∆ημοκρατικό Κόμμα συμμετείχε με εμπειρογνώμονα στη διαδικασία 
ολοκλήρωσης αυτού του πολύ δύσκολου εγχειρήματος. 

 Την ίδια ώρα έχουμε γίνει όλοι μάρτυρες αρκετών παρατάσεων που έχουν δοθεί στην εφαρμογή του 
νόμου των εκποιήσεων, γιατί ακριβώς χρειαζόταν χρόνος, για να ολοκληρωθεί αυτή η προσπάθεια.  Ποιος ήταν 
ο δικός μας στόχος μέσα από αυτή την προσπάθεια;  Σίγουρα δεν ήταν να ξεκινήσουν να γίνονται στην Κύπρο 
μαζικές εκποιήσεις ή να χρειάζονται δίχτυα προστασίας!  Ο στόχος ο δικός μας ήταν να πετύχουμε μέσα από 
αυτά τα νομοσχέδια να επικρατήσει τέτοια ισορροπία μεταξύ πιστωτών και δανειζομένων, ώστε, την ώρα που 
θα είναι στο τραπέζι της διαπραγμάτευσης ο απλός πολίτης με τον τραπεζίτη του ή τον πιστωτή του, να νιώθει 
ότι έχει και αυτός αντίστοιχα εργαλεία, για να πετύχει στη διαπραγμάτευση το καλύτερο αποτέλεσμα.  Αυτό 
πρέπει να θυμόμαστε, γιατί αυτός είναι ο στόχος με τον οποίο, αν τον πετύχουμε, θα αντιμετωπίσουμε το 
πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων, και όχι με εκποιήσεις ή με ανάγκη να υπάρχουν αντίστοιχα 
δίχτυα προστασίας. 

 Αυτός λοιπόν ο στόχος έχει επιτευχθεί;  Έχουμε πετύχει την ισορροπία;  Εμείς προσπαθήσαμε.  
Προσπαθήσαμε στο μέτρο του δυνατού να πετύχουμε αυτές τις τροπολογίες, ώστε αυτό το δίχτυ να φτάσει στο 
μεγαλύτερο δυνατό βαθμό προστασίας, λαμβάνοντας υπόψη δύο παραμέτρους.  Η μία παράμετρος είναι ότι θα 
έπρεπε να κινηθούμε σε συνταγματικά πλαίσια και η δεύτερη παράμετρος, που είτε μας αρέσει είτε όχι θα 
πρέπει να την αναφέρουμε, είναι ότι θα έπρεπε να είναι και αποδεχτά από τους δανειστές μας δυστυχώς, 
εφόσον ακόμη είναι εδώ και έχουν και τη δική τους συμμετοχή στις όλες προσπάθειες που γίνονται από την 
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Κυπριακή ∆ημοκρατία, για να καταφέρει να ξεπεράσει την οικονομική κρίση.  Έπρεπε λοιπόν να υπάρχει και 
εδώ μία συγκεκριμένη συναίνεση.   

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θύμιζε καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης ότι χωρίς δίχτυ προστασίας, γιατί 
σήμερα που συζητάμε είμαστε μπροστά στο ενδεχόμενο να μην εγκριθεί δίχτυ προστασίας, να μην επιτευχθεί 
ανάλογη πλειοψηφία στη Βουλή και να μην έχουμε δίχτυ προστασίας…  Έχουμε λύσει τα προβλήματα του 
κόσμου με αυτό τον τρόπο;  Λύνουμε τα προβλήματα;  Θα σταματήσουν οι τράπεζες να διεκδικούν το λαβείν 
τους;  Θα σταματήσουν οι τράπεζες να πιέζουν τον κόσμο;  Θα σταματήσουν τα δάνεια να αυξάνονται;  Θα 
επιτευχθούν περισσότερες αναδιαρθρώσεις, αν δεν το πετύχουμε;  Εμείς εκείνο που λέμε είναι ότι οι συνέπειες 
που ζει σήμερα ο κάθε δανειζόμενος, και τώρα που μιλάμε, τρέχουν και, αν δεν ψηφίσουμε τίποτα από αυτά 
που έχουμε μπροστά μας, πάλι θα τρέχουν.  Αυτός είναι ο στόχος μας;  Εμείς λέμε “όχι”!  

 Γι’ αυτό το λόγο το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει τοποθετηθεί και έχει ξεκαθαρίσει ότι θα υποστηρίξει τα 
νομοσχέδια όπως έχουν διαμορφωθεί, τα οποία, υπενθυμίζω, καταρχήν είναι πολύ καλύτερα από τη σημερινή 
κατάσταση και για τους υπό πτώχευση…  Βελτιώνεται σε πολύ μεγάλο βαθμό το καθεστώς του πτωχεύσαντα, 
βελτιώνεται σε πολύ μεγάλο βαθμό ο τρόπος που μία εταιρεία μπορεί να εκκαθαριστεί.  Ταυτόχρονα, υπάρχει 
το νομοσχέδιο “του εξεταστή”, όπως επικράτησε να λέγεται, το “examinership”, όπου εκεί μπορεί συγκεκριμένη 
μεθοδολογία να χρησιμοποιηθεί, ώστε μια εταιρεία να βρει τα πόδια της, όπως λέμε, και να επιβιώσει μέσα σε 
ένα περιβάλλον που σήμερα δεν μπορεί να επιβιώσει.  ∆ημιουργούνται οι σύμβουλοι αφερεγγυότητας και η 
υπηρεσία αφερεγγυότητας, που θα προσφέρει στον πολίτη τη δυνατότητα να βοηθηθεί, την ώρα που πάει να 
διαπραγματευθεί με την τράπεζά του.  Έχουμε επίσης τα προσωπικά σχέδια αποπληρωμής, το περίφημο 
“πέμπτο νομοσχέδιο”, το οποίο βεβαίως κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση, βεβαίως θέτει τους πολίτες σε 
καλύτερη μοίρα από ό,τι είναι σήμερα.  Τι πετυχαίνει;  Πετυχαίνει -και εδώ μπαίνω και στις τροπολογίες του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, που με ικανοποίηση έχουμε δει να γίνονται αποδεκτές από την κυβέρνηση- κυρίως 
όσον αφορά τη διαγραφή χρεών -ναι, μιλάμε για διαγραφή χρεών, στις περιπτώσεις εκείνες που δικαιολογείται 
υπό τις προϋποθέσεις τις οποίες έχουμε βελτιώσει με την τροπολογία τη δικιά μας, που έχει γίνει αποδεκτή- να 
αυξήσει το ποσό.  Θα μπορεί να διαγράφεται ποσό μέχρι €25.000 από κόσμο ο οποίος μπορεί να αποδείξει ότι 
δεν μπορεί να το πληρώνει αυτό το ποσό.  Και αυτό το ποσό δεν είναι πλέον περιοριστικό. Κάποιος που 
μπορεί να χρωστά €40.000 μπορεί να έχει το ωφέλημα αυτό για τις πρώτες €25.000.  Έχουμε καταργήσει τη 
διετή αναστολή ή τη διετή παρακολούθηση αυτής της εξέλιξης, όπου θα μπορούσε να πρέπει να δώσει πίσω 
χρήματα αυτός που του έχουν χαριστεί. 

 Και εδώ βάζω άνω τελεία, για να πω -επεκράτησε και το ακούω αυτές τις μέρες ότι «οι τροπολογίες του 
∆ημοκρατικού Κόμματος έχουν γίνει αποδεκτές»- ότι πρέπει να είμαστε δίκαιοι με όλα τα κόμματα και όλους 
τους βουλευτές μέλη των επιτροπών Οικονομικών και Εσωτερικών.  Αυτές οι τροπολογίες, πολλές από αυτές 
ήταν και δικές τους εισηγήσεις στην επιτροπή, και του κ. Περδίκη και του κ. Σταύρου Ευαγόρου και του κ. 
Γιάννου Λαμάρη και άλλων συναδέλφων οι οποίοι κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων και όλο αυτό το πάρε-
δώσε, το πήγαινε-έλα…  Και θα βάλω εδώ πάλι άνω τελεία, για να συγχαρώ και να ευχαριστήσω για ακόμη μία 
φορά τους λειτουργούς τόσο της Βουλής όσο και των υπουργείων, ιδιαίτερα του Υπουργείου Οικονομικών.  
Είναι εδώ και εκπρόσωποι, για να μεταφέρουν τα συγχαρητήρια για όλη αυτή την κοπιώδη δουλειά που γινόταν 
καθημερινά.  Πήγαιναν και έρχονταν τα νομοσχέδια, για να βελτιώσουν τι;  Τις δικές μας εισηγήσεις να τις 
ενσωματώσουν, όλων των κομμάτων.  Και έχουν ενσωματωθεί οι εισηγήσεις.  Αυτή η εισήγηση που έλεγα 
προηγουμένως για τη διετή μη παρακολούθηση αυτής της διαγραφής αυτού του χρέους ήταν εισήγηση όλων 
των κομμάτων.   

 Ταυτόχρονα, έχουμε την προστασία της πρώτης κατοικίας και της επαγγελματικής στέγης, υπό την 
προϋπόθεση ότι εκεί το συναινετικό σχέδιο αποπληρωμής που θα γίνει μεταξύ δανειστή και πιστωτή, όταν 
αφορά πρώτη κατοικία, με τις προϋποθέσεις που έχουμε ενισχύσει με την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, €300.000 η αξία της κατοικίας, €350.000 το ποσό του δανείου…  Εκεί μπορεί το δικαστήριο να 
επιβάλει στην τράπεζα ότι, για να μη χάσει το σπίτι ή την επαγγελματική του στέγη ο συγκεκριμένος πολίτης, η 
τράπεζα είναι υποχρεωμένη να δεχτεί το σχέδιο αναδιάρθρωσης, για να προστατευτεί η πρώτη κατοικία.  
Προστατεύεται η πρώτη κατοικία με αυτή την πρόνοια στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. 

 Προτείναμε κι άλλα πράγματα και έχουν γίνει αποδεκτά.  ∆ε θα μπω στην ολοκληρωμένη ανάλυση.  
Προσπαθήσαμε να βελτιώσουμε τα στοιχεία που αφορούν τους εγγυητές.  ∆ύσκολο εγχείρημα.  Οι εγγυητές, 
όπως και όλοι, είχαν υπογράψει μια σύμβαση.  Έπρεπε να είμαστε προσεκτικοί, να μην ξεφύγουμε και από τις 
συνταγματικές μας δυνατότητες.  Πετύχαμε αρκετά πράματα.  Στα ίδια τα νομοσχέδια όπως είχαν έρθει 
μπροστά μας είχε κάνει προσπάθεια το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών και πέτυχε να περιορίσει την ευθύνη 
των εγγυητών μόνο στο πόσο που ήταν πέραν της αγοραίας αξίας.  Έγινε ολόκληρη συζήτηση και πετύχαμε 
πώς να καθορίζεται αυτή η αγοραία αξία.  Μπορεί να βελτιωθεί ακόμη περισσότερο με τις τροπολογίες που έχει 
καταθέσει η Ε∆ΕΚ και δεσμευόμαστε ότι θα τις συζητήσουμε στην επόμενη συνεδρία της επιτροπής 
Οικονομικών.  Προσπαθήσαμε να πετύχουμε για τους εγγυητές και πετύχαμε αρκετά. 

 Σήμερα το ∆ημοκρατικό Κόμμα κάνει ακόμη μια προσπάθεια, σε συναίνεση και με άλλες πολιτικές 
δυνάμεις, και θα προσπαθήσουμε και στο θέμα των εγγυητών να έχουμε ακόμη καλύτερα δεδομένα.  Όπου 
εκεί, υπό τις προϋποθέσεις που αναφέρονται στην τροπολογία που έχουμε υποβάλει πριν από λίγο και την 
έχετε μπροστά σας, οι εγγυητές θα απαλλάσσονται για δάνεια που έχουν εγγυηθεί μέχρι €250.000, εφόσον οι 
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ίδιοι δεν έχουν περιουσία πάνω από €750.000.  Και αφορά τα δάνεια πάντα φυσικών προσώπων για πρώτη 
κατοικία και μικρή επαγγελματική στέγη.  Προσπαθήσαμε όσο το δυνατόν περισσότερο να πετύχουμε το 
καλύτερο, ούτως ώστε, επαναλαμβάνω, να υπάρχει η σωστή ισορροπία, το πλεόνασμα που ενδεχομένως να 
υπάρξει να επιστρέφεται στους εγγυητές, ο εγγυητής να μπορεί ρητά να αμφισβητεί το πόσο καθορίζεται η 
αγοραία αξία, για να την ανεβάσει όσο περισσότερο μπορεί με το δικό του εκτιμητή, για να έχει λιγότερη 
ευθύνη.  Όλα αυτά έχουν ενσωματωθεί στα κυβερνητικά νομοσχέδια, είναι ήδη ενώπιόν μας, για να ψηφιστούν. 

 Να τοποθετηθώ λέγοντας ότι ταυτόχρονα το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει υποβάλει προτάσεις νόμου -τις 
έχουμε μπροστά μας- που αφορούν τα μεταβιβαστικά τέλη και το φόρο κεφαλαιουχικών κερδών.  Νομίζω και το 
ΑΚΕΛ έχει παρόμοια πρόταση.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και οι Οικολόγοι! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και οι Οικολόγοι, οι οποίοι Οικολόγοι, παρ’ όλο που τελικά φαίνεται να μην ολοκληρώνουν την 
προσπάθεια με θετική ψήφο, όπως αντιλαμβάνομαι… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ψηφίστε τις τροπολογίες μας τζιαι να ψηφίσουμε! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έχουν περάσει αρκετές τροπολογίες, άσχετο ότι δεν παίζουν στα μέσα ενημέρωσης.  Σιγά σιγά ο κ. 
Περδίκης φρόντιζε και περνούσε -και καλά έκανε- κατά τη συζήτηση αρκετά θέματα.   

 Θα στηρίξουμε την τροπολογία της Ε∆ΕΚ για την εξάμηνη αναστολή για τους δανειολήπτες που δεν 
μπορούν να καταστούν φερέγγυοι, τους μη βιώσιμους χρεώστες.  Ήταν και δικιά μας θέση, προσπαθήσαμε να 
την περάσουμε.  Στην επιτροπή απαντούσε η κυβέρνηση ότι αυτό το θέμα θα λυθεί.  Και δυστυχώς -το λέω για 
την κυβέρνηση- τρεις φορές είχα ζητήσει επίσημα στην επιτροπή να φέρει επιτέλους αυτούς τους κανονισμούς.  
Πώς θα προστατευθούν αυτοί οι άνθρωποι από το σχέδιο που εξήγγειλε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, που θα 
συμπεριελάμβανε και τον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης σε αυτή την προσπάθεια;  ∆υστυχώς, ακόμη δεν το 
έχουμε μπροστά μας.  Θα είναι στο Υπουργικό Συμβούλιο την ερχόμενη βδομάδα.  Γι’  αυτό το λόγο λοιπόν θα 
στηρίξουμε αυτή την τροπολογία της Ε∆ΕΚ για την εξάμηνη αναστολή.  Στους τόκους υπερημερίας θα 
βρεθούμε και πάλι στο ίδιο χαράκωμα με την Ε∆ΕΚ -ήταν και δικιά μας πρόταση- για να μπορέσουμε να 
πετύχουμε την έγκριση αυτής της τροπολογίας.   

 Ολοκληρώνοντας, γιατί νομίζω ότι… 

 Έχω ξεπεράσει το χρόνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.  Έχεις ακόμα δύο λεπτά, κύριε Βότση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εκατρία λεπτά έχει, κύριε Μιχαηλίδη! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συγγνώμη. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εκατρία, δώδεκα λεπτά έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εκατρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκάμισι τώρα.  ∆ύο λεπτά, κύριε Κυπριανού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εκάμισι. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, έχω ολοκληρώσει αυτά που τουλάχιστον εκ πρώτης όψεως ήθελα να πω.  
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 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, ψηφίζοντας αυτά τα νομοσχέδια, θεωρεί ότι στέλλει το σωστό μήνυμα στην 
κοινωνία σήμερα, ότι θα πρέπει όλοι οι εμπλεκόμενοι στην κοινωνία, είτε λέγονται “μεγαλοτραπεζίτες” είτε 
λέγονται “δανειζόμενοι” ή “μεγαλοδανειζόμενοι”, να αντιληφθούν ότι προς το συμφέρον της οικονομίας είναι να 
βρεθούν εκείνοι οι τρόποι -και υπάρχουν πλέον τα εργαλεία- για να έχουμε σωστές συμφωνίες με τις τράπεζες, 
σωστά δάνεια, τα οποία θα προκύψουν μετά από αναδιαρθρώσεις, για να μειωθεί το μεγάλο πρόβλημα των μη 
εξυπηρετούμενων δανείων. 

 Από εκεί και πέρα, θέλω να σημειώσω ότι η Βουλή δεν ολοκληρώνει τη δουλειά της σήμερα.  Η Βουλή δε 
θεωρούμε ότι, ψηφίζοντας ένα νόμο, έχει πετύχει το τέλειο και δεν μπορεί να βελτιώσει κάτι.  Όποια 
προβλήματα κι αν υπάρξουν, όποιες δυσαρμονίες ή δυσλειτουργίες αυτών των νομοσχεδίων, εδώ θα είμαστε 
να τα βελτιώσουμε. 

 Το τελευταίο.  Αν οποιοσδήποτε καταχραστεί αυτά που ψηφίζουμε, τα χρησιμοποιήσει προς αντίθετη 
κατεύθυνση από αυτήν που εξαγγέλλουν καθημερινά από τις τηλεοράσεις οι διοικητές των τραπεζών, είναι εδώ 
η Βουλή, για να μπορέσει να διορθώσει και να βελτιώσει οποιαδήποτε νομοθεσία με την ψήφο ή την 
πλειοψηφία που μπορεί να δημιουργήσει η Βουλή.  Ψηφίσουμε λοιπόν σήμερα τα κυβερνητικά νομοσχέδια, 
στηρίζουμε τις τροπολογίες που έχω αναφέρει του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και θεωρώ και ελπίζω 
ότι θα καταφέρουμε, φεύγοντας από εδώ, να δώσουμε στον κόσμο ένα ικανοποιητικό, υπό τις περιστάσεις, 
δίχτυ προστασίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Να καλέσω τον κ. Κυπριανού για τη δική του την παρέμβαση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι συμφωνούμε όλοι πως η χώρα μας βρέθηκε σε μια οικονομική κρίση, κυρίως από ευθύνες 
του τραπεζικού τομέα, που χρειάζεται να αντιμετωπιστεί.  Και σίγουρα, για να αντιμετωπιστεί η οικονομική 
κρίση, χρειάζονται θυσίες.  Και από εδώ βέβαια, ενόσω μέχρι αυτό το σημείο συμφωνούμε, ξεκινούν οι μεγάλες 
διαφωνίες και διαφορές απόψεων.  ∆εν υπάρχει μια συνταγή, για να αντιμετωπιστούν αυτά τα προβλήματα.  
Υπάρχουν διαφορετικές επιλογές και η επιλογή του καθενός καθορίζεται, με βάση τη φιλοσοφία από την οποία 
καθοδηγείται.   

 Εμείς από την έναρξη αυτής της κρίσης είχαμε πει ότι ο καθένας θα πρέπει να αναλάβει το μερίδιο που 
του αναλογεί, με βάση τις δυνατότητες που έχει.  Κάποιοι άλλοι επέλεξαν να φορτώσουν το μεγαλύτερο μερίδιο 
των συνεπειών στους ώμους των εργαζομένων, αφήνοντας στο απυρόβλητο εκείνους οι οποίοι είχαν πολύ 
μεγάλες δυνατότητες να συμβάλουν στην αντιμετώπιση της κρίσης.  Και αυτά δεν τα λέει το ΑΚΕΛ μόνο.  Αυτά 
τα λέει η έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών, η οποία ολοκληρώθηκε πριν από μερικές βδομάδες και η οποία 
με ξεκάθαρο τρόπο λέει ότι εκείνοι οι οποίοι έχουν συνεισφέρει περισσότερο για την αντιμετώπιση της κρίσης 
είναι οι εργαζόμενοι, δίχως να μας λένε βέβαια λεπτομέρειες.   

 Ήταν εντυπωσιακά τα στοιχεία τα οποία δόθηκαν από τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας, κατά τη διάρκεια 
της κοινής διάσκεψης τύπου που είχε με την Καγκελάριο της Γερμανίας, την κ. Μέρκελ.  Είπε ο κ. Τσίπρας ότι 
τα αποτελέσματα των πολιτικών που εφαρμόστηκαν στην Ελλάδα είχαν τις εξής επιπτώσεις:  337% επιπτώσεις 
αρνητικές σε βάρος των εργαζομένων της χώρας και μόνο 9% επιπτώσεις σε βάρος των εύρωστων 
στρωμάτων της ελληνικής κοινωνίας.  ∆ιερωτώμαι, εάν κάποιος μπει στον κόπο στην Κύπρο να κάμει κάποιες 
παρόμοιες πράξεις, τι θα δείξουν αυτά τα στοιχεία. 

 Να μου επιτρέψετε να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είναι δογματισμός να επιχειρείς να λύσεις 
διαφορετικά προβλήματα σε χώρες οι οποίες έχουν εντελώς διαφορετικά εθνικά χαρακτηριστικά με μια 
πανομοιότυπη συνταγή.  Η ίδια συνταγή εφαρμόστηκε και στην Ελλάδα και στην Πορτογαλία και στην Ισπανία 
και στην Ιρλανδία και στην Κύπρο, ανεξάρτητα από το αν η φύση των προβλημάτων τους ήταν διαφορετική, 
ανεξάρτητα από το αν είχαν πολύ διαφορετικά χαρακτηριστικά σε εθνικό επίπεδο. 

 Όμως να έρθουμε στο συγκεκριμένο.  Συζητούμε για τα συγκεκριμένα ζητήματα από τον Ιούλιο του 2014, 
από τη σύσκεψη που έγινε εις το Προεδρικό.  Ξεκινήσαμε τότε να συζητούμε για το θέμα των εκποιήσεων.  
Θυμάστε πόσες υποσχέσεις είχαν δοθεί από την κυβέρνηση για το πόσο θα στήριζαν την κύρια κατοικία και τη 
μικρή επαγγελματική στέγη.  Μάλιστα, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είχε βιαστεί το Φεβρουάριο του 2014 σε 
συνέντευξή του σε γερμανική εφημερίδα να πει ότι η κυβέρνηση ήδη είχε κατοχυρώσει την κύρια κατοικία.  
Βέβαια, και όλα τα πολιτικά κόμματα έδιναν τέτοιες υποσχέσεις.  Και, επειδή λέχθηκε προηγουμένως ότι, αν δεν 
υπερψηφίσουμε αυτό το οποίο έχει ετοιμάσει σήμερα η Βουλή, τότε θα αφήσουμε τον κόσμο ακάλυπτο και 
απροστάτευτο, θέλω να υπενθυμίσω στους συναδέλφους τι είχαμε υπερψηφίσει το Σεπτέμβρη του 2014.  Η 
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πλειοψηφία της Βουλής, με διαφωνία μόνο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και κάποια πολιτικά κόμματα που 
σήμερα θα ψηφίσουν διαφορετικά δεν είχαν πρόβλημα να τα στηρίξουν και θα ίσχυαν σήμερα, αν ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας δεν έκανε αναφορές στο Ανώτατο και δεν ανέπεμπε κάποια από αυτά.   

 Τι πετύχαμε τότε λοιπόν;  Προστασία της κύριας κατοικίας και της μικρής επαγγελματικής στέγης με 
τρόπο καταφανώς καλύτερο απ’ αυτόν που επιχειρείται σήμερα να ρυθμιστεί.  Απαλλαγή των εγγυητών από τις 
όποιες υποχρεώσεις, απαλλαγή των μικροφειλετών από το υπόλοιπο των οφειλών, εάν προχωρούσαν σε 
εκποιήσεις,  απαγόρευση εκποίησης ακινήτων ιδιοκτητών, εξαιτίας των αφερέγγυων επιχειρηματιών ανάπτυξης 
γης.  Πριν από λίγο η πλειοψηφία των πολιτικών κομμάτων αποφάσισε να ανατρέψει και αυτό το θέμα.  
Απαγόρευση πώλησης δανείων σε χρηματοδοτικά ιδρύματα που δεν είναι αδειοδοτημένα και δεν υπόκεινται 
στον έλεγχο της Κεντρικής Τράπεζας.  Σήμερα επιτρέπεται η πώληση δανείων σε επενδυτικά ταμεία.  Σε αυτό 
θα αναφερθώ πιο εκτεταμένα στη συνέχεια βέβαια.  Κατοχύρωση του εγγυητή αντίστοιχη με του δανειολήπτη.  
Κατοχύρωση δανειοληπτών να επιλέγουν την εκτίμηση του Κτηματολογίου και όχι της τράπεζας.  Αυτά λοιπόν 
και μερικά άλλα ήταν εκείνα τα οποία υπερψηφίσαμε τότε.  Και αυτό το οποίο συζητούμε σήμερα σαφώς 
υπολείπεται σε σχέση με εκείνο το οποίο είχαμε ψηφίσει τότε.  Χρειαζόμαστε πλαίσιο, για να μπορέσουμε να 
προχωρήσουμε;  Σίγουρα χρειαζόμαστε πλαίσιο.  Όλοι το κατανοούμε, όλοι είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Εκείνο που έχει σημασία είναι ποιο θα είναι αυτό το πλαίσιο. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι σε όλη αυτή τη διαδικασία κάποια πολιτικά κόμματα έβγαιναν πολύ πιο 
προχωρημένα σε σχέση με αυτά τα οποία εμείς σήμερα υποστηρίζουμε και παρουσίαζαν στον κυπριακό λαό 
τους τελευταίους ολόκληρους μήνες θέσεις οι οποίες ήταν πολύ πιο μπροστά, επαναλαμβάνω, απ’ αυτά τα 
οποία το ΑΚΕΛ σήμερα υποστηρίζει και η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τα στηρίξει.  ∆εν ξέρω τι μεσολάβησε, 
για να υπαναχωρήσουν σε τόσο μεγάλο βαθμό, για να βρεθούν κατά πολύ πιο πίσω από εκείνα τα οποία 
υπόσχονταν μέχρι πολύ πρόσφατα στον κυπριακό λαό. 

 Πού διαφωνούμε εμείς σε σχέση με αυτά στα οποία φαίνεται ότι θα καταλήξει η πλειοψηφία της 
ολομέλειας της Βουλής;  Πρώτα και κύρια, διαφωνούμε σε σχέση με τη φιλοσοφία της προσέγγισης.  Είναι 
εκπληκτικό αυτό το οποίο γίνεται και μόνο στην Κύπρο γίνεται αυτό το πράγμα.  Σαφώς, στο προοίμιο, αλλά και 
σε πολλά άλλα σημεία των νομοσχεδίων αναφέρεται ότι απ’ αυτή τη διαδικασία δεν πρέπει οι τράπεζες να 
υποστούν την οποιαδήποτε ζημιά.  Και διερωτώμαι γιατί ένιωσαν την ανάγκη να το διατυπώσουν με τόση 
σαφήνεια μέσα στη νομοθεσία, ενώ στην αντίπερα όχθη για τους δανειολήπτες, δηλαδή για τον κόσμο, δεν 
ένιωσαν την ίδια ευαισθησία οι κυβερνώντες, για να φέρουν τέτοιες προτάσεις. 

 Η δεύτερή μας μεγάλη διαφωνία είναι ότι προνοείται επιτάχυνση των πτωχεύσεων και εκκαθαρίσεων.  
Αυτό ρυθμίζεται με τα νομοσχέδια, όχι η αφερεγγυότητα αλλά οι πτωχεύσεις και οι εκκαθαρίσεις, χωρίς να 
υπάρχει δικαίωμα ουσιαστικού λόγου σε δανειολήπτες και εγγυητές.  Και ξέρετε ποιο είναι το χειρότερο απ’ όλα;  
Οι τράπεζες αυτή τη στιγμή αυθαιρετούν.  Με πολύ μικρά γράμματα στα συμβόλαια τα οποία υπογράφουν με 
τους δανειολήπτες λένε ότι δικαιούνται να χρησιμοποιήσουν το αγγλικό δίκαιο, για να προχωρήσουν στη 
διαδικασία, το αγγλικό δίκαιο, το οποίο είναι πολύ πιο γρήγορο από το δικό μας το δίκαιο.  Ως ΑΚΕΛ θέσαμε 
αυτό το θέμα στη σύσκεψη των αρχηγών των πολιτικών κομμάτων και θα καταθέσουμε σχετική πρόταση μέχρι 
την ερχόμενη Πέμπτη.  Η δέσμευση όλων των πολιτικών κομμάτων στη σύσκεψη των αρχηγών ήταν ότι θα τη 
στηρίξουν.  Να μου επιτρέψετε να έχω τις αμφιβολίες μου, γιατί είμαι βέβαιος ότι, όπως το τελευταίο διάστημα 
δέχτηκαν πιέσεις από διάφορες κατευθύνσεις, για να διαφοροποιήσουν θέσεις που υποστήριζαν 
προηγουμένως, αυτό θα συμβεί και κατά τη διάρκεια της ερχόμενης εβδομάδας.   

 Το τρίτο μεγάλο σημείο το οποίο μας καθοδηγεί εις την τοποθέτησή μας είναι ότι αυτά τα οποία έχουμε 
σήμερα μπροστά μας απέχουν πολύ από εκείνα τα οποία επιτεύχθηκαν το Σεπτέμβρη του 2014.  Κατά την 
άποψή μας, δεν υπάρχει κανένας επαρκής δείκτης προστασίας που θα προστατεύσει τον κόσμο.   

 Το άλλο σημείο -και ειλικρινά διερωτώμαι αν οι συνάδελφοι δεν έχουν ακούσει δικηγόρους, νομικούς, να 
τοποθετούνται από ραδιόφωνα για αυτές τις νομοθεσίες τις οποίες θα ψηφίσουμε- είναι ότι είναι τόσο 
δαιδαλώδεις οι διαδικασίες για την ελάχιστη προστασία, που οι ίδιοι οι νομικοί οι οποίοι θα κληθούν να 
υποστηρίξουν αύριο τον κόσμο διερωτώνται κατά πόσο θα μπορέσουν να κινήσουν αυτές τις διαδικασίες.  ∆εν 
ξέρουν πώς θα βγουν μέσα από αυτές τις διαδικασίες έτσι όπως καθορίζονται.  Και να πω βέβαια ότι τα αρχικά 
κείμενα τα οποία ήρθαν καταρχάς ήταν αντιγραφή του νόμου που εφαρμόζεται στην Ιρλανδία, ενός νόμου ο 
οποίος οδήγησε σε μαζικότατες εκποιήσεις και κύριων κατοικιών εις την Ιρλανδία, με κάποιες επιμέρους 
αλλαγές, για να προσαρμοστεί στα κυπριακά δεδομένα τάχα.  Και απόδειξη του πόσο πρόχειρα έγινε αυτή η 
δουλειά είναι το πόσες πολλές τροποποιήσεις έγιναν από τότε μέχρι σήμερα και το γεγονός ότι και στην 
ολομέλεια υπήρχαν δεκάδες τροποποιήσεων.  Τουλάχιστον εμείς είχαμε τριάντα πέντε τροποποιήσεις, τις 
οποίες θα καταθέταμε στην ολομέλεια της Βουλής σήμερα, για να μπορέσουμε να διαμορφώσουμε ένα 
υποφερτό πλαίσιο.   

 Λέω και το εξής:  Ακόμα και κάποιες ελάχιστες θετικές πρόνοιες που υπάρχουν δεν έχουμε αμφιβολία ότι 
θα προσβληθούν από τις τράπεζες.  Και το πιο πιθανό είναι να κερδηθούν, με αποτέλεσμα εκείνο που θα 
παραμείνει να είναι εντελώς αντιλαϊκό.  Λέγεται από τις τράπεζες, αλλά υποστηρίζεται και από κάποιους άλλους 
ότι οι τράπεζες θα περιοριστούν στους μεγαλοφειλέτες.  «Μα, γιατί ανησυχείτε;», μας λένε.  «Γιατί οι τράπεζες 
να θέλουν να προχωρήσουν σε εκποιήσεις της κύριας κατοικίας;».  Υπάρχουν παραδείγματα.  Πρώτα και 
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κύρια, σκέφτηκε κανένας γιατί οι τράπεζες δεν προχώρησαν αποφασιστικά με τις αναδιαρθρώσεις των δανείων;  
Γιατί άφησαν τα πράγματα να εξελιχθούν με αυτό τον επικίνδυνο τρόπο, να φτάσουμε σε ποσοστά μη 
εξυπηρετούμενων δανείων μέχρι το 55%;  Μήπως για να επιβληθεί μια όσο το δυνατόν αντιλαϊκή νομοθεσία, 
που θα τους επέτρεπε να εφαρμόσουν τα μέτρα τα οποία εκείνοι απαιτούσαν από την αρχή;  Κανένας δεν 
προβληματίστηκε για το κατά πόσο έγιναν σκόπιμα αυτά τα οποία έγιναν, για να φέρουν τάχα τη Βουλή 
ενώπιον διλημμάτων.  Εμείς δεν μπαίνουμε μπροστά από τέτοια ανύπαρκτα για μας διλήμματα.  Λέω λοιπόν 
ότι έχουμε εμπειρίες πλέον.  Στην Ισπανία σε τρία χρόνια εκποιήθηκαν 150 000 κύριες κατοικίες και κάτι 
ανάλογο έγινε και στην Ιρλανδία με τη νομοθεσία την οποία προσπαθούμε εμείς να προωθήσουμε σήμερα. 

 Εγώ έρχομαι όμως και στο θέμα των μεγαλοφειλετών, για να πω το εξής:  Όλοι μας λέμε να ξεκινήσουμε 
από τους μεγαλοφειλέτες και το στηρίζουμε.  Ποιος Κύπριος έχει ρευστά, έχει τη δυνατότητα να αγοράσει 
σήμερα τις περιουσίες των μεγαλοφειλετών;  Κανένας!  Οι τράπεζες δεν πρόκειται να δανειοδοτήσουν κάποιον, 
για να αγοράσει αυτές τις περιουσίες.  Ποιος θα τις αγοράσει, σας παρακαλώ;  Ξένα επενδυτικά ταμεία.  Θα 
ξεπουλήσουμε δηλαδή τη γη μας εις τους ξένους και εμείς θα αυτοϊκανοποιούμαστε ότι διασώσαμε τον 
τραπεζικό τομέα!  Καταφέραμε τα λεφτά τους κάποιοι οι οποίοι ήρθαν και επένδυσαν, με προφανή στόχο να 
πολλαπλασιάσουν τα λεφτά τους και που τους δώσαμε τη δυνατότητα να τα πολλαπλασιάσουν, να τα 
σηκώσουν σε δύο-τρία χρόνια, να φύγουν και να πάνε σε άλλη χώρα, για να λειτουργήσουν ως αρπακτικά 
πουλιά, όπως έκαναν στην Ιρλανδία.  Έτσι έγινε από κάποιους που βρίσκονται σήμερα εδώ στην Κύπρο.   

 Να πω ακόμα κάτι, αναφέρθηκε και από άλλους ομιλητές.  Πίσω από αρκετά επενδυτικά ταμεία που 
ενδιαφέρονται να έρθουν να αγοράσουν περιουσία στον τόπο μας κρύβονται τουρκικά συμφέροντα.  ∆εν 
κινδυνολογώ, δυστυχώς αυτή είναι η πραγματικότητα.  Και θεωρώ ότι τον καθέναν από εμάς θα έπρεπε να τον 
προβληματίζουν αυτά τα πράγματα.   

 Το ΑΚΕΛ λοιπόν σε αυτή την ολομέλεια θα υπερψηφίσει όλες εκείνες τις τροπολογίες οι οποίες κατά την 
άποψή του βελτιώνουν το νομοσχέδιο σε ό,τι αφορά την προστασία του κόσμου, όχι σε ό,τι αφορά την 
προστασία των τραπεζών, γιατί κάποιοι ενδιαφέρονται να προστατεύσουν τες τράπεζες, όχι τον κόσμο, αλλά 
θα καταψηφίσει το νομοσχέδιο όπως θα διαμορφωθεί, γιατί διαφωνεί με τη φιλοσοφία του.   

 Θέλω να απαντήσω και σε κάποια άλλα ερωτήματα, τα οποία δεν έχω αμφιβολία ότι θα τεθούν τες 
επόμενες μέρες.  Λέει η κυβέρνηση:  «Βοηθάτε μας να τα περάσουμε αυτά, να περάσουμε τις ιδιωτικοποιήσεις, 
να περάσουμε το πολυασφαλιστικό στο ΓΕΣΥ και εξοφλήσαμε από το μνημόνιο.  Από αύριο θα εφαρμόζουμε 
τις πολιτικές που θέλουμε».  Είναι το μεγαλύτερο ψέμα που θα μπορούσε να πει κάποιος αυτό το πράμα!  Θα 
φύγουμε από το μνημόνιο, αλλά θα μείνουμε στη δανειακή σύμβαση.  Θα υπάρχει μηχανισμός ελέγχου που θα 
μας επιβάλλει ποιες πολιτικές πρέπει να ακολουθούμε, για να εξασφαλίσουν οι δανειστές ότι θα πάρουν τα 
λεφτά τους στις καθορισμένες ημερομηνίες.  Και η Ευρωπαϊκή Ένωση εξελίσσεται με τέτοιο τρόπο που θέτει 
τόσο αυστηρά δημοσιονομικά κριτήρια, αλλά και κριτήρια σε ό,τι αφορά την τραπεζική ένωση, που είναι 
αυταπάτη να λέμε στον κόσμο ότι θα ακολουθηθούν διαφορετικές πολιτικές από εκείνες που εφαρμόζονται 
μέχρι σήμερα.   

 Θα συγκρουστούμε με τους δανειστές;  Είναι ένα άλλο ζήτημα το οποίο δεν έχω αμφιβολία ότι θα 
επιχειρηθεί να κρεμαστεί ως τη δαμόκλειο σπάθη πάνω από το κεφάλι μας!  Εμείς λέμε ότι δεν είναι επιλογή 
μας να συγκρουστούμε με τους δανειστές.  Εμείς ενομίζαμεν πρώτα και κύρια ότι είχαμε απέναντί μας εταίρους 
οι οποίοι ήρθαν, για να μας βοηθήσουν.  Στην πορεία μετατράπηκαν οι εταίροι σε δανειστές.  Έτσι τους ελέαν. 
«Οι εταίροι μας θα μας βοηθήσουν».  Έτσι μας ελέαν.  Στην πορεία μετατράπηκαν σε δανειστές!   

 ∆εν είναι επιλογή μας λοιπόν να συγκρουστούμε με τους δανειστές.  Εξαρτάται όμως έναντι ποιου 
τιμήματος.  Εάν το τίμημα είναι την επομένη που θα φύγουμε από το μνημόνιο αυτός ο τόπος να μη μας ανήκει 
και ο κόσμος να έχει φτάσει στα όρια της ανέχειας, ε, τότε θα συγκρουστούμε.  Αυτή είναι η δική μας επιλογή 
τουλάχιστον.  ∆ε λέμε ότι θα πρέπει να γίνει το καθετί, για να μην υποκύψουμε στους εκβιασμούς και στις 
απειλές των τάχα εταίρων μας.   

 Αυτή είναι, κυρία Πρόεδρε, η θέση του ΑΚΕΛ και επαναλαμβάνω ότι εμείς θα υπερψηφίσουμε 
τροπολογίες οι οποίες βελτιώνουν το νομοσχέδιο προς όφελος του κόσμου και όχι των τραπεζών, αλλά θα 
καταψηφίσουμε το σύνολο, γιατί, επαναλαμβάνω, διαφωνούμε με τη φιλοσοφία.  Εκείνο που στοχεύει είναι να 
εξυπηρετηθούν τα συμφέροντα των τραπεζών στο ακέραιο -και αναφέρεται ρητά αυτό στες ίδιες τις νομοθεσίες- 
αδιαφορώντας για το ποιες θα είναι οι συνέπειες στον κόσμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Να καλέσω το συνάδελφο κ. Προδρόμου για τη δική του παρέμβαση. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Συμφωνούσαμε όλοι ότι χρειάζεται εκσυγχρονισμός του συστήματος.  Εξάλλου, το σημερινό καθεστώς, 
το οποίο και αυτό χρονολογείται περίπου από τον καιρό της αποικιοκρατίας, αν το διατηρήσουμε, όχι μόνο δεν 
είναι ασφαλές, όχι μόνο δε δίνει λύσεις, αλλά μπορεί να αποδειχτεί αδυσώπητο για τους δανειολήπτες.   

 Το πρόβλημα της Κύπρου ήταν γνωστό από την ώρα που η χώρα μας ζήτησε βοήθεια από τον 
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας.  Ανάμεσα στα άλλα ήταν η υπερχρέωση του ιδιωτικού τομέα.  Με την 
κρίση που περνά η χώρα μας εδώ και περίπου πέντε χρόνια, απ’ το 2010-2011, έχει επηρεαστεί η ικανότητα 
των δανειοληπτών, δηλαδή τα νοικοκυριά και οι εταιρείες, κυρίως οι εταιρείες...  Ως χρεώστες έχουν μικρότερες 
δυνατότητες να ανταποκριθούν.   

 ∆υστυχώς, με την υπερχρέωση του ιδιωτικού τομέα ανακαλύπτουμε ότι η χώρα δεν είχε ένα θεσμικό 
πλαίσιο, για να χειριστεί το θέμα όσο γίνεται ωφέλιμα και με ασφάλεια για την οικονομία.  Το γεγονός ότι το 
σύστημα αυτό είναι απηρχαιωμένο -και το αναγνώρισαν όλοι από αυτό το βήμα, όχι μόνο σήμερα- δε μας 
απαλλάσσει από την υποχρέωση να ομολογήσουμε ότι για χρόνια τώρα και αυτό κανένας δεν το έβλεπε, 
κανένας απ’ όσους σήμερα είναι προφήτες!  Γι’ αυτό, από το πρώτο κιόλας μνημόνιο μπορεί ο καθένας να 
διαπιστώσει ότι είχε τεθεί η ανάγκη να υπάρξει ρύθμιση του προβλήματος του δανεισμού.  Από τότε το ξέραμε.   

 ∆εν είναι λύση να έχουμε νομοθεσία που δεν εφαρμόζεται, γιατί αυτό είναι το σημερινό καθεστώς.  
Εξάλλου, η παράταση του προβλήματος, όπως οι απανωτές παρατάσεις που έδωσε αυτή η Βουλή στη 
νομοθεσία, δεν έχουν δώσει καμία προστασία στους δανειολήπτες, οι οποίοι έχουν δυσκολίες.  Αντίθετα, η 
παράταση χωρίς λύσεις έχει επιδεινώσει την κατάσταση.  Μεγαλώνει άγονα το χρέος και επιδεινώνει τη θέση 
των δανειοληπτών.  Μέτρησε κανείς από τον Ιούλιο του περασμένου χρόνου μέχρι τώρα πόσο έχει επιδεινωθεί 
η θέση των δανειοληπτών για την προστασία των οποίων μιλάμε όλοι;  Οι αριθμοί, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, θα σας τρόμαζαν!   

 Ας ξεκινήσουμε λοιπόν από αυτά που συμφωνούμε.  Συμφωνούμε όλοι ότι χρειάζεται εκσυγχρονισμός 
του συστήματος.  Συμφωνούμε όλοι ότι μαζί με τον εκσυγχρονισμό του συστήματος των δανειοϋποθηκών 
χρειάζεται να δοθεί και κάποια προστασία, λελογισμένη προστασία, σ’ αυτούς για τους οποίους δικαιολογείται.  
Όχι γενικευμένη προστασία, όπως ήταν εδώ και δεκαετίες δυστυχώς η συνήθεια σ’ αυτό τον τόπο.  Και αυτό 
είναι ένα δύσκολο έργο, τεχνικά πολύ απαιτητικό.   

 Πού είμαστε σήμερα;  Υπάρχει ήδη αλλαγή του νομοθετικού πλαισίου για το χειρισμό των 
υποθηκευμένων ακινήτων, αλλά δεν υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόμα κάποιο πλαίσιο προστασίας.  
Αυτό καλούμαστε να εγκρίνουμε σήμερα μετά από πολύ καιρό και μετά από πολύ κόπο πάρα πολλών 
παραγόντων και συντελεστών.  Το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, όπως έχει διαμορφωθεί και με εισηγήσεις 
κοινοβουλευτικών κομμάτων και συναδέλφων, είναι σήμερα ενώπιόν μας.  Ποια είναι η επιλογή που έχουμε;  Ή 
το εγκρίνουμε, ενδεχομένως η κάθε πλευρά με τις κρίσεις, επικρίσεις, αμφιβολίες της, ή μας μένουν μόνο οι 
εκποιήσεις.  Να το πούμε αυτό το πράγμα, για να μη χάνουμε το νόημα του κυρίως θέματος.   

 Με το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας διαπιστώνουμε -χωρίς κανένας να ξεκινήσει να πλέκει εγκώμιο ή να 
κάνει απολογία- διαπιστώνουμε όμως ότι υπάρχει για πρώτη φορά στην Κύπρο, για πρώτη φορά, προστασία 
της πρώτης κατοικίας και της επαγγελματικής στέγης σε κάποιο πλαίσιο, τηρουμένων κάποιων συνθηκών, 
σχετικά δίκαια.  Σε κάποιο βαθμό εγγυητές, που είναι ένα επίσης τεράστιο και ειδικά κυπριακό πρόβλημα, σε 
κάποιο βαθμό οι εγγυητές απαλλάσσονται.  Οι δανειολήπτες ταυτόχρονα βρίσκουν μια άμυνα.  Για πρώτη φορά 
επίσης μετά από δεκαετίες -δεν είναι σήμερα που τα επιτόκια στην Κύπρο είναι τα υψηλότερα στην Ευρωζώνη, 
σχεδόν διαχρονικά ήταν- για πρώτη φορά λοιπόν σήμερα οι δανειολήπτες βρίσκουν κάποια προστασία 
απέναντι στην οικονομική ισχύ των τραπεζών.   

 Νομίζουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, πέρα από τις επιμέρους απόψεις, από άλλα αιτήματα που 
δεν κατέστη δυνατόν να ικανοποιηθούν με αυτή τη νομοθεσία σήμερα, νομίζουμε ότι αυτά τα πράγματα που 
επιτυγχάνονται είναι αμελητέα.  Όμως δεν πρέπει να τα ξεχνάμε, στο πλαίσιο του εφικτού.  Σας υπενθυμίζω ότι 
τα κριτήρια επιλογής που έχουν τεθεί στο Πλαίσιο Αφερεγγυότητας σχετικά με την προστασία της κατοικίας, 
από στοιχεία που μας έχει δώσει, έστω την υστάτη, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, αφορούν περίπου -
λαμβανομένων υπόψη των περιορισμών που έθεσε η Βουλή, οι επιτροπές της Βουλής, στο νομοσχέδιο- 
αφορούν περίπου εξήντα χιλιάδες δάνεια, δηλαδή εξήντα χιλιάδες περιπτώσεις δανειοληπτών.  ∆ε θα κάνουν 
όλοι βεβαίως χρήση αυτής της προστασίας, αλλά επίσης κατ’ εκτίμηση θα μπορούσε κανένας να πει ότι είναι 
τουλάχιστον οι μισές περιπτώσεις, δηλαδή κάπου τριάντα χιλιάδες.   

 Πιστεύουμε ότι δεν είναι αμελητέο.  Όπως δεν είναι αμελητέο ότι, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις, οι εγγυητές 
οι οποίοι τελικά θα ανακουφιστούν με τις πρόνοιες που έχουν εισαχθεί μέσα από τις συζητήσεις που έγιναν 
αυτές τις μέρες...  Και είναι θλιβερό που για κάποιους αυτές οι συζητήσεις, που θα ανακουφίσουν κάποιες 
δεκάδες χιλιάδες εγγυητές, θεωρούνται παζάρεμα.  Είναι λίγο πράγμα το ότι για πρώτη φορά ο δανειολήπτης 
βρίσκει στήριγμα απέναντι στην ισχύ των πιστωτών, δηλαδή των τραπεζών;  Μπροστά στη δικαιοσύνη θα 
μπορούν στο εξής οι συμπολίτες μας να υποχρεώσουν τον πιστωτή τους, την τράπεζα, να αποδείξει ότι είναι 
δικαιολογημένες χρεώσεις, που ενδεχομένως να είναι και υπερχρεώσεις.  Επομένως, όλα εκείνα τα οποία 
καταχρηστικά χρεώθηκαν και διόγκωσαν δάνεια όχι φέτος, όχι στους μήνες αυτούς που καθυστερήσαμε με το 
Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, αλλά για πολλά χρόνια προηγουμένως -συνέβαινε αυτό κάθε μέρα που κατά τα άλλα 
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ασχολούμασταν με άλλα θέματα- όλα εκείνα λοιπόν που έχουν χρεωθεί, θα μπορούν στα δικαστήρια να 
διορθωθούν, να διεκπεραιωθούν δίκαια.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόση ώρα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, οκτώ!  Κανεί! 

(Γέλια) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έν’ είκοσι που έχουμε! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε συνάδελφε, αξίζει μερικά λεπτά να πούμε -δε μιλάω για τη δική μου παράταξη- ότι καλά κάνουμε 
και στηρίξαμε την πρόταση.  Αυτή τη φορά ήρθε απ’ το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Άλλες προτάσεις ήρθαν απ’ την 
Ε∆ΕΚ, απ’ το Ευρωπαϊκό Κόμμα, απ’ τη Συμμαχία Πολιτών, κάποιες και από το ΑΚΕΛ.   

 Αξίζει να σταθούμε ένα λεπτό και να πούμε ότι η πρόταση αυτή που στηρίξαμε, για να μεταφερθεί το 
βάρος της ευθύνης στις τράπεζες, απαντά σε πολλά τα οποία λέγονται, επαναλαμβάνονται μηχανικά ωσάν να 
μην έχει γίνει τίποτα και σ’ αυτό το βήμα και στα μέσα ενημέρωσης όλες αυτές τις μέρες.  Ακούγοντας 
συναδέλφους που προσπαθούν να πλειοδοτήσουν ως προς τη θέληση να προστατεύσουμε τους πολίτες, οι 
πολίτες θα πρέπει να διερωτηθούν:  Αυτό το πράγμα που ψηφίζεται σήμερα γιατί απ’ όλους αυτούς που 
θέλουμε, να μη χρησιμοποιήσω πρώτο πληθυντικό, που θέλουν να πλειοδοτήσουνε δεν έγινε πριν ένα, δύο, 
τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια, για να μην είχε η Κύπρος συσσωρεύσει σαν βουνό αυτό το πρόβλημα 
υπερδανεισμού του ιδιωτικού τομέα;  Αυτό όμως δεν είναι κριτική.  Είναι διαπίστωση, μία από τις διαπιστώσεις, 
για το ότι δίνεται κάποια προστασία.   

 Κάτι που συχνά υποβαθμίζεται στις συζητήσεις -και σε αυτή τη σημερινή- είναι και το νέο -σύγχρονο, 
πιστεύουμε- σύστημα για τη μεταχείριση των εταιρειών.  Το βρίσκουμε ιδιαίτερα σημαντικό, γιατί και οι 
κυπριακές εταιρείες, οι μικρομεσαίες εταιρείες, οι οποίες είναι η ραχοκοκαλιά αυτής της οικονομίας, βρίσκονται 
επίσης σε τεράστιες δυσκολίες, για τις οποίες επίσης συχνά δε φέρουν ευθύνη, όπως λένε οι ίδιες, όπως 
ατομικά οι δανειολήπτες.  Είναι πολύ σημαντικό το ότι με το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας θα 
διευκολύνουμε τη θέση των μικρομεσαίων εταιρειών, διότι δε μιλάμε για εταιρείες. μιλάμε για δεκάδες χιλιάδες 
εργαζόμενους, μιλάμε για δεκάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας, μιλάμε για δεκάδες χιλιάδες δουλειές που δίνουν 
εισοδήματα σε ανθρώπους, για να μην καταλήξουν και αυτοί σε μη εξυπηρετούμενα δάνεια.   

 Άρα λοιπόν, όταν η Βουλή θέλει να προστατεύσει δίκαια τους πολίτες αυτής της χώρας όχι από 
φαντάσματα, όχι από φανταστικούς εχθρούς, αλλά από συγκεκριμένα προβλήματα, που πρέπει να λύνονται 
κιόλας, θα πρέπει να υπογραμμίσουμε το γεγονός ότι προστασία δεν αξίζουν μόνο αυτοί που είναι ήδη σε 
δυσκολία, αλλά και αυτοί που δεν πρέπει να οδηγηθούν σε δυσκολία αύριο, όπως αυτοί που βρίσκονται 
σήμερα σε δυσκολία οδηγήθηκαν το ’11, το ’12, το ’13, το ’14. 

 Κάποιοι έχουν κάνει αναλύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και νομίζω ότι, χρησιμοποιώντας την 
έκφραση του σεβαστού γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, «είμαι υποχρεωμένος» -δεν είναι δικαιολογία για μένα- 
νιώθω την υποχρέωση να το απαντήσω αυτό το πράγμα, να το σχολιάσω.  Συνέχεια κάνουμε μία συζήτηση -
δεν είναι γόνιμη, γιατί δεν είναι και ακριβής- ότι υπάρχει μία σύγκρουση ανάμεσα στις τράπεζες από τη μια 
μεριά και στους δανειολήπτες από την άλλη.  Κανείς δεν έχει λόγο να αγαπά τις τράπεζες ούτε θα έκανα τέτοια 
παραδοχή.  Η συζήτηση αυτή όμως δημιουργεί τον κίνδυνο παραπλάνησης.  Όσον αφορά καταχρήσεις για τη 
δύναμη των τραπεζών, το είπαμε αμέσως πριν, πρώτη φορά δίνεται κάποιο στήριγμα στους πολίτες.  Υπάρχει 
όμως μια παραπλάνηση των πολιτών, διότι πρέπει να απαντήσουμε, για να είμαστε ειλικρινείς, τι είναι οι 
τράπεζες.  Ποιος είναι οι τράπεζες;  Κυριολεκτικά οι τράπεζες είναι οι μέτοχοί τους, οι ιδιοκτήτες.  Στην πιο 
μεγάλη τράπεζα ανάμεσα στους μετόχους είναι μια ειδική κατηγορία.  Είναι και οι κουρεμένοι, είναι αυτοί για 
τους οποίους όλοι εκφράζουν κάθε μέρα συμπάθεια.  Μέχρι και συνάδελφος προηγουμένως μας είπε ότι έχει 
συμφέρον, λέει, γιατί προέρχεται, έχει μετοχές από κούρεμα.   

 Επομένως, εάν θεωρούμε ότι υπάρχει αναγκαστικά μια διελκυστίνδα και θα πρέπει είτε να πάρουμε από 
τους μετόχους των τραπεζών, τους κουρεμένους καταθέτες… Μέτοχοι του συνεργατισμού ποιοι είναι;  
Θεωρητικά είναι όλοι οι φορολογούμενοι πολίτες.  Ποιοι είναι οι τραπεζίτες απέναντι στους οποίους ακούμε 
πύρινους λόγους, όταν πρόκειται για το συνεργατισμό;  Είναι το €1,5 δις φόρων που πληρώνουν οι εργάτες, οι 
πωλήτριες, οι υπάλληλοι, οι μικρομεσαίοι, ακόμα και οι λήπτες εγγυημένου εισοδήματος, γιατί τουλάχιστον 
φόρο προστιθέμενης αξίας πληρώνουν και αυτοί πληρώνουν φόρο και για το τελευταίο ευρώ από τα 
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εισοδήματά τους, είναι οι γιαγιάδες, είναι όλοι αυτοί οι άνθρωποι που προστρέχουν και στα κοινωνικά 
παντοπωλεία.  Αυτοί οι άνθρωποι έχουν βάλει χρήματα, χωρίς να τους ρωτήσουμε, για να λειτουργεί η 
Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα, η οποία είναι ένας από τους πιστωτές που θεωρούμε εδώ ότι, αν τους κόψουμε 
κάτι, θα βοηθήσουμε τους άλλους.  Λάθος συζήτηση!   

 Χρειάζονται σωστές οικονομικά απαντήσεις και δεν είναι εύκολες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  ∆εν 
έχουμε εμείς τις λύσεις, όμως πρέπει επιτέλους να σταματήσουμε τα ψεύτικα διλήμματα και να σταματήσουμε 
να δημιουργούμε την εντύπωση στους πολίτες αυτής της χώρας ότι υπάρχει μια μαγική λύση, να πάρουμε κάτι 
ακόμα από τις τράπεζες και θα λύσουμε όλα τα προβλήματα.  Μακάρι να ήταν τόσο απλό!   

 Και βεβαίως δε θέλω να σας πω ότι πίσω από τους κυριολεκτικά ιδιοκτήτες των τραπεζών, αν τυχόν 
υπάρξει, ω μη γένοιτο, δυστύχημα ή ζημιά, έχουμε μάθει στην Κύπρο ποιοι πληρώνουν.  Οι καταθέτες!  Και 
ποιοι είναι οι καταθέτες και πάλι;  Είναι μόνο οι εύποροι και οι κεφαλαιοκράτες που έχουν τις μεγάλες 
καταθέσεις;  Ε, όχι!  Είναι και αυτοί που έχουν τις οικονομίες μιας ζωής.   

 Εδώ που καταλήξαμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εμείς θεωρούμε ότι ήταν θέμα ευθύνης.  Έγινε θέμα 
ευθύνης λόγω της μεγάλης καθυστέρησης, λόγω του ότι η χώρα μας, παρά τις διαρκείς αναβαθμίσεις και θετικά 
σχόλια, που μεταξύ άλλων οφείλονταν στο ότι η ζημιά, η ύφεση ήταν πολύ μικρότερη από την αναμενόμενη…  
∆ισεκατομμύρια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γλίτωσε ο πολίτης αυτής της χώρας, γιατί δεν επιβεβαιώθηκαν 
οι αρχικές προβλέψεις, όταν μπήκαμε στο πρόγραμμα. 

 Έχοντας λοιπόν την επιθυμία να αρχίσουμε αυτή την πορεία που μας φέρνει προς τα πάνω και βγάζει τη 
χώρα στην επιφάνεια, δυστυχώς εδώ και μήνες υπέστημεν μια ζημιά.   Η άγονη παράταση του αδιεξόδου, γιατί 
είναι άγονη, δεν έδινε λύσεις.  Πλήττει τα συμφέροντα της χώρας, όχι των πιστωτών, όχι των χρεωστών, όχι 
των δανειοληπτών, αλλά όλων των πολιτών, γιατί επιτέλους υπάρχουν και εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες που δε 
χρωστούν ή, αν χρωστούν, δεν είναι σε προβληματικά δάνεια.  Όλους αυτούς πρέπει να τους σκέφτεται, 
πιστεύουμε, η Βουλή, όταν νομοθετεί, όπως τους σκέφτεται και η κυβέρνηση.  Ποια είναι η ζημιά που έχουμε 
υποστεί;  ∆ε θα εξηγήσω, για να μη θεωρηθεί ότι κινδυνολογώ.  Θα σας παρακαλούσα, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, να ρίξουμε μια ματιά γύρω μας, στο διεθνές περιβάλλον και στο κοντινό περιβάλλον μας, για να 
διαπιστώσουμε ποια μπορεί να είναι η ζημιά. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Κάποιοι συνάδελφοι -και το λέω με λύπη αυτό και πρέπει 
να δώσουμε μια απάντηση- κατήγγειλαν ότι εδώ γίνεται μία σκευωρία.  Σκευωρία!  Kαι έχει η λέξη σχέση 
ετυμολογικά με το σκεύος.  Είναι, όταν πρόκειται για χαλκείο, για κατασκευασμένες παραπλανήσεις με δόλο εις 
βάρος κάποιου.  Εις βάρος ποιου έγινε η σκευωρία;  Μα, στο τέλος θα ψηφίσει η Βουλή, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, δημοκρατικά, είτε μας αρέσει είτε δε μας αρέσει κάθε φορά η ετυμηγορία.  Kαι εμείς έχουμε χάσει 
ψηφοφορίες.  ∆εν αφορίζουμε!  Το αντιλαμβάνεστε;  Κάποιοι λένε ότι, αν δε γίνει το δικό τους σ’ αυτή την 
περίπτωση, αν δεν είναι πλειοψηφία και είναι άλλη η πλειοψηφία, τότε υπήρξε απάτη!  Όχι, νομίζω δεν πρέπει 
να αφήσουμε αυτή τη σκιά, γιατί αυτός θα ήταν ο ορισμός της άρνησης της δημοκρατίας.   

 Θα πρέπει επίσης να πούμε ότι, άμα γίνονται διαβουλεύσεις μεταξύ κοινοβουλευτικών ομάδων, ακόμα 
και μεταξύ συναδέλφων, τουλάχιστον πέντε πλευρές, πέντε κόμματα αυτές τις μέρες έχουν ασχοληθεί με 
ανταλλαγή απόψεων και με προσπάθειες να γίνει μία σύνθεση, πέρα από τα δύο τρίτα της Βουλής, ε, δε νομίζω 
ότι δικαιούται συνάδελφος να βγαίνει σ’ αυτό το βήμα και να λέει λοιπόν ότι αυτή η υγιής διαβούλευση, η 
διάθεση συναίνεσης είναι παζάρεμα.  Μετά θα έχουμε παράπονο ότι οι πολίτες απαξιούν τη Βουλή, όταν εμείς 
κάνουμε τέτοιες αφοριστικές και εντελώς παραπλανητικές διαπιστώσεις!   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την υπομονή σας και προηγουμένως πρέπει να απευθύνω εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής μας ομάδας ευχαριστίες στους τεχνοκράτες, στους τεχνοκράτες της εκτελεστικής εξουσίας, 
που χθες από παρανόηση, νομίζω, κακοχαρακτηρίστηκαν κιόλας, γιατί έκαναν ακόμα και χθες το καθήκον τους 
εδώ στη Βουλή, τους τεχνοκράτες, τους υπηρεσιακούς τους δικούς μας -υπεράνθρωπες οι προσπάθειες!- τους 
συναδέλφους όλων των κομμάτων για εισηγήσεις που έκαναν, ακόμα και εκείνων των κομμάτων και των 
πλευρών που δε θα ψηφίσουν.   

 Να ευχαριστήσουμε και τους πολίτες, κύριε Πρόεδρε, γιατί μας έκαναν εισηγήσεις, και να πω ότι αυτή η 
περίπτωση αποδεικνύει ότι γίνεται και διαπραγμάτευση.  Έγινε όλες αυτές τις μέρες διαπραγμάτευση και με 
τους δανειστές μας και βεβαίως ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, που θα προσπαθήσει από σήμερα να 
κωδικοποιήσει όλα αυτά τα περίπλοκα, γιατί οι πολίτες πρέπει να ξέρουν τι δικαιούνται πλέον, στη συνέχεια 
δηλώνει ότι «εδώ είμαστε».  Θα παρακολουθήσουμε την εφαρμογή των νόμων και την Κεντρική Τράπεζα και τις 
τράπεζες και αναλόγως μπορεί σε κάθε στιγμή να επέμβουμε και πάλι νομοθετικά. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Πρόδρομου Προδρόμου ο Πρόεδρος της Βουλής επανήλθε στην έδρα.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσα λεπτά έκανε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεννιά λεπτά.  Έμεινε ένα λεπτό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Χρωστώ σου το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος αγορητής; 

 Κύριε Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, όι, ώσπου να έρθει ο Σταύρος στο βήμα, εγώ θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Προδρόμου, γιατί σήμερα 
έμαθα ’πού λλόου του ότι είμαι μεγαλομέτοχος στο συνεργατισμό.  Ευχαριστώ, γιατί ως τωρά εν το ’ξερα να 
πάω να διεκδικήσω το λαβείν μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ενώπιόν της η Βουλή των Αντιπροσώπων πρέπει να παραδεχτούμε ότι έχει όντως ένα συγκροτημένο, 
ένα πλήρες δίχτυ προστασίας, αλλά για τις τράπεζες.  Όπως είναι δομημένα τα νομοσχέδια, αν εξαιρέσουμε 
εκείνο που αφορά στους συμβούλους αφερεγγυότητας, τα υπόλοιπα, ξεκινώντας από τα φυσικά πρόσωπα, 
είναι ξεκάθαρο ότι διευκολύνει και δίδει το εργαλείο, ώστε όσοι κρίνονται μη βιώσιμοι να οδηγούνται σε 
πτώχευση και εκποίηση της περιουσίας τους και εκείνοι οι πολύ λίγοι, γιατί θα είναι πολύ λίγοι, με πολύ 
αυστηρά κριτήρια θα κρίνονται ότι είναι επιλέξιμοι, για να τύχουν ενός σχεδίου, ενός Πλαισίου Αφερεγγυότητας, 
ενός σχεδίου τέλος πάντων διάσωσης. 

 Το ίδιο ισχύει και για τα νομικά πρόσωπα.  Με ταχύτατες διαδικασίες, express διαδικασίες, εταιρείες που 
κρίνονται μη βιώσιμες θα οδηγούνται σε εκκαθάριση και πολύ λίγες, ιδιαίτερα οι μικρομεσαίες, θα κρίνεται ότι 
μπορούν να προχωρήσουν για αναδιάρθρωση. 

 Το χειρότερο στοιχείο, το πιο αρνητικό, το οποίο όμως καθορίζει τη φιλοσοφία των νομοσχεδίων, είναι 
εκείνο το οποίο έχουμε στο προοίμιο και επαναλαμβάνεται σε τέσσερα ουσιαστικά νομοσχέδια που λέει -
αναφέρθηκε και από το γενικό γραμματέα του κόμματός μου- ότι ο πιστωτής, δηλαδή η τράπεζα, δεν μπορεί με 
οποιαδήποτε λύση, είτε αυτό θα είναι αναδιάρθρωση είτε εκποίηση, να είναι σε χειρότερη θέση, δεν μπορεί να 
τίθεται, απαγορεύεται να τεθεί ο πιστωτής σε χειρότερη θέση και, ει δυνατόν, να είναι και σε καλύτερη θέση!   

 Τρίτον, ποιος από εκείνους οι οποίοι έχουν τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια θα κριθεί βιώσιμος;  A priori, a 
priori αποκλείονται οι εβδομήντα χιλιάδες άνεργοι.  Με βάση τα κριτήρια που υπάρχουν είναι μη βιώσιμοι, άρα 
πάνε για εκποίηση.  Είκοσι οκτώμισι χιλιάδες άνθρωποι που ζουν με επιδόματα της ∆ημοκρατίας αμέσως 
κρίνονται, διότι δεν έχουν περιττά εισοδήματα ή περισσεύματα.  Την ίδια στιγμή, όσοι εργάζονται με τη 
διαδικασία του “part time” και μερικές άλλες δεκάδες χιλιάδες συμπατριωτών μας των οποίων τα εισοδήματα 
λόγω της κρίσης έχουν μειωθεί κατά 25%, 30%, 35% και βάλε.  Κατά συνέπεια, η συντριπτική πλειοψηφία του 
κόσμου ο οποίος έχει μη εξυπηρετούμενα δάνεια κρίνεται ήδη από τις πρόνοιες των νομοσχεδίων ως μη 
βιώσιμος.  Κατά συνέπεια και κατ’ επέκταση, πάνε για εκποίηση.   

 Κάτι το οποίο δεν κατάφερα μέχρι στιγμής να κατανοήσω είναι το εξής:  Έχουμε σήμερα…  Η κοινωνία 
είναι αντιμέτωπη και οι τράπεζες με €28 δις μη εξυπηρετούμενων δανείων.  Από αυτά, τα €2,4 δις αφορούν 
στην κύρια κατοικία.  Γιατί τόση επιμονή να ρυθμιστεί το θέμα και η δυνατότητα εκποίησης της κύριας κατοικίας 
και γιατί δεν απευθύνονται στα άλλα €25 τόσα δις, €25,6 δις, που αφορούν ιδιαίτερα τα νομικά πρόσωπα;  Γιατί 
δεν απευθύνονται σε εκείνους τους τριάντα μεγαλοεπιχειρηματίες οι οποίοι έχουν €6 δις μη εξυπηρετούμενα 
δάνεια;  Θα μπορούσαν να λύσουν κάλλιστα το πρόβλημα ρευστότητας και φερεγγυότητας των ίδιων των 
τραπεζών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι βασικές θέσεις του κόμματός μου έχουν τεθεί από το γενικό γραμματέα του κόμματος.  Να πω μόνο 
ότι τα νομοσχέδια που έχουμε μπροστά μας επίσης δεν προστατεύουν ούτε την πρώτη κατοικία ούτε την 
επαγγελματική στέγη.  Νομιμοποιούν τις υπερχρεώσεις, τις παρανομίες και όλες ουσιαστικά τις αμαρτίες των 
τραπεζών.  Τίθενται πολύ σκληρές προϋποθέσεις για το ποιος θα κριθεί βιώσιμος, στην περίπτωση εκποίησης 
δεν καθορίζεται αξία εκποίησης, δεν προστατεύονται ούτε οι πρωτοφειλέτες ούτε οι εγγυητές και στο τέλος της 
ημέρας με διαδικασίες express, όπως το έχουμε πει και άλλοτε, με ταχύτατες διαδικασίες, σε τιμές όσα όσα, θα 
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ξεπουλούν τις περιουσίες του κόσμου, θα τους μένει και χρέος και η τράπεζα θα συνεχίζει να κυνηγά και τους 
εγγυητές! 

 Τι προτείνουμε -και τελειώνω- σε γενικές γραμμές, για να γνωρίζει ο κόσμος τι προτείνει το ΑΚΕΛ;  ∆ε θα 
μπω στη διαδικασία αν είναι πρόταση νόμου ή τροπολογία.  Προτείνουμε προστασία της κύριας κατοικίας, 
προστασία της μικρής επαγγελματικής στέγης, προτείνουμε απαλλαγή από τέλη και φόρους στις περιπτώσεις 
αναδιάρθρωσης ή εκποίησης.  Υπάρχει πρόταση απαλλαγής του πρωτοφειλέτη και των εγγυητών σε 
περίπτωση εκποίησης.  Καταθέτουμε πρόταση να μην εκποιείται ένα ακίνητο κάτω από το 80% της αγοραίας 
αξίας του.  Ρυθμίζουμε με συγκεκριμένη πρόταση τα δάνεια που έγιναν σε ξένο νόμισμα.  

 Υπάρχει πρόταση για διαγραφή των καταχρηστικών ρητρών και υπερχρεώσεων των τραπεζών, 
πρόταση για απαγόρευση εκποίησης ακινήτου για όσους αγοραστές είναι συνεπείς -το έχουμε πει και κατά τη 
διάρκεια της συζήτησης της αναπομπής του Προέδρου- πρόταση για απαγόρευση πώλησης δανείων σε ξένα 
επενδυτικά ταμεία, πρόταση όπως η προστασία για την κύρια κατοικία να ισχύει από το 2009, όταν ξεκίνησε 
δηλαδή και η κρίση, πρόταση για διαγραφή της βασικής πρόνοιας- φιλοσοφίας των νομοσχεδίων, ότι η τράπεζα 
δεν πρέπει να είναι σε χειρότερη θέση και, ει δυνατόν, σε καλύτερη.  Εισάγεται δικαιότερη ερμηνεία για το τι 
εννοούμε “αγοραία αξία”, εισάγεται πιο ορθή επίσης ερμηνεία για το τι είναι “κύρια κατοικία”.  Παρέχεται η 
δυνατότητα στον εγγυητή, ναι, να στρέφεται νομικά ενάντια και στην` τράπεζα και όχι μόνο ενάντια στον 
πρωτοφειλέτη.  Κλείνοντας, να συμπληρώσω ότι η τελευταία εκ των προτάσεων είναι η πρόταση για προστασία 
των οφειλετών από αυθαίρετες αυξήσεις και των επιτοκίων από μέρους των τραπεζών.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου.   

 Υπάρχει άλλος αγορητής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι για διαδικαστικά θέματα που θέλω να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή θα μπούμε στη διαδικασία των ψηφοφοριών, θα ήθελα να κάμω την εξής δήλωση: Να εκφράσω 
τις ευχαριστίες μου, την ικανοποίησή μου... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Μα, σας παρακαλώ!  Κάνω μία δήλωση.  Γιατί η νευρικότητα; 

 Να ευχαριστήσω όλα τα μέλη του σώματος, τα οποία έχουν ανταποκριθεί θετικά στην απόφαση που 
έλαβε η σύσκεψη του Προέδρου και των αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων να καταθέσουν τις δανειακές 
τους υποχρεώσεις στο Γραφείο του Προέδρου της Βουλής, σε συμμόρφωση με τον Κανονισμό 44 του 
σώματος, παρ’ όλο που υπήρξε μία ευρύτερη ερμηνεία αυτού του κανονισμού, επιδεικνύοντας ευαισθησία και 
υψηλό δημόσιο πνεύμα.  Σε μια εποχή που υπάρχει απαξίωση τεράστια των θεσμών και η Βουλή πολύ συχνά 
γίνεται στόχος κριτικής και απαξιώσεων, νομίζω ότι τα μέλη του σώματος έχουν δώσει ένα μάθημα ήθους, 
πολιτικής αξιοπρέπειας, και υπογραμμίζω, παρά το γεγονός ότι τα μέλη της Βουλής καλούνται πάρα πολλές 
φορές να ψηφίζουν για νομοσχέδια ή προτάσεις νόμου που επηρεάζουν δεκάδες χιλιάδες πολίτες, εκατοντάδες 
χιλιάδες πολίτες.  Αυτό δε σημαίνει ότι υπάρχει άμεσο προσωπικό συμφέρον, όπως ορίζει ο Κανονισμός 44.   

 Τούτου λεχθέντος, παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

(Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ζητά το λόγο.) 

 Νόμιζα ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση, αλλά παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχουμε ακόμα τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 ∆ε θα καταχραστώ το χρόνο.  Εγώ με τη σειρά μου πρώτα να κάνω κάποιες τοποθετήσεις όσον αφορά 
τις τροπολογίες.  Η παράταξή μας θα υπερψηφίσει τις δύο από τις τέσσερις τροπολογίες της Ε∆ΕΚ, τη μια για 
την προστασία των μη βιώσιμων δανειοληπτών.  Επίσης, θα στηρίξουμε την τροπολογία του Σοσιαλιστικού 
Κόμματος Ε∆ΕΚ για τις καταχρηστικές ρήτρες και τις υποχρεώσεις, τροπολογίες με κοινωνική ευαισθησία, που 
κινούνται στη σωστή κατεύθυνση.  Όσον αφορά το θέμα των εγγυητών, θα στηρίξουμε την κατατεθείσα σήμερα 
τροπολογία του ∆ΗΚΟ για τους εγγυητές και δηλώνουμε πως θα στηρίξουμε την προτεινόμενη από την Ε∆ΕΚ 
για τις επόμενες συνεδρίες ρύθμιση του θέματος για την αγοραία αξία, αλλά και τις ευθύνες των εγγυητών, 
όπως έχει αναλυθεί από το συνάδελφο Νίκο Νικολαΐδη.   

 Θέλω καταληκτικά με τη σειρά μου να ευχαριστήσω τόσο τον Πρόεδρο της Βουλής όσο και όλα τα 
πολιτικά κόμματα, ακόμα και αυτά που θα καταψηφίσουν, γιατί, μέσα σ’ αυτές τις κρίσιμες περιόδους που 
διέρχεται ο τόπος, μέσα στη γενική απαξίωση, σ’ αυτό το κοινοβούλιο, με όλα τα κουσούρια, τα μειονεκτήματα 
και τις αδυναμίες μας, βρίσκουμε τον τρόπο να συνθέτουμε.  Αυτοκριτικά θα μιλήσω σήμερα και πάλι.  Είμαστε 
μία κυβέρνηση κοινοβουλευτικής μειοψηφίας.  Πρέπει να δίδουμε σοβαρή βαρύτητα σε απόψεις σωστές 
κομμάτων της αντιπολίτευσης.  Είπα ότι ευχαριστώ και αυτούς που θα καταψηφίσουν.  Όμως θα σταθώ και σε 
αυτούς που ευρισκόμενοι στην αντιπολίτευση, που δεν έχουν καμιά υποχρέωση μη συμμετέχοντες σε μία 
κυβέρνηση να στηρίζουν κυβερνητικά νομοσχέδια, το πράττουν με κομματικό και πολιτικό κόστος, κρίνοντας ότι 
αυτό είναι ωφέλιμο για τον τόπο.  Αυτό δεν μπορώ να το παραγνωρίσω ούτε να το προσπεράσω.  Να μην 
εκληφθεί από όσους καταψηφίζουν ότι πιστεύω ότι το κάνουν για το κακό του τόπου.  Καταψηφίζουν, γιατί 
θεωρούν ότι με αυτό τον τρόπο προστατεύουν τον τόπο.  Να περάσουμε σε μια εποχή που να μην αφήνουμε 
υπονοούμενα.   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, μιλώντας για την επόμενη μέρα της Κύπρου, μια επόμενη μέρα που τη 
βλέπω μέσα από το φακό της αισιοδοξίας.  Αν με το καλό κυλήσουν ομαλά σήμερα τα πράγματα, με την 
υπευθυνότητα που διέκρινε κόμματα της αντιπολίτευσης, αλλά και τους ήπιους τόνους όσων θα καταψηφίσουν, 
θα πετύχουμε σε λίγες βδομάδες η χώρα μας με θετική αξιολόγηση, με αναβαθμίσεις από τους οίκους 
αξιολόγησης, με συμμετοχή στο πρόγραμμα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας να 
βγει στις αγορές πετυχαίνοντας δανειστικά επιτόκια που αυτή η χώρα δεν μπορούσε να δανειστεί, ούτε όταν η 
οικονομία έτρεχε με ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης και ζούσαμε στον κόσμο της οικονομικής ευμάρειας.  Αυτά 
όλα τα πετυχαίνουμε, γιατί έδειξε σοβαρότητα το πολιτικό σύστημα στις κρίσιμες ψηφοφορίες, δε 
δημιουργήθησαν κοινωνικές αναταράξεις και η χώρα μπορεί με αξιώσεις να επιστρέψει στις αγορές, να είναι 
χώρα πλέον τις επόμενες μέρες αξιόπιστη.  Παραμένει να δουλέψουμε όλοι, αντιπολιτευόμενοι και 
κυβερνώντες, στην κατεύθυνση της γρηγορότερης επίλυσης των προβλημάτων της κοινωνίας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νεοφύτου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ζητήσω την άδεια του σώματος, για να καταθέσουμε δύο τροπολογίες στα 
δύο νομοσχέδια που αφορούν τα σχέδια αποπληρωμής φυσικών και νομικών προσώπων, που αφορούν την 
απαλλαγή εγγυητών κάτω από κάποιες προϋποθέσεις, και θα ήθελα την άδειά σας, για να μπορέσουν να 
διαμοιραστούν αυτές οι τροπολογίες στα υπόλοιπα μέλη του σώματος.  Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι στη 
συνέχεια θα προχωρήσουμε στη συζήτηση ή και στην ψήφιση τροπολογιών, πριν προχωρήσουμε στις 
προτάσεις νόμου που θα κατατεθούν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έχω πρόθεση να κάνουμε συζήτηση επί των τροπολογιών.  Αντιλαμβάνομαι ότι ό,τι ελέχθη 
ελέχθη στα πλαίσια των πρωτολογιών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, θέλω να δηλώσω κάτι και θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν θέλετε, μόλις δώσω άδεια, να επεξηγήσετε αυτές τις νέες τροπολογίες, επειδή κατατίθενται τώρα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν έχω σκοπό να επεξηγήσω τις τροπολογίες, θα δηλώσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πρώτα να πω ότι άδεια δίδεται, λόγω της πολυπλοκότητος των νομοθετημάτων που έχει ενώπιόν της η 
Βουλή των Αντιπροσώπων και του εξόχως σημαντικού αυτών των νομοθετημάτων, αλλά και της ιδιομορφίας 
αυτής της συνεδρίας της Βουλής. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κάτι πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

(Ο κ. Γιάννος Λαμάρης ζητά το λόγο.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιαδικαστικά;   

 Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να ολοκληρώσω, κύριε Λαμάρη;  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εντάξει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος. 

 Επειδή εμείς δεν πρόκειται να υποστηρίξουμε άλλες τροπολογίες πλην των τροπολογιών της Ε∆ΕΚ, 
θέλω να δηλώσω το εξής: Θα υποστηρίξουμε την τροπολογία με την οποία προστίθεται το νέο άρθρο 80Α, που 
αφορά την προστασία των μη βιώσιμων δανειοληπτών, την τροπολογία της Ε∆ΕΚ που αφορά τους τόκους 
υπερημερίας, το νέο άρθρο 80Γ, και η δική μας εισήγηση είναι, ενόψει της κατάθεσης της δικής μας 
τροπολογίας που αφορά τους εγγυητές, να εξεταστεί ενδεχομένως από πλευράς της Ε∆ΕΚ ενδεχόμενη στήριξη 
εκείνης της τροπολογίας σε αντικατάσταση παρόμοιας τροπολογίας που έχει καταθέσει η Ε∆ΕΚ και που αφορά 
το νέο άρθρο 80Β.   

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, και εμείς με τη σειρά μας θέλουμε να δηλώσουμε ότι, σε ό,τι αφορά την 
πρόταση που ανέφερε και ανέλυσε προηγουμένως ο κ. Νικολαΐδης, της Ε∆ΕΚ, και που αφορά ενδεχόμενη 
τροπολογία στον περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Νόμο για την αγοραία αξία και την ισόποση κατανομή 
της ευθύνης των εγγυητών, και εμείς θεωρούμε ότι είναι μία εισήγηση προς την ορθή κατεύθυνση και 
δεσμευόμαστε να την εξετάσουμε με θετικό φακό και να την υποστηρίξουμε, όταν αυτή θα κατατεθεί από την 
κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ. 

 Τέλος, και εγώ, ως πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, θα ήθελα να ευχαριστήσω τα μέλη των δύο 
επιτροπών, των επιτροπών Εσωτερικών και Οικονομικών, για μία πάρα πολύ επίπονη και δύσκολη 
προσπάθεια που κατέβαλαν όλοι σε ό,τι αφορά την εξέταση αυτών των νομοσχεδίων.  Παρά τις διαφορετικές 
μας σχέσεις και απόψεις αυτό που σημειώνω με ικανοποίηση είναι ότι μέσα από το διάλογο, τις θέσεις και τις 
αντιθέσεις ενδεχομένως να δημιουργήθηκαν οι συνθήκες, για να ετοιμαστούν εισηγήσεις που βελτιώνουν ακόμα 
περισσότερο το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας, το οποίο εμείς θα υπερψηφίσουμε, όχι γιατί μας το επιβάλλει η 
τρόικα, όχι γιατί είναι πρόνοια του μνημονίου, αλλά γιατί θα προστατεύσει τον κόσμο από τις τράπεζες. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να ξεκαθαρίσουμε το εξής: Είναι τροπολογίες που θα κατατεθούν καινούριες 
ή προτάσεις νόμου;   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ύο τροπολογίες στα δύο νομοσχέδια. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αντιλαμβάνεστε ότι...  Ποιος από εμάς θα πάρει θέση για καινούριες τροπολογίες;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή έδωσα ήδη άδεια για τις τροπολογίες, θα παρακαλέσω αμέσως οι υπηρεσίες της Βουλής να 
διανείμουν σε όλους τους βουλευτές τις τροπολογίες.  Αμέσως! 



 

1593 

 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αν μπορούν, κύριε Πρόεδρε, να γίνουν προτάσεις νόμου, τότε να πάνε την άλλη βδομάδα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω αποφασίσει, κύριε Λαμάρη, επί του θέματος.  Είναι αρμοδιότητα του Προέδρου να αποφασίσει.  
Έκρινα ότι λόγω της ιδιομορφίας αυτής της συνεδρίας… Έχω αποφασίσει!  

 Αν είναι επί του ιδίου θέματος… 

 Επί της διαδικασίας, ορίστε. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το κοινοβούλιο, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια ένεκα οικονομικής κρίσης, πλείστες 
τόσες φορές τοποθετείται σε πολύ κρίσιμα ζητήματα.  Πάρα πολλές φορές σε ανάλογα αιτήματα συναδέλφων η 
δική σας απόφαση -με πολύ σεβασμό το λέω- ήταν ότι οι τροπολογίες επί τροπολογιών δεν μπορούν να γίνουν 
αποδεκτές.  Έχει υπάρξει μία διαδικασία -την οποία δε θέλω να κρίνω τούτη τη στιγμή, αλλά μας κρίνουν οι 
πολίτες συνολικά- η οποία πολύ φοβούμαι ότι θα οδηγήσει πάρα πολλές υποθέσεις στα δικαστήρια για 
αμφισβήτηση της νομιμότητας πολλών μας αποφάσεων.  Ο κανονισμός της Βουλής προνοεί ρητά γι’ αυτό το 
οποίο πάει να γίνει αυτή τη στιγμή.  ∆εν μπορεί ο Πρόεδρος να δώσει άδεια, για να τεθούν τροπολογίες ή 
οποιοδήποτε άλλο διάβημα βουλευτή, αν δεν έχει συζητηθεί ολοκληρωμένα είτε στις αρμόδιες επιτροπές είτε 
στην ολομέλεια του σώματος.  Αυτό προνοεί ο Κανονισμός 32 του κοινοβουλίου.  Ειλικρινά, πιστεύω ότι δεν 
πρέπει να υπάρξει αυτή η προχειρότητα για έναν πολύ πολιτικό λόγο, όχι διαδικαστικό.  Πλείστες τόσες φορές 
δικαιολογημένα η κοινωνία μάς κατακρίνει ότι ψηφίζουμε πρόχειρα.  Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα 
αποτελούμενη από δεκαεννιά βουλευτές δεν μπορεί να τοποθετηθεί στα γόνατα για κάτι το οποίο αφορά τους 
εγγυητές και το οποίο συζητείται για δύο χρόνια, χωρίς να έχει τελεσφορήσει η διαδικασία, και αίφνης έχει 
προκύψει μία συμφωνία, την οποία αγνοούμε πλήρως, πλην όμως θα τεθεί με δική σας απόφαση ενώπιον του 
κοινοβουλίου αυτή τη στιγμή.  Υπάρχει ένα σοβαρό πολιτικό ζήτημα και ένα κενό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω ακούσει με πολλή υπομονή τις απόψεις σας.  Ο Πρόεδρος της Βουλής δυνάμει του κανονισμού έχει 
το δικαίωμα σε εξαιρετικές περιπτώσεις, ιδιάζουσες περιστάσεις, να δίνει άδεια για την κατάθεση τροπολογιών.  
Αυτό έπραξα και εξήγησα για ποιους λόγους το έπραξα.  Επειδή είναι μία συνεδρία εντελώς ξεχωριστή, αυτό 
αποφάσισα, αυτό ισχύει και προχωρούμε.  Είπα να διανεμηθούν οι τροπολογίες σε όλα τα μέλη του σώματος! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή μετά και από την εξέλιξη η οποία υπήρξε πρώτα απ’ όλα από δύο πολιτικές 
δυνάμεις να γίνουν αποδεκτές κάποιες τροπολογίες της Ε∆ΕΚ, αλλά παράλληλα και εξαιτίας της έκκλησης από 
πλευράς του ∆ημοκρατικού Κόμματος να εξετάσουμε τροπολογία η οποία μπορεί να ταυτίζεται ή κάπως να 
διαφοροποιείται από τη δική μας, την οποία έχουμε, όπως επίσης και εξαιτίας του γεγονότος που προκύπτει 
τώρα για τις δύο τροπολογίες τις οποίες κάνει το ∆ημοκρατικό Κόμμα, εμείς, ως Ε∆ΕΚ, ζητούμε αυτή τη στιγμή 
δεκαπέντε λεπτά διάλειμμα, για να μπορέσουμε να εξετάσουμε, κύριε Πρόεδρε, και την έκκληση του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και τις τροπολογίες και να επανέλθουμε σε δεκαπέντε λεπτά να τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης έχει το λόγο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά.   

 Επειδή προφανώς δεκαπέντε λεπτά δεν είναι αρκετά, δώστε, κύριε Πρόεδρε, μισή ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα δώσω, θα αποφασίσει το σώμα, όπως έπραξα χθες. 

 Υπάρχει αίτημα από τον κ. Βαρνάβα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας της Ε∆ΕΚ για αναβολή 
δεκαπέντε λεπτών.   
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ρε Γιώργο, τι τα θέλεις τα δεκαπέντε λεπτά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του αιτήματος του κ. Βαρνάβα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το αίτημα εγκρίνεται. 

 Σε δεκαπέντε λεπτά θα ξεκινήσει η συνεδρία.  Θα συνεχιστεί, για να ακριβολογούμε, η συνεδρία! 

(Ώρα διακοπής: 14.55 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Συνεχίζεται η συνεδρία της Βουλής. 

 Ο κ. Νικολαΐδης.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτραπεί να κάμω μια πολύ σύντομη δήλωση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας της Ε∆ΕΚ.  Έχουμε μελετήσει τις δύο προτάσεις του ∆ΗΚΟ, που κατέθεσε το ∆ΗΚΟ και… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τις τροπολογίες. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Τις δύο τροπολογίες, με συγχωρείτε.  Θεωρούμε ότι σε μεγάλο βαθμό καλύπτουν τις πρόνοιες της 
παραγράφου 80(β) που εισηγούμαστε στο κείμενο των τροπολογιών των δικών μας. 

 Θέλουμε ταυτόχρονα να δηλώσουμε το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Θεωρούμε εξαιρετικά σημαντική την 
εξέλιξη που παρατηρείται, τη στήριξη των βασικών τροπολογιών της Ε∆ΕΚ από μια διαφαινόμενη πλειοψηφία 
της Βουλής. 

 Από την αρχή η πρόθεση της Ε∆ΕΚ ήταν να προστατεύσει τους ευάλωτους συμπολίτες μας.  Να 
προστατεύσει τη μεγάλη δυστυχώς σήμερα πλειοψηφία των συμπολιτών μας οι οποίοι με τον άλφα ή βήτα 
τρόπο βρέθηκαν καθηλωμένοι από την οικονομική κρίση σε δάνεια τα οποία δεν μπορούν να εξυπηρετήσουν.  
Θεωρούμε ότι, με τη διαφαινόμενη σήμερα πλειοψηφία της στήριξης των δικών μας τροπολογιών και με την 
υποσχεθείσα στήριξη της πρότασής μας που θα κατατεθεί τις επόμενες ημέρες αναφορικά με τον καθορισμό 
της αντικειμενικής αξίας των ακινήτων, δημιουργείται η προϋπόθεση αυτή η Βουλή να εκπληρώσει το βασικό 
της ρόλο και το βασικό της στόχο που είναι και τους πολίτες να προστατεύσει και το δημόσιο συμφέρον να 
εξυπηρετήσει και το χρηματοπιστωτικό σύστημα του τόπου μας να στηρίξει.  Συνεπώς, η Ε∆ΕΚ θα στηρίξει υπό 
αυτές τις προϋποθέσεις ασφαλώς το νομοσχέδιο. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τούτες τις τελευταίες δύο μέρες έχουμε καταστρατηγήσει σε πάρα πολλές περιπτώσεις 
τον τρόπο λειτουργίας του κοινοβουλίου.  Κατά την άποψή μου είναι πολύ επικίνδυνος σύμβουλος η αλαζονεία, 
όταν κάποιοι επιτυγχάνουν κάποια ευκαιριακή πλειοψηφία.  Και μπορεί να μετατραπεί σε κίνδυνο για τη 
δημοκρατία.  Γι’ αυτό θερμή μας παράκληση προς εσάς είναι να τηρούνται αυστηρά οι κανονισμοί λειτουργίας 
της Βουλής.  Είναι θερμότατη παράκληση.  ∆ε θα πω τίποτε άλλο, γιατί δε θέλω να προκαλέσω ένταση.  
Νομίζω ότι αυτά που έγιναν τις τελευταίες δύο μέρες δεν μπορούν να επαναληφθούν. 

 Κάτι θέλει να πει ο κ. Λαμάρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Να απαντήσω πρώτα.  Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει υπόνοια ότι υπήρξε παραβίαση του 
κανονισμού εν σχέση με το θέμα της αποδοχής της τροπολογίας που κατετέθη από πλευράς ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, θέλω να επαναλάβω με έμφαση ότι αυτό το σώμα έχει υιοθετήσει κανονισμό, ο οποίος ψηφίστηκε 
από την ολομέλεια του σώματος, ο οποίος εδημοσιεύθη στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, που ορίζει 
με σαφήνεια το εξής:  Κανονισμός 55, παράγραφος (2):  «Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και μόνο κατόπιν άδειας 
του Προέδρου είναι δυνατή η υποβολή τροπολογίας εκτός των ως άνω προθεσμιών…», που γνωρίζετε όλοι, 
μέχρι τις 9.00 το πρωί, «…εφόσον αυτό δικαιολογείται από εξαιρετικές, απρόβλεπτες ή ιδιάζουσες 
περιστάσεις». Και εξήγησα ότι έκρινα.  Εναπόκειται στον Πρόεδρο του σώματος να αποφασίσει.  ∆ικαίωμά σας, 
δικαίωμα οποιουδήποτε να διαφωνεί, αλλά αυτή είναι η ρητή νομοθετική διάταξη. 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν αναφερόμουν μόνο σε αυτό, αλλά θέλω να ξεκαθαρίσω,  επειδή επανήλθατε σε 
αυτό.  ∆εν ήταν πρόθεσή μου, ειδικά μαζί σας, να έρθω σε μια αντιπαράθεση.  Ο κανονισμός που μας έχετε 
μόλις διαβάσει μιλά για απρόβλεπτες εξελίξεις.  Ε, δεν ήταν καθόλου απρόβλεπτο αυτό το θέμα.  Συζητιέται 
εδώ και οκτώ μήνες!  Είχαν κάθε δυνατότητα μέσα σε αυτούς τους οκτώ μήνες, εάν ήθελαν, να το σκεφτούν και 
να το διατυπώσουν.  Η πρόταση της Ε∆ΕΚ ήταν μπροστά τους εδώ και μερικές εβδομάδες.  ∆εν την 
εδέχουνταν και ο μόνος λόγος που επέβαλλε τώρα να γίνει αυτή η αναδίπλωση από κάποια πολιτικά κόμματα 
σχετικά με την πρόταση της Ε∆ΕΚ ήταν για να διαμορφωθεί η πλειοψηφία.  ∆ε θέλω να μπούμε σ’ αυτή τη 
συζήτηση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εν πάση περιπτώσει έκρινα ότι… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …δεν ήταν γι’ αυτό το θέμα η παρέμβαση την οποία έκανα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εξήγησα ότι είναι ιδιάζουσες οι περιστάσεις.  Είναι ιδιάζουσες οι περιστάσεις για το συγκεκριμένο 
νομοθέτημα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η παράκλησή μου είναι, η έκκλησή μου προς όλους και προς εσάς και προς τις υπόλοιπες 
κοινοβουλευτικές ομάδες, να σεβαστούμε τους κανονισμούς λειτουργίας της Βουλής.  ∆ιαφορετικά μπαίνουμε 
σε επικίνδυνες ατραπούς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Επειδή με αφορά όμως το θέμα, εξηγώ ότι με θρησκευτική προσήλωση εφαρμόζω τον κανονισμό της 
Βουλής. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τον κ. Λαμάρη τούτο, ευελπιστώ η “αλαζονεία” να μην αφορά τουλάχιστον την 
κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ.  Εάν μας αφορά και εμάς, τότε να πω ότι το να εξυπηρετείς τα συμφέροντα 
της πατρίδας σου και του λαού σου, αν θεωρείται αλαζονεία, τότε αποδεχόμαστε τον τίτλο. 



 

1596 

 

 Από την άλλη πλευρά θέλω να τονίσω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Εδώ οι πολιτικές δυνάμεις, όταν 
και εφόσον έχουν ενώπιόν τους κάποια νομοσχέδια ή και προτάσεις νόμου, προσπαθούν αναλόγως των δικών 
τους απόψεων και θέσεων να καταθέσουν τροπολογίες.  Και αυτές τους τις τροπολογίες προσπαθούν να τις 
περάσουν και να πείσουν το σώμα να τις αποδεχτεί.  Μάλιστα ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ εχθές στη 
σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων είχε τονίσει ότι, αν οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ γίνουν αποδεκτές, τότε θα 
ψήφιζαν το νομοσχέδιο.  Το ίδιο λέγαμε και εμείς ως Ε∆ΕΚ όλους αυτούς τους μήνες, έχοντας ως κόκκινες 
γραμμές αυτές τις τέσσερις τροπολογίες τις οποίες έχουμε καταθέσει. 

 Σήμερα διαφαίνεται ότι ως Ε∆ΕΚ έχουμε πείσει την πλειοψηφία της Βουλής των Αντιπροσώπων να 
αποδεχθεί τις δύο ως έχουν.  Εμείς κρίναμε ότι δύο τροπολογίες οι οποίες κατατέθηκαν από το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα σε συνδυασμό παράλληλα και με την πρόταση νόμου την οποία θα καταθέσουμε την άλλη βδομάδα μας 
καλύπτουν.  Επίσης, ταυτόχρονα θεωρούμε ότι εμείς ως Ε∆ΕΚ πλέον έχουμε ικανοποιήσει τις κόκκινές μας 
γραμμές εξυπηρετώντας, κύριε Πρόεδρε, όχι τις οποιεσδήποτε -ως έχει ακουστεί στην αίθουσα- ευκαιριακές 
πλειοψηφίες.  Τονίζω και υπογραμμίζω ενσυνείδητα ότι, μετά που εμείς πείσαμε την πλειοψηφία της Βουλής, 
θα στηρίξουμε αυτό το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία. 

 Ο κ. Λαμάρης έχει το λόγο ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ είχα σκοπό να μιλήσω για τις τροπολογίες, αλλά τον πατριωτισμό της κάθε 
πολιτικής παράταξης δεν τον προσδιορίζει κανένας μας για τον εαυτό του.  Βέβαια τώρα, πότε η αναδίπλωση 
μετατράπηκε σε πατριωτισμό δεν το κατάλαβα ποτέ μου εγώ.  

 Όσον αφορά τις τροπολογίες, επειδή ξέρετε το χειρότερο… Επιτεύχθηκε μια πλειοψηφία, θα γίνουν αυτά 
τα νομοθετήματα όπως θα γίνουν…  Το χειρότερο όμως είναι να δημιουργούμε και ψευδαισθήσεις στον κόσμο.  
Και επειδή διαισθάνομαι ότι, όσον αφορά τις δύο τροπολογίες, θα γίνει προσπάθεια να παρουσιαστούν ως η 
απόλυτη εγγύηση των εγγυητών, θέλω να πω το εξής:  Περί τίνος πρόκειται;  Θα καλύψει εκείνους τους 
εγγυητές δανείων, εάν και εφόσον το δάνειο κριθεί βιώσιμο του άλλου, δηλαδή εάν ο πρωτοφειλέτης κριθεί 
βιώσιμος.  Άρα, αναφέρεται μόνο σε όσους θα κριθούν βιώσιμοι και εφόσον μέσα από τη διαδικασία 
κεφαλαιακής κατάστασης, δυνάμει του περί Βεβαιώσεων και Εισπράξεως Νόμου, θα αποδείξεις ότι η περιουσία 
σου δεν υπερβαίνει τις €750.000 εξαιρουμένης της κύριας κατοικίας.  Πόσος φτωχόκοσμος τωρά εννά κάμει 
capital statement δεν ξέρω!  Ταυτόχρονα, σωρευτικά, πέραν τούτων, η δανειακή σύμβαση που έχεις 
υποχρέωση ως εγγυητής, δε θα πρέπει να υπερβαίνει την ώρα που έγινε η σύμβαση τις €250.000, αλλά ούτε 
και την ημέρα μετά το νόμο να είναι εκείνο το δάνειο πάνω από €250.000.  Για να ξέρει ο Κύπριος πολίτης που 
μας παρακολουθεί περί τίνος πρόκειται αυτός ο συμβιβασμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι δικαίωμα του κάθε κόμματος να ψηφίσει, να καταψηφίσει και να πει την άποψή του, 
αλλά να παρερμηνεύει τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, νομίζω ότι… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Να ακούσουμε την παρερμηνεία, συνάδελφε.  Πες μας τι παρερμηνεύσαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα εξηγήσω την παρερμηνεία, αφού πρώτα πω ότι θα ήθελα κι’ εγώ να ήμουν ευτυχής να καταψηφίζω 
με τη βεβαιότητα ότι η πλειοψηφία θα περνούσε νομοσχέδιο. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έν’ προσβλητικό τούτο… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αγαπητοί μου, εγώ λέω πώς θα ένιωθα και εγώ!  ∆ε λέω το πώς νιώθει οποιοσδήποτε άλλος.  
Επαναλαμβάνω, και σημειώνω με όλο το σεβασμό, ότι μέχρι την 1η Μαρτίου του 2013 όλα τα μνημονιακά 
νομοσχέδια ψηφίστηκαν ομόφωνα απ’ αυτό το σώμα.  Το 99,9% των μνημονιακών νομοσχεδίων ψηφίστηκαν!  
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Αυτά που αφορούσαν περικοπές μισθών, συντάξεων, κουτσουρέματα της ΑΤΑ.  Ήταν όλα πριν από την 1η 
Μαρτίου του 2013. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για τις τροπολογίες… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα έρθω για τις τροπολογίες και αν θέλετε να συνεχίσουμε.  Όταν ανοίγεται, κύριε Πρόεδρε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα μιλήσω και εγώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να μιλήσουμε ως το πρωί!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν έχουμε πρόβλημα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Άλλοι επικαλούντο χρόνο για δευτερεύοντα θέματα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα σου απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου, προχωρήστε.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για δευτερεύοντα θέματα άλλοι επικαλούντο χρονικά να περιορίσουμε τις συζητήσεις.  Έρχομαι στην 
τροπολογία.  Η τροπολογία τι λέει; 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Μα έννεν του ∆ΗΚΟ η τροπολογία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, Άριστε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Την στηρίζω.  Την τροπολογία την στηρίζω… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και το υπονοούμενο θα απαντηθεί. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όλα.  Και να ανοίξουμε συζητήσεις για όλα τα ζητήματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα θα ανοίξουμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κανένα, κανένα πρόβλημα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ελπίζω, Πρόεδρε να μην επικαλεστείτε τη διαδικασία…  ∆ιότι και το αστείο… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, μιλάω πάρα πολύ σοβαρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Να παρακαλέσω να μη διακόπτονται οι ομιλητές.  Να τελειώσει ο κ. Νεοφύτου, να ζητηθεί ο λόγος και θα 
δοθεί. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μαθήματα εθνικής υπευθυνότητος απ’ αυτούς που κάλεσαν την τρόικα που δεν τους…Εγώ ουδέποτε 
άφησα υπονοούμενο για την υπευθυνότητά τους, για να γίνονται αυτοί που έφεραν την τρόικα οι σημαιοφόροι 
της καταδίωξής της!  Έχει και η υπομονή τα όριά της! 

 Έρχομαι τώρα στην τροπολογία που έχει κατατεθεί και από τη στιγμή που δήλωσα από το βήμα της 
Βουλής ότι θα την στηρίξω την έχω μελετήσει.  Τι λέει η τροπολογία;  Εάν κάποιο δάνειο για οικιστικούς 
σκοπούς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …ή για επαγγελματική στέγη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν διαδικασία που... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆ιαδικασία, ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο τριάντα δευτερόλεπτα.  Θέλω να σας ρωτήσω.  Εξεκίνησε η συζήτηση των τροπολογιών;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου) 

 Ε, ξαφνικά… Σε παρακαλώ μη μου απαντάς.  Την ώρα που αστιευόμαστε, αστιευόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ!  Ό,τι θέλεις να πεις να ζητήσεις το λόγο από τον Πρόεδρο και να το πεις.  Εξεκίνησε η 
συζήτηση των τροπολογιών;  Αφού θέλετε, να κινηθούμε με τους κανονισμούς.   

 ∆εν εξεκίνησε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος.   

 Απαντώ εγώ, κύριε Κατσουρίδη.  Είμαι εγώ που διευθύνω τη συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως, εσείς τη διευθύνετε, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος εζήτησε άδεια και άδεια εδόθη.  Έδωσα οδηγίες να διανεμηθούν οι 
τροπολογίες εις όλα τα μέλη του σώματος και υπήρξαν τοποθετήσεις επί των τροπολογιών.  Και από τον κ. 
Λαμάρη υπήρξε τοποθέτηση. Συνεπώς, είναι λογικό ότι ναι συζητούμε τις τροπολογίες. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έκαμε δήλωση η Ε∆ΕΚ, για να απαντήσει κατά πόσο θεωρεί ότι μπορεί να αποσύρει τις 
δικές της και να περάσουν εκείνες του ∆ΗΚΟ.  Εξεκίνησε η διαδικασία;  ∆εν είπατε ότι εξεκίνησε, ασχέτως αν 
σχολίασε ο κ. Λαμάρης ή ο κ. Νεοφύτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆εν πρέπει να πω ότι εξεκίνησε η διαδικασία.  Εκ των πραγμάτων εξεκίνησε, βεβαίως!  Και ο κ. Βαρνάβα 
έκαμε τοποθέτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκ των πραγμάτων εξεκίνησε.  Και εσηκώστηκε ο κ. Νεοφύτου και από τις τροπολογίες επήαμεν στα 
θέματα, που συζητήσαμε χίλιες φορές, γενικής πολιτικής, μνημόνια, αντιμνημόνια, ποιος έφερε και ποιος δεν 
έφερε την τρόικα συν ένα υπονοούμενο που όφειλε να το αποφύγει.  Τα αστεία δεν μπορεί να 
χρησιμοποιούνται ως επιχειρήματα.  Αν θα ακολουθήσουμε τη διαδικασία, να μπουν οι τροπολογίες πρώτα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είμαστε στη συζήτηση των τροπολογιών. 

 Συνεχίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης, αφού έβαλε και μομφή κατά του κοινοβουλευτικού 
του εκπροσώπου, διότι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έβαλα μομφή! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει!  Αυτός που άρχισε να ερμηνεύει τροπολογίες που θα καταψηφίσει είναι ο κοινοβουλευτικός του 
εκπρόσωπος και θέλω να αποκαταστήσω μία παρερμηνεία, όχι κακοπροαίρετη, που ενδεχομένως να υπάρχει 
για το λόγο ότι ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ την έχει διαβάσει λανθασμένα.  Τι λέει η 
τροπολογία;  Εάν δάνειο για οικιστικούς σκοπούς ή για επαγγελματική στέγη, την ώρα που είχε συναφθεί η 
σύμβαση, ήταν κάτω από €250.000 ή δάνειο, ανεξάρτητα από το αν σήμερα αυτό το δάνειο είναι €300.000, 
€400.000 ή €500.000, ή δάνειο για οικιστικούς σκοπούς ή για επαγγελματική στέγη, ανεξαρτήτως του ποσού 
της αρχικής σύμβασης, σήμερα είναι κάτω από €250.000, δηλαδή, αν κάποιος έκαμε δάνειο €500.000 πριν 
πέντε χρόνια, σήμερα χρωστά €249.000 και δεν μπορεί να είναι εξυπηρετούμενο, και αυτό το δανειολήπτη τον 
καλύπτει.  Και δεν ισχύει η ερμηνεία που έδωσε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ -να τον θυμίσω τι 
είπε- ότι, εάν έκαμε ένα δάνειο κάποιος €250.000 τότε και τώρα είναι πάνω από €250.000, δεν τον καλύπτει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Αυτό είπες.  Ε, δεν είναι αυτό που λέει η τροπολογία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, αλλά ζήτησα εγώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, ζητήσατε.  Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που προηγουμένως εγώ δεν ανέλυσα τη δική μας τροπολογία είναι ότι την είχε 
αναλύσει ο κ. Βότσης στην τοποθέτησή του.  ∆εν του απάντησε κανένας, δε σχολίασε κανένας.  Τα πραγματικά 
δεδομένα είναι όπως τα έχει αναφέρει προηγουμένως ο κ. Νεοφύτου και απλά προσθέτω το εξής:  Ναι, αυτές 
είναι τροπολογίες στα δύο νομοσχέδια που αφορούν τα σχέδια αναδιάρθρωσης.  Έχουμε πρόταση νόμου για 
τους υπόλοιπους εγγυητές, γενικές διατάξεις, γενική προστασία -μπορεί να μην τα θεωρείτε ικανοποιητικά- δεν 
ξέρω ποια θα είναι η τοποθέτηση του ΑΚΕΛ, αλλά για τους υπόλοιπους εγγυητές υπάρχουν και εκείνες οι 
ασφαλιστικές δικλίδες.  Θεωρήσαμε ότι στα πλαίσια αυτών των σχεδίων μπορούν να υιοθετηθούν αυτές οι 
διατάξεις, για να προστατεύσουν τη συγκεκριμένη κατηγορία των εγγυητών, και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο εμείς 
θεωρούμε ότι θα πρέπει να δοθεί αυτή η προστασία στις περιπτώσεις ακριβώς όπου υπάρχουν αυτές οι 
εξασφαλίσεις, όπου υπάρχουν εξασφαλίσεις για δάνεια και όπου τα ποσά των δανείων δεν ξεπερνούσαν τις 
€250.000, όταν υπογράφηκε η σύμβαση ή όταν θα κινήσει αγωγή η τράπεζα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού και μετά ο κ. Περδίκης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ δε θα σταθώ στα θέματα της διαδικασίας.  Απλώς, έτσι για χάρη της αποκατάστασης της 
πραγματικότητας, θα πω ότι ο κ. Βαρνάβα ξεκίνησε πρώτος να αναφέρεται στα ζητήματα των τροπολογιών και 
ο κ. Λαμάρης ένιωσε την ανάγκη να κάμει μία διευκρίνιση σε εκείνα που είπε ο κ. Βαρνάβα, για να μη λέμε ότι 
είναι ο κ. Λαμάρης που ξεκίνησε αυτή τη συζήτηση.   

 Θέλω όμως να σχολιάσω κάποια που είπε ο κ. Νεοφύτου που δεν είχαν καμιά σχέση ούτε με τη 
διαδικασία ούτε με τις τροπολογίες, αλλά αναφέρονταν στο παρελθόν, σε πολιτικές θέσεις που υποστήριξε ο 
καθένας από εμάς.  Και έτσι για χάρη της αποκατάστασης της πραγματικότητας, ξέρετε, τότε έγινε κατορθωτό 
με μία πλήρη συσκότιση της κοινής γνώμης να επιβληθούν κάποιες αντιλήψεις στην κοινωνία.  Και αναγνωρίζω 
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ότι η κοινωνία στην καταπληκτική της πλειοψηφία δέχτηκε κάποια πράγματα.  Ο κουρνιαχτός κατακάθεται και 
πλέον ο κόσμος ανοίγει τα αφτιά του, για να ακούσει καλύτερα, οπότε θα επαναλάβω κάποια πράγματα που 
ελέαμεν τότε τζιαι εν μας άκουε κανένας.  Τότε η κυβέρνηση Χριστόφια δεν ήθελε να φέρει την τρόικα στην 
Κύπρο και αγωνιζόταν να εξεύρει εναλλακτικές επιλογές αντιμετώπισης των προβλημάτων.  Εκείνο που 
κατέστησε μονόδρομο την άφιξη της τρόικας ήταν δύο πράγματα.  Το ένα ήταν η μεγάλη τρύπα στον τραπεζικό 
τομέα που δεν μπορούσε να αντιμετωπιστεί με άλλο τρόπο και το δεύτερο η στάση της τότε αντιπολίτευσης, η 
οποία από τον Ιούνιο του 2012 ή νωρίτερα, αρκετά νωρίτερα, έλεγε ότι μια είναι η επιλογή για την κυβέρνηση 
Χριστόφια και ασκούσε αφόρητες πιέσεις πάνω της λέγοντας πως «πρέπει να απευθυνθείτε στο Μηχανισμό 
Στήριξης», στην τρόικα δηλαδή, «για να μας βοηθήσει να λύσουμε τα προβλήματα».  Και θυμάστε ποια ήταν η 
συμπεριφορά τότε στο κοινοβούλιο έναντι των διαφόρων προτάσεων που έφερνε η κυβέρνηση.   

 ∆εύτερον, «περνούσαμε ομόφωνα», λέει, «τότε όλα τα μνημονιακά νομοσχέδια τα οποία έφταναν στη 
Βουλή».  Ξεχνά ότι είναι δικές τους οι δηλώσεις…  Οι μνημονιακές υποχρεώσεις έν’ το πολιτικό μανιφέστο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και της κυβέρνησης Αναστασιάδη.   

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είντα τα έφερε η κυβέρνηση Χριστόφια το ∆εκέμβρη; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εννά έρτω και σ’ εκείνα, αγαπητοί, στο γιατί τα έφερε.  Μεν αγωνιάτε!  Μεν συγχύζεστε τζιαι εννά το 
απαντήσω!  Ξέρω τι θα πείτε δημόσια τζιαι θα προλάβω να σας το απαντήσω πριν να το πείτε δημόσια, για να 
απαντήσετε, οπότε μεν αγωνιάτε, μεν συγχύζεστε! 

 Λέω λοιπόν ότι εψήφισαν για τον απλούστατο λόγο ότι συμφωνούσαν απολύτως.  Το ΑΚΕΛ τότε 
διαφωνούσε με αυτά τα πράγματα και με τις τοποθετήσεις που έκαμναν στη Βουλή δεν του άφηναν 
εναλλακτικές επιλογές.  Να φορολογήσουμε τον πλούτο;  ∆εν το επέτρεψαν.  Να καταφέρουμε να περάσουμε 
ένα κλιμακωτό σύστημα φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας;  ∆εν το επέτρεψαν.  Περιόριζαν τα έσοδα του 
κράτους και της κυβέρνησης.  Τον εταιρικό φόρο από το 10% να τον πάρουμε στο 12% για δύο χρόνια είπαν 
ότι είναι καταστροφή της κυπριακής οικονομίας.  Τωρά μόνιμα δεν ενοχλεί αυτή η αύξηση! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν είναι εσείς που αποσύρατε εκείνες τις προτάσεις νόμου; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν τις αποσύραμε καθόλου, κύριε Παπαδόπουλε.  Εβάλαμέ σας…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Όι, εκαταψηφίσετέ τον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, όχι διακοπές!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εκαταψηφίσετέ τον και επαναφέραμέν τον, όταν εκλέχθηκε η νέα κυβέρνηση.   

 Έρχομαι και στον πατριωτισμό, κύριε Πρόεδρε, και καταλήγω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Φαίνεται ότι ο πατριωτισμός έγινε λάστιχο.  Εχτές ο πατριωτισμός επέβαλε να μείνουμε δαμαί μέχρι 
τελικής πτώσεως, ώσπου να ψηφίσουμε τα νομοσχέδια.  Σήμερα ο πατριωτισμός επιβάλλει να κάμουμε κάτι το 
διαφορετικό.  Εμετατρέψαμέν τον σε λάστιχο, έτσι ώστε να εξυπηρετεί τις διάφορες σκοπιμότητες.  ∆ικαίωμα 
των πολιτικών κομμάτων και να διαβουλευτούν -εγώ λέω δε διαβουλεύονται, έν’ παζάρεμα που κάμνουν, 
δικαίωμά τους- αλλά εννά μας κρίνει όλους ο κόσμος.  Και η παράκλησή μου η θερμή...  Εγώ ένα πράμα 
εσηκώστηκα τζιαι ζήτησα, να σεβόμαστε και τον κανονισμό λειτουργίας της Βουλής και τα άλλα πολιτικά 
κόμματα, έστω και αν διαφωνούν με εκείνα τα οποία εμείς υποστηρίζουμε.  Τζιαι νομίζω, άμα το πράξουμε 
τούτο το πράμα, θα είναι πολύ πιο ομαλή η λειτουργία του κοινοβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης, μετά ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν πριν είκοσι λεπτά εσήκωσα το σιέριν…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω…  ∆ε θέλω να αποστερήσω από κανέναν το δικαίωμα, αλλά υπάρχει μία σωστή 
παρατήρηση, όχι θέμα κανονισμού.  Υπάρχει μία απόφαση η οποία ελήφθη χθες στη Σύσκεψη Αρχηγών, ότι θα 
κάνουμε τοποθετήσεις εφ’ όλης της ύλης, δε θα κάνουμε για το κάθε νομοσχέδιο ξεχωριστά και έχω την 
εντύπωση ότι αρχίσαμε να παραβιάζουμε εκείνη την απόφαση.  Άρα, σύντομα, περιεκτικά, για να 
προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Κύριε Περδίκη, συνεχίστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι, όταν πριν είκοσι λεπτά σήκωσα το σιέριν μου, ήθελα απλά να σας ρωτήσω 
αν έχω το δικαίωμα να καταθέσω προφορική τροπολογία πάνω στην τροπολογία του ∆ΗΚΟ.  Βέβαια, στη 
συνέχεια ακούστηκαν πολλά που θα ’θελα να σχολιάσω, αν μου δίδετε την άδεια να τοποθετηθώ, για δκυο 
λεπτά μόνο, αν μου δίδετε την άδεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, να τοποθετηθείτε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το πρώτο που θα ήθελα να υπενθυμίσω, να το διορθώσω -προφανώς του διέφυγε εκ παραδρομής του 
κ. Αβέρωφ- είναι ότι δεν πέρασαν ομόφωνα τα νομοσχέδια τα μνημονιακά που μας έφερε η κυβέρνηση 
Χριστόφια.  Τουλάχιστον το Κίνημα των Οικολόγων…   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Α! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ για τα επιφωνήματα θαυμασμού, κύριοι συνάδελφοι, της συμπολίτευσης.  Τουλάχιστον 
εκείνα τα νομοσχέδια που περιέκοπταν αδίκως από φτωχές οικογένειες, πολύτεκνους και ανάπηρους τα 
επιδόματα καταψηφίστηκαν από το Κίνημα των Οικολόγων και κάποιους άλλους βουλευτές άλλων κομμάτων.  
Ένα τούτο. 

 ∆εύτερον, όταν, κύριε Πρόεδρε, αναφερόμουν σε μαγειρέματα, έν’ το προφανές που έλεγα.  Όταν 
έρχεται μία τόσο ενδιαφέρουσα και σημαντική τροπολογία χωρίς να συζητηθεί, προκύπτουν πολλά σημαντικά 
ζητήματα.  Εμείς θα την ψηφίσουμε, λίγο με τη λογική του Ραντανπλάν, του σκύλου του Λούκυ Λουκ, που έλεγε 
ότι, για να την υποστηρίζουν αυτοί οι καλοί άνθρωποι, πρέπει να είναι καλή.  Αλλά έχω ένα ερώτημα.  Τη 
διαβάζω σωστά ή λάθος;  Αφορά τα δάνεια εκείνα που σήμερα είναι μη εξυπηρετούμενα, σήμερα μη 
εξυπηρετούμενα!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σωστό. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για ό,τι γίνει αύριο μη εξυπηρετούμενο δε θα ισχύει.  Καλά το κατάλαβα, κύριοι, που εκάμετε τα 
μαγειρέματα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να μη δώσουμε κίνητρο να γίνουν όλα μη εξυπηρετούμενα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για τζιείνους τους μικρούς των €250.000, που λέγατε πριν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Πρόεδρε, δε θέλω να κάμω συζήτηση.  Αντιλαμβάνεστε τι θέλω να πω.  Τέλος πάντων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υποβάλετε την ερώτηση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Πάω στην προφορική μου την τροπολογία.  Η προφορική μου τροπολογία, την οποία υποβάλλω προς 
τον εισηγητή ή τους εισηγητές, είναι, αντί να λέει ότι ο πιστωτής δε δύναται να λάβει δικαστικά ή νομικά μέτρα ή 
άλλα μέτρα εναντίον του εγγυητή, να λέει ότι ο εγγυητής απαλλάσσεται από τις υποχρεώσεις του με τις 
προϋποθέσεις που βάζουν οι συνάδελφοι.  Το ότι απαλλάσσεται από τις υποχρεώσεις του είναι σε όλες τις 
τροπολογίες που ψηφίστηκαν από τα κόμματα σε σχέση με τους εγγυητές, σε όσες είναι σήμερα στο τραπέζι, 
για να ψηφιστούν, και στην τροπολογία της Ε∆ΕΚ, στη γραμμή 11.  Στη σελίδα 8, γραμμή 11, η Ε∆ΕΚ έλεγε 
«απαλλάσσονται των υποχρεώσεών τους» και όχι αυτό το περίεργο και ύποπτο και προβληματικό 
συνταγματικώς, διότι είναι πολύ περίεργο να λέει ένας νόμος ότι ο Περδίκης χρωστά του Αβέρωφ, αλλά ο 
Αβέρωφ δεν μπορεί να κυνηγήσει τον Περδίκη νομικά.  Αυτό λέει η τροπολογία!  Αυτό λέει η τροπολογία!  Λέει 
ότι ο Περδίκης χρωστά του Αβέρωφ, αλλά ο Αβέρωφ δεν μπορεί να κυνηγήσει τον Περδίκη. 

 Να ’στε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, η προφορική τροπολογία είναι επί της τροπολογίας που κατέθεσε το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε ακριβώς, για να σημειωθεί ποια είναι η πρότασή σας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι στην πρώτη γραμμή, εκεί που λέει «πιστωτής δε δύναται να λάβει δικαστικά ή νομικά ή άλλα μέτρα 
εναντίον του εγγυητή» να αλλάξει και να μπει «ο εγγυητής απαλλάσσεται από τις υποχρεώσεις του» με τις 
προϋποθέσεις που τέθηκαν στην τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μιλήσω για θέματα που συζητήθηκαν για τη διαδικασία.  Απλώς θέλω να 
βεβαιωθώ ότι είμαι εγώ μέσα στη σωστή διαδικασία, ότι ζητούμε να πάρουμε το λόγο, για να κάνουμε τη δική 
μας τοποθέτηση επί των τροπολογιών, για να διευκολυνθεί η διαδικασία της ψηφοφορίας.   

 Αν είναι τούτη η διαδικασία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε εισέλθει στη συζήτηση των τροπολογιών.  Είπα βεβαίως ότι άλλες ήταν οι αποφάσεις που 
είχαμε πάρει, αλλά, επειδή προέκυψε νέα τροπολογία και ήταν λογικό να ενημερωθεί το σώμα γι’ αυτή την 
τροπολογία, επέτρεψα τη συζήτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, δεν υπεισέρχομαι σε αυτό!  Απλώς θέλω να ξέρω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Προχωρήστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ λέω ότι δε συμμερίζομαι την ευφορία όσων θεωρούν ότι φέραμε ένα σπουδαίο αποτέλεσμα, το 
οποίο θα είναι πράγματι προστατευτικό δίχτυ.  Πολύ φοβούμαι ότι δε δράσαμε προληπτικά και θα είμαστε εδώ 
σε κάποιους μήνες να βλέπουμε τα αποτελέσματα αυτής της πολύ καλής δουλειάς που κάναμε, επίμονης, ναι, 
αλλά το αποτέλεσμα θα φανεί σε λίγους μήνες.  Αυτός ο τόπος αυτό που χρειάζεται είναι η προληπτική πολιτική 
προσέγγιση και όχι η εκ των υστέρων διόρθωση των λαθών μας.  Πολύ φοβούμαι ότι κι αυτό θα είναι τούτη η 
προσέγγιση η παλιά, που μας οδήγησε στην οικονομική καταστροφή.   

 Η δική μας η πρόταση ήταν ουσιαστική.  Αντιλαμβάνομαι ότι δε θα έχει ούτε την υποστήριξη που 
υπολογίζαμε, όχι επιπλέον, για να περάσει, διότι πρώτα απ’ όλα διόρθωνε το ζήτημα των καταχρηστικών 
ρητρών και των πρόσθετων χρεώσεων.  Με πολύ συγκεκριμένο τρόπο διόρθωνε τη στρέβλωση των εγγυητών 
και προστάτευε την κτηματαγορά.  Η πολυπλοκότητα που έχουμε μπροστά μας αυτών των νομοσχεδίων δε θα 
βοηθήσει καθόλου και δε θα πιέσει καθόλου τις τράπεζες προς την κατεύθυνση των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων.  Και πολύ φοβούμαι ότι θα έρθουμε εδώ σε λίγους μήνες και θα δούμε το 63% να γίνει 73% και ούτω 
καθεξής και τότε θα τα ξαναπούμε, δυστυχώς όμως εκ των υστέρων και πάλι! 
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 ∆ε θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες του ∆ΗΚΟ, γιατί δεν τις έχουμε μελετήσει.  Έτσι κι αλλιώς θα 
περάσουν.  Θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες της Ε∆ΕΚ.  Θα επαναφέρουμε τη δική μας τροπολογία ως πρόταση 
νόμου παράλληλα με αυτήν της Ε∆ΕΚ, αν απορριφθεί σήμερα, και μη μου επικαλεστείτε κανονισμούς της 
Βουλής -τους εκάμετε κόσσινον- και θα ψηφίσουμε αρκετές από τες τροπολογίες του ΑΚΕΛ, ιδιαίτερα αυτή που 
αφορά τον πρόλογο του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ εγώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Α, και στο σύνολο θα καταψηφίσω.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εναντίον. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, θα είμαι εναντίον σίγουρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Κουλίας.  

 Σύντομα, παρακαλώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος.  Επειδή, κύριε Πρόεδρε, με μία λέξη την οποία χρησιμοποίησα 
και είπα για την πατρίδα θεωρήθηκε ότι θέλουμε να προσβάλουμε τους οποιουσδήποτε συναδέλφους είτε 
πολιτικές δυνάμεις για τον πατριωτισμό, να πω ότι δεν αμφισβητούμε, κύριε Πρόεδρε, τον πατριωτισμό κανενός 
σ’ αυτή την αίθουσα, καμιάς πολιτικής δύναμης.  Το ξεκαθαρίζουμε!  Αλλά δε δεχόμαστε με όλη την ειλικρίνεια 
τον όρο “παζάρεμα”!  ∆εν έχουμε συμμετάσχει ως πολιτική δύναμη σε κανένα παζάρεμα!  ∆ηλαδή, να κρίνω, 
όταν το ΑΚΕΛ -και απευθύνομαι στο ΑΚΕΛ που έχει χρησιμοποιήσει αυτό τον όρο- καταθέτει τροπολογίες τις 
οποίες διαβουλεύεται είτε με το Συναγερμό είτε με οποιαδήποτε πολιτική δύναμη είτε και μαζί μας ακόμα, για να 
τις στηρίξουμε, ότι αυτό είναι παζάρεμα; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είπε ότι είναι παζάρι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, να τελειώσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, ολοκληρώστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ειλικρινά δεν αποδεχόμαστε αυτό τον όρο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …και επαναλαμβάνω ότι οι προσπάθειες οι οποίες καταβλήθηκαν τις δύο τελευταίες μέρες από πλευράς 
της Ε∆ΕΚ ήταν για να πείσουν για τις τροπολογίες της.  Και ας διαβάσουν καλά ποιες είναι οι τροπολογίες της 
Ε∆ΕΚ μετά από τη συνεδρία κάποιοι και θα καταλάβουν ότι δημιουργούν πολύ περισσότερη προστασία 
ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Επίσης, κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει λεχθεί σ’ αυτή την 
αίθουσα, μία εκ των τροπολογιών είναι για την προστασία των μη βιώσιμων δανείων, που δε 
συμπεριλαμβάνονται μέσα στο νομοσχέδιο, για έξι μήνες, μέχρι που η κυβέρνηση να φέρει δικό της 
νομοσχέδιο, με την προϋπόθεση, εάν δε φέρει, να προχωρήσουμε σε άλλη αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Κουλίας και μετά ο κ. Λουκαΐδης και θα προχωρήσω στη διαδικασία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για ποιο λόγο εγώ, ο βουλευτής, να σέβομαι τις αποφάσεις που παίρνει μία πλέον νομιμοποιημένη και 
θεσμοθετημένη σύσκεψη, όταν αυτοί που τις παίρνουν δεν τις σέβονται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιότι κατετέθη η τροπολογία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, δεν είναι πάνω στην τροπολογία του ∆ΗΚΟ η συζήτηση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...και είχα υποχρέωση να δώσω το λόγο για την τροπολογία, επειδή κατετέθη τώρα και δυστυχώς έτυχε 
εκμετάλλευσης καταχρηστικής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, αν έχω την προσοχή σας, έν’ εύκολο να μιλήσω; 

 Κύριε Αβέρωφ, ο λόγος που ζητώ το λόγο είναι για σας κατά κύριο λόγο, διότι είπετε στο σώμα εδώ ότι 
τα μνημονιακά νομοσχέδια περάσαν κατά πλειοψηφία.  Σε ό,τι με αφορά, εν σας εψήφισα κανένα, για να 
είμαστε δίκαιοι.  Και ούτε ενστερνίζομαι την άποψη του αρχηγού του ΑΚΕΛ, του κ. Κυπριανού, ότι έν’ 
περιστασιακή η πλειοψηφία.  Οι πλειοψηφίες έν’ πλειοψηφίες.  Αλλά τούτη η σημερινή θα είναι πύρρειος η νίκη 
και κατά το δη λεγόμενον, ύστερα φέρνει ο φούρνος την πυρά, για να ’μαστε ξηγημένοι.   

 Και επιπλέον, επειδή για το ποιος εκάλεσεν την τρόικα και ποιος την ετραπέζωσεν την τρόικα επήρεν 
μας όλους το κολάνιν, θέλω, κύριοι της δεξιάς, της ακραιφνούς δεξιάς, να πω το εξής:  Όντως, τα προσκλητήρια 
ετυπώσαν τα τα κοπέλλια της αριστεράς, αλλά το γάμο εσείς τον ετελέσετε, εσείς εστρώσετε τη νύφη και τον 
γαμπρό, εκατεβάσετε τον κυπριακό λαό ’πού τα κρεβάτια, κοιμίζετε την τρόικα και εκατεβάσετέ μας πά στο 
πάτωμα.  Και το κακό συνεχίζεται.  Έν’ τούτο που εννά κάμετε τζιαι σήμερα στο τέλος της ημέρας.  Άρα, να σας 
ζήσουν και οι γαμπροί και οι νύφες!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης και να προχωρήσουμε, παρακαλώ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα έλεγα μισή κουβέντα για τα παζάρια, αλλά, συνεχίζοντας για τους γάμους, τα προσκλητήρια για 
τους γάμους εστείλαν τα οι τραπεζίτες και όσοι εκάναν τους τσιλιαδόρους των τραπεζιτών, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Λουκαΐδη; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Και όσοι εκάμναν τους τσιλιαδόρους των τραπεζιτών και του τέως ∆ιοικητή, του τότε ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Του κ. ∆ημητριάδη, εννοείτε; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Απευθείας προσκλητήρια!  Αεροπορικώς... 

 Όχι, του τότε που κατεστρέφετο το τραπεζικό σύστημα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, ήταν πολλά σπουδαίος κύριος τούτος ο Ορφανίδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Και είπαν κάποιοι να επαναδιοριστεί, μαζί κι εσείς. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 O Ορφανίδης ήταν πολλά σπουδαίος κύριος.  Αν είχα έτσι εξουσία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, απευθυνόμαστε στον Πρόεδρο του σώματος. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αυτά για τα περί παζαριού. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, έγινε τζιαι χτες αυτή η συζήτηση.  ∆ε θα παραπέμψω στο ότι ο κ. Νεοφύτου εδώ 
είπε ότι, ναι, κάμνουμε παζάρι.  Προφανώς το έκαμνε με τον εαυτό του το παζάρι ο κ. Νεοφύτου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι δικαίωμά του. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Προφανώς.  Ναι, με τον εαυτό του επαζαρεύετο.  Και εθεώρησέν το θεμιτό.  ∆ικαίωμά του βεβαίως να 
έκαμνε με τον εαυτό του παζάρι.  Λέμε όμως το αυτονόητο.  Αν γίνεται διάλογος, επιχειρείται η εξεύρεση 
συναίνεσης, πρέπει να γίνεται θεσμοθετημένα.  Υπήρχαν οι επιτροπές που συνεδρίαζαν.  Και ουδέποτε έγινε 
τέτοιος διάλογος και ουδέποτε επιδείχθηκε τέτοια διάθεση στο προσκήνιο να επιδιωχθούν συναινέσεις και 
συμβιβασμοί.  Εχτές ήμασταν εδώ για πάνω από τέσσερις ώρες στην ολομέλεια, δεν έγινε τίποτε σ’ αυτό το 
σώμα εδώ και βεβαίως όλα γίνονταν στο παρασκήνιο.  Αν αυτό είναι επίσημη διαβούλευση και όχι παζάρι, ο 
καθένας μπορεί να το κρίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ο φόος φέρνει κόλαση. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε ερώτηση είπετε; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να προσθέσω στη συζήτηση και εν πάση περιπτώσει να συνοψίσω το εξής:  
Σημείο πρώτο, θεωρώ ότι και ο πιο κακόπιστος παρατηρητής ή ο πιο κακόπιστος βουλευτής δεν μπορεί παρά 
να παραδεχτεί ότι γίνεται ένα πρώτο σημαντικό βήμα για προστασία και των δανειοληπτών και των εγγυητών 
σήμερα στη Βουλή.  Το δεύτερο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, και να μου επιτρέψετε, είναι ένα μήνυμα που 
θέλω να στείλω στους τραπεζίτες εκ μέρους της παράταξής μου, αλλά είμαι σίγουρος και εκ μέρους όλων των 
βουλευτών.  Θα παρακολουθούμε την εφαρμογή της νομοθεσίας, θα παρακολουθούμε τις πράξεις και τις 
παραλείψεις τους.  Το σίγουρο είναι ένα.  ∆εν πρόκειται να ανεχτούμε συμπεριφορές του παρελθόντος.  Αυτό 
το μήνυμα, νομίζω, κύριε Πρόεδρε, απηχεί όλες τις πλευρές της Βουλής και πρέπει να σταλεί σε ώτα 
ακουόντων.  Αυτό ήθελα να πω και μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρώ και θέτω την τροπολογία του κ. Περδίκη επί της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
πρώτη, διότι κατετέθη τελευταία.  Θέλω να κατανοούμε όλοι τι ψηφίζουμε, γιατί ξεκινούμε μία σειρά 
ψηφοφοριών και θα επαναλάβω την έκκλησή μου για νηφαλιότητα, για να διεκπεραιώσουμε τις εργασίες αυτής 
της συνεδρίας της Βουλής. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του κ. Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έννεν είκοσι εφτά, κύριε Μιχαηλίδη, αλλά εντάξει.  Η πισινή παρέα εν εψήφισεν κανένας.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Κάτι ξέρω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, αν αμφισβητείτε την ορθή καταμέτρηση, θα επαναλάβω.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, διότι και είκοσι οκτώ να ήταν, έντζιε έσιει καμιά διαφορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι επτά ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία του κ. 
Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων απορρίπτεται.  

 Πάμε στην τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος στο νομοσχέδιο 
«Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα 

Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015» 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο άρθρο 67 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου:  

 «(20) Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος άρθρου, πιστωτής δε δύναται να λάβει δικαστικά ή 
νομικά ή άλλα μέτρα εναντίον εγγυητή, σε περίπτωση που πληρούνται σωρευτικά οι πιο κάτω 
προϋποθέσεις: 

 (α) Το ισοζύγιο μεταξύ του ενεργητικού και παθητικού της προσωπικής και επαγγελματικής 
περιουσίας του εν λόγω εγγυητή, εξαιρουμένης της κύριας κατοικίας αυτού, σύμφωνα με την 
κεφαλαιουχική του κατάσταση δυνάμει του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Νόμου, δεν 
υπερβαίνει τις επτακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€750.000)· και 

 (β) ο εν λόγω εγγυητής: 

(i) κατά το χρόνο σύναψης της σύμβασης εγγύησης είχε ή ανέλαβε ευθύνη, σύμφωνα με τους 
όρους σύμβασης εγγύησης, για ποσό χρέους το οποίο καλύπτεται από Προσωπικό Σχέδιο 
Αποπληρωμής που δεν υπερβαίνει τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€250.000) και για 
το οποίο υπόκειται σε εξασφάλιση η κύρια κατοικία του καθορισμένου χρεώστη˙ ή 

(ii) κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου έχει ευθύνη σύμφωνα με 
τους όρους της σύμβασης εγγύησης, για υπόλοιπο χρέους, το οποίο καλύπτεται από 
Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής και δεν υπερβαίνει τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ 
(€250.000) και για το οποίο υπόκειται σε εξασφάλιση η κύρια κατοικία του καθορισμένου 
χρεώστη: 

 Νοείται ότι το παρόν εδάφιο ισχύει μόνο για χρέη τα οποία καλύπτονται από 
Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής και μέχρι την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
παρόντος Νόμου αποτελούσαν  δάνεια τα οποία θεωρούνται μη εξυπηρετούμενες 
χορηγήσεις δυνάμει της εκάστοτε σε ισχύ Οδηγίας περί του Ορισμού των Μη 
Εξυπηρετούμενων και των Ρυθμισμένων Χορηγήσεων που εκδίδει η Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου δυνάμει του άρθρου 41 του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου και δεν 
ισχύει για χρέη τα οποία καλύπτονται από Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής για τα οποία 
συνήφθησαν συμβάσεις εγγύησης μετά την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου: 

 Νοείται περαιτέρω ότι, ανεξαρτήτως των διατάξεων οποιουδήποτε άλλου Νόμου και 
τηρουμένων των διατάξεων της παραγράφου (β) του εδαφίου (8) του παρόντος άρθρου, ο 
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πιστωτής δε δύναται να εκποιήσει την κύρια κατοικία εγγυητή για σκοπούς ικανοποίησης 
της αξίωσης του εναντίον του εγγυητή, σε σχέση με την ευθύνη του εγγυητή που προκύπτει 
από τις υποχρεώσεις του χρεώστη.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επί του νομοσχεδίου «Ο περί 
Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) 
Νόμος του 2015»;  Καταμέτρηση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και είκοσι αποχές, εγκρίνεται η τροπολογία που έχει 
καταθέσει ο κ. Παπαδόπουλος εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Πάμε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και 

∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015» 

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 1. Με τη διαγραφή της δέκατης παραγράφου του προοιμίου αυτού.  

 2. με τη διαγραφή της παραγράφου (στ) του εδαφίου (1) του άρθρου 4 αυτού. 

 3. με την τροποποίηση του άρθρου 8 αυτού ως ακολούθως: 

(α) με την αντικατάσταση από το εδάφιο (1) αυτού της φράσης “η Υπηρεσία Αφερεγγυότητας, 
εκδίδει” (πέμπτη και έκτη γραμμή) με τη φράση “εκδίδονται Κανονισμοί δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 94 του παρόντος Νόμου, οι οποίοι προβλέπουν τις”. 

(β) με την αντικατάσταση από το εδάφιο (2) αυτού της φράσης “κατευθυντήριων γραμμών 
δυνάμει του εδαφίου (1)” (πρώτη και δεύτερη γραμμή) με τη φράση “Κανονισμών δυνάμει 
του παρόντος Νόμου” και με τη διαγραφή της φράσης “και ενημερώνει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων” (όγδοη και ένατη γραμμή). 

(γ) με την αντικατάσταση από το εδάφιο (3) αυτού της φράσης “την ετοιμασία κατευθυντήριων 
γραμμών δυνάμει του εδαφίου (1), η Υπηρεσία Αφερεγγυότητας λαμβάνει υπόψη της-”  
(πρώτη μέχρι τρίτη γραμμή), με τη φράση “τον καθορισμό κατευθυντήριων γραμμών 
δυνάμει του παρόντος Νόμου η Υπηρεσία Αφερεγγυότητας προβαίνει σε εισηγήσεις προς 
τον Υπουργό λαμβάνοντας υπόψη τα ακόλουθα:”. 

(δ) με τη διαγραφή από το εδάφιο (4) αυτού της φράσης “δυνάμει του εδαφίου (1)” (πρώτη και 
δεύτερη γραμμή). 

(ε) με τη διαγραφή του εδαφίου (5) αυτού. 

(στ) με την αντικατάσταση του εδαφίου (6) αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο:   

   “(6)  Οι κατευθυντήριες γραμμές αναθεωρούνται ανά τακτά χρονικά διαστήματα και σε 
διάστημα όχι μεγαλύτερο του ενός έτους κάθε φορά.”. 

  (ζ) με τη διαγραφή των εδαφίων (7) και (8) αυτού. 
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 4. με την αντικατάσταση από την παράγραφο (α) του εδαφίου (2) του άρθρου 11 αυτού της φράσης 
“διακόσια ευρώ (€200)” (τρίτη γραμμή) με τη φράση “πεντακόσια ευρώ (€500)”. 

 5. με την αντικατάσταση από την παράγραφο (β) του εδαφίου (2) του άρθρου 11 αυτού της φράσης 
“χιλίων ευρώ (€1.000)” (τρίτη γραμμή) με τη φράση “τριών χιλιάδων ευρώ (€3.000)”. 

 6. με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (i) της παραγράφου (γ) του εδαφίου (4) του 
άρθρου 11 αυτού της φράσης “έξι χιλιάδες ευρώ (€6.000)” (πέμπτη γραμμή) με τη φράση “δέκα 
χιλιάδες ευρώ (€10.000)”. 

 7. με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (γ) του εδαφίου (4) του 
άρθρου 11 αυτού της φράσης “τεσσάρων χιλιάδων ευρώ (€4.000,00)” (πρώτη και δεύτερη 
γραμμή) με τη φράση “πέντε χιλιάδων ευρώ (€5.000)”. 

 8. με την προσθήκη στο άρθρο 24, αμέσως μετά το εδάφιο (1) αυτού, του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

  «(1Α)  Ο σύμβουλος αφερεγγυότητας διαπραγματεύεται με τους πιστωτές σε περίπτωση που ο 
χρεώστης του παρέχει πληροφορίες σε σχέση με τυχόν υπερχρεώσεις που κατά την άποψή του 
επιβλήθηκαν παράνομα: 

   Νοείται ότι, σε περίπτωση μη επίτευξης συμφωνίας μεταξύ των δύο μερών, αρμόδιο να 
αποφασίσει είναι το δικαστήριο, μετά από αίτηση του χρεώστη.». 

 9. με τη διαγραφή από την υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (β) του εδαφίου (2) του άρθρου 24 
αυτού της φράσης «και τις παραμέτρους που δυνατό να επηρεάσουν το εν λόγω κόστος σε κάθε 
στάδιο της διαδικασίας». 

 10. με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (β) του εδαφίου (2) του άρθρου 24 αυτού της 
ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι το ύψος των προβλεπόμενων εξόδων δε δύναται να μεταβάλλεται κατά την 
προβλεπόμενη διαδικασία και μέχρι την ολοκλήρωση αυτής.». 

 11. με την προσθήκη στο τέλος του άρθρου 31 αυτού της ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι, στις περιπτώσεις που αποδεδειγμένα επιβλήθηκαν παράνομα στο χρεώστη 
υπερχρεώσεις από τον πιστωτή, ο χρεώστης δίνει οδηγίες γραπτώς στο σύμβουλο 
αφερεγγυότητας, ώστε να θέσει θέμα αμφισβήτησής τους προς τον πιστωτή.». 

 12. με την προσθήκη στο άρθρο 42, αμέσως μετά το εδάφιο (1), του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

  «(2) Ο σύμβουλος αφερεγγυότητας- 

   (α) ενεργεί προς το συμφέρον του χρεώστη σε περίπτωση επιβολής αποδεδειγμένα 
παράνομων υπερχρεώσεων εκ μέρους του πιστωτή. και 

   (β) διαπραγματεύεται με τους πιστωτές, έπειτα από οδηγίες του χρεώστη, το ύψος των 
υπερχρεώσεων: 

     Νοείται ότι, σε περίπτωση μη επίτευξης συμφωνίας μεταξύ των δύο μερών, 
αρμόδιο να αποφασίσει είναι το δικαστήριο, μετά από αίτηση του χρεώστη: 

     Νοείται περαιτέρω ότι, εάν το δικαστήριο κρίνει ότι παράνομα έχουν επιβληθεί 
υπερχρεώσεις, το αντίστοιχο ποσό διαγράφεται.». 

 13. με την αντικατάσταση από το εδάφιο (6) του άρθρου 44 αυτού, του ορισμού του όρου “αγοραία 
αξία” με τον ακόλουθο νέο ορισμό:   

  «“αγοραία αξία” σημαίνει το μέσο όρο των ανεξάρτητων εκτιμήσεων του ενυπόθηκου ακινήτου για 
σκοπούς υπολογισμού της αξίας αυτού, οι οποίες διενεργούνται από δύο εκτιμητές που 
διορίζονται εκ μέρους του πιστωτή και εκ μέρους του χρεώστη, αντίστοιχα.  ο χρεώστης δύναται 
αντί να προβεί στο διορισμό εκτιμητή να ζητήσει όπως η αξία γενικής εκτίμησης που αφορά το 
ενυπόθηκο ακίνητο, όπως αυτή εκάστοτε ορίζεται στον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο, είναι η αγοραία αξία του εν λόγω ακινήτου.». 

 14. με τη διαγραφή της παραγράφου (δ) του εδαφίου (2) του άρθρου 46 αυτού. 

 15. με την προσθήκη στην υποπαράγραφο (ΙΙ) της υποπαραγράφου (ii) της παραγράφου (ζ) του 
εδαφίου (2) του άρθρου 46 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη “οποιαδήποτε” (πρώτη γραμμή), της 
λέξης “επαναλαμβανόμενη”. 

 16. με την προσθήκη στην παράγραφο (ε) του εδαφίου (4) του άρθρου 48 αυτού, αμέσως μετά τη 
λέξη “αναφοράς” (τέταρτη γραμμή), του σημείου του κόμματος και της φράσης “, προς όφελος του 
χρεώστη, αφού αυτός ενημερωθεί σχετικά”. 
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 17. με την αντικατάσταση του εδαφίου (8) του άρθρου 49 αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

  «(8)  Για τους σκοπούς του εδαφίου (4) τα έξοδα και οι δαπάνες σε σχέση με την πώληση ή τη 
διάθεση της περιουσίας καταβάλλονται από το μέρος που επωφελείται της πώλησης ή της 
διάθεσης της περιουσίας.». 

 18. με την προσθήκη στο άρθρο 50, αμέσως μετά το εδάφιο (4) αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

  «(5)  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των εδαφίων (1), (2), (3) και (4), σε περίπτωση που η οφειλή 
για την κύρια κατοικία του χρεώστη δεν υπερβαίνει τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ 
(€350.000), τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του περί της Προστασίας της Κύριας Κατοικίας 
Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου.». 

 19. με τη διαγραφή από το εδάφιο (5) του άρθρου 67 αυτού, της φράσης “ποσό μεγαλύτερο από” 
(πέμπτη γραμμή). 

 20. με τη διαγραφή των εδαφίων (1) και (2) του άρθρου 73 αυτού. 

 21. με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (iii) της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του 
άρθρου 74 αυτού του αριθμού “35.000” (δεύτερη γραμμή), με τον αριθμό “50.000”. 

 22. με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (iv) της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του 
άρθρου 74 αυτού του αριθμού “75.000,00” (τρίτη γραμμή) με τον αριθμό “100.000”. 

 23. με την προσθήκη στο άρθρο 78, αμέσως μετά το εδάφιο (10) αυτού, του ακόλουθου νέου 
εδαφίου: 

  “(11)  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των εδαφίων (1) έως (10), σε περίπτωση που το χρέος ή η 
υποχρέωση αφορούν συνολική συμβατική υποχρέωση έναντι οφειλέτη μέχρι του ποσού 
τριακοσίων πενήντα χιλιάδων ευρώ (€350.000), τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του περί της 
Προστασίας της Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου.”. 

Β. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι θα προχωρούμε με ομαδοποίηση των τροπολογιών, ως είχαμε συμφωνήσει.  Αν 
υπάρχουν δεύτερες σκέψεις, να μου το πείτε.   

 Θέτω τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ επί του νομοσχεδίου σε ψηφοφορία. 

 Ναι, κύριε Νικολαΐδη. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Εάν θα υπάρξει συνολική τοποθέτηση επί των συνολικών τροπολογιών του ΑΚΕΛ, εμείς θέλουμε να 
δηλώσουμε το εξής:  Θα στηρίξουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ εξαιρουμένων εκείνων των τροπολογιών που 
έχουν να κάμουν με τις δικές μας τροπολογίες, στο βαθμό που πέρασαν οι δικές μας τροπολογίες και, αν 
θέλετε, να σας πω ποιες εν πάση περιπτώσει.  Είναι οι τροπολογίες υπ’ αριθμόν 8, 11... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σιγά σιγά, να σημειώνουν οι γραμματείς. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Είναι αυτές που δε θα ψηφίσουμε για τον απλούστατο λόγο ότι υπήρξε ευρύτερη συναίνεση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να έχουμε σαφή αποτύπωση τι ψηφίζουμε εδώ πέρα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 ...επί ανάλογων τροπολογιών δικών μας, οι υπ’ αριθμόν 8, 11, 13, 18 και 23.  Τις υπόλοιπες 
τροπολογίες τις στηρίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουν σημειωθεί.   

 Παρακαλώ, προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εγώ ψηφίζω τις υπ’ αριθμόν 3 μέχρι 8, την 11, τη 18 και από την 21 μέχρι 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Τώρα, ερωτώ το σώμα πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές υπάρχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε ισοψηφία.  Συνεπώς, με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και καμία αποχή, δεν 
εγκρίνονται οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες της Ε∆ΕΚ.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής 

Οφειλών) Νόμος του 2015» 

Α. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στο άρθρο 2 αυτού, στην κατάλληλη αλφαβητική σειρά, του ακόλουθου 
νέου ορισμού: 

 «“χρέος προς χρηματοπιστωτικό ίδρυμα” σημαίνει ποσό το οποίο αποτελεί οφειλή βάσει αρχικά 
συναφθείσας σύμβασης για παροχή οποιασδήποτε χρηματοπιστωτικής διευκόλυνσης εκ μέρους πιστωτικού 
ιδρύματος και περιλαμβάνει το συμβατικό τόκο και τον τόκο υπερημερίας, που δε δύναται να υπερβαίνει το 
ποσοστό του δύο τοις εκατόν (2%) επί των καθυστερημένων δόσεων και μη συνυπολογιζομένων κατά τον 
καθορισμό του εν λόγω τόκου υπερημερίας οποιωνδήποτε δόσεων έχουν ήδη καταβληθεί από το χρεώστη.". 

Β. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στο πιο πάνω νομοσχέδιο των ακόλουθων νέων άρθρων:  

 «Απευθείας 
προσφυγή χρεώστη 
στο δικαστήριο.  

 

 

 

 

51 του 1970 
81 του 1970 

3 του 1978 
6 του 1981 

181(Ι) του 2002 
32(Ι) του 2005 
59(Ι) του 2006 

80Α.-(1)  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος Νόμου, σε περίπτωση που για 
χρεώστη δεν έχει τελεσφορήσει διαδικασία έκδοσης ∆ιατάγματος Απαλλαγής 
Οφειλών ή υπαγωγής αυτού σε Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής είτε συναινετικό 
είτε μη συναινετικό βάσει των διατάξεων του παρόντος Νόμου, ο εν λόγω χρεώστης, 
ο οποίος για σκοπούς του παρόντος άρθρου καλείται “μη βιώσιμος χρεώστης”, 
διατηρεί το δικαίωμα να απευθυνθεί στο δικαστήριο, με αίτημα, ανάλογα με την 
περίπτωση, είτε την έκδοση διατάγματος αναστολής είσπραξης οφειλών είτε την 
αναστολή εν εξελίξει πτωχευτικής διαδικασίας είτε την έκδοση διατάγματος 
αναστολής εκποίησης της κύριας κατοικίας ή υποστατικού που συνιστά την 
επαγγελματική στέγη αυτού βάσει των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, εφόσον η εν λόγω κύρια κατοικία ή επαγγελματική 
στέγη αποτελεί κατά περίπτωση ενυπόθηκη εξασφάλιση χρέους, το οποίο αυτός 
αδυνατεί να εξυπηρετήσει:  
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122(Ι) του 2007 
52(Ι) του 2008 
26(Ι) του 2010 

120(Ι) του 2011 
142(Ι) του 2014 
197(Ι) του 2014 

4(Ι) του 2015 
27(Ι) του 2015. 

       (2)  Το δικαστήριο εφόσον ικανοποιηθεί από τα προσκομισθέντα εκ μέρους του 
χρεώστη στοιχεία, ότι η οικονομική κατάσταση αυτού έχει επιδεινωθεί ή ότι έχει 
περιέλθει σε αδυναμία εξόφλησης των οφειλών του συνεπεία της κρατούσης 
οικονομικής κρίσης, δύναται, ανάλογα με την περίπτωση, να εκδώσει είτε διάταγμα 
αναστολής είσπραξης οφειλών είτε διάταγμα αναστολής εν εξελίξει πτωχευτικής 
διαδικασίας είτε διάταγμα αναστολής  της διαδικασίας εκποίησης της κύριας 
κατοικίας ή της επαγγελματικής στέγης αυτού, του οποίου η διάρκεια δεν δύναται να 
υπερβαίνει τους έξι (6) μήνες. 

  (3)  Το δικαστήριο δύναται να περιλάβει στο εν λόγω διάταγμα- 

  (α) οποιοδήποτε όρο κρίνει εύλογο και δίκαιο ως προς την επιβολή και 
είσπραξη του νομίμου τόκου, οποιωνδήποτε τόκων υπερημερίας, 
πρόσθετων χρεώσεων και επιβαρύνσεων υπό μορφή διοικητικών και 
διαχειριστικών εξόδων, καθώς και όσον αφορά θέματα ανατοκισμού, 
όπως και για το χρονικό διάστημα που ο όρος αυτός θα ισχύει, το οποίο 
δεν πρέπει να υπερβαίνει το καθοριζόμενο δυνάμει του εδαφίου (2) 
χρονικό διάστημα αναστολής· 

 (β) ειδική αναφορά στην ανάγκη επανεξέτασης της ικανότητας του χρεώστη 
προς έναρξη ή συνέχιση αποπληρωμής των οφειλών του· και 

 (γ) κάθε άλλο ειδικό θέμα στο οποίο το δικαστήριο κρίνει σκόπιμο να 
αναφερθεί, περιλαμβανομένης ειδικής αναφοράς- 

 (i)   σε εν εξελίξει διαδικασία εκτέλεσης δικαστικής απόφασης βάσει 
του άρθρου 14 του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου ή σε άλλη εν 
εξελίξει διαδικασία πώλησης ακινήτου δυνάμει των διατάξεων του 
Μέρους ΧΙ του ιδίου Νόμου, ως προς την οφειλή για την οποία 
εκδίδεται το διάταγμα, και 

         Κεφ. 6. 
11 του 1965 

     161 του 1989 
228 του 1989 

51(Ι) του 1999 
134(Ι) του 1999 

58(Ι) του 2003 
62(I) του 2004 
66(Ι) του 2004 

138(Ι) του 2006 
101(Ι) του 2014 

138(Ι) του 2014. 
 

          Κεφ. 5. 
49 του 1985 

197 του 1986 
156(Ι) του 1999 

2(Ι) του 2008 
74(Ι) του 2008 

206(Ι) του 2012. 

 (ii) σε εν εξελίξει διαδικασία δυνάμει των διατάξεων του περί 
Πτώχευσης Νόμου. 

 

      Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου ο όρος “κύρια κατοικία” 
σημαίνει ακίνητο αξίας μέχρι τριακοσίων χιλιάδων ευρώ (€300.000) και ο 
όρος “επαγγελματική στέγη” σημαίνει ακίνητο αξίας μέχρι τριακοσίων 
πενήντα χιλιάδων ευρώ (€350.000), τα οποία χρησιμοποιούνται, αντίστοιχα, 
ως κύριος χώρος στέγασης του χρεώστη και/ή των μελών της οικογένειάς 
του ή ως χώρος στέγασης και διεξαγωγής των επιχειρηματικών/εμπορικών 
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δραστηριοτήτων της επιχείρησης του χρεώστη και το οποίο είναι 
απαραίτητο για τη συνέχιση της λειτουργίας αυτής:   

 

          Κεφ. 224. 
3 του 1960 

78 του 1965 
10 του 1966 
75 του 1968 
51 του 1971 

2 του 1978 
16 του 1980 
23 του 1982 
68 του 1984 
82 του 1984 
86 του 1985 

189 του 1986 
12 του 1987 
74 του 1988 

117 του 1988 
43 του 1990 
65 του 1990 

30(Ι) του 1992 
90(Ι) του 1992 

6(Ι) του 1993 
58(Ι) του 1994 
40(Ι) του 1996 
31(Ι) του 1998 

144(Ι) του 1999 
123(Ι) του 2001 

57(Ι) του 2005 
5(Ι) του 2006 

55(Ι) του 2006 
136(Ι) του 2006 
120(Ι) του 2007 
121(Ι) του 2007 
150(Ι) του 2007 
165(Ι) του 2007 

27(Ι) του 2010 
61(Ι) του 2010 
82(Ι) του 2010 
83(Ι) του 2010 
48(Ι) του 2011 
45(Ι) του 2012 

155(Ι) του 2013 
110(Ι) του 2014 
178(Ι) του 2014 

180(Ι) του 2014. 

          Νοείται ότι, ως αξία του ακινήτου θεωρείται η αξία που προκύπτει 
από τη γενική εκτίμηση ακίνητης ιδιοκτησίας που προβλέπεται στο άρθρο 
69 του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
Νόμου και τηρουμένων των διατάξεων των άρθρων 66 και 67 του ιδίου 
Νόμου. 

 

 

 

…(Ι) του 2015. 
 

             Κεφ. 113. 
9 του 1968 

76 του 1977 
17 του 1979 

105 του 1985 
198 του 1986 

19 του 1990 
96(Ι) του 1992 
41(Ι) του 1994 
15(Ι) του 1995 

“μη βιώσιμος χρεώστης” σημαίνει το φυσικό πρόσωπο το οποίο αδυνατεί να 
αποπληρώσει τα χρέη του και για το οποίο δεν υφίσταται καμία δυνατότης παροχής 
οποιασδήποτε μορφής προστασίας έναντι των πιστωτών του είτε δυνάμει των 
διατάξεων του παρόντος Νόμου είτε βάσει οποιουδήποτε άλλου σε ισχύ Νόμου και 
περιλαμβάνει εταιρεία κατά την έννοια του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 4) 
Νόμου του 2015 η οποία είναι ανίκανη να αποπληρώσει τα χρέη της κατά το χρόνο 
που αυτά καθίστανται πληρωτέα και για την οποία επίκειται έναρξη διαδικασίας 
εκκαθάρισής της βάσει των διατάξεων του περί Εταιρειών Νόμου και στα 
περιουσιακά στοιχεία της οποίας περιλαμβάνεται υποστατικό το οποίο αποτελεί 
επαγγελματική στέγη λόγω του ότι στεγάζει την επιχειρηματική δραστηριότητα 
αυτής.   
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21(Ι) του 1997 
82(Ι) του 1999 

149(Ι) του 1999 
2(Ι) του 2000 

135(Ι) του 2000 
151(Ι) του 2000 

76(Ι) του 2001 
70(Ι) του  2003 

167(Ι) του 2003 
92(Ι) του 2004 
24(Ι) του 2005 

129(Ι) του 2005 
130(Ι) του 2005 

98(Ι) του 2006 
124(Ι) του 2006 

70(Ι) του 2007 
71(Ι) του 2007 

131(Ι) του 2007 
186(Ι) του 2007 

87(Ι) του 2008 
41(Ι) του 2009 
49(Ι) του 2009 
99(Ι) του 2009 
42(Ι) του 2010 
60(Ι) του 2010 
88(Ι) του 2010 
53(Ι) του 2011 

117(Ι) του 2011 
145(Ι) του 2011 
157(Ι) του 2011 
198(Ι) του 2011 

64(Ι) του 2012 
98(Ι) του 2012 

190(Ι) του 2012 
203(Ι) του 2012 

6(Ι) του 2013 
90(Ι) του 2013 
74(Ι) του 2014 
75(Ι) του 2014 

18(Ι) του 2015. 

∆ιαδικασία εν σχέσει 
προς εγγυητές. 

80Β.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων οποιουδήποτε άλλου Νόμου ή Κανονισμών 
εκδιδομένων κατ’ εξουσιοδότηση Νόμου, οι εγγυητές, σε περίπτωση που 
ενυπόθηκος δανειστής επιλέξει να προχωρήσει στην πώληση ενυπόθηκου ακινήτου 
με τη διαδικασία πλειστηριασμού ή πώλησης ή αγοράς δυνάμει των διατάξεων του 
Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου και αφ’ ης 
ολοκληρώθηκε η πώληση του ενυπόθηκου ακινήτου και η εγγραφή αυτού επ’ 
ονόματι του αγοραστή, έχει διαπιστωθεί ότι το προϊόν της πώλησης δεν επαρκεί για 
την πλήρη εξόφληση του σχετικού ενυπόθηκου χρέους, το οποίο εξασφαλίζεται και 
με την παροχή εγγυήσεων, οι εγγυητές απαλλάσσονται από την υποχρέωση 
κάλυψης της διαφοράς μεταξύ του ποσού του ενυπόθηκου δανείου και της τελικής 
αξίας στην οποία η υποθήκη έχει πωληθεί: 

        Noείται ότι οι εγγυητές απαλλάσσονται από την ίδια πιο πάνω υποχρέωση και 
σε περίπτωση πτώχευσης του χρεώστη. 

        Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου- 

 

9 του 1965 
51 του 1970 
81 του 1970 

3 του 1978 
6 του 1981 

181(Ι) του 2002 

“ακίνητο”, “ενυπόθηκος δανειστής” και “ενυπόθηκος οφειλέτης” έχουν 
την έννοια που αποδίδεται στους όρους αυτούς, αντίστοιχα, από τον 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμο· και  
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59(Ι) του 2006 
122(Ι) του 2007 

52(Ι) του 2008 
26(Ι) του 2010 

120(Ι) του 2011 
…(Ι) του 2014. 

 
197(Ι) του 2003 

8(Ι) του 2004 
7(Ι) του 2006. 

“εγγυητής” έχει την έννοια που αποδίδεται στον όρο αυτό από τον περί 
Προστασίας Ορισμένης Κατηγορίας Εγγυητών Νόμο.  

 

 

     51 του 1970 
     81 του 1970 
       3 του 1978 
       6 του 1981 
181(Ι) του 2002 
  52(Ι) του 2006 
  59(Ι) του 2006 
122(Ι) του 2007 
  26(Ι) του 2010 
120(Ι) του 2011 
142(Ι) του 2014 
197(Ι) του 2014 
    4(Ι) του 2015 
  27(Ι) του 2015 

  32(Ι) του 2015. 

80Γ.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων  του παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε άλλου 
Νόμου ή Κανονισμών εκδιδόμενων κατ’ εξουσιοδότηση Νόμου, σε περίπτωση 
διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας δυνάμει των διατάξεων του Μέρους VI 
και του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, η 
οποία αποτελεί κύρια κατοικία του χρεώστη ή των μελών της οικογένειάς του ή 
επαγγελματική στέγη, το μέγιστο ποσό χρέους που ο πιστωτής δύναται να απαιτήσει 
δε δύναται να υπερβαίνει το ποσό της αρχικής σύμβασης δανειακής διευκόλυνσης 
και τους τόκους που προκύπτουν με βάση την εν λόγω σύμβαση, αφαιρουμένων 
των οποιωνδήποτε δόσεων έχουν ήδη καταβληθεί και οποιωνδήποτε επιβληθέντων 
πρόσθετων τόκων υπερημερίας, πρόσθετων χρεώσεων και επιβαρύνσεων, 
διαχειριστικών εξόδων, καθώς και οποιωνδήποτε τόκων επιβληθέντων συνεπεία 
ανατοκισμού: 

   

      

  Noείται ότι επιβληθείς αυξημένος τόκος από την υπερημερία δε δύναται να 
υπερβαίνει το δύο τοις εκατόν (2%) επί καθυστερημένης δόσης και επιβάλλεται μόνο 
στην περίπτωση που ο εν λόγω τόκος υπερημερίας αντιπροσωπεύει την πραγματική  
ζημιά του πιστωτή και επιπροσθέτως δύναται να αποδειχθεί δικαστικώς από τον 
πιστωτή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, πέστε.  Αποσύρονται; 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ:   

 Όχι.  Οι τροπολογίες οι δικές μας στέκουν ασφαλώς, κύριε Πρόεδρε, με εξαίρεση τις δύο αναφορές που 
είχα κάνει.  Η πρώτη αναφορά αφορά την παράγραφο που έχει σχέση με την αγοραία αξία ακινήτου και η 
δεύτερη αναφορά αφορά το άρθρο που αφορά την απαλλαγή των εγγυητών, τους εγγυητές, οι οποίες 
αποσύρονται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιες τροπολογίες θα μπουν σε ψηφοφορία; 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Οι υπόλοιπες θα μπουν, κύριε Πρόεδρε, εκτός από αυτές τις δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Τίθενται οι υπόλοιπες, οι οποίες ελπίζω να είναι σαφείς για σκοπούς ψηφοφορίας.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 
Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής 

Οφειλών) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στο πιο πάνω νομοσχέδιο των ακόλουθων νέων άρθρων: 

«Επαλήθευση 
  χρέους. 

 

80Α.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του άρθρου 43, για την επαλήθευση του χρέους 
εξασφαλισμένου πιστωτή για σκοπούς υπαγωγής καθορισμένου χρεώστη σε 
οποιαδήποτε από τις προβλεπόμενες στον παρόντα Νόμο διαδικασίες, λαμβάνεται 
υπόψη μόνο το ποσό της αρχικής σύμβασης δανειακής διευκόλυνσης και οι τόκοι που 
προκύπτουν με βάση τους όρους της εν λόγω σύμβασης, σε κάθε περίπτωση 
αφαιρουμένων των οποιωνδήποτε πρόσθετων χρεώσεων υπό μορφή τόκων 
υπερημερίας, επιβαρύνσεων ή διαχειριστικών εξόδων επιβληθέντων κατ’ επίκληση 
καταχρηστικών ρητρών περιληφθεισών στην αρχική δανειακή σύμβαση πιστωτικής 
διευκόλυνσης. 

 
93(Ι) του 1996 

 69(Ι) του 1999 
 95(Ι) του 2007. 

 

Για σκοπούς του παρόντος άρθρου, ο όρος “καταχρηστική ρήτρα” έχει την έννοια που 
αποδίδεται σε αυτόν από το άρθρο 5 του περί Καταχρηστικών Ρητρών σε 
Καταχρηστικές Συμβάσεις Νόμου. 

Εκτίμηση αξίας 
περιουσίας 
εξασφαλισμένης 
με υποθήκη και  
άλλα συναφή  
θέματα. 

85Β. (1)  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του άρθρου 44, για την εκτίμηση της περιουσίας 
που υπόκειται σε εξασφάλιση ως αξία της εξασφάλισης λαμβάνεται η εκτίμηση της 
αγοραίας αξίας αυτής κατά το χρόνο της σύστασης της υποθήκης για σκοπούς 
παραχώρησης της αρχικής δανειακής διευκόλυνσης. 

 

 

 

    51 του 1970 
    81 του 1970 
      3 του 1978 

       6 του 1981 
181(Ι) του 2002 
  59(Ι) του 2006 
122(Ι) του 2007 
  52(Ι) του 2008 
  26(Ι) του 2010 
120(Ι) του 2011 
142(Ι) του 2014 
197(Ι) του 2014 
    4(Ι) του 2015 
  27(Ι) του 2015 
  32(Ι) του 2015 

  42(Ι) του 2015. 

         Κεφ. 6. 
    11 του 1965 
  161 του 1989 
  228 του 1989 
 51(Ι) του 1999 

134(Ι) του 1999 
  58(Ι) του 2003 
  62(Ι) του 2004 
  66(Ι) του 2004 
138(Ι) του 2006 
101(Ι) του 2014 

138(Ι) του 2014. 

(2) Ανεξαρτήτως των διατάξεων οποιουδήποτε Νόμου ή οποιωνδήποτε 
Κανονισμών εκδιδόμενων κατ’ εξουσιοδότηση Νόμου, σε περίπτωση πώλησης 
ενυπόθηκου ακινήτου είτε δυνάμει των διατάξεων του Μέρους VI είτε δυνάμει των 
διατάξεων του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτου 
Νόμου είτε δυνάμει των διατάξεων του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου, η ευθύνη του 
πρωτοφειλέτη και των εγγυητών εξαντλείται εφόσον το προϊόν της πώλησης καλύπτει 
πλήρως τη γενόμενη εκτίμηση της αγοραίας αξίας του ενυπόθηκου ακινήτου κατά το 
χρόνο της σύστασης της υποθήκης: 

        Noείται ότι, αν το προϊόν της πώλησης δεν καλύπτει πλήρως τη γενόμενη 
εκτίμηση της αγοραίας αξίας του ενυπόθηκου ακινήτου σύμφωνα με τα πιο πάνω, το 
εναπομείναν υπόλοιπο καταμερίζεται κατ’ αναλογίαν στους εγγυητές. 

  (3)  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, εφόσον ο ενυπόθηκος δανειστής προχωρήσει σε πώληση του 
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ενυπόθηκου ακινήτου σε τιμή κάτω του ογδόντα τοις εκατό (80%) της αρχικής 
εκτίμησης της αγοραίας αξίας, η οφειλή του πρωτοφειλέτη διαγράφεται: 

   Noείται ότι, σε περίπτωση που ο ενυπόθηκος δανειστής προχωρήσει σε 
πώληση του ενυπόθηκου ακινήτου σε τιμή που υπερβαίνει το ογδόντα τοις εκατό 
(80%) της αρχικής εκτίμησης της αγοραίας αξίας του ενυπόθηκου ακινήτου, τότε ο 
δανειστής δύναται να διεκδικήσει το υπόλοιπο του χρέους από τον πρωτοφειλέτη και 
τους εγγυητές: 

          Noείται ότι ο δανειστής δε δικαιούται να στραφεί κατά των εγγυητών, 
προτού εξαντλήσει κάθε νόμιμο μέσο εκτέλεσης του εκ δικαστικής αποφάσεως 
υπολοίπου του χρέους: 

         Nοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση εξαντλήσεως κάθε νόμιμου μέσου 
εκτέλεσης του εκ δικαστικής αποφάσεως υπολοίπου του χρέους εναντίον του 
πρωτοφειλέτη, ο δανειστής δύναται να στραφεί κατά των εγγυητών αναλογικά, 
νοουμένου ότι ουδείς εκ των εγγυητών διατρέχει τον κίνδυνο να καταστεί αφερέγγυος 
εξαιτίας της εναντίον του απαίτησης για καταβολή του υπολοίπου του χρέους προς τον 
ενυπόθηκο δανειστή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Ευρωπαϊκού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και πέντε αποχές, η τροπολογία του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες των Οικολόγων.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά 

Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015» 

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή της δέκατης παραγράφου του Προοιμίου αυτού. 

2. Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 2 αυτού ως ακολούθως: 

 (α) με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (α) του ορισμού του όρου “εξαιρέσιμο χρέος”, 
που περιλαμβάνεται σε αυτό, της φράσης “και σε νομικά πρόσωπα του ευρύτερου δημοσίου 
δικαίου”. 

 (β) με τη διαγραφή από τον ορισμό του όρου “Κατάσταση Προσωπικών Οικονομικών Στοιχείων”, 
που περιλαμβάνεται σε αυτό, της φράσης “εκτός εάν η Υπηρεσία Αφερεγγυότητας προβλέπει 
διαφορετικά σε εσωτερικούς κανονισμούς που εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του 
άρθρου 88”. και 

 (γ) με την προσθήκη στο τέλος του ορισμού του όρου “σύζυγος”, που περιλαμβάνεται σε αυτό, της 
φράσης “για λιγότερο από τρεις (3) μήνες”. 
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3. Με την τροποποίηση του ορισμού του όρου “επιλέξιμο χρέος”, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 
10 αυτού, ως ακολούθως: 

 (α) με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού της ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι απαιτήσεις που βασίζονται σε καταχρηστικές ρήτρες συμβάσεων, όπως 
αυτές καθορίζονται στον περί Καταχρηστικών Ρητρών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις Νόμο, 
όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται, δε θεωρούνται επιλέξιμο χρέος και 
διαγράφονται.». 

 (β) με την αντικατάσταση από την παράγραφο (δ) αυτού, του ποσοστού “10%” από το ποσοστό 
“30%”.   

4. Το άρθρο 11 του βασικού νόμου τροποποιείται ως ακολούθως: 

 (α) με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) αυτού της ακόλουθης 
επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι πρόσωπο το οποίο είχε τη συνήθη διαμονή του στη ∆ημοκρατία μέχρι και 
τρία (3) χρόνια πριν από την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου δεν απαιτείται να πληρεί 
το κριτήριο της συνήθους διαμονής κατά το χρόνο υποβολής της αίτησης για έκδοση 
∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.». 

 (β) με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (4) αυτού της ακόλουθης 
επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι η αγοραία αξία της περιουσίας υπολογίζεται με βάση τις διατάξεις του 
άρθρου 44.». 

5. Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 35 αυτού της φράσης “ή 
ενδέχεται να καταστεί αφερέγγυος εντός των επόμενων τριών (3) ετών από την ημερομηνία υποβολής 
πρότασης για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής”. 

6. Με την αντικατάσταση του εδαφίου (1) του άρθρου 44 αυτού από το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

  «(1)    (α) Τηρουμένων των διατάξεων του παρόντος άρθρου, η αγοραία αξία της περιουσίας 
που υπόκειται σε εξασφάλιση για τους σκοπούς του παρόντος Νόμου είναι το ποσό 
που αναγράφεται στο πωλητήριο έγγραφο που κατατέθηκε στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και/ή στην εκτιμημένη αγοραία αξία επί της οποίας 
βασίστηκε ο πιστωτής για τη σύναψη συμβάσεων με το χρεώστη. 

   (β) Σε περίπτωση κατά την οποία δεν εφαρμόζονται οι πρόνοιες της παραγράφου (α), η 
αξία της περιουσίας που υπόκειται σε εξασφάλιση είναι η αγοραία αξία της εν λόγω 
περιουσίας η οποία καθορίζεται με τη σύμφωνη γνώμη του συμβούλου 
αφερεγγυότητας, ο οποίος ενεργεί εκ μέρους του χρεώστη, του σχετικού 
εξασφαλισμένου πιστωτή και οποιουδήποτε εγγυητή, όπου αυτό εφαρμόζεται, 
σύμφωνα με τη διαδικασία του παρόντος άρθρου.». 

7. Με την τροποποίηση του εδαφίου (2) του άρθρου 46 αυτού ως ακολούθως: 

 (α) με τη διαγραφή της παραγράφου (δ) αυτού. και 

 (β) με την προσθήκη στην παράγραφο (ε) αυτού, αμέσως μετά τη φράση “αναγκαία για την”, των 
λέξεων “διαβίωση ή”. 

8. Με τη διαγραφή του εδαφίου (5) του άρθρου 53 αυτού. 

9. Με την τροποποίηση του άρθρου 67 αυτού ως ακολούθως:   

 (α) Με την προσθήκη στο τέλος του εδαφίου (5) αυτού της ακόλουθης επιφύλαξης:   

   «Νοείται ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε άλλου 
Νόμου ή Κανονισμών, εγγυητές ενυπόθηκου δανείου εξασφαλισμένου κατά τουλάχιστον το 
ογδόντα τοις εκατό (80%) της εκτιμημένης αξίας της υποθηκευμένης περιουσίας κατά την 
ημερομηνία σύναψης της σύμβασης απαλλάσσονται πλήρως από οποιαδήποτε υποχρέωση 
προς τον εξασφαλισμένο πιστωτή.». 

 (β) με την αντικατάσταση στη δεύτερη επιφύλαξη της υποπαραγράφου (ii) της παραγράφου (α) 
του εδαφίου (8) αυτού της φράσης «θα είναι η ίδια όπως καθορίστηκε στην αρχική σύμβαση 
μεταξύ καθορισμένου χρεώστη και πιστωτή» από τη φράση «δε θα ξεπερνά την περίοδο του 
καθορισμένου προγράμματος που εκπονείται από το σύμβουλο αφερεγγυότητας» και της 
φράσης «και το επιτόκιο δε θα είναι μεγαλύτερο από την εν λόγω αρχική σύμβαση» από τη 
φράση «και ότι με τη λήξη του σχεδίου οποιοδήποτε υπόλοιπο εξασφαλισμένου χρέους 
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απομένει διαγράφεται».  

10. Με την τροποποίηση του άρθρου 72 αυτού ως ακολούθως:  

 (α) Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) αυτού ως ακολούθως:   

  (i) Με τη διαγραφή από την παράγραφο (ε) αυτού της φράσης «, τα οποία έχουν 
επισυμβεί από το 2009 και εντεύθεν και πριν την αίτηση για έκδοση προστατευτικού 
διατάγματος σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 39, και είχαν ως αποτέλεσμα την 
ουσιαστική μείωση του εισοδήματός του κατά τουλάχιστον 25% ή περισσότερο». και  

  (ii) με τη διαγραφή των υποπαραγράφων (iv) και (v) της παραγράφου (στ) αυτού. και 

 (β) με τη διαγραφή από το εδάφιο (2) αυτού της φράσης «, και πιο συγκεκριμένα στην οικονομική 
κρίση, εκτός εάν ο πιστωτής μπορεί να αποδείξει, στο ισοζύγιο των πιθανοτήτων, ότι ο λόγος 
για τον οποίο ο πιστωτής αδυνατεί να πληρώσει τα χρέη του είναι άλλος από την οικονομική 
κρίση».   

11. Με την προσθήκη στην παράγραφο (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 74 αυτού, αμέσως μετά τη φράση 
“αναγκαία για την” των λέξεων “διαβίωση ή”. 

Β. Να γίνουν όλες οι συνεπακόλουθες αλλαγές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Για τους ίδιους λόγους που καταψηφίσαμε μερικές από τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ, για τους ίδιους 
λόγους θα καταψηφίσουμε και κάποιες από τις τροπολογίες των Οικολόγων, οι οποίες έχουν σχέση με 
ανάλογες δικές μας τροπολογίες που μόλις έχουν περάσει.  Μιλούμε συγκεκριμένα στη σελίδα 4 την 
παράγραφο Α(α), Β(β) και την τροπολογία 10(α)(ii). 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουν σημειωθεί. 

 Κύριε Κουτσού, ορίστε. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε υπέρ τις υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 9 και την 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς, από την τροπολογία 2 το (γ) δε θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να σημειωθεί. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επίσης την τροπολογία 4(β), το ίδιο και την τροπολογία 5, όπως και την τροπολογία 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία!  Έχουν σημειωθεί. 

 Προχωρούμε λοιπόν στην ψηφοφορία επί των τροπολογιών των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και 
ρωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας των Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες 
απορρίπτονται. 

 Έρχομαι τώρα στις τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και 

∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015» 

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 1. Με την προσθήκη σε αυτό του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Μαχητό τεκμήριο 
σε σχέση με 
Προσωπικό Σχέδιο 
Αποπληρωμής που 
απορρίφθηκε από 
τους πιστωτές. 

46Α.   Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε 
άλλου νόμου, η αρχή ή το κριτήριο που καθορίζεται στην παράγραφο (δ) 
του εδαφίου (2) του άρθρου 46, ότι Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής που 
απορρίφθηκε από τους πιστωτές πρέπει να έχει ως αποτέλεσμα να θέτει 
τους πιστωτές στην ίδια ή σε καλύτερη θέση από αυτήν στην οποία θα 
βρίσκονταν οι εν λόγω πιστωτές, εάν η περιουσία του χρεώστη διατίθετο 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Πτώχευσης Νόμου, θα αποτελεί μαχητό 
τεκμήριο στις περιπτώσεις που το χρέος είναι εξασφαλισμένο με ακίνητη 
περιουσία επί της κύριας κατοικίας του χρεώστη, εφόσον εξασφαλίζεται 
στον ενυπόθηκο δανειστή ποσό ίσο ή μεγαλύτερο με την αξία της κύριας 
κατοικίας σε συνθήκες καταναγκαστικής πώλησης». 

 2. Με την αντικατάσταση στην παράγραφο (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 72 αυτού του αριθμού και 
της λέξης “300.000 Ευρώ” από τον αριθμό και τη λέξη “350.000 Ευρώ”. 

 3. Με την προσθήκη σε αυτόν του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Απευθείας 
προσφυγή μη 
βιώσιμου χρεώστη 
στο δικαστήριο. 

77Α.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος Νόμου, σε περίπτωση 
που για χρεώστη δεν καθίσταται δυνατή η έκδοση ∆ιατάγματος 
Απαλλαγής οφειλών δυνάμει των διατάξεων του παρόντος Νόμου για 
οποιοδήποτε λόγο, περιλαμβανομένης και της αδυναμίας πλήρωσης υπ’ 
αυτού των προβλεπόμενων υπό του παρόντος Νόμου κριτηρίων ή στην 
περίπτωση που δεν έχει τελεσφορήσει διαδικασία υπαγωγής αυτού σε 
προσωπικό σχέδιο αποπληρωμής βάσει των διατάξεων του παρόντος 
Νόμου, ο εν λόγω χρεώστης, ο οποίος για σκοπούς του παρόντος άρθρου 
καλείται μη βιώσιμος χρεώστης, διατηρεί το δικαίωμα να απευθυνθεί στο 
δικαστήριο, με αίτημα την έκδοση ∆ιατάγματος Αναστολής Εκποίησης της 
κύριας κατοικίας αυτού, βάσει των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, εφόσον η εν λόγω κύρια κατοικία 
αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση χρέους το οποίο αυτός αδυνατεί να 
εξυπηρετήσει. 

  Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου- 

 “κύρια κατοικία” σημαίνει ακίνητο αξίας μέχρι 250.000 Ευρώ, το οποίο 
χρησιμοποιείται ως κύριος χώρος στέγασης του χρεώστη και/ή των μελών 
της οικογένειάς του. 

 “μη βιώσιμος χρεώστης” σημαίνει το φυσικό πρόσωπο το οποίο αδυνατεί 
να αποπληρώσει τα χρέη του και για το οποίο δεν υφίσταται καμία 
δυνατότητα παροχής οποιασδήποτε μορφής προστασίας έναντι των 
πιστωτών του είτε δυνάμει των διατάξεων του παρόντος Νόμου είτε 
οποιουδήποτε άλλου σε ισχύ Νόμου.». 

 4. Με την προσθήκη σε αυτόν του ακόλουθου νέου άρθρου: 
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«Μεταχείριση 
εγγυητών σε 
περίπτωση 
εκποίησης 
περιουσίας η οποία 
υπόκειται σε 
εξασφάλιση.  

67Α.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος Νόμου, σε περίπτωση 
εκποίησης περιουσίας η οποία υπόκειται σε εξασφάλιση, όλοι οι εγγυητές 
καθίστανται υπόλογοι για το ποσό της διαφοράς μεταξύ της αγοραίας αξίας 
της περιουσίας η οποία υπόκειται σε εξασφάλιση και του ποσού του 
οφειλόμενου χρέους του χρεώστη μόνο.». 

 5. Με την προσθήκη σε αυτόν του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Μεταχείριση 
εγγυητών σε  
περίπτωση 
αποτυχίας του 
προσωπικού 
σχεδίου 
αποπληρωμής. 

69Α.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος Νόμου, σε περίπτωση 
αποτυχίας του Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής, οι εγγυητές 
συνεχίζουν να οφείλουν το μικρότερο αναδιαρθρωμένο ποσό και όχι το 
αρχικό ποσό όπως ο πρωτοφειλέτης.». 

Β. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ερωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και πέντε αποχές, οι τροπολογίες της Συμμαχίας 
Πολιτών απορρίπτονται. 

 Τώρα έρχομαι στην κοινή τροπολογία ΑΚΕΛ, Ε∆ΕΚ, Ευρωπαϊκού Κόμματος, Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών.   Η τροπολογία θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος, του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και του κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών για το 

νομοσχέδιο «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και 
∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη του ακόλουθου νέου 
άρθρου: 

«Χρέη σε  
νόμισμα άλλο  
από το ευρώ. 

90Α. (1)  Για σκοπούς έκδοσης ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών, σε 
περίπτωση που το ποσό του χρέους το οποίο οφείλεται σε πιστωτή είναι σε 
νόμισμα άλλο από το ευρώ, το ποσό που οφείλεται μετατρέπεται σε ευρώ 
σύμφωνα με την ισοτιμία που ίσχυε κατά την ημερομηνία σύναψης της 
αρχικής συμφωνίας όπως αυτή δημοσιεύθηκε από την Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου ή την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα κατά την ημερομηνία 
σύναψης της αρχικής συμφωνίας μεταξύ χρεώστη και πιστωτή. 

  (2)  Για σκοπούς εφαρμογής Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής, σε 
περίπτωση που το ποσό του χρέους το οποίο οφείλεται σε πιστωτή είναι σε 
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νόμισμα άλλο από το ευρώ, το ποσό που οφείλεται μετατρέπεται σε ευρώ 
σύμφωνα με την ισοτιμία που ίσχυε κατά την ημερομηνία σύναψης της 
αρχικής συμφωνίας όπως αυτή δημοσιεύθηκε από την Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου ή την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα κατά την ημερομηνία 
σύναψης της αρχικής συμφωνίας μεταξύ χρεώστη και πιστωτή.». 

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 ∆ικαιοδοσία δικαστηρίων.  Άρθρο 3. 

 Αρμοδιότητες της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 4. 

 Εκθέσεις της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 5. 

 Εξουσία επιβολής και ανάκτησης τελών.  Άρθρο 6. 

 ∆ιατήρηση δεδομένων από την Υπηρεσία Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 7. 

 Κατευθυντήριες γραμμές αναφορικά με τα λογικά έξοδα διαβίωσης για τους χρεώστες.  Άρθρο 8. 

 ∆υνατότητα της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας να επικοινωνεί με ηλεκτρονικά μέσα.  Άρθρο 9. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 10. 

 Κριτήρια επιλεξιμότητας για ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών.  Άρθρο 11. 

 Έναρξη διαδικασίας έκδοσης ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.  Άρθρο 12. 

 Υποχρέωση του χρεώστη να ενημερώνει την Υπηρεσία Αφερεγγυότητας κατά τη διαδικασία έκδοσης του 
∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών και δικαίωμα απόσυρσης της αίτησης.  Άρθρο 13. 

 Αξιολόγηση της αίτησης από την Υπηρεσία Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 14. 

 Συναίνεση πιστωτών για την έκδοση ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών σε σχέση με εξαιρέσιμο χρέος.  
Άρθρο 15. 

 Υποβολή αίτησης στο δικαστήριο για έκδοση ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.  Άρθρο 16. 

 Περιεχόμενο ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.  Άρθρο 17. 

 Υποχρεώσεις της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας μετά την έκδοση ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.  
Άρθρο 18. 

 Αποτελέσματα έκδοσης ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.  Άρθρο 19. 
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 Ενστάσεις πιστωτών μετά την έκδοση ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών και ακύρωση του διατάγματος 
από το δικαστήριο.  Άρθρο 20. 

 Συνέπειες ακύρωσης του ∆ιατάγματος Απαλλαγής Οφειλών.  Άρθρο 21. 

 Απαλλαγή από καθορισμένα χρέη.  Άρθρο 22. 

 Γενικές διατάξεις.  Άρθρο 23. 

 ∆ιορισμός συμβούλου αφερεγγυότητας και πρώτη συνάντηση του χρεώστη με το σύμβουλο 
αφερεγγυότητας.  Άρθρο 24. 

 Τερματισμός του διορισμού του συμβούλου αφερεγγυότητας από το χρεώστη.  Άρθρο 25. 

 Παραίτηση συμβούλου αφερεγγυότητας.  Άρθρο 26. 

 Τερματισμός διορισμού συμβούλου αφερεγγυότητας λόγω θανάτου, ανικανότητας ή απόσυρσης της 
εξουσιοδότησης.  Άρθρο 27. 

 Συμπλήρωση της Κατάστασης Προσωπικών Οικονομικών Στοιχείων.  Άρθρο 28. 

 ∆ιατάξεις σχετικά με οποιοδήποτε συμφέρον ή δικαίωμα του χρεώστη.  Άρθρο 29. 

 Συμβουλές του συμβούλου αφερεγγυότητας.  Άρθρο 30. 

 Οδηγίες του χρεώστη στο σύμβουλο αφερεγγυότητας για υποβολή πρότασης Προσωπικού Σχεδίου 
Αποπληρωμής.  Άρθρο 31. 

 Κατάσταση που ετοιμάζεται από το σύμβουλο αφερεγγυότητας.  Άρθρο 32. 

 Γενικές προϋποθέσεις Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 33. 

 Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής επιτρέπεται μόνο μία φορά ανά περίοδο.  Άρθρο 34. 

 Κριτήρια επιλεξιμότητας χρεώστη για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 35. 

 Συναίνεση του πιστωτή για συμπερίληψη εξαιρέσιμου χρέους σε Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  
Άρθρο 36. 

 Αίτηση για έκδοση προστατευτικού πιστοποιητικού.  Άρθρο 37. 

 Εξέταση από την Υπηρεσία Αφερεγγυότητας της αίτησης για έκδοση προστατευτικού πιστοποιητικού.  
Άρθρο 38. 

 Έκδοση προστατευτικού πιστοποιητικού και αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση προστατευτικού 
διατάγματος.  Άρθρο 39. 

 Αποτελέσματα έκδοσης προστατευτικού διατάγματος.  Άρθρο 40. 

 Αίτηση πιστωτή για παραμερισμό του προστατευτικού διατάγματος.  Άρθρο 41. 

 Ενέργειες του συμβούλου αφερεγγυότητας μετά την έκδοση προστατευτικού διατάγματος.  Άρθρο 42. 

 Επαλήθευση χρεών.  Άρθρο 43. 

 Εκτίμηση της περιουσίας που υπόκειται σε εξασφάλιση.  Άρθρο 44. 

 Παρατηρήσεις πιστωτών και υποβολή προτάσεων για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 45. 

 Υποχρεωτικές προϋποθέσεις σχετικά με Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 46. 

 Τρόποι πληρωμής σε Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 47. 

 Εξασφαλισμένοι πιστωτές και Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 48. 

 Προστασία εξασφαλισμένων πιστωτών στα πλαίσια Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 49. 

 Μεταχείριση της κύριας κατοικίας σε Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 50. 

 Σύγκληση συνέλευσης πιστωτών.  Άρθρο 51. 

 Έγγραφα που παραδίδονται στους πιστωτές από το σύμβουλο αφερεγγυότητας κατά τη σύγκληση 
συνέλευσης πιστωτών.  Άρθρο 52. 

 ∆ικαιώματα ψήφου σε συνέλευση πιστωτών.  Άρθρο 53. 

 Σύγκληση συνέλευσης πιστωτών για εξέταση της πρότασης για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  
Άρθρο 54. 
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 Απαιτούμενη αναλογία πιστωτών για την έγκριση πρότασης για Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  
Άρθρο 55. 

 ∆ιαδικασία αναφορικά με τη διεξαγωγή συνέλευσης πιστωτών.  Άρθρο 56. 

 Ενέργειες του συμβούλου αφερεγγυότητας μετά την έγκριση πρότασης για Προσωπικό Σχέδιο 
Αποπληρωμής και ενστάσεις πιστωτών.  Άρθρο 57. 

 Ενέργειες της Υπηρεσίας Αφερεγγυότητας μετά την κοινοποίηση της έγκρισης του Προσωπικού Σχεδίου 
Αφερεγγυότητας από το Σύμβουλο Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 58. 

 Απόφαση σε ένσταση που καταχωρήθηκε από πιστωτή.  Άρθρο 59. 

 Έναρξη της ισχύος του Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 60. 

 Αποτελέσματα Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 61. 

 Εφαρμογή και προϋποθέσεις Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 62. 

 Γενικά καθήκοντα και υποχρεώσεις του χρεώστη.  Άρθρο 63. 

 Τροποποίηση Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 64. 

 Λόγοι ένστασης στην έναρξη ισχύος Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 65. 

 Υπέρμετρες συνταξιοδοτικές εισφορές.  Άρθρο 66. 

 Μεταχείριση εγγυητών στο πλαίσιο διαδικασίας και εφαρμογής Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  
Άρθρο 67. 

 Αίτηση στο δικαστήριο για τερματισμό Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 68. 

 Αποτυχία και τερματισμός Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 69.  

 Συνέπειες πρόωρου τερματισμού Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 70. 

 Επιτυχής ολοκλήρωση Προσωπικού Σχεδίου Αποπληρωμής.  Άρθρο 71. 

 Κριτήρια επιλεξιμότητας για μη συναινετικό Προσωπικό Σχέδιο Αποπληρωμής.  Άρθρο 72. 

 Προϋποθέσεις έκδοσης διατάγματος.  Άρθρο 73. 

 Μεταχείριση των περιουσιακών στοιχείων του χρεώστη σε επιβαλλόμενο Προσωπικό Σχέδιο 
Αποπληρωμής.  Άρθρο 74. 

 Προστατευτικό διάταγμα.  Άρθρο 75. 

 Αίτηση πιστωτή για παραμερισμό προστατευτικού διατάγματος σε σχέση με τον ίδιο.  Άρθρο 76. 

 Εφαρμογή των διατάξεων των άρθρων 62 έως 71.  Άρθρο 77. 

 Συντονισμένα σχέδια αποπληρωμής για φυσικά πρόσωπα και πολύ μικρές επιχειρήσεις.  Άρθρο 78. 

 Απευθείας προσφυγή χρεώστη στο δικαστήριο.  Άρθρο 79. 

 Ψευδείς παραστάσεις και παραλείψεις.  Άρθρο 80. 

 Παράβαση των υποχρεώσεων του χρεώστη.  Άρθρο 81. 

 Απόκρυψη στοιχείων ή παραποίηση εγγράφων.   Άρθρο 82. 

 ∆όλια αποξένωση περιουσίας.  Άρθρο 83. 

 Εξασφάλιση πιστώσεων ή ανάληψη συναλλαγών από χρεώστη κατά τη διάρκεια ισχύος ∆ιακανονισμών 
Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 84. 

 Ποινές αναφορικά με ποινικά αδικήματα του παρόντος Μέρους.  Άρθρο 85. 

 Μητρώα ∆ιακανονισμών Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 86. 

 Επίδοση ειδοποιήσεων.  Άρθρο 87. 

 Τύπος δηλώσεων ή βεβαιώσεων.   Άρθρο 88. 

 Κατάσταση Προσωπικών Οικονομικών Στοιχείων.  Άρθρο 89. 

 Κατευθυντήριες γραμμές και κώδικες πρακτικής.  Άρθρο 90. 

 ∆ιαδικαστικοί Κανονισμοί.  Άρθρο 91. 

 Συναλλαγή η οποία δεν έγινε έναντι αξιόλογης αντιπαροχής.  Άρθρο 92. 
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 Προτιμησιακή μεταχείριση από το χρεώστη.  Άρθρο 93. 

 Αξιολόγηση της εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 94. 

 Μέγιστο ποσό το οποίο δύναται να απαιτηθεί.  Άρθρο 95. 

 Κανονισμοί και διατάγματα.  Άρθρο 96. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 97. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 97; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 97 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμίαν αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Συνεχίζουμε με τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 μέχρι και 7, που είναι εξ αναβολής.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι η δεύτερη τροπολογία, κύριε Παπαδόπουλε, αφορά στο νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 3.  
Ωραία!  Συνεπώς, θέτω την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος πρώτη.  Η τροπολογία θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την προσθήκη στο άρθρο 202ΚΖ, που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 αυτού, του ακόλουθου νέου εδαφίου:  

 «(25) Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος άρθρου, πιστωτής δε δύναται να λάβει δικαστικά ή 
νομικά ή άλλα μέτρα εναντίον εγγυητή, σε περίπτωση που πληρούνται σωρευτικά οι πιο κάτω 
προϋποθέσεις: 

 (α)   O εγγυητής είναι φυσικό πρόσωπο. 

     (β)  Το ισοζύγιο μεταξύ του ενεργητικού και παθητικού της προσωπικής και επαγγελματικής 
περιουσίας του εν λόγω εγγυητή, εξαιρουμένης της κύριας κατοικίας αυτού, σύμφωνα με την 
κεφαλαιουχική του κατάσταση δυνάμει του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Νόμου δεν 
υπερβαίνει τις επτακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€750.000). 

 (γ)  Ο εν λόγω εγγυητής: 

 (i)   κατά το χρόνο σύναψης της σύμβασης εγγύησης είχε ή ανέλαβε ευθύνη σύμφωνα με τους 
όρους σύμβασης εγγύησης για ποσό οφειλής ή υποχρέωσης της εταιρείας που δεν 
υπερβαίνει τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€250.000) και για το οποίο υπόκειται σε 
εξασφάλιση η επαγγελματική στέγη της εταιρείας ή 

(ii) κατά την  ημερομηνία  έναρξης  της  ισχύος  του  παρόντος  Νόμου έχει ευθύνη σύμφωνα με 
τους όρους της σύμβασης εγγύησης για υπόλοιπο οφειλής ή υποχρέωσης της εταιρείας το 
οποίο δεν υπερβαίνει τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες ευρώ (€250.000) και για το οποίο 
υπόκειται σε εξασφάλιση η επαγγελματική στέγη της εταιρείας: 

      Νοείται ότι το παρόν εδάφιο ισχύει μόνο για οφειλές ή υποχρεώσεις της εταιρείας οι 
οποίες μέχρι την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 
2) Νόμου του 2015 αποτελούσαν  δάνεια τα οποία θεωρούνται μη εξυπηρετούμενες 
χορηγήσεις δυνάμει της εκάστοτε σε ισχύ Οδηγίας περί του Ορισμού των Μη 
Εξυπηρετούμενων και των Ρυθμισμένων Χορηγήσεων που εκδίδει η Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου δυνάμει του άρθρου 41 του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου και δεν 
ισχύει για οφειλές ή υποχρεώσεις της εταιρείας για τις οποίες συνήφθησαν συμβάσεις 
εγγύησης μετά την έναρξη ισχύος του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2015.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω ότι ισχύουν τα προηγούμενα, ότι υπήρχαν για το προηγούμενο, τα δικά 
μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεννιά αποχές, η τροπολογία του ∆ΗΚΟ 
εγκρίνεται. 

 Τώρα έχουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   Η τροπολογία θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από το εδάφιο (9) του 
άρθρου 202ΚΖ του βασικού νόμου όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 της φράσης “ποσό 
μεγαλύτερο από” (έβδομη γραμμή). 

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ως εκ τούτου, η τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται με είκοσι εννέα ψήφους 
εναντίον, είκοσι επτά υπέρ και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Η τροπολογία θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 2 
του βασικού νόμου, ώστε αμέσως μετά τον ορισμό του όρου “ενδιαφερόμενο μέρος” να προστεθεί ο ακόλουθος 
νέος ορισμός: 

 «“χρέος προς χρηματοπιστωτικό ίδρυμα” σημαίνει ποσό το οποίο αποτελεί οφειλή βάσει αρχικά 
συναφθείσας σύμβασης για παροχή οποιασδήποτε χρηματοπιστωτικής διευκόλυνσης εκ μέρους 
πιστωτικού ιδρύματος και περιλαμβάνει το συμβατικό τόκο και τον τόκο υπερημερίας, ο οποίος δε 
δύναται να υπερβαίνει το ποσοστό του δύο τοις εκατόν (2%) επί των καθυστερημένων δόσεων και μη 
συνυπολογιζομένων κατά τον καθορισμό του εν λόγω τόκου υπερημερίας οποιωνδήποτε δόσεων έχουν  
ήδη καταβληθεί από το χρεώστη.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εγκρίνεται με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, 
καμία εναντίον και μία αποχή. 

 Και οι τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Οι τροπολογίες θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 (α) Με την τροποποίηση του άρθρου 202Β όπως αυτό περιλαμβάνεται σε αυτό ως ακολούθως: 

  (i) Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (i) του εδαφίου (4) αυτού της φράσης 
«καθώς και τη γνώμη του κατά πόσο το δικαστήριο οφείλει να υποχρεώσει τον πιστωτή να 
συνεχίσει να παρέχει απρόσκοπτη ροή κεφαλαίου κίνησης». 

 (ii) Mε την τροποποίηση του εδαφίου (7) αυτού ως ακολούθως:   

  (αα) Mε την αντικατάσταση σε αυτό του αριθμού “30” με τη λέξη και τον αριθμό 
“εξήντα (60)”. 

  (ββ) Mε την αντικατάσταση στην επιφύλαξη αυτού της λέξης “τριών” με τη λέξη και 
τον αριθμό “πέντε (5)”. 

(β) Mε την τροποποίηση της παραγράφου (β) του εδαφίου (5) του άρθρου 202ΙΒ όπως αυτό 
περιλαμβάνεται σε αυτό ως ακολούθως:   

 (i) Mε την προσθήκη σε αυτήν αμέσως μετά τη φράση “απόφασης ή σύμβασης,” της φράσης 
«περιλαμβανομένης σύμβασης που αντίκειται στις διατάξεις του περί Καταχρηστικών 
Ρητών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις Νόμου όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται».  

 (ii) Mε την προσθήκη σε αυτήν του ακόλουθου πλαγιότιτλου: 

  “93(Ι) του 1996 

69(Ι) του 1999 

95(Ι) του 2007 

136(Ι) του 2014.”. 

(γ) Mε την τροποποίηση του άρθρου 202ΚΓ όπως περιλαμβάνεται σε αυτό ως ακολούθως: 

 (i) Mε την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της επιφύλαξης του εδαφίου (1) αυτού με άνω 
και κάτω τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

           «Νοείται περαιτέρω ότι για τους σκοπούς του παρόντος εδαφίου απαγορεύεται η 
αποξένωση επαγγελματικής στέγης αγοραίας αξίας μέχρι και τριακόσιες πενήντα χιλιάδες 
ευρώ (€350.000) χωρίς την εξασφάλιση της συγκατάθεσης της πλειοψηφίας των μετόχων 
της υπό διαχείριση εταιρείας.». 

 (ii) Mε την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος του εδαφίου (5) αυτού με άνω και κάτω τελεία 
και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι η αξίωση πιστωτή εναντίον της εταιρείας δεν παραβλάπτεται, εφόσον 
αυτή προκύπτει από σύμβαση που αντίκειται στις διατάξεις του περί Καταχρηστικών 
Ρητών σε Καταναλωτικές Συμβάσεις Νόμου όπως αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται.». 

(δ) Mε την προσθήκη στην επιφύλαξη του εδαφίου (3) του άρθρου 202ΚΕ όπως αυτό 
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περιλαμβάνεται σε αυτό αμέσως μετά τη φράση “τη διάσωση θέσεων εργασίας” της φράσης «την 
προστασία της επαγγελματικής στέγης, την προστασία της κύριας κατοικίας οποιουδήποτε 
ενδιαφερόμενου μέρους όπως ορίζεται στον περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμο». 

(ε) Mε την τροποποίηση του άρθρου 202ΚΖ όπως αυτό περιλαμβάνεται σε αυτό ως ακολούθως: 

 (i) Mε την τροποποίηση της παραγράφου (β) του εδαφίου (6) αυτού ως ακολούθως: 

  (αα) Mε την προσθήκη στην υποπαράγραφο (i) αυτής αμέσως μετά τη λέξη 
“εξασφάλιση,” της φράσης «στην οποία στηρίχθηκε η σύναψη της εν λόγω 
σύμβασης μεταξύ πιστωτή και χρεώστη,». 

  (ββ) Με την προσθήκη αμέσως μετά την υποπαράγραφο (ii) αυτής της ακόλουθης 
νέας παραγράφου: 

   «Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου “αγοραία αξία της περιουσίας που 
υπόκειται σε εξασφάλιση” σημαίνει το ποσό που αναγράφεται στο πωλητήριο 
έγγραφο που κατατέθηκε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και/ή 
στην εκτιμημένη αγοραία αξία επί της οποίας βασίστηκε ο πιστωτής για τη 
σύναψη της σύμβασης με το χρεώστη.».  

 (ii) Με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος του εδαφίου (9) αυτού με άνω και κάτω τελεία 
και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

   «Νοείται ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε 
άλλου νόμου ή κανονισμών, εγγυητές ενυπόθηκου δανείου εξασφαλισμένου κατά 
τουλάχιστον ογδόντα τοις εκατόν (80%) της εκτιμημένης αξίας της υποθηκευμένης 
περιουσίας κατά την ημερομηνία σύναψης της σύμβασης απαλλάσσονται πλήρως από 
οποιαδήποτε υποχρέωση προς τον εξασφαλισμένο πιστωτή.».  

 (iii) Με την τροποποίηση της παραγράφου (β) του εδαφίου (12) αυτού ως ακολούθως: 

  (αα) Με την αντικατάσταση σε αυτή της φράσης «θα είναι η ίδια όπως 
καθορίστηκε στην αρχική σύμβαση μεταξύ της εταιρείας και του πιστωτή» με 
τη φράση «δε θα ξεπερνά την περίοδο του καθορισμένου προγράμματος που 
εκπονείται από το σύμβουλο αφερεγγυότητας» και τη διαγραφή από αυτή της 
φράσης «και το επιτόκιο δε θα είναι μεγαλύτερο από εκείνο που προβλέπεται 
στην εν λόγω αρχική σύμβαση». 

  (ββ) Με την προσθήκη στο τέλος της, της ακόλουθης επιφύλαξης:  

    «Νοείται ότι με τη λήξη του σχεδίου οποιοδήποτε υπόλοιπο 
εξασφαλισμένου χρέους απομένει διαγράφεται.». 

(στ) Με την τροποποίηση του άρθρου 202ΛΒ όπως αυτό περιλαμβάνεται σε αυτό ως ακολούθως: 

 (i) Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) αυτού αμέσως μετά τη φράση “για την πληρωμή” της 
φράσης “της αμοιβής και”. 

 (ii) Με την τροποποίηση του εδαφίου (2) αυτού ως ακολούθως:  

  (αα) Με την προσθήκη σε αυτό αμέσως μετά τη λέξη “δικαστήριο” των λέξεων “η 
αμοιβή,” και αμέσως μετά τη λέξη “πληρώνονται” της φράσης «και ο εξεταστής 
δικαιούται να αποζημιώνεται αναφορικά με αυτά», αντίστοιχα. 

  (ββ) Με την προσθήκη στην επιφύλαξη αυτού αμέσως μετά τη λέξη “έξοδα” της 
φράσης “και τη δεδουλευμένη αμοιβή”. 

 (iii) Με την προσθήκη στο εδάφιο (7) αυτού αμέσως μετά τη λέξη “δαπάνες” της φράσης “και 
στην αμοιβή”. 

2. Να γίνουν όλες οι συνεπακόλουθες αλλαγές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επί του παρόντος 
νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ως εκ τούτου, οι τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών απορρίπτονται με είκοσι 
οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους IVA.   Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμίαν αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 4 νομοσχέδιο. 

 Ψηφοφορία επί της τροπολογίας του ΑΚΕΛ.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από το εδάφιο (5) του 
άρθρου 299 του βασικού νόμου όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 30 της φράσης “ποσό 
μεγαλύτερο από” (πέμπτη γραμμή). 

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι 
επτά υπέρ και καμία αποχή. 

 Τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 (α)   Με την τροποποίηση της παραγράφου (γ) του άρθρου 6 αυτού, με το οποίο  προτείνεται η 
εισαγωγή νέου εδαφίου (4) στο άρθρο 219 του βασικού νόμου, ώστε να διαγραφούν από αυτό οι 
λέξεις “δύναται να”. 

 (β) Με την τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 18 αυτού, με το οποίο προτείνεται η 
αντικατάσταση του εδαφίου (1) του άρθρου 236 του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί σε αυτό 
αμέσως μετά τη λέξη “καταθέτει,” η λέξη “άμεσα”. 

 (γ)  Με τη διαγραφή του άρθρου 19 αυτού. 

2. Να γίνουν όλες οι συνεπακόλουθες αλλαγές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών απορρίπτονται με είκοσι οκτώ ψήφους 
υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 198 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 210 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 212 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 213 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 219 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 224 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 225 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 226 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 227 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 228 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 228Α και 228Β.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 230 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 232 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 233 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 233Α.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 235 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 236 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 237 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 239Α.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 240 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 241 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 243 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 250 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 251 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 251Α.  Άρθρο 26. 



 

1632 

 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 256Α και 256Β.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 259Α και 259Β.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 285 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 299 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 301 του βασικού νόμου.   Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 306 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 307 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 308 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 314Α.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του άρθρου 324 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 372Α.   Άρθρο 37. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 37; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 37 εγκρίνονται με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Συνεπώς, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και 
καμία αποχή. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα. 

 Ψηφοφορία επί των τροπολογιών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επί του παρόντος νομοσχεδίου.  
Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 (α) Με τη διαγραφή της επιφύλαξης του εδαφίου (2) του άρθρου 17 του βασικού νόμου όπως αυτή 
περιλαμβάνεται στην παράγραφο (α) του άρθρου 15. 

 (β) Με τη διαγραφή από το εδάφιο (5) του άρθρου 37Β του βασικού νόμου όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 29 της φράσης “ποσό μεγαλύτερο από” (πέμπτη γραμμή). 

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτονται με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, 
είκοσι οκτώ υπέρ και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στις προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Οι 
τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 2 
του βασικού νόμου, ώστε στην παράγραφο (β) αυτού να προστεθεί αμέσως μετά τον ορισμό του όρου 
“Υπουργός” ο ακόλουθος νέος ορισμός: 

 «“χρέος προς χρηματοπιστωτικό ίδρυμα” σημαίνει ποσό το οποίο αποτελεί οφειλή βάσει αρχικά 
συναφθείσας σύμβασης για παροχή οποιασδήποτε χρηματοπιστωτικής διευκόλυνσης εκ μέρους 
πιστωτικού ιδρύματος και περιλαμβάνει το συμβατικό τόκο και τον τόκο υπερημερίας, ο οποίος δε 
δύναται να υπερβαίνει το ποσοστό του δύο τοις εκατόν (2%) επί των καθυστερημένων δόσεων και μη 
συνυπολογιζομένων κατά τον καθορισμό του εν λόγω τόκου υπερημερίας οποιωνδήποτε δόσεων έχουν  
ήδη καταβληθεί από το χρεώστη.». 

2.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 29, με το οποίο εισάγονται στο βασικό νόμο τα άρθρα 
37Α και 37Β, ώστε όπου σε αυτά απαντούν αναφορές ή ρυθμίσεις που περιλαμβάνουν “εγγυητές” αυτές 
να διαγραφούν. 
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3. Να γίνουν οι ανάλογες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

Επεξήγηση:  Με τη διαγραφή από τα προτεινόμενα νέα άρθρα 37Α και 37Β οποιωνδήποτε αναφορών ή 
ρυθμίσεων που αναφέρονται σε “εγγυητές”, αυτοί απαλλάσσονται ολοκληρωτικά από οποιαδήποτε υποχρέωση 
προκύπτει σε σχέση με την κάλυψη εγγυήσεων που αυτοί έδωσαν για επαληθεύσιμα χρέη του πτωχεύσαντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εγκρίνονται με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, 
ουδεμίαν εναντίον και μία αποχή. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Οι τροπολογίες 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Α. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση της παραγράφου (γ) του άρθρου 10 αυτού, με το οποίο προτείνεται η 
τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου, ώστε να αντικατασταθεί από αυτήν η φράση “στην 
ιστοσελίδα του επίσημου παραλήπτη κατά τον καθορισμένο τρόπο.” με τη φράση “στην ιστοσελίδα του 
επίσημου παραλήπτη και σε μία ημερήσια εφημερίδα παγκύπριας κυκλοφορίας κατά τον καθορισμένο 
τρόπο.”. 

2. Με την τροποποίηση του άρθρου 17 αυτού, με το οποίο προτείνεται η αντικατάσταση του άρθρου 20 
του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί αμέσως μετά το προτεινόμενο εδάφιο (3) αυτού η ακόλουθη 
επιφύλαξη:  

       «Νοείται ότι ο ιδιώτης διαχειριστής πτώχευσης διορίζεται εκ περιτροπής από τον κατάλογο 
συμβούλων αφερεγγυότητας και η συνέλευση πιστωτών ενημερώνεται για το όνομα και τα στοιχεία 
επικοινωνίας αυτού από τον επίσημο παραλήπτη.».   

3. Με την τροποποίηση του άρθρου 26 αυτού, με το οποίο προτείνεται η αντικατάσταση του άρθρου 31 
του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί στο προτεινόμενο εδάφιο (3) αυτού αμέσως μετά τη φράση 
“επίσημου παραλήπτη” η φράση “και σε μία ημερήσια εφημερίδα παγκύπριας κυκλοφορίας”.   

4. Με την τροποποίηση του άρθρου 28 αυτού, με το οποίο προτείνεται η αντικατάσταση του άρθρου 31Β 
του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί σε αυτό αμέσως μετά τη λέξη “∆ημοκρατίας” η φράση “και σε 
μία ημερήσια εφημερίδα παγκύπριας κυκλοφορίας”.  

5. Με την τροποποίηση του άρθρου 29 αυτού, με το οποίο προτείνεται η εισαγωγή νέου άρθρου 37Β στο 
βασικό νόμο ως ακολούθως:   

 (α) Με την προσθήκη στο προτεινόμενο εδάφιο (5) αυτού της ακόλουθης επιφύλαξης:   

        «Νοείται ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε άλλου 
νόμου ή κανονισμών, εγγυητές ενυπόθηκου δανείου εξασφαλισμένου κατά τουλάχιστον 
ογδόντα τοις εκατόν (80%) της εκτιμημένης αξίας της υποθηκευμένης περιουσίας κατά την 
ημερομηνία σύναψης της σύμβασης απαλλάσσονται πλήρως από οποιαδήποτε υποχρέωση 
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προς τον εξασφαλισμένο πιστωτή.». 

 (β) Με την αντικατάσταση στην προτεινόμενη παράγραφο (β) του εδαφίου (8) αυτού της φράσης 
«θα είναι η ίδια όπως καθορίστηκε στην αρχική σύμβαση μεταξύ πτωχεύσαντα και πιστωτή» 
από τη φράση «δε θα ξεπερνά την περίοδο του καθορισμένου προγράμματος που εκπονείται 
από το σύμβουλο αφερεγγυότητας» και την προσθήκη στο τέλος της, της ακόλουθης 
επιφύλαξης: 

         «Νοείται ότι με τη λήξη του σχεδίου οποιοδήποτε υπόλοιπο εξασφαλισμένου χρέους 
απομένει διαγράφεται.». 

6. Με την τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 32 αυτού, με το οποίο προτείνεται η 
αντικατάσταση της παραγράφου (γ) του άρθρου 42 του βασικού νόμου, ώστε να αντικατασταθεί στην 
προτεινόμενη υποπαράγραφο (i) αυτής η λέξη και ο αριθμός “έξι χιλιάδες ευρώ (€6.000,00)” από τις 
λέξεις και τον αριθμό “δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000,00)”. 

Β. Να γίνουν όλες οι συνεπακόλουθες αλλαγές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών απορρίπτονται με είκοσι οκτώ ψήφους 
υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών.  Η 
τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Νίκου Κουτσού εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη στο άρθρο 29 αυτού, με 
το οποίο προτείνεται η εισαγωγή στο βασικό νόμο νέων άρθρων 37Α και 37Β, του ακόλουθου νέου 
άρθρου: 

«∆ιαδικασία εν 
σχέσει προς 
εγγυητές. 

37Γ.  Ανεξαρτήτως των διατάξεων οποιουδήποτε άλλου νόμου ή κανονισμών 
εκδιδομένων κατ’ εξουσιοδότηση νόμου, σε περίπτωση που ο πρωτοφειλέτης 
οδηγηθεί σε πτώχευση με αποτέλεσμα την απαλλαγή του από το εναπομείναν 
χρέος του, οι εγγυητές απαλλάσσονται από την παρασχεθείσα εγγύηση 
εκπλήρωσης της υπόσχεσης ή της υποχρέωσης αναφορικά με το εναπομείναν 
χρέος του πρωτοφειλέτη/χρεώστη.». 

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 13Α.  Άρθρο 11. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 16 αυτού.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 19 αυτού.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 20 αυτού.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 22 αυτού.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 27Α αυτού.    Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 27Β.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 31 αυτού.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 31Α αυτού.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 31Β αυτού.   Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 37Α και 37Β.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 39 αυτού.   Άρθρο 30. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 38. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65 του βασικού νόμου.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 43. 

 Τροποποίηση του άρθρου 74 του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Τροποποίηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 45. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 76 αυτού.  Άρθρο 46. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 77 αυτού.  Άρθρο 47. 

 Τροποποίηση του άρθρου 78 του βασικού νόμου.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του άρθρου 79 του βασικού νόμου.  Άρθρο 49. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.  Άρθρο 50. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 51. 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 52. 

 Τροποποίηση του άρθρου 117 του βασικού νόμου.  Άρθρο 53. 

 Τροποποίηση του άρθρου 119 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Τροποποίηση του άρθρου 122 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Τροποποίηση του άρθρου 123 του βασικού νόμου.  Άρθρο 56. 

 Τροποποίηση του άρθρου 124 του βασικού νόμου.  Άρθρο 57. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων 127 και 128.  Άρθρο 58. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 59. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 60. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 60; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 60 εγκρίνονται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 6 νομοσχέδιο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αναγνωρισμένα επαγγελματικά σώματα.  Άρθρο 4. 

 Χορήγηση αναγνώρισης σε επαγγελματικά σώματα.  Άρθρο 5. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 6. 

 Ανάκληση αναγνώρισης επαγγελματικών σωμάτων.  Άρθρο 7. 

 Πρόσωπα που δύναται να ενεργούν ως σύμβουλοι αφερεγγυότητας.  Άρθρο 8. 

 Αίτηση για άδεια συμβούλου αφερεγγυότητας.  Άρθρο 9. 

 Χορήγηση άδειας.  Άρθρο 10. 

 Ανάκληση άδειας.  Άρθρο 11. 

 Ειδοποίηση.  Άρθρο 12. 

 ∆ικαίωμα για παραστάσεις.  Άρθρο 13. 

 Απαιτήσεις για τη χορήγηση άδειας από τις αρμόδιες αρχές.  Άρθρο 14. 

 Αμοιβή συμβούλων αφερεγγυότητας.  Άρθρο 15. 

 Επαγγελματική δεοντολογία.  Άρθρο 16. 
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 Μη εξουσιοδοτημένες πράξεις.  Άρθρο 17. 

 Μητρώο.  Άρθρο 18. 

 Εγγραφή των συμβούλων αφερεγγυότητας στο μητρώο.  Άρθρο 19. 

 Κοινοποίηση στην Υπηρεσία Αφερεγγυότητας.  Άρθρο 20. 

 Γλώσσα.  Άρθρο 21. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 22. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 23; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Tα άρθρα 1 μέχρι 23 εγκρίνονται με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε στους κανονισμούς υπ’ αριθμόν 7.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και καμία αποχή. 

 Τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Προστασίας της 
Κύριας Κατοικίας Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 
2015» και «Ο περί της Προστασίας της Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015», προτάσεις νόμου.   Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει 
τους σκοπούς των υπ’ αριθμόν 8 και 9 θεμάτων.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 8 πρότασης νόμου είναι η θέσπιση προσωρινών διατάξεων που να παρέχουν, 
υπό ορισμένες προϋποθέσεις, σε οφειλέτη ο οποίος συνεπεία της κρατούσης οικονομικής κρίσης έχει περιέλθει 
σε αδυναμία εξόφλησης των οφειλών του τη δυνατότητα να τύχει προστασίας μέσω δικαστηρίου υπό τη μορφή 
αναστολής διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας που αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση οφειλής του και 
που συνιστά κύρια κατοικία. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 9 πρότασης νόμου είναι η θέσπιση προσωρινών διατάξεων που να παρέχουν, 
υπό ορισμένες προϋποθέσεις, σε οφειλέτη ο οποίος συνεπεία της κρατούσης οικονομικής κρίσης έχει περιέλθει 
σε αδυναμία εξόφλησης των οφειλών του τη δυνατότητα να τύχει προστασίας μέσω δικαστηρίου υπό τη μορφή 
αναστολής διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας που αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση οφειλής του και 
που συνιστά επαγγελματική στέγη, καθώς και αναστολής διαδικασίας εκτέλεσης εντάλματος κατάσχεσης 
κινητής ιδιοκτησίας που αφορά εξοπλισμό ο οποίος είναι απαραίτητος για τη συνέχιση των επαγγελματικών του 
δραστηριοτήτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.    

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί της Προστασίας της 

Κύριας Κατοικίας Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος 
του 2015» και «Ο περί της Προστασίας της Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων 

Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Μαρία Κυριακού      Νίκος Νουρής 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης  
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 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Μη μέλη των επιτροπών: 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γιώργος Περδίκης Νίκος Κατσουρίδης 

 Νίκος Κουτσού Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 23 Μαρτίου και στις 6 Απριλίου 2015.  Στα πλαίσια της συζήτησης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στις επιτροπές  εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου Προστασίας ∆ανειοληπτών Τραπεζών, του Συνδέσμου Προστασίας 
Πρώτης Κατοικίας και της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής του Κινήματος Ενάντια στις Εκποιήσεις.  
Σημειώνεται ότι ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος,  η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ, η ΠΟΒΕΚ και ο 
Συνασπισμός Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδρίες των επιτροπών. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιάννο 
Λαμάρη, Σταύρο Ευαγόρου και Πάμπο Παπαγεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η θέσπιση προσωρινών διατάξεων που να παρέχουν, υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις, σε οφειλέτη ο οποίος συνεπεία της κρατούσης οικονομικής κρίσης έχει περιέλθει σε αδυναμία 
εξόφλησης των οφειλών του τη δυνατότητα να τύχει προστασίας μέσω δικαστηρίου υπό τη μορφή αναστολής 
διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας που αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση οφειλής του και που συνιστά 
κύρια κατοικία.   

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία επίσης κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. 
Γιάννο Λαμάρη, Σταύρο Ευαγόρου και Πάμπο Παπαγεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η θέσπιση προσωρινών διατάξεων που να παρέχουν, υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις, σε οφειλέτη ο οποίος συνεπεία της κρατούσης οικονομικής κρίσης έχει περιέλθει σε αδυναμία 
εξόφλησης των οφειλών του τη δυνατότητα να τύχει προστασίας μέσω δικαστηρίου υπό τη μορφή αναστολής 
διαδικασίας εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας που αποτελεί ενυπόθηκη εξασφάλιση οφειλής του και που συνιστά 
επαγγελματική στέγη, καθώς και αναστολής διαδικασίας εκτέλεσης εντάλματος κατάσχεσης κινητής ιδιοκτησίας 
που αφορά εξοπλισμό ο οποίος είναι απαραίτητος για τη συνέχιση των επαγγελματικών του δραστηριοτήτων.   

 Ειδικότερα και σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, η παρεχόμενη προστασία θα αφορά οφειλή 
συνολικής συμβατικής υποχρέωσης μέχρι €350.000, η οποία πρέπει να έχει συναφθεί αποκλειστικά για 
σκοπούς απόκτησης της κύριας κατοικίας του οφειλέτη και των μελών της οικογένειάς του ή για σκοπούς 
απόκτησης επαγγελματικής στέγης ή στήριξης και ανάπτυξης των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων που 
σχετίζονται με την εν λόγω επαγγελματική στέγη.  Περαιτέρω, η σχετική οφειλή πρέπει να έχει καταστεί 
απαιτητή και ο πιστωτής πρέπει να νομιμοποιείται βάσει των διατάξεων οποιουδήποτε ισχύοντος νόμου να 
προβεί σε διαδικασία εκποίησης κύριας κατοικίας ή επαγγελματικής στέγης η οποία αποτελεί ενυπόθηκη 
εξασφάλιση της σχετικής οφειλής. 

 Στις προτεινόμενες νομοθεσίες καθορίζεται επιπρόσθετα ότι αναστολή διαδικασίας εκποίησης ακίνητης 
ιδιοκτησίας η οποία είναι δυνατό να επιδιωχθεί κατά την περίοδο που θα ισχύουν οι προτεινόμενες προσωρινές 
διατάξεις θα αφορά επίσης διαδικασία πώλησης κύριας κατοικίας και επαγγελματικής στέγης βάσει των 
διατάξεων του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου ή βάσει πτωχευτικής διαδικασίας δυνάμει του περί 
Πτωχεύσεως Νόμου.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των εν λόγω προτάσεων νόμου, η θέσπιση των προτεινόμενων νομοθεσιών 
κρίνεται αναγκαία λόγω των κρατουσών έκτακτων δυσμενών οικονομικών συνθηκών, συνεπεία των οποίων 
μεγάλος αριθμός φυσικών προσώπων έχει περιέλθει σε δεινή οικονομική κατάσταση, με αποτέλεσμα να 
αδυνατεί να ανταποκριθεί προς ανειλημμένες δανειακές του οφειλές.  Υπό τις περιστάσεις αυτές κρίνεται δίκαιο 
όπως τέτοια φυσικά πρόσωπα τύχουν της δέουσας στήριξης για όσο χρονικό διάστημα επικρατούν οι έκτακτες 
οικονομικές συνθήκες υπό μορφή που να παρέχει τα απαιτούμενα εχέγγυα αντικειμενικότητας. 

 Συναφώς, κρίνεται αναγκαίο όπως η προστασία αυτή λάβει τη μορφή αφενός αναστολής διαδικασίας 
εκποίησης της κύριας κατοικίας του οφειλέτη και αφετέρου αναστολής διαδικασίας εκποίησης της 
επαγγελματικής στέγης του οφειλέτη, καθώς και αναστολής διαδικασίας εκτέλεσης εντάλματος κατάσχεσης 
κινητής ιδιοκτησίας που αφορά εξοπλισμό ο οποίος είναι απαραίτητος για τη συνέχιση των επαγγελματικών του 
δραστηριοτήτων. 
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 Στη βάση των πιο πάνω η εν λόγω προστασία προτείνεται όπως παρέχεται κατόπιν ενδελεχούς 
εξέτασης από αρμόδιο δικαστήριο της οικονομικής κατάστασης του οφειλέτη και των ειδικών λόγων για τους 
οποίους αυτός έχει περιέλθει σε αδυναμία ανταπόκρισης προς τις δανειακές του υποχρεώσεις.  Η εξέταση αυτή 
θα διασφαλίζει ότι πράγματι το επηρεαζόμενο πρόσωπο έχει περιέλθει σε αδυναμία εξόφλησης της οφειλής του 
και ότι η οικονομική του κατάσταση έχει επιδεινωθεί ή έχει επηρεαστεί σημαντικά για λόγους που 
δημιουργήθηκαν και εξακολουθούν να ισχύουν από το έτος 2009 και εντεύθεν και οφείλονται στην οικονομική 
κρίση που άρχισε το έτος αυτό και συνεχίζεται μέχρι σήμερα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες 
νομοθετικές ρυθμίσεις ενδέχεται να περιέχουν πρόνοιες που να προσκρούουν σε συνταγματικές διατάξεις, 
επισημαίνοντας παράλληλα ότι πρέπει να προσμετρηθούν οι ενδεχόμενες επιπτώσεις από την εφαρμογή τους 
επί της κεφαλαιακής επάρκειας των τραπεζών.  

 Η εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου υποστήριξε ότι η υιοθέτηση των προτεινόμενων 
νομοθεσιών θα επηρεάσει δυσμενώς την ικανότητα των τραπεζών να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα των 
συνεχώς αυξανόμενων μη εξυπηρετούμενων δανείων και κατ’ επέκταση θα επιφέρει πολλαπλούς κινδύνους 
όσον αφορά τη βιωσιμότητα των τραπεζών. 

 Υπό το φως της διεξαχθείσας συζήτησης, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.   Άρθρο 3. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 5. 

 Αναγκαία έγγραφα.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης οφειλέτη.  Άρθρο 7. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 8. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 10. 

 Αναγκαία έγγραφα.  Άρθρο 11. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης του οφειλέτη.  Άρθρο 12. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 13.  

 Ορισμοί.  Άρθρο 14. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 15. 

 Αναγκαία έγγραφα.  Άρθρο 16. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης του οφειλέτη.  Άρθρο 17. 

 Έκδοση διατάγματος.   Άρθρο 18. 

 Τερματισμός ισχύος διατάγματος και επανέναρξη ανασταλείσας διαδικασίας.  Άρθρο 19. 

 Επανεξέταση ικανότητας του οφειλέτη να αποπληρώνει τις οφειλές του.  Άρθρο 20. 

 Λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 21;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, τα άρθρα απορρίπτονται, με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και πέντε 
αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας της Κύριας Κατοικίας Οφειλέτη και της 
Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία, να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση και την ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Συνεπώς, η πρόταση νόμου καταψηφίζεται, με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και πέντε 
αποχές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 9 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 5. 
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 Αναγκαία έγγραφα.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης οφειλέτη.  Άρθρο 7. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 8. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 10. 

 Αναγκαία έγγραφα.  Άρθρο 11. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης του οφειλέτη.  Άρθρο 12. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 13. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 14. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 15. 

 Αναγκαία έγγραφα.   Άρθρο 16. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης οφειλέτη.  Άρθρο 17. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 18. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 19. 

 ∆ικαίωμα οφειλέτη.  Άρθρο 20. 

 Αναγκαία έγγραφα.  Άρθρο 21. 

 ∆ιαπίστωση οικονομικής κατάστασης του οφειλέτη.  Άρθρο 22. 

 Έκδοση διατάγματος.  Άρθρο 23. 

 Τερματισμός ισχύος διατάγματος και επανέναρξη ανασταλείσας διαδικασίας.  Άρθρο 24. 

 Επανεξέταση της ικανότητας του οφειλέτη να αποπληρώνει τις οφειλές του.  Άρθρο 25. 

 Έναρξη και λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 26. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 26;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, τα άρθρα απορρίπτονται, με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και πέντε 
αποχές. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας της Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και της 
Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Συνεπώς, η πρόταση νόμου καταψηφίζεται, με είκοσι οχτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τρεις υπέρ και πέντε 
αποχές. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 12) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε ενυπόθηκος οφειλέτης του οποίου ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία τόσο του 
ιδίου όσο και της οικογένειάς του τίθεται σε αναγκαστική πώληση διά πλειστηριασμού, λόγω αδυναμίας 
ανταπόκρισής του προς ανειλημμένες δανειακές του υποχρεώσεις, να έχει προνομιακό καθεστώς έναντι του 
τελευταίου προσφοροδότη που υπέβαλε προφορικά την υψηλότερη προσφορά, τον οποίο ο δημοπράτης 
πρόκειται να κηρύξει ως τελευταίο προσφοροδότη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι μια πρόταση πολύ σωστή.  Εμείς θα παρακαλέσουμε τους συναδέλφους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εάν μπορεί να γίνει αναβολή μερικών βδομάδων, να 
εξετάσουμε αυτό το ζήτημα, γιατί, είπαμε, με την πολιτική φιλοσοφία της πρότασης εμείς συμφωνούμε.  Πρέπει 
να δούμε όμως κάποια νομοτεχνικά ζητήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την αίσθηση ότι στη Σύσκεψη Αρχηγών αποδεχτήκαμε αυτό το αίτημα αλλά όχι για 
μερικές βδομάδες.  ∆εκαπέντε μέρες αναβολή είναι λογικό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε δεκαπέντε ημέρες, λοιπόν.  Αναβάλλεται για δεκαπέντε ημέρες το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, δηλαδή «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015», η πρόταση 
νόμου. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ελευθεροποίησης του 
Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιασαφήνιση ορισμένων διατάξεων της βασικής νομοθεσίας, με απώτερο στόχο να εκλείψουν ασάφειες 
που μπορούν να παρουσιαστούν κατά την ερμηνεία τους και που είναι ενδεχόμενο να καταστήσουν 
προβληματική την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ 
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 Έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελευθεροποίησης του 

Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014»  

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

Μαρία Κυριακού Νίκος Νουρής 

Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

Πάμπος Παπαγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

Νίκος Νικολαΐδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

Γιώργος Περδίκης Γιώργος Περδίκης 

Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου σε τέσσερις συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Νοεμβρίου, καθώς και στις 8 και 11 ∆εκεμβρίου 2014. Στις δύο πρώτες 
συνεδρίες των επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη Συμμαχία Πολιτών, είναι η τροποποίηση του περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 
Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να διασαφηνιστούν ορισμένες διατάξεις του, με απώτερο στόχο να εκλείψουν 
ασάφειες που μπορεί να παρουσιαστούν κατά την ερμηνεία τους και που είναι ενδεχόμενο να καταστήσουν 
προβληματική την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνεται αναγκαίο να θεσπισθούν, λόγω του ότι διαφάνηκε από 
τη μέχρι σήμερα εφαρμογή του περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 2014, με τον οποίο θεσπίσθηκαν ρυθμίσεις για την προστασία των δικαιωμάτων των οφειλετών 
πιστωτικών ιδρυμάτων και την ενίσχυση της διαφάνειας ως προς τον υπολογισμό των επιτοκίων των 
συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων, ότι ορισμένες διατάξεις αυτού επιδέχονται λανθασμένη ερμηνεία.  

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το ισχύον νομοθετικό καθεστώς, οι διατάξεις του πιο πάνω 
αναφερόμενου νόμου εφαρμόζονται σε συμβάσεις πιστωτικών διευκολύνσεων που συνάπτονται μεταξύ 
πιστωτικών ιδρυμάτων και των οφειλετών τους οι οποίες βρίσκονταν σε ισχύ κατά την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του, καθώς και σε όλες τις νέες συμβάσεις που συνάπτονται μετά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του. Συναφώς, όπως έχει διαφανεί, παρουσιάζονται προβλήματα στις περιπτώσεις εκείνες που οι εν λόγω 
συμβάσεις τερματίζονται από τα πιστωτικά ιδρύματα και το οφειλόμενο ποσό καθίσταται απαιτητό. Στις 
περιπτώσεις αυτές παρατηρείται το φαινόμενο να επιβάλλεται επιτόκιο υπερημερίας πέραν του ποσοστού των 
δύο εκατοστιαίων μονάδων (2%) από το ύψος του συμφωνηθέντος επιτοκίου, επειδή θεωρείται ότι η σύμβαση 
δε βρίσκεται πλέον σε ισχύ.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης της πρότασης νόμου κατατέθηκαν από τους ενδιαφερομένους οι οποίοι 
παρευρέθηκαν στις συνεδρίες των επιτροπών και εξέθεσαν τις απόψεις τους σχετικές παρατηρήσεις και 
επιφυλάξεις για τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, καθώς και για το γενικότερο θέμα της εφαρμογής της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. Παράλληλα, μέλη των επιτροπών ζήτησαν από τους ενδιαφερομένους 
πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις σε σχέση με πτυχές του γενικότερου θέματος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν να διαμορφώσουν το κείμενο 
της πρότασης νόμου κατά τρόπο που η υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία να διαλαμβάνει τις ακόλουθες 
πρόνοιες: 
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1. Από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 και εντεύθεν ο περιορισμός αναφορικά με το επιτόκιο 
υπερημερίας στις δύο εκατοστιαίες μονάδες (2%) να ισχύει για όλες τις εν ισχύι συμβάσεις πιστωτικών 
διευκολύνσεων, περιλαμβανομένων αυτών που τερματίζονται από τα πιστωτικά ιδρύματα, με 
αποτέλεσμα το οφειλόμενο ποσό να καθίσταται απαιτητό.  

2. Το πιστωτικό ίδρυμα να έχει το βάρος αποδείξεως ότι ο επιβληθείς τόκος υπερημερίας αντιπροσωπεύει 
την πραγματική του ζημιά (μαχητό τεκμήριο) στις περιπτώσεις που σύμβαση πιστωτικής διευκόλυνσης 
κατά ή πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 βρισκόταν σε ισχύ ή είχε τερματιστεί από το 
πιστωτικό ίδρυμα, με αποτέλεσμα το οφειλόμενο ποσό να καθίσταται απαιτητό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

Κοινή συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελευθεροποίησης 

του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014»  

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος  

 Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ανδρέας Κυπριανού 

 Μάριος Μαυρίδης Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Νίκος Νουρής 

 Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιώργος Περδίκης Μη μέλη των επιτροπών: 

 Γεώργιος Προκοπίου 

 H πιο πάνω πρόταση νόμου υποβλήθηκε με κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, ημερομηνίας 16 
∆εκεμβρίου 2014, στην ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση στις 18 ∆εκεμβρίου 2014, ωστόσο η ολομέλεια του 
σώματος αποφάσισε την αναβολή της συζήτησής της.   

 Συναφώς, οι δύο επιτροπές επανεξέτασαν από κοινού την υπό αναφορά πρόταση νόμου σε δύο 
συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 16 Μαρτίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία των 
επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς 
και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός και οι επιδιώξεις της πρότασης νόμου, καθώς και τα ειδικότερα ζητήματα που 
απασχόλησαν τις δύο επιτροπές στο στάδιο της εξέτασής της περιλαμβάνονται στην πρώτη κοινή έκθεση των 
δύο επιτροπών. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης της πρότασης νόμου η συζήτηση επικεντρώθηκε στο θέμα του πεδίου 
εφαρμογής των προτεινόμενων ρυθμίσεων και ειδικότερα στο κατά πόσο με αυτές θα επηρεαστούν ισχύουσες 
κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου συμβάσεις και αν αυτό είναι νομικά επιτρεπτό.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
προσκρούουν στο άρθρο 26 του συντάγματος, το οποίο κατοχυρώνει το δικαίωμα του συμβάλλεσθαι 
ελευθέρως. Επιπρόσθετα, επισήμανε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δυνατό να ανατραπούν παγιωμένες 
καταστάσεις, δεδομένου ότι θα αμφισβητείται το ύψος χρεώσεων, το οποίο δεν είχε αμφισβητηθεί στο στάδιο 
της επιβολής αυξημένου τόκου, από την υπερημερία επί καθυστερημένης δόσης ή επί οποιουδήποτε ποσού 
καθυστέρησης ή υπέρβασης ορίου σύμβασης πιστωτικής διευκόλυνσης συνιστώντας τετελεσμένο.  Σύμφωνα 
με την ίδια, θα ήταν ιδιαίτερα επαχθές επηρεαζόμενο πιστωτικό ίδρυμα να υποχρεώνεται, με βάση το 
προτεινόμενο νομικό πλαίσιο, να αποδείξει ότι ορθά επέβαλε στο παρελθόν και μάλιστα σε βάθος χρόνου 
τόκους υπερημερίας.  

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι δεν είναι δυνατό ο σχετικός όρος της σύμβασης για τη 
χρέωση τόκου υπερημερίας να καθίσταται εκ προοιμίου άκυρος, σε περίπτωση αδυναμίας του πιστωτικού 
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ιδρύματος να αποδείξει ότι ο επιβληθείς τόκος υπερημερίας αντιπροσωπεύει την πραγματική του ζημιά, 
σημειώνοντας ότι, με βάση το άρθρο 74 του περί Συμβάσεων Νόμου, οι συμβαλλόμενοι έχουν στη διάθεσή 
τους τα νομικά μέσα για διεκδίκηση αποζημιώσεων, σε περίπτωση παραβίασης σύμβασης που διαλαμβάνει 
ποινική ρήτρα. 

  Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου εξέφρασε εκ νέου τη διαφωνία του συνδέσμου ως 
προς την προτεινόμενη αναδρομικότητα των υπό συζήτηση ρυθμίσεων και ιδιαίτερα όσον αφορά πρόνοιες της 
πρότασης νόμου, σύμφωνα με τις οποίες ο προτεινόμενος περιορισμός όσον αφορά το επιβαλλόμενο επιτόκιο 
υπερημερίας στις δύο εκατοστιαίες μονάδες (2%) θα ισχύει και για συμβάσεις πιστωτικών διευκολύνσεων που 
τερματίζονται από τα πιστωτικά ιδρύματα, με αποτέλεσμα το οφειλόμενο ποσό να καθίσταται απαιτητό.  
Σύμφωνα με την ίδια, η επιβολή χρεώσεων τόκου υπερημερίας από τα πιστωτικά ιδρύματα δεν είναι σε όλες τις 
περιπτώσεις που έχει κριθεί δικαστικώς ως παράνομη.   

 Οι δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές, στο στάδιο της επανεξέτασης της πρότασης νόμου και αφού έλαβαν 
υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν να προχωρήσουν σε διαμόρφωση νέου κειμένου σχεδίου 
νόμου, επαναδιατυπώνοντας τη σχετική πρόνοια, σύμφωνα με την οποία το πιστωτικό ίδρυμα θα έχει το βάρος 
αποδείξεως ότι ο επιβληθείς τόκος υπερημερίας αντιπροσωπεύει την πραγματική του ζημιά (μαχητό τεκμήριο), 
στις περιπτώσεις που σύμβαση πιστωτικής διευκόλυνσης κατά ή πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2014 βρισκόταν 
σε ισχύ ή είχε τερματιστεί από το πιστωτικό ίδρυμα, με αποτέλεσμα το οφειλόμενο ποσό να καθίσταται 
απαιτητό.   

 Συναφώς και όπως προκύπτει από την επαναδιατύπωση της σχετικής πρόνοιας: 

1. το υπό αναφορά μαχητό τεκμήριο θα αφορά όλες τις περιπτώσεις επιβολής τόκου υπερημερίας αντί 
μόνο τις περιπτώσεις που ο εν λόγω τόκος υπερβαίνει το ποσό που αντιστοιχεί στις δύο εκατοστιαίες 
μονάδες (2%) από το ύψος του συμφωνηθέντος επιτοκίου και   

2. σε περίπτωση αδυναμίας του πιστωτικού ιδρύματος να αποδείξει ότι ο επιβληθείς τόκος υπερημερίας 
αντιπροσωπεύει την πραγματική του ζημιά, ο σχετικός όρος της σύμβασης όσον αφορά τη χρέωση 
τόκου υπερημερίας δε θα καθίσταται άκυρος, αλλά το πρόσωπο που κατέβαλε τον τόκο υπερημερίας θα 
μπορεί να διεκδικεί αποζημιώσεις ως προς το καταβληθέν ποσό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, κατά πλειοψηφία του προέδρου της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, της  αναπληρώτριας  προέδρου της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών και των μελών των επιτροπών βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους των επιτροπών βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις  της πρότασης νόμου, 
όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

 Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πεντήκοντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα έξι.  ∆εν ερωτώ εναντίον και αποχές. 

 Συνεπώς, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πεντήκοντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Ερχόμαστε τώρα στις προτάσεις νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσες στην αρχή της συνεδρίας.  
Ερχόμαστε στην πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

 Έχουμε καταγεγραμμένο το σκοπό, κύριε γραμματέα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Του περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών, κύριε Πρόεδρε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το πρώτο εσυζητήσαμέν το.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πού είμαστε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο δεύτερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε να μην καταβάλλεται οποιοσδήποτε φόρος για κεφαλαιουχικά κέρδη που προκύπτουν 
από τη διάθεση της κύριας κατοικίας που χρησιμοποιείται από τον ιδιοκτήτη αποκλειστικά για σκοπούς 
ιδιοκατοίκησης στις περιπτώσεις που το συνολικό προϊόν διάθεσης δεν υπερβαίνει το ποσό των €350.000 και η 
διάθεση πραγματοποιείται στα πλαίσια, πρώτον, αναδιάρθρωσης, δεύτερον, συμβιβασμού ή σχεδίου 
διευθέτησης που εγκρίθηκε από το δικαστήριο ή από τον Επίσημο Παραλήπτη ή το ∆ιαχειριστή που ενεργεί 
σύμφωνα με διάταγμα πτώχευσης, τρίτον, προσωπικού σχεδίου αποπληρωμής, τέταρτον, διατάγματος 
εκκαθάρισης εταιρείας ή διορισμού εξεταστή από το δικαστήριο, πέμπτον, εφαρμογής των διατάξεων του 
Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Νόμου.  Η μη καταβολή του εν λόγω φόρου όσον 
αφορά τις πιο πάνω περιπτώσεις θα ισχύει μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2017. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας 

Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού      Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Περδίκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το βουλευτή κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
Νόμου, ώστε να μην καταβάλλεται οποιοσδήποτε φόρος για κεφαλαιουχικά κέρδη που προκύπτουν από τη 
διάθεση της κύριας κατοικίας που χρησιμοποιείται από τον ιδιοκτήτη αποκλειστικά για σκοπούς ιδιοκατοίκησης, 
στις περιπτώσεις που το συνολικό προϊόν διάθεσης δεν υπερβαίνει το ποσό των τριακοσίων πενήντα χιλιάδων 
ευρώ (€350.000) και η διάθεση πραγματοποιείται στα πλαίσια: 

1. Αναδιάρθρωσης,  

2. συμβιβασμού ή σχεδίου διευθέτησης που εγκρίθηκε από το δικαστήριο ή από τον Επίσημο Παραλήπτη 
ή το διαχειριστή που ενεργεί σύμφωνα με διάταγμα πτώχευσης,  

3. προσωπικού σχεδίου αποπληρωμής,  

4. διατάγματος εκκαθάρισης εταιρείας ή διορισμού εξεταστή από το δικαστήριο,  

5. εφαρμογής των διατάξεων του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Νόμου.   

 Η μη καταβολή του εν λόγω φόρου όσον αφορά τις πιο πάνω περιπτώσεις θα ισχύει μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2017.   

 Παράλληλα, με την ίδια πρόταση νόμου προτείνεται όπως, παρά τις πιο πάνω αναφερόμενες εξαιρέσεις, 
ισχύει υπό κάποιες προϋποθέσεις η υποχρέωση για καταβολή φόρου κεφαλαιουχικών κερδών. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Προϋπολογισμού και Εσωτερικών, αφού διεξήλθαν τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και 
το μέλος των επιτροπών βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα 
μέλη των επιτροπών βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της 
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Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Νίκος Κουτσού εκπροσωπώντας 
τη Συμμαχία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
Εσωτερικών κατά πλειοψηφία των μελών τους εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε 
νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία ψήφο εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε στην πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε να μην επιβάλλονται ή εισπράττονται τέλη και δικαιώματα βάσει του Κεφαλαίου 17 του 
Πίνακα της βασικής νομοθεσίας, σε περίπτωση πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας, μεταβίβασης και εγγραφής 
αυτής στο όνομα του αγοραστή, όταν το συνολικό προϊόν της διάθεσης ανά ιδιοκτήτη δεν υπερβαίνει το ποσό 
των €350.000, στα πλαίσια πτωχευτικής διαδικασίας, διαδικασίας εκκαθάρισης εταιρείας βάσει του περί 
Εταιρειών Νόμου και διαδικασίας πώλησης δυνάμει των διατάξεων του Μέρους VI και του Μέρους VIA του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και 

Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού      Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Περδίκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το βουλευτή κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου, ώστε να μην επιβάλλονται ή εισπράττονται τέλη και δικαιώματα βάσει 
του Κεφαλαίου 17 του Πίνακα της βασικής νομοθεσίας, σε περίπτωση πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας, 
μεταβίβασης και εγγραφής αυτής στο όνομα του αγοραστή, όταν το συνολικό προϊόν της διάθεσης ανά 
ιδιοκτήτη δεν υπερβαίνει το ποσό των τριακοσίων πενήντα χιλιάδων ευρώ (€350.000), στα πλαίσια 
πτωχευτικής διαδικασίας, διαδικασίας εκκαθάρισης εταιρείας βάσει του περί Εταιρειών Νόμου και διαδικασίας 
πώλησης δυνάμει των διατάξεων του Μέρους VI και του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου.   

 Περαιτέρω, με την ίδια πρόταση νόμου προβλέπεται η μη επιβολή ή είσπραξη τελών και δικαιωμάτων με 
βάση το Κεφάλαιο 17 του Πίνακα της βασικής νομοθεσίας, σε περίπτωση μεταβίβασης και εγγραφής ακίνητης 
περιουσίας στο όνομα του δανειστή στα πλαίσια αναδιάρθρωσης.   

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια αναδιάρθρωσης περιλαμβάνονται όλες οι πράξεις, οι ενέργειες ή οι 
διευθετήσεις μεταξύ δανειολήπτη και δανειστή, σύμφωνα με τη διαδικασία αναδιάρθρωσης που προβλέπεται 
από τις εκάστοτε σε ισχύ Οδηγίες ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων που εκδίδονται από την Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Προϋπολογισμού και Εσωτερικών, αφού διεξήλθαν τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και 
το μέλος των επιτροπών βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα 
μέλη των επιτροπών βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, το μέλος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Νίκος Κουτσού, 
εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της 
πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   



 

1653 

 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
Εσωτερικών κατά πλειοψηφία των μελών τους εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε 
νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον ουδείς. 

 Αποχές καμία. 

 Ως εκ τούτου, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τον ίδιο αριθμό ψήφων, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έχουμε τώρα την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας Ορισμένης Κατηγορίας 
Εγγυητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ενδυνάμωση της προσφερόμενης από το βασικό νόμο προστασίας των εγγυητών που εμπίπτουν στο 
πεδίο εφαρμογής αυτού.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Προστασίας Ορισμένης 

Κατηγορίας Εγγυητών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 
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 Μάριος Μαυρίδης  Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού      Κυριάκος Χατζηγιάννης  

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νικολαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Περδίκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Κουτσού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή    κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι η τροποποίηση του 
περί της Προστασίας Ορισμένης Κατηγορίας Εγγυητών Νόμου, ώστε να ενδυναμωθεί η προσφερόμενη από το 
βασικό νόμο προστασία των εγγυητών που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής αυτού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, προνοούνται τα εξής: 

1. Παρέχεται η δυνατότητα σε εγγυητή να αιτηθεί: 

α.    την απαγόρευση αποξένωσης ιδιοκτησίας πρωτοφειλέτη η οποία δυνατόν να συνιστά πράξη 
καταδολίευσης του εγγυητή μέχρι την αποπληρωμή της σχετικής οφειλής ή 

β. την ακύρωση ήδη διενεργηθείσας από πρωτοφειλέτη αποξένωσης περιουσίας που του ανήκει, η 
οποία στην ουσία συνιστά πράξη καταδολίευσης του εγγυητή, νοουμένου ότι τα δικαιώματα και τα 
συμφέροντα οποιουδήποτε αποδέκτη της περιουσίας ενήργησε καλόπιστα δεν επηρεάζονται.  Η 
δυνατότητα αυτή παρέχεται πλέον όχι μόνο με την καταχώριση αγωγής, όπως ήδη προβλέπεται 
στην οικεία νομοθεσία, αλλά και με την καταχώριση ενδιάμεσης αίτησης ή υπεράσπισης ή 
ένστασης στα πλαίσια εκκρεμούσας αγωγής ή διαδικασίας μέτρων εκτέλεσης ή διαδικασίας 
αίτησης για έκδοση διατάγματος παραλαβής από τον πιστωτή έναντι του εγγυητή σε σχέση με τη 
σύμβαση εγγύησης. 

2.  Παρέχεται η εξουσία στο δικαστήριο όσον αφορά τον εγγυητή να διατάξει την αναστολή της εκτέλεσης 
δικαστικής απόφασης εναντίον του όχι μόνο στην έκταση που αφορά κατάσχεση και πώληση κινητής 
ιδιοκτησίας του ή πώληση ή επιβάρυνση (memo) της ακίνητης ιδιοκτησίας του, όπως ήδη προβλέπεται 
στη βασική νομοθεσία, αλλά και στην έκταση που αφορά αίτηση καταβολής μηνιαίων δόσεων, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου, ή αίτηση έκδοσης διατάγματος παραλαβής, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Πτώχευσης Νόμου. 

3.  Παρέχεται δυνατότητα στο δικαστήριο να ασκήσει την εξουσία αναστολής της εκτέλεσης δικαστικής 
απόφασης εναντίον εγγυητή και σε περίπτωση έκδοσης δικαστικού διατάγματος απαγόρευσης 
αποξένωσης ή ακύρωσης αποξένωσης, σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στη βασική νομοθεσία. 

4.  ∆ιευρύνονται οι περιπτώσεις που το δικαστήριο δύναται να διατάξει την αναστολή εκτέλεσης απόφασης, 
ενόσω παραμένει ανικανοποίητη οφειλή, με τη συμπερίληψη της περίπτωσης εκείνης κατά την οποία ο 
πιστωτής, στα πλαίσια εκδίκασης αγωγής ή στα πλαίσια διαδικασίας μέτρων εκτέλεσης ή διαδικασίας 
αίτησης για έκδοση διατάγματος παραλαβής από τον πιστωτή έναντι του εγγυητή σε σχέση με τη 
σύμβαση εγγύησης, δεν απέδειξε ότι εξάντλησε όλες τις διαθέσιμες έναντι του πρωτοφειλέτη διαδικασίες 
για την είσπραξη της οφειλής και καθορίζονται συγκεκριμένα κριτήρια με βάση τα οποία να 
αποδεικνύεται η εξάντληση εκ μέρους του πιστωτή όλων των διαθέσιμων διαδικασιών. 

5. Καθορίζονται τα στοιχεία που πρέπει να αποδειχτούν από τον πιστωτή στα πλαίσια της διαδικασίας 
εξέτασης από το δικαστήριο του αιτήματος για έκδοση διατάγματος αναστολής εκτέλεσης δικαστικής 
απόφασης, όταν υποβληθεί από τον εγγυητή στο δικαστήριο τέτοιο αίτημα κατά την ακρόαση αγωγής 
εναντίον του ή εναντίον του και εναντίον του πρωτοφειλέτη ή και των συνεγγυητών για την είσπραξη 
οφειλής, έτσι που το δικαστήριο να ικανοποιηθεί ότι ο πρωτοφειλέτης έχει την οικονομική δυνατότητα ή 
και περιουσία να ικανοποιήσει την εξ αποφάσεως οφειλή η οποία αποτελεί το αντικείμενο της σύμβασης 
εγγύησης. 

6.  Καθορίζονται τα στοιχεία που πρέπει να αποδειχτούν από τον πιστωτή στα πλαίσια εξέτασης από το 
δικαστήριο αιτήματος για έκδοση διατάγματος αναστολής εκτέλεσης δικαστικής απόφασης, όταν 
υποβληθεί από τον εγγυητή τέτοιο αίτημα  οποτεδήποτε μετά την έκδοση απόφασης, ώστε το δικαστήριο 
να ικανοποιηθεί ότι ο πρωτοφειλέτης έχει την οικονομική δυνατότητα ή περιουσία που εκ πρώτης όψεως 
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είναι τέτοιας αξίας, ώστε να είναι αρκετή για να ικανοποιήσει την εξ αποφάσεως οφειλή η οποία αποτελεί 
το αντικείμενο της σύμβασης εγγύησης. 

7.  Προβλέπεται η απαγόρευση εκποίησης ακίνητης ιδιοκτησίας εγγυητή η οποία έχει υποθηκευτεί προς 
όφελος του πρωτοφειλέτη, σε περίπτωση που υπάρχει υποθήκη επί ακινήτου ιδιοκτησίας του 
πρωτοφειλέτη η οποία δεν έχει εκποιηθεί δυνάμει των διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου. 

8.  ∆ιευρύνεται η έκταση εφαρμογής των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας, ώστε να περιλαμβάνει όχι 
μόνο συμβάσεις εγγύησης που συνάπτονται μετά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του αλλά όλες τις 
συμβάσεις εγγύησης, ανεξάρτητα από την ημερομηνία σύναψής τους.  Περαιτέρω, τίθεται περιορισμός 
της εφαρμογής της σε συμβάσεις εγγύησης στις οποίες εφαρμόζονται οι διατάξεις για τα προσωπικά 
σχέδια αποπληρωμής ή τα σχέδια αναδιάρθρωσης νομικού προσώπου που διαλαμβάνονται στους υπό 
ψήφιση νόμους του Πλαισίου Αφερεγγυότητας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουδείς εναντίον και ουδεμία ψήφος αποχής.  Ως εκ τούτου, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας Ορισμένης Κατηγορίας Εγγυητών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Έχουμε τελειώσει τη νομοθετική εργασία αισίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.511, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει σε επιδιόρθωση του δρόμου από τη Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας προς την 
έξοδο στη λεωφόρο Ελευθερίας και με κατεύθυνση προς Παραλίμνι και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.512, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
που δεν έχει ακόμα γραμμογραφηθεί ο κυκλικός κόμβος που βρίσκεται μεταξύ Παραλιμνίου και ∆ερύνειας και 
πότε υπολογίζεται να γίνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.513, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από ανακοίνωση της οργάνωσης ΚΙΣΑ, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015, για την 
απέλαση μετανάστη ο οποίος, όπως αναφέρεται στην ανακοίνωση, κακοποιήθηκε από μέλη της αστυνομίας 
στις 20 Φεβρουαρίου 2015.  Σύμφωνα με την ανακοίνωση, ο μετανάστης απελάθηκε με συνοπτικές διαδικασίες, 
παρά το γεγονός ότι δεν είχε ολοκληρωθεί η διερεύνηση της υπόθεσης και ενώ υπήρχε αυτόπτης μάρτυρας 
έτοιμη να καταθέσει εναντίον των συγκεκριμένων αστυνομικών.  Στην ανακοίνωση αναφέρεται ότι ο μετανάστης 
χτυπήθηκε και στη συνέχεια συνελήφθη από μέλη της αστυνομίας σε δρόμο στη Λευκωσία, ενώ γυναίκα 
αυτόπτης μάρτυρας που είδε τα όσα διαδραματίστηκαν ενημέρωσε τηλεφωνικά την ΚΙΣΑ, δηλώνοντας ότι η βία 
που ασκήθηκε εναντίον του μετανάστη ήταν εντελώς αδικαιολόγητη, βάναυση και αυθαίρετη, αφού ο 
μετανάστης ούτε προσπάθησε να διαφύγει ούτε έφερε αντίσταση στη σύλληψή του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους 
οποίους ο συγκεκριμένος μετανάστης απελάθηκε πριν από την ολοκλήρωση της διερεύνησης της υπόθεσης, 
αν η διερεύνηση της υπόθεσης συνεχίζεται και αν έχει διασφαλιστεί η επιστροφή του θύματος, για να 
καταθέσει, καθώς και αν έχει ασκηθεί ποινική δίωξη εναντίον των εμπλεκόμενων μελών της αστυνομίας. 

 Τέλος, με αφορμή το πιο πάνω περιστατικό, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να διαμορφωθεί ένα πλαίσιο 
συντονισμού των εμπλεκόμενων υπηρεσιών και αρχών, ώστε να αποτρέπεται η απέλαση μαρτύρων ή/και 
θυμάτων που εμπλέκονται σε θέματα που βρίσκονται ήδη υπό διερεύνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.514, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τους όρους της άδειας 
απόρριψης υγρών αποβλήτων από τα χοιροστάσια “Αφοί Νεοφύτου” στις δεξαμενές λυμάτων βόρεια του 
εργοστασίου “Ξενόπουλος” στην περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς-Παλιομετόχου.  Επίσης, θα ήθελα να πληροφορηθεί 
η Βουλή των Αντιπροσώπων αν επιτρέπεται η απόρριψη σε αυτές τις δεξαμενές οικιακών λυμάτων, αποβλήτων 
ελαιοτριβείων ή κοπριών από πτηνοτροφεία, καθώς και αν ελέγχονται οι όροι λειτουργίας τους από λειτουργούς 
του Τμήματος Περιβάλλοντος, δεδομένου ότι αυτές βρίσκονται εντός της ζώνης που εποπτεύεται από τις 
δυνάμεις του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.515, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμο, παρέχεται το δικαίωμα παραχώρησης 
πρόσθετων μονάδων στους άντρες εκπαιδευτικούς που υπηρέτησαν τη στρατιωτική θητεία τους στην Εθνική 
Φρουρά για σκοπούς προαγωγής στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία.  Σύμφωνα με το άρθρο 18 του περί 
Εθνικής Φρουράς Νόμου, όλοι οι πολίτες της ∆ημοκρατίας από την 1η Ιανουαρίου, όταν συμπληρώνουν το 18ο 
έτος της ηλικίας τους, έχουν υποχρέωση να υπηρετήσουν στρατιωτική θητεία στην Εθνική Φρουρά.  
Επιπρόσθετα, με βάση την ίδια νομοθεσία, ο υπουργός καθορίζει τη διαδικασία της πρόσκλησης και κατάταξης 
όσων καλούνται να υπηρετήσουν θητεία με διάταγμα.  Σημειώνεται ότι, με βάση τα διατάγματα που μέχρι 
στιγμής εξεδόθησαν, καλούνται για στράτευση μόνο άρρενες πολίτες. 

 Υπό το φως πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο η προαναφερθείσα μοριοδότηση θα εφαρμοστεί και για γυναίκες εκπαιδευτικούς που ενδεχομένως 
θα κληθούν να υπηρετήσουν, εφαρμόζοντας τους κυπριακούς και ευρωπαϊκούς νόμους για την ίση 
αντιμετώπιση των φύλων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.516, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται 
να ολοκληρωθεί η ανακαίνιση του κτιρίου της ΣΠΕΛ που βρίσκεται απέναντι από την Πύλη Αμμοχώστου, ώστε 
να προχωρήσει η στέγαση των έργων τέχνης της κρατικής συλλογής.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.517, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη, 
ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2015, με θέμα “Εκμίσθωση γης από την κυβέρνηση εντός περιοχών ‘Natura 2000’”, 
πληροφορήθηκα ότι, σύμφωνα με τους περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής Γης) Κανονισμούς, όταν η εκμίσθωση 
αφορά κρατική δασική γη (εντός ή εκτός δικτύου “Natura 2000”), η αίτηση γίνεται στο διευθυντή του Τμήματος 
∆ασών, ο οποίος, προτού προωθήσει εισήγηση για εκμίσθωση και ιδίως όταν η περιοχή είναι ενταγμένη στο 
δίκτυο “Natura 2000”, στην εξέταση του αιτήματος καλεί το Τμήμα Περιβάλλοντος ή/και την Υπηρεσία Θήρας 
και Πανίδας να εκφέρουν απόψεις.  Σε περίπτωση που κριθεί από τις αρμόδιες υπηρεσίες ότι η συγκεκριμένη 
εκμίσθωση έχει σοβαρές επιπτώσεις στους οικοτόπους, τότε η εισήγηση προς την Υπουργική Επιτροπή είναι 
όπως το αίτημα απορριφθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για όλες τις 
περιπτώσεις για τις οποίες οι αρμόδιες υπηρεσίες έκριναν ότι η εκμίσθωση κρατικής γης εντός του δικτύου 
“Natura 2000” θα μπορούσε να εγκριθεί και η Υπουργική Επιτροπή ενέκρινε την τελική εκμίσθωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.518, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Ο προϋπολογισμός που διέθετε το κράτος για την αγορά έργων τέχνης από εκθέσεις Κυπρίων 
καλλιτεχνών για τη συλλογή της Κρατικής Πινακοθήκης έχει μειωθεί με την πάροδο των χρόνων από τις 
€250.000 στις €50.000.  Με αυτό το ελάχιστο ποσό καλείται η Επιτροπή Αγοράς Έργων Τέχνης να επιλέξει 
κάθε χρόνο έργα από όλη την Κύπρο αντιπροσωπευτικά της καλλιτεχνικής παραγωγής, για να εκτεθούν στην 
Κρατική Πινακοθήκη.  Αποτέλεσμα αυτής της εξαιρετικά σημαντικής μείωσης του κονδυλίου είναι όχι μόνο η 
Κρατική Πινακοθήκη να μην έχει αντιπροσωπευτικά έργα της περιόδου αυτής, αλλά και οι καλλιτέχνες να μην 
τυγχάνουν οικονομικής στήριξης από το κράτος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
αυξήσει το σχετικό κονδύλι του προϋπολογισμού για το έτος 2016, έτσι ώστε η Επιτροπή Αγοράς Έργων 
Τέχνης να μπορεί να επιλέξει έργα αντιπροσωπευτικά της καλλιτεχνικής αυτής περιόδου για τον επόμενο χρόνο 
και παράλληλα να στηριχθούν οικονομικά οι Κύπριοι καλλιτέχνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.519, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη 
σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.030 αναφορικά με καταγγελία που έλαβα για ροή υγρών που 
προέρχονται από το νοσοκομείο Λεμεσού και καταλήγουν σε κανάλι ομβρίων υδάτων, πληροφορήθηκα ότι το 
Τμήμα Περιβάλλοντος διενήργησε επιτόπου επιθεώρηση στο χώρο γύρω από το νοσοκομείο Λεμεσού και έγινε 
δειγματοληψία από επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος και τα δείγματα στάλθηκαν στο Γενικό Χημείο 
του Κράτους για χημικές και μικροβιολογικές αναλύσεις. Από τα αποτελέσματα των αναλύσεων, σύμφωνα με 
την απάντηση του υπουργού, προκύπτει θέμα μη ικανοποιητικής χλωρίωσης στο σταθμό επεξεργασίας 
λυμάτων του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού.  Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, με βάση τα ευρήματα 
στάλθηκε επιστολή στο διευθυντή του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, ώστε να προχωρήσει στον άμεσο 
τερματισμό της απόρριψης στον αγωγό ομβρίων υδάτων, στην εξεύρεση επιπλέον κατάλληλων 
χώρων/καλλιεργειών για άρδευσή τους με την περίσσεια ποσότητα των επεξεργασμένων αστικών λυμάτων και 
στην υποβολή αίτησης για χορήγηση άδειας απόρριψης αποβλήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί 
μέτρα για την ικανοποιητική χλωρίωση στο σταθμό επεξεργασίας λυμάτων του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, 
αν έχει τερματιστεί η απόρριψη υγρών στον αγωγό ομβρίων υδάτων, αν έχουν εξευρεθεί επιπλέον κατάλληλοι 
χώροι/καλλιέργειες για άρδευσή τους με την περίσσεια ποσότητα των επεξεργασμένων αστικών λυμάτων, 
καθώς και αν έχει υποβληθεί αίτηση για χορήγηση άδειας απόρριψης αποβλήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.520, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι σε μικρό ποτάμι στο τέρμα της οδού Λαπήθου του δήμου Αραδίππου (oικισμός 
“Μακάριος ΙΙΙ”), που συνορεύει με το δήμο ∆ρομολαξιάς-Μενεού, υπάρχουν καλαμιώνες και λιμνάζοντα νερά, 
με αποτέλεσμα να καταστεί εστία μόλυνσης και να εκκολάπτονται έντομα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
σχετικές υπηρεσίες του υπουργείου του θα προχωρήσουν σε καθαρισμό και ψεκασμό της εν λόγω περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.521, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία του κοιμητηρίου της κοινότητας Κλαυδιάς και πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.522, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολούθησης Σχεδίων Ανάπτυξης και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015 εξετάστηκε το θέμα που αφορούσε τη δωρεάν 
παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στις μη ελεγχόμενες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία περιοχές.  Σύμφωνα με τα 
στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, από το 1964 μέχρι και το 2014 η αξία της ανείσπρακτης 
κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος από Τουρκοκυπρίους στην Πύλα, στο Πέργαμος και σε άλλες περιοχές 
ανέρχεται στα €272 εκατομ., ενώ, σύμφωνα με τους δικούς μου υπολογισμούς, το πραγματικό κόστος, αν 
προστεθεί το κόστος διανομής, οι τόκοι κτλ. ανέρχεται στο €1 δις.  Επιπρόσθετα, όπως πληροφορηθήκαμε 
κατά τη διεξαγωγή της συζήτησης, οι Τουρκοκύπριοι κάτοικοι της Πύλας εκτός από το ηλεκτρικό ρεύμα δεν 
πληρώνουν ούτε νερό αλλά ούτε και κοινοτικούς φόρους.  Σύμφωνα με καταγγελίες του κοινοτάρχη της 
κοινότητας, ενώ οι Ελληνοκύπριοι, που αποτελούν το 70% των κατοίκων πληρώνουν συνολικά το ποσό των 
€300.000 ετησίως σε ηλεκτρικό ρεύμα, οι Τουρκοκύπριοι, που αποτελούν μόλις το 30% των κατοίκων, 
χρησιμοποιούν ρεύμα αξίας πέραν του €1 εκατομ. ετησίως. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να τερματιστεί αμέσως η άνιση εις βάρος των Ελληνοκυπρίων και προκλητική 
μεταχείριση που τυγχάνουν οι Τουρκοκύπριοι κάτοικοι της Πύλας αναφορικά με τη μη καταβολή των οφειλών 
τους σε ηλεκτρικό ρεύμα, νερό, κοινοτικούς φόρους κτλ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.523, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Με αφορμή τις εξαγγελίες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στις 3 Απριλίου 2015 για το νέο πακέτο 
μέτρων για τόνωση της οικονομικής δραστηριότητας, επιθυμούμε όπως μας ενημερώσετε για τα ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται τα εμπλεκόμενα υπουργεία να καταθέσουν στη Βουλή τους συμπληρωματικούς 
προϋπολογισμούς, ύψους €80 εκατομ.; 

2. Ποια συγκεκριμένα έργα περιλαμβάνονται στο πακέτο των €80 εκατομ. και ποιο είναι το ύψος της 
προβλεπόμενης δαπάνης για κάθε έργο ξεχωριστά; 

3. ∆εδομένου ότι, σύμφωνα με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, πρόκειται για “ώριμα έργα προς άμεση 
υλοποίηση”, πότε προβλέπεται να αρχίσει η υλοποίησή τους και πότε η περάτωσή τους; 

4. Το ποσό των €80 εκατομ. αναμένεται να εκταμιευθεί στο σύνολό του εντός του 2015;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.524, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο καθορισμός των τελών σύνδεσης με το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας 
Λευκωσίας (ΣΥΛ) είναι συνάρτηση του εμβαδού της οικοδομής, του συντελεστή δόμησης και πάγιων 
χρεώσεων.  Συνεπώς, το τέλος σύνδεσης με το ΣΥΛ δεν είναι ανταποδοτικό, δηλαδή δεν αντιστοιχεί στα έξοδα 
που καταβάλλονται από το ΣΥΛ για τη σύνδεση με το δίκτυο, αλλά συνιστά ένα είδος φορολογίας.  
Επιπρόσθετα,  για να καταπολεμηθεί τάχα το φαινόμενο της διάσπαρτης ανάπτυξης, επιβάλλεται διπλασιασμός 
του μεγαλύτερου μέρους του τέλους που αφορά τα δικαιώματα αξιοποιημένης γης.  Αυτός ο διπλασιασμός 
δημιουργεί ταξικό φραγμό, αφού μόνο οι πλούσιοι μπορούν να καταβάλλουν αυτό το ποσό σύνδεσης, άρα 
εμμέσως δημιουργείται ένα εισοδηματικό προνόμιο στην παρανομία, δηλαδή “πληρώνουν και παρανομούν”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια ακριβώς είναι η 
μεθοδολογία υπολογισμού των τελών σύνδεσης με τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, αν αυτή είναι ενιαία και αν 
όντως υπάρχει αυτός ο τιμωρητικός διπλασιασμός για κατοικίες εκτός οικιστικής περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.525, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών από πολίτες αναφορικά με κυνηγούς οι οποίοι κυνηγούν εντός 
κατοικημένων περιοχών και σε περιοχές όπου βρίσκονται μεμονωμένες κατοικίες.  Οι πολίτες μού εξέφρασαν 
τις ανησυχίες τους για τη σωματική ακεραιότητα των ιδίων, αλλά και των οικογενειών τους.  Σύμφωνα με τον 
περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο και συγκεκριμένα το άρθρο 50 αυτού, 
το Υπουργικό Συμβούλιο, με διάταγμα που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, κηρύττει 
οποιαδήποτε περιοχή ως απαγορευμένη περιοχή κυνηγιού.  Επιπλέον, απαγορευμένες περιοχές κυνηγιού 
είναι: 

1. Όλες οι αστικές περιοχές, οι τουριστικές εγκαταστάσεις και οι κατοικημένες περιοχές χωριών σε ακτίνα 
πεντακόσιων (500) μέτρων από τις παρυφές των οικιών τους ή των εγκαταστάσεών τους και οι περιοχές 
σε ακτίνα διακόσιων (200) μέτρων από μεμονωμένες οικίες, 

2. όλες οι στρατιωτικές εγκαταστάσεις και οι εγκαταστάσεις σε απόσταση τριακόσιων (300) μέτρων από 
αυτές και  
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3. όλοι οι ιδιωτικοί περιφραγμένοι από τοίχους ή από μεταλλικό δίκτυο ή από άλλο υλικό περίφραξης 
ύψους μεγαλύτερου των εκατόν πενήντα (150) εκατοστών χώροι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι οι κυνηγοί δεν εισέρχονται σε απαγορευμένες περιοχές 
κυνηγιού και ότι εφαρμόζουν τις πρόνοιες του πιο πάνω αναφερόμενου νόμου.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των καταγγελιών που έχουν γίνει τα 
τελευταία τρία χρόνια, καθώς και τα πρόστιμα που επιβλήθηκαν σε κυνηγούς οι οποίοι παραβίασαν την πιο 
πάνω πρόνοια του νόμου που αφορά τις κατοικημένες περιοχές και μεμονωμένες κατοικίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.526, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου 
στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.107 αναφορικά με το αίτημα των κατοίκων της περιοχής Μιτσερού-
Αγροκηπιάς για μετακίνηση του λατομείου εξαιτίας της οχληρίας που προκαλείται πληροφορήθηκα ότι η 
εταιρεία ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆ διαπιστώθηκε επανειλημμένα ότι παραβίασε τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμούς και το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
προέβη στη λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της εταιρείας με επακόλουθο την καταδίκη της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το αρμόδιο τμήμα 
συνεχίζει να επιθεωρεί τις εγκαταστάσεις της εν λόγω εταιρείας, αν συνεχίζει να διαπιστώνει παράβαση των πιο 
πάνω κανονισμών και αν έχουν επιβληθεί επιπλέον νομικά μέτρα εναντίον της εταιρείας.  Τέλος, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του προστίμου που επιβλήθηκε 
στην εταιρεία στην πιο πάνω αναφερόμενη καταδίκη της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.527, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά από πρόσφατο περιστατικό τραυματισμού πεζού από ηλεκτρικό σκούτερ, έχω πληροφορηθεί 
από δημοσιεύματα ότι η αστυνομία τον Ιανουάριο του 2014 είχε ζητήσει από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων τη θέσπιση νομικού πλαισίου που να διέπει την κυκλοφορία ηλεκτροκίνητων δικύκλων και τρικύκλων 
(σκούτερ).  Μέχρι σήμερα η νομοθεσία δεν έχει τροποποιηθεί, με αποτέλεσμα η κυκλοφορία των 
ηλεκτροκίνητων σκούτερ να είναι ανεξέλεγκτη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί το 
νομικό πλαίσιο που να διέπει την κυκλοφορία ηλεκτροκίνητων δικύκλων και τρικύκλων και πότε αναμένεται να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.528, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το έτος 2008 αναφέρεται ότι “μετά από απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 65.533, ημερ. 16.5.2007, εκπονήθηκε μελέτη για τη νέα επενδυτική πολιτική 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων από τη ∆ιεθνή Τράπεζα και για την επεξεργασία της μελέτης συστάθηκε 
διυπουργική τεχνική επιτροπή. 

 Οι κυριότερες εισηγήσεις που αναφέρονταν στη μελέτη αναφορικά με τις επενδύσεις του αποθεματικού 
του ταμείου αφορούσαν: 

1. στη σταδιακή δημιουργία ενός εθνικού ταμείου με ‘πραγματικό’ αποθεματικό, το οποίο θα επενδύεται σε 
τύπους επενδύσεων με υψηλότερες αποδόσεις από τις σημερινές, στα πλαίσια όμως χαμηλού 
επενδυτικού κινδύνου, 

2. στη σύσταση ενός ανεξάρτητου δημόσιου οργανισμού με κύρια αρμοδιότητα την εφαρμογή και 
παρακολούθηση της επενδυτικής πολιτικής του εθνικού ταμείου. 

 Σε συνάντηση που είχαν οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Οικονομικών με τους 
κοινωνικούς εταίρους, που πραγματοποιήθηκε στις 13.1.2009, ο Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος ανέφερε ότι 
το πραγματικό αποθεματικό του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι μόνο €80 εκατομ., τα οποία είναι 
επενδυμένα σε τραπεζικούς οργανισμούς, και ότι ποσό ύψους €6 δις οφείλεται από την κυβέρνηση, 
ανακοίνωσε ότι η κυβέρνηση δεσμεύεται να καταβάλει στο ταμείο €1 δις σε πέντε ίσες ετήσιες δόσεις των €200 
εκατομ. 

 Στην πιο πάνω συνάντηση η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανακοίνωσε ότι αρχίζει 
άμεσα η ετοιμασία νομοσχεδίου για τη δημιουργία του νέου οργανισμού.” 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται σήμερα η δημιουργία του νέου οργανισμού και ποιο είναι σήμερα το πραγματικό αποθεματικό του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.529, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει παραλήπτης παραπόνου από Κυπρίους παραγωγούς πλαστικών ειδών ότι έχει παρατηρηθεί 
πρόσφατα ότι σε μεγάλα πολυκαταστήματα και υπεραγορές διατίθενται πλαστικά προϊόντα κατασκευασμένα 
στην Τουρκία, τα οποία εισάγονται στην Κύπρο μέσω Ελλάδας.  Είναι γεγονός ότι η εισαγωγή προϊόντων από 
την Τουρκία δεν απαγορεύεται.  Επισημαίνεται πάντως από τους παραγωγούς ότι, την ώρα που επιτρέπεται η 
εισαγωγή τουρκικών προϊόντων στην Κύπρο, η χώρα αυτή κατέχει στρατιωτικά μέρος της χώρας μας, απειλεί 
με μόνιμες παρεμβάσεις στην κυπριακή αποκλειστική οικονομική ζώνη, αμφισβητεί την ύπαρξη και τα 
κυριαρχικά δικαιώματα της χώρας μας και εφαρμόζει εμπάργκο στα κυπριακά προϊόντα.  ∆εν είναι η πρώτη 
φορά που διατυπώνεται η απορία γιατί η κυπριακή κυβέρνηση δεν κάνει τίποτα για αυτό το θέμα και γιατί δεν 
επιδιώκει, έστω και προσωρινά, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να θέσει περιορισμούς στην εισαγωγή 
τουρκικών προϊόντων στην Κύπρο.  ∆ιερωτάται κανείς πώς η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επέτρεψε στην Ελλάδα να 
εφαρμόσει φορολογικά μέτρα κατά εταιρειών που εργάζονται μέσω της Κύπρου και άλλων ευρωπαϊκών χωρών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Κύπρος αδυνατεί να κάνει κάτι για ένα τέτοιο σοβαρό θέμα που αφορά 
τους Κυπρίους επιχειρηματίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
κυβέρνησης επί του πιο πάνω αναφερόμενου θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.530, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο βαθμό έχει επηρεαστεί το ποσοστό ανεργίας από τη μετανάστευση εργατικού δυναμικού ή και 
την παραμονή αποφοίτων πανεπιστημίων στο εξωτερικό;  Προς το σκοπό αυτό παρακαλώ όπως 
κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα στατιστικά στοιχεία της απασχόλησης κατά τα έτη 2011-
2014 σε πραγματικούς αριθμούς (όχι ποσοστό), καθώς και τα στατιστικά στοιχεία του πρώτου τριμήνου 
του 2015 σε σχέση με το αντίστοιχο του 2014. 

2. Ποιος ο αριθμός των θέσεων εργασίας που έχουν ανοιχθεί κατά την περίοδο 2011-2014;  Ποιος είναι ο 
αριθμός των θέσεων εργασίας του πρώτου τριμήνου του 2015 συγκριτικά με τον αντίστοιχο αριθμό του 
πρώτου τριμήνου του 2014;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα κατεχόμενα δε λαμβάνονται μέτρα για τη διαχείριση και την επεξεργασία 
των ζωικών αποβλήτων και των νεκρών ζώων, με αποτέλεσμα να τίθεται σε κίνδυνο η δημόσια υγεία, η υγεία 
των ζώων και το περιβάλλον στις ελεύθερες περιοχές.  Λόγω της απουσίας εργοστασίου επεξεργασίας και 
διαχείρισης των ζωικών αποβλήτων στα κατεχόμενα, αυτά απορρίπτονται σε ποταμούς, χωματερές και αλλού. 
Το πρόβλημα φαίνεται να διογκώθηκε, όταν λειτούργησε ο νέος σταθμός λυμάτων στη Μια Μηλιά και 
απαγορεύτηκε να απορρίπτονται υλικά που κατέληγαν στον παλιό σταθμό επεξεργασίας λυμάτων, όπως είναι 
τα ζωικά απόβλητα. Πλέον τα ζωικά απόβλητα απορρίπτονται στο χώρο του παλιού σταθμού επεξεργασίας 
λυμάτων λίγο έξω από το Καϊμακλί, με αποτέλεσμα να είναι εκτεθειμένα στη φύση.  Τα απόβλητα αυτά 
θεωρούνται επικίνδυνα για τον άνθρωπο, τα υπόγεια ύδατα και τα ζώα.  Επιπρόσθετα, όπως έχουμε 
πληροφορηθεί, στα κατεχόμενα υπάρχουν αυτή την περίοδο μολυσμένα ζώα με οζώδη δερματίτιδα των 
βοοειδών (LSD). Το πρόβλημα αναμένεται να γίνει εντονότερο με την άνοδο των θερμοκρασιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί 
οποιαδήποτε μέτρα, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι δε θα υπάρξει κίνδυνος μόλυνσης βοοειδών στις 
ελεύθερες περιοχές. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
στα πλαίσια του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής εξετάζεται το ενδεχόμενο παραλαβής των ζωικών 
αποβλήτων και των νεκρών ζώων από ειδικές μονάδες επεξεργασίας ζωικών αποβλήτων που υπάρχουν στις 
ελεύθερες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.532, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται 
η έναρξη και η ολοκλήρωση των βελτιωτικών έργων στο αλιευτικό καταφύγιο Ξυλοφάγου και ποια η δαπάνη 
του όλου έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.533, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Με την αποκατάσταση των χωματερών στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου ένας μεγάλος αριθμός 
τρωκτικών έχουν ξεφύγει από τις υφιστάμενες χωματερές, με αποτέλεσμα να διασκορπιστούν στις γειτονικές 
κατοικημένες περιοχές. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα μέτρα 
που λαμβάνονται για την καταπολέμηση των τρωκτικών στους δήμους και στις κοινότητες της επαρχίας, η 
αύξηση του αριθμού των οποίων είναι απότοκο των έργων αποκατάστασης των χωματερών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.534, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε διάφορες διαδικτυακές σελίδες παγκόσμιου ειδησεογραφικού ενδιαφέροντος 
δημοσιεύτηκε προ ολίγων ημερών άρθρο αναφορικά με τη θανάτωση μεταναστευτικών πουλιών στην Κύπρο.  
Συγκεκριμένα, το άρθρο ανέφερε ότι το περασμένο φθινόπωρο περισσότερα από δύο εκατομμύρια πουλιά 
θανατώθηκαν στην Κύπρο με παγίδευσή τους σε δίχτυα και ξόβεργα.  Παράλληλα, τονίζεται ότι υπολογίζεται 
ότι περίπου εξήντα είδη πουλιών που βρίσκονται υπό εξαφάνιση παγιδεύονται στα δίχτυα.  Τα σχόλια των 
επισκεπτών των σελίδων αυτών ήταν ιδιαίτερα αρνητικά για την Κύπρο και οι αναγνώστες αναφέρονταν μεταξύ 
άλλων σε μποϊκοτάζ της Κύπρου ως τουριστικού προορισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να τερματιστεί οριστικά η παράνομη παγίδευση πουλιών στην Κύπρο, η 
οποία αμαυρώνει την εικόνα της χώρας μας διεθνώς και πλήττει τον τουρισμό μας.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των καταγγελιών που έγιναν για 
παράνομη παγίδευση πουλιών τα τελευταία τρία χρόνια, καθώς και για τα πρόστιμα που επιβλήθηκαν στους 
παρανομούντες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.535, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει γίνει αποδεκτή από τα κράτη μέλη η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
για την κατανομή ευρωπαϊκών κονδυλίων, ύψους €150.000.000, για το πρόγραμμα διάθεσης 
οπωροκηπευτικών στα σχολεία κατά την περίοδο 2015-2016.  Όπως έχω πληροφορηθεί, για το σκοπό αυτό θα 
διατεθούν €290.000 και το ποσοστό συγχρηματοδότησης από τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 
75%.  Σύμφωνα με τον κατάλογο που δημοσιεύτηκε, υπάρχουν κράτη μέλη των οποίων το ποσοστό 
συγχρηματοδότησης ανέρχεται στο 90%. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Με ποιους τρόπους θα διασφαλιστεί η διάθεση κυπριακών προϊόντων βιολογικής καλλιέργειας κατά την 
εφαρμογή του Σχεδίου Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία;   

2. Ποιος είναι ο τρόπος καθορισμού του ποσοστού συγχρηματοδότησης των κρατών μελών; 

3. Θα μπορούσε η Κύπρος να διεκδικήσει ψηλότερο ποσοστό συγχρηματοδότησης από τα κονδύλια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεδομένων και των δύσκολων οικονομικών συνθηκών που βιώνει η κυπριακή 
κοινωνία; 

4. Ποιος είναι ο τρόπος κατανομής των ευρωπαϊκών κονδυλίων στα κράτη μέλη και οι παράγοντες που 
λαμβάνονται υπόψη για την κατανομή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.536, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση της Επιτροπής Ιδιοκτητών Λίμνης Παραλιμνίου αναφορικά με το 
αίτημά της προς την Αρδευτική Επιτροπή Παραλιμνίου όπως προχωρήσει αμέσως στη διάνοιξη του καναλιού 
της λίμνης, ώστε να αποξηρανθεί το συντομότερο με σκοπό την καλλιέργεια της γης.  Σε αντίθετη περίπτωση, 
όπως αναφέρεται σε επιστολή που απέστειλε η επιτροπή στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου, θα 
προχωρήσουν στη λήψη νομικών μέτρων.  Η Επιτροπή Ιδιοκτητών Λίμνης Παραλιμνίου, στην ίδια επιστολή, 
εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για το γεγονός ότι η κυβέρνηση θέλει να εφαρμόσει το διαχειριστικό σχέδιο για το 
δίκτυο “Natura 2000”, παρ’ όλο που δεν έχει επιλυθεί το ιδιοκτησιακό καθεστώς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να λυθεί οριστικά το πρόβλημα αναφορικά με το ιδιοκτησιακό καθεστώς της 
Λίμνης Παραλιμνίου και να αποτραπεί η διάνοιξη του καναλιού της λίμνης, γεγονός που θα οδηγήσει στην 
αποξήρανση της λίμνης.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.104, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.104 και ημερ. 08.09.2014, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα βάσει ενημέρωσης που τύχαμε από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού: 

 Τόσο στις Συμφωνίες Άδειας Χρήσης των υποστατικών, που δεν ανήκουν αλλά έχουν εκμισθωθεί στον 
ΚΟΤ, όσο και στις άδειες λειτουργίας υποστατικών που εκδίδει ο ΚΟΤ ως αδειοδοτούσα Αρχή δεν υπάρχει 
έγγραφη διασύνδεση του ΚΟΤ με τους Αναδόχους διαχειριστές των υποστατικών. Αυτό που έχει διαφανεί 
διαχρονικά, είναι μια εσφαλμένη αντίληψη του κοινού ότι τα υπό αναφορά υποστατικά ανήκουν στον ΚΟΤ, 
γεγονός που έχει ως αποτέλεσμα αρκετοί πολίτες να τα χαρακτηρίζουν ως “Εστιατόρια Πλαζ, κλπ του ΚΟΤ”. 

 Σε συνάρτηση με τα πιο πάνω και για άμβλυνση του προβλήματος, η αρμόδια Υπηρεσία του 
Οργανισμού έχει δώσει οδηγίες στους διαχειριστές/Αναδόχους των εν λόγω υποστατικών όπως τερματίσουν 
άμεσα την προβολή ή και χρήση του όρου «Εστιατόρια του ΚΟΤ» εάν καθ’ οιονδήποτε τρόπο το πράττουν. 

 Παράλληλα, δόθηκαν οδηγίες, στα κατά τόπους επαρχιακά γραφεία του ΚΟΤ, όπως παρακολουθούν το 
θέμα και σε περίπτωση κατά την οποία διαπιστωθεί μη συμμόρφωση με τις σχετικές οδηγίες, να προβαίνουν 
στη λήψη διορθωτικών μέτρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.120, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.120 που υποβλήθηκε από τη Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Ειρήνη Χαραλαμπίδου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολές σας ημερ. 16/9/2014 και 
4/12/2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Εσωτερικών διενήργησε κατά τον Απρίλιο 2014 διαγωνισμό με συνοπτική διαδικασία και 
με κριτήριο ανάθεσης την πλέον συμφέρουσα από οικονομική άποψη προσφορά, για την παροχή 
υπηρεσιών Συμβούλου για την ετοιμασία μελέτης για στρατηγικό και επιχειρησιακό σχεδιασμό για το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ). Ο ανάδοχος του διαγωνισμού ήταν η εταιρία 
PriceWaterhouseCoopers Ltd, η οποία παρέδωσε το τελικό παραδοτέο της μελέτης στην Επιτροπή 
Παρακολούθησης του έργου. Το εν λόγω παραδοτέο διαβιβάστηκε στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ, 
για την απαραίτητη μελέτη και υποβολή συγκεκριμένου σχεδίου δράσης στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

(β)  Σας διαβιβάζονται, για την πληρέστερη ενημέρωσή σας, τα Παραδοτέα 3 και 4, που αφορούν την Τελική 
Έκθεση Σχεδίου ∆ράσης για την Υλοποίηση του Στρατηγικού Σχεδιασμού Μεταρρύθμισης, όπως 
υποβλήθηκαν από τον ανάδοχο. 

(γ)  Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, στην παρούσα φάση, αναμένει από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο 
του ΡΙΚ συγκεκριμένες εισηγήσεις και σχέδιο δράσης που προτίθεται να εφαρμόσει, ως αποτέλεσμα της 
πιο πάνω μελέτης και της διαβούλευσης που πραγματοποίησε με εμπλεκόμενους φορείς.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.134, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.134 ημερομηνίας 18.9.2014 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Κερύνειας κ. Μάριο Μαυρίδη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι τα στοιχεία που ζητούνται από 
τον αξιότιμο βουλευτή κ. Μαυρίδη είναι πολύ δύσκολο να δοθούν, τουλάχιστον στο παρόν στάδιο, λόγω του 
φόρτου εργασίας, αλλά και των μνημονιακών έργων με τα οποία είναι επιφορτισμένο το Τμήμα Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας. Θα μπορούσε σε ευθετότερο χρόνο να δοθεί, σε συνεννόηση με το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, μηχανογραφημένος κατάλογος των μισθώσεων. 

2.  Επιπρόσθετα, πληροφορείστε ότι, οποιεσδήποτε μισθώσεις/Άδειες Χρήσεις κρατικής γης εξετάζονται 
σύμφωνα με τη διαδικασία που προβλέπεται στους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 
Κανονισμούς του 1989-2005 και κατόπιν κατάθεσης αιτήσεων από τους ενδιαφερόμενους.  Κατά την εξέταση 
αιτήσεων, λαμβάνονται οι απόψεις των αρμοδίων Αρχών, Τμημάτων και Υπηρεσιών.  Ακολούθως, 
αποστέλλεται αιτιολογημένη έκθεση για μελέτη στην αρμόδια Υπουργική Επιτροπή και στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.153, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της σχετικής ερώτησης του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη με ημερομηνία 25/9/2014, πληροφορείστε ότι, Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος 
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πραγματοποιούν προγραμματισμένους και έκτακτους ελέγχους τόσο για θέματα αποβλήτων ελαστικών όσο και 
άλλων ρευμάτων αποβλήτων. 

2. Στο χώρο προσωρινής αποθήκευσης των απόβλητων ελαστικών στα Λατομεία Λατούρος για τον οποίο 
αναφέρεστε έχει διενεργηθεί εκ νέου επιτόπια επίσκεψη μετά και από την πάροδο της ημερομηνίας που δόθηκε 
στον Φορέα Εκμετάλλευσης (Φ.Ε.) να συμμορφωθεί σύμφωνα και με τις υποδείξεις τόσο του Τμήματος 
Περιβάλλοντος όσο και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου. Στο Φορέα Εκμετάλλευσης όπως γνωρίζετε 
έγιναν υποδείξεις ότι η προσωρινή αποθήκευση των ελαστικών στον συγκεκριμένο χώρο πρέπει να πληροί 
συγκεκριμένες προδιαγραφές μετά και από τις υποδείξεις της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας καθώς και 
υποχρέωση υποβολής αίτησης Άδειας ∆ιαχείρισης Αποβλήτων. 

3. Η τελευταία επιτόπια επίσκεψη πραγματοποιήθηκε στις 15/10/2014 από κοινού με εκπρόσωπο της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας στην οποία διαπιστώθηκε η μη συμμόρφωση του Φ.Ε. προς τις οδηγίες που είχαν 
δοθεί. 

4. Μετά και από συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στα γραφεία του Τμήματος με τον Φορέα 
Εκμετάλλευσης ζητήθηκε όπως υλοποιηθούν από τον Φ.Ε. άμεσα οι παρακάτω ενέργειες: 

α)  Τερματισμό παραλαβής νέων ποσοτήτων αποβλήτων ελαστικών στους χώρους του Λατομείου και 
προώθηση των νέων αποβλήτων που συλλέγονται σε αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις 
αποθήκευσης/διαχείρισης. 

β)  Σημαντική αύξηση του ρυθμού τεμαχισμού των υφιστάμενων ελαστικών με σκοπό την ταχύτερη εξάλειψη 
των αποθηκευμένων ποσοτήτων στο Λατομείο (π.χ. με μεταφορά δεύτερου τεμαχιστή στον χώρο του 
Λατομείου και σημαντική αύξηση των ωρών εργασίας). 

γ)  Άμεση μεταφορά των ποσοτήτων ελαστικών που θα τεμαχίζονται στο Τσιμεντοποιείο Βασιλικού για 
καύση. 

5. Η κατάσταση παρακολουθείται στενά από το Τμήμα Περιβάλλοντος και βρίσκεται σε επαφή με τους 
άμεσα εμπλεκόμενους φορείς για την μείωση των ποσοτήτων που βρίσκονται αποθηκευμένες στο χώρο του 
Λατομείου καθώς και της διαχείρισης τους. 

6. Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.165, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.165 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 12 Οκτωβρίου, 
2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών όπως κάθε χρόνο θα παραχωρήσει προς τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις στα 
πλαίσια του σχετικού κονδυλίου της εκστρατείας καθαριότητας τις σχετικές πιστώσεις για τη διενέργεια 
εκστρατειών καθαριότητας.  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού θα χρησιμοποιήσει μέρος του ποσού αυτού για να 
προβεί περιμετρικά σε καθαριότητα της περιοχής του οικισμού Βερεγγάρια, για σκοπούς πυροπροστασίας 
καθώς και για αποφυγή εκκόλαψης τρωκτικών και άλλων ερπετών επικίνδυνων για τη ∆ημόσια Υγεία. 

 Όσο αφορά το θέμα της απομάκρυνσης των αμιάντων από τις στέγες των υποστατικών, πληροφορείσθε 
ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ζητήσει από το αρμόδιο Τμήμα που είναι η ∆ιευθύντρια του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων να ετοιμάσει Προσχέδιο Πρότασης στο Υπουργικό Συμβούλιο με θέμα την άμεση προώθηση 
της κατεδάφισης του Οικισμού Βερεγγάρια και την εξεύρεση των απαραίτητων πιστώσεων εντός του 
∆ημοσιονομικού Πλαισίου 2015-2017.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.167, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
15 Οκτωβρίου 2014 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. ∆ιαδικασία ∆ημοπράτησης ∆ικαιωμάτων εκπομπών: 

 Με βάση το εδάφιο (1) του άρθρου 21 του περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμου του 2011 [Ν. Αρ. 110(Ι)/2011], από το 2013 και μετά, 
τίθενται σε πλειστηριασμό όλα τα δικαιώματα τα οποία δεν κατανέμονται δωρεάν. Ο καθορισμός και η 
κατανομή των δικαιωμάτων δημοπράτησης των κρατών μελών της EE έγινε με βάση τον Κανονισμό της 
Ε. Επιτροπής Αρ. 1031/2010. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του Αρ. 74.756 στις 20/2/2013, 
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ενέκρινε σχετική Συμφωνία η οποία υπεγράφη μεταξύ του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑ&Π) και του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) για τον πλειστηριασμό των 
καθορισμένων ποσοτήτων δικαιωμάτων στην κοινή Ευρωπαϊκή Πλατφόρμα και την είσπραξη του 
πλειστηριάσματος προς τη Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

2. Παρακολούθηση της ∆ημοπράτησης ∆ικαιωμάτων εκπομπών και είσπραξης εσόδων: 

 Το 2013 έγινε η παρακολούθηση της τήρησης των όρων της εν λόγω Συμφωνίας του ΧΑΚ από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, καθώς και παρακολούθηση της κατάθεσης των ανάλογων εισπράξεων στο λογαριασμό 
του Κράτους. Συγκεκριμένα, το 2013 δημοπρατήθηκαν 307.000 δικαιώματα γενικού τύπου, σε 16 
πλειστηριασμούς, με μέση τιμής πώλησης 5,92€ ανά δικαίωμα, δημιουργώντας έσοδα για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία ύψους 1.928.000€. 

3.  ∆ιαχείριση των εσόδων ∆ημοπράτησης: 

 Σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 21 του ιδίου Νόμου, τουλάχιστον το 50% των εσόδων από την 
δημοπράτηση πρέπει να διατίθενται για συγκεκριμένους σκοπούς μείωσης εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου. Με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου Αρ. 76.201 ημερ. 19/12/2013, εγκρίθηκε: 

 (i)  η εγκαθίδρυση ∆ιαχειριστικής Επιτροπής που θα συμβουλεύει την Κυβέρνηση για την χρηστή, 
αποτελεσματική και ορθολογική διαχείριση των εσόδων, καθώς και, 

 (ii)  ο περαιτέρω καθορισμός του πλαισίου διαχείρισης και ελέγχου των εσόδων από την Αρμόδια 
Αρχή (ΥΓΑΑ&Π) άνευ επαναφοράς στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Η ∆ιαχειριστική Επιτροπή, στο παρόν στάδιο, ετοιμάζει πρόταση για προγραμματικό επενδυτικό πλάνο 
για την χρήση των εσόδων που θα προκύψουν από την δημοπράτηση των δικαιωμάτων για το 
υπόλοιπο της περιόδου 2013-2020, το οποίο αφού ολοκληρωθεί, θα υποβληθεί γραπτώς στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, όπως προνοούν οι διατάξεις του Νόμου 110(1)72011. 

4.  Υποβολή εκθέσεων προς EE, Βουλή των Αντιπροσώπων και κοινό: 

Σύμφωνα με το εδάφιο (4) του άρθρου 21 του περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας ∆ικαιωμάτων 
Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμου του 2011 [Ν. Αρ. 110(Ι)/2011] και τον πρόσφατο 
Ευρωπαϊκό κανονισμό EU 525/2013, η Αρμόδια Αρχή παρέχει πληροφορίες όσον αφορά τις πράξεις 
των πλειστηριασμών και εξασφαλίζει τη σχετική δημοσιότητα.  Η πληροφόρηση θα παρέχεται στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Βουλή των Αντιπροσώπων, στους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
στους ∆ικαιούχους, με στόχο τη διασφάλιση της διαφάνειας της ορθολογιστικής διάθεσης των εσόδων. 

Σύμφωνα επίσης με το εδάφιο (4) του άρθρου 21 η Αρμόδια Αρχή, μέχρι την 31η Ιουλίου κάθε έτους, 
υποβάλλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, Έκθεση, για την εφαρμογή των κανόνων πλειστηριασμού (στη 
βάση του Κανονισμού EU 1031/2010) ιδίως όσον αφορά τη δίκαιη και ανοιχτή πρόσβαση, τη διαφάνεια, 
τη διαμόρφωση των τιμών και τις τεχνικές και λειτουργικές πτυχές. Η πρώτη έκθεση της Κύπρου, που 
καλύπτει το πρώτο έτος 2013 της περιόδου 2013-2020 υποβλήθηκε ηλεκτρονικά στην βάση δεδομένων 
«ReportNet» του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Περιβάλλοντος (European Environmental Agency) στις 3 
Νοεμβρίου 2014. 

Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τα έσοδα από τους 
πλειστηριασμούς που δεν έχουν εκταμιευτεί / διατεθεί μέχρι τη χρονική στιγμή κατά την οποία το κράτος 
μέλος υποβάλλει την εν λόγω έκθεση στην Επιτροπή, ποσοτικοποιούνται και καταγράφονται στις 
εκθέσεις για τα επόμενα έτη. 

Συνοπτικά, η έκθεση αναφέρει ότι το συνολικό ποσό που υποβάλλεται ως διάθεση των εσόδων από 
τους πλειστηριασμούς του 2013 (συνολικού ύψους 1.928.000€) ανέρχεται στις 533.000€, που 
αντιστοιχεί στο 28% των συνολικών εσόδων του 2013, ως ακολούθως: 

 300.000 Τμήμα ∆ασών  

  89.000 Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 

   66.000 Τμήμα Γεωργίας 

       455.000 € Υποσύνολο διάθεσης εσόδων για έργα και έρευνα  

          78.000 € ∆ιοικητικά έξοδα συστήματος (αμοιβή ΧΑΚ) 

        533.000€  Σύνολο ∆ιάθεσης Εσόδων Πλειστηριασμών στο 2013 

   (= 28% των εσόδων) 

 Τα πιο πάνω ποσά διατέθηκαν μέσω του εγκεκριμένου προϋπολογισμού του 2013. 
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 Το υπόλοιπο 22% των συνολικών εσόδων του 2013, δηλαδή 421.000€, θα καταγραφεί στις εκθέσεις για 
τα επόμενα έτη και θα πρέπει να διατεθεί αναλόγως στα επόμενα έτη της περιόδου 2013-2020, ώστε να 
συμπληρωθεί το 50% των εσόδων που με βάση τη Νομοθεσία, θα πρέπει να διατεθεί για κατάλληλες δράσεις 
της κλιματικής αλλαγής. 

 Η εν λόγω έκθεση της Κύπρου που υποβλήθηκε στην EE στις 3/11/2014 και καλύπτει το πρώτο έτος 
2013 της περιόδου 2013-2020,έχει αποσταλεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 24/11/2014 και θα 
αναρτηθεί επίσης στην ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος για ενημέρωση του κοινού. Περαιτέρω, τα 
στοιχεία των δημοπρατήσεων έχουν επίσης δοθεί στην Στατιστική Υπηρεσία του Υπουργείου Οικονομικών, για 
δημοσιοποίηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.174, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Υπό ανέγερση Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο  
Εθνικό ∆ασικό Πάρκο Κάβο Γκρέκο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.174 ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου, 2014 η οποία αφορά 
ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σχετικά με τους λόγους 
της μη ολοκλήρωσης της ανέγερσης του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης (ΚΠΕ) Κάβο Γκρέκο, κατά 
πόσο υπάρχουν οι σχετικές πιστώσεις για την αποπεράτωση του και ποιo είναι το νέο, τελικό χρονοδιάγραμμα 
της υλοποίησης του εν λόγω έργου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα ∆ασών προκήρυξε το 2009 ανοικτό διαγωνισμό για την ανέγερση του κτιρίου του ΚΠΕ Κάβο 
Γκρέκο, έργο το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Πρόγραμμα   Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 και 
Εθνικούς Πόρους. Οι εργασίες άρχισαν τον Απρίλιο του 2010 και θα έπρεπε, με βάση τις πρόνοιες της 
σχετικής σύμβασης, να ολοκληρωθούν μέχρι τον Οκτώβριο του 2011. Όμως παρουσιάστηκε σημαντική 
καθυστέρηση στην εκτέλεση των εργασιών και μετά από συσκέψεις που έγιναν με τη συμμετοχή και 
εκπροσώπων του Γενικού Εισαγγελέα και του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, η σύμβαση λύθηκε εξ 
υπαιτιότητας του Εργολάβου τον Ιούλιο του 2011. 

(β)  Για τη συνέχιση και ολοκλήρωση του έργου το Τμήμα ∆ασών, αφού εξασφάλισε την έγκριση του 
Υπουργείου Οικονομικών, προκήρυξε τα τέλη του 2012 νέο ανοικτό διαγωνισμό. Όμως λόγω της 
οικονομικής κρίσης του 2013, με οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών, αναστάληκε η υπογραφή της 
σχετικής σύμβασης, η οποία τελικά υπογράφηκε το Σεπτέμβριο του 2013 και επανάρχισαν οι εργασίες 
ανέγερσης του κτιρίου. Σύμφωνα με το συμβόλαιο το κτίριο θα πρέπει να  ολοκληρωθεί μέχρι το Μάρτιο 
του 2015, συμπεριλαμβανομένης και της παράτασης 3 μηνών που παραχωρήθηκε στον Εργολάβο με 
έγκριση της Κεντρικής Επιτροπής Αλλαγών και Απαιτήσεων. Όμως ο Εργολάβος ζήτησε νέα παράταση 
της περιόδου ολοκλήρωσης των εργασιών μέχρι τα τέλη προσεχούς Μαΐου, η οποία βρίσκεται υπό 
εξέταση. 

(γ)  Το νέο συμβόλαιο για ολοκλήρωση του έργου είναι ύψους €1.757.630 συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α. 
Οι πιστώσεις που παραχωρήθηκαν στους προϋπολογισμούς του 2015 είναι ύψους €855.000. Για την 
ολοκλήρωση του έργου εκτιμούμε ότι θα υπολείπεται ποσό περίπου €80.000 (θα εξαρτηθεί από τη 
διακύμανση του δείκτη κόστους των εργατικών και επιπρόσθετες εργασίες που εκτελέστηκαν και θα 
εκτελεστούν μέχρι την ολοκλήρωση του έργου με Αρχιτεκτονικές Οδηγίες). Το ποσό αυτό θα καλυφθεί 
από εξοικονομήσεις που θα προκύψουν από άλλα άρθρα του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 
Τμήματος ∆ασών για το 2015.  

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.175, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.175 και ημερ. 8.10.2014, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα με βάση ενημέρωσης που έτυχα από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού: 

 Το εν λόγω φυσικό μνημείο βρίσκεται εντός του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου Κάβο Γκρέκο για το οποίο η 
καθ’ ύλην αρμόδια Υπηρεσία είναι το Τμήμα ∆ασών.  Το θέμα της ασφάλειας των περιηγητών είναι ύψιστης 
σημασίας για τον Τουρισμό, όπως επίσης και η προστασία τέτοιων αξιόλογων χώρων φυσικής καλλονής.  
Ειδικότερα το μνημείο αυτό αποτελεί πόλο έλξης και σημείο αναφοράς για τους επισκέπτες της περιοχής. 

 Εξ όσων πληροφορούμαστε για το θέμα της προστασίας του έχει εκπονηθεί σχετική μελέτη η οποία 
καταδεικνύει διάφορες εναλλακτικές λύσεις.  Αναλυτικότερα για τις δράσεις, ενέργειες και 
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χρονοπρογραμματισμό της εφαρμογής των εισηγήσεων θεωρούμε ότι το ερώτημα σας δύναται να απαντηθεί 
πληρέστερα από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.175, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Καμάρα του Κόρακα 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερ. 14/10/2014 και σας πληροφορώ ότι 
τα προβλήματα που παρουσιάστηκαν στην “Καμάρα του Κόρακα” εντός του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου Κάβο 
Γκρέκο είναι γνωστά και προβληματίζουν ιδιαίτερα το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
και το Τμήμα ∆ασών. 

2. Για την αρτιότερη και πιο ολοκληρωμένη αντιμετώπιση του προβλήματος, συστάθηκε ειδική επιτροπή με 
τη συμμετοχή του Τμήματος ∆ασών, του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, του Τμήματος Περιβάλλοντος, 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του ∆ήμου Αγίας Νάπας.  Η εν λόγω επιτροπή αφού μελέτησε το όλο θέμα 
εισηγήθηκε την προκήρυξη διαγωνισμού για την ετοιμασία εξειδικευμένης μελέτης για τη διατήρηση του 
γεωμορφώματος. 

3. Η μελέτη εισηγήθηκε μια σειρά από προληπτικά και σταθεροποιητικά μέτρα και δύο εναλλακτικές λύσεις 
υποστήριξης της καμάρας.  Στα προληπτικά μέτρα που υλοποιήθηκαν από το Τμήμα ∆ασών ήταν η βελτίωση 
της περίφραξης του γεωμορφώματος και η εγκατάσταση απαγορευτικών πινακίδων για την προστασία των 
επισκεπτών, και η δημιουργία οχετού για την παροχέτευση των όμβριων υδάτων μακριά από το γεωμόρφωμα.  
Επιπρόσθετα, η μελέτη εισηγείται την τοποθέτηση ειδικού αρμού στις ρωγμές της καμάρας, κάτι που 
αναμένεται να γίνει με το νέο έτος. 

4. Οι δύο εναλλακτικές λύσεις υποστήριξης είναι υπερβολικά δαπανηρές (€700.000 περίπου) και 
περιλαμβάνουν ορατά υποστηρίγματα που θα αλλοιώσουν την αισθητική του γεωμορφώματος κάτι που θα έχει 
σαν συνέπεια η καμάρα να πάψει να αποτελεί αξιοθέατο και πόλο έλξης επισκεπτών.  Λαμβάνοντας υπόψη 
τόσο την αισθητική του χώρου ως επίσης το υπερβολικό κόστος, υπό τις παρούσες συνθήκες, οι ενέργειες θα 
περιοριστούν σε θέματα ασφάλειας των επισκεπτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.251, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.251 και ημερομηνία 13.11.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 17.11.2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στην Κοινότητα Αγρού υπάρχει αντλιοστάσιο του αποχετευτικού συστήματος που εξυπηρετεί το 
ξενοδοχείο “Ρόδον” και αρκετές μόνιμες και εξοχικές κατοικίες.  Για την καλύτερη λειτουργία του εν λόγω 
αντλιοστασίου και αποφυγή/περιορισμό στο ελάχιστο των υπερχειλίσεων, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Αγρού, ακολουθώντας τις σχετικές υποδείξεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων που έγιναν τον Ιούνιο 
του 2012, προέβηκε στην υλοποίηση διαφόρων διορθωτικών εργασιών, όπως την τοποθέτηση φάρου 
και σειρήνας ώστε το πρόβλημα να εντοπίζεται έγκαιρα και να γίνονται οι απαιτούμενες εργασίες για 
αποφυγή της υπερχείλισης, επιδιόρθωση/αντικατατάσταση των αντλιών, καθαρισμό του αντλιοστασίου, 
ενημέρωση του προσωπικού του ξενοδοχείου “Ρόδον” για την αποφυγή απόρριψης μεγάλων ποσοτήτων 
λαδιών από την κουζίνα στο αποχετευτικό σύστημα και το συχνό καθαρισμό της λιποπαγίδας του 
ξενοδοχείου, ιδιαίτερα κατά την περίοδο του καλοκαιριού, ώστε να αποφεύγεται το μπλοκάρισμα των 
αντλιών. 

(β) Σύμφωνα με σχετική έκθεση της Αν. Επάρχου Λεμεσού, τον Οκτώβριο του 2014 είχε δημιουργηθεί 
τεχνικό πρόβλημα στην αντλία του συγκεκριμένου αντλιοστασίου. Αυτό είχε ως αποτέλεσμα το 
αντλιοστάσιο να υπερχειλίσει (λόγω του ότι το πρόβλημα δεν έγινε έγκαιρα αντιληπτό) και τα λύματα να 
διοχετευτούν πλησίον του δρόμου, σε παρακείμενο οικόπεδο, για την αποφυγή πρόκλησης ατυχημάτων. 

(γ) Το εν λόγω πρόβλημα διευθετήθηκε άμεσα από την εταιρεία MEKEL Ltd., η οποία είναι η συντηρήτρια 
εταιρεία του βιολογικού σταθμού και σήμερα δεν υπάρχει οποιοδήποτε πρόβλημα αναφορικά με τη 
λειτουργία του αποχετευτικού συστήματος στον Αγρό.  Περαιτέρω σημειώνεται ότι, για σκοπούς 
προληπτικού ελέγχου, προς αποφυγή επανάληψης του εν λόγω περιστατικού θα αυξηθεί η συχνότητα 
των επισκέψεων στο αντλιοστάσιο, έτσι ώστε αυτό να συντηρείται επαρκώς και να αποφεύγεται το 
μπλοκάρισμα των αντλιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.259, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 18 
Νοεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

α) Τα έργα αναδάσωσης στην περιοχή Σαϊττά, μετά τη μεγάλη πυρκαγιά του 2007, ολοκληρώθηκαν στις 
αρχές του 2010 και το συνολικό κόστος ανήλθε στις €422.967,00.  Τόσο η φυσική όσο και η τεχνητή 
αναδάσωση στην περιοχή θεωρείται πολύ ικανοποιητική. 

β) Τα αντιπλημμυρικά/αντιδιαβρωτικά έργα ολοκληρώθηκαν περί το τέλος του 2008 και το κόστος 
κατασκευής ανήλθε στις €194.840,00. 

 Τα πιο πάνω έργα, σε συνδυασμό με την πλούσια αναγέννηση των φυτών, συμβάλλουν μέχρι και 
σήμερα στην αντιπλημμυρική/αντιδιαβρωτική προστασία της ευρύτερης περιοχής.   

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα 
βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.266, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.266, ημερομηνίας 18/11/2014 που 
περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας εγγράφουν, επιθεωρούν και ελέγχουν κοινοτικά και ιδιωτικά 
προγράμματα ημερήσιας φροντίδας ως ακολούθως: 

 (α) Βρεφο/Παιδοκομικούς Σταθμούς, σύμφωνα με τον περί Παιδιών Νόμο (Κεφ. 352) και το περί 
Παιδιών (Παιδοκομικοί Σταθμοί) ∆ιάταγμα του 2011, 

 (β) Κέντρα Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών, σύμφωνα με τον περί Κέντρων Προστασίας 
και Απασχόλησης Παιδιών Νόμο και τους σχετικούς Κανονισμούς, 

 (γ) Κέντρα Ενηλίκων, σύμφωνα με τον περί Κέντρων Ενηλίκων Νόμο Ν.38(Ι)/97 και τους σχετικού 
Κανονισμούς. 

3. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας λειτουργούν προγράμματα ημερήσιας φροντίδας παιδιών, μέσω 
των Κρατικών Παιδοκομικών Σταθμών.  Το Σεπτέμβριο 2013, το πρόγραμμα του Κρατικού Παιδοκομικού 
Σταθμού Κόκκινες Λάρνακας συγχωνεύθηκε με τον Κρατικό Παιδοκομικό Σταθμό Αγίων Αναργύρων.  Σε 
όλες τις οικογένειες των παιδιών που αιτήθηκαν και εγκρίθηκαν για εισδοχή στον Κρατικό Παιδοκομικό 
Σταθμό Κόκκινες, επεξηγήθηκε η δυνατότητα να επιλέξουν τις υπηρεσίες του Κρατικού Παιδοκομικού 
Σταθμού Αγίων Αναργύρων, ο οποίος απέχει μόνο 3 χλμ από το Σταθμό στις Κόκκινες.  Όλα τα παιδιά 
εντάχθηκαν στο πρόγραμμα των Αγίων Αναργύρων χωρίς δυσκολία.  Κατά το 2014 κανένα πρόγραμμα 
δεν τερμάτισε τη λειτουργία του και σήμερα λειτουργούν παγκύπρια 8 Κρατικοί Σταθμοί. 

4. Τον Ιούνιο 2013 τερμάτισαν τη λειτουργία τους οι Κρατικές Στέγες Ηλικιωμένων στις Κόκκινες στη 
Λάρνακα και Λατσιών στη Λευκωσία λόγω των κτιριολογικών προβλημάτων που παρουσίαζαν.  Οι πέντε 
ένοικοι της Στέγης Ηλικιωμένων Κόκκινες μεταφέρθηκαν στην Κρατική Στέγη Ηλικιωμένων Άγιος 
Γεώργιος Β΄ στη Λάρνακα, ενώ οι ένοικοι της Στέγης Λατσιών εξυπηρετήθηκαν σε άλλα προγράμματα, 
κυρίως κοινοτικά, τα οποία επιλέγηκαν σε συνεργασία με τις οικογένειες τους, χωρίς να παρατηρηθούν 
οποιαδήποτε προβλήματα.  Σήμερα παραμένουν σε λειτουργία 3 Κρατικές Στέγες Ηλικιωμένων στη 
Λεμεσό, στη Λάρνακα και στην Πάφο. 

5. Όσον αφορά τα Κοινοτικά Προγράμματα, κατά το 2014 κανένα πρόγραμμα δεν τερμάτισε τη λειτουργία 
του.  Τα εγκεκριμένα κρατικά, κοινοτικά και ιδιωτικά προγράμματα που λειτουργούν σήμερα για την 
ημερήσια φροντίδα παιδιών, ηλικιωμένων και ατόμων με αναπηρίες φαίνονται αναλυτικά στους πίνακες 
Α, Β και Γ που παρατίθενται στο συνημμένο Παράρτημα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.269, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.284, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αριθμό 23.06.010.04.284 ημερομηνίας 21 
Νοεμβρίου 2014, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Οικονομικών από τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με επιστολή ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2015 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η παραχώρηση χρωματισμένου πετρελαίου για γεωργικούς σκοπούς διέπεται από τους Περί 
Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς Κανονισμούς του 2003 (Κ.∆.Π. 50/2003, 
όπως έχουν τροποποιηθεί από τις Κ.∆.Π. 586/2003 και Κ.∆.Π. 797/2004). 

 Σύμφωνα με τις διατάξεις των πιο πάνω Κανονισμών, ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Τελωνείων δύναται 
μετά από αίτηση, να εγκρίνει πρόσωπο ως δικαιούχο χρήστη χρωματισμένου πετρελαίου, εφόσον τούτο 
χρησιμοποιείται σε γεωργικά μηχανήματα ή αλιευτικά σκάφη για γεωργικούς σκοπούς και να εκδώσει την ειδική 
για το σκοπό αυτό άδεια και βιβλιάριο παραλαβών. 

 Το Παράρτημα Α των εν λόγω Κανονισμών, καθορίζει τα γεωργικά μηχανήματα στα οποία δύναται να 
χρησιμοποιηθεί το χρωματισμένο πετρέλαιο.  Στο Παράρτημα αυτό σε καμία περίπτωση δεν περιλαμβάνονται 
αυτοκίνητα έστω και αν αυτά χρησιμοποιούνται για γεωργικούς σκοπούς (όπως π.χ. διπλοκάμπινα, φορτηγά, 
VAN, κ.λπ.). 

 Επιπρόσθετα σας πληροφορώ ότι, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 23 
∆εκεμβρίου 2014 που αφορά την έγκριση της Πρότασης του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος για το «Κόστος Πετρελαίου για Γεωργική Χρήση», θα παραχωρείται στους δικαιούχους χρήστες 
χρωματισμένου πετρελαίου για γεωργικούς σκοπούς, ποσό αντίστοιχο με την διαφορά του υφιστάμενου 
συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης κίνησης (€450,00 ανά 1 000 λίτρα) και του ελάχιστου συντελεστή 
ειδικού φόρου κατανάλωσης που θα πρέπει να επιβάλλεται για γεωργικούς σκοπούς (€21,00 ανά 1 000 λίτρα) 
για ποσότητα που αντιστοιχεί στο 10% της ποσότητας γεωργικού πετρελαίου που καταναλώθηκε κατά τη 
συγκεκριμένη περίοδο αναφοράς.  Η ενίσχυση αυτή θα παραχωρείται για κάλυψη μέρους του γεωργικού 
πετρελαίου κίνησης στα οχήματα που χρησιμοποιούνται για γεωργικούς σκοπούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.298, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.298 και ημερ. 8/12/14, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το κονδύλι που δαπανάται για την αντιμετώπιση του AIDS βάσει του προϋπολογισμού του αντίστοιχου 
ταμείου ανέρχεται στις €541.652. 

2. Το ολικό κόστος για την προμήθεια και τη χορήγηση αντιρετροϊκών φαρμάκων είναι δωρεάν για όλους 
τους ασθενείς που παρακολουθούνται στη Γρηγόρειο Κλινική και ανέρχεται στα €2,498.543.000. 

3. Αναφορικά με την επαγγελματική αποκατάσταση των οροθετικών ατόμων αρμόδιο είναι το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων το οποίο σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας έχει 
υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο και έχει εγκριθεί με την Απόφαση αρ. 52.186 και ημερ. 21/07/2000 
κατά προτεραιότητα εργοδότηση οροθετικών ατόμων σε συγκεκριμένες θέσεις. 

4. Όσον αφορά τη δυνατότητα παραχώρησης οροθετικού επιδόματος, το θέμα εμπίπτει στην αρμοδιότητα 
του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

5. Το Υπουργείο Υγείας περιορίζεται στην καταβολή του Χριστουγεννιάτικου επιδόματος μέσω του Ταμείου 
του HIV/AIDS και σε έκτακτες περιπτώσεις όπου υπάρχει ανάγκη ή το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν δύναται να ανταποκριθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.316, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της σχετικής σας επιστολής με ημερ. 15.12.2014 
πληροφορείσθε τα εξής: 

 Οι τρεις βιομηχανικές μονάδες «Corina Snacks Ltd, Remedica Holdings Public Ltd και Muskita 
Aluminium Ind. Ltd» που αποτελούν τους μετόχους της Μ.Ε.Β.Α. Λεμεσού και μέχρι πρόσφατα ήταν 
συνδεδεμένες με αυτή, έχουν πλέον συνδεθεί απευθείας με το δίκτυο του Συμβουλίου Αποχετεύσεως Λεμεσού-
Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) πριν το τέλος του 2014. 

 Ως αποτέλεσμα της σύνδεσης των βιομηχανιών με το δίκτυο του ΣΑΛΑ, η λειτουργία της Μ.Ε.Β.Α. 
Λεμεσού έχει τερματιστεί καθώς και η διοχέτευση επεξεργασμένων υγρών αποβλήτων στην παράνομη 
χωμάτινη δεξαμενή, γνωστή ως λίμνη του Μ.Ε.Β.Α. 

 Το Συμβούλιο της Μ.Ε.Β.Α. Λεμεσού έχει ενημερώσει το ∆ιευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος για τον 
τερματισμό λειτουργίας της με σχετική επιστολή ημερομηνίας 16.12.2014. 
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 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει ξεκινήσει τη διαδικασία για να ζητήσει την αποκατάσταση του 
περιβάλλοντος στο χώρο της λίμνης από τις εμπλεκόμενες βιομηχανικές μονάδες. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.320, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.320 ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου, 2014 που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων με την επιστολή σας με αρ. 23.06.010.04.320 και ημερομηνία 17 ∆εκεμβρίου, 2014 και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Βάσει της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 77.380 και ημερομηνία 22 Αυγούστου, 2014 
δόθηκε παράταση στον Κεντρικό Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών να υποβάλει την Έκθεση του σε 
σχέση με το Συνολικό Πλαίσιο ∆ιαχείρισης Θεμάτων Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών μέσω του Υπουργού 
Συγκοινωνιών και Έργων στο Υπουργικό Συμβούλιο μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου 2014. 

3. Η συγκεκριμένη Έκθεση ετοιμάστηκε από τον Κεντρικό Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών και 
υποβλήθηκε στη Γραμματεία του Υπουργικού Συμβουλίου στις 31 ∆εκεμβρίου, 2014.  Ήδη το θέμα εξετάστηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

4. Αντίγραφο της υπό αναφορά Έκθεσης επισυνάπτεται όπως ζητήθηκε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.324, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 
Ερ.23.06.010.04.324 και ημερ. 18.12.2014, σας πληροφορώ ότι έχει ζητηθεί η διεξαγωγή ανασκαφικής έρευνας 
από το Τμήμα Αρχαιοτήτων στο τεμάχιο όπου αναμένεται να ανεγερθεί το νέο Επαρχιακό ∆ικαστήριο 
Λευκωσίας.   Όμως, στον εν λόγω χώρο βρίσκονται και τα υποστατικά της Ειρηνευτικής ∆ύναμης των 
Ηνωμένων Εθνών, η οποία, για λόγους ασφαλείας, δεν αποδέχεται τη διεξαγωγή ανασκαφικής έρευνας, εάν 
δεν προηγηθεί η μεταστέγασή της σε παρακείμενο τεμάχιο. 

2. Για τη μετακίνηση της Ειρηνευτικής ∆ύναμης έχει ήδη κατακυρωθεί σχετικός ∆ιαγωνισμός από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων.  Το συμβόλαιο με τον εργολάβο θα υπογραφεί περί τα μέσα Απριλίου, 2015 για άμεση 
έναρξη των εργασιών μεταστέγασης, η ολοκλήρωση των οποίων θα γίνει σε 6 μήνες. 

3. Ακολούθως, θα διεξαχθεί ανασκαφική έρευνα από το Τμήμα Αρχαιοτήτων στο προαναφερόμενο 
τεμάχιο, ούτως ώστε να διαφανεί κατά πόσο υπάρχουν οποιαδήποτε αρχαιολογικά ευρήματα, πριν την έναρξη 
των εργασιών για την υλοποίηση του έργου. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.327, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.327 και ημερομηνία 15.12.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με την 
πολεοδομική άδεια που χορήγησε η ∆ιευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, σε σχέση με τη 
δημιουργία Αιολικού Πάρκου στην περιοχή «Ορείτες», και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α)  Οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις, από την εγκατάσταση του αιολικού πάρκου στην ευρύτερη περιοχή 
του έργου, που εμπίπτει σε περιοχή του ∆ικτύου Φύση 2000 καθώς και σε πέρασμα διέλευσης 
πτηνών, έχουν αξιολογηθεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος, στα πλαίσια εξέτασης της σχετικής Μελέτης 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον. Η Περιβαλλοντική Αρχή στη σχετική γνωμάτευσή της, 
καταλήγει στην τελική διαπίστωση ότι, μετά από συναξιολόγηση των διαφόρων παραμέτρων (π.χ. 
θόρυβος, ορνιθοπανίδα, οπτική όχληση/ αισθητική ένταξη, οπτική επαφή με οικισμούς, 
ηλεκτρομαγνητικές παρεμβολές και ατμοσφαιρική ρύπανση), τόσο από απόψεως τεχνικής αρτιότητας 
του έργου όσο και χωροθετικά, το έργο θα μπορούσε να λειτουργήσει στην περιοχή, με 
περιβαλλοντικά αποδεκτό τρόπο, με την προϋπόθεση της τήρησης των αναφερόμενων στην 
Περιβαλλοντική Μελέτη και των όρων της Γνωμάτευσης, την πιστή τήρηση των προδιαγραφών 
λειτουργίας του κατασκευαστή, τον λεπτομερή και συνεχή του έλεγχο, σύμφωνα με την περιβαλλοντική 
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νομοθεσία και την κατάλληλη τοπιοτέχνηση του χώρου. Αντίγραφο της Περιβαλλοντικής Γνωμάτευσης 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα Α. 

(β)  Το γεγονός ότι η υπό αναφορά ανάπτυξη εμπίπτει εντός των προαναφερόμενων προστατευόμενων 
περιοχών, απασχόλησε την Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), 
δεδομένου ότι οι διατάξεις της Εντολής με αρ. 2/2006 του Υπουργού Εσωτερικών, που καθορίζουν τις 
αρχές, τα κριτήρια και τη διαδικασία άσκησης πολεοδομικού ελέγχου, σε σχέση με τις αιτήσεις για τη 
χωροθέτηση μονάδων παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές, δεν επιτρέπουν τη χωροθέτηση 
αιολικού πάρκου σε τέτοιες περιοχές. Λαμβάνοντας υπόψη ότι η περιβαλλοντική πτυχή της ανάπτυξης 
αξιολογήθηκε από το καθ’ ύλην αρμόδιο Τμήμα (Τμήμα Περιβάλλοντος), το οποίο εξέδωσε και τη 
σχετική, θετική Περιβαλλοντική Γνωμάτευση, η Πολεοδομική Αρχή προώθησε το θέμα στον Υπουργό 
Εσωτερικών, οπότε και εξασφάλισε την έγκριση του, για υλοποίηση της ανάπτυξης, σε περιοχή του 
∆ικτύου Φύση 2000 και σε πέρασμα διέλευσης πτηνών, κατ’ απόκλιση της σχετικής, ανωτέρω 
αναφερόμενης, Εντολής του. 

(γ) Οι όροι που έθεσε η Περιβαλλοντική Αρχή, στη σχετική Γνωμάτευσή της, καθώς και οι όροι που 
εισηγήθηκε η Υπηρεσία Θήρας, αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της πολεοδομικής άδειας, με την 
οποία εξουσιοδοτήθηκε η κατασκευή του αιολικού πάρκου (πολεοδομική άδεια με αρ. ΠΑΦ/1212/2006 
καθώς και οι πολεοδομικές εγκρίσεις με αρ. ΠΑΦ/1212/2006/Α, ΠΑΦ/1212/2006/Β και 
ΠΑΦ/1212/2006/Γ- αντίγραφα των οποίων επισυνάπτονται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β).  Σημειώνεται επίσης 
ότι η τήρηση των αναφερόμενων όρων, αποτέλεσε μεταξύ άλλων θεμάτων, αντικείμενο Συμφωνίας 
που συνομολογήθηκε, μεταξύ της Πολεοδομικής Αρχής και των αιτητών, δυνάμει του άρθρου 43 του 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, η οποία επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ. Παρόλα αυτά, 
το ερώτημα κατά πόσον έχουν τηρηθεί όλοι οι όροι της χορηγηθείσας πολεοδομικής άδειας, θα μπορεί 
να απαντηθεί σε μεταγενέστερο χρόνο, αφού διερευνηθεί από την Πολεοδομική Αρχή, σε συνεργασία 
με τα υπόλοιπα εμπλεκόμενα Τμήματα, οι όροι των οποίων, αποτελούν μέρος της εν λόγω άδειας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.328, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17/12/2014, αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (το Υπουργείο) δεν αδειοδοτεί τη λειτουργία αιολικών 
πάρκων. 

 Η Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας (το 
Ταμείο), της οποίας προεδρεύει ο εκάστοτε Γενικός ∆ιευθυντής του Υπουργείου, ενέκρινε στις 30/7/2009 τη 
σχετική αίτηση για εξασφάλιση επιδότησης από το Ταμείο, βάσει προκαθορισμένων κριτηρίων και αφού πρώτα 
οι αιτητές εξασφάλισαν όλες τις απαιτούμενες άδειες και εγκρίσεις (πολεοδομική, οικοδομική, περιβαλλοντική 
κ.α.) από τις αντίστοιχες αρμόδιες αρχές, καθώς και άδεια κατασκευής και λειτουργίας από τη Ρυθμιστική Αρχή 
Ενέργειας Κύπρου. 

 Το Υπουργείο παραμένει στη διάθεσή σας για όποιες περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
χρειαστείτε σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.334, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Το υπό ανέγερση Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο Εθνικό ∆ασικό  
Πάρκο Κάβο Γκρέκο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.334 ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014, n 
οποία αφορά ερώτηση του Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σχετικά με το 
χρόνο ολοκλήρωσης της ανέγερσης του Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης (ΚΠΕ) στο Εθνικό ∆ασικό 
Πάρκο Κάβο Γκρέκο και τυχόν κίνδυνο απώλειας της Κοινοτικής χρηματοδότησης, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με το συμβόλαιο οι εργασίες ανέγερσης του ΚΠΕ έπρεπε να ολοκληρωθούν μέχρι τις 
11/11/2014. Ο εργολάβος έχει αιτηθεί δύο συνολικά παρατάσεις. Η τελευταία, η οποία έχει εγκριθεί από 
την ΤΕΕΑ, στάληκε στην ΚΕΕΑ για εξέταση και λήψης απόφασης. 

(β)  Σε πρόσφατη συνάντηση του Εργολάβου με το ∆ιευθυντή και λειτουργούς του Τμήματος έχει 
διαβεβαιώσει ότι το έργο θα ολοκληρωθεί μέχρι τα τέλη του προσεχούς Μαΐου. 
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(γ)  Το Τμήμα ∆ασών διαπιστώνοντας την καθυστέρηση των εργασιών υπέβαλε αίτημα στη ∆ιαχειριστική 
Αρχή του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης και εξασφάλισε επιπρόσθετη παράταση για την 
ολοκλήρωση του έργου οκτώ (8) μηνών, ήτοι μέχρι τις 30/06/2015, ώστε να αποφευχθεί ο κίνδυνος 
απώλειας της χρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Παράλληλα ασκεί συνεχή πίεση προς τον 
Εργολάβο για επίσπευση των εργασιών ώστε το έργο ολοκληρωθεί το συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.350, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

  Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.365, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αίτηση της εταιρείας Ayia Napa Forest Golf Ltd για εκμίσθωση επιπρόσθετης 
δασικής γης, μέρους του δάσους Αγίας Νάπας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.365, ημερ. 20 Ιανουαρίου, 2015, η οποία αφορά 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σχετικά με την αίτηση της 
εταιρείας Ayia Napa Forest Golf Ltd για εκμίσθωση επιπρόσθετης δασικής γης, μέρους του δάσους Αγίας 
Νάπας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση αρ. 76.587, ημερ. 26.2.2014, ενέκρινε την εκμίσθωση, προς 
την εταιρεία Ayia Napa Forest Golf Ltd, δασικής γης, έκτασης 590 δεκαριών στο ∆άσος Αγίας Νάπας, με 
σκοπό τη δημιουργία γηπέδου γκολφ. Ακολούθως η πιο πάνω εταιρεία, με επιστολή της προς τον 
Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος με ημερ. 22.7.2014, ζήτησε να της 
εκμισθωθεί επιπρόσθετη δασική γη στην περιοχή για τη δημιουργία γηπέδων γκολφ, έκτασης 110-160 
δεκαριών. Η επιπρόσθετη δασική γη είναι απαραίτητη, όπως αναφέρει στην επιστολή της, για να είναι 
δυνατή η διοργάνωση διεθνών τουρνουά γκολφ και για πιο άνετη τοποθέτηση των διαφόρων υποδομών 
και εγκαταστάσεών της. 

(β)  Σε σύσκεψη που συνεκλήθη για εξέταση του πιο πάνω αιτήματος στις 25.11.2014, στα Κεντρικά Γραφεία 
του Τμήματος ∆ασών, όλες οι αρμόδιες Υπηρεσίες τοποθετήθηκαν αρνητικά, γιατί η εκμίσθωση 
επιπρόσθετης δασικής γης επιβαρύνει μια περιοχή σημαντικής περιβαλλοντικής αξίας, μέρος του 
δικτύου “Natura 2000” και μειώνει το απόθεμα του κρατικού δάσους στην περιοχή. Πιθανή αποδοχή του 
αιτήματος της πιο πάνω εταιρείας θα επηρεάσει επίσης αρνητικά την υφιστάμενη παροχή νερού, που 
είναι ήδη οριακή στην περιοχή. Σύμφωνα με τις πρόνοιες της Κυβερνητικής Πολιτικής για τα γήπεδα 
Γκολφ, η απαιτούμενη έκταση δημιουργίας γηπέδων γκολφ είναι 525 δεκάρια, ενώ η ήδη εκμισθωμένη 
έκταση είναι 590 δεκάρια, δηλαδή 12,4% περισσότερη από την απαιτούμενη. Ως εκ τούτου το αίτημα 
απορρίφθηκε και η εταιρεία υπόγραψε την εκμίσθωση χωρίς την αιτούμενη επέκταση. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.368, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.393, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 30-01-2015 με την οποία επισυνάπτεται η ερώτηση με αρ. 
23.06.010.04.393 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργο Περδίκη και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

1. Όπως είναι γνωστό, στις 25-09-2014, μετά από διάσωση στη θάλασσα, 336 άτομα Συριακής καταγωγής 
αφίχθηκαν στην Κύπρο.  Τα άτομα αυτά μεταφέρθηκαν στο Χώρο Προσωρινής Φιλοξενίας Ατόμων που 
χρήζουν Προστασίας στην Κοκκινοτριμιθιά, ο οποίος χρηματοδοτήθηκε εξ ολοκλήρου, από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

2. Σημειώνεται ότι ο χώρος έχει δημιουργηθεί αποκλειστικά για τη προσωρινή Φιλοξενία ατόμων που 
χρήζουν προστασίας σε έκτακτες περιπτώσεις. 

3. Από την αρχή, τα άτομα που φιλοξενούνταν εκεί αντιμετωπίσθηκαν από τις αρχές ως εν δυνάμει αιτητές 
ασύλου και τους παρασχέθηκαν σε είδος, όλες οι πρόνοιες που προβλέπονται στην Οδηγία για τις 
Συνθήκες Υποδοχής και στην Εθνική Νομοθεσία όπως, στέγη, διατροφή, ρουχισμός συνεχής παροχή 
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διερμηνείας στη μητρική τους γλώσσα, κοινωνική και Ψυχολογική στήριξη επιτόπου και επί καθημερινής 
βάσεως.  Το μόνο που δεν παρεχόταν ήταν το επίδομα για προσωπικά έξοδα. 

4. Όσον αφορά το θέμα της παραμονής τους, η Κυπριακή ∆ημοκρατία σεβόμενη την αρχή της μη 
επαναπροώθησης, λόγω της εμπόλεμης κατάστασης που επικρατεί στη Συρία, ενημέρωσε 
επανειλημμένα τους μετανάστες από την πρώτη στιγμή, προφορικά και στη συνέχεια γραπτώς για το 
δικαίωμα τους να υποβάλουν αίτηση για άσυλο, για τις διαδικασίες που προβλέπει ο Κανονισμός του 
∆ουβλίνου και για το δικαίωμα τους για οικογενειακή επανένωση.  Επίσης, ενημερώθηκαν γραπτώς, ότι 
τους παρέχεται ένα διάστημα 3 μηνών (δηλ. μέχρι 25-12-2014) για να αποφασίσουν κατά πόσο 
επιθυμούν να υποβάλουν αίτηση για άσυλο ή αίτηση για απόκτηση άδειας προσωρινής παραμονής για 
ανθρωπιστικούς λόγους με δικαίωμα ελεύθερης πρόσβασης στην αγορά εργασίας η να 
επαναπατρισθούν (οικειοθελώς). 

5. Σημειώνεται ότι επανειλημμένα, οι αλλοδαποί ενημερώθηκαν τόσο από το Αν. Γενικό ∆ιευθυντή όσο και 
από τον Αν. ∆ιευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, για τις επιλογές που 
είχαν. 

6. Από τη στιγμή που κάποιος διαμένων υπέβαλλε αίτηση για διεθνή προστασία, άμεσα του παρεχόταν η 
δυνατότητα να μεταφερθεί στο κέντρο στην Κοφίνου, όπου παρέχονται όλες οι συνθήκες υποδοχής, 
συμπεριλαμβανομένου του μηνιαίου επιδόματος. 

7. Η Κ∆ έχει εκπληρώσει στο ακέραιο τις συμβατικές υποχρεώσεις της για τη διαχείριση των ατόμων αυτών 
όπως πηγάζουν από τις ∆ιεθνείς Συμβάσεις και Κανονισμούς, καθώς και στο πλαίσιο των 
υποχρεώσεων των KM της EE. 

8. Όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, το κέντρο λειτούργησε για συγκεκριμένο σκοπό και για συγκεκριμένο 
χρονικό διάστημα (προσωρινός χώρος φιλοξενίας ατόμων που χρήζουν προστασίας).  Η ∆ημοκρατία 
ενημέρωσε επανειλημμένα τα άτομα αυτά για τα δικαιώματα και τις επιλογές τους, και είχε εξαντλήσει 
κάθε χρονικό περιθώριο. Το κέντρο έκλεισε οριστικά στις 03-02-2015. 

9. Στα άτομα που διέμεναν στο κέντρο κατά την ημερομηνία αυτή, παραχωρήθηκε ένα μικρό επίδομα με 
σκοπό να καλύψουν της πρώτες ανάγκες τους, για τις επόμενες ημέρες μέχρι να αποφασίσουν τι θα 
πράξουν. 

10. Μέχρι την 18-03-2015, υπέβαλαν αίτηση για παραχώρηση καθεστώτος διεθνούς προστασίας 78 άτομα 
(51 υποθέσεις).  Σε 13 άτομα (6 υποθέσεις) παραχωρήθηκε προσφυγικό καθεστώς και σε 13 άτομα (5 
υποθέσεις) παραχωρήθηκε καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας.  Οι υπόλοιπες υποθέσεις 
βρίσκονται υπό εξέταση, ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου. 

11. Μέχρι 18-03-2015, υπέβαλαν αίτηση για χορήγηση ειδικής άδειας προσωρινής παραμονής 163 άτομα. 

12. Γύρω στα 80 άτομα, δεν υπέβαλαν αίτηση για παραχώρηση καθεστώτος διεθνούς προστασίας ή για 
παραχώρηση ειδικής άδειας προσωρινής παραμονής.  Παρόλο που σύμφωνα με τον Περί Αλλοδαπών 
και Μεταναστεύσεως Νόμο τα άτομα αυτά είναι παράνομοι μετανάστες, στην περίπτωση που 
συλληφθούν, δε θα ληφθούν μέτρα για επαναπατρισμό τους, σεβόμενη την αρχή της 
επαναπροώθησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.397, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2015, αναφορικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σε ό,τι αφορά την αρμοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σας πληροφορώ ότι η 
υπό αναφορά πρόταση του Ωκεανογραφικού Κέντρου του Πανεπιστημίου Κύπρου υποβλήθηκε προς το 
Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας, στο πλαίσιο της σχετικής προκήρυξης του 2011, από τον κ. Γιώργο Ζωδιάτη.  Η 
εν λόγω πρόταση δεν εγκρίθηκε για χρηματοδότηση.  Περισσότερες πληροφορίες για την απόρριψη της 
πρότασης, καθώς και τις διαδικασίες και τα κριτήρια που ακολουθήθηκαν μπορούν να σας δοθούν από το 
Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.399, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.04.399 και ημερ. 10 Φεβρουαρίου 2015 σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε ό,τι αφορά το σκέλος της Ερώτησης που 
σχετίζεται με την παραχώρηση φορολογικών κινήτρων, καθώς και στη δημιουργία προϋποθέσεων 
προσέλκυσης επενδύσεων. 

  Ο κατασκευαστικός τομέας κατά την περίοδο 2004-2009 βρισκόταν σε υπερθέρμανση λόγω της 
υπέρμετρης αύξησης της ρευστότητας στην οικονομία, της αύξησης της εξωτερικής ζήτησης καθώς και της τότε 
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επεκτατικής δημοσιονομικής πολιτικής που περιλάμβανε μεταξύ άλλων την προώθηση μέτρων και σχεδίων για 
περαιτέρω τόνωση της ζήτησης στον κατασκευαστικό τομέα. 

  Τα πιο πάνω συνέτειναν στη δημιουργία ανισορροπιών στον κατασκευαστικό τομέα που οδήγησαν στην 
υπέρμετρη αύξηση των κόστων και τιμών των ακινήτων. Συνακόλουθα, η παρατεταμένη οικονομική κρίση που 
κορυφώθηκε τον Μάρτιο 2013, οδήγησε στην κατάρρευση του τομέα. 

  Οι προοπτικές του κατασκευαστικού τομέα, ο οποίος είναι τομέας έντασης κεφαλαίου, επηρεάζονται 
αρνητικά από τη διαχρονική συσσώρευση υψηλών επιπέδων δανεισμού από τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, 
η οποία σε συνδυασμό με την οικονομική κρίση και την απομόχλευση που παρατηρείται πλήττει τη ζήτηση και 
κατ’ επέκταση οδηγεί στη δημιουργία μεγάλου αριθμού αδιάθετων ακινήτων. 

  Ως εκ τούτου, η αποτελεσματικότητα των προτεινόμενων φορολογικών κινήτρων είναι αμφίβολη και θα 
πρέπει να αξιολογηθεί σε συνάρτηση με τα δημοσιονομικά περιθώρια. 

 Περαιτέρω, η αξιολόγηση φορολογικών κινήτρων θα πρέπει να λαμβάνει υπόψη το όλο φορολογικό 
πλαίσιο στο οποίο εφαρμόζονται, δηλαδή το υφιστάμενο φορολογικό σύστημα της Κύπρου, το οποίο θεωρείται 
απλοποιημένο με χαμηλούς φορολογικούς συντελεστές που προάγουν την ανταγωνιστικότητα και την 
προσέλκυση επενδύσεων. 

 Σημειώνεται ότι, η αγορά πρώτης κατοικίας επιβαρύνεται από τον Οκτώβριο του 2011 με μειωμένο 
συντελεστή ΦΠΑ. Σύμφωνα με την περί ΦΠΑ νομοθεσία που ισχύει από 1 Οκτωβρίου 2011, επιβάλλεται 
μειωμένος συντελεστής ΦΠΑ, 5% στις κατοικίες οι οποίες χρησιμοποιούνται ή προορίζονται να 
χρησιμοποιηθούν από δικαιούχο πρόσωπο, ως κύριος και μόνιμος χώρος διαμονής, αφού εγκριθεί υπεύθυνη 
δήλωση που υποβάλλεται από το δικαιούχο πρόσωπο στο Τμήμα Φορολογίας. 

  Επιπρόσθετα, και σύμφωνα με τον περί ΦΠΑ (Τροποποιητικό) Νόμο (Αρ. 2) του 2012 που ισχύει από 8 
Ιουνίου 2012, η επιβολή μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ, (5%), επεκτείνεται στις κατοικίες οι οποίες 
χρησιμοποιούνται ή προορίζονται να χρησιμοποιηθούν από δικαιούχο πρόσωπο, ως κύριος και μόνιμος χώρος 
διαμονής στη ∆ημοκρατία και σε πολίτες χωρών που δεν είναι κράτη μέλη της EE. 

  Από το 2007 υπόκεινται στο μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, οι υπηρεσίες ανακαίνισης και επισκευής 
ιδιωτικών κατοικιών, που πραγματοποιούνται από υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο και συνίστανται σε εργασίες 
υδραυλικού, ηλεκτρολόγου, ξυλουργού, ελαιοχρωματιστή και οικοδομικές εργασίες, εξαιρουμένων των υλικών 
που αποτελούν πέραν του 50% της αξίας της παροχής της υπηρεσίας. 

  Σύμφωνα με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και την Οδηγία για το ΦΠΑ 112/2006, δεν παρέχεται η ευχέρεια 
επιβολής μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ σε άλλου είδους ακίνητα όπως εξοχικές κατοικίες, βιομηχανικές και 
βιοτεχνικές στέγες, εμπορικά καταστήματα και ξενοδοχεία, αφού δεν εντάσσεται στα πλαίσια της άσκησης 
κοινωνικής πολιτικής. 

  Ο συντελεστής ΦΠΑ για υλικά οικοδομής καθώς και για θερμομονωτικά υλικά οικοδομής, ανέρχεται στο 
19% και με βάση το κοινοτικό κεκτημένο δεν υπάρχει ευχέρεια για μείωση του συντελεστή. 

  Παράλληλα αναφέρεται ότι, η μείωση του φορολογητέου εισοδήματος καθώς και του φόρου 
κεφαλαιουχικών κερδών δεν δύναται να περιοριστεί σε μια συγκεκριμένη επιχειρηματική οικονομική 
δραστηριότητα, πράγμα το οποίο σε περίπτωση που εφαρμοσθεί, θα οδηγήσει σε υπέρμετρα μεγάλη αρνητική 
επίπτωση στα δημόσια οικονομικά. 

  Παρόλα αυτά, σημειώνεται ότι, το Υπουργείο Οικονομικών εξετάζει την προώθηση σειράς μέτρων 
περιλαμβανομένων και φορολογικών για ενθάρρυνση των επενδύσεων και προσέλκυσης ξένων εταιρειών.  
Στόχος είναι η προσέλκυση των εν λόγω εταιρειών για τη φυσική εγκατάσταση τους στην Κύπρο με 
συνεπακόλουθο την ανάπτυξη και απασχόληση.  Στο πλαίσιο αυτό επανεξετάζεται το φορολογικό πλαίσιο σε 
σχέση με τον τομέα ακινήτων και κατασκευών. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.402, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ.23.06.010.04.402 και ημερομηνία 9 Φεβρουαρίου 
2015 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τον επισυναπτόμενο Πίνακα της 
Στατιστικής Υπηρεσίας στοιχεία για τους μετανάστες από την Κύπρο κατά υπηκοότητα, υπάρχουν για τα έτη 
2009-2013.  ∆εν υπάρχουν στοιχεία για το 2008 γιατί η αναθεώρηση των εν λόγω στοιχείων με βάση την 
Απογραφή Πληθυσμού 2011 άρχισε από το 2009 και μετά.  Για το 2014 δεν υπάρχουν ακόμη στοιχεία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ.: Ερ. 23.06.010.04.411, ημερ. 9 Φεβρουαρίου, 2015 που 
αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση και επισυνάπτω τα σχετικά στοιχεία που έχουν ζητηθεί. 

 Σημειώνεται ότι, η Αρχή Αδειών, το Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων, το ΕΤΕΚ, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, το 
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών και η ∆ιεύθυνση Ελέγχου, δεν έχουν 
συνάψει συμβάσεις μίσθωσης υπηρεσιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.418, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Έντιμου Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη, με αρ. 23.06.010.04.418 και σας ενημερώνω ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία παραμένει 
προσηλωμένη στο στόχο του εντοπισμού όλων ανεξαιρέτως των αγνοουμένων και πεσόντων της τουρκικής 
εισβολής. 

 Η περίπτωση των 126 προσώπων, στους οποίους αναφέρεται ο Έντιμος Βουλευτής στην ερώτησή του, 
δεν περιλήφθηκε στο πρόγραμμα της ∆ΕΑ με την έναρξη των εργασιών της, καθότι δεν αφορά αγνοούμενους, 
αλλά πεσόντες και άρα δεν εμπίπτει στους όρους εντολής της.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία διεξάγει ωστόσο το 
δικό της παράλληλο πρόγραμμα εντοπισμού αγνοουμένων και πεσόντων, στα πλαίσια του οποίου έχουν ήδη 
εντοπιστεί και ταυτοποιηθεί τα λείψανα 22 εκ των 126 αυτών προσώπων.  Σημειώνεται, επίσης, ότι τα λείψανα 
άλλων 25 εξ αυτών είχαν εντοπιστεί στο πλαίσιο του προγράμματος της ∆ΕΑ.  Οι προσπάθειες για εντοπισμό 
των εναπομεινάντων 79 συνεχίζονται. 

 Σε ό,τι αφορά στο ανθρωπιστικό ζήτημα των αγνοουμένων, πέρα από την υποστήριξη του σημαντικού 
έργου της ∆ιερευνητικής Επιτροπής Αγνοουμένων, οι προσπάθειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
επικεντρώνονται στην αποτελεσματική διερεύνηση της τύχης των αγνοουμένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.425, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.010.04.425 και ημερομηνία 16 
Φεβρουαρίου 2015 με την οποία η κα Ειρήνη Χαραλαμπίδου, βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, 
ζητεί από τον Υπουργό Οικονομικών να διαβιβάσει στην Βουλή των Αντιπροσώπων, τον κατάλογο ονομάτων 
Κυπρίων καταθετών στην τράπεζα HSBC της Γενεύης - Λίστα Λαγκάρντ και κατόπιν έγκρισης του Υπουργού, 
σημειώνω τα πιο κάτω: 

2. Σχετικά με το θέμα που προέκυψε με τον κατάλογο που τυχόν περιέχει ονόματα Κυπρίων καταθετών 
στην τράπεζα HSBC της Γενεύης (λεγόμενη “λίστα Lagarde”), σας ενημερώνω, συνοπτικά, για τις πιο κάτω 
ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το Υπουργείο Οικονομικών. 

3. Το ∆εκέμβριο του 2012 επικοινωνήσαμε με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου μετά από ερώτηση της 
κας Ειρήνης Χαραλαμπίδου και αποφασίστηκε όπως σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εξωτερικών ζητηθεί 
επίσημα ο κατάλογος που τυχόν περιέχει ονόματα Κυπρίων. 

4. Τον Ιανουάριο του 2013 το Υπουργείο απέστειλε επιστολή προς τον Πρέσβη της ∆ημοκρατίας στο 
Παρίσι με την παράκληση όπως προβεί στις κατάλληλες παραστάσεις προς τη Γαλλική Κυβέρνηση, έτσι ώστε 
η ∆ημοκρατία να εξασφαλίσει τον κατάλογο. 

5. Ο Πρέσβης της ∆ημοκρατίας στο Παρίσι, συναντήθηκε με τους αρμόδιους λειτουργούς στο Υπουργείο 
Οικονομικών της Γαλλίας, τον Φεβρουάριο του 2013, όπου και έθεσε το αίτημα της ∆ημοκρατίας για παραλαβή 
της λίστας Lagarde.   Οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Οικονομικών της Γαλλίας, ζήτησαν από τον 
Πρέσβη μας όπως σταλεί επιστολή σε συγκεκριμένους αξιωματούχους του εν λόγω Υπουργείου και με 
επίκληση της Συμφωνίας Αποφυγής ∆ιπλής Φορολογίας του 1983 η οποία προβλέπει ανταλλαγή 
πληροφοριών για το θέμα, να ζητηθεί ο κατάλογος ο οποίος πιθανό να περιέχει ονόματα Κυπρίων.  Επίσης 
είχαν πληροφορήσει τον Πρέσβη ότι θα ήταν δυνατό να δώσουν τον κατάλογο αφού απομονώσουν τυχόν 
ονόματα Κυπρίων και ότι επίσης θα παρέδιδαν τον κατάλογο μόνο σε εξουσιοδοτημένο λειτουργό του 
Υπουργείου μας και μόνο διά χειρός. 

6. Τον Μάρτιο του 2013, το Υπουργείο Οικονομικών μετά την ενημέρωση που είχε από το Υπουργείο 
Εξωτερικών και τον Πρέσβη της ∆ημοκρατίας, απέστειλε συστημένη επιστολή προς το Υπουργείο Οικονομικών 
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της Γαλλίας με παραλήπτες τα άτομα που υποδείχθηκαν στον Πρέσβη της ∆ημοκρατίας, με την παράκληση 
όπως δοθεί ο κατάλογος στη ∆ημοκρατία και όπως το Υπουργείο Οικονομικών της Γαλλίας μάς ενημερώσει 
μόλις είναι έτοιμος ο κατάλογος έτσι ώστε να διευθετηθεί ο καλύτερος τρόπος παραλαβής του. 

7. Από τότε καμία απάντηση δεν είχαμε από το Υπουργείο Οικονομικών της Γαλλίας, παρ’ όλο που είχε 
σταλεί και σχετική υπενθύμιση στις 14 Οκτωβρίου 2013. 

8. Μετά την πρόσφατη ανακίνηση του θέματος σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχει σταλεί νέα υπενθύμιση από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 20 Φεβρουάριου 2015, ενώ επαναλαμβάνονται κινήσεις και μέσω της 
διπλωματικής οδού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.426, ημερομηνίας 12 
Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Απόρριψη υγρών αποβλήτων από το εργοστάσιο ΣΕ∆ΙΓΕΠ στον Αστρομερίτη 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με Ερ. 23.06.010.04.426 και 
ημερομηνία 16 Φεβρουαρίου 2015, πληροφορείστε ότι η καταγγελία έτυχε ήδη χειρισμού από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος μετά από την αρχική προφορική πληροφόρηση που είχε από τον εν λόγω βουλευτή στις 
26/1/2015. 

 Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος πραγματοποίησαν στις 26/1/2015 επιτόπια έρευνα στην 
περιοχή των εγκαταστάσεων της εταιρείας παραγωγής και συσκευασίας χυμών ΝΕΑ ΣΕΒΕΓΕΠ ΛΤ∆.  
Σημειώνεται ότι το εργοστάσιο ΣΕ∆ΙΓΕΠ για το οποίο γίνεται αναφορά είναι ανενεργό εδώ και αρκετά χρόνια 
και ως εκ τούτου η έρευνα εστιάστηκε στο παρακείμενο εργοστάσιο της εταιρείας ΝΕΑ ΣΕΒΕΓΕΠ ΛΤ∆. 

Από τη έρευνα των Επιθεωρητών διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

α)  Το υγρό που υπήρχε στο αργάκι δεν ήταν απόβλητο αλλά πλεόνασμα νερού από το ξέπλυμα των 
φρούτων που παραλαμβάνονται για χυμοποίηση, το οποίο χρησιμοποιείται για άρδευση και αυτό 
αποτελεί διαδικασία που αναφέρεται στην Αδεια Απόρριψης Αποβλήτων που κατέχει η εταιρεία.  

β)  Το νερό στο αργάκι δεν προκαλούσε οποιαδήποτε ρύπανση στο έδαφος και τους υπόγειους 
υδροφορείς. 

γ)  ∆εν υπήρχε διαρροή υγρών από τις διάφορες δεξαμενές που βρίσκονταν εντός της εγκατάστασης. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.427, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
16.2.2015, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με Αρ. 23.06.010.04.427 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια επιθεώρησης που διενεργήθηκε, στις εγκαταστάσεις του οινοποιείου ΚΑΜΑΝΤΕΡΕΝΑ στο 
Στρουμπί, στις 5 Φεβρουαρίου, 2015, από επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος, για εξέταση παραπόνου 
για απόρριψη υγρών αποβλήτων σε αγροτεμάχιο, διαπιστώθηκε ότι επεξεργασμένα υγρά απόβλητα που 
προέκυπταν από την βιολογική μονάδα του οινοποιείου διοχετεύτηκαν παράνομα μέσω πλαστικού αγωγού 
(λάστιχο) σε αγροτεμάχιο, κατά παράβαση του όρου της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων με αρ. 59/2011. Για το 
λόγο αυτό επιδόθηκε εξώδικη ρύθμιση. 

 ∆όθηκαν επιτόπου προφορικές οδηγίες και στάληκε επιστολή συμμόρφωσης στον Φορέα 
Εκμετάλλευσης του οινοποιείου για τερματισμό της παράνομης απόρριψης και απομάκρυνση του πλαστικού 
αγωγού που μετέφερε τα επεξεργασμένα υγρά απόβλητα. 

 Σε νέα επιθεώρηση που διενεργήθηκε για έλεγχο συμμόρφωσης, διαπιστώθηκε ο τερματισμός της 
παράνομης απόρριψης και η απομάκρυνση του πλαστικού αγωγού. Τα επεξεργασμένα υγρά απόβλητα 
αποθηκεύονται προσωρινά σε ανοξείδωτες δεξαμενές και ακολούθως μεταφέρονται με βυτιοφόρο σε στεγανή 
δεξαμενή στη Λαπηθιού με σκοπό την άρδευση καλλιεργειών σύμφωνα με τους όρους της Άδειας Απόρριψης 
Αποβλήτων. 

 Καταληκτικά σας διαβεβαιώνω ότι το συγκεκριμένο θέμα βρίσκεται υπό παρακολούθηση από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και σε περίπτωση που παρατηρηθούν, από τον Φορέα Εκμετάλλευσης του οινοποιείου, 
ενέργειες που εγκυμονούν κίνδυνο ρύπανσης των Νερών και του Εδάφους θα ληφθούν όλα τα προβλεπόμενα 
νομικά μέτρα σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.441, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.451, ημερομηνίας 25 
Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.451 και ημερομηνία 3/3/2015 σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα, στους Όρους Εντολής για τη διεξαγωγή της εν λόγω μελέτης δεν 
περιέχεται πρόνοια που να αφορά γενικά τον τομέα του ηλεκτρισμού στην Κύπρο.  Περιλαμβάνεται 
όμως πρόνοια για αξιολόγηση του υφιστάμενου ρυθμιστικού πλαισίου, πάντα σε σχέση με τις επιλογές 
που θα προτείνουν οι Σύμβουλοι για ενδεχόμενη αποκρατικοποίηση της ΑΗΚ.  Αυτό κρίθηκε αναγκαίο, 
αφού το Υπουργείο θα πρέπει να έχει ενώπιόν του ολοκληρωμένη εικόνα για τις επιπτώσεις που θα έχει 
η κάθε επιλογή για ενδεχόμενη αποκρατικοποίηση της ΑΗΚ, συμπεριλαμβανομένου και του αντίκτυπου 
πάνω στο ρυθμιστικό πλαίσιο. 

β)  Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα, οι Όροι Εντολής της μελέτης επιβάλλουν την γενική υποχρέωση 
στους συμβούλους, όπως οι οποιεσδήποτε προτάσεις τους “αντικατοπτρίζουν” τις εξουσίες, καθήκοντα 
και αρμοδιότητες των εμπλεκόμενων αρχών.  Ως εκ τούτου, δεν τίθεται οποιοδήποτε θέμα για επέμβαση 
στις εξουσίες, καθήκοντα και αρμοδιότητες οποιασδήποτε ανεξάρτητης Αρχής ή Υπηρεσίας. 

γ)  Αναφορικά με το τρίτο ερώτημα, η ΡΑΕΚ δεν έχει ερωτηθεί σε σχέση με το περιεχόμενο του τεχνικού 
μέρους των όρων εντολής, αφού η εν λόγω μελέτη διενεργείται κατόπιν σχετικής απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 5.12.2013, με αποκλειστικό γνώμονα την όσο το δυνατόν 
πληροφορημένη απόφαση που θα καλεστεί να λάβει σε σχέση με την αποκρατικοποίηση της ΑΗΚ.  
Βέβαια πρόθεσή μου είναι να ζητήσω τις απόψεις της ΡΑΕΚ όταν παραδοθεί η μελέτη ή σε οποιοδήποτε 
άλλο στάδιο της διαδικασίας, αφού η ΡΑΕΚ είναι διά νόμου σύμβουλος του Υπουργού σε θέματα 
ενέργειας. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.454, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.454 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 2/3/2015 και επιθυμώ να σας διαβιβάσω αναλυτική κατάσταση αναφορικά με το κόστος ανά 
επεισόδιο κάθε εκπομπής και σειράς του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, παραγωγής ΡΙΚ ή εξωτερικών 
συνεργατών, συμπεριλαμβανομένων των μισθών παρουσιαστών/ηθοποιών, όπως μου υποβλήθηκαν γραπτώς 
από τον Αν. Γενικό ∆ιευθυντή του ΡΙΚ με επιστολή ημερ. 19/3/2015.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.473, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ.: 23.06.010.04.473 και ημερομηνία 19/3/2015, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κου Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι ο 
Προϋπολογισμός της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου για το έτος 2015 κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 24/3/2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Μάριου 
∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.480, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.04.480 και ημερ. 17.3.2015 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση που αφορά το σύστημα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας “LEFCO” και, σε συνέχεια της απάντησής μου 
με την επιστολή με αρ. φακ. 5.23.23/17 και ημερ. 7.1.2015, σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, με 
νέα Απόφασή του  που λήφθηκε στις 17.3.2015 για το θέμα αυτό, διόρισε την κα Λιάνα Ττόφα, Ανώτερη 
Εκτελεστικό Μηχανικό στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για να διερευνήσει τον τρόπο διαχείρισης της 
σύμβασης για το υπό αναφορά σύστημα ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας και το ενδεχόμενο διάπραξης 
πειθαρχικών ή άλλων παραπτωμάτων από όλα τα πρόσωπα που είχαν ρόλο ή εμπλοκή στο χειρισμό της 
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υπόθεσης.  Η διερεύνηση θα ξεκινήσει με την λήξη της διαιτησίας που βρίσκεται ακόμα σε εξέλιξη και 
αναμένεται να συμπληρωθεί γύρω στο τέλος Απριλίου 2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.484, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μου διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2015 και σας πληροφορώ ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία 
διενήργησε έλεγχο στο κατάστημα JUMBO στη Λακατάμεια, από απόψεως πυροπροστασίας στις 26 
Ιανουαρίου 2015, κατά τον οποίο διαπιστώθηκαν ορισμένες παραλείψεις.  Τα αποτελέσματα του ελέγχου 
γνωστοποιήθηκαν στο Υπουργείο Εσωτερικών, ως το καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο, στο Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, καθώς επίσης στο ∆ήμαρχο Λακατάμειας. 

2.  Για περισσότερες πληροφορίες επί του θέματος, μπορείτε να αποταθείτε στο Υπουργείο Εσωτερικών, 
λόγω αρμοδιότητας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα προχωρήσουμε σήμερα στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο. 

 Ως εκ τούτου, φτάσαμε στο τέλος της συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
Πέμπτη, 23 Απριλίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.047-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.060-2015). 

 3. Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.155-2010). 

 4. Ο περί Κρατικών Οργανισμών και Κρατικών Επιχειρήσεων 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.243-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι 
αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα 
δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις 
αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και 
της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Ευχαριστώ για τη συνεργασία σας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  
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 (Ώρα λήξης:  4.30 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. α. Συζήτηση (Πρόεδρος, Άντρος Κυπριανού, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου) για την 
καθυστέρηση στην έναρξη της συνεδρίας.  

β. Συζήτηση (Άντρος Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Γ. Λαμάρης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Ν. 
Κατσουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Ζ. Κουλίας, Πρόεδρος) έπειτα από εισήγηση του κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για διακοπή 
της συνεδρίας και απόφαση για δίωρη διακοπή της.   

γ. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο για  διακοπή της συνεδρίας και επανέναρξή της την επομένη και 
παρατηρήσεις του κ. Άντρου Κυπριανού. 
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2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο του πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην 
Ελλάδα την 21η Απριλίου 1967 και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Γ. Περδίκης, ∆. 
Συλλούρης, Ανδρέας Κυπριανού, Α. Κυριακίδου, Ν. Νικολαΐδης, Πρ. Προδρόμου, Ά. Βότσης, Άντρος 
Κυπριανού, Α. Νεοφύτου) και αποδοχή της αναπομπής. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 14) Νόμος του 2015», ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 6) και δικαιολόγηση αποχής από τον κ. Γιάννο 
Λαμάρη. 

6. Εκθέσεις για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα 
Απαλλαγής Οφειλών) Νόμος του 2015», 

β. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014»,  

γ. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»,  

δ. «Ο περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Νόμος του 2014», 

ε. «Ο περί Πτώχευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», 

στ. «Οι περί Συμβούλων Αφερεγγυότητας Κανονισμοί του 2015», 

αγορεύσεις και συζήτηση (Ζ. Κουλίας, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Ν. Νικολαΐδης, Ά. Βότσης, Άντρος 
Κυπριανού, Πρ. Προδρόμου, Στ. Ευαγόρου, Πρόεδρος, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Ά. 
∆αμιανού, Γ. Βαρνάβα, Γ. Λουκαΐδης, Ν. Τορναρίτης, Ν. Κουτσού) ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, 
του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και του τρίτου 
(με αρ. 3), και έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί της Προστασίας της Κύριας Κατοικίας Οφειλέτη και της 
Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015» και «Ο περί της 
Προστασίας της Επαγγελματικής Στέγης Οφειλέτη και της Ρύθμισης Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015» και καταψήφισή τους.   

8. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου 
και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο 
«Ο περί Ελευθεροποίησης του Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015» και ψήφισή της σε νόμο. 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Προστασίας Ορισμένης Κατηγορίας Εγγυητών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη επιδιόρθωσης δρόμου κοντά στη Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας - Η μη γραμμογράφηση του 
κυκλικού κόμβου μεταξύ Παραλιμνίου και ∆ερύνειας - Θέμα απέλασης μετανάστη πριν από την 
ολοκλήρωση της διερεύνησης υπόθεσης ξυλοδαρμού του από αστυνομικούς - Θέμα απόρριψης 
αποβλήτων σε δεξαμενές λυμάτων στην περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς-Παλιομετόχου - Θέμα μοριοδότησης 
γυναικών εκπαιδευτικών που ενδεχομένως να υπηρετήσουν θητεία στην Εθνική Φρουρά, για σκοπούς 
προαγωγής - Θέμα ολοκλήρωσης της ανακαίνισης κτιρίου για τη στέγαση έργων τέχνης της κρατικής 
συλλογής - Θέμα αναφορικά με την εκμίσθωση κρατικής γης εντός του δικτύου “Natura 2000” - Ανάγκη 
αύξησης του κονδυλίου για αγορά έργων τέχνης Κυπρίων καλλιτεχνών και έκθεσή τους στην Κρατική 
Πινακοθήκη - Ερωτήματα σχετικά με το σταθμό επεξεργασίας λυμάτων του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού και τη διοχέτευση των επεξεργασμένων αστικών λυμάτων - Ανάγκη καθαρισμού και ψεκασμού 
μολυσμένης περιοχής στο δήμο Αραδίππου - Η διαδικασία δημιουργίας κοιμητηρίου στην Κλαυδιά - 
Ανάγκη τερματισμού της απαλλαγής των Τουρκοκυπρίων κατοίκων μη ελεγχόμενων περιοχών από 
οφειλές σε ηλεκτρικό ρεύμα, νερό και φόρους - Ερωτήματα σχετικά με το νέο πακέτο μέτρων τόνωσης 
της οικονομίας που εξήγγειλε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας - Η μεθοδολογία υπολογισμού των τελών 
σύνδεσης με τα συμβούλια υδατοπρομήθειας και η πολιτική για κατοικίες εκτός οικιστικής περιοχής - 
Καταγγελίες για κυνήγι εντός απαγορευμένων περιοχών κυνηγιού - Οι παραβιάσεις των περί Ελέγχου 
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της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμών από την εταιρεία 
ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆ - Ανάγκη θέσπισης νομικού πλαισίου για την κυκλοφορία ηλεκτροκίνητων δικύκλων και 
τρικύκλων - Το αποθεματικό του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η δημιουργία νέου οργανισμού 
για την εφαρμογή και παρακολούθηση της επενδυτικής πολιτικής του ταμείου - Η εισαγωγή και διάθεση 
τουρκικών προϊόντων στην Κύπρο - Ερωτήματα σχετικά με τα ποσοστά ανεργίας, την απασχόληση και 
τις θέσεις εργασίας κατά τα έτη 2011-2014 και το πρώτο τρίμηνο του 2015 - Κίνδυνος από μολυσμένα 
ζώα και εκτεθειμένα ζωικά απόβλητα στα κατεχόμενα - Το χρονοδιάγραμμα και το κόστος των 
βελτιωτικών έργων στο αλιευτικό καταφύγιο Ξυλοφάγου - Ανάγκη λήψης μέτρων για καταπολέμηση των 
τρωκτικών στην επαρχία Αμμοχώστου - Παράνομη παγίδευση μεταναστευτικών πουλιών - Σχέδιο 
Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία και ευρωπαϊκά κονδύλια - Το 
ιδιοκτησιακό καθεστώς της Λίμνης Παραλιμνίου και το ζήτημα αποξήρανσής της. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Λειτουργία εστιατορίων που υπενοικιάζουν υποστατικά από τον ΚΟΤ με την ονομασία “εστιατόρια του 
ΚΟΤ” - Ανάγκη αποστολής στη Βουλή της έκθεσης για την αναδιάρθρωση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου - Η μίσθωση κρατικής περιουσίας σε δημόσιους και ιδιωτικούς φορείς - Ανάγκη αποθήκευσης 
αποβλήτων ελαστικών στην εταιρεία “Λατομεία Λατούρος” με βάση συγκεκριμένες προδιαγραφές - 
Ερωτήματα σχετικά με τα εγκαταλελειμμένα στρατόπεδα των Βρετανών στην περιοχή “Βερεγγάρια” στα 
Κάτω Πολεμίδια - Τα έσοδα από την εμπορία δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου και ο 
τρόπος διάθεσής τους - Ενημέρωση για την πορεία της ανέγερσης του περιβαλλοντικού κέντρου στο 
Κάβο Γκρέκο - Μέτρα για τη διατήρηση της φυσικής γέφυρας “Καμάρα του Κόρακα” στο Κάβο Γκρέκο και 
την προστασία των επισκεπτών - Υπερχείλιση του αποχετευτικού συστήματος Αγρού λόγω διοχέτευσης 
των λυμάτων του ξενοδοχείου “Ρόδον” σε αυτό - Ενημέρωση για την πορεία των έργων αποκατάστασης 
του περιβάλλοντος στο Σαϊττά και το συνολικό τους κόστος - Ερωτήματα σχετικά με τον τερματισμό της 
λειτουργίας αριθμού κρατικών ή κοινοτικών ιδρυμάτων ημερήσιας φροντίδας - Το πρόβλημα των 
πρόωρων αφυπηρετήσεων εξειδικευμένου προσωπικού της Αρχής Λιμένων (απόρρητη απάντηση) - 
Ερωτήματα σχετικά με τη σφαιρική αντιμετώπιση του AIDS στην Κύπρο - Ανάγκη λήψης μέτρων για 
αποκατάσταση του χώρου της λίμνης στη Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσού - Ολοκλήρωση και παράδοση 
έκθεσης του Κρατικού Φορέα Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών στο Υπουργικό Συμβούλιο - Ανάγκη 
διεξαγωγής προληπτικών ανασκαφών στο τεμάχιο ανέγερσης του νέου κτιρίου του Επαρχιακού 
∆ικαστηρίου Λευκωσίας - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση πολεοδομικής άδειας για τη 
δημιουργία αιολικού πάρκου στην περιοχή “Ορείτες” - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση άδειας 
λειτουργίας αιολικού πάρκου στην περιοχή “Ορείτες” - Ανάγκη ολοκλήρωσης του Κέντρου 
Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο Κάβο Γκρέκο για αποφυγή απώλειας της κοινοτικής χρηματοδότησης 
- Εξουσία για έλεγχο των περιουσιακών στοιχείων των υπόπτων φοροδιαφυγής ή διαφθοράς από τον 
Έφορο Φορολογίας (εμπιστευτική απάντηση) - Το αίτημα της εταιρείας “Agia Napa Forest Golf Ltd” για 
αύξηση του εμβαδού της εκμισθωμένης σε αυτή δασικής γης - Η προώθηση από την τουρκική 
κυβέρνηση της έγκρισης της μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων από το πυρηνικό εργοστάσιο στο 
Άκκιουγιου (εμπιστευτική απάντηση) - Η προσπάθεια τερματισμού της λειτουργίας του καταυλισμού στην 
Κοκκινοτριμιθιά και η πιθανότητα μετακίνησης των Σύρων προσφύγων - Πρόταση για διεξαγωγή μελέτης 
για τις ραδιολογικές επιπτώσεις από πιθανό ατύχημα στο πυρηνικό εργοστάσιο στο Άκκιουγιου και 
εγκατάσταση σταθμών ελέγχου της ραδιενέργειας - Προτάσεις ενδιαφερόμενων φορέων για ανάκαμψη 
του κατασκευαστικού τομέα - Το μεταναστευτικό κύμα από και προς την Κύπρο για τα έτη 2008-2014 - 
Ερωτήματα σχετικά με τις αγορές υπηρεσιών από τα υπουργεία και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά τα 
έτη 2012-2014 - Η απόφαση για αφαίρεση από τον κατάλογο και μη εντοπισμό των λειψάνων αριθμού 
αγνοουμένων - Οι ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για εξασφάλιση της λίστας Λαγκάρντ - ∆ιαρροή 
αποβλήτων από το εργοστάσιο της ΣΕ∆ΙΓΕΠ στον Αστρομερίτη - Πρόβλημα διαχείρισης των υγρών 
αποβλήτων του οινοποιείου “Καμανταρένα” στο Πολέμι - Θέμα λήψης μέτρων για την αποτροπή 
κατασκευής πυρηνικού σταθμού παραγωγής ενέργειας στην Αίγυπτο (εμπιστευτική απάντηση) - 
Ανησυχίες αναφορικά με την ανάθεση της διαμόρφωσης του ρυθμιστικού πλαισίου για την ηλεκτρική 
ενέργεια στον Έφορο Αποκρατικοποιήσεων αντί στη ΡΑΕΚ - Το κόστος των εκπομπών και σειρών του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Καθυστέρηση της έγκρισης του προϋπολογισμού της ΡΑΕΚ - 
Ενημέρωση για το πού έχει ανατεθεί η έρευνα για την υπόθεση της διαχείρισης της σύμβασης μεταξύ της 
CYTA και της SELEX-SI και για τις εξελίξεις σε αυτή - Ενημέρωση για το αν ελέγχθηκε από την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία το σύστημα πυρασφάλειας του καταστήματος JUMBO στη Λακατάμια - Αίτημα 
των κατοίκων της Αργάκας για παραχώρηση δικαιώματος χρήσης χρωματισμένου πετρελαίου στα 
αγροτικά αυτοκίνητα. 

 

 

Τιμή:  €3.50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 23ης Απριλίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ. 

Αρ. 33 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες.  Παρακαλώ, καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Κ. ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν προχωρήσουμε, να ευχηθούμε χρόνια πολλά σε όλους και όλες που γιορτάζουν σήμερα, γιορτή 
του Αγίου Γεωργίου του Τροπαιοφόρου.  Ό,τι επιθυμούν, υγεία, ευτυχία και χαρά! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα ακολουθεί αναφορά στο δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου και στην Εθνική Ημέρα Μνήμης της 
Γενοκτονίας του αρμενικού έθνους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 H 24η Απριλίου έχει μείνει στην ιστορία ως ημέρα ανάμνησης ενός ιστορικού γεγονότος, της απόρριψης 
του Σχεδίου Ανάν από τη συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού στο δημοψήφισμα που διεξήχθη 
στις 24 Απριλίου 2004.  Το “όχιˮ στο σχέδιο δεν εξέφραζε την άρνηση του λαού μας σε λύση του Κυπριακού 
αλλά την επιθυμία του για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση, βασισμένη στις αποφάσεις και στα ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και άλλων διεθνών και ευρωπαϊκών οργανισμών, στις συμφωνίες υψηλού 
επιπέδου, καθώς και στις θεμελιώδεις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Έντεκα χρόνια μετά η στάση της Τουρκίας παραμένει αδιάλλακτη, παρά τις ασφυκτικές πιέσεις προς 
αυτή για συμμόρφωσή της με το διεθνές δίκαιο.  Ο λαός της Κύπρου συνεχίζει να βιώνει τις τραγικές συνέπειες 
της εισβολής και της κατοχής και δυστυχώς σήμερα και τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης, με τη μεγάλη 
φτώχια, την ανασφάλεια και την αβεβαιότητα. 

 Από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων απευθύνουμε για άλλη μια φορά έκκληση προς τη διεθνή 
κοινότητα όπως εντείνει τις πιέσεις της προς την Τουρκία, ώστε σύντομα να εξευρεθεί δίκαιη και λειτουργική 
λύση του κυπριακού προβλήματος.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επίσης, προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ και στην Εθνική Ημέρα Μνήμης της 
Γενοκτονίας του Αρμενικού Έθνους, που καθιερώθηκε από τη Βουλή να τιμάται στις 24 Απριλίου.  Φέτος, με 
την ευκαιρία της συμπλήρωσης εκατό χρόνων από την τέλεση του αποτρόπαιου εγκλήματος της γενοκτονίας 
των Αρμενίων από το καθεστώς των Νεοτούρκων στην Τουρκία πραγματοποιήθηκε στις 2 Απριλίου ειδική 
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συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων, την οποία προσφώνησε ο Πρόεδρος της Εθνοσυνέλευσης της 
∆ημοκρατίας της Αρμενίας κ. Galust Sahakyan. 

 Επιπλέον, αυτή τη στιγμή αντιπροσωπία του κυπριακού κοινοβουλίου με επικεφαλής τον Πρόεδρο 
βρίσκεται στην Αρμενία, για να συμμετάσχει στις εκδηλώσεις μνήμης που οργανώνει η κυβέρνηση της χώρας 
για την εκατοστή επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων.  Απερίφραστα καταδικάζουμε για άλλη μια φορά τη 
γενοκτονία, αποτίνουμε φόρο τιμής στα θύματα του στυγερού αυτού εγκλήματος και εκφράζουμε την αμέριστη 
αλληλεγγύη μας προς το φίλο αρμενικό λαό. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σας καλώ τώρα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων της γενοκτονίας των Αρμενίων. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μία πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την 
οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο 
περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015».  Αν 
δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, για να τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.  Τα υπόλοιπα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές 
σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. 

 

Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.080-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των 
Ασθενών στο Πλαίσιο της ∆ιασυνοριακής 
Υγειονομικής Περίθαλψης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.081-2015). 

Υγείας  Υγείας  

3. Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.082-2015). 

Υγείας  Υγείας 

4. Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής 
Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, 
αφενός, και της ∆ημοκρατίας της 
Μολδαβίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.083-2015). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

5. Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής 
Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, 
αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.084-2015). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.085-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

7. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.086-2015). 

8. Ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση 
Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.087-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών  
και Έργων  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

9. Ο περί της Αρχής Λιμένων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.088-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών  
και Έργων  

Συγκοινωνιών  
και Έργων  

10. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015, για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή 
έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο 
με την απόφαση αρ. 76.758, ημερομηνίας 
9 Απριλίου 2014. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

11. ∆εύτερη Έκθεση Προόδου αναφορικά με 
την αδειοδότηση μακράς διάρκειας ή 
παραχώρηση δικαιώματος χρήσης 
διαχείρισης ή εκμετάλλευσης του 
εμπορικού τμήματος του Λιμένος Λεμεσού 
από την έναρξη του έργου (Νοέμβριος 
2014) μέχρι τον Απρίλιο του 2015, 
ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, σύμφωνα 
με το άρθρο 17(1) του περί της Ρύθμισης 
Θεμάτων Αποκρατικοποίησης Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 28(Ι) του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.24.005). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Κοινοποιήθηκε σε  
όλους τους βουλευτές.  

12. Έγγραφο (Αρ. 1/2015), μετά από επιστολή 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015,  που 
αφορά την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού, σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμους του 1985 έως 1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.005). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.055-2015). 

Γιάννο Λαμάρη   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Εσωτερικών  

2. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.056-2015). 

Γιάννο Λαμάρη   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Εσωτερικών  

3. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 

Άγγελο Βότση, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.057-2015). 

Λεμεσού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2015 
Νόμος του 2015». 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλούμε, αν μπορούμε, να δοθεί μίας εβδομάδας αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φαίνεται να υπάρχει συμφωνία όσον αφορά αυτή την αναβολή και έτσι εγκρίνεται η μιας εβδομάδας 
αναβολή.  Την ερχόμενη Πέμπτη θα είναι στην ολομέλεια πάλι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πάμε στο επόμενο θέμα.  Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το υπ’ 
αριθμόν 3 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μείωση των επιτρεπτών ορίων αλκοόλης στην εκπνοή και στο αίμα για συγκεκριμένες κατηγορίες 
οδηγών, που περιλαμβάνουν τους αρχάριους οδηγούς, τους οδηγούς μηχανοκίνητων δικύκλων, φορτηγών, 
λεωφορείων, ταξί και οχημάτων που μεταφέρουν επικίνδυνα φορτία, με απώτερο στόχο τη μείωση των οδικών 
δυστυχημάτων που σχετίζονται με την οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων και της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών:  
και Έργων:  

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος 

  Γεώργιος Προκοπίου  Ρίκκος Μαππουρίδης 

  Αριστοτέλης Μισός  Γεώργιος Γεωργίου 

  Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Άριστος ∆αμιανού 

  Ανδρέας Μιχαηλίδης  Γιώργος Λουκαΐδης 

  Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

 Κώστας Κώστα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης 

 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
μελέτησαν το πιο πάνω νομοσχέδιο σε κοινή συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Φεβρουαρίου 
2015, καθώς και σε ξεχωριστές συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 11 Φεβρουαρίου 2015, 
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αντίστοιχα.  Στα πλαίσια της κοινής συνεδρίας τους, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών  
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και της Μονάδας 
Οδικής Ασφάλειας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του 
Τμήματος Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, της Αστυνομίας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου, ώστε να 
μειωθούν τα επιτρεπτά όρια αλκοόλης στην εκπνοή και στο αίμα για συγκεκριμένες κατηγορίες οδηγών, που 
περιλαμβάνουν τους αρχάριους οδηγούς, τους οδηγούς μηχανοκίνητων δικύκλων, φορτηγών, λεωφορείων, 
ταξί και οχημάτων που μεταφέρουν επικίνδυνα φορτία, με απώτερο στόχο τη μείωση των οδικών 
δυστυχημάτων που σχετίζονται με την οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλης.   

 Ειδικότερα, για τις εν λόγω κατηγορίες οδηγών προτείνεται η μείωση του επιτρεπτού ορίου αλκοόλης 
στην εκπνοή ή στο αίμα από τα 22 εκατομμυριοστά του γραμμαρίου αλκοόλης στα 100 χιλιοστά του λίτρου 
εκπνοής στα 9 εκατομμυριοστά του γραμμαρίου και από τα 50 χιλιοστά του γραμμαρίου αλκοόλης στα 100 
χιλιοστά του λίτρου αίματος στα 20 χιλιοστά του γραμμαρίου. 

 Επιπρόσθετα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η ακριβέστερη καταγραφή των μελών του 
Συμβουλίου Οδικής Ασφάλειας, η προσθήκη ερμηνείας του όρου “αστυνομικός”, ώστε να περιλαμβάνει όλα τα 
μέλη της αστυνομίας και όχι μόνο τον αστυφύλακα όπως καθορίζεται στον περί Αστυνομίας Νόμο, και η 
αντικατάσταση του ορισμού του όρου “καθορισθέν όριο”, ώστε αυτός να συνάδει με τα νέα προτεινόμενα 
επιτρεπτά όρια αλκοόλης.  

 Σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, μεγάλος αριθμός οδικών δυστυχημάτων που 
επισυνέβησαν με βασική αιτία την οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλης αφορούσε νεαρούς οδηγούς, καθώς και 
οδηγούς και επιβάτες μηχανοκίνητων δικύκλων.  Οι οδηγοί φορτηγών, λεωφορείων και ταξί εμπλέκονται 
συχνότερα σε οδικά δυστυχήματα λόγω του αυξημένου χρόνου οδήγησης με ιδιαίτερα σοβαρές συνέπειες είτε 
σε άλλους οδικούς χρήστες λόγω του όγκου των οχημάτων αυτών είτε σε μεγάλο αριθμό επιβατών που 
μεταφέρονται με αυτά τα οχήματα.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε δεκαοκτώ κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ισχύει 
μειωμένο ή και μηδενικό όριο για κατηγορίες οδηγών, όπως οι αρχάριοι ή οι επαγγελματίες.  Επίσης, 
σημειώνεται ότι το προτεινόμενο όριο είναι σύμφωνο με τη “Σύσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 17ης 
Ιανουαρίου 2001 σχετικά με το μέγιστο επιτρεπόμενο ποσοστό αλκοολαιμίας των οδηγών μηχανοκίνητων 
οχημάτων”.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, απασχόλησαν τα μέλη των επιτροπών τα ακόλουθα 
ζητήματα: 

1. Η επέκταση της προτεινόμενης ρύθμισης αναφορικά με μηχανοκίνητο όχημα κατηγορίας “L”, ώστε να 
περιλαμβάνει όλα τα δίκυκλα, τρίκυκλα και τετράκυκλα που εμπίπτουν στην κατηγορία αυτή. 

2. Η εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης καθόσον αφορά τους επαγγελματίες οδηγούς ταξί και ο 
περιορισμός της μόνο κατά την ώρα υπηρεσίας αυτών.   

3. Το ενδεχόμενο αντισυνταγματικότητας της προτεινόμενης ρύθμισης λόγω διάκρισης μεταξύ των οδηγών.  
Για το ζήτημα αυτό η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι δεν τίθεται θέμα 
αντισυνταγματικότητας και ότι οι λόγοι της ρύθμισης αιτιολογούνται.  

 Για τα υπόλοιπα ζητήματα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων και η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών αποφάσισαν να επεκτείνουν την προτεινόμενη ρύθμιση σε όλα τα οχήματα κατηγορίας “L” 
και να περιορίσουν την εφαρμογή της αναφορικά με τους επαγγελματίες οδηγούς ταξί μόνο κατά την ώρα της 
υπηρεσίας τους. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι επιτροπές, αφού διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις τους και επέφεραν σε αυτό τις αναγκαίες από νομοτεχνικής άποψης 
τροποποιήσεις, εισηγούνται στη Βουλή, κατά πλειοψηφία των μελών τους βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων και μέλος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών, καθώς και το μέλος της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων βουλευτές της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ έχουν τοποθετηθεί υπέρ, το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην 
ολομέλεια και υπάρχει και μία τροπολογία από το ∆ημοκρατικό Κόμμα.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής ή για επεξήγηση της τροπολογίας; 

 Ο κ. Αντώνης Αντωνίου, παρακαλώ, βουλευτής Πάφου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.   

 Στόχος της εισήγησής μας είναι η μείωση των τροχαίων συγκρούσεων που σχετίζονται με την οδήγηση 
υπό την επήρεια αλκοόλης.  Η τροπολογία του ∆ΗΚΟ προβλέπει τη μηδενική ποσότητα αλκοόλης στην εκπνοή 
και στο αίμα για συγκεκριμένες κατηγορίες οδηγών, όπως είναι οι αρχάριοι, οι οδηγοί ταξί, λεωφορείων, 
φορτηγών και οι οδηγοί που μεταφέρουν επικίνδυνα φορτία, ενώ στο νομοσχέδιο προβλέπεται απλά η μείωση 
της επιτρεπόμενης αλκοόλης από τα 22 mg στα 9 mg.  Θεωρούμε ότι καθορίζοντας ουσιαστικά το ποσοστό 
αλκοόλης στο αίμα στέλνουμε το μήνυμα ότι ο οδηγός δικαιούται να καταναλώσει αλκοόλη κι ότι απλά είναι 
θέμα ορίου, δηλαδή είναι θέμα ποσότητας. 

 Εμείς θέλουμε να στείλουμε το μήνυμα της μηδενικής ανοχής, για να γίνει κατανοητή η ευθύνη του 
επαγγελματία οδηγού και να αποκτηθεί και οδική συνείδηση και οδική συμπεριφορά.  Είναι γι’ αυτό το λόγο 
που και σε άλλες εννέα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μεταξύ των οποίων και η Γερμανία και η Ιταλία, 
εφαρμόζεται η μηδενική ανοχή για τις συγκεκριμένες κατηγορίες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μεγάλος αριθμός οδικών συγκρούσεων 
που βασική αιτία έχουν την οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλης αφορά τους αρχάριους οδηγούς.  Επίσης, οι 
οδηγοί φορτηγών, λεωφορείων και ταξί εμπλέκονται συχνά σε δυστυχήματα λόγω αυξημένου χρόνου 
οδήγησης.  Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που εμείς ζητάμε να υπάρξει μηδενική ανοχή για τις συγκεκριμένες 
κατηγορίες, γιατί θεωρούμε ότι με αυτό τον τρόπο θα μειωθούν αισθητά οι τροχαίες συγκρούσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φακοντής, παρακαλώ. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σημειώσουμε ότι τα τελευταία επτά-οκτώ χρόνια έχουν σημειωθεί θετικά 
βήματα προς τον περιορισμό της απώλειας ανθρώπινων ζωών στο Μολώχ της ασφάλτου.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση έχουμε συμβάλει όλοι και ιδιαίτερα η επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων.  Το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο που βρίσκεται ενώπιόν μας πιστεύουμε ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Την ίδια στιγμή 
όμως έχουμε μια διαφορετική αντίληψη όσον αφορά την τροπολογία.  Από τη μια, ναι, να παίρνουμε μέτρα, 
από την άλλη όμως δεν πρέπει να πηγαίνουμε στα άκρα, διότι εκτιμούμε ότι, αν υιοθετηθεί η τροπολογία, θα 
πάμε στην άλλη πλευρά και θα δημιουργηθούν σοβαρά προβλήματα.  Και θα δώσω ένα παράδειγμα.  Μας έχει 
λεχθεί στην επιτροπή ότι ένας ο οποίος θα καταναλώσει μία σαλάτα με ξίδι, εάν συλληφθεί να οδηγεί και του 
γίνει έλεγχος, τότε θα είναι πάνω από το επιτρεπόμενο όριο.  Νομίζω ότι δεν πρέπει να φτάσουμε σε αυτές τις 
ακραίες καταστάσεις.  Γι’ αυτό ως κοινοβουλευτική ομάδα θα ταχθούμε εναντίον της συγκεκριμένης 
τροπολογίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Μισός. 

Α. ΜΙΣΟΣ: 

 Κι εμείς με τη σειρά μας ως κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, παρά το γεγονός ότι 
αναγνωρίζουμε ότι στο νομοσχέδιο μειώνοντας το όριο αλκοόλης από τα 22 mg στα 9 mg πιθανόν να είμαστε 
υπερβολικοί, εντούτοις, εξυπηρετώντας τον απώτερο σκοπό για τη μείωση των δυστυχημάτων, είμαστε υπέρ.  
Αλλά όσον αφορά την τροπολογία των συναδέλφων του ∆ΗΚΟ θεωρούμε ότι, όπως προαναφέρθηκε, είναι 
υπερβολική η τροπολογία, δηλαδή υπάρχει ένας εξαιρετικός ηλικιακός ρατσισμός, κάτι για το οποίο νομίζω ότι 
πρέπει να είμαστε λίγο προσεκτικοί.  ∆ε νοείται ένας νέος που οδηγεί για τρία χρόνια, εάν καταναλώσει το ένα 
τρίτο ποτηριού ή αλκοόλης και συλληφθεί από την αστυνομία, να οδηγηθεί στο δικαστήριο με κίνδυνο να 
στερηθεί και την άδεια.  Οι στατιστικές λένε ότι τα θανατηφόρα κυρίως δυστυχήματα προκαλούνται από 
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ανθρώπους που κατά την οδήγηση υπερβαίνουν κατά πολύ το όριο αλκοόλης, όταν οδηγούν.  Γι’ αυτό κι εμείς 
θα ταχθούμε εναντίον της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Από ό,τι αντιλήφθηκα είναι για τους επαγγελματίες οδηγούς λεωφορείων, φορτηγών. 

Α. ΜΙΣΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ τους νέους οδηγούς και τους αρχάριους που εννοούν στην τροπολογία. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Καταρχάς, ηλικιακός ρατσισμός δεν υπάρχει.  ∆ε μιλάμε για νέους, μιλάμε για αρχάριους οδηγούς, 
δηλαδή για έναν οδηγό τρία χρόνια μετά την απόκτηση της άδειάς του.  ∆εν καθορίζεται η ηλικία, δηλαδή αν 
είναι δεκαοκτάχρονος.  Εγώ, αν πάρω άδεια στα πενήντα μου, μέχρι τα πενήντα τρία θεωρούμαι αρχάριος 
οδηγός.  Άρα δεν υπάρχει αυτός ο ηλικιακός ρατσισμός. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!   

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Όσον αφορά τις σαλάτες και τα σοκολατάκια με λικέρ, κάτι τέτοιο δεν ισχύει.  Έχω μιλήσει και με τους 
υπευθύνους που ασχολούνται με αυτά τα θέματα και δεν τίθεται τέτοιο θέμα.  Πέραν τούτου όμως, ισχύει σε 
άλλες εννιά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πώς σε αυτές τις χώρες γίνεται να εφαρμοστεί και σε εμάς να 
υπάρχει ο κίνδυνος να εντοπιστεί αλκοόλη στο αίμα από μία σαλάτα ή οτιδήποτε άλλο;  Θεωρώ ότι αυτές είναι 
υπερβολές.   

 Το μήνυμα που θέλουμε εμείς να στείλουμε και στους αρχάριους οδηγούς και στους επαγγελματίες είναι 
σε σχέση με την ευθύνη την οποία έχουν, είτε μεταφέροντας επιβάτες είτε επικίνδυνα φορτία.  Γι’ αυτό το λόγο 
θα πρέπει να έχουν την οδική συνείδηση που απαιτείται και την ευθύνη που χρειάζεται να έχουν, όταν 
κυκλοφορούν στους δρόμους.  Γι’ αυτό το λόγο θεωρούμε ότι πρέπει να υπάρξει μηδενική ανοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου, παρακαλώ, βουλευτής Λάρνακας. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Με τη συγκεκριμένη τροποποίηση του νόμου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όχι αυτήν του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, γίνεται ένα βήμα μπροστά.  Στέλνεται ξεκάθαρα το μήνυμα ότι η πολιτεία δείχνει το 
δρόμο στον περιορισμό του αλκοόλ την ώρα της οδήγησης σε κάποια όρια τα οποία είναι υποφερτά και που με 
βάση μελέτες και στατιστικές δεν ενοχλούν τόσο στο οδήγημα.  Η μείωση στα 9 mg είναι σημαντικό βήμα και 
είναι το βήμα εκείνο που στέλνει το μήνυμα που θέλει και ο κ. Αντωνίου να στείλει και προς τους νεαρούς 
οδηγούς και προς τους επαγγελματίες.   

 Τούτη η Βουλή, όποτε ψήφισε ακραία πράγματα, λειτούργησε ακριβώς αντίθετα.  Αν θέλουμε 
πραγματικά να εφαρμοστεί ο νόμος και αν θέλουμε ο νόμος να λειτουργήσει, πρέπει να είμαστε στα πλαίσια 
της λογικής.  ∆εν μπορούμε ενός ανθρώπου νέου, αν έβγαλε άδεια πριν από δύο χρόνια, που βγαίνει με την 
παρέα του έξω και θα κάτσει τέσσερις ώρες μαζί τους, να του πούμε «δικαιούσαι να πιεις μια μπύρα» και να 
την πιει.  Άμα του πούμε «δε θα πιεις τίποτε», θα πιει παραπάνω!  Πρέπει να μείνουμε μακριά από τα ακραία.  
Θέλουμε πράγματα εφαρμόσιμα και θεωρώ ότι, όπως είναι το νομοσχέδιο αυτή τη στιγμή, είναι εφαρμόσιμο.  
Κοινός είναι ο στόχος όλων.  Στέλνουμε το μήνυμα περιορισμού της αλκοόλης, ότι η αλκοόλη σκοτώνει στο 
οδήγημα, και αυτό είναι το μήνυμα που πρέπει να φύγει από όλους μας.  Ας εφαρμόσουμε το συγκεκριμένο, να 
το δούμε και, αν χρειάζεται, είμαστε πάλι εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Σαμψών και μετά ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Ο κ. Σταυριανός μπορεί να μας καλύψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζήτησε το λόγο;  Παρακαλώ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν επήρα το λόγο, επήρα το λόγο ακριβώς, για να πω ότι, τουλάχιστον ιατρικώς, είναι 
αποδεδειγμένο ότι οι συμπεριφορές δεν αλλοιώνονται στα επίπεδα τούτα τα οποία θέλουμε να στείλουμε το 
μήνυμα.  Είναι σωστό να σταλεί το μήνυμα σίγουρα για τις ομάδες των επαγγελματιών, αλλά είπαμε να μεν 
φτάνουμε ποτέ στα άκρα, γιατί το απόλυτο πάντα δημιουργεί αρνητικές επιπτώσεις.  Εξάλλου, εάν στείλουμε 
ένα μήνυμα τέθκοιο στον κόσμο αύριο εννά...  Άμα για τέτοια προβλήματα, όπως είναι τώρα ο υφιστάμενος 
νόμος, έχουν τρελάνει τους βουλευτές τζιαι τους διάφορους «μα, για δκυο ποτήρκα εννά με πάρουν φυλακή;», 
φανταστείτε αύριο είντα μ’ που εννά γίνεται, όταν εννά έρχεται ένας συρφετός μηνυμάτων και αιτημάτων για 
μισή μπίρα που ήπιαν να τους βάζουν φυλακή! 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Τζιαι πέντε ξυδάτα, ρε... 

(Γέλια) 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Τζιαι πέντε ξυδάτα! 

 Τζιαι είμαστε τζιαι κράτος το οποίο τουλάχιστον βασίζεται πάνω στη νυχτερινή ζωή, έτσι;  Και όχι μόνο.  
Και όχι μόνο! Να μην είμαστε απόλυτοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε σε ψηφοφορία επί της τροπολογίας.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του νομοσχεδίου, όπως αυτό αντικαθιστά το άρθρο 5 
του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της παραγράφου (β) του εδαφίου (2) αυτού, μη 
συμπεριλαμβανομένων των υποπαραγράφων αυτής, με την ακόλουθη νέα παράγραφο:  

 «(β)  για τις περιπτώσεις που αναφέρονται στις υποπαραγράφους (i) μέχρι (vi) της παρούσας 
παραγράφου, η αναλογία αλκοόλης στην εκπνοή ή στο αίμα είναι μηδενική. οι περιπτώσεις αυτές 
περιλαμβάνουν:». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας που υπεβλήθη, του ∆ΗΚΟ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε, μαζί σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πέντε μαζί μου. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα τέσσερις εναντίον. 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με πέντε ψήφους υπέρ, τριάντα τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε στην πρόταση νόμου που κηρύξαμε επείγουσα και τιτλοφορείται «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015».  Σκοπός, κύριε 
Κώστα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν τον έχουμε, κύριε Πρόεδρε, επειδή τώρα μας έφεραν το κείμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση είναι έτοιμη, μας διανεμήθηκε και απλώς προνοεί ότι θα αναβληθεί η προθεσμία για την 
υποβολή ενστάσεων στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε σχέση με τη γενική 
εκτίμηση ακίνητης ιδιοκτησίας σε τιμές της 1ης Ιανουαρίου του 2013 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του 2015.  
∆ηλαδή περίπου πόσους μήνες;  Έξι, επτά;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μέχρι τέλος του χρόνου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ως το τέλος του χρόνου.  Αυτός είναι ο σκοπός αυτής της πρότασης νόμου, που κατατέθηκε και 
εξετάστηκε από την επιτροπή Εσωτερικών.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε την ευκαιρία να εξετάσει την πρόταση νόμου, πριν από την τυπική 
κατάθεσή της στη Βουλή, στη σημερινή της συνεδρία.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου 
υπουργείου, καθώς και του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών.  Η Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015 η προβλεπόμενη σ’ αυτόν προθεσμία 
για την υποβολή ενστάσεων στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε σχέση με τη 
γενική εκτίμηση ακίνητης ιδιοκτησίας σε τιμές της 1ης Ιανουαρίου 2013. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε 
να παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος, προκειμένου να τύχουν της απαιτούμενης αναθεώρησης από το αρμόδιο 
κυβερνητικό τμήμα οι αξίες γενικής εκτίμησης των ακινήτων, όπως αυτές ορίζονται με βάση τη σχετική 
ειδοποίηση που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2014.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας διατύπωσε στην επιτροπή τη διαφωνία 
του με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού, βουλευτής Λεμεσού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σκοπός της συγκεκριμένης πρότασης νόμου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι να 
δώσει δικαίωμα ένστασης στους πολίτες σε σχέση με την εκτίμηση που έγινε από το Κτηματολόγιο για τιμές 1ης 
Ιανουαρίου 2013 μέχρι τέλος ∆εκεμβρίου του 2015.  Μετά από την παραδοχή των εκπροσώπων του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ότι όντως κατά τη διάρκεια που έγιναν οι εκτιμήσεις δεν είχαν μπει στα 
κριτήρια για τις εκτιμήσεις κάποιες συγκεκριμένες παράμετροι, όπως παραδείγματος χάριν το ότι ένα κτήμα, 
ένα ακίνητο, μια ιδιοκτησία είχε μπει στο δίκτυο “Φύση 2000”, με αποτέλεσμα να έχει υποβαθμιστεί η αξία της, 
ή παραδείγματος χάριν ότι μια ιδιοκτησία, μία περιουσία, ένα αγροτεμάχιο είχε συγκεκριμένο ανάγλυφο, 
συγκεκριμένη μορφολογία... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Με κάτι βίλες! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …δηλαδή ήταν κρημνός με λίγα λόγια, μετά τις παραδοχές αυτές και μάλιστα την προσπάθεια που έχει 
ξεκινήσει και το ίδιο το Κτηματολόγιο από μόνο του, που, όπως μας είπαν οι εκπρόσωποί του, θα ολοκληρωθεί 
μέχρι τις 15 Ιουνίου, δηλαδή να εξετάσει μαζικά αυτές τις περιπτώσεις που όντως έγινε λάθος στις εκτιμήσεις, 
θεωρούμε ότι η συγκεκριμένη πρότασις θα δώσει ακόμα ένα περιθώριο χρόνου στους πολίτες, οι οποίοι 
μπορούν να μπουν και να δουν την εκτίμηση που έγινε από το Κτηματολόγιο και, αν κρίνουν ότι όντως 
αδικούνται με βάση αυτή την εκτίμηση, να υποβάλουν την ένστασή τους.   

 Πρέπει επίσης να πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει μια διαδικασία που ονομάζεται αίτηση διόρθωσης 
λάθους στο Κτηματολόγιο, η οποία επίσης δίνει -και μάλιστα χωρίς κόστος- στον πολίτη το δικαίωμα για 
συγκεκριμένα χαρακτηριστικά του τεμαχίου να υποβάλει αίτηση για διόρθωση λάθους.  Γι’ αυτό, καλούμε τους 
πολίτες μέχρι τέλος του χρόνου όσοι διαφωνούν σε σχέση με τις εκτιμήσεις των τεμαχίων τους να υποβάλουν 
τις ενστάσεις τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με την πρόταση νόμου, η οποία είναι και εξ αντικειμένου αποτέλεσμα μιας 
διαδικασίας που ακολουθήθηκε και δημιούργησε πάρα πολλά προβλήματα.  Είχαμε πει από παλιά ότι ο 
τρόπος που προχώρησε το Τμήμα Κτηματολογίου στις νέες εκτιμήσεις δεν έφερε εκείνο το αντικειμενικό 
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αποτέλεσμα το οποίο επιδιώκαμε όλοι, να προσαρμόσει δηλαδή με αντικειμενικό τρόπο τις αξίες από το ’80 
στο 2013, με αποτέλεσμα και οι ίδιοι να παραδέχονται ότι έχουν τεράστια προβλήματα.  Ακόμα και λάθη σε 
μαζικό επίπεδο έχουν γίνει, περιοχές, τεμάχια σε νεκρές ζώνες έχουν υπερεκτιμηθεί, ενώ παραλιακών 
τεμαχίων έχει αγνοηθεί η αξία τους.  Επομένως, υποχρεωτικά θα πρέπει να προχωρήσουμε.  Μάλιστα, 
εξετάζοντας σήμερα το θέμα και στην επιτροπή Εσωτερικών, έχουν προκύψει πάρα πολλά προβλήματα, τα 
οποία ίσως να χρειαστεί να επανέλθομε εντός αυτού του χρονικού διαστήματος της παράτασης και η 
κυβέρνηση και εμείς ως Βουλή, για να διορθώσουμε πράγματα που υπάρχουν στη νομοθεσία, ώστε να γίνει με 
τον καλύτερο δυνατό τρόπο αυτή η αναγκαία προσαρμογή των αξιών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι ο συνάδελφος ο Λαμάρης θα έλεγε ότι έχουμε αποφασίσει να ξανασυνέλθουμε γι’ αυτό το 
θέμα, όχι αν θα αποφασίσουμε.  Και πρέπει να δούμε ιδιαίτερα το ζήτημα του χρόνου.  Τώρα σωστά γίνεται η 
παράταση, αλλά αυτή η παράταση νομίζω ότι πρέπει να είναι χωρίς όριο, διότι δε ζούμε στες παλιές εποχές 
της Κύπρου που οι τιμές των ακινήτων πήγαιναν πάντα πάνω.  Μπορεί να πηαίνουν τζιαι κάτω!  Επομένως, 
ένας πολίτης και για άλλους λόγους, διότι αμέλησε τώρα κ.λπ. θα πρέπει να έχει το δικαίωμα ανά πάσα στιγμή 
να ζητήσει να ξαναεκτιμηθεί η αξία της γης του.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, θα ήθελα να πω τζιαι εγώ κάτι, παρακαλώ. 

 Είναι... φαίνεται ότι θα ψηφιστεί αυτή η παράταση.  Όμως, να έχετε υπόψη σας -και φαντάζομαι ότι το 
έχετε- ότι χιλιάδες πολίτες περιμένουν να ακούσουν τους συντελεστές φορολογίας πάνω στες τιμές που έχουν 
εκτιμηθεί και εις τες οποίες δεν υπέβαλαν ένσταση ούτε θα υποβάλουν και ανησυχούν όμως.  Θα πρέπει να 
μελετηθεί από το κράτος.  Ανεξάρτητα των έξι χιλιάδων ή των επτά πόσες είναι οι ενστάσεις μέχρι τώρα, 
πρέπει να αποφασίσει τους συντελεστές φορολογίας, διότι έμεινε στο νου του κόσμου ότι οι συντελεστές 
πιθανόν να είναι οι περσινοί ή οι προπέρσινοι και ανησυχούν.  Σου λέει:  «Από €50.000 τα ακίνητά μου έγιναν 
€1 εκατομ.  Τι φορολογία θα έχω;». 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε απόλυτο δίκαιο ότι οι πολίτες συγχύζουν το θέμα της επανεκτίμησης των αξιών 
των ακινήτων με τη φορολογία για την ακίνητη ιδιοκτησία.  ∆εν έχει καμιά απολύτως σχέση.  Ανεξάρτητα αν ένα 
ακίνητο θα φορολογηθεί με εκτίμηση του 1980 ή με εκτίμηση του 2013, σημασία έχει ο συντελεστής που θα 
αποφασιστεί πάνω στη συγκεκριμένη αξία.  Και πρέπει να σας πω ότι στόχος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
είναι μέσα από την εξέταση των συντελεστών φορολόγησης ακριβώς να επιφέρουμε για το 2015 μια 
φορολογική ελάφρυνση στο φορολογούμενο πολίτη για το συγκεκριμένο φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας.  
Αναμένομε τες επόμενες εβδομάδες να ολοκληρώσουμε μία πρόταση -περιμένουμε και την πρόταση της 
κυβερνήσεως- ούτως ώστε να υπάρξει φέτος στους απόλυτους αριθμούς, δηλαδή στο τι πληρώνει ο πολίτης 
ως φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας, σε αυτό το ποσό σε μέσο όρο να υπάρξει μια σημαντική μείωση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, αναγκαία. 

 Στη νομοθεσία υπάρχει διαδικασία για ένσταση.  Όμως, αυτό που αλλάζουμε με την πρόταση νόμου 
είναι την ημερομηνία που έχει μπει ως επιφύλαξη, που λέει ότι, ανεξάρτητα αν γενικά δικαιούσαι να κάμνεις για 
την εκτίμηση ένσταση, ειδικά για την εκτίμηση του ’13, που έγινε το ’13, είσαι υποχρεωμένος, λέει, μέχρι τες 25 
του Απρίλη να κάμεις ένσταση.  ∆ε σημαίνει ότι παύεις να έχεις το δικαίωμα να κάμνεις από τούδε και στο εξής 
ένσταση για την εκτίμησή σου, που θα γίνει για τη γη σου.  Γιατί το εκάμαν όμως έτσι;  Εβάλαν το τζιαι 
εψηφίσαμέν το, για να μπορεί η κυβέρνηση μετά τις 25 του Απρίλη να έρθει να φέρει ένα νομοσχέδιο 
καινούργιο για τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Όμως, αυτό δεν πρόκειται να γίνει, εκτιμούμε, διότι έπρεπε εν τω μεταξύ η κυβέρνηση να κάμει και μια 
άλλη δουλειά, την οποία δεν την έκαμε τζιαι άκουσε πολλά παράπονα σήμερα στην επιτροπή, να πάρει 
αποφάσεις για περιπτώσεις όπως αγροτικές περιοχές που υπερεκτιμήθηκαν, για αποφάσεις που είχαν σχέση 
με τις περιοχές προστασίας της φύσης, που αναφέρθηκε πριν, συνολικές αποφάσεις, που δεν ήρθε να τις 
πάρει, και να κάνει μια επανεκτίμηση της αξίας της γης πάνω σε αυτές τις αποφάσεις.  Η δική μου η εκτίμηση -
και τελειώνω- είναι ότι δε θα έχουμε φέτος καινούργια νομοθεσία για τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας.  
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Θα πάμε με τις παλιές αξίες, τις αξίες του ’80 κατά πάσα πιθανότητα, και αυτό νομίζω ότι είναι ένα στοιχείο που 
δεν τιμά τους κυβερνώντες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς επειδή ρωτήσαμε τζιαι την κυβέρνηση πώς προτίθεται να προχωρήσει 
εκκρεμούσης των ενστάσεων ... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εκκρεμουσών. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εκκρεμουσών των ενστάσεων.  Υπάρχει η εκτίμηση του ’13, υπάρχουν οι νομοθεσίες που παν με το ’80 
και υπάρχει και ο νόμος για αλλαγή των συντελεστών.  Ε, δεν μπορούν να αιωρούνται!  Γι’ αυτό εμείς 
καταθέσαμε σήμερα δύο προτάσεις νόμου, τον περί ∆ήμων Νόμο και τον περί Κοινοτήτων Νόμο, με τις οποίες 
ρυθμίζομε, ώστε και για το ’15, αφού παρατείνουμε τις ενστάσεις ως το τέλος του χρόνου, οι δήμοι τζιαι οι 
κοινότητες να φορολογήσουν με βάση τις τιμές του ’80, για να μην υπάρχει...  Τα συμβούλια αποχετεύσεων 
ήδη ο νόμος τα καλύπτει, παν με τις τιμές του ’80, αν δεν αλλάξουμε οτιδήποτε, για να μπορέσουμε να 
δώσουμε χρόνο και στην κυβέρνηση να δει τελικά πώς θα αξιοποιήσει.  Είναι είκοσι δύο χιλιάδες οι υποθέσεις 
ενστάσεων που εξετάζουν τωρά για τις οποίες θα πρέπει να κοινοποιηθούν τούτες οι είκοσι δύο χιλιάδες και θα 
έχει και δικαίωμα μετά ’πού τριάντα ημέρες αυτός που θα πάρει τη νέα εκτίμηση να κάμει ένσταση.  Επομένως, 
έν’ αναγκαίο να λειτουργήσουμε χωρίς βιασύνη, για να γίνει τζιαι σωστά η δουλειά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού το φέρνει η συζήτηση -δεν είναι το θέμα μας- η πρόθεση της κυβέρνησης...  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Προδρόμου. 

 Παρακαλώ ησυχία! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Η πρόθεση της κυβέρνησης -και πιστεύω και η επιθυμία όλων των πλευρών- είναι να ξεκινήσει το 
συντομότερο δυνατό -και το συντομότερο δυνατό είναι φέτος- η φορολόγηση, η φορολογία της ακίνητης 
περιουσίας, με βάση πραγματικά δεδομένα.  Οι εκτιμήσεις του ’80 δεν είναι πραγματικά δεδομένα.  Όλη μέρα 
αλλάζουμε πράγματα -κάποιες φορές επώδυνα- στην Κύπρο.  Προχτές ψηφίσαμε νομοθεσίες, διότι για 
σαράντα, πενήντα χρόνια δεν είχαμε τους θεσμούς και τις διαδικασίες που έπρεπε.  Και σε αυτό το ζήτημα 
εμείς δεν πιστεύουμε ότι δώσαμε σήμερα παράταση, για να μπορέσουν οι πολίτες, οι ιδιοκτήτες...  ∆ιότι 
πράγματι ήταν μία μεγάλη αλλαγή από το ’80 στο ’13.  Φυσικά, μεσολάβησαν τριάντα τρία χρόνια.  Τους 
δώσαμε λοιπόν ένα περιθώριο μεγαλύτερο, για να υποβληθούν ενστάσεις.  Έχει δίκαιο ο συνάδελφος που είπε 
πριν ότι ενστάσεις μπορούν να γίνονται πάντοτε.  Όμως είναι ένα το ζήτημα των ενστάσεων και άλλο το ζήτημα 
της φορολόγησης η οποία θα επιβληθεί.  

 Η φορολογία που θα επιβληθεί...  Και η δική μας η θέση, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, είναι ότι στο 
σύνολό της θα πρέπει η κυβέρνηση να καταφέρει να τη μειώσει, αν είναι δυνατόν από φέτος, διότι ήταν μια 
επαχθέστατη φορολογία η οποία επιβλήθηκε μέσα στη σύγχυση και στη μεγάλη ανάγκη του κράτους.  Όμως, 
θα πρέπει αυτή η φορολογία να κατανεμηθεί ακριβοδίκαια, όπως κάμνουμε στο φόρο εισοδήματος, και εδώ 
ανάλογα με το τι περιουσία έχει ο καθένας, πραγματική περιουσία.  Ελπίζουμε και περιμένουμε από το 
Υπουργείο Εσωτερικών όσο χρειάζεται και είναι δυνατό, διότι όλοι έχουμε ακούσει ενστάσεις, παράπονα, που 
σε κάποιες περιπτώσεις πρέπει να είναι δικαιολογημένα, ότι θα μπορέσει να προσαρμόσει τις εκτιμήσεις τζιαι 
να πάψουμε να δίνουμε την εντύπωση ότι οι εκτιμήσεις του ’80 είναι καλό πράμα τζιαι οι αναθεωρημένες 
εκτιμήσεις του ’13 είναι επικίνδυνο.  ∆εν είναι έτσι, διότι οι εκτιμήσεις του ’80 εμπεριέχουν τεράστιες αδικίες σε 
βάρος ανθρώπων, οι οποίοι φορολογούνται μάλιστα εδώ και πολλά χρόνια.   
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 Λέγοντας αυτά, θέλω να πω ότι η σημερινή εισήγηση του συναδέλφου που κατέθεσε την πρόταση 
νόμου ήταν απαραίτητη, γιατί ακούμε ότι υπάρχουν ακόμα άνθρωποι που θέλουν χρόνο, για να υποβάλουν 
ενστάσεις σε αυτή την πρώτη φορά που είχαμε την αναθεώρηση των αξιών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, να προχωρήσουμε λοιπόν, λαμβάνοντας υπόψη αυτό που είπε ο κ. Κυπριανού, ότι σύντομα η 
κυβέρνηση θα μελετήσει και θα φέρει τους συντελεστές, ώστε να μην ανησυχούν οι πολίτες. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση, κύριε Κώστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη και διάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πάνω σε αυτό, επειδή έγινε βιαστικά τζιαι δεν...  Απ’ ό,τι βλέπω, το νούμερο ένα, ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Είναι της Εμπορίου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...που κατατέθηκε έχω την εντύπωση ότι είναι στην Οικονομικών που πρέπει να πάει.  Είναι το βασικό 
νομοσχέδιο για τις εταιρείες και δεν είναι κάτι επιμέρους που αφορά τις εταιρείες τζιαι φρονώ ότι είναι καλύτερα 
να πάει στην επιτροπή Οικονομικών, αν δεν υπάρχει διαφωνία. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Εντάξει, κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλοι εγκρίνουν να παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 
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(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.537, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπήρξε 
ενδιαφέρον και αξιοποίηση, τόσο από τον εμπορικό όσο και από τον τουριστικό τομέα, του Σχεδίου Παροχής 
Πολεοδομικών Κινήτρων για σκοπούς ανάκαμψης της αναπτυξιακής δραστηριότητας στην Κύπρο, το οποίο 
εξήγγειλε ο Υπουργός Εσωτερικών το 2013. Παρακαλούμε όπως μας δοθούν στοιχεία για τις περιπτώσεις που 
το σχέδιο έτυχε εφαρμογής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.538, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προτίθεται 
να άρει το μέτρο του 10% στην εισδοχή αλλοδαπών φοιτητών που αιτούνται να φοιτήσουν στα ανώτερα και 
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Κύπρου, θέμα το οποίο συζητήθηκε και πρόσφατα στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας της Βουλής.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.689, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς 23.06.010.03.689 και ημερ. 5.6.2014 προς το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που υπέβαλε 
ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, η οποία μας διαβιβάστηκε από το εν λόγω Υπουργείο με επιστολή 
του με ημερ. 19.1.2015, προκειμένου να απαντηθούν από εμάς τα θέματα 3 και 4 της συγκεκριμένης ερώτησης 
και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

2.  Σε σχέση με το ερώτημα κατά πόσο υπάρχει σχεδιασμός για επέκταση και σε άλλες κρατικές υπηρεσίες 
της αυτόματης τηλεφωνικής ανταπόκρισης που εφαρμόστηκε στο Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω 
ιδιωτικής εταιρείας, παρακαλώ σημειώστε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, με σκοπό την αντιμετώπιση του 
σοβαρού προβλήματος της ανεπαρκούς ανταπόκρισης των δημόσιων υπηρεσιών στις τηλεφωνικές 
κλήσεις πολιτών, αποφάσισε, σε συνεδρία του με ημερ. 11.6.2014, τη δημιουργία Κέντρων 
Τηλεξυπηρέτησης σε όλα τα Υπουργεία, την κατάλληλη στελέχωσή τους με υφιστάμενο προσωπικό και 
την παρακολούθηση της εύρυθμης λειτουργίας τους. Ακολούθως, σε νεότερη συνεδρία του, με ημερ. 
28.1.2015, το Υπουργικό Συμβούλιο, λαμβάνοντας υπόψη την ανάγκη λήψης πρόσθετων μέτρων για 
βελτίωση της τηλεφωνικής εξυπηρέτησης του πολίτη, αποφάσισε- 

 (α)  σε πρώτη φάση, τη λειτουργία Κέντρου Τηλεξυπηρέτησης του πολίτη από τα υφιστάμενα Κέντρα 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ), με τη χρήση του ενιαίου παγκύπριου τετραψήφιου αριθμού 
1434, το οποίο έχει ήδη τεθεί σε εφαρμογή από τη ∆ευτέρα 2 Μαρτίου, 2015 για πληροφόρηση 
των πολιτών αναφορικά με τις υπηρεσίες που προσφέρουν τα ΚΕΠ (περίπου 90 υπηρεσίες), 
καθώς και για υποβολή αιτήσεων τηλεφωνικώς κυρίως για έκδοση συγκεκριμένων 
εγγράφων/πιστοποιητικών, και 

 (β)  σε δεύτερη φάση, τη λειτουργία σύγχρονου Κέντρου Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης και 
Πληροφόρησης με αγορά υπηρεσιών από ιδιώτη ανάδοχο, σύμφωνα με τη νομοθεσία περί 
δημόσιων συμβάσεων, με χρονοδιάγραμμα υλοποίησης τον Ιανουάριο του 2016, για τηλεφωνική 
πληροφόρηση σε σχέση με μεγαλύτερο αριθμό διαδικασιών της δημόσιας υπηρεσίας που 
αφορούν σε πολίτες και επιχειρήσεις (περίπου 500 διαδικασίες), αλλά και την τηλεφωνική και 
διαδικτυακή πληροφόρηση για την πρόοδο των αιτημάτων τους. 

3.  Σ’ ότι αφορά στο ερώτημα για την πλήρωση των κενών θέσεων Τηλεφωνητών, πληροφορείστε ότι, στο 
παρόν στάδιο, δεν έχει ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για προώθηση πρότασης εξαίρεσής τους από την 
απαγόρευση πλήρωσης των θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.  Όπως γνωρίζετε από τη συμμετοχή σας 
στο κοινοβουλευτικό έργο, πέραν των διευθυντικών θέσεων έχει, μέχρι σήμερα, ανασταλεί η 
απαγόρευση πλήρωσης μόνο ενός πολύ μικρού αριθμού θέσεων.  Τίθεται, εντούτοις, υπόψη σας ότι το 
θέμα αυτό τυγχάνει εξέτασης στα πλαίσια της γενικότερης μελέτης σε σχέση με την απαγόρευση 
πλήρωσης των κενών θέσεων και την επαρκή στελέχωση της δημόσιας υπηρεσίας, υπό το φως και του 
γεγονότος ότι η συγκεκριμένη κατηγορία θέσεων αναφέρεται στην εργοδότηση μιας ιδιαίτερα ευαίσθητης 
ομάδας συμπολιτών μας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.764, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή κυματοθραυστών και τοποθέτηση βράχων κατά μήκος 

της παραλίας στην περιοχή Πωμού για προστασία από τη διάβρωση 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.03.764 και ημερομηνία 26.8.2014, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η παράκτια περιοχή Πωμού έχει μελετηθεί στα πλαίσια της Μελέτης προστασίας και βελτίωσης των 
ακτών για τρεις περιοχές της Κύπρου, που εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο σε 
συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

3. Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Πωμού προνοεί την κατασκευή δύο (2) ακραίων 
προβόλων και ενός (1) υφάλου κυματοθραύστη από φυσικούς ογκόλιθους, καθώς και εμπλουτισμό της 
ακτής με δάνειο ίζημα, με σκοπό τη δημιουργία τεχνητής αμμώδους παραλίας νοτιοανατολικά του 
υφιστάμενου αλιευτικού καταφυγίου. 

4. Ως περιοχές προτεραιότητας για την παράκτια ζώνη Κάτω Πύργου-Πωμού-Κόλπου Χρυσοχούς 
καθορίστηκαν τα τμήματα των ακτών Κάτω Πύργου και Πόλης Χρυσοχούς (περιοχή ανατολικά του 
αλιευτικού καταφυγίου Λατσιού) όπου παρουσιάζονται σοβαρά προβλήματα διάβρωσης.  Η παραλιακή 
περιοχή Πωμού δεν έχει συμπεριληφθεί στις περιοχές προτεραιότητας γιατί δεν αντιμετωπίζει 
προβλήματα διάβρωσης για τα οποία απαιτούνται “σκληρά” έργα προστασίας. 

5. Στόχος είναι η σταδιακή υλοποίηση των έργων που έχουν χαρακτηριστεί ως πρώτης προτεραιότητας 
σύμφωνα με τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους και της τοπικής αρχής του Πωμού. 

6. Αναφορικά με παλαιότερο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για μέτρα προστασίας και “κατασκευή 
θωράκισης” σε τμήμα της ακτής δυτικά των εκβολών του ποταμού Λειβάδια, η θέση του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων εξακολουθεί να παραμένει η ίδια. 

7. Συγκεκριμένα, όπως αναφέρθηκε και στον εκπρόσωπο του Κοινοτικού Συμβουλίου, οι ιδιοκτήτες των 
τεμαχίων μπορούν, αν το επιθυμούν, να προχωρήσουν στη λήψη μέτρων προστασίας αφού 
εξασφαλίσουν εκ των προτέρων όλες τις απαραίτητες άδειες από τα Αρμόδια Τμήματα.  Για την περιοχή 
Πωμού αρμόδιο Τμήμα για την έκδοση σχετικής άδειας είναι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου. 

8. Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι, λόγω της υφιστάμενης οικονομικής κατάστασης, το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων στο παρόν στάδιο δε μπορεί να επωμιστεί οποιοδήποτε κόστος και, ως εκ τούτου, αυτό θα 
πρέπει να καλυφθεί αποκλειστικά από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες των τεμαχίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.051, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην παραπάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Λόγω περιορισμών στον προϋπολογισμό του έτους 2014 δεν ήταν εφικτό να εξευρεθούν πιστώσεις 
προκειμένου να καταστεί δυνατή η κατασκευή του εν λόγω σταθμού.  Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε τον 
Σεπτέμβριο του 2014 στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού παρουσία και εκπροσώπων του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αρακαπά, του Τμήματος Πολεοδομίας και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών Λεμεσού συζητήθηκε το ενδεχόμενο κατασκευής/εγκατάστασης μονάδας 
επεξεργασίας με άλλους τύπους επεξεργασίας από τους συνήθεις, ώστε να μπορούν να επιτευχθούν 
σημαντικές εξοικονομήσεις τόσο κατά το στάδιο της κατασκευής όσο και κατά το στάδιο λειτουργίας και 
συντήρησης.  Παράλληλα θα μπορούσε σταδιακά να αντικατασταθεί το υφιστάμενο αποχετευτικό δίκτυο με το 
νέο δίκτυο. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει με την επικαιροποίηση των μελετών που είχαν γίνει στο 
παρελθόν και εφόσον καθοριστεί με ακρίβεια το εκτιμούμενο κόστος για την υλοποίηση του παραπάνω έργου 
θα γίνουν προσπάθειες όπως εξευρεθούν οι απαιτούμενες πιστώσεις από εξοικονομήσεις για την έναρξη του 
το συντομότερο δυνατό.  Οι όροι του διαγωνισμού για την κατασκευή και τη λειτουργία του σταθμού θα 
διαμορφωθούν ούτως ώστε να μπορέσει να επιλεγεί η κατασκευή ενεργειακά αποδοτικού συστήματος με 
χαμηλό κόστος συντήρησης και λειτουργίας προς όφελος της Κοινότητας. 

 Με την ευκαιρία σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.062, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.062, ημερομηνίας 15/12/14, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας έχει αποταθεί στο Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, το οποίο θα συμπεριλάβει και το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας σε 
διαγωνισμό που προτίθεται να προκηρύξει για έκδοση Πιστοποιητικού Ενεργειακής Απόδοσης. 

2. Με βάση τα αποτελέσματα του πιστοποιητικού και τις συστάσεις του Ανάδοχου-Ειδικού 
Εμπειρογνώμονα, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών θα ενημερώσει το Νοσοκομείο για τα άμεσα 
και βιώσιμα μέτρα ενεργειακής αναβάθμισης που θα πρέπει να παρθούν ώστε αυτά να ενταχθούν στον 
προϋπολογισμό του Νοσοκομείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.165, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Στρατόπεδα στην περιοχή “Βερεγγάρια” 

 Αναφορικά με την επιστολή σας Αρ. Ερ. 23.06.010.04.165 και ημερομηνία 6 Οκτωβρίου 2014, 
πληροφορείστε ότι τις εργασίες για την αποκατάσταση του χώρου των εγκαταλελειμμένων στρατοπέδων των 
Βρετανών στην περιοχή “Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια και κατ’ επέκταση την απομάκρυνση των 
αμιαντούχων υλικών, την έχει αναλάβει το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος συμμετέχει σε επιτροπή η οποία αποτελείται από διάφορα κυβερνητικά 
τμήματα και η οποία έχει συσταθεί με σκοπό να συμβουλεύει το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε θέματα που 
άπτονται των αρμοδιοτήτων του, κυρίως κατά την διαδικασία προκήρυξης των απαιτούμενων προσφορών. 

 Η παρούσα επιστολή κοινοποιείται και στον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
μαζί με αντίγραφο της ερώτησης για τα περαιτέρω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.184, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομ. 
17/10/2014, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με Αρ. 23.06.010.04.184 και σας 
ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1. Το συλλογικό σύστημα διαχείρισης αποβλήτων συσκευασιών της Green Dot Cyprus εγκρίθηκε το 2006, 
για την εφαρμογή της ευθύνης του παραγωγού και συγκεκριμένα με βάση τη νομοθεσία για τις 
συσκευασίες και τα απόβλητα συσκευασίας [άρθρο 9 του Νόμου 32(Ι)/2002 και με πρόσφατη 
τροποποίηση 59(Ι)/2012 και του Κανονισμού 4 της Κ.∆.Π. 747/2003].  Σκοπός του συγκεκριμένου 
συστήματος είναι η συμμόρφωση των παραγωγών που το απαρτίζουν με την εν λόγω νομοθεσία και η 
επίτευξη των ποσοτικών στόχων ανακύκλωσης και ανάκτησης που έχουν τεθεί. 

2. Σύμφωνα με τα δεδομένα του 2014, η Green Dot Cyprus εξυπηρετεί το 78% του πληθυσμού της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (κάλυψη 655.000 από τους 840.000 κατοίκους).  Το 77% του εν λόγω 
πληθυσμού εξυπηρετείται με συλλογή από πόρτα σε πόρτα και το 23% από συλλογή των αποβλήτων 
συσκευασιών από κεντρικές νησίδες κάδων.  Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο το συλλογικό σύστημα 
εξυπηρετεί ή/και συνεργάζεται με 28 εκ των 30 ∆ήμων και με 50 Κοινότητες σε όλη την Κύπρο. 

Επισημαίνεται ότι, το συλλογικό σύστημα δεν καλύπτει το 100% της αγοράς αφού δεν αποτελούν μέλη 
του όλες οι κυπριακές εταιρείες που τοποθετούν προϊόντα στην Κυπριακή αγορά είτε γιατί κάποιες 
εταιρείες δεν έχουν νομική υποχρέωση συμμετοχής σε σύστημα (γιατί τοποθετούν προϊόντα σε 
συσκευασίες μικρότερες των 2 τον./έτος συνολικά) είτε γιατί έχουν δημιουργήσει δικό τους ατομικό 
σύστημα ή έχουν υποβάλει σχετική αίτηση είτε γιατί δεν έχουν ακόμα συμμορφωθεί με την σχετική 
νομοθεσία. 

Η Αρμόδια Αρχή, λαμβάνοντας υπόψη ότι η υφιστάμενη νομοθεσία δεν θέτει γεωγραφικούς 
περιορισμούς ή απαιτήσεις που πρέπει το εκάστοτε σύστημα να τηρεί, θεωρεί ότι με βάση το ποσοστό 
αγοράς που καλύπτουν τα μέλη του εν λόγω συστήματος ο εξυπηρετούμενος πληθυσμός και η 
αντίστοιχη γεωγραφική κάλυψη είναι ικανοποιητικά. 

3. Αναμφίβολα, και με την πάροδο του χρόνου, είναι σημαντικό το σύστημα να καλύψει όλους τους πολίτες 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όχι μόνο για απόκτηση υψηλότερων ποσοστών ανακύκλωσης αλλά κυρίως 
για την αύξηση της εμπλοκής του κοινού και την απόκτηση περιβαλλοντικής συνείδησης.  Η εν λόγω 
πρόθεση έχει μεταφερθεί και ως όρος στην άδεια έγκρισης που έχει δοθεί στο σύστημα όπου 
αναφέρεται ότι το σύστημα οφείλει να διερευνήσει και αξιολογήσει την δυνατότητα επέκτασης του 
προγράμματος του, με εφαρμογή της συλλογής των αποβλήτων από νησίδες, σε συμπλέγματα χωριών 
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κοντά στα αστικά κέντρα.  Επί του συγκεκριμένου είναι σημαντικό να αξιολογηθεί και τεχνοοικονομικά 
(ανάλυση κόστους-οφέλους) η πιθανή επέκταση για πλήρη γεωγραφική κάλυψη του νησιού. 

4. Οι Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης που δεν εξυπηρετούνται από το σύστημα μπορούν να συνεργάζονται 
και με αδειοδοτημένες εταιρείες συλλογής και μεταφοράς αποβλήτων όπως και πράττουν. 

5. Σημειώνεται ότι το συλλογικό σύστημα και οι εταιρείες συλλογής/μεταφοράς και επεξεργασίας δεν έχουν 
τύχει οποιασδήποτε κρατικής χορηγίας τα τελευταία χρόνια (μετά το 2013). 

Το 2004 είχε παραχωρηθεί σχετική ενίσχυση στη μορφή “de minimis” σε 12 εταιρείες ανακύκλωσης 
υλικών συσκευασίας (για το ποσό των €97.000 περίπου για την κάθε εταιρεία), σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Περί Ελέγχου των ∆ημοσίων Ενισχύσεων Νόμου [Αρ.30(Ι)/2001]. 

Επιπλέον το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε στις 26.11.2008, με την Απόφαση του με Αρ. 67.988 (Αρ. 
Πρότασης 1234/2008), την οικονομική ενίσχυση της ενημερωτικής εκστρατείας της Green Dot Cyprus 
για το ποσό των €1.537.741 ώστε να επεκταθεί το πρόγραμμά της για τη διαχείριση των αποβλήτων 
συσκευασίας γρηγορότερα από ότι προβλεπόταν στον αρχικό τους σχεδιασμό, στις επαρχίες Πάφου, 
Λάρνακας και Αμμοχώστου για τα έτη 2009-2011 (στο σύνολο δαπανήθηκαν €1.277.741 από τα 
€1.537.741). 

Η κρατική ενίσχυση απoτέλεσε πρωτοβουλία της Αρμόδιας Αρχής και είχε ως στόχο τη γρηγορότερη 
(από ότι προβλεπόταν) συμμετοχή μεγαλύτερου ποσοστού πληθυσμού στα προγράμματα 
ανακύκλωσης τόσο για ταχεία επίτευξη των ευρωπαϊκών ποσοτικών στόχων ανακύκλωσης/ανάκτησης 
αλλά και λόγω της ζήτησης τέτοιων προγραμμάτων από το ίδιο το κοινό.  Οι προτάσεις για ενημερωτικές 
εκστρατείες (π.χ. συνδιοργάνωση εκδηλώσεων, εκτύπωση ενημερωτικού υλικού, εκστρατείες στα 
σχολεία, διαφημίσεις, χρήση ΜΜΕ) για ενίσχυση της περιβαλλοντικής συνείδησης αξιολογούνταν από το 
Τμήμα Περιβάλλοντος.  Οι δράσεις που εφαρμόστηκαν, από την Green Dot μεν αλλά σε συνεργασία με 
το Τμήμα Περιβάλλοντος και βάσει συγκεκριμένου προγράμματος βοήθησαν έμμεσα να ενισχυθεί 
σημαντικά η διάχυση πληροφοριών προς το κοινό, το ποσοστό εμπλοκής του κοινού στο πρόγραμμα 
ανακύκλωσης αλλά και να επιτευχθούν οι ευρωπαϊκοί στόχοι (2010), πράγμα που ήταν αδύνατο να 
πραγματοποιηθεί μόνο από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος. 

6. Όσον αφορά την αναφορά για διπλή χρέωση που πιθανόν να γίνεται από τους δήμους και κοινότητες 
προς το κοινό τους εξαιτίας των προγραμμάτων ανακύκλωσης που τρέχουν με δική τους πρωτοβουλία, 
θα πρέπει να σημειωθεί ότι το θέμα είναι πολύ πιο περίπλοκο και δεν οφείλεται στην ύπαρξη ή όχι της 
Green Dot σε μια περιοχή αλλά στο γεγονός ότι δεν εφαρμόζεται ισότιμα η αρχή “ο ρυπαίνων 
πληρώνει”.  Επιβεβαίωση αυτού, είναι το γεγονός ότι ακόμη και σε ∆ήμους ή Κοινότητες στις οποίες 
λειτουργεί η Green Dot, οι χρεώσεις προς τους πολίτες σε ότι αφορά τα σκύβαλα παραμένουν ως είχαν 
και πριν την ένταξη στο πρόγραμμα της Green Dot. 

Ενημερωτικά σας αναφέρω ότι η Αρμόδια Αρχή, έχοντας υπόψη τη σημαντικότητα της αρχής “ο 
ρυπαίνων πληρώνει” και των συστημάτων “πληρώνω όσο πετάω” (ΡΑΥΤ) εκ μέρους των τοπικών 
αρχών, ως μια από τις βέλτιστες πρακτικές εφαρμογής της, προτίθεται, μέσα στα πλαίσια των δράσεων 
της που καθορίζονται στο Σχέδιο ∆ιαχείρισης ∆ημοτικών Αποβλήτων, να προωθήσει σε ∆ήμους και 
Κοινότητες που το επιθυμούν την συγχρηματοδότηση προγραμμάτων “πληρώνω όσο πετάω” (ΡΑΥΤ).  
Η πρόθεση αυτή του Υπουργείου, αναμένεται να ανακοινωθεί εντός του 2ου εξαμήνου του 2015 και να 
τεθεί σε εφαρμογή 1-1½ έτος μετά. 

7. Σχετικό θέμα αποτελεί επίσης το γεγονός ότι έχει υποβληθεί και εξετάζεται αίτηση για δημιουργία 
δεύτερου συλλογικού συστήματος που επικεντρώνει τη συλλογή των αποβλήτων συσκευασίας αρχικά 
σε Κοινότητες που δεν καλύπτονται μέχρι σήμερα από την Green Dot. 

8. Τέλος και με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να αναφέρω ότι, σύμφωνα και με την πρόσφατη παρουσίαση 
των Κανονισμών που έχουν ετοιμαστεί για το Σχέδιο ∆ιαχείρισης ∆ημοτικών Αποβλήτων και το Εθνικό 
Πρόγραμμα Πρόληψης ∆ημιουργίας Αποβλήτων προωθείται νέα ολιστική προσέγγιση στη διαχείριση 
των δημοτικών αποβλήτων.  Η επικέντρωση θα είναι στη χωριστή συλλογή ρευμάτων όπως χαρτί, 
πλαστικό, γυαλί, μέταλλο και οργανικά που θα επιβληθεί νομοθετικά και στις Τοπικές Αρχές, παράλληλα 
με την παροχή υλικοτεχνοοικονομικής βοήθειας για στήσιμο της απαραίτητης υποδομής και οργάνωσης 
της όλης προσπάθειας, γεγονός που έμμεσα θα βοηθήσει και τη συλλογή των συσκευασιών στις τοπικές 
αρχές που δεν εξυπηρετούνται ακόμα. 

 Σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.214, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.214 και ημερ. 31/10/14, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι λειτουργοί των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας έχουν την αρμοδιότητα να 
εφαρμόζουν τη σχετική νομοθεσία για την υγιεινή και ασφάλεια των τροφίμων όσον αφορά τις καντίνες 
(κινητές και μη) οι οποίες όμως βρίσκονται εκτός των ορίων των εννέα (9) παρακάτω συνεργαζόμενων 
∆ήμων: Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Στροβόλου, Έγκωμης, Λακατάμειας, Γερμασόγειας, 
Παραλιμνίου και Αγίου Αθανασίου. 

2. Όσον αφορά τις καντίνες που βρίσκονται εντός των ορίων των προαναφερόμενων ∆ήμων, αυτές 
ελέγχονται από τις οικείες Υγειονομικές Υπηρεσίες. 

3. Οι έλεγχοι που διενεργούνται αφορούν στην υγιεινή, ασφάλεια και ποιότητα των προσφερόμενων προς 
πώληση τροφίμων, καθώς και στην σήμανση αυτών. Τα είδη ελέγχου περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την 
επιθεώρηση των χώρων φύλαξης και έκθεσης των τροφίμων, τον έλεγχο του εξοπλισμού με τον οποίο 
έρχονται σε επαφή τα τρόφιμα, τον διοικητικό έλεγχο αναφορικά με την προέλευση και ιχνηλασιμότητα 
των τροφίμων, τον έλεγχο του βαθμού ατομικής υγιεινής των πωλητών τροφίμων, την παροχή πόσιμου 
νερού, την προφύλαξη των τροφίμων από μόλυνση, την δειγματοληψία τροφίμων για εργαστηριακή 
εξέταση, καθώς και τη σήμανση των τροφίμων. 

4. Περαιτέρω, όλες οι καντίνες πώλησης τροφίμων καταχωρούνται στο σχετικό μητρώο επιχειρήσεων 
τροφίμων που τηρεί ο ∆ιευθυντής Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας. 

5. Στην περίπτωση όπου παρατηρηθούν μη συμμορφώσεις εκ μέρους των πλανόδιων πωλητών 
τροφίμων, η νομοθεσία προβλέπει συγκεκριμένες διαδικασίες για λήψη μέτρων επιβολής, τα οποία 
περιλαμβάνουν: 

 α)  ∆έσμευση ύποπτων τροφίμων. 

 β)  Κατάσχεση/καταστροφή μη συμμορφούμενων τροφίμων. 

 γ)  ∆ιοικητικό πρόστιμο εναντίον του Υπεύθυνου της Επιχείρησης Τροφίμων. 

 δ)  Ποινική δίωξη εναντίον του Υπεύθυνου της Επιχείρησης Τροφίμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.237, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
11/11/14, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η εθνική και κοινοτική κτηνιατρική νομοθεσία που διέπει την καλή μεταχείριση των ζώων, δεν 
περιλαμβάνει εξειδικευμένες διατάξεις ή πρόνοιες σε σχέση με τις μεθόδους εκτροφής κουνελιών.  Ως εκ 
τούτου, η εκτροφή κουνελιών διέπεται από τις γενικές πρόνοιες που αφορούν τα υπόλοιπα εκτρεφόμενα ζώα.  
Συγκεκριμένα, στον περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων καθορίζονται οι γενικοί κανόνες που πρέπει να 
τηρούνται κατά το χειρισμό ζώων, καθώς και στους περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των 
Ζώων που Προορίζονται για Κτηνοτροφικούς Σκοπούς) Κανονισμούς, οι γενικοί κανόνες για την εκτροφή 
ζώων. 

 Σε κοινοτικό επίπεδο δεν απαγορεύεται η εκτροφή κουνελιών σε κλωβοστοιχίες με αποτέλεσμα όχι μόνο 
η συγκεκριμένη μέθοδος να χρησιμοποιείται στα Κράτη Μέλη, αλλά να είναι και η πλέον συνηθέστερη για τις 
εντατικής μορφής εκτροφές κουνελιών. 

 Νοείται ότι από πλευράς Κτηνιατρικών Υπηρεσιών διενεργούνται περιοδικοί έλεγχοι ρουτίνας στα 
κονικλοτροφεία, για έλεγχο της συμμόρφωσης τους με το πιο πάνω νομικό πλαίσιο.  Σε περίπτωση που 
παρατηρηθούν προβλήματα γίνονται οι δέουσες συστάσεις και επιβάλλονται διορθωτικά μέτρα. 

 Πέραν των πιο πάνω, είναι γεγονός ότι τα συστήματα εκτροφής ζώων σε κλωβοστοιχίες παρουσιάζουν 
εγγενείς αδυναμίες με σημαντικότερη αυτή του περιορισμού της ελευθερίας των ζώων που κρατούνται.  
Ωστόσο, οποιαδήποτε αλλαγή στην πολιτική πάνω στο θέμα αυτό, θα πρέπει να εξετάζεται με προσοχή και να 
λαμβάνει υπόψη και το κόστος που θα συνεπάγεται για τον κτηνοτρόφο, ειδικότερα εν μέσω περιόδου σοβαρής 
οικονομικής στενότητας.  Με αυτά τα δεδομένα, το Υπουργείο συνεχίζει να εργάζεται εντός του πλαισίου των 
κοινοτικών και εθνικών νομοθεσιών που διέπουν τον χειρισμό και εκτροφή κτηνοτροφικών ζώων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.313, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 18 
∆εκεμβρίου 2014, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών το οποίο είναι αρμόδιο για τη διαχείριση και έλεγχο της 
αλιείας, δεν έχει λάβει οποιαδήποτε καταγγελία σχετικά με απαγορευμένη χρήση όπλων από ψαράδες της 
Επαρχίας Αμμοχώστου, για απομάκρυνση των δελφινιών από τις βάρκες τους.  Εάν όντως γίνεται χρήση 
όπλων για το σκοπό αυτό, το θέμα είναι πολύ σοβαρό και εφόσον υπάρχουν οποιαδήποτε στοιχεία αυτά 
πρέπει να κατατεθούν στον Αρχηγό της Αστυνομίας για διερεύνησή τους. 

 Τα δελφίνια είναι προστατευόμενο είδος το οποίο διαβιεί στο ίδιο περιβάλλον που διενεργείται η αλιεία 
και αναπόφευκτα ορισμένες φορές ανταγωνίζεται το αλίευμα από τα δίχτυα των αλιέων.  Το Υπουργείο, 
αντιλαμβανόμενο το πρόβλημα που δημιουργείται, μελετά Σχέδιο το οποίο στοχεύει στον μετριασμό των 
αρνητικών επιπτώσεων που επιφέρει η αλληλεπίδραση της αλιείας και των δελφινιών.  Στο εν λόγω Σχέδιο 
ενδέχεται να περιλαμβάνεται και οικονομική ενίσχυση των αλιέων στα πλαίσια ενισχύσεων ήσσονος σημασίας, 
ως μερικό αντιστάθμισμα για τις ζημιές που προκαλεί η δράση των δελφινιών στα αλιεύματα και στα αλιευτικά 
εργαλεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.314, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση η οποία μας διαβιβάστηκε με την επιστολή της Γενικής 
∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 18 ∆εκεμβρίου 2014, θα ήθελα καταρχάς να χαιρετίσω τις 
ενέργειες της Εθελοντικής Ομάδας “Καθαριστές του Βυθού” και να τους ευχαριστήσω για τις προσπάθειες που 
καταβάλλουν για την προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αναγνωρίζει πόσο σημαντική είναι η συμβολή του εθελοντισμού και των Μη 
Κυβερνητικών Οργανώσεων στην προσπάθεια για προστασία του περιβάλλοντος και για αυτό λαμβάνουμε 
σοβαρά υπόψη τις εισηγήσεις που υποβάλλονται και όπου υπάρχει η δυνατότητα παρέχουμε έμπρακτη 
στήριξη. 

 Το ερασιτεχνικό ψάρεμα στη θάλασσα από την ακτή, δεν ρυθμίζεται από τους περί Αλιείας Νόμους και 
Κανονισμούς.  Όπως έχω πληροφορηθεί από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), που είναι 
αρμόδιο για τη διαχείριση της ερασιτεχνικής αλιείας εσωτερικών υδάτων, η εποπτεία αυτής της δραστηριότητας 
είναι πολύ περιορισμένη λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές δημοσιονομικές δυσκολίες και το προσωπικό που 
διαθέτει το εν λόγω Τμήμα.  Επίσης, το γεγονός ότι η δραστηριότητα αυτή δεν ρυθμίζεται από τον περί Αλιείας 
Νόμο, έχει ως αποτέλεσμα τη μη δυνατότητα επιβολής οποιωνδήποτε κυρώσεων σε όσους αφήνουν σκουπίδια 
στην παραλία.  Το ΤΑΘΕ, στα πλαίσια της διαχείρισης της αλιείας και των επιπτώσεων της ερασιτεχνικής 
αλιείας στα αλιευτικά αποθέματα και στο θαλάσσιο περιβάλλον γενικότερα, έχει μεταξύ άλλων προγραμματίσει 
την εκπόνηση μελέτης για αξιολόγηση αυτής της δραστηριότητας, ενώ σε συνεργασία με το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων, τις τοπικές διοικήσεις και τους οργανωμένους Συνδέσμους Ερασιτεχνών Ψαράδων Γλυκού Νερού, 
κατά καιρούς προβαίνει σε καθαρισμούς κάποιων υδατοφρακτών. 

 Το φαινόμενο της εμφάνισης σκουπιδιών στους υδατοφράκτες, οφείλεται κατά κύριο λόγο σε 
ασυνείδητους ψαράδες, ενώ σε μικρότερο βαθμό αυτά παρασύρονται στους υδατοφράκτες από ποταμούς ή 
μικρότερα ρέματα νερού λόγω των βροχοπτώσεων κατά τους χειμερινούς μήνες.  Παρόλο που στην 
περίπτωση της ερασιτεχνικής αλιείας σε υδατοφράκτες, όπου με βάση τους όρους της άδειας που εκδίδεται 
αναφέρεται ρητά η απαγόρευση ρίψης σκουπιδιών και η προστασία του περιβάλλοντος, κατά τη διάρκεια των 
περιπολιών που διεξάγονται δεν είναι εύκολο να καταγγελθούν τα πρόσωπα που προβαίνουν σε τέτοιες 
ενέργειες αφού πρέπει να εντοπιστούν επ’ αυτοφώρω να αφήνουν σκουπίδια.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι κατά 
το 2014 έχουν γίνει συνολικά 417 έλεγχοι σε υδατοφράκτες και έχουν εντοπιστεί συνολικά 73 παραβάσεις, από 
τις οποίες καμία δεν σχετίζεται με την παράβαση ρίψης σκυβάλων. 

 Με βάση μελέτες που έχουν γίνει επί του θέματος, διαφαίνεται ότι μεγάλο μέρος των θαλάσσιων 
απορριμμάτων στη Μεσόγειο προέρχεται από χερσαίες πηγές (~80%).  Για την περιοχή του Ακάμα, λόγω της 
έκθεσης του σε έντονους κυματισμούς και της κατεύθυνσης των θαλάσσιων ρευμάτων, έχει διαφανεί ότι στην 
παραλιακή ζώνη καταλήγουν σκουπίδια από την ανοιχτή θάλασσα, πιθανώς προερχόμενα είτε από διερχόμενα 
πλοία είτε από γειτονικές χώρες.  Αυτό το φυσικό φαινόμενο, σε συνδυασμό με την απόρριψη σκουπιδιών από 
ασυνείδητους επισκέπτες στην παραλιακή ζώνη, έχουν ως αποτέλεσμα την όξυνση του προβλήματος της 
ρύπανσης των παραλιών από σκουπίδια.  Επομένως, το πρόβλημα με τα απορρίμματα σε θάλασσες και ακτές, 
μπορεί να αντιμετωπίζεται στη μεν παραλιακή ζώνη με τη συστηματική συλλογή, διάθεση και διαχείριση των 
στερεών απορριμμάτων, στο δε θαλάσσιο περιβάλλον, με την εφαρμογή μέτρων πρόληψης της ρύπανσης από 
απορρίψεις από πλοία και χρήση επαρκών εγκαταστάσεων παραλαβής στους λιμένες, αλιευτικά καταφύγια 
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κ.λπ.  Επιπλέον, η ενημέρωση και η ευαισθητοποίηση του κοινού αποτελεί βασική προϋπόθεση για την 
αποτελεσματική αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Τέλος, σας πληροφορώ συναφώς ότι η αντιμετώπιση της ρύπανσης από θαλάσσια απορρίμματα, 
επιδιώκεται και μέσα από το νέο Ευρωπαϊκό Ταμείο Θάλασσας και Αλιείας 2014-2020, στο οποίο 
περιλαμβάνονται πρόνοιες για χρηματοδότηση των αλιέων για δράσεις σε σχέση με τον καθαρισμό των 
θαλασσών από απορρίμματα που έχουν σχέση με την αλιευτική δραστηριότητα, όπως π.χ. απολεσθέντα ή 
εγκαταλελειμμένα δίχτυα. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.326, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.328, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.332, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 22/12/2014 σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.332, 
ημερ. 16/12/2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη που αφορά τη σύσταση 
του Γενικού Ελεγκτή, η οποία περιλαμβάνεται στην ετήσια έκθεσή του για το 2013, αναφορικά με τα 
προβλήματα με την έκταση και τους τίτλους ιδιοκτησίας της κρατικής δασικής γης και σας πληροφορώ όπως 
πιο κάτω- 

2. Ο Γενικός Ελεγκτής περιλαμβάνει στις παρατηρήσεις του το εν λόγω θέμα με τα προβλήματα σχετικά με 
την έκταση και τους τίτλους ιδιοκτησίας της κρατικής δασικής γης, από το 2008.  Οι παρατηρήσεις του 
Γενικού Ελεγκτή λήφθηκαν υπόψη και έχει αναπτυχθεί συνεργασία μεταξύ του Τμήματος ∆ασών και του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, σε επίπεδο αρμοδίων λειτουργών, για επίλυση του 
προβλήματος.  Παρ’ όλη όμως την πρόοδο και την επιτάχυνση που έχει σημειωθεί το τελευταίο 
διάστημα, ο Γενικός Ελεγκτής προφανώς θεωρεί ότι οι εργασίες προχωρούν με αργούς ρυθμούς γι’ αυτό 
και στις παρατηρήσεις του για το 2013 περιέλαβε την συγκεκριμένη σύσταση για δημιουργία 
διυπουργικής Επιτροπής του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και του 
Υπουργείου Εσωτερικών ή διατμηματικής Επιτροπής του Τμήματος ∆ασών και του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η οποία να καθορίσει χρονοδιαγράμματα, να επιβλέπει και να 
συντονίζει τις προσπάθειες των δύο Τμημάτων και να υποβάλλει ενδιάμεσες εκθέσεις προόδου. 

3. Έχουμε συμφωνήσει τόσο με τη διαπίστωση όσο και με τη σύσταση, κι αυτή η θέση μας έχει 
γνωστοποιηθεί και στο Γενικό Ελεγκτή, γι’ αυτό και το Τμήμα ∆ασών καταβάλλει προσπάθειες για 
συζήτηση του θέματος με το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Σας διαβεβαιώνω ότι θα 
παρακολουθώ το θέμα και αν παραστεί ανάγκη θα υπάρξει και δική μου παρέμβαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.339, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.339, ημερομηνίας 16/2/2015, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμος του 2002 έως 2013 καθορίζει μεταξύ άλλων την έκθεση του κοινού σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία ραδιοσυχνοτήτων η οποία καλύπτει επί της ουσίας ηλεκτρομαγνητικά πεδία 
παραγόμενα από τις κεραίες τόσο των κινητών τηλεφώνων όσο και των σταθμών βάσης. 

3. Αρμόδιο Υπουργείο για την εφαρμογή του πιο πάνω Νόμου είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων και ειδικότερα το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών που είναι αρμόδιο για την 
εξουσιοδότηση χρήσης ραδιοσυχνοτήτων και ασκεί έλεγχο της λειτουργίας των σταθμών 
ραδιοεπικοινωνίας, συμπεριλαμβανομένου και του ελέγχου συμμόρφωσης με τα εθνικά όρια έκθεσης σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία ραδιοσυχνοτήτων. 
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4. Το Υπουργείο Υγείας, με βάση τον πιο πάνω Νόμο, είναι αρμόδιο για τον καθορισμό των εθνικών ορίων 
έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία ραδιοσυχνοτήτων. Ως εθνικά όρια έκθεσης υιοθετήθηκαν αυτά που 
καθορίζονται στη σύσταση του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (1999/519/ΕΚ). 

5. Το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατόπιν σχετικής εισήγησης της επιστημονικής επιτροπής 
καθοδήγησης επί διεπιστημονικών θεμάτων, υιοθέτησε τα όρια για την προστασία του κοινού της 
∆ιεθνούς Επιτροπής για την Προστασία από τις Μη Ιονίζουσες Ακτινοβολίες [International Commission 
on Νοn Ionizing Radiation Protection (ICNIRP)], όπως αυτά παρουσιάστηκαν στις σχετικές 
κατευθυντήριες γραμμές της. 

6. Η ICNIRP, αφού εξέτασε το σύνολο των δημοσιευμένων ερευνών σχετικά με τις βιολογικές επιδράσεις 
της ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας ραδιοσυχνοτήτων, κατέληξε ότι οι μόνες επιδράσεις που θα 
μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν ως βάση για τη θέσπιση ορίων έκθεσης των ανθρώπων, είναι αυτές 
που οφείλονται στην αύξηση της θερμοκρασίας των ιστών από την απορρόφηση της ηλεκτρομαγνητικής 
ενέργειας από το σώμα. Συγκεκριμένα, θεωρήθηκε ότι δυσμενείς βιολογικές επιδράσεις προκύπτουν με 
την αύξηση της θερμοκρασίας του σώματος κατά 1 °C. Η αύξηση αυτή γίνεται με την απορρόφηση 
ενέργειας από το ανθρώπινο σώμα με ρυθμό μεγαλύτερο από 4 W/kg. Λαμβάνοντας υπόψη ότι 
ενδεχομένως κάποιες ομάδες πληθυσμού να είναι πιο ευπαθείς και ότι δεν αποκλείεται η έκθεση να 
λαμβάνει χώρα σε ήδη επιβαρυμένους χώρους με αυξημένη θερμοκρασία ή υγρασία ή κατά τη διάρκεια 
έντονης άσκησης, επέλεξαν έναν συντελεστή ασφάλειας 50 στη θέσπιση των ορίων έκθεσης του κοινού. 
Έτσι προέκυψε ο βασικός περιορισμός για την έκθεση του κοινού σε 0,08 W/kg. 

7. Νοείται ότι το Υπουργείο Υγείας επιφυλάσσει το δικαίωμα του, υπό το φως των εξελίξεων στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, να αναθεωρεί τα εθνικά όρια έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία καθώς και το 
δικαίωμα υιοθέτησης αυστηρότερων κριτηρίων, αν και εφόσον υπάρξει μια τέτοια ανάγκη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.342, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Προκοπίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.342 και ημερομηνία 5/1/2015, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δυστυχώς το Υπουργείο Υγείας δεν έχει την δυνατότητα να αντικαθιστά 
το προσωπικό που απουσιάζει λόγω άδειας ασθενείας/ανάπαυσης/μητρότητας δεδομένου ότι δεν υπάρχουν 
επιπλέον εγκεκριμένες θέσεις ή/και κονδύλι που να επιτρέπει την διευθέτηση αυτή. 

2. Ενόψει των πιο πάνω, γίνεται προσπάθεια να εξυπηρετηθούν οι ασθενείς από το υφιστάμενο 
προσωπικό που υπηρετεί σε κρατικά νοσηλευτήρια άλλων επαρχιών.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση το 
Υπουργείο Υγείας προέβηκε σε προσωρινή μετάθεση Ιατρικού Λειτουργού 1ης Τάξης (Νευρολογίας) από το 
Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας (δύο ημέρες την εβδομάδα), η οποία τέθηκε σε 
ισχύ από τις 19/1/2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.388, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
19.2.2015, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Σύμφωνα με τους περί Αποβλήτων νόμους του 2011 έως 2014, αρμόδια αρχή για τη διαχείριση 
αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις - Α.Ε.Κ.Κ. (μπάζα) καθώς και κλαδεμάτων είναι ο 
Υπουργός Εσωτερικών.  Συνεπώς χώροι οι οποίοι μπορούν να παραλαμβάνουν αυτού του τύπου απόβλητα 
αδειοδοτούνται από το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο και μπορεί να σας ενημερώσει για την αδειοδότηση 
τέτοιων μονάδων στην Επαρχία Αμμοχώστου. 

 Παράλληλα πληροφορείσθε ότι έχει ζητηθεί από τον ∆ιοικητή των Βρετανικών Βάσεων η συμβολή του 
Τμήματος Περιβάλλοντος στην ετοιμασία όρων για αδειοδότηση μονάδας διαχείρισης κλαδεμάτων (ιστών 
φυτών) για παραγωγή μπρικέτας, στην Ξυλοφάγου (εντός των ορίων των Βρετανικών Βάσεων). 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας εκφράσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.398, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.398 και ημερ.9/02/15, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το θέμα ασφάλειας του κεντρικού κτηρίου του Γενικού Χημείου του Κράτους ακόμα συνεχίζει να 
υφίσταται παρ’ όλον ότι το Γενικό Χημείο του Κράτους κατατάσσεται ανάμεσα στα είκοσι επτά 
προβληματικά δημόσια κτήρια και είναι το μόνο από αυτά τα κτήρια που εγκυμονεί κινδύνους λόγω της 
φύλαξης ραδιενεργών, εύφλεκτων και τοξικών ουσιών. 

2. Σε περιπτώσεις ισχυρού σεισμού τίθεται σε κίνδυνο τόσο το προσωπικό όσο και οι περίοικοι (π.χ. 
Νοσοκομείο του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου του III, το Ογκολογικό Κέντρο Τραπέζης Κύπρου, το 
Λύκειο/Γυμνάσιο Ακροπόλεως κ.ά.) 

3. Οι διαχρονικές προσπάθειες της ∆ιεύθυνσης του Γενικού Χημείου του Κράτους στα πλαίσια 
προετοιμασίας του εκάστοτε ετήσιου προϋπολογισμού δεν ευόδωσαν αφού κάθε χρόνο το Υπουργείο 
Οικονομικών δεν ενέκρινε τις αναγκαίες πιστώσεις για προώθηση της ανέγερσης του νέου κτηρίου, παρ’ 
όλο που ετοιμάστηκε (2007), με ουσιαστικό κόστος, κτηριολογική μελέτη για την ανέγερσή του σε 
τεμάχιο γης πλησίον του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας το οποίο έχει δεσμευτεί για τον σκοπό αυτό 
(επισυνάπτεται η τελευταία πρόταση για τον προϋπολογισμό του 2015). 

4. Η ∆ιεύθυνση του Γενικού Χημείου του Κράτους στην προσπάθεια ανεύρεσης τρόπων υλοποίησης του 
νέου κτηρίου για στέγαση του Γενικού Χημείου του Κράτους, στις 14/6/2012 ζήτησε από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων την επανεξέταση του θέματος και εκ νέου κοστολόγηση με τα νέα δεδομένα της 
κρίσης στις εργοληπτικές εταιρείες.  Μετά από συσκέψεις για το αίτημα αυτό αποφασίστηκε όπως η 
μελέτη για την ανέγερση του κτηρίου στηριχθεί σε 2 διαφορετικές εναλλακτικές λύσεις: 

(i) παροχή υπηρεσιών από Συμβούλους και ακολούθως με ανάθεση σε εργολάβο μετά από 
διαγωνισμό και 

(ii) τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή-Συντήρηση με ανάθεση σε εργολάβο μετά από διαγωνισμό με δύο 
σενάρια προώθησης: 

- κατασκευή όλου του έργου, υπόγειο 5000m2, κτήριο 15.500m2 και 

- κατασκευή του έργου σε φάσεις όπου η πρώτη φάση (Φάση Α) περιλαμβάνει τον κοινό 
πυρήνα, υπόγειο 3.200m2 και δύο πτέρυγες (Block 1 και 2, 11.000m2) και η δεύτερη φάση 
(Φάση Β) περιλαμβάνει υπόγειο 1.800m2 και μια πτέρυγα (Block 3 4.500m2). 

5. Όπως αναφέρεται στην έκθεση του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων: 

(i) ο υπολογισμός του χρονοδιαγράμματος υλοποίησης δεικνύει ότι με την μέθοδο (β) Μελέτη-
Κατασκευή-Συντήρηση υπάρχει εξοικονόμηση χρόνου οκτώ μηνών για την περίπτωση 
κατασκευής όλου του έργου και δέκα μηνών στην περίπτωση κατασκευής σε φάσεις. 

(ii) όσον αφορά την χρηματική ροή που ετοιμάστηκε για την κάθε μέθοδο, φαίνεται ότι στην 
περίπτωση της υλοποίησης με την μέθοδο (β) Μελέτη-Κατασκευή-Συντήρηση, η δαπάνη 
κατανέμεται σε μεγαλύτερο διάστημα, λόγω του τρόπου πληρωμής των συμβάσεων αυτών, όπου 
70% του ποσού του συμβολαίου πληρώνεται κατά την εκτέλεση και 30% κατά την περίοδο 
συντήρησης. 

 Από την έκθεση προκύπτει επίσης ότι το τελικό κόστος και στις 2 περιπτώσεις είναι περίπου το ίδιο για 
κατασκευή και 12ετή συντήρηση ολόκληρου του έργου και ανέρχεται γύρω στα 38 εκατομμύρια ευρώ. 

6. Αναφορικά με την πρόθεση του Υπουργείου Υγείας να μεριμνήσει ώστε να βρεθεί άλλος χώρος για την 
μεταστέγαση του Γενικού Χημείου του Κράτους, μέχρι την εξεύρεση πόρων για την ανέγερση του νέου 
κτηρίου, η άποψη του Γενικού Χημείου του Κράτους είναι ότι κάτι τέτοιο είναι οικονομικά ασύμφορο ως 
προσωρινή λύση. Και αυτό λόγω των απαιτήσεων που θα πρέπει να πληροί ο νέος χώρος (ειδική 
διαρρύθμιση εργαστηρίων, συστήματα παροχής ηλεκτρισμού, διακλάδωση αερίων, εγκατάστασης 
ειδικών απαγωγών εργασίας, συστήματα συναγερμού, αποθήκες για ραδιενεργές, τοξικές, εύφλεκτες 
ουσίες κ.λ.π.).  Επίσης, επιπρόσθετες σημαντικές δαπάνες θα προκύψουν από την μετακόμιση 
υφιστάμενου εξειδικευμένου εξοπλισμού.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.407, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
05.02.2015, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σχετικά με τη Λίμνη Παραλιμνίου: 
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Στις 28.2.2014, δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας (Παρ. Τρίτο, Μέρος II) η 
ανάκληση του ∆ιατάγματος Απαλλοτρίωσης που είχε δημοσιευτεί στις 27 Μαΐου 2011 για την περιοχή 
της Λίμνης Παραλιμνίου. 

Ο Τόπος Κοινοτικής Σημασίας καθορίζεται πολεοδομικά ως Ζώνη Προστασίας, όπου δεν επιτρέπεται η 
οικιστική ανάπτυξη, αφού ο συντελεστής δόμησης είναι πολύ χαμηλός (0,005:1).  Επίσης, το γεγονός ότι 
δεν υπάρχουν εγγεγραμμένες προσβάσεις (δρόμοι) που να επιτρέπουν την είσοδο στα τεμάχια - κάτι το 
οποίο αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την οικιστική ανάπτυξη - διασφαλίζει περαιτέρω την 
παρεμπόδισή της. 

Σύμφωνα με τον νόμο η περιοχή έχει κηρυχθεί ως Ειδική Ζώνη ∆ιατήρησης (ΕΖ∆) και το ∆ιάταγμα με το 
οποίο καθορίζονται τα Μέτρα Προτεραιότητας για την εν λόγω περιοχή θα δημοσιευτεί στην επομένη 
έκδοση της Επίσημης Εφημερίδας της ∆ημοκρατίας.  Στη συνέχεια, και για την ολοκλήρωση του 
πλαισίου προστασίας και διαχείρισης της ΕΖ∆, θα εκδοθεί το ∆ιάταγμα ∆ιαχείρισης και Προστασίας της 
Φύσης, με στόχο τη θεσμοθέτηση προστατευτικών μέτρων, ρυθμίσεων και απαγορεύσεων για τη 
διασφάλιση της περιοχής, διαδικασία η οποία αναμένεται να ξεκινήσει σύντομα. 

Τέλος, σημειώνεται ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος βρίσκεται σε συνεχή επαφή με τους εκπροσώπους των 
ιδιοκτητών γης, καθώς και το ∆ήμο Παραλιμνίου, ώστε να αποφευχθούν οι όποιες παρανομίες ή 
επεμβάσεις και μέχρι τώρα η συνεργασία έχει αποφέρει πολύ θετικά αποτελέσματα. 

(β)  Σχετικά με τις Αλυκές Λάρνακας: 

Στις 25.7.2014 δυνάμει της διοικητικής πράξης με αρ. 409, δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας (Παρ. Τρίτο, Μέρος II), ∆ιάταγμα Ανάκλησης Απαλλοτρίωσης για το τεμάχιο 27, 
Φ/Σχ.40/63Ε2, Τμήμα 12, ενορία Άγιος Νικόλαος της Επαρχίας Λάρνακας, το οποίο εμπίπτει στην 
περιοχή του ∆ικτύου Natura 2000 «Αλυκές Λάρνακας». 

Ανεξάρτητα με την ανάκληση της απαλλοτρίωσης, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος έχει ξεκινήσει τη διαδικασία κήρυξης του Τόπου Κοινοτικής Σημασίας των Αλυκών 
Λάρνακας σε Ειδική Ζώνη ∆ιατήρησης (ΕΖ∆), η οποία θα ολοκληρωθεί με την έκδοση ∆ιατάγματος 
∆ιαχείρισης και Προστασίας της Φύσης με στόχο τη θεσμοθέτηση προστατευτικών μέτρων και 
απαγορεύσεων για τη διασφάλιση της περιοχής. 

Σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος θα συνεχίσει τις 
προσπάθειες για προστασία και διαχείριση των Τόπων Κοινοτικής Σημασίας της Λίμνης Παραλιμνίου και 
των Αλυκών Λάρνακας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.422, ημερομηνίας 11 

Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.422, ημερομηνίας 11/2/2015 που 
περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η συνέχιση των δράσεων για την 
πρόληψη και καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια προγραμματίζεται μέσω του επόμενου Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια 2015-2016, το οποίο στο παρόν στάδιο 
βρίσκεται υπό επεξεργασία από την Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας 
στην Οικογένεια. 

2. Για την αξιολόγηση του προηγούμενου Σχεδίου ∆ράσης, έχει ετοιμαστεί Έκθεση από τη Συμβουλευτική 
Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια και αυτή επισυνάπτεται στην 
παρούσα για ενημέρωση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.435, ημερομηνίας 17 
Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιαννάκη Γαβριήλ 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
20/02/15 με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, αναγνωρίζοντας την ανάγκη εκβραχισμού της εισόδου του 
αλιευτικού καταφυγίου Αγίας Νάπας για λόγους ασφάλειας των ακτοπλοϊκών σκαφών, έχει προβεί σε όλες τις 
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δέουσες ενέργειες ώστε το έργο αυτό να τροχιοδρομηθεί εντός του πρώτου εξαμήνου 2015, προτού ξεκινήσει η 
τουριστική περίοδος. 

 Εντός των επόμενων ημερών, αναμένεται ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προκηρύξει το σχετικό 
διαγωνισμό, ενώ το έργο θα προταθεί για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Αλιείας. 

  Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.446, ημερομηνίας 20 
Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Τήρηση όρων από τις εταιρίες Halliburton και Schlumberger στη Βιομηχανική Αραδίππου μέσα στα πλαίσια 
παροχής πιστοποιητικών τελικής έγκρισης 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και τις εγκαταστάσεις των εταίρων SCYL Ltd και Halliburton στην 
Αραδίππου, πληροφορείσθε ότι μέσα στα πλαίσια διαβούλευσης του ∆ήμου Αραδίππου για την παραχώρηση 
Πιστοποιητικού Τελικής Έγκρισης για τα κτίρια των δύο εταιριών, το Τμήμα Περιβάλλοντος παρέλαβε φακέλους 
για έκφραση απόψεων. 

Το Τμήμα Περιβάλλοντος στις 16/1/2015 πραγματοποίησε επιθεώρηση στις εγκαταστάσεις των δύο εταιρειών 
(SCYL και Halliburton) και στις 29.1.2015 και 13.3.2015 πραγματοποίησε ξανά δεύτερη και τρίτη επιθεώρηση 
μόνο στα κτίρια της εταιρίας Halliburton. 

 Κατά τις επιθεωρήσεις διαπιστώθηκαν τα πιο κάτω: 

(α) Κτίριο της εταιρίας Schlumberger: 

Τα κύρια μέρη του εργοστασίου, τα οποία και αφορούν στη λειτουργία των δραστηριοτήτων 
περιγράφονται στην αίτηση και στο σχετικό περιγραφικό σημείωμα που υπέβαλε η εταιρεία, δεν έχουν 
κατασκευαστεί μέχρι στιγμής.  Συγκεκριμένα δεν έχουν κατασκευαστεί: 

1. Το εργαστήριο βαθμονόμησης των οργάνων. 

2. Η αποθήκη φύλαξης των ραδιενεργών πηγών 

3. Αποθήκη φύλαξης των εκρηκτικών 

4. Αποθήκη φύλαξης των πυροκροτητών 

5. Αποθήκη φύλαξης των Χημικών (δεν διαμορφώθηκε κατάλληλος χώρος εντός του εργοστασίου) 

 6. Στεγανές δεξαμενές συγκράτησης διαρροών και μη διαπερατά δάπεδα (π.χ. στους χώρους όπου 
θα διεξάγονται οι διάφορες εργασίες παραλαβής, καθαρισμού, ελέγχου, αποσυναρμολόγησης, 
συντήρησης, αποθήκευσης εξοπλισμού και μηχανημάτων του μηχανουργείου) και εργαστηριακών 
αποβλήτων. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα Περιβάλλοντος έστειλε επιστολή στο ∆ήμο Αραδίππου αναφέροντας 
ότι δεν συνηγορεί στο παρόν στάδιο στην έκδοση τελικής έγκρισης, ούτε και μερικής, αφού καμιά εργασία δεν 
μπορεί να διεξαχθεί χωρίς σοβαρούς κινδύνους για το περιβάλλον, την ασφάλεια, και την υγεία. 

 Σημειώνεται ότι ουδεμία διεργασία διενεργείται στο εν λόγω κτίριο καθώς ακόμα διεξάγονται 
κατασκευαστικές εργασίες.  Ως τούτου δεν τίθεται θέμα δημόσιας ασφάλειας. 

 Οι απόψεις των εμπλεκόμενων Τμημάτων και Υπηρεσιών αναφορικά με την παραχώρηση 
Πιστοποιητικού Τελικής Έγκρισης δεν δίνονται στο Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος αλλά στο ∆ήμο Αραδίππου ο οποίος αποτελεί την Αρμόδια Αρχή για την παραχώρηση του εν 
λόγω Πιστοποιητικού και για τη διεξαγωγή των σχετικών διαβουλεύσεων. 

(β)  Κτίριο Α της εταιρείας Halliburton: 

 Κατά τις επιθεωρήσεις διαπιστώθηκαν τα πιο κάτω- 

1. ∆εν είχε διαμορφωθεί χώρος για την αποθήκευση των αποβλήτων που θα προκύπτουν κατά το 
στάδιο λειτουργίας του κτιρίου, ο οποίος να διαθέτει στεγανό δάπεδο, κανάλια συλλογής 
διαρροών τα οποία να καταλήγουν σε στεγανές δεξαμενές συγκράτησης, καθώς επίσης και 
περιμετρικό τοιχίο ώστε να παρέχεται η δυνατότητα συγκράτησης διαρροών σε περίπτωση 
υπερχείλισης των δεξαμενών συγκράτησης. Σύμφωνα με διευκρινιστικά στοιχεία που υπέβαλε η 
εταιρία μετά την επιθεώρηση, τα απόβλητα θα αποθηκεύονται εντός εμπορευματοκιβωτίων, τα 
οποία θα διαθέτουν υπερυψωμένο πάτωμα με σχάρα, παρέχοντας υποκείμενο χώρο για τη 
συλλογή διαρροών. 
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2. Επίσης κατά την επιθεώρηση παρατηρήθηκε ότι η στεγανή δεξαμενή εντός της οποίας θα 
καταλήγουν τα εργαστηριακά απόβλητα δεν διέθετε επιφανειακό πώμα ώστε να αποκλείεται η 
διαφυγή αναθυμιάσεων. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το Τμήμα Περιβάλλοντος με επιστολή του προς το ∆ήμο Αραδίππου 
με ημερομηνία 26.2.2015 απάντησε ότι δεν φέρει ένσταση στην παραχώρηση του Πιστοποιητικού Τελικής 
Έγκρισης για το Κτίριο Α νοουμένου ότι (α) θα τοποθετηθούν εμπορευματοκιβώτια εντός των οποίων θα 
αποθηκεύονται τα απόβλητα που θα παράγονται κατά τη λειτουργία του Κτιρίου Α, τα οποία θα διαθέτουν 
υπερυψωμένο πάτωμα με σχάρα, παρέχοντας υποκείμενο χώρο για τη συλλογή διαρροών, και (β) η στεγανή 
δεξαμενή εντός της οποίας θα καταλήγουν τα εργαστηριακά απόβλητα να διαθέτει επιφανειακό πώμα ώστε να 
αποκλείεται η διαφυγή αναθυμιάσεων. 

 Η εταιρία αφού προέβη στις απαραίτητες ενέργειες για συμμόρφωση με τις απαιτήσεις του Τμήματος 
Περιβάλλοντος, ζήτησε όπως επιθεωρηθεί ξανά. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος στις 13.3.2015 πραγματοποίησε ξανά επιθεώρηση στο Κτίριο Α της εταιρείας 
και κατά την επιθεώρηση διαπιστώθηκε ότι οι πιο πάνω όροι (1) και (2) είχαν ικανοποιηθεί. 

 Ως εκ τούτου το Τμήμα Περιβάλλοντος με επιστολή του προς το ∆ήμο Αραδίππου με ημερομηνία 
16.3.1015 απάντησε ότι δεν φέρει ένσταση στην παραχώρηση του Πιστοποιητικού Τελικής Έγκρισης για το 
Κτίριο Α. 

 Σημειώνεται ότι στο εν λόγω κτίριο άρχισε η αποθήκευση χημικών.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος θεωρεί ότι 
λόγω τήρησης από την εταιρία των περιβαλλοντικών όρων που έθεσε δεν τίθεται θέμα πρόκλησης 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

 Όσον αφορά θέματα πρόκλησης κινδύνων για την ποιότητα ζωής των εργαζομένων και των κατοίκων 
της περιοχής, Αρμόδια Αρχή αποτελεί το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(γ)  Κτίριο Β της εταιρείας Halliburton: 

 Κατά τις επιθεωρήσεις διαπιστώθηκε ότι κύρια μέρη του εργοστασίου, τα οποία και αφορούν στη 
(διεξαγωγή διεργασιών που περιγράφονται στην αίτηση και στο σχετικό περιγραφικό σημείωμα που υπέβαλε η 
εταιρεία, δεν είχαν ολοκληρωθεί.  Η εταιρία ζήτησε προφορικά από το Τμήμα Περιβάλλοντος να μην προβεί σε 
απάντηση της προς το ∆ήμο Αραδίππου μέχρι την ολοκλήρωση των κατασκευαστικών εργασιών και τη 
διαμόρφωση όλων των χώρων του Κτιρίου Β. 

 Σημειώνεται ότι ουδεμία διεργασία διενεργείται στο εν λόγω κτίριο καθώς ακόμα διεξάγονται 
κατασκευαστικές εργασίες.  Ως εκ τούτου δεν τίθεται θέμα πρόκλησης κινδύνων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.456, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γιώργου Γεωργίου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και την επιστολή σας με ημερ. 16.3.2015 σε σχέση με το πιο πάνω 
θέμα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός των Ζωνών Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ) αποτελεί υποχρέωση όλων των Χωρών κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αν και δεν είναι υποχρεωτικά κατόπιν σχετικής απόφασης του 
Υπουργείου Εσωτερικών έχει αποφασιστεί η εκπόνηση κατάλληλων ∆ιαχειριστικών Σχεδίων για όλες τις 
περιοχές ΖΕΠ του δικτύου Natura 2000. 

2. Η έναρξη εκπόνησης των ∆ιαχειριστικών Σχεδίων άρχισε περί τα τέλη του 2013 και αναμένεται να 
ολοκληρωθούν περί το δεύτερο εξάμηνο του 2016. 

3. Σε σχέση με την περιοχή του Αγίου Θεοδώρου Λάρνακας το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο (όπως και για τις άλλες 
περιοχές) βρίσκεται υπό εξέλιξη.  Έχουν συλλεγεί διάφορα στοιχεία και δεδομένα από διάφορες πηγές 
και Υπηρεσίες και εντός του Νοεμβρίου 2014 έγινε η πρώτη διαβούλευση με την κοινότητα του Αγίου 
Θεοδώρου. Στο παρόν στάδιο γίνεται κατηγοριοποίηση όλων των ζητημάτων και απόψεων και η 
ολοκλήρωση συλλογής όλων των δεδομένων. 

4. Υπολογίζεται ότι περί το τέλος του 2015 ή αρχές του 2016 θα γίνει η δεύτερη διαβούλευση με την 
κοινότητα για την παρουσίαση και ανταλλαγή απόψεων για το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο όπου στη συνέχεια 
υπολογίζεται η ολοκλήρωση της όλης προσπάθειας το δεύτερο εξάμηνο του 2016.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.476, ημερομηνίας 10 Μαρτίου  2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 17 Mαρτίου 2015, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Στην Κύπρο λειτουργεί ένα μόνο αραβόφωνο σχολείο ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης με την 
επωνυμία LEBANESE GREEN HILL SCHOOL.  To σχολείο εξασφάλισε έγκριση για την ίδρυση και τη 
λειτουργία του στις 14 ∆εκεμβρίου 1983. Εδρεύει στη Λεμεσό και σε αυτό φοιτούν τέσσερις (4) μαθητές 
∆ημοτικής και δεκατρείς (13) μαθητές Μέσης εκπαίδευσης. 

(β)  Το υπό αναφορά σχολείο εξασφάλισε έγκριση για λειτουργία ιδιωτικού σχολείου ∆ΙΑΦΟΡΟΥ τύπου.  Ο 
τύπος του σχολείου καθορίζει το Αναλυτικό καθώς και το Ωρολόγιο Πρόγραμμα που θα ακολουθεί.  Τα 
ιδιωτικά σχολεία διαφόρου τύπου ακολουθούν ένα άλλο εκπαιδευτικό σύστημα και κατά συνέπεια 
ακολουθούν το αντίστοιχο αναλυτικό και ωρολόγιο πρόγραμμα.  Επισημαίνεται ότι κατά την υποβολή 
της αίτησης για ίδρυση και λειτουργία ενός ιδιωτικού σχολείου, το σχολείο καταθέτει στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ), το αναλυτικό πρόγραμμα που θα ακολουθήσει.  Σε αυτό περιλαμβάνεται 
ο γενικός σκοπός, οι ειδικοί στόχοι και το περιεχόμενο ανά γνωστικό αντικείμενο, οι μεθοδολογικές 
προσεγγίσεις που θα ακολουθηθούν και άλλα σχετικά.  Αυτά αξιολογήθηκαν από τους αρμόδιους 
Επιθεωρητές και κρίθηκαν κατάλληλα. 

(γ)  Επιπρόσθετα, κάθε σχολική χρονιά ο οικείος επιθεωρητής επισκέπτεται το συγκεκριμένο σχολείο, 
αξιολογεί το πρόγραμμα που ακολουθεί και υποβάλλει σχετική έκθεση επιθεώρησης.  Κατά την 
τελευταία έκθεση επιθεώρησης δεν σημειώθηκε οποιοδήποτε σχόλιο που αφορά την προαγωγή ιδεών 
ισλαμικού φονταμενταλισμού. 

2.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες 
πληροφορίες ή διευκρινήσεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 30 Απριλίου 2015, στις 4.00 μ.μ., 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.048-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.060-2015). 

 3. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.047-2015). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.085-2015). 

 5. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των 
Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.079-2015). 

 6. Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια 
Τουριστικών Περιοχών /Ζωνών, Τουριστική Περίοδος, Ωράρια 
Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.025-2015). 

 7. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των 
Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.057-2015). 
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 8. Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής Νόμος του 2005. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.2005). 

 9. Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.033-2014).  

 10. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.052-2015). 

 11. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας 
Ζωής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.057-2015). 

 12. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.037-2009). 

 13. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.012-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, 
τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε 
σχέση με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα 
προβλήματα, τις ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της 
οικονομίας, της αγοράς εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Ευχαριστώ πάρα πολύ για τη συνεργασία. 

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης  Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νουρής Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆αμιανού Άριστος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Προδρόμου Πρόδρομος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 
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Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας κ. Σοφοκλή Φυττή στην επέτειο του δημοψηφίσματος της 
24ης Απριλίου του 2004 για το Σχέδιο Ανάν. 

2. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίας στην επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων στις 24 
Απριλίου 1915 και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», 
συζήτηση (Α. Αντωνίου, Α. Φακοντής, Α. Μισός, Ζ. Ζαχαρίου, Π. Σταυριανός) και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση (Ανδρέας Κυπριανού, Γ. 
Λαμάρης, ∆. Συλλούρης, προεδρεύων, Γ. Περδίκης, Πρ. Προδρόμου) και ψήφισή της σε νόμο. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η εφαρμογή του Σχεδίου Παροχής Πολεοδομικών Κινήτρων για σκοπούς ανάκαμψης της αναπτυξιακής 
δραστηριότητας στην Κύπρο - Θέμα άρσης του μέτρου του 10% στην εισδοχή αλλοδαπών φοιτητών 
στα κυπριακά ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η εγκατάσταση συστήματος αυτόματης τηλεφωνικής ανταπόκρισης στο Τμήμα Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και τυχόν συνέπειες για την εργοδότηση τυφλών - Αίτημα της κοινότητας Πομού για 
τοποθέτηση κυματοθραυστών και βράχων για προστασία από τη διάβρωση - Η κατασκευή σταθμού 
επεξεργασίας λυμάτων στην κοινότητα Αρακαπά - Ενημέρωση για τα μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και λήψη δραστικότερων μέτρων - Ερωτήματα σχετικά με τα 
εγκαταλελειμμένα στρατόπεδα των Βρετανών στην περιοχή “Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια - 
Ερωτήματα σχετικά με τις εταιρείες περισυλλογής αποβλήτων συσκευασιών (Green Dot και άλλες) και 
την απουσία δικτύου τέτοιων εταιρειών από τα χωριά και τους δήμους Λευκάρων και Πόλης Χρυσοχούς 
- Υγειονομικοί έλεγχοι και άδειες λειτουργίας για τις καντίνες που στήνονται κατά μήκος διάφορων οδών 
- Ερωτήματα σχετικά με τις συνθήκες εκτροφής κουνελιών - Ανάγκη λήψης μέτρων για τερματισμό 
παράνομης μεθόδου απομάκρυνσης δελφινιών από ψαράδες - Καταγγελίες για πρόκληση ρύπανσης 
στο θαλάσσιο βυθό από το ψάρεμα με καλάμι - Ερωτήματα σχετικά με το αιολικό πάρκο στην περιοχή 
“Ορείτες” (εμπιστευτική απάντηση) - Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση άδειας λειτουργίας 
αιολικού πάρκου στην περιοχή “Ορείτες” (εμπιστευτική απάντηση) - Ανάγκη κρατικού συντονισμού για 
την ολοκλήρωση της αντιπαραβολής των στοιχείων του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και 
του Τμήματος ∆ασών σχετικά με την κρατική δασική γη - Ενημέρωση για τα όρια έκθεσης των 
ανθρώπων σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία σε περίπτωση ύπαρξης σχετικής νομοθεσίας - Αίτημα για 
νευρολόγο για το νοσοκομείο Λάρνακας και το νοσοκομείο Αμμοχώστου - Αδειοδοτημένοι χώροι 
απόρριψης στερεών αποβλήτων στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου - Ερωτήματα σχετικά με το κτίριο 
του Γενικού Χημείου του Κράτους - Μερική ή ολική ανάκληση των απαλλοτριώσεων και προστασία της 
λίμνης Παραλιμνίου και των αλυκών Λάρνακας - Αξιολόγηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια 2010-2013 και προγραμματισμός νέων δράσεων 
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- Ανάγκη βελτιωτικών έργων στο αλιευτικό καταφύγιο Αγίας Νάπας - Θέμα έγκρισης αποθηκών και 
εγκαταστάσεων χημικών και καταλοίπων στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου - ∆ιαχειριστικό σχέδιο 
για το δίκτυο “Natura 2000” στην κοινότητα Αγίου Θεοδώρου Λάρνακας - Ενημέρωση για τη λειτουργία 
ή μη αραβόφωνων σχολείων στην Κύπρο, τη διδακτέα ύλη και τη διασφάλιση μη παραγωγής ιδεών 
ισλαμικού φονταμενταλισμού σε αυτά. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 30ής Απριλίου 2015 

Ώρα έναρξης: 4.27 μ.μ. 

Αρ. 34 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα, προ ημερησίας διατάξεως, να αναφερθώ στην Εργατική Πρωτομαγιά, μέρα ορόσημο για τους 
αγώνες των εργαζομένων. 

 Το Μάη του 1886 τα εργατικά συνδικάτα στο Σικάγο και έπειτα σ’ ολόκληρη την επικράτεια των 
Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής διεκδίκησαν με μαζικές απεργιακές κινητοποιήσεις και διαδηλώσεις 
καλύτερες συνθήκες εργασίας, καθώς και την κατοχύρωση της οκτάωρης εργασίας.  Παρά την τραγική 
κατάληξή τους, αφού οι κινητοποιήσεις αυτές σφραγίστηκαν με αίμα και πάρα πολλά θύματα, άφησαν 
ανεξίτηλο το σημάδι τους στη μνήμη και στην ιστορία, αποτελώντας την απαρχή πολλών αγώνων των 
εργαζομένων για κοινωνική δικαιοσύνη, αξιοπρέπεια και δημοκρατία. 

 Μέρα θύμησης αγώνων και θυσίας όλων όσοι αντιστάθηκαν στην εκμετάλλευση του ανθρώπινου 
μόχθου, η Εργατική Πρωτομαγιά δίνει την ευκαιρία στην εργατική τάξη να προβάλει τα κοινωνικά και 
οικονομικά της επιτεύγματα και να καθορίσει το διεκδικητικό της πλαίσιο για το μέλλον. 

 Οφείλουμε να σημειώσουμε πως το εργατικό κίνημα της Κύπρου, παρά τις αντίξοες συνθήκες της 
αποικιοκρατίας, χάραξε τη δική του πορεία, πρωτοστατώντας σε αγώνες και θυσίες για ανθρωπινότερες 
συνθήκες εργασίας, για κοινωνική δικαιοσύνη και αξιοπρέπεια και έκτισε γερές βάσεις για πολλές από τις 
κοινωνικές κατακτήσεις που απολαύει σήμερα το σύνολο του κυπριακού λαού. 

 Σήμερα που η πατρίδα μας βρίσκεται μέσα σε δύσκολες οικονομικές συνθήκες, που θέτουν υπό 
αμφισβήτηση κεκτημένα δικαιώματα των εργαζομένων, η Εργατική Πρωτομαγιά αποκτά ιδιαίτερο νόημα και 
συμβολισμό ως εκδήλωση της ενότητας και αλληλεγγύης του εργατικού κινήματος. 

 Αποτίνοντας φόρο τιμής στους όπου γης εργαζομένους, που με αυταπάρνηση και αυτοθυσία 
αγωνίστηκαν ενάντια στις απάνθρωπες συνθήκες εργασίας και άνοιξαν δρόμο για ένα καλύτερο 
κοινωνικοοικονομικό επίπεδο ζωής, εκφράζουμε την αποφασιστικότητά μας να υπερασπίσουμε τα δικαιώματα 
των εργαζομένων. 

 Εξάλλου, η ερχόμενη Κυριακή, 3 Μαΐου, έχει καθιερωθεί ως η Παγκόσμια Ημέρα Ελευθεροτυπίας.  Με 
αυτή την ευκαιρία απευθύνουμε σε όλο το δημοσιογραφικό κόσμο, σε όλους όσοι είναι συντελεστές του τύπου, 
των μέσων ενημέρωσης, χαιρετισμό εκτίμησης για το σημαντικό ρόλο που διαδραματίζουν στη λειτουργία της 
Δημοκρατίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι η Επιτροπή 
Επιλογής συνήλθε σήμερα σε συνεδρία της και μελέτησε αίτημα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 
αλλαγή του τίτλου της.  Η Επιτροπή Επιλογής εισηγείται την αλλαγή του τίτλου της επιτροπής σε 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία θα κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί της 
Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2015».  Αν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην 
αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, να τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική 
έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων)     

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από 
τους υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα 
Κοινωνικής Στήριξης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.089-2015). 

Γενικό Λογιστή της 
Δημοκρατίας εκ μέρους του 
Υπουργού Οικονομικών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και του Κράτους του 
Κουβέιτ στον τομέα της Δημόσιας Υγείας 
και της Ιατρικής Επιστήμης (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.090-2015). 

Υγείας  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

3.  Ο περί της Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.091-2015). 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

4.  Ο περί της Μεταβίβασης των 
Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών του 
Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων 
στο Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.092-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.093-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες 
για το έτος 2015, Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.094-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
για Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.095-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

8.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και 
Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών)  
Κανονισμοί του 2015. 

Άμυνας Άμυνας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.052.012-2015). 

9.  Δεύτερη έκθεση πεπραγμένων, 
ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015,  
αναφορικά με τη διαχείριση της 
συμμετοχής της Δημοκρατίας στην 
ιδιοκτησιακή δομή πιστωτικών 
ιδρυμάτων σύμφωνα με τον περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας 
Διαχείρισης της Συμμετοχής της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων Νόμο του 2013 [Ν. 
106(Ι)/2013]. 
(Αρ. Φακ. 13.24.004). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 11, 12, 13, και 14) του 2015 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 24 Απριλίου 2015 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2015 
Νόμου του 2014. 
[Ν. αρ. 57(ΙΙ)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Σχέδιο ψηφίσματος  Κατατέθηκε από    

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων που αφορά την άμεση 
δημιουργία και εκτέλεση σχεδίου που θα 
διασφαλίζει, στη βάση χρονοδιαγράμματος που 
θα τεθεί, την εφαρμογή το συντομότερο δυνατόν 
της ολικής αποκατάστασης των κατασχεθεισών 
αποταμιεύσεων των καταθετών. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  
και 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.059-2015). 

Αντρέα Φακοντή,  
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και  
Πανίκκο Σταυριανό  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 15) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.060-2015). 

Σταύρο Ευαγόρου, 
Γιάννο Λαμάρη  
και  
Πάμπο Παπαγεωργίου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και Εσωτερικών  

3. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.061-2015). 

Κυριάκο Χατζηγιάνννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εσωτερικών  

 

4. Ο περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.062-2015). 

Μάριο Μαυρίδη και  
Μαρία Κυριακού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  
και  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   
και  
Εσωτερικών  
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Πάμπο Παπαγεωργίου    
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω του επείγοντος χαρακτήρα της πρότασης νόμου που έχουμε ήδη 
κηρύξει επείγουσα, θα της επιληφθούμε αμέσως τώρα.  Τα θέματα με τους αριθμούς 5, 6 και 7 στην ημερήσια 
διάταξη, που είναι συναφή με την πρόταση νόμου, αναβάλλονται.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των 

Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από το μέλος της βουλευτή κ. Νίκο Νουρή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε 
επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμου, ώστε να προστεθεί μεταβατική 
διάταξη σύμφωνα με την οποία ο υπό συζήτηση νόμος, όπως αυτός τροποποιήθηκε τελευταία με το Νόμο αρ. 
36(Ι) του 2015, με βάση τον οποίο αφαιρέθηκε από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων η εξουσία έκδοσης διαταγμάτων αναφορικά με τη ρύθμιση της τουριστικής περιόδου και των 
τουριστικών περιοχών/ζωνών σε σχέση με τις αργίες και το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων που 
εμπίπτουν σε αυτές, να τεθεί σε ισχύ από τις 14 Μαΐου 2015, αντί από την 1

η
 Μαΐου του 2015. 

 Συγκεκριμένα, η προτεινόμενη ρύθμιση κατέστη αναγκαία, λόγω του ότι μέχρι στιγμής δεν κατέστη 
δυνατή η ολοκλήρωση της μελέτης από την επιτροπή των σχετικών νομοθετημάτων που έχουν κατατεθεί στη 
Βουλή από την κυβέρνηση και από μέλη της Βουλής και με τα οποία ρυθμίζονται τα πιο πάνω θέματα.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για την πρόταση νόμου, η οποία έχει κηρυχθεί επείγουσα; 

 Ορίστε, κύριε Νουρή. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός κατέθεσε τη συγκεκριμένη πρόταση για επέκταση του δικαιώματος της 
Υπουργού Εργασίας για έκδοση διαταγμάτων για τα καταστήματα, επειδή μέσα από τις συζητήσεις στην 
αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας διεφάνη...  Γιατί ουσιαστικά τον τελευταίο ενάμιση χρόνο, παρά 
τις πολλές προσπάθειες, δεν κατέστη δυνατό να βρεθεί λύση στο ακανθώδες ζήτημα του ωραρίου.  Είναι 
φανερό ότι οι διαφορές και τα συμφέροντα μεταξύ των κοινωνικών εταίρων είναι τόσο πολλά, που συνεχίζουν 
να τους κρατούν σε απόσταση όσον αφορά το συγκεκριμένο θέμα.  Για μας η προσπάθεια αυτή πρέπει να είναι 
συνεχής, ώστε να καταλήξουμε σε μια, αν είναι δυνατό, κοινά αποδεχτή λύση μεταξύ όλων των κοινωνικών 
εταίρων, ώστε να ικανοποιήσουμε στο μέγιστο δυνατό βαθμό όλα τα συμφέροντα των πλείστων από τους 
εμπλεκόμενους.  Για μας η οποιαδήποτε λύση δεν πρέπει να είναι λύση η οποία θα στείλει ξανά στην ανεργία 
κανένα, αν είναι δυνατό, από τις δέκα χιλιάδες περίπου άτομα που έχουν καταλάβει θέσεις εργασίας, είτε με 
κανονικό ωράριο είτε με μερική απασχόληση, και τα οποία εργοδοτήθηκαν από τον Ιούλιο του 2013, όταν 
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υιοθετήθηκαν τα υπουργικά διατάγματα.  Θεωρούμε ότι η όποια λύση δε θα πρέπει να θέσει σε κίνδυνο το 
λιανικό εμπόριο.  Θεωρούμε ακόμα ότι δε θα πρέπει να δημιουργήσει πρόβλημα στη μοναδική βιομηχανία που 
σήμερα συνεισφέρει στην πραγματική οικονομία και που δεν είναι άλλη από την τουριστική.  Και βεβαίως 
εκτιμούμε ότι η όποια λύση πρέπει να είναι ισορροπημένη, για να μπορέσουμε να διασφαλίσουμε και τα 
εργασιακά δικαιώματα.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους λοιπόν, επειδή η κυβερνητική πρόταση διεφάνη -στο στάδιο που τη 
συζητούσαμε- ότι δε συγκέντρωνε την απαραίτητη κοινοβουλευτική αποδοχή, θεωρούμε ότι θα πρέπει να 
δώσουμε κάποιο χρονικό διάστημα και η εισήγησή μας είναι, με την πρόταση νόμου, μέχρι τις 14 Μαΐου, για να 
μπορέσουμε να φτάσουμε σε ένα αποδεκτό αποτέλεσμα, που -αν είναι δυνατό, επαναλαμβάνω- να ικανοποιεί 
όλους τους εμπλεκόμενους κοινωνικούς εταίρους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα αποφύγω να μπω στην ουσία του θέματος όπως έχει πράξει ο συνάδελφος ο Νίκος Νουρής, θα 
τοποθετηθώ μόνο επί της πρότασης νόμου.  Ως ΑΚΕΛ θα στηρίξουμε την πρόταση νόμου για παράταση 
ισχύος για ακόμα δεκαπέντε μέρες.  Θέλω να σημειώσω όμως ότι στην επιτροπή έχουμε αποφασίσει ότι η 
νομοθεσία -τα διάφορα νομοσχέδια ή προτάσεις νόμου που είναι ενώπιόν μας- θα συζητηθεί τη Δευτέρα ή και, 
αν χρειαστεί, άλλες ημέρες, αλλά την Πέμπτη, 7 του μήνα, θα είναι ενώπιον της ολομέλειας, ούτως ώστε να 
δοθεί, αν εγκριθεί το τι θα εγκριθεί, η δυνατότητα στην κυβέρνηση να εξετάσει το περιεχόμενο του σχετικού 
νόμου ή των κανονισμών, ούτως ώστε να παρασχεθεί ανάλογος χρόνος, για να μπορέσει να δημοσιευτεί 
κανονικά και να τεθεί σε ισχύ και να μην υπάρξει οποιοδήποτε κενό.  Την ίδια στιγμή θέλω να πω ότι έχω 
μιλήσει με την Υπουργό Εργασίας και με έχει ενημερώσει ότι, αν τελικά εγκριθεί η συγκεκριμένη πρόταση, 
σήμερα θα εκδοθεί και σχετικό διάταγμα για την παράταση ισχύος και του διατάγματος, ούτως ώστε να μην 
υπάρξει κανένα κενό.  Και επίσης με έχει ενημερώσει ότι θα εκδώσει και ανακοίνωση ότι η 1

η
 Μαΐου, η αυριανή 

μέρα, είναι επίσημη αργία και όλοι πρέπει να είναι κλειστοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Έχει ζητήσει ο κ. Περδίκης και αμέσως μετά ο κ. Βότσης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εν μέρει έχω καλυφθεί από τον πρόεδρο της επιτροπής, διότι δημιουργείται ένα κενό και παρέχεται 
δυνατότητα στην υπουργό με αυτή την πρόταση νόμου, την οποία ψηφίζουμε σήμερα, να εκδώσει διάταγμα το 
οποίο να έχει διάρκεια πέραν και της 14

ης
 Μαΐου 2015.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Συγγνώμη, κύριε Αβέρωφ;  Να την παρακαλούμε να εκδώσει; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εννά δείξει. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, θέλω να καταγραφεί στα πρακτικά της ολομέλειας ότι υπάρχει, έστω και από μαρτυρία του 
προέδρου της επιτροπής, αυτή η δέσμευση, ό,τι και αν σημαίνουν σήμερα στο χρηματιστήριο της πολιτικής, αν 
έχουν αξία οι δεσμεύσεις, ιδιαίτερα αυτής της κυβέρνησης... 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Δέσμευση και του γενικού διευθυντή ενώπιον της επιτροπής. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εντάξει.  Ελπίζω να τηρηθεί η δέσμευση και ελπίζω παραπάνω, κύριε Πρόεδρε της Βουλής και πρόεδρε 
της επιτροπής Εργασίας, η δέσμευση της Βουλής να είναι ακόμα πιο αξιόπιστη και φερέγγυα και ότι σε 
δεκαπέντε μέρες θα μπορέσουμε να παραδώσουμε στην κοινωνία ένα νόμο ο οποίος να είναι ισοβαρής και 
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δίκαιος.  Να εξασφαλίζει τα δικαιώματα των εργαζομένων και των καταναλωτών και να μην υποχρεώνει τους 
εργαζόμενους να εργάζονται για ολόκληρο το χρόνο κάθε Κυριακή.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου προηγείται ως πρόεδρος κόμματος και μετά ο κ. Βότσης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με ενοχλεί κάτι.  Κάποιοι εξ υμών είναι ηθικολόγοι και κάποιοι άλλοι είναι οτιδήποτε άλλο με πολιτικούς 
όρους και να αφήσουμε τις νομικές ερμηνείες.  Εδώ αυτή η Βουλή ψήφισε ένα νόμο και κάποια πλευρά της 
Βουλής, η δική μου παράταξη, προειδοποίησε ότι δε θα είμαστε έτοιμοι στις 2 του Μάη.  Τώρα κάνουμε μια 
αναβολή δεκατέσσερις μέρες.  Δεν πρόκειται η κυβέρνηση και η υπουργός να βγάλουν διάταγμα πέραν της 
14

ης
 Μαΐου.  Απεύχομαι όμως, όταν ενδεχομένως η Βουλή να μην μπορέσει να τετραγωνίσει τον κύκλο, γιατί 

δύσκολα οι κύκλοι τετραγωνίζονται, να έρθει το σώμα να παρακαλεί την εκτελεστική εξουσία για επιπρόσθετο 
διάταγμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Χαίρομαι που μιλώ μετά τον κ. Νεοφύτου, ακριβώς για να πω ότι όσα λέει δε μας αφορούν.  Εμάς δε μας 
αφορούν, γιατί είμαστε έτοιμοι και σήμερα ακόμη με πρόταση νόμου και τοποθέτηση την οποία κάναμε εδώ και 
ένα μήνα.  Όταν αναστέλλαμε το δικαίωμα της υπουργού να εκδώσει διατάγματα, εμείς δεν κρυφτήκαμε.  Εμείς 
είπαμε καθαρά ποιος ήταν ο στόχος, τι θέλαμε να πετύχουμε.  Και απλώς λέω, για να θυμόμαστε όλοι, ότι αυτή 
η αναβολή που δίνουμε δεν είναι ουδέτερη αναβολή.  Σήμερα που θα αναβάλουμε για δεκαπέντε μέρες θα 
εξακολουθήσει να ισχύει η υπεροχή της μιας άποψης.  Γιατί εδώ και δύο χρόνια -δε θα μπω στην ουσία- 
υπάρχει η υπεροχή της μιας άποψης με τα διατάγματα:  όλοι ανοιχτοί.  Άρα, για τις επόμενες δεκαπέντε μέρες 
δεν είναι ουδέτερα τα πράγματα.  Θα εξακολουθήσει η υπεροχή της άποψης “όλοι ανοιχτοί” -που είναι η 
κυβερνητική άποψη και το σέβομαι- να εξακολουθεί να ισχύει.  

 Πρόεδρε,  

 Εμείς είμαστε έτοιμοι, ακόμα και σήμερα με πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει, με θέσεις που 
καταθέσαμε στην επιτροπή, να λύσουμε...  Τον τροχό να τον τετραγωνίσουμε, όπως είπε προηγουμένως ο 
φίλος ο Αβέρωφ.  Είμαστε έτοιμοι.  Το θέμα είναι ότι μπορούμε όλοι να πάρουμε τις αποφάσεις σε ένα πολύ 
δύσκολο θέμα μεν, το οποίο δεν είναι άλυτο δε.  Φτάνει ο καθένας πολιτικά να τοποθετηθεί και να κλείσει αυτό 
το θέμα.   

 Λοιπόν, υπάρχει η πρόταση για αναβολή, έχει γίνει αποδεκτή.  Υπάρχει πρόταση νόμου.  Εκ των 
πραγμάτων θα την αποδεχθούμε, αλλά σας λέω ότι δε θα δεχθούμε να γίνει αυτό που έγινε με τις εκποιήσεις, η 
αναβολή πάνω στην αναβολή.  Γιατί, επαναλαμβάνω, δεν είναι ουδέτερες οι μέρες που περνούν, οι μέρες που 
περνούν ικανοποιούν αυτούς που λένε «όλοι ανοιχτοί την Κυριακή».  Αυτό εμάς δε μας ικανοποιεί, γι’ αυτό στις 
επόμενες δεκαπέντε μέρες καλούμε όλα τα κόμματα να είναι έτοιμα να καταλήξουν συγκεκριμένα τι θέλουν επί 
του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κ. Μαυρονικόλα και ολοκληρώνεται η τοποθέτηση όλων των πλευρών. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλά να πούμε ότι η ψήφιση του νόμου για τα διατάγματα ακριβώς είχε στόχο να έρθουν κανονισμοί και 
νομοσχέδιο που να έλυαν αυτό το θέμα των ωραρίων, το οποίο είναι ένα πολύ δύσκολο θέμα.  Νομίζω ότι ο 
πρώτος στόχος έχει επιτευχθεί.  Έχουμε ενώπιόν μας -είτε συμφωνούμε είτε διαφωνούμε- κανονισμούς και 
νομοσχέδιο από την υπουργό.  Εκείνο το οποίο ζητήσαμε ήταν μια εβδομάδα αναβολή, όπως πολύ σωστά 
ελέχθη από τον πρόεδρο της επιτροπής, σε μια προσπάθεια να μπορέσουμε με μια πλειοψηφία να περάσουμε 
ένα νομοσχέδιο και κανονισμούς με τα οποία να μην υπάρχει εκμετάλλευση των εργαζομένων, να μπορέσουμε 
να προστατεύσουμε τους εργαζόμενους, αλλά και συνάμα όλα αυτά τα σκληρά ωράρια με τα οποία εργάζονται 
αυτή τη στιγμή να δούμε πώς μπορούμε να τα απαμβλύνουμε.  Εμάς η υπόσχεσή μας ήταν και είναι ότι σε 
δεκαπέντε μέρες αυτό το θέμα θα επιλυθεί και είμαστε έτοιμοι να το επιλύσουμε. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ όλους για τις τοποθετήσεις τους. 

 Και τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί της 
Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015», αναβάλλεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας για το έτος 2015, ο οποίος είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €6.093.377 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  Γεώργιος Προκοπίου  

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Νίκος Κουτσού 

 Αντρέας Καυκαλιάς    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν την 31

η
 Μαρτίου και την 21

η
 Απριλίου 2015.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, ο Γενικός 
Ελεγκτής της Δημοκρατίας, εκπρόσωποι του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου (ΟΝΕΚ), του Συμβουλίου 
Νεολαίας Κύπρου, καθώς και οργανώσεων νεολαίας. 
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 Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το έτος 2015 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους 
€6.093.377 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

 Ειδικότερα: 

1. Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αναλύονται ως 
ακολούθως: 

 Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2015 

   € 

 Ενοίκια  25.000,00 

 Κάρτα Νέων  28.000,00 

 Τέλη και δικαιώματα εγγραφής  20.000,00 

 Διάφορες άλλες υπερπληρωμές  10,00 

 Άλλα έσοδα  15.000,00 

 Τόκοι/έσοδα από καταθέσεις/επενδύσεις  85.000,00 

 Έσοδα από Ευρωπαϊκή Ένωση  2.370.347,00 

 Ανάκτηση εξόδων από Ευρωπαϊκή Ένωση  10,00 

 Διάφορες χορηγίες για συγκεκριμένα έργα  10,00 

 Κυβερνητική χορηγία στα ειδικά ταμεία  3.550.000,00 

 Σύνολο εσόδων  6.093.377,00.  

2. Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αναλύονται ως 
ακολούθως: 

 Δαπάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2015  

   € 

 Δαπάνες προσωπικού  1.219.500,00 

 Λειτουργικές δαπάνες κεντρικών γραφείων  828.541,00 

 Μεταβιβάσεις  3.964.251,00  

 Πάγια  13.034,00 

 Έργα υποδομής  51,00 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  68.000,00  

   6.093.377,00. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής για τον προϋπολογισμό, κατά τον 
καταρτισμό του καταβλήθηκε προσπάθεια για τον όσο το δυνατό μεγαλύτερο περιορισμό των 
προϋπολογιζόμενων δαπανών, με βάση τις κατευθυντήριες οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Περαιτέρω, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

1. Το ύψος της κρατικής χορηγίας που έχει προβλεφθεί για το έτος 2015 ανέρχεται στα €3.550.000 και 
παρουσιάζει μείωση κατά €50.000 έναντι της κρατικής χορηγίας στον ίδιο προϋπολογισμό για το έτος 
2014. 

2. Ο προϋπολογισμός έτυχε μελέτης τόσο από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όσο και από το 
Υπουργείο Οικονομικών. 

3. Το Υπουργείο Οικονομικών, με σχετική επιστολή του προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2014, ζήτησε όπως, προτού υποβληθεί ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, ενσωματωθούν σε αυτόν συγκεκριμένες πρόνοιες, οι οποίες έχουν ήδη 
ενσωματωθεί στον προϋπολογισμό που κατατέθηκε στη Βουλή. 

4. Ο ΟΝΕΚ έχει καθορίσει διαδικασίες παρακολούθησης και ελέγχου σύμφωνα με τις παρατηρήσεις και τις 
εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 



1719 

 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, ο πρόεδρος του ΟΝΕΚ αναφέρθηκε στο έργο και στους 
στόχους του ΟΝΕΚ και έδωσε επεξηγήσεις για θέματα που αφορούν τη λειτουργία και τα διάφορα 
προγράμματά του.   

 Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων νεολαίας που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, καθώς και ο 
εκπρόσωπος του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου, αφού επισήμαναν την ανάγκη οικονομικής στήριξης και 
περαιτέρω ενίσχυσης του έργου του ΟΝΕΚ, συμφώνησαν με την έγκριση του προϋπολογισμού του για το 
2015. 

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, υπέβαλε αριθμό ερωτημάτων 
και ζήτησε επεξηγήσεις σε σχέση με τα διάφορα κονδύλια που αφορούν τη λειτουργία και το έργο του ΟΝΕΚ 
για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.  Η ενημέρωση και τα στοιχεία που ζήτησε η επιτροπή αφορούσαν 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τις παρατηρήσεις που περιλαμβάνονται στις εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας των 
προηγούμενων δύο ετών και κατά πόσο υπήρξε συμμόρφωση με αυτές. 

2. Την ολοκληρωμένη ανάλυση συγκεκριμένων κονδυλίων που αφορούν το έτος 2014. 

3. Τον αριθμό του προσωπικού που εργάζεται στον ΟΝΕΚ, την ημερομηνία πρόσληψής του και σε ποιες 
θέσεις, τις βαθμίδες των θέσεων στις οποίες υπηρετεί σήμερα, τη μισθοδοσία του και άλλα συναφή 
στοιχεία. 

4. Αναλυτική κατάσταση των χορηγιών που δόθηκαν από τον ΟΝΕΚ σε διάφορους αιτητές, οργανώσεις και 
οργανισμούς. 

5. Κατά πόσο και υπό ποιες προϋποθέσεις οι τουρκοκυπριακές οργανώσεις δικαιούνται να λαμβάνουν 
χορηγίες από τον ΟΝΕΚ και ποιες είναι αυτές. 

6. Κατά πόσο ο ΟΝΕΚ εφαρμόζει διαδικασία εσωτερικού ελέγχου. 

7. Κατά πόσο υπήρξε συμμόρφωση με τη διαδικασία αναστολής πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής, όπως ακριβώς προβλέπεται και για τις θέσεις που 
περιλαμβάνονται στον κρατικό προϋπολογισμό. 

8. Τα ενοίκια που καταβάλλει ο ΟΝΕΚ και κατά πόσο κατέχει ιδιόκτητα κτίρια. 

9. Τα έξοδα για συμβουλευτικές υπηρεσίες και ειδικότερα για υπηρεσίες εμπειρογνωμόνων και νομικών 
συμβούλων.  

10. Τη μίσθωση και αγορά υπηρεσιών και ειδικότερα για την αμοιβή ιδιωτικής αστυνομίας για φύλαξη του 
ξενώνα νέων. 

11. Το κόστος λειτουργίας των πολυκέντρων νεολαίας, των κέντρων πληροφόρησης νέων και των κέντρων 
νεότητας. 

12. Το πρόγραμμα “Πρωτοβουλίες Νέων” και ειδικότερα για τους δικαιούχους του προγράμματος και τα 
κριτήρια επιχορήγησης. 

13. Το πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης “Erasmus +”. 

14. Το κονδύλι που αφορά τις ανεγέρσεις/επεκτάσεις και βελτιώσεις κτιρίων. 

15. Τα κονδύλια που δαπανώνται για σκοπούς διαφήμισης και δημοσιεύσεων, για συνέδρια και αποστολές 
στο εξωτερικό, για εισφορές σε διεθνείς οργανισμούς για τηλεφωνικά τέλη κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα πιο πάνω αναφερόμενα στοιχεία στάλθηκαν στην επιτροπή με επιστολή, 
ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, και διανεμήθηκαν σε όλα τα μέλη της. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του προϋπολογισμού, την επιτροπή στη δεύτερη συνεδρία της 
απασχόλησε το ζήτημα της συμμόρφωσης του ΟΝΕΚ με τις εισηγήσεις και παρατηρήσεις της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  Ειδικότερα, ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας ανέφερε ενώπιον της επιτροπής 
ότι με επιστολή του, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2015, προς το διοικητικό συμβούλιο του ΟΝΕΚ απέστειλε τις 
εισηγήσεις και επισημάνσεις του γραφείου του για αρκετά θέματα τα οποία προέκυψαν μετά από σχετικό 
έλεγχο για τα έτη 2012 και 2013 και ζητήθηκε η απάντηση του οργανισμού το αργότερο μέχρι την 31

η
 

Ιανουαρίου 2015.  Επισημαίνεται ότι στην εν λόγω επιστολή αναφέρεται ότι, παρ’ όλο που κάθε χρόνο ο ΟΝΕΚ 
δήλωνε ότι θα υλοποιούσε άμεσα τις εισηγήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και ότι θα λαμβάνονταν όλες οι 
διορθωτικές ενέργειες συμμόρφωσης, εντούτοις αυτό έως τώρα δεν έχει γίνει, με αποτέλεσμα για σειρά ετών να 
προκύπτουν τα ίδια θέματα.  Γι’ αυτό, όπως τονίζεται στην πιο πάνω επιστολή, η μη συμμόρφωση του ΟΝΕΚ 
με τις παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δεικνύει περιφρόνηση προς τις αρχές της 
χρηστής διοίκησης και, σε περίπτωση που δεν υπάρξει σαφής προσπάθεια άρσης των κρουσμάτων 
κακοδιαχείρισης, το διοικητικό συμβούλιο θα έχει προφανή ευθύνη και θα οφείλει να λογοδοτήσει.   
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 Στη συνέχεια, ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, αφού επισήμανε ότι ακόμα να λάβει σχετική 
απάντηση από τον ΟΝΕΚ, αναφέρθηκε στα διάφορα θέματα τα οποία προέκυψαν από τον έλεγχο που 
διενεργήθηκε από την υπηρεσία του.  Μεταξύ άλλων, αναφέρθηκε στο ευρωπαϊκό πρόγραμμα “Νέα Γενιά σε 
Δράση” και στο ζήτημα της επιχορήγησης των οργανώσεων νεολαίας.  Συγκεκριμένα, όπως ο ίδιος ανέφερε, 
όσον αφορά το ζήτημα της επιχορήγησης των οργανώσεων νεολαίας, σύμφωνα με τον περί Πολιτικών 
Κομμάτων Νόμο, δεν επιτρέπεται σε οργανισμό που είναι συνδεδεμένος με πολιτικό κόμμα, όπως για 
παράδειγμα οι οργανώσεις νεολαίας, να δέχεται εισφορές από νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου που είναι 
χορηγοί σε εκδηλώσεις πέραν του ποσού των €20.000 ανά έτος.  Συναφώς, η ετήσια επιχορήγηση των 
συνδεδεμένων με πολιτικά κόμματα οργανώσεων νεολαίας από τον ΟΝΕΚ, καθώς και η επιχορήγηση 
εκδηλώσεων πέραν του ποσού των €20.000 ετησίως είναι αντίθετη με τις διατάξεις της υπό αναφορά 
νομοθεσίας και γι’ αυτό γίνεται εισήγηση όπως ληφθούν μέτρα, με σκοπό τη συμμόρφωση του ΟΝΕΚ με την εν 
λόγω νομοθεσία.  Σημειώνεται ότι όλες οι οργανώσεις νεολαίας λαμβάνουν επιχορηγήσεις πέραν του πιο πάνω 
ποσού. 

 Ο πρόεδρος του ΟΝΕΚ δήλωσε ότι οι παρατηρήσεις και επισημάνσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
αποτελούν ένα πολύτιμο εργαλείο για τον οργανισμό, ώστε να εργαστεί με διαφάνεια, καταβάλλοντας 
προσπάθειες να επιφέρει όλες τις αναγκαίες διορθωτικές ενέργειες για σκοπούς συμμόρφωσης.  Όπως 
ανέφερε ο ίδιος, στον ΟΝΕΚ ήδη έχουν προχωρήσει στην κατάρτιση πλάνου δράσης όσον αφορά τη 
συμμόρφωσή του στη βάση συγκεκριμένων χρονοδιαγραμμάτων.  Ο λόγος της καθυστέρησης της απάντησης 
του ΟΝΕΚ προς την Ελεγκτική Υπηρεσία οφείλεται στο μεγάλο αριθμό των παρατηρήσεων και στην επιθυμία 
του οργανισμού να απαντήσει στοιχειοθετημένα.   

 Η επιτροπή, αφού ζήτησε να ενημερωθεί για τα διάφορα θέματα που περιλαμβάνονται στις 
παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, επισήμανε μεταξύ άλλων την ανάγκη εξεύρεσης 
λύσης στο ζήτημα που προκύπτει με τις επιχορηγήσεις των οργανώσεων νεολαίας.  Επιπρόσθετα, τόνισε την 
ανάγκη να καταβληθεί προσπάθεια για λήψη όλων των αναγκαίων διορθωτικών ενεργειών για συμμόρφωση 
του ΟΝΕΚ με τις παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, επειδή δεν κατέστη δυνατό να 
διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις, δήλωσε ότι όλες οι πλευρές της θα τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου για την έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το 2015 στα πλαίσια της συζήτησής του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού ύψους €6.093.377 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31

η
 Δεκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Διάθεση ειδικώς εμβαζόμενων/εισπραττόμενων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
σκοπών/προγραμμάτων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των δαπανών και εσόδων.  Άρθρο 6.   

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7.   

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 8. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες στον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου.  Άρθρο 9. 

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη 
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έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 11. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Εναλλαξιμότητα νεοδιοριζόμενων υπαλλήλων.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2015 Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε να επιτρέπεται και σε πλανοδιοπώλες και όχι μόνο σε παραγωγούς η πώληση 
προϊόντων σε λαϊκές αγορές, υπό την προϋπόθεση ότι αυτοί θα πληρούν ορισμένους όρους και προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Βαρνάβα 

 Κώστας Κώστα Mη μέλη της επιτροπής: 

  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιαννάκη Γαβριήλ, Κώστα Κώστα και Χρίστο Μέση εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, από το βουλευτή κ. Άγγελο Βότση εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21

η
 

και στις 28 Απριλίου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Επιτροπής 
Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Θερμοκηπιούχων, του Συνασπισμού Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων (ΣΥΜΕΑ), της 
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Επιτροπής Πλανοδιοπωλών, του Παγκύπριου Σωματείου Ιδιοκτητών Φρουταριών και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Στη 
συνεδρία παρευρέθηκαν επίσης οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών και του Συνδέσμου 
Παραγωγών.  Η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών 
Αγορών Νόμου, έτσι ώστε να επιτρέπεται και σε πλανοδιοπώλες και όχι μόνο σε παραγωγούς η πώληση 
προϊόντων σε λαϊκές αγορές, υπό την προϋπόθεση ότι αυτοί θα πληρούν ορισμένους όρους και προϋποθέσεις. 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά είχε κατατεθεί, η 
πώληση προϊόντων σε λαϊκή αγορά από πλανοδιοπώλη θα επιτρέπεται, εφόσον ο ίδιος: 

1. είναι εγγεγραμμένος και καταθέτει εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως φυσικό πρόσωπο 
τουλάχιστον τα τελευταία δύο χρόνια πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου 
νόμου,  

2. έχει προσκομίσει βεβαίωση από την αρμόδια αρχή ότι κατείχε άδεια χρήσης χώρου στη λαϊκή αγορά 
πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, 

3. δε θα δικαιούται να κληρονομήσει ή να μεταβιβάσει την άδεια που θα του εκδοθεί σε κανένα άλλο 
πρόσωπο, 

4. δε θα απασχολεί άλλους αλλοδαπούς ή ημεδαπούς, αλλά θα διαθέτει ο ίδιος προς πώληση τα προϊόντα 
του,  

5. θα προμηθεύεται μόνο από παραγωγούς τα προς πώληση προϊόντα του, 

6.  δε θα είναι ιδιοκτήτης φρουταρίας ή μεσιτέμπορος.  

 Σημειώνεται ότι, με βάση τις πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου, προτεραιότητα στους χώρους 
εντός των λαϊκών αγορών θα δίνεται στους παραγωγούς έναντι των πλανοδιοπωλών. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η επιτροπή εξέτασε παράλληλα με την υπό αναφορά πρόταση νόμου δύο 
άλλες προτάσεις νόμου με τους τίτλους «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 
2014» και «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014», οι οποίες κατατέθηκαν από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και τους βουλευτές κ. Γιαννάκη Γαβριήλ, Κώστα Κώστα και Χρίστο Μέση εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, αντίστοιχα, και των οποίων το περιεχόμενο είναι 
συναφές με το περιεχόμενο της υπό εξέταση πρότασης νόμου, σε τρεις συνεδριάσεις της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 8 Απριλίου και στις 17 Ιουνίου 2014, καθώς και στις 24 Φεβρουαρίου 2015 και 
προηγήθηκαν των συνεδριάσεων για την εξέταση της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται 
αναγκαίες, ώστε να αντιμετωπιστεί το σοβαρό βιοποριστικό πρόβλημα που δημιουργήθηκε σε αριθμό 
πλανοδιοπωλών με τη θέσπιση της βασικής νομοθεσίας που διέπει τις λαϊκές αγορές και ουσιαστικά επιτρέπει 
μόνο σε παραγωγούς την πώληση προϊόντων σε αυτές.  Ειδικότερα, όπως οι ίδιοι εισηγητές ανέφεραν, με την 
υπό αναφορά πρόταση νόμου σκοπείται η εισαγωγή διατάξεων βάσει των οποίων οι πλανοδιοπώλες που 
τεκμηριωμένα κατείχαν άδεια χρήσης χώρου σε λαϊκές αγορές και οι οποίοι κατέθεταν εισφορές στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να συνεχίσουν να έχουν το δικαίωμα πώλησης των προϊόντων τους σε αυτές και να 
μην εκδιωχθούν βάσει των διατάξεων του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμου. 

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εισηγήθηκαν όπως η προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση εισαχθεί ως μεταβατική 
διάταξη στη βασική νομοθεσία δίνοντας αφενός το δικαίωμα στους πλανοδιοπώλες που πληρούν τα 
καθορισμένα στην πρόταση νόμου κριτήρια να πουλούν τα προϊόντα τους στις λαϊκές αγορές και αφετέρου 
θέτοντας την ηλικία συνταξιοδότησής τους ως το χρονικό όριο βάσει του οποίου θα μπορούν να εξασκούν το εν 
λόγω επάγγελμα σε αυτές, αποκλείοντας έτσι την εισαγωγή νέων πλανοδιοπωλών. 

 Σημειώνεται ότι ο βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννης, με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 20 Απριλίου 
2015, η οποία κοινοποιήθηκε και στον πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, παραθέτει σειρά λόγων για τους οποίους διαφωνεί με την προώθηση της προτεινόμενης 
νομοθεσίας, προειδοποιώντας παράλληλα για τους κινδύνους που αυτή εγκυμονεί. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τοποθετούμενη επί των προνοιών της 
πρότασης νόμου, δήλωσε ότι κάτω από την κατηγορία “πλανοδιοπώλης” εμπίπτουν πολλά συναφή 
επαγγέλματα, γεγονός το οποίο καθιστά δύσκολη την εξακρίβωση του αριθμού των ατόμων που επηρεάζονται 
από την προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση. 
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 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας, τοποθετούμενος σε ερώτημα της επιτροπής για το κατά πόσο 
τα προϊόντα που εμπορεύονται οι πλανοδιοπώλες ελέγχονται σχετικά με τον τόπο προέλευσής τους, δήλωσε 
ότι είναι εύκολο να διαπιστωθεί η προέλευση προϊόντων που παράγονται σε υποστατικά, καθότι η εξακρίβωση 
του τόπου παραγωγής, καθώς και του παραγωγού των προϊόντων μπορεί να εξαχθεί μέσα από στοιχεία στα 
οποία υπάρχει εύκολη πρόσβαση. 

 Τοποθετούμενος σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Γεωργίας δήλωσε ότι η εξακρίβωση της προέλευσης των προϊόντων που δεν παράγονται σε υποστατικά 
μπορεί να γίνει σύμφωνα με το άρθρο 12 της βασικής νομοθεσίας, το οποίο προβλέπει ότι όσοι κατέχουν άδεια 
χρήσης χώρου σε λαϊκές αγορές αναγράφουν σε ειδικές καρτέλες σήμανσης μεταξύ άλλων τον τόπο 
παραγωγής του πωλούμενου προϊόντος, ενώ παράλληλα εισηγήθηκε όπως οι πλανοδιοπώλες σε σχετικούς 
ελέγχους επιδεικνύουν τα τιμολόγια αγοράς των προϊόντων τους. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος, τοποθετούμενος επί του συνόλου των προνοιών της πρότασης 
νόμου, δήλωσε ότι η προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση αντίκειται στη γενικότερη φιλοσοφία της βασικής 
νομοθεσίας, η οποία θεσπίστηκε με σκοπό την απευθείας παροχή προϊόντων από τον παραγωγό στον 
καταναλωτή χωρίς ενδιάμεσους μεταπωλητές οι οποίοι να αυξάνουν τις τιμές των προϊόντων. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, αναφερόμενος στο κατά πόσο μπορεί να διαπιστωθεί ο 
τόπος προέλευσης των προϊόντων που πωλούνται στις λαϊκές αγορές και δεν έχουν παραχθεί σε υποστατικά, 
δήλωσε ότι υπάρχει αδυναμία των υπηρεσιών στην εξεύρεση τρόπων για οριστική επίλυση του εν λόγω 
προβλήματος.    Παράλληλα, τοποθετούμενος επί των προνοιών της πρότασης νόμου, εισηγήθηκε όπως 
διαγραφεί ο όρος “πλανοδιοπώλης”, καθότι θα επιφέρει σύγχυση στους εμπλεκομένους φορείς και να 
αντικατασταθεί από τον όρο “επαγγελματίες πωλητές γεωργικών προϊόντων”. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού συμφώνησε με τις 
πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου, ενώ παράλληλα ανέφερε ότι για τους σκοπούς της υπό αναφορά 
νομοθετικής ρύθμισης ο όρος “πλανοδιοπώλης” δεν κρίνεται δόκιμος. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, τοποθετούμενη επί των προνοιών της 
πρότασης νόμου, δήλωσε ότι η εν λόγω νομοθετική ρύθμιση καταστρατηγεί το σκοπό για τον οποίο θεσπίστηκε 
η βασική νομοθεσία και ως εκ τούτου διαφωνεί με τις τροποποιήσεις που επιφέρει σε αυτή. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι οι έλεγχοι τους οποίους 
πραγματοποιούν οι δήμοι σε λαϊκές αγορές περιορίζονται στην εξακρίβωση του κατά πόσο οι πωλητές που 
δουλεύουν σε αυτές είναι καθ’ όλα νόμιμοι και αδειοδοτημένοι να πουλούν τα προϊόντα τους.  Περαιτέρω, 
συμφώνησαν με την τοποθέτηση του εκπροσώπου του Υπουργείου Εσωτερικών σχετικά με την αντικατάσταση 
του όρου “πλανοδιοπώλης” από το κείμενο της πρότασης νόμου, αναφέροντας ότι οι εν λόγω πωλητές έχουν 
σταθερό χώρο πώλησης των προϊόντων τους εντός των δημοτικών ορίων και γι’ αυτό το λόγο δεν μπορούν να 
χαρακτηρίζονται ως πλανόδιοι πωλητές. 

 Η εκπρόσωπος της ΕΠΑ, οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων “Ευρωαγροτικός”, ΠΕΚ και “Νέα 
Αγροτική Κίνηση”, καθώς και οι εκπρόσωποι των πλανοδιοπωλών συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος της αγροτικής οργάνωσης “Παναγροτικός” επισήμανε ότι το πνεύμα και ο σκοπός της 
βασικής νομοθεσίας είναι η κατευθείαν διάθεση προϊόντων από τον παραγωγό στον καταναλωτή, γεγονός το 
οποίο με την εν λόγω πρόταση νόμου καταστρατηγείται.  Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι, προτού ληφθούν οι όποιες 
αποφάσεις, πρέπει να προβληματίσουν την επιτροπή επιμέρους ζητήματα σε σχέση με τον ανεπαρκή έλεγχο 
που διενεργείται όσον αφορά τον τόπο προέλευσης των προϊόντων, καθώς και τον αριθμό των 
πλανοδιοπωλών που θα επηρεαστούν από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Ο εκπρόσωπος της αγροτικής οργάνωσης ΕΚΑ τόνισε ότι το πρόβλημα του ελέγχου της προέλευσης 
των προϊόντων που πωλούνται στις λαϊκές αγορές αποτελεί γι’ αυτούς μια ιδιαίτερα σημαντική παράμετρο και 
για την επίλυσή του πρέπει να συνδράμουν τα εμπλεκόμενα υπουργεία. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Παραγωγών, της Παγκύπριας Οργάνωσης Θερμοκηπιούχων και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών διαφώνησαν με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου τονίζοντας τα 
ακόλουθα: 

1. Η ψήφιση της εν λόγω πρότασης νόμου θα επιφέρει “διάβρωση” των λαϊκών αγορών, καθώς και μείωση 
των εισοδημάτων των παραγωγών. 

2. Ο ανεπαρκής έλεγχος που γίνεται στις λαϊκές αγορές επιτρέπει σε πλανοδιοπώλες να πουλούν 
προϊόντα για τα οποία δε γίνεται εξακρίβωση του τόπου παραγωγής τους. 

3. Η πλανοδιοπώληση ως έννοια δεν μπορεί να είναι συμβατή με τα όσα αντιπροσωπεύει η έννοια της 
λαϊκής αγοράς. 

4. Οι παραγωγοί πρέπει να προστατευθούν από την ασυδοσία των πλανοδιοπωλών. 
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 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Σωματείου Ιδιοκτητών Φρουταριών τόσο σε σχετική επιστολή του 
σωματείου του, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2015, όσο και κατά την παρουσία του στη συνεδρίαση της επιτροπής 
ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Mε την υπό συζήτηση πρόταση νόμου γίνεται μια συντονισμένη προσπάθεια εισαγωγής προνοιών που 
θα καθιστούν τους εισαγωγείς και τους εμπόρους νόμιμους πωλητές λιανικών αγορών. 

2. Με την εισαγωγή και νομιμοποίηση των πιο πάνω επαγγελματικών ομάδων στις λαϊκές αγορές 
αναμένεται να υπάρξει αθέμιτος ανταγωνισμός προς τους ιδιοκτήτες φρουταριών οι οποίοι είναι καθ’ όλα 
νόμιμοι ως προς τη λειτουργία τους. 

3. Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις της βασικής νομοθεσίας αναμένεται να επιφέρουν αυξήσεις στις 
εισαγωγές ξένων προϊόντων στην αγορά, τα οποία θα στερούνται υγειονομικών ελέγχων και 
απαραίτητης σήμανσης σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία. 

4. Η φιλοσοφία βάσει της οποίας δημιουργήθηκαν οι λαϊκές αγορές αντίκειται στην προσπάθεια 
νομιμοποίησης και εισαγωγής των εμπόρων και εισαγωγέων σε αυτές. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΥΜΕΑ συμφώνησε με τις πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας και εισηγήθηκε 
όπως οι πλανοδιοπώλες συμβληθούν με Κυπρίους παραγωγούς προς αποφυγή φαινομένων εισαγωγής ξένων 
προϊόντων στις λαϊκές αγορές. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής διαφώνησε με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις επισημαίνοντας ότι οι τροποποιήσεις που θα επέλθουν στη βασική νομοθεσία θα 
αλλοιώσουν το σκοπό θέσπισης του νόμου για τις λαϊκές αγορές, επιφέροντας αφενός μεν ισχυρό πλήγμα 
στους παραγωγούς και αφετέρου στους καταναλωτές.  Παράλληλα, τόνισε την αδυναμία διεξαγωγής 
αποτελεσματικών ελέγχων από τις αρμόδιες αρχές στα προϊόντα των λαϊκών αγορών. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών δήλωσε ότι η εισαγωγή ενός μικρού αριθμού 
πλανοδιοπωλών στις λαϊκές αγορές δεν μπορεί να επηρεάσει τις τιμές των προϊόντων, υπό την προϋπόθεση 
ότι τα άτομα που θα καταστούν δικαιούχοι πωλητές θα είναι περιορισμένα.  Τέλος, παρότρυνε τους 
εμπλεκόμενους φορείς όπως διερευνήσουν τις περιπτώσεις στις οποίες προϊόντα που πωλούνται σε λαϊκές 
αγορές εισάγονται από τις κατεχόμενες περιοχές. 

 Σημειώνεται ότι ο Σύνδεσμος Εισαγωγέων και Διανομέων Φρούτων και Λαχανικών σε επιστολή του, 
ημερομηνίας 20 Απριλίου 2015, εξέφρασε τη διαφωνία του με την προτεινόμενη νομοθεσία και ανέφερε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Διαφωνεί με τον προτεινόμενο ορισμό του όρου “Λαϊκή Αγορά” όπως αυτός αποτυπώνεται στη βασική 
νομοθεσία. 

2. Η εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας θα παρουσιάσει αδυναμίες οι οποίες ενδέχεται να 
οδηγήσουν στο κλείσιμο των λαϊκών αγορών, καθότι οι τιμές και η ποικιλία των προϊόντων που θα 
προσφέρουν δε θα είναι ανταγωνιστικές σε σχέση με άλλες αγορές λιανικού εμπορίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων που εκφράστηκαν στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη, η 
επιτροπή κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της επέφερε τροποποιήσεις επί του αρχικού κειμένου 
της πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Aντικαθίσταται ο όρος “πλανοδιοπώλης” και ο ορισμός του με τον καινούριο όρο “πωλητής” και τον 
ορισμό του, ο οποίος, για τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου, σημαίνει πρόσωπο το οποίο πωλεί 
εντός της λαϊκής αγοράς τα προϊόντα που αναφέρονται στο άρθρο 5 της βασικής νομοθεσίας και είναι 
εγγεγραμμένος ως πλανοδιοπώλης στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Εισάγεται πρόνοια βάσει της οποίας η άδεια χρήσης χώρου σε λαϊκές αγορές από πωλητές έχει χρονική 
ισχύ μέχρι την ημερομηνία συνταξιοδότησής τους. 

3. Εισάγεται ο όρος “μονάδα” και ο ορισμός του, βάσει του οποίου “μονάδα” θεωρείται ο ελάχιστος χώρος 
που διατίθεται για πώληση προϊόντων σε λαϊκές αγορές. 

4. Τροποποιείται το χρονικό διάστημα βάσει του οποίου ένας πωλητής πρέπει να είναι εγγεγραμμένος και 
να καταθέτει εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπό την κατηγορία “πλανοδιοπώλης” από 
δύο χρόνια πριν από την έναρξη της ισχύος της προτεινόμενης νομοθεσίας σε εννέα μήνες πριν από την 
έναρξη ισχύος του βασικού περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμου. 

5. Προστίθεται πρόνοια βάσει της οποίας ο πωλητής δικαιούται να πωλεί τα προϊόντα του μόνο στις λαϊκές 
αγορές για τις οποίες κατείχε άδεια χρήσης χώρου πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
βασικού νόμου. 
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6. Προστίθεται πρόνοια βάσει της οποίας ο μέγιστος χώρος που δύναται να χρησιμοποιεί πωλητής που 
έχει άδεια χρήσης χώρου σε λαϊκές αγορές για πώληση των προϊόντων του δεν μπορεί να ξεπερνά τις 
δύο μονάδες. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. O πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και 
του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ τάσσονται υπέρ της ψήφισης σε νόμο του αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης νόμου βάσει 
των πιο πάνω. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της υπό εξέταση πρότασης νόμου σε νόμο, οι προτάσεις νόμου 
με τίτλο «Ο περί Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών Νόμος του 2014» και «Ο περί Ρύθμισης της 
Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» θα αποσυρθούν από τους 
εισηγητές τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει και τροπολογία από τον κ. Χατζηγιάννη, βουλευτή Αμμοχώστου, ο οποίος και ζητά το λόγο. 

 Ορίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μια μικρή διόρθωση, κύριε Πρόεδρε, κατόπιν κοινού προβληματισμού μαζί με τους συναδέλφους... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Δεν μπορούμε να συνεδριάσουμε κάτω από αυτές τις συνθήκες!     

 Πιο δυνατά να σε ακούμε, κύριε Χατζηγιάννη.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Στην τροπολογία ο αριθμός 1, που αφορά το (1) (ii), (iii), διαγράφεται, αφού θα το δούμε σε 
μεταγενέστερο στάδιο είτε υπό μορφή αυτεπάγγελτου θέματος είτε υπό μορφή νέας πρότασης νόμου, και στην 
τροπολογία παραμένει μόνο ο αριθμός (2).   

 Χρειάζεται εξήγηση, κύριε Πρόεδρε, της τροπολογίας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, παρακαλώ να ληφθούν σημειώσεις για όσα ανέφερε ο κ. Χατζηγιάννης. 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το δεύτερο μέρος της τροπολογίας πρέπει να γίνει κατανοητό και να δοθούν σωστά 
νοήματα.  Πρώτον, το να γράφει εδώ ο μεταπωλητής, ο πλανοδιοπώλης «προμηθεύεται και πωλεί προϊόντα 
μόνο από παραγωγούς» είναι ακατανόητο.  Η σωστή φρασεολογία είναι «πωλεί προϊόντα που προμηθεύεται 
από παραγωγούς».  Δεύτερον, λέει παρακάτω «οι οποίοι δύνανται να κατέχουν άδεια χρήσης χώρου σε Λαϊκή 
Αγορά κατόπιν βεβαίωσης του Τμήματος Γεωργίας ή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών».  Ποιοι «οι οποίοι 
δύνανται», οι παραγωγοί ή οι μεταπωλητές;  Εάν είναι όμως οι μεταπωλητές, πρέπει να είναι στον ενικό, 
«προμηθεύεται και πωλεί και ο οποίος δύναται να κατέχει άδεια».  Εάν είναι οι παραγωγοί, «και οι οποίοι 
δύνανται να κατέχουν».  Τζιαι γιατί «δύνανται»;  Άλλοι δηλαδή δύνανται και άλλοι δε θα δύνανται και «οι οποίοι 
πρέπει να κατέχουν»;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Να πούμε ότι το «δύνανται» αφορά καθαρά τους παραγωγούς.  Εδώ η μεγάλη αδυναμία στις λαϊκές 
αγορές ήταν η ικανότητά μας να πάμε πίσω και να βρούμε ποιος έχει παραγάγει αυτό το προϊόν.  Όσον αφορά 
τους εμπόρους, το ότι μπορούν τώρα να πουλούν στις λαϊκές αγορές ως εξαίρεση σημαίνει ότι, αν δεν υπάρξει 
η δυνατότητα να τρέχουμε από πίσω ή να ελέγχουμε με τρόπο, να μπορούμε να πηγαίνουμε πίσω, για να 
βρίσκουμε την προέλευση του προϊόντος, τότε ανοίγουμε πόρτες και σπάει και η φιλοσοφία της βασικής 
νομοθεσίας.  Με άλλα λόγια θέλουμε οι έμποροι αυτοί να αγοράζουν προϊόντα από γεωργούς, από 
παραγωγούς με παραγωγή των ιδίων των παραγωγών και όχι των εμπόρων, αφού ούτως ή άλλως δεν 
παράγουν, προκειμένου να τεκμηριώνουμε την προέλευση αυτών των προϊόντων.  Στην αντίθετη περίπτωση 
θα ενδυναμώσουμε αυτή την τεράστια αδυναμία, παρ’ όλο που όλο αυτό το διάστημα εμείς κάνουμε σωστή 
διάγνωση και λέμε ότι αναμειγνύονται προϊόντα, έρχονται προϊόντα από την Τουρκία, έρχονται προϊόντα 
εισαγόμενα και τα βαφτίζουμε “κυπριακά”.  Νομίζω είναι μια καλή ρύθμιση και ως τέτοια πρέπει να 
αντιμετωπιστεί και μάλιστα ικανοποιούμε και το αίτημα της αντίπερα πλευράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είμαι εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου, κύριε Πρόεδρε.  Οφείλω να πω ότι η αρχική μας εισήγηση 
ως Κινήματος Οικολόγων ήταν ότι αυτοί οι “μικροπωλητές”, όπως τους αναφέραμε, ή τελικά “πωλητές”, όπως 
αναφέρονται, κατά τη δική μας την εισήγηση έπρεπε να είχαν ενυπόγραφη βεβαίωση από τους παραγωγούς, 
για να μπορούν να πωλούν εις τες λαϊκές.  Χαίρομαι για την εισήγηση του συναδέλφου κ. Χατζηγιάννη, 
πιστεύω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και μακάρι να μπορούσαμε να είμαστε ακόμα πιο αυστηροί σε 
σχέση με τις λαϊκές αγορές, διότι δυστυχώς εκεί, αντί να πωλούν οι παραγωγοί, τελικά μέσω και κάποιων 
παραγωγών ακόμα, ξεφορτώνουν οι έμποροι και έχουμε και το πρόβλημα ακόμα και της μεταφοράς προϊόντων 
από τα κατεχόμενα και από το εξωτερικό.  Σημασία έχει να πουλιούνται κυπριακά προϊόντα με κάποιο νόμιμο 
τρόπο στις λαϊκές αγορές.  Πρέπει να μπει οπωσδήποτε αυτό το οποίο εισηγείται ο κ. Χατζηγιάννης, είναι προς 
την ορθή κατεύθυνση και πρέπει να το ψηφίσουμε, κατά την άποψή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Προχωρούμε λοιπόν στην τροπολογία του κ. Χατζηγιάννη. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του άρθρου 3 της πρότασης νόμου με το οποίο 
τροποποιείται το άρθρο 12 του βασικού νόμου ως ακολούθως: 

 Με την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (iv), όπως αυτή αναριθμήθηκε, από την ακόλουθη νέα 
υποπαράγραφο (vi): 

 (vi) προμηθεύεται και πωλεί προϊόντα μόνο από παραγωγούς οι οποίοι δύνανται να κατέχουν άδεια 
χρήσης χώρου σε Λαϊκή Αγορά κατόπιν βεβαίωσης του Τμήματος Γεωργίας ή των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών ή των Υγειονομικών Υπηρεσιών ή του Τμήματος Αλιείας·». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτή είναι η μοναδική τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η μοναδική, κύριε Πρόεδρε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το πρώτο μέρος είναι λάθος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Φυττή, θα ταχθείτε εναντίον; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι.  Ή θα το κάμει σε σωστά ελληνικά ή δε θα το ψηφίσω!  Ετέλειωσε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θέλω να πω το εξής:  Πράγματι, οι όποιες τροπολογίες ή οι όποιες προτάσεις 
νόμου θα πρέπει να διαμορφώνονται κατά τρόπο απλό και κατανοητό.  Δεν αναφέρομαι στη συγκεκριμένη 
τροπολογία.  Και εδώ οι υπηρεσίες της Βουλής θα πρέπει να παρεμβαίνουν, παρακαλώ, για να διασφαλίζεται 
το κατά πόσο είναι κατανοητές οι όποιες τροπολογίες και οι όποιες προτάσεις νόμου, για να μην είναι 
υποχρεωμένα τα δικαστήρια εις το τέλος της ημέρας να διαδραματίζουν τέτοιο ρόλο λες και δίνουν χρησμό.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία του κ. Χατζηγιάννη 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα εις τη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», δεν είναι έτοιμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Θέλετε να διακόψουμε τη συνεδρίαση, να συνεχιστεί... 

 Τα υπ’ αριθμόν 5, 6 και 7 θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 
«Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική 
Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015» και «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», 
πρόταση νόμου, αναβάλλονται.   

 Προχωρούμε στα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της 
Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμος του 2005», πρόταση νόμου, και «Ο περί της 
Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμος του 2014».  Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα 
αποσύρεται από τον εισηγητή του.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του υπ’ αριθμόν 9 θέματος.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομικού πλαισίου που να διέπει την αδειοδότηση και τη λειτουργία Μονάδων Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής, την εφαρμογή από αυτές μεθόδων ιατρικώς υποβοηθούμενης 
αναπαραγωγής και τη δυνατότητα χρησιμοποίησης υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις της παρένθετης 
μητρότητας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί της Εφαρμογής της 
Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμος του 2005» και το νομοσχέδιο «Ο περί της 

Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμος του 2014»  

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Γεώργιος Προκοπίου 

 Νίκος Νουρής Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αδάμος Αδάμου Σωτήρης Σαμψών 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριών 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 6

ης
 Μαρτίου 2014 και 26

ης
 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια των 

συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η Επίτροπος Διοικήσεως, η Επίτροπος Προστασίας των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου, της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής 
Κύπρου, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της Εταιρείας Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Ανθρώπινης 
Αναπαραγωγής και της Ένωσης Κλινικών Εμβρυολόγων Κύπρου.  Το Συμβούλιο Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Κύπρου, ο Σύνδεσμος Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων και ο Σύνδεσμος Υπογόνιμων Ζευγαριών, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομικού πλαισίου που να διέπει την 
αδειοδότηση και τη λειτουργία Μονάδων Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής (ΜΙΥΑ), την εφαρμογή 
από αυτές μεθόδων ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής (ΙΥΑ) και τη δυνατότητα χρησιμοποίησης υπό 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις της παρένθετης μητρότητας. 

 Στόχος του νομοσχεδίου είναι η υποβοήθηση υπογόνιμων ζευγαριών στην απόκτηση τέκνων με βάση τα 
εκάστοτε σε ισχύ επιστημονικά δεδομένα της ιατρικής και της βιολογίας, με σεβασμό στις αρχές της βιοηθικής 
και λαμβανομένου πάντοτε υπόψη του συμφέροντος του παιδιού που θα γεννηθεί μέσω της εφαρμογής 
μεθόδων ΙΥΑ. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Οκτωβρίου 2005 από το 
βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Σωτήρη Σαμψών, είναι η ρύθμιση της 
λειτουργίας ΜΙΥΑ, της εφαρμογής από αυτές μεθόδων ΙΥΑ και της χρησιμοποίησης της παρένθετης 
μητρότητας υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις.  Η πρόταση νόμου, η οποία προηγήθηκε κατά πολύ της 
κατάθεσης του υπό εξέταση νομοσχεδίου, συζητήθηκε σε μεγάλο αριθμό συνεδριών της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Υγείας, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 8

ης
 Μαρτίου 2007 και 7

ης
 Οκτωβρίου 2010.  

Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας είχαν ζητήσει από την επιτροπή 
την αναστολή της περαιτέρω συζήτησης της πρότασης νόμου, δεδομένου ότι το υπουργείο μελετούσε τη 
νομοθετική ρύθμιση των θεμάτων της ΙΥΑ και διεξήγαγε διάλογο με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς.  
Ταυτόχρονα, οι ίδιοι εκπρόσωποι είχαν αναλάβει τη δέσμευση για την ετοιμασία σχετικού νομοσχεδίου και την 
προώθησή του στη Βουλή το συντομότερο δυνατό.   

 Παρά τις συνεχείς και έντονες παραινέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για επίσπευση της 
ετοιμασίας του νομοσχεδίου, μόλις την 1

η
 Μαρτίου 2012 κατατέθηκε στη Βουλή το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί 

της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Ανθρώπινης Αναπαραγωγής Νόμος του 2012», το οποίο 
επίσης συζητήθηκε σε μεγάλο αριθμό συνεδριών της επιτροπής στο διάστημα μεταξύ 24

ης
 Μαΐου 2012 και 30

ής
 

Οκτωβρίου 2013.  Στην πορεία της μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου διαφάνηκε η ύπαρξη κενών στο κείμενό 
του, καθώς και σοβαρών ενστάσεων των ενδιαφερόμενων μερών για αρκετές από τις πρόνοιές του για τις 
οποίες απαιτούνταν περαιτέρω διάλογος μεταξύ των ενδιαφερομένων.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Υγείας 
έκρινε σκόπιμη την απόσυρση του εκκρεμούντος νομοσχεδίου, λόγω των εκτεταμένων τροποποιήσεων που 
έπρεπε να επέλθουν στο κείμενό του, και στη συνέχεια, αφού διεξήγαγε εξαντλητικό διάλογο με τους 
εμπλεκομένους, ετοίμασε το παρόν νομοσχέδιο, το οποίο έτυχε της έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου και 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Φεβρουαρίου 2014. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας επισήμαναν ότι κατά την ετοιμασία του νομοσχεδίου λήφθηκαν 
υπόψη οι απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων μερών και ανέφεραν ειδικότερα ότι, παρ’ όλο που για αρκετά 
ζητήματα υπήρξε σύγκλιση απόψεων, που ενσωματώθηκαν στο κείμενο του νομοσχεδίου, για άλλα θέματα οι 
απόψεις ήταν εκ διαμέτρου αντίθετες, με αποτέλεσμα γι’ αυτά τα θέματα το υπουργείο να προκρίνει την 
υιοθέτηση εκείνων των ρυθμίσεων που συνάδουν με το κυπριακό νομικό σύστημα και τις επικρατούσες 
κοινωνικές αντιλήψεις γύρω από τα θέματα αυτά.  Περαιτέρω, οι ίδιοι επισήμαναν ότι για την ετοιμασία του 
νομοσχεδίου το υπουργείο και η Νομική Υπηρεσία μελέτησαν τις σχετικές νομοθεσίες άλλων κρατών και 
υιοθέτησαν στοιχεία κυρίως από τις νομοθεσίες της Ελλάδας και του Καναδά. 

 Ειδικότερα το νομοσχέδιο όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία προβλέπει ανάμεσα σε 
άλλα τα ακόλουθα: 

1.  Την ερμηνεία του όρου “ζευγάρι”, έτσι ώστε να καλύπτει άνδρα και γυναίκα σε κατά νόμο συζυγική 
σχέση.  Συνεπώς, το νομοσχέδιο όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία επιτρέπει την 
εφαρμογή μεθόδων ΙΥΑ μόνο σε παντρεμένο ζευγάρι. 

2.  Την ερμηνεία του όρου “γαμέτες”, έτσι ώστε να περιλαμβάνει το σπερματοζωάριο του άνδρα και το 
ωάριο της γυναίκας και την ερμηνεία του όρου “εξωσωματική γονιμοποίηση και μεταφορά εμβρύων”, 
που σημαίνει την εκτός του σώματος της γυναίκας γονιμοποίηση ωαρίων και τη μεταφορά ενός ή 
περισσότερων εμβρύων στην ενδομήτρια κοιλότητα της ίδιας ή άλλης γυναίκας. 

3.  Την ίδρυση ενδεκαμελούς Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής, το οποίο 
απαρτίζεται από επιστήμονες εγνωσμένου κύρους και με εμπειρία στο γνωστικό αντικείμενο της 
ανθρώπινης αναπαραγωγής και της εμβρυολογίας.  Στις αρμοδιότητες του συμβουλίου μεταξύ άλλων 
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περιλαμβάνονται:  

 α. ο έλεγχος της τήρησης των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου και οποιωνδήποτε 
κανονισμών εκδίδονται δυνάμει αυτού, 

 β. η έκδοση, ανανέωση και ανάκληση των αδειών που αφορούν τις ΜΙΥΑ και η διασφάλιση της 
ύπαρξης σε αυτές της κατάλληλης τεχνογνωσίας και υποδομής, 

 γ. η έκδοση πρωτοκόλλων που στοχεύουν στην προώθηση της ορθής πρακτικής στον τομέα της 
ΙΥΑ, καθώς και ενημερωτικών εντύπων για την κατάλληλη ενημέρωση του κοινού αναφορικά 
με τα προβλήματα υπογονιμότητας και τις εναλλακτικές μεθόδους τεκνοποίησης μέσω ΙΥΑ, 

 δ. η παρακολούθηση των επιστημονικών εξελίξεων στον τομέα της ΙΥΑ, 

 ε. ο καθορισμός σε πρωτόκολλο του μέγιστου αριθμού των κύκλων θεραπείας στους οποίους 
μπορεί να υποβληθεί το ίδιο άτομο, 

 στ. η επιβολή διοικητικών προστίμων σε πρόσωπα ή ΜΙΥΑ που παραβιάζουν τις διατάξεις της 
προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Το Συμβούλιο Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής οφείλει να τηρεί διάφορα αρχεία και 
μητρώα, όπως το μητρώο αδειών λειτουργίας ΜΙΥΑ, το αρχείο των αποτελεσμάτων της εφαρμογής 
των μεθόδων της ΙΥΑ και το απόρρητο αρχείο με τα στοιχεία ταυτοποίησης των δοτών και των 
ιατρικών τους στοιχείων.   

Σημειώνεται ότι το συμβούλιο ρυθμίζει τα θέματα της εσωτερικής του λειτουργίας με εσωτερικούς 
κανονισμούς και υποβάλλει στον Υπουργό Υγείας έκθεση για τις δραστηριότητές του κάθε έτος.   

4.  Τη λειτουργία των ΜΙΥΑ μόνο κατόπιν εξασφάλισης σχετικής άδειας του συμβουλίου και αφού 
καταβάλουν το καθορισμένο από το συμβούλιο τέλος.  Κάθε ΜΙΥΑ διαθέτει την καθοριζομένη στο 
νομοσχέδιο ελάχιστη κατάλληλη στελέχωση.   

5.  Τις γενικές αρχές που διέπουν την ΙΥΑ, όπως η απαίτηση κάθε ιατρική πράξη που αποβλέπει στην 
υποβοήθηση της αναπαραγωγής να διενεργείται με την έγγραφη συγκατάθεση του ζευγαριού που 
επιθυμεί να αποκτήσει τέκνο και αφού το ζευγάρι τύχει ενημέρωσης για τις μεθόδους, την ενδεχόμενη 
επιτυχία και τους πιθανούς κινδύνους από την εφαρμογή των τεχνικών αυτών, καθώς και για το 
ενδεχόμενο δημιουργίας πλεονασμάτων εμβρύων και τους πιθανούς τρόπους διαχείρισής τους.  
Σημειώνεται ότι το ζευγάρι διατηρεί το δικαίωμα να ζητήσει γραπτώς από τη ΜΙΥΑ όπως κατά την 
εφαρμογή της θεραπείας μη δημιουργηθούν πλεονάσματα εμβρύων, αφού προηγηθεί ενημέρωσή 
του ότι από τη μη δημιουργία πλεονασμάτων υφίστανται μειωμένες πιθανότητες επίτευξης του 
επιδιωκόμενου αποτελέσματος. 

6.  Οι μέθοδοι της ΙΥΑ περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την τεχνητή σπερματέγχυση και την εξωσωματική 
γονιμοποίηση και μεταφορά εμβρύων, καθώς και τεχνικές συναφείς προς τις μεθόδους αυτές, όπως 
είναι η ενδοσαλπιγγική μεταφορά γαμετών ή ζυγωτών, η ενδοωαριακή εισαγωγή σπερματοζωαρίου, 
η κρυοσυντήρηση εμβρύων και σπέρματος, η υποβοηθούμενη εκκόλαψη και η προεμφυτευτική 
γενετική διάγνωση. 

7.  Γενικούς περιορισμούς κατά την εφαρμογή μεθόδων ΙΥΑ, οι οποίοι αφορούν κυρίως την 
απαγόρευση: 

 α. της επιμιξίας γενετικού υλικού δύο ατόμων του ιδίου φύλου σε οποιοδήποτε στάδιο της ΙΥΑ,   

 β. της εκ των προτέρων δημιουργίας εμβρύου in vitro, χωρίς την ύπαρξη ζευγαριού αποδέκτη, με 
τη χρήση γαμετών από δύο δότες, με σκοπό τη διάθεσή τους σε υπογόνιμα ζευγάρια, 

 γ. της τοποθέτησης ζωικών γαμετών ή ζωικών εμβρύων σε γυναίκα, 

 δ. της διαφοροποίησης της γενετικής δομής κυττάρου, όταν αυτό αποτελεί μέρος εμβρύου, εκτός 
από τις περιπτώσεις που αυτό αποσκοπεί στην ανίχνευση σοβαρής γενετικής νόσου, 

 ε. της δημιουργίας εμβρύου για σκοπούς έρευνας, καθώς και της κλωνοποίησης για 
αναπαραγωγικούς ή θεραπευτικούς σκοπούς και 

 στ. της επιλογής φύλου, εκτός αν αυτή γίνεται για να αποφευχθεί σοβαρή νόσος που συνδέεται με 
το φύλο, νοουμένου ότι εκδίδεται σχετική γραπτή έγκριση του συμβουλίου. 

8.  Τη δυνατότητα διενέργειας έρευνας σε γαμέτες, νοουμένου ότι έχει εξασφαλιστεί η έγκριση 
ερευνητικού πρωτοκόλλου για τη συγκεκριμένη έρευνα από την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής. 

9.  Οι μέθοδοι της ΙΥΑ εφαρμόζονται σε ενήλικα πρόσωπα μέχρι την ηλικία της φυσικής ικανότητας 
αναπαραγωγής του υποβοηθούμενου προσώπου.  Ως τέτοια ηλικία ορίζεται για την υποβοηθούμενη 
γυναίκα το 50

ό
 έτος της ηλικίας, ενώ για τον άνδρα δεν τίθεται τέτοιο όριο ηλικίας.  Παράλληλα, 
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προβλέπεται η δυνατότητα παραχώρησης εξαίρεσης και επέκτασης του ορίου αυτού από το 
συμβούλιο, κατόπιν σχετικής αίτησης των ενδιαφερομένων. 

10.  Τον αριθμό των εμβρύων που επιτρέπεται να μεταφέρονται στην ενδομήτρια κοιλότητα, σε 
περίπτωση εξωσωματικής γονιμοποίησης, που είναι έως δύο έμβρυα μέχρι τη συμπλήρωση του 38

ου
 

έτους της ηλικίας της γυναίκας και έως τρία έμβρυα σε γυναίκες ηλικίας από 39 μέχρι και 50 ετών, 
καθώς και τη δυνατότητα διαφοροποίησης των εν λόγω ορίων ηλικίας και του αριθμού των 
μεταφερόμενων εμβρύων με διάταγμα του Υπουργού Υγείας, κατόπιν εισήγησης του συμβουλίου.   

11.  Τις προϋποθέσεις και τη χρονική διάρκεια για την κρυοσυντήρηση γενετικού υλικού ενήλικων και 
ανήλικων προσώπων.   

12.  Το ζευγάρι που προσφεύγει σε ΙΥΑ δηλώνει ενυπόγραφα στον ιατρό ή τον υπεύθυνο της ΜΙΥΑ, πριν 
από την έναρξη της σχετικής διαδικασίας, κατά πόσο επιθυμεί τα κρυοσυντηρημένα έμβρυα τα οποία 
δε θα χρησιμοποιήσει για τεκνοποίηση να διατεθούν χωρίς αντάλλαγμα σε άλλα πρόσωπα, να 
καταστραφούν ή να διατεθούν για έρευνα, εφόσον υπάρχει εγκεκριμένο ερευνητικό πρωτόκολλο από 
την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής.  Σε περίπτωση ασυμφωνίας του ζευγαριού, το συμβούλιο 
αναλαμβάνει με απόφασή του τη διαχείριση των εμβρύων και, σε περίπτωση που τέτοια ασυμφωνία 
διαρκεί πέραν των δύο ετών, το συμβούλιο αποφασίζει τη διάθεση των εμβρύων σε άλλα πρόσωπα 
ή τη διάθεσή τους για έρευνα ή την καταστροφή τους. 

13.  Η ταυτότητα του δότη ή του ζευγαριού που έχει προσφέρει τους γαμέτες ή τα έμβρυα, δε 
γνωστοποιείται στο ζευγάρι που επιθυμεί να αποκτήσει τέκνο και, αντίστροφα, η ταυτότητα του 
τέκνου, καθώς και των γονέων του δε γνωστοποιείται στους δότες γαμετών ή εμβρύων.  
Απαγορεύεται η αγορά γαμετών και εμβρύων από δότη, καθώς και η διάθεση και η χρήση τους με 
αμοιβή, αλλά δε συνιστά αμοιβή η καταβολή των δαπανών που είναι απαραίτητες για τη λήψη και την 
κρυοσυντήρηση των γαμετών, όπως είναι οι ιατρικές, οι εργαστηριακές και οι νοσηλευτικές δαπάνες 
πριν, κατά και μετά τη λήψη των γαμετών, τα έξοδα της μετακίνησης, της διαμονής και της διατροφής 
του δότη, καθώς και κάθε απώλεια εσόδων του δότη εξαιτίας της αποχής του από την εργασία του.   

 Ο δότης σπέρματος πρέπει να μην έχει συμπληρώσει το 45
ο
 έτος της ηλικίας του και η δότρια 

ωαρίων πρέπει να μην έχει συμπληρώσει το 35
ο
 έτος της ηλικίας της.  Σημειώνεται ότι η διάθεση 

γαμετών δύναται να ανακαλείται ελεύθερα πριν από τη χρησιμοποίησή τους.   

14.  Τον ορισμό του όρου “παρένθετη μητρότητα”, η οποία επιτρέπεται υπό συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις.  Συγκεκριμένα, η μεταφορά στο σώμα άλλης γυναίκας εμβρύων ξένων προς την ίδια 
επιτρέπεται μόνο ύστερα από την έκδοση σχετικού διατάγματος δικαστηρίου και αφού προηγηθεί η 
εξασφάλιση σχετικής έγκρισης από το συμβούλιο, καθώς και η σύναψη γραπτής και χωρίς 
αντάλλαγμα συμφωνίας μεταξύ του ζευγαριού που επιδιώκει να αποκτήσει τέκνο και της γυναίκας 
που θα το κυοφορήσει και του συζύγου της, στην περίπτωση που αυτή είναι έγγαμη.   

Ειδικότερα, το συμβούλιο εγκρίνει την αίτηση του ζευγαριού για παρένθετη μητρότητα, αφού 
ικανοποιηθεί μεταξύ άλλων ότι: 

 α. υπάρχει επαρκής απόδειξη ότι η γυναίκα είναι ιατρικώς αδύνατο να κυοφορήσει,  

 β. τόσο η γυναίκα που επιθυμεί το παιδί όσο και εκείνη που προτίθεται να το κυοφορήσει έχουν 
τη μόνιμη κατοικία τους ή τη συνήθη διαμονή τους στην Κυπριακή Δημοκρατία και  

 γ. η γυναίκα που πρόκειται να κυοφορήσει και το ζευγάρι που επιδιώκει να αποκτήσει παιδί 
έχουν τύχει ψυχολογικής αξιολόγησης από ειδικό συνεργάτη της ΜΙΥΑ, ο οποίος συντάσσει 
σχετική έκθεση την οποία το συμβούλιο λαμβάνει υπόψη κατά την έκδοση της απόφασής του. 

 Στη γραπτή συμφωνία μεταξύ παρένθετης μητέρας και ζευγαριού θα προνοούνται υποχρεωτικά 
συγκεκριμένοι όροι που καθορίζονται στο νομοσχέδιο, όπως ο όρος ότι η παρένθετη μητέρα δεν είναι 
ο γονέας του παιδιού, ότι το ζευγάρι που υπέγραψε τη συμφωνία είναι οι γονείς του παιδιού και ότι με 
τη γέννηση του παιδιού η παρένθετη μητέρα το παραδίδει στο ζευγάρι.   

Προσβολή της μητρότητας ασκείται μέσα σε προθεσμία έξι μηνών από τον τοκετό είτε από την 
τεκμαιρόμενη μητέρα είτε από την κυοφόρο γυναίκα, μόνο εφόσον αποδειχθεί ότι το τέκνο κατάγεται 
βιολογικά από την τελευταία. 

 Απαγορεύεται η διαπραγμάτευση συμφωνιών παρένθετης μητρότητας σε εμπορική βάση, καθώς και 
η διαφήμιση της παρένθετης μητρότητας με οποιοδήποτε τρόπο.   

15.  Τη λειτουργία ενός συστήματος επιθεώρησης και ελέγχου της εφαρμογής των διατάξεων του 
προτεινόμενου νόμου, στα πλαίσια του οποίου ο Υπουργός Υγείας ορίζει αρχιεπιθεωρητή και 
επιθεωρητές οι οποίοι υπό την καθοδήγηση του συμβουλίου επιθεωρούν τις ΜΙΥΑ και ελέγχουν την 
τήρηση των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου και των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών.  
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Επίσης, καθορίζονται τα καθήκοντα και οι εξουσίες των επιθεωρητών.   

16.  Τα μέτρα που δυνατόν να λαμβάνονται, σε περίπτωση που το συμβούλιο διαπιστώνει μη 
συμμόρφωση της ΜΙΥΑ προς οποιαδήποτε πρόνοια του προτεινόμενου νόμου.  Το συμβούλιο 
επιδίδει στον ιατρικό διευθυντή της μονάδας ειδοποίηση στην οποία επισημαίνει την παράβαση και 
τον καλεί σε συμμόρφωση μέσα σε χρονικό διάστημα που καθορίζεται στην ειδοποίηση.  Περαιτέρω, 
ο αρχιεπιθεωρητής ή ο επιθεωρητής δύναται, μετά από έγκριση του συμβουλίου και της αρμόδιας 
αρχής, να επιβάλει σε ΜΙΥΑ το μέτρο της αναστολής της διεξαγωγής μεθόδων ΙΥΑ ή της χρήσης 
ανθρώπινου παραγωγικού ιστού, γαμέτη και εμβρύου ή γενετικού υλικού ή/και να προχωρήσει στην 
κατακράτηση ανθρώπινου παραγωγικού ιστού, γαμέτη ή εμβρύου ή γενετικού υλικού ή σχετικών με 
αυτά πληροφοριών.  Επιπρόσθετα, η αρμόδια αρχή δύναται να αιτηθεί σε δικαστήριο την έκδοση 
διατάγματος για τη δήμευση οποιουδήποτε ανθρώπινου αναπαραγωγικού ιστού, γαμέτη ή εμβρύου 
για το λόγο ότι αυτά δεν έτυχαν μεταχείρισης σύμφωνα με τις πρόνοιες του νόμου.  Το δικαστήριο 
εκδίδει διάταγμα δήμευσης, αφού ικανοποιηθεί ότι πραγματικά υπήρξε παραβίαση ή μη 
συμμόρφωση προς ειδοποίηση αναστολής ή απόσυρσης και δύναται στη συνέχεια να διατάξει την 
καταστροφή δημευθέντων αναπαραγωγικών ιστών ή γαμετών.  Σημειώνεται ότι δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε πρόνοια για τη διαχείριση των δημευθέντων εμβρύων. 

17.  Την επιβολή αυστηρών ποινικών κυρώσεων σε πρόσωπα και ΜΙΥΑ που παραβιάζουν τις πρόνοιες 
του προτεινόμενου νόμου.  Τα ποινικά αδικήματα προβλέπονται στο Μέρος Χ του νομοσχεδίου και 
ρυθμίζονται περιπτωσιολογικά, ανάλογα με την πρόνοια του νομοσχεδίου η οποία παραβιάζεται σε 
κάθε περίπτωση.  Η υψηλότερη ποινή που είναι δυνατόν να επιβληθεί για συγκεκριμένες 
παραβιάσεις ανέρχεται στα δέκα χρόνια φυλάκισης ή και σε χρηματική ποινή μέχρι €350.000. 

18.  Την επιβολή από το συμβούλιο σε πρόσωπα και ΜΙΥΑ που παραβιάζουν τις πρόνοιες του νόμου 
αυστηρών διοικητικών προστίμων, που σε ορισμένες περιπτώσεις ανέρχονται στις €400.000.   

19.  Την υποχρέωση των υφιστάμενων μονάδων που εφαρμόζουν μεθόδους ΙΥΑ να υποβάλουν μέσα σε 
έξι μήνες από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου αίτηση στο συμβούλιο, 
για να εξασφαλίσουν άδεια λειτουργίας ως ΜΙΥΑ.   

 Κατά το πρώτο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κατατέθηκαν στην επιτροπή οι απόψεις, 
παρατηρήσεις και εισηγήσεις των ενδιαφερόμενων φορέων που παρευρέθηκαν στις σχετικές συνεδρίες της, οι 
οποίες παρατίθενται συνοπτικά.   

 Ο πρόεδρος της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου συμφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
αναφέροντας ταυτόχρονα ότι προηγήθηκε εκτεταμένη διαβούλευση του Υπουργείου Υγείας με τους 
ενδιαφερόμενους φορείς και ότι στα πλείστα σημεία υπήρξε συμφωνία όλων των μερών. 

 Ο εκπρόσωπος της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου επανέλαβε τις πάγιες θέσεις της Εκκλησίας της 
Κύπρου για το θέμα της ΙΥΑ, οι οποίες είχαν εκφραστεί και κατά τη συζήτηση της υπό αναφορά πρότασης 
νόμου και του προγενέστερου νομοσχεδίου και οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Η χρήση από το ζευγάρι γενετικού υλικού τρίτου προσώπου θα αποτελούσε εισαγωγή του προσώπου 
αυτού στη σχέση του ζευγαριού και θα ισοδυναμούσε με μοιχεία, η οποία, όπως είναι γνωστό, σύμφωνα 
με τις αρχές της Αγίας Γραφής, δεν είναι επιτρεπτή. 

2. Η χρήση της παρένθετης μητέρας επίσης συνιστά μοιχεία, καθώς η παρένθετη μητέρα είναι τρίτο προς 
το ζευγάρι πρόσωπο το οποίο επεμβαίνει στη σχέση του ζευγαριού.  Συναφώς, επισημάνθηκε ο 
κίνδυνος συναισθηματικού δεσίματος της παρένθετης μητέρας με το κυοφορούμενο παιδί, με 
ενδεχόμενο αποτέλεσμα την άρνηση της παρένθετης μητέρας να το παραδώσει στους πραγματικούς 
γονείς. 

3. Η δημιουργία περισσότερων εμβρύων απ’ όσα θα εμφυτευθούν στη μήτρα της μητέρας δεν μπορεί να 
γίνει αποδεκτή για το λόγο ότι η καταστροφή τυχόν πλεονασμάτων ισοδυναμεί με φόνο. 

4. Η διεξαγωγή πειραμάτων ή έρευνας σε έμβρυα δεν είναι αποδεκτή, επειδή παραβιάζει την ανθρώπινη 
αξιοπρέπεια, η οποία πρέπει να τυγχάνει σεβασμού σε κάθε στάδιο της ανθρώπινης ζωής. 

5. Η χρησιμοποίηση από τη σύζυγο κρυοσυντηρημένου σπέρματος του συζύγου της που έχει πεθάνει δε 
θα έπρεπε να επιτρέπεται, καθώς με βάση τα χριστιανικά θέσμια το τέκνο δεν είναι μόνο καρπός της 
αγάπης των γονέων του, αλλά πρέπει και να απολαμβάνει αυτή την αγάπη. 

6. Η εφαρμογή μεθόδων ΙΥΑ σε μη παντρεμένα με χριστιανικό γάμο ζευγάρια είναι ανεπίτρεπτη. 

 Οι εκπρόσωποι της Εταιρείας Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Ανθρώπινης Αναπαραγωγής, παρ’ όλο που 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, διαφώνησαν με επιμέρους πρόνοιές του και 
κατέθεσαν στην επιτροπή συγκεκριμένες εισηγήσεις για τροποποίηση των εν λόγω προνοιών.  Οι διαφωνίες 
της εταιρείας αφορούσαν κυρίως τα ακόλουθα: 
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1. Την ερμηνεία του όρου “ζευγάρι”, η οποία, όπως προτείνεται στο νομοσχέδιο, είναι περιοριστική και 
στερεί από μη παντρεμένα ζευγάρια το δικαίωμα πρόσβασης σε μεθόδους ΙΥΑ για απόκτηση τέκνου.  Η 
εταιρεία εισηγήθηκε τροποποίηση του ορισμού αυτού, έτσι ώστε να σημαίνει άνδρα και γυναίκα που 
συμβιώνουν αρμονικά. 

2. Τον καθορισμό από το συμβούλιο του μέγιστου αριθμού κύκλων θεραπείας, καθώς η εταιρεία θεωρεί ότι 
το κατάλληλο πρόσωπο να κρίνει αρμοδίως το μέγιστο αριθμό κύκλων θεραπείας για κάθε περίπτωση 
είναι ο θεράπων γιατρός, ο οποίος θα φροντίζει να μη θέτει σε κίνδυνο ή να προκαλεί οποιαδήποτε 
βλάβη στην υγεία της ασθενούς. 

3. Τον περιορισμό που τίθεται στην εφαρμογή της παρένθετης μητρότητας, σύμφωνα με τον οποίο τόσο η 
γυναίκα που επιθυμεί να αποκτήσει το παιδί όσο και εκείνη που προτίθεται να το κυοφορήσει απαιτείται 
να έχουν τη μόνιμη κατοικία τους ή τη συνήθη διαμονή τους στη Δημοκρατία.  Όπως επεξήγησαν στην 
επιτροπή οι εκπρόσωποι της εταιρείας, η εν λόγω πρόνοια ισοδυναμεί με απαγόρευση του θεσμού της 
παρένθετης μητρότητας, αφού είναι γενικά παραδεκτό ότι οι Κυπρίες στην πράξη δεν αναλαμβάνουν το 
ρόλο της παρένθετης μητέρας. 

4. Την απαγόρευση της διαφήμισης της παρένθετης μητρότητας, επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι σε άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες η διαφήμιση της παρένθετης μητρότητας επιτρέπεται.  Σύμφωνα με τους ιδίους, το 
θέμα της διαφήμισης ιατρικών υπηρεσιών ούτως ή άλλως ρυθμίζεται στον Κώδικα Ιατρικής 
Δεοντολογίας.   

5. Την εισαγωγή χρονικών περιορισμών στην κρυοσυντήρηση γενετικού υλικού, επισημαίνοντας ότι η 
διάρκεια της κρυοσυντήρησης πρέπει να καθορίζεται σύμφωνα με τις επιθυμίες και τις ανάγκες των 
ατόμων που καταθέτουν το γενετικό υλικό προς συντήρηση.  Η εταιρεία εισηγήθηκε εναλλακτικά τη 
διαγραφή των προτεινόμενων χρονικών περιορισμών στην κρυοσυντήρηση γενετικού υλικού και την 
αντικατάστασή τους από το όριο της λήξης της αναπαραγωγικής ηλικίας του προσώπου. 

6. Την απαγόρευση της επώνυμης δωρεάς γενετικού υλικού, καθώς η εν λόγω απαγόρευση αποκλείει τη 
δωρεά γενετικού υλικού από συγγενικά προς το ζευγάρι πρόσωπα.  Οι εκπρόσωποι της εταιρείας 
επισήμαναν ότι σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι επιτρεπτή η επώνυμη δωρεά κυρίως εντός της 
οικογένειας. 

7. Τις προτεινόμενες στο νομοσχέδιο ποινές, τις οποίες θεωρούν υπερβολικές και εξοντωτικές και θα 
οδηγήσουν τους ιατρούς στην άσκηση αμυντικής ιατρικής.   

 Ο εκπρόσωπος του ΠΙΣ δήλωσε ότι υιοθετεί στην πλειοψηφία τους τις εισηγήσεις της Εταιρείας Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Ανθρώπινης Αναπαραγωγής και τόνισε ότι η εφαρμογή μεθόδων ΙΥΑ πρέπει να επιτρέπεται 
και σε ζευγάρια που συμβιώνουν ελεύθερα.  Ο ίδιος επισήμανε επίσης ότι οι προτεινόμενες ποινές είναι 
υπερβολικές. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κλινικών Εμβρυολόγων Κύπρου συμφώνησε με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και δήλωσε ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο είναι αποτέλεσμα συναίνεσης της πλειοψηφίας των 
εμπλεκόμενων μερών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου της Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι όλες οι παρατηρήσεις/εισηγήσεις της επιτρόπου, που είχαν κατατεθεί από την ίδια σε σχέση με το 
προηγούμενο νομοσχέδιο του 2012, λήφθηκαν υπόψη και ενσωματώθηκαν στο παρόν νομοσχέδιο και ως εκ 
τούτου εξέφρασε τη συμφωνία της επιτρόπου με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

 Στη συνέχεια, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας προχώρησε σε κατ’ άρθρο συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας.  Στο στάδιο αυτό η επιτροπή επέφερε, με τη σύμφωνο γνώμη του Υπουργείου Υγείας και της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, βελτιώσεις σε πρόνοιες του νομοσχεδίου που κρίθηκαν ασαφείς ή που 
έχρηζαν διευκρίνισης.   

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή διαμόρφωσε τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου που ρυθμίζει την 
απαγόρευση της διαφήμισης της παρένθετης μητρότητας, έτσι ώστε η απαγόρευση να καλύπτει, πέρα από τις 
εφημερίδες ή τα περιοδικά που κυκλοφορούν σε έντυπη μορφή, και τις εφημερίδες ή τα περιοδικά που 
κυκλοφορούν σε διαδικτυακή ή ηλεκτρονική μορφή.   

 Παράλληλα, η επιτροπή ζήτησε από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας διευκρίνιση της ερμηνείας 
του όρου “συνήθης διαμονή” για σκοπούς παρένθετης μητρότητας.  Ανταποκρινόμενη στο αίτημα της 
επιτροπής, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας σε υπόμνημά της προς την επιτροπή, 
ημερομηνίας 1

ης
 Ιουλίου 2014, εισηγήθηκε την πλήρη διαγραφή του όρου “συνήθης διαμονή” και ως εκ τούτου 

τη διαμόρφωση της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε η παρένθετη μητρότητα να επιτρέπεται 
μόνο στην περίπτωση που τόσο η γυναίκα που επιθυμεί να αποκτήσει τέκνο όσο και εκείνη που θα το 
κυοφορήσει είναι μόνιμοι κάτοικοι της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Η εισήγηση αυτή δεν έγινε τελικά αποδεκτή 
από την επιτροπή, η οποία αντικατέστησε τον όρο “συνήθης διαμονή” με τον όρο “συνήθης νόμιμη διαμονή”. 



1734 

 

 Λόγω του σοβαρού προβληματισμού της επιτροπής για το θέμα της ερμηνείας του όρου “ζευγάρι” και 
της προβλεπόμενης στο νομοσχέδιο απαγόρευσης της εφαρμογής μεθόδων ΙΥΑ σε μη παντρεμένα ζευγάρια 
και σε μονήρεις γυναίκες, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο για το ζήτημα αυτό να ακούσει τις απόψεις της Επιτρόπου 
Διοικήσεως ως Εθνικής Ανεξάρτητης Αρχής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και της Επιτρόπου Προστασίας των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού.  Στη συνεδρία της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε για το σκοπό αυτό την 1

η
 

Ιουλίου 2014 οι δύο επίτροποι διαφώνησαν με τις σχετικές με το ζήτημα αυτό πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
αναφέροντας ότι είναι ανεπίτρεπτος ο αποκλεισμός των ζευγαριών που βρίσκονται σε ελεύθερη συμβίωση, 
καθώς και των μονήρων ατόμων από τις μεθόδους της ΙΥΑ. 

 Ειδικότερα, η Επίτροπος Διοικήσεως, ως Εθνική Ανεξάρτητη Αρχή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, δήλωσε 
ενώπιον της επιτροπής ότι ο προτεινόμενος στο νομοσχέδιο ορισμός του όρου “ζευγάρι” αποκλείει 
αδικαιολόγητα από την ΙΥΑ ετερόφυλα ζευγάρια που βρίσκονται σε μακρόχρονες και σταθερές συμβιωτικές 
σχέσεις, καθώς και τις ανύπαντρες γυναίκες που επιθυμούν να αποκτήσουν παιδί με δότη και τόνισε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα:  

1. Η παρεμπόδιση της πρόσβασης σε ιατρική φροντίδα που αποσκοπεί στην υποβοήθηση της απόκτησης 
παιδιού με μοναδικό κριτήριο την οικογενειακή κατάσταση των υποψήφιων γονέων και συγκεκριμένα την 
τέλεση γάμου δημιουργεί ανισότητες και αποτελεί απαγορευμένη διακριτική μεταχείριση λόγω 
οικογενειακής κατάστασης.   

2. Οι νέες μορφές συμβίωσης και οικογένειας συνιστούν μια κοινωνική πραγματικότητα που δεν πρέπει να 
παραγνωρίζεται, αλλά αντίθετα επιτάσσει επαναπροσδιορισμό της παραδοσιακής έννοιας του γάμου.  Η 
ίδια επισήμανε ότι ήδη αρκετές ευρωπαϊκές χώρες επιτρέπουν την εφαρμογή της ΙΥΑ σε τυπικές ή 
άτυπες συμβιωτικές σχέσεις, δίνοντας βαρύνουσα σημασία στη βούληση των εμπλεκομένων να 
αναγνωριστούν ως γονείς του παιδιού που θα γεννηθεί, αναφέροντας επίσης ότι πολλές από τις χώρες 
αυτές έχουν περιλάβει στις σχετικές ρυθμίσεις τους και τα ομόφυλα ζευγάρια υπό συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις. 

 Συναφώς, η Επίτροπος Διοικήσεως με επιστολή της ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014 πρότεινε στην 
επιτροπή την υιοθέτηση νέου ορισμού για τον όρο “ζευγάρι”, ώστε να καλύπτει και τα μη παντρεμένα ζευγάρια 
που διατηρούν σταθερή και μόνιμη σχέση, καθώς και την επέκταση της εφαρμογής των προνοιών του 
νομοσχεδίου και στα μονήρη άτομα, τα οποία με την τήρηση συγκεκριμένης διαδικασίας και υπό προϋποθέσεις 
θα δικαιούνται να υποβάλλονται σε μεθόδους ΙΥΑ.   

 Η Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού συμφώνησε με τις θέσεις της Επιτρόπου 
Διοικήσεως και ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι οι διεθνείς πράξεις, συμπεριλαμβανομένης και της 
Σύμβασης για τα Δικαιώματα του Παιδιού, προσεγγίζουν με μια διευρυμένη αντίληψη τον όρο “οικογένεια”, 
ούτως ώστε αυτός να καλύπτει κάθε είδους κοινωνικά αποδεκτή οικογενειακή δομή. 

 Η ίδια επισήμανε ότι η Σύμβαση για τα Δικαιώματα του Παιδιού αναγνωρίζει μεν την οικογένεια ως τη 
θεμελιώδη ομάδα στην κοινωνία και το φυσικό περιβάλλον για την ανάπτυξη και την ευημερία όλων των μελών 
της και ειδικότερα των παιδιών, ωστόσο δεν περιέχει οποιαδήποτε αναφορά στο γάμο ως συστατικό στοιχείο 
για τον ορισμό της οικογένειας και σε καμιά περίπτωση δεν καθορίζει ότι το συμφέρον του παιδιού 
εξυπηρετείται ή/και διασφαλίζεται καλύτερα από το συγκεκριμένο τύπο οικογένειας.  Σύμφωνα με την επίτροπο, 
η αξιολόγηση του συμφέροντος του παιδιού αφορά μια εξαιρετικά εξατομικευμένη διαδικασία, η οποία δεν είναι 
δυνατό να προσεγγίζεται στη βάση γενικευμένων παραδοχών ότι ο ένας τύπος οικογένειας εξυπηρετεί το 
συμφέρον του παιδιού, ενώ ο άλλος τύπος δεν το εξυπηρετεί. 

 Πέραν των πιο πάνω εγερθέντων ζητημάτων, στα πλαίσια της κατ’ άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου 
η επιτροπή διαπίστωσε περαιτέρω ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τις ποινές και τα διοικητικά 
πρόστιμα έχρηζαν βελτίωσης, αφού τα προτεινόμενα διοικητικά πρόστιμα ήταν υψηλότερα από τις 
προτεινόμενες χρηματικές ποινές, ενώ σε αρκετές περιπτώσεις οι προτεινόμενες ποινές ήταν δυσανάλογες 
προς τη σοβαρότητα του αδικήματος.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Υγείας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας να επανεξετάσουν τις σχετικές ρυθμίσεις του 
νομοσχεδίου και να υποβάλουν αναθεωρημένο κείμενο.  Στις 12 Φεβρουαρίου 2015 η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας απέστειλε στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο με ενσωματωμένες τροποποιήσεις σε σχέση με 
τις ποινές και τα διοικητικά πρόστιμα, τις οποίες η επιτροπή ακολούθως συζήτησε σε συνεδρία της στην 
παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και 
διαφοροποίησε μερικώς με τη σύμφωνη γνώμη των πιο πάνω εκπροσώπων.   

 Στις συνεδρίες που ακολούθησαν η επιτροπή, αφού μελέτησε όλες τις θέσεις που κατατέθηκαν ενώπιόν 
της, συμπεριλαμβανομένων των θέσεων της Επιτρόπου Διοικήσεως ως Εθνικής Ανεξάρτητης Αρχής 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και της Επιτρόπου Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού και αφού έλαβε 
υπόψη τις επικρατούσες στην κυπριακή κοινωνία αντιλήψεις για το θεσμό της οικογένειας, αποφάσισε την 
επέκταση της εφαρμογής των μεθόδων ΙΥΑ και σε εκτός γάμου ζευγάρια που διατηρούν σταθερή και μόνιμη 
σχέση, καθώς και σε μονήρη άτομα υπό συγκεκριμένους όρους και προϋποθέσεις και στη βάση αυτής της 
απόφασης διαμορφώθηκε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι για σκοπούς παρένθετης 
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μητρότητας η επιτροπή διατήρησε τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου που απαιτεί το ζευγάρι που επιδιώκει 
την απόκτηση τέκνου μέσω παρένθετης μητρότητας να έχει τελέσει γάμο.   

 Στο τελικό στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή αποφάσισε την περαιτέρω τροποποίηση 
του κειμένου του ως ακολούθως: 

1. Διέγραψε τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου που προβλέπει ότι το συμβούλιο αποφασίζει για το 
μέγιστο αριθμό τέκνων που μπορεί να γεννηθούν από γαμέτες του ίδιου δότη και εισήγαγε νέα πρόνοια 
στο νομοσχέδιο που ορίζει ότι στην περίπτωση της δωρεάς γαμετών ο δότης μπορεί να δωρίσει γαμέτες 
μόνο μία φορά και για χρήση από μία μόνο οικογένεια.  Η επιτροπή έκρινε ότι λόγω του μεγέθους της 
Κύπρου επιβαλλόταν αυστηρός περιορισμός στη δωρεά γαμετών από τον ίδιο δότη.   

2. Απάλειψε τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία επιτρέπεται με διάταγμα του 
Υπουργού Υγείας η διαφοροποίηση των ορίων ηλικίας της γυναίκας και του αριθμού των εμβρύων που 
τοποθετούνται στην ενδομήτρια κοιλότητα για σκοπούς ΙΥΑ.  Η επιτροπή έκρινε ότι τα πιο πάνω 
ζητήματα είναι σημαντικά και δεν ενδείκνυται να τροποποιούνται με υπουργικό διάταγμα.   

3. Βελτίωσε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που ρυθμίζουν την παρένθετη μητρότητα, έτσι ώστε να 
προκύπτει ξεκάθαρα από τον προτεινόμενο νόμο ότι η παρένθετη μητέρα δεν είναι γονέας του παιδιού 
και ότι το ζευγάρι που επιδιώκει την απόκτηση του τέκνου είναι οι γονείς του παιδιού με όλα τα 
δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που η ιδιότητα αυτή συνεπάγεται.  Ταυτόχρονα, η επιτροπή αποφάσισε 
να θεωρείται ποινικό αδίκημα η άρνηση προσώπου που απέκτησε τέκνο μέσω παρένθετης μητρότητας 
να παραλάβει το τέκνο ή η εγκατάλειψή του για οποιοδήποτε λόγο.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω 
βελτιώσεις επήλθαν στο κείμενο του νομοσχεδίου έπειτα από σχετικές επισημάνσεις του εισηγητή της 
πρότασης νόμου κ. Σωτήρη Σαμψών για ελλείψεις στις σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

4. Απάλειψε πρόνοια του νομοσχεδίου που εμπίπτει στη ρύθμιση των τρόπων διαχείρισης πλεοναζόντων 
εμβρύων και η οποία επιτρέπει στο ζευγάρι ή στο συμβούλιο σε περίπτωση ασυμφωνίας του ζευγαριού 
να διαθέσει τα έμβρυα σε άλλο ζευγάρι χωρίς αντάλλαγμα.  Η επιτροπή έκρινε ότι δε θα ήταν ορθό λόγω 
του μικρού μεγέθους της Κύπρου να επιτρέπεται η διάθεση εμβρύου που δημιουργήθηκε από ένα 
ζευγάρι στα πλαίσια εφαρμογής μεθόδων ΙΥΑ σε άλλο ζευγάρι. 

5. Βελτίωσε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που ρυθμίζουν τη δήμευση αναπαραγωγικού ιστού, γαμέτη ή 
εμβρύου, στις οποίες είχε διαπιστωθεί κενό ως προς τον τρόπο διαχείρισης δημευθέντων εμβρύων.  
Ειδικότερα, η επιτροπή αποφάσισε την εισαγωγή πρόνοιας που προβλέπει ότι το συμβούλιο αποφασίζει 
για τον τρόπο διάθεσης των εμβρύων που έχουν δημευθεί και ότι σε καμιά περίπτωση το συμβούλιο δεν 
μπορεί να αποφασίζει τη διάθεση δημευθέντων εμβρύων σε άλλα υπογόνιμα ζευγάρια ή μονήρη άτομα.   

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου, αφού εξέφρασε τη συμφωνία του με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει διαμορφωθεί καλύπτουν το 
αντικείμενο της δικής του πρότασης και ως εκ τούτου ο ίδιος δήλωσε ότι αποσύρει την υπό αναφορά πρόταση 
νόμου, αφού ο σκοπός για τον οποίο κατατέθηκε έχει εξυπηρετηθεί.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του πρόεδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου όπως αυτό διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω και γι’ αυτό εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας υπόψη ότι η δική μας η ομάδα δεν τοποθετήθηκε εις τη συνεδρία της 
επιτροπής, τοποθετούμαστε σήμερα θετικά.  Να υπογραμμίσω ότι για πρώτη φορά γίνεται τέτοια νομοθετική 
ρύθμιση, ώστε να καλύπτεται το κενό στον τομέα της ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής και, 
λαμβάνοντας και αυτό υπόψη, ότι είναι πρώτη φορά, και γνωρίζοντας ότι καμιά νομοθεσία δεν είναι τέλεια, θα 
επιφυλαχθούμε και στο μέλλον, αν προκύψουν κάποια προβλήματα μετά την εφαρμογή της, θα είμαστε σε 
θέση να προβούμε σε συμπληρωματικές διαδικασίες ή τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μισιαούλη. 
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ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

 Συγγνώμη, συγγνώμη!  Ο κ. Κωνσταντίνου έχει ζητήσει το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, να μου επιτρέψετε να εκφράσουμε τη στήριξή μας και τη συμπάθειά μας στο φίλο και 
συνάδελφο, που είναι και μέλος της επιτροπής Υγείας, Αδάμο Αδάμου, ο οποίος είχε σήμερα δυστυχώς ένα 
λιποθυμικό επεισόδιο και ευχόμαστε αυτό το λιποθυμικό επεισόδιο να μην έχει συνέχεια.  Του ευχόμαστε να 
επιστρέψει σιδερένιος στη Βουλή και στα καθήκοντά του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ήθελα να αναφέρω ότι η ψήφιση του παρόντος νομοσχεδίου είναι τεράστιας σημασίας για τον τόπο 
μας, διότι έρχεται να καλύψει ένα μεγάλο κενό στην εθνική μας νομοθεσία.  Το πρόβλημα της υπογονιμότητας 
είναι αυξημένο στην εποχή μας.  Είναι πολλά τα ζευγάρια που προσφεύγουν πλέον σε μεθόδους ιατρικώς 
υποβοηθούμενης αναπαραγωγής, διότι σήμερα σημαντικός αριθμός ζευγαριών λόγω σπουδών και καριέρας 
αποφασίζουν να δημιουργήσουν οικογένεια σε μεγάλη ηλικία. 

 Δυστυχώς, λόγω του κενού που υπήρξε στη ρύθμιση της εφαρμογής αυτών των μεθόδων, για κάποια 
χρόνια παρατηρήθηκε έντονα το φαινόμενο των πολύδυμων κυήσεων και της γέννησης τρίδυμων παιδιών, που 
συνήθως γεννιούνταν πρόωρα και λόγω της προωρότητάς τους αντιμετώπιζαν σοβαρά προβλήματα υγείας.  
Με την προτεινόμενη νομοθεσία τίθενται όρια στο ζήτημα αυτό και αναμένεται ότι αυτό το φαινόμενο θα 
εκλείψει.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομικού πλαισίου που να διέπει την 
αδειοδότηση και τη λειτουργία μονάδων ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής, την εφαρμογή από αυτές 
μεθόδων ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής και τη δυνατότητα χρησιμοποίησης υπό συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις της παρένθετης μητρότητας.  Πρέπει να σημειωθεί ότι το θέμα αυτό απασχολεί την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας -και το υπερτονίζω- από το 2005, από την κατάθεσή του δηλαδή από τον 
αγαπητό συνάδελφο Σωτήρη Σαμψών, ο οποίος έχει και την πατρότητα της υπό αναφορά πρότασης νόμου, 
που επίσης έχει ως σκοπό τη ρύθμιση του θέματος της ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής.  Το 2010 
είχε ανασταλεί η περαιτέρω συζήτηση της πρότασης νόμου, δεδομένου ότι το υπουργείο μελετούσε την 
ετοιμασία νομοσχεδίου για το θέμα και διεξήγαγε διάλογο με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς.  Παρά τις 
έντονες παραινέσεις της επιτροπής για επίσπευση της ετοιμασίας του νομοσχεδίου, μόλις το 2012 κατατέθηκε 
το πρώτο νομοσχέδιο για την ιατρικώς υποβοηθούμενη αναπαραγωγή, το οποίο λόγω της ύπαρξης κενών στο 
κείμενό του και σοβαρών ενστάσεων των ενδιαφερόμενων μερών αποσύρθηκε από την εκτελεστική εξουσία.  
Το παρόν νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή το Φεβρουάριο του 2014 και η επιτροπή κατέβαλε κάθε δυνατή 
προσπάθεια για επίσπευση της διαδικασίας εξέτασης του νομοσχεδίου, η οποία όμως λόγω της σοβαρότητας 
των θεμάτων και της πολυπλοκότητάς τους δεν κατέστη δυνατό να ολοκληρωθεί ενωρίτερα. 

 Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι, ενώ σύμφωνα με το αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου η εφαρμογή 
μεθόδων υποβοηθούμενης αναπαραγωγής περιοριζόταν μόνο σε παντρεμένα ζευγάρια, η επιτροπή 
αποφάσισε την επέκταση της εφαρμογής των προνοιών του νομοσχεδίου και σε μη παντρεμένα ζευγάρια, 
καθώς και σε μονήρη άτομα υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις.  Όσον αφορά δε το θεσμό της παρένθετης 
μητρότητας, η επιτροπή αποφάσισε την προσθήκη πρόνοιας για την ποινικοποίηση της εγκατάλειψης ή της 
άρνησης παραλαβής του τέκνου από το ζευγάρι που επιδιώκει την απόκτηση τέκνου μέσω παρένθετης 
μητέρας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όπως είναι γνωστό, οι εξελίξεις στην ιατρική επιστήμη τις τελευταίες δεκαετίες στον τομέα της 
υποβοήθησης υπογόνιμων ζευγαριών ήταν ραγδαίες και τα ηθικά διλήμματα που προκύπτουν μέσα απ’ αυτές 
τις διαδικασίες για τα ζευγάρια αυτά πολύ μεγάλα.  Και η επιτροπή βρέθηκε ενώπιον διλημμάτων κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου και προέκρινε εκείνες τις ρυθμίσεις που θεωρεί ότι αντικατοπτρίζουν τις 
επικρατούσες κοινωνικές αντιλήψεις στα θέματα αυτά.  Ως επιτροπή επιδιώξαμε να διασφαλίσουμε το 
συμφέρον του παιδιού που γεννιέται μέσα απ’ αυτές τις διαδικασίες, αλλά και να προστατεύσουμε την υγεία της 
υποβοηθούμενης γυναίκας και του ζευγαριού από τυχόν αντιδεοντολογικές πρακτικές. 
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 Το επιστημονικό συμβούλιο, το οποίο θα δημιουργηθεί με βάση τον παρόντα νόμο μέσα σε δύο μήνες 
από την ψήφισή του, θα θέτει τα επιστημονικά όρια στην εφαρμογή των μεθόδων αυτών και θα ασκεί έλεγχο 
στις μονάδες βασιζόμενο στα διεθνή πρότυπα και πρωτόκολλα. 

 Τέλος, να αναφέρω ότι η επιτροπή θα παρακολουθεί την πορεία εφαρμογής της νέας αυτής νομοθεσίας 
και, όπου παρουσιαστούν κενά ή προκύψουν νέα δεδομένα, θα είναι έτοιμη να τα μελετήσει και να προωθήσει 
τη ρύθμισή τους.  Θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες μου για την εξαίρετη συνεργασία που υπήρξε ανάμεσα 
στα μέλη της επιτροπής και την προθυμία τους να μελετήσουν σε βάθος και εξαντλητικά όλα τα θέματα που 
ρυθμίζονται στο νομοσχέδιο αυτό. 

 Παράλληλα, θα ήθελα να εκφράσω τις θερμές ευχαριστίες μου προς τις υπηρεσίες της Βουλής και 
ιδιαίτερα στη γραμματέα της επιτροπής και θα την κατονομάσω, η Έλενα Σοφοκλέους, η οποία συνέβαλε 
καθοριστικά στη διεκπεραίωση της όλης διαδικασίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την παρέμβασή του.   

 Να διαβιβάσουμε εκ μέρους όλου του σώματος, όλων των μελών της Βουλής, τις θερμές μας ευχές προς 
το συνάδελφο Αδάμο Αδάμου για σύντομη ανάρρωση. 

 Τώρα η κ. Αθηνά Κυριακίδου έχει το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο έγινε μετά από πρόταση νόμου του συνάδελφου κ. Σαμψών.  Το 
συζητούμε πάρα πολλά χρόνια στην επιτροπή Υγείας.  Είναι εκσυγχρονιστικό και πρωτοπόρο και θεσμοθετεί 
ένα θέμα το οποίο είναι πάρα πολύ ευαίσθητο και πάρα πολύ δύσκολο, γιατί τόσα χρόνια για όλες τις γυναίκες 
οι οποίες ήθελαν να αποκτήσουν αυτό το αγαθό, που είναι να γίνουν μητέρες, δεν ήταν θεσμοθετημένος ο 
τρόπος της υποβοηθούμενης αναπαραγωγής.   

 Δημιουργείται ένα συμβούλιο το οποίο έχει πάρα πολλές εξουσίες, ώστε να ακολουθεί τα πρωτόκολλα 
και να ελέγχει όλα τα κέντρα όπου θα γίνεται η υποβοηθούμενη αναπαραγωγή και να δίνει και τις άδειες στα 
κέντρα και τους ελέγχους.  Καθορίζεται το όριο των εμβρύων, που είναι πάρα πολύ σημαντικό για τις 
μέλλουσες μητέρες, που θα γίνεται με εναποθέτηση στην υποβοηθούμενη μητέρα.  Καθορίζεται ο αριθμός των 
περιπτώσεων που κάποιος μπορεί να γίνει δότης, ώστε σε μια μικρή κοινωνία όπως είναι η Κύπρος να μην 
υπάρχει ο κίνδυνος να έχουμε αδέλφια τα οποία θα βρίσκονται κάτω από την ανωνυμία στις οικογένειες στην 
Κύπρο.  Καθορίζεται η ανωνυμία του δότη, αλλά και η δυνατότητα το παιδί να μπορέσει να μάθει ποιος είναι ο 
δότης, αν υπάρχει σοβαρό πρόβλημα υγείας, και επίσης θεσμοθετείται και καθορίζεται τι είναι ζευγάρι, αν είναι 
μετά από γάμο ή κάτω από μόνιμη σχέση.  Επίσης θεσμοθετείται τα μονήρη άτομα να μπορούν να τύχουν 
αυτού του προνομίου. 

 Την ίδια ώρα υπάρχουν και πάρα πάρα πολύ αυστηρές ποινές για αυτούς οι οποίοι παρανομούν και 
αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό, γιατί κρίθηκε από την επιτροπή ότι πρόκειται για ένα πάρα πάρα πολύ 
σημαντικό θέμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ:    

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εμείς με τη σειρά μας ως ΕΔΕΚ χαιρετίζουμε την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, που τελικά, αφού 
πέρασε από πολλές συμπληγάδες, φτάνει επιτέλους σήμερα στην ολομέλεια για ψήφιση.  Ήταν μια δύσκολη 
και επίπονη προσπάθεια, δοκιμασία μπορώ να πω, που τελικά η επιτροπή έφερε εις πέρας.   

 Ελπίζουμε ότι με την ψήφιση θα ρυθμιστεί επιτέλους το σοβαρό αυτό θέμα που αφορά την ιατρικώς 
υποβοηθούμενη αναπαραγωγή, καταργώντας παράλληλα τις τυχόν κακές πρακτικές που υπήρχαν στο 
παρελθόν.  Σίγουρα,  το νομοσχέδιο δεν είναι τέλειο, δεν μπορεί να είναι τέλειο, γιατί είναι πάρα πολλά τα 
ζητήματα που καλείται να καλύψει, όμως είμαστε εδώ, αν παρατηρηθούν προβλήματα κατά τη διάρκεια της 
εφαρμογής, να τα διορθώσουμε. 
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 Χαιρετίζουμε παράλληλα το γεγονός ότι το νομοσχέδιο φτάνει στην ολομέλεια με ομοφωνία.  Όλοι 
συμφωνούμε σε αυτό το νομοσχέδιο, το οποίο είναι πάρα πολύ σημαντικό, για να εφαρμοστεί σωστά.  Και 
τέλος να πω ότι χαιρετίζουμε τη ρύθμιση της παρένθετης μητρότητας μέσα από το νομοσχέδιο, ένα θέμα που 
όλοι ανεξαρτήτως εκφράσαμε τις ανησυχίες μας τα τελευταία χρόνια.  Ελπίζουμε ότι με αυτή τη νομοθεσία θα 
πάρει τέλος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ορίστε, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλά, με όλη τη μετριοφροσύνη που με διακρίνει, θέλω ως ο βουλευτής που κατέθεσε την πρόταση 
νόμου που είχε ως αποτέλεσμα να ξεκινήσει επιτέλους η μηχανή, για να φτάσουμε στο αίσιο σήμερα τέλος, να 
χαιρετίσω το ότι έστω και μετά από παρέλευση δέκα ετών…  Είναι πολλά τα δέκα χρόνια ξέρετε να συζητείται 
ένα θέμα και να μην τελειώνει, ιδίως ένα θέμα που θα κάλυπτε και καλύπτει ένα μεγάλο κενό στο κυπριακό 
δίκαιο και στη νομοθεσία αναφορικά με τούτα τα θέματα.  Ο λόγος που ξεκίνησε η συζήτηση αυτή και η 
κατάθεση της πρότασης νόμου ήταν κυρίως ανθρωπιστικός, για όλους τους συμπολίτες μας που 
αντιμετωπίζουν αυτά τα προβλήματα, κύριε Πρόεδρε.   

 Επαναλαμβάνω, θέλω να χαιρετίσω και ταυτόχρονα να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες της Βουλής, τους 
συναδέλφους, που για δέκα χρόνια το συζητούν, και βεβαίως τις αρμόδιες υπηρεσίες του υπουργείου και του 
κράτους διαχρονικά εδώ και δέκα χρόνια και να ευχηθώ ότι με την εφαρμογή του τα ζευγάρια που 
αντιμετωπίζουν αυτό το μεγάλο πρόβλημα θα μπορέσουν να αποκτήσουν και εκείνα παιδιά και να νιώσουν έτσι 
πραγματικά τη χαρά της πατρότητας και της μητρότητας με ασφάλεια, μέσα σε νόμιμα πλαίσια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαμψών, ο οποίος είχε, αντιλαμβάνομαι, την πατρότητα αυτής της νομοθετικής 
πρωτοβουλίας, η οποία όμως γίνεται αποδεκτή από το σύνολο του σώματος. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση Συμβουλίου Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής.  Άρθρο 5. 

 Τερματισμός διορισμού.  Άρθρο 6. 

 Σύγκληση συνεδρίας και ψηφοφορία.  Άρθρο 7. 

 Εσωτερική λειτουργία.  Άρθρο 8. 

 Εκπροσώπηση Συμβουλίου.  Άρθρο 9. 

 Νομική προσωπικότητα του Συμβουλίου.  Άρθρο 10. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλίου.  Άρθρο 11. 

 Αρχεία και μητρώα.  Άρθρο 12. 

 Προσωπικό του Συμβουλίου.  Άρθρο 13. 

 Προϋπολογισμός.  Άρθρο 14. 

 Υποχρεώσεις των μελών του Συμβουλίου.  Άρθρο 15. 

 Γενικές αρχές.  Άρθρο 16.   

 Μέθοδοι Ι.Υ.Α. και συναφείς τεχνικές.  Άρθρο 17. 

 Γενικοί περιορισμοί.  Άρθρο  18. 
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 Προεμφυτευτική γενετική διάγνωση.  Άρθρο 19. 

 Έρευνα σε γαμέτες.  Άρθρο 20. 

 Προϋποθέσεις εφαρμογής των μεθόδων Ι.Υ.Α.  Άρθρο 21. 

 Παρένθετη μητρότητα.  Άρθρο 22. 

 Διαδικασία ενώπιον Συμβουλίου Ι.Υ.Α. για απόκτηση τέκνου με παρένθετη μητέρα.  Άρθρο 23. 

 Έκδοση διατάγματος παρένθετης μητρότητας.  Άρθρο 24. 

 Γραπτή συμφωνία παρένθετης μητέρας και ζευγαριού.  Άρθρο 25. 

 Διαπραγμάτευση συμφωνιών παρένθετης μητρότητας σε εμπορική βάση.  Άρθρο 26. 

 Διαφήμιση παρένθετης μητρότητας.  Άρθρο 27. 

 Αριθμός μεταφερόμενων ωαρίων και εμβρύων.  Άρθρο 28. 

 Κρυοσυντήρηση γενετικού υλικού ενηλίκων.  Άρθρο 29. 

 Κρυοσυντήρηση γενετικού υλικού ανηλίκων.  Άρθρο 30. 

 Δήλωση προσώπων για διαχείριση γαμέτη και εμβρύων.  Άρθρο 31. 

 Διάθεση γαμετών και εμβρύων.  Άρθρο 32. 

 Δότες.  Άρθρο 33. 

 Διακίνηση ανθρώπινου αναπαραγωγικού ιστού, γαμέτη ή εμβρύου.  Άρθρο 34. 

 Ιχνηλασιμότητα.  Άρθρο 35. 

 Ίδρυση και λειτουργία Μ.Ι.Υ.Α.  Άρθρο 36. 

 Υποχρεώσεις Μ.Ι.Υ.Α.  Άρθρο 37. 

 Κοινοποίηση εξαιρετικών συμβάντων.  Άρθρο 38. 

 Ίδρυση και λειτουργία Ιδρύματος Ιστών στις Μ.Ι.Υ.Α.  Άρθρο 39. 

 Αρχιεπιθεωρητής και Επιθεωρητές.  Άρθρο 40. 

 Καθήκοντα Αρχιεπιθεωρητή και Επιθεωρητών.  Άρθρο 41. 

 Αποτελέσματα επιθεώρησης.  Άρθρο 42. 

 Ειδοποίηση συμμόρφωσης.  Άρθρο 43. 

 Λήψη μέτρων από την αρμόδια αρχή και το Συμβούλιο κατά την επιθεώρηση.  Άρθρο 44. 

 Αναστολή χρήσης ανθρώπινου αναπαραγωγικού ιστού, γαμέτη και εμβρύου.  Άρθρο 45. 

 Κατάσχεση από Επιθεωρητή.  Άρθρο 46. 

 Δήμευση ανθρώπινου αναπαραγωγικού ιστού, γαμέτη ή εμβρύου δυνάμει διατάγματος δικαστηρίου.  
Άρθρο 47. 

 Επιπρόσθετες ποινικές κυρώσεις.  Άρθρο 48. 

 Άλλα διοικητικά πρόστιμα.  Άρθρο 49. 

 Διαδικασία επιβολής διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 50. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 51. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 51; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα θέματα με τους αριθμούς 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί Προστασίας και 
Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».   Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό των δύο νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ορθότερη εναρμόνιση με την παράγραφο 3 του άρθρου 6 της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ για τη διατήρηση των 
φυσικών οικοτόπων, καθώς και της άγριας πανίδας και χλωρίδας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τα νομοσχέδια «Ο περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί 

Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Ευγένιος Χαμπουλλάς Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαρτίου και 22 Απριλίου 2015. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Δασών και του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, η Επίτροπος Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
παράγραφο 3 του άρθρου 6 της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ της 21

ης
 Μαΐου 1992 για τη διατήρηση των φυσικών 

οικοτόπων, καθώς και της άγριας πανίδας και χλωρίδας. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί  Προστασίας και Διαχείρισης της 
Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
παράγραφο 3 του άρθρου 6 της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ της 21

ης
 Μαΐου 1992 για τη διατήρηση των φυσικών 

οικοτόπων, καθώς και της άγριας πανίδας και χλωρίδας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
προτείνεται η διαγραφή του άρθρου 99 του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
Νόμου και του άρθρου 43 του περί του περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής 
Νόμου, αντίστοιχα, οι διατάξεις των οποίων αφενός συγκρούονται μεταξύ τους και αφετέρου προσκρούουν στο 
κοινοτικό δίκαιο.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ανάγκη τροποποίησης των σχετικών νομοθεσιών προέκυψε μετά την 
ολοκλήρωση της διαδικασίας “EU Pilot”, που υποβλήθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το Μάρτιο του 2014 
και με την οποία επισημαίνεται η υποχρέωση της Κυπριακής Δημοκρατίας για συμμόρφωση με τις διατάξεις της 
Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
δήλωσε ότι ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμος και ο περί Προστασίας 
και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμος αποτελούν εναρμονιστικές νομοθεσίες οι οποίες 
προβλέπουν για τον καθορισμό ζωνών ειδικής προστασίας και ζωνών ειδικής διατήρησης.  

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, κατά την εναρμόνιση του εθνικού δικαίου με την Οδηγία 92/43/ΕΟΚ 
περιλήφθηκαν στις υπό αναφορά νομοθεσίες μη εναρμονιστικές διατάξεις που προβλέπουν ότι οι εν λόγω 
νομοθεσίες δεν επηρεάζουν την εφαρμογή ειδικότερων εθνικών νομοθεσιών, με αποτέλεσμα αυτές να 
υπερισχύουν των εναρμονιστικών νομοθεσιών και κατ’ επέκταση του ευρωπαϊκού δικαίου.   
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 Κατά συνέπεια, όπως η ίδια δήλωσε, οι εν λόγω νομοθεσίες αντιβαίνουν στην αρχή της υπεροχής του 
δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για το λόγο αυτό η Κυπριακή Δημοκρατία οφείλει να προβεί σε όλες τις 
απαραίτητες νομοθετικές ρυθμίσεις το συντομότερο δυνατό, ώστε να συμμορφωθεί με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  

 Οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, εκπροσωπώντας και το Υπουργείο Εσωτερικών, 
καθώς και οι εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος και η Επίτροπος Περιβάλλοντος συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις.  

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Δασών, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, χωρίς να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων αυτών, 
δήλωσαν ότι, παρ’ όλο που αρχικά είχαν εκφράσει ορισμένες επιφυλάξεις ως προς τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις, ακολούθως, αφού αυτές έτυχαν εκτεταμένης συζήτησης στα πλαίσια της δημόσιας διαβούλευσης 
γύρω από αυτά, έγινε κατορθωτό να γίνουν αποδεκτοί οι λόγοι για τους οποίους απαιτείται η προώθηση των εν 
λόγω ρυθμίσεων και ότι κατά την πρακτική εφαρμογή τους θα διαφανούν τα ενδεχόμενα προβλήματα.    

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων οι εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος 
δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα έπρεπε να τεθούν σε εφαρμογή το συντομότερο δυνατό και 
ειδικότερα εντός του πρώτου τριμήνου του 2015, ωστόσο, παρά το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
υπέβαλε από το Μάρτιο του 2014 αίτημα παροχής πληροφοριών σχετικά με την πρόθεση της Δημοκρατίας για 
κατάργηση των διατάξεων που αντιβαίνουν τις διατάξεις της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ, τα νομοσχέδια κατατέθηκαν 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 12 και στις 19 Μαρτίου 2015, αντίστοιχα.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους.  

 ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα θέματα με τους αριθμούς 12 και 13 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.539, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους καθυστερεί η πλήρωση της θέσης του Αντιπροέδρου της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
και πότε αναμένεται να πληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.540, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους που 
μέχρι σήμερα δεν έχουν κατασκευαστεί οι δρόμοι στον ιδιωτικό διαχωρισμό βιοτεχνικών οικοπέδων σε 
βιοτεχνική ζώνη στα διοικητικά όρια Λειβαδιών Λάρνακας.  Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η κατασκευή των εν λόγω 
δρόμων, η οποία είναι αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία των βιοτεχνιών που έχουν ήδη εγκατασταθεί στα 
υπό διαχωρισμό οικόπεδα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.541, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει πότε προτίθεται να καταθέσει στο 
κοινοβούλιο το τροποποιητικό νομοσχέδιο σε σχέση με την Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων.  Δέσμευσή του 
ήταν ότι αυτό θα συνέβαινε εντός 15 ημερών από τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου Διοικήσεως, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2015.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.542, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την 31
η
 Αυγούστου 2012 απέστειλα κοινοβουλευτική ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.071 στον Υπουργό 

Συγκοινωνιών και Έργων αναφορικά με τους διανομείς έτοιμων φαγητών (delivery) οι οποίοι χρησιμοποιούν 
μοτοποδήλατα που φέρουν την ένδειξη “L” ή “Ε”, που σημαίνει ότι ο οδηγός δεν κατέχει κανονική και πλήρη 
άδεια οδηγού μοτοσικλέτας.  Η εν λόγω ερώτηση παραμένει, παρά την πάροδο σχεδόν τριών ετών, 
αναπάντητη.  Στην εν λόγω ερώτηση υπογράμμιζα το γεγονός ότι αυτοί οι άνθρωποι εκτελούν μια εξαιρετικά 
δύσκολη εργασία σε συνθήκες που εγκυμονούν κινδύνους και, δεδομένου ότι η αστυνομία έχει εντοπίσει το 
πρόβλημα αυτό, όπως φαινόταν και από την απάντηση του αείμνηστου Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού με αρ. 23.06.009.04.1129, ζητούσα να 
πληροφορηθώ γιατί εξακολουθεί να επιτρέπεται σε άτομα που κατέχουν μόνο εκπαιδευτική/μαθητική άδεια να 
οδηγούν μοτοσικλέτες για διανομή φαγητών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει άμεσα τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προβεί σε οποιεσδήποτε ενέργειες προς άρση αυτής της παραδοξότητας.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των τροχαίων ατυχημάτων στα οποία 
έχουν εμπλακεί οδηγοί διανομείς έτοιμων φαγητών που οδηγούσαν μοτοσικλέτα που έφερε την ένδειξη “L” ή 
“Ε” τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.543, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι η Κύπρος ίσως να είναι η μοναδική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου 
επιτρέπεται η παρουσία επαγγελματικών επιγραφών σε καταστήματα, εταιρείες και επιχειρήσεις σε ξένες 
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γλώσσες χωρίς αναφορά σε μια από τις επίσημες γλώσσες της χώρας, που είναι βεβαίως η ελληνική και η 
τουρκική.  Δυστυχώς, στην Κύπρο τα καταστήματα χρησιμοποιούν όλες τις γλώσσες εκτός από την ελληνική 
(π.χ. αγγλική, ρωσική, κινεζική κ.ο.κ.). 

 Παρακαλώ τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβληματιστεί για το 
θέμα αυτό και αν υπάρχει σκέψη ή προγραμματισμός για νομοθετική ρύθμισή του.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου Δημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.105, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντηση μας, να σας πληροφορήσω ότι στις αρμοδιότητες του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, δεν εμπίπτει οποιαδήποτε νομοθεσία με την οποία να 
ρυθμίζεται η τοποθέτηση εμπορικής διαφήμισης, σε ιδιωτικό όχημα. 

2.  Εκείνο που προβλέπεται είναι η διαδικασία για αλλαγή χρώματος ενός ιδιωτικού οχήματος κατηγορίας 
Μ1 (ιδιωτικό όχημα τύπου σαλούν, όχημα που χρησιμοποιείται για τη μεταφορά προσώπων και το οποίο 
περιλαμβάνει το πολύ οκτώ θέσεις καθήμενων πέραν του καθίσματος του οδηγού) και Ν1 (όχημα που 
χρησιμοποιείται για τη μεταφορά αγαθών και που έχει μέγιστη μάζα το πολύ 3,5 τόνων) για οποιοδήποτε λόγο 
και αφορά όλο το όχημα, όπως αυτή προβλέπεται στην Τεχνική Οδηγία Αρ. 2009-3 του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών.  Σύμφωνα με την Οδηγία αυτή, η διαδικασία που ακολουθείται είναι η πιο κάτω: 

(α)  Μετά την πραγματοποίηση της αλλαγής του χρώματος, το όχημα μεταφέρεται σε Ιδιωτικό Κέντρο 
Τεχνικού Ελέγχου Οχημάτων (ΙΚΤΕΟ) για τεχνικό έλεγχο, ώστε να εξασφαλίσει την έκδοση δελτίου 
επιτυχούς τεχνικού ελέγχου. Διενεργείται πλήρης τεχνικός έλεγχος, όπως καθορίζεται στον περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμο του 2007 [Ν. 
1(1)/2007]. 

(β)  Ακολούθως, συμπληρώνεται το “Έντυπο Αλλαγής Χρώματος κατηγορίας οχήματος Μ1/Ν1 (Έντυπο 
Τ.Ο.Μ. 144)” και υπογράφεται από τον ιδιοκτήτη του οχήματος και τον Υπεύθυνο Γραμμής του ΙΚΤΕΟ, ο 
οποίος διεξήγαγε τον έλεγχο. 

(γ)  Στη συνέχεια, το πιστοποιητικό εγγραφής του οχήματος, το δελτίο επιτυχούς τεχνικού ελέγχου και το 
έντυπο αλλαγής χρώματος προσκομίζονται στα γραφεία του Τμήματος Οδικών Μεταφορών για έκδοση 
νέου Πιστοποιητικού Εγγραφής, στο οποίο θα αναγράφεται το νέο χρώμα. 

3.  Σχετικά με την αναφορά σας για τους κινδύνους που εμπεριέχει για τον πολίτη η τοποθέτηση 
διαφήμισης στο όχημα του επισημαίνεται ότι, στο “Εγχειρίδιο Αλλαγών/Μετατροπών/Προσαρμογών για 
οχήματα κατηγορίας Μ1/Ν1” τίθενται θέματα ασφάλειας σε ό,τι αφορά στην ύπαρξη φιμέ τζαμιών στους 
υαλοπίνακες της θέσης οδηγού και συνοδηγού και στον ανεμοθώρακα.  Συγκεκριμένα, στην παράγραφο 3.7 
του εν λόγω Εγχειριδίου αναφέρεται ότι “Απαγορεύεται η οποιαδήποτε αλλαγή του χρώματος με οποιοδήποτε 
τρόπο ή μέθοδο ή μέσω επικόλλησης μεμβράνης, που διαφοροποιεί τον αρχικό χρωματισμό του εμπρόσθιου 
ανεμοθώρακα και των εμπρόσθιων πλαϊνών (οδηγού και συνοδηγού) υαλοπινάκων, όπως αυτοί έχουν 
κατασκευαστεί και εγκριθεί.  Η αλλαγή του χρώματος με οποιαδήποτε τρόπο ή μέθοδο ή μέσω επικόλλησης 
μεμβράνης στους υπόλοιπους υαλοπίνακες επιτρέπεται.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2015 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.042, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.227, ημερομηνίας 31

ης
 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.227 που υποβλήθηκε από τη Βουλευτή Λευκωσίας κα 
Ειρήνη Χαραλαμπίδου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 6.11.2014 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η κατασκευή της πλατείας του Αγίου Γεωργίου στην Κοινότητα Λυμπιών, εκτελέστηκε ως πολεοδομικό 
έργο, στα πλαίσια παραχώρησης αντισταθμιστικών μέτρων στην Κοινότητα, δεδομένης της κατασκευής 
του ΧΥΤΥ στην περιοχή Κόσιης. 

(β) Για σκοπούς ρύθμισης της διέλευσης των οχημάτων από την Οδό Απόλλωνος προς την Οδό Κακουλή 
Σοφοκλή διαμέσου του πλακόστρωτου/λιθόστρωτου χώρου της πλατείας του Αγ. Γεωργίου, η Τεχνική 
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Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων, ενέκρινε λόγω αρμοδιότητας, το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Λυμπιών για εγκατάσταση 
μετακινούμενων πασσάλων στα σημεία εισόδου/εξόδου της πλατείας, μόνο για ορισμένες ώρες.  
Σημειώνεται ότι η εν λόγω εγκατάσταση έγινε προσωρινά, λόγω της μη ολοκλήρωσης της δεύτερης 
φάσης της πλατείας, η οποία προέβλεπε τη διαμόρφωση ολόκληρου του οδικού δικτύου στην περιοχή. 

(γ) Προς το σκοπό αυτό, το Κοινοτικό Συμβούλιο τοποθέτησε, εκεί όπου είχαν εγκατασταθεί οι 
μετακινούμενοι πάσσαλοι, προειδοποιητική πινακίδα σύμφωνα με την οποία επιτρεπόταν η διέλευση 
των οχημάτων σε συγκεκριμένες ώρες.  Παρόλα αυτά όμως, τόσο οι μετακινούμενοι πάσσαλοι, όσο και 
η προειδοποιητική πινακίδα, αφαιρέθηκαν ενδεχομένως από τους κατοίκους της γύρω περιοχής, και όχι 
από το Κοινοτικό Συμβούλιο.  Σημειώνεται ότι μετά την αφαίρεση/μετακίνηση των πασσάλων, αυτοί δεν 
επανατοποθετήθηκαν. 

(δ) Επισημαίνεται ότι, η ρύθμιση της διέλευσης των οχημάτων διαμέσου της πλατείας, αποτελεί 
αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.246, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.246, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 12.11.2014 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε και προκήρυξε προσφορές για έναρξη εργασιών 
επιδιόρθωσης της εν λόγω πολυκατοικίας περί το τέλος του 2012 και αφού ενημέρωσε γραπτώς τους 
ενοίκους. 

(β) Εν τω μεταξύ, στο πλαίσιο της προσπάθειας που άρχισε για την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών 
και για την ορθότερη διαχείριση των μειωμένων διαθέσιμων πιστώσεων που προνοούνται στους 
Προϋπολογισμούς, δεν περιλήφθηκε στον Προϋπολογισμό του 2013 το ποσό των €223.213 που 
αφορούσε την επιδιόρθωση της πολυκατοικίας σε πάροδο της Πιαλέ Πασά. 

(γ) Επειδή ορισμένοι ένοικοι αρνήθηκαν να εγκαταλείψουν την εν λόγω οικοδομή αν και είχαν ειδοποιηθεί 
να μεταστεγαστούν, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν συμπεριέλαβε στους Προϋπολογισμούς 
του 2014 και 2015 πρόνοια για εκτέλεση εργασιών επιδιόρθωσης της εν λόγω πολυκατοικίας. 

(δ) Με βάση τα νέα δεδομένα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μελετά την εκτέλεση των πιο πάνω 
εργασιών επιδιόρθωσης της πολυκατοικίας στην οδό Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα για τον επόμενο χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.323, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.323 και ημερ. 18 Δεκεμβρίου 2014, σε 
σχέση με ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κος Γιώργος 
Περδίκης, όσον αφορά το προσωπικό που απασχολείται στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
(ΜΑΕΕ), και επισυνάπτω σχετικό κατάλογο που ετοιμάστηκε από το Λογιστήριο του Υπουργείου Εξωτερικών, 
όπου εμφαίνονται τα στοιχεία που ζητήθηκαν (Όνομα, Θέση, Μισθολογική κλίμακα, αρμόδιο 
Υπουργείο/Υπηρεσία, Συνολικές μικτές απολαβές και σχετικά Επιδόματα (εάν και όπου δίδονται):  Γενικό 
Επίδομα Εξωτερικού (ΓΕΕ), Ειδικό Επίδομα Εξωτερικού (ΕΕΕ), Επίδομα Ενοικίου, Εκπαιδευτικό Επίδομα), για 
ενημέρωσή σας. 

2. Τα υπό αναφορά στοιχεία αφορούν τόσο αποσπασμένους λειτουργούς στην ΜΑΕΕ από άλλες 
Υπηρεσίες/Υπουργεία του Δημοσίου, όσο και λειτουργούς του Υπουργείου Εξωτερικών. 

3. Σημειώνεται ότι, όσον αφορά το αιτούμενο στοιχείο του «πότε δημιουργήθηκαν οι θέσεις», αυτό δεν 
μπορεί να δοθεί, δεδομένου του ότι στην προκειμένη περίπτωση δεν πρόκειται για δημιουργία θέσεων, αλλά 
για στελέχωση της Μόνιμης Αντιπροσωπείας Βρυξελλών με προσωπικό, αναλόγως των υπηρεσιακών 
αναγκών που υπήρχαν σε κάθε χρονική στιγμή.  Ως εκ τούτου, σημειώνεται ειδικότερα ότι, κατά την περίοδο 
της Προεδρίας, το προσωπικό της ΜΑΕΕ (τόσο το αποσπασμένο όσο και το διπλωματικό) είχε αυξηθεί, ενώ 
στον παρόντα χρόνο ο αριθμός των λειτουργών που στελεχώνουν την ΜΑΕΕ έχει επανέλθει και πάλι στα 
επίπεδα προ Προεδρίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.344, ημερομηνίας 19 Δεκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή 
σας με αριθμό Ερ. 23.06.010.04.344 και ημερομηνία 19 Δεκεμβρίου 2014 και παραθέτω πιο κάτω τα στοιχεία 
τα οποία ζητήσατε: 

  2010 2011 2012 2013 2014  2010 2011 2012 2013 2014 

  (€ εκ.)  (ως ποσοστό στο σύνολο των εσόδων) 

Σύνολο εσόδων  7,186.2 7,212.3 7,039.2 6,610.4 7,053.1       

Φόροι επί της 
παραγωγής και των 
εισαγωγών  

εκ των οποίων 

  
 

2,742.8 

 
 

2,677.7 

 
 

2,691.7 

 
 

2,452.6 

 
 

2,584.4 

  
 

38.2 

 
 

37.1 

 
 

38.2 

 
 

37.1 

 
 

36.6 

Φ.Π.Α. σε προϊόντα  1,597.4 1,516.9 1,577.5 1,403.0 1,512.0  22.2 21.0 22.4 21.2 21.4 

Φόροι εισαγωγών  36.4 31.9 25.9 20.5 23.8  0.5 0.4 0.4 0.3 0.3 

Φόροι εισαγωγών, 
εξαιρουμένου του 
ΦΠΑ και των φόρων 
εισαγωγών  

  
 
 

66.7 

 
 
 

50.0 

 
 
 

31.3 

 
 
 

17.3 

 
 
 

12.0 

  
 
 

0.9 

 
 
 

0.7 

 
 
 

0.4 

 
 
 

0.3 

 
 
 

0.2 

Φόροι 
κατανάλωσης- 
Καπνικά προϊόντα 

  
 

192.2 

 
 

210.1 

 
 

209.8 

 
 

196.2 

 
 

193.2 

  
 

2.7 

 
 

2.9 

 
 

3.0 

 
 

3.0 

 
 

2.7 

Φόροι 
κατανάλωσης- 
Υδρογονάνθρακες 

  
 

308.2 

 
 

337.2 

 
 

317.2 

 
 

340.0 

 
 

368.3 

  
 

4.3 

 
 

4.7 

 
 

4.5 

 
 

5.1 

 
 

5.2 

Φόροι Χαρτοσήμων  53.0 43.2 37.7 30.5 28.4  0.7 0.6 0.5 0.5 0.4 

Άδειες 
μηχανοκίνητων 
οχημάτων δημόσιας 
χρήσης 

  

 

29.2 

 

 

29.2 

 

 

28.6 

 

 

26.5 

 

 

30.9 

  

 

0.4 

 

 

0.4 

 

 

0.4 

 

 

0.4 

 

 

0.4 

Δικαιώματα 
εγγραφής εταιρειών 

  
34.0 

 
51.3 

 
87.9 

 
78.2 

 
75.3 

  
0.5 

 
0.7 

 
1.2 

 
1.2 

 
1.1 

Τρέχοντες φόροι 
εισοδήματος, πλούτου, 
κ.λπ. 

εκ των οποίων 

  
 

1,926.2 

 
 

2,097.8 
 

 
 

1,961.3 

 
 

1,912.0 
 

 
 

1,837.4 

  
 

26.8 

 
 

29.1 

 
 

27.9 
 

 
 

28.9 
 

 
 

26.1 
 

Φόρος 
Εισοδήματος- 
Δημόσιοι Υπάλληλοι 

  
 

203.8 

 
 

221.3 

 
 

202.8 

 
 

154.3 

 
 

128.2 

  
 

2.8 

 
 

3.1 

 
 

2.9 

 
 

2.3 

 
 

1.8 

Φόρος 
Εισοδήματος- 
Υπάλληλοι Ιδιωτικού 
Τομέα 

  
 
 

282.0 

 
 
 

302.3 

 
 
 

303.0 

 
 
 

243.8 

 
 
 

223.0 

  
 
 

3.9 

 
 
 

4.2 

 
 
 

4.3 

 
 
 

3.7 

 
 
 

3.2 

Αμυντικές εισφορές  398.9 457.6 418.5 476.5 430.4  5.6 6.3 5.9 7.2 6.1 

Εταιρικός Φόρος  370.1 450.1 327.6 336.7 340.0  5.2 6.2 4.7 5.1 4.8 

Εταιρικός Φόρος-
Υπεράκτιες Εταιρείες 

  
305.9 

 
320.2 

 
367.3 

 
358.2 

 
334.4 

  
4.3 

 
4.4 

 
5.2 

 
5.4 

 
4.7 

Άδειες 
μηχανοκίνητων 
οχημάτων ιδιωτικής 
χρήσης 

  
 
 

60.7 

 
 
 

62.3 

 
 
 

63.3 

 
 
 

59.6 

 
 
 

70.2 

  
 
 

0.8 

 
 
 

0.9 

 
 
 

0.9 

 
 
 

0.9 

 
 
 

1.0 

Άλλα έσοδα 

εκ των οποίων 

            

Μεταβιβαστικά τέλη  164.5 136.5 109.8 68.5 79.3  2.3 1.9 1.6 1.0 1.1 

Τέλη υπερπτήσης 
αεροσκαφών 

  
39.5 

 
42.3 

 
39.4 

 
39.1 

 
41.1 

  
0.5 

 
0.6 

 
0.6 

 
0.6 

 
0.6 

Πώληση 
γραμματοσήμων 

  
24.9 

 
24.1 

 
22.2 

 
18.3 

 
18.1 

  
0.3 

 
0.3 

 
0.3 

 
0.3 

 
0.3 

Έσοδα από 
συστήματα 
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Υδατοπρομήθειας 38.3 37.6 34.0 39.6 43.4 0.5 0.5 0.5 0.6 0.6 

Δικαιώματα 
διαχείρισης 
αερολιμένων 

  
 

35.1 

 
 

34.9 

 
 

34.8 

 
 

31.0 

 
 

39.6 

  
 

0.5 

 
 

0.5 

 
 

0.5 

 
 

0.5 

 
 

0.6 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.357, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη 
και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 15.1.2015 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Λόγω της μη ύπαρξης στον Κρατικό Προϋπολογισμό των απαιτούμενων πιστώσεων, δεν προκηρύχθηκε 
προσφορά για την κατασκευή του έργου εντός του 2014. 

(β) Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 11.11.2014, επήλθε συμφωνία και δέσμευση του υπουργείου 
Οικονομικών για την εξεύρεση επιπλέον πιστώσεων με στόχο την ένταξη και ολοκλήρωση 
επιπρόσθετων έργων και την αποφυγή απώλειας ευρωπαϊκών πόρων από το ΠΑΑ 2007-2013. 

(γ) Σε συνέχεια της πιο πάνω εξέλιξης, η Μονάδα Διαχείρισης Ευρωπαϊκών Ταμείων του υπουργείου 
Εσωτερικών προώθησε κατάλογο έργων και των απαιτούμενων πιστώσεων (στον οποίο περιλαμβάνεται 
το Κέντρο Ενηλίκων στη Δερύνεια) προς τη Διαχειριστική Αρχή, ώστε να εξευρεθούν οι πιστώσεις για 
την άμεση έναρξη της υλοποίησής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.360, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο Οικονομικών με την 
επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.360 και ημερομηνία 20.1.2015 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η πρόσληψη εποχικών υπαλλήλων στη Στατιστική Υπηρεσία διέπεται από τον περί της Διαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης Διάρκειας στη Δημόσια Υπηρεσία και για Άλλα Συναφή 
Θέματα Νόμο [Ν.25(Ι)/2011]. Στις 5.12.2014, δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας 
με αρ. 4817 οι οριστικοί Πίνακες των αιτητών με σειρά προτεραιότητας, για ανάγκες για εποχική 
απασχόληση στη Στατιστική Υπηρεσία που πιθανόν να προκύψουν για τα έτη 2015-2016.  Στους 
πίνακες περιλαμβάνονται τα πρόσωπα που είναι δυνατόν να προσληφθούν με σύμβαση ως 
εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας σύμφωνα με τη σειρά προτεραιότητας που έχουν στον Πίνακα.  
Τα κριτήρια καθορισμού της σειράς προτεραιότητας στους Πίνακες καθώς και η βαρύτητα του κάθε 
κριτηρίου, δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με αρ. 4771 και ημερομηνία 
9.5.2014, κατά την προκήρυξη/δημοσίευση των αναγκών για εποχική απασχόληση στη Στατιστική 
Υπηρεσία για τα έτη 2015-2016. Μετά την αξιολόγηση των αιτήσεων που υποβλήθηκαν, βάσει των 
δημοσιευθέντων κριτηρίων, καταρτίστηκαν οι προκαταρκτικοί Πίνακες των αιτητών με σειρά 
προτεραιότητας, οι οποίοι δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με αρ. 4805 και 
ημερομηνία 17.10.2014.  Πρόσωπα τα οποία περιλήφθηκαν στους προκαταρκτικούς Πίνακες, είχαν 
δικαίωμα να υποβάλουν ένσταση κατά της σειράς κατάταξης στους προκαταρκτικούς Πίνακες μέσα σε 
χρονικό διάστημα δεκαπέντε ημερολογιακών ημερών από την ημερομηνία της δημοσίευσης των 
προκαταρκτικών Πινάκων στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  Μετά την ολοκλήρωση της 
εξέτασης των ενστάσεων, δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, οι οριστικοί 
Πίνακες, στους οποίους περιλαμβάνονται τα πρόσωπα που είναι δυνατόν να προσληφθούν με σύμβαση 
ως εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας σύμφωνα με τη σειρά προτεραιότητας που έχουν στους 
οριστικούς Πίνακες. 

(β)  Οι προσλήψεις προσώπων ως εργοδοτούμενων καθορισμένης διάρκειας, αποφασίζονται από τη 
Στατιστική Υπηρεσία σύμφωνα με τις ανάγκες προσωρινής φύσεως που πρέπει να καλυφθούν 
(υλοποίηση των στατιστικών προγραμμάτων-ερευνών) και με βάση την αυστηρή τήρηση της σειράς 
κατάταξης των προσώπων που περιλαμβάνονται στους οριστικούς Πίνακες που έχουν δημοσιευτεί για 
τη διετία 2015-2016. 

(γ)  Με βάση τις ανάγκες της Στατιστικής Υπηρεσίας για διενέργεια στατιστικών ερευνών που είχαν έναρξη 
τον Ιανουάριο του 2015 έγιναν και οι ανάλογες προσλήψεις εποχικού προσωπικού με βάση τη σειρά 
προτεραιότητας στους σχετικούς Πίνακες. Στον προγραμματισμό που έγινε για τις στατιστικές έρευνες 
που θα ξεκινούσαν τον Φεβρουάριο του 2015 και με βάση τη σειρά προτεραιότητας του Πίνακα, έγινε 
πρόταση στις 15.1.2015 στο υπό αναφορά άτομο, για εργασία στην έρευνα “Εισοδήματος και Συνθηκών 
Διαβίωσης” από 2.2.2015 μέχρι 22.5.2015, την οποία απέρριψε.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.417, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.417 και ημερ. 11/02/2015, με την οποία μας 
έχετε διαβιβάσει αντίγραφο της πιο πάνω ερώτησης, κατατίθεται η συνημμένη επιστολή της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) με αρ. φακέλου CV05-02 και ημερομηνία 18/3/2015. 

2. Στην πιο πάνω επιστολή παρατίθενται στοιχεία/απαντήσεις σε σχέση με τα επιμέρους ερωτήματα που 
υποβλήθηκαν στα πλαίσια της υπό αναφορά ερώτησης.  Όπως προκύπτει από το περιεχόμενο της απάντησης 
της ΑΤΗΚ, δεν έχουν δοθεί στοιχεία αναφορικά με το κόστος ανά συμβόλαιο για το αθλητικό περιεχόμενο της 
υπηρεσίας Cytavision.  Σύμφωνα με την ΑΤΗΚ, αφενός, το κόστος ανά συμβόλαιο κρίνεται ως ευαίσθητη 
πληροφορία, ιδιαίτερα αυτή την περίοδο που η ΑΤΗΚ βρίσκεται σε φάση ανανέωσης συγκεκριμένων 
δικαιωμάτων μέσω διαδικασίας πλειοδότησης και αφετέρου, όλα τα συμβόλαια της Cytavision έχουν δοθεί στην 
Επιτροπή Ελέγχου της Βουλής.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.423, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της κας Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου, και σας επισυνάπτω τον κατάλογο με τα έργα που έχουν υποβληθεί από την 
Κυπριακή Δημοκρατία προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων (ΕΤΕπ).  Ο 
συγκεκριμένος κατάλογος ετοιμάστηκε και υποβλήθηκε μέσα σε στενά χρονικά περιθώρια τον περασμένο 
Νοέμβριο και αφού είχαν ζητηθεί οι απόψεις και εισηγήσεις του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων και του Γραφείου Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης (ΕΠΣΑ).  Η ετοιμασία 
του καταλόγου των έργων, κατά κύριο λόγο, έγινε για να καταδείξει ότι υπάρχουν αρκετά έργα για 
χρηματοδότηση.  Τονίζεται ότι ο κατάλογος είναι ενδεικτικός και μη δεσμευτικός για τα Κράτη Μέλη και ότι 
πρέπει να υπάρχει ευελιξία και ευχέρεια για προσθήκες στον κατάλογο. 

 Οι κατάλογοι των έργων ανά χώρα, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου βρίσκονται στις ιστοσελίδες: 

 http://ec.europa.eu/priorities/jobs-growth-investment/plan/docs/project-list_part-1_en.pdf  

 http://ec.europa.eu/priorities/jobs-growth-investment/plan/docs/project-list_part 2_en.pdf  

 Στην ιστοσελίδα http://ec.europa.eu/priorities/jobs-growth-investment/plan/docs/ project-list_part 3 en.pdf 
υπάρχει κατάλογος έργων που ετοίμασε και εισηγείται η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και περιλαμβάνει έργα για 
όλες τις χώρες που μπορούν να υλοποιηθούν βραχυμεσοπρόθεσμα.  Στη σελίδα 19 του καταλόγου αυτού 
υπάρχουν δύο έργα που αφορούν την Κύπρο.  Τονίζεται ότι ο κατάλογος είναι προκαταρκτικός και ενδεικτικός, 
δεν είναι υποχρεωτικός επιδέχεται αλλαγές και προσθαφαιρέσεις και είναι ένα σημείο εκκίνησης, χωρίς να 
αποκλείει άλλες δυνητικά βιώσιμες επενδύσεις από το να συμπεριληφθούν σε κάθε στιγμή.  Δεν υπάρχουν 
αυτόματες δεσμεύσεις χρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ή την ΕΤΕπ και τα έργα αυτά δεν έχουν 
το δικαίωμα διακριτικής μεταχείρισης στην πρόσβαση σε εθνικούς ή ευρωπαϊκούς πόρους. 

 Στην παρούσα φάση το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με τη Μονάδα Διοικητικής 
Μεταρρύθμισης του Γραφείου του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω βρίσκονται στη διαδικασία εμπλουτισμού 
του καταλόγου, αξιοποιώντας εισηγήσεις τόσο από τον ιδιωτικό όσο και από το δημόσιο τομέα για ώριμα και 
βιώσιμα έργα που μπορούν να υλοποιηθούν στα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί και πληρούν τα κριτήρια 
που καθορίστηκαν στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Ταμείου Στρατηγικών Επενδύσεων.  Εντός των επόμενων 
εβδομάδων αναμένεται να ολοκληρωθεί ο καταρτισμός νέου αναθεωρημένου καταλόγου, που θα περιλαμβάνει 
οικονομικά βιώσιμα και ελκυστικά προς χρηματοδότηση έργα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.458, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση επιστολής σας με στοιχεία Ερ. 23.06.010.04.458, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2015 σχετικά 
με ερώτηση του Εντίμου Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με 
την κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου, και σε συνέχεια απάντησης του Υπουργείου 
Εξωτερικών σε σχετική ερώτηση του Εντίμου Βουλευτή, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.368, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

http://ec.europa.eu/priorities/jobs-growth-investment/plan/docs/project-list_part-1_en.pdf
http://ec.europa.eu/priorities/jobs-growth-investment/plan/docs/project-list_part%202_en.pdf
http://ec.europa.eu/priorities/jobs-growth-investment/plan/docs/%20project-list_part%203%20en.pdf
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1. Κατά τους τελευταίους μήνες, η Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας έχει εγείρει το συγκεκριμένο 
ζήτημα επανειλημμένα σε διάφορα διεθνή φόρα, ιδιαίτερα εντός του πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
εκφράζοντας έντονη δυσαρέσκεια για την προώθηση των τουρκικών σχεδιασμών σχετικά με την 
ανέγερση πυρηνικού σταθμού στο Άκκιουγιου. 

2. Ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος της Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήγειρε το θέμα στο πλαίσιο 
διμερών επαφών του στο Γραφείο του Αντιπροέδρου για την Ενεργειακή Ένωση, εκφράζοντας την 
έντονη ανησυχία της Κυπριακής Κυβέρνησης για τα σχέδια της Τουρκίας, τόσο λόγω της εγγύτητας της 
περιοχής ανέγερσης του πυρηνικού σταθμού με την Κύπρο, όσο και λόγω των πληροφοριών για 
παρατυπίες στην εκπόνηση και τη διαδικασία έγκρισης της μελέτης εκτίμησης των περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων. 

3. Η Κύπρος έφερε επίσης το θέμα της πυρηνικής ασφάλειας ενώπιον της Ομάδας Εργασίας για Ατομικές 
Υποθέσεις, καλώντας την Επιτροπή να εντείνει τις προσπάθειες της για προώθηση υψηλού επιπέδου 
ασφάλειας σε σχέση και με τις γειτονικές χώρες της EE. Εκπρόσωποι της Επιτροπής διαβεβαίωσαν ότι 
πρόθεση της Επιτροπής είναι να συνεχίσει και να εντείνει τις προσπάθειες για στενή συνεργασία και 
προώθηση των υψηλότερων προτύπων ασφάλειας με τις γειτονικές χώρες της EE. 

4. Η Κυπριακή Κυβέρνηση εμμένει επίσης στην άμεση ανάγκη για εναρμόνιση της Τουρκίας με το 
Ευρωπαϊκό Κεκτημένο το οποίο αφορά τις περιβαλλοντικές Επιπτώσεις (ΕΙΑ Directive και Strategic 
Environmental Assessment Directive -SEA), καθώς επίσης και στην προσχώρηση της Τουρκίας στη 
σύμβαση ESPOO (UN Convention on Environmental Impact Assessment in a Transboundary Context) 
και Aarhus, δίνοντας έμφαση στην ευρύτερη υποχρέωση της Τουρκίας για διασυνοριακή διαβούλευση 
και συνεργασία ως προνοείται από το Κεφάλαιο 27 (Περιβάλλον) των ενταξιακών διαπραγματεύσεων 
της Τουρκίας, το οποίο άνοιξε από το 2009.  Η Κύπρος ζητά συναφώς ενεργότερη εμπλοκή της EE. 

5. Το Υπουργείο Εξωτερικών βρίσκεται σε συνεχή συνεργασία με άλλες συναρμόδιες Υπηρεσίες της 
Κυβέρνησης για συντονισμό σχετικών ενεργειών τους και ιδιαίτερα με το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, 
Υπουργείου Εργασίας Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο είναι η Αρμόδια Αρχή στην 
Κύπρο για Προστασία από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες και Πυρηνική Ασφάλεια.  Το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας παρακολουθεί το θέμα της κατασκευής πυρηνικών εγκαταστάσεων και χρήσης πυρηνικής 
ενέργειας από γειτονικές χώρες και ιδιαίτερα την Τουρκία, λαμβάνοντας υπόψη τυχόν κινδύνους για τον 
πληθυσμό και το περιβάλλον της Κύπρου από τέτοιες δραστηριότητες και προβαίνοντας σε όλες τις 
αναγκαίες ενέργειες για πρόληψη ή αντιμετώπιση τέτοιων κινδύνων. 

6. Για το θέμα υπάρχει επίσης στενή συνεργασία και συντονισμός ενεργειών με την Ελλάδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.487, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.487, που υποβλήθηκε από τον βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γ. Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2015 και 
επιθυμώ να σας παραθέσω τα ακόλουθα στοιχεία όσον αφορά τα ποσοστά απορροφητικότητας των Ταμείων 
Αλληλεγγύης για τα ΕΠ 2007-2012, για τα οποία έχουν ολοκληρωθεί οι απαιτούμενοι έλεγχοι: 

Ταμείο Εξωτερικών Συνόρων 

Ετήσιο 
Πρόγραμμα 

ΕΠ 2012 ΕΠ 2011 ΕΠ 2010 ΕΠ 2009 ΕΠ 2008 ΕΠ 2007 

Ποσοστό 
Απορροφη- 
τικότητας 

 

35,24% 

 

100,00% 

 

100,00% 

 

99,99% 

 

99,97% 

 

100% 

 

Ευρωπαϊκό Ταμείο Ένταξης 

Ετήσιο 
Πρόγραμμα 

ΕΠ 2012 ΕΠ 2011 ΕΠ 2010 ΕΠ 2009 ΕΠ 2008 ΕΠ 2007 

Ποσοστό 
Απορροφη- 
τικότητας 

 

90,61% 

 

62,98% 

 

86,68% 

 

42,72% 

 

49,70% 

 

23,21% 
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Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσφύγων 

Ετήσιο 
Πρόγραμμα 

ΕΠ 2012 ΕΠ 2011 ΕΠ 2010 ΕΠ 2009 ΕΠ 2008 ΕΠ 2007 

Ποσοστό 
Απορροφη- 
τικότητας 

 

89,27% 

 

75,78% 

 

99,08% 

 

64,41% 

 

64,41% 

 

- 

 

Ευρωπαϊκό Ταμείο Επιστροφών 

Ετήσιο 
Πρόγραμμα 

ΕΠ 2012 ΕΠ 2011 ΕΠ 2010 ΕΠ 2009 ΕΠ 2008 ΕΠ 2007 

Ποσοστό 
Απορροφη- 
τικότητας 

 

88,03% 

 

39,93% 

 

65,65% 

 

72,50% 

 

67,01% 

 

- 

 Υπολογισμός Ποσοστού Απορροφητικότητας = (EC contribution) Τεχνική Βοήθεια (επιλέξιμα 
ποσά) + (EC contribution) Ποσά Βεβαίωσης των δράσεων (επιλέξιμα ποσά) / (EC contribution) Τεχνική 
Βοήθεια Ετησίου Προγρ. + (EC contribution) Ποσό Ετησίου Προγράμματος. 

 Όσον αφορά το ΕΠ 2010, το ιδιαίτερα χαμηλό ποσοστό απορροφητικότητας του Ταμείου Επιστροφών, 
οφείλεται κυρίως σε προβλήματα που παρουσιάστηκαν κατά την υλοποίηση των δράσεων που είχαν ως 
Τελικούς Δικαιούχους το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και την Υπηρεσία Αλλοδαπών και 
Μετανάστευσης αντίστοιχα τα οποία είχαν σαν αποτέλεσμα σημαντικό ποσό να κριθεί ως μη επιλέξιμο για 
συγχρηματοδότηση.  Σημειώνεται ότι τα προβλήματα έκτοτε έχουν επιλυθεί και η υλοποίηση των δράσεων 
γίνεται ομαλά, με τρόπο που δεν επηρεάζει αρνητικά την ευρωπαϊκή συγχρηματοδότηση. 

 Όσον αφορά τα ΕΠ 2011, όλα τα Ταμεία παρουσιάζουν ποσοστό χαμηλής απορροφητικότητας το οποίο 
οφείλεται όμως στην πολιτική λιτότητας στις δημόσιες δαπάνες που ακολουθήθηκε κατόπιν της ένταξης της 
Κ.Δ. στο Μνημόνιο, η οποία είχε ως αποτέλεσμα τη σημαντική μείωση των διαθέσιμων στον κρατικό 
προϋπολογισμό κονδυλίων για την υλοποίηση συγχρηματοδοτούμενων δράσεων. 

 Όσον αφορά το ΕΠ 2012, το ιδιαίτερα χαμηλό ποσοστό απορροφητικότητας του Ταμείου Εξωτερικών 
Συνόρων οφείλεται στην μη έγκαιρη υλοποίηση της δράσης με τίτλο “Αγορά 5 περιπολικών σκαφών μεσαίου 
τύπου για την Λιμενική Αστυνομία”, με κοινοτικό προϋπολογισμό ύψους €4.078.756,16.  Η προαναφερόμενη 
δράση επρόκειτο να υλοποιηθεί εντός της περιόδου επιλεξιμότητας του ΕΠ 2012 (μέχρι τις 30/06/2014), όμως 
λόγω προσφυγών κατά της διαδικασίας ανάθεσης της δημόσιας σύμβασης, δεν κατέστη δυνατό να υλοποιηθεί.  
Σημειώνεται ότι ο μέσος όρος του ποσοστού απορρόφησης κοινοτικών κονδυλίων για τις υπόλοιπες δράσεις 
του ΕΠ 2012 του Ταμείου ανέρχεται σε 82,82%. 

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναγνώρισε το πρόβλημα της τήρησης των 
στενών χρονοδιαγραμμάτων της επιλέξιμης περιόδου για κάθε ετήσιο πρόγραμμα το οποίο είχε σαν 
αποτέλεσμα τη μειωμένη απορροφητικότητα των Ταμείων για την Προγραμματική Περίοδο 2007-2013 (σε 
αντίθεση με τα Διαρθρωτικά Ταμεία, τα Ταμεία Αλληλεγγύης δεν είχαν δικαίωμα μεταφοράς αδιάθετων πόρων 
από το ένα Ετήσιο Πρόγραμμα στο άλλο).  Ως εκ τούτου κατά την νέα Προγραμματική Περίοδο, 2014-2020, 
έχουν καταργηθεί τα Ετήσια Προγράμματα και αντ’ αυτού θα εγκριθεί ένα Πολυετές Πρόγραμμα για κάθε 
κράτος μέλος για όλη την Προγραμματική Περίοδο με δυνατότητα χρήσης αδιάθετων κονδυλίων ανά πάσα 
στιγμή.  Αυτό αναμένεται να οδηγήσει σε αυξημένη απορρόφηση κοινοτικών κονδυλίων ειδικά όσον αφορά τις 
δαπάνες για τις οποίες ακολουθείται διαδικασία δημοσίων συμβάσεων.  Πέραν τούτου, κατά τη νέα 
Προγραμματική Περίοδο τα τέσσερα Ταμεία ομαδοποιούνται σε δύο γεγονός το οποίο θα έχει επίσης θετικό 
αντίκτυπο στην απορροφητικότητα που σχετίζονται με την ομάδα στόχο του κάθε Ταμείου. 

 Βρισκόμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες/διευκρινίσεις τυχόν 
χρειαστείτε.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Δε θα υπάρξει σήμερα συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα δηλαδή στη συζήτηση.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 7 Μαΐου 2015, 
στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:     

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των 
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Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.079-2015). 

 2.  Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια 
Τουριστικών  
Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, 
Αργίες) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.025-2015). 

 3.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των 
Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.057-2015). 

 4.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των 
Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.059-2015). 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.085-2015). 

 6.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.093-2014). 

 7.  Ο περί Διερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και 
Συμβάντων Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.022-2015). 

 8.  Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.074-2015). 

 9.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας (Στολές των Μελών του 
Στρατού της Δημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.015-2015). 

 10.  Οι περί Εθνικής Φρουράς (Στολές των Μελών της Εθνικής 
Φρουράς) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.016-2015). 

 11.  Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας 
και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της Δημοκρατίας 
της Μολδαβίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.083-2015). 

 12.  Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας 
και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της Γεωργίας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.084-2015). 

 13.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο 
Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.075-2015). 

 14.  Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.076-2015). 

 15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
του 2015 Νόμος του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.056.077-2015). 

 16.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
αφορά την άμεση δημιουργία και εκτέλεση σχεδίου που θα 
διασφαλίζει, στη βάση χρονοδιαγράμματος που θα τεθεί, την 
εφαρμογή το συντομότερο δυνατόν της ολικής 
αποκατάστασης των κατασχεθεισών αποταμιεύσεων των 
καταθετών. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

  17.  Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το 
Μέρος VIA του Νόμου του 2015 Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.014-2015). 

 18.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
Διαφημίσεων) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 19.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας 
Υγείας - Θέσεις Διευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού 
Διευθυντή Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 20.  Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 21.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 22.  Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των 
Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων της Δημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
Δραστηριοτήτων τους (Διαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 23.  Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Διευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Διευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 24.  Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 25.  Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

 26.  Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 27.  Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού 
Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 28.  Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου 
Παραρτήματος, Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά 
Διαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί 
του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 29.  Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 30.  Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού 
Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 31.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 32.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 33.  Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 34.  Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου και Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

 35.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

 36.  Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

 37.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - 
Θέση Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

 38.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας 
Υγείας - Θέση Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

 39.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - 
Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

 40.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

 41.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 42.  Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

 43.  Οι περί Τμήματος Δασών - Θέση Χειριστή Πτητικών Μέσων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

 44.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

 45.  Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων 
στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

 46.  Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

 47.  Οι περί Δασών (Διάθεση Κρατικής Δασικής Γης) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

 48.  Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

 49.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

 50.  Οι περί Υπουργείου Υγείας (Διοίκηση) - Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - 
Θέση Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

 51.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι 
αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα 
δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις 
αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και 
της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι, κατόπιν απόφασης της πρωινής σύσκεψης των 
αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, έχει αποφασιστεί ότι, ως προς το θέμα το οποίο προτείνεται να 
εγγραφεί από συναδέλφους και αφορά τη μεταναστευτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο αρμόδιος 
επίτροπος για τη μεταναστευτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Δημήτρης Αβραμόπουλος θα βρίσκεται 
κατά πάσα πιθανότητα εδώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 του προσεχούς μηνός, του Μαΐου, για να 
ενημερώσει το σώμα, προτού ξεκινήσει η συζήτηση για τη μεταναστευτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
υπό το φως και των πρόσφατων τραγικών γεγονότων πνιγμού εκατοντάδων μεταναστών στη Μεσόγειο. 

 Πριν κλείσουμε, να σας πληροφορήσω λοιπόν ότι υπάρχει αίτημα των βουλευτών κ. Γιώργου Περδίκη 
και Πανίκκου Σταυριανού για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος στο οποίο έχω ήδη αναφερθεί, το 
οποίο τιτλοφορείται: «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την 
αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο».   

 Δεν υπάρχει ένσταση και το θέμα εγγράφεται. 
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Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της Εργατικής Πρωτομαγιάς και στην Παγκόσμια 
Ημέρα Ελευθεροτυπίας. 

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της μετονομασίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 
σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», συζήτηση (Ν. Νουρής, 
Α. Φακοντής, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Ά. Βότσης, Ρ. Μαυρονικόλα) και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2015 Νόμος του 
2015» και ψήφισή του σε νόμο. 
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6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των Λαϊκών Αγορών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννης, Σ. Φυττής, Γ. Περδίκης) και ψήφισή 
της σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
Νόμος του 2005» και το νομοσχέδιο «Ο περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής Νόμος του 2014», αγορεύσεις και συζήτηση (Στ. Μισιαούλη Δημητρίου, Κ. 
Κωνσταντίνου, Α. Κυριακίδου, Ρ. Μαυρονικόλα, Σ. Σαμψών), απόσυρση της πρότασης νόμου και 
ψήφισή του νομοσχεδίου σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας 
Ζωής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Καθυστέρηση στην πλήρωση της θέσης του Αντιπροέδρου της ΡΑΕΚ - Η μη κατασκευή δρόμων στον 
ιδιωτικό διαχωρισμό βιοτεχνικών οικοπέδων σε βιοτεχνική ζώνη στα Λειβάδια Λάρνακας - Ανάγκη 
κατάθεσης τροποποιητικού νομοσχεδίου για την Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων - Χρήση 
μοτοσικλετών για διανομή φαγητού από άτομα με μαθητική άδεια και συχνή εμπλοκή τους σε τροχαία 
ατυχήματα - Ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης της υποχρεωτικής χρήσης των επίσημων γλωσσών της 
Δημοκρατίας στις εμπορικές επιγραφές. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Εμπορικές διαφημίσεις σε ιδιωτικά οχήματα - Λόγοι μη τήρησης αρχείου διακίνησης μέσω των 
οδοφραγμάτων (εμπιστευτική απάντηση) - Προστασία της πλατείας Αγίου Γεωργίου στα Λύμπια από τη 
συνεχή διέλευση μηχανοκίνητων οχημάτων - Επιδιόρθωση πολυκατοικίας στην οδό Πιαλέ Πασά στη 
Λάρνακα - Η απασχόληση ατόμων στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κυπριακής Δημοκρατίας στις 
Βρυξέλλες - Ερωτήματα σχετικά με τα άμεσα και έμμεσα φορολογικά έσοδα - Ερωτήματα σχετικά με την 
ανέγερση κέντρου ενηλίκων στη Δερύνεια - Η μη ανανέωση της σύμβασης μονογονιού εποχικής 
υπαλλήλου της Στατιστικής Υπηρεσίας - Ερωτήματα σχετικά με τη Cytavision και επιχειρηματικές 
δραστηριότητές της - Ενημέρωση για τα έργα που περιλαμβάνονται στον υποβληθέντα για 
χρηματοδότηση από το νέο Ευρωπαϊκό Ταμείο Στρατηγικών Επενδύσεων κατάλογο - Η κατασκευή του 
πυρηνικού εργοστασίου στο Άκκιουγιου της Τουρκίας και οι σχετικές ενέργειες της Κυπριακής 
Δημοκρατίας - Το τελικό ποσοστό απορροφητικότητας των ευρωπαϊκών κονδυλίων για το Ετήσιο 
Πρόγραμμα 2012. 

11. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και 
ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο», έπειτα από 
εισήγηση των κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και Πανίκκου 
Σταυριανού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 7ης Μαΐου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ. 

Αρ. 35 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι.  Παρακαλώ, καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πριν από την ημερησία διάταξη θα κάνουμε μία αναφορά για την Ημέρα της Ευρώπης. 

 Η Ευρώπη γιορτάζει την 9η Μαΐου 1950 ως τη μέρα που το όραμα των πρώην αντιμαχόμενων στο Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο κρατών για αποσόβηση του πολέμου από την ευρωπαϊκή ήπειρο τέθηκε σε πραγματιστική 
βάση.  Ήταν η μέρα που η παραγωγή δύο βασικών τότε υλικών πολέμου, του άνθρακα και του χάλυβα, τέθηκε 
υπό την εποπτεία μιας υπερεθνικής κοινής Ανώτατης Αρχής, με σκοπό να καταστήσει στο μέλλον ένα νέο 
πόλεμο, όπως επί λέξει αναφέρεται στη διακήρυξη του Γάλλου Υπουργού Εξωτερικών Ρομπέρ Σουμάν, ‟όχι 
μόνο αδιανόητο, αλλά και υλικά αδύνατο”. 

 Η αυτοδέσμευση για τη διαφύλαξη της ειρήνης μέσω της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Άνθρακα και Χάλυβα 
εξελίχθηκε έκτοτε μέσα από αργές και όχι χωρίς οπισθοδρομήσεις διαδικασίες σε μια δυναμική ένωση κρατών 
με έντονα υπερεθνικά στοιχεία.  Ίσως να μην αποτελούν σήμερα τις ‟Ηνωμένες Πολιτείες της Ευρώπης”, όπως 
οραματίστηκαν οι ηγέτες του προηγούμενου αιώνα, αλλά βεβαίως αποτελούν έναν υπολογίσιμο παράγοντα 
στο διεθνές πεδίο, περισσότερο στον οικονομικό τομέα, αλλά και στην πολιτική σκηνή.  Πολλά έχουν επιτευχθεί 
από το 1950, αλλά και πολλά απομένουν να γίνουν.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να αντιμετωπίσει 
αποφασιστικά τα εμπόδια που δεν της επιτρέπουν να διαδραματίσει τον πολιτικό ρόλο που αναλογεί στο 
οικονομικό της εκτόπισμα.  

 Στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προσεγγίζουμε την ημέρα αυτή με 
αισιοδοξία, αλλά και με αίσθημα ευθύνης.  Η Κύπρος συμμετέχει από το 2004 ως ισότιμο κράτος μέλος στη 
διαδικασία λήψης αποφάσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο και ταυτόχρονα η Βουλή των Αντιπροσώπων 
διαδραματίζει ενεργό ρόλο στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, στο βαθμό που επιφυλάσσεται για τα Εθνικά Κοινοβούλια 
στη σχετική συνθήκη.  Ταυτόχρονα, δεν παύουμε βέβαια να διεκδικούμε περισσότερα για το λαό μας και όλους 
τους λαούς της Ευρώπης:  Εφαρμογή της αρχής της αλληλεγγύης μεταξύ των κρατών μελών, όπως απαιτείται 
από τις συνθήκες, που αποτελεί και τη λυδία λίθο για τη συνοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σεβασμό χωρίς 
καμιά έκπτωση στα ανθρώπινα δικαιώματα, σε όλες τις εκφάνσεις της δράσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Προώθηση της οικονομικής ανάπτυξης, με σκοπό την ευημερία και την κοινωνική συνοχή του συνόλου των 
Ευρωπαίων πολιτών.  ∆ιάλογο και υποστήριξη της κοινωνίας των πολιτών, υποστήριξη με σαφείς πολιτικές, 
που θα πρέπει επιπλέον να ξεπεράσουν και τη στείρα δημοσιονομική πειθαρχία στα πλαίσια της λιτότητας και 
να προωθήσουν επιτέλους την ανάπτυξη και την πραγματική δημιουργία αξιοπρεπών θέσεων εργασίας, 
ιδιαίτερα για τους νέους, που δεν είναι παρά το μέλλον της Ευρώπης.  

 Πέραν αυτών, δεν μπορούμε παρά να υπογραμμίσουμε ότι η Κύπρος βιώνει ακόμα την πικρή 



1758 

 

πραγματικότητα των αποτελεσμάτων της τουρκικής εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής, με ό,τι αυτό, 
όπως γνωρίζουμε, συνεπάγεται.  Αναμένουμε ως εκ τούτου περισσότερη αλληλεγγύη από τους εταίρους μας 
για άσκηση πίεσης προς την Τουρκία, για να εφαρμόσει πλήρως τις υποχρεώσεις της που απορρέουν από το 
καθεστώς του υποψήφιου προς ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση κράτους, να εγκαταλείψει την πάγια 
αδιάλλακτη στάση της, την επιμονή της σε υποβολή προτάσεων επίλυσης του Κυπριακού που απέχουν 
παρασάγγας του συμφωνημένου πλαισίου λύσης, αλλά και, όπως πρόσφατα επαληθεύτηκε εκ νέου, την 
ηγεμονική απαίτησή της για κηδεμόνευση και ποδηγέτηση της Τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Είναι δε σαφές 
ότι η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση επιβάλλει ότι η λύση του Κυπριακού θα πρέπει να ευθυγραμμίζεται 
πλήρως με τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες και τις επιταγές του κοινοτικού κεκτημένου.  

 ∆έσμευση της Βουλής των Αντιπροσώπων παραμένει η άοκνη προσπάθειά μας για την αρτιότερη 
δυνατόν συμβολή στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι τόσο για την ευημερία της πατρίδας μας όσο και για την προώθηση 
μιας ‟ολοένα και στενότερης Ένωσης”, που προωθεί αειφόρο οικονομική ανάπτυξη για το σύνολο των κρατών, 
με ενιαία φωνή στην εξωτερική πολιτική και επίκεντρο τις αξίες επί των οποίων οικοδομήθηκε, τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και την κοινωνική ευημερία, στοιχεία που παραμένουν η μόνη νομιμοποίηση στο εγχείρημα της 
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.     

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε 
συνεδρία της και υιοθέτησε τις ακόλουθες αλλαγές, όσον αφορά τη συμμετοχή των βουλευτών... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς διερωτήθηκα...  Εκάμετε ολόκληρη αναφορά για την Ημέρα της Ευρώπης.  Εκτός από Ημέρα της 
Ευρώπης, το Σάββατο είναι και Ημέρα της Νίκης των Λαών κατά του Φασισμού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ημέρα της... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ημέρα της Νίκης των Λαών κατά του Φασισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κύπρου δε νιώθει την ανάγκη να πει δυο λόγια γι’ αυτό το ζήτημα, το 
οποίο άλλαξε τον ρουν της Ιστορίας παγκοσμίως; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, εκατό τοις εκατό έχετε δίκαιο, αλλά στη Σύσκεψη των Αρχηγών αυτό το πράγμα θα 
έπρεπε να αναφερθεί και, αν ετοιμαζόταν κάτι, θα μου το εφέρναν, θα το ετοίμαζαν.  ∆ιαφορετικά, την ερχόμενη 
Πέμπτη... 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, αλλά έχετε πληροφορηθεί ότι το προηγούμενο μήνυμα που διαβάσατε το 
αποφάσισε η Σύσκεψη Αρχηγών;  ∆εν αποφάσισε κανένας.  Όπως και την προηγούμενη βδομάδα, προ 
προηγούμενη, που μπήκε ένα μήνυμα για κάτι, πάλι για το δημοψήφισμα κτλ.  Πάλι η Σύσκεψη δεν είχε 
αποφασίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υποθέτω ότι αυτά που έρχονται εδώ πέρα έτοιμα τα συμφωνείτε πάνω. 

 Παρακαλώ, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα μπορεί να λυθεί πολύ απλά, παρά να μετατραπεί και αυτό σε ένα θέμα 
αντιπαραθέσεων.  Έχει δίκαιο ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ.  Είναι σημαντικό γεγονός και η νίκη κατά του 
φασισμού και του ναζισμού πρέπει να εκληφθεί...  Παρακαλώ το προεδρείο...  Νομίζω ότι εκφράζει όλα τα 
πολιτικά κόμματα η πολιτική θέση πως καταδικάζουμε το φασισμό και το ναζισμό και χαιρετίζουμε τη νίκη επί 
αυτού που έζησε η ανθρωπότητα κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.  Θεωρώ ότι αυτό απηχεί τις απόψεις όλων 
μας και, είτε είναι από γραπτό κείμενο είτε είναι εκ του προχείρου, εκ της έδρας, καλύπτει το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νεοφύτου, θεωρώ ότι αυτά που λέτε απηχούν τις απόψεις όλων των μελών.  Συμφωνώ και εγώ 
πλήρως, αλλά θα ειδοποιήσω και τις υπηρεσίες και τον Πρόεδρο να ετοιμάσουν σχετική αναφορά για την 
ερχόμενη Πέμπτη.  Το θεωρώ πιο σωστό αυτό. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε 
συνεδρία της και υιοθέτησε τις ακόλουθες αλλαγές όσον αφορά τη συμμετοχή των βουλευτών του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Της Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

...του Κ.Σ. Ε∆ΕΚ στις κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Ο κ. Νίκος Νικολαΐδης αναλαμβάνει καθήκοντα προέδρου 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα 
αντικαθιστά τον κ. Φειδία Σαρίκα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, ο κ. Φειδίας Σαρίκας αντικαθιστά τον κ. Νίκο Νικολαΐδη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών.  Επίσης, ο κ. Φειδίας Σαρίκας αντικαθιστά τον κ. Νίκο Νικολαΐδη στην Ad Hoc 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τις Κυπριακές Αερογραμμές. 

 Συγχαρητήρια.  Εύχομαι καλή δουλειά στους συναδέλφους στα νέα τους καθήκοντα. 

 Προχωρούμε τώρα, συνάδελφοι, στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική 
εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Τα πρώτα τρία θέματα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 
«Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική 
Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015» και «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», 
πρόταση νόμου.  Για τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση. 

  Εδώ να σας ενημερώσω ότι οι πρόνοιες του υπ’ αριθμόν 4 θέματος, που είναι η πρόταση νόμου του 
ΑΚΕΛ, «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων 
τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», έχουν ενσωματωθεί στο πρώτο νομοσχέδιο. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς και των τριών θεμάτων, που έχουν κοινή έκθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του πρώτου θέματος, κύριε Πρόεδρε: ∆ιαφοροποίηση των όρων απασχόλησης των υπαλλήλων 
των καταστημάτων και της ρύθμισης του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων. 

 Σκοπός του δεύτερου θέματος: Συνέχιση της εφαρμογής του μέτρου πολιτικής που εφαρμόζεται εδώ και 
σχεδόν δύο χρόνια και αφορά το διευρυμένο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων. 

 Σκοπός του τρίτου θέματος: Καθορισμός νέου ωραρίου λειτουργίας των γενικών καταστημάτων, καθώς 
και των ορίων των τουριστικών περιοχών/ζωνών μέχρι την έκδοση των σχετικών κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο, 
τους κανονισμούς και την πρόταση νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 
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Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Άγγελος Βότσης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20, την 
21η και στις 27 Απριλίου 2015.  Η επιτροπή μελέτησε επίσης το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό 
αναφορά κανονισμούς από κοινού με την πρόταση νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος, η οποία 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 23 Απριλίου 2015 από το μέλος της βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Άγγελο Βότση, στα πλαίσια της συνεδρίας της ημερομηνίας 27 Απριλίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, της 
ΠΟΒΕΚ, του Συνασπισμού Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων (ΣΥΜΕΑ), του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Περιπτεριούχων Καταστημάτων ∆ιαρκούς Εξυπηρέτησης, του Νέου Συνδέσμου Περιπτεριούχων 
(ΝΕΣΥΠΕ), του Συνδέσμου Καταστημάτων ∆ιαρκούς Εξυπηρέτησης (ΣΥΚΑ∆Ε), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Λιανικού Εμπορίου, της Ένωσης Επιχειρήσεων Λιανικού Εμπορίου Κύπρου (ΕΝΕΛΕΚ), της Κίνησης 
Νεοπροσληφθέντων Λιανικού Εμπορίου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών (ΠΑΣΥΠΕ), του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, του Συνδέσμου Φρουταριούχων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Αρτοποιών, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Κρεοπωλών και της Τουριστικής Εμπορικής Βιομηχανικής Εταιρείας Αμμοχώστου 
(ΤΕΒΕΑ).  Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η διαφοροποίηση των όρων απασχόλησης των υπαλλήλων των 
καταστημάτων και της ρύθμισης του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων, καθώς και η προσθήκη 
προνοιών για τη ρύθμιση των ωραρίων της νέας κατηγορίας καταστήματος του κρεοπωλείου. 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στις 
2 Απριλίου 2015 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε προσχέδιο των περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) 
Κανονισμών του 2015, καθώς και προσχέδιο του νομοσχεδίου με τίτλο «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
των Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015», το οποίο κρίθηκε αναγκαίο για σκοπούς ομαλής και ισόρροπης εφαρμογής των αναφερόμενων 
κανονισμών.  Με την πιο πάνω απόφασή του, το Υπουργικό Συμβούλιο εξουσιοδότησε την Υπουργό 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να επιφέρει στο νομοσχέδιο ήσσονος σημασίας 
τροποποιήσεις, προτού το καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για συζήτηση και ψήφιση, στο βαθμό που 
θα τις έκρινε αναγκαίες, έπειτα από σχετική διαβούλευση στα πλαίσια του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος. 

 Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς υλοποίηση της πιο πάνω 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου πραγματοποίησε δύο συνεδρίες με το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα.  
Με βάση το αποτέλεσμα της όλης συζήτησης που έγινε και των θέσεων και εισηγήσεων που κατατέθηκαν, η 
αρμόδια υπουργός έκρινε αναγκαία την έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο της τροποποίησης των 
διατάξεων του ήδη εγκεκριμένου από αυτό νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι το τροποποιημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο σε νέα συνεδρία του, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015. 

 Συγκεκριμένα, με βάση στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο είναι 
άρρηκτα συνδεδεμένο με το περιεχόμενο των υπό συζήτηση κανονισμών και αποσκοπεί κυρίως στη 
διασφάλιση των δικαιωμάτων των εργαζομένων σε γενικά καταστήματα.   

 Σκοπός των κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 του περί Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμου, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση 
που τους συνοδεύει, είναι η συνέχιση της εφαρμογής του επιτυχημένου μέτρου πολιτικής που εφαρμόζεται εδώ 
και σχεδόν δύο χρόνια και αφορά το διευρυμένο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων.  Σημειώνεται ότι το 
διευρυμένο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων εφαρμόζεται σε όλες τις πόλεις και τις κοινότητες της 
Κύπρου που συνιστούν το σύνολο του πεδίου εφαρμογής του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμου.   

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τη μέχρι σήμερα αξιολόγηση 
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της έκδοσης των τουριστικών διαταγμάτων και την επέκταση του τουριστικού ωραρίου σε ολόκληρη την Κύπρο, 
διαπιστώνεται ότι επιτυγχάνονται οι στόχοι για τόνωση της αγοράς και αύξηση της απασχόλησης.  Με βάση τα 
ίδια στοιχεία, πέραν των 7 000 ανέργων έχουν προσληφθεί και απασχολούνται από τον Ιούλιο του 2013 λόγω 
της διεύρυνσης του ωραρίου.  Παράλληλα, με την εφαρμογή του μέτρου αυτού όλες οι επιχειρήσεις, 
περιλαμβανομένων των μικρομεσαίων, απολαμβάνουν ίσης μεταχείρισης σε ό,τι αφορά το ωράριο λειτουργίας 
των καταστημάτων τους, ανεξάρτητα από τη γεωγραφική περιοχή που βρίσκονται και τα χαρακτηριστικά της 
κάθε επιχείρησης.   

 Συγκεκριμένα, το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θεωρεί ότι το μέτρο του 
διευρυμένου ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων πρέπει να παραταθεί μέσω της ψήφισης των 
προτεινόμενων κανονισμών.  Το ωράριο που προτείνεται με τους κανονισμούς αυτούς έχει ως ακολούθως: 

Επαρχία: Ωράριο: 

Λευκωσία, Λεμεσός, Λάρνακα, Πάφος ∆ευτέρα-Σάββατο, 5.00 π.μ.-10.00 μ.μ. 

Κυριακή, 11.00 π.μ.-7.00 μ.μ. 

Αμμόχωστος ∆ευτέρα-Σάββατο, 5.00 π.μ.-11.00 μ.μ. 

Κυριακή, 7.30 π.μ.-11.00 μ.μ. 

 Επιπρόσθετα, όλα τα καταστήματα πρέπει να κλείνουν τη Μεγάλη Παρασκευή, το Μεγάλο Σάββατο, την 
24η και την 31η ∆εκεμβρίου όχι αργότερα από τις 6.00 μ.μ. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμου, ώστε να προβλεφθεί νέο ωράριο 
λειτουργίας των γενικών καταστημάτων και κάθε καταστήματος επίπλωσης, το οποίο εμπίπτει στην κατηγορία 
των ειδικών καταστημάτων, καθώς επίσης να καθοριστούν τα όρια των τουριστικών περιοχών/ζωνών μέχρι την 
έκδοση των σχετικών κανονισμών.   

 Συγκεκριμένα, με την πρόταση νόμου προτείνεται όπως κάθε γενικό κατάστημα κατά τη χειμερινή 
περίοδο, από τη ∆ευτέρα μέχρι και το Σάββατο δε θα ανοίγει νωρίτερα από τις 5.00 π.μ. και δε θα κλείνει 
αργότερα από τις 8.00 μ.μ. και την Κυριακή θα είναι κλειστό.  Περαιτέρω, κάθε γενικό κατάστημα κατά τη θερινή 
περίοδο, από τη ∆ευτέρα μέχρι και το Σάββατο δε θα ανοίγει νωρίτερα από τις 5.00 π.μ. και δε θα κλείνει 
αργότερα από τις 9.00 μ.μ. και την Κυριακή θα είναι κλειστό.  Επίσης, όσον αφορά τα καταστήματα επίπλωσης, 
θα τυγχάνουν εφαρμογής μεταξύ άλλων οι πιο πάνω ρυθμίσεις.  Ωστόσο, προστίθεται στις εξαιρέσεις ότι τις 
δεύτερες Κυριακές του Μαΐου και του Ιουνίου κάθε έτους τα εν λόγω καταστήματα θα μπορούν να λειτουργούν 
μεταξύ των ωρών 9.00 π.μ. και 7.00 μ.μ. 

 Επιπρόσθετα, με την πρόταση νόμου προτείνεται όπως, μέχρι την έκδοση κανονισμών που να 
καθορίζουν μεταξύ άλλων τα όρια των τουριστικών περιοχών/ζωνών, τα γενικά καταστήματα τα οποία 
βρίσκονται στην επαρχία Αμμοχώστου μπορούν να παραμένουν ανοικτά από τη ∆ευτέρα μέχρι και το Σάββατο 
όχι νωρίτερα από τις 5.00 π.μ. και όχι αργότερα από τις 11.00 π.μ. και την Κυριακή όχι νωρίτερα από τις 7.30 
π.μ. και όχι αργότερα από τις 11.00 μ.μ., όπως ακριβώς τύγχανε ήδη εφαρμογής με το τελευταίο σχετικό 
διάταγμα της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την εν λόγω επαρχία.  
Αναφορικά με τα ειδικά καταστήματα που βρίσκονται στην επαρχία Αμμοχώστου, γίνεται εισήγηση να μπορούν 
να λειτουργούν για κάθε ημέρα της εβδομάδας είτε με βάση το προβλεπόμενο στην υφιστάμενη νομοθεσία 
ωράριο λειτουργίας των ειδικών καταστημάτων είτε αναπροσαρμόζοντας το ωράριό τους, ώστε αυτό να 
συμπίπτει με το ωράριο που καθορίζεται πιο πάνω για τα γενικά καταστήματα της επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Τέλος, με την ίδια πρόταση νόμου προτείνεται όπως προστεθούν στην κατηγορία των ειδικών 
καταστημάτων και τα καταστήματα πώλησης αναμνηστικών ειδών (souvenir shops), τα οποία δε θα ανοίγουν 
νωρίτερα από τις 5.00 π.μ. και θα μπορούν να λειτουργούν μέχρι τις 10.00 μ.μ. κάθε ημέρα, από τη ∆ευτέρα 
μέχρι και την Κυριακή. 

 Ειδικότερα, όλες οι πιο πάνω προτεινόμενες ρυθμίσεις της πρότασης νόμου κατέστησαν αναγκαίες, 
λόγω του ότι μέχρι στιγμής δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση της μελέτης των σχετικών νομοθετημάτων που 
έχουν κατατεθεί από την κυβέρνηση στη Βουλή με τα οποία ρυθμίζονται τα όρια των τουριστικών 
περιοχών/ζωνών, η τουριστική περίοδος, τα ωράρια λειτουργίας και οι αργίες.  Σημειώνεται ότι τα 
νομοθετήματα αυτά κατατέθηκαν λόγω της τελευταίας τροποποίησης της βασικής νομοθεσίας, η οποία τίθεται 
σε ισχύ από την 1η Μαΐου 2015, με την οποία αφαιρείται η εξουσία του Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για έκδοση διαταγμάτων αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, καθώς και λόγω της 
επικείμενης εκπνοής του ισχύοντος διατάγματος την 30ή Απριλίου 2015.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής επί των προνοιών του νομοσχεδίου 
και των κανονισμών η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι το νομοσχέδιο 
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αφορά τη ρύθμιση των όρων απασχόλησης των υπαλλήλων των καταστημάτων και είναι αλληλένδετο με τους 
κανονισμούς.  Συναφώς, το νομοσχέδιο συνδέεται με τη δυνατότητα των καταστημάτων να είναι ανοικτά την 
Κυριακή.  Περαιτέρω, η ίδια διευκρίνισε ότι δεν πρόκειται για υποχρεωτική ρύθμιση μέσω των κανονισμών 
αλλά για επιλογή. 

 Ειδικότερα, αναλύοντας τις πρόνοιες του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, η υπουργός αναφέρθηκε 
σε επιμέρους ρυθμίσεις του, που συνίστανται στα ακόλουθα: 

1. Υπάλληλοι οι οποίοι πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου δεν 
εργάζονταν την Κυριακή δε θα είναι δυνατό να απασχοληθούν την Κυριακή χωρίς τη συγκατάθεσή τους. 

2. Σε κάθε υπάλληλο καταστήματος που εργάζεται Κυριακή πρέπει να παρέχεται εβδομαδιαία ανάπαυση 
ανά δύο εβδομάδες και υποχρεωτικά να περιλαμβάνει Κυριακή, με εξαίρεση υπάλληλο καταστήματος ο 
οποίος εργάζεται μέχρι και τέσσερις ημέρες την εβδομάδα, καθώς και υπάλληλο ειδικού καταστήματος, 
το οποίο μπορεί να λειτουργεί μέχρι και επτά ημέρες την εβδομάδα, ο οποίος θα δικαιούται υποχρεωτικά 
ένα ελεύθερο απόγευμα Κυριακής κάθε δεύτερη εβδομάδα. 

3. Σε περίπτωση που το επιβάλλουν οι περιστάσεις και καταστεί αναγκαίο υπάλληλος να εργαστεί 
εκτάκτως με τη συγκατάθεσή του την Κυριακή η οποία ήταν μέρος της εβδομαδιαίας του ανάπαυσης, θα 
του καταβάλλεται αποζημίωση όχι μικρότερη της αναλογίας 1:2. 

4. Αποζημίωση όχι μικρότερη της αναλογίας 1:2 θα καταβάλλεται και στον υπάλληλο που με τη 
συγκατάθεσή του εργάζεται τις αργίες. 

5. Στις επί πληρωμή αργίες υπαλλήλων καταστημάτων προστίθεται η Κυριακή του Πάσχα και αφαιρείται η 
2α Ιανουαρίου. 

6. Περιλαμβάνεται στα ειδικά καταστήματα κάθε κρεοπωλείο, το οποίο προτείνεται να λειτουργεί από τις 
5.00 π.μ. μέχρι τις 8.00 μ.μ. από τη ∆ευτέρα μέχρι και το Σάββατο και την Κυριακή από τις 7.30 π.μ. 
μέχρι τις 8.00 μ.μ. 

 Όπως ανέφερε η ίδια υπουργός, για τα κρεοπωλεία η απόφαση να ενταχθούν στα ειδικά καταστήματα 
προέκυψε μέσα από την εμπειρία και έπειτα από σχετικά αιτήματα που υποβλήθηκαν για το άνοιγμά τους η 
ώρα 11.00 π.μ., γι’ αυτό και αποφασίστηκε να παραχωρηθεί το δικαίωμα να ανοίγουν πιο νωρίς, εφόσον το 
επιλέξουν. 

 Περαιτέρω, η υπουργός διευκρίνισε ότι η εργασία τεσσάρων ημερών την εβδομάδα δεν αποτελεί κίνητρο 
για τους εργοδότες να απασχολούν μερικώς τους υπαλλήλους τους, αλλά στοχεύει στο να μην οδηγηθούν οι 
υπάλληλοι αυτοί στην απόλυση και να διασφαλιστεί η συνέχιση της εργασίας τους. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την υπουργό, για την ετοιμασία του νομοσχεδίου πραγματοποιήθηκαν 
συνεδρίες με το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, στο οποίο συμμετέχουν οι συνδικαλιστικές και εργοδοτικές 
οργανώσεις.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών υποβλήθηκαν εισηγήσεις οι οποίες λήφθηκαν υπόψη στην 
τελική διαμόρφωση του νομοσχεδίου. 

 Όπως ανέφερε η ίδια, για πρώτη φορά η κυβέρνηση καταθέτει νομοσχέδιο που ρυθμίζει τα δικαιώματα 
των εργαζομένων.  Από το 2006, που εκδίδονταν διατάγματα και καθορίζονταν συγκεκριμένοι δρόμοι και 
περιοχές ως τουριστικές και οι υπάλληλοι εργάζονταν τις Κυριακές, δεν υπήρξε πρόνοια για διασφάλιση των 
δικαιωμάτων των εργαζομένων.  Αυτό, σύμφωνα με την ίδια, δημιουργούσε αθέμιτο ανταγωνισμό, γιατί κάποιοι 
εργάζονταν τις Κυριακές και εξυπηρετούσαν κάποιους καταναλωτές.  Με τις προτεινόμενες όμως ρυθμίσεις 
δημιουργούνται ίσες ευκαιρίες για όλους, παρέχοντας παράλληλα το δικαίωμα επιλογής στην εργασία. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης η ίδια κατέθεσε στοιχεία από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε σχέση με τις νέες εργοδοτήσεις και εισφορές.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα 
στοιχεία, από την 1η Ιουλίου 2013, ημερομηνία κατά την οποία εκδόθηκε για πρώτη φορά διάταγμα που 
προνοούσε επέκταση του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων για Τετάρτη, Σάββατο και Κυριακή, μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου 2014 7 737 Ελληνοκύπριοι και 2 603 κοινοτικοί εργοδοτήθηκαν στο λιανικό εμπόριο.  
Όπως επεξήγησε περαιτέρω, πρόκειται για νέες εργοδοτήσεις, που δεν έχουν τερματιστεί.  Επιπλέον, πέραν 
των 4 100 ατόμων έχουν προσληφθεί για πρώτη φορά σε επιχείρηση που δεν έχει τερματίσει την εργασία 
κανενός.  Συγκριτικά, από την 1η Ιουλίου 2011 μέχρι την 1η Ιουλίου 2012 και από την 1η Ιουλίου 2012 μέχρι την 
1η Ιουλίου 2013, που υπήρχε η οικονομική κρίση, δε γίνονταν τέτοιες νέες προσλήψεις.  Επισημαίνεται ότι οι 
νέοι εργοδοτούμενοι σε επιχειρήσεις που δεν απέλυσαν κανένα λαμβάνουν αμοιβή ύψους πέραν των €500.     

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με στοιχεία της στατιστικής υπηρεσίας αναφορικά με τον αριθμό των 
περιπτέρων που έκλεισαν τα έτη 2010, 2011, 2012 και 2013, ο αριθμός είναι σταθερά περίπου ο ίδιος, ωστόσο 
παρατηρείται ότι άνοιξαν πολύ περισσότερα περίπτερα από όσα έκλεισαν. 

 Τέλος, η αρμόδια υπουργός δήλωσε πρόσθετα ότι σέβεται τις διαφορετικές απόψεις που υπάρχουν και 
είναι γνώστης των προβλημάτων, αφού εδώ και ενάμιση χρόνο διεξήγαγε διάλογο επί της ουσίας του θέματος 
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με τους εμπλεκόμενους φορείς και οργανώσεις.  Ωστόσο, όπως η ίδια δήλωσε, δεν κατέστη δυνατό να 
εξευρεθεί κοινή συνισταμένη επί του θέματος, λόγω των εκ διαμέτρου αντίθετων απόψεων που τέθηκαν 
ενώπιόν της, και δεν επεδείχθη θέληση για την αποδοχή μιας ενδιάμεσης λύσης.  Ως εκ τούτου, ο διάλογος 
εξαντλήθηκε και οι επιμέρους θέσεις των εμπλεκόμενων φορέων παρέμειναν αναλλοίωτες.  Η ίδια δήλωσε πως 
θεωρεί ότι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις υποφέρουν από την έναρξη της οικονομικής κρίσης και εξέφρασε την 
άποψη ότι είναι πολύ σημαντικό να διασφαλιστούν τα δικαιώματα των εργαζομένων που θα εργάζονται τις 
Κυριακές. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς και οργανώσεις είχαν την ευκαιρία να εκθέσουν τις απόψεις 
και να υποβάλουν τις εισηγήσεις τους επί των κυβερνητικών προτάσεων για το υπό αναφορά θέμα ενώπιον της 
επιτροπής, στην οποία κατέθεσαν και γραπτά υπομνήματα.  Τα υπομνήματα αυτά βρίσκονται κατατεθειμένα 
στο Αρχείο της Βουλής και στη διάθεση κάθε μέλους της.  Πιο κάτω παρατίθενται επιγραμματικά οι απόψεις 
τους. 

 Υπέρ των προτεινόμενων νομοθετημάτων τάσσονται οι ακόλουθες οργανώσεις: 

1. Η ΕΝΕΛΕΚ δήλωσε ότι υποστηρίζει την κυβερνητική πρόταση, εκφράζοντας την άποψη ότι πρέπει να 
ελευθερωθεί η αγορά. 

2. Το ΚΕΒΕ δήλωσε ότι συμφωνεί με το νομοσχέδιο, το οποίο διορθώνει πολλές στρεβλώσεις, και 
αντέστρεψε το επιχείρημα ότι το κλείσιμο κάποιων επιχειρήσεων οφείλεται στην έκδοση των εν λόγω 
διαταγμάτων, θεωρώντας ότι το κλείσιμό τους οφείλεται στην οικονομική κρίση.  Περαιτέρω, θεωρεί ότι 
τα καταστήματα πρέπει να παραμένουν ανοιχτά και στις υπόλοιπες επαρχίες με το ίδιο ωράριο ή με 
ωράριο από τις 10.00 π.μ. μέχρι τις 10.00 μ.μ.  Έχει μεγάλη σημασία να είναι ολόχρονα ανοιχτά τα 
καταστήματα, διότι αποδεδειγμένα εξυπηρετείται ο τουρισμός και οι τουρίστες έχουν ολόκληρη την 
ημέρα ελεύθερη, για να κάνουν καλό τζίρο στα καταστήματα.  Παράλληλα, εξυπηρετούνται καλύτερα οι 
καταναλωτές, έχουν δημιουργηθεί θέσεις εργασίας και αυξήθηκε ο κύκλος εργασιών.  Επιπλέον, 
επισημάνθηκε ότι το μέτρο προτείνεται σε εθελοντική βάση.  Όσον αφορά τη χειμερινή περίοδο, τα 
καταστήματα πρέπει να είναι ανοικτά, ώστε η αγορά της Κύπρου να επωφελείται και από το χειμερινό 
τουριστικό προϊόν. 

3. Ο ΠΑΣΥΠΕ συμφωνεί πλήρως με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, ωστόσο εξέφρασε επιφυλάξεις για το 
άνοιγμα των κρεοπωλείων από τις 7.30 π.μ., λόγω του ότι σε όλες τις υπεραγορές υπάρχουν 
κρεοπωλεία και αυτό θα δημιουργήσει ανισότητα.  Περαιτέρω, αν επιτραπεί το άνοιγμα των 
καταστημάτων τις Κυριακές, εισηγείται όπως ακολουθηθεί ωράριο λειτουργίας 9.00 π.μ.-9.00 μ.μ., ώστε 
να εξυπηρετούνται και οι επιχειρήσεις και οι καταναλωτές.   

4. Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Λιανικού Εμπορίου, ο Συνασπισμός Μικρών Επιχειρήσεων, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Καταναλωτών και ο Σύνδεσμος Φρουταριούχων δήλωσαν ότι συμφωνούν πλήρως με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

5. Η Κίνηση Νεοπροσληφθέντων Λιανικού Εμπορίου θεωρεί ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
διασφαλίζεται η εργασία των νεοπροσληφθέντων στο λιανικό εμπόριο και εξέφρασε την έντονη 
δυσαρέσκεια και ανησυχία της για το ενδεχόμενο κατάργησης της λειτουργίας των καταστημάτων τις 
Κυριακές.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η ενδεχόμενη μείωση των ωρών εργασίας θα οδηγήσει σε 
τερματισμό της απασχόλησής τους, γι’ αυτό και ζήτησαν διασφάλιση της εργασίας τους, ώστε να μην 
οδηγηθούν στην ανεργία.  

6. Η ΟΕΒ τάσσεται υπέρ της επέκτασης του ωραρίου των καταστημάτων, θεωρώντας ότι είναι αδιανόητο η 
Κύπρος, μια χώρα με τόσο μικρή γεωγραφική έκταση, να χωρίζεται σε τουριστικές περιοχές.  Επίσης, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις παρέχουν τα αναγκαία εχέγγυα ασφάλειας όσον αφορά τον επιχειρηματικό 
προγραμματισμό, τις θέσεις εργασίας, καθώς και τα συμφέροντα των καταναλωτών. 

7. Η ΤΕΒΕΑ εξέφρασε την άποψη ότι η επαρχία Αμμοχώστου βασίζει πλήρως την οικονομία της στον 
τουρισμό και ως εκ τούτου συμφωνεί με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Ωστόσο, εξέφρασε την άποψη ότι 
δε θα έπρεπε να συμπεριλαμβάνονται στις αργίες η ∆ευτέρα του Αγίου Πνεύματος και η 15η Αυγούστου. 

8. Ο ΚΟΤ θεωρεί ότι το θέμα του τουριστικού ωραρίου και γενικότερα η εξυπηρέτηση των ξένων ή 
εγχώριων επισκεπτών στις τουριστικές περιοχές από τα καταστήματα λιανικής πώλησης είναι άμεσα 
συνδεδεμένα με την ποιότητα του τουριστικού προϊόντος.  Θέση του ΚΟΤ είναι ότι τα καταστήματα 
λιανικής πώλησης στις αμιγώς τουριστικές περιοχές πρέπει να διατηρούν το δικαίωμα να παραμένουν 
ανοιχτά κατά τις ώρες που αποδεδειγμένα διακινείται ικανοποιητικός αριθμός τουριστών, συνεπώς είναι 
ωφέλιμο όπως λειτουργούν από νωρίς το πρωί μέχρι αργά το βράδυ. 

 Σημειώνεται ότι μέσω γραπτού της υπομνήματος προς την επιτροπή η Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης 
και Προβολής Περιφέρειας Λεμεσού Λτδ ζήτησε όπως εξεταστεί το ενδεχόμενο παραχώρησης άδειας για 
έκτακτο τουριστικό ωράριο στη Λεμεσό για την περίοδο που θα φτάνει στο λιμάνι Λεμεσού μεγάλο 
κρουαζιερόπλοιο.  Σύμφωνα με την πιο πάνω εταιρεία, η διευθέτηση αυτή κρίνεται αναγκαία για τη διασφάλιση 
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της καλύτερης εξυπηρέτησης των πολυάριθμων τουριστών που θα διακινηθούν στην πόλη. 

 Εναντίον των προτεινόμενων ρυθμίσεων τάχθηκαν οι ακόλουθες οργανώσεις και σύνδεσμοι: 

1. Η ΠΕΟ διαφωνεί με τους κανονισμούς, οι οποίοι, σύμφωνα με την άποψή της, νομιμοποιούν τη 
συνέχιση των διαταγμάτων.  Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο της ΠΕΟ, η υφιστάμενη νομοθεσία 
προσφέρει δικλείδες ασφάλειας και πλαίσιο, για να επανέλθει η νομιμότητα.  Περαιτέρω, η ΠΕΟ 
πιστώνει με καλή πρόθεση την προσπάθεια για προστασία των δικαιωμάτων των εργαζομένων, ωστόσο 
θεωρεί ότι αυτοί στο τέλος θα μετατραπούν σε εργαζόμενους μερικής απασχόλησης.  

2. Η ΣΕΚ συμφωνεί με την εισήγηση για μη εργασία τις Κυριακές ως θέση αρχής και εξέφρασε την άποψη 
πως, σε περίπτωση που αποφασιστεί το αντίθετο, πρέπει να γίνει διάλογος για πενθήμερη εργασία.  
Επίσης, σύμφωνα με τον εκπρόσωπό της, πρέπει να κατατεθούν προς συζήτηση κανονισμοί για τους 
μερικώς απασχολούμενους. 

3. Η ∆ΕΟΚ διαφωνεί με την επέκταση του ωραρίου λειτουργίας μέχρι τις 10.00 μ.μ. και θεωρεί ότι την 
Κυριακή πρέπει όλα τα καταστήματα να είναι κλειστά.  Όσον αφορά τις τουριστικές ζώνες, εισηγείται να 
καθοριστούν αυτές που ίσχυαν πριν από την έκδοση των διαταγμάτων. 

4. Ο ΝΕΣΥΠΕ διαφωνεί κάθετα τόσο με το πνεύμα όσο και με το γράμμα του προτεινόμενου νόμου και των 
κανονισμών και συγκεκριμένα με την επέκταση του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων μέχρι τις 
10.00 μ.μ., καθώς και με τη λειτουργία των καταστημάτων την Κυριακή, και θεωρεί ότι πρέπει να 
υιοθετηθεί μια διαδικασία ρύθμισης του λιανικού εμπορίου.  Περαιτέρω, θεωρεί ότι πρέπει να ληφθεί 
υπόψη η κοινωνική παράμετρος για ανάπαυση και περισυλλογή μια ημέρα την εβδομάδα, καθώς και η 
οικονομική παράμετρος, που συνίσταται στο γεγονός ότι οι ιδιοκτήτες μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων, 
που επιλέγουν να δουλέψουν με διευρυμένο ωράριο, διατρέχουν σοβαρό κίνδυνο κλονισμού της 
βιωσιμότητάς τους λόγω του αυξημένου κόστους λειτουργίας και του μειωμένου κύκλου εργασιών. 

5. Ο ΣΥΚΑ∆Ε τάσσεται υπέρ της νομοθετικής ρύθμισης του ωραρίου και θεωρεί ότι πρέπει να διαφυλαχθεί 
η επιβίωση όλων των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Περαιτέρω, προκειμένου να ενισχυθούν οι 
πιθανότητες επιβίωσης των καταστημάτων διαρκούς εξυπηρέτησης, προτείνει όπως εφαρμοστεί το 
διευρυμένο ωράριο λειτουργίας σε καθημερινή βάση, περιλαμβανομένων των εορτών και των αργιών, 
όχι όμως των Κυριακών.  Περαιτέρω, προτείνει τον καθορισμό προϊόντων αποκλειστικής πώλησης για 
τα καταστήματα διαρκούς εξυπηρέτησης και τα περίπτερα, ώστε να προστατευτεί η ταυτότητά τους. 

 6. Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Αρτοποιών εξέφρασε τη διαφωνία του με την επέκταση της απασχόλησης την 
Κυριακή. 

7. Ο πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέσμου Κρεοπωλών δήλωσε ότι διαφωνεί με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις, θεωρώντας ότι οι ρυθμίσεις πρέπει να είναι ίδιες για όλους.  Επισημαίνεται όμως ότι, ενώ η 
πλειοψηφία του εν λόγω συνδέσμου συμφωνεί με τη μη λειτουργία των κρεοπωλείων την Κυριακή, η 
μειοψηφία του επιθυμεί όπως αυτά παραμένουν ανοικτά.  

8. Η ΠΟΒΕΚ δηλώνει ότι σέβεται απόλυτα το δικαίωμα στην εργασία το οποίο έχουν αυτοί που έχουν 
οδηγηθεί στην ανεργία με την εφαρμογή των διαταγμάτων.  Σύμφωνα με τον εκπρόσωπό της, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις θα οδηγήσουν στη δημιουργία εργαζομένων μερικής απασχόλησης.  
Περαιτέρω, ο ίδιος διαφωνεί με την κατάργηση της 2ας Ιανουαρίου από τις αργίες των υπαλλήλων και 
αντικατάστασή της με την Κυριακή του Πάσχα.  Αναφορικά με τις τουριστικές περιοχές, θεωρεί ότι, αφού 
το αρμόδιο υπουργείο αναγνωρίζει τις ιδιαιτερότητες της επαρχίας Αμμοχώστου, πρέπει να εξετάσει τις 
ιδιαιτερότητες και των άλλων επαρχιών.  Σύμφωνα με την ΠΟΒΕΚ, υπάρχουν τρεις βασικές αρχές: 

α. Η θεσμοθέτηση του ωραρίου λειτουργίας. 

β. Η κατηγοριοποίηση σε γενικά και ειδικά καταστήματα με βάση τη νομοθεσία του 2006. 

γ. Η αναγνώριση ότι υπάρχουν ιδιαιτερότητες και ότι πρέπει να καθοριστούν τουριστικές περιοχές.   

Τέλος, η ΠΟΒΕΚ δήλωσε ότι η εργασία την Κυριακή αποτελεί κόκκινη γραμμή γι’ αυτήν.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής στην παρουσία και της εκπροσώπου 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η εν λόγω εκπρόσωπος, ανταποκρινόμενη σε ερώτημα του 
προέδρου της επιτροπής για το κατά πόσο οι υπό συζήτηση κανονισμοί συγκρούονται με την υφιστάμενη 
νομοθεσία, στην οποία δεν υπάρχει πρόνοια, ώστε ολόκληρη η Κύπρος να καθοριστεί ως τουριστική περιοχή, 
δήλωσε ότι το ζήτημα αυτό έχει τεθεί ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου σε σχετική προσφυγή που 
καταχώρησε η ΠΟΒΕΚ και το θέμα βρίσκεται σε εκκρεμότητα.  Η ίδια κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής την 
επιχειρηματολογία που ανεπτύχθη ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου προς υποστήριξη της έκδοσης 
διαταγμάτων για τον καθορισμό τουριστικών περιοχών από την Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.  Σύμφωνα με την επιχειρηματολογία αυτή, έχοντας υπόψη τα μεγέθη των επαρχιών, οι 
διακυμάνσεις στη διακίνηση τουριστών δεν είναι ιδιαίτερα μεγάλες και, εφόσον οι τουρίστες διακινούνται σε 
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ολόκληρη την Κύπρο, η Κύπρος μπορεί να θεωρηθεί ως ενιαία τουριστική περιοχή.  Ωστόσο, σύμφωνα με την 
ίδια, αυτό το ζήτημα θα κριθεί τελικά από το Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η επιτροπή συνέχισε με μελέτη από κοινού με τα κυβερνητικά σχέδια νόμου 
της πρότασης νόμου για τις πρόνοιες της οποίας ο γενικός διευθυντής Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέφρασε τη διαφωνία του.  Συγκεκριμένα, διαφώνησε με τις προτεινόμενες σ’ αυτή 
ρυθμίσεις στις οποίες, σύμφωνα με τον ίδιο, προσδίδεται μόνιμος χαρακτήρας που αντικαθιστά τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και των κανονισμών.  Περαιτέρω, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη επί των 
επιμέρους προνοιών της πρότασης νόμου, ο εισηγητής της δήλωσε ότι δεν επιθυμεί την περαιτέρω προώθηση 
της προτεινόμενης με την πρόταση νόμου ρύθμισης που αφορά τα καταστήματα επίπλωσης, σύμφωνα με την 
οποία είχαν προστεθεί οι δεύτερες Κυριακές του Μαΐου και του Ιουνίου κάθε έτους, ημέρες κατά τις οποίες τα εν 
λόγω καταστήματα θα μπορούσαν να λειτουργούν μεταξύ των ωρών 9.00 π.μ. και 7.00 μ.μ.  

 Στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ των μελών της επιτροπής επί όλων των υπό συζήτηση 
σχεδίων νόμου, τέθηκαν οι ακόλουθες επιμέρους απόψεις και/ή προβληματισμοί: 

1. Το ενδεχόμενο να μην καθοριστούν τουριστικές περιοχές στις οποίες τα καταστήματα να είναι δυνατό να 
είναι ανοιχτά την Κυριακή, με εξαίρεση την επαρχία Αμμοχώστου και ενδεχομένως και κάποιες άλλες 
περιοχές που έχουν ιδιαιτερότητες, επειδή τα καταστήματα στις περιοχές αυτές εργάζονται μόνο τρεις 
έως τέσσερις μήνες το χρόνο. 

2. Ο διαχωρισμός του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων της χειμερινής περιόδου από εκείνο της 
θερινής περιόδου.  Οι περίοδοι ενδεχομένως να καθοριστούν διαφορετικά από χρονικής άποψης απ’ ό,τι 
καθορίζονται ήδη στην υφιστάμενη νομοθεσία.  Περαιτέρω, να προβλεφθεί ότι κατά τη χειμερινή περίοδο 
όλα τα καταστήματα θα είναι κλειστά την Κυριακή, ενώ κατά τη θερινή περίοδο θα είναι ανοικτά την 
Κυριακή, είτε σε καθορισμένες τουριστικές περιοχές είτε σε όλη την Κύπρο. 

3. Το ενδεχόμενο αύξησης των προβλεπόμενων στο νόμο ποινών, ώστε να καταστεί πιο αποτρεπτική η 
διάπραξη των αδικημάτων αυτών σε βάρος των εργαζομένων και να διασφαλιστούν τα δικαιώματά τους.  
Περαιτέρω, τέθηκε και ο προβληματισμός της εισαγωγής στη νομοθεσία αυτή προνοιών για την εξώδικη 
ρύθμιση των αδικημάτων, καθώς και τη δυνατότητα επιβολής διοικητικού προστίμου.   

4. Εκφράστηκε η διαφωνία μελών της επιτροπής σε σχέση με τη διαγραφή από τις αργίες της 2ας 
Ιανουαρίου και αντικατάστασή της με την Κυριακή του Πάσχα, που προτείνεται με τους κανονισμούς 
αυτούς, καθώς η Κυριακή του Πάσχα ούτως ή άλλως έχει καθιερωθεί ως αργία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου, των κανονισμών και της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος.  Παράλληλα, μέλη της 
επιτροπής επιφυλάχθηκαν του δικαιώματος κατάθεσης σχετικών τροπολογιών.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

2. Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική 
Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015. 

3. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο, τους κανονισμούς και την πρόταση νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού   

 Όπως είναι γνωστό, για τα σχέδια νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος κυκλοφόρησε έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 28 Απριλίου 2015.  Ωστόσο, ύστερα 
από την αναβολή της συζήτησής τους από την ολομέλεια του σώματος στις 30 Απριλίου 2015 η επιτροπή τα 
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επανεξέτασε σε δύο νέες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 5 Μαΐου 2015.   Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Γενικός ∆ιευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι στα πλαίσια της πιο πάνω συνεδρίας της ολομέλειας της Βουλής ψηφίστηκε ομόφωνα 
σε νόμο πρόταση νόμου που κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της επιτροπής κ. Νίκο Νουρή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, με την οποία τροποποιήθηκε ο περί της Ρύθμισης 
της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμος, ώστε να προστεθεί 
μεταβατική διάταξη, σύμφωνα με την οποία ο υπό συζήτηση νόμος, όπως αυτός τροποποιήθηκε τελευταία με 
το Νόμο αρ. 36(Ι) του 2015, με βάση τον οποίο αφαιρέθηκε από τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η εξουσία έκδοσης διαταγμάτων αναφορικά με τη ρύθμιση της τουριστικής περιόδου 
και των τουριστικών περιοχών/ζωνών σε σχέση με τις αργίες και το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων που 
εμπίπτουν σε αυτές, τίθεται σε ισχύ από τις 14 Μαΐου 2015 αντί από την 1η Μαΐου του 2015. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση θέματα επανεξετάστηκαν από κοινού με ομότιτλη πρόταση νόμου που 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 30 Απριλίου 2015 από τους βουλευτές κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά και Πανίκκο Σταυριανό εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, για 
την οποία ετοιμάστηκε ξεχωριστή έκθεση της επιτροπής. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι ο σκοπός των υπό συζήτηση σχεδίων νόμου, οι απόψεις των 
εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους 
περιλαμβάνονται αναλυτικά στην αρχική έκθεση της επιτροπής.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης των υπό συζήτηση σχεδίων νόμου, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε στην επιτροπή ότι διαφωνεί πλήρως με την οριοθέτηση τουριστικών 
περιοχών/ζωνών μέσω των οποίων καθορίζονται οι αξίες των ακινήτων και συνίσταται άνιση μεταχείριση και 
παραβίαση των αρχών της χρηστής διοίκησης και του δικαιώματος στην εργασία. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ανταποκρινόμενη σε ερώτηση της επιτροπής 
κατά πόσο είναι νομικά ορθή η προώθηση σχετικής με τα υπό συζήτηση θέματα πρότασης νόμου, δήλωσε ότι, 
λόγω του ότι υπάρχουν κατατεθειμένα ενώπιον της επιτροπής νομοσχέδια και κανονισμοί, για να μη θεωρηθεί 
ως επέμβαση της νομοθετικής στην εκτελεστική εξουσία και ότι ενδεχομένως επιχειρείται  περιορισμός στην 
επιχειρηματικότητα, θα ήταν ορθότερο να εξευρεθεί μια κοινά αποδεκτή ρύθμιση στο νομοσχέδιο και στους 
κανονισμούς, προκειμένου να αποφευχθεί τυχόν επέμβαση στα δικαιώματα των εργαζομένων.  Η ίδια 
πρόσθεσε ότι όποια πρόταση νόμου ενδεχομένως προωθηθεί για ψήφιση στην ολομέλεια πρέπει να 
διασφαλίζει την ελευθερία στην εργασία. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης τέθηκε η εισήγηση από μέλος της επιτροπής 
όπως υιοθετηθεί ένα διαφοροποιημένο σχέδιο επιδότησης των μικρών επιχειρήσεων, ώστε να καταστεί δυνατή 
η πρόσληψη επιπρόσθετου προσωπικού, για να παραμένουν ανοικτές οι εν λόγω επιχειρήσεις τις Κυριακές, να 
αφεθεί η επέκταση της εφαρμογής των διαταγμάτων για την προσεχή περίοδο, ώστε να αξιοποιηθεί τέτοιο 
σχέδιο επιδότησης και η επιτροπή να επανέλθει μετά το πέρας της καλοκαιρινής περιόδου, για να λάβει 
οριστικές αποφάσεις. 

 Τοποθετούμενη στα πιο πάνω, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε 
ότι στις 15 Μαΐου 2015 θα προκηρυχθούν νέα σχέδια που αφορούν την πρακτική άσκηση για έξι μήνες και την 
επιδότηση μέσω του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου του 50% της δαπάνης για νέες προσλήψεις και του 60% 
της δαπάνης, όταν πρόκειται για μακροχρόνια ανέργους, σχέδια από τα οποία αναμένεται να μπορούν να 
επωφεληθούν περίπου 1 000 άτομα. 

 Τέλος, η ίδια υπουργός διευκρίνισε στην επιτροπή ότι ο λόγος της διαφοροποίησης στο προτεινόμενο 
ωράριο λειτουργίας για την περιοχή της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου οφείλεται, εκτός από το γεγονός ότι 
τα καταστήματα στην εν λόγω περιοχή εργάζονται μόνο για ορισμένους μήνες το χρόνο, και στο πρόσθετο 
γεγονός ότι δεν υπάρχουν μεγάλα καταστήματα.  Περαιτέρω, η ίδια εξέφρασε την άποψη ότι πρέπει να 
ληφθούν υπόψη οι ιδιαιτερότητες κάθε επαρχίας.  Επιπλέον, δήλωσε ότι διανύουμε μια περίοδο όπου 
επιζητούμε την ανάπτυξη και τη δημιουργία θέσεων εργασίας και πως ολόκληρη η Κύπρος είναι τουριστική 
περιοχή και, όταν αναφερόμαστε σε τουρισμό, δεν πρέπει να εννοούμε μόνο τον εξωτερικό, αλλά και τον 
εσωτερικό τουρισμό, δηλαδή τους Κυπρίους πολίτες που κατοικούν στην Κύπρο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στα πλαίσια της προσπάθειας για 
την εξεύρεση μιας κοινά αποδεκτής ρύθμισης, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να διαμορφώσει το κείμενο του 
νομοσχεδίου, ώστε σ’ αυτό να προστεθούν πρόνοιες της πρότασης νόμου που κατατέθηκε εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, στην οποία έγινε αναφορά πιο πάνω, οι οποίες 
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πρόνοιες αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την προσθήκη νέου αδικήματος στο νόμο αυτό, της ανάρτησης ψευδούς καταλόγου και ψευδών 
πινάκων σε σχέση με τα εργασιακά θέματα των υπαλλήλων.  Για το αδίκημα αυτό, καθώς και για το 
αδίκημα της παράλειψης ανάρτησης εντός του καταστήματος των πιο πάνω καταλόγων και πινάκων 
εισάγονται πρόνοιες για την εξώδικη ρύθμισή τους. 

2. Τη μη διαγραφή της 2ας Ιανουαρίου από τις αργίες των υπαλλήλων των καταστημάτων και από τις αργίες 
των γενικών καταστημάτων. 

3. Τη διαγραφή του κρεοπωλείου από την κατηγορία των ειδικών καταστημάτων. 

4. Την αύξηση των προβλεπόμενων στο νόμο ποινών, ώστε να καταστεί πιο αποτρεπτική η διάπραξη των 
αδικημάτων σε βάρος των εργαζομένων και να διασφαλιστούν τα δικαιώματά τους. 

 Περαιτέρω, η πιο πάνω πλειοψηφία διαμόρφωσε το κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ώστε 
σ’ αυτό να διαλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Kάθε γενικό κατάστημα, τόσο κατά τη χειμερινή όσο και κατά τη θερινή περίοδο, την Κυριακή θα είναι 
κλειστό, ενώ κατά τις υπόλοιπες ημέρες της εβδομάδας επεκτείνεται το ωράριο λειτουργίας του.  Από 
την υπό αναφορά ρύθμιση εξαιρούνται τα γενικά καταστήματα που βρίσκονται σε καθορισμένες στο 
νόμο περιοχές/ζώνες, τα οποία θα μπορούν κατά τη θερινή περίοδο να παραμένουν ανοικτά και κατά 
την Κυριακή από τις 7.30 π.μ. μέχρι τις 11.00 μ.μ.  Συγκεκριμένα, οι περιοχές που καθορίστηκαν είναι η 
Αγία Νάπα, ο Πρωταράς, η Πόλις και το Νέο Χωριό. 

2. Στα ειδικά καταστήματα να περιληφθούν, εκτός από τα καταστήματα πώλησης αναμνηστικών ειδών 
(souvenir shops), τα καταστήματα πώλησης ειδών κυπριακής χειροτεχνίας, κυπριακής λαϊκής 
παράδοσης και κυπριακών εδεσμάτων. 

 Στο τελικό στάδιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής η πιο πάνω πλειοψηφία των 
μελών της έκρινε σκόπιμο να αναφερθούν στην παρούσα έκθεση οι λόγοι για τους οποίους εισάγεται εξαίρεση 
στο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων στις πιο πάνω καθορισθείσες περιοχές, οι οποίοι λόγοι προέκυψαν 
από το γεγονός ότι κατά τη χειμερινή περίοδο τα γενικά καταστήματα στις εν λόγω περιοχές είναι κλειστά και γι’ 
αυτό βρίσκονται σε μειονεκτική θέση έναντι των υπόλοιπων περιοχών.  Γι’ αυτό κρίθηκε σκόπιμο να εισαχθεί 
ως αντιστάθμισμα ένα ειδικό καθεστώς για τη λειτουργία των καταστημάτων στις περιοχές αυτές. 

 Στα πλαίσια της ίδιας συζήτησης το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Νίκος Νουρής δήλωσε ότι, υπό το 
φως των πιο πάνω τροποποιήσεων που επήλθαν, η κοινοβουλευτική του ομάδα δεν είναι έτοιμη να 
τοποθετηθεί στην προσεχή συνεδρία της ολομέλειας και πως τα υπό συζήτηση θέματα πρέπει να αναβληθούν. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
στην επιτροπή ότι, σε σχέση με το αρχικό κείμενο της πρότασης νόμου που κατέθεσε ο ίδιος εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας, δεν επήλθαν τέτοιες ουσιώδεις αλλαγές που να δικαιολογούν τη μη προώθηση 
των υπό συζήτηση θεμάτων στην προσεχή συνεδρία της ολομέλειας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του συνόλου των υπό συζήτηση θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

2. Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική 
Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015. 

3. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, παρακαλώ.   

 Να αρχίσουμε με τον πρόεδρο της επιτροπής Εργασίας, μετά ο κ. Παπαδόπουλος.  Γράφω ομιλητές για 
πρωτολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ποιοι άλλοι ενδιαφέρονται να μιλήσουν; 

 Η κ. Μαυρονικόλα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος δεύτερος, μετά η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, ο κ. Κουλίας, ο κ. Νουρής και ο κ. Βότσης. 

 Τους γράψατε, κύριε Πρόεδρε, ή να τους επαναλάβω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Περδίκης, Κουλίας, Νουρής και Άγγελος Βότσης.   

 Μάλιστα. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Φακοντή.  Αρχίστε. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για ενάμιση χρόνο καλούσαμε την κυβέρνηση να αφουγκραστεί την κραυγή αγωνίας των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων και των εργαζομένων και να μην προχωρήσει σε νέα επέκταση του ωραρίου λειτουργίας των 
καταστημάτων, που θα καθιστούσε ολόκληρη την Κύπρο τουριστική περιοχή.  Παρ’ όλες τις εκκλήσεις μας 
προς την κυβέρνηση και παρά τη δέσμευση της αρμόδιας υπουργού ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για κατάθεση σχετικής νομοθεσίας το Φεβρουάριο του 2014, 
προκειμένου να επιλύσει το σοβαρό πρόβλημα που δημιουργήθηκε τόσο στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις όσο 
και στους εργαζομένους με το νέο φιλελεύθερο ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων, από τον Ιούλιο του 
2013 μέχρι και σήμερα ανανεώθηκαν εννιά σχετικά διατάγματα. 

 Αυτά τα διατάγματα προβλέπουν εργασία εφτά μέρες τη βδομάδα, από τη ∆ευτέρα μέχρι και την 
Κυριακή, με δεκαοκτώ ώρες εργασίας ημερησίως, πράγμα που ενισχύει τον αθέμιτο ανταγωνισμό, ο οποίος 
δίνει τη χαριστική βολή στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και δημιουργεί πολλά οικογενειακά και κοινωνικά 
προβλήματα.  Παράλληλα, καταστρατηγούνται τα εργασιακά δικαιώματα και σημειώνεται σωρεία παραβιάσεων 
του κατώτατου μισθού, των ωρών εργασίας και των συλλογικών συμβάσεων.  

 Το ΑΚΕΛ, σε συνεργασία με το ∆ημοκρατικό Κόμμα και την Ε∆ΕΚ, σε μια προσπάθεια αντιμετώπισης 
της ετσιθελικής στάσης της κυβέρνησης για καθιέρωση του φιλελευθεροποιημένου ωραρίου, το οποίο προκαλεί 
ανυπολόγιστες επιπτώσεις στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και σωρεία αντιδράσεων από τους εργαζομένους, 
κατέθεσε το Φεβρουάριο του 2015 πρόταση νόμου, με την οποία τέθηκε τέρμα στην εξουσία που παρείχε ο 
νόμος στον εκάστοτε Υπουργό Εργασίας να ρυθμίζει με διατάγματα τα ωράρια των καταστημάτων, τις 
τουριστικές περιοχές, την τουριστική περίοδο, το τουριστικό κατάστημα και τις αργίες.  

 Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου υπερψηφίστηκε από τη συντριπτική πλειοψηφία των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων, πλην του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και κατάργησε τα διατάγματα, τα οποία αντικατέστησε με 
κανονισμούς που εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο και εγκρίνονται από τη Βουλή.  Στόχος ήταν και 
είναι να δοθεί οριστική και δίκαιη λύση στο πρόβλημα, επαναφέροντας την ισορροπία και τον υγιή ανταγωνισμό 
στο λιανικό εμπόριο, και να προστατευτούν οι εργαζόμενοι από την άγρια εκμετάλλευση της οποίας τυγχάνουν.  

 Από τα μέσα Μαρτίου του 2015, που η εν λόγω πρόταση νόμου ψηφίστηκε σε νόμο, ως ΑΚΕΛ καλέσαμε 
την κυβέρνηση και το Υπουργείο Εργασίας όπως προχωρήσουν άμεσα στην έναρξη κοινωνικού διαλόγου με 
τα εμπλεκόμενα μέρη, ώστε έγκαιρα να ετοιμαστούν και να κατατεθούν στη Βουλή οι εν λόγω κανονισμοί, για 
να δοθεί ο απαραίτητος χρόνος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας να τους μελετήσει και να τους 
παραπέμψει στην ολομέλεια της Βουλής για έγκριση πριν από την 1η Μαΐου.  Αντ’ αυτού, η κυβέρνηση δεν 
προχώρησε σε κοινωνικό διάλογο με το δικαιολογητικό ότι όλες οι απόψεις των εμπλεκομένων είναι γνωστές.  

 Η κυβέρνηση είχε και έχει την πολιτική θέση ότι η Κυριακή πρέπει να παραμείνει ‟ανοικτή” ολόχρονα σε 
όλη την Κύπρο.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση για ακόμη μια φορά αγνόησε την πλειοψηφία της Βουλής, 
μετατρέποντας το περιεχόμενο των διαταγμάτων σε κανονισμούς οι οποίοι προνοούν πλήρη 
φιλελευθεροποίηση του ωραρίου λειτουργίας των καταστημάτων, μετατρέποντας ολόκληρη την Κύπρο σε 
τουριστική περιοχή, με εργασία από τη ∆ευτέρα μέχρι και την Κυριακή, από το πρωί μέχρι το βράδυ. 

 Ως ΑΚΕΛ απορρίπτουμε αυτή τη ρύθμιση, καθώς αυτή συνεχίζει να δημιουργεί αθέμιτο ανταγωνισμό, 
ανατροπή των υφιστάμενων εργασιακών σχέσεων και πολλά προβλήματα στην οικογενειακή ζωή των 
εργαζομένων και των ιδιοκτητών μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  
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 Τα επιχειρήματα των κυβερνώντων, ότι με την επέκταση των ωραρίων των καταστημάτων αυξάνεται ο 
κύκλος εργασιών στο λιανικό εμπόριο και δημιουργούνται νέες θέσεις εργασίας, έχουν καταρριφθεί μέσα από 
τα επίσημα στοιχεία που τόσο το ίδιο το υπουργείο όσο και το Τμήμα Στατιστικής και Ερευνών κατέθεσαν 
ενώπιον της επιτροπής.  Το υπουργείο επίσημα από το Τμήμα Στατιστικής και Ερευνών...  Ο συνάδελφος κ. 
Γιώργος Περδίκης κατέθεσε τα συγκεκριμένα στοιχεία. 

 Μέσα από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή επιβεβαιώνεται η δραματική αύξηση της μερικής 
απασχόλησης και η συρρίκνωση της πλήρους και μόνιμης εργασίας, ενώ ο κύκλος εργασιών, ο οποίος 
παρουσιάζει μικρή αύξηση, αυτός ανακατανεμήθηκε από τις μικρομεσαίες οικογενειακές επιχειρήσεις στις 
μεγάλες.  Οι μικρές επιχειρήσεις κλείνουν η μία πίσω από την άλλη. 

 Συγκεκριμένα, από το σύνολο των νεοπροσληφθέντων το 50% αμείβεται με μισθό κάτω των €800 και ο 
αριθμός των εργοδοτουμένων με μισθό κάτω από €350 έχει αυξηθεί κατά 100%.  Επίσης, αριθμός των 
εργοδοτουμένων με απολαβές από €350-€500 έχει αυξηθεί κατά 50% και ο αριθμός των εργαζομένων με 
μισθό πέραν των €800 έχει μειωθεί κατά 5 000 άτομα, σε σύγκριση με το 2011.   

 Παράλληλα, η απασχόληση στο λιανικό εμπόριο μειώθηκε κατά 1 000 άτομα από το τέλος του 2012 
μέχρι σήμερα, ενώ από το 2013, που εφαρμόστηκαν τα διευρυμένα ωράρια και προστέθηκε η Κυριακή ως 
εργάσιμη ημέρα σε όλη την Κύπρο, ο αριθμός των εργαζομένων παρέμεινε ο ίδιος.  Τα ως άνω στοιχεία 
καταρρίπτουν το μύθο που έπλασε η κυβέρνηση για 10 000 νέες θέσεις εργασίας. 

 Ως ΑΚΕΛ τονίσαμε κατ’ επανάληψη τη θέση μας για ρύθμιση των ωραρίων με καθορισμό τουριστικών 
περιοχών/ζωνών, οι οποίες θα λειτουργούν με τα διευρυμένα ωράρια, περιλαμβανομένης και της Κυριακής, 
κατά τη θερινή περίοδο.  Ως προς την υλοποίηση αυτής της πρότασης καταθέσαμε συγκεκριμένη πρόταση 
νόμου, η οποία δυστυχώς απορρίφθηκε καθολικά απ’ όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα, αλλά και την ίδια την 
κυβέρνηση.   

 Μετά την απόρριψη της πρότασής μας, σε μια προσπάθεια εξεύρεσης της καλύτερης δυνατής λύσης, τα 
κόμματα ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ κατέληξαν σε κοινή πρόταση με το εξής περιεχόμενο: 

1. Καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου τα γενικά καταστήματα θα παραμένουν κλειστά την Κυριακή, ενώ 
Τετάρτη και Σάββατο θα λειτουργούν μέχρι τις 8:00 μ.μ. τη χειμερινή περίοδο και μέχρι τις 9:00 μ.μ. τη 
θερινή περίοδο.  Επιμηκύνθηκε η περίοδος λειτουργίας με βάση τις πρόνοιες του βασικού νόμου. 

2. Εντάσσονται στα ειδικά καταστήματα, τα οποία θα λειτουργούν ολόχρονα από ∆ευτέρα μέχρι Κυριακή, 
από τις 5:00 το πρωί μέχρι τις 10:00 το βράδυ, τα καταστήματα αναμνηστικών ειδών και τα καταστήματα 
πώλησης ειδών κυπριακής χειροτεχνίας, κυπριακής λαϊκής παράδοσης και κυπριακών εδεσμάτων. 

3. Κατά τη θερινή περίοδο όλα τα γενικά καταστήματα που βρίσκονται στο δήμο Αγίας Νάπας, στην 
περιοχή Πρωταρά, στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς και στην κοινότητα Νέου Χωριού στο Λατσί θα 
παραμένουν ανοικτά και την Κυριακή.  

4. Επί του προτεινόμενου νομοσχεδίου της κυβέρνησης, το οποίο ρυθμίζει τα εργασιακά ζητήματα, έγιναν 
αποδεκτές και ενσωματώθηκαν προτάσεις του ΑΚΕΛ που στοχεύουν στην καλύτερη διασφάλιση των 
εργασιακών δικαιωμάτων, όπως η αύξηση των ποινών για τους καταστηματάρχες που παραβιάζουν το 
σχετικό νόμο και η προσθήκη της Κυριακής του Πάσχα ως επίσημης αργίας τόσο για τους εργαζομένους 
όσο και για τα καταστήματα, χωρίς τη διαγραφή της 2ας Ιανουαρίου, όπως προβλέπει η προτεινόμενη 
νομοθεσία.  

Συγκεκριμένα, το νομοσχέδιο, το οποίο τελικά η κυβέρνηση δεν απέσυρε -αρχικά η κυβέρνηση είχε 
τονίσει ότι, σε περίπτωση απόρριψης των κανονισμών, θα αποσυρόταν το νομοσχέδιο που θα ρύθμιζε 
τα εργασιακά δικαιώματα- παραμένει ενώπιόν μας για αξιολόγηση και ψήφιση.   

 Επί του συγκεκριμένου νομοσχεδίου έχουν γίνει οι ακόλουθες αλλαγές: 

1. Παραμένει ουσιαστικά η εισήγηση για κατοχύρωση των δύο εικοσιτετράωρων περιόδων ανάπαυσης την 
εβδομάδα, εκ των οποίων δύο ελεύθερες Κυριακές το μήνα για τους εργαζομένους στα γενικά 
καταστήματα που λειτουργούν όλες τις μέρες της εβδομάδας, με εξαίρεση τους υπαλλήλους που 
εργάζονται μέχρι και τέσσερις μέρες τη βδομάδα.  Στην περίπτωση που εργαστούν τις Κυριακές, θα 
αποζημιώνονται 1:2.   

Ως ΑΚΕΛ, καταθέσαμε τροπολογία, ώστε να μην εξαιρούνται του προνομίου της ανάπαυσης δύο 
Κυριακές το μήνα αυτοί που εργάζονται μέχρι και τέσσερις μέρες τη βδομάδα.  Να διαγραφεί δηλαδή 
αυτή η πρόνοια.   

2. Παραμένει η εισήγηση της κυβέρνησης για κατοχύρωση των τριών ελεύθερων πρωινών ή απογευμάτων 
ανά βδομάδα και ως ΑΚΕΛ καταθέσαμε τροπολογία, ώστε οι εργαζόμενοι αυτοί να έχουν το δικαίωμα 
μίας εικοσιτετράωρης περιόδου ανάπαυσης και ενός πρωινού ή απογεύματος τη βδομάδα και, επιπλέον, 
δύο από τις εικοσιτετράωρες περιόδους ανάπαυσης του μήνα να είναι υποχρεωτικά το Σάββατο.   
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3. Έχω πει πριν ότι δε διαγράφεται η 2α Ιανουαρίου από επίσημη αργία.  Θα παραμείνει και θα προστεθεί 
και η Κυριακή του Πάσχα.  Παράλληλα, αυξάνονται οι χρηματικές ποινές για τους καταστηματάρχες, οι 
οποίες αφορούν στο αδίκημα για μη ανάρτηση πινάκων με το ημερήσιο και το εβδομαδιαίο ωράριο 
εργασίας των εργαζομένων, από €170 σε €300 και από €340 σε €600.   

4. Στα αδικήματα προστέθηκε η ανάρτηση ψευδών στοιχείων και εγγράφων, μετά από πρόταση του ΑΚΕΛ. 

5. Οι πιο πάνω πράξεις, παραλείψεις, ρυθμίζονται εξώδικα, πάλι πρόταση του ΑΚΕΛ. 

6. ∆ιαγράφεται η εισήγηση της κυβέρνησης για συμπερίληψη του κρεοπωλείου στα ειδικά καταστήματα, 
κατ’ απαίτηση των ίδιων των κρεοπωλών. 

7. Αυξάνεται η χρηματική ποινή για τους καταστηματάρχες που παραβιάζουν το νόμο από €10.000 σε 
€30.000. 

8. Αυξάνεται επίσης η χρηματική ποινή για τους καταστηματάρχες που αρνούνται να απαντήσουν ή 
παρεμποδίζουν με οποιοδήποτε τρόπο τον επιθεωρητή από £2.000 που ήταν στο νόμο σε €5.000. 

 Όσον αφορά την πρόταση νόμου του κ. Βότση, η οποία διαμορφώθηκε τελικά από τα κόμματα ΑΚΕΛ, 
∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ, περιλήφθηκαν στο προοίμιο οι λόγοι που γίνεται η διαφοροποίηση στη λειτουργία της 
Κυριακής κατά τη θερινή περίοδο στις περιοχές Αγίας Νάπας, Πρωταρά, Πόλης Χρυσοχούς και Νέου Χωριού. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι κατά τη χειμερινή περίοδο, από το Νιόβρη μέχρι το Μάρτη, τα γενικά καταστήματα 
λειτουργούν από τη ∆ευτέρα μέχρι και το Σάββατο από τις 5 π.μ. μέχρι τις 8 μ.μ. και την Κυριακή παραμένουν 
κλειστά.  ∆ιευρύνθηκε δηλαδή η απασχόληση Τετάρτης και Σαββάτου με βάση το βασικό νόμο. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι κατά τη θερινή περίοδο, από τον Απρίλη μέχρι τον Οκτώβρη, τα γενικά καταστήματα 
λειτουργούν από  ∆ευτέρα μέχρι και Σάββατο από τις 5 π.μ. μέχρι τις 9 μ.μ. και την Κυριακή παραμένουν 
κλειστά.  

 Εξαίρεση αποτελούν τα γενικά καταστήματα που βρίσκονται στις περιοχές Αγίας Νάπας, Πρωταρά, 
Πόλης Χρυσοχούς και Νέου Χωριού, τα οποία μόνο κατά τη θερινή περίοδο θα ακολουθούν το πιο κάτω 
ωράριο:  

∆ευτέρα μέχρι Σάββατο από τις 5 π.μ. μέχρι τις 11 μ.μ. και  

Κυριακή από τις 7:30 π.μ. μέχρι τις 11 μ.μ. 

 Ως ΑΚΕΛ καταθέσαμε τροπολογία, ώστε να περιληφθούν στις περιοχές που εξαιρούνται η εντός των 
τειχών Λευκωσία και η περιοχή του Κόλπου των Κοραλλίων.  Όσον αφορά την εντός των τειχών Λευκωσία, 
εκτιμούμε ότι πρέπει να συμπεριληφθεί, γιατί είναι η μόνη μοιρασμένη πρωτεύουσα στην Ευρώπη, γειτνιάζει με 
την κατεχόμενή μας περιοχή και εκτιμούμε ότι γι’ αυτούς τους λόγους θα πρέπει να παραμείνει ανοικτή, ως 
επίσης και η περιοχή του Κόλπου των Κοραλλίων, η οποία έχει τα ίδια χαρακτηριστικά με την περιοχή του 
δήμου Πόλης Χρυσοχούς, αλλά και της περιοχής Αμμοχώστου.  

 Έχουμε προσθέσει επίσης τα καταστήματα αναμνηστικών ειδών, τα souvenir shops, στην κατηγορία των 
ειδικών καταστημάτων, ως επίσης τα είδη κυπριακής χειροτεχνίας, κυπριακής λαϊκής παράδοσης και 
κυπριακών ειδών.  Ως ΑΚΕΛ καταθέσαμε και τροπολογία για συμπερίληψη στα ειδικά καταστήματα των 
χρυσοχοείων, των αργυροχοείων και των παντοπωλείων, minimarket, μέχρι 150 τ.μ.   

 Επειδή σε όλα αυτά τα ζητήματα όλα υπάρχει μια μεγάλη παραπληροφόρηση, θα ήθελα να αναφέρω τα 
εξής διευκρινιστικά στοιχεία:  Τόσο η Αγία Νάπα-Πρωταρά, Πόλη Χρυσοχούς και Νέο Χωριό όσο και οι νέες 
περιοχές που αναφέρονται στις δύο τροπολογίες του ΑΚΕΛ ακολουθούν διευρυμένο ωράριο με λειτουργία 
ακόμη και την Κυριακή, καθώς στις περιοχές αυτές εργάζονται μόνο εποχικά, ενώ παράλληλα είναι μακριά και 
από τα αστικά κέντρα.  Ως εκ τούτου, τα διευρυμένα ωράρια παραχωρούνται ως αντιστάθμισμα για τη 
μειονεκτική θέση που βρίσκονται έναντι των υπολοίπων περιοχών.   

 Σε ολόκληρη την Κύπρο θα λειτουργούν και την Κυριακή πάρα πολλά καταστήματα, όχι μόνο αυτά τα 
οποία έχουμε συμπεριλάβει στα ειδικά καταστήματα.  Και θέλω να κάνω μια ειδική αναφορά, διότι 
παρουσιάζεται ότι η Κυριακή θα είναι νεκρή, δε θα λειτουργεί σχεδόν τίποτα.  Θα πω ποια καταστήματα θα 
λειτουργούν:   Αρτοποιεία, ζαχαροπλαστεία, καταστήματα ενοικίασης ταινιών, περίπτερα, καταστήματα 
διαρκούς εξυπηρέτησης, καταστήματα ενοικίασης οχημάτων, όλα τα καταστήματα εντός των ξενοδοχείων, 
αεροδρομίων και λιμανιών, καταστήματα πώλησης οινοπνευματωδών ποτών, κάβες κ.λπ., καταστήματα 
πώλησης καπνικών προϊόντων, ανθοπωλεία, φυτώρια, καταστήματα επιδιόρθωσης ελαστικών, ψαραγορές, 
πρακτορεία στοιχημάτων, καταστήματα πώλησης αναμνηστικών ειδών (souvenir shops), καταστήματα 
πώλησης ειδών κυπριακής χειροτεχνίας, κυπριακής λαϊκής παράδοσης και κυπριακών εδεσμάτων.  Επίσης, 
θέλω να σημειώσω ότι παραμένουν ανοικτά σε ολόκληρη την Κύπρο τα εστιατόρια, οι καφετέριες, τα μπαρς, οι 
ταβέρνες, διότι έγινε αναφορά ότι πιθανόν και αυτά να είναι κλειστά.  Όλα τούτα παραμένουν ανοικτά.   

 Επίσης, η συγκεκριμένη νομοθεσία αφορά μόνο τους δήμους και τις κοινότητες οι οποίες συνορεύουν με 
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αυτούς.  Στην υπόλοιπη Κύπρο θα υπάρχει το ελεύθερο ωράριο, διότι έγινε αναφορά ότι και στο Τρόοδος ή 
στην Κακοπετριά ή στο Όμοδος τα καταστήματα θα είναι κλειστά.  ∆εν είναι αλήθεια αυτό, θα παραμένουν όλα 
ανοικτά και τις Κυριακές, αν οι ίδιοι το επιθυμούν. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εν έσιει οικογένειες... 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Αν το επιθυμούν, κύριε Αβέρωφ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έχουν ούλλοι οικογένειες.  Πρέπει να δουλεύκουν ούλλοι εφτά μέρες την εφτομάδα; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κλείνοντας, θέλουμε να κακίσουμε ακόμα κάτι.  Έχουν ακουστεί και έχουμε δει και σε πινακίδες στους 
δρόμους και σε φυλλάδια που έχουν κυκλοφορήσει, αλλά και σε δηλώσεις διάφορων επιχειρηματιών έμμεσες 
απειλές ή και καθαρές απειλές ότι, αν θα περιοριστεί η απασχόληση της Κυριακής, τότε θα προχωρήσουν σε 
απόλυση προσωπικού.  ∆ηλώνουμε ότι τυχόν μαζικές απολύσεις δεν μπορεί να χαρακτηριστούν οτιδήποτε 
άλλο εκτός από εκδικητικές, καθώς η κατάργηση της Τετάρτης ως ημιαργίας και η επέκταση των ωρών 
λειτουργίας των καταστημάτων αντισταθμίζουν σε μεγάλο βαθμό την απώλεια των ωρών εργασίας της 
Κυριακής.   

 Αναλυτικότερα, σύμφωνα με το νόμο του 2006, τα γενικά καταστήματα μπορούσαν να λειτουργούν 
περίπου τέσσερις χιλιάδες ώρες κάθε έτος.  Τα δύο τελευταία χρόνια και ως αποτέλεσμα των διαταγμάτων και 
των διευρυμένων ωραρίων λειτουργίας, συμπεριλαμβανομένων της Τετάρτης, του Σαββάτου και της Κυριακής, 
τα γενικά καταστήματα επωφελήθηκαν με επιπλέον 1 750 ώρες εργασίας ετησίως.  Από αυτές μόνο οι 316 
ώρες ή το 23% των ωρών ετησίως αφορούν στη λειτουργία της Κυριακής.  Αν από αυτές τις ώρες αφαιρέσουμε 
και τις εργάσιμες Κυριακές των γενικών καταστημάτων στις περιοχές που θα παραμένουν ανοικτές, 
αντιλαμβάνεστε ότι αυτό το ποσοστό μειώνεται ακόμη περισσότερο και, αν εγκριθούν και οι τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ, που θα δίνουν τη δυνατότητα παραχώρησης off στην εξαήμερη ή επταήμερη εργασία, δε 
δικαιολογούνται, κατά την άποψή μας, μαζικές απολύσεις. 

 Θέλω να ξεκαθαρίσουμε ότι ως ΑΚΕΛ δε θα δεχτούμε τη θυματοποίηση των εργαζομένων στο βωμό της 
περαιτέρω αύξησης των κερδών του μεγάλου κεφαλαίου.  Θέλω επίσης να πω ότι ο κόσμος μάς παρακολουθεί 
όλους.  Και θέλω να στείλω και ένα μήνυμα στους επιχειρηματίες μας, ότι μια τέτοια ενέργεια αντιλαμβάνεστε 
ότι δε θα ληφθεί από τον κόσμο και τους καταναλωτές σωστά.  Το αφήνουμε στην κρίση του κόσμου, αν 
επιχειρηθεί κάτι τέτοιο, μαζικές δηλαδή απολύσεις. 

 Τέλος, όσον αφορά τους ισχυρισμούς κάποιων για αντισυνταγματικότητα των προτεινόμενων 
νομοθετημάτων, όπως τελικά διαμορφώθηκαν, διότι υπήρξε κάποια αλλαγή και είναι ενώπιόν σας οι 
τροπολογίες, λόγω διάκρισης σε τουριστικές και μη περιοχές, τα τρία κόμματα καταθέσαμε κοινή τροπολογία.  
Με την τροπολογία γίνεται ξεκάθαρο ότι δε θεωρούμε τουριστικές περιοχές μόνο τις περιοχές Αγίας Νάπας-
Πρωταρά, Πόλης Χρυσοχούς και Λατσιού και ενδεχομένως τις εντός των τειχών Λευκωσίας περιοχές και του 
Κόλπου Κοραλλίων, αλλά απλά σε αυτές καθορίζουμε διευρυμένο ωράριο λόγω της εποχικότητας που 
διακρίνει τη λειτουργία των περιοχών αυτών.   

 Κλείνοντας, θέλουμε να πούμε ότι στην τροπολογία που έχουμε προτείνει για την εντός των τειχών 
Λευκωσία εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκε στο προοίμιο η δικαιολόγηση, γι’ αυτό θα ζητήσουμε να 
συμπεριληφθεί το ότι εισηγούμαστε τη συμπερίληψή της, λόγω των ιδιαιτεροτήτων που παρουσιάζει η 
Λευκωσία ως μοιρασμένη πρωτεύουσα και ως γειτνιάζουσα με την κατεχόμενη περιοχή.  Αυτός είναι ο λόγος 
για τον οποίο ζητούμε την εξαίρεση. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Ακολουθεί ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τις θέσεις μας επί της ουσίας θα τις αναπτύξει ο συνάδελφος Άγγελος Βότσης, αλλά ένιωσα την ανάγκη 
να πάρω το λόγο, επειδή ήθελα να σχολιάσω κάποια συγκεκριμένα ζητήματα.   
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 Καταρχάς οφείλω να τονίσω και να υπενθυμίσω ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζει και στηρίζει τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, στηρίζει και υποστηρίζει τη μεσαία τάξη, τα μικρά καταστήματα και τις οικογενειακές 
επιχειρήσεις.  Αυτή ήταν η πάγια θέση μας, αυτό κάναμε πάντα και αυτό πράττουμε και σήμερα.   

 ∆υστυχώς, βρισκόμαστε εδώ που βρισκόμαστε, γιατί η κυβέρνηση επέλεξε να διευθετήσει ένα 
πολύπλοκο, πολύπλευρο, σημαντικό ζήτημα με διατάγματα αμφιβόλου νομιμότητας.  Γνώριζε η κυβέρνηση ότι 
τα μικρά καταστήματα, χωρίς οποιεσδήποτε άλλες διευθετήσεις, χωρίς οποιαδήποτε άλλη στήριξη, χωρίς να 
ληφθούν υπόψη τα όποια προβλήματα δημιουργούνται με την επέκταση του ωραρίου, δε θα μπορούσαν να 
ανταποκριθούν.  ∆εν μπορούν να δουλεύουν οι οικογενειακές επιχειρήσεις επτά μέρες την εβδομάδα!  
∆υστυχώς, αυτό το πρόβλημα κάποιοι επέλεγαν να το αγνοούν για ενάμιση χρόνο.  Και εμείς πιστεύαμε τότε 
και πιστεύουμε και σήμερα ότι αυτό το ζήτημα έπρεπε να διευθετηθεί είτε με τον έναν τρόπο είτε με τον άλλο 
και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο το ∆ημοκρατικό Κόμμα επέλεξε να πάρει την πρωτοβουλία, γνωρίζοντας τις 
αντιδράσεις που θα δημιουργηθούν, για να επιδιώξουμε να επαναφέρουμε την ισορροπία.   

 Αναμέναμε να έχουμε έναν εποικοδομητικό διάλογο όχι μόνο με τους εμπλεκόμενους φορείς, που 
κατανοούμε τις δικές τους τις θέσεις.  Αναμέναμε να έχουμε ένα διάλογο με την κυβέρνηση.  ∆υστυχώς, δεν 
είχαμε αυτή την ανταπόκριση.  Η Υπουργός Εργασίας και η κυβέρνηση του κ. Αναστασιάδη επέμεναν σε 
απόλυτες θέσεις, αγνοώντας το πρόβλημα που ανέφερα προηγουμένως.  Εμείς καταθέσαμε μία ξεκάθαρη 
πρόταση και θέλω να τονίσω ότι σεβόμαστε τα επιχειρήματα που ακούμε από άλλες πλευρές.  Σεβόμαστε το 
επιχείρημα ότι η Κύπρος είναι τουριστικός προορισμός.  Σεβόμαστε το επιχείρημα ότι οι καταναλωτές 
ενδεχομένως, τουλάχιστον πολλοί καταναλωτές, να θέλουν την Κυριακή.  Όμως από την άλλη ζητούμε κάποιοι 
να σεβαστούν το γεγονός ότι δεν μπορούν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις και οι οικογένειες να εργάζονται εφτά 
μέρες την εβδομάδα.  Ούτε και υποτιμούμε τα όποια νομικά προβλήματα ή και συνταγματικά ζητήματα μπορεί 
να προκύψουν από την εφαρμογή του νόμου.  Κάποια έχουν εγερθεί, ενδεχομένως αυτές οι διευθετήσεις να 
είναι και αντικείμενο δικαστικών αμφισβητήσεων στη συνέχεια.   

 Εμείς είχαμε κάθε καλή διάθεση να συζητήσουμε εναλλακτικές επιλογές.  Και ακούσαμε πολλές, να 
ανοίγουν τα καταστήματα μόνο το καλοκαίρι τις Κυριακές, να υπάρχουν προγράμματα στήριξης/επιδότησης 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων που θέλουν να εργοδοτήσουν επιπρόσθετο προσωπικό.  Είναι ενδιαφέρουσες 
εισηγήσεις, δεν ήρθαν όμως από την κυβέρνηση.  Είναι εισηγήσεις που ακούστηκαν από εμάς, που εμείς 
καταθέσαμε λόγω της αγωνίας μας και μέσα από την προσπάθεια να λύσουμε ένα πρόβλημα που όλοι 
γνωρίζουμε ότι υπάρχει.  ∆εν ήρθαν προτάσεις, καμία εισήγηση, απόλυτες θέσεις.  Αυτή ήταν η κυβερνητική 
προσέγγιση.  Έτσι είναι που νοιάζονται για τους εργαζομένους;  Καλά, γιατί δε νοιάζονται για τους 
εργαζομένους των μικρών επιχειρήσεων;   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆εν έχουμε αυταπάτες.  ∆ε θεωρούμε ότι αυτό που έχουμε μπροστά μας είναι η τέλεια διευθέτηση.  Το 
είπα και προηγουμένως, είναι σεβαστά τα επιχειρήματα από κάποιους που θα επιχειρηματολογήσουν αύριο 
λέγοντας «καλά, γιατί η Πόλη της Χρυσοχούς γιατί η Αγία Νάπα, γιατί όχι η Λάρνακα;».  Αυτά είναι τα 
προβλήματα που προκύπτουν από το γεγονός ότι δεν είχαμε αυτό το διάλογο που ανέφερα προηγουμένως.  
Ούτε όμως και η προηγούμενη διευθέτηση ήταν τέλεια, να ανοίγουν τα πάντα την Κυριακή χωρίς καμία άλλη 
εναλλακτική πρόταση, κανένα μέτρο στήριξης.   

 Εμείς επιμένουμε στη δική μας τη θέση.  Έχουμε καταθέσει την πρόταση νόμου, η οποία έχει 
διαμορφωθεί μέσα από συζήτηση.  Έγιναν συμβιβασμοί, το αποδεχόμαστε αυτό το γεγονός.  Έπρεπε να 
γίνουν συμβιβασμοί, για να διαπιστώσουμε και να καταλήξουμε σε μια κοινοβουλευτική πλειοψηφία.  ∆εν είναι 
η τέλεια λύση, αλλά είναι μια λύση στην απουσία λύσης που περιμέναμε να δούμε από κυβερνητικής πλευράς.   

 Θέλω να καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας κάτι άλλο δυσάρεστο και δε θα αναφερθώ στις απειλές να 
απολυθεί κόσμος, γιατί πραγματικά πιστεύω ότι δεν πρέπει να παίζουμε πολιτικά παιγνίδια με τις θέσεις 
εργασίας του κόσμου.  Είναι άλλο το απαράδεκτο, το οποίο ήθελα να πω και γι’ αυτό πήρα το λόγο.  Είπα πριν 
ότι εμείς σεβόμαστε την αντίθετη άποψη και θα υπερασπιστούμε με όλη μας τη δύναμη το να 
επιχειρηματολογούν άλλοι, να τοποθετούνται άλλοι με διαφορετικό τρόπο και να διαφωνούν μαζί μας.  Έχουν 
κάθε δικαίωμα να το πράξουν.  Αυτό που δεν έχουν δικαίωμα να πράττουν κάποιοι είναι να εμποδίζουν το 
δημοκρατικό διάλογο, είναι να προσπαθούν να εκφοβίζουν κόσμο και βουλευτές, να ονοματίζουν βουλευτές σε 
μία εκστρατεία δυσφήμισης, σε μία οργανωμένη προσπάθεια να αλλάξουν θέσεις κομμάτων.  Αυτό είναι 
απαράδεκτο, το να κατεβαίνουν δηλαδή έξω από τους χώρους εργασίας βουλευτών, για να τους εκφοβίσουν!  
Ποιος από εμάς δέχεται μία τέτοια κατάσταση, εάν θέλουμε πραγματικά να ακούμε δημοκρατικά τον άλλο;  
Αύριο, αν κάποιος από μας καταθέσει μία άλλη πρόταση νόμου, στην οποία ενδεχομένως να υπάρχουν 
αμφιβολίες, αντιδράσεις, είμαστε έτοιμοι να δεχτούμε μία παρόμοια αντιμετώπιση;  Πρέπει να προάγεται ο 
δημοκρατικός διάλογος και όχι ακριβώς να προσπαθούμε να εκφοβίζουμε.   

 Είναι σεβαστές οι θέσεις, αλλά θέλω να επαναλάβω το εξής για όποιον ενδεχομένως να τελεί υπό μια 
λανθασμένη αντίληψη:  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα δε φοβήθηκε ποτέ να υποστηρίξει τις θέσεις του, δεν πρόκειται 
να φοβηθεί να τις υποστηρίξει σήμερα ούτε σε σχέση με αυτό το θέμα ούτε στην οικονομία ούτε στο Κυπριακό.  
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Και όσοι νομίζουν ότι με οργανωμένες εκστρατείες διαφήμισης και με ελεγχόμενα μέσα ενημέρωσης θα μας 
κάνουν να αλλάξουμε τις θέσεις μας απλά, κύριε Πρόεδρε, πλανώνται πλάνην οικτράν! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ακολουθεί η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κυρία Υπουργέ,  

 Κανένας δεν είπε ότι το καυτό πρόβλημα των ωραρίων των καταστημάτων είναι ένα εύκολο θέμα.  Είναι 
ένα θέμα με σοβαρές οικονομικές και κοινωνικές προεκτάσεις.  Καλούμαστε σήμερα να λύσουμε αυτό το καυτό 
ζήτημα.  Χρυσή τομή δεν υπάρχει.  Η όποια λύση δοθεί δε θα ικανοποιήσει όλες τις πλευρές.  Υπάρχουν 
συγκρουόμενα συμφέροντα;  Ασφαλώς και υπάρχουν.  Έχουμε δημιουργήσει με τα συνεχόμενα διατάγματα και 
το σκληρό ωράριο που καλούνται οι εργαζόμενοι να εργαστούν τη λεγόμενη “γενιά των €500”.  Έχουμε 
δημιουργήσει εργαζόμενους δύο ταχυτήτων.  Έχουμε δημιουργήσει εργαζόμενους μερικής απασχόλησης.   

 Ψηφίσαμε τη νομοθεσία για τα διατάγματα με στόχο να αναγκάσουμε την κυβέρνηση να καταθέσει 
νομοσχέδιο για τη ρύθμιση του θέματος κατόπιν κοινωνικού διαλόγου και διαβουλεύσεων.  Αντί αυτού η 
κυβέρνηση επέλεξε να μετατρέψει τα διατάγματα σε κανονισμούς.  Συνάμα όμως, κατάθεσε νομοσχέδιο για την 
προστασία των εργαζομένων, κάτι το οποίο εμείς ως Ε∆ΕΚ χαιρετίζουμε και χαιρετίζουμε επίσης την πρόθεση 
της υπουργού να μην αποσύρει το νομοσχέδιο, σε περίπτωση απόρριψης των κανονισμών, από τη στιγμή που 
θα υπάρχουν εργαζόμενοι την Κυριακή.  Και αυτοί είναι οι εργαζόμενοι στα ειδικά καταστήματα, οι οποίοι -
ειρήσθω εν παρόδω- μέχρι τώρα δεν προστατεύονταν.  Και το λέω αυτό, γιατί πρέπει να είμαστε δίκαιοι.  
Υπήρξε εκ μέρους των εργοδοτών και η τοποθέτηση -απειλή, αν θέλετε, ακόμα και σήμερα το πρωί- ότι, σε 
περίπτωση απόρριψης της Κυριακής, θα απολυθούν εργαζόμενοι.   

 Η πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας και θα ψηφίσουμε προνοεί ένα σκληρό ωράριο για τους 
εργαζόμενους.  Έξι μέρες την εβδομάδα μέχρι η ώρα δέκα το βράδυ.  Θεωρούμε ότι αυτές οι επιπλέον ώρες 
που θα παραμένουν ανοικτά τα καταστήματα -το Σάββατο και την Τετάρτη, πλην της Κυριακής- μπορούν να 
απορροφήσουν αυτούς τους εργαζόμενους και να μην υπάρξουν απολύσεις.  Εκτός εάν θέλουμε να 
δημιουργήσουμε εσκεμμένα εργατική αναταραχή.  Η υπουργός καταθέτοντας το νομοσχέδιο μάς είπε ότι οι 
εργαζόμενοι μπορούν, αν θέλουν, να αρνηθούν να δουλέψουν την Κυριακή.  Πραγματικά εμείς διερωτόμαστε 
κατά πόσο εν μέσω οικονομικής κρίσης υπάρχει οποιοσδήποτε υπάλληλος ο οποίος θα του ζητηθεί να 
εργαστεί την Κυριακή και θα αρνηθεί καταγγέλλοντας ταυτόχρονα τον εργοδότη του στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας.  Επίσης αναμένουμε να μας απαντήσει το υπουργείο κατά πόσο το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
με το προσωπικό που έχει αυτή τη στιγμή μπορεί να προβαίνει στους απαραίτητους ελέγχους και να αποτρέπει 
την πιθανή εκμετάλλευση των εργαζομένων, σε περίπτωση που θα εγκριθούν οι κανονισμοί της κυβέρνησης.   

 Με το προτεινόμενο νομοσχέδιο ΑΚΕΛ-Ε∆ΕΚ-∆ΗΚΟ ευελπιστούμε ότι θα προστατεύσουμε όσες 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις έχουν επιβιώσει της οικονομικής κρίσης, για να μπορέσουν να συνεχίσουν να 
επιβιώνουν απέναντι στις μεγάλες επιχειρήσεις και τον αθέμιτο ανταγωνισμό.  Συνάμα, ευελπιστούμε ότι θα 
προστατεύσουμε τους εργαζόμενους.  Έχουν λεχθεί επίσης πολλά για τον οικογενειακό και τον κοινωνικό ιστό.  
Ακούστηκαν και ειρωνικά σχόλια και επιχειρήματα, που κάθε άλλο παρά μας τιμούν ως κοινωνία.  ∆υστυχώς, η 
πραγματικότητα είναι ότι δεν υπάρχει συμφιλίωση της οικογενειακής με την εργασιακή ζωή.  Οι υποδομές είναι 
ανύπαρκτες.  Οι γονείς που καλούνται να εργαστούν μ’ αυτό το σκληρό ωράριο εργασίας είναι χιλιάδες. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ε θα αναλύσω την κοινή πρόταση νόμου ΑΚΕΛ-Ε∆ΕΚ-∆ΗΚΟ, διότι έχει επεξηγηθεί επαρκώς από το 
συνάδελφο τον Αντρέα το Φακοντή.  Εμείς ως Ε∆ΕΚ, σταθμίζοντας όλα όσα έχουμε μπροστά μας, με αίσθημα 
ευθύνης και κατόπιν απόφασης των συλλογικών οργάνων του κόμματος θεωρούμε ότι οι προτεινόμενοι 
κανονισμοί της κυβέρνησης απορρυθμίζουν την αγορά εργασίας δημιουργώντας μια εργασιακή ζούγκλα.  Την 
ίδια ώρα απορρίπτουμε οποιαδήποτε προσπάθεια δημιουργίας τουριστικών ζωνών.  ∆ημιουργεί ανισότητες και 
περαιτέρω προβλήματα στη ρύθμιση των ωραρίων.  Θεωρούμε ότι με την ένταξη των souvenir shops, τα 
λεγόμενα “τουριστικά καταστήματα”, τα καταστήματα ειδών χειροτεχνίας και κυπριακών εδεσμάτων στην 
κατηγορία των ειδικών καταστημάτων, τα οποία θα παραμένουν ανοικτά μαζί με όλα τα ειδικά άλλα 
καταστήματα, διασφαλίζουμε την τουριστική αγοραστική δραστηριότητα σε όλη την Κύπρο και ιδιαίτερα τις 
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τουριστικές περιοχές όπου τα περισσότερα καταστήματα έχουν την ιδιότητα του ειδικού καταστήματος. 

 Την ίδια ώρα και για σκοπούς μερικής εξυπηρέτησης του τουρισμού και την Κυριακή θα ψηφίσουμε την 
τροπολογία του ΑΚΕΛ όπως τα παντοπωλεία -κατά το ευρωπαϊκό “minimarkets”- ενταχθούν στην κατηγορία 
των ειδικών καταστημάτων.  Όσο για την τροπολογία για την εντός των τειχών και τον Κόλπο των Κοραλλίων, 
παρ’ όλο που αντιλαμβανόμαστε τα ειδικά προβλήματα, ιδιαίτερα για την εντός των τειχών Λευκωσία, όπως 
είπα πιο πάνω, επειδή διαφωνούμε με τη δημιουργία τουριστικών ζωνών, θα τηρήσουμε αποχή, γιατί στόχος 
μας είναι να αποφύγουμε τον αθέμιτο ανταγωνισμό και την άνιση μεταχείριση των επαρχιών ή και των 
περιοχών που μένουν εκτός.  

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τις περιοχές Πρωταρά, Αγίας Νάπας, Πόλεως Χρυσοχούς, Νέου 
Χωριού, θεωρούμε ότι είναι δύο περιοχές στα δύο άκρα της ελεύθερης πατρίδας μας που κατά τη χειμερινή 
περίοδο είναι νεκρές περιοχές και θεωρούμε δίκαιο να εργαστούν τουλάχιστον κατά την καλοκαιρινή περίοδο. 

 Εν πάση περιπτώσει, εδώ είμαστε, εάν κάτι μάς έχει διαφύγει, εάν με την εφαρμογή του νόμου 
δημιουργηθούν όποια προβλήματα ή ακόμα, εάν κάτι στη νομοθεσία θεωρηθεί αντισυνταγματικό, να 
τροποποιήσουμε ό,τι χρειάζεται. 

 Επειδή έχουν λεχθεί πολλά, ότι το διευρυμένο ατέλειωτο ωράριο δημιουργεί συνθήκες ανάπτυξης, να 
θυμίσουμε ότι και άλλες χώρες έχουν οικονομική κρίση.  Και όμως τα καταστήματα κλείνουν σε ανθρώπινες 
ώρες, είναι κλειστά την Κυριακή, έχουν αρκετό τουρισμό και οι καταναλωτές αρκετό χρόνο να κάμουν τα ψώνια 
τους. 

 Ξέρετε, το ζητούμενο είναι να βγούμε από την ύφεση.  Να ανοίξουν πραγματικές θέσεις εργασίας με 
αξιοπρεπείς μισθούς και να είστε σίγουροι ότι οι καταναλωτές, όταν έχουν λεφτά στην τσέπη τους, έτσι όπως 
διαμορφώνεται το ωράριο, θα έχουν πολλές ώρες στη διάθεσή τους να ψωνίσουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μαυρονικόλα. 

 Ακολουθεί ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 «Ην δε ο δεσμός εκ φλοιού κρανίας και τούτου ούτε τέλος ούτε αρχή εφαίνετο».  Αναφορά του 
Αριστόβουλου για το γόρδιο δεσμό στη Φρυγία.  Η αναφορά αυτή είναι επίκαιρη σήμερα, γιατί θυμίζει λίγο τον 
τρόπο με τον οποίο ο Μέγας Αλέξανδρος έλυσε -κατά άλλους έκοψε- το γόρδιο δεσμό.  Η πολιτική ανάλυση 
αυτού του ιστορικού γεγονότος λέει ότι, για να προχωρήσουν τα πράγματα, καμιά φορά χρειάζονται και 
ρηξικέλευθες λύσεις.  Λύσεις οι οποίες μπορεί να μην είναι απόλυτα ορθές ή ορθολογικές, αλλά δίνουν ένα 
σπρώξιμο στην ιστορία να προχωρήσει παρακάτω.  ∆υστυχώς, σε ό,τι αφορά το λιανικό εμπόριο τα τελευταία 
χρόνια στην Κύπρο, διαμορφώθηκε μία κατάσταση η οποία ήταν προβληματική.  Το φανερώνουν αυτό οι 
προστριβές και οι εντάσεις που είχαν προκληθεί και οι συνεχείς συζητήσεις στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή. 

 Η κ. υπουργός εδήλωσε επανειλημμένα -και την ευχαριστούμε για την παρουσία της, όπως και τον κ. 
γενικό διευθυντή του υπουργείου- ότι προσπάθησε επανειλημμένα να συμβιβάσει τα ασυμβίβαστα, αλλά δεν 
μπορούσε να υπάρξει συμβιβασμός.  Ο πρόεδρος του μεγαλύτερου κόμματος και κυβερνώντος κόμματος 
αποκάλεσε το όλο θέμα “τετραγωνισμό του κύκλου”.  ∆εν ξέρω αν ο Ευκλείδης ηύρε πολλούς απόγονους σε 
αυτή τη Βουλή, οπωσδήποτε πάντως -σίγουρα- η λύση την οποία είχε βρει η κυβέρνηση μέσα από τα 
διατάγματα ως προσωρινή λύση και την οποία βέβαια στη συνέχεια η κυβέρνηση προσπάθησε να 
νομιμοποιήσει μέσα από μία νομοθετική ρύθμιση την οποία έχετε μπροστά σας -είναι το υπ’ αριθμόν 2 
νομοσχέδιο- νομίζω ότι δεν ήταν η πιο δίκαιη και η πιο ορθολογιστική μέθοδος. 

 Να δώσω μόνο κάποια στοιχεία επιπλέον απ’ αυτά που έχει δώσει ήδη ο πρόεδρος της αρμόδιας 
επιτροπής.  Όταν η κυβέρνηση έβαζε σε εφαρμογή το διάταγμα την 1η Ιουλίου 2013, είχαμε αριθμό 
εργαζομένων στο λιανικό εμπόριο συνολικά 36 726.  Επίσημα στοιχεία του κράτους αυτά, τα οποία διαβάζω.   

 Το τελευταίο τετράμηνο του 2014 -τα τελευταία στοιχεία που έχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία- είχαμε στο 
λιανικό εμπόριο 37 884 εργαζόμενους, δηλαδή κάπου χίλιους λιγότερους.  Άρα, είναι μύθος αυτό που λέγεται 
ότι με τα διατάγματα δόθηκε εργασία στο χώρο του λιανικού εμπορίου.  Μπορεί κάποιοι να πουν:  «Μα, 
διαφορετικά θα είχαμε πτώση».  Έλα όμως που τα στοιχεία σε ό,τι αφορά τη γενικότερη πορεία της αγοράς 
εργασίας στην Κύπρο την ίδια περίοδο είναι εντελώς διαφορετικά, δηλαδή την ίδια περίοδο οι εργαζόμενοι 
αυξήθηκαν στο σύνολο του εργατικού δυναμικού.  Από 364 523 το δεύτερο τρίμηνο του 2013, το τελευταίο 
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τρίμηνο του 2014 ήταν 368 772, δηλαδή έχει σταθεροποιηθεί η αγορά εργασίας.  Ένας από τους λίγους τομείς 
στην αγορά εργασίας που έχουμε πτώση τα τελευταία χρόνια είναι το λιανικό εμπόριο.  Εκεί που υποτίθεται ότι 
με την εφαρμογή του διατάγματος εσταμάτησε η κυβέρνηση τη συρρίκνωση της αγοράς εργασίας.  Αν μάλιστα 
πάρουμε τα στοιχεία της αγαπητής μας κ. υπουργού, αρχίζει πλέον το έργο να γίνεται φοβιτσιάρικο, διότι τι μας 
είπε η ίδια η κ. υπουργός;  «Ξέρετε,», μας είπε, «εγώ τα άκουα και δεν τα πίστευκα, ώσπου τα έφεραν στο 
χαρτί γραμμένα».  Αυτή την περίφημη περίοδο των διαταγμάτων έχουν προσληφθεί περίπου 2 500 
εργαζόμενοι με μισθό χαμηλότερο των €350 το μήνα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι της μιας ημέρας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είναι της μίας ημέρας.  Οι καταγγελίες που έχουμε είναι ότι μπορεί να τους προσλαμβάνουν με της 
μίας ημέρας, αλλά, άμα τους πουν της δεύτερης ημέρας, τι να κάμουν οι ανθρώποι;  Έρχονται.  Και άμα τους 
πουν της τρίτης ημέρας, πάλι έρχονται.  Και τα εργασιακά τους δικαιώματα δεν είναι καθόλου, μα καθόλου 
κατοχυρωμένα.  ∆ιότι ούτε έχει τη δύναμη…  ∆ε θα πω δεν έχει τη θέληση- θα μπορούσε κάποιος να πει ότι 
ούτε τη θέληση έχει το κράτος- αλλά ούτε και τη δύναμη έχει το κράτος να ελέγξει τους εργαζόμενους και τους 
επιχειρηματίες αν τηρούν τις συμβάσεις και αν τηρούν τα εργασιακά δεδομένα.  

 Εν γένει, σε ό,τι αφορά τον τομέα της εργασίας, θα έλεγε κανείς ότι τα διατάγματα έχουν αποτύχει.  ∆εν 
είναι μια πετυχημένη λύση.  Και το χειρότερο πράγμα που θα κάμναμε είναι να τα νομιμοποιήσουμε μέσα από 
τη νομοθεσία που έφερε η Βουλή, γιατί αυτό θα κάμναμε, αν ψηφίζαμε το νόμο που μας έφερε η κυβέρνηση 
στη Βουλή.  Πρέπει όμως να πω, για να ολοκληρώσω την εικόνα και να ’μαι και δίκαιος με την κυβέρνηση, ότι η 
νομιμοποίηση των διαταγμάτων και η παγοποίησή τους μέσα από το νομοθετικό πλαίσιο που έχει φέρει 
ενώπιόν μας συνοδεύεται και από μία προσπάθεια κατοχύρωσης των εργασιακών δικαιωμάτων. Αυτό είναι 
σωστό, γι’ αυτό και προσπαθούμε να το διατηρήσουμε.   

 Θα κάνω έκκληση στην κυρία υπουργό… ∆ε θα επαναλάβω αυτά που είπα την προηγούμενη βδομάδα 
περί πρωταθλητισμού, στον οποίο εξασκείται αυτή η κυβέρνηση, στο να καταρρίπτει τες δεσμεύσεις της.  
Ελπίζω ότι θα διατηρήσει ως εξαίρεση η κ. υπουργός τη δέσμευσή της, θα κρατήσει τη δέσμευσή της και δε θα 
αποσύρει τη σχετική νομοθεσία που αφορά τουλάχιστον την εξασφάλιση των εργασιακών δικαιωμάτων εκείνων 
των εργαζομένων που θα εργάζονται για το εφτάωρο. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εν είμαστε εκδικητικοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ομιλείτε διά τον εαυτό σας, αγαπητέ συνάδελφε, προφανώς. 

 Λοιπόν, όσον αφορά τους καταναλωτές, επειδή ακούμε πολλά παράπονα τις τελευταίες ημέρες, είναι 
προφανές ότι οι καταναλωτές σίγουρα θα χάσουν μία από τις ευκολίες τους.  Αλλά διερωτώμαι -και ας 
διερωτηθούν όσοι με ακούν και όσες με ακούν- ποιο είναι αυτό το οποίο είναι την σήμερον ημέραν το πιο 
σημαντικό:  Η ευκολία του καταναλωτή, την οποία βεβαίως αντιλαμβανόμαστε όλοι μας, ή τα δικαιώματα των 
εργαζομένων ή, αν θέλετε ακόμα, και το δικαίωμα χιλιάδων μικρών επιχειρήσεων του λιανικού εμπορίου να 
ελπίζουν σε μία καλύτερη διαχείριση της δύσκολης κρίσης στην οποία βρίσκονται, της οικονομικής; 

 ∆εν είναι τυχαίος ο τρόπος με τον οποίο αντέδρασαν οι μεγάλες επιχειρήσεις του λιανικού εμπορίου.  
∆εν είναι τυχαίο το ότι έχουν ξοδέψει χιλιάδες ευρώ, ίσως και εκατομμύρια, σε διαφήμιση, σε οργανώσεις 
αντιδιαδηλώσεων, σε οργανώσεις οργανώσεων οι οποίες εμφανίστηκαν ξαφνικά να πιέζουν και να 
διαμαρτύρονται.  Όλη αυτή η εκστρατεία η πολυδάπανη, η οποία έφτασε στο σημείο να στρέφεται προσωπικά 
εναντίον συναδέλφων βουλευτών ή να εξαντλείται σε απειλητικά τηλεφωνήματα ή στο να βγαίνουν κάποιοι 
μεγαλοεπιχειρηματίες και να απειλούν σκαιώς τους εργαζομένους με απολύσεις και δημόσια -και αυτοί οι 
άνθρωποι να θεωρούνται από την κοινωνία και ως ευυπόληπτοι, παρακαλώ- όλα αυτά δεν είναι τυχαία.  Θα 
αντιμετωπίζουν τον κίνδυνο ένα μέρος από τα κέρδη τους να μετακινηθεί τζιαι να πάει πίσω στες μικρές 
επιχειρήσεις.   

 Και εγώ διερωτώμαι, αγαπητοί φίλοι και φίλες.  ∆εν είναι αρκετή τόση απληστία, τόση ακόρεστη μανία 
για κέρδος, που είναι λόγοι για τους οποίους φτάσαμε εδώ που φτάσαμε; ∆εν έχουν χορτάσει αυτοί οι κύριοι με 
τα εκατομμύρια των κερδών τους;  Θέλουν κι άλλα εις βάρος εργαζομένων, εις βάρος μικρών επιχειρήσεων; 
Τους ερωτώ ευθέως και περιμένω κάποια απάντηση.  Και ερωτώ ιδιαίτερα αυτούς οι οποίοι ανελλιπώς -και 
φαντάζομαι ότι όλοι σας έχετε γίνει αποδέκτες- είχαν την όρεξη κάθε μέρα να γράφουν και μία επιστολή  -
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«Αγαπητέ κύριε βουλευτή», «Αγαπητή κυρία βουλευτίνα»- και να τη στέλλουν σε όλους τους βουλευτές και να 
τους πιέζουν, για να ψηφίσουν το κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Τόση μεγάλη διάθεση είχαν να μας πείσουν να 
υποστηρίξουμε το κυβερνητικό νομοσχέδιο, το οποίο βεβαίως δεν έγινε σε συνεννόηση μαζί με αυτούς τους 
επιχειρηματίες.  ∆εν είναι αυτό που διατείνομαι, το πράγμα μιλά όμως από μόνο του, έτσι;   

 Επαναλαμβάνω: Εμείς δε θεωρούμε ότι λύθηκε ο γόρδιος δεσμός ούτε έχουμε τετραγωνίσει τον κύκλο 
ούτε είναι η καλύτερη εξίσωση αυτή η οποία θα εφαρμοστεί μέσα από το νομοσχέδιο.  Προβλήματα θα 
υπάρξουν πολλά και είμαστε βεβαίως στη διάθεση της αγοράς να ανταποκριθούμε θετικά διορθώνοντας 
πιθανά προβλήματα.  Το σίγουρο είναι ότι μία πολύ κακή κατάσταση διορθώνεται εν μέρει και στη συνέχεια με 
έναν τρόπο, ελπίζω, ανοιχτόμυαλο να προσέλθουμε, εν ανάγκη, να διορθώσουμε πιθανές στρεβλώσεις και 
δυσκολίες που θα δημιουργηθούν, οι οποίες, πρέπει να σας πω, είμαι βέβαιος ότι θα δημιουργηθούν. Ιδιαίτερα 
κάποιες πρόνοιες που θα ψηφίσουμε δημιουργούν δυστυχώς κάποιες προνομιούχες περιοχές εις βάρος 
άλλων. Είμαι βέβαιος ότι στη συνέχεια θα προκαλέσουν προβλήματα, αλλά είμαστε, πιστεύω, όλοι στη διάθεση 
των εργαζομένων και των επιχειρηματιών να ξανασυζητήσουμε, αν χρειαστεί, το πολύ δύσκολο αυτό θέμα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας ακολουθεί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα σε όλα τα κακά του τόπου μας ξεφύτρωσε ακόμα ένα.  Επεριέγραψεν προηγουμένως ο Νικόλας ο 
Παπαδόπουλος το τι συνέβη με συγκεκριμένο συνάδελφο που του εκάμναν διαδήλωση έξω από την 
επιχείρησή του.  Αυτό και αν είναι πλήγμα εναντίον της δημοκρατίας!  ∆ηλαδή φανταστείτε πού εφτάσαμε!  Και 
γιατί εφτάσαμε ως εδώ;  ∆ιότι η παγκοσμιοποίηση και η νεοφιλελεύθερη πολιτική της περισπούδαστης 
Ευρώπης της Μέρκελ και του Ντάισελμπλουμ και τούντους κυρίους όλους… Ηύραν μια καλή ευκαιρία και μια 
“καλή” κυβέρνηση εδώ, η οποία εσυμφωνούσε πλήρως με τούντη γραμμή, και εφαρμόσαν και το πλήρως 
ελεύθερο ωράριο στη μικρή Κύπρο.  Και πολλές φορές λεν μας «μα, οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες…» Μα, καλά, 
κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, εμείς είμαστε καμιά ευρωπαϊκή χώρα; Μια ημικατεχόμενη 
χώρα, κατακουρεμένη, καταχρεωμένη, κατακλεμμένη, είμαστε το ίδιο;  Το μόνο που μας έμεινε, αν μας έμεινε, 
είναι η συνοχή του κοινωνικού ιστού και της μικρής μας κοινωνίας και της οικογένειας.  Ηύραμεν έναν καλό 
τρόπο, για να τη διαλύσουμε και τούτη.   

 Ε, φυσικά θα μου πείτε «καλά, οι μεγάλες επιχειρήσεις να μη δουλεύουν;»  Καλά, ξέρετε κανένα 
επιχειρηματία που να μη θέλει, αντί να κερδίζει έξι μέρες, να κερδίζει επτά;  Έν’ παλαβός τίποτε; Αν ήταν 
δυνατό, να κερδίζει και οκτώ! Αν ήταν δυνατό, να δουλεύκει και τα μεσάνυκτα!  Τη δουλειά του κάμνει ο 
άνθρωπος.  Και μάλιστα…  

 Η κ. υπουργός, από ό,τι αντιλαμβάνομαι, έφυγε;  Έφυγε.  Εν πειράζει!  Εντάξει, έφυγε.  Ελπίζω να της 
το μεταφέρετε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Επήγε να κλείσει το κατάστημα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θέλω να πω το εξής:  Εχθές στο γραφείο μου ήρτεν ένας νεαρός ηλικίας είκοσι έξι ετών που δουλεύει σε 
μια αλυσίδα που πουλούν ηλεκτρονικά μηχανήματα, η οποία κάμνει χρυσές δουλειές.  Ήρτεν -έτσι, 
εστενοχωρήθηκα πραγματικά- ένα νεαρό παιδί είκοσι έξι χρονών και μου είπε:  «Κύριε Κουλία, έφυα ’πού το 
γυμνάσιο, επήα σε τούντους κυρίους, εδούλευκα εφτάμισι χρόνια». Εδιούσαν του €900. Απολύσαν τον. «Τζιαι 
γιατί σε απολύσαν;» «Εννά φέρουν ’πού τούτους της ΑΝΑ∆».  Η νέα τέχνη είναι η ΑΝΑ∆.  Απολύουν ένα 
μόνιμο που πιάνει €900 τζιαι πιάνουν έναν που τον πληρώνει το κράτος €500, δηλαδή εμείς!  Το κράτος… 
Ενημέρωσα τον πρόεδρο της επιτροπής Εργασίας ότι τούτο πρέπει να σταματήσει.  Απολύουν το μόνιμο 
προσωπικό και πιάνουν της ΑΝΑ∆ και τους πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος.  Άλλη τέχνη τούτη! 

 Και το επιχείρημα ποιο είναι;  Μα, θέλει, ας πούμε, ο κ. Κουλίας να πάει να ψουμνίσει την Κυριακή.  
Καλά, έξι μέρες εν πάει να ψουμνίσει, την Κυριακή εννά πάει;  Αν είναι σωστό το επιχείρημα όμως, εγώ δέχομαι 
να πηγαίνουμε κάθε μέρα όπου θέλουμε.  Να πούμε στους παπάδες να λειτουργούν κάθε μέρα.  Εγώ θέλω να 
πηγαίνω εκκλησία την Τετάρτη το μεσημέρι, σιόρ!   Να πάει ο παπάς να λειτουργεί!  Λέω παράδειγμα.  Εντάξει, 
μπορεί ναν’ τζιαι λλίον ειρωνικό, αλλά έν’ έτσι που εκάμαν εδώ.  Οι δημόσιοι υπάλληλοι:  Γιατί να φεύγουν την 
Παρασκευή τζιαι να πηαίννουν τη ∆ευτέρα δουλειά;  Ναν’ ανοικτές οι υπηρεσίες.  Θέλω πιστοποιητικό 
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γέννησης;  Να αννοίουν να μου διούν.  Εν εκατάλαβα γιατί οι εργαζόμενοι εκείνοι… Τζιαι είπε ο Νικόλας ο 
Παπαδόπουλος προηγουμένως ότι οι μικρομεσαίοι, οι οποίοι επληγήκαν από την απαράδεκτη πολιτική της 
κυβέρνησης…  

 Λέω, αγαπητοί συνάδελφοι, για να μας παίρνει κι εμάς το κολάνι, έτσι, χαίρομαι που επιτέλους αυτή η 
Βουλή αντιδρά με μια σωστή πλειοψηφία.  Αργήσαμε και η κριτική μας αρμόζει.  Ανεχτήκαμε τούντην 
απαράδεκτη κατάσταση. Γίνεται οι μικροί και οι μικρομεσαίοι…  Μια οικογένεια έχει ένα κατάστημα.  ∆ουλεύκει 
ο άνδρας και η γυναίκα ή δουλεύκει ο ένας στο σπίτι.  Άμα τον βάλουμε και την Κυριακή φυλακή ’πού το πρωί 
ως τη νύχτα, εννά πάρει πολύ καιρό να δημιουργηθούν εκατό κοινωνικά προβλήματα στην οικογένεια;  Ε, μα, 
έν’ τούτα που εκάμναμε εδώ και ενάμιση χρόνο.  

 Άρα λοιπόν, σε μια ευνομούμενη κοινωνία -και εγώ κατάγομαι από ένα χώρο που είμαι ένθερμος 
υποστηρικτής του κρατικού παρεμβατισμού- να κερδίζουν οι επιχειρήσεις με μέτρο.  Άμα τες ξεπουλήσεις, 
όπως πράξαμε και δεχτήκαμε και ανεχτήκαμε, οδηγείσαι σε αυτά τα σημεία.  Και, χωρίς να ντρέπονται και 
πολύ, βκάλλουν ανακοινώσεις πληρωμένες στις τηλεοράσεις, στις εφημερίδες, στέλλουν γράμματα, όπως είπε 
ο Γιώργος ο Περδίκης, και μας υποδεικνύουν τι πρέπει να κάμνουμε.  Έν’ λογικό.  Θέλουν να κερδίζουν οι 
άνθρωποι, αλλά η Βουλή καθήκον και υποχρέωση έχει να βάλει μία τάξη στες δύσκολες ώρες.  ∆ιότι αυτή δεν 
είναι μόνο η νεοφιλελεύθερη πολιτική που εφαρμόζεται στην Ευρώπη.  Εμείς υπερβήκαμέν την και μάλιστα 
κατά παράνομο τρόπο.  ∆ιότι δεν έχει κανένα συνευρωπαίο που τον εκουρέψαν ή, να πω τον πιο σωστό όρο, 
εξηπετσίσαν τον, διότι το κούρεμα είναι “έντεχνος” όρος!  Άμα σε κουρέψουν, βλαστούν τα μαλλιά σου.  Άμα σε 
γδάρουν όμως, δεν πρόκειται να ξαναβλαστήσουν.  Και εδώ εγδάραμεν επιλεκτικά τον κόσμο σε τούντη χώρα!  
Και τώρα εθυμηθήκαμε τες φιλελευθεροποιήσεις σε όλη την επικράτεια.  Ε, έν’ ώρα…  

 Χαίρομαι, κύριοι συνάδελφοι, που τούντη φορά η Βουλή βρίσκει τα δημοκρατικά της πατήματα.  ∆ηλαδή 
στο φως της ημέρας, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Εργασίας, έγινε η ανάλογη συνεδρία, αποφασίστηκε 
δημοκρατικώ τω τρόπω και δεν έγινε όπως στην αφερεγγυότητα και στην προστασία, που τα παρασκήνια 
συνεδρίαζαν εντός των διαδρόμων.  Να σταυροκοπηθώ και να πούμε ότι αρχίσαμε να πηγαίνουμε καλά.  Να 
καταλάβουμε εδώ στη Βουλή ότι μπορούμε να βάλουμε φρένο εις τες απαράδεκτες διαδρομές. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Εν ήμουν πολύ… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όι, ήταν πόμπα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Ακολουθεί ο κ. Νίκος Νουρής. 

 Ο κ. Αβέρωφ θέλει το λόγο; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μετά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μετά τον κ. Βότση. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά την ψήφιση σε νόμο από τη Βουλή της άρσης του δικαιώματος της Υπουργού Εργασίας για 
έκδοση διαταγμάτων, η κυβέρνηση, ως όφειλε, έστειλε στη Βουλή των Αντιπροσώπων ένα νομοσχέδιο 
συνοδευόμενο από τους ανάλογους κανονισμούς, τους οποίους, κατά τη δική μας εκτίμηση, διέπει μια 
ισορροπία.   

 Η θέση η δική μας είναι ότι η συγκεκριμένη κυβερνητική πρόταση εξυπηρετεί σαφώς τους καταναλωτές, 
διατηρεί αυτό που είναι καταγραμμένο ως αύξηση του κύκλου εργασιών στο λιανικό εμπόριο και καταγράφεται 
από τον Ιούλιο του 2013 σε ένα ποσοστό της τάξης του 3,6%, διατηρεί ένα πολύ σημαντικό αριθμό θέσεων 
εργασίας, χωρίς να έχει ιδιαίτερη σημασία… Επειδή έγινε πάρα πολύς λόγος και αμφισβητήθηκαν κάποιοι 
αριθμοί, αν είναι δέκα χιλιάδες ή εννιά χιλιάδες… Σημασία έχει το ότι έχουμε θέσεις εργασίας.  Μάλιστα, από το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταγράφεται ότι 8 200 από τους εργαζομένους που προσλήφθηκαν μετά την 
1η Ιουλίου του 2013 αμείβονται με πόσο πέραν των €800, που κατά τη δική μας εκτίμηση καταρρίπτει τον 
ισχυρισμό ότι πρόκειται για μερικής απασχόλησης εργαζομένους.  Και εδώ, ειδικά για τις θέσεις εργασίας, θα 
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ήθελα να σχολιάσω αυτό που λέχθηκε από το συνάδελφο πρόεδρο της επιτροπής, ότι θα αντιδράσουμε και θα 
αντισταθούμε σε ενδεχόμενη απόλυση εργαζομένων.  

 Απάντηση δική μας είναι το ότι σαφώς και μας θλίβει το συγκεκριμένο γεγονός, εάν θα υπάρξει, και όλοι 
βεβαίως δε θα αισθανόμαστε καλά, όμως το εύλογο ερώτημα είναι πώς θα αντιδράσουμε σε αυτό το 
ενδεχόμενο, όταν η πιθανή απόλυση κάποιων ανθρώπων θα είναι αποτέλεσμα της άρσης των λόγων 
πρόσληψής τους, της μείωσης του κύκλου εργασιών δηλαδή με αφορμή την αύξηση των ωρών εργασίας. 

 Θεωρούμε επίσης ότι η κυβερνητική πρόταση υπηρετεί το στόχο του τουρισμού, της τουριστικής 
βιομηχανίας, που είναι καλά γνωστό ότι αποτελεί τον κύριο αιμοδότη της κυπριακής οικονομίας.  Θεωρούμε ότι 
δημιουργεί συνθήκες αποφυγής δημιουργίας μονοπωλίων και εκμετάλλευσης των καταναλωτών, κάτι που είναι 
εξαιρετικά σημαντικό σε αυτή τη δύσκολη περίοδο που περνούμε.   

 Θα ήθελα βεβαίως να κάμω μια ειδική αναφορά στο γεγονός ότι για πρώτη φορά διασφαλίζεται με 
νομοσχέδιο το εργασιακό δικαίωμα των εργαζομένων στα γενικά καταστήματα με την υιοθέτηση και της 
πενθήμερης εβδομάδας εργασίας, αλλά και της υποχρεωτικής ανάπαυσης για δύο Κυριακές από τις τέσσερις 
του μήνα. 

 Συζητήσαμε στην επιτροπή Εργασίας εξαντλητικά τη συγκεκριμένη πρόταση και σήμερα βρίσκεται 
ενώπιόν μας μια καινούρια πρόταση νόμου, η οποία ουσιαστικά αποτελεί μια παραμόρφωση της κυβερνητικής 
πρότασης, αφού έχει εμβολιαστεί με σειρά προνοιών που μας ανησυχούν ιδιαίτερα.   

 Η επαναφορά των ζωνών και μάλιστα με πολλές παραδοξότητες, η εισαγωγή στη λίστα των εξαιρέσεων 
συγκεκριμένων καταστημάτων τα οποία θα πρέπει να ελέγχονται είτε στη βάση των προϊόντων που πωλούν 
είτε και, αν υιοθετηθεί η τροπολογία του ΑΚΕΛ, στη βάση των τετραγωνικών μέτρων του καταστήματος, η 
μεροληπτική προσέγγιση κάποιων επαρχιών και η παραγνώριση των ιδιαιτεροτήτων κάποιων άλλων με πρώτη 
αυτήν της πρωτεύουσας, της επαρχίας Λευκωσίας και της πόλης της Λευκωσίας, με τις πολλές ιδιαιτερότητες, 
όλα αυτά θεωρούμε ότι αποτελούν αναχρονισμό και πισωγύρισμα σε ρυθμίσεις οι οποίες εκτός των άλλων 
παράτυπα θεωρούμε ότι επηρεάζουν και τις αξίες των περιουσιών με μια νομοθεσία που τίποτε δεν έχει να 
κάμει με τις περιουσίες.  Εκτιμούμε ακόμη ότι αυτή η πρόταση, όπως έχει διαμορφωθεί, θα πλήξει την εικόνα 
της χώρας μας ως τουριστικού προορισμού και πολύ φοβόμαστε ότι, εάν υιοθετηθεί η συγκεκριμένη εισήγηση 
αυτούσια ως έχει, τότε ενδεχομένως να οδηγήσει στην πόρτα εξόδου και κάποιες χιλιάδες εργαζομένων.   

 Θεωρούμε ότι αυτή η πρόταση όχι μόνο δεν υπηρετεί τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των μικρών 
επιχειρήσεων, για τις οποίες γίνεται πάρα πολύς λόγος και αναφορά, όπως και των χαμηλόμισθων πολιτών, 
αλλά αντιθέτως θα τα πλήξει, ιδιαίτερα μάλιστα εάν κάποιοι βρεθούν στην ανεργία.  Τα δε δημόσια οικονομικά, 
για τα οποία δεν έγινε πολύς λόγος, εμείς θεωρούμε ότι θα πληγούν εις διπλούν, αφού θα δούμε τη λίστα της 
ανεργίας να μεγαλώνει και τους αιτητές του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος να αυξάνονται.   

 Σε μια περίοδο λοιπόν δύσκολη για την οικονομία της χώρας επαναφέρουμε συνθήκες διάκρισης με 
ενδεχόμενη ψήφιση της πρότασης, κακής εξυπηρέτησης των πολιτών και καταπάτησης των δικαιωμάτων της 
επιλογής και της ελευθερίας στην εργασία.  Και δε θα πρέπει, όπως είπα προηγούμενα, να παραγνωρίσουμε 
ότι πιθανή εκκόλαψη μονοπωλίων και αύξηση τιμών σε συγκεκριμένα προϊόντα θα πλήξει εκ νέου αυτούς που 
πραγματικά υποτίθεται ότι κάποιοι θέλουν να στηρίξουν, που είναι οι χαμηλόμισθοι.    

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αυτή η, όπως την αποκάλεσα, παραμόρφωση του κυβερνητικού νομοσχεδίου και των κανονισμών που 
το συνοδεύουν, με πρόνοιες που οδηγούν το λιανικό εμπόριο και την οικονομία σε επικίνδυνες ατραπούς, δε 
μας αφήνουν κανένα περιθώριο για ψήφισή του.  Από την άλλη, έχουν κατατεθεί αριθμός τροπολογιών, οι 
οποίες κατά τη δική μας εκτίμηση προέκυψαν αποκλειστικά και μόνο για ικανοποίηση συγκεκριμένων 
αντιδράσεων ομάδων που πλήττονται τα συμφέροντά τους.  Εμείς δε θεωρούμε άδικες αυτές τις αντιδράσεις.  
Ανάλογες όμως αντιδράσεις καταγράφονται σ’ όλη την επικράτεια της ∆ημοκρατίας από πολλές ομάδες 
πολιτών, αλλά και επιχειρηματιών.  Άρα, ενδεχόμενη ψήφιση αυτών και μόνο των τροπολογιών απλά θα 
συνιστά μια μεροληπτική αντιμετώπισή τους έναντι των υπολοίπων.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς θα απέχουμε κατά 
την ψήφιση όλων των τροπολογιών.  

 Κλείνοντας, θα ήθελα να εκφράσω και τη δική μας αντίθεση σε απειλές και ακραίες αντιδράσεις έναντι 
οποιουδήποτε συναδέλφου ή συναδέλφων, όποια άποψη και αν έχει.  Είναι δημοκρατικό δικαίωμα 
οποιουδήποτε μέλους του κοινοβουλίου να τοποθετείται όπως βεβαίως νομίζει, αναλαμβάνοντας ταυτόχρονα 
και την ευθύνη των δικών του θέσεων.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Νουρή. 

 Ακολουθεί ο κ. Άγγελος Βότσης. 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω έτσι σύντομα μια ιστορική παρουσίαση, για να εντοπίσουμε και πού είναι το πρόβλημα, 
γιατί πρέπει μεταξύ μας, τουλάχιστον την υστάτη, να είμαστε όσο πιο ειλικρινείς μπορούμε.   

 Όταν το 2006 έγινε αυτή η περιβόητη συμφωνία να διαχωριστούν τα καταστήματα σε γενικά και ειδικά, 
υπήρχαν κάποιες πρόνοιες και βάσει αυτών των προνοιών χωρίστηκε η πίτα η οποία διεκδικείται στο λιανικό 
εμπόριο.  Τι περιλάμβανε αυτή η συμφωνία;  Είπαν ότι τα γενικά καταστήματα θα ’χουν συγκεκριμένο ωράριο 
λειτουργίας, Κυριακή κλειστά, Σάββατο μέχρι αργά τ’ απόγευμα, Τετάρτη μέχρι το μεσημέρι, 2.30-3.00 μ.μ., και 
θα πωλούν ό,τι θέλουν.  Τα ειδικά καταστήματα, έλεγε η συμφωνία τότε, θα είναι με συγκεκριμένα προϊόντα 
πώλησης και με ελεύθερο ωράριο.  Κυριακές ανοικτά.  Ξεκίνησε λοιπόν το εμπόριο να λειτουργεί.  Η πίτα 
χωρίστηκε με έναν τρόπο.   

 Πώς εξελίχθηκε αυτή η κατάσταση;   Σιγά σιγά η μια πλευρά, οι “μεγάλοι” όπως θα τους αποκαλούμε 
στη συζήτησή μας, άρχισαν να βρίσκουν τρόπους να απορροφούν από την πίτα των μικρών.  Και, όταν λέμε 
“μικροί”, εννοούμε τις μικρές μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που για μας το ∆ημοκρατικό Κόμμα σ’ αυτό το ισοζύγιο 
που μιλάμε είναι η πρώτη μας επιλογή και το πρώτο μας ενδιαφέρον, χωρίς να λέω ότι την ίδια ώρα δε μας 
ενδιαφέρουν και οι μεγάλοι, οι λίγες αλλά πολύ μεγάλες επιχειρήσεις του λιανικού εμπορίου.  ∆εν πρέπει και 
αυτές να αντιμετωπίζονται σωστά, δίκαια και να βοηθούνται στο να επεκτείνουν τις δραστηριότητές τους για το 
καλό της κυπριακής οικονομίας;   

 Πώς ξεκίνησε λοιπόν, σιγά σιγά το παιχνίδι να μεταφέρεται;  Το πρώτο φρούτο ήταν τα τουριστικά 
διατάγματα τα οποία χώρισαν όντως την Κύπρο και τις πόλεις της Κύπρου δρόμο με δρόμο και έλεγαν: «Εδώ, 
σ’ αυτό το δρόμο, που είναι τουριστικός, δικαιούται κάποιος να έχει το τουριστικό ωράριο, που σημαίνει ότι την 
Κυριακή θα είναι ανοικτός.  Στον παραδίπλα δρόμο, που δεν είναι τουριστικός, δε θα έχει αυτό το δικαίωμα».  
Αυτό το πράγμα έπρεπε να σταματήσει και όντως σταμάτησε και έχει δίκαιο η Υπουργός Εργασίας, όπως και 
εμείς στηρίξαμε στη Βουλή από την πρώτη στιγμή ότι αυτό δεν ήταν σωστό και έπρεπε να καταργηθεί.   

 Αυτή η κατάργηση αυτού του μοντέλου έφερε το νέο μοντέλο. Το προηγούμενο μοντέλο που 
περιέγραφα δούλευε μόνο για τις καλοκαιρινές περιόδους, πέντε ή έξι μήνες, ανάλογα πόσο έβγαινε.  Στην 
προσπάθεια η υπουργός να λύσει το πρόβλημα -και όντως είναι πολύπλοκο το πρόβλημα, το γνωρίζετε όλοι, 
γι’ αυτό είμαστε εδώ- κατάφερε να πάρει παρατάσεις στο δικό της διάταγμα, που είχε διαφορά από το 
προηγούμενο, με την έννοια ότι εδώ καθορίζονταν όλες οι περιοχές ανοικτές την Κυριακή με συνεχές ωράριο.  
Όλοι το ίδιο.   

  Αυτό μήνα στο μήνα, τρίμηνο στο τρίμηνο, με δικαιολογία της κυβέρνησης και της υπουργού ότι δεν 
κατάφεραν να βρουν λύση μεταξύ των εμπλεκομένων, πήγε περίπου σχεδόν στα δύο χρόνια.  ∆ύο χρόνια, 
όπως είπα και την προηγούμενη βδομάδα, όχι ουδέτερα, που να ικανοποιούν και τους δύο, δύο χρόνια που 
ήταν ανοικτά όλα τα καταστήματα και η πίτα που λέγαμε στην αρχή μεταφερόταν μέρα με τη μέρα, Κυριακή με 
Κυριακή, χειμώνα καλοκαίρι από τους μικρούς στους πιο μεγάλους.   

 Ερώτηση:  «Μα, τους πιο μικρούς δηλαδή ποιο είναι το πρόβλημά τους;  Είναι τεμπέληδες και δε 
δουλεύουν την Κυριακή.  Να πάνε να δουλέψουν Κυριακή!».  Κανένας, μα, κανένας δεν έκατσε να αναλύσει 
ποιο είναι το προφίλ αυτών των μικρών μικρομεσαίων επιχειρήσεων που συζητούμε;  Ποιο έν’ το προφίλ;  
Μήπως είναι οι μικρές μικρομεσαίες επιχειρήσεις που λένε όλοι εδώ, όταν έρθουν τα θέματα των μικρών 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων, ότι είναι οι στυλοβάτες της κυπριακής οικονομίας;  Είναι αυτές οι οικογενειακές 
επιχειρήσεις που κράτησαν την κυπριακή οικονομία και έκαναν θαύματα οικονομικά και επί Σπύρου Κυπριανού 
και επί Τάσσου Παπαδόπουλου;  Ήταν αυτές οι μικρές οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις τις οποίες τώρα τις 
παρουσιάζουν λέγοντας «είναι τεμπέληδες, καλέ, δε θα δουλεύουν Κυριακή»!  Γιατί δε θέλουν να δουλεύουν 
Κυριακή;  Γιατί εμείς λέμε στο δικό μας το όραμα όσους μπορούμε περισσότερους, αγαπητέ μου Μάριε 
Μαυρίδη, γιατί μου είπες πριν «ε, καλά, με το ίδιο σκεπτικό γιατί δεν κλείνουμε και τα εστιατόρια την Κυριακή;». 

 Εμείς προσπαθούμε στο μέτρο του δυνατού τα ειδικά καταστήματα να έχουν ωράριο τις Κυριακές, να 
βάλουμε σ’ αυτή την κατάσταση που λέει «την Κυριακή, κύριε, να είσαι με την οικογένειά σου, να κουβεντιάσεις 
με τα παιδιά σου, να αντιμετωπίσεις αυτά που λέμε κοινωνικά προβλήματα, ο κοινωνικός ιστός να διατηρηθεί, 
να κάμεις όλες σου τις άλλες δραστηριότητες, που στο τέλος της ημέρας όλες οι άλλες δραστηριότητές σου δε 
σημαίνει ότι αφαιρούν από την οικονομική ανάπτυξη, γιατί μπορεί ακριβώς αυτή την Κυριακή που θα είναι 
κλειστά τα γενικά καταστήματα να ενισχυθούν τα ειδικά καταστήματα».  Τα γενικά καταστήματα θα κερδίζουν το 
Σάββατο και τη ∆ευτέρα τους, άρα θα διατηρήσουν μεγάλο μέρος του τζίρου τους.  Θα κερδίσει η ύπαιθρος, 
που τόσο όλοι μας λέμε ότι για την ύπαιθρο.  Ναι, την Κυριακή πολλοί θα πηγαίνουν να επισκέπτονται την 
οικογένειά τους στην ύπαιθρο και στα χωριά τους με ό,τι αυτό σημαίνει για την οικονομία.   

 Λέω λοιπόν ότι στόχος της δικής μας προσπάθειας είναι να επαναφέρουμε στην προτέρα κατάσταση, 
την κατανομή της πίτας μεταξύ των διαφόρων τάσεων στην οικονομία, για να βρεθεί ισορροπία.  Τι είχαμε 
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λοιπόν ενώπιόν μας, για να αποφασίσουμε, και τι έχουμε σήμερα ενώπιόν μας;   Έχουμε την κυβερνητική 
πρόταση.   Τι λέει η κυβερνητική πρόταση;   Ειλικρινά, εγώ τουλάχιστον περίμενα από αυτή την κυβέρνηση και 
τη συγκεκριμένη υπουργό ότι, όταν η Βουλή αφαίρεσε το δικαίωμα των διαταγμάτων μεταφέροντας το τι 
ακριβώς περίπου θέλαμε, εγώ τουλάχιστον και εμείς ως ∆ΗΚΟ είχαμε πει από τότε -και θυμίζω- έλεγα τότε… 
Θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς. ∆εν παίρνουμε το δικαίωμα της υπουργού και από διατάγματα να το κάνουμε 
κανονισμούς και δε σας λέμε και ποιος είναι ο στόχος.  Λέγαμε από τότε ότι ο στόχος ήταν οι Κυριακές να 
παραμένουν κλειστές.   

 Αλλάζω λίγο θέμα, γιατί από κάποιους συνάδελφους αναφέρθηκε -και από τον πρόεδρο του κόμματος- 
το θέμα το προσωπικό.  Οφείλω να πω ότι εγώ προσωπικά…   Και κακώς λέμε ότι οι άνθρωποι που ήρθαν να 
διαμαρτυρηθούν έξω από την επιχείρησή μου πήγαν σε λάθος χώρο.   Σε σωστό χώρο πήγαν οι άνθρωποι.   
Εκεί είναι και το γραφείο μου μαζί με την επιχείρησή μου, άρα σωστά διαμαρτυρήθηκαν οι άνθρωποι αυτοί, 
άσχετο αν πολλούς από αυτούς τους ώθησαν να ʼρθουν.  Μας το λένε με τα μηνύματα που μας στέλνουν οι 
άνθρωποι.   Σωστά διαμαρτυρήθηκαν, γιατί ήμουν ο μόνος που εκείνη την ώρα είχα καθαρή θέση και έλεγα 
κλειστά την Κυριακή.  Πού θα πήγαιναν να διαμαρτυρηθούν;  Καλά έκαμαν και ήρθαν!  Απλώς απουσίαζα στο 
εξωτερικό.  Όσον αφορά το δικαίωμα του πολίτη να διαμαρτύρεται, τι θα κάνει ο πολίτης;  Βεβαίως μπορεί να 
διαμαρτυρηθεί!   Εμείς έχουμε τη δυνατότητα να γυρίζουμε τα κανάλια, να είμαστε εδώ στη Βουλή και να λέμε 
την άποψή μας.   

 Συμφωνώ με το Νίκο που προηγουμένως είπε ότι ο κάθε πολιτικός που εκφράζει μια άποψη πρέπει να 
είναι έτοιμος να δεχθεί και την άλλη άποψη.  Εγώ τουλάχιστον είμαι από αυτούς που αυτές τις διαμαρτυρίες 
από παιδί τις έκαμα, είτε οδόφραγμα ήταν, που το κλείσαμε πολλές φορές είτε η πρεσβεία της Τουρκίας, όταν 
σπούδαζα στη Θεσσαλονίκη, που την αποκλείσαμε πολλές φορές.  Ξέρω τι σημαίνει να διαμαρτύρομαι.   Και 
αυτοί οι πολίτες ένιωσαν ότι πρέπει να διαμαρτυρηθούν.  ∆ικαίωμά τους! 

   Όσον αφορά τη διαφήμιση η οποία γίνεται δυσφήμιση για κάποιους με φυλλάδια ή στον τύπο, το 
ξανάζησα εγώ και άλλοι συνάδελφοι από δω.  Όταν περάσαμε το νόμο για το κάπνισμα, δεν ήταν μόνο το 
όνομά μας.  Οι φάτσες μας κυκλοφορούσαν σ’ όλα τα νυκτερινά κέντρα στη δική μου την πόλη και έλεγαν 
«μαυρίστε αυτούς τους βουλευτές στις βουλευτικές…» -ήταν και κοντά-  «…γιατί ψήφισαν να μην καπνίζουμε 
στα κέντρα αναψυχής».  ∆ε θα σας πω για τα αποτελέσματα των εκλογών των προηγούμενων βουλευτικών, 
μπορεί ο καθένας ν’ ανατρέξει και να δει πόσο επηρέασαν αυτά.   

 Επανέρχομαι να πω ότι η λύση που έχουμε μπροστά μας, η μία, λέει… Η υπουργός πήρε το διάταγμα 
και το έκαμε κανονισμούς και εμένα αυτό με απογοήτευσε. ∆εν έγινε καμία προσπάθεια να αφουγκραστεί η 
κυβέρνηση αυτό που όλοι περίπου λέγαμε εδώ στην προηγούμενη συνεδρία, όταν αφαιρέσαμε τα διατάγματα.  
Αντίθετα, πήρε το διάταγμα και μας το έκανε κανονισμούς.  Αυτό δεν μπορεί να περάσει και δεν έχει 
αγκαλιαστεί από την πλειοψηφία των κομμάτων παρά μόνο από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

 Η άλλη λύση που ’χαμε μπροστά μας την έφερε το ΑΚΕΛ καταρχάς.  Όταν είδε ότι δεν περνά, την 
απέσυρε.  Ήταν να πάμε στα προηγούμενα τουριστικά διατάγματα με τις περιοχές.  Μόνο το ΑΚΕΛ το στήριξε.  
Τα υπόλοιπα κόμματα το απορρίψαμε και δεν ήρθε ούτε αυτό μπροστά μας.   

 Και έρχεται μπροστά μας μια τρίτη λύση, η δικιά μας πρόταση εμπλουτισμένη από το ΑΚΕΛ και την 
Ε∆ΕΚ, η οποία λέει αυτά που είπε ο πρόεδρος της επιτροπής και η Ρούλα προηγουμένως, ότι όλα τα γενικά 
καταστήματα να είναι κλειστά την Κυριακή.  Επανέρχεται δηλαδή η ισορροπία του 2006, πάλι ελαφρώς εις 
βάρος των μικρών, γιατί το 2006 είχαμε το χειμώνα όπου όλα τα γενικά καταστήματα το απόγευμα της 
Τετάρτης το είχαν ελεύθερο και μέρος του Σαββάτου.  Με την πρόταση που έχουμε κάνει, οι μικροί -και προς 
τιμή τους το πρότειναν οι ίδιοι- έχουν κάνει ακόμη μια υποχώρηση, γιατί η πρότασή μας είναι από το πρωί 
μέχρι τις 9.00 το βράδυ ή μέχρι τις 8.00 το χειμώνα από τη ∆ευτέρα μέχρι το Σάββατο όλοι ανοικτοί.  Άρα, εδώ 
έχουμε ακόμη μια παραχώρηση των μικρών προς τους μεγάλους στην προσπάθεια να βρούμε τη λύση.  

 Όμως, εμείς τουλάχιστον ως ∆ΗΚΟ δεν έχουμε παρά οκτώ βουλευτές και πρέπει να μαζευτούν είκοσι 
εννέα βουλευτές, για να περάσει ένα νομοσχέδιο.  Έτσι, σε όσους ρωτούν «μα, βάλατε μέσα τον Πρωταρά και 
το Λατσί και την Αγία Νάπα;» θέλω να πω ότι, ναι, έχουν γίνει κάποιες αβαρίες.  Την ίδια ώρα εγώ παίρνω τη 
σκυτάλη απ’ αυτούς που το κριτικάρουν, γιατί αυτό μόνο περίπου έμεινε για κάποιους να λένε, ότι εξαιρέσαμε 
δύο περιοχές -ενδεχομένως και τη Λήδρας, να δούμε πώς θα εξελιχθεί η τροπολογία- οι οποίες δεν εξαιρούνται 
λόγω του ότι είναι τουριστικές.  Γέμισαν την Κύπρο όσοι διαφωνούν και παίρνουν τις πόλεις μας και τους λένε 
«οι βουλευτές σας έχουν κάμει τουριστική την Αγία Νάπα και το Λατσί και δεν κάνουν τουριστική τη Λεμεσό και 
την Πάφο».  ∆εν τις εξαιρούμε γιατί είναι τουριστικές.  Η θέση του ∆ΗΚΟ είναι ότι όλη η Κύπρος είναι 
τουριστική, όπως μας είπε και η Γενική Εισαγγελία και το λέει και η υπουργός και σωστά το λέει.  Αλλά λέμε ότι 
εξαιρούμε τις περιοχές οι οποίες το χειμώνα δε δουλεύουν καθόλου.  Είναι περιοχές που το χειμώνα δε 
λειτουργούν.  Αυτές γι’ αυτό εξαιρούνται.  Και για τη Λήδρας ενδεχομένως να αποδεχτούμε αυτή την 
τροπολογία για τους λόγους που έχουν αναλυθεί για το οδόφραγμα.  Θα το δούμε στην πορεία.  

  Όμως, εγώ παίρνω τη σκυτάλη και δηλώνω τώρα ενώπιον όλων μας, εφόσον μπορεί να σχηματιστεί 
πλειοψηφία στη Βουλή, για να είναι όλοι κλειστοί Κυριακές ολόχρονα, να μην εξαιρεθεί καμία περιοχή, να την 
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περάσουμε.  Εγώ θα την ψήφιζα!  Για  όσους μου λένε κατ’ ιδίαν «μα, εβάλετε μέσα το Λατσί κ.λπ.», ωραία, να 
βγάλουμε το Λατσί, να βγάλουμε τον Πρωταρά, το περνάμε ομόφωνα;  Να το κάνουμε!  Η άλλη λύση που 
είχαμε μπροστά μας, την οποία έφερε το ΑΚΕΛ καταρχάς και, όταν είδε ότι δεν περνά, την απέσυρε, ήταν να 
πάμε στα προηγούμενα τουριστικά διατάγματα, που αφορούσαν τις περιοχές.  Μόνο το ΑΚΕΛ το στήριξε, τα 
υπόλοιπα κόμματα το απορρίψαμε.  ∆εν ήρθε ούτε αυτό μπροστά μας. 

 Έρχεται μπροστά μας μια τρίτη λύση, η δικιά μας πρόταση, εμπλουτισμένη από το ΑΚΕΛ και την Ε∆ΕΚ, 
η οποία λέει αυτά που είπε ο πρόεδρος της επιτροπής, η Ρούλα προηγουμένως, ότι όλα τα γενικά καταστήματα 
θα είναι κλειστά την Κυριακή.  Επανέρχεται δηλαδή η ισορροπία του 2006.  Πάλι είναι ελαφρώς εις βάρος των 
μικρών, γιατί το 2006 είχαμε το χειμώνα, όπου όλα τα γενικά καταστήματα το απόγευμα της Τετάρτης και μέρος 
του Σαββάτου τα είχαν ελεύθερα.  Με την πρόταση που έχουμε κάνει οι μικροί -και προς τιμή τους το 
πρότειναν- έχουν κάνει ακόμη μία υποχώρηση, γιατί η πρότασή μας είναι από το πρωί μέχρι τις 9.00 το βράδυ 
ή μέχρι τις 8.00 το χειμώνα, από τη ∆ευτέρα μέχρι το Σάββατο να είναι όλοι ανοικτοί.  Άρα εδώ έχουμε ακόμη 
μία παραχώρηση των μικρών προς τους μεγάλους στην προσπάθεια να βρούμε τη λύση.  Όμως εμείς 
τουλάχιστον ως ∆ΗΚΟ δεν έχουμε παρά οκτώ βουλευτές και πρέπει να μαζευτούν είκοσι εννιά βουλευτές, για 
να περάσει ένα νομοσχέδιο.  Έτσι, σε όσους ρωτούν «μα, βάλατε μέσα τον Πρωταρά και το Λατσί και την Αγία 
Νάπα, τι βάλατε» θέλω να πω ότι, ναι, έχουν γίνει κάποιες αβαρίες.   

 Την ίδια ώρα εγώ παίρνω τη σκυτάλη απ’ αυτούς που κριτικάρουν, γιατί αυτό μόνο περίπου έμεινε σε 
κάποιους να λένε, ότι εξαιρέσαμε δύο περιοχές, ενδεχομένως και τη Λήδρας -να δούμε πώς θα εξελιχθεί η 
τροπολογία- οι οποίες δεν εξαιρούνται, λόγω του ότι είναι τουριστικές.  «Γέμισαν την Κύπρο...».  Όσοι 
διαφωνούν παίρνουν τις πόλεις μας και λένε «οι βουλευτές σας έχουν κάμει τουριστική την Αγία Νάπα και το 
Λατσί και δεν κάμνουν τουριστική τη Λεμεσό και την Πάφο!».  ∆εν τις εξαιρούμε για το ότι είναι τουριστικές.  Η 
θέση του ∆ΗΚΟ είναι ότι όλη η Κύπρος είναι τουριστική, όπως μας είπε και η Γενική Εισαγγελία και λέει και η 
υπουργός -και σωστά το λέει- αλλά λέμε ότι εξαιρούμε τις περιοχές οι οποίες το χειμώνα δε δουλεύουν 
καθόλου.  Είναι περιοχές που το χειμώνα δε λειτουργούν!  Γι’ αυτό εξαιρούνται αυτές.  Και για τη Λήδρας  
ενδεχομένως να αποδεχτούμε αυτή την τροπολογία για τους λόγους που έχουν αναλυθεί, για το οδόφραγμα.  
Θα το δούμε στην πορεία.  Όμως εγώ παίρνω τη σκυτάλη και δηλώνω τώρα ενώπιον όλων μας ότι, εφόσον 
μπορεί να σχηματιστεί πλειοψηφία στη Βουλή, ώστε να είναι όλοι κλειστοί ολόχρονα, να μην εξαιρεθεί καμία 
περιοχή, να την περάσουμε, εγώ θα την ψήφιζα, εγώ θα την ψήφιζα!  Κάποιοι μου λένε κατ’ ιδίαν «μα, εβάλατε 
μέσα το Λατσί» κ.λπ.  Ωραία, να βγάλουμε το Λατσί, να βγάλουμε τον Πρωταρά!  Το περνάμε ομόφωνα;  Να το 
κάνουμε!  Λέω λοιπόν ότι γι’ αυτούς τους λόγους εξαιρέθησαν αυτές οι περιοχές. 

 Στα εργασιακά χαιρετίζω δημόσια -το έκανα και πριν, το κάνω και τώρα- τη θέση της Υπουργού 
Εργασίας, ότι δηλαδή αυτό το ωφέλημα, που το έφερε πακέτο καταρχάς για την Κυριακή και μας είπαν ότι 
μπορεί να μην ίσχυε, αν δεν περάσει το κυβερνητικό νομοσχέδιο, όπως προς τιμή της δήλωσε η υπουργός, θα 
εφαρμοστεί αυτό το ευεργέτημα για τους υπαλλήλους, για όσους θα εργάζονται Κυριακή στις περιοχές που θα 
εξαιρεθούν.  Αυτό είναι μια πολύ καλή χειρονομία από την κυβέρνηση και ελπίζουμε να έχει συνέχεια ευρύτερα 
στα υπόλοιπα θέματα που συζητάμε.   

 Ολοκληρώνοντας, λέω ότι φιλοδοξούμε να επαναφέρουμε το λιανικό εμπόριο σε ισορροπία.  Να 
υπενθυμίσω κάτι που δεν το λέμε και δημιουργεί και αυτό μια σύγχυση, ότι όλα αυτά που συζητάμε αφορούν 
τις δημαρχούμενες περιοχές και τις γειτνιάζουσες κοινότητες βάσει του νόμου.  Απ’ εκεί και πέρα, η περιφέρεια 
και η ύπαιθρος εξαιρούνται και μπορεί να λειτουργούν, όπως λειτουργούσαν μέχρι και σήμερα.  Το λέω, γιατί 
κάποιοι πήγαν να πανικοβάλουν κάποια χωριά λέγοντας «σας κλείνουν τις Κυριακές!».  Τα χωριά θα 
λειτουργούν, και η περιφέρεια και η ύπαιθρος, όπως λειτουργούν και σήμερα. 

 Έχουν τεθεί τα εξής τρία βασικά ερωτήματα, τα οποία πρέπει να απαντηθούν κλείνοντας:  Τι θα γίνει με 
τους καταναλωτές;  Τι θα γίνει με τον καταναλωτή που θα ξυπνήσει την Κυριακή και δε θα μπορεί να βρει...  
Προσπαθώ να σκεφτώ ποια είδη δε θα μπορεί να βρει την Κυριακή.  Αυτός είναι ένας κατάλογος, τον διάβασε ο 
Αντρέας, ο πρόεδρος της επιτροπής Εργασίας, προηγουμένως, δε θα τον διαβάσω, είναι τα ειδικά 
καταστήματα και τι μπορούν να πουλούν αυτά τα καταστήματα την Κυριακή.  Θα τον ξαναχρησιμοποιήσω αυτό 
τον κατάλογο. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παντεσπάνι πού θα βρουν; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο φίλος μου ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους, με τον οποίο συμφωνούμε ως προς την προσέγγιση του 
θέματος απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι από τις δημόσιες παρεμβάσεις του, ρωτά «πού θα βρουν παντεσπάνι;».  Θα 
βρουν στα ζαχαροπλαστεία, είναι στα ειδικά καταστήματα και μπορούν να το βρουν, ή στους φούρνους που το 
πουλούν, όσοι το πουλούν. 

 Λέω λοιπόν ότι οι καταναλωτές μας καθημερινά από τη ∆ευτέρα μέχρι τις 9.00 και μέχρι τις 9.00 το 
βράδυ του Σαββάτου θα μπορούν να εξυπηρετούνται.  Την ίδια ώρα, αν είναι να το τραβήξουμε από τα μαλλιά, 
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όσοι έχουν, θα πρέπει να δούμε ότι την ίδια ώρα που θα αρχίσουμε να λέμε:  «Πρέπει να δίνουμε στον 
καταναλωτή ολοκληρωτικά τη δυνατότητα να καταναλώνει.  Γιατί να σταματήσουμε στην Κυριακή και στο “η 
ώρα 9.00”;  ∆ε θα πρέπει εικοσιτετράωρα να έχει ο καταναλωτής αυτό το δικαίωμα;  Και γιατί να έχει μόνο για 
τα ψώνια δικαίωμα, δεν πρέπει να έχει δικαίωμα και για τις υπηρεσίες που παίρνει από το κράτος ή από τα 
τραπεζικά ιδρύματα;» ή ή ή...  Για όνομα του Θεού!  Για όνομα του Θεού! 

 Όσον αφορά τους τουρίστες, δόθηκε η εικόνα ότι η Κύπρος θα είναι μία νεκρή πολιτεία, αν δεν περάσει 
αυτό το πράγμα.  Και εξηγήσαμε ότι στις περισσότερες πόλεις, που τα τουριστικά, τα μεγάλα ξενοδοχεία είναι 
εκτός της βασικής πόλης, θα είναι όλοι ανοικτοί.  Ταυτόχρονα, είναι και ο κατάλογος με τα ειδικά καταστήματα, 
που δε θα τα ξαναδιαβάσω, από όπου θα μπορούν να εξυπηρετηθούν και αυτοί οι άνθρωποι που επιλέγουν το 
συγκεκριμένο τόπο για τις διακοπές τους. 

 Κλείνοντας, με την ανεργία και τις δηλώσεις που έχουν γίνει -αναφέρω και όνομα, ο ίδιος δεν το έκρυψε 
ο άνθρωπος- λέγεται και δημιουργείται το φόβητρο ότι θα φύγει κόσμος.  Πρώτον, επί της ουσίας εμείς 
θεωρούμε ότι μεγάλο μέρος των εργαζομένων, που σήμερα μπορεί να απασχολείται την Κυριακή στα μεγάλα 
καταστήματα, θα πρέπει να μετακινηθεί στα ίδια καταστήματα, για να καλύψει τη δουλειά, που θα αυξηθεί το 
Σάββατο και τη ∆ευτέρα και τις υπόλοιπες μέρες.  ∆εύτερον, την ίδια ώρα η ισορροπία που λέγαμε πριν ότι θα 
επιτευχθεί στο εμπόριο θα δώσει την ευκαιρία και σε περίπτερα να ανοίξουν, που κλείνουν περίπου εκατό 
πενήντα περίπτερα το χρόνο.  Ξεκίνησαν πριν από την κρίση, όπως λέει η υπουργός, πριν από το διάταγμά 
της, και έχει δίκαιο.  Λογικά κάποιος θα περίμενε ότι μετά το διάταγμα, αφού έκλεισαν τα πρώτα διακόσια-
τριακόσια, δε θα έκλειναν άλλα.  Συνεχίζει όμως ο ίδιος ρυθμός και κλείνουν.  Ε, κάπου πρέπει να σταματήσει 
και να εργοδοτηθεί κόσμος και εκεί και στους φούρνους, που ενδεχομένως πλέον να έχουν την Κυριακή 
περισσότερη δουλειά.  Άρα θα υπάρξει μια ισορροπία. 

 Το τελευταίο που θέλω να πω είναι ότι, επειδή πράγματι ο κ. Σιακόλας -και λέω το όνομα, γιατί ο ίδιος 
βγήκε δημόσια- έχει πει έναν αριθμό.  Θα έλεγα ότι είναι και λίγο λογικό και δικαιολογημένο, πριν να πετύχει ο 
καθένας με τη δική του επιχειρηματολογία, να τραβά λίγο τα πράματα από τα μαλλιά, για να καταφέρει να 
πείσει ή να προωθήσει τη δική του θέση.  Είμαι βέβαιος και το λέω δημόσια ότι ένας επιχειρηματίας με το 
επιχειρηματικό δαιμόνιο και τις κοινωνικές ευαισθησίες του κ. Σιακόλα θα καταφέρει να συνδυάσει αυτά τα δύο 
και είμαι βέβαιος ότι θα βρει εκείνους τους τρόπους να αναδιαμορφώσει τον τρόπο με τον οποίο θα 
λειτουργήσουν οι επιχειρήσεις του, για να μη βρεθεί κανένας νέος άνθρωπος στο δρόμο.   

 Την ίδια ώρα είμαι επίσης βέβαιος -και κλείνω μ’ αυτό και απολογούμαι για το χρόνο που σας πήρα- ότι 
και οι μεγάλες επιχειρήσεις αυτού του τόπου θα έχουν την ευκαιρία, μέσα από τη διαφημιστική εκστρατεία που 
έχουν ξεκινήσει χρησιμοποιώντας, κατηγορώντας ή για κάποιους δυσφημίζοντας το ∆ΗΚΟ και το συγκεκριμένο 
βουλευτή   -για κάποιους άλλους δεν είναι δυσφήμιση, είναι διαφήμιση- να μεταφέρουν αυτό το διαφημιστικό 
τους κονδύλι, για να προωθήσουν τα προϊόντα τους, τις εξυπηρετήσεις που δίνουν οι μεγάλες επιχειρήσεις του 
τόπου μας.  Και είμαι βέβαιος ότι θα καταφέρουν να προσεγγίσουν κόσμο, για να επιτύχουν τους εμπορικούς 
και επαγγελματικούς τους στόχους. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Βότση. 

 Ακολουθεί ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν περάσει ήδη δύο ώρες συζήτησης επί του θέματος με αρκετή κούραση.  Θα μου 
επιτρέψουν οι συνάδελφοι να ευθυμολογήσω.   

(Αστειευόμενος) 

 Να ευχαριστήσω τους συναδέλφους που θεώρησαν την περιοχή της γενέτειράς μου ως εξέχουσας 
τουριστικής σημασίας και την αναβάθμισαν σε μία από τις δύο περιοχές που πρέπει να μείνουν ανοικτά τα 
καταστήματα και τις Κυριακές! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Είναι λάθος που κατάλαβες.  Στις “ειδικών αναγκών” την κατέταξαν! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχω με προσοχή ακούσει όλα τα επιχειρήματα.  Θέλω να δηλώσω ότι πιστώνω τους συναδέλφους με 
καλές προθέσεις.  Όμως να μου επιτρέψουν να πω ότι τα επιχειρήματά τους είναι αλληλοσυγκρουόμενα και 
ακυρώνουν το ένα το άλλο.  Εάν στόχος της τελικά διαμορφωμένης πρότασης είναι η κυπριακή οικογένεια, ο 
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κοινωνικός ιστός να διατηρηθεί, γιατί η Κυριακή είναι για την οικογένεια και την εκκλησία, κακώς επιτρέπεται να 
είναι ανοικτό οποιοδήποτε κατάστημα.  Όλοι αυτοί που εξαιρείτε δηλαδή και θα μένουν ανοικτοί είναι και άθεοι 
και δεν έχουν οικογένειες; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να κλείουν ούλλοι καλό! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα είχε λογική.  Και λέω ότι το ένα επιχείρημά σας αντικρούει το άλλο. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Να κλείουμεν τα ξενοδοχεία κάθε Σαββατοκυρίακο! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Τζιαι τα νοσοκομεία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι!  Γιατί τα εστιατόρια να μένουν ανοικτά την Κυριακή;  Αφού είναι η ημέρα της οικογένειας, να 
μαγειρεύουμε σπίτι, να μένουμε με την οικογένειά μας! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Ναι, ναι...  Εγώ δεν ενόχλησα κανέναν...   

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ξέρω ότι, όταν λες αλήθειες, κάποιοι ενοχλούνται, αλλά θα τις πω.  

 Μετά μας είπαν κάποια επιχειρήματα για τους εργαζομένους.  Αν είσαι εργαζόμενος σε περιοχή ή 
κατάστημα που εξαιρεί ο νόμος και δουλεύεις και Κυριακή, είσαι διαφορετικός εργαζόμενος από αυτούς που 
θέλουμε να προστατεύσουμε, ώστε να μη δουλεύουν τις Κυριακές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πνάζεις έξι μήνες! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας αφορά πρωτίστως την οικονομία, τον τουρισμό και το 
λιανικό εμπόριο.  Οι δύο τομείς που, παρά τη μεγάλη κρίση, έδειξαν αντοχές είναι τόσο ο τουρισμός όσο και το 
λιανικό εμπόριο.  Σε όλους τους άλλους τομείς, που κατρακύλησαν, εκμηδενίστηκαν, χάθηκαν σχεδόν 
ολόκληρες οι επιχειρήσεις και οι εργαζόμενοι, δε δείξαμε οποιαδήποτε ευαισθησία, ώστε να πάρουμε μέτρα, 
για να δούμε πώς τους διορθώνουμε.  Και έρχεται αυτό το σώμα να αγγίξει τους μοναδικούς δύο τομείς που 
δεν επηρεάστηκαν από την κρίση, που έδειξαν αντοχές, να αποφασίσουμε εν έτει 2015, σε μια χώρα που είτε 
μας αρέσει είτε όχι ανήκει στην Ευρώπη, όπου λειτουργεί η μικτή οικονομία...  ∆ιά της σημερινής νομοθεσίας ο 
νομοθέτης αποφασίζει ποιος θα πουλήσει, τι θα πουλήσει, πότε θα πουλήσει, ποια μέρα, σε ποια οδό, σε ποιο 
χωριό ή σε ποιο δήμο και επιπρόσθετα καθορίζει ο νομοθέτης και τα τετραγωνικά μέτρα στα οποία αυτός “ο 
ποιος και τι” θα πουλήσει, όπου θα δικαιούται σε αυτό μόνο το συγκεκριμένο χώρο να το πράξει, στη 
συγκεκριμένη οδό, χωριό ή πόλη.  Θέλω να σας πω ότι τέτοια νομοθεσία δεν υπάρχει άλλη γειτονιά στον 
κόσμο που να την έχει εφαρμόσει!  Εν πάση περιπτώσει, δε θεωρώ ότι είναι άσχημο να πρωτοπορούμε 
παγκόσμια.      

 Υπάρχουν όμως σε αυτά τα ζητήματα, πέραν των γενικότερων που ανέφερα, και τρεις κατηγορίες 
συμπολιτών μας.  Οι καταναλωτές, που φαίνεται ότι κανέναν δεν ενδιαφέρουν, παρ’ όλο που είναι το σύνολο 
του πληθυσμού.  Όλοι είναι καταναλωτές, και αυτοί που έχουν μικρομεσαίες επιχειρήσεις και οι εργαζόμενοι και 
ολόκληρος ο πληθυσμός.  Και θα είμαι και συγκεκριμένος για όσους λένε ότι έχουν κοινωνικές ευαισθησίες.  Η 
δεύτερη κατηγορία είναι οι εργαζόμενοι.  Και η τρίτη κατηγορία οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Εις το όνομα των 
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μικρομεσαίων επιχειρήσεων, εις το όνομα των εργαζομένων και κάποιοι είπαν και για τους καταναλωτές γίνεται 
ένα εγχείρημα που τα πρώτα θύματα θα είναι οι καταναλωτές, οι εργαζόμενοι και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

 Προτού όμως τεκμηριώσω τις θέσεις μου, θα ήθελα να κάνω ένα ξεκαθάρισμα πολιτικό.  Εάν έχουμε την 
εντύπωση ότι οι συνάδελφοι εξ αριστερών είναι οι εκφραστές οι μόνοι της εργατικής τάξης, θα τους πω ότι στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, αν δεν έχουμε τον ίσο αριθμό εργατών που μας ψηφίζουν, είμαστε οι δεύτεροι με 
διαφορά πολιτική δύναμη που η εργατιά μάς ψηφίζει και σε πραγματικούς αριθμούς και σε ποσοστά.  Όσο για 
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, αν κάποιοι του κέντρου παρουσιάζονται σοσιεκφραστές, θα πω πως ήταν και 
παραμένει η ραχοκοκαλιά της παράταξης που ηγούμαι και για χρόνια είναι η προμετωπίδα μας και η 
προάσπιση των συμφερόντων των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήταν, ήταν! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα πω πρώτα για τους καταναλωτές.  Αλλά πρώτα και πριν αναφερθώ στους καταναλωτές, εάν τα malls 
και οι υπεραγορές είναι ανάθεμα, κακώς κάποιες κυβερνήσεις -και όχι η δική μας κυβέρνηση του ’93-2003 ούτε 
η σημερινή- είχαν δώσει άδεια, για να κτιστούν malls και μεγάλες υπεραγορές.  Άρα, δεν μπορούν όσοι επί 
διακυβέρνησής τους έδωσαν άδειες για τα malls και τις υπεραγορές σήμερα να νομίζουν ότι στέλλουν τα 
μηνύματα τα οποία ακούονται καλά στα αφτιά της κοινωνίας.  Θα ’ταν πολύ πιο σωστό και πρέπον, είμαστε μία 
χώρα με κοινωνικό ιστό…  Γιατί επιτρέψαμε να ανεγερθούν malls και υπεραγορές;   

 Έρχομαι όμως στην κοινωνία.  Και να μη θεωρηθεί ότι είμαι ενάντια σε οποιαδήποτε τάξη 
επιχειρηματιών, αλλά έχουμε ευαισθησία να κλείσουμε την υπεραγορά όπου ο φτωχός ο κόσμος μπορεί να 
αγοράσει το ψωμί €1, αλλά δεν έχουμε πρόβλημα να τον διοχετεύουμε να αγοράζει το ψωμί €3 και €4 από 
διάφορους χώρους που το νομοσχέδιό σας καθορίζει.  Θέλουμε τον καταναλωτή και το φτωχό κόσμο, αν θέλει 
ένα ψωμί και ένα γάλα την Κυριακή, να το αγοράζει το γάλα €1,11 ή €2, το ψωμί €1 ή €3;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Άρα, παίρνετε θέση; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν παίρνω θέση.  ∆εν παίρνω θέση!  Απλώς, πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα, ποιοι 
είναι με ποιους.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, να τους κλείσουμε τους μιτσιούς! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είπα να κλείσει κανένας, αλλά θέλω, επαναλαμβάνω, όχι μέσα από συνθήματα αλλά μέσα από 
επιχειρήματα να καταδειχθεί ποιοι είναι με ποιους.   

 Από τη νομοθεσία στην οποία έχετε καταλήξει λείπει ένα συστατικό.  Έπρεπε να βάλετε πρόνοια να 
απαγορεύεται σε οποιοδήποτε επιχειρηματία, μικρομεσαίο ή μεγάλο, από τη στιγμή που έχει ένα αριθμό 
προσωπικού εργαζομένων, να είναι ποινικό αδίκημα, αν μειώσει το προσωπικό του.  ∆εν μπορούμε ειλικρινά -
και δεν υπερασπίζομαι κανέναν- διά νόμου να απαγορεύουμε να είναι ανοικτά καταστήματα σε πολλές 
περιοχές την Κυριακή, αλλά την ίδια ώρα να θεωρούμε ότι θα παραμείνουν οι εργαζόμενοι, ο αριθμός των 
εργαζομένων, στους ίδιους αριθμούς.  ∆εν ξέρω αν ειλικρινά αυτοί που λέγουν αυτά τα επιχειρήματα απ’ αυτό 
το επίσημο βήμα τα πιστεύουν οι ίδιοι.  Να μην εκληφθεί ότι εμείς θέλουμε την οποιαδήποτε μείωση του 
αριθμού των εργαζομένων.  Το μεροκάματο είναι ιερό, ιδιαίτερα αυτό τον καιρό.  Και ανέμενα ότι, επειδή το 
μεροκάματο είναι ιερό, αυτό θα ’ταν στις δικές μας προτεραιότητες σε αυτό το σώμα, από όλες ανεξάρτητα τις 
πλευρές. 

 Λέχθηκε από το Νικόλα Παπαδόπουλο ότι αυτό δεν είναι η τέλεια λύση.  Θα συμφωνούσα απόλυτα, αν 
έλεγε ότι δεν είναι λύση.  ∆εν είναι λύση και το γνωρίζουμε όλοι συνειδητά ότι δε λύνει, αλλά πολλαπλασιάζει τα 
προβλήματα.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όντως, οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις περνούν την πιο δύσκολη περίοδο, με συρρίκνωση του κύκλου 
εργασιών, με τα δυσβάστακτα επιτόκια, τις χρεώσεις, τα προβληματικά τους δάνεια, τα οικογενειακά και 
κοινωνικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν.  Είναι η τάξη χωρίς οποιοδήποτε δίκτυ προστασίας.  Και είναι σε 
αυτό που πρέπει να επικεντρωθούμε.  Και σημειώνω θετικά αυτό που είπε ο Νικόλας Παπαδόπουλος.   
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 Είναι και εκπρόσωπος της κυβέρνησης εδώ και μας ακούει, η Υπουργός Εργασίας, που τη χαιρετώ.  
Προγράμματα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων από ευρωπαϊκά προγράμματα.  Αυτή πρέπει να ’ναι η 
προτεραιότητα τις επόμενες βδομάδες.  Πώς;  Μέσα από σωστά προγράμματα στήριξης να προστατεύσουμε 
αυτές τις χιλιάδες μικρομεσαίων επιχειρήσεων, για τις οποίες μακάρι ειλικρινά, συνάδελφοι, μακάρι με την 
καθολική, όχι τη μερική και αποσπασματική και επιλεκτική κατάργηση της Κυριακής, μακάρι με την κατάργηση 
της Κυριακής να ερχόταν και το τέλος των προβλημάτων των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Θα υπερψηφίζαμε 
την πρότασή σας και με καθολικότητα, χωρίς περιορισμούς που να δικαιολογούν τον πολίτη -εμένα όχι- να 
διερωτάται ποια η διαφορά του Λατσιού από τη μαρίνα της Λεμεσού ή της Πέγειας από τη Λεμεσό ή της Αγίας 
Νάπας από τις Φοινικούδες.   

 Λέχθηκε για την εποχικότητα.  Έχει και η Λήδρας εποχικότητα;  Συνάδελφοι, δεν είπατε επιχείρημα που 
να στέκει!  Γι’ αυτό κι εμείς, όπως είπε και ο συνάδελφος ο Νίκος ο Νουρής -και αυτό θεωρώ είναι πολιτική 
σωστή- κατά τη δική μας άποψη, αν τελικά ένα νομοσχέδιο, όπως και αν διαμορφωθεί, θα το καταψηφίσεις, δεν 
ψηφίζεις τροπολογίες.  Αυτό είναι το σωστό.  Εάν έχεις μία πολιτική θέση αντίθετη, δεν πρωταγωνιστείς σε 
τροπολογίες για ψήφιση ή καταψήφιση και μετά είσαι αποφασισμένος να καταψηφίσεις το οποιοδήποτε 
αποτέλεσμα διαμορφωθεί.  Εμείς λοιπόν για τους λόγους που ανέφερε ο συνάδελφος ο Νίκος ο Νουρής και τα 
επιπρόσθετα που πρόσθεσα εγώ δεν πρόκειται να ψηφίσουμε τις προτάσεις σας, γιατί απλά θεωρούμε πως 
δεν είναι λύση· είναι απαρχή περισσότερων προβλημάτων σ’ αυτούς που καλοπροαίρετα είχατε σκοπό να 
εξυπηρετήσετε.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εύχομαι αυτό που η Βουλή θα κάμει σήμερα να διαψεύσει αυτά που εγώ εκτιμώ, ανέλυσα και πιστεύω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή ο κ. Νεοφύτου εξεκίνησε με ευφυολόγημα, κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω κι εγώ λέγοντάς του ότι, 
στην προσπάθειά του να ευφυολογήσει, απαρνήθηκε τη γενέτειρά του.  Απ’ ό,τι ξέρω, η γενέτειρά του δεν είναι 
η Πόλη, είναι ο τόπος που ζει, αλλά δεν είναι η γενέτειρά του.  Απαρνήθηκέν την με μεγάλη ευκολία!   

 Το δεύτερο που θέλω να του πω... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έν’ ευρύτερη περιοχή! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το δεύτερο που θέλω να του πω είναι ότι το ποιος είμαστε ο καθένας πολιτικά καθορίζεται από τις 
πολιτικές θέσεις που υποστηρίζουμε και όχι από το τι δηλώνουμε ή από το τι λέμε ότι είμαστε.  Και το τρίτο που 
θα του πω είναι ότι αυτά που λέμε τα πιστεύουμε απολύτως.  ∆εν τα λέμε, για να δημιουργούνται εντυπώσεις, 
αλλά τα λέμε, γιατί θεωρούμε ότι είναι σωστά. 

 Εννά απαντήσω έτσι αποσπασματικά σε κάποια ζητήματα και μετά θα προσπαθήσω να δώσω μια 
ολοκληρωμένη τοποθέτηση δική μας, βέβαια ξεκαθαρίζοντας ότι δε θα μπω στις λεπτομέρειες, γιατί τις έχει 
αναλύσει ο Άντρος ο Φακοντής πάρα πολύ καλά. 

 Επιχειρείται να δοθεί η εντύπωση από κάποιους ότι κλείσαμε τα καταστήματα και ο κόσμος δε θα έχει 
καταστήματα να πηγαίνει να αγοράζει τα διάφορα προϊόντα, ιδιαίτερα τα είδη βασικής ανάγκης, και θα 
υποχρεώνεται να τα πληρώνει πολύ πιο ακριβά!  Μα, τα καταστήματα θα είναι ανοικτά από τη ∆ευτέρα το πρωί 
καθημερινά μέχρι και το Σάββατο έως τις 9.00 το βράδυ.  Όποιος θέλει να πάει να αγοράσει στις τιμές που 
θέλει να αγοράσει τα προϊόντα έχει κάθε ευχέρεια να το πράξει.  ∆ιερωτώμαι γιατί θα πρέπει να λέμε του 
κόσμου ότι μόνο Κυριακή πρέπει να πάεις να ψωνίσεις, για να ψωνίσεις πιο ακριβά κάποια προϊόντα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟY: 

 Γιατί εν τα κλείουμεν όλα την Κυριακή τότε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εννά ’ρτω και σε αυτό, αγαπητέ κύριε Νεοφύτου. Γιατί είμαστε μια χώρα η οποία είναι και τουριστική 
χώρα και θα απαντήσω και στο ερώτημά σου.  Τι γίνεται στην υπόλοιπη Ευρώπη;  Επειδή λέχθηκε ότι είμαστε 
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ευρωπαϊκή χώρα…  Μάλιστα, ανήκουμε στην Ευρώπη! Είμαστε ευρωπαϊκή χώρα!  Βέβαια, εμείς λέμε ότι η 
Κύπρος ανήκει στους Κυπρίους και όχι σε οποιονδήποτε άλλο!   Αλλά, τι γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες;  
Να πκιάσω τη μητρόπολη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όχι, να πκιάσω τη Γερμανία και μετά να πάω στις 
Βρυξέλλες.  Είναι όλα τα καταστήματα κλειστά την Κυριακή εκτός από τα αρτοποιεία στη Γερμανία.  Στις 
Βρυξέλλες τα καταστήματα όλα είναι κλειστά.  Μήπως η Γερμανία και οι Βρυξέλλες δεν είναι ευρωπαϊκές 
χώρες;  Το Παρίσι με πέντε εκατομμύρια τουρισμό ετησίως τα καταστήματα είναι κλειστά την Κυριακή.  ∆εν 
ενδιαφέρονται οι Παριζιάνοι για τον τουρισμό τους;  Στην Ολλανδία είναι κλειστά όλα τα καταστήματα εκτός από 
τουριστικές περιοχές και σε πολλές άλλες χώρες. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αξίζει, κύριε Πρόεδρε, ένα πολλά ωραίο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να το πείτε ελεύθερα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είπε η συνάδελφος η Αθηνά ότι στο Παρίσι μόνο στο Champs Elysee είναι ανοικτά.  Τζιαι εμάς στο 
Λατσί! 

ΑNTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ καλή η σύγκριση!  Θα πω ότι το να λέμε γενικά και αόριστα ότι ο τουρισμός της Κύπρου 
ωφελήθηκε, γιατί τα καταστήματα, οι τρεις-τέσσερις μεγάλες υπεραγορές, έμειναν ανοικτά την Κυριακή, είναι 
κάτι που πρέπει να τεκμηριωθεί.  ∆ιότι έν’ εύκολο να λέμε ότι τα επιχειρήματα των άλλων δεν είναι 
τεκμηριωμένα, δεν πείθουν τα επιχειρήματα των άλλων, αλλά πρέπει να δούμε πώς τεκμηριώνουμε τα δικά 
μας τα επιχειρήματα, κύριε Νεοφύτου!  Ωφελήθηκε ο τουρισμός του τόπου, γιατί έμειναν  ανοικτές τέσσερις-
πέντε μεγάλες υπεραγορές και τις Κυριακές!  Πώς το τεκμηριώνετε αυτό το πράγμα;  Πρέπει να μας πείτε.   

 Τώρα, θέλω να πω το εξής, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι꞉  Σίγουρα, η λύση στην οποία 
καταλήξαμε δεν είναι ιδανική.  Η προηγούμενη ρύθμιση όμως ήταν καταστροφική.  Αυτή είναι η διαφορά.  Και 
το ερώτημα το κρίσιμο απάντησέ το ο κ. Παπαδόπουλος.  Είναι το εξής:  Γιατί εφθάσαμεν στο σημείο που 
υποχρεώθηκε η πλειοψηφία της Βουλής να νομοθετήσει με το συγκεκριμένο τρόπο που νομοθετεί;  ∆ιότι μια 
ομάδα, μικρή ομάδα επιχειρηματιών, επέλεξαν να επιβάλουν την άποψή τους σε όλη την υπόλοιπη Κύπρο, 
στην προσπάθειά τους να εξυπηρετήσουν τα οικονομικά τους συμφέροντα, και βρήκαν μια κυβέρνηση η οποία 
μονομερώς προσπάθησε να τους στηρίξει, είτε γιατί συμφωνούσε με τη φιλοσοφία τους είτε γιατί δεν 
ενδιαφέρθηκε να ακούσει τις οποιεσδήποτε διαφορετικές απόψεις.  Γι’ αυτό υποχρεωθήκαμε σήμερα να 
είμαστε εδώ και να συζητούμε στη βάση της συγκεκριμένης πρότασης.  Αν η κυβέρνηση έμπαινε στον κόπο να 
ακούσει και τη διαφορετική άποψη και να βρει έναν ισορροπημένο τρόπο αντιμετώπισης του προβλήματος, θα 
το είχαμε επιλύσει πολύ νωρίτερα και με έναν ενδεχομένως καλύτερο τρόπο.  Αντί τούτου, επαναλαμβάνω, 
επιλέγη η υποστήριξη μιας μικρής ομάδας επιχειρηματιών που ήθελαν να αυξήσουν τα κέρδη τους.   

 Πριν να έρτω στα άλλα ζητήματα, θέλω να κάνω και εγώ μια αναφορά σε όσα προηγήθηκαν τις 
τελευταίες βδομάδες.   Το να θέλει κάποιος να ακουστεί η άποψή του είναι απόλυτα δικαιολογημένο και 
φυσιολογικό και μπορεί να τη διατυπώσει με διάφορους τρόπους.  Το να θέλει να εκβιάσει, για να επιβάλλει την 
άποψή του είναι αδικαιολόγητο και απαράδεκτο και δεν πρέπει να γίνεται αποδεκτό από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Και λυπούμαι να πω ότι σε αυτό το κλίμα εκφοβισμού τις τελευταίες ημέρες επιστρατεύτηκαν 
και μέσα μαζικής ενημέρωσης και είναι λυπηρό!  Κατανοώ γιατί έπαιξαν αυτό το ρόλο, αλλά είναι λυπηρό το ότι 
έπαιξαν αυτό το ρόλο.  Απαράδεκτο είναι να επιχειρείται και ο εκφοβισμός σε προσωπικό επίπεδο και βέβαια 
να επισείεται ο κίνδυνος για απολύσεις ανθρώπων, για να επιβληθεί μια συγκεκριμένη άποψη. 

 Θέλω να κάνω μια παρένθεση, για να πω το εξής:  Εμείς υπήρξαμε θύμα -μιλώ για το κόμμα μας- μιας 
προσπάθειας δημιουργίας ενός κλίματος εκφοβισμού τα τελευταία χρόνια.  Θεωρώ ότι η δημοκρατία στον τόπο 
μας, αλλά και τα εθνικά συμφέροντα επιβάλλουν να καλλιεργήσουμε μια διαφορετική νοοτροπία στον κόσμο, 
να γίνεται σεβαστή η διαφορετική άποψη και εκεί που υπάρχουν διαφωνίες να αναπτύσσεται δημοκρατικός 
διάλογος και όχι να επιχειρείται ο εκφοβισμός των οποιωνδήποτε.  Και το λέω αυτό με πλήρη συνείδηση ότι θα 
ακολουθήσουν πολύ δύσκολα θέματα μπροστά μας και επιβάλλεται, κατά την άποψή μου, να σεβόμαστε ο 
ένας τη διαφορετική άποψη του οποιουδήποτε άλλου, αν θέλουμε να καταλήξουμε στις καλύτερες δυνατές 
αποφάσεις.  Αν θα επιχειρήσουμε να εκφοβίσουμε, να εκβιάσουμε και να ισοπεδώσουμε τη διαφορετική άποψη 
πάνω στα οποιαδήποτε ζητήματα, θα προσφέρουμε τη χειρότερη υπηρεσία στον τόπο μας, θεωρώ.  Και είναι 
σημαντικό να το έχουμε αυτό υπόψη μας στις δύσκολες μέρες που θα ακολουθήσουν και στο Κυπριακό, αλλά 
και σε ζητήματα της οικονομίας. 

 Θέλω να καταλήξω αναφερόμενος σε κάποια ζητήματα τα οποία έχουν αναφερθεί, αλλά τα θεωρώ ως 
πολύ σημαντικά, γιατί είναι η αιχμή του δόρατος της επιχειρηματολογίας της κυβέρνησης και θέλω έτσι να 
ενισχύσω και με τη δική μου άποψη τα δικά μας επιχειρήματα.  Ένα από τα κύρια επιχειρήματα που 
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χρησιμοποιείται είναι ότι πρέπει να σκεφτούμε την οικονομία του τόπου, που διέρχεται πολύ δύσκολη φάση, και 
ότι αυξήθηκε ο κύκλος εργασιών.  Εκείνο το οποίο πετύχαμε με την επιμονή μας στο να μένουν ανοικτά τα 
καταστήματα την Κυριακή είναι να κάνουμε ανακατανομή των εσόδων.  Τα έσοδα τα οποία πήγαιναν σε πολλές 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις μεταφέρθηκαν σε τρεις-τέσσερις μεγάλες επιχειρήσεις.  Αυτό επετύχαμεν και 
υποχρεώσαμε πολλές μικρομεσαίες επιχειρήσεις να κλείσουν, γιατί δεν μπορούσαν να τα βγάλουν πέρα.  Αυτό 
ήταν το αποτέλεσμα της πολιτικής που ακολουθήθηκε! 

  «Αυξήθηκε η απασχόληση».  Ετεκμηριώθηκε με αριθμητικά στοιχεία προηγουμένως ότι αυτό το πράγμα 
δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  Ο κ. Περδίκης ανέφερε ποιος ήταν και ποιος είναι ο συνολικός 
αριθμός των απασχολουμένων σήμερα και ταυτόχρονα αναφέρθηκε και ποιος είναι ο αριθμός που 
απασχολείται στο λιανικό εμπόριο.  Καταδεικνύεται ότι, ενώ γενικά υπάρχει μια σταθεροποίηση των 
εργαζομένων, του αριθμού των εργαζομένων, στο λιανικό εμπόριο υπάρχει μείωση, παρ’ όλο που τα τελευταία 
δύο χρόνια έχουν λειτουργήσει μεγάλες υπεραγορές που έχουν εργοδοτήσει εκατοντάδες εργαζόμενα άτομα.  
Παρ’ όλα αυτά ο αριθμός των υπαλλήλων στο λιανικό εμπόριο μειώθηκε.  Καταρρίπτεται το επιχείρημα ότι η 
λειτουργία των καταστημάτων την Κυριακή αύξησε τον αριθμό των εργαζομένων.   

 Επισείεται ο μπαμπούλας της απόλυσης των εργαζομένων.  Να πω το εξής:  Λέχθηκε από τον Άντρο το 
Φακοντή πόσες είναι οι συνολικές ώρες εργασίας των καταστημάτων ετησίως.   Σχεδόν 6 000, κάτι λιγότερο 
από 6 000 μαζί με τις νέες ρυθμίσεις οι οποίες έγιναν.  Η μείωση θα είναι κάτι πάνω από τετρακόσιες ώρες 
ετησίως.  Η μείωση πάνω στο συνολικό χρόνο εργασίας των καταστημάτων ετησίως θα είναι γύρω στο 6%.  
∆ικαιολογείται να απολυθούν τόσα πολλά άτομα;  Ένα ερώτημα που θα πρέπει να απαντηθεί.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μόνο εκδικητικά. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 «Μόνο εκδικητικά» λέει ο κ. Περδίκης και συμφωνώ απολύτως μαζί του.  Κύριε Πρόεδρε, εγώ λέω ότι η 
ένταση που παρατηρήθηκε στη συζήτηση στέλνει κάποια μηνύματα.  Εμείς δεν είμαστε έντονοι.  Εμείς έχουμε 
κάποιες απόψεις.  ∆ιατυπώσαμε τις θέσεις μας με επιχειρήματα.  Νομίζω όλοι όσοι στηρίζουμε τη 
συγκεκριμένη πρόταση προσπαθήσαμε με τα επιχειρήματα, στο βαθμό που μπορούμε να τεκμηριώσουμε 
κάποια πράγματα, να αναπτύξουμε τις θέσεις μας.  ∆εν καταλαβαίνω γιατί να απαντιούνται τα επιχειρήματά 
μας από την κυβερνητική πλευρά με αυτό τον έντονο και αφοριστικό τρόπο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mάλιστα.   Αφού ολοκληρώθηκε η συζήτηση, να προχωρήσουμε, συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ειδοποιήστε, για να έρθουν μέσα, κύριε Πρόεδρε, να μην έχουμε τα ίδια προβλήματα.  ∆ώστε ένα λεπτό 
να… 

ΠΡΟΕ∆ΡEYΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στην ψηφοφορία.  Αρχίζουμε με τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
στο πρώτο θέμα, που είναι το κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Παρακαλώ το γραμματέα να τις διαβάσει.  Θα θέλαμε, 
κύριε γραμματέα, να τις διαβάσεις και να μας πει το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις αν θέλει να μπουν μία-μία 
προς ψηφοφορία ή ως σύνολο ή πώς προτιμά το σώμα. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Προτιμούμε, κύριε Πρόεδρε, να είναι μία-μία, διότι και σε άλλα που θα ακολουθήσουν πιθανόν κάποια να 
ψηφιστούν ή κάποια να απορριφθούν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Παρακαλώ, κύριε γραμματέα.  Οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ αφορούν στον περί της Ρύθμισης 
της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015.   Προχωρούμε στις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των 

Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 12 του 
βασικού νόμου, με τη διαγραφή από το εδάφιο (3) αυτού της φράσης «υπάλληλο καταστήματος που 
εργάζεται μέχρι και τέσσερις (4) ημέρες την εβδομάδα και» (έκτη, έβδομη και όγδοη γραμμή). 
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2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του νομοσχεδίου με το οποίο αντικαθίσταται το άρθρο 
15 του βασικού νόμου ως ακολούθως: 

(α)  Mε την αντικατάσταση από το εδάφιο (1) του προτεινόμενου νέου άρθρου 15 της φράσης «τρία (3) 
ελεύθερα πρωινά ή απογεύματα» (πέμπτη και έκτη γραμμή) με τη φράση «ένα (1) ελεύθερο 
εικοσιτετράωρο και ένα (1) ελεύθερο πρωινό ή απόγευμα», 

(β)  με την αντικατάσταση από την επιφύλαξη του εδαφίου (1) αυτού της φράσης «το ένα (1) από τα 
ελεύθερα απογεύματα» (δεύτερη και τρίτη γραμμή) με τη φράση «το ένα ελεύθερο 
εικοσιτετράωρο», 

(γ)  με την αντικατάσταση από το εδάφιο (3) του προτεινόμενου νέου άρθρου 15 της φράσης «τρία (3) 
ελεύθερα πρωινά ή απογεύματα (τέταρτη και πέμπτη γραμμή) με τη φράση «ένα (1) ελεύθερο 
εικοσιτετράωρο και ένα (1) ελεύθερο πρωινό ή απόγευμα» και 

(δ)  με την αντικατάσταση από την επιφύλαξη του εδαφίου (3) αυτού της φράσης «το ένα (1) από τα 
ελεύθερα απογεύματα» (δεύτερη και τρίτη γραμμή) με τη φράση «το ένα ελεύθερο 
εικοσιτετράωρο». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όσον αφορά στο διαδικαστικό, νομίζω ότι, αν συμφωνεί και το ΑΚΕΛ, που έχει εισηγηθεί την πρόταση, ο 
κ. Φακοντής, όλες οι τροπολογίες έχουν ένα στόχο.  Στόχος είναι, όσον αφορά στο εργατικό μέρος, κατά πόσο 
οι υπάλληλοι οι οποίοι εργάζονται μέχρι έξι μέρες τη βδομάδα αντί να έχουν επιλογή δύο απογεύματα, να 
μπορούν να έχουν επιλογή ένα εικοσιτετράωρο, στην ουσία να έχουν πενθήμερη εργασία.  Εμάς η δική μας 
εισήγηση, προφορική τροπολογία, αν μου επιτραπεί, είναι, αν αποδέχονται και οι εισηγητές της πρότασης, να 
είναι κατ’ επιλογήν αυτό και να μην είναι υποχρεωτικό.  Αν θέλουν να το επιλέξουν, να έχουν τη δυνατότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Εντάξει, μπορεί να γίνει αποδεκτή αυτή η προφορική τροπολογία.  Αφορά φυσικά μόνο το 2(α), διότι το 
2(β) αφορά την επταήμερη εργασία…  

 Όχι, είναι για όλα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, η προφορική τροπολογία αφορά το 2(α) και εφόσον γίνεται προφορικά τώρα, μπαίνει σε… 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά και εμείς συμφωνούμε και επειδή θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες όπως 
είναι, τουλάχιστον από την πλευρά τη δική μας θεωρούμε ότι δεν υπάρχει λόγος να ψηφίζονται τουλάχιστον 
αυτές οι τροπολογίες μία-μία.  Ίσως, μεταγενέστερα στο τρίτο νομοσχέδιο να πρέπει να το κάνουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Oι εισηγητές των τροπολογιών αποδέχονται αυτή την εισήγηση της κ. Ρούλας Μαυρονικόλα; 

 Ώστε όλες μαζί.  Λαμβάνοντας και υπόψη την προφορική τροπολογία του κ. Άγγελου Βότση εκ μέρους 
του ∆ΗΚΟ για το «κατ’ επιλογήν», το οποίο αποδέχεστε εσείς ως εισηγητές.  Όλες μαζί λοιπόν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ όλων των τροπολογιών επί του νομοσχεδίου αυτού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον παρακαλώ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

 Επομένως, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον των άρθρων 1 μέχρι 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελική ψηφοφορία, συνάδελφοι. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και μία αποχή. 

 Ερχόμαστε στους κανονισμούς και ερωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ.  Είναι το επόμενο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 2, οι κανονισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι προτεινόμενες τροπολογίες εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Οι κανονισμοί δεν έχουν τροπολογίες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, δεν έχουν.  Επειδή το έχουν εδώ πέρα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε εναντίον των κανονισμών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στους κανονισμούς ερωτάτε αν υπάρχει ένσταση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είπα ερχόμαστε στους κανονισμούς και ερωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ και μου είπατε ότι δεν υπάρχει 
ένσταση, αλλά να ρωτήσω ξανά.   

 Πόσοι είναι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα, αφού δε σηκώνετε χέρι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα γίνεται η ερώτηση αν υπάρχει ένσταση.  Αν σηκώσει κάποιος από την 
αντιπολίτευση χέρι ότι υπάρχει ένσταση, τότε ξεκινά η ψηφοφορία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ∆εν πάει υπέρ...  Είναι διαφορετική η διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή, κύριε Κατσουρίδη, δεν ψηφίζουμε υπέρ, εναντίον; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι απευθείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μιχαηλίδη, διάβασε τους κανονισμούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική 
Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νουρή. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Η διευκρίνιση είναι...  Αυτό το οποίο ζητούμε σαν διευκρίνιση είναι:  Ενώπιόν μας είχαμε τους 
κανονισμούς της κυβέρνησης.  Στη συνέχεια οι κανονισμοί της κυβέρνησης τροποποιήθηκαν και 
ενσωματώθηκαν, μετά τη συζήτηση, σε πρόταση νόμου... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ωραία.  Άρα, μιλούμε για τους κανονισμούς αυτούσιους της κυβέρνησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα μία ψήφοι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φαίνεται είναι η πλειοψηφία.  Υπέρ είναι οι υπόλοιποι, υποθέτω. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να ψηφίσουμε.   

 Πόσοι είναι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ υπέρ και μία αποχή, οι κανονισμοί αυτοί απορρίπτονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για το τρίτο θέμα, που είναι η πρόταση νόμου του ∆ΗΚΟ, έχουμε τροπολογίες από το ΑΚΕΛ, από τους 
Οικολόγους και κοινές τροπολογίες ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ. 

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, να διαβάσετε πρώτα τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η δική μου η τροπολογία είναι πάνω στην τροπολογία του ΑΚΕΛ, νομίζω ότι 
πρέπει να μπει πρώτα η δική μου, διότι ύστερα δε θα ξέρω τι θα ψηφίσω, άμα βάλεις την τροπολογία του 
ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι έχετε δίκαιο.   

 Συμφωνούν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ να διαβαστεί πρώτα η τροπολογία;   

 Κύριε κοινοβουλευτικέ του ΑΚΕΛ, κύριε Γιάννο Λαμάρη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆εν είναι θέμα συμφωνίας, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτή είναι η διαδικασία, δεν είναι θέμα αν συμφωνεί κάποιος ή όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, αλλά τυπικά δεν είναι... 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 

Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2015»  

 Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 3 της πρότασης νόμου, που τροποποιεί το άρθρο 21 
του βασικού νόμου, ως ακολούθως: 

(α) Με την αντικατάσταση της φράσης «των ακόλουθων νέων παραγράφων (ι) και (ια)» (τέταρτη γραμμή) 
με τη φράση «των ακόλουθων νέων παραγράφων (ι), (ια) και (ιβ)». 

(β) με τη διαγραφή της λέξης «και» στο τέλος της παραγράφου (ι). και 

(γ) με την αντικατάσταση της τελείας με άνω τελεία στο τέλος της παραγράφου (ια) αυτού και με την 
προσθήκη, αμέσως μετά, της λέξης «και» και της ακόλουθης νέας παραγράφου (ιβ): 

 «(ιβ) κάθε παντοπωλείο (minimarket) που δεν υπερβαίνει σε έκταση τα εκατό είκοσι τετραγωνικά 
μέτρα (120 τ.μ.) δεν ανοίγει νωρίτερα από τις 5.00 π.μ. και μπορεί να λειτουργεί μέχρι τις 10.00 
μ.μ. κάθε ημέρα, από τη ∆ευτέρα μέχρι και την Κυριακή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Αυτή είναι η τροπολογία των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και προχωρούμε σε ψηφοφορία. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία αποχές, οκτώ ψήφους εναντίον και δύο υπέρ, η τροπολογία αυτή απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

 Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 

των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015»  

1.   Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Προοιμίου με τη διαγραφή, από την πρώτη παράγραφο 
αυτού, της λέξης «και» (δεύτερη γραμμή) και την προσθήκη, αμέσως μετά τη φράση «Νέου Χωριού» 
(τρίτη γραμμή), της φράσης «, Λευκωσίας και Πέγειας».  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Νέο Χωριό της Πάφου.  Να διευκρινιστεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 “Νέου Χωριού”, λέει εδώ.  Πάφου; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ποιος το προτείνει;  Να μας διευκρινίσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έν’ της Πάφου, αντιλαμβάνομαι. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει σχετικός πίνακας όπου γίνεται αναφορά ότι είναι στην επαρχία Πάφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Στην κοινότητα Νέου Χωρίου.  Αν χρειαστεί, να σημειωθεί και το “Πάφου”, για να διευκρινιστεί 
περαιτέρω.  ∆εν έχει πρόβλημα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



1794 

 

 Παρακαλώ, το άλλο Νέο Χωρίο είναι κατεχόμενο και είναι κοντά στην Κυθρέα και δε φαντάζομαι ότι 
προχωρούμε εκεί.  Επομένως, δε χρειάζεται να μπει η λέξη “Πάφου”, διότι το άλλο Νέο Χωριό δυστυχώς είναι 
κατεχόμενο και ελπίζω σύντομα να απελευθερωθεί.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα λεπτό, κύριε Φακοντή.  Ήθελα να ρωτήσω:  όλες αυτές οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ θα μπουν μία-μία;  
Πώς θα γίνει; 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να διευκολύνω.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι δε χρειάζεται να διαβάζονται μία-μία οι τροπολογίες.   

 Εμείς να πούμε ότι θα ψηφίσουμε την υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία, που αφορά την παράγραφο (ιγ), η 
οποία μιλά για τα παντοπωλεία που δεν υπερβαίνουν σε έκταση τα 150 χιλιόμετρα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τετραγωνικά μέτρα.  Θα χαρούν πολλοί από το λάθος μου! 

(Γέλια) 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Τα 120... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι.  Για να έχουμε καλές εξηγήσεις, πρέπει να πω... 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε όλοι κουρασμένοι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να ακουστούν όλες οι τροπολογίες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να πω ότι εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε το (ιγ) και θα τηρήσουμε αποχή όσον αφορά τις 
περιοχές οι οποίες είναι εις την εντός των τειχών του δήμου Λευκωσίας και σε ολόκληρη την περιοχή Κόλπου 
των Κοραλλίων εντός των ορίων του δήμου Πέγειας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η δήλωση της Ε∆ΕΚ είναι καθαρή.  Σε όλα είναι εναντίον, αποχή στο πρώτο, που μιλά για τις περιοχές 
Λευκωσίας και Πέγειας, και υπέρ στην 3(ιγ).  Η Ε∆ΕΚ έχει τοποθετηθεί.   

 Για τους υπόλοιπους θα κάνουμε ψηφοφορία μία-μία;   

 Τι θέλετε, κύριοι του ΑΚΕΛ; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όλα μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλα μαζί.   

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή η κάθε τροπολογία θα έχει διαφορετική προσέγγιση από τα κόμματα, καλύτερα να τις βάλετε...  
Έννεν ανάγκη να τις διαβάζετε, αλλά να πείτε είναι η τροπολογία ένα, είναι η δύο και η τρία.   

 Εμείς, για να διευκολύνουμε τη διαδικασία, λέμε την ένα θα την ψηφίσουμε, τη δύο θα την ψηφίσουμε, 
διότι είναι συναφής με την ένα, και στην τρίτη τροπολογία, που είναι το θέμα των χρυσοχοείων/αργυροχοείων 
και των minimarket, θα απορρίψουμε και τις δύο εισηγήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Οι Οικολόγοι, κύριε Πρόεδρε, αποφάσισαν να στηρίξουν τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ ησυχία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...πλην την αναφερόμενη στα 150 τ.μ., γιατί εμείς θεωρούμε ότι ενδεχομένως να λειτουργήσει ως 
κερκόπορτα.  Γι’ αυτό είχαμε εισηγηθεί τα 100, πήγαμε στα 120... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 ...τζιαι η κερκόπορτα ήταν μιτσιά, φίλε Ζαχαρία, εσύ που ξέρεις την ιστορία.  Ήταν τόση πορτούα τζιαι 
μπήκαν μέσα, άρα χωρούν τους τζιαι οι μιτσιές πορτούες.  Είμαστε αποχή στη συγκεκριμένη για τα 150.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θα τις...  Γιατί αρχίσατε όλοι και λέτε διάφορα.  Θα τις βάλω μία-μία και να γίνεται κανονική 
ψηφοφορία.  Τελεία και παύλα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έτσι είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ γι’ αυτή την πρόταση νόμου. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία αποχές, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι σαράντα οκτώ σύνολο, κύριε Πρόεδρε, τώρα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Κάπου εφυράσαμεν δηλαδή.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφυράσαμεν, ακριβώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι μία αποχές και ουδεμία εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται.   

 Θέτω σε ψηφοφορία την υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 

των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015»  

2.  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου, που τροποποιεί το άρθρο 20 του 
βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της άνω τελείας με άνω και κάτω τελεία στο τέλος της 
υποπαραγράφου (ii) της παραγράφου (β) και την προσθήκη, αμέσως μετά, της ακόλουθης επιφύλαξης:   

«Νοείται ότι, κατά τη θερινή περίοδο- 

               (i) 

Πίνακας. 

  

 

τα γενικά καταστήματα που βρίσκονται στις περιοχές/ζώνες που καθορίζονται στον 
Πίνακα μπορούν να παραμένουν ανοικτά από ∆ευτέρα μέχρι και Σάββατο όχι νωρίτερα 
από τις 5.00 π.μ. και όχι αργότερα από τις 11.00 μ.μ. και την Κυριακή όχι νωρίτερα από 
τις 7.30 π.μ. και όχι αργότερα από τις 11.00 μ.μ.· 

                (ii) 
Πίνακας. 

τα ειδικά καταστήματα που βρίσκονται στις περιοχές/ζώνες που καθορίζονται στον 
Πίνακα για κάθε ημέρα της εβδομάδας μπορούν είτε να λειτουργούν με βάση το ωράριο 
λειτουργίας των ειδικών καταστημάτων, που καθορίζεται στο άρθρο 21 του παρόντος 
Νόμου, είτε να αναπροσαρμόζουν το ωράριό τους, ώστε να συμπίπτει με το ωράριο 
που καθορίζεται στην παράγραφο (i).». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και δεκαεπτά αποχές η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η τρίτη τροπολογία έχει τρία μέρη.  Στο δεύτερο μέρος του τρίτου σημείου, του (γ) 
δηλαδή, είμαστε αποχή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι είσαστε; 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποχή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έν’ τα 150 τζιείνο τζιαι το αποχωρητήριο μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα η τρίτη παράγραφος έχει διάφορες, (α), (β), (γ).  Να τις βάλλουμε μία-μία; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εν χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννά κάμω ψηφοφορία, κύριε Περδίκη, και στο σημείο που αναφέρεστε να σημειωθεί από τους 
γραμματείς ότι είσαστε εναντίον.  

 Για την τροπολογία υπ’ αριθμόν 3, παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Βάλτε την ξεχωριστά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ξεχωριστά; 

 3(α), κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλετε ξεχωριστά;  Ξεχωριστά. 

 3(α). 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 3(α). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Την έχετε μπροστά σας, 3(α). 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να βοηθήσω λίγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τα (α), (β), (γ) έχουν να κάνουν με την αναδιαμόρφωση των παραγράφων.  Τα κρίσιμα σημεία είναι το 
(ιβ), χρυσοχοείο, αργυροχοείο, και το (ιγ), τα minimarket.  Βάλτε μόνο τούτα, γιατί έν’ τζιειαμαί που εννά 
ψηφίσουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τι κάμνουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, στα υπόλοιπα; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Στα υπόλοιπα μετά γενικά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και τα (α), (β), (γ) μαζί; 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όι, (ιβ) τζιαι (ιγ). 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, πουπάνω;  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μετά εννά μπει όλο το άρθρο μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Άγγελε, εγώ έχω τροπολογίες οι οποίες αναφέρουν και στο (α) και στο (β) και στο (γ) στοιχεία.  
Υπάρχει (ιβ), ναι, υπάρχει (ιγ), υπάρχει η τέταρτη, εντάξει.  Αν θέλετε, τις βάζω μία-μία. Ποιο έν’ το πρόβλημα; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να βοηθήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Τα (α), (β) και (γ) είναι νομοτεχνικά και αναφέρονται στην προηγούμενη ψήφιση, που είχαμε πριν λίγο, 
άρα δε χρειάζεται να ψηφιστούν.  Να τεθεί σε ψηφοφορία το (ιβ) και το (ιγ).   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν είναι έτσι και συμφωνείτε εσείς οι συνεισηγητές, κανένα πρόβλημα!  Η τροπολογία θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 

των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

 «3. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση του άρθρου 3 της πρότασης νόμου, που τροποποιεί το 
άρθρο 21 του βασικού νόμου, ως ακολούθως: 

 (α) Με την αντικατάσταση της φράσης «των ακόλουθων νέων παραγράφων (ι) και (ια)» 
(τέταρτη γραμμή) με τη φράση «των ακόλουθων νέων παραγράφων (ι), (ια), (ιβ), (ιγ) 
και (ιδ)». 

 (β) με τη διαγραφή της λέξης “και” στο τέλος της παραγράφου (ι). και 

 (γ) με την αντικατάσταση της τελείας με άνω τελεία στο τέλος της παραγράφου (ια) 
αυτού και με την προσθήκη αμέσως μετά των ακόλουθων νέων παραγράφων (ιβ) και 
(ιγ), αντίστοιχα:». 

  «(ιβ) κάθε χρυσοχοείο και αργυροχοείο δεν ανοίγει νωρίτερα από τις 5.00 π.μ. 
και μπορεί να λειτουργεί μέχρι τις 10.00 μ.μ. κάθε ημέρα, από τη ∆ευτέρα 
μέχρι και την Κυριακή. 

  (ιγ) κάθε παντοπωλείο (minimarket) που δεν υπερβαίνει σε έκταση τα εκατό 
πενήντα τετραγωνικά μέτρα (150 τ.μ.) δεν ανοίγει νωρίτερα από τις 5.00 
π.μ. και μπορεί να λειτουργεί μέχρι τις 10.00 μ.μ. κάθε ημέρα, από τη 
∆ευτέρα μέχρι και την Κυριακή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία 3(γ)(ιβ) και ρωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι ένας υπέρ. 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και δεκαεπτά αποχές, η τροπολογία 3(γ)(ιβ) εγκρίνεται. 

 Θέτω σε ψηφοφορία την υπ’ αριθμόν 3(γ)(ιγ) τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το (ιγ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι για τα minimarkets και το εμβαδόν.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τροπολογία 3(ιγ) εγκρίνεται. 

 Τώρα υπάρχει η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία στο σύνολό της. 

 Μάλιστα.   

 Πόσοι λοιπόν ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας υπ’ αριθμόν 3 ως σύνολο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναντίον ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία. Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 

των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

«4. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 4 της πρότασης νόμου.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση του συνόλου της πρότασης νόμου και παρακαλώ το γραμματέα...  

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι σχετικά με την κοινή τροπολογία των τριών κομμάτων, η οποία θέλουμε να αποσυρθεί, διότι το 
μέρος που θα τροποποιούσε ήδη πέρασε με την προηγούμενη τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρεται; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΚΟ λέει αποσύρεται.  Συμφωνεί και το ΑΚΕΛ και η Ε∆ΕΚ;   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι τα χωριά τα τέσσερα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνούν. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ∆ικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Κυριακίδου, έχετε το λόγο για δικαιολόγηση ψήφου. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως και κατά την ψήφιση του νομοσχεδίου για απόσυρση του διατάγματος στο 
συγκεκριμένο νόμο έτσι και σήμερα δηλώνω ότι υπάρχει οικογενειακή επιχείρηση και ενδεχομένως να 
θεωρηθεί ότι υπάρχει σύγκρουση συμφερόντων, γι’ αυτό αυτοεξαιρέθηκα από τη συγκεκριμένη νομοθεσία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αφέωνταί σου αι αμαρτίαι! 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στην ομιλία μου έκαμα αναφορά ότι θα πρέπει στο προοίμιο του νόμου να 
συμπεριληφθεί το δικαιολογητικό για την εντός των τειχών Λευκωσία και την περιοχή του Coral Bay, θα ήθελα 
να παρακαλέσω να σημειωθεί, για να συμπληρωθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Εδώ να σας ενημερώσω, όπως έχω πει και προηγουμένως, ότι οι πρόνοιες του υπ’ αριθμόν 4 θέματος, 
που είναι η πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ, «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», έχουν ενσωματωθεί στο 
πρώτο νομοσχέδιο. 

 Προχωρούμε.  Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η μεταφορά στην εσωτερική έννομη τάξη της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/413 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 11ης Μαρτίου 2015 για τη διευκόλυνση της διασυνοριακής ανταλλαγής πληροφοριών για 
τροχαίες παραβάσεις σχετικές με την οδική ασφάλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Λουκαΐδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 30 Απριλίου και 10 ∆εκεμβρίου 2014 και στις 29 Απριλίου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, της 
αστυνομίας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία 
ήταν η μεταφορά στην εσωτερική έννομη τάξη της Οδηγίας 2011/82/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 25ης Οκτωβρίου του 2011 για τη διευκόλυνση της διασυνοριακής ανταλλαγής πληροφοριών για 
τροχαίες παραβάσεις που έχουν σχέση με την οδική ασφάλεια. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η πιο πάνω Οδηγία προνοεί την 
προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τη διευκόλυνση της διασυνοριακής ανταλλαγής 
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πληροφοριών για τροχαίες παραβάσεις που έχουν σχέση με την οδική ασφάλεια και μέσω αυτής με την 
επιβολή κυρώσεων, όταν οι εν λόγω παραβάσεις διαπράττονται με όχημα που έχει αριθμό κυκλοφορίας 
κράτους μέλους άλλου από το κράτος μέλος όπου διεπράχθη η παράβαση. 

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία εντός της οποίας τα κράτη μέλη έπρεπε να έχουν θεσπίσει τις 
αναγκαίες διατάξεις για την εναρμόνισή τους με την εν λόγω Οδηγία ήταν η 7η Νοεμβρίου 2013, ενώ το 
νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 10 Απριλίου 2014. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την ίδια έκθεση, για να συνάδει ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
Νόμος με την εν λόγω Οδηγία, επιβάλλεται η τροποποίησή του, ώστε να διασφαλίζεται η αποτελεσματική 
έρευνα ορισμένων τροχαίων παραβάσεων που έχουν σχέση με την οδική ασφάλεια και η επιβολή κυρώσεων 
υπό μορφή προστίμου, εάν αυτές οι παραβάσεις διαπράττονται με όχημα που έχει αριθμό κυκλοφορίας άλλου 
κράτους μέλους από το κράτος μέλος όπου διεπράχθη η παράβαση.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό 
αναλυτικό σημείωμα, δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σκοπός της πιο πάνω Οδηγίας είναι να διασφαλιστεί η αποτελεσματική έρευνα των τροχαίων 
παραβάσεων που έχουν σχέση με την οδική ασφάλεια ακόμη και στις περιπτώσεις που το όχημα έχει 
αριθμό κυκλοφορίας άλλου κράτους μέλους από αυτό στο οποίο διαπράχθηκε η παράβαση. 

2. Αυτό θα επιτευχθεί με την αξιοποίηση της λογισμικής εφαρμογής του Ευρωπαϊκού Συστήματος 
Πληροφοριών για Οχήματα και Άδειες Οδήγησης (Εucaris), που αποτελεί υποχρέωση των κρατών 
μελών δυνάμει των Αποφάσεων 2008/615/∆ΕΥ και 2008/616/∆ΕΥ.   

3. Το εν λόγω σύστημα θα δίνει στο κράτος μέλος στο οποίο διεπράχθη η παράβαση πρόσβαση στα 
δεδομένα σχετικά με το πιστοποιητικό εγγραφής οχημάτων του κράτους μέλους στο οποίο είναι 
εγγεγραμμένο το όχημα, διευκολύνοντας έτσι τον εντοπισμό του υπόπτου μιας τροχαίας παράβασης 
που έχει σχέση με την οδική ασφάλεια. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας δήλωσε στην επιτροπή ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό υπόμνημα με τις θέσεις του γραφείου του και αναφέρθηκε ειδικότερα στον 
ορισμό του όρου “αυτοματοποιημένη αναζήτηση”, που σημαίνει τη διαδικασία της ηλεκτρονικής πρόσβασης για 
την εξέταση βάσεων δεδομένων της ∆ημοκρατίας, των κρατών μελών ή των συμμετεχουσών τρίτων χωρών.  
Συγκεκριμένα, ο ίδιος επικεντρώθηκε στον τρόπο με τον οποίο θα γίνεται αυτοματοποιημένη αναζήτηση, 
επισημαίνοντας ότι με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου πρέπει να διασφαλίζεται ότι το εθνικό σημείο 
επαφής άλλου κράτους μέλους δε θα έχει τη δυνατότητα πρόσβασης στα δεδομένα οποιουδήποτε οχήματος ή 
του ιδιοκτήτη του ή του κατόχου του, παρά μόνο αν το όχημα αυτό ή ο ιδιοκτήτης του ή ο κάτοχός του έχει 
εμπλακεί σε τροχαία παράβαση σε αυτό το κράτος μέλος για σκοπούς έκδοσης εξώδικων προστίμων.  Ως εκ 
τούτου, ο ίδιος εισηγήθηκε όπως το κείμενο του νομοσχεδίου διαμορφωθεί κατά τρόπο που να διαλαμβάνει ότι 
για τη διερεύνηση των τροχαίων παραβάσεων που αφορούν την οδική ασφάλεια το Τμήμα Οδικών Μεταφορών 
επιτρέπει στα εθνικά σημεία επαφής των άλλων κρατών μελών τη δυνατότητα διεξαγωγής αυτοματοποιημένων 
αναζητήσεων μέσω του συστήματος Eucaris για οχήματα και ιδιοκτήτες ή κατόχους οχημάτων. 

 Υιοθετώντας τα πιο πάνω, το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στη 
βάση των πιο πάνω εισηγήσεων.   

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση επί των προνοιών του νομοσχεδίου η επιτροπή ενημερώθηκε ότι το 
∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 6 Μαΐου 2014 εξέδωσε απόφαση με την οποία διαπιστώνει ότι η 
Οδηγία 2011/82/ΕΕ δεν εκδόθηκε σε σωστή νομική βάση και ως εκ τούτου ακυρώνει την Οδηγία αυτή, ενώ 
διατηρεί τα αποτελέσματά της για περίοδο που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα μήνες μέχρι και την έναρξη της 
ισχύος της νέας σχετικής Οδηγίας. Το δικαστήριο αναφέρει ρητά στην απόφασή του ότι η διατήρηση των 
αποτελεσμάτων της Οδηγίας έγινε για λόγους ασφάλειας δικαίου, αφού, όπως έχει ήδη αναφερθεί πιο πάνω, η 
προθεσμία εντός της οποίας τα κράτη μέλη όφειλαν να θέσουν σε ισχύ τις αναγκαίες διατάξεις, για να 
συμμορφωθούν με την Οδηγία αυτή, είχε λήξει στις 7 Νοεμβρίου 2013 και αριθμός κρατών μελών είχε ήδη 
εναρμονίσει το εθνικό δίκαιο με τις διατάξεις της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω απόφαση του ∆ικαστηρίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ειδικότερα το γεγονός ότι η σχετική Οδηγία έχει ακυρωθεί, εξέφρασε την άποψη 
ότι η υποχρέωση εναρμόνισης των κρατών μελών υφίσταται σε σχέση με ευρωπαϊκή νομοθεσία και όχι σε 
σχέση με τα αποτελέσματά της και ότι η εναρμόνιση με άκυρη πλέον νομοθετική πράξη αποτελεί νομική 
παραδοξότητα. Ως εκ τούτου, η επιτροπή αποφάσισε όπως συνεχίσει την εξέταση του σχετικού νομοσχεδίου, 
όταν εκδοθεί η νέα ευρωπαϊκή Οδηγία και αφού το κείμενό της διαμορφωθεί σχετικά.  Σημειώνεται συναφώς ότι 
η επιτροπή ενημέρωσε το αρμόδιο υπουργείο για την απόφασή της αυτή με σχετική επιστολή της ημερομηνίας 
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21ης Ιανουαρίου 2015. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η επιτροπή ενημερώθηκε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους ότι στις 13 
Μαρτίου 2015 δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης η νέα Οδηγία με τίτλο “Οδηγία 
(ΕΕ) 2015/413 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Μαρτίου 2015 για τη διευκόλυνση 
της διασυνοριακής ανταλλαγής πληροφοριών για τροχαίες παραβάσεις σχετικές με την οδική ασφάλεια”, η 
οποία εκδόθηκε στη βάση της προαναφερόμενης απόφασης του ∆ικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
οποία εκτός από τη νομική της βάση επί της ουσίας της αντιστοιχεί με την ακυρωθείσα Οδηγία 2011/82/ΕΚ. 
Ακολούθως, το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κατέθεσε στην επιτροπή Νομικών 
τροποποιημένο κείμενο του νομοσχεδίου όπως αυτό αναθεωρήθηκε περαιτέρω στη βάση της νέας Οδηγίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών του τελευταίου αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου 
ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και η 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η χρονική προθεσμία 
εντός της οποίας τα κράτη μέλη οφείλουν να θεσπίσουν τις αναγκαίες νομοθετικές διατάξεις προς συμμόρφωσή 
τους με τη νέα Οδηγία λήγει στις 6 Μαΐου 2015.  Ανέφεραν επίσης ότι με την εμπρόθεσμη θέσπιση των 
διατάξεων αυτών από τη ∆ημοκρατία, όπως πληροφορήθηκαν από τις αρμόδιες αρχές της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, η τελευταία δε θα προχωρήσει τη διαδικασία παράβασης που είχε ήδη αρχίσει εναντίον της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας αναφορικά με τη μη έγκαιρη εναρμόνισή της με τις διατάξεις της ακυρωθείσας Οδηγίας 
και η οποία βρίσκεται στο στάδιο παραπομπής στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει αναθεωρηθεί σταδιακά στη βάση των πιο πάνω.  

 Επιπρόσθετα, στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περιλήφθηκαν περαιτέρω τροποποιήσεις με 
σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής άποψης.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί τελικά επί των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στη 
βάση των πιο πάνω κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει σημείωση ότι όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια και ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί 
θέματος αρχής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 11Α, 11Β και 11Γ.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Πίνακα VI.  Άρθρο 5.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα υπ’ αριθμούς 7 και 8 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται...  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ λίγη ησυχία! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όλοι στις θέσεις τους και παρακαλώ ησυχία!  Είμαστε όλοι κουρασμένοι, ακόμα λίγη ώρα και θα 
τελειώσουμε. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ιερεύνησης 
Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων Νόμος του 2015» και «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015».  Κύριε γραμματέα, το σκοπό τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος είναι η θέσπιση νέου νομικού πλαισίου εναρμονισμένου με τον 
«Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 996/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Οκτωβρίου 2010 
σχετικά με τη διερεύνηση και την πρόληψη ατυχημάτων και συμβάντων στην πολιτική αεροπορία και την 
κατάργηση της οδηγίας 94/56/ΕΚ». 

 Ο σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 θέματος είναι η κατάργηση των διατάξεων του περί Πολιτικής Αεροπορίας 
Νόμου οι οποίες αφορούν τη διερεύνηση και πρόληψη αεροπορικών ατυχημάτων και συμβάντων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τα νομοσχέδια «Ο περί 
∆ιερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων Νόμος του 2015» και «Ο περί Πολιτικής 

Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Γεώργιος Προκοπίου  Αντρέας Φακοντής 

 Αριστοτέλης Μισός Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Χριστάκης Τζιοβάνης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πρώτο νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Μαρτίου και στις 23 και 30 Απριλίου 2015.  Το δεύτερο 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή μεταγενέστερα, συζητήθηκε από την επιτροπή σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Απριλίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
και της Επιτροπής ∆ιερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων (Ε∆ΑΑΣ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η θέσπιση νέου 
νομικού πλαισίου, εναρμονισμένου με τον «Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 996/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 20ής Οκτωβρίου 2010 σχετικά με τη διερεύνηση και την πρόληψη ατυχημάτων και 
συμβάντων στην πολιτική αεροπορία και την κατάργηση της οδηγίας 94/56/ΕΚ».   

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η κατάργηση των διατάξεων του περί Πολιτικής Αεροπορίας 
Νόμου οι οποίες αφορούν τη διερεύνηση και πρόληψη αεροπορικών ατυχημάτων και συμβάντων. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο επιδιώκεται η συνέχιση της ανεξαρτησίας της Ε∆ΑΑΣ, η οποία 
συστάθηκε και λειτουργεί με βάση σχετικές διατάξεις που περιλαμβάνονται στον περί  Πολιτικής Αεροπορίας 
Νόμο και οι οποίες θα καταργηθούν με την ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδίου.  Επιπρόσθετα, με το πρώτο 
νομοσχέδιο καθορίζονται μεταξύ άλλων τα μέλη της Ε∆ΑΑΣ τα οποία διορίζονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, νοουμένου ότι κατέχουν συγκεκριμένα προσόντα, η θητεία τους και η διαδικασία παραίτησης και 
ανάκλησης του διορισμού τους, οι αρμοδιότητες της Ε∆ΑΑΣ, οι συνεδρίες αυτής, ο ορισμός εντεταλμένων 
διερευνητών και επιθεωρητών από αυτή, η σύγκρουση συμφερόντων των μελών της, οι πόροι και η 
συνεργασία της με άλλες αρχές και αεροπορικές εταιρείες, η προστασία εμπιστευτικών πληροφοριών, 
στοιχείων και συσκευών που συλλέγει η Ε∆ΑΑΣ και τα ποινικά αδικήματα, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης με 
τις υποχρεώσεις που προνοούν οι προτεινόμενες διατάξεις. 
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 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων  δήλωσε στην επιτροπή ότι 
αφορμή για την προώθηση της εν λόγω νέας νομοθεσίας ήταν σχετική παρατήρηση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, στα πλαίσια διαδικασίας ΕU Pilot, ότι οι υφιστάμενες διατάξεις που διέπουν το θέμα της 
διερεύνησης αεροπορικών ατυχημάτων και  συμβάντων και οι οποίες περιλαμβάνονται στον περί Πολιτικής 
Αεροπορίας Νόμο δεν ήταν πλήρως εναρμονισμένες με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη 
συνεργασία της Ε∆ΑΑΣ με τις αρμόδιες αρχές που προβαίνουν σε έρευνα για τυχόν διάπραξη ποινικών ή 
αστικών αδικημάτων σχετιζόμενων με το υπό διερεύνηση ατύχημα ή σοβαρό συμβάν.  Με βάση τα δεδομένα 
αυτά, δήλωσε η ίδια εκπρόσωπος, κρίθηκε ορθό όπως προωθηθεί στη Βουλή για ψήφιση ένα νέο νομικό 
πλαίσιο, το οποίο να εξασφαλίζει την ανεξαρτησία της Ε∆ΑΑΣ και να είναι σύμφωνο με τις παρατηρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, και ταυτόχρονα να καταργηθεί το υφιστάμενο πλαίσιο, το οποίο θεσπίστηκε με βάση 
σχετικές διατάξεις στον περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμο.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η μη έγκαιρη συμμόρφωση 
της ∆ημοκρατίας με τον πιο πάνω ευρωπαϊκό κανονισμό κατέστησε αυτή σε παράβαση, εναντίον της οποίας 
εκκρεμεί προειδοποιητική επιστολή-παράβαση αρ. 2014/2236 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.   

 Κατά τη συζήτηση του πρώτου νομοσχεδίου από την επιτροπή διαπιστώθηκαν από την τελευταία 
περιορισμένης έκτασης παραλείψεις και ασάφειες και έγιναν εισηγήσεις προς την εκπρόσωπο της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας για επαναδιατύπωση αυτών και τροποποίηση συγκεκριμένων διατάξεων του 
νομοσχεδίου, ώστε αυτές να καταστούν σαφέστερες και ορθότερες από νομοτεχνικής άποψης.  Στα πλαίσια 
αυτών των εισηγήσεων κρίθηκε επίσης νομοτεχνικά ορθότερο και συμφωνήθηκε και από την εκπρόσωπο της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας όπως η κατάργηση των διατάξεων του Εικοστού Πέμπτου Κεφαλαίου του 
περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, οι οποίες προτάθηκε να καταργηθούν με το νομοσχέδιο, υλοποιηθεί με νέο 
νομοσχέδιο, το οποίο ανέλαβε το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων να καταθέσει στη Βουλή 
αμέσως, ώστε να προωθηθεί για ψήφιση μαζί με το πρώτο νομοσχέδιο. 

 Επιπρόσθετα, κατά τη συζήτηση του πρώτου νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής ζητήθηκε από μέλη 
της ενημέρωση σχετικά με την προτεινόμενη στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου εποπτεία του υπουργού για 
σκοπούς μόνο κοινοβουλευτικού ελέγχου προς την Ε∆ΑΑΣ.  Ως εκ τούτου, κλήθηκε η Υπηρεσία Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων όπως ετοιμάσει σχετικό σημείωμα για τα ισχύοντα επί του θέματος στα άλλα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Συναφώς, με βάση όλες τις πιο πάνω παρατηρήσεις της επιτροπής, το αρμόδιο υπουργείο, σε 
συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, επανεξέτασε το κείμενο του νομοσχεδίου και, αφού 
επέφερε σε αυτό όλες τις δέουσες τροποποιήσεις, κατέθεσε στην επιτροπή νέο διαμορφωμένο κείμενο για 
συζήτηση. 

 Παράλληλα, το υπουργείο κατέθεσε στη Βουλή το δεύτερο νομοσχέδιο, όπως είχε εν τω μεταξύ 
συμφωνηθεί στην επιτροπή στα πλαίσια της συζήτησης του πρώτου νομοσχεδίου. 

 Αναφορικά με την πληροφόρηση που ζητήθηκε από την επιτροπή για την εποπτεία της Ε∆ΑΑΣ από τον 
Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, η αναλυτική κατάσταση, όπως αυτή ετοιμάστηκε από την 
Υπηρεσία Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, βρίσκεται κατατεθειμένη στο σχετικό φάκελο της Βουλής.  Γενικά όμως 
μπορεί να αναφερθεί ότι στα πλείστα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης υφίσταται λειτουργική ανεξαρτησία, 
όπως ακριβώς επιβάλλεται από τον ευρωπαϊκό κανονισμό, και παράλληλα, χωρίς η ανεξαρτησία αυτή να 
επηρεάζεται με οποιοδήποτε τρόπο, υφίσταται μιας μορφής διοικητική σχέση μεταξύ Ε∆ΑΑΣ και αρμόδιου 
υπουργείου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του δεύτερου 
νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Επιτροπή ∆ιερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων.  Άρθρο 3. 

 Σύνθεση της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 4. 

 Θητεία μελών της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 5. 
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 Παραίτηση μελών της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 6. 

 Ανάκληση διορισμού μέλους της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 7. 

 Αρμοδιότητες της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 8. 

 ∆ιερεύνηση αεροπορικών ατυχημάτων, συμβάντων και σοβαρών συμβάντων.  Άρθρο 9. 

 ∆ιεξαγωγή συνεδριών της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 10. 

 Ορισμός εντεταλμένων διερευνητών και επιθεωρητών από την Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 11. 

 Σύγκρουση συμφερόντων μελών της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 12. 

 Πόροι της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 13. 

 Συνεργασία με άλλες αρχές.  Άρθρο 14. 

 Συνεργασία με αεροπορικές εταιρείες.  Άρθρο 15. 

 Νέα διερεύνηση ασφάλειας.  Άρθρο 16. 

 Καθεστώς της διερεύνησης ασφάλειας.  Άρθρο 17. 

 Αρχείο.  Άρθρο 18. 

 ∆ιάθεση συσκευών μετάδοσης πληροφοριών.  Άρθρο 19. 

 Προστασία εμπιστευτικών πληροφοριών, στοιχείων και συσκευών που συλλέγει η Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 20. 

 Ενημέρωση της Ε∆ΑΑΣ.  Άρθρο 21. 

 Υποχρέωση εχεμύθειας.  Άρθρο 22. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 23. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 24. 

 Έκδοση ∆ιαταγμάτων.  Άρθρο 25. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 26.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα 1 μέχρι 26 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του Εικοστού Πέμπτου Κεφαλαίου, του τίτλου 
αυτού, και των Άρθρων 214 έως 230ΣΤ, περιλαμβανομένων.  Άρθρο 2.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 9 και 10 αναβάλλονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 11 και 12 έχουν επίσης κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της 
Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας 
και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015» και «Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015».   

 Με την ευκαιρία αυτή χαιρετίζω την παρουσία στην ολομέλεια του σώματος του επιτετραμμένου της 
Γεωργίας στην Κύπρο κ. Revaz Lominadze. 

 Είναι εδώ;   

 Καλωσορίσατε και χαιρόμαστε που είσαστε εδώ και ελπίζω να υπάρχει και από άλλους το ενδιαφέρον 
που δείξατε σήμερα.   

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, διαβάστε τους σκοπούς αυτών των κυρωτικών νόμων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο σκοπός του υπ’ αριθμόν 11 θέματος είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας 
και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου.   

 Ο σκοπός του υπ’ αριθμόν 12 θέματος είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας 
και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για τα νομοσχέδια 
«Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 

Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Μολδαβίας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, 

και της Γεωργίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Απριλίου 2015.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση 
της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής 
Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου, η οποία 
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες την 27η Ιουνίου 2014 και περιλαμβάνει τη Συμφωνία ∆ημιουργίας Ζώνης 
Ελευθέρου Εμπορίου, η οποία υπογράφηκε την 29η Νοεμβρίου 2013 στο περιθώριο της 3ης Συνόδου Κορυφής 
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Αρχηγών και Κυβερνήσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Ανατολικής Εταιρικής Σχέσης, η οποία φιλοξενήθηκε 
από τη Λιθουανική Προεδρία στο Βίλνιους.   

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος 
κύρωση της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής 
Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου, η οποία υπογράφηκε στις 
Βρυξέλλες την 27η Ιουνίου 2014 και περιλαμβάνει τη Συμφωνία ∆ημιουργίας Ζώνης Ελευθέρου Εμπορίου, η 
οποία υπογράφηκε την 29η Νοεμβρίου 2013 στο περιθώριο της 3ης Συνόδου Κορυφής Αρχηγών και 
Κυβερνήσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Ανατολικής Εταιρικής Σχέσης, η οποία φιλοξενήθηκε από τη 
Λιθουανική Προεδρία στο Βίλνιους.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών, την εισηγητική έκθεση αλλά και το 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντικτύπου που συνοδεύουν τα υπό αναφορά νομοσχέδια, οι συμφωνίες σύνδεσης 
αποτελούν διεθνείς συμφωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τρίτες χώρες, με στόχο τη δημιουργία γενικού 
περιεκτικού πλαισίου που να διέπει τις διμερείς σχέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της με 
τις συγκεκριμένες τρίτες χώρες.  Συγκεκριμένα, τέτοιου είδους συμφωνίες παρέχουν ελευθεροποίηση του 
εμπορίου, δημιουργούν στενή οικονομική και πολιτική συνεργασία, παρέχουν καθεστώς το οποίο επιτρέπει 
προνομιακή σχέση μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της τρίτης χώρας, περιλαμβάνουν πρόνοια σχετικά με 
το σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των δημοκρατικών αξιών και σε ορισμένες περιπτώσεις 
προετοιμάζουν την τρίτη χώρα για μελλοντική ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι οι εν λόγω συμφωνίες σύνδεσης αποτελούν ορόσημο στις 
σχέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τις υπό αναφορά τρίτες χώρες, καθώς επισφραγίζουν την πολιτική 
σύνδεση και οικονομική ενσωμάτωση των χωρών αυτών με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η προσπάθεια αυτή 
εντάσσεται στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής πολιτικής γειτονίας και άπτεται των σχέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με έξι (6) ανατολικούς εταίρους της, την Αρμενία, το Αζερμπαϊτζάν, τη Γεωργία, τη Λευκορωσία, τη Μολδαβία 
και την Ουκρανία. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι, για να τεθούν σε πλήρη εφαρμογή οι εν λόγω 
συμφωνίες σύνδεσης, πρέπει να επικυρωθούν από το σύνολο των εθνικών κοινοβουλίων των κρατών μελών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το κοινοβούλιο της τρίτης χώρας και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Συγκεκριμένα, η 
πρώτη υπό αναφορά συμφωνία σύνδεσης επικυρώθηκε από το κοινοβούλιο της Μολδαβίας στις 2 Ιουλίου 
2014 και από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στις 13 Νοεμβρίου 2014.  Η δεύτερη υπό αναφορά συμφωνία 
σύνδεσης επικυρώθηκε από το κοινοβούλιο της Γεωργίας στις 18 Ιουλίου 2014 και από το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο στις 17 ∆εκεμβρίου 2014. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα άρθρα 465 αμφοτέρων των πιο πάνω συμφωνιών σύνδεσης, τα μέρη 
τους που αφορούν τις αποκλειστικές αρμοδιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης μπορεί να τεθούν σε προσωρινή 
εφαρμογή χωρίς την κύρωσή τους από την ολομέλεια του σώματος, κάτι που επιβεβαιώνει και η Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας με σχετική γνωμάτευσή της. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες των νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων 
σε νόμους για την κατά νόμο κύρωση των συμφωνιών που αναφέρονται σε αυτά. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα τηρηθεί αποχή από την πλευρά του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχή από ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχή από ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της ∆ημοκρατίας 
της Μολδαβίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Λαμάρη, είναι εντάξει το άλλο;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αποχή και στα δύο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχή και στο άλλο;  Και τα δύο.   

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 12 θέμα δήλωσε ο κ. Λαμάρης ότι θα τηρήσουν αποχή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών μελών τους, αφενός, και της Γεωργίας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε.  Τα θέματα υπ’ αριθμούς 13, 14 και 15 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2015 
Νόμος του 2015», «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 
2015» και «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2015 Νόμος του 2015».  Να 
διαβαστεί ο σκοπός των τριών νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο 
Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) για το έτος 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα ύψους €260.000 
και δαπάνες ύψους €267.300.  

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου για το έτος 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα και δαπάνες ύψους €1.132.359. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου:  Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας για το 2015, ο οποίος προβλέπει έσοδα και δαπάνες ύψους €7.743.731. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Νίκος Νουρής Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Απριλίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Οικονομικών, ο υπεύθυνος 
του Εθνικού Προγράμματος AIDS, ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου συνοδευόμενος από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής γενικός 
διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες.   

 Σκοπός των τριών νομοσχεδίων είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ), του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, αντίστοιχα,  για το οικονομικό έτος 2015.   
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 Ο πρώτος υπό αναφορά προϋπολογισμός του Ταμείου για το ΣΕΑΑ προβλέπει για το έτος 2015 
δαπάνες ύψους €267.300 και έσοδα ύψους €260.000, που προέρχονται αποκλειστικά από κυβερνητική 
χορηγία.  Το συνολικό όμως διαθέσιμο υπόλοιπο του Ταμείου για το ΣΕΑΑ ανέρχεται σε ποσό ύψους 
€541.652, επειδή ποσό ύψους €281.652 μεταφέρεται από το προηγούμενο έτος.  Σημειώνεται ότι το 
μεγαλύτερο μέρος των δαπανών αφορά την παροχή βοηθημάτων σε ασθενείς με έιτζ, την εκστρατεία 
διαφώτισης των διάφορων κοινωνικών συνόλων, καθώς και την αγορά υπηρεσιών.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και ο υπεύθυνος του Εθνικού Προγράμματος AIDS επεξήγησαν 
αναλυτικά στην επιτροπή τις πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού και ανέφεραν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η Κύπρος, όπως και οι υπόλοιπες χώρες της ∆υτικής Ευρώπης, παρουσιάζει χαμηλό ποσοστό της 
λοίμωξης HIV, που υπολογίζεται ότι είναι μικρότερο από το 0,1% του συνολικού πληθυσμού.  
Ειδικότερα, από τα 903 άτομα στα οποία είχε διαγνωσθεί η ασθένεια μέχρι το τέλος του 2014 
παρακολουθούνται σήμερα από τις αρμόδιες υπηρεσίες γύρω στα 409 άτομα.  Παρ’ όλ’ αυτά, ο 
πραγματικός αριθμός των οροθετικών ατόμων υπολογίζεται ότι είναι μεγαλύτερος, επειδή πολλά άτομα 
που ενδεχομένως έχουν προσβληθεί από τον ιό αγνοούν τη νέα τους κατάσταση λόγω της μακράς 
ασυμπτωματικής φάσης της λοίμωξης HIV.   

2. Η Κύπρος συμμετέχει σε ευρωπαϊκά προγράμματα για την πρόληψη και την αντιμετώπιση της λοίμωξης 
HIV και της ασθένειας του έιτζ.  

3. Οι στρατηγικοί στόχοι της Ευρώπης στον τομέα αυτό για την περίοδο 2011-2015 περιλαμβάνουν την 
πρόληψη της μετάδοσης του ιού και τη μείωση της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών ουσιών, την 
ενίσχυση της επιδημιολογικής επιτήρησης και έρευνας, την παροχή φροντίδας και κοινωνικής στήριξης 
σε όλες τις ομάδες του πληθυσμού και την ενίσχυση της υποδομής για την εφαρμογή και την υλοποίηση 
στρατηγικών κατά της επιδημίας μέσα από τη συνεργασία κρατικού και ιδιωτικού τομέα. 

4. Το χαμηλό ποσοστό της λοίμωξης HIV που παρατηρείται σήμερα στην Κύπρο δε δικαιολογεί 
οποιοδήποτε εφησυχασμό, καθώς υπάρχουν παράγοντες που μπορεί ανά πάσα στιγμή να οδηγήσουν 
σε ανατροπή της κατάστασης αυτής.  Τέτοιοι παράγοντες είναι η έξαρση της επιδημίας που 
παρατηρείται στον ευρωπαϊκό χώρο έπειτα από περίοδο σχετικής σταθεροποίησης, η έξαρση στη 
χρήση ναρκωτικών και οι μεγάλες διακινήσεις πληθυσμού από και προς την Κύπρο, καθώς και οι 
διακινήσεις μεταξύ των ελεύθερων και των κατεχόμενων περιοχών του νησιού.   

5. Το υφιστάμενο στρατηγικό σχέδιο για το ΣΕΑΑ βασίζεται στους ακόλουθους άξονες: 

α. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με τη σεξουαλική επαφή. 

β. Πρόληψη της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών. 

γ. Πρόληψη της περιγεννητικής μετάδοσης του ιού. 

δ. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με το αίμα και τα παράγωγά του.  

ε. Παροχή φροντίδας στα επηρεαζόμενα άτομα με βάση τα διεθνή πρότυπα σε σχέση με τη 
συμβουλευτική θεραπεία, καθώς και εργαστηριακές εξετάσεις. 

στ. Μείωση των ατομικών και κοινωνικών επιπτώσεων της λοίμωξης HIV. 

ζ. Προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

η. Ενίσχυση της λειτουργίας και της υποδομής του Εθνικού Προγράμματος AIDS. 

 Όσον αφορά το δεύτερο υπό αναφορά προϋπολογισμό του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 
2015, ο εν λόγω προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €1.132.359 και έσοδα 
του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από κρατική χορηγία ύψους €1.013.056 και από εξοικονομήσεις της 
ομάδας Άρθρων 04.000 (Μεταβιβάσεις Εσωτερικού) ύψους €119.303.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, ο εν λόγω 
προϋπολογισμός προβλέπει λειτουργικά έξοδα ύψους €733.348, στα οποία περιλαμβάνονται έξοδα αντιμισθίας 
των μελών του συμβουλίου ύψους €6.800 και αποδοχές προσωπικού ύψους €583.448, από τις οποίες ποσό 
ύψους €292.409 αφορά τις αποδοχές του προσωπικού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και ποσό 
ύψους €291.039 αφορά τις αποδοχές του προσωπικού του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης 
για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ) Κύπρου, καθώς και διάφορες άλλες δαπάνες ύψους €274.698, από τις οποίες 
ποσό ύψους €245.146 προορίζεται για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και ποσό ύψους €29.552 
προορίζεται για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.  Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται σε 
€5.000.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στον εν λόγω προϋπολογισμό προβλέπεται επίσης ποσό ύψους €119.313 
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για έργα συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους.  Ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας επεξήγησαν περαιτέρω στην επιτροπή την εν λόγω 
πρόνοια του προϋπολογισμού αναφέροντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το 2014 το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου υπέβαλε πρόταση στη Γενική ∆ιεύθυνση ∆ικαιοσύνης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για εξασφάλιση χρηματοδότησης του προγράμματος με τίτλο “Νέες ουσίες 
εξάρτησης:  Αύξηση της γνώσης διαμέσου της έρευνας και παροχή εμπειρικά τεκμηριωμένης 
εκπαίδευσης”, συνολικού προϋπολογισμού ύψους €191.832,46.   Η εν λόγω πρόταση έγινε αποδεκτή 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σε πρώτη φάση καταβλήθηκε στο Υπουργείο Υγείας το 80% της 
εγκεκριμένης συνεισφοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ανέρχεται σε ποσό ύψους €119.313, γι’ αυτό 
και το ύψος της χορηγίας που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας για το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου έχει αυξηθεί κατά €119.313 μέσω εξοικονομήσεων της ομάδας 
Άρθρων 04.000 (Μεταβιβάσεις Εσωτερικού). 

2. Για την υλοποίηση του προγράμματος αυτού απαιτείται μεταξύ άλλων η διεξαγωγή δύο ερευνών, αφού 
τηρηθεί η σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία διαδικασία προκήρυξης προσφορών.  Η πρώτη έρευνα 
με τίτλο “Ποιοτική Έρευνα:  Παρακολούθηση των ανώνυμων διαδικτυακών παράνομων αγορών 
συνθετικών ναρκωτικών” αναμένεται να κοστίσει €35.000 και η δεύτερη έρευνα με τίτλο “Παγκύπρια 
επιδημιολογική έρευνα στο νεανικό πληθυσμό για την επικράτηση της χρήσης νέων ουσιών που 
μιμούνται τις επιδράσεις των παράνομων ναρκωτικών” αναμένεται να κοστίσει €25.000.   

 Όπως επίσης επισημαίνεται μέσα από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι πρόνοιες του υπό 
έγκριση προϋπολογισμού για αποδοχές προσωπικού αφορούν μία θέση Εκτελεστικού Γραμματέα, πέντε 
θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, 
καθώς και μία θέση Προϊσταμένου, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού 
για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.  Σημειώνεται ότι η δαπάνη για μία θέση Λογιστικού Λειτουργού και μία θέση 
ωρομίσθιου Αχθοφόρου/Κλητήρα επιβαρύνει κατά το ίδιο ποσοστό το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και το 
ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.   

 Ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου εξέφρασε τη διαφωνία του συμβουλίου με τις 
μειώσεις που επέφεραν, κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού, το Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο 
Οικονομικών στις αρχικές προτάσεις του συμβουλίου, κυρίως σε ό,τι αφορά το κονδύλι για την “Οικονομική 
Επιχορήγηση Προγραμμάτων” και το κονδύλι για την “Κοινωνική Επανένταξη Πρώην Εξαρτημένων Ατόμων”.  
Τοποθετούμενοι στην πιο πάνω θέση του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι τα προτεινόμενα στον προϋπολογισμό του 
2015 ποσά για τα δύο αυτά κονδύλια ευθυγραμμίστηκαν με τις πραγματικές δαπάνες του 2014 για τα κονδύλια 
αυτά και πρόσθεσαν ότι, εάν κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους προκύψουν νέα προγράμματα, θα υπάρχει 
η δυνατότητα να εξευρεθούν επιπρόσθετα χρήματα για την υλοποίησή τους από εξοικονομήσεις δαπανών.   

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορα 
ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του συμβουλίου, καθώς και για διάφορα προγράμματα που το 
συμβούλιο χρηματοδοτεί.  Αναφερόμενος ειδικότερα στο πρόγραμμα για τη χρήση ναρκωτικών ουσιών στις 
φυλακές, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι το πρόγραμμα αυτό δεν τέθηκε ακόμα σε εφαρμογή λόγω 
έλλειψης κατάλληλα καταρτισμένου προσωπικού, πρόβλημα το οποίο αναμένεται σύντομα να αντιμετωπιστεί 
με την ολοκλήρωση της διαδικασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη για στελέχωση της υπηρεσίας που θα εφαρμόσει 
το πρόγραμμα. 

 Όσον αφορά τον τρίτο υπό αναφορά προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το 2015, ο 
εν λόγω προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €7.743.731 και έσοδα του ίδιου 
ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό 
εξέταση προϋπολογισμός προβλέπει λειτουργικά έξοδα ύψους €4.173.731, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα 
αντιμισθίας του προέδρου και των μελών του διοικητικού συμβουλίου ύψους €10.281, σε αποδοχές 
προσωπικού ύψους €2.963.109 και σε διάφορες άλλες δαπάνες ύψους €1.200.341.  Από το κονδύλι “Άλλες 
∆απάνες” ποσό ύψους €359.921 αφορά μίσθωση υπηρεσιών, στο οποίο περιλαμβάνεται η προβλεπόμενη 
καταβολή φόρου προστιθέμενης αξίας ύψους €57.466 και το οποίο κατανέμεται ενδεικτικά ως ακολούθως: 

1. Συμβουλευτικές υπηρεσίες αναλογιστών (€100.000). 

2. ∆ικηγορικές υπηρεσίες σε σχέση με ανταγωνιστικό διάλογο για το σύστημα πληροφορικής (€25.000). 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες για την εφαρμογή και υποστήριξη του συστήματος κωδικοποίησης ασθενειών 
και αποζημίωσης για νοσοκομειακή φροντίδα (DRG) (€172.665). 

4. Άλλες υπηρεσίες (€4.790).    

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ανέφερε ότι στον 
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προϋπολογισμό για το 2015 προβλέπονται αναπτυξιακές δαπάνες ύψους €3.520.000, ποσό που προορίζεται 
να καλύψει, πρώτον, τα έξοδα για την εσωτερικά από τον ίδιο τον οργανισμό δημιουργία και λειτουργία του 
λογισμικού που θα εξυπηρετήσει την πρώτη φάση υλοποίησης του ΓΕΣΥ, που ανέρχονται στις €520.000, και, 
δεύτερον, τα έξοδα του ολοκληρωμένου λογισμικού που θα εξυπηρετήσει την πλήρη εφαρμογή του ΓΕΣΥ, που 
ανέρχονται στα €3 εκατομ.  Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται στις €50.000. 

 Επιπρόσθετα, με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας προέρχονται από κρατική χορηγία ύψους €7.422.741, η οποία παρουσιάζεται αυξημένη 
κατά €4.422.741 σε σχέση με το 2014, καθώς και από την υπενοικίαση μέρους των κτιριακών εγκαταστάσεων 
του οργανισμού στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών για σκοπούς 
στέγασης της Κυπριακής Ακαδημίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης.   

 Περαιτέρω, στον υπό εξέταση προϋπολογισμό περιλαμβάνονται πρόνοιες για αποδοχές προσωπικού 
που αφορούν πενήντα δύο μόνιμες θέσεις στον οργανισμό και συγκεκριμένα μία θέση Γενικού ∆ιευθυντή, τρεις 
θέσεις ∆ιευθυντή, δεκατέσσερις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού, είκοσι δύο θέσεις Λειτουργού, μία θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού και έντεκα θέσεις Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού για τον Οργανισμό 
Ασφάλισης Υγείας.  Συναφώς, οι εκπρόσωποι του οργανισμού δήλωσαν ότι έχουν γίνει τα κατάλληλα 
διαβήματα προς το Υπουργείο Οικονομικών για αποπαγοποίηση και προκήρυξη της θέσης του γενικού 
διευθυντή του οργανισμού, η οποία έχει κενωθεί λόγω παραίτησης του τέως γενικού διευθυντή, αναφέροντας 
ότι μέχρι την πλήρωση της εν λόγω θέσης θα συνεχίσει να εκτελεί χρέη αναπληρωτή διευθυντή ένας από τους 
εν ενεργεία διευθυντές του οργανισμού. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ενημέρωσαν την επιτροπή για διάφορα 
ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του οργανισμού και απάντησαν σε σχετικές ερωτήσεις. 

 Αναφερόμενοι ειδικότερα στο θέμα των χρονοδιαγραμμάτων για την προώθηση της εισαγωγής του 
συστήματος μηχανογράφησης και κατ’ επέκταση του ΓΕΣΥ, οι εκπρόσωποι του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι το Σεπτέμβρη του 2015 θα ανατεθεί το έργο του συστήματος πληροφορικής στον 
επιτυχόντα προσφοροδότη, το Σεπτέμβριο του 2016 θα τεθεί σε εφαρμογή η δεύτερη φάση του συστήματος, 
ενώ αναμένεται η πλήρης εφαρμογή του συστήματος το Μάρτιο του 2017.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε και με τα τρία υπό αναφορά νομοσχέδια.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες και των τριών υπό αναφορά 
προϋπολογισμών και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των σχετικών προϋπολογισμών για το 
έτος 2015.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το 
έτος 2015 Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας ποσού 
ύψους €267.300 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο επόμενο.  ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ποσού ύψους €1.132.359 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 11. 

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού ύψους €7.743.731 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 9. 

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 11.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Κυρία Μισιαούλη;  Μάλιστα. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ∆εν είναι ένσταση, κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να υπογραμμίσω το γεγονός ότι, παρ’ όλο που 
ψηφίζουμε ένα σημαντικό νομοσχέδιο, τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, το οποίο θα 
εξυπηρετήσει την πλήρη εφαρμογή του σχεδίου, παράλληλα, παρ’ όλη την πίεση που ασκούμε και μέσω της 
επιτροπής, αλλά και δημόσια, για να ξεκαθαρίσει τη θέση του και να μας ενημερώσει το Υπουργείο Υγείας, να 
δούμε ποια είναι η πρόθεσή τους, πώς συνεχίζει το ΓΕΣΥ, δεν έχουμε καμιά ενημέρωση και ήθελα να το 
υπογραμμίσω, γιατί το βλέπω πολύ σημαντικό, να γνωρίζουμε τη θέση της κυβέρνησης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Η σχετική επιτροπή πρέπει να το ζητήσει αυτό που λέτε στο κατάλληλο... 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Είναι γραμμένο το θέμα και χρονολογείται και το ζητούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, εμείς τώρα έχουμε το νομοσχέδιο αυτό, το σχόλιό σας εσημειώθηκε. 

 Λοιπόν, προχωρούμε.  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 



1818 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 16 θέμα υπάρχει εισήγηση να παραπεμφθεί σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για εξέταση, επομένως αναβάλλεται.   

 Τα υπ’ αριθμόν... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί θωρώ το να πααίννει το γιαλέλιν του Αράπη!  Είπαμε ότι θα πάει τη 
∆ευτέρα, όχι σε μια επιτροπή έτσι αόριστα.  Έτσι;  Τζιαι επειδή καμιά φορά γίνονται κάτι ιστοριούλες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αντρέα, διάβασε τον τίτλο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...όι, να γραφτεί στα πρακτικά της ολομέλειας ότι θα συζητηθεί τη ∆ευτέρα, κύριε Αβέρωφ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, το είπαμε και στην πρωινή σύσκεψη.  Τέτοια σημαντικά ζητήματα δε χρειάζονται 
αναβολές.  Θα μπορούσαμε να τοποθετηθούμε και σήμερα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και εμείς το ίδιο, μετά από τη συνάντηση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...με τους εκπροσώπους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μην κάνετε διαλογική! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...του ΣΥΚΑΛΑ, κύριε Πρόεδρε.  Αφού τους το είπε ο Πρόεδρος και τους έδωσε τα πάντα, τους 
υποσχέθηκε!  Εδεσμεύτηκε πάλε ο Πρόεδρος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντρέα, παρακαλώ το υπ’ αριθμόν 16 να διαβαστεί, για να γνωρίζουν οι συνάδελφοι όλοι και όσοι μας 
ακούν... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 16, με εντολή του Προέδρου, αφορά σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων που αφορά την άμεση δημιουργία και εκτέλεση σχεδίου που θα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τι γίνεται τωρά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιαβάζουμε τον τίτλο, για να ξέρουμε όλοι γιατί αναβάλλεται. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Θέλουμε να διαβάσουμε, για να γνωρίζουν όλοι όσοι μας ακούν για ποιο πράγμα είναι αυτό 
το υπ’ αριθμόν 16.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τον τίτλο, κύριε Λαμάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, τον τίτλο μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία!   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την άμεση δημιουργία και εκτέλεση 
σχεδίου που θα διασφαλίζει, στη βάση χρονοδιαγράμματος που θα τεθεί, την εφαρμογή το συντομότερο 
δυνατόν της ολικής αποκατάστασης των κατασχεθεισών αποταμιεύσεων των καταθετών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Περδίκη, εδώ γράφει ότι θα παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών για εξέταση.  Εσείς λέτε ότι 
πρέπει να πάει την ερχόμενη βδομάδα; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η συναντίληψη της σύσκεψης το πρωί δεν ήταν αόριστα σε οποιαδήποτε επιτροπή, αλλά ήταν για τη 
∆ευτέρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα, εγώ είχα διαφωνία, γιατί δυσκολεύκουμαι τη ∆ευτέρα, αλλά είπαμε τελικά ∆ευτέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆εν εκατάλαβα ακριβώς.  Η σύσκεψη το παρέπεμψε στην επιτροπή, ο κ. Περδίκης είπε τη ∆ευτέρα έν’ 
λίγος, περιορισμένος ο χρόνος του και εσυμφωνήσαμε στο χρόνο που θα είναι στη Βουλή να συζητηθεί.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τη ∆ευτέρα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τη ∆ευτέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, παραπέμπεται στην επιτροπή Οικονομικών με εντολή της ολομέλειας να μπει στην ατζέντα της 
∆ευτέρας.  Λοιπόν, οκέι;   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 17 μέχρι και 51 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  Εδώ τελειώνει η 
νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί,  

έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  

από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί  Συμφώνου Συμβίωσης Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.096-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

2. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

4. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

5. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι 
Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και Έργων 

6. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την 
Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας 
Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως  

 

 

 

 

7. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

Υγείας  Νομικών  

8. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

9. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και  
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

11. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - 
Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Συγκοινωνιών και Έργων  Νομικών  
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Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

12. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, Νέων 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, 
Προσφορά Νέων Προγραμμάτων 
Σπουδών και Προσφορά 
∆ιαπανεπιστημιακών Προγραμμάτων 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού   

13. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

14. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας -  Θέση 
Λειτουργού Λογιστηρίου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού 

15. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

16. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συντάξεις Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

17. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

18. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου και 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

Οικονομικών  Νομικών  

19. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20. Οι περί Αποκαταστάσεως 
Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

21. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών -
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

Υγείας  Νομικών 

22. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας -Θέση 
Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

Υγείας  Νομικών  
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23. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος -Θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

Υγείας  Νομικών  

24. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 

Υγείας  Νομικών  

25. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

26. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

Υγείας Υγείας  

27. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση 
Χειριστή Πτητικών Μέσων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί  
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και  
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

28. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

29. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη 
Τοποθέτησης Ενωτίων στα 
Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και  
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων  

30. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

Υγείας  Υγείας 

31. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής 
∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και  
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων  

32. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

Υγείας  Υγείας  

 

33. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

Υγείας  Υγείας  

34. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση 
Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

Υγείας  Νομικών 

35. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Νομικών  
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

Τάξεως  

36. Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου 
σύμφωνα με το Μέρος VIA του Νόμου 
του 2015 Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.014-2015). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  

37. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Στολές των Μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.015-2015). 

Άμυνας Άμυνας 

38. Οι περί Εθνικής Φρουράς  (Στολές των 
Μελών της Εθνικής Φρουράς) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.016-2015). 

Άμυνας Άμυνας 

39. Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2015 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2015 
Νόμου του 2015 [Νόμος αρ. 6(ΙΙ)/2015]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων 
και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.063-2015). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Εμπορίου και Βιομηχανίας  

2. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.064-2015). 

Αντρέα Φακοντή,  
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και  
Πανίκκο Σταυριανό  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαμψών και μετά ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Σε σχέση με το υπ’ αριθμόν 1 θέμα, τον περί Συμφώνου Συμβίωσης Νόμο, 
με όλο το σεβασμό προς όλους, θεωρώ ότι τα ζητήματα που εγείρονται είναι εξόχως νομικά και στη χειρότερη 
των περιπτώσεων θεωρώ ότι θα έπρεπε τουλάχιστον να συνεξεταστεί με την Εσωτερικών... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η Εσωτερικών είντα σχέση έσιει; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει, με όποιο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εάν βεβαίως η επιτροπή Εσωτερικών δε φέρει ένσταση, ευχαρίστως το θέμα μπορεί να παραπεμφθεί εξ 
ολοκλήρου στη Νομικών.  Ευχαριστώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Εσωτερικών να πεις. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ.  Παρακαλώ!  Ησυχία, για να προχωρήσουμε! 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Λαμάρης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σωστά ο συνάδελφος ανέφερε ότι δεν κρίνουμε ότι η επιτροπή Εσωτερικών είναι 
αρμόδια, όχι γιατί έχουμε τίποτε με τον πρόεδρο, τουναντίον.  Οι επιτροπές που θα ήταν σωστό να 
παραπεμφθεί είναι η Νομικών και η Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, διότι πρόκειται περί ανθρώπινου δικαιώματος 
το νομοσχέδιο.  Άρα, Νομικών και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ εισηγούμαι να είναι μόνο Εσωτερικών και Νομικών. 

(Γέλια) 

 Εκεί που παραπέμφθηκε.  Το λοιπόν, ετέλειωσε!  Θα πάει Εσωτερικών και Νομικών.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σε ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι.  Ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η πρόταση αυτή ξεκίνησε από μία διακομματική πρωτοβουλία και κατέληξε να είναι νομοσχέδιο ευτυχώς 
που προέρχεται από την κυβέρνηση.  Είναι θέμα αμιγώς ανθρωπίνων δικαιωμάτων με νομικές διαστάσεις.  
Επομένως, είναι η εισήγησή μου ότι αυτό το νομοσχέδιο πρέπει να εξεταστεί από κοινού από την επιτροπή 
Νομικών και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Και μάλιστα να τελειώσει η εξέτασή του, ει δυνατόν, μέχρι τις 6 
Ιουνίου, για να μπορέσουμε να ανακοινώσουμε στο Gay Pride την ψήφισή του! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ο κ. Σαμψών, παρακαλώ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά την πίεση που μου ασκούν τα μέλη της επιτροπής Εσωτερικών, εγώ θεωρώ ότι η 
ορθή εισήγηση είναι να πάει στη Νομικών και την Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαμψών. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, ο κ. Τορναρίτης!  Ε, μα, εζήτησε προηγουμένως ο κ. Σαμψών! 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Τζιαι εγώ εζήτησα, κύριε Πρόεδρε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, με τη σειρά.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνουμε, διότι είναι προχωρημένη η ώρα, αντιλαμβάνομαι ότι έχουν 
απόλυτο δίκαιο οι συνάδελφοι, εκεί εξεκίνησε, στην επιτροπή Νομικών.  Εσείς αντιλαμβάνομαι ηγείστε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εξεκίνησε Εσωτερικών, εδώ, Εσωτερικών. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, ηγείστε της επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, αλλά, επειδή έχετε βεβαρημένο πρόγραμμα, 
λόγω του ότι προεδρεύετε και της Βουλής, ας το αφήσουμε μόνο στη Νομικών να τελειώνουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαμψών τι λέει; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάντως δεν έχω πρόβλημα να το συζητήσω μαζί σας ως επιτροπής Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι αυτό το συγκεκριμένο θέμα θα πρέπει να πάει στην επιτροπή 
Νομικών για τον εξής λόγο:  Η Κύπρος δεν είναι τριτοκοσμική χώρα, για να συζητούμε ότι είναι θέμα 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων αυτό το νομοσχέδιο.  Κάνουμε κάποιες τροποποιήσεις, είναι μία εξέλιξη της 
νομοθεσίας, είναι μία νομική σύμβαση και θεωρώ ότι είναι αποκλειστική αρμοδιότητα της επιτροπής Νομικών 
και καμίας άλλης επιτροπής! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα έσιει ώρα που... 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ λυπούμαι, διότι εξελίσσεται αυτό το νομοσχέδιο, αυτή η κατάθεση αυτού του 
νομοσχεδίου... 

(Γέλια) 

 ...με αυτό τον τρόπο.  ∆ε μας τιμά ως ολομέλεια της Βουλής αυτό το οποίο συμβαίνει αυτή τη στιγμή 
μέσα στην αίθουσα!  Λυπούμαι πάρα πολύ, αυτή η συμπεριφορά να τολμήσω να πω ότι, ε, είναι περίπου 
τριτοκοσμική!  Εμπήκαν κάτω προτάσεις, να ψηφίσουμε.  Εγώ δεν έχω καμία ένσταση, είτε στην επιτροπή 
Νομικών πάει είτε στην επιτροπή Εσωτερικών είτε στην επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων είτε και στες τρεις 
μαζί, αλλά θα πρέπει να πάρουμε μια απόφαση και θα πρέπει αυτό το νομοσχέδιο να συζητηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Απ’ ό,τι ξέρω, κυρία Μαυρονικόλα, σε άλλες περιπτώσεις, όταν τίθενται διαφορετικές απόψεις 
για το πού πρέπει να πάει μία πρόταση ή ένα νομοσχέδιο, αποφασίζει ο προεδρεύων.  ∆εν μπαίνει σε 
ψηφοφορία.  Και εγώ αποφασίζω να είναι και Νομικών και Εσωτερικών.  Έτσι κατατέθηκε.  Είναι Εσωτερικών 
που κατατέθηκε και μπαίνει και η Νομικών.  Ετέλειωσε. 

 Προχωρούμε.  Προχωρούμε!   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα άλλο θέμα...  Για ένα άλλο θέμα να παρακαλέσω, δε φέρω καμιά ένσταση, αλλά να 
παρακαλέσω τις υπηρεσίες... Τα θέματα υπ’ αριθμούς 13 και 14... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Να το δούμε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ...επειδή είναι σχέδια υπηρεσίας και τα σχέδια υπηρεσίας είναι στην επιτροπή Νομικών που έρχονται 
συνήθως, εάν υπάρχει κάτι το οποίο τα εξαιρεί ’πού τούτην τη διαδικασία και τα στέλλει στην οικεία επιτροπή, 
απλώς να το κοιτάξουν οι υπηρεσίες, να σιγουρευτούν ότι δεν πρόκειται περί λάθους.  Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι...  

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούμε να υπερπηδούμε το θέμα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων κατά τρόπο που 
αφήνονται αιχμές ότι η αποστολή ενός θέματος εις την επιτροπή σας συνιστά τριτοκοσμική εξέλιξη!  Και επίσης 
δεν μπορεί να συναινείτε σε μια τέτοια αντίληψη, ότι η ενασχόληση με ένα θέμα από την επιτροπή Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων συνιστά τριτοκοσμική εξέλιξη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δεν ανέφερε... 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οφείλουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν αναφέρθηκε... 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οφείλουμε την επιτροπή αυτή να την προασπίσουμε και να της δώσουμε το ρόλο της, τον οποίο εσείς 
αποφεύγετε να δώσετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας απαντώ, κύριε Μαππουρίδη.  Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα δεν ανεφέρθη ειδικά... 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έννεν η Μαυρονικόλα που αναφέρθηκε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Η κ. Μαυρονικόλα ανεφέρθη σε τριτοκοσμικό... 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι!  Όχι!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου; 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπράβο! 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η επιτροπή Ανθρωπίνων είναι η... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δεν είναι για την Ανθρωπίνων, είναι για την... 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω παρεξηγήθηκε αυτό που είπα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Είναι για τη συζήτηση που... 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Είπα ότι δεν είναι θέμα ανθρωπίνων δικαιωμάτων το νομοσχέδιο, γιατί η Κύπρος δεν είναι τριτοκοσμική 
χώρα σε αυτό το συγκεκριμένο θέμα, πρόκειται για εξέλιξη της νομοθεσίας!  Αυτό είπα, γι’ αυτό είπα ότι πρέπει 
να πάει στη Νομικών και εισηγήθηκα να πάει Νομικών! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν αντιλαμβανόμουν ότι εθίγετο η επιτροπή της οποίας προεδρεύω... 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε και θέμα πολεοδομίας είναι, για να μπορεί να πάει στην Εσωτερικών.  ∆εν αφορά χωροταξική 
αντίληψη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ πάρα πολύ για τις σημειώσεις. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.544, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Με την ψήφιση του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου του 2014 συστάθηκε η Αρχή 
Εποπτείας Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων.  Πέραν των υποχρεώσεων 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, που είναι μέλος της Αρχής Εποπτείας, οι οποίες προβλέπονται στο νόμο, η 
αστυνομία οφείλει, βάσει της νομοθεσίας, να προβεί στις πιο κάτω δράσεις: 

1. Καταχώριση των καταδικών στο ποινικό μητρώο των καταδικασθέντων. 

2. ∆ημιουργία αρχείου και καταχώριση στο εν λόγω αρχείο στοιχείων που αφορούν τους Καταδικασθέντες, 
καθώς και εκπλήρωση των υποχρεώσεων που πηγάζουν από το άρθρο 22. 

3. Ειδοποίηση προς όλους τους σταθμούς για την υποχρέωσή τους με βάση το άρθρο 24. 

4. Ενημέρωση του Γενικού Εισαγγελέα για τη λήξη της υποχρέωσης ειδοποίησης, για να μπορεί να 
υποβληθεί αίτημα με βάση το άρθρο 26. 

5. Ενημέρωση του καταδικασθέντος με βάση το άρθρο 26(3). 

6. Ενημέρωση του Γενικού Εισαγγελέα για τα όσα θα απαιτηθούν από το δικαστήριο με βάση τα άρθρα 
26(4) και 53. 

7. Επιμόρφωση των ανακριτών [άρθρο 29(γ)]. 

8. Ενημέρωση για τις πρόνοιες του άρθρου 31. 

9. Ενημέρωση όλων των αστυνομικών για τις υποχρεώσεις τους με βάση τα άρθρα 30, 31, 33, 37, 38(3)-
38(6), 41, 42 (ιδιαίτερα σημαντικό), 43, 52(4), 52(7) και 54. 

10. Ενημέρωση για τις υποχρεώσεις που πηγάζουν από το άρθρο 36 σε σχέση με το θύμα. 

11. Ενημέρωση και συνεργασία με το Τμήμα Φυλακών για τους καταδικασθέντες και την αναμενόμενη 
αποφυλάκισή τους, για να είναι δυνατή η προώθηση αίτησης από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
με βάση το άρθρο 53. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για τις μέχρι τώρα ενέργειες στις οποίες 
έχει προβεί το υπουργείο του για την εφαρμογή της πιο πάνω νομοθεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.545, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Με την ψήφιση του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου του 2014 συστάθηκε η Αρχή 
Εποπτείας Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων.  Μέλος της Αρχής Εποπτείας 
είναι και το Υπουργείο Υγείας (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας), το οποίο οφείλει, βάσει της νομοθεσίας, να προβεί 
στις πιο κάτω δράσεις: 

1. Ενημέρωση όλων των λειτουργών και επαγγελματιών υγείας για την υποχρέωση αποκάλυψης και 
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προώθησης καταγγελίας σε περίπτωση υποψίας ή γνώσης για κακοποίηση ή εκμετάλλευση και τις 
πιθανές επιπτώσεις σε περίπτωση μη συμμόρφωσης τους, καθώς και για τη μη δυνατότητα επίκλησης 
του επαγγελματικού απορρήτου (άρθρο 30). 

2. Ετοιμασία και ετοιμότητα για προσφορά προγραμμάτων σε υπόπτους ή καταδικασθέντες από τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας. 

3. Εκπλήρωση των υποχρεώσεων που απορρέουν από τα άρθρα 45 και 53(3), (4), (5) και (6) σε σχέση με 
τη στήριξη των θυμάτων και των οικογενειών τους και τη λήψη μέτρων παρέμβασης, αντίστοιχα, καθώς 
και κατάρτιση των υπαλλήλων.   

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει λεπτομερώς για τις μέχρι τώρα 
ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το υπουργείο του για την εφαρμογή των πιο πάνω προνοιών της νομοθεσίας, 
καθώς και για το ύψος των κονδυλίων που προτίθεται να διαθέσει για την υλοποίηση των πιο πάνω 
υποχρεώσεων, οι οποίες απορρέουν από το νόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.546, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Με την ψήφιση του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου του 2014 συστάθηκε η Αρχή 
Εποπτείας Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων.  Μέλος της Αρχής Εποπτείας 
είναι και το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο οφείλει, βάσει της νομοθεσίας, να 
προβεί στις πιο κάτω δράσεις: 

1. Ίδρυση Ταμείου Στήριξης και οργάνωση της διαχείρισής του (άρθρο 46). 

2. Ενημέρωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για όλες τις υποχρεώσεις τους σε σχέση με το νόμο.   

3. Προώθηση κανονισμών με βάση τα άρθρα 37(4) και 46(2). 

4. Ενημέρωση του Υπουργείου Οικονομικών σχετικά με την πρόνοια του άρθρου 37(5) για την 
αποζημίωση των θυμάτων για τα έξοδά τους για τη συμμετοχή τους στην ποινική διαδικασία. 

5. Ενημέρωση εργοδοτών για το άρθρο 22(6) και την υποχρέωση αναζήτησης πιστοποιητικού λευκού 
ποινικού μητρώου. 

 Ταυτόχρονα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας οφείλουν να προβούν στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Να ενημερώσουν τους λειτουργούς τους για την υποχρέωση που πηγάζει από το άρθρο 30 και τις 
επιπτώσεις μη συμμόρφωσης με αυτό. 

2. Να τηρούν τις υποχρεώσεις που πηγάζουν από τα άρθρα 31, 32, 33, 42(1) και 54 και αφορούν τα εξής: 

 α. Λήψη μέτρων συνδρομής, στήριξης και προστασίας. 

 β. Έκδοση διατάγματος απομάκρυνσης θύματος. 

 γ. Έκδοση προσωρινού διατάγματος αποκλεισμού. 

 δ. Προστασία των θυμάτων στο πλαίσιο της ποινικής διαδικασίας. 

 ε. Εκπαίδευση λειτουργών. 

3. Να ενημερώνουν για τις υποχρεώσεις που πηγάζουν από το άρθρο 36 σε σχέση με το δικαίωμα λήψης 
πληροφοριών από το θύμα. 

4. Να στηρίζουν τα θύματα σύμφωνα με το άρθρο 45 και να συντονίζουν τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες 
[άρθρο 45(5)]. 

5. Να εξασφαλίζουν τη διαθεσιμότητα προληπτικών προγραμμάτων, σύμφωνα με το άρθρο 52, και να 
λαμβάνουν προληπτικά μέτρα και μέτρα παρέμβασης. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει λεπτομερώς για τις ενέργειες στις 
οποίες έχει προβεί το υπουργείο του για την άμεση εφαρμογή του πιο πάνω νόμου, καθώς και για το ύψος των 
κονδυλίων που προτίθεται να διαθέσει για την υλοποίηση των πιο πάνω υποχρεώσεων, οι οποίες απορρέουν 
από το νόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.547, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Με την ψήφιση του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου του 2014 συστάθηκε η Αρχή 
Εποπτείας Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων.  Μέλος της Αρχής Εποπτείας 



1829 

 

είναι και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το οποίο οφείλει, βάσει της νομοθεσίας, να προβεί στις πιο 
κάτω δράσεις: 

1. Λήψη λευκού ποινικού μητρώου σε περιπτώσεις που θα εργοδοτήσει άτομα που θα δουλεύουν με 
παιδιά [άρθρο 22(6)]. 

2. Ενημέρωση καθηγητών και δασκάλων για την υποχρέωσή τους για καταγγελία σε περίπτωση 
κακοποίησης ή εκμετάλλευσης και τις πιθανές επιπτώσεις σε περίπτωση μη συμμόρφωσης (άρθρο 30). 

3. Ενημέρωση διευθύνσεων σχολείων και συνδέσμων γονέων για την ανάγκη λήψης πιστοποιητικού 
λευκού ποινικού μητρώου, όντας ο μεγαλύτερος εργοδότης ατόμων σε χώρους όπου συχνάζουν παιδιά.  
Ο όρος “προσωπικό” περιλαμβάνει όχι μόνο καθηγητές, αλλά και κηπουρούς, οδηγούς λεωφορείων, 
υπευθύνους καντίνας κ.λπ. 

4. Ενημέρωση όλων των συλλόγων (αθλητικών, προσκόπων, φιλανθρωπικών οργανισμών που 
λειτουργούν σε σχολεία δημόσια και ιδιωτικά κ.λπ.) τους οποίους εποπτεύει για την υποχρέωση λήψης 
πιστοποιητικού λευκού ποινικού μητρώου. 

5. Οργάνωση εκστρατειών ενημέρωσης στα σχολεία και στην κοινωνία (άρθρα 55 και 56). 

6. Ενημέρωση και εκπαίδευση του προσωπικού [άρθρο 52(4)]. 

7. Τακτική κατάρτιση των υπαλλήλων του που ενδέχεται να έρθουν σε επαφή με παιδιά θύματα (άρθρο 
54). 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει άμεσα και αναλυτικά για το ύψος των 
κονδυλίων που προτίθεται να διαθέσει το υπουργείο του για την υλοποίηση των πιο πάνω υποχρεώσεων οι 
οποίες καθορίζονται από τον εν λόγω νόμο, καθώς και για τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί μέχρι σήμερα 
για την εφαρμογή του νόμου αυτού. 

 Ταυτόχρονα, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για το πώς προτίθεται το 
υπουργείο του να συμβάλει στη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση των παιδιών σε όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης (προδημοτική, δημοτική και μέση εκπαίδευση) στο πλαίσιο της εφαρμογής των νέων αναλυτικών 
προγραμμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.548, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις αντιδράσεις χιλιάδων πολιτών αναφορικά με τα νέα σχέδια επέκτασης της 
λεωφόρου Ακαδημίας.  Ο δρόμος, όπως έχω πληροφορηθεί, θα περάσει μέσα από το δάσος Αθαλάσσας, ενώ 
πιθανόν μελλοντικά να επιχειρηθεί και η επέκταση του δρόμου και μέσα από το πάρκο Ακαδημίας.  Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, για την επέκταση της λεωφόρου μέσα από το δάσος Αθαλάσσας θα χρειαστεί να 
αποκοπούν δέντρα.  Η επέκταση προγραμματίζεται να αρχίσει εντός του έτους, ενώ το έργο θα 
χρηματοδοτηθεί από το κράτος και από ευρωπαϊκά ταμεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκπονηθεί 
περιβαλλοντική μελέτη για τα νέα σχέδια επέκτασης της λεωφόρου Ακαδημίας, ποια η γνωμάτευση του 
Τμήματος Περιβάλλοντος, καθώς επίσης αν προτίθεται να προχωρήσει σε χρηματοδότηση του έργου, 
δεδομένων και των χιλιάδων αντιδράσεων από πολίτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.549, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Άμυνας διόρισε ερευνώντα λειτουργό για τη διεξαγωγή έρευνας, 
με σκοπό την εξέταση ενδεχόμενων πειθαρχικών ευθυνών, αναφορικά με σκάνδαλο του 2007 για 
υπερπληρωμή επιδομάτων τριών αξιωματικών της Εθνικής Φρουράς που υπηρετούσαν στην πολυεθνική 
δύναμη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών UNIFΙL.  Από έλεγχο της Ελεγκτικής Υπηρεσίας διαπιστώθηκε ότι 
το Υπουργείο Άμυνας κατέβαλλε στα επηρεαζόμενα στελέχη της Εθνικής Φρουράς ολόκληρο το ποσό του 
επιδόματος, χωρίς να αφαιρεί το σχετικό ποσό που λάμβαναν από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, με 
αποτέλεσμα να διενεργηθεί υπερπληρωμή των τριών αξιωματικών ύψους €52.000.  Μετά από τις υποδείξεις 
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας το Υπουργείο Άμυνας προχώρησε το Νοέμβριο του 2009 σε μηνιαία αποκοπή 
ύψους €300 από τη μισθοδοσία των εν λόγω αξιωματικών, με σκοπό την ανάκτηση της υπερπληρωμής.  Οι 
προαναφερθέντες αξιωματικοί καταχώρισαν προσφυγή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και μέχρι στιγμής οι δύο εξ 
αυτών δικαιώθηκαν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η διεξαγωγή της έρευνας, ποια είναι τα πορίσματα της έρευνας αυτής και αν έχουν διαπιστωθεί ευθύνες 
υπαλλήλων του Υπουργείου Άμυνας αναφορικά με την πιο πάνω υπόθεση υπερπληρωμής των υπό αναφορά 
αξιωματικών της Εθνικής Φρουράς.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.550, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο χώρος του πρώην επονομαζόμενου “Ναού της Αφροδίτης” στην Παλόδεια 
έχει μεταβιβαστεί σε νέους διαχειριστές, οι οποίοι έχουν σκοπό να τον μετατρέψουν σε αίθουσα εκδηλώσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν διαθέτει όλες τις 
απαραίτητες πολεοδομικές και άλλες άδειες για τη λειτουργία του χώρου ως αίθουσας εκδηλώσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.551, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η πολυδιαφημιζόμενη ανάπτυξη της Αλυκής Λάρνακας, η ολοκλήρωση της 
οποίας αναμενόταν εντός του 2013, ακυρώθηκε εξαιτίας της κρίσης στην οικονομία.  Η ανάπτυξη περιλάμβανε 
τη δημιουργία περιβαλλοντικού κέντρου με μικρό μουσείο, αίθουσα προβολών, ενημερωτικό κέντρο και 
αναψυκτήριο.  Η δημιουργία του περιβαλλοντικού κέντρου στο χώρο των αλυκών της Λάρνακας 
περιλαμβάνεται στο πρόγραμμα προστασίας και αναβάθμισής τους και στο πλαίσιο αυτού του προγράμματος 
έγινε μερική περίφραξη, πεζόδρομοι και ποδηλατόδρομοι γύρω από την Αλυκή Λάρνακας.  ∆εν επιτεύχθηκε 
όμως το βασικό έργο του προγράμματος, που ήταν η δημιουργία του περιβαλλοντικού κέντρου. 

 Παράλληλα, όπως έχω πληροφορηθεί, ακυρώθηκε και το ευρωπαϊκό πρόγραμμα SALT, το οποίο 
περιλάμβανε δημιουργία υποδομής σε τρεις αλυκές, δύο στην Ελλάδα και μία στην Κύπρο, αυτήν της 
Λάρνακας, στο τμήμα που βρίσκεται έναντι του παλιού αεροδρομίου.  Μέσω αυτού του προγράμματος θα 
εδημιουργείτο στο χώρο της Αλυκής Λάρνακας ένα αμφιθέατρο και θα λειτουργούσε ένα κέντρο 
αναπαράστασης της συλλογής αλατιού από την εν λόγω αλυκή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνεται 
προσπάθεια για εξεύρεση πόρων από ευρωπαϊκά προγράμματα για την υλοποίηση των πιο πάνω αναπτύξεων 
στην Αλυκή Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.552, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι τους τελευταίους μήνες υπάρχει μεγάλη καθυστέρηση στην παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών.  Σημαντικές επιστολές φθάνουν στους παραλήπτες τους εκ των υστέρων, με 
αποτέλεσμα να μη γίνεται εφικτός ο χειρισμός τους, ενώ επιπρόσθετα προκύπτει το ενδεχόμενο πρόκλησης 
παρεξηγήσεων, αφού η αλληλογραφία δεν παραδίδεται εντός των ενδεικνυόμενων πλαισίων.  Εύλογα επίσης 
προκύπτει το ερώτημα τι συμβαίνει όσον αφορά τις περιπτώσεις πολιτών που λαμβάνουν αλληλογραφία σε 
σχέση με τις υποχρεώσεις τους προς το κράτος ή/και άλλους φορείς και οργανισμούς λόγω της τόσης 
καθυστέρησης, με αποτέλεσμα να εκπνέουν οι διορίες και επαγωγικά να επωμίζονται οι πολίτες αδικαιολόγητες 
πληρωμές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους παρατηρείται τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών, καθώς επίσης 
τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου το θέμα να επιλυθεί άμεσα και αποτελεσματικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.553, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η τριμελής υπουργική επιτροπή, αποτελούμενη από τον Υπουργό Εσωτερικών, 
από τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, αποφάσισε να προωθήσει την έκδοση πολεοδομικής άδειας στην εταιρεία “Lidl Cyprus” για ανέγερση 
υπεραγοράς στην οδό Θεοφίλου Γεωργιάδη στον Άγιο Αθανάσιο Λεμεσού, παρά την αρνητική απόφαση της 
πολεοδομικής αρχής και την αρνητική τοποθέτηση του Τμήματος Πολεοδομίας της επαρχίας Λεμεσού.  Οι 
λόγοι απόρριψης από το δήμο Αγίου Αθανασίου εντοπίζονταν στην κυκλοφοριακή επιβάρυνση που θα έχει 
ένας δρόμος με πυκνή οικιστική ανάπτυξη και χωρίς φώτα τροχαίας.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η 
θέση της αστυνομίας ήταν ότι σε καμία περίπτωση δε θα μπορούσε η τροχαία κίνηση να διοχετευθεί μέσω της 
παραλιακής λεωφόρου της Λεμεσού για την ανάπτυξη.  Αξίζει να σημειωθεί ότι το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είχε τοποθετηθεί αρνητικά έναντι της προτεινόμενης ανάπτυξης.  Η 
απόφαση της τριμελούς υπουργικής επιτροπής προκάλεσε θύελλα διαμαρτυριών από τους κατοίκους της 
περιοχής, οι οποίοι, όπως έχω πληροφορηθεί, έχουν σκοπό να προσφύγουν στο Ανώτατο ∆ικαστήριο εναντίον 
της έκδοσης πολεοδομικής άδειας για τη Lidl. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
αναιρέσει την απόφαση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας στην εταιρεία “Lidl Cyprus”, δεδομένου αφενός του 
γεγονότος ότι το τεμάχιο όπου πρόκειται να ανεγερθεί η υπεραγορά είναι μόνο κατά το ένα τέταρτο εμπορικής 
χρήσης και δεδομένων αφετέρου των αρνητικών απόψεων των τμημάτων και των έντονων αντιδράσεων των 
κατοίκων της περιοχής.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.554, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το 1926 το εκπαιδευτήριο “Μελκονιάν” ξεκίνησε τη λειτουργία του και πολύ γρήγορα εξελίχθηκε σε 
πρότυπο εκπαιδευτήριο, αρχικά δημοτικό και αργότερα σε δευτεροβάθμιο, με μία πολύ πλούσια βιβλιοθήκη, 
άριστα εξοπλισμένα επιστημονικά εργαστήρια, ορχήστρα, χορωδία, θεατρική ομάδα κτλ.  Το σχολείο υπήρξε 
σύμβολο για ολόκληρη την αρμενική διασπορά και ήταν η μοναδική δυτικοαρμενική σχολή με οικοτροφείο και 
ένα εκπαιδευτικό κέντρο παραγωγής της εθνικής αρμενικής κουλτούρας και ταυτότητας.  Το 2005 το σχολείο 
έκλεισε με μονομερή απόφαση του Κεντρικού Συμβουλίου του AGBU (Armenian General Benevolent Union) 
στη Νέα Υόρκη, παρά τις παναρμενικές αντιδράσεις και τις αντιδράσεις των Αρμενίων της Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο επαναλειτουργίας του εκπαιδευτικού κέντρου “Μελκονιάν” και ποια τα διαβήματα στα οποία 
προβαίνει η κυβέρνηση προς την κατεύθυνση αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.555, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Στις 13 Απριλίου 2015 Υπουργοί Εξωτερικών από δεκαέξι κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
απέστειλαν στη Φεντερίκα Μογκερίνι, επικεφαλής για θέματα εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
επιστολή με αίτημα να εξασφαλιστεί η σαφής σήμανση των προϊόντων που παράγονται σε παράνομους 
ισραηλινούς οικισμούς και πωλούνται στην Ευρώπη.  Η επιστολή υπογράφτηκε από τους Υπουργούς 
Εξωτερικών της Γαλλίας, της Βρετανίας, της Ισπανίας, της Ιταλίας, του Βελγίου, της Σουηδίας, της Μάλτας, της 
Αυστρίας, της Ιρλανδίας, της Πορτογαλίας, της Σλοβενίας, της Ουγγαρίας, της Φινλανδίας, της ∆ανίας, της 
Ολλανδίας και του Λουξεμβούργου.  Η κίνηση αυτή αποσκοπεί στην αποστολή του μηνύματος στο Ισραήλ ότι 
δεν είναι ανεκτή η συνέχιση της πολιτικής του εποικισμού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Προσκλήθηκε η Κυπριακή ∆ημοκρατία να συνυπογράψει αυτή την πρωτοβουλία;  Αν ναι, γιατί δεν την 
υπόγραψε μαζί με τους υπόλοιπους Ευρωπαίους εταίρους; 

2. Υπάρχει διαφορετική θέση της κυβέρνησης ως προς το θέμα της σήμανσης των ισραηλινών 
προϊόντων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.556, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι άκρως απόρρητη. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.128, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.128, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά 
με την αναδόμηση των δύο πολυκατοικιών στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων Στρόβολος ΙΙΙ: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως είχε περιλάβει τη σχετική δαπάνη για την ανέγερση των δύο 
πολυκατοικιών στον Προϋπολογισμό του 2014 σαν νέο προτεινόμενο έργο, αλλά λόγω της δύσκολης 
δημοσιονομικής κατάστασης και των περικοπών στους Προϋπολογισμούς, το κονδύλι δεν εγκρίθηκε. 

(β) Στον Προϋπολογισμό 2015 του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει περιληφθεί πρόσθετο κονδύλι 
για νέα έργα ανάμεσα στα οποία περιλαμβάνεται και η ανέγερση των δύο πολυκατοικιών στον Οικισμό 
Στέγασης Εκτοπισθέντων Στρόβολος ΙΙΙ.  Ως εκ τούτου, εντός του 2015 θα αρχίσουν οι εργασίες 
ανέγερσης των εν λόγω πολυκατοικιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.145, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.145 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και απεστάλη στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 30/10/2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Η χρηματοδότηση των πέντε από τα έξι έργα, που εγκρίθηκαν για την Επαρχία Πάφου κατά την δεύτερη 
πρόσκληση των Μέτρων 3.1 και 3.2 του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, έχει εγκριθεί 
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από το Υπουργείο Οικονομικών.  Μεταξύ αυτών των έργων είναι και το Πολυδύναμο Κέντρο στη 
Λετύμπου. 

(β) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου έχει λάβει την επιστολή χρηματοδότησης από τη Μονάδα ∆ιαχείρισης 
Ευρωπαϊκών Ταμείων και Ταμείων Αλληλεγγύης για το πιο πάνω έργο στη Λετύμπου.  Το έργο 
αναμένεται να αρχίσει τον Ιούλιο 2015, νοουμένου ότι θα εξασφαλιστεί τον Απρίλιο το απαραίτητο 
πιστοποιητικό συμβατότητας των όρων των Προσφορών από το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.297, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.297, ημερομηνίας 9/12/2014 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τις εξής απαντήσεις της Αστυνομίας στα ερωτήματα του βουλευτή κ. 
Περδίκη: 

2. Στις 21/11/2014 και ώρα 14.15, ανώνυμος πολίτης τηλεφώνησε στο ΚΕΜ ΟΥΛΑΕ Λευκωσίας και 
κατήγγειλε ότι στην παλιά ∆ημοτική Αγορά υπήρχαν σε δημόσια θέα αναρτημένες φωτογραφίες με 
πορνογραφικό υλικό, τις οποίες μπορούσαν να δουν και μικρά παιδιά. 

3.  Στα πλαίσια διερεύνησης της καταγγελίας, μέλη του Αστυνομικού Σταθμού Πύλης Πάφου μετέβησαν 
στον συγκεκριμένο χώρο, όπου διαπίστωσαν ότι υπήρχε έκθεση φωτογραφίας με διοργανωτή την 
ACCEPT-ΛΟΑΤ ΚΥΠΡΟΥ, με απρόσκοπτη θέα από το ευρύ κοινό.  ∆ιαπιστώθηκε ότι στην έκθεση 
υπήρχαν εκτεθειμένες σε δημόσια θέα φωτογραφίες γυμνών ανδρών, στις οποίες φαίνονταν ξεκάθαρα 
και τα απόκρυφα μέλη του σώματός τους.  Οι φωτογραφίες αυτές κατασχέθηκαν δυνάμει του Άρθρου 
Περί ∆ημοσίευσης Αισχρών Θεμάτων Νόμου του 1963 και, παράλληλα, ανοίχθηκε ποινική υπόθεση 
εναντίον του προέδρου της πιο πάνω οργάνωσης, κ. Κωνσταντίνου Γαβριηλίδη. 

4. Στη συνέχεια, ωστόσο, κρίθηκε αναγκαίο η υπόθεση να διαβιβαστεί στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για ενημέρωση και οδηγίες.  Ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας, αξιολογώντας τα δεδομένα, 
αποφάσισε τη διακοπή της ποινικής δίωξης και την επιστροφή των τεκμηρίων που κατασχέθηκαν. 

5. Στις 9/1/2015, και σύμφωνα με τις οδηγίες της Νομικής Υπηρεσίας, οι κατασχεθείσες φωτογραφίες 
επιστράφηκαν στον πρόεδρο της οργανωτικής επιτροπής κ. Κωνσταντίνο Γαβριηλίδη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.384, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου ∆αμιανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.010.04.384, ημερομηνίας 27/1/2015 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2014 (Ν.52(ΙΙ)/2013), Σημείωση 31 (δ), λήφθηκε πρόνοια ότι το 
επίδομα Αρχιλοχία/Αρχιαστυφύλακα/Αρχιπυροσβέστη σε μέλη της Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας καταβάλλεται σύμφωνα με κριτήρια και προϋποθέσεις που καθορίζει ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

3. Στις 14.4.2014 υποβλήθηκαν κατάλογοι στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως των μελών 
που ικανοποιούν τα προσόντα που προνοεί ο Κανονισμός 38, των περί Αστυνομίας (Γενικών) 
Κανονισμών (Κ.∆.Π. 51/1989), όπως τροποποιήθηκαν μέχρι σήμερα. 

4. Στις 20.5.2014, ο Αναπλ. Γενικός ∆ιευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
πληροφόρησε την Αστυνομία ότι τα κριτήρια και οι προϋποθέσεις στη βάση των οποίων θα 
καταβάλλεται το υπό αναφορά επίδομα, συνεχίζουν να είναι τα ίδια όπως αυτά καθορίζονται στον 
Κανονισμό 38 των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών (Κ.∆.Π. 51/1989).  Έδωσε επίσης οδηγίες 
όπως αναθεωρείται σε συνεχή βάση ο κατάλογος των δικαιούχων και όπως η παραχώρηση του 
επιδόματος γίνεται αυστηρά μόνο στα μέλη που ασκούν τα καθήκοντα που αναφέρονται στον πιο πάνω 
Κανονισμό. 

5. Περαιτέρω, ο υπεύθυνος του Λογιστηρίου του Αρχηγείου Αστυνομίας εισηγήθηκε τη λήψη άμεσων 
μέτρων για περιορισμό των δαπανών, τόσο για τα επιδόματα Αρχιλοχία/Αρχιαστυφύλακα/ 
Αρχιπυροσβέστη όσο και για άλλα επιδόματα, καθότι αναμένεται να προκύψει υπέρβαση της 
εγκεκριμένης πρόνοιας του προϋπολογισμού του 2015.  Όπως είναι γνωστό, θεωρείται ποινικό αδίκημα 
η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπανών χωρίς να υπάρχουν οι ανάλογες πιστώσεις. 

6. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αναθεωρήθηκαν οι κατάλογοι των μελών που λαμβάνουν τα εν λόγω 
επιδόματα και αποφασίστηκε όπως αποκοπεί το επίδομα από 10 Αρχιλοχίες και 80 Αρχιαστυφύλακες, 
καθότι σύμφωνα με τους Αστυνομικούς ∆ιευθυντές τους δεν πληρούσαν πλέον τα κριτήρια που 
καθορίζει ο Κανονισμός 38 των περί Αστυνομίας Γενικών Κανονισμών (Κ.∆.Π. 51/1989) και, 
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συγκεκριμένα, δεν εκτελούσαν καθήκοντα ανώτερα του επιπέδου του βαθμού τους. 

7. Σήμερα τα εν λόγω επιδόματα καταβάλλονται στα ακόλουθα μέλη:- 

 Αστυνομία 

 Αρχιλοχίες 142 

 Αρχιαστυφύλακες 589 

 Πυροσβεστική 

 Αρχιλοχίες   20 

 Αρχιαστυφύλακες   24 

 Αρχιπυροσβέστες 119 

8. Σχετικά αναφέρεται ότι για πρώτη φορά αφαιρέθηκαν τα εν λόγω επιδόματα και αυτό έγινε για όλα τα 
μέλη της Αστυνομίας που δεν πληρούσαν τις πρόνοιες του Κανονισμού 38, των προαναφερόμενων 
Κανονισμών.  Ταυτόχρονα, αφαιρέθηκαν και τα διακριτικά τους και δεν ονομάζονται πλέον 
Αρχιλοχίες/Αρχιαστυφύλακες.  Σημειώνεται ότι μη άσκηση εποπτικών καθηκόντων δεν αποτελεί λόγο 
αποκοπής του επιδόματος του Αρχιλοχία/Αρχιαστυφύλακα, καθότι μπορεί κάποιο μέλος να μην 
εποπτεύει άλλα μέλη αλλά να εκτελεί καθήκοντα ανώτερα του βαθμού του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.411 ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2015 για 
την πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω κατάσταση με τα στοιχεία που ζητάτε για το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

Τμήμα Έτος 
σύναψης 
σύμβασης 

Αριθμός 
Ατόμων 

Αριθμός 
εταιρειών 

Χρονική 
διάρκεια 

συμβολαίων 

Καθήκοντα και 
αρμοδιότητες 

συμβαλλομένου 

Κόστος 
σύμβασης 

Παρατηρήσει
ς 

    (έτη)  €  

15.01 ∆ιοίκηση 2012 2  0,5 Συμβουλευτικές Υπηρεσίες για 
θέματα Κυπριακής Προεδρίας 
Συμβουλίου της Ε.Ε 

36.666  

15.01 ∆ιοίκηση 2012  1 0,75 Παροχή Υπηρεσιών 
Εμπειρογνώμονα για θέματα 
Πολιτικής Απασχόλησης στα 
πλαίσια της Κυπριακής 
Προεδρίας του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

29.500  

15.01 ∆ιοίκηση 2013 1  1 Συνεργάτης-Βοηθός 
Υπουργού 

26.000  

15.01 ∆ιοίκηση 2013 1  1 Σύμβουλος Επικοινωνίας 24.400  

15.01 ∆ιοίκηση 2014 1  1 Συνεργάτης-Βοηθός 
Υπουργού 

26.000  

15.01 ∆ιοίκηση 2014 1  1 Σύμβουλος Επικοινωνίας 24.400  

15.01 ∆ιοίκηση 2014  1 0,5 Παροχή συμβουλευτικών 
υπηρεσιών σε σχέση με την 
οργάνωση και λειτουργία 
(περιλαμβανομένων θεμάτων 
ανθρώπινου δυναμικού και 
διαδικασιών) την Υπηρεσίας 
∆ιαχείρισης Επιδομάτων 
Πρόνοιας του ΥΕΠΚΑ 

50.000  

15.01 ∆ιοίκηση 2014 50  0,4 Παροχή υπηρεσιών για 
κάλυψη των αναγκών 
παραλαβής, διεκπεραίωσης 
και καταχώρησης αιτήσεων 
για το ΕΕΕ από ανέργους 

205.936  

15.01 ∆ιοίκηση 2014  1 0,3 Λειτουργία τηλεφωνικού 
κέντρου εξυπηρέτησης στο 
ΥΕΠΚΑ για ΕΕΕ 

22.350  

15.02 Τμήμα Εργασίας 2012  1 4 Παροχή Υπηρεσιών 
Συμβούλου για τη ∆ιαχείριση, 
Παρακολούθησης και 
Υποστήριξη του Συνόλου των 
∆ραστηριοτήτων του Έργου 
“Περαιτέρω Ανάπτυξη και 
Εκσυγχρονισμός της 

270.920  
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∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Απασχόλησης (∆ΥΑ) 
Κύπρου”. 

15.02 Τμήμα Εργασίας 2013  1 2 Παροχή Επιστημονικής 
Στήριξης στην Επιτροπή 
Ισότητας των Φύλων. Σχετικό 
συμβόλαιο ίσχυε και την 
προηγούμενη διετία. 

56.425  

15.03 Υπηρεσίες 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

2013 1  5 Πρόεδρος ∆ευτεροβάθμιου 
Ιατρικού Συμβουλίου. Στο 
∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό 
Συμβούλιο παραπέμπονται 
υποθέσεις για επανεξέταση 
όταν ο λόγος ιεραρχικής 
προσφυγής αφορά απόφαση 
ή γνωμάτευση Ιατρικού 
Συμβουλίου. Από το συνολικό 
κόστος αφαιρούνται οι 
αποκοπές που ισχύουν για 
μισθωτούς του ∆ημοσίου 
Τομέα. Σχετικό συμβόλαιο 
ίσχυε και την προηγούμενη 
πενταετία. 

382.720  

15.03 Υπηρεσίες 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

2014  1 0,25 Παροχή Υπηρεσιών Κέντρου 
Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης 
σε πιλοτική βάση για περίοδο 
τριών (3) μηνών με στόχο την 
παγκύπρια λήψη και 
διαχείριση όλων των κλήσεων 
που γίνονταν προς τις ΥΚΑ 

8.894  

15.03 Υπηρεσίες 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

2014  1 0,5 Παροχή Υπηρεσιών Κέντρου 
Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης 
με στόχο την παγκύπρια λήψη 
και διαχείριση όλων των 
κλήσεων που γίνονται προς 
τις ΥΚΑ παγκύπρια 

37.808  

15.03 Υπηρεσίες 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

2014  1 2 Παροχή υπηρεσιών για 
επίδοση κλήσεων 
κατηγορουμένων ή μαρτύρων 
και διαταγμάτων που 
εκδίδονται σε ποινικές 
διαδικασίες και για επίδοση 
επιστολών επιβολής 
διοικητικών προστίμων. 
Σχετικό συμβόλαιο ίσχυε και 
την προηγούμενη διετία. 

268.900 Ενδεικτικό 
ποσό, 
αμοιβή με το 
κομμάτι 

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2012 44  1 ∆ιερμηνείς για ετοιμασία 
κοινωνικο-οικονομικών 
εκθέσεων για ποινικές 
υποθέσεις δικαστηρίου καθώς 
και υιοθεσιών. Η επιλογή τους 
γίνεται με βάση κατάλογο του 
Γραφείου Τύπου και 
Πληροφοριών και η αμοιβή 
τους ανέρχεται στα 12 ευρώ 
την ώρα με εξαίρεση τους 
διερμηνείς της Νοηματικής 
Γλώσσας που ανέρχεται στα 
25 ευρώ. 

3.888  

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2012 7  1 Κατ’ οίκον μελέτη παιδιών στις 
Παιδικές Στέγες των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας. Η επιλογή τους 
γίνεται από αδιόριστους 
δασκάλους της ειδικής 
εκπαίδευσης του Υπουργείου 
Παιδείας και η μέγιστη αμοιβή 
τους ανέρχεται στα 21 ευρώ 
την ώρα. 

33.958  

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2012  1 0,5 Υπηρεσίες Κατάρτισης 
Λειτουργών Κοινωνικών 
Υπηρεσιών για το 
Συγχρηματοδοτούμενο Έργο 
“Εργασιακή και Κοινωνική 
Ενεργοποίηση Ατόμων που 
Ανήκουν στις Ευάλωτες 
Ομάδες μέσω της Ανάπτυξης 
Κοινωνικών ∆εξιοτήτων και 
Άλλων ∆ραστηριοτήτων” 

114.500  

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2012  1 3 Υπηρεσίες Κατάρτισης σε 
Κοινωνικές ∆εξιότητες των 
Ευάλωτων Ομάδων του 
πληθυσμού για το 
Συγχρηματοδοτούμενο Έργο 

523.500  
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“Εργασιακή και Κοινωνική 
Ενεργοποίηση Ατόμων που 
Ανήκουν στις Ευάλωτες 
Ομάδες μέσω της Ανάπτυξης 
Κοινωνικών ∆εξιοτήτων και 
Άλλων ∆ραστηριοτήτων” 

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2013 41 1 1 ∆ιερμηνείς για ετοιμασία 
κοινωνικο-οικονομικών 
εκθέσεων για ποινικές 
υποθέσεις δικαστηρίου καθώς 
και υιοθεσιών. Η επιλογή τους 
γίνεται βάσει καταλόγου του 
Γραφείου Τύπου και 
Πληροφοριών και η αμοιβή 
τους ανέρχεται στα 12 ευρώ 
την ώρα με εξαίρεση τους 
διερμηνείς της Νοηματικής 
Γλώσσας που ανέρχεται στα 
25 ευρώ. 

4.669  

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2013 8 1 1 Κατ’ οίκον μελέτη παιδιών στις 
Παιδικές Στέγες των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας. Η επιλογή τους 
γίνεται από αδιόριστους 
δασκάλους της ειδικής 
εκπαίδευσης του Υπουργείου 
Παιδείας και η μέγιστη αμοιβή 
τους ανέρχεται στα 21 ευρώ 
την ώρα. 

33.037  

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2014 33 1 1 ∆ιερμηνείς για ετοιμασία 
κοινωνικο-οικονομικών 
εκθέσεων για ποινικές 
υποθέσεις δικαστηρίου καθώς 
και υιοθεσιών. Η επιλογή τους 
γίνεται βάσει καταλόγου του 
Γραφείου Τύπου και 
Πληροφοριών και η αμοιβή 
τους ανέρχεται στα 12 ευρώ 
την ώρα με εξαίρεση τους 
διερμηνείς της Νοηματικής 
Γλώσσας που ανέρχεται στα 
25 ευρώ. 

1.889  

15.04 Υπηρεσίες 
Κοινωνικής 
Ευημερίας 

2014 6 1 1 Κατ’ οίκον μελέτη παιδιών στις 
Παιδικές Στέγες των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας. Η επιλογή τους 
γίνεται από αδιόριστους 
δασκάλους της ειδικής 
εκπαίδευσης του Υπουργείου 
Παιδείας και η μέγιστη αμοιβή 
τους ανέρχεται στα 21 ευρώ 
την ώρα. 

32.630  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 1 ∆ιοργάνωση και δημοσιότητα 
για τη διεξαγωγή 2ου Εθνικού 
∆ιαγωνισμού ∆εξιοτήτων 

40.071  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 1 Προβολή των υφιστάμενων 
συστημάτων ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης με την παροχή 
κινήτρων για αύξηση της 
χρήσης τους 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

80.480  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 1 Οργάνωση και υλοποίηση 
ενημερωτικών 
συναντήσεων/εργαστηρίων 
στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού 
προγράμματος Europass 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

19.110  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 3 Υπηρεσίες συμβούλου 
τεχνικής υποστήριξης για τη 
διαχείριση και υλοποίηση 
συγχρηματοδοτούμενων 
σχεδίων χορηγιών/έργων που 
διαχειρίζεται το ΚΕΠΑ 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

86.990  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 3 Υπηρεσίες συμβούλου για 
παροχή τεχνικής βοήθειας στο 
έργο “Modernization of the 
technical vocational training of 
the CPC” 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 

11.250  
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Ελβετία) 

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 1 Επέκταση και προώθηση της 
διαδικτυακής υπηρεσίας 
“Ενημέρωσέ με” στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα και 
την τοπική αυτοδιοίκηση 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

13.830  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012 25  0,8 Εξασφάλιση Ομάδας 
εκπαιδευτικών και συμβούλων 
για την Προπαρασκευαστική 
Μαθητεία της Νέας Σύγχρονης 
Μαθητείας (Σχολική Χρονιά 
2012-2013) 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

219.086  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012  1 0,8 Παροχή υπηρεσιών 
υπεραστικού ταξί για την 
καθημερινή μεταφορά των 
μαθητών της 
Προπαρασκευαστικής 
Μαθητείας 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

43.989  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2012 13  0,8 Εξασφάλιση εκπαιδευτικών 
μέσω απευθείας ανάθεσης για 
το σχολικό έτος 2012-2013 για 
τη διδασκαλία μαθημάτων 
δημιουργικής απασχόλησης 
και παραγωγικής κατάρτισης 
για την Προπαρασκευαστική 
Μαθητεία 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

19.026  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013 21  0,9 Εξασφάλιση Ομάδας 
εκπαιδευτικών και συμβούλων 
για την Προπαρασκευαστική 
Μαθητεία της Νέας Σύγχρονης 
Μαθητείας (Σχολική Χρονιά 
2013-2014) 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

100.940  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013 7  0,8 Εξασφάλιση εκπαιδευτικών 
για ∆ημιουργική Απασχόληση 
και Παραγωγική Κατάρτιση για 
τους μαθητές της ΝΣΜ 
(Σχολική Χρονιά 2013 -2014) 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

24.437  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013  1 1,5 Παροχή υπηρεσιών 
συμβούλου για ανάπτυξη 
εργαστηρίου ενέργειας 

11.400  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013  1 0,1 Παροχή υπηρεσιών 
συγγραφής σεναρίου και 
παραγωγής ταινίας μικρού 
μήκους για την 
ευαισθητοποίηση μαθητών 
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης 
σε θέματα παραγωγικότητας 

5.945  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013  1 0,1 Παροχή υπηρεσιών 
σχεδιασμού και εκτύπωσης 
υλικού προώθησης για την 
τελετή βράβευσης του 5ου 
∆ιαγωνισμού “Η 
Παραγωγικότητα στην 
Εκπαίδευση” 

1.975  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013  1 0,33 Προμήθεια πλατφόρμας 
μέτρησης απόδοσης 
(performance benchmarking 
platform) και σχετικών 
υπηρεσιών 

48.200  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2013  1 1 Παροχή υπηρεσιών για 
σχεδιασμό, ανάπτυξη και 
εφαρμογή ολοκληρωμένου 
πληροφοριακού συστήματος 
των εργαστηρίων τεχνικής 
επαγγελματικής κατάρτισης 
ΚΕΠΑ για το έργο 
“Modernization…” 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
Ελβετία) 

19.000  
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15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014  1 1 ∆ιεξαγωγή έρευνας/μελέτης με 
θέμα "Αξιολόγηση χάσματος 
επαγγελματιών ΤΠΕ και 
διεξαγωγή πιλοτικού 
προγράμματος κατάρτισης 
επαγγελματιών 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

9.000  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014  1 2,5 ∆ιαγωνισμός για οργάνωση 
και υλοποίηση ενημερωτικών 
συναντήσεων/εργαστηρίων 
στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού 
Προγράμματος Europass 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

24.141  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014  1 1 ∆ιαγωνισμός για την 
αξιοποίηση εφαρμογών 
Λογισμικού Ανοικτού Κώδικα 
(ΛΑΚ) (Συγχρηματοδοτούμενο 
από ΕΚΤ) 

31.917  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014  1 1 ∆ιαγωνισμός για την 
οργάνωση και διεξαγωγή 
εργαστηρίων για την 
εκμάθηση των σημαντικών 
συστημάτων ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης και υπηρεσίες 
υποστήριξης των χρηστών 
τους (Συγχρηματοδοτούμενο 
από ΕΚΤ) 

22.762  

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014 25  1 Εξασφάλιση ομάδας 
εκπαιδευτικών και συμβούλων 
νια την Προπαρασκευαστική 
Μαθητεία (Σχολική Χρονιά 
2014-2015) 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

224.640 Εκτιμώμενο 
ποσό, 
αμοιβή ανά 
ώρα 

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014 11  1 Εξασφάλιση εκπαιδευτικών 
για ∆ημιουργική Απασχόληση 
και Παραγωγική Κατάρτιση για 
τους μαθητές της ΝΣΜ 
(Σχολική Χρονιά 2014-2015) 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

63.720 Εκτιμώμενο 
ποσό, 
αμοιβή ανά 
ώρα 

15.05 Κέντρο 
Παραγωγικότητας 

2014 2  1 Εξασφάλιση εκπαιδευτικών 
στην ειδικότητα της 
Κομμωτικής 
(Συγχρηματοδοτούμενο από 
ΕΚΤ) 

8.994 Εκτιμώμενο 
ποσό, 
αμοιβή ανά 
ώρα 

15.06 Τμήμα 
Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με 
Αναπηρίες 

2013 8  2 Ιατρικές υπηρεσίες για 
σκοπούς λειτουργίας του 
Κέντρου Αξιολόγησης 
Αναπηρίας 

€70/ώρα 
για 

Πρόεδρο 
και 

€60/ώρα 
για μέλος 

 

15.06 Τμήμα 
Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με 
Αναπηρίες 

2013 8  2 Ιατρικές υπηρεσίες για 
σκοπούς λειτουργίας του 
Κέντρου Αξιολόγησης 
Αναπηρίας 

€70/ώρα 
για 

Πρόεδρο 
και 

€60/ώρα 
για μέλος 

 

15.06 Τμήμα 
Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με 
Αναπηρίες 

2013 43  2 Υπηρεσίες επαγγελματιών 
υγείας για σκοπούς 
λειτουργίας του Κέντρου 
Αξιολόγησης Αναπηρίας 

€50/ώρα 
για 

Πρόεδρο 
και 

€40/ώρα 
για μέλος 

 

15.06 Τμήμα 
Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με 
Αναπηρίες 

2013 2  2 Υπηρεσίες επαγγελματιών 
υγείας για σκοπούς 
λειτουργίας του Κέντρου 
Αξιολόγησης Αναπηρίας 

€50/ώρα 
για 

Πρόεδρο 
και 

€40/ώρα 
για μέλος 

 

15.06 Τμήμα 
Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με 
Αναπηρίες 

2014 43  1,5 Ιατρικές υπηρεσίες για 
σκοπούς λειτουργίας του 
Κέντρου Αξιολόγησης 
Αναπηρίας 

€70/ώρα 
για 

Πρόεδρο 
και 

€60/ώρα 
για μέλος 

 

15.06 Τμήμα 
Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 

2014 18  1,5 Υπηρεσίες επαγγελματιών 
υγείας για σκοπούς 
λειτουργίας του Κέντρου 

€50/ώρα 
για 

Πρόεδρο 
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Ατόμων με 
Αναπηρίες 

Αξιολόγησης Αναπηρίας και 
€40/ώρα 
για μέλος 

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

2.392  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  1 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

9.642  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  1 Εκπαιδευτικός 
Ψυχολόγος/Σύμβουλος 
Καθοδήγησης 

1.920  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  1 Υπηρεσίες διερμηνέα για 
στήριξη βαρήκοου φοιτητή 

2.798  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

6.975  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  0,5 ∆ιδασκαλία Τραπεζοκομίας 3.083  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  1 Υπηρεσίες Ελεγκτή Τροφίμων 
και Ποτών 

3.627  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 49  0,5 Παροχή υπηρεσιών 
συνεργατών/εκπαιδευτών για 
εφαρμογή σεμιναρίων στο 
πλαίσιο του Σχεδίου Χορηγιών 
στην Ξενοδοχειακή 
Βιομηχανία που υλοποιεί το 
ΑΞΙΚ 

57.445  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012 1  2 Παροχή υπηρεσιών 
συμβούλου/καθοδηγητή για τα 
συγχρηματοδοτούμενα από 
την Ε.Ε. έργα που υλοποιεί το 
ΑΞΙΚ 

5.840  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2012  1 1,5 Παροχή υπηρεσιών για την 
αξιολόγηση του 
συγχρηματοδοτούμενου από 
την Ε.Ε. έργου που υλοποιεί 
το ΑΞΙΚ 

6.209  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  1 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

14.850  

15.07  Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

9.725  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  1 ∆ιδασκαλία Τραπεζοκομίας 6.411  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  1 Εκπαιδευτικός 
Ψυχολόγος/Σύμβουλος 
Καθοδήγησης 

1.800  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

6.700  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  0,5 ∆ιδασκαλία Γαλλικών 1.375  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 53  0,5 Παροχή υπηρεσιών 
συνεργατών/εκπαιδευτών για 
εφαρμογή σεμιναρίων στο 
πλαίσιο του Σχεδίου Χορηγιών 
στην Ξενοδοχειακή 

49.960  
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Βιομηχανία που υλοποιεί το 
ΑΞΙΚ 

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013 1  2 Παροχή υπηρεσιών 
συμβούλου/καθοδηγητή για τα 
συγχρηματοδοτούμενα από 
την Ε.Ε. έργα που υλοποιεί το 
ΑΞΙΚ 

5.840  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2013  1 1,5 Παροχή υπηρεσιών για την 
αξιολόγηση του 
συγχρηματοδοτούμενου από 
την Ε.Ε. έργου που υλοποιεί 
το ΑΞΙΚ 

4.885  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Entertainment and Animation 

884  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Accounting and Budget 
Management 

2.210  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Γαλλικών 1.300  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  1 ∆ιδασκαλία Τραπεζοκομίας 4.557  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  1 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

12.845  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

7.027  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Κυπρογνωσίας 1.728  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  1 Εκπαιδευτικός 
Ψυχολόγος/Σύμβουλος 
Καθοδήγησης 

765  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

6.006  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1   ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Statistical Analysis and 
Research Methoc 

2.958  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Managerial Economics 

782  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία 
Μαγειρικής/Ζαχαροπλαστικής 

4.788  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Accounting and Budget 
Management 

1.550  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Environmental and 
Sustainability Management 

748  

15.07 Ανώτερο 
Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο 
Κύπρου 

2014 1  0,5 ∆ιδασκαλία Μαθήματος 
Hospitality and Tourism law 

680  

15.09 Τμήμα 
Εργασιακών 
Σχέσεων 

2012  1 3 Παροχή υπηρεσιών 
εκτύπωσης εγχειριδίων, 
οδηγών, εκπαιδευτικού, 
ενημερωτικού και άλλου 

34.772  
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.458, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.458 και ημερομηνία 5 Μαρτίου 2015 σχετικά 

υλικού καθόλη τη διάρκεια του 
έργου. 

15.09 Τμήμα 
Εργασιακών 
Σχέσεων 

2012  1 3 Ανάπτυξη εργαλείου 
πιστοποίησης επιχειρήσεων 
για την εφαρμογή καλών 
πρακτικών για την ισότητα των 
φύλων στο εργασιακό 
περιβάλλον. 

99.776  

15.09 Τμήμα 
Εργασιακών 
Σχέσεων 

2013  3 2 Παροχή υπηρεσιών 
κατάρτισης συμβούλων 
επαγγελματικής αγωγής, 
εκπαιδευτικών και γονέων για 
την καταπολέμηση του 
επαγγελματικού διαχωρισμού. 

384.700  

15.09 Τμήμα 
Εργασιακών 
Σχέσεων 

2013  1 1 Παροχή υπηρεσιών 
αξιολόγησης κειμένων 
συλλογικών συμβάσεων για 
σκοπούς εντοπισμού 
διακρίσεων λόγω φύλου στις 
αμοιβές. 

30.385  

15.09 Τμήμα 
Εργασιακών 
Σχέσεων 

2013  2 1 Παροχή υπηρεσιών 
κατάρτισης κοινωνικών 
εταίρων και μελών 
επαγγελματικών συνδέσμων 
σε θέματα εφαρμογής των 
περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για την 
Ίδια Εργασία ή για Εργασία 
Ίσης Αξίας Νόμων. 

41.290  

15.09 Τμήμα 
Εργασιακών 
Σχέσεων 

2014  7 0,3 Παροχή συμβουλευτικών 
υπηρεσιών πιστοποίησης σε 
εταιρείες που θα υπέβαλλαν 
αίτηση για πιστοποίηση τους 
ως εργοδότης ισότητας ή 
πιστοποίηση εφαρμογής 
καλών πρακτικών για την 
ισότητα των φύλων στο 
εργασιακό περιβάλλον. 

59.826  

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2012  1 1 Επίδοση κλήσεων για ποινικές 
Υποθέσεις 

1.005 Αμοιβή με το 
κομμάτι 

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2012  1 1 ∆ιεξαγωγή αναλύσεων 
νικελίου και καδμίου σε 
μεταλλικά αντικείμενα. 

2.128 Αμοιβή με το 
κομμάτι 

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2013  1 1 Ετοιμασία έκθεσης σε σχέση 
με ανατροπή γερανού στις 
10/10/12 στη Λάρνακα 

24.000  

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2013   1 Παροχή υπηρεσιών για 
επίδοση κλήσεων 
κατηγορουμένων ή μαρτύρων 
και διαταγμάτων που 
εκδίδονται σε ποινικές 
διαδικασίες και για επίδοση 
επιστολών επιβολής 
διοικητικών προστίμων. 
Σχετικό συμβόλαιο ίσχυε και 
την προηγούμενη διετία. 

578 Αμοιβή με το 
κομμάτι 

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2013  1 1 ∆ιεξαγωγή αναλύσεων 
νικελίου και καδμίου σε 
μεταλλικά αντικείμενα. 

1.164 Αμοιβή με το 
κομμάτι 

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2014  1 0,25 Παροχή υπηρεσιών για 
επίδοση κλήσεων 
κατηγορουμένων ή μαρτύρων 
και διαταγμάτων που 
εκδίδονται σε ποινικές 
διαδικασίες και για επίδοση 
επιστολών επιβολής 
διοικητικών προστίμων. 

260 Αμοιβή με το 
κομμάτι 

15.10 Τμήμα 
Επιθεώρησης 
Εργασίας 

2014   1 ∆ιεξαγωγή αναλύσεων 
νικελίου και καδμίου σε 
μεταλλικά αντικείμενα. 

1.225 Αμοιβή με το 
κομμάτι .» 
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με το πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο για θέματα πυρηνικής ασφάλειας, είναι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο οποίο διαβιβάστηκε η επιστολή της συμπροέδρου των Ευρωπαίων 
Πρασίνων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κας Rebecca Harms ημερομηνίας 22/1/2015, η οποία είχε 
σταλεί στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

β) Η Κυπριακή ∆ημοκρατία ως συμβαλλόμενο μέρος σε διάφορες διεθνείς συμβάσεις, συνθήκες, 
συμφωνίες και πρωτόκολλα που αφορούν την πυρηνική ασφάλεια, παρακολουθεί τις εξελίξεις στο θέμα 
της κατασκευής πυρηνικών εγκαταστάσεων και χρήσης πυρηνικής ενέργειας από γείτονες χώρες και 
ιδιαίτερα τις ενέργειες της Τουρκίας που αφορούν την ενδεχόμενη ανέγερση πυρηνικού σταθμού στην 
περιοχή του Ακκουγιού. 

γ) Η Κυβέρνηση έχει επανειλημμένα θίξει το θέμα και στα αρμόδια όργανα της EE σημειώνοντας ότι, η 
Τουρκία δεν έχει ακόμη συμμορφωθεί με διεθνείς υποχρεώσεις που αφορούν τη διασυνοριακή εκτίμηση 
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων και ότι είναι υψίστης σημασίας, κράτη που φιλοδοξούν να 
προσχωρήσουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση να συμμορφώνονται πλήρως με τις απαιτήσεις για την 
ασφάλεια των πυρηνικών εγκαταστάσεων και την προστασία του περιβάλλοντος αλλά και παράλληλα να 
διαβουλεύονται με τις γειτονικές χώρες προτού προχωρήσουν στο σχεδιασμό και υλοποίηση έργων που 
ενδεχομένως να έχουν διασυνοριακές επιπτώσεις. 

δ) Στην απάντηση του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς τη συμπρόεδρο 
των Ευρωπαίων Πρασίνων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κ. Rebecca Harms τονίστηκε, μεταξύ άλλων 
ότι, η Κυπριακή Κυβέρνηση δεν θα μπορούσε ποτέ να συμφωνήσει στην κατασκευή αυτού του 
πυρηνικού σταθμού εκτός εάν πειστεί πέραν πάσης αμφιβολίας ότι η κατασκευή και η λειτουργία του, 
ούτε θα θέσει σε κίνδυνο ανθρώπινες ζωές ή ούτε θα επηρεάσει αρνητικά το περιβάλλον. 

ε) Επιπρόσθετα σημειώθηκε ότι, το συγκεκριμένο θέμα θα πρέπει να απασχολήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση 
στο σύνολο της αφού ένα ενδεχόμενο πυρηνικό ατύχημα πιθανόν να προκαλέσει σημαντικές αρνητικές 
επιπτώσεις σε αρκετές χώρες της Ευρώπης αλλά και πέραν αυτής.  Συνεπώς είναι σημαντικό όλα τα 
θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να παρακολουθούν εκ του σύνεγγυς όλες τις διαδικασίες που 
ακολουθούνται για το σχεδιασμό του υπό αναφορά πυρηνικού σταθμού.  Σε οποιοδήποτε στάδιο, 
υπάρχει η υποψία ότι ο σταθμός ενδέχεται να υλοποιηθεί χωρίς το σεβασμό των ευρωπαϊκών και 
διεθνών υποχρεώσεων, η Τουρκία θα πρέπει να κληθεί να σταματήσει τις ενέργειες για την ανέγερση 
του σταθμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.523, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Λουκαΐδη με αρ. 
23.06.010.04.523 και ημερομηνία 15/04/2015 και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι η εξαγγελία του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας για προώθηση νέων πρόσθετων ώριμων έργων με δαπάνες ύψους €80,0 εκατομ. προς 
άμεση υλοποίηση, αφορά έργα φυσικής ανάπτυξης (αναβαθμίσεις νοσοκομείων, ανέγερση κέντρων υγείας, 
ανέγερση και αναβάθμιση υφιστάμενων εκπαιδευτηρίων, έργα τουριστικής υποδομής, εξωραϊσμού περιοχών 
καθώς και αναβάθμιση οδικού δικτύου), για τα οποία το Υπουργείο αυτό δεν έχει αρμοδιότητα.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σήμερα δε θα προχωρήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  

 Φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη 
14 Μαΐου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.048-2015). 

 2. Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA 
του Νόμου του 2015 Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.014-2015). 

 3. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Στολές των Μελών του Στρατού 
της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.052.015-2015). 

 4. Οι περί Εθνικής Φρουράς (Στολές των Μελών της Εθνικής 
Φρουράς) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.016-2015). 

 5. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.090-2014). 

 6. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.077-2014). 

 7. Ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.038-2013). 

 8. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.004-2015). 

 9. Ο περί της Ευρωμεσογειακής Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του 
Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.054-2015). 

 10. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση 
Ναυαγίων και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.061-2015). 

 11. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Πυρηνικών 
Ερευνών σχετικά με την περαιτέρω ανάπτυξη της επιστημονικής και 
τεχνικής συνεργασίας στη φυσική υψηλών ενεργειών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.065-2015). 

 12. Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα 
στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.033-2015). 

 13. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την 
άμεση δημιουργία και εκτέλεση σχεδίου που θα διασφαλίζει, στη 
βάση χρονοδιαγράμματος που θα τεθεί, την εφαρμογή το 
συντομότερο δυνατόν της ολικής αποκατάστασης των 
κατασχεθεισών αποταμιεύσεων των καταθετών. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 14. Οι περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
(Συμβουλευτική Αρχή Μεταφορών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.017-2015). 

 15. Οι περί Καθορισμού των Κοινοτικών Κλάσεων του Βασικού και του 
Πιστοποιημένου Πατατόσπορου Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.018-2015). 

 16. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας Πατατόσπορου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.019-2015). 

 17. Οι περί Καθορισμού των Ελάχιστων Προϋποθέσεων και των 
Κοινοτικών Κλάσεων του Προβασικού Πατατοσπόρου Κανονισμοί 
του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.052.020-2015). 

 18. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - 
Εκπαίδευσης - Ειδικών Καθηκόντων των μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

 19. Οι περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.059-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό 
επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη 
Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση  του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του 
βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.004-2015). 

 2. «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 3. «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα 
προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε 
σχέση με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα 
προβλήματα, τις ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, 
της αγοράς εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους). 

(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή στην Ημέρα της Ευρώπης. 

2. Συζήτηση (Άντρος Κυπριανού, προεδρεύων, Γ. Λαμάρης, Α. Νεοφύτου) για τη μη αναφορά στην Ημέρα 
της Νίκης των Λαών κατά του Φασισμού. 

3. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αλλαγής στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών και της Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τις Κυπριακές Αερογραμμές.  

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015», τους κανονισμούς «Οι περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων (Όρια Τουριστικών 
Περιοχών/Ζωνών, Τουριστική Περίοδος, Ωράρια Λειτουργίας, Αργίες) Κανονισμοί του 2015» και την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των 
Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση  (Α. Φακοντής, 
Γ. Λουκαΐδης, Ν. Παπαδόπουλος, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Περδίκης, Α. Θεμιστοκλέους, Ζ. Κουλίας, Ν. 
Νουρής, Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 3), 
απόρριψη των κανονισμών, ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο (με αρ. 4) και δικαιολόγηση της 
αποχής από την  κ. Αθηνά Κυριακίδου.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ιερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων Νόμος του 
2015» και «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και ψήφισή τους 
σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015». 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της ∆ημοκρατίας 
της Μολδαβίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών 
τους, αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή τους σε νόμους. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας 
για το έτος 2015 Νόμος του 2015», 
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β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015», 

γ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2015 Νόμος του 2015», 

παρατηρήσεις της κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 
2015 Νόμος του 2015». 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Σ. Σαμψών, Α. Νεοφύτου, προεδρεύων, Ρ. 
Μαππουρίδης, Γ. Λαμάρης, Ν. Τορναρίτης, Ει. Χαραλαμπίδου, Ρ. Μαυρονικόλα) για την παραπομπή 
του θέματος «Ο περί  Συμφώνου Συμβίωσης Νόμος του 2015». 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Θέμα εφαρμογής από την αστυνομία των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική εκμετάλλευση 
παιδιών - Θέμα εφαρμογής από το Υπουργείο Υγείας των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική 
εκμετάλλευση παιδιών και το ύψος των σχετικών κονδυλίων - Θέμα εφαρμογής από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική 
εκμετάλλευση παιδιών και το ύψος των σχετικών κονδυλίων -  Θέμα εφαρμογής από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική εκμετάλλευση παιδιών, το ύψος 
των σχετικών κονδυλίων και σεξουαλική διαπαιδαγώγηση των μαθητών - Σχέδια επέκτασης της 
λεωφόρου Αθαλάσσας, γνωμάτευση του Τμήματος Περιβάλλοντος και χρηματοδότηση από το κράτος 
παρά τις αντιδράσεις των πολιτών - Υπόθεση υπερπληρωμής τριών αξιωματικών της ΕΦ που 
υπηρέτησαν στη UNIFIL και σχετική έρευνα - Άδειες για λειτουργία του επονομαζόμενου “Ναού της 
Αφροδίτης” στην Παλόδεια ως αίθουσας εκδηλώσεων - Θέμα εξεύρεσης πόρων από ευρωπαϊκά 
προγράμματα για υλοποίηση αναπτύξεων στην Αλυκή Λάρνακας - Καθυστέρηση στην παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών και ανάγκη λήψης μέτρων - Θέμα αναίρεσης απόφασης για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας για ανέγερση υπεράγορας “Lidl” στον Άγιο Αθανάσιο Λεμεσού - Ενδεχόμενο 
επαναλειτουργίας του εκπαιδευτηρίου “Μελκονιάν” και διαβήματα της κυβέρνησης - Σήμανση 
ισραηλινών προϊόντων και Ευρωπαϊκή Ένωση - Απομάκρυνση οπλισμού από αποθήκες της 
αστυνομίας (άκρως απόρρητη ερώτηση). 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

H καθυστέρηση στην αναδόμηση πολυκατοικιών στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” και ανάγκη 
υλοποίησης του έργου - Αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για ανέγερση πολυδύναμου κέντρου στην 
κοινότητα - Η κατάσχεση φωτογραφιών από την έκθεση “∆ιόρθωση” της Accept-ΛΟΑΤ Κύπρου από 
την αστυνομία - Πληροφορίες για αφαίρεση του επιδόματος καθήκοντος και των διακριτικών από 
ορισμένους αρχιαστυφύλακες - Ερωτήματα σχετικά με τις αγορές υπηρεσιών από τα υπουργεία και 
τον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά τα έτη 2012-2014 - Η κατασκευή του πυρηνικού εργοστασίου στο 
Άκκιουγιου της Τουρκίας και οι σχετικές ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Ερωτήματα σχετικά με 
το νέο πακέτο μέτρων τόνωσης της οικονομίας που εξήγγειλε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 14ης Μαΐου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.05 μ.μ. 

Αρ. 36 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως γνωρίζετε, η 19η Μαΐου έχει από το 1994 κηρυχθεί Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του Ποντιακού 
Ελληνισμού, της δεύτερης μετά από εκείνη των Αρμενίων γενοκτονίας του 20ού αιώνα. 

 Συμπληρώνεται σχεδόν ένας αιώνας από τις σφαγές, τη συστηματική και μεθοδευμένη εξόντωση και τον 
εκτοπισμό του ελληνικού πληθυσμού της περιοχής του Πόντου, που πραγματοποιήθηκε από το Κίνημα των 
Νεοτούρκων κατά την περίοδο 1916-1923.  

 Ο ελληνισμός του Πόντου υπέστη κάθε είδους βιαιότητα και σκληρότητα:  σφαγές, πυρπολήσεις και 
λεηλασίες χωριών, τρομοκρατία, τάγματα εργασίας, βιασμούς, εξορίες, διωγμούς.  Το τραγικό αποτέλεσμα 
όλων αυτών ήταν η εξόντωση πέραν των τριακοσίων πενήντα χιλιάδων Ελλήνων του Πόντου.  Όσοι κατάφεραν 
να επιζήσουν ξεριζώθηκαν βίαια από τα χώματα των πατέρων τους, τα δικά τους πριν ακόμη και από την 
εποχή του Ομήρου, και, για να σωθούν, κατέφυγαν στην τότε Σοβιετική Ένωση, αλλά και στη μητροπολιτική 
Ελλάδα. 

 Το τέλος του ελληνισμού του Πόντου αποτελεί ακόμη ένα παράδειγμα της πολιτικής του Κεμαλισμού για 
εθνοκάθαρση και βίαιο επεκτατισμό της νέας Τουρκίας.  Η πολιτική αυτή παραμένει αναλλοίωτη μέχρι και 
σήμερα και τις συνέπειές της εξακολουθεί να υφίσταται και η δική μας πατρίδα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η 9η Μαΐου έχει καθιερωθεί ως Ημέρα Αντιφασιστικής Νίκης των Λαών κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.  
Αποτελεί ημέρα μνήμης και τιμής προς τους ηρωικούς αγωνιστές που πολέμησαν για την ελευθερία, τη 
δημοκρατία και τη δικαιοσύνη.  Οι εκατόμβες των νεκρών και οι φρικαλεότητες του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου μάς 
υπενθυμίζουν τις ολέθριες συνέπειες που επιφέρουν οι φανατικές ιδεολογίες, όπως ο φασισμός και ο 
ρατσισμός.  Παράλληλα, μας κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου και μας υπενθυμίζουν την ανάγκη για 
εγρήγορση για εξισορρόπηση των ηγεμονικών τάσεων που συνεχίζουν να υπάρχουν τόσο στην ενωμένη 
Ευρώπη όσο και διεθνώς. 

 Βαρύ τίμημα πλήρωσε και η Κύπρος με τους εθελοντές που συμμετείχαν στον αγώνα κατά του 
φασισμού.  Οι νεκροί μάς άφησαν ιερή παρακαταθήκη τη διαφύλαξη των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
ελευθεριών, μας άφησαν χρέος την επίδειξη μηδενικής ανοχής σε φαινόμενα επανεμφάνισης τέτοιων 
ιδεολογιών.  Ιδίως κράτη που υφίστανται τόσο πολιτικές όσο και οικονομικές δυσχέρειες, όπως η Κύπρος, 
οφείλουν να βρίσκονται σε συνεχή εγρήγορση, καθώς τώρα, όπως και τότε, οι ακραίες ιδεολογίες 
καιροφυλακτούν, για να σπείρουν στη συνείδηση των πολιτών τους σπόρους της μισαλλοδοξίας. 
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 Ταυτόχρονα, δεν μπορούμε παρά να υπενθυμίσουμε ότι η Κύπρος, τελώντας ακόμα υπό τουρκική 
κατοχή, αποτελεί θύμα της βίας, του επεκτατισμού και της παραβίασης των αρχών του διεθνούς δικαίου, που 
στάθηκαν αιτία τόσων αιματηρών συγκρούσεων στο παρελθόν.   

 Απευθύνουμε εκ νέου έκκληση στη διεθνή κοινότητα για εφαρμογή χωρίς διάκριση και χωρίς εκπτώσεις 
των αρχών και αξιών που ορθώθηκαν μέσα από τις εκατόμβες των νεκρών κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, για 
να θυμίζουν το «ποτέ ξανά φασισμός» και το πόσο ανεκτίμητες είναι η ειρήνη και η δημοκρατία.  Είναι αυτό η 
ένδειξη ελάχιστης τιμής στη θυσία τους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων της ποντιακής γενοκτονίας και όσων 
έδωσαν τη ζωή τους για την προάσπιση της ελευθερίας κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχετε ήδη πληροφορηθεί, στη σημερινή συνεδρία το Κεφάλαιο 
Τέταρτο θα προηγηθεί της νομοθετικής εργασίας.  Αρχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος «Τα άμεσα 
μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής 
κρίσης στη Μεσόγειο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Πανίκκου Σταυριανού.   

 Στη συζήτηση έχει κληθεί, κατόπιν απόφασης της σύσκεψης αρχηγών ή/και εκπροσώπων των 
κομμάτων, για να ενημερώσει το σώμα, ο Επίτροπος Μετανάστευσης, Εσωτερικών Υποθέσεων και Ιθαγένειας 
κ. ∆ημήτρης Αβραμόπουλος, τον οποίο θερμά καλωσορίζω εκ μέρους του συνόλου των μελών του σώματος.  
Αποτελεί ιδιαίτερη τιμή για τη Βουλή των Αντιπροσώπων να σας υποδέχεται σήμερα, κύριε επίτροπε, για να 
μας διαφωτίσετε, να διαφωτίσετε τον κυπριακό λαό, αλλά και όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς για τις πολύ 
σημαντικές αποφάσεις που έχουν ληφθεί πρόσφατα σε ό,τι αφορά το κρίσιμο ζήτημα της μετανάστευσης.   

 Καλώ στο βήμα τώρα τον εισηγητή του θέματος κ. Γιώργο Περδίκη. 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κύριε επίτροπε, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Στις 19 Απριλίου 2015 η Ευρώπη συγκλονίστηκε από ένα πολύνεκρο ναυάγιο στη Μεσόγειο, που 
στοίχισε τη ζωή σε οκτακόσιους μετανάστες από την Αφρική.  Το τραγικό αυτό γεγονός δεν ήταν ούτε το πρώτο 
ούτε το μοναδικό μακάβριο περιστατικό.  ∆υστυχώς, η Μεσόγειος, η mare nostrum, έχει μετατραπεί σ’ ένα 
νεκροταφείο ταλαίπωρων ανθρώπων που προσπαθούν να περάσουν με κάθε μέσο από την Αφρική και την 
Ασία στην ευημερούσα, υποτίθεται, Ευρώπη.  Η αλματώδης αύξηση του ρεύματος προσφύγων που 
αποτολμούν να διασχίσουν τη Μεσόγειο κάτω από απίστευτα δυσχερείς συνθήκες με την ελπίδα ενός 
καλύτερου αύριο έχει επιταχύνει την ανάγκη να ληφθούν άμεσα αποφάσεις και δραστικά μέτρα για 
αντιμετώπιση του προβλήματος σε κοινοτικό, αλλά και εθνικό επίπεδο.  Μετανάστες στριμώχνονται όπως 
όπως σε σαπιοκάραβα και φουσκωτές βάρκες, πληρώνοντας τους εγκληματίες διακινητές με τις οικονομίες 
μιας ζωής και με την ελπίδα ότι θα μπορέσουν να επιβιώσουν και να ευημερήσουν σε έναν καινούργιο τόπο 
μακριά απ’ τις πατρίδες τους. 

 Οι περισσότεροι από τους ανθρώπους αυτούς απευθύνονται στις αρχές, για να αποκτήσουν το 
καθεστώς του ασύλου.  Υπάρχουν όμως και αρκετοί που για διάφορους λόγους αδυνατούν ή αποφεύγουν να 
καταφύγουν στις αρχές και αναγκάζονται να ζουν, να διακινούνται και να εργάζονται στις χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς καμιά νομιμοποίηση και προστασία.  Είναι αυτοί που γίνονται συχνά θύματα 
εγκληματικών κυκλωμάτων και εκμετάλλευσης, αλλά και αντιμετωπίζονται -ας πούμε την αλήθεια- εχθρικά από 
την κοινωνία και το νόμο στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία του Απριλίου του 2015 της Αρχής Προσφύγων των Ηνωμένων Εθνών, μέχρι 
στιγμής αυτό το χρόνο έχουν διακινηθεί περίπου 36 000 άτομα μέσω της Μεσογείου σε κράτη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Έχουν ήδη βρει το θάνατο    1 750 και αγνοούνται άλλοι 1 776 μετανάστες.  Οι αριθμοί αυτοί 
δυστυχώς αυξάνονται μέρα με τη μέρα.  

 Το πρόβλημα το επωμίζονται κυρίως τα μεσογειακά κράτη, που αποτελούν τα σύνορα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, σε σημείο που πλέον δηλώνουν αδυναμία να συνεχίσουν να το πράττουν.  Η δραματική αύξηση στις 
αφίξεις, όπως επίσης και η οικονομική κρίση που έχει πλήξει πρωτίστως τις χώρες του Νότου της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης, έχει επισπεύσει την ανάγκη λήψης συλλογικής δράσης για την άμεση διάσωση και διαχείριση του 
ρεύματος μετανάστευσης, αλλά και για τη διανομή των αιτητών σε όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
ελάφρυνση του βάρους των πρώτων χωρών-δεκτών των μεταναστών.  

 Πρόκειται για ένα τρομερά επείγον και σημαντικό θέμα, που πρέπει να τύχει άμεσης συλλογικής 
διαχείρισης.  Ως χώρα που έχει δει μεγάλα κύματα μετανάστευσης, από και προς το νησί μας, οφείλουμε να 
εγκύψουμε σε αυτό το θέμα και να επιδιώξουμε την άμεση εμπλοκή μας στην επίλυση του θέματος αυτού σε 
εθνικό, ευρωπαϊκό, αλλά και διεθνές επίπεδο.  ∆εδομένης της εγγύτητάς μας στη σπαραζόμενη Μέση Ανατολή 
και του ρόλου που επιθυμούμε να διαδραματίσουμε ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ανατολική 
Μεσόγειο, στο σταυροδρόμι δηλαδή τριών ηπείρων, είναι πολύ φυσικό να έχουμε άμεση εμπλοκή στη 
διαχείριση του θέματος.  Επιπλέον, δεδομένης της οικονομικής δυσχέρειας στην οποία βρίσκεται η χώρα μας, 
θεωρούμε πως το κόστος τέτοιων στρατηγικών αποφάσεων θα πρέπει να αναληφθεί από όλα τα κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε πρόσφατα, μόλις προχθές, μια Ευρωπαϊκή Ατζέντα για τη 
Μετανάστευση, όπου περιγράφονται τα άμεσα μέτρα που θα ληφθούν για την αντιμετώπιση της έκτακτης 
ανάγκης στη Μεσόγειο, αλλά και οι δράσεις που πρέπει να αναληφθούν τα επόμενα χρόνια για την καλύτερη 
διαχείριση όλων των πτυχών της μετανάστευσης.  Οι προτάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για τις οποίες 
υπολογίζουμε να έχουμε πλήρη ενημέρωση στη συνέχεια από τον Επίτροπο Μετανάστευσης, Εσωτερικών 
Υποθέσεων και Ιθαγένειας κ. ∆ημήτρη Αβραμόπουλο, κρίνονται θετικά, ως μια συγκροτημένη δέσμη 
συνδεδεμένων μέτρων, που αφορούν ανάμεσα σε άλλα την ενίσχυση των προγραμμάτων της Frontex, την 
ενεργοποίηση μηχανισμού επειγόντων καταστάσεων, του καθορισμού μέτρων μετεγκατάστασης, την παροχή 
οικονομικής στήριξης στις χώρες που επηρεάζονται κ.ο.κ. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, πιστεύουμε, και οι ευρωπαϊκοί λαοί οφείλουμε καταρχάς να απαλλαγούμε 
πλήρως από ξενοφοβικά σύνδρομα και ρατσιστικές αντιλήψεις.  Η Ευρώπη δεν πρέπει να απεχθάνεται τη 
μετανάστευση και να την οδηγεί σε παράνομες και επικίνδυνες διαδρομές.  Έχουμε λοιπόν ειδικότερες 
ανησυχίες για ορισμένες πτυχές της Ευρωπαϊκής Ατζέντας για τη Μετανάστευση, που προνοεί ακόμα και 
στρατιωτικές επεμβάσεις στο όνομα της καταπολέμησης των δικτύων εκμετάλλευσης των μεταναστών στο 
εσωτερικό τρίτων χωρών.  Πρέπει να παραδεχθούμε ότι ήταν και είναι δυστυχώς αυτή η πολιτική των 
επεμβάσεων ορισμένων αποικιοκρατικών και νεοαποικιοκρατικών ευρωπαϊκών χωρών που οδήγησαν τις 
χώρες από τις οποίες προέρχονται οι μετανάστες στη φτώχια, την ανέχεια, το διχασμό, τη δικτατορία και τους 
πολέμους. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Η μεταναστευτική κρίση αφορά ανθρώπινες ζωές, αλλά η διαχείρισή της από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
αφορά, πιστεύω, το μέλλον της ίδιας της Ένωσης ως μίας σύμπραξης λαών και πολιτών βασισμένης σε αρχές, 
αξίες και πανανθρώπινα ιδανικά.  Υπ’ αυτή την έννοια, στα νερά της Μεσογείου κρίνεται το μέλλον της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άλλωστε, κατά τον αρχαίο ελληνικό μύθο η Ευρώπη μετακινήθηκε λαθραία ως 
μετανάστης από το Λίβανο προς την Εσπερία, ταξιδεύοντας με το ∆ία μεταμορφωμένο ως ταύρο ως το αρχαίο 
λαθρεμπορικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να καλέσω τώρα στο βήμα τον επίσης εισηγητή του θέματος, τον κ. Πανίκκο Σταυριανό.   

 Κύριε Σταυριανέ, έχετε το λόγο. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να χαιρετίσω την παρουσία του κ. Αβραμόπουλου, Επιτρόπου Μετανάστευσης, Εσωτερικών 
Υποθέσεων και Ιθαγένειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο κυπριακό κοινοβούλιο, όπως επίσης και τη δήλωσή 
του ότι «η Ευρώπη δεν μπορεί να είναι απαθής όσο χάνονται ζωές», ότι «η μετανάστευση έχει να κάνει με 
ανθρώπους», ότι «πίσω από κάθε πρόσωπο που φτάνει στα σύνορά μας υπάρχει ένας άνθρωπος» και ότι 
«πρέπει να λάβουμε υπόψη όλες τις διαστάσεις της μετανάστευσης και να μην προσφέρουμε πρόσκαιρες 
λύσεις».  Το γεγονός όμως ότι για πρώτη φορά αποδεχόμαστε και παραδεχόμαστε όλοι ότι χρειάζεται να 
ανανεώσουμε τις πολιτικές μας για τη μετανάστευση είναι πάρα πολύ καλή αρχή.  Σημαίνει ότι οι πολιτικές που 
ίσχυσαν μέχρι σήμερα ήταν λανθασμένες.   

 Θα προσπαθήσω με την παρέμβασή μου να μοιραστώ κάποιες σκέψεις για προβληματισμό. 

 Αν κοιτάξουμε τον καθρέφτη της ιστορίας, θα δούμε ότι ανέκαθεν υπήρχαν σκλαβοπάζαρα για τα οποία 
ποιοι ήσαν οι ένοχοι;  Οι τότε δήθεν πολιτισμένοι Ευρωπαίοι, Αμερικάνοι, οι οποίοι εκμεταλλευόντουσαν 
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αυτούς τους ανθρώπους της αφρικανικής ηπείρου.  Σήμερα μαζεύουμε τα νεκρά τους κορμιά από τη Μεσόγειο 
Θάλασσα, τη θάλασσά μας, που κατάντησε υγρός τάφος χιλιάδων συνανθρώπων μας, οι οποίοι προσπαθούν 
να ξεφύγουν από τις δυσκολίες που προκαλεί η πολιτική του πολέμου και της παγκοσμιοποίησης, της 
αλόγιστης παγκοσμιοποίησης, στην οποία συμμετέχει και η Ευρωπαϊκή Ένωση με πολιτικές που θέλουν την 
ευημερία των αριθμών και των ολίγων. 

 Εισηγούμαι λοιπόν ότι πρέπει να εφαρμοστούν πολιτικές πρόληψης, αντιμετώπισης και θεραπείας του 
φαινομένου στη ρίζα του, για τούτο πρέπει να αναρωτηθούμε πού οφείλεται το γεγονός αυτό, ότι χιλιάδες 
άνθρωποι στοιβαγμένοι, στριμωγμένοι μες στα σαπιοκάραβα και σε νταλίκες και σε τρένα κρυμμένοι 
προσπαθούν να φύγουν από τις χώρες τους.  Όλοι το καταλαβαίνουν και το ξέρουν.  Ψάχνουν για το δήθεν 
καλύτερο αύριο για τους ίδιους και για τα παιδιά τους.  Ψάχνουν ένα χώρο, για να ζήσουν με αξιοπρέπεια, 
μακριά από πολέμους, πολιτική καταπίεση, θρησκευτική καταπίεση.  Θέλουν να ζήσουν ελεύθεροι.  Τώρα, αν 
θα το βρουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό είναι ένα άλλο κεφάλαιο! 

 Υπάρχουν κάποιοι που εκμεταλλεύτηκαν αυτή την κατάσταση.  Αισχροκερδούν σε βάρος αυτών των 
ανθρώπων και των προβλημάτων τους αυτοί οι λαθρέμποροι, τους οποίους πολύ καλά θα κάνουμε, εάν τους 
εντοπίσουμε και αν τους διώξουμε τόσο εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στις χώρες προέλευσης 
τους, αγαπητοί φίλοι και κύριε επίτροπε.  Πρέπει λοιπόν κάποιοι μηχανισμοί εντοπισμού να αρχίσουν να 
δημιουργούνται για τη δίωξη αυτών των κυκλωμάτων. 

 Έχω την εντύπωση ότι μέχρι στιγμής η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι μηχανισμοί που ανέπτυσσε είναι 
περισσότερο αμυντικής διάθεσης όσον αφορά αυτό το ζήτημα, ότι κινδυνεύουν από τους ανθρώπους αυτούς, 
ότι κινδυνεύουμε τελικά και αναπτύξαμε μηχανισμούς περισσότερο επιτήρησης των συνόρων.  Αν ήταν 
δυνατό, θα βάζαμε συρματοπλέγματα στη Μεσόγειο και ότι έτσι θα λύναμε το πρόβλημα!  Ναι, χρειάζεται η 
αντιμετώπιση του φαινομένου να μην πνίγονται και να μη χάνονται οι άνθρωποι, αλλά χρειάζεται να υπάρξει 
και πολιτική πλήρους θεραπείας του προβλήματος. 

 Είναι λοιπόν θέση μου ότι δε λύνεται μ’ αυτό τον τρόπο ο “βραχνάς” της συνειδητοποιημένης 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εάν δεν εστιάσουμε στην αλληλεγγύη των λαών και αν δεν προσπαθήσουμε ν’ 
ανεβάσουμε το βιοτικό τους επίπεδο, δεν μπορούμε να συμβάλουμε στην επίλυση του προβλήματος.  Πρέπει 
να συμβάλουμε ως Ευρωπαϊκή Ένωση στην παιδεία και στην παραγωγικότητα αυτών των χωρών, βοηθώντας 
τους εμπράκτως να στήσουν πολιτεύματα δημοκρατικά, με μηχανισμούς ανάπτυξης και εργασίας, για να 
μπορέσουμε να επιλύσουμε το συνειδησιακό μας πρόβλημα, αγαπητοί φίλοι.  Χαιρετίζω όποιες προσπάθειες 
γίνονται προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση της ευημερίας των αριθμών, των μνημονίων πρέπει να σταματήσει να 
συμπεριφέρεται σαν σύγχρονος Ιαβέρης κατά τον Ουγκώ και να δώσει τη θέση της στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
της αλληλεγγύης των λαών, να προτάξει ως στόχο τις πανανθρώπινες αξίες, να τις αναδείξει, παραμερίζοντας 
κάθε ιδιοτέλεια και συμφέρον.  Τα δισεκατομμύρια που ξοδεύονται ή προτιθέμεθα να ξοδέψουμε, για να 
διαφυλάξουμε τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να επιβλέψουμε αυτούς τους ανθρώπους και να τους 
“φιλοξενήσουμε”, θα μπορούσαν να επενδυθούν στο να ανεβεί το βιοτικό επίπεδο των χωρών προέλευσής 
τους. 

 Πρέπει σ’ αυτή την προσπάθεια να εμπλακεί και η παγκόσμια ακαδημαϊκή κοινότητα και η επιστημονική 
κοινότητα, συμπεριλαμβανομένου φυσικά και του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας.  Να δώσουν έμφαση στο 
πώς μπορούμε να σηκώσουμε στα δικά μας καράβια τη σημαία της αλληλεγγύης των λαών, να σταματήσουμε 
να γινόμαστε απλά προμηθευτές ιδεών και να χρησιμοποιεί το γνωσιολογικό μας πεδίο ο κάθε καταναλωτικός 
οίκος και η κάθε αγορά του πολέμου και να στρέψουμε τα βλέμματά μας, να δώσουμε γνωσιολογία στους 
λαούς αυτούς, να μπορούν να σταθούν με τους περιβαλλοντικούς και κοινωνιολογικούς τους συντελεστές και 
να μπορέσουν να σταθούν αξιοπρεπώς εργαζόμενοι ως μέλη της ανθρώπινης κοινωνίας των κρατών. 

 Ο ΟΗΕ οφείλει να συνδράμει περισσότερο, παρεμβαίνοντας σε όλες τις χώρες και σ’ όλους τους ηγέτες, 
ιδίως τους μεγάλους του πλανήτη, για να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα στη ρίζα του. 

 Τα εξοπλιστικά προγράμματα των τρισεκατομμυρίων να μειωθούν και να επενδυθούν λεφτά προς τούτο 
τον ιερό σκοπό, για το ευ ζην των ανθρώπων, όπου και αν βρίσκονται και απ’ όπου και αν προέρχονται. 

 Να σπάσουμε τις αλυσίδες της εξάρτησης των φτωχών λαών με σωστή ενημέρωση και προσέγγιση από 
τα όνειρα ή καλύτερα από τους εφιάλτες που τους δημιουργούν οι δήθεν -εμείς- πολιτισμένοι και προοδευτικοί 
παντοκράτορες του πλανήτη. 

 Ναι, να δημιουργηθεί κοινό σύστημα χορήγησης άσυλου, ναι, στη νέα πολιτική για τη νόμιμη 
μετανάστευση, ναι, να εφαρμοστούν πολιτικές που να αφορούν τη διάσωση αυτών των ανθρώπων και 
συνθήκες αξιοπρεπούς φιλοξενίας και στήριξης και καταπολέμησης του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, αλλά 
πρέπει να γίνουν και προσπάθειες δημιουργίας και διασφάλισης θεσμικών τρόπων, για να καλυτερεύσουν το 
βιοτικό επίπεδό τους στα κράτη τους, απ’ εκεί που προέρχονται. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε επίτροπε,  

 Κύριοι υπουργοί, 

 Όσον αφορά το τι είναι αξιοπρέπεια και αλληλοσεβασμός και αυτοεκτίμηση, αυτοσεβασμός και 
αλληλεγγύη των λαών, αυτά ούτε πουλιούνται ούτε αγοράζονται ούτε συζητιούνται σε αναπαυτικές 
πολυθρόνες και Eurogroups.  Απλά καταγράφονται και αναδεικνύονται στην ιστορία ως στοιχεία του 
πολιτισμένου ανθρώπου για τις παρούσες και τις επόμενες γενεές. 

 Εάν λοιπόν δεν αλλάξουν οι πολιτικές μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση τόσο απέναντι σ’ αυτούς τους 
λαούς, αλλά και στους ίδιους τους λαούς που απαρτίζουν τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τότε δε θα 
αργήσει ο καιρός -ήδη ξεκίνησαν να φεύγουν από την Κύπρο και από την Ελλάδα, να μεταναστεύουν 
άνθρωποι, να πηγαίνουν σε όλες τις χώρες του κόσμου- δε θα αργήσει να ’ρθει ο καιρός όπου Ευρωπαίοι 
πολίτες θα διασχίζουν τη Μεσόγειο Θάλασσα, για να πάνε στην Αφρική και όπου δει, για να βρουν το δήθεν 
καλύτερο μέλλον.  Ας κατεβάσουμε λοιπόν το μυαλό μας όλοι γύρω απ’ αυτή την πανανθρώπινη ιδέα, για να 
μπορούμε να κοιτάζουμε τα παιδιά της ανθρώπινης φυλής, τα δικά μας τα παιδιά, κατάματα. 

 Θέλω λοιπόν να χαιρετίσω ξανά τη νέα προσπάθεια που γίνεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί, ναι, 
κύριε Αβραμόπουλε, η μετανάστευση έχει να κάμει με ανθρώπους και πίσω από κάθε πρόσωπο κρύβεται ένας 
άνθρωπος. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σταυριανό για την ομιλία του. 

 Θέλω τώρα, κύριοι υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφέρω ότι έχουμε την τιμή, όπως είπα 
και προηγούμενα, να βρίσκεται σήμερα μαζί μας ο Επίτροπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης αρμόδιος για τη 
Μετανάστευση, τα Εσωτερικά Θέματα και την Ιθαγένεια κ. ∆ημήτρης Αβραμόπουλος.  Τον καλωσορίζω και τον 
ευχαριστώ θερμά για την άμεση ανταπόκρισή του στην πρόσκλησή μου να επισκεφθεί την Κύπρο και να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το καίριο ζήτημα της μετανάστευσης και την Ευρωπαϊκή Ατζέντα 
για τη Μετανάστευση, που κατατέθηκε μόλις χθες.  Η ενημέρωση της ολομέλειας εκ μέρους σας, κύριε 
επίτροπε, κρίθηκε επιβεβλημένη, καθώς το ζήτημα της μετανάστευσης αφορά αριθμό κοινοβουλευτικών 
επιτροπών, ενώ υπό το φως των τελευταίων τραγικών γεγονότων στη Μεσόγειο οι βουλευτές κ. Γιώργος 
Περδίκης και Πανίκκος Σταυριανός εισηγήθηκαν την εγγραφή θέματος επί του οποίου μόλις έχουν τοποθετηθεί.   

 ∆εν μπορώ βέβαια να παραβλέψω με την ευκαιρία της παρουσίας εδώ του κ. Αβραμόπουλου τη 
διαχρονική του σχέση με τον κυπριακό λαό και τη σταθερή θερμή αλληλεγγύη που επέδειξε σε όλες τις 
δύσκολες ώρες των αγώνων του λαού μας για ελευθερία και δικαίωση.  Ως διπλωμάτης, ως μέλος της Βουλής 
των Ελλήνων, ως υπουργός σε διάφορα υπουργεία και ως δήμαρχος ο ∆ημήτρης Αβραμόπουλος επέδειξε 
θέρμη και αδελφική αγάπη προς τον κυπριακό λαό και θέλω με την ευκαιρία τη σημερινή, παρ’ όλο που 
βρίσκεται υπό άλλη ιδιότητα εδώ στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στην Κύπρο, να του εκφράσω τις θερμές 
μας ευχαριστίες και την ευγνωμοσύνη μας, παρ’ όλο που είπα και προηγούμενα, όταν μιλούσαμε στους 
δημοσιογράφους, μεταξύ Ελλήνων της Κύπρου και Ελλήνων της μητροπολιτικής Ελλάδας δεν τίθεται θέμα 
ευχαριστιών και ευγνωμοσύνης, διότι είναι αμφίδρομη η σχέση αλληλεγγύης και οι ακατάλυτοι ψυχικοί δεσμοί 
που συνδέουν τις δυο μας χώρες. 

 Κύριε επίτροπε, 

 Γινόμαστε μάρτυρες της μετατροπής της Μεσογείου σε υγρό τάφο για χιλιάδες ανθρώπους που 
επιχειρούν να διαφύγουν συγκρούσεις, διώξεις και κλιμακούμενη βία στις χώρες τους, επιβαίνοντας σε εντελώς 
ακατάλληλα πλοία και έχοντας καταβάλει υπέρογκα χρηματικά ποσά σε εγκληματικά κυκλώματα διακίνησης. 
Ταυτόχρονα, συνειδητοποιούμε ότι η συνεχώς εντεινόμενη αστάθεια στην περιοχή προδιαγράφει την 
κλιμάκωση των μεταναστευτικών ροών προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη μονιμότητα της παρουσίας των 
αιτητών ασύλου στις κοινωνίες υποδοχής τους. 

 Καλωσορίζουμε την αναβάθμιση των επιχειρησιακών δραστηριοτήτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα 
πλαίσια του Frontex, έστω και αν αυτή δεν ισοδυναμεί με ανάληψη επιχειρησιακού ρόλου έρευνας και 
διάσωσης σε ολόκληρη τη Μεσόγειο.  Πρέπει όμως να επιδειχθεί από όλα τα κράτη μέλη η δέουσα αλληλεγγύη, 
ως ορίζουν οι συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ευελπιστούμε ότι η Επιτροπή θα συνεχίσει να θέτει την 
ισότιμη κατανομή των βαρών, που βάσει του πρόσφατου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου αφήνεται στην εθελοντική 
συνεισφορά των κρατών μελών, στο ορθότερο πλαίσιο της συλλογικής ευθύνης. 

 Μια περιεκτική μεταναστευτική πολιτική, εκτός από ανθρωπιστική υποχρέωση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, αποτελεί και αναπόδραστη ανάγκη σε μια γηράσκουσα ήπειρο. Επιπλέον, η περιοχή της Νότιας 
Μεσογείου αποτελεί το μαλακό υπογάστριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά ζητήματα ασφάλειας.  
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Φαινόμενα εξτρεμισμού κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου και δεν μπορούν να διαχωριστούν από τη 
διαχείριση της μετανάστευσης.  

 Όπως αποτυπώθηκε και στη ∆ιακήρυξη της ∆ιάσκεψης των Προέδρων των Κοινοβουλίων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Απρίλιο στη Ρώμη, καθώς και στη ∆ιακήρυξη της 2ης Συνόδου των Προέδρων των 
Κοινοβουλίων της Ένωσης για τη Μεσόγειο, μόλις προ τριών ημερών στη Λισαβόνα, προσβλέπουμε σε μια πιο 
σφαιρική προσέγγιση, που θα αντιμετωπίζει τις γενεσιουργές αιτίες της μαζικής μετανάστευσης.  Μια 
ολοκληρωμένη, επαρκώς χρηματοδοτούμενη, ισοβαρής στρατηγική, με εξομοίωση διαδικασιών και την ένταξη 
των μεταναστών με πλήρη σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στις κοινωνίες υποδοχής είναι αναγκαία.  
Πρέπει επίσης να διασφαλιστεί η εφαρμογή των συμφωνιών επανεισδοχής μεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
τρίτων κρατών.  Η απαράδεκτη στάση της Τουρκίας έναντι της Κύπρου και η ανοχή που επιδεικνύει συναφώς η 
Ευρωπαϊκή Ένωση θέτουν υπό αμφισβήτηση την αποφασιστικότητα των εταίρων.  Την ίδια ώρα, η κατοχή 
υπονομεύει κάθε προσπάθεια διαχείρισης της μετανάστευσης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση μέσω της Κύπρου, 
αλλά και προς την ίδια την Κύπρο.  

 Πώς η Επιτροπή θα προωθήσει την αντιμετώπιση αυτών των ζητημάτων; Πώς ενσωματώνεται η 
διαχείριση της μετανάστευσης σε άλλες πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Τι οικονομικοί πόροι απαιτούνται 
και σε ποιό βαθμό είναι δυνατή η συγκέντρωσή τους;  Βασική συνιστώσα μιας ολιστικής προσέγγισης στη 
μετανάστευση είναι η δημιουργία συνθηκών σταθερότητας και ανάπτυξης στα κράτη προέλευσης.  Στο πλαίσιο 
της διάνοιξης γεφυρών επικοινωνίας και συνεργασίας με κράτη της περιοχής, Κύπρος, Ελλάδα και Αίγυπτος 
έχουν διαμορφώσει πλαίσιο τριμερούς συνεργασίας, το οποίο αναφέρεται και σε ζητήματα μετανάστευσης.  Η 
σχετική ∆ιακήρυξη της Λευκωσίας προκάλεσε την έντονη αντίδραση της Άγκυρας με τις γνωστές θέσεις και 
αιτιάσεις.  

 Κύριε επίτροπε, 

 Γνωρίζουμε από πρώτο χέρι τις δυσκολίες που επιφέρει και η μετανάστευση και η προσφυγοποίηση.  Γι’ 
αυτό δε φεισθήκαμε προσπαθειών και πόρων, ακόμα και μεσούσης της οικονομικής κρίσης, για την υποδοχή 
μεταναστών που κινδυνεύουν.  Αναμένουμε τις προτάσεις της Επιτροπής για το ανά χείρας ζήτημα, 
γνωρίζοντας ότι η επιλογή σας ως πρώτου Επιτρόπου για τη Μετανάστευση εγγυάται μια νέα πιο 
ολοκληρωμένη προσέγγιση.  

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. ∆ημήτρη Αβραμόπουλο, Ευρωπαίο Επίτροπο Μετανάστευσης, Εσωτερικών 
Υποθέσεων και Ιθαγένειας.   

ΕΥΡΩΠΑΙΟΣ ΕΠΙΤΡΟΠΟΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ, ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ ΚΑΙ ΙΘΑΓΕΝΕΙΑΣ: 

(∆. ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριοι αρχηγοί κομμάτων, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Θα ήθελα καταρχάς να σας ευχαριστήσω, κύριε Πρόεδρε, για την τιμητική πρόσκληση να απευθυνθώ 
στο σώμα της κυπριακής Βουλής και να παρουσιάσω την ευρωπαϊκή πολιτική για τη μετανάστευση. 

 Τύχη καλή, θα έλεγα, το θέλησε η ομιλία μου αυτή σήμερα εδώ να γίνεται λίγες ώρες μετά την έγκριση 
από την Επιτροπή στις Βρυξέλλες της Ευρωπαϊκής Ατζέντας για τη Μετανάστευση.  Και συνιστά την πρώτη, 
μετά την παρουσίασή της, δημόσια εκδήλωση με αντικείμενο ένα ζήτημα που, από τη φύση του και λόγω των 
εξελίξεων, έχει τεθεί στην κορυφή των προτεραιοτήτων της Ευρώπης και των κρατών μελών. 

 Είναι δε για μένα ιδιαίτερη τιμή και χαρά να βρίσκομαι και πάλι στην αγαπημένη μου Κύπρο με την 
ιδιότητα, αυτή τη φορά, του Ευρωπαίου Επιτρόπου για τη Μετανάστευση, τις Εσωτερικές Υποθέσεις, την 
Ευρωπαϊκή Ασφάλεια και την Ιθαγένεια.  Το ότι συνέπεσε, όπως προανέφερα, η επίσκεψη αυτή με την 
παρουσίαση της ευρωπαϊκής μεταναστευτικής πολιτικής, καθιστά το γεγονός αυτό καθευατό επίκαιρο, δίνοντας 
συνάμα σε μένα τη δυνατότητα να εξηγήσω ακόμη περισσότερο τη στρατηγική και την πολιτική για τη 
μετανάστευση.  Γιατί, μετά από μια μακρά περίοδο συζήτησης και προβληματισμού, ήρθε η ώρα για πολιτικές 
αποφάσεις και δράση.  Γίνεται λοιπόν αυτές τις ώρες ένα μεγάλο βήμα.  Βήμα προς την κατεύθυνση της 
πρακτικής επίλυσης του μεταναστευτικού ζητήματος, σε μία περίοδο οικονομικής κρίσης για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και αναταραχών, αλλά και γεωπολιτικής αστάθειας στην ευρύτερη περιοχή.  Περιοχή στην οποία η 
Κύπρος διαδραματίζει σημαντικό σταθεροποιητικό ρόλο λόγω της θέσης της, αλλά και της συνετής πολιτικής 
τόσο της κυβέρνησης όσο και της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και συνολικά όλων 
των κομμάτων. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  
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 Η μετανάστευση είναι συνώνυμη με την εξέλιξη της ιστορίας της ανθρωπότητας.  Το ελληνικό έθνος 
γνωρίζει πολύ καλά, μέσα από μία ιστορική διαδρομή πάνω από τρεις χιλιάδες χρόνια, τι σημαίνει ξενιτιά, 
προσφυγιά και μετανάστευση.  Ένα έθνος που στην πορεία του, στην εξέλιξή του εξήγαγε σε δύσκολους 
καιρούς ένα αξιόμαχο ανθρώπινο δυναμικό σε άλλες χώρες, ανθρώπους αποφασισμένους να πάνε τότε 
κόντρα στη μοίρα τους σε αναζήτηση μιας καλύτερης ζωής.   

 Η ίδια η Ευρώπη έχει ταυτίσει την ιστορία της και την ταυτότητά της με την εξαγωγή και την υποδοχή 
μεταναστευτικών ρευμάτων.  Να θυμηθούμε ότι και οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής δημιουργήθηκαν 
καταρχάς από Ευρωπαίους θρησκευτικούς πρόσφυγες, αλλά και άλλες μεγάλες χώρες, η Αυστραλία, ο 
Καναδάς.  Άνθρωποι που τότε κάτω από δύσκολες συνθήκες πάλαιψαν και αγωνίστηκαν και που έτυχαν 
ιδιαίτερα αδιάφορης μέχρι και εχθρικής υποδοχής από τις τότες χώρες υποδοχής.   

 Σήμερα πολλοί από αυτούς που επέλξεξαν να περάσουν τα σύνορα της Ευρώπης και να έρθουν κοντά 
μας είναι εντεταγμένοι στις κοινωνίες μας και έχουν γίνει πολίτες των χωρών μας, συμβάλλοντας στην 
οικονομική, κοινωνική πρόοδό μας.  Η μετανάστευση συνεπώς δεν είναι από μόνη της μία απειλή και θα ήταν 
λάθος να υψώνουμε τείχη προστασίας της Ευρώπης.   

 Ενδεχομένως να είχατε σημειώσει ότι, όταν ανελάμβανα τα καθήκοντά μου, είχα πει κάτι το οποίο 
πέρασε ένα μήνυμα:  ∆ε θέλουμε μια Ευρώπη “φρούριο”.  Ωστόσο, η πρόκληση γίνεται πρόβλημα και το 
πρόβλημα κρίση, όταν δεν υπάρχει οργανωμένη και συντονισμένη απάντηση στην άναρχη μετανάστευση, που 
τα τελευταία χρόνια έχει χτυπήσει την πόρτα της Ευρώπης, την οποία είναι αλήθεια ότι αιφνιδίασε και τη βρήκε 
ανέτοιμη να αντιμετωπίσει το φαινόμενο αυτό.  Τότε πίστεψαν πολλοί ότι το ζήτημα αυτό είναι ζήτημα των 
χωρών του ευρωπαϊκού νότου και δε χρειάστηκαν παρά δέκα χρόνια περίπου, για να αντιληφθούν ότι είναι 
πανευρωπαϊκό ζήτημα.  Και ήρθε η ώρα η Ευρώπη να ορθώσει το ανάστημά της και να πάρει και πολιτικές 
πρωτοβουλίες που θα οδηγήσουν το θέμα αυτό σε ένα δρόμο σταθερό επίλυσης, πάντοτε λαμβάνοντας υπόψη 
την ανθρώπινη πλευρά που είναι ίσως το σημαντικότερο από όλα.  Αυτό συνέπεσε και με τη σύσταση από 
πλευράς Προέδρου Γιούνκερ του χαρτοφυλακίου για τη μετανάστευση, που, όπως γνωρίζετε, δεν υπήρχε πριν.  
Υπήρχε πολιτική, αλλά, θα συμφωνήσω με αυτά που λέχθηκαν πρωτύτερα, ήταν κατακερματισμένη και 
ατελέσφορη και είπαμε ότι ήρθε η ώρα να υιοθετηθεί μια ολιστική πολιτική για το θέμα αυτό.   

 Η μεταναστευτική κρίση, την οποία βιώνουμε, οφείλεται καταρχάς σε δύο καθοριστικούς παράγοντες.  Ο 
πρώτος παράγοντας αφορά στην πρωτοφανή γεωπολιτική αστάθεια που όλο και κλιμακώνεται και φοβούμαι 
ότι θα αργήσει να έρθει η μέρα της πλήρους σταθεροποίησης.  Είναι χαρακτηριστικό το γεγονός ότι το 2014, 
και για πρώτη φορά μετά το ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο, ο αριθμός των ανθρώπων που αναγκάστηκαν να 
φύγουν από τα σπίτια τους, να εγκαταλείψουν τις εστίες τους, για να προστατεύσουν τη ζωή και την ελευθερία 
τους, ξεπέρασε τα πενήντα εκατομμύρια.  

 Επιτρέψτε μου να σας δώσω μία εικόνα για το τι σημαίνει σήμερα δράση στη Μεσόγειο για την 
προστασία ανθρώπινων ζωών.  Από την αρχή της χρονιάς του 2015, δηλαδή μόλις λίγους μήνες πριν, μέχρι 
και τις αρχές Μαΐου, εντοπίστηκαν πάνω από   53 000 μετανάστες και σώθηκαν πάνω από 25 000 ζωές.  
Περίπου το ένα τρίτο αυτών σώθηκαν με τη συνδρομή σκαφών που χρηματοδοτούνται από τη Frontex.  Ο 
αγώνας, όπως αντιλαμβάνεστε, είναι διαρκής και έντονος, έχοντας τα χαρακτηριστικά μιας καθημερινής 
διαχείρισης κρίσης.  

 Ο δεύτερος παράγοντας, που έχει οδηγήσει σε κρίση, είναι ακριβώς αυτό που είπα πρωτύτερα, ότι 
δηλαδή η Ευρώπη βρέθηκε απροετοίμαστη να αντιμετωπίσει και να διαχειριστεί οργανωμένα τη δραματική 
αύξηση των μεταναστευτικών ροών.  Με αυτή την κατάσταση που επιδεινωνόταν βρεθήκαμε αντιμέτωποι πριν 
από έξι μήνες, όταν ανέλαβε η καινούργια Επιτροπή.  Και από την πρώτη κιόλας στιγμή το μεταναστευτικό 
τέθηκε ως μία εκ των πρώτων προτεραιοτήτων της ευρωπαϊκής πολιτικής.  Θεωρώ ότι η ανάθεση αυτού του 
σημαντικού πολιτικού χαρτοφυλακίου από κοινού, όπως σας είπα πριν, με την ασφάλεια, τις εσωτερικές 
υποθέσεις και την ιθαγένεια, συνιστά για μένα και μεγάλη τιμή, αλλά και ευθύνη.  Οι αρμοδιότητες και οι 
ευθύνες αυτής της αποστολής ξεπερνούν ωστόσο ακόμα και αυτά τα όρια της Ευρώπης, γιατί είναι πλέον 
σαφές σε όλους ότι το μεταναστευτικό δεν αφορά μονάχα τις μεσογειακές ευρωπαϊκές χώρες, αλλά είναι και μία 
παγκόσμια πρόκληση.  Πρόκληση που ξεπερνά τα όρια και τις δυνατότητες του έθνους κράτους και βέβαια της 
Ευρώπης από μόνης της.  

 Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο στις 23 Απριλίου ενέκρινε τις προτάσεις της Επιτροπής για την ανάληψη 
άμεσων και στοχευμένων δράσεων για την αντιμετώπιση της κρίσης.  Και χθες, όπως ανέφερα, ανακοινώσαμε 
την πρώτη ολοκληρωμένη Ευρωπαϊκή Ατζέντα για τη Μετανάστευση.  Για μια πολιτική, θα έλεγα, 
μεταναστευτική βασιζόμενη στις θεμελιώδεις αξίες της ανθρωπότητας.  Γι’ αυτή την πολιτική λοιπόν 
αποφασίσαμε:   

 Τη θεμελίωση ενιαίου επιχειρησιακού κέντρου πληροφόρησης για την προληπτική καταστολή των 
εγκληματικών δικτύων των διακινητών, ενισχύοντας την συνεργασία της Europol με τη Frontex.   

 Την ενεργοποίηση ευρωπαϊκών πόρων και υπηρεσιών για την ενίσχυση των υποδομών και των 
υπηρεσιών υποδοχής, μεταναστών και προσφύγων στις χώρες που βρίσκονται στην πρώτη γραμμή της 
κρίσης. 
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 Τη δημιουργία ενός δίκαιου και αποτελεσματικού μηχανισμού μετεγκατάστασης προσφύγων, έτσι ώστε 
να μειωθούν οι πιέσεις που ασκούνται στις χώρες, που υποδέχονται σχεδόν καθημερινά πλέον το ένα 
προσφυγικό κύμα μετά το άλλο. 

 Τη δράση στις χώρες προέλευσης, αλλά και στις χώρες διέλευσης προσφύγων, έτσι ώστε να 
οργανώσουμε προληπτικά και οργανωμένα τη ροή προσφυγικών και μεταναστευτικών ρευμάτων στην 
Ευρώπη.   

 Σε ό,τι αφορά τον άμεσο χρονικό ορίζοντα, η Ευρώπη θα διαθέσει για το 2015-2016, €140 εκατομ., μία 
καθοριστική ανάσα για την αντιμετώπιση των συνεπειών της κρίσης.  Βέβαια η πλέον σημαντική πρόκληση 
είναι η αντιμετώπιση των αιτιών με βιώσιμο τρόπο.  Η δημιουργία ευρωπαϊκών δομών και μηχανισμών, για την 
οργανωμένη διαχείριση του μεταναστευτικού.  Η θεμελίωση μακροπρόθεσμης ευρωπαϊκής πολιτικής για τη 
μετανάστευση, έτσι ώστε να μετατρέψουμε την κρίση σε δυνατότητα και ευκαιρία για την ανάπτυξη και τη 
συνοχή της Ενωμένης Ευρώπης.  Σε αυτό ακριβώς τον στόχο και την αποστολή βασίζεται η Ευρωπαϊκή 
Ατζέντα για τη Μετανάστευση.  

 Χθες λοιπόν, στην εικοστή επέτειο της θεμελίωσης της Συνθήκης του Σένγκεν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
έκανε ένα ιστορικό άλμα.  Μία αληθινά ευρωπαϊκή πολιτική μετανάστευσης, που θα ανταποκρίνεται στις 
ανάγκες των πολιτών της Ένωσης και θα αποδεικνύει στην πράξη ότι η αρχή της ευθύνης και η αρχή της 
αλληλεγγύης συμπληρώνουν η μία την άλλη.  Για να είμαστε ξεκάθαροι, η Ευρωπαϊκή Ατζέντα για τη 
Μετανάστευση δεν τρέχει πίσω από την κρίση στη Μεσόγειο.  Είναι η πρώτη δομημένη και ολοκληρωμένη 
πρόταση της Ευρώπης, που θα μας επιτρέψει σε βάθος χρόνου να μην έχουμε κάθε τόσο συναντήσεις 
κορυφής μετά από ανθρωπιστικές τραγωδίες.  Μία ολοκληρωμένη πολιτική μετανάστευσης, που προτάσσει 
τολμηρές δράσεις για την προστασία της ανθρώπινης ζωής, την αξιοπρεπή αντιμετώπιση όλων εκείνων που 
αναζητούν μια καλύτερη θέση στη ζωή κοντά μας.  Τη θεμελίωση ενός πιο δίκαιου συστήματος διαχείρισης των 
μεταναστευτικών ροών, για την τιμωρία των εγκληματιών που εκμεταλλεύονται την ανθρώπινη απελπισία.  

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Τέσσερις είναι οι πυλώνες δράσης της νέας μεταναστευτικής πολιτικής μας. 

 Ο πρώτος πυλώνας αφορά τη λειτουργία αποτελεσματικής και κοινής για όλους πολιτικής ασύλου.  
Οφείλουμε να διορθώσουμε καθυστερήσεις και αδικίες.  Καθυστερήσεις στην επεξεργασία αιτήσεων ασύλου, 
που προσβάλλουν ανθρώπινα δικαιώματα και αδικίες σε ό,τι αφορά την πίεση που ασκείται στις χώρες 
υποδοχής.  Μέσα από συγκεκριμένα μέτρα που προτείνει η νέα Ατζέντα για τη Μετανάστευση, ενισχύονται οι 
υποδομές και η τεχνογνωσία στις χώρες υποδοχής για την παροχή ασύλου.  Ενισχύεται η παρουσία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στις χώρες προέλευσης και διέλευσης, έτσι ώστε να προωθήσουμε αιτήσεις με νόμιμο 
και οργανωμένο τρόπο και προτείνονται δράσεις για την πιο δίκαιη εφαρμογή της Συνθήκης του ∆ουβλίνου.  
Στο σημείο αυτό θα ήθελα να σημειώσετε ότι πριν από λίγους μήνες άνοιξα το Κεφάλαιο του ∆ουβλίνου.  Θα 
επαναξιολογηθεί και θα κριθεί, εάν πρέπει να γίνει αναθεώρησή του.  Την ίδια στιγμή πρέπει να τονίσουμε ότι 
είναι απαραίτητο να προωθήσουμε με συστηματικό, οργανωμένο και, πάνω απ’ όλα, ανθρώπινο τρόπο την 
επαναπροώθηση στις χώρες τους όσων μεταναστών πέρασαν με παράνομο τρόπο τα σύνορα της Ένωσης.  
Ένα μέτρο που θα επιτρέψει στην Ένωση να είναι δίκαιη ως προς τους νόμιμους μετανάστες και σε όσους 
έχουν πραγματικά ανάγκη την προστασία της ευρωπαϊκής οικογένειας.  

 Ο δεύτερος πυλώνας αφορά στον πόλεμο, ναι, στον πόλεμο που έχουμε κηρύξει στα δίκτυα των 
διακινητών.  Σε αυτό το πεδίο η δράση μας θα είναι συνεχής και ολιστική, έτσι ώστε να αδρανοποιήσουμε και 
να καταστείλουμε το έγκλημα της διακίνησης της ανθρώπινης απελπισίας.  Η ατζέντα μας προβλέπει μεταξύ 
άλλων συγκεκριμένο σχέδιο δράσης για την καταπολέμηση της παράνομης διακίνησης ανθρώπων στην 
επαναπροώθηση μεταναστών, την ενίσχυση των εποπτικών αρχών για την καταπολέμηση της παράνομης 
εργασίας στην Ένωση και την άσκηση πίεσης προς τις τρίτες χώρες για τη συμμόρφωσή τους σε ό,τι αφορά 
την επιστροφή των υπηκόων τους.  

 Ο τρίτος πυλώνας αφορά στην καλύτερη προστασία των συνόρων της Ευρώπης και στη διάσωση 
ανθρώπινων ζωών.  Σε αυτό το σημείο η Ευρώπη κάνει ένα πολύ σημαντικό βήμα, παραδεχόμενη ότι η 
αύξηση του προϋπολογισμού της Frontex δεν αρκεί.  Χρειαζόμαστε πλέον πιο συστημικές και κοινά 
ευρωπαϊκές απαντήσεις.  Η αναγνώριση των ελλείψεων και τυχόν λαθών που έχουν γίνει στο παρελθόν, είναι 
για μένα προτεραιότητα, για να δούμε πιο καθαρά το μέλλον, το αύριο.  ∆ιότι λάθη και αστοχίες σ’ ένα τόσο 
περίπλοκο ζήτημα πάντα θα υπάρχουν.  Προς αυτή την κατεύθυνση, η νέα Eυρωπαϊκή Aτζέντα για τη 
Mετανάστευση, προωθεί κοινά ευρωπαϊκά standards για τη διαχείριση των συνόρων, την αυξημένη χρήση της 
ψηφιακής τεχνολογίας για την εφαρμογή των αποκαλούμενων “έξυπνων συνόρων”, τα “smart borders”, καθώς 
και, για πρώτη φορά, την προώθηση συστήματος Ευρωπαίων φρουρών με στόχο την ενιαία ευρωπαϊκή 
επιχειρησιακή απάντηση στην προστασία των κοινών μας συνόρων.  ∆έσμευση της Ευρωπαϊκής Ατζέντας για 
τη Μετανάστευση είναι ότι οι επιχειρήσεις “Τρίτων” και “Ποσειδών” θα ενισχυθούν τόσο αποτελεσματικά, έτσι 
ώστε κανείς να μην μπορεί να πει πλέον ότι η Ευρώπη κοιτούσε αλλού, όταν κινδύνευαν ανθρώπινες ζωές.  Ο 
τριπλασιασμός των ευρωπαϊκών πόρων, όπως ανέφερα πρωτύτερα, για την ενίσχυση των επιχειρήσεων 
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“Τρίτων”, “Ποσειδών” και Frontex, έχει ως στόχο την άμεση κάλυψη των επιχειρησιακών δράσεων στη 
Μεσόγειο.  

 Ο τέταρτος πυλώνας της πολιτικής μας αφορά τη νόμιμη μετανάστευση.  Το είχαμε πει εξαρχής ότι 
πρέπει να δημιουργηθούν νόμιμοι οδοί, ώστε όποιος θέλει να κτυπήσει την πόρτα της Ευρώπης να τη βρίσκει 
ανοικτή, κάτω όμως από νόμιμες διαδικασίες.  Τη νόμιμη μετανάστευση που χρειάζεται η δημογραφικά 
γερασμένη ήπειρός μας, για να οικοδομήσει βιώσιμες συνθήκες ανάπτυξης.  Όλες οι μελέτες δείχνουν ότι τα 
επόμενα χρόνια η ευρωπαϊκή οικονομία θα χρειαστεί εξειδικευμένο ανθρώπινο κεφάλαιο, που αυτή τη στιγμή 
δεν το έχει, για να υποστηρίξει κρίσιμους τομείς της ανάπτυξης.  Προχωράμε λοιπόν άμεσα με τους φορείς της 
ευρωπαϊκής οικονομίας για την αποτύπωση και την καταγραφή των ειδικοτήτων, των γνώσεων και των 
ικανοτήτων που χρειαζόμαστε.  Αναθεωρούμε και βελτιώνουμε το μηχανισμό της Μπλε Κάρτας, ώστε να γίνει 
πιο αποδοτική και αποτελεσματική η προσέλκυση μεταναστών υψηλής εκπαίδευσης.  Και βέβαια με πολύ 
σεβασμό στις τρίτες χώρες δε θέλουμε να συμβεί αυτό που ονομάζεται “brain drain”, δηλαδή να “κλέψει” η 
Ευρώπη τα καλύτερα μυαλά.  Και θα ήταν άδικο αν κάτι τέτοιο κάναμε.  Και βέβαια σχεδιάζουμε πολιτικές που 
ευνοούν την αποτελεσματική ένταξη της νόμιμης μετανάστευσης στον παραγωγικό και κοινωνικό ιστό των 
κοινωνιών μας.  

 Σε ό,τι αφορά την Κύπρο, επιθυμώ να ευχαριστήσω τις κυπριακές αρχές για τη συνεργασία τους με την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Ιδίως σε ό,τι αφορά την άμεση ανταπόκρισή τους κατά τη διάρκεια των πρόσφατων 
γεγονότων που από κοινού αντιμετωπίσαμε.  Η Κύπρος δεν έχει μέχρι τώρα αντιμετωπίσει με μαζικό τρόπο τη 
μεταναστευτική κρίση.  Ωστόσο, νομίζω ότι αποτελεί κοινή μας πεποίθηση ότι η πρόκληση μας αφορά όλους 
και ότι μαζί πρέπει να δράσουμε.  Για την περίοδο μέχρι το 2020 η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα λάβει από την 
Επιτροπή παραπάνω από €32 εκατομ. για την υλοποίηση δράσεων που αφορούν στο άσυλο, τη μετανάστευση 
και την ενσωμάτωση και περισσότερο από €42 εκατομ. για την προστασία των συνόρων και την αστυνόμευση, 
το Internal Security Fund όπως ονομάζεται.  Μία σημαντική αύξηση στη χρηματοδότηση της Κύπρου σε σχέση 
με την περίοδο 2007-2013, γεγονός που κατατάσσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία τρίτη ανάμεσα στα κράτη μέλη 
της Ένωσης σε ό,τι αφορά την κατά κεφαλή οικονομική υποστήριξη για δράσεις ασφάλειας, μετανάστευσης και 
ιθαγένειας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η Ευρώπη, ανοίγει ένα νέο ιστορικό, θα έλεγα, κεφάλαιο στη μετανάστευση.  Η εποχή της 
καθυστερημένης αντίδρασης και των πυροσβεστικών μέτρων τελειώνει εδώ.  Η Ενωμένη Ευρώπη 
συμπληρώνει στη δυναμική της ολοκλήρωση τη μεταναστευτική πολιτική.  Γιατί χωρίς ισχυρή και κοινή 
ευρωπαϊκή πολιτική μετανάστευσης, η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση δε θα έχει μέλλον.  Αποτελεσματική διαχείριση 
του μεταναστευτικού είναι αποτελεσματική διαχείριση των ανθρώπινων πόρων που έχει στη διάθεσή της η 
ευρωπαϊκή οικογένεια.  Αποτελεσματική διαχείριση του μεταναστευτικού είναι επένδυση στην ανάπτυξη των 
οικονομιών μας και στη συνοχή των κοινωνιών μας.  Είναι προστασία των συνόρων μας και την ίδια στιγμή 
προφύλαξη των αξιών που σηματοδοτούν το λόγο ύπαρξης της Ένωσης.  

 Ασφάλεια, ανάπτυξη και προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων είναι ο κοινός μας οδικός χάρτης.  Η 
Ευρώπη όπως πάντα προχωράει εμπρός.  Σταδιακά, με προβλήματα, με εμπόδια, με δύσκολους 
συμβιβασμούς, αλλά πάντα μπροστά.  Η Ευρώπη αποδεικνύει στους λαούς της ότι είναι η καλύτερη ομπρέλα 
προστασίας που έχουν έναντι ενός παγκόσμιου περιβάλλοντος που παράγει αστάθεια, απειλές και νέους 
κινδύνους.  Όλοι γνωρίζουμε τις προκλήσεις και τους κινδύνους που παρουσιάζει ο γεωπολιτικός χάρτης της 
περιοχής μας.  Όλοι γνωρίζουμε πόσο σημαντικό είναι να εντάξουμε τις χώρες που γειτονεύουν με την 
ενωμένη Ευρώπη σε ένα κοινά αποδεκτό δρόμο ευρωπαϊκών πρακτικών και αξιών και να προφυλάξουμε με 
αυτό τον τρόπο, όχι μόνο τα κοινά μας σύνορα, αλλά γενικότερα την ασφάλεια και τη σταθερότητα στην 
περιοχή. 

 Η νέα ευρωπαϊκή πολιτική για τη μετανάστευση συμβάλλει καθοριστικά στον εξευρωπαϊσμό της 
γεωπολιτικής μας περιφέρειας.  Ενισχύει την παρουσία της Ευρώπης σε κρίσιμες περιοχές για την ειρήνη και 
την ασφάλεια.  Προωθεί την εφαρμογή του διεθνούς δικαίου και ταυτόχρονα προσφέρει κίνητρα στις χώρες 
που θα συνεργαστούν στην πράξη για την υλοποίηση της νέας πολιτικής μας για τη μετανάστευση.   

 Η Commision, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μετά την εντολή που πήρε από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, μέσω 
της συναδέλφου μου Federica Mogherini, συναντήθηκε την εβδομάδα αυτή με μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ.  Ζητήθηκε η στήριξή τους, για να σωθούν ζωές και να απομονωθούν οι παράνομοι διακινητές, 
αχρηστεύοντας τα μέσα που χρησιμοποιούν, τα οποία πολύ συχνά οδηγούν στο θάνατο απελπισμένα άτομα 
που ζητούν την ελπίδα και τη σωτηρία στην ήπειρό μας.  Να σημειώσετε ότι πάνω από 1 800 άτομα βρήκαν το 
θάνατο, περνώντας τη Μεσόγειο με σαπιοκάραβα, όπως πολύ σωστά ελέχθη πριν, μέσα στο 2015.  Αλλά 1 
800 άτομα απλώς κατεγράφησαν.  Ενδεχομένως κάποιες άλλες εκατοντάδες, επειδή ακριβώς ούτε χαρτιά είχαν 
ούτε είχαν καταγραφεί πουθενά, να πήραν μαζί τους το δικό τους μυστικό από αυτή την περιπέτεια.  Εμείς 
όμως είμαστε αποφασισμένοι να προστατεύσουμε τις ανθρώπινες ζωές.  Να κτυπήσουμε αλύπητα, όπως είπα 
πρωτύτερα, εκείνους που τις εκμεταλλεύονται.  Και βέβαια να χαράξουμε μια πολιτική που να έχει ως αναφορά 
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και αξία της την προστασία της ανθρώπιης αξιοπρέπειας.  Για να επιτευχθεί αυτό που είπα πρωτύτερα, και για 
το οποίο αυτό τον καιρό η Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσεως Ευρωπαϊκής Ένωσης συνομιλεί με τα Ηνωμένα 
Έθνη, δηλαδή να γίνουν επιχειρήσεις κατά των διακινητών, προφανώς και θα χρειασθεί απόφαση του 
Συμβουλίου Ασφαλείας η οποία θα ενισχύει την Ευρωπαϊκή Ατζέντα για τη Μετανάστευση, σύμφωνα με το 
Κεφάλαιο VII του Καταστατικού Χάρτη του ΟΗΕ.  Κάτι που προϋποθέτει βέβαια και τη σύμφωνη γνώμη των 
μονίμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Πρόκειται για πρωτοβουλία, θα έλεγα, αρκετά, ναι, ανορθόδοξη, 
αν θέλετε, όπως ανορθόδοξη είναι και η απειλή και το διακύβευμα του μεταναστευτικού ζητήματος σήμερα, 
ειδικότερα στην ευαίσθητη αυτή περιοχή μας.  Η αντιμετώπιση εκτάκτων συνθηκών απαιτεί έκτακτες 
αντιμετωπίσεις και αντίστοιχες πρωτοβουλίες. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Τελειώνοντας, θεωρώ υποχρέωσή μου, και εκ μέρους του Κολλεγίου των Επιτρόπων και του Προέδρου 
Jean-Claude Juncker, να σας διαβεβαιώσω για την αποφασιστικότητά μας η Ευρώπη να προχωρήσει 
μπροστά.  Μαζί της πρέπει να ακολουθήσουμε όλοι, όλα τα κράτη μέλη της ευρωπαϊκής οικογένειας, γιατί η 
ευρωπαϊκή πρόοδος χρειάζεται τη συνεννόηση, τη συνεργασία και τη σύνθεση μεταξύ μας σε κοινά 
αποδεκτούς κανόνες.  Οι προτάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν είναι το τέλος μιας διαδρομής.  Είναι η 
αρχή ενός νέου ταξιδιού στο μακρύ δρόμο της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Με κοινά δεδομένα απόδοσης, με 
κοινές πρακτικές που συνιστούν στην ουσία τη κοινή ευρωπαϊκή δράση.  Μαζί μπορούμε να καταστήσουμε τη 
μετανάστευση παράγοντα ανάπτυξης και προόδου για τις κοινωνίες μας.  Και είμαι βέβαιος ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα είναι πρωτοπόρα στην προσπάθεια αυτή.  Να σώσουμε ζωές, να τιμήσουμε τον κοινό μας 
πολιτισμό, να εμπεδώσουμε το αίσθημα ασφάλειας που έχουν ανάγκη και δικαιούνται οι πολίτες μας.   

 Κλείνοντας, θα ήθελα να σημειώσω ότι η περίοδος που διανύουμε είναι μια περίοδος δύσκολη για τον 
κόσμο, για την Ευρώπη και τους λαούς μας.  Η ανησυχητική αύξηση του λαϊκισμού, της ξενοφοβίας και του 
εξτρεμισμού μάς γυρνά πίσω σε ένα παρελθόν που δοκίμασε την ανθρωπότητα, προκαλώντας μεγάλες 
τραγωδίες, με κορυφαία εκείνη του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου.  Μέσα ακριβώς από τις στάχτες αυτού του 
πολέμου, την καταστροφή, το θάνατο και τις τραγωδίες που προκάλεσε ο ανταγωνισμός ανάμεσα στα έθνη της 
Ευρώπης, ξεπήδησε το όνειρο και η ιστορική επιταγή που ενσάρκωσαν οραματιστές ηγέτες και που γέννησε το 
μεγαλύτερο επίτευγμα του ανθρώπου σε παγκόσμια κλίμακα για την εποχή μας.  Αυτό της δημιουργίας της 
ενωμένης Ευρώπης.  Η αναβίωση αυτού του ονείρου μαζί με τη μελέτη της ιστορίας θέτει και τις δικές μας 
γενεές προ της ευθύνης αυτό το οικοδόμημα να το ολοκληρώσουμε και να δημιουργήσουμε ένα περιβάλλον 
κοινωνικής γαλήνης, ασφάλειας και ευημερίας, ειρήνης και ανάπτυξης για τους λαούς μας.  Και σε αυτό το 
δρόμο εμείς οι Έλληνες, που πάντοτε είμαστε πολίτες του κόσμου και των ανοιχτών συνόρων, συνεισφέρουμε 
με την ιστορική μας εμπειρία, τον πολιτισμό και την αξιοσύνη μας, δηλώνοντας μαζί με την υπερηφάνεια της 
ελληνικής μας καταγωγής και την ισχυρή ευρωπαϊκή μας συνείδηση και ταυτότητα. 

 Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Αβραμόπουλε, για την εμπεριστατωμένη και εξόχως διαφωτιστική ομιλία σας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να παραμείνετε στις θέσεις σας, για να αποχωρήσει ο κ. 
Αβραμόπουλος και θα συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία. 

 Καλώ τον κοσμήτορα της Βουλής, τον κ. Σοφοκλή Φυττή, να συνοδεύσει τον κ. Αβραμόπουλο. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αβραμόπουλος αποχωρεί από την αίθουσα της ολομέλειας.) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο προτάσεις νόμου οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για τις οποίες υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι προτάσεις νόμου τιτλοφορούνται «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 16) Νόμος του 2015» και «Ο περί 
Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2015».  Εφόσον δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, οι προτάσεις νόμου κηρύσσονται επείγουσες και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, με την παράκληση να συνέλθουν, για να τις μελετήσουν και να ετοιμάσουν 
σχετικές εκθέσεις. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2015 
Νόμος του 2015. 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.056.097-2015). 

2. Ο περί Ενοποίησης και Αναδιανομής 
Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.098-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.099-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού (∆ιοίκηση) -Τεχνικές 
Υπηρεσίες - Θέση Προϊστάμενου 
Τεχνικών Υπηρεσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.026-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

5. Οι περί της Υγείας των Ζώων 
(Αναγνώριση και Καταγραφή των 
Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.027-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων   

6. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Ωράριο Υπηρεσίας - Εκπαίδευσης - 
Ειδικών Καθηκόντων των μελών του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

Άμυνας Άμυνας 

7. Οι περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα (Συμβουλευτική 
Αρχή Μεταφορών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.017-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών και Έργων  

8. Οι περί Καθορισμού των Κοινοτικών 
Κλάσεων του Βασικού και του 
Πιστοποιημένου Πατατόσπορου 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.018-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

9. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας 
Πατατόσπορου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.019-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

10. Οι περί Καθορισμού των Ελάχιστων 
Προϋποθέσεων και των Κοινοτικών 
Κλάσεων του Προβασικού 
Πατατόσπορου Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.020-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

11. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 
(Πίνακας αρ. 1 του 2014) σύμφωνα με το 
άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2014 Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 24(ΙΙ) 
του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Έγγραφα  Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
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1. ∆ιορισμός Προέδρου και Αντιπροέδρου 
στο Πολεοδομικό Συμβούλιο σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του άρθρου 3(2)(β) των 
περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
∆ιοικητικών Συμβουλίων) Νόμων του 
1988-2013. 
Απόφαση γραμματείας Υπουργικού 
Συμβουλίου με ημερ. 6.5.2015. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Κοινοποιήθηκε σε όλους τους 
βουλευτές. 

2. ∆ιορισμός Προέδρου, Αντιπροέδρου και 
δύο μελών στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
άρθρου 3(2)(β) των περί Ορισμένων 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) 
Νόμων του 1988-2013. 
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 
 

Γραμματεία Υπουργικού 
Συμβουλίου 

Κοινοποιήθηκε σε όλους τους 
βουλευτές. 

3. 2η Τριμηνιαία Έκθεση Προόδου του 
Εφόρου Αποκρατικοποιήσεων για την 
περίοδο από την 1η Νοεμβρίου 2014 
έως την 31η Ιανουαρίου 2015, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του άρθρου 17(1) του 
περί της Ρύθμισης Θεμάτων 
Αποκρατικοποίησης Νόμου του 2014 
[Νόμος αρ. 28(Ι) του 2014].   
(Αρ. Φακ. 22.10.003). 

Έφορο Αποκρατικοποιήσεων Κοινοποιήθηκε σε όλους τους 
βουλευτές. 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.065-2015). 

Φειδία Σαρίκα,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου  

Εσωτερικών  

2. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.067-2015). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη και  
Μαρία Κυριακού,  
βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.069-2015). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Νομικών  

4. Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 17) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.070-2015). 

Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και Εσωτερικών  

5. Ο περί Αφερεγγυότητας Φυσικών 
Προσώπων (Προσωπικά Σχέδια 
Αποπληρωμής και ∆ιάταγμα Απαλλαγής 
Οφειλών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.071-2015). 

Νίκο Νικολαΐδη  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 



1859 
 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 2 έχουν ξεχωριστές εκθέσεις, επειδή όμως αφορούν το ίδιο ζήτημα, η 
συζήτηση θα γίνει από κοινού. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Για το θέμα έχει 
κυκλοφορήσει και σχετική συμπληρωματική έκθεση.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε, σε περίπτωση αναγκαστικής πώλησης διά πλειστηριασμού κύριας κατοικίας 
ενυπόθηκου οφειλέτη και της οικογένειάς του, να έχουν προνομιακό καθεστώς έναντι του τελευταίου 
προσφοροδότη που υπέβαλε προφορικά την υψηλότερη προσφορά ο ενυπόθηκος οφειλέτης, συγγενικά 
πρόσωπα αυτού μέχρι πρώτου βαθμού συγγενείας και οι νόμιμοι κληρονόμοι του.  Σημειώνεται ότι τίθεται 
περιορισμός στο δικαίωμα των τραπεζών να εγγράφουν memo επί κύριας κατοικίας στις περιπτώσεις εκείνες 
που ο ενυπόθηκος οφειλέτης αποκτά την κύρια κατοικία του στο στάδιο  πώλησής της διά πλειστηριασμού, 
αλλά εξακολουθεί να παραμένει υπόλοιπο χρέους για χρονική περίοδο δύο ετών από την ημερομηνία που το 
εν λόγω ακίνητο περιέρχεται στον ενυπόθηκο οφειλέτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

Μάριος Μαυρίδης  Κυριάκος Χατζηγιάννης  

Μαρία Κυριακού      Νίκος Νουρής 

Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης  

Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

Πάμπος Παπαγεωργίου Μη μέλη των επιτροπών: 

Νίκος Νικολαΐδης Γιώργος Λουκαΐδης 

Γιώργος Περδίκης Νίκος Κατσουρίδης 

Νίκος Κουτσού Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Άριστος ∆αμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν την 31η Μαρτίου και στις 6 Απριλίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία των επιτροπών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν τους εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου 
Προστασίας ∆ανειοληπτών Τραπεζών.  Ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα 
Λτδ, η ΠΟΒΕΚ, ο Συνασπισμός Μικρών Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτούμενων, ο Σύνδεσμος Προστασίας 
Πρώτης Κατοικίας και η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή του Κινήματος Ενάντια στις Εκποιήσεις, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νίκο Κατσουρίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε να καθοριστεί ότι ενυπόθηκος οφειλέτης του οποίου 
ακίνητο που αποτελεί την κύρια κατοικία τόσο του ιδίου όσο και της οικογένειάς του τίθεται σε αναγκαστική 
πώληση διά πλειστηριασμού λόγω αδυναμίας ανταπόκρισής του προς ανειλημμένες δανειακές του 
υποχρεώσεις έχει προνομιακό καθεστώς έναντι του τελευταίου προσφοροδότη που υπέβαλε προφορικά την 
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υψηλότερη προσφορά, τον οποίο ο δημοπράτης πρόκειται να κηρύξει ως τελευταίο προσφοροδότη, 
ολοκληρώνοντας την πώληση του ακινήτου επ’ ονόματί του. 

 Ειδικότερα και σύμφωνα με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, ο δημοπράτης, εφόσον ο ενυπόθηκος 
οφειλέτης ή ο νόμιμος εντολοδόχος αυτού παρέστη στη διαδικασία πλειστηριασμού και δήλωσε ότι δύναται να 
καταβάλει το τίμημα της τελευταίας υποβληθείσας προσφοράς, έχει την υποχρέωση να εισπράξει το εν λόγω 
τίμημα, κατά τρόπο που ο ενυπόθηκος οφειλέτης να υποκαθιστά τον τελευταίο προσφοροδότη στα δικαιώματα 
και έτσι η διαδικασία πώλησης διά πλειστηριασμού να ολοκληρώνεται προς όφελος του ενυπόθηκου οφειλέτη. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες παρά 
τα ενδεχόμενα νομικά κωλύματα, ώστε να παρασχεθεί στον ενυπόθηκο οφειλέτη η τελευταία δυνατότητα 
διαφύλαξης της κύριας κατοικίας του ιδίου και της οικογένειάς του, η οποία, λόγω αδυναμίας ανταπόκρισής του 
προς τις δανειακές του υποχρεώσεις, πρόκειται να πωληθεί με τη διαδικασία του πλειστηριασμού.  

 Στο στάδιο της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου τέθηκε το ζήτημα του κατά πόσο το 
προτεινόμενο με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου προνομιακό καθεστώς του ενυπόθηκου οφειλέτη έναντι 
του επιτυχόντος προσφοροδότη δύναται να επεκταθεί, έτσι που να συμπεριλάβει και συγγενικά του πρόσωπα 
ή και πιθανούς κληρονόμους αυτού.  Περαιτέρω, εκφράστηκε εκ μέρους των μελών των επιτροπών 
προβληματισμός για το κατά πόσο, στις περιπτώσεις που το τίμημα της τελευταίας υποβληθείσας προσφοράς 
είναι μικρότερο από το χρέος του ενυπόθηκου οφειλέτη, ο τελευταίος θα συνεχίσει να οφείλει προς τον 
ενυπόθηκο δανειστή και μετά την εκποίηση της κύριας κατοικίας του το υπόλοιπο ποσό του χρέους.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, τέθηκε το ζήτημα του κατά πόσο κρίνεται σκόπιμο, στις περιπτώσεις 
εκείνες κατά τις οποίες ο ενυπόθηκος οφειλέτης αγοράζει ο ίδιος την κύρια κατοικία του στο στάδιο πώλησής 
της διά πλειστηριασμού, αλλά εξακολουθεί να παραμένει υπόλοιπο χρέους, να γίνει πρόνοια, ώστε να τίθεται 
περιορισμός στο δικαίωμα των τραπεζών να εγγράφουν εμπράγματο βάρος (memo) επί της εν λόγω κύριας 
κατοικίας για ορισμένη χρονική περίοδο, έτσι που να δίδεται στον ενυπόθηκο οφειλέτη η δυνατότητα να 
αποπληρώσει και το υπόλοιπο του χρέους του. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε επιφυλάξεις ως προς την προτεινόμενη 
ρύθμιση, διατυπώνοντας μεταξύ άλλων τη θέση ότι αυτή συνιστά προτιμησιακή μεταχείριση του ενυπόθηκου 
οφειλέτη και δυνατόν να παραβιάζει την αρχή της ίσης μεταχείρισης. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών επισήμανε ότι, σύμφωνα με ισχύουσα κανονιστική 
ρύθμιση, ο ενυπόθηκος οφειλέτης δε δικαιούται να συμμετέχει στη διαδικασία πώλησης του ενυπόθηκου 
ακινήτου διά πλειστηριασμού.  Παράλληλα, επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δυνατόν να 
επενεργήσουν και εναντίον του ενυπόθηκου οφειλέτη, στην περίπτωση εκείνη που παραμένει υπόλοιπο 
χρέους μετά την αγορά από τον ίδιο της κύριας κατοικίας του στο στάδιο πώλησής της διά πλειστηριασμού.  Σε 
τέτοια περίπτωση, αν ο οφειλέτης εξακολουθεί να αδυνατεί να αποπληρώσει το χρέος του, ο πιστωτής έχει τη 
δυνατότητα να κινήσει εκ νέου τη διαδικασία εκποίησης του ίδιου ακινήτου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

 Σημειώνεται ότι σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2015». 

Κοινή συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015»  

Παρόντες:     

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Εσωτερικών: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

Μάριος Μαυρίδης Αθηνά Κυριακίδου 

Μαρία Κυριακού ∆ημήτρης Συλλούρης 

Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

Πάμπος Παπαγεωργίου  

Νίκος Νικολαΐδης  
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Γιώργος Περδίκης  

 H πιο πάνω πρόταση νόμου υποβλήθηκε για ψήφιση, με κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, στη συνεδρία της 
ολομέλειας της Βουλής ημερομηνίας 17 Απριλίου 2015, ωστόσο στο στάδιο αυτό αποφασίστηκε η αναβολή της 
συζήτησής της.   

 Συναφώς, οι δύο επιτροπές επανεξέτασαν από κοινού την πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από το βουλευτή κ. Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, σε δύο συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός και οι επιδιώξεις της πρότασης νόμου, καθώς και τα ειδικότερα ζητήματα που 
απασχόλησαν τις δύο επιτροπές στο στάδιο της εξέτασής της περιλαμβάνονται στην πρώτη κοινή έκθεση των 
δύο επιτροπών. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος οι επιτροπές μελέτησαν 
αναθεωρημένο κείμενο της πρότασης νόμου, το οποίο κατέθεσε ενώπιόν τους ο εισηγητής της, στη βάση 
ειδικότερων θεμάτων που είχαν απασχολήσει τις επιτροπές στο στάδιο της αρχικής εξέτασης του θέματος.  
Ειδικότερα, το κείμενο της πρότασης νόμου διαμορφώθηκε ώστε:  

1. το προνομιακό καθεστώς του ενυπόθηκου οφειλέτη έναντι του επιτυχόντος προσφοροδότη να επεκταθεί 
και να συμπεριλάβει και συγγενικά πρόσωπα μέχρι πρώτου βαθμού συγγενείας, καθώς και τους 
νόμιμους κληρονόμους αυτού, 

2. να περιληφθεί σ’ αυτό πρόνοια, ώστε, σε περίπτωση κατά την οποία στη διαδικασία του πλειστηριασμού 
του ενυπόθηκου ακινήτου παρίστανται οικειοθελώς περισσότεροι του ενός συγγενείς πρώτου βαθμού οι 
οποίοι επιδεικνύουν ενδιαφέρον να καταβάλουν το τίμημα της τελευταίας υποβληθείσας προφορικής 
προσφοράς, ο δημοπράτης προχωρεί στην κήρυξη ως τελευταίου προσφοροδότη εκείνου του συγγενή 
πρώτου βαθμού ο οποίος είναι σε θέση να καταβάλει το υψηλότερο συγκριτικά τίμημα σε σχέση με το 
προσφερθέν εκ μέρους του τελευταίου προσφοροδότη τίμημα και ολοκληρώνει τη διαδικασία επ’ ονόματί 
του, 

3. να περιληφθεί σ’ αυτό πρόνοια, ώστε να τίθεται περιορισμός στο δικαίωμα των τραπεζών να εγγράφουν 
εμπράγματο βάρος (memo) επί κύριας κατοικίας στις περιπτώσεις εκείνες που ο ενυπόθηκος οφειλέτης 
αποκτά την κύρια κατοικία του στο στάδιο πώλησής της διά πλειστηριασμού, αλλά εξακολουθεί να 
παραμένει υπόλοιπο χρέους για χρονική περίοδο δύο ετών από την ημερομηνία που το εν λόγω ακίνητο 
περιέρχεται στον ενυπόθηκο οφειλέτη. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης της πρότασης νόμου η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, διατυπώνοντας τη θέση ότι 
προσκρούουν σε διατάξεις του συντάγματος και ότι χρήζουν περαιτέρω νομοτεχνικής βελτίωσης.   

 Ειδικότερα, δήλωσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις προσκρούουν στο άρθρο 28 του συντάγματος, αφού 
το προνομιακό καθεστώς που παρέχεται στον ενυπόθηκο οφειλέτη, στους συγγενείς αυτού μέχρι πρώτου 
βαθμού και στους νόμιμους κληρονόμους του παραβιάζει την αρχή της ίσης μεταχείρισης.   

 Επισήμανε επίσης ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις προσκρούουν στο άρθρο 26 του συντάγματος, το 
οποίο κατοχυρώνει το δικαίωμα του συμβάλλεσθαι ελευθέρως και αντίκεινται στις γενικές αρχές του ελεύθερου 
ανταγωνισμού.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι είναι νομοτεχνικά αδόκιμο να 
καθορίζονται επιτακτικά οι υποχρεώσεις του δημοπράτη κατά τη διαδικασία του πλειστηριασμού, χωρίς να 
καθορίζονται παράλληλα και κυρώσεις στις περιπτώσεις μη τήρησης ή και παραβίασης των προβλεπόμενων 
υποχρεώσεών του. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, όπως και στο στάδιο της αρχικής εξέτασης της πρότασης 
νόμου, επισήμανε ότι, σύμφωνα με τους ισχύοντες διαδικαστικούς κανονισμούς, ο ενυπόθηκος οφειλέτης δε 
δικαιούται να συμμετέχει στη διαδικασία πώλησης του ενυπόθηκου ακινήτου διά πλειστηριασμού.   

 Οι δύο κοινοβουλευτικές επιτροπές, στο στάδιο της επανεξέτασης του αναθεωρημένου κειμένου της 
πρότασης νόμου και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν την περαιτέρω 
διαμόρφωση του κειμένου της στη βάση της πιο πάνω αναφερόμενης εισήγησης της εκπροσώπου της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας για σκοπούς νομοτεχνικής βελτίωσης του κειμένου της.  Συναφώς, στο κείμενο της 
πρότασης νόμου περιλήφθηκε πρόνοια, σύμφωνα με την οποία, η μη τήρηση εκ μέρους του δημοπράτη των 
προϋποθέσεων που προβλέπονται για σκοπούς διεξαγωγής της διαδικασίας πλειστηριασμού και κήρυξης του 
τελευταίου προσφοροδότη, όταν στη διαδικασία μετέχει ο ίδιος ο ενυπόθηκος οφειλέτης, επιφέρει ακύρωση της 
όλης διαδικασίας υπέρ του οφειλέτη.    
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 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA του 
Νόμου του 2015 Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας που να ρυθμίζει τη διαδικασία πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων 
από τον ενυπόθηκο δανειστή, σύμφωνα με τις διατάξεις του Μέρους VIA της βασικής νομοθεσίας, με ή χωρίς 
πλειστηριασμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου 

Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA του Νόμου του 2015 Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Μάριος Μαυρίδης Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων των επιτροπών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.    

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 45 του περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας που να 
ρυθμίζει τη διαδικασία πώλησης ενυπόθηκων ακινήτων από τον ενυπόθηκο δανειστή, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του Μέρους VIA του εν λόγω νόμου, με ή χωρίς πλειστηριασμό.  

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς ρυθμίζονται μεταξύ άλλων η επιλογή δημοπράτη για 
τη διεξαγωγή πλειστηριασμών, η διαδικασία διεξαγωγής των πλειστηριασμών, η καταβολή δικαιωμάτων και 
αποζημίωσης σε δημοπράτη, η διαδικασία πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου χωρίς πλειστηριασμό στις 
περιπτώσεις που δεν πραγματοποιείται πώληση κατά τον πρώτο πλειστηριασμό και καθορίζονται τα πρόσωπα 
στα οποία απαγορεύεται η πώληση του υπό αναφορά ενυπόθηκου ακινήτου.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος τις επιτροπές απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα και ζητήθηκαν 
περαιτέρω διευκρινίσεις αναφορικά με τον τρόπο επιλογής δημοπράτη, τον καθορισμό των χώρων διεξαγωγής 
πλειστηριασμών, τα πρόσωπα που δύνανται να καταβάλουν στο δημοπράτη πριν από την έναρξη της 
διαδικασίας πλειστηριασμού το ποσό για το οποίο το ακίνητο εκτίθεται σε πλειστηριασμό, προκειμένου να μη 
διεξαχθεί ο πλειστηριασμός, την εκ νέου διαδικασία πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου για σκοπούς είσπραξης 
του ποσού του εναπομείναντος του χρέους, την καταβολή αποζημίωσης σε δημοπράτη, τη διαδικασία 



1863 
 

πώλησης ενυπόθηκου ακινήτου χωρίς πλειστηριασμό, τη δυνατότητα παρουσίας των ενδιαφερόμενων 
προσώπων στο χώρο διεξαγωγής πώλησης χωρίς πλειστηριασμό, καθώς και τους περιορισμούς σε σχέση με 
τα πρόσωπα στα οποία δε δύναται να πωληθεί, ανεξαρτήτως διαδικασίας, το ενυπόθηκο ακίνητο. 

 Στη βάση των πιο πάνω προβληματισμών οι επιτροπές κάλεσαν τους αρμόδιους κυβερνητικούς 
εκπροσώπους όπως μελετήσουν τις παρατηρήσεις των επιτροπών και καταθέσουν αναθεωρημένο κείμενο 
κανονισμών στο οποίο τα εν λόγω ζητήματα να τύχουν περαιτέρω διευκρίνισης, όπου κρίνεται αναγκαίο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, εν αναμονή του αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών, 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι σε περίπτωση έγκρισης των προτεινόμενων κανονισμών ο τίτλος αυτών πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Oι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA 
του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου Κανονισμοί του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα ζήτησε το λόγο. 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πρόεδρε, και το πρωί στη σύσκεψη αρχηγών ή/και εκπροσώπων είχαμε ζητήσει ως Ε∆ΕΚ να δοθεί για 
το δεύτερο θέμα μία εβδομάδα αναβολή, γιατί, όπως είναι πολύ καλά γνωστό, ακόμη και μέχρι χθες κατετίθεντο 
στην επιτροπή διάφορα στοιχεία από τις αρμόδιες υπηρεσίες.  Γι’ αυτό το λόγο θέτουμε ενώπιον του σώματος 
αυτό το αίτημα για μία εβδομάδα αναβολή, ώστε να τύχουν καλύτερης μελέτης τα έγγραφα τα οποία έχουν 
κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οπότε θα ρωτήσω αν υπάρχει ένσταση. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρωί πράγματι συζητήσαμε το θέμα.  Υπήρχε, πρώτον, το θέμα κατά πόσο θα 
ψηφιζόταν και το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης, η πρόταση νόμου που είχε κατατεθεί από το Νίκο 
Κατσουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ.  Παράλληλα, υπήρχε και μια τροπολογία εκ 
μέρους του ΑΚΕΛ, ούτως ώστε, αν ψηφιζόταν η πρόταση νόμου, να γινόταν τροπολογία στους κανονισμούς, 
για να συνάδει με το νόμο που θα ψηφίζαμε. Επιπρόσθετα, υπήρχε μια τροπολογία του συνάδελφου ∆ημήτρη 
Συλλούρη, για να απαγορεύεται στη διαδικασία της δημοπρασίας να λαμβάνουν μέρος συγγενείς ανθρώπων 
που ενεπλάκησαν στις εκτιμήσεις.  Και αυτό ενσωματώθηκε στους κανονισμούς.   

 Παράλληλα, λέχθηκε το πρωί στη σύσκεψη ότι από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και το 
ΑΚΕΛ θα κατετίθετο πρόταση νόμου, που ήταν παράκληση των συναδέλφων και του κ. Περδίκη να 
κηρυσσόταν επειγούσης φύσεως, που προνοεί σε περίπτωση δημοπρασιών το κόστος της διαδικασίας 
δημοπράτησης να το επιφορτώνεται το τραπεζικό ίδρυμα και όχι ο οφειλέτης.  Και συναινέσαμε στο να 
κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.   

 Η πρόταση νόμου από το ΑΚΕΛ, που είναι πρώτιστο θέμα, διευκρινίστηκε κατά απόλυτο τρόπο όσον 
αφορά στην πολιτική θέση, το πνεύμα και την κοινωνική ευαισθησία.   

 Όλα τα ζητήματα που έχουν εγερθεί απ’ όλες τις πλευρές έχουν ικανοποιηθεί.  Θεωρώ, και ειλικρινά 
ζητώ και από τα άλλα κοινοβουλευτικά κόμματα την κατανόησή τους, ότι έχουμε κάποια ζητήματα τα οποία μας 
έχουν ταλανίσει ως κοινωνία και ως κοινοβούλιο σχεδόν δέκα ολόκληρους μήνες.  ∆εν έμεινε οτιδήποτε που να 
μην το διευκρινίσουμε και να μην καταβάλουμε προσπάθεια όλες οι πλευρές να τα κάνουμε όσο το δυνατόν πιο 
κοινωνικά δίκαια.  Όσο μπορούσαμε!   

 Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, πως, με όσα έχουν γίνει σήμερα το πρωί και με όλη την καλή διάθεση που όλοι 
επιδείξαμε, δεν ωφελεί οτιδήποτε η μια βδομάδα αναβολής, γιατί υπάρχουν σοβαρά εκκρεμούντα ζητήματα 
που αφορούν τη χώρα μας και δε θα ’θελα με οποιοδήποτε τρόπο να θέσουμε σε κίνδυνο όσα όλοι μαζί, με 
υπεράνθρωπες προσπάθειες, με πολλή σύνεση και με διαφορετικές απόψεις, κατορθώσαμε για τη χώρα μας 
όλα αυτά τα χρόνια. 

 Είναι παράκληση προς το συνάδελφο της Ε∆ΕΚ, θερμότατη παράκληση, από τη στιγμή που και εμείς 
συναινέσαμε στη δική τους πρόταση να κηρυχθεί κατ’ επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα, από τη στιγμή που 
είχαμε συνάντηση με τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, ικανοποιήθηκαν και οι δύο θέσεις που είχαν, 
αλλά και η θέση του κ. Συλλούρη που ενσωματώθηκε, δεν…  Ύστατη παράκληση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τοποθέτηση από άλλο κόμμα ή να προχωρήσω να θέσω σε ψηφοφορία το αίτημα αναβολής; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του αιτήματος αναβολής των κανονισμών, δηλαδή του υπ’ αριθμόν 2 θέματος. 

 Έτσι έγινε το αίτημα, κύριε Βαρνάβα; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μα, ξεκινήσαμε την ψηφοφορία. 

 Εντάξει, επειδή δεν έχω μετρήσει, ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά ήθελα να πω ότι όσα λέχθηκαν είναι έτσι που προηγήθηκαν το πρωί.  Από την 
άλλη πρέπει να πούμε ότι και στην από κοινού συνεδρίαση των επιτροπών Οικονομικών και Εσωτερικών τη 
∆ευτέρα δεν είχαμε ολοκληρώσει τη συζήτηση.  Τα διορθωμένα κείμενα από το Κτηματολόγιο είχαν έρθει 
εχθές.  ∆ηλαδή, είναι από τη μια όπως τα λέει ο κ. Αβέρωφ, αλλά από την άλλη ζητά μια κοινοβουλευτική 
ομάδα μία εβδομάδα αναβολή, κάτι που θεωρώ ότι δε θα χαλάσει…  Εμείς, αν αποσύρει το αίτημα η Ε∆ΕΚ, 
δεν έχουμε πρόβλημα και είμαστε έτοιμοι να τοποθετηθούμε.  Αλλά, αν ζητά μια κοινοβουλευτική ομάδα για ένα 
τόσο σοβαρό θέμα μία εβδομάδα αναβολή, νομίζω ότι δε χάλασε ο κόσμος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω την ύστατη παράκληση.  Τόσο εγώ όσο και αρκετοί συνάδελφοι από την 
κοινοβουλευτική μου ομάδα θα απουσιάζουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πάτε στο καλό. 

(Γέλια) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θεωρώ ότι λειτουργήσαμε σε αρκετές περιπτώσεις με πνεύμα αλληλοκατανόησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, ο τελευταίος λόγος σε εσάς.  Υπάρχει κάτι που θέλετε να πείτε; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι εδώ υπάρχει μία έκκληση από πλευράς του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Εντάξει, εμείς αποσύρουμε το αίτημα από τη στιγμή που δεν υπάρχει έντονη άποψη από άλλες 
πολιτικές δυνάμεις.  Να προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 2 έχουν ξεχωριστές εκθέσεις… 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Είναι προσωπική τοποθέτηση.  ∆εν προλάβαμε να το δούμε ως ομάδα.  Παρ’ όλο που ο πειρασμός είναι 
μεγάλος, είδαμε ξανά το κοστούμι της συναίνεσης που κάποιοι συνάδελφοι έχουν φορέσει,  δε θα μπούμε στον 
πειρασμό και για άλλη μια φορά η αντιπολίτευση θα λειτουργήσει υπεύθυνα για το καλό αυτού του τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πολύ ωραία. 

 Για το υπ’ αριθμόν 2 θέμα έχουμε τροπολογίες από το ΑΚΕΛ και τροπολογίες από τους Οικολόγους.   

 Γενικά έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές.   

 Προχωρούμε στις τροπολογίες.   

 Έχουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Θα τις βάλουμε όλες μαζί; 

 Πόσες είναι, κύριε γραμματέα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία, θα θέσω πρώτα την πρόταση νόμου. 

 Κύριε γραμματέα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 44ΙΑΑ.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της προτάσεως νόμου σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα πάμε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ σε ό,τι αφορά τους κανονισμούς. 

 Θέλετε να διαβαστούν ή είναι γνωστές στο σώμα;  Είναι γνωστές οι τροπολογίες, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι γνωστές.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA του Νόμου του 2015 

Κανονισμοί του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών ως ακολούθως: 

 Με τη διαγραφή από τον Κανονισμό 13 της παραγράφου (β). 

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

(Σημ.:   Οι προτεινόμενες τροπολογίες αποσκοπούν στην άρση της προβλεπόμενης απαγόρευσης 
σύμφωνα με την οποία απαγορεύεται το ενυπόθηκο ακίνητο να πωληθεί στον ενυπόθηκο οφειλέτη.) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις.  Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, οι τροπολογίες εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Τώρα έχουμε τις τροπολογίες των Οικολόγων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα υπερψηφίσουμε τη δεύτερη τροπολογία μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσες είναι οι τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA του Νόμου του 2015 Κανονισμοί του 

2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών ως ακολούθως:  

1. Με την αντικατάσταση της λέξης «μέρη», όπου αυτή απαντά, με τη λέξη «πρόσωπα» στην ανάλογη 
συντακτική μορφή· και 

2. με την προσθήκη στον προτεινόμενο Κανονισμό 12, αμέσως πριν από τις λέξεις «πιο υψηλή» (έβδομη 
γραμμή), των λέξεων «ίση ή»· και 

3. με τη διαγραφή του προτεινόμενου Κανονισμού 14.  

4. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοθετικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι έξι υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη τροπολογία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, αντιλαμβάνομαι, όπως προηγουμένως, με καμία ψήφο εναντίον και 
ουδεμία αποχή, η δεύτερη τροπολογία εγκρίνεται.   

 Η τρίτη και η τέταρτη τροπολογία να μπουν μαζί; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’ αριθμόν 3 και 4 τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι έξι υπέρ και καμία αποχή, οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Υπάρχει ένσταση οι κανονισμοί να εγκριθούν;   

 Υπάρχει ένσταση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι μία ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα 3 και 4 είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  Τιτλοφορούνται «Οι περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Στολές των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί της 
Εθνικής Φρουράς (Στολές των Μελών της Εθνικής Φρουράς) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα 
να διαβάσει το σκοπό, ο οποίος είναι κοινός και για τα δύο θέματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναθεώρηση των ισχυόντων βασικών κανονισμών που ρυθμίζουν τις στολές και τα στοιχεία που 
συνθέτουν τις στολές των μελών του στρατού, ώστε να προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Στολές των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί 

Εθνικής Φρουράς (Στολές των Μελών της Εθνικής Φρουράς) Κανονισμοί του 2015»  

Παρόντες:  

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Σωτήρης Σαμψών Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νίκος Κουτσού 

 Κώστας Κώστα Ζαχαρίας Κουλίας 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 30 Μαρτίου 2015.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς και 
εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 27 του περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας Νόμου και του άρθρου 71 του περί της Εθνικής Φρουράς Νόμου, αντίστοιχα, είναι η αναθεώρηση 
των ισχυόντων βασικών κανονισμών που ρυθμίζουν τις στολές και τα στοιχεία που συνθέτουν τις στολές των 
μελών του στρατού και της Εθνικής Φρουράς, ώστε να προσαρμοστούν στα νέα δεδομένα. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του περί Στρατού της 
∆ημοκρατίας Νόμου, καθορίζονται οι στολές των αξιωματικών, των υπαξιωματικών και των οπλιτών που 
διορίζονται στο Στρατό της ∆ημοκρατίας και ρυθμίζονται τα σχετικά με αυτές θέματα. 

 Με τους δεύτερους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, 
προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Οι αξιωματικοί και οι υπαξιωματικοί του στρατού οι οποίοι είναι αποσπασμένοι στην Εθνική Φρουρά θα 
φέρουν τις στολές που προβλέπονται για τους αξιωματικούς και τους υπαξιωματικούς του στρατού 
στους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς. 

2. Οι οπλίτες που υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά για την εκπλήρωση της θητείας τους θα φέρουν τις 
στολές που προβλέπονται για τους οπλίτες του στρατού. 

3. Οι στολές που θα φέρουν οι έφεδροι, όταν καλούνται για υπηρεσία ή σε κοινωνικές εκδηλώσεις υπό τη 
συγκεκριμένη ιδιότητα, θα καθορίζονται με απόφαση του υπουργού, μετά από εισήγηση του Αρχηγού 
της Εθνικής Φρουράς. 

4. Οι στολές που φέρουν οι αξιωματικοί και οι υπαξιωματικοί μη πολίτες της ∆ημοκρατίας που υπηρετούν 
στην Εθνική Φρουρά θα καθορίζονται με απόφαση του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς. 

 Σημειώνεται ότι με την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών οι υφιστάμενες βασικές 
νομοθεσίες θα καταργηθούν. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι τα μέλη του Στρατού της ∆ημοκρατίας και της Εθνικής Φρουράς θα φέρουν 
τις στολές, τα απάρτια και τα εξαρτήματα των στολών που προβλέπονται στους υπό κατάργηση υφιστάμενους 
κανονισμούς μέχρι εξαντλήσεως των αποθεμάτων. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ίδρυση, εγγραφή και λειτουργία Ταμείου Συντάξεων και Χορηγημάτων του Κυπριακού Οργανισμού 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα.  Ειδικότερα, προστασία των μελών του ταμείου σε σχέση με 
επαγγελματικές συνταξιοδοτικές παροχές, καθώς και προαγωγή και διασφάλιση της καλής διαχείρισης αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς «Οι περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) 

Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χρίστος Μέσης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Μαρτίου και στις 5 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του τμήματος του Εφόρου Ταμείων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (ΚΟΣΑΑΠΜ) και της ΣΕΚ. Η 
συνδικαλιστική οργάνωση ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό εξέταση κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του περί Κυπριακού 
Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, είναι η ίδρυση, η εγγραφή και η λειτουργία 
Ταμείου Συντάξεων και Χορηγημάτων του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα, με βάση τις διατάξεις του περί της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμου, και ειδικότερα η προστασία των μελών του ταμείου σε 
σχέση με επαγγελματικές συνταξιοδοτικές παροχές, καθώς και η προαγωγή και η διασφάλιση της καλής 
διαχείρισης του Ταμείου Συντάξεων και Χορηγημάτων του οργανισμού. Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον περί 
της Ίδρυσης, των ∆ραστηριοτήτων και της Εποπτείας των Ταμείων Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών Νόμο του 2012, για τη λειτουργία των ταμείων συντάξεων απαιτείται η εγγραφή τους στην Εποπτική 
Αρχή Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Ταμείων (Έφορος-∆ιευθυντής Τμήματος Κοινωνικών Ασφαλίσεων), 
που τηρεί μητρώο ταμείων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο ΚΟΣΑΑΠΜ ιδρύθηκε το 1991 και 
λειτουργεί από το 1994 υπό το καθεστώς Νομικού Προσώπου ∆ημόσιου ∆ικαίου. Η λειτουργία του διέπεται 
από τις διατάξεις του περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου και 
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εποπτεύεται από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Ο οργανισμός διοικείται από 
ενδεκαμελές διοικητικό συμβούλιο στο οποίο εκπροσωπείται τόσο ο δημόσιος όσο και ο ιδιωτικός τομέας.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σκοπός του οργανισμού είναι η προώθηση του θεσμού της σήμανσης στα 
αντικείμενα από πολύτιμα μέταλλα, η προστασία του καταναλωτή και η προαγωγή της εμπιστοσύνης στο 
επάγγελμα της αργυροχρυσοχοΐας.  Ειδικότερα, ο ΚΟΣΑΑΠΜ έχει αρμοδιότητα να παραχωρεί άδεια 
λειτουργίας σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, για να πωλούν καινούρια αντικείμενα/κοσμήματα από χρυσό ή 
ασήμι. Παράλληλα, όλοι οι αδειούχοι κοσμηματοπώλες είναι υποχρεωμένοι να υποβάλλουν στον οργανισμό για 
σκοπούς ποιοτικού ελέγχου και σήμανσης (σφράγιση) όλα τα χρυσά ή ασημένια αντικείμενα που εκθέτουν 
προς πώληση. Επίσης, βάσει των ίδιων στοιχείων, ο ΚΟΣΑΑΠΜ έχει αρμοδιότητα να παραχωρεί άδεια σε 
πρόσωπα που επιθυμούν να αγοράζουν μεταχειρισμένα κοσμήματα από τους καταναλωτές και σε συνεργασία 
με την αστυνομία να επιθεωρεί τα υποστατικά τους για την πλήρη εφαρμογή της νομοθεσίας, με σκοπό την 
πάταξη της κλοπής κοσμημάτων και τιμαλφών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ΠΕΟ εξέφρασαν 
τόσο προφορικά, διά του εκπροσώπου της ΣΕΚ, όσο και γραπτώς τη διαφωνία τους με τις πρόνοιες των 
κανονισμών που αφορούν τη διάλυση του ταμείου, καθώς και τη διαχείριση του ενεργητικού του, σε περίπτωση 
διάλυσής του.  Λαμβάνοντας υπόψη τις παρατηρήσεις αυτές, ο εκπρόσωπος του ΚΟΣΑΑΠΜ κατέθεσε 
εισήγηση για τροποποίηση των εν λόγω προνοιών, προκειμένου να ενσωματωθούν στο κείμενό τους οι 
παρατηρήσεις των συντεχνιών.  

 Συγκεκριμένα, οι εκπρόσωποι των συντεχνιών ζήτησαν όπως γίνουν οι ανάλογες τροποποιήσεις επί του 
κειμένου των κανονισμών, προκειμένου, σε περίπτωση διάλυσης του ταμείου, να εξασφαλίζονται οι συντάξεις 
και τα εφάπαξ ωφελήματα κατά το κανονικό για την αφυπηρέτηση όριο ηλικίας σε μέλη τα οποία δεν έχουν 
συμπληρώσει την ηλικία αυτή, σύμφωνα με τα δικαιώματα τους από το ταμείο, όπως αυτά ήθελαν καθοριστεί 
από τον αναλογιστή, ανεξαρτήτως των οικονομικών δυνατοτήτων του ταμείου. Οι ίδιοι ισχυρίστηκαν ότι αυτό 
ισχύει και σε άλλους οργανισμούς δημόσιου δικαίου.  

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής απασχόλησε το κατά πόσο η απάλειψη της φράσης “ανάλογα με 
τις οικονομικές δυνατότητες του Ταμείου” από την επίμαχη διάταξη ενδεχομένως να δημιουργεί στο κράτος 
υποχρέωση κάλυψης τυχόν ελλείμματος του ταμείου κατά τη διάλυσή  του.  Επιπρόσθετα, εκφράστηκαν και 
επιμέρους παρατηρήσεις από τα μέλη της επιτροπής, μεταξύ των οποίων και για τις διατάξεις που αφορούν τη 
σύνθεση της διαχειριστικής επιτροπής, καθώς και την αναλογιστική εκτίμηση του ενεργητικού και των 
υποχρεώσεων του ταμείου.   

 Για τους πιο πάνω λόγους και προκειμένου να δοθεί χρόνος και στις υπόλοιπες  εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες να εκφράσουν τις απόψεις τους, ορίστηκε νέα συνεδρία της επιτροπής στις 5 Μαΐου για την 
περαιτέρω εξέταση των κανονισμών.  Στα πλαίσια της νέας συνεδρίας κατατέθηκε διαμορφωμένο κείμενο των 
κανονισμών, στο οποίο ενσωματώθηκαν τόσο οι εισηγήσεις των συντεχνιών όσο και επιμέρους εισηγήσεις για 
βελτίωση του κειμένου τους, που έγιναν ως αποτέλεσμα της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του διαμορφωμένου κειμένου των κανονισμών.  
Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ζήτησε όπως στο 
διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών περιληφθεί και η ακόλουθη επιφύλαξη:  «Νοείται ότι, αν το ενεργητικό 
του Ταμείου δεν επαρκεί για την πλήρη κάλυψη της αξίας των συντάξεων και των εφάπαξ παροχών, τα 
δικαιώματα των Μελών θα καλύπτονται από τον Οργανισμό». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
ομόφωνα εισηγείται προς την ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεών της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα κατάρτισης της προβλεπόμενης επιτροπής προαγωγών, η 
οποία αξιολογεί τους υποψηφίους για προαγωγή στο βαθμό Αστυνόμου Β΄ ή σε ανώτερο βαθμό και 
απαρτίζεται από τον Υπαρχηγό και δύο Βοηθούς Αρχηγούς Αστυνομίας, που διορίζει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης 
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και ∆ημοσίας Τάξεως έπειτα από διαβούλευση με τον Αρχηγό Αστυνομίας, σε περίπτωση που δεν υπάρχει 
κατά τη δεδομένη χρονική στιγμή επαρκής αριθμός Βοηθών Αρχηγών Αστυνομίας που δυνατό να διοριστούν 
με βάση τις σχετικές διατάξεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας 
(Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με 
βάση τα άρθρα 13, 16 και 17 του περί Αστυνομίας Νόμου, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 12 Ιανουαρίου, 29 Απριλίου και 6 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Αρχηγός Αστυνομίας 
και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ανώτερων 
Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών περί Αστυνομίας 
(Προαγωγές) Κανονισμών του 2004 [Κ.∆.Π.214 του 2004] έως 2006, έτσι ώστε να παρέχεται δυνατότητα 
κατάρτισης της επιτροπής (επιτροπή προαγωγών) που διορίζεται βάσει της παραγράφου (1) του Κανονισμού 
22 και η οποία αξιολογεί τους υποψηφίους για προαγωγή στο βαθμό Αστυνόμου Β΄ ή σε ανώτερο βαθμό και 
απαρτίζεται από τον Υπαρχηγό και δύο Βοηθούς Αρχηγούς Αστυνομίας, που διορίζει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως μετά από διαβούλευση με τον Αρχηγό Αστυνομίας, σε περίπτωση που δεν υπάρχει κατά 
τη δεδομένη χρονική στιγμή επαρκής αριθμός Βοηθών Αρχηγών Αστυνομίας που δυνατόν να διοριστούν με 
βάση τις σχετικές διατάξεις.  

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν, προβλέπουν ότι σε τέτοια 
περίπτωση ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διορίζει το γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ως πρόεδρο της επιτροπής προαγωγών και αντίστοιχο των αναγκαίων 
Βοηθών Αρχηγών Αστυνομίας αριθμό γενικών διευθυντών υπουργείων, κατόπιν διαβούλευσης με τον αρμόδιο 
υπουργό του υπουργείου που υπηρετούν οι εν λόγω γενικοί διευθυντές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ρύθμιση αυτή κρίνεται αναγκαία 
καθότι στις τάξεις της αστυνομίας υπηρετούν εκτός από τον Υπαρχηγό ένας μόνο Βοηθός Αρχηγός 
Αστυνομίας, ο οποίος, σύμφωνα με τη διαδικασία που καθορίζεται στον Κανονισμό 22, πρέπει να υποβάλει 
στην επιτροπή προαγωγών τις γραπτές απόψεις του για τον αξιολογούμενο από την επιτροπή υποψήφιο για 
προαγωγή στο βαθμό του Βοηθού Αρχηγού Αστυνομίας και, όπως αναφέρεται πιο πάνω, απαιτούνται ακόμα 
δύο Βοηθοί Αρχηγοί Αστυνομίας για τη νόμιμη συγκρότηση της επιτροπής προαγωγών. 

 Κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι, έπειτα από την αφυπηρέτηση τριών από τους τέσσερις 
Βοηθούς Αρχηγούς Αστυνομίας, υπηρετεί σήμερα στην Αστυνομία Κύπρου μόνο ένας Βοηθός Αρχηγός 
Αστυνομίας, αριθμός που δεν είναι επαρκής για τη νόμιμη συγκρότηση της επιτροπής προαγωγών, σύμφωνα 
με τον Κανονισμό 22. Ο ίδιος επεξήγησε ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η ρύθμιση της 
διαδικασίας πλήρωσης των τριών κενών θέσεων Βοηθών Αρχηγών Αστυνομίας, ώστε να μπορούν να 
συγκροτηθούν τα αρμόδια όργανα ή οι επιτροπές της αστυνομίας για την αξιολόγηση και την πραγματοποίηση 
προαγωγών στους υπόλοιπους βαθμούς. 

 Ο Αρχηγός Αστυνομίας σημείωσε ότι η μη πλήρωση των τριών θέσεων Βοηθών Αρχηγών Αστυνομίας 
προκαλεί ουσιαστικά λειτουργικά προβλήματα στην Αστυνομία Κύπρου, αφού παρακωλύει τη διενέργεια 
προαγωγών σε όλους τους βαθμούς του σώματος, και δυσχεραίνει την εύρυθμη και παραγωγική λειτουργία 
της. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου εξέφρασαν την άποψη ότι 
με τους προτεινόμενους κανονισμούς η αστυνομία αποκλείεται παντελώς από τη λήψη απόφασης για 
συγκρότηση της επιτροπής προαγωγών, αφού αυτή πραγματοποιείται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως σε συνεννόηση με άλλους υπουργούς και όχι με τον Αρχηγό Αστυνομίας, όπως προβλέπεται 
στην παράγραφο (1) του Κανονισμού 22.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν περαιτέρω ότι ο Υπαρχηγός 
Αστυνομίας αποκλείεται από του να προεδρεύει της επιτροπής προαγωγών και υπέβαλαν εισήγηση να 
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ορίζονται ως μέλη αυτής λειτουργοί υπουργείων ή της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας με μισθοδοτική 
κλίμακα Α15, δηλαδή χαμηλότερη του Υπαρχηγού Αστυνομίας, έτσι ώστε να μην υπάρχει νομικό κώλυμα 
αναφορικά με την προεδρία της επιτροπής προαγωγών από τον Υπαρχηγό Αστυνομίας.  

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησαν με τις απόψεις και εισηγήσεις των 
εκπροσώπων του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου. 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε γραπτή επιστολή του προς την επιτροπή την 
ενημέρωσε ότι σκοπός της εκτελεστικής εξουσίας δεν ήταν η αντικατάσταση του Υπαρχηγού Αστυνομίας ως 
προέδρου της επιτροπής προαγωγών από το γενικό διευθυντή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, αλλά αυτό εθεωρείτο αναγκαίο λόγω της συμμετοχής ως μελών στην επιτροπή γενικών διευθυντών 
υπουργείων, θέση που είναι ανώτερη ιεραρχικά από το βαθμό Υπαρχηγού Αστυνομίας.  Με την ίδια επιστολή ο 
υπουργός ενημέρωσε την επιτροπή ότι, έχοντας υπόψη τις πιο πάνω θέσεις και εισηγήσεις των δύο 
συνδέσμων της αστυνομίας, ζήτησε γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατά πόσο, 
σύμφωνα με τη νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, λειτουργοί της δημόσιας υπηρεσίας που κατέχουν 
υψηλότερη κλίμακα από την κλίμακα του Βοηθού Αρχηγού Αστυνομίας μπορούν να διοριστούν ως μέλη της 
επιτροπής, αφού είναι ιεραρχικά ανώτεροι της θέσης ή της τάξης του βαθμού του Βοηθού Αρχηγού 
Αστυνομίας. 

 Στη συνέχεια ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως υπέβαλε στην επιτροπή εισήγηση για 
αναθεώρηση του κειμένου των υπό συζήτηση κανονισμών στη βάση της σχετικής γνωμάτευσης της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, με την οποία προτείνεται όπως, σε περίπτωση που δε δύναται να καταρτιστεί 
επιτροπή προαγωγών με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου (1) του Κανονισμού 22 λόγω μη ύπαρξης 
επαρκή αριθμού Βοηθών Αρχηγών, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διορίζει ως μέλη της 
επιτροπής προαγωγών τον αναγκαίο αριθμό λειτουργών της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, οι οποίοι 
βρίσκονται σε ιεραρχικά ανώτερη θέση ή τάξη από αυτή του Βοηθού Αρχηγού ύστερα από συνεννόηση με το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Κατά την περαιτέρω συζήτηση επί των προτεινόμενων κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σημείωσε ότι με την τροποποίηση αυτή υιοθετείται επακριβώς η εισήγηση 
που περιλαμβάνεται στη γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και τόνισε ότι η σύνθεση της 
επιτροπής προαγωγών που προτείνεται με τους κανονισμούς αυτούς θα πραγματοποιείται μόνο σε περίπτωση 
που υπάρχει κώλυμα στην κατάρτισή της. 

 Ο Αρχηγός Αστυνομίας συμφώνησε πλήρως με την εισήγηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι η θέση της Νομικής Υπηρεσίας είναι όπως αυτή 
περιγράφεται στη σχετική γνωμάτευση, η οποία κατατέθηκε στην επιτροπή και στην οποία διαλαμβάνονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Είναι ορθότερο και συνάδει με τις καθιερωμένες αρχές του διοικητικού δικαίου όπως τα μέλη της 
επιτροπής προαγωγών κατέχουν υψηλότερη θέση από αυτήν της υπό πλήρωση θέσης. Τέτοια ρύθμιση 
είναι παρόμοια και με αυτή που περιλαμβάνεται στο άρθρο 32 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου [Ν. 
1 του 1990], στο οποίο προβλέπεται ότι ο πρόεδρος και τα μέλη συμβουλευτικής επιτροπής κατέχουν 
θέση ιεραρχικά ανώτερη της υπό πλήρωση θέσης. 

2. Νοουμένου ότι ο πρόεδρος της επιτροπής προαγωγών θα είναι ο Υπαρχηγός Αστυνομίας, όπως 
προβλέπεται στους υφιστάμενους κανονισμούς, τα άλλα δύο μέλη της επιτροπής προαγωγών μπορεί να 
προέρχονται από τη δημόσια υπηρεσία, νοουμένου ότι κατέχουν θέση ιεραρχικά ανώτερη της υπό 
πλήρωση θέσης αλλά κατώτερη της θέσης του Υπαρχηγού Αστυνομίας.  Η συμπερίληψη λειτουργών 
της δημόσιας υπηρεσίας ως μελών της επιτροπής προαγωγών υποστηρίζεται από σχετική νομολογία 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, που ήδη εφαρμόζεται στην περίπτωση πειθαρχικής διαδικασίας δυνάμει των 
περί Αστυνομίας (Πειθαρχικών) Κανονισμών (Κ.∆.Π. 53 του 1989), όπου προβλέπεται μεταξύ άλλων η 
συμμετοχή μέλους της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας στην επιτροπή που εκδικάζει πειθαρχικά 
αδικήματα στην αστυνομία. 

3. Εκφράζεται η άποψη ότι με δεδομένο ότι η θέση του Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας είναι κατώτερη του 
Υπαρχηγού Αστυνομίας και ότι στους πιο πάνω αναφερόμενους κανονισμούς προβλέπεται ρητά η 
συμμετοχή μέλους της Νομικής Υπηρεσίας σε επιτροπή της Αστυνομίας Κύπρου, θα ήταν 
καταλληλότερο όπως η τροποποίηση αναφέρεται σε «αντίστοιχο αριθμό λειτουργών της Νομικής 
Υπηρεσίας οι οποίοι βρίσκονται σε ιεραρχικά ανώτερη θέση ή τάξη» από την υπό πλήρωση θέση του 
Βοηθού Αρχηγού της Αστυνομίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου εισηγήθηκαν όπως στους 
υπό συζήτηση κανονισμούς περιληφθεί πρόνοια η οποία να προβλέπει ότι, προτού αξιολογηθούν οι υποψήφιοι 
για πλήρωση των θέσεων των Βοηθών Αρχηγών Αστυνομίας, η επιτροπή προαγωγών να επιλαμβάνεται της 
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επανεξέτασης οποιωνδήποτε ακυρωθεισών από το δικαστήριο προαγωγών του αμέσως προηγούμενου 
βαθμού. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησαν με την εισήγηση του Υπουργού 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών 
περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών τους, καθώς και τη βελτίωσή τους από 
νομοτεχνική άποψη. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγούνται στη Βουλή των Αντιπροσώπων την έγκριση των 
υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κανονισμών κατά τη συζήτησή 
τους στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013», 
πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βελτίωση των διατάξεων του βασικού νόμου που αφορούν τις τυπικές διατυπώσεις για την εγκυρότητα 
μιας διαθήκης και εκσυγχρονισμός των διατάξεών του σε σχέση με την απόλυτη ελευθερία διάθεσης της 
περιουσίας του αποβιώσαντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ιαθηκών και 
∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη 
Βουλή από τους βουλευτές κ. Ρίκκο Μαππουρίδη, Σωτήρη Σαμψών και Γεώργιο Κ. Γεωργίου, βουλευτές του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Μαρτίου και στις 6 Μαΐου 
2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Η 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής 
Νόμου, ώστε αφενός να βελτιωθούν οι διατάξεις του που αφορούν τις τυπικές διατυπώσεις για την εγκυρότητα 
μιας διαθήκης και αφετέρου να εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις του σε σχέση με την απόλυτη ελευθερία διάθεσης 
της περιουσίας του αποβιώσαντος. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, όπως είχε αρχικά κατατεθεί, προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 
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1. Προστίθεται νέο άρθρο στο βασικό νόμο, με το οποίο προβλέπεται ότι διαθήκη που δε συμμορφώνεται 
με τις διατάξεις της παραγράφου (δ) του άρθρου 23 του βασικού νόμου όσον αφορά την υπογραφή από 
τους μάρτυρες, δηλαδή δεν υπογράφηκε ή μονογράφηκε  κάθε φύλλο της διαθήκης από ή για 
λογαριασμό των μαρτύρων αυτής, δεν είναι άκυρη, αν ο διαθέτης υπέγραψε ή μονόγραψε τη διαθήκη και 
κάθε φύλλο αυτής και οι δύο μάρτυρες της διαθήκης μπορούν να επιβεβαιώσουν προς ικανοποίηση 
αρμόδιου δικαστηρίου ότι εκτελέστηκε από το διαθέτη στην παρουσία τους. 

2. Τροποποιείται το άρθρο 42 του βασικού νόμου, το οποίο προβλέπει ότι οι διατάξεις του νόμου για τη 
διαθέσιμη μοίρα που περιορίζουν τη διάθεση με διαθήκη της περιουσίας προσώπου που αποβιώνει 
αφήνοντας τέκνο ή κατιόντα τέκνου ή γονέα ή σύζυγο δεν εφαρμόζονται σε πρόσωπα που γεννήθηκαν 
στο Ηνωμένο Βασίλειο ή σε οποιοδήποτε κράτος μέλος της Κοινοπολιτείας, έτσι ώστε η απόλυτη 
ελευθερία διάθεσης της περιουσίας αποβιώσαντος να παρέχεται σε οποιοδήποτε μη πολίτη της 
∆ημοκρατίας και όχι μόνο στα πιο πάνω πρόσωπα.  

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου ο εκ των εισηγητών της κ. Ρίκκος Μαππουρίδης ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι σκοπός της πρώτης προτεινόμενης ρύθμισης είναι η άρση οποιασδήποτε αδικίας θα μπορούσε 
ενδεχόμενα να προκληθεί λόγω ακύρωσης διαθήκης για καθαρά τυπικούς λόγους, όπως στην περίπτωση που, 
ενώ ο διαθέτης υπέγραψε τη διαθήκη και όλες τις σελίδες αυτής, ένας μάρτυρας παρέλειψε να μονογράψει μια 
σελίδα της διαθήκης και ως εκ τούτου αυτή κινδυνεύει να κηρυχθεί άκυρη, παρά το γεγονός ότι οι μάρτυρες 
μπορούν πολύ εύκολα να επιβεβαιώσουν προς ικανοποίηση δικαστηρίου ότι όντως η διαθήκη εκτελέστηκε από 
το διαθέτη στην παρουσία τους.  Ολοκληρώνοντας την παρουσίαση της πρώτης προτεινόμενης ρύθμισης ο πιο 
πάνω εισηγητής υιοθέτησε τη γραπτή εισήγηση του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, με την οποία 
παρέχεται η δυνατότητα:   

1. σε οποιοδήποτε ενδιαφερόμενο πρόσωπο, σε περίπτωση που διαπιστώνεται λάθος ή παράλειψη στις 
διατυπώσεις διαθήκης που προβλέπονται στο άρθρο 23 ή γραμματικό ή αριθμητικό λάθος ως προς το 
περιεχόμενο της διαθήκης, να καταθέσει αίτηση στο δικαστήριο για τη διόρθωση του λάθους ή της 
παράλειψης και  

2. στο δικαστήριο, αφού πειστεί προς τούτο και αν θεωρήσει δίκαιο υπό τις περιστάσεις, να διορθώσει το 
σχετικό λάθος ή την παράλειψη,  

και εισηγήθηκε όπως η πρώτη προτεινόμενη ρύθμιση αντικατασταθεί από την εισήγηση αυτή. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη προτεινόμενη ρύθμιση, ο ίδιος πιο πάνω εισηγητής σημείωσε ότι, δεδομένου ότι 
η Κύπρος ως ανοικτή κοινωνία και ως διεθνές επιχειρηματικό κέντρο φιλοξενεί πολλούς ανθρώπους από 
διάφορες χώρες, οι οποίοι εργάζονται στην Κύπρο ή την επέλεξαν για τη συνταξιοδότησή τους, η εν λόγω 
ελευθερία διάθεσης του συνόλου της περιουσίας τέτοιων προσώπων με διαθήκη πρέπει να επεκταθεί σε όλους 
γενικά τους αλλοδαπούς, γι’ αυτό και ενημέρωσε την επιτροπή ότι η σχετική τροποποίηση προτείνεται με 
σκοπό να καταστεί η Κύπρος πιο φιλική ως χώρα μόνιμης διαμονής για συνταξιούχους και αλλοδαπούς 
επιχειρηματίες. 

 Τοποθετούμενη σχετικά η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εξέφρασε 
θετική άποψη αναφορικά με την πρώτη προτεινόμενη τροποποίηση, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί από τους 
εισηγητές της.  Σε κατοπινό στάδιο και αφού μελέτησε την εισήγηση του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
που υιοθετήθηκε από τους εισηγητές της πρότασης νόμου, εξέφρασε, με γραπτή επιστολή της, τη σύμφωνη 
γνώμη του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως αναφορικά με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν 
λόγω εισήγησης.  Η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε περαιτέρω όπως εξεταστεί από την επιτροπή το ενδεχόμενο 
να προστεθεί στην πρόταση νόμου ρητή πρόνοια περί διαφύλαξης της διαθέσιμης μοίρας, σε περίπτωση που 
το εθνικό δίκαιο του κράτους του οποίου είναι πολίτης ο αλλοδαπός περιλαμβάνει σχετικές διατάξεις. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, αναφερόμενος στην προηγούμενη γραπτή 
εισήγηση του συλλόγου, την οποία υιοθέτησαν οι εισηγητές της πρότασης νόμου, εξέφρασε την άποψη ότι με 
την εισήγηση αυτή παρέχεται η δυνατότητα διόρθωσης λαθών ή παραλείψεων από το δικαστήριο, ώστε να μην 
παραγνωρίζεται για τυπικούς λόγους η επιθυμία του αποβιώσαντα, και ταυτόχρονα διατηρείται ο αυστηρός 
τύπος που προβλέπεται για την εγκυρότητα της διαθήκης.  Όσον αφορά τη δεύτερη προτεινόμενη ρύθμιση, ο 
ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος δεν έχει καταλήξει σε 
κοινή άποψη ως προς αυτή, αφού παρουσιάστηκαν διιστάμενες απόψεις κατά τη συζήτηση του θέματος αυτού. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί 
στη βάση της πιο πάνω εισήγησης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 23Α.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση της μη εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2008 και 2013 σε συγκεκριμένες μη αδειοδοτούμενες 
εγκαταστάσεις που αφορούν κλιβάνους που εγκαταστάθηκαν πριν από τη 19η ∆εκεμβρίου 2008 και οι οποίοι 
χρησιμοποιούν ως καύσιμο ξηρούς πυρήνες καρπών ελιάς ή περιβλήματα ξηρών καρπών μέχρι την 30ή Μαΐου 
2017. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2015»  
Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Σοφοκλής Φυττής 

 Πρόδρομος Προδρόμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Απριλίου και 6 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της ΟΕΒ.  Το ΚΕΒΕ, η 
ΠΟΒΕΚ, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  
Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων υπέβαλε γραπτώς τις απόψεις του.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 του περί Ελέγχου 
της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, είναι η παράταση της μη εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
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της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικών) Κανονισμών του 2008 και 2013 σε 
συγκεκριμένες μη αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις που αφορούν κλιβάνους που εγκαταστάθηκαν πριν από τη 
19η ∆εκεμβρίου 2008 και οι οποίοι χρησιμοποιούν ως καύσιμο ξηρούς πυρήνες καρπών ελιάς ή περιβλήματα 
ξηρών καρπών μέχρι την 30ή Μαΐου 2017.   

 Όπως είναι γνωστό, με τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2013 παραχωρήθηκε παράταση στη μη εφαρμογή των 
βασικών κανονισμών  μέχρι την 30ή  Μαΐου 2015, η οποία είχε κριθεί τότε αναγκαία λόγω της επικείμενης 
εισαγωγής νέας σχετικής ευρωπαϊκής Οδηγίας, με την οποία θα έπρεπε να εναρμονιστούν οι ισχύοντες 
κανονισμοί. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λόγω της μη θέσπισης της εν λόγω ευρωπαϊκής Οδηγίας μέχρι 
σήμερα, η παραχώρηση νέας παράτασης στην αναστολή της εφαρμογής των υφιστάμενων κανονισμών 
κρίνεται απαραίτητη, ώστε να παρασχεθεί επαρκής χρόνος: 

1. για την ολοκλήρωση της εξέτασης και έγκρισης σε ευρωπαϊκό επίπεδο της σχετικής ευρωπαϊκής 
Οδηγίας, η οποία θα ρυθμίζει μεταξύ άλλων και τα ζητήματα που αφορούν τον έλεγχο των αέριων 
εκπομπών από εγκαταστάσεις καύσης που εμπίπτουν στις διατάξεις των πιο πάνω κανονισμών και 

2. εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο μέσω της τροποποίησης των 
υφιστάμενων κανονισμών ή της θέσπισης νέων κανονισμών.    

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών.  Το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 20 
Απριλίου 2015, ενημέρωσε την επιτροπή ότι δε διατηρεί οποιεσδήποτε διαφωνίες ή επιφυλάξεις σε σχέση με 
τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των προτεινόμενων 
κανονισμών για την παράταση της σχετικής νομοθεσίας μέχρι την 30ή Μαΐου 2017. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Ευρωμεσογειακής Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Ευρωμεσογειακής Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών Μελών της, αφενός, και του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, αφετέρου, η οποία υπογράφηκε στις 
Βρυξέλλες τη 15η ∆εκεμβρίου 2010.  Ειδικότερα, ανάπτυξη του δικτύου των αερομεταφορών στη Μεσόγειο και 
διευκόλυνση της πρόσβασης των αεροπορικών εταιρειών στις αγορές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Ευρωμεσογειακής Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Κρατών Μελών της, αφενός, και του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Αδάμος Αδάμου  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Απριλίου 2015.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της Ευρωμεσογειακής 
Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του 
Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, αφετέρου, η οποία υπογράφηκε στις Βρυξέλλες τη 15η ∆εκεμβρίου 2010 
και της οποίας την υπογραφή ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 71.237, 
ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2010. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, την εισηγητική 
έκθεση, αλλά και το ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντικτύπου που συνοδεύουν το νομοσχέδιο, η εν λόγω 
συμφωνία στοχεύει στην ανάπτυξη του δικτύου των αερομεταφορών στη Μεσόγειο, στη βάση της αμοιβαίας 
πρόσβασης στις αγορές με ίσους όρους ανταγωνισμού και με την τήρηση των ίδιων κανόνων, 
συμπεριλαμβανομένων των πεδίων της ασφάλειας πτήσεων, της ασφάλειας από έκνομες ενέργειες, της 
διαχείρισης εναέριας κυκλοφορίας, των θεμάτων κοινωνικού χαρακτήρα και περιβάλλοντος. 

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι με την εν λόγω συμφωνία διευκολύνεται η πρόσβαση των 
αεροπορικών εταιρειών στις αγορές, μεγιστοποιώντας τα οφέλη για τους καταναλωτές, τις αεροπορικές 
εταιρείες και τους εργαζομένους. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα αυτά εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωμεσογειακής Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση κυρούται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση 
Ναυαγίων και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει 
το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση Ναυαγίων του 2007, η οποία 
υπογράφτηκε στο Ναϊρόμπι τη 18η Μαΐου 2007 και αποτελεί νομοθέτημα του ∆ιεθνούς Ναυτιλιακού 
Οργανισμού.  Ειδικότερα, κάλυψη του κενού που υπάρχει στο διεθνές νομικό πλαίσιο με την παροχή διεθνών 
κανόνων, που θα διασφαλίζουν την ταχεία και αποτελεσματική απομάκρυνση ναυαγίων που βρίσκονται εντός 
της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης μιας χώρας.  Παράλληλα, δυνατότητα στα συμβαλλόμενα κράτη να 
επεκτείνουν την εφαρμογή της σύμβασης και σε ναυάγια τα οποία βρίσκονται εντός των χωρικών τους υδάτων 
και στην περίπτωση της Κύπρου εντός της χωρικής θάλασσας της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση Ναυαγίων και περί Συναφών 

Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Απριλίου 2015.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων, του Υπουργείου Εξωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου και της Επιτροπής ∆ιερεύνησης Ναυτικών Ατυχημάτων και Συμβάντων.  Το Κυπριακό Ναυτιλιακό 
Επιμελητήριο, η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών και η Επιτροπή Ναυτιλίας του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της 
∆ιεθνούς Σύμβασης του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση Ναυαγίων του 2007, η οποία υπογράφτηκε στο Ναϊρόμπι 
τη 18η Μαΐου 2007 και αποτελεί νομοθέτημα του ∆ιεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού (International Maritime 
Organization).  Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την προσχώρηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην εν λόγω σύμβαση με την απόφασή του με αριθμό 77.750 και ημερομηνία 29 Οκτωβρίου 
2014. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, την 
εισηγητική έκθεση, αλλά και το ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντικτύπου που συνοδεύουν το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, με την κύρωση της εν λόγω σύμβασης καλύπτεται το κενό που υπάρχει στο διεθνές νομικό 
πλαίσιο με την παροχή διεθνών κανόνων που θα διασφαλίζουν την ταχεία και αποτελεσματική απομάκρυνση 
ναυαγίων που βρίσκονται εντός της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης μιας χώρας.  Παράλληλα, η εν λόγω 
σύμβαση παρέχει τη δυνατότητα στα συμβαλλόμενα κράτη να επεκτείνουν την εφαρμογή των προνοιών της και 
σε ναυάγια τα οποία βρίσκονται εντός των χωρικών τους υδάτων και στην περίπτωση της Κύπρου εντός της 
χωρικής θάλασσας της ∆ημοκρατίας. 

 Συγκεκριμένα, το εν λόγω νομοσχέδιο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων πρόνοιες για: 

1. την ανέλκυση ναυαγίων, περιλαμβανομένης της τήρησης από πλευράς του πλοιοκτήτη συγκεκριμένων 
χρονοδιαγραμμάτων και όρων για την εκτέλεση της εν λόγω εργασίας, 

2. την εξακρίβωση της ακριβούς τοποθεσίας και της σήμανσης του ναυαγίου που αποτελεί κίνδυνο.  Ο 
πλοιοκτήτης θα επωμίζεται το κόστος τέτοιων εργασιών και, σε περίπτωση που ο πλοιοκτήτης 
παραλείψει να ανελκύσει το ναυάγιο, τότε το παράκτιο κράτος θα αναλαμβάνει την ανέλκυση του 
ναυαγίου και θα ανακτά το κόστος ανέλκυσης από τους ασφαλιστές, 

3. την επιβολή σε πλοία ολικής χωρητικότητας άνω των 300 κόρων την υποχρέωση διατήρησης 
υποχρεωτικής ασφάλισης αναφορικά με το κόστος ανέλκυσης ναυαγίου, η οποία βεβαιώνεται με την 
έκδοση σχετικού πιστοποιητικού από τις αρχές του κράτους της σημαίας του πλοίου,  
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4. τις διαδικασίες έκδοσης πιστοποιητικού που προβλέπεται στο άρθρο 12 στης σύμβασης και 

5. τα ποινικά αδικήματα και για ρύθμιση των περιπτώσεων επιβολής διοικητικού προστίμου. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι τόσο το Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο όσο και η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών 
απέστειλαν στην επιτροπή ηλεκτρονικά μηνύματα, με  ημερομηνίες 27 και 24 Απριλίου 2015, αντίστοιχα, με τα 
οποία ενημέρωσαν την επιτροπή για την αδυναμία παρουσίας τους στη συνεδρία της και για τη συμφωνία τους 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των διατάξεων της Σύμβασης.  Άρθρο 4. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Υποχρέωση γνωστοποίησης ναυαγίου.  Άρθρο 6. 

 Καθορισμός, εξακρίβωση τοποθεσίας και σήμανση ναυαγίων που αποτελούν κίνδυνο.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις και εξουσίες αρμόδιας αρχής κατά την ανέλκυση ναυαγίων.  Άρθρο 8. 

 Υποχρεώσεις πλοιοκτήτη για την ανέλκυση ναυαγίου.  Άρθρο 9. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Ναυαγίων.  Άρθρο 10. 

 Εξουσίες της αρμόδιας αρχής σε σχέση με τα πιστοποιητικά και τα αδικήματα.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση κατάπλου, απόπλου ή εκτέλεσης πλόων χωρίς πιστοποιητικό.  Άρθρο 12. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 13. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 14. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 15. 

 Λήψη δικαστικών μέτρων προς είσπραξη διοικητικού προστίμου και άλλων οφειλών.  Άρθρο 16. 

 Επιβάρυνση επί του πλοίου.  Άρθρο 17. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 18. 

 Άλλες συναφείς νομοθετικές διατάξεις.  Άρθρο 19. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 20 εγκριθούν; 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 20 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση 
Ναυαγίων και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση κυρούται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Πυρηνικών Ερευνών σχετικά με την Περαιτέρω Ανάπτυξη της 
Επιστημονικής και Τεχνικής Συνεργασίας στη Φυσική Υψηλών Ενεργειών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού Πυρηνικών Ερευνών σχετικά με την περαιτέρω ανάπτυξη της επιστημονικής και τεχνικής 
συνεργασίας στη φυσική υψηλών ενεργειών, καθώς και ορισμένων πρωτοκόλλων, ώστε να ενισχυθούν οι 
προσπάθειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για στήριξη της ερευνητικής, ακαδημαϊκής και 
εκπαιδευτικής κοινότητας της Κύπρου και να βοηθηθεί το αρμόδιο υπουργείο στη συνέχιση των ερευνητικών 
δραστηριοτήτων που έχουν σχέση με τον εν λόγω οργανισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού 

Οργανισμού Πυρηνικών Ερευνών σχετικά με την Περαιτέρω Ανάπτυξη της Επιστημονικής και Τεχνικής 
Συνεργασίας στη Φυσική Υψηλών Ενεργειών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Γιώργος Λουκαΐδης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Απριλίου 2015.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων 
Συντονισμού και Ανάπτυξης.  Το Υπουργείο Εξωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση των 
ακολούθων: 

1. Της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού 
Πυρηνικών Ερευνών (ΕΟΠΕ) σχετικά με την Περαιτέρω Ανάπτυξη της Επιστημονικής και Τεχνικής 
Συνεργασίας στη Φυσική Υψηλών Ενεργειών, η οποία υπογράφθηκε στη Γενεύη στις 14 Φεβρουαρίου 
2006 κατόπιν της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 62.884 και ημερομηνία 5 ∆εκεμβρίου 
2005. 

2. Του υπ’ αριθμόν P085/LHC πρωτοκόλλου σχετικά με τη συμμετοχή πανεπιστημίων και επιστημονικών 
ιδρυμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Πρόγραμμα Σωματιδιακής Φυσικής Υψηλών Ενεργειών 
στον ΕΟΠΕ και του υπ’ αριθμόν P084/LHC/GRID πρωτοκόλλου σχετικά με τη συμμετοχή 
πανεπιστημίων και επιστημονικών ιδρυμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε Υπολογιστικά Συστήματα 
Υψηλών Αποδόσεων και Εφαρμογών, τα οποία υπογράφθηκαν στη Γενεύη στις 30 Ιουλίου 2007 
κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 65.284 και ημερομηνία 4 Απριλίου 2007. 



1881 
 

3. Του υπ’ αριθμόν P085/LHC/Α1 προσαρτήματος στο πρωτόκολλο σχετικά με τη συμμετοχή 
πανεπιστημίων και επιστημονικών ιδρυμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Πρόγραμμα 
Σωματιδιακής Φυσικής Υψηλών Ενεργειών στον ΕΟΠΕ και του υπ’ αριθμόν P084/LHC/GRID/Α1 
προσαρτήματος στο πρωτόκολλο αναφορικά με τη συμμετοχή πανεπιστημίων και επιστημονικών 
ιδρυμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε υπολογιστές και εφαρμογές υψηλής απόδοσης, τα οποία 
υπογράφθηκαν στη Γενεύη στις 30 Ιουλίου 2007 κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 
65.284 και ημερομηνία 4 Απριλίου 2007 και η ισχύς των οποίων προσαρτημάτων επεκτάθηκε δι’ 
ανταλλαγής επιστολών, η οποία επέκταση εγκρίθηκε κατόπιν της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 76.207 και ημερομηνία 19 ∆εκεμβρίου 2013. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και το 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντικτύπου που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με το τελευταίο θα 
ενισχυθούν οι προσπάθειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για στήριξη της ερευνητικής, ακαδημαϊκής 
και εκπαιδευτικής κοινότητας της Κύπρου και θα βοηθηθεί το αρμόδιο υπουργείο στη συνέχιση των 
ερευνητικών δραστηριοτήτων που έχουν σχέση με τον ΕΟΠΕ.  

 Ειδικότερα, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε πρόσθετα ότι με την κύρωση της υπό αναφορά συμφωνίας θα 
διορθωθεί το πρόβλημα που εντοπίστηκε από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και αφορά την απουσία 
ορθής διαδικασίας κύρωσης τόσο της υπό αναφορά συμφωνίας όσο και των πρωτοκόλλων, όπως αυτή 
προβλέπεται στο άρθρο 169 του συντάγματος για τη συνομολόγηση διεθνών συμφωνιών.   

 Παράλληλα, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε συμπληρωματικά ότι η ∆ημοκρατία έχει υπογράψει από τις 5 
Οκτωβρίου 2012 σχετική συμφωνία σύνδεσης, η κύρωση της οποίας πρέπει να επιτευχθεί το αργότερο μέχρι 
τις 5 Οκτωβρίου του 2015.  Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι, μέχρις ότου ολοκληρωθεί η εν λόγω 
διαδικασία σύνδεσης, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2013 
εξουσιοδότησε τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να προχωρήσει στην ανανέωση των σχετικών 
πρωτοκόλλων συνεργασίας. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λουκαΐδης.     

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έπρεπε, αντί αυτών των συμβάσεων, σήμερα ή και ενωρίτερα να είχαμε ενώπιόν μας σύμβαση για 
εισδοχή, για ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο CERN.  ∆υστυχώς, και αυτή η σημαντική ανάγκη, που θα 
εξυπηρετήσει την οικονομία, την επιστημονική έρευνα, την καταπολέμηση της ανεργίας, ειδικότερα για τους 
νέους επιστήμονες, μέχρι τούτη την ώρα αποτελεί θύμα μιας οικονομίστικης λογικής λιτότητας.  Ευχόμαστε και 
ελπίζουμε ότι στο επόμενο διάστημα θα έχουμε θετική ανταπόκριση του Υπουργείου Οικονομικών, ώστε 
επιτέλους να γίνουμε μέλη στο CERN.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να σημειωθεί η παρατήρηση του κ. Λουκαΐδη και να διαβιβαστεί στην εκτελεστική εξουσία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 
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 Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της Συμφωνίας.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα αυτά εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Πυρηνικών Ερευνών σχετικά με την Περαιτέρω Ανάπτυξη της 
Επιστημονικής και Τεχνικής Συνεργασίας στη Φυσική Υψηλών Ενεργειών (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σύμβαση κυρούται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καθορισμός του διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης ως αρμόδιας αρχής 
για σκοπούς εφαρμογής του βασικού νόμου και θεσμοθέτηση της δυνατότητας άσκησης ιεραρχικής προσφυγής 
στον Υπουργό Εσωτερικών κατά των αποφάσεων που εκδίδει η αρμόδια αρχή, ώστε αυτές να επανεξετάζονται 
εξ υπαρχής ως προς τα γεγονότα και τις περιστάσεις επί των οποίων βασίζονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος 
των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν 

Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού  Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαρτίου και στις 30 Απριλίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο αναπληρωτής διευθυντής του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της Κίνησης για Ισότητα, 
Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ). Η Ύπατη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, το Future 
Worlds Center και το Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και 
των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία Νόμου για την 
ορθότερη εναρμόνισή του με το άρθρο 31.3 της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 29ης Νοεμβρίου 2004 σχετικά με το δικαίωμα των πολιτών της Ένωσης και των μελών των 
οικογενειών τους να κυκλοφορούν και να διαμένουν ελεύθερα στην επικράτεια των κρατών μελών. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική 
νομοθεσία: 
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1. ∆ιαμόρφωση του ορισμού του όρου “αρμόδια αρχή”, ώστε αρμόδια αρχή για σκοπούς εφαρμογής της εν 
λόγω νομοθεσίας να είναι ο διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και 
οποιοσδήποτε υπάλληλος του τμήματος αυτού εξουσιοδοτείται γενικώς ή ειδικώς από το διευθυντή για 
το σκοπό αυτό αντί ο Υπουργός Εσωτερικών ή δεόντως εξουσιοδοτημένος από αυτόν λειτουργός, όπως 
ισχύει σήμερα. 

2. Θεσμοθέτηση της δυνατότητας άσκησης ιεραρχικής προσφυγής στον Υπουργό Εσωτερικών κατά των 
αποφάσεων που εκδίδει η αρμόδια αρχή, ώστε αυτές να επανεξετάζονται εξ υπαρχής ως προς τα 
γεγονότα και τις περιστάσεις επί των οποίων βασίζονται. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, έπειτα από παρατηρήσεις που υπέβαλε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
στα πλαίσια της διαδικασίας “EU Pilot” για ελλιπή συμβατότητα της εθνικής νομοθεσίας με την υπό αναφορά 
ευρωπαϊκή Οδηγία.  Συγκεκριμένα, με βάση σχετική επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία δε διαλαμβάνει τον απαιτητέο εκ της Οδηγίας 2004/38/ΕΚ δικαστικό έλεγχο σκοπιμότητας 
των διοικητικών πράξεων που επηρεάζουν δυσμενώς τους Ευρωπαίους πολίτες και τα μέλη των οικογενειών 
τους.  
 Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας, οι ενδιαφερόμενοι επί του παρόντος έχουν μόνο δικαίωμα άσκησης προσφυγής ενώπιον 
του Ανώτατου ∆ικαστηρίου δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, προκειμένου να προσβάλουν 
αποφάσεις της αρμόδιας αρχής, που μέχρι σήμερα είναι ο Υπουργός Εσωτερικών ή δεόντως 
εξουσιοδοτημένος από αυτόν λειτουργός, οι οποίες αποφάσεις λήφθηκαν σε βάρος τους για λόγους δημόσιας 
τάξης, δημόσιας ασφάλειας ή δημόσιας υγείας. Ωστόσο, η εν λόγω αναθεωρητική διαδικασία περιορίζεται σε 
έλεγχο νομιμότητας των προσβαλλόμενων διοικητικών πράξεων και δεν εκτείνεται σε έλεγχο σκοπιμότητας 
αυτών των πράξεων, όπως προβλέπει η σχετική ενωσιακή διάταξη.  

 Τέλος, με βάση τα ίδια στοιχεία η εκτελεστική εξουσία, με στόχο τη συμμόρφωση με το άρθρο 31.3 της 
υπό αναφορά Οδηγίας, πέρα από την προτεινόμενη ρύθμιση για την παροχή δυνατότητας στα πρόσωπα που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας να υποβάλλουν ιεραρχική προσφυγή 
εναντίον των αποφάσεων της αρμόδιας αρχής, μελέτησε ως μια άλλη νομική επιλογή την παροχή δικαιοδοσίας 
ελέγχου σκοπιμότητας και για τους σκοπούς της εν λόγω Οδηγίας στο νέο πρωτοβάθμιο διοικητικό δικαστήριο, 
του οποίου επίκειται η ίδρυση.  Επειδή όμως η επιλογή αυτή θα επιβάρυνε με πρόσθετο όγκο εργασίας το εν 
λόγω υπό ίδρυση δικαστήριο, το οποίο πρόκειται να ασκεί δικαστικό έλεγχο σκοπιμότητας στα θέματα 
φορολογίας και διεθνούς προστασίας, προωθήθηκε το υπό αναφορά νομοσχέδιο.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου πλην του εκπροσώπου της ΚΙΣΑ. Συγκεκριμένα, ο εν λόγω εκπρόσωπος διατύπωσε τον 
προβληματισμό της εν λόγω οργάνωσης σε σχέση με την αποτελεσματικότητα της προτεινόμενης πρόνοιας για 
υποβολή ιεραρχικής προσφυγής στον Υπουργό Εσωτερικών από πρόσωπα που εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, γι’ αυτό και εισηγήθηκε όπως η αναθεώρηση των 
αποφάσεων της αρμόδιας αρχής σε δεύτερο βαθμό γίνεται από άλλο όργανο, ανεξάρτητο διοικητικά και 
λειτουργικά.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ 
αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 3Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 32Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα αυτά εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την άμεση 
δημιουργία και εκτέλεση σχεδίου που θα διασφαλίζει, στη βάση χρονοδιαγράμματος που θα τεθεί, την 
εφαρμογή το συντομότερο δυνατόν της ολικής αποκατάστασης των κατασχεθεισών αποταμιεύσεων των 
καταθετών.  Το σχέδιο ψηφίσματος θεωρείται αναγνωσθέν. 

(Το σχετικό σχέδιο ψηφίσματος) 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την άμεση δημιουργία και εκτέλεση 
σχεδίου που θα διασφαλίζει, στη βάση χρονοδιαγράμματος που θα τεθεί, την εφαρμογή το 

συντομότερο δυνατόν της ολικής αποκατάστασης των κατασχεθεισών αποταμιεύσεων των καταθετών 

 ΕΠΕΙ∆Η η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατά το έτος 2011 συγκατατέθηκε στην απομείωση του ελληνικού 
χρέους, χωρίς ταυτόχρονα να μεριμνήσει για τη θωράκιση του τραπεζικού τομέα και χωρίς να απαιτήσει 
οποιαδήποτε ανάλογη στήριξη, όπως έγινε στην περίπτωση των ελληνικών τραπεζών, επιλέγοντας όπως η 
στήριξη των κυπριακών τραπεζών γίνει είτε με ίδια μέσα είτε μέσω προγράμματος στήριξης και   

 ΕΠΕΙ∆Η η εποπτεία ειδικά της Λαϊκής Τράπεζας από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου αποδείχθηκε 
πλημμελής μέχρι το 2012 και εγκληματικά ανεπαρκής την περίοδο 2012-2013 με αποτέλεσμα τα συμφέροντα 
των καταθετών στο τραπεζικό σύστημα να έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα και  

 ΕΠΕΙ∆Η, κατόπιν αυτού, η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατά τα έτη 2012 και 2013 διαβεβαίωνε επισήμως 
τους καταθέτες ότι θα στήριζε τη Λαϊκή Τράπεζα, ώστε να διασφαλίσει τη βιωσιμότητά της, και 

 ΕΠΕΙ∆Η καθ’ όλη τη διάρκεια της περιόδου που προηγήθηκε του κουρέματος καταθέσεων, ακόμη και 
κατά το έτος 2013, όλα τα θεσμικά όργανα της πολιτείας, κυβέρνηση, Κεντρική Τράπεζα και άλλοι 
αξιωματούχοι, διαβεβαίωναν ενίοτε και γραπτώς ότι σε καμία περίπτωση δε θα γινόταν κούρεμα καταθέσεων 
και  

 ΕΠΕΙ∆Η, συνεπεία των κακών χειρισμών και αποφάσεων, αλλά και της επιδειχθείσας ασύγγνωστης 
αμέλειας, η Κύπρος το Μάρτιο του 2013 οδηγήθηκε σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, το κράτος δε αποφάσισε 
να χρησιμοποιήσει τις αποταμιεύσεις των καταθετών της Λαϊκής Τράπεζας, ώστε να αποτρέψει την 
κατάρρευση της οικονομίας και τη χρεοκοπία της Κύπρου, πράγμα που κατ’ ουσίαν έπραξε αυθαίρετα και 
επιλεκτικά εις βάρος συγκεκριμένων καταθετών και 

 ΕΠΕΙ∆Η, παρά τις δοθείσες αρμοδίως διαβεβαιώσεις για αποκατάσταση των επηρεαζόμενων 
καταθετών, η υφαρπαγή των αποταμιεύσεων μερίδας του λαού κατά το δεδομένο τρόπο συνεχίζεται, 
δημιουργώντας αδικίες και προκαλώντας δικαιολογημένα αισθήματα πικρίας και αγανάκτησης ως αποτέλεσμα 
της με επιλεκτικό τρόπο θυματοποίησης μερίδας του πληθυσμού με σοβαρότατα οικονομικά, οικογενειακά και 
κοινωνικά προβλήματα και άλλες πολλαπλές επιπτώσεις και 

 ΕΠΕΙ∆Η δεν έχει ακόμη με οποιοδήποτε τρόπο υπάρξει αποκατάσταση ούτε έχει καταρτιστεί 
οποιοδήποτε σχέδιο αποζημίωσης των καταθετών της Λαϊκής Τράπεζας, οι οποίοι αναντίλεκτα και ως 
αποτέλεσμα των κακών χειρισμών θυματοποιήθηκαν άδικα και απαράδεκτα, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων  

Καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει αμέσως και χωρίς άλλη καθυστέρηση, ως οι δοθείσες υποσχέσεις της, 
στην κατάρτιση και υλοποίηση σχεδίου το οποίο να διασφαλίζει την πλήρη αποκατάσταση των επηρεασθέντων 
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καταθετών βάσει συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος, την επαναφορά των πραγμάτων στην προτέρα τους 
κατάσταση και την άρση της αδικίας που επιτελέστηκε εις βάρος συγκεκριμένης μερίδας του λαού.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θεωρούμε αδόκιμο ή και λανθασμένο η ολομέλεια του κοινοβουλίου να προχωρεί σε έγκριση 
ψηφισμάτων για θέματα που αφορούν μεμονωμένες ομάδες του πληθυσμού, ανεξάρτητα από την ουσία του 
ζητήματος για το οποίο υπάρχει αντικείμενο.   

 Υπάρχουν πολλές ομάδες.  Ήδη έχουμε πάρει επιστολή από τους ενδιαφερόμενους για τα αξιόγραφα, 
ώστε να ενταχθούν και αυτοί στο ψήφισμα το σημερινό ή να ακολουθήσει άλλο γι’ αυτούς.  Εμείς, έχοντας αυτή 
τη θέση, δεν μπήκαμε στη λογική τροπολογιών πάνω στο υφιστάμενο ψήφισμα, για το οποίο και επί της ουσίας 
του περιεχομένου του έχουμε διαφορετικές απόψεις. Είναι αναμφίβολα θύματα κλοπής, βίαιης υφαρπαγής της 
περιουσίας τους αυτά τα άτομα και χρειάζεται να υπάρξει αποκατάσταση ολική ή μερική.  ∆εν είναι θέμα να 
πλειοδοτήσει ο καθένας μας για τη δικαίωση αυτών των ανθρώπων.  Άλλο είναι η πραγματικότητα και άλλο το 
να προχωρούμε σε ψήφισμα.  Η Βουλή, να θυμίσω, κοπιωδώς, σε πολύμηνη διεργασία, στα πλαίσια εργασιών 
αρμόδιας επιτροπής της, εξέτασε τα όσα έγιναν αναφορικά με την κυπριακή οικονομία, καλύπτοντας όλες τις 
πτυχές, ακόμα και αυτές που περιλαμβάνει το ψήφισμα.  Καταθέσαμε στη Νομική Υπηρεσία τα πορίσματα και 
τα συμπεράσματα. Θεωρώ ότι ίσως να αναιρούμε και τον εαυτό μας προχωρώντας σε μεμονωμένο ψήφισμα 
και να ακυρώνουμε ό,τι έχει γίνει μέχρι σήμερα, το επαναλαμβάνω, με πολύ κόπο.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα παρακαλέσω να… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι για σας.  Είναι για να υπάρξει ησυχία να σας ακούμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς απορρίπτουμε αυτή τη λογική.  ∆ε θα υιοθετήσουμε το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Λαμάρη. 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο.  Μετά ο κ. Βότσης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω ότι εγώ δεν ανήκω σε αυτή την κατηγορία των συμπατριωτών μας οι 
οποίοι εξαρχής είδαν να εξαφανίζονται οι κόποι μιας ζωής και εξακολουθούν να ταλαιπωρούνται ακόμη από 
αυτή την πράξη που έγινε το Μάρτιο του 2013 και συντάραξε την κυπριακή οικονομία δημιουργώντας σειρά 
προβλημάτων.   

 Θα ήθελα να πω ότι για το συγκεκριμένο ζήτημα έχουν δοθεί δημόσια υποσχέσεις από την κυβέρνηση 
και από τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για την αποζημίωση, την εφαρμογή μέτρων, μιας μορφής 
αποζημίωση…  Μπορεί να μην είναι λεφτά, μπορεί να είναι κάποιες διευκολύνσεις στις φορολογικές τους 
υποχρεώσεις.  Κάποιες διαδικασίες που έχουν να κάνουν με μια ελάφρυνση του βάρους, μέχρις ότου η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία μπορέσει να τους ανταποδώσει τη βοήθεια που άθελά τους έδωσαν αυτοί οι άνθρωποι, 
για να σωθεί, όπως λέει η κυβέρνηση, η κυπριακή οικονομία.  

 Αντιλαμβάνομαι το επιχείρημα που λέει ότι υπάρχει μια πλειάδα κατηγοριών συμπολιτών μας που 
πλήγηκαν ιδιαίτερα από τα μέτρα που πάρθηκαν.  Για όλες ή τις περισσότερες ομάδες, με τον ένα ή τον άλλο 
τρόπο η Βουλή τοποθετήθηκε.  Εδώ είχαμε μια συγκεκριμένη πρόταση από μια συγκεκριμένη ομάδα.  ∆ε θα 
ήθελα σε καμία περίπτωση η Βουλή να γυρίσει την πλάτη της σε αυτή την ομάδα συμπατριωτών μας.  Να πω 
ότι ήδη κάποιοι οι οποίοι, κατά την εκτίμηση και κατά τον ορισμό που έδωσε η κυβέρνηση, ήταν μεγάλοι 
επενδυτές και ήταν αλλοδαποί έτυχαν ήδη μιας μορφής αποζημίωσης.   Τους αποδόθηκε χαριστικά η κυπριακή 
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υπηκοότητα.  Υπάρχει αυτό το πρόγραμμα -δόθηκαν στοιχεία στη Βουλή- και δεν είναι ολίγοι, σας πληροφορώ, 
αυτοί οι οποίοι έχουν πάρει χαριστικά την υπηκοότητα ως αποζημίωση που κουρεύτηκαν.   

 Προφανώς, η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν μπορεί να δώσει στους Κυπρίους την κυπριακή υπηκοότητα!  
Κάτι πρέπει να τους δώσει όμως, αφού σε κάποιους άλλους έχει δώσει.  Έχουν παραπάνω ψυχή οι Ρώσοι 
μεγιστάνες και ολιγάρχες από τους Κυπρίους επιχειρηματίες ή και απλούς καταθέτες;  Υπάρχουν κάποιοι 
άνθρωποι από αυτούς που μάζεψαν τις οικονομίες τους και τις έφεραν από το εξωτερικό και τις κατέθεσαν στην 
Κύπρο!  Υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι από αυτούς οι οποίοι είναι τα ορφανά της “Ήλιος”!  Είναι σε αυτή την 
κατηγορία που συγκαταλέγονται, γιατί εκεί μπήκαν τα λεφτά, αγαπητοί φίλοι.  Στη Λαϊκή Τράπεζα μπήκαν τα 
λεφτά.  ∆εν είναι λοιπόν παράλογο να εκδώσουμε σχετικό ψήφισμα γι’ αυτό το θέμα, όπως δεν ήταν παράλογη 
και η πρωτοβουλία του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών, την οποία υποστηρίξαμε ως Κίνημα Οικολόγων 
και συνυπογράψαμε, να περάσει η διαχείριση, με όλους τους πιθανούς κινδύνους και ερωτηματικά, των 
περιουσιακών στοιχείων της Λαϊκής Τράπεζας στους κουρεμένους καταθέτες. 

 Παρ’ όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, εάν η σεβαστή και φίλη αριστερά μας εδώ στη Βουλή επιθυμεί να 
αναβάλουμε την ψήφιση, προκειμένου να ενταχθούν σε αυτό το ψήφισμα και άλλες κατηγορίες θυμάτων του 
κουρέματος του Μαρτίου του 2013, για να διευρυνθεί αυτό το ψήφισμα, εμείς είμαστε διατεθειμένοι, νομίζω, σε 
συνεννόηση με τους συνάδελφους από την Ε∆ΕΚ, να το αποσύρουμε προσωρινά, να μην ψηφιστεί σήμερα, να 
ψηφιστεί μια άλλη μέρα, διευρύνοντας την εμβέλειά του.  Αλλά, αν η άποψη της αριστεράς είναι ότι δεν ψηφίζει 
οποιοδήποτε ψήφισμα που έχει να κάμει με την έκκληση προς την κυβέρνηση για αποκατάσταση των θυμάτων 
του κουρέματος του Μαρτίου του 2013, τότε παρακαλώ να τεθεί προς ψηφοφορία και γαία πυρί μειχθήτω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει ένα τέτοιο αίτημα;  ∆εν έχω αντιληφθεί να υπάρχει αίτημα αναβολής, αλλά, αν υπάρχει, 
πέστε το τώρα, για να μην κουράζεται το σώμα, να αποφασίσουμε για αίτημα αναβολής. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη.   

 Μετά ο κ. Βότσης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν οι εισηγητές επιθυμούν να γίνουν δεύτερες σκέψεις, να πάει πίσω στην επιτροπή και 
εκεί να συζητηθεί αν θα βγει ένα ψήφισμα γενικά για όλους, είναι άλλο ζήτημα.  Εμείς όμως δε βάλλουμε θέμα 
να πάμε να τους βάλουμε όλους μέσα, για να το ψηφίσουμε.   

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή έδωσα στον κ. Βότση το λόγο…   

 Πρώτα ο κ. Βότσης και μετά ο κ. Βαρνάβα και ο κ. Νικολαΐδης.  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προβλέπω ότι, αν συνεχιστεί ακόμη λίγο η συζήτηση, ο κόσμος που μας ακούει θα 
νομίζει ότι οι μισοί βουλευτές είμαστε έτοιμοι να πάμε να τους δώσουμε τα λεφτά τα οποία τους έχουν κλέψει 
και οι άλλοι μισοί ότι δε θέλουμε να το κάνουμε τούτο το πράγμα.  Νομίζω ότι η δική μου παρέμβαση εδώ είναι 
απλώς για να τονίσω ότι πρέπει να είμαστε ειλικρινείς με τον κόσμο και να μην του δώσουμε την εικόνα ότι 
ψηφίζοντας αυτό το ψήφισμα…  Θα το ψηφίσουμε, αν τελικά παραμείνει, διότι, εφόσον τίθεται ενώπιόν μας, 
θεωρώ ότι δεν έχουμε επιλογή παρά με αυτή τη χειρονομία να δείξουμε τη στήριξή μας προς αυτούς τους 
ανθρώπους.    

 Τώρα φυσικά, τι λέμε;  Λέμε στην κυβέρνηση να τηρήσει στην ουσία, χωρίς άλλη καθυστέρηση, τις 
δοθείσες υποσχέσεις της και να βρει ένα πλαίσιο, για να λύσει το πρόβλημα.  Τώρα, το πόσο αισιόδοξοι πρέπει 
να είναι οι πολίτες ότι θα τηρηθούν κάποιες υποσχέσεις οι οποίες ενδεχομένως να οδηγήσουν στη λύση του 
προβλήματος είναι ένα θέμα.   

 Εμείς λοιπόν θα στηρίξουμε αυτό το ψήφισμα.  Προβλέπουμε ότι θα έρθουν και άλλα, άρα να μη 
χάνουμε την ώρα μας να πούμε ότι είναι το τελευταίο…  Προβλέπω ότι λογικά θα έρθουν και άλλα ψηφίσματα.  
Την ώρα που θα το ψηφίζουμε όμως, να φροντίζουμε να λέμε και στον κόσμο τι πρέπει να αναμένει από αυτό 
το ψήφισμα, επαναλαμβάνω, για να μη δημιουργούμε λανθασμένες προσδοκίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 
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 Ορίστε… 

 Ο κ. Νικολαΐδης, παρακαλώ. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς τα όσα είπε ο κ. Περδίκης ως συνεισηγητής του ψηφίσματος μας καλύπτουν.  
Εγώ αντιλήφθηκα ότι οι συνάδελφοι από το ΑΚΕΛ θεωρούν ότι δεν τίθεται θέμα του οποιουδήποτε ψηφίσματος 
για τους λόγους που εξέταζαν, δεν τίθεται θέμα δηλαδή να πάει πίσω το ψήφισμα, να συμπεριληφθούν και 
κάποιες άλλες ομάδες.    

 Τι νόημα έχει ένα ψήφισμα από τη Βουλή;  Να δώσουμε νόημα τότε, κύριε Πρόεδρε.  Συνέβησαν πολλά 
στον τόπο μας τα τελευταία τέσσερα χρόνια.  Πολλά κακά εξαιτίας πολλών λαθών, παραλείψεων, εγκληματικών 
ενεργειών και σε πολιτικό επίπεδο και σε επίπεδο εποπτείας των τραπεζών και σε επίπεδο διοικήσεων και 
διευθύνσεων κάποιων τραπεζών.   

 Όλα αυτά τα λάθη, οι παραλείψεις, οι εγκληματικές ενέργειες άφησαν το λαό μας εκτεθειμένο.  Μας 
άφησαν εκτεθειμένους δυστυχώς σε τεράστιους κινδύνους και μας βρήκαν τα κακά που μας βρήκαν.  ∆ε 
βρήκαμε δυστυχώς την αλληλεγγύη και τη συμπαράσταση που αναμέναμε και που θα έπρεπε να είχαμε βρει 
από τους συμμάχους μας, αν θέλετε, από τους εταίρους μας στα ευρωπαϊκά φόρα, στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   
Συνέβη αυτό που συνέβη.  Υπάρχουν πολλά θύματα αυτής της κρίσης, πολλές ομάδες πολιτών που υπήρξαν 
θύματα. Μια ομάδα πολιτών που υπήρξε εμφανέστατα θύμα αυτής της κατάστασης ήταν αυτοί που υπέστησαν 
το κούρεμα, που ήταν η πρώτη και η πιο καθοριστική, αν θέλετε, ενέργεια η οποία συνέβη εξαιτίας αυτής της 
κρίσης.   

 Με αυτό το ψήφισμα η Βουλή στέλνει ένα μήνυμα:   Αυτή η αδικία που έγινε εις βάρος των 
οποιωνδήποτε ανθρώπων, της οποιασδήποτε ομάδας πολιτών αυτής της χώρας δεν μπορεί να γίνει ανεκτή, δε 
γίνεται ανεκτή και θεωρούμε ότι θα πρέπει, ναι, να υπάρξει πολιτική βούληση προς την κατεύθυνση της 
αποκατάστασης αυτής της αδικίας με τον άλφα ή βήτα τρόπο.   Μπαίνει ως θέμα πολιτικής συλλογικής 
ευθύνης.  Ασφαλώς και υπάρχουν και άλλες ομάδες και ασφαλώς και θα έρθουν και άλλα ψηφίσματα που θα 
επιβεβαιώνουν και γι’ αυτές τις ομάδες την ίδια πολιτική ευθύνη.  ∆ε θεωρώ λοιπόν ότι με το να ψηφίσει η 
Βουλή σήμερα ένα ψήφισμα το οποίο διατρανώνει αυτή την πολιτική ευθύνη αφήνει κάποιες ομάδες εκτός.  
Όχι.  Βάζει τη βάση, για να έρθουν και άλλα ψηφίσματα.  Ναι, είναι θέμα πολιτικής ευθύνης, την οποία καλείται 
σήμερα η Βουλή να αναλάβει απέναντι σε αυτό το λαό που ήταν ο τελευταίος που έφταιγε γι’ αυτή την κρίση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου και μετά ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Με όλο το σεβασμό, επειδή ακριβώς το συγκεκριμένο ψήφισμα δεν αναφέρει τα μέτρα αποκατάστασης 
των πράγματι αδικημένων κουρεμένων καταθετών και επειδή τα τελευταία που βιώσαμε όλοι δημιούργησαν 
πάρα πολλές ομάδες αδικημένες στην Κύπρο και επειδή μπορεί ενδεχομένως το ψήφισμα να προκαλέσει 
οικονομικό κόστος στο κράτος και το κράτος δεν είναι κάτι γενικό και αόριστο…  Το κράτος ανήκει σε όλους 
τους πολίτες.  Και σε αυτούς οι οποίοι παίρνουν δημόσιο βοήθημα και σε αυτούς οι οποίοι δεν έχουν 
καταθέσεις.  Ελλείψει των μέτρων…  Εάν η αποκατάσταση είναι μόνο ηθική ή αν τα μέτρα δε θα έχουν 
οικονομικό κόστος, εγώ προσωπικά είμαι πρόθυμη να το ψηφίσω.  Από τη στιγμή όμως που θα έχει 
ενδεχομένως η αποκατάσταση οικονομικό κόστος για το κράτος, νομίζω ότι αυτό θα δημιουργήσει αδικίες σε 
άλλες ομάδες πληθυσμού, γι’ αυτό και θα τηρήσω αποχή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα των ψηφισμάτων -και θέλω να καταθέσω αυτή την άποψή μου, που δεν αφορά 
μόνο τούτο το ψήφισμα- δεν μπορεί να είναι πάνω σε αυτή την προσέγγιση, διαφορετικά να το καθιερώσουμε 
κάθε Πέμπτη να φέρνουμε δύο, τρία ψηφίσματα, να ακούει ο κόσμος τις επιθυμίες μας, τις πολιτικές μας 
τοποθετήσεις.  Εγώ έχω δεκάδες ζητήματα το ίδιο σημαντικά -και είναι σημαντικό το ζήτημα- και πιο σημαντικά 
ακόμα, για να φέρνουμε εδώ να βγάζουμε ψηφίσματα.  Αν μπορούμε να κάνουμε κάτι, να το κάνουμε στην 
πράξη και ουσιαστικά, όχι με ευχολόγια και ψηφίσματα.   
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 Εδώ έγινε ολόκληρη έκθεση της επιτροπής Θεσμών και θα μπορούσαμε, ας πούμε, να παίρνουμε 
παράρτημα με παράρτημα, να βγάζουμε ψήφισμα κάθε βδομάδα για σημαντικά ζητήματα.  Ολόκληρη η έκθεση 
ουσιαστικά μέχρι στιγμής αγνοείται, που αφορά πρωτίστως το θέμα της απόδοσης δικαιοσύνης.  Βλέπουμε 
διάφορα θέατρα γύρω από αυτό το ζήτημα και εμείς καθόμαστε εδώ και λέμε να βγάλουμε ψήφισμα.   Γιατί να 
μη βγάλουμε ψήφισμα για τα αξιόγραφα, γιατί να μη βγάλουμε ψήφισμα για τις διαρροές, γιατί να μη βγάλουμε 
ψήφισμα για το ότι οι αρμόδιες αρχές δεν κοίταξαν μέσα από τις εκροές και τις διαρροές στο εξωτερικό και την 
κλειστή περίοδο τι έγινε και πόσοι πλήρωσαν και πόσοι δεν πλήρωσαν φόρο, πού βρήκαν αυτά τα λεφτά που 
έβγαλαν στο εξωτερικό και ούτω καθεξής;  Άρα, εγώ δε θα καταψηφίσω το ψήφισμα, αλλά θα τηρήσω αποχή 
στη βάση αυτής της έγνοιας μου, ότι δηλαδή τα ψηφίσματα πρέπει να είναι αραιά και κάπου και για ιδιαίτερα 
σοβαρά ζητήματα, που δεν μπορούμε να κάνουμε τίποτε και απλώς πρέπει να εκπέμψουμε μια πολιτική 
θέληση και βούληση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θεωρώ το ψήφισμα αυτό ως μια σημαντική ευκαιρία να μιλήσουμε ακόμα μια φορά με τη γλώσσα της 
αλήθειας.  Όντως, από τους πιο αδικημένους συμπατριώτες μας είναι οι κουρεμένοι καταθέτες της Λαϊκής 
Τράπεζας, όπως και από τις πιο αδικημένες τάξεις είναι και οι κάτοχοι αξιογράφων της Λαϊκής και της 
Τράπεζας Κύπρου, είναι και οι καταθέτες της Τράπεζας Κύπρου, που τους φορτώσαμε και το ELA της Λαϊκής, 
είναι και οι μέτοχοι της Λαϊκής, που εκμηδενίστηκαν όλες οι μετοχές τους, αλλά και οι μέτοχοι της Τράπεζας 
Κύπρου.  Όμως, την ίδια ώρα που δείχνουμε την ευαισθησία μας για όλους αυτούς, πρέπει να εξετάσουμε και 
τη συνέπειά μας κατά πόσο πράξεις ή παραλείψεις μας ή θέσεις μας σε αυτό το κοινοβούλιο βοήθησαν ή 
έφεραν σε χειρότερη μοίρα αυτούς που σήμερα θέλουμε να βοηθήσουμε.   

 Εγώ θα κάνω την αυτοκριτική μου για την ψήφο αποχής της παράταξής μου στο πρώτο κούρεμα.  Είναι 
δικαίωμα του καθενός να σκεφθεί και τη θέση του προσώπου του ιδίου ή του κόμματος αν τότε, όπως νιώθαμε 
όλοι -έστω και αν εκ των υστέρων κάνουμε την παραδοχή-  ήταν σωστή πολιτική θέση η καταψήφιση του 
πρώτου μνημονίου.  Αλλά είναι και η ώρα να εξετάσουμε κατά πόσο, αν είμαστε ευαίσθητοι για τους καταθέτες, 
ήταν δυνατό να πρωτοστατούσαμε όλοι και να αρτιρούσαμε, ώστε να αφαιρέσουμε από το κούρεμα όλους όσοι 
πέρασαν από τη Βουλή και έξω από τη Βουλή με αιτήματα να εξαιρεθούν από το κούρεμα, ουσιαστικά 
εκμηδενίζοντας οποιεσδήποτε πιθανότητες αποκατάστασης, έστω και σε βάθος χρόνου, μερικών από τις 
απώλειες αυτών που υπέστησαν τα πάνδεινα από τη μεγάλη οικονομική κρίση. Αλλά παράλληλα, όταν 
καθημερινά από αυτό το σώμα κατακεραυνώνουμε τις τράπεζες και τους τραπεζίτες, ξεχνούμε ότι το 10% της 
Τράπεζας Κύπρου είναι οι κουρεμένοι καταθέτες. Όταν αρνούμαστε να ψηφίζουμε νομοσχέδια για τις 
εκποιήσεις και όταν αρνούμαστε να ψηφίζουμε νόμους, για να μπορέσουμε να εισπράξουμε τα λεφτά από τους 
κακούς οφειλέτες, τους πρώτους που ζημιώνουμε είναι αυτούς που υπέστησαν την πιο σκληρή, την πιο 
απάνθρωπη μεταχείριση από όλους τους συμπολίτες μας ως αποτέλεσμα της μεγάλης οικονομικής κρίσης. 

 Μακάρι να είχαμε τη δυνατότητα σήμερα να μη συζητούσαμε για το ενδεχόμενο ψήφισμα, αλλά για την 
αποκατάσταση όλων αυτών των ανθρώπων.  Αν είχαμε σήμερα ως κοινοβούλιο δώδεκα και πλέον 
δισεκατομμύρια ευρώ -εννιά δισεκατομμύρια το κούρεμα, δύο και πλέον δισεκατομμύρια τα αξιόγραφα, ένα 
δισεκατομμύριο και πλέον η αξία των μετοχών των παλιών μετόχων- αυτή θα ήταν η αποκατάσταση.  Αλλά, αν 
είχαμε αυτά τα λεφτά, δε θα προχωρούσαμε σε εκείνα τα μέτρα.   

 Πρέπει αυτό το σώμα να δείξει επιτέλους την υπευθυνότητα, αλλά και τη σοβαρότητά του.  ∆εν 
μπορούμε σε οποιοδήποτε αίτημα ακούεται καλά… Είμαστε πρωταθλητές στην υποστήριξη, αλλά στο 
οποιοδήποτε μέτρο έχει προσωρινό κόστος αλλά έχει όφελος μεσοπρόθεσμο είτε για τη χώρα είτε γι’ αυτούς 
που έχουν υποστεί τα πάνδεινα πρωτοστατούμε στην καταψήφισή του.   

 Ακόμα μία φορά, όπως εμείς αντιλαμβανόμαστε το αίσθημα ευθύνης, θεωρούμε πως μ’ αυτή την πράξη 
δε βοηθούμε τους κουρεμένους καταθέτες, δε βοηθούμε τους κατόχους αξιογράφων ούτε και τους παλιούς 
μετόχους.  Αν θέλουμε πραγματικά να βοηθήσουμε όλους αυτούς τους ανθρώπους, χρειάζεται να 
χαμηλώσουμε τους τόνους, με σύνεση και συνυπευθυνότητα να σταθεροποιηθεί το τραπεζικό σύστημα, να 
αυξηθεί η αξία της μετοχής της Τράπεζας Κύπρου.  Αν σήμερα είναι 20 σεντ και ακολουθήσουμε μια σοβαρή 
πορεία αναπτυξιακή ως χώρα, αν σταματήσουμε τους λαϊκισμούς όλοι μας- συμπεριλαμβανομένου και του 
εαυτού μου και της παράταξής μου, αλλά και της κυβέρνησής μου- θα ’ρθει η ώρα που πιο γρήγορα θα αυξηθεί 
η αξία της μετοχής, αλλά όχι με όσα συμβαίνουν καθημερινά.  Και η πρώτη αποκατάσταση μέρους των 
χαμένων όλων αυτών των αδικημένων πολιτών είναι μέσα από τη σταθεροποίηση του συστήματος και τη 
σταδιακή αύξηση της αξίας της μετοχής. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνοντας πως συναισθανόμενοι όσα έχουν υποστεί όλες αυτές οι 
τάξεις θα πράξουμε το παν, αναλαμβάνοντας οποιοδήποτε προσωπικό ή πολιτικό ή κομματικό κόστος 
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πρόσκαιρο, για να δημιουργήσουμε την ελπίδα και την προοπτική, έστω και μεσοπρόθεσμα, να 
αποκατασταθούν, έστω και εν μέρει, όσοι έχουν υποστεί το πιο βαρύ πλήγμα.   

 Αλλά, εάν θα ακολουθήσουμε την πολιτική των ψηφισμάτων, πότε θα φέρουμε ψήφισμα, για να 
αποκαταστήσουμε τις μειώσεις στις κοινωνικές παροχές, τις μειώσεις στους μισθούς και τις συντάξεις;  Και γιατί 
δεν κάνουμε το πιο απλό;  Αντί κάθε Πέμπτη να κάνουμε ψηφίσματα, ένα απλό πράγμα, να φέρουμε μια 
πρόταση και να ακυρώσουμε τα πάντα που έχουν γίνει τα τελευταία τρία χρόνια, ό,τι ψήφισε αυτή η Βουλή, είτε 
πριν την 1η του Μάρτη του 2013 είτε και όσα ακολούθησαν, και να σταματήσουμε να ψηφίζουμε οτιδήποτε για 
τη δημοσιονομική ή άλλη εξυγίανση. Αυτά θα έχουν και πρακτικό αποτέλεσμα, θα έχουν ίσως και περισσότερη 
αξία από τα ψηφίσματα.  Αλλά ξέρετε τι θα συμβεί αν τα ακυρώσουμε όλα.  Η αξία θα μετατραπεί σε χάος.  

 Ωσότου υπάρχουν κάποιοι που με πολύ κόστος υπεύθυνα στέκονται να αντιμετωπίζουν την οργή του 
κόσμου, θα υπάρχουν και κάποιοι στην εύκολη αποστολή του πρωταθλητισμού στα “ναι” των λαϊκών 
απαιτήσεων και του προστατευτισμού, αλλά και του πρωταθλητισμού στα “όχι” για ό,τι συνεπάγεται καλό για τη 
χώρα, αλλά και που περιέχει κόστος προσωρινό.  Εμείς επιλέξαμε την πορεία και η πορεία που επιλέξαμε δε 
μας επιτρέπει να ψηφίσουμε ένα πράγμα που είναι εν γνώσει μας ότι σήμερα δεν μπορεί να πραγματωθεί, γι’ 
αυτό και θα καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας και ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα βγω στο βήμα, θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Απλά, παρακολουθώντας τη συζήτηση, με όλο το σεβασμό, φαίνεται ότι η Βουλή αναιρεί τον ίδιό της τον 
εαυτό και ότι περίπου είναι πρωτοφανές γεγονός για τη Βουλή των Αντιπροσώπων να φέρνει ενώπιόν της ένα 
ψήφισμα.  ∆ηλαδή τα όσα ψηφίσματα έχουν περάσει από την ολομέλεια της Βουλής μέχρι σήμερα ήταν 
ψηφίσματα τα οποία εκτελέσθηκαν;  Γιατί φέρνει στη Βουλή ένα ψήφισμα μια πολιτική δύναμη ή η ίδια η 
ολομέλεια;  Φέρνει ένα ψήφισμα, για να ασκήσει τις ανάλογες πιέσεις, γιατί δεν έχει εκτελεστική εξουσία η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, και για να στείλει παράλληλα και τα μηνύματα τα οποία πρέπει να στείλει, κύριε 
Πρόεδρε. 

 Ξέρετε, μας μίλησαν για υπευθυνότητα και σοβαρότητα.  ∆ε θέλουμε να μπούμε σε αυτή τη διαδικασία, 
αγαπητοί συνάδελφοι.  Η σοβαρότητα δηλαδή είναι οι συναντήσεις, οι οποίες έγιναν ως τώρα πολλαπλές, στο 
Προεδρικό Μέγαρο με αυτούς για τα αξιόγραφα και οι δεσμεύσεις οι οποίες έλαβαν και τα κυβερνώντα 
κόμματα, αλλά και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και μέχρι σήμερα δεν έγινε τίποτα; Αυτή είναι η σοβαρότητα 
και η υπευθυνότητα;  Ας μας πουν.  Έχει πει ο κ. Περδίκης ότι σε αυτούς τους κουρεμένους υπάρχουν και 
περιπτώσεις που είναι τραγικές και ανέφερε παράδειγμα τα παιδιά της “Ήλιος” και κάποια άλλα.  Ποια είναι η 
υπευθυνότητα και η σοβαρότητα αυτού του κράτους  έναντι αυτών των ανθρώπων;  Επειδή κάποιοι σε αυτό 
τον τόπο φρόντισαν με τις δικές τους ανεπάρκειες, με τις δικές τους αποφάσεις να καταρρεύσει το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα του τόπου, αυτοί που έχουν αντίθετη άποψη από αυτούς που σήμερα κυβερνούν 
είναι λαϊκιστές, είναι πρωταθλητές των “ναι” και των “όχι”;   

 Και εμείς είμαστε υπεύθυνη πολιτική δύναμη.  Είμαστε υπεύθυνη πολιτική δύναμη να ψηφίζουμε εκείνο 
το οποίο είναι ορθό και καταθέσαμε πρόταση.  Θέλετε, κύριοι, αυτό το ψήφισμα να επιστρέψει πίσω στην 
επιτροπή και να συζητηθεί και να διαφοροποιηθεί;  Αλλά αντιλαμβάνομαι ότι αυτοί που καθημερινά 
παρελαύνουν από τους δέκτες των τηλεοράσεων και από τα ραδιόφωνα και δήθεν υπερασπίζονται όλους 
αυτούς τους οποίους εμείς προκαλούμε να συμπεριλάβουμε μέσα στο ψήφισμα δυστυχώς το πράττουν 
υπεύθυνα και σοβαρά, δηλαδή ίσον λαϊκίζοντας, γιατί στην πραγματικότητα, όταν βρεθούν ενώπιον της 
ευθύνης τους να ψηφίσουν ενώπιον της Βουλής ένα ψήφισμα που να στέλνει αυτά τα μηνύματα στο λαό, 
αρνούνται να το ψηφίσουν. 

 Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εάν η πρόθεση δεν είναι να υπάρξει καμία απολύτως συζήτηση 
ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών και να υπάρξει διαφοροποίηση και να έρθει ένα ψήφισμα διαφορετικό 
ενώπιον της Βουλής, που να είναι ευρύτερα αποδεκτό, τότε εμείς θέλουμε να πάει σε ψήφιση και ας αναλάβει 
τες ευθύνες του ο καθένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με τα όσα είπε ο κ. Αβέρωφ εν τη ρύμη του λόγου είπε και μια αλήθεια σπουδαία, ότι περίπου η έγνοια 
μας είναι να πάει πάνω η μετοχή της Τράπεζας Κύπρου.  Εν’ τούτη η έγνοια μας δηλαδή!  Και το είπε πολύ 
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καθαρά και πολύ ξάστερα δηλαδή.  Ε, να σας πω είντα μ’ πόν’ να γίνει.  Το είπαμε σε προηγούμενη συζήτηση, 
η επιδίωξη αυτών που ήρθαν, για να στηρίξουν δήθεν την Τράπεζα Κύπρου, είναι να πάει η μετοχή πάνω, να 
την πουλήσουν, να πάρουν μερικά δις και να πάνε στο καλό!  Αλλά ειλικρινά κάμνει μου εντύπωση το εξής, ότι 
περίπου εδώ μέσα είμαστε οι ένοχοι της υπόθεσης και ότι ήταν πολύ καλό το πρώτο και δεν το καταλάβαμε και 
φερθήκαμε επιπόλαια ή με βλακεία, ας πούμε, και δεν το ψηφίσαμε!    

 Εν εκάμαμε έτσι δουλειά, κύριε Αβέρωφ!  Ούτε το πρώτο ήταν καλό ούτε και το δεύτερο ήταν καλό.  
Ξέρετε καμιά χώρα του κόσμου που εκλέψαν τους πολίτες κατά τοιούτον απαράδεκτον τρόπον;  Πέτε μου μια!  
Να ανατρέξετε στα βάθη της ιστορίας από το Μέγα Αλέξανδρο άχρι ημερών.  Πότε έγινε τούτη η δουλειά;  Ούτε 
επί Τουρκοκρατίας εγίνη ούτε επί Ενετοκρατίας ούτε τον καιρό των Σαρακηνών.  Μόνο εμείς εδώ ψηφίσαμε 
νόμο, αυτοί που ψηφίσαν δηλαδή και αυτοί ενέχονται, όχι εμείς που δεν ψηφίσαμε!  Και ειλικρινά κάμνει μου 
εντύπωση, ως τωρά λέτε δανειστήκαμε που την τρόικα €6,5 δις.  Κάνω λάθος;  Έν’ παραπάνω;  Έτσι είναι, 
κύριε Ευαγόρου; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 €6,18 δις. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 €6,18 δις! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μας έδωσαν ως τωρά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, εδώκαν μας ως τωρά!  Σας ερωτώ, με όλη τη δύναμη της κοινής λογικής, εχάσαμε €1,8 δις της 
Λαϊκής: Το κούρεμα πόσα είναι, κοπέλλια;  Θέλω να ξέρω!  Κύριε Ευαγόρου, πόσα είναι; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 €7 δις. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 €7 δις.  Άλλοι λαλούν €8 δις... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 €8 δις! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Περίμενε, κύριε Κωνσταντίνου.  Συμφωνήσαμε €8 δις;  Τούτα τα €8 εκατομ. του κουρέματος είμαι πολύ 
περίεργος... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, θέλω την προσοχή σας! 

 Τούτα τα €8 εκατομ. τα μετρητά πού επήγαν;   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όχι εκατομμύρια, δισεκατομμύρια! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τα δις πού επήγαν; 

 Έχουμε μετά τα αξιόγραφα, άλλα δις.  Πόσα έν’ τούτα;  Ξέρει κανένας να μου πει; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 €1,4 δις. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ €1,200 δις που είναι, όχι €1,4 δις!  Έν’ πολλά παραπάνω, κύριοι!  Τι έγιναν τούτα;  Ο μηδενισμός 
των μετοχών τι έγινε;  Τα χρήματα πού επήγαν;  Επήγαμεν στην Ελλάδα με τα ομόλογα και χαθήκαν €4,8 δις 
με τον κ. Χριστόφια.  Μετά ο κ. Αναστασιάδης επούλησε τις τράπεζες.  Εκείνος που τις αγόρασε δήλωσε 
κέρδος σε μια βδομάδα €3,8 δις.  ∆εν πήραμε καμιά απάντηση ως τωρά.   
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 Τα €7 δις των κοινωνικών ασφαλίσεων πού ’ν’ ’τα;  Πού ’ν’ τα χρήματα των πολιτών για τις κοινωνικές 
ασφαλίσεις;  €7,2 δις.  Πού ’ν’ τα;    

 Ε, καλά, κύριοι, μα, παίρνετέ μας για βλάκες δηλαδή; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Στο διά ταύτα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Στο διά ταύτα δε θέλουμε να μας κάμνετε μάθημα και να ανησυχείτε αν θα πάει κάτω ή πάνω η μετοχή 
της Τράπεζας Κύπρου!  Να ανησυχούμε για το απαράδεκτο που ψηφίζουμε εδώ!  Και δε φτάνει που πιάσαμε 
τα μετρητά του κόσμου, πιάσαμε τις δουλειές του, τωρά άρον άρον να περάσουμε και κανονισμούς για τις 
εκποιήσεις.  Ζήτησε μια βδομάδα αναβολή η Ε∆ΕΚ, εκαλάρετέ τους και την απόσυραν!  Ούτε μια βδομάδα δε 
δέχεστε!  Ε, συγγνώμη!  Αλλά λέω σας μετά λόγου γνώσεως ότι δεν είναι ένοχοι εκείνοι που στάθηκαν σωστά 
και δεν υποστήριξαν όλα αυτά τα απαράδεκτα τα οποία ψηφίσατε εσείς και όσοι τα ψηφίσαν δηλαδή!  Και ο 
ELA €10 δις.  Πού επήγαν τα ριάλλια του ELA, κύριοι;  Απειλούσε ο κ. Αναστασιάδης το ∆ημητριάδη «τώρα 
που θα γίνω Πρόεδρος και θα κερδίσω τις εκλογές, θα σε στείλω φυλακή».  Τι έγινε;  Εδώκαμέν του €259.000 
και του τις βάλαμε σε λονδρέζικη τράπεζα και εδώκαμέν του και ευχαριστήρια επιστολή.  Ε, καλά, κύριοι, μα, 
περνάτε μας για βλάκες δηλαδή;  

 Οι εισαγγελείς σας τι κάμνουν;  Εκτός που να μαλλώννουν μεταξύ τους;  Μα, πρέπει να σέβεστε και λίγο 
τη λογική μας στο κάτω κάτω της γραφής! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πε μας και τη λύση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να σας πω τη λύση;  Να παραιτήσετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης, παρακαλώ, και ο κ. Περδίκης μετά. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆ιερωτώμαι πώς και γιατί εξελίχθηκε η συζήτηση σε μια εφ’ όλης της ύλης συζήτηση για το πώς 
εφθάσαμε ως εδώ ή και πώς πρέπει να κινηθούμε απ’ εδώ και πέρα.   

 Θα σταθώ καταρχάς στο θέμα το οποίο συζητούμε.  Πρέπει να προχωρούμε σε ψηφίσματα για κάθε 
ξεχωριστή ομάδα του πληθυσμού που δικαίως ή αδίκως διεκδικεί, σε αυτή την περίπτωση δικαίως;  ∆ιότι αυτό 
το πράγμα πρέπει να ρωτήσουμε.  Ως κοινοβουλευτική πρακτική πρέπει να θεσμοθετήσουμε την έκδοση 
ψηφισμάτων για κάθε ομάδα του πληθυσμού που έχει δίκαια αιτήματα;  Για κάθε ομάδα του πληθυσμού, 
αγαπητοί συνάδελφοι;  Ή μήπως η κοινοβουλευτική πρακτική, αν θέλουμε να βοηθήσουμε ομάδες του 
πληθυσμού, είναι να πηγαίνουμε στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, να θέτουμε τα ζητήματα, να 
καλούμε την εκπαιδευτική εξουσία, να αναλαμβάνει ευθύνη, δεσμεύσεις.  Να την ξαναφέρνουμε την εκτελεστική 
εξουσία, να δούμε αν υλοποίησε δεσμεύσεις;  Συγκεκριμένα, προδεσμεύσεις.  Νομίζουμε ότι αυτή είναι η 
σωστή κοινοβουλευτική πρακτική και εδώ έχουμε εκφράσει τη δική μας έντονη επιφύλαξη ως προς το πού θα 
οδεύσουμε, αν υιοθετηθεί μια τέτοια πρακτική.  Έχουμε δηλώσει τη θέση μας και θέλω να πιστεύω ότι δε θα 
επιχειρηθεί διαστρέβλωση επί της ουσίας, διότι ασφαλέστατα και εμείς θεωρούμε ότι θα πρέπει να υπάρξει 
αποκατάσταση αυτών των ανθρώπων με τρόπο και σε χρόνο που θα είναι υλοποιήσιμος, εφικτός.  Προφανώς 
δεν τους αποκαθιστούμε και δε νομίζω να διαφωνεί κάποιος με το να βγάλουμε ένα ψήφισμα σήμερα.  Αλλά, 
προειδοποιούμε, στο πλαίσιο του αλληλοσεβασμού ας μην επιχειρηθεί να ερμηνευθεί διαφορετικά, πέραν και 
έξω από τη διαδικασία, αυτό που έχουμε εκφράσει ως επιφύλαξη.   

 Τώρα άνοιξε συζήτηση για ένα εκατομμύριο θέματα.  ∆ιερωτώμαι αν πρέπει να μπούμε σε αυτή τη 
συζήτηση, κύριε Νεοφύτου, που επιλέξατε να μας εισάξετε.  Εμείς λέμε ξεκάθαρα ότι ακόμα ένα εκατομμύριο 
φορές να ερχόταν εδώ το πρώτο κούρεμα μπροστά μας δε θα το ψηφίζαμε.  Να το ξεκαθαρίσουμε.  Θέλω να 
πω επίσης ότι το δίλημμα μεταξύ πρώτου και δεύτερου κουρέματος είναι ψευδοδίλημμα.  Υπήρχε τρίτη 
επιλογή, για την οποία δεσμεύτηκε ο  Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου.  Αυτά που έλεγε 
προεκλογικά, αγαπητοί φίλοι.  Να διεκδικήσουμε απευθείας χρηματοδότηση του χρηματοπιστωτικού μας 
συστήματος.  Να μη φορτωθεί ο κυπριακός λαός, ο Κύπριος φορολογούμενος.  Αυτά τα λέγατε και εσείς ως 
∆ημοκρατικός Συναγερμός.   

ΕΥ. ΧΑΜΠΟΥΛΑΣ: 

 Πέντε χρόνια γιατί δεν το εκάμετε, κύριε; 
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Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Αυτά τα λέγατε και εσείς προεκλογικά ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός!  Μπορείτε να τα βρείτε εύκολα, 
όπως και δηλώσεις του Προέδρου Αναστασιάδη. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆εν ξέραμε το μέγεθος που μας παραδώσατε! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Προέκυψε με το πιστόλι στον κρόταφο.  Το ίδιο πιστόλι στον κρόταφο έβαλαν και στην ελληνική 
κυβέρνηση.  Τζιαι έν’ τζιαμαί εδώ και τρεις μήνες και δεν έχει ενδώσει η ελληνική κυβέρνηση.  Θα δούμε πού θα 
καταλήξει το πράγμα, αλλά με την ίδια λογική στις πρώτες δέκα μέρες θα έπρεπε να επιλέξει, να πηδήσει στο 
λάκκο η ελληνική κυβέρνηση, όπως επιλέξαμε εμείς να πηδήσουμε μέσα στο λάκκο στις 15 του Μάη, μήπως 
τζιαι μας πυροβολήσουν.  Να αυτοκτονήσουμε, για να μη μας σκοτώσουν, δηλαδή.   

 Επειδή υπάρχει η διάθεση αυτοκριτικής, φαίνεται, από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, πραγματικά θα 
θέλαμε να δούμε αυτοκριτική από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, όχι γενική και αόριστη.  Πρώτον, εκ μέρους 
όλων μας, για να είναι ειλικρινής, που συνήθως γίνεται, και δεύτερον θα θέλαμε να γίνει αυτοκριτική για τα 
σωστά ζητήματα.  Όταν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, και όχι μόνο, μιλούσε για τους καλύτερους τραπεζίτες 
στον κόσμο και τον καλύτερο κεντρικό τραπεζίτη στον κόσμο ουσιαστικά, που θα κινδύνευε το ευρωσύστημα, 
αν δεν επαναδιορίζετο, και δεν ήταν μόνος του, όταν εγίνετο η τραπεζική ληστεία, πρέπει να ενθυμίσουμε 
λοιπόν τι συνέβαινε σε αυτό τον τόπο.  Οι καλύτεροι τραπεζίτες σε αυτό τον κόσμο αγόραζαν ελληνικά ομόλογα 
που εκουρεύτηκαν -πού επήγε ο Ζαχαρίας ο Κουλίας;- στη συνέχεια την ώρα που κατέρρεε η Ελλάδα, οι άλλοι 
τα ξεπουλούσαν!  Και εφορτώθηκε η Τράπεζα Κύπρου, από €30 εκατομ. τον Οκτώβρη του 2009 έκαμέν τα 
€2,4 δις μέχρι τον Ιούνη του 2010, μέσα σε έξι μήνες δηλαδή.  Ποτέ δεν τα αναφέρουμε.  Πώς βρέθηκαν €6 δις 
ομόλογα στο κυπριακό τραπεζικό σύστημα;  Ένα τρίτο του ΑΕΠ της χώρας δηλαδή και άλλα €26 εκατομ. 
επενδυμένα στην Ελλάδα.  Με την ανοχή του καλύτερου κεντρικού τραπεζίτη και αγορασμένα από τους 
καλύτερους τραπεζίτες στον κόσμο.  Ονομαστικά από τους καλύτερους τραπεζίτες, διότι τους ονόμασε ο κ. 
Νεοφύτου.  Ήταν ανάμεσα στους καλύτερους τραπεζίτες στον κόσμο αυτοί που αγόρασαν τα ελληνικά 
ομόλογα.  ∆ιερωτώμαι!  ∆ιερωτώμαι επίσης ο καλύτερος κεντρικός τραπεζίτης πώς επέτρεψε να φορτωθεί το 
κυπριακό τραπεζικό σύστημα και η κυπριακή οικονομία τα ομόλογα που είχε η Λαϊκή και τα δάνεια που είχε η 
Λαϊκή, επιτρέποντας τη συγχώνευση της Marfin Egnatia με τη Λαϊκή, που μπορούσε να τη σταματήσει και είχε 
εκθέσεις μπροστά του, για να τη σταματήσει!  Και φορτωθήκαμε και τα άλλα υπόλοιπα σε ό,τι αφορά το 
τραπεζικό σύστημα.  Γι’ αυτά θα γίνει αυτοκριτική;  Αυτό είναι το ερώτημα.  Υπάρχει διάθεση να γίνει 
αυτοκριτική;  ∆ιότι αυτά είναι που κατέστρεψαν την κυπριακή οικονομία.   

 Να θυμίσω και τις άλλες ‟καλές” πρακτικές των καλύτερων τραπεζιτών στον κόσμο, που άκουσα, 
αγαπητέ Αβέρωφ, τον κ. Περσιάνη να λέει ότι οι είκοσι μεγαλύτεροι που χρωστούν από τα ΝPL στα μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια...  Λοιπόν, από αυτά τα €5,5 δισεκατομμύρια ρήτρα κυμαινόμενης επιβάρυνσης, για να 
προστατέψουν τα συμφέροντα των τραπεζών, των καταθετών, των κατόχων αξιογράφων, των μετόχων των 
τραπεζών, σε πόσους έχουν βάλει;  Μόλις στο 10%.  ∆ιότι, όταν τους ελέγαμε -θυμάστε που ελέγαμε- 
«κινηθείτε κύριοι, αφού έχετε ρήτρες κυμαινόμενης επιβάρυνσης, στους μεγαλοοφειλέτες», έλεγαν άλλα των 
άλλων.  «Κάμνουμέ το», ελέγαν μας, «προσπαθούμε και δεν είναι έτσι όπως τα λέει η αντιπολίτευση».  Πριν 
λίγες μέρες ο κ. Περσιάνης, ο εκπρόσωπος τύπου της Τράπεζας Κύπρου, μας είπε ότι μόλις στο 10% έχουν 
βάλει ρήτρα κυμαινόμενης επιβάρυνσης.  Έδιναν τα δάνεια σε αυτούς τους ανθρώπους, χωρίς να βάζουν 
ρήτρες προστασίας.  Ποιων;  Των μετόχων, των κατόχων αξιογράφων, των καταθετών.  Προκάλεσαν όλη αυτή 
τη ζημιά...  Των πόσων είπετε, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου;  €12 δις;  Τα οποία εκαλέστηκαν να πληρώσουν όλοι 
αυτοί που περιγράψαμε και όχι μόνο και πάω στο τελευταίο σημείο.  ∆ιότι την τραπεζική ληστεία που έγινε από 
τους καλύτερους τραπεζίτες και από τον καλύτερο κεντρικό τραπεζίτη δεν είναι μόνο οι καταθέτες, οι μέτοχοι 
και οι κάτοχοι αξιογράφων που την επληρώσαν.  Την πληρώσαμε με το κούρεμα μισθών των εργαζομένων και 
την πληρώνουμε ακόμα, την πληρώσαμε και την πληρώνουμε ακόμα με το κούρεμα εργασιακών δικαιωμάτων, 
με την εργασιακή ανασφάλεια που ο κόσμος ακόμα στον ιδιωτικό τομέα δεν ξέρει αν θα έχει δουλειά την 
επόμενη βδομάδα ή τον επόμενο μήνα.   

 Τώρα αυτή η Βουλή την περασμένη βδομάδα ψήφισε να πάμε και σε κούρεμα επί της ακίνητης 
ιδιοκτησίας ποιων;  Για να σωθούν οι τράπεζες και πάλι.  Επί των μικροοφειλετών, που είναι ήδη θύματα της 
τραπεζικής κρίσης.  Για να σωθούν οι τράπεζες πάμε όχι μόνο να κοινωνικοποιήσουμε τις ζημιές, να 
ιδιωτικοποιήσουμε και τα κέρδη των ημικρατικών οργανισμών!  Το επόμενο βήμα που έπεται  και 
προετοιμάζεται.  Λοιπόν, αυτή είναι η αλήθεια και, αν υπάρχει κάτι που πρέπει να πούμε, είναι ότι, ναι, 
υπάρχουν δύο φιλοσοφίες από την ώρα που ξεκίνησε και η καπιταλιστική κρίση και μετεξελίχθηκε σε τραπεζική 
κρίση στον τόπο μας.  Η φιλοσοφία που λέει ότι εκείνοι που τα προκάλεσαν πρέπει να τα πληρώσουν ή να 
πληρώσουν το μεγαλύτερο κομμάτι με βάση και τις οικονομικές αντοχές τους και η φιλοσοφία που λέει ότι 
πρέπει να κοινωνικοποιήσουμε τις ζημιές, να τις πληρώσει ο εργαζόμενος, να τις πληρώσουν οι ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού, οι συνταξιούχοι, να τα πληρώσει η υγεία τα σπασμένα, που καταρρέει, η παιδεία, να 
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τα πληρώσει η κοινωνία και την ίδια ώρα να συνεχίζουμε, όπως λένε κάποιοι, να στηρίζουμε αυτούς που 
κατέστρεψαν και την οικονομία και τον τόπο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μεγάλο ενδιαφέρον.  Βλέπω πολλούς.   

 Λοιπόν... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κοιτάξετε, είναι κατανοητό ότι το ΑΚΕΛ και ο ∆ΗΣΥ έχουν τοποθετηθεί ήδη, όπως όλες 
οι πολιτικές δυνάμεις.  Ακόμη και μέχρι αύριο το πρωί να μιλάμε, δεν πείθει κανένας κανέναν.  Κατανοητός ο 
λόγος αυτών που θέλουν να ψηφιστεί και αυτών που δε θέλουν το ίδιο, γι’ αυτό να προχωρήσουμε στην 
ψήφιση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, δε νομίζω να υπάρχει καμιά διαφωνία. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Προς τι ο εκνευρισμός;  ∆εν έχω αντιληφθεί.  Νομίζω να ηρεμήσουμε, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ορίστε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αποδεχόμαστε την πρόταση του κ. Βαρνάβα και να λήξει εδώ η συζήτηση.  Η 
παρελθοντολογία δεν ωφελεί κανέναν και ειδικά αυτούς που διόρισαν τους τραπεζίτες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Έχετε αναγνώσει το ψήφισμα; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Εσείς να το δείτε!    

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μα, κύριε Λουκαΐδη, εσείς διορίσατε τρεις τραπεζίτες, δεν είμαστε εμείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Έχετε αναγνώσει το ψήφισμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το γνωρίζετε; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τίθεται σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δέκα υπέρ και δύο αποχές, το ψήφισμα απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ! 

 Τα θέματα από τον αριθμό 14 μέχρι και τον αριθμό 19 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στις προτάσεις νόμου που έχουμε κηρύξει ως επείγουσες στην αρχή της συνεδρίας.  Η 
πρώτη τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 16) Νόμος 
του 2015». 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 16) Νόμος του 2015»    

  Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

      Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

      Άγγελος Βότσης Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

      Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης  

      Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

      Μαρία Κυριακού      Κυριάκος Χατζηγιάννης  

      Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Νουρής 

      Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου   

      Πάμπος Παπαγεωργίου Αθηνά Κυριακίδου 

      Νίκος Νικολαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

      Γιώργος Περδίκης ∆ημήτρης Συλλούρης 

      Νίκος Κουτσού Γιώργος Περδίκης 

 Μη μέλη των επιτροπών: 
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 Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν αυθημερόν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους 
βουλευτές κ. Γιάννο Λαμάρη, Σταύρο Ευαγόρου, Γιώργο Λουκαΐδη, Χρίστο Μέση και Στέλλα Μισιαούλη 
∆ημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και από το 
βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση εκποίησης ενυπόθηκου ακινήτου, τα έξοδα της 
πώλησης να καταβάλλονται από τον ενυπόθηκο δανειστή. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, το προϊόν της πώλησης διατίθεται 
κατά τέτοιο τρόπο, ώστε ο ενυπόθηκος οφειλέτης να επιβαρύνεται μεταξύ άλλων με την πληρωμή των εξόδων 
της πώλησης.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, ώστε το 
οικονομικό βάρος που προκύπτει από τη διαδικασία εκποίησης να μη βαρύνει εξ ολοκλήρου τους ενυπόθηκους 
οφειλέτες οι οποίοι έχουν περιέλθει σε δεινή οικονομική κατάσταση και δεν μπορούν να ανταποκριθούν προς 
ανειλημμένες δανειακές οφειλές τους, με απώτερο στόχο τη στήριξή τους μέσω ελαφρύνσεων όσον αφορά τις 
οικονομικές υποχρεώσεις που απορρέουν από τη διαδικασία εκποίησης ενυπόθηκου ακινήτου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος των επιτροπών 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσονται υπέρ της ψήφισης της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. O πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη των επιτροπών βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού βουλευτής κ. Νίκος 
Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης 
νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής. 

Υπό το φως των πιο πάνω, οι επιτροπές υποβάλλουν την παρούσα έκθεσή τους στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και έξι εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και έξι εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Η δεύτερη πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 2015». 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία  από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, 
ώστε να παραταθεί περαιτέρω η ήδη ισχύουσα αναστολή της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 16Α του 
βασικού νόμου, με το οποίο ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού χαρτοφυλακίου 
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και/ή δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι την 26η Ιουνίου 2015 αντί 
μέχρι τη 15η Μαΐου 2015 που προβλέπεται σήμερα. 

 Η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του εν λόγω άρθρου κρίνεται αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί 
στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και στο Υπουργείο Οικονομικών πρόσθετος χρόνος για ολοκλήρωση της 
εν εξελίξει διαδικασίας ετοιμασίας νομοσχεδίου που να ρυθμίζει την πώληση των δανειακών χαρτοφυλακίων 
των αδειοδοτημένων πιστωτικών ιδρυμάτων (ΑΠΙ) που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία.  

 Στα πλαίσια ενημέρωσης της επιτροπής από εκπροσώπους της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), 
αναφέρθηκε ότι η ΚΤΚ έχει ήδη προχωρήσει στην κατάρτιση προσχεδίου νομοσχεδίου για ρύθμιση του εν λόγω 
ζητήματος, για το οποίο όμως αναμένονται οι απόψεις της τρόικας.   

 Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση, το νομοσχέδιο αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή περί τα τέλη 
Ιουνίου 2015, αφού προηγουμένως ληφθούν οι απόψεις της τρόικας, γίνει δημόσια διαβούλευση με τους 
ενδιαφερόμενους φορείς και ακολούθως κατατεθεί προς έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο.    

 Συναφώς, η ΚΤΚ εισηγήθηκε την παράταση στην αναστολή των διατάξεων του άρθρου 16Α του περί 
Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου μέχρι την ημερομηνία επίσημης κατάθεσης του εν λόγω νομοσχεδίου 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων.      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, αυτός ο κυκεώνας δεν τιμά, συνάδελφοι, τη Βουλή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και έξι εναντίον, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και έξι εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν  ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.557, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αποφάσισε 
την εγκατάσταση σταθμού μετεωρολογικού ραντάρ στην περιοχή του δάσους της Ριζοελιάς κοντά σε οικιστική 
ζώνη.  Όπως έχω πληροφορηθεί το δημοτικό συμβούλιο Αραδίππου πληροφορήθηκε για την απόφαση για 
εγκατάσταση υπερσύγχρονου ραντάρ μετεωρολογίας στη Ριζοελιά μετά την υπογραφή της σύμβασης μεταξύ 
του υπουργείου και της ελληνικής εταιρείας “Space Hellas”.  Αξίζει να σημειωθεί ότι πριν τη λήψη της σχετικής 
απόφασης δε λήφθηκε η άποψη της τοπικής αρχής, η οποία δε συμφωνεί με την εγκατάσταση του ραντάρ στη 
συγκεκριμένη περιοχή, αφού τίθενται τόσο θέματα ασφάλειας των κατοίκων όσο και θέματα ενδεχόμενης 
παρεμπόδισης της μελλοντικής οικιστικής ανάπτυξης της ευρύτερης περιοχής.  Όπως έχω πληροφορηθεί, το 
δημοτικό συμβούλιο Αραδίππου πρότεινε δύο εναλλακτικές τοποθεσίες για την τοποθέτηση του ραντάρ, οι 
οποίες όμως απορρίφθηκαν από το υπουργείο ως ακατάλληλες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους προχώρησε σε υπογραφή της πιο πάνω σύμβασης χωρίς προηγουμένως να ενημερώσει το 
δημοτικό συμβούλιο Αραδίππου και τους λόγους για τους οποίους απέρριψε την εγκατάσταση του ραντάρ 
μετεωρολογίας στις δύο εναλλακτικές τοποθεσίες που πρότεινε ο δήμος Αραδίππου.  Τέλος, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η περιοχή του δάσους της Ριζοελιάς, όπου 
προτίθεται να γίνει η εγκατάσταση του ραντάρ μετεωρολογίας, ανήκει σε περιοχή “Natura” και ποιες είναι οι 
επιπτώσεις στην υγεία και την ασφάλεια των κατοίκων της περιοχής από την εν λόγω εγκατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.558, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο με ψήφισμά του κάλεσε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
να ετοιμάσει στρατηγική για την καταπολέμηση της κατανάλωσης αλκοόλ από ανηλίκους, ώστε να 
αποθαρρύνεται η οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλ και η κατανάλωση αλκοόλ κατά τη διάρκεια της 
εγκυμοσύνης.  Η στρατηγική πρέπει να περιλαμβάνει τη συλλογή αξιόπιστων δεδομένων, τη βελτίωση στην 
πρόληψη και τη θεραπεία, καθώς και τη μείωση των ατυχημάτων που προκαλούνται από οδήγηση σε 
κατάσταση μέθης, αλλά και την ανάλυση διάφορων μορφών κατανάλωσης οινοπνεύματος.  Παράλληλα, όπως 
αναφέρεται στο ψήφισμα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρέπει να αξιολογήσει κατά πόσο η υποχρέωση παροχής 
πληροφοριών για τα συστατικά και τη θρεπτική αξία πρέπει να ισχύσει και για τα αλκοολούχα ποτά.  Το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο κάλεσε επίσης την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να εξετάσει το ενδεχόμενο θέσπισης 
συστήματος σήμανσης σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση το οποίο θα προειδοποιεί τους καταναλωτές για τους 
κινδύνους που ενέχει η οδήγηση σε κατάσταση μέθης. 



1899 
 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι η κατάχρηση αλκοόλ αποτελεί σε ορισμένα κράτη μέλη τη δεύτερη σημαντικότερη 
αιτία ασθενειών που συνδέονται με τον ανθυγιεινό τρόπο ζωής και ότι ο εθισμός στο αλκοόλ συνιστά 
παράγοντα κινδύνου για περισσότερες από εξήντα νόσους (αλκοολική ηπατοπάθεια, χρόνια αλκοολική 
παγκρεατίτιδα, καρκίνος, διαβήτης καρδιαγγειακές παθήσεις, παχυσαρκία, εμβρυακή διαταραχή φάσματος 
λόγω κατανάλωσης αλκοόλ κ.τ.λ.).  Η κατάχρηση αλκοόλ προκαλεί ετησίως 3,3 εκατομ. προώρους θανάτους 
παγκοσμίως, ενώ σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία περίπου το 25% όλων των θανάτων στην ηλικιακή ομάδα 
20-39 ετών μπορεί να αποδοθεί στην κατάχρηση αλκοόλ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνει για την ενημέρωση των νέων αναφορικά με τις επιπτώσεις της κατανάλωσης αλκοόλ και της 
οδήγησης υπό την επήρεια του αλκοόλ και για το αν διεξάγονται συχνές εκστρατείες ευαισθητοποίησης σχετικά 
με τους κινδύνους που εμπεριέχει η υπερκατανάλωση αλκοόλ.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν διενεργεί ελέγχους σε νυχτερινά καταστήματα αναψυχής, για να 
διαπιστώσει κατά πόσο αυτά πωλούν αλκοολούχα ποτά σε ανηλίκους, πόσοι έλεγχοι έχουν διενεργηθεί τα 
τελευταία τρία χρόνια, ποιος ο αριθμός των καταγγελιών που έχουν καταχωρισθεί και ποιο το ύψος των 
προστίμων που επιβλήθηκαν.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των πρόωρων θανάτων που προκλήθηκαν εξαιτίας της προσβολής από 
νόσους (όπως αναφέρονται πιο πάνω) λόγω της κατάχρησης αλκοόλ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.559, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζήτησε από την Κύπρο να τηρεί τους κανόνες και τις Οδηγίες της επιτροπής 
για τη διατήρηση των φυσικών οικοτόπων και της άγριας πανίδας.  Σύμφωνα με την Οδηγία για τους 
οικοτόπους, όλα τα έργα τα οποία ενδέχεται να έχουν σημαντικές επιπτώσεις σε περιοχή του δικτύου “Natura 
2000” πρέπει να υποβάλλονται σε μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεών τους στην περιοχή.  Αυτό δεν έχει γίνει 
για το αναπτυξιακό έργο που έχει ήδη ξεκινήσει στην περιοχή της λίμνης της Πόλης Χρυσοχούς, η οποία ανήκει 
στο δίκτυο “Natura 2000” και περιλαμβάνει δύο γήπεδα γκολφ και υποδομές στήριξής τους.  Η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή έστειλε στην Κύπρο προειδοποιητική επιστολή στις 11 Ιουλίου 2014.  ∆εδομένου ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει εγκρίνει το σχέδιο χωρίς να έχει διεξαχθεί κατάλληλη μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεών του 
στην περιοχή “Natura 2000”, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει στείλει πρόσφατα, όπως έχω πληροφορηθεί, και 
αιτιολογημένη γνώμη.  Αν η Κύπρος δεν προβεί σε ενέργειες εντός δύο μηνών, η επιτροπή μπορεί να 
παραπέμψει το ζήτημα στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει απαντήσει με επιστολή της στην αιτιολογημένη γνώμη που έχει αποστείλει η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, μέχρι πότε είναι το χρονικό περιθώριο εντός του οποίου πρέπει να αποσταλεί απάντηση και πώς 
προτίθεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία να χειριστεί το θέμα, σε περίπτωση που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
αποφασίσει να παραπέμψει το ζήτημα στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.560, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αποφασίσει τη διάθεση ενός δισεκατομμυρίου ευρώ 
σε κράτη μέλη με στόχο την εξεύρεση εργασίας σε 650 000 νέους.  Η χρηματοδότηση του προγράμματος 
“Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία για την Απασχόληση των Νέων” συμπληρώνει τους πόρους που δίνει το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο στα είκοσι κράτη μέλη που η ανεργία των νέων υπερβαίνει το 25%.  Οι χώρες 
που επωφελούνται από την πρωτοβουλία αυτή, όπως έχω πληροφορηθεί, είναι το Βέλγιο, η Βουλγαρία, η 
Κροατία, η Κύπρος, η Τσεχία, η Γαλλία, η Ελλάδα, η Ουγγαρία, η Ιρλανδία, η Ιταλία, η Λεττονία, η Λιθουανία, η 
Πολωνία, η Πορτογαλία, η Ρουμανία, η Σλοβακία, η Σλοβενία, η Ισπανία, η Σουηδία και το Ηνωμένο Βασίλειο.  
Οι δράσεις του προγράμματος “Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία για την Απασχόληση των Νέων” πρέπει να 
υλοποιηθούν έως το τέλος του 2018, ενώ, όπως αναφέρεται στο δελτίο τύπου που εκδόθηκε από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, η ύπαρξη προόδου κατά την εφαρμογή στα πρώτα χρόνια του προγράμματος στα 
κράτη μέλη θα είναι ζωτικής σημασίας για τη συνολική επιτυχία της πρωτοβουλίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του 
συνολικού ποσού που αναμένεται να λάβει η Κύπρος από το πρόγραμμα “Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία για την 
Απασχόληση των Νέων” και για τα προγράμματα που προτίθεται να προωθήσει το υπουργείο, για να βοηθήσει 
τους άνεργους νέους στην εξεύρεση εργασίας.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα κριτήρια κατανομής και το ύψος του ποσού που έχει αποφασιστεί να διατεθεί 
για την προώθηση του πιο πάνω προγράμματος στα κράτη μέλη.  ∆ιερωτάται κανείς εύλογα πόσο μπορεί να 
βοηθήσουν λίγα εκατομμύρια ευρώ τη Γαλλία και την Ισπανία στην αντιμετώπιση της υψηλής ανεργίας των 
νέων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.561, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί για την παράνομη λειτουργία σκυβαλότοπου που δημιουργήθηκε από το 
Συμβούλιο Αμπελοοινικών Προϊόντων για την απόρριψη σταφυλιών στην περιοχή Μαραθόβουνος στα όρια του 
κοινοτικού συμβουλίου Στρουμπιού της επαρχίας Πάφου.  Όπως έχω πληροφορηθεί, η απόρριψη γινόταν 
χωρίς προηγουμένως να έχει εξασφαλιστεί οποιαδήποτε έγκριση και άδεια από το κοινοτικό συμβούλιο 
Στρουμπιού.  Από τότε μέχρι και σήμερα ο σκυβαλότοπος χρησιμοποιείται παράνομα από τους κατοίκους των 
κοινοτήτων Στρουμπιού, Κάθικα, Γιόλου, Θελέτρας, Ίνειας, ∆ρούσειας, Αρόδων κ.τ.λ. για απόρριψη 
σκουπιδιών.  Παρ’ όλο που, όπως έχω πληροφορηθεί, το κοινοτικό συμβούλιο Στρουμπιού έχει προσπαθήσει 
κατά καιρούς να περιφράξει το χώρο και έχει τοποθετήσει πινακίδες για απαγόρευση της απόρριψης 
σκουπιδιών, η απόρριψη σκουπιδιών συνεχίζεται.  Με επιστολή του το κοινοτικό συμβούλιο Στρουμπιού με έχει 
πληροφορήσει ότι έχει αποστείλει επιστολές τόσο στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου όσο και στο Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων και στο Τμήμα Περιβάλλοντος, ζητώντας τους την άμεση λήψη μέτρων για κλείσιμο του 
σκυβαλότοπου.  Εντούτοις, δεν έχει ληφθεί οποιαδήποτε διορθωτική κίνηση από τα αρμόδια τμήματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να κλείσει ο παράνομος σκυβαλότοπος και να αποκατασταθεί ο χώρος στην 
περιοχή Μαραθόβουνος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.562, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι έκτακτοι τεχνολόγοι του νοσοκομειακού εργαστηρίου του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας έχουν αποστείλει επιστολή τόσο στο Υπουργείο Υγείας όσο και στην Επίτροπο 
∆ιοικήσεως διαμαρτυρόμενοι για σειρά εργασιακών ζητημάτων που αφορούν τόσο την ασφάλειά τους όσο και 
τις προνομιακές μεταθέσεις προσωπικού στην πρωινή βάρδια.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στην 
επιστολή τους κάνουν λόγο για σοβαρή έλλειψη ασφάλειας στα χημικά εργαστήρια, αφού ο καθένας μπορεί να 
εισέλθει σε αυτά χωρίς έλεγχο.  Το πρόβλημα είναι ακόμη εντονότερο κυρίως κατά τις βραδινές ώρες.  
Παράλληλα, διαμαρτύρονται για το χρόνιο πρόβλημα της δυσοσμίας στο χημείο και τονίζουν ότι το ίδιο το 
υπουργείο δεν προβαίνει στη λήψη των απαραίτητων μέτρων, ώστε να διασφαλιστεί η υγεία και η ασφάλεια 
των εργαζομένων.  Θέματα ασφάλειας τίθενται επίσης λόγω της κακής κατασκευής του κτιρίου και του 
συστήματος εξαερισμού.  Παράλληλα, οι τεχνολόγοι εκφράζουν έντονο προβληματισμό αναφορικά με τα 
ωράρια λειτουργίας των νοσοκομειακών εργαστηρίων και καταγγέλλουν άνιση μεταχείριση μεταξύ των 
εργαζομένων.  Πολλοί εργοδοτούμενοι ειδικού ωραρίου, όπως καταγγέλλουν, εργάζονται καλύπτοντας το 
πρωινό ωράριο εργασίας, με αποτέλεσμα ορισμένοι εργαζόμενοι να καλούνται να εργαστούν σε διπλάσιο 
αριθμό βραδινών βαρδιών από ό,τι προηγουμένως.  Η απάντηση που έλαβαν αναφορικά με το πιο πάνω 
ζήτημα, όπως αναφέρουν, είναι ότι η εντολή μετακίνησης των πιο πάνω εργοδοτουμένων ειδικού ωραρίου 
δόθηκε από το Προεδρικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, για να αντιμετωπίσει τόσο τα θέματα ασφάλειας και υγείας που εγείρουν οι τεχνολόγοι του 
νοσοκομειακού εργαστηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας όσο και τα θέματα άνισης μεταχείρισης των 
εργαζομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.563, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2014, 
που αφορά την έγκριση της πρότασης του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος για 
το “Κόστος Πετρελαίου για Γεωργική Χρήση”, θα παραχωρείται στους δικαιούχους χρήστες χρωματισμένου 
πετρελαίου για γεωργικούς σκοπούς ποσό αντίστοιχο με τη διαφορά του υφιστάμενου συντελεστή ειδικού 
φόρου κατανάλωσης κίνησης (€450,00 ανά 1 000 λίτρα) και του ελάχιστου συντελεστή ειδικού φόρου 
κατανάλωσης που πρέπει να επιβάλλεται για γεωργικούς σκοπούς (€21,00 ανά 1 000 λίτρα) για ποσότητα που 
αντιστοιχεί στο 10% της ποσότητας γεωργικού πετρελαίου που καταναλώθηκε κατά τη συγκεκριμένη περίοδο 
αναφοράς. Η ενίσχυση αυτή θα παραχωρείται για κάλυψη μέρους του γεωργικού πετρελαίου κίνησης στα 
οχήματα που χρησιμοποιούνται για γεωργικούς σκοπούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τον αριθμό των 
καταναλωτών που χρησιμοποιούν γεωργικό πετρέλαιο, αν η ποιότητα του γεωργικού πετρελαίου είναι η ίδια με 
του κανονικού πετρελαίου και ποιες είναι οι ποσότητες του χρωματισμένου πετρελαίου που διακινούνται στην 
αγορά σε σχέση με τη διακίνηση του κανονικού πετρελαίου τα τελευταία πέντε χρόνια. Τέλος, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη χρέωση οποιουδήποτε ξεχωριστού 
τέλους επιβάλλουν εταιρείες πετρελαιοειδών για το γεωργικό πετρέλαιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.564, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 9 ∆εκεμβρίου 2014 συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών το θέμα αναφορικά με το διορισμό και την παραίτηση του 
προέδρου του διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών κ. Μάκη Κωνσταντινίδη και την πιθανή 



1901 
 

σύγκρουση συμφερόντων που υπήρχε κατά την ενάσκηση των καθηκόντων του ως προέδρου του διοικητικού 
συμβουλίου. Στα πλαίσια της συζήτησης του πιο πάνω θέματος πληροφορηθήκαμε ότι η εταιρεία “Hermes” 
παρακράτησε συνολικά €27 εκατομ. από τις οφειλές της προς το κράτος για τα έτη από το 2006 μέχρι το 2012 
για την απώλεια επιβατών από τη λειτουργία του παράνομου αεροδρομίου της Τύμπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνει εναντίον της εταιρείας “Hermes” αναφορικά με την μη καταβολή των οφειλών της προς την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.565, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι Ελληνοκύπριοι οι οποίοι κατοικούν εντός των βρετανικών βάσεων δεν είναι 
δικαιούχοι του ειδικού σχεδίου χορηγιών αναφορικά με την ενθάρρυνση της υλοποίησης μέτρων στον τομέα 
της εξοικονόμησης ενέργειας και της περαιτέρω ανάπτυξης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Έχω γίνει 
αποδέκτης καταγγελιών από πολίτες που κατοικούν εντός των βρετανικών βάσεων και διαμαρτύρονται, λόγω 
του ότι οι ίδιοι καταβάλλουν τις οφειλές τους προς το κράτος, αλλά στερούνται του δικαιώματος να 
απολαμβάνουν ωφελήματα που δικαιούνται οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους οι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που κατοικούν εντός των βρετανικών βάσεων στερούνται του 
δικαιώματος να απολαμβάνουν ωφελήματα και να διεκδικούν χορηγίες μεταξύ άλλων και αναφορικά με την 
ενθάρρυνση της υλοποίησης μέτρων στον τομέα της εξοικονόμησης ενέργειας και της περαιτέρω ανάπτυξης 
των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.566, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από αλληλογραφία που είχα παλαιότερα με τον πρώην γενικό διευθυντή του Υπουργείου Υγείας κ. 
∆ιονύση Μαυρονικόλα αναφορικά με τη γραφή Braille στην επισήμανση των φαρμακευτικών προϊόντων (Αρ. 
Φακ: Υ.Υ 12.3.02.7.3/12) ενημερώθηκα ότι το Συμβούλιο Φαρμάκων σε συνεδρία του, ημερομηνίας 21ης  
Φεβρουαρίου 2013, αποφάσισε όπως καταστήσει υποχρεωτική τη χρήση γραφής Braille σε όλα τα 
φαρμακευτικά προϊόντα από την 1η Ιανουαρίου 2015 με δυνατότητα παράτασης μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2016. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
εφαρμοστεί από την 1η Ιανουαρίου 2015 η πιο πάνω απόφαση του Συμβουλίου Φαρμάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.567, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στον περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας Νόμο του 2014 και συγκεκριμένα στο 
Μέρος V (Αρχή Εποπτείας Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων) και 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς εφαρμόζεται πρακτικά η 
εποπτεία του προσώπου που υπόκειται σε αυτήν.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.728, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.010.03.728, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 30.6.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλό εισοδήματα 
στην κοινότητα Αγίου Μάμα στην Επαρχία Λεμεσού: 

(α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει σχέδιο για διαχωρισμό του κρατικού τεμαχίου με αρ. 
528, του Φ/Σχ. 47/31 στον Άγιο Μάμα σε 18 οικόπεδα και τους αναγκαίους δημόσιους χώρους. Το εν 
λόγω κρατικό τεμάχιο, το οποίο εφάπτεται του δρόμου Αγίου Μάμα-Καλού Χωριού, βρισκόταν μέχρι 
πρότινος εκτός ορίου ανάπτυξης και συγκεκριμένα στην Πολεοδομική Ζώνη Γ3, ενώ με την αναθεώρηση 
της ∆ήλωσης Πολιτικής, το υπό αναφορά τεμάχιο έχει ενταχθεί στην Πολεοδομική Ζώνη Η6α με ανώτατο 
αριθμό ορόφων 2, ανώτατο ύψος 8.3 μ, ανώτατο συντελεστή δόμησης 25% και ανώτατο συντελεστή 
κάλυψης 15%. 

(β)  Λόγω της δυσμενούς δημοσιονομικής κατάστασης του Κράτους, έχει ανασταλεί η υλοποίηση τέτοιων 
έργων, αναφορικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. Ως εκ τούτου, 
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έχει ανασταλεί και η εξέταση των υποβληθεισών αιτήσεων, μέχρις ότου οι δημοσιονομικές συνθήκες 
διαφοροποιηθούν και καταστεί δυνατή η επανεξέταση του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.248, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2014, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Προσβασιμότητα των Γραφείων Πληροφόρησης του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού από άτομα με 
αναπηρίες ή κινητικά προβλήματα 

  Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.248 και ημερ. 14.11.2014, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω:  

1. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού (ΚΟΤ) διαθέτει δεκατρία Γραφεία Πληροφοριών ανά το 
Παγκύπριο, εκ των οποίων τα έντεκα Γραφεία δεν αντιμετωπίζουν προβλήματα προσβασιμότητας. ∆ύο 
όμως Γραφεία παρουσίασαν προβλήματα προσβασιμότητας για τα οποία λαμβάνονται μέτρα προς 
επίλυσή τους. 

2. Συγκεκριμένα πρόβλημα προσβασιμότητας παρουσιάζεται στο Γραφείο Πληροφοριών στη Λαϊκή 
Γειτονιά στη Λευκωσία. Γενικότερα, η διακίνηση στην εν λόγω περιοχή είναι δύσκολη, λόγω 
υψομετρικών διαφορών, θέμα για το οποίο είναι σε επικοινωνία ο ΚΟΤ με το ∆ήμο Λευκωσίας για 
επίλυση του. Επίσης, το Γραφείο Πληροφοριών στη Λεμεσό στεγάζεται σε διατηρητέο κτίριο που 
εφάπτεται του πεζοδρομίου και έχει υψομετρική διαφορά 12 εκ. περίπου και οποιαδήποτε παρέμβαση 
για τη δημιουργία ράμπας θα είναι σε δημόσιο χώρο. Για την επίλυση του προβλήματος υπήρξε 
συνεννόηση μεταξύ του ΚΟΤ και του ∆ήμου Λεμεσού για τοποθέτηση μεταλλικής ράμπας επί του 
πεζοδρομίου. Οι διαστάσεις της όμως δεν τηρούν τις καθορισμένες προδιαγραφές λόγω ύψους του 
πεζοδρομίου με αποτέλεσμα η κλίση να είναι απότομη. Η σωστή κλίση θα επηρεάζει όμως το χώρο του 
πεζοδρομίου σε μεγάλο βαθμό. 

3. Παρά τις προαναφερθείσες αντιξοότητες, το προσωπικό των προαναφερθέντων Γραφείων 
Πληροφοριών προβαίνει στην εξυπηρέτηση ατόμων με κινητικά προβλήματα στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων του. Τέλος, αναφέρεται ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού καταβάλλει συνεχείς 
προσπάθειες για επίλυση των εγερθέντων προβλημάτων προσβασιμότητας σε Γραφεία Πληροφοριών 
του Οργανισμού από άτομα με αναπηρίες/κινητικά προβλήματα μέσω των αρμόδιων αρχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.300, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.300 και ημερομηνία 11.12.2014 με την 
οποία μας διαβιβάστηκε η ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.300 και ημερομηνία 4.12.2014 της βουλευτή κας 
Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και αφού λήφθηκαν και οι απόψεις της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας επί του 
θέματος, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με βάση την προηγούμενη ισχύουσα τακτική της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, μόνο η 
περίοδος για την οποία αμείβονταν οι αντικαταστάτες εκπαιδευτικοί αναγνωριζόταν ως εκπαιδευτική 
υπηρεσία, με βάση τους περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 
Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) Κανονισμούς (Κ∆Π 382/1997 έως 2010).  
Επομένως, η περίοδος που θα εργαζόταν κάποια αντικαταστάτρια εκπαιδευτικός, η οποία σταματά να 
εργάζεται εφόσον αναμένει τοκετό, δεν αναγνωριζόταν ως εκπαιδευτική υπηρεσία, όπως αντίθετα ισχύει 
για όσες είναι συμβασιούχες ή μόνιμες, με βάση τους προαναφερόμενους Κανονισμούς. 

(β) Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, σύμφωνα με σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, που ζητήθηκε μετά από συναντήσεις με το Υ.Π.Π., το Τ.∆.∆.Π. και το Τμήμα Εργασίας του 
Υ.Ε.Κ.Α., αποφάσισε να αναγνωρίζει, σε εκπαιδευτικούς που υποβάλλουν σχετικό αίτημα, ως 
εκπαιδευτική υπηρεσία την περίοδο που θα εργάζονταν εάν δεν υπήρχε τοκετός, με βάση τους εν λόγω 
Κανονισμούς.  Για πλήρη ενημέρωσή σας επισυνάπτεται αντίγραφο της σχετικής επιστολής του 
Προέδρου Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με αρ. φακ. 05.22.001, 15.15.007.001 και ημερομηνία 
27.3.2015.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.329, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.345, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.345 και ημερομηνία 19.12.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με τη λειτουργία 
Λατομείου Εξόρυξης ∆ιαβασικού Πετρώματος και Εργοστασίου Ασφάλτου, στην περιοχή μεταξύ των 
Κοινοτήτων Μοσφιλωτής και Ψευδά, και σας αναφέρω ότι, σε σχέση με τις ανωτέρω αναπτύξεις, έχουν 
υποβληθεί αντίστοιχα, από τα Λατομεία Μοσφιλωτής Λτδ και την Εταιρεία Αδελφοί Ιακώβου (Κατασκευές) Λτδ, 
οι πολεοδομικές αιτήσεις με αρ. ΛΑΡ/0305/2011 (ημερομηνίας 27.04.2011) και ΛΑΡ/0150/2008 (ημερομηνίας 
15.02.2008), οι οποίες βρίσκονται υπό εξέταση. 

2. Ειδικότερα και σε σχέση με την πολεοδομική αίτηση με αρ. ΛΑΡ/0305/2011 αναφέρονται τα ακόλουθα: 

(α) η εν λόγω αίτηση αφορά ουσιαστικά στην επέκταση υφιστάμενου αδειούχου Λατομείου (σχετική είναι η 
χορηγηθείσα πολεοδομική άδεια με αρ. ΛΑΡ/1056/2005), σε τμήμα του παρακείμενου κρατικού τεμαχίου 
με αρ. 499, το οποίο βρίσκεται εντός Κτηνοτροφικής Ζώνης (αντί Λατομικής Ζώνης) (βλ. Χωρομετρικό 
Σχέδιο, το οποίο επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α).  Επισημαίνεται ότι, το Υπουργικό Συμβούλιο με 
σχετική Απόφασή του ημερομηνίας 02.08.2010, εξουσιοδότησε το ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών, να 
προχωρήσει στη διαδικασία κήρυξης του υπό αναφορά κρατικού τεμαχίου, σε κρατικό δάσος, που 
βρίσκεται ακόμα σε εξέλιξη. 

(β) Κατά την εξέταση της εν λόγω αίτησης, η Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως), έχει διαβουλευτεί και έχει λάβει τις, υπό όρους, θετικές -σε σχέση με την προτεινόμενη 
ανάπτυξη- απόψεις του ∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος, του ∆ιευθυντή Τμήματος ∆ασών, του 
∆ιευθυντή Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, του Επαρχιακού Μηχανικού Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων Λάρνακας, του Επαρχιακού Κτηματολογικού Λειτουργού Λάρνακας καθώς και του Προέδρου 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Μοσφιλωτής.  Σημειώνεται όμως ότι, αρνητικά σε σχέση με την 
προτεινόμενη ανάπτυξη, έχει τοποθετηθεί ο Επαρχιακός Κτηνιατρικός Λειτουργός Λάρνακας ενώ έχει 
επίσης υποβληθεί σχετική ένσταση, από επηρεαζόμενο ιδιοκτήτη παρακείμενου τεμαχίου. 

(γ) Αναφέρεται ωστόσο ότι, στα πλαίσια της προκαταρκτικής εξέτασης της υποβληθείσας αίτησης, η 
Πολεοδομική Αρχή, διαπίστωσε ότι η εξουσιοδότηση της ανωτέρω ανάπτυξης παρουσιάζει προβλήματα 
αφού, προτείνεται εντός Κτηνοτροφικής Ζώνης ενώ, το προς ανάπτυξη τεμάχιο δε διαθέτει (με βάση τα 
υφιστάμενα στοιχεία και δεδομένα) ικανοποιητική προσπέλαση.  Επιπρόσθετα και όπως αναφέρεται και 
ανωτέρω, για το εν λόγω τεμάχιο, βρίσκεται υπό εξέλιξη, διαδικασία κήρυξής του, σε κρατικό δάσος.  
Παρόλα αυτά, η εξέταση της αίτησης δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί και ως εκ τούτου δεν έχει ληφθεί 
σχετική πολεοδομική απόφαση. 

3. Περαιτέρω και σε σχέση με την πολεοδομική αίτηση με αρ. ΛΑΡ/0150/2008 αναφέρεται ότι: 

(α) η ανωτέρω αίτηση, εξετάζεται κατά παρέκκλιση της ∆ήλωσης Πολιτικής ενώ, ουσιαστικά, αποτελεί 
συνέχεια της -κατά παρέκκλιση- χορηγηθείσας πολεοδομικής άδειας, με αρ. ΛΑΡ/0633/2001 
(ημερομηνίας 01.12.2005), η οποία είχε προσωρινή ισχύ δύο (2) χρόνων (δηλαδή έληξε την 1.12.2007).  
Η Πολεοδομική Αρχή, για την αίτηση αυτή, έχει διαβουλευτεί και έχει λάβει τις, υπό όρους, θετικές 
απόψεις του ∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος, του ∆ιευθυντή Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, 
του Αν. ∆ιευθυντή της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, του Επαρχιακού Μηχανικού Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων Λάρνακας, του Προϊσταμένου της Υπηρεσίας Μεταλλείων, του Προϊσταμένου του Επαρχιακού 
Γραφείου Επιθεώρησης Εργασίας Λάρνακας και του Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου Πυργών. 

(β) Τα Κοινοτικά Συμβούλια Μοσφιλωτής και Ψευδά έχουν τοποθετηθεί αρνητικά, σε σχέση με το 
προτεινόμενο Εργοστάσιο Ασφάλτου ενώ, για την εν λόγω ανάπτυξη, έχει υποβληθεί έγγραφη ένσταση 
από την “Επιτροπή Αγώνα Κατοίκων Μοσφιλωτής-Πυργών”. 

(γ) Σημειώνεται επίσης ότι, για την προτεινόμενη ανάπτυξη, έχουν ζητηθεί εκ νέου, οι απόψεις του Επάρχου 
Λάρνακας, αφού έχει παρέλθει σημαντικό χρονικό διάστημα από την αρχική τοποθέτησή του, 
ημερομηνίας 17.12.2008, η οποία ήταν θετική, υπό τον όρο, το εν λόγω εργοστάσιο να μετακινηθεί σε 
καταλληλότερη περιοχή, εντός εύλογου χρονικού διαστήματος.  Αμέσως μετά τη λήψη των νέων/τελικών 
απόψεων του Επάρχου Λάρνακας, η Πολεοδομική Αρχή, θα υποβάλει τη σχετική Έκθεση/εισήγησή της, 
στον Πρόεδρο του Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων, ώστε να προωθηθούν οι διαδικασίες και η 
υποβληθείσα αίτηση, να υποβληθεί, μαζί με την αιτιολογημένη εισήγηση του ΣΥΜΕΠΑ, στο Υπουργικό 
Συμβούλιο, για εξέταση και λήψη απόφασης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.357, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής, 
ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το έργο «Κέντρο Ενηλίκων» στον ∆ήμο ∆ερύνειας, εγκρίθηκε για χρηματοδότηση από το Πρόγραμμα 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, τον Φεβρουάριο του 2012. Ωστόσο λόγω έλλειψης πιστώσεων στον 
κρατικό προϋπολογισμό η υλοποίηση του έργου δεν ήταν δυνατόν να ξεκινήσει. 

2. Το 2015, μετά από έντονες προσπάθειες των Υπουργείων Γεωργίας, Αγροτική Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, Εσωτερικών και Οικονομικών επιτεύχθηκε η εξασφάλιση των απαραίτητων πιστώσεων 
για υλοποίηση του υπό αναφορά έργου. 

3. Εντός Μαΐου αναμένεται να προκηρυχθούν οι προσφορές για ανέγερση του κέντρου ενηλίκων και 
προβλέπεται ότι θα ολοκληρωθεί εντός του 2ου εξαμήνου του 2016. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.421, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Κεφάλαιο Τέταρτο:  ∆ε θα γίνει σήμερα περαιτέρω συζήτηση.  Θα συνεχιστεί η αρξάμενη συζήτηση του 
θέματος του μεταναστευτικού.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21η Μαΐου 
2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:     

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.080-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.067-2015). 

 3. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.085-2015). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.086-2015). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.093-2015). 

 7. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.072-2015). 

 8. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.073-2015). 

 9. Οι περί της Εφαρμογής των Κοινοτικών Κανονισμών και 
Κοινοτικών Αποφάσεων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.021-2015). 

 10. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - 
Εκπαίδευσης - Ειδικών Καθηκόντων των μελών του Στρατού 
της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015. 



1905 
 

(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

 11. Ο περί Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο 
Πλαίσιο της ∆ιασυνοριακής Υγειονομικής Περίθαλψης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.081-2015). 

 12. Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.082-2015). 

 13. O περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015.  
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.056.001-2015). 

 14. Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.002-2015). 

 15. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

 16. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

 17. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.022-2015). 

 18. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των 
Υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού- 
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

 19. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 
στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων 
Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

 20. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

 21. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

 22. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (∆ήμευση Κινητής 
Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και 
ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της 
μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και του βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
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∆υνάμεις κ. Πανίκκου Σταυριανού).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.004-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 3.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι 
αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα 
δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις 
αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και 
της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 
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Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του Ποντιακού Ελληνισμού 
και στην Ημέρα Αντιφασιστικής Νίκης των Λαών κατά το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο και τήρηση μονόλεπτης 
σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

2. Αγορεύσεις [Γ. Περδίκης, Π. Σταυριανός, Πρόεδρος, Ευρωπαίος Επίτροπος Μετανάστευσης, 
Εσωτερικών Υποθέσεων και Ιθαγένειας (∆. Αβραμόπουλος)] για το θέμα «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει 
να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη 
Μεσόγειο». 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 12) Νόμος του 2015», έκθεση για τους κανονισμούς 
«Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA του Νόμου του 2015 Κανονισμοί 
του 2015», συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Ά. Βότσης) για αναβολή των κανονισμών έπειτα από 
εισήγηση του κ. Γιώργου Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, απόφαση για μη 
αναβολή τους, ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο (με αρ. 7) και έγκριση των κανονισμών με τον τίτλο 
«Οι περί Πώλησης Ενυπόθηκου Ακινήτου σύμφωνα με το Μέρος VIA του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου Κανονισμοί του 2015». 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Στολές των Μελών του Στρατού της 
∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί Εθνικής Φρουράς (Στολές των Μελών της Εθνικής 
Φρουράς) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ευρωμεσογειακής Αεροπορικής Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας, 
αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως του Ναϊρόμπι για την Ανέλκυση Ναυαγίων 
και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Πυρηνικών Ερευνών σχετικά με την Περαιτέρω Ανάπτυξη της 
Επιστημονικής και Τεχνικής Συνεργασίας στη Φυσική Υψηλών Ενεργειών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Κείμενο σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την άμεση δημιουργία και 
εκτέλεση σχεδίου που θα διασφαλίζει, στη βάση χρονοδιαγράμματος που θα τεθεί, την εφαρμογή το 
συντομότερο δυνατόν της ολικής αποκατάστασης των κατασχεθεισών αποταμιεύσεων των καταθετών, 
αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης, Ν. Νικολαΐδης, Α. Κυριακίδου, ∆. 
Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Ζ. Κουλίας, Γ. Λουκαΐδης, Ευ. Χαμπουλλάς, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. 
Τορναρίτης) και απόρριψή του.  

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 16) Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 8).   
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16. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 4).   

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα σχετικά με την απόφαση για εγκατάσταση μετεωρολογικού ραντάρ στην περιοχή του 
δάσους της Ριζοελιάς - Ερωτήματα σχετικά με την κατάχρηση αλκοόλ και τα μέτρα που λαμβάνει η 
κυβέρνηση - Προειδοποίηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για λήψη μέτρων σχετικά με τη μη υποβολή 
μελέτης εκτίμησης των επιπτώσεων από το αναπτυξιακό έργο στην περιοχή της λίμνης στην Πόλη 
Χρυσοχούς - Ερωτήματα σχετικά με το πρόγραμμα “Ευρωπαϊκή Πρωτοβουλία για την Απασχόληση των 
Νέων” - Ανάγκη λήψης μέτρων για κλείσιμο του παράνομου σκυβαλότοπου στην περιοχή 
Μαραθόβουνος στο Στρουμπί - Ασφάλεια, υγεία και άνιση μεταχείριση των τεχνολόγων του 
νοσοκομειακού εργαστηρίου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Ερωτήματα σχετικά με το πετρέλαιο 
για γεωργική χρήση - Ανάγκη λήψης μέτρων εναντίον της εταιρείας “Hermesˮ αναφορικά με τη μη 
καταβολή οφειλών της προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία - Το δικαίωμα πολιτών της Κ∆ που κατοικούν 
εντός των βρετανικών βάσεων να διεκδικούν χορηγίες μεταξύ άλλων και για την ανάπτυξη των ΑΠΕ - 
Ανάγκη εφαρμογής της απόφασης του Συμβουλίου Φαρμάκων για χρήση της γραφής Braille σε όλα τα 
φαρμακευτικά προϊόντα - Εποπτεία των καταδικασθέντων για σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων.  

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ιαχωρισμός και παραχώρηση οικοπέδων σε άπορα ζευγάρια στον Άγιο Μάμα - Ανάγκη λήψης μέτρων 
για προσβασιμότητα στα γραφεία του ΚΟΤ ατόμων με αναπηρίες ή κινητικές δυσκολίες - Οι άδειες 
μητρότητας και ασθενείας για τις αντικαταστάτριες στη δημοτική εκπαίδευση - Το πόρισμα έρευνας για 
ενδεχόμενες ευθύνες στελεχών της ΑΗΚ σχετικά με αγορά ακατάλληλων πασσάλων (εμπιστευτική 
απάντηση) - Ανάγκη αντιμετώπισης προβλημάτων από τη λειτουργία λατομείου και εργοστασίου 
ασφάλτου στην περιοχή μεταξύ Μοσφιλωτής και Ψευδά - Ερωτήματα σχετικά με την ανέγερση κέντρου 
ενηλίκων στη ∆ερύνεια - Αυτεπάγγελτη έρευνα Εφόρου Φορολογίας για τις εταιρείες από τις οποίες 
χρηματίζονταν άτομα στην υπόθεση του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου (εμπιστευτική απάντηση).  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή: €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 21ης Μαΐου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ. 

Αρ. 37 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εκσυγχρονισμός του περί Εταιρειών Νόμου μέσω του εξορθολογισμού της διαδικασίας εγγραφής 
εταιρειών και της ενδυνάμωσης των εκτελεστικών αρμοδιοτήτων του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, ώστε να διασφαλιστεί η επαρκής επικαιροποίηση των πληροφοριών που τηρεί ο Έφορος 
Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης και η διαγραφή των μη συμμορφούμενων με την ισχύουσα νομοθεσία 
εταιρειών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη (ΤΕΕΕΠ), της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του 
Συνδέσμου ∆ιεθνών Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Ελεγκτών, Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων 
(CIPA) και του Cyprus Fiduciary Association. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε να 
υλοποιηθούν αφενός τα μέτρα που περιλαμβάνονται στην παράγραφο 3.9 του επικαιροποιημένου Μνημονίου 
Συναντίληψης που έχει υπογραφεί μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (πέμπτη και τέταρτη 
αξιολόγηση) αναφορικά με τη δέσμευση για αξιολόγηση, εκσυγχρονισμό και αναδιοργάνωση του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα και αφετέρου τα μέτρα που περιλαμβάνονται στην παράγραφο 8 του επικαιροποιημένου 
Μνημονίου Οικονομικής και Χρηματοπιστωτικής Πολιτικής (MEFP) (πέμπτη και τέταρτη αξιολόγηση) αναφορικά 
με την ενδυνάμωση του θεσμικού και εφαρμοστικού πλαισίου για το ξέπλυμα παράνομου χρήματος. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
αποσκοπεί στον εκσυγχρονισμό του περί Εταιρειών Νόμου μέσω του εξορθολογισμού της διαδικασίας 
εγγραφής εταιρειών και της ενδυνάμωσης των εκτελεστικών αρμοδιοτήτων του Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, ώστε να διασφαλιστεί η επαρκής επικαιροποίηση των πληροφοριών που τηρεί ο 
Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης και η διαγραφή των μη συμμορφούμενων με την ισχύουσα 
νομοθεσία εταιρειών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το νομοσχέδιο καταρτίστηκε στη βάση των εισηγήσεων που προέκυψαν 
από την έκθεση των εμπειρογνωμόνων για τον εκσυγχρονισμό και την αναδιοργάνωση του ΤΕΕΕΠ και των 
προτάσεων που υποβλήθηκαν στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού από την 
επιτροπή υποστήριξης του ΤΕΕΕΠ, η οποία απαρτίζεται από το ΣΕΛΚ, τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο και 
το CIPA. 

 Η εκπρόσωπος της Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσε ενώπιον της 
επιτροπής ότι το νομοσχέδιο περιλαμβάνει ρυθμίσεις οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την ενδυνάμωση των εκτελεστικών αρμοδιοτήτων του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη για 
επαρκή επικαιροποίηση του μητρώου εταιρειών. 

2. Τον εξορθολογισμό της διαδικασίας εγγραφής εταιρείας μέσω της απλοποίησης των διαδικασιών του 
ΤΕΕΕΠ.  

3. Τη διευκόλυνση της διαδικασίας ηλεκτρονικής υποβολής εγγράφων. 

4. Την τήρηση ηλεκτρονικού μητρώου εταιρειών. 

5. Τη χρήση ηλεκτρονικών μέσων για τη διεξαγωγή εξ αποστάσεως γενικών συνελεύσεων και 
συνεδριάσεων, καθώς και για την πιστοποίηση ή/και επικύρωση εγγράφων. 

6. Την ενδυνάμωση των εκτελεστικών αρμοδιοτήτων του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη για 
τη διαγραφή εταιρειών που δε συμμορφώνονται με τις διατάξεις του περί Εταιρειών Νόμου.  

7. Τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας σε σχέση με τα ακόλουθα: 

α. Τις διαδικασίες λήψης αποφάσεων από τις εταιρείες. 

β. Την άσκηση δικαιωμάτων ψήφου.  

γ. Τη γλώσσα στην οποία μπορούν να καταχωρίζονται τα συνοδευτικά έγγραφα της ετήσιας 
έκθεσης. 

δ. Τη δυνατότητα παροχής οικονομικής βοήθειας από εταιρεία προς υπαλλήλους της ιδίας και του 
ομίλου της για σκοπούς αγοράς μετοχών σε αυτήν ή στη μητρική της εταιρεία. 

ε. Την υποχρέωση διορισμού ελεγκτή στις περιπτώσεις εταιρειών που είναι υποχρεωμένες να 
υποβάλλουν τις οικονομικές τους καταστάσεις και την έκθεση συμβούλων για έλεγχο σε ελεγκτή. 

στ. Την εξαίρεση των ανενεργών εταιρειών που έχουν την έδρα τους στα κατεχόμενα από την 
υποχρέωση καταχώρισης ετήσιας έκθεσης. 

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος, δήλωσε ότι, σύμφωνα με το επικαιροποιημένο Μνημόνιο Συναντίληψης 
που υπογράφηκε μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (πέμπτη αξιολόγηση), τα προτεινόμενα 
μέτρα πρέπει να υιοθετηθούν μέχρι τον Ιούνιο του 2015. 
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 Η εκπρόσωπος του ΤΕΕΕΠ, προσθέτοντας στα όσα ανάφερε η πιο πάνω εκπρόσωπος, δήλωσε ότι 
μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας 
προγραμματίζεται η έναρξη διαδικασίας αναβάθμισης του ηλεκτρονικού συστήματος του ΤΕΕΕΠ, η οποία θα 
ολοκληρωθεί σε διάστημα τριών ετών, και η έκδοση οδηγιών που σχετίζονται με την εφαρμογή του περί 
Εταιρειών Νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ, αφού δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, εισηγήθηκαν όπως η καταβολή του ετήσιου τέλους εταιρείας πραγματοποιείται την ίδια ημέρα 
που η εταιρεία καταχωρίζει στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη την ετήσια έκθεσή της. 

 Συναφώς, όπως δήλωσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, η εισήγηση του ΣΕΛΚ αναμένεται να δημιουργήσει πρόσθετο φόρτο εργασίας στο ΤΕΕΕΠ.  Ως εκ 
τούτου, δεν κρίνεται σκόπιμη η υιοθέτησή της. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ άλλων ο τρόπος με τον 
οποίο θα διασφαλίζεται η ασφαλής ηλεκτρονική τροποποίηση του μητρώου εταιρειών.  Έτσι, ζήτησαν 
περαιτέρω διευκρινίσεις για το θέμα αυτό από τους κυβερνητικούς αρμοδίους. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσαν 
ότι ηλεκτρονική πρόσβαση στο μητρώο εταιρειών για σκοπούς τροποποίησης των στοιχείων που 
περιλαμβάνονται σε αυτό θα παραχωρείται μόνο σε εξουσιοδοτημένους αντιπροσώπους, οι οποίοι θα είναι τα 
μόνα πρόσωπα τα οποία θα μπορούν να προβαίνουν σε τέτοιες τροποποιήσεις. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 13 Μαΐου 2015 
κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, στο οποίο ενσωματώθηκαν βελτιώσεις κυρίως νομοτεχνικής 
φύσεως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
διαμορφώθηκε από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 46Α.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 51Α.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 96 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 102 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 105 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 111 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 116 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του άρθρου 118 του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του άρθρου 120 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του άρθρου 121 του βασικού νόμου.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση του άρθρου 122 του βασικού νόμου.  Άρθρο 38. 

 Τροποποίηση του άρθρου 125 του βασικού νόμου.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 128∆.  Άρθρο 40. 

 Τροποποίηση του άρθρου 132 του βασικού νόμου.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 136Α.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του άρθρου 137 του βασικού νόμου.  Άρθρο 43. 

 Τροποποίηση του άρθρου 153 του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 191Α.  Άρθρο 45.  

 Τροποποίηση του άρθρου 192 του βασικού νόμου.  Άρθρο 46. 

 Τροποποίηση του άρθρου 198 του βασικού νόμου.  Άρθρο 47. 

 Τροποποίηση του άρθρου 200 του βασικού νόμου.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201ΙΓ του βασικού νόμου.  Άρθρο 49. 

 Τροποποίηση του άρθρου 201Κ του βασικού νόμου.  Άρθρο 50. 

 Τροποποίηση του άρθρου 202 του βασικού νόμου.  Άρθρο 51. 

 Τροποποίηση του άρθρου 219 του βασικού νόμου.  Άρθρο 52. 

 Τροποποίηση του άρθρου 229 του βασικού νόμου.  Άρθρο 53. 

 Τροποποίηση του άρθρου 237 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Τροποποίηση του άρθρου 243 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Τροποποίηση του άρθρου 260 του βασικού νόμου.  Άρθρο 56. 

 Τροποποίηση του άρθρου 262 του βασικού νόμου.  Άρθρο 57. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 266 του βασικού νόμου.  Άρθρο 58. 

 Τροποποίηση του άρθρου 273 του βασικού νόμου.  Άρθρο 59. 

 Τροποποίηση του άρθρου 283 του βασικού νόμου.  Άρθρο 60. 

 Τροποποίηση του άρθρου 290 του βασικού νόμου.  Άρθρο 61. 

 Τροποποίηση του άρθρου 321 του βασικού νόμου.  Άρθρο 62. 

 Τροποποίηση του άρθρου 326 του βασικού νόμου.  Άρθρο 63. 

 Τροποποίηση του άρθρου 327 του βασικού νόμου.  Άρθρο 64. 

 Τροποποίηση του άρθρου 340 του βασικού νόμου.  Άρθρο 65. 

 Τροποποίηση του άρθρου 350 του βασικού νόμου.  Άρθρο 66. 

 Τροποποίηση του άρθρου 363 του βασικού νόμου.  Άρθρο 67. 

 Τροποποίηση του άρθρου 365 του βασικού νόμου.  Άρθρο 68. 

 Τροποποίηση του άρθρου 365Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 69. 

 Τροποποίηση του άρθρου 365Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 70. 

 Τροποποίηση του άρθρου 365∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 71. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 365Θ.  Άρθρο 72. 

 Τροποποίηση του άρθρου 368 του βασικού νόμου.  Άρθρο 73. 

 Τροποποίηση του άρθρου 390 του βασικού νόμου.  Άρθρο 74. 

 Τροποποίηση του άρθρου 391 του βασικού νόμου.  Άρθρο 75. 

 Τροποποίηση του άρθρου 391Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 76. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 77. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 78. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής 
Φύσης για το 2015, ο οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €499.254 και έσοδα συνολικού ύψους €321.114, τα 
οποία προέρχονται από πάγια ετήσια εισφορά (€121.114), ατομική εισφορά (€32.000) και επιβαρύνσεις 
(€168.000). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης 

του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 18 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Χρηματοοικονομικός 
Επίτροπος, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης. 

 Ο προϋπολογισμός του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης για 
το 2015 προβλέπει δαπάνες ύψους €499.254 και έσοδα συνολικού ύψους €321.114, τα οποία προέρχονται 
από πάγια ετήσια εισφορά (€121.114), ατομική εισφορά (€32.000) και επιβαρύνσεις (€168.000).   

 Οι κυριότερες δαπάνες του εν λόγω φορέα για το 2015 αφορούν μεταξύ άλλων: 

1. Αποδοχές προσωπικού €176.000 

2. Συνεισφορές σε ταμεία €34.777 

3. Έξοδα λειτουργίας γραφείου €46.600 

4. Αγορά υπηρεσιών  €111.000 

5. Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού, προγραμμάτων και υπηρεσιών €16.230 

6. Ελεγκτικά και λογιστικά δικαιώματα €15.500 

7. ∆ικηγορικά έξοδα €15.000 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, με βάση τα προβλεπόμενα έσοδα και τις προβλεπόμενες 
δαπάνες, προκύπτει ταμειακό έλλειμμα ύψους €178.140, το οποίο θα καλυφθεί από ισόποσα ταμειακά 
διαθέσιμα. 

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή, ο πρόεδρος του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης ανέφερε ότι στόχος του φορέα είναι η ενίσχυση του θεσμού 
στα πλαίσια λιτής οικονομικής διαχείρισης.  Σημείωσε περαιτέρω ότι στα πλαίσια της προσπάθειας για 
αποτελεσματικότερη λειτουργία του φορέα έχει προσληφθεί προσωπικό και επιπροσθέτως έχουν αποσπαστεί 
υπάλληλοι από το Υπουργείο Οικονομικών.  Τέλος, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, σε περίπτωση που 
υπάρξει επιπρόσθετη ανάγκη για προσωπικό λόγω αυξημένου αριθμού παραπόνων, ενδέχεται να κατατεθεί 
στη Βουλή συμπληρωματικός προϋπολογισμός  

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, ο φορέας από τις 16 Φεβρουαρίου 
2015 άρχισε να λαμβάνει παράπονα από πολίτες, κάποια εκ των οποίων έχουν ήδη τύχει διακανονισμού, ενώ 
άλλα απορρίφθηκαν.  Όπως ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε, ο φορέας έχει μέχρι στιγμής γίνει δέκτης σαράντα 
παραπόνων, αριθμός ο οποίος αναμένεται να σημειώσει σημαντική αύξηση στο προσεχές μέλλον.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση 
του προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης για το 
έτος 2015.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης ποσού ύψους €499.254 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αναβάλλεται για δύο 
εβδομάδες. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο σκοπός πρώτα και μετά τα άλλα όλα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015, ο οποίος είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €15.256.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» 
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Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Απριλίου και στις 5 και 19 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, καθώς και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΑΠΚΥ), της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού του ΑΠΚΥ και της ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Το ακαδημαϊκό προσωπικό του 
ΑΠΚΥ και η ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει έσοδα ύψους €15.256.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους.  

 Ειδικότερα:  

1. Οι κυριότερες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 
 € 

α. Τρέχουσες δαπάνες    7.484.970 

β. Λειτουργικές δαπάνες         1.471.811 

γ. ∆ιαχειριστικά έξοδα   4.078.700 

δ. Κεφαλαιουχικές δαπάνες  1.520.000 

ε. ∆απάνες στέγασης 40.000 

στ. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό αποθεματικό 660.519 

2. Tα κυριότερα έσοδα έχουν ως ακολούθως: 
 € 

α. Γενική κρατική χορηγία 5.737.510 

β. ∆ίδακτρα και διαχειριστική χρέωση  
[προγράμματα σπουδών και δίδακτρα (έσοδα) από 
αυτοχρηματοδοτούμενα προγράμματα, συμπεριλαμβανομένων διδάκτρων 
από το προηγούμενο έτος]  

6.414.271 

γ. Ειδική κρατική χορηγία (προγράμματα από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ)  2.443.720   

δ. ∆ιάφορες εισπράξεις   660.499 

 Από τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το ΑΠΚΥ ενώπιον της επιτροπής προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Για το ακαδημαϊκό έτος 2014-2015 στο ΑΠΚΥ λειτουργούν είκοσι ένα προγράμματα σπουδών και 
εξυπηρετούνται 4 800 φοιτητές (στην πλειοψηφία τους φοιτητές επιπέδου Μάστερ και κάτοικοι εκτός 
Κύπρου), οι οποίοι από το ακαδημαϊκό έτος 2015-2016 αναμένεται να αυξηθούν σε 5 500. 

2. Ο αριθμός του διδακτικού προσωπικού του ιδρύματος ανέρχεται σε 370 μέλη περίπου, εκ των οποίων 
δεκαοκτώ πρόσωπα μόνιμο προσωπικό, ενώ το διοικητικό προσωπικό αποτελείται από εβδομήντα επτά 
άτομα μόνο και τούτο παρά τον εξαιρετικά αυξημένο φόρτο εργασίας.  

3. Το ΑΠΚΥ είναι το μεγαλύτερο πανεπιστήμιο της χώρας σε αριθμό μεταπτυχιακών φοιτητών με το 
χαμηλότερο ωστόσο κόστος ανά φοιτητή για την πολιτεία. 

4. Το ΑΠΚΥ έχει υιοθετήσει τα τελευταία χρόνια έναν “ασφυκτικό” περιορισμό των δαπανών του, αλλά σε 
καμία περίπτωση ο προϋπολογισμός ενός ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύματος δεν είναι δυνατό να 
περιορισθεί σε βαθμό που να κινδυνεύει η λειτουργία του ως εκπαιδευτικού και ερευνητικού κέντρου.  
Εντούτοις, το ΑΠΚΥ συνεχίζει να λαμβάνει μέτρα για στήριξη των φοιτητών, όπως είναι η αποπληρωμή 
των διδάκτρων σε δόσεις, η παραχώρηση εκπτώσεων και η μερική ή πλήρης απαλλαγή διδάκτρων για 
πολυτέκνους.  

5. Για το ακαδημαϊκό έτος 2015-2016 θα τεθούν σε εφαρμογή τέσσερα νέα προγράμματα σπουδών και 
συνολικά θα προσφέρονται δύο προπτυχιακά, ένα πρόγραμμα αναβάθμισης πτυχίου και είκοσι ένα 
μεταπτυχιακά προγράμματα, τέσσερα εκ των οποίων στην αγγλική γλώσσα.   
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6. Στο πλαίσιο της λειτουργίας του ΑΠΚΥ ως διεθνούς πανεπιστημίου έχουν γίνει στρατηγικές συνεργασίες 
με όλα σχεδόν τα πανεπιστήμια της Κύπρου και με μεγάλα πανεπιστήμια του εξωτερικού.  

7. Το ΑΠΚΥ έχει αναλάβει την υλοποίηση προγράμματος προπτυχιακής φοίτησης των εθνοφρουρών με 
ενθαρρυντικά μέχρι στιγμής αποτελέσματα.  Ταυτόχρονα, επενδύει στην ανάπτυξη επαγγελματικών 
προγραμμάτων και προγραμμάτων κατάρτισης/επιμόρφωσης για εξειδίκευση ατόμων που επιθυμούν να 
ενταχθούν στην αγορά εργασίας ή να επανακαταρτιστούν.  Τα άτομα αυτά αφορούν κυρίως κοινωνικά 
ευάλωτες ομάδες και εθνοφρουρούς οι οποίοι μετά το πέρας της θητείας τους δε σκοπεύουν να 
συνεχίσουν την εκπαίδευσή τους σε τριτοβάθμιο επίπεδο. 

8. Οι βραχυπρόθεσμοι στόχοι του πανεπιστημίου περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 α. Την άμεση λειτουργία του Εργαστηρίου Εκπαιδευτικού Υλικού και Εκπαιδευτικής Μεθοδολογίας, 
με στόχο την ανάπτυξη ψηφιακού και άλλου εκπαιδευτικού υλικού και την εφαρμογή 
μεθοδολογικών και τεχνολογικών καινοτομιών στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση και την 
ηλεκτρονική μάθηση.  

 β. Την ολοκλήρωση του συγχρηματοδοτούμενου έργου “eUniversity”, το οποίο στοχεύει στη 
μετεξέλιξη και καθιέρωση του ΑΠΚΥ ως ενός πρότυπου ψηφιακού πανεπιστημίου. 

 γ. Την αποτελεσματική λειτουργία προγραμμάτων σπουδών στην αγγλική γλώσσα για την 
προσέλκυση ξένων φοιτητών. 

 δ. Τη συνέχιση υφιστάμενων συνεργασιών με τον επιχειρηματικό κόσμο και τη δημιουργία νέων 
μέσα από το Γραφείο ∆ιασύνδεσης με τον Επιχειρηματικό Κόσμο. 

 Ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του ΑΠΚΥ ενημέρωσε αναλυτικά την επιτροπή αναφορικά με τη 
λειτουργία και το έργο του πανεπιστημίου, τα προγράμματα που προσφέρει, τις συνεργασίες του με άλλα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα, καθώς και για τους στόχους του για την περαιτέρω αναβάθμιση και εξέλιξή του.  
Ειδικότερα, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του ΑΠΚΥ επισήμανε μεταξύ άλλων ότι λόγω της μεγάλης 
ανάγκης που υπάρχει σε διοικητικό προσωπικό εξαιτίας της ραγδαίας αύξησης του αριθμού των φοιτητών έχει 
υποβληθεί αίτημα για δημιουργία οκτώ νέων θέσεων διοικητικού προσωπικού (τέσσερις στην κλίμακα Α11 και 
τέσσερις στις συνδυασμένες κλίμακες Α2-5-7), οι οποίες εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο και έχουν 
συμπεριληφθεί στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, ενώ επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του προς 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, ζήτησε όπως, προτού υποβληθεί ο 
εν λόγω προϋπολογισμός στο Υπουργικό Συμβούλιο, ενσωματωθούν σ’ αυτόν συγκεκριμένες εισηγήσεις του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ζήτησε 
από το ΑΠΚΥ να ενσωματώσει τις εν λόγω εισηγήσεις.  Σημειώνεται ότι τόσο το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού όσο και το Υπουργείο Οικονομικών συμφώνησαν με το υποβληθέν αίτημα για έγκριση οκτώ νέων 
θέσεων διοικητικού προσωπικού. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού συζητήθηκε επίσης το θέμα της συμμόρφωσης του 
ΑΠΚΥ με τις συστάσεις και παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  Επισημαίνεται ότι το ΑΠΚΥ, 
με επιστολή του, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015, ενημέρωσε την Ελεγκτική Υπηρεσία ότι έχει προβεί στις 
απαιτούμενες ενέργειες για υιοθέτηση των συστάσεών της.  Σημειώνεται ότι μεταξύ των στοιχείων που τέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής περιλαμβάνεται τόσο η πιο πάνω επιστολή όσο και η έκθεση συμμόρφωσης του ΑΠΚΥ 
με τις συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή για τα έτη 2006-2012. 

 Ο Βοηθός Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας στα πλαίσια της μελέτης του προϋπολογισμού, αφού 
δήλωσε ότι οι παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι μειωμένες σε σχέση με τις παρατηρήσεις της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας για τους προϋπολογισμούς των άλλων δύο δημόσιων πανεπιστημίων, προέβη στις 
ακόλουθες παρατηρήσεις: 

1. Η μεταφορά περισσεύματος ορισμένων άρθρων του προϋπολογισμού για κάλυψη ελλείμματος άλλων 
άρθρων επιτρέπεται κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Εάν όμως το πανεπιστήμιο επιθυμεί να μεταφέρει 
περίσσευμα σε άλλο κεφάλαιο, τότε πρέπει, όπως και στον περσινό προϋπολογισμό, να τεθεί πρόνοια 
ότι κάτι τέτοιο θα επιτρέπεται μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας και Πολιτισμού και ύστερα από κατάθεση σ’ αυτή σχετικού αιτήματος, το οποίο θα συνοδεύεται 
από επαρκή δικαιολογητικά στοιχεία. 

2. Η μεταφορά οποιωνδήποτε εξοικονομήσεων από το άρθρο 501 του Κεφαλαίου 5 “Μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και Αποθεματικό” για την κάλυψη ελλείμματος από οποιοδήποτε άρθρο πρέπει να επιτρέπεται 
και πάλι μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού 
κατ’ αναλογία της πιο πάνω παρατήρησης. 
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3. Η πρόνοια στο κείμενο του προϋπολογισμού για τη δυνατότητα της διοικούσας επιτροπής να καταβάλλει 
ειδικό επίδομα στο ακαδημαϊκό προσωπικό είχε διαγραφεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού κατά τη συζήτηση και έγκριση του προϋπολογισμού του 2014. Σημειώνεται ότι η 
δυνατότητα αυτή τελεί υπό την προϋπόθεση ότι η εφαρμογή της αναστέλλεται, μέχρι να αποφασιστεί εκ 
νέου η διαδικασία και τα κριτήρια καταβολής του εν λόγω επιδόματος. 

4. Τα κονδύλια των διαρθρωτικών προγραμμάτων που χρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
πρέπει να αξιοποιηθούν πλήρως μέχρι το τέλος του 2015.  Σε αντίθετη περίπτωση, το κόστος 
ολοκλήρωσης των έργων που χρηματοδοτούνται από τα κονδύλια αυτά πρέπει να καλυφθεί από 
κρατική χορηγία. 

5. Το χρονοδιάγραμμα συμμόρφωσης του ΑΠΚΥ με τις περισσότερες παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή, 
στον πίνακα συμμόρφωσης του Πανεπιστημίου με τις συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 
για τα έτη 2006-2012, καθορίζεται εντός του 2015, ενώ για άλλες παρατηρήσεις η συμμόρφωση θα 
έπρεπε να είχε επέλθει ταχύτερα.  Επισημαίνεται ότι η διαπίστωση της συμμόρφωσης ή όχι του ΑΠΚΥ 
με τις συστάσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας τελεί σε εκκρεμότητα μέχρι τον επόμενο χρόνο, εκτός εάν 
διεξαχθεί επιτόπου έρευνα. 

6. Το ποσοστό της συνεισφοράς του ΑΠΚΥ, όπως καθορίζεται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, σε σχέση με 
την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού, προβλέπεται ότι δε θα υπερβαίνει το τέσσερα τοις 
εκατόν (4%) επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού του, είτε αυτό επιλέξει τα 
κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε επιλέξει ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, ενώ το ποσοστό 
της συνεισφοράς του προσωπικού καθορίζεται στο ενάμισι τοις εκατόν (1,5%) επί των συνολικών 
ακαθάριστων απολαβών του.  Περαιτέρω, εάν το προσωπικό επιλέξει τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, 
τότε το πανεπιστήμιο δύναται να καταβάλλει πρόσθετο κονδύλι μέσω ιδιωτικών οργανισμών ασφάλισης 
υγείας έναντι συμπληρωματικής κάλυψης του κόστους που προκύπτει λόγω της μη παροχής της 
ευρωπαϊκής κάρτας ασφάλισης και του ειδικού σχεδίου παροχής οικονομικής αρωγής για υπηρεσίες 
υγείας που προσφέρονται στο δημόσιο τομέα, νοουμένου ότι η συνεισφορά του πανεπιστημίου δε θα 
υπερβαίνει το τέσσερα τοις εκατόν (4%) επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού. 
Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό του 2014 προβλεπόταν η ανάλογη συνεισφορά σε ποσοστό 
ύψους δύο τοις εκατόν (2%), το οποίο στη συνέχεια αυξήθηκε σε τρία τοις εκατόν (3%) με σχετικό 
τροποποιητικό νομοσχέδιο, που ψηφίστηκε σε νόμο το ∆εκέμβριο του 2014 [Νόμος αρ. 51(ΙΙ) του 2014]. 

Ειδικότερα, η θέση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι ότι πρέπει να υπάρξει ενιαία και ομοιόμορφη 
ρύθμιση, ώστε τόσο οι εργοδοτούμενοι στον ευρύτερο δημόσιο τομέα όσο και οι εργοδοτούμενοι στη 
δημόσια υπηρεσία να τυγχάνουν των ίδιων ωφελημάτων και των ίδιων υποχρεώσεων στη βάση ίσης 
συνεισφοράς.  Για το λόγο αυτό πρέπει το Υπουργείο Υγείας να επανεξετάσει το όλο θέμα και να προβεί 
στον υπολογισμό του μέσου κόστους παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους δημόσιους 
υπαλλήλους. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού του ΑΠΚΥ συμφώνησαν με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΑΠΚΥ.  Ειδικότερα, κατέθεσαν γραπτό 
υπόμνημα στο οποίο περιλαμβάνονται τα αιτήματά τους, μεταξύ των οποίων και το πρόβλημα της 
υποστελέχωσης του ΑΠΚΥ.  Συναφώς, το ΑΠΚΥ με μόνο εβδομήντα επτά μέλη διοικητικού προσωπικού 
καλείται να εξυπηρετεί τις ανάγκες 4 800 φοιτητών και 370 μελών διδακτικού προσωπικού. 

 Τα μέλη της επιτροπής στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις πρόνοιές 
του, υπέβαλαν αριθμό ερωτημάτων προς τους αρμοδίους σε σχέση με θέματα που αφορούν τη λειτουργία του 
πανεπιστημίου.  Τα ερωτήματα που υποβλήθηκαν αφορούν μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Τον αριθμό των ατόμων που εργοδοτούνται στο ΑΠΚΥ ως μέλη διδακτικού εκπαιδευτικού προσωπικού 
(∆ΕΠ), ως μέλη συνεργαζόμενου εκπαιδευτικού προσωπικού (ΣΕΠ), ως μέλη διοικητικού προσωπικού, 
καθώς και τις βαθμίδες στις οποίες υπηρετούν.  Επιπρόσθετα, τον αριθμό των προσώπων από το 
διδακτικό προσωπικό που εργοδοτείται με πλήρη ή μερική απασχόληση και κατά πόσο κάποιοι από το 
προσωπικό υπηρετούν παράλληλα και σε άλλα πανεπιστήμια, καθώς και σε γενικές γραμμές το 
ποσοστό των Κύπριων επιστημόνων που αποτελεί συνεργαζόμενο εκπαιδευτικό προσωπικό. 

2. Κατά πόσο έγιναν οποιεσδήποτε προαγωγές/ανελίξεις προσωπικού του ΑΠΚΥ, καθώς και τις 
προσλήψεις των τελευταίων χρόνων.  Ζητήθηκε επίσης η κατάθεση των σχετικών επιστολών με τις 
οποίες παρέχεται η σχετική έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

3. Τη δημιουργία οκτώ νέων θέσεων διοικητικού προσωπικού κλίμακας Α11 και Α2-5-7 και κατά πόσο στο 
ΑΠΚΥ υπάρχει η αναγκαία πυραμίδα όσον αφορά την ιεραρχική δομή των θέσεων διοικητικού 
προσωπικού. 

4. Το καθεστώς της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και τους λόγους διαφοροποίησής του, ώστε το 
ποσοστό της συνεισφοράς του πανεπιστημίου να έχει αυξηθεί στο τέσσερα τοις εκατόν (4%) επί των 
ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού. 
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5. Κατάλογο των φοιτητών που αποφοίτησαν από το ΑΠΚΥ και ειδικότερα από ποια προγράμματα 
σπουδών, προπτυχιακού και μεταπτυχιακού επιπέδου. 

6. Τις αμοιβές συμβούλων/εμπειρογνωμόνων για εκπόνηση μελετών και παροχή υπηρεσιών και για ποιους 
λόγους.  

7. Την υλοποίηση του προγράμματος προπτυχιακής φοίτησης των εθνοφρουρών. 

8. Την ανάγκη δημιουργίας περισσότερων προγραμμάτων προπτυχιακού επιπέδου. 

 Τοποθετούμενος αναφορικά με τα πιο πάνω, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής έδωσε τις 
αναγκαίες επεξηγήσεις στην επιτροπή και δεσμεύτηκε να αποστείλει γραπτώς τις σχετικές απαντήσεις.  
Σημειώνεται ότι σχετική επιστολή, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, στάλθηκε από το ΑΠΚΥ στην επιτροπή. 

 Όσον αφορά το κόστος της συνεισφοράς του ΑΠΚΥ για την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του 
προσωπικού, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής δήλωσε ότι αυτό έχει συμφωνηθεί με τα αρμόδια 
υπουργεία και είναι ομοιόμορφο και για τα τρία δημόσια πανεπιστήμια.    

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο του 
προϋπολογισμού επιφέροντας βελτιώσεις σ’ αυτό στη βάση των παρατηρήσεων του εκπροσώπου της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, επαναφέροντας τις πρόνοιες για τη δυνατότητα μεταφοράς 
περισσεύματος από κεφάλαιο σε κεφάλαιο, καθώς και από το Κεφάλαιο 5 που περιλαμβάνει τις μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό.   

 Περαιτέρω, όσον αφορά την πρόνοια για τη δυνατότητα καταβολής ειδικού επιδόματος στο ακαδημαϊκό 
προσωπικό υπό την αίρεση της αναστολής της εφαρμογής της, η επιτροπή κατά πλειοψηφία αποφάσισε τη 
διαγραφή της.   

 Επισημαίνεται ότι τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
διαφώνησαν με τη διαγραφή της πιο πάνω πρόνοιας.  

 Όσον αφορά το θέμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο στο παρόν 
στάδιο να μην επιφέρει οποιαδήποτε αλλαγή ή βελτίωση και επισημαίνει την ανάγκη εφαρμογής ενιαίας και 
ομοιόμορφης ρύθμισης τόσο στο δημόσιο όσο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Εντούτοις, μέχρι στιγμής, 
παρ’ όλο που η επιτροπή είχε προβεί στην ίδια επισήμανση και προηγουμένως, δεν υπήρξε οποιαδήποτε 
πρόνοια, με αποτέλεσμα τα πανεπιστήμια να συνεχίζουν να επιβαρύνονται με δαπάνες οι οποίες ενδεχομένως 
να είναι υψηλότερες από αυτές που το κράτος επωμίζεται για τους υπαλλήλους του δημόσιου τομέα.  Ως εκ 
τούτου, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να καταβάλει προσπάθεια για οριστική επίλυση του ζητήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ναι, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας και την άδεια του κ. Τάσου, απλώς διαδικαστικά.  Το υπ’ αριθμόν 3 
θέμα έχει αναβληθεί, που αφορά τη σύσταση και τη λειτουργία του Ενιαίου Φορέα, είμαστε στο υπ’ αριθμόν 4, 
που είναι ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας θα κατατεθεί μια τροπολογία, που αφορά τα άρθρα της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και για τα τρία πανεπιστήμια, τόσο για το ακαδημαϊκό όσο και για το διοικητικό 
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προσωπικό.  Η τροπολογία που θέλουμε να βάλουμε είναι η εξής:  Εκεί που αναφέρεται ότι το ποσοστό της 
συνεισφοράς του πανεπιστημίου δε θα υπερβαίνει το 4% αυτό να γίνει 3%. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό, επί της ουσίας δεν ξέρω αν συμφωνούμε ή διαφωνούμε, αλλά τροπολογίες 
προφορικές την τελευταία στιγμή νομίζω ότι σταματήσαμε να υιοθετούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πράγματι ο κανονισμός, όπως τροποποιήθηκε, λέει ότι κατά κανόνα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Σας παρακαλώ!  Η κοινοβουλευτική ομάδα που φέρει ένσταση σε αυτό το ζήτημα είναι η 
κοινοβουλευτική ομάδα που έτυχε της έγκρισης της ολομέλειας να υποβάλει τις πλείστες προφορικές 
τροπολογίες από την ημέρα που τροποποιήθηκε ο κανονισμός, αλλά απόλυτα κυρίαρχο σώμα, πέραν του 
Προέδρου του σώματος, που έχει το δικαίωμα να κρίνει αν δικαιολογείται να δεχτεί την προφορική τροπολογία 
είναι και η ολομέλεια και εν τοιαύτη περιπτώσει, εάν δε θέλει να κρίνει ο Πρόεδρος αν γίνεται, να αποφασίσει το 
σώμα.  ∆ιαφορετικά, θα πάμε αχρείαστα σε μία αναβολή μίας βδομάδας και, επειδή εννάν το συνέδριό σας, θα 
θέλετε να φύγετε, πριν να τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καμία απολύτως διαφωνία, να συζητηθεί.  Παρακαλώ να κυκλοφορήσει γραπτώς σε 
όλους τους συναδέλφους ότι κατά κανόνα δε γίνονται αποδεκτές προφορικές τροπολογίες και ότι τον τελευταίο 
λόγο τον έχει η ολομέλεια.  Τρεις φορές τον τελευταίο μήνα ο κ. Ομήρου, ο Πρόεδρος, μου απέρριψε την 
τελευταία στιγμή δικαίως τροπολογίες.  Να κυκλοφορήσει γραπτώς, να το έχουμε όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με να κυκλοφορήσει με τίποτε!  Εγώ εννά αποφασίσω! 

(Γέλια) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έν’ αντίθετο από τούτο που λέει ο κ. Αβέρωφ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Κυριακίδου και μετά ο κ. Θεμιστοκλέους και μετά εννά αποφασίσω εγώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το συγκεκριμένο θέμα το συζητήσαμε σε βάθος στην επιτροπή Παιδείας και 
επειδή θα μπορούσε να κατατίθετο και από μέρους μας η ίδια τροπολογία, είτε θα γίνει αναβολή του 
προϋπολογισμού είτε, κατά τη γνώμη μας, να γίνει αποδεκτή η προφορική τροπολογία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, έχουμε σειρά, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Άμα είναι θέμα διαδικασίας, τη σειρά έχω την εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Αφού θέτεις θέμα διαδικασίας, πες το, να το ξέρουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, είπαμε να κάμνεις τον Πρόεδρο αλλά όι τζιαι… 
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 Υπάρχουν δύο δρόμοι να ακολουθήσουμε.  Εγώ κάμνω μια έκκληση προς τους εισηγητές, επειδή δεν 
ξέρω καθόλου το θέμα και ποια είναι η τροποποίηση, αν μπορούν να μας την εξηγήσουν.  Αν υπήρχε χρόνος 
φυσικά, θα εισηγούμουν να μεταφέρετε τούτο το θέμα τελευταίο, να κυκλοφορούσε γραπτώς η τροπολογία, για 
να προβληματιστούμε κατά πόσο είναι σοβαρή ή όχι.  Τουλάχιστον να μας την εξηγήσετε προφορικά.  Αν κρίνει 
ο Πρόεδρος ότι έχει χρόνο με την καθυστέρηση που θα υπάρξει από τα άλλα θέματα, κύριε Νεοφύτου, θα 
εισηγούμουν να κυκλοφορήσει γραπτώς, να τη δούμε, να τη σκεφτούμε και στο τέλος να αποφασίσουμε αν θα 
το συζητήσουμε ή όχι και σε ποια βάση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αποφασίσετε επί της διαδικασίας βάσει της εισήγησης του κ. Συλλούρη, 
προτού πάρω το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι κανονισμοί λένε σαφώς το εξής… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, καθίστε να ακούσετε τον κανονισμό και μετά. 

 «Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και μόνο κατόπιν άδειας του Προέδρου είναι δυνατή η υποβολή 
τροπολογίας εκτός των ως άνω προθεσμιών», δηλαδή ως η ώρα 9.00 π.μ., «εφόσον αυτό δικαιολογείται από 
εξαιρετικές, απρόβλεπτες ή ιδιάζουσες περιστάσεις». 

 Αυτός ο προϋπολογισμός των πανεπιστημίων δεν είναι τόσο ιδιάζουσα περίπτωση, ώστε σήμερα να 
αποφασιστεί, αλλά πρέπει για αυτό το πράγμα να υπάρξει τζιαι μια διαβούλευση, να ακούσετε τους 
ενισταμένους ή τους συμφωνούντες.  Νομίζω είναι πολύ, έτσι, έκτακτα που τίθεται αυτό το θέμα και νομίζω ότι 
δε θα το δεχτώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μπράβο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είναι για “μπράβο” ή όχι, αλλά πρέπει να γίνεται σισταρισμένη δουλειά.  Ευχαριστώ πολύ.   

 Προχωρούμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απόλυτα σεβαστή η απόφαση της έδρας, γι’ αυτό δεχθείτε το αίτημά μας όπως τεθεί σε 
ψηφοφορία η αναβολή των τριών προϋπολογισμών, για να έχετε ώρα να διαβάσετε αυτή τη σημαντική 
τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, παρακαλώ.  Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εισηγείται αναβολή των τριών προϋπολογισμών.  
Παρακαλώ να τοποθετηθεί το σώμα επί της εισήγησης αυτής για αναβολή.  Να μην είναι μόνο εισήγηση του 
Συναγερμού, αλλά να δούμε τι λένε και οι υπόλοιποι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εσύ αποφασίζεις. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 ∆ε δικαιούται προφορική τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, η κ. Κυριακίδου. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που δε γίνεται αποδεκτή η προφορική τροπολογία, για να εξεταστεί από 
το σώμα, εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζουμε την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κι εμείς το ίδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι υπόλοιποι; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όλοι αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναβάλλεται.  Λοιπόν, το θέμα υπ’ αριθμόν 4, το οποίο είναι για τον προϋπολογισμό του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015», αναβάλλεται. 

 Πάμε στα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης της άσκησης ορισμένων ειδών επιχειρήσεων, βιομηχανιών, 
επαγγελμάτων, επιτηδευμάτων ή εμπορίου, δεδομένου ότι για την άσκηση των εν λόγω δραστηριοτήτων θα 
απαιτείται η εξασφάλιση άδειας από τα συμβούλια μόνο μία φορά και αυτή θα παραμένει σε ισχύ υπό την 
προϋπόθεση ότι θα καταβάλλονται τα δικαιώματα και θα συνεχίσουν να πληρούνται οι προϋποθέσεις που 
καθορίζονται για το σκοπό αυτό. 

 Είναι ο ίδιος σκοπός και για το υπ’ αριθμόν 8, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης  Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 14 Μαΐου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.  Το Υπουργείο Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση αυτή.   

 Σκοπός των δύο νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, αντίστοιχα, ώστε οι πρόνοιές τους να συνάδουν με τις πρόνοιες του περί της Ελευθερίας Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου, ο οποίος θεσπίστηκε με σκοπό την 
εναρμόνιση με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες 
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στην εσωτερική αγορά.  Σημειώνεται ότι η συμμόρφωση με την Οδηγία αυτή αποτελεί υποχρέωση που πηγάζει 
ρητά από το Μνημόνιο Συναντίληψης που υπέγραψε η Κυπριακή ∆ημοκρατία με την τρόικα. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου προβλέπονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη 
βασική νομοθεσία για τους δήμους: 

1. Απαλείφεται η δυνατότητα που παρείχετο στα δημοτικά συμβούλια να επιβάλλουν τέλη για την άσκηση 
ορισμένων ειδών επιχειρήσεων, βιομηχανιών, επαγγελμάτων, επιτηδευμάτων ή εμπορίου. 

2. ∆ιαμορφώνεται η πρόνοιά της σύμφωνα με την οποία για την άσκηση των πιο πάνω αναφερόμενων 
δραστηριοτήτων απαιτείται η έκδοση ετήσιας άδειας λειτουργίας επαγγελματικών υποστατικών, ώστε η 
εν λόγω άδεια να εκδίδεται μόνο μια φορά, υπό την προϋπόθεση ότι θα συνεχίσουν να πληρούνται οι 
προϋποθέσεις που καθορίζονται σε σχέση με αυτή. 

3. Εισάγεται σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται δυνατότητα στα δημοτικά συμβούλια να 
επιβάλλουν δικαιώματα σε οποιοδήποτε πρόσωπο διατηρεί ή χρησιμοποιεί οποιαδήποτε οικοδομή ή 
οποιοδήποτε χώρο ή άλλο επαγγελματικό υποστατικό με σκοπό την άσκηση οποιασδήποτε 
επιχείρησης, βιομηχανίας, εμπορίου, επαγγέλματος ή επιτηδεύματος.  Το ύψος των δικαιωμάτων αυτών 
δεν μπορεί να υπερβαίνει το καθοριζόμενο ύψος των δικαιωμάτων για τη διατήρηση ή χρήση 
επαγγελματικών υποστατικών για κάθε κατηγορία υποστατικών.  

 Με τις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου τροποποιούνται οι πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας περί 
κοινοτήτων, ώστε να συνάδουν με τις ανάλογες προτεινόμενες με το πρώτο νομοσχέδιο τροποποιήσεις σε 
σχέση με την άσκηση ορισμένων ειδών επιχειρήσεων, βιομηχανιών, επαγγελμάτων, επιτηδευμάτων ή 
εμπορίου.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων διαμορφώνεται η πρόνοια της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την 
οποία το ύψος των δικαιωμάτων που δύναται να επιβάλλουν τα κοινοτικά συμβούλια σε οποιοδήποτε 
πρόσωπο διατηρεί ή χρησιμοποιεί οποιαδήποτε οικοδομή ή οποιοδήποτε χώρο ή άλλο επαγγελματικό 
υποστατικό με σκοπό την άσκηση οποιασδήποτε επιχείρησης, βιομηχανίας, εμπορίου, επαγγέλματος ή 
επιτηδεύματος καθορίζεται με κανονισμούς, ώστε να καθοριστεί ότι το ύψος των εν λόγω δικαιωμάτων δε θα 
μπορεί να υπερβαίνει το ύψος των δικαιωμάτων τα οποία προτείνονται με το νομοσχέδιο για τη διατήρηση ή 
χρήση επαγγελματικών υποστατικών για κάθε κατηγορία υποστατικών.  

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις απλοποιούνται οι διαδικασίες αδειοδότησης της άσκησης 
ορισμένων ειδών επιχειρήσεων, βιομηχανιών, επαγγελμάτων, επιτηδευμάτων ή εμπορίου, δεδομένου ότι για 
την άσκηση των εν λόγω δραστηριοτήτων θα απαιτείται η εξασφάλιση άδειας από τα συμβούλια μόνο μία φορά 
και αυτή θα παραμένει σε ισχύ υπό την προϋπόθεση ότι θα καταβάλλονται τα δικαιώματα και θα συνεχίσουν να 
πληρούνται οι προϋποθέσεις που καθορίζονται για το σκοπό αυτό. 

Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες των δύο 
νομοσχεδίων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων, γι’ αυτό και εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν 
επί των προνοιών των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 103 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 103Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του έβδομου πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 



1924 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου πίνακα.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί της Εφαρμογής των Κοινοτικών Κανονισμών και Κοινοτικών 
Αποφάσεων Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με τον Κανονισμό (ΕΕ) αρ. 1177/2010 για τα δικαιώματα των επιβατών στις θαλάσσιες και 
εσωτερικές πλωτές μεταφορές και για την τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 2006/2004.  Ειδικότερα, 
προσθήκη νέου κεφαλαίου στο Πρώτο Παράρτημα του περί της Εφαρμογής των Κοινοτικών Κανονισμών και 
Κοινοτικών Αποφάσεων Νόμου, το οποίο αφορά την επιβολή διοικητικού προστίμου, σε περίπτωση κατά την 
οποία οποιοδήποτε πρόσωπο παραβαίνει τις διατάξεις του ευρωπαϊκού κανονισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς «Οι περί 
της Εφαρμογής των Κοινοτικών Κανονισμών και Κοινοτικών Αποφάσεων Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Αριστοτέλης Μισός  Χριστάκης Τζιοβάνης    

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Νίκος Νικολαΐδης  

 Ανδρέας Μιχαηλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, καθώς και της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου (ΟΠΑΚ) και του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  Ο Σύνδεσμος Ταξιδιωτικών Πρακτόρων (ΑCTA), ο Σύνδεσμος 
Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, το Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο, η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών και η 
Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής.  Εντούτοις, ο ACTA και ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου απέστειλαν στην 
επιτροπή σχετικές επιστολές στις οποίες δηλώνουν τη συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 του περί της Εφαρμογής των 
Κοινοτικών Κανονισμών και Κοινοτικών Αποφάσεων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τον 
Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 1177/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 24ης Νοεμβρίου 2010 
για τα δικαιώματα των επιβατών στις θαλάσσιες και εσωτερικές πλωτές μεταφορές και για την τροποποίηση 
του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 2006/2004.   

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προτείνεται η προσθήκη νέου κεφαλαίου στο Πρώτο Παράρτημα του 
περί της Εφαρμογής των Κοινοτικών Κανονισμών και Κοινοτικών Αποφάσεων Νόμου, το οποίο αφορά την 
επιβολή διοικητικού προστίμου, σε περίπτωση κατά την οποία οποιοδήποτε πρόσωπο παραβαίνει τις διατάξεις 
του ευρωπαϊκού κανονισμού.  Η διαδικασία αυτή της τροποποίησης των παραρτημάτων του νόμου από 
κανονισμούς προβλέπεται ρητά στο άρθρο 13 του εν λόγω νόμου. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και με βάση την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους κανονισμούς, ο υπό αναφορά ευρωπαϊκός κανονισμός θεσπίζει κανόνες για τις θαλάσσιες και 
εσωτερικές πλωτές μεταφορές σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Την αποφυγή διακρίσεων μεταξύ των επιβατών όσον αφορά τους όρους μεταφοράς που προσφέρονται 
από τους μεταφορείς. 

2. Την αποφυγή διακρίσεων και την παροχή συνδρομής σε άτομα με αναπηρία και σε άτομα με μειωμένη 
κινητικότητα. 

3. Τα δικαιώματα των επιβατών σε περιπτώσεις ματαίωσης ή καθυστέρησης. 

4. Τις ελάχιστες πληροφορίες που πρέπει να παρέχονται στους επιβάτες. 

5. Τη διεκπεραίωση παραπόνων. 

6. Τους γενικούς κανόνες για την επιβολή της νομοθεσίας.   

Ο κανονισμός αυτός εφαρμόζεται σε επιβάτες που ταξιδεύουν: 

1. με επιβατικό πλοίο και ο λιμένας επιβίβασης βρίσκεται στο έδαφος κράτους μέλους, 

2. με επιβατικό πλοίο, όταν ο λιμένας επιβίβασης βρίσκεται εκτός του εδάφους κράτους μέλους, ο δε 
λιμένας αποβίβασης βρίσκεται στο έδαφος κράτους μέλους, εφόσον η υπηρεσία εκτελείται από 
μεταφορέα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

3. με κρουαζιέρα, όταν ο λιμένας επιβίβασης βρίσκεται στο έδαφος κράτους μέλους.   

Παράλληλα, ο ίδιος κανονισμός επιβάλλει υποχρεώσεις στους: 

1. διοργανωτές ταξιδιών, ταξιδιωτικούς πράκτορες και πωλητές εισιτηρίων που προσφέρουν υπηρεσίες 
μεταφοράς επιβατών ή κρουαζιέρες στο ευρύ κοινό, 
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2. μεταφορείς και σε πολύ περιορισμένες περιπτώσεις εκτελεστές μεταφορών, 

3. φορείς εκμετάλλευσης των τερματικών σταθμών και 

4. λιμενικές αρχές.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας έχει αναλάβει από το 
Μάρτιο του 2014 καθήκοντα φορέα επιβολής νομοθεσίας, καθώς και φορέα διαχείρισης καταγγελιών επιβατών 
πλοίων, υπό την προϋπόθεση ότι οι παραπονούμενοι σε πρώτο στάδιο αποτείνονται στους μεταφορείς ή 
φορείς εκμετάλλευσης τερματικού σταθμού και, σε περίπτωση που δεν ικανοποιηθούν, τότε δύναται να 
αποτείνονται στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας.   

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία για τη θέσπιση συστήματος κυρώσεων, σύμφωνα με το άρθρο 28 
του ευρωπαϊκού κανονισμού, ήταν η 18η ∆εκεμβρίου 2012, αλλά οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων μόλις στις 26 Μαρτίου 2015.  Συναφώς, επισημαίνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε 
αναλάβει δέσμευση στο πλαίσιο της διαδικασίας EU Pilot για θέσπιση της σχετικής νομοθεσίας μέχρι το τέλος 
Οκτωβρίου 2014. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των κανονισμών από την επιτροπή, μέλη της επισήμαναν ότι η απλή 
παραπομπή των διατάξεων του νόμου που προτείνεται να τροποποιηθεί με τους υπό αναφορά κανονισμούς 
στα άρθρα του ευρωπαϊκού κανονισμού δεν αποτελεί επαρκή περιγραφή της αξιόποινης πράξης, γιατί τα 
επηρεαζόμενα οργανωμένα σύνολα, φορείς ή πολίτες δε θα είναι σε θέση να λαμβάνουν πλήρη και άμεση 
γνώση των υποχρεώσεών τους και των επαπειλούμενων διοικητικών προστίμων.   

 Ο εκπρόσωπος της ΟΠΑΚ εισηγήθηκε την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας και σε εκδρομές 
περιήγησης και ξενάγησης, εισήγηση με την οποία ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
διαφώνησε, καθότι αυτή απαγορεύεται ρητά από το άρθρο 2 του ευρωπαϊκού κανονισμού.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων καλεί την εκτελεστική 
εξουσία όπως λάβει όλα τα δέοντα μέτρα, ώστε να ενημερώνονται επαρκώς οι πολίτες για τα δικαιώματα που 
τους παρέχει η νομοθεσία αναφορικά με τις θαλάσσιες και εσωτερικές πλωτές μεταφορές τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆ε φαίνεται να υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα αναβάλλεται για δύο βδομάδες. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Όσον αφορά το θέμα υπ’ αριθμόν 10, κύριε Πρόεδρε, είναι με απόφαση της Σύσκεψης των Αρχηγών ή 
Εκπροσώπων των Κομμάτων που ζητήθηκε η αναβολή, μάλλον προτάθηκε η αναβολή για δύο εβδομάδες.  
Εγώ θεωρώ όμως ότι έπρεπε, τουλάχιστον ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, εξαιτίας 
του γεγονότος ότι ήμουν στην επιτροπή Υγείας, γιατί συζητιόντουσαν θέματα για το νοσοκομείο Αμμοχώστου, 
να ήμουν παρών κατά τη διάρκεια της λήψης αυτής της απόφασης.  Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο έχει συζητηθεί πάμπολλες φορές ενώπιον της επιτροπής Άμυνας.  Έχει μάλιστα 
τρεις μήνες που έχει κατατεθεί τζιαι θεωρώ ότι είναι ώριμη η στιγμή να συζητηθεί.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε 
Πρόεδρε, εγώ διαφωνώ με το να αναβληθεί σήμερα και ζητώ όπως προχωρήσουμε στη συζήτηση και στην 
ψήφισή του σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν δώσω το λόγο σε άλλο συνάδελφο να υπενθυμίσω το θέμα, διότι δεν αναφέραμε τον τίτλο του υπ’ 
αριθμόν 10 θέματος, που είναι «Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - Εκπαίδευσης - Ειδικών 
Καθηκόντων των μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θεσμοθέτηση του ωραρίου υπηρεσίας, εκπαίδευσης και των ειδικών καθηκόντων των μελών του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό είναι το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, το οποίο ο κ. Βαρνάβα θέλει να συζητηθεί και να ψηφιστεί σήμερα. 

 Θέλει κάποιος να μιλήσει; 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εγώ δε θα επικαλεστώ κανονισμούς, διότι εμμένω, κύριε Πρόεδρε, ότι και κανονισμοί να υπάρχουν, το 
κυρίαρχο σώμα είναι η ολομέλεια και μπορεί με απόφασή της να πάρει οποιαδήποτε απόφαση, έστω κι αν ο 
Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων προβλέπει κάτι άλλο.  Περάσαμε και έναν άλλο κανονισμό, 
παρόμοιο με αυτόν για τις τροπολογίες, που επισημοποιήθηκε και θεσμοθετήθηκε, τη σύσκεψη του Προέδρου 
της Βουλής με τους αρχηγούς ή εκπροσώπους των κομμάτων.  ∆ε θα μείνω όμως στο διαδικαστικό.  Αφού 
τίθεται το θέμα να συζητηθεί, ένα θα πω:  Κύριε Πρόεδρε, αρχίσαμε να λειτουργούμε όλοι μας, προτού 
αναρρώσουμε απ’ αυτά που δημιουργήσαμε στο σώμα της Κύπρου με έναν άκρατο λαϊκισμό, μη εξαιρουμένης 
και της παράταξής μου, για όλα σχεδόν τα ζητήματα!  Όταν έρχεται ο Υπουργός της Άμυνας, ο Αρχηγός της 
Εθνικής Φρουράς σε μία ημικατεχόμενη πατρίδα και σου στέλνει γραπτώς ότι αυτό που επιχειρείται είναι 
καταστροφικό για την επιχειρηματική δυνατότητα του στρατεύματος... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Επιχειρησιακή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επιχειρησιακή.  Και να ερχόμαστε εδώ, για να στείλουμε μηνύματα ότι κάποιοι είναι υπέρ κάποιων 
μονίμων και κάποιοι είναι εναντίον!  Να θάβουμε το μέλλον της πατρίδας μας μέσα σε έναν άκρατο, λέω, 
λαϊκισμό, απ’ όλους ανεξαιρέτως!  Λυπούμαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα ζητά το λόγο, παρακαλώ.  Και μετά ο κ. Βότσης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ψηφίστε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Αβέρωφ, δεν ξέρετε, φαίνεται, με όλο το σεβασμό και την εκτίμηση που σας έχω, και είστε 
ελλιπώς πληροφορημένος γι’ αυτό το θέμα.   

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω σε αρκετά που έχει πει ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Με όλο το σεβασμό όμως, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, ως πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας, που έχω 
παραλάβει και είναι στο όνομά μου η επιστολή που εστάλη, ο οποίος εισηγήθηκα στην επιτροπή μου να 
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υιοθετηθούν οι δύο εβδομάδες της αναβολής και μάλιστα να επισκεφθούμε και το ΓΕΕΦ, που μας προτείνει ο 
υπουργός, για ενημέρωση...  ∆υστυχώς όμως, είναι κάποιοι άλλοι που λαϊκίζουν και ξέρετε πολύ καλά ποιοι 
λαϊκίζουν, κύριε Αβέρωφ!  Ξέρετε πολύ καλά! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να τους κατονομάσεις! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ξέρετε πολύ καλά! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να τους κατονομάσεις! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Καταλάβατε;  Ώστε να με υποχρεώνει εμένα σήμερα να βγω και να ζητώ άμεση, σήμερα, ψήφιση αυτών 
των κανονισμών!  Άρα... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να τα τινάξουμε όλα στον αέρα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν είναι εσάς ή οποιονδήποτε άλλο που βρίζουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση!  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ...από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήρεμα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ...οι αξιωματικοί κι οι υπαξιωματικοί, γιατί έχουν τα παπαγαλάκια τους μέσα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων!  Άρα, κύριε Αβέρωφ, ο λόγος για τον οποίο αναγνωρίζω πλήρως αυτά που λέτε...  Αλλά ως 
πρόεδρος της επιτροπής Άμυνας δε θα μείνω απλά με απάθεια, γιατί κάποιοι από παρατάξεις λαϊκίζουν, ενώ 
το κόμμα τους είναι εναντίον!  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε, να τεθεί ενώπιον του σώματος αυτό το οποίο έχω ζητήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι εκτός θέματος, απλώς θέλω να ζητήσω να σημειωθεί με κεφαλαία η παρέμβαση 
του κ. Νεοφύτου στο συγκεκριμένο θέμα, γιατί την ερχόμενη βδομάδα θα αλλάξω το όνομα του υπουργού για 
ένα άλλο θέμα παρόμοιο που έχουμε να συζητήσουμε και θα ήθελα να επιδειχθεί η ίδια εμπιστοσύνη στο τι 
ζητά ένας υπουργός από τη Βουλή.  Είναι το θέμα για τα τηλέφωνα, την προπληρωμένη κινητή τηλεφωνία, που 
ο αντίστοιχος υπουργός ήρθε στη Βουλή και εντονότατα ζήτησε να στηρίξουμε τη νομοθεσία.  Ελπίζω και ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός και ο κ. Νεοφύτου να έχει την ίδια θέρμη, όταν στηρίζει τις εισηγήσεις των 
υπουργών της κυβέρνησης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και θα το στηρίξω, όταν διασφαλίσω τα ανθρώπινα δικαιώματα των πολιτών. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Λαμάρης έχει το λόγο. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν ξέρω ποια θέση είναι λαϊκισμός και ποια δεν είναι! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ:  

 Πε την τζιαι να συγκρίνουμεν! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ξέρω ότι η ομάδα μας είναι έτοιμη να τοποθετηθεί και σήμερα και την επόμενη εβδομάδα και σε 
δεκαπέντε μέρες. 

 Έγινε πράγματι το πρωί στη σύσκεψη μια κατάθεση επιστολής του υπουργού.  Θεωρώ ότι, αν ένας 
υπουργός ζητά από τη Βουλή αναβολή μιας βδομάδας τζιαι μάλιστα καλεί να ενημερώσει και την αρμόδια 
επιτροπή, θα ήταν άκομψο...  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, ό,τι αποφασιστεί.  Εμείς είμαστε έτοιμοι και τώρα να 
τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει το λόγο ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου και μετά ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ εννά προσπαθήσω να είμαι ήπιος και να μην οξύνω τα πνεύματα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ως συνήθως.  Είμαι περήφανος για σένα! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...γιατί δεν είναι θέμα, αν κάποιος είναι πατριώτης παραπάνω από τον άλλο για θέματα που αφορούν 
την άμυνα.  Και τουλάχιστον το κόμμα μου απέδειξέν το, αν οι θέσεις οι οποίες πήρε για θέματα άμυνας ήταν 
σωστές ή όχι. 

 Εδώ υπάρχει ένα ζήτημα.  Ασκείται μία πίεση προς την επιτροπή Άμυνας και αυτό πρέπει να το 
αναγνωρίσουμε όλοι.  Επάρθη μια απόφαση το πρωί στη σύσκεψη των αρχηγών η οποία πρέπει να γίνει 
σεβαστή.  Είναι θεσμοθετημένο σώμα.  Προηγήθηκε μια επιστολή.  Η σύσκεψη ούτε καν εσυζήτησε την 
επιστολή! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Την ουσία. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ούτε έγινε οποιαδήποτε αναφορά για το περιεχόμενο της επιστολής του Υπουργού Άμυνας.  Εκείνο το 
οποίο έγινε είναι ότι εζητήθηκε από τον κ. Τορναρίτη αναβολή δύο εβδομάδες και επειδή είχαμε όλοι κατά νου 
την επιστολή, για να λέμε τα πράματα με τ’ όνομά τους, εσυμφωνήσαμεν.  Και επειδή στην επιστολή...  Και 
πρέπει να αντιμετωπίζουμε τα πράματα με σοβαρότητα.  Ζητείται από τον υπουργό συνάντηση της επιτροπής 
Άμυνας στο ΓΕΕΦ για ενημέρωση επί του θέματος.  ∆ε σημαίνει ότι τα κόμματα, ή το δικό μου το κόμμα ή τα 
υπόλοιπα, θα αλλάξουν θέση.  Απλώς, νιώθουμε μια ηθική υποχρέωση ως κόμματα, τουλάχιστον ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα, να λάβουμε μέρος σ’ αυτή τη σύσκεψη, να ενημερωθούμε γι’ αυτά τα οποία έχουν να μας 
πουν.  Άρα, νομίζω ότι είναι πιο σοφό να συμφωνήσουμε όλοι να αναβληθεί και αντί να είναι δεκαπέντε μέρες, 
ας είναι μία εβδομάδα, τη στιγμή που η συνάντηση στο ΓΕΕΦ θα γίνει τη ∆ευτέρα.  Μπορεί να συμφωνήσουμε 
με μια βδομάδα αναβολή και αν...   

 Και αυτό το οποίο είπε ο κ. Λαμάρης, που μας αφορά τζιαι εμάς τζιαι συμφωνούμε, και τώρα αν πρέπει 
να συζητηθεί το θέμα, είμαστε έτοιμοι και να τοποθετηθούμε και να αναπτύξουμε τις θέσεις μας.  Αλλά πρέπει 
να υπάρχει ένας επιπρόσθετος σεβασμός στους θεσμούς, όποιος κι ας τους κατέχει.  Ζήτησε ο Υπουργός 
Άμυνας και ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς συνάντηση τη ∆ευτέρα, με σκοπό να αναβληθεί η σημερινή 
ψήφιση του νομοσχεδίου.  Είμαστε υποχρεωμένοι να το δεχτούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξέρετε ότι στην άμυνα δεν μπορούμε να κάμουμεν σπουδαία πράματα για χίλιους και ένα λόγους.  
Όμως, τούτο το συγκεκριμένο θέμα περνά από το χέρι μας.  ∆εν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι τούτο που πάει 
να γίνει θα επηρεάσει σε σημαντικό βαθμό τα πράγματα στην Εθνική Φρουρά, είτε μας αρέσει είτε όχι.  Άρα, 
λοιπόν, όταν οι καθ’ ύλην αρμόδιοι, που έχουν την ευθύνη...  Απέναντι, ξέρετε, και φαντάζομαι να το ξέρουν 
όλοι και αυτοί που δεν είναι στη Βουλή να το μάθουν κι εκείνοι, υπάρχουν σαράντα πέντε χιλιάδες Τούρκοι 
στρατιώτες σε ετοιμότητα 110%, σε πλήρη επιθετική διάταξη. πεντακόσια άρματα, χίλια πεντακόσια πυροβόλα, 
όλα στραμμένα καταπάνω μας.  Και απέναντι των Τούρκων είναι η Εθνική Φρουρά η οποία έχει τα 
προβλήματά της και με μια εφεδρεία, η οποία, για να μαζευτεί, θέλει ώρες.  Και εκείνοι που έχουν κάθε μέρα και 
κάθε νύχτα την έννοια τι γίνεται και βλέπουν και τους απέναντι πως είναι μανικωμένοι λένε: «Κύριοι, αν 
κάμουμεν τούντο πράμα, θα έχουμε κάποια προβλήματα».  Και ζητούν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων μια 
παράταση χρόνου, να κάμουν μια προσπάθεια νεότερη.  Ε, νομίζω αξίζει τον κόπο...  Όι μόνο αξίζει τον κόπο, 
αλλά είμαστε υποχρεωμένοι να συνδράμουμε σε τούντην προσπάθεια!  Έν’ τόσο απλό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, ξαναπαίρνω το λόγο, γιατί θεωρώ ότι αυτό που έχει λεχθεί και προηγουμένως για 
την προστασία των θεσμών είναι σημαντικό.  Είναι ορθότερο, και τώρα και στο μέλλον, ο όποιος υπουργός 
θέλει να δει ή να ενημερώσει τη Βουλή να έρχεται στη Βουλή.  Γι’ αυτό παράκλησή μου είναι να πούμε στον 
υπουργό να έρθει να ενημερώσει τα μέλη της επιτροπής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω δεν υπάρχει σ’ αυτό πρόβλημα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συνεδριάζουν στη Βουλή οι επιτροπές, οπόταν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό!  Έτσι ένι. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...να προστατεύσουμε λίγο τα... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Επειδή θα έσιει επιτελάρχες... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:   

 Ε, να ’ρτει με τους επιτελάρχες του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ας τους φέρει και τους επιτελάρχες.  Ποιο είναι το πρόβλημα;  Οι κανονισμοί λεν ότι οι συνεδριάσεις 
γίνονται στη Βουλή.  Μόνο για επισκέψεις, για απλή ενημέρωση, έτσι, χωρίς αποφάσεις, γίνονται... 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Προκοπίου, εμίλησε ο κοινοβουλευτικός.  Επιμένετε; 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, να μιλήσει, έν’ ειδικός για... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Να μ’ αφήκεις να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας αφήνω. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, εγώ νομίζω ότι τωρά εξεκίνησε...  Ήταν μια παρεξήγηση για 
μένα, γιατί μέχρι στιγμής, τουλάχιστον όσον αφορά θέματα της άμυνας, ήταν σχεδόν...  Επηγαίναμεν προς 
ομοφωνία, γιατί νομίζω ότι είναι κατανοητό απ’ όλους μας ότι την άμυνα δεν πρέπει ποτέ να τη χρωματίζουμε.  
Όμως, σωστή η απόφαση που επάρθηκε πάνω.  Σεβόμαστε τους θεσμούς, αλλά πρέπει και να είναι και εις 
γνώσιν της επιτροπής Άμυνας.  ∆ηλαδή, να μην έρχονται την τελευταία στιγμή και να αναβάλλεται ή οτιδήποτε 
άλλο, να παίρνεται κάποια απόφαση και αυτά που είχαμε αποφασίσει να έρχονται και να σταματούν σε ένα 
σημείο.   

 Είναι ξεκάθαρο για εμάς, όπως είπε τζιαι ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπός μας, ότι και εμείς είμαστε 
έτοιμοι και τώρα.  ∆ε σημαίνει...  Ήδη έχουμε πάρει τις θέσεις μας, αλλά δε σημαίνει ότι δε θα δεχθούμε να 
ακούσουμε αυτά που θέλει, που νομίζω ότι μπορεί να βγήκαν επιπρόσθετα.  ∆εν πιστεύω, αλλά, εν πάση 
περιπτώσει, είναι καλό να ακούσουμε και να τοποθετηθούμε ξεκάθαρα.  Επαναλαμβάνω, δε σημαίνει ότι θα 
αλλάξει η απόφασή μας σε οτιδήποτε.  Και νομίζω ότι ήταν μια παρεξήγηση του προέδρου της επιτροπής 
Άμυνας με κάποιο μέλος της επιτροπής μας.  Εκεί προέκυψε.  Και νομίζω ότι τελειώνει το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω έναν προβληματισμό.  Ειλικρινά δεν ξέρω πόσο εύσχημα να το 
θέσω, αλλά διερωτώμαι αν κάποια πράματα τα έχουμε μελετήσει.  Έχουμε ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο -δε θα 
μπω στην ουσία- το οποίο καταγράφει σημαντικά δεδομένα που αφορούν την Εθνική Φρουρά, όπως ποιες 
ώρες εννά κάμνουν εκπαίδευση, πόσες ώρες ήταν η εκπαίδευση, ποια θα είναι τα ωράρια...  Ε, σκέφτομαι 
φωναχτά κατά πόσο αυτά τα ζητήματα, με όλη τη διαφάνεια που πρέπει να υπάρχει στην κοινωνία, πρέπει να 
είναι αντικείμενο προς κοινή χρήση.  Τζιαι δεν ξέρω αν οι συνάδελφοι στην επιτροπή μπορούν να βρουν μια 
φόρμουλα... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆ε λέει για ασκήσεις. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Λέει ότι θα είναι μέρες ή τόσες ώρες η κάθε άσκηση, θα είναι η τάδε... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆ε λέει έτσι πράμα. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Λέει, συνάδελφε, τα έχω διαβάσει τζιαι εγώ.  Ε, να μην τα επικαλεστώ τωρά.  Λέει ότι η απογευματινή θα 
είναι ’πού την τάδε ώρα ως την τάδε ώρα, η νυκτερινή ’πού την τάδε ώρα ως την τάδε ώρα.  Εν εκτιμώ, 
προσωπικά, ότι αυτά τα ζητήματα θα έπρεπε να είναι προς δημόσια χρήση. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ:  

 Έντζιεν έτσι.  Έννεν εμπιστευτικού χαρακτήρα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Άσε που η επέμβαση της νομοθετικής στην εκτελεστική... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Ακούστε! 
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 Θα δώσω ακόμη σε δύο ομιλητές, τον κ. Συλλούρη και τον κ. Τορναρίτη, και να ολοκληρωθεί αυτή η 
συζήτηση, για να αποφασίσουμε. 

 Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ απλά ήθελα να ρωτήσω…  Συζητούμε διαδικασία για αναβολή ή συζητούμε το 
θέμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε συζητούμε το θέμα! 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά, πήρα το λόγο, επειδή αναφέρθηκε το όνομά μου.  Πράγματι, έχουμε ζητήσει 
δεκαπέντε ημερών αναβολή μετά την επιστολή και την παράκληση του Υπουργού Αμύνης.  Αντιλαμβάνεστε ότι 
αναφερόμαστε σε ευαίσθητα θέματα, όπως ακούστηκε προηγούμενα, και θέλω να πω τούτο, ότι σε δεκαπέντε 
μέρες πρέπει να απαντήσουμε, κύριε Πρόεδρε, και το συγκεκριμένο ερώτημα:  Είναι η Βουλή στο τέλος της 
ημέρας που πρέπει να καθορίζει πόσες ώρες και ποιες ώρες θα εργάζονται οι στρατιωτικοί μας;  Έχω την 
εντύπωση ότι κάποια θέματα… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, δε σας διέκοψα!  Σας παρακαλώ!   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μπήκες στην ουσία, κύριε… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εν μπήκα σε καμία απολύτως ουσία!  Απλά, λέω ότι έφτασε η ώρα όχι μόνο για τούτο, αλλά και για 
άλλα θέματα, για το θέμα που συζητήσαμε την περασμένη φορά με τα ωράρια των καταστημάτων...  
∆ιερωτώμαι πραγματικά:  Είναι θέματα του νομοθετικού σώματος τα συγκεκριμένα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Βαρνάβα, ερωτώ… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …να βάλω εισήγηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Νομίζω εννά σου λύσω το πρόβλημά σου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το πρόβλημα δεν είναι μόνο εμένα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ωραία.  Εάν με αφήσετε να μιλήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εγώ σας ερωτώ:  Υπήρξε εισήγηση να έχετε συνάντηση με τους στρατηγούς και τους αρχηγούς τη 
∆ευτέρα και το θέμα να επανέλθει την Πέμπτη, την οποία φαίνεται ότι η πλειοψηφία υιοθετεί.  Εσείς τι λέτε επ’ 
αυτού; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν με αφήνατε, θα έλεγα ότι αποδέχομαι αυτή την εισήγηση, αλλά να επανέλθει όχι τη 
μεθεπόμενη αλλά την ερχόμενη Πέμπτη, κύριε Πρόεδρε, ξεκάθαρα.  Το θέμα έχει συζητηθεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ μίλησα για την ερχόμενη! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Η επιτροπή θα τύχει ενημέρωσης τη ∆ευτέρα.  Άρα, την ερχόμενη Πέμπτη να βρίσκεται ενώπιον της 
ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Είμαστε σύμφωνοι.  Την ερχόμενη ∆ευτέρα κανονίστε οι της Αμύνης -“της Αμύνης τα παιδιά”, 
που λέμε- και την Πέμπτη θα έρθει ξανά στην ολομέλεια το σχετικό.   

 Λοιπόν, προχωρούμε.   

 Τα υπ’ αριθμόν 11 και 12 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εφαρμογής των 
∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο Πλαίσιο της ∆ιασυνοριακής Υγειονομικής Περίθαλψης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015» και «Ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 11 θέματος είναι η πλήρης εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/24/ΕΕ περί 
Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο πλαίσιο της διασυνοριακής υγειονομικής περίθαλψης και με 
την Εκτελεστική Οδηγία 2012/52/ΕΕ σχετικά με τη θέσπιση μέτρων που διευκολύνουν την αναγνώριση των 
ιατρικών συνταγών οι οποίες εκδίδονται σε άλλα κράτη μέλη. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 12 θέματος είναι η πλήρης εναρμόνιση με την Εκτελεστική Οδηγία 2015/52/ΕΕ 
σχετικά με τη θέσπιση μέτρων που διευκολύνουν την αναγνώριση των ιατρικών συνταγών οι οποίες εκδίδονται 
σε άλλα κράτη μέλη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα νομοσχέδια «Ο περί Εφαρμογής των 
∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο Πλαίσιο της ∆ιασυνοριακής Υγειονομικής Περίθαλψης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «O περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου  

 Στέλλα Κυριακίδου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Νίκος Νουρής Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε τα υπό αναφορά νομοσχέδια σε τρεις  συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 30 Απριλίου, καθώς και στις 7 και 14 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Εθνικού Σημείου Επαφής 
για τη ∆ιασυνοριακή Υγειονομική Περίθαλψη της ∆ημοκρατίας και των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του ίδιου 
υπουργείου.  Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η πλήρης εναρμόνιση με τα άρθρα 4(2)(α), 5(β), 
6(3), 9(3)(α) και (β) και 11(1) της Οδηγίας 2011/24/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
9ης Μαρτίου 2011, περί Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο Πλαίσιο της ∆ιασυνοριακής 
Υγειονομικής Περίθαλψης, και με το άρθρο 4 της Εκτελεστικής Οδηγίας 2012/52/ΕΕ της Επιτροπής της 20ής 
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∆εκεμβρίου 2012 σχετικά με τη θέσπιση μέτρων που διευκολύνουν την αναγνώριση των ιατρικών συνταγών οι 
οποίες εκδίδονται σε άλλα κράτη μέλη. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Εθνικού Σημείου Επαφής για τη ∆ιασυνοριακή 
Υγειονομική Περίθαλψη της ∆ημοκρατίας του Υπουργείου Υγείας, επειδή διαπιστώθηκε ότι δεν έχει επιτευχθεί 
πλήρης εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τις πιο πάνω Οδηγίες, με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται 
τροποποίηση του περί Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο Πλαίσιο της ∆ιασυνοριακής 
Υγειονομικής Περίθαλψης Νόμου του 2013, ώστε να επιτευχθεί η πλήρης εναρμόνιση ειδικά όσον αφορά τα πιο 
κάτω θέματα: 

1. Την παροχή πληροφοριών από το Εθνικό Σημείο Επαφής για τη ∆ιασυνοριακή Υγειονομική Περίθαλψη 
της ∆ημοκρατίας σχετικά με τα πρότυπα ασφάλειας και τις κατευθυντήριες γραμμές που παρέχονται στη 
∆ημοκρατία, τα στοιχεία που πρέπει να περιλαμβάνουν οι ιατρικές συνταγές και τα δικαιώματα των 
ασθενών που απορρέουν από την Οδηγία 2011/24/ΕΕ σε σχέση με αυτά που απορρέουν από τον 
Κανονισμό 883/2004 για το συντονισμό των συστημάτων κοινωνικής ασφάλισης. 

2. Τα στοιχεία που πρέπει να περιλαμβάνουν οι ιατρικές συνταγές που εκδίδονται σε άλλο κράτος μέλος 
και εκτελούνται στη ∆ημοκρατία, με σκοπό να εκτελεστούν σε άλλο κράτος. 

3. Τα στοιχεία που λαμβάνονται υπόψη κατά την εξέταση της αίτησης για παροχή διασυνοριακής 
υγειονομικής περίθαλψης. 

 Σκοπός του δεύτερου τροποποιητικού νομοσχεδίου είναι επίσης η πλήρης εναρμόνιση με την 
Εκτελεστική Οδηγία 2012/52/ΕΕ και συγκεκριμένα με το άρθρο 3 αυτής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Εθνικού Σημείου Επαφής για τη ∆ιασυνοριακή 
Υγειονομική Περίθαλψη της ∆ημοκρατίας του Υπουργείου Υγείας, επειδή διαπιστώθηκε ότι δεν έχει επιτευχθεί 
πλήρης εναρμόνιση με το άρθρο 3 της Οδηγίας 2012/52/ΕΕ, προτείνεται για το σκοπό αυτό τροποποίηση του 
οικείου βασικού νόμου όσον αφορά τα στοιχεία που πρέπει να περιλαμβάνουν ιατρικές συνταγές που 
εκδίδονται σε άλλο κράτος μέλος και εκτελούνται στη ∆ημοκρατία, καθώς και συνταγές που εκδόθηκαν στη 
∆ημοκρατία, με σκοπό να εκτελεστούν σε άλλο κράτος μέλος. 

 Παράλληλα, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε συμπληρωματικά ότι, μετά την υιοθέτηση της Οδηγίας 
2011/24/ΕΕ και της Εκτελεστικής Οδηγίας 2012/52/ΕΕ στην εθνική νομοθεσία της ∆ημοκρατίας, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή έστειλε δύο προειδοποιητικές επιστολές, με ημερομηνίες 10 Ιουλίου 2014 και 25 Σεπτεμβρίου 2014, 
οι οποίες αφορούσαν μεταξύ άλλων διάφορες παραλείψεις στη μεταφορά των δύο ευρωπαϊκών Οδηγιών στο 
εθνικό δίκαιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Συναφώς, η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε την ανάγκη όπως τα υπό 
αναφορά νομοσχέδια προωθηθούν το συντομότερο δυνατόν στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες των δύο 
τροποποιητικών νομοσχεδίων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των  δύο νομοσχεδίων σε νόμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε φαίνεται να υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο πλαίσιο της 
∆ιασυνοριακής Υγειονομικής Περίθαλψης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 35Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 13 και 14 θέματα έχουν και αυτά κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εγγραφής 
Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, και «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 θέματος είναι η ρύθμιση της σύστασης και λειτουργίας εταιρειών 
οδοντιάτρων.   

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14 θέματος είναι η ρύθμιση της πειθαρχικής ευθύνης των οδοντιάτρων που 
μετέχουν σε εταιρείες οδοντιάτρων ή που συνεργάζονται με αυτές ή που εργοδοτούνται από αυτές.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εγγραφής 
Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 

Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

 Νίκος Νουρής Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Κώστα Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Συναγερμού, κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, κ. Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και κ. Ρούλα Μαυρονικόλα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, ο αναπληρωτής διευθυντής των Οδοντιατρικών 
Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι του Τμήματος Φορολογίας του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Οδοντιατρικού Συμβουλίου Κύπρου 
και του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου.  

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Οδοντιάτρων Νόμου με 
την εισαγωγή σε αυτόν διατάξεων που να ρυθμίζουν τη σύσταση και λειτουργία εταιρειών οδοντιάτρων. 

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείον Συντάξεων) Νόμου με την προσθήκη σε αυτόν διατάξεων που να ρυθμίζουν την πειθαρχική ευθύνη 
των οδοντιάτρων που μετέχουν σε εταιρείες οδοντιάτρων ή που συνεργάζονται με αυτές ή που εργοδοτούνται 
από αυτές. 

 Εισάγοντας τις πρόνοιες των δύο προτάσεων νόμου εκ μέρους των εισηγητών τους, ο πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Κώστας Κωνσταντίνου και το μέλος της επιτροπής κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου ανέφεραν ότι, 
λαμβάνοντας υπόψη το δεδομένο ότι από το 2013 επιτρέπεται η σύσταση εταιρείας ιατρών ύστερα από σχετική 
τροποποίηση της οικείας νομοθεσίας των ιατρών, πρέπει κατ’ ανάλογο τρόπο και κατ’ εφαρμογή της αρχής της 
ίσης μεταχείρισης των προσώπων από το νόμο και τη διοίκηση να επιτρέπεται και στους οδοντίατρους να 
συστήνουν εταιρείες οδοντιάτρων. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρώτης πρότασης νόμου προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το Οδοντιατρικό Συμβούλιο, έπειτα από σχετική αίτηση των ενδιαφερομένων, εγκρίνει τη σύσταση 
εταιρείας οδοντιάτρων.  Στη συνέχεια τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα θα αποτείνονται στον Έφορο 
Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη για την εγγραφή της εταιρείας οδοντιάτρων είτε ως ιδιωτικής 
εταιρείας περιορισμένης ευθύνης δυνάμει του περί Εταιρειών Νόμου, η οποία καταχωρίζεται με το 
αρκτικόλεξο “ΟΕΠΕ” (Οδοντιατρική Εταιρεία Περιορισμένης Ευθύνης), είτε ως ομόρρυθμου ή 
ετερόρρυθμου συνεταιρισμού δυνάμει του περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και 
Εμπορικών Επωνυμιών Νόμου.  Σημειώνεται ότι μέτοχος οδοντιατρικής εταιρείας περιορισμένης 
ευθύνης μπορεί να είναι και ομόρρυθμος ή ετερόρρυθμος συνεταιρισμός του οποίου οι συνέταιροι είναι 
οδοντίατροι εγγεγραμμένοι σύμφωνα με τις διατάξεις του βασικού νόμου. 

2. Οποιαδήποτε απόκτηση ή μεταβίβαση μετοχών ιδιωτικής εταιρείας περιορισμένης ευθύνης που έχει 
εγγραφεί ως εταιρεία οδοντιάτρων θα θεωρείται νόμιμη και θα καταχωρίζεται από τον Έφορο Εταιρειών 
και Επίσημο Παραλήπτη, αφού τύχει της έγκρισης του Οδοντιατρικού Συμβουλίου. 

3. Κάθε εταιρεία οδοντιάτρων της οποίας η εγγραφή στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη έχει 
ολοκληρωθεί πρέπει να καταχωρίζεται από το Οδοντιατρικό Συμβούλιο στο Μητρώο Εταιρειών 
Οδοντιάτρων.   

4. Η προσωπική ευθύνη οδοντιάτρου για οδοντιατρική αμέλεια ή για οποιοδήποτε αδίκημα αυτός διέπραξε 
κατά την άσκηση των οδοντιατρικών του καθηκόντων δεν επηρεάζεται από το γεγονός ότι οι εν λόγω 
υπηρεσίες προσφέρθηκαν μέσω εταιρείας οδοντιάτρων.  Η εταιρεία οδοντιάτρων είναι εκ προστήσεως 
υπεύθυνη για τις πράξεις ή παραλείψεις των οδοντιάτρων μετόχων ή συνεταίρων που την αποτελούν ή 
που εργοδοτούνται από αυτή.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες των δύο προτάσεων νόμου, επισημαίνοντας περαιτέρω ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις είναι 
πανομοιότυπες με τις τροποποιήσεις που επήλθαν στις οικείες νομοθεσίες των ιατρών το 2013, η εφαρμογή 
των οποίων δεν παρουσίασε κανένα πρόβλημα.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ταυτόχρονα ότι η 
συντομογραφία με λατινικούς χαρακτήρες “DLC” (Dentists’ Limited Company) που προβλέπεται στο κείμενο 
της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου πρέπει να διαφοροποιηθεί, προκειμένου να μη δημιουργείται 
σύγχυση με αυτή που ήδη χρησιμοποιείται για τις εταιρείες ιατρών, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Εγγραφής Ιατρών Νόμου, που επίσης είναι “DLC” (Doctors’ Limited Company).  Ως εκ τούτου, η επιτροπή 
αποφάσισε την αντικατάσταση της εν λόγω συντομογραφίας στο κείμενο της πρώτης πρότασης νόμου από τη 
συντομογραφία “DeLC”.   

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τις ρυθμίσεις 
που προτείνονται με τις δύο προτάσεις νόμου και δήλωσε ότι η οργάνωση των οδοντιάτρων σε εταιρείες θα 
συμβάλει στον καλύτερο έλεγχο των επαγγελματιών αυτών για σκοπούς φορολόγησης. 

 Οι εκπρόσωποι του Οδοντιατρικού Συμβουλίου Κύπρου και του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες των δύο προτάσεων νόμου, αναφέροντας ότι η ψήφισή τους έρχεται να 
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αποκαταστήσει την άνιση μεταχείριση των οδοντιάτρων έναντι άλλων επαγγελματιών, όπως είναι οι ιατροί και 
οι δικηγόροι, καθ’ όσον αφορά το δικαίωμά τους ως επαγγελματίες να συστήνουν εταιρείες.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση και των δύο υπό αναφορά 
προτάσεων νόμου σε νόμους, όπως αυτές έχουν διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 10Α και 10Β.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του σχεδίου νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 14 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5Γ.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και τα υπ’ αριθμόν 15 και 16 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Ιατρών (Ειδικά 
Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 θέματος είναι η νομοθετική κατοχύρωση της ειδικότητας της… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι, κύριοι!  Ζητούν το λόγο!  ∆εν τους βλέπετε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε σας προσέξαμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, την κοπέλα εν την προσέχετε·  εμένα εν με προσέχετε;  Μα, γιατί; 

(Γέλια) 

 Συνάδελφοι, θέλετε να πείτε κάτι ή να το πω; 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Εγώ θα ζητήσω αναβολή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, εννά το κάμω για σένα.   

 Κύριε Πρόεδρε, σε τούτη την υπόθεση ο Παγκύπριος Οδοντιατρικός Σύλλογος, ο Παγκύπριος Ιατρικός 
Σύλλογος και η εταιρεία των στοματοπροσωπογναθοχειρούργων ζητούν κάποια αναβολή για τούτο το θέμα, 
διότι στην ουσία πρόκειται για μία μεμονωμένη περίπτωση και σκοπείται να παραχωρηθεί ειδικότητα πέρα από 
τα προβλεπόμενα και τα θέσμια.  Να ενημερωθούν, για να ξέρουν τι γίνεται.   

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Μισιαούλη, έχετε το λόγο. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε αναβολή μίας εβδομάδας, ίσως χρειαστούν και δύο, λαμβάνοντας υπόψη 
ότι αναμένουμε νέα στοιχεία, γιατί, βάσει τούτης της απόφασής μας, κάποιοι πιστεύουν ότι θυματοποιούνται.  
Θέλουμε χρόνο να τα εξετάσουμε.  Αν χρειαστεί, να το ξαναεπαναφέρουμε στην επιτροπή και μετά να έρθουμε 
εδώ με ολοκληρωμένη την απόφασή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζητάτε αναβολή για τα υπ’ αριθμόν 15 και 16 θέματα; 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Παρά το γεγονός ότι έχει υπερεξαντληθεί το θέμα αυτό μέσα από κατ’ επανάληψη συζητήσεις και 
αναβολές και έχουμε δει με πολλές λεπτομέρειες την ουσία αυτού του θέματος, εν πάση περιπτώσει, 
αντιλαμβάνομαι ότι τίθενται κάποια ζητήματα που έχουν να κάνουν με επαγγελματικά συμφέροντα.  ∆εν 
πρόκειται να βρεθεί κατάληξη ομόφωνη, όμως έχουμε να κάνουμε και με ευρωπαϊκή Οδηγία η οποία είναι εκεί 
ξεκάθαρη και βοά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μην μπείτε στην ουσία, κύριε… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ε θα μπω!  Νοουμένου ότι την ερχόμενη Πέμπτη θα το δούμε στην επιτροπή, για να δούμε τις όποιες 
περαιτέρω, εν πάση περιπτώσει, επισημάνσεις και νοουμένου ότι θα είναι στην ημερήσια διάταξη της 
ολομέλειας την ερχόμενη Πέμπτη, δε θα φέρουμε καμία ένσταση και συμφωνούμε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
 Μία βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό!  Πότε συνεδριάζει η επιτροπή; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πέμπτη πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, μα, πώς μπορεί να είναι την Πέμπτη το πρωί;  Εγώ νομίζω να συνεδριάσετε και σε δεκαπέντε μέρες… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆εν υπάρχει πρόβλημα.  Εμείς θα το διευθετήσουμε με τη γραμματεία και όλα θα είναι εντάξει.  Την 
ερχόμενη Πέμπτη το απόγευμα πρέπει να είναι στην ημερήσια διάταξη της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μίας βδομάδας αναβολή.  Τελείωσε. 

 Τα υπ’ αριθμόν 17 μέχρι 22 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

  Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον 
Τομέα της Φορολογίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.100-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Ίδρυσης Εθνικού Ταμείου 
Αλληλεγγύης (Καταργητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.101-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί της Ίδρυσης Ταμείου Αλληλεγγύης 
για την Απασχόληση και την Κοινωνική 
Συνοχή (Καταργητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.102-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.103-2015). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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5. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.104-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.105-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.028-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού  

8. Οι περί Αρτυμάτων στα Τρόφιμα 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.029-2015). 

Υγείας  Υγείας  

9. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας Κανονισμοί του 2002 και 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των 
Ευρύτερων Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη 
∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

Οικονομικών  Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

11. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Νομικών  

12. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.004-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος 

13. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση 
Κινητής Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.022-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

16. Έγγραφο (Υπ. ∆ικαιοσ. 1/2015) Τμήμα 
Φυλακών - ∆ύο εργοδοτούμενοι 
καθορισμένης διάρκειας δεσμοφύλακες, 
σύμφωνα με την παράγραφο (α) του 
εδαφίου (3) του άρθρου 3 του Περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για 
Άλλα Συναφή Θέματα Νόμου του 2011 [Ν. 
25(Ι)/2001]. 
(Αρ. Φακ. 15.17.003). 

Έκθεση Κατατέθηκε  
από   

Παραπέμπεται στην 
επιτροπή  

Εξαμηνιαία έκθεση του ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων και αξιών της 
τράπεζας κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2014, 
σύμφωνα με την παράγραφο 5 του άρθρου 119 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου  

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.072-2015). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.073-2015). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί της Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής 
∆ιαχείρισης και Χρηματοοικονομικού 
Ελέγχου της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.074-2015). 

Κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.075-2015). 

Ανδρέα Κυπριανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Ζαχαρίου ζητά το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», επειδή 
είθισται πάντα να ήταν και η επιτροπή Εμπορίου μαζί για θέματα που αφορούν το συνεργατισμό, παρακαλώ η 
επιτροπή Οικονομικών να το συζητήσει από κοινού με την επιτροπή Εμπορίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, πείτε τον τίτλο. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015 παραπέμπεται μόνο στην 
Οικονομικών.  Να είναι και η επιτροπή Εμπορίου μαζί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο αυτό; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Εγκρίνεται.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 
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(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.568, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις 
οποίες προβαίνει όσον αφορά τις αστοχίες που παρατηρούνται στα έργα αντιστήριξης που έχουν γίνει στο 
δρόμο Πάφου-Λεμεσού, παρά την Πέτρα του Ρωμιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.569, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ο αριθμός των μαθητών στα δημοτικά σχολεία του Παραλιμνίου είναι πολύ μεγάλος με αποτέλεσμα τα 
σχολεία να είναι υπερπλήρη. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
υπάρχει σχεδιασμός για δημιουργία νέου δημοτικού σχολείου και, εάν ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
διαδικασία.  Επίσης να μας αποσταλεί κατάλογος στον οποίο να φαίνεται ο αριθμός των μαθητών όλων των 
σχολείων (δημοτική εκπαίδευση) της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.570, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Κατά καιρούς οι υπουργοί διάφορων κυβερνήσεων είχαν ισχυριστεί ότι η κυβέρνηση θα ανεγείρει 
δικαστικό μέγαρο στο δήμο Παραλιμνίου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πού βρίσκεται το 
θέμα αυτό και κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να υλοποιήσει την εξαγγελία για ανέγερση του δικαστικού 
μεγάρου στον εν λόγω δήμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.571, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουν γίνει εξαγγελίες από το κράτος ότι θα ανεγερθεί νέος αστυνομικός σταθμός σε περιοχή της 
Λευκωσίας.  Ανάλογη, ίσως και μεγαλύτερη, ανάγκη υπάρχει στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθεται να 
κάνει, ώστε η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου να καλύψει τις στεγαστικές της ανάγκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.572, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση του έργου της κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών στο δήμο 
Παραλιμνίου; 

2. Θα υπάρχει κονδύλι για ολοκλήρωση του έργου αυτού στους προϋπολογισμούς του 2016; 

3. Εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.573, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι έχουν αρχίσει οι εργασίες αντικατάστασης του χορτοτάπητα στο Αθλητικό Κέντρο 
Παραλιμνίου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
χρονοδιάγραμμα και τις φάσεις υλοποίησης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.574, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησης με αρ. φακ. 23.06.010.03.628 παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Έχουν ολοκληρωθεί οι προκαταρκτικές διαδικασίες (μελέτη, απαλλοτρίωση κτλ.) όσον αφορά την 
κατασκευή του υπόλοιπου τμήματος της λεωφόρου 1ης Απριλίου στο Παραλίμνι; 

2. Εάν ναι, έχει συμπεριληφθεί σχετικό κονδύλι στους προϋπολογισμούς του 2016 για την υλοποίηση του 
έργου; 

3. Πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί το έργο αυτό;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.575, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή του κολυμβητηρίου στο δήμο Παραλιμνίου και κατά πόσο το εν λόγω έργο 
συμπεριλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς του 2016.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.576, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση σε προηγούμενή μου ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.736, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, ο 
Υπουργός Υγείας κ. Φίλιππος Πατσαλής μας ενημέρωσε ότι, στα πλαίσια σύμβασης που υπογράφηκε από το 
Τμήμα Γεωργίας για τον έλεγχο των ζωοτροφών το 2014, είχε αναλυθεί μία ζωοτροφή ελαιοκράμβης στην 
οποία ανιχνεύθηκε η εγκεκριμένη γενετικά τροποποιημένη Roundup Ready σόγια σε ποσοστό 42,5%.  
Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το σύνολο των ελέγχων 
που έχουν διενεργηθεί σε ζωοτροφές κατά το 2014, καθώς και για τα αποτελέσματά τους.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μας, το σύνολο σχεδόν των ζωοτροφών που εισάγονται στην Κύπρο περιέχουν σε πολύ υψηλό 
ποσοστό γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες σόγιας. 

 Επίσης, τον παρακαλώ όπως απαντήσει στα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Υπάρχει οποιαδήποτε ανησυχία για τις επιπτώσεις στην υγεία των ζώων από την κατανάλωση 
ζωοτροφών που περιέχουν σε τόσο υψηλό ποσοστό γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες σόγιας; 

2. Υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις για τους κτηνοτρόφους μας; 

3. Αυτές οι τροφές που περιέχουν γενετικά τροποποιημένη σόγια είναι καβουρδισμένες, ώστε να 
αποτρέπεται η ελευθέρωση στη φύση των γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών; 

4. Υπάρχει επαρκής σήμανση στις συσκευασίες των ζωοτροφών που περιέχουν γενετικά τροποποιημένες 
ποικιλίες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.577, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση σε προηγούμενή μου ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.736, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2014, ο 
Υπουργός Υγείας κ. Φίλιππος Πατσαλής μας ενημέρωσε ότι, στα πλαίσια σύμβασης που υπογράφηκε με το 
Τμήμα Γεωργίας για τον έλεγχο των ζωοτροφών το 2014, είχε αναλυθεί μία ζωοτροφή ελαιοκράμβης στην 
οποία ανιχνεύθηκε η εγκεκριμένη γενετικά τροποποιημένη Roundup Ready σόγια σε ποσοστό 42,5%. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
οποιαδήποτε ανησυχία για επιπτώσεις στην υγεία των ανθρώπων από την κατανάλωση κρεάτων που 
προέρχονται από ζώα που τρέφονται με ζωοτροφές που περιέχουν σε υψηλό ποσοστό γενετικά 
τροποποιημένες ποικιλίες σόγιας.  Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει συγκριτικές και επιδημιολογικές έρευνες που να αφορούν τις επιπτώσεις της 
πολύχρονης κατανάλωσης ζωοτροφών με γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες στην υγεία των ζώων, όπως π.χ. 
στη Γερμανία και τη Γαλλία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.578, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 13 Μαΐου 
2015, αναφορικά με την αποζημίωση των υπαλλήλων του Τμήματος ∆ασών για απασχόλησή τους εκτός του 
κανονικού ωραρίου της δημόσιας υπηρεσίας ενημερώθηκε μεταξύ άλλων σχετικά με τα προβλήματα που 
υπάρχουν στη στελέχωση και λειτουργία της Μονάδας Πτητικών Μέσων του Τμήματος ∆ασών.  Όπως 
πληροφορηθήκαμε, τα αεροσκάφη της μονάδας δεν είναι πλέον εγγεγραμμένα στο κυπριακό νηολόγιο και 
θεωρούνται κρατικά αεροσκάφη, καθεστώς που επιβλήθηκε το 2010 μετά από “διατμηματική συμφωνία” μεταξύ 
του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και του Τμήματος ∆ασών.  Η διαγραφή των αεροσκαφών από το 
κυπριακό νηολόγιο επιφέρει επιπτώσεις στα επίπεδα ασφάλειας και σωστής λειτουργίας της μονάδας.  Όπως 
πληροφορηθήκαμε στην επιτροπή, η απουσία νομικού πλαισίου που να καθορίζει τόσο τα επίπεδα ασφάλειας 
όσο και το υπεύθυνο τμήμα για τους ελέγχους δυσχεραίνει ακόμη περισσότερο τη λειτουργία της μονάδας, ενώ, 
όπως ενημερωθήκαμε, τα δύο αεροσκάφη που χρησιμοποιούνταν για την κατάσβεση πυρκαγιών βρίσκονται 
καθηλωμένα στο έδαφος λόγω του ότι δεν έχει προωθηθεί ο έλεγχος και η συντήρησή τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προωθήσει νομοσχέδιο που να ρυθμίζει τη λειτουργία της Μονάδας Πτητικών Μεσών του Τμήματος ∆ασών, 
καθώς και για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι, ενόψει και της καλοκαιρινής 
περιόδου, τα πτητικά μέσα που διαθέτουμε θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για πιθανή κατάσβεση 
πυρκαγιών, εάν και εφόσον χρειαστεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.579, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με πιθανά προβλήματα που δημιουργούνται από την 
κυκλοφορία αμαξών που τις σέρνουν άλογα στην παραλιακή λεωφόρο Αθηνών στη Λάρνακα (Φοινικούδες).  
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η πορεία που ακολουθούν οι άμαξες ξεκινά από τη λεωφόρο Αθηνών, 
διασχίζει την εμπορική οδό Ζήνωνος Κιτιέως και από τον κεντρικό αστυνομικό σταθμό Λάρνακας στρίβει προς 
τη λεωφόρο Αθηνών, ολοκληρώνοντας τη διαδρομή.  Φαίνεται να προκύπτουν διάφορα θέματα ασφάλειας της 
τροχαίας κυκλοφορίας, των πεζών, αλλά και των ζώων. 

 Παρακαλώ τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι οδηγοί των αμαξών 
εξασφαλίζουν οποιεσδήποτε άδειες και ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνονται για την οδική ασφάλεια και την 
ευημερία των ζώων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.580, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 22 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, σε κάθε κατάστημα τα 
διατιθέμενα προς πώληση γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα ή τα διατιθέμενα προς πώληση τρόφιμα που 
περιέχουν γενετικά τροποποιημένα συστατικά τοποθετούνται σε ειδικά διαρρυθμισμένα και ξεχωριστά ράφια 
από τα υπόλοιπα τρόφιμα.  Στα ράφια πάνω στα οποία τοποθετούνται τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα ή 
τα τρόφιμα τα οποία περιέχουν γενετικά τροποποιημένα συστατικά τοποθετείται σε περίοπτη θέση πινακίδα 
στην οποία αναγράφεται ευδιάκριτα και ευκρινώς, στην ελληνική, τουρκική και αγγλική γλώσσα, η φράση 
“Γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα/Τρόφιμα που περιέχουν γενετικά τροποποιημένα συστατικά”.  Η 
συγκεκριμένη τροποποίηση του νόμου τέθηκε σε ισχύ την 21η Ιουλίου 2011, τρεις μήνες δηλαδή μετά από τη 
δημοσίευση του στην Επίσημη Εφημερίδα, όπως ορίζει το εδάφιο (3) του άρθρου (22). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνονται οι 
απαραίτητοι έλεγχοι, για να διασφαλιστεί ότι όλα τα καταστήματα στα οποία διατίθενται προς πώληση 
διάφορες κατηγορίες εμπορευμάτων τα διατιθέμενα προς πώληση γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα ή τα 
διατιθέμενα προς πώληση τρόφιμα που περιέχουν γενετικά τροποποιημένα συστατικά τοποθετούνται σε ειδικά 
διαρρυθμισμένα και ξεχωριστά ράφια από τα υπόλοιπα τρόφιμα.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν υπεραγορές που έχουν δημιουργήσει τέτοια ειδικά ράφια και ποιες είναι 
αυτές.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπήρξαν καταγγελίες για 
καταστηματάρχες οι οποίοι δεν εφαρμόζουν το συγκεκριμένο άρθρο του νόμου ή αν έχουν βρεθεί προϊόντα με 
ένδειξη ότι περιέχουν γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς σε άλλους χώρους της υπεραγοράς εκτός των 
ειδικών ραφιών ή αν έχουν βρεθεί προϊόντα που περιέχουν γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς και δεν 
έφεραν σήμανση.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
έχουν επιβληθεί ποινές για παραβίαση της κείμενης νομοθεσίας τόσο σε σχέση με τη μη ξεχωριστή 
ραφοποίηση όσο και για την ελλιπή σήμανση των προϊόντων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.581, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του διευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2015, 
αναφερόμενη στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.490 σχετικά με τις προθέσεις του Υπουργείου Υγείας για 
κάλυψη της ορεινής περιοχής Τροόδους με ασθενοφόρα, πληροφορήθηκα ότι εκ μέρους του Υπουργείου 
Υγείας ετοιμάστηκε νέα πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο η οποία θα αποστελλόταν στο Υπουργείο 
Οικονομικών για πρόσληψη 32 διασωστών που θα εξυπηρετούσαν τις ανάγκες λειτουργίας των νέων σταθμών 
ασθενοφόρων και του Νοσοκομείου της Πόλης Χρυσοχούς όσο και τις ανάγκες για λειτουργία του 
συντονιστικού κέντρου κλήσεων ασθενοφόρων σε παγκύπρια βάση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η 
πρόταση του Υπουργείου Υγείας και αν έχει εγκριθεί η πρόσληψη 32 διασωστών που θα εξυπηρετήσουν τις 
πιο πάνω ανάγκες λειτουργίας των νέων σταθμών ασθενοφόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.582, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απεργία πείνας στην οποία κατήλθαν Κούρδοι από τη Συρία από τις 27 
Απριλίου 2015 αναφορικά με αίτημά τους να προχωρήσει η κυβέρνηση με την εξέταση των αιτημάτων τους για 
άσυλο μετά από επτάχρονη καθυστέρηση εξέτασής τους.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στους 
πρόσφυγες έχει παραχωρηθεί συμπληρωματική προστασία αντί καθεστώς πρόσφυγα.  Σύμφωνα με 
ανακοίνωση ομάδας μη κυβερνητικών οργανώσεων (ΚΙΣΑ, Future Worlds Center, Ομάδα Πρωτοβουλίας 
Ενάντια στη Φασιστική Απειλή, Caritas Migrants Center, Σωματείο Κούρδων “Θεόφιλος”, Κυπριακός Ερυθρός 
Σταυρός, Cyprus Stop Trafficking), η συμπληρωματική προστασία καθιστά τα άτομα που δικαιούνται 
προσφυγικό καθεστώς δέσμια και δεν τους προσφέρει ουσιαστικές ευκαιρίες ένταξης και ενεργούς 
συμμέτοχης τους στην κοινωνία, με αποτέλεσμα να εντείνεται ο αποκλεισμός τους. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προωθηθεί η 
άμεση επανεξέταση των αιτήσεων ασύλου των απεργών και αν έχει ληφθεί απόφαση για παραχώρηση του 
καθεστώτος πρόσφυγα.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί, ούτως ώστε να γεφυρωθεί το χάσμα που υπάρχει 
μεταξύ του καθεστώτος αναγνωρισμένων προσφύγων και του καθεστώτος συμπληρωματικής προστασίας 
όσον αφορά τα δικαιώματα που απορρέουν από αυτά, καθώς και αν εξετάζεται η αναθεώρηση της πολιτικής 
που ισχύει μέχρι σήμερα αναφορικά με την παραχώρηση στους πρόσφυγες που προέρχονται από εμπόλεμες 
ζώνες καθεστώτος αναγνωρισμένου πρόσφυγα αντί του καθεστώτος συμπληρωματικής προστασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.583, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσίευμα εφημερίδας ευρείας κυκλοφορίας για το αίτημα που έθεσαν οι 
γενικοί διευθυντές των υπουργείων σε συνάντηση που είχαν με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας σχετικά με τη 
χρήση των υπηρεσιακών τους οχημάτων για προσωπικούς σκοπούς και μετά την 1η Ιανουαρίου 2016.  
Υπενθυμίζω ότι, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία και τους κανονισμούς, το υπηρεσιακό όχημα δε θα 
επιτρέπεται να χρησιμοποιείται για προσωπικούς σκοπούς μετά την 1η Ιανουαρίου 2016. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι ενήμερος για 
το πιο πάνω αίτημα που έθεσαν οι γενικοί διευθυντές σε πρόσφατη συνάντησή που είχαν με τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και κατά πόσο συμμερίζεται την ίδια άποψη όπως αυτή διατυπώνεται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.584, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με έκθεση της Αρχής κατά των ∆ιακρίσεων, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, αναφορικά με τη 
μη παροχή του επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας σε αλλοδαπούς μόνους γονείς παιδιών με κυπριακή 
υπηκοότητα, “οι διατάξεις του περί Επιδόματος Τέκνου Νόμου στο βαθμό που αποκλείουν από το επίδομα 
μονογονεϊκής οικογένειας τα παιδιά που είναι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή άλλου κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στη βάση της εθνικότητας του γονέα με τον οποίο διαμένουν συνιστούν άμεση διάκριση 
και κατ’ επέκταση παραβίαση της συνταγματικά κατοχυρωμένης αρχής της ισότητας ενώπιον του νόμου σε 
συνδυασμό με το δικαίωμα της αξιοπρεπούς διαβίωσης”.  Σύμφωνα με την έκθεση, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως 
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων απέστειλε το πόρισμά της στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για λήψη 
μέτρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με τροποποίηση του περί Επιδόματος Τέκνου Νόμου, ώστε να σταματήσουν να αποκλείονται από 
το επίδομα μονογονεϊκής οικογένειας τα παιδιά που είναι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή άλλου κράτους 
μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη βάση της εθνικότητας του γονέα με τον οποίο διαμένουν.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.069, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.069 και ημερομηνία 22.8.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας 
ημερομηνίας 2.9.2014 και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα της κοινότητας Πάνω Κυβίδων, το οποίο κατασκευάστηκε από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και καλύπτει βασικά τον πυρήνα της Κοινότητας, συνίσταται από 
πέντε δεξαμενές, όπου διοχετεύονται τα λύματα και οκτώ απορροφητικούς λάκκους.  Η 
αναβάθμιση/επέκταση του αποχετευτικού δικτύου, έτσι ώστε να καλύψει και τις ανάγκες νέων περιοχών, 
καθώς επίσης η κατασκευή βιολογικού σταθμού, προς οριστική επίλυση του προβλήματος αποχέτευσης 
και επεξεργασίας των λυμάτων της κοινότητας, επί του παρόντος έχει ανασταλεί, λόγω της παρούσας 
δημοσιονομικής κατάστασης και της περικοπής κονδυλίων. 

(β) Με σκοπό τη διερεύνηση του προβλήματος με την εκκόλαψη κουνουπιών στις τέσσερις δεξαμενές 
λυμάτων του αποχετευτικού Π. Κυβίδων, το οποίο παρατηρείται κυρίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, 
πραγματοποιήθηκε στις 9.4.2015 επιτόπια επίσκεψη/σύσκεψη όλων των εμπλεκομένων (Τοπικής Αρχής 
και εκπροσώπων του Τμήματος Πολεοδομίας & Οικήσεως, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού και των Υγειονομικών Υπηρεσιών). 

(γ) Κατά την πιο πάνω σύσκεψη, λαμβάνοντας υπόψη και το γεγονός ότι η οικιστική περιοχή βρίσκεται σε 
μικρή απόσταση από το χώρο των δεξαμενών (περίπου στα 300 μ.), αποφασίστηκε η λήψη των 
ακόλουθων μέτρων για την αντιμετώπιση του συγκεκριμένου προβλήματος: 
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 Βραχυπρόθεσμα Μέτρα 

- Επανάληψη ψεκασμών από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες και το Κοινοτικό Συμβούλιο. 

- Μελέτη ενδεχόμενου για αεροψεκασμό. 

- Καθάρισμα της τρίτης δεξαμενής από τις καλαμιές. 

- Καλύτερος έλεγχος των ποσοτήτων των βοθρολυμάτων που διοχετεύονται στις δεξαμενές από 
βυτιοφόρα που εξυπηρετούν τις περιοχές που δεν είναι ενταγμένες στο υφιστάμενο αποχετευτικό. 

- Φύτευση υδροχαρών φυτών, τύπου ακακίας και ευκαλύπτου. 

 Μακροπρόθεσμα Μέτρα 

- Μελέτη του αιτήματος για κατασκευή βιολογικού σταθμού από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για 
την αναβάθμιση του υφιστάμενου συστήματος. 

- Προς την κατεύθυνση αυτή το Κοινοτικό Συμβούλιο θα υποβάλει σχέδιο για τις νέες περιοχές που 
πρόκειται να ενταχθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.186, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.186, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 17.10.2014 
και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά την παραχώρηση αδιάθετων προσφυγικών οικοπέδων στο 
∆ασάκι της Άχνας: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο, εντός του 2012 αποφάσισε τον διαχωρισμό 48 οικοπέδων αυτοστέγασης στο 
∆ασάκι της Άχνας (Περιοχή Ν).  Οι εργασίες για το διαχωρισμό 48 οικοπέδων αυτοστέγασης άρχισαν 
εντός του 2013.  Ενόψει όμως των περιορισμένων κονδυλίων που περιλήφθηκαν στους 
Προϋπολογισμούς, η ολοκλήρωση του διαχωρισμού προγραμματίζεται για αρχές του 2017.  Αναφέρεται 
ότι 25 οικόπεδα του εν λόγω διαχωρισμού έχουν παραχωρηθεί σε δικαιούχες οικογένειες 
εκτοπισθέντων, ενώ τα υπόλοιπα 23 οικόπεδα είναι διαθέσιμα. 

(β) Για το λόγο ότι δεν υπάρχουν άλλα ιδιωτικά τεμάχια στην περιοχή για αναπτύξεις έτσι ώστε τα νεαρά 
ζευγάρια να παραμείνουν στην Κοινότητα, ο Υπουργός Εσωτερικών αντικρίζει θετικά το αίτημα του 
Κοινοτικού Συμβουλίου για παραχώρηση των 23 αδιάθετων οικοπέδων που διαχωρίζονται σε 
οικογένειες εκτοπισθέντων που κατάγονται από την Κοινότητα Άχνας. 

(γ) Όσον αφορά το αίτημα για διαχωρισμό νέων οικοπέδων, με βάση τις γνωστές ιδιαιτερότητες της 
περιοχής, το όλο θέμα θα μελετηθεί σε συνεργασία με τις αρμόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.187, ημερομηνίας  14 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο θέμα του τίτλου της παρούσας που αφορά στο ενδεχόμενο αφαίρεσης από τον 
υπολογισμό του ύψους του εισοδήματος κατά την εφαρμογή του Σχεδίου Ενίσχυσης Συνταξιούχων με Χαμηλά 
Εισοδήματα, οποιωνδήποτε φορολογιών επιβάλλονται σε τόκους καταθέσεων συνταξιούχων και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω ότι για σκοπούς παροχής επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχου, από το εισόδημα αφαιρείται 
μόνο η εισφορά στην Άμυνα. 

2. Επί του παρόντος δεν υπάρχει πρόθεση για διαφοροποίηση του αναφερόμενου Σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.04.303 και 23.06.010.04.358, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014 και 12 

Ιανουαρίου 2015, αντίστοιχα, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά με 
αρ. 23.06.010.04.358 και 23.06.010.04.303, οι οποίες διαβιβάστηκαν στο Υπουργείο Εσωτερικών με τις 
επιστολές σας ημερ. 15.1.2015 και 10.12.2014 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τον αριθμό 
εκ μητρογονίας εκτοπισθέντων που υπέβαλαν αίτηση στα σχέδια προσφυγικών χορηγιών όπως και τον αριθμό 
των εκ μητρογονίας εκτοπισθέντων οι οποίοι αιτήθηκαν έκδοση προσφυγικής ταυτότητας: 

(α) Ο αριθμός των εκ μητρογονίας προσφύγων που αιτήθηκαν για έκδοση προσφυγικής ταυτότητας από 
1/1/2014 μέχρι 3/4/2015 ανέρχεται στους 7.913. 
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(β) Μετά την πλήρη εξίσωση των εκ μητρογονίας εκτοπισθέντων με τους εκ πατρογονίας εκτοπισθέντες με 
την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 19/06/2013 και αρ. 75.317 σε ότι αφορά τη 
συμμετοχή τους στα εκάστοτε ισχύοντα στεγαστικά σχέδια, επήλθε κατάργηση της οποιασδήποτε 
διάκρισης ανάμεσα τους.  Ως εκ τούτου, δεν υπάρχουν αρχεία με δεδομένα που καταγράφουν αριθμούς 
αιτήσεων των εκ μητρογονίας προσφύγων για τα Στεγαστικά Σχέδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.336, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.354, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.010.04.354, ημερομηνίας 13/1/2015, σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Οι μπανιέρες τύπου τζακούζι, δεκατέσσερις σε αριθμό, έχουν εγκατασταθεί με την ανέγερση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας, στους θαλάμους νοσηλείας. 

3. ∆εν έχουν λειτουργήσει μέχρι σήμερα καθότι η χρήση τους δεν είναι βολική ή/και απαραίτητη, αφού οι 
ασθενείς εξυπηρετούνται στα ντους των θαλάμων νοσηλείας. 

4. Το κόστος συντήρησης των υπό αναφορά μπανιέρων είναι μηδενικό. 

5. Σε διάφορες μετατροπές που έγιναν πρόσφατα, τρεις από τις μπανιέρες τύπου τζακούζι, έχουν 
αφαιρεθεί για να καταστεί δυνατή η αλλαγή χρήσης των δωματίων στα οποία ήταν εγκατεστημένες.  Τα 
υπόλοιπα δωμάτια, στα οποία παραμένουν οι μπανιέρες, χρησιμοποιούνται, επί του παρόντος, ως 
αποθηκευτικοί χώροι. 

6. Το θέμα της αφαίρεσης και εκποίησης των μπανιέρων βρίσκεται υπό μελέτη από το αρμόδιο Τμήμα του 
Υπουργείου Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.385, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.412, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, που αφορά το ενδεχόμενο ίδρυσης, λειτουργίας και 
εκμετάλλευσης υδατοδρομίων στην Κύπρο, σας πληροφορώ ότι τον Ιούλιο του 2014, αποστάληκε στο 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων επιστολή από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Εταιρείας Hellenic Seaplanes 
S.A. με την οποία γινόταν παρουσίαση της δραστηριότητας της Εταιρείας στην Ελλάδα και ζητείτο να 
προωθηθεί στην Κύπρο κατάλληλο νομικό πλαίσιο, με σκοπό την ενθάρρυνση ανάλογης δραστηριότητας, 
δηλαδή της λειτουργίας υδατοδρομίων και της ανάπτυξης αερομεταφορών, κάνοντας χρήση υδροπλάνων. 

 Η ίδρυση, λειτουργία και εκμετάλλευση υδατοδρομίων στην Κύπρο αφορά μια πολύπλευρη προσπάθεια 
για την οποία απαιτείται μελέτη σκοπιμότητας, χρόνος και πόροι για την ετοιμασία δήλωσης πολιτικής, 
νομοθεσίας και κανονισμών στην οποία εμπλέκεται αριθμός φορέων της ∆ημοκρατίας, όπως της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, του Τμήματος 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας, των Τοπικών Αρχών και τυχόν άλλες συναρμόδιες Υπηρεσίες. 

 Μέχρι στιγμής δεν έχει ληφθεί απόφαση για συμπερίληψη της δραστηριότητας αυτής στα αναπτυξιακά 
προγράμματα της Κυβέρνησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.420, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Σχέδιο Επιδότησης της Απασχόλησης με Ευέλικτες Ρυθμίσεις τέθηκε σε εφαρμογή το Μάιο 2013, με 
συνολικό προϋπολογισμό ύψους €6,8 εκ.  Η παραλαβή αιτήσεων για συμμετοχή στο Σχέδιο διήρκεσε 
μέχρι τις 29/9/2013, λόγω υπερκάλυψης του εγκεκριμένου προϋπολογισμού.  Μέχρι την πιο πάνω 
ημερομηνία είχαν υποβληθεί πέραν των 6.700 αιτήσεων από άτομα που αναζητούσαν εργασία και 
πέραν των 900 αιτήσεων από επιχειρήσεις/εργοδότες που πρόσφεραν θέσεις εργασίας. 
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(β) Από τις αιτήσεις που παραλήφθηκαν για συμμετοχή στο Σχέδιο έγιναν 1800 περίπου συζεύξεις 
(συμφωνίες για σύναψη εργασίας) εργοδοτών και εργαζομένων, από τις οποίες εγκρίθηκαν ως εντάξιμες 
στο Σχέδιο οι 1005, ενώ οι υπόλοιπες 795 είτε αποσύρθηκαν είτε απορρίφθηκαν.  Μέχρι σήμερα 
υπογράφτηκαν 911 Συμβάσεις ∆ημόσιας Χρηματοδότησης (Σ∆Χ), ενώ παραμένουν σε εκκρεμότητα 
λόγω εξάντλησης του προϋπολογισμού του Σχεδίου οι υπόλοιπες 94 Συμβάσεις. 

(γ) Το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΕΠΚΑ), ζήτησε στις 13/2/2015 από 
το Υπουργείο Οικονομικών έγκριση για παραχώρηση του επιπρόσθετου αναγκαίου ποσού για την 
υπογραφή και υλοποίηση και των υπολειπόμενων 94 αιτήσεων.  Μόλις εξασφαλισθεί η σχετική έγκριση, 
το ΚΕΠΑ θα προχωρήσει στις απαιτούμενες ενέργειες. 

(δ) Όσον αφορά στη διαδικασία για την καταβολή χορηγίας, επισημαίνεται ότι με την υπογραφή της Σ∆Χ ο 
εργοδότης έχει υποχρέωση να υποβάλει στο ΚΕΠΑ τις αιτήσεις καταβολής χορηγίας που είναι 
ταυτόχρονα και τα παραστατικά τεκμηρίωσης υλοποίησης της Σ∆Χ.  Μέχρι σήμερα έχουν παραληφθεί 
πέραν των 8.600 αιτήσεων καταβολής χορηγίας (ο συνολικός αριθμός τους αναμένεται να φτάσει τις 
11.000) και έχουν εξετασθεί περίπου 1750 αιτήματα καταβολής χορηγίας που αφορούν σε 247 
επιχειρήσεις για το συνολικό ποσό του €1.214.000. 

(ε) Μεγάλος αριθμός αιτήσεων που υποβάλλονται παρουσιάζουν διάφορα προβλήματα, από ελλείψεις και 
λάθη στη συμπλήρωσή τους μέχρι παραλήψεις των αναγκαίων υποστηρικτικών παραστατικών και 
εγγράφων.  Παρουσιάζονται, επίσης, σοβαρά προβλήματα λόγω της μη συμμόρφωσης των εργοδοτών 
με τις πρόνοιες της Νομοθεσίας και του Σχεδίου.  Στις πολυάριθμες τέτοιες περιπτώσεις, το ΚΕΠΑ 
ζήτησε από τους αιτητές να προβούν στις απαραίτητες ενέργειες, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση ως 
προς τη Νομοθεσία και τις πρόνοιες του Σχεδίου, όπου αυτό είναι εφικτό, ή/και να δώσουν διευκρινίσεις 
ή/και να προσκομίσουν τα αναγκαία έγγραφα, γεγονός που δημιουργεί σημαντικές επιπρόσθετες 
καθυστερήσεις.  Νοείται ότι η προώθηση αιτημάτων για καταβολή χορηγίας διενεργείται με τη σειρά με 
την οποία αυτά υποβάλλονται και τυγχάνουν των σχετικών διευκρινήσεων.  Το γεγονός αυτό προκαλεί 
περαιτέρω ένταση και δυσαρέσκεια μεταξύ αιτητών που υποβάλλουν αιτήματα για καταβολή χορηγίας, 
τα οποία παρουσιάζουν προβλήματα που χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης, αφού εν αναμονή της 
ανταπόκρισής τους για παροχή διευκρινίσεων, προωθούνται για καταβολή χορηγίας αιτήματα που 
μπορεί μεν να υποβλήθηκαν μεταγενέστερα, αλλά για τα οποία δόθηκαν ικανοποιητικές πρόσθετες 
πληροφορίες νωρίτερα. 

2. Για τους πιο πάνω λόγους, παρατηρείται κάποια καθυστέρηση στην καταβολή χορηγιών για το υπό 
αναφορά Σχέδιο.  Η κατάσταση όμως αναμένεται να βελτιωθεί άμεσα, μετά την πρόσφατη αγορά υπηρεσιών 
για την ενίσχυση του λογιστηρίου του ΚΕΠΑ.  Αναμένεται να επιταχυνθεί η πληρωμή και η εκτέλεση όλων των 
αιτήσεων καταβολής χορηγίας μέχρι τον Σεπτέμβριο 2015.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.429, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η κυβέρνηση προωθεί νομοσχέδιο το 
οποίο αποσκοπεί στην επαναθέσπιση της νομοθεσίας που προβλέπει για την καταβολή σύνταξης στους 
αξιωματούχους του κράτους, έχοντας υπόψη το περιεχόμενο της Απόφασης του Ανωτάτου στις 
συνεκδικαζόμενες προσφυγές αρ. 740/11, 891/11 κ.ά. ημερ. 7.10.2014 με την οποία κρίθηκε ότι το άρθρο 3(β) 
που αφορούσε στην αναστολή καταβολής της σύνταξης των κρατικών αξιωματούχων, ώστε να μην 
καταβάλλεται ταυτόχρονα μισθός και σύνταξη, είναι αντισυνταγματικό καθότι παραβιάζει το άρθρο 23 του 
Συντάγματος.  Πιο συγκεκριμένα, με το εν λόγω νομοσχέδιο γίνεται προσπάθεια να ρυθμιστούν νομοθετικά, εκ 
νέου, τα μέτρα που αφορούν στις συντάξεις κρατικών αξιωματούχων όπως η αναστολή καταβολής σύνταξης 
καθώς και η μη καταβολή πολλαπλών συντάξεων κατά τρόπο που να συνάδει με τους σκοπούς που ρητά 
προνοούνται στο άρθρο 23 του Συντάγματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητρίαδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.444, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ιαχείριση νεκρών ζώων στο οδικό δίκτυο 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθεσία που διέπει τη διαχείριση νεκρών ζώων είναι ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός (ΕΚ) 1069/2009, 
Περί Υγειονομικών Κανόνων για Ζωικά Υποπροϊόντα που δεν προορίζονται για κατανάλωση, καθώς και 
ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός (EE) αρ. 142/2011 που αφορά την εφαρμογή του 1069/2009.  Την ευθύνη 
για την εφαρμογή των πιο πάνω έχουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

2. Σύμφωνα με τη νομοθεσία, τα ζωικά υποπροϊόντα κατηγοριοποιούνται ανάλογα με το βαθμό 
επικινδυνότητας και, αν είναι απόβλητα, απορρίπτονται μέσω αποτέφρωσης σε αδειοδοτημένη μονάδα 
διαχείρισης ή, σε ειδικές περιπτώσεις που προβλέπονται στον κανονισμό, μέσω καύσης ή επιτόπιας 
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ταφής.  Στην Κύπρο λειτουργεί μόνο μια αδειοδοτημένη μονάδα για αποτέφρωση νεκρών ζώων, η 
“Sigan Management Ltd”. 

3. Σε ό,τι αφορά τη συλλογή των νεκρών ζώων από το οδικό δίκτυο, αρμόδια αρχή για τους αστικούς 
δρόμους είναι οι Τοπικές Αρχές (∆ήμοι και Κοινότητες) ενώ για τους αυτοκινητόδρομους και 
υπεραστικούς δρόμους αρμόδιο είναι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.457, ημερομηνίας  28 Φεβρουαρίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Θέμα:  Ο ηλεκτροφωτισμός του δρόμου Πρωταρχικής Σημασίας προς το Αεροδρόμιο Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 19.2.2015 πραγματοποιήθηκε ευρεία συνάντηση στο Γραφείο της ∆ιευθύντριας του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων με συμμετοχή αντιπροσώπων του ∆ήμου Γεροσκήπου, της Ένωσης ∆ήμων, της 
Αστυνομίας, της ∆ιεύθυνσης Ελέγχου του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και της 
∆ιευθύντριας του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Κατά την εν λόγω συνάντηση αποφασίστηκε 
όπως γίνει παροχή ρεύματος σε μέρος των πασσάλων οδικού φωτισμού και όλων των φωτεινών 
πινακίδων τροχαίας. 

3. Στις 5.3.2015, κατά τις βραδινές ώρες, έγινε επιτόπια συνάντηση μεταξύ εκπροσώπων της Αστυνομίας, 
του ∆ήμου Γεροσκήπου και του Επαρχιακού Γραφείου ∆ημοσίων Έργων Πάφου και επιθεώρηση του 
ηλεκτροφωτισμού του πιο πάνω δρόμου με στόχο να διαφανεί κατά πόσο οι συγκεκριμένοι πάσσαλοι 
οδικού φωτισμού που ηλεκτροφωτίστηκαν παρέχουν ικανοποιητικό φωτισμό.  Κατά την επιθεώρηση 
διαφάνηκε ότι ήταν αναγκαία η ηλεκτροφώτιση κάποιων πρόσθετων πασσάλων οδικού φωτισμού. 

4. Για την ηλεκτροφώτιση των συγκεκριμένων πρόσθετων πασσάλων οδικού φωτισμού δόθηκε η 
συγκατάθεση του ∆ήμου Γεροσκήπου.  Σχετική είναι η επιστολή του ∆ήμου Γεροσκήπου προς την ΑΗΚ, 
για μελέτη και ικανοποίηση του αιτήματος, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται. 

5. Αναφορικά με το θέμα της αντικατάστασης των φωτιστικών με λαμπτήρες εξοικονόμησης ενέργειας 
(LED), θα πρέπει ο ∆ήμος Γεροσκήπου να υποβάλει σχετικό αίτημα στην ΑΗΚ, για μελέτη και 
ικανοποίηση του αιτήματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.488, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 

2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση που περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας που 
αποστάλθηκε στις 20/03/2015 και κατωτέρω παραθέτω Πίνακα στον οποίο παρουσιάζονται οι αριθμοί των 
Λειτουργών που στελεχώνουν τα Επαρχιακά Γραφεία Ευημερίας και τα Τοπικά Γραφεία Κοινωνικών 
Υπηρεσιών. 

Επαρχία Λειτουργοί όλων των βαθμίδων 
που ασχολούνται με διοικητικά 

καθήκοντα 

Λειτουργοί Βάσης 

Λευκωσία 15 
39 Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών 

13 έκτακτοι Λειτουργοί 

Λεμεσός 15 
39 Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών 

16 έκτακτοι Λειτουργοί 

Λάρνακα 9 
15 Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών 

16 έκτακτοι Λειτουργοί 

Πάφος 4 
11 Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών 

1 έκτακτος Λειτουργός 

Αμμόχωστος 3 
4 Λειτουργοί Κοινωνικών Υπηρεσιών 

2 έκτακτοι Λειτουργοί 
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2. Εκ των υπηρετούντων Λειτουργών Κοινωνικών Υπηρεσιών, σε αντιπροσωπείες ή Πρεσβείες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό, είναι αποσπασμένοι ένας (1) Λειτουργός Κοινωνικών Υπηρεσιών στη 
Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις Βρυξέλλες από 30/01/2015 
μέχρι 29/01/2018 και μία (1) Λειτουργός Κοινωνικών Υπηρεσιών στην Υπάτη Αρμοστεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Λονδίνο από 01/02/2015 μέχρι 31/01/2018.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.497, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.04.497 και ημερομηνία 27/3/2015 σχετικά με την 
επιστολή του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά, με τον ίδιο αριθμό 
ερώτησης και ημερομηνίας 19/3/2015 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με τα όσα 
προνοούνται τόσο από την Ευρωπαϊκή Οδηγία για τα Άγρια Πτηνά (2009/14/ΕΚ) όσο και στον περί 
Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο, το αμπελοπούλι δεν θεωρείται θηρεύσιμο 
είδος, εντούτοις υπάρχει δυνατότητα παραχώρησης άδειας κυνηγίου αμπελοπουλιών, κατά παρέκκλιση, κάτω 
από αυστηρούς όρους και προϋποθέσεις. 

 Οι όροι και οι προϋποθέσεις που θα πρέπει να τηρούνται για την παραχώρηση της πιο πάνω άδειας 
κυνηγίου, κατά παρέκκλιση προκύπτουν από: 

1. την Ευρωπαϊκή Οδηγία για τα Άγρια Πτηνά (2009/147/ΕΚ), 

2. τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο, 

3. σχετικές αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, 

4. το έγγραφο κατευθύνσεων για τη θήρα βάσει της Οδηγίας (2009/147/ΕΚ), περί της διατηρήσεως των 
αγρίων πτηνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.500, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 

2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στο 
πλαίσιο του Έργου “Επιδότηση Υπηρεσιών Κοινωνικής Φροντίδας στο πλαίσιο Συμφιλίωσης Επαγγελματικής 
και Οικογενειακής Ζωής”, εντάχθηκαν μέχρι τις 14 Αυγούστου 2013 (τελευταία ημερομηνία υποβολής 
αιτήσεων) ογδόντα τρεις γυναίκες και επιδοτήθηκε η φροντίδα εκατό τεσσάρων παιδιών.  Το συνολικό κονδύλι 
που έχει δαπανηθεί για την υλοποίηση του έργου ανέρχεται στις €283,000.  Ενημερωτικά αναφέρεται ότι το 
έργο ολοκληρώνεται στις 30 Ιουνίου 2015.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Λοιπόν, στο σημερινό Κεφάλαιο Τέταρτο είναι 
εγγεγραμμένο το θέμα «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την 
αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο», θέμα το οποίο έχει εγγραφεί με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του βουλευτή του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Πανίκκου Σταυριανού.  Η συζήτηση αυτού του θέματος θα αρχίσει την 
ερχόμενη Πέμπτη και θα ολοκληρωθεί, πιστεύω.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 28 Μαΐου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.085-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.086-2015). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.093-2015). 

 4. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - Εκπαίδευσης 
- Ειδικών Καθηκόντων των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.052.002-2015). 

 5. Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.057-2014). 

 6. Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.058-2014). 

 7. Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.030-2015). 

 8. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.071-2015). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2015, Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.094-2015). 

 10. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.213-2013). 

 11. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.201-2014). 

 12. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου για ποσό που αντιστοιχεί στο εναπομείναν εξήντα τοις 
εκατόν (60%) του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού δαπανών 
κατ’ αναλογία του κάθε κεφαλαίου του ∆ελτίου ∆απανών και χρήση 
του για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015. 
Αρ. Φακ. 23.01.056.055-2015. 

 13. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου Παραλήπτη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.02.023-2015). 

 14. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.02.024-2015). 

 15. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

 16. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικές 
Προσφυγές) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

 17. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

 18. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

 19. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 20. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 
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 21. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.009-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό 
επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη 
Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του 
βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Πανίκκου 
Σταυριανού).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.004-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 3.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα 
προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε σχέση 
με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις 
ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς 
εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Με τις ευχές μου προς όλους τους Κωνσταντίνους και τις Ελένες, που γιορτάζουν σήμερα, κηρύσσω τη 
λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 
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Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακού Μαρία Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2015 Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015», συζήτηση [Γ. Τάσου, Γ. Λαμάρης, Α. Νεοφύτου, Α. Κυριακίδου, ∆. Συλλούρης, 
προεδρεύων (Σ. Φυττής), Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας] και απόφαση για αναβολή του. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και ψήφισή τους σε νόμους. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Εφαρμογής των Κοινοτικών Κανονισμών και Κοινοτικών 
Αποφάσεων Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

6. Αναβολή των κανονισμών «Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - Εκπαίδευσης - 
Ειδικών Καθηκόντων των μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015», έπειτα από 
συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Α. Νεοφύτου, Ά. Βότσης, Γ. Λαμάρης, Ν. Κωνσταντίνου, Ζ. Κουλίας, 
προεδρεύων, Γ. Προκοπίου, Ά. ∆αμιανού, Ν. Τορναρίτης). 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εφαρμογής των ∆ικαιωμάτων των Ασθενών στο Πλαίσιο της 
∆ιασυνοριακής Υγειονομικής Περίθαλψης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Ο περί 
Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή τους σε νόμους. 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «O περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 
και «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015» και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Εισήγηση του κ. Ζαχαρία Κουλία για αναβολή των κανονισμών «Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015», παρατηρήσεις της κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου και του κ. 
Κώστα Κωνσταντίνου και απόφαση για αναβολή του. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Τα μέτρα για τις αστοχίες στα έργα αντιστήριξης στο δρόμο Πάφου-Λεμεσού παρά την Πέτρα του 
Ρωμιού - Ανάγκη δημιουργίας νέου δημοτικού σχολείου στο Παραλίμνι - Οι εξαγγελίες για ανέγερση 
δικαστικού μεγάρου στο δήμο Παραλιμνίου - Ανάγκη ανέγερσης αστυνομικού σταθμού στην ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου - Κατασκευή κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών στο δήμο Παραλιμνίου - Οι εργασίες 
αντικατάστασης του χορτοτάπητα στο Αθλητικό Κέντρο Παραλιμνίου - Ερωτήματα σχετικά με την 
ολοκλήρωση οδικού έργου στο Παραλίμνι - Κατασκευή κολυμβητηρίου στο δήμο Παραλιμνίου - 
Ερωτήματα σχετικά με την ύπαρξη γενετικά τροποποιημένης σόγιας σε ζωοτροφές - Πιθανές επιπτώσεις 
στην υγεία ζώων και ανθρώπων από την ύπαρξη γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών σε ζωοτροφές - 
Ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης της λειτουργίας της Μονάδας Πτητικών Μέσων του Τμήματος ∆ασών και 
διασφάλισης της δυνατότητας χρήσης των διαθέσιμων αεροσκαφών για κατάσβεση πυρκαγιών - 
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Προβλήματα οδικής ασφάλειας και ευημερίας των ζώων από την κυκλοφορία αμαξών με άλογα στις 
Φοινικούδες Λάρνακας - Η τοποθέτηση και η διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφίμων και τροφίμων 
με γενετικά τροποποιημένα συστατικά στις υπεραγορές και ανάγκη τήρησης των σχετικών κανονισμών - 
Ανάγκη κάλυψης της ορεινής περιοχής Τροόδους με ασθενοφόρα - Ανάγκη επανεξέτασης αιτήσεων 
Κούρδων απεργών πείνας για άσυλο και γεφύρωσης του χάσματος ανάμεσα στο καθεστώς του 
πρόσφυγα και το καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας - Το αίτημα των γενικών διευθυντών 
υπουργείων για χρήση των υπηρεσιακών τους οχημάτων για προσωπικούς σκοπούς και μετά την 1η 
Ιανουαρίου 2016 - Η μη παροχή του επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας σε αλλοδαπούς γονείς με 
παιδιά που κατέχουν κυπριακή υπηκοότητα ή υπηκοότητα άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη λήψης μέτρων για την άρση της ρύπανσης από την εκκόλαψη κουνουπιών στις δεξαμενές της 
κοινότητας Κυβίδων - Παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στο ∆ασάκι Άχνας - Αφαίρεση από τον 
υπολογισμό του εισοδήματος χαμηλοσυνταξιούχων φορολογιών σε καταθέσεις - Ο αριθμός των 
εκτοπισμένων με μητέρα πρόσφυγα που αιτήθηκε συμμετοχή στα στεγαστικά σχέδια και ο συνολικός 
αριθμός όσων απέκτησαν προσφυγική ταυτότητα - Ερωτήματα σχετικά με τους εκ μητρογονίας 
πρόσφυγες - Οι λόγοι μεταφοράς κυοφορούσας γυναίκας με ιδιωτικό όχημα προς το νοσοκομείο Πάφου 
και το ενδεχόμενο στελέχωσης των επαρχιακών νοσοκομείων με γυναικολόγο (εμπιστευτική απάντηση) 
- Ερωτήματα σχετικά με μπανιέρες τζακούζι στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Συμβόλαιο αναλογικού 
επιμερισμού της παραγωγής μεταξύ της Noble και της κυβέρνησης (απόρρητη απάντηση) - 
Προγράμματα πτήσεων με υδροπλάνα και δημιουργία υδατοδρομίων - Η χρηματοδότηση των 
εγκεκριμένων αιτήσεων του Σχεδίου Επιδότησης της Απασχόλησης με Ευέλικτες Ρυθμίσεις - Ανάγκη 
ρύθμισης του ζητήματος των συντάξεων των κρατικών αξιωματούχων μετά από την απόφαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου περί αντισυνταγματικότητας του σχετικού νόμου - Ανάγκη ρύθμισης της 
διαδικασίας περισυλλογής νεκρών ζώων από το οδικό δίκτυο - Θέμα καταβολής των τελών για φωτισμό 
δρόμου στη Γεροσκήπου και χρήσης λαμπτήρων εξοικονόμησης ενέργειας - Ερωτήματα σχετικά με τη 
στελέχωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - ∆υνατότητα κυνηγιού αμπελοπουλιών με 
επιλεκτικούς τρόπους θήρευσης - Ερωτήματα σχετικά με το έργο “Επιδότηση Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Φροντίδας στο Πλαίσιο Συμφιλίωσης της Επαγγελματικής και Οικογενειακής Ζωής”. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 28ης Μαΐου 2015  

Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ. 

Αρ. 38  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού μπούμε στη νομοθετική εργασία, να σας πληροφορήσω ότι η 
Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε συνεδρία της και αποφάσισε τη μετονομασία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Αρχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Το πρώτο 
θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015, ο οποίος είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €15.256.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Απριλίου και στις 5 και 19 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, καθώς και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΑΠΚΥ), της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού του ΑΠΚΥ και της ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Το ακαδημαϊκό προσωπικό του 
ΑΠΚΥ και η ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  
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 Ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει έσοδα ύψους €15.256.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους.  

 Ειδικότερα:  

1. Οι κυριότερες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 
 € 

 α.  Τρέχουσες δαπάνες    7.484.970 

 β.  Λειτουργικές δαπάνες         1.471.811 

 γ.  ∆ιαχειριστικά έξοδα   4.078.700 

 δ.  Κεφαλαιουχικές δαπάνες  1.520.000 

 ε.  ∆απάνες στέγασης                                 40.000 

 στ. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  

   660.519 

2. Tα κυριότερα έσοδα έχουν ως ακολούθως: 
                                   € 

 α.  Γενική κρατική χορηγία                            5.737.510 

 β.  ∆ίδακτρα και διαχειριστική χρέωση  
 [προγράμματα σπουδών και δίδακτρα (έσοδα) 

από αυτοχρηματοδοτούμενα προγράμματα, 
συμπεριλαμβανομένων διδάκτρων από το 
προηγούμενο έτος]  

                           6.414.271 

 γ.  Ειδική κρατική χορηγία (προγράμματα από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ)  

                           2.443.720 

 δ.  ∆ιάφορες εισπράξεις                                 660.499 

 Από τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το ΑΠΚΥ ενώπιον της επιτροπής προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Για το ακαδημαϊκό έτος 2014-2015 στο ΑΠΚΥ λειτουργούν είκοσι ένα προγράμματα σπουδών και 
εξυπηρετούνται 4 800 φοιτητές (στην πλειοψηφία τους φοιτητές επιπέδου Μάστερ και κάτοικοι εκτός 
Κύπρου), οι οποίοι από το ακαδημαϊκό έτος 2015-2016 αναμένεται να αυξηθούν σε 5 500. 

2. Ο αριθμός του διδακτικού προσωπικού του ιδρύματος ανέρχεται σε 370 μέλη περίπου, εκ των οποίων 
δεκαοκτώ πρόσωπα μόνιμο προσωπικό, ενώ το διοικητικό προσωπικό αποτελείται από εβδομήντα επτά 
άτομα μόνο και τούτο  παρά τον εξαιρετικά αυξημένο φόρτο εργασίας.  

3. Το ΑΠΚΥ είναι το μεγαλύτερο πανεπιστήμιο της χώρας σε αριθμό μεταπτυχιακών φοιτητών με το 
χαμηλότερο ωστόσο κόστος ανά φοιτητή για την πολιτεία.   

4. Το ΑΠΚΥ έχει υιοθετήσει τα τελευταία χρόνια έναν “ασφυκτικό” περιορισμό των δαπανών του, αλλά σε 
καμία περίπτωση ο προϋπολογισμός ενός ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύματος δεν είναι δυνατό να 
περιορισθεί σε βαθμό που να κινδυνεύει η λειτουργία του ως εκπαιδευτικού και ερευνητικού κέντρου.  
Εντούτοις, το ΑΠΚΥ συνεχίζει να λαμβάνει μέτρα για στήριξη των φοιτητών, όπως είναι η αποπληρωμή 
των διδάκτρων σε δόσεις, η παραχώρηση εκπτώσεων και η μερική ή πλήρης απαλλαγή διδάκτρων για 
πολυτέκνους.  

5. Για το ακαδημαϊκό έτος 2015-2016 θα τεθούν σε εφαρμογή τέσσερα νέα προγράμματα σπουδών και 
συνολικά θα προσφέρονται δύο προπτυχιακά, ένα πρόγραμμα αναβάθμισης πτυχίου και είκοσι ένα 
μεταπτυχιακά προγράμματα, τέσσερα εκ των οποίων στην αγγλική γλώσσα.   

6. Στο πλαίσιο της λειτουργίας του ΑΠΚΥ ως διεθνούς πανεπιστημίου έχουν γίνει στρατηγικές συνεργασίες 
με όλα σχεδόν τα πανεπιστήμια της Κύπρου και με μεγάλα πανεπιστήμια του εξωτερικού.  

7. Το ΑΠΚΥ έχει αναλάβει την υλοποίηση προγράμματος προπτυχιακής φοίτησης των εθνοφρουρών με 
ενθαρρυντικά μέχρι στιγμής αποτελέσματα.  Ταυτόχρονα, επενδύει στην ανάπτυξη επαγγελματικών 
προγραμμάτων και προγραμμάτων κατάρτισης/επιμόρφωσης για εξειδίκευση ατόμων που επιθυμούν να 
ενταχθούν στην αγορά εργασίας ή να επανακαταρτιστούν.  Τα άτομα αυτά αφορούν κυρίως κοινωνικά 
ευάλωτες ομάδες και εθνοφρουρούς οι οποίοι μετά το πέρας της θητείας τους δε σκοπεύουν να 
συνεχίσουν την εκπαίδευσή τους σε τριτοβάθμιο επίπεδο. 

8. Οι βραχυπρόθεσμοι στόχοι του πανεπιστημίου περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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 α. Την άμεση λειτουργία του Εργαστηρίου Εκπαιδευτικού Υλικού και Εκπαιδευτικής Μεθοδολογίας, 
με στόχο την ανάπτυξη ψηφιακού και άλλου εκπαιδευτικού υλικού και την εφαρμογή 
μεθοδολογικών και τεχνολογικών καινοτομιών στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση και την 
ηλεκτρονική μάθηση.  

 β. Την ολοκλήρωση του συγχρηματοδοτούμενου έργου “eUniversity”, το οποίο στοχεύει στη 
μετεξέλιξη και καθιέρωση του ΑΠΚΥ ως ενός πρότυπου ψηφιακού πανεπιστημίου. 

 γ. Την αποτελεσματική λειτουργία προγραμμάτων σπουδών στην αγγλική γλώσσα για την 
προσέλκυση ξένων φοιτητών. 

 δ. Τη συνέχιση υφιστάμενων συνεργασιών με τον επιχειρηματικό κόσμο και τη δημιουργία νέων 
μέσα από το Γραφείο ∆ιασύνδεσης με τον Επιχειρηματικό Κόσμο. 

 Ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του ΑΠΚΥ ενημέρωσε αναλυτικά την επιτροπή αναφορικά με τη 
λειτουργία και το έργο του πανεπιστημίου, τα προγράμματα που προσφέρει, τις συνεργασίες του με άλλα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα, καθώς και για τους στόχους του για την περαιτέρω αναβάθμιση και εξέλιξή του.  
Ειδικότερα, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής του ΑΠΚΥ επισήμανε μεταξύ άλλων ότι λόγω της μεγάλης 
ανάγκης που υπάρχει σε διοικητικό προσωπικό εξαιτίας της ραγδαίας αύξησης του αριθμού των φοιτητών έχει 
υποβληθεί αίτημα για δημιουργία οκτώ νέων θέσεων διοικητικού προσωπικού (τέσσερις στην κλίμακα Α11 και 
τέσσερις στις συνδυασμένες κλίμακες Α2-5-7), οι οποίες εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο και έχουν 
συμπεριληφθεί στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, ενώ επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του προς 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, ζήτησε όπως, προτού υποβληθεί ο 
εν λόγω προϋπολογισμός στο Υπουργικό Συμβούλιο, ενσωματωθούν σ’ αυτόν συγκεκριμένες εισηγήσεις του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ζήτησε 
από το ΑΠΚΥ να ενσωματώσει τις εν λόγω εισηγήσεις.  Σημειώνεται ότι τόσο το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού όσο και το Υπουργείο Οικονομικών συμφώνησαν με το υποβληθέν αίτημα για έγκριση οκτώ νέων 
θέσεων διοικητικού προσωπικού. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού συζητήθηκε επίσης το θέμα της συμμόρφωσης του 
ΑΠΚΥ με τις συστάσεις και παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  Επισημαίνεται ότι το ΑΠΚΥ, 
με επιστολή του, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015, ενημέρωσε την Ελεγκτική Υπηρεσία ότι έχει προβεί στις 
απαιτούμενες ενέργειες για υιοθέτηση των συστάσεών της.  Σημειώνεται ότι μεταξύ των στοιχείων που τέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής περιλαμβάνεται τόσο η πιο πάνω επιστολή όσο και η έκθεση συμμόρφωσης του ΑΠΚΥ 
με τις συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή για τα έτη 2006-2012. 

 Ο Βοηθός Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας στα πλαίσια της μελέτης του προϋπολογισμού, αφού 
δήλωσε ότι οι παρατηρήσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι μειωμένες σε σχέση με τις παρατηρήσεις της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας για τους προϋπολογισμούς των άλλων δύο δημόσιων πανεπιστημίων, προέβη στις 
ακόλουθες παρατηρήσεις: 

1. Η μεταφορά περισσεύματος ορισμένων άρθρων του προϋπολογισμού για κάλυψη ελλείμματος άλλων 
άρθρων επιτρέπεται κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Εάν όμως το πανεπιστήμιο επιθυμεί να μεταφέρει 
περίσσευμα σε άλλο κεφάλαιο, τότε πρέπει, όπως και στον περσινό προϋπολογισμό, να τεθεί πρόνοια 
ότι κάτι τέτοιο θα επιτρέπεται μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας και Πολιτισμού και ύστερα από κατάθεση σ’ αυτή σχετικού αιτήματος, το οποίο θα συνοδεύεται 
από επαρκή δικαιολογητικά στοιχεία. 

2. Η μεταφορά οποιωνδήποτε εξοικονομήσεων από το άρθρο 501 του Κεφαλαίου 5 “Μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και Αποθεματικό” για την κάλυψη ελλείμματος από οποιοδήποτε άρθρο πρέπει να επιτρέπεται 
και πάλι μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού 
κατ’ αναλογία της πιο πάνω παρατήρησης. 

3. Η πρόνοια στο κείμενο του προϋπολογισμού για τη δυνατότητα της διοικούσας επιτροπής να καταβάλλει 
ειδικό επίδομα στο ακαδημαϊκό προσωπικό είχε διαγραφεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 
και Πολιτισμού κατά τη συζήτηση και έγκριση του προϋπολογισμού του 2014. Σημειώνεται ότι η 
δυνατότητα αυτή τελεί υπό την προϋπόθεση ότι η εφαρμογή της αναστέλλεται, μέχρι να αποφασιστεί εκ 
νέου η διαδικασία και τα κριτήρια καταβολής του εν λόγω επιδόματος. 

4. Τα κονδύλια των διαρθρωτικών προγραμμάτων που χρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
πρέπει να αξιοποιηθούν πλήρως μέχρι το τέλος του 2015.  Σε αντίθετη περίπτωση, το κόστος 
ολοκλήρωσης των έργων που χρηματοδοτούνται από τα κονδύλια αυτά πρέπει να καλυφθεί από κρατική 
χορηγία. 
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5. Το χρονοδιάγραμμα συμμόρφωσης του ΑΠΚΥ με τις περισσότερες παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή, 
στον πίνακα συμμόρφωσης του Πανεπιστημίου με τις συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 
για τα έτη 2006-2012, καθορίζεται εντός του 2015, ενώ για άλλες παρατηρήσεις η συμμόρφωση θα 
έπρεπε να είχε επέλθει ταχύτερα.  Επισημαίνεται ότι η διαπίστωση της συμμόρφωσης ή όχι του ΑΠΚΥ 
με τις συστάσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας τελεί σε εκκρεμότητα μέχρι τον επόμενο χρόνο, εκτός εάν 
διεξαχθεί επιτόπου έρευνα.    

6. Το ποσοστό της συνεισφοράς του ΑΠΚΥ, όπως καθορίζεται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, σε σχέση με 
την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού, προβλέπεται ότι δε θα υπερβαίνει το τέσσερα τοις 
εκατόν (4%) επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού του, είτε αυτό επιλέξει τα 
κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε επιλέξει ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, ενώ το ποσοστό 
της συνεισφοράς του προσωπικού καθορίζεται στο ενάμισι τοις εκατόν (1,5%) επί των συνολικών 
ακαθάριστων απολαβών του.  Περαιτέρω, εάν το προσωπικό επιλέξει τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα, 
τότε το πανεπιστήμιο δύναται να καταβάλλει πρόσθετο κονδύλι μέσω ιδιωτικών οργανισμών ασφάλισης 
υγείας έναντι συμπληρωματικής κάλυψης του κόστους που προκύπτει λόγω της μη παροχής της 
ευρωπαϊκής κάρτας ασφάλισης και του ειδικού σχεδίου παροχής οικονομικής αρωγής για υπηρεσίες 
υγείας που προσφέρονται στο δημόσιο τομέα, νοουμένου ότι η συνεισφορά του πανεπιστημίου δε θα 
υπερβαίνει το τέσσερα τοις εκατόν (4%) επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού. 
Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό του 2014 προβλεπόταν η ανάλογη συνεισφορά σε ποσοστό 
ύψους δύο τοις εκατόν (2%), το οποίο στη συνέχεια αυξήθηκε σε τρία τοις εκατόν (3%) με σχετικό 
τροποποιητικό νομοσχέδιο, που ψηφίστηκε σε νόμο το ∆εκέμβριο του 2014 [Ν. 51(ΙΙ) του 2014].   

Ειδικότερα, η θέση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι ότι πρέπει να υπάρξει ενιαία και ομοιόμορφη 
ρύθμιση, ώστε τόσο οι εργοδοτούμενοι στον ευρύτερο δημόσιο τομέα όσο και οι εργοδοτούμενοι στη 
δημόσια υπηρεσία να τυγχάνουν των ίδιων ωφελημάτων και των ίδιων υποχρεώσεων στη βάση ίσης 
συνεισφοράς.  Για το λόγο αυτό πρέπει το Υπουργείο Υγείας να επανεξετάσει το όλο θέμα και να προβεί 
στον υπολογισμό του μέσου κόστους παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους δημόσιους 
υπαλλήλους.  

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού του ΑΠΚΥ συμφώνησαν με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΑΠΚΥ.  Ειδικότερα, κατέθεσαν γραπτό 
υπόμνημα στο οποίο περιλαμβάνονται τα αιτήματά τους, μεταξύ των οποίων και το πρόβλημα της 
υποστελέχωσης του ΑΠΚΥ.  Συναφώς, το ΑΠΚΥ με μόνο εβδομήντα επτά μέλη διοικητικού προσωπικού 
καλείται να εξυπηρετεί τις ανάγκες 4 800 φοιτητών και 370 μελών διδακτικού προσωπικού. 

 Τα μέλη της επιτροπής στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις πρόνοιές 
του, υπέβαλαν αριθμό ερωτημάτων προς τους αρμοδίους σε σχέση με θέματα που αφορούν τη λειτουργία του 
πανεπιστημίου.  Τα ερωτήματα που υποβλήθηκαν αφορούν μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Τον αριθμό των ατόμων που εργοδοτούνται στο ΑΠΚΥ ως μέλη διδακτικού εκπαιδευτικού προσωπικού 
(∆ΕΠ), ως μέλη συνεργαζόμενου εκπαιδευτικού προσωπικού (ΣΕΠ), ως μέλη διοικητικού προσωπικού, 
καθώς και τις βαθμίδες στις οποίες υπηρετούν.  Επιπρόσθετα, τον αριθμό των προσώπων από το 
διδακτικό προσωπικό που εργοδοτείται με πλήρη ή μερική απασχόληση και κατά πόσο κάποιοι από το 
προσωπικό υπηρετούν παράλληλα και σε άλλα πανεπιστήμια, καθώς και σε γενικές γραμμές το 
ποσοστό των Κύπριων επιστημόνων που αποτελεί συνεργαζόμενο εκπαιδευτικό προσωπικό. 

2. Κατά πόσο έγιναν οποιεσδήποτε προαγωγές/ανελίξεις προσωπικού του ΑΠΚΥ, καθώς και τις 
προσλήψεις των τελευταίων χρόνων.  Ζητήθηκε επίσης η κατάθεση των σχετικών επιστολών με τις 
οποίες παρέχεται η σχετική έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

3. Τη δημιουργία οκτώ νέων θέσεων διοικητικού προσωπικού κλίμακας Α11 και Α2-5-7 και κατά πόσο στο 
ΑΠΚΥ υπάρχει η αναγκαία πυραμίδα όσον αφορά την ιεραρχική δομή των θέσεων διοικητικού 
προσωπικού. 

4. Το καθεστώς της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και τους λόγους διαφοροποίησής του, ώστε το 
ποσοστό της συνεισφοράς του πανεπιστημίου να έχει αυξηθεί στο τέσσερα τοις εκατόν (4%) επί των 
ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού. 

5. Κατάλογο των φοιτητών που αποφοίτησαν από το ΑΠΚΥ και ειδικότερα από ποια προγράμματα 
σπουδών, προπτυχιακού και μεταπτυχιακού επιπέδου. 

6. Τις αμοιβές συμβούλων/εμπειρογνωμόνων για εκπόνηση μελετών και παροχή υπηρεσιών και για ποιους 
λόγους.  

7. Την υλοποίηση του προγράμματος προπτυχιακής φοίτησης των εθνοφρουρών. 

8. Την ανάγκη δημιουργίας περισσότερων προγραμμάτων προπτυχιακού επιπέδου. 
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 Τοποθετούμενος αναφορικά με τα πιο πάνω, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής έδωσε τις 
αναγκαίες επεξηγήσεις στην επιτροπή και δεσμεύτηκε να αποστείλει γραπτώς τις σχετικές απαντήσεις.  
Σημειώνεται ότι σχετική επιστολή, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, στάλθηκε από το ΑΠΚΥ στην επιτροπή. 

 Όσον αφορά το κόστος της συνεισφοράς του ΑΠΚΥ για την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του 
προσωπικού, ο πρόεδρος της διοικούσας επιτροπής δήλωσε ότι αυτό έχει συμφωνηθεί με τα αρμόδια 
υπουργεία και είναι ομοιόμορφο και για τα τρία δημόσια πανεπιστήμια.    

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο του 
προϋπολογισμού επιφέροντας βελτιώσεις σ’ αυτό στη βάση των παρατηρήσεων του εκπροσώπου της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, επαναφέροντας τις πρόνοιες για τη δυνατότητα μεταφοράς 
περισσεύματος από κεφάλαιο σε κεφάλαιο, καθώς και από το Κεφάλαιο 5 που περιλαμβάνει τις μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό.   

 Περαιτέρω, όσον αφορά την πρόνοια για τη δυνατότητα καταβολής ειδικού επιδόματος στο ακαδημαϊκό 
προσωπικό υπό την αίρεση της αναστολής της εφαρμογής της, η επιτροπή κατά πλειοψηφία αποφάσισε τη 
διαγραφή της.   

 Επισημαίνεται ότι τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
διαφώνησαν με τη διαγραφή της πιο πάνω πρόνοιας.  

 Όσον αφορά το θέμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο στο παρόν 
στάδιο να μην επιφέρει οποιαδήποτε αλλαγή ή βελτίωση και επισημαίνει την ανάγκη εφαρμογής ενιαίας και 
ομοιόμορφης ρύθμισης τόσο στο δημόσιο όσο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Εντούτοις, μέχρι στιγμής, 
παρ’ όλο που η επιτροπή είχε προβεί στην ίδια επισήμανση και προηγουμένως, δεν υπήρξε οποιαδήποτε 
πρόνοια, με αποτέλεσμα τα πανεπιστήμια να συνεχίζουν να επιβαρύνονται με δαπάνες οι οποίες ενδεχομένως 
να είναι υψηλότερες από αυτές που το κράτος επωμίζεται για τους υπαλλήλους του δημόσιου τομέα.  Ως εκ 
τούτου, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να καταβάλει προσπάθεια για οριστική επίλυση του  ζητήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να δούμε και τους τρεις νόμους που αφορούν τα τρία 
κρατικά και δημόσια πανεπιστήμιά μας ταυτόχρονα.  Εννοώ στη συζήτηση που θα αναπτυχθεί.   

 Το δεύτερο, η τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει και αυτή να συζητηθεί ταυτόχρονα, διότι επίσης 
αφορά και τους τρεις νόμους που βρίσκονται ενώπιόν μας.  Αυτά ως διαδικαστικό μέρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Παρ’ όλο που έχω τρεις εκθέσεις, θα μπορούσε να υπάρξει σύμπτυξη των τριών 
προϋπολογισμών, των τριών νομοσχεδίων.  Συνεπώς, προχωρούμε εις το υπ’ αριθμόν 2, που επίσης είναι εξ 
αναβολής, «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015».  Να διαβαστεί ο 
σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015, ο οποίος είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €114.797.870 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος  Γιώργος Γεωργίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Αντρέας Καυκαλιάς 
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 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 12 και 19 Μαΐου 2015.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του συμβουλίου 
και ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, εκπρόσωποι των Οικονομικών Υπηρεσιών του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, της συντεχνίας του ακαδημαϊκού προσωπικού, της Ένωσης ∆ιοικητικού Προσωπικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ε∆ΙΠΠΑΚ), καθώς και εκπρόσωποι της Φοιτητικής Ένωσης Πανεπιστημίου Κύπρου (ΦΕΠΑΝ). 

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015 είναι ισοσκελισμένος, καθώς 
προβλέπει έσοδα ύψους €114.797.870 και δαπάνες του ίδιου ύψους.    

 Ειδικότερα, αναφέρονται τα εξής: 

1. Οι κυριότερες δαπάνες του εν λόγω προϋπολογισμού έχουν ως ακολούθως: 

        € 

 α. Τρέχουσες δαπάνες 55.081.590 

 β. Λειτουργικές δαπάνες   7.405.500 

 γ. ∆ιαχειριστικά έξοδα 11.684.000 

 δ. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 22.806.770 

 ε. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό   

17.820.010 

2. Τα κυριότερα έσοδα του εν λόγω προϋπολογισμού έχουν ως ακολούθως: 

    € 

α. Κυβερνητική χορηγία  47.500.000 

β. Προπτυχιακά δίδακτρα 17.800.000 

 γ. Κυβερνητική χορηγία από χρηματοδότηση στεγαστικών 
έργων από δάνειο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας 
Επενδύσεων 

16.046.670 

 δ. Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων 
και σχεδίων 

 

2.183.157 

 ε. ∆ιάφορες εισπράξεις 31.268.043 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Για την κατάρτιση του προϋπολογισμού για το 2015 λήφθηκε υπόψη η παρούσα δημοσιονομική 
κατάσταση του κράτους, οι ανειλημμένες υποχρεώσεις, καθώς και οι προτεραιότητες του Πανεπιστημίου 
Κύπρου ιδιαίτερα όσον αφορά τις αναπτυξιακές του δραστηριότητες. 

2. Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός αναμένεται να καλύψει δαπάνες που αφορούν μεταξύ άλλων την 
ανάπτυξη των τμημάτων της Πολυτεχνικής Σχολής, του προπτυχιακού και μεταπτυχιακού 
προγράμματος σπουδών του Τμήματος Βιολογικών Επιστημών, την ανάπτυξη του Τμήματος Νομικής, 
του Τμήματος Αρχιτεκτονικής και του προγράμματος σπουδών για τις Μεσανατολικές Σπουδές.  Η 
ανάπτυξη αυτή αφορά και το νέο πρόγραμμα δημοσιογραφίας, καθώς και δύο νέα 
αυτοχρηματοδοτούμενα μεταπτυχιακά προγράμματα στη μηχανική των πετρελαίων, στη σχολική 
συμβουλευτική και καθοδήγηση και στις σπουδές φύλου. 

3. Κατά το έτος 2014 ολοκληρώθηκε η ανάπτυξη του Πανεπιστημίου Κύπρου με τη σταδιακή εισδοχή 2 000 
επιπλέον φοιτητών σε υφιστάμενα προγράμματα και την προσφορά νέων προγραμμάτων σπουδών 
ή/και κατευθύνσεων τόσο σε προπτυχιακό όσο και σε μεταπτυχιακό επίπεδο. Εκκρεμεί το θέμα της 
ενίσχυσης του αριθμού των θέσεων διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού για τις ανάγκες που 
απορρέουν από τη σχετική αύξηση. 
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4. Όσον αφορά τα κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη, αναμένεται να πραγματοποιηθούν 
δαπάνες για τα ακόλουθα έργα, τα οποία θα χρηματοδοτηθούν από πρόσθετη κυβερνητική χορηγία από 
το δάνειο με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων: 

α. Κέντρο Πληροφόρησης-Βιβλιοθήκη “Στέλιος Ιωάννου”. 

β. Πολυτεχνική Σχολή. 

γ. Ιατρική Σχολή στο Σιακόλειο Εκπαιδευτικό Κέντρο Υγείας-ΣΕΚΥ και στην πανεπιστημιούπολη. 

δ. Τμήμα Βιολογικών Επιστημών και Χώροι ∆ιδασκαλίας ΙΙΙ. 

ε. Φωτοβολταϊκό πάρκο 10MW.  

στ. Αντισεισμική αναβάθμιση κεντρικών κτιρίων πανεπιστημίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι όλοι οι εμπλεκόμενοι 
συμφωνούν με αυτόν.  Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με σχετική επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών προς το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου, προτού υποβληθεί στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση, διαφοροποιήθηκε με βάση υποδείξεις του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Στα πλαίσια της μελέτης του προϋπολογισμού, τόσο ο πρύτανης του πανεπιστημίου όσο και οι άλλοι 
εκπρόσωποί του αναφέρθηκαν στη λειτουργία, στο έργο και στους στόχους του πανεπιστημίου, καθώς και 
στην ανάγκη για περαιτέρω ανάπτυξή του.    

 Περαιτέρω, στο στάδιο της συζήτησης ο Βοηθός Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας προέβη σε 
συγκεκριμένες παρατηρήσεις επί του υπό συζήτηση προϋπολογισμού.  

 Συναφώς, ο ίδιος αρμόδιος αναφέρθηκε στο θέμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης τονίζοντας ότι η 
θέση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι ότι τόσο οι εργαζόμενοι στο δημόσιο τομέα όσο και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα πρέπει να τυγχάνουν των ίδιων ωφελημάτων και των ίδιων υποχρεώσεων και να συνεισφέρουν 
εξίσου το ίδιο.  Το προσωπικό του Πανεπιστημίου Κύπρου με βάση το σχέδιο ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
που συμφωνήθηκε έχει επιλογές τις οποίες δεν έχουν οι δημόσιοι υπάλληλοι και ως εκ τούτου βρίσκονται σε 
προνομιακή θέση.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, η προτεινόμενη αύξηση του ποσοστού συνεισφοράς του 
πανεπιστημίου ως εργοδότη από το 3% στο 4% επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού 
δεν τεκμηριώνεται επαρκώς.  Συναφώς, μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει μελέτη στη βάση συγκεκριμένων στοιχείων 
για τον ακριβή υπολογισμό του πραγματικού κόστους παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στα 
κυβερνητικά νοσηλευτήρια.   

 Για το λόγο αυτό υφίσταται ανάγκη ενιαίας ρύθμισης όσον αφορά την παροχή ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης για τον ευρύτερο δημόσιο τομέα περιλαμβανομένων των ημικρατικών οργανισμών, των τοπικών 
αρχών και των δημόσιων πανεπιστημίων.     

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, όσον 
αφορά το σχέδιο παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του πανεπιστημίου, δήλωσαν ότι 
η ρύθμιση που έχει επέλθει μεταξύ των εμπλεκόμενων υπουργείων και των εκπροσώπων των τριών δημόσιων 
πανεπιστημίων είναι ομοιόμορφη.  Ειδικότερα, τερματίζεται η διπλή κάλυψη και καθορίζεται η συνεισφορά του 
προσωπικού στο σχέδιο, με ποσοστό συνεισφοράς που ανέρχεται στο 1,5% επί των συνολικών ακαθάριστων 
απολαβών του, είτε αυτό επιλέξει τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε επιλέξει ιδιωτικούς οργανισμούς 
ασφάλισης υγείας, και το ποσοστό συνεισφοράς του πανεπιστημίου δε θα υπερβαίνει το 4% επί των συνολικών 
ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού.  Επισημαίνεται ότι, σε περίπτωση που το προσωπικό επιλέξει τα 
κυβερνητικά νοσηλευτήρια, το πανεπιστήμιο δύναται να καταβάλλει πρόσθετο κονδύλι μέσω ιδιωτικών 
οργανισμών ασφάλισης έναντι συμπληρωματικής κάλυψης του κόστους που προκύπτει λόγω μη παροχής της 
ευρωπαϊκής κάρτας ασφάλισης και του ειδικού σχεδίου παροχής οικονομικής αρωγής για υπηρεσίες υγείας 
που προσφέρονται στο δημόσιο τομέα, υπό την προϋπόθεση όμως ότι η συνολική συνεισφορά του 
πανεπιστημίου δε θα υπερβαίνει το 4%. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επισήμανε ότι το θέμα της παροχής ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης θα τύχει μελέτης, αλλά για το τρέχον έτος η θέση της κυβέρνησης εκφράζεται στους 
προϋπολογισμούς του 2015 και των τριών δημόσιων πανεπιστημίων.  Συναφώς, η αλλαγή του καθεστώτος 
παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους ημικρατικούς οργανισμούς χρήζει προσεκτικής μελέτης, διότι 
υπάρχουν τα δικά τους ταμεία, σχέδια ασφάλισης και συλλογικές συμβάσεις εργασίας.    

 Ως προς το ζήτημα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας 
ανέφερε ότι το σχετικό κόστος θα τύχει νέου υπολογισμού με τον επανακαθορισμό των καταβλητέων τελών 
κατά το 2016, ώστε να γίνουν πιο αντιπροσωπευτικά.  
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 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή διεξήλθε τα επιμέρους άρθρα 
και τις πρόνοιές του και ζήτησε την κατάθεση γραπτών στοιχείων, καθώς και ενημέρωση για διάφορα θέματα, 
όπως τα ακόλουθα: 

1. Την Ιατρική Σχολή και την ανάγκη υποβολής ξεχωριστού προϋπολογισμού, καθώς και τη στελέχωσή της 
και τα προβλήματα πρακτικής άσκησης των φοιτητών.  Επισημαίνεται ότι η θέση του Υπουργείου 
Οικονομικών είναι ότι ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου πρέπει να είναι ενιαίος για πιο 
ολοκληρωμένη παρουσίαση.      

2. Την αλλαγή του καθεστώτος παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και την κατάθεση αντιγράφου 
του συμβολαίου με τον ιδιωτικό οργανισμό ασφάλισης υγείας για την παροχή ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης στο προσωπικό που πανεπιστημίου.  

3. Τις προσλήψεις/προαγωγές που έγιναν μετά την απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων στο δημόσιο 
και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα με βάση το Νόμο του 2013 [Ν. 21(Ι)/2013], καθώς και τις σχετικές 
αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και του Υπουργείου Οικονομικών με βάση τις οποίες 
εξασφαλίστηκε η σχετική έγκριση.   

4. Την κατάθεση αντιγράφου της δικαστικής απόφασης με βάση την οποία περιλήφθηκε πρόνοια για την 
καταβολή αναδρομικών απολαβών στον προϋπολογισμό του 2015. 

5. Την κατάθεση αντιγράφου της σχετικής συμφωνίας σύναψης δανείου με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων, καθώς και διευκρινίσεις κατά πόσο η σχετική συμφωνία θα έπρεπε να τύχει της έγκρισης 
της ολομέλειας της Βουλής και αν αυτή καλύπτεται από κυβερνητικές εγγυήσεις. 

6. Το Κέντρο Πληροφόρησης-Βιβλιοθήκη “Στέλιος Ιωάννου”. 

7. Την υποβολή στοιχείων που αφορούν το ύψος των αποθεματικών και το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα στα 
οποία βρίσκονται κατατεθειμένα.   

8. Την κατάθεση της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου η οποία αναφέρεται στη Στέγη “Άγιος 
Χαράλαμπος” στη Λάρνακα και την εγκατάσταση σε αυτή του Ωκεανογραφικού Κέντρου, του Τμήματος 
Χημικών Μηχανικών και του Ινστιτούτου Υδρογονανθράκων.  

9. Την κατάθεση στοιχείων αναφορικά με τον αριθμό εισακτέων φοιτητών (προπτυχιακών και 
μεταπτυχιακών φοιτητών), τη χώρα προέλευσής τους, καθώς και για τους συγκριτικούς δείκτες του 
Πανεπιστημίου Κύπρου σε σχέση με τον αριθμό φοιτητών, ακαδημαϊκού και διοικητικού προσωπικού και 
τους αντίστοιχους δείκτες πανεπιστημίων άλλων χωρών.  

10. Την εμπορική δραστηριοποίηση μελών του ακαδημαϊκού προσωπικού.  

11. Τα μέλη του ακαδημαϊκού προσωπικού με τις πιο υψηλές απολαβές.  Ζητήθηκε επίσης η κατάθεση 
σχετικού καταλόγου.    

12. Τα ερευνητικά προγράμματα, ενεργά και ανενεργά. 

13. Τη σαββατική άδεια και το νομοθετικό καθεστώς παραχώρησής της.    

14. Τη λειτουργία του νηπιαγωγείου και βρεφοκομικού σταθμού “Λητώ Παπαχριστοφόρου”. 

15. Τη φοιτητική μέριμνα και το ποιες ενέργειες έγιναν προς στήριξη των δυσπραγούντων φοιτητών.  

16. Το κατά πόσο υπήρξε κάλυψη νομικών εξόδων υποθέσεων που αφορούν τον πρύτανη του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου απάντησε στα πιο πάνω ερωτήματα της επιτροπής με 
επιστολή του, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2014, στην οποία περιλαμβάνονται οι σχετικές απαντήσεις/επεξηγήσεις 
και τα αναγκαία στοιχεία που ζητήθηκαν από την επιτροπή.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, την επιτροπή απασχόλησε 
ιδιαίτερα το ισχύον καθεστώς παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του πανεπιστημίου 
και το κατά πόσο αυτό θα μπορούσε να διαφοροποιηθεί/βελτιωθεί από την επιτροπή.  Όπως επισημάνθηκε 
από εκπροσώπους του Πανεπιστημίου Κύπρου, όταν επιλέγεται το κρατικό σχέδιο, η κάλυψη και τα 
ωφελήματα που απολαύει το προσωπικό είναι μικρότερα συγκριτικά με αυτά των δημόσιων υπαλλήλων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, υπό το φως των πιο πάνω, έκρινε σκόπιμο να 
επιφέρει τροποποιήσεις στις πρόνοιες του υπό εξέταση προϋπολογισμού στη βάση των παρατηρήσεων της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Οι κυριότερες τροποποιήσεις αφορούν τα εξής: 

1. Τη δυνατότητα μεταφοράς περισσεύματος ορισμένων άρθρων κάτω από άλλο Κεφάλαιο του 
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προϋπολογισμού μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού.  

2. Τη δέσμευση του άρθρου “Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό”, ώστε, όταν δεν υπάρχουν 
εξοικονομήσεις, η μεταφορά πιστώσεων από το άρθρο αυτό να μπορεί να γίνεται μόνο κατόπιν γραπτής 
συγκατάθεσης της επιτροπής.  

3. Τη διαγραφή της πρόνοιας με βάση την οποία καταβάλλεται ειδικό επίδομα στους καθηγητές και 
αναπληρωτές καθηγητές, έστω και αν η καταβολή των επιδομάτων αυτών προτείνεται να αναβληθεί, 
μέχρι να αποφασιστεί εκ νέου η διαδικασία και τα κριτήρια εφαρμογής τους.   

Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις δε συμφώνησαν με τη διαγραφή της πιο πάνω πρόνοιας.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού αναφορικά με το θέμα της παροχής 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του πανεπιστημίου έκρινε σκόπιμο να μην επιφέρει στο 
παρόν στάδιο οποιαδήποτε αλλαγή ή βελτίωση, επισημαίνοντας την ανάγκη εφαρμογής ενιαίας και 
ομοιόμορφης ρύθμισης τόσο στο δημόσιο όσο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και το γεγονός ότι μέχρι 
στιγμής δεν υπάρχει οποιαδήποτε πρόοδος, με αποτέλεσμα τα πανεπιστήμια να συνεχίζουν να επιβαρύνονται 
με δαπάνες οι οποίες ενδεχομένως είναι υψηλότερες από αυτές που το κράτος αναλαμβάνει για τους 
υπαλλήλους του δημόσιου τομέα.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να καταβάλει προσπάθεια 
για οριστική επίλυση του όλου ζητήματος το ταχύτερο δυνατό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015».  Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2015, ο οποίος 
είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει δαπάνες ύψους €52.838.000 και ισόποσα έσοδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος  Αντρέας Καυκαλιάς  

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 19 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του 
συμβουλίου και εκπρόσωποι της διοίκησης του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), καθώς και 
εκπρόσωποι της Συντεχνίας του Ακαδημαϊκού Προσωπικού του ΤΕΠΑΚ, της Συντεχνίας του ∆ιοικητικού 
Προσωπικού του ΤΕΠΑΚ και των φοιτητών του ΤΕΠΑΚ.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει δαπάνες ύψους €52.838.000 και 
ισόποσα έσοδα. 

 Ειδικότερα: 

1. Οι κυριότερες δαπάνες του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2015 κατανέμονται ως ακολούθως: 

   € 

 Τρέχουσες δαπάνες  24.613.000 



1964 

 

 Λειτουργικές δαπάνες  6.641.000 

 ∆ιαχειριστικά έξοδα  4.242.000 

 Κεφαλαιουχικές δαπάνες    5.298.000 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες  
 και αποθεματικό  12.044.000 

2. Τα κυριότερα έσοδα του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2015, τα οποία προϋπολογίζονται στα 
€52.838.000 και παρουσιάζουν μείωση σε σχέση με το έτος 2014 κατά €1.112.000, έχουν ως 
ακολούθως: 

   € 

 Κυβερνητική χορηγία  31.400.000 

 Προπτυχιακά δίδακτρα  7.200.000 

 Εξωτερικά ερευνητικά προγράμματα  8.000.000 

 Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών 
 προγραμμάτων και σχεδίων   1.115.000 

 ∆ιάφορες εισπράξεις  13.123.000 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν 
στην επιτροπή ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά τον καταρτισμό του 
προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ καταβλήθηκε προσπάθεια περιορισμού των δαπανών με βάση τη γενική πολιτική 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και λήφθηκαν υπόψη οι ανάγκες για έργα υποδομής, καθώς και οι εργασίες που 
αφορούν τη λειτουργία και την περαιτέρω ανάπτυξη του ΤΕΠΑΚ.  Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ 
έχει καταρτιστεί με βάση τις ανάγκες των ακαδημαϊκών σχολών και τμημάτων του, καθώς και των διοικητικών 
υπηρεσιών και των εκπαιδευτικών προγραμμάτων του. 

 Τόσο ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΤΕΠΑΚ όσο και οι υπόλοιποι εκπρόσωποι του πανεπιστημίου 
ενημέρωσαν την επιτροπή για τη λειτουργία, το έργο, τις ανάγκες, καθώς και τους στόχους του ΤΕΠΑΚ για την 
περαιτέρω ανάπτυξή του. 

 Ο Βοηθός Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, στα πλαίσια της μελέτης του προϋπολογισμού του 
ΤΕΠΑΚ, επισήμανε ότι το ΤΕΠΑΚ δεν έχει ακόμη υποβάλει τις οικονομικές καταστάσεις για τα έτη από το 2011 
μέχρι το 2014.   

 Όσον αφορά ειδικότερα ζητήματα, ο πιο πάνω αρμόδιος αναφέρθηκε στο θέμα της ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης, τονίζοντας ότι η θέση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας είναι ότι τόσο οι εργοδοτούμενοι του δημόσιου 
τομέα όσο και του ευρύτερου δημόσιου τομέα πρέπει να τυγχάνουν των ίδιων ωφελημάτων και των ίδιων 
υποχρεώσεων καταβάλλοντας την ίδια συνεισφορά.  Συναφώς, η προτεινόμενη αύξηση του ποσοστού 
συνεισφοράς του υπό αναφορά πανεπιστημίου ως εργοδότη από το τρία τοις εκατόν (3%), που εγκρίθηκε 
πέρσι, στο τέσσερα τοις εκατόν (4%) επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού είναι 
ατεκμηρίωτη, καθώς μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει μελέτη στη βάση συγκεκριμένων στοιχείων για τον ακριβή 
υπολογισμό του πραγματικού κόστους παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους δημόσιους 
υπαλλήλους.  Σύμφωνα με τον ίδιο, δεν έχει γίνει ακριβής υπολογισμός του κόστους, το οποίο, όπως 
περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό, ανέρχεται σε €1.194 ανά άτομο το χρόνο για τα τέλη παροχής 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης από τα κυβερνητικά νοσηλευτήρια.  Το ποσό αυτό, που υιοθετήθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο για το έτος 2015, είναι πλασματικό.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Υγείας θα πρέπει να 
μελετήσει το όλο θέμα και να προβεί στον υπολογισμό του μέσου κόστους παροχής ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης στους δημόσιους υπαλλήλους από τα κρατικά νοσηλευτήρια. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο ίδιος αρμόδιος τόνισε την ανάγκη τροποποίησης του σχεδίου αποστολής 
ασθενών εκτός κρατικών νοσηλευτηρίων το οποίο ισχύει για τους δημόσιους υπαλλήλους και ρυθμίζεται με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου χωρίς νομοθετική ρύθμιση, ώστε οι υπάλληλοι του ευρύτερου δημόσιου 
τομέα, για τους οποίους καταβάλλεται προς την κυβέρνηση το σχετικό τέλος των €1.194, να εξαιρεθούν από 
την οικονομική επιβάρυνση, όταν αποστέλλονται για νοσηλεία εκτός κρατικών νοσηλευτηρίων.  Με τον τρόπο 
αυτό θα ικανοποιηθεί η αρχή της ίσης μεταχείρισης.  Ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε την ανάγκη ενιαίας 
ρύθμισης του καθεστώτος παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για όλους τους εργαζομένους τόσο στο 
δημόσιο όσο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, περιλαμβανομένων των ημικρατικών οργανισμών, των 
τοπικών αρχών και των δημόσιων πανεπιστημίων. 



1965 

 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, όσον 
αφορά το καθεστώς παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο προσωπικό του ΤΕΠΑΚ, δήλωσαν ότι η 
ρύθμιση που έχει επέλθει έχει συμφωνηθεί μεταξύ των εμπλεκόμενων υπουργείων και των τριών δημόσιων 
πανεπιστημίων και είναι ομοιόμορφη για όλα τα πανεπιστήμια.  Ειδικότερα, τερματίζεται η διπλή κάλυψη και 
καθορίζεται η συνεισφορά του προσωπικού στο σχέδιο σε ποσοστό ενάμισι τοις εκατόν (1,5%) επί των 
συνολικών ακαθάριστων απολαβών του, είτε αυτό επιλέξει τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε ιδιωτικούς 
οργανισμούς ασφάλισης υγείας, ενώ το ποσοστό συνεισφοράς του πανεπιστημίου δε θα υπερβαίνει το 
τέσσερα τοις εκατόν (4%) επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του προσωπικού.  Επισημαίνεται επίσης 
ότι, σε περίπτωση που το προσωπικό επιλέξει τα κυβερνητικά νοσηλευτήρια, το πανεπιστήμιο δύναται να 
καταβάλλει πρόσθετο κονδύλι μέσω ιδιωτικών οργανισμών ασφάλισης έναντι συμπληρωματικής κάλυψης του 
κόστους που προκύπτει λόγω μη παροχής της Ευρωπαϊκής Κάρτας Ασφάλισης Ασθένειας και του Σχεδίου 
Παροχής Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας που δεν Προσφέρονται στο ∆ημόσιο Τομέα, υπό την 
προϋπόθεση ότι η συνολική συνεισφορά του πανεπιστημίου δε θα υπερβαίνει το τέσσερα τοις εκατόν (4%). 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επισήμανε ότι το θέμα της παροχής ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης στον ευρύτερο δημόσιο τομέα θα τύχει επανεξέτασης, διότι στους ημικρατικούς οργανισμούς 
λειτουργούν τα δικά τους ταμεία και ισχύουν τα δικά τους σχέδια ασφάλισης και συλλογικές συμφωνίες 
εργασίας.  Για το τρέχον έτος όμως, το καθεστώς που θα ισχύσει έχει ήδη συμφωνηθεί και είναι αυτό που 
περιλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς και των τριών δημόσιων πανεπιστημίων.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας, σε σχέση με το θέμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, 
ανέφερε ότι κατά το 2016 θα γίνει επανακαθορισμός των τελών και αναπροσαρμογή του σχεδίου, ώστε αυτό να 
αντιπροσωπεύει το πραγματικό κόστος με το οποίο επιβαρύνεται το Υπουργείο Υγείας για την παροχή 
νοσηλείας από τα κυβερνητικά νοσηλευτήρια. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις πρόνοιές του, 
υπέβαλε προς τους αρμοδίους αριθμό ερωτημάτων για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.  Ειδικότερα, τα 
θέματα για τα οποία ζητήθηκαν επεξηγήσεις και στοιχεία αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη διάθεση δημόσιων πόρων για την ενοικίαση κτιρίων που δεν αξιοποιήθηκαν στο βαθμό που θα 
έπρεπε και κατά πόσο έχει γίνει οποιαδήποτε διαπραγμάτευση για τη μείωση του ύψους του ενοικίου 
των διάφορων ενοικιαζόμενων κτιρίων. 

2. Τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν σε σχέση με τις προσλήψεις, διορισμούς, προαγωγές και ανέλιξη 
του διοικητικού και ακαδημαϊκού προσωπικού του ΤΕΠΑΚ υπό το φως της ισχύουσας νομοθεσίας για 
παγοποίηση των προαγωγών/ανελίξεων.  Ζητήθηκε συναφώς η κατάθεση των επιστολών του 
Υπουργείου Οικονομικών με τις οποίες παρέχεται η αναγκαία έγκριση, καθώς και όλα τα σχετικά 
στοιχεία που αφορούν τις εν λόγω διαδικασίες ως προς τον ακριβή χρόνο έναρξης της κάθε διαδικασίας, 
την ημερομηνία αξιολόγησης του υποψηφίου κ.λπ. 

3. Τη συμφωνία συνεργασίας του ΤΕΠΑΚ με τη Σχολή ∆ημόσιας Υγείας του Πανεπιστημίου του Χάρβαρντ. 

4. Τον αριθμό του προσωπικού και τον αριθμό των φοιτητών του ΤΕΠΑΚ. 

5. Τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα του εντεταγμένου προσωπικού και τα ζητήματα που εγείρονται. 

6. Την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη του προσωπικού του ΤΕΠΑΚ και την διαφοροποίηση που επήλθε 
στο υφιστάμενο καθεστώς στον τομέα αυτό.  Ζητήθηκε συναφώς η κατάθεση αντιγράφου των 
συμβολαίων που έχουν συναφθεί με ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας. 

7. Το σχεδιασμό της ανάπτυξης των υποδομών του ΤΕΠΑΚ στο Β΄ πόλο. 

8. Τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα των λεκτόρων και επίκουρων καθηγητών και τις σχετικές αποφάσεις που 
έλαβε το συμβούλιο του ΤΕΠΑΚ. 

 Οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ, αφού έδωσαν τις αναγκαίες απαντήσεις και επεξηγήσεις, δεσμεύτηκαν 
επίσης να αποστείλουν όλα τα στοιχεία που ζητήθηκαν.  Επισημαίνεται ότι τα στοιχεία αυτά στάλθηκαν στην 
επιτροπή με επιστολή του εκτελούντος καθήκοντα διευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών, ημερομηνίας 8 Μαΐου 
2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, σε σχέση με το θέμα της παροχής της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, έκρινε σκόπιμο να μην επιφέρει οποιαδήποτε αλλαγή ή βελτίωση στο παρόν 
στάδιο.  Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή επισημαίνει την ανάγκη εφαρμογής ενιαίας και ομοιόμορφης 
ρύθμισης τόσο στο δημόσιο όσο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, θέμα το οποίο επανειλημμένα έχει τονιστεί, 
αλλά μέχρι στιγμής δεν υπήρξε οποιαδήποτε πρόοδος και τα πανεπιστήμια συνεχίζουν να επιβαρύνονται με 
δαπάνες οι οποίες ενδεχομένως να είναι υψηλότερες από αυτές που το κράτος αναλαμβάνει για τους 
δημόσιους υπαλλήλους.  Ως εκ τούτου, καλείται η κυβέρνηση να καταβάλει κάθε προσπάθεια για οριστική 
επίλυση του όλου ζητήματος το ταχύτερο. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΤΕΠΑΚ για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η συζήτηση θα γίνει και επί των τριών νομοσχεδίων.  Υπάρχουν τροπολογίες του ∆ΗΣΥ, οι οποίες 
θεωρούνται αναγνωσθείσες, να το έχουμε υπόψη μας κατά τη συζήτηση. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 

2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα των δελτίων δαπανών του πιο πάνω 
προϋπολογισμού ως ακολούθως: 

  Στις επεξηγήσεις των άρθρων 133 «Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη» του Κεφ. 1(01) και 1(02) η φράση 
«δε θα υπερβαίνει το 4%», όπου αυτή απαντά, να αντικατασταθεί με τη φράση «δε θα υπερβαίνει το 
3%».  

Επεξήγηση: 

Με τις πιο πάνω προτεινόμενες τροπολογίες, το ποσοστό της συνεισφοράς του πανεπιστημίου ως 
εργοδότη στο σχέδιο παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού του, είτε αυτό επιλέξει 
τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε επιλέξει ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, δε θα 
υπερβαίνει το 3% επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του. 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα των δελτίων δαπανών του πιο πάνω 
προϋπολογισμού ως ακολούθως: 

 Στις επεξηγήσεις των άρθρων 131 «Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη» του Κεφ. 1 (01) και 1 (02) η φράση 
«δε θα υπερβαίνει το 4%», όπου αυτή απαντά, να αντικατασταθεί με τη φράση «δε θα υπερβαίνει το 
3%».  

 Επεξήγηση: 

Με τις πιο πάνω προτεινόμενες τροπολογίες, το ποσοστό της συνεισφοράς του πανεπιστημίου ως 
εργοδότη στο σχέδιο παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού του, είτε αυτό επιλέξει 
τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε επιλέξει ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, δε θα 
υπερβαίνει το 3% επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του. 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 

2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα των δελτίων δαπανών του πιο πάνω 
προϋπολογισμού ως ακολούθως: 

 Στις επεξηγήσεις των άρθρων 131 «Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη» του Κεφ. 1 (01), 1 (02) και 1 (03) η 
φράση «δε θα υπερβαίνει το 4%», όπου αυτή απαντά, να αντικατασταθεί με τη φράση «δε θα υπερβαίνει 
το 3%».  

Επεξήγηση: 

Με τις πιο πάνω προτεινόμενες τροπολογίες, το ποσοστό της συνεισφοράς του πανεπιστημίου ως 
εργοδότη στο σχέδιο παροχής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού του, είτε αυτό επιλέξει 
τα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα είτε επιλέξει ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, δε θα 
υπερβαίνει το 3% επί των συνολικών ακαθάριστων απολαβών του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ερωτώ εάν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.  Ομιλητές.  ∆εν υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Για τις τροπολογίες μόνο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί των τροπολογιών, προτού τις θέσω σε ψηφοφορία.  Ποίος αγορεύειν βούλεται;   

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Επειδή την περασμένη φορά, κύριε Πρόεδρε, ετέθη από τον κ. Συλλούρη τι ακριβώς;  Επί ποίου 
ακριβώς κεφαλαίου γίνεται η τροπολογία;  Να πούμε ότι η πεπατημένη μέχρι τώρα ήταν ότι οι ημικρατικοί 
οργανισμοί, στην προκειμένη περίπτωση και τα πανεπιστήμια, είχαν συνάψει, συνήπταν κάθε χρόνο, κάθε 
τόσο, συμβόλαια με ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας.   

 Σε κάποια φάση τα ποσά είχαν εκτοξευθεί στα ύψη, διότι στα συμβόλαια αυτά που συνήπταν με 
ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας έμπαιναν του κόσμου τα πράγματα και του κόσμου τα καλά!  Από το 
2013, μεσούσης τότε της κρίσεως, είχαμε πει, είχαμε βάλει δύο διαζευκτικές λύσεις:  Είτε θα δικαιούνταν ό,τι και 
οι υπόλοιποι δημόσιοι υπάλληλοι και θα αποκοπτόταν από τις απολαβές τους τις ακαθάριστες ενάμισι τα εκατό 
είτε θα είχαν το δικαίωμα, αν απέρριπταν την πρόταση τούτη, να παν εις τη δεύτερη επιλογή, να παν πάλι 
στους ιδιωτικούς οργανισμούς ασφάλισης υγείας, αλλά το κόστος για τα δημόσια πανεπιστήμια να μην 
υπερέβαινε σε καμία περίπτωση το δύο τοις εκατό του συνόλου των ακαθαρίστων απολαβών των 
εργαζομένων.  Μας είπαν τότε, το 2013, ότι «ξέρετε, έχουμε συμβόλαια που τρέχουν».  Εμείς το λάβαμε υπόψη 
και είχαμε λάβει πρόνοια στους προϋπολογισμούς ότι αυτό το δικαίωμα, να επιλέξουν το ένα ή το άλλο, θα 
αρχίσει να αποκτά νόημα μετά από το τέλος της σύμβασης που τρέχει.  Αντ’ αυτού, δεν επέλεξαν τίποτε, ούτε 
το ένα ούτε το άλλο, κανένας δεν τους είπε τίποτε, την επόμενη χρονιά ανανέωσαν και τα τρία δημόσια 
πανεπιστήμια και το ποσό που θα εκόστιζε στο κάθε πανεπιστήμιο αντί δύο τα εκατό πήγε στο τρία και πέρσι 
αυτή η Βουλή το έκαμε μέχρι και τέσσερα τοις εκατό.   

 Θεωρώ, πρώτον, ότι θα πρέπει το ζήτημα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης να αντιμετωπιστεί ριζικά 
για όλους τους εργαζομένους σε ημικρατικούς οργανισμούς. 

 ∆εύτερον, αδυνατώ να αντιληφθώ από πού αντλούν και βρίσκουν το έρεισμα να ζητούν περισσότερη και 
καλύτερη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και πιο ακριβή απ’ ό,τι το σύνολο των υπολοίπων δημοσίων 
υπαλλήλων. 

 Τρίτον, να πω ότι το κόμμα μου εντός των επόμενων ημερών θα καταθέσει τροποποίηση του νόμου που 
θα αφορά όλους ανεξαίρετα τους δημόσιους υπαλλήλους, είτε της κεντρικής κυβερνήσεως είτε των ημικρατικών 
οργανισμών είτε της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Που θα λέει περίπου τι;  Ότι οι ίδιες αποκοπές που γίνονται σε 
όλους τους υπόλοιπους δημοσίους υπαλλήλους, που γίνονται μέχρι τώρα, θα γίνονται και στους υπαλλήλους 
εργοδοτούμενους των ημικρατικών οργανισμών, συμπεριλαμβανομένων και των δημόσιων πανεπιστημίων, και 
θα δικαιούνται ακριβώς τα ίδια πράγματα.  Παιδιά της πατρίδας και οι μεν, παιδιά της πατρίδας και οι δε.  
Μάλιστα οι δε πολύ πιο ακριβοπληρωμένοι από τους πρώτους. 

 Γι’ αυτό ζητούμε την ψήφιση της τροπολογίας, για να επανέλθουμε στο τρία τοις εκατό στο κόστος και 
ελπίζω ότι σε δεκαπέντε, είκοσι μέρες, εν πάση περιπτώσει προτού λήξουν οι εργασίες της Βουλής για τις 
διακοπές, η επιτροπή Οικονομικών θα συζητήσει και θα αποφασίσει για την τύχη της πρότασης της παράταξής 
μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Θεμιστοκλέους, ευχαριστώ πολύ.   

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει απόλυτο δίκαιο ο συνάδελφος.  Θυμάστε πάρα πολύ καλά, πριν δύο χρόνια, που 
κάναμε ολόκληρη συζήτηση στην ολομέλεια για τα πανεπιστήμια τζιαι ειδικά τζιαι για τα ασφάλιστρα, τα 
ασφαλιστικά συμβόλαια.  Όμως την ευθύνη τη φέρουν απόλυτα το Υπουργείο Παιδείας και το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Πριν δύο χρόνια η συμβολή του εργοδότη ήταν δύο τοις εκατό, πέρσι έγινε το δύο...  ∆εν 
πλήρωνε καθόλου ο εργαζόμενος.  Πέρσι το 2014, από το δύο τοις εκατό, αυθαίρετα, ο εργοδότης πληρώνει 
τρία τοις εκατό με ενάμισι τοις εκατό αποκοπή από τον εργαζόμενο, που τούτο σημαίνει αύξηση του 
συμβολαίου ασφάλισης υγείας, καλύτερα συμβόλαια, και φέτος, χωρίς να ρωτήσουν κανέναν, το τρία τοις εκατό 
έγινε τέσσερα τοις εκατό, δηλαδή ο Κύπριος πολίτης από δύο μέσα σε δύο χρόνια πληρώνει τέσσερα τοις 
εκατό, άρα κάποια εκατομμύρια ευρώ.   

 Εμείς τους εντοπίσαμε και ζητήσαμε από το Υπουργείο Οικονομικών να κάμει διόρθωση, όμως 
συναινούσε και είναι η άποψή του.  Συμφωνούμε ως θέση αρχής με αυτό που θέτει στην τροπολογία ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, όμως, όταν αντιληφθήκαμε ότι στους υπόλοιπους ημικρατικούς οργανισμούς είναι 
αυθαίρετη η συμβολή του εργοδότη, δεν υπάρχει όριο, δεν υπάρχει ανώτατο όριο και τα ασφαλιστικά 
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συμβόλαια δεν ελέγχονται από κανέναν -και δεν είναι η επιτροπή Παιδείας που τα ελέγχει, είναι άλλες 
επιτροπές της Βουλής- θεωρήσαμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι είναι δίκαιο και δημοκρατικό ό,τι αποφασίσουμε 
-και πρέπει να αποφασίσουμε- για τους ημικρατικούς οργανισμούς να είναι το ίδιο και για τα πανεπιστήμια.  Θα 
πρέπει να κάνουμε ένα νόμο για όλους τους οργανισμούς δημοσίου δικαίου, αλλά δεν μπορούμε να 
ασκήσουμε την αυστηρή μας πολιτική μόνο πάνω στα πανεπιστήμια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να εξαντλήσουμε την αυστηρότητα, εν πάση περιπτώσει. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Να εξαντλήσουμε την αυστηρότητά μας μόνο πάνω στα πανεπιστήμια.  Πρέπει να ψηφίσουμε 
τροπολογίες, πρέπει να έχουμε την ίδια πολιτική και να την εφαρμόσουμε για τους ημικρατικούς οργανισμούς 
και όλο τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Εμείς θα καταψηφίσουμε την τροπολογία μόνο για αυτό το λόγο.  
Εισηγούμαι η ολομέλεια της Βουλής και όλες οι αρμόδιες επιτροπές κατά τους προϋπολογισμούς του επόμενου 
χρόνου να έχουμε μια ενιαία πολιτική και να είναι η ίδια για όλους τους οργανισμούς του ευρύτερου δημόσιου 
τομέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Εάν δεν υπάρχει άλλος που επιθυμεί να πάρει το λόγο, θα δώσω ξανά στον κ. Θεμιστοκλέους.   

 Ο κ. Κουλίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ο κ. Λαμάρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο κ. Λαμάρης στη συνέχεια. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εν θέλω να μιλήσω για την ασφάλιση που συζητούν οι συνάδελφοι, αλλά για την ασφάλεια του τόπου.  
Για να είμαι ειλικρινής, επερίμενα το κυβερνών κόμμα τουλάχιστον, μετά τη δριμεία κριτική που άσκησαν του 
πρέσβη που πήγε στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και είπε αυτά τα απαράδεκτα, ότι σήμερα ήταν μέρα...  Αφού 
θέλει και €114 εκατομ. το πανεπιστήμιό μας, τουλάχιστον να κάμνουν τζιαι εκατό δεκατεσσάρων ππαράδων 
δουλειά για την εθνική μας υπόθεση!  Είναι ποτέ δυνατόν το πανεπιστήμιο του τόπου, η κορωνίδα της παιδείας 
μας, να καλοδέχεται αυτόν τον κύριο ο οποίος ασύστολα να παραβιάζει τον ίδιο τον καταστατικό χάρτη των 
Ηνωμένων Εθνών, το ίδιο το δημοκρατικό πολίτευμα της χώρας του που κόπτεται ότι είναι δημοκρατική χώρα...  
Άκουα προχτές, ας πούμε, ότι εγεμώσαν τον κόσμο μη κυβερνητικές οργανώσεις, για να προασπίζονται τα 
ανθρώπινα δικαιώματα!  Και τον πρέσβη εδώ εφιλοξενήσαμεν τον, για να ψευδολογεί εναντίον της χώρας μας!  
Ευτυχώς εσηκώστηκεν ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και του είπε: «Πού πάεις, ρε κουμπάρε;».  Αλλά το 
απαράδεκτο, οι πρυτανείες, οι καθηγητές, οι φοιτητές, γίνεται να οργανώνουν τέτοιου είδους εκδηλώσεις;  
Φυσικά απουσιάζουν τα κοπέλια σήμερα, λάμπουν διά της απουσίας τους!  Αυτό και αν είναι απαράδεκτο!   

 Για λόγους τάξεως η Βουλή έπρεπε να είναι πολύ πιο αυστηρή μαζί τους για τόσο σοβαρά θέματα!  
∆ηλαδή υπάρχει μεγαλύτερη προσβολή σε μια χώρα που έχει σκοτωμένους, βιασμένους...  Άλλαξαν τα 
τοπωνύμια της χώρας μας, ανέσυραν τους νεκρούς από τα νεκροταφεία, έχουμε διακόσιες χιλιάδες 
πρόσφυγες...  Ένας πρέσβης...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Μαππουρίδη) 

 Έν’ εκτός;  Όι, έν’ πολλά καλά, κύριε Μαππουρίδη, έννεν εκτός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να παίρνει το βήμα του πανεπιστημίου και να μας λέει ότι είμαστε βλάκες, περίπου;  Στη χώρα μας;  Στο 
πανεπιστήμιό μας;  Για όνομα του Θεού!  Αυτό και αν είναι κατάντημα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.   

 Με την ευκαιρία βεβαίως, επειδή ηγέρθη το θέμα, θέλω με τον πιο έντονο τρόπο -και νομίζω εκφράζω 
και διερμηνεύω τα αισθήματα ολόκληρου του σώματος μηδενός και μηδεμιάς εξαιρουμένης- να αναφέρω και να 
δηλώσω ότι η δήλωση του κ. Αμερικανού πρέσβη υπήρξε μνημείο θρασύτητας και ύβρεως προς τον κυπριακό 
λαό και προς κάθε αρχή διεθνούς δικαίου.  Καταγγέλλουμε αυτή τη συμπεριφορά.  Βεβαίως αναχωρεί από την 
Κύπρο τες επόμενες ημέρες και νομίζω ότι οτιδήποτε άλλο πέραν των δηλώσεων που έχουν γίνει και των 
παραστάσεων που έγιναν προς την αμερικανική κυβέρνηση περισσεύει.   

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ορίστε, παρακαλώ.  Συγγνώμη, δε σας είδα. 

 Ο κ. Μαππουρίδης. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η θρασύτητα του πρέσβη είναι ένα θέμα.  Η απόδοση ευθυνών προς το πανεπιστήμιο την οποία 
επιχείρησε ο κ. Κουλίας, με αφορμή βεβαίως τη συζήτηση άλλου θέματος, είναι άλλο θέμα.  Άλλο να 
καταδικάζω τον πρέσβη, και άλλο να αποδίδουμε στο πανεπιστήμιο ευθύνες για το τι ήρθε και είπε ο πρέσβης.  
Ο πρέσβης ήταν ένας προσκεκλημένος, δεν μπορεί να πει παραδείγματος χάριν αυτό, ούτε τις θέσεις του 
πανεπιστημίου, ούτε και να συζητείται, για να αποδίδεται σε βάρος του πανεπιστημίου οποιαδήποτε ευθύνη.  
Αυτό μόνο ήθελα να θέσω, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι μία άποψη...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 ∆ε χρειάζεται, κύριε Κουλία.  Θέλετε να πω κάτι εγώ;  Να πω κάτι εγώ.  Είναι γνωστές οι θέσεις του κ. 
πρέσβεως ο οποίος συγκρούστηκε και με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατά τον πλέον υβριστικό τρόπο μετά 
την επίσκεψή του στη Ρωσική Ομοσπονδία.  Και περίπου συνέδεσε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας με τη 
δολοφονία αντικαθεστωτικού που συνέβη στη Ρωσία κατά τις ημέρες επισκέψεως του Προέδρου Αναστασιάδη.  
Συνεπώς, νομίζω ήταν γνωστός ο βίος και η πολιτεία του, αλλά ας μη συνεχίσουμε... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...διότι δεν είναι αυτό το θέμα μας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο, γιατί έκαμεν αναφορά ο κ. Μαππουρίδης... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή έν’ έτσι γνωστός κύριος και το πανεπιστήμιο το γνώριζε ή όφειλε να το γνωρίζει, το ότι τον 
εκάλεσε, για να κορδώνει και να ψευδολογεί, είναι δύο φορές αμάρτημα!  Και δεν είναι άσχετο!  Εκτός αν τίποτε 
δεν κόβκει ο νους τους στο πανεπιστήμιο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και τα πρυτανιλίκκια έχουν τα για τον τύπο μόνο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης ζήτησε το λόγο.   

 Επί του θέματος του πρέσβεως;  Ορίστε. 
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ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, όχι επί του θέματος του πρέσβεως.  Είναι πολύ ενδιαφέρουσα η συζήτηση, αλλά 
καταλαβαίνετε ότι είμαστε τελείως εκτός θέματος.  Είναι οι προϋπολογισμοί των πανεπιστημίων, έγινε η 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, κατανοητό, γιατί τζιαι τώρα πήαμεν στον πρέσβη των Ηνωμένων Πολιτειών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 ...ο οποίος αφυπηρέτησε.  Νομίζω ότι η δήλωσή σας καλύπτει το σώμα τζιαι οτιδήποτε άλλο είναι 
πλεονασμός.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προδρόμου.   

 Ο κ. Λαμάρης έχει το λόγο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, προσυπογράφουμε τα όσα έχετε πει, επαυξάνουμε για τον πρέσβη και μένουμε 
μέχρι εδώ.  Βέβαια, το πού και πότε καλείται κάποιος αυτοί που το πράττουν πρέπει να είναι προσεκτικοί, 
ξέροντας το ποιόν κάποιου ανθρώπου.   

 Όσον αφορά το θέμα μας, εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα μείνουμε σε μια θέση αρχής:  Όχι σε 
αποσπασματικές και ευκαιριακές λύσεις προβλημάτων που υπάρχουν.  Πρώτον, δε θεωρώ ότι οι υπάλληλοι 
όλων των οργανισμών του δημοσίου που πιθανότατα να καλύπτονται με αυτό τον τρόπο ασφαλιστικά έχουν το 
ίδιο ιστορικό.  ∆ηλαδή, κατέληξαν κάπου μέσα από μια πορεία την οποία δεν ξέρουμε εμείς και ούτε νομίζω να 
είναι κοινή σε όλους.  Άρα, το να έρθουμε τώρα και να πάρουμε μια θέση μόνο για τα πανεπιστήμια, όσο δίκαιη 
και να είναι, αν το δεχτεί κάποιος, νομίζω ότι δεν είναι το σωστό.  Γι’ αυτό εμείς θα τηρήσουμε αποχή σε αυτή 
την τροπολογία, νοουμένου ότι ανακοινώθηκε πως σε σύντομο χρονικό διάστημα θα υπάρξει πρόταση από 
πλευράς κυβερνώντος κόμματος, γιατί και αυτοί οι προϋπολογισμοί από την κυβέρνησή σας ήρθαν και 
εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Άρα, ενόψει του γεγονότος τούτου, θα περιμένουμε να 
τοποθετηθούμε για το ζήτημα τότε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία!   

 Ζήτησε ξανά ο κ. Θεμιστοκλέους.  ∆εν υπάρχει άλλος ο οποίος ζήτησε το λόγο για πρώτη φορά; 

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ειλικρινά, αισθάνομαι ότι, αντί να τρίζει η άμαξα, τρίζει ο αμαξηλάτης.  Ξέρετε το λόγο;  ∆ιότι σε όλους 
τους εργαζόμενους των πανεπιστημίων δίνεται το δικαίωμα να πηγαίνουν και στα κρατικά νοσηλευτήρια και να 
πηγαίνουν και να δημιουργούν ασφάλιστρα ζωής με βιοτικούς οργανισμούς.  Αυτό το δικαίωμα το έχουν και οι 
υπόλοιπες 55 000 δημόσιων υπαλλήλων; 

 Την περασμένη Κυριακή γράφτηκε άρθρο για το κατάντημα των νοσηλευτηρίων της χώρας.  Ένα 
κατάντημα, ογδονταετής άνθρωπος πήγε εκεί με το ένα του μάτι που ήθελε επέμβαση και, όχι γιατί έφταιγε ο 
οφθαλμίατρος, αλλά διότι είναι η κατάσταση υπό κατάρρευση, του έδωσαν ημερομηνία εγχειρήσεως το 2016.  
Αν προλάβαινε να ζήσει έως το 2016!  Αυτά τα εκατομμύρια που με πολλή ευκολία παρέχετε σε ήδη 
προνομιούχους υπαλλήλους αυτού του τόπου πού πηγαίνουν νομίζετε;  Κάνετε μεγάλο λάθος, αν νομίζετε ότι 
πηγαίνουν στις πραγματικές ανάγκες της υγείας τους.  Οι αμοιβές είναι από €60.000, €80.000, €100.000, 
€150.000 το χρόνο και έχετε την έγνοια ποιους θα αδικήσετε!  Αν με την ανάλογη έγνοια ενεργούσαμε ως 
Βουλή για τους χαμηλόμισθους, τους χαμηλοσυνταξιούχους, που στοιβάζονται και αναστενάζουν πάνω στις 
λίστες αναμονής και πολλοί απ’ αυτούς, αντί να πάνε στα χειρουργεία, καταλήγουν στα νεκροταφεία, αλλιώς θα 
ήταν τούτη η κοινωνία!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ συμμερίζομαι την ανησυχία του κ. Θεμιστοκλέους σε ό,τι αφορά την αυθαιρεσία με την οποία έχουν 
διευθετηθεί αυτά τα πάρα πολύ περίπλοκα και σημαντικά ζητήματα που έχουν να κάνουν με την 
ιατροφαρμακευτική κάλυψη των εργαζομένων των ημικρατικών οργανισμών.  Όμως θα πρέπει να είμαστε πολύ 
προσεκτικοί, γιατί το ζήτημα δεν έχει να κάνει με το κατά πόσο οι συγκεκριμένοι υπάλληλοι του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, του ΤΕΠΑΚ ή του Ανοικτού Πανεπιστημίου είναι υπερβολικοί ή παίρνουν υψηλούς μισθούς.  Το 
ερώτημα είναι το εξής:  Οι άλλοι υπάλληλοι των υπόλοιπων ημικρατικών οργανισμών τι ιατροφαρμακευτική 
κάλυψη έχουν;  Έχουν την ίδια, έχουν διαφορετική;  Και, αν έχουν διαφορετική, για ποιο λόγο έχουν 
διαφορετική; 

 Έχει αποφασίσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός το 4% να το κάνει 3%.  Γιατί;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη, ένα λεπτό!  Πάνω σε ποια μελέτη βασίζεται ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός η οποία του λέει ότι 
το 3% καλύπτει το κόστος του να παρέχεις αυτές τις ιατρικές υπηρεσίες στο συγκεκριμένο προσωπικό;  Γιατί 
δεν εβάλαμε έτσι μείωση στο κεντρικό κράτος και στους δημόσιους υπαλλήλους;  Στη Cyta τι γίνεται;  Ποιο είναι 
το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού της ΑΤΗΚ;  Ποιο είναι το κόστος της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του προσωπικού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου;  Στο ΡΙΚ τι γίνεται;  
Κάποιοι έχουν ταμεία προνοίας, κάποιοι άλλοι δεν έχουν ταμεία προνοίας και πληρώνονται από τον 
προϋπολογισμό του ΡΙΚ.  Είναι ένα μπάχαλο και εδώ συμφωνώ μαζί του! 

 Το ορθότερο όμως θα ήταν να έρθουμε με μία ολοκληρωμένη πρόταση και να εφαρμόσουμε 
ενδεχομένως την ίδια πολιτική, το ίδιο σχέδιο για όλους.  Και αν κάποιοι θέλουν να έχουν ιδιωτικά σχέδια, κύριε 
Πρόεδρε, και αν αυτό θα επιφέρει και εξοικονόμηση στο κράτος…  Γιατί δεν είναι μόνο το κόστος της 
συνεισφοράς που πρέπει να υπολογίζουμε, αλλά και το κόστος της φροντίδας.  Όταν θα πληρώσει το κόστος 
της φροντίδας μια ιδιωτική εταιρεία, σημαίνει ότι δε θα το πληρώσει το κράτος.  ∆εν έχω κάνει εγώ προσωπικά 
μελέτη, για να δω ποιο από τα δύο μας συμφέρει περισσότερο, αλλά νομίζω ότι δεν μπορούμε με 
προχειρότητα να πάρουμε αποφάσεις, επειδή δε συμπαθούμε το Πανεπιστήμιο Κύπρου ή δε συμπαθούμε το 
ΤΕΠΑΚ.  Και εγώ λέω ότι έχουν τρομερά προβλήματα διαχείρισης των δημοσιονομικών τους και θα 
συμφωνήσω και σε αυτό το σημείο μαζί με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και τον κ. Θεμιστοκλέους, όμως άλλο το 
ένα, άλλο το άλλο.  Θα πρέπει να υπάρχει συνέπεια, σε ό,τι μας αφορά εμάς τουλάχιστον, θα πρέπει να 
υπάρξει συνέπεια στο πώς αντιμετωπίζουμε αυτά τα πάρα πολύ πολύπλοκα ζητήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ούτως ή άλλως και ανεξάρτητα από το τι θα ψηφίσετε, θα ψηφίσουμε, θα πρέπει να αποταθούμε -δεν 
ξέρω τι πρόταση νόμου θα κατατεθεί από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού και πόσο μια πρόταση νόμου 
μπορεί πράγματι να καλύψει πλήρως αυτή την ανάγκη- θα πρέπει να αποταθούμε στην κυβέρνηση, η οποία θα 
πρέπει να προχωρήσει σε μελέτη προς το σκοπό εξομοίωσης του συνόλου των εργαζομένων και στην 
κυβέρνηση και στους ημικρατικούς οργανισμούς για το θέμα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Να το 
ζητήσουμε με τον πιο επίσημο τρόπο, αν θέλετε, και στο ανώτατο επίπεδο, από τον ίδιο τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας με επιστολή. 

 Ο κ. Προδρόμου, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. Πάμπος 
Παπαγεωργίου από το ΑΚΕΛ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, κύριε Πρόεδρε! 

 Εν πάση περιπτώσει, ήθελα να πω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης απουσιάζει, είσαστε εσείς.  Είσαστε αναπληρωματικός. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όχι, απουσιάζοντος του κ. Τορναρίτη, είναι η κ. Κυριακού, αλλά τέλος πάντων… 

 Ήθελα να πω ότι η παρατήρηση του συναδέλφου κ. Παπαδόπουλου ακούγεται εύλογη.  Πώς 
αποφάσισαν και είπαν το 4% να γίνει 3%;  Με την προσπάθεια η οποία έχει γίνει και με την πρόταση νόμου, 
την οποία έχουμε την πρόθεση να καταθέσουμε πιθανότατα την επόμενη βδομάδα, καλύπτεται αυτό το ζήτημα 
με έναν τρόπο γενικό και μπορεί να καλυφθεί.  Εύλογη ήταν και η δική σας η παρατήρηση, όμως 
υπενθυμίζουμε ότι οι εργαζόμενοι στο δημόσιο τομέα τυγχάνουν μιας ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης η 
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οποία, παρά τις αδυναμίες τις οποίες έχει, αυτή είναι και θεωρείται πλήρης.  Το ανάλογο θα πρέπει να 
εφαρμοστεί σε όλο τον ευρύτερο δημόσιο τομέα και δεν είναι δύσκολο αυτό το πράγμα να νομοθετηθεί. 

 Αν σήμερα είπαμε εμείς το 4% να γίνει 3%, είναι διότι γνωρίζουμε ότι σε άλλους οργανισμούς είναι και 
πολύ περισσότερα.  Το γνωρίζουμε ήδη, αλλά υπάρχει η αίσθηση, όταν υπάρχει η δυνατότητα -έχει δοθεί η 
δυνατότητα με 1,5% συνεισφορά από το μισθολόγιο- να μπορούν κάποιοι να έχουν κάλυψη από τη δημόσια 
υγεία, καταλαβαίνει κανένας ότι τα μεγέθη, το 4% φαίνεται να ήταν πολύ.  Όμως δε θα επιμείνουμε σήμερα και 
νομίζω και ο συνάδελφος ο οποίος είχε υπογράψει αυτή την τροπολογία συμφωνεί.  Είμαστε διατεθειμένοι για 
την ώρα να αφήσουμε το θέμα να συζητηθεί γενικότερα με την ευκαιρία της κατάθεσης της πρότασης νόμου, 
χωρίς να αποκλείουμε και τη συμβολή γενικότερα της εκτελεστικής εξουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα αποταθώ στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας με επιστολή μου.  Παρακαλώ να σημειωθεί. 

 Ο κ. Παπαγεωργίου επιθυμεί να ομιλήσει; 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εντάξει, τώρα βεβαίως με αυτά που είπε ο κ. Προδρόμου αλλάζουν τα δεδομένα όσον αφορά το 
συγκεκριμένο.  Στο γενικό όμως θέλω να πω το εξής:  Η δική μας θέση είναι ότι πρέπει να ενισχυθεί η δημόσια 
υγεία και πρέπει να φθάσουμε σε ένα στάδιο στο οποίο να μπορούν χωρίς προβλήματα όλοι οι εργαζόμενοι 
του δημόσιου τομέα, αλλά και οι υπόλοιποι εργαζόμενοι να ανήκουν σε ένα εθνικό σύστημα υγείας.  ∆ιότι όλα 
αυτά τα προβλήματα προκύπτουν από το γεγονός ότι αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει σύστημα.  Βεβαίως, αυτό 
είναι ένα πράγμα.  Από την άλλη όμως, επειδή  δεν υπάρχει εθνικό σύστημα και επειδή απαξιώνεται ο 
δημόσιος τομέας, το να γίνονται συνεχώς αυξήσεις οι οποίες θα καταλήγουν από το φορολογούμενο στον 
ιδιωτικό τομέα είναι εντελώς λάθος.  Επίσης αυτό το σύστημα έχει τον κίνδυνο, εφόσον κάποιος παίρνει τα 
λεφτά του φορολογούμενου και ο ίδιος δε συνεισφέρει, αυτός ουσιαστικά να καταχράται το σύστημα με τέτοιο 
τρόπο, ούτως ώστε ο λογαριασμός να ανεβαίνει συνεχώς. 

 Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, να πω όμως, επειδή συζητιέται μία συνολική ρύθμιση, ότι η συνολική 
ρύθμιση αμφιβάλλω αν μπορεί να πετύχει αυτή τη στιγμή, χωρίς να πάει παράλληλα με την εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ.  Και αυτό, γιατί, μπορεί ο εργαζόμενος στους ημικρατικούς ή στο δημόσιο να πληρώνει 1,5%, το 
πραγματικό κόστος όμως δεν είναι 1,5%, το πραγματικό κόστος υπερβαίνει αυτό το 4% για το οποίο συζητούμε 
τώρα.  Βεβαίως, και να το υπερβαίνει, είναι καθήκον νομίζω και της κυβέρνησης και των κομμάτων να 
ενισχύουν το δημόσιο τομέα στην υγεία με τα λεφτά του φορολογούμενου.  Αλλιώς, το να γίνεται επιδότηση 
από το φορολογούμενο προς ιδιωτικά συμφέροντα σε θέματα υγείας νομίζω είναι μια ακραία πολιτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆ε νομίζετε ότι έχει εξαντληθεί το θέμα;  Τι λέει το σώμα; 

 Νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα, δεδομένου ότι έχουν εκφραστεί επαρκώς απόψεις απ’ όλα τα 
κόμματα και η τελική κατάληξη είναι ότι θα ενεργήσουμε με τον έναν ή τον άλλο τρόπο, για να υπάρξει αυτή η 
ενιαιοποίηση. 

 Συνεπώς, οι τροπολογίες αποσύρονται και παρακαλώ να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.  Πρώτο 
νομοσχέδιο, πρώτος προϋπολογισμός, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €15.256.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 
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 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11.  

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου.  
Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤEAΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα.  Παρακαλώ το γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν υπερβαίνει τα 
€114.797.870, για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων Άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων Άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 5. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής, προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 10. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 16. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκριθούν; 
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 Μία αποχή από τον κ. Περδίκη των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Με μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Αποχή από τον κ. Περδίκη. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή από τον κ. Περδίκη, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €52.838.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων Άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων Άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού/εκλογής/προαγωγής/ανέλιξης και πρώτου 
διορισμού/εκλογής και προαγωγής/ανέλιξης.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών και 
ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση εργοδότησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Μείωση επιδομάτων.  Άρθρο 14. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 15. 

 Παροχή άτοκου δανείου.  Άρθρο 16. 

 Εφαρμογή προνοιών για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (Ωράριο Υπηρεσίας - 
Εκπαίδευσης - Ειδικών Καθηκόντων των Μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας) Κανονισμοί του 2015», 
αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία.  

 Τα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά 
Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Νομοθετική κατοχύρωση της ειδικότητας της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτός είναι ο σκοπός του υπ’ αριθμόν 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τους σκοπούς και των δύο θεμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5. Νομοθετική κατοχύρωση της ειδικότητας της στοματογναθοπροσωπικής 
χειρουργικής. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6.  Νομοθετική κατοχύρωση όσων γναθοχειρουργών ασκούσαν νομίμως το 
φάσμα των δραστηριοτήτων της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής ως οδοντίατροι 
στοματογναθοπροσωπικοί χειρουργοί επί τουλάχιστον τρία χρόνια πριν από την 1η Μαΐου 2004. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απονέμεται έπαινος στον κ. Μιχαηλίδη για τη γλωσσική του επάρκεια! 

(Γέλια) 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρών (Ειδικά 
Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά 

Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

Στέλλα Κυριακίδου Γεώργιος Προκοπίου 

Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Άγγελος Βότσης 

Αδάμος Αδάμου  Ευθύμιος ∆ίπλαρος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Νοεμβρίου 2014, στις 29 Ιανουαρίου και στις 7 και 14 Μαΐου 2015.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η τότε αναπληρώτρια 
γενική διευθύντρια του Υπουργείου Υγείας, συνοδευόμενη από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Ιατρικού Συμβουλίου Κύπρου, του Οδοντιατρικού Συμβουλίου 
Κύπρου, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου, της Εταιρείας 
Στοματογναθοπροσωποχειρουργών Κύπρου και της Κυπριακής Εταιρείας Στοματικής και Γναθοπροσωπικής 
Χειρουργικής. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί 
Εγγραφής Ιατρών Νόμου, είναι η νομοθετική κατοχύρωση της ειδικότητας της στοματογναθοπροσωπικής 
χειρουργικής. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους κανονισμούς επιδιώκονται τα εξής: 
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1. H αναγνώριση ως στοματογναθοπροσωπικών χειρουργών των προσώπων εκείνων που μέχρι την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών κατέχουν πτυχίο ιατρικής, πτυχίο 
οδοντιατρικής και τέσσερα χρόνια ειδικότητας στη στοματογναθοπροσωπική χειρουργική και των 
οποίων οι τίτλοι προέρχονται από χώρες άλλες από αυτές που προβλέπονται στο ∆εύτερο Παράρτημα 
των βασικών κανονισμών, δηλαδή από άλλες χώρες μη κράτη μέλη. 

2. Η αναγνώριση ως στοματογναθοπροσωπικών χειρουργών των προσώπων εκείνων που από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών κατέχουν πτυχίο ιατρικής, πτυχίο 
οδοντιατρικής, ένα χρόνο βασική εκπαίδευση στη γενική χειρουργική και τέσσερα χρόνια ειδική 
εκπαίδευση στη στοματογναθοπροσωπική χειρουργική. 

Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί 
Εγγραφής Οδοντιάτρων Νόμου, είναι να κατοχυρωθούν νομοθετικά όσοι γναθοχειρουργοί ασκούσαν νομίμως 
το φάσμα των δραστηριοτήτων της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής ως οδοντίατροι 
στοματογναθοπροσωπικοί χειρουργοί επί τουλάχιστον τρία χρόνια πριν από την 1η Μαΐου 2004. 

 Σημειώνεται ότι στις 30 Απριλίου 2004 αναγνωρίστηκε στην εθνική μας νομοθεσία η 
στοματογναθοπροσωπική χειρουργική και εισήχθηκε η απαίτηση για κατοχή πτυχίου οδοντιατρικής και πτυχίου 
ιατρικής με τους περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμούς του 2004 (Κ∆Π 454/2004). 

 Σημειώνεται επίσης ότι η ανάγκη κατοχύρωσης των γναθοχειρουργών αυτών επιβάλλεται για σκοπούς 
ορθής εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων, που 
καθορίζει την στοματογναθοπροσωπική χειρουργική ως ιατρική ειδικότητα για την απόκτηση της οποίας 
απαιτείται τουλάχιστον πτυχίο ιατρικής, πτυχίο οδοντιατρικής και τέσσερα χρόνια ειδικότητα. 

 Η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Υγείας, αφού αναφέρθηκε στους σκοπούς των προτεινόμενων 
κανονισμών, ενημέρωσε την επιτροπή ότι, παρά τον παρατεταμένο δημόσιο διάλογο που το υπουργείο 
διεξήγαγε με τους ενδιαφερόμενους φορείς πριν από την κατάθεση των υπό αναφορά κανονισμών και παρά τις 
προσπάθειες του υπουργείου για εξεύρεση μιας συμβιβαστικής πρότασης που να ικανοποιεί τα ενδιαφερόμενα 
μέρη ή τουλάχιστον την πλειοψηφία αυτών, αυτό δεν κατέστη δυνατό λόγω των έντονων και εκ διαμέτρου 
αντίθετων απόψεων των μερών. 

Η ίδια επισήμανε συναφώς ότι, ένεκα των πιο πάνω λόγων, το υπουργείο κατά την ετοιμασία των 
προτεινόμενων τροποποιητικών κανονισμών βασίστηκε σε σχετικές γνωματεύσεις της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας σύμφωνα με τις οποίες: 

1. δεν είναι δυνατή η μετονομασία όλων των γναθοχειρουργών σε στοματογναθοπροσωπικούς 
χειρουργούς χωρίς αυτοί να κατέχουν τα προσόντα που απαιτεί η οδηγία, καθώς κάτι τέτοιο παραβιάζει 
και καταστρατηγεί τις πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας, 

2. είναι επιτρεπτή η εισαγωγή μεταβατικής διάταξης στους περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
Κανονισμούς με την οποία να καλύπτονται οι εργασίες που ασκούσαν οι γναθοχειρουργοί οδοντίατροι 
μέχρι την 30ή Απριλίου 2004, ώστε να συνεχίσουν να ασκούν τα καθήκοντα που ασκούσαν,  

3. η ειδικότητα της γναθοχειρουργικής είναι δυνατό να διατηρηθεί ως εθνική ρύθμιση  και  

4. είναι δυνατή η μετονομασία των γναθοχειρουργών οδοντιάτρων που ασκούσαν το επάγγελμα πριν από 
την 30ή Απριλίου 2004 σε οδοντιάτρους στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς με κατοχυρωμένο το 
δικαίωμα να συνεχίσουν να ασκούν το φάσμα των εργασιών της στοματογναθοπροσωπικής 
χειρουργικής. 

Ο πρόεδρος του Ιατρικού Συμβουλίου Κύπρου συμφώνησε με τους πρώτους υπό αναφορά 
κανονισμούς, ενώ διαφώνησε με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς αναφέροντας στην επιτροπή ότι η 
απόκτηση του τίτλου του στοματογναθοπροσωπικού χειρουργού απαιτεί την κατοχή πτυχίου ιατρικής και 
οδοντιατρικής.  Ως εκ τούτου, συνέχισε, η μετονομασία γναθοχειρουργών σε στοματογναθοπροσωπικούς 
χειρουργούς δημιουργεί σύγχυση ως προς τα απαιτούμενα προσόντα.  Σημειώνεται ότι το Ιατρικό Συμβούλιο 
Κύπρου κατέθεσε στην επιτροπή και γραπτώς τις θέσεις του, με επιστολή του, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2014. 

 Ο τότε πρόεδρος του ΠΙΣ επισήμανε ότι το θέμα της κατοχύρωσης των επαγγελματιών 
γναθοχειρουργών συζητείται εδώ και τουλάχιστον δώδεκα χρόνια, χωρίς ωστόσο να υπάρξει κατάληξη, παρά 
τις προσπάθειες του ΠΙΣ για επίτευξη συναίνεσης και εξεύρεσης αποδεκτής λύσης στο θέμα αυτό.  Ο ίδιος 
πρόσθεσε συναφώς ότι δε θα ήταν ορθό να αναγνωριστεί ιατρική ειδικότητα σε άτομα που δεν είναι ιατροί και 
τόνισε ότι σε καμία περίπτωση δε θα ήταν αποδεκτό να εγγράφονται στο Μητρώο Ιατρών πρόσωπα που δεν 
έχουν πτυχίο ιατρικής.  Κάτι τέτοιο, όπως δήλωσε ο ίδιος, θα συνιστούσε αδικία για τους επαγγελματίες ιατρούς 
στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς που έχουν και τα δύο πτυχία, ιατρικής και οδοντιατρικής, καθώς και 
τα απαιτούμενα χρόνια ειδικότητας. 
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 Η πρόεδρος του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου εξέφρασε τη διαφωνία του συλλόγου με τους 
δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς και με την προτεινόμενη δημιουργία του νέου τίτλου ειδικότητας 
“οδοντίατρος στοματογναθοπροσωπικός χειρουργός”, καθώς ο τίτλος αυτός δημιουργεί επιπλέον σύγχυση 
τόσο στους ασθενείς όσο και στους ίδιους τους ιατρούς και τους οδοντιάτρους.  Επιπρόσθετα, η ίδια 
εισηγήθηκε την κατάργηση της ειδικότητας της γναθοχειρουργικής, η οποία πλέον δεν αναγνωρίζεται σε κανένα 
άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και την εισαγωγή στη νομοθεσία  των κατάλληλων μεταβατικών 
διατάξεων, έτσι ώστε όλοι οι εγγεγραμμένοι στη ∆ημοκρατία γναθοχειρουργοί, καθώς και όσοι αυτή την 
περίοδο τυγχάνουν εκπαίδευσης στην ειδικότητα αυτή να μπορούν να μετονομαστούν σε 
στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς με χρονικό όριο την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των 
προτεινόμενων κανονισμών, οπότε ο τίτλος του στοματογναθοπροσωπικού χειρουργού θα απονέμεται, 
σύμφωνα με τα κριτήρια που τίθενται στην ευρωπαϊκή Οδηγία και στους προτεινόμενους περί Ιατρών (Ειδικά 
Προσόντα) Κανονισμούς.  Οι θέσεις του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου κατατέθηκαν και γραπτώς στην 
επιτροπή με σχετική επιστολή του συλλόγου, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2014. 

 Ο πρόεδρος του Οδοντιατρικού Συμβουλίου Κύπρου επισήμανε την ανάγκη κατοχύρωσης όλων των 
αναγνωρισμένων στη ∆ημοκρατία γναθοχειρουργών ως στοματογναθοπροσωπικών χειρουργών με χρονικό 
όριο την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι της Εταιρείας Στοματογναθοπροσωποχειρουργών Κύπρου συμφώνησαν με τους 
πρώτους τροποποιητικούς κανονισμούς, διαφώνησαν όμως με τους δεύτερους κανονισμούς, που 
κατοχυρώνουν και μετονομάζουν τους επαγγελματίες οδοντιάτρους γναθοχειρουργούς σε “οδοντιάτρους 
στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς”.  Η εταιρεία απέστειλε και γραπτώς τις θέσεις της με επιστολή της 
προς την επιτροπή, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2014, στην οποία αναφέρονται μεταξύ άλλων και τα 
ακόλουθα: 

1. Oι Κανονισμοί 6 και 7 των βασικών περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) Κανονισμών προβλέπουν ότι 
για την αναγνώριση της ειδικότητας της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής απαιτείται, πέραν του 
πτυχίου οδοντιατρικής, και η κατοχή πτυχίου ιατρικής, το οποίο παρέχει στον ενδιαφερόμενο το 
δικαίωμα εγγραφής στο Μητρώο Ιατρών, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Εγγραφής Ιατρών Νόμου. 

2. Η απαίτηση της ευρωπαϊκής Οδηγίας για κατοχή του ακαδημαϊκού προσόντος του ιατρού για την 
άσκηση της ειδικότητας της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής είναι αποτέλεσμα ενδελεχούς 
μελέτης δεκαετιών από τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αποσκοπούσε στην πλήρη 
κατάρτιση και νομική κατοχύρωση του χειρουργού που αναλαμβάνει τη νοσηλεία και θεραπεία ασθενών 
με παθήσεις της περιοχής της κεφαλής και του τραχήλου.  Η μετονομασία όλων των γναθοχειρουργών 
σε στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς θα καταστρατηγούσε τις πρόνοιες της Οδηγίας και τυχόν 
τροποποίηση της εθνικής νομοθεσίας προς αυτή την κατεύθυνση θα παραβίαζε το κοινοτικό κεκτημένο, 
το οποίο, δυνάμει του άρθρου 1Α του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, υπερισχύει 
οποιασδήποτε αντίθετης νομοθετικής διάταξης. 

3. Η προσπάθεια μικρού αριθμού οδοντιάτρων για τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας κατά τρόπο που 
να επιτρέπει σε αυτούς να χρησιμοποιούν τον τίτλο του στοματογναθοπροσωπικού χειρουργού δε 
λαμβάνει υπόψη το έννομο συμφέρον των ασθενών, των νοσηλευτικών ιδρυμάτων, αλλά και των 
εγγεγραμμένων ιατρών.  Συνεπώς, η υιοθέτηση των εισηγήσεών τους θα συνιστούσε ασύγγνωστη 
οπισθοδρόμηση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου σε βάρος της αξιοπιστίας του επαγγέλματος και της 
ειδικότητας. 

 Η πρόεδρος της Κυπριακής Εταιρείας Στοματικής και Γναθοπροσωπικής Χειρουργικής καταρχάς 
συμφώνησε με την έγκριση των τροποποιητικών κανονισμών, τόσο για σκοπούς ορθής εναρμόνισης με την 
Οδηγία 2005/36/ΕΚ όσο και για σκοπούς κάλυψης των προσώπων εκείνων που νομίμως ασκούσαν το φάσμα 
των δραστηριοτήτων της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής πριν από την τροποποίηση του νομικού 
πλαισίου το 2004 και τα οποία, μετά την εν λόγω τροποποίηση, δεν πληρούν όλα τα απαιτούμενα σύμφωνα με 
την Οδηγία προσόντα.  Παρά την πιο πάνω θέση της, η ίδια επισήμανε ότι με τις πρόνοιες των προτεινόμενων 
κανονισμών δεν επιτυγχάνεται η επαγγελματική κατοχύρωση ούτε των προσώπων αυτών ούτε και των ιατρών 
στοματογναθοπροσωπικών χειρουργών που υπολείπονται προσόντων, για τους οποίους θα έπρεπε επίσης να 
εισαχθούν μεταβατικές πρόνοιες.   

 Η ίδια ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή αφενός ότι σε διεθνές επίπεδο υπάρχουν χώρες, όπως το 
Ισραήλ και οι ΗΠΑ, που αναγνωρίζουν τη στοματογναθοπροσωπική χειρουργική ως οδοντιατρική ειδικότητα 
και αφετέρου ότι σε ευρωπαϊκό επίπεδο, πριν από την έναρξη της ισχύος της σχετικής Οδηγίας, υπήρχαν 
χώρες που αναγνώριζαν την ειδικότητα αυτή ως οδοντιατρική ειδικότητα, όπως η Σουηδία και η ∆ανία, χώρες 
που αναγνώριζαν την ειδικότητα ως ιατρική ειδικότητα, όπως η Ισπανία και η Γαλλία, και μόνο η Γερμανία 
απαιτούσε την κατοχή και των δύο πτυχίων, ιατρικής και οδοντιατρικής.  Η ίδια υπογράμμισε το γεγονός ότι η 
Ελλάδα είχε κατοχυρώσει πλήρως τους επαγγελματίες οδοντίατρους στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς 
πριν από τη μεταφορά της ευρωπαϊκής Οδηγίας στο εθνικό της δίκαιο. 
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 Οι θέσεις και τα επιχειρήματα της εταιρείας αναλύονται λεπτομερώς σε σχετική επιστολή της προς την 
επιτροπή, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2014, στην οποία αναφέρονται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την παράγραφο 19 του προοιμίου της Οδηγίας 2006/36/ΕΚ, το σύστημα της αυτόματης 
αναγνώρισης των τίτλων εκπαίδευσης στη βάση του συντονισμού των ελάχιστων όρων εκπαίδευσης θα 
πρέπει να συμπληρώνεται από σειρά κεκτημένων δικαιωμάτων που έχουν οι ειδικευμένοι επαγγελματίες 
υπό συγκεκριμένους όρους.  Η εν λόγω Οδηγία δεν αναφέρεται στην αμοιβαία αναγνώριση διοικητικών 
αποφάσεων αναγνώρισης της ειδικότητας αλλά στην αμοιβαία αναγνώριση τίτλων σπουδών και 
προσόντων.  Συνεπώς, δεν τίθεται θέμα αυτόματης αναγνώρισης ως στοματογναθοπροσωπικών 
χειρουργών των επαγγελματιών γναθοχειρουργών των οποίων επιδιώκεται η κατοχύρωση σε άλλα 
κράτη μέλη εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

2. Οι προτεινόμενες από την εκτελεστική εξουσία τροποποιήσεις των βασικών κανονισμών οδηγούν στην 
τριχοτόμηση της ειδικότητας, αφού, σε περίπτωση που θα υιοθετηθούν, θα υπάρχουν ιατροί 
στοματογναθοπροσωπικοί χειρουργοί, οδοντίατροι στοματογναθοπροσωπικοί χειρουργοί και 
γναθοχειρουργοί. 

3. Η απλή μετονομασία των επαγγελματιών γναθοχειρουργών σε οδοντίατρους 
στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς δεν επιλύει τα πρακτικά προβλήματα που αυτοί 
αντιμετωπίζουν, αφού κλινικές και ασφαλιστικές εταιρείες αποκλείουν ουσιαστικά τα πρόσωπα αυτά από 
την άσκηση του επαγγέλματός τους, επικαλούμενες το γεγονός ότι για την άσκηση της 
στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής ειδικότητας απαιτείται εγγραφή και στο μητρώο ιατρών.   

4. Η μετονομασία των επαγγελματιών γναθοχειρουργών σε στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς δεν 
απαγορεύεται από την Οδηγία. 

 Σημειώνεται ότι στην εν λόγω επιστολή επισυνάπτονται συγκεκριμένες εισηγήσεις για τροποποίηση των 
αρχικών κειμένων των κανονισμών, οι οποίες αποσκοπούν στην πλήρη κάλυψη όλων των επαγγελματιών που 
ασκούσαν το φάσμα της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής πριν από την 1η Μαΐου 2004, είτε αυτοί είναι 
ιατροί ή οδοντίατροι είτε είναι μονοπτυχιούχοι ή διπλοπτυχιούχοι, και στην κατάργηση της ειδικότητας της 
γναθοχειρουργικής. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η ίδια εταιρεία, με επιστολή της ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, περιορίζει σε 
έκταση τις εισηγήσεις της για τροποποίηση των κειμένων των τροποποιητικών κανονισμών και επικεντρώνεται 
στην εισήγησή της για μετονομασία των επαγγελματιών γναθοχειρουργών που ασκούσαν επί τρία χρόνια πριν 
από την 1η Μαΐου 2004 το φάσμα των δραστηριοτήτων της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής σε 
“στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς”. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας τις απόψεις τους επί των συγκεκριμένων εισηγήσεων της Κυπριακής 
Εταιρείας Στοματικής και Γναθοπροσωπικής Χειρουργικής και, αν κρίνεται σκόπιμο, να απευθυνθούν στις 
αρμόδιες υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για σκοπούς διασαφήνισης της ερμηνείας σχετικών προνοιών 
της Οδηγίας.   

 Σε συνέχεια των πιο πάνω, κατά τη συνεδρία της επιτροπής ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015, η 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι, ύστερα από σχετική γραπτή επικοινωνία 
που είχε με αρμόδιο λειτουργό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προκύπτει ότι η ενδεχόμενη μετονομασία 
επαγγελματιών γναθοχειρουργών που ασκούσαν το φάσμα των δραστηριοτήτων της 
στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής επί τρία χρόνια πριν από την 1η Μαΐου 2004 σε 
“στοματογναθοπροσωπικούς χειρουργούς” δεν παραβιάζει τις σχετικές πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας.  
Επομένως, σύμφωνα με την ίδια, είναι θέμα πολιτικής απόφασης και εναπόκειται στο Υπουργείο Υγείας να 
καταλήξει στη ρύθμιση που επιθυμεί να προωθηθεί με τους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι το υπουργείο εμμένει στην 
προώθηση των κειμένων των δύο υπό εξέταση τροποποιητικών κανονισμών ως αυτά εγκρίθηκαν από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

 Στο πλαίσιο της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης μέλη της επιτροπής ήγειραν το ζήτημα της 
δυνατότητας επέκτασης της αναγνώρισης της ειδικότητας της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής σε 
όλους τους μέχρι σήμερα εγγεγραμμένους γναθοχειρουργούς οδοντιάτρους με χρονικό όριο την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών, οπότε θα ισχύουν τα αυξημένα προσόντα που 
καθορίζονται στους πρώτους υπό εξέταση τροποποιητικούς κανονισμούς.   

 Τοποθετούμενη επί του πιο πάνω εγερθέντος ζητήματος, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας διαφώνησε με μια τέτοια επέκταση και παρέπεμψε σε σχετική επιστολή της προς την επιτροπή, 
ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2014, όπου επισημαίνονται τα ακόλουθα: 
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1. Σκοπός της μεταβατικής διάταξης στους προτεινόμενους περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικούς) Κανονισμούς είναι η αναγνώριση όλων των γναθοχειρουργών οι οποίοι ασκούσαν τις 
δραστηριότητες της στοματογναθοπροσωπικής χειρουργικής πριν από την τροποποίηση των βασικών 
κανονισμών το 2004, προκειμένου να αρθεί τυχόν αδικία που προέκυψε σε βάρος των προσώπων 
αυτών, οι οποίοι νόμιμα εργάζονταν. 

2. Όσοι γναθοχειρουργοί απέκτησαν τα προσόντα τους μετά την 30ή Απριλίου 2004 γνώριζαν ή όφειλαν να 
γνωρίζουν ότι η σχετική νομοθεσία τροποποιήθηκε και κατοχυρώθηκε ως νέα ειδικότητα η 
στοματογναθοπροσωπική χειρουργική, για την αναγνώριση της οποίας απαιτείται πτυχίο ιατρικής, 
πτυχίο οδοντιατρικής και τέσσερα χρόνια ειδικότητα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα τις 
σχετικές διατάξεις της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ που επιτρέπουν στα κράτη μέλη να αναγνωρίσουν υπό 
προϋποθέσεις στο εθνικό τους δίκαιο κεκτημένα δικαιώματα σε επαγγελματίες που δεν πληρούν όλα τα 
προσόντα της Οδηγίας, καθώς και της σχετικής απάντησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αναφορικά με το θέμα 
του τίτλου που δυνατό να χρησιμοποιηθεί, αποφάσισε να υιοθετήσει τις τελευταίες εισηγήσεις της Κυπριακής 
Εταιρείας Στοματικής και Γναθοπροσωπικής Χειρουργικής, που περιλαμβάνονται στην επιστολή της 
ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διαμόρφωσε τα κείμενα των 
προτεινόμενων κανονισμών στη βάση των πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους και 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών; 

 Μία αποχή από τον κ. Περδίκη… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ο κ. Βότσης, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Ψηφοφορία, γίνεται ψηφοφορία! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με δύο αποχές.  

 Ωραία!  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών; 

 ∆ύο αποχές, των κ. Περδίκη και Βότση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δύο αποχές, οι υπ’ αριθμόν 6 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/65/ΕΚ για το συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και 
διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες, 
εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/14/EE για την τροποποίηση της Οδηγίας 2003/41/ΕΚ για τις δραστηριότητες 
και την εποπτεία των ιδρυμάτων που προσφέρουν υπηρεσίες επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, της 
Οδηγίας 2009/65/ΕΚ για το συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με 
ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες και της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ σχετικά με 
τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων όσον αφορά την υπέρμετρη στήριξη στις 
αξιολογήσεις πιστοληπτικής ικανότητας, καθώς και εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/91/ΕΕ για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 2009/65/ΕΚ για το συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες όσον αφορά τις 
λειτουργίες θεματοφύλακα, τις πολιτικές αποδοχών και τις κυρώσεις. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Σε ό,τι αφορά τη διατύπωση των σκοπών, δεν ήταν στόχος να μπαίνουμε σε δαιδαλώδεις λεκτικές 
διατυπώσεις.  Ο σκοπός πρέπει να είναι διατυπωμένος απλά, σε κατανοητή από τους πολίτες γλώσσα, διότι 
αυτός ήταν ο σκοπός για τον οποίο αποφασίσαμε να αναφέρουμε το σκοπό.  Αυτό, νομίζω, να πάει ως μήνυμα 
στις υπηρεσίες για σκοπούς ετοιμασίας των κειμένων που αφορούν τους σκοπούς. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 
Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/65/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 13ης Μαΐου 2009 για το συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ). 

2. Να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/14/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 2013 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2003/41/ΕΚ για τις δραστηριότητες 
και την εποπτεία των ιδρυμάτων που προσφέρουν υπηρεσίες επαγγελματικών συνταξιοδοτικών 
παροχών, της Οδηγίας 2009/65/ΕΚ για το συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών 
διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ) και 
της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ σχετικά με τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων όσον 
αφορά την υπέρμετρη στήριξη στις αξιολογήσεις πιστοληπτικής ικανότητας.   

3. Να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/91/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/65/ΕΚ για το συντονισμό των 
νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών 
επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ) όσον αφορά τις λειτουργίες θεματοφύλακα, τις πολιτικές 
αποδοχών και τις κυρώσεις. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες από τις προτεινόμενες ουσιαστικές τροποποιήσεις στην κείμενη νομοθεσία 
έχουν ως ακολούθως: 

1. Η λειτουργία ΟΣΕΚΑ δεν πρέπει να αρχίζει χωρίς προηγούμενη έκδοση και κοινοποίηση άδειας από την 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  

2. Οι οντότητες με προϋποθέσεις κεφαλαιακής επάρκειας και προληπτικής εποπτείας, θα μπορούν να 
ενεργούν ως θεματοφύλακες στη ∆ημοκρατία σύμφωνα με το ισχύον πλαίσιο για Επιχειρήσεις Παροχής 
Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ). 

3. Η υποχρέωση προς τους θεματοφύλακες να προσυπογράφουν εκθέσεις και καταστάσεις αμοιβαίου 
κεφαλαίου, πρακτική η οποία δεν είναι συνήθης για οντότητες που λειτουργούν ως θεματοφύλακες, 
διαγράφεται.  

4. Η διαδικασία διάθεσης, εξαγοράς και αναστολής εξαγοράς των μεριδίων θα τυγχάνει καλύτερης 
ρύθμισης.  
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5. Η βασική νομοθεσία για τους συνδικαιούχους και για τη διάλυση του αμοιβαίου κεφαλαίου καθίσταται πιο 
αποτελεσματική στην πρακτική της εφαρμογή. 

6. Παρέχεται η δυνατότητα όπως η εισαγωγή μετοχών εταιρείας επενδύσεων μεταβλητού κεφαλαίου σε 
χρηματιστηριακή αγορά που λειτουργεί και σε τρίτη χώρα τεθεί κάτω από όρους και προϋποθέσεις. 

7. Επιβάλλονται αυστηρότεροι κανόνες, ώστε επενδυτές, μεταξύ των οποίων και οι ΟΣΕΚΑ, να 
αποφεύγουν να στηρίζονται αποκλειστικά ή μηχανιστικά σε αξιολογήσεις πιστοληπτικής ικανότητας ή να 
χρησιμοποιούν τέτοιες αξιολογήσεις ως αποκλειστική παράμετρο, όταν αξιολογούν τον κίνδυνο που 
ενέχουν επενδύσεις που πραγματοποιούνται από τους ΟΣΕΚΑ. 

8. Ρυθμίζεται η περίληψη από τους ΟΣΕΚΑ στο ενημερωτικό δελτίο πληροφοριών αναφορικά με 
επενδύσεις σε τρίτες χώρες στις οποίες προτίθενται να επενδύσουν ποσοστό που αντιστοιχεί σε τριάντα 
πέντε τοις εκατόν (35%) του ενεργητικού τους. 

9. Επεκτείνεται η δυνατότητα εισαγωγής προς διαπραγμάτευση σε χρηματιστηριακή αγορά μεριδίων 
ΟΣΕΚΑ που αποτελούν αντικείμενο διαπραγμάτευσης. 

10. Παρέχεται η δυνατότητα στους ΟΣΕΚΑ να αποτιμούν το ενεργητικό τους σε περιοδική βάση και 
τουλάχιστον ανά δεκαπενθήμερο και να υποχρεώνονται να δημοσιεύουν την καθαρή αξία του 
ενεργητικού σε ιστοσελίδα της εταιρείας διαχείρισης. 

11. Απλοποιείται η διαδικασία δημοσίευσης της ημερομηνίας πραγματοποίησης της συγχώνευσης, της 
διαδικασίας διάσπασης και της ανάκλησης της άδειας ΟΣΕΚΑ. 

12. Επεκτείνεται η δυνατότητα παροχής εγγύησης αναφορικά με το κεφάλαιο της εταιρείας διαχείρισης από 
πιστωτικό ίδρυμα που λειτουργεί σε τρίτη χώρα. 

13. ∆ιαγράφεται η υποχρέωση υποβολής τριμηνιαίων οικονομικών καταστάσεων από τους ΟΣΕΚΑ στην 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών κατέθεσε ότι τα κράτη μέλη είχαν υποχρέωση για ενσωμάτωση της Οδηγίας 2013/14/ΕΕ στις 
εθνικές τους νομοθεσίες μέχρι την 21η ∆εκεμβρίου 2014.  Ως εκ τούτου, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ήδη αρχίσει 
διαδικασία παράβασης εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας λόγω της μη λήψης μέτρων εκ μέρους της 
Κύπρου για εναρμόνιση με την υπό αναφορά Οδηγία. 

 Οι εκπρόσωποι του ΧΑΚ, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του ΚΣΕΠΕΥ και του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, χωρίς να διαφωνεί με το νομοσχέδιο, κατέθεσε στην 
επιτροπή γραπτό υπόμνημα με εισηγήσεις για περαιτέρω διαμόρφωση αυτού. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι συμφωνεί εν μέρει με τις εισηγήσεις του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  Ειδικότερα, το 
υπουργείο συμφώνησε όπως το κείμενο του νομοσχεδίου διαμορφωθεί, ώστε να ενσωματωθούν σε αυτό 
πρόνοιες, σύμφωνα με τις οποίες κατά τη διαίρεση του κεφαλαίου της Εταιρείας Επενδύσεων Μεταβλητού 
Κεφαλαίου σε μετοχές να αναγνωρίζονται κλάσματα μετοχών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως 
αυτό τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 95 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 101 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του Μέρους ΙΙΙ.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 110 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 114 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 121 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 136 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 138 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 139 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 149 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 150 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 151 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 156 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 161.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 32; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 32 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/51/ΕΕ σχετικά με την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/71/ΕΚ και 
2009/138/ΕΚ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009, (ΕΕ) αριθ. 1094/2010 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010, όσον 
αφορά τις εξουσίες της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής (Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών 
Συντάξεων) και της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής (Ευρωπαϊκή Αρχή Κινητών Αξιών και Αγορών). Ειδικότερα, 
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς καθίσταται υπόχρεη να κοινοποιεί τους τελικούς όρους της δημόσιας προσφοράς, 
όταν αυτοί δεν περιλαμβάνονται στο βασικό ενημερωτικό δελτίο ή στο συμπληρωματικό ενημερωτικό δελτίο, 
στην Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή (Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων) και, όπου 
εφαρμόζεται, στην αρμόδια εποπτική αρχή του κράτους μέλους υποδοχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την παράγραφο 1 του άρθρου 1 της Οδηγίας 
2014/51/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 σχετικά με την 
τροποποίηση των Οδηγιών 2003/71/ΕΚ και 2009/138/ΕΚ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009, (ΕΕ) 
αριθ. 1094/2010 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010, όσον αφορά τις εξουσίες της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής 
(Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων) και της Ευρωπαϊκής Εποπτικής Αρχής 
(Ευρωπαϊκή Αρχή Κινητών Αξιών και Αγορών). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, με την προτεινόμενη ρύθμιση η 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς καθίσταται υπόχρεη να κοινοποιεί τους τελικούς όρους της δημόσιας προσφοράς, 
όταν αυτοί δεν περιλαμβάνονται στο βασικό ενημερωτικό δελτίο ή στο συμπληρωματικό ενημερωτικό δελτίο, 
στην Ευρωπαϊκή Εποπτική Αρχή (Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγγελματικών Συντάξεων) και, όπου 
εφαρμόζεται, στην αρμόδια εποπτική αρχή του κράτους μέλους υποδοχής. 

 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 



1984 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρίες για το έτος 2015, ο οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €108.520 και έσοδα συνολικού ύψους 
€26.010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρίες για το έτος 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω 
προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και στις 25 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρίες (ΚΕΑΑ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΕΑΑ για το έτος 2015 προβλέπει δαπάνες ύψους €108.520 και έσοδα 
συνολικού ύψους €26.010.  Η διαφορά που προκύπτει μεταξύ εσόδων και εξόδων, ύψους €82.510, θα 
καλυφθεί από το αποθεματικό του ταμείου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα του ΚΕΑΑ για το έτος 2015 
προέρχονται από έσοδα από τόκους και επενδύσεις (€26.000). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΚΕΑΑ για το έτος 2015 αφορούν την αγορά υπηρεσιών ειδικών 
εμπειρογνωμόνων για την ετοιμασία μελέτης για το σχεδιασμό και την προώθηση των σχεδίων του ΚΕΑΑ 
(€12.000), καθώς και την υλοποίηση των σχεδίων που στοχεύουν στην επαγγελματική αποκατάσταση ατόμων 
με αναπηρίες (€90.000). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι εν λόγω δαπάνες 
αφορούν το Σχέδιο Λειτουργίας και ∆ημιουργίας Μικρών Μονάδων Αυτοεργοδότησης που στηρίζει τα άτομα με 
αναπηρίες, ώστε να δημιουργήσουν δική τους επιχείρηση και αναμένεται να ανέλθουν σε €50.000.  Περαιτέρω, 
επειδή βασικός σκοπός του ειδικού ταμείου είναι η προαγωγή της επαγγελματικής αποκατάστασης και η 
ευημερία των ατόμων με αναπηρία που καταρτίζονται και απασχολούνται και εκτός του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Αναπήρων, η διαχειριστική επιτροπή αποφάσισε τη δημιουργία δύο νέων 
προγραμμάτων.   

 Τα νέα προγράμματα αφορούν την επιχορήγηση των εθελοντικών οργανώσεων για το σχεδιασμό και 
υλοποίηση προγραμμάτων κατάρτισης επαγγελματιών που σχετίζονται ή παρέχουν υπηρεσίες σε άτομα με 
αναπηρίες, καθώς και το σχεδιασμό και υλοποίηση προγραμμάτων κατάρτισης ατόμων με αναπηρίες σε 
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θέματα δεξιοτήτων που βελτιώνουν την απασχολησιμότητα ή και την κοινωνική ενσωμάτωσή τους.  Οι δαπάνες 
για τα δύο νέα προγράμματα προϋπολογίζεται να ανέλθουν συνολικά στις €40.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο παρόν στάδιο έχει τερματιστεί η λειτουργία των τριών εργαστηρίων του 
ΚΕΑΑ τα οποία παρήγαγαν προϊόντα που δεν είχαν ζήτηση στη σύγχρονη αγορά και συναφώς τα άτομα που 
απασχολούνταν σ’ αυτά είτε συνταξιοδοτήθηκαν είτε έχουν ενταχθεί σε άλλα προγράμματα απασχόλησης. 

 Περαιτέρω, η ειλημμένη απόφαση για την αξιοποίηση του ΚΕΑΑ και του Ιδρύματος Χρίστου Στέλιου 
Ιωάννου για τη δημιουργία ενός νέου οργανισμού με στόχο την επαγγελματική αποκατάσταση των ατόμων με 
αναπηρίες έχει παγοποιηθεί, λαμβάνοντας υπόψη τόσο τις οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών ότι σύμφωνα 
με το Μνημόνιο Συναντίληψης με την τρόικα δεν πρέπει να δημιουργηθούν στο παρόν στάδιο οποιοιδήποτε 
νέοι οργανισμοί όσο και την έντονη αντίδραση της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων, η 
οποία εκφράστηκε κατά τις διαβουλεύσεις για τη δημιουργία του νέου αυτού οργανισμού. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, μετά την εξέλιξη αυτή, 
το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, σε συνεννόηση με την Κυπριακή Συνομοσπονδία 
Οργανώσεων Ατόμων με Αναπηρίες, προτίθεται να προβεί στην επεξεργασία άλλων λύσεων που να 
αποσκοπούν στην αναδιοργάνωση του τομέα επαγγελματικής αποκατάστασης και κατάρτισης των ατόμων με 
αναπηρίες. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου υποδείχθηκε από τους αρμόδιους εκπροσώπους ότι 
το συνολικό προϋπολογισθέν ποσό του οποίου ζητείται η έγκριση βάσει του υπό αναφορά νομοσχεδίου εκ 
παραδρομής παρουσιάζεται λανθασμένο.  Συναφώς, το νομοσχέδιο έτυχε της απαραίτητης νομοτεχνικής 
διόρθωσης, ώστε το συνολικό ύψος των προτεινόμενων δαπανών να ανέρχεται στις €108.520 αντί στις 
€105.020, όπως αναφερόταν αρχικά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση των δαπανών του ΚΕΑΑ για το έτος 2015.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €108.520 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα 
κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Και πάμε στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2013».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ποινικοποίηση της υποκίνησης βίας ή μίσους κατά ομάδας προσώπων ή μέλους ομάδας προσώπων 
λόγω του γενετήσιου προσανατολισμού τους ή της ταυτότητας φύλου τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Γεωργίου 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 7 Μαΐου 2014 και στις 11 και 18 Μαρτίου και 20 και 27 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του 
Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ως Αρχής κατά του Ρατσισμού και των ∆ιακρίσεων. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η ποινικοποίηση της υποκίνησης βίας ή μίσους κατά ομάδας προσώπων 
ή μέλους ομάδας προσώπων λόγω του γενετήσιου προσανατολισμού τους ή της ταυτότητας φύλου τους. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο ποινικοποιείται η εκ προθέσεως, δημόσια και με απειλητικό τρόπο 
προτροπή σε βία ή μίσος και η υποκίνηση σε βία ή μίσος, προφορικά ή διά του τύπου ή με γραπτά κείμενα ή 
εικονογραφήσεις ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο, που στρέφεται κατά ομάδας προσώπων ή μέλους ομάδας 
προσώπων που προσδιορίζεται βάσει του γενετήσιου προσανατολισμού τους ή της ταυτότητας φύλου τους και 
καθορίζεται ότι το αδίκημα αυτό τιμωρείται με ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα τρία χρόνια ή/και 
χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες ευρώ ή και με τις δύο αυτές ποινές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο και 
ειδικότερα με τον περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας 
μέσω του Ποινικού ∆ικαίου Νόμο [Ν. 134(Ι) του 2011] ήδη ποινικοποιούνται πράξεις δημόσιας υποκίνησης βίας 
ή μίσους κατά προσώπων για άλλους λόγους διάκρισης, όπως φυλής, χρώματος, θρησκείας, εθνικής ή 
εθνοτικής καταγωγής ή γενεαλογικών καταβολών.  Με το νομοσχέδιο συμπληρώνεται το σχετικό νομικό 
πλαίσιο, έτσι ώστε να καλύπτονται όλοι οι λόγοι διάκρισης, σύμφωνα με τη σχετική εισήγηση της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως ως Αρχής κατά του Ρατσισμού και των ∆ιακρίσεων. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εξέφρασε την άποψη ότι με τη σκοπούμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται η 
ισορροπία μεταξύ της συνταγματικής κατοχύρωσης του δικαιώματος της έκφρασης, με βάση το άρθρο 19 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και της ανάγκης εισαγωγής νομοθετικής ρύθμισης που να μπορεί να 
ενεργοποιηθεί σε περιπτώσεις ακραίου ή κραυγαλέου λόγου που προτρέπει σε πράξεις που μπορούν να 
προκαλέσουν διάκριση, μίσος ή βία κατά προσώπων λόγω του σεξουαλικού τους προσανατολισμού ή της 
ταυτότητας φύλου τους.   

 Η εκπρόσωπος της Νομικής  Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι το προτεινόμενο 
με το νομοσχέδιο αδίκημα βρίσκεται σε αρμονία με τα αδικήματα που προβλέπονται στον περί της 
Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου 
Νόμο. 

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως εξέφρασαν προβληματισμό για τη μη 
συμπερίληψη του προτεινόμενου αδικήματος στην υφιστάμενη νομοθεσία που ρυθμίζει το ρατσιστικό και 
μισαλλόδοξο λόγο, δηλαδή στον περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού 
και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου Νόμο, για τη διαφορά μεταξύ των προβλεπόμενων στον 
προαναφερόμενο νόμο ποινών και των ποινών που προτείνονται με το νομοσχέδιο, καθώς και για την 
προϋπόθεση με βάση την οποία η προτροπή και υποκίνηση σε βία ή μίσος πρέπει να γίνεται «με απειλητικό 
τρόπο», ενώ η αντίστοιχη προϋπόθεση στον πιο πάνω νόμο προνοεί ότι η δήλωση μίσους γίνεται κατά τρόπο 
που έχει «απειλητικό, υβριστικό ή προσβλητικό χαρακτήρα».  Ως εκ τούτου, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν 
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όπως το προτεινόμενο αδίκημα ενσωματωθεί στην προαναφερόμενη νομοθεσία ή, σε περίπτωση που αυτό δεν 
είναι αποδεκτό, όπως τροποποιηθεί η προτεινόμενη ρύθμιση, έτσι ώστε να αυξηθούν οι προβλεπόμενες 
ποινές, αλλά και να συμπληρωθεί, ώστε να καλύπτει δήλωση μίσους που έχει απειλητικό, υβριστικό ή 
προσβλητικό χαρακτήρα. 

 Τοποθετούμενη στις πιο πάνω θέσεις και εισηγήσεις του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι η 
διαφοροποίηση μεταξύ των ποινών που προβλέπονται στον περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και 
Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου Νόμο και των προτεινόμενων για το υπό 
συζήτηση αδίκημα ποινών με το νομοσχέδιο, καθώς και η μη ενσωμάτωση των σχετικών ρυθμίσεων στο νόμο 
αυτό οφείλονται στο γεγονός ότι ο εν λόγω νόμος αφορά βαριές μορφές ρατσισμού και είναι εναρμονιστικός, 
αφού με αυτόν ενσωματώθηκε στην εθνική νομοθεσία συγκεκριμένη πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Επιπρόσθετα, η ίδια υπογράμμισε το γεγονός ότι η προτεινόμενη ρύθμιση ακολουθεί τη δομή, τη φιλοσοφία και 
το σκεπτικό των αδικημάτων που προβλέπονται στον πιο πάνω νόμο και συμφώνησε με την εισήγηση του 
Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για τροποποίηση των προτεινόμενων διατάξεων, έτσι ώστε αυτές να 
αναφέρονται σε δήλωση μίσους με απειλητικό, υβριστικό ή προσβλητικό χαρακτήρα. 

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου.  

 Περαιτέρω, την επιτροπή απασχόλησε η δυνατότητα άσκησης του δικαιώματος καταχώρισης ιδιωτικής 
ποινικής δίωξης και ειδικότερα η πιθανή καταχρηστική άσκηση του δικαιώματος αυτού, δεδομένης της 
ευαίσθητης φύσης του προτεινόμενου αδικήματος σε σχέση με το δικαίωμα της ελευθερίας της έκφρασης.  Ως 
εκ τούτου, η επιτροπή αποφάσισε όπως ενσωματώσει στο κείμενο του νομοσχεδίου πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία η ποινική δίωξη για το εν λόγω αδίκημα να ασκείται μόνο κατόπιν έγκρισης του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις με σκοπό τη 
διασαφήνιση των προνοιών του και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, με βάση τα πιο πάνω, και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, συνάδελφε. 

Α. ΜΙΣΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,  

 Χαιρετίζω το πνεύμα μέσα στο οποίο το σώμα τούτο, που εμείς το αποτελούμε, μεριμνά και ενδιαφέρεται 
για την προστασία των πολιτών αυτού του κράτους.  Επίσης, με θετικό τρόπο αντιμετωπίζω το γεγονός ότι ο 
στόχος είναι η αποτροπή οποιασδήποτε πράξης στρέφεται εναντίον ανθρώπων, όποιοι και αν είναι αυτοί, ό,τι 
και αν πρεσβεύουν.   

 Από την άλλη όμως θα ήθελα να κάμω κάποιες επισημάνσεις.  Ως άρθρο ποινικού νόμου, όπως και 
οποιαδήποτε άλλη ποινική διάταξη, θα πρέπει αυτό να είναι συγκεκριμένο, ξεκάθαρο και να μην αφήνει 
περιθώρια διαφορετικών ερμηνειών, ανάλογα με το άτομο που θα κληθεί να το εφαρμόσει.  Με βάση αυτό τον 
οπτικό φακό, είναι σωστές οι αναφορές σε απειλή, ύβρη και βία που στρέφονται εναντίον κάποιου ή κάποιων 
προσώπων.  Εξάλλου, ρυθμίσεις επί αυτών των θεμάτων συναντούμε και σε άλλες ποινικές διατάξεις.   

 Εκείνο που με προβληματίζει ιδιαίτερα είναι η αναφορά σε προσβλητικό χαρακτήρα και μίσος.  Και, για 
να είμαι ξεκάθαρος, σε καμία περίπτωση δεν είμαι υπέρ αυτού του τρόπου έκφρασης ούτε με εκφράζει ως 
άτομο.  Η ανησυχία μου βρίσκεται στο γεγονός ότι αυτοί οι όροι ξεφεύγουν από τη νομοτεχνική δομή μιας 
ποινικής διάταξης, η οποία πρέπει να κάνει αναφορά μόνο σε πράξεις.  Αυτοί οι όροι μπαίνουν εμφανώς στο 
πεδίο της διάνοιας.  Ως γνωστό, η διάνοια του ανθρώπου εποινικοποιείτο σε δικτατορικά πολιτεύματα, όπου 
πολιτικοί αντίπαλοι και λοιποί αντιφρονούντες έπρεπε απλά να εξουδετερωθούν.   

 Επιτρέψτε μου να αναπτύξω τις σκέψεις μου για το προκείμενο, ώστε να μπορώ να γίνω αντιληπτός.  
Όπως ανέφερα και αμέσως πιο πάνω, οι πράξεις που χαρακτηρίζονται ως ποινικά κολάσιμες πρέπει κατά 
γενική αρχή του ποινικού δικαίου να είναι συγκεκριμένες.  Εδώ θέτω τον πρώτο μου προβληματισμό:  Πότε μία 
αναφορά ενός ανθρώπου, που αφορά στην προκείμενη περίπτωση άτομα με γενετήσιο προσανατολισμό 
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διαφορετικό από αυτό του ίδιου ή την ταυτότητα του φύλου του άλλου ατόμου, είναι προσβλητική;  Η λεκτική 
αντίθεση με αυτή ή την άλλη επιλογή ή αλλιώς, ονομάστε την εσείς, πότε αποτελεί απειλή;  Θα αποτελεί 
ακολούθως προσβλητική πράξη η εξαγγελία της απέχθειας ενός ανθρώπου προς τις πράξεις ομοφυλοφιλίας 
και επομένως ποινικό αδίκημα;  Μα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, αυτό αποτελεί την επιτομή της 
ποινικοποίησης της διάνοιας, πράγμα αντίθετο με τη σύγχρονη νομική σκέψη, η οποία ευτυχώς καμία σχέση 
δεν έχει πλέον με αυταρχικά καθεστώτα.   

 Επεκτείνω τη σκέψη μου:  Πώς θα αντιμετωπίσουμε έναν άνθρωπο ο οποίος ως ορθόδοξος χριστιανός 
και σε συμφωνία και με πλήρη αρμονία με την Αγία Γραφή εκφραστεί κατά των πράξεων ομοφυλοφιλίας;  Θα 
αντιμετωπίσουμε ποινικά αυτόν ή την ίδια την Αγία Γραφή;  Και, για να μη χαρακτηριστώ με τρόπο που είναι 
της μόδας, σε παρόμοια τοποθέτηση μπορεί να προβεί και ένας μουσουλμάνος, αφού, ως γνωστό, το κοράνι 
είναι αντίθετο σε πράξεις ομοφυλοφιλίας.  Το ίδιο ισχύει και σε άλλες θρησκείες και δόγματα.  Κατά όμοιο 
τρόπο αντιμετωπίζω και την αναφορά στη λέξη “μίσος” του νόμου.   

 Αυτές οι δύο λέξεις οι οποίες, όπως φαίνεται, ποινικοποιούν την εξωτερίκευση της σκέψης με φέρνουν 
άκρως αντίθετο.  ∆εν πρόκειται να συμπράξω και να ψηφίσω υπέρ του πισωγυρίσματος της νομικής σκέψης 
και ούτε φυσικά να συμβάλω στον περιορισμό της θρησκευτικής ελευθερίας και της έκφρασης του 
οποιουδήποτε ανθρώπου. 

 Τελειώνοντας, για να προλάβω τυχόν αντιδράσεις, αν υπάρχει η άποψη ότι οι όροι τόσο της 
“προσβολής” όσο και του “μίσους” οδηγούν στην ποινικοποίηση, μόνο όταν συνδέονται και είναι άρρηκτα 
συνδεδεμένοι με άλλες πράξεις στις οποίες κάμνει αναφορά ο νόμος, θα απαντήσω το εξής:  Η πρόταση αυτή 
είναι άνευ αντικειμένου και οι συνάνθρωποί μας μπορούν να προστατευτούν με τις υπάρχουσες ποινικές 
διατάξεις που αφορούν την άσκηση βίας, επίθεσης, όπως όλοι μας.  ∆εν μπορώ να διανοηθώ ότι οι 
συνάνθρωποί μας αυτοί δεν είναι ίσοι με τον οποιοδήποτε άλλο.  Μη σας διαφεύγει το ότι, αν τους 
αντιμετωπίζουμε ως διαφορετικά άτομα -που δεν πρέπει- με αυτού του είδους τις ρυθμίσεις ίσως 
προκαλέσουμε εμείς οι ίδιοι ακριβώς το αντίθετο από τον επιδιωκόμενο σκοπό αποτέλεσμα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μισέ. 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας, παρακαλώ, από τη θέση του. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρέ μου. 

 Πέραν των όσων έχει πει ο συνάδελφος ο Αριστοτέλης ο Μισός, θέλω να πω το εξής:  Κάμνει μου 
εντύπωση δηλαδή η γενικότητα του νόμου.  ∆ηλαδή τώρα, πρώτη φορά, ακούω τούντον επιτηδευμένο όρο 
“γενετήσιος προσανατολισμός”.  Τώρα, τροποποιούμε τον ποινικό κώδικα και βάζουμε τέτοιες γενικότητες 
μέσα;  Ούτε εις την Τανγκανίκα δεν επερνούσαν τούτες τις νομοθεσίες.  Και, άμα διαβάσει κάποιος το κείμενο...  
∆ηλαδή αν περπατεί κάποιος...   

 “Ο προσανατολισμός του”, λέει.  Τώρα, τι σόι πράμα είναι ο προσανατολισμός...  Τώρα καταλαβαίνουμε 
όλοι για τι μιλούμε.  Μιλούμε για παρά φύσιν συνουσία.  Τούτο προηγουμένως πήγαινε στο κακουργιοδικείο.  
Έτσι έλεγε ο ποινικός κώδικας.  Τώρα, λέει, άμα το διαβάσετε, αγαπητοί συνάδελφοι, το αρθρίδιο είναι μνημείο 
γενικότητας που ο καθένας...  Την ώρα που περπατεί κάποιος δίπλα σου, χωρίς να σου μπει και καμιά ιδέα, αν 
κάμεις καμιά κίνηση, λέει τούντο κείμενο ότι πρέπει να πάεις τρία χρόνια φυλακή και να πληρώσεις και €5.000 
πρόστιμο.  Αυτό λέει.  Και, για να έχουμε όλοι γνώση τι κάμνουμε δαμέσα, αν περάσει τέτοια νομοθεσία...  Λέει:  
«Πρόσωπο το οποίο εκ προθέσεως δημόσια και κατά τρόπο που έχει απειλητικό ή υβριστικό ή προσβλητικό 
χαρακτήρα προτρέπει σε ή υποκινεί, προφορικά ή διά του τύπου ή με γραπτά κείμενα ή εικονογραφήσεις ή με 
οποιοδήποτε άλλο τρόπο [...]».  Μα, ποιο άλλο τρόπο;  «[...] μίσος που στρέφεται κατά ομάδας [...]» και ούτω 
καθεξής.  Και λέει παρακάτω:  «[...] ομάδας προσώπων που προσδιορίζονται βάσει του γενετήσιου 
προσανατολισμού [...]».   

 Μα, είναι δυνατόν η Βουλή των Αντιπροσώπων να περάσει αυτές τις γενικότητες και να ποινικοποιεί τη 
συμπεριφορά των ανθρώπων;  Ούτε στα πιο ακραία δικτατορικά καθεστώτα δε γίνονται τούτες οι δουλειές.  
Έπρεπε νάν’ συγκεκριμένος ο νόμος και...  Εντάξει, σήμερα, φαίνεται, η παρά φύσιν συνουσία πρέπει να 
πκιάννει βραβείο, αλλά εν μπορούμε να γενικοποιήσουμε και να ποινικοποιήσουμε τη συμπεριφορά των 
ανθρώπων.  Και μάλιστα να το κάμει η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Μα καλά, αν θέλετε να κάμουμε τέτοιου 
είδους διαδικασίες, θα είμαστε όλοι υπό ποινική δίωξη κάθε μέρα για εκατό πενήντα αντικειμενικούς λόγους.  
Και μπορεί, για να μεν νομίζουν καμπόσοι ότι στρεφόμαστε εναντίον τους, γιατί έχουν χούγια, να κάμνουν ό,τι 
θέλουν.  Αλλά τούτο μπορεί να αποτελέσει λόγο για εκατό πενήντα άλλους αντικειμενικούς λόγους να 
προσάγετε κόσμο εις τα δικαστήρια.  ∆εν πρόκειται για αστείο.  Είναι τον ποινικό κώδικα που τροποποιούμε.  
Πρέπει να είμαστε υπεύθυνοι άνθρωποι.  Αυτό να το ξαναδούν και να το σκεφτούν καλά αυτοί που 
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ομοφώνησαν επί τούτου.  Φυσικά, εβάλαν με κι εμένα ότι ομοφωνώ.  ∆εν ομοφωνώ με τίποτε, για να ξέρετε, 
και θα ψηφίσω εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, εισηγείστε αναβολή, αν έχω αντιληφθεί; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, ως δικηγόρος και ως βουλευτής εδώ...  Είναι πολύ γενικό το κείμενο, για 
να σηκωστεί η Βουλή σήμερα να το ψηφίσει.  Να το ξαναδούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σαμψών, τι λέτε ως πρόεδρος της επιτροπής Νομικών;  Θέλετε να λάβετε υπόψη τις 
παρατηρήσεις που έχουν γίνει από τους συνάδελφους, για να μη συνεχιστεί ασκόπως η συζήτηση;  Ερωτώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σωτήρη Σαμψών) 

 Παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, να έρθω στο βήμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοπιάστε στο βήμα, βεβαίως. 

 Και μετά, αν θα συνεχιστεί η συζήτηση και δε θα υπάρξει αναβολή, ο κ. Θεμιστοκλέους και η κ. Αθηνά 
Κυριακίδου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν το ερώτημα που θέτετε είναι για αναβολή, νομίζω από τη θέση του να κλείσει αυτό το 
διαδικαστικό και μετά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελάτε, πέστε απ’ εδώ, αλλά μην μπείτε στην ουσία.  Πρώτα, παρακαλώ, πέστε για το αίτημα αναβολής, 
εάν συμφωνείτε, για να ερωτήσω το σώμα.   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όχι.  Έχει συζητηθεί στην επιτροπή Νομικών αρκούντως και δεόντως το θέμα.  
Λήφθηκαν υπόψη όλες οι παράμετροι που ήταν ενώπιον της επιτροπής Νομικών τόσο από το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης όσο και από τη Νομική Υπηρεσία και η επιτροπή Νομικών κατέληξε.  Θεωρώ ότι δεν τίθεται θέμα 
αναβολής και δεν υπάρχει και λόγος για αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Και επί της ουσίας. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Θέλω, με την άδειά σας...  Το 2011, κύριε Πρόεδρε, αυτή η Βουλή ψήφισε τον περί της Καταπολέμησης 
Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού ∆ικαίου Νόμο, είναι ο 
Νόμος αρ. 134(Ι) του 2011, με τον οποίο ποινικοποιούνταν και ποινικοποιούνται πράξεις δημόσιας υποκίνησης 
βίας ή μίσους κατά προσώπων για άλλους λόγους διάκρισης, όπως για λόγους φυλής, χρώματος, εθνικότητας, 
θρησκείας, εθνικής καταβολής κ.λπ. ή γενεαλογικών καταβολών.   

 Αυτό το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας προς ψήφιση είναι το δεύτερο σκέλος της εισήγησης της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για κατάργηση και για ποινικοποίηση των μορφών διακρίσεως αυτού του είδους και 
αρχικά ήρθε ενώπιον της επιτροπής ως μέρος και ως τροποποίηση του υφιστάμενου νόμου, που μόλις 
προανέφερα.  Εν τη σοφία τους η επιτροπή Νομικών και η Νομική Υπηρεσία συμφώνησαν ότι, αντί να μπει σε 
αυτό το νόμο που αφορά το ρατσισμό και την ξενοφοβία, έπρεπε να μπει στον ποινικό κώδικα, παρά το 
γεγονός ότι το λεκτικό του νομοθετήματος είναι ακριβώς το ίδιο με εκείνο που αφορά την ποινικοποίηση της 
ξενοφοβίας και του ρατσισμού.  Επομένως, με το νομοσχέδιο τούτο συμπληρώνεται το σχετικό νομικό πλαίσιο 
εναντίον της διάκρισης.   

 Με το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, ποινικοποιείται η εκ προθέσεως δημόσια 
και με απειλητικό τρόπο προτροπή…  Kαι αυτό είναι σημαντικό, αν και κανένας δεν το ανέφερε.  ∆εν είναι 
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αρκετό η συμπεριφορά να είναι προσβλητική, απειλητική ή υβριστική, θα πρέπει να υποκινεί δημόσια σε βία ή 
μίσος.  Εδώ είναι το σημαντικό.  Και βεβαίως, κύριε Μισέ... 

 Πούν’ τον, έφυεν;   

 Κι εγώ Έλληνας ορθόδοξος είμαι, χριστιανός, αυτό όμως δε μου δίνει το δικαίωμα να βγαίνω στο δρόμο 
και να βρίζω και να υποκινώ σε βία εναντίον προσώπου ή εναντίον ομάδας προσώπων λόγω του 
προσανατολισμού τους του σεξουαλικού ή λόγω της ταυτότητας του φύλου τους.  Και είναι αυτή η 
συμπεριφορά... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αυτό όμως ούτως ή άλλως απαγορεύεται... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ακριβώς, ακριβώς. 

 Κι είναι αυτή η συμπεριφορά που είναι κολάσιμη ποινικά ή που μπορεί να είναι κολάσιμη ποινικά, εάν 
και εφόσον τα συστατικά στοιχεία του αδικήματος του οποίου, επαναλαμβάνω, κύριο συστατικό στοιχείο είναι η 
προτροπή σε βία και μίσος αποδειχθούν ή στοιχειοθετηθούν.  Εν πάση περιπτώσει αυτό το αποφασίζει πρώτ’ 
απ’ όλα η διωκτική αρχή στην οποία γίνεται η καταγγελία ή ο Γενικός Εισαγγελέας από τον οποίο θα ζητηθεί 
άδεια για καταχώριση ιδιωτικής ποινικής υπόθεσης -και αυτό είναι το δεύτερο μέρος του νομοθετήματος- και όχι 
ο καταγγέλλων ή εκείνος ο οποίος προχωρά και ζητά την άδεια του Γενικού Εισαγγελέα. 

 Η θεωρία ότι υφιστάμενος νόμος που αφορά την κοινή επίθεση καλύπτει ανθρώπους οι οποίοι δέχονται 
επιθέσεις αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορεί να τύχει ορθής αντιμετώπισης από εμάς, καθότι δεν πρέπει πρώτα 
άνθρωποι να τρων ξύλο και μετά να έρχεται ο νόμος να εφαρμόζεται ως για ποινικό αδίκημα.  Για όνομα του 
Θεού!  Αυτός ο συγκεκριμένος νόμος, ο οποίος προληπτικά -ορθά προληπτικά- δρα και ενεργεί, επενεργεί, 
είναι τέτοιος, ώστε τέτοιες συμπεριφορές που ενδεχομένως να προτρέπουν δημόσια σε βία ή μίσος εναντίον 
ομάδας ανθρώπων ή ανθρώπου που ανήκει σε ομάδα λόγω των σεξουαλικών του προσανατολισμών ή λόγω 
του φύλου του, της ταυτότητας του φύλου του, να ποινικοποιούνται, για να μπορεί ο καθένας πλέον να έχει την 
προστασία του νόμου.   

 Θα καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το συγκεκριμένο νομοθέτημα θεωρώ και θεωρεί και η 
επιτροπή Νομικών και θεωρεί και η Γενική Εισαγγελία και θεωρεί και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης ότι επιτυγχάνει 
την απαιτούμενη ισορροπία μεταξύ της συνταγματικής κατοχύρωσης του δικαιώματος της έκφρασης, που πολύ 
ορθά πρέπει να προστατεύεται με βάση το άρθρο 19 του συντάγματος, και της ανάγκης εισαγωγής νομοθετικής 
ρύθμισης που να μπορεί να ενεργοποιηθεί σε περιπτώσεις ακραίου ή κραυγαλέου λόγου που προτρέπει σε 
πράξεις υποκίνησης βίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους έχει το λόγο, μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου, μετά η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου και μετά 
ο γιατρός. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θέλω μια μικρή δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κι ο κ. Μαππουρίδης, παρακαλώ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 
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Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πρώτον, να πούμε ότι πολιτική σε αυτό τον τόπο δεν ασκεί η Επίτροπος ∆ιοικήσεως.  Αυτή η Βουλή δεν 
ανήκει σε κανέναν παρά μόνο στον κυπριακό λαό.  Αυτόν εκφράζει, αυτόν αντιπροσωπεύει και αυτόν έχει 
καθήκον να υπερασπίζεται και να προστατεύει.  ∆εύτερον, να πω ότι μπροστά μου έχω τρεις παραλλαγές του 
ίδιου νομοθετήματος.  Στην προτελευταία δεν αναφέρεται πουθενά η έννοια του προσβλητικού χαρακτήρα.  
Τρίτον, να μπούμε στην ουσία των πραγμάτων.  Με αυτό το νομοθέτημα έχετε καταργήσει όλους τους 
συγγραφείς, όλα τα θεατρικά έργα, έχετε εξοντώσει όλους τους τραγικούς συγγραφείς, έχετε εξοντώσει την 
ελευθερία της έκφρασης, έχετε περιορίσει τα όρια της διάνοιας των ανθρώπων... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έχετε, όπως έχει πει ο κ. Αριστοτέλης Μισός, απαγορεύσει το κήρυγμα οποιασδήποτε επίσημης 
θρησκείας.  Ξέρετε πόσες αναφορές κάμνει η Καινή ∆ιαθήκη σε πολλά από αυτά που πάτε να προστατεύσετε;  
Όποιος πει το παραμικρό είναι οιονεί υπόδικος, οιονεί να αρπάξει τρία χρόνια φυλάκιση.  Όποιος γελοιογράφος 
κάμει μια γελοιογραφία...  Όσοι από εσάς ετραβούσατε τα βυζιά σας για τη δολοφονική απόπειρα στο Παρίσι το 
εξεχάσατε πολύ γρήγορα, αλλά εκείνοι εκεί στο Παρίσι οι γελοιογράφοι ασχολούνταν με κάποια άλλη θρησκεία.  
Έρχεστε σήμερα και ποινικοποιείτε και εκείνους εκεί και αυτούς εδώ τους γελοιογράφους.  Αυτή είναι η 
πραγματικότητα!  Έχετε ποινικοποιήσει επίσης όλους τους ζωγράφους, όλους τους γλύπτες.  Έχετε δηλαδή 
ποινικοποιήσει όλα όσα διαφοροποιούν τον άνθρωπο από το ζωικό βασίλειο.  Με ποιο επιχείρημα;  ∆ήθεν -
υποκριτικά βεβαίως- για να υπερασπιστείτε κάποιες ομάδες που οι πλείστοι από εσάς δεν μπορείτε να τις 
καταλάβετε ούτε μέρα μεσημέρι!  Αυτή είναι η ωμή πραγματικότητα.  Και λέει εδώ “το οποίο εκ προθέσεως”.  
Ποιος θα μετρήσει την πρόθεση;  Ποιος θα αντιληφθεί και να μας δώσει τα όρια της έννοιας της προσβολής;  
Όταν λέτε στον άλλο «είσαι καμπούρης», «είσαι κουτσός», «είσαι μαύρος», εξού και τα πλείστα επίθετα στην 
Κύπρο είναι “ο μαύρος”, “ο κοντός”, “ο ψηλός”, αυτό δεν είναι ρατσισμός;  ∆εν είναι αθέμιτη παρέμβαση στην 
προσωπικότητα του ατόμου;   

 Αυτό το νομοσχέδιο, παρά το γεγονός ότι ήρθε από την κυβέρνηση και παρά το γεγονός ότι το κόμμα 
μου θα το στηρίξει, θα το καταψηφίσω.  Εγώ δεν έγινα βουλευτής, για να ψηφίζω αυτού του είδους τα 
νομοθετήματα!  Και πού νομίζετε ότι θα φτάσει αυτή η βαλίτσα;  Πριν από λίγο καιρό ποινικοποιήσαμε δήθεν 
ότι όποιον αρνηθεί ότι έγινε γενοκτονία των Αρμενίων, δεν πά’ να είναι ο μεγαλύτερος ιστορικός που 
ετζοιλιοπονούσαν οι αιώνες, θέλουμε να τον βάλουμε φυλακή!  Σήμερα έρχεται τούτο.  Με αυτή τη νοοτροπία 
θα καταλήξετε να βάζετε φυλακή...  Απλά για ένα στραβοκοίταγμα του πολίτη θα τον συλλαμβάνετε εσείς!  Και 
το ερώτημα το δεύτερο είναι το εξής:  Κατά τη γνώμη σας η ποινή είναι ανάλογη του κακουργήματος;  Τρία 
χρόνια φυλάκιση;  Οι ποινές δηλαδή συνάδουν με τις υπόλοιπες ποινές του ποινικού κώδικα;   

 Να σας πω και το τελευταίο.  Αυτούς που υποκριτικά κάποιοι από εμάς πάμε δήθεν να υπερασπιστούμε 
τους στοχοποιείτε, τους κάνετε επίκεντρο των στόχων της κοινωνίας, αλλά μια κοινωνία δεν καλουπώνεται.  
Πόσες φορές να σας το πούμε;  Αυστηρά ομιλούντες, από την ισχύ του νόμου, από την εφαρμογή του, σε ένα 
μήνα πρέπει να υπάρχουν στις Κεντρικές Φυλακές τουλάχιστον εκατό χιλιάδες Κύπριοι!  Ξέρετε γιατί;  ∆ιότι 
είναι αυτοί που αποστρέφονται αυτά που είπε ο κ. Μισός.  Και, αν το πουν σε καφενείο, σε σωματείο, στο σπίτι, 
εσείς δίνετε εξουσία σε αυτούς που έχουν μανία με τις διώξεις να τους σύρουν ενώπιον δικαστηρίων και μετά 
στη φυλακή.  Επειδή προβλέπω ότι θα έρθουν και άλλες παρόμοιες νομοθετικές πρωτοβουλίες, τέτοιου είδους 
νομοθετήματα, συνοψίζω, που περιορίζουν τη διάνοια, την τέχνη, την έκφραση, την ελευθεροτυπία, την 
ελευθεροφωνία, την ελευθεροφροσύνη και την έκφραση της ταυτότητας και ταυτότητα σημαίνει “ιδιαιτερότητα” 
και ιδιαιτερότητα σημαίνει να λες όχι μόνο αυτά που δεν είσαι, αλλά και αυτά που είσαι, εγώ θα το καταψηφίσω.  
Και να θυμάστε ότι τη σημερινή μέρα, αυτή τη μέρα την ιστορική της πολιτικής ιστορίας του τόπου θα τη 
χαρακτηρίσουν ως μία από τις πλέον μελανές μέρες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Θεμιστοκλέους. 

 Το λόγο έχει η κ. Αθηνά Κυριακίδου.  Ακολουθούν η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ο κ. Πανίκκος 
Σταυριανός, ο κ. Ρίκκος Μαππουρίδης και η κ. Στέλλα Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Υπάρχει μια πανευρωπαϊκή εκστρατεία του Συμβουλίου της Ευρώπης εναντίον της ρητορικής μίσους και 
εμείς ως κυπριακή Βουλή συμμετέχουμε σε αυτή την εκστρατεία με βουλευτή μέλος του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, ο οποίος είναι ο βουλευτής- σύνδεσμος αυτής της εκστρατείας, η υποφαινόμενη.  Αυτή η εκστρατεία 
έχει ως στόχο να προστατεύσει τις ευάλωτες ομάδες πληθυσμού και τις αδύνατες ομάδες πληθυσμού.  Και 
είμαι σίγουρη ότι, παρ’ όλο που δε συμμετέχω στην επιτροπή Νομικών, αυτός ο νόμος έχει ως στόχο να 
προστατεύσει τα ανθρώπινα δικαιώματα αυτών των ανθρώπων.  Άλλο είναι η ελευθερία του λόγου και άλλο 
είναι η αυθαιρεσία του λόγου.  Και σε τούτη την κοινωνία που ζούμε δυστυχώς καταντήσαμε την αυθαιρεσία να 
την κάνουμε δημοκρατία, χωρίς να σεβόμαστε τα ανθρώπινα δικαιώματα των ευάλωτων ομάδων.  Εμείς ως 
εκπρόσωποι του λαού θα έπρεπε να είχαμε και θα πρέπει να έχουμε ως κύρια προτεραιότητά μας το να 
προστατεύσουμε αυτούς που δεν έχουν φωνή, αυτούς που είναι περιθωριοποιημένοι και αυτούς που είναι 
αδύνατοι.  Εγώ θα το υποστηρίξω με όλες μου τις δυνάμεις, γιατί διάβασα μέσα στην αναφορά ότι υπάρχει 
ισορροπία μεταξύ του συνταγματικού δικαιώματος της ελευθερίας του λόγου και της προστασίας αυτών των 
ευάλωτων ομάδων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου. 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, παρακαλώ.   

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν ακουστεί πολλά, κάποια εκ των οποίων θλιβερά.  
Έχει ακουστεί η άποψη ότι περιορίζουμε το δικαίωμα έκφρασης.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση όμως 
αναφερόμαστε σε εκφράσεις μίσους και μάλιστα μίσους ενάντια σε μια ομάδα πολιτών που έχει ιστορικά 
υποστεί πολλή καταπίεση και κοροϊδία.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Στην Κύπρο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Παντού. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΟΥ: 

 Είναι καθήκον μας να προστατεύσουμε ομάδες πολιτών που υφίστανται τις συνέπειες αυτού του 
ιδιότυπου μίσους.  Η Κύπρος χωρίς αυτό το ρατσισμό και αυτό το μίσος θα είναι μια καλύτερη, μια πιο 
ελεύθερη, πιο υγιής κοινωνία, έστω και αν αυτό αναγκαστούμε να το κάνουμε μέσω του ποινικού κώδικα, αφού 
φαίνεται ότι είναι ο μόνος τρόπος και η μόνη οδός.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ την κ. Χαραλαμπίδου. 

 Ο κ. Σταυριανός, παρακαλώ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να θέσω πρώτα απ’ όλα ένα θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Στο κατά πόσο ο φίλος ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών έχει δικαίωμα να πάρει απόφαση στο κατά 
πόσο θα ανασταλεί ή θα πάει πίσω στην επιτροπή τούτο το θέμα και αν πρέπει η Βουλή να αποφασίσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχω δώσει σε κανέναν το δικαίωμα. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ακριβώς, επειδή το θέμα ευσταθεί ακόμη… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν υπάρχει αίτημα, θα το θέσω στην ολομέλεια, αλλά, επειδή δεν υπήρξε επιμονή από τον κ. Κουλία… 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι μπήκε το θέμα και δεν το βάλατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν το θέμα έχει μπει, ασφαλώς θα το θέσω.  ∆ιακόπτω αμέσως, διακόπτω τη διαδικασία, διότι δεν είχα 
αντιληφθεί.  Υπάρχει, εξακολουθεί να υπάρχει το αίτημα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να το εξηγήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Μα, ξεκίνησε η συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, έν’ δυνάμει του αιτήματός μου που ξεκίνησε.  Και ο λόγος που έχω το αίτημα τούτο, περίπου εδώ 
παρουσιαζόμαστε ως μια κοινωνία κανιβάλων, ότι περίπου τζιείνους που έχουν ιδιαιτερότητες βρίζουμέν τους 
τζιαι ξιτιμάζουμέν τους.  Τέτοιο φαινόμενο στην Κύπρο δεν παρατηρείται!  Αλλά να σας πω ένα παράδειγμα, 
για να γίνει κατανοητό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 …και αίτημα, επειδή είναι γενικοί οι όροι, αιτούμαι αναβολής, να το ξαναδεί η επιτροπή και να το 
συγκεκριμενοποιήσει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

 Ξεκίνησε η συζήτηση, δεν μπορούμε να διακόψουμε στο μέσο της συζήτησης και να αναβάλουμε το 
θέμα.  Έπρεπε να είχε τεθεί στην αρχή, να τεθεί σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, όταν… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να σας εξηγήσω τη θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Κατάλαβα ότι με τη 
σιωπή όλων είχαμε αποδεχθεί ότι δε θα τεθεί θέμα αναβολής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είχα αντιληφθεί και εγώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εάν μας έλεγε κάποιος από την αρχή «θέλουμε αναβολή, επειδή υπάρχουν όροι σ’ αυτό το νομοσχέδιο 
οι οποίοι είναι αόριστοι», ενδεχομένως εμείς να το εξετάζαμε. 

 Με όλο το σεβασμό, όταν έχει εξελιχθεί η συζήτηση με τον τρόπο που έχει εξελιχθεί, δεν μπορούμε να 
αναβάλουμε αυτή την ψηφοφορία πλέον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχουμε καμία διαφωνία.  Εκείνο που θέλω να πω είναι το εξής:  Ο κ. Κουλίας είχε μιλήσει στην αρχή 
πράγματι και είχα αντιληφθεί ότι υπονόησε ότι ζητά αναβολή.  Ρώτησα τον πρόεδρο της κοινοβουλευτικής 
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επιτροπής Νομικών να πει την άποψή του, επειδή είναι η επιτροπή η οποία ασχολήθηκε με το θέμα.  Εάν 
κακώς αντιληφθήκαμε, ότι στην αρχή δηλαδή της διαδικασίας της συζήτησης ηγέρθη θέμα αναβολής, είναι γι’ 
αυτό που είπα, εάν υπάρχει η επιμονή -και κακώς αντελήφθημεν ότι δεν υπήρχε επιμονή- να το θέσω.  Γι’ αυτό 
εν πάση περιπτώσει προχωρεί η συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό για τη διαδικασία, με όλο το σεβασμό, σε τούτη την επιτροπή έγιναν 
πάρα πολλές φορές ελαστικές διαδικασίες.  Αυτό το θέμα είναι άκρως κρίσιμο, διότι η αοριστία και η γενικότητα 
των ποινικών όρων απειλεί να στείλει ανθρώπους στη φυλακή.  ∆εν πρέπει να είμαστε προσεχτικοί και να το 
ξαναδούμε;  Έππεσεν το μέλι μες στη ζάχαρη δηλαδή;  Έν’ τόσο αυστηρές οι διαδικασίες;  Αν είναι τόσο 
αυστηρές οι διαδικασίες, άλλη φορά θα εφαρμόζουμε τον κανόνα κατά γράμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποφάσισα ότι προχωρούμε και έχει το λόγο ο κ. Σταυριανός.   

 Μη θέτετε θέμα αναβολής, δεν τίθεται θέμα αναβολής.  Προχωρήστε επί της ουσίας. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέτω το θέμα τότε να μου εξηγήσει κάποιος τζιαι να μου πει τούτη η έννοια της 
“υποκίνησης βίας ή μίσους” τι σημαίνει;   «Προφορικά ή διά του τύπου, με γραπτά κείμενα και ηχογραφήσεις ή 
οποιοδήποτε άλλο τρόπο.».  ∆ηλαδή… 

Α. ΜΙΣΟΣ: 

 Έρχεται το σύμφωνο συμβίωσης, κύριε… 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 ∆ηλαδή, με άλλα λόγια, αν κάποιος αυτή τη στιγμή έχει γράψει ένα κείμενο και έχει πάρει μία θέση, είτε 
αυτό είναι ιερό κείμενο από μια θρησκεία είτε αυτό είναι ένα κείμενο κάποιου λόγιου ή κάποιου 
πανεπιστημιακού, αυτός ο άνθρωπος με αυτές τις διαδικασίες αυτή τη στιγμή θα είναι καταδικαστέο άτομο.  Γι’ 
αυτό θεωρώ εγώ ότι πρέπει να πάρουμε κάποια λογική απόφαση σήμερα, να σταλεί πίσω το θέμα για 
συζήτηση και επακριβώς να οριστούν οι όροι, διότι θα είναι, με το συμπάθιο, το χάνι του Πάντζιαρου και μέσα 
στο γήπεδο αύριο, που θα βρίζει ο αποελίστας τον ομονοιάτη με τα γνωστά επίθετα, να μπαίνουν φυλακή 
τούτοι οι άνθρωποι.  Και δε θα μπορεί το κράτος να έρθει να… Επειδή θα χρησιμοποιεί φράσεις και εκφράσεις 
και θα έχει πρόβλημα η πολιτεία, τεράστιο πρόβλημα η πολιτεία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Στέλλα Κυριακίδου έχει το λόγο. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ είμαι. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ο κ. Μαππουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, συγγνώμη, είναι ο κ. Μαππουρίδης. 

 Από τη θέση σας. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, είναι κρίσιμο το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, ωραία. 

Ρ. ΜΑΠΠΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Έντιμοι κύριοι βουλευτές,  

 Υπάρχει σε εξέλιξη μια ρήξη, μια ρήξη η οποία ξεκίνησε από τις θέσεις αναφορικά με το περιβάλλον, ότι 
δήθεν δεν υπάρχει θέμα περιβαλλοντικό για τις κλιματικές αλλαγές, προχώρησε με την αμφισβήτηση της 
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νομοθεσίας για τη Γενοκτονία των Αρμενίων, συνεχίστηκε σήμερα και θα κορυφωθεί, όπως ήδη αναφέρθηκε 
από το φίλο τον Τέλη Μισό, στο σύμφωνο συμβίωσης. 

 Είμαστε έτοιμοι να συγκρουστούμε με τη ρήξη αυτή, γιατί μόνο έτσι κατακτιέται η δημοκρατία.  Γιατί η 
επίκληση της δημοκρατίας για απόκρουση νομοθετημάτων που την κατοχυρώνουν ήταν κλασική μέθοδος 
φασιστικής αντιμετώπισης.  Αυτή λοιπόν τη ρήξη, την οποία ξεκινήσατε, θα την προωθήσουμε, για να την 
καταλύσουμε.  Πρέπει επιτέλους τα θέματα να τεθούν όπως είναι.   

 Η καταπολέμηση της υποκίνησης βίας και μίσους έγινε ήδη από το 2011, όταν παρόμοιο άρθρο τέθηκε 
για την ξενοφοβία, το ρατσισμό.  Η γενετήσια προτίμηση, ο γενετήσιος προσανατολισμός ή η ταυτότητα φύλου, 
δεν προνοείτο στον ορισμό της ξενοφοβίας και του ρατσισμού και γι’ αυτό κρίθηκε σκόπιμο όπως ρυθμιστεί το 
θέμα ανάλογα και αναφορικά και με τα θέματα αυτά.   

 Το ίδιο θέμα ρυθμίστηκε και στη βία στα γήπεδα αναφορικά με το παράδειγμα που τέθηκε 
προηγουμένως.  Μάλιστα, τα “Oέ οέ… το ΑΠΟΕΛ” να κλείσουν!  Ρυθμίστηκαν νομοθετικά ως ρατσιστικά 
συνθήματα.  Kαι το “Τι θέλανε τους φούρνους οι Ναζί” που φωνάζουν στα γήπεδα.  Να κλείσουν!.  Έχουν 
ρυθμιστεί νομοθετικά ήδη από πέρσι και τα ρατσιστικά συνθήματα κατ’ ανάλογο προς τον ορισμό τούτο που 
αντιμετωπίζουμε σήμερα τρόπο έχουν ήδη νομοθετηθεί.  Η κοινωνία προχωρά μπροστά και θα προχωρήσει 
μπροστά.   

 Πρόσωπο το οποίο εκ προθέσεως και όχι με αυστηρή ευθύνη δημόσια και όχι ιδιωτικά στο σπίτι του 
όπως λέχθηκε, κατά τρόπο που έχει απειλητικό ή υβριστικό ή προσβλητικό χαρακτήρα, και όχι οποιαδήποτε 
φράση, κίνηση ή έκφραση, όπως λέχθηκε, προτρέπει ή υποκινεί προφορικά ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο βία, 
όχι οποιαδήποτε αιχμή, αλλά βία ή μίσος που στρέφεται κατά ομάδας προσώπων ή μέλους ομάδας 
προσώπων που προσδιορίζεται με βάση το γενετήσιο προσανατολισμό τους ή την ταυτότητα φύλου -και μη 
μου πείτε ότι ο γενετήσιος προσανατολισμός είναι καινοφανής λέξη, όπως υπαινίχθηκε συνάδελφος 
προηγουμένως, δεν είναι η πρώτη φορά που την ακούσαμε και αλίμονο αν ήταν η πρώτη φορά που την 
ακούσαμε- υπόκειται σε φυλάκιση μέχρι τριών ετών και πρόστιμο μέχρι €5.000.  Πρέπει να σας θυμίσω ότι οι 
παρόμοιες εκφράσεις μέσα στο γήπεδο τιμωρούνται με παρόμοια φυλάκιση και οι ξενοφοβικές εκφράσεις 
τιμωρούνται με πέντε χρόνια φυλάκιση.  Επομένως, δεν είναι ούτε ήπιο ούτε και αυστηρό, είναι ισορροπημένο 
αυτό το νομοθέτημα.  

 Και τέθηκε και επιπλέον περιχαράκωση.  ∆εν μπορεί να διωχθεί κανένας εκτός κατόπιν έγκρισης του 
Γενικού Εισαγγελέα.  Επομένως, η θεσμική κατοχύρωση της ισορροπίας ανάμεσα στην ελευθερία έκφρασης 
και στην ποινικοποίηση της υπέρβασής της έχει ήδη κατοχυρωθεί, γι’ αυτό μην επικαλείστε τη δημοκρατία, για 
να προχωρήσετε σε κατάλυσή της.  ∆ε θα περάσει τέτοιου είδους αντίληψη.   

 Ευχαριστώ.      

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μαππουρίδη.  

 Τώρα η κ. Στέλλα Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να συμφωνήσω με το συνάδελφο τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους.  Αυτή η Βουλή έχει την ευθύνη να 
προστατεύσει το λαό της.  Ο λαός της όμως αποτελείται από πολλές διαφορετικές ομάδες πολιτών.  
∆ιαφορετικές λόγω θρησκείας, φύλου, καταγωγής ή σεξουαλικού προσανατολισμού. 

 Για το φίλο τον κ. Σταυριανό, διότι ρώτησε τι εννοούμε με το “δήλωση μίσους”, θα σας διαβάσω τον 
ορισμό τον οποίο έχουμε από το Συμβούλιο της Ευρώπης.  «∆ήλωση μίσους θεωρείται η πρόκληση και η 
ενθάρρυνση μίσους, διακρίσεων ή εχθρότητας εις βάρος ενός ατόμου οι οποίες υποκινούνται από τις 
προκαταλήψεις εναντίον του εν λόγω ατόμου εξαιτίας συγκεκριμένου χαρακτηριστικού του.».  Είναι απλό. 

 Απλώς διερωτώμαι, όταν αυτή η Βουλή ψήφισε το νόμο για την καταπολέμηση ορισμένων μορφών 
εκδηλώσεων ρατσισμού και ξενοφοβίας το 2011, πού ήταν τότε η ευαισθησία μας;  Και να σας διαβάσω το 
άρθρο που εμείς ψηφίσαμε.  Κατά λέξη:  «Πρόσωπο το οποίο εκ προθέσεως, δημόσια ή κατά τρόπο που έχει 
απειλητικό ή υβριστικό ή προσβλητικό χαρακτήρα, που προτρέπει ή υποκινεί προφορικά ή διά του τύπου ή με 
γραπτά κείμενα ή εικονογραφήσεις ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο βία ή μίσος...» κ.λπ., «…που στρέφεται κατά 
προσώπου ή κατά ομάδας ανθρώπων…».  Είχε σχέση με το ρατσισμό και την ξενοφοβία.  Πού ήταν τότε η 
ευαισθησία μας;   

 Εγώ διερωτώμαι πραγματικά μήπως τελικά η υποκρισία είναι σήμερα, που έχουμε μπροστά μας 
ακριβώς το ίδιο λεκτικό σε ένα άρθρο το οποίο εμείς οι ίδιοι ψηφίσαμε και αφορά το ρατσισμό και την 
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ξενοφοβία, σήμερα, που αφορά τα θέματα ομοφοβικού λόγου και μίσους, σήμερα, που ξαφνικά επικαλούμαστε 
ότι θα πάνε χιλιάδες άτομα φυλακή, ότι είναι αόριστο, ότι δεν ξέρουμε τι συζητούμε. 

 Εγώ πραγματικά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα παρακαλέσω να κρατήσουμε ησυχία, αγορεύει η συνάδελφος, να την ακούσουμε. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 …θέλω να ευχαριστήσω όλα τα μέλη και τους συναδέλφους της επιτροπής Νομικών, τον πρόεδρο και τα 
μέλη, οι οποίοι έχουν προχωρήσει, και οι οποίοι σήμερα μετά από μεγάλη καθυστέρηση έχουν φέρει μπροστά 
μας αυτή την πολύ αναγκαία νομική ρύθμιση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο την κ. Στέλλα Κυριακίδου. 

 Υπάρχουν δευτερολογίες.  Νομίζετε ότι υπάρχει λόγος να συνεχιστεί η συζήτηση; 

 Λοιπόν, ερωτώ το σώμα εάν θεωρεί ότι εξηντλήθη η συζήτηση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Εξηντλήθη η συζήτηση, προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού; 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ναι. 

 Επειδή αναφέρθηκε η κ. Κυριακίδου σε εμένα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, ήταν επιχειρηματολογία, συνάδελφε.   

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αλλά η κ. Κυριακίδου ήθελε να μου απαντήσει όσον αφορά τη δήλωση 
μίσους και μου ανέγνωσε έναν όρο από την Ευρωπαϊκή Ένωση και εγώ λέω ότι ποτέ σε καμία περίπτωση 
επιστημονικά δεν κατοχυρώνεται και δεν αναγνωρίζεται ένας όρος χρησιμοποιώντας τον ίδιο όρο.  ∆ηλαδή, 
εγώ, όταν θα προσδιορίσω την κυπριακή Βουλή, εννά πω ότι είναι το κοινοβούλιο που είναι χτισμένο η 
κυπριακή Βουλή;  ∆ε γίνεται!  Θα πρέπει να πω τι είναι η κυπριακή Βουλή. 

 Και το μίσος, επειδή περιέχεται στο ορολόγιο, δεν εξυπηρετεί την καταβολή του όρου, δηλαδή να πω ότι 
το μίσος είναι το μίσος.  Και, επειδή το μίσος έχει να κάνει με το ψυχοσυναισθηματικό στοιχείο του ανθρώπου, 
έπρεπε να αναλυθεί με ψυχοσυναισθηματικούς επιστημονικούς όρους, για να ξέρει τέλος πάντων τι είναι το 
μίσος τζιαι ο καθένας που θέλουμε να προστατεύσουμε.  Έχει ανθρώπους που θυμώνουν, αλλά δε μισούν.  
Ανθρώπους που κάμνουν διάλογο και αντιτίθενται σε εκφράσεις και σε όρους, αλλά δε μισούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα. 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  Υπήρξαν ομιλητές επί θέματος αρχής, απεφάνθη το σώμα ότι 
έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

 ∆εύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 99Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έξι εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να υποθέσω ότι με την ίδια αναλογία ψήφων τοποθετούνται τα μέλη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, έξι εναντίον, μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κατ’ εξαίρεση μπορώ να πω κάτι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μα, εδώ δεν υπάρχει… Ψηφίσατε υπέρ.  ∆ε θα παραβιάσω τον κανονισμό. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όι, άλλο πράμα, αν επιτρέπεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι άλλο πράμα; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Πρόεδρέ μου, με όλο το σεβασμό, σέβομαι απόλυτα τις απόψεις των συναδέλφων, αλλά επειδή 
ακούστηκαν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν πρόκειται να επιτρέψω… 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Για την επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παραβιάζω τον κανονισμό, εάν σου επιτρέψω. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μα, Πρόεδρέ μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να δείξεις κατανόηση. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Είμαι υποχρεωμένος να υπερασπιστώ την επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παραβιάζω τον κανονισμό! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Να δείξω κατανόηση, αλλά να δείχνουν και οι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επιτρέπεται μόνο δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 11 θέμα, είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2014». 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο ζητούμε ως Ε∆ΕΚ δυο εβδομάδες αναβολή.  Υπάρχουν 
κάποια στοιχεία τα οποία θέλουμε να δούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; Υπάρχει ένσταση; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Υπάρχει ένσταση.  Ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αιτούμενης αναβολής; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση από την επιτροπή Νομικών, κύριε Πρόεδρε.  Απλά, ενημερώνω το σώμα ότι δεν 
έχουμε πρόβλημα ως επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση από το σώμα.  Επομένως, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 
δαπάνης από το ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για ποσό που αντιστοιχεί στο εναπομείναν 
εξήντα τοις εκατόν (60%) του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού δαπανών κατ’ αναλογία του κάθε 
κεφαλαίου του ∆ελτίου ∆απανών και χρήση του για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Εδώ πλέον δεν είναι συνεδρίαση!  Είναι δυστυχώς, να το πω, καφενείο!  Σας παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Παροχή στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπάνης από το ταμείο του 
για ποσό που αντιστοιχεί στο εναπομείναν εξήντα τοις εκατόν (60%) του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού 
κατ’ αναλογία του κάθε κεφαλαίου του ∆ελτίου ∆απανών και χρήσης του για το οικονομικό έτος που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το ταμείο του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για ποσό που αντιστοιχεί στο εναπομείναν εξήντα τοις εκατό (60%) 
του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού δαπανών κατ’ αναλογία του κάθε κεφαλαίου του ∆ελτίου 

∆απανών και χρήση του για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το προσχέδιο της πιο πάνω 
απόφασης σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Μαΐου 2015. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων παρέχεται στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 
(ΡΙΚ) εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης από το ταμείο του ΡΙΚ για ποσό που αντιστοιχεί στο εναπομείναν 
εξήντα τοις εκατόν (60%) του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού κατ’ αναλογία του κάθε κεφαλαίου του 
δελτίου δαπανών και χρήσης του για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015. 

 Όπως είναι γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων στη συνεδρία της ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015 
αποφάσισε όπως, αντί του συνολικά προϋπολογισθέντος ποσού δαπανών ύψους €28.835.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015, εγκρίνει τη διενέργεια δαπάνης μόνο για ποσό που αναλογεί στο 
σαράντα τοις εκατόν (40%) του ποσού αυτού.  Ταυτόχρονα, αποφάσισε όπως το υπόλοιπο ποσό που 
αντιστοιχεί στο εναπομείναν εξήντα τοις εκατόν (60%) αποδεσμευθεί μόνο μετά από σχετική απόφαση της 
ολομέλειας της Βουλής η οποία θα δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Συναφώς, με την υπό αναφορά απόφαση παρέχεται έγκριση για τη διενέργεια δαπάνης για το 
εναπομείναν αυτό ποσό κατ’ αναλογία του κάθε άρθρου του κάθε κεφαλαίου του δελτίου δαπανών του 
προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Παρακαλώ να διαβάσετε την απόφαση, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το 
ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και χρήσης της για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η 

∆εκεμβρίου 2015 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το άρθρο 2 του περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2015 Νόμου του 2015, ουδεμία δαπάνη που να υπερβαίνει το σαράντα τοις εκατόν (40%) του 
προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού δαπανών κατ’ αναλογία του κάθε άρθρου του κεφαλαίου του ∆ελτίου 
∆απανών δύναται να διενεργηθεί χωρίς να προηγηθεί σχετική απόφαση της ολομέλειας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η κατέστη αναγκαία η διενέργεια τέτοιας δαπάνης για ποσό που να αντιστοιχεί στο 
εναπομείναν εξήντα τοις εκατό (60%) του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού δαπανών κατ’ αναλογία του 
κάθε κεφαλαίου του ∆ελτίου ∆απανών για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015. 
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 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2015, που αντιστοιχεί στο εξήντα τοις εκατόν (60%) του προϋπολογισθέντος για το 
οικονομικό έτος 2015 ποσού δαπανών και χρήσης του για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2015. 

2. Η εξουσιοδότηση δίνεται υπό τον όρο ότι οποιαδήποτε δαπάνη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, θα 
διενεργείται κατ’ αναλογία των προβλεπομένων σε κάθε άρθρο του κάθε κεφαλαίου του ∆ελτίου 
∆απανών του εν λόγω προϋπολογισμού για το οικονομικό έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 13 μέχρι 21 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από τους 
υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.106-2015). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου (Τροποποιητικός) 
του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.107-2015). 

Ενέργειας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί της Συμφωνίας Σύνδεσης μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και των 
Κρατών Μελών τους αφενός και της 
Ουκρανίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.108-2015). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

4. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Φάση ΙΙ της Ανάκτησης Ατμών 
Βενζίνης κατά τη ∆ιάρκεια του Ανεφοδιασμού 
Μηχανοκίνητων Οχημάτων σε Πρατήρια 
Καυσίμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.030-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος 

5. Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.031-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του 
Επίσημου Παραλήπτη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.023-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  

7. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   
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(Αρ. Φακ. 23.03.052.024-2015). Τουρισμού  και  
Εσωτερικών  

8. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

9. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Αιτήσεις και Ιεραρχικές Προσφυγές) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης 
των Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων 
Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

11. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης 
των Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων 
Κλιματισμού) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

12. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και Πολιτισμού 

13. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

14. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.009-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών   

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.076-2015). 

Νεόφυτο Κωνσταντίνου  
και  
Γεώργιο Προκοπίου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Άμυνας 

2. Ο περί των Πολιτικών ∆ικαιωμάτων ∆ημόσιων 
Υπαλλήλων, Εκπαιδευτικών Λειτουργών, 
∆ημοτικών Υπαλλήλων, Κοινοτικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νομικών 
Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου Νόμος του  
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.077-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Νομικών  

3. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.078-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  
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και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

4. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.079-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Νομικών 

5. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης 
και Πολιτικά ∆ικαιώματα Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.080-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Νομικών 

6. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.081-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Νομικών 

7. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.082-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Νομικών  

8. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.083-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 

Νομικών  
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Κόμματος   

9. Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και 
Άλλων Περιοχών) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.084-2015). 

Σωτήρη Σαμψών  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  
και 
Νεόφυτο Κωνσταντίνου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος   

Νομικών   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.585, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας πληροφορήσει γιατί οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Υγείας αρνούνται να χορηγήσουν το φάρμακο EXJADE σε νέα περιστατικά ασθενών, ενώ 
συνεχίζεται η χορήγηση μόνο σε αυτούς που ήταν ενταγμένοι στο πρόγραμμα για τη λήψη του φαρμάκου. 

 Σύμφωνα με θεράποντες γιατρούς, υπάρχουν ασθενείς που δεν ανταποκρίνονται στα σκευάσματα 
DESFERAL και FERRIPROX. Αποτέλεσμα της μη ανταπόκρισης η μη σωστή αποσιδήρωση και πολλές 
επιπλοκές. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για το τι προτίθεται να πράξει για την επίλυση 
του θέματος και την άμεση χορήγηση του συγκεκριμένου φαρμάκου στους ασθενείς που το έχουν ανάγκη, 
σύμφωνα πάντα με τους θεράποντες γιατρούς του δημοσίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.586, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της ανεργίας που ταλανίζει άτομα άνω των 
τριάντα πέντε ετών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα προγράμματα και τις δράσεις που εφαρμόζει, με στόχο την εξεύρεση εργασίας σε άτομα άνω των τριάντα 
πέντε ετών, καθώς και για τα σχέδια που εφαρμόζονται στα πλαίσια της τρέχουσας προγραμματικής περιόδου 
και για αυτά που προωθούνται στα πλαίσια της επόμενης προγραμματικής περιόδου για την ηλικιακή ομάδα 
άνω των τριάντα πέντε ετών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.587, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών ότι στις κοινότητες Σίμου, Λάσα και Φιλούσα της επαρχίας Πάφου 
γίνεται εκτροφή χοίρων σε περιοχές που βρίσκονται εκτός κτηνοτροφικής ζώνης.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, 
οι χοίροι αφήνονται ελεύθεροι σε ξένα γεωργικά τεμάχια, με αποτέλεσμα να δημιουργούν τεράστιες ζημιές στις 
καλλιέργειες, στα συστήματα ποτίσματος και στις περιφράξεις των τεμαχίων.  Παράλληλα, όπως 
πληροφορήθηκα, στην περιοχή που βρίσκεται το παλιό γεφύρι του Σκάρφου πολίτες, όταν επιχειρούν να 
κατέβουν από τα αυτοκίνητά τους, δέχονται επιθέσεις από αδέσποτα γουρούνια.  Όπως με ενημέρωσαν οι 
κάτοικοι των περιοχών, έχουν προβεί σε καταγγελίες στις αρμόδιες αρχές, χωρίς όμως αυτές να επιληφθούν 
του προβλήματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για τη διόρθωση της όλης κατάστασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.588, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε επιστολή της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, ημερομηνίας 27ης Αυγούστου, 
προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με θέμα τη διασφάλιση των δικαιωμάτων παιδιού 
θύματος σεξουαλικής κακοποίησης εκτός οικογένειας αναφέρεται το εξής:  “Kατά τη διάρκεια διερεύνησης της 
σεξουαλικής κακοποίησης από την αστυνομία δεν ακολουθείται πρωτόκολλο ή κωδικοποιημένη και επίσημα 
θεσμοθετημένη διατμηματική διαδικασία που να ρυθμίζει το θέμα της διαχείρισης των περιστατικών 
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σεξουαλικής κακοποίησης ή άλλης κακοποίησης παιδιών, ώστε να διασφαλίζεται ότι κατά την επαφή ενός 
παιδιού θύματος κακοποίησης με το σύστημα δικαιοσύνης τού παρέχονται όλες οι απαραίτητες πληροφορίες 
που αφορούν μεταξύ άλλων τα δικαιώματά του, τον τρόπο λειτουργίας του συστήματος και τις διαδικασίες που 
θα ακολουθήσουν στην περίπτωσή του, πιθανά προστατευτικά μέτρα που μπορεί να ληφθούν, καθώς και 
άλλες υπηρεσίες στις οποίες μπορεί να έχει πρόσβαση για στήριξη”.  Παράλληλα, στην επιστολή αναφέρεται 
ότι το Εγχειρίδιο ∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών για Χειρισμό Περιστατικών Βίας στην Οικογένεια εφαρμόζεται 
μόνο σε περιπτώσεις ενδοοικογενειακής κακοποίησης παιδιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει με επίσημη θεσμοθέτηση της διαδικασίας που να ρυθμίζει το θέμα της διαχείρισης των 
περιστατικών σεξουαλικής ή άλλης κακοποίησης παιδιών εκτός οικογένειας, ώστε να διασφαλίζεται ότι 
παρέχονται στο παιδί όλες οι απαραίτητες πληροφορίες για τα δικαιώματά του, τον τρόπο λειτουργίας του 
συστήματος και τις διαδικασίες που ακολουθούνται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.589, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Μετά που έχουν επιτραπεί οι αναπτύξεις εντός των βρετανικών βάσεων στη βάση τοπικών σχεδίων, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνονται, 
προκειμένου οι επιχειρήσεις εντός των βρετανικών βάσεων να είναι δικαιούχες χρηματοδότησης από όλα τα 
ευρωπαϊκά ταμεία και έτσι να αρθεί η διάκριση που επικρατεί σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.590, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών στο “Σπίτι της Ελπίδας”, στο οποίο φιλοξενούνται ασυνόδευτοι 
ανήλικοι, έγινε αναφορά για τα ταξιδιωτικά έγγραφα τα οποία παραχωρούνται σε ανηλίκους, για να 
επισκεφθούν συγγενείς τους σε άλλες χώρες.  Τα έγγραφα αυτά δεν αναγνωρίζονται από κανένα άλλο κράτος, 
με αποτέλεσμα οι ανήλικοι να μην μπορούν να ταξιδέψουν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το θέμα και τον 
τρόπο με τον οποίο το αρμόδιο υπουργείο θα αντιμετωπίσει το πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.591, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποια σχέδια επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών στα θέματα της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και της 
σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων υλοποιεί αυτή τη στιγμή το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού; 

2. Πόσοι εκπαιδευτικοί έχουν μέχρι σήμερα παρακολουθήσει αυτά τα προγράμματα; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την καθολική κάλυψη των εκπαιδευτικών από αυτά τα προγράμματα; 

4. Σε πόσες περιπτώσεις έχουν εντοπιστεί θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και κακοποίησης ανηλίκων 
από εκπαιδευτικούς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.592, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ζητήσει από τα αρμόδια τμήματα όπως ενημερώσουν την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, ώστε να εκδώσει 
οδηγία προς τις εμπορικές τράπεζες, προκειμένου να μην προχωρούν σε εκποιήσεις ενυπόθηκων περιουσιών 
για άτομα τα οποία είναι εγγεγραμμένα ως άνεργοι και για άτομα τα οποία είναι λήπτες ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος για το διάστημα που τα άτομα αυτά βρίσκονται σε δυσχερή θέση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.593, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα της κοινότητας Λέμπας της επαρχίας Πάφου όπως το έργο 
“Πολιτιστικό Χωριό” (€800.000) συγχρηματοδοτηθεί από ευρωπαϊκά κονδύλια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν συμφωνεί και 
προωθεί το πιο πάνω αίτημα της κοινότητας Λέμπας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.594, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Σε πρόσφατο σχέδιο ψηφίσματος που κατατέθηκε στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων από 
τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΥΞΚΑ-ΠΕΟ, ΟΥΞΕΚΑ-ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ σε σχέση με τους εργαζομένους στα 
ξενοδοχεία αναφέρεται ότι σχεδόν σε όλα τα ξενοδοχεία απασχολούνται σπουδαστές από το εξωτερικό, οι 
οποίοι εργοδοτούνται μέσω των ευρωπαϊκών προγραμμάτων “Erasmus” και “Leonardo Da Vinci” ή σε 
απευθείας συνεννόηση των σχολών τους με τις διευθύνσεις των ξενοδοχείων.  Στο εν λόγω ψήφισμα 
διατυπώνεται η θέση των συνδικαλιστικών οργανώσεων ότι δε γίνεται καμία κατάρτιση στους φοιτητές και 
παράλληλα καλύπτονται πολύτιμες θέσεις εργασίας, ενώ το επίπεδο των προσφερόμενων υπηρεσιών είναι 
αμφίβολης ποιότητας. 

 Παρακαλώ των αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
που ακολουθείται για την εργοδότηση των σπουδαστών από το εξωτερικό στα ξενοδοχεία, καθώς και για τη 
διάρκεια της εργοδότησής τους.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον ετήσιο αριθμό των σπουδαστών που εργοδοτούνται μέσω των προγραμμάτων αυτών ή 
και σε απευθείας συνεννόηση των σχολών τους με τις διευθύνσεις των ξενοδοχείων τα τελευταία πέντε χρόνια.  
Τέλος, παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η πιο πάνω θέση των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα και αν οι αρμόδιες υπηρεσίες προβαίνουν σε 
οποιουσδήποτε ελέγχους για τη διαπίστωση της εφαρμογής των προνοιών των εν λόγω προγραμμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.595, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μέσα από την έκθεση προόδου της Τουρκίας, της οποίας η ψήφιση από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
αναβλήθηκε για τον Ιούνιο του 2015, αφήνεται να νοηθεί ότι η Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών δεν αποτελεί μέρος του κοινοτικού κεκτημένου στην ολότητά της αλλά μόνο 
κάποιες πρόνοιες αυτής.  Όπως έχω ενημερωθεί, οι Κύπριοι ευρωβουλευτές έχουν ήδη προβεί σε διαβήματα, 
για να γίνουν οι ανάλογες διορθώσεις, αφού σύμφωνα με απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου η σύμβαση 
αποτελεί μέρος του κοινοτικού κεκτημένου στην ολότητά της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προβεί σε 
οποιαδήποτε διαβήματα, ώστε να διασφαλιστεί ότι είναι ξεκάθαρο για την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι η εν λόγω 
σύμβαση αποτελεί στην ολότητά της μέρος του κοινοτικού κεκτημένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.596, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε εμπιστευτική απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά Νικολάου σε 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.042 αναφορικά με τη μη τήρηση αρχείου για την επιστροφή των 
Ελληνοκυπρίων στις περιοχές που τελούν υπό τον έλεγχο της κυβέρνησης, την επιστροφή των 
Τουρκοκυπρίων στο βόρειο τμήμα της Κύπρου, καθώς και την εξέταση του ενδεχομένου να ξεκινήσει να 
τηρείται σχετικό αρχείο, πληροφορήθηκα ότι έχουν ληφθεί κάποια μέτρα. 

 Ωστόσο, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δεν έχει απαντήσει στο ερώτημά μου κατά 
πόσο θα ξεκινήσει η πλήρης τήρηση αρχείου για Ελληνοκυπρίους που επιστρέφουν από τις περιοχές που 
τελούν υπό τον έλεγχο της κυβέρνησης και για τους Τουρκοκυπρίους που επιστρέφουν στο βόρειο τμήμα της 
Κύπρου.  Υπενθυμίζω ότι στη δέκατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την εφαρμογή του Κανονισμού 
(ΕΚ) αρ. 866/2004 του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 αναφερόταν ότι οι αρχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας δεν τηρούν αρχεία για την επιστροφή των Ελληνοκυπρίων στις περιοχές που τελούν υπό τον 
έλεγχο της κυβέρνησης ούτε για την επιστροφή των Τουρκοκυπρίων στο βόρειο τμήμα της Κύπρου, 
δημιουργώντας έτσι κενά στην πληροφόρηση και στη δημιουργία ορθής εικόνας για την εξέλιξη της διακίνησης 
μέσω των οδοφραγμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το 
πιο πάνω θέμα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.435, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.435, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
29.1.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το έργο αναμένεται να εκτελεστεί εντός του τρέχοντος έτους 
2015, με τη δαπάνη να ανέρχεται στις €20.000.  Το σχετικό κονδύλι έχει παραχωρηθεί από το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.721, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.721 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 26.6.2014 και, 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Στην πλειονότητα τους τα Κοινοτικά Συμβούλια ακολουθούν τη νενομισμένη διαδικασία και 
αποστέλλουν, σύμφωνα με τις διατάξεις του Κανονισμού 103 των περί ∆ιοίκησης των Τοπικών 
Υποθέσεων Κανονισμών των Κοινοτικών Συμβουλίων, συστημένες επιστολές στους ιδιοκτήτες ακίνητης 
ιδιοκτησίας εντός της κατοικημένης περιοχής των κοινοτήτων, καλώντας τους να προβούν στην 
καθαριότητα των υποστατικών, οικοπέδων ή χωραφιών τους από τα ξερά χόρτα ή και άλλου είδους 
σκύβαλα.  Σε περίπτωση που οι ιδιοκτήτες ή οι κάτοχοι ιδιοκτησιών αρνηθούν ή παραλείψουν να 
προβούν στον καθορισμό, τότε τα Κοινοτικά Συμβούλια προβαίνουν στις πλείστες περιπτώσεις στον 
καθαρισμό τους και τα έξοδα καταβάλλονται από τους ιδιοκτήτες. 

(β)  Ωστόσο υπάρχουν μεμονωμένες περιπτώσεις, όπου οι ιδιοκτήτες ή οι κάτοχοι ακίνητων ιδιοκτησιών, 
είναι άγνωστης διαμονής ή αρνούνται να πληρώσουν και όταν πρόκειται για φτωχές και μικρές 
κοινότητες είναι δύσκολο να καλυφθούν τα έξοδα για καθαρισμό των ιδιοκτησιών αυτών από τα 
κοινοτικά ταμεία με αποτέλεσμα να υπάρχει κίνδυνος για τη δημόσια υγεία και ασφάλεια.  Προς εξάλειψη 
αυτού του φαινομένου, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου κάθε χρόνο προβαίνει σε σχετικές συστάσεις προς 
τα Κοινοτικά Συμβούλια, τα οποία επιλέγουν και καθαρίζουν κατά προτεραιότητα τις εκτάσεις που 
βρίσκονται κοντά στον πυρήνα των κατοικημένων περιοχών και θεωρούνται αυξημένου κινδύνου. 

(γ)  Τέλος, δυσκολίες υπάρχουν και σε κάποιες περιπτώσεις όπου τα τεμάχια είναι κληρονομικά και τα 
Κοινοτικά Συμβούλια δεν γνωρίζουν τις διευθύνσεις των ιδιοκτητών. Σ’ αυτές τις περιπτώσεις τα τεμάχια 
καθαρίζονται με έξοδα των Κοινοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.103, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Λειτουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή του Νέου Χωριού Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.103 και ημερ. 08.09.2014, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

α) Στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ) δεν έχει κατατεθεί ούτε εξετάζεται από πλευράς του 
Οργανισμού αίτηση για αδειοδότηση συγκεκριμένου οργανωμένου κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή 
Νέο Χωριό Πάφου.  Εάν υποβληθεί αίτηση, ο ΚΟΤ θα μεριμνήσει για την αρμόδια εξέτασή της, στα 
πλαίσια του ισχύοντος θεσμικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία οργανωμένων κατασκηνωτικών 
χώρων. 

β) Μέσα στην αρμοδιότητα του ΚΟΤ εμπίπτουν οι αδειούχοι κατασκηνωτικοί χώροι.  Η χρήση μη 
ενδεδειγμένων/αδειούχων χώρων για κατασκηνώσεις από παραθεριστές θα πρέπει να καταγγελθεί και 
να τύχει της ανάλογης διερεύνησης από την οικεία Επαρχιακή ∆ιοίκηση του Υπουργείου Εσωτερικών για 
τη λήψη τυχόν διορθωτικών μέτρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.191, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.191, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή 
σας με ημερ. 20.10.2014, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, συμμετείχε, σε συνεργασία με το ∆ήμο Λεμεσού, στην ομάδα 
παρακολούθησης της Σύμβασης για την εκπόνηση «Σχεδίου Πολεοδομικής Ανάπτυξης» από Ιδιώτες 
Μελετητές για την περιοχή μεταξύ παλιού και νέου λιμανιού στη Λεμεσό, η οποία έχει ολοκληρωθεί. 

3. Τονίζεται πως το τελικό παραδοτέο της προαναφερόμενης Σύμβασης έχει την μορφή ειδικής μελέτης 
γενικού χωροταξικού σχεδιασμού (master plan), η οποία θα αποτελέσει συμπληρωματική βάση 
συζήτησης στα πλαίσια της εκπόνησης του τελικού Σχεδίου (της ευρύτερης) Περιοχής Κέντρου Λεμεσού, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου και με την διαδικασία που 
ενέκρινε ο Υπουργός Εσωτερικών σε σχέση με την αναθεώρηση και τροποποίηση Σχεδίων Ανάπτυξης.  
Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει ταύτιση της συγκεκριμένης Μελέτης με το Σχέδιο Περιοχής Κέντρου Λεμεσού, 
αφού η Μελέτη αφορά μέρος μόνο του Σχεδίου. 
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4. Η διαδικασία τροποποίησης του Σχεδίου Περιοχής βρίσκεται υπό εξέλιξη, η ολοκλήρωση της οποία 
διέπεται από τη θεσμική εμπλοκή διοικητικών οργάνων όπως το Πολεοδομικό Συμβούλιο (το οποίο έχει 
την ευθύνη για λήψη των σχετικών αποφάσεων). 

5. Σημειώνεται πως οι καθυστερήσεις που παρατηρήθηκαν στην ολοκλήρωση της Μελέτης οφείλονται στις 
διαδικασίες προσφοροδότησης (και ιεραρχικών προσφυγών στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών) 
σχετικά με την εν λόγω Σύμβαση και στους ρυθμούς ανταπόκρισης των Ιδιωτών Μελετητών στους 
Όρους Εντολής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.306, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 11/12/2014 και αρ. 23.06.010.04.306, αναφορικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι η νομική εκπροσώπηση ανηλίκων και ειδικότερα ασυνόδευτων 
ανηλίκων ρυθμίζεται από τον Περί Νομικής Αρωγής Νόμο (ο οποίος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης), βάσει του οποίου οι ανήλικοι και οι ασυνόδευτοι ανήλικοι έχουν 
πρόσβαση σε δωρεάν νομική αρωγή στην περίπτωση καταχώρησης προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο υπό 
τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις όπως οι ενήλικοι (πιθανότητα έκδοσης θετικής δικαστικής απόφασης- 
Άρθρο 6Β του Περί Νομικής Αρωγής Νόμου).» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.337, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή σας με αρ. φακ.:  23.06.010.04.337 και 
ημερομηνία 02/04/2015 και σας ενημερώνω για τα εξής όσον αφορά στο ερώτημα του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη για το κατά πόσο το Υπουργείο Υγείας εξετάζει το ενδεχόμενο 
υιοθέτησης της εισήγησης του Γενικού Ελεγκτή όπως αυτή διατυπώνεται στην ετήσια έκθεσή του για το έτος 
2013 σχετικά με την κάλυψη των αναγκών του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου (ΟΚΤΚ) σε 
εργαστηριακές εξετάσεις τόσο στα πλαίσια της εφαρμογής του Ολοκληρωμένου Πληροφοριακού Συστήματος 
Υγείας (ΟΠΣΥ) όσο και της προωθούμενης αυτονόμησης των κρατικών νοσηλευτηρίων: 

1. Οι ανάγκες του ΟΚΤΚ σε εργαστηριακές εξετάσεις καλύπτονται από ιδιωτικό εργαστήριο μέσω αγοράς 
υπηρεσιών από το 2002.  Το Υπουργείο Υγείας μελέτησε στο παρελθόν (2012) τη δυνατότητα κάλυψης 
της εν λόγω ανάγκης από το εργαστήριο του NAM III, κάτι που δεν κατέστη δυνατόν να προωθηθεί λόγω 
της απουσίας ολοκληρωμένου πληροφοριακού συστήματος (ΟΠΣΥ) στο συγκεκριμένο νοσηλευτήριο. 

2. Ενόψει της πρόσφατης Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 16/07/2014 για εφαρμογή 
του ΟΠΣΥ σε όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια και κέντρα υγείας, το Υπουργείο Υγείας θα μελετήσει εκ νέου 
το ενδεχόμενο παροχής των εν λόγω υπηρεσιών από το Νοσοκομείο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος III (NAM 
III).  Η μελέτη θα γίνει στα πλαίσια της προωθούμενης Αυτονόμησης των ∆ημόσιων Νοσηλευτηρίων 
αλλά και της γενικότερης προωθούμενης μεταρρύθμισης των Συνδεδεμένων με το Υπουργείο Υγείας 
Οργανισμών.  Σημειώνεται ότι η εισαγωγή του ΟΠΣΥ στο Νοσοκομείο NAM III αναμένεται να 
ολοκληρωθεί περί τα τέλη του 2016. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν επιπλέον πληροφόρηση ή/και διευκρινίσεις επί του συγκεκριμένου 
θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.372, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Άντρου Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.014.04.372 και ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 2015 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω κατά σειρά τις απαντήσεις που αντιστοιχούν στα ερωτήματα 
που έχουν υποβληθεί ως εξής: 

  Όσον αφορά τους σχεδιασμούς της Κυβέρνησης για Ίδρυση Αερομεταφορέα Κυπριακών Συμφερόντων 
σημειώνεται ότι βρίσκεται σε εξέλιξη από τον Έφορο Αποκρατικοποιήσεων διαδικασία εκδήλωσης 
ενδιαφέροντος από σοβαρούς επενδυτές για τη χρήση των περιουσιακών στοιχείων των Κυπριακών 
Αερογραμμών, και πιο συγκεκριμένα του λογότυπου και της επωνυμίας. 

 Όσον αφορά τις λεπτομέρειες του σχεδίου αποζημίωσης των εργαζομένων στις Κυπριακές 
Αερογραμμές, επισυνάπτεται επιστολή (ημερ. 11 Μαρτίου 2015) του ∆/ντή Προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Οικονομικών προς την ∆ιευθύντρια της Βουλής των Αντιπροσώπων στην οποία γίνεται εκτενής αναφορά στα 
σχέδια αποζημίωσης των εργαζομένων.  [Συνημμένο A]. 
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 Σχετικά με την ερώτηση που αφορά τους σχεδιασμούς της Κυβέρνησης για τις διακρατικές συμφωνίες 
των Κυπριακών Αερογραμμών, εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και έχει 
σταλεί απαντητική επιστολή από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων στον Πρόεδρο της Βουλής, στις 24 
Φεβρουαρίου 2015. 

 Αναφορικά με τα ερωτήματα που αφορούν την σύναψη συμφωνίας της Κυβέρνησης με ιδιωτική εταιρεία 
για την διαχείριση του επιβατικού κοινού μετά το κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών, αναθέτουσα αρχή 
ήταν το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και ως εκ τούτου επισυνάπτεται αυτούσια η απάντηση της Γενικής 
Λογίστριας.  [Συνημμένο Β].» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.400, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 30.01.2015 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η 
Ιεραρχική Προσφυγή που υποβλήθηκε από το ∆ήμο Σωτήρας με βάση τις διατάξεις του άρθρου 47 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, κατά Ειδοποίησης Επιβολής ημερομηνίας 15.05.2013 που επιδόθηκε 
από την Πολεοδομική Αρχή αναφορικά με την εκτέλεση ανάπτυξης (ανέγερση οικοδομών, τοποθέτηση 
προκατασκευασμένων τοιχίων από σκυρόδεμα και βράχων, εκβραχισμός και διαφοροποίηση της μορφολογίας 
του ανάγλυφου του εδάφους, εντός της Ζώνης Προστασίας της Παραλίας) απορρίφθηκε στις 28.07.2014. 

2. Στο μεταξύ, στις 06.05.2014, υποβλήθηκαν από τον ∆ήμο Σωτήρας στον Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Λειτουργό Αμμοχώστου αιτήσεις για εκμίσθωση του επηρεαζόμενου τμήματος του παραλιακού κρατικού 
τεμαχίου, με σκοπό τη δημιουργία δημόσιων διευκολύνσεων για τους χρήστες της παραλίας και το ευρύτερο 
κοινό.  Επίσης στις 20.05.2014 υποβλήθηκαν στον Επαρχιακό Λειτουργό Αμμοχώστου Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως δύο αιτήσεις για χορήγηση πολεοδομικών αδειών κατά παρέκκλιση των προνοιών του Σχεδίου 
Ανάπτυξης, σύμφωνα με το άρθρο 26 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου.  Για τη μία αίτηση η 
Πολεοδομική Αρχή έχει διαβιβάσει την Έκθεση της στον Πρόεδρο Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων, ενώ η 
δεύτερη αίτηση βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο μελέτης και η σχετική Έκθεση, έγγραφα και σχέδια θα 
αποσταλούν σύντομα.  Όσον αφορά το θέμα επιβολής διοικητικού προστίμου, η Πολεοδομική Αρχή θα 
αναμένει την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου επί των πολεοδομικών αιτήσεων και θα ενεργήσει 
αναλόγως των τελικών δεδομένων που θα διαμορφωθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 

Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.430, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Aναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και στο θέμα της μεταφοράς του κ. Σ. Βέργα σε χώρο εκτός των 
Κεντρικών Φυλακών για λόγους προστασίας της σωματικής του ακεραιότητας και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το επίπεδο ασφαλείας εντός των Κεντρικών Φυλακών διατηρείται σε πολύ υψηλά επίπεδα και δεν 
απειλείται η ζωή οποιουδήποτε κρατούμενου. Αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός ότι στο χώρο των Φυλακών 
φιλοξενούνται και συνυπάρχουν κατάδικοι που τους χωρίζουν σοβαρά ποινικά αδικήματα, όπως είναι 
απόπειρα φόνου, χωρίς να δημιουργείται οποιοδήποτε πρόβλημα και χωρίς να κινδυνεύει η ζωή οποιουδήποτε 
κρατούμενου. 

 Ο κ. Βέργας εντάχθηκε σε πρόγραμμα προστασίας μαρτύρων για τους λόγους που έκριναν ο Γενικός 
Εισαγγελέας και ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας στο πλαίσιο του Νόμου και αυτοί δεν μπορεί να συνδέονται με 
το επίπεδο ασφάλειας των Φυλάκων. Οι οποιεσδήποτε απειλές εναντίον του κ. Βέργα δεν μπορούν να 
εκλαμβάνονται ως δεδομένη απειλή για την ασφάλεια του εντός των Φυλακών, χωρίς προηγουμένως να 
διερευνηθούν και αξιολογηθούν στο πλαίσιο λειτουργίας του συστήματος ασφαλείας των Φυλακών. 

 Περαιτέρω, οι ισχυρισμοί ότι στις Φυλακές εξακολουθούν να υπάρχουν μηχανισμοί ελέγχου και επιρροής 
είναι αβάσιμοι και απαράδεκτοι και εγείρονται για σκοπούς αμφισβήτησης της ασφάλειας των χώρων των 
Φυλακών. 

 ∆ιευκρινίζεται παράλληλα ότι, τόσο το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης όσο και το Τμήμα Φυλακών, δεν 
γνωρίζουν τις ισχυριζόμενες απειλές που δέχτηκε ο κ. Βέργας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.436, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.436, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου, 2015, 
σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Σχολείο του Τμήματος Φυλακών συνεχίζει τη λειτουργία του απρόσκοπτα όπως και προηγουμένως 
χωρίς κανένα πρόβλημα.  Μάλιστα για πρώτη φορά συνέχισε κανονικά τη λειτουργία του και κατά τις 
εορτές του Πάσχα.  Περαιτέρω, για πρώτη φορά θα λειτουργήσει και θερινό εκπαιδευτικό πρόγραμμα 
μέχρι τα μέσα Αυγούστου. 

3. Παράλληλα, από τον Φεβρουάριου 2015, έχουν εγγραφεί έξι κρατούμενοι σε πανεπιστήμια για φοίτηση 
με την εξ αποστάσεως μέθοδο ή τη μέθοδο tutoring.  Συγκεκριμένα, τρεις από αυτούς φοιτούν σε σχολές 
για απόκτηση πτυχίου στις νομικές επιστήμες και άλλοι τρεις σε άλλους τομείς.  Η φοίτηση από 
κατάδικους στη Νομική είναι πολύ πρωτοποριακό και καινοτόμο βήμα για τα κυπριακά δεδομένα, αλλά 
και γενικότερα σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  Εκπαιδευτικά προγράμματα γίνονται για συγκεκριμένες ομάδες 
κρατουμένων, όπως των νεαρών. 

4. Είμαστε στη διάθεση σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.436, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.436 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Η ∆ιεύθυνση των Κεντρικών Φυλακών και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ενημέρωσαν το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού ότι από τις 10 Μαρτίου 2015, ανέθεσαν προσωρινά σε υφιστάμενο, στις 
Κεντρικές Φυλακές, “Εκπαιδευτή” των Επιμορφωτικών Κέντρων, τον συντονισμό του εκπαιδευτικού 
προγράμματος.  Στόχος η αντιμετώπιση πιεστικών καθημερινών αναγκών και η άμεση επίλυση 
προβλημάτων, προκειμένου το πρόγραμμα εκπαίδευσης κρατουμένων να συνεχιστεί απρόσκοπτα, να 
ενισχυθεί και αναβαθμιστεί. 

β) Ο εν λόγω “Εκπαιδευτής” προσφέρει τις υπηρεσίες του ως αυτοεργοδοτούμενος στα Επιμορφωτικά 
Κέντρα, στο θέμα “∆ημόσιες Σχέσεις”.  Η ανάθεση υπηρεσιών έγινε μετά από προκήρυξη ανοικτού 
∆ιαγωνισμού Αγοράς Υπηρεσιών (ΕΚ.∆Ε08/14) και αφού μοριοδοτήθηκε βρίσκεται στο Μητρώο 
Εκπαιδευτών, για το θέμα, στην Επαρχία Λευκωσίας.  Κρίθηκε ότι κατέχει τα προσόντα και την πείρα 
που είναι συναφή με τα καθήκοντα της θέσης και απαραίτητα για τις ανάγκες του προγράμματος. 

γ) Το ΥΠΠ προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες διαδικασίες με βάση τους κανονισμούς Αγοράς Υπηρεσιών, 
ώστε να γίνει η τελική επιλογή και επίσημη ανάθεση υπηρεσιών το συντομότερο δυνατό, στο άτομο που 
θα αναλάβει τον συντονισμό και την ευθύνη για την ομαλή λειτουργία του εκπαιδευτικού προγράμματος 
των Κεντρικών Φυλακών. 

δ) Το ΥΠΠ έχει την ευθύνη τόσο για την εύρυθμη λειτουργία του προγράμματος εκπαίδευσης των 
Κεντρικών Φυλακών, όσο και για την αξιολόγηση του.  Επίσης έχει την ευθύνη της προσωπικής 
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών που παραχωρεί, σε σχέση με την ιδιότητα τους ως εκπαιδευτικοί, κάθε 
δύο χρόνια μέσω του αρμόδιου επιθεωρητή. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.449, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: 23.06.010.04.449 ημερομηνίας 3/3/2015 σχετικά με την 
ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνία 25/2/2015 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

1. Στις 28/12/2014 αναρτήθηκε, σε λογαριασμό συγκεκριμένου χρήστη σε μέσο κοινωνικής δικτύωσης, 
βίντεο στο οποίο φαίνονταν δύο πρόσωπα να έχουν στην κατοχή τους και να κακομεταχειρίζονται έναν 
τραυματισμένο λαγό. 

2. Άμεσα η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας ενημέρωσε σχετικά το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών ενώ 
παράλληλα και μέσα στα πλαίσια των εξουσιών που της παρέχει η σχετική Νομοθεσία και 
λειτουργώντας ανεξάρτητα και άμεσα, διερεύνησε και επεξεργάστηκε τις καταγγελίες που έλαβε με 
αποτέλεσμα να καταλήξει ότι στην πιο πάνω πράξη συμμετείχαν τρία πρόσωπα. 
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3. Στις 30/6/2014 και μετά από σχετικό ερώτημα του Προϊστάμενου της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας γνωμάτευσε στην Υπηρεσία ότι η στοιχειοθέτηση υπόθεσης βάσει 
φωτογραφιών ή βίντεο, που δημοσιεύονται στο διαδίκτυο, παρουσιάζει πολλές δυσκολίες και είναι 
δυνατό να επιτευχθεί μόνο κάτω από πολύ συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

4. Σύμφωνα με την επιφύλαξη της παραγράφου (ε) του εδαφίου (1) του άρθρου 27 των περί Προστασίας 
και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμων 2003 - 2014 ο κάθε κάτοχος άδειας κυνηγίου 
πρέπει να θανατώνει άμεσα το θήραμα που θήρευσε έτσι ώστε να αποφεύγεται η περαιτέρω ταλαιπωρία 
του. 

5. Σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 80 και τα όσα αναφέρονται στο Παράτημα XI, του ίδιου πιο πάνω 
Νόμου, σε περίπτωση παραβίασης της προαναφερθείσας πρόνοιας της Νομοθεσίας είναι δυνατό να 
εκδοθεί εξώδικη ρύθμιση με καθορισμένο πρόστιμο ύψους €150. 

6. Μετά από πολλή προσπάθεια και κάτω από δύσκολες συνθήκες η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας 
κατάφερε να διαλευκάνει την εν λόγω υπόθεση και στις 13/1/2015 και 15/1/2015 προχώρησε σε έκδοση 
εξώδικων ρυθμίσεων σε τρία διαφορετικά πρόσωπα τα οποία, σύμφωνα με τα στοιχεία της Υπηρεσίας 
είχαν εμπλοκή στη συγκεκριμένη υπόθεση. Σημειώνεται ότι, η σχετική επιστολή από το Τμήμα 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών για την οποία γίνεται λόγος, παραλήφθηκε από την Υπηρεσία Θήρας και 
Πανίδας στις 14/1/2015 ενώ τα δυο από τα τρία εξώδικα είχαν ήδη εκδοθεί (13/1/2015) ενώ το τρίτο 
εξώδικο εκδόθηκε την επομένη μέρα (15/1/2015). 

7. Όπως αναφέρεται και σε σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου όταν για ένα αδίκημα 
προβλέπεται εξώδικη ρύθμιση τότε θα πρέπει να προσφέρεται η ευκαιρία, στον αδικοπραγούντα, να 
απαλλαχθεί από οποιαδήποτε ενοχή για το αδίκημα, διά της πληρωμής εξώδικου προστίμου. (Ποιν. Εφ. 
6879, ημερ. 4.10.2000). 

8. Και τα τρία πρόσωπα, για τα οποία έχουν εκδοθεί εξώδικες ρυθμίσεις έχουν αποπληρώσει το εξώδικο 
πρόστιμο που τους είχε επιβληθεί. 

 Τέλος θα ήθελα να σας αναφέρω ότι η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας κατάφερε κάτω από πολύ 
δύσκολες συνθήκες να διαλευκάνει μία πρωτοφανή υπόθεση, κινούμενη πάντοτε μέσα στα πλαίσια των 
εξουσιών που της παρέχει η σχετική Νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.455, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.04.455 και ημερομηνία 2 Μαρτίου 2015 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας διαβιβάζω την απαντητική επιστολή του Γενικού Λογιστηρίου: 

 “Aναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Υ.0.13.12.018, Υ.0.13.23.003, Υ.Ο. 05.22.001 ημερ. 
9/3/2015 για το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Με βάση την Απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου της ∆ημοκρατίας ημερ. 7/10/2014 σε σχέση με την 
αναστολή των συντάξεων κρατικών αξιωματούχων με βάση το άρθρο 3(β) του περί Συντάξεων Κρατικών 
Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμου του 2011, Ν.88(Ι)/2011 το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα 
με την απαντητική επιστολή για γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας με αρ. φακ. 
Γ.Ε./Υποθ./Αριθ. 740/2011, Γ.Ε./Υποθ./Αριθ.891/2011 και ημερ.10/11/2014, η οποία επισυνάπτεται για εύκολη 
αναφορά, προέβη στις πιο κάτω ενέργειες: 

 Στις 52 περιπτώσεις συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας που είχαν καταχωρίσει προσφυγές στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο εναντίον της πρόνοιας για την αναστολή της σύνταξής τους προέβη στην 
αναδρομική καταβολή των ανεσταλμένων τους συντάξεων. Το κόστος των αναδρομικών συντάξεων 
υπολογίστηκε στο ακαθάριστο ποσό των €2,5 εκ. και, μετά τις νενομισμένες κρατήσεις καταβλήθηκε 
στους 52 δικαιούχους το καθαρό ποσό των €1,7 εκ. 

 Στους υπόλοιπους επηρεαζόμενους που δεν είχαν καταχωρίσει προσφυγές επανάρχισε η καταβολή της 
μηνιαίας τους σύνταξης από τις 7/10/2014. 

 Κατά την ημερομηνία έκδοσης της Απόφασης επηρεάζονταν 126 άτομα που λάμβαναν σύνταξη από το 
Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, οι οποίοι αναλύονται στις πιο κάτω κατηγορίες.  Παρακαλώ 
σημειώστε ότι τα στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας αφορούν μόνο στην κρατική 
υπηρεσία. Για τον ευρύτερο δημόσιο τομέα το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας δε διαθέτει 
οποιαδήποτε στοιχεία. 
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 Επηρεαζόμενα άτομα Μηνιαίο ακαθάριστο 
κόστος συντάξεων 

Εν ενεργεία Υπουργοί, Βουλευτές, Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, Επίτροποι, 
Έφοροι, ∆ιοικητής Κεντρικής Τράπεζας, 
Πρόεδροι και Μέλη Επιτροπής ∆ημόσιας και 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

24 €74.251 

Εν ενεργεία ∆ήμαρχοι, πρώην Κρατικοί 
Υπάλληλοι 

  5 €14.179 

Εν ενεργεία ∆ημοτικοί Σύμβουλοι 26 €  9.137 

Εν ενεργεία Κοινοτάρχες 24 €15.883 

Εν ενεργεία Πρόεδροι Σχολικών Εφορειών   9 €  2.905 

∆ιάφοροι - Καθηγητές Πανεπιστημίων, Επιτόπιο 
προσωπικό σε Πρεσβείες, Έκτακτοι και 
Ωρομίσθιοι υπάλληλοι, Πρόεδρος και Μέλος 
∆ιερευνητικής Επιτροπής παραπόνων εναντίον 
της Αστυνομίας 

11 €12.768 

Σύνολο 99 €129.123 

 Πρόσθετα επηρεάζονται 17 κοινοτάρχες κατεχομένων χωριών που λαμβάνουν ετήσια αποζημίωση 
ύψους €25.121. 

 Παράλληλα, με βάση την προαναφερθείσα νομική γνωμάτευση, για τους  αξιωματούχους που κατέχουν 
αξιώματα και οι συντάξεις τους ήταν ανεσταλμένες με βάση τις πρόνοιες του περί Συντάξεων (Ορισμένοι 
Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας) Νόμου, Ν.49/80, π.χ. Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, εν ενεργεία ∆ήμαρχοι, πρώην αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας κ.τ.λ. γεννάται υποχρέωση για 
έναρξη καταβολής της σύνταξής τους από τις 7/10/2014, ημερομηνία της Απόφασης του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου.  Το μηνιαίο κόστος για 10 επηρεαζόμενους υπολογίστηκε στο ακαθάριστο ποσό των €29.097. 

 Οι πιο κάτω δικαιούχοι που περιλαμβάνονται στις πιο πάνω κατηγορίες ενημέρωσαν με γραπτή 
εξουσιοδότησή τους προς τη Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας ότι επιλέγουν να εισφέρουν τη μηνιαία τους 
σύνταξη στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας και στον Ανεξάρτητο Φορέα Κοινωνικής Στήριξης. 

Α/Α Ονοματεπώνυμο Αξίωμα που κατέχουν σήμερα 

1  Νίκος Αναστασιάδης Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 

2  Γιαννάκης Ομήρου Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων  
(εκκρεμεί νομική γνωμάτευση. Αν και εφόσον  
την δικαιούται τότε επέλεξε να εισφέρει τη  
σύνταξή του στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας) 

3  Κώστας Κληρίδης Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 

4  Ιωάννης Κασουλίδης Υπουργός Εξωτερικών 

5  Γεωργία Αιμιλιανίδου Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και  
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

6  Νίκος Νικολαΐδης Βουλευτής 

 Το συνολικό ποσό της εισφοράς τους μέχρι 30/4/2015 ανέρχεται σε €41.389,85.  

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε απορίες/διευκρινίσεις που τυχόν χρειαστείτε.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.493, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.493, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου, 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 20.03.2015 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Η λειτουργία των ∆ήμων, ελεύθερων και κατεχόμενων περιοχών, και οι αρμοδιότητες των ∆ημοτικών 
Συμβουλίων διέπονται από τις πρόνοιες του περί ∆ήμων Νόμου και τους σχετικούς Κανονισμούς. 

3. Σύμφωνα με τον περί ∆ήμων Νόμο, Άρθρο 68(στ), κάθε δήμος διατηρεί δημοτικό ταμείο, το οποίο 
συνίσταται, μεταξύ άλλων, “...εκ δωρεών, κληροδοτημάτων ή χορηγιών)”.  Το ενεργητικό του δημοτικού 
ταμείου, διατίθεται για και επιβαρύνεται με τις ακόλουθες πληρωμές: 

 “(α) την αντιμισθίαν του δημάρχου και την αποζημίωσιν ή τα επιδόματα του αντιδημάρχου και των 
συμβούλων, ως προνοούνται εις τον τακτικόν προϋπολογισμόν του δήμου, τους μισθούς, τα 
τιμαριθμικά επιδόματα και άλλα ωφελήματα τα πληρωτέα εις τους υπαλλήλους και εργάτας του 
δήμου 

 (β) πάσας τας αναγκαίως και νομίμως γενομένας υπό του συμβουλίου δαπάνας, δυνάμει των 
διατάξεων του παρόντος Νόμου 

 (γ) παν ποσόν νομίμως οφειλόμενον υπό του δήμου ή του συμβουλίου 

 (δ) δημιουργίαν αποθεμάτων από πλεονάσματα και 

 (ε) χρηματοδότησιν του προϋπολογισμού αναπτύξεως: 

 Νοείται ότι ουδεμία πληρωμή διενεργείται εκ του δημοτικού ταμείου εκτός εάν αύτη ενεκρίθη υπό του 
συμβουλίου εις τον τακτικόν προϋπολογισμόν ή τον προϋπολογισμόν αναπτύξεως του δήμου ή έχη 
ειδικώς εγκριθή υπό του συμβουλίου, συμφώνως προς την επιφύλαξιν του εδαφίου (1) του άρθρου 66 ή 
αφορά πληρωμάς διενεργουμένας υπό του δημάρχου ποσού μη υπερβαίνοντος τας πεντήκοντα λίρας εις 
εκάστην περίπτωσιν” (Άρθρο 69). 

4. Αντίστοιχα, η λειτουργία των Κοινοτήτων, ελεύθερων και κατεχόμενων περιοχών, και οι αρμοδιότητες 
των Κοινοτικών Συμβουλίων διέπονται από τις πρόνοιες του περί Κοινοτήτων Νόμου και τους σχετικούς 
Κανονισμούς. 

5. Σύμφωνα με τον περί Κοινοτήτων Νόμο, Άρθρο 65(στ), κάθε Κοινότητα διατηρεί ταμείο, το οποίο 
συνίσταται, μεταξύ άλλων, “...από δωρεές, κληροδοτήματα ή άλλες χορηγίες”).  Το ενεργητικό του 
ταμείου της κοινότητας, διατίθεται και επιβαρύνεται με τα ακόλουθα: 

 “(α) Την αντιμισθία ή την αμοιβή του κοινοτικού γραμματέα, του ταμία και οποιωνδήποτε άλλων 
υπαλλήλων ή εργατών τους οποίους το Συμβούλιο έχει διορίσει ή εργοδοτεί, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του παρόντος Νόμου,  

 (β) Τις αναγκαίες δαπάνες που έγιναν νόμιμα από ή εκ μέρους του Συμβουλίου, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του παρόντος Νόμου,  

 (γ) Οποιαδήποτε χρηματικά ποσά νόμιμα οφείλει το Συμβούλιο,  

 (δ) Τη χρηματοδότηση έργων αναπτύξεως: 

 Νοείται ότι καμιά πληρωμή που υπερβαίνει το συνολικό ποσό των £100 δε διενεργείται από το Κοινοτικό 
Ταμείο, αν δεν είναι εξουσιοδοτημένη από τους εγκεκριμένους προϋπολογισμούς ή με ειδική απόφαση 
του Συμβουλίου και ύστερα από σχετική έγκριση του Επάρχου” (Άρθρο 66). 

6. Επίσης, σύμφωνα με το Άρθρο 83(ιγ), το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει εξουσία “να προβαίνει, με την 
έγκριση του Επάρχου, σε οποιαδήποτε πληρωμή ή συνεισφορά σε οποιοδήποτε αγαθοεργό ή 
φιλανθρωπικό σχέδιο ή ίδρυμα και να αναλαμβάνει εξ ολοκλήρου ή να συνεισφέρει στη δαπάνη 
εφαρμογής ή λειτουργίας οποιουδήποτε σχεδίου ή ιδρύματος για μορφωτικούς, πολιτιστικούς ή 
κοινωνικούς σκοπούς”. 

 Ενόψει των ανωτέρω, διαφαίνεται ότι τόσο τα συμβούλια των κατεχόμενων ∆ήμων, όσο και εκείνα των 
κατεχόμενων Κοινοτήτων δύνανται να λαμβάνουν εισφορές, η διαχείριση των οποίων όμως διέπεται από τις 
ανωτέρω πρόνοιες των σχετικών Νομοθεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.502, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.04.502 ημερομηνίας 3/4/2015 σχετικά με την 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, με τον ίδιο αριθμό ερώτησης και 
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ημερομηνίας 24/3/2015 και σας πληροφορώ ότι η νομοτεχνική επεξεργασία των εν λόγω Κανονισμών δεν έχει 
ακόμα ολοκληρωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.522, ημερομηνίας 14 Απριλίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.522 και ημερομηνία 21/4/2015 σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι, όπως αναφέρθηκε σε συναφή με το θέμα επιστολή μας με αρ. 
φακ. 5.22.1.3.1.30 Ε και ημερ. 18/6/2014, το θέμα τυγχάνει χειρισμού από το Υπουργείο Εξωτερικών και σε 
συνεργασία με την Ειρηνευτική ∆ύναμη καταβάλλεται συστηματική προσπάθεια προκειμένου όλοι οι 
καταναλωτές ηλεκτρικού ρεύματος στην Πύλα να καταβάλλουν στην ΑΗΚ το συνεπαγόμενο κόστος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.526, ημερομηνίας 15 Απριλίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.526 και ημερομηνία 20.4.2015 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Λόγω επανειλημμένων παραβάσεων των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμών του 2004 έως 2013, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
(TEE) προέβη στη λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της εταιρείας “ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆” που βρίσκεται στην 
Αγροκηπιά, αναφορικά με την εγκατάσταση παραγωγής μπεντονίτη και ούμπρας.  Οι εν λόγω 
παραβάσεις αφορούσαν διαφυγές σκόνης από την εγκατάσταση με επακόλουθο την καταδίκη της 
εταιρείας σε 4 περιπτώσεις όπως φαίνεται αναλυτικά στον πιο κάτω πίνακα: 

Ημερομηνία παράβασης Ημερομηνία καταδίκης Ύψος προστίμου 

18.10.2007 18.12.2007 200ΛΚ στην εταιρεία 

27.8.2009 11.12.2009 €1000 στην εταιρεία 

2.7.2010 και 25.6.2012 (η δεύτερη 
υπόθεση λήφθηκε υπόψη στην 

πρώτη) 

16.4.2013 €1000 στην εταιρεία και €1000 
στον ∆ιευθυντή 

2. To TEE συνεχίζει να επιθεωρεί την εν λόγω εγκατάσταση και στις περιπτώσεις που διαπιστώνεται 
οποιαδήποτε παράβαση των πιο πάνω Κανονισμών, λαμβάνονται όλα τα μέτρα τα οποία προβλέπονται 
στους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους.  Συγκεκριμένα, Αρμόδιος Λειτουργός του 
TEE διαπίστωσε στις 7.10.2014 υπερβολικές διαφυγές σκόνης, με αποτέλεσμα να ζητηθεί για πέμπτη 
φορά η λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της εν λόγω εταιρείας.  Η υπόθεση αυτή είναι ορισμένη για 
ακρόαση στις 23.6.2015.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Αντιλαμβάνομαι ότι... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αίτημα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για αναβολή του Κεφαλαίου Τέταρτου.  Ήδη είναι προχωρημένη 
η ώρα λόγω της συζήτησης των προηγούμενων θεμάτων και έχουν υποχρεώσεις όλοι οι συνάδελφοι.  Να το 
δούμε από βδομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχω προετοιμαστεί βεβαίως για την ομιλία.  Απλά, να υπενθυμίσω ότι σε λίγη ώρα, 
νομίζω στις 7.00 μ.μ. η ώρα, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα προβεί σε αποκαλυπτήρια ενός μνημείου που 
έχει να κάνει με τα θύματα από λαό του Ισραήλ, τα θύματα του Χίτλερ, στη Λεμεσό.  Οπόταν, αισθάνομαι ότι 
πρέπει να μας επιτρέψετε να παρευρεθούμε στην εκδήλωση αυτή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το αίτημα του κ. Ζαχαρίου... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ενισχύεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...αν δεν έχετε αντιληφθεί, είναι για αναβολή του Κεφαλαίου Τέταρτου. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, ήθελα να το ενισχύσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, για να το ενισχύσετε, ωραία. 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή του Κεφαλαίου Τέταρτου για την ερχόμενη Πέμπτη; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Την άλλη Πέμπτη έχουν γάμο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε...   

 Εάν υπάρξει θέμα αναβολής και την επόμενη Πέμπτη, θα το αντιμετωπίσουμε.  Και παρακαλώ, όταν 
υπάρχει αίτημα τέτοιο, να αποστέλλεται μέσω του εκπροσώπου σας στη σύσκεψη των προέδρων των 
κομμάτων, που πραγματοποιείται στις 10.00 το πρωί στο γραφείο μου εκάστη Πέμπτη. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 4 Ιουνίου 2015, στις 4.00 μ.μ. με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.097-2015). 

 3. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.206-2013). 

 4. Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.088-2015). 

 5. Οι περί Ταμείου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων των Υπαλλήλων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας Κανονισμοί 
του 2002 και 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.060-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 



2015 

 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό 
επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη 
Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του 
βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Πανίκκου 
Σταυριανού).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.004-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 3.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα 
προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε 
σχέση με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα 
προβλήματα, τις ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, 
της αγοράς εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανακοίνωση της μετονομασίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας σε 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

2. Εκθέσεις για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015»,  

 β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015»,  

 γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015»,  

αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Θεμιστοκλέους, Α. Κυριακίδου, Ζ. Κουλίας, Πρόεδρος, Ρ. Μαππουρίδης, 
Πρ. Προδρόμου, Γ. Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος, Π. Παπαγεωργίου) και ψήφισή τους σε νόμους. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2015» και «Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και 
έγκρισή τους, των πρώτων με τον τίτλο «Οι περί Ιατρών (Ειδικά Προσόντα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού ∆ελτίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2015 Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία του 2015 Νόμος του 2015».  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Μισός, Ζ. Κουλίας, Σ. Σαμψών, Α. Θεμιστοκλέους, Α. Κυριακίδου, Ει. 
Χαραλαμπίδου, Π. Σταυριανός, Ν. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Ρ. Μαππουρίδης, Στ. Κυριακίδου) και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

8. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
το ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για ποσό που αντιστοιχεί στο εναπομείναν εξήντα τοις 
εκατό (60%) του προϋπολογισθέντος συνολικού ποσού δαπανών κατ’ αναλογία του κάθε κεφαλαίου του 
∆ελτίου ∆απανών και χρήση του για το οικονομικό έτος που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015, το κείμενο 
της απόφασης και έγκρισή της. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Μη χορήγηση του φαρμάκου EXJADE σε νέα περιστατικά ασθενών από τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες - 
Μέτρα για την αντιμετώπιση της ανεργίας σε άτομα άνω των τριάντα πέντε ετών - Ανάγκη λήψης μέτρων 
για την παράνομη εκτροφή χοίρων σε περιοχές εκτός κτηνοτροφικής ζώνης - Ανάγκη θεσμοθέτησης της 
διαδικασίας που ρυθμίζει το θέμα της διαχείρισης των περιστατικών σεξουαλικής ή άλλης κακοποίησης 
παιδιών εκτός οικογένειας - Ανάγκη λήψης μέτρων για δυνατότητα χρηματοδότησης επιχειρήσεων εντός 
των βρετανικών βάσεων από όλα τα ευρωπαϊκά ταμεία - Ανάγκη αναγνώρισης και από άλλα κράτη 
ταξιδιωτικών εγγράφων που παραχωρούνται σε ανηλίκους, για να επισκεφθούν συγγενείς τους σε άλλες 
χώρες - Σχέδια επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών στα θέματα της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και της 
σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων - Θέμα έκδοσης οδηγίας από την Κεντρική Τράπεζα για μη 
εκποίηση περιουσιών ατόμων σε δυσχερή θέση - Αίτημα της κοινότητας Λέμπας για συγχρηματοδότηση 
από ευρωπαϊκά κονδύλια του έργου “Πολιτιστικό Χωριό” - Εργοδότηση σπουδαστών του εξωτερικού σε 
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ξενοδοχεία και η θέση των συνδικαλιστικών οργανώσεων για τη μη κατάρτιση των εργαζομένων - 
∆ιαβήματα, για να διασφαλιστεί ότι είναι ξεκάθαρο για την ΕΕ ότι η Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας 
αποτελεί μέρος του κοινοτικού κεκτημένου στην ολότητά της - Θέμα τήρησης αρχείου για τη διακίνηση 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων μέσω των οδοφραγμάτων. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα κατασκευής τοίχου αντιστήριξης σε οδό της κοινότητας Αγίου Ιωάννη Πάφου - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για καθαρισμό των ξηρών χόρτων σε οικόπεδα και χωράφια εντός των οικιστικών περιοχών των 
κοινοτήτων της επαρχίας Πάφου - Θέμα αδειοδότησης και λειτουργίας οργανωμένου κατασκηνωτικού 
χώρου στην περιοχή Νέου Χωριού Πάφου - Η μελέτη γενικού χωροταξικού σχεδιασμού μεταξύ του 
παλιού και νέου λιμανιού Λεμεσού - Μέτρα ρύθμισης της νομικής εκπροσώπησης ανηλίκων και 
ειδικότερα των ασυνόδευτων - Το ενδεχόμενο υιοθέτησης της εισήγησης του Γενικού Ελεγκτή για 
παροχή υπηρεσιών από το Νοσοκομείο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ προς το Ογκολογικό Κέντρο της 
Τράπεζας Κύπρου - Ερωτήματα σχετικά με το κλείσιμο του κρατικού αερομεταφορέα από την 
κυβέρνηση - Πρόστιμο στο δήμο Σωτήρας για έργα εντός της ζώνης προστασίας της παραλίας και 
ιεραρχική προσφυγή του δήμου - Ερωτήματα σχετικά με τις αγορές υπηρεσιών από τα υπουργεία και 
τον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά τα έτη 2012-2014 (εμπιστευτική απάντηση) - Ζητήματα ασφάλειας 
κρατουμένων στις Κεντρικές Φυλακές μετά από δηλώσεις του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα - Το 
πρόγραμμα εκπαίδευσης κρατουμένων στις Κεντρικές Φυλακές - Η έκδοση εξώδικων προστίμων για το 
βασανισμό λαγού από κυνηγούς - Το ύψος των αμοιβών και των συντάξεων των νυν και πρώην 
δημόσιων κρατικών και ανεξάρτητων αξιωματούχων και το συνολικό εισπραχθέν ποσό από εθελούσιες 
επιστροφές συντάξεων στο κράτος - Λήψη εισφορών από συμβούλια κατεχόμενων δήμων και 
κοινοτήτων - Θέμα κατάθεσης στη Βουλή των κανονισμών για εκτροφή περδικιών - Ανάγκη τερματισμού 
της απαλλαγής των Τουρκοκυπρίων κατοίκων μη ελεγχόμενων περιοχών από οφειλές σε ηλεκτρικό 
ρεύμα, νερό και φόρους - Οι παραβιάσεις των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμών από την εταιρεία ΟΡΥΚΤΑΚΟ ΛΤ∆. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 4ης Ιουνίου 2015 

Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ. 

Αρ. 39 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν από ακριβώς ενενήντα χρόνια, κατά τη διάρκεια της Παγκόσμιας ∆ιάσκεψης για την Ευημερία των 
Παιδιών στη Γενεύη, αποφασίστηκε όπως η 1η Ιουνίου καθιερωθεί ως η Παγκόσμια Ημέρα του Παιδιού, μια 
ημερομηνία που φέτος αποκτά διπλή σημασία για τη χώρα μας, αφού από την 1η Ιουνίου τέθηκε σε εφαρμογή 
στην Κύπρο η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία των Παιδιών ενάντια στη Σεξουαλική 
Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση, γνωστή και ως Σύμβαση Lanzarote, που η Βουλή των 
Αντιπροσώπων κύρωσε πανηγυρικά τον περασμένο Νοέμβριο, ένα μοναδικά ολοκληρωμένο και 
εμπεριστατωμένο εργαλείο, που προνοεί μεταξύ άλλων νομοθετικές ρυθμίσεις και ανάληψη δράσεων με 
μοναδικό γνώμονα την προστασία των δικαιωμάτων των παιδιών.  

 Όλοι μας γνωρίζουμε φυσικά πως ο αγώνας για την πλήρη προστασία των παιδιών είναι και πρέπει να 
είναι συνεχής και αδιάλειπτος, πάντοτε με το βλέμμα στραμμένο στο καλώς νοούμενο συμφέρον του παιδιού, 
με σεβασμό στην προσωπικότητά του και στα αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματά του, δικαιώματα που 
δυστυχώς βλέπουμε καθημερινά να καταπατούνται, ξεκινώντας από το δικό μας σπίτι, με τα αγνοούμενα 
παιδιά μας, που δεν έχουμε ακόμα μάθει τι απέγιναν, τα ορφανά της εισβολής και τα εγκλωβισμένα παιδιά μας, 
που μεγαλώνουν σε συνθήκες κατοχής, χωρίς τον αέρα της ελευθερίας και της ανεμελιάς που το κάθε παιδί 
δικαιούται να απολαμβάνει, ιδιαίτερα στα τρυφερά, αλλά και πλέον καθοριστικά του χρόνια, όπως και όλα τα 
παιδιά ανά την οικουμένη.  

 Σκεφτόμαστε τα παιδιά που χάνουν τόσο άδικα τη ζωή τους στη θάλασσα, στην πορεία ενός ταξιδιού 
είτε με τις οικογένειές τους είτε πολλές φορές ασυνόδευτα σε μια απέλπιδα προσπάθεια για ένα καλύτερο 
μέλλον.  Τα παιδιά που βρίσκονται παγιδευμένα σε εμπόλεμες ζώνες χωρίς ασφαλή τρόπο διαφυγής από τη 
λαίλαπα του πολέμου, που βιώνουν την κόλαση του πολέμου και που καταλήγουν να έχουν ως παιγνίδι στα 
χέρια τους αληθινά όπλα.  Τα παιδιά που διανύουν τεράστιες αποστάσεις, για να βρουν λίγο καθαρό νερό ή 
κάτι να φάνε και πολλά απ’ αυτά τελικά πεθαίνουν αβοήθητα στο δρόμο λιμοκτονώντας.  Τα παιδιά που 
σφαγιάζονται, γιατί δεν ασπάζονται μια άλλη θρησκεία.  Ενώ κατά τα άλλα ζούμε στον 21ο αιώνα, μαθαίνουμε 
καθημερινά έννοιες πρωτόγνωρες, έννοιες απαράδεκτες, παιδιά-στρατιώτες, παιδιά-νύφες, παιδιά-σκλάβοι, κι 
ακόμα για βαρβαρότητες που συνεχίζονται όπως η κακομεταχείριση και η κάθε είδους κακοποίηση παιδικών 
αθώων ψυχών.  

 Τιμώντας λοιπόν την επέτειο της Παγκόσμιας Ημέρας του Παιδιού, η σκέψη μας δεν μπορεί παρά να 
στραφεί σε όλα αυτά τα παιδιά ανά την οικουμένη που στο ξεκίνημα της ζωής τους ήρθαν αντιμέτωπα με 
οδυνηρές καταστάσεις και να τονίσουμε πως κύριο μέλημά μας ήταν και πάντα θα είναι η προστασία όλων των 
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παιδιών και ο απόλυτος σεβασμός των δικαιωμάτων τους, όπως αυτά καθορίζονται από τη Σύμβαση των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού, αλλά και μέσα από τις αρχές και αξίες που πρέπει να διέπουν κάθε υγιή κοινωνία, η 
οποία οφείλει να προστατεύει ως κόρην οφθαλμού τα παιδιά της, το μέλλον και τη συνέχειά της, με στόχο να 
βλέπουμε παιδικά πρόσωπα χαρούμενα, χαμογελαστά, ανέμελα, γεμάτα δίψα για ζωή και όχι βυθισμένα στο 
φόβο, την ανασφάλεια και τη σιωπή.  Γιατί κανένας σ’ αυτή τη γη δεν έχει το δικαίωμα να στερεί από 
οποιοδήποτε παιδί το δικαίωμα στο όνειρο, το δικαίωμα στη ζωή.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα επίσης προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος, που 
έχει οριστεί από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών να εορτάζεται στις 5 Ιουνίου.  Η ∆ιάσκεψη της Στοκχόλμης 
το 1972 ήταν η πρώτη σύνοδος του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών με θέμα το περιβάλλον και για πρώτη 
φορά το θέμα αυτό μπήκε στη διεθνή πολιτική ατζέντα.  Έκτοτε, άρχισε μια οργανωμένη προσπάθεια για 
ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού, αφού η αποξένωση του ανθρώπου από τη φύση, η αδιαφορία και 
η εγκληματική αμέλειά του τον οδήγησαν σε καταστροφικές συμπεριφορές απέναντί της.  

 Φέτος, η Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος επικεντρώνεται στο θέμα «7 ∆ισεκατομμύρια Όνειρα. Ένας 
Πλανήτης. Κατανάλωσε με Προσοχή».  Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών μέσω του Προγράμματος 
Περιβάλλοντος μας καλεί να μοιραστούμε τα όνειρά μας για έναν πιο υγιή πλανήτη.  Η υιοθέτηση βιώσιμων 
τρόπων ζωής είναι ζωτικής σημασίας.  Η επιβίωση, η ευημερία της ανθρωπότητας και η ανάπτυξη της 
οικονομίας εξαρτώνται άμεσα από την υπεύθυνη διαχείριση των φυσικών πόρων, αφού αποδεδειγμένα τους 
σπαταλούμε με τρόπους και ρυθμούς που ο πλανήτης δεν μπορεί να αντέξει.  Αν παραμείνουμε στα σημερινά 
μοντέλα παραγωγής και κατανάλωσης, τότε μέχρι το 2050 θα χρειαστούμε τρεις πλανήτες, για να 
διατηρήσουμε αυτό τον τρόπο ζωής.  Επιβάλλεται λοιπόν να επαναξιολογήσουμε τις καταναλωτικές μας 
συνήθειες και τη διαχείριση των αποβλήτων.  Η συλλογική προσπάθεια κρατών, αρμόδιων φορέων, αλλά και 
του καθενός από εμάς για κατανάλωση με προσοχή θα κάνει τον πλανήτη μας πιο υγιή και τους κατοίκους του 
πιο ευτυχισμένους. 

 Στην Κύπρο η συνεχιζόμενη κατοχή στο βορρά μάς εμποδίζει να ελέγξουμε την οικολογική καταστροφή 
που συντελείται από τον Αττίλα, που δε σέβεται τις ελληνοκυπριακές περιουσίες και, το τραγικότερο, την 
πολιτιστική και θρησκευτική μας κληρονομιά.  Οι κατακτητές προβαίνουν σε ανεξέλεγκτες λατομήσεις, σε 
άναρχη ανάπτυξη και σε καταστροφή των αρχαιολογικών και θρησκευτικών μας μνημείων. Καταγγέλλουμε ως 
Βουλή των Αντιπροσώπων την Τουρκία για το συνεχιζόμενο έγκλημα σε βάρος του περιβάλλοντος της χώρας 
μας και αξιώνουμε από τη διεθνή και ευρωπαϊκή κοινότητα την αποφασιστική τους παρέμβαση, για να 
τερματιστεί η συντελούμενη καταστροφή.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων είμαστε έτοιμοι να πρωτοστατήσουμε 
σε κάθε δράση που θα συμβάλει στην προσπάθεια προστασίας του περιβάλλοντος.  Αποτελεί βασικό χρέος 
μας στις επόμενες γενεές να εργαστούμε για στροφή σε έναν οικολογικό τρόπο ζωής. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο σχέδια ψηφίσματος τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει 
αίτημα των εισηγητών τους να συζητηθούν σήμερα.  Το πρώτο σχέδιο ψηφίσματος κατατίθεται εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών με το οποίο καλείται η 
κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των κατόχων αξιογράφων.  Το δεύτερο σχέδιο ψηφίσματος 
κατατίθεται εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού με το οποίο ζητείται η αποκατάσταση των ζημιών που 
υπέστησαν οι καταθέτες της πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι αξιογράφων και οι 
παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι επλήγησαν από τις αποφάσεις της 25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με 
ίδια μέσα. 

 Θα ερωτήσω το σώμα ποία είναι η επιθυμία του, δηλαδή να συζητηθούν σήμερα και να γίνει ψηφοφορία 
επί των σχεδίων ψηφίσματος;  Να παραπεμφθούν στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή ή να 
παραπεμφθούν απευθείας στην επόμενη ολομέλεια του σώματος; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω υπάρχει και η εμπειρία πολύ πρόσφατα ενός άλλου σχεδίου ψηφίσματος που 
κατατέθηκε και νομίζω ορθά ενεργήσαμε να σταλεί στην αρμόδια επιτροπή Οικονομικών, αν είναι δυνατό και τη 
∆ευτέρα, για να μπορέσομε να μελετήσομε εκεί τα δύο σχέδια και να έρθουν στην ολομέλεια χωρίς τη βιασύνη 
που έχει το κατεπείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνεί το σώμα; 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συμφωνούμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνεί. 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η εμπειρία βέβαια του προηγούμενου ψηφίσματος δεν ήταν η καλύτερη και νομίζω να αποφύγουμε την 
κακή εμπειρία.  Εμείς δηλώνουμε ότι μπορούμε να ψηφίσουμε και τα δύο ψηφίσματα σήμερα, γιατί είναι και τα 
δύο ευχετικού χαρακτήρα, δεν έχουν διδακτικό χαρακτήρα, αλλά, αν η ολομέλεια πιστεύει ότι είναι ορθότερο να 
πάνε στην επιτροπή Οικονομικών και να συζητηθούν, θέλοντας και πάλι να ζητήσω να μην επαναλάβουμε το 
προηγούμενο κακό παράδειγμα, εμείς δεν έχουμε ένσταση να πάει στην επιτροπή Οικονομικών για συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε ότι το τι έγινε την περασμένη φορά και παραπέμφθηκε στην επιτροπή 
Οικονομικών το ψήφισμα ήταν μια εξαίρεση, παρ’ όλο του ότι υπάρχει το δικαίωμα είτε στην ολομέλεια είτε στη 
Σύσκεψη Αρχηγών να παραπέμψει ένα ψήφισμα σε αρμόδια επιτροπή. 

 Εντάξει, εμείς είμαστε έτοιμοι, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθούμε και σήμερα όσον αφορά τα δύο 
ψηφίσματα.  Εκείνο το οποίο ζητούμε όμως, κύριε Πρόεδρε, είναι να μην τύχουν, αν και εφόσον το σώμα 
αποφασίσει να τα παραπέμψει στην αρμόδια επιτροπή, να μην τύχουν της ίδιας μεταχείρισης που έτυχε το 
προηγούμενο, αναβολή πάνω στην αναβολή και στο τέλος της ημέρας κατέληξε να ψηφίζεται ή να 
καταψηφίζεται από την ολομέλεια μετά από τρεις-τέσσερις εβδομάδες αντί αμέσως μετά την κατάθεσή του. 

 Άρα, το δικό μας το αίτημα, κύριε Πρόεδρε, εάν και εφόσον παραπεμφθούν στην επιτροπή Οικονομικών, 
να είναι ενώπιον του σώματος την ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου και μετά ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, με το πνεύμα των δύο ψηφισμάτων δε διαφωνούμε.  Όμως, εδώ 
υπάρχει μία κοινοβουλευτική πρακτική.  ∆εν μπορεί να έρχονται ψηφίσματα την τελευταία στιγμή χωρίς... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Για μένα ήρθαν την τελευταία στιγμή, κύριοι, χωρίς να γίνει οποιαδήποτε διαβούλευση!  Γνώση έχουν τα 
κόμματα τα οποία τα κατέθεσαν.  Τα υπόλοιπα κόμματα -τουλάχιστον το κόμμα μου- πριν λίγο 
ενημερωθήκαμε.  ∆ηλαδή θα ερχόμαστε να κάνουμε δουλειές του ποδαριού;  Εδώ υπάρχει μία 
κοινοβουλευτική πρακτική.  Ή θα την ακολουθούμε πάντοτε ή θα κάνουμε κατά το δοκούν! 

 Και, επαναλαμβάνω, δε διαφωνούμε με το πνεύμα.  Εδώ θα πρέπει να παραπεμφθεί είτε σε επιτροπή 
είτε στη Σύσκεψη Αρχηγών ή/και Εκπροσώπων των Κομμάτων, όπως γινόταν με άλλα, για να γίνει μία 
διαβούλευση, και, αν είναι δυνατό, να κατορθώσουμε όλοι μαζί να φέρουμε ένα ψήφισμα και όχι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι φυσικό, φυσιολογικό και αναμενόμενο εκείνοι οι οποίοι καταθέτουν τα ψηφίσματα 
να είναι και έτοιμοι να τα συζητήσουν σήμερα και να τα ψηφίσουν.  Η πρακτική -ελέχθη και από άλλους 
συναδέλφους- είναι και ήταν διαχρονικά διαφορετική, να δοθεί χρόνος στις υπόλοιπες κοινοβουλευτικές ομάδες 
να το μελετήσουν, και εντός αυτής της πρακτικής σίγουρα, στο πλαίσιο της μελέτης, να πάνε στην καθ’ ύλην 
αρμόδια ή στις καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές, όπου εκεί θα συζητηθεί.  

 ∆εδομένου ή λαμβάνοντας επίσης υπόψη ότι στοιχεία του ενός ψηφίσματος περιλαμβάνονται σε άλλο 
ψήφισμα που έχει κατατεθεί από άλλη κοινοβουλευτική ομάδα και, για να μην πάμε με τη μέθοδο του σαλαμιού, 
διότι νοιώθω ότι αυτό γίνεται, να βρούμε τριάντα, σαράντα ή πενήντα ομάδες -και μπορούμε να βρούμε και 
περισσότερες ομάδες- που έχουν πληγεί είτε από το κούρεμα είτε από αποφάσεις που ελήφθησαν στο 
Eurogroup τότε -και μιλώ και για τα αξιόγραφα και μιλώ και για τα χρεόγραφα και μιλώ και για τα ομόλογα και 
για τις μετοχές και για τις καταθέσεις και πολλά άλλα τέτοια- για να μην κάνουμε ένα ψήφισμα την κάθε φορά.  
Αυτό μπορεί να μας πάρει αρκετούς μήνες τζιαι να ’χουμε αντικείμενο, αλλά νομίζω ότι στα πλαίσια της 



2022 

σοβαρότητας τούτη η Βουλή οφείλει να κάνει κάτι το οποίο είναι και συλλογικό -και υπάρχουν δυνατότητες να 
υπάρξει συλλογικότητα- να υπάρξει και ομοφωνία, πιστεύω, τζιαι να πάμε με κάτι κοινό και ευρύτερο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Τορναρίτης και θα προχωρήσουμε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να αναφέρω στο σώμα ότι δεν προϋπήρξε Σύσκεψη Αρχηγών ή/και Εκπροσώπων 
των Κομμάτων -το γνωρίζει ο κ. Βαρνάβα- και να χαιρετίσω την άποψη του κ. Περδίκη, ο οποίος ανέφερε -και 
υπογράφει το ψήφισμα- ότι πρόκειται περί ευχής το συγκεκριμένο ψήφισμα.  Να πω ότι αυτά που αναφέρονται 
στο ψήφισμα συνέβησαν πριν δύο και κάτι χρόνια.  Μακάρι να μπορούσαμε...  Αντιλαμβάνομαι βέβαια ότι 
υπάρχουν συμπολίτες μας έξω από το κτίριο της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, και διαμαρτύρονται και ίσως κάποιοι 
θέλουν έτσι να τους στείλουν ένα ηχηρό μήνυμα από εδώ πέρα, όμως νομίζω ότι έφτασε η ώρα πέραν των 
ευχών να δίδουμε και να καταθέτουμε πράξεις στους συμπολίτες μας είτε διαμαρτύρονται έξω από τη Βουλή 
είτε όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ας μην μπούμε στην ουσία όμως. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι η ουσία...  Πρέπει να ξέρετε κάποια στιγμή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, λέω να μην μπούμε στην ουσία σήμερα! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...πρέπει όλοι μας να λογικευτούμε, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα των ψηφισμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε να προσθέσετε οτιδήποτε, κύριε Βαρνάβα; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Με όλο το σεβασμό, αλλά δεν μπορεί να τυγχάνει σχολιασμού το ένα ψήφισμα, το οποίο έχει κατατεθεί 
από πλευράς του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τζιαι του κ. Περδίκη, των Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, και να λέει ότι είναι ευχολόγιο!  Και το δικό σας είναι ευχολόγιο, αλλά την περασμένη φορά 
που οι πολιτικές δυνάμεις κατέθεσαν ψήφισμα που είχε μέσα συγκεκριμένα πρακτικά και ουσιαστικά μέτρα που 
έπρεπε να λάβει η κυβέρνηση το καταψηφίσατε!  Και πρέπει να γνωρίζετε, κύριε Τορναρίτη, είμαστε νομοθετικό 
σώμα, δεν μπορούμε να εκτελούμε, γι’ αυτό το λόγο σίγουρα ασκούμε βάσει αυτών και την ανάλογη πίεση εις 
την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, τα σχέδια ψηφίσματος παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και θα είναι στην ημερήσια διάταξη στη συνεδρία του σώματος την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.109-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

2. Ο περί των Προϋποθέσεων Πώλησης 
Εμπορευμάτων σε Τιμές Εκπτώσεων 
(Καταργητικός) Νόμος του 2015. 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.056.110-2015). 

3. Ο περί της Μεταφοράς Προσωπικού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου στην 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.111-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Θεραπείας Κατηγορούμενων και 
Καταδικασθέντων, Χρηστών ή 
Ουσιοεξαρτημένων Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.112-2015). 

Υγείας  Υγείας  

5. Οι περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός 
Τύπου Αίτησης, Τελών Αξιολόγησης και 
Ανανέωσης Εξουσιοδότησης 
Οργανισμών Ελέγχου και Εξουσιών 
∆ιευθυντή) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.032-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

6. Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Άλλων 
Ωφελημάτων σε Υπαλλήλους του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και 
Εξαρτώμενους Αυτών) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.033-2015). 

Εσωτερικών Εσωτερικών  

  

7. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Είδη 
Πυροτεχνίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.034-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

8. Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.035-2015). 

Οικονομικών  Νομικών  

9. Έκθεση του Υπουργού Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, για την 
περίοδο από 1/1/2015 έως 31/3/2015, 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
Νόμου αρ. 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Έγγραφο Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

Έγγραφο (Αρ. 1/2015), ημερ. 3.6.2015 που 
αφορά την απασχόληση έκτακτων υπαλλήλων 
στον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών, σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985 
έως 1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.019). 

Επίτροπο Κυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών εκ μέρους του 
Υπουργού Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Σχέδια ψηφίσματος Κατατέθηκαν από 

1. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με το οποίο καλείται η 
κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο 
αποκατάστασης των κατόχων 
αξιογράφων.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
και 
Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών  
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2. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για αποκατάσταση των 
ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της 
πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της 
Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι 
αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι, οι 
οποίοι επλήγησαν από τις αποφάσεις 
της 25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των 
τραπεζών με ίδια μέσα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα του  

∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.085-2015). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Εσωτερικών  

2. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων 
του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.086-2015). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ζητήσει αναβολή του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, για να συζητηθεί ξανά στην 
επιτροπή Οικονομικών.  Ο πρόεδρος της επιτροπής και ο αναπληρωτής δε βρίσκονται εδώ, αλλά αισθάνομαι 
την ανάγκη ως μέλος της επιτροπής να σας πληροφορήσω ότι δυστυχώς δεν κατέστη δυνατό να συζητηθεί το 
θέμα στην επιτροπή Οικονομικών, γι’ αυτό αιτούμαστε τουλάχιστον μιας εβδομάδας αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση στην αιτούμενη αναβολή. 

 Αναβάλλεται για την ερχόμενη Πέμπτη, για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το έτος 2015, ο οποίος 
προβλέπει δαπάνες ύψους €4.263.163 και έσοδα ύψους €6.514.770. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 
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 Άγγελος Βότσης   Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μαρία Κυριακού  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Μαΐου και στις 2 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
και η αναπληρώτρια γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2015 προβλέπει δαπάνες ύψους €4.263.163 και έσοδα ύψους 
€6.514.770. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες του οργανισμού, όπως 
αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού (€1.757.824), κεφαλαιουχικές δαπάνες 
(€1.406.000), οι οποίες θα καλύψουν κυρίως τη διευθέτηση των τελικών λογαριασμών και τις επιστροφές 
κρατήσεων σε εργολάβους για έργα που έχουν ολοκληρωθεί, λοιπές διοικητικές δαπάνες (€619.450) και 
αποπληρωμές δανείων/οφειλών (€362.979). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού θα προέλθουν από εισπράξεις από 
την πώληση κατοικιών, διαμερισμάτων και οικοπέδων (€3.871.200), από εισπρακτέους τόκους (€2.500.000) 
και από άλλα έσοδα (€143.560). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑΓ 
δήλωσε ότι ο ρόλος του ΚΟΑΓ, με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για ανάθεση στον 
οργανισμό της υλοποίησης του συμπληρωματικού σχεδίου για την προστασία της πρώτης κατοικίας, έχει 
επαναπροσδιοριστεί και ως εκ τούτου δεν προγραμματίζεται η έναρξη οποιωνδήποτε νέων έργων από τον 
οργανισμό. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, στα πλαίσια των προσπαθειών μετεξέλιξης του 
οργανισμού, έχει ληφθεί απόφαση για μεταφορά μέρους του προσωπικού του ΚΟΑΓ στη δημόσια υπηρεσία και 
ειδικότερα στο Υπουργείο Εσωτερικών.  Ωστόσο, όπως ο ίδιος δήλωσε, μέχρι την υλοποίηση της απόφασης, ο 
οργανισμός ανέθεσε σε δεκατρία (13) άτομα που εργοδοτούνται σε αυτόν και στην πλειοψηφία τους ανήκουν 
στο τεχνικό τμήμα καθήκοντα στην Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων επί προσωρινής 
βάσεως.  

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησε ειδικότερα η εφαρμογή του σχεδίου 
για την προστασία της πρώτης κατοικίας και συναφώς ζητήθηκε η κατάθεση διευκρινίσεων επί του θέματος. 

 Ο πρόεδρος του ΚΟΑΓ δήλωσε ότι το εν λόγω σχέδιο αποσκοπεί στην παροχή βοήθειας σε ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού οι οποίες, λόγω των δύσκολων οικονομικών συνθηκών που επικρατούν, δεν μπορούν 
να ανταποκριθούν στις δανειακές τους υποχρεώσεις. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, μετά και την οριστικοποίηση του Πλαισίου Αφερεγγυότητας, ο οργανισμός 
βρίσκεται τώρα στην τελική διαμόρφωση του σχεδίου για την προστασία της πρώτης κατοικίας, το οποίο θα 
λειτουργήσει ως το τελευταίο δίχτυ προστασίας για τους χαμηλά αμειβομένους, με σκοπό την αποτροπή 
εκποίησης της κατοικίας τους.  

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι το σχέδιο στο οποίο έχει καταλήξει ο 
οργανισμός αφορά την επιδότηση μέρους του επιτοκίου του δανείου, στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων, και 
θα ενεργοποιείται, αφού εξαντληθεί η προβλεπόμενη από το Πλαίσιο Αφερεγγυότητας διαδικασία και αφού ο 
οφειλέτης καταλήξει σε προσωπικό σχέδιο αποπληρωμής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό αναφορά προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΚΟΑΓ για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού ύψους 
€4.263.163 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων και εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, πρώτου διορισμού και προαγωγής και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 12; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  Τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εξυπηρέτηση των υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας που απορρέουν από την Απόφαση-Πλαίσιο 
2009/315/∆ΕΥ.  Ειδικότερα, διευρύνεται ο σκοπός τήρησης του Αρχείου Προηγούμενων Καταδικών, ώστε να 
καλύπτει όχι μόνο την έκδοση πιστοποιητικών ποινικού μητρώου, αλλά και την ενημέρωση άλλων κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τις καταδίκες υπηκόων τους στη ∆ημοκρατία, καθώς και την 
αποθήκευση τέτοιων πληροφοριών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Φεβρουαρίου και στις 7 Μαΐου 2014, καθώς και στις 13 και 20 Μαΐου 2015.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου και της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου [Ν. 
73(Ι)/2004, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], με στόχο την εξυπηρέτηση των υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας που 
απορρέουν από την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Απόφαση-Πλαίσιο 2009/315/∆ΕΥ του 
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Συμβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2009 σχετικά με τη διοργάνωση και το περιεχόμενο της ανταλλαγής 
πληροφοριών που προέρχονται από το ποινικό μητρώο μεταξύ των κρατών μελών». 

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο διευρύνεται ο σκοπός τήρησης του Αρχείου Προηγούμενων 
Καταδικών, έτσι ώστε να καλύπτει όχι μόνο την έκδοση πιστοποιητικών ποινικού μητρώου, αλλά και την 
ενημέρωση άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τις καταδίκες υπηκόων τους στη 
∆ημοκρατία, καθώς και την αποθήκευση τέτοιων πληροφοριών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Απόφαση Πλαίσιο 2009/315/∆ΕΥ 
προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Κάθε κράτος μέλος λαμβάνει τα αναγκαία μέτρα, ώστε όλες οι καταδίκες που εκδίδονται στο έδαφός του 
να συνοδεύονται κατά την καταχώρισή τους στο ποινικό μητρώο από πληροφορίες σχετικά με την 
ιθαγένεια ή τις ιθαγένειες του καταδικασθέντος προσώπου, εάν πρόκειται για υπήκοο άλλου κράτους 
μέλους.  

2. Η κεντρική αρχή του κράτους μέλους καταδίκης ενημερώνει το ταχύτερο δυνατό τις κεντρικές αρχές των 
άλλων κρατών μελών σχετικά με καταδίκες που αφορούν πολίτες αυτών οι οποίες εκδόθηκαν στο 
κράτος μέλος καταδίκης, όπως αυτές καταχωρίζονται στο ποινικό μητρώο του κράτους αυτού. 

3. Η κεντρική αρχή του κράτους μέλους ιθαγένειας του προσώπου που καταδικάστηκε αποθηκεύει όλες τις 
πληροφορίες που διαβιβάζονται σε αυτή, προκειμένου να είναι σε θέση να τις διαβιβάσει, σε περίπτωση 
που αυτό της ζητηθεί σύμφωνα με τις διατάξεις της απόφασης-πλαίσιο. 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησε η ευρεία, κατά την άποψη των μελών 
της, διατύπωση της προτεινόμενης πρόνοιας με την οποία φαίνεται εκ πρώτης όψεως να επιτρέπεται η τήρηση 
και η χρήση του Αρχείου Προηγούμενων Καταδικών για οποιοδήποτε λόγο και σκοπό. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
ανταποκρινόμενη σε σχετική παράκληση της επιτροπής, κατέθεσε εισήγηση για τροποποίηση της 
προτεινόμενης πρόνοιας, με βάση την οποία προβλέπεται ρητά ότι σκοπός της τήρησης του Αρχείου 
Προηγούμενων Καταδικών είναι η έκδοση πιστοποιητικών ποινικού μητρώου, η παρουσίαση καταδικών 
ενώπιον αρμόδιου δικαστηρίου στα πλαίσια ποινικής διαδικασίας ή η εκπλήρωση υποχρεώσεων της 
∆ημοκρατίας που προκύπτουν με βάση το ευρωπαϊκό κεκτημένο, διεθνή σύμβαση ή άλλο εν ισχύι νόμο.  
Σημειώνεται ότι η πιο πάνω εισήγηση υιοθετήθηκε τελικά από την επιτροπή. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι, παρ’ όλο που η 
προθεσμία εναρμόνισης έχει ήδη λήξει, ο μηχανισμός κίνησης της διαδικασίας παράβασης και επιβολής 
κυρώσεων στα κράτη μέλη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τα ζητήματα του πρώην τρίτου πυλώνα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή για θέματα που ρυθμίζονται με αποφάσεις-πλαίσιο, αρχίζει να εφαρμόζεται από 
την 1η ∆εκεμβρίου 2014.  Αυτό όμως, όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος, δεν αίρει την υποχρέωση της 
∆ημοκρατίας να εναρμονιστεί με τις διατάξεις της απόφασης-πλαίσιο. 

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομίας Κύπρου διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι η Αστυνομία Κύπρου κατά τη 
χρήση του αρχείου προηγούμενων καταδικών τηρεί όλες τις πρόνοιες του νόμου για την προστασία δεδομένων 
προσωπικού χαρακτήρα.  Ο ίδιος επισήμανε ότι η αστυνομία ήδη αντλεί πληροφορίες σχετικά με 
προηγούμενες καταδίκες για σκοπούς ανταλλαγής πληροφοριών, χωρίς όμως να χρησιμοποιείται η 
αυτοματοποιημένη μέθοδος ECRIS, όπως προτείνεται από την υπό εναρμόνιση απόφαση-πλαίσιο και την 
πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Απόφαση-Πλαίσιο 2009/316/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 6ης Απριλίου 
2009 σχετικά με τη δημιουργία Ευρωπαϊκού Συστήματος Πληροφοριών Ποινικού Μητρώου (ECRIS) κατ’ 
εφαρμογή του άρθρου 11 της Απόφασης-Πλαισίου 2009/315/∆ΕΥ».  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των 
πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μονολεκτικά, Πρόεδρε, εναρμονιστικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 9 αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας της Ε∆ΕΚ να ζητήσουμε αναβολή για 
τουλάχιστον μία εβδομάδα για τη συζήτηση του νομοσχεδίου αυτού.  Πρόκειται, κύριε Πρόεδρε, για ένα πολύ 
σημαντικό, πολύ καθοριστικό νομοσχέδιο, καθοριστικό τόσο για το μέλλον της Αρχής Λιμένων Κύπρου όσο και 
για το μέλλον δεκάδων εργαζομένων στην Αρχή Λιμένων, γι’ αυτό χρειάζεται μέγιστη προσοχή για το τι 
ψηφίζουμε και τι δεν ψηφίζουμε.  Υπάρχουν ζητήματα που κατά την άποψή μας σε αυτό το στάδιο παραμένουν 
ακόμα όχι πλήρως διευκρινισμένα και που αφορούν το θεσμικό πλαίσιο της Αρχής Λιμένων και που αφορούν 
τον τρόπο που θα τύχουν χειρισμού κάποιοι εργαζόμενοι... Ε, και, όταν λέμε εργαζόμενους, εννοούμε δεκάδες 
οικογένειες.  Λέγοντας αυτό, δε σημαίνει ότι επιρρίπτουμε οποιαδήποτε ευθύνη ή είναι οποιαδήποτε αιχμή για 
ολιγωρία ή κακούς χειρισμούς εκ μέρους του υπουργείου, του οποίου την καλή πρόθεση αναγνωρίζουμε, όμως 
όλα τα ζητήματα έχουν το χρονικό πλαίσιο μέσα στο οποίο οφείλουν να κινηθούν, χρειάζονται το χρόνο τους, 
και αισθανόμαστε ότι γι’ αυτά τα σημαντικά ζητήματα που πρόκειται η Βουλή να ψηφίσει χρειάζεται να δοθεί 
περισσότερος χρόνος, για να συζητηθούν κάποια θέματα που, επαναλαμβάνω, παραμένουν ακόμα 
αδιευκρίνιστα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου έχει το λόγο. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, στα πλαίσια της πάγιας πολιτικής του για καλή σχέση με τις άλλες 
κοινοβουλευτικές ομάδες, αλλά και της προσπάθειας να υπάρχει συναντίληψη, ειδικότερα σε θέματα 
ανάπτυξης του τόπου που θα δημιουργήσουν και θέσεις εργασίας, αποδέχεται τη μία εβδομάδα αναβολή.  Η 
συζήτηση στην επιτροπή έχει ολοκληρωθεί ουσιαστικά.  Να δουν αυτά που οι συνάδελφοι θέλουν να δουν αυτή 
την εβδομάδα και είμαστε στη διάθεσή τους να το συζητήσουμε την ερχόμενη εβδομάδα και να ληφθούν οι 
συγκεκριμένες αποφάσεις.  Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο αποτελεί ένα εφαλτήριο, ουσιαστικά, ανάπτυξης και 
όσο πιο νωρίς ψηφιστεί τόσο πιο καλό για την ανάπτυξη του τόπου μας θα είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», 
αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 
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 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.597, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
πολυκατοικιών σε προσφυγικούς συνοικισμούς στις οποίες δεν έχουν εγκατασταθεί ακόμη ανελκυστήρες, 
καθώς και για τον αριθμό των ηλικιωμένων ατόμων που επηρεάζονται από αυτό. Παρακαλώ όπως μας 
ενημερώσετε ποιοι είναι οι σχεδιασμοί σας ως προς το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.598, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τα 
σχέδια χορηγίας για βελτίωση των συνθηκών στέγασης ληπτών δημόσιου βοηθήματος και χορηγιών βελτίωσης 
κατοικίας προς στέγαση και φροντίδα φιλοξενούμενων ηλικιωμένων και ανάπηρων προσώπων οι οποίοι είναι 
λήπτες δημόσιου βοηθήματος έχουν καταργηθεί και, εάν όχι, ποιο υπουργείο θα συνεχίσει να διαχειρίζεται τα 
δύο εν λόγω σχέδια και πότε υπολογίζεται να ξανατεθούν σε ισχύ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.599, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται η 
τροποποίηση του περί Φυλακών Νόμου, ώστε σε περιπτώσεις κρατουμένων οι οποίοι εκτίουν ποινή φυλάκισης 
εξαιτίας αστικών χρεών, οφειλών προς το Τμήμα Φορολογίας, οφειλών προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ.τ.λ., καθώς επίσης και στις περιπτώσεις υπερήλικων κρατουμένων ή κρατουμένων με βαριές 
ασθένειες να εφαρμόζεται το μέτρο της ηλεκτρονικής παρακολούθησης.  Θεωρώ ότι με τη σωστή εφαρμογή του 
μέτρου αυτού θα υπάρξει αποσυμφόρηση των φυλακών, ενώ παράλληλα θα επέλθει εξοικονόμηση χρημάτων 
για το κράτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.600, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το έτος 2013 αναφέρεται ότι ο πρέσβης της Κύπρου στην Αγία 
Έδρα έχει συνάψει εν ονόματι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δάνειο ύψους €200.000 για κάλυψη υποχρεώσεων, 
χωρίς να εξασφαλιστούν οποιεσδήποτε εγκρίσεις.  Στα σχόλια του Υπουργείου Εξωτερικών που 
αποστάλθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφέρεται ότι ο πρέσβης της Κύπρου στην Αγία Έδρα έχει 
υπογράψει υπεύθυνη δήλωση με την οποία αποδεσμεύει τη ∆ημοκρατία από τις υποχρεώσεις αποπληρωμής 
του δανείου που έχει συνάψει στο όνομά της και ότι περαιτέρω συμφωνεί ότι αναλαμβάνει την αποπληρωμή 
του δανείου με απευθείας έμβασμα του Υπουργείου Εξωτερικών από τις απολαβές του στο τραπεζικό 
πιστωτικό ίδρυμα και ότι οποιεσδήποτε πρόσθετες επιβαρύνσεις, τόκοι ή άλλα έξοδα που σχετίζονται με τη 
σύμβαση τυχόν προκύψουν μετά την αποπληρωμή των 37 δόσεων θα αναληφθούν από τον ίδιο προσωπικά.  
Στη δήλωση βεβαιώνει επίσης ότι διαθέτει και προσωπικές εγγυήσεις.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ο πρέσβης της 
Κύπρου στην Αγία Έδρα ενημέρωσε το υπουργείο προτού προχωρήσει στη σύναψη δανείου εν ονόματι της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και, εάν ναι, ποιος έδωσε την άδεια για τη σύναψη του δανείου εν ονόματι της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους δεν έχει προχωρήσει η μεταφορά του δανείου στο όνομα του 
πρέσβη της Κύπρου στην Αγία Έδρα, δεδομένου ότι έχει υπογράψει την πιο πάνω σχετική δήλωση, και αν 
προτίθεται το υπουργείο να κινήσει τις διαδικασίες για τη μεταφορά του δανείου στο όνομά του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.601, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το έτος 2013 αναφέρεται ότι το Υπουργείο Εξωτερικών 
διενήργησε έρευνα αναφορικά με την Ύπατη Αρμοστία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Πρετόρια για πιθανή 
διάπραξη πειθαρχικών παραπτωμάτων σχετικά με την αγορά αγαθών και υπηρεσιών κατά τη διάρκεια της 
θητείας του τέως ύπατου αρμοστή κατά την περίοδο 3.9.2007 μέχρι 2.9.2011.  Τα αποτελέσματα της έρευνας, 
όπως αναφέρεται στην έκθεση, τέθηκαν ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τον Ιούνιο του 2012, 
ο οποίος και ετοίμασε σχετικό κατηγορητήριο, και το Φεβρουάριο του 2013 το θέμα διαβιβάστηκε στην 
Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας για πειθαρχική έρευνα.  Σύμφωνα με όσα αναφέρονται στην έκθεση του 
Γενικού Ελεγκτή, το ελάχιστο ποσό της ζημιάς που υπέστη η ∆ημοκρατία λόγω ενεργειών του τέως ύπατου 
αρμοστή ανέρχεται σε €153.000.  H Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, κατόπιν εξέτασης των κατηγοριών, 
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επέβαλε στον πληρεξούσιο υπουργό την ποινή του υποβιβασμού σε κατώτερη θέση και την τοποθέτησή του 
στη θέση του Γραμματέα Β΄ ή Υποπρόξενου από τις 5.8.2014, ημέρα λήψης της απόφασης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
διερευνηθεί με το Γενικό Εισαγγελέα αν προκύπτει θέμα διάπραξης ποινικών αδικημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.602, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με τις αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στις προσφυγές αρ. 740/11, 891/11 κ.ά. ημερομηνίας 
7/10/2014 κρίθηκε ότι το άρθρο 3(β) του περί Συντάξεως Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμου του 
2011, που αφορούσε στην αναστολή της καταβολής της σύνταξης των κρατικών αξιωματούχων, ώστε να μην 
καταβάλλεται ταυτόχρονα μισθός και σύνταξη, είναι αντισυνταγματικό, καθότι παραβιάζεται το άρθρο 23 του 
συντάγματος.  Από τότε παραμένει το νομοθετικό κενό, αφού δεν έχει τροποποιηθεί η σχετική νομοθεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει νομοσχέδιο που να ρυθμίζει αυτό το νομοθετικό κενό και πότε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.603, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
οργάνωσαν επιστημονικό τριήμερο συνέδριο με θέμα την αρχαία Σαλαμίνα της Κύπρου.  Όμως, όπως 
πληροφορήθηκα, οι οργανωτές του συνεδρίου (Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και Πανεπιστήμιο Κύπρου) 
επέλεξαν οι γλώσσες του συνεδρίου να είναι η αγγλική και η γαλλική, αποκλείοντας τις δύο επίσημες γλώσσες 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Υπενθυμίζεται ότι και οι δύο φορείς είναι κρατικοί και εκπροσωπούν την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  ∆ιερωτάται κανείς εύλογα γιατί θέλουμε οι ξένοι να σέβονται την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
όταν κρατικοί φορείς της χώρας την υποβαθμίζουν και τη διασύρουν.  Θεωρώ ότι οι λόγοι δεν είναι οικονομικοί, 
αφού θα μπορούσαν να εξευρεθούν τα λίγα χρήματα που χρειάζονται για τη μετάφραση των ομιλιών από 
διερμηνείς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συνέργησε σε αυτή την κατάφωρη υποβάθμιση της ίδιας της χώρας μας 
και του πολιτισμού του λαού μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.604, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με πώληση τεμαχίου που άνηκε σε εταιρεία, η οποία 
είναι θυγατρική της Παγκύπριας Εταιρείας Αρτοποιών, σε τιμή πολύ χαμηλότερη της αξίας του.  Συγκεκριμένα, 
όπως πληροφορήθηκα, το τεμάχιο βρίσκεται στην είσοδο της μαρίνας στη Λεμεσό και πρόσφατα, μετά το 
διορισμό από την τράπεζα παραλήπτη/διαχειριστή για την Παγκύπρια Εταιρεία Αρτοποιών, το συγκεκριμένο 
τεμάχιο πωλήθηκε σε εξευτελιστική τιμή.  Αξίζει να σημειωθεί ότι, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το 
συγκεκριμένο ακίνητο δε συμπεριλαμβανόταν στο ομόλογο κυμαινόμενης επιβάρυνσης σύμφωνα με το οποίο η 
τράπεζα διόρισε τον παραλήπτη/διαχειριστή, αφού ήταν υποθηκευμένο σε άλλη τράπεζα, η οποία δεν είχε 
καμιά σχέση με το διορισμό του παραλήπτη/διαχειριστή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες 
που ακολουθήθηκαν για την πώληση του συγκεκριμένου τεμαχίου, καθώς επίσης και αν ισχύει η πιο πάνω 
καταγγελία, που αναφέρει ότι το συγκεκριμένο τεμάχιο δε συμπεριλαμβανόταν στο ομόλογο κυμαινόμενης 
επιβάρυνσης.  Τέλος, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τον αγοραστή του συγκεκριμένου τεμαχίου και την τιμή πώλησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.605, ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στην οδό Πρωταρά (πρώην λεωφόρος των ξενοδοχείων) στο Παραλίμνι ο τελευταίος κυκλικός κόμβος 
έχει προκαλέσει αρνητικές επιπτώσεις στις επιχειρήσεις που βρίσκονται από εκείνο το σημείο μέχρι και τα 
φώτα τροχαίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο, σε 
περίπτωση μελέτης και διαπίστωσης ότι δεν υπάρχει καμία οδική/κυκλοφοριακή χρησιμότητα του κόμβου ως 
έχει σήμερα, προτίθεται να προχωρήσει σε ευθυγράμμιση της εν λόγω λεωφόρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.606, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους τρόπους 
διαχείρισης των επικίνδυνων αποβλήτων από τις αδειοδοτημένες για τη συλλογή, μεταφορά ή/και αποθήκευση 
εταιρείες, αφού αυτά έχουν τύχει τελικής επεξεργασίας, δηλαδή για το πώς και πού γίνεται η τελική διάθεση των 
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επεξεργασμένων αποβλήτων. 

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν οι 
εταιρείες αυτές διαθέτουν άδεια εξαγωγής των αποβλήτων αυτών και, εάν όχι, σε ποιους χώρους και πώς 
αποθηκεύονται τα επικίνδυνα αυτά απόβλητα. 

 Τέλος, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε πού καταλήγουν τα απόβλητα αυτά, τα οποία αποδεδειγμένα 
δεν έχουν εξαχθεί, αλλά ούτε και έτυχαν τελικής επεξεργασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.607, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με επιστολή, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2014, προς τη διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, αναφορικά με τα συμβόλαια γενικής συντήρησης κυβερνητικών οικισμών του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως των επαρχιών Λάρνακας/ελεύθερης Αμμοχώστου (αρ. 36/2013) και 
Λεμεσού/Πάφου (αρ. 39/2013), η Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ζητούσε από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως όπως ενημερωθεί για τις ενέργειες του τμήματος σχετικά με την καταγγελία που είχε στείλει ο 
Οργανισμός Ανακύκλωσης Κύπρου (ΟΑΚ) στις 27 Ιουνίου 2014, αναφορικά με τη μη τήρηση/εφαρμογή από 
τον ανάδοχο της ισχύουσας νομοθεσίας, των περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση 
Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμών του 2011, που αφορά τη διαχείριση 
στερεών αποβλήτων από κατεδαφίσεις ή άλλα οικοδομικά έργα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει διερευνήσει την καταγγελία του ΟΑΚ, ποια είναι τα πορίσματα της διερεύνησης 
αυτής και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την αποκατάσταση της νομιμότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.608, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους 
οποίους καθυστερεί η επέκταση του προγράμματος ανακύκλωσης οικιακών αποβλήτων της Green Dot στο 
δήμο Πόλης Χρυσοχούς και στο δήμο Λευκάρων.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να ξεκινήσει η λειτουργία του προγράμματος ανακύκλωσης στους 
δύο αυτούς δήμους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.609, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου (ΘΟΚ) έχει μειώσει τη χορηγία που δόθηκε 
στο θέατρο “Ανεμώνα” κατά 50% για το έτος 2015. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος των 
ποσών που έχουν χορηγηθεί στα θεατρικά σχήματα για το πρώτο και το δεύτερο εξάμηνο του 2015 για τα 
σχέδια Α΄ και Β΄, καθώς επίσης και για τα ποσά που χορηγήθηκαν στα θεατρικά σχήματα για τα σχέδια αυτά 
για το έτος 2014.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τις περικοπές που έγιναν στο σχέδιο Γ΄ για το έτος 2015.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.610, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα στάλθηκε στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας έγγραφο με το οποίο 
ζητούνταν από τους υπαλλήλους του τμήματος να μην εκδίδουν σε συγκεκριμένες εταιρείες δελτία εισόδου 
(πάσο) για πρόσβαση σε ειδικούς χώρους όπου απαγορεύεται η πρόσβαση στο κοινό, εξαιτίας των οφειλών 
των εταιρειών αυτών προς το κράτος.  Όπως πληροφορήθηκα, από την απαγόρευση της έκδοσης δελτίων 
εισόδου εξαιρέθηκε η εταιρεία “Hermes”, η οποία όφειλε και το μεγαλύτερο ποσό. 

 Παρακαλώ τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους 
οποίους εξαιρέθηκε η εταιρεία “Hermes” από την απαγόρευση της έκδοσης δελτίων εισόδου, παρ’ όλο που δεν 
έχει τακτοποιήσει το χρέος της προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.611, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με βάση την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το έτος 2013 αναφορικά με την πρεσβεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στη Στοκχόλμη, σύμφωνα με τις μηνιαίες καταστάσεις αναθεώρησης μετρητών, παρέμεναν σε 
εκκρεμότητα ανεξαργύρωτες επιταγές, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων αφορούσε σε μισθούς του συμβούλου 
τύπου της πρεσβείας, το ύψος των οποίων ήταν μεγαλύτερο από αυτό που αναφερόταν στις καταστάσεις 
εισοδημάτων που υποβάλλονταν από την πρεσβεία στις σουηδικές αρχές.  Μέχρι το Μάιο του 2013, σύμφωνα 
με την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή, το ποσό ανερχόταν σε SEK 670.230 (€77.845) και αφορούσε σε μέρος 
μισθών της περιόδου από το ∆εκέμβριο του 2007 μέχρι το ∆εκέμβριο του 2009.  Οι πιο πάνω επιταγές 
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αντικαταστάθηκαν από την έκδοση μιας νέας επιταγής, που εξαργυρώθηκε από το δικαιούχο το Νοέμβριο του 
2013.  Το λογιστήριο της πρεσβείας κατέβαλε τον Ιανουάριο του 2014 ποσό ύψους €17.096, που αφορούσε σε 
εργοδοτικές εισφορές/κοινωνικές ασφαλίσεις του 2011, λόγω καθυστέρησης στη δήλωση της διαφοράς με τα 
πραγματικά εισοδήματα του πιο πάνω λειτουργού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν το πιο πάνω 
θέμα έχει διερευνηθεί και για τις πιθανές πειθαρχικές ευθύνες τις οποίες ενδεχομένως υπέχουν ο τότε 
λειτουργός ή/και ο αρχηγός της διπλωματικής αποστολής, οι οποίοι επέτρεπαν με τη δική τους ανοχή να 
δηλώνονται εισοδήματα προς τις κρατικές αρχές της Σουηδίας μικρότερα των πραγματικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.612, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συγκεκριμένοι κανονισμοί που έθεσε το Υπουργείο Οικονομικών σε σχέση με 
τη χρηματοδότηση ερευνητικών προγραμμάτων του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών λειτουργούν ανασταλτικά 
ως προς την προσέλκυση ερευνητικών επενδύσεων.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, τα 
κονδύλια από ευρωπαϊκά ερευνητικά προγράμματα κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο και διατίθενται στο 
ινστιτούτο μέσω του προϋπολογισμού.  Η μέθοδος αυτή δημιουργεί σοβαρά προβλήματα, δεδομένων των 
δημοσιονομικών πλαισίων και των περικοπών σε δαπάνες.  Ουσιαστικά, η απορρόφηση κονδυλίων 
συνεπάγεται συμπίεση του προϋπολογισμού τακτικών δαπανών.  ∆ημιουργείται έτσι ένα στρατηγικό 
αντικίνητρο στην προσπάθεια προσέλκυσης ερευνητικών ευρωπαϊκών κονδυλίων για αυτονόητους λόγους. 

 Υπάρχει εισήγηση για εισαγωγή πιο ευέλικτων τρόπων διαχείρισης των ευρωπαϊκών ερευνητικών 
κονδυλίων, ώστε αυτά να διατίθενται απευθείας στο ινστιτούτο ή μέσω ενός ειδικού ερευνητικού ταμείου. 

 Παρακαλώ τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση του επί της 
εισήγησης για αλλαγή στον τρόπο διάθεσης των ευρωπαϊκών ερευνητικών κονδυλίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.613, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους δεν καλύπτεται και ο τρίτος χρόνος παραχώρησης πιστώσεων στις Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους εφέδρους και στρατιώτες που πολέμησαν το 1974 και τι προτίθεστε να κάνετε για το εν 
λόγω θέμα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.058, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2013, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κατάθεση εισπράξεων εξώδικων προστίμων για τροχαίες παραβάσεις που διαπράττονται εντός των ορίων 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Τροόδους 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.058, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 11.09.2013 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το 2011, ο Έπαρχος Λεμεσού, ως Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Τροόδους, διαπίστωσε ότι 
όλες οι εισπράξεις εξώδικων προστίμων από τροχαίες παραβάσεις εντός της περιοχής Τροόδους 
κατατίθεντο λανθασμένα στο Ταμείο του ∆ήμου Πάφου και όχι σε Ταμείο του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Τροόδους. 

3. Το θέμα περιήλθε εις γνώση του Υπουργείου Εσωτερικών το Φεβρουάριο του 2014 και έκτοτε 
καταβάλλονται προσπάθειες για επίλυση του προβλήματος με τη δημιουργία στατιστικού κωδικού για το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Τροόδους, ούτως ώστε να είναι σε θέση, μεταξύ άλλων, να εισπράττει τα εξώδικα 
πρόστιμα από τροχαίες παραβάσεις εντός των διοικητικών του ορίων. 

4. Η Στατιστική Υπηρεσία, στην οποία αποτάθηκε το Υπουργείο Εσωτερικών, ζήτησε όπως, για την 
παραχώρηση κωδικού στο Κοινοτικό Συμβούλιο Τροόδους, εξασφαλισθεί προηγουμένως Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου δυνάμει του άρθρου 114 του περί Κοινοτήτων Νόμου, το οποίο προνοεί, 
μεταξύ άλλων, και την ίδρυση νέας κοινότητας. 

5. Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, του οποίου ζητήθηκαν οι απόψεις, έκρινε ότι, λαμβάνοντας 
υπόψη την ιδιαιτερότητα του ιστορικού εγκαθίδρυσης της κοινότητας Τροόδους, θα ήταν προτιμότερο να 
εξασφαλισθεί η έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, διαδικασία η οποία θα παράσχει τη μεγαλύτερη 
δυνατή ασφάλεια δικαίου και θα τηρηθεί και η υποχρέωση ενημέρωσης των διεθνών βάσεων δεδομένων 
σε σχέση με τους στατιστικούς κωδικούς. 
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6. Ενόψει των ανωτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών στην παρούσα φάση έχει ζητήσει τις απόψεις των 
επηρεαζόμενων Τοπικών Αρχών, ως προς την προώθηση πρότασης στο Υπουργικό Συμβούλιο για τη 
δημιουργία της κοινότητας Τροόδους, όπως προνοεί το άρθρο 114 του περί Κοινοτήτων Νόμου, οι 
οποίες και αναμένονται. 

7. Με την εξασφάλιση της γνώμης των ενδιαφερόμενων Αρχών Τοπικής ∆ιοίκησης το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα προωθήσει την υπό αναφορά πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο, για έγκριση. Σχετική 
αιτιολογική έκθεση θα κατατεθεί και στη Βουλή των Αντιπροσώπων, όπως προνοεί η διαδικασία. 

8. Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για τη μεγάλη και αδικαιολόγητη 
καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του έντιμου κ. Βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.668, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.668 και ημερομηνία 28.05.2014, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, σε σχέση με την κατασκευή της ράμπας ρυμούλκησης 
σκαφών, δίπλα από το Ξενοδοχείο Holiday Inn και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α)  Ο ∆ήμος Λεμεσού, κατά το 2007, ανέθεσε στο Λιμενολόγο-Ακτομηχανικό, κ. Χάρη Χαραλαμπίδη, να 
ετοιμάσει πρόταση αξιολόγησης για τέσσερις διαφορετικούς χώρους, για την κατασκευή δύο ραμπών 
καθέλκυσης μικρών σκαφών στη Λεμεσό. 

(β)  Επιπρόσθετα, ζητήθηκε και υποβλήθηκε τελική μελέτη, για την κατασκευή της μίας εκ των τεσσάρων 
ραμπών που προτάθηκαν, η οποία χωροθετήθηκε δίπλα από το Ξενοδοχείο Holiday Inn. Η 
υποβληθείσα μελέτη εγκρίθηκε από την αρμόδια Αρχή (∆ήμο Λεμεσού) ενώ, με βάση τον περί 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον Νόμο 140(Ι)/2005, η τελική μελέτη εγκρίθηκε και από το 
Τμήμα Περιβάλλοντος. Ακολούθως, ο ∆ήμος Λεμεσού προέβηκε στην προκήρυξη προσφορών (Αρ. 
Προσφοράς: 3/08), με βάση την εγκριθείσα μελέτη του κ. Χαραλαμπίδη, για την κατασκευή της ανωτέρω 
ράμπας καθέλκυσης μικρών σκαφών. 

(γ)  Η προσφορά κατακυρώθηκε στην Εταιρεία C. Kasinos Constructions Ltd, η οποία κατασκευάζει λιμενικά 
έργα. Η σχετική Σύμβαση υπογράφτηκε στις 24.08.2009, έναντι του ποσού των €178.500 πλέον ΦΠΑ 
ενώ, το έργο υλοποιήθηκε, με την εποπτεία του κ. Χαραλαμπίδη και παραδόθηκε, τον Ιούνιο του 2010. 

(δ)  Στα πλαίσια σχετικής διαβούλευσης με την αρμόδια Αρχή, το ∆ήμο Λεμεσού, δεν φαίνεται να έχουν 
καταγραφεί οποιαδήποτε ατυχήματα, παρά μόνο κάποια θέματα ολισθηρότητας, γεγονός που έχει 
επιλυθεί με βελτιωτικές εργασίες στη ράμπα. 

(ε)  Περαιτέρω κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι, ο ∆ήμος Λεμεσού προβαίνει, κάθε χρόνο και ειδικότερα 
πριν την έναρξη της καλοκαιρινής περιόδου, σε εργασίες συντήρησης της υπό αναφορά ράμπας, η 
οποία -όπως και κάθε θαλάσσιο έργο- υφίσταται τις συνέπειες της χειμερινής θαλασσοταραχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.750, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  H λειτουργία Γραφείου Πληροφοριών του Κυπριακού Οργανισμού  

Τουρισμού στη Φινλανδία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.03.750 και ημερ. 15.7.2014, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

α)  Η κύρια αποστολή των Γραφείων Εξωτερικού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, είναι εδώ και 
χρόνια η προβολή του τουριστικού μας προϊόντος στο εξωτερικό.  Στο παρελθόν, η οποιαδήποτε προοπτική 
ανάπτυξης μιας αγοράς συνδεόταν σχεδόν άμεσα με τη δημιουργία και λειτουργία γραφείου.  Η προσέγγιση 
αυτή είχε οδηγήσει στη δημιουργία 23 Γραφείων Εξωτερικού. 

β)  Ωστόσο από τη δεκαετία του 1990 ξεκίνησε μια περίοδος ριζικών αλλαγών στη λειτουργία των Γραφείων 
Εξωτερικού, ως συνεπακόλουθο της εξέλιξης της τεχνολογίας που δημιουργούσε εναλλακτικούς τρόπους για 
την παροχή τουριστικών πληροφοριών καθώς και του εντεινόμενου ανταγωνισμού μεταξύ των τουριστικών 
προορισμών και της συνεπαγόμενης πίεσης να γίνει αποτελεσματικότερη διαχείριση των διαθέσιμων 
κονδυλίων για προβολή του τουριστικού προϊόντος σε κάθε χώρα.  Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια: 

 Έχει αλλάξει η δομή του τομέα των ταξιδιών και ιδιαίτερα ο τρόπος “διανομής”, λόγω των τεχνολογικών 
αλλαγών που καθόρισαν νέες συμπεριφορές από τους καταναλωτές. 

 Υπάρχει αυξημένη χρήση του διαδικτύου στην εξασφάλιση πληροφοριών για τους προορισμούς αλλά 
και στις κρατήσεις. 
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 Κυριαρχεί η τάση για συγχώνευση μεγάλων οργανωτών ταξιδιών η οποία οδήγησε σε ολιγοπώλιο στις 
περισσότερες αγορές. 

 Παρατηρείται οξύς ανταγωνισμός από άλλους τουριστικούς προορισμούς και είσοδος νέων τουριστικών 
προορισμών στην αγορά. 

 Εξαπλώθηκαν οι αερογραμμές χαμηλού κόστους με την προσφορά εισιτηρίων σε πολύ χαμηλές τιμές σε 
πολλούς προορισμούς. 

 Προέκυψε έντονα η ανάγκη περιορισμού των δαπανών του Οργανισμού στα πλαίσια των υφιστάμενων 
οικονομικών δεδομένων. 

γ)  Επιπρόσθετα, λόγω του αυξανόμενου κόστους λειτουργίας καθώς και των περικοπών στον 
προϋπολογισμό του ΚΟΤ προέκυψε ανισορροπία μεταξύ των οικονομικών δυνατοτήτων των Γραφείων στον 
τομέα των ενεργειών ∆ημοσίων Σχέσεων έναντι των λειτουργικών τους δαπανών.  Σημειώνεται ότι τα τελευταία 
χρόνια ο προϋπολογισμός για τη λειτουργία των γραφείων Εξωτερικού, της μισθοδοσίας 
συμπεριλαμβανομένης, ήταν δυσανάλογος των διαθέσιμων κονδυλίων για διενέργεια ενεργειών προβολής. 

δ)  Ενόψει των πιο πάνω, και αφού μεσολάβησαν οι αρνητικές για τον τόπο εξελίξεις στην οικονομία, που 
οδήγησαν και σε δραστική μείωση του προϋπολογισμού του ΚΟΤ, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο στις 31.12.2013 
αποφάσισε τον τερματισμό της λειτουργίας εννέα Γραφείων, στα οποία περιλαμβάνεται και το Γραφείο 
Φινλανδίας. 

ε)  Το ιδανικότερο σενάριο θα ήταν ασφαλώς η διατήρηση αντιπροσωπείας σε όλες τις χώρες-αγορές που 
μας ενδιαφέρουν, πλην όμως οι σημερινές συνθήκες επιβάλλουν την κατακόρυφη μείωση των λειτουργικών 
εξόδων.  Ο ΚΟΤ τώρα βρίσκεται στο στάδιο επανεξέτασης της λειτουργίας Γραφείων στο εξωτερικό. 

στ)  Τονίζεται ότι σε καμιά περίπτωση δεν εγκαταλείπονται οι αγορές στις οποίες τα Γραφεία έχουν 
κλείσει.  Απεναντίας, με την εξοικονόμηση πόρων από τα λειτουργικά έξοδα δίδεται ευκαιρία για 
αποδοτικότερη αξιοποίηση πόρων στον τομέα της διαφήμισης και της προβολής. 

η) Ιδιαίτερα για την αγορά της Φινλανδίας έχει ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι οι κυριότεροι Οργανωτές 
Ταξιδιών που δραστηριοποιούνται στην αγορά αυτή έχουν σαν βάση των εταιρειών τους τη Σουηδία, στην 
οποία και λαμβάνονται οι τελικές αποφάσεις που αφορούν τα προγράμματά τους.  Το Γραφείο της Σουηδίας το 
οποίο είχε ανέκαθεν και εξακολουθεί να έχει την εποπτεία και της Φινλανδικής αγοράς, διατηρεί επαφές με 
όλους τους προαναφερόμενους Οργανωτές Ταξιδιών. 

θ) Σε περιπτώσεις δε που χρειάζεται η φυσική παρουσία μας στη χώρα, λόγω εκδηλώσεων, 
εκπροσώπησης σε εκθέσεις κτλ., αυτό γίνεται είτε από στελέχη του Γραφείου Σουηδίας είτε από συνεργάτες 
μας στη Φινλανδία. 

ι)  Σε ότι αφορά την προσφορά στέγασης γραφείου πληροφοριών του ΚΟΤ από τον επίτιμο πρόξενο της 
Φινλανδίας στην Κύπρο αναφέρεται ότι η ενοικίαση χώρων είναι θεσμοθετημένη και διέπεται από κανονισμούς 
και νομοθεσία.  Θεσμοί που πρέπει να εφαρμόζονται σε όλες τις περιπτώσεις στα πλαίσια της διαφάνειας και 
της χρηστής διοίκησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.751, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφορικά με την Ερώτηση με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.03.751 ημερ. 11 Ιουλίου 2014 σας 
πληροφορούμε ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος συμφωνεί με το 
περιεχόμενο της απαντητικής επιστολής του Υπουργείου Εσωτερικών με Αριθ. Φακ. 2.11.25.53, ημερομηνίας 
21/10/2015. 

 Συμπληρωματικά πληροφορείσθε ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει ζητήσει από τον Έπαρχο 
Πάφου τη σύσταση Κλιμάκιου Επιθεώρησης και ετοιμασία σχετικού καταλόγου παραβατών, το οποίο προς το 
παρόν δεν έχει συσταθεί. 

 Με σκοπό την απάμβλυνση του προβλήματος που προκύπτει από τις προσωρινές, κακές και πρόχειρες 
συνδέσεις, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων συμπεριέλαβε στον αναπτυξιακό προϋπολογισμό του 2016 ποσό 
για επέκταση του Κοινοτικού δικτύου μέσα στα όρια Υδατοπρομήθειας της κοινότητας. 

 Περαιτέρω όσον αφορά στην αντικατάσταση μέρους του αγωγού μεταφοράς νερού από την πηγή 
“Γλυφός”, έχουν εξασφαλιστεί οι πιστώσεις και έχει ενταχθεί στο χρονοδιάγραμμα υλοποίησης έργων του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για το δεύτερο Εξάμηνο του έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.754, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.03.754, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
15.7.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού αφορά την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για τη 
συντήρηση του πολιτιστικού κέντρου και του μουσείου φυσικής ιστορίας του Πωμού που ανεγέρθη το 2007. Το 
κτίριο παρουσιάζει προβλήματα διάβρωσης λόγω του ότι βρίσκεται στην ακτή. Ιδιαίτερο πρόβλημα 
παρουσιάζεται στην ακάλυπτη βεράντα του πρώτου ορόφου. 

3. Το πιο πάνω αίτημα συζητήθηκε σε συνεδρία υπό την προεδρία του Επάρχου Πάφου που έγινε στο 
Πολιτιστικό Κέντρο Πωμού, όπου αποφασίσθηκε ότι θα πρέπει να ληφθούν μέτρα προσωρινής συντήρησης 
της βεράντας, καθότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα διάβρωσης. Το κόστος της προσωρινής συντήρησης της 
βεράντας ανέρχεται στις €2.500 και θα γίνει προσπάθεια οι εργασίες συντήρησης να γίνουν φέτος, μέσα από 
κονδύλια του κρατικού προϋπολογισμού. 

4. Παράλληλα αναφέρεται ότι η οριστική λύση του προβλήματος της διάβρωσης του κτιρίου, θα επιτευχθεί 
στο στάδιο υλοποίησης του έργου της διαμόρφωσης της πλατείας μπροστά από το πολιτιστικό κέντρο, σε 
συνδυασμό με τη διαμόρφωση της κοίτης του ποταμού σε γραμμικό πάρκο, ενόψει του ότι στο σχεδιασμό του 
πιο πάνω έργου θα περιλαμβάνονται και οι εργασίες συντήρησης του πολιτιστικού κέντρου και του μουσείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.029, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
13 Αυγούστου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Από τα ΚΥΕ παρέχεται νερό άρδευσης (φρέσκο ακατέργαστο νερό ή ανακυκλωμένο νερό τριτοβάθμιας 
επεξεργασίας) για σκοπούς γεωργικής παραγωγής ή για άλλες χρήσεις.  Τα τέλη καθορίζονται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με την ισχύουσα Ευρωπαϊκή και Εθνική Νομοθεσία.  Τα σημερινά τέλη 
ισχύουν από την 1η Ιανουαρίου 2004, με βάση την Απόφαση του Υ.Σ. με αρ. 59.156 και ημερ. 13/12/2003 και 
έχουν ως εξής: 

i. Φρέσκο αδιύλιστο νερό για γεωργική παραγωγή: 17 σεντ/m3 νερού.  

ii. Φρέσκο αδιύλιστο νερό για χώρους πρασίνου: 34 σεντ/m3 (αντικατοπτρίζει το πλήρες κόστος του 
νερού). 

iii. Ανακυκλωμένο νερό για γεωργική παραγωγή: 7 σεντ/m3 νερού. 

iv. Ανακυκλωμένο νερό για χώρους πρασίνου: 15 σεντ/m3. 

 Οι καταναλωτές που χρησιμοποιούν νερό για άρδευση χώρων πρασίνου είναι κυρίως Τοπικές Αρχές, 
Ξενοδοχειακές/Τουριστικές μονάδες, Αθλητικοί Σύλλογοι, το Τμήμα ∆ασών κ.ά.  Κάθε ένας από τους εν λόγω 
καταναλωτές χρησιμοποιεί το νερό για δημιουργία και συντήρηση χώρων πρασίνου, συμβάλλοντας στην 
αναβάθμιση του περιβάλλοντος ή του τουριστικού προϊόντος ή των υπηρεσιών που παρέχει.  Η τιμή που 
εφαρμόζεται σύμφωνα με τις υποπαραγράφους (ii) & (iv) πιο πάνω είναι ενιαία παγκύπρια και ισχύει για όλους 
τους καταναλωτές ανεξάρτητα από την ιδιότητα τους. 

 Με δεδομένο ότι κάθε Τοπική Αρχή διατηρεί χώρους πρασίνου που ποικίλλουν σε μέγεθος και σε είδη 
φυτών, είναι πρακτικά αδύνατο να τεθούν όρια και να γίνει διαχωρισμός σε “μικρά” ή “μεγάλα” δασύλλια με 
δίκαιο τρόπο.  Είναι επίσης αδύνατο να γίνεται διαχωρισμός σε “ωφέλιμους” και “μη ωφέλιμους” χώρους 
πρασίνου αφού, όπως αναφέρεται και πιο πάνω, κάθε τέτοιος χώρος έχει τη δική του αξία. Π.χ. η άρδευση 
κήπων σε σχολεία μπορεί να είναι εξίσου σημαντική με ένα δασύλλιο σε κοινοτικό πάρκο. 

 Η σύσταση που μπορεί να γίνει προς τις Τοπικές Αρχές για αποδοτική χρήση και μείωση του κόστους 
του νερού που χρησιμοποιούν για τους χώρους πρασίνου είναι η χρήση ντόπιων φυτών με χαμηλές υδατικές 
ανάγκες και η χρήση τεχνολογίας και πρακτικών που υποβοηθούν στην εξοικονόμηση νερού (π.χ. χρήση 
βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης και αποφυγή ποτίσματος με βυτιοφόρα). Στην πρώτη περίπτωση μπορεί 
να έχει συμβουλευτικό ρόλο το Τμήμα ∆ασών, ενώ στην δεύτερη το Τμήμα Γεωργίας. 

 Εκτιμάται ότι η μείωση στην τιμή του νερού για την άρδευση χώρων πρασίνου δεν θα συμβάλει προς την 
κατεύθυνση της εξοικονόμησης και αποδοτικής χρήσης του νερού. 

 Για ενημέρωση σχετικά με τις ποσότητες νερού που διατίθενται συνήθως από τα ΚΥΕ προς τις Τοπικές 
Αρχές για την άρδευση χώρων πρασίνου, επισυνάπτεται πίνακας με τις σχετικές πληροφορίες, όπου φαίνεται 
ότι: 

- Το 2013 διατέθηκαν στις Τοπικές Αρχές, για άρδευση χώρων πρασίνου, περίπου 1,23 εκατομμύρια 
κυβικά μέτρα νερού, αξίας € 234 χιλιάδων ευρώ. 
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- Οι πλείστες Τοπικές Αρχές είναι συνεπείς με την πληρωμή των αντίστοιχων οφειλών τους προς το ΤΑΥ, 
με εξαίρεση 4 δήμους και μερικές Κοινότητες, που, μέχρι τον περασμένο Ιούλιο, έχουν δημιουργήσει 
καθυστερημένες οφειλές για την κατανάλωση νερού άρδευσης, που κυμαίνονται από € 4.361 μέχρι € 
535.536. 

 Καταλήγοντας, σημειώνουμε ότι οι Τοπικές Αρχές προωθούν την ανάπτυξη χώρων πρασίνου για κοινή 
ωφέλεια. Ωστόσο, για την εφαρμογή οποιασδήποτε σχετικής πολιτικής, θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη η 
έλλειψη νερού και να γίνονται προσπάθειες για εξοικονόμηση του, προωθώντας τη φύτευση φυτών και 
δέντρων που δεν χρειάζονται σημαντικές ποσότητες νερού. Σε ό,τι αφορά την τιμολόγηση, είναι αδύνατο να 
γίνεται δίκαιος διαχωρισμός των χώρων πρασίνου σε “ωφέλιμους” και “μη ωφέλιμους” ώστε να γίνεται 
επιλεκτική εφαρμογή χαμηλότερης τιμής για κάποιες χρήσεις ή σε κάποιες Τοπικές Αρχές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.046, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.046, ημερομηνίας 25.08.2014 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα ερωτήματα που έθεσε ο βουλευτής κ. Γ. Περδίκης για τη 
βόσκηση στον Ακάμα: 

α)  Ο ∆ιαγωνισμός που προκηρύχθηκε από το Τμήμα ∆ασών για την αγορά υπηρεσιών για την εκπόνηση 
Μελέτης Εκτίμησης της Βοσκοϊκανότητας της περιοχής και Σχεδίου ∆ιαχείρισης της Βόσκησης, 
κατακυρώθηκε τον Οκτώβριο 2014 και οι προβλεπόμενες εργασίες βρίσκονται σε εξέλιξη. Με βάση τους 
όρους εντολής, η Ομάδα Μελέτης θα πρέπει να παραδώσει τη μελέτη και το Σχέδιο στις αρχές του 2016. 
Αφού υποβληθεί η μελέτη, οι αρμόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου θα μελετήσουν τρόπους εφαρμογής 
των εισηγήσεων και των συμπερασμάτων που θα προκύψουν. 

β)  Εν τω μεταξύ, όλοι οι κτηνοτρόφοι που βόσκουν ζώα εντός του δάσους καταγγέλλονται και δεν 
εκδίδονται πλέον άδειες για δημιουργία ή λειτουργία μάνδρας. 

γ)  Παράλληλα, το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει περιλάβει στο νέο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 
2014-2020, το Μέτρο 12.1 «Οικονομική Αποζημίωση για γεωργικές εκτάσεις σε περιοχές Natura 2000», 
πρόνοια που θα αποθαρρύνει τη βόσκηση κατά τους μήνες ανθοφορίας των ποωδών φυτών 
(Φεβρουάριος - Μάρτιος), περίοδος κατά την οποία προκαλείται η μεγαλύτερη ζημιά. Τούτο θα ισχύει 
ειδικά για τις περιοχές Ακάμα και ∆ιαρίζου, όπου παρατηρείται το μεγαλύτερο πρόβλημα. 

δ)  Επιπρόσθετα, οι κτηνοτρόφοι που θα αιτούνται εκταρικής επιδότησης σε Μέτρα του ΠΑΑ που 
διαχειρίζεται το Τμήμα Γεωργίας, δεν θα δικαιούνται οικονομική ενίσχυση εάν διαπιστωθεί κατά τον 
έλεγχο στα πλαίσια της πολλαπλής συμμόρφωσης, ότι πραγματοποιείται υπερβόσκηση και ζημιά στο 
περιβάλλον. 

ε)  Τέλος, όσον αφορά το αίτημα για κατάθεση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή της 
πληροφόρησης που διαβιβάστηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τις Υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, 
δυστυχώς αυτό δεν μπορεί να ικανοποιηθεί, καθότι, σύμφωνα με οδηγίες της Νομικής Υπηρεσίας, δεν 
δημοσιεύονται πληροφορίες που έχουν σταλεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα πλαίσια καταγγελιών/ 
παραβάσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.147, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.147, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 
29.9.2014 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Οι σχετικοί με την εγγραφή των δεκαπέντε αγροτικών δρόμων στην Κοινότητα Καλλέπειας φάκελοι και 
το στάδιο εξέτασής τους από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας είναι: 

> Οι φάκελοι ΑΧ64/06, ΑΧ63/06, ΑΧ1469/07, ΑΧ938/08, ΑΧ421/04 και ΑΧ702/05 βρίσκονται στον 
Κλάδο Χωρομετρίας για τη χωρομετρική εργασία. 

>  Οι φάκελοι ΑΧ3/08, ΑΧ1500/12, ΑΧ1798/02 και ΑΧ1456/14 βρίσκονται στον Κλάδο Επιτόπιων 
Ερευνών για διεκπεραίωση. 
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>  Οι φάκελοι ΑΧ1593/07 και ΑΧ2063/07 εσωκλείονται στους νέους φακέλους ΑΧ708/14 - 
Οριοθέτηση ∆ρόμου και ΑΧ606/14 - Εγγραφή ∆ρόμου, αντίστοιχα και βρίσκονται στον Κλάδο 
Χωρομετρίας. 

 (β)  Λόγω του τεράστιου αριθμού αιτήσεων που υποβάλλονται για εγγραφή αγροτικών δρόμων στην Πάφο, 
αλλά και παγκύπρια, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας καταβάλλει προσπάθειες ώστε να 
προωθηθεί η εγγραφή εκείνων των δρόμων που τα Κοινοτικά Συμβούλια θέτουν ως προτεραιότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.152, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 
30 Σεπτεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη που αφορά τις ανησυχίες 
κατοίκων της περιοχής του Φράγματος Άχνας σχετικά με πιθανή απόρριψη των υπολειμμάτων της 
επεξεργασίας των λυμάτων από τον σταθμό επεξεργασίας λυμάτων Άχνας, στο Φράγμα της Άχνας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αποχετευτικό έργο του συμπλέγματος Κοκκινοχωριών, το οποίο εμπίπτει στις απαιτήσεις της 
Οδηγίας 91/271/EEC για Αστικά Λύματα και το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Ταμείο Συνοχής της Ε.Ε., 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο υλοποίησης. 

 Το ανακυκλωμένο νερό και η επεξεργασμένη λάσπη που θα παράγονται από τον Σταθμό Επεξεργασίας 
Λυμάτων, θα χρησιμοποιούνται για άρδευση και ως εδαφοβελτιωτικό αντίστοιχα, στην περιοχή πέριξ του 
Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων. Η περιοχή άρδευσης έχει επιλεγεί κατόπιν σχετικής μελέτης του Τμήματος 
Γεωργίας, ενώ έχει εκπονηθεί μελέτη Προκαταρκτικής Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) για τη 
διάθεση του επεξεργασμένου νερού και λάσπης, για την οποία εκδόθηκε σχετική Γνωμάτευση (Αρ. 56/2011) 
από την Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι τόσο κατά την εκπόνηση της ΠΕΕΠ όσο και κατά την εξέταση της από την 
Επιτροπή Περιβάλλοντος, εξετάστηκε ενδελεχώς το θέμα της διάθεσης του ανακυκλωμένου νερού πλησίον του 
Φράγματος Άχνας. Η Περιβαλλοντική Αρχή περιέλαβε στην Γνωμάτευση της, μεταξύ άλλων, συγκεκριμένους 
όρους που αφορούν την κατασκευή και λειτουργία των εγκαταστάσεων και τη διάθεση του ανακυκλωμένου 
νερού και λάσπης πλησίον του Φράγματος, οι οποίοι είναι τέτοιοι που προστατεύουν τόσο το νερό του 
Φράγματος όσο και το οικοσύστημα της περιοχής πέριξ του Φράγματος. 

 Σημειώνεται ότι στο Έργο του Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων, περιλαμβάνεται ∆εξαμενή 
Μακροχρόνιας Αποθήκευσης του ανακυκλωμένου νερού, η οποία έχει χωρητικότητα αρκετή για να 
ικανοποιήσει την αποθήκευση των παραγόμενων ποσοτήτων ανακυκλωμένου νερού. Πέραν τούτου, τόσο ο 
Σταθμός Επεξεργασίας όσο και η ∆εξαμενή Μακροχρόνιας Αποθήκευσης βρίσκονται κατάντη του Φράγματος 
και ως εκ τούτου δεν τίθενται οποιοιδήποτε κίνδυνοι από το απομακρυσμένο ενδεχόμενο αστοχιών ή 
υπερχειλίσεων. 

 Συμπερασματικά, το Φράγμα της Άχνας λήφθηκε πολύ σοβαρά υπόψη στους σχεδιασμούς και μελέτες 
του Αποχετευτικού Έργου Κοκκινοχωριών, τόσο από χωροθετικής άποψης των εγκαταστάσεων του Σταθμού 
Επεξεργασίας Λυμάτων όσο και της χρήσης του ανακυκλωμένου νερού και επεξεργασμένης λάσπης, ώστε να 
παραμένει ανεπηρέαστη η λειτουργία του Φράγματος και το οικοσύστημα της περιοχής. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.202, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Σε συνέχεια της πιο πάνω ερώτησης του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων κατασκεύασε το αποχετευτικό δίκτυο συλλογής λυμάτων στο ∆ήμο 
∆ερύνειας, στα πλαίσια της Σύμβασης ΤΑΥ 51/2010, στην οποία όμως δεν συμπεριλαμβανόταν η Βιοτεχνική 
Περιοχή του ∆ήμου. 

 Ακολούθως στις 23 Σεπτεμβρίου 2013, ο ∆ήμος ∆ερύνειας προκήρυξε διαγωνισμό για την κατασκευή 
του οδικού δικτύου στη Βιοτεχνική περιοχή ∆ερύνειας, συμπεριλαμβανομένης της τοποθέτησης αγωγών 
δικτύου συλλογής λυμάτων. 

 Τη μελέτη του αποχετευτικού δικτύου συλλογής λυμάτων εκπόνησε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και 
αυτή δόθηκε στο μελετητικό γραφείο A.C.E.S. ARCHITECTS CIVIL ENGINEERS LTD. GEORGE KARAS AND 
ASSOCIATES, που είχε αναλάβει τη μελέτη του οδικού δικτύου και το συντονισμό των υπηρεσιών.  Η μελέτη 
προέβλεπε την σύνδεση του αποχετευτικού δικτύου συλλογής λυμάτων με το ευρύτερο αποχετευτικό δίκτυο 
του ∆ήμου ∆ερύνειας, το οποίο κατασκευάστηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στα πλαίσια της 
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Σύμβασης ΤΑΥ 51/2010. 

 Οι κατασκευαστικές εργασίες ξεκίνησαν το ∆εκέμβριο του 2013 και η κατασκευή του οδικού δικτύου στη 
Βιομηχανική περιοχή ∆ήμου ∆ερύνειας, αναμένεται να ολοκληρωθεί τους προσεχείς μήνες. Το αποχετευτικό 
δίκτυο όμως δεν μπορεί να τεθεί σε λειτουργία, καθώς θα πρέπει πρώτα να ολοκληρωθεί η κατασκευαστική 
Σύμβαση για τη «Μελέτη, Κατασκευή και Συναφών Εργασιών του Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων στην 
Άχνα» ώστε να μπορέσει να συνδεθεί και λειτουργήσει το ευρύτερο αποχετευτικό σύστημα του συμπλέγματος 
Κοκκινοχωριών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.219, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 31 Οκτωβρίου 2014 με την οποία αποστέλλετε ερώτηση την 
οποία υπέβαλε ο Έντιμος Βουλευτής της Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργος Περδίκης, και σας 
πληροφορώ τα εξής, μετά από σχετική ενημέρωση από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος: 

(α) Όσον αφορά το πρόβλημα χρήσης GPS κοντά σε κεραίες που έχουν εγκατασταθεί εντός των περιοχών 
των Βρετανικών Βάσεων, το φαινόμενο αυτό δεν παρατηρείται σε συστηματική βάση και δεν έχει 
δημιουργήσει πρόβλημα στη διεξαγωγή των μετρήσεων και των ελέγχων μέχρι σήμερα.  

(β) Σε σχέση με τις άδειες χρήσης γεωργικών περιοχών εντός των περιοχών των Βρετανικών Βάσεων, 
αυτές έχουν μεν μονοετή διάρκεια, αλλά ανανεώνονται αυτόματα σε ετήσια βάση χωρίς να αλλάζει ο 
δικαιούχος.  Επομένως, θεωρείται πως ο κάτοχός τους θα εξασφαλίσει την πενταετή χρήση που 
απαιτείται από την εφαρμογή μέτρων αγροτικής ανάπτυξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.261, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
18 Νοεμβρίου 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ασών, μετά τις πρώτες ευνοϊκές βροχές και θερμοκρασίες του φθινοπώρου για την 
ανάπτυξη μανιταριών, εξέδωσε ανακοίνωση προς το κοινό για τη σωστή συλλογή τους τονίζοντας παράλληλα 
τη νομοθετική απαγόρευση της χρήσης τσουγκράνας ή άλλου εργαλείου για μετακίνηση ή ανασκάλισμα του 
φυλλοτάπητα ή και του χούμου, ενέργεια η οποία προκαλεί ζημιές στο δασικό οικοσύστημα. 

 Η σχετική ανακοίνωση έχει δημοσιευτεί στον ημερήσιο τύπο και αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος ∆ασών. 

 Επίσης στις αρχές ∆εκεμβρίου, πραγματοποιήθηκε συνέντευξη σε τηλεοπτικό κανάλι σχετικά με το όλο 
θέμα. 

 ∆υστυχώς όμως, λόγω των μέτρων των δασικών λειτουργών για αποχή από οποιαδήποτε υπερωριακή 
απασχόληση που ισχύουν από το ∆εκέμβριο του 2013, μετά την υιοθέτηση του νέου ωραρίου στη δημόσια 
υπηρεσία και την αλλαγή του τρόπου αποζημίωσης της υπερωριακής απασχόλησης, δεν πραγματοποιήθηκαν 
οποιεσδήποτε περιπολίες για εφαρμογή της σχετικής πρόνοιας του περί ∆ασών Νόμου κατά τις μη εργάσιμες 
μέρες και ώρες κατά τις οποίες εξασκείται η δραστηριότητα αυτή. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, λόγω περιορισμένου ωρομίσθιου προσωπικού κατά τους χειμερινούς μήνες 
αλλά και των σχετικών πιστώσεων δεν διενεργήθηκαν περιπολίες ούτε από το προσωπικό αυτό. 

 Τέλος επισημαίνεται ότι, κατά τη διακίνηση δασικού προσωπικού για εκτέλεση διαφόρων εργασιών μέσα 
στα δάση κατά τις εργάσιμες μέρες και ώρες δεν εντοπίστηκε οποιοδήποτε πρόσωπο να χρησιμοποιεί εργαλείο 
για τη συλλογή μανιταριών και ως εκ τούτου δεν έχει γίνει καμία καταγγελία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.291, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με Αρ. 23.06.010.04.291 ημερομηνίας 
02.12.2014 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην περιοχή της Κάτω Μονής δραστηριοποιούνται τρεις μεγάλες χοιροτροφικές μονάδες και ένα 
σφαγείο το οποίο διαθέτει και σταθμό επεξεργασίας κτηνοτροφικών αποβλήτων.  Όλες οι μονάδες εμπίπτουν 
στις πρόνοιες του περί Βιομηχανικών εκπομπών Νόμου του 2013. Σύμφωνα με τον Νόμο αυτό, οι Φορείς 
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Εκμετάλλευσης τους οφείλουν να εφαρμόζουν Βέλτιστες ∆ιαθέσιμες Τεχνικές για την ορθή διαχείριση των 
αποβλήτων που προκύπτουν από τις διεργασίες τους.  Για το λόγο αυτό, τόσο το σφαγείο, όσο και οι 
χοιροτροφικές μονάδες διαχειρίζονται τα απόβλητα τους σε αναερόβιους - αερόβιους σταθμούς επεξεργασίας 
με ταυτόχρονη παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας που αποτελεί Βέλτιστη ∆ιαθέσιμη Τεχνική. 

 Στις πιο πάνω μονάδες χορηγήθηκαν Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων, οι οποίες περιλαμβάνουν όρους 
για την ορθή διαχείριση των μονάδων. Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος επιθεωρούν σε τακτά 
χρονικά διαστήματα τις μονάδες και εφόσον διαπιστώνονται παραβάσεις των όρων λειτουργίας, λαμβάνονται 
όλα τα προβλεπόμενα μέτρα. Παράλληλα, διεξάγονται και έκτακτες επιθεωρήσεις, για εξέταση παραπόνων ή 
καταγγελιών. 

 Το μεγαλύτερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα της Κάτω Μονής προέρχεται από τη δυσοσμία 
λόγω της άμεσης γειτνίασης της με τα χοιροστάσια. Η γειτνίαση των χοιροτροφικών μονάδων με την οικιστική 
ζώνη της κοινότητας (γύρω στα 100 μέτρα περίπου) ελαχιστοποιεί οποιεσδήποτε δυνατότητες εξάλειψης της 
δυσοσμίας που παρατηρείται.  Τονίζεται ότι η δυσοσμία προέρχεται κατά κύριο λόγο από τα υποστατικά 
εκτροφής των ζώων και μόνο μερικώς από τη διαχείριση των χοιρολυμάτων. Λαμβάνοντας υπόψη ότι όλες οι 
παραγόμενες ποσότητες χοιρολυμάτων τυγχάνουν επεξεργασίας, εκτιμάται ότι δεν υπάρχουν σημαντικά 
περιθώρια περαιτέρω βελτίωσης. 

 Η οριστική λύση του προβλήματος θα μπορούσε να επιτευχθεί μόνο με την μετακίνηση των 
χοιροτροφικών μονάδων, και στο παρόν στάδιο τουλάχιστον, είναι ανέφικτο. ∆ιευκρινίζεται ότι αρμόδια αρχή 
για το χωροταξικό σχεδιασμό είναι το Υπουργείο Εσωτερικών, ενώ για θέματα αέριων εκπομπών, αρμόδια 
αρχή είναι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.338, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.338 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 22.12.2014 και σας πληροφορώ για 
τα ακόλουθα: 

(α)  Αρμόδια Αρχή για γεωλογικά θέματα και τη μελέτη οποιωνδήποτε φαινομένων αστάθειας 
πρανών/κατολισθήσεων είναι το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, το οποίο προχώρησε σε Μελέτη των 
Κατολισθήσεων σε περιοχές της Επαρχίας Πάφου, που παρουσιάστηκε σε σχετική ημερίδα και 
διαβιβάστηκε στις αρμόδιες Αρχές, με στόχο την ορθολογική και ασφαλή πολεοδομική ανάπτυξη του 
τόπου. Η περιοχή Μελέτης περιλαμβάνει ορεινά και ημιορεινά χωριά όπου τα τελευταία χρόνια 
παρατηρείται ραγδαία τουριστική, επενδυτική και οικιστική ανάπτυξη. Ένεκα σοβαρού κατολισθητικού 
κινδύνου μερικά χωριά έχουν μετακινηθεί στο παρελθόν σε ασφαλέστερους χώρους. 

(β)  Κατόπιν σχετικής διερεύνησης από το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Πάφου, δεν εντοπίστηκε 
οποιαδήποτε ανάκληση απαλλοτρίωσης σε σχέση με κατολισθήσεις στις περιοχές στις οποίες 
αναφέρεται η Ερώτηση του κ. Γ. Περδίκη. 

(γ)  Οι Οικιστικές Ζώνες στην περιοχή Μούτταλου είναι καθορισμένες ως τέτοιες από τον ∆εκέμβριο 1990, 
χρονολογία κατά την οποία τέθηκε σε ισχύ ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος. Σε σχέση με τις 
Πολεοδομικές Ζώνες Άρμου και Μαραθούντας, οι οποίες τροποποιήθηκαν στις 23.3.2012, για τις 
περιοχές που το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έχει χαρακτηρίσει ως μέσης έως ψηλής 
επικινδυνότητας, σε περίπτωση υποβολής αίτησης για οποιαδήποτε μορφή ανάπτυξης, πριν από την 
έκδοση άδειας οικοδομής τίθεται όρος για εκπόνηση γεωλογικής/γεωτεχνικής μελέτης κατόπιν 
διαβούλευσης με το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης. 

(δ)  Για περιοχές στις οποίες καθ’ υπόδειξη του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης παρουσιάζονται 
γεωλογικά προβλήματα και το εν λόγω Τμήμα διεξάγει μελέτες, το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει 
∆ιατάγματα Λευκών Ζωνών, όπου προσδιορίζονται σε χάρτη οι επηρεαζόμενες περιοχές, μαζί με 
συνοδευτικό κείμενο για τους περιορισμούς σε σχέση με την ανάπτυξη. Οι Λευκές Ζώνες παραμένουν 
σε ισχύ μέχρι την ολοκλήρωση των μελετών του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης και των δράσεων 
που οι αρμόδιες Αρχές θα συμφωνήσουν. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.345, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 5 
Ιανουαρίου 2015, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 
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 Το εργοστάσιο ασφαλτικού που λειτουργεί στην περιοχή μεταξύ Μοσφιλωτής και Ψευδά δεν ελέγχεται 
από τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος καθότι η αρμοδιότητα 
αυτή ανήκει σε Υπηρεσίες άλλου Υπουργείου. 

 Το λατομείο που αναφέρει στην επιστολή του ο κ. Περδίκης, ελέγχεται σε τακτική βάση από την 
Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ).  Από 
επιθεωρήσεις που διεξήχθηκαν από την Υπηρεσία Μεταλλείων διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

(α)  Από τις εξορυκτικές εργασίες δεν δημιουργείται οποιοδήποτε θέμα δημιουργίας οχληρής σκόνης καθότι 
στην περιοχή του λατομείου κατά τις περιόδους ξηρασίας γίνεται συστηματικά κατάβρεξη των δρόμων 
μεταφοράς των λατομικών υλικών. Κατά καιρούς παρατηρείται δημιουργία σκόνης στη σκυροθραυστική 
μονάδα από τα μηχανήματα παραγωγής άμμου και τούτο όταν σημειωθεί βλάβη του μηχανισμού 
καταστολής της σκόνης.  Σε τέτοια περίπτωση η Υπηρεσία Μεταλλείων του ΥΓΑΑΠ, έχει δώσει σαφείς 
οδηγίες να διακόπτεται η παραγωγή της άμμου και η επαναλειτουργία να πραγματοποιείται μόνο όταν 
αποκατασταθεί η βλάβη, πράγμα το οποίο εφαρμόζεται. 

(β)  Αναφορικά με την όχληση από τις ανατινάξεις, στο παρελθόν υποβλήθηκαν κάποια παράπονα από 
συγκεκριμένες κατοικίες της περιοχής.  Η Υπηρεσία Μεταλλείων του ΥΓΑΑΠ προέβηκε σε σχετικές 
μετρήσεις και επέβαλε στην εταιρεία μέσω της σχετικής άδειας να χρησιμοποιεί μικρότερη ποσότητα 
εκρηκτικών υλών ανά χρόνο ανατίναξης και σύγχρονους μηχανισμούς έναυσης που δεν δημιουργούν 
δονήσεις και θόρυβο.  Οι μετρήσεις στην περιοχή επαναλαμβάνονται κατά καιρούς χωρίς να 
παρουσιάζεται οποιοδήποτε πρόβλημα και χωρίς να αναφερθεί οποιοδήποτε άλλο παράπονο στην 
Υπηρεσία Μεταλλείων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.351, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.351, ημερομηνίας 12/1/2015 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά καιρούς παρουσιάζεται κάποια έλλειψη κλινοσκεπασμάτων στο Τμήμα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού λόγω αυξημένης προσέλευσης ασθενών, 
η οποία όμως αντιμετωπίζεται έγκαιρα χωρίς την ύπαρξη ιδιαίτερων προβλημάτων. 

2. Όσον αφορά τον ισχυρισμό για τη μη διάθεση αναλώσιμων υλικών στους εσωτερικούς ασθενείς, 
σύμφωνα με την πληροφόρηση που είχαμε από τη ∆ιεύθυνση του Νοσοκομείου και τη ∆ιεύθυνση 
Αγορών και Προμηθειών, κάτι τέτοιο δεν ισχύει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.355, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.04.355, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 20.1.2015 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά τη σύνδεση των αποχετευτικών διευκολύνσεων σπιτιών στον 
Οικισμό Στρόβολο III, με το αποχετευτικό δίκτυο: 

(α)  Μεγάλο μέρος του Οικισμού Στρόβολος III έχει συνδεθεί με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα το 2011-
2012. 

(β) Στον εν λόγω Οικισμό έχουν παραχωρηθεί τίτλοι ιδιοκτησίας και ως εκ τούτου, στις περιπτώσεις των 
κατοικιών που υπάρχει παροχή και μπορούν να συνδεθούν, η σύνδεση με το αποχετευτικό δίκτυο, 
γίνεται από τους ιδιοκτήτες των κατοικιών. 

(γ)  Οι κατοικίες που δεν μπορούν να συνδεθούν και για τις οποίες χρειάζεται να περάσουν αγωγοί διαμέσου 
άλλων αυλών κατοικιών ή να τοποθετηθούν αγωγοί σε πεζόδρομους, σε χώρους πρασίνου κ.λπ., οι 
εργασίες σύνδεσης γίνονται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(δ)  Στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το 2015, έχει περιληφθεί το ποσό 
των €500.000, με το οποίο θα καλυφθούν δαπάνες του συμβολαίου για τη κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος σε πεζόδρομους, αυλές κατοικιών και πολυκατοικιών στους Οικισμούς Αγ. Ελευθέριος και 
Απ. Ανδρέας στα Λατσιά και Κόκκινες στο Στρόβολο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.367, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 
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2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Το μίσθωμα της δασικής γης για γήπεδο γκολφ του δάσους Αγίας Νάπας 

 Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.367 και ημερ. 16.01.2015 η οποία 
αφορά Ερώτηση του Βουλευτή κ, Γεώργιου Περδίκη σχετικά με το μίσθωμα της δασικής γης που διατέθηκε για 
σκοπούς δημιουργίας γηπέδου γκολφ στην περιοχή Αγίας Νάπας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το μίσθωμα που θα καταβάλλει η εταιρεία στην οποία εκμισθώθηκε η κρατική δασική γη είναι το αγοραίο 
μίσθωμα, όπως καθορίζεται στη σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου καθώς και στους περί ∆ασών 
(∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) Κανονισμούς του 2012 και ως εκ τούτου κατά την άποψή μας δεν τίθεται θέμα 
κρατικής ενίσχυσης. 

3.  Το μίσθωμα θα καθοριστεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας όπως προνοείται στη 
Νομοθεσία και προς τούτο το Τμήμα ∆ασών απέστειλε στο αρμόδιο Τμήμα τα σχετικά στοιχεία με επιστολή του 
ημερομηνίας 24.11.2014, ζητώντας την εκτίμηση του ετήσιου μισθώματος.  Μέχρι σήμερα δεν έχει ληφθεί 
απάντηση και επομένως δεν γνωρίζουμε αν θα υπάρξει διαφοροποίηση σε σχέση με το μίσθωμα της πρώτης 
περιοχής που ήταν €115.000.  Παρόλο που δεν γνωρίζουμε αν το μίσθωμα θα είναι τελικά μεγαλύτερο ή 
μικρότερο από το προηγούμενο, είναι γνωστό ότι για τον καθορισμό του μισθώματος μεταξύ άλλων, 
λαμβάνεται υπόψη η θέση της γης και η έκτασή της. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.395, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και επιθυμώ να επιβεβαιώσω 
ότι σε συνάντηση των Υπουργών Εσωτερικών και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος με 
εκπρόσωπους του ΣΑΠΑ, του ∆ήμου Πέγειας και του Κοινοτικού Συμβουλίου Τάλας, αποφασίστηκε η 
αναστολή της κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος στο ∆ήμο Πέγειας και στην Κοινότητα Τάλας για τα 
επόμενα πέντε χρόνια. 

 Η πιο πάνω απόφαση λήφθηκε για να δοθεί χρόνος να διεξαχθούν περαιτέρω μελέτες ώστε η λύση που 
θα εφαρμοστεί να είναι η πλέον οικονομικά συμφέρουσα αλλά και να ικανοποιεί τις πρόνοιες της Οδηγίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.411, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερ. 9 Φεβρουαρίου 2015 και σας 
ενημερώνω ότι στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν τηρείται μηχανογραφημένο αρχείο για τα στοιχεία 
που μας που έχουν ζητηθεί. 

2.  Ως εκ τούτου, και λαμβάνοντας υπόψη το μεγάλο όγκο των εν λόγω στοιχείων (χρονική περίοδος 2012-
2014) καθώς και τη διαδικασία που πρέπει να διενεργηθεί για την καταγραφή τους, δεν είναι εφικτή η πλήρης 
ανταπόκρισή μας. 

3.  Σας αποστέλλονται ωστόσο, κάποια από τα στοιχεία που συλλέχθηκαν ως ακολούθως: 

 - ∆ιεύθυνση Μέσης Εκπαίδευσης 

Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης  

Μουσικό Σχολείο 

 - ∆ιεύθυνση Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης 

 Απογευματινά και Βραδινά Μαθήματα Τεχνικών Σχολών  

Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης-ΜΙΕΕΚ 

 - ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 

  Επιμορφωτικά Κέντρα  

  Ολοήμερα Σχολεία 

 - Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 

 Μονάδα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών Ταμείων-ΕΚΤ  

 Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης 

 - ΚΟΑ 
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4.  Σημειώνεται ότι κατά το έτος 2012-2013, τα απογευματινά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού δεν αφορούσαν Αγορά Υπηρεσιών αφού υπάγονταν στο Ίδρυμα ∆ιαχείρισης Απογευματινών και 
Βραδινών Επιμορφωτικών Προγραμμάτων (Ι∆ΑΒΕΠ). 

5. Σε περίπτωση που χρειάζεστε πληροφορίες για συγκεκριμένες περιπτώσεις αγοράς υπηρεσιών, 
παρακαλούμε όπως μας ενημερώσετε σχετικά για να προβούμε άμεσα στις δέουσες ενέργειες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.419, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση που περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και επιθυμώ 
να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

1. Η αναφερόμενη θέση στην Υπάτη Αρμοστεία της ∆ημοκρατίας στο Λονδίνο παρέμενε κενή από τις 
27/1/2010, μετά την ολοκλήρωση της μετάθεσης του κ. Λεύκιου Βασιλείου, Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών.  Στη συνέχεια τα καθήκοντα που ασκούσε ο κ. Βασιλείου ανατέθηκαν διαδοχικά σε δύο μέλη 
του επιτόπιου προσωπικού, αλλά στην πράξη αποδείχθηκε ότι η λύση αυτή ήταν μη αποτελεσματική και 
κρίθηκε ότι έχει αποτύχει.  Έκτοτε, η Υπάτη Αρμοστεία Λονδίνου υπέβαλλε επανειλημμένα αίτημα για 
ενίσχυση από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και για πλήρωση της εν λόγω θέσης.  Άποψη του 
Υπουργείου Εξωτερικών ήταν ότι ένας ∆ημόσιος Λειτουργός, ο οποίος υπάγεται στον περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμο, θα εξυπηρετούσε καλύτερα τις ανάγκες, τόσο της Υπάτης Αρμοστείας (λαμβάνοντας 
υπόψη τη σοβαρότητα των θεμάτων, την ανάγκη ενδελεχούς ελέγχου του κονδυλίου επιδοτούμενων 
ασθενών, κτλ), όσο και των Κυπρίων ασθενών και των συγγενών τους. 

2. Η κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ εξέφρασε στο Υπουργείο Εξωτερικών την επιθυμία να αποσπασθεί στην Υπάτη 
Αρμοστεία της Κύπρου στο Λονδίνο για λόγους επανένωσης της οικογένειάς της, καθώς ο σύζυγός της 
εργαζόταν στο Λονδίνο.  Το Υπουργείο Εξωτερικών έκρινε ότι η κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ θα μπορούσε να 
αποσπαστεί στην Υπάτη Αρμοστεία για να αναλάβει, μεταξύ άλλων, τα θέματα των επιδοτούμενων 
ασθενών, εφόσον διαπιστώθηκε ότι δεν μπορούσαν να τύχουν χειρισμού από μέλη του επιτόπιου 
προσωπικού. 

3. Η απόφαση για την απόσπαση της κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ βασίζεται στη σύσταση της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως, ως Εθνικής Αρχής Ίσης Μεταχείρισης και Καταπολέμησης των ∆ιακρίσεων, η οποία, μεταξύ 
άλλων, αναφέρει ότι:  “αντισταθμιστικά μέτρα θα πρέπει να υπάρξουν και για την/τον εργαζόμενη/ο 
σύζυγο η/ο οποία/ος επιλέγει να ακολουθήσει τον/τη σύζυγο στις εξωτερικές υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας 
και η/ο οποία/ος, συνεπεία της επιλογής αυτής, αποποιείται του δικαιώματος στην εργασία” και ότι “στις 
περιπτώσεις όπου οι ανάγκες το επιτρέπουν, και εφόσον η/ο σύζυγος πληροί τα απαιτούμενα προσόντα, 
θα πρέπει να διευκολύνεται κατά την πρόσβαση σε εργασία, ώστε να επιτυγχάνεται η επαγγελματική 
του/της επανένταξη”.  Σύμφωνα με τις Αρχές του ∆ιοικητικού ∆ικαίου, κρίθηκε πως η εν λόγω θέση 
μπορούσε να εφαρμοσθεί και στη συγκεκριμένη περίπτωση, κατ’ αναλογία, και για σκοπούς ίσης 
μεταχείρισης.  Η αρχή της ισότητας των πολιτών επιβάλλει στη διοίκηση, κατά την άσκηση της 
διακριτικής της εξουσίας, ίση ή ομοιόμορφη μεταχείριση όλων των πολιτών που τελούν υπό τις ίδιες ή 
παρόμοιες συνθήκες.  Συνεπώς, παρόλο που η σύσταση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφέρεται 
στους/στις συζύγους των εργαζομένων στις εξωτερικές υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, θεωρήθηκε ότι 
μπορούσε να τύχει εφαρμογής και στην προκειμένη περίπτωση που ο σύζυγος της κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ 
εργάζεται στον ιδιωτικό τομέα στο Ηνωμένο Βασίλειο. 

4. Στην υπό αναφορά λειτουργό έχουν ανατεθεί καθήκοντα στο Προξενικό Τμήμα της Υπάτης Αρμοστείας 
που αφορούν, κατά κύριο λόγο, στους επιδοτούμενους ασθενείς της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 
Ηνωμένο Βασίλειο, καθώς και άλλα σχετικά καθήκοντα.  Συγκεκριμένα η κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ διευθετεί 
ραντεβού για εξετάσεις για Κυπρίους ασθενείς σε νοσοκομεία του Ηνωμένου Βασιλείου, επισκέπτεται 
νοσοκομεία για σκοπούς ψυχολογικής στήριξης ασθενών και για σκοπούς διερμηνείας, παραλαμβάνει 
και ελέγχει τα σχετικά τιμολόγια, κτλ. 

5. Η κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ κατατάσσεται στη μισθολογική κλίμακα που κατέχει ως Λειτουργός Κοινωνικών 
Υπηρεσιών, δηλ. την κλίμακα Α8. 

6. Σημειώνεται ότι από 1/7/2015 η κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ οικειοθελώς αποδέχθηκε να λαμβάνει σημαντικά 
μειωμένο επίδομα ενοικίου, εφόσον και ο σύζυγός της συμβάλλει στο ενοίκιο για την κοινή τους στέγη.  
Συγκεκριμένα, από τις 20/3/2015, το Υπουργείο Εξωτερικών καλύπτει το 64% του ενοικίου της κ. 
Σκεμπετζή-Μιχαήλ, ενώ από την 1/7/2015 το Υπουργείο Εξωτερικών θα καλύπτει το 51% του 
επιδόματος ενοικίου.  (Σημ. το ενοίκιο της κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ ανέρχεται σε £3.466 στερλίνες και 
λαμβάνει επίδομα ενοικίου ύψους £2.229 Στερλίνες.  Από 1/7/2015 το επίδομα ενοικίου που της 
καταβάλλεται θα περιορισθεί στις £1.800 στερλίνες).  Το μειωμένο επίδομα ενοικίου δεν είχε άμεση ισχύ, 
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από τη μετάθεσή της, ώστε να μπορέσει η κ. Σκεμπετζή-Μιχαήλ να καλύψει τα έκτακτα έξοδα που 
προκύπτουν κατά την αρχή της εγκατάστασής της (αγορά επίπλων κτλ).  Η δέσμευσή της για αποδοχή 
μειωμένου επιδόματος ενοικίου υπήρξε ένας από τους παράγοντες που συνέβαλαν στη θετική εξέταση 
του αιτήματός της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.434, ημερομηνίας 16 
Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Πεδίο Βολής Αγ. Μέμνονα 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη σας πληροφορώ ότι μετά 
από συνεννόηση για το πιο πάνω θέμα με το Υπουργείο Εξωτερικών, το Υπουργείο μου εξέτασε θέματα που 
πιθανό να εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του και συγκεκριμένα με το Περιβάλλον.  Μέσα στα πλαίσια αυτά 
πραγματοποιήθηκε στις 12 Μαρτίου 2015, επίσκεψη λειτουργού του Τμήματος Περιβάλλοντος στην εν λόγω 
περιοχή, με συνοδεία Λειτουργού του ∆ήμου ∆ερύνειας, όπου διαπιστώθηκε ότι το πεδίο βολής βρίσκεται εξ 
ολοκλήρου σε ελεγχόμενη από τα κατοχικά στρατεύματα περιοχή. 

 Παράλληλα εξετάστηκε και η ανησυχία, κατά πόσο παρατηρούνται επεμβάσεις επί της παραλιακής 
ζώνης του ∆ήμου ∆ερύνειας, με μεταφορά αμμοχώματος για κατασκευή του πεδίου βολής.  Τόσο εντός των 
περιοχών που ελέγχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, όσο και εντός της Νεκρής Ζώνης δεν διαπιστώθηκε κάτι τέτοιο. 

 Αναφορικά με την ανησυχία κατά πόσο βλήματα και κάλυκες καταλήγουν στη θάλασσα, αυτό δεν έγινε 
κατορθωτό να διερευνηθεί, καθώς δεν υπάρχει δυνατότητα παρατήρησης κατά την διάρκεια που διεξαγωγής 
των ασκήσεων, όπως δεν υπάρχει και δυνατότητα προσέγγισης γενικά στο χώρο, θαλάσσιο και χερσαίο.  Ως εκ 
τούτου η δυνατότητα εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον από τις πιο πάνω δραστηριότητες είναι 
ουσιαστικά αδύνατη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.445, ημερομηνίας 19 

Φεβρουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κου Α. Φακοντή για την υδατοπρομήθεια των 
Κοινοτήτων Λυσού και Κινούσας της επαρχίας Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Υδατοπρομήθεια Λυσού: 

 Η Κοινότητα Λυσού υδροδοτείται από το ∆ιακοινοτικό Σύμπλεγμα Υδατοπρομήθειας Ξεροπηγής με 
πηγές νερού τις δύο κυβερνητικές γεωτρήσεις με αρ. 31/06 και 18/08 που ενισχύουν την ομώνυμη πηγή, 
κυρίως τους καλοκαιρινούς μήνες, ώστε να καλύπτουν τη ζήτηση των εξυπηρετούμενων κοινοτήτων.  
Σημειώνεται ότι το ΤΑΥ υλοποίησε σχέδιο αναβάθμισης του εν λόγω έργου με κατασκευή νέας 
υδατοδεξαμενής 45 κ.μ. και αντικατάσταση τμήματος του κύριου αγωγού άντλησης/μεταφοράς. 

2. Υδατοπρομήθεια Κινούσας: 

 Η κοινότητα Κινούσας υδροδοτείται ικανοποιητικά από την πηγή “Γλυφός” με ημερήσια ποσότητα 80 m3.  
Επιπρόσθετα, όταν απαιτείται, η υδατοπρομήθεια ενισχύεται από την κοινοτική γεώτρηση με αρ. 
13/1998 χωρίς να παρουσιάζεται έλλειψη νερού.  Με βάση τα στοιχεία του ΤΑΥ, η κοινοτική γεώτρηση 
είναι συνδεδεμένη με μεταλλικό αγωγό που παρουσιάζει σε τμήμα του φθορές και η αντικατάσταση του 
πρόκειται να περιληφθεί στις προτάσεις του Τμήματος ως αναπτυξιακό έργο υδατοπρομήθειας για το 
2016. 

 Οι υδροφορείς των υπό αναφορά κοινοτήτων έχουν ικανοποιητική απόδοση και κατά συνέπεια δεν 
παρουσιάζονται προβλήματα επάρκειας νερού. 

Σε ό,τι αφορά στους σχεδιασμούς του ΤΑΥ, δεν έχει μελετηθεί η κατασκευή και λειτουργία ∆ιυλιστηρίου 
στο φράγμα Ευρέτους ενώ δεν υπάρχει πρόγραμμα για σύνδεση των πιο πάνω κοινοτήτων με το ∆ιυλιστήριο 
Κανναβιούς στο άμεσο μέλλον.  Η αναγκαιότητα σύνδεσης τους θα εξετάζεται σε περιοδική βάση σε 
συνάρτηση με την ικανότητα των υδροφορέων να παρέχουν επαρκείς ποσότητες νερού αλλά και τη σχέση 
κόστους-οφέλους ενός τέτοιου έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.467, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Φύκια στις παραλίες 

 Αναφορικά με τη σχετική με την Ερώτηση επιστολή με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.467 ημερ. 11 
Μαρτίου, 2015 σας πληροφορούμε ότι το περιεχόμενο των ερωτήσεων που τίθενται από τον Έντιμο Βουλευτή 
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κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη δεν εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου μου, αλλά στην αρμοδιότητα των 
τοπικών Αρχών. 

 Επί του προκειμένου, σας ενημερώνουμε ότι τα νεκρά φύλλα των “φυκιών” που παρουσιάζονται στις 
ακτές είναι νεκρά φύλλα του θαλάσσιου προστατευόμενου φυτού Posidonia oceanica (Ποσειδώνια), τα οποία 
συσσωρεύονται στις παραλίες με την έντονη δράση των κυμάτων κατά τους χειμερινούς κυρίως μήνες και 
σχηματίζουν χαρακτηριστικές μάζες (banks).  Τα νεκρά αυτά φύλλα συστήνεται να αφαιρούνται από τις 
τουριστικές παραλίες κατά την διάρκεια της τουριστικής περιόδου παρέχοντας με την πρακτική αυτή την 
προστασία της παραλίας κατά την διάρκεια των έντονων καιρικών συνθηκών (Φθινόπωρο, Χειμώνα και 
Άνοιξη).  Τα νεκρά φύλλα συλλέγονται από τις τοπικές αρχές που έχουν την αρμοδιότητα καθαρισμού 
παραλιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.467, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.467 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή 
σας με ημερομηνία 11.3.2015 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 9, 
του Περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, “αποτελεί καθήκον κάθε τοπικής διοικήσεως ο καθαρισμός της 
παραλίας που βρίσκεται μέσα στα όρια της, καθώς και της θαλάσσιας περιοχής που χρησιμοποιείται από τους 
λουόμενους.” 

2. Τα υπόλοιπα θέματα που εγείρονται στην Ερώτηση του Βουλευτή, θα πρέπει να τύχουν χειρισμού από 
το αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.471, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την ερώτηση με αριθ. 23.06.010.04.471, πληροφορείσθε ότι η μελέτη για την ενοποίηση 
των Συμβουλίων Ύδρευσης και Αποχέτευσης στις πόλεις της Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας διεξήχθη από 
την Κοινοπραξία Αρώνης-∆ρέττας-Καρλαύτης, Σύμβουλοι Μηχανικοί Α.Ε., Π. Αντωναρόπουλος και Συνεργάτες 
ΑΜΕ, PriceWaterHouseCoopers, και Aquaplu κατόπιν προκήρυξης προσφοράς με αρ. 19/2005 από το 
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων παρείχε τεχνική βοήθεια στους 
Μελετητές κατά το στάδιο της μελέτης όποτε του είχε ζητηθεί.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος δεν είχε άμεση εμπλοκή με την εν λόγω μελέτη και ως εκ τούτου τα ερωτήματα που 
εγείρονται σχετικά με τη συγκεκριμένη μελέτη θα πρέπει να απευθυνθούν προς το αρμόδιο Υπουργείο 
Εσωτερικών. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, στα πλαίσια των μεταρρυθμίσεων στη δημόσια και ευρύτερη δημόσια 
υπηρεσία, σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο στην Συνεδρία του στις 4 Φεβρουαρίου 2015, 
αποφάσισε να εγκρίνει το Σχέδιο ∆ράσης για την Αναδιάρθρωση του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Η Απόφαση προνοεί, μεταξύ άλλων, τη δημιουργία Επαρχιακών Συμβουλίων 
Υδατοπρομήθειας και Επαρχιακών Συμβουλίων Αποχετεύσεων, για την καλύτερη και πιο αποτελεσματική 
διαχείριση των συστημάτων.  Προνοεί, επίσης, τη σύσταση Ομάδων Εργασίας, οι οποίες θα αναλάβουν την 
υλοποίηση της Απόφασης, στα χρονικά περιθώρια που καθορίζονται. 

 Για το σκοπό αυτό το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει αναλάβει το συντονισμό των διαδικασιών για τα 
συγκεκριμένα θέματα και έχει ήδη προχωρήσει στη σύσταση Ομάδων και Υπό-ομάδων Εργασίας σε 
Επαρχιακό επίπεδο.  Η Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για τη δημιουργία Επαρχιακών Συμβουλίων 
Υδατοπρομήθειας και Επαρχιακών Συμβουλίων Αποχετεύσεων γενικά αντιμετωπίζεται θετικά, παρά τις 
πρακτικές δυσκολίες και προβλήματα νομικής, διοικητικής και οικονομικής φύσης που θα πρέπει να επιλυθούν 
για εφαρμογή της Απόφασης, σε σχέση με τις υφιστάμενες υποδομές/δίκτυα, τη στελέχωση, το διακανονισμό 
των σημερινών οφειλών και δανείων, κ.λπ.  Τέλος θα πρέπει να επισημανθεί ότι το θέμα άπτεται και της 
αναδιάρθρωσης της τοπικής αυτοδιοίκησης, το όποιο επίσης χειρίζεται το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.474, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.474 και ημερ. 19.03.2015 η οποία 
αφορά Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γεώργιου Περδίκη σχετικά με το γήπεδο γκολφ που πρόκειται να 
δημιουργηθεί σε κρατική δασική γη στην περιοχή Αγίας Νάπας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το κατά νόμο αρμόδιο Τμήμα για να εκτιμήσει την αγοραία αξία της δασικής γης η οποία εκμισθώθηκε 
για σκοπούς δημιουργίας του γηπέδου γκολφ είναι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας.  Το 
Τμήμα ∆ασών απέστειλε όλα τα σχετικά στοιχεία στο Τμήμα αυτό με επιστολή του ημερομηνίας 
24.11.2014, ζητώντας την εκτίμηση του ετήσιου μισθώματος, που θα είναι ασφαλώς το αγοραίο ενοίκιο 
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όπως ορίζει ο Νόμος. 

2. Η συνολική έκταση που εκμισθώθηκε είναι 590 δεκάρια ή 59 εκτάρια. 

3. Η Σύμβαση ενεργοποιείται με την έκδοση πολεοδομικής άδειας και άδειας οικοδομής ή με την πάροδο 4 
ετών από την ημερομηνία υπογραφής της, οποιοδήποτε από τα δύο έχει προηγηθεί και επομένως 
ακόμη δεν έχει καταβληθεί οποιοδήποτε ποσό για το μίσθωμα. 

4. Αντίγραφο της Σύμβασης Μίσθωσης από την οποία έχουν απαλειφθεί προσωπικά στοιχεία των 
μισθωτών, επισυνάπτεται για ενημέρωση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.512, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει ήδη προωθήσει τις εργασίες τοποθέτησης οριζόντιας και κάθετης 
σήμανσης (πινακίδες) σε όλους τους κυκλικούς κόμβους με δύο λωρίδες εισόδου και μέγιστο αριθμό 
σκελών τα τέσσερα σκέλη, του οδικού δικτύου που εμπίπτει στις αρμοδιότητές του. 

3. Η οριζόντια σήμανση με βέλη προεπιλογής πορείας στις εισόδους αλλά και η χάραξη οριζόντιας 
σήμανσης στο εσωτερικό του κυκλικού κόμβου μεταξύ Παραλιμνίου και ∆ερύνειας, παρά τη Λεωφόρο 
1ης Απριλίου, δεν έχει ακόμη προωθηθεί αφού ο πιο πάνω κόμβος περιλαμβάνει τρεις λωρίδες εισόδου 
και πέντε σκέλη. 

4. Στο παρόν στάδιο οι συγκοινωνιολόγοι του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ετοιμάζουν σχέδια οριζόντιας 
και κάθετης σήμανσης και για μεγάλους κυκλικούς κόμβους με τρεις λωρίδες εισόδου και πέντε σκέλη, 
όπως ο υπό αναφορά, τα οποία αναμένεται να εφαρμοστούν σε πιλοτική βάση εντός του δεύτερου 
εξαμήνου του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαΐου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.555, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 11 Μαΐου 2015 με την οποία αποστέλλετε ερώτηση την οποία 
υπέβαλε ο έντιμος βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργος Λουκαΐδης, και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω τα εξής: 

1. Είναι συνήθης πρακτική διάφορα κράτη-μέλη της EE να αναλαμβάνουν τέτοιου είδους πρωτοβουλίες, 
χωρίς να απευθύνονται σε όλα τα κράτη-μέλη.  Στην συγκεκριμένη περίπτωση η Κύπρος δεν 
προσεγγίστηκε και δεν μας ζητήθηκε να υπογράψουμε την υπό αναφορά επιστολή. 

2. ∆εν διαφωνούμε με την ουσία της εισήγησης που υπέγραψαν οι 16 χώρες. 

3. Στο τελευταίο Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων, 18 Μαΐου 2015, συζητήθηκε το θέμα σήμανσης των 
προϊόντων που προέρχονται από τα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη.  Όμως υπάρχουν διάφορες 
νομικές πτυχές που πρέπει να εξετασθούν με προσοχή.  Η νομική υπηρεσία της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής επεξεργάζεται το θέμα και μόλις εκδώσει σχετική γνωμάτευση για τον τρόπο εφαρμογής της 
σήμανσης των προϊόντων, η Κύπρος θα ακολουθήσει μαζί με τα υπόλοιπα κράτη-μέλη της EE. 

4. Η θέση της Κύπρου επί του θέματος της σήμανσης αλλά και του προβλήματος, γενικότερα, των 
οικισμών εποίκων στις Κατεχόμενες Παλαιστινιακές Περιοχές είναι θέση αρχής με βάση το ∆ιεθνές 
∆ίκαιο και δεν αλλάζει, ανεξαρτήτως των σχέσεων μας με το Ισραήλ. 

5. Υποστηρίζουμε την επίλυση του Παλαιστινιακού προβλήματος στην βάση δυο κρατών με βάση τα 
διεθνώς αναγνωρισμένα σύνορα του 1967. 

6. Τέλος η Κύπρος υποστηρίζει τις προσπάθειες της Ύπατης Εκπροσώπου της EE Μογκερίνι για 
επανέναρξη της διαδικασίας επίλυσης του Παλαιστινιακού προβλήματος. 

7. Ευελπιστούμε ότι σύντομα θα βρεθεί μια διευθέτηση για μόνιμη εκεχειρία και για άρση του αποκλεισμού 
της Γάζας.  Υπενθυμίζεται ότι η Κύπρος υπέβαλε μια πολύ εποικοδομητική πρόταση για ναυτιλιακή 
σύνδεση της Γάζας με την Κύπρο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και έχουμε το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Υπάρχει προς συζήτηση, συνέχιση δηλαδή της συζήτησης, το θέμα 
«Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της 
μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
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μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. 
Πανίκκου Σταυριανού. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν βεβαίως υποχρεώσεις, αλλά υπάρχει κάποιος χρόνος.  Εάν θέλετε να 
ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Τέταρτο, διαφορετικά θα είμαι υποχρεωμένος να αναβάλω τη συζήτηση του 
θέματος για την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Ο κ. Ευαγόρου, ο κ. Τορναρίτης. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν και είναι η παράκλησή μας, ανεξαρτήτως του αν έχουμε τελειώσει, ολοκληρώσει, 
κάπως ενωρίτερα, αλλά ίσως να είναι καλύτερα να το συζητήσουμε την ερχόμενη βδομάδα, για να έχουμε 
επάρκεια χρόνου, ώστε να το εμπεδώσουμε το θέμα καλύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει συμφωνία; 

 Ο κ. Κουλίας ζήτησε το λόγο.  Παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή τελειώσαμε πολλά νωρίς, έχω μια σύντομη ομιλία επί τούτου, πεντέξι λεπτά, να 
τους την πω και να παν εις το καλό, εις το συνέδριο, αν θέλουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για ποιο θέμα; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, για το θέμα του Κεφαλαίου Τετάρτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τη μεταναστευτική πολιτική; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, ασφαλώς! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, θα σας δώσω την ευκαιρία την ερχόμενη Πέμπτη, κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...εφόσον η επιθυμία του σώματος είναι να γίνει ολοκληρωμένη συζήτηση. 

 Βλέπω ότι υπάρχουν ένας, δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε, έξι ομιλητές.  Θα προστεθεί και ο κ. Κουλίας εις 
τον κατάλογο των ομιλητών.  Συνεπώς, θα έχουμε πλήρη κατάλογο την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 11 Ιουνίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

 2. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.201-2014). 

 3. Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.088-2015). 
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 4. Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.274-2014). 

 5. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.062-2015). 

 6. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.015-2015). 

 7. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.044-2015). 

 8. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των 
Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.027-2015). 

 9. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα 
Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

 10. Οι περί Αρτυμάτων στα Τρόφιμα (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.029-2015). 

 11. Ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των 
Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.056-2015). 

 12. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο 
καλείται η κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των 
κατόχων αξιογράφων. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 13. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της πρώην 
Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι 
αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι επλήγησαν από τις 
αποφάσεις της 25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με 
ίδια μέσα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό 
επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη 
Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του 
βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Πανίκκου 
Σταυριανού).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.004-2015). 

 2.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 
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 3.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα 
προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε 
σχέση με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα 
προβλήματα, τις ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, 
της αγοράς εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.48 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα του Παιδιού και στην Παγκόσμια Ημέρα 
Περιβάλλοντος. 

2. α.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 β.  Συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κωνσταντίνου, Στ. Ευαγόρου, Ν. 
Τορναρίτης) για την κήρυξη ως επειγόντων του σχεδίου ψηφίσματος με το οποίο καλείται η 
κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των κατόχων αξιογράφων και του σχεδίου 
ψηφίσματος για αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της πρώην Λαϊκής 
Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι 
επλήγησαν από τις αποφάσεις της 25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με ίδια μέσα, 
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απόφαση για μη κήρυξή τους και παραπομπή τους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2015 Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

5. Εισήγηση του κ. Νίκου Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για αναβολή του 
νομοσχεδίου «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», παρατηρήσεις 
του κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου και απόφαση για αναβολή του. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η απουσία ανελκυστήρων από πολυκατοικίες σε προσφυγικούς συνοικισμούς και οι επηρεαζόμενοι 
ηλικιωμένοι - Η λειτουργία και διαχείριση των σχεδίων βελτίωσης των συνθηκών στέγασης ή φιλοξενίας 
ληπτών δημόσιου βοηθήματος - Η εφαρμογή του μέτρου της ηλεκτρονικής παρακολούθησης σε 
ορισμένες περιπτώσεις κρατουμένων - Η σύναψη δανείου από τον πρέσβη της Κύπρου στην Αγία Έδρα 
εν ονόματι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας χωρίς έγκριση - Πιθανή διάπραξη ποινικών αδικημάτων από τον 
τέως ύπατο αρμοστή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Πρετόρια - Κατάθεση νομοσχεδίου στη Βουλή 
για ρύθμιση του θέματος καταβολής σύνταξης σε κρατικούς αξιωματούχους - Η μη χρήση των επίσημων 
γλωσσών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε συνέδριο που διοργανώθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και το Πανεπιστήμιο Κύπρου - Καταγγελίες σχετικά με την πώληση τεμαχίου ιδιοκτησίας 
θυγατρικής εταιρείας της Παγκύπριας Εταιρείας Αρτοποιών - Αρνητικές επιπτώσεις στη λειτουργία 
επιχειρήσεων από τη δημιουργία κυκλικού κόμβου στην οδό Πρωταρά στο Παραλίμνι - Ενημέρωση για 
τους τρόπους διαχείρισης των επικίνδυνων αποβλήτων - Ενημέρωση για τη διερεύνηση καταγγελίας του 
Οργανισμού Ανακύκλωσης Κύπρου αναφορικά με τα συμβόλαια γενικής συντήρησης κυβερνητικών 
οικισμών του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Καθυστέρηση στην επέκταση του προγράμματος 
ανακύκλωσης οικιακών αποβλήτων στους δήμους Πόλης Χρυσοχούς και Λευκάρων - Ενημέρωση για τις 
χορηγίες στα θεατρικά σχήματα για τα έτη 2014-2015 - Λόγοι εξαίρεσης εταιρείας από απαγόρευση 
εισόδου σε ειδικούς χώρους από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας - ∆ιερεύνηση της υπόθεσης δήλωσης 
χαμηλότερων από τα πραγματικά εισοδημάτων από λειτουργό της πρεσβείας στη Σουηδία - Εισήγηση 
για αλλαγή στον τρόπο διάθεσης των ευρωπαϊκών ερευνητικών κονδυλίων σε σχέση με τα 
προγράμματα του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Μη κάλυψη του τρίτου χρόνου παραχώρησης 
πιστώσεων στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους εφέδρους και στρατιώτες που πολέμησαν 
το 1974. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Πληροφορίες για είσπραξη εξωδίκων τροχαίων παραβάσεων στην πλατεία Τροόδους από το δήμο 
Πάφου - Οι προδιαγραφές κατασκευής ράμπας για ρυμούλκηση σκαφών δίπλα από το ξενοδοχείο 
“Holiday Inn” στη Λεμεσό - Το κλείσιμο του γραφείου του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού στη 
Φινλανδία - Μέτρα για την επίλυση του προβλήματος ύδρευσης της κοινότητας Κινούσας - Το αίτημα 
παραχώρησης οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα Πομού για συντήρηση του κτιρίου του πολιτιστικού 
κέντρου και του μουσείου φυσικής ιστορίας - Η τιμολόγηση νερού μεγάλων δασυλλίων που 
συντηρούνται από τοπικές αρχές - Θέμα λήψης μέτρων για την ανεξέλεγκτη βόσκηση στον Ακάμα και 
πληροφόρηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής - Αίτημα της κοινότητας Καλλέπειας για επίσπευση της 
εγγραφής αγροτικών δρόμων - Το ενδεχόμενο κατασκευής σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην 
περιοχή του φράγματος της Άχνας - Σύνδεση Βιομηχανικής Περιοχής ∆ερύνειας με το αποχετευτικό 
δίκτυο - Τα προβλήματα της Κύπρου στην εφαρμογή των διατάξεων του Πρωτοκόλλου αρ. 3 της Πράξης 
Προσχώρησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Παράνομες μέθοδοι ανεύρεσης ή συλλογής μανιταριών και οι 
σχετικές καταγγελίες - Καταγγελίες για δυσοσμία από τις βιομηχανικές και κτηνοτροφικές μονάδες στην 
περιοχή της κοινότητας Κάτω Μονής - Ερωτήματα σχετικά με το πρόβλημα περιοχών στην επαρχία 
Πάφου που έχουν ενταχθεί σε οικιστικές ζώνες και λόγω υπεδάφους είναι ακατάλληλες για οικιστική 
ανάπτυξη - Ανάγκη αντιμετώπισης προβλημάτων από τη λειτουργία λατομείου και εργοστασίου 
ασφάλτου στην περιοχή μεταξύ Μοσφιλωτής και Ψευδά - Ελλείψεις κουβερτών και μη παραχώρηση 
αναλώσιμων υλικών στους εσωτερικούς ασθενείς του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού - Η μη σύνδεση 
πολλών σπιτιών στον προσφυγικό οικισμό “Στρόβολος ΙΙΙ” με το αποχετευτικό δίκτυο - Η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για εκμίσθωση δασικής γης στην Αγία Νάπα σε εταιρεία για δημιουργία 
γηπέδου γκολφ - Το ενδεχόμενο αναστολής της κατασκευής αποχετευτικού συστήματος στο δήμο 
Πέγειας και στην κοινότητα Τάλας - Ερωτήματα σχετικά με τις αγορές υπηρεσιών από τα υπουργεία και 
τον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά τα έτη 2012-2014 - Ερωτήματα σχετικά με την πλήρωση της θέσης 
Λειτουργού Ευημερίας στο Ηνωμένο Βασίλειο από υπάλληλο κυπριακού υπουργείου - Ανάγκη 
αντιμετώπισης των περιβαλλοντικών προβλημάτων που οφείλονται στις ασκήσεις του κατοχικού 
στρατού και αποτροπής της επέκτασης του πεδίου βολής στον Άγιο Μέμνoνα - Αίτημα κοινοτήτων 
Λυσού και Κινούσας για σύνδεση με το υδρευτικό σύστημα του φράγματος Κανναβιούς ή Ευρέτου - Τα 
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οφέλη και τα προϊόντα από την επεξεργασία φυκιών - Θέμα μη ολοκλήρωσης μελέτης για ενοποίηση 
των συμβουλίων αποχετεύσεων και υδατοπρομήθειας της Λευκωσίας, της Λεμεσού και της Λάρνακας - 
Ερωτήματα σχετικά με την παραχώρηση κρατικής γης στην Αγία Νάπα για τη δημιουργία γηπέδου 
γκολφ - Η μη γραμμογράφηση του κυκλικού κόμβου μεταξύ Παραλιμνίου και ∆ερύνειας - Σήμανση 
ισραηλινών προϊόντων και Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 11ης Ιουνίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.23 μ.μ. 

Αρ. 40 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες.  Παρακαλώ, καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην Παγκόσμια Ημέρα Εθελοντή Αιμοδότη, η οποία, 
με σχετικό ψήφισμα της 58ης Παγκόσμιας Συνέλευσης Υγείας, ορίστηκε να εορτάζεται κάθε χρόνο στις 14 
Ιουνίου.  

 Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (WHO) και οι Παγκόσμιες Συνελεύσεις Υγείας μέσω των ψηφισμάτων 
και διακηρύξεών τους εκφράζουν την ανησυχία τους για τις διαχρονικές ελλείψεις σε αίμα και σε παράγωγα του 
αίματος.  Επισημαίνουν ταυτόχρονα την ανάγκη εφαρμογής προτύπων για την ασφάλεια και την ποιότητα του 
αίματος, καθώς και την τήρηση αυστηρών κριτηρίων επιλογής των αιμοδοτών, προκειμένου να προλαμβάνεται 
η μετάδοση λοιμωδών νοσημάτων. 

 Παράλληλα, αναγνωρίζεται η θεμελιώδης σημασία της εθελοντικής και μη αμειβόμενης αιμοδοσίας για 
την εξασφάλιση επαρκούς και ασφαλούς αίματος, που να ικανοποιεί τις ανάγκες όλων των ασθενών σε 
μεταγγίσεις.  

 Σημειώνεται συναφώς ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει 
μεταφέρει στο εθνικό της δίκαιο σχετική ευρωπαϊκή νομοθεσία και εφαρμόζει αυστηρά πρότυπα ποιότητας και 
ασφάλειας για τη συλλογή, τον έλεγχο, την επεξεργασία, την αποθήκευση και τη διανομή ανθρώπινου αίματος 
και συστατικών του αίματος. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, ανταποκρινόμενη στις παραινέσεις και συστάσεις της Παγκόσμιας 
Συνέλευσης Υγείας, προωθεί και στηρίζει τον εορτασμό της Παγκόσμιας Ημέρας Εθελοντή Αιμοδότη και 
επαναλαμβάνει την προσήλωσή της στην προσπάθεια για διατήρηση και αύξηση του αριθμού των εθελοντών 
αιμοδοτών.  

 Με την ευκαιρία του εορτασμού της Παγκόσμιας Ημέρας Εθελοντή Αιμοδότη εκφράζουμε την εκτίμησή 
μας σε όλους τους εθελοντές αιμοδότες για τον αλτρουισμό και τη γενναιοδωρία τους. 

 Φέτος η εκστρατεία του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για την Παγκόσμια Ημέρα Εθελοντή Αιμοδότη 
επικεντρώνεται στο θέμα με τίτλο «Ευχαριστώ που μου έσωσες τη ζωή» και εκφράζει με αυτό τον τρόπο την 
απέραντη ευγνωμοσύνη όλων των αποδεκτών αίματος προς τους εθελοντές αιμοδότες. 

 Ως κοινοβούλιο επιδιώκουμε να συμβάλουμε με κάθε τρόπο στην προσπάθεια ευαισθητοποίησης του 
κοινού και αύξησης του αριθμού των εθελοντών αιμοδοτών.  Σ’ αυτά τα πλαίσια η Βουλή των Αντιπροσώπων 
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διοργανώνει, σε συνεργασία με το Κλαδικό Συμβούλιο των Υπαλλήλων της Βουλής, εθελοντική αιμοδοσία και 
αιμοληψία για ανεύρεση ιστοσυμβατού δότη μυελού των οστών την Πέμπτη, 18 Ιουνίου 2015, στο Σταθμό 
Αιμοδοσίας Έγκωμης, στις 9.00 το πρωί, και καλώ όλους όσοι έχετε τη δυνατότητα να συμμετάσχετε σ’ αυτή 
την προσπάθεια.  

 Ο καθένας από εμάς μπορεί να γίνει τακτικός εθελοντής αιμοδότης και να βοηθήσει έμπρακτα τους 
πάσχοντες συνανθρώπους μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής, αλλά αναβάλλεται και πάλι. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εισαγωγή διατάξεων που στοχεύουν στην ποινικοποίηση της οργάνωσης, λειτουργίας και προώθησης 
σχεδίων προώθησης πυραμίδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος ∆αμιανού Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου, 11 Μαρτίου και 13 και 20 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Ελέγχου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Μονάδας 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ), της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και της Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα με την προσθήκη διατάξεων που 
στοχεύουν στην ποινικοποίηση της οργάνωσης, λειτουργίας και προώθησης σχεδίων προώθησης πυραμίδας.   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζεται η έννοια του όρου “σχέδιο τύπου πυραμίδας” ως το σχέδιο με βάση το οποίο πρόσωπο 
καταβάλλει αντάλλαγμα ή παραχωρεί δώρο σε χρήματα ή σε χρηματικά αποτιμώμενο είδος βασισμένο 
σε παραπλανητική ή ψευδή υπόσχεση, δήλωση, παράσταση ή πρόβλεψη ότι θα λάβει αντάλλαγμα που 
κατά κύριο λόγο οφείλεται στη σύσταση νέων προσώπων εκ μέρους του ή εκ μέρους άλλων 
προσώπων, για να συμμετάσχουν στο σχέδιο. 

2. Καθορίζεται ως αδίκημα η οργάνωση, λειτουργία ή προώθηση σχεδίου τύπου πυραμίδας, καθώς και η 
παρακίνηση ή απόπειρα παρακίνησης άλλου προσώπου να συμμετάσχει σε τέτοιο σχέδιο, το οποίο 
επισύρει ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη ή/και χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει 
τις διακόσιες χιλιάδες ευρώ ή/και τις δύο ποινές. 

3. Για σκοπούς στοιχειοθέτησης του προαναφερόμενου αδικήματος, δε λαμβάνεται υπόψη κατά πόσο: 

α. το αντάλλαγμα ή το δώρο που δόθηκε ή προβλέπεται να δοθεί ανάλογα με την περίπτωση έχει 
δοθεί ή αναμένεται να δοθεί εντός της ∆ημοκρατίας ή σε άλλη χώρα ή 

β. το αντάλλαγμα ή το δώρο αποτελούσε τη μόνη προϋπόθεση που έπρεπε να πληρούται, 
προκειμένου ένα πρόσωπο να συμμετάσχει ή να δικαιούται να συμμετάσχει στο σχέδιο ή να 
δικαιούται να λάβει αντάλλαγμα σύμφωνα με το σχέδιο, ή  
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γ. η διευθέτηση ή η συμφωνία για συμμετοχή σε σχέδιο πυραμίδας έχει γίνει εγγράφως. 

4. Σε περίπτωση που το σχέδιο προβλέπει την προμήθεια προϊόντος, κατά την ποινική διαδικασία 
λαμβάνονται υπόψη οι ακόλουθοι παράγοντες, με σκοπό να καθοριστεί κατά πόσο η ευκαιρία για τη 
λήψη ανταλλάγματος οφείλεται κατά κύριο λόγο στη σύσταση νέων προσώπων για συμμετοχή στο 
σχέδιο: 

α. Η έμφαση η οποία δίδεται κατά την προώθηση του σχεδίου στην απόκτηση του προϊόντος για 
συμμετοχή στο σχέδιο. 

β. Η αναλογία μεταξύ του ανταλλάγματος και της αξίας του προσφερόμενου προϊόντος ή άλλου 
συγκρίσιμου προϊόντος που διατίθεται αλλού. 

5. Παρέχεται η δυνατότητα στο πρόσωπο που διώκεται να προβάλει ισχυρισμούς για τη νομιμότητα του 
σχεδίου και το δικαστήριο αποφασίζει επί του θέματος αυτού στη βάση του ισοζυγίου των πιθανοτήτων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη τροποποίηση καθίσταται 
αναγκαία, αφού έχει κριθεί μέσα από δικαστικές αποφάσεις ότι η δίωξη και καταδίκη για τέτοιου είδους σχέδια 
δεν μπορεί να επιτευχθεί στη βάση των υφιστάμενων διατάξεων του Ποινικού Κώδικα, όπως οι διατάξεις του 
περί απάτης και ψευδών παραστάσεων, αλλά ούτε στη βάση των διατάξεων του περί Αθέμιτων Εμπορικών 
Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές Νόμου [Ν.103(Ι)/2007], όπου τα σχέδια αυτά 
περιλαμβάνονται στις αθέμιτες εμπορικές πρακτικές, για τις οποίες επιβάλλονται μόνο διοικητικές κυρώσεις.  
Ως εκ τούτου, διαπιστώνεται κενό στη νομοθεσία σε έναν τομέα που δημιουργεί σοβαρά προβλήματα 
εξαπάτησης μεγάλου αριθμού πολιτών της ∆ημοκρατίας και η ρύθμιση που προτείνεται αποσκοπεί στην 
πλήρωση του εν λόγω νομοθετικού κενού.  Ειδικότερα, με βάση τα ίδια στοιχεία η νομοθετική αντιμετώπιση του 
φαινομένου των σχεδίων πυραμίδας συζητήθηκε  και μελετήθηκε εκτενώς από τις εποπτικές αρχές του 
χρηματοοικονομικού τομέα, το Υπουργείο Οικονομικών και τη ΜΟΚΑΣ, η οποία σε συνεργασία με τις εποπτικές 
αρχές επεξεργάστηκε και διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου, το οποίο κατατέθηκε τελικά από το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  

 Κατά το αρχικό στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της ΜΟΚΑΣ, εισηγήθηκε όπως αναθεωρηθεί το κείμενο του νομοσχεδίου, έτσι 
ώστε να αποδίδει καλύτερα το σκοπό για τον οποίο προτείνεται. 

 Ακολούθως, οι εκπρόσωποι της ΜΟΚΑΣ κατέθεσαν διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου και 
επισήμαναν στην επιτροπή ότι η κύρια αλλαγή που έχει επέλθει στο κείμενό του είναι η αντικατάσταση του 
όρου “σχέδιο τύπου πυραμίδας” με τον όρο “σχέδιο προώθησης πυραμίδας” και η αναδιατύπωση του ορισμού 
αυτού.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το νέο ορισμό το σχέδιο προώθησης πυραμίδας σημαίνει το σχέδιο με το 
οποίο πρόσωπο καταβάλλει χρηματικό ποσό ή άλλο χρηματικά αποτιμώμενο είδος, για να έχει την ευκαιρία να 
λάβει αντάλλαγμα το οποίο κατά κύριο λόγο προέρχεται από τη σύσταση νέων προσώπων για συμμετοχή στο 
σχέδιο παρά από την παροχή ή κατανάλωση προϊόντος, και είναι αδιάφορο κατά πόσο το σχέδιο προβλέπει 
προμήθεια προϊόντος ή κατά πόσο το πιο πάνω πρόσωπο έλαβε ή όχι αντάλλαγμα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου κατατέθηκαν τόσο από τους 
παρευρισκομένους όσο και από τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής εισηγήσεις με σκοπό την περαιτέρω 
διασαφήνιση των προνοιών του, οι οποίες υιοθετήθηκαν από τους εκπροσώπους της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας και της ΜΟΚΑΣ και στη βάση των οποίων κατατέθηκε νέο αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου τέθηκε ο προβληματισμός κατά πόσο θα ήταν 
ορθότερο η επιδιωκόμενη ρύθμιση, αντί να ενταχθεί στον Ποινικό Κώδικα, να ενταχθεί  στον περί Αθέμιτων 
Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές Νόμο.  Το ζήτημα αυτό μελετήθηκε από 
τους εκπροσώπους της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της ΜΟΚΑΣ, οι οποίοι κατέληξαν ότι η 
τροποποίηση του περί Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές Νόμου θα 
καταστήσει το όλο θέμα πολυπλοκότερο, γιατί στον υπό αναφορά νόμο αφενός παρατίθεται κατάλογος 
αθέμιτων πρακτικών που απαγορεύονται, όπου περιλαμβάνεται και το πυραμιδωτό σύστημα πωλήσεων, και 
συνεπώς θα ήταν δύσκολο να απομονωθεί μόνο το θέμα των πυραμίδων, καθόσον αφορά την ποινική ευθύνη, 
και αφετέρου στο νόμο αυτό προβλέπονται διοικητικές κυρώσεις οι οποίες κρίνεται σκόπιμο να 
εξακολουθήσουν να εφαρμόζονται, πέραν οποιασδήποτε ποινικής ευθύνης.  Ως εκ τούτου, προωθήθηκε το 
νομοσχέδιο για την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού επέφερε στο τελευταίο 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις με σκοπό τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής άποψης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Θέλει κάποιος να μιλήσει; 

 Όχι. 

 Υπάρχει μία τροπολογία της Ε∆ΕΚ.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία της Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, με το οποίο προστίθεται στο βασικό 
νόμο νέο άρθρο 300Α, ως ακολούθως:  

(α) με την αντικατάσταση του σημείου της τελείας στο τέλος της παραγράφου (β) του εδαφίου (3) του 
προτεινόμενου άρθρου 300Α με το σημείο της άνω και κάτω τελείας και  

(β) με την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

  «Νοείται ότι, για να διαπιστωθεί κατά πόσο είναι εύλογο το χρηματικό ποσό ή χρηματικά 
αποτιμώμενο είδος που καταβλήθηκε ή θα καταβληθεί για το προϊόν σε σχέση με την αξία του ίδιου ή 
παρόμοιου προϊόντος που διατίθεται αλλού, δύναται να λαμβάνεται υπόψη μεταξύ άλλων η ποιότητα των 
σχετικών προϊόντων και οποιεσδήποτε υπηρεσίες συνδέονται με αυτά.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει κάποιος που θέλει να σχολιάσει, θα θέσω την τροπολογία της Ε∆ΕΚ σε 
ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τροπολογία της Ε∆ΕΚ 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 300Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου στα πλαίσια της εφαρμογής του διατάγματος του Υπουργικού 
Συμβουλίου για αποκρατικοποίηση της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Γεώργιος Προκοπίου  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αριστοτέλης Μισός  Νίκος Νικολαΐδης   

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου   Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Απριλίου και την 21η και στις 28 Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Άμυνας, της αστυνομίας, της 
Εθνικής Φρουράς, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και η 
αναπληρώτρια διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου, εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αδειούχων Λιμενικών 
Αχθοφόρων Λεμεσού, του Συνδέσμου Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λάρνακας, του Συνδέσμου Ναυτικών 
Πρακτόρων Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ, ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΥΑΛΚ, ΟΜΕΠΕΓΕ-
ΣΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΣΕΓ∆ΑΜΕΛΙΝ-ΠΕΟ, ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ και ΣΥΠΑΛΚ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου 
στα πλαίσια της εφαρμογής του διατάγματος του Υπουργικού Συμβουλίου για αποκρατικοποίηση της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου.   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η αντικατάσταση από τα άρθρα 10Α και 16Α της βασικής νομοθεσίας, τα οποία αφορούν τις 
αρμοδιότητες σχετικά με το λιμένα Λάρνακας και την παραχώρηση του λιμένα Λάρνακας, της φράσης 
“το λιμένα Λάρνακας” με τη φράση “οποιοδήποτε λιμένα”, ώστε το κράτος να έχει τη δυνατότητα να 
παραχωρήσει σε στρατηγικό επενδυτή τη διαχείριση των χώρων του λιμανιού Λεμεσού. 

2. Η δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου ύστερα από διαβούλευση με την Αρχή Λιμένων Κύπρου να 
καθορίζει με διατάγματα τα εκάστοτε πληρωτέα δικαιώματα για τη χρήση των λιμένων, καθώς και τους 
όρους πληρωμής και τον τρόπο επιβολής και είσπραξής τους.   

3. Η παροχή εξουσίας στην Αρχή Λιμένων Κύπρου με την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου να εκδίδει 
διατάγματα τα οποία να ρυθμίζουν τις λειτουργίες σε οποιοδήποτε λιμένα ή περιοχή λιμένα, στα πλαίσια 
των προνοιών σύμβασης παραχώρησης λιμένα σύμφωνα με το άρθρο 16Α του νόμου.   

4. Η παροχή εξουσίας στην Αρχή Λιμένων Κύπρου να εκδίδει με την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου 
κανονισμούς για την καλύτερη άσκηση των αρμοδιοτήτων της. 
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5. Η αντικατάσταση του ορισμού του όρου “πλοηγός”, ώστε να μην απαιτείται ο κάτοχος της θέσης να είναι 
υπάλληλος της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

6. Η εισαγωγή εξαιρέσεων στην καταβολή οποιασδήποτε μορφής τελών, ενοικίων ή άλλων δικαιωμάτων 
από συγκεκριμένους χρήστες για τις υπηρεσίες ή διευκολύνσεις που παρέχονται σε αυτούς από την 
Αρχή Λιμένων Κύπρου.   

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο συζητήθηκε στην επιτροπή μαζί  με το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Λιμενεργατών (Ρύθμιση Απασχόλησης) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», του οποίου 
η προώθηση για ψήφιση από τη Βουλή αναβλήθηκε σε μεταγενέστερο στάδιο, έπειτα από απόφαση της 
επιτροπής, ούτως ώστε να ολοκληρωθούν οι διαβουλεύσεις μεταξύ του αρμόδιου υπουργείου και των 
αδειούχων λιμενικών αχθοφόρων Λάρνακας και Λεμεσού όσον αφορά την εξαγορά των αδειών τους. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων και πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου ανέλυσε τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή τονίζοντας ότι οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις κρίνονται αναγκαίες για σκοπούς εφαρμογής του διατάγματος του Υπουργικού Συμβουλίου για 
αποκρατικοποίηση της Αρχής Λιμένων Κύπρου και συγκεκριμένα για την παραχώρηση σε στρατηγικό 
επενδυτή του δικαιώματος χρήσης, διαχείρισης ή εκμετάλλευσης του εμπορικού τμήματος του λιμένα Λεμεσού.   

 Τοποθετούμενοι σχετικά, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και της 
αστυνομίας συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου και ειδικότερα με την πρόνοια που αφορά τις 
εξαιρέσεις στην καταβολή οποιασδήποτε μορφής τελών, ενοικίων ή άλλων δικαιωμάτων από την Αστυνομία 
Κύπρου για τις υπηρεσίες ή διευκολύνσεις που παρέχονται σε αυτήν από την Αρχή Λιμένων Κύπρου.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας και του ΓΕΕΦ συμφώνησαν επίσης με τις διατάξεις του 
προτεινόμενου νόμου και εισηγήθηκαν περαιτέρω την προσθήκη συγκεκριμένης πρόνοιας στη διάταξη του 
νομοσχεδίου που αφορά τις εξαιρέσεις στην καταβολή οποιασδήποτε μορφής τελών, ενοικίων ή άλλων 
δικαιωμάτων από την Εθνική Φρουρά και την Αστυνομία Κύπρου για τις υπηρεσίες ή διευκολύνσεις που 
παρέχονται σε αυτές από την Αρχή Λιμένων Κύπρου, ώστε να απαλλάσσονται επίσης από την καταβολή των 
τελών αυτών και τα σκάφη ή πλοία οποιασδήποτε σημαίας που επιχειρούν επ’ ωφελεία της ∆ημοκρατίας στο 
πλαίσιο εφαρμογής ή/και δοκιμής εθνικών σχεδίων σχετικά με ανθρωπιστικές επιχειρήσεις έρευνας-διάσωσης 
και υποδοχής αμάχων από ζώνη πολεμικών επιχειρήσεων.   

 Περαιτέρω, η αναπληρώτρια διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου εισηγήθηκε την τροποποίηση του 
ορισμού του όρου “πλοηγός” που αναφέρεται στο νομοσχέδιο αυτό, ώστε αυτός να είναι πρόσωπο 
αδειοδοτημένο από την Αρχή ή υπάλληλος της Αρχής εξουσιοδοτημένος από την Αρχή.  Επιπρόσθετα, η ίδια 
εκπρόσωπος εισηγήθηκε μικρής έκτασης τροποποίηση της παραγράφου (δ) του εδαφίου (2) του άρθρου 10, 
που αφορά τις αρμοδιότητες της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού και του Συνδέσμου 
Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λάρνακας διαφώνησαν με το νομοσχέδιο και ζήτησαν όπως αναβληθεί η 
ψήφισή του για μεταγενέστερο στάδιο, ώστε να ολοκληρωθούν οι διαπραγματεύσεις για την επίλυση της 
διαφοράς που προέκυψε όσον αφορά την εξαγορά των αδειών τους.  Επιπρόσθετα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι 
εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη ρύθμιση για τη δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου 
ύστερα από διαβούλευση με την Αρχή Λιμένων Κύπρου να καθορίζει με διατάγματα τα εκάστοτε πληρωτέα 
δικαιώματα για τη χρήση των λιμένων, καθώς και τους όρους πληρωμής και τον τρόπο επιβολής και είσπραξής 
τους.   

 Οι εκπρόσωποι όλων των συνδικαλιστικών οργανώσεων ζήτησαν από την επιτροπή την αναβολή της 
ψήφισης του νομοσχεδίου από τη Βουλή μέχρι την ολοκλήρωση των πιο πάνω διαβουλεύσεων και την επίλυση 
του θέματος που προέκυψε.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ζήτησαν όπως διασφαλιστούν όλα τα 
δικαιώματα των εργαζομένων και επανέλαβαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη διάταξη που αφορά τη 
δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου να καθορίζει με διατάγματά του τα εκάστοτε πληρωτέα δικαιώματα για 
τη χρήση των λιμένων, υποστηρίζοντας ότι αυτή η διάταξη αποδυναμώνει την Αρχή Λιμένων Κύπρου, αφού 
της αφαιρεί ουσιαστικές αρμοδιότητες.  

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου δήλωσε ότι πρέπει να προηγηθεί 
συμφωνία με τους αδειούχους αχθοφόρους για την εξαγορά των αδειών τους και ακολούθως να οδηγηθεί το 
νομοσχέδιο στη Βουλή για ψήφιση.  Όσον αφορά την προτεινόμενη διάταξη για τη δυνατότητα του Υπουργικού 
Συμβουλίου να καθορίζει με διατάγματά του τα εκάστοτε πληρωτέα τέλη για τη χρήση των λιμένων, ο ίδιος 
εκπρόσωπος δήλωσε πως η πρόνοια αυτή πρέπει να διαμορφωθεί κατάλληλα, ώστε να διασφαλίζεται ο υγιής 
ανταγωνισμός.   

 Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι διαβουλεύσεις του υπουργείου του με τους αδειούχους αχθοφόρους βρίσκονται 
σε προχωρημένο στάδιο και γι’ αυτό ζήτησε όπως για λόγους δημόσιου συμφέροντος προωθηθεί άμεσα για 
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ψήφιση το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Επιπρόσθετα, επανέλαβε την πάγια θέση του υπουργείου του, ότι 
κανένας εργαζόμενος της Αρχής Λιμένων Κύπρου δε θα θυματοποιηθεί ούτε θα χάσει τα εργασιακά του 
δικαιώματα. 

 Στο στάδιο αυτό και έπειτα από εκτεταμένη συζήτηση επί των προνοιών του νομοσχεδίου στην επιτροπή 
βουλευτές μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως αυτό τροποποιηθεί, έτσι ώστε οι διατάξεις του να 
αναφέρονται περιοριστικά στους λιμένες Λάρνακας και Λεμεσού και στις περιοχές των λιμένων Λάρνακας και 
Λεμεσού και όχι σε οποιοδήποτε λιμένα, όπως αυτό αρχικά είχε κατατεθεί, αφού και στο διάταγμα του 
Υπουργικού Συμβουλίου για την αποκρατικοποίηση της Αρχής Λιμένων Κύπρου γίνεται ρητή αναφορά στην 
παραχώρηση δικαιώματος χρήσης, διαχείρισης ή εκμετάλλευσης του εμπορικού τμήματος του λιμένος 
Λεμεσού.  Με την εισήγηση αυτή συμφώνησε και ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, που ήταν 
παρών στη σχετική συνεδρία της επιτροπής. 

 Με βάση το σύνολο των εισηγήσεων που προτάθηκαν στην επιτροπή από τις εκατέρωθεν πλευρές, η 
τελευταία ζήτησε από τη γραμματεία της επιτροπής όπως σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία και το 
αρμόδιο υπουργείο τις ενσωματώσουν στο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε στην επόμενη συνεδρία της να 
ληφθούν οι τελικές αποφάσεις των μελών της επί του διαμορφωμένου κειμένου. 

 Συναφώς, στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων και οδηγιών της επιτροπής ετοιμάστηκε νέο 
διαμορφωμένο κείμενο, το οποίο κατατέθηκε στην επιτροπή και τέθηκε ενώπιόν της σε καθορισμένη συνεδρία 
της για τη λήψη τελικής απόφασης.  Στο εν λόγω διαμορφωμένο κείμενο περιλήφθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Η τροποποίηση του ορισμού του όρου “πλοηγός” και η μικρής έκτασης τροποποίηση της παραγράφου 
(δ) του εδαφίου (2) του άρθρου 10, που αφορά τις αρμοδιότητες της Αρχής Λιμένων Κύπρου, όπως 
αυτές προτάθηκαν από την αναπληρώτρια διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  

2. Ο περιορισμός των διατάξεων του νομοσχεδίου στα λιμάνια Λάρνακας και Λεμεσού όπως αυτές 
προτάθηκαν από βουλευτές μέλη της επιτροπής. 

3. Η προσθήκη σχετικής πρόνοιας στις διατάξεις που αφορούν τις εξαιρέσεις στην καταβολή τελών από 
την Αστυνομία Κύπρου και την Εθνική Φρουρά όπως αυτή προτάθηκε από τον εκπρόσωπο του ΓΕΕΦ. 

4. Μικρής έκτασης τροποποιήσεις για βελτίωση του κειμένου από νομοτεχνικής άποψης. 

 Στο στάδιο της τοποθέτησης των μελών της επιτροπής επί του πιο πάνω διαμορφωμένου κειμένου το 
αρμόδιο υπουργείο εισηγήθηκε επιπρόσθετα σχετική τροποποίηση του άρθρου 10 της βασικής νομοθεσίας, 
που αφορά τις αρμοδιότητες της Αρχής Λιμένων Κύπρου και συγκεκριμένα τον τομέα φόρτωσης και 
εκφόρτωσης σκαφών, η οποία, σύμφωνα με την ενημέρωση της οποίας έτυχε η επιτροπή, εκ παραδρομής δεν 
περιλήφθηκε στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου.  Η εισήγηση αυτή έγινε ομόφωνα αποδεκτή από την 
επιτροπή και ενσωματώθηκε στο προτεινόμενο διαμορφωμένο κείμενο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, έχοντας ενώπιόν της το νέο κείμενο του 
νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τις πιο πάνω εισηγήσεις, κατέληξε στις ακόλουθες 
αποφάσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί των διατάξεων του διαμορφωμένου κειμένου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας 
του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, αφού 
πρώτα έθεσαν ενώπιον της επιτροπής συγκεκριμένες εισηγήσεις για τροποποίηση του διαμορφωμένου 
κειμένου, οι οποίες όμως τελικά δεν υιοθετήθηκαν από την επιτροπή, τάχθηκαν εναντίον του νομοσχεδίου 
όπως αυτό προτείνεται για ψήφιση, δηλώνοντας ταυτόχρονα ότι θα καταθέσουν σχετικές τροπολογίες επί 
τούτου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

  Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 
καταθέτει την παρούσα έκθεση για λήψη τελικής απόφασης από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες.  Η πρώτη είναι του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, η δεύτερη είναι του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και η τρίτη είναι της Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ακούω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έτσι όπως το γράψατε, όπως το διαβάσατε και ακούστηκε, περί Αποκρατικοποίησης της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου, έπρεπε να το δει πρώτα η συμπολίτευση και να πει ποιο είναι αυτό το αντικείμενο για 
αποκρατικοποίηση της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  ∆εν είναι έτσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, εγώ δε διάβασα «περί Αποκρατικοποίησης».  ∆ιάβασα «Ο περί της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στο σκοπό που ετοιμάστηκε από τη γραμματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου πρώτα και μετά ο κ. Ζαχαρίου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να μιλήσει ο κ. Ζαχαρίου, ως πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου, παρακαλώ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε την άδεια να καταθέσουμε μια προφορική τροπολογία.  Είναι σημαντικό το 
νομοσχέδιο και θεωρούμε ότι θα συμβάλει, για να υπάρχει περισσότερη συναίνεση στην όλη διαδικασία, και, αν 
μπορώ, να το εξηγήσω, αν έχω την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προφορικές τροπολογίες είπαμε να μην υποβάλλονται.  

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο, γι’ αυτό και υπάρχει στους κανονισμούς η ευχέρεια του Προέδρου, εάν θεωρεί ότι 
είναι τέτοιο το νομοσχέδιο, να δίδει τη σχετική άδεια, και αυτό αιτούμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ήθελα να ρωτήσω το σώμα, τις διάφορες πλευρές.  Έχουν... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ο Πρόεδρος αποφασίζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο Πρόεδρος αποφασίζει.   

 Μάλιστα.  

 Να την ακούσουμε. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ για την αποδοχή, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Στο τροποποιητικό νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, στο άρθρο 6 το οποίο τροποποιεί το άρθρο 25 
του βασικού νόμου για τα πληρωτέα τέλη, ζητούμε εκεί που λέει «το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται ύστερα από 
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διαβουλεύσεις με την Αρχή...» να προστεθεί «και την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή της Βουλής, να 
καθορίζει με διατάγματα...» και το υπόλοιπο αλλά σε συνεργασία με τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ζαχαρίου, αυτή η τροπολογία είναι τέταρτη στη σειρά ή είναι τροπολογία επί της τροπολογίας; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όχι, όχι!  Είναι νέα τροπολογία.  Στο ίδιο άρθρο υπάρχει τροπολογία του ΑΚΕΛ για κατάργηση του 
δικαιώματος διατάγματος.  Εδώ είναι τροπολογία πάλι για το άρθρο 6, που μένουμε στα διατάγματα, αλλά με 
τη συνεργασία της Βουλής να βγαίνουν τα διατάγματα της Αρχής.  Την έχω δώσει ήδη στις υπηρεσίες της 
Βουλής και είναι ενήμερες, το έχουν σημειώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Την ακούσατε την τροπολογία την προφορική. 

 Το λόγο έχει ο κ. Φακοντής και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτού κάμω αναφορά στις δικές μας τέσσερις τροπολογίες, να πω ότι η τροπολογία 
που μόλις έχει ακουστεί από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό είναι αντισυνταγματική.  Νομίζω ότι όλοι γνωρίζουμε 
ότι δεν μπορεί να γίνεται σε συνεργασία... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Με διαβούλευση. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Εάν είναι με διαβούλευση, είναι διαφορετικό, και, αν είναι με συνεργασία και συναπόφαση, είναι 
διαφορετικό. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αν επιτρέπεται, ο νόμος ο κύριος λέει: «Το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται ύστερα από διαβούλευση με 
την Αρχή Λιμένων» και εκεί προσθέτουμε «και την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή της Βουλής, να 
καθορίσει με διατάγματα που δημοσιεύονται».  Κατανοητό. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Λοιπόν, να έρθω τώρα στις τροπολογίες μας, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουμε τέσσερις τροπολογίες.  Η πρώτη αφορά την ερμηνεία του όρου ‟πλοηγός”.  Μέχρι σήμερα ο 
πλοηγός ήταν υπάλληλος της Αρχής Λιμένων.  Είναι ο άνθρωπος ο οποίος έχει την ευθύνη της εισόδου και 
εξόδου του πλοίου από το λιμάνι.  Κρίνω ότι είναι πάρα πολύ σημαντική αυτή η ευθύνη, γι’ αυτό η δική μας 
τροπολογία έχει να κάμει με την παραμονή του ορισμού ότι ο πλοηγός πρέπει να είναι υπάλληλος της Αρχής 
Λιμένων. 

 Η δεύτερή μας τροπολογία έχει να κάμει με την αποκρατικοποίηση του λιμένα Λεμεσού.  Ο νόμος περί 
Αποκρατικοποιήσεων, που ψήφισε η Βουλή, αναφέρει συγκεκριμένα και ξεκάθαρα για το λιμένα Λεμεσού ότι θα 
γίνει αποκρατικοποίηση του εμπορικού τμήματος του λιμένα Λεμεσού.  Αυτή τη φράση, αυτή την αναφορά 
ακριβώς όπως είναι στο νόμο περί Αποκρατικοποιήσεων την εισάγουμε με δική μας τροπολογία στον 
υφιστάμενο νόμο, διότι θέλουμε να είναι εντελώς ξεκάθαρο ότι μιλάμε μόνο για τις εμπορικές δραστηριότητες 
της Αρχής Λιμένων και όχι τίποτε άλλο. 

 Η τρίτη μας τροπολογία έχει να κάνει με την αναφορά που έγινε πριν από λίγο στην προφορική 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τα διατάγματα.  Μέχρι σήμερα τα τέλη καθορίζονταν με 
απόφαση μέσω κανονισμών της Αρχής Λιμένων Κύπρου με έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, κατάθεση 
κανονισμών στη Βουλή και ψήφισή τους.  Τώρα αυτό που επιχειρείται είναι αυτή η εξουσία να περάσει εξ 
ολοκλήρου με διατάγματα στο Υπουργικού Συμβούλιο.  Εμείς διαφωνούμε με αυτή την τροποποίηση και 
ζητούμε με τη δική μας τροπολογία να διαγραφεί το άρθρο 6 και να παραμείνει ο καθορισμός των τελών με 
κανονισμούς, οι οποίοι θα εκδίδονται από την Αρχή Λιμένων κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
και θα ψηφίζονται από τη Βουλή. 

 Και η τέταρτή μας τροπολογία έχει να κάμει με την κατοχύρωση των εργασιακών και συνταξιοδοτικών 
δικαιωμάτων των υπαλλήλων της Αρχής Λιμένων, ούτως ώστε οι όποιες αλλαγές να μην επηρεάζουν αρνητικά 
ή δυσμενώς τα εργασιακά και συνταξιοδοτικά δικαιώματα των υπαλλήλων της Αρχής Λιμένων.   
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 Επί της αρχής του νόμου θα τοποθετηθούμε, αν θέλετε, και στη συνέχεια.  Ξεκάθαρη η θέση μας, 
διακηρυγμένη πολλές φορές, είμαστε εναντίον της ιδιωτικοποίησης της Αρχής Λιμένων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Γιώργος Βαρνάβα έχει το λόγο. 

 Σύντομα από τη θέση σας, διαφορετικά να έρχεστε στο βήμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά διαδικαστικό θέμα.  Επειδή έχετε πει προηγουμένως τροπολογία πρώτη, δεύτερη, 
πρώτη του ΑΚΕΛ, δεύτερη του Συναγερμού και ούτω καθεξής, εμείς σας παρακαλούμε όπως οι τροπολογίες 
μπαίνουν μία προς μία.  Να μη μπουν πακέτο, γιατί έχει κάποιες τις οποίες θα ψηφίσουμε, κάποιες τις οποίες 
θα καταψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία.   

 Ο κ. Μισός, παρακαλώ. 

Α. ΜΙΣΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι δικές μας οι τροπολογίες σκοπό έχουν να καλύψουν το χρόνο μεταξύ της έναρξης 
ισχύος του παρόντος νόμου που θα ψηφιστεί και της κατάργησης ή της τροποποίησης των κανονισμών.  
Συγκεκριμένα, εισηγούμαστε όπως τροποποιηθεί το άρθρο 6 που τροποποιεί το άρθρο 25 ως εξής:  «Οι 
κανονισμοί που έχουν εκδοθεί δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 25 πριν την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
του παρόντος νόμου θα εξακολουθούν να ισχύουν, μέχρις ότου αυτοί καταργηθούν ή τροποποιηθούν».  Το ίδιο 
εισηγούμαστε και για το άρθρο 30. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνάδελφοι.  Έχουμε μία προφορική τροπολογία και τρεις που έχουν υποβληθεί κατά σειρά του 
ΑΚΕΛ, του ∆ΗΣΥ και της Ε∆ΕΚ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Πρέπει να γίνει μία γενική τοποθέτηση εκ μέρους όλων των κομμάτων για τις τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν θέλετε, ευχαρίστως. 

 Ο κ. Περδίκης θέλει να τοποθετηθεί.   

 Παρακαλώ, σας ακούμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο λεπτά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, εμείς, ως Κίνημα Οικολόγων, θεωρούμε ότι το θέμα δεν πρέπει να προσεγγίζεται με ιδεολογικές 
παρωπίδες.  Έχουμε πεισθεί ότι το λιμάνι της Λεμεσού χρειάζεται επιχειρηματική αναζωογόνηση και στήριξη.  
Πιθανόν να χρειάζεται και επένδυση ιδιωτικών κονδυλίων, να χρειάζεται επενδυτές.  Αυτό όμως για να γίνει 
αποδεκτό, πρέπει να τηρηθούν κάποιες προδιαγραφές και προϋποθέσεις.  Η άποψη η δική μας είναι ότι 
μπορούμε να στηρίξουμε το νομοσχέδιο και να ψηφίσουμε υπέρ, μόνο εάν ψηφιστούν τουλάχιστον οι 
τροπολογίες που κατέθεσε η ομάδα του ΑΚΕΛ.  Εάν δηλαδή η ολομέλεια τελικά αξιολογήσει τις τροπολογίες 
θετικά και ψηφιστούν, εμείς, ως Κίνημα Οικολόγων, θα ψηφίσουμε και το νομοσχέδιο.  ∆ιαφορετικά, θα 
τηρήσουμε αποχή. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, δεν ξέρω, νομίζω ότι πρέπει να βάλουμε μια μια τις τροπολογίες όπως έχουν κατατεθεί 
γραπτώς και την προφορική τελευταία.  Έτσι το θεωρώ, ότι η τελευταία μπαίνει τελευταία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Έχει ζητήσει ο κ. Φακοντής νομίζω μία μία. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Μία μία είναι καλύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, έτσι, εντάξει.  Ο κύριος γραμματέας θα διαβάζει μία μία και θα ψηφίζουμε σε κάθε μία ξεχωριστά.  
Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι σύντομες, κύριε Πρόεδρε. 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

Με τη διαγραφή από την ερμηνεία του όρου «πλοηγός» στο άρθρο 2 αυτού της φράσης «πρόσωπο 
αδειοδοτημένο από την Αρχή ή» (πρώτη γραμμή). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας με αριθμό 1; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ 

 Με είκοσι εννέα εναντίον, είκοσι δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία με αριθμό 1 
απορρίπτεται. 

 Αριθμός 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Με την προσθήκη στην παράγραφο (β) του άρθρου 4 αυτού, που τροποποιεί το άρθρο 10Α του βασικού 
νόμου, μετά τις λέξεις «και το» (τρίτη γραμμή), της φράσης «εμπορικό τμήμα του». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Και η επόμενη είναι το ίδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, να διευκρινίσουμε.   

(Απευθυνόμενος προς το ΑΚΕΛ) 
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 Θέλετε να μπουν και η δύο και η τρία μαζί; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αριθμός 3. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Με την προσθήκη του άρθρου 5 αυτού, που τροποποιεί το άρθρο 16Α του βασικού νόμου ως 
ακολούθως:  

(α) Με την προσθήκη στην υποπαράγραφο (i) της παραγράφου (β) αυτού, μετά τις λέξεις «και το» 
(δεύτερη γραμμή), της φράσης «εμπορικό τμήμα του». 

(β) Με την προσθήκη στην υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (β) αυτού, μετά τις λέξεις «ή του» 
(τέταρτη γραμμή), της φράσης «εμπορικού τμήματός του». 

(γ) Με την προσθήκη στην παράγραφο (γ) αυτού, μετά τις λέξεις «ή του» (τρίτη γραμμή) της φράσης 
«εμπορικού τμήματός του». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ψηφίζουμε για τις δύο και τρία μαζί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι υπέρ και δύο αποχές, οι τροπολογίες με αριθμό 2 και 3 
απορρίπτονται. 

 Αριθμός 4. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Με τη διαγραφή του άρθρου 6 αυτού, που τροποποιεί το άρθρο 25 του βασικού νόμου, και την 
αναρίθμηση των υφιστάμενων άρθρων 7, 8, 9, 10 και 11 σε άρθρα 6, 7, 8, 9 και 10, αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία με αριθμό 4 
απορρίπτεται. 

 Αριθμός 5. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με την προσθήκη στο τέλος του, αμέσως μετά το άρθρο 10 αυτού, όπως αυτό έχει αναριθμηθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, του ακόλουθου νέου άρθρου: 

 «Τροποποίηση του 
βασικού νόμου με 
την προσθήκη 
νέου άρθρου 35Α. 

11.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 35 
αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 35Α: 

  Ειδική διάταξη. 35Α.  Η ισχύς του παρόντος Νόμου δεν επηρεάζει με 
οποιοδήποτε τρόπο τα εργασιακά και συνταξιοδοτικά 
δικαιώματα των υπαλλήλων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε, πενήντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία υπ’ αριθμόν 5 του ΑΚΕΛ εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε.  Τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Μήπως θέλουν να μπουν όλες μαζί, κύριε Μιχαηλίδη; 

 Θέλετε να μπουν όλες μαζί; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλες μαζί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένα και δύο και η προφορική, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, η προφορική ξεχωριστά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η προφορική στο τέλος.  Εντάξει. 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση του άρθρου 6 αυτού, που τροποποιεί το άρθρο 25 του βασικού νόμου, με την 
αντικατάσταση στο τέλος του της τελείας με διπλή τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης 
νέας επιφύλαξης:  

  «Νοείται περαιτέρω ότι, κανονισμοί που έχουν εκδοθεί δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 25 
πριν την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου εξακολουθούν να ισχύουν, μέχρις ότου 
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αυτοί καταργηθούν ή τροποποιηθούν.». 

2. Με την τροποποίηση του άρθρου 8 αυτού, που τροποποιεί το άρθρο 30 του βασικού νόμου, ως 
ακολούθως: 

 (α) Με τη διαγραφή από την παράγραφο (β) αυτού της λέξης «και» (τελευταία γραμμή). 

 (β) Με την προσθήκη, αμέσως μετά την παράγραφο (β) αυτού, της ακόλουθης νέας παραγράφου (γ):  

  «(γ)   με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της παραγράφου (ιστ) του εδαφίου (1) 
αυτού, με διπλή τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

    «Νοείται ότι, κανονισμοί που έχουν εκδοθεί δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 
30 πριν την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου εξακολουθούν να 
ισχύουν, μέχρις ότου αυτοί καταργηθούν ή τροποποιηθούν.». 

 (γ) Με τον αναγραμματισμό της υφιστάμενης παραγράφου (γ) αυτού σε παράγραφο (δ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνες, πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλες οι τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εγκρίνονται. 

 Πάμε στην τροπολογία της Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την τροποποίηση του άρθρου 4 αυτού, που τροποποιεί το άρθρο 10Α του βασικού νόμου, ως 
ακολούθως: 

(α) Με τη διαγραφή από την παράγραφο (α) αυτού, της λέξης «και» (τελευταία γραμμή). 

(β) Με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της παραγράφου (β) αυτού με άνω τελεία και την προσθήκη 
αμέσως μετά της λέξης «και». 

(γ) Με την προσθήκη, αμέσως μετά την παράγραφο (β) αυτού, της ακόλουθης νέας παραγράφου (γ): 

  «(γ) με την προσθήκη στην παράγραφο (α) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη “όπως” (πρώτη 
γραμμή), της φράσης “, στα πλαίσια σύμβασης που συνάπτεται δυνάμει του άρθρου 
16Α,”». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας της Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνη, πενήντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία της Ε∆ΕΚ εγκρίνεται. 

 Κύριε Ζαχαρίου, επειδή είναι προφορική και δεν την έχει κανένας μπροστά του, να σας παρακαλέσω να 
την πείτε ξανά για τη θέσω σε ψηφοφορία. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Στο άρθρο 6, κύριε Πρόεδρε, που έχουμε ενώπιόν μας, που τροποποιεί το άρθρο 25 του βασικού νόμου 
περί πληρωτέων δικαιωμάτων, μετά τη φράση: «Το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται ύστερα από διαβούλευση με 
την Αρχή» προστίθεται η φράση:  «και την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή». 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και είκοσι αποχές, η τροπολογία αυτή εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 ∆ιαγραφή και αντικατάσταση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαγραφή και αντικατάσταση του άρθρου 25Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αναρίθμηση του άρθρου 30Α αυτού σε άρθρο 30Β.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 30Α.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 35Α.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 12; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και μία αποχή, το  νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, 
και «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»,  πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αριθμός 5:  Μη επιβολή ή είσπραξη τέλους πάνω στο ποσό της αρχικής σύμβασης δανειακής 
διευκόλυνσης σε συγκεκριμένες περιπτώσεις. 

 Αριθμός 6:  Ρυθμίσεις, ώστε, στις περιπτώσεις που υφιστάμενη υποθήκη ακυρώνεται και την ίδια μέρα 
συστήνεται νέα υποθήκη για τον ίδιο σκοπό επί του ιδίου ακινήτου, είτε υπέρ του ιδίου είτε υπέρ άλλου 
ενυπόθηκου δανειστή, η αξία του χαρτοσήμου να είναι μηδενική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και 

Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» και «Ο περί 
Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού: Εσωτερικών: 

  Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 

  Άγγελος Βότσης Χρίστος Μέσης 

  Μάριoς Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 



2067 

 

  Μαρία Κυριακού Κυριάκος Χατζηγιάννης 

  Σταύρος Ευαγόρου Αθηνά Κυριακίδου 

  Πάμπος Παπαγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

  Γιώργος Περδίκης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 25 Μαΐου και στις 2 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία των επιτροπών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών.  

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Μάριο Μαυρίδη και κ. 
Μαρία Κυριακού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και Πάμπο 
Παπαγεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση 
του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου, ώστε να μην επιβάλλεται 
ή εισπράττεται τέλος πάνω στο ποσό της αρχικής σύμβασης δανειακής διευκόλυνσης σε συγκεκριμένες 
περιπτώσεις.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Μάριο Μαυρίδη και 
Πάμπο Παπαγεωργίου, βουλευτές εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας, είναι η τροποποίηση του περί 
Χαρτοσήμων Νόμου, ώστε στις περιπτώσεις που υφιστάμενη υποθήκη ακυρώνεται και την ίδια μέρα 
συστήνεται νέα υποθήκη για τον ίδιο σκοπό επί του ιδίου ακινήτου, είτε υπέρ του ιδίου είτε υπέρ άλλου 
ενυπόθηκου δανειστή, η αξία του χαρτοσήμου να είναι μηδενική. 

 Ειδικότερα, με την πρώτη πρόταση νόμου προτείνεται η κατάργηση της επιβολής ή είσπραξης τέλους 
στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

1. Σε περίπτωση που υφιστάμενη υποθήκη ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο ενυπόθηκος οφειλέτης συστήνει 
για τον ίδιο σκοπό νέα υποθήκη επί του ιδίου ακινήτου είτε με τον ίδιο είτε με άλλο ενυπόθηκο δανειστή. 

2. Σε περίπτωση που υφιστάμενη υποθήκη ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο ενυπόθηκος οφειλέτης συστήνει 
για τον ίδιο σκοπό νέα υποθήκη επί του ιδίου ακινήτου με τον ίδιο ενυπόθηκο δανειστή και το ποσό της 
νέας υποθήκης, εξαιρουμένου κάθε δεδουλευμένου ή μη δεδουλευμένου τόκου για καθεμία των 
περιπτώσεων, είναι το ίδιο ή μικρότερο από το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται.    

3. Σε περίπτωση μεταβίβασης υποθήκης από γονέα προς τέκνο για το ποσό που αυτός δανείστηκε 
δυνάμει της υποθήκης, το οποίο παραμένει ακόμη απλήρωτο κατά την ημέρα κατά την οποία 
διενεργείται η μεταβίβαση. 

4. Σε περίπτωση μεταβίβασης υποθήκης διαφορετικά παρά από γονέα προς τέκνο για το ποσό που αυτός 
δανείστηκε δυνάμει της υποθήκης, το οποίο παραμένει ακόμη απλήρωτο κατά την ημέρα κατά την οποία 
διενεργείται η μεταβίβαση.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν στη 
διευκόλυνση των δανειοληπτών και στην ενίσχυση της διαπραγματευτικής τους θέσης έναντι των τραπεζών.  
Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις περιορίζεται το κόστος μεταφοράς δανείου έναντι υποθήκης από 
ένα πιστωτικό ίδρυμα σε άλλο, με αποτέλεσμα να διευκολύνεται η μεταφορά αυτή και ο δανειολήπτης να 
επωφελείται λόγω των ευνοϊκότερων όρων δανειοδότησης που δυνατόν να του παρέχει άλλο πιστωτικό 
ίδρυμα. 

 Περαιτέρω, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, κατά τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, αναμένεται ότι 
θα ενταθεί ο ανταγωνισμός μεταξύ των πιστωτικών ιδρυμάτων, γεγονός που θα συμβάλει στη μείωση των 
δανειστικών επιτοκίων.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης των προτάσεων νόμου, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, χωρίς να διαφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις αυτών, επισήμανε ότι, με βάση την 
ισχύουσα νομοθεσία, σε περίπτωση ακύρωσης υφιστάμενης υποθήκης και σύστασης νέας για τον ίδιο σκοπό, 
τα μεταγενέστερα της υποθήκης αυτής εμπράγματα βάρη θα έχουν προτεραιότητα έναντι της νέας υποθήκης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, αφού έλαβαν 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση των προτάσεων νόμου σε 
νόμους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της πρώτης πρότασης νόμου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 5 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 7Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή των άρθρων 7Β και 7Γ.  Άρθρο 3, 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Κεφαλαίου 4 του Πίνακα αυτού.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 6 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 7 με τίτλο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», το θέμα υπ’ αριθμόν 8 με τίτλο «Οι περί της Υγείας των Ζώων 
(Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί ) Κανονισμοί του 2015» και το θέμα υπ’ 
αριθμόν 9 με τίτλο «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί 
του 2015» αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Αρτυμάτων στα Τρόφιμα (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση των περί Αρτυμάτων στα Τρόφιμα Κανονισμών του 2002, με στόχο την ορθή εναρμόνιση 
της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό δίκαιο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί Αρτυμάτων στα 
Τρόφιμα (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Αδάμος Αδάμου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαΐου και στις 4 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
και των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας.  Το Συμβούλιο Τροφίμων και η Νομική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί Τροφίμων 
(Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Αρτυμάτων στα Τρόφιμα Κανονισμών του 2002 
[Κ∆Π 267/2002], με στόχο την ορθή εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό δίκαιο και ειδικότερα 
την άρση της ασυμβατότητας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο «Κανονισμός (ΕΚ) αρ. 
1334/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 για αρωματικές ύλες 
και ορισμένα συστατικά τροφίμων με αρωματικές ιδιότητες που χρησιμοποιούνται εντός και επί των τροφίμων 
και για την τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 1601/91 του Συμβουλίου, του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 
2232/96, του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 110/2008 και της Οδηγίας 2000/13/ΕΚ».   

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν ενώπιον της  επιτροπής ότι με τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1334/2008, ο οποίος σύμφωνα με το ευρωπαϊκό δίκαιο έχει άμεση ισχύ στο εθνικό δίκαιο 
των κρατών μελών, καταργήθηκαν οι πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 88/388/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου της 22ας Ιουνίου 1988 για την προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών μελών στον τομέα των 
αρωματικών υλών που προορίζονται να χρησιμοποιηθούν στα τρόφιμα και των πρώτων υλών από τις οποίες 
κατασκευάζονται», «Κανονισμός (ΕΚ) αρ. 2232/96 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 28ης 
Οκτωβρίου 1996 σχετικά με τη θέσπιση κοινοτικής διαδικασίας για τις αρωματικές ύλες που χρησιμοποιούνται 
ή προορίζονται να χρησιμοποιηθούν εντός ή επί των τροφίμων» και «Απόφαση 1999/217/ΕΚ της Επιτροπής 
της 23ης Φεβρουαρίου 1999 για τη θέσπιση του ευρετηρίου των αρτυματικών υλών που χρησιμοποιούνται 
εντός ή επί των τροφίμων, το οποίο καταρτίστηκε κατ’ εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 2232/96».  
Σημειώνεται ότι, όπως επισήμαναν οι ίδιοι εκπρόσωποι, οι υπό κατάργηση κανονισμοί είχαν θεσπιστεί για 
σκοπούς εναρμόνισης με τις πιο πάνω καταργηθείσες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Συμβούλιο Τροφίμων 
συμφώνησε με τη σκοπούμενη κατάργηση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που είναι «Ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των 
Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015», αναβάλλεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 12 και 13 δεν είναι έτοιμα. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 
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(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των 
Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την 
Παραπομπή τους σε ∆ιαιτησία Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.113-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

2. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων 
του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις 
Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.114-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

3. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.115-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων 
Εθνών για την Εκτίμηση των 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων σε 
∆ιασυνοριακό Πλαίσιο (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.116-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

5. Ο περί του Πρωτοκόλλου Στρατηγικής 
Περιβαλλοντικής Εκτίμησης της 
Σύμβασης για την Εκτίμηση των 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων σε 
∆ιασυνοριακό Πλαίσιο (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.117-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

6. Ο περί Επιθέσεων κατά Συστημάτων 
Πληροφοριών Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.118-2015). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

7. Ο περί της Σύμβασης των Ηνωμένων 
Εθνών κατά της ∆ιαφθοράς (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.119-2015). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων  

΄Εκθεση Κατατέθηκε από  Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

Έκθεση του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου για το έτος 2014 προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, δυνάμει των διατάξεων 
του εδαφίου 1 του άρθρου 5 των περί Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου Νόμων του 2002 έως 
2007 [Ν. 138(Ι)/2002]. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.001). 

Κεντρική Τράπεζα Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.087-2015). 

Γιώργο Βαρνάβα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Συγκοινωνιών και Έργων  
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2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.088-2015). 

Γιώργο Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.614, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κόστος 
τοποθέτησης ανέργων (ανά άτομο) σε θέσεις εργασίας.  Αν είναι δυνατόν, να μας αποστείλετε ξεχωριστούς 
πίνακες με τον αριθμό των ατόμων που τοποθετήθηκαν σε θέσεις εργασίας τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο 
δημόσιο τομέα.  Παρακαλώ επίσης να μας πληροφορήσετε για το μέσο χρόνο αναμονής των ανέργων στον 
κατάλογο, καθώς και για την τυπική απόκλιση του χρόνου αναμονής (standard deviation) (για παράδειγμα, αν 
το 40% των ανέργων ανέμενε τρεις μήνες, μέχρι να βρει δουλειά, το 30% για ένα χρόνο και το 40% 
περισσότερο από ένα χρόνο).  Όλα τα πιο πάνω στοιχεία να αφορούν το κάθε έτος ξεχωριστά για τα τελευταία 
δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.615, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή σε ερώτησή μου με 
αρ. φακ. 23.06.10.04.272 αναφορικά με τα κονδύλια που διατίθενται για την προώθηση του κυπριακού 
κινηματογράφου, τον αριθμό των υπαλλήλων που απασχολούνται στο υπουργείο για την προώθηση και τη 
στήριξη του κυπριακού κινηματογράφου, καθώς και για το σχέδιο ανάπτυξης του κυπριακού κινηματογράφου, 
τους σχεδιασμούς του υπουργείου και τα κίνητρα που παρέχονται σε ξένους επενδυτές, ώστε η Κύπρος να 
καταστεί κινηματογραφικό κέντρο, πληροφορήθηκα ότι τα κονδύλια που αφορούν τη στήριξη και την 
προώθηση του κινηματογράφου έχουν μειωθεί.  Αναφορικά με το κονδύλι των Πολιτιστικών Υπηρεσιών για την 
“Παραγωγή Κινηματογραφικών Ταινιών” ο Υπουργός με πληροφόρησε ότι το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού βρισκόταν σε διαπραγμάτευση με το Υπουργείο Οικονομικών για αύξηση του κονδυλίου εντός του 
2016. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το κονδύλι των 
Πολιτιστικών Υπηρεσιών για την «Παραγωγή Κινηματογραφικών Ταινιών” θα αυξηθεί εντός του 2016, καθώς 
και αν προτίθεται να διαπραγματευτεί με το Υπουργείο Οικονομικών για αύξηση των κονδυλίων που αφορούν 
την “Ενθάρρυνση Κινηματογραφικής Τέχνης και Κίνησης για την Ανάπτυξη του Κινηματογράφου” και του 
κονδυλίου που αφορά “Επιχορηγήσεις Πολιτιστικών Φορέων και Ατόμων για Πολιτιστικές ∆ραστηριότητες”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.616, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή σε ερώτησή μου με 
αρ. φακ. 23.06.10.04.272 αναφορικά με τα κονδύλια που διατίθενται για την προώθηση του κυπριακού 
κινηματογράφου, τον αριθμό των υπαλλήλων που απασχολούνται στο υπουργείο για την προώθηση και τη 
στήριξη του κυπριακού κινηματογράφου, καθώς και για το σχέδιο ανάπτυξης του κυπριακού κινηματογράφου, 
τους σχεδιασμούς του υπουργείου και τα κίνητρα που παρέχονται σε ξένους επενδυτές, ώστε η Κύπρος να 
καταστεί κινηματογραφικό κέντρο, πληροφορήθηκα ότι αναφορικά με το θέμα που αφορά στο προσωπικό ο 
Τομέας Κινηματογράφου είναι εξαιρετικά υποστελεχωμένος και με το πάγωμα των προσλήψεων το 2011 ο 
Τομέας Κινηματογράφου έμεινε μόνο με έναν έκτακτο Λειτουργό και την Ανώτερη Μορφωτική Λειτουργό, η 
οποία χειρίζεται και πολλά άλλα θέματα.  Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού με πληροφόρησε με την 
απάντησή του ότι απέστειλε εισήγηση προς τον Υπουργό Οικονομικών για εξεύρεση λύσης σχετικά με το 
πρόβλημα υποστελέχωσης που παρατηρείται.  Σε περίπτωση που δεν επιτευχθεί η πρόσληψη αριθμού 
επαγγελματιών, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού δεσμεύεται να προχωρήσει με την απόσπαση 
εκπαιδευτικών/μεταφορά λειτουργών από άλλα υπουργεία, προκειμένου να δοθεί λύση στο πρόβλημα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν  έχει εξευρεθεί 
λύση αναφορικά με τη στελέχωση του Τομέα Κινηματογράφου και ποια είναι αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.617, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τη σκανδαλώδη καταστροφή των εγκαταστάσεων των γηπέδων πετοσφαίρισης 
παραλίας (beach volley) στην περιοχή Πρωταρά.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το έργο ολοκληρώθηκε το 
2006 και κατασκευάστηκε με συγχρηματοδότηση του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού σε κρατική γη που 
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εκμισθώθηκε στο δήμο Παραλιμνίου.  Η άμμος που εισήχθη από την Αφρική για τη διαμόρφωση των γηπέδων 
στοίχισε £120.000 (€214.320), ενώ το συνολικό κόστος του όλου έργου, όπως πληροφορήθηκα, πλησίασε το 
ένα εκατομμύριο λίρες (€1.786.000).  Η άμμος, όση δεν κλάπηκε, είτε σαρώθηκε από τον άνεμο είτε 
καταστράφηκε από τη βλάστηση.  Επιπρόσθετα, αγνοείται η τύχη των τεσσάρων λυόμενων σπιτιών που είχαν 
τοποθετηθεί στο χώρο των εγκαταστάσεων, ενώ φαίνεται να κλάπηκαν και υπολογιστές, έπιπλα και άλλος 
εξοπλισμός από το χώρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διερευνήσει 
τις πιο πάνω καταγγελίες, ποια είναι η αρμόδια αρχή για τη φύλαξη των εγκαταστάσεων των γηπέδων 
πετοσφαίρισης παραλίας, καθώς και αν έχουν εντοπιστεί οι ιθύνοντες για την καταστροφή του πιο πάνω 
πολυδάπανου έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.618, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο αγρόκτημα “Λανίτης” στη Λεμεσό έχουν ξεριζωθεί εκατοντάδες 
πορτοκαλιές και λεμονιές, προκειμένου να προετοιμαστεί το έδαφος για την εγκατάσταση του εργοταξίου για 
την κατασκευή του πολυσύνθετου έργου της Limassol Golf Resort. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν  έχει προηγηθεί 
ετοιμασία και έγκριση μελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων πριν από την εκρίζωση και αποκοπή των 
εσπεριδοκαλλιεργειών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έχει εξασφαλιστεί τελική αδειοδότηση του έργου και ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία του 
υγροβιότοπου και του δάσους ευκαλύπτων Ακρωτηρίου που γειτνιάζουν με την ανάπτυξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.619, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με επιστολή που απέστειλε ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας στον Υπουργό 
Οικονομικών, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, η οποία κοινοποιήθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ο νόμος 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας και συγκεκριμένα το άρθρο 81 αυτού που αφορά στον πειθαρχικό κώδικα χρήζει 
τροποποίησης.  Στην επιστολή του ο Γενικός Ελεγκτής αναφέρει ότι, σύμφωνα με τον περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας νόμο, ο ερευνών λειτουργός που διορίζεται για τη διεξαγωγή έρευνας προέρχεται κατά κανόνα από 
το υπουργείο ή γραφείο του υπό διερεύνηση υπαλλήλου, δηλαδή συνάδελφός του.  Με τον τρόπο αυτό δε 
διασφαλίζεται η αρχή της αντικειμενικότητας και δεν παρέχεται το εχέγγυο της αμερόληπτης κρίσης.  Ο Γενικός 
Ελεγκτής εισηγείται την προώθηση της τροποποίησης της υπό αναφορά νομοθετικής διάταξης, ώστε ο 
ερευνών λειτουργός να πρέπει αναγκαστικά να προέρχεται από άλλο υπουργείο ή γραφείο και ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο θα έχει εξουσία να καθορίζει με απόφασή του τη διαδικασία που θα ακολουθείται για την 
επιλογή του ερευνώντoς λειτουργού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν  έχει προωθήσει 
την υλοποίηση της πιο πάνω εισήγησης του Γενικού Ελεγκτή και πότε αναμένεται να προωθηθεί το σχετικό 
νομοσχέδιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.620, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την απόφαση της κυβέρνησης όπως ο ειδικός φόρος κατανάλωσης του 
υγραερίου κίνησης παραμείνει στα ίδια με τα σημερινά επίπεδα για τα επόμενα χρόνια.  Σύμφωνα με 
προφορικές διαβεβαιώσεις που δόθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων, δε θα υπάρξει αλλαγή στη 
φορολογία, οπότε το υγραέριο θα είναι οικονομικότερη και φιλικότερη προς το περιβάλλον λύση, ιδιαίτερα για 
τους ιδιοκτήτες ενεργοβόρων οχημάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το χρονικό 
διάστημα που προτίθεται να κρατήσει τον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το υγραέριο στα ίδια με τα σημερινά 
επίπεδα και αν προτίθεται να δώσει γραπτή διαβεβαίωση που να δεσμεύει την κυβέρνηση ότι θα κρατήσει στα 
ίδια επίπεδα τον ειδικό φόρο κατανάλωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.621, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την εισαγωγή δύο λιονταριών και δύο τίγρεων στις εγκαταστάσεις του Melios 
Pet Centre Ltd στους Αγίους Τριμιθιάς στη Λευκωσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν χορηγηθεί οι 
απαραίτητες άδειες στους ιδιοκτήτες του Melios Pet Centre Ltd για την εισαγωγή των λιονταριών και των 
τίγρεων στην Κύπρο.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
εάν έχουν χορηγηθεί οι εν λόγω άδειες, ποιοι έλαβαν την απόφαση για τη χορήγηση των αδειών αυτών, ποια 
είναι η διαδικασία που ακολουθήθηκε, με βάση ποια κριτήρια λήφθηκε η απόφαση, για να δοθούν οι άδειες 
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εισαγωγής, καθώς και αν έχουν γίνει επιθεωρήσεις στις εγκαταστάσεις του Melios Pet Centre Ltd και αν οι 
εγκαταστάσεις πληρούν τις προδιαγραφές για την ασφαλή διαβίωση των ζώων αυτών, χωρίς να 
δημιουργούνται προβλήματα οχληρίας ή ασφάλειας για τους κατοίκους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.622, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με τη διοχέτευση νερού από την αλυκή στη Λάρνακα με 
αντλία στη θάλασσα.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η διοχέτευση γίνεται ως μία λύση για την 
καταπολέμηση του προβλήματος που υπάρχει με τα κουνούπια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η διοχέτευση 
νερού από την αλυκή Λάρνακας στη θάλασσα γίνεται κατόπιν άδειας του Τμήματος Περιβάλλοντος και του 
Tμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων ποιες είναι οι πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις που πιθανόν να προκύψουν.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.03.707, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2014, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Κόστος διαμονής κρατικών αξιωματούχων και ανώτερων κρατικών λειτουργών σε ξενοδοχεία του εξωτερικού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.03.707 και ημερ. 19.06.2014, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε Ερώτηση που υπέβαλε η αξιότιμη Βουλευτής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Αναφορικά με τη συνολική δαπάνη της ∆ημοκρατίας για διαμονή ανώτερων Λειτουργών και 
Αξιωματούχων του Κράτους σε ξενοδοχεία του εξωτερικού πληροφορείσθε ότι για την περίοδο 
01.04.2013 μέχρι 31.03.2014, αυτή ανήλθε σε €662.666.  Αναλυτική Κατάσταση ανά Κυβερνητική 
Υπηρεσία, που εξασφαλίστηκε από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, επισυνάπτεται ως Παράρτημα I.  
Περαιτέρω, το Γενικό Λογιστήριο έχει ετοιμάσει Κατάσταση με τις συνολικές δαπάνες για ταξίδια 
(αεροπορικά εισιτήρια, διαμονή, διατροφή και μεταφορικά) για το σύνολο των κρατικών Λειτουργών ανά 
Κυβερνητική Υπηρεσία για τα έτη 2011-2014, η οποία επισυνάπτεται ως Παράρτημα II για ενημέρωσή 
σας.  Όπως φαίνεται στην εν λόγω Κατάσταση, η συνολική δαπάνη ταξιδιών (άρθρα 03.523, 03.525, 
03.531) για το 2011 ανήλθε σε €15.004.068, το 2012 λόγω της ανάληψης της Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ε.Ε. από την Κύπρο αυξήθηκε στα €16.343.859, ενώ για τα έτη 2013 και 2014 
κυμαίνεται στα €13 εκ. και €12,5 εκ. αντίστοιχα, δηλ. σε σχέση με το 2011 επιτεύχθηκε εξοικονόμηση 
ύψους €2 εκ. και €2,5 εκ. αντίστοιχα. 

3. Όσον αφορά τις ενέργειες του Υπουργείου Οικονομικών ώστε, όπως αναφέρετε, οι αλόγιστες δαπάνες 
σε ξενοδοχεία υπερπολυτελείας να σταματήσουν, πληροφορείσθε ότι έχουν ληφθεί τα ακόλουθα μέτρα: 

 (α) με την Εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, με αρ. 1475 και ημερ. 11.04.2013, επισημάνθηκε 
ότι δεν επιτρέπεται η χρήση σουιτών από κρατικούς Αξιωματούχους και Λειτουργούς για σκοπούς 
υπηρεσιακών ταξιδιών στο εξωτερικό και ότι δικαιούνται στη χρήση μονόκλινου δωματίου. 

 (β) με την Εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, με αρ. 1481 και ημερ. 05.06.2013, επισημάνθηκε 
ότι η πιο πάνω απαγόρευση εφαρμόζεται και στην περίπτωση των κρατικών αξιωματούχων και 
υπαλλήλων των Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου και των Ανεξάρτητων Αξιωματούχων του 
Κράτους, περιλαμβανομένων των Προέδρων και των Μελών των ∆ιοικητικών Συμβουλίων των 
Ημικρατικών Οργανισμών και των αιρετών μελών των ∆ημοτικών και Κοινοτικών Συμβουλίων. 

 (γ) το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του, με αρ. 75.262 και ημερ. 19.06.2013, ενέκρινε τη 
θεσμοθέτηση ενιαίας πολιτικής αναφορικά με την καταβολή επιδόματος συντηρήσεως εξωτερικού 
στους ∆ημάρχους/Κοινοτάρχες και ∆ημοτικούς/Κοινοτικούς Συμβούλους, στη βάση πρακτικής 
που εφαρμόζεται τόσο στην περίπτωση των κρατικών υπαλλήλων όσο και των υπόλοιπων 
αξιωματούχων του κράτους. 

 (δ) το Υπουργικό Συμβούλιο, με στόχο τη μείωση του διοικητικού κόστους, με την Απόφασή του με 
αρ. 77.020 και ημερ. 04.06.2014, περιόρισε τη σύνθεση των κυβερνητικών αποστολών που 
μεταβαίνουν στο εξωτερικό για συνέδρια, διαπραγματεύσεις και άλλους υπηρεσιακούς λόγους σε 
δύο πρόσωπα, ενώ για τη συμμετοχή τριών προσώπων απαιτείται έγκριση από τον οικείο 
Υπουργό.  Στην περίπτωση, δε, που απαιτείται η μετάβαση στο εξωτερικό πέραν των τριών 
προσώπων, απαιτείται η έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.085, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της σχετικής σας επιστολής με ημερ. 02.09.2014, 
πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

α. Η φωτιά ξέσπασε στο πλοίο “Hanjin Athens” κοντά στη διώρυγα του Σουέζ στις 6 Μαΐου, 2014.  Στο 
αμπάρι αρ. 2 του βρίσκονταν μεταξύ άλλων 32 εμπορευματοκιβώτια που περιείχαν φασόλια και μπύρες 
(24 με φασόλια και 8 με μπύρες). 

β. Σύμφωνα με την Απόφαση της Επιτροπής Καταφυγίων-Ασφάλειας Πλοίων, όλα τα κατεστραμμένα 
εμπορευματοκιβώτια (βρεγμένα ή/και εμφανώς επηρεασμένα από την πυρκαγιά), θεωρούνται απόβλητα 
και ως εκ τούτου θα έπρεπε να προωθηθούν για περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση σε αδειοδοτημένη 
εγκατάσταση διαχείρισης αποβλήτων.  Τα υπόλοιπα (στεγνά) θα ανοίγονταν σε χώρο προσωρινής 
αποθήκευσης στο Λιμάνι Λεμεσού και μετά από αξιολόγηση της κατάστασης του φορτίου, θα 
αποφασιζόταν κατά περίπτωση κατά πόσο θεωρούνται απόβλητα ή όχι. 

γ. Με βάση τα στοιχεία που δόθηκαν από το πλοίο και σύμφωνα με το σχετικό ύψος που πλημμύρισε το 
αμπάρι προκειμένου να κατασβηστεί η πυρκαγιά, 18 εμπορευματοκιβώτια που ήταν βρεγμένα 
χαρακτηρίστηκαν αυτόματα απόβλητα (12 με φασόλια και 6 με μπύρες) και ως εκ τούτου προωθήθηκαν 
για τελική διάθεση σε αδειοδοτημένη εγκατάσταση διαχείρισης αποβλήτων, σύμφωνα με συμβόλαιο που 
καταρτίσθηκε μεταξύ της πλοιοκτήτριας εταιρείας και αδειοδοτημένης εγκατάστασης διαχείρισης, και το 
οποίο κατατέθηκε στην Επιτροπή. 

δ. Τα υπόλοιπα δεκατέσσερα (12 με φασόλια και 2 με μπύρες) ανοίχθηκαν σε χώρο προσωρινής 
αποθήκευσης στο Λιμάνι Λεμεσού στην παρουσία εκπροσώπων των φορτίων, της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου και του Τμήματος Περιβάλλοντος.  Οι εκπρόσωποι των φορτίων θεώρησαν ότι τα εμπορεύματα 
δεν επηρεάσθηκαν από τις συνθήκες που επικρατούσαν στο αμπάρι αρ. 2 (υψηλές θερμοκρασίες, 
καπνός, κ.λπ.) και ζήτησαν όπως τους επιτραπεί να τα προωθήσουν σε τελικούς αποδέκτες στην 
Νάπολι (Ιταλία).  Λόγω του ότι επρόκειτο για ευαίσθητα προϊόντα τα οποία προορίζονταν για 
κατανάλωση από το κοινό, ζητήθηκε από το Τμήμα Περιβάλλοντος όπως οι εκπρόσωποι των φορτίων 
απευθυνθούν σε αρμόδια αρχή του Κράτους (Υγειονομικές Υπηρεσίες) για επιβεβαίωση ότι δεν είχαν 
επηρεασθεί από τις πιο πάνω συνθήκες. 

ε. Στο αίτημα των εκπροσώπων των φορτίων, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες απάντησαν ότι θα προέβαιναν σε 
ελέγχους μόνο στην περίπτωση που τα προϊόντα θα κατέληγαν στην κυπριακή αγορά.  Σε αντίθετη 
περίπτωση, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες ενημερώνουν την αντίστοιχη αρμόδια αρχή της χώρας 
προορισμού, για να προβεί αυτή στους απαραίτητους ελέγχους.  Ως εκ τούτου και με βάση την πιο 
πάνω υπόδειξη από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες, τα 14 στεγνά εμπορευματοκιβώτια προωθήθηκαν στον 
αρχικό προβλεπόμενο προορισμό (Νάπολι, Ιταλία). 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.204, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2014, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 29/10/2014, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με Έκθεση που εκπονήθηκε από το Πανεπιστήμιο Κύπρου, με τίτλο Παράγοντες και πρακτικές 
που συμβάλλουν στη μείωση των τροχαίων δυστυχημάτων ανάμεσα στους νέους και προτάσεις για την 
εκπόνηση σχεδίου δράσης (Παναγιώτου, Γ. και άλλοι, 2011), γίνεται εισήγηση για εξέταση της 
πιθανότητας ενσωμάτωσης ενός προγράμματος οδήγησης με συνοδεία στο στάδιο της μαθητικής άδειας 
και σε συνδυασμό με πρόγραμμα σταδιακής απόκτησης άδειας.  Όμως συστήνεται προσοχή στην 
πιθανότητα αύξησης των τροχαίων σε περίπτωση που η όλη διαδικασία περιλαμβάνει μείωση του ορίου 
ηλικίας για εξασφάλιση μαθητικής άδειας.  Η απόφαση πρέπει να ζυγίσει σωστά τα μέχρι τώρα δεδομένα 
και, εάν θα δοκιμαστεί, να δοκιμαστεί πιλοτικά με συστηματική συλλογή δεδομένων και αποτελεσμάτων 
(Έκθεση, σελ. 17) 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ), στο παρόν στάδιο, προβληματίζεται για την εφαρμογή 
μιας καλής πρακτικής, που εφαρμόζεται σε χώρες του εξωτερικού, κατά την οποία οι μαθητές 
γυμνασιακής και λυκειακής ηλικίας καλούνται να παρακαθίσουν σε μια μορφή εξέτασης, υπό την ιδιότητά 
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τους ως πεζών και ποδηλατών, πάνω σε θέματα οδικής ασφάλειας (βασικούς κανονισμούς, σήματα, 
οδική συμπεριφορά, εκτίμηση κινδύνου κτλ).  Η εξέταση αυτή πιστοποιεί την καταλληλότητά τους να 
λειτουργούν αρχικά ως πεζοί και ποδηλάτες και μπορεί να στηρίξει την ιδιότητά τους ως μέλλοντες 
οδηγοί. Τη δυνατότητα εφαρμογής ανάλογης μορφής εξέτασης και πιστοποίησης στους μαθητές και 
μαθήτριες των δικών μας λυκείων ή και γυμνασίων - με τη συνεργασία και άλλων ειδικών φορέων- 
κρίνουμε ως σημαντική και τη στηρίζουμε. 

3. Σημειώνεται ότι στα πλαίσια του μαθήματος της Αγωγής Υγείας, που διδάσκεται στους μαθητές και 
μαθήτριες όλων των βαθμίδων (∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης, μέχρι τη Γ΄ γυμνασίου) 
περιλαμβάνονται, ανάμεσα σε άλλα, οι ειδικές θεματικές ενότητες με τίτλο «Χρήση και Κατάχρηση 
ουσιών» και «Ασφάλεια- Κυκλοφοριακή Αγωγή». Σημειώνεται ότι η ένταξη της κυκλοφοριακής αγωγής 
σε ένα ευρύτερο πρόγραμμα σπουδών αγωγής υγείας, το οποίο περιλαμβάνει συσχετιζόμενες θεματικές 
ενότητες (π.χ. ανάπτυξη κοινωνικών δεξιοτήτων, συναισθηματική εκπαίδευση, δικαιώματα και 
υποχρεώσεις), στηρίζεται και από την εν λόγω έκθεση του Πανεπιστημίου Κύπρου. Όσον αφορά στη 
μεθοδολογική προσέγγιση του θέματος αυτή επικεντρώνεται σε τρεις βασικούς άξονες: 

 (α) στην αξιοποίηση της σχολικής ζωής για ασφαλή διακίνηση των παιδιών στο οδικό περιβάλλον του 
σχολείου (ως πεζοί, επιβάτες και ποδηλάτες) αλλά και στην καλλιέργεια/απόκτηση σχετικών 
δεξιοτήτων και στη συνειδητή λήψη προληπτικών μέτρων ασφάλειας (π.χ. κατά τις εκδρομές και 
τις εκπαιδευτικές επισκέψεις) 

 (β) στην ανάπτυξη κριτικής σκέψης από τα παιδιά σε σχέση με τους παράγοντες που καθορίζουν τη 
συμπεριφορά τους στον δρόμο (πχ. πίεση των φίλων), και  

 (γ) στην ενεργό συμμετοχή των παιδιών στην κοινωνία των πολιτών (ενεργοί πολίτες), με συλλογικές 
παρεμβάσεις για βελτίωση του επιπέδου ασφάλειας στο οδικό περιβάλλον του σχολείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.359, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 

2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση της Βουλευτού κας Σκεύης Κουκουμά πληροφορείστε τα πιο 
κάτω - 

Ερώτηση 1 - Έχει στελεχωθεί το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών και, αν ναι, πού 
 στεγάζεται; 

 Σημειώνεται ότι οι εξουσίες, ευθύνες και σκοποί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών 
καθορίζονται στον περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο του 1971 μέχρι 2011 και στους περί Αποχετεύσεων 
Κοκκινοχωριών Κανονισμούς του 2011 οι οποίοι εγκρίθηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και 
δημοσιεύθηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Με βάση την Κείμενη νομοθεσία παρέχονται οι εξουσίες στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών 
προς διορισμό Υπαλλήλων (Άρθρο 15) και ετοιμασία σχεδίου διάρθρωσης των Υπηρεσιών του Συμβούλιου 
(Άρθρο 15.Α). Επίσης, σύμφωνα με τη νομοθεσία το Συμβούλιο ετοιμάζει ετήσιους προϋπολογισμούς οι οποίοι 
υποβάλλονται στο Υπουργείο Εσωτερικών για έγκριση. Σημειώνεται ότι το Συμβούλιο δεν έχει προχωρήσει σε 
οποιαδήποτε ενέργεια για καταρτισμό Ετήσιου Προϋπολογισμού στον οποίο να περιλάβει και την πρόσληψη 
προσωπικού, ενώ δεν έχει προχωρήσει στην ενοικίαση/αγορά κτηρίων για στέγαση των υπηρεσιών του. 

 Σημειώνεται ότι σε συνεδρία που έγινε στο Υπουργείο Εσωτερικών στις 18/02/2015 στην παρουσία των 
μελών του Συμβουλίου και του Αν. Επάρχου Αμμοχώστου στην οποία μεταξύ άλλων συζητήθηκε το θέμα 
στελέχωσης του Συμβουλίου καταγράφηκαν τα εξής: 

 Το Έργο περιλαμβάνει συνολικά δέκα (10) κατασκευαστικές συμβάσεις, οι οποίες αναφέρονται στη 
συνέχεια: 

1. Προμήθεια και Εγκατάσταση του ∆ικτύου Συλλογής Λυμάτων του Αποχετευτικού Συστήματος 
Ξυλοφάγου (ΤΑΥ 55/2009) 

2. Κατασκευή του Αποχετευτικού ∆ικτύου στη Ξυλοτύμπου και Ορμήδεια (ΤΑΥ 59/2009) 

3. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στην Αυγόρου και Άχνα (ΤΑΥ 05/2010) 

4. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στη ∆ερύνεια (ΤΑΥ 51/2010) 

5. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στο Φρέναρος και Αγιο Γεώργιο Αχερίτου (ΤΑΥ 02/2012) 

6. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στο ∆ήμο Σωτήρας (ΤΑΥ 05/2013) 

7. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στο Λιοπέτρι (ΤΑΥ 06/2013) 
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8. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στη Ξυλοτύμπου και Ορμήδεια- Συμπληρωματικές Εργασίες 
(ΤΑΥ 14/2013) 

9. Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου παραλιακής περιοχής του ∆ήμου Σωτήρας και 
συμπληρωματικές εργασίες στην κοινότητα Φρενάρους (ΤΑΥ 04/2014) 

10. Design, Build And Operate of the Achna Sewage Treatment Plant and Associated Works (TAY 
10/2013) 

 Σε ότι αφορά τις συμβάσεις για την Κατασκευή των ∆ικτύων Συλλογής Ξυλοφάγου (ΤΑΥ 55/2009), 
Ξυλοτύμπου - Ορμήδειας (ΤΑΥ 59/2009) έχουν εκδοθεί Πιστοποιητικά Τελικής Παραλαβής με ημερ. ισχύος τις 
31/01/2014 και 02/01/2014, αντίστοιχα. Επίσης, έχει εκδοθεί Πιστοποιητικό Προσωρινής Παραλαβής για τη 
Σύμβαση που περιλαμβάνει την Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στις κοινότητες Αυγόρου και Άχνας (ΤΑΥ 
02/2012). Ωστόσο, δεν έχει εκδοθεί Πιστοποιητικό Τελικής Παραλαβής εφόσον εκκρεμεί η υλοποίηση των 
επιδιορθώσεων μετά τον καταρτισμό Τελικού Καταλόγου Παρατηρήσεων από Ανεξάρτητη Επιτροπή καθώς και 
η διενέργεια φωτομηχανικών ελέγχων. Περαιτέρω, έχουν εκδοθεί Πιστοποιητικά Προσωρινής Παραλαβής για 
την κατασκευαστική σύμβαση του αποχετευτικού δικτύου στο ∆ήμο ∆ερύνειας (ΤΑΥ 51/2010) και την 
εγκατάσταση αγωγών βαρύτητας Ξυλοτύμπου - Ορμήδειας: Συμπληρωματικές εργασίες (ΤΑΥ 14/2013) με 
ημερ. ισχύος από τις 07/09/2013 και 30/01/2015, αντίστοιχα. Αναφορικά με την κατασκευή των δικτύων 
συλλογής και των αγωγών μεταφοράς λυμάτων Φρενάρους - Αχερίτου (ΤΑΥ 02/2012), του ∆ήμου Σωτήρας 
(ΤΑΥ 05/2013), και Λιοπετρίου (ΤΑΥ 06/2013) αυτά αναμένεται να ολοκληρωθούν περί τα τέλη 07/2015. 

 Η Σύμβαση για την Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου στην παραλιακή περιοχή του ∆ήμου Σωτήρας και 
συμπλ. εργασίες στην κοινότητα Φρενάρους (ΤΑΥ 04/2014), υπογράφηκε και δόθηκε στον Ανάδοχο της 
Σύμβασης εντολή για ουσιαστική έναρξη των εργασιών στις 07/01/2015 και ημερομηνία συμπλήρωσης στις 
06/04/2016. 

 Επίσης, σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προκήρυξε το ∆ιαγωνισμό PS/C/726: Βελτίωση της 
Λεωφόρου Καρύων στην Αυγόρου - Φάση Α΄ στα πλαίσια του οποίου περιλαμβάνεται και η κατασκευή του 
αποχετευτικού δικτύου επί της εν λόγω οδού και δόθηκε εντολή για ουσιαστική έναρξη των εργασιών στις 
16/02/2015. Η διάρκεια της σύμβασης είναι για 12 μήνες. 

 “Ο Πρόεδρος του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών ανέφερε ότι το Συμβούλιο αντιμετωπίζει 
σοβαρό πρόβλημα υποστελέχωσης, με αποτέλεσμα να υπολειτουργεί. Ο Αν. Έπαρχος Αμμοχώστου, ανέφερε 
με τη σειρά του ότι το αίτημα του Συμβουλίου είναι αιτιολογημένο και τόνισε ότι για την προώθηση ενός τόσο 
μεγάλου έργου είναι απαραίτητο όπως το Συμβούλιο στελεχωθεί άμεσα. 

 Ο Γ∆ του Υπουργείου Εσωτερικών, συμφώνησε ότι πρόκειται για ένα μεγάλο έργο και ως εκ τούτου η 
στελέχωση του Συμβουλίου επιβάλλεται. Όπως εξήγησε, όμως, σύμφωνα με τον περί της Απαγόρευσης 
Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα Νόμο, απαγορεύεται η με 
οποιοδήποτε τρόπο πλήρωση θέσεων, λόγω της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης και των έκτακτων 
δημοσιονομικών συνθηκών που επικρατούν. Ως εκ τούτου, δεν είναι δυνατή η πρόσληψη προσωπικού τη 
δεδομένη στιγμή. Όπως ανέφερε ο Γ∆, σύμφωνα με τις διατάξεις του εν λόγω Νόμου, δύναται να ζητηθεί 
εξαίρεση από την αναστολή πλήρωσης θέσεων και ως εκ τούτου, κατανοώντας την άμεση ανάγκη για 
στελέχωση, συμφώνησε όπως το θέμα παραπεμφθεί στον Υπουργό Οικονομικών, ώστε να εξασφαλιστεί η εν 
λόγω εξαίρεση. 

 Περαιτέρω, Λειτουργός του ΥπΕσ πρόσθεσε ότι αιτήματα για έγκριση νέων θέσεων στα Συμβούλια 
Αποχετεύσεων υποβάλλονται μέσω των Προϋπολογισμών των Συμβουλίων, οι οποίοι αποστέλλονται κάθε 
χρόνο στο Υπουργείο Εσωτερικών και Οικονομικών για έγκριση. Σημείωσε, επιπρόσθετα, ότι σύμφωνα με τον 
ίδιο Νόμο, το Συμβούλιο πρέπει να εκδώσει Κανονισμούς, οι οποίοι θα καθορίζουν τον τρόπο πλήρωσης των 
θέσεων και τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων και οι οποίοι πρέπει να εγκριθούν από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ενώ παράλληλα, για κάθε θέση, το Συμβούλιο πρέπει να καταρτίσει Σχέδιο 
Υπηρεσίας. Τέλος, όσον αφορά στο αίτημα του Συμβουλίου για απόσπαση δημοσίων υπαλλήλων στο 
Συμβούλιο Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών, αναφέρθηκε ότι δεν υπάρχει νομικό πλαίσιο που να ρυθμίζει 
αποσπάσεις δημοσίων υπαλλήλων σε Ημικρατικούς Οργανισμούς και εισηγήθηκε όπως εξεταστεί το 
ενδεχόμενο, αξιοποίησης προσωπικού από τους ∆ήμους. 

 Ως εκ τούτου, το Συμβούλιο θα πρέπει να ετοιμάσει κατάλληλα τον Προϋπολογισμό του, στον οποίο να 
συμπεριλάβει και τα αιτήματά του για δημιουργία θέσεων και να τον υποβάλει άμεσα στο Υπουργείο.” 

Ερώτηση 2 - Πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν τα έργα του δικτύου συλλογής των λυμάτων: 

 Το φυσικό αντικείμενο του Έργου περιλαμβάνει την κατασκευή δικτύων συλλογής λυμάτων στους 10 
οικισμούς, συνολικού μήκους 313 χιλ. περίπου και την κατασκευή ενός κοινού Σταθμού Επεξεργασίας 
Λυμάτων στην Άχνα δυναμικότητας 10.644 κ.μ ημερησίως. Περιλαμβάνονται επίσης οι αγωγοί μεταφοράς 
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λυμάτων και τα κεντρικά αντλιοστάσια, η δεξαμενή μακροχρόνιας αποθήκευσης επεξεργασμένου νερού, καθώς 
και το κεντρικό σύστημα διάθεσης του επεξεργασμένου νερού και το σύστημα επεξεργασίας και διάθεσης της 
λάσπης. Ο Σταθμός Επεξεργασίας Λυμάτων Άχνας θα σχεδιαστεί και θα κατασκευαστεί με χρονικό ορίζοντα το 
έτος 2039 και για να εξυπηρετεί 49.927 ισοδύναμο πληθυσμό. Η παραγωγή του ανακυκλωμένου νερού το 
οποίο θα διατίθεται για άρδευση εκτάσεων εντός των διοικητικών ορίων των κοινοτήτων Άχνας και Αυγόρου 
αναμένεται να ανέλθει κατά το χρονικό ορίζοντα σχεδιασμού του έργου σε 2,43 εκ. κ. μ. ετησίως. Το συνολικό 
κόστος του Έργου εκτιμάται στα 78,5 εκατ. ευρώ. 

Ερώτηση 3 - Πότε αναμένεται να αρχίσει η κατασκευή του κεντρικού σταθμού επεξεργασίας των 
λυμάτων: 

 Σχετικά με το ∆ιαγωνισμό Design, Build and Operate of the Achna Sewage Treatment Plant and 
associated works (TAY 10/2013), ο οποίος προκηρύχθηκε στις 16/07/2013 και του οποίου οι Προσφορές 
κατατέθηκαν στις 12/11/2013, ο ∆ιευθυντής του ΤΑΥ υπέβαλε στο Συμβούλιο Προσφορών την Έκθεση 
Αξιολόγησης που συνέταξε το Αρμόδιο Όργανο Αξιολόγησης, στις 03/04/2014. Το Συμβούλιο Προσφορών ως 
το Αρμόδιο Όργανο ανάθεσης της Σύμβασης, σε συνεδρίασή του ημερομηνίας 16/04/2014, αφού μελέτησε την 
Έκθεση της Επιτροπής Αξιολόγησης, αποφάσισε όπως η Επιτροπή Αξιολόγησης ετοιμάσει Συμπληρωματική 
Έκθεση Αξιολόγησης. Η Επιτροπή Αξιολόγησης ανταποκρινόμενη στη σχετική Οδηγία του Συμβουλίου 
Προσφορών συνέταξε Συμπληρωματική Έκθεση Αξιολόγησης η οποία υποβλήθηκε στο Συμβούλιο 
Προσφορών στις 11/06/2014. Το Συμβούλιο, αφού έλαβε δεόντως υπόψη το περιεχόμενο της 
Συμπληρωματικής Έκθεσης της Επιτροπής Αξιολόγησης του διαγωνισμού, καθώς και τις διευκρινίσεις που 
ζητήθηκαν και τις απαντήσεις που δόθηκαν στις συνεδριάσεις του Συμβουλίου αποφάσισε να αναθέσει τη 
σύμβαση στον Προσφέροντα του οποίου η Προσφορά πληροί όλες τις προϋποθέσεις του διαγωνισμού και ως 
εκ τούτου κρίθηκε παραδεκτή και επιπλέον έδωσε τη χαμηλότερη οικονομική Προσφορά. 

 Η προκαταρκτική ενημέρωση για την απόφαση ανάθεσης της σύμβασης έγινε κατά την 09/07/2014. 
Ωστόσο, παρουσιάστηκε σοβαρή καθυστέρηση στην κατακύρωση του ∆ιαγωνισμού λόγω καταχώρισης των 
ιεραρχικών προσφυγών αρ. 42/2014, 43/2014 και 44/2014. Επίσης, η ΑΑΠ απέστειλε στην Αναθέτουσα Αρχή 
την απόφαση της για χορήγηση προσωρινών μέτρων για αναστολή της διαδικασίας ανάθεσης ή της εκτέλεσης 
πράξης ή απόφασης της Αναθέτουσας Αρχής ή της υπογραφής της σύμβασης στο διαγωνισμό με αρ. ΤΑΥ 
10/2013 μέχρι την έκδοση τελικής απόφασης της επί των προσφυγών. 

 Σύμφωνα με την Απόφαση της Αναθεωρητικής Αρχής ημερ. 09/01/2015, η Προσφυγή Αρ. 42/2014 που 
υποβλήθηκε κατά της απόφασης του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων να απορρίψει την προσφορά που 
υπέβαλε η ΝΕΜΕΣΙΣ ΕΡΓΟΛΗΠΤΙΚΗ ∆ΗΜΟΣΙΑ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΛΤ∆ στα πλαίσια του ∆ιαγωνισμού ΤΑΥ 10/2013 
επιτυγχάνει και η προσβαλλόμενη απόφαση της Αναθέτουσας Αρχής ακυρώνεται. Ως εκ τούτου, το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, ως Αναθέτουσα Αρχή, έχει ετοιμάσει Έκθεση Αξιολόγησης με βάση το περιεχόμενο της 
απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών και, εκτιμάται ότι εντός του επόμενου εξαμήνου θα γίνει 
Γνωστοποίηση Αποτελεσμάτων του ∆ιαγωνισμού στους Προσφέροντες. 

Ερώτηση 4 - Πότε αναμένεται να λειτουργήσει κανονικά το όλο σύστημα; 

 Για να μπορέσει να λειτουργήσει κανονικά το σύστημα θα πρέπει να προχωρήσει η υπογραφή και η 
υλοποίηση της Σύμβασης ΤΑΥ 10/2013 που αφορά τη Μελέτη, Κατασκευή του Σταθμού Επεξεργασίας 
Λυμάτων Άχνας και συναφών εργασιών. Με βάση το χρονοδιάγραμμα του έργου η εν λόγω Σύμβαση 
αναμένεται να υπογράφει 06/2015 εάν και εφόσον δεν ασκηθεί από τους Οικονομικούς Φορείς που 
συμμετέχουν στο διαγωνισμό νέα Ιεραρχική Προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 
εναντίον της απόφασης της Αναθέτουσας Αρχής. Η ημερομηνία έναρξης υλοποίησης του αντικειμένου της 
Σύμβασης αναμένεται εντός 07/2015, και η διάρκεια της σύμβασης σύμφωνα με τα Έγγραφα ∆ιαγωνισμού είναι 
22 μήνες. Σημειώνεται ότι υπάρχει πρόβλεψη για καθυστέρηση 3 μηνών στην ολοκλήρωση των 
κατασκευαστικών εργασιών για απρόβλεπτα/ εξαιρετικά δυσμενείς κλιματικές συνθήκες, καθυστέρηση στην 
Έκδοση Πολεοδομικών και άλλων αδειών κλπ. Ως εκ τούτου, η ημερομηνία ουσιαστικής ολοκλήρωσης των 
κατασκευαστικών εργασιών (περιλ. της Περιόδου δοκιμαστικής λειτουργίας Commissioning Period-approx. 3 
months) εκτιμάται εντός Β΄ Εξαμήνου 2017. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.514, ημερομηνίας 3 Απριλίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με Αρ. 23.06.010.04.514 ημερομηνίας 
03.04.2015 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην περιοχή του ποταμού “Οβκού” στα διοικητικά όρια Παλαιομετόχου δραστηριοποιούνται 3 μεγάλες 
χοιροτροφικές μονάδες και ένας σταθμός επεξεργασίας αποβλήτων. Τόσο τα χοιροστάσια, όσο και ο σταθμός 
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επεξεργασίας αποβλήτων, εμπίπτουν στις πρόνοιες του περί Βιομηχανικών Εκπομπών (Ολοκληρωμένη 
Πρόληψη και Έλεγχος της Ρύπανσης) Νόμου του 2013. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω Νομοθεσία, οι εγκαταστάσεις αυτές πρέπει να εξασφαλίσουν Άδεια 
Βιομηχανικών Εκπομπών.  Οι Φορείς Εκμετάλλευσης τους, υπέβαλαν προς τις αρμόδιες αρχές (Υπουργό 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος) αιτήσεις για χορήγηση της σχετικής Άδειας. 

 Για την εξέταση των αιτήσεων ακολουθείται η προβλεπόμενη από τη Νομοθεσία διαδικασία.  Σύμφωνα 
με τη διαδικασία αυτή οι αιτήσεις θα εξεταστούν από την αρμόδια Τεχνική Επιτροπή για προστασία του 
Περιβάλλοντος, η οποία θα εισηγηθεί προς τους αρμόδιους Υπουργούς τη χορήγηση ή μη όχι των Αδειών.  
∆ιευκρινίζεται ότι, σε περίπτωση θετικής εισήγησης, στις Άδειες θα περιληφθούν όροι για την ορθή διαχείριση 
των παραγόμενων αποβλήτων, αλλά και όροι για προστασία των νερών, του εδάφους και της ατμόσφαιρας. 

 Όσον αφορά τις δεξαμενές αποξήρανσης, σημειώνεται ότι έχουν κατασκευαστεί για την αποθήκευση και 
εξάτμιση υγρών επεξεργασμένων αποβλήτων που θα προκύπτουν από τον σταθμό επεξεργασίας αποβλήτων 
που διαθέτει η εταιρεία “Christakis Ν. Neofytou Biogas Ltd”.  Η εταιρεία αυτή υπέβαλε αίτηση για εξασφάλιση 
Άδειας ∆ιαχείρισης Αποβλήτων για επεξεργασία διαφόρων ρευμάτων αποβλήτων, όπως κτηνοτροφικά 
απόβλητα, απόβλητα ελαιοτριβείων κ.λπ.  Η αίτηση εξετάζεται. 

 Σημειώνεται ότι στις περιπτώσεις επιθεωρήσεων εντός της νεκρής ζώνης, οι Επιθεωρητές του Τμήματος 
Περιβάλλοντος ενημερώνουν τα Ηνωμένα Έθνη και ζητούν τη συνοδεία τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.518, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015 και 
σας ενημερώνω για τα εξής: 

2. Το κονδύλι για αγορά έργων τέχνης κυμάνθηκε κατά τα έτη 2013 και 2014 στις 50.000€, ποσό κατά 80% 
χαμηλότερο σε σχέση με το αμέσως προηγούμενο έτος 2012. 

3. ∆ιαπιστώνοντας ότι η δραματική αυτή μείωση έχει δυσχεράνει, σε πολύ μεγάλο βαθμό την προσπάθεια 
συγκρότησης, μέσω του θεσμού της αγοράς έργων, μιας κρατικής συλλογής έργων τέχνης η οποία να 
τεκμηριώνει την πορεία της νεότερης και σύγχρονης κυπριακής τέχνης από τα τέλη του 19ου αιώνα μέχρι 
σήμερα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτίθεται να επαναφέρει, σταδιακά, την οικεία πρόνοια στο 
επίπεδο του έτους 2012, ευθύς ως οι δημοσιονομικές συνθήκες το επιτρέψουν. 

4. Ως πρώτο βήμα προς αυτή την κατεύθυνση, στον προϋπολογισμό του τρέχοντος έτους οι σχετικές 
πιστώσεις έχουν αυξηθεί στις 100.000€.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.567, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.567 και ημερ. 18 Μαΐου 2015, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σε περιπτώσεις έκδοσης διατάγματος εποπτείας από Επαρχιακό ∆ικαστήριο, η Αρχή Εποπτείας 
συνεδριάζει και αφού λάβει υπόψη τις εκθέσεις των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, αποφασίζει τα κατάλληλα μέτρα για την εποπτεία των προσώπων που 
παραπέμπονται σ’ αυτή, σύμφωνα με το άρθρο 51 του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 
Νόμου του 2014 [Ν. 91(Ι)/2014]. 

3. Στη συνέχεια, η Αρχή Εποπτείας ενημερώνεται σε καθοριζόμενα διαστήματα από τις εμπλεκόμενες 
Υπηρεσίες για την ανταπόκριση του εποπτευομένου και ανάλογα αποφασίζει είτε τη συνέχιση των 
μέτρων ή την αναθεώρηση τους. 

4. Μέχρι σήμερα έχουν εκδοθεί τρία διατάγματα εποπτείας και εξετάζεται το ενδεχόμενο καταχώρισης 
αίτησης στο ∆ικαστήριο για ακόμα δύο περιπτώσεις.  Ως πρώτο μέτρο, η Αρχή Εποπτείας αποφάσισε 
την παρακολούθηση των εποπτευόμενων από Ψυχολόγο/Ψυχίατρο και Κοινωνικό Λειτουργό και 
ενημερώνεται σε τακτά χρονικά διαστήματα από τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας και τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας για την ανταπόκριση τους. 

5. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Παρακαλώ, ησυχία! 

 Θα συνεχίσουμε και θα ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται 
«Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της 
μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση  του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. 
Πανίκκου Σταυριανού. 

 Πρώτος ομιλητής είναι ο βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Συνήθως δε μιλώ από γραπτά κείμενα, αλλά σε τούτο το έργο βοήθησε πραγματικά και ουσιαστικά ένας 
κύριος ο οποίος είναι στέλεχος του Ευρωπαϊκού Κόμματος και διετέλεσε και σημαντικό στέλεχος στο 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Αντρέας ο Μορφίτης, ο οποίος, όταν ξεκίνησε η 
απαράδεκτη μεταναστευτική πολιτική επί Μουσιούττα ακόμη τότε και άρχισαν να εισρέουν ανεξέλεγκτα αυτοί 
που χρίζονταν ως εργαζόμενοι, ενώ πήγαιναν στα επιδόματα, υπέβαλε την παραίτησή του από το αξίωμά του 
ως διευθυντής των εργασιακών σχέσεων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τη 
θέση που είχε.  Νομίζω είναι ο μοναδικός υπάλληλος που έκαμε αυτή τη δουλειά και τον παρακάλεσα να 
βοηθήσει να συνταχθεί ένα κείμενο.  Κατά βάση, η ουσία του κειμένου και τα στοιχεία είναι σημαντικά, 
αδιαμφισβήτητα και συνελέγησαν από έναν άνθρωπο ο οποίος είναι γνώστης του θέματος. 

 Θυμάστε την προηγούμενη κυβέρνηση με τη μεταναστευτική της πολιτική, με τις επιταγές των €5.000-
€6.000 και ούτω καθεξής.  Φαίνεται και η σημερινή κυβέρνηση δεν πάει πίσω.  Προχθές εκυκλοφόρησε μία 
επιταγή σε ένα μουσουλμάνο €6.700.  Τόσα χρόνια σε κανένα χριστιανό δεν εδόθη έτσι επιταγή.  Τώρα πού 
τους βρίσκουν τούτους και τους δίνουν έτσι μεγάλες επιταγές…  Και άκουγα το γενικό διευθυντή του 
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων… 

 Κυρία Κουκουμά, θυμάσαι που τους υπερασπιζόσουν εσύ την άλλη φορά… 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Όχι, εσύ μας εκατηγόρας εμάς τότε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, αλλά ηύρετε υγιείς ανταγωνιστές!   

 Είναι €6.700 η επιταγή η σημερινή, της σημερινής υπουργού.  Και άκουγα το γενικό διευθυντή που 
επλάτειαζε κάτι εξηγήσεις, ότι περίπου έν’ αναδρομικά.  Τώρα ποιους χρωστούν τόσα αναδρομικά περίεργο!  
Γιατί δε βρίσκουν και κανέναν Κύπριο υπήκοο και φορολογούμενο να του δώσουν τέτοια επιταγή; 

 Τούτων λεχθέντων, θα πάμε στο κείμενο που εν πολλοίς συντάχτης είναι ο Αντρέας ο Μορφίτης:  Τα 
άμεσα μέτρα που πρέπει να ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της 
μεταναστευτικής πολιτικής στη Μεσόγειο. Λόγω της πολιτικής αστάθειας πολλών χωρών της Μεσογείου, 
Συρία, Λιβύη, Λίβανος κτλ., και της ανάγκης των τοπικών πληθυσμών να αποφύγουν τις πολεμικές 
συγκρούσεις, τη βία, τη στέρηση των στοιχειωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων, αλλά και να διασφαλίσουν αυτή 
τούτη την επιβίωσή τους, παρατηρούμε εδώ και πολλά χρόνια και κυρίως κατά το τελευταίο διάστημα 
αυξημένες ροές μεταναστευτικών ρευμάτων προς τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυρίως στη Μεσόγειο, 
Ελλάδα, Ιταλία, Μάλτα και Κύπρο.   

 Η διακίνηση αυτή, που προσλαμβάνει το χαρακτήρα μαζικής φυγής και εθελούσιας προσφυγοποίησης, 
γίνεται κυρίως παράτυπα και χωρίς τις ενδεδειγμένες διαδικασίες. Πρωτεύοντα ρόλο στη διακίνηση δεκάδων 
χιλιάδων παράνομων ή άτυπων μεταναστών διαδραματίζουν τοπικά, εθνικά και διεθνή κυκλώματα 
λαθρεμπορίου μεταναστών, τα οποία εκμεταλλεύονται τον ανθρώπινο πόνο και δρουν σχεδόν ανενόχλητα με 
απώτερο στόχο τον προσπορισμό τεράστιων κερδών, τα οποία προέρχονται από τα υστερήματα των 
δυστυχούντων συνανθρώπων μας.  Η διεθνής κοινότητα γενικότερα, αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση ειδικότερα 
αδυνατούν να ελέγξουν δραστικά το φαινόμενο αυτό, το οποίο διαιωνίζεται και τείνει να προσλάβει το 
χαρακτήρα μιας μόνιμης πλέον ανθρωπιστικής κρίσης.   

 Μέχρι σήμερα η Ευρωπαϊκή Ένωση επικέντρωνε τα μέτρα της στον εντοπισμό των παράτυπων 
μεταναστών και στη διάσωσή τους από ενδεχόμενους κινδύνους ναυαγίων στα πρόχειρα, ακατάλληλα και 
ανασφαλή μέσα διακίνησής τους από τις χώρες προορισμού τους.  Εκ τούτου, δαπανώνται τεράστια κονδύλια 
στον τομέα της έρευνας και διάσωσης, τα οποία πολλές φορές δεν επιφέρουν τα προσδοκώμενα 
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αποτελέσματα, ενώ η πηγή του κακού, που είναι η λειτουργία των εγκληματικών δικτύων παράνομης 
διακίνησης μεταναστών, παραμένει ανενόχλητη και σχεδόν αλώβητη. 

  Θα μπορούσαμε λοιπόν να ισχυριστούμε ότι τα λαμβανόμενα μέτρα δεν ευρίσκονται στη σωστή 
κατεύθυνση και επιβάλλονται πάραυτα ριζικές αλλαγές, οι οποίες θα κτυπήσουν το κακό στη ρίζα του. 

  Τα μέτρα τα οποία πρέπει να ληφθούν σε ευρωπαϊκό επίπεδο είναι τα ακόλουθα: 

1. Να ενταθούν τα μέτρα και οι πολιτικές για διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών 
στις χώρες που παρουσιάζουν πολιτική αστάθεια και οδηγούν τους υπηκόους τους σε παράνομη 
μετανάστευση. 

2. Τα τεράστια κονδύλια που διαθέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση για έρευνα και διάσωση των παράνομων 
μεταναστών να διοχετευτούν στις χώρες προέλευσής τους μέσω ενός καλά οργανωμένου συστήματος, 
για να εμπεδωθεί το αίσθημα ασφάλειας και να αναβαθμιστούν τα επίπεδα ευημερίας στις χώρες αυτές.  

3. Να τύχει επεξεργασίας και εφαρμογής ένα ολοκληρωμένο σχέδιο εξάρθρωσης των δικτύων διακίνησης 
παράνομων μεταναστών και καταπολέμησης του σωματεμπορίου, του δουλεμπορίου και του trafficking. 

4. Οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να διαθέσουν όλους τους οικονομικούς πόρους που δαπανούν για 
τη φιλοξενία και διαχείριση των παράνομων μεταναστών, αιτητών πολιτικού ασύλου και πολιτικών 
προσφύγων και να διοχετεύουν τους πόρους αυτούς στις χώρες προέλευσής τους για δημιουργία έργων 
κοινωνικής υποδομής, όπως π.χ. σχολείων, νοσοκομείων, οικισμών αξιοπρεπούς στέγασης και σωστής 
διαβίωσης αυτών. 

 Έχουμε την άποψη ότι τόσο οι πολιτικές που εφαρμόζονται όσο και οι τεράστιες δαπάνες που 
διατίθενται από τις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν ευρίσκονται στην ορθή κατεύθυνση και δε 
συμβάλλουν θετικά στην επίλυση του μεταναστευτικού προβλήματος.  Αντίθετα, εξακολουθούν να διαιωνίζουν 
και να ενθαρρύνουν τις απόπειρες των δυστυχισμένων συνανθρώπων μας, που μεταναστεύουν με ανασφαλή 
και παράνομα μέσα προς τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυρίως τις χώρες της Μεσογείου με τις 
οποίες γειτνιάζουν και σίγουρα η Κύπρος είναι εν μέσω αυτών.  Επιπρόσθετα, αφήνουν αλώβητα τα διεθνή 
και τοπικά κυκλώματα διακίνησης λαθρομεταναστών, τα οποία νέμονται εκατομμύρια ευρώ, που προέρχονται 
από το υστέρημα και τις θυσίες των επίδοξων παράνομων μεταναστών. 

 Σε εθνικό επίπεδο επιβάλλονται τα κάτωθι γενικά μέτρα:  

1. Ίδρυση κεντρικού φορέα/υπηρεσίας μελέτης και υλοποίησης μεταναστευτικής πολιτικής. 

2. Τροποποίηση της πολιτικής για τις οικιακές βοηθούς, για να καταστεί πιο περιοριστική, με σκοπό να 
αποφεύγεται η απασχόλησή τους σε άλλα επαγγέλματα και η άσκηση αδήλωτης εργασίας. 

3. ∆ιεξαγωγή ενδελεχούς μελέτης για τη δημογραφική αλλοίωση του πληθυσμού από τη μαζική εισροή 
αλλοδαπών υπηκόων από τρίτες χώρες και από τη σύναψη κατά κύριο λόγο των εικονικών γάμων. 

4. Καθιέρωση συστηματικών ελέγχων για το ενδεχόμενο της εκμετάλλευσης του συστήματος κοινωνικής 
πρόνοιας της Κύπρου, π.χ. συντάξεις, μονογονεϊκά επιδόματα, επιδόματα ανέργων και ούτω καθεξής. 

5. Εντατικοποίηση των ελέγχων και εισαγωγή αποτρεπτικών μέτρων για την παράνομη εργοδότηση και 
την αδήλωτη εργασία. 

6. Εντατικοποίηση των μέτρων απέλασης των παράνομων αλλοδαπών και των αιτητών πολιτικού ασύλου 
των οποίων η αίτηση για πολιτικό άσυλο απορρίφθηκε από την αρμόδια υπηρεσία της ∆ημοκρατίας. 

 Συνήθως, η πρακτική που εφαρμόζουμε, όταν τον απορρίψουμε, αφήνουμέν τον και φέρνει βόλτες και 
μπορεί να τον εύρεις ύστερα από δέκα χρόνια!  Μπορεί να παντρευτεί, να σου κάμει και κανένα-δυο 
παιδιά και ούτω καθεξής. 

7. Επιβολή κυρώσεων σε ιδιοκτήτες οικιών που παρέχουν στέγη έναντι ενοικίου σε παράνομους 
αλλοδαπούς. 

8. Αποτροπή της δημιουργίας και χρησιμοποίησης φτηνής εργατικής δύναμης. Εφαρμογή του περί Ίσης 
Μεταχείρισης στην Απασχόληση και την Εργασία Νόμου του 2004 και του περί Ενημέρωσης του 
Εργοδοτουμένου από τον Εργοδότη για τους Όρους που ∆ιέπουν τη Σύμβαση ή τη Σχέση Εργασίας 
Νόμου. 

9. Εντοπισμός και απέλαση εισερχομένων από μη νόμιμα λιμάνια και αεροδρόμια της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Και το μεγάλο πρόβλημα, ξέρετε, είναι από πού μπαίνουν.  Από τη γραμμή αντιπαρατάξεως! 

10. Ξήλωμα των τοπικών κυκλωμάτων του δουλεμπορίου. 
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11. ∆ιεξαγωγή συστηματικών ελέγχων για αποτροπή της ετεροαπασχόλησης σε όλους τους τομείς 
οικονομικής δραστηριότητας. 

 Η πολιτική παραχώρησης εγκρίσεων για απασχόληση αλλοδαπών συναρτάται με τη γενικότερη 
κατάσταση στην αγορά εργασίας.  Κατά την περίοδο αυτή, με υπερπροσφορά ντόπιου εργατικού δυναμικού 
και με υψηλούς αριθμούς ανεργίας, είναι αδιανόητο να συνεχίζεται η ίδια πολιτική για απασχόληση αλλοδαπών 
υπηκόων τρίτων χωρών όπως συνέβαινε πριν από τέσσερα χρόνια, όταν οι ρυθμοί ανάπτυξης στη χώρα μας 
ήταν 4% και η ανεργία 5%. 

 Οι εισηγήσεις μας σχετικά με τις εισροές υπηκόων τρίτων χωρών είναι οι εξής: 

1. Αναστολή της εξέτασης αιτήσεων για απασχόληση αλλοδαπών υπηκόων τρίτων χωρών σ’ όλους τους 
τομείς και επαγγέλματα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, νέες αιτήσεις και αιτήσεις για ανανέωση. 

2. Οι ισχύουσες εγκρίσεις να ανασταλούν μέσα σε διάστημα τεσσάρων έως έξι μηνών και οι εργοδότες να 
μεριμνήσουν στο διάστημα αυτό σε συνεργασία με τη ∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης να 
αντικαταστήσουν τους εργοδοτουμένους τους με Κυπρίους ανέργους ή και κοινοτικούς που διαμένουν 
στην Κύπρο και είναι εγγεγραμμένοι άνεργοι. 

3. Η κατάσταση να επανεξεταστεί με βάση τα νέα δεδομένα που θα δημιουργηθούν στην αγορά εργασίας 
μετά από την πάροδο των τεσσάρων έως έξι μηνών. 

4. Στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα να συνεχίσει μεν η εξέταση αιτημάτων, αλλά με τις πιο κάτω 
προϋποθέσεις: 

α. Όλες οι ανάγκες σε εποχιακούς εργάτες να καλύπτονται από την ντόπια αγορά εργασίας, 
άνεργους Κυπρίους, κοινοτικούς, αιτητές ασύλου, πολιτικούς πρόσφυγες, άτομα με καθεστώς 
συμπληρωματικής προστασίας. 

β. Ο αριθμός απασχολουμένων αλλοδαπών τρίτων χωρών να τυγχάνει χειρισμού κατόπιν 
ενδελεχούς μελέτης από τις αρμόδιες υπηρεσίες των Υπουργείων Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

γ. Στα φυτώρια/θερμοκήπια και πτηνοτροφεία η πολιτική αυτή να είναι ιδιαίτερα περιοριστική.  Για 
χρόνια δεν παραχωρούνταν εγκρίσεις στους τομείς αυτούς και στελεχώνονταν με 
Κυπρίους/κοινοτικούς. 

δ. ∆ιοχέτευση αιτητών πολιτικού ασύλου και πολιτικών προσφύγων για απασχόληση στο 
γεωργοκτηνοτροφικό τομέα.  Αιτητές που δεν αποδέχονται την απασχόληση να τους 
αποκόπτονται τα επιδόματα και εργοδότες που αρνούνται την πρόσληψη αιτητών να μη 
δικαιούνται απασχόληση άλλων αλλοδαπών εργατών. 

5. Αυστηρή εφαρμογή της τήρησης της πρόνοιας για μέγιστη παραμονή και απασχόληση αλλοδαπών 
μέχρι τέσσερα χρόνια, χωρίς να δίνονται παρατάσεις, εκτός από άκρως εξαιρετικές περιπτώσεις.  

6. Ποινική δίωξη των εργοδοτών που απασχολούν παράνομους αλλοδαπούς. 

7. Απαγόρευση χορήγησης αδειών οδήγησης σε παράνομους αλλοδαπούς.  

8. ∆ιεξαγωγή επιτόπιων επιθεωρήσεων από αρμόδιους λειτουργούς του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τυχόν απασχόληση αλλοδαπών σε επάγγελμα διαφορετικό από εκείνο 
για το οποίο εγκρίθηκε η σχετική άδεια. 

 Εδώ υπάρχει λόγω λειψανδρίας ή υποστελέχωσης των αρμοδίων αρχών παντελής έλλειψη ελέγχου 
από οποιονδήποτε. 

 Και οι τελευταίες εισηγήσεις σχετικά με τους αλλοδαπούς φοιτητές ως ακολούθως: 

1. Να γίνονται προσωπικές συνεντεύξεις σε υποψήφιους φοιτητές αλλοδαπούς από τρίτες χώρες, κυρίως 
δε από χώρες που έχουν εντοπιστεί στο παρελθόν εικονικοί φοιτητές.  Οι κατάλογοι χωρών πρέπει να 
επεκταθούν κυρίως σε αφρικανικές και ασιατικές χώρες, από όπου εισρέουν φοιτητές με πρόθεση την 
εργασία και όχι τη φοίτηση στα συγκεκριμένα πανεπιστημιακά ιδρύματα. 

2. Οι αντιπροσωπίες αυτές πρέπει οπωσδήποτε να συνοδεύονται από μέλη της Yπηρεσίας Αλλοδαπών 
και Μετανάστευσης, τα οποία είναι πιο έμπειρα, για να ανιχνεύουν τις πραγματικές προθέσεις των 
υποψήφιων φοιτητών, όπως γινόταν και στο παρελθόν.  

3. Να γίνει τροποποίηση του νόμου και να επιτρέπεται μόνο η άφιξη ξένων υπηκόων για σπουδές που 
οδηγούν σε αναγνωρισμένο τίτλο σπουδών από τη ∆ημοκρατία. 
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4. Σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εργασίας, να απαγορευθούν και άλλοι τομείς απασχόλησης των 
αλλοδαπών φοιτητών όπου Κύπριοι και κοινοτικοί μπορεί να εργοδοτηθούν. 

5. Να υιοθετηθούν αναλογίες στην απασχόληση φοιτητών στην τουριστική βιομηχανία σε σχέση με το 
μόνιμο προσωπικό που εργοδοτεί έκαστη μονάδα/επιχείρηση. 

6. Να γίνουν οι απαραίτητες νομοθετικές και διοικητικές ρυθμίσεις, ούτως ώστε τα κολέγια να μην 
ενεργούν ως ιδιωτικά γραφεία εξευρέσεως εργασίας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κουλία. 

 Ακολουθεί ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα της ανεξέλεγκτης μετανάστευσης στην Ευρώπη αποτελεί σήμερα ένα από τα μεγαλύτερα 
προβλήματα για τις ευρωπαϊκές μεσογειακές χώρες, το οποίο επιτέλους έχει τεθεί στις προτεραιότητες της 
Ευρώπης, μετά από τα τελευταία γεγονότα με τα ναυάγια στη Μεσόγειο, το θάνατο χιλιάδων αθώων 
μεταναστών, την κοινωνική διάσταση που προσλαμβάνει το θέμα, καθώς και τους κινδύνους που ελλοχεύουν 
από την εκμετάλλευση του φαινομένου από τους φανατικούς μουσουλμάνους για τη διοχέτευση τζιχαντιστών 
στην Ευρώπη.   

 Είναι φανερό ότι υπάρχουν δικαιολογημένες ανησυχίες στους πολίτες για το πρόβλημα της 
μετανάστευσης με τις διαστάσεις που παίρνει, γι’ αυτό χρειάζεται να εφαρμοστούν συγκροτημένες πολιτικές και 
μεταρρυθμίσεις.  Ασφαλώς, η απάντηση δεν είναι ούτε τα γκέτο ούτε η ξενοφοβία, αλλά οι αληθινές 
μεταρρυθμίσεις, που θα διασφαλίσουν την ενσωμάτωση και θα επιδείξουν μηδενική ανοχή στην παράνομη 
μετανάστευση.   

 Τα τελευταία χρόνια υπήρξε μια οργανωμένη και άναρχη μετανάστευση η οποία χτύπησε την πόρτα της 
Ευρώπης, την οποία αιφνιδίασε και τη βρήκε εντελώς απροετοίμαστη, για να την αντιμετωπίσει.   

 Η δραματική αύξηση των μεταναστευτικών ρευμάτων των τελευταίων ετών οφείλεται κυρίως στην 
πρωτοφανή γεωπολιτική αστάθεια, που όλο και κλιμακώνεται, σε διάφορες χώρες της ευρύτερης περιοχής μας, 
όπως είναι η Συρία, το Ιράκ, η Λιβύη και το Πακιστάν.  Ταλαιπωρημένοι αθώοι πολίτες των χωρών αυτών στην 
προσπάθειά τους για μια καλύτερη ζωή σε συνθήκες ασφάλειας γίνονται αντικείμενα εκμετάλλευσης από 
διάφορα οργανωμένα κυκλώματα, τα οποία χρυσοπληρώνονται, δίνοντας υποσχέσεις για μεταφορά με 
ασφάλεια σε μία ευρωπαϊκή ανεπτυγμένη χώρα.  

 Το 2014 πέραν των 50 000 ανθρώπων αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν την πατρίδα τους, για να 
προστατεύσουν τη ζωή και την ελευθερία τους.  Από τις αρχές του 2015 πάνω από 53 000 μετανάστες 
εντοπίστηκαν από τις Αρχές διαφόρων μεσογειακών ευρωπαϊκών χωρών, κυρίως από την Ιταλία, Ελλάδα και 
Μάλτα, και σώθηκαν πάνω από 25 000 ανθρώπινες ζωές.  ∆υστυχώς, πολλές χιλιάδες μετανάστες χάθηκαν 
στη φουρτουνιασμένη θάλασσα της Μεσογείου, οι οποίοι ταξίδευαν σε ακατάλληλα σαπιοκάραβα των 
οργανωμένων κυκλωμάτων, σε συνθήκες απάνθρωπες, με την ελπίδα για ασφαλή άφιξη σε κάποια ευρωπαϊκή 
χώρα, οι οποίοι όμως δεν έφτασαν ποτέ στον προορισμό τους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χαιρετίζουμε τη νέα ευρωπαϊκή ατζέντα για τη μετανάστευση που έχει ανακοινωθεί από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, ένα ιδιαίτερα φιλόδοξο πρόγραμμα, με στρατηγικό σχεδιασμό μακρόπνοου χαρακτήρα.  Το νέο αυτό 
πρόγραμμα για τη μετανάστευση είναι αναγκαίο να τεθεί σε εφαρμογή το συντομότερο δυνατόν, με την 
ουσιαστική σύμπραξη όλων των εμπλεκομένων ευρωπαϊκών θεσμών και φορέων.   

 Θα πρέπει να υπάρξει στόχευση για τη σωστή εφαρμογή μιας κοινής ευρωπαϊκής πολιτικής ασύλου, 
που θα στηρίζεται στην αμοιβαία εμπιστοσύνη μεταξύ των κρατών μελών, καθώς και για έναν πρωτότυπο και 
ουσιαστικό έλεγχο των δικτύων διακίνησης ανθρώπων στη Μεσόγειο, ώστε το νέο πρόγραμμα να αποδώσει 
καρπούς το συντομότερο.   

 Η νέα μεταναστευτική πολιτική πρέπει να στηρίζεται σε δύο βασικές αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
στις αρχές της αλληλεγγύης και της αμοιβαίας εμπιστοσύνης μεταξύ των κρατών μελών, διαφορετικά ούτε η 
δίκαιη κατανομή των αιτούντων άσυλο μπορεί να τύχει εφαρμογής, αλλά ούτε μπορεί κάποιος να ισχυρίζεται ότι 
ανήκει σε μία ευρωπαϊκή οικογένεια με κοινούς κανόνες.   
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για την Κύπρο, με το πρόβλημα της τουρκικής κατοχής και τη θανάσιμη απειλή του εποικισμού, το 
μεταναστευτικό αποκτά μια ιδιαίτερη διάσταση.  Μια ολοκληρωμένη, σοβαρή και υπεύθυνη μεταναστευτική 
πολιτική είναι αναγκαία, για να προστατεύσει το δικαίωμα του Κυπρίου πολίτη για σιγουριά και ασφάλεια και 
ταυτόχρονα για να αντιμετωπίζει το μετανάστη, τον πρόσφυγα ή και τον παράνομο μετανάστη μέσα από την 
εφαρμογή κανόνων ενός κράτους δικαίου και των κανόνων του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου.   

 ∆υστυχώς, η απουσία μιας αποτελεσματικής μεταναστευτικής πολιτικής για χρόνια είχε δημιουργήσει μια 
εικόνα ανομίας και την αίσθηση ότι στην Κύπρο το μεταναστευτικό είχε πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις.  Τα 
τελευταία χρόνια, λόγω και της οικονομικής κρίσης και με την απόφαση για εφαρμογή αντικινήτρων, το 
πρόβλημα έχει μειωθεί σε πολύ μεγάλο βαθμό.  Παρ’ όλα αυτά, πιστεύουμε ότι χρειάζεται μια πιο 
αποτελεσματική διαχείριση της μετανάστευσης.   

 Για την επίτευξη αυτού του στόχου η Ε∆ΕΚ προτείνει τα ακόλουθα: 

1. Τη θέσπιση κοινών κανόνων στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη νόμιμη μετανάστευση, που θα βασίζονται 
στην αλληλεγγύη και τον επιμερισμό των βαρών, ενώ ταυτόχρονα θα σέβονται πλήρως τις αρμοδιότητες 
των κρατών μελών. 

2. Την εντατικοποίηση των προσπαθειών μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την καταπολέμηση της 
παράνομης μετανάστευσης μέσω μιας κοινής πολιτικής ελέγχου των εξωτερικών συνόρων και 
βελτιωμένης συνεργασίας για την καταπολέμηση της εμπορίας ανθρώπων από εγκληματικά δίκτυα. 

3. Τη σύναψη συμφωνιών με τρίτες χώρες, οι οποίες να συμπεριλαμβάνουν και διαδικασίες επανεισδοχής. 

4. Με την εφαρμογή μέτρων φύλαξης των ακτών και πρόσθετων μέτρων στη γραμμή αντιπαράταξης.  Με 
την οικονομική στήριξη αυτών των μέτρων από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

5. Την επίδειξη μηδενικής ανοχής στην παράνομη μετανάστευση. 

6. Την εφαρμογή ξεκάθαρης πολιτικής απέναντι στους αιτητές πολιτικού ασύλου με την ταχύτατη εξέταση 
των αιτήσεων από τις Αρχές, για να ξεκαθαρίζει ποιοι δικαιούνται άσυλο και ποιοι είναι παράνομοι 
μετανάστες που πρέπει να επαναπροωθηθούν.  

7. Την υιοθέτηση προγραμμάτων για ενσωμάτωση των νομίμων μεταναστών στην κοινωνία.  Με την 
εφαρμογή συγκεκριμένων πολιτικών και διάθεση πόρων στο χώρο της παιδείας, στη διασφάλιση του 
δικαιώματος νόμιμης εργασίας και στον τομέα της καταπολέμησης της μαύρης εργασίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι φανερό ότι χρειάζεται μια ολοκληρωμένη πολιτική μετανάστευσης που θα ανταποκρίνεται στις 
ανάγκες των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα αποδεικνύει στην πράξη ότι εφαρμόζονται οι βασικές 
αρχές της ευθύνης και της αλληλεγγύης.  Μόνο έτσι μπορούμε να αντιμετωπίσουμε τα μεγάλα προβλήματα 
που δημιουργούνται, ώστε να μετατρέψουμε την κρίση σε ευκαιρία για ανάπτυξη και συνοχή της Ενωμένης 
Ευρώπης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Σαρίκα. 

 Ακολουθεί η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τον περασμένο μήνα είχαμε την ευκαιρία να ακούσουμε από πρώτο χέρι, από τον αρμόδιο επίτροπο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για θέματα μετανάστευσης, τη νέα πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στο 
συγκεκριμένο τομέα.  Η νέα μεταναστευτική  πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης μου έχει δημιουργήσει 
ανάμικτα συναισθήματα.  Από τη μια, συγκρατημένη αισιοδοξία, καθώς η πρόταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, αν και δε δίνει λύσεις στα υπαρκτά προβλήματα, βελτιώνει την υφιστάμενη κατάσταση.  Από την 
άλλη, λύπη και στενοχώρια, καθώς στην πράξη υπήρξε παραδοχή του επιτρόπου για ανυπαρξία σχεδιασμού 
τα προηγούμενα χρόνια, γεγονός που δε μας επέτρεψε να σώσουμε χιλιάδες ανθρώπινες ζωές. 

 Η έκρηξη της μεταναστευτικής ροής από τις νότιες προς τις βόρειες ακτές της Μεσογείου τα τελευταία 
χρόνια είναι αποτέλεσμα των αναταραχών, της γεωπολιτικής αστάθειας και της οικονομικής εξαθλίωσης στην 
ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου και στις χώρες της υπόλοιπης Αφρικής.  Η έξαρση των συγκρούσεων στη 
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Συρία, που μετρά 2,3 εκατομμύρια πρόσφυγες, και η οικονομική εξαθλίωση στις χώρες της Αφρικής 
εκτόξευσαν στα ύψη τον αριθμό των ανθρώπων που επιδιώκουν να μεταναστεύσουν στην Ευρώπη.  Την ίδια 
ώρα, η πολιτική αστάθεια στη Λιβύη και στην Αίγυπτο δεν επιτρέπει στις αρχές να ελέγξουν επαρκώς τις ακτές 
στη νότια Μεσόγειο, με αποτέλεσμα να αποτελούν ορμητήριο προς την Ευρώπη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι αλλεπάλληλες ναυτικές τραγωδίες στη Μεσόγειο με θύματα απελπισμένους μετανάστες που 
επιζητούν ένα καλύτερο μέλλον κάτω από συνθήκες ασφάλειας έχουν συγκλονίσει ολόκληρη την 
ανθρωπότητα.  Ταυτόχρονα, έχουν εκθέσει ανεπανόρθωτα την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς παρουσιάστηκε 
αδιάφορη και αδύνατη να πάρει τις απαραίτητες πολιτικές αποφάσεις και να αντιμετωπίσει συλλογικά το 
ζήτημα.  Την ώρα που η Ευρώπη παραμένει απαθής λόγω πολιτικών σκοπιμοτήτων, η Τουρκία αξιοποιεί την 
αδράνεια προς όφελός της.  Φιλοξενεί δύο εκατομμύρια πρόσφυγες στα σύνορα Τουρκίας-Συρίας, 
λαμβάνοντας έτσι τα συγχαρητήρια των χωρών του Συμβουλίου της Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
το έργο της. 

 Όλο αυτό το διάστημα το βάρος του προβλήματος φορτώθηκε στις πλάτες των χωρών της νότιας 
Ευρώπης, ιδιαίτερα στις πλάτες της Ιταλίας, της Ελλάδας και της Μάλτας.  Μετά την τραγωδία στη 
Λαμπεντούζα, τον Οκτώβριο του 2013, και κατόπιν των πιέσεων από οργανισμούς ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
και ευαισθητοποιημένων πολιτών, η ιταλική κυβέρνηση έλαβε τις απαραίτητες πολιτικές αποφάσεις και έθεσε 
σε εφαρμογή την επιχείρηση “Mare Nostrum” του ιταλικού πολεμικού ναυτικού, η οποία συνέβαλε στη διάσωση 
περισσότερων από εκατό χιλιάδες μεταναστών σε ένα χρόνο. 

 Παρά τα θετικά αποτελέσματα του επιχειρησιακού προγράμματος “Mare Nostrum”, η Ιταλία αναγκάστηκε 
να διακόψει την εφαρμογή του, καθώς το κόστος λειτουργίας του έφθασε στα €114.000.000.  Οι εκκλήσεις της 
ιταλικής κυβέρνησης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει το πρόγραμμα ή και να συμβάλει στη 
χρηματοδότησή του δε βρήκαν ανταπόκριση, γιατί δυστυχώς τα εθνικά συμφέροντα και οι πολιτικές 
σκοπιμότητες των κρατών μελών υπερίσχυσαν και δεν επέτρεψαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση να λάβει τις 
απαιτούμενες πολιτικές αποφάσεις.  

 ∆υστυχώς, διαφάνηκε ξεκάθαρα ότι η αρχή της αλληλεγγύης μεταξύ των κρατών μελών δεν υφίσταται.  
Αντί της συνέχισης ενός εκ των πραγμάτων επιτυχημένου προγράμματος η Ευρωπαϊκή Ένωση προχώρησε 
στην εφαρμογή του προγράμματος “Triton”.  Ωστόσο, το πρόγραμμα “Triton”, με μικρότερο προϋπολογισμό και 
πεδίο δράσης, δεν μπορούσε να είναι το ίδιο αποτελεσματικό με το πρόγραμμα “Mare Nostrum”, καθώς δεν 
είχε δικαίωμα δράσης σε διεθνή ύδατα, ώστε να μπορεί να επεμβαίνει και να σώζει ζωές, όταν υπήρχαν 
πλοιάρια σε κίνδυνο σε διεθνή ύδατα.  Το πρόγραμμα “Triton” επικεντρωνόταν απλά στην περιπολία των 
ακτογραμμών.  Στην πράξη το πρόγραμμα “Triton” παρέμενε απλός θεατής στις περιπτώσεις που τα καράβια 
βρίσκονταν σε διεθνή ύδατα και βυθίζονταν, καθώς δεν μπορούσε να προσφέρει καμιά απολύτως βοήθεια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το 2014 σημειώθηκαν περίπου 278 000 παράτυπες διελεύσεις των συνόρων, σύμφωνα με τα στοιχεία 
του Frontex, δηλαδή αριθμός διπλάσιος σε σχέση με το 2011.  Σύμφωνα με στοιχεία του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, το 2012 είχαμε δώδεκα χιλιάδες μετανάστες/πρόσφυγες που έφτασαν στις ακτές της Ευρώπης, εκ 
των οποίων οι εννιά χιλιάδες στην Ιταλία.  Το 2013 είχαμε εξήντα χιλιάδες μετανάστες/πρόσφυγες που έφτασαν 
στις ακτές της Ευρώπης, εκ των οποίων οι σαράντα τρεις χιλιάδες στην Ιταλία.  Το 2014 είχαμε διακόσιες δέκα 
χιλιάδες μετανάστες/πρόσφυγες που έφτασαν στις ακτές της Ευρώπης, εκ των οποίων οι εκατόν εβδομήντα 
χιλιάδες στην Ιταλία.   

 Για τη μεταφορά τους στις ακτές της Ευρώπης η πλειοψηφία των μεταναστών αυτών αποτείνεται σε 
παράνομα κυκλώματα διακίνησης προσώπων.  Ως εκ τούτου, γίνονται αντικείμενο εκμετάλλευσης και θέτουν 
σε κίνδυνο την ίδια τη ζωή τους.  Η μεταφορά τους στις ακτές της Ευρώπης γίνεται με σαπιοκάραβα, τα οποία 
υπερφορτώνονται, ώστε να μεγιστοποιηθεί το κέρδος των διακινητών.  Η εγκληματική δράση των διακινητών 
είχε ως αποτέλεσμα το χαμό χιλιάδων ανθρώπινων ζωών.  Την ίδια ώρα είχαμε πεντακόσιους αγνοούμενους 
το 2012, εξακόσιους το 2013, τρεισήμισι χιλιάδες αγνοούμενους το 2014 και, μέχρι στιγμής, χίλιους 
πεντακόσιους αγνοούμενους για το 2015. 

 Τα δίκτυα διακινητών φαίνεται να είναι πιο ισχυρά από ποτέ.  Η δομή και η λειτουργία τους είναι τόσο 
ανεπτυγμένη, που οι προσπάθειες για αποτελεσματική αντιμετώπισή τους πρέπει να είναι πολυεπίπεδες και 
καλοσχεδιασμένες.  Επίσης πρέπει να ληφθούν πολύ σοβαρά υπόψη οι πρόσφατες δηλώσεις αξιωματούχων 
της κυβέρνησης της Λιβύης περί συνεργασίας του Ισλαμικού Κράτους με τους διακινητές.  Συγκεκριμένα, οι 
πληροφορίες λένε πως το Ισλαμικό Κράτος συνεργάζεται έναντι αμοιβής με τους διακινητές για τη μεταφορά 
τζιχαντιστών -μεταμφιεσμένων σε πρόσφυγες- στην Ευρώπη, ώστε να επιχειρήσουν τρομοκρατικές επιθέσεις 
σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής παρουσιάζεται σε μια περίοδο που υπολογίζεται πως πέραν 
των εβδομήντα χιλιάδων ανθρώπων βρίσκονται στις νότιες ακτές της Μεσογείου και αναμένουν μέσο 
μεταφοράς, ενώ άλλες τόσες βρίσκονται καθοδόν προς τις ακτές αναμένοντας να πάρουν τη σειρά τους. 

 Στις προκλήσεις αυτές η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να είναι έτοιμη να δώσει απαντήσεις.  Όπως έχω 
αναφέρει στην εισαγωγή μου, η πρόταση κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Η πρόταση απαντά θετικά σε 
ορισμένα καυτά ζητήματα, όπως για παράδειγμα ο δικαιότερος καταμερισμός των βαρών στα κράτη μέλη μέσα 
από τη δημιουργία ενός δικαιότερου και αποτελεσματικότερου μηχανισμού μετεγκατάστασης προσφύγων στις 
χώρες της νότιας και της βόρειας Ευρώπης, η πιο δραστική αντιμετώπιση των διακινητών, η ενίσχυση των 
κρατών μελών που αντιμετωπίζουν περισσότερο τις συνέπειες του μεταναστευτικού κύματος και φυσικά η πιο 
ανθρώπινη μεταχείριση των μεταναστών. 

 Πιο συγκεκριμένα, η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής βασίζεται σε τέσσερις άξονες: 

1. Τη διάσωση ζωών και την ασφάλιση των εξωτερικών συνόρων μέσα από την ενίσχυση του ρόλου και 
των ικανοτήτων της Frontex, την ενίσχυση της ικανότητας τρίτων χωρών για διαχείριση των συνόρων 
τους, την περαιτέρω σύμπτυξη, εφόσον χρειάζεται, ορισμένων δράσεων της ακτοφυλακής σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Τη θέσπιση μιας ισχυρής κοινής πολιτικής ασύλου μέσα από μια πλήρη και συνεκτική εφαρμογή του 
κοινού ευρωπαϊκού συστήματος ασύλου, κυρίως με την προώθηση της συστηματικής ταυτοποίησης και 
της λήψης δακτυλικών αποτυπωμάτων και με προσπάθειες περιορισμού της κατάχρησής του, την 
ενίσχυση των διατάξεων για την ασφαλή χώρα καταγωγής, οι οποίες περιέχονται στην Οδηγία για τη 
διαδικασία παροχής ασύλου και την αξιολόγηση, και πιθανώς την αναθεώρηση του κανονισμού 
“∆ουβλίνο ΙΙ” εντός του 2016.  Είναι πάρα πολύ σημαντικό να προχωρήσει η αναθεώρηση του “∆ουβλίνο 
ΙΙ”, ώστε η κατανομή των βαρών να είναι ισότιμη σε όλα τα κράτη μέλη και να εφαρμοστεί στην πράξη η 
βασική αρχή της αλληλεγγύης μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Την εισαγωγή μιας νέας πολιτικής για τη νόμιμη μετανάστευση με στόχο τη διατήρηση της Ευρώπης, η 
οποία βρίσκεται αντιμέτωπη με δημογραφική παρακμή, ως ελκυστικού προορισμού για τους μετανάστες, 
κυρίως με τον εκσυγχρονισμό και την αναμόρφωση του καθεστώτος για την μπλε κάρτα, τον 
επαναπροσδιορισμό των προτεραιοτήτων των πολιτικών ένταξης και τη μεγιστοποίηση των οφελών της 
μεταναστευτικής πολιτικής για τα άτομα και τις χώρες προέλευσης, μεταξύ άλλων, με φθηνότερα, 
ταχύτερα και ασφαλέστερα συστήματα μεταφορών μέσω εμβασμάτων.  Μια πολιτική δηλαδή 
ολοκληρωμένη θα μπορέσει να είναι ισότιμη και ισόρροπη και δε θα εξαρτάται από την προαίρεση της 
κάθε χώρας να επιλέξει ποια επαγγέλματα και ποιους μετανάστες θα δεχθεί στα όριά της. 

4. Τη μείωση των κινήτρων για παράτυπη μετανάστευση μέσα από την απόσπαση Ευρωπαίων 
αξιωματούχων που θα λειτουργούν ως σύνδεσμοι για θέματα μετανάστευσης στις αντιπροσωπίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σημαντικές τρίτες χώρες, την τροποποίηση της νομικής βάσης της Frontex, 
ώστε να ενισχυθεί ο ρόλος της σε θέματα επαναπατρισμού, την αποτελεσματική αντιμετώπιση των 
διακινητών και τη μετατροπή της διακίνησης σε μια εξαιρετικά επικίνδυνη και χαμηλού κέρδους 
εγκληματική δραστηριότητα. 

 Πέρα από τα μέτρα τα οποία περιλαμβάνονται στην πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, έχω την 
άποψη πως η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει υποχρέωση να εντάξει σε αυτήν ακόμη ορισμένα μέτρα όπως: 

1. την αντιμετώπιση των γενεσιουργών αιτιών της μετανάστευσης στις χώρες προέλευσης, 

2. την παροχή βοήθειας και στήριξης στις χώρες αναχώρησης με έργα ανάπτυξης, ώστε να μειωθεί το 
μεταναστευτικό ρεύμα από τις χώρες αναχώρησης, 

3. την αναγνώριση των υλικών μέσων που διαθέτουν τα δίκτυα διακίνησης και την καταστροφή τους τόσο 
σε διεθνή ύδατα όσο και στις ακτές της Λιβύης, 

4. την άμεση αλλαγή του κανονισμού “∆ουβλίνο ΙΙ”, όπως είπα προηγουμένως, ώστε να επιτύχουμε 
πραγματικά το δίκαιο καταμερισμό των βαρών στα κράτη μέλη. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η ορθή διαχείριση της μετανάστευσης αποτελεί πρόκληση για ολόκληρη την Ευρώπη και ως τέτοια 
πρέπει να αντιμετωπίζεται.  Το ζήτημα δεν αφορά μόνο τις χώρες της πρώτης γραμμής, δηλαδή τις χώρες της 
νότιας Ευρώπης, αλλά και την Ευρώπη στο σύνολό της.  Εάν το θέμα δεν αντιμετωπιστεί ως θέμα που αφορά 
όλη την Ευρώπη, τότε λυπάμαι να παρατηρήσω ότι η συνοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πληγεί 
ανεπανόρθωτα. 

 Οι πολιτικές αποφάσεις πρέπει να προχωρήσουν άμεσα, γιατί την περίοδο του καλοκαιριού, λόγω των 
ευνοϊκών καιρικών συνθηκών, η μεταναστευτική ροή αυξάνεται και η εφαρμογή της ενιαίας μεταναστευτικής 
πολιτικής από την Ευρώπη, βασισμένη στις αρχές της αλληλεγγύης για ισότιμη κατανομή βαρών, δεν έχει να 
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κάνει μόνο με θέματα ασφάλειας των Ευρωπαίων πολιτών, αλλά και εφαρμογής των βασικών ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των μεταναστών. 

 Η πρόταση του κ. Αβραμόπουλου αποτελεί μια θεωρητική προσέγγιση της μεταναστευτικής πολιτικής, η 
οποία όμως πρέπει να γίνει πράξη.  Αυτή τη στιγμή έχουμε μπροστά μας σωρεία αντιδράσεων από κράτη μέλη 
που αντιτίθενται στην πρόταση.  Είναι η Ουγγαρία, είναι η ∆ανία, είναι η Γαλλία, είναι και άλλες χώρες που δεν 
αποδέχονται αυτή την πρόταση για τα δικά τους εθνικά συμφέροντα.  Θεωρώ απογοητευτικές τις αντιδράσεις 
των χωρών αυτών, καθώς δε συνάδουν με τις αρχές της αλληλεγγύης στις οποίες εδράζεται η Ευρωπαϊκή 
Ένωση.   

 Τόσο οι Ευρωπαίοι ηγέτες όσο και οι ευρωβουλευτές, αλλά και οι πολιτικές ομάδες στο 
Eυρωκοινοβούλιο πρέπει να αναλάβουν τις δικές τους ευθύνες.  Τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει 
να συμπεριφερθούν υπεύθυνα, ώστε να γίνει το πρώτο βήμα προς μια ολοκληρωμένη πολιτική για τη 
μετανάστευση, που θα προστατεύει την ανθρώπινη ζωή, θα τιμωρεί τους εγκληματίες που εκμεταλλεύονται την 
ανθρώπινη δυστυχία και θα διαχειρίζεται συλλογικά τις προκλήσεις και τα προβλήματα. 

 Τέλος, απαντώντας στον κ. Αβραμόπουλο, θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: Η Ευρώπη πρέπει να 
αποδείξει πως δεν τρέχει πίσω από την κρίση στη Μεσόγειο, ότι δηλαδή λειτουργεί ως Προμηθέας και όχι ως 
Επιμηθέας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακολουθεί ο κ. Γιάννος Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Μέχρι το τέλος του 2013, 51,2 εκατομ. άνθρωποι εκδιώχθηκαν βίαια από τη χώρα τους ένεκα διωγμών, 
συγκρούσεων, γενικευμένης βίας ή καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων τους.  Εάν, συνάδελφοι, αυτά 
τα 51,2 εκατομ. ανθρώπων αποτελούσαν έθνος, τότε θα ήταν το εικοστό έκτο σε μέγεθος κράτος του κόσμου.  
Οι αριθμοί είναι συγκλονιστικοί.  Ανέφερε προηγούμενα η συναδέλφισσα η Αθηνά η Κυριακίδου ότι το 2013 60 
000 άνθρωποι προσέγγισαν τις ευρωπαϊκές ακτές, ενώ από τις αρχές του 2014 μέχρι το Σεπτέμβρη ο αριθμός 
εκτινάχθηκε στις 130 000.   

 Η νέα ευρωπαϊκή προσέγγιση δεν είναι και ό,τι το καλύτερο, να μας δηλώνει η μεγάλη Γερμανία ότι είναι 
πρόθυμη να δεχτεί 9 000, λέει, πρόσφυγες.  Και για όσους από μας συμμετέχουμε σε ευρωπαϊκές συνόδους 
που αφορούν τα θέματα της μετανάστευσης κάθε άλλο παρά ελπιδοφόρα είναι τα μηνύματα και κάθε φορά όλο 
και περισσότερο απομονωμένοι ως Κύπρος νιώθουμε από τον παραγκωνισμό της χώρας μας ως μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του προβλήματος αυτού. 

 Οπωσδήποτε τα θέματα που συζητούμε σήμερα στην ολομέλεια είναι σημαντικά, αλλά και κρίσιμα από 
τη φύση τους.  ∆εν έγιναν κρίσιμα τους τελευταίους μήνες, γιατί αυξήθηκαν οι μεταναστευτικές ροές από τις 
περιοχές της Ασίας και Ανατολικής Μεσογείου προς την Ευρώπη.  ∆εν έγιναν ξαφνικά κρίσιμα, διότι μας 
επηρέασε ως Ευρώπη και έτσι ως κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγκαστικά το θέσαμε ψηλά στις 
προτεραιότητες και τον προβληματισμό μας για λήψη αποφάσεων, αν και για μερικές κυρίαρχες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτή είναι η πραγματικότητα.  Αρχίζει να τους αγγίζει αυτό και ενδιαφέρονται.  Κρίσιμο 
και κεφαλαιώδες πρόβλημα έπρεπε να γνωρίζουν ότι θα προέκυπτε από τη στιγμή που οι Ηνωμένες Πολιτείες 
της Αμερικής, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισαν πως θα επέβαλλαν την Αραβική Άνοιξη, τις τάχατες 
μεταρρυθμίσεις, σε χώρες όπως η Λιβύη και τελικά το μόνο που κατάφεραν είναι να αποσταθεροποιήσουν τις 
χώρες, να προσφυγοποιήσουν κόσμο, να προκαλέσουν ακυβερνησία, χάος, αλλά και δουλέμπορους.  

 Σήμερα ζούμε τον αντίκτυπο της αποτυχίας ενός συστήματος να δημιουργήσει συνθήκες ειρήνης και 
ανάπτυξης σε χώρες πέραν του λεγόμενου “δυτικού κόσμου”, αναγκάζοντας ή καλύτερα εξαναγκάζοντας 
πληθυσμούς να μεταναστεύσουν στο όραμα μιας καλύτερης διαβίωσης.  Να μην παραγνωρίζουμε όμως ότι την 
ίδια στιγμή ζούμε και την αποτυχία ενσωμάτωσης των μεταναστών στα περισσότερα κράτη, αφού μέρα με τη 
μέρα εξαφανίζεται η ανεκτικότητα έναντι των μειονοτήτων και των αλλοδαπών.  Όλα αυτά μαζί φέρνουν τις 
κοινωνίες στα όριά τους και έτσι, εκτός από το ζήτημα της μετανάστευσης, έχουμε να καταπολεμήσουμε το 
πραγματικό πρόβλημα, ότι περιθωριακές, ακραίες και μισάνθρωπες δυνάμεις κινούνται και κερδίζουν έδαφος.  
Η δυσαρέσκεια για την οικονομική και κοινωνική κατάσταση του κόσμου, ο ανταγωνισμός δυνάμεων να 
εκμεταλλευτούν και να υπερισχύσουν ενισχύουν τις εθνικιστικές ιδέες και τα ακροδεξιά κόμματα. 

 Χρειάζεται η σημερινή κυβέρνηση να συμβάλει σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο με ενέργειες που 
μοναδικό σκοπό και στόχο θα έχουν την προστασία της ζωής και των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  
Αυτή είναι η λύση και όχι η συγκρότηση στρατών, για να αποτρέψουμε τις μεταναστευτικές ροές, όπως 
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ανακοίνωσε πρόσφατα η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ούτε μπορεί να αποτελέσει άλλοθι και δικαιολογία η δήλωση 
του γενικού γραμματέα του ΝΑΤΟ ότι στα καραβάνια των προσφύγων που έρχονται προς Ευρώπη υπάρχουν 
τζιχαντιστές και άρα έτσι θα δικαιολογηθεί η όποια στρατιωτική επιχείρηση στα νερά της ευρύτερης περιοχής, 
κάτι που βέβαια, και να γίνει, χρειάζεται την απόφαση του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.   

 Τα αίτια και τα αιτιατά, συνάδελφοι, συνάδελφισσες, της κατάστασης είναι γνωστά.  Αυτό που σήμερα 
συζητούμε ως μεταναστευτική κρίση είναι το αποτέλεσμα των επιδρομών και των πολέμων στη Μεσόγειο με τις 
χιλιάδες ανθρώπων να επιχειρούν να διαφύγουν αναζητώντας ασφάλεια και προστασία.  Βασικότερη αιτία που 
κύματα μεταναστών θυματοποιούνται και γίνονται πρόσφυγες είναι η αποσταθεροποίηση ολόκληρης της 
Μέσης Ανατολής από αυτούς που πάντα είχαν συμφέρον να κρατούν μια ολόκληρη περιοχή του πλανήτη σε 
αστάθεια και έκρυθμη κατάσταση.  Η συνεχώς επιτεινόμενη αστάθεια στην περιοχή προδιαγράφει και την 
κλιμάκωση και των μεταναστευτικών ρόλων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τη μονιμότητα της παρουσίας των 
αιτητών ασύλου στις κοινωνίες υποδοχής τους.  Οι λαοί της Ευρώπης πρέπει να απαιτήσουν τερματισμό των 
πολέμων και των επιδρομών.  Το ίδιο και εμείς εδώ στην Κύπρο οφείλουμε να απαιτήσουμε από την 
κυβέρνηση να εγκαταλείψει την πολιτική στήριξης και συμμετοχής σε επεμβάσεις που αποφασίζονται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση σε συνεργασία με το ΝΑΤΟ και τις ΗΠΑ.   

 Ως Κύπρος μπορούμε και πρέπει να συμβάλουμε με ενέργειες που αποσκοπούν στην προστασία της 
ανθρώπινης ζωής και των θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Να μετατρέψουμε το μηχανισμό της 
Frontex από συνοριοφυλακή σε μηχανισμό διάσωσης της ζωής των μεταναστών.  Να απαιτήσουμε να 
προχωρήσει η δημιουργία κοινής πολιτικής ασύλου στη βάση αλληλεγγύης, σεβασμού και αξίας της ζωής και 
των υπαρχουσών άναρχων συνθηκών διεθνώς, που χαρακτηρίζονται από πολέμους και φτώχια.  Να 
απαιτήσουμε την κατάργηση του συστήματος του ∆ουβλίνου που οξύνει τις ανθρωπιστικές κρίσεις, ώστε να 
προχωρήσει η παροχή ταξιδιωτικών εγγράφων προς τους μετανάστες και πρόσφυγες, για να μεταβούν στη 
χώρα προορισμού τους. 

 Ως κράτος οφείλουμε να δημιουργήσουμε αξιοπρεπείς συνθήκες προσωρινής φιλοξενίας των αιτητών 
ασύλου, που στηρίζονται στα πρότυπα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, με την οικονομική συνδρομή 
βέβαια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και να διασφαλίσουμε γρήγορη και δίκαιη απονομή ασύλου στους 
μετανάστες που πληρούν τα κριτήρια των διεθνών συμβάσεων.  Πρέπει να παρέχονται λύσεις στα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες και οι ευάλωτες ομάδες μεταναστών με λήψη συγκεκριμένων μέτρων, όπως 
η ενίσχυση της οικογενειακής επανένωσης, της εγκατάστασης και μετεγκατάστασής τους, καθώς και της 
έκδοσης αδειών παραμονής για ανθρωπιστικούς λόγους.   

 Άμεσα η κυβέρνηση οφείλει να ανταποκριθεί στα προβλήματα που αντιμετωπίζουν διάφορες κατηγορίες 
προσφύγων.  Βελτιώνοντας την πρόσβασή τους στις κρατικές υπηρεσίες, πρέπει να αναληφθούν δράσεις για 
ενημέρωση των δικαιωμάτων και υποχρεώσεών τους.  Μόνο έτσι θα μιλάμε για μια ολοκληρωμένη 
μεταναστευτική πολιτική που να καλύπτει όλο το φάσμα των θεμάτων που άπτονται της εισόδου, της 
παραμονής και της πρόσβασης σε εργασιακά και κοινωνικά δικαιώματα, με προσήλωση στο σεβασμό των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.   

 Ανάγκη υπάρχει επίσης για αναθεώρηση της στρατηγικής απασχόλησης ξένου εργατικού δυναμικού στη 
βάση της αρχής της ίσης μεταχείρισης στην απασχόληση με κύριο στόχο την καταπολέμηση της εργασιακής 
εκμετάλλευσης των μεταναστών.  Αποφασιστικές τομές πρέπει να λάβουν χώρα και στο θεσμικό πλαίσιο για 
την καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων για σεξουαλική ή/και εργασιακή εκμετάλλευση, έτσι ώστε να 
επιτευχθεί αποτελεσματική καταστολή ή πρόληψη του σοβαρού αυτού εγκλήματος και η προστασία των 
θυμάτων.   

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 ∆εν είναι με λόγια που λύνονται αυτά τα ζητήματα· είναι με πράξεις και δράσεις καλά μελετημένες, 
οργανωμένες στα πλαίσια του διεθνούς δικαίου, αλλά κυρίως βασισμένες στις αρχές της αλληλεγγύης που θα 
καταφέρουμε να ανταποκριθούμε σε όλα αυτά τα ζητήματα, ζητήματα που δεν αφορούν μόνο τους άλλους, 
αφορούν όλους μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε. 

 Ακολουθεί ο κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα προσπαθήσω στην ομιλία μου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να οριοθετήσω τα πράγματα 
ξεκινώντας από το εξής:  Η Κύπρος έχει συμβατικές υποχρεώσεις που πηγάζουν από διεθνή σύμφωνα, χάρτες 
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δικαιωμάτων, τη Συνθήκη της Γενεύης να υπερασπίζεται τους πρόσφυγες, τους πολιτικούς πρόσφυγες, τους 
αιτητές πολιτικού ασύλου και να τους παρέχει τα ελάχιστα εκείνα εφόδια για αξιοπρεπή διαβίωση, ενόσω 
φιλοξενούνται στη χώρα μας.  Όμως, την ίδια ώρα, δεν έχει καμία υποχρέωση να δεχθεί κύματα 
λαθρομεταναστών.  Και πρέπει να ξεχωρίσουμε την αντιμετώπιση της παράνομης μετανάστευσης από τη 
χορήγηση ιθαγένειας και να πούμε ότι κάθε χώρα, κάθε λαός -και αυτό σε δεδομένη ιστορική περίοδο- δεν 
αντέχει τον οποιονδήποτε αριθμό μεταναστών.  Υπάρχει πάντοτε ένα ανώτατο όριο το οποίο οφείλει η κάθε 
χώρα και ιδιαίτερα η πατρίδα μας να το διαφυλάσσει.  Όταν παραβιάζεται αυτό το όριο, απειλείται η ίδια η 
κοινωνική συνοχή.   

 Είναι γνωστό σε όλους και όλες σας ότι από την αρχαιότητα κάθε κράτος, κάθε πολιτεία προϋπέθετε και 
προϋποθέτει έναν κοινό πολιτισμικό παρανομαστή που εξασφάλιζε και εξασφαλίζει την κοινωνική συναίνεση, 
την κοινωνική συνοχή και την ελεύθερη πολιτική βούληση των γενεών να ανήκουν στο ίδιο κράτος και γι’ αυτό 
ανέκαθεν κάθε κράτος είχε μεταναστευτική πολιτική, τουλάχιστον τα σοβαρά κράτη.  Για παράδειγμα, στην 
αρχαιότητα είχαμε την πολιτική της ξενηλασίας, της μετοικεσίας, της ισοτέλειας και την πολιτική της 
πολιτογράφησης.   Σημειώνω σε παρένθεση ότι αυτός ακόμα ο ίδιος ο Περικλής δυσκολεύτηκε πάρα πολύ να 
εγγράψει ως Αθηναίους πολίτες τα παιδιά του.  Η επιβίωση κάθε λαού δεν έχει να κάνει τίποτε με τη 
φιλανθρωπία των ανθρώπων απέναντι σε αδικημένους πολίτες άλλων χωρών.  Και δε γίνεται -και λυπούμαι 
που το άκουσα σήμερα- κάποιοι να αφήνουν το δρόμο ανοιχτό, ότι θα υποβάλλεται σε θυσίες ο κυπριακός 
λαός, θα φορολογούνται οι πολίτες του, απλά για να διορθώσουμε τα αδιόρθωτα σε άλλες χώρες της περιοχής 
μας! 

 Έχει γίνει λόγος και γίνεται συχνά-πυκνά για πολυπολιτισμικές κοινωνίες.  Πολυπολιτισμικές κοινωνίες, 
αγαπητοί μου συνάδελφοι, ήταν κατά την αρχαιότητα η Περσική Αυτοκρατορία, ήταν η αυτοκρατορία του 
Μεγάλου Αλεξάνδρου, η Ρωμαϊκή Αυτοκρατορία και στα μετέπειτα χρόνια ήταν η Οθωμανική, η Σοβιετική, η 
Βρετανική Αυτοκρατορία.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τη Βυζαντινή Αυτοκρατορία είπες την; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Και η Βυζαντινή.  Έχετε απόλυτο δίκαιο.   

 Σε αυτές τις περιπτώσεις μόνο υπήρξαν πολυπολιτισμικές κοινωνίες, δηλαδή όταν υπήρχε η αβάσταχτη 
βία ενός στρατοκρατικού καθεστώτος.  Στην Αμερική υπάρχουν εκατομμύρια Κινέζοι, Έλληνες, Ιταλοί, 
Πορτορικανοί, αλλά ο πολιτισμός της  Αμερικής δεν είναι ούτε κινέζικος, ούτε ελληνικός· είναι ο αμερικανικός 
πολιτισμός.  Στη Γερμανία υπάρχουν επίσης 3 εκατομ. Τούρκοι, υπάρχουν Έλληνες, υπάρχουν απ’ όλες τις 
χώρες τις γνωστές, αλλά ο πολιτισμός της Γερμανίας είναι γερμανικός πολιτισμός.  Πολυπολιτισμική επομένως 
σήμερα είναι μόνο η υφήλιος, πλην της Σιγκαπούρης.  Εκεί ξέρετε τι καθεστώς υπάρχει και πρέπει να 
ενοχλούμαστε, όταν ακούμε συναδέλφους να εγκωμιάζουν τη Σιγκαπούρη ως πρότυπο χώρας και κράτους 
που πρέπει εμείς οι υπόλοιποι να ακολουθούμε. 

 Το κράτος μας λοιπόν έχει ηθικές πολιτικές υποχρεώσεις απέναντι σε πρόσφυγες να τους φιλοξενεί, 
γιατί στις χώρες τους κινδυνεύει η ζωή τους.  Κινδυνεύει η ζωή τους για τις απόψεις τους, για τη θρησκεία τους, 
για τις τοποθετήσεις τους.  Σ’ αυτούς τους ανθρώπους, που είναι η πρώτη κατηγορία μεταναστών, έχουμε κάθε 
ηθική υποχρέωση να ανταποκριθούμε σε όσα υπογράψαμε, προπαντός δε στον πολιτισμό μας.   

 Υπάρχουν οι μετανάστες οι κοινοτικοί.  Οι κοινοτικοί μετανάστες για την Κύπρο είναι δύναμη.  Είναι 
δύναμη!  Όμως η Κύπρος, όπως και κάθε άλλο κράτος της Ευρώπης, έχει το δικαίωμα να ρυθμίσει τα 
εργασιακά αυτών των κοινοτικών μεταναστών.  Για παράδειγμα, μπορούσε, και μπορεί ακόμα, να επιβάλει την 
εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας, όπως έκαμε η Γαλλία, για το διορισμό όλων των ξένων κοινοτικών στο 
γαλλικό δημόσιο και για σειρά επαγγελμάτων.  ∆ηλαδή ο Γάλλος νομοθέτης είπε:  «Θέλεις να ’σαι γιατρός, να 
ασκείς το επάγγελμα του γιατρού στη Γαλλία;  Εφόσον οι ασθενείς σου πρέπει να ’ναι Γάλλοι, θα πρέπει 
στοιχειωδώς να ομιλείς τη γαλλική.».  Το ίδιο και η Γερμανία.  Παρακάτω θα σας πω παράδειγμα πότε τους 
εγγράφουν. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Και η Κύπρος. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ακόμα η Κύπρος. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχουμέν τους στη νομοθεσία! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Κυρία Μισιαούλη, άστε με να ολοκληρώσω, αν θέλετε, διότι την τελευταία φορά που το εισηγήθηκα, στην 
προηγούμενή μου θητεία, η συναγωνίστριά σας, η σύντροφός σας η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους μού έσουρε 
τα εξ αμάξης, ότι είμαι ξενοφοβικός, ρατσιστής και τα διάφορα!  Λοιπόν, μη μου το λέτε! 

 Υπάρχει όμως και μια άλλη κατηγορία μεταναστών, οι λαθρομετανάστες.  Σε αυτούς δεν μπορεί να 
υπάρξει καμία υποχώρηση.  Πρέπει να στέλλονται πίσω στις χώρες από τις οποίες προήλθαν. 

 Πάμε τώρα στα ζητήματα των πολιτικών.  Ο Χέλμουτ Σμιτ είπε ότι ήταν λάθος μεγάλο της Γερμανίας 
μετά το Μεγάλο Πόλεμο το γεγονός ότι αγνόησε το θρησκευτικό συναίσθημα των μεταναστών που πήγαιναν 
στη Γερμανία.  Και είπε επίσης ότι το θρησκευτικό συναίσθημα δεν είναι μια παρωχημένη μόδα που προϊόντως 
του χρόνου εξασθενεί.  Και έφερνε παράδειγμα ο ίδιος αυτός ηγέτης το εξής γεγονός:  Εκατοντάδες χιλιάδες 
λόγω της σοβιετικής μεγάλης δύναμης έφυγαν από τη Σοβιετική Ένωση και πήγαν στη Γαλλία, Πολωνοί, 
Ούγγροι, Ρουμάνοι, Ρώσοι, Βούλγαροι.  Όλες αυτές λοιπόν οι εκατοντάδες χιλιάδες δεν είχαν την απαίτηση να 
προσαρμοστεί η Γαλλία στις επιμέρους εθνικές τους καταγωγές.  Προσαρμόστηκαν ωφέλιμα, εντάχθηκαν 
χρήσιμα στη γαλλική κοινωνία και πάρα πολλοί από αυτούς, πάρα πολλοί, εκατοντάδες, ξεχώρισαν.  Άλλοι 
έγιναν μέλη της γαλλικής Γερουσίας, άλλοι έγιναν μέλη της γαλλικής Βουλής, άλλοι έγιναν δήμαρχοι, 
συγγραφείς, επιστήμονες, μάλιστα διακεκριμένοι, στη Γαλλία.  Την ίδια περίοδο εκατοντάδες χιλιάδες 
μετανάστες μουσουλμάνοι πήγαν στη Γαλλία από αφρικανικές χώρες, πήγαν και στη Γερμανία. είπαμε για τα 
τρία εκατομμύρια Τούρκων.  Αυτό που παρατηρήθηκε ήταν η γκετοποίηση, ήταν η αυτοαπομόνωση, ήταν η 
διατήρηση των ηθών και εθίμων που κουβαλούσαν από τις χώρες τους.  Μάλιστα πολλά από αυτά τα έθιμα -θα 
θυμάστε το “Λουλούδι της Ερήμου”, την ταινία- πολλά από αυτά τα έθιμα συγκρούονταν με τον ποινικό κώδικα 
της κάθε χώρας.  Για παράδειγμα, οι μουσουλμάνοι στη ∆ανία και στη Σουηδία απολαμβάνουν το 40% του 
κράτους πρόνοιας, αλλά έχουν και τα σκήπτρα στους βιασμούς.  Το 1998 οι μουσουλμάνοι του Βελγίου 
ανακήρυξαν κοινοβούλιο μουσουλμάνων και επειδή η Υπουργός ∆ημόσιας Τάξης -γυναίκα ήταν- αρνήθηκε να 
τους αναγνωρίσει, παρ’ ολίγον να καούν οι Βρυξέλλες από τις αντιδράσεις.   

 Τι θέλω να πω με αυτά που σας είπα;  Ότι σ’ αυτό τον τόπο θα πρέπει να αποφασίσουμε ήρεμα πόσους 
ξένους μετανάστες αντέχει η χώρα μας, από ποιες πολιτισμικές ζώνες θα έρχονται εδώ και προπάντων θα 
πρέπει να τολμήσουμε αυτούς τους μετανάστες να τους εντάξουμε ωφέλιμα στην κυπριακή κοινωνία.  Είναι 
απαράδεκτο το γεγονός ότι ακόμα εξακολουθούμε να έχουμε παιδιά, κοινοτικούς μάλιστα, στις τάξεις στα 
σχολεία και απλά παραχωρούμε κάποιες ώρες, για να μάθουν την ελληνική γλώσσα!  Η γλώσσα είναι η πρώτη 
γέφυρα, για να σπάσει η απομόνωση των μεταναστών.   

 Η Γερμανία την ίδια ώρα υποχρεώνει τα μεγάλα εργοστάσιά της να πηγαίνουν Γερμανοί φιλόλογοι δύο 
φορές τη βδομάδα και να διδάσκουν τη γερμανική γλώσσα και τη γερμανική ιστορία στα εργοστάσια.  Το 
κόστος το καταβάλλει το κράτος.  Για ποιο λόγο νομίζετε;  ∆ιότι σε βάθος χρόνου αυτοί οι μετανάστες, αν δε 
μάθουν τα γερμανικά, αν δεν ενσωματωθούν στη γερμανική κοινωνία, το κόστος που θα έχει αυτή η μη 
ενσωμάτωση στο γερμανικό ιστό θα στοιχίσει πολλαπλάσια εκατομμύρια απ’ ό,τι η ένταξή τους.   

 Θα κλείσω, αγαπητοί μου φίλοι, αυτή την παρέμβαση με τα εξής:   

 Το 10% όσων βρίσκονται αυτή την ώρα που μιλούμε στην Ελλάδα, το 10%, δε γεννήθηκε στην Ελλάδα.  
Στην Κύπρο το 12% όσων βρίσκονται εδώ δεν έχουν γεννηθεί εδώ. έξω οι έποικοι.  ∆έον να σημειωθεί ότι, όταν 
μία χώρα εισβάλλει σε μία άλλη, όπως έκαμε η Τουρκία στην Κύπρο, η πιο μεγάλη δύναμη που κατατρώει την 
ταυτότητα και το λαό αυτής της χώρας είναι το να κουβαλήσει εποίκους, όπως έκαμε η Τουρκία.   

 Άρα, η Κύπρος δεν αντέχει μια άοπλη εισβολή εκατομμυρίων που μας περιβάλλουν, που κάποτε -δε θα 
κάμω αναφορά στις κυβερνήσεις- απλά κυβερνητικοί λανθασμένοι χειρισμοί μετέτρεψαν την Κύπρο σε έναν 
ηλιόλουστο, ελκυστικότατο προορισμό για όλους τους μετανάστες της γύρω περιοχής.  Για παράδειγμα, μία 
λανθασμένη απόφαση αυτού του κοινοβουλίου το 2006 παρείχε τα ίδια δικαιώματα, τις ίδιες παροχές του 
Κύπριου πολίτη, που υποτίθεται προϋπέθετε σειρά υποχρεώσεων, τα ίδια ωφελήματα και στον ξένο.  Αυτό το 
πράγμα μάς εστοίχισε.  Έγινε μεγάλη διόρθωση, είπε ο συνάδελφος ο κ. Σαρίκας.  Χαίρομαι που το ακούω από 
τα χείλη της αντιπολίτευσης, αλλά ούτε τούτο είναι αρκετό.  ∆εν είναι ούτε τούτο αρκετό.  Κατά μέσο όρο στην 
ευρωπαϊκή ήπειρο, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 3,8% κάθε λαού είναι ξένοι.  Στην Ελλάδα, είπαμε, είναι 10%, 
στην Κύπρο είναι 12%.  ∆ηλαδή με άλλα λόγια πρέπει να αποφασίσουμε το αυτονόητο, αγαπητοί μου 
συνάδελφοι:  Πόσα τοις εκατό αντέχει αυτός ο τόπος;  Για ποιες δουλειές χρειάζονται οι μη κοινοτικοί;  Και για 
τους κοινοτικούς, ιδίως τους κοινοτικούς, τους οποίους, επαναλαμβάνω, θεωρώ δύναμη για την οικονομία μας, 
δύναμη για την Κύπρο, θα πρέπει να βρούμε γρήγορους, αποτελεσματικούς τρόπους ένταξής τους, 
τουλάχιστον των παιδιών τους και των επόμενων γενιών, στην κυπριακή πραγματικότητα. 

 Θα κλείσω λέγοντας ότι δε διαφωνεί κανένας ότι θα πρέπει να δείχνουμε το ανθρώπινό μας πρόσωπο 
σε κάθε αιτητή ασύλου, σε κάθε πολιτικό πρόσφυγα, σε κάθε δυστυχισμένο.  Εκεί που υπάρχει όμως η μεγάλη 
διαφωνία μας είναι ότι οι πόροι είναι περιορισμένοι, τα δεδομένα της χώρας είναι συγκεκριμένα, οι περιστάσεις 
που διέρχεται ο λαός μας, δηλαδή οι φορολογούμενοί μας, είναι εξαιρετικά δυσμενείς και δεν μπορούμε να 
προβάλλουμε το ανεδαφικό επιχείρημα ότι αυτούς τους ανθρώπους, τους δικούς μας, θα πρέπει να τους 
φορολογούμε, για να αντισταθμίσουμε γεγονότα σε άλλες χώρες.  
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 Έχει λεχθεί από τον κ. Λαμάρη και λέχθηκε και σε προγενέστερα χρόνια από την κ. Κουκουμά ότι 
περίπου εργάτες δικοί μας και ξένοι μετανάστες να οργανωθούμε μαζί, να παλέψουμε στον ίδιο αγώνα.  ∆ε 
γίνονται αυτά τα πράγματα.  Και δε γίνονται για έναν απλό λόγο:  Άλλη η αφετηρία του ενός, άλλη η αφετηρία 
του άλλου και τη νύφη στο τέλος την πληρώνει μόνο ο ένας.  

 Γι’ αυτό η έκκλησή μας προς την κυβέρνηση είναι ότι θα πρέπει την ήδη καλή μεταναστευτική πολιτική 
που εγκαινίασε στον τομέα των επιδομάτων να την ενισχύσει με συγκεκριμένους όρους και προϋποθέσεις για 
το πότε κάποιος εγγράφεται ως Κύπριος, πέραν του γεγονότος της οικονομικής ενίσχυσης που πρέπει να φέρει 
μαζί του.  ∆ε θέλουμε μόνο Κύπριους υπηκόους όσους ξένους ’γοράζουν την υπηκοότητα, υπάρχουν και 
συνάνθρωποί μας άλλοι που αξίζει τον κόπο να τους έχουμε Κύπριους πολίτες.  Θα πρέπει να συντομεύσει 
πάρα πολύ το διάστημα εξέτασης των αιτητών πολιτικού ασύλου και όσοι δεν τυγχάνουν της έγκρισης θα 
πρέπει να διοχετεύονται πίσω στις χώρες από τις οποίες προήλθαν. 

 Σε ό,τι αφορά το ευρωπαϊκό επίπεδο, θα απαντήσω στην κ. Κυριακίδου το εξής:  Κυρία Κυριακίδου, δεν 
μπορείτε ούτε εσείς ούτε εμείς να ξυπνήσουμε τα αγαθά αισθήματα του σκανδιναβικού βορρά.  Παρά το 
γεγονός ότι τα ευρωπαϊκά εξωτερικά σύνορα περιτριγυρίζονται κάθε χρόνο από ένα με ενάμισι εκατομμύριο 
λαθρομετανάστες, εντούτοις το πρόβλημά μας, το πρόβλημα της Ευρώπης είναι πρόβλημα μεσογειακό και θα 
πρέπει οι ηγέτες της Μεσογείου -όπως κάποτε έκαμε ο Κώστας ο Καραμανλής με τον κ. Σαρκοζί- θα πρέπει να 
αναδείξουν το πρόβλημα τούτο, θα πρέπει να απαιτήσουν έξτρα πολλά εκατομμύρια.   

 Και η εποπτεία των θαλασσών και των συνόρων δε σημαίνει κατ’ ανάγκη ότι θέλουμε πόλεμο, κύριε 
Λαμάρη, ούτε ότι είμαστε πολεμοκάπηλοι ούτε ότι θέλουμε να απειλήσουμε κάποια άλλη χώρα.   

 Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Ακολουθεί ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θεωρώ ότι οι συνάδελφοι θα κλείσουν ως εισηγητές.  Θα ’θελα πριν το κλείσιμο να πω κάτι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άτε, σύντομα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Σύντομα ασφαλώς. 

 Σεβαστές οι απόψεις του οποιουδήποτε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, οι πίσω από σένα να ησυχάσουν! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βέβαια, αν πάεις σήμερα στην Ευρώπη και... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε, κύριε Λαμάρη... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ. 

 Οι πίσω από σένα να ησυχάσουν!  Είσαι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.  Κάμνουν φασαρία και με 
ενοχλεί και εμένα. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Να βάλεις τάξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννά αποβάλω κανέναν τζιαι εννά σας κακοφανεί! 

(Γέλια) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κάμε το! 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Από τούτους που εμείναν μέσα να αποβάλεις;  Τους δέκα;  Πόσους θα αποβάλεις; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, κάμνετε φασαρία όμως! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είμαστε ήρωες, κύριε Πρόεδρε.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ο όρος “λαθρομετανάστης” έχει εγκαταλειφθεί και από τις πιο “αντιδραστικές” δυνάμεις στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση στα θέματα μετανάστευσης.  Τι σημαίνει “λαθρομετανάστης”;   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σημαίνει... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ένας ο οποίος φεύγει από τη χώρα του λόγω έκρυθμης κατάστασης, λόγω κινδύνων με τον τρόπο που 
εδημιουργηθήκαν, βεβαίως δε θα ζητήσει άδεια από κανέναν, για να φύει να γλιτώσει τη ζωή του και των 
παιδιών του.   

 Επομένως, ο όρος “λαθρομετανάστης” δεν υφίσταται σήμερα όπως το χρησιμοποιούσαν κάποτε κάποιοι 
τζιαι αν πάεις σήμερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση τζιαι μιλήσεις για λαθρομετανάστες, μπορεί τζιαι να σου 
σφυρίσουν. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Αμφισβητείται και ο όρος “παράνομος”. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βεβαίως.   

 Απαγορεύεται η χρήση του όρου “λαθρομετανάστης”.   

 Μέχρι το 2003 αυτός ο τόπος -τζιαι δε θα θυμίσω ποιοι κυβερνούσαν προηγούμενα- δεν είχε Υπηρεσία 
Ασύλου.  Η Υπηρεσία Ασύλου σ’ αυτό τον τόπο δεν υπήρχε.  Τα θέματα ασύλου τα διεχειρίζετο η Υπάτη 
Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών.  Επομένως, ας μη μιλάμε για μεταναστευτική πολιτική, η οποία έχει ζωή 
δέκα χρόνια στον τόπο μας.   

 Η Γερμανία θέλει να τους κάμει Γερμανούς τζιείνους που δέχεται, τους οποίους θκιαλέει.  Αν εμείς 
θέλουμε να πηαίννουμεν στις χώρες που πέφτουν οι πόμπες να θκιαλέουμεν ποιος έν’ ο ειδικός, είντα 
επάγγελμα έσιει ο καθένας που θέλει να βρει μια καλλύττερην ζωή, για να τον φέρνουμεν στην Κύπρο, δεν 
ξέρω αν είναι... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ∆κιαλέει τους που την Ιταλία. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς είμαστε υπόχρεοι...  Συγχύζουμε κάποια πράγματα, όπως τον αιτητή πολιτικού ασύλου ο οποίος 
κινδυνεύει σε προσωπικό επίπεδο στη χώρα του, είτε για πολιτικούς λόγους είτε για θρησκευτικούς είτε για 
άλλους, και εκείνο ο οποίος ζητά μια προστασία, γιατί στη χώρα του υπάρχει προσωρινά μια έκρυθμη 
κατάσταση.  Ουαί και αλίμονο αν εμείς πούμε όχι σ’ αυτούς τους ανθρώπους τζιαι κάμουμε ότι έκαμνε η Ιταλία!  
∆ηλαδή να πούμε τζιαι την αλήθκεια!  Η Ιταλία ώσπου ήταν ο Καντάφι είντα που έκαμνεν;  Εγόρασέν του 
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ακάτους η Ιταλία του Καντάφι τζιαι, αντί να πηαίννει η Ιταλία να βουλιάζει τις βάρκες των μεταναστών, 
εβούλιαζέν τους ο Καντάφι.  Να πάμε τζι εμείς τζιαι, αντί να διούμεν λεφτά για τη frontex, να κάμουμε τζι εμείς 
δκυο ακάτους τζιαι να τους εμποδίζουμε να έρκουνται στη χώρα μας.  Τι σημαίνει να τους εμποδίζουμε;  Να 
πνίονται μες στη θάλασσα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ποιος είπε αυτό το πράγμα, κύριε Λαμάρη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εν είπα ότι το είπε κανένας.   

 Επομένως, θα κάμουμε θυσίες σαν κυπριακός λαός, ναι, για συνανθρώπους μας.  Εν τζιαι κάμνουμε 
θυσίες για οτιδήποτε άλλο.  Όπως αν οι Τούρκοι, ο μη γένοιτο, εφτάναν μέχρι τη Λεμεσό, εν ηξέρω πόσοι ήταν 
να ’μαστε μες στες βάρκες, για να πηαίννουμεν κάπου αλλού.  Άρα, πρέπει να μπαίνουμε στη θέση αυτών των 
ανθρώπων.  Κι εμείς αυτό που έχουμε υποχρέωση να κάμουμεν είναι όχι να τους κάμουμεν Κυπραίους, να 
τους μάθουμε την ελληνική γλώσσα, να τους μάθουμε τα ήθη και τα έθιμα μας, αλλά να τους βοηθήσουμε να 
διατηρήσουν τζιαι τα δικά τους.  Γιατί ακριβώς εμείς τούτους τους ανθρώπους εν τζιαι θέλουμε να τους 
κάμουμεν Κυπραίους, για να μείνουν στην Κύπρο.  Θέλουμε να τους υποδεχτούμε προσωρινά, μέχρι στη χώρα 
τους να βελτιωθεί η κατάσταση, για να μπορούν να παν.  Επομένως, πρέπει να ξεχωρίσουμε κάποια 
πράγματα.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Και η αλλαγή του κανονισμού... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Ένα λεπτό.  Συνήθως, κύριε Θεμιστοκλέους, μετά την ολοκλήρωση της λίστας, δίνουμε το λόγο και όσοι 
θέλουν να πουν κάποιες απόψεις ελεύθερα, πολύ ευχαρίστως, να μιλήσουν.  Έτσι κάμνουμεν στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο, ιδίως όταν προεδρεύω εγώ.   

 Λοιπόν, νομίζω να δώσουμε στους δύο που έμειναν να μιλήσουν και μετά όποιοι θέλουν να πουν 
σύντομα απόψεις, ευχαρίστως.   

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμου θέλει το λόγο; 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Οι δύο εισηγητές του θέματος έχουν ήδη μιλήσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή έν’ γραμμένοι δαμαί. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Έν’ γραμμένοι, για να κλείσουν τη συζήτηση.  Τις τοποθετήσεις τους εκάμαν τες, όταν ήρθε και μας 
εμίλησε εδώ ο κ. Αβραμόπουλος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σημαίνει ότι δε θέλουν τωρά ξανά να μιλήσουν; 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Όι εννά μιλήσουν, για να το κλείσουν το θέμα.  Απλώς, είναι καλή ευκαιρία τώρα, μια που... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να αρχίσει τωρά ο καβκάς εννοείς. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Έννεν καβκάς.  Έν’ απόψεις που εκφράζονται.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έχετε το λόγο και μετά όποιος άλλος θέλει. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα σας διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, τι προνοεί ο γερμανικός νόμος.  Ο ένας τουλάχιστον γονέας κατά τη 
γέννηση του υποψηφίου να ήταν Γερμανός υπήκοος.  Εάν είχε υιοθετηθεί μέχρι την ηλικία των δώδεκα ετών 
καλώς, αλλιώτικα, κύριε Λαμάρη, για να του δώσει την άδεια να... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ποιος είπε να του δώσουμε υπηκοότητα; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Λαμάρη, είπα εγώ για υπηκοότητα;  Για να πάρει το καθεστώς επί μακρόν διαμένοντος στη 
Γερμανία και ύστερα την υπηκοότητα, έχει ένα κατεβατό από όρους.  Μάλιστα, εκτός από το λευκό ποινικό 
μητρώο, εκτός από το να μη χρωστά στο κράτος, εκτός από το να μην εκκρεμεί δικαστική δίωξη εναντίον του, 
ακούστε τι λέει ο νόμος:  «Να περάσει από τεστ που εξετάζει τις γνώσεις του για την κοινωνία, την κουλτούρα, 
την ιστορία και τον πολιτισμό της χώρας». Λοιπόν, αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο σημείο, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής:  Εάν εις την Ευρώπη αποφάσισαν ότι θα καταργήσουν 
τα έθνη κράτη, είναι δικαίωμά τους.  Αλλά η θέση μου είναι ότι η ισχυρή Ευρωπαϊκή Ένωση δεν προϋποθέτει 
ασθενή εθνικά κράτη.  Αντίθετα, η ισχυρή Ευρωπαϊκή Ένωση προϋποθέτει ισχυρά ευρωπαϊκά κράτη και η 
Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έγινε, για να καταργηθούν τα έθνη και τα κράτη.  Αντίθετα, δημιουργήθηκε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, για να τους δώσει περισσότερη δύναμη, εκχωρώντας βεβαίως αρκετές εξουσίες σ’ ένα 
κοινό σύνολο.   

 Ο κ. Λαμάρης μάς είπε τώρα ότι περίπου είτε η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είτε η δική μου η 
προσωπική είναι να αγοράσουμε ακάτους και να κυνηγούμε τις βάρκες να τις βυθίζουμε.  Ουδέν τούτου 
αναληθέστερον!  Ξεκάθαρα πράγματα.  Βεβαίως, πρέπει να υποδεχτείς τον άνθρωπο που είχε πρόβλημα και 
ήρθε στον τόπο σου.  Βεβαίως, θα του παράσχεις τα πάντα, για να ζήσει αξιοπρεπή ζωή, αλλά την ίδια ώρα δε 
θα τον αφήσεις για πάντα εδώ.  Θα εξετάσεις το αίτημά του.  Αν δικαιολογείται, θα του δώσεις το καθεστώς του 
πολιτικού πρόσφυγα.  Αν δε δικαιολογείται, όφειλες να είχες συνάψει διακρατικές συμφωνίες και να τον πέψεις 
πίσω από εκεί που ήρθε.   

 ∆ιότι το επιχείρημα το δικό μας είναι ότι ο τόπος δεν αντέχει την πίεση εκατομμυρίων οιονεί μεταναστών 
και μάλιστα της γύρω περιοχής.  Τα δεδομένα της χώρας δεν το επιτρέπουν.  Η κοινωνική συνοχή αυτού του 
τόπου θα διαλυθεί.  Και πέραν αυτών τι παράπονο έχουμε από την Τουρκία για τους εποίκους;  Είναι έγκλημα 
πολέμου η μεταφορά πληθυσμών διά της βίας από μια περιοχή στην άλλη.  ∆ηλαδή θα καταργήσουμε και τη 
Συνθήκη της Βιέννης, για να πούμε τι;  Τζιαι μας ακούει και η άλλη πλευρά τώρα.  Ε, να σας πω τι θα συμβεί.  
Ούτε ένας έποικος δε θα φύγει!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχει σειρά ο κ. Αδάμου, ο κ. Κουλίας, ο κ. Περδίκης και ο κ. ∆αμιανού. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Το πρόβλημα είναι σύνθετο.  Έσιει πολλές παραμέτρους και θέλω να τις πω.  Η μία παράμετρος είναι η 
υποκρισία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού οι χώρες της Μεσογείου, ο Νότος, δεν υποφέρουν μόνο από την 
οικονομική κρίση, αλλά υποφέρουν και από αυτό που λέγεται “παράνομη μετανάστευση”.  Και το πρόβλημα, 
κατά τη δική μου άποψη και άλλων αναλυτών, δεν είναι το να εύρουμε τους τρόπους είνταλος εννά τους 
διαμοιράσουμε.  Όταν ήμουν ευρωβουλευτής, υπήρχε κατ’ αντιστοιχία με την πράσινη κάρτα η μπλε κάρτα 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που εκάμναν επιλογή των προσοντούχων και, εκεί όπου εχρειάζοντο, εφέρναν τους 
μέσα.  ∆ηλαδή εβάλλαμεν ένα σκλαβοπάζαρο μπροστά μας τζι εθκιαλέαμεν τζιείνους που εθέλαμεν.   

 ∆εύτερον, το πρόβλημα δεν είναι πού εννά ταξινομήσουμε τους μετανάστες, που ούτως ή άλλως εννά 
συνεχίσουν να έρχονται οι άνθρωποι, γιατί θέλουν να ζήσουν την οικογένεια τζιαι τα παιδκιά τους.  Είναι να 
πάμε στην πηγή του προβλήματος.  Και η πηγή του προβλήματος είναι οι χώρες τους.  Και εκεί δεν μπορούν 
να υπάρξουν λύσεις, γιατί εξυπηρετούνται διάφορα συμφέροντα των Ηνωμένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ, 
διάφορες στρατηγικές στις συγκεκριμένες χώρες που είναι υπό διάλυση.  Γιατί εμιλούσαμεν για Αραβική Άνοιξη 
και στο τέλος επροέκυψέν μας βαρύς χειμώνας με χιονοπτώσεις, να μεν πω τι είδους χιονοπτώσεις!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αραβικό σκότος. 



2094 

 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Άρα, εκεί πρέπει να παν.  Και αυτό το έχουν διαπιστώσει, αλλά δεν έχουν κάνει τίποτα μέχρι στιγμής. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ούτε θα κάμουν. 

Α. Α∆ΑΜΟΥ: 

 Kαι ούτε θα κάμουν, γιατί έτσι τους συμφέρει, με αποτέλεσμα να γίνεται όλο αυτό το πράγμα που 
βλέπουμε.  Να βλέπουμε τραγωδίες στα νερά της Μεσογείου.  Να πνίγεται ο κόσμος!   

 Και υπάρχει και ένα άλλο πρόβλημα.  Μιλούμε για τη μετανάστευση από τρίτες χώρες.  Υπάρχει η 
εσωτερική μετανάστευση που, βάσει των κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι ελεύθερη, με αποτέλεσμα 
ορισμένες χώρες να τραβούν το βάρος της εσωτερικής μετανάστευσης από χώρες πολύ φτωχές, με 
αποτέλεσμα να έρχεται ο Κάμερον τωρά τζιαι να λέει «εγώ εννά πάω σε δημοψήφισμα να φύω που την 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  Τζιαι πάει, τζιαι πάει στους αρχηγούς των κρατών να τους ενημερώσει και ξέρετε τι τους 
λέει;  «Εγώ εν μπορώ να δέχομαι τόσο κύμα εσωτερικής μετανάστευσης από Ρουμάνους, Πολωνούς, 
Βούλγαρους, διότι έρχονται εδώ, δε βρίσκουν εργασία, αλλά παράλληλα μπαίνουν στην πρόνοια τη δική μας, 
που είναι πάρα πολύ υψηλά τα επιδόματα που δίνονται»!  Τζιαι ξέρετε τι επήεν τζιαι είπε τους;  «Εντάξει, να 
έρκουνται, αλλά θα παίρνουν το επίδομα που δίνεται στη χώρα τους, το χαμηλό επίδομα της χώρας τους».  
Αυτή είναι μια από τις προτάσεις του Κάμερον που επήεν τζι είπε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή προχθές.  Έτσι 
για να ’σαστε ενημερωμένοι.  Ένα ʼπού τα θέματα δηλαδή.  Έν’ πολλά τα θέματα που θέτει με τον εκβιασμό και 
την απειλή. Τους λέει «ή εννά τα λύσουμε, ρε παιδκιά, ή εγώ εννά πάω σε δημοψήφισμα».   

 Αυτά, κυρία Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Αδάμου Αδάμου τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικατέστησε 
στην έδρα η κ. Μαρία Κυριακού.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν πολλοίς ο κ. Αδάμος έβαλέ τα στη σωστή θέση.  Αλλά 
το πρόβλημα το δικό μας ποιον είναι;  Σε μας, για να ξέρετε, εν τζι έρχονται πλοία και καράβια μεσοπέλαγα 
τζιαι πάνε τζιαι μπαίνουν μέσα.  Είναι πολύ σπάνιο φαινόμενο.   Το πρόβλημά μας είναι από την 
κατεχόμενη γη μας.  Η Τουρκία πάνω σε οργανωμένη βάση τους φέρνει απ’ εδώ.  Και φέρνει όσους θέλει!  ∆εν 
υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι τουλάχιστον επί προηγούμενης κυβερνήσεως ακολουθείτο μία απαράδεκτη 
πολιτική.  Γίνεται να βάλλεις έναν πάν’ στο payroll, για να τον πληρώνεις και να πηαίννει διακοπές τζιαι να 
έρκεται την 29η ημέρα να πκιάννει την επιταγή τζιαι να φεύκει;  Και κατά βάση τούτοι που έρχονταν ήταν πάνω 
σε οργανωμένη βάση.  Ήταν κυρίως Παλαιστίνιοι, γιατροί, δικηγόροι που ήξεραν τη δουλειά τζιαι έπαιρναν τα 
επιδόματα.  Ήταν μεγάλο σφάλμα.   

 Προχθές επαρατηρήσαμεν ότι εκάμαν το τζιαι οι σημερινοί.  Τώρα, πώς το καταφέραν τζιαι οι δικοί σου, 
κύριε Θεμιστοκλέους, έν’ καλά να τους πκιάεις ’πού τ’ αυτιά!  Μια επιταγή €6.700.  Μα σε τούντην δύστυχη 
χώρα γίνεται να διάτε έτσι επιταγή;  Από πού ως πού δηλαδή;   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εν τζι έδειξέ σε στην τηλεόραση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, φαίνεται εν βλέπεις όλες τις τηλεοράσεις.  Εν τζι έχω καμιά δική μου, κύριε Λαμάρη, για να δείχνω, 
αλλά για σκοπούς ισονομίας και ισοπολιτείας ισοφαρίσαν σας πάν’ στις επιταγές.  Ήταν περίπου σαν τες δικές 
σας.  Η μόνη διαφορά τούτοι στα δκυόμισι χρόνια... 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Μια. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, μια.  Εν τζιαι θέλεις τζιαι πολλά να πάεις στη δουλειά, κύριε.  Μια φορά, άμα το κάμεις, είσαι μέσα, 
για να ξέρεις.  Έν’ αρκετό, κύριε Αδάμου, εσύ που ’σαι γιατρός.  Άρα, εμπήκετε στο σύστημα.   
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 Εκείνο που θέλω να τονίσω όμως είναι σ’ αυτά που είπε ο συνάδελφος ο Ανδρέας Θεμιστοκλέους.  Μία 
μικρή χώρα η οποία αντιμετωπίζει δημογραφικό πρόβλημα...  Έχουμε το πρόβλημα των εποίκων.  Μα η ίδια η 
Ευρωπαϊκή Ένωση έδωσε οδηγίες ώστε, άμα κινδυνεύει ο κοινωνικός ιστός της ίδιας της χώρας, πρέπει να 
παίρνονται μέτρα.  Εμείς κανένα μέτρο απολύτως δε λαμβάνουμε.   

 Ας πούμε, αν πάεις στα ξενοδοχεία της περιοχής μας, θα δεις Πολωνούς φοιτητές.  Εδκιώξαν το 
προσωπικό το δικό μας.  Ανεξέλεγκτα!  Κανένας δεν ενδιαφέρεται να πάει να δει τι γίνεται με τους Κυπρίους 
πολίτες.  Ένα ξενοδοχείο, είπαν μου, έσιει τριακόσιους φοιτητές Πολωνούς!  ∆ιά τους €300 τζιαι έσιει τους 
μαντρωμένους μες στα χαμόσπιτα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

 Εν ηξέρω.  Είπαν μου τόσα, κύριε Ευαγόρου.   

 Και αυτή η πολιτεία είναι απούσα.  Και εν πολλοίς το ένα έν’ συνυφασμένο με το άλλο.  Οι εργασιακές 
μας σχέσεις και η λαθρομετανάστευση...  Ο κ. Λαμάρης λέει «παράνομη λαθρομετανάστευση».  Εν ηξέρω είντα 
όνομα θέλεις να της βάλουμε, κύριε Λαμάρη, αλλά επιτέλους από τούτη την πολιτεία, ανεξαρτήτως ποια 
κυβέρνηση είναι, πρέπει κάποιοι να κάτσουν να δουν τα προβλήματα του τόπου.  Στο τέλος εννά μας δκιώξουν 
οι άλλοι τζι εννά μείνουμε ολόγελοι, με το νουν που κολλιαντιρίζουμε δηλαδή.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, επειδή 
πολλοί την επικαλούνται, έχει κι άλλες Οδηγίες οι οποίες διασφαλίζουν την κοινωνική συνοχή τη δική μας.  Και 
επειδή λέγετε ότι, ξέρετε, μα...  Η Κύπρος είχε το ένα τρίτο του πληθυσμού της πρόσφυγες.  Υπήρξαμε όλοι 
πρόσφυγες, κύριοι.  Επήγαμε σε ξένες χώρες.  Έντζιε επήαμεν να κάμουμεν αίτηση να πκιάννουμεν επίδομα.  
Εβάλαμέν τη ράσιη μας ’πού κάτω τζι εδουλεύκαμεν.  Είπαμέν τους «κύριοι, επιάαν τη χώρα μας οι Τούρκοι 
τζιαι θέλουμε να δουλέψουμεν» τζιαι εδουλέψαμεν.  Εγώ εν θυμούμαι να πάει κανένας να πκιάννει επίδομα.  
Αν ξέρετε κανέναν εσείς, αν ξέρετε την τέχνη τζι εν μας την είπατε, λάθος.  Έπρεπε να μας το πείτε να 
πκιάννουμεν τζι εμείς επίδομα.  

ΠΡΟΕ∆ΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πού; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στην Ελλάδα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, μα εκάμαν κότζιαμου πραξικόπημα στην Ελλάδα.  Αν εδώκαν μια διακίνηση έν’ πολλή τους;  Χαράς 
το πράμα που εδώκαν δηλαδή!  1,5 δραχμή το λεωφορείο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Τάσου) 

 Ναι, κύριε, μπράβο.  Ελεύθερα να πηαίννεις πού, ρε, άμα είσαι απένταρος, αδέκαρος τζιαι ατσίαρος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 O κ. Άριστος. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Μία προσφιλής πρακτική, όταν γίνονται ανάλογες συζητήσεις σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, είναι 
εσκεμμένα να υπάρχει μια σύγχυση μεταξύ της επιδοματικής πολιτικής και των βοηθημάτων και του 
φαινομένου “μετανάστευση”.  Εγώ θα συμφωνήσω με το ότι στα θέματα τα οικονομικά πρέπει να βρεθεί μια 
χρυσή τομή, ούτως ώστε να μη δημιουργείται το αίσθημα ότι υπάρχει μια δυσμενής διάκριση ή μια θετική 
διάκριση υπέρ κάποιων έναντι κάποιων άλλων, διότι αυτό από μόνο του δημιουργεί προδιάθεση για 
ρατσιστικές τάσεις. 

 Αλλά, αν αφήσουμε αυτό το κομμάτι και συμφωνήσουμε ότι πρέπει να υπάρχει μια σωστή διαχείριση, 
πρέπει να δούμε το θέμα “μετανάστευση” στη σωστή του διάσταση.  Αν η θέση είναι ότι η μετανάστευση αφ’ 
εαυτής είναι μίασμα, εμείς διαφωνούμε.  Είμαστε ένας λαός -και για να καλύψω όλους- είμαστε ένα έθνος το 
οποίο στα βάθη των αιώνων αποτελείται από μετανάστες.  Και μάλιστα αντλούσε και από πλούτο 
μεταναστευτικό στην ίδια την Ελλάδα, τη μητρόπολη για κάποιους.  Την ίδια ώρα η Ευρωπαϊκή Ένωση, η 
οποία συνηγορεί υπέρ της πολυπολιτισμικότητας, υποπίπτει σε ένα απίστευτο σφάλμα.  Το έχει πει ο κ. 
Λαμάρης, ο συνάδελφος, αλλά θέλω να το υπογραμμίσω πιο γλαφυρά.  Αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ και 
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είκοσι χρόνια επιτρέπει σε κράτη μέλη της στη Θέουτα και στη Μελίγια και στη Λαμπεντούζα, που κάποιοι 
πρόσφατα την ανακάλυψαν, να τους παίζουν από τα δύο χιλιόμετρα, μπας και βγουν στην ξηρά!   Αν αυτό το 
πράγμα είναι ανθρώπινη μεταχείριση και όχι δολοφονική συμπεριφορά, τότε λυπούμαι να παρατηρήσω ότι 
έχουμε διαφορετική προσέγγιση μεταξύ μας.  Είναι η πλέον απάνθρωπη μορφή διαχείρισης της μετανάστευσης 
και πρέπει να την καυτηριάσουμε ως πολιτική που εφαρμόζεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

 Θα συμφωνήσω επίσης ότι έχουμε μια επιπρόσθετη ευαισθησία για την αλλοίωση του δημογραφικού 
μας χαρακτήρα ένεκα κατοχής.  Ε, τούτο το πράγμα μάς οδηγεί σε ένα συμπέρασμα:  να δουλέψουμε για μια 
σωστή λύση, για να τερματιστεί αυτή η αλλοίωση, αλλά να μη διασυνδέεται με το φαινόμενο “μετανάστευση”, 
που στέκει από μόνο του και είναι ξεχωριστό.   Τι πρέπει να κάνουμε εμείς;  ∆εν είναι πεποίθησή μας ότι η 
ποιότητα της μετανάστευσης καθορίζεται από το χρώμα του μετανάστη.  ∆ηλαδή να το πω όπως το νιώθω:   
Αν με τις άδειες κατηγορίας “F” έρθουν στην Κύπρο ένα εκατομμύριο Σκανδιναβοί και βάλουν από €2 εκατομ., 
θα είμαστε εντάξει, αλλά, αν αυτοί που θα βάλουν τα €2 εκατομ. είναι Σριλανκέζοι, θα κινδυνεύει η φυλή μας;  
Είναι το χρώμα, η θρησκεία, οι πολιτικές πεποιθήσεις που καθορίζουν την ποιότητα ή την κακή ποιότητα της 
μετανάστευσης;  ∆εν έχω ακούσει μέχρι σήμερα, για παράδειγμα -και καλώς δεν έχω ακούσει- να 
διαμαρτύρονται οι Λεμέσιοι για τους 50.000 Ρώσους, αλλά έχω ακούσει να διαμαρτύρονται για κκιλίντζιιρους, 
για άλλους έγχρωμους κάποιοι και πρέπει να μας απασχολήσει αυτή η διάσταση.  ∆ηλαδή έν’ η τσέπη του 
μετανάστη που καθορίζει την ποιότητά του ή ο λόγος για τον οποίο μεταναστεύει;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Βεβαίως, έβαλα και τους Κινέζους στο χαρτί μου.  

 Το ζητούμενο είναι μέσα από μια αλληλοανοχή κατ’ ελάχιστον να έχουμε τρία στάδια: της αποδοχής του 
διαφορετικού, της ένταξής του και, ναι, της ενσωμάτωσής του, όπως πλέον γίνεται σε άλλες χώρες.  Εμείς 
παλεύουμε μεταξύ πρώτου και δεύτερου σταδίου ως κοινωνία.  Και, βεβαίως, σε κάποιες περιπτώσεις 
αρνούμαστε να μπούμε στη διαδικασία του τρίτου, διότι θεωρούμε υποδεέστερους κάποιους ανθρώπους.  Αυτό 
από μόνο του για μια φυλή μεταναστών, όπως είμαστε…  Και εγώ θα καταθέσω τη μαρτυρία μου…  Έφυγε ο 
Ζαχαρίας…  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, έν’ δαμαί!  

Α. ∆ΑΜΙΑΝOY: 

 Μπορώ να αναφέρω δεκάδες περιπτώσεων στα επτάμισι χρόνια που ήμουν στην Αγγλία, που 
δουλεύαμε και παράνομα και πιάναμε και επιδόματα και σπουδάζαμε ταυτόχρονα, χιλιάδες, και το DHSS και 
πολλά άλλα ωφελήματα εκείνου του συγκεκριμένου κράτους, το οποίο μας αδίκησε μάλιστα ως αποικιοκρατικό 
κράτος.  Άρα, δεν είναι σωστό να αντλούμε από μια πολύ στερεότυπη εμπειρία.  Και να πούμε ότι αυτή τη 
στιγμή η Κύπρος, τα τελευταία δύο χρόνια, παρουσιάζει μετά από έξι δεκαετίες μεταναστευτικές τάσεις και 
έχουμε φθάσει σήμερα στην Αγγλία και ιδιαίτερα στο Λονδίνο αθροιστικά να έχουμε 200.000 ξανά Κυπρίους, 
τριών γενεών και πλέον, μετανάστες. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τζιαι παραπάνω, Άριστε. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Αυτό πρέπει να μας οδηγήσει σε ένα πολύ απλό συμπέρασμα:  Σωστή διαχείριση της μετανάστευσης, 
αποδοχή του άλλου όχι ως μιάσματος, αλλά ως διαφορετικού που πρέπει να το αποδεχτώ στο βαθμό που 
μπορώ να συνυπάρξω, πρέπει να συνυπάρξω, χωρίς να ακυρώνει ο καθένας τον πολιτισμό, την ταυτότητα, τη 
γλώσσα, τη θρησκεία και όλα τα άλλα που φέρει μαζί της μια ιδιότητα καταγωγής.  Την ίδια ώρα, αν φθάσουμε 
στο φαινόμενο, όπως συμβαίνει σε κάποιες άλλες χώρες, να κρίνεται ο άνθρωπος από το χρώμα του, τις 
πεποιθήσεις, τη θρησκεία ή κάποια άλλα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, όπως καλή ώρα εννά κληθούμε τις 
επόμενες βδομάδες να αποφασίσουμε, τούτο δεν περιποιεί τιμήν σε κανέναν μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Θα κλείσουμε με τους συναδέλφους κ. Περδίκη και κ. Σταυριανό. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τα όσα μέχρι τώρα άκουσα καλώς λέχθηκαν, αλλά πρέπει να πούμε το εξής:  Aπό την ενταξιμότητα, 
κύριε ∆αμιανού, των ξένων στον κυπριακό κοινωνικό ιστό θα εξαρτάται πάντοτε και το ποσοστό αυτών των 
ξένων που μπορεί να αντέξει ο τόπος.  Αν η ενταξιμότητα είναι μηδέν και συνεχώς η ροή που παρατηρείται 
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συσσωρεύει μετανάστες, οι οποίοι απλά περιθωριοποιούνται, απλά γκετοποιούνται, τότε, ναι, κινδυνεύει 
σοβαρά και το κράτος.  Αν η ενταξιμότητα λειτουργεί αποτελεσματικά και στην πρώτη, δεύτερη γενιά 
ενσωματώνονται, τότε έχεις και την ευχέρεια ως κράτος να υποδεχθείς περισσότερους μετανάστες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτό το μέγα σφάλμα που έκαναν σε άλλες χώρες το διορθώνουν τώρα.  Εμείς έχω την εντύπωση ότι 
ακόμα και τους κοινοτικούς, που είχαμε κάθε δικαίωμα και υποχρέωση να ενσωματώσουμε, ούτε εκείνους 
προσπαθούμε δεόντως να τους ενσωματώσουμε στην κυπριακή κοινωνία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Σταυριανός, να κλείσουμε.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω, με όλο το σεβασμό και παρά το γεγονός ότι πάντα αυτές οι συζητήσεις είναι ενδιαφέρουσες, ότι 
τουλάχιστον ως εισηγητές του θέματος νιώθουμε ότι έχουμε κάπως ξεφύγει από το θέμα.  Μοιάζει λίγο με την 
ιστορία κάποιου που του έδειχναν το φεγγάρι και αυτός σχολίαζε αν ήταν καλά κομμένο το νύχι του δακτύλου 
με το οποίο του έδειχναν το φεγγάρι, χωρίς να σημαίνει ότι αυτό δεν είναι και ένα μέρος του προβλήματος, διότι 
η φιλοσοφία και η ψυχολογία με τις οποίες οι Ευρωπαίοι πολίτες αντιμετωπίζουν, όπως καλή ώρα εμείς 
σήμερα εδώ, εκπροσωπώντας την κυπριακή κοινωνία, τους μετανάστες, ιδιαίτερα αυτούς που στο 
σκλαβοπάζαρο το μεταναστευτικό θεωρούνται χαμηλής αξίας, τους φτωχούς δηλαδή και ρακένδυτους ή 
κκιλίντζιιρους, όπως τους ανέφερε προηγουμένως ο κ. συνάδελφος, παίζουν ρόλο και στον τρόπο που και οι 
κυβερνήσεις αντιστοίχως αντιμετωπίζουν αυτό το θέμα.   

 Εμείς, εγγράφοντας το θέμα με τον κ. Σταυριανό, θέλαμε να θίξουμε το μεγάλο ζήτημα που ζούσαμε 
εκείνες τις μέρες, με τον τρομακτικό αριθμό των ανθρώπων που πέθαναν στη Μεσόγειο, επειδή η Ευρωπαϊκή 
Ένωση δεν έχει αποτελεσματικές πολιτικές πρόβλεψης, πρόγνωσης… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ε θέλει να έχει… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …ορθολογιστικής αντιμετώπισης του προβλήματος, ανησυχώντας -δίκαια απ’ ό,τι φαίνεται τελικά στην 
εξέλιξη- ότι δε θέλει ουσιαστικά να έχει τέτοιες πολιτικές.  Γιατί αποδείχθηκε, όπως είπε και η συνάδελφος η κ. 
Κυριακίδου, ότι αυτό που μας παρουσίασε με τόσο, έτσι, ενθουσιασμό ο κ. Αβραμόπουλος, ο συμπαθέστατος 
κ. Αβραμόπουλος, στο τέλος αποδείχθηκε μία φούσκα -μιλώ ωμά- μία φούσκα, διότι οι περισσότερες και πιο 
σημαντικές χώρες της Ευρώπης, από τη Γερμανία στη Γαλλία και ούτω καθεξής και στην Αγγλία, οι πιο βασικές 
χώρες, οι πυλώνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ουσιαστικά έχουν απορρίψει αυτή την πρόταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, η οποία είναι και ελλιπέστατη και επικίνδυνη.   

 Τώρα, έτσι, ένα σχόλιο προς το φίλο μου το Ζαχαρία, που του υποσχέθηκα να του πω κάτι το οποίο δεν 
το ξέρει ίσως, που ακούστηκε σε αυτή τη Βουλή, πως κυνηγούν ακόμα και Κύπριοι τα επιδόματα.  Ε, λοιπόν, 
πριν λίγες βδομάδες εδώ στη Βουλή, στην επιτροπή Ελέγχου, μελετώντας την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για 
τις διπλωματικές μας αντιπροσωπίες… Υπάρχει πρεσβεία της Κύπρου στο εξωτερικό, σε ευρωπαϊκή χώρα, 
που κατηγορείται από το Γενικό Ελεγκτή -και το παραδέχθηκε ο Υπουργός Εξωτερικών- η οποία εν γνώση του 
πρέσβη παρουσίαζε ψεύτικους μισθούς στις κοινωνικές ασφαλίσεις της χώρας στην οποία αντιπροσωπεύουν 
την Κύπρο, για να παίρνουν πιο υψηλά επιδόματα… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι κατάντημα, κύριε Περδίκη! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Οι ίδιοι οι διπλωματικοί υπάλληλοι, οι ίδιοι…  ∆ηλαδή είναι μία απόδειξη ότι είναι φυσικό όχι μόνο ο 
ρακένδυτος ή ο κκιλίντζιιρος να κυνηγήσει το επίδομα, αλλά ακόμα και αυτοί οι οποίοι είναι οι λεγόμενοι “white 
collar” να κυνηγήσουν το επίδομα.  Το πρόβλημά μας είναι άλλο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Στην Κύπρο έκλεψαν δισεκατομμύρια… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ∆ε λέω ότι δεν είναι πρόβλημα οι χοντρές επιταγές, δε λέω ότι δεν είναι πρόβλημα η έλλειψη 
μεταναστευτικής πολιτικής ή επιδοματικής πολιτικής, της σωστής πολιτικής από μέρους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Το πρόβλημά μας είναι ότι εδώ, δίπλα μας, γίνεται ένας πόλεμος που βρίσκεται σε εξέλιξη.  
Μπορεί αύριο να έχουμε μπροστά μας μια τεράστια ανθρωπιστική κρίση, εκατομμύρια άνθρωποι να 
κατακλύσουν όχι μόνο την Ευρώπη συνολικά, αλλά και τη χώρα μας.  Και αναφορικά με αυτή τη χώρα, τη  
“μεγάλη χώρα”, σωστά αναφέρθηκε πριν, οι υποκριτές Φράγκοι και δυτικοί φαίνεται ότι και σε αυτό το θέμα θα 
μας αφήσουν απροστάτευτους, όπως μας άφησαν και στο θέμα της οικονομικής κρίσης.  Να μην πω και τίποτε 
χειρότερο δηλαδή, διότι τελικά φάνηκε ότι χειρότεροι και από τους Οθωμανούς αποδεικνύονται στην ιστορία 
του ελληνισμού και της Ανατολής οι Φράγκοι σταυροφόροι.  Και αυτό είναι που φοβάμαι εγώ, να μη 
δημιουργήσουμε ακόμα μια φορά ένα φαινόμενο σταυροφόρων που, αντί να λύσει το πρόβλημα, θα το 
επιτείνει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Ο κ. Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Απλά, επειδή έχουν ακουστεί πάρα πολλά από πολλούς συναδέλφους, που πάρα πολλά με βρίσκουν 
σύμφωνο, με ορισμένα διαφωνώ, θα εκμεταλλευτώ το χρόνο, για να πω ότι όντως με το συνάδελφο γι’ αυτό το 
λόγο γράψαμε το θέμα, γιατί επνιγόντουσαν ανθρώποι μέσα στη Μεσόγειο.  

 Αυτός  ο βραχνάς της Ευρωπαϊκής Ένωσης -εντός εισαγωγικών ο βραχνάς, κυρία Πρόεδρε- είναι θέση 
μου ότι δε λύεται με αυτό τον τρόπο, δηλαδή με την επιλογή της εκκόλαψης νοοτροπίας και κουλτούρας 
ελεημοσύνης προς τους αδυνάτους.  Ό,τι κι αν φτιάξουμε στις χώρες μας, και το 2100 θα υπάρχει αυτό το 
πρόβλημα.  Εξάλλου, δύο χιλιάδες χρόνια προ Χριστού και δύο χιλιάδες χρόνια μετά Χριστόν εξακολουθεί να 
υπάρχει μεταναστευτική πολιτική.  Μετανάστες για θρησκευτικούς λόγους, πολιτικούς λόγους, οικονομικούς 
λόγους, κάποιοι για διάφορα δικά τους προσωπικά. 

 Εν πάση όμως περιπτώσει, χαιρετίζω οποιεσδήποτε προσπάθειες γίνονται προς αυτή την κατεύθυνση, 
δηλαδή να αλλάξουν τη νοοτροπία της κουλτούρας της ελεημοσύνης. Να φροντίσουμε να συμβάλουμε στην 
παιδεία και στην εκδημοκρατικοποίηση των καθεστώτων αυτών των χωρών από τις οποίες προέρχονται οι 
άνθρωποι αυτοί, οι ταλαίπωροι συνάνθρωποί μας, για να μπορέσουμε τέλος πάντων να ανεβάσουμε το βιοτικό 
τους επίπεδο στις χώρες τους, όπως είπε ο φίλος ο Αδάμος, για να μπορούν και αυτοί να απολαύουν στις ίδιες 
τους τις πατρίδες κάτι καλύτερου απ’ αυτού που απολαύουν ή που δεν απολαύουν σήμερα.  Και έχω να πω ότι 
με τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ∆ΝΤ και της τρόικας και τα μνημόνια και όλα αυτά δε θα αργήσει 
να έρθει η περίοδος που εννά είμαστε εμείς οι ίδιοι οι οποίοι είμαστε μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση εκείνοι οι 
οποίοι εννά ψάχνουν να φύγουν.  Ήδη το κάμνουν με τη μετανάστευση στην Ελλάδα και στην Κύπρο οι νέοι.  
Επομένως, έν’ της παπαδκιάς τα ξύλα, κατά την άποψή μου, τζιαι έν’ δανεικά. 

 Έχω πει και στην προηγούμενή μου παρέμβαση, στην εισήγησή μου, όταν γράφτηκε το θέμα, ότι η 
Ευρώπη αυτή τη στιγμή κάμνει τον Ιαβέρη, μπλοκάρει, κάμνει, φτιάχνει, κυνηγά.  Ε, όι, τούτο το πράγμα εμένα 
δε με βρίσκει σύμφωνο.  Θεωρώ ότι απέτυχε όντως η Ευρωπαϊκή Ένωση στις πολιτικές της, θεωρώ ότι όποιες 
εξαγγελίες έγιναν από τον Αβραμόπουλο, ο οποίος εντίμως είπε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είχε πολιτικές και 
το είπε ενώπιόν μας…  Απέτυχαν οι πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το είπε κατά βάση ο άνθρωπος και 
ευθαρσώς.  Οι καινούριες πολιτικές θα πρέπει να εστιάσουν σε αυτά που έχω πει, κατά την άποψή μου, και η 
πολιτική αστάθεια που υπάρχει σε αυτές τις χώρες είναι ο αντίπαλός μας και πρέπει να την καταπολεμήσουμε.  
Σίγουρα, η παγκόσμια ακαδημαϊκή κοινότητα πρέπει να σταματήσει να σφυρίζει αδιάφορα και να γίνεται 
όργανο της κακής παγκοσμιοποίησης.  Η πολιτική της ευημερίας των αριθμών έχει αποτύχει.  Η Ευρωπαϊκή 
Ένωση είναι μέσα σε αυτό το σύστημα που δημιούργησε αυτές τις καταστάσεις, γιατί ο υπερκαταναλωτισμός 
όχι εντός, αλλά και εκτός δημιούργησε τις ανισότητες όλες αυτές που έχουμε υπόψη μας. 

 Και καταλήγω ότι, ναι, η έρευνα και η διάσωση πρέπει να ενταθούν, να μην πνίγονται οι άνθρωποι 
μέσα…  Και τουλάχιστον σε αυτό το σημείο θα πω ότι το Κέντρο Συντονισμού, Έρευνας και ∆ιάσωσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας αξίζει συγχαρητήρια, γιατί πραγματικά αυτοί οι άνθρωποι, τόσο το πολιτικό 
προσωπικό, ο διοικητής και οι υπόλοιποι άνθρωποι εκεί πέρα όσο και τα παιδιά τα δικά μας, οι στρατιώτες μας, 
έχουν γλυτώσει ανθρώπους.  Έχουν γλυτώσει πράγματι πολλούς ανθρώπους.  Και χαρήκαμε όλοι, όταν τους 
γλύτωσαν.  Επομένως, πρέπει να ενισχύσουμε και τους μηχανισμούς οι οποίοι είναι ήδη εφαρμοσμένοι σε 
σχέση με το οποιοδήποτε πρόγραμμα διάσωσης αυτών των ανθρώπων, αλλά και στις χώρες τους πρέπει να 
παρέμβουμε.  Για μένα το θέμα είναι παγκόσμια ταξικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Ιουνίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.038-2013). 

 2. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.105-2015). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
(Τροποποιητικός) του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.107-2015). 

 5. Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.099-2015). 

 6. Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.100-2015). 

 7. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.103-2015). 

 8. Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και 
Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.029-2013). 

 9. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο 
καλείται η κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των 
κατόχων αξιογράφων.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 10. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της πρώην 
Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι αξιογράφων 
και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι επλήγησαν από τις αποφάσεις της 
25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με ίδια μέσα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 11. Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.027.2005). 

 12. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.266-2007). 

 13. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.003-2008). 

 14. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός)            
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.261-2011). 
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 15. Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.273-2011). 

 16. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.123-2013). 

 17. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.148-2013). 

 18. Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.161-2014). 

 19. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός)            
(Αρ. 3) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.198-2014). 

 20. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.179-2014). 

 21. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου ∆ημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και 
των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ιατάξεις Γενικής Εφαρμογής) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.270-2014). 

 22. Ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.046-2010). 

 23. Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.147-2013). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα 
προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε σχέση 
με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις 
ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς 
εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Kηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Καλό απόγευμα. 

(Ώρα λήξης:  6.30 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 
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Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προδρόμου Πρόδρομος 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Aναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Σοφοκλή Φυττή στην Παγκόσμια Ημέρα Εθελοντή 
Αιμοδότη.  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014» και 
ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», 
συζήτηση (Ζ. Ζαχαρίου, Α. Φακοντής, Α. Μισός, Γ. Περδίκης)  και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» και «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή τους σε νόμους, της πρώτης με αρ. 2. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρτυμάτων στα Τρόφιμα (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2015» 
και έγκρισή τους. 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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Ο χρόνος αναμονής και το κόστος τοποθέτησης των ανέργων σε θέσεις εργασίας - Ανάγκη αύξησης των 
κονδυλίων για στήριξη του κυπριακού κινηματογράφου - Η υποστελέχωση του Τομέα Κινηματογράφου 
στις Πολιτιστικές Υπηρεσίες - Η καταστροφή των εγκαταστάσεων των γηπέδων πετοσφαίρισης 
παραλίας στον Πρωταρά - Εκρίζωση εσπεριδοκαλλιεργειών στο αγρόκτημα “Λανίτης” για κατασκευή 
γηπέδου γκολφ - Ανάγκη τροποποίησης του νόμου περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας - ∆ιατήρηση του ειδικού 
φόρου κατανάλωσης για το υγραέριοκίνησης στα ίδια με τα σημερινά επίπεδα - Εξέταση του κατά πόσο 
χορηγήθηκαν άδειες εισαγωγής ζώων στο Melios Pet Centre Ltd - Ερωτήματα σχετικά με την άντληση 
νερού από την αλυκή στη Λάρνακα και διοχέτευσή του στη θάλασσα για καταπολέμηση των 
κουνουπιών. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Το κόστος της καταβολής επιδόματος εξωτερικού σε αξιωματούχους και λειτουργούς του δημόσιου 
τομέα και ανάγκη μείωσής του - Το ενδεχόμενο καταστροφής ή αποστολής στον τελικό τους προορισμό 
εμπορευματοκιβωτίων στο λιμάνι Λεμεσού - Ανάγκη εισαγωγής μαθήματος οδικής ασφάλειας στη μέση 
εκπαίδευση - Η πορεία των εργασιών κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος Κοκκινοχωρίων - 
Θέμα απόρριψης αποβλήτων σε δεξαμενές λυμάτων στην περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς-Παλιομετόχου - 
Ανάγκη αύξησης του κονδυλίου για αγορά έργων τέχνης Κυπρίων καλλιτεχνών και έκθεσή τους στην 
Κρατική Πινακοθήκη - Εποπτεία των καταδικασθέντων για σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων.  

9. Συνέχιση της συζήτησης (Ζ. Κουλίας, Φ. Σαρίκας, A. Κυριακίδου, Γ. Λαμάρης, Α. Θεμιστοκλέους, Α. 
Αδάμου, Ά. ∆αμιανού, Γ. Περδίκης, Π. Σταυριανός) για το θέμα «Τα άμεσα μέτρα που πρέπει να 
ληφθούν σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο για την αντιμετώπιση της μεταναστευτικής κρίσης στη 
Μεσόγειο» και λήξη αυτού.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 18ης Ιουνίου 2015 

Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ. 

Αρ. 41 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 H Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών καθιέρωσε το 2001 την 20ή Ιουνίου ως Παγκόσμια Ημέρα 
Προσφύγων για τους ανθρώπους που εγκαταλείπουν τις χώρες καταγωγής τους και δεν μπορούν ή δε θέλουν 
να επιστρέψουν σ’ αυτές εξαιτίας βάσιμου φόβου δίωξης, απειλών κατά της ελευθερίας τους, αλλά και κατά της 
ίδιάς τους της ζωής.  Την ημέρα αυτή τιμούμε το κουράγιο, το ακατάβλητο πνεύμα και τη θέλησή τους να 
επιβιώσουν και να χτίσουν από την αρχή τις ελπίδες τους για ένα καλύτερο μέλλον, αλλά και τη συνεισφορά 
τους στις κοινωνίες που τους φιλοξενούν. 

 Με θλίψη παρατηρούμε ότι χρόνο με το χρόνο οι συγκρούσεις σε όλο τον κόσμο πληθαίνουν και οι 
διαφορές που χωρίζουν τις αντιμαχόμενες πλευρές παραμένουν ανεπίλυτες, με αποτέλεσμα εκατοντάδες 
χιλιάδες συνάνθρωποί μας να ζουν εξόριστοι ακόμα και για δεκαετίες.  ∆υστυχώς, η πρόσφατη έκθεση της 
Ύπατης Αρμοστείας του ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες καταδεικνύει πως ο ρυθμός αύξησης των προσφύγων είναι 
πιο γρήγορος απ’ αυτόν της ανεύρεσης λύσεων. 

 Ο πρόσφυγας εξαναγκάζεται να εγκατασταθεί σε ένα νέο περιβάλλον και να αντιμετωπίσει όλες τις 
αλλαγές τόσο στο φυσικό του περιβάλλον όσο και στα συναισθήματά του.  Ξαφνικά και βίαια δεν μπορεί να 
επιστρέψει στην πατρική γη, υποχρεώνεται να αποχωριστεί οικεία και αγαπητά πρόσωπα, χάνει την ταυτότητά 
του, γιατί συγκρούονται μέσα του το “παλιό” πριν με το νέο “τώρα”, και γίνεται ο “ξένος”. 

 Στην Κύπρο έχουμε το θλιβερό προνόμιο να γνωρίζουμε καλά τι σημαίνει “πρόσφυγας”, γι’ αυτό και 
ανέκαθεν η πατρίδα μας συνέβαλλε στην αντιμετώπιση κρίσεων στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου και ο 
λαός μας έδειχνε μια γενναιοδωρία που τις περισσότερες φορές ξεπερνούσε τις δυνατότητές του.  ∆υστυχώς, 
εδώ και σαράντα ένα σχεδόν χρόνια 200 000 Ελληνοκύπριοι δοκιμάζονται εξαιτίας του εκτοπισμού τους από 
τους Τούρκους εισβολείς και της συνεχιζόμενης παράνομης στρατιωτικής κατοχής, προσδοκώντας τη 
συμμόρφωσή της Τουρκίας με τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας και τις αρχές του διεθνούς και 
ευρωπαϊκού δικαίου.  

 Ως Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας καταδικάζουμε για μία ακόμα φορά την 
κατάφωρη καταπάτηση από τον τουρκικό στρατό του αναφαίρετου ανθρώπινου δικαιώματος όλων των 
Κυπρίων να επιστρέψουν στις πατρογονικές τους εστίες και εκφράζουμε τη βούλησή μας να στηρίξουμε με 
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κάθε τρόπο τις προσπάθειες για λύση του κυπριακού προβλήματος και αποκατάσταση της ασφάλειας και της 
σταθερότητας για ειρηνική συνύπαρξη όλων των Κυπρίων σε μια ενωμένη Κύπρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Χθες συμπληρώθηκαν είκοσι ένα χρόνια από την υιοθέτηση της Σύμβασης για την Καταπολέμηση της 
Ερημοποίησης και της Ξηρασίας από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
επικύρωσε το 1999 με νόμο που ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Η Κύπρος, αν και το μερίδιο ευθύνης 
της για τις κλιματικές αλλαγές είναι μικρό, βρίσκεται σε μια περιοχή από τις πλέον απειλούμενες, γι’ αυτό και το 
2008 εκπονήθηκε σχετικό εθνικό σχέδιο δράσης.  Βασικός κίνδυνος που αντιμετωπίζει η χώρα μας είναι αυτός 
της ερημοποίησης και της ποιοτικής υποβάθμισης του εδάφους εξαιτίας τόσο φυσικών φαινομένων όσο και 
ανθρωπογενών παραγόντων.  Η αύξηση της θερμοκρασίας, η μείωση της βροχόπτωσης και ο ανεπαρκής 
εμπλουτισμός των υπόγειων υδάτων συμβάλλουν στην περιβαλλοντική υποβάθμιση της μεγαλύτερης έκτασης 
του νησιού.  Παράλληλα, η λανθασμένη διαχείριση των υδάτινων πόρων, οι κακές γεωργικές και κτηνοτροφικές 
πρακτικές, η αποψίλωση των δασών και οι συχνές πυρκαγιές αποτελούν καθοριστικούς παράγοντες στη 
διαδικασία ερημοποίησης.  

Σύμφωνα με μελέτες το 56,7% των περιοχών της Κύπρου θεωρείται κρίσιμο και το 42,6% ευαίσθητο 
για ερημοποίηση.  Το πλέον ανησυχητικό όμως είναι ότι πέραν του 7% του εδάφους έχει ήδη επηρεαστεί 
ανεπιστρεπτί από τη διαδικασία ερημοποίησης. Βάσει μάλιστα μοντέλων υπολογίζεται ότι στα μέσα του 21ου 
αιώνα οι κρίσιμες για ερημοποίηση περιοχές του νησιού θα αγγίξουν το 71,4% και στα τέλη του αιώνα το 
τρομακτικό 84,7%. 

Κυρίες και κύριοι, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, συνεχίζοντας τις άοκνές της προσπάθειες για αφύπνιση και δράση, 
διοργάνωσε χθες σχετική εκδήλωση στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος με στόχο να ευαισθητοποιηθεί τόσο το κοινό όσο και οι αρμόδιοι και να δραστηριοποιηθούμε 
όλοι για την αντιμετώπιση του προβλήματος.  

Η ειδική αυτή συνεδρία της επιτροπής κατέληξε στην έγκριση σχετικής πρότασης ψηφίσματος προς 
την ολομέλεια του σώματος ενάντια στην κλιματική αλλαγή, την ερημοποίηση και την ξηρασία.   

Και, αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, θα θέσω το σχέδιο ψηφίσματος  προς έγκριση προ 
ημερησίας διατάξεως. 

Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σχέδιο ψηφίσματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  

Με την ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας για την Καταπολέμηση της Ερημοποίησης και της Ξηρασίας, 
που καθιερώθηκε από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών το 1995, 

Αναγνωρίζοντας ότι η ερημοποίηση και η ξηρασία συνιστούν μείζον παγκόσμιο περιβαλλοντικό 
πρόβλημα, το οποίο ενισχύεται από τη συνεχιζόμενη κλιματική αλλαγή και την αλόγιστη ανθρώπινη επέμβαση 
στο περιβάλλον,  

Λαμβάνοντας υπόψη ότι η κλιματική αλλαγή θα εντείνει στο μέλλον τα υφιστάμενα προβλήματα της 
ερημοποίησης, της ξηρασίας, της λειψυδρίας και της παραγωγής τροφίμων, θα επηρεάσει αρνητικά τις 
προσπάθειες για αειφόρο ανάπτυξη και θα εισαγάγει νέους κινδύνους για την ανθρώπινη υγεία, τα 
οικοσυστήματα και τις εθνικές οικονομίες,  

Σημειώνοντας ότι τα εδάφη της Κύπρου επηρεάζονται διαχρονικά από την ερημοποίηση και την 
ξηρασία, η οποία δυστυχώς είναι ένας μη άμεσα αντιληπτός κίνδυνος για το μεγαλύτερο μέρος του νησιού,  

Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, για την εκπλήρωση των απαιτήσεων και των 
υποχρεώσεών της που απορρέουν από τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για την Καταπολέμηση της 
Ερημοποίησης και της Ξηρασίας, κατάρτισε το 2008 Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Καταπολέμηση της 
Απερήμωσης και τον Περιορισμό των Συνεπειών της Ξηρασίας,  

Λαμβάνοντας υπόψη τους στόχους προτεραιότητας που περιλαμβάνονται στο Έβδομο Πρόγραμμα 
∆ράσης για το Περιβάλλον μέχρι το 2020, το οποίο υιοθετήθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το 
Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης το Νοέμβριο του 2013, 

Ψηφίζει τα ακόλουθα: 
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1. Καλεί την κυβέρνηση να επισπεύσει την εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Καταπολέμηση 
της Απερήμωσης και τον  Περιορισμό των Συνεπειών της Ξηρασίας και να υιοθετήσει διαδικασίες και 
μεθόδους παρακολούθησης της αποτελεσματικότητας της εφαρμογής του, 

2. Επισημαίνει την ανάγκη αποτελεσματικής συμμετοχής στο σχεδιασμό και στη λήψη αποφάσεων 
αναφορικά με την εφαρμογή και ενδεχόμενη αναθεώρηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης των 
κυβερνητικών τμημάτων και υπηρεσιών, των μη κυβερνητικών οργανισμών, των τοπικών αρχών και του 
πληθυσμού, ιδιαίτερα των αγροτών και των κτηνοτρόφων, 

3. Κρίνει αναγκαία την επικαιροποίηση σε τακτά χρονικά διαστήματα των χαρτών  που έχουν ετοιμαστεί 
στη βάση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης, καθώς και τη λήψη προληπτικών μέτρων για τις απειλούμενες 
περιοχές, 

4. Καλεί όλα τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες, τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, τους μη 
κυβερνητικούς οργανισμούς και όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να συνεργαστούν, για να υπάρξει 
μεγαλύτερη κατανόηση της αξίας της γης και των φυσικών πόρων στις πληγείσες από την ερημοποίηση 
περιοχές και να συμβάλουν όλοι μαζί στην αειφόρο χρήση τους, 

5. Καλεί την κυβέρνηση, ταυτόχρονα με την εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης και σε συνεργασία με 
τους αρμόδιους φορείς, να εφαρμόσει τη Στρατηγική για την Προσαρμογή και τη Στρατηγική για την 
Αειφόρο Ανάπτυξη, δίνοντας ιδιαίτερη έμφαση στα προβλήματα που προκαλεί η κλιματική αλλαγή στις 
καλλιέργειες, στα εδάφη και στο περιβάλλον γενικότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία να σας πληροφορήσω ότι η 
Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε συνεδρία της και υιοθέτησε εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να μετονομαστεί σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Συνεχίζουμε τώρα με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης που είναι η νομοθετική εργασία. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι η αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας του νόμου «Ο περί ∆ιαθηκών 
και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιαμόρφωση του κειμένου του αναπεμφθέντος νόμου, ώστε να διαγραφεί το άρθρο 42 του βασικού 
νόμου, διασφαλίζοντας με τον τρόπο αυτό την εφαρμογή των διατάξεων του νόμου που αφορούν τη νόμιμη 
μοίρα σε κάθε πρόσωπο που εμπίπτει εντός του πεδίου εφαρμογής του νόμου αυτού, δηλαδή σε κάθε 
πρόσωπο που έχει την κατοικία του στη ∆ημοκρατία και, σε ό,τι αφορά ακίνητη ιδιοκτησία, σε κάθε πρόσωπο 
που δεν έχει την κατοικία του στη ∆ημοκρατία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί ∆ιαθηκών και 
∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Ρίκκος Μαππουρίδης Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Γεωργίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος ∆αμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουνίου 2015, 
επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Μαΐου 2015 και ο 
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οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  
Στα πλαίσια της συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.  

 Υπενθυμίζεται ότι ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή υπό τη μορφή πρότασης νόμου από 
τους βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ρίκκο Μαππουρίδη, Σωτήρη Σαμψών και Γεώργιο Γεωργίου. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί ∆ιαθηκών και 
∆ιαδοχής Νόμου, ώστε: 

1. να βελτιωθούν οι διατάξεις του που αφορούν τις τυπικές διατυπώσεις για την εγκυρότητα μιας διαθήκης 
και  

2. να εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις του που αφορούν την απόλυτη ελευθερία διάθεσης της περιουσίας του 
αποβιώσαντος με διαθήκη σε ορισμένες περιπτώσεις.   

 Ειδικότερα, με το δεύτερο σκέλος του αναπεμφθέντος νόμου σκοπείται η τροποποίηση του άρθρου 42 
του βασικού νόμου, το οποίο προβλέπει ότι οι διατάξεις του άρθρου 41 για τη διαθέσιμη μοίρα, που 
περιορίζουν τη διάθεση με διαθήκη της περιουσίας προσώπου που αποβιώνει αφήνοντας τέκνο ή κατιόντα 
τέκνου ή γονέα ή σύζυγο, δεν εφαρμόζονται σε πρόσωπα που γεννήθηκαν στο Ηνωμένο Βασίλειο ή σε 
οποιοδήποτε κράτος μέλος της Κοινοπολιτείας, έτσι ώστε η απόλυτη ελευθερία διάθεσης της περιουσίας 
αποβιώσαντος να παρέχεται σε οποιοδήποτε μη πολίτη της ∆ημοκρατίας και όχι μόνο στα πιο πάνω 
πρόσωπα.  

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί εκτίθενται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2015, αφορούν μόνο το δεύτερο σκέλος 
του αναπεμφθέντος νόμου και παρατίθενται αυτούσια πιο κάτω: 

 «2.1 Η τροποποίηση του άρθρου 41 στο βασικό νόμο που επιφέρει ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής 
(Τροποποιητικός) Νόμος αντίκειται στο άρθρο 28 του συντάγματος, εφόσον κατά τον τρόπο αυτό θεσπίζονται 
αδικαιολόγητες και αυθαίρετες διακρίσεις μεταξύ πολιτών και μη πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Εφόσον ο Νόμος προστατεύει τη «νόμιμη μοίρα» για το διαθέσιμο μέρος της κληρονομιάς στην 
περίπτωση διαθήκης, τότε το ίδιο πρέπει να ισχύει και στην περίπτωση διαθήκης κάθε κινητής και ακίνητης 
ιδιοκτησίας αλλοδαπού του οποίου το εθνικό δίκαιο προστατεύει τη νόμιμη μοίρα. 

 2.2 Οι διατάξεις περί της νόμιμης μοίρας θεωρούνται αναγκαστικού δικαίου.  Ως εκ τούτου, σε 
περιπτώσεις όπου το δίκαιο της εθνικότητας των αλλοδαπών έχει διατάξεις περί νόμιμης μοίρας, τότε δε θα 
ήταν νομικά ορθό και από απόψεως κανόνων διεθνούς δικαίου να παραγνωρίζονται κατά τον τρόπο αυτό 
διατάξεις αλλοδαπού δικαίου που προφυλάσσουν τη νόμιμη μοίρα. 

 2.3 Με την προτεινόμενη πρόταση νόμου δεν επιτυγχάνεται η συμμόρφωση με την αρχή της ισότητας 
που το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας επιφυλάσσει για όλους τους πολίτες για την αντιμετώπιση 
καταστάσεων οι οποίες θεωρούνται όμοιες.» 

 Στα πλαίσια επανεξέτασης του όλου θέματος ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας ανέλυσε στην 
επιτροπή τους συνταγματικούς λόγους για τους οποίους κρίθηκε σκόπιμο να γίνει αναπομπή.  Συναφώς, ο 
ίδιος επισήμανε ότι η οποιαδήποτε διαφοροποίηση μεταξύ πολίτη της ∆ημοκρατίας και αλλοδαπού όσον 
αφορά την ελευθερία διάθεσης της περιουσίας του αποβιώσαντος, ακόμα και αυτή που προβλέπεται στην 
υφιστάμενη νομοθεσία πριν από την τροποποίησή της στη βάση του αναπεμφθέντος νόμου, αποτελεί άνιση 
μεταχείριση και παράβαση των προνοιών του άρθρου 28 του συντάγματος.  Ο ίδιος αξιωματούχος σημείωσε 
περαιτέρω ότι σκοπός των προνοιών του άρθρου 41 του βασικού νόμου που αφορούν τη νόμιμη μοίρα είναι η 
προστασία της οικογένειας του θανόντα υπό τη στενή της έννοια και ότι η μη εφαρμογή τους σε αλλοδαπούς ή 
σε πρόσωπα που γεννήθηκαν στο Ηνωμένο Βασίλειο ή των οποίων ο πατέρας γεννήθηκε στο Ηνωμένο 
Βασίλειο ή σε οποιοδήποτε κράτος μέλος της Κοινοπολιτείας, όπως προβλέπεται στο άρθρο 42 του βασικού 
νόμου, είτε θέτει τα εν λόγω πρόσωπα σε πλεονεκτική θέση, παρέχοντάς τους την ευχέρεια να διαθέσουν την 
περιουσία τους κατά βούληση, είτε θέτει σε μειονεκτική θέση την οικογένειά τους υπό τη στενή έννοια του 
όρου, αφού δεν της παρέχει την ίδια προστασία με αυτή που προσφέρεται στη “στενήˮ οικογένεια πολίτη της 
∆ημοκρατίας.  

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε στην επιτροπή την 
τροποποίηση του κειμένου του αναπεμφθέντος νόμου, έτσι ώστε να προβλέπεται η διαγραφή του άρθρου 42 
του βασικού νόμου, διασφαλίζοντας με τον τρόπο αυτό την εφαρμογή των διατάξεων του νόμου που αφορούν 
τη νόμιμη μοίρα σε κάθε πρόσωπο που εμπίπτει εντός του πεδίου εφαρμογής του νόμου αυτού, δηλαδή σε 
κάθε πρόσωπο που έχει την κατοικία του στη ∆ημοκρατία και, σε ό,τι αφορά ακίνητη ιδιοκτησία, σε κάθε 
πρόσωπο που δεν έχει την κατοικία του στη ∆ημοκρατία. 
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 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως συμφώνησε με τις θέσεις και την εισήγηση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί τόσο 
επί της αναπομπής όσο και επί του διαμορφωμένου κειμένου του αναπεμφθέντος νόμου στη βάση της πιο 
πάνω εισηγήσεως του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αυτό ακριβώς θα έλεγα και εγώ, κύριε Πρόεδρε, που διάβασε ο κ. Μιχαηλίδης, επομένως, ναι, έτσι 
έχουν τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 ∆εν υπάρχει.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει αναδιαμορφωμένο κείμενο, έτσι; 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής και της ψήφισης του αναδιαμορφωμένου κειμένου 
νόμου;   

 Είναι ομόφωνο, βλέπω. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαράντα έξι.  Είναι το σύνολο των παρόντων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η αναπομπή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας γίνεται αποδεκτή και ψηφίζεται το αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», είναι εξ αναβολής και 
αναβάλλεται και πάλι. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015».   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου για το έτος 2015, ο 
οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €6.044.000 και έσοδα €6.160.179. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 



   

 

2108 

 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο διευθυντής ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (∆ΣΜΚ), 
καθώς και εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜΚ για το έτος 2015 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €6.044.000 και 
συνολικά έσοδα €6.160.179, τα οποία προκύπτουν κυρίως από το τέλος που καταβάλλεται προς το ∆ΣΜΚ από 
τους προμηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας (€5.714.079) και από την παραχώρηση πόρων από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή προς το ∆ΣΜΚ για σκοπούς έρευνας και ανάπτυξης (€290.000).  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ∆ΣΜΚ αφορούν τα ακόλουθα:   

1. Αποδοχές προσωπικού €101.180 

2. ∆απάνες λειτουργίας €5.862.820 

3. Άλλες δαπάνες €45.000 

4. Απρόβλεπτες δαπάνες €35.000 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι συνολικές δαπάνες του ∆ΣΜΚ για 
το έτος 2015 παρουσιάζουν αύξηση κατά €1.488.000, σε σχέση με τις αντίστοιχες δαπάνες για το έτος 2014, η 
οποία οφείλεται στη διεύρυνση των καθηκόντων και των αρμοδιοτήτων του ∆ΣΜΚ, ώστε, πέρα από 
διαχειριστής του ηλεκτρικού ρεύματος στην Κύπρο, να καταστεί λειτουργός της αγοράς ηλεκτρισμού και 
διαχειριστής του ηλεκτρονικού μητρώου εγγυήσεων προέλευσης από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο διευθυντής ∆ΣΜΚ ανέφερε ότι ο προϋπολογισμός του 
∆ΣΜΚ για το έτος 2015 αρχικά υποβλήθηκε στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
στις 6 Αυγούστου 2014. Ωστόσο, σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, το υπουργείο παρουσίασε προς το ∆ΣΜΚ 
το Σεπτέμβριο του ίδιου έτους το σχέδιο δράσης/χάρτη πορείας για την εφαρμογή νέου μοντέλου αγοράς 
ηλεκτρισμού και ορίστηκε όπως η εφαρμογή αυτού τεθεί σε ισχύ την 30ή Ιουνίου 2016. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, κάτω από τα στενά χρονικά δεδομένα, αποφασίστηκαν τα 
ακόλουθα: 

1.  ∆ημοσίευση τελικού μοντέλου αγοράς και ετοιμασία λεπτομερούς περιγραφής του από την Ρυθμιστική 
Αρχή Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

2.  Τροποποίηση του περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου, ώστε να επέλθει πραγματική 
ανεξαρτησία του ∆ΣΜΚ από την ΑΗΚ. 

3.  Ετοιμασία νέων κανόνων αγοράς, με βάση το νέο μοντέλο αγοράς, από συμβουλευτικό οίκο που θα 
προσλάβει ο ∆ΣΜΚ για το σκοπό αυτό. 

4.  Προκήρυξη διαγωνιστικής διαδικασίας για την προμήθεια και την προσαρμογή ολοκληρωμένου 
συστήματος για τη λειτουργία αγοράς ηλεκτρισμού και έναρξη των εργασιών αυτού κατά τη διάρκεια του 
2015. 

5.  ∆ημιουργία Τομέα Αγοράς και Ηλεκτρισμού στο ∆ΣΜΚ με έγκαιρη τοποθέτηση του προσωπικού και με 
στόχο αυτό να τύχει κατάλληλης εκπαίδευσης πριν από την έναρξη της αγοράς ηλεκτρισμού και να 
συμμετέχει στην ανάπτυξη εξειδικευμένου λογισμικού. 

6.  Ανάπτυξη κατάλληλων υποδομών στο ∆ΣΜΚ για υποστήριξη της αγοράς ηλεκτρισμού, αλλά και 
ενίσχυση του Τομέα Ανάπτυξης και Λειτουργίας Συστήματος Μεταφοράς Ηλεκτρισμού. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω ενεργειών και προϋποθέσεων, ο 
∆ΣΜΚ υποχρεώθηκε να αναθεωρήσει τον προϋπολογισμό του, ο οποίος υποβλήθηκε με αρκετή καθυστέρηση 
στο Υπουργικό Συμβούλιο προς έγκριση στις 14 Μαΐου 2015. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, την επιτροπή απασχόλησε το ζήτημα της ανεξαρτητοποίησης 
του ∆ΣΜΚ από την ΑΗΚ και συναφώς ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
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Τουρισμού ανέφερε ότι για το σκοπό αυτό ετοιμάστηκε σχετικό νομοσχέδιο προς ρύθμιση του θέματος, το 
οποίο αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή στο προσεχές διάστημα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
του ∆ΣΜΚ για το έτος 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση  κονδυλίων  του  ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου ύψους  €6.044.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Προσωπικό για τη λειτουργία του ∆ΣΜΚ που παραχωρείται από την ΑΗΚ.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών και εναλλαξιμότητα.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 9. 

 Προκαταβολή για την αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση Επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2015 Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση το νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
(Τροποποιητικός) του 2015 Νόμος του 2015». 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιόρθωση του προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου για το έτος 2015, στον 
οποίο εκ παραδρομής περιλήφθηκαν κονδύλια για θέσεις τις οποίες η Αρχή δεν επιθυμεί να πληρώσει, και η 
μεταφορά των αντίστοιχων πιστώσεων σε εδάφιο του προϋπολογισμού για κάλυψη της δαπάνης άλλων 
θέσεων για τις οποίες υπάρχει ανάγκη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (Τροποποιητικός) του 2015 Νόμος 

του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η διόρθωση του προϋπολογισμού της ΡΑΕΚ για το έτος 2015, 
στον οποίο εκ παραδρομής περιλήφθηκαν κονδύλια για θέσεις τις οποίες η Αρχή δεν επιθυμεί να πληρώσει, 
και η μεταφορά των αντίστοιχων πιστώσεων σε εδάφιο του προϋπολογισμού για κάλυψη της δαπάνης άλλων 
θέσεων για τις οποίες υπάρχει ανάγκη. 

 Υπενθυμίζεται ότι ο προϋπολογισμός της ΡΑΕΚ για το έτος 2015 ψηφίστηκε σε νόμο από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 2 Απριλίου 2015 και δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 8 
Απριλίου 2015. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στον εν λόγω 
προϋπολογισμό προστέθηκε εκ παραδρομής, κάτω από το εδάφιο (15) «Λειτουργός Ενέργειας (Παραγωγή 
Ηλεκτρικής Ενέργειας) (Κλίμακα Α9-Α11-Α12 συνδυασμένη κλίμακα)» και το εδάφιο (25) «Λειτουργός 
Ενέργειας (Φυσικό Αέριο και άλλα Καύσιμα) (Κλίμακα Α9-Α11-Α12 συνδυασμένη κλίμακα)», ακόμη μια θέση, 
αντίστοιχα. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015 είχε 
αποφασίσει όπως οι εν λόγω πρόσθετες θέσεις μη περιληφθούν στον προϋπολογισμό της ΡΑΕΚ για το έτος 
2015 και ως εκ τούτου παρίσταται η ανάγκη αφαίρεσής τους από τον προϋπολογισμό που τελικά ψηφίστηκε 
από τη Βουλή. Με την εν λόγω ρύθμιση συμφωνούν τόσο το αρμόδιο υπουργείο όσο και η ΡΑΕΚ. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι συνολικές προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2015 οι οποίες θα 
καλυφθούν από το Ταμείο της ΡΑΕΚ παραμένουν αμετάβλητες, καθότι τα κονδύλια που αναλογούν, σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, στα εδάφια (15) και (25) μεταφέρονται στα εδάφια (12) «Λειτουργός Α΄ (Ηλεκτρισμός και 
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας) (Κλίμακα Α12)» και (13) «Λειτουργός Α΄ (∆ιεθνείς Σχέσεις και Ενεργειακή 
Πολιτική) (Κλίμακα Α12)», αντίστοιχα, στα οποία εδάφια είχε προϋπολογιστεί συμβολική πρόνοια ύψους €10. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2015 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι με πολλή λύπη που θα πω αυτά τα οποία θα πω σήμερα για τη ΡΑΕΚ.  Πρώτον, 
θα καλούσα το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας να μπει μέσα στη ΡΑΕΚ και να κάμει άνεμο και φτερό όλες τις 
αποφάσεις που λήφθησαν από αυτήν τα τελευταία τέσσερα χρόνια.    

 ∆εύτερον, να πω επίσης ότι πεντακόσιες ογδόντα τρεις εταιρείες υπέβαλαν αίτηση στη ΡΑΕΚ για 
δημιουργία φωτοβολταϊκού πάρκου.  Το μέσο κόστος για την κάθε εταιρεία, μόνο για τα λεφτά που πλήρωσε 
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στο κράτος, ήταν €5.000.   Πολλές εταιρείες από αυτές εστόχευαν να κάμουν μικρά πάρκα των 100 κιλοβάτ ή 
150 κιλοβάτ.  Πολλοί ιδιοκτήτες αυτών των εταιρειών δεν είχαν τα κατάλληλα τεμάχια και αγόρασαν τεμάχια, 
πλήρωσαν τέλη στην Αρχή Ηλεκτρισμού, έβγαλαν πολεοδομικές άδειες.  Στην Πάφο, ας πούμε, η άδεια κόστιζε 
€5.000, στη Λεμεσό κόστιζε €500.   

 Μεσούσης της διαδικασίας του διαγωνισμού, ό,τι έκοβκε ο νους τους εκάμναν!  Άλλαζαν τους 
κανονισμούς του διαγωνισμού, όχι μόνο στο ημίχρονο, αλλά όποτε έβρισκαν αφορμή.  Εξόντωσαν όλους 
αυτούς τους μικρούς επιχειρηματίες για χάρη των μεγάλων, αυτών που θα έκαμναν τα μεγαβάτ.  Μπορεί να 
υποθέσει ο καθένας ότι σε αυτό τον τόπο το αυτονόητο είναι περίπου το εξής:  Από ένα μικρό για εκατόν 
πενήντα κιλοβάτ δεν έχει και πολλά να απομυζήσεις, αλλά από ένα μεγάλο, που θα κάμει -ας πούμε- ένα 
μεγαβάτ της τάξης των δύο εκατομμυρίων, των τριών εκατομμυρίων, ε, μπορεί εκείνος ο παχουλός των δύο, 
τριών ή ενός εκατομμυρίου προφανώς να έχει και κάποιο κομπόδεμα γερό, για να λαδώσει τη μηχανή.   

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποια μηχανή; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τη μίζα, κύριε Μαυρίδη. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Α!  Επειδή εν το εξεκαθάρισες. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τώρα το κατάλαβες;   

(Γέλια) 

 «Εκατάλαβα», να λες!   

(Γέλια) 

 Πολλοί από αυτούς που πήραν τα μεγάλα πάρκα στην τελευταία έκθεση για φωτοβολταϊκά στη Γερμανία 
επήγαν εκεί και εκλιπαρούσαν επιχειρηματίες, εργοστασιάρχες της Γερμανίας, για να μπορέσουν να 
αντεπεξέλθουν στο βεβαρημένο εκ της μίζας κόστος.  Παρακαλούσαν τους εργοστασιάρχες εκεί να πάρουν 
χαμηλές τιμές, για να μπορέσουν να τα βγάλουν πέρα.   

 ∆έον να σημειωθεί, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτοί οι πεντακόσιοι ογδόντα τρεις δανείστηκαν...  Μεταξύ αυτών 
των θυμάτων δηλώνω και εγώ.  Το 2011, όταν δεν ήμουν βουλευτής, είπα να αγοράσω ένα τεμάχιο, για να 
κάμω αυτή την παλιοδουλειά.  Μου έμειναν δέκα χιλιάδες ευρώ έξοδα -πέντε στο κράτος, πέντε στην εταιρεία, 
αρχιτέκτονες, επάρχους, Αρχή Ηλεκτρισμού- έκαμα τζιαι ένα box file τόσο παχουλό και στο τέλος πήρα μια 
απάντηση: «Ξέρετε, δυστυχώς χάσατε».  «Γιατί χάσαμε, κύριοι;».  «Εχάσατε, διότι έν’ νέα η εταιρεία σας». «Εν 
ήξερα ότι έπρεπε να ήταν ηλικιωμένη!», είπα τους.   

(Γέλια) 

 «Αφού πέρσι, πρόπερσι δώσατε σε καινούριες εταιρείες, φέτος γιατί δε δίνετε;».  Στα μισά λοιπόν του 
διαγωνισμού -κατ’ επιλογήν, εκ των υστέρων- άλλαζαν τους κανόνες, για να βολευτούν προφανώς οι 
αγαπημένοι των μελών αυτής της περιβόητης επιτροπής που λέγεται ΡΑΕΚ.   

 Και να θυμάστε, αγαπητές συνάδελφοι και αγαπητοί συνάδελφοι.  ∆ε θα παρέλθει πολλύς χρόνος από 
τη σημερινή μου ομιλία, μέχρι ενδεχομένως κάποιοι από αυτούς που απολαμβάνουν τα πάντα εκεί να βρεθούν 
πίσω από τα σίδερα της φυλακής.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εν υπάρχει άλλος ομιλητής και συνεπώς προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία Μέρους του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων 1 και 2; 

 Μία ένσταση. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ∆ύο, συγγνώμη.  Και εγώ συμφωνώ με τον κ. Θεμιστοκλέους. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2;   

 Ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2015 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και δύο αποχές. 



   

 

2113 

 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2014/65/ΕΕ για τις αγορές χρηματοπιστωτικών μέσων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2015» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης   

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και του Cyprus Investment Funds Association (CIFA). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με το άρθρο 92 της Οδηγίας 2014/65/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Μαΐου 2014 για τις αγορές χρηματοπιστωτικών μέσων 
και την τροποποίηση της Οδηγίας 2002/92/ΕΚ και της Οδηγίας 2011/61/ΕΕ. 

 Σημειώνεται ότι τα κράτη μέλη έχουν υποχρέωση να ενσωματώσουν τις διατάξεις της σχετικής Οδηγίας 
στις εθνικές τους νομοθεσίες μέχρι τις 3 Ιουλίου 2015.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που  κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Οι διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων (∆ΟΕΕ) της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εκτός από 
τη διαχείριση οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων (ΟΕΕ) της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) που είναι 
εγκατεστημένοι σε άλλο κράτος μέλος, θα μπορούν να παρέχουν εντός του κράτους μέλους αυτού και 
ειδικότερες επενδυτικές υπηρεσίες που προβλέπει η ισχύουσα νομοθεσία. 

2. Οι ∆ΟΕΕ κράτους μέλους άλλου από τη ∆ημοκρατία, εκτός από τη διαχείριση ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας, θα 
μπορούν να παρέχουν εντός της ∆ημοκρατίας και ειδικότερες επενδυτικές υπηρεσίες τις οποίες 
προβλέπει η ισχύουσα νομοθεσία.  

3. Οι ∆ΟΕΕ κράτους μέλους άλλου από τη ∆ημοκρατία οι οποίοι εκτός από τη διαχείριση για πρώτη φορά 
ΟΕΕ της ∆ημοκρατίας προτίθενται να παρέχουν για πρώτη φορά και ειδικότερες επενδυτικές υπηρεσίες 
τις οποίες προβλέπει η ισχύουσα νομοθεσία στη ∆ημοκρατία θα μπορούν να παρέχουν τις υπηρεσίες 
αυτές υπό προϋποθέσεις.  Ειδικότερα, θα έχουν αυτή τη δυνατότητα, αφού πρώτα παραλάβουν 
κοινοποίηση από την αρμόδια αρχή του κράτους μέλους καταγωγής τους για τη διαβίβαση σχετικής με 
τη δραστηριότητα αυτή τεκμηρίωσης στην αρμόδια αρχή του κράτους μέλους υποδοχής τους, η οποία 
στην περίπτωση της Κύπρου είναι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.    

 Οι πρόσθετες επενδυτικές υπηρεσίες που μπορούν να παρέχουν οι εν λόγω ∆ΟΕΕ με βάση την 
ισχύουσα νομοθεσία  είναι οι ακόλουθες: 

1. Η διαχείριση χαρτοφυλακίων επενδύσεων, περιλαμβανομένων εκείνων που ανήκουν σε συνταξιοδοτικά 
ταμεία και σε ιδρύματα που προσφέρουν υπηρεσίες επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, 
σύμφωνα με την παράγραφο 1 του άρθρου 19 της Οδηγίας 2003/41/ΕΚ, με βάση εντολές τις οποίες 
επενδυτές δίνουν κατά τη διακριτική τους ευχέρεια και εξατομικευμένα. 
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2. Παρεπόμενες υπηρεσίες όπως επενδυτικές συμβουλές, φύλαξη και διοικητική διαχείριση μεριδίων 
οργανισμών συλλογικών επενδύσεων, λήψη και διαβίβαση εντολών σχετικά με χρηματοοικονομικά 
μέσα. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις οι ∆ΟΕΕ που έχουν λάβει άδεια να 
παρέχουν τις πρόσθετες επενδυτικές υπηρεσίες θα μπορούν να παρέχουν τις εν λόγω υπηρεσίες σε 
διασυνοριακή βάση υπό προϋποθέσεις στα πλαίσια της άδειας που τους έχει χορηγηθεί από τις αρμόδιες 
αρχές του κράτους μέλους καταγωγής τους, χωρίς να απαιτείται η εξασφάλιση επιπρόσθετης άδειας από τις 
αρμόδιες αρχές του κράτους μέλους υποδοχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, να εισηγηθεί την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πλήρης εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/16/ΕΕ σχετικά με τη διοικητική συνεργασία στο φορολογικό 
τομέα.  Ειδικότερα, διασαφηνίζεται ότι η αρμόδια αρχή της ∆ημοκρατίας θα παρέχει πληροφορίες στα πλαίσια 
της αυθόρμητης ανταλλαγής πληροφοριών, όπως αυτή ορίζεται στην ισχύουσα νομοθεσία, στην αρμόδια αρχή 
κάθε άλλου κράτους μέλους το συντομότερο δυνατόν και οπωσδήποτε εντός ενός μηνός από τη στιγμή που 
αυτή τις απέκτησε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 8 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα 
της Φορολογίας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί πλήρης εναρμόνιση της βασικής νομοθεσίας με την παράγραφο 1 
του άρθρου 10 της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ του Συμβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011, σχετικά με τη διοικητική 
συνεργασία στον τομέα της φορολογίας και την κατάργηση της Οδηγίας 77/799/ΕΟΚ. 

 Όπως είναι γνωστό, με βάση τις διατάξεις του περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
Νόμου επιδιώκεται η αποτελεσματικότερη και ουσιαστικότερη στην πράξη διοικητική συνεργασία μεταξύ των 
κρατών μελών και η διοικητική διεύρυνση του πεδίου της διοικητικής συνεργασίας στον τομέα της φορολογίας.  
Επιπρόσθετα, καθορίζονται σαφείς κανόνες ανταλλαγής πληροφοριών μεταξύ των κρατών μελών, οι οποίοι 
καθιστούν δυνατή την κάλυψη όλων των φυσικών και νομικών προσώπων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ 
προβλέπονται διαδικασίες για την ανταλλαγή πληροφοριών μετά από αίτημα για αυτόματη και αυθόρμητη 
ανταλλαγή πληροφοριών, καθώς και για άλλες μορφές διοικητικής συνεργασίας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή με επιστολή της, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2014, την οποία απέστειλε μέσω του EU Pilot, ζήτησε από 
τις αρμόδιες κυπριακές αρχές όπως απαντήσουν σε συγκεκριμένα ερωτήματα που αφορούν στη μεταφορά της 
Οδηγίας 2011/16/ΕΕ σχετικά με τη διοικητική συνεργασία στον τομέα της φορολογίας στην κυπριακή έννομη 
τάξη. 

 Σημειώνεται ότι στο μέτρο 3.7 του επικαιροποιημένου Μνημονίου Συναντίληψης, που έχει υπογράψει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία με την τρόικα, περιλαμβάνεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία οι κυπριακές αρχές 
πρέπει να μεταφέρουν πλήρως στη νομοθεσία τους και να εφαρμόσουν την Οδηγία 2011/16/ΕΕ σχετικά με τη 
διοικητική συνεργασία στο φορολογικό τομέα.    

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, κατόπιν σχετικής επιστολής της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ημερομηνίας 28 
Νοεμβρίου 2014, η Γενική ∆ιεύθυνση Φορολογίας (TAXUD), αφού εξέτασε τις επεξηγήσεις των κυπριακών 
αρχών σε σχέση με τη συμβατότητα ή μη της κυπριακής νομοθεσίας με την ευρωπαϊκή Οδηγία, κατέληξε στο 
συμπέρασμα ότι δεν είναι συμβατή με αυτή στο σημείο που γίνεται αναφορά σε διαθέσιμες πληροφορίες. 
Ειδικότερα, η αναφορά στο σχετικό άρθρο της βασικής νομοθεσίας σε «διαθέσιμες πληροφορίες» έχει ως 
αποτέλεσμα τον περιορισμό της διάθεσης πληροφοριών. 

 Συναφώς, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο διασαφηνίζεται ότι η αρμόδια αρχή της ∆ημοκρατίας θα 
παρέχει πληροφορίες στα πλαίσια της αυθόρμητης ανταλλαγής πληροφοριών, όπως αυτή ορίζεται στην 
ισχύουσα νομοθεσία, στην αρμόδια αρχή κάθε άλλου κράτους μέλους, το συντομότερο δυνατόν και 
οπωσδήποτε εντός ενός μηνός από τη στιγμή που αυτή τις απέκτησε. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας ανέφερε ότι με το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο ρυθμίζεται η ασυμβατότητα που εντοπίστηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως προς τη 
μεταφορά στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ του Συμβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011 και 
επιτυγχάνεται πληρέστερη εναρμόνιση με την παράγραφο 1 του άρθρου 10 της εν λόγω Οδηγίας.  Σύμφωνα 
με την ίδια εκπρόσωπο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσω του EU Pilot ζητά ενημέρωση άμεσα ως προς την 
αναμενόμενη ημερομηνία ψήφισης του νομοσχεδίου, ώστε να αποφευχθεί η έναρξη διαδικασίας παράβασης 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο 
πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του 
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μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό...  

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης.  Έχετε καταθέσει τροπολογία... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή προέκυψαν κάποιες πληροφορίες που μπορεί να αλλάζουν λίγο ένα μικρό μέρος 
του νομοσχεδίου, να ζητήσω μια αναβολή, για να τις δούμε στην επιτροπή.  Θέλω μια εβδομάδα αναβολή, αν 
δεν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 9 και 10 θέματα αναβάλλονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 11 μέχρι τον αριθμό 23 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το 
σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Οι περί Προστασίας της Παραλίας Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Άδειες και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

2. Οι περί της Ποιότητας του Νερού 
Ανθρώπινης Κατανάλωσης (∆ιάθεση από 
Βυτιοφόρα Οχήματα και Βυτία με 
Κερματοδέκτες) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.037-2015). 

Υγείας  Υγείας  

3. Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση του 
Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για το 
έτος 2014 για τους πιο κάτω 
οργανισμούς: 

α. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου,  

β. Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 

γ. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 

δ. Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, 

ε. Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών,  

στ. ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς. 

(Αρ. Φακ. 10.01.002). 

Γενικό Ελεγκτή  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

4. Εαρινή Έκθεση του ∆ημοσιονομικού 
Συμβουλίου για το 2015, σύμφωνα με τον 
περί της ∆ημοσιονομικής Ευθύνης και 
του ∆ημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο του 
2014 [Ν. 20(Ι)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.005).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ετήσια Έκθεση του Εφόρου Φορολογίας 
για το έτος 2014 σύμφωνα με το άρθρο 
4(13)(α) του περί Τμήματος Φορολογίας 
Νόμου του 2014 [Ν.70(Ι)/2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.006). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Σχέδιο ψηφίσματος Κατατέθηκε από   Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων σε σχέση με κυρώσεις 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε βάρος της 
Ρωσίας για το ουκρανικό ζήτημα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Νίκο Κουτσού, 
εκπροσωπούντα τη 
Συμμαχία Πολιτών 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.089-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.090-2015). 

Άγγελο Βότση  
και  
Αθηνά Κυριακίδου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
 

3. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Γιώργο Περδίκη, βουλευτή   Εργασίας, Πρόνοιας και 
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Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.091-2015). 

του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.623, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ενδιάμεσα της κτηνοτροφικής και της περιοχής αντένας στην κοινότητα Καλού 
Χωριού Λάρνακας έχει δημιουργηθεί σκυβαλότοπος.  Έχουν διαπιστωθεί αντιδράσεις από πολίτες, οι οποίοι 
άρχισαν να συλλέγουν υπογραφές διαμαρτυρίας επί του θέματος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους έχει αφεθεί να δημιουργηθεί και τι μέτρα προτίθεται να λάβει η κοινοτική αρχή για το εν λόγω 
θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.624, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τη μεγάλη φωτιά που εκδηλώθηκε στην περιοχή πριν από λίγες μέρες, από την οποία 
κινδύνεψαν πρατήριο βενζίνης και παρακείμενες κατοικίες, ο δήμος της Λάρνακας αποφάσισε τη λήψη 
δραστικών μέτρων, έτσι ώστε να μην επαναληφθούν παρόμοια φαινόμενα κατά τους καλοκαιρινούς μήνες.  
Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος έχει ανακοινώσει ότι προτίθεται να προχωρήσει στον καθαρισμό από τους 
καλαμιώνες και τα αγριόχορτα της περιοχής κοντά στην Αλυκή Λάρνακας παρά τη λεωφόρο Φανερωμένης. 

 ∆εδομένου ότι η συγκεκριμένη περιοχή εντάσσεται στο δίκτυο “Natura 2000” και είναι προστατευόμενη, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί για τις 
προθέσεις του δήμου Λάρνακας, αν έχει εξασφαλιστεί άδεια από το Τμήμα Περιβάλλοντος, καθώς και αν η 
ενέργεια αυτή του δήμου Λάρνακας θα διαταράξει την ισορροπία του οικοσυστήματος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.625, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δρόμος από την επονομαζόμενη “στροφή του θανάτου” μέχρι και τη λεωφόρο 
Κάππαρη στο Παραλίμνι δε διαθέτει σήμανση και φωτισμό και το οδόστρωμα είναι κακής ποιότητας, με 
αποτέλεσμα να υπάρχει ο κίνδυνος δυστυχημάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
αρμόδιες αρχές προτίθενται να προβούν σε επιδιόρθωση του εν λόγω δρόμου και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται 
να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.626, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα άτομα με μεσογειακή αναιμία ανησυχούν ιδιαίτερα για τους εξής λόγους: 

1. Αδικαιολόγητη καθυστέρηση στη δημιουργία και λειτουργία Κέντρου Αίματος, που θα ενισχύσει την 
αναγκαία αιματοεπαγρύπνηση. 

2. Συνέχιση του προβλήματος αναφορικά με τη χορήγηση του φαρμάκου “Exjade”, το οποίο διατίθεται 
στην Κύπρο σε υπερβολικά υψηλή τιμή και ως εκ τούτου η πρόσβαση σε αυτό παραμένει περιορισμένη. 

3. Μη υιοθέτηση της εισήγησης για παραχώρηση πρόωρης σύνταξης στα άτομα με μεσογειακή αναιμία, 
όπως συμβαίνει στην Ελλάδα. 

4. Συνέχιση του προβλήματος με τις ελαττωματικές αντλίες αποσιδήρωσης, αφού ακόμα δεν έχει 
ολοκληρωθεί η διαδικασία εφαρμογής ικανοποιητικών προδιαγραφών. 

5. Μακροχρόνια καθυστέρηση στη σωστή και τακτική εφαρμογή μεθόδων για την παρακολούθηση του 
φόρτου σιδήρου σε ζωτικά όργανα, όπως την καρδία και το ήπαρ, που έχει ως αποτέλεσμα να 
προκύπτουν σοβαρές επιπτώσεις εξαιτίας της μη ικανοποιητικής χρήσης ειδικών μεθόδων μαγνητικής 
τομογραφίας, οι οποίες, ενώ εφαρμόζονται στην Κύπρο, δεν μπορεί να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες 
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όλων των πασχόντων λόγω της μη αποδοτικής εφαρμογής τους στα νοσοκομεία, γεγονός που προκαλεί 
καθυστερήσεις, αλλά και πολλές φορές οδηγεί σε αμφίβολης αξιοπιστίας αποτελέσματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση της 
κυβέρνησης επί των πιο πάνω ζητημάτων που απασχολούν τα άτομα με μεσογειακή αναιμία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.627, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ήταν ότι οι υποδομές για τη διαχείριση και επεξεργασία αποβλήτων θα ολοκληρώνονταν μέχρι το 
2006.  Μέχρι σήμερα μόνο το 20-30% της απαιτούμενης υποδομής έχει ολοκληρωθεί, παρά το γεγονός ότι τα 
έργα συγχρηματοδοτούνται από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να υλοποιήσει τις δεσμεύσεις της όσον αφορά τις υποδομές για τη διαχείριση και 
επεξεργασία οικιακών αποβλήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.628, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με επιστολή του, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2015, με θέμα “Αντίδραση του ΕΤΕΚ για το διαγωνισμό Υ.Ο. 
2014/10/Π, που αφορά τον καθορισμό πολιτικής για αξιοποίηση της κρατικής ακίνητης περιουσίας” ο 
Υπουργός Οικονομικών κ. Χάρης Γεωργιάδης με πληροφορεί ότι, στα πλαίσια του Μνημονίου Συναντίληψης, 
που προνοεί διορισμό ανεξάρτητου συμβούλου για ετοιμασία λεπτομερούς σχεδίου δράσης αναφορικά με 
προσδιορισμένη κρατική ακίνητη περιουσία, ετοιμάστηκε από αρμόδια ∆ιυπουργική Επιτροπή κατάσταση που 
περιλαμβάνει τριάντα οκτώ τεμάχια κρατικής γης.  Το Υπουργείο Οικονομικών, όπως με ενημέρωσε ο 
υπουργός με την επιστολή του, προκήρυξε διαγωνισμό για διορισμό ανεξάρτητου συμβούλου που θα ετοιμάσει 
μελέτη αναφορικά με την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση των τεμαχίων που περιλαμβάνονται στην κατάσταση 
πριν από τη λήψη τελικών αποφάσεων από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον κατάλογο των 
τριάντα οκτώ τεμαχίων κρατικής γης που ετοιμάστηκε από τη ∆ιυπουργική Επιτροπή.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή αν έχει προκηρυχθεί ο διαγωνισμός και αν έχει διοριστεί 
ανεξάρτητος σύμβουλος για την ετοιμασία της μελέτης αναφορικά με την καλύτερη αξιοποίηση των τεμαχίων 
κρατικής γης που περιλαμβάνονται στην κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.629, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ο αριθμός των καταγγελιών ιδιοκτητών εστιατορίων στις οποίες προέβη η Υπηρεσία Θήρας και 
Πανίδας το 2014 σχετικά με τα αδικήματα της παράνομης κατοχής και εμπορίας προστατευόμενων 
άγριων πτηνών; 

2. Ποιος ο αριθμός των καταγγελιών υποθέσεων παράνομης παγίδευσης πουλιών στις οποίες προέβη η 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας από την 1η Ιανουαρίου μέχρι την 1η Ιουνίου 2015; 

3. Ποιος ο αριθμός των καταγγελιών παράνομου κυνηγίου τζίκλας με τη χρήση ηλεκτρονικών ηχομιμητικών 
συσκευών στις οποίες προέβη η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας κατά τις περιόδους κυνηγίου 2009-2010, 
2010-2011 και 2011-2012 και ποιος ο αριθμός των υποθέσεων που επιβλήθηκαν εξώδικα πρόστιμα για 
παράνομο κυνήγι τζίκλας με τη χρήση ηλεκτρονικών ηχομιμητικών συσκευών στις οποίες προέβη η 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας κατά τις κυνηγετικές περιόδους 2012-2013, 2013-2014 και 2014-2015; 

4. Ποιος ο μέσος όρος ποινών και συγκεκριμένα χρηματικών προστίμων ανά το παγκύπριο, αλλά και ανά 
επαρχία, ειδικά για τις περιοχές Αμμοχώστου και Λάρνακας, που επέβαλαν τα δικαστήρια της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας τόσο σε υποθέσεις παγίδευσης όσο και μη παγίδευσης κατά τα έτη 2013 και 
2014;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.630, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του κοινοτικού συμβουλίου του συνοικισμού Ανθούπολης, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015, 
ενημερώθηκα για τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο προσφυγικός κόσμος στο συνοικισμό Ανθούπολης.  
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την επιστολή, παρ’ όλο που η κατεδάφιση των παλιών πολυκατοικιών έχει 
ολοκληρωθεί, πολλές εργασίες παραμένουν ανολοκλήρωτες, με αποτέλεσμα να τίθεται θέμα ασφάλειας τόσο 
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για τους κατοίκους της περιοχής όσο και για τους διερχομένους.  Επιπρόσθετα, όσον αφορά το πάρκο που 
βρίσκεται επί της οδού Κουρίου, μέρος του περιτοιχίσματος έχει πάρει επικίνδυνη κλίση και το πλακόστρωτο 
έχει αλλοιωθεί σε πολλά σημεία.  Στην επιστολή το κοινοτικό συμβούλιο θίγει επίσης το πρόβλημα που 
υπάρχει με την έλλειψη χώρων στάθμευσης.  Συγκεκριμένα, στην επιστολή αναφέρεται ότι το Τμήμα 
Πολεοδομίας έχει ήδη ετοιμάσει σχέδιο στο οποίο καθορίζεται χώρος στάθμευσης για όλους τους κατοίκους 
που διαμένουν σε πολυκατοικίες ή οι οικίες τους βρίσκονται σε πεζόδρομο, αλλά δεν έχουν υποδειχθεί χώροι 
στάθμευσης για αναπήρους στους δημόσιους χώρους στάθμευσης.  Επίσης, παρατηρείται καθυστέρηση στην 
υλοποίηση του σχεδίου.  Τέλος, με την επιστολή του το κοινοτικό συμβούλιο θίγει το πρόβλημα ασφάλειας που 
δημιουργείται λόγω της μη επιδιόρθωσης των πεζοδρομίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να προωθήσει για την επίλυση όλων των πιο πάνω προβλημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.631, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελίας αναφορικά με την κατεδάφιση των πολυκατοικιών στο εμπορικό 
κέντρο του οικισμού Αγίου Αθανασίου με βάση το πρόγραμμα αναδόμησης της περιοχής.  Όπως 
πληροφορήθηκα, δεν έχει δοθεί νέος χώρος στέγασης στους επηρεζόμενους κατοίκους και καταστηματάρχες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει στην παραχώρηση άλλων υποστατικών στους επηρεαζόμενους κατοίκους και ιδιοκτήτες 
καταστημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.632, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η περιοχή “Περνέρα” στο Παραλίμνι είναι μια καθαρά τουριστική περιοχή.  Ωστόσο, για δεκαετίες δεν 
έχει συμπεριληφθεί σε κανένα έργο ανάπτυξης.  Στην εν λόγω περιοχή δεν υπάρχουν κατάλληλοι δρόμοι, δεν 
υπάρχει φωτισμός και δεν έχει γίνει κανένα κοινωφελές δημόσιο έργο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Προτίθεται το κράτος να αναβαθμίσει την περιοχή “Περνέρα” ως τουριστικό προορισμό; 

2. Υπάρχει συνολικός σχεδιασμός για αναβάθμιση της περιοχής;  Εάν ναι, πότε υπολογίζεται ότι θα 
υλοποιηθεί, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα και ποια μέτρα περιλαμβάνει;  Εάν όχι, ποια είναι η 
μελλοντική αναπτυξιακή πορεία αυτής της περιοχής, η οποία σήμερα βρίσκεται σε μαρασμό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.633, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Με το άνοιγμα των οδοφραγμάτων το τουριστικό προϊόν στις ελεύθερες περιοχές χρειάζεται ενίσχυση 
με έργα υποδομής.  Παραδείγματος χάριν, ο τουρίστας στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου δεν έχει τη 
δυνατότητα να επισκεφτεί πολιτιστικά αξιοθέατα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
κράτος προτίθεται να χρηματοδοτήσει τη δημιουργία μουσείου στο δήμο Παραλιμνίου και, εάν ναι, σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται η ικανοποίηση αυτού του αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.634, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με τα δημοσιεύματα για το θέμα των αγνοουμένων της κατεχόμενης κοινότητας 
Στρογγυλού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
ακόλουθα: 

1. Τους λόγους για τους οποίους η ∆ΕΑ δεν προέβη σε ταυτοποιήσεις. 

2. Τους λόγους για τους οποίους η αστυνομία, ενώ είχε λάβει καταγγελίες για τους δολοφόνους, δεν 
προέβη στις δέουσες συλλήψεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.635, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για τα κριτήρια με τα οποία διορίζονται οι 
εκπαιδευτικοί στην κυπριακή παροικία του Λονδίνου.» 
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.097, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια σχετικής επιστολής της Γενικής ∆ιευθύντριας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 2.9.2014, σας πληροφορώ τα εξής: 

(α) Το μέχρι πρότινος πρόβλημα μη αποδοχής των επεξεργασμένων κλινικών αποβλήτων της εταιρείας 
Advance Medical Waste Management Ltd από το Συμβούλιο ∆ιαχείρισης του ΧΥΤΑ 
Πάφου/Μαραθούντας έχει επιλυθεί από τις 8.4.2014 με την υπογραφή σχετικής συμφωνίας μεταξύ της 
εταιρείας και του Συμβουλίου. 

(β) Η μεταφορά των επεξεργασμένων κλινικών αποβλήτων στο ΧΥΤΑ γίνεται από την εταιρεία η οποία 
επωμίζεται και το προσυμφωνημένο κόστος της τελικής διάθεσης τους ως ο τρέχων κάτοχος του 
αποβλήτου. Το ύψος του κόστους διάθεσης, καθώς και ο τρόπος πληρωμής ή οποιοιδήποτε άλλοι 
οικονομικοί όροι για τη διάθεση των συγκεκριμένων αποβλήτων στο ΧΥΤΑ, είναι θέμα συμφωνίας 
μεταξύ της εταιρείας και του Συμβουλίου ∆ιαχείρισης του ΧΥΤΑ. 

 Επί του ερωτήματος “ποιος επωμίζεται το οικονομικό κόστος” της τελικής διάθεσης των εν λόγω 
αποβλήτων που εγέρθηκε αλλά και γενικότερα επί του κόστους διαχείρισης των οποιωνδήποτε αποβλήτων, 
σχετικό είναι το άρθρο 15 του περί Αποβλήτων Νόμου του 2011 [Ν. 185(Ι)/2011] το οποίο υποχρεώνει τον 
παραγωγό και κάτοχο αποβλήτων να προβεί στη, σύμφωνα με το Νόμο, διαχείριση τους αλλά κυρίως το 
άρθρο 23 με το οποίο εφαρμόζεται η αρχή “ο ρυπαίνων πληρώνει”. Πιο συγκεκριμένα, το άρθρο 23 αναφέρει 
ότι το κόστος διαχείρισης αποβλήτων βαραίνει, μεταξύ άλλων, τον αρχικό παραγωγό αποβλήτων και τον 
τρέχοντα κάτοχο αποβλήτων. 

 Για τη συγκεκριμένη περίπτωση οι παραγωγοί των αποβλήτων (κλινικές, νοσοκομεία/νοσηλευτήρια 
υγείας κλπ) επωμίζονται το κόστος διαχείρισης με βάση τις χρεώσεις του αδειοδοτημένου διαχειριστή με τον 
οποίο έχουν συνάψει σχετική συμφωνία. Ως εκ τούτου, το κόστος τελικής διάθεσης των επεξεργασμένων υπό 
αναφορά αποβλήτων βαραίνει εξολοκλήρου τον τελικό κάτοχο (ο οποίος και το έχει ήδη πληρωθεί) που στην 
προκειμένη περίπτωση είναι η εταιρεία Advance Medical Waste Management Ltd και συνεπώς δεν άπτεται 
των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.359, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.320 και ημερομηνία 03/04/2015 σχετικά με 
ερωτήσεις της βουλευτού κ. Σκεύης Κουκουμά, για το αποχετευτικό σύστημα συμπλέγματος Κοκκινοχωριών 
και σας πληροφορώ ότι Αναθέτουσα Αρχή για το έργο είναι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, άρα και το καθ’ ύλην αρμόδιο Τμήμα για ν’ απαντήσει. 

 Η ∆ιεύθυνση Ελέγχου του Υπουργείου μου, η οποία έχει οριστεί με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ως Ενδιάμεσος Φορέας, διενεργεί έλεγχους στο υπό αναφορά έργο εκ μέρους της ∆ιαχειριστικής 
Αρχής (Γ∆ ΕΠΣΑ). 

 Με βάση τα πιο πάνω και από πληροφόρηση που είχα από τη ∆ιεύθυνση Ελέγχου σας ενημερώνω τα 
εξής: 

 Ερώτηση 1 - Έχει στελεχωθεί το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Κοκκινοχωριών και, αν ναι που 
στεγάζεται; 

 Μέχρι στιγμής δεν έχει στελεχωθεί το ΣΑ Κοκκινοχωριών, λόγω του νόμου περί απαγόρευσης 
πλήρωσης κενών θέσεων στο ∆ημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, Αιτήματα για έγκριση νέων θέσεων 
πρέπει να υποβάλλονται στο Υπουργείο Εσωτερικών μέσω του προϋπολογισμού του ΣΑΚ. 

Ερώτηση 2 - Πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν τα έργα του δικτύου συλλογής των λυμάτων; 

 Με βάση τα στοιχεία του ∆ελτίου Παρακολούθησης του έργου μέχρι το τέλος 2014, τα δίκτυα συλλογής 
των δέκα κοινοτήτων του έργου είναι κατά 83% συμπληρωμένα (261 χλμ από τα 313χλμ που είναι το 
ολικό αναμενόμενο). 
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 Εργασίες κατασκευής δικτύων συλλογής εκτελούνται σήμερα και αναμένεται να ολοκληρωθούν ως εξής: 

Αρ. Σύμβασης/Νο∆ε Σύμβαση Αναμενόμενη Ολοκλήρωση 

(ΤΑΥ 14/2013)/Νο∆ε 
1745 

Κατασκευή Αποχετευτικού ∆ικτύου 
στην Ξυλοτύμπου και Ορμήδεια 
(συμπληρωματικές εργασίες) 

έγινε προσωρινή παραλαβή 30/1/2015

(ΤΑΥ 06/2013)/Νο∆ε 
1534 

Κατασκευή του Αποχετευτικού 
∆ικτύου στο Λιοπέτρι 

Ιούλιος 2015 

(ΤΑΥ 05/2013)/Νο∆ε 
1532 

Κατασκευή του Αποχετευτικού 
∆ικτύου στο ∆ήμο Σωτήρας 

Ιούλιος 2015 

(ΤΑΥ 02/2012)/Νο∆ε 
1324 

Κατασκευή ∆ικτύων Συλλογής και 
αγωγών μεταφοράς Λυμάτων 
Φρενάρους - Αγ. Γεωργίου Αχερίτου

έγινε προσωρινή παραλαβή 25/2/2015

PS/C/726 Βελτίωση της Λεωφ Καρύων στην 
Αυγόρου (περιλαμβάνει μέρος του 
αποχετευτικού δικτύου) 

Φεβρουάριος 2016 

ΤΑΥ 04/2014/Νο∆ε 
1880 

Παραλιακή περιοχή Σωτήρας και 
συμπληρωματικές εργασίες στο 
Φρέναρος 

Απρίλιος 2016 

Ερώτηση 3 - Πότε αναμένεται να αρχίσει η κατασκευή του κεντρικού σταθμού επεξεργασίας 
των λυμάτων; 

 Έγινε πρόσφατα συνεδρία του συμβουλίου προσφορών του Υπουργείου Γεωργίας Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σχετικά με την κατακύρωση της σύμβασης Μελέτης κατασκευής και 
Λειτουργίας του Σταθμού, και αναμένεται η απόφαση του.  Ως εκ τούτου η έναρξη της κατασκευής του 
κοινού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων θα εξαρτηθεί από την εν λόγω απόφαση. 

 Η πρόθεση της ∆ιαχειριστικής Αρχής, όπως εκφράστηκε σε κοινή συνάντηση με εκπροσώπους της 
EE, είναι όπως αυτό το μέρος του έργου συγχρηματοδοτηθεί από το Επιχειρησιακό Πρόγραμμα της 
Προγραμματικής Περιόδου 2014 - 2020, κι ως εκ τούτου ο Ενδιάμεσος Φορέας, έχει ζητήσει από τον 
∆ικαιούχο (ΤΑΥ) την τροποποίηση της αίτησης μεγάλου έργου για υποβολή στην EE για έγκριση. 

Ερώτηση 4 - Πότε αναμένεται να λειτουργήσει κανονικά το όλο σύστημα; 

 Η λειτουργία του όλου έργου αναμένεται να γίνει με τη συμπλήρωση των κατασκευαστικών εργασιών 
και συναφών εργασιών του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην Άχνα.  Η σύμβαση έχει διάρκεια 22 
μήνες.  Ο χρόνος λειτουργίας του σταθμού εξαρτάται από το χρόνο έναρξης της κατασκευαστικής 
σύμβασης όπως αναφέρεται στην απάντηση 3.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.387, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Εσπεριδοκαλλιέργεια 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερ. 2 Απριλίου 2015, σχετικά με την ερώτηση αρ. 23.06.010.04.387 του κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο νέο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, του οποίου αναμένεται η έγκριση από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έχουν προταθεί τα εξής Μέτρα που αφορούν τον τομέα των εσπεριδοειδών: 

1. Αποκλεισμός χρήσης χημικών ζιζανιοκτόνων.  Υποχρεωτική δράση στο μέτρο αυτό είναι η μηχανική 
αντιμετώπιση των ζιζανίων έναντι της χρήσης ζιζανιοκτόνων και η τήρηση προγράμματος λίπανσης και 
προβλέπει ενίσχυση €225/εκτάριο/έτος. 

2. Εφαρμογή προγράμματος Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Παραγωγής.  Υποχρεωτικές δράσεις στο μέτρο 
αυτό είναι η ετήσια πιστοποίηση από έναν ιδιωτικό, ανεξάρτητο φορέα πιστοποίησης για την εφαρμογή 
ιδιωτικού πρωτοκόλλου Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Παραγωγής, καθώς και η μαζική παγίδευση 
επιβλαβών εντόμων με τη χρήση παγίδων. Το μέτρο προβλέπει ενίσχυση €510/εκτάριο/έτος. 
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 Επίσης, οι εσπεριδοκαλλιεργητές θα μπορούν να συμμετέχουν και σε άλλα μέτρα του Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, όπως: 

1. Ανάπτυξη της βιολογικής γεωργίας. 

2. Επενδύσεις σε υλικά στοιχεία του ενεργητικού. 

3. Ενισχύσεις περιοχών που αντιμετωπίζουν φυσικά ή άλλα μειονεκτήματα. 

 Επιπρόσθετα το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος επεξεργάζεται 
επιπρόσθετο αγροπεριβαλλοντικό μέτρο σε συγκεκριμένες καλλιέργειες, στις οποίες περιλαμβάνονται τα 
εσπεριδοειδή, που αφορά την μείωση των απαιτήσεων νερού άρδευσης σε επίπεδο υδροφορέα. 

 Τέλος, αναφορικά με τις άμεσες ενισχύσεις, οι εσπεριδοκαλλιεργητές θα λαμβάνουν την Ενιαία Εκταρική 
Επιδότηση, το ύψος της οποίας διαφοροποιείται κάθε έτος. Ενδεικτικά για το 2014, το ύψος της Ενιαίας 
Εκταρικής Επιδότησης ήταν €375/εκτάριο. Επιπρόσθετα θα παρέχεται συνδεδεμένη στήριξη των 
εσπεριδοκαλλιεργητών, ύψους €500/εκτάριο/έτος, των οποίων οι φυτείες βρίσκονται ή γειτνιάζουν με περιοχές 
της Νεκρής Ζώνης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμότερους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.459, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του υπ’ αριθμό 78.221 και ημερομηνία 27/2/2015, έχει 
εγκρίνει την ανάθεση της διαχείρισης όλων των κυβερνητικών οχημάτων, συμπεριλαμβανομένων των 
οχημάτων των κρατικών αξιωματούχων, στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

3. Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών ετοιμάζει έγγραφα και θα προκηρύξει ανοικτό διαγωνισμό 
για την εγκατάσταση συστήματος διαχείρισης στόλου εντός του 2015 με την μέθοδο αγοράς υπηρεσιών.  
Το σύστημα θα προσφέρει διάφορα οφέλη, μεταξύ των οποίων και αυτά που αναφέρονται στην 
ερώτησή σας, όπως αρχείο των οχημάτων και των κινήσεών τους, καλύτερη αξιοποίηση του 
υφιστάμενου στόλου, εντοπισμός των ενεργοβόρων και ασύμφορων οχημάτων τόσο από οικονομικής, 
όσο και από περιβαλλοντικής πλευράς, και περισσότερη διαφάνεια στη λήψη αποφάσεων για 
αντικατάσταση ή αγορά επιπρόσθετων οχημάτων όπου αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

4. Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών εφαρμόζει ήδη από το 2011 την Ευρωπαϊκή Οδηγία 
2009/33/ΕΚ, σχετικά με την προώθηση καθαρών και ενεργειακώς αποδοτικών οχημάτων οδικών 
μεταφορών (Νόμος 40(Ι)/2011, τροποποίηση του βασικού Νόμου 12(Ι)/2006 που προνοεί για το 
συντονισμό των διαδικασιών σύναψης δημοσίων συμβάσεων). Η πιο πάνω νομοθεσία, προνοεί όπως 
κατά την αγορά οχημάτων για τις ανάγκες του δημοσίου, πέραν του κόστους αγοράς και συντήρησής 
τους, λαμβάνονται επιπρόσθετα υπόψη η κατανάλωση ενέργειας και οι εκπομπές ρύπων καθόλη τη 
διάρκεια του κύκλου ζωής τους. 

5. Η αντικατάσταση πεπαλαιωμένων οχημάτων είναι μία διαρκής διαδικασία που βρίσκεται σε εξέλιξη και, 
λαμβάνοντας υπόψη τα μετρήσιμα στοιχεία που θα καταγράφονται από το πιο πάνω σύστημα, όπου 
κριθεί αναγκαίο θα υλοποιείται με ενεργειακά αποδοτικότερα οχήματα, τα οποία θα είναι φιλικά προς το 
περιβάλλον. 

6. Κατόπιν οδηγιών μου, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, προγραμματίζει την πιλοτική 
αγορά δύο (2) ηλεκτρικών οχημάτων εντός του 2015, για τις ανάγκες του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων. 

7. Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών διαθέτει από το 2007 δύο οχήματα υβριδικής 
τεχνολογίας, για τα οποία έχει καταλήξει στο συμπέρασμα ότι οι εξοικονομήσεις που παρέχουν σε 
καύσιμα, δεν υπερκαλύπτουν το αυξημένο κόστος αγοράς και συντήρησης τους σε σχέση με τα 
συμβατικά οχήματα.  Σημειώστε ότι, σε κάθε ανοικτό διαγωνισμό που προκηρύσσει το εν λόγω Τμήμα, 
οι προδιαγραφές που τίθενται επιτρέπουν την υποβολή και αξιολόγηση οχημάτων όλων των ειδών 
(βενζινοκίνητα, πετρελαιοκίνητα, υβριδικής τεχνολογίας, ηλεκτρικά κ.ο.κ), προσμετρώντας το κόστος 
αγοράς, συντήρησης, ενεργειακής κατανάλωσης οποιασδήποτε μορφής καυσίμου και των 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων (εκπομπές C02, NOx, NMHC και αιωρούμενων σωματιδίων).» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.482, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.482 και ημερ. 17.3.2015, σχετικά με την 
υπό αναφορά ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακολούθα σε σχέση με την 
κατάσταση που επικρατεί κατά μήκος του παραλιακού μετώπου της Λάρνακας και τη δυνατότητα 
προσπέλασης Πυροσβεστικών Οχημάτων. 

2. Η προσπέλαση πυροσβεστικών οχημάτων στο παραλιακό μέτωπο των Φοινικούδων (Λεωφόρο 
Αθηνών), σε περιπτώσεις έκτακτου περιστατικού για κατασβέσεις πυρκαγιών σε ξενοδοχεία, μπορεί να 
επιτευχθεί με τη λειτουργία των ειδικών μέτρων που προτάθηκαν από το ∆ήμο Λάρνακας, βάσει των όρων 
συμβολαίου της κάθε επιχείρησης.  Συγκεκριμένα τα μέτρα προνοούν την εύκολη μετακίνηση των 
πτυσσόμενων κατασκευών στα υποστατικά από τους ιδιοκτήτες (ακόμη και κατά τις μη εργάσιμες ώρες), 
ούτως ώστε να διατηρείται καθαρή η λωρίδα πρόσβασης και να διέρχεται εύκολα η πλατφόρμα της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 

 Σημειώνεται ότι η εφαρμογή των μέτρων αυτών έχει εξεταστεί στα πλαίσια άσκησης που έγινε στην 
παρουσία της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, Αστυνομίας και ∆ήμου Λάρνακας και διαπιστώθηκε ότι αυτά 
λειτούργησαν, χωρίς κανένα πρόβλημα.  Τα δε ξύλινα δάπεδα που υπάρχουν σε ορισμένα από τα υποστατικά 
έχουν ήδη αντικατασταθεί. 

3. Αναφορικά με την πρόσβαση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας σε περιπτώσεις έκτακτου περιστατικού 
στην οδό Πιαλέ Πασιά, θα πρέπει να σημειωθεί ότι ενδεχόμενη δυσκολία μπορεί να παρουσιαστεί λόγω της 
παράνομης στάθμευσης αυτοκινήτων κατά μήκος του δρόμου.  Για αντιμετώπιση του προβλήματος και άρση 
της όποιας παρανομίας, ενόψει και της έναρξης της θερινής περιόδου και αύξησης της τουριστικής κίνησης, η 
Αστυνομική ∆ιεύθυνσης Λάρνακας έχει εντατικοποιήσει τους τροχονομικούς ελέγχους στο παραλιακό μέτωπο. 

4. Επιπρόσθετα επισημαίνεται ότι κατά τη θερινή περίοδο η Αστυνομία προτίθεται να διενεργεί τακτές 
πεζές περιπολίες στον υπό αναφορά δρόμο, γεγονός το οποίο θα επιτρέψει τον καλύτερο έλεγχο της περιοχής.  
Αναμένεται ότι αυξημένοι θα είναι και οι έλεγχοι που θα διενεργούνται και από τον ∆ήμο Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.515, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.547, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 30 Απριλίου 2015, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Η Αρχή Εποπτείας Καταδικασθέντων για Αδικήματα Σεξουαλικής Φύσης κατά Ανηλίκων, η οποία 
συστάθηκε με την ψήφιση του Περί Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης και 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και Παιδικής Πορνογραφίας Νόμου του 2014, έχει τις ακόλουθες αρμοδιότητες (άρθρο 
51): 

1. Θεσπίζει κανονισμούς, κριτήρια και κατευθυντήριες γραμμές για την εποπτεία προσώπου που διέπραξε 
αδικήματα που υπόκεινται στην προαναφερθείσα νομοθεσία. 

2. Ελέγχει την ορθή διεκπεραίωση της εποπτείας του πιο πάνω προσώπου. 

3. Καθορίζει την ψυχολογική στήριξη ή θεραπευτική παρέμβαση σε σχέση με το εν λόγω πρόσωπο. 

4. Καταρτίζει πρόγραμμα επανένταξης προσώπου, ανάλογα με την περίπτωση. 

5. Συμβουλεύει το Γενικό Εισαγγελέα σχετικά με την αναγκαιότητα υποβολής αιτήματος για επιπρόσθετη 
ποινή ή κύρωση. 

6. Συμβουλεύει το Γενικό Εισαγγελέα σχετικά με την επικινδυνότητα οποιουδήποτε προσώπου που 
παραπέμπεται σε αυτή. 

7. Συντονίζει τις αρμόδιες αρχές κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων τους που σχετίζονται με πρόσωπο 
που παραπέμπεται στην Αρχή Εποπτείας. 
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8. Εξασφαλίζει τη διαθεσιμότητα αποτελεσματικών προγραμμάτων ή μέτρων παρέμβασης με σκοπό την 
πρόληψη και ελαχιστοποίηση των κινδύνων επανάληψης αδικημάτων σεξουαλικού χαρακτήρα σε βάρος 
παιδιών. 

9. Αποφασίζει την διακοπή της εποπτείας και τηρεί αρχείο των εποπτευόμενων προσώπων. 

 Συνεπώς η Αρχή Εποπτείας, στην οποία συμμετέχει το Υπουργείο μας με ένα Μέλος, δεν θεωρείται, 
σύμφωνα με την αρμόδια νομοθεσία, ως η καθ’ ύλην υπεύθυνη αρχή για την υλοποίηση των δράσεων που 
αναφέρονται στην ερώτηση σας. 

 Για τα συγκεκριμένα σημεία που αναγράφονται στην ερώτηση σας (1 μέχρι 7) και τα οποία αφορούν τις 
υποχρεώσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού που προκύπτουν από την εφαρμογή της Νομοθεσίας 
του 2014 σας ενημερώνουμε πως μέχρι σήμερα έχουμε προβεί στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αποστείλει μέσω της ιστοσελίδας του Εγκύκλιο, 
ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2014, η οποία απευθύνεται σε όλα τα σχολεία, ανεξαρτήτου εκπαιδευτικής 
βαθμίδας, δημόσια ή/και ιδιωτικά ενημερώνοντας για την ψήφιση της νέας νομοθεσίας, δίνοντας σαφείς 
οδηγίες σχετικά με την υποχρέωση των εκπαιδευτικών για αναφορά υποψιών σεξουαλικής κακοποίησης 
παιδιών στις αρμόδιες αρχές (άρθρο 30). 

 Η συγκεκριμένη Εγκύκλιος θα κοινοποιείται κάθε Σεπτέμβριο στο ξεκίνημα της σχολικής χρονιάς σε όλα 
τα σχολεία, όπως γίνεται με την αντίστοιχη εγκύκλιο που αφορά την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Βίας στην Οικογένεια. 

2. Το Παρατηρητήριο για τη Βία στο Σχολείο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού διοργάνωσε στις 15 
με 18 ∆εκεμβρίου 2014, τετραήμερη Εκπαίδευση Λειτουργών (άρθρα 52 και 54) για Θέματα 
Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Παιδιών από ειδικούς 
εμπειρογνώμονες των Ηνωμένων Πολιτειών (κόστος €9.994). 

 Στην εκπαίδευση συμμετείχαν λειτουργοί από τις πιο κάτω υπηρεσίες του ΥΠΠ: 

 Επιθεωρητές ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 

 Επιθεωρητής Ειδικής Εκπαίδευσης 

 Εκπρόσωποι Μέσης και Μέσης Τεχνικής Εκπαίδευσης 

 Γραφείο Προγραμμάτων Αγωγής Υγείας 

 Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας 

 Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής 

 Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 

 Παρατηρητήριο για τη Βία στο Σχολείο 

 Ομάδα Άμεσης Παρέμβασης 

 Επίσης η εκπαίδευση απευθυνόταν και στα μέλη των οργανισμών που συμμετέχουν στο ∆ίκτυο ενάντια 
στη Βία στο Σχολείο του ΥΠΠ: 

 Hope for Children 

 Κυπριακός Σύνδεσμος Οικογενειακού Προγραμματισμού 

 Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην Οικογένεια 

 Η εκπαίδευση ήταν προσαρμοσμένη στις ανάγκες των λειτουργών του ΥΠΠ και περιλάμβανε τα θέματα: 

 αναγνώριση της σεξουαλικής κακοποίησης (σημάδια, συμπτώματα) 

 συνέπειες της σεξουαλικής κακοποίησης 

 ανάπτυξη βασικών δεξιοτήτων χειρισμού στο σχολείο 

 αποτελεσματική επικοινωνία με τα παιδιά που βίωσαν κακοποίηση 

 τρόποι με τους οποίους κάποιος εκπαιδευτικός μπορεί να ανταποκριθεί στις αποκαλύψεις των 
παιδιών 

 έρευνες και βιβλιογραφία 
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 το κυπριακό πλαίσιο 

 πτυχές πρόληψης 

 ανάπτυξη σχεδίου δράσης για αξιοποίηση των γνώσεων 

 Η ομάδα που έχει εκπαιδευτεί θα λειτουργήσει ως πυρήνας εκπαίδευσης άλλων λειτουργών και 
εκπαιδευτικών για θέματα Πρόληψης και Αντιμετώπισης Περιστατικών Σεξουαλικής Κακοποίησης 
Ανηλίκων. 

3. Μετά από έγκριση της Γενικής ∆ιευθύντριας, δημιουργήθηκε στο Υπουργείο επιτροπή σχετική της 
Νομοθεσίας, η Συντονιστική Επιτροπή Πρόληψης και Καταπολέμησης Σεξουαλικής Κακοποίησης 
και Εκμετάλλευσης Παιδιών.  Αυτή η διατμηματική και πολυθεματική ομάδα, η οποία άρχισε τις 
εργασίες της τον Μάρτιο 2015, έχει ως στόχο την ανάπτυξη και προώθηση δράσεων που 
αποφασίστηκαν κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσης της ομάδας-πυρήνα του Υπουργείου που 
προηγήθηκε στα θέματα της Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης Ανηλίκων (άρθρα 30, 55 και 
56). 

 Οι όροι εντολής της Επιτροπής πηγάζουν από τις υποχρεώσεις που έχει το ΥΠΠ, μέσα από τη σχετική 
Νομοθεσία: 

 Αναλυτική καταγραφή διαδικασιών αναφοράς περιστατικών σεξουαλικής βίας, εντός και εκτός της 
οικογένειας (άρθρο 30). 

 Ανάπτυξη συγκεκριμένης πολιτικής πρόληψης και διαχείρισης περιστατικών σεξουαλικής 
κακοποίησης στα σχολεία (άρθρα 52 και 55). 

 Ανάπτυξη συνεργασίας του ΥΠΠ με άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες και ΜΚΟ που σχετίζονται με 
το θέμα, για συντονισμό της πρόληψης και διαχείρισης των περιστατικών σεξουαλικής 
κακοποίησης ανηλίκων (άρθρο 52). 

 Ανάπτυξη εκστρατείας πρόληψης της σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών (άρθρο 56). 

 Εκπαίδευση ομάδων εκπαιδευτικών, γονιών και μαθητών με στόχο την πρόληψη και 
αντιμετώπιση περιστατικών (άρθρα 54 και 55). 

 Ανάπτυξη και παρακολούθηση των θεμάτων Σεξουαλικής ∆ιαπαιδαγώγησης των Παιδιών στο 
σχολείο (άρθρο 56). 

4. Το ΥΠΠ έχει καταβάλει σημαντικές προσπάθειες στο θέμα της ολιστικής σεξουαλικής 
διαπαιδαγώγησης (άρθρα 55 και 56) με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές της Παγκόσμιας 
Οργάνωσης Υγείας μέσα από την εισαγωγή του ΠΣΑΥ το 2011. 

 Τα θέματα που σχετίζονται με τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στο Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής 
Υγείας περιλαμβάνονται κυρίως στη θεματική υποενότητα 3.1:  Οικογενειακός Προγραμματισμός, 
Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία.  Η υποενότητα περιλαμβάνει θέματα που αναφέρονται άμεσα σε 
μια ολιστική κατανόηση της σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας όπως το εθνικό και ευρωπαϊκό 
νομικό πλαίσιο, τα στερεότυπα, η ενδοοικογενειακή βία, η ομοφοβία, ο ρόλος της θρησκείας και των 
ΜΜΕ κ.λπ.  Οι θεματικές αυτές προσεγγίζονται σε σχέση με τον ρόλο της πίεσης των φίλων, των αξιών 
ζωής, των στερεοτύπων φύλου, της αυτοπεποίθησης, της ασφάλειας, των δικαιωμάτων και 
υποχρεώσεων καθώς και της κατάχρησης ουσιών.  Επομένως, οι μαθητές και μαθήτριες έχουν την 
ευκαιρία να κατανοήσουν ότι η σεξουαλικότητα και η σεξουαλική συμπεριφορά σχετίζονται με τη ζωή 
τους ευρύτερα, τις ζωές των άλλων και της κοινωνίας ως σύνολο. 

 Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, που συμπεριλαμβάνεται στα πλαίσια της Αγωγής Υγείας μπορεί να 
συμβάλει στην πρόληψη και αντιμετώπιση προβλημάτων όπως οι μορφές σεξουαλικής βίας, ο 
εκφοβισμός, η ανεπιθύμητη εγκυμοσύνη στην εφηβεία, η ομοφοβία, τα σεξουαλικά μεταδιδόμενα 
νοσήματα και το HIV/AIDS, η αναπαραγωγή και διαιώνιση στερεοτύπων των φύλων, η βία κατά των 
γυναικών, ο στιγματισμός και οι διακρίσεις εις βάρος περιθωριοποιημένων ομάδων και άλλα. 

 Οι δείκτες επιτυχίας της για τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στο Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής Υγείας 
επιδιώκουν την προώθηση της κριτικής κοινωνικής συνείδησης των διαφορετικών οπτικών σε θέματα 
σεξουαλικότητας και όχι μιας ηθικολογικής θέσης υπέρ ή εναντίον της οποιασδήποτε επιλογής 
σεξουαλικής συμπεριφοράς.  Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση με βάση το Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής 
Υγείας, δεν έχει στόχο να διδάξει το “σωστό” και το “λάθος” σε σχέση με τον οικογενειακό 
προγραμματισμό και τη σεξουαλική ζωή.  Οι δείκτες επιτυχίας ακολουθούν την προσέγγιση της 
προαγωγής υγείας και στοχεύουν στην παροχή ευκαιριών στους μαθητές και μαθήτριες ώστε να 
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εξετάσουν κριτικά τους διάφορους κοινωνικούς παράγοντες που καθορίζουν θέματα σεξουαλικότητας 
και να κατανοήσουν τον τρόπο με τον οποίο η κοινωνία μπορεί να επηρεάσει τις στάσεις, επιλογές και 
συμπεριφορές ενός ατόμου σε σχέση με θέματα σεξουαλικότητας.  Το Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής 
Υγείας δε συμφωνεί ή διαφωνεί με τις ιδέες που εκφράζονται μέσα από τα ΜΜΕ ή τη θρησκεία.  Ο 
στόχος είναι να καταστήσει τους μαθητές και μαθήτριες ικανούς/ές ώστε να συζητούν κριτικά τον πιθανό 
ρόλο των ΜΜΕ ή της θρησκείας στον τρόπο σκέψης ή συμπεριφοράς των ατόμων. 

 Σημειώνεται ότι θέματα που άπτονται της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης όπως εμφανίζονται και στα 
Προγράμματα Σπουδών γνωστικών αντικειμένων, όπως Βιολογία, Θρησκευτικά και Φυσικές Επιστήμες, 
ενισχύουν την ολιστική σεξουαλική διαπαιδαγώγηση. 

5. Στην πρόληψη του φαινομένου και στην εκπαίδευση των μαθητών (άρθρα 55 και 56) συμβάλει 
ουσιαστικά και ο “Κώδικας Συμπεριφοράς κατά του Ρατσισμού & Οδηγός ∆ιαχείρισης και 
Καταγραφής Ρατσιστικών Περιστατικών” στον οποίο γίνεται ο ορισμός της διαφορετικότητας και 
εμπερικλείει και πτυχές της ταυτότητας των ατόμων που σχετίζονται με τον σεξουαλικό τους 
προσανατολισμό, ενώ γίνεται ιδιαίτερη αναφορά στην ομοφοβία και τρανσφοβία ως φόβος, αποστροφή, 
εχθρότητα ή διακρίσεις σε βάρος ομοφυλόφιλων ατόμων ή ατόμων που εκφράζουν άλλη ταυτότητα 
φύλου από αυτήν που τους αποδόθηκε κατά τη γέννησή τους, αντίστοιχα. 

 Σύμφωνα με την αντιρατσιστική πολιτική του ΥΠΠ, περιστατικά βίας που γίνονται στη βάση της 
διαφορετικότητας ενός ατόμου σε σχέση με το φύλο, την ταυτότητα φύλου ή τον σεξουαλικό 
προσανατολισμό ορίζονται ως ρατσιστικά και αντιμετωπίζονται με τις ανάλογες κυρώσεις.  Η 
αντιρατσιστική πολιτική στηρίζει την ολιστική σεξουαλική διαπαιδαγώγηση καθώς στόχοι της αποτελούν 
η στήριξη των παιδιών που γίνονται δέκτες ρατσιστικής βίας οποιασδήποτε μορφής και η προστασία 
των δικαιωμάτων του παιδιού, όπως ορίζονται από τη ∆ιεθνή Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού. 

 Τέλος, η πολιτική του Υπουργείου στην “Πρόληψη, Αντιμετώπιση και ∆ιαχείριση Περιστατικών 
Σχολικού Εκφοβισμού”, 10 Φεβρουαρίου 2015, δίνει στα σχολεία όλων των βαθμίδων τον ορισμό του 
φαινομένου, οδηγίες για πρόληψη και εγχειρίδιο βασικών αρχών διαχείρισης των περιστατικών σχολικού 
εκφοβισμού, κάνοντας ταυτόχρονα ιδιαίτερη αναφορά στα περιστατικά σχολικού εκφοβισμού με μορφή 
σεξουαλικής κακοποίησης ή εκμετάλλευσης ανηλίκων. 

6. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μέσω της Συντονιστικής Επιτροπής Αγωγής Υγείας και 
Πολιτότητας (ΣΕΑΥΠ) διαθέτει ένα μέρος του προϋπολογισμού του για προληπτικές δράσεις σε θέματα 
Παραβατικότητας στο Σχολείο και μείωσης της Σχολικής Βίας (άρθρο 52).  Τα προγράμματα ή τα μέτρα 
παρέμβασης ανταποκρίνονται και στις ειδικές αναπτυξιακές ανάγκες των παιδιών που διαπράττουν 
σεξουαλικά αδικήματα.  Κάθε σχολείο δύναται να αιτηθεί ένα χρηματικό ποσό, το οποίο θα εξυπηρετήσει 
στην υλοποίηση εξειδικευμένης παρέμβασης με ανταπόκριση στις ειδικές αναπτυξιακές ανάγκες των 
παιδιών, τόσο των θυμάτων όσο και των θυτών. 

7. Κατά τη σχολική χρονιά λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας σε συνεργασία με την Εθνική Επιτροπή 
Ουνέσκο οργάνωσαν συνέδριο (Νοέμβριος 2014) για τους Εκπαιδευτικούς με θέμα την Σεξουαλική 
Κακοποίηση και Εκμετάλλευση Ανηλίκων.  Επίσης λειτουργοί του Υπουργείου συμμετείχαν σε συνέδριο 
του Κυπριακού Συνδέσμου Οικογενειακού Προγραμματισμού (Νοέμβριος 2014) για εκπαιδευτικούς και 
γονείς με θέμα την Σεξουαλική ∆ιαπαιδαγώγηση Ατόμων με Ειδικές Ανάγκες (άρθρο 56).» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.568, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα σχετικά με τις ενέργειες του Υπουργείου Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων για τις αστοχίες που παρατηρούνται στα έργα αντιστήριξης που έγιναν στον 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Λεμεσού, παρά την Πέτρα του Ρωμιού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο πρανές του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού παρά την Πέτρα του Ρωμιού (Χ.Θ. 23+700) 
σημειώθηκε κατολίσθηση τον Ιανουάριο του 2014.  Ακολούθησαν εργασίες απομάκρυνσης των 
κατολισθημένων όγκων χώματος, ομαλοποίησης του πρανούς και επένδυση των αναβαθμών.  ∆εν 
έχουν γίνει έργα αντιστήριξης στο πρανές, αλλά διαμορφώθηκε πλατεία ανάσχεσης στη βάση της 
κατολίσθησης, ώστε τυχόν νέα κατολίσθηση να περιοριστεί στην πλατεία ανάσχεσης και να μην 
επηρεάσει τον δρόμο.  Στο πρανές αναμενόταν η πιθανότητα νέας κατολίσθησης λόγω του ότι μετά τον 
καθαρισμό των κατολισθησμένων υλικών προέκυψαν πολύ απότομες κλίσεις. 

2. Κατά τη χειμερινή περίοδο 2014-2015 σημειώθηκαν νέες κατολισθήσεις στο εν λόγω πρανές, οι οποίες 
εμφανίστηκαν και σε πρόσθετα σημεία αλλά και στο σημείο όπου είχε σημειωθεί η κατολίσθηση του 
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2014.  Το κατολισθημένο υλικό περιορίστηκε στην πλατεία ανάσχεσης και δεν έχει επηρεάσει την χρήση 
του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έχει αναλάβει την 
εκπόνηση νέας μελέτης για την διαμόρφωση του πρανούς σε ομαλότερες κλίσεις ώστε να μειωθεί ο 
κίνδυνος νέων κατολισθήσεων.  ∆εν προγραμματίζονται έργα αντιστήριξης όπως τοίχοι κ.λπ., διότι αυτά 
θα είχαν πολύ μεγάλο κόστος χωρίς να διασφαλίζεται η αποτελεσματικότητα τους. 

4. Σημειώνεται ότι στην περιοχή της Πέτρας του Ρωμιού και Πισσουρίου τα εδάφη είναι ιδιαίτερα 
προβληματικά και επιρρεπή σε κατολισθήσεις, καθιζήσεις και άλλες γεωτεχνικές αστοχίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.570, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.570 
και ημερ. 20.5.2015, σας πληροφορώ ότι αποτελεί πρόθεση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως η ανέγερση νέου Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου στο Παραλίμνι. 

2. Συγκεκριμένα, η ανέγερση του υπό αναφορά έργου έχει περιληφθεί στην κατάσταση των έργων που 
αναμένεται να προωθηθούν, με έναρξη εργασιών το 2016, η οποία είχε ζητηθεί από το Υπουργείο 
Οικονομικών, κρίνοντας το ως επιτακτική ανάγκη για επίλυση των προβλημάτων έλλειψης αναγκαίων χώρων 
στο ενοικιαζόμενο κτήριο στο οποίο στεγάζεται το υφιστάμενο ∆ικαστήριο.  Στα πλαίσια αυτά, έχει ζητηθεί από 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, σε συνεννόηση με την Αρχιπρωτοκολλητή Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, όπως γίνει 
αναθεώρηση του κτιριολογικού προγράμματος του έργου και ετοιμαστεί εκτίμηση δαπάνης; ούτως ώστε να 
καταστεί δυνατή η συμπερίληψη του έργου στον Προϋπολογισμό για το 2016 της ∆ικαστικής Υπηρεσίας.  
Επίσης, έχει ζητηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η ετοιμασία της εκτίμησης της αξίας των 
δύο περίκλειστων ιδιωτικών τεμαχίων, τα οποία βρίσκονται στο τεμάχιο στο οποίο έχει χωροθετηθεί το υπό 
αναφορά έργο, για προώθηση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης τους. 

3. Είμαστε στη διάθεση σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.579, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με Αρ. Φακ. Ερ. 
23.06.010.04.579 και ημερ. 22 Μαΐου 2015, που αφορά την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι, η 
κυκλοφορία αμαξών δεν διέπεται από τον περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμο ή 
άλλη νομοθεσία του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  Ως εκ τούτου, καμιά άδεια δεν 
απαιτείται από το Υπουργείο αυτό. 

2. Όσον αφορά τα θέματα οδικής ασφάλειας που δυνατό να δημιουργούνται, σας πληροφορώ ότι η 
Ερώτηση του κ. Περδίκη, διαβιβάζεται στον Αρχηγό Αστυνομίας και στο ∆ήμαρχο Λάρνακας για δέουσα 
διερεύνηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.583, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.010.04.583 και ημερ. 25 Μαΐου 2015 με την οποία διαβιβάζει ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι δεν είμαι ενήμερος για οποιοδήποτε 
αίτημα αλλά ούτε και εξετάζεται οποιοδήποτε ζήτημα σχετικά με την χρήση υπηρεσιακών οχημάτων μετά την 
1η Ιανουαρίου 2016.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δε θα μπούμε σε συζήτηση του 
Κεφαλαίου Τετάρτου.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 Ιουνίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  
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 1. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή 
των Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.027-2015). 

 2. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων 
στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.030-2014). 

 3. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.103-2015). 

 4. Ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση 
των Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.056-2015). 

 5. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.109-2015). 

 6. Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.274-2014). 

 7. Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και 
Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.029-2013). 

 8. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.048-2015). 

 9. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 8) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.089-2015). 

 10. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2013.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.099-2013). 

 11. Ο περί των Πολιτικών ∆ικαιωμάτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων, 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών, ∆ημοτικών Υπαλλήλων, 
Κοινοτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νομικών 
Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.077-2015). 

 12. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.078-2015). 

 13. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.079-2015). 

 14. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Αξιολόγηση, 
Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά ∆ικαιώματα 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.080-2015). 
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 15. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.081-2015). 

 16. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.082-2015). 

 17. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.083-2015). 

 18. Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων Περιοχών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.084-2015). 

 19. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το 
οποίο καλείται η κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο 
αποκατάστασης των κατόχων αξιογράφων.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 20. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της 
πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι 
κάτοχοι αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι 
επλήγησαν από τις αποφάσεις της 25ης Μαρτίου 2013 για 
διάσωση των τραπεζών με ίδια μέσα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 21. Οι περί Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, Ιεραρχία, 
Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις Υπαξιωματικών) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.012-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι 
αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα 
δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις 
αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και 
της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Νουρής Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Προδρόμου Πρόδρομος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα Προσφύγων. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα για την Καταπολέμηση της Ερημοποίησης 
και της Ξηρασίας και ομόφωνη έγκριση σχετικού ψηφίσματος. 

3. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της μετονομασίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

4. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί ∆ιαθηκών και ∆ιαδοχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015», αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
του 2015 Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
(Τροποποιητικός) του 2015 Νόμος του 2015», αγόρευση του κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2015 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των ∆ιαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιοικητικής Συνεργασίας στον Τομέα της Φορολογίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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∆ημιουργία σκυβαλότοπου σε περιοχή του Καλού Χωριού Λάρνακας - Η πιθανότητα διατάραξης του 
οικοσυστήματος της περιοχής της Αλυκής Λάρνακας εξαιτίας της πρόθεσης του δήμου για καθαρισμό 
της - Επικίνδυνος δρόμος στο Παραλίμνι - Τα προβλήματα που απασχολούν τα άτομα με μεσογειακή 
αναιμία - Θέμα υλοποίησης των δεσμεύσεων προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ολοκλήρωση των 
υποδομών για διαχείριση και επεξεργασία οικιακών αποβλήτων - Ο κατάλογος με τα προς αξιοποίηση 
τεμάχια κρατικής γης και διορισμός ανεξάρτητου συμβούλου για ετοιμασία σχετικής μελέτης - 
Ερωτήματα σχετικά με τον αριθμό των καταγγελιών για παράνομο κυνήγι πτηνών και για παράνομη 
κατοχή και εμπορία τους, καθώς και για τις σχετικές ποινές - Ανάγκη λήψης μέτρων για επίλυση 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι του συνοικισμού Ανθούπολης - Αίτημα παραχώρησης 
νέων υποστατικών σε επηρεαζομένους από την κατεδάφιση πολυκατοικιών στον οικισμό Αγίου 
Αθανασίου - Αίτημα για αναβάθμιση της περιοχής "Περνέρα" στο Παραλίμνι - Αίτημα για κρατική 
χορηγία για δημιουργία μουσείου στο δήμο Παραλιμνίου - Οι λόγοι μη ταυτοποιήσεων των αγνοουμένων 
της κοινότητας Στρογγυλού και σύλληψης των δολοφόνων τους - Κριτήρια διορισμού εκπαιδευτικών 
στην κυπριακή παροικία του Λονδίνου. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Το κόστος της διάθεσης των επεξεργασμένων ιατρικών αποβλήτων της εταιρείας “Advance Medical 
Waste Management” και το ζήτημα της ανάληψής του - Η πορεία των εργασιών κατασκευής του 
αποχετευτικού συστήματος Κοκκινοχωρίων - Στήριξη εσπεριδοκαλλιέργειας και συμπερίληψη μέτρων 
στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2015-2020 - Αντικατάσταση υφιστάμενου στόλου οχημάτων του 
κράτους και αλλαγές στον τρόπο διαχείρισής του - Ανάγκη λήψης μέτρων για την απρόσκοπτη 
προσέγγιση του παραλιακού μετώπου της Λάρνακας από ασθενοφόρα και πυροσβεστικά οχήματα - 
Θέμα μοριοδότησης γυναικών εκπαιδευτικών, που ενδεχομένως να υπηρετήσουν θητεία στην Εθνική 
Φρουρά, για σκοπούς προαγωγής (εμπιστευτική απάντηση) - Θέμα εφαρμογής από το Υπουργείο 
Παιδείας των προνοιών του νόμου για τη σεξουαλική εκμετάλλευση παιδιών, το ύψος των σχετικών 
κονδυλίων και σεξουαλική διαπαιδαγώγηση των μαθητών - Τα μέτρα για τις αστοχίες στα έργα 
αντιστήριξης στο δρόμο Πάφου-Λεμεσού παρά την Πέτρα του Ρωμιού - Οι εξαγγελίες για ανέγερση 
δικαστικού μεγάρου στο δήμο Παραλιμνίου - Προβλήματα οδικής ασφάλειας και ευημερίας των ζώων 
από την κυκλοφορία αμαξών με άλογα στις Φοινικούδες Λάρνακας - Το αίτημα των γενικών διευθυντών 
υπουργείων για χρήση των υπηρεσιακών τους οχημάτων για προσωπικούς σκοπούς και μετά την 1η 
Ιανουαρίου 2016. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 25ης Ιουνίου 2015  

Ώρα έναρξης:  16.16 μ.μ. 

Αρ. 42 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ, καθίστε.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα πρώτα δύο θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί της Υγείας 
των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και 
«Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015».  Για 
τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Ο γραμματέας να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 1 θέματος, έντιμε Πρόεδρε.  Θέσπιση επιπρόσθετων μέτρων για 
συμμόρφωση των κατόχων αιγοπροβάτων με τις πρόνοιες των βασικών κανονισμών, ώστε να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που παρατηρούνται στην εφαρμογή και λειτουργία του σχεδίου 
αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 θέματος.  Καθορισμός τελών τοποθέτησης ενωτίων, τα οποία θα 
επιβάλλονται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, μόνο όταν η τοποθέτηση αυτών σε αιγοπρόβατα που 
προορίζονται για σφαγή θα γίνεται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και όχι από τους ίδιους τους 
κτηνοτρόφους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα 

Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 
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 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε ταυτόχρονα τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαΐου και στις 4 Ιουνίου 2015.  
Σημειώνεται ότι οι δεύτεροι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή σε προγενέστερο στάδιο και έτυχαν 
συζήτησης σε αρχικό στάδιο από την επιτροπή σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 5 Ιουνίου 2014.  
Στα πλαίσια των εν λόγω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η γενική 
διευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ο Έφορος 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ομάδας Επαγγελματιών 
Αιγοπροβατοτρόφων Η ΕΙΛΙΚΡΙΝΕΙΑ, του Συνδέσμου Ζωοεμπόρων Κύπρου, της Παγκύπριας Εταιρείας 
Αιγοτρόφων-Ποιμνιοτρόφων, της Παγκύπριας Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων, της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αιγοπροβατοτρόφων, της Παγκύπριας Οργάνωσης Ποιμένων, της Παγκύπριας Ένωσης Ποιμένων, του 
Συνδέσμου Κτηνοτρόφων Λαόνας, του Συνδέσμου Κτηνοτρόφων Πάφου και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  

 Κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, στις 5 Ιουνίου 2014, η επιτροπή διαπίστωσε ότι δεν 
προηγήθηκε της κατάθεσης των εν λόγω κανονισμών επαρκής διαβούλευση της εκτελεστικής εξουσίας με 
τις επηρεαζόμενες ομάδες αναφορικά με το περιεχόμενο των κανονισμών, γι’ αυτό ζήτησε όπως αναβληθεί 
η συζήτησή τους σε μεταγενέστερο στάδιο, ώστε να καταστεί δυνατή η διεξαγωγή διαβούλευσης και τα 
αποτελέσματά της να κοινοποιηθούν για ενημέρωση στην επιτροπή.  Συναφώς, οι αρμόδιες κυβερνητικές 
υπηρεσίες, υιοθετώντας το αίτημα της επιτροπής, μελέτησαν εκ νέου με τους ενδιαφερόμενους φορείς το 
περιεχόμενο των κανονισμών και, αφού ολοκλήρωσαν τη διαβούλευση, επανήλθαν στην επιτροπή για 
συνέχιση της συζήτησής τους.  Εν τω μεταξύ, οι ίδιες υπηρεσίες, διαπιστώνοντας την ανάγκη τροποποίησης 
των βασικών κανονισμών περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων), 
προχώρησαν με την κατάθεση στη Βουλή των πρώτων υπό αναφορά τροποποιητικών κανονισμών, τους 
οποίους η επιτροπή έκρινε ορθό να συζητήσει σε μεταγενέστερες συνεδρίες της ταυτόχρονα με τους 
δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίες, όπως αρχικά αναφέρθηκε, πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Μαΐου και στις 4 Ιουνίου 2015.   

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 14 του περί της Υγείας των 
Ζώων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των 
Αιγοπροβάτων) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη εφαρμογή των ακόλουθων πράξεων 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1. Του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 του Συμβουλίου της 17ης ∆εκεμβρίου 2003 για τη θέσπιση 
συστήματος αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων και για την τροποποίηση του 
Κανονισμού (EK) αριθ. 1782/2003 και των Οδηγιών 92/102/ΕΟΚ και 64/432/ΕΟΚ.  

2. Της Απόφασης (ΕΚ) αριθ. 2006/968/ΕΚ της Επιτροπής της 15ης ∆εκεμβρίου 2006 για την εφαρμογή 
του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 του Συμβουλίου όσον αφορά τις κατευθυντήριες γραμμές και 
διαδικασίες για την ηλεκτρονική αναγνώριση των αιγοπροβάτων. 

3. Του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1505/2006 της Επιτροπής της 11ης Οκτωβρίου 2006 για την εφαρμογή 
του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 του Συμβουλίου όσον αφορά τους ελάχιστους ελέγχους που 
πρέπει να διενεργούνται για την αναγνώριση και την καταγραφή των αιγοπροβάτων. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των πρώτων κανονισμών θεσπίζονται επιπρόσθετα μέτρα για 
συμμόρφωση των κατόχων αιγοπροβάτων με τις πρόνοιες των βασικών κανονισμών, έτσι ώστε να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που παρατηρούνται στην εφαρμογή και λειτουργία του σχεδίου 
αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων.  Τα μέτρα αυτά καθορίζουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη μείωση από δύο σε ένα των ενωτίων που υποχρεούνται να τοποθετούν οι κτηνοτρόφοι στα ζώα 
τους που προορίζονται για σφαγή, η οποία έχει ως αποτέλεσμα και τη μείωση του κόστους 
σήμανσης. 

2. Την αύξηση του εύρους της χρονικής περιόδου εντός της οποίας είναι δυνατό να γίνει η σήμανση των 
ζώων από την ημερομηνία γέννησής τους από τρεις σε τέσσερις μήνες. 

3. Την προσθήκη προνοιών σχετικά με τις υποχρεώσεις των προμηθευτών μέσων αναγνώρισης 
(ενωτίων), καθώς και σχετικά με τις διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούν οι κτηνοτρόφοι για 
εξασφάλιση ενωτίων από τις εταιρείες εμπορίας ενωτίων, ώστε να επιτυγχάνεται σωστή ενημέρωση 
της βάσης δεδομένων του συστήματος αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων, που 
τηρείται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 
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4. Τον καθορισμό νέου εντύπου, το οποίο θα συμπληρώνεται από τους κτηνοτρόφους για τις 
περιπτώσεις μεταφοράς ζώων από εκμετάλλευση αναπαραγωγής σε εκμετάλλευση ζωεμπορίας ή 
πάχυνσης, έτσι ώστε οι πληροφορίες που τηρούνται στη βάση δεδομένων των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών να είναι αντιπροσωπευτικές και να εξασφαλίζεται η έγκαιρη επικαιροποίηση των 
σχετικών δεδομένων πριν από τη σφαγή των ζώων. 

5. Την προσθήκη πρόνοιας σχετικά με την υποχρέωση τήρησης καθορισμένου ενημερωμένου μητρώου 
από τους κατόχους εκμεταλλεύσεων πάχυνσης ζώων και από τους εμπόρους ζώων προς σφαγή, 
ώστε να εξασφαλίζεται αποτελεσματικότερος έλεγχος αναφορικά με το χρόνο παραμονής των ζώων 
στις ζωεμπορικές εκμεταλλεύσεις.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και συνοδεύουν τους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς, οι σχετικές 
τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες για σκοπούς μείωσης του αυξημένου διοικητικού κόστους που 
προκύπτει από τους ελέγχους που διενεργούν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες εξαιτίας της υφιστάμενης μη 
επαρκώς επικαιροποιημένης ηλεκτρονικής βάσης δεδομένων.  Σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία, η 
επικαιροποίηση της εν λόγω βάσης δεδομένων, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αποτελεί απαραίτητη 
προϋπόθεση για την καταβολή και τον έλεγχο των κοινοτικών ενισχύσεων στα αιγοπρόβατα σύμφωνα με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  

 Σκοπός των δεύτερων υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 5 και 14 
του περί της Υγείας των Ζώων Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών για τα τέλη τοποθέτησης ενωτίων 
στα αιγοπρόβατα, έτσι ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη εφαρμογή της πράξης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 21/2004 του Συμβουλίου της 17ης ∆εκεμβρίου 2003 για τη 
θέσπιση συστήματος αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων και για την τροποποίηση του 
Κανονισμού (EK) αριθ. 1782/2003 και των Οδηγιών 92/102/ΕΟΚ και 64/432/ΕΟΚ». 

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς καθορίζονται τέλη τοποθέτησης ενωτίων, τα οποία θα 
επιβάλλονται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, μόνο όταν η τοποθέτηση αυτών σε αιγοπρόβατα που 
προορίζονται για σφαγή θα γίνεται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και όχι από τους ίδιους τους 
κτηνοτρόφους. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής, η οποία, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, εξέτασε 
ταυτόχρονα και τους δύο υπό συζήτηση κανονισμούς, η εκπρόσωπος των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ενημέρωσε την επιτροπή ότι προηγήθηκε 
εκτεταμένη διαβούλευση των αρμόδιων υπηρεσιών με τους εμπλεκόμενους φορείς για τους εν λόγω 
κανονισμούς, η οποία κατέληξε σε συμφωνημένες τοποθετήσεις.  Η ίδια υποστήριξε ότι η έγκριση των 
προτεινόμενων κανονισμών θα συμβάλει στη βελτίωση του υφιστάμενου συστήματος αναγνώρισης και 
καταγραφής των αιγοπροβάτων και στη μείωση του κόστους σήμανσης που επωμίζονται οι κτηνοτρόφοι, 
αφού ο ευρωπαϊκός Κανονισμός 21/2004 παρέχει τη δυνατότητα παρέκκλισης, ώστε υπό προϋποθέσεις να 
επιτρέπεται η σήμανση με ένα ενώτιο.  

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ομάδας Επαγγελματιών Αιγοπροβατοτρόφων Η ΕΙΛΙΚΡΙΝΕΙΑ και 
του Συνδέσμου Ζωοεμπόρων Κύπρου, εκπροσωπώντας και τις υπόλοιπες ομάδες επηρεαζόμενων φορέων 
που συμμετείχαν στην προαναφερόμενη διαβούλευση, συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των κανονισμών αυτών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν 
επιφυλάξεις αναφορικά με τη δυνατότητα των κτηνοτρόφων να ανταποκριθούν στις αυξημένες υποχρεώσεις 
που απαιτούνται από τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών κυρίως όσον αφορά την τήρηση 
μητρώου και τη συμπλήρωση επιπρόσθετων εντύπων.  Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους 
αρμοδίους όπως εξεταστεί το ενδεχόμενο κάλυψης από το κράτος του κόστους σήμανσης των ζώων, υπό 
την προϋπόθεση βέβαια αυτό να είναι επιτρεπτό από το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός” συμφώνησαν με τις πιο πάνω επιφυλάξεις και εισηγήσεις 
των μελών της επιτροπής.  

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, τοποθετούμενος στην πιο πάνω εισήγηση μελών της 
επιτροπής αναφορικά με την πληρωμή του τέλους σήμανσης των ζώων από το κράτος, υποστήριξε ότι αυτή 
δεν είναι επιτρεπτή στα πλαίσια του κοινοτικού κεκτημένου, καθότι το εν λόγω κόστος αποτελεί λειτουργική 
δαπάνη την οποία πρέπει να επωμιστούν οι κτηνοτρόφοι, επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι κάθε ενίσχυση 
στο γεωργικό τομέα, ανεξαρτήτως του ύψους αυτής, θεωρείται ότι ενδεχομένως νοθεύει τον ανταγωνισμό 
και επηρεάζει το ενδοκοινοτικό εμπόριο.  Παράλληλα όμως, ο ίδιος ανέφερε ότι πιθανόν να υπάρχει 
δυνατότητα κάλυψης του εν λόγω κόστους, στα επιτρεπόμενα από το ευρωπαϊκό κεκτημένο πλαίσια, μέσω 
υφιστάμενων σχεδίων χρηματοδότησης της ΕΕ ή μέσω ενισχύσεων ήσσονος σημασίας (de minimis).  
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 Η εκπρόσωπος των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, τοποθετούμενη επί των πιο πάνω θέσεων των μελών 
της επιτροπής και του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Οι επιπρόσθετες διαδικασίες και τα έντυπα που προτείνονται με τους υπό συζήτηση κανονισμούς 
δεν αναμένεται να προκαλέσουν στους επηρεαζομένους ιδιαίτερες δυσκολίες, θέση με την οποία δε 
διαφώνησαν οι άμεσα επηρεαζόμενοι. 

2. Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες αποτάθηκαν στο παρελθόν στα αρμόδια όργανα της ΕΕ, προκειμένου να 
αποφανθούν για το ενδεχόμενο της μη επιβάρυνσης των κτηνοτρόφων με το κόστος σήμανσης των 
αιγοπροβάτων, και η απάντηση που έλαβαν ήταν αρνητική, καθότι αυτό συνιστά κρατική ενίσχυση, 
που αντιβαίνει στο κοινοτικό κεκτημένο.  Περαιτέρω, η μόνη εξαίρεση που παραχωρήθηκε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία για θέμα σχετικό με το υπό συζήτηση είναι για τη σήμανση ζώων για σκοπούς 
αναπαραγωγής στα πλαίσια του σχεδίου καταπολέμησης της τρομώδους νόσου και το θέμα αυτό δεν 
μπορεί να συσχετιστεί με τη σήμανση των ζώων για σφαγή.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού προηγουμένως επέφερε στο κείμενο των κανονισμών μικρής έκτασης νομοτεχνικές 
βελτιώσεις για σκοπούς σαφέστερης διατύπωσης των κειμένων τους, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους όπως αυτοί τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους 
κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης 

Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευγένιος Χαμπουλλάς 

 Αντρέας Φακοντής Σοφοκλής Φυττής 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Αντώνης Αντωνίου     

 Όπως είναι γνωστό, για τους πιο πάνω κανονισμούς έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της 
Βουλής έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στις 9 Ιουνίου 2015.  
Ωστόσο, η συζήτησή τους αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 11 Ιουνίου 2015, γιατί στο 
κείμενο των πρώτων κανονισμών διαπιστώθηκαν μικρής έκτασης ασάφειες και κενά τα όποια έπρεπε να 
διασαφηνιστούν προτού το κείμενό τους εγκριθεί από την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Λόγω δε της συνάφειας που έχουν μεταξύ τους οι πρώτοι με τους δευτέρους κανονισμούς, κρίθηκε 
απαραίτητο όπως αναβληθούν και οι δύο κανονισμοί. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των δύο κανονισμών, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα 
ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην 
αρχική έκθεση της επιτροπής.  Συνοπτικά, σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η θέσπιση επιπρόσθετων 
μέτρων για συμμόρφωση των κατόχων αιγοπροβάτων με τις πρόνοιες των βασικών κανονισμών, έτσι ώστε 
να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που παρατηρούνται στην εφαρμογή και στη λειτουργία του σχεδίου 
αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων, και σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι ο 
καθορισμός τελών τοποθέτησης ενωτίων, τα οποία θα επιβάλλονται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
αποκλειστικά για τις περιπτώσεις που η τοποθέτηση των ενωτίων σε αιγοπρόβατα που προορίζονται για 
σφαγή θα γίνεται από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και όχι από τους ίδιους τους κτηνοτρόφους. 

 Με βάση τις διαπιστώσεις της αναφορικά με τους πρώτους κανονισμούς, η επιτροπή κατέληξε σε 
εισηγήσεις προς το αρμόδιο υπουργείο, για να εξετάσει ενδεχόμενες τροποποιήσεις του υπό εξέταση 
κειμένου αυτών, ώστε να διασαφηνιστούν συγκεκριμένες πρόνοιές τους και να καλυφθούν κενά ή 
παραλείψεις σε αυτό.  Συγκεκριμένα, οι εισηγήσεις της επιτροπής συνοψίζονται μεταξύ άλλων στα 
ακόλουθα: 

1. Στην αντικατάσταση του όρου “σήμα αναγνώρισης” με τον όρο “μέσο αναγνώρισης” οπουδήποτε ο 
όρος αυτός απαντά στο προτεινόμενο κείμενο και στο κείμενο των υφιστάμενων κανονισμών.  

2. Στη διευκρίνιση και στον καθορισμό των προτεινόμενων με τους κανονισμούς απαραίτητων 
εγγράφων τα όποια οφείλουν να υποβάλουν στην αρμόδια αρχή οι προμηθευτές μέσων 
αναγνώρισης.  

3. Στον καθορισμό των συγκεκριμένων εγγράφων που οφείλουν να τηρούν οι κάτοχοι εκμετάλλευσης 
ζώων αναφορικά με το συνολικό αριθμό των ζώων που έχουν στην εκμετάλλευσή τους.    

4. Στη διαγραφή διάταξης των υφιστάμενων κανονισμών, της οποίας το περιεχόμενο ήταν σε αντίθεση 
με τις διατάξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 
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 Οι αρμόδιες υπηρεσίες διεξήλθαν τις παρατηρήσεις της επιτροπής σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και σε νέα συνεδρία της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Ιουνίου 
2015, διαμόρφωσαν αναθεωρημένο κείμενο των πρώτων κανονισμών, το οποίο τέθηκε ενώπιον της 
επιτροπής για τη λήψη τελικής απόφασης.  Στα πλαίσια της εν λόγω συνεδρίας κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με το αναθεωρημένο κείμενο των πρώτων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της αναφορικά με τους πρώτους κανονισμούς και αφού προηγουμένως επέφερε στο κείμενό τους 
μικρής έκτασης νομοτεχνικής φύσεως βελτιώσεις, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως 
αυτοί τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή εισηγείται ομόφωνα στη Βουλή την έγκριση και των δεύτερων 
κανονισμών, εμμένοντας στην αρχική της θέση, όπως αυτή περιλαμβάνεται στην αρχική της έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε φαίνεται να υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 2 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφαρμογή των προνοιών του Μνημονίου Συναντίληψης μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
τρόικας που αφορούν τη μεταφορά της Συνεργατικής Εταιρείας Μηχανογράφησης Λτδ στην οργανωτική 
δομή της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας,  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού: Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Μάριος Μαυρίδης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μαρία Κυριακού 

 Κώστας Κώστα Σταύρος Ευαγόρου 

 Χρίστος Μέσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης  

 Νικόλας Παπαδόπουλος  
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 Γιώργος Βαρνάβα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ (ΣΚΤ), της Υπηρεσίας 
Συνεργατικών Εταιρειών, της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας Λτδ, της Συνεργατικής Εταιρείας 
Μηχανογράφησης Λτδ (ΣΕΜ) και της Συνεργατικής Κεντρικής Εταιρείας Συμμετοχών Λτδ.  Στην εν λόγω 
συνεδρία παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εκ μέρους 
του προσωπικού της Συνεργατικής Εταιρείας Μηχανογράφησης Λτδ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου, 
προκειμένου να εφαρμοστούν οι πρόνοιες του Μνημονίου Συναντίληψης μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της τρόικας που αφορούν τη μεταφορά της ΣΕΜ στην οργανωτική δομή της ΣΚΤ. 

 Με την προτεινόμενη νομοθεσία σκοπείται ειδικότερα η συγχώνευση  εγγεγραμμένων εταιρειών που 
δεν είναι συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα (ΣΠΙ), όπως η ΣΕΜ, με εγγεγραμμένες εταιρείες που είναι ΣΠΙ, 
όπως η ΣΚΤ. 

 Επιπροσθέτως, με την προτεινόμενη νομοθεσία προτείνεται όπως: 

1. διασαφηνισθεί ότι ορισμένες από τις απαιτούμενες προϋποθέσεις για εγγραφή συνεργατικής 
εταιρείας συνεχίζουν να τυγχάνουν εφαρμογής και μετά την εγγραφή της, 

2. καταστεί δυνατή η δανειοδότηση φυσικών προσώπων που δεν είναι μέλη των ΣΠΙ με εγγύηση τις 
καταθέσεις τους και 

3. διασαφηνισθεί ότι η απαγόρευση δανειοδότησης από ΣΠΙ φυσικού προσώπου το οποίο δεν είναι 
μέλος του δεν αφορά δάνεια που χορηγούνται σε μέλη τα οποία μεταγενέστερα της χορήγησης 
διαγράφονται από μέλη λόγω του ότι απώλεσαν τα προσόντα του μέλους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης, τις επιτροπές απασχόλησε η προτεινόμενη τροποποίηση της 
υφιστάμενης νομοθεσίας σε σχέση με την απαιτούμενη απαρτία για σκοπούς συγχώνευσης δύο 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, στην περίπτωση που το ένα συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα 
αποτελείται από λιγότερα από σαράντα άτομα.  Σύμφωνα με την προτεινόμενη ρύθμιση, στην εν λόγω 
περίπτωση απαιτείται η παρουσία και των σαράντα μετόχων αυτοπροσώπως για τη λήψη της απόφασης 
για συγχώνευση με άλλο πιστωτικό ίδρυμα.  Οι επιτροπές, κρίνοντας την εν λόγω ρύθμιση ως αυστηρή, 
ζήτησαν από τους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας την επανεξέτασή της. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι κληθέντες αρμόδιοι τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου σε νόμο.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
δήλωσαν ότι κατά τη λήψη της σχετικής απόφασης έλαβαν υπόψη τη διαβεβαίωση που εκφράστηκε από 
πλευράς του Υπουργείου Οικονομικών σύμφωνα με την οποία όλοι οι εργαζόμενοι στη ΣΕΜ θα 
μεταφερθούν στη ΣΚΤ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε στις επιτροπές αναθεωρημένο κείμενο 
σχεδίου νόμου, στο οποίο έχει επιφέρει ανάλογη τροποποίηση, ώστε να μην απαιτείται η παρουσία όλων 
των μελών ενός ΣΠΙ το οποίο αποτελείται από λιγότερα από σαράντα άτομα αυτοπροσώπως για λήψη 
απόφασης για συγχώνευση με άλλο ΣΠΙ, αλλά η παρουσία του ογδόντα τοις εκατό (80%) των κατόχων 
μετοχών για λήψη τέτοιας απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού διεξήλθαν τις επιμέρους πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον τους, ομόφωνα εισηγούνται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε φαίνεται να υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 10Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆ε φαίνεται να υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας για τη 
Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της υπό αναφορά συμφωνίας, σύμφωνα με την οποία τα συμβαλλόμενα κράτη μέλη 
αναλαμβάνουν μεταξύ άλλων να μεταφέρουν στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης τις εισφορές που εισπράττουν 
σε εθνικό επίπεδο, καθώς και να κατανέμουν για τη μεταβατική περίοδο 2016-2024 τις εν λόγω εισφορές σε 
χωριστά τμήματα, που αντιστοιχούν σε κάθε συμβαλλόμενο μέρος, και να προβαίνουν σε προοδευτική 
αμοιβαιοποίηση της χρήσης των τμημάτων, κατά τρόπο ώστε τα τμήματα αυτά να παύσουν να υφίστανται 
στο τέλος της μεταβατικής περιόδου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των Εισφορών στο 

Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Πρόδρομος Προδρόμου, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου  

 Σωτήρης Σαμψών  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Αδάμος Αδάμου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαΐου 2015.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  Το Υπουργείο Εξωτερικών και η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας για 
τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης, την υπογραφή της οποίας 
ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2015. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, την εισηγητική έκθεση και το 
ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου που συνοδεύουν το νομοσχέδιο, με την εν λόγω συμφωνία τα 
συμβαλλόμενα κράτη μέλη αναλαμβάνουν μεταξύ άλλων τις ακόλουθες υποχρεώσεις: 

1. Μεταφέρουν στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης τις εισφορές που εισπράττουν σε εθνικό επίπεδο.  
Σημειώνεται ότι το Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης θεσπίστηκε βάσει του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 806/2014 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Ιουλίου 2014 περί θεσπίσεως ενιαίων 
κανόνων και διαδικασίας για την εξυγίανση πιστωτικών ιδρυμάτων και ορισμένων επιχειρήσεων 
επενδύσεων στο πλαίσιο ενός Ενιαίου Μηχανισμού Εξυγίανσης και ενός Ενιαίου Ταμείου Εξυγίανσης 
και τροποποιήσεως του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1093/2010.  Οι εν λόγω εισφορές εισπράττονται 
σύμφωνα με την Οδηγία 2014/59/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης 
Μαΐου 2014 για τη θέσπιση πλαισίου για την ανάκαμψη και την εξυγίανση πιστωτικών ιδρυμάτων και 
επιχειρήσεων επενδύσεων και για την τροποποίηση της Οδηγίας 82/891/ΕΟΚ του Συμβουλίου και 
των Οδηγιών 2001/24/ΕΚ, 2002/47/ΕΚ, 2004/25/ΕΚ, 2005/56/ΕΚ, 2007/36/ΕΚ, 2011/35/ΕΕ, 
2012/30/ΕΕ και 2013/36/ΕΕ, καθώς και των κανονισμών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου (ΕΕ) αριθ. 1093/2010 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012. 

2. Κατανέμουν για τη μεταβατική περίοδο 2016-2024 τις εισφορές που εισπράττουν σε εθνικό επίπεδο 
σύμφωνα με τα πιο πάνω αναφερόμενα κανονισμό και Οδηγία σε χωριστά τμήματα, που 
αντιστοιχούν σε κάθε συμβαλλόμενο μέρος, και προβαίνουν σε προοδευτική αμοιβαιοποίηση της 
χρήσης των τμημάτων, κατά τρόπο ώστε τα τμήματα αυτά να παύσουν να υφίστανται στο τέλος της 
μεταβατικής περιόδου. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της και του μέλους της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά 
νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σε αυτό. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των 
Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆υνατότητα χορήγησης νέων προσωρινών αδειών παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων 
και ανανέωσης των υφιστάμενων αδειών που λήγουν την 30ή Ιουνίου 2015 για ένα χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη και παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, 
αν συμφωνούν και οι υπόλοιποι, να τη διαβάσει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης θέλει να τη διαβάσει; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή δεν είναι ομόφωνη. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών 
και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Νίκος Νουρής Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, ο εκτελεστικός πρόεδρος της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Οργανισμών Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή τόσο η χορήγηση νέων προσωρινών αδειών παρόχου 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2016, όσο και η 
ανανέωση των υφιστάμενων αδειών που λήγουν την 30ή Ιουνίου 2015. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκπρόσωπο του Υπουργείου 
Εσωτερικών, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία όλες οι άδειες παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών 
μέσων που εκδόθηκαν ήδη είναι προσωρινές και ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2015.  Συναφώς, με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου προτείνεται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε οι εν λόγω άδειες να 
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ανανεωθούν για έναν ακόμη χρόνο, δηλαδή μέχρι την 30ή Ιουνίου 2016, προκειμένου να μπορούν οι 
τηλεοπτικοί οργανισμοί να συνεχίσουν τη λειτουργία τους και να υπόκεινται σε σχετικό έλεγχο από την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.  Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίνονται αναγκαίες, 
επειδή παραμένει σε εκκρεμότητα η ετοιμασία από το Υπουργείο Εσωτερικών αναθεωρημένου κειμένου 
σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο έχει ήδη κατατεθεί στη Βουλή και με το οποίο σκοπείται ο εκσυγχρονισμός 
της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας, με απώτερο στόχο να καλυφθεί νομοθετικά ένα ευρύ φάσμα 
θεμάτων που αφορούν τη λειτουργία των ραδιοτηλεοπτικών μέσων και να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία 
στον τομέα αυτό με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.   

 Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, με τις τροποποιήσεις της βασικής νομοθεσίας που 
αναμένεται να επιφέρει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αναθεωρημένο κείμενο του οποίου θα προωθήσει η 
εκτελεστική εξουσία στη Βουλή κατά τους επόμενους μήνες, θα είναι δυνατή η χορήγηση μόνιμων αδειών 
παρόχου υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων.  Τέλος, με βάση τα ίδια στοιχεία, η ψήφιση του 
νομοσχεδίου κρίνεται επιβεβλημένη, αφού σε διαφορετική περίπτωση η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δε 
θα είναι σε θέση να ασκεί έλεγχο στους παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων μετά την 30ή 
Ιουνίου 2015. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και γι’ αυτό εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσε ότι τάσσεται εναντίον της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είναι ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Α, με συγχωρείτε.  Εντάξει, πρέπει να ξαναμετρήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, τα χέρια ψηλά όσοι ψηφίζουν υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



2143 

 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mε τριάντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το τροποποιητικό αυτό νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να αιτιολογήσω την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, σας ακούμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πριν καμιά εικοσαριά χρόνια ψηφίσαμε ένα νόμο για τις παραλίες και τον αναβάλλουμε κάθε χρόνο.  
Ελπίζω μετά από είκοσι χρόνια όσοι θα είσαστε εδώ να μη χρειάζεται να το αναβάλετε πάλε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχει περάσει, έχει ψηφιστεί. 

 Παρακαλώ, προχωρούμε. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 
2014», αναβάλλεται για μία εβδομάδα.  
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης 
Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 2013». 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Ευθύμιος ∆ίπλαρος. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Θα θέλαμε μίας εβδομάδας αναβολή, για να μελετήσουμε τις τροπολογίες που έχει καταθέσει το 
ΑΚΕΛ και κάποιες άλλες τις οποίες θα δούμε εμείς, και θα θέλαμε να οριστεί η συνεδρία, αφότου έχουμε 
συνεννοηθεί με τις υπηρεσίες, για την ερχόμενη Τρίτη, η ώρα 9.30 π.μ., επειδή δεν κατέχουμε τα 
αποτελέσματα της εξέτασης του άλλου θέματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Συμφωνεί τζιαι το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ξέρω, οι υπόλοιποι συμφωνούν; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μίας εβδομάδας αναβολή και θα ξαναπάει το θέμα στην επιτροπή Παιδείας. 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Έχουμε για τους φόρους τώρα σοβαρό θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση της υλοποίησης συμφωνίας αναφορικά με την αυτόματη ανταλλαγή πληροφοριών που 
συνομολογείται μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και άλλου κράτους μέλους ή τρίτης χώρας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου, ώστε να εισαχθεί ρύθμιση για την υλοποίηση συμφωνίας αναφορικά με την αυτόματη 
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ανταλλαγή πληροφοριών που συνομολογείται μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και άλλου κράτους 
μέλους ή τρίτης χώρας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 10 Ιουλίου 
2014 έγινε συμβαλλόμενο μέρος της Πολυμερούς Συμφωνίας για την Αμοιβαία ∆ιοικητική Συνδρομή σε 
Φορολογικά Θέματα (Multilateral Convention on Mutual Administrative on Tax Matters), η οποία κυρώθηκε 
στις 19 ∆εκεμβρίου 2014 και η οποία μπορεί να αποτελέσει τη βάση για την ανταλλαγή πληροφοριών και 
αμοιβαίας βοήθειας σε φορολογικά θέματα, ώστε να περιοριστούν οι επιπτώσεις της φοροδιαφυγής και 
φοροαποφυγής. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Κυπριακή ∆ημοκρατία συνυπέγραψε στις 29 Οκτωβρίου 2014 την 
Πολυμερή Συμφωνία των Αρμόδιων Αρχών για την Αυτόματη Ανταλλαγή Χρηματοοικονομικών 
Πληροφοριών για Φορολογικούς Σκοπούς κατά τη διεξαγωγή της 7ης Συνεδρίασης του Παγκόσμιου Φόρουμ 
του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) για τη διαφάνεια και την ανταλλαγή 
πληροφοριών.  Σημειώνεται ότι το πρότυπο αυτόματης ανταλλαγής πληροφοριών το οποίο έχει αναπτυχθεί 
από τον ΟΟΣΑ καθορίζει τις ελάχιστες χρηματοοικονομικές πληροφορίες των φορολογουμένων, καθώς και 
τις διαδικασίες δέουσας επιμέλειας που πρέπει να τηρούνται από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι o Υπουργός Οικονομικών, πέραν των δύο συμφωνιών, υπέγραψε στις 2 
∆εκεμβρίου 2014 διακρατική συμφωνία (Intergovernmental Model 1A Agreement) με τις Ηνωμένες Πολιτείες 
Αμερικής για την ενδυνάμωση της ∆ιεθνούς Φορολογικής Συνεργασίας για την εφαρμογή του Foreign 
Account Tax Compliance Act (FATCA). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος ο εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο επιτυγχάνεται η αυτόματη ανταλλαγή πληροφοριών, ιδιαίτερα σε θέματα 
χρηματοοικονομικής φύσεως, μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και άλλων κρατών μελών ή τρίτων 
χωρών, συναρτήσει των ήδη υπογραφεισών από τη ∆ημοκρατία συμφωνιών.     

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, καθώς και ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τις 
επιφυλάξεις τους ως προς την πρόνοια του νομοσχεδίου που αφορά την έκδοση διαταγμάτων από τον 
Υπουργό Οικονομικών για την εφαρμογή και τη ρύθμιση θεμάτων ανταλλαγής πληροφοριών, 
υποστηρίζοντας ότι αυτή θα ήταν ορθότερο να καθορίζεται με την έκδοση σχετικών κανονισμών, οι οποίοι 
θα τυγχάνουν έγκρισης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Συναφώς, το Τμήμα Φορολογίας απέστειλε στην επιτροπή σχετική επιστολή, ημερομηνίας 23ης 
Ιουνίου 2015, στην οποία επεξηγεί τους λόγους για τους οποίους περιλήφθηκε η σχετική πρόνοια στο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο. 

 Στην εν λόγω επιστολή αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι βάσει της Συμφωνίας FATCA, εάν μέχρι την 30ή 

Σεπτεμβρίου 2015 δεν εγκαθιδρυθεί στην ολότητά του το σχετικό νομικό και τεχνικό πλαίσιο για την 
εφαρμογή της, τότε αυτή ακυρώνεται.  

 Ως εκ τούτου, κρίθηκε σκόπιμο από την εκτελεστική εξουσία, λόγω των στενών χρονοδιαγραμμάτων 
για την ολοκλήρωση του ρυθμιστικού πλαισίου που θα διέπει τη συγκεκριμένη συμφωνία μέχρι την πιο 
πάνω ημερομηνία, να επιλεγεί η σχετική πρόνοια για την έκδοση διαταγμάτων αντί κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγούνται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της ενώπιον του σώματος 
για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι η πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση της ήδη ισχύουσας αναστολής της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 16Α του βασικού 
νόμου, με το οποίο ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού χαρτοφυλακίου και/ή 
δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι τη 10η Ιουλίου 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη και θα ήθελα να ξέρω αν επιθυμείτε ο πρόεδρος της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 
Ιουνίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
Νόμου, ώστε να παραταθεί περαιτέρω η ήδη ισχύουσα αναστολή της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 
16Α του βασικού νόμου, με το οποίο ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού 
χαρτοφυλακίου και/ή δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι τη 10η 
Ιουλίου 2015 αντί μέχρι την 26η Ιουνίου 2015, όπως ισχύει σήμερα. 

 Η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του εν λόγω άρθρου είναι αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί 
στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και στο Υπουργείο Οικονομικών επιπλέον χρόνος για ολοκλήρωση της 
διαδικασίας ετοιμασίας σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο να ρυθμίζει την πώληση των δανειακών 
χαρτοφυλακίων των αδειοδοτημένων πιστωτικών ιδρυμάτων (ΑΠΙ) που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η σύνταξη του νομοσχεδίου έχει 
ολοκληρωθεί και στο παρόν στάδιο βρίσκεται ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας για 
νομοτεχνικό έλεγχο.  Ως εκ τούτου, όπως η ίδια δήλωσε, η προτεινόμενη ρύθμιση είναι απαραίτητη μέχρι 
την ολοκλήρωση της διαδικασίας ετοιμασίας του νομοσχεδίου και κατάθεσής του στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου συνολικά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 μέχρι 18 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013», πρόταση νόμου, «Ο περί των Πολιτικών 
∆ικαιωμάτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων, Εκπαιδευτικών Λειτουργών, ∆ημοτικών Υπαλλήλων, Κοινοτικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά ∆ικαιώματα 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», 
πρόταση νόμου, «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», 
πρόταση νόμου, και «Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων Περιοχών) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015», πρόταση νόμου. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2013», πρόταση νόμου, θα το συζητήσουμε από κοινού με τις υπόλοιπες προτάσεις νόμου και 
θα τοποθετηθείτε κατά προτεραιότητα.  Σκοπός, κύριε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σαμψών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Για να προλάβουμε μη γίνει κανένα λάθος, το υπ’ αριθμόν 10 θέμα στην ατζέντα, που είναι «Ο περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013», που είναι πρόταση νόμου της Ε∆ΕΚ, του 
κ. Νικολαΐδη, είναι διαφορετικό από τα υπόλοιπα, δηλαδή το υπ’ αριθμόν 11 εκεί… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πριν μπούμε στην ουσία… 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆ε θέλω να μπω στην ουσία, απλά διαδικαστικά να εξηγήσω ότι τούτο… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχουμε πρόταση για αναβολή, αυτό εννοώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Α, εντάξει, οκέι.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης, παρακαλώ, έχει το λόγο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μα, τζιαι για το υπ’ αριθμόν 10; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά τα θέματα ασφαλώς, απ’ ό,τι πρόλαβε κανένας να δει, είναι πολύ σοβαρά 
θεσμικά ζητήματα, όλες οι προτάσεις νόμου.  Ολοκληρώθηκε η συζήτηση στην αρμόδια επιτροπή, στην 
τελευταία μάλλον συνεδρία της αρμόδιας επιτροπής η συζήτηση είχε κλείσει με εκκρεμότητες σε πάρα 
πολλές πτυχές, χωρίς τελικά κείμενα και με εκκρεμότητες από την ίδια τη Νομική Υπηρεσία.  Γι’ αυτό εμάς 
παράκλησή μας είναι να μας δοθεί μίας εβδομάδας αναβολή.  ∆εν προλάβαμε καθόλου να δούμε τελικά 
κείμενα.  Ε, δεν προλάβαμε να τα δούμε, συνάδελφοι, εσείς κάνατε την πρόταση νόμου και φυσιολογικά 
είσαστε γνώστες.  Εμείς που έπρεπε σε μία εβδομάδα να δούμε αυτές τις προτάσεις νόμου δεν είχαμε το 
χρόνο.  Οι συνάδελφοί μας που συμμετέχουν στην αρμόδια επιτροπή δεν ενημέρωσαν την κοινοβουλευτική 
ομάδα σε σχέση με τα τελικά κείμενα, γιατί δεν τα είχαν και οι ίδιοι τα τελικά κείμενα.  Και νομίζω ότι λογικά 
δικαιούμαστε πρώτη φορά μια αναβολή μίας εβδομάδας.  Νομίζω ότι δε θα εκφωνήσει κανένας δημόσιος 
υπάλληλος κομματικό λόγο αύριο.  Ας τον εκφωνήσει σε μία εβδομάδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, το ΑΚΕΛ ζητά μίας εβδομάδας αναβολή. 
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 Η εισήγησή σας είναι να ξαναπάει στην επιτροπή, κύριε Λαμάρη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, να πάει στην επιτροπή ακόμα μία φορά για τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, αλλά την ερχόμενη Πέμπτη θα είναι εδώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ιότι δεν έγινε καν τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, και τοποθέτηση έγινε και η συζήτηση ολοκληρώθηκε και τελικά 
κείμενα υπήρξαν και, αν θέλετε, κατά πλειοψηφία η επιτροπή Νομικών αποφάσισε όπως το θέμα έρθει στην 
ολομέλεια.  Ομολογουμένως, ήταν η θέση του ΑΚΕΛ ότι δεν ολοκληρώθηκε η συζήτηση και ενημέρωσε την 
επιτροπή Νομικών ότι θα ζητούσε αναβολή.  Παρά ταύτα, η παράταξη θεωρεί ότι δε συντρέχει λόγος 
αναβολής αυτή τη στιγμή για τα συγκεκριμένα θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στα τέσσερα χρόνια που είμαι στο κοινοβούλιο δε νομίζω να εξέθεσα συνάδελφο, 
αλλά εννά το κάμω σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν; 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν έχω εκθέσει συνειδητά συνάδελφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Μάλιστα!   

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είχαμε προειδοποιήσει ότι, αν το αίτημά μας για αναβολή δε γινόταν αποδεχτό, θα ενημερώναμε την 
ολομέλεια και βεβαίως την κοινωνία για το τι έγινε.  Και αυτό θα κάμω αυτή τη στιγμή.   

 Έχει δεχτεί αφόρητες πιέσεις ο πρόεδρος της επιτροπής να προχωρήσει εκτός του κανονισμού της 
Βουλής και να θέσει αυτά τα θέματα άρον άρον σήμερα στην ολομέλεια, στην ημερήσια διάταξη.  Τη 
∆ευτέρα, που ήταν η τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής, το θέμα επρόκειτο να είναι για συζήτηση, 
συνέχιση συζήτησης.  Ετέθηκε ως διά μαγείας για συνέχιση συζήτησης και τοποθέτηση.  Εμείς το 
υποδείξαμε έγκαιρα.  Η απάντηση που λάβαμε ήταν «θα δούμε τζιαι θα κάμουμε».  Ακόμα και τη ∆ευτέρα 
συζητούσαμε πάνω σε μη τελικά κείμενα.  Σήμερα είναι Πέμπτη και αναμένεται υπεύθυνα αυτή η Βουλή, 
που θέλει να αντιμετωπίσει την απαξίωση των πολιτών, να ψηφίσει άρση όλων των περιορισμών στην 
πολιτική συμμετοχή όλης της δημόσιας υπηρεσίας, του ημιδημόσιου και άλλων φορέων τοπικής 
αυτοδιοίκησης, ενώ έχει κόμματα που δε λάβαμε καν γνώση τελικών κειμένων, γιατί ως γνωστό από τη 
∆ευτέρα μέχρι σήμερα μεσολάβησαν δύο μέρες, συζητούμε πολύ σοβαρά, εξίσου σοβαρά ζητήματα.   

 ∆εν μπαίνω στην ουσία των διαφωνιών του αρμόδιου συνδικαλιστικού οργάνου, που είναι η 
ΠΑΣΥ∆Υ, και δε με ενδιαφέρει, αλλά θεωρώ λογικό να γίνει αποδεκτό αυτό το αίτημα.  Μιλούμε για μία 
θεσμική πολύ σημαντική αλλαγή.  Και διερωτώμαι ποια είναι η σπουδή σήμερα να ψηφίσουμε αυτό το 
πράμα, γνωρίζοντας ότι αντιδράσεις υπάρχουν, αλλά μια κοινοβουλευτική ομάδα πολύ ανθρώπινα ζητά 
χρόνο να το μελετήσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου και μετά ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή ήμουν ένας από τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, εγώ πιστεύω ότι έχει εξαντληθεί ο 
χρόνος συζήτησης στην επιτροπή και μπορεί να προχωρήσομε, κύριε Πρόεδρε.  Είναι ένα θέμα που 
άπτεται των ανθρωπίνων δικαιωμάτων αρκετών κοινωνικών ομάδων και που πρέπει να ολοκληρωθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ζήτησε κάποιος άλλος το λόγο;   

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης, παρακαλώ.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν να πω τη θέση μου επί του αιτήματος για αναβολή, πρέπει να θυμίσω ότι ήμουν 
εισηγητής πρότασης νόμου, που ενέκρινε η ολομέλεια της Βουλής, που έδινε το δικαίωμα σε δημοσίους 
υπαλλήλους και εκπαιδευτικούς να εκλέγονται σε δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια, η οποία πρόταση 
νόμου στη συνέχεια, μετά από αναπομπή και αναφορά, αποδείχτηκε αντισυνταγματική.  Άρα, νομίζω ότι 
δικαιούμαι να λέω ότι τα δικαιώματα, τα λογικά δικαιώματα των δημοσίων υπαλλήλων, και με απασχολούν 
και με ενδιαφέρουν.  Και υπάρχουν και οι σχετικές προτάσεις νόμου των Οικολόγων που ευρίσκονται υπό 
συζήτηση για χρόνια για αυτό το θέμα στη Βουλή.   

 Ε, δεν μπορώ όμως να καταλάβω πού βρίσκεται η σπουδή.  Όταν μία μεγάλη κοινοβουλευτική 
ομάδα, ενδεχομένως και οι μικρότερες, θέλουν να ξαναδούν τα νομοσχέδια, να υποβάλουν τροπολογίες 
ίσως και να κριθούν στην ολομέλεια, νομίζω ότι είναι λογικό και έν’ μέσα στα πλαίσια του πολιτικού fair play 
να γίνει αποδεχτή αυτή η αίτηση, άμα είναι για μία εβδομάδα, νοουμένου ότι θα κλείσει αυτό το θέμα, πριν 
να πάει η Βουλή για διακοπές.  Θεωρώ ότι είναι πολύ λογικό και η δική μου τοποθέτηση είναι ότι πρέπει να 
δοθεί ακόμα μίας βδομάδας αναβολή, για να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο με ένα σωστό τρόπο.   

 Εκτός αν υπάρχει κάποιος λόγος σοβαρός που...  Ε, ξέρετε τι μπορεί κάποιος να υποψιαστεί για το 
ποιος είναι αυτός ο σοβαρός λόγος, να έχει κάποιο στέλεχος κάποιου κόμματος το οποίο μες στούντην 
εβτομάδα πρέπει να βάλει υποψηφιότητα, για να εκλεγεί σε κάποιο αξίωμα, και πρέπει οπωσδήποτε να 
κάμει τη διαδικασία, που και αυτό δε συμβαίνει.  ∆ηλαδή κάποιος, που εννά δκιαβάσει το νόμο, θα δει ότι η 
διαδικασία εν τον παίρνει, για να μπορέσει μέσα σε μια εβτομάδα να πάει να βάλει υποψηφιότητα και να 
εκλεγεί, διότι έχει συγκεκριμένες πρόνοιες το νομοσχέδιο που δεν το επιτρέπουν.   

 ∆ε νομίζω ότι υπάρχει λόγος για μία βδομάδα τώρα να συζητούμε.  Μπορούμε να αναβάλουμε τη 
συζήτηση για μία εβδομάδα και να έρθουμε με σωστό τρόπο να το ψηφίσουμε.  Και έχουμε πρόθεση να το 
ψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρώτα ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης και μετά ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι εκ των εισηγητών και υποστηρίζω αυτή την προσέγγιση και είναι ο κυριότερος 
λόγος για τον οποίο δε θέλω να γίνει οποιοδήποτε λάθος.  Μπορεί μέσα στις εισηγήσεις μας, αν ακούσουμε 
και κάποιες άλλες απόψεις και ιδιαίτερα αυτούς που έχουν ένσταση, να κάνουμε ακόμα κάτι πιο σωστό.  Και 
εν πάση περιπτώσει, όταν ένα κόμμα ζητά αναβολή, ως πρακτική, εκτός αν κρίνω ότι είναι για τακτικισμούς, 
συνήθως την υποστηρίζω αυτή την αναβολή.  Οπότε, αν είναι  αναβολή μίας ή και δύο εβδομάδων ακόμα, 
εγώ δεν έχω ένσταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φειδίας Σαρίκας και μετά ο κ. Κουλίας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι κι εμείς είμαστε έτοιμοι να ψηφίσομε, όμως, ακούοντας τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, που λέει ότι δεν είχαν το χρόνο να μελετήσουν και να πάρουν 
τελική θέση επί του θέματος, νομίζω ότι είναι λογικό, εφόσον ένα μεγάλο κόμμα ζητά μιας εβδομάδας 
αναβολή, να δοθεί και δεν αλλάζει τίποτε σε εφτά μέρες να ʼρτομε να δώσομε ο καθένας την άποψη και την 
ψήφο του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μεν κάμνομε όπως τους Ευρωπαίους που εγωνιάσαν τον Τσίπρα τζιαι κάμνουν 
συνεδρία ως η ώρα τρεις!  Πιέζουν τον ποτζιεί, πιέζουν τον ποδά!   

 Νομίζω, επειδή εμίλησε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος τζιαι έν’ φίλος 
μου και τον εκτιμώ ιδιαιτέρως, αλλά είμαι μεγαλύτερος και είμαι πίσω από τα έδρανα του κόμματός μου, 
εννά παρακαλέσω το εξής:  Εις το ∆ημοκρατικό Κόμμα πάντα υπήρχε μια παράδοση στα δημοκρατικά 
θέσμια.  Είμαστε ένθερμοι υποστηρικτές και νομίζω θα εξακολουθήσουμε να είμαστε έτσι.  Οι συνάδελφοι 
της κουμμουναρίας θέλουν χρόνο!  Φυσικά, κάμνετε κι εσείς κάποια κόλπα κάποτε, αλλά εντάξει, είναι 
δικαιολογημένο το αίτημά σας λέω εγώ. 

 Επειδή άπτεται της δημοκρατίας και της λειτουργίας της το θέμα των δημοσίων υπαλλήλων που 
θέλουν να τους κάμουμε κομματάρχες, στην αρχή ήμουν αρνητικός, αλλά, ύστερα που το καλοσκέφτηκα, 
λέω ότι τουλάχιστον τούτος ο νόμος εννά τους βάλει να φαίνονται.  Να ξέρουμε και ποιοι είναι, διότι πρώτα 
εχώννουνταν!  Ενώ έτσι εννά ξέρουμε και εννά ζητούμε και την εξαίρεσή τους από τις εκλογές εις τες 
εφορευτικές επιτροπές που μπαίνουν στα εκλογικά κέντρα, να τους ζητούμε να μεν μετέχουν.  Έν’ καλό 
τούτο δηλαδή.   

 Αλλά εκείνο που λέω είναι το εξής:  Εσείς, που εννά το ξαναδείτε, διότι αντιλαμβάνομαι εννά 
συναινέσουμε όλοι, κύριε Αβέρωφ, έτσι συναινετικά, αφού είσαι πάντα συναινετικός, να τους δώκουμε μια 
αναβολή τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ, για να το ξαναδούν, και λέω λοιπόν να μεν υπάρχει καμιά εξαίρεση.  
Γιατί ως την Κλίμακα Α8;  Να την κάμετε ως την Κλίμακα Α16.  ∆ιότι εκείνος της Α16 Κλίμακας έν’ πιο 
ακέραιος, διότι δεν έχει να πάει στην Α20 πλέον.  Άρα, οι Α8 έν’ πιο επιλήψιμοι.  Άρα, να το κάμετε για 
όλους· μεν τους μοιράζετε, αφού εκάμετε την αμαρτία! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κάμε τροπολογία εδώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν θέλω τροπολογία, εννά το κάμουν τούτοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ όπως πάντα συναινετικά θα στηρίξω την άποψη του κόμματος του κ. Κουλία.   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι...   

 Ναι, κύριε Λαμάρη, θέλετε να συμπληρώσετε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λυπούμαι, αλλά να πω ότι καμία σκοπιμότητα στην πρότασή μας.  Χαρακτηριστικό είναι και το 
γεγονός ότι δεν έχουμε τοποθετηθεί ούτε θετικά ούτε αρνητικά, γιατί ακριβώς δεν το έχομε δει.  Και 
αναγκαστικά εμείς σήμερα δεν μπορούμε να συμμετέχουμε σε τούντη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, εντάξει. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Γιατί ούτε υπέρ είμαστε ούτε κατά.  Αφού δεν το είδαμε!  Γι’ αυτό η παράκληση για μιας εβδομάδας 
αναβολή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να τεθεί σε ψηφοφορία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε θα το βάλω σε ψηφοφορία.  Εγώ καταλαβαίνω ότι η πλειοψηφία συμφωνεί με το κόμμα του κ. 
Κουλία και... 

(Γέλια) 

 ...θα δώσουμε τη μίας εβδομάδας αναβολή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι ʼναι, κύριε Αβέρωφ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο κ. Κουλίας είχε πει “ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του κόμματός μου”, αναφερόμενος στο Φύτο 
Κωνσταντίνου.  Και είπα εγώ ότι θα συναινέσουμε με τη θέση του κόμματος του κ. Κουλία, δηλαδή του 
κόμματος του κοινοβουλευτικού του εκπροσώπου!  Εμείς είμαστε υπέρ της θέσης του ∆ΗΚΟ για μη 
αποδοχή της αναβολής, γι’ αυτό παρακαλώ να τεθεί σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ώστε αλλάσσουν τα πράματα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ!   

 Ακούστε, εις τη δημοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα.  Θα κάμουμε μια ψηφοφορία και, ανάλογα πού 
θα κλίνει η πλάστιγγα, υπέρ μιας εβδομάδας αναβολής ή συνέχισης, να τελειώνουμε.  ∆ε θα πάει τούτο το 
πράμα πολλή ώρα. 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν για μίας εβδομάδας αναβολή;  Τα χέρια πάνω ή κάτω.  Μίας εβδομάδας 
αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εκαεννιά υπέρ της αναβολής. 

 Πόσοι είναι εναντίον της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι ένας υπέρ της συνέχισης και δεκαεννιά εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Με είκοσι μία ψήφους εναντίον, δεκαεννιά υπέρ και καμία αποχή, το αίτημα για αναβολή 
απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, προχωρούμε λοιπόν με τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 με 18.  

 Θα ξεκινήσουμε... 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10:  Άρση των απαγορεύσεων που υπάρχουν στο βασικό νόμο οι οποίες 
δεν επιτρέπουν σε δημόσιο υπάλληλο να κατέχει κομματικό αξίωμα ή να αναμειγνύεται στην οργάνωση 
συγκεντρώσεων ή άλλων εκδηλώσεων κομματικού χαρακτήρα ή που αποβλέπουν στην προώθηση των 
πολιτικών επιδιώξεων οποιουδήποτε προσώπου ή κόμματος ή να εκφωνεί λόγους σε αυτές. 

  Σκοπός του υπ’ αριθμόν 11:  Θέσπιση νόμου πλαισίου για τη θεσμοθέτηση ενός συστήματος με 
βάση το οποίο θα επιτρέπεται στους δημόσιους υπαλλήλους, στους εκπαιδευτικούς λειτουργούς και στους 
υπαλλήλους των δήμων, των κοινοτήτων και των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου να συμμετέχουν 
ενεργά στα πολιτικά κόμματα. 

  Σκοπός του υπ’ αριθμόν 12:  Ρυθμίσεις ώστε οι διατάξεις του βασικού νόμου οι οποίες προβλέπουν 
τα πολιτικά δικαιώματα των υπαλλήλων που διέπονται από το νόμο αυτό να αντικατασταθούν από διάταξη 
που να παραπέμπει στις νέες ρυθμίσεις, οι οποίες περιλήφθηκαν στο νόμο πλαίσιο που προτείνεται με την 
υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13:  Ρυθμίσεις ώστε οι διατάξεις του βασικού νόμου οι οποίες προβλέπουν 
τα πολιτικά δικαιώματα των υπαλλήλων που διέπονται από το νόμο αυτό να αντικατασταθούν από διάταξη 
που να παραπέμπει στις νέες ρυθμίσεις, οι οποίες περιλήφθηκαν στο νόμο πλαίσιο που προτείνεται με την 
υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 14:  Ρυθμίσεις ώστε οι διατάξεις του βασικού νόμου οι οποίες προβλέπουν 
τα πολιτικά δικαιώματα των υπαλλήλων που διέπονται από το νόμο αυτό να αντικατασταθούν από διάταξη 
που να παραπέμπει στις νέες ρυθμίσεις, οι οποίες περιλήφθηκαν στο νόμο πλαίσιο που προτείνεται με την 
υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15:  Προσθήκη διάταξης που να αναφέρει ρητά ότι τα πολιτικά δικαιώματα 
των υπαλλήλων δημοτικού συμβουλίου ασκούνται σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου πλαισίου που 
προτείνεται με την υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 16:  Προσθήκη διάταξης που να αναφέρει ρητά ότι τα πολιτικά δικαιώματα 
των υπαλλήλων κοινοτικού συμβουλίου ασκούνται σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου πλαισίου που 
προτείνεται με την υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 17:  Προσθήκη διάταξης που να αναφέρει ρητά ότι τα πολιτικά δικαιώματα 
των υπαλλήλων συμβουλίου αποχετεύσεων ασκούνται σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου πλαισίου που 
προτείνεται με την υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 18:  Προσθήκη διάταξης που να αναφέρει ρητά ότι τα πολιτικά δικαιώματα 
των υπαλλήλων συμβουλίου υδατοπρομήθειας ασκούνται σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου πλαισίου 
που προτείνεται με την υπ’ αριθμόν 11 πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος  Νίκος Νικολαΐδης, εκπροσωπώντας  

 Άριστος ∆αμιανού  τον κ. Φειδία Σαρίκα 

 Γιώργος Γεωργίου  

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου, εκπροσωπώντας 

 τον κ. Αντώνη Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την υπ’ αριθμόν 1 πρόταση νόμου, η οποία 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013» και η οποία 
κατατέθηκε από το βουλευτή κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σε 
αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Φεβρουαρίου, στις 11 Νοεμβρίου 2014, καθώς και 
την 21η Ιανουαρίου, στις 18 Φεβρουαρίου, 11 Μαρτίου, 6 και 27 Μαΐου, καθώς και στις 10, 17 και 22 Ιουνίου 
2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της ΠΑΣΥ∆Υ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τις προτάσεις νόμου υπ’ αριθμόν 2 έως 9, οι οποίες 
κατατέθηκαν από τους βουλευτές κ. Σωτήρη Σαμψών εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και Νεόφυτο Κωνσταντίνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3, 10, 17 και 22 Ιουνίου 
2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της ΠΑΣΥ∆Υ, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της ΠΟΕ∆, της ΟΗΟ-ΣΕΚ, 
της ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, της ∆ΕΟΚ και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ανεξαρτήτων Συντεχνιών (ΠΟΑΣ).  Η 
ΟΛΤΕΚ και η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις αυτές. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 1 πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου (Ν. 1/1990), ώστε να αρθούν οι απαγορεύσεις που υπάρχουν στο νόμο αυτό και οι οποίες δεν 
επιτρέπουν σε δημόσιο υπάλληλο να κατέχει κομματικό αξίωμα ή να αναμειγνύεται στην οργάνωση 
συγκεντρώσεων ή άλλων εκδηλώσεων κομματικού χαρακτήρα ή που αποβλέπουν στην προώθηση των 
πολιτικών επιδιώξεων οποιουδήποτε προσώπου ή κόμματος ή να εκφωνεί λόγους σε αυτές, παρέχοντας 
έτσι τη δυνατότητα στους δημόσιους υπαλλήλους να συμμετέχουν ενεργά στη διαμόρφωση της πολιτικής 
ζωής του τόπου. 

 Σημειώνεται ότι η υπ’ αριθμόν 1 πρόταση νόμου συζητήθηκε από κοινού με δύο άλλες συναφείς 
προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν από τη βουλευτή κ. Μαρία Κυριακού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το βουλευτή κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, αντίστοιχα, και με τις οποίες προτείνεται 
η τροποποίηση της ίδιας νομοθεσίας, δηλαδή του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, και αποσκοπούν 
επίσης στη διεύρυνση του δικαιώματος των δημόσιων υπαλλήλων να συμμετέχουν στην πολιτική ζωή του 
τόπου μέσω πιο ενεργούς δραστηριότητάς τους εντός των πολιτικών κομμάτων της επιλογής τους. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 2 πρότασης νόμου, που τιτλοφορείται «Ο περί των Πολιτικών ∆ικαιωμάτων 
∆ημόσιων Υπαλλήλων, Εκπαιδευτικών Λειτουργών, ∆ημοτικών Υπαλλήλων, Κοινοτικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου Νόμος του 2015», είναι η θέσπιση νόμου πλαισίου για 
τη θεσμοθέτηση ενός συστήματος με βάση το οποίο θα επιτρέπεται στους δημόσιους υπαλλήλους, στους 
εκπαιδευτικούς λειτουργούς και στους υπαλλήλους των δήμων, των κοινοτήτων και των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου να συμμετέχουν ενεργά στα πολιτικά κόμματα, κατοχυρώνοντας έτσι το 
δικαίωμα των υπαλλήλων αυτών να συμμετέχουν στην πολιτική διαδικασία και διασφαλίζοντας παράλληλα 
την αρχή της διάκρισης μεταξύ της πολιτικής εξουσίας και της διοικητικής λειτουργίας, καθώς και το 
δικαίωμα των πολιτών για ίση και αμερόληπτη μεταχείριση στις συναλλαγές τους με τις υπηρεσίες αυτές. 

 Ειδικότερα, με την υπ’ αριθμόν 2 πρόταση νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Υπάλληλος που κατέχει θέση με μισθοδοτική κλίμακα μέχρι και την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου δύναται να εκλεγεί ή να διοριστεί σε κομματικό αξίωμα χωρίς περιορισμούς, ενώ 
υπάλληλος που κατέχει θέση με μισθοδοτική κλίμακα ίση με ή ανώτερη από την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου δύναται να εκλεγεί ή να διοριστεί σε κομματικό αξίωμα κατόπιν έγκρισης 
της αρμόδιας αρχής, δηλαδή του οργάνου που είναι υπεύθυνο για τους διορισμούς και τις 
προαγωγές του προσωπικού στην υπηρεσία στην οποία αυτός ανήκει.  

2. Με στόχο την ολιστική αντιμετώπιση του θέματος αυτού μέσα από μια ενιαία ρύθμιση, 
ενσωματώνονται στο νέο προτεινόμενο νόμο πλαίσιο οι υφιστάμενες διατάξεις του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου και του περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά ∆ικαιώματα 
Υπαλλήλων) Νόμου που αφορούν τη διαδικασία που ακολουθείται, σε περίπτωση που υπάλληλος 
κατέλθει ως υποψήφιος σε εκλογές για διεκδίκηση αξιώματος ασυμβίβαστου με την ιδιότητά του ως 
δημόσιου υπαλλήλου, εκπαιδευτικού λειτουργού και υπαλλήλου νομικού προσώπου δημόσιου 
δικαίου, αντίστοιχα. 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 3, 4 και 5 προτάσεων νόμου, που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά ∆ικαιώματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015», είναι η τροποποίηση των διατάξεων του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου (Ν. 1/1990), του περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου (Ν. 10/1969) και του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά ∆ικαιώματα Υπαλλήλων) Νόμου (Ν. 
155/1990), αντίστοιχα, έτσι ώστε οι διατάξεις τους οι οποίες ρυθμίζουν τα πολιτικά δικαιώματα των 
υπαλλήλων, που διέπονται από τους νόμους αυτούς, να αντικατασταθούν από διάταξη που να παραπέμπει 
στις νέες ρυθμίσεις για τα θέματα αυτά, οι οποίες περιλήφθηκαν στο νόμο πλαίσιο που προτείνεται με την 
υπ’ αριθμόν 2 πρόταση νόμου. 
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 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 6, 7, 8 και 9 προτάσεων νόμου, που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2015», «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» και «Ο περί 
Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων Περιοχών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», είναι η προσθήκη 
διάταξης στον περί ∆ήμων Νόμο (Ν. 111/1985), στον περί Κοινοτήτων Νόμο [Ν. 86(Ι)/1999], στον περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο (Ν. 1/1971) και στον περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων 
Περιοχών) Νόμο (Κεφ. 350) που να αναφέρει ρητά ότι τα πολιτικά δικαιώματα των υπαλλήλων δημοτικού 
συμβουλίου, κοινοτικού συμβουλίου, συμβουλίου αποχετεύσεων και συμβουλίου υδατοπρομήθειας, 
αντίστοιχα, ασκούνται επίσης σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου πλαισίου που προτείνεται με την υπ’ 
αριθμόν 2 πρόταση νόμου. 

 Εισάγοντας την υπ’ αριθμόν 1 πρόταση νόμου ο εισηγητής της κ. Νίκος Νικολαΐδης εξέφρασε την 
άποψη ότι η υφιστάμενη νομοθεσία θέτει τους δημόσιους υπαλλήλους σε δυσμενέστερη θέση από τους 
υπόλοιπους πολίτες της ∆ημοκρατίας σε ό,τι αφορά τα πολιτικά τους δικαιώματα και ειδικότερα αναφορικά 
με τη δυνατότητα εμπλοκής τους στην πολιτική διαδικασία του τόπου, περιορίζοντας το δικαίωμα αυτό μόνο 
στη δυνατότητα συμμετοχής τους ως απλών μελών πολιτικών κομμάτων και απαγορεύοντάς τους 
ουσιαστικά τη συμμετοχή σε πολιτικά κόμματα ως αξιωματούχων ή τη συμμετοχή στη διοργάνωση 
διάφορων πολιτικών εκδηλώσεων.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, το δικαίωμα αυτό πρέπει να παραχωρηθεί σε 
όλους τους δημόσιους υπαλλήλους χωρίς οποιοδήποτε περιορισμό στην άσκησή του. 

 Κατά τη συζήτηση της υπ’ αριθμόν 1 πρότασης νόμου, που διεξήχθη από κοινού με τις 
προαναφερόμενες δύο άλλες συναφείς προτάσεις νόμου, ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας υιοθέτησε προηγούμενη γνωμάτευση του τέως Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας αναφορικά με το θέμα, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2013, που κοινοποιήθηκε στους γενικούς 
διευθυντές όλων των υπουργείων και του τότε Γραφείου Προγραμματισμού, και αναφέρθηκε ειδικότερα στη 
σχετική νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Οι προτάσεις νόμου διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας διακρίνει την πολιτική εξουσία και τη διοικητική λειτουργία 
του κράτους και γι’ αυτό απαγορεύει την ανάμειξη της πολιτικής εξουσίας στη διοικητική λειτουργία, 
έχοντας ως σκοπό την τήρηση της διοικητικής λειτουργίας μακριά από την πολιτική επιρροή, τη 
διασφάλιση της αμερόληπτης εκτέλεσης των καθηκόντων των δημόσιων λειτουργών και την 
κατοχύρωση του πολιτικά απρόσωπου χαρακτήρα της δημόσιας υπηρεσίας στο σύνολό της.  

2. Κάθε δημόσιος υπάλληλος οφείλει πίστη και σεβασμό στο Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
στο ανεξάρτητο της δημόσιας υπηρεσίας, η οποία ακομμάτιστα υπηρετεί το σύνολο του λαού, 
εφόσον, όπως προβλέπεται και στην παράγραφο (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 60 του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, «οι δημόσιοι υπάλληλοι είναι εκτελεστές της θέλησης του κράτους». 

3. Η αμεροληψία της δημόσιας υπηρεσίας θεωρείται απαραίτητο στοιχείο για τη χρηστή διοίκηση και 
δυνατόν να θεωρηθεί ως περιλαμβανόμενη στις αρχές του κράτους δικαίου. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
εξέφρασε τη θέση ότι, αφού το θέμα είναι κατεξοχήν νομικό, πρέπει να ακολουθηθεί η γνωμάτευση του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Επισήμανε εξάλλου ότι με τον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο, που 
θεσπίστηκε το 1990, διασφαλίστηκαν τα πολιτικά δικαιώματα των δημόσιων υπαλλήλων σε αντίθεση με τον 
προηγούμενο συναφή νόμο, ο οποίος απαγόρευε πλήρως την ενεργό ανάμειξη δημόσιου υπαλλήλου σε 
δημόσιες εκδηλώσεις πολιτικού χαρακτήρα.  Με τον ισχύοντα περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο, σύμφωνα με 
την ίδια, κάθε δημόσιος υπάλληλος έχει το δικαίωμα να εκφράζεται ελεύθερα, να είναι απλό μέλος πολιτικού 
κόμματος της επιλογής του, να παρευρίσκεται σε πολιτικές συγκεντρώσεις και να είναι υποψήφιος για 
εκλογή σε πολιτειακά αξιώματα. 

 Ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥ∆Υ διαφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπ’ αριθμόν 1 
πρότασης νόμου και των δύο άλλων συναφών προτάσεων νόμου και εξέφρασε την άποψη ότι οι 
προτεινόμενες με αυτές τροποποιήσεις συγκρούονται ευθέως με την παράγραφο (α) του εδαφίου (1) του 
άρθρου 60 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, που προβλέπει ότι οι δημόσιοι υπάλληλοι «υπηρετούν το 
σύνολο του λαού, οφείλουν πίστη στο σύνταγμα και τους νόμους και αφοσίωση στο κράτος».  Ο ίδιος 
αναφέρθηκε στη νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, σύμφωνα με την οποία το Σύνταγμα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας διακρίνει την πολιτική εξουσία και τη διοικητική λειτουργία και απαγορεύει την ανάμειξη της 
πολιτικής εξουσίας στη διοικητική λειτουργία του κράτους. 

 Εισάγοντας τις υπ’ αριθμόν 2 έως 9 προτάσεις νόμου, ο εκ των εισηγητών τους πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Σωτήρης Σαμψών σημείωσε ότι με τις προτάσεις αυτές παρέχεται το δικαίωμα συμμετοχής 
στα συλλογικά όργανα πολιτικών κομμάτων όχι μόνο σε δημόσιους υπαλλήλους, αλλά και στους 
εκπαιδευτικούς λειτουργούς και στους υπαλλήλους των δήμων, των κοινοτήτων και των ημικρατικών 
οργανισμών, ρύθμιση η οποία δεν περιλαμβάνεται στην υπ’ αριθμόν 1 πρόταση νόμου, γεγονός που 
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συνιστά διάκριση μεταξύ των μελών της δημόσιας υπηρεσίας και των υπόλοιπων υπαλλήλων του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα, στους οποίους επιβάλλεται η ίδια απαγόρευση συμμετοχής στην πολιτική ζωή 
του τόπου.  Ο ίδιος εισηγητής εξέφρασε την άποψη ότι η προτεινόμενη υποχρέωση εξασφάλισης άδειας 
από την αρμόδια αρχή, για σκοπούς συμμετοχής υπαλλήλων που κατέχουν θέση με μισθοδοτική κλίμακα 
ίση με ή ανώτερη από την Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, διασφαλίζει τη διάκριση μεταξύ της 
πολιτικής εξουσίας και της διοικητικής λειτουργίας, αφού η αρμόδια αρχή θα εγκρίνει τη σχετική αίτηση, 
μόνο σε περίπτωση που η πολιτική εξουσία που θα ασκεί ο αιτητής δε θα επηρεάζει τη διοικητική λειτουργία 
της θέσης που κατέχει. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, η εκπρόσωπος του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών επανέλαβε τις απόψεις και θέσεις που 
εξέφρασε κατά τη συζήτηση της υπ’ αριθμόν 1 πρότασης νόμου.  Περαιτέρω, εξέφρασε τον προβληματισμό 
κατά πόσο οι υπ’ αριθμόν 2 έως 9 προτάσεις νόμου ξεπερνούν τα νομικά και συνταγματικά κωλύματα που 
αφορούν το ασυμβίβαστο της ιδιότητας του δημόσιου υπαλλήλου με τα κομματικά αξιώματα και κατά πόσο 
η απαιτούμενη αμερόληπτη κρίση κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων υπαλλήλου επηρεάζεται, αν οι εν 
λόγω αρμοδιότητες ασκούνται από υπαλλήλους που κατέχουν και κομματικά αξιώματα. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας εξέφρασε την άποψη ότι η προβλεπόμενη 
στην υπ’ αριθμόν 2 πρόταση νόμου προϋπόθεση με βάση την οποία πρέπει να εξασφαλίζεται άδεια από 
την κατά περίπτωση αρμόδια αρχή πριν από την ανάληψη κομματικού αξιώματος συγκεράζει σε αρκετά 
ικανοποιητικό βαθμό το δικαίωμα ελευθερίας της έκφρασης και της προβλεπόμενης στο Σύνταγμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ερμηνευθείσας στη νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου αρχής της διάκρισης 
μεταξύ της διοικητικής λειτουργίας και της πολιτικής εξουσίας, αφού με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται η 
αποφυγή σύγκρουσης μεταξύ των δύο.  Η ίδια εξέφρασε προβληματισμό αναφορικά με τον ορισμό του 
όρου “κομματικό αξίωμα”, σημειώνοντας ότι αυτός χρήζει διευκρίνισης, και εισηγήθηκε όπως στον ορισμό 
αυτό περιληφθεί αναφορά στο καταστατικό του κόμματος στο οποίο ανήκει ο κάτοχος του αξιώματος, κατά 
τρόπο που να ερμηνεύεται με σαφήνεια ποιος κομματικός αξιωματούχος επηρεάζει άμεσα τη διαμόρφωση 
πολιτικών ή εμπλέκεται άμεσα στην άσκηση πολιτικής εξουσίας με βάση το καταστατικό αυτό.  

 Ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥ∆Υ διαφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 
αναφορά προτάσεων νόμου και επανέλαβε τις απόψεις και θέσεις που εξέφρασε κατά τη συζήτηση της υπ’ 
αριθμόν 1 πρότασης νόμου.  Ο ίδιος τόνισε ότι η δημόσια υπηρεσία σε κάθε ευνομούμενο κράτος 
παραμένει πολιτικά και κομματικά ανεξάρτητη, για να υπηρετεί το δημόσιο συμφέρον, και εξέφρασε την 
άποψη ότι οι υφιστάμενες διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου οριοθετούν τα ακραία όρια μέσα 
στα οποία μπορεί να δραστηριοποιηθεί πολιτικά ο δημόσιος υπάλληλος, δηλαδή την ιδιότητα του απλού 
μέλους πολιτικού κόμματος. 

 Ο πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ εξέφρασε την άποψη ότι οι ισχύουσες διατάξεις αναφορικά με τα πολιτικά 
δικαιώματα των δημόσιων υπαλλήλων και των υπαλλήλων του ευρύτερου δημόσιου τομέα αποτελούν 
πολιτικό ρατσισμό.  Ο ίδιος, παρ’ όλο που συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων 
νόμου, διαφώνησε με την υποχρέωση εξασφάλισης άδειας από την αρμόδια αρχή όπως αυτή προβλέπεται 
στην υπ’ αριθμόν 2 πρόταση νόμου, δηλώνοντας ότι το δικαίωμα αυτό πρέπει να δοθεί σε όλους χωρίς την 
ανάγκη εξασφάλισης άδειας. 

 Ο πρόεδρος της ΠΟΕ∆ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων νόμου, αλλά 
παράλληλα εξέφρασε την άποψη ότι η υποχρέωση εξασφάλισης άδειας από κατόχους θέσεων με 
μισθοδοτική Κλίμακα Α8 και άνω είναι περιοριστική σχεδόν για όλους τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς και, 
δεδομένων των ιδιαιτεροτήτων της εκπαιδευτικής υπηρεσίας, εισηγήθηκε όπως η εν λόγω υποχρέωση 
μετατεθεί από την Κλίμακα Α8 στην Κλίμακα Α13(ii) ή ανώτερη, δηλαδή στη μισθοδοτική κλίμακα στην οποία 
εμπίπτει η θέση Επιθεωρητή. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΗΟ-ΣΕΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων 
νόμου, εξέφρασε όμως τον προβληματισμό ότι με τις προτάσεις νόμου δε διασφαλίζεται η αμεροληψία στην 
εκτέλεση των καθηκόντων των υπαλλήλων, καθώς και ανησυχία αναφορικά με τον πολιτικό χαρακτήρα των 
διοικητικών συμβουλίων ημικρατικών οργανισμών και των δημοτικών συμβουλίων, τα οποία θα καλούνται 
να λαμβάνουν αποφάσεις για την παροχή άδειας σε υπάλληλό τους για σκοπούς κατοχής κομματικού 
αξιώματος, ειδικά σε σύγκριση με τις ανεξάρτητες αρχές, όπως η Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας ή η 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Ο γενικός γραμματέας της ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτάσεων νόμου και εξέφρασε την άποψη ότι το δικαίωμα αυτό πρέπει να δοθεί σε όλους τους 
υπαλλήλους χωρίς την ανάγκη εξασφάλισης άδειας από την κατά περίπτωση αρμόδια αρχή, αλλά 
ταυτόχρονα, όπου είναι αναγκαίο, να καθοριστούν οι θέσεις οι κάτοχοι των οποίων απαγορεύεται να 
κατέχουν κομματικά αξιώματα, ώστε να μην επαφίεται στην κάθε αρμόδια αρχή η λήψη σχετικής απόφασης. 



2158 

 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΑΣ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων νόμου, 
τονίζοντας παράλληλα την ανάγκη για σαφή καθορισμό των κομματικών αξιωμάτων, έτσι ώστε να 
αποκλείονται οι θέσεις στην ανώτερη ιεραρχία ενός κόμματος και να καλύπτονται από τους προτεινόμενους 
νόμους μόνο τα κατώτερα όργανα ή τα όργανα επαρχιακού επιπέδου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής υιοθέτησαν, υπό την 
επιφύλαξη των τελικών τους θέσεων επί των υπό αναφορά θεμάτων, την εισήγηση της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας αναφορικά με τον ορισμό του όρου “κομματικός αξιωματούχος” και παράλληλα επέφεραν 
επιπρόσθετα στο κείμενο της υπ’ αριθμόν 2 πρότασης νόμου περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη 
διασαφήνιση των προνοιών της. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. 
Ρίκκος Μαππουρίδης κατέθεσε γραπτώς τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο ορισμός του όρου “κομματικό αξίωμα” βασίζεται σε εισήγηση που είχε κατατεθεί ενώπιον της 
επιτροπής από τον ίδιο για τροποποίηση του περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου, ώστε τα κόμματα να 
καθορίζουν τα κομματικά αξιώματα που θεωρούν ότι εμπίπτουν στους περιορισμούς που τίθενται με 
την υπ’ αριθμόν 2 πρόταση νόμου.  Με την ίδια εισήγηση προτεινόταν η δημιουργία μητρώου 
κομματικών αξιωματούχων, το οποίο να έλεγχε ο Έφορος Πολιτικών Κομμάτων.  Επομένως, οι 
προτιθέμενοι να διεκδικήσουν κομματικό αξίωμα θα γνώριζαν από προηγουμένως ότι, σε περίπτωση 
εκλογής ή διορισμού τους, έπρεπε, πριν αναλάβουν το σχετικό αξίωμα, να εξασφαλίσουν την άδεια 
της αρμόδιας αρχής.  

 Η μη επιβολή υποχρέωσης στα πολιτικά κόμματα να καθορίσουν τους κομματικούς αξιωματούχους 
παρέχει στα πρόσωπα που θα αναλάβουν κομματικό αξίωμα την ευχέρεια να αποταθούν ή όχι για 
άδεια, ανάλογα με τον τρόπο που αυτοί αντιλαμβάνονται το ρόλο τους στο συγκεκριμένο κομματικό 
αξίωμα.  Τούτο θα καθιστούσε τον προτεινόμενο νόμο ανενεργό και την υποβολή αίτησης για 
παραχώρηση άδειας συμμετοχής μη υποχρεωτική.  Αν κάποιος καλόπιστα ή κακόπιστα θεωρήσει ότι 
το κομματικό αξίωμα που διεκδικεί δεν εμπίπτει στον ορισμό του προτεινόμενου νόμου και για το 
λόγο αυτό δεν υποβάλει σχετική αίτηση για παραχώρηση άδειας από την αρμόδια αρχή, δεν 
υπόκειται σε καμιά πειθαρχική διαδικασία ή άλλη κύρωση.  Για το λόγο αυτό υποβάλλεται η εισήγηση 
να επαναφερθούν οι εισηγήσεις που είχαν κατατεθεί στην επιτροπή για θεσμοθέτηση διαδικασίας 
καθορισμού των κομματικών αξιωματούχων και για ξεχωριστή τροποποίηση κάθε ειδικού νόμου, 
ώστε να περιληφθούν σε κάθε τέτοιο νόμο οι σχετικές ρυθμίσεις για τα πολιτικά δικαιώματα. 

2. Στην παράγραφο (δ) του εδαφίου (2) του άρθρου 60 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου 
προβλέπεται ότι η μη συμμόρφωση με νομοθετικές διατάξεις αποτελεί πειθαρχικό αδίκημα, διάταξη 
βάσει της οποίας επιτρέπεται η πειθαρχική δίωξη δημόσιων υπαλλήλων σε περίπτωση παράβασης 
των σχετικών προνοιών του νόμου πλαισίου που προτείνεται με την υπ’ αριθμόν 2 πρόταση νόμου.  
Ωστόσο, τέτοια διάταξη δεν υπάρχει σε όλους τους ειδικούς νόμους που διέπουν τους υπαλλήλους 
για τους οποίους θα εφαρμόζεται ο προτεινόμενος νόμος πλαίσιο.  Τούτο δημιουργεί ακόμη ένα 
πρόβλημα στην προώθηση νόμου πλαισίου αντί στην τροποποίηση των κατ’ ιδίαν προνοιών κάθε 
ειδικού νόμου, το οποίο μπορεί να επιλυθεί με τη συμπερίληψη στο κείμενο του προτεινόμενου 
νόμου πλαισίου ειδικής πρόνοιας με βάση την οποία η παράλειψη υποβολής αίτησης στην αρμόδια 
αρχή για εξασφάλιση άδειας πριν από την ανάληψη κομματικού αξιώματος, όπου τέτοια άδεια 
απαιτείται, να συνιστά πειθαρχικό παράπτωμα. 

3. Στη βάση των πιο πάνω θέσεών του, το υπό αναφορά μέλος της επιτροπής εξέφρασε τη διαφωνία 
του με τις υπ’ αριθμόν 2 έως 9 προτάσεις νόμου όπως αυτές έχουν κατατεθεί από τους εισηγητές 
τους και διαμορφωθεί από την επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Όσον αφορά την υπ’ αριθμόν 1 πρόταση νόμου: 

α. ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, που εκπροσωπούσε τον κ. Αντώνη Αντωνίου, 
μέλος της επιτροπής βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο,  

β. τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις εξέφρασαν την άποψη ότι η συζήτηση της πρότασης νόμου ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών δεν έχει εξαντληθεί και επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί του θέματος στην ολομέλεια του σώματος και 
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γ. ο βουλευτής κ. Νίκος Νικολαΐδης, που εκπροσωπούσε τον κ. Φειδία Σαρίκα, μέλος της 
επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάχθηκε υπέρ της ψήφισης της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

Όσον αφορά τις υπ’ αριθμόν 2 έως 9 προτάσεις νόμου: 

α. ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου, που εκπροσωπούσε τον κ. Αντώνη Αντωνίου, 
μέλος της επιτροπής βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των προτάσεων νόμου όπως αυτές έχουν διαμορφωθεί με βάση 
τα πιο πάνω σε νόμο, 

β. τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις εξέφρασαν την άποψη ότι η συζήτηση των προτάσεων νόμου ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών δεν έχει εξαντληθεί και επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί του θέματος στην ολομέλεια του σώματος και 

γ. ο βουλευτής κ. Νίκος Νικολαΐδης, που εκπροσωπούσε τον κ. Φειδία Σαρίκα, μέλος της 
επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί 
σχετικά στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης σε ξεχωριστή ψηφοφορία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013. 

2. Ο περί των Πολιτικών ∆ικαιωμάτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων, Εκπαιδευτικών Λειτουργών, ∆ημοτικών 
Υπαλλήλων, Κοινοτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου 
Νόμος του 2015. 

3. Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

4. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

5. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και 
Πολιτικά ∆ικαιώματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

6. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

7. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

8. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

9. Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων Περιοχών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Έλεγα προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε, πριν να συζητήσουμε το θέμα της αναβολής, ότι το υπ’ 
αριθμόν 10 στην ατζέντα μας, που είναι «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2013»...  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ...που είναι πρόταση νόμου του συνάδελφου του Νίκου Νικολαΐδη εκ μέρους της Ε∆ΕΚ, θα πρέπει να 
συζητηθεί και να ψηφιστεί ξεχωριστά από το υπόλοιπο πακέτο, τα υπ’ αριθμόν 11 με 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι το πρώτο που αναφέρετε; 



2160 

 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 10, ναι, ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆ιότι αφορά σε ξεχωριστή πρόταση νόμου μόνο για δημόσιους υπαλλήλους και δεν ανήκει μέσα στο 
ευρύτερο πακέτο των υπ’ αριθμόν 11 με 18, στα οποία υπάρχει συγκεκριμένη πρόταση νόμου-ομπρέλα για 
όλα τα υπόλοιπα.  Άρα, τούτο πρέπει να το δούμε μόνο του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, πολύ ευχαρίστως. 

 Λοιπόν, για να συνεχίσουμε, παρακαλώ τους συναδέλφους να καθίσουν στα έδρανα και να κάνουν 
λίγη ησυχία.   

 Λοιπόν, αρχίζουμε με την πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 10, που είναι «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013».  Και, απ’ ό,τι είπε ο κ. Σωτήρης Σαμψών, είναι πρόταση νόμου 
του συναδέλφου κ. Νίκου Νικολαΐδη.   

 Μάλιστα.  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γιάννος Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να δηλώσω ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά παραμένει στην 
αίθουσα και δε συμμετέχει σε καμία διαδικασία επί αυτών των θεμάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ερωτώ ξανά.  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 10 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 με 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και τέσσερις αποχές, τα άρθρα 1 με 2 απορρίπτονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και τέσσερις αποχές, η υπ’ αριθμόν 10 πρόταση 
νόμου καταψηφίζεται.   

 Λοιπόν, προχωρούμε τώρα στα υπόλοιπα. 

 Λοιπόν, κύριε Μιχαηλίδη, δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 11 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ελευθερία έκφρασης πολιτικών φρονημάτων.  Άρθρο 3. 

 Συμμετοχή σε πολιτικά αξιώματα.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση χρήσης θέσης ή άσκησης επιρροής.  Άρθρο 5. 

 Υποψηφιότητα για αξίωμα ασυμβίβαστο με την ιδιότητα του υπαλλήλου.  Άρθρο 6. 

 Ανάληψη αξιώματος ασυμβίβαστου με την ιδιότητα του υπαλλήλου.  Άρθρο 7. 

 Επανεισδοχή στην υπηρεσία.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 8; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πολιτικών ∆ικαιωμάτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων, 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών, ∆ημοτικών Υπαλλήλων, Κοινοτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νομικών 
Προσώπων ∆ημόσιου ∆ικαίου Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 12 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 71 αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 13 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 61 αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 14 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 5 αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πούν’ τους τζιαι έν’ είκοσι τέσσερις; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφοι, αφήστε τις κουβέντες μεταξύ σας! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έννεν οι ίδιοι αριθμοί τζιαι χρειάζεται να τους λαλούμεν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι ίδιοι αριθμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, είδα και διαφοροποιήσεις στις αρχές.  Εναντίον δύο-τρεις, κάποτε ένας, κάποτε έτσι, κάποτε 
αλλιώς.  Επομένως, πρέπει να γίνεται ψηφοφορία.  Το σωστό έτσι είναι!  Είναι πολλές οι προτάσεις.  
Πρέπει να ψηφιστούν κανονικά, δημοκρατικά.   

 Λοιπόν, τρίτη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 14 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Αξιολόγηση, 
Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης και Πολιτικά ∆ικαιώματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 14 πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 15 πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 60Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι είκοσι δύο!  ∆εν είναι είκοσι τέσσερις οι συνάδελφοι!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι είναι, κύριε… 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Είναι είκοσι δύο!  ∆εν είναι είκοσι τέσσερις οι συνάδελφοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα χέρια πάνω, παρακαλώ, γιατί έχουν ένσταση πάνω στον αριθμό. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων της υπ’ αριθμόν 15 πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Σταυριανός δε μετρούσε τις ψήφους του προεδρείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 15 πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωρούμε.  ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 16 πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 56Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 της υπ’ αριθμόν 16 
πρότασης νόμου εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 17 πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 16Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 18 πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 14Β.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων Περιοχών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, η υπ’ αριθμόν 18 πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο.  

 Συνεχίζουμε.  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 19 και 20 δεν είναι έτοιμα.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να πούμε μία κουβέντα δικαιούμαστε επί των σχεδίων νόμου!  Έχω μία παρατήρηση να κάμω και 
δικαιούμαι να την κάμω ως δικαιολόγηση ψήφου.  Ένας από τους λόγους που δεν ψήφισα είναι γιατί δε μου 
λύθηκε η εξής απορία:  Τούτοι ούλλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι δικαιούνται να έχουν κάποια δικαιώματα τζιαι 
οι υπάλληλοι των ημικρατικών οργανισμών, που είναι δημόσιοι υπάλληλοι κατά το νόμο, δε δικαιούνται να 
έχουν τούτα ούλλα που έχουν τούτοι ούλλοι; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ποιος σου είπε;   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αφού εν τους βάλλετε μέσα! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Βεβαίως τζιαι έν’ μέσα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πού τους βάλλετε μέσα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Στο υπ’ αριθμόν 14 θέμα… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έννεν μέσα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ καλά που εκάμαν, διότι έθθα υπάρχουν δημόσιοι υπάλληλοι μετά! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, παρακαλώ, καθίστε!   

 Παρακαλώ, δε θέλω διαλογική συζήτηση μεταξύ μας! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ζητάτε το λόγο και θα σας τον δίνω.  Για δικαιολόγηση ψήφου αυτή τη στιγμή, όχι για τίποτε άλλο, 
όχι να αρχίσουμε από την αρχή.   

 Λοιπόν, τελείωσε ο κ. Περδίκης;  Κύριε Περδίκη, τελειώσατε; 

 Συνεχίζουμε.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 19 και 20 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν από 
τους υπουργούς   

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας Κοινού Αεροπορικού 
Χώρου μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των κρατών μελών, αφενός, και της 
∆ημοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.120-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2. Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της, αφενός, και του Βασιλείου του 
Μαρόκου, αφετέρου, (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.121-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

3. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.122-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

4. Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της 
Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση 
Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε 
Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής 
Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.123-2015). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

5. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.124-2015). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας και 
Πολιτισμού  

6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 18) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.125-2015). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών  
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7. Ο περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.126-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.127-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών 
Θέσεων στο ∆ημόσιο και στον Ευρύτερο 
∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.128-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.129-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

11. Ο περί Ρύθμισης των Επιχειρήσεων Παροχής 
∆ιοικητικών Υπηρεσιών και Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.130-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.131-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού 
Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.038-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

14. Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
(Μεθοδολογία Υπολογισμού Εκτάκτου 
Πράσινου Τέλους) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.039-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

15. Ειδικό έγγραφο (Υπ. Π. Π. 1/2015 - 
Επιμελητές), σύμφωνα με την παράγραφο (α) 
του εδαφίου 3 του άρθρου 3 του περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία και για Άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2011 [Ν. 25(Ι)/2011].  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με ημερομηνία 
15.6.2015, προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις επενδύσεις του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
περίοδο από την 1η  Ιανουαρίου 2015 μέχρι 
την 31η Μαρτίου 2015. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.092-2015). 

Άριστο ∆αμιανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
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∆υνάμεις 

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 19) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.093-2015). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών 

3. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.094-2015). 
 

Μαρία Κυριακού   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
και  
Εσωτερικών 

4. Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων 
Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.095-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.636, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την υποβολή της αίτησης για το επίδομα τέκνου 
και μονογονεϊκής οικογένειας (έντυπο ΕΤ.1).  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, μαζί με το εν λόγω έντυπο 
απαιτείται η υποβολή του εντύπου εξουσιοδότησης (ΕΕΕ8), σύμφωνα με το οποίο δίνεται το δικαίωμα 
πρόσβασης στους προσωπικούς τραπεζικούς λογαριασμούς του αιτητή.  ∆εδομένων του ότι η υποβολή 
αίτησης για το επίδομα τέκνου είναι ανεξάρτητη από την υποβολή αίτησης για το Ελάχιστο Εγγυημένο 
Εισόδημα και του ότι η υποβολή του εντύπου εξουσιοδότησης δεν προνοείται από την κείμενη νομοθεσία, 
θεωρώ την υποβολή του εν λόγω εντύπου παραβίαση των προσωπικών δεδομένων του αιτητή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους απαιτείται και η υποβολή του εντύπου εξουσιοδότησης κατά τη διαδικασία υποβολής της 
αίτησης για το επίδομα τέκνου, καθώς επίσης και αν εξετάζει το ενδεχόμενο να καταστεί μη αναγκαία η 
υποβολή του εν λόγω εντύπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.637, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι γαλλικές αρχές έχουν απαγορεύσει την ελεύθερη διάθεση στα 
καταστήματα κηπουρικής του ζιζανιοκτόνου “Roundup” της αμερικανικής εταιρείας “Monsanto” στο πλαίσιο 
μίας ευρύτερης μάχης εναντίον των φυτοφαρμάκων που θεωρούνται βλαβερά τόσο για τον άνθρωπο όσο 
και για το περιβάλλον.  Ο ∆ιεθνής Οργανισμός Ερευνών για τον Καρκίνο, που αποτελεί τμήμα του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, ανακοίνωσε το Μάρτιο του 2015 ότι η γλυφοσάτη (glyphosate), το βασικό 
συστατικό του φυτοφαρμάκου “Roundup”, είναι πιθανόν καρκινογόνο για τους ανθρώπους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο να απαγορεύσει την κυκλοφορία του φυτοφαρμάκου “Roundup” της εταιρείας “Monsanto”, 
δεδομένου του ότι έχει διαπιστωθεί ότι πιθανόν να είναι καρκινογόνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.638, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσιεύματα ότι εντός του 2015 αναμένεται να ξεκινήσει η κατασκευή 
μονάδας επεξεργασίας χρυσού στη Β΄ Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου.  Όπως πληροφορήθηκα, το 
εργοστάσιο θα είναι δυναμικότητας εκατό περίπου τόνων χρυσού ετησίως και έκτασης 4 000-6 000 τ.μ.  
Πρόκειται για το πρώτο εργοστάσιο επεξεργασίας χρυσού που θα κατασκευαστεί και θα λειτουργήσει στην 
Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την άποψη της 
περιβαλλοντικής αρχής αναφορικά με την κατασκευή και τη λειτουργία του εν λόγω εργοστασίου, αν έχει 
εκδοθεί η απαραίτητη πολεοδομική άδεια και ποια είναι τα περιβαλλοντικά προβλήματα που ενδεχομένως 
να προκύψουν από τη λειτουργία της μονάδας επεξεργασίας χρυσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.639, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα ∆ασών έχει παραχωρήσει άδεια για τη διοργάνωση φεστιβάλ 
μπίρας στο Εθνικό ∆ασικό Πάρκο Παιδαγωγικής Ακαδημίας.  Θεωρώ ότι η διοργάνωση του εν λόγω 
φεστιβάλ σε εθνικό δασικό πάρκο πιθανόν να θέσει σε κίνδυνο σημαντικά στοιχεία της βιοποικιλότητας του 
χώρου και επιπρόσθετα ότι το θέμα του εν λόγω φεστιβάλ δεν είναι περιβαλλοντικά και πολιτισμικά 
συμβατό με τους σκοπούς για τους οποίους μία περιοχή ενός κρατικού δάσους κηρύσσεται εθνικό δασικό 
πάρκο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο να ανακαλέσει την πιο πάνω απόφαση του Τμήματος ∆ασών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.640, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου κατά τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια είχε ομοιόμορφη τιμολογιακή πολιτική για 
χώρους αθλοπαιδιών, είτε αυτή αφορούσε γήπεδα ποδοσφαίρου είτε κλειστά γήπεδα καλαθόσφαιρας ή 
πετόσφαιρας.  Παρακαλώ όπως μου σταλούν οι καταστάσεις λογαριασμών των τελευταίων δεκαπέντε 
χρόνων για τα γήπεδα ΓΣΠ, “Τσίρειο”, ΓΣΖ, “Παφιακό”, “Αντώνης Παπαδόπουλος” και “Αμμόχωστος”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.641, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο 
κάτω θέμα:  Έχω πληροφορηθεί ότι πριν από την αναθεώρηση των Τοπικών Σχεδίων Λευκωσίας, Λεμεσού, 
Λάρνακας και Πάφου έγιναν αγορές τουρκοκυπριακών τεμαχίων γης τα οποία ήταν εκτός των ορίων 
ανάπτυξης και στη συνέχεια με την επέκταση των ζωνών βρέθηκαν εντός των ορίων.  Παρακαλώ όπως με 
ενημερώσετε για τον αριθμό αυτών των τεμαχίων ανά επαρχία και όπως μου αποστείλετε τα στοιχεία σε 
σχέση με τα κτηματολογικά τους δεδομένα, καθώς και τους αγοραστές του καθενός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.642, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τον αριθμό των στρατιωτών που απηλλάγησαν ή πήραν αναστολή από τις υποχρεώσεις τους 
στην Εθνική Φρουρά τα τελευταία πέντε χρόνια, 

2. για τον αριθμό ανά επαρχία, αλλά και τους λόγους για τους οποίους δόθηκαν απαλλαγές ή 
αναστολές για την κάθε περίπτωση ξεχωριστά και 

3. για τα μέτρα που λαμβάνει το αρμόδιο υπουργείο για αντιμετώπιση του φαινομένου της 
φυγοστρατίας, καθώς και αν υπάρχει σύστημα ελέγχου που να εξακριβώνει ότι οι λόγοι που 
προβάλλονται από αυτούς που εξαιρούνται από τη θητεία τους είναι αληθείς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.643, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2015, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 «Έχω πληροφορίες για παράπονα ασθενών της επαρχίας Λάρνακας λόγω της ταλαιπωρίας που 
υφίστανται εξαιτίας της απουσίας ιατρικού λειτουργού στην Ορθοπεδική Κλινική του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας, αφού προηγήθηκε μετάθεση ορθοπεδικού ιατρού στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς 
προτίθεται να επιλύσει αυτό το καυτό πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.644, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα άμεσα για τα ακόλουθα: 

1. Τυχόν παραχώρηση πρόσθετων τετραγωνικών μέτρων, πέραν αυτών που προνοούσε η αρχική 
υπουργική απόφαση, στην εταιρεία LIMASSOL MARINA LTD ή σε οποιαδήποτε εκ των εταιρειών 
που την απαρτίζουν και κατάθεση στοιχείων στη Βουλή. 

2. Βάσει ποιας απόφασης ή νομοθεσίας μετατράπηκε δημόσια παραλία που βρίσκεται στο χώρο της 
μαρίνας Λεμεσού σε ιδιωτική;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.645, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα 
τοποθετηθούν οι πλωτήρες οριοθέτησης της θαλάσσιας προστατευόμενης περιοχής τεχνητών υφάλων 
Παραλιμνίου, προκειμένου οι ψαράδες να γνωρίζουν τα απαγορευτικά όρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.646, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα που αφορούν το λιμάνι Αγίας Τριάδας στο Παραλίμνι: 

1. Πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η εγκατάσταση του συστήματος πυρασφάλειας; 

2. Πότε θα τοποθετηθεί φωτισμός στο βόρειο λιμενοβραχίονα; 

3. Πότε θα ανεγερθούν τουαλέτες στο χώρο του λιμανιού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.647, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ευγένιου Χαμπουλλά 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να με ενημερώσει πόσοι και ποιοι εκπαιδευτικοί στη δημοτική, 
μέση, τεχνική και ανώτερη εκπαίδευση έχουν διοριστεί, χωρίς να έχουν υπηρετήσει στην Εθνική Φρουρά 
συμπληρώνοντας το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους είτε λόγω απαλλαγής είτε για οποιοδήποτε άλλο 
λόγο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.041, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.041 και ημερομηνία 18.08.2014, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργο Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί αναφορικά με την 
αίτηση της Εταιρείας Atum Development, σε σχέση με τη δημιουργία του Έργου που φέρει την επωνυμία 
Eden City και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α) Η Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου, σε συνεργασία με την Εταιρεία Atum Development (ενδιαφερόμενη 
επενδύτρια Εταιρεία), ζήτησε με την υποβολή σχετικού αιτήματος, τις προκαταρκτικές απόψεις της 
Πολεοδομικής Αρχής (∆ιευθύντρια Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), σε σχέση με την πρόθεσή 
της να δημιουργήσει μεγάλη και σύνθετη ανάπτυξη, σε ιδιόκτητο τεμάχιο της, που βρίσκεται στην 
παραλιακή τουριστική περιοχή του ∆ήμου Γεροσκήπου, καθώς και σε παραπλήσια κρατική 
ιδιοκτησία (Τσιφλίκι Γεροκηπιάς).  Η υποβληθείσα πρόταση περιλαμβάνει τη δημιουργία 
πανεπιστημιακών σχολών, ιατρικού κέντρου, κέντρου ευεξίας, ξενοδοχείων, συνεδριακού κέντρου, 
πολυτελών διαμερισμάτων, εμπορικού κέντρου, θεάτρων, πολιτιστικού πάρκου κ.ά. συναφών.  
Περιλαμβάνει επίσης τη δημιουργία επίχωσης εντός του θαλάσσιου χώρου, με τη δημιουργία 
εμπορικών, οικιστικών κ.ά. αναπτύξεων, καθώς και τη δημιουργία μαρίνας για τον ελλιμενισμό των 
σκαφών. 

(β) Σημειώνεται ωστόσο ότι, παράλληλα με την ανωτέρω αναφερόμενη αίτηση της Ιεράς Αρχιεπισκοπής, 
ανάλογο αίτημα για προκαταρκτικές απόψεις, υποβλήθηκε και από την Εταιρεία Constantinou Bros 
Ltd, το οποίο αφορά στην ανάπτυξη μέρους της ίδιας κρατικής γης και τη δημιουργία επίχωσης, 
εντός του θαλάσσιου χώρου, με σκοπό την ανέγερση τουριστικών, εμπορικών κ.ά. αναπτύξεων 
καθώς και τη δημιουργία μαρίνας για τον ελλιμενισμό των σκαφών. 

(γ) Ενόψει του πιο πάνω ενδιαφέροντος για την ανάπτυξη της ίδιας κρατικής γης και με στόχο την 
προσέλκυση και ενθάρρυνση επενδύσεων, ως μέρος της προσπάθειας του κράτους για ανάκαμψη 
της οικονομίας, το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του ημερομηνίας 05.11.2014, ενέκρινε την 
προώθηση της αξιοποίησης της κρατικής ιδιοκτησίας, με τη μέθοδο της μακροχρόνιας 
αδειοδότησης/μίσθωσης, για περίοδο μέχρι 99 ή 125 χρόνια, ανάλογα με την ανάπτυξη, στα πλαίσια 
διαφανούς διαδικασίας για την εκδήλωση ενδιαφέροντος. 

(δ) Στα πλαίσια της ανωτέρω απόφασης, εγκρίθηκε επίσης το Ειδικό Πρόγραμμα Ανάπτυξης, το οποίο 
διαλαμβάνει ότι, η αξιοποίηση της κρατικής γης θα γίνεται στη βάση της φιλοσοφίας και των στόχων 
του Κεφαλαίου 24 του εγκριμένου Τοπικού Σχεδίου Πάφου (2013), που προάγει τη δημιουργία 
Ενοποιημένων Αναπτύξεων Μεγάλων και Σύνθετων Αστικών Χρήσεων, με στόχο την εξέλιξη της 
Κύπρου, σε περιφερειακό και διεθνές κέντρο παροχής υπηρεσιών υψηλής προστιθέμενης αξίας.  Το 
Ειδικό Πρόγραμμα Ανάπτυξης, παρέχει και τη δυνατότητα υποβολής πρότασης για τη δημιουργία 
επίχωσης, εντός του παρακείμενου θαλάσσιου χώρου, η θέση και το μέγεθος της οποίας, θα 
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καθορισθούν, με βάση τα πορίσματα των αρμοδίων Τμημάτων, που θα αξιολογήσουν τις μελέτες 
που θα υποβληθούν στο στάδιο εξέτασης σχετικής αίτησης για αδειοδότηση της προτεινόμενης 
ανάπτυξης (Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, Ακτομηχανική Μελέτη κ.λπ.). 

(ε) Στα πλαίσια της προκήρυξης για εκδήλωση ενδιαφέροντος για την ανάπτυξη της υπό αναφορά 
κρατικής γης, υποβλήθηκαν τρεις προτάσεις από ισάριθμες Εταιρείες, οι οποίες, στο παρόν στάδιο, 
αξιολογούνται από την Επιτροπή που ορίστηκε, από το Υπουργικό Συμβούλιο, για το σκοπό αυτό. 

(στ) Σύμφωνα με το Ειδικό Σχέδιο Ανάπτυξης, κατά την υποβολή εκδήλωσης ενδιαφέροντος, θα πρέπει 
να υποβληθεί προκαταρκτική μελέτη καταγραφής και αξιολόγησης συσσωρευτικών επιπτώσεων, 
που θα προκύψουν από την ανάπτυξη στην ευρύτερη περιοχή, περιλαμβανομένων των 
περιβαλλοντικών και κυκλοφοριακών επιπτώσεων, των επιπτώσεων στην παραλία (σε περίπτωση 
δημιουργίας επίχωσης), καθώς και των επιπτώσεων σε καθορισμένες τουριστικές και εμπορικές 
περιοχές. 

(ζ) Επιπρόσθετα των ανωτέρω, κατά την υποβολή της αίτησης για χορήγηση πολεοδομικής άδειας, για 
την πρόταση η οποία τελικώς θα επιλεγεί, θα υποβληθεί, με βάση το Κεφάλαιο 24 του Τοπικού 
Σχεδίου Πάφου:  (i) Μελέτη Σκοπιμότητας, (ii) Μελέτη Βιωσιμότητας, (iii) Κυκλοφοριακή Μελέτη, (iv) 
Μελέτη Εμπορικών Επιπτώσεων, (ν) Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον καθώς και 
οποιαδήποτε άλλη μελέτη κριθεί αναγκαία. 

(η) Σημειώνεται ότι, οι επιπτώσεις στο θαλάσσιο περιβάλλον, το περιβάλλον των ακτών και το ευρύτερο 
Κυπριακό Περιβάλλον, θα εξεταστούν στα πλαίσια αξιολόγησης των μελετών, που αναφέρονται 
ανωτέρω.  Το Γενικό Χωροταξικό Σχέδιο της ανάπτυξης, θα προσαρμοστεί στα πορίσματα που θα 
προκύψουν, από την αξιολόγηση των πιο πάνω μελετών, από τα καθ’ ύλην αρμόδια Τμήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.309, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση της επιστολής σας με ημερομηνία 18 ∆εκεμβρίου 2014, με την οποία αποστείλατε την 
υπ’ αριθμό 23.06.010.04.309 ερώτηση του Εντίμου Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά 
με ενδεχόμενη προσφυγή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εναντίον της Τουρκίας στο ∆ικαστήριο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (∆ΕΕ) για τις Τουρκικές παραβιάσεις της κοινοτικής νομοθεσίας και του Πρόσθετου 
Πρωτοκόλλου, σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες της Συνθήκης της Λισαβόνας, δεν παρέχεται 
δικαιοδοσία στο ∆ΕΕ να εκδικάσει προσφυγή καταχωρούμενη από κράτος μέλος ή θεσμικό όργανο της 
Ένωσης κατά χώρας, η οποία δεν είναι κράτος μέλος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.361, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.361, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη (ερ. 30) και απεστάλη στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολές σας ημερ. 
15/1/2015 και 2/4/2015 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα, σύμφωνα και με σχετική 
έκθεση που έχει υποβληθεί από τη ∆ιευθύντρια του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών: 

(α) Ως προς την ορθότητα των μεταφράσεων, διεξάγεται έλεγχος σε δειγματοληπτική βάση, από τους 
λειτουργούς του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, ανάλογα με τις γνώσεις τους σε γλώσσες όπως 
Αγγλικά, Γαλλικά και Γερμανικά.  Στα κείμενα γλωσσών που δεν κατέχουν οι λειτουργοί, όπως 
Κινεζικά, Ρωσικά, Ουκρανικά κ.λπ., δεν γίνεται έλεγχος γεγονός που αποτελεί αδυναμία του 
Γραφείου. 

(β) Το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών καταβάλλει προσπάθεια για την όσο το δυνατόν πιο 
ορθολογιστική και δίκαιη κατανομή εγγράφων προς τους συνεργάτες-μεταφραστές, ωστόσο 
λαμβάνονται υπόψη παράγοντες όπως η ειδικότητα σε συγκεκριμένα θέματα, όπως νομικά, ιατρικά 
κ.λπ., η ταχύτητα επιστροφής των μεταφράσεων, η προθυμία ανάληψης δύσκολων και πολυσέλιδων 
κειμένων και κατά πόσο πρόκειται για κύρια ή δευτερεύουσα απασχόληση η μετάφραση κειμένων 
από συγκεκριμένο συνεργάτη-μεταφραστή. Συνεπώς κάποιοι συνεργάτες-μεταφραστές έχουν ετήσιες 
απολαβές πάνω από €20.000. 

2. Για να επιλυθούν προβλήματα που αντιμετωπίζει το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών στο θέμα των 
μεταφράσεων, συμπεριλαμβανομένων των πιο πάνω, έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων το 
Νομοσχέδιο για τη θέσπιση του θεσμού του Ορκωτού Μεταφραστή, για το οποίο ωστόσο επί του παρόντος 
εξετάζεται το ενδεχόμενο να τροποποιηθεί και να αναληφθεί από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας 
Τάξης, κατόπιν εισήγησης του Κυβερνητικού Εκπροσώπου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.448, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.448 και ημερ.27/02/15, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σε κάθε Νοσοκομείο λειτουργεί Πυρήνας Μάθησης ο οποίος έχει την ευθύνη της διάγνωσης των 
μαθησιακών αναγκών των λειτουργών που εργοδοτούνται σε αυτά.  Στη συνέχεια οι ανάγκες όλων 
των Νοσοκομείων, πλην του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας που είναι αυτόνομο, προωθούνται στη 
∆ιεύθυνση των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας που αξιολογούνται, 
προτεραιοποιούνται και στη συνέχεια καταρτίζεται Σχέδιο ∆ράσης το οποίο υποβάλλεται για έγκριση 
και χρηματοδότηση στην Κυπριακή Ακαδημία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και στο Υπουργείο Οικονομικών. 

2. Με την πιο πάνω διαδικασία αντιμετωπίζονται οι Ανάγκες Μάθησης της Υπηρεσίας.  Όσον αφορά 
στη συγκεκριμένη εκπαίδευση που αναφέρεστε, σας πληροφορώ ότι από κανένα Νοσοκομείο και 
ουδέποτε έχει υποβληθεί τέτοιο αίτημα. 

3. Ωστόσο, το θέμα θα περιέλθει στην αντίληψη των Πυρήνων Μάθησης των Νοσοκομείων έτσι ώστε 
να εξεταστεί κατά πόσον υφίσταται η εν λόγω μαθησιακή ανάγκη, για περαιτέρω χειρισμό και 
ικανοποίησή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.516, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερ. 15 Απριλίου 2015 και σας 
ενημερώνω για τα εξής: 

 Οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ως η Αναθέτουσα Αρχή, έχουν 
ολοκληρώσει την αξιολόγηση των προσφορών για την Αναδιαμόρφωση και προέκταση του κτιρίου της 
ΣΠΕΛ στην Παλιά Λευκωσία και τη μετατροπή του σε προέκταση της Κρατικής Πινακοθήκης Σύγχρονης 
Κυπριακής Τέχνης. 

 Καθότι ένας από τους προσφοροδότες εργολάβους έχει προσφύγει στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, αναμένεται η απάντηση της Αρχής για την περαιτέρω προώθηση του θέματος.  Όταν ξεκινήσει 
το έργο, η διάρκεια υλοποίησής του αναμένεται να είναι περίπου δυόμισι χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.531, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.545, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

«Εφαρμογή του Νόμου περί Πρόληψης και Καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, της 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.010.04.545 και σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Σημείο (1) 

 Όσον αφορά στην ενημέρωση των επαγγελματιών υγείας για την υποχρέωση αποκάλυψης και 
προώθησης καταγγελίας σε περίπτωση υποψίας ή γνώσης για κακοποίηση ή εκμετάλλευση και τις πιθανές 
επιπτώσεις σε περίπτωση μη συμμόρφωσης τους, καθώς και για τη μη δυνατότατα επίκλησης του 
επαγγελματικού απορρήτου (άρθρο 30), οι συντονιστές και υπεύθυνοι όλων των επαγγελματιών ομάδων 
των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων (ΥΨΥΠΕ) έχουν ενημερωθεί αμέσως μετά την έγκριση 
και την εφαρμογή της νέας νομοθεσίας σε παγκύπρια συνάντηση τόσο για την σχετική νομοθεσία όσο 
ειδικότερα για το άρθρο 30.  Ζητήθηκε από αυτούς να ενημερώσουν και τα υπόλοιπα μέλη των 
διεπαγγελματικών τους ομάδων.  Επίσης έχει σταλεί σε ηλεκτρονική μορφή σε όλα τα κέντρα των ΥΨΥΠΕ η 
καινούρια νομοθεσία με το αίτημα όλοι οι επαγγελματίες μας να την μελετήσουν.  Τέλος προγραμματίζεται 
να διεξαχθούν σχετικές ημερίδες για το προσωπικό των ΥΨΥ για συζήτηση και εμβάθυνση στα άρθρα του 
νόμου σε συνεργασία με το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού. 

Σημεία (2) και (3) 
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 Όσον αφορά στα σημεία (2) και (3) ο ∆ιευθυντής Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας έχει ορίσει επιτροπή 
που μελετά τις υποχρεώσεις των ΥΨΥ σε σχέση με τον νόμο.  Μεταξύ άλλων, η επιτροπή μελετά 
εξειδικευμένα προγράμματα του εξωτερικού που απευθύνονται σε ύποπτους ή καταδικασθέντες όπως και 
αντίστοιχα προγράμματα για στήριξη των θυμάτων και των οικογενειών τους. 

 Ήδη στο στρατηγικό σχέδιο των ΥΨΥ του Υπουργείου Υγείας για την τριετία 2016-2019 έχουν 
ενσωματωθεί τα σχετικά προγράμματα εκπαίδευσης του προσωπικού ώστε να αποκτήσουν την εξειδίκευση 
που είναι αναγκαία για να τα υλοποιήσουν.  Είναι σημαντικό τόσο τα Υπουργεία Υγείας και Οικονομικών 
αλλά και η Βουλή να εγκρίνουν την αποδέσμευση απαραίτητων κονδυλίων για την υλοποίηση τους. 

 Προς το παρόν, στα πλαίσια των δυνατοτήτων τους οι επαγγελματίες Ψυχικής Υγείας προσφέρουν 
στηρικτικές και θεραπευτικές υπηρεσίες στα προαναφερθέντα άτομα χωρίς όμως να μπορούν να 
προσφέρουν οργανωμένες εξειδικευμένες υπηρεσίες. 

 Αναφορικά με το Τμήμα Φυλακών των ΥΨΥ, η υπηρεσία παρακολουθεί τους κρατούμενους οι οποίοι 
έχουν καταδικασθεί για αδικήματα σεξουαλικής φύσης ανηλίκων και προβαίνει και σε αξιολόγηση υποδίκων 
για τα ίδια αδικήματα. 

 Όσον αφορά στην εξειδικευμένη αξιολόγηση, υπάρχει διαδικασία σε εξέλιξη που στόχο έχει την 
περαιτέρω εξειδίκευση και απευθύνεται προς όλους τους λειτουργούς των Υπηρεσιών ΨΥ που ασχολούνται 
με το νόμο.  Η εξειδικευμένη εκπαίδευση θα τους προσφέρει επιπλέον γνώση, πέραν της ήδη αποκτηθείσας 
(ίδετε άνω). 

 Ταυτόχρονα, οι κοινοτικές υπηρεσίες ενηλίκων αναλαμβάνουν την παρακολούθηση και στήριξη των 
οικογενειών των θυμάτων αλλά και των θυτών σύμφωνα με τις αποφάσεις της Αρχής Εποπτείας 
καταδικασθέντων για σεξουαλικά αδικήματα κατά ανηλίκων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 2 Ιουλίου 2015, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.274-2014).    

 2. Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και 
Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 
2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.029-2013). 

 3. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

 4. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας ∆ιαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή ∆ομή 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.212-2014). 

 5. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.115-2015). 

 6. Οι περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Τύπου Αίτησης, Τελών 
Αξιολόγησης και Ανανέωσης Εξουσιοδότησης Οργανισμών Ελέγχου 
και Εξουσιών ∆ιευθυντή) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.032-2015).  

 7. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.031-2015). 
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 8. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.009-2015). 

 9. Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.076-2015). 

 10. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 5) Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.248-2013). 

 11. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.069-2015). 

 12. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο 
καλείται η κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των 
κατόχων αξιογράφων.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 13. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της πρώην 
Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι αξιογράφων 
και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι επλήγησαν από τις αποφάσεις της 
25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με ίδια μέσα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 14. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 15. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

 16. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

 17. Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

 18. Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων 
Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους 
(∆ιαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος της Επιτροπής) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

 19. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.038-2012). 

 20. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.057-2012). 

 21. Οι περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.063-2012). 
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 22. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.064-2012). 

 23. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.075-2012). 

 24. Οι περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση Νέου Παραρτήματος, 
Νέων Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή, Προσφορά Νέων 
Προγραμμάτων Σπουδών και Προσφορά ∆ιαπανεπιστημιακών 
Προγραμμάτων Σπουδών) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.009-2013). 

 25. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.013-2013). 

 26. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέση Λειτουργού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.014-2013). 

 27. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιοικητικό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.028-2013). 

 28. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.029-2013). 

 29. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 30. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου και Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.033-2013). 

 31. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.038-2013). 

 32. Οι περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.039-2013). 

 33. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Προϊσταμένης 
Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.056-2013). 

 34. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Υγειονομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.057-2013). 

 35. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.058-2013). 

 36. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση-∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Θέση Λειτουργού Νοσηλευτικών Υπηρεσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.059-2013). 
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 37. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 38. Οι περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.081-2013). 

 39. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Χειριστή Πτητικών Μέσων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.025-2014). 

 40. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.029-2014). 

 41. Οι περί Εγγραφής Ψυχολόγων (Γενικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.034-2014). 

 42. Οι περί ∆ασών (∆ιάθεση Κρατικής ∆ασικής Γης) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.055-2014). 

 43. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέση Βοηθού 
Προϊσταμένης Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.071-2014). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη ανάπτυξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 

 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και ιδιωτική, τα 
προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι αντιμετώπισής τους σε 
σχέση με τις δυνατότητες και τα δεδομένα της χώρας και τα 
προβλήματα, τις ανάγκες και τις αντοχές του λαού, της οικονομίας, 
της αγοράς εργασίας και της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και ευχαριστώ για τη 
συνεργασία που είχαμε.   

(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης  Μισός Αριστοτέλης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νουρής Νίκος 

∆αμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος  
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∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Μαππουρίδης Ρίκκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μαυρίδης Μάριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων 
(Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και «Οι 
περί της Υγείας των Ζώων (Τέλη Τοποθέτησης Ενωτίων στα Αιγοπρόβατα) Κανονισμοί του 2015» 
και έγκρισή τους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για τη Μεταφορά και Αμοιβαιοποίηση των 
Εισφορών στο Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Οργανισμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015», ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 5). 

7. Συζήτηση (Σ. Σαμψών, Ά. ∆αμιανού, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Φ. Σαρίκας, Ζ. 
Κουλίας, Α. Νεοφύτου) για αναβολή των προτάσεων νόμου:  

α. «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2013», 

β. «Ο περί των Πολιτικών ∆ικαιωμάτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων, Εκπαιδευτικών Λειτουργών, 
∆ημοτικών Υπαλλήλων, Κοινοτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νομικών Προσώπων 
∆ημόσιου ∆ικαίου Νόμος του 2015», 

γ. «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», 

δ. «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 

ε. «Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Αξιολόγηση, Ελευθερία Έκφρασης Γνώμης 
και Πολιτικά ∆ικαιώματα Υπαλλήλων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»,  

στ. «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», 
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ζ. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», 

η. «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» και 

θ. «Ο περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικών και Άλλων Περιοχών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015», 

έπειτα από εισήγηση του κ. Γιάννου Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, η σχετική έκθεση, παρατηρήσεις των κ. Σωτήρη Σαμψών και Γιάννου 
Λαμάρη, καταψήφιση της πρώτης, ψήφιση των υπολοίπων σε νόμους, της τέταρτης με τον τίτλο «Ο 
περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», της έκτης με αρ. 3, 
της έβδομης με αρ. 3, της όγδοης με αρ. 2, και δικαιολόγηση αποχής από τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για μη υποβολή του εντύπου εξουσιοδότησης (ΕΕΕ8) μαζί με την αίτηση για το επίδομα 
τέκνου - Αίτημα για απαγόρευση της κυκλοφορίας του ζιζανιοκτόνου “Roundup” - Ερωτήματα για 
την κατασκευή και τη λειτουργία μονάδας επεξεργασίας χρυσού - Αίτημα για ανάκληση της άδειας 
για διοργάνωση φεστιβάλ μπύρας στο Εθνικό ∆ασικό Πάρκο Παιδαγωγικής Ακαδημίας - 
Τιμολογιακή πολιτική Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για χώρους αθλοπαιδιών - Πληροφορίες για 
αγορά τουρκοκυπριακών τεμαχίων γης που ήταν εκτός των ορίων ανάπτυξης και με την επέκταση 
των ζωνών βρέθηκαν εντός των ορίων - Ερωτήματα σχετικά με το φαινόμενο της φυγοστρατίας - 
Ταλαιπωρία ασθενών του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας λόγω απουσίας ιατρικού λειτουργού 
στην Ορθοπεδική Κλινική - Θέμα παραχώρησης πρόσθετης έκτασης στην εταιρεία LIMASSOL 
MARINA LTD και μετατροπή δημόσιας παραλίας στη μαρίνα Λεμεσού σε ιδιωτική - Ανάγκη 
τοποθέτησης πλωτήρων οριοθέτησης της θαλάσσιας προστατευόμενης περιοχής τεχνητών 
υφάλων Παραλιμνίου - Ερωτήματα σχετικά με βελτιωτικά έργα στο λιμάνι Αγίας Τριάδας στο 
Παραλίμνι - Στοιχεία για εκπαιδευτικούς που έχουν διοριστεί, χωρίς να έχουν υπηρετήσει στην 
Εθνική Φρουρά. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ενημέρωση για κατασκευή φημολογούμενου τουριστικού έργου στην Πάφο και για τις επιπτώσεις 
από αυτό - Ενδεχόμενο προσφυγής της Κ∆ εναντίον της Τουρκίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο 
του Λουξεμβούργου και απαίτησης αποζημιώσεων για το τουρκικό εμπάργκο σε βάρος των 
αεροσκαφών των Κυπριακών Αερογραμμών - Έλεγχος μεταφράσεων ιδιωτών, οι ετήσιες 
απολαβές τους και κατάθεση στη Βουλή νομοσχεδίου για θεσμοθέτηση του ορκωτού μεταφραστή 
- Το ενδεχόμενο εκπαίδευσης παιδιάτρου και διαιτολόγου για την παρακολούθηση παιδιών με 
κληρονομικά μεταβολικά προβλήματα - Θέμα ολοκλήρωσης της ανακαίνισης κτιρίου για τη 
στέγαση έργων τέχνης της κρατικής συλλογής - Κίνδυνος από μολυσμένα ζώα και εκτεθειμένα 
ζωικά απόβλητα στα κατεχόμενα - Θέμα εφαρμογής από το Υπουργείο Υγείας των προνοιών του 
νόμου για τη σεξουαλική εκμετάλλευση παιδιών και το ύψος των σχετικών κονδυλίων.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 2ας Ιουλίου 2015 

Ώρα έναρξης:  4.24 μ.μ. 

Αρ.  43 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της ώρας έναρξης των εργασιών της Βουλής, θα πρέπει να πω ότι δε θα πρέπει 
να παρατηρείται η μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται -πρέπει να πω- συστηματικά.  Μπορεί να δίνεται 
ασφαλώς ένας χρόνος δεκαπέντε λεπτών, αλλά όχι πέραν των δεκαπέντε λεπτών. 

 Επίσης, να πω ότι στην επόμενη συνεδρία της Βουλής, επειδή υπάρχει μία βεβαρημένη ημερήσια 
διάταξη, πολύ βεβαρημένη, οι εργασίες της Βουλής θα ξεκινήσουν στις δέκα το πρωί ακριβώς.  
Επαναλαμβάνω, στις δέκα το πρωί ακριβώς!   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων επιθυμεί σήμερα να εκφράσει την ολόψυχη και απόλυτη συμπαράστασή 
της προς τον ελληνικό λαό και τη μεγάλη ανησυχία της για τα  όσα τραγικά γεγονότα εκτυλίσσονται στην 
Ελλάδα.  

 Αναμένουμε ότι μέσα σε πνεύμα αλληλεγγύης οι Ευρωπαίοι εταίροι θα προβούν σε εκείνες τις ενέργειες 
οι οποίες θα οδηγήσουν θεσμούς και ελληνική κυβέρνηση σε έναν έντιμο συμβιβασμό, ο οποίος θα 
αποκαταστήσει τη σταθερότητα στην Ελλάδα και σε ολόκληρη την Ευρωζώνη. 

 Απευθύνουμε σήμερα έκκληση για εξεύρεση μίας αμοιβαία επωφελούς λύσης στο ζήτημα, η οποία να 
διασφαλίζει την ενότητα της Ευρωζώνης, τη βιωσιμότητα του ελληνικού χρέους, την κοινωνική συνοχή και να 
δίνει δυνατότητες επανεκκίνησης της ελληνικής οικονομίας, θέτοντάς τη σε τροχιά ανάπτυξης.  

 Αυτή τη δύσκολη ώρα οι σκέψεις και οι καρδιές μας είναι μαζί με το σκληρά δοκιμαζόμενο ελληνικό λαό.  
Του απευθύνουμε μήνυμα ολόθερμης αδελφικής συμπαράστασης. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση  νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση 
να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Πρόκειται για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εθνικής 
Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015»το οποίο κατατέθηκε από το Υπουργείο Άμυνας. 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο κηρυχθεί επείγον; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, με την παράκληση να συνέλθει, να το μελετήσει και να ετοιμάσει σχετική 
έκθεση. 

 Επίσης θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει και ένα ψήφισμα το οποίο έχει προταθεί από το 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, με το οποίο καλούνται οι κυβερνήσεις και οι θεσμοί της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης να σεβαστούν απόλυτα τις δημοκρατικές επιλογές και τη λαϊκή κυριαρχία του ελληνικού λαού και να 
ληφθούν οι ανάλογες διορθωτικές αποφάσεις σε πολιτικό επίπεδο, και υπάρχει παράκληση των εισηγητών 
του να τεθεί προς έγκριση σήμερα.   

 Υπάρχει ένσταση για ικανοποίηση του αιτήματος;  ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές, σύμφωνα με τον οικείο κατάλογο. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς   

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Ενεργειακής Απόδοσης κατά 
την Τελική Χρήση και τις Ενεργειακές 
Υπηρεσίες (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.133-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

2. Ο περί Προώθησης της Συμπαραγωγής 
Ηλεκτρισμού και Θερμότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.134-2015). 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

3. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.135-2015). 

Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.136-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.137-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.138-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.139-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Φορολογίας Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.140-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

και  

Εσωτερικών  

9. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.141-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

και  

Εσωτερικών   

10. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.142-2015). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

και  

Εσωτερικών   

11. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.143-2015). 

Προϋπολογισμού 

και  

Εσωτερικών   

12. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.144-2015). 

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

13. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

Υγείας  Υγείας  

14. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 
(Πίνακας αρ. 2 του 2014) σύμφωνα με το 
άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2014 Νόμου του 2014 [Ν. αρ. 24(ΙΙ) του 
2014]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.096-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.097-2015). 

Γιώργο Βαρνάβα,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Παιδείας και Πολιτισμού  

3. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.098-2015). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 

Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

4. Ο περί Γάμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.099-2015). 

Άριστο ∆αμιανού  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ, επί του ψηφίσματος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε προβεί σε μία δήλωση που εκφράζει το σύνολο του κοινοβουλίου με την ευχή να 
βρεθεί λύση και να αποφύγει η Ελλάδα και ο ελληνισμός εθνικές και οικονομικές περιπέτειες.  Θεωρούμε ότι η 
δήλωσή σας είναι πέρα από αρκετή και εκφράζει τη θέληση, αλλά και την αγάπη ολόκληρου του κυπριακού 
ελληνισμού.  ∆ε χρειάζονται επιπρόσθετα ψηφίσματα και συζητήσεις και αλλαγές και τροπολογίες που θα 
στείλουν ενδεχομένως και μία λανθασμένη εικόνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, και εμάς μας καλύπτει πλήρως η δήλωση που εκάμετε προηγουμένως, καθώς και οι 
δικές μας σκέψεις και οι ευχές φυσικά είναι μαζί με τον ελληνικό λαό και ελπίζουμε ότι οι δικές τους αποφάσεις 
θα τους βοηθήσουν να βγουν από τα οικονομικά αδιέξοδα και τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν. 

 Είμαι σίγουρος ότι αντιλαμβάνονται όλοι οι αγαπητοί συνάδελφοι ότι αυτή τη στιγμή διεξάγεται μία 
συζήτηση στην Ελλάδα, υπάρχει μία έντονη αντιπαράθεση, υπάρχει διχασμός σε συγκεκριμένα ζητήματα που 
αφορούν τη διαχείριση της οικονομίας και νομίζω ότι δε θα προσφέρουμε οτιδήποτε, εάν εισάγουμε αυτές τις 
συζητήσεις στο δικό μας κοινοβούλιο. 

 Όλοι θεωρούμε ότι ο ελληνικός λαός θα πρέπει να αποφασίσει απερίσπαστος  χωρίς παρεμβάσεις το 
δικό του μέλλον και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο, νομίζω, θα ήταν καλύτερο να περιοριστούμε σε αυτά που είπατε 
προηγουμένως, παρά να μπούμε σε μία συζήτηση επί της ουσίας της οικονομικής διαχείρισης της Ελλάδας.  
∆εν είναι δική μας αρμοδιότητα να αποφασίσουμε εάν η οικονομία ή η στρατηγική διαχείριση της οικονομίας της 
Ελλάδας είναι σωστή ή λανθασμένη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το τελευταίο διάστημα η Βουλή προσπαθεί να εισαγάγει νέες πρακτικές σε 
αυτό το κοινοβούλιο, η πλειοψηφία, απλά και μόνο γιατί υπάρχει μία συγκεκριμένη αριθμητική πλειοψηφία.  Σε 
αρκετά εθνικά κοινοβούλια την τελευταία εβδομάδα διεξήχθησαν πάρα πολλές συζητήσεις για το τι γίνεται στην 
Ελλάδα.  Εμείς είμαστε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, που είναι γνωστές ποιες είναι οι σχέσεις μας με την Ελλάδα 
και λέμε ότι δεν πρέπει να συζητήσουμε τίποτε σε αυτή τη Βουλή.  Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι είναι και η δική μας 
η πεποίθηση ότι δεν πρέπει να υποδείξουμε εμείς στους Έλληνες το πώς θα χειριστούν τα ζητήματα τα οποία 
τους αφορούν.  Είναι εκείνοι που βιώνουν όλες αυτές τις συνέπειες και εκείνοι θα πρέπει να πάρουν τις 
αποφάσεις τους και δε θα πρέπει να τους υποδείξουμε εμείς. 

 Βλέποντας όμως το ψήφισμα, τι επιχειρείται μέσα από το ίδιο το ψήφισμα;  Απλώς να σταλεί ένα μήνυμα 
ότι ο τρόπος συμπεριφοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία παρουσιάζεται με ένα εντελώς διαφορετικό 
προσωπείο από ό,τι είναι στην πραγματικότητα, είναι απαράδεκτος, είναι προκλητικός, είναι ενάντια στη 
δημοκρατική λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στους κανόνες της αλληλεγγύης, του σεβασμού που θα 
έπρεπε να υπάρχει μεταξύ χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στέλλουμε ένα μήνυμα ότι είμαστε 
αλληλέγγυοι σε αυτό τον αγώνα του ελληνικού λαού.  ∆εν του λέμε τι να κάμει ή τουλάχιστον αυτό είδα μέσα 
από μια γρήγορη ανάγνωση του προσχεδίου του ψηφίσματος.   

 Εγώ θεωρώ ότι έπρεπε να συζητήσουμε κατά πόσο είμαστε ικανοποιημένοι με τις πολιτικές που η 
Ευρωπαϊκή Ένωση προωθεί και εφαρμόζονται σε όλες ανεξαιρέτως τις χώρες και στη δική μας.  Είμαστε και 
εμείς θύματα αυτών των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θεωρώ λοιπόν ότι κάλλιστα μπορούμε να 
συζητήσουμε αυτό το προσχέδιο ψηφίσματος και όποιος διαφωνεί και θεωρεί ότι καλύφθηκε πλήρως με τη 
δήλωση του Προέδρου της Βουλής μπορεί είτε να απέχει είτε να καταψηφίσει.  ∆ε βλέπω λόγο γιατί να μη 
συζητήσουμε αυτό το προσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑÏ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς η δήλωσή σας μας καλύπτει, όπως καλύπτει όλους τους παρόντες βουλευτές, 
ωστόσο θεωρούμε ότι η συζήτηση του ψηφίσματος που κατέθεσε η Ε∆ΕΚ θα πρέπει να γίνει σήμερα για τους 
εξής λόγους πολύ συνοπτικά: 

 Η Ελλάδα -και δε μιλούμε για άλλη χώρα, μιλούμε για την Ελλάδα- περνά σήμερα τις δραματικότερες 
στιγμές που πέρασε ίσως από τον καιρό του Β´ Παγκοσμίου Πολέμου.  Ο ελληνικός λαός τις τελευταίες ημέρες 
βρίσκεται στα πρόθυρα της ηθικής και οικονομικής εξαθλίωσης.  ∆εν μπορεί μέσα σε αυτές τις συνθήκες, και 
ενώ η Ελλάδα περνά τις κρισιμότερες στιγμές της ιστορίας της, να συζητείται το θέμα το ελληνικό στην 
Μπούντεστακ και να μη συζητείται στη Βουλή των Κυπρίων.  Θεωρούμε ότι είναι ιστορικά, πολιτικά, αλλά και 
εθνικά ανεπίτρεπτο να επικαλούμαστε την οποιαδήποτε διαφύλαξη του οποιουδήποτε καλού κλίματος με την 
αποφυγή να πούμε οτιδήποτε αναφορικά με αυτό το εξαιρετικά σημαντικό θέμα και να αποφεύγουμε να το 
συζητήσουμε.   

 Αυτή τη στιγμή η τρόικα επιχειρεί αυτό που επιχείρησε να κάμει στον κυπριακό λαό.  ∆ύο χρόνια μετά 
επιχειρεί να σφαγιάσει τον ελληνικό λαό, άρα θεωρούμε ότι είναι καθήκον της κυπριακής Βουλής, εκφράζοντας 
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τον κυπριακό λαό, να καταδικάσει τις ίδιες πολιτικές που βρίσκονται έξω από κάθε έννοια αλληλεγγύης, έξω 
από τις αρχές και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που οδηγούν τον ελληνικό λαό σε αυτά τα αδιέξοδα.   

 Πρόθεσή μας με την κατάθεση του ψηφίσματος δεν είναι να επέμβουμε στο δημοψήφισμα.  Πρόθεσή 
μας είναι μέσω του ψηφίσματος αυτού να στηρίξουμε το δικαίωμα του ελληνικού λαού να αποφασίσει ελεύθερα 
για το μέλλον του και η οποιαδήποτε απόφασή του να είναι απόλυτα σεβαστή από όσους σέβονται ακόμα την 
ελευθερία και τη δημοκρατία των λαών.  Αυτό, πιστεύουμε, είναι η ελάχιστη οφειλόμενη υποχρέωση 
αλληλεγγύης προς τον αδελφό ελληνικό λαό, γι’ αυτό και θεωρούμε ότι θα πρέπει να συζητηθεί σήμερα το 
ψήφισμα αυτό.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα από τη θέση μου.  Θα ήθελα να πω ότι θα ήθελα πάρα πολύ να μπορούσε η 
κυπριακή Βουλή να τοποθετηθεί για πολλούς και διάφορους λόγους.  Πρώτα από όλα, γιατί είμαστε μέσα στο 
ίδιο καράβι το κατασκευασμένο από τους λεγόμενους “θεσμούς” της τρόικας, γιατί είμαστε ήδη θύματα εμείς και 
ο λαός μας αυτών των πολιτικών της ισοπεδωτικής λιτότητας και της αδικίας, της τυραννίας του χρέους και της 
εξυπηρέτησης συγκεκριμένων συμφερόντων, ημεδαπών και αλλοδαπών, θα έπρεπε νομίζω να τοποθετηθούμε 
ως κοινοβούλιο, ως Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού της Κύπρου.   

 Όμως δυστυχώς ή ευτυχώς αυτό το ψήφισμα δεν είναι τοποθέτηση επί του δημοψηφίσματος το οποίο 
έχει ενώπιόν του ο ελληνικός λαός.  ∆εν καταλήγει ούτε κατευθύνει αν θα πρέπει ο ελληνικός λαός να 
αποδεχθεί την πρόταση των θεσμών, γιατί αυτό είναι που ερωτώνται οι Έλληνες την Κυριακή.  Καταγράφεται η 
αγανάκτηση, όσων νιώθουν αγανάκτηση, καταγράφεται ο πόνος, η συμπαράσταση, για όσους νιώθουν 
συμπαράσταση, προς τον ελληνικό λαό, καταγράφεται η αντίδρασή μας σε πολιτικές που έχουν να κάνουν με 
την Ευρώπη που είναι αντιλαϊκές και εκφράζεται η αλληλεγγύη μας στον ελληνικό λαό.  Νομίζω ας μην 
κρυβόμαστε πίσω από το δάχτυλό μας.  Ας αφήσουμε λοιπόν τη δική μας τη βούληση να εκφραστεί και ας 
αποφασίσουμε και εμείς δημοκρατικά.  Θα είναι επί της ουσίας η ψήφος και η ουσία είναι αν είμαστε 
αλληλέγγυοι στον ελληνικό λαό, αν συμπάσχουμε μαζί του και αν καταδικάζουμε τις πολιτικές αυτές, οι οποίες 
εφαρμόστηκαν και πάνω στο κορμί του κυπριακού λαού.   Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είπαμε εμείς ποτέ να μη συζητήσουμε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ό,τι 
αφορά τη στήριξη των κρατών μελών, γιατί σίγουρα ούτε και εμείς συμφωνούμε απόλυτα με αποφάσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, πόσω μάλλον στην περίπτωση της Κύπρου, που θεωρούμε ότι ελήφθησαν και 
λανθασμένες αποφάσεις.  Αν θέλετε να το συζητήσουμε αυτό το πράγμα, μπορούμε να το συζητήσουμε στο 
Κεφάλαιο ∆´.  Υπάρχει ήδη εγγεγραμμένο θέμα, αν θέλετε να εγγράψουμε θέμα και να συζητήσουμε τη 
στρατηγική και την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και εμείς είμαστε έτοιμοι να επιχειρηματολογήσουμε για 
τα λάθη της  Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην περίπτωση της Κύπρου και αλλού.   

 Εδώ μιλούμε για ένα ψήφισμα όμως.  Και ακριβώς επειδή εμείς δεν είμαστε η οποιαδήποτε χώρα, εμείς 
είμαστε η Κυπριακή ∆ημοκρατία με τις ειδικές σχέσεις που έχουμε με την Ελλάδα, πιστεύετε ότι θα 
βοηθήσουμε την Ελλάδα, εάν έχουμε ένα ψήφισμα το οποίο είτε περάσει είτε δεν περάσει -κατά πλειοψηφία- 
θα βοηθήσει τον ελληνικό λαό, θα βοηθήσει τις προσπάθειες της ελληνικής κυβέρνησης;  Εγώ αμφιβάλλω.  
Εμείς είμαστε έτοιμοι, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω, να συζητήσουμε.  Μπορεί να έχουμε και διαφορετικές 
απόψεις σε επιμέρους ζητήματα, αλλά, όταν θα εκφράσουμε την αλληλεγγύη και τη στήριξή μας στον ελληνικό 
λαό, ένα τέτοιο ψήφισμα δε θα έπρεπε να είναι ομόφωνο από την Κυπριακή ∆ημοκρατία;   

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που εμείς εισηγηθήκαμε η δική σας δήλωση να γίνει αυτή ψήφισμα και να 
το ψηφίσουμε.  Θα μπούμε τώρα εμείς σε μία συζήτηση και να αποφασίζουμε κατά πόσο οι πολιτικές της 
κυβέρνησης Τσίπρα είναι σωστές ή λανθασμένες ή οι εισηγήσεις της Νέας ∆ημοκρατίας ή κατά πόσο το 
πρόγραμμα της Ελλάδας είναι σωστό;  Εμείς θα αποφασίσουμε κατά πόσο είναι σωστό το πρόγραμμα της 
Ελλάδας και να παρέμβουμε με αυτό τον τρόπο στο δημοψήφισμα της ερχόμενης Κυριακής;  ∆ε νομίζω ότι με 
αυτό τον τρόπο προσφέρουμε τις υπηρεσίες που πρέπει να προσφέρουμε αυτή τη στιγμή στο δοκιμαζόμενο 
ελληνικό λαό. 

 Κύριε Πρόεδρε, σε άλλα κοινοβούλια έπρεπε να συζητήσουν το θέμα της Ελλάδας, επειδή έπρεπε να 
εγκρίνουν τα κοινοβούλιά τους το αίτημα ή να απορρίψουν το αίτημα της Ελλάδας για στήριξη.  Εμάς δεν είναι 
αυτό το πολίτευμά μας, αλλά δεν είναι στις τυπικότητες και στις διαδικασίες που πρέπει να επικεντρωθούμε 
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σήμερα.  Θέλουμε να βοηθήσουμε την Ελλάδα ή θέλουμε να ξεκινήσουμε μία συζήτηση για εσωτερική 
κατανάλωση;  Εγώ θεωρώ ότι πρέπει να βοηθήσουμε την Ελλάδα, άρα ας μην εισάγουμε αυτή τη στιγμή αυτή 
την έντονη αντιπαράθεση που διεξάγεται στον ελληνικό χώρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Έχω στον κατάλογο τον κ. Κουλία, τον κ. Συλλούρη, τον κ. Βαρνάβα και τον κ. Κατσουρίδη. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με τη μερική συνεννόηση που κάναμε στη σύσκεψη των αρχηγών εγώ θα ήμουν 
ικανοποιημένος, αν τελειώναμε και συμφωνούσαμε όλοι με τη δική σας δήλωση.   

 Επίσης, εγώ νομίζω ότι η καθυστέρηση της μισής ώρας ήταν για να γίνουν διαβουλεύσεις μεταξύ των 
κομμάτων ακριβώς γι’ αυτό το ζήτημα, δεν ξέρω τι άλλο προέκυψε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαπέντε λεπτών. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, δε θα συζητήσω για τα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.  Ακριβώς, για να υπάρχει κάτι το ομόφωνο.  Από 
την ώρα που δεν προέκυψε τούτο και έρχεται η πρόταση στην ολομέλεια, είτε αρνηθούμε να τη συζητήσουμε 
είτε την απορρίψουμε είτε και με απλή πλειοψηφία την περάσουμε για μένα δεν είναι ικανοποιητικό.  Όμως θα 
επιλέξω το λιγότερο κακό, ότι πρέπει να συζητηθεί, και θα ψηφίσω υπέρ αυτής της πρότασης, εκτός εάν 
μπορούσε με οποιοδήποτε τρόπο να υπάρχει μία συναίνεση.  Αυτή είναι η τοποθέτησή μου. 

 Όσον αφορά τοποθετήσεις που έγιναν και από τον κ. Παπαδόπουλο και από άλλους με άλλο τρόπο, όχι 
μόνο πρέπει να συζητήσουμε, όχι επ’ αφορμή του τι συμβαίνει στην Ελλάδα, αλλά, ναι, ήρθε η ώρα για ένα 
διάλογο όπου να εμβαθύνουμε πολύ, να εξετάσουμε όλη αυτή την προσέγγιση της Ευρώπης, της Ευρωζώνης, 
γιατί είμαστε και εμείς μέρος αυτού του προβλήματος.  Να θυμίσω ότι πρόσφατα ψηφίσαμε το πλαίσιο της 
αφερεγγυότητας κάτω από εκβιασμούς.  Ψηφίσαμε ένα, κατά την άποψή μου, στρεβλό πλαίσιο κάτω από 
εκβιασμούς ότι δε θα πάρουμε τη δόση.  Αυτή η προσέγγιση, να μη συζητά η Ευρώπη με ορθολογισμό και 
κάτω από εκβιασμούς να επιβάλλει λύσεις οι οποίες δεν είναι σωστές ορθολογιστικά, πρέπει η ιστορία τούτη να 
τελειώνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προτού δώσω το λόγο στον κ. Κουλία, που είναι ο επόμενος ομιλητής, θα ήθελα να πω το εξής:  
Πράγματι, θα ήταν τραγικό να υπάρξει είτε άρνηση του σώματος να συζητήσει ένα προτεινόμενο ψήφισμα 
συμπαράστασης είτε να το συζητήσει και να το απορρίψει και να μην είναι ομόφωνο.  Και το λέω με κάθε 
σεβασμό στην κοινοβουλευτική διαδικασία. 

 Γι’ αυτό η δική μου η άποψη -αν θέλετε, την υιοθετείτε- είναι να υπάρξει ένας εκπρόσωπος από κάθε 
κόμμα και, αν γίνει τώρα, πρέπει να αποσυρθούν οι συνάδελφοι ή να ολοκληρώσουμε τη νομοθετική εργασία 
και να υπάρξει ένα περιθώριο και να επανέλθουμε, για να διαμορφωθεί ένα κείμενο ψηφίσματος το οποίο θα 
λαμβάνει υπόψη τις απόψεις όλων, για να είναι ομόφωνο.  Επαναλαμβάνω ότι θα ήταν τραγικό η Βουλή των 
Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να διαφωνήσει και να έχει διχογνωμίες επί ενός ψηφίσματος που 
αφορά την Ελλάδα, τον ελληνικό λαό. 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα με την εισήγησή σας, αλλά, επειδή οι συνάδελφοι μίλησαν και επί της 
ουσίας, πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάτι.  Ουδείς είναι εναντίον είτε της δήλωσης που έχετε κάμει είτε του 
ψηφίσματος συμπαράστασης στην Ελλάδα.  Τι είναι αυτό στο οποίο διαφωνούμε;  Με επίκληση αυτού που 
όλοι συμφωνούμε να εκφράσουμε, τη στήριξη στην Ελλάδα, υπεισέρχονται οι κομματικές προσεγγίσεις μας ως 
προς την ορθότητα ή όχι ορισμένων ευρωπαϊκών ή μη πολιτικών.  Αυτό είναι που δεν είναι σωστό, ώστε να 
παρουσιάζονται κάποιοι περισσότερο Έλληνες από κάποιους άλλους.  ∆ε δέχομαι, κύριε Πρόεδρε, το ότι τόσο 
εγώ όσο και οι συνάδελφοι και η παράταξή μου υστερούμε έναντι οποιουδήποτε άλλου στο να γνοιαζόμαστε 
για την Ελλάδα.  Αλλά δεν μπορεί σε ένα ψήφισμα όπου επικαλούμαστε τη στήριξη της Ελλάδος να μπαίνουμε 
σε θέματα που αφορούν είτε την Ευρώπη είτε τις οποιεσδήποτε πολιτικές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εάν συμφωνείτε με αυτό που έχω προτείνει, μπορούμε να μη συνεχίσουμε και να προχωρήσει αυτή η 
διαδικασία.     

 Ερωτώ όμως, επειδή έδωσα τη σειρά πρώτα στον κ. Κουλία...   

 Ο κ. Κατσουρίδης, με την άδεια και των υπολοίπων. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκάματε μία εισήγηση.  Από τη στιγμή που δώσατε το λόγο στον κ. Νεοφύτου και τοποθετήθηκε όχι 
στην εισήγησή σας αλλά επί της ουσίας, πρέπει όσοι είμαστε γραμμένοι να μιλήσουμε, γιατί πρώτα να 
αποφανθεί η Βουλή, κατά τη γνώμη μου, αν θα πάρει θέση και μετά μπορεί να συζητηθεί η διαδικασία με την 
οποία θα πάρει θέση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Κουλίας.     

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ουδεμία αμφιβολία υπάρχει για το ότι το τι θα συμβεί στην Ελλάδα θα έχει άμεση αντανάκλαση σε μας.  
Αυτός είναι πρωταρχικός ρόλος, αν θέλετε να είμαστε ξεκάθαροι, το τι συμβαίνει στον ευρύτερο ελληνισμό, 
στην Ελλάδα δηλαδή...  Και να μη διαλανθάνει την προσοχή μας ότι αυτό θα συμβεί και σε εμάς, ιδιαίτερα σε 
μας που υπάρχει σε εξέλιξη και ο διάλογος για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Τούτο να το έχουμε 
κατά νουν. 

 ∆εν υπάρχει επίσης καμιά αμφιβολία ότι κι εδώ υπάρχουν δύο σχολές, όπως στην Ελλάδα.  Όμως, είτε 
μας αρέσει είτε όχι, είτε μας αρέσουν οι πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε δε μας αρέσουν, υπάρχει μια 
αναντίλεκτη πραγματικότητα, ότι τούτη η Ευρώπη που έχουμε απέναντί μας δεν είναι η Ευρώπη που μπήκαμε 
και κάναμε όλες αυτές τις θυσίες και αφαιρέσαμε μέρος της κυριαρχίας μας, για να είμαστε ισότιμα μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ενώσεως.  Είναι μια Ευρώπη νεοφιλελεύθερη, του Βορρά, που θέλει το Νότο δουλοπάροικο.  
Έχει κανένας καμιά αμφιβολία επί τούτου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην μπούμε όμως επί της ουσίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, διότι ακούω τοποθετήσεις που γίνονται επί της ουσίας.  Όμως, όταν 
δει κάποιος το ψήφισμα και το διαβάσει με λίγη προσοχή, νομίζω δεν τοποθετείται είτε υπέρ του Τσίπρα είτε 
εναντίον του Σαμαρά.  Είναι ένα ψήφισμα το οποίο τουλάχιστον επισημαίνει τη συμπεριφορά των τροϊκανών.  
Ε, έχει που τους αρέσκει εδώ.  Όταν μας έστελλε ο Ντράγκι τον ELA επισκαλίζαν κάμποσοι.  Ε, δεν είναι 
συμπεριφορά τούτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω δε θα μπούμε στην ουσία.  Είμαστε στη διαδικασία. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, αλλά φαίνεται ότι εδώ υπάρχουν διιστάμενες απόψεις σε σχέση με 
το κατά πόσο πρέπει να περάσουμε ψήφισμα ή όχι.  Και φαίνεται ότι κάποιοι δεν υιοθετούν το να συζητήσουμε 
είτε να ψηφίσουμε σήμερα είτε να υιοθετήσουμε ένα ψήφισμα, για να μη θίξουμε, ως σήμερα ονομάζονται, τους 
θεσμούς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω κάμει μια συγκεκριμένη πρόταση, κύριε Βαρνάβα, και αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μια ευρύτερη 
συναντίληψη.  Έτσι τουλάχιστον έχω αντιληφθεί.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εγώ έχω αντιληφθεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εάν θα μπούμε σε συζήτηση, για να πλήττουμε ο ένας τον άλλο, θα δηλητηριαστεί και το κλίμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, εάν γίνεται αποδεκτή η δική σας η εισήγηση από το σώμα, τότε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Νομίζω είναι ορθό να τοποθετηθούμε, αφού έκαμα την εισήγηση. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ωραία.  Εντάξει, τότε.  Εμείς είμαστε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος έχει προτεραιότητα.  Εντάξει. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βάσει της δικής σας εισήγησης μπορούμε να μετατρέψουμε τη δήλωσή σας σε κοινό 
ψήφισμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι αυτή η πρότασή  μου.  ∆εν είναι αυτή η πρότασή μου. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ε, είναι δικιά μας πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι επί του ψηφίσματος εκείνου, να υπάρξει μια σύσκεψη με εκπροσώπους όλων των κομμάτων, για 
να διαμορφωθεί κατά τέτοιο τρόπο, που να γίνεται αποδεκτό. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως και σε κάθε θέμα, πρέπει να είμαστε ειλικρινείς.  Λέμε ότι, αν πάρουμε θέση με 
έναν τρόπο, παρεμβαίνουμε στα της Ελλάδας και δε θα ωφελήσουμε.    Εγώ θέλω να ρωτήσω:  Υπάρχει 
κόμμα ή συνάδελφος που δεν έχει ήδη τοποθετηθεί δημόσια;  Αυτή τη στιγμή η Ελλάδα δέχεται ομοβροντία 
επιθέσεων από τους πάντες, από τους εταίρους της, οι οποίοι ουσιαστικά ξεκίνησαν λέγοντας «πρέπει να 
συμφωνήσουμε και να μην καταφύγετε στον ελληνικό λαό».  Και, τώρα που είναι αναπόδραστο, λεν:  
«∆ικαίωμά σας, αλλά έχετε υπόψη σας το άλφα, το βήτα, το γάμμα».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καταλήξτε, κύριε Κατσουρίδη, επί της εισήγησής μου, σας παρακαλώ, διότι θα θεωρηθεί ότι δεν είμαι 
δίκαιος.  Υπέδειξα στον κ. Κουλία, στον κ. Τορναρίτη, στον κ. Βαρνάβα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά τον κ. Αβέρωφ τον αφήσατε.  Θέλω να εξηγήσω γιατί θεωρώ ότι πρέπει να πάρει θέση.   

 Το τρίτο μου σημείο:  Η κυπριακή κυβέρνηση δίνει μάχη να πείσει την κυπριακή κοινωνία ότι έχει 
στηρίξει τα αιτήματα της Ελλάδας και της ελληνικής κυβέρνησης.  Εγώ θα δεχθώ χάριν συζήτησης ότι το έχει 
κάνει.  Από τη στιγμή που το έχει κάνει η κυπριακή κυβέρνηση, ποιο είναι το πρόβλημα να το κάνει και η 
κυπριακή Βουλή;  Κατά συνέπεια, θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν είναι διαγωνισμός ελληνικότητας, είναι 
διαγωνισμός στήριξης του αναφαίρετου δικαιώματος του ελληνικού λαού να αποφασίσει, όπως είπε και ο κ. 
Νικόλας Παπαδόπουλος, απερίσπαστος και δεν τον αφήνουν απερίσπαστο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Λαμάρης και ο κ. Καρογιάν. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επί της πρότασής σας, κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω, γιατί θα ληφθεί υπόψη στα υπόλοιπα.  Νομίζω ότι 
είναι φανερό από το πρωί που μπήκε στη σύσκεψη ότι δύο κόμματα, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, για τους δικούς τους λόγους δε θέλουν να συζητήσουμε ψήφισμα.  Εμείς συμφωνούμε με 
τη δήλωσή σας, αλλά δεν αντικαθιστά το ψήφισμα το οποίο έχουμε μπροστά μας και ούτε θεωρώ ότι, αν 



2191 

 

δώσουμε αναβολή του θέματος, να το πάρουμε μετά το τέλος της νομοθετικής εργασίας, θα αλλάξει οτιδήποτε, 
γι’ αυτό η εισήγησή μου είναι να προχωρήσουμε.  Ήδη ξεκινήσαμε με την υιοθέτηση.  Αν γίνεται αποδεκτή η 
εισήγηση για το κατεπείγον, που θεωρώ ότι δεν υπήρξε αντίθετη άποψη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η πρόθεσή μου είναι, αν γίνει δεκτό ως κατεπείγον, να το αφήσω στο τέλος της διαδικασίας... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Νομίζω όμως, επειδή ξεκινήσαμε, να μην επανερχόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...και να δώσω την ευκαιρία να υπάρξει διαβούλευση. 

 Ο κ. Καρογιάν. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ο τρόπος που έχετε θέσει το θέμα είναι σωστός.  ∆ηλαδή κάνατε μια 
εισαγωγική τοποθέτηση που, νομίζω, αντικατοπτρίζει όλες τις πλευρές.  Ήταν μια συγκροτημένη, σύντομη μεν, 
πολύ περιεκτική τοποθέτηση.  Όμως θεωρώ ότι κανείς από τους συναδέλφους δεν έχει πρόβλημα να 
συζητήσουμε και αυτό το θέμα και ευρύτερα θέματα που αφορούν την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ταπεινή γνώμη 
δική μου είναι, δεδομένης της διαδικασίας δημοψηφίσματος στην Ελλάδα την Κυριακή… Θέλω να θυμίσω 
την περίοδο του 2004, όταν είχαμε κι εμείς δημοψήφισμα, με πόση ευκολία πολλοί είτε αξιωματούχοι είτε 
παράγοντες, ακόμα και Ελλαδίτες πολίτες, πολιτικοί συν άλλοι φρόντισαν να τοποθετηθούν και να μπουν σε 
μια διαδικασία.  Ο σεβασμός λοιπόν προς το κυρίαρχο δικαίωμα του λαού είναι να αφεθεί την Κυριακή να 
αποφασίσει αυτό που νιώθει, αυτό που νομίζει ότι είναι σωστό για την πατρίδα, για το μέλλον του.  Εισήγηση 
συγκεκριμένη, δικιά μου είναι, για να ξεμπλοκάρουμε και να μην αδικεί κανένας κανέναν -γιατί πιστεύω ότι όλοι 
γνήσια γνοιάζονται για την προκοπή, την πρόοδο της Ελλάδος και του ελληνικού λαού- η δική σας εισαγωγική 
τοποθέτηση να είναι και η πρώτη τοποθέτηση της Βουλής, μέχρι να ολοκληρωθεί το δημοψήφισμα της 
Ελλάδος.  Ανεξαρτήτως ναι ή όχι, ο ελληνικός λαός θα χρειαστεί και τον κυπριακό λαό και τους θεσμούς της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ίσως όταν τα πράγματα θα πάρουν μια άλλη τροπή.  Γι’ αυτό εισηγούμαι πρώτο 
κομμάτι σήμερα ομόφωνα η Βουλή να τοποθετηθεί στη βάση της δικιάς σας τοποθέτησης και την ερχόμενη 
βδομάδα, μετά την Κυριακή δηλαδή, οι ομάδες οι κοινοβουλευτικές να δεσμευτούμε όλες ότι θα συζητήσουμε 
και την Πέμπτη να βγει ένα πιο ισχυρό μήνυμα κάτω από τα δεδομένα που θα έχουμε μπροστά μας.  Ίσως να 
είμαστε πιο αποτελεσματικοί την περίοδο εκείνη, όταν ενδεχομένως κάποιοι να προσπαθήσουν να 
στραγγαλίσουν ακόμη περισσότερο τον ελληνικό λαό.   

 Ταπεινή μου γνώμη, για να μη δώσουμε λανθασμένες εικόνες, να μη δώσουμε λανθασμένα μηνύματα, 
που δεν αντικατοπτρίζουν αυτό που σκεφτόμαστε όλοι, και να αποφύγουμε ένα διασυρμό.  Ταπεινή μου γνώμη 
είναι αυτή.  ∆ε νομίζω κανείς να διαφωνεί με το περιεχόμενο αυτών που είχατε πει.  Καλύπτει όλα τα ζητήματα, 
και το τι πρέπει να κάνουν οι θεσμοί και το τι πρέπει να κάνουν όλοι, για να μπορέσει μια ώρα γρηγορότερα να 
τελειώσει αυτό το δράμα και να προχωρήσει ο ελληνικός λαός μπροστά, ατενίζοντας το μέλλον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:    

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι υπάρχει μια σύγχυση.  Εμείς δεν είπαμε να εκδοθεί κάποιο ψήφισμα το οποίο 
θα μπαίνει στην ουσία των ζητημάτων και θα επιχειρεί να εμπλακεί στα εσωτερικά της Ελλάδας.  Είπαμε από 
την αρχή ότι η τοποθέτησή μας θα είναι σε κάποιους συγκεκριμένους άξονες.  Θα καταδικάσουμε τον 
απαράδεκτο τρόπο με τον οποίο η Ευρωπαϊκή Ένωση συμπεριφέρεται στην Ελλάδα, στον ελληνικό λαό, στην 
ελληνική κυβέρνηση, και θα εκφράσουμε τη στήριξη, την αλληλεγγύη μας.  Τίποτε άλλο.  Και θεωρώ ότι, αν 
κάποιος κρίνει πως το κείμενο το οποίο έχει μπροστά του δεν περιορίζεται σε αυτά τα ζητήματα, μπορεί να 
επιφέρει τις οποιεσδήποτε αλλαγές θέλει, για να το διαμορφώσει με τον τρόπο που νομίζει ότι πρέπει να 
διαμορφωθεί.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα, το πρόβλημα είναι ότι, αντί ψήφισμα προς την Ελλάδα, καταδικάζω την Ευρώπη.  

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλουμε να την καταδικάσουμε, κύριε Νεοφύτου.  Η κυπριακή κυβέρνηση είπε ότι στήριξε τα αιτήματα 
της ελληνικής κυβέρνησης.  Και είπε ότι ο τρόπος με τον οποίο ακόμα και σήμερα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 
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 Εννά ’ρτω, κύριε Νεοφύτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν μου επιτρέπετε, αυτό που είπα, να γίνει η επιτροπή, εάν θα προχωρήσουμε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, εγώ θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι ενδεχομένως την ερχόμενη εβδομάδα να χρειάζεται και πάλι 
τη στήριξή μας ο ελληνικός λαός, τη χρειάζεται όμως και αυτή τη στιγμή που δέχεται επιθέσεις από όλες τις 
πλευρές.  ∆έχεται μια απαράδεκτη επίθεση, ώστε να του επιβληθεί η άποψη από έξω, να μην αφεθεί να 
αποφασίσει ο ίδιος απερίσπαστος για το τι θα πράξει.  Κι εμείς θεωρούμε ότι είναι υποχρέωσή μας να 
εκφράσουμε τη στήριξή μας σε οποιοδήποτε λαό δέχεται τέτοια επίθεση, πόσω μάλλον στον ελληνικό λαό.  Και 
δεν καταλαβαίνω γιατί, ενώ όλοι οι υπόλοιποι πρέπει να τοποθετηθούν για την επίθεση που δέχεται ο 
ελληνικός λαός, εμείς ως Κύπρος, ειδικά εμείς η Κύπρος, πρέπει να κλείσουμε το στόμα μας, γιατί «δε θα τη 
βοηθήσουμε, αν τοποθετηθούμε».   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆ιότι δεν μπαίνουμε στα εσωτερικά ζητήματα.  Είναι πολύ απλό, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς λέμε τη δική μας την άποψη, είναι πολύ απλό.  Συμφωνούμε ότι δέχεται απαράδεκτη επίθεση αυτή 
τη στιγμή η Ελλάδα;  Συμφωνούμε ότι επιχειρείται να αλλοιωθεί η βούληση του ελληνικού λαού με τους 
εκβιασμούς και τις επιθέσεις που δέχεται; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως δε συμφωνούμε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ε συμφωνούμε!  Αυτό να πούμε!  Αυτό να πούμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Βαρνάβα.  Μετά ο κ. Βότσης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στην πρώτη μου παρέμβαση... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Τοποθετούμαστε, ξανατοποθετούμαστε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μεγάφωνο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...στην ολομέλεια.  Να αποφασίσουμε δημοκρατικά.  Εξαντλήθηκε το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης θα είναι ο τελευταίος και θα σας καλέσω να αποφασίσετε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, στην πρώτη μου τοποθέτηση σεβάστηκα τη δική σας θέση, ότι 
έπρεπε να τοποθετηθώ μόνο επί της εισηγήσεώς σας, όμως φαίνεται ότι εδώ υπάρχει θέμα και οι συνάδελφοι 
που έχουν ήδη μιλήσει έχουν υπεισέλθει και στην ουσία του θέματος.  Απλά διερωτώμαι:  Κάποιοι που σήμερα 
κόπτονται στην αίθουσα τούτη ότι το ψήφισμα της κυπριακής Βουλής περίπου θα παίξει το σημαντικότερο ρόλο 
στην απόφαση που θα πάρει ο ελληνικός λαός...  Μήπως, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση 
έχει κλείσει τη στρόφιγγα των τραπεζών του ελληνικού κράτους... 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ, με όλο το σεβασμό!  ∆ε διαμαρτυρηθήκατε, όταν μιλούσε 
οποιοσδήποτε άλλος.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ζήτησα το λόγο, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ε, όχι!  Αρχίσατε ήδη να διαμαρτύρεστε, ενώ κάθεστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ολοκληρώστε, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, αλλά, όταν οι εταίροι μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση σκοπίμως έχουν 
σταματήσει την οποιαδήποτε διαπραγμάτευση με την ελληνική κυβέρνηση, αυτό δεν είναι πίεση προς τον 
ελληνικό λαό και υπόδειξη προς τον  ελληνικό λαό και παρέμβαση για το τι θα πρέπει να ψηφίσει ή όχι;  Άρα, 
κύριε Πρόεδρε, κάποιοι να ξεκαθαρίσουν τη θέση τους.  Αυτό που δε θέλουν σε αυτό το σώμα είναι να περάσει 
ένα ψήφισμα που να λέει έστω και τόσο εις βάρος των θεσμών.  Εμείς, κύριε Πρόεδρε, παραμένουμε σταθεροί 
και λέμε ότι πρέπει σήμερα αυτό το σώμα, με την εισήγηση την οποία έχετε βάλει, κύριε Πρόεδρε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Κύριε Αβέρωφ, με όλο το σεβασμό, με όλο το σεβασμό... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γίνεται όπως στην Ελλάδα! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μεταφέραμε το διχασμό της Ελλάδας στην κυπριακή Βουλή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσετε, κύριε Βαρνάβα, παρακαλώ, χωρίς παρεμβάσεις. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα, δεν είπα τίποτε, κύριε Πρόεδρε.  Γιατί διαμαρτύρονται οι συνάδελφοι;  Τη θέση μου λέω και την 
άποψή μου λέω και έχω το κάθε δικαίωμα να την πω.  Όπως εκείνοι εκφράζονται και λεν «δεν πρέπει να 
ψηφίσουμε σήμερα», εγώ λέω «πρέπει».  ∆εν έχω το δικαίωμα;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπέρ του όχι; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Τι υπέρ του όχι, κύριε συνάδελφε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έτσι είναι το ψήφισμά σου! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ποια είναι υπέρ του όχι;  Κύριε συνάδελφε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆εν είναι αυτός ο τρόπος συζήτησης, να παρεμβαίνουμε, την ώρα που μιλά άλλος!  Να ολοκληρώσει ο 
ομιλητής και στη συνέχεια, παρακαλώ, όποιοι έχουν οποιαδήποτε άποψη να παρέμβουν. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εάν διαβάσει κάποιος την πρότασή μας στο τέλος, η τελευταία παράγραφος καλεί τους πάντες να 
σεβαστούν την οποιαδήποτε απόφαση πάρει ο κυρίαρχος ελληνικός λαός.  Εάν αυτό είναι παρέμβαση, τότε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, θα δώσω το λόγο στον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
καθηκόντως και μετά ο κ. Βότσης.   

 Αλλά θέλω να πω το εξής:  Η εισήγησή μου ποιο σκοπό είχε;  Η εισήγησή μου είχε ως στόχο αυτό το 
ψήφισμα να διαμορφωθεί, κατά τρόπο που να εκφράζει όλους, και αυτή είναι η συνήθης κοινοβουλευτική 
πρακτική.  Όταν κατατίθεται ένα ψήφισμα, καλό είναι να παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή, για να επιχειρείται μία συναίνεση.  Αυτό μπορούμε να το κάνουμε στα πλαίσια της σημερινής 
συνεδρίας, στο περιθώριο της σημερινής συνεδρίας με έναν εκπρόσωπο από κάθε κόμμα.  Είναι ζήτημα 
μείζονος εθνικής σημασίας! 

 Κύριε Τορναρίτη, έχετε το λόγο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λέγοντας στην αρχή ότι δε θεωρώ ότι έχει κάποιον εδώ πέρα που αγαπά περισσότερο 
την Ελλάδα από κάποιον άλλο -και είμαι σίγουρος ότι είναι κατανοητό το συγκεκριμένο- την ίδια ώρα λέω ότι η 
ολομέλεια της Βουλής είναι κυρίαρχο σώμα και αποφασίζει για τα του οίκου της.  Επαναφέρω την πρόταση, η 
οποία αναφέρθηκε και από τον κ. Καρογιάν, να υιοθετήσει το σώμα κυρίαρχα, η πλειοψηφία του σώματος, αν 
θέλετε, την εισήγησή σας και την ερχόμενη εβδομάδα, που θα έχουμε καθαρή εικόνα για το τι αποφάσισε ο 
ελληνικός λαός, βεβαίως να στηρίξουμε την Ελλάδα.  Όχι με λόγια και όχι με τακτικισμούς, όπως πολύ σωστά 
είπε ο κ. Ευαγόρου, και αντιστρέφω το συγκεκριμένο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ καταρχάς θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι φοβάμαι ότι ήδη έχουμε αποτύχει στο 
ό,τι προσπαθούμε να πετύχουμε.  ∆ε θεωρώ ότι έχουμε πείσει την κοινή γνώμη ότι είμαστε εδώ και όλοι 
αγαπούμε την Ελλάδα.  Μπορεί να λέμε όλοι ότι αγαπούμε την Ελλάδα, αλλά τουλάχιστον ως σώμα νομίζω δεν 
πετύχαμε το στόχο.  Θα εισηγηθώ το εξής, για να πετύχουμε το στόχο έστω την υστάτη:  Εφόσον, κύριε 
Πρόεδρε, υπάρχει ενώπιόν μας συγκεκριμένη δήλωση που μας καλύπτει όλους, η δική σας, η οποία σήμερα 
στέλνει το μήνυμα ότι όλοι αγαπούμε την Ελλάδα και της συμπαραστεκόμαστε -αναφερθήκατε μέσα και εκάμετε 
την κριτική σας και για την Ευρωπαϊκή Ένωση και για τον τρόπο που συμπεριφέρθηκε, τα έχετε πει- αυτά 
μπορούν να είναι η κοινή συνισταμένη.  Όσο πιο πολύ πάμε να μπούμε στην ουσία… 

 Εγώ βάζω ένα ερώτημα ρητορικό.  Εάν το ερώτημα που κρίνεται να αποφασίσει ο ελληνικός λαός αύριο, 
το “ναι” ή το “όχι”, το βάλουμε μεταξύ μας, θα πάρει πενήντα έξι ψήφους η ίδια απόφαση;  Εγώ προβλέπω ότι 
το αποτέλεσμα θα είναι 50-50 σε αυτή την αίθουσα.  Άρα, λέω, δεν υπάρχει λόγος αυτό το μοίρασμα να το 
επεκτείνουμε και στη Βουλή.  Νομίζω ότι ίσως η λύση του προβλήματος να είναι μόνο στα δικά σας χέρια, που 
μπορείτε διαδικαστικά, αν δεν κάνω λάθος, να αποφύγετε καν να μπει σε ψηφοφορία αυτό το θέμα.  Έχετε 
μπροστά σας ένα ψήφισμα, που ήρθε τώρα ενώπιόν σας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όχι, όχι, δεν είναι τώρα.  Κατετέθη εμπροθέσμως το ψήφισμα! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όποτε έχει κατατεθεί.  Μπορείτε ως Πρόεδρος, αν θέλετε, να το παραπέμψετε, για να το κουβεντιάσουμε 
σε οποιαδήποτε επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όχι.  Υπάρχει αίτημα να κηρυχθεί επείγον, γι’ αυτό το έθεσα.  Είμαι υποχρεωμένος να το θέσω στο 
σώμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ λέω ότι θα μπορούσατε να ευκολύνετε το σώμα με το να παραπέμψετε το θέμα σε επιτροπή, για να 
έχουμε το χρόνο να βρούμε την κοινή συνισταμένη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Είμαι υποχρεωμένος, από τη στιγμή που υπάρχει αίτημα να κηρυχθεί επείγουσα η διαδικασία 
ψηφοφορίας επί του ψηφίσματος, να το θέσω σε ψηφοφορία. 

 Κύριε Συλλούρη, ορίστε, αλλά να τελειώνουμε πλέον! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνουμε.  Αποφασίστε εσείς και βάλτε σε ψηφοφορία, 
κατά την άποψή μου, είτε το αίτημα ότι είναι επείγον και τελειώνουμε τώρα είτε την εισήγησή σας να συζητηθεί 
στο τέλος, που σημαίνει κηρύσσεται επείγον, γίνεται μία διαβούλευση, αν τα εύρουμε, ήβραμε τα, αν όχι, στο 
τέλος ψηφίζεται ή καταψηφίζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

  Λοιπόν, υπάρχει αίτημα όσον αφορά το κατατεθέν ψήφισμα να κηρυχθεί επείγουσα η διαδικασία 
ψηφοφορίας του σήμερα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το ψήφισμα κατατίθεται, κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στο τέλος της διαδικασίας.  Παρακαλώ, 
εάν υπάρχει ανταπόκριση θετική στην εισήγησή μου, οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι να ορίσουν 
εκπροσώπους για μία διαβούλευση επί του περιεχομένου του ψηφίσματος προς το σκοπό διαμόρφωσης του 
ψηφίσματος. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατανοητή η θέση σας, αλλά είναι ξεκάθαρη και η διαφωνία όσων δεν ψήφισαν να 
κηρυχθεί επείγον και, αφού ήδη συζητούμε πέραν της μισής ώρας μπαίνοντας και στην ουσία, όχι μόνο στο 
διαδικαστικό, θεωρώ ότι μπορεί να μπει αυτή τη στιγμή το ψήφισμα σε ψηφοφορία.  Αν υπάρχουν τροπολογίες 
επί του ψηφίσματος, να γίνουν, αν δεν υπάρχουν, να τοποθετηθούμε, για να τελειώνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όχι.  Η απόφασή μου είναι να παραμείνει στο τέλος της διαδικασίας, όπως είπα.  Επήρα την απόφαση, 
αυτή είναι η απόφαση! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε δικαιούμαστε να ζητήσουμε να μπει σε ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Θα μπει σε ψηφοφορία.  Λέω ότι τη διαδικασία και την ημερήσια διάταξη την καθορίζει ο Πρόεδρος της 
Βουλής και έχω καθορίσει ότι αυτό το ψήφισμα θα έρθει με την ολοκλήρωση της σημερινής ημερησίας 
διάταξης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Φρονώ ότι θα μπορούσαμε να το κάμναμε τώρα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Όλα μπορούν να γίνουν, αλλά υπάρχουν θέματα στα οποία παίρνει αποφάσεις ο Πρόεδρος της Βουλής! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …ή να ρωτούσατε την ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι η δική σας η πρόταση θα είχε αξία, αν υπήρχε συναίνεση να 
κηρυχθεί επείγον, άρα να υπάρχει και τάση συναίνεσης επί του περιεχομένου.  Ήταν πολύ σοφή η πρότασή 
σας.  Απ’ εκεί και πέρα, όταν γίνεται ψηφοφορία και απορρίπτεται ουσιαστικά να κηρυχθεί επείγον, αναμένετε 
από τα άλλα κόμματα να τοποθετηθούν υπέρ με οποιαδήποτε αλλαγή γίνει επί της ουσίας;  Άρα, θεωρώ ότι 
καθυστερούμε αχρείαστα και μπορεί να αλλοιωθεί και η βούληση της Βουλής τεχνητά και εισηγούμαι να βάλετε 
το ψήφισμα τώρα για ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Να μου επιτραπεί να πω ότι δε συμφωνώ με το επιχείρημά σας, ότι δηλαδή, επειδή υπήρξε άρνηση να 
κηρυχθεί επείγον από ορισμένο αριθμό συναδέλφων, αυτό σημαίνει ότι δεν μπορούν να έχουν άποψη επί του 
περιεχομένου του ψηφίσματος.  Εγώ επαναλαμβάνω την έκκλησή μου.  Επαναλαμβάνω την έκκλησή μου να 
γίνει κάθε προσπάθεια να διαμορφωθεί ένα ομόφωνο ψήφισμα.  Αφορά τον ελληνικό λαό, αφορά την Ελλάδα, 
με την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία και ο κυπριακός ελληνισμός διατηρεί όλως ιδιαίτερες σχέσεις. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε έτοιμοι να δεχθούμε την πρότασή σας και να υποχωρήσουμε σε κάποια 
ζητήματα σε μια προσπάθεια να βρεθεί κοινή συνισταμένη.  Όμως νομίζω ότι είναι καλά να υποβάλετε το 
ερώτημα στα κόμματα τα οποία έχουν διαφωνήσει.  Είναι έτοιμα να συμμετάσχουν σε μια τέτοια διαδικασία;  Αν 
ναι, καλώς, να κάμουμε την προσπάθεια.  Αν δεν είναι έτοιμα, δεν αξίζει τον κόπο να κάμουμε την προσπάθεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Συμφωνώ. 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι υπό μία προϋπόθεση, ότι θα είναι ένα ψήφισμα στήριξης στον 
ελληνισμό, όχι ένα ψήφισμα υπέρ του “όχι”, που είναι καταστροφικό για την Ελλάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αυτό είναι προφανές.  ∆εν τίθεται θέμα να τοποθετηθεί η Βουλή υπέρ του τι θα πράξει ο ελληνικός λαός 
στο δημοψήφισμα. 

 Ναι, κύριε Νικολαΐδη.   

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι συν τοις άλλοις υποτιμούμε και τους εαυτούς μας.  Εάν αυτή η 
Βουλή, εάν αυτό το υπέρτατο πολιτικό σώμα, το νομοθετικό σώμα, οι εκπρόσωποι του λαού δεν είναι σε θέση 
να καταλήξουν σε ένα κείμενο πολιτικό, γιατί περί αυτού πρόκειται…  ∆ε βρισκόμαστε σήμερα προ της ανάγκης 
να εγκρίνουμε ένα ψήφισμα το οποίο θα μας εκφράζει συναισθηματικά όλους.  Όλοι μας έχουμε ασφαλώς τα 
αισθήματα και τα συναισθήματα απέναντι στην Ελλάδα.  Εκείνο που καλούμαστε να κάνουμε είναι να 
διαμορφώσουμε ένα κείμενο πολιτικό και, ναι, πρέπει να πιστώσουμε τους εαυτούς μας με τη δυνατότητα και 
την ικανότητα να δράσουμε κατά τρόπο ώριμο και όχι κατά τρόπο που να βλάψει τα δικά μας εθνικά 
συμφέροντα στο βαθμό εν πάση περιπτώσει που δεν ταυτίζονται με αυτά της Ελλάδας.  Άρα, εγώ πιστεύω ότι 
είμαστε σε θέση, εάν υπάρχει επιθυμία, να καταλήξουμε σε ένα ψήφισμα το οποίο και τα πολιτικά μηνύματα να 
στέλνει, χωρίς να βλάπτει αυτόν που δεν πρέπει να βλάψουμε, και που όλοι είμαστε σε θέση να κατανοήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Προδρόμου και ο κ. Παπαδόπουλος, που προηγείται, αν θέλει να πάρει το λόγο. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα κομματικής αντιδικίας, δεν πρέπει να είναι.  ∆υστυχώς, έγινε.  ∆ε θα 
αποδείξουμε, την ώρα που η Ελλάδα κρέμεται από μια κλωστή, πόσο εμείς είμαστε ηθικοί ή σωστοί.  
Προσωπικά, με προβληματίζει πολύ ως πρόσωπο, άσχετα από το τι λέει το κόμμα μου, με το οποίο βεβαίως 
συμφωνώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Όχι να επανέλθουμε στο θέμα.  Η διαδικασία είναι…  Έκαμα μία πρόταση.  Παρακαλώ! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ποια διαδικασία, κύριε Πρόεδρε;  Εδώ λέει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, με όλο το σεβασμό! 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εδώ λέει ότι η Ευρώπη δεν έχει δημοκρατία!  Αυτό θέλουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με όλο το σεβασμό, ελήφθη η απόφαση.  Τώρα έχω εισηγηθεί να υπάρξει μία διακομματική επιτροπή.  
Εάν αυτή η πρόταση γίνεται αποδεκτή, καλώς, αν δε γίνεται… 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, επί του διαδικαστικού μόνο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε για ένα κοινό ψήφισμα στη βάση της δικής σας 
δήλωσης.  ∆εν είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε πάνω σε αυτό το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους να ορίσουν αντιπρόσωπο και να αποσυρθούν οι 
εκπρόσωποι των κομμάτων, για να διαβουλευθούν επί του ψηφίσματος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ωραία, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παπαδόπουλος και ο Συναγερμός έχουν δηλώσει ότι στη βάση του κειμένου της 
Ε∆ΕΚ δεν μπορεί να υπάρξει συναίνεση.  Οι υπόλοιπες πλευρές δεν αρκούνται με τη δική σας δήλωση.  
∆ηλαδή θα το αναβάλουμε, απλώς για να το αναβάλουμε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποφάσισε ο Πρόεδρος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Μιχαηλίδη! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, πόση ώρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εγώ πρέπει να σας πω ότι δε θα πάψω να ενεργώ μέχρι την τελευταία στιγμή, για να υπάρξει 
συναίνεση, αν είναι δυνατό.  Και η πρόθεσή μου είναι να ολοκληρώσουμε τη νομοθετική εργασία και να καλέσω 
σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων, για να γίνει προσπάθεια.  Τουλάχιστον να γίνει προσπάθεια!  
Εάν αποτύχουμε, να γίνει ψηφοφορία, όπως ορίζει η διαδικασία.  

 Ο κ. Καρογιάν είναι ο τελευταίος που θα πάρει το λόγο επί της διαδικασίας αυτής.  Έχουμε εξαντληθεί! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ αντιλαμβάνομαι ότι οι προθέσεις είναι πολύ σωστές και οι δικές σας και νομίζω 
όλων των συναδέλφων.  Μπορώ όμως να ρωτήσω κάτι;  Σε αυτή τη φάση, σε αυτή τη λεπτή καμπή δε θα 
έπρεπε ομόθυμα όλοι στη βάση μιας δήλωσης την οποία είχατε κάμει…  ∆εν άκουσα κανένα συνάδελφο από 
καμιά πλευρά να πει ότι διαφωνεί.  Άρα λοιπόν εγώ λέω η δήλωσή σας, που ήταν και σοφή και συγκροτημένη, 
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μπορεί να αποτελέσει ουσιαστικά το πρώτο ισχυρό μήνυμα ενός θεσμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που είναι 
η Βουλή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Άντρο μου, με την άδειά σας, και εγώ προσπαθώ να δώσουμε μια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αγαπητέ κύριε Καρογιάν, έχουμε πάρει απόφαση πλέον.  ∆ηλαδή… 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Ωραία.  Εν τοιαύτη περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, εγώ λέω τουλάχιστον από την πλευρά μου πως δε θέλω 
να εκληφθεί η δική μου τοποθέτηση ότι ήταν τοποθέτηση για συζήτηση για θέματα που αφορούν την Ελλάδα.  
Σε ό,τι με αφορά, πιστεύω ότι είναι θέμα σεβασμού προς το δικαίωμα ετυμηγορίας του ελληνικού λαού, που θα 
εκφραστεί την Κυριακή.  Αυτά που είπατε εκφράζουν τη δική μου θέση μέχρι την Κυριακή.  Από τη ∆ευτέρα και 
μετά είμαι έτοιμος να συζητήσω όσα σκληρά ψηφίσματα μπορεί να υπάρξουν.  Τότε θα είναι η ώρα της 
Βουλής, θα είναι η ώρα του κυπριακού λαού, θα είναι η ώρα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να στηρίξει έμπρακτα 
και όχι ρητορικά ή προσχηματικά την ελληνική κυβέρνηση και τον ελληνικό λαό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό σε όλους, ακούσαμε πολλά, δεν αντιδρούμε, γιατί δε θέλουμε να ρίξουμε λάδι στη 
φωτιά.  Ακούμε πολλά προκλητικά σχόλια, που γίνονται από τα απέναντι έδρανα.  ∆εν απαντούμε ούτε 
θέλουμε να απαντήσουμε.  Εμείς είπαμε κάτι πολύ απλό.  Θεωρούμε εμείς, ως κόμμα, ότι αυτή τη στιγμή ο 
ελληνικός λαός δέχεται μία απαράδεκτη, προκλητική επίθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, εντάξει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όι, εννά πω με ποιο όρο εμείς δεχόμαστε να γίνει η επιτροπή που λέτε!  ∆ε συμφωνώ να μείνουμε μετά 
από την ολομέλεια ή σε σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων, για να κάμουμε προσπάθεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

Ωραία, μπορεί να γίνει τώρα.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς είμαστε έτοιμοι στη βάση της δικής σας της πρότασης να συμμετάσχουμε θέτοντας δύο 
προϋποθέσεις.  Η μια προϋπόθεση είναι να καταδικάσουμε την απαράδεκτη επίθεση που γίνεται ενάντια στον 
ελληνικό λαό και την προσπάθεια αλλοίωσης της βούλησης του ελληνικού λαού και η δεύτερη να εκφράσουμε 
την αλληλεγγύη μας, δίχως να μπαίνουμε, επαναλαμβάνω, στα ζητήματα που είναι αποκλειστικά δικαίωμα του 
ελληνικού λαού να αποφασίσει.  Αυτή είναι η ξεκάθαρη τοποθέτησή μας.  Εάν λοιπόν εννά γίνει μια σύσκεψη 
πάνω σε αυτή τη βάση, να την κάμουμε.  ∆ιαφορετικά, εμείς δεν είμαστε έτοιμοι να προχωρήσουμε.  Και η 
παράκλησή μου είναι να ερωτηθούν όλοι, αφού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Νομίζω αυτό δεν πρέπει να γίνει εδώ, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, μα δε δέχονται, κύριε Πρόεδρε!  Θα είναι άσκοπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ας γίνει στη συνάντηση που θα κάμετε.  Υπάρχουν διατυπώσεις και διατυπώσεις, όπου μπορεί αυτό 
που έχετε πει, για παράδειγμα, να διατυπωθεί.  Λοιπόν, εάν υπάρχει συμφωνία, παρακαλώ τα κόμματα να 
ορίσουν εκπρόσωπο και να αποσυρθούν, μέχρι να φτάσουμε στη νομοθετική εργασία, ειδάλλως θα μπει στην 
ψηφοφορία στο τέλος. 

 Προχωρούμε με το Κεφάλαιο Πρώτο: Νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και 
τιτλοφορείται «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014». 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα ζητά μια εβδομάδα αναβολή, γιατί υπάρχουν κάποια ζητήματα που χρήζουν 
περαιτέρω μελέτης και διευκρινίσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω την άποψη ότι, δεδομένου ότι πρόκειται περί ενός πολύπλοκου και σημαντικού νομοσχεδίου, είναι 
δικαιολογημένο το αίτημα.  Ούτως ή άλλως δε βλέπω να υπάρχει ένσταση.  Συνεπώς, αναβάλλεται για την 
επόμενη συνεδρία της Βουλής, δηλαδή για την ερχόμενη Πέμπτη. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επανέρχομαι στο προηγούμενο θέμα.  Εμείς έχουμε υποδείξει τον κ. Λουκαΐδη, για να 
μας εκπροσωπήσει.  Για την Ε∆ΕΚ αντιλαμβάνομαι είναι ο κ. Νικολαΐδης.  Να μας πουν αν θα πάει κάποιος 
από τα άλλα κόμματα, για να ξέρουμε αν θα γίνει αυτή η δουλειά.  ∆ιαφορετικά να προχωρήσουμε με την 
ψήφιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Ναι, εντάξει, να ορίσουν.  Από πλευράς ∆ημοκρατικού Κόμματος;  Από πλευράς ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού;   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο κ. Προδρόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, αντιλαμβάνομαι.   

 Ο κ. Κουτσού.   

 Ωραία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

  Κύριε Πρόεδρε, έχω το δικαίωμα να μη συμμετάσχω σ’ αυτή την επιτροπή, γιατί θεωρώ ότι αυτή η 
διαδικασία είναι ατελέσφορη, άχρηστη, αντικαταστατική και δε θα φέρει κανένα αποτέλεσμα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) 
∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 2013». 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Γι’ αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, ζητούμε μια βδομάδα αναβολή, γιατί προέκυψε ένα θέμα όσον αφορά 
κάποια προγράμματα ιδιωτικών κολεγίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προκοπίου. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 
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Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι αδυνατώ να αντιληφθώ τους λόγους για τους οποίους ζητείται από 
το ∆ΗΚΟ η αναβολή μιας εβδομάδας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα φέρετε ένσταση. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ε θα φέρω ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αλλά θα εξακολουθήσω να αδυνατώ, μέχρι την ερχόμενη Τρίτη, να βρω τους λόγους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Παρά το γεγονός της άγαρμπης συμπεριφοράς απέναντι στο δικό μας αίτημα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Της περασμένης εβδομάδας. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Της περασμένης εβδομάδας, εμείς θα σεβαστούμε το αίτημα για αναβολή, αλλά την ερχόμενη ολομέλεια 
ξεκινάτε την από την προηγούμενη ημέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από την προηγούμενη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, αντί στις εννιά το πρωί, να ξεκινήσουμε από τις οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, σωστό. 

 Λοιπόν, αναβάλλεται το υπ’ αριθμόν 2 θέμα για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής, αλλά δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας ∆ιαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να διέπονται από τις διατάξεις του, εκτός από τα πιστωτικά 
ιδρύματα που έλαβαν ή αναμένεται να λάβουν κεφαλαιακή ενίσχυση με βάση τον περί της Αναδιάρθρωσης 
Χρηματοοικονομικών Οργανισμών Νόμο, και πιστωτικά ιδρύματα που η Κυπριακή ∆ημοκρατία συμμετέχει στην 
ιδιοκτησιακή τους δομή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας ∆ιαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

στην Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης  
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 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης   

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου, καθώς και ο πρόεδρος και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Μονάδας ∆ιαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να διέπονται από τις διατάξεις του, εκτός από τα πιστωτικά ιδρύματα που έλαβαν ή 
αναμένεται να λάβουν κεφαλαιακή ενίσχυση με βάση τον περί της Αναδιάρθρωσης Χρηματοοικονομικών 
Οργανισμών Νόμο, και πιστωτικά ιδρύματα που η Κυπριακή ∆ημοκρατία, δυνάμει των διατάξεων 
οποιασδήποτε άλλης νομοθεσίας, συμμετέχει στην ιδιοκτησιακή τους δομή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία έχει 
συσταθεί Μονάδα ∆ιαχείρισης στο Υπουργείο Οικονομικών, με αρμοδιότητα τη διαχείριση της συμμετοχής της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ιδιοκτησιακή δομή των πιστωτικών ιδρυμάτων που έχουν λάβει κεφαλαιακή 
ενίσχυση με βάση τις διατάξεις του περί της Αναδιάρθρωσης Χρηματοοικονομικών Οργανισμών Νόμου.  Η εν 
λόγω Μονάδα ∆ιαχείρισης μέχρι σήμερα διαχειρίζεται τη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ (ΣΚΤ) μετά την αναδιάρθρωση και ανακεφαλαιοποίηση του συνεργατικού 
πιστωτικού τομέα με ποσό ύψους €1,5 δις και την απόκτηση του 99% του μετοχικού κεφαλαίου της ΣΚΤ από το 
κράτος.  

 Με βάση τα ίδια στοιχεία η Μονάδα ∆ιαχείρισης, για σκοπούς ίσης μεταχείρισης μεταξύ των πιστωτικών 
ιδρυμάτων στα οποία μέτοχος είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία και για σκοπούς αποτελεσματικότερης 
παρακολούθησης της οικονομικής τους κατάστασης, εισηγήθηκε όπως η νομοθεσία που ρυθμίζει τη συμμετοχή 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ιδιοκτησιακή δομή πιστωτικών ιδρυμάτων καλύπτει και τις περιπτώσεις που 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει καταστεί μέτοχος σε άλλα πιστωτικά ιδρύματα δυνάμει οποιασδήποτε άλλης 
νομοθεσίας.   

 Λαμβανομένου υπόψη των πιο πάνω, στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της 
επιτροπής ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι με το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
προτείνεται όπως ο ΟΧΣ υπαχθεί στη Μονάδα ∆ιαχείρισης, ώστε να διέπεται από τις διατάξεις της εν λόγω 
νομοθεσίας και συνεπακόλουθα να εφαρμόζει τις οδηγίες και τις κατευθυντήριες γραμμές της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, οι οποίες πρέπει να τηρούνται από όλα τα πιστωτικά ιδρύματα που υπόκεινται στον 
έλεγχό της.        

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος δήλωσε, με την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας η Μονάδα 
∆ιαχείρισης θα συμμετέχει ως παρατηρητής στις συνεδρίες του διοικητικού συμβουλίου του ΟΧΣ.     

 Ο πρόεδρος του ΟΧΣ δεν εξέφρασε οποιαδήποτε διαφωνία σε σχέση με την προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας ∆ιαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το θέμα με αριθμό 5 τιτλοφορείται «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Θέσπιση προσωρινών διατάξεων για την αναστολή της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος 

του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης 

 Πρόδρομος Προδρόμου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση προσωρινών διατάξεων για την αναστολή της 
εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμου.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η μη διεξαγωγή για το έτος 2015 της γραπτής εξέτασης, που διεξάγεται κατά το τελευταίο τετράμηνο 
κάθε έτους από ειδική επιτροπή, για την πλήρωση θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις 
οποίες εφαρμόζεται ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμος, λόγω της εφαρμογής της πολιτικής για 
αναστολή πλήρωσης όλων των κενών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία. 
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2. Η μη κατάθεση των καταλόγων θέσεων που πρέπει να κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κάθε έτος αναφορικά με θέσεις που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου. 

3. Ο καθορισμός της ακολουθητέας διαδικασίας πλήρωσης θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία οι 
οποίες εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμου, στην περίπτωση που αυτές θα αποπαγοποιηθούν με βάση την καθορισθείσα 
διαδικασία στον κρατικό προϋπολογισμό του 2015, καθώς και την ειδική νομοθεσία για την απαγόρευση 
πλήρωσης κενών θέσεων στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα.  

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, οι πιο πάνω ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες, αφενός, λόγω 
της εφαρμογής του μέτρου της αναστολής πλήρωσης όλων των θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία 
(πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής), που έχει περιληφθεί στους κρατικούς 
προϋπολογισμούς των τελευταίων τεσσάρων ετών, και, αφετέρου, λόγω της απαγόρευσης πλήρωσης όλων 
των κενών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία βάσει των διατάξεων της ειδικής, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
νομοθεσίας για την απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, είτε 
η απαγόρευση αυτή αφορά θέσεις πρώτου διορισμού είτε θέσεις πρώτου διορισμού και προαγωγής είτε θέσεις 
προαγωγής.  

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε περίπτωση που κάποιες θέσεις θα αποπαγοποιηθούν κατά τη διάρκεια 
του 2016 βάσει της ειδικά προβλεπόμενης διαδικασίας, η διαδικασία πλήρωσης των θέσεων αυτών θα γίνει ως 
ακολούθως: 

1. Οι υποψήφιοι θα υποβληθούν σε γραπτή εξέταση, η οποία μπορεί να είναι κοινή με την εξέταση άλλων 
ομοειδών θέσεων ή ξεχωριστή εξέταση, όπως ήθελε σχετικά αποφασιστεί από την ειδική επιτροπή, σε 
συνεννόηση με τον οικείο προϊστάμενο τμήματος στο οποίο ανήκει η υπό πλήρωση θέση. 

2. Τα εξεταζόμενα θέματα και η ύλη της γραπτής εξέτασης θα καθορίζονται από την ειδική επιτροπή, σε 
συνεννόηση με τον οικείο προϊστάμενο τμήματος στο οποίο ανήκει η υπό πλήρωση θέση. 

3. Η ειδική επιτροπή θα αναθέτει στην Υπηρεσία Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού την 
ευθύνη της διεξαγωγής της γραπτής εξέτασης, την ετοιμασία των δοκιμίων, καθώς και την εξαγωγή των 
αποτελεσμάτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ειδικές διατάξεις για αναστολή της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του Νόμου και για την προσωρινή 
εισαγωγή άλλων διατάξεων για την πλήρωση θέσεων που θα εξαιρεθούν από την αναστολή πλήρωσής τους.  
Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το θέμα με αριθμό 6 τιτλοφορείται «Οι περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Τύπου Αίτησης, Τελών 
Αξιολόγησης και Ανανέωσης Εξουσιοδότησης Οργανισμών Ελέγχου και Εξουσιών ∆ιευθυντή) Κανονισμοί του 
2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό των κανονισμών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις σε σχέση με τον τύπο της αίτησης και τα τέλη που καταβάλλονται για την αξιολόγηση των 
οργανισμών οι οποίοι υποβάλλουν αίτηση, για να δύναται να δραστηριοποιηθούν στον τομέα του περιοδικού 
ελέγχου των δοχείων υγραερίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Τύπου Αίτησης, Τελών Αξιολόγησης και 

Ανανέωσης Εξουσιοδότησης Οργανισμών Ελέγχου και Εξουσιών ∆ιευθυντή) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Νίκος Νουρής    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 29 Ιουνίου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γενικού 
Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ, 
της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ, καθώς και εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ, της Ένωσης Τραπεζικών Υπαλλήλων 
Κύπρου και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  Το Υπουργείο Οικονομικών, η ΣΕΚ, η ∆ΕΟΚ, η 
Παγκύπρια Ομοσπονδία Ανεξαρτήτων Συντεχνιών, η Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών 
Κύπρου, η ΠΟΒΕΚ και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.  Περαιτέρω, η ΟΕΒ και ο Σύνδεσμος  Ασφάλειας και Υγείας Κύπρου, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν και δεν εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής, διεμήνυσαν γραπτώς στην επιτροπή ότι 
συμφωνούν με τους προτεινόμενους κανονισμούς.  

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 9 του 
περί Πετρελαιοειδών Νόμου, είναι ο καθορισμός του τύπου της αίτησης και των τελών που πρέπει να 
καταβάλλονται για την αξιολόγηση των οργανισμών οι οποίοι με βάση τον πιο πάνω νόμο υποβάλλουν αίτηση 
στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, για να εξουσιοδοτηθούν ως οργανισμοί ελέγχου, ώστε αυτοί να δύναται να 
δραστηριοποιηθούν στον τομέα του περιοδικού ελέγχου των δοχείων υγραερίου.  Περαιτέρω, με τους 
κανονισμούς προτείνεται ο καθορισμός των τελών ανανέωσης των εν λόγω εξουσιοδοτήσεων, καθώς και οι 
εξουσίες του διευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας να τροποποιεί με γνωστοποίησή του το έντυπο 
της πιο πάνω αίτησης και τη διάρκεια ισχύος των εξουσιοδοτήσεων που παραχωρεί. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα τέλη που προτείνεται να 
καθοριστούν για τους πιο πάνω σκοπούς καλύπτουν το διοικητικό κόστος του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας σύμφωνα με οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών, με το οποίο προηγήθηκε σχετική διαβούλευση. 

 Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία, αναφορικά με τον προτεινόμενο καθορισμό τελών ζητήθηκε και 
λήφθηκε η έγκριση της Τεχνικής Επιτροπής Αναθεώρησης Τελών και ∆ικαιωμάτων του Γενικού Λογιστηρίου 
της ∆ημοκρατίας σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Λογιστικής και ∆ημοσιονομικής ∆ιαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της ∆ημοκρατίας Νόμου. 
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 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν 
με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών των προτεινόμενων 
κανονισμών τέθηκε ενώπιον της επιτροπής επιστολή του Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης με την οποία 
υποδεικνύεται ότι στην αίτηση για εξουσιοδότηση υποψήφιου οργανισμού ως οργανισμού ελέγχου, η οποία 
περιλαμβάνεται ως παράρτημα στους κανονισμούς, γίνεται αναφορά σε πρότυπα τα οποία είτε έχουν 
αποσυρθεί είτε έχουν αντικατασταθεί με νέα.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω υποδείξεις, 
σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας υπέβαλαν στην επιτροπή 
διαμορφωμένο κείμενο των υπό συζήτηση κανονισμών.  Ειδικότερα, με βάση την πιο πάνω υπόδειξη, στην εν 
λόγω αίτηση όπου γίνεται αναφορά σε πρότυπα εισηγούνται να περιλαμβάνεται σχετική πρόνοια ότι θα 
ισχύουν τα πρότυπα όπως αυτά εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται, καθώς και οποιοδήποτε άλλο 
αναγνωρισμένο πρότυπο γίνεται αποδεκτό από το διευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί έχουν 
τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Για τα θέματα με αριθμούς 7 και 8 υπάρχει κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του νομοσχεδίου και 
το σκοπό των κανονισμών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για το θέμα 7:  Καθορισμός της προθεσμίας εντός της οποίας η Πολεοδομική Αρχή θα εκφέρει τις 
απόψεις της, σε περίπτωση υποβολής αιτήματος προς αυτή για τη λήψη προκαταρκτικών απόψεων σε σχέση 
με προτιθέμενη ανάπτυξη ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Για το θέμα 8: Εκσυγχρονισμός ορισμένων διατάξεων των βασικών κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και για τους κανονισμούς «Οι περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Νίκος Νουρής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Απριλίου, στις 28 Μαΐου και στις 24 Ιουνίου 2015.  Στις 
δύο πρώτες συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΕΤΕΚ, 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών και του Συνδέσμου Επιστημόνων 
Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου.  Το Υπουργείο Οικονομικών, το Πολεοδομικό Συμβούλιο, ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων, ο Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων και η ∆ιεθνής 
Ομοσπονδία Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
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συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ώστε να 
καθοριστεί η προθεσμία εντός της οποίας η Πολεοδομική Αρχή θα εκφέρει τις απόψεις της, σε περίπτωση 
υποβολής αιτήματος προς αυτή για τη λήψη προκαταρκτικών απόψεων σε σχέση με προτιθέμενη ανάπτυξη 
ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Ειδικότερα, με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Προβλέπεται η έκφραση των προκαταρκτικών απόψεων της Πολεοδομικής Αρχής εντός προθεσμίας 
ενός μηνός από τη λήψη από αυτή σχετικού αιτήματος, σε περίπτωση που αυτό αφορά την ερμηνεία 
σχεδίου ανάπτυξης, σχεδιασμένο οδικό δίκτυο ή άλλες παρόμοιες πληροφορίες. 

2. Προβλέπεται η έκφραση των προκαταρκτικών απόψεων της Πολεοδομικής Αρχής εντός προθεσμίας 
τριών μηνών από τη λήψη από αυτή σχετικού αιτήματος ή μεγαλύτερης προθεσμίας η οποία θα 
καθορίζεται γραπτώς από την Πολεοδομική Αρχή, με τη σύμφωνη γνώμη του αιτητή, σε περίπτωση που 
για την εν λόγω έκφραση απόψεων απαιτείται περαιτέρω μελέτη ή επιτόπια επίσκεψη. 

 Σκοπός των υπό εξέταση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 86 του περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) Κανονισμών, 
ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις τους. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις στους πιο πάνω αναφερόμενους βασικούς κανονισμούς: 

1. Εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που η προθεσμία έκφρασης των πιο πάνω 
αναφερόμενων προκαταρκτικών απόψεων σε σχέση με την ανάπτυξη ακίνητης ιδιοκτησίας καθοριστεί 
στους τρεις τουλάχιστον μήνες και το σχετικό αίτημα που υποβλήθηκε αποσυρθεί γραπτώς εντός είκοσι 
ημερών από την ημερομηνία της υποβολής του, θα κατακρατείται από την Πολεοδομική Αρχή ποσοστό 
είκοσι τοις εκατό (20%) επί των δικαιωμάτων που καταβλήθηκαν και θα επιστρέφεται το υπόλοιπο στον 
αιτητή. 

2. Εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που η Πολεοδομική Αρχή δεν εκφράσει τις πιο 
πάνω αναφερόμενες προκαταρκτικές της απόψεις εντός της καθορισμένης προθεσμίας και ο αιτητής την 
ειδοποιήσει γραπτώς ότι δεν ενδιαφέρεται πλέον για τη λήψη των απόψεών της, επίσης θα 
κατακρατείται από την εν λόγω Αρχή ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%) επί των δικαιωμάτων που 
καταβλήθηκαν και θα επιστρέφεται το υπόλοιπο στον αιτητή. 

3. Εισάγονται δικαιώματα σε σχέση με την αδειοδότηση νέου τύπου αναπτύξεων ακίνητης ιδιοκτησίας και 
τη χορήγηση περιγραφικών πληροφοριών που αφορούν τις εκκρεμούσες, χορηγηθείσες ή 
απορριφθείσες πολεοδομικές αιτήσεις ανά διοικητική περιοχή δήμου ή/και κοινότητας. 

4. Μειώνεται το ύψος των δικαιωμάτων που καταβάλλονται για την εκ νέου χορήγηση πολεοδομικής 
άδειας, όταν η ισχύς της έχει λήξει χωρίς να ανανεωθεί και το πολεοδομικό και αναπτυξιακό καθεστώς 
της ιδιοκτησίας δεν έχει διαφοροποιηθεί στο μεσοδιάστημα κατά τρόπο που να μην επιτρέπεται η 
χορήγηση άδειας με τα ίδια σχέδια, τους ίδιους όρους και την ίδια χρήση ως η αρχική άδεια.  

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, ο καθορισμός με ακρίβεια των χρονικών πλαισίων που διέπουν την εξέταση 
αιτήματος προς την Πολεοδομική Αρχή για τη λήψη προκαταρκτικών απόψεων σε σχέση με προτιθέμενες 
αναπτύξεις ακίνητης ιδιοκτησίας κρίθηκε αναγκαίος, ώστε να καλυφθεί το νομοθετικό κενό που διαπιστώθηκε 
στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σε σχέση με την ικανοποίηση του περί δίκαιου αισθήματος 
προσώπου που αιτείται της λήψης προκαταρκτικών απόψεων και η αίτησή του εκκρεμεί επί μακρόν, χωρίς να 
εξεταστεί επί της ουσίας της από την Πολεοδομική Αρχή.  Η εν λόγω ρύθμιση, με βάση τα ίδια στοιχεία, 
προτείνεται, λαμβάνοντας υπόψη τα συμπεράσματα, τις συστάσεις και τις εισηγήσεις της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως, όπως αυτά διατυπώθηκαν κατά την εξέταση σχετικού παραπόνου που υποβλήθηκε σ’ αυτήν 
αναφορικά με την εξέταση αιτήσεων από την Πολεοδομική Αρχή με τις οποίες ζητούνται οι προκαταρκτικές της 
απόψεις.  Συναφώς, η εν λόγω αξιωματούχος εισηγήθηκε την προσθήκη πρόνοιας στους υπό αναφορά 
βασικούς κανονισμούς, η οποία υιοθετήθηκε και περίληφθηκε στους υπό συζήτηση κανονισμούς, ώστε να 
καθίσταται δυνατή η επιστροφή των καταβληθέντων δικαιωμάτων στα ενδιαφερόμενα πρόσωπα, σε 
περίπτωση που η προθεσμία εξέτασης του αιτήματός τους για προκαταρκτικές απόψεις παρέλθει δίχως αυτές 
να τους διαβιβαστούν. 

 Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, οι προκαταρκτικές απόψεις δεν υποκαθιστούν την 
πολεοδομική άδεια ούτε και δεσμεύουν την απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής σε σχέση με αίτηση που θα 
υποβληθεί σε μεταγενέστερο στάδιο.  Παράλληλα, όπως επίσης αναφέρεται στα στοιχεία που κατατέθηκαν 
στην επιτροπή, η προτεινόμενη αναθεώρηση των δικαιωμάτων που καταβάλλονται δυνάμει των βασικών 
κανονισμών κρίθηκε αναγκαία, ώστε αυτά να είναι αντιπροσωπευτικά των υπηρεσιών που παρέχονται.   
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 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών από την επιτροπή, την τελευταία 
απασχόλησε ιδιαίτερα η διάταξη της ισχύουσας βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία οι προκαταρκτικές 
απόψεις δε δεσμεύουν την απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής σε σχέση με αίτηση για πολεοδομική άδεια που 
θα υποβληθεί σε μεταγενέστερο στάδιο, γι’ αυτό και ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από τον 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών για ζητήματα που άπτονται της εφαρμογής της εν λόγω διάταξης. 

 Παράλληλα, παρατηρήσεις και επιφυλάξεις για την εν λόγω διάταξη διατυπώθηκαν και από τους 
εκπροσώπους του ΕΤΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών και του 
Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, οι οποίοι παρευρέθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής και εξέθεσαν τις απόψεις τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
αποφάσισε να διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να εισαχθεί σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα 
με την οποία οι προκαταρκτικές απόψεις θα δεσμεύουν για χρονική περίοδο ενός έτους την απόφαση της 
Πολεοδομικής Αρχής σε σχέση με πολεοδομική αίτηση που θα υποβληθεί σε μεταγενέστερο στάδιο, υπό την 
προϋπόθεση ότι η δέσμευση της εν λόγω Αρχής θα αίρεται σε περίπτωση σύγκρουσής της με τις πρόνοιες του 
εφαρμοστέου κατά περίπτωση σχεδίου ανάπτυξης. 

 Όλες οι πλευρές που παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προνοιών του νομοσχεδίου και των κανονισμών.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, καθώς και 
των κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015», και την έγκριση των κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωρούμε τώρα με την έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το θέμα με αριθμό 9 τιτλοφορείται «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2015».  Είναι πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις ώστε, υπό προϋποθέσεις, τα αδέλφια δύο μεγαλύτερων αδελφών, εκ των οποίων ο ένας 
υπηρέτησε πραγματική θητεία τουλάχιστον δεκαπέντε μηνών στην Εθνική Φρουρά, να διατηρούν το δικαίωμα 
ένταξής τους στους υπόχρεους μειωμένης θητείας για λόγους υγείας ή για ειδικούς οικογενειακούς ή 
οικονομικούς λόγους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για την πρόταση νόμου «Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, προεδρεύων Κώστας Κώστα 

 Σωτήρης Σαμψών Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τους βουλευτές κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου και Γεώργιο Προκοπίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Ιουνίου 
2015.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, και 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Εθνικής Φρουράς Νόμου, ώστε τα αδέλφια δύο μεγαλύτερων αδελφών εκ των οποίων ο ένας υπηρέτησε 
πραγματική θητεία τουλάχιστον δεκαπέντε μηνών στην Εθνική Φρουρά για λόγους υγείας, οι οποίοι θα 
πιστοποιούνται από αρμόδια δυνάμει της βασικής νομοθεσίας υγειονομική επιτροπή, να διατηρούν το δικαίωμα 
ένταξής τους στους υπόχρεους μειωμένης θητείας, υπό την προϋπόθεση ότι το υπόλοιπο χρονικό διάστημα 
της μη εκπληρωθείσας πλήρους θητείας από τον εν λόγω αδελφό θα προστίθεται στη διάρκεια της θητείας του 
δικαιούχου μειωμένης θητείας αδελφού. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, οι εισηγητές της δήλωσαν πως, σύμφωνα με τις 
διατάξεις της ισχύουσας βασικής νομοθεσίας που διέπει την Εθνική Φρουρά, όλα τα επόμενα αδέλφια δύο 
αδελφών που υπηρέτησαν πλήρη θητεία, δηλαδή θητεία διάρκειας είκοσι τεσσάρων μηνών, υπηρετούν 
μειωμένη στρατιωτική θητεία διάρκειας δεκατεσσάρων μηνών.  Επειδή ενίοτε, όπως δήλωσαν οι ίδιοι 
εισηγητές, παρατηρείται το φαινόμενο ο ένας εκ των δύο μεγαλύτερων αδελφών να μην έχει υπηρετήσει πλήρη 
θητεία για λόγους υγείας και ως εκ τούτου τα επόμενα αδέλφια του να στερούνται του δικαιώματος ένταξής τους 
στους υπόχρεους μειωμένης θητείας, προς άρση της αδικίας αυτής κατέθεσαν στη Βουλή την υπό συζήτηση 
πρόταση νόμου. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, τοποθετούμενος επί των προνοιών της πρότασης νόμου, 
δήλωσε πως το υπουργείο του για λόγους αρχής τρέφει απόλυτο σεβασμό και ευγνωμοσύνη στις πολύτεκνες 
οικογένειες των οποίων τα παιδιά υπηρετούν τη θητεία τους στην Εθνική Φρουρά.  Ως εκ τούτου, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, γιατί με την προτεινόμενη τροποποίηση της ισχύουσας 
νομοθεσίας αίρεται η αδικία που υπάρχει σε σχέση με τα τέκνα πολύτεκνων οικογενειών των οποίων τα 
αδέλφια δεν μπορούν να υπηρετήσουν πλήρη θητεία για λόγους υγείας.   

 Ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου 
και δήλωσε πως η προτεινόμενη με αυτή τροποποίηση βελτιώνει τη βασική νομοθεσία, καθιστώντας την πιο 
δίκαιη για τις πολύτεκνες οικογένειες των οποίων τα τέκνα υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά. 

 Πέραν των πιο πάνω θέσεών τους, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός της 
Εθνικής Φρουράς υπέβαλαν ορισμένες εισηγήσεις για τροποποίηση του κειμένου της πρότασης νόμου και 
εισηγήθηκαν στην επιτροπή όπως σε συνεργασία με τους εισηγητές της βελτιώσουν το κείμενό της. 

 Υπό το φως των εισηγήσεων που υποβλήθηκαν στην επιτροπή από το γενικό διευθυντή του 
Υπουργείου Άμυνας και τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς, οι εισηγητές της πρότασης νόμου σε συνεννόηση 
με το αρμόδιο υπουργείο διαμόρφωσαν το κείμενό της ως ακολούθως: 

1. Με την επέκταση του δικαιώματος ένταξης στους υπόχρεους μειωμένης θητείας υπό τις προϋποθέσεις 
που καθορίζονται σε αυτό και σε περίπτωση που ένας εκ των δύο αδελφών του απαλλάχθηκε από την 
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υποχρέωση εκπλήρωσης της στρατιωτικής του θητείας για ειδικούς οικογενειακούς ή οικονομικούς 
λόγους και όχι μόνο για λόγους υγείας που προτείνετο αρχικά. 

2. Με τη διαγραφή της προϋπόθεσης σύμφωνα με την οποία για τη διεκδίκηση του δικαιώματος ένταξης 
στους υπόχρεους μειωμένης θητείας θα πρέπει τα αδέλφια του δικαιούχου να είναι μεγαλύτερά του, 
δεδομένου ότι ενδέχεται τα μεγαλύτερα αδέλφια του να υπηρετήσουν μεταγενέστερα από αυτόν. 

3. ∆ιευκρινίστηκε ότι ο ένας εκ των δύο αδελφών που δεν υπηρέτησε πλήρη θητεία για ειδικούς 
οικογενειακούς ή οικονομικούς λόγους ή για λόγους υγείας θα πρέπει να έχει απολυθεί οριστικά και ότι 
το υπόλοιπο χρονικό διάστημα της μη εκπληρωθείσας πλήρους θητείας από αυτόν θα εκπληρωθεί από 
τον πρώτο δικαιούχο μειωμένης θητείας αδελφό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προεδρεύοντος αυτής βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ζαχαρία Κουλία και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν καταγράφεται η θέση της Ε∆ΕΚ εξαιτίας του γεγονότος ότι ήμουν στο 
εξωτερικό, να πω ότι υιοθετούμε και υπερψηφίζουμε την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το θέμα με αριθμό 10 τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2013».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ποινικοποίηση της κατακράτησης ανηλίκου στο εξωτερικό από τον ένα νόμιμο κηδεμόνα του μετά τη 
λήξη της χρονικής περιόδου για την οποία εξασφαλίστηκε η συγκατάθεση του άλλου νόμιμου κηδεμόνα του. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2013» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος  Νίκος Νικολαΐδης, εκπροσωπώντας  

 Άριστος ∆αμιανού  τον κ. Φειδία Σαρίκα 

 Γιώργος Γεωργίου   

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου, εκπροσωπώντας   

 τον κ. Αντώνη Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 7 Μαΐου 2014, 25 Φεβρουαρίου, 20 Μαΐου, 17 και 22 Ιουνίου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, 
ήταν η τροποποίηση του άρθρου 245Α του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, το οποίο προβλέπει ότι η μετακίνηση 
ανήλικου προσώπου από τον ένα νόμιμο κηδεμόνα του εκτός των ορίων της ∆ημοκρατίας, χωρίς τη 
συγκατάθεση και τη συναίνεση του άλλου νόμιμου κηδεμόνα του, αποτελεί ποινικό αδίκημα, ώστε να 
ποινικοποιηθεί η κατακράτηση ανηλίκου στο εξωτερικό.  Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο ποινικοποιείται 
η κατακράτηση ανηλίκου στο εξωτερικό από τον ένα νόμιμο κηδεμόνα του μετά τη λήξη της χρονικής περιόδου 
για την οποία εξασφαλίστηκε η συγκατάθεση του άλλου νόμιμου κηδεμόνα του για τη μεταφορά του ανηλίκου 
στο εξωτερικό.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά τα τελευταία χρόνια 
διαπιστώθηκε αύξηση των περιπτώσεων οι οποίες αφορούν τη νόμιμη μετακίνηση ανηλίκων στο εξωτερικό 
από τον ένα νόμιμο κηδεμόνα τους με τη συγκατάθεση και συναίνεση του άλλου νόμιμου κηδεμόνα, η οποία 
δίδεται για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα και σκοπό, αλλά στη συνέχεια, με τη λήξη του χρονικού αυτού 
διαστήματος, ο ανήλικος δεν επιστρέφει στη ∆ημοκρατία, αλλά κρατείται μόνιμα στο εξωτερικό από τον 
κηδεμόνα που τον μετέφερε εκεί.  Με βάση με τα ίδια στοιχεία, η κατακράτηση ανηλίκου σε χώρα άλλη από 
αυτήν της συνήθους διαμονής του ορίζεται ως παράνομη στα πλαίσια της Σύμβασης της Χάγης για τις Αστικές 
Πτυχές της ∆ιεθνούς Απαγωγής Παιδιών, η οποία έχει κυρωθεί από τη ∆ημοκρατία και αφορά τις πλείστες των 
περιπτώσεων γονικών απαγωγών.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η κατακράτηση ανηλίκου στο 
εξωτερικό, όπως περιγράφεται στην προτεινόμενη πρόνοια, αποτελεί την πιο συνήθη μορφή απαγωγής 
ανηλίκου από τον ένα νόμιμο κηδεμόνα του και για το λόγο αυτό υπάρχει ουσιαστική ανάγκη για νομοθετική 
ρύθμιση του θέματος αυτού. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και της αστυνομίας συμφώνησαν με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή σε σχέση με το αδίκημα της 
απαγωγής ανηλίκων από το νόμιμο κηδεμόνα τους, όπως αυτό καθορίζεται στο άρθρο 245Α του Ποινικού 
Κώδικα, ότι πολύ μικρό ποσοστό τέτοιων περιπτώσεων ολοκληρώνεται στο ποινικό δικαστήριο, αφού οι 
πλείστες διευθετούνται στα πλαίσια διακρατικής συμφωνίας ή της Σύμβασης της Χάγης. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα πιο 
κάτω θέματα: 

1. Η χρονική στιγμή κατά την οποία συντελείται το αδίκημα και ειδικότερα κατά πόσο συντελείται με την 
εκπνοή της περιόδου για την οποία δόθηκε η συγκατάθεση και συναίνεση, δηλαδή εκτός του εδάφους 
της ∆ημοκρατίας, και κατά πόσο, στην περίπτωση αυτή, τα δικαστήρια της ∆ημοκρατίας έχουν 
δικαιοδοσία εκδίκασης της σχετικής υπόθεσης.  

2. Η μεταφορά των προτεινόμενων διατάξεων σε νέο ξεχωριστό άρθρο στον Ποινικό Κώδικα, αφού τα 
συστατικά στοιχεία του προτεινόμενου αδικήματος είναι διαφορετικά από αυτά του προβλεπόμενου στο 
άρθρο 245Α αδικήματος της απαγωγής ανηλίκου. 
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3. Η φύση του προτεινόμενου αδικήματος, ως αδικήματος αυστηρής ποινικής ευθύνης, ιδιαίτερα σε σχέση 
με το ενδεχόμενο συμπερίληψης ως υπεράσπισης του στοιχείου της εύλογης αιτίας για τη μη επιστροφή 
του ανηλίκου στο έδαφος της ∆ημοκρατίας. 

 Τοποθετούμενη σχετικά, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε τα 
ακόλουθα: 

1. Να τροποποιηθεί το άρθρο 5 του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, το οποίο προνοεί για την εφαρμογή του 
Ποινικού Κώδικα σε οποιαδήποτε ξένη χώρα, από οποιοδήποτε πρόσωπο σε συγκεκριμένες 
περιπτώσεις, έτσι ώστε να περιληφθεί και η περίπτωση που το αδίκημα αφορά παράνομη κατακράτηση 
ανηλίκου εκτός των ορίων της ∆ημοκρατίας, όπως προβλέπεται στο προτεινόμενο νομοσχέδιο. 

2. Το προτεινόμενο αδίκημα να περιληφθεί στον περί Ποινικού Κώδικα Νόμο, με την προσθήκη νέου 
άρθρου 245Β, αντί με την τροποποίηση του υφιστάμενου άρθρου 245Α αυτού. 

3. Να μην προστεθεί στην προτεινόμενη πρόνοια αναφορά σε “εύλογη αιτία”, αφού τέτοια αναφορά δεν 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 245Α του Ποινικού Κώδικα που αφορά την απαγωγή ανηλίκων και η ύπαρξη 
τέτοιας αναφοράς στο προτεινόμενο νέο αδίκημα θα καθιστούσε αδύνατη την απόδειξη του αδικήματος, 
δεδομένου ότι  είναι ιδιαίτερα δύσκολη η απόδειξη τέτοιας υποκειμενικής πρόθεσης. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας συμφώνησε με τα πιο πάνω και ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι 
παρ’ όλο που στο άρθρο 245Α του Ποινικού Κώδικα δεν περιλαμβάνεται τέτοια υπεράσπιση, γίνεται επίκληση 
της εύλογης αιτίας ενώπιον του δικαστηρίου.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας κατέθεσε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και της αστυνομίας συμφώνησαν με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από τη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, περαιτέρω 
τροποποιήσεις, με σκοπό τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως όλων όσα τέθηκαν ενώπιόν της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και  ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο όπως το κείμενο αυτού έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αν και το θέμα, κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνο, θέλω να αναφέρω στο σώμα ότι η επιτροπή Νομικών -
και για σκοπούς των πρακτικών- θεωρεί το συγκεκριμένο νομοθέτημα εξαιρετικά σοβαρό και σημαντικό, καθότι 
ρυθμίζει επιτέλους τις περιπτώσεις εκείνες που γονιός, ενώ είχε τη συγκατάθεση του άλλου γονιού και πήρε το 
παιδί εκτός της δικαιοδοσίας ή των ορίων της ∆ημοκρατίας, αρνείται να το επαναφέρει, όταν λήξει η περίοδος 
της συναίνεσης ή της συγκατάθεσης να βρίσκεται στο εξωτερικό.  Με τον τρόπο αυτό θα μπορούν τώρα οι 
αρχές της ∆ημοκρατίας να ζητούν την έκδοση ευρωπαϊκών ενταλμάτων και διεθνών ενταλμάτων εκεί όπου 
υπάρχουν διμερείς συμφωνίες των κρατών με την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαμψών. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 248Α.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το θέμα με αριθμό 11 τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015».  Είναι πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση διάταξης με την οποία παρέχεται εξουσία  στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει διάταγμα και 
να κηρύττει οποιαδήποτε ένωση προσώπων παράνομη και απαγορευμένη στη ∆ημοκρατία, εάν η ένωση αυτή 
προωθεί γενική απεργία ή οποιασδήποτε φύσης διατάραξη της τάξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος  Νίκος Νικολαΐδης,  

 Άριστος ∆αμιανού  εκπροσωπώντας τον 

 Γιώργος Γεωργίου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου, εκπροσωπώντας  Μη μέλη της επιτροπής: 

 τον κ. Αντώνη Αντωνίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη 
Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 22 Ιουνίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και της 
συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, ώστε 
να διαγραφεί από το άρθρο 63 αυτού η παράγραφος (δ), με την οποία παρέχεται εξουσία στο Υπουργικό 
Συμβούλιο να εκδίδει διάταγμα και να κηρύττει οποιαδήποτε ένωση προσώπων, με ή χωρίς νομική 
προσωπικότητα, παράνομη και απαγορευμένη στη ∆ημοκρατία, εάν η ένωση αυτή προωθεί γενική απεργία ή 
οποιασδήποτε φύσης διατάραξη της τάξης.  

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η πιο πάνω διάταξη παραβιάζει τα εργατικά δικαιώματα 
των εργαζομένων στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και επιβάλλει υπέρμετρες ποινές.  Ειδικότερα, όπως επισήμανε 
ο ίδιος εισηγητής, η διάταξη αυτή, σε συνδυασμό με άλλα άρθρα του Μέρους ΙΙ του περί Ποινικού Κώδικα 
Νόμου τα οποία βρίσκονται κάτω από τον τίτλο «Αδικήματα εναντίον του Καθεστώτος και της υφιστάμενης 
Κοινωνικής Τάξης» και τα οποία μεταξύ άλλων προβλέπουν και για τα αδικήματα της συμμετοχής σε παράνομο 
σύνδεσμο, της συνηγορίας υπέρ, καθώς και της ενθάρρυνσης παράνομου συνδέσμου και της εισφοράς ή 
πρόσκλησης σε εισφορά υπέρ παράνομου συνδέσμου, ουσιαστικά δίνει εξουσία στην εκτελεστική εξουσία με 
ένα διάταγμα να κηρύττει οποιαδήποτε ένωση προσώπων ως παράνομη και να επιβάλλει στα μέλη της 
υπέρμετρες ποινές, δεδομένου ότι η διάπραξη των προαναφερόμενων αδικημάτων τιμωρείται με ποινή 
φυλάκισης ενός, τριών ή πέντε ετών, ανάλογα με το αδίκημα.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο εισηγητή, η 
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διάταξη αυτή κληροδοτήθηκε στη ∆ημοκρατία από την αποικιοκρατική διοίκηση, γεγονός που την καθιστά 
απαράδεκτη, αφού αυτή είχε θεσπιστεί, ακριβώς για να παραβιάζει το δικαίωμα στον ελεύθερο λόγο των 
υποδουλωμένων Κυπρίων που αγωνίζονταν για απόκτηση της ελευθερίας τους και την αποτίναξη του 
αποικιοκρατικού ζυγού.  

 Τοποθετούμενος σχετικά, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι διατάξεις του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, των οποίων 
προτείνεται η τροποποίηση, είναι ουσιαστικά ανενεργές και ουδέποτε εφαρμόστηκαν, καθώς και ότι το 
υπουργείο δεν έχει οποιαδήποτε αντίρρηση στην ψήφιση της εν λόγω πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι, 
λαμβανομένων υπόψη των θέσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το 
υπουργείο δεν έχει οποιοδήποτε λόγο διαφωνίας ως προς την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σε 
νόμο.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος υπέδειξε στην επιτροπή ότι η υφιστάμενη παράγραφος (β) του άρθρου 
63 του ποινικού κώδικα, για την οποία δε γίνεται εισήγηση για  τροποποίηση με την υπό εξέταση πρόταση 
νόμου, συνδέεται με το ήδη καταργηθέν άρθρο 48 του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου και γι’ αυτό εισηγήθηκε 
όπως στα πλαίσια της προτεινόμενης τροποποίησης διαγραφεί και η εν λόγω παράγραφος. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας συμφώνησε με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

 Η εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
της πρότασης νόμου και μετέφερε τη θέση αρχής της οργάνωσης που είναι εναντίον οποιασδήποτε πρόνοιας 
περιορίζει τα δικαιώματα των εργαζομένων, ιδιαίτερα αυτά που περιλαμβάνονται στο Σύνταγμα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η επιτροπή υιοθέτησε την εισήγηση της εκπροσώπου του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για διαγραφή της παραγράφου (β) του άρθρου 63 και 
διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως όλων όσων τέθηκαν ενώπιόν της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο 
όπως αυτή έχει διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015». 

 Ο βουλευτής κ. Φύτος Κωνσταντίνου, που εκπροσωπούσε τον κ. Αντώνη Αντωνίου, μέλος της 
επιτροπής βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και ο βουλευτής κ. Νίκος 
Νικολαΐδης, που εκπροσωπούσε τον κ. Φειδία Σαρίκα, μέλος της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρόκειται περί αναχρονιστικής νομοθετικής διάταξης, που πολύ σωστά ανέλαβε πρωτοβουλία ο κ. 
Περδίκης να εισηγηθεί την απάλειψή της.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα θέματα με αριθμούς 12 και 13 δεν είναι έτοιμα.  Ερχόμαστε τώρα στο θέμα που έχουμε κηρύξει 
επείγον στην αρχή της σημερινής συνεδρίας και τιτλοφορείται «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

∆εν έχουμε, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν υπάρχει σκοπός, επειδή είναι κατεπείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είστε ενήμεροι αντιλαμβάνομαι για το σκοπό αυτού του νομοσχεδίου που έχει κηρυχθεί επείγον.   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Νίκος Κατσουρίδης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτήρης Σαμψών Γεώργιος Προκοπίου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Κουτσού 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κώστας Κώστα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση του νομοσχεδίου από την επιτροπή άρχισε πριν από την τυπική κατάθεσή 
του στο σώμα.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Άμυνας και ο Υπαρχηγός της Εθνικής Φρουράς συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, καθώς και 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, ώστε όσοι 
εθνοφρουροί έχουν επιλεγεί ως υποψήφιοι έφεδροι αξιωματικοί (ΥΕΑ) ή τους έχει απονεμηθεί βαθμός 
υπαξιωματικού ή έχουν ολοκληρώσει με επιτυχία την ειδική εκπαίδευση στην οποία υποβάλλονται οι 
επιλεγέντες ως καταδρομείς-ειδικών επιχειρήσεων, υποβρύχιοι καταστροφείς, στρατονόμοι ή εθνοφρουροί 
ασφαλείας του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς (ΓΕΕΦ) να μην έχουν δικαίωμα μείωσης της θητείας τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, με βάση την υπό 
τροποποίηση νομοθεσία, οι εθνοφρουροί οι οποίοι υπηρετούν τη θητεία τους στην Εθνική Φρουρά και οι οποίοι 
έχουν επιλεγεί ως υποψήφιοι βαθμοφόροι, καταδρομείς, υποβρύχιοι καταστροφείς ή στρατονόμοι δεν έχουν 
δικαίωμα σε μείωση της θητείας τους, έστω και αν πληρούν τις προβλεπόμενες προϋποθέσεις, εκτός εάν 
κατέστησαν δικαιούχοι σε μειωμένη θητεία μετά την επιλογή τους στις υπό αναφορά κατηγορίες ή έπαυσαν να 
ανήκουν σε αυτές για λόγους υγείας ή για λόγους που δεν οφείλονται σε δική τους υπαιτιότητα. 

 Περαιτέρω, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, η διαδικασία επιλογής και κατανομής των εθνοφρουρών 
σε κλάδους, όπλα και σώματα, οι διαδικασίες επιλογής των υποψήφιων βαθμοφόρων, ονομασίας των 
εθνοφρουρών σε δόκιμους εφέδρους αξιωματικούς και απονομής σε αυτούς οποιουδήποτε βαθμού, τα 
απαιτούμενα για κάθε περίπτωση προσόντα, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτομέρεια για την εφαρμογή της 
ισχύουσας νομοθεσίας καθορίζονται με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, μετά από πρόταση του 
υπουργού, στον οποίο υποβάλλεται σχετική εισήγηση από τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς.   

 Συναφώς, με βάση τη νομοθετική διάταξη, το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αριθμόν 78.682 
Απόφασή του, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, καθόρισε την πιο κάτω διαδικασία: 

1. Η επιλογή των εθνοφρουρών να υπηρετήσουν στις ειδικές δυνάμεις ως καταδρομείς ή υποβρύχιοι 
καταστροφείς ή στρατονόμοι ή εθνοφρουροί ασφαλείας του ΓΕΕΦ, καθώς και η επιλογή τους ως 
υποψήφιων βαθμοφόρων θα γίνονται αμέσως μετά την κατάταξή τους στην Εθνική Φρουρά για 
εκπλήρωση της υποχρέωσης θητείας τους, ύστερα από σχετική δήλωσή τους και εφόσον πληρούν τις 
καθοριζόμενες προϋποθέσεις.  Οι υποψήφιοι βαθμοφόροι, με βάση τη δήλωσή τους και τη σειρά 
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επιτυχίας τους σε σχετικές εξετάσεις, θα ονομάζονται ανάλογα υποψήφιοι έφεδροι αξιωματικοί, λοχίες ή 
δεκανείς. 

2. Μετά την επιλογή των εθνοφρουρών θα ακολουθεί, ανάλογα με την περίπτωση, ειδική εκπαίδευση. 

3. Η απονομή του βαθμού του λοχία και του δεκανέα θα γίνεται μετά την περάτωση της εν λόγω ειδικής 
εκπαίδευσης.  Όσον αφορά τους ΥΕΑ, θα ονομάζονται δόκιμοι έφεδροι αξιωματικοί (∆ΕΑ) μετά την 
περάτωση της σχετικής εκπαίδευσης και θα απονέμεται σε αυτούς ο βαθμός του ανθυπολοχαγού μετά 
τη συμπλήρωση δεκατεσσάρων μηνών και πριν από τη συμπλήρωση δεκαεπτά μηνών θητείας. 

4. Οι αποτυχόντες ή οι εγκαταλείποντες την εν λόγω ειδική εκπαίδευση καταδρομείς ή υποβρύχιοι 
καταστροφείς ή στρατονόμοι ή εθνοφρουροί ασφαλείας του ΓΕΕΦ θα μεταφέρονται στο Όπλο του 
Πεζικού και θα ονομάζονται τυφεκιοφόροι. 

 Όπως προκύπτει από τα κατατεθέντα από το Υπουργείο Άμυνας στοιχεία, επειδή κατά την εφαρμογή 
της ισχύουσας νομοθεσίας διαπιστώθηκε ότι οι εθνοφρουροί οι οποίοι πληρούν τις προβλεπόμενες 
προϋποθέσεις για υπηρεσία με μειωμένη θητεία και οι οποίοι αποποιούνται το δικαίωμα αυτό, προκειμένου να 
επιλεγούν στις ειδικές δυνάμεις, εάν αποτύχουν στην κατά γενική ομολογία σκληρή εκπαίδευση στην οποία 
υποβάλλονται, εξακολουθούν να έχουν υποχρέωση να υπηρετήσουν πλήρη θητεία, με αποτέλεσμα αριθμός εξ 
αυτών να αναζητεί άλλους τρόπους για απόλυση από την Εθνική Φρουρά, κρίθηκε σκόπιμη η τροποποίηση 
της σχετικής διάταξης. Ως εκ τούτου, το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ ετοίμασε το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, το οποίο κατέθεσε στη Βουλή.   

 Με βάση τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όσοι εθνοφρουροί επιθυμούν να επιλεγούν να 
υπηρετήσουν ως βαθμοφόροι ή ως καταδρομείς-ειδικών επιχειρήσεων ή ως υποβρύχιοι καταστροφείς ή ως 
στρατονόμοι ή ως εθνοφρουροί ασφαλείας του ΓΕΕΦ δε θα δικαιούνται μείωση της θητείας τους μετά την 
απονομή σε αυτούς του βαθμού του υπαξιωματικού, δηλαδή του λοχία ή του δεκανέα, ή, ανάλογα με την 
περίπτωση, μετά την επιτυχή ολοκλήρωση της ειδικής εκπαίδευσης που προβλέπεται για τους επιλεγέντες στις 
ειδικές δυνάμεις.  Εξαίρεση στην εν λόγω ρύθμιση προβλέπεται για τους ΥΕΑ, οι οποίοι θα έχουν υποχρέωση 
να υπηρετήσουν πλήρη θητεία από την επιλογή τους και όχι από την απονομή σε αυτούς του βαθμού του 
ανθυπολοχαγού, λόγω της μακράς διαδικασίας που προβλέπεται για την απονομή του βαθμού αυτού. 

 Η υπό αναφορά ρύθμιση δε θα ισχύει για όλες τις προαναφερθείσες κατηγορίες εθνοφρουρών, εφόσον 
οι σχετικές προϋποθέσεις για μειωμένη θητεία αποκτήθηκαν μετά την επιλογή τους ή οι εν λόγω εθνοφρουροί 
έπαυσαν να ανήκουν στις ως άνω κατηγορίες για λόγους υγείας ή για λόγους που δεν οφείλονται σε δική τους 
υπαιτιότητα. 

 Τέλος, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Άμυνας εκτιμά ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα είναι 
πιο δίκαιη για τους εθνοφρουρούς και θα συμβάλει στην εξάλειψη της φυγοστρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος της κοινοβουλευτικής επιτροπής μπορεί να πει δύο λόγια. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απλά, είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο έχει κατατεθεί επειγόντως από την εκτελεστική εξουσία και έχει 
άμεση σχέση και επηρεασμό με την επικείμενη κατάταξη των νεοσυλλέκτων.  Απλά, οι στρατιώτες, κύριε 
Πρόεδρε, οι οποίοι επιλέγουν να καταταγούν στα σώματα ασφαλείας που είναι ο ΟΥΚ, η στρατονομία, οι 
καταδρομείς και ούτω καθεξής, στις ειδικές δυνάμεις, οι στρατιώτες αυτοί, οι οποίοι εκ των προτέρων είναι 
μειωμένης στρατιωτικής θητείας, όταν και εφόσον επιλέγουν να καταταγούν σε αυτά σώματα, δεσμεύονται ότι 
θα υπηρετήσουν είκοσι τέσσερις μήνες.  Αυτή τη στιγμή η εκτελεστική εξουσία έχει φέρει πρόταση, ώστε, κι αν 
ακόμη κάποιοι από αυτούς τελειώσουν τις σχολές τους, αλλά για λόγους υγείας ή για λόγους για τους οποίους 
δεν είναι ευθύνη δική τους αποχωρήσουν από τα σώματα, να επανακτούν πάλι το δικαίωμα της μειωμένης 
στρατιωτικής θητείας.  Κάτι το οποίο ως επιτροπή το έχουμε υιοθετήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να ρωτήσω και τον ειδικό -του οποίου πλήρως υιοθετώ τις απόψεις επί στρατιωτικών θεμάτων, 
τον κ. Προκοπίου- αν έχει ένσταση ή αν συμφωνεί. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε φέρουμε ένσταση, γιατί είναι κάτι που πράγματι είναι θετικό να γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.648, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με επιστολή που απέστειλε στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εσωτερικών και Συγκοινωνιών και 
Έργων, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2015, ο δήμαρχος Τσερίου ενημερώνει τους προέδρους και τα μέλη των 
επιτροπών ότι το κυριότερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο δήμος Τσερίου αφορά τον κεντρικό δρόμο Τσερίου.  
Στο συγκεκριμένο δρόμο, όπως αναφέρεται στην επιστολή του, υπάρχουν τρία σχολεία και  δύο εκκλησίες, ενώ 
ο δρόμος αυτός είναι και εμπορικός, αφού υπάρχουν καταστήματα, υπεραγορές, φαρμακεία κτλ.  Ο δρόμος 
αυτός συνδέει επίσης τις περιοχές Στροβόλου, Λακατάμιας και τις κοινότητες Ταμασού και Ορεινής, αλλά και 
όλη τη νοτιοδυτική Λευκωσία με τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού.  Ο δρόμος αυτός παραμένει χωρίς επαρκή 
φωτισμό, χωρίς πεζοδρόμια και οχετούς ομβρίων υδάτων και καθιστά τη διακίνηση των οχημάτων και πεζών 
ιδιαίτερα προβληματική.  Ο δήμαρχος τονίζει στην επιστολή του ότι από το δρόμο διέρχονται καθημερινά μικρά 
παιδιά των οποίων οι ζωές κινδυνεύουν.  Αίτημα τόσο του δημοτικού συμβουλίου Τσερίου όσο και των 
δημοτών είναι όπως συμπεριληφθεί κονδύλι στον προϋπολογισμό του 2016, για να μπορεί να υλοποιηθεί το 
έργο βελτίωσης του κεντρικού δρόμου Τσερίου, το οποίο εκτιμάται ότι θα στοιχίσει γύρω στα τέσσερα 
εκατομμύρια ευρώ.  Το κόστος του έργου, σύμφωνα με την επιστολή του δημάρχου, καλύπτεται 80% από το 
κράτος και 20% από το δήμο Τσερίου.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να συμπεριλάβει το πιο πάνω έργο στον προϋπολογισμό του 2016.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.649, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κάτω Πύργου λειτουργεί χωρίς να έχει 
γραμματειακή υποστήριξη.  ∆εν έχει διοριστεί προσωπικό, για να διενεργεί τις εγγραφές, την αρχειοθέτηση, την 
έκδοση καρτών κ.ο.κ.  Όλα αυτά διεκπεραιώνονται από το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, κάτι που 
θεωρείται γενικώς αντιδεοντολογικό και παράτυπο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
προχωρήσει άμεσα στη δημιουργία θέσης γραμματειακού προσωπικού στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κάτω 
Πύργου και πότε προτίθεται να επιλύσει αυτό το πρόβλημα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.650, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη συνάντηση που είχα με συνδικαλιστικές οργανώσεις των ξενοδοχοϋπαλλήλων 
ενημερώθηκα για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι εργαζόμενοι στα ξενοδοχεία.  Αίτημα των 
εργαζομένων είναι όπως ρυθμιστούν νομοθετικά βασικά δικαιώματα στο χώρο εργασίας τους.  Συγκεκριμένα, 
ζητούν να καθοριστεί ελάχιστος μισθός πρόσληψης, να κατοχυρωθεί ο 13ος μισθός, να περιοριστεί η 
απασχόληση μαθητών και σπουδαστών, ώστε να μην πληρούν κανονικές θέσεις εργασίας, να καθοριστεί 
πενταήμερη εβδομάδα εργασίας, να καθοριστούν οι αργίες και οι γιορτές, να γίνει υποχρεωτική η γνώση της 
ελληνικής γλώσσας και να γίνει υποχρεωτική η εφαρμογή των προτύπων επαγγελματικών προσόντων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
ικανοποιήσει τα πιο πάνω αιτήματα των εργαζομένων στα ξενοδοχεία και να ρυθμίσει νομοθετικά τα 
δικαιώματα των εργαζομένων, όπως αναφέρονται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.651, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κουτσού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επιχορηγήσεις ή/και τα κονδύλια τα οποία λαμβάνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία από την ΕΕ που αφορούν την 
παιδεία, την υγεία, την ευημερία και την υποστήριξη των παιδιών με ειδικές ανάγκες, καθώς και των ατόμων με 
αναπηρία ανά έτος από το 2008 μέχρι το 2014.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.652, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί 
αποφασίστηκε η δημιουργία και η ανέγερση των νέων κτιριακών εγκαταστάσεων της Πολυτεχνικής Σχολής 
στην πανεπιστημιούπολη, συνολικού κόστους €50 εκατομ., ενώ σχεδόν όλα τα τμήματα λειτουργούν και τα 
μαθήματα της νέας σχολής διδάσκονται ήδη στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), με έδρα τη 
Λεμεσό. 

 Γιατί να προχωρήσουμε σε νέα μεγάλη επένδυση €50 εκατομ., ειδικά αυτή τη δύσκολη οικονομικά 
περίοδο, ενώ μπορεί άμεσα να συνεχιστεί η επέκταση του ΤΕΠΑΚ, όπως έχει ήδη αποφασιστεί και 
προγραμματιστεί;  Γιατί να προχωρήσουμε στη δημιουργία ακόμη ενός τεχνολογικού πανεπιστημίου, με 
αποτέλεσμα να επιβαρυνθεί επιπλέον ο Κύπριος φορολογούμενος, αφού η δανειοδότηση του συγκεκριμένου 
έργου εγκρίθηκε με κυβερνητικές εγγυήσεις;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.653, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τις έντονες αντιδράσεις που υπάρχουν από τους επηρεαζόμενους 
καταστηματάρχες και ιδιοκτήτες κατοικιών αναφορικά με το ρυθμιστικό σχέδιο ανάπλασης της λεωφόρου 
Τσερίου στην περιοχή δήμου Στροβόλου.  Όπως πληροφορήθηκα, ο σχεδιασμός βασίζεται σε ρυθμιστικό 
σχέδιο που έγινε το 2002 από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 
περίπου 130 επιχειρήσεις και 1 200 υπάλληλοι επηρεάζονται άμεσα από το σχέδιο ανάπλασης που έχει 
καταρτίσει η κυβέρνηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο τροποποίησης του ρυθμιστικού σχεδίου ανάπλασης της λεωφόρου Τσερίου, δεδομένων των 
έντονων αντιδράσεων που υπάρχουν από τους κατοίκους και τους καταστηματάρχες της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.654, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Νίκου 
Κουγιάλη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.04.026 αναφορικά με τον καταρτισμό εθνικού σχεδίου για βιώσιμη 
κατανάλωση και παραγωγή, πληροφορήθηκα ότι, κατόπιν σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
(Αρ. 76.375, ημερομηνίας 23/1/2014), έχει ξεκινήσει διαδικασία ετοιμασίας εθνικού σχεδίου δράσης για την 
πράσινη οικονομία, το οποίο θα αποτελέσει μια από τις κύριες πολιτικές του υπουργείου στον τομέα του 
περιβάλλοντος.  Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, τη σύνταξη του σχεδίου έχει αναλάβει 
συμβουλευτική επιτροπή αποτελούμενη από εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Περιβάλλοντος, ενώ το 
σχέδιο αναμένεται να προωθηθεί για υιοθέτηση από το Υπουργικό Συμβούλιο στο εγγύς μέλλον.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η σύνταξη του εθνικού σχεδίου δράσης για την πράσινη οικονομία και πότε αναμένεται να 
ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.655, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών αναφορικά με την υποστελέχωση των Τεχνικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Εσωτερικών, που έχει ως αποτέλεσμα τον ελλιπή έλεγχο του κατασκευαστικού τομέα σε θέματα 
προσαρμογής με ευρωπαϊκά πρότυπα.  Εξαιτίας του ελλιπούς ελέγχου, δημιουργείται ένας άνισος 
ανταγωνισμός μεταξύ των κατασκευαστών (βιομηχάνων και εμπόρων) που επενδύουν και προσαρμόζονται 
στα ευρωπαϊκά πρότυπα και των κατασκευαστών που δεν προσαρμόζονται σε αυτά.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζει το 
ενδεχόμενο πρόσληψης προσωπικού για τη στελέχωση των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Εσωτερικών, έτσι ώστε να αντιμετωπιστεί ο άνισος ανταγωνισμός που υπάρχει στον κατασκευαστικό τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.656, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών για είσοδο ψαρόβαρκων από τα κατεχόμενα στα χωρικά ύδατα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην περιοχή του Πρωταρά.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, δίκτυα, επιφάνειας ενός 
περίπου χιλιομέτρου, χρησιμοποιήθηκαν από τις συγκεκριμένες ψαρόβαρκες για ψάρεμα τόννου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι ενήμερος για 
την παραβίαση των χωρικών υδάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και, εάν ναι, για τις ενέργειες στις οποίες έχει 
προβεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.657, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι η κοινότητα Πάνω Πολεμιδιών προτίθεται να ανεγείρει νέο κοιμητήριο σε χώρο 
όπου παλαιότερα ήταν χώρος για απόρριψη μπαζών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αυτό ευσταθεί 
και, αν ναι, κατά πόσο έχουν τηρηθεί οι νόμιμες διαδικασίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.658, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό 
ποσό που η Κύπρος εισέφερε στην ΕΕ, καθώς και για τα συνολικά ποσά που απορρόφησε από τα ταμεία της 
ΕΕ ανά κατηγορία τα τελευταία δέκα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.659, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γνωστό ότι ο θεσμός της λαϊκής αγοράς, όπου οι παραγωγοί γεωργικών προϊόντων μπορεί να 
διαθέσουν στους καταναλωτές απευθείας τα προϊόντα χωρίς μεσάζοντες, είναι επιτυχημένος σε όλες τις χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην Κύπρο υπάρχει παράδοση στις λαϊκές αγορές αλλά σε πολύ λίγους και 
συγκεκριμένους δήμους.  Τελευταία λόγω και της οικονομικής κρίσης ο θεσμός αρχίζει να επεκτείνεται.  Ήδη 
αρκετοί δήμοι της Κύπρου έχουν αρχίσει να δοκιμάζουν να εισαγάγουν το θεσμό αυτό και εντός των δημοτικών 
τους ορίων.  Παρατηρούμε όμως ότι ο θεσμός της λαϊκής αγοράς ακόμη δεν έχει πάρει την έκταση που έχει σε 
άλλες χώρες.  Πολλοί δήμοι διστάζουν να προχωρήσουν για πολλούς και διάφορους λόγους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι πολιτική του 
υπουργείου του η επέκταση του θεσμού των λαϊκών αγορών και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το υπουργείο, 
έτσι ώστε όσο το δυνατόν περισσότερες δημοτικές αρχές να προχωρήσουν το συντομότερο στη λειτουργία 
λαϊκής αγοράς στην περιφέρειά τους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.752, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντηση μας, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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1. Τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί σημαντική αύξηση σε ό,τι αφορά στη ζήτηση για εξέταση προς 
απόκτηση άδειας οδήγησης, με αποτέλεσμα το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, να μην είναι σε θέση να ανταποκριθεί άμεσα, λόγω του 
προβλήματος στελέχωσης σε τεχνικό προσωπικό, καθώς, επίσης, λόγω της μείωσης του κονδυλίου της 
υπερωριακής απασχόλησης στον εγκεκριμένο Προϋπολογισμό του 2015. 

2. Με βάση τα σημερινά δεδομένα, ο προγραμματισμός για τις ημερομηνίες για εξετάσεις υποψηφίων 
οδηγών επεκτείνεται στη Λευκωσία μέχρι τον Ιούλιο του 2015. ∆ηλαδή, σε περίπτωση που ένας πολίτης 
αποταθεί αυτό το διάστημα στο Τμήμα, η ημερομηνία εξέτασης που θα του οριστεί, χωρίς να καταβάλει 
τέλη επίσπευσης, τοποθετείται στα τέλη Ιουλίου, 2015. 

3. Οι υποψήφιοι για απόκτηση μαθητικής άδειας οδήγησης υποβάλλονται σε προφορική εξέταση σε 
θέματα που αφορούν στον κώδικα οδικής κυκλοφορίας και η επιτυχία τους σε αυτή την εξέταση αποτελεί 
προϋπόθεση για την έκδοση άδειας οδήγησης μαθητευομένου.  Η εν λόγω άδεια είναι απαραίτητη για να 
μπορέσει ο υποψήφιος οδηγός να οδηγά νόμιμα για σκοπούς εκπαίδευσης του. 

4. Επιπρόσθετα, ο υποψήφιος οδηγός υποβάλλεται σε προφορική εξέταση και σε συναφή θέματα του 
κώδικα οδικής κυκλοφορίας πριν από την πρακτική δοκιμασία για απόκτηση άδειας οδηγού και η 
επιτυχία του αποτελεί προϋπόθεση για να προχωρήσει σε πρακτική δοκιμασία. 

5. Συναφώς αναφέρεται ότι, το όλο σύστημα απόκτησης άδειας οδήγησης βρίσκεται σε στάδιο 
επαναξιολόγησης με στόχο τον εκσυγχρονισμό του.  Οποιεσδήποτε αλλαγές θα προωθηθούν με 
τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.071, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντηση μας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με το άρθρο 16 του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου του 2001 (Ν.94(Ι)/2001), όπως αυτός 
τροποποιήθηκε με το Νόμο 79(Ι)/2012, «πρόσωπο που κατέχει άδεια οδήγησης μαθητευομένου των 
κατηγοριών Α1 (μοτοσικλέτα μέγιστου κυλινδρισμού 125 κυβικών εκατοστών, μέγιστης ισχύος 11KW και 
με λόγο ισχύος προς βάρος μικρότερο από 0,1 kw/kg και μηχανοκίνητο τρίκυκλο του οποίου η ισχύς δεν 
υπερβαίνει τα 15 Kw) και AM (μοτοποδήλατο), όπως αυτές καθορίζονται στο Παράρτημα Β του ίδιου 
Νόμου, μπορεί να οδηγεί μηχανοκίνητο όχημα σε οποιοδήποτε δρόμο, με την προϋπόθεση ότι το όχημα 
φέρει διακριτικό σήμα «Ε» κατά το χρόνο που οδηγείται, σε εμφανή θέση, τόσο στην εμπρόσθια όσο και 
στην οπίσθια όψη του. 

2. Με βάση τον περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμο του 2011 (Ν.80(Ι)/2011), επαγγελματική 
άδεια απαιτείται μόνο για την οδήγηση φορτηγών μηχανοκινήτων οχημάτων με μικτό βάρος 7500 κιλών 
και άνω καθώς, επίσης για λεωφορεία και ταξί. 

3. Επισημαίνεται ότι για την οδήγηση μοτοσυκλετών και μοτοποδηλάτων δεν απαιτείται επαγγελματική 
άδεια οδήγησης και στο παρόν στάδιο το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων δεν 
προτίθεται να τροποποιήσει τη σχετική νομοθεσία, ώστε να συμπεριληφθούν στα επαγγελματικά 
οχήματα οι μοτοσικλέτες για διανομή φαγητών. 

4. Σημειώνεται ότι τα προβλήματα που παρουσιάζονται δεν πηγάζουν από το είδος της άδειας οδήγησης 
αλλά από τη μη τήρηση των κανόνων οδικής ασφάλειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.374, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 

2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.374 ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2015 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος προτίθεται να συστήσει και να 
λειτουργήσει πιλοτικά Κέντρο Εξυπηρέτησης του Αγρότη (ΚΕΑ) που θα έχει ως αρμοδιότητες την 
πληροφόρηση των αγροτών, την παραλαβή αιτήσεων και τη διεκπεραίωση υποθέσεων επί τόπου για 
αρμοδιότητες που εμπίπτουν στα Τμήματα/Υπηρεσίες του Υπουργείου. 

 Τα αναμενόμενα οφέλη από τη λειτουργία του Κέντρου Εξυπηρέτησης του Αγρότη είναι η πλήρης 
εξυπηρέτηση του αγρότη και γενικότερα του πολίτη που απευθύνεται στις υπηρεσίες του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος από ένα μόνο σημείο, σε σχέση με 
υπηρεσίες/αρμοδιότητες που αφορούν περισσότερα από ένα Τμήματα του Υπουργείου.  Πρόσθετα θα 
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προσφέρεται στον αγρότη/πολίτη που διαμένει στην περιοχή στην οποία θα συσταθεί το Κέντρο Εξυπηρέτησης 
του Αγρότη εύκολη και ταχεία πρόσβαση σε δημόσιες υπηρεσίες οι οποίες προσφέρονται στο Κέντρο 
Εξυπηρέτησης του Αγρότη και έτσι θα αποφεύγεται οποιαδήποτε ταλαιπωρία και χάσιμο χρόνου λόγω 
μετάβασης στα Κεντρικά Γραφεία ή Επαρχιακά Γραφεία για την εξυπηρέτηση του. 

 Ταυτόχρονα, με την λειτουργία του Κέντρου Εξυπηρέτησης του Αγρότη, θα προκύψει αποσυμφόρηση 
των κεντρικών γραφείων, και συνεπώς ταχύτερη και ομαλότερη διεκπεραίωση εργασιών από τα 
Τμήματα/Υπηρεσίες, αφού οι Λειτουργοί θα “απεγκλωβιστούν” από σημαντικό φόρτο εργασίας ο οποίος θα 
διοχετεύεται στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του Αγρότη. 

 Σημειώνεται ότι με τη λειτουργία του Κέντρου Εξυπηρέτησης του Αγρότη θα προκύψει επίσης 
αποτελεσματικότερη διαχείριση και ομαλότερη διεκπεραίωση εργασιών σε περιόδους απρόβλεπτης αύξησης 
αιτημάτων από αγρότες/πολίτες λόγω συγκεκριμένου γεγονότος (π.χ. Προκήρυξη Μέτρων Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης). 

 Σημειώνεται ότι, το κράτος δεν θα επωμιστεί οποιοδήποτε επιπλέον κόστος για τη στελέχωση του 
Κέντρου Εξυπηρέτησης του Αγρότη ούτε θα επιφορτιστούν υφιστάμενες δομές καθώς θα αποσπαστεί στο 
Κέντρο Εξυπηρέτησης του Αγρότη υφιστάμενο προσωπικό του Υπουργείου, το οποίο θα έχει την απαραίτητη 
τεχνογνωσία για την ομαλότερη διεξαγωγή των εργασιών.  

 Όσον αφορά την επιλογή του χώρου για τη στέγαση του Κέντρου Εξυπηρέτησης του Αγρότη, αυτή έγινε 
με βάση το ελάχιστο δυνατό κόστος, την απόσταση από κοινότητες της υπαίθρου στις οποίες 
δραστηριοποιούνται γεωργοί και ειδικότερα νέοι, τον αριθμό του αγροτικού πληθυσμού της περιοχής, τον όγκο 
εργασίας/αιτημάτων που αναμένεται ότι θα εξυπηρετείται από το εν λόγω ΚΕΑ και την ύπαρξη υφιστάμενης 
δομής (π.χ. τηλεφωνικές γραμμές).  Πρόσθετα, λόγω της πιλοτικής εφαρμογής, κρίθηκε σκόπιμο το πρώτο 
ΚΕΑ να βρίσκεται σε κοντινή απόσταση από την ομάδα συντονισμού ώστε τα προβλήματα και όποιες 
εκκρεμότητες προκύψουν να μπορούν να επιλύονται άμεσα χωρίς να προκύπτει πρόσθετο κόστος.  Πέραν των 
πιο πάνω, στις 22 Απριλίου 2015, εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο η σύσταση και λειτουργία του 
πρώτου ΚΕΑ.  Ως πρώτο σημείο ΚΕΑ παραχωρήθηκε χώρος από την ΣΠΕ Λακατάμιας-∆ευτεράς, με ετήσιο 
ενοίκιο €1 για τα πρώτα 3 χρόνια και ακολούθως θα αυξηθεί στο μηνιαίο ποσό των €250.  Σημειώνεται ότι σε 
σχέση με την επιλογή του χώρου έχει ακολουθηθεί η διαδικασία που προβλέπεται μέσω του Κεντρικού Φορέα 
Στέγασης Κρατικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Το Τμήμα Γεωργίας βρίσκεται στην 
διαδικασία ολοκλήρωσης της διαδικασίας της ιστοσελίδας του ΚΕΑ, η οποία θα τεθεί σε λειτουργία με την 
έναρξη και λειτουργία του Κέντρου.  Το Κέντρο θα είναι συνδεδεμένο με το σύστημα “Αριάδνη” μέσω του 
οποίου οι πολίτες θα είναι σε θέση να ενημερώνονται για ένα ευρύ φάσμα πληροφοριών που προσφέρει η 
∆ημόσια Υπηρεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.405, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
09/02/2015, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τα ποσοτικά δεδομένα από τη Στατιστική Υπηρεσία για την παραγωγή και τη διαχείριση 
των αστικών στερεών αποβλήτων από το 1993 μέχρι το 2013, η διαχείριση των αποβλήτων 
επικεντρώνεται στην ανακύκλωση και την κομποστοποίηση, ποσοστό 20%, ενώ το υπόλοιπο 80% 
οδηγείται προς ταφή. 

2. Σημειώνεται ότι η κατά κεφαλή παραγωγή των δημοτικών αποβλήτων παρουσίαζε σταθερά ανοδική 
πορεία γραμμικά με τον πληθυσμό, μέχρι και το 2009, φτάνοντας τα 730 κιλά ανά κάτοικο, ανά έτος, ενώ 
από το 2010 και μετά εμφανίζονται πτωτικές τάσεις στην παραγωγή αποβλήτων έστω και αν αυξάνεται ο 
πληθυσμός, φθάνοντας στα 624 κιλά ανά κάτοικο ανά έτος για το 2013.  Τα προγράμματα ανακύκλωσης 
αλλά και κομποστοποίησης, όλα αυτά τα χρόνια μέχρι και σήμερα, παρέμεναν σταθερά στην επίτευξη 
ποσοτικών ευρωπαϊκών στόχων, όπου αυτό απαιτείτο, παρατηρώντας μικρή άνοδο στις ποσότητες που 
τύγχαναν διαχείρισης (αύξηση στον ρυθμό μεταβολής για την επεξεργασία του κάθε είδους αποβλήτων). 

3. Σημαντικό για την κάθε Ευρωπαϊκή χώρα είναι μεν η επίτευξη των Ευρωπαϊκών ποσοτικών στόχων που 
έχουν τεθεί στις Οδηγίες, αλλά και η ευαισθητοποίηση, η εκπαίδευση και η κατάρτιση των εμπλεκομένων 
φορέων για διαμόρφωση περιβαλλοντικής συνείδησης.  Ενδεικτικά αναφέρονται μερικοί από τους 
Ευρωπαϊκούς ποσοτικούς στόχους που πρέπει να επιτευχθούν: 

 Εκτροπή βιοαποδομήσιμων (ΒΑΑ) από την ταφή στο 35% για το 2016, δηλαδή το μέγιστο 
βιοαποδομήσιμων που μπορεί να οδηγείται στην ταφή είναι 95.000.  Το 2011 προωθήθηκαν για 
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ταφή συνολικά 459.540 τόνοι δημοτικών αποβλήτων, εκ των οποίων 296.92 ήταν 
βιοαποικοδομήσιμα. 

 Εγκαθίδρυση χωριστής συλλογής ανακυκλώσιμων -όχι μόνο συσκευασίας (χαρτί, πλαστικό, 
γυαλί, μέταλλο)- για το 2015 και 50% ανακύκλωσή τους για το 2020. 

 45% ελάχιστα ποσοστά συλλογής μέχρι 26.9.2016 για μπαταρίες.  Το 2013 ήταν 19%. 

 WEEE-χωριστή συλλογή κατά μέσο όρο τουλάχιστον 4Κg/κάτοικο/έτος, από το 2005-2015 (για το 
2010-2012-3,1 Kg/κάτοικο) και συλλογή του 45% του μέσου ετήσιου βάρους που τέθηκε στην 
αγορά τα τρία προηγούμενα έτη από το 2016. 

 Μέχρι το τέλος του 2012, 60% ανάκτηση για τα απόβλητα συσκευασίας και 55% ανακύκλωση και 
για κάθε υλικό, ανακύκλωση 60% για γυαλί, 60% για χαρτί/χαρτόνι, 50% για μέταλλο, 22,5% για 
πλαστικό και 15% για ξύλο.  Ενδεικτικά για το έτος 2012 η Κύπρος είχε πετύχει για τα απόβλητα 
συσκευασίας 55,7% ανάκτηση και 55,3% ανακύκλωση (32,4% για το γυαλί, 88,9% για το 
χαρτί/χαρτόνι, 98,8% για το μέταλλο, 44,8% για το πλαστικό και 6,2% για το ξύλο). 

4. Για την επίτευξη των ποσοτικών στόχων το Υπουργείο μας έχει ετοιμάσει προσχέδια για τους περί 
Αποβλήτων (Σχέδιο ∆ιαχείρισης ∆ημοτικών Αποβλήτων) Κανονισμούς και τους περί Αποβλήτων (Εθνικό 
πρόγραμμα πρόληψης δημιουργίας αποβλήτων) Κανονισμούς.  Στους Κανονισμούς αυτούς 
παρουσιάζεται αναλυτικά η στρατηγική που θα ακολουθήσει το κράτος την επόμενη εξαετία όσον αφορά 
τη διαχείριση των δημοτικών αποβλήτων, θέτοντας στόχους και λαμβάνοντας δραστικά και καινοτόμα 
μέτρα.  Τα μέτρα που θα ληφθούν θα πρέπει να συνεισφέρουν τόσο στην επίτευξη των Ευρωπαϊκών 
στόχων που αναφέρθηκαν πιο πάνω, αλλά και των εθνικών ποσοτικών στόχων που έχουν τεθεί. 

5. Συγκεκριμένα και σύμφωνα με το “Σχέδιο ∆ιαχείρισης ∆ημοτικών Αποβλήτων” θα υπάρχει νέα 
προσέγγιση στη διαχείριση των δημοτικών αποβλήτων, με επικέντρωση πλέον στη χωριστή συλλογή 
των ανακυκλώσιμων.  Τα μέτρα που θα ληφθούν περιλαμβάνουν Νομοθετικές ρυθμίσεις, υλοποίηση 
Κρατικών Έργων, δράσεις για Ενημέρωση/Εκπαίδευση και Οικονομικές Ενισχύσεις που θα δοθούν σε 
εμπλεκόμενους φορείς (κυρίως στην Τοπική Αυτοδιοίκηση που θα εφαρμόσει τα νέα προγράμματα).  
Αυτά αναφέρονται αναλυτικά σε Παραρτήματα του προσχεδίου των Κανονισμών. 

6. Επιπλέον και σύμφωνα με το “Εθνικό πρόγραμμα πρόληψης δημιουργίας αποβλήτων” περιλαμβάνονται 
καθορισμένα μέτρα για συγκεκριμένα ρεύματα αποβλήτων όπως οργανικά, χαρτί/χαρτόνι, πλαστικά με 
έμφαση την πλαστική μπουκάλα, την πλαστική σακούλα και τα πλαστικά παιγνίδια, απόβλητα 
ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού, επικίνδυνα απόβλητα, ρούχα/υφάσματα, ογκώδη (π.χ. έπιπλα) 
και απόβλητα εκσκαφών, κατασκευών και κατεδαφίσεων.  Για την εφαρμογή των μέτρων που 
αναφέρονται αναλυτικά στο προσχέδιο των Κανονισμών για το πρόγραμμα, θα υπάρχει επίσης ενεργός 
εμπλοκή των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

 Τα αρχικά προσχέδια των Κανονισμών για το Σχέδιο ∆ιαχείρισης ∆ημοτικών Αποβλήτων και το Εθνικό 
πρόγραμμα πρόληψης δημιουργίας αποβλήτων είναι διαθέσιμα στην ιστοσελίδα του Τμήματος 
Περιβάλλοντος στην ηλεκτρονική διεύθυνση 
http://www.moa.gov.cv/moa/environment/environment.nsf/AII/722D5D 
0744768878C2257D9400415658?OpenDocument. 

7. Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.406, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.010.04.406 ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2015 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με στοιχεία επισκοπήσεων που συγκεντρώθηκαν από το Τμήμα Γεωργίας, ο κόκκινος 
ρυγχωτός κάνθαρος έχει εξαπλωθεί σε όλο το νησί και ως εκ τούτου από το 2013 εφαρμόζονται μέτρα 
περιορισμού του επιβλαβούς οργανισμού και όχι εξάλειψης του.  Η εξάλειψη του εντόμου έχει κριθεί ανέφικτη 
λόγω της ευρέως διάδοσής του σχεδόν σε όλες της περιοχές της Κύπρου.  Κατά παρόμοιο τρόπο, η εξάλειψη 
του εντόμου δεν επιτεύχθηκε τόσο στις πλείστες νότιες χώρες της Ε.Ε. όσο και αυτών της Μεσογειακής 
Λεκάνης. 

 Σχετικά με την εισήγηση σας για δικαίωμα πρόσβασης των Λειτουργών του Τμήματος Γεωργίας σε 
ιδιωτικές περιουσίες, πληροφορείσθε ότι το θέμα αυτό εξετάστηκε με την Νομική Υπηρεσία και έγινε σχετική 
τροποποίηση της Εθνικής Νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με σχετικές πρόνοιες του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η πρόσβαση σε ιδιωτικούς χώρους επιτρέπεται μόνο με τη συγκατάθεση του 
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ιδιοκτήτη.  Επιπλέον, όσον αφορά την επιβολή λήψης μέτρων από τους ίδιους τους ιδιοκτήτες των φοινικιών, 
πληροφορείστε ότι δεν υπάρχει τέτοια πρόνοια ούτε στην Εθνική ούτε στην Κοινοτική Νομοθεσία. 

 Όσον αφορά την καταπολέμηση του κόκκινου ρυγχωτού κάνθαρου με βιολογικούς παράγοντες, αυτό 
μπορεί να επιτευχθεί με χρήση εμπορικών σκευασμάτων που περιέχουν εντομοπαθογόνους νηματώδεις του 
γένους Steinernema.  Παρόλα αυτά, η μέθοδος αυτή περιορίζεται κυρίως στη θεραπεία και όχι στην πρόληψη 
της προσβολής.  Επιπρόσθετα, η εφαρμογή του περιορίζεται σε συνθήκες χαμηλής ατμοσφαιρικής 
θερμοκρασίας (<25 ºC) και ηλιοφάνειας, παράγοντες οι οποίοι επηρεάζουν τη βιωσιμότητα και παθογένεια του 
νηματώδη. 

 Με βάση τα πιο πάνω σας διαβεβαιώνω ότι το Τμήμα Γεωργίας θα συνεχίσει την ενημέρωση και 
διαφώτιση του αγροτικού κόσμου και του ευρύτερου κοινού για τα μέτρα αντιμετώπισης του κόκκινου ρυγχωτού 
κάνθαρου και την προστασία των φοινικόδενδρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.408, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.440, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Ανακατασκευή/Βελτίωση του Παλαιού ∆ρόμου Λάρνακας-Λευκωσίας εντός της Κοφίνου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το έργο είναι Πολεοδομικό και αφορά την ανακατασκευή/βελτίωση του Παλαιού ∆ρόμου Λάρνακας-
Λευκωσίας εντός της Κοφίνου.  Τα κατασκευαστικά σχέδια είναι ολοκληρωμένα από το 2010, ωστόσο, 
λόγω των δημοσιονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει το Κράτος, δεν κατέστη δυνατή η 
προώθηση της κατασκευής του έργου μέχρι σήμερα. 

3. Η υλοποίηση του έργου θα εξαρτηθεί από το πότε θα περιληφθούν οι αναγκαίες πιστώσεις στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών/Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Επίσης πρέπει να 
σημειωθεί ότι θα χρειαστεί επικαιροποίηση της μελέτης και ολοκλήρωση της διαδικασίας 
απαλλοτρίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.464, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2015, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με Αρ. Φακ. 23.06.010.04.464 ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2015 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο το 1990 και το 2000 παραχώρησε στο Τμήμα Γεωργίας κρατική γη για τη 
δημιουργία της Κτηνοτροφικής Περιοχής Αλεθρικού Φάση Α΄ και Φάση Β΄ αντίστοιχα. 

 Με την εξασφάλιση της γης το Τμήμα Γεωργίας αφού προχώρησε στον επί χάρτου διαχωρισμό των 
κτηνοτροφικών οικοπέδων ζήτησε στη συνέχεια από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας την εσωτερική 
και εξωτερική οριοθέτηση των κτηνοτροφικών οικοπέδων και του δρόμου. 

 Στα πλαίσια ανάπτυξης των κτηνοτροφικών περιοχών το Τμήμα Γεωργίας προβαίνει σε διαχωρισμό 
των κτηνοτροφικών οικοπέδων και του αναγκαίου εσωτερικού οδικού δικτύου αλλά δεν προχωρεί στην 
εγγραφή των εσωτερικών δρόμων σε δημόσιους.  Με την εγγραφή δρόμων ως δημόσιων τότε το Τμήμα 
Γεωργίας ως ο ιδιοκτήτης παραχωρεί τα δικαιώματα του δρόμου σε άλλους με αποτέλεσμα να επηρεάζεται και 
η ομαλή λειτουργία της κτηνοτροφικής περιοχής.  Επιπρόσθετα ο διαχωρισμός της γης που καταλαμβάνει η 
κτηνοτροφική περιοχή με τη διέλευση δημόσιου δρόμου είναι τελεσίδικος και πιθανόν να επηρεάζει τη 
μετέπειτα ανάπτυξη της περιοχής σε περίπτωση κατάργησης της κτηνοτροφικής περιοχής. 

 Όσον αφορά το δρόμο πρόσβασης προς την υπό αναφορά κτηνοτροφική περιοχή παρόλο που φαίνεται 
με ελαφριά γραμμή πάνω στα επίσημα τοπογραφικά σχέδια εν τούτοις δεν έχει ολοκληρωθεί η εγγραφή του 
ως δημόσιος δρόμος.  Η μη ολοκλήρωση της διαδικασίας εγγραφής δεν επηρεάζει την αδειοδότηση των 
κτηνοτροφικών υποστατικών. 

 Το Τμήμα Γεωργίας δεν έχει οποιεσδήποτε πληροφορίες σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εγγραφή του 
δρόμου πρόσβασης και θα ζητήσει από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σχετική πληροφόρηση ως 
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επίσης τους λόγους για την παρατηρούμενη καθυστέρηση.  Μόλις υπάρξουν νεώτερα στοιχεία θα σας 
ενημερώσουμε. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.481, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.481 και ημερ. 17/03/15, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το έργο “Εθνική έρευνα για τη διατροφή του πληθυσμού της Κύπρου” ξεκίνησε τον ∆εκέμβριο του 2014, 
αφού προηγήθηκε η διεξαγωγή του πιλοτικού σταδίου της έρευνας.  Το συνολικό κόστος υπολογίζεται 
στις €200.000 και είναι πλήρως χρηματοδοτούμενο έργο από την Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας 
Τροφίμων (European Food Safety Authority, EFSA).  Σημειώνεται ότι το συνολικό χρηματοδοτούμενο 
ποσό θα κατανεμηθεί ισότιμα μεταξύ του Γενικού Χημείου του Κράτους και του Ερευνητικού και 
Εκπαιδευτικού Ινστιτούτου Υγεία του Παιδιού.  Τέλος το όλο έργο θα ολοκληρωθεί το 2018 και θα 
καλύψει αντιπροσωπευτικό δείγμα του κυπριακού πληθυσμού ηλικίας 0-74 χρόνων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.508, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.508 και ημερ. 3/04/15, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Εργαστήριο Υπολειμμάτων Φυτοφαρμάκων του Γενικού Χημείου του Κράτους του Υπουργείου 
Υγείας είναι το επίσημο εργαστήριο και το εθνικό εργαστήριο αναφοράς για τον έλεγχο των 
υπολειμμάτων φυτοφαρμάκων στα τρόφιμα.  Ο έλεγχος διεξάγεται στη βάση του Κοινοτικού Κανονισμού 
(ΕΚ) αριθμ. 396/2005 στον οποίο καθορίζονται τα αποδεκτά όρια των υπολειμμάτων φυτοφαρμάκων 
στα τρόφιμα, και του Κοινοτικού Προγράμματος Παρακολούθησης όπως διαμορφώνεται ετησίως.  Τα 
αποτελέσματα του ελέγχου αποστέλλονται στις Υγειονομικές Υπηρεσίες για περαιτέρω ενέργειες. 

2.  Τα φυτοφάρμακα Diazinon, Parathion και Tetrachlorvinphos δεν είναι εγκεκριμένα από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση για χρήση ως φυτοπροστατευτικά προϊόντα και ως εκ τούτου δεν επιτρέπεται η χρήση τους.  Τα 
ενεργά συστατικά Malathion και Glypghotsate είναι εγκεκριμένα για χρήση ως φωτοπροστατευτικά 
προϊόντα. 

3. Τα αποτελέσματα του ελέγχου για τα έτη 2013 και 2014 ως προς τα φυτοφάρμακα Diazinon, Parathion, 
Tetrachlorvinphos, Malathion και Glypghotsate στα τρόφιμα φυτικής προέλευσης έχουν ως ακολούθως: 

 Τα φυτοφάρμακα Parathion και Tetrachlorvinphos δεν προσδιορίστηκαν σε κανένα τρόφιμο. To 
Malathion προσδιορίστηκε σε δείγματα εισαγωγής, δηλαδή από χώρες εκτός Ε.Ε. με ένα δείγμα 
οσπρίων (φασόλια) να εκτρέπεται του αποδεκτού ορίου και το Diazinon προσδιορίστηκε επίσης σε 
δείγματα εισαγωγής (ελιών σε άλμη) σε επίπεδα μεγαλύτερα του αποδεκτού ορίου.  To Glypghotsate 
προσδιορίστηκε σε δείγματα σιτηρών προέλευσης Ε.Ε. σε επίπεδα εντός των αποδεκτών ορίων.  Τα 
δείγματα της εισαγωγής που εκτρέπονταν των αποδεκτών ορίων δεν κυκλοφόρησαν στην Κυπριακή 
αγορά. 

4. Αρμόδια Αρχή για την έγκριση και εγγραφή των φυτοπροστατευτικών προϊόντων και για την 
ικανοποίηση της σχετικής Νομοθεσίας είναι το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και ως εκ τούτου για περαιτέρω πληροφορίες θα πρέπει να αποταθείτε 
στο Τμήμα Γεωργίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Υγείας κ. Φίλιππου Πατσαλή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.04.519, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.010.04.519 και ημερ. 15/04/15, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η χλωρίωση αφορά την Ανάδοχο Εταιρεία S.Κ.Euromarket που έχει την σύμβαση συντήρησης του 
Βιολογικού Σταθμού και η οποία ήδη ενημερώθηκε και επιλαμβάνεται του προβλήματος. 

2. Η πλήρης επίλυση του προβλήματος της διοχέτευσης νερών προς ανοιχτό οχετό ομβρίων υδάτων θα 
επέλθει σύντομα με τον εντοπισμό της διαρροής από το Βιολογικό Σταθμό και τη διοχέτευση της 
υπερχείλισης του Αποσκληρυντήρα σε προκείμενο υπόγειο απορροφητικό οχετό. 
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3. Η οποιαδήποτε περίσσεια νερού κατά τους χειμερινούς μήνες διοχετεύεται με άντληση σε παρακείμενο 
δάσος. 

4. Η αίτηση για χορήγηση άδειας απόρριψης αποβλήτων έχει ήδη υποβληθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.525, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.525 και ημερομηνία 15.04.2015, που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργο Περδίκη, και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με το άρθρο 50 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, 
το κυνήγι απαγορεύεται σε ακτίνα 500 μέτρων από οικιστικές περιοχές και 200 μέτρων από 
μεμονωμένες κατοικίες.  Ακόμα σύμφωνα με το άρθρο 51 ο Υπουργός Εσωτερικών μπορεί να κηρύξει 
οποιαδήποτε περιοχή ως προσωρινά απαγορευμένη περιοχή κυνηγίου. 

2. Λόγω του φαινομένου της μεμονωμένης κατοικίας, τα παράπονα που υποβάλλονται τόσο στην 
Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας όσο και σε άλλους φορείς, σχετικά με τη διεξαγωγή του κυνηγίου πλησίον 
οικιών, έχουν αυξηθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια. 

3. Η τοποθέτηση πινακίδων, στα όρια των απαγορευμένων περιοχών κυνηγίου, δεν αποτελεί νομική 
υποχρέωση της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας αλλά αυτές τοποθετούνται προς διευκόλυνση τόσο των 
κυνηγών όσο και των άλλων χρηστών της γης, κατά την παρουσία τους στο πεδίο. 

4. Οι πινακίδες που ορίζουν τις απαγορευμένες περιοχές κυνηγίου δεν φέρουν χάρτη της απαγορευμένης 
περιοχής κυνηγίου που καθορίζουν. Χάρτης με όλες τις απαγορευμένες περιοχές κυνηγίου εκδίδεται σε 
15.000 αντίτυπα και διανέμεται δωρεάν, κάθε χρόνο από την Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας.  Ο εν λόγω 
χάρτης δημοσιεύεται στη ιστοσελίδα της Υπηρεσίας ενώ εφημερίδες και κυνηγετικά περιοδικά τον 
αναδημοσιεύουν. 

5. Σε περιπτώσεις όπου μεμονωμένες κατοικίες ή παρυφές οικιστικών ζωνών εφάπτονται με κυνηγετικές 
περιοχές είναι δυνατό να τοποθετηθούν πινακίδες που επισημαίνουν στους κυνηγούς την ύπαρξη 
κατοικιών με σκοπό να τους αποτρέψουν από το να πλησιάσουν. 

6. Επισημαίνεται ότι, όταν παραδοσιακοί κυνηγότοποι μεταναστευτικών πτηνών κηρύσσονται σε 
απαγορευμένες περιοχές κυνηγίου τότε αυξάνονται σημαντικά σοβαρά κρούσματα παράνομης 
παγίδευσης άγριων πτηνών με τη χρήση δικτύων και ξόβεργων. 

7. Κατά τις ημέρες κυνηγίου η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας δεν μπορεί να ανταποκριθεί άμεσα σε όλα τα 
παράπονα/καταγγελίες των κατοίκων λόγω του περιορισμένου προσωπικού που διαθέτει και της 
συνήθως μεγάλης απόστασης των περιπόλων από το σημείο του συμβάντος. 

8. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας με σκοπό να ενημερώσει τους κυνηγούς για την υποχρέωση τους να 
μην κυνηγούν σε ακτίνα 500 μέτρων από οικιστικές περιοχές και σε ακτίνα 200 μέτρων από 
μεμονωμένες κατοικίες προβαίνει στις πιο κάτω ενέργειες: 

 i. Γίνεται συγκεκριμένη και επισταμένη αναφορά για το συγκεκριμένο θέμα κατά τη διάρκεια των 
μαθημάτων που διεξάγονται για πρόσωπα που θέλουν να αποκτήσουν πρώτη φορά άδεια 
κυνηγίου.  Σχετική ερώτηση  περιλαμβάνεται πάντοτε και στο ερωτηματολόγιο της γραπτής 
εξέτασης. 

 ii. Γίνεται συγκεκριμένη και επισταμένη αναφορά για το συγκεκριμένο θέμα σε διαλέξεις και 
παρουσιάσεις που διεξάγονται από λειτουργούς της  Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας σε 
οργανωμένα κυνηγετικά σύνολα. 

 iii. Γίνεται αναφορά σε όλα τα δελτία τύπου που εκδίδει η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας πριν από 
την έναρξη της κάθε κυνηγετικής περιόδου.  Τα δελτία τύπου της Υπηρεσίας δημοσιεύονται στον 
εγχώριο τύπο ενώ παράλληλα δημοσιεύονται τόσο στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας όσο και σε 
σελίδα που διαθέτει η Υπηρεσία σε χώρο κοινωνικής δικτύωσης όπου η ενημέρωση των 
ενδιαφερόμενων γίνεται αμεσότερα. 

 iv. Σε όλες τις εμφανίσεις λειτουργών της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας σε ΜΜΕ επισημαίνεται το 
συγκεκριμένο θέμα και δίδονται συγκεκριμένες οδηγίες στους κυνηγούς για το τι θα πρέπει να 
αποφεύγουν. 

 v. Γίνονται καταγγελίες κυνηγών που βρίσκονται να κυνηγούν εντός των πιο πάνω ορίων. 
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vi. Στον χάρτη κυνηγίου υπάρχει συγκεκριμένο σημείο όπου γίνεται συγκεκριμένη αναφορά για το εν 
λόγω θέμα.  Σημειώνεται ότι οι χάρτες κυνηγίου εκδίδονται κάθε χρόνο σε 15.000 αντίτυπα και 
διανέμονται δωρεάν. 

vii. Στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας βρίσκεται δημοσιευμένη όλη η σχετική 
νομοθεσία που διέπει την διεξαγωγή του κυνηγίου στην Κύπρο και στην οποία περιλαμβάνεται η 
εν λόγω πρόνοια. 

viii. Στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας βρίσκεται δημοσιευμένο ολόκληρο το βιβλίο 
της κυνηγετικής επιμόρφωσης στο οποίο συμπεριλαμβάνονται συγκεκριμένες αναφορές για την 
αποφυγή κυνηγίου σε οικιστικές περιοχές ή πλησίον μεμονωμένων κατοικιών. 

9. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας τα τελευταία τρία χρόνια έχει καταγγείλει πέραν των 110 υποθέσεων 
που έχουν σχέση με κυνήγι εντός απαγορευμένων περιοχών κυνηγίου.  (Σύμφωνα με τα όσα προβλέπει 
η σχετική νομοθεσία η ακτίνα 500 μέτρων από οικιστικές περιοχές και η ακτίνα 200 μέτρων από 
μεμονωμένες κατοικίες θεωρούνται ως απαγορευμένες περιοχές κυνηγίου). 

10. Τα πρόστιμα που επιβάλλουν τα δικαστήρια για τέτοιας φύσεως αδικήματα κυμαίνονται συνήθως από 
€400 μέχρι €700.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Μάριου ∆ημητριάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.527, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων εγγράφει 
μηχανοκίνητα οχήματα, με βάση τον περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμο και 
τους σχετικούς Κανονισμούς του, όπως, επίσης, σύμφωνα με τον περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
Νόμο και τους σχετικούς του Κανονισμούς, νομοθεσίες που είναι εναρμονισμένες με τις Ευρωπαϊκές 
Οδηγίες. 

2. Σύμφωνα με τον Κανονισμό 4(1) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμών του 1984, όπως αυτοί τροποποιήθηκαν μέχρι σήμερα, νομοθεσία που είναι ταυτισμένη με 
αυτή του Ηνωμένου Βασιλείου, “εξαιρουμένων των αναπηρικών τροχοκαθισμάτων και των 
ηλεκτροκίνητων ποδηλάτων για τα οποία δεν υφίσταται υποχρέωση εγγραφής τους, απαγορεύεται η 
κυκλοφορία σε δημόσιο δρόμο οποιουδήποτε μηχανοκίνητου οχήματος που δεν πληροί τις απαιτήσεις 
του Νόμου και το οποίο κινείται με μηχανική, ηλεκτρική ή οποιαδήποτε άλλη ενέργεια”. 

3. Πρόσθετα, με βάση τον Κανονισμό 6(6) της προαναφερθείσας νομοθεσίας “Εάν μηχανοκίνητον όχημα 
δεν φέρη επ’ αυτού οιαδήποτε διακριτικά σημεία της ταυτότητος, ως προνοείται εις τους παρόντας 
Κανονισμούς, το γεγονός τούτο θέλει λογισθή ως εκ πρώτης όψεως απόδειξις ότι το όχημα τούτο δεν 
είναι εγγεγραμμένον, παρέχει δε το δικαίωμα εις οιονδήποτε αστυνομικόν όπως κατακρατήση το όχημα, 
μέχρις ότου περατωθώσιν αι σχετικαί έρευναι”. 

4. Με βάση τα πιο πάνω, θεωρούμε ότι πιθανή τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας δεν θα λύσει το 
πρόβλημα της ανεξέλεγκτης κυκλοφορίας των ηλεκτροκίνητων ποδηλάτων, τα οποία δεν μπορούν να 
εγγραφούν, αφού το εν λόγω πρόβλημα καλύπτεται με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, η οποία προνοεί 
όπως η Αστυνομία μπορεί να κατάσχει και να κατακρατήσει οποιοδήποτε όχημα, το οποίο κυκλοφορεί 
και δεν φέρει διακριτικά σημεία ταυτότητας, κάτι που μπορεί να θεωρηθεί ότι δεν είναι εγγεγραμμένο, 
μέχρι εξακρίβωσης των στοιχείων του. 

 Εν πάση περιπτώσει το όλο θέμα τυγχάνει χειρισμού σε συνεργασία με την Αστυνομία και σύντομα, σε 
κοινή συνάντηση θα συμφωνηθούν οι περαιτέρω από κοινού ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.533, ημερομηνίας 16 Απριλίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.04.533 ημερομ. 27.04.2015 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει εκστρατείες καταπολέμησης της ποντίκας, με δικά του συνεργεία σε 
γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, οι οποίες κρίνονται ως εστίες πολλαπλασιασμού των τρωκτικών.  Το 
συνεργείο του Επαρχιακού Γεωργικού Γραφείου Αμμοχώστου, σε συνεργασία με τις τοπικές αρχές της 
Επαρχίας έχει καλύψει ήδη μεγάλο μέρος των γεωργοκτηνοτροφικών περιοχών που θεωρούνται εστίες 
πολλαπλασιασμού της ποντίκας, περιλαμβανομένων και περιοχών που γειτνιάζουν με τις χωματερές. 
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 Η καταπολέμηση της ποντίκας στις χωματερές, εντός και περιμετρικά των οικιστικών περιοχών στην 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, γίνεται από τις τοπικές αρχές υπό την καθοδήγηση και τον συντονισμό των 
Υγειονομικών υπηρεσιών. 

 Εν κατακλείδι, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι οι Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, θα συνεχίσουν να καταβάλλουν προσπάθειες για περιορισμό των 
προβλημάτων που προκαλεί η ποντίκα, αξιοποιώντας τη συνεργασία τόσο των Τοπικών Αρχών όσο και των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.535, ημερομηνίας 16 Απριλίου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία 

 Αναφορικά με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 24.4.2015 
σχετικά με την ερώτηση αρ. 23.06.010.04.535 ημερ. 16.4.2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ευρωπαϊκό θεσμικό πλαίσιο που διέπει την εφαρμογή του Σχεδίου δεν επιτρέπει την εισαγωγή 
προνοιών που να επιτρέπουν την αποκλειστική χρήση κυπριακών προϊόντων για τις ανάγκες του Σχεδίου.  
Φυσικά, ως Υπουργείο για να ενισχύσουμε τον Κύπριο αγρότη και την κυπριακή γεωργία προσπαθούμε όπου 
είναι δυνατό να προωθούμε την κατανάλωση ντόπιων προϊόντων θέτοντας στις πρόνοιες της Εθνικής 
Στρατηγικής για την εφαρμογή του εν λόγω Σχεδίου, ανάλογους όρους. Επιπρόσθετα μέσα στην Εθνική 
Στρατηγική περιλαμβάνεται ειδική σύσταση προς τα εκπαιδευτικά ιδρύματα να προμηθεύονται όπου είναι 
εφικτό για τις ανάγκες του Σχεδίου προϊόντα βιολογικής παραγωγής.  Ήδη κατά την εφαρμογή του Σχεδίου 
κατά το τρέχον σχολικό έτος, αρκετά εκπαιδευτικά ιδρύματα διανέμουν στα παιδιά αποκλειστικά φρούτα και 
λαχανικά βιολογικής παραγωγής. 

 Το ποσοστό ενίσχυσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εφαρμογή του Σχεδίου καθορίζεται στο άρθρο 
5 του Κανονισμού (EE) αριθ. 1370/2013 του Συμβουλίου. 

 ∆εν υπάρχει δυνατότητα διεκδίκησης ψηλότερου ποσοστού ενίσχυσης από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
αφού, σύμφωνα με την παράγραφο 1 (α) (ii) του άρθρου 5 του Καν. (EE) αριθμ. 1370/2013, το μέγιστο 
ποσοστό ενίσχυσης έχει καθοριστεί στο 75% των επιλέξιμων δαπανών ή στο 90% στις λιγότερο ανεπτυγμένες 
περιφέρειες και στις εξόχως απόκεντρες περιοχές που αναφέρονται στο άρθρο 349 της Συνθήκης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ως “λιγότερo ανεπτυγμένες περιφέρειες” είναι οι οριζόμενες στο σημείο (α) του πρώτου 
εδαφίου του άρθρου 90 (2) του Κανονισμού (EE) αριθμ. 1303/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου. 

 Τέλος, σύμφωνα με το άρθρο 5 (5) του Κανονισμού (EE) αριθμ. 1308/2013 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, η ενωσιακή ενίσχυση κατανέμεται σε κάθε κράτος μέλος βάσει 
αντικειμενικών κριτηρίων που βασίζονται στην αναλογία παιδιών ηλικίας έξι ως δέκα ετών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμότερους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.535, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με την πιο πάνω ερώτηση επιστολή σας, με αρ. φακέλου Ερ. 
23.06.010.04.535 και ημερομηνία 24 Απριλίου 2015, και σας πληροφορώ το εξής: 

 Αρμόδιος φορέας για ετοιμασία, εφαρμογή, παρακολούθηση και αξιολόγηση του Σχεδίου Προώθησης 
της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία είναι το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) έχει αρμοδιότητα, 
μόνο, στον καθορισμό της ομάδας στόχου των μαθητών που θα συμμετάσχουν στο Σχέδιο, ενώ την 
αρμοδιότητα στην χορήγηση των επιχορηγήσεων στους δικαιούχους, καθώς και τον έλεγχο και την επιβολή 
κυρώσεων την έχει ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ). 

 Επισυνάπτω τη σχετική εγκύκλιο, με ημερομηνία 11 Μαρτίου 2015, που έχει αποσταλεί στα δημοτικά 
σχολεία και νηπιαγωγεία και η οποία περιλαμβάνει χρήσιμες πληροφορίες καθώς και οδηγίες προς τις 
διευθύνσεις των σχολείων για την αποτελεσματική εφαρμογή του εν λόγω Σχεδίου την τρέχουσα σχολική 
χρονιά 2014-2015.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.538, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 27 Απριλίου 2015 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
ενημερώνω τα πιο κάτω: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του Αρ. 75.002 και ημερ. 24.4.2013 αποφάσισε να διορίσει 
υπουργική επιτροπή, αποτελούμενη από τους Υπουργούς Παιδείας και Πολιτισμού (Πρόεδρος), 
Εξωτερικών, Εσωτερικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για να επαναξιολογήσει την υφιστάμενη 
διαδικασία έκδοσης αδειών εισόδου σε φοιτητές από τρίτες χώρες οι οποίοι φοιτούν ή πρόκειται να 
φοιτήσουν σε Ιδιωτικά Πανεπιστήμια/Ιδιωτικές Σχολές Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΙΣΤΕ). 

3. Στο πλαίσιο αυτό, στις 27 Μαΐου 2015 πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
σύσκεψη της Υπουργικής Επιτροπής για συζήτηση μεταξύ άλλων και του θέματος του 10% στην 
εισδοχή αλλοδαπών φοιτητών στις ΙΣΤΕ.  Κατά τη σύσκεψη αυτή αποφασίστηκε όπως διαμορφωθεί νέα 
Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο όπου να αυξηθεί το ποσοστό αυτό από 10% της εγκεκριμένης 
χωρητικότητας της Σχολής σε 20% και να συμπεριληφθεί πρόνοια με βάση την οποία οι ΙΣΤΕ να 
μπορούν να εγγράφουν όλο το ποσοστό φοιτητών που δικαιούνται και στα τρία εξάμηνα κατά το 
ακαδημαϊκό εξάμηνο που θα έχουν τις περισσότερες αιτήσεις (∆ηλ. κάθε ΙΣΤΕ να μπορεί να εγγράφει 
συνολικά αλλοδαπούς φοιτητές με ποσοστό έως 60% επί της εγκεκριμένης από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού χωρητικότητάς της καθ’ όλη την ακαδημαϊκή χρονιά.) 

4. Επισημαίνεται επίσης ότι, με σχετική επιστολή τους προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού οι 
Σύνδεσμοι των ΙΣΤΕ (ΣΙΑΕΚ και ΠΑΣΙΣΤΕ) αναφέρουν ότι επικείμενη αύξηση του επιτρεπόμενου 
ποσοστού εγγραφής νέων αλλοδαπών φοιτητών από 10% σε 20% ανά ακαδημαϊκό εξάμηνο ικανοποιεί 
το αίτημά τους. 

5. Συνεπώς, μετά από την εν λόγω σύσκεψη της Υπουργικής Επιτροπής κρίθηκε σκόπιμο να μην 
καταργηθεί εξ ολοκλήρου η ποσόστωση η οποία περιορίζει την εισδοχή αλλοδαπών φοιτητών στις 
ΙΣΤΕ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά 
Νικολάου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.556, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι άκρως απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.595, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση της επιστολής σας με ημερομηνία 2 Ιουνίου 2015 σχετικής με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ ότι στο τελικό κείμενο του Ψηφίσματος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου επί της έκθεσης προόδου 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του 2014, για την Τουρκία, που υιοθετήθηκε κατά τη συνεδρία της Ολομέλειας 
στις 10 Ιουνίου 2015, η τουρκική κυβέρνηση καλείται «να υπογράψει και να κυρώσει, χωρίς άλλη καθυστέρηση, 
τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για το δίκαιο της Θάλασσας (UNCLOS), η οποία έχει υπογραφεί και 
κυρωθεί από την ΕΕ και τα 28 κράτη μέλη της». 

 Οι τουρκικές παρασκηνιακές επιδιώξεις για αμφισβήτηση του κατά πόσο η σύμβαση των Ηνωμένων 
Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας αποτελεί στην ολότητά της μέρος του κοινοτικού κεκτημένου αποτράπηκαν 
κατόπιν διαβημάτων Κυπρίων και Ελλήνων Ευρωβουλευτών, σε συνεργασία με τη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις Βρυξέλλες και σε συντονισμό με το Υπουργείο Εξωτερικών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και τώρα είναι η ώρα, αν είναι έτοιμοι οι εκπρόσωποι που έχουν ορίσει τα κόμματα, να μας 
παρουσιάσουν ένα σχέδιο ψηφίσματος, το οποίο θα τεθεί ενώπιον του σώματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Σε δέκα λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα γίνει διάλειμμα.  Θα γίνει διάλειμμα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ έτσι κι αλλιώς θεωρώ ότι δεν πρόκειται να επέλθει καμιά συμφωνία.  Θεωρώ όμως ότι πρέπει να 
τεθεί χρονοδιάγραμμα και στην επιτροπή.  ∆εν μπορεί να είμαστε κορόιδα, αν κάποιος -ένας, οποιοσδήποτε- 
δε θέλει να τελειώσει αυτή η διαδικασία.  Να δοθεί περιθώριο και στην επιτροπή.  ∆εκαπέντε λεπτά διάλειμμα, 
δεκαπέντε λεπτά και στην επιτροπή, διαφορετικά θα μεσονυχτήσουμε εδώ άσκοπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Εγώ θα δώσω είκοσι λεπτά και, αν τελειώσουν στα δέκα λεπτά, θα σας καλέσω στα δέκα. 

 Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

  Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, διάλειμμα. 

(Ώρα διακοπής: 5.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 5.50 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να χτυπήσουν τα κουδούνια, για να έρθουν όλοι οι συνάδελφοι εντός.  Να δώσουμε κάποιο 
χρονικό περιθώριο.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προχωρήσομε στην ψηφοφορία επί του προταθέντος ψηφίσματος, εάν 
είμαστε έτοιμοι.  Το σχέδιο ψηφίσματος θεωρείται αναγνωσθέν. 

(Το σχετικό σχέδιο ψηφίσματος) 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Επειδή η Ελλάδα βιώνει τη μεγαλύτερη ανθρωπιστική κρίση στην ιστορία της μετά το Β΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο, 

 Επειδή τα μέτρα που επιβλήθηκαν στην Ελλάδα από τους διεθνείς δανειστές αποδείχθηκαν, κατά 
ομολογία και των ιδίων, λανθασμένα και ανεπαρκή, με αποτέλεσμα τη διόγκωση του χρέους και τον 
πολλαπλασιασμό των δυσμενών επιπτώσεων στους Έλληνες πολίτες, ιδιαίτερα στις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού, 

 Επειδή η Ελλάδα μετά την πενταετή εφαρμογή των μνημονίων έχει τη μεγαλύτερη ανεργία στις χώρες 
της Ευρώπης και εκατομμύρια Έλληνες ζουν σε συνθήκες ανέχειας και εξαθλίωσης, 

 Επειδή τα δημόσια αγαθά της παιδείας και της υγείας έχουν ακρωτηριαστεί σε επικίνδυνο βαθμό, 

 Επειδή εδώ και πέντε χρόνια οι μισθωτοί, οι χαμηλοσυνταξιούχοι, οι νέοι και οι φορολογικά συνεπείς 
επιχειρηματίες έχουν επωμιστεί κατά τρόπο άδικο και ασύμμετρο το μεγαλύτερο βάρος της κρίσης, 

 Επειδή το βιοτικό επίπεδο εκατομμυρίων Ελλήνων έχει συρρικνωθεί βίαια και οι Έλληνες έχασαν βασικά 
κοινωνικά και εργασιακά δικαιώματα, 

 Επειδή τα μέτρα που έχουν εφαρμοστεί αποδείχθηκε ότι δεν εξυπηρετούν τα καλώς νοούμενα 
συμφέροντα του ελληνικού λαού και αποδυναμώνουν τη θέση της Ελλάδας στο διεθνή και ευρωπαϊκό χώρο, 

 Επειδή η Ελλάδα είναι ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί τις κυβερνήσεις και τους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1. Να υποστηρίξουν με θέρμη μια Ευρώπη στην οποία να κυριαρχούν οι αρχές της δημοκρατίας, της 
αλληλεγγύης, της ισότητας, της ελευθερίας και της αξιοπρέπειας έναντι των σκοπιμοτήτων, του 
οικονομισμού και της εξυπηρέτησης συμφερόντων εξωθεσμικών κέντρων εξουσίας· 

2. Να επανεξετάσουν τις προτάσεις τους προς την ελληνική κυβέρνηση, ώστε μέσα στα προτεινόμενα 
μέτρα να υπάρχουν σαφείς αναπτυξιακές επιδιώξεις και σκοποί για την οικονομία της χώρας· 
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3. Να σεβαστούν απόλυτα τις δημοκρατικές επιλογές του ελληνικού λαού και τη λαϊκή κυριαρχία και να 
ληφθούν οι ανάλογες διορθωτικές αποφάσεις σε πολιτικό επίπεδο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ερωτώ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Λείπουν μερικοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απουσιάζουν συνάδελφοι;  Αν απουσιάζουν, θα αναμένω, για να παρουσιαστούν όλοι.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τώρα έπαιξε το κουδούνι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρώ λοιπόν στην ψηφοφορία και καλώ...   

 Ορίστε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 ∆εν έχουμε κείμενο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχετε κείμενο; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έντζιε άλλαξε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι, εξ όσων έχω πληροφορηθεί, ότι δεν έχει υπάρξει ομόφωνο κείμενο, άρα προχωρούμε 
στην ψηφοφορία.   

 Ναι, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε ωστόσο να κάνουμε μία δήλωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι η δήλωση που έχετε κάνει, η δήλωση του Προέδρου της Βουλής, μπορεί να είναι η 
θέση της Βουλής.  Στη δήλωσή σας εκφράζεται αλληλεγγύη στην Ελλάδα, εκφράζεται η επιθυμία και η ευχή να 
μπορέσει να καταστεί βιώσιμο το ελληνικό χρέος, υπάρχει μία προσέγγιση όπως θα έπρεπε να είναι, χωρίς να 
παίρνουμε θέση στο επίμαχο ερώτημα του δημοψηφίσματος.  Ίσως να μπορούσε να ήταν και το ψήφισμά μας.  
Εμείς δηλώνουμε ότι αυτή πρέπει να είναι η θέση της Βουλής, μας καλύπτει.  ∆υστυχώς, το ψήφισμα το οποίο 
προτείνεται δεν είναι πρωτίστως, κατά πρώτο λόγο ψήφισμα υποστήριξης της Ελλάδας, αλλά περισσότερο 
ασκεί μια... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα αρχίσουμε τη συζήτηση ’πού την αρχή, Πρόεδρε, πάλε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, ερμηνεύει τη θέση που θα έχει το κόμμα του...  

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Τελειώνω, τελειώνω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαιούται να την ερμηνεύσει μετά που θα καταψηφίσει! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ικαιούται και πριν, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν δικαιούται, Πρόεδρε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έθθα δώσω το λόγο μετά, εφόσον θα τοποθετηθούν τώρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, εντάξει, αλλά έντζιε... 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Αν θέλαμε, που θέλουμε να το αποφύγουμε, αυτή την στιγμή αντιπαράθεση, θα μπορούσαμε και εμείς 
να προτείνουμε ως τροπολογία του ψηφίσματος τη δήλωση του Προέδρου.  Αποφεύγουμε να το κάνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κάνουμε απλώς την επισήμανση ότι μας καλύπτει η δήλωση του Προέδρου και δε θέλουμε να εκδοθεί 
ψήφισμα το οποίο, ασκώντας άκαιρα κριτική στους πάντες και τα πάντα πλην της Ελλάδος και της Κύπρου, 
ούτε την Ελλάδα βοηθά και ενδεχομένως μπορεί να ζημιώσει τζιαι τη δική μας υπόθεση, του κυπριακού λαού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Και ο κ. Βότσης για τη θέση του. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι με τη δήλωσή σας η Βουλή έχει τοποθετηθεί και μπορεί να έχει θέση 
για το τι ακριβώς συμβαίνει σήμερα στην Ελλάδα, τις περιπέτειες που περνά ο ελληνικός λαός.  Μιλάτε στη 
δήλωσή σας, υπενθυμίζω, για την απόλυτη συμπαράσταση, ολόψυχη απόλυτη συμπαράσταση, για το πνεύμα 
αλληλεγγύης που πρέπει να υπάρξει, τη σταθερότητα που ελπίζουμε να υπάρξει στην Ελλάδα και στην 
Ευρωζώνη, ζητάτε να διασφαλιστεί η ενότητα της Ευρωζώνης -ζητούμενο από όλους- η βιωσιμότητα του 
ελληνικού χρέους, η κοινωνική συνοχή, η δυνατότητα της επανεκκίνησης της ελληνικής οικονομίας και η 
ανάπτυξη.   

 Θεωρούμε λοιπόν ότι η Βουλή με τη δική σας δήλωση, η οποία θεωρώ ότι ομόφωνα πλέον μπορεί να 
στηριχτεί -θα μπορούσε να ήταν και ψήφισμα, αλλά ίσως διαδικαστικά να υπάρχει μια δυσκολία- καλύπτεται, 
τοποθετείται ξεκάθαρα στο θέμα της Ελλάδας.  Εξόν λοιπόν της δήλωσης, την οποία εμείς έχουμε στηρίξει και 
θεωρούμε ότι μπορεί να αποτελέσει έγγραφο της Βουλής, θεωρούμε ότι οτιδήποτε άλλο απ’ εδώ και μπρος δε 
χρειάζεται, άρα θα απέχουμε από οποιαδήποτε προτεινόμενη ψηφοφορία επί του ψηφίσματος, για το οποίο, 
ακόμη και αν το αναλύσουμε, θα πούμε όσα είπαμε προηγουμένως, ότι υπάρχουν πρόνοιες και σημεία τα 
οποία μπορεί να δημιουργήσουν αχρείαστη συζήτηση αυτή την ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι σημαντικό αυτό που θα πω, αλλά, για να μεν μένουν πράγματα έτσι στα 
διαδικαστικά, για να τα βρίσκουμε μπροστά μας, όπως πολλά βρίσκουμε συνήθως, αυτό που είπε ο κ. 
Προδρόμου δε θα μπορούσε να γίνει, δηλαδή να βάλει σε αντιπαράθεση τη δήλωσή σας.  Αυτό που συζητούμε 
τώρα είναι το κατεπείγον και μόνο το κατεπείγον και είναι αυτό το ψήφισμα και τίποτε άλλο δεν μπορεί να μπει 
τώρα για ψήφιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Καλώ το σώμα να τοποθετηθεί.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του προταθέντος ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν.   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και είκοσι έξι αποχές, το ψήφισμα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για την Ελλάδα εγκρίνεται. 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα γίνει σήμερα συζήτηση.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία θα 
πραγματοποιηθεί την ερχόμενη Πέμπτη, 9 Ιουλίου 2014, και, επαναλαμβάνω, στις 10.00 η ώρα το πρωί 
ακριβώς θα ξεκινήσει τις εργασίες της η Βουλή με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.274-2014).   

 2. Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και 
Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος 
του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.029-2013). 

 3. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.018-2015). 

 4. Ο περί της Ενδέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.023-2014). 

 5. Ο περί ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.024-2014). 

 6. Ο περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.01.055.025-2014). 

 7. Ο περί Συμφώνου Συμβίωσης Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.096-2015).    

 8. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.092-2015). 

 9. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη 
και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.143-2015). 

 10. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.124-2015). 
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 11. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015.  
(Αρ. Φακ. 23.01.056.136-2015). 

 12. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.  
(Αρ. Φακ. 23.01.056.137-2015). 

 13. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015.  
(Αρ. Φακ. 23.01.056.138-2015). 

 14. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015.  
(Αρ. Φακ. 23.01.056.139-2015). 

 15. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 
περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.144-2015). 

 16. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 
περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.064-2015). 

 17. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 
περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.090-2015). 

 18. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 
περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
 (Αρ. Φακ. 23.02.056.091-2015). 

 19. Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.075-2015). 

 20. Ο περί της Μεταφοράς Προσωπικού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.111-2015). 

 21. Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.131-2015). 

 22. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 9) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.096-2015). 

 23. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.135-2015). 

 24. Ο περί Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.123-2011). 

 25. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 19) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.056.093-2015). 

 26. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των  
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.104-2015). 

 27. Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού 
Εκτάκτου Πράσινου Τέλους) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.039-2015).  

 28. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2015 Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.095-2015).  

 29. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.094-2015). 

 30. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.098-2015). 

 31. Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και των 
Λειτουργιών του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων στο 
Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.092-2015). 

 32. Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του ∆ικτύου Γεωργικής 
Λογιστικής Πληροφόρησης Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.063-2015). 

 33. Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 
στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των 
Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων 
Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.078-2014). 

 34. Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.030-2013). 

 35. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.122-2015). 

 36. Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.038-2015). 

 37. O περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 
Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2014. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.055.098-2014). 

 38. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το 
οποίο καλείται η κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο 
αποκατάστασης των κατόχων αξιογράφων.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 39. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της 
πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι 
κάτοχοι αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι 
επλήγησαν από τις αποφάσεις της 25ης Μαρτίου 2013 για 
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διάσωση των τραπεζών με ίδια μέσα. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 40. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) -
Τεχνικές Υπηρεσίες - Θέση Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.052.026-2015). 

 41. Οι περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Συμβουλευτική Αρχή Μεταφορών) Κανονισμοί 
του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.017-2015). 

 42. Οι περί Καθορισμού των Κοινοτικών Κλάσεων του Βασικού 
και του Πιστοποιημένου Πατατόσπορου Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.018-2015). 

 43. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας Πατατόσπορου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.019-2015). 

 44. Οι περί Καθορισμού των Ελάχιστων Προϋποθέσεων και των 
Κοινοτικών Κλάσεων του Προβασικού Πατατόσπορου 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.020-2015). 

 45. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.028-2015). 

 46. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας και Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.079-2014). 

 47. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.004-2015). 

 48. Οι περί Εισπράξεως Φόρων (∆ήμευση Κινητής Ιδιοκτησίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.005-2015). 

 49. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (∆ήμευση Κινητής 
Ιδιοκτησίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.006-2015). 

 50. Οι περί ∆ημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.022-2015). 

 51. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Φάση ΙΙ 
της Ανάκτησης Ατμών Βενζίνης κατά τη ∆ιάρκεια του 
Ανεφοδιασμού Μηχανοκίνητων Οχημάτων σε Πρατήρια 
Καυσίμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.030-2015). 

 52. Οι περί της Λειτουργίας Σχεδίου Προστασίας Καταθέσεων 
και Εξυγίανσης Πιστωτικών και Άλλων Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.031-2015). 

 53. Οι περί Πτώχευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα του Επίσημου 
Παραλήπτη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.023-2015). 
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 54. Οι περί Εταιρειών (Εκκαθάριση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.024-2015). 

 55. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.061-2014). 

 56. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Αιτήσεις και Ιεραρχικές 
Προσφυγές) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.062-2014). 

 57. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.065-2014). 

 58. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Κλιματισμού) Κανονισμοί του 
2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.066-2014). 

 59. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο 
Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με 
το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 60. Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2014. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.069-2014). 

 61. Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Σχέδιο 
Συντάξεων και Άλλων Ωφελημάτων σε Υπαλλήλους του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτώμενους Αυτών) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.033-2015). 

 62. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Είδη Πυροτεχνίας) 
Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.034-2015). 

 63. Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης - Θέση 
Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.035-2015). 

 64. Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 65. Οι περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης 
(∆ιάθεση από Βυτιοφόρα Οχήματα και Βυτία με 
Κερματοδέκτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.037-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη υιοθέτησης ενός νέου συμβολαίου (New Deal) για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.002-2015). 
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 2.  «Η πανεπιστημιακή ανάπτυξη της χώρας, δημόσια και 
ιδιωτική, τα προβλήματα που υπάρχουν και τρόποι 
αντιμετώπισής τους σε σχέση με τις δυνατότητες και τα 
δεδομένα της χώρας και τα προβλήματα, τις ανάγκες και τις 
αντοχές του λαού, της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και 
της κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.048.003-2015). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

∆αμιανού Άριστος Μισός Αριστοτέλης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Ευαγόρου Σταύρος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγεωργίου Πάμπος 

Καρογιάν Μάριος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προκοπίου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Κουτσού Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Άντρος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στα τραγικά γεγονότα που εκτυλίσσονται στην Ελλάδα και έκφραση 
της συμπαράστασης του σώματος προς τον ελληνικό λαό. 
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2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Άντρος Κυπριανού, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, ∆. 
Συλλούρης, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, Γ. Βαρνάβα, Ν. Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Μ. 
Καρογιάν, Ά. Βότσης, Πρ. Προδρόμου) σχετικά με το κατατεθέν και κηρυχθέν επείγον σχέδιο 
ψηφίσματος για την κατάσταση στην Ελλάδα και παραπομπή του σε διακομματική επιτροπή για 
διαμόρφωση του περιεχομένου του. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας ∆ιαχείρισης της Συμμετοχής 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή ∆ομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2014» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Τύπου Αίτησης, Τελών 
Αξιολόγησης και Ανανέωσης Εξουσιοδότησης Οργανισμών Ελέγχου και Εξουσιών ∆ιευθυντή) 
Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2015», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 2) και έγκριση των κανονισμών. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 
και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2013», 
παρατηρήσεις του κ. Σωτήρη Σαμψών και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 
και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 4). 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», 
παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Βαρνάβα και Γεώργιου Προκοπίου και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για συμπερίληψη του έργου βελτίωσης του κεντρικού δρόμου Τσερίου στον προϋπολογισμό του 
2016 - Ανάγκη στελέχωσης του Αγροτικού Κέντρου Υγείας Κάτω  Πύργου με γραμματειακό προσωπικό - 
Αίτημα για νομοθετική ρύθμιση των εργασιακών δικαιωμάτων των ξενοδοχοϋπαλλήλων - Επιχορηγήσεις 
και κονδύλια από την ΕΕ για τα παιδιά με ειδικές ανάγκες και για τους αναπήρους - Η απόφαση για 
ανέγερση νέων εγκαταστάσεων της Πολυτεχνικής Σχολής στην πανεπιστημιούπολη, αν και εδράζει ήδη 
στο ΤΕΠΑΚ, και το οικονομικό κόστος - Ενδεχόμενο αλλαγής του σχεδίου ανάπλασης της λεωφόρου 
Τσερίου, έπειτα από αντιδράσεις κατοίκων και καταστηματαρχών - Πληροφόρηση σχετικά με την 
ετοιμασία εθνικού σχεδίου δράσης για την πράσινη οικονομία  - Ο ελλιπής έλεγχος του κατασκευαστικού 
τομέα εξαιτίας της υποστελέχωσης των Τεχνικών Υπηρεσιών του Yπουργείου Εσωτερικών - 
Καταγγελίες για παραβίαση των χωρικών υδάτων της ∆ημοκρατίας από ψαρόβαρκες από τα κατεχόμενα 
- Πληροφορίες για ανέγερση νέου κοιμητηρίου σε χώρο απόρριψης μπαζών στα Πάνω Πολεμίδια - 
Εισφορές της Κύπρου στην ΕΕ και αντίστροφα τα τελευταία δέκα χρόνια - Ανάγκη επέκτασης του 
θεσμού των λαϊκών αγορών. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Καθυστέρηση στη διαδικασία απόκτησης άδειας οδήγησης - Χρήση μοτοσικλετών για διανομή φαγητού 
από άτομα χωρίς κανονική άδεια οδήγησης - Πρόθεση Υπουργείου Γεωργίας να δημιουργήσει κέντρα 
εξυπηρέτησης αγροτών - Μέτρα για μείωση του παραγόμενου όγκου σκουπιδιών και ανάπτυξη 
προγραμμάτων ανακύκλωσης και κομποστοποίησης - Ανάγκη καταπολέμησης του κόκκινου ρυγχωτού 
κάνθαρου - Το ενδεχόμενο απαγόρευσης της διέλευσης αγροτικών προϊόντων από οδοφράγματα που 
ελέγχονται από τις βρετανικές βάσεις (εμπιστευτική απάντηση) - Ο προγραμματισμός της 
ανακατασκευής του παρακαμπτήριου δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού εντός της Κοφίνου - Καθυστέρηση 
στην εγγραφή του δρόμου στην κτηνοτροφική περιοχή Αλεθρικού - Ενημέρωση για το έργο "Εθνική 
έρευνα για τη διατροφή του πληθυσμού της Κύπρου", το κόστος και τη χρηματοδότησή του - Ανάγκη 
λήψης μέτρων για τη διαχείριση πιθανώς ή δυνητικά καρκινογόνων παρασιτοκτόνων - Ερωτήματα 
σχετικά με το σταθμό επεξεργασίας λυμάτων του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού και τη διοχέτευση των 
επεξεργασμένων αστικών λυμάτων - Καταγγελίες για κυνήγι εντός απαγορευμένων περιοχών κυνηγιού - 
Ανάγκη θέσπισης νομικού πλαισίου για την κυκλοφορία ηλεκτροκίνητων δικύκλων και τρικύκλων - 
Ανάγκη λήψης μέτρων για καταπολέμηση των τρωκτικών στην επαρχία Αμμοχώστου - Σχέδιο 
Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία και ευρωπαϊκά κονδύλια - Θέμα 
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άρσης του μέτρου του 10% στην εισδοχή αλλοδαπών φοιτητών στα κυπριακά ανώτερα και ανώτατα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα - Απομάκρυνση οπλισμού από αποθήκες της αστυνομίας (άκρως απόρρητη 
απάντηση) - ∆ιαβήματα, για να διασφαλιστεί ότι είναι ξεκάθαρο για την ΕΕ ότι η Σύμβαση για το ∆ίκαιο 
της Θάλασσας αποτελεί μέρος του κοινοτικού κεκτημένου στην ολότητά της. 

14. Κείμενο ψηφίσματος με το οποίο καλούνται οι κυβερνήσεις και οι θεσμοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 
σεβαστούν απόλυτα τις δημοκρατικές επιλογές και τη λαϊκή κυριαρχία του ελληνικού λαού και να 
ληφθούν οι ανάλογες διορθωτικές αποφάσεις σε πολιτικό επίπεδο, συζήτηση (Πρ. Προδρόμου, Ά. 
Βότσης, ∆. Συλλούρης) και έγκρισή του. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3.50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 9ης Ιουλίου 2015 

Ώρα έναρξης:  10.23 π.μ. 

Αρ. 44 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συμπληρώνονται φέτος ήδη τέσσερα χρόνια από την ανείπωτη τραγωδία της 11ης Ιουλίου 2011, τη 
φονική έκρηξη στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί, που ξημερώματα μιας μαύρης ∆ευτέρας 
στοίχισε τη ζωή σε δεκατρείς συμπατριώτες μας και πλημμύρισε με οδύνη και συγκλονισμό ολόκληρη τη χώρα.  
Το καλοκαίρι του 2011 άφησε βαθιά σημάδια στη συλλογική μας μνήμη ως μια εποχή που δεν έπρεπε ποτέ η 
Κύπρος να ζήσει.  Τέσσερα χρόνια δεν είναι πολλά.  Στις ανθρώπινες τραγωδίες ο χρόνος δε μετριέται με 
αριθμούς.  Εκφράζουμε και θα εκφράζουμε κάθε χρόνο τη συμπαράστασή μας προς τους οικείους των 
αξιωματικών, ναυτών και πυροσβεστών που με θάρρος, αυταπάρνηση και αίσθημα ευθύνης προσέτρεξαν στην 
ακέραιη επιτέλεση του καθήκοντος, θέτοντας το χρέος υπεράνω της ζωής τους. 

 Η έκρηξη στο Μαρί έμοιαζε τότε να μας είχε ξυπνήσει όλους από το λήθαργο εφιαλτικά, αποδεικνύοντας 
πως τίποτε δεν είναι πιο ιερό από την ίδια την ανθρώπινη ζωή και υποδεικνύοντας πως παρόμοια συμβάντα, 
με αδικοχαμένα θύματα και υλικές καταστροφές, δεν πρέπει ποτέ να επαναληφθούν. 

 Η αυτοθυσία των συμπατριωτών μας μας υπενθύμισε ακόμη πως η προσήλωση στην πατρίδα και το 
δημόσιο συμφέρον είναι διαχρονικά υπέρτατη αξία.  Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των 
δεκατριών θυμάτων που έχασαν ηρωικά τη ζωή τους στις 11 Ιουλίου 2011, σε μια τραγωδία που δεν μπορούμε 
και δεν πρέπει ποτέ να ξεχάσουμε. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Θα παρακαλέσω για τη συνεργασία όλων των εντίμων μελών, για να διεκπεραιωθεί η σημερινή 
βεβαρημένη νομοθετική εργασία.  Να ψέξω για μια ακόμα φορά το γεγονός ότι η εκτελεστική εξουσία, ως μη 
όφειλε, καθυστερεί μονίμως να αποστείλει νομοσχέδια στη Βουλή των Αντιπροσώπων ενόψει της ανάπαυλας 
του καλοκαιριού, με αποτέλεσμα η Βουλή να είναι υποχρεωμένη υπό την πίεση του χρόνου να διαμορφώνει μια 
τόσο βεβαρημένη ημερήσια διάταξη. 

 Ξεκινούμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Για τα 
θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 
2014».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση της λειτουργίας ενός ολοκληρωμένου τύπου καζίνου θερέτρου στη ∆ημοκρατία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Πρόδρομος Προδρόμου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μάριος Μαυρίδης 

 Κώστας Κώστα Μαρία Κυριακού 

 Χρίστος Μέσης Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης Γιάννος Λαμάρης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Γιώργος Βαρνάβα Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Κουτσού 

 Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρίες 
τους που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13ης Ιανουαρίου και 23ης Ιουνίου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο γενικός διευθυντής, καθώς και άλλοι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, ο Υφυπουργός 
παρά τω Προέδρω, η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου της, 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), 
εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), του Συνδέσμου 
Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου (ACTA), του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του 
Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA) και του Συνδέσμου Αντιμετώπισης Κοινωνικών 
Προβλημάτων ΣΑΚΟΠ. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και το Υπουργείο Εσωτερικών, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση της λειτουργίας ενός ολοκληρωμένου τύπου καζίνου 
θερέτρου στη ∆ημοκρατία, η σύσταση Εθνικής Αρχής Καζίνου, ο καθορισμός των αρμοδιοτήτων και εξουσιών 
της, ο τρόπος διεξαγωγής παιγνίου στο καζίνο, καθώς και η λειτουργία των υποστατικών παιγνιομηχανημάτων 
καζίνου. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με τις προτεινόμενες 
νομοθετικές ρυθμίσεις σκοπείται ειδικότερα ο έλεγχος, ο περιορισμός και η αυστηρή ρύθμιση του παιγνίου 
καζίνου, η καταπολέμηση της εγκληματικής δραστηριότητας σε σχέση με το παίγνιο, η ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσώπων που επιθυμούν να εμπλακούν στο παίγνιο σε έναν ελεγχόμενο και νόμιμο χώρο, 
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μακριά από παράνομα και μη ελεγχόμενα υποστατικά, και γενικά η προστασία του κοινού, των ανηλίκων και 
των ευάλωτων ομάδων από το παράνομο παίγνιο. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας κατέθεσαν 
διάφορα στοιχεία αναφορικά με το ιστορικό λήψης της απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο για παροχή 
δυνατότητας λειτουργίας καζίνου στη ∆ημοκρατία και για την τεκμηρίωση της σκοπιμότητας λήψης της σχετικής 
απόφασης. 

 Από τα εν λόγω στοιχεία προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Το προσχέδιο του υπό αναφορά νομοσχεδίου καταρτίσθηκε από ομάδα συμβούλων, που 
προσλήφθηκαν κατόπιν προκήρυξης διεθνούς διαγωνισμού βάσει σχετικών αποφάσεων του 
Υπουργικού Συμβουλίου, και ακολούθως γνωστοποιήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή βάσει της 
Οδηγίας 98/34/ΕΚ.  Τα σχόλια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής λήφθηκαν υπόψη στο στάδιο της τελικής 
επεξεργασίας του νομοσχεδίου, ενώ ταυτόχρονα το αρμόδιο υπουργείο κάλεσε όλα τα ενδιαφερόμενα 
μέρη να υποβάλουν τα σχόλιά τους, τα οποία επίσης λήφθηκαν υπόψη. 

2. Στη ∆ημοκρατία δεν υφίσταται οποιαδήποτε νομοθεσία που να απαγορεύει ή/και να ρυθμίζει τη 
διεξαγωγή του παιγνίου καζίνου και των παιγνιομηχανημάτων εν αντιθέσει με τα στοιχήματα, τις 
λοταρίες, τους αγώνες αλόγων και το ηλεκτρονικό παίγνιο, τα οποία ρυθμίζονται από την κυπριακή 
νομοθεσία. 

3. Σύμφωνα με το Γραφείο Καταπολέμησης Αδικημάτων Κλοπής Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Παράνομων 
Στοιχημάτων του Αρχηγείου Αστυνομίας, στα πλαίσια των επιχειρήσεων που διενεργούνται στις 
περιοχές που τελούν υπό τον έλεγχο της ∆ημοκρατίας, εντοπίζεται ετησίως σημαντικός αριθμός 
υποθέσεων παράνομου τζόγου σε παράνομα και μη ελεγχόμενα υποστατικά. 

4. Μελέτη εξειδικευμένου συμβουλευτικού οίκου, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2013, η οποία διενεργήθηκε 
κατόπιν ανάθεσης από τις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες, κατέδειξε ότι στις κατεχόμενες περιοχές της 
∆ημοκρατίας λειτουργούν είκοσι τρία (23) συνολικά καζίνα, στα οποία οι πολίτες της ∆ημοκρατίας έχουν 
εύκολη πρόσβαση, ιδιαίτερα μετά το άνοιγμα των οδοφραγμάτων το 2004, χωρίς όμως η ∆ημοκρατία να 
είναι σε θέση να ασκήσει αποτελεσματικό έλεγχο. 

5. Συνακόλουθα, στη βάση του περιεχομένου και των συμπερασμάτων της εν λόγω μελέτης, το Υπουργικό 
Συμβούλιο αποφάσισε να προχωρήσει στη λήψη απόφασης για λειτουργία καζίνου στη ∆ημοκρατία 
εξετάζοντας τις εναλλακτικές επιλογές σχετικά με το μοντέλο αδειοδότησης καζίνου.  Ειδικότερα, 
εξετάστηκε η λύση της αδειοδότησης ενός και μόνου υποστατικού καζίνου, τύπου καζίνου θερέτρου 
(Integrated Casino Resort), ή η αδειοδότηση πολλαπλού αριθμού υποστατικών καζίνου (από έξι έως 
δέκα καζίνα μικρότερου μεγέθους). 

6. Το Υπουργικό Συμβούλιο, αξιολογώντας όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν του, έκρινε ότι η 
παραχώρηση μίας και μόνο άδειας καζίνου εξυπηρετεί τα συμφέροντα της ∆ημοκρατίας λόγω της 
ανάγκης ελέγχου, περιορισμού και αυστηρής ρύθμισης του παιγνίου σε καζίνο, της καταπολέμησης της 
εγκληματικής δραστηριότητας σε σχέση με το παίγνιο και της ενημέρωσης των προσώπων που 
επιθυμούν να εμπλακούν στο παίγνιο, ώστε να αποφεύγουν τα παράνομα και μη ελεγχόμενα 
υποστατικά.  Με την απόφαση αυτή εξυπηρετείται επίσης η προστασία του κοινού, των ανηλίκων και 
των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού. 

 Οι κυριότερες πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, είναι οι ακόλουθες: 

1. Ο περιορισμός της διεξαγωγής των παιγνίων καζίνου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία σε ένα αυστηρά 
ελεγχόμενο, διεθνούς επιπέδου, ολοκληρωμένου τύπου καζίνο θέρετρο και σε υποστατικά 
παιγνιομηχανημάτων καζίνου, με αυστηρό έλεγχο ταυτόχρονα από την κυβέρνηση των ειδών παιγνίων 
καζίνου, των ποσών στοιχήματος και των μηχανημάτων που θα επιτρέπονται, καθώς και της 
ανεξέλεγκτης επέκτασης των χώρων διεξαγωγής παιγνίων καζίνου. 

2. Η καταπολέμηση της εγκληματικής δραστηριότητας που συνδέεται με το παίγνιο και ειδικότερα της 
νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες. 

3. Η παροχή της αναγκαίας προστασίας στους πολίτες με τη δημιουργία ενός ασφαλούς, ελεγχόμενου και 
αυστηρά ρυθμιζόμενου παιγνίου. 

4. Η προστασία ανήλικων προσώπων, καθώς και ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού σε σχέση με τα 
θέματα που ανακύπτουν από τη συμμετοχή σε παίγνια καζίνου και η παροχή βοήθειας στα άτομα που 
αντιμετωπίζουν προβλήματα εθισμού στον τζόγο. 

5. Ο καθορισμός ως παράνομων δραστηριοτήτων οι οποίες σχετίζονται άμεσα ή έμμεσα με τη διεξαγωγή 
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παιγνίου καζίνου ή παιγνιομηχανημάτων χωρίς προηγούμενη αδειοδότηση και η επιβολή αυστηρών 
ποινών στα πρόσωπα που διεξάγουν τέτοιες δραστηριότητες. 

6. Η σύσταση Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου ως οργάνου υπεύθυνου για την εφαρμογή 
της προβλεπόμενης στο νομοσχέδιο ρύθμισης του παιγνίου καζίνου και των παιγνιομηχανημάτων στη 
∆ημοκρατία. 

7. Η αδειοδότηση ενός και μόνου καζίνου θερέτρου (Integrated Casino Resort). 

8. Το επιτρεπτό του καπνίσματος στους χώρους του καζίνου στους οποίους διεξάγονται παίγνια καζίνου. 

9. Η άσκηση αποτελεσματικού ελέγχου σε αδειούχο διαχειριστή, καθώς και σε όλα τα φυσικά ή/και νομικά 
πρόσωπα που σχετίζονται άμεσα ή έμμεσα με αυτόν, περιλαμβανομένων των στελεχών και υπαλλήλων 
του καζίνου, αλλά και συγκεκριμένων κατηγοριών προμηθευτών αυτού, προτού τα πρόσωπα αυτά 
αδειοδοτηθούν και δραστηριοποιηθούν. 

10. Η απαγόρευση εισόδου ανηλίκων στο καζίνο για σκοπούς προστασίας τους. 

11. Η εφαρμογή διαδικασιών παρακολούθησης των δραστηριοτήτων του διαχειριστή καζίνου σε συνεργασία 
με τη Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης, με σκοπό την παρεμπόδιση και 
καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες. 

12. Ο καθορισμός διαδικασιών εντοπισμού πελατών με προβλήματα εθισμού και η εισαγωγή νομοθετικών 
ρυθμίσεων για τη διάθεση πληροφοριών, τη θεραπεία και την παροχή συμβουλευτικής αγωγής σε 
πελάτες. 

13. Η παροχή αποκλειστικού δικαιώματος στο διαχειριστή να επιλέξει το χώρο ανέγερσης του καζίνου 
θερέτρου, καθώς και της δυνατότητας λειτουργίας προσωρινού καζίνου εντός του χώρου ανάπτυξης του 
καζίνου θερέτρου, ως μέρους της κατά φάση ανάπτυξης, σύμφωνα με σχετική πρόταση που θα 
υποβληθεί από τον ίδιο το διαχειριστή. 

14. Η παροχή δικαιώματος στο διαχειριστή να λειτουργήσει μέχρι τέσσερα υποστατικά παιγνιομηχανημάτων 
με πενήντα κατά το μέγιστο παιγνιομηχανήματα σε κάθε χώρο, νοουμένου ότι τα εν λόγω υποστατικά 
λειτουργούν σε διαφορετική επαρχία από την επαρχία όπου λειτουργεί το καζίνο θέρετρο και δεν 
περιλαμβάνουν τραπέζια παιγνίου. 

15. Η εξαίρεση της παροχής υπηρεσιών παιγνίου από την καταβολή φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ).  
∆ιευκρινίζεται ότι οι υπόλοιπες παρεχόμενες υπηρεσίες που δεν αφορούν παίγνιο, όπως υπηρεσίες 
εστίασης, διασκέδασης και λοιπά αγαθά και υπηρεσίες, θα υπόκεινται σε ΦΠΑ. 

16. Ο καθορισμός φόρου καζίνου, ο οποίος θα ανέρχεται σε δεκαπέντε τοις εκατόν (15%) επί του 
ακαθάριστου εισοδήματος από παίγνια και θα καταβάλλεται μηνιαίως.  Σημειώνεται ότι η Εθνική Αρχή 
Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου θα ενεργεί ως εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας αναφορικά με 
τη ρύθμιση, τον υπολογισμό και την είσπραξη της εν λόγω φορολογίας από το διαχειριστή. 

17. Η δυνατότητα του διαχειριστή να προσφέρει πιστώσεις για την αγορά μαρκών ή παιγνιοχρήματος ή την 
προκαταβολή μετρητών και την προσφορά φιλοφρονητικών παροχών για υπηρεσίες διαμονής, 
φαγητών, ποτών και μεταφορικών σε πελάτες καζίνου και πελάτες διευθέτησης, οι οποίες πρέπει να 
τεκμηριώνονται και να καταγράφονται. 

18. Η απαγόρευση σύναψης από το διαχειριστή συμβάσεων με πρόσωπα που έχουν κριθεί ακατάλληλα 
από την Εθνική Αρχή Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου και συμβολαίων πέραν συγκεκριμένης αξίας 
χωρίς την προηγούμενη έγκριση της εν λόγω Αρχής. 

19. Η ταχεία διαδικασία έκδοσης των απαιτούμενων πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών για την 
υλοποίηση της συγκεκριμένης ανάπτυξης μέσω της άμεσης εμπλοκής του Υπουργικού Συμβουλίου και η 
απαγόρευση ανάπτυξης καζίνου σε συγκεκριμένες περιοχές οι οποίες έχουν ενταχθεί στο ∆ίκτυο “Φύση 
2000” ή αποτελούν δασική γη. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέλυσε επίσης το στρατηγικό σχεδιασμό του κράτους σε σχέση με τη δημιουργία 
καζίνου θερέτρου και ανέπτυξε τους λόγους και την προοπτική που δημιουργείται από τη λειτουργία ενός 
τέτοιου έργου, δίνοντας παράλληλα απαντήσεις επί εξειδικευμένων θεμάτων τα οποία τέθηκαν από τα μέλη 
των επιτροπών. 

 Ειδικότερα, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Επιδίωξη της κυβέρνησης είναι η οικονομική ανάπτυξη μέσω της προσέλκυσης αυξημένου τουρισμού 
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και συνακόλουθα η γενικότερη αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος, η οποία θα δώσει το έναυσμα για 
την προσέλκυση νέων επενδύσεων.  Συναφώς, αναπτυξιακά έργα της κλίμακας αυτής αναμένεται να 
αποδώσουν μεγάλα έσοδα στη ∆ημοκρατία, από τα οποία η οικονομία θα αποκομίσει ευρύτερα οφέλη. 

2. Η προτεινόμενη ανάπτυξη θα λειτουργεί υπό καθεστώς αυστηρού ελέγχου και θα υπάρχουν οι 
απαιτούμενες ασφαλιστικές δικλίδες για προστασία τόσο των ανηλίκων όσο και οποιωνδήποτε άλλων 
ευάλωτων κοινωνικών ομάδων του πληθυσμού από τις επιπτώσεις που ο εθισμός στον τζόγο ενδέχεται 
να επιφέρει.  

3. Έχει ήδη πραγματοποιηθεί αριθμός συναντήσεων με εν δυνάμει επενδυτές, ορισμένοι εκ των οποίων 
επέδειξαν σοβαρό ενδιαφέρον για την υλοποίηση μιας τέτοιας ανάπτυξης.  

4. Η ψήφιση το ταχύτερο του υπό αναφορά νομοσχεδίου κρίνεται πολύ σημαντική, ει δυνατόν στη μορφή 
με την οποία αυτό κατατέθηκε στη Βουλή, έτσι που να διασφαλισθεί η ισορροπία που επιτεύχθηκε στο 
στάδιο των διαβουλεύσεων.  Με τον τρόπο αυτό αναμένεται ότι το ήδη εκδηλωθέν ενδιαφέρον από τους 
επενδυτές θα παραμείνει αμείωτο. 

5. Η διαδικασία αδειοδότησης θα αρχίσει εντός χρονικού διαστήματος τριών εβδομάδων από την έναρξη 
της ισχύος της υπό ψήφιση νομοθεσίας και θα ολοκληρωθεί εντός οκτώ μηνών από τη δημοσίευση της 
πρόσκλησης για υποβολή ενδιαφέροντος. 

6. Στόχος της κυβέρνησης είναι η διεξαγωγή μιας ανοιχτής και διαφανούς διαδικασίας με έμφαση στην 
ικανότητα των υποψηφίων να ολοκληρώσουν το έργο και να λειτουργήσουν ένα διεθνούς κλάσεως, 
ολοκληρωμένου τύπου καζίνο θέρετρο, σύμφωνα με τις στρατηγικές επιδιώξεις της ∆ημοκρατίας. 

7. Στον επιλεγέντα υποψήφιο παρέχονται αποκλειστικά δικαιώματα σε ολόκληρη την επικράτεια της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, περιλαμβανομένου του δικαιώματος λειτουργίας μικρών περιφερειακών 
εγκαταστάσεων, καθώς και διάφορες πολεοδομικές χαλαρώσεις, λαμβανομένων υπόψη του μεγέθους 
της επένδυσης που απαιτείται και της μικρής κλίμακας της χώρας, ώστε η συγκεκριμένη επιχειρηματική 
δραστηριότητα να θεωρείται συμφέρουσα και βιώσιμη. 

8. Καταβλήθηκε προσπάθεια αποφυγής δαιδαλωδών διαδικασιών αδειοδότησης με τη σύσταση της 
Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου, με στόχο την ταχύτερη ολοκλήρωση των 
απαιτούμενων διαδικασιών αδειοδότησης χωρίς την παρεμβολή άλλων υπηρεσιών του κράτους. 

9. Σε περίπτωση επίλυσης του κυπριακού προβλήματος αναμένεται να υπάρξει αυξημένος ανταγωνισμός 
λόγω ανάλογων αναπτύξεων που ήδη λειτουργούν στις κατεχόμενες περιοχές, παράλληλα όμως 
προσφέρεται ευκαιρία πρόσβασης σε μια μεγαλύτερη αγορά, γεγονός που λαμβάνεται υπόψη από τους 
υποψήφιους επενδυτές. 

10. Το απαραίτητο κανονιστικό πλαίσιο για τη λεπτομερέστερη ρύθμιση διάφορων θεμάτων με βάση τον 
υπό ψήφιση εξουσιοδοτικό νόμο πρέπει να κατατεθεί αρχικά ως προσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και παράλληλα να αποσταλεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ενημέρωση, με στόχο να 
ληφθεί η απαιτούμενη έγκριση, προτού η Βουλή προχωρήσει σε έγκρισή του. 

Σημειώνεται ότι προσχέδιο των εν λόγω κανονισμών, αλλά και οι όροι των προσφορών για λειτουργία 
καζίνου θέρετρου κατατέθηκαν στις αρμόδιες επιτροπές και βρίσκονταν στη διάθεσή τους κατά τη 
συζήτηση του όλου θέματος. 

11. Η παροχή πιστώσεων σε πελάτες καζίνου στόχο έχει την προσέλκυση σημαντικών και φερέγγυων 
πελατών. 

 Ο Υφυπουργός παρά τω Προέδρω, ο οποίος κλήθηκε επίσης να καταθέσει τις θέσεις του επί του όλου 
θέματος, κατά την τοποθέτησή του δήλωσε ότι το υπό αναφορά έργο θεωρείται οριακά βιώσιμο για το μέγεθος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και, για να καταστεί βιώσιμο, πρέπει να αυξηθεί σημαντικά ο αριθμός τουριστών 
που επισκέπτονται την Κύπρο.  Περαιτέρω, τόνισε ότι σημαντικές τροποποιήσεις επί του νομοσχεδίου 
ενδέχεται να καταστήσουν το έργο μη βιώσιμο και συνεπώς θα μειωθεί το απαιτούμενο επενδυτικό ενδιαφέρον. 

 Στη συνέχεια ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι δεν υπάρχουν μελέτες βιωσιμότητας του έργου από 
πλευράς της κυβέρνησης, καθότι εναπόκειται στον κάθε ενδιαφερόμενο επενδυτή να διενεργήσει σχετική 
μελέτη.  Καθήκον της κυβέρνησης, δήλωσε, είναι η διασφάλιση ενός ευνοϊκού επενδυτικού και επιχειρηματικού 
πλαισίου το οποίο θα καταστήσει έργα αυτού του μεγέθους βιώσιμα.  Για το σκοπό αυτό, δήλωσε, με το 
νομοσχέδιο παραχωρούνται ορισμένες χαλαρώσεις όσον αφορά τα πολεοδομικά κριτήρια, έτσι που να 
παρέχεται το πλαίσιο βάσει του οποίου να μπορεί να διασφαλιστεί ένα ελκυστικό επιχειρηματικό περιβάλλον 
που θα προσελκύσει σημαντικούς επενδυτές. 
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 Ο ίδιος αξιωματούχος, αναφερόμενος στη δυνατότητα που παρέχεται στον επιλεγέντα υποψήφιο 
επενδυτή να λειτουργήσει περιφερειακά καζίνα σε άλλες επαρχίες, εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με τη 
διασπορά της επένδυσης, καθώς και την ενδεχόμενη παρέκκλιση από τον κύριο στόχο της κυβέρνησης, που 
είναι η δημιουργία καζίνου θερέτρου, δηλώνοντας παράλληλα ότι η κυβέρνηση δε θα είχε οποιαδήποτε 
ένσταση στην απάλειψη των προτεινόμενων ρυθμίσεων, καθότι ούτε οι υποψήφιοι επενδυτές δεν έχουν 
επιδείξει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τέτοιου είδους ανάπτυξη. 

 Η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας κατέθεσε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2015, με 
την οποία υπέβαλε τις εισηγήσεις του Γενικού Λογιστηρίου για βελτίωση των προνοιών του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, οι οποίες υιοθετήθηκαν ομόφωνα από τις επιτροπές. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο έτυχε 
της δέουσας νομοτεχνικής επεξεργασίας και ότι συναφώς το αρμόδιο υπουργείο έχει προβεί σε τεκμηρίωση 
των σκοπών που επιδιώκονται με τον υπό ψήφιση νόμο, με την οποία καταδεικνύεται ότι με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις διασφαλίζεται το δημόσιο συμφέρον. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων φορέων, οργανώσεων και συνδέσμων 
είχαν την ευκαιρία να εκφράσουν τις απόψεις τους επί των προνοιών του νομοσχεδίου και να καταθέσουν 
γραπτά υπομνήματα.  Μεταξύ άλλων κατατέθηκαν οι απόψεις του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του ΠΑΣΥΞΕ, του ΣΤΕΚ, 
του ACTA, του CIPA, του ΣΑΚΟΠ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του ΠΑΣΥΞΕ, του ACTA και του CIPA τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο το ταχύτερο, υποστηρίζοντας ότι τέτοιας φύσεως ανάπτυξη διευρύνει, 
επεκτείνει και βελτιώνει το τουριστικό προϊόν της ∆ημοκρατίας, δημιουργεί νέες θέσεις εργασίας, συμβάλλει 
στην πάταξη του παράνομου τζόγου και στην αύξηση των κρατικών εσόδων.  Τόνισαν επίσης την ιδιαίτερη 
σημασία του όλου έργου για σκοπούς ενίσχυσης της ανάπτυξης και δήλωσαν ότι συμφωνούν με το σχεδιασμό, 
το μοντέλο που έχει επιλεγεί και τις αρχές που το διέπουν, ζητώντας ταυτόχρονα τη διασφάλιση της 
διαδικασίας αξιολόγησης και αδειοδότησης με διαφανή και αξιοκρατικό τρόπο. 

 Σημειώνεται ότι ο ΚΟΤ με γραπτό υπόμνημά του, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2015, τάχθηκε επίσης 
υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, ζητώντας παράλληλα την ενεργό συμμετοχή και 
εμπλοκή του οργανισμού στην όλη διαδικασία αδειοδότησης. 

 Η εκπρόσωπος του ΣΤΕΚ δήλωσε ότι η όλη ανάπτυξη δεν πρέπει να γίνει κοντά σε υφιστάμενες 
τουριστικές αναπτύξεις, καθότι σε τέτοια περίπτωση θα λειτουργήσει ανταγωνιστικά προς αυτές. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΑΚΟΠ και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών εξέφρασαν την έντονη 
ανησυχία τους ως προς τις αρνητικές επιπτώσεις που η δημιουργία καζίνου στη ∆ημοκρατία ενδέχεται να έχει, 
ζητώντας παράλληλα τη θέσπιση ασφαλιστικών δικλίδων για προστασία των ανηλίκων, των ευάλωτων ομάδων 
και ευρύτερα του κοινωνικού συνόλου.  Σημειώνεται ότι το ΣΑΚΟΠ κατέθεσε πολυσέλιδο υπόμνημα, καθώς και 
σχετική μελέτη αναφορικά με σοβαρά οικογενειακά και ευρύτερα κοινωνικά προβλήματα που η λειτουργία 
καζίνου έχει προκαλέσει σε άλλες χώρες. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου οι αρμόδιες επιτροπές επικεντρώθηκαν στα ακόλουθα 
ζητήματα:  

1. Την παροχή στην Εθνική Αρχή Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου απρόσκοπτης πρόσβασης και 
παρακολούθησης του χώρου όπου θα διεξάγονται τα παίγνια. 

2. Την ανάγκη θέσπισης νομοθετικών ρυθμίσεων, οι οποίες να συνυπολογίζουν το ενδεχόμενο λύσης του 
κυπριακού προβλήματος. 

3. Την αποτροπή πρόσβασης Ελληνοκυπρίων στα καζίνα των κατεχόμενων περιοχών με την κατάρτιση 
ανάλογου στρατηγικού σχεδιασμού. 

4. Την αποτελεσματική προστασία του κοινωνικού ιστού από τις αρνητικές επιπτώσεις του τζόγου με τη 
θέσπιση ανάλογων νομοθετικών ρυθμίσεων. 

5. Τη χωροθέτηση και ανάπτυξη της σχετικής επένδυσης κατά τρόπο που να διασφαλίζεται η εμπλοκή της 
∆ημοκρατίας, προς αποφυγήν ενδεχόμενων αρνητικών επιπτώσεων στο επιχειρηματικό, αλλά και στο 
φυσικό περιβάλλον της περιοχής στην οποία το έργο θα υλοποιηθεί. 

6. Το δικαίωμα του διαχειριστή να προχωρήσει στη δημιουργία τεσσάρων υποστατικών τα οποία να 
περιλαμβάνουν παιγνιομηχανήματα και κατά πόσο αυτά μπορούν να μετατραπούν σε πλήρη 
περιφερειακά καζίνα με την προσθήκη τραπεζιών παιγνίου. 
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7. Τη διασφάλιση της απαγόρευσης εισόδου ανηλίκων σε χώρους του καζίνου. 

8. Τη δυνατότητα εισαγωγής περιοριστικών μέτρων στα κέρδη ή στις ζημιές που μπορεί να προκληθούν 
ανά τραπέζι ή παιγνιομηχάνημα καζίνου. 

9. Τη δυνατότητα κατάθεσης μέρους των εσόδων από τη λειτουργία καζίνου σε ειδικό ταμείο προς 
αντιμετώπιση των κοινωνικών επιπτώσεων που ενδεχομένως να προκληθούν από τη λειτουργία του. 

10. Την ανάγκη απαγόρευσης πώλησης ή παραχώρησης κρατικής γης για σκοπούς οικοδόμησης καζίνου 
θερέτρου. 

11. Τα προσόντα των ατόμων στα οποία ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
μπορεί να μεταβιβάζει οποιαδήποτε εξουσία παρέχεται σε αυτόν βάσει της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

12. Τη διάρκεια της θητείας του προέδρου και των μελών της Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας 
Καζίνου. 

13. Την ανάγκη καθορισμού των επαγγελματικών κατηγοριών ή εξειδικεύσεων των προσώπων που 
απαρτίζουν την Εθνική Αρχή Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου. 

14. Τον επανακαθορισμό των προβλεπόμενων επαγγελματικών ειδικοτήτων και των πολιτειακών 
αξιωματούχων οι οποίοι απαγορεύεται να διοριστούν στη θέση του προέδρου ή άλλου μέλους της 
Αρχής. 

15. Τα εχέγγυα πρότερου έντιμου βίου και λευκού ποινικού μητρώου τα οποία τα πρόσωπα που διορίζονται 
στη θέση του προέδρου και των μελών της Αρχής πρέπει να έχουν και τον τρόπο αποπομπής τους σε 
περίπτωση διάπραξης αδικήματος. 

16. Τη λειτουργία καζίνου χωρίς την απαιτούμενη από την αρμόδια αρχή άδεια και την ανάγκη 
επανακαθορισμού του ύψους του ποσού το οποίο ο υπαίτιος πρέπει να καταβάλει ως διοικητική ποινή 
από το ακαθάριστο εισόδημά του που προέρχεται από παράνομο παίγνιο καζίνου για την περίοδο που 
το καζίνο λειτουργούσε χωρίς άδεια.  

17. Τη σύνθεση και τα προσόντα των προσώπων που απαρτίζουν τη Συντονιστική Επιτροπή που 
διαχειρίζεται τη διαδικασία αδειοδότησης, την επιλογή των προσώπων αυτών, καθώς και τις 
επαγγελματικές εξειδικεύσεις που πρέπει να κατέχουν για σκοπούς άσκησης των καθηκόντων τους. 

18. Τον καθορισμό των λόγων για τους οποίους το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί να απορρίψει υποψήφιο 
για τη θέση του διαχειριστή καζίνου θερέτρου. 

19. Τη διαδικασία επιλογής του υποψήφιου διαχειριστή με απώτερο σκοπό τη μείωση της γραφειοκρατίας, 
καθώς και τη σύντμηση του χρόνου που απαιτείται για την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής του. 

20. Την ανάγκη περιορισμού της παρεχόμενης στο διαχειριστή δυνατότητας να θέτει επιβάρυνση στην άδεια 
καζίνου θερέτρου. 

21. Την ανάγκη επανεξέτασης των προνοιών που αφορούν τη μη απαγόρευση του καπνίσματος εντός των 
χώρων όπου διεξάγονται παίγνια καζίνου, αλλά και του θέματος που αφορά τη δυνατότητα παροχής 
φιλοφρονητικών παροχών από το διαχειριστή σε κυβερνητικούς αξιωματούχους, την παροχή 
πιστώσεων στους πελάτες του καζίνου, καθώς και το σχέδιο υπεύθυνου παιγνίου. 

 Οι αρμόδιοι εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, λαμβάνοντας υπόψη τις διάφορες εισηγήσεις που 
τέθηκαν κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων από τα μέλη των επιτροπών και υιοθετώντας αρκετές από αυτές, 
προχώρησαν στην κατάθεση αριθμού αναθεωρημένων κειμένων, τα οποία στη συνέχεια αποτέλεσαν κείμενα 
εργασίας για σκοπούς περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου από τις αρμόδιες επιτροπές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι επιτροπές, σε συνεννόηση με τους αρμόδιους φορείς της εκτελεστικής 
εξουσίας, κατέληξαν στη διαμόρφωση τελικού αναθεωρημένου κειμένου σχεδίου νόμου στο οποίο επέφεραν 
σημαντικό αριθμό τροποποιήσεων.  Οι κυριότερες τροποποιήσεις είναι οι ακόλουθες: 

1. Ο αρμόδιος υπουργός μπορεί να μεταβιβάζει τις εξουσίες που του παρέχονται δυνάμει των διατάξεων 
του προτεινόμενου νόμου και των σχετικών κανονισμών αποκλειστικά και μόνο στο γενικό διευθυντή του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και όχι σε οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο 
υπηρετεί στο υπουργείο του, όπως αρχικά προνοείτο. 

2. Καθορίζονται οι επαγγελματικές κατηγορίες και ειδικότητες των προσώπων που απαρτίζουν την Εθνική 
Αρχή Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου.  Στις θέσεις αυτές δεν μπορεί να διοριστεί πρόσωπο που κατέχει 
πολιτειακό αξίωμα, αν δεν έχει προηγηθεί η παραίτησή του από το αξίωμα αυτό. 
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3. Τα ονόματα και τα προσόντα των επιλεγέντων προσώπων για διορισμό στην Εθνική Αρχή Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνου γνωστοποιούνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της οποίας απαιτείται η εκ των προτέρων εξασφάλιση γραπτής 
συγκατάθεσης για σκοπούς διορισμού ή αντικατάστασής τους. 

4. Καθορίζονται οι υπηρεσίες της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας και οι εκπρόσωποί τους που απαρτίζουν τη 
Συντονιστική Επιτροπή. 

5. Απλοποιούνται οι διαδικασίες και τα στάδια επιλογής του διαχειριστή καζίνου θερέτρου. 

6. Καθορίζεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί να απορρίψει υποψήφιο για τη θέση του διαχειριστή για 
λόγους που αφορούν το δημόσιο συμφέρον ή/και για λόγους εθνικής ασφάλειας. 

7. Αναθεωρείται αρχική πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία ο διαχειριστής μπορεί να θέσει 
επιβάρυνση στην άδεια λειτουργίας καζίνου θερέτρου για σκοπούς δανειοδότησης και για οποιοδήποτε 
λόγο, αφού πρώτα εξασφαλιστεί η έγκριση της Αρχής, ώστε η δυνατότητα αυτή να παρέχεται μόνο για 
σκοπούς εξασφάλισης χρηματοδότησης για περαιτέρω ανάπτυξη του καζίνου θερέτρου και αφού 
προηγουμένως ληφθεί έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

8. Γίνεται πρόβλεψη για απαγόρευση της άμεσης ή έμμεσης προσφοράς φιλοφρονητικών παροχών ή 
εκπτώσεων στα μέλη και στους υπαλλήλους της Αρχής. 

9. Παρέχεται η εξουσία στο δικαστήριο να επιβάλλει σε πρόσωπο που λειτουργεί καζίνο χωρίς την 
απαιτούμενη από την αρμόδια αρχή άδεια και εφόσον αυτό κριθεί ένοχο αδικήματος, επιπροσθέτως 
οποιωνδήποτε άλλων ποινών του επιβληθούν, την καταβολή χρηματικού ποσού που δεν υπερβαίνει το 
εβδομήντα τοις εκατόν (70%) του ακαθάριστου εισοδήματός του από παράνομο παίγνιο, αντί 
χρηματικού ποσού που δεν υπερβαίνει το εξήντα τοις εκατόν (60%) τέτοιου εισοδήματος, όπως αρχικά 
είχε προταθεί. 

10. Παρέχεται η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να παύει τον πρόεδρο ή οποιοδήποτε μέλος της Εθνικής 
Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου, σε περίπτωση καταδίκης για ποινικό αδίκημα που επισύρει 
ποινή φυλάκισης οποιασδήποτε χρονικής διάρκειας, αντί μόνο στην περίπτωση που το αδίκημα 
επισύρει ποινή φυλάκισης πέραν των έξι μηνών, όπως αρχικά είχε προταθεί. 

11. Καθορίζεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί με απόφασή του να επιτρέψει υπέρβαση του ισχύοντος 
πολεοδομικού συντελεστή δόμησης για σκοπούς ανέγερσης του καζίνου θερέτρου κατά ποσοστό 
διακόσια πενήντα τοις εκατόν (250%).  ∆ιευκρινίζεται ότι η αρχική κυβερνητική πρόταση προέβλεπε ότι 
το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί χωρίς περιορισμούς για σκοπούς ανέγερσης του καζίνου θερέτρου να 
αποφασίζει για οποιοδήποτε θέμα ρυθμίζεται από τη σχετική ισχύουσα νομοθεσία, εξαιρουμένης της 
ανέγερσής του σε δασική γη και γη που βρίσκεται εντός του ∆ικτύου “Φύση 2000”. 

Σημειώνεται ότι στις περιοχές για τις οποίες το Υπουργικό Συμβούλιο δε δύναται να παρέχει 
οποιαδήποτε παρέκκλιση προστέθηκαν, κατά τη συζήτηση του θέματος, περιοχές οι οποίες έχουν 
χαρακτηριστεί ως αρχαιολογικοί χώροι και περιοχές που εντάσσονται σε ζώνες μηδενικής ανάπτυξης. 

12. ∆ιαγράφεται η αρχική πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία ο διαχειριστής θα μπορούσε να 
ασκήσει δικαίωμα λειτουργίας μέχρι τεσσάρων εγκαταστάσεων παιγνιομηχανημάτων καζίνου και 
αντικαθίσταται από πρόνοια σύμφωνα με την οποία του παρέχεται το δικαίωμα λειτουργίας μίας μόνο 
εγκατάστασης δορυφορικού καζίνου σε επαρχία άλλη από την επαρχία λειτουργίας του καζίνου 
θερέτρου, στην οποία θα μπορούν να περιλαμβάνονται πέραν των παιγνιομηχανημάτων και τραπέζια 
παιγνίου. 

Σημειώνεται ότι και στην εγκατάσταση δορυφορικού καζίνου θα απαγορεύεται η είσοδος σε ανηλίκους. 

13. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία καθορίζεται ότι ο χώρος ανέγερσης του ολοκληρωμένου 
τύπου καζίνου θερέτρου δεν μπορεί να περιλαμβάνει κρατική γη, εκτός εάν αυτή δεν υπερβαίνει σε 
έκταση το πέντε (5%) τοις εκατόν του συνόλου της έκτασης που καλύπτει το καζίνο θέρετρο και η 
περίληψή της κρίνεται αναγκαία για σκοπούς ομαλού σχεδιασμού και λειτουργίας του ολοκληρωμένου 
τύπου καζίνου θερέτρου που θα προταθεί.  

14. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία η Αρχή συστήνει και λειτουργεί, στη βάση ποσοστού των 
εσόδων της που εισπράττονται από το ετήσιο τέλος άδειας, ταμείο αποκατάστασης εθισμένων στον 
τζόγο ατόμων, μέσω του οποίου θα προωθούνται δράσεις για απάμβλυνση των αρνητικών επιπτώσεων 
που ενδεχομένως να προκληθούν από το παίγνιο. 

15. Παρατείνεται η περίοδος αποκλειστικότητας της λειτουργίας ενός μόνο καζίνου θερέτρου, σε περίπτωση 
που οι αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας καθυστερήσουν την έκδοση των απαιτούμενων για την 
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ανέγερσή του αδειών.  Η περίοδος αποκλειστικότητας παρατείνεται για αντίστοιχη περίοδο όση και η 
περίοδος της υπέρβασης των καθορισμένων στον προτεινόμενο νόμο χρονικών ορίων για την έκδοση 
των πιο πάνω αδειών. 

16. Καθορίζεται ότι το προσωρινό καζίνο μπορεί να ανεγερθεί και να λειτουργήσει, πέραν του χώρου 
ανέγερσης του ολοκληρωμένου τύπου καζίνου θερέτρου, όπως αρχικά προνοείτο, και σε άλλο χώρο 
κατόπιν έγκρισης της Αρχής. 

17. Προστίθεται νομοθετική ρύθμιση με την οποία ρυθμίζονται θέματα που ενδεχομένως να προκύψουν σε 
περίπτωση επίλυσης του κυπριακού προβλήματος. 

 Σημειώνεται ότι, πέραν των πιο πάνω τροποποιήσεων, οι οποίες επήλθαν στο κείμενο του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του ενώπιον των αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών, μέλη τους κατέθεσαν 
επιπρόσθετες τροπολογίες, οι οποίες θα τεθούν προς έγκριση κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι σε πρόσφατη επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
ημερομηνίας 18ης Ιουνίου 2015, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης (∆ΕΕ) αποφάνθηκε ότι η διά νόμου απαγόρευση 
εκμετάλλευσης παιγνιομηχανημάτων εκτός των καζίνων συνιστά τεχνικό κανόνα, κατά την έννοια της 
Οδηγίας 98/34/ΕΚ, και συνεπώς υπάγεται στο πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας αυτής, καθότι θίγει 
δυσμενώς την κατά το Άρθρο 34 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης ελεύθερη 
κυκλοφορία των παιγνιομηχανημάτων ως αγαθών. 

2. Η Οδηγία 98/34/ΕΚ ρυθμίζει ρητά την περίπτωση τροποποίησης του σχεδίου τεχνικού κανόνα, αφού 
αυτό κοινοποιήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, προβλέποντας ότι το κράτος μέλος οφείλει να 
κοινοποιήσει το τροποποιηθέν σχέδιο εκ νέου στην Επιτροπή, αν οι τροποποιήσεις είναι σημαντικές, με 
αποτέλεσμα να τροποποιείται το πεδίο εφαρμογής του, να συντομεύεται το αρχικό χρονοδιάγραμμα 
εφαρμογής του, να προστίθενται προδιαγραφές ή απαιτήσεις ή να καθίστανται πιο αυστηρές οι 
προδιαγραφές ή οι απαιτήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τονίζεται ότι κατά την άποψη της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, 
σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, αλλά και τα όσα ανέφεραν εκπρόσωποί της, η ∆ημοκρατία υπέχει 
υποχρέωση εκ νέου κοινοποίησης του νομοσχεδίου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε περίπτωση που έχουν 
επέλθει σε αυτό σημαντικές τροποποιήσεις στο στάδιο της εξέτασής του από το κοινοβούλιο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η μη κοινοποίηση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή του νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει τελικά διαμορφωθεί, στην περίπτωση που έχουν επέλθει σε αυτό αλλαγές, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
ενδέχεται να ερμηνευτεί ως παράβαση της σχετικής Οδηγίας από τη ∆ημοκρατία, καθώς και οι σχετικές 
διατάξεις του να κριθούν ως ανεφάρμοστες από το δικαστήριο, εάν ο νόμος προσβληθεί από οποιοδήποτε 
πρόσωπο ενώπιόν του. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με 
σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 22ας Ιουνίου 2015, αναφέρει ότι παρακολουθεί τις τροποποιήσεις που έχουν 
επέλθει μέχρι στιγμής στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, καθώς και εκείνες που οι αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές εισηγούνται για έγκριση και με την ολοκλήρωση της συζήτησης του νομοσχεδίου από την ολομέλεια 
της Βουλής, εάν κριθεί ότι έχουν τροποποιηθεί σημαντικά πρόνοιές του που αφορούν τον τεχνικό κανόνα σε 
σχέση με τα όσα ήδη κοινοποιήθηκαν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τότε το αρμόδιο υπουργείο θα προβεί άμεσα 
σε όλες τις νενομισμένες ενέργειες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις επιμέρους πρόνοιες του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, διαμόρφωσαν τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Οι πρόεδροι και τα μέλη των κοινοβουλευτικών επιτροπών βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη τους βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού ο βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και ο βουλευτής κ. Νίκος 
Κουτσού, εκπροσωπώντας τη Συμμαχία Πολιτών, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, οι επιτροπές υποβάλλουν την παρούσα έκθεση ενώπιον του σώματος για τη 
λήψη τελικής απόφασης. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισής του, ο προτεινόμενος νόμος θα τιτλοφορείται «Ο περί της 
Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε τροπολογίες απ’ όλα τα κόμματα και συγκεκριμένα κοινές τροπολογίες ΑΚΕΛ, Οικολόγων, κοινή 
τροπολογία ΑΚΕΛ, Συμμαχίας Πολιτών, κοινή τροπολογία Οικολόγων, Συμμαχίας Πολιτών, κοινή τροπολογία 
ΑΚΕΛ, Ε∆ΕΚ, τροπολογίες Ε∆ΕΚ, τροπολογίες Οικολόγων, τροπολογίες Συμμαχίας Πολιτών και 
αναθεωρημένη τροπολογία του συναδέλφου Αντώνη Αντωνίου. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κώστας Κώστα.  Ακολουθεί ο κ. Συλλούρης. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ΑΚΕΛ από την αρχή είχαμε δηλώσει την πολιτική μας θέση ότι η δημιουργία καζίνου, ιδιαίτερα μέσα 
σε αυτές τις πολύ δύσκολες κοινωνικές και οικονομικές συνθήκες που ζει ο λαός μας, θα δημιουργήσει σοβαρά 
κοινωνικά και οικονομικά προβλήματα. 

 Στη συζήτηση τους τελευταίους μήνες στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Εμπορίου της 
Βουλής του νομοσχεδίου για την ίδρυση και λειτουργία καζίνου ακουστήκαν πολλά επιχειρήματα για την 
ανάγκη ψήφισής του.  Πολλά ακουστήκαν επίσης και στα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Αναμφίβολα, η 
δημιουργία ενός μεγάλου resort με συνεδριακό κέντρο και αρκετούς χώρους αναψυχής και εστίασης προσθέτει 
στο τουριστικό προϊόν της Κύπρου, συμβάλλει στην τόνωση της ανάπτυξης με τη διαδικασία ανέγερσής του και 
δημιουργεί νέες θέσεις εργασίας, ελπίζουμε, για τους Κύπριους ανέργους.  Η δημιουργία όμως ενός μεγάλου 
καζίνου, είμαστε σίγουροι ότι εκτός από τα όποια έσοδα στο κράτος θα φέρει στον τόπο μας σοβαρά 
προβλήματα όπως συμβαίνει στις περιοχές του εξωτερικού που υπάρχουν καζίνα, σύμφωνα με επιστημονικές 
μελέτες και στατιστικές. 

 Λέχθηκε ότι η δημιουργία καζίνου θα περιορίσει τον αριθμό των Ελληνοκυπρίων που πάνε στα 
κατεχόμενα, για να παίξουν στα παράνομα καζίνα.  Η αλήθεια είναι ότι δυστυχώς η πλειοψηφία αυτών των 
συμπολιτών μας δεν πάει στα κατεχόμενα για λόγους ψυχαγωγίας στα καζίνα, αλλά για ξέπλυμα μαύρου, 
βρώμικου χρήματος και είμαστε σίγουροι ότι δυστυχώς και με τη λειτουργία ενός ελεγχόμενου από τη 
∆ημοκρατία καζίνου στις ελεύθερες περιοχές αυτοί θα συνεχίζουν να κάνουν το ξέπλυμά τους στα κατεχόμενα 
για ευνόητους λόγους. 

 Λέχθηκε επίσης ότι η Κύπρος είναι γεμάτη από παράνομα καζίνα και ότι με τη δημιουργία ενός καζίνου 
ελεγχόμενου από το κράτος όλα αυτά θα κλείσουν.  Η αλήθεια είναι ότι η  πλειοψηφία των καζίνων αυτών έχει 
κλείσει μετά την ψήφιση από τη Βουλή της σχετικής νομοθεσίας, η οποία είχε σταλεί από την προηγούμενη 
κυβέρνηση και ομολογουμένως δυστυχώς καθυστέρησε πολύ το κοινοβούλιο, για να την ψηφίσει.  Τίποτα δεν 
εμποδίζει την αστυνομία να κλείσει και όσα παράνομα υποστατικά έχουν απομείνει, εφόσον έχει στα χέρια της 
το νόμο.  

 Λέχθηκε ότι η δημιουργία καζίνου θα αυξήσει σημαντικά το τουριστικό ρεύμα προς την Κύπρο.  Η 
αλήθεια είναι ότι η συντριπτική πλειοψηφία των τουριστών της Κύπρου προέρχεται από χώρες που έχουν 
καζίνα και διερωτόμαστε, εκτός από το Ισραήλ που δεν έχει καζίνο, από πού θα αντλήσουμε τουρίστες που θα 
έρθουν στην Κύπρο για το λόγο αυτό.  Εδώ θα ήταν καλά να προσθέσουμε ότι θα ήταν προτιμότερο, αντί να 
λέμε ότι το καζίνο είναι αναγκαίο για το τουριστικό μας προϊόν, να προσπαθήσουμε όλοι μας να λύσουμε τα 
πολύ σοβαρά και υπαρκτά προβλήματα του τουρισμού στην Κύπρο, τα οποία μας εμποδίζουν να αυξήσουμε 
κατά πολύ το τουριστικό ρεύμα προς την πατρίδα μας.  Εμείς θεωρούμε ότι η πλειοψηφία των παικτών του 
καζίνου δυστυχώς δε θα είναι τουρίστες αλλά συμπατριώτες μας.  Και ελπίζουμε τελικά να μην επαληθευτούμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στις επιτροπές τους τελευταίους μήνες δεν καταθέσαμε απόψεις 
αναφορικά με τα κριτήρια χωροθέτησης του έργου, πλην της εισήγησης για εξαίρεση των αρχαιολογικών 
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χώρων, έτσι ώστε να μην εμπλακούμε στις συζητήσεις για εισαγωγή ή αφαίρεση κριτηρίων, κάτι το οποίο 
πιθανώς να θεωρείτο ως προσπάθεια να αποκλειστούν ή να ευνοηθούν κάποιοι χώροι και άρα κάποιοι 
επενδυτές. 

 Προσπαθήσαμε να εισαγάγουμε στο νομοσχέδιο όσες περισσότερες αλλαγές μπορούσαμε και οι οποίες 
έχουν να κάνουν με την προστασία του κοινωνικού ιστού, για να περιορίσουμε όσο μπορούμε τα σοβαρά 
κοινωνικά προβλήματα που θα δημιουργηθούν.  Και είναι αλήθεια ότι κάποιες από τις εισηγήσεις μας έγιναν 
αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία και ενσωματώθηκαν στο νομοσχέδιο, με πιο σημαντική αυτή της 
δημιουργίας Ταμείου Αποκατάστασης και Αντιμετώπισης Κοινωνικών Προβλημάτων.  ∆υστυχώς, το Υπουργείο 
Τουρισμού δεν αποδέχθηκε τις τρεις πιο σημαντικές μας εισηγήσεις, τις οποίες έχουμε καταθέσει ως 
τροπολογίες και βρίσκονται ενώπιόν σας. 

 Με την πρώτη μας τροπολογία, η οποία είναι κοινή με το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, ζητούμε 
όπως διαγραφεί το άρθρο 16 και η οποιαδήποτε αναφορά σε εγκατάσταση δορυφορικού καζίνου.  Θα πρέπει 
να υπενθυμίσουμε ότι στο αρχικό νομοσχέδιο γινόταν αναφορά στη δημιουργία τεσσάρων δορυφορικών 
καζίνων πέραν του καζίνου resort στις υπόλοιπες επαρχίες.  Η θέση του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω, η 
οποία κατατέθηκε από τον ίδιο στις επιτροπές Οικονομικών και Εμπορίου, ήταν ότι η κυβέρνηση δεν έχει 
ισχυρή άποψη για το θέμα και δεν ενίσταται στο να αφαιρεθεί αυτή η προαιρετική επιλογή του επενδυτή, γιατί οι 
επενδυτές με τους οποίους είχε επαφές η κυβέρνηση δεν ήθελαν τα δορυφορικά, γιατί θεωρούν ότι θα 
κανιβαλίσουν, όπως μας είπε, τη μεγάλη επένδυσή τους, ενώ η μελέτη των συμβούλων που προσέλαβε η ίδια 
η κυβέρνηση για το καζίνο δε συνιστά τη δημιουργία άλλων καζίνων.  Στη συνέχεια τα τέσσερα δορυφορικά 
καζίνα έγιναν ένα δορυφορικό καζίνο με τραπέζια παιγνίου σε άλλη επαρχία, κάτι που θεωρούμε ότι θα 
πολλαπλασιάσει τα κοινωνικά προβλήματα. 

 Με τη δεύτερη τροπολογία, η οποία είναι κοινή με τη Συμμαχία Πολιτών, ζητούμε τη διαγραφή του 
άρθρου 41 και την οποιαδήποτε αναφορά σε πίστωση εντός του καζίνου.  Θεωρούμε ότι αυτός που θα πάει 
στο καζίνο και θα χάσει τα λεφτά του δεν πρέπει να έχει την επιλογή να δανείζεται από το καζίνο.  ∆εν είναι 
ανάγκη να χρωστούν οι συμπολίτες μας και στο καζίνο εκτός από τις τράπεζες και τους τοκογλύφους. 

 Με την τρίτη μας τροπολογία, η οποία είναι κοινή με την Ε∆ΕΚ, ζητούμε να καθοριστούν στους 
κανονισμούς κριτήρια για την είσοδο Κυπρίων πολιτών στο καζίνο, όπως για παράδειγμα ο έλεγχος 
φορολογικού φακέλου και η έκδοση ειδικής ταυτότητας εισόδου, έτσι ώστε να εισέρχονται στο καζίνο αυτοί οι 
οποίοι διαθέτουν λεφτά για σκοπούς καζίνου και όχι ο κάθε οικογενειάρχης ο οποίος θα παίζει στο καζίνο τη 
δόση του χρέους ή, χειρότερα, το μισθό του ή το επίδομά του το οποίο περιμένει στο σπίτι η οικογένειά του, για 
να ζήσει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έντιμα και ειλικρινά, με ξεκάθαρη πολιτική θέση, από την αρχή προσπαθήσαμε με τις εισηγήσεις μας να 
περιορίσουμε τα κοινωνικά προβλήματα, τα οποία σίγουρα θα δημιουργηθούν.  ∆ηλώνουμε ότι, ακόμα και αν 
ψηφιστούν από την ολομέλεια οι τρεις μας τροπολογίες, ως κοινοβουλευτική ομάδα θα καταψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κώστα Κώστα και για το σύντομο της τοποθέτησής του. 

 Και τώρα ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος, ο κ. Συλλούρης.  Στη συνέχεια είναι οι κ. Περδίκης και 
Βότσης.  Και ο κ. Βαρνάβα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι ένα απ’ εκείνα τα θέματα τα οποία πρώτα αποφασίζουμε για διάφορους άσχετους λόγους ουσίας 
και ποιότητας ότι πρέπει να τα υποστηρίξουμε.  Κάπου μου θυμίζει και τούτη η θεωρία την κουλτούρα λύσης, 
δηλαδή πρώτα πρέπει να πούμε ότι θέλουμε λύση τζιαι ύστερα να δούμε το σχέδιο! 

 Εμπεδώθηκε στη συνείδηση και στα μυαλά πολλών ότι καζίνο σημαίνει τον ακρογωνιαίο λίθο της 
καινούργιας οικονομικής μας πολιτικής για ανάπτυξη.  Χωρίς καζίνο δεν μπορούμε να κάνουμε ανάπτυξη.  
∆υόμισι χρόνια δεν κάναμε το PPP που έπρεπε να κάνουμε, για να υπάρχει ανάπτυξη με συνδυασμό ιδιωτικών 
και κρατικών κεφαλαίων και υπηρεσιών, δεν κάναμε τες μεταρρυθμίσεις που έπρεπε, δεν ενθαρρύναμε 
πραγματικά τους επενδυτές, ξένους και ντόπιους, και, όταν κάνουμε το καζίνο, θα γεμίσουν οι τσέπες μας 
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λεφτά όπως γέμισαν και με το χρηματιστήριο, όπως γέμισαν και με τα αξιόγραφα, όπως γέμισαν και με τη 
σωστή λειτουργία του τραπεζιτικού μας συστήματος. 

 Ελέχθη ότι λειτουργήσαμε τες τράπεζές μας ως καζίνα.  Φανταστείτε πώς θα λειτουργήσουμε το καζίνο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ως τράπεζες! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ως τράπεζες! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ως τράπεζες της διαπλοκής!  Να το δεχτώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με επιτόκιο τζιόλας! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα λειτουργήσουμε το καζίνο ως τράπεζες της διαπλοκής!  Εγώ απαξίωσα και δεν πήγα σε καμία 
συνεδρία για το θέμα αυτό, όχι γιατί δε με ενδιέφερε να είναι ένα σωστό νομοσχέδιο, γιατί διαφωνούσα ως θέμα 
αρχής.  Και διαφωνώ με συγκεκριμένα επιχειρήματα, αλλά πρώτα να πούμε τα επιχειρήματα που μας λένε όσοι 
είναι υπέρ.  Πέραν του «εκάμαμέν το καζίνο, εστήσαμεν την ανάπτυξη της Κύπρου, ρωτώ:  Σκεφτήκατε πόση 
διάλυση θα κάμει ένα καζίνο εις την πόλη και εις την επαρχία που θα στηθεί σε όλους του λιανικού εμπορίου 
και των μικρών καταστημάτων, εστιατορίων, κ.λπ.;  Φανταστείτε τι ζημιά έκαμαν τα malls με τον τρόπο που τα 
χτίσαμε εις τες τοποθεσίες που τα χτίσαμε και μη μου πει κάποιος «μα, είσαι εναντίον του να υπάρχουν 
malls;».  Ε, σε καμιά χώρα τα malls δε γίνονται στα κέντρα των πόλεων!  Τα malls μπορούσαν να χτιστούν 
μεταξύ Λεμεσού και Λευκωσίας και ούτω καθεξής.  Και μετά θέλουμε να ανοίγουν και κάθε Κυριακή!  Να 
διαλύσουμε τα πάντα!  Φανταστήκατε τι θα επιφέρει το καζίνο εις τα εστιατόρια κ.τ.λ. της Λεμεσού, αν είναι στη 
Λεμεσό που θα χτιστεί;  Έχει κανέναν που δε θα πηαίννει στο καζίνο το μοντέρνο, με τα resorts κτλ., να φάει, 
και θα πάει σε ένα εστιατοριάκι της γειτονιάς; 

 Το άλλο επιχείρημα είναι ότι θα αντισταθούμε στα καζίνα των κατεχομένων.  Ε, πρώτον, βλέπω πολλούς 
που για άλλα ζητήματα που αφορούν τα κατεχόμενα είναι μειωμένη η αντίσταση και ο πατριωτισμός τους.  Εδώ 
θα στήσουμε το “κάστρο της αντίστασης” μέσα στο καζίνο τζιαι μάλιστα να το κάμουμε στη Λεμεσό να μεν 
πηαίννουν στα κατεχόμενα!  Ε, διερωτώμαι και κάτι δεύτερο:  Θα κάμουμε καζίνο των επιπέδων των 
κατεχομένων, για να παίρνουμε τους ίδιους;  ∆ιότι είχα την αντίληψη ότι ένα ’πού τα επιχειρήματα που λέγετε 
είναι ότι το καζίνο τούτο ’πού εννά κάμουμε, και γι’ αυτό θα το κάμουμε resort, θα είναι ένα καζίνο, κύριε 
υπουργέ, το οποίο θα φέρνει καινούριους τουρίστες, όι τους ντόπιους και τους υφιστάμενους τουρίστες.  
Επομένως, θα πρέπει να κάμουμε καζίνο που να τραβά τούτους που λαλείτε.  Άκουσα μάλιστα έναν μια φορά, 
στην αρχή που αννοίξαν τα οδοφράγματα, που είπε «εγώ επήα στο καζίνο, έδωκα €100, εδώκαν μου €20 
ρέστα τζιαι εδώσαν μου τζιαι μια γυναίκα»!  Εννά κάμουμε έτσι καζίνο;  Νομίζω έννεν έτσι που είπαμε να 
κάμετε, και σωστά δεν κάμνετε τούντο καζίνο, αλλά τουλάχιστον φύετε το επιχείρημα ότι «θα αντισταθούμε των 
καζίνων στα κατεχόμενα» από αυτά που λέτε. 

 Στο θέμα μάλιστα του ποιο τουρισμό φέρνουμε, αν τον τουρισμό που θα φέρουμε θα είναι καινούριος 
τουρισμός και όχι ο στόχος να είναι οι Κύπριοι και οι υφιστάμενοι...  Και εγώ σας πάω στοίχημα από τώρα ότι 
πέραν του 50% των θαμώνων θα είναι Κύπριοι!  Και, αν θέλετε, να συμφωνήσουμε και να βάλουμε και στο 
νόμο να κάμνουμε στατιστικά κάθε χρόνο και, αν είναι λιγότεροι από 50%, να απολογηθώ και να παραιτηθώ, 
να φύω ’πού την πολιτική!  Αν είναι έτσι όμως και έν’ τούτον τον τουρισμό που θέλετε, τον ξένο, τον καινούριο, 
γιατί εν το κάμνετε στο Τρόοδος, γιατί εν το κάμνετε στη Λευκωσία τζιαι εννά το κάμετε στη Λεμεσό, όπως 
ακούεται;   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Α, ναι;  Έν’ καλά! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, έν’ καλά!  Άρα...  Που εννά γινεί τζιαι ύστερα, εννά κλαίεις τη Λεμεσό όμως Αθηνά!  Που εννά γινεί 
τζιαι ύστερα, εννά δεις την “ανάπτυξη” που εννά δώσει στη Λεμεσό! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να ξαναμιλήσουμε. 

 Υπάρχει και το ζήτημα της κοινωνικής συνοχής, ναι, το οποίο δεν αγγίξαμε καθόλου.  Τα έχουμε κάμει 
όλα σ’ αυτό τον τόπο, μέσα σ’ αυτή την εξαθλίωση, και πρέπει να κάμουμε και καζίνο, να “τραβήσει” τους νέους 
μας!  Πέραν από άλλους εθισμούς που τους τραβούμε τους νέους μας -ακόμα και εις στο ποδόσφαιρο τους 
εκάμαμεν, αντί να είναι φίλαθλοι, να είναι χούλιγκανς- θα πρέπει να κάμουμε και το καζίνο να τους τραβούμεν 
εκεί!  Και η απάντηση, φυσικά, είναι «μα, υπάρχουν τέτοια παράνομα πολλά»!  Ε, είναι επιχείρημα υπέρ του να 
γίνει καζίνο ότι υπάρχουν παράνομα που δεν τα ελέγχουμε;  Αυτό το κράτος δικαίου τα παράνομα δεν μπορεί 
να τα αγγίξει!  Το καζίνο resort, με μία κολοσσιαία εταιρεία του εξωτερικού, που θα μπορεί να έχει και να 
ελέγχει ίσως και την κοινωνία και την πολιτική με τη διαπλοκή, θα το ελέγξουμε!  Πηγαίνετε πρώτα, ως 
κοινωνία, ως πολιτεία να πάμε να ελέγξουμε τα παράνομα, για να πεισθώ και εγώ ότι τουλάχιστον το νόμο που 
θα βάλουμε, τες απαγορεύσεις που θα βάλουμε θα τες εφαρμόσουμε. 

 Θα ήθελα να τελειώσω με το εξής:  Η χώρα μας με το μέγεθός της έπρεπε να έχει άλλους τρόπους 
ανάπτυξης, τη φύση της χώρας μας και της κοινωνίας μας, και όχι αυτούς που αντιγράφουμε, τα μεγάλα resort 
που γίνονται στην Αμερική, που γίνονται στην Αυστραλία και δεν ξέρω πού αλλού.  Ακόμα και ο τρόπος που 
γίνεται...  Έστω και αν ελέαμεν να κάμουμεν καζίνα, θα έπρεπε να γίνουν καζίνα πολύ πιο μικρά, με πολύ 
μικρότερη δύναμη, γιατί αυτό που με απασχολεί περισσότερο είναι ότι, όπως δεν τιμωρήσαμε και δεν 
αποδώσαμε δικαιοσύνη, για να αποδείξουμε ως κράτος -που το θέλει όλη η κοινωνία- ότι καταπολεμούμε τη 
διαπλοκή, είμαι βέβαιος ότι κανένας δε θα αγγίξει να εφαρμοστούν οι πρόνοιες αυτές του καζίνου, γιατί θα 
διαπλέξει το καζίνο ολόκληρη την πολιτική ηγεσία και τα μέσα μαζικής επικοινωνίας.  Πέστε μου ποιο μέσο 
επικοινωνίας, άμα παίρνει αύριο €50.000 και €100.000 το μήνα για διαφήμιση, θα κάμει οτιδήποτε εναντίον του 
καζινιέρη, του ιδιοκτήτη του καζίνο;  Πέστε μου ποιος από εσάς δε θα έχει την πίεση, κάτω από 
χρηματοδοτήσεις που θα πάρουν τα κόμματά σας;  Και τα έχουμε ζήσει με τες τράπεζες, τα έχουμε ζήσει με 
άλλα πράγματα, να μην αναφέρομαι τώρα, για να μη φαίνεται ότι είμαι και δηκτικός.   

 Αυτά πρέπει να μας προβληματίσουν και με αυτό θα σκεφτώ τι θα κάμω στο τέλος.  Μάλλον θα το 
υπερψηφίσω, για χατίρι της ανάπτυξης! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Παρακαλώ ο κ. Περδίκης έχει το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων, θα ξεκινήσω από το τέλος και θα πω ότι δεν 
πρόκειται να ψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο, εκτός αν γίνει το θαύμα, η ολομέλεια της Βουλής να ψηφίσει τες 
τροπολογίες μας.  Και ξεκινώ ακριβώς από το τέλος, λέγοντας ότι οι τροπολογίες μας είναι αυτές οι οποίες 
καθορίζουν τα εξής:  Η είσοδος στο καζίνο θα είναι πάρα πολύ αυστηρή και θα είναι με κάρτα μέλους, 
σύμφωνα και με την τροπολογία ΑΚΕΛ και Ε∆ΕΚ, την οποία βεβαίως και θα ψηφίσουμε.  Μπαίνουν αυστηρές 
πρόνοιες όσον αφορά τη χωροθέτηση, ώστε να μην επηρεάζονται οι περιοχές “Natura” και οι προστατευόμενες 
περιοχές, που δεν υπάρχει πρόνοια στο νομοσχέδιο.  Μπαίνει αυστηρή πρόνοια που απαγορεύει τη διαπλοκή 
μέσα από την Αρχή του καζίνο, αλλά και μέσα από την υποχρεωτική εναλλαγή των εργαζομένων εις το καζίνο.  
Απαγορεύεται το κάπνισμα.  Μόνο ’πού τούτο, εμείς εν πρόκειται να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, άμα φτιάχνετε 
ένα καζίνο στο οποίο θα επιτρέπεται το κάπνισμα.  Προς Θεού!   

 Λοιπόν, ιδού η Ρόδος, που έχει και καζίνο και δεν την εβοηθήσαν τα καζίνο να αντιμετωπίσει την 
οικονομική κρίση, την έχει σαρώσει η οικονομική κρίση.  Λοιπόν, η Ρόδος με τα καζίνο δεν αντιμετώπισε την 
οικονομική κρίση, δεν ξέρω πώς η Κύπρος με τα καζίνο ή το καζίνο θα αντιμετωπίσει την οικονομική κρίση.  
Νομίζω, για άλλη μια φορά βρισκόμαστε μπροστά σε ένα φαινόμενο το λεγόμενο “φαινόμενο του άσπρου 
ελέφαντα”.   

 Προβάλλεται ότι το καζίνο-resort είναι μία πρόταση ανάπτυξης.  Έτσι προβλήθηκε κατά κόρον και 
ενώπιον των επιτροπών Εμπορίου και Οικονομικών που παρουσιάστηκε.  Και υπάρχουν δύο βασικά 
αντεπιχειρήματα σ’ αυτή την τοποθέτηση.  Πρώτα απ’ όλα, αφού είναι πρόταση ανάπτυξης, δε θα χρειαζόταν 
“της Παναγιάς τα μάτια” σε κίνητρα, για γίνει ως ανάπτυξη, και διευκολύνσεις.  Και αν διαβάσετε καλά το 
νομοσχέδιο, γίνονται διευκολύνσεις για την κατασκευή του και τη λειτουργία του καζίνου σκανδαλώδεις.  
∆ιευκολύνεται κατά τρόπο σκανδαλώδη, για να μπορέσει να κατασκευάσει κάποιος αυτό το καζίνο.  Αν ήταν 
τόσο κερδοφόρα ανάπτυξη -που δεν είναι, δυστυχώς δεν είναι κερδοφόρα, γι’ αυτό χρειάζεται σπρώξιμο από 
την κυβέρνηση, ακόμα και κρατική γη, για να γίνει- δε θα χρειαζόταν όλα αυτά τα κίνητρα.  Το δεύτερο πολύ 



 

 

2252 

 

σημαντικό, αναφέρθηκε και πριν από τον κ. Συλλούρη, είναι ότι αν είχε ένα νόημα ότι αυτό το έργο θα ήταν 
αναπτυξιακό, δε θα γινόταν όπου θα εδιάλεγε ο επενδυτής, αλλά θα επέλεγε το ίδιο το κράτος που θα ζητούσε 
να γίνει ανάπτυξη, για να ενισχύσει την οικονομία μιας περιοχής.  Και αναφέρθηκα, για παράδειγμα, μιας και 
υπάρχει και μία κουλτούρα στην Κύπρο, τα ορεινά μας θέρετρα.  Ούτε αυτό γίνεται! 

 Εν κατακλείδι, εμείς θεωρούμε ότι αυτό που προτείνει η κυβέρνηση και γενικά η λογική ότι, 
αναπτύσσοντας τον τζόγο και μάλιστα κατά τρόπο ο οποίος δημιουργεί κινδύνους για την κοινωνία...  Παρά το 
γεγονός ότι η κυβέρνηση και τα κόμματα αποδέχτηκαν την πρόταση του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων για 
δημιουργία ταμείου και υποχρεωτική εισφορά από τα κέρδη για ενίσχυση του ταμείου για αντιμετώπιση των 
κοινωνικών επιπτώσεων από τη λειτουργία του καζίνου, που όλοι τις αναγνωρίζουμε ότι θα υπάρχουν, εμείς 
θεωρούμε ότι, από τη στιγμή που η Βουλή ανάψει το πράσινο φως, χωρίς να ελέγχει στη συνέχεια, για τη 
δημιουργία αυτού του έργου, από το οποίο κυρίως θα επωφελείται μια συγκεκριμένη ομάδα ανθρώπων και όχι 
η κοινωνία, εμείς θεωρούμε ότι αυτό το έργο δε θα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.  Και δεν μπορούμε να 
ανάψουμε το πράσινο φως, ούτε θεωρητικά ούτε κυριολεκτώντας, σε ένα έργο το οποίο ανοίγει το δρόμο για 
περισσότερη διαπλοκή, για αύξηση της εγκληματικότητας, για ελάχιστα κοινωνικά οφέλη, για κοινωνικά 
προβλήματα μάλλον, και, εν τέλει, ένα έργο το οποίο δεν έχει να κάμει τίποτα με την πραγματική ανάπτυξη που 
έχει ανάγκη ο τόπος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Άγγελος Βότσης έχει το λόγο.  Μετά ο κ. Κουτσού και μετά ο κ. Ζαχαρίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ο κ. Βαρνάβα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσω σχολιάζοντας αυτά που ακούω για τη διαπλοκή.  ∆ηλαδή, οποιοδήποτε έργο 
εκατομμυρίων είναι υποψήφιο να γίνει σε τούντον τόπο, πρέπει να το σκεφτόμαστε κοσπέντε φορές, γιατί 
αυτός που θα το κάμει θα έρτει να χρηματοδοτήσει τα κανάλια, τα κόμματα και να ελέγξει τον τόπο και να 
υπάρχει διαπλοκή!  Ε, με αυτή την αντίληψη, το πιο απλό που μπορούμε να πούμε είναι να μην κάμουμε τίποτε 
σε τούντον τόπο, γιατί φοβόμαστε ότι εμείς οι ίδιοι εννά πάμε αύριο να γινόμαστε αντικείμενα διαπλοκής με τον 
οποιονδήποτε επιχειρηματία!  Θεωρώ ότι είναι πολύ λανθασμένη προσέγγιση.  Ο καθένας από εμάς έχει την 
ευθύνη που ξέρει ότι μπορεί να έχει για τα συγκεκριμένα θέματα της διαπλοκής τζιαι αναλόγως πώς πρέπει να 
συμπεριφερθεί, για να μην είναι έρμαιο του οποιουδήποτε να τον εκμεταλλευτεί. 

 Τώρα, επιχειρήματα υπέρ της δημιουργίας καζίνου.  Εμείς, όταν ξεκινήσαμε να συζητούμε αυτό το θέμα 
εδώ και πολλά χρόνια στην επιτροπή, το είχαμε εγγράψει για συζήτηση, το πρώτο κίνητρο ήταν αυτό που 
γίνεται με τα κατεχόμενα.  Υπολογίστηκαν ότι περίπου €100 εκατομ. το χρόνο διαφεύγουν στα κατεχόμενα, 
ενισχύοντας το ψευδοκράτος, από τους Κύπριους πολίτες οι οποίοι ήθελαν να χρησιμοποιούν τα καζίνα των 
κατεχομένων γι’ αυτή τη δραστηριότητα.   

 Στην επιχειρηματολογία δε θα μπω στον πειρασμό να πω ότι κάθε πλεονέκτημα ή κάθε πυλώνας που 
σκεφτήκαμε ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, για να μου απαντά κάποιος «καλά, άμα γίνει καζίνο στην 
Κύπρο, στην ελεύθερη Κύπρο, θα σταματήσουν οι Κύπριοι να πηγαίνουν στα κατεχόμενα;».  Εγώ λέω, 
σίγουρα δε θα σταματήσουν, αλλά σίγουρα θα περιοριστούν.  Τώρα, ποιος θα είναι ο βαθμός;  Αυτός θα 
εξαρτηθεί από τα αντίστοιχα δεδομένα που θα υπάρχουν τη δεδομένη στιγμή.  Όμως δεν είναι επιχείρημα το 
«ξέρετε, επειδή κάποιοι Κύπριοι θα συνεχίσουν να πηγαίνουν στα κατεχόμενα, το να το περιορίσουμε δεν 
πρέπει να το λάβουμε υπόψη».  Εμείς λοιπόν το λαμβάνουμε υπόψη και είναι μία από τις βασικές 
παραμέτρους που μας οδήγησαν προς την κατεύθυνση να είμαστε θετικοί.   

 Είναι έργο ανάπτυξης;  Ε, βεβαίως είναι έργο ανάπτυξης -σε μια περίοδο που τα ψάχνουμε με το κερί τα 
έργα ανάπτυξης και επιτέλους ωρίμασαν οι συνθήκες, για να έχουμε ένα, ίσως το μόνο μεγάλο έργο ανάπτυξης 
που θα γίνει την επόμενη περίοδο- με όλα τα θετικά συνεπακόλουθα και από την ίδια την ανάπτυξη, την 
κατασκευή δηλαδή, αλλά και από τα έσοδα τα οποία αναμένονται να έρθουν όσον αφορά τον τουρισμό.  
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 Έχουν πει κάποιοι ότι σε άλλες χώρες, από όπου έρχονται τουρίστες, υπάρχουν καζίνα.  Η φιλοσοφία 
της δημιουργίας αυτού του καζίνου, όπως τουλάχιστον οι ειδικοί που είχαν αναλάβει να κάμουν τη μελέτη 
καθόρισαν, είναι ότι θα πρέπει να είναι καζίνο τύπου “resort”, το οποίο θα προσελκύει συγκεκριμένο 
πελατολόγιο το οποίο υπάρχει γι’ αυτές τις χρήσεις.  Άρα, η Κύπρος μπορεί να μπει στο χάρτη τζιαι μπορεί να 
προσελκύσει κόσμο.  Μιλούμε για προσέλκυση από μισό μέχρι ένα εκατομμύριο τουρίστες, για να είναι το όλο 
εγχείρημα επιτυχές, άρα είναι δουλειά του επενδυτή να φροντίσει η επένδυσή του να αποδώσει με το να 
εισρεύσει στην Κύπρο αυτός ο πληθυσμός ο τουριστικός, ο οποίος θα μπορεί να κάμει βιώσιμο το έργο. 

 Υπάρχει και το επιχείρημα, το οποίο πιστεύουμε ότι στέκει, ότι, μέσα από ένα ελεγχόμενο καζίνο, 
τουλάχιστον αυτή η δραστηριότητα που αφορά τον τζόγο θα είναι ελεγχόμενη.  Και εμείς λέμε ότι αυτό 
αντιμετωπίζει, αν θέλετε, σε ένα βαθμό, γι’ αυτό είπα από την αρχή ότι δεν μπορούμε να είμαστε απόλυτοι, 
αλλά σε ένα βαθμό αντιμετωπίζει τη μέχρι σήμερα δραστηριότητα του τζόγου, που ξέρουμε ότι είναι 
ανεξέλεγκτη ή σε πολύ μεγάλο βαθμό ανεξέλεγκτη.  Ερώτηση:  Θα λύσουμε εντελώς το πρόβλημα του 
παράνομου τζόγου;  Βεβαίως όχι!  Άλλες νομοθεσίες, άλλη εφαρμογή νομοθεσιών θα το κάνει αυτό.  Όμως 
σίγουρα θα το περιορίσει σε κάποιο βαθμό.  Ποιος θα είναι αυτός;  Θα δείξουν οι συνθήκες. 

 Λέω λοιπόν ότι τα επιχειρήματα γέρνουν τη ζυγαριά προς την κατεύθυνση της άμεσης δημιουργίας 
αυτού του έργου ανάπτυξης.  Θεωρώ ότι στις επιτροπές που συζητήθηκε το θέμα είχαν γίνει προσπάθειες, και 
απ’ όσους ήμασταν υπέρ, αλλά και απ’ όσους ήταν εναντίον, να βελτιωθεί το νομοσχέδιο στο μεγαλύτερο 
δυνατό βαθμό και έχει βελτιωθεί σε πολύ ικανοποιητικό βαθμό, τουλάχιστον για όσους θα το ψηφίσουμε, και 
θεωρώ ότι σε κάποιο βαθμό και γι’ αυτούς τους συναδέλφους που θα το καταψηφίσουν σήμερα. 

 Ολοκληρώνοντας, θα σημειώσω στα πολύ θετικά το ότι θα υπάρχει πλέον ταμείο αντιμετώπισης των 
κοινωνικών επιπτώσεων που δημιουργούνται από τον τζόγο, που σήμερα δεν υπάρχει τρόπος ή ταμείο να 
αντιμετωπίζει αυτά τα θέματα. 

 Και, πριν κατεβώ από το βήμα, να πω για την τροπολογία που έχει καταθέσει ο συνάδελφος ο Αντώνης 
Αντωνίου εκ μέρους της ομάδας μας, η οποία λέει ότι το ένα συν ένα, δηλαδή το καζίνο τύπου resort και το 
καζίνο με τραπέζια, το οποίο είναι στο νομοσχέδιο, θα πρέπει να ενισχυθεί με ακόμα τρία δορυφορικού τύπου 
καζίνα με μηχανές, τα οποία θα μπορούν όμως να γίνουν μετά την ολοκλήρωση της ανάπτυξης, για να 
απαντήσει και στον κίνδυνο που υπάρχει κατά πόσο μπορεί να εγκαταλειφθεί η βασική ιδέα, γιατί θα υπάρχουν 
τα άλλα καζίνα.  Αυτή είναι η δική μας εισήγηση.  Θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο.  Στις τροπολογίες, επειδή 
είναι πάρα πολλές, νομίζω έθθα τοποθετηθούμε τώρα.  Αναλόγως, την ώρα της ψηφοφορίας, αν χρειαστεί, θα 
τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.   

 Και παρακαλώ τον κ. Γιώργο Βαρνάβα να πάρει το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ιστορία “καζίνο” είναι μια ιστορία που έχει ξεκινήσει εδώ και πάρα πολλά χρόνια.  Να πω ότι είμαι 
περίπου δεκατέσσερα χρόνια μέλος της επιτροπής Εμπορίου, το παλαιότερο αυτή τη στιγμή, και από την 
πρώτη χρονιά που έγινα μέλος αυτής της επιτροπής άρχισε να συζητείται η δημιουργία καζίνου και ιδιαίτερα τα 
τελευταία τέσσερα χρόνια που κάποιοι θεωρούν ότι με τη δημιουργία καζίνου επιλύονται και αρκετά οικονομικά 
προβλήματα του τόπου μας.  Εκείνο το οποίο θέλω όμως να υπογραμμίσω είναι το εξής γεγονός:  Όταν άρχισε 
να συζητείται αυτό το θέμα ενώπιον της επιτροπής Εμπορίου, αρχικά ως αυτεπάγγελτο θέμα, όλοι μέσα στην 
επιτροπή είχαμε βάλει ενώπιόν μας δύο βασικά θέματα.  Το πρώτο ήταν ότι η δημιουργία καζίνου θα ήταν ένας 
τρόπος προσέλκυσης τουριστών και ανάπτυξης της τουριστικής μας βιομηχανίας.  Το δεύτερο ήταν να υπάρξει 
ανακοπή αυτών που πηγαίνουν στα κατεχόμενα.  Ήταν μια πολύ έντονη θέση την οποία έβαζε ο αγαπητός 
συνάδελφος ο κ. Βότσης πάντοτε και εγώ διαφωνούσα με αυτή τη θέση, γιατί αυτός που πηγαίνει στα 
κατεχόμενα και παίζει στο καζίνο... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πάλι εννά πααίννουν.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ:  

 ...πάλι θα πάει στα κατεχόμενα να παίξει καζίνο, γιατί εκεί η προσφορά είναι πολύ πιο διαφορετική από 
την προσφορά την οποία θα έχει το δικό μας, βάσει του νομοσχεδίου που έχουμε ενώπιόν μας.  Αλλά το 
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βασικότερο θέμα το οποίο συζητείτο τότε ήταν ότι, όποια και να ήταν η μορφή του καζίνου, θα έμπαιναν 
ασφαλιστικές δικλίδες και κριτήρια εισόδου σε αυτό, ώστε να διαφυλάξουμε την κυπριακή κοινωνία.   

 Προ εκπλήξεώς μας, για να είμαστε εντελώς αληθινοί, είδαμε ότι το υφιστάμενο νομοσχέδιο, το οποίο 
έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, φαίνεται ότι δεν πληρεί όλα αυτά τα οποία έχω προαναφέρει, γιατί μόνο το 
γεγονός ότι δεν υπάρχουν κριτήρια εισδοχής μέσα στο καζίνο και οποιοσδήποτε μπορεί να εισέλθει μέσα και να 
παίξει και το μεροκάματό του και το επίδομα το οποίο παίρνει από οποιαδήποτε χορηγία από το κράτος, αυτό 
δημιουργεί τεράστια προβλήματα.   

 Ξέρετε, έχουμε πολίτες σε αυτό το κράτος οι οποίοι χρωστούν δεκάδες χιλιάδες ευρώ, γιατί έχουν 
δάνεια, γιατί έχουν άλλες υποχρεώσεις, αλλά από την άλλη πλευρά αυτοί οι πολίτες είναι και εθισμένοι στον 
τζόγο.  Κάποιοι μου είπαν «καλά, όταν πάει να παίξει λόττο ή να παίξει τζόκερ εκεί υπάρχει κριτήριο εισδοχής;»  
E, νομίζω ότι εκεί όποιος πάει να παίξει -δεν έχω παίξει ποτέ μου ούτε αυτά τα παιχνίδια, για να είμαι αληθινός- 
το ποσό το οποίο διαθέτει δεν είναι τέτοιο το οποίο να επιφέρει κατάρρευση οικονομική στην οικογένειά του και 
να δημιουργήσει επιπλέον άλλα κοινωνικά προβλήματα.  Ενώ σε αυτό τον τομέα έχουμε πάμπολλα 
παραδείγματα που άνθρωποι έχασαν όχι μόνο τα χρήματά τους, έχασαν και τις περιουσίες τους πάνω σε 
αυτού του είδους τον τζόγο.  Μας λεν «ξέρετε, αν ψηφίσουμε και δημιουργήσουμε ένα νόμιμο καζίνο σήμερα, 
τότε μπορούμε άμεσα να κλείσουμε και τα παράνομα.»  Μα, νόμος υπάρχει, αστυνομία υπάρχει, γιατί κανένας 
δεν αναλαμβάνει να κλείσει αυτά τα παράνομα καζίνο και πρέπει να δημιουργήσω νόμιμο καζίνο, ώστε οι 
αρχές του κράτους να επιληφθούν του κλεισίματος των παράνομων;  Επίσης μας λεν ότι με τη δημιουργία 
καζίνου θα υπάρξει και ανάπτυξη στην οικονομία.  Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι υπάρχουν δεκάδες άλλα 
έργα ανάπτυξης, τα οποία δυστυχώς και ως επιτροπή Εμπορίου τα έχουμε συζητήσει πάμπολλες φορές, και 
δυστυχώς η γραφειοκρατία τα κρατά εκεί και δεν έχουν προχωρήσει τα τελευταία τρία χρόνια.  Αν θέλουμε 
πραγματικά και πιστεύουμε ότι χρειάζεται ανάπτυξη στον τόπο, εκεί πρέπει να εγκύψουμε και όχι στο να 
συζητούμε σήμερα τη δημιουργία αυτού του είδους καζίνου.   

 Και ξεκαθαρίζω, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα μπορούσαμε να συζητήσουμε και θα μπορούσαμε να 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο το οποίο έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, εάν και εφόσον αυτό το νομοσχέδιο μέσα 
συμπεριλαμβάνει δύο βασικά στοιχεία.  Και αυτά τα στοιχεία αντικατοπτρίζονται στις τροπολογίες τις οποίες 
έχουμε καταθέσει.  Η πρώτη τροπολογία είναι μια τροπολογία που απαγορεύει το να χρησιμοποιηθεί η 
οποιαδήποτε κρατική γη.  Ξέρετε, όταν διεξαγόταν η συζήτηση στην επιτροπή, με όλο το σεβασμό, ούτε εγώ 
επολλοσυμμετείχα σε αυτή τη διαδικασία, αλλά ένα περίπου παρακολουθώντας τη διαδικασία 
αντιλαμβανόμουν κάθε φορά ποιες φωτογραφίες πιθανόν να έμπαιναν πίσω από κάθε τοποθέτηση, πίσω από 
κάθε εισήγηση.  ∆ε θα επεκταθώ σε αυτό τον τομέα.  Αλλά να πω ότι αυτή η τροπολογία είναι μια τροπολογία η 
οποία εξυπηρετεί και το συναίσθημα του κυπριακού λαού, ότι αυτοί που θέλουν να επενδύσουν πραγματικά 
στον τόπο μας, ας επενδύσουν να αγοράσουν ή να ενοικιάσουν και γη και να αφήσουν και τα χρήματά τους, 
παρά να τους διαθέσουμε κρατική γη.  Το δεύτερο βασικό στοιχείο, κύριε Πρόεδρε, και η τροπολογία μας, είναι 
η συντονιστική επιτροπή η οποία διέπεται μέσα από τη νομοθεσία, που έχει και την αρμοδιότητα αυτή η 
συντονιστική επιτροπή, να δημοσιοποιήσει και τα κριτήρια ταυτόχρονα με το άνοιγμα των προσφορών και να 
προεπιλέξει τους τρεις βασικούς ενδιαφερόμενους, θέλουμε αυτά τα κριτήρια να καθοριστούν μέσα στο 
νομοσχέδιο με κανονισμούς.  Να καθοριστούν, ώστε πρώτα απ’ όλα να εκφράσει και τη θέση και την άποψή 
της η ίδια η Βουλή των Αντιπροσώπων, αλλά να είναι πλέον ανοικτή διαδικασία η οποία να μην επιδέχεται της 
οποιασδήποτε αμφισβήτησης είτε εξυπηρέτησης των οποιωνδήποτε.  Και για να είμαι έτσι εντελώς... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εντάξει, απλά κτυπά ο Πρόεδρος, γι’ αυτό. 

 Και για να είμαι, κύριε Πρόεδρε, εντελώς έτσι καταληκτικός, να πω ότι, παρ’ όλο που αυτή η τροπολογία 
είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O γραμματέας. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Α, συγγνώμη, ενόμιζα ότι, κύριε Πρόεδρε...  Απολογούμαι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά κάμνει ο γραμματέας, για να αποκατασταθεί η ησυχία και η τάξη. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Άρα, εμείς βάζουμε και εναλλακτική λύση σε αυτό.  Αν ακόμη η πλειοψηφία της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κρίνει ότι αυτή η δική μας η πρόθεση για κανονισμούς θα δημιουργήσει τεράστιο πρόβλημα 
στο νομοσχέδιο, όπως τουλάχιστον αυτά τα κριτήρια, τα οποία θα επιβάλλει αυτή η συντονιστική επιτροπή, 
κοινοποιούνται στην αρμόδια επιτροπή, ώστε να γνωρίζει η αρμόδια επιτροπή αυτά τα κριτήρια και να μη 
γίνονται πίσω από κλειστές πόρτες.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, η τελευταία μας τροπολογία, που είναι κοινή τροπολογία με το ΑΚΕΛ, για μας 
είναι κόκκινη γραμμή.  Θέλουμε βάσει κανονισμών την εισαγωγή κριτηρίων για την είσοδο Κυπρίων πολιτών 
της ∆ημοκρατίας αυτής στις εγκαταστάσεις του καζίνου που να συμπεριλαμβάνουν πρώτα απ’ όλα έλεγχο 
φορολογικού φακέλου και έκδοση ειδικής ταυτότητας εισόδου, ώστε να υπάρξει μια πραγματική προστασία των 
Κυπρίων πολιτών και να αποφευχθούν οι οποιεσδήποτε αρνητικές επιπτώσεις εθισμού στον τζόγο, αλλά και 
όλα τα κοινωνικά προβλήματα που επακολουθούν, όταν κάποιος εισέρχεται χωρίς να έχει την οικονομική 
δυνατότητα να παίξει καζίνο, αλλά ο εθισμός τον ωθεί είτε να δανειστεί από τους τοκογλύφους είτε να δανειστεί 
από τον υπόκοσμο είτε να δανειστεί από το ίδιο το καζίνο -γιατί υπάρχει και αυτό μέσα, η πίστωση από το ίδιο 
το καζίνο- είτε ακόμη, κύριε Πρόεδρε, να πουλήσει οτιδήποτε υπάρχον έχει, για να πάει να παίξει στο καζίνο.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εάν και εφόσον οι δύο βασικές τροπολογίες τις οποίες έχω αναφέρει 
προηγουμένως γίνουν αποδεκτές από το σώμα, ως Ε∆ΕΚ θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου.  Εάν και 
εφόσον όμως, κύριε Πρόεδρε, δε γίνουν αποδεκτές οι δύο αυτές τροπολογίες, ως Ε∆ΕΚ θα καταψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ, ο κ. Κουτσού έχει το λόγο.  Από τη θέση του;   

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ και τους συναδέλφους που με την άδειά τους μιλώ από 
τη θέση μου.   

 Η κυπριακή κοινωνία είναι μια κοινωνία της υπερβολής.  Και αυτό το έχουμε πει σε πάρα πολλές 
περιπτώσεις με χαρακτηριστική την περίπτωση του χρηματιστηρίου.  Εκεί το θέμα που προσπαθήσαμε να 
εξυπηρετήσουμε ως κοινωνία είναι η διανομή του πλούτου και όλοι θελήσαμε να έχουμε δικαίωμα στη διανομή 
αυτή, να συμμετέχουμε και να γίνουμε σχετικά πλούσιοι ή πιο πλούσιοι.  Το αποτέλεσμα νομίζω όλοι το 
ξέρουμε.  Γίναμε όλοι, εκτός ορισμένων, φτωχότεροι και προσπαθήσαμε με κυβερνητικά μέτρα να τιμωρήσουμε 
αυτούς που οδήγησαν όλη την κοινωνία σ’ αυτό το αποτέλεσμα.  Ποιο όμως είναι το αποτέλεσμα;  Πάλι όλοι το 
ξέρουμε.  Κανείς δεν τιμωρήθηκε, σε κανένα δεν αποδόθηκε η ευθύνη και όλοι μείναμε εκεί που μας βρήκε το 
τέλος της εποχής του χρηματιστηρίου, με αποτέλεσμα αυτή τη στιγμή το χρηματιστήριό μας να είναι από τα 
φτωχότερα στον κόσμο.  Θυμάμαι τις διαμάχες που γινόντουσαν πού θα κτιστεί το χρηματιστήριο.  Σήμερα 
κανένας δεν ενδιαφέρεται με αν υπάρχει, με πού είναι κτισμένο, με πόση αξία την ημέρα κερδίζεται ή παίζεται 
στο χρηματιστήριο.  Φοβάμαι ότι το ίδιο θα γίνει και με το καζίνο.   

 Καταλήξαμε, λέω, να πιστεύουμε ότι, εάν εγώ πάρω από το διπλανό μου τα λεφτά του, θα σώσω και την 
πατρίδα μου και τον εαυτό μου.  Εάν κάποιος επενδυτής ακούσει και τη Βουλή και την κοινωνία μας, θα 
διαπιστώσει ότι αυτός είναι εθνικός ήρωας.  Πιστεύουμε ότι αυτός δε θα κάνει όλα όσα θα κάνει για το κέρδος, 
θα τα κάνει, για να μας σώσει, γιατί εμείς οι ίδιοι φανερώνουμε και λέμε ότι είμαστε ανάξιοι να το κάνουμε. 

 Εγώ για θέμα αρχής είμαι εναντίον της ίδρυσης καζίνου και για ακόμα ένα λόγο:  Η νομιμότητα ποτέ δε 
νικά την παρανομία.  Η παρανομία δυστυχώς πάντα νικά.  Στην περίπτωση αυτή η τουρκοκρατούμενη 
κοινωνία με την ελεύθερη κοινωνία...  ∆εν υπάρχει τρόπος σύγκρισης.  Και ό,τι και να κάνουμε, από τη στιγμή 
που θα έρθουμε να κάνουμε και να δώσουμε δικαίωμα εσόδου, δεν μπορούμε να περιορίσουμε...  Ακόμα και 
με τους πιο άριστους υπολογισμούς, δεν μπορεί το κράτος μας να πολεμήσει την παρανομία του καζίνου.  Εάν 
ήθελε να την πολεμήσει, και τώρα μπορεί.  Και τώρα μπορεί να μάθει ποιοι ήταν χθες το βράδυ στα κατεχόμενα 
και τι ποσά έπαιξαν.  ∆εν το έκανε όμως και δεν το κάνει, όχι για μια ιδιοτροπία δική μου ή του άλφα ή του 
βήτα, δεν το κάνει συνειδητά και επί σκοπώ.  ∆εν πρέπει να ξεχνούμε ότι η κοινωνία μας πρέπει επιτέλους να 
βάλει προτεραιότητα στους σκοπούς που έχει να επιτύχει.   

 Ακούμε από άλλους, που άλλοτε ήταν πατριώτες και έλεγαν το άλφα ή το βήτα... Και δε θα κριθεί ο 
πατριωτισμός του καθενός από την τοποθέτησή του απέναντι στην ίδρυση ή μη ίδρυση του καζίνου, όμως είναι 
ένας παράγοντας που θα επιδεινώσει την κατάσταση.  Στη δική μας την περίπτωση οι κοινωνικές επιπτώσεις 
θα πρέπει να αποτελούν την πρώτη και την κυριότερη τοποθέτησή μας απέναντι στο καζίνο.  Εάν πάμε να 
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βρούμε δικαιολογίες, χίλιες δυο μπορούμε να βρούμε.  Το αποτέλεσμα όμως θα είναι η κοινωνική καταστροφή 
και ο αποπροσανατολισμός που θα έρθει στην κοινωνία μας.  Και αυτό κανένα μέτρο δεν μπορεί να το 
αναπληρώσει ούτε θα υπάρξουν οι αναπτύξεις που ορισμένοι δηλώνουν και υποστηρίζουν.  ∆υστυχώς, είναι 
μεν κοινωνία της υπερβολής, αλλά είναι και κοινωνία που αυτά τα μέτρα τα εισαγάγει εκ των υστέρων.  Έχουν 
προϋπάρξει άλλες χώρες, με άλλα προβλήματα, με άλλες νοοτροπίες και έχουμε δει τα αποτελέσματα της 
ίδρυσης του καζίνου.   

 Η ίδρυση του καζίνου στην Κύπρο είναι σαν να βάζεις στο τραπέζι μια μπουκάλα ουίσκι και έχεις γύρω 
σου τους αλκοολικούς και πιστεύεις ότι με μέτρα θα απομακρύνεις τον κίνδυνο της καταστροφής.  Νομίζω είναι 
ψευδαίσθηση και είναι λυπηρό η Βουλή μας να χρεωθεί με αυτή την ίδρυση.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τοποθετηθώ προσωπικά εναντίον της ίδρυσης 
για λόγους αρχής.  Εάν η κοινωνία έχει όρεξη να πολεμήσει και να αποκτήσει την ελευθερία της, υπάρχουν 
πολλοί τρόποι να το κάνει και όχι με τον τρόπο αυτό. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Είναι ο κ. Ζαχαρίου τώρα, είναι και ο τελευταίος ομιλητής, ο κ. Κουλίας.   

 Απλώς θέλω να προειδοποιήσω -δεν το λέω για σας κύριε Ζαχαρίου ή κύριε Κουλία που θα μιλήσετε 
στη συνέχεια- ότι είμαστε ήδη στη μία ώρα από την έναρξη της συνεδρίασης της Βουλής και έχουμε σαράντα 
θέματα.  Αντιλαμβάνεστε ότι με αυτούς τους ρυθμούς θα χρειαστεί οπωσδήποτε νέα συνεδρία της Βουλής.  
Απλώς θέλω να το τονίσω, γιατί από την αρχή έκαμα έκκληση να υπάρξει μια αυτοσυγκράτηση στις 
τοποθετήσεις, να είμαστε όσο πιο λιτοί μπορούμε στη διατύπωση των θέσεών μας. 

 Ορίστε, κύριε Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε σήμερα ένα πολυσυζητημένο νομοσχέδιο για την ίδρυση καζίνου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Ένα νομοσχέδιο το οποίο βλέπουμε και συζητούμε ενώπιον της Βουλής από τον Ιανουάριο, ένα νομοσχέδιο 
για το οποίο όλες οι πλευρές της Βουλής έχουν καταθέσει εισηγήσεις στην κοινή συνεδρία των επιτροπών 
Εμπορίου και Οικονομικών και οι πλείστες εξ αυτών έχουν γίνει αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία.  Θέλω 
να ευχαριστήσω σε αυτό το σημείο όλους τους συναδέλφους, και αυτούς που δε θα ψηφίσουν το νομοσχέδιο, 
γιατί η συμβολή τους στη διαμόρφωση ήταν θετική για το όλο έργο.   

 Ας δούμε όμως τι είναι το όλο έργο.  Καζίνα υπάρχουν πολλά, σε πολλές χώρες.  Η Κύπρος κατόπιν 
μελετών αποφάσισε ότι πρέπει να κάνει ένα καζίνο θέρετρο, κάτι διαφορετικό από τα πολλά και μικρά που 
υπάρχουν σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες.  Γιατί θέλει να το κάνει;  Σίγουρα είναι ένας τομέας ανάπτυξης που 
τον έχει ανάγκη ο τόπος, σημαντικός τομέας, αλλά θέλει πρωτίστως να το κάνει, για να καταστήσει την Κύπρο 
σημείο αναφοράς.  Οι μελέτες αποδεικνύουν ότι με τρεισήμισι ώρες πτήσης υπάρχει ακτινοειδώς γύρω μας 
δυόμισι δις πληθυσμός.   

 Ζητούμε να είναι θέρετρο καζίνο, ώστε ο επενδυτής να μην μπορεί να βγάλει τα έξοδά του, αν δεν 
κουβαλήσει στην Κύπρο τουλάχιστον μισό εκατομ. τουρίστες.  Με τη μορφή που είναι στο νόμο το καζίνο δεν 
είναι για τους Κυπρίους.  Εάν κατορθώσουμε και βρούμε επενδυτή, γιατί οι επενδυτές δεν είναι έξω από την 
πόρτα και σπρώχνει ο ένας τον άλλο, για να έρθουν στην Κύπρο...  Και, όσα περισσότερα βαρίδια βάλουμε στο 
νομοσχέδιο, τόσο λιγότερες είναι οι πιθανότητες να βρεθεί επενδυτής.  Αν βρεθεί όμως ένας επενδυτής -και 
κανένας επενδυτής δεν το κάμνει για ψυσιικό, το κάμνει, γιατί θέλει να βγάλει κέρδος- θα πρέπει να 
δημιουργήσει εκείνο το ξεχωριστό πολυθεματικό resort καζίνο, το οποίο θα περιλαμβάνει συνεδριακά κέντρα, 
θέατρα, χώρους εστίασης, καφετέριες, συν τους χώρους παιχνιδιών, ώστε να είναι το κάτι το ξεχωριστό.  Αν 
δεν είναι το κάτι το ξεχωριστό, δεν είναι βιώσιμο.  Είναι ξεκάθαρο στο νομοσχέδιο αυτό το πράγμα.   

 Το ερώτημα είναι:  Θέλετε να δοκιμάσουμε, ψηφίζοντας το νόμο, με την ελπίδα να δώσουμε θέσεις 
εργασίας σε χιλιάδες συνανθρώπους μας στην Κύπρο άνεργους;  Θέλετε να δοκιμάσουμε, για να έχει έσοδα το 
κυπριακό κράτος, για να βγούμε από το αδιέξοδο της οικονομικής κρίσης;  Ή θέλετε να μείνουμε στο 
συντηρητισμό μας βλέποντας τους ανέργους και δίνοντάς τους επιδόματα;  Εμάς η τοποθέτησή μας είναι 
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ξεκάθαρη.  Ο κυπριακός λαός δε θέλει επιδόματα, θέλει θέσεις εργασίας, και ένα καζίνο resort είναι αυτό που 
θα δημιουργήσει τις ανάλογες θέσεις εργασίας, για να ξαναπάρει μπροστά η μηχανή της ανάπτυξης.   

 Μπορεί -και υπάρχει κίνδυνος- να φύγουμε απ’ εδώ και να καταψηφιστεί.  Ας αναλάβει ο καθένας τις 
ευθύνες του ενώπιον αυτών των ανθρώπων που ζητούν την ανάπτυξη, για να μπορέσουν να έχουν μια θέση 
εργασίας και να μην περιμένουν ένα επίδομα από το κράτος.  Εμείς είμαστε ξεκάθαροι:  Για μας δεν είναι 
αυτοσκοπός το καζίνο, είναι ένα μικρό κομμάτι από το πλαίσιο ανάπτυξης που πρέπει να δημιουργηθεί στην 
πατρίδα μας.   

 Η καλή θέληση της κυβέρνησης διαφάνηκε αυτούς τους μήνες, διότι και τους κανονισμούς μάς έχει 
καταθέσει, για να τους δούμε, και τους όρους προσφορών μάς έχει καταθέσει, γιατί τους ζητήσαμε, και έχει 
σχεδόν εισακουστεί οτιδήποτε έχει κατατεθεί εκ μέρους κοινοβουλευτικών ομάδων.   

 Είναι η ώρα της κρίσης.  Μας κρίνει ο κυπριακός λαός.  Λόγια μεγάλα για ανάπτυξη, για προστασία των 
ανέργων, για θέσεις εργασίας λέμε όλοι.  Εμείς είμαστε ξεκάθαροι, κάνουμε την προσπάθεια.  Προσπαθούμε 
να βοηθήσουμε τον κόσμο.  Αν κάποιοι τορπιλίσουν αυτή την προσπάθεια, ας αναλογιστούν τις δικές τους 
ευθύνες.  ∆ε θα προχωρήσω περισσότερο.  Έχουν αναλυθεί αρκετά πράγματα.   

 Θέλω να πω ότι από τις τροπολογίες εμείς θα ψηφίσουμε την πρώτη τροπολογία της Ε∆ΕΚ, που 
αναφέρεται στο ότι το ολοκληρωμένο καζίνο resort θα γίνει σε ιδιωτική γη μόνο, και θα ψηφίσουμε και την τρίτη 
τροπολογία, αυτή με την κατάθεση των κριτηρίων στη Βουλή, για να έχει γνώση η Βουλή όσον αφορά τις 
προσφορές.  Θα ψηφίσουμε την τροπολογία του κ. Αντωνίου του ∆ΗΚΟ, όσον αφορά τη δυνατότητα επιλογής 
του επενδυτή να κάνει τέσσερα δορυφορικά καζίνα, αν το επιθυμεί, και ένα εξ αυτών να είναι με τραπέζια.  
Όμως, επειδή για μας είναι καίριο το νομοσχέδιο, είναι νομοσχέδιο που μπορεί να μας βοηθήσει να βγούμε 
από το τέλμα που είμαστε αυτή τη στιγμή, να μας δώσει ταχύτητα, είμαστε ανοικτοί.  Έχουμε ακούσει όλους 
τους συναδέλφους και είναι δυνατόν κατά την ώρα της ψηφοφορίας η κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού να ψηφίσει κι άλλη τροπολογία.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαρίου. 

 Ο κ. Κουλίας είναι ο τελευταίος ομιλητής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν κάτω από τούτες τις δύσκολες συνθήκες αναπτύσσεται μια επιχειρηματολογία όπως αυτή του 
πολύ αγαπητού συνάδελφου, του Ζαχαρία Ζαχαρίου, ένας λογικός άνθρωπος θα πει «μα, γιατί εν τους 
ψηφίζετε το νόμο τους ανθρώπους να αναπτύξουν την οικονομία;» 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Είσαι λογικός εσύ, Ζαχαρία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή είμαι ακριβώς λογικός και ζω σε τούτο τον τόπο, αγαπητέ Ζαχαρία, έχουμε και τις απαντήσεις 
που ζούμε κάθε μέρα.  Ένα από τα επιχειρήματα τούτης της κυβέρνησης που ανέλαβε σήμερα ήταν το ότι 
«εμείς έχουμε τους ανθρώπους και τα μυαλά και θα επανεκκινήσουμε την οικονομία».  Μάλιστα, πήγε και στο 
Κατάρ πέντε-έξι φορές... Ποτζιείνα που έκαμνε ο κ. Χριστόφιας δηλαδή, με τις τζιελαπίες, θυμάστε.  Ως τζιαι το 
στρατόπεδο εκλείσαμέν το.  Επληρώσαμε πέντε εκατομ., για να πωλήσουμε το χωράφι του σεΐχη.  Στο τέλος 
έμεινέ μας η μούζη!  Και, επειδή είμαστε στον τρίτο χρόνο αυτής της διακυβέρνησης, τα μόνα έργα ανάπτυξης 
που είδαμε είναι το κοινό ανακοινωθέν, που μοιράσαμε την κυριαρχία με τους Τουρκοκυπρίους, και, το 
επόμενο, που εννά πάμε στη Σαλαμίνα να παίξουμε θέατρο.  Και έγινεν εχτές και ολόκληρο φόρουμ για την 
οικονομία.  «∆εχτείτε τούτα που σας λέω και θα γεμώσουν τα μπατζάκια σας χρήματα».   

 Εχτές επήγα σε μια φρουταρία.  Έγραφε:  «Λεμόνια €2,62».  Λεμόνια στην Κύπρο, α!  Το πρωί επέρασα 
από τον μπακάλη της γειτονιάς.  Επούλε και εκείνος λεμόνια.  «Πόθεν τα λεμόνια, ρε Παυλή;» «Από την 
Αργεντινή».  ∆ηλαδή σε τούντον τόπο εβκάλαμε τα αμπέλια, ο Βασιλείου, ο δικός σας, μετά εβκάλαμε τις 
πορτοκαλιές, τις λεμονιές!  Στην ουσία... Ύστερα εκάμαμε αεροδρόμιο επί κυρίου Αβέρωφ, έτον εκεί, που ήταν 
Υπουργός Οικονομικών... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 Συγκοινωνιών... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και, για να είμαι ειλικρινής, υποστήριξά τον στο να κάμουμε αεροδρόμιο.   

 Ε, μετά έν’ το Liddl, ας πούμε.  Τούτοι ούλλοι οι ξένοι, αφού εβγάλαμε τα μάτια μας μόνοι μας με όλες 
τούτες τις διαδικασίες...  Εφέραμε και καμπόσες ξένες επενδύσεις, λέει.  Ε, πηαίννετε στο αεροδρόμιο να δείτε 
τους δικούς μας που δουλεύκουν!  Πακκεττάρουν τους, φέρνουν τριακόσιους Πολωνούς...  Ένα ξενοδοχείο στο 
Παραλίμνι, στην περιοχή μας, έφερε τριακόσιους Πολωνούς φοιτητές, έκατσε τους μέσα, διά τους €300 και οι 
δικοί μας λιάζονται!  Εις το αεροδρόμιο ιδιωτικοποιήσαμέν τα, εταιρείες ξένες…  Ε, άμαν πάει κανένας και εύρει 
Κύπριο που δουλεύκει... Έν’ μετρημένοι στα δάχτυλά σας!  Και η εργασία δεν προστατεύεται, κύριοι της 
κομουναρίας που τους προστατεύετε εσείς!  Καμιά εργασία δεν προστατεύεται σε τούντον τόπο.  Και 
κουβαλούμε τους ξένους δαμέσα!  Καλά, συγγνώμη, στο Liddl, όταν πκιάνουν τα λεφτά τζιαι κάμνουν σούμα τη 
νύχτα, πού τα παίρνουν τα ριάλια;  Παίρνουν τα της Μέρκελ!  Αυτοί του αεροδρομίου πού τα παίρνουν τα 
ριάλια, κύριε Αβέρωφ;  Πού τα παίρνουν;  Θυμούμαι που δούλευε το αεροδρόμιο, πριν να μπεις του 
αεροδρομίου, λέει:  «Η πρώτη μισή ώρα στο χώρο στάθμευσης είναι δωρεάν».  Είντα, να περπατήσεις να 
πάεις ’πού το χώρο στάθμευσης του αεροδρομίου στην καφετέρια τζιαι να στραφείς, θέλεις τριάντα πέντε 
λεπτά!  Κάμνουν τζιαι εξυπνάδες.  Είναι €2,30.  Μες στη χώρα μας τωρά, στην αλυτζιή της Λάρνακας, γεμάτον 
κουνούπια, πκιερώννεις €2,30, για να μπεις μέσα!  Και αυτοί οι κύριοι κάμνουν σούμα και παίρνουν τα λεφτά 
τζιαι φεύγουν.  Έτσι έν’ που πάθαμε σε τούντον τόπο.   

 Και τώρα, ε, να κάμουμε καζίνο.  Τζιαι τούτοι που λέσιν για τα κατεχόμενα...  Τα κατεχόμενα τους 
εμαράναν, να μεν πάσιν!  Τζιαι πρέπει να ξέρουν όσοι πηγαίνουν στα κατεχόμενα τζιαι βκάλλουν την ταυτότητα 
τζιαι δείχνουν την τζιαι κάμνουν ασφάλεια του αυτοκινήτου ότι ξηλώνουν την Κυπριακή ∆ημοκρατία κάθε μέρα 
τζιαι βάλλουν πάνω στο βουνάρι της Τουρκίας.  Τώρα βάλλουν τζιαι επιχείρημα για τα κατεχόμενα.  Έν’ τούτη η 
αντίπραξη που εννά κάμουμε στους Τούρκους και στην κατοχή;   

 Και να σας πω ποιο είναι το μεγαλύτερό μου παράπονο, αν θέλετε.  ∆ηλαδή λένε οι συνάδελφοι ότι εννά 
βάλουν τροπολογίες.  Μα, αν βάλετε τροπολογίες τζιαι περάσουν, εννά τις σεβαστεί κανένας;  Εσεβάστηκε 
κανένας το νόμο σε τούντη χώρα;  Υπάρχει μεγαλύτερο καζίνο από τα αξιόγραφα, που εκλέψαν τα ριάλια των 
πολιτών εν μέση οδώ, μέρα μεσημέρι;  Επκιάναν τον κόσμο ’πού τα χωράφια...  Είχεν εκατό χιλιάδες κατάθεση.  
Μια ζωή να τα δουλεύκει, να τα κάμει μια-μια μπακκίρα.  «Έλα να σε κάμουμε πλούσιο», έλεγαν οι τράπεζες 
παράνομα.  

 Και είπε και ο προηγούμενος Γενικός Εισαγγελέας ότι αυτό είναι παρανομία του χειρίστου είδους.  Ε, δεν 
είδαμε κανένα εισαγγελέα που πληρώνεται από το κράτος να εφαρμόσει το νόμο, να αρπάξει κανέναν ʼπού το 
φτιν.  ∆ισεκατομμύρια αρπάχθηκαν από τους πολίτες μέρα μεσημέρι.   Είπεν τα ο συνάδελφος ο κ. Κουτσού με 
το χρηματιστήριο.   Εκάμαμε νόμο για το χρηματιστήριο.   Εσεβάστηκέν τον κανένας;  Παίρνουν δηλαδή 
σήμερα τους τραπεζίτες δικαστήριο, λέει.  Για είντα πράμα τους παίρνουν;  Παίρνουν τους για τη χειραγώγηση 
των μετοχών του ’11, που τούτοι εμηδενίσαν τις μετοχές των πολιτών.  Άκου ιστορία!   

 Το πρόβλημά μας που έχουμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η μη εφαρμογή των 
νόμων.  Και ένας λογικός άνθρωπος θα πει:  «Μα, ούλλη η Ευρώπη έχει καζίνα.  Η Αμερική έχει καζίνα, η 
Αγγλία έχει καζίνα».  Μα, στην Αγγλία και στην Αμερική αρπάσσουν και τον πρόεδρο της χώρας και τον 
βάλλουν και πληρώνει.  Εμάς κλέφτουν μας εν μέση οδώ και πισκαλίζουμε.   

 Να σας πω παράδειγμα δηλαδή. Υπουργός Οικονομικών, τραπεζίτης, Σταυράκης: Έγραψε βιβλίο ο 
άνθρωπος.  Έγραψε βιβλίο και γράφει: «Εγώ πήρα τηλέφωνο τους Moody’s και τους είπα να κρύψουν τα 
στοιχεία, να γινεί η δουλειά μας!»  Τούτο είναι ποινικό αδίκημα ή δεν είναι;   Ο κ. ∆ημητριάδης έδωσε 
συνέντευξη ο άνθρωπος: Εφόρτωνέν μας ELA, τον οποίο οι άλλοι φωστήρες, εσείς δηλαδή, εφορτώσετέ τον 
της Τράπεζας Κύπρου και την εκαταστρέψατε, γιατί είχεν εκλογές.  Τούτα είναι ποινικά αδικήματα που 
βκάλλουν μάτια, κοπέλλια!  Ε, συγγνώμη!   

 Τωρά εννά κάμουμε και νόμο για το καζίνο, για να πιάσουν θέσεις εργασίας;  Έν’ θέσεις με πάτσους που 
εννά πάρουμε, κύριε Ζαχαρία, διότι φυσικά το καζίνο σε μια ευνομούμενη χώρα είναι ένας θεσμός τον οποίο 
μπορεί κάποιος να χρησιμοποιήσει στα πλαίσια των κείμενων νόμων.  Έχει καμιά πιθανότητα σε τούντον τόπο 
να έρτουν τούτοι οι ειδικοί των καζίνων και να μας χαριστούν εμάς;  Εννά δημιουργήσουμε ακόμη μια εστία…  
Φυσικά, θα μου πείτε «τόσα που έχουμε, αν κάμουμε άλλη μια, τι μας πειράζει;»  Ε, αν έν’ έτσι, να κάμουμε 
πέντε-έξι, καλό!   

 Άρα λοιπόν, θα είναι μέγα σφάλμα κάτω ’πού τούτα που πέρασεν ο τόπος να έρτετε, κύριοι, να 
εφαρμόσετε τους νόμους για τούτους οι οποίοι εκατάστρεψαν μια Κύπρο ολόκληρη -που δεκάδες χρόνια 
εδούλευκε τούτος ο κόσμος και ήταν σωστός- και να τους βάλετε μέσα και μετά να έρτετε να πάρετε και το νόμο 
των καζίνων.  Αλλά πείθεται κανένας σήμερα, έχει κανένας εμπιστοσύνη σε τούντο κράτος ότι εννά εφαρμοστεί 
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ο νόμος;  Σας ρωτώ δηλαδή έτσι με πάσαν ειλικρίνεια.  Είναι ο τρίτος χρόνος της διακυβερνήσεώς σας.  ∆εν 
είδαμε να παίρνετε κανέναν, εκτός από τα αποχετευτικά και από την πρυτανεία στη Λεμεσό και το ποδόσφαιρο.  
Λέτε ότι επιάσατε τους παρανομούντες στη μάππα!  Αυτό ηύρετε να κάμετε!  Τους άλλους, κύριε Αβέρωφ, με 
όλο το σεβασμό, επειδή είσαι ο ηγέτης του μεγαλύτερου κόμματος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην εκφύγουμε από το θέμα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Καθόλου.  Εντός του θέματος θα μείνουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί του καζίνου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντός και επί τα αυτά.   Θέλω να ρωτήσω με πάσαν ειλικρίνεια, σε τούτη τη χώρα… Επειδή καμπόσοι 
βάλλουν τα και με τον Τσίπρα, ο οποίος εστάθη άξιος της πατρίδας και του ελληνισμού, λέω το εξής:  Έσιει 
καμιά χώρα που πάει να δανειστεί €10 δις τζιαι χάνει €50 δις;  Έτσι εκάμαμεν εμείς.  Από την πραγματική 
οικονομία, από τις οικονομίες των πολιτών μας που εδουλέψαν μέρα-νύχτα.  Εχάσαμέν τα.  Τζιαι τωρά θέλετε 
να κάμετε καζίνα;  Και εννά μείνει πέτρα πά’ σε πέτρα, αν το κάμουμε τζιαι τούτο;   Τούτο μας εμάρανε!  Τα 
καζίνα!  ∆ηλαδή όλα τα είχε η Μαριωρή, ο φερετζιές της έλειπε!  Θέλουμε ραπανάκια για όρεξη, ψουμιά να 
φάμε εν έχουμε!  Αυτό πάθαμε.  Και ποιος εννά έρτει να βάλει τα λεφτά του σε μια χώρα στην οποία το 
καθεστώς της που επίκειται να γίνει είναι αμφισβητούμενο, σε μια χώρα που εννά τη διαιρέσουμε και να τη 
μοιράσουμε, που της εμοιράσαμε προκαταρκτικά την κυριαρχία της; Έν’ τούτα που θέλετε; 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κουλία.  

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έχει το λόγο.  Από τη θέση του, αντιλαμβάνομαι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν είναι επί προσωπικού που θα τοποθετηθώ, μια και είχα και σήμερα την τιμητική μου από το 
συνάδελφο.  Λαμβάνοντας πολύ σοβαρά υπόψη τα όσα έχουν λεχθεί και μελετώντας με κάθε σοβαρότητα όλες 
τις τροπολογίες και σε συνάρτηση με ό,τι έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Ζαχαρίου, θα ξεκαθαρίσουμε τη θέση του 
κόμματός μας για όλες τις τροπολογίες.  Θα απορρίψουμε όλες τις τροπολογίες που έχει η καταθέσει η 
κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, όπως και όλες τις τροπολογίες που έχει καταθέσει το 
Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Θα υποστηρίξουμε την τροπολογία της Ε∆ΕΚ που αφορά την αφαίρεση 
της χρήσης οποιασδήποτε κρατικής γης, τη σωστή τροπολογία της Ε∆ΕΚ για γνωστοποίηση προς το σώμα 
των κριτηρίων επιλογής, όπως επίσης και την τροπολογία του ΑΚΕΛ μαζί με την Ε∆ΕΚ για τους κανονισμούς 
για τους Κυπρίους πολίτες.   

 Αυτά λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι λαμβάνουμε…   Θα υποστηρίξουμε και την τροπολογία του κ. 
Αντωνίου.  Λαμβάνοντας υπόψη τις ευαισθησίες τις δικαιολογημένες κομμάτων της Βουλής, κρίνουμε ότι με 
αυτές τις τροπολογίες διασφαλίζεται και η κοινωνική διάσταση του εγχειρήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ύο πράγματα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω.  Η παράκλησή μου η θερμή, επειδή, όπως έχετε ήδη 
επισημάνει, η μέρα είναι δύσκολη, είναι να περιοριστούμε στα θέματα τα οποία είναι υπό συζήτηση, γιατί 
έχουμε ακούσει εκπληκτικά πράγματα κατά τη διάρκεια της συζήτησης για το καζίνο.  Το ένα είναι αυτό. 

 ∆εύτερον, λυπούμαι που θα το κάμω σχόλιο, αλλά νιώθω έτσι πολύ έντονη υποχρέωση απέναντι στη 
συνείδησή μου να το πω.  Τα κριτήρια με τα οποία κρίνει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δεν είναι ουσιαστικά.  
Απλώς προσθέτει αριθμούς στην ψηφοφορία, για να καταφέρει να περάσει ένα νομοσχέδιο.  Και είναι σοβαρό 
λάθος για τη δημοκρατία στον τόπο μας τα κριτήριά μας να είναι απλά και μόνο να φέρουμε μια 
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κοινοβουλευτική ομάδα, αδιαφορώντας για την ουσία των τροπολογιών που κατατίθενται από τις διάφορες 
κοινοβουλευτικές ομάδες.  ∆ικαίωμά τους, αλλά ένιωσα την ανάγκη να το επισημάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, επειδή ακύρωσε τον εαυτό του ο κ. Κυπριανού, με βάση το τι έχει πει στην 
αρχή, δηλαδή να θεωρηθεί λήξασα η συζήτηση, δε θα απαντήσω στην αιχμή του.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν ακύρωσα κανένα εαυτό βέβαια, αλλά, εντάξει, εγώ λέω να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Απλώς να μου επιτραπεί για λόγους οικονομίας χρόνου από τη θέση μου να δηλώσω ότι θα 
καταψηφίσω αυτό το νομοσχέδιο και να κάμω την εξής λακωνική δήλωση:  Η Κύπρος της κατοχής το τελευταίο 
που χρειάζεται είναι καζίνο.  Η Κύπρος της ανατροπής αξιών, της πολύπλευρης θεσμικής και οικονομικής 
κρίσης δεν έχει ανάγκη καζίνου.  Έχει ανάγκη αναστήλωσης αξιών και αποκατάστασης της κοινωνικής 
συνοχής.  ∆εν μπορεί να καθίσταται αξία και πρότυπο ο τζόγος.    

 Τούτου λεχθέντος και με την άδειά σας, επαναλαμβάνω, παρακαλώ, κύριε γραμματέα, να 
προχωρήσουμε με τις τροπολογίες.  Κοινές τροπολογίες εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  

 Εάν τα έντιμα μέλη γνωρίζουν τις τροπολογίες, θα λέμε “τροπολογία 1”, “τροπολογία 2” και ούτω 
καθεξής, για να γίνεται ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι η πρώτη, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου 

Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή του άρθρου 16 αυτού, 
καθώς και οποιασδήποτε αναφοράς στον όρο “εγκατάσταση δορυφορικού καζίνου” σε οποιοδήποτε 
γραμματικό τύπο αυτός απαντά και τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία ΑΚΕΛ-Οικολόγων απορρίπτεται, με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι υπέρ και 
πέντε αποχές. 

 Κοινή τροπολογία ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία 
Πολιτών.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του κ. 
Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, για το νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και 

Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή του άρθρου 41 αυτού, 
καθώς και οποιασδήποτε αναφοράς στον όρο “πίστωση” σε οποιοδήποτε γραμματικό τύπο αυτός απαντά και 
τη διενέργεια των απαραίτητων νομοτεχνικών διορθώσεων.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία ΑΚΕΛ-κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, με είκοσι έξι 
ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και ουδεμίαν αποχή, εγκρίνεται. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Λαμβάνοντας υπόψη και κάποιον που απουσιάζει!   Πού είναι οι είκοσι έξι;  ∆εκαοκτώ, πέντε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και ο Πρόεδρος, κύριε, είκοσι έξι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν υπάρχει ζήτημα με την καταμέτρηση, παρακαλώ τους γραμματείς να καταμετρούν σωστά.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι πενήντα ένας σύνολο, κύριε Πρόεδρε.  Απουσιάζει ο κ. Συλλούρης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοινή τροπολογία Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη 
Συμμαχία Πολιτών.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και του κ. Νίκου Κουτσού, 
εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, για το νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου 

Νόμος του 2014» 

  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση στην επιφύλαξη του 
εδαφίου (2) του άρθρου 18 αυτού της φράσης «χρηματικού ποσού που δεν υπερβαίνει το εβδομήντα τοις 
εκατόν (70%)» (τέταρτη και πέμπτη γραμμή) με τη φράση “ολόκληρου του χρηματικού ποσού”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη 
Συμμαχία Πολιτών, με είκοσι έξι ψήφους υπέρ,  είκοσι πέντε εναντίον και ουδεμίαν αποχή, εγκρίνεται. 

 Κοινή τροπολογία ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και Ε∆ΕΚ.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου 

Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη στο άρθρο 13 αυτού, 
στην κατάλληλη αλφαβητική σειρά, της ακόλουθης νέας παραγράφου (κη): 

«(κη) την εισαγωγή κριτηρίων για την είσοδο πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις εγκαταστάσεις 
καζίνου, που περιλαμβάνουν τον έλεγχο φορολογικού φακέλου, την έκδοση ειδικής ταυτότητας 
εισόδου, καθώς και οποιαδήποτε άλλα κριτήρια ήθελε κριθεί αναγκαίο για την προστασία των Κυπρίων 
πολιτών από τις αρνητικές επιπτώσεις του εθισμού στον τζόγο.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία ΑΚΕΛ και Ε∆ΕΚ εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:  
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1. Με την αντικατάσταση του εδαφίου (6) του άρθρου 4 αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο (6):   

 «(6) Το ολοκληρωμένου τύπου καζίνο θέρετρο ανεγείρεται σε ιδιωτική γη, σε χώρο που επιλέγεται 
αποκλειστικά από το διαχειριστή.». 

2. α.  Mε την προσθήκη, αμέσως μετά το εδάφιο (2) του άρθρου 13 αυτού,  του ακόλουθου νέου εδαφίου 
(3): 

 «(3) Χωρίς επηρεασμό των διατάξεων των εδαφίων (1) και (2), το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει 
Κανονισμούς που ρυθμίζουν τα κριτήρια για την προεπιλογή των υποψηφίων που θα συμμετέχουν 
στην ανταγωνιστική διαδικασία αδειοδότησης για την ανάπτυξη και λειτουργία καζίνου θερέτρου.»·  

β.   με την αντικατάσταση στην παράγραφο (α) του εδαφίου (2) του άρθρου 20 αυτού της φράσης 
“θέτοντας τα κριτήρια για την προεπιλογή στην” (τρίτη και τέταρτη γραμμή) με τη λέξη 
“δημοσιοποιώντας”· και  

γ.   με τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων.  

[Σημ.:  Η τροπολογία υπ’ αριθμόν 3 να τεθεί προς έγκριση, μόνο στην περίπτωση που δεν εγκριθεί η 
παρούσα τροπολογία (αρ. 2).] 

3. Mε την προσθήκη αμέσως μετά την επιφύλαξη της παραγράφου (α) του εδαφίου (2) του άρθρου 20 
αυτού της ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

     «Νοείται περαιτέρω ότι τα κριτήρια που αναφέρονται στην παράγραφο (α) κοινοποιούνται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.». 

4. Mε τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν είναι να μπουν μία-μία, διότι, αντιλαμβάνεστε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσες είναι; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι τρεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 1 τροπολογία της Ε∆ΕΚ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία της Ε∆ΕΚ, με πενήντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή, εγκρίνεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 2. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία της Ε∆ΕΚ, με πενήντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και ουδεμίαν 
αποχή, εγκρίνεται. 

 Τροπολογίες Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Πόσες είναι, κύριε γραμματέα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Με τη διαγραφή από την παράγραφο (γ) του εδαφίου (1) του άρθρου 7 αυτού της λέξης “συνεχόμενες” 
(δεύτερη γραμμή). 

2. Mε την προσθήκη στο τέλος του εδαφίου (6) του άρθρου 7 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη “θερέτρου” (έκτη 
γραμμή), της φράσης “, καθώς και σε δήλωση των περιουσιακών τους στοιχείων.”. 

3. Mε την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (7) του άρθρου 12 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

 «(8) Απαγορεύεται σε οποιοδήποτε πρόσωπο, εξαιρουμένων των ανεξάρτητων αξιωματούχων, των 
ανώτατων στελεχών και των γενικών διευθυντών, το οποίο εργοδοτείται υπό οποιοδήποτε καθεστώς σε 
οποιαδήποτε εποπτική αρχή ή κρατική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, όπως το Γραφείο του Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, οι υγειονομικές υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας και ο Κυπριακός 
Οργανισμός Τουρισμού, και στο οποίο έχουν ανατεθεί καθήκοντα έλεγχου των δραστηριοτήτων και της 
λειτουργίας του καζίνου θερέτρου να ασκεί τα καθήκοντα αυτά για περίοδο πέραν των τριών (3) 
συναπτών ετών: 

  Νοείται ότι το πρόσωπο αυτό δε δύναται να ασκήσει τα ίδια καθήκοντα πριν από την πάροδο 
τριών (3) τουλάχιστον ετών από την ημερομηνία παύσης του από τα εν λόγω καθήκοντα.». 

4. Mε τη διαγραφή του άρθρου 34 αυτού, που προνοεί για το κάπνισμα. 

5. Mε τη μετατροπή του υφιστάμενου κειμένου του άρθρου 35 σε εδάφιο (2) και την προσθήκη αμέσως 
πριν του ακόλουθου νέου εδαφίου (1): 

  «(1) Απαγορεύεται σε πρόσωπο να εισέλθει στο χώρο του καζίνου θερέτρου στον οποίο 
διεξάγεται παίγνιο καζίνου χωρίς τη νόμιμη κατοχή κάρτας μέλους: 

  Νοείται ότι οι σχετικές ρυθμίσεις για τους όρους, τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία έκδοσης 
κάρτας μέλους ρυθμίζονται στους δυνάμει του παρόντος Νόμου εκδιδόμενους Κανονισμούς.». 

6. Mε τη διαγραφή του εδαφίου (7) του άρθρου 41 αυτού.  

7. Mε την αντικατάσταση του εδαφίου (5) του άρθρου 43 αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο (5): 
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 «(5) Ο διαχειριστής του καζίνου θερέτρου δεν παρέχει άμεσα ή έμμεσα σε οποιοδήποτε κυβερνητικό ή 
κρατικό αξιωματούχο της ∆ημοκρατίας, καθώς και στον πρόεδρο, τα μέλη, τα στελέχη και τους 
υπαλλήλους της Αρχής οποιαδήποτε φιλοφρονητική παροχή ή έκπτωση: 

  Νοείται ότι το ίδιο ισχύει και για οποιοδήποτε πρόσωπο ασκεί άμεσα ή έμμεσα οποιοδήποτε 
εποπτικό ρόλο σε σχέση με τις δραστηριότητες και τη λειτουργία του καζίνου θερέτρου.». 

8. Mε την προσθήκη στο εδάφιο (1) του άρθρου 47 αυτού, αμέσως μετά τη φράση «ο διαχειριστής 
υποβάλλει» (πρώτη γραμμή), της φράσης “τουλάχιστον μια φορά ανά έτος”. 

9. Mε την προσθήκη αμέσως μετά την παράγραφό (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 100 αυτού των 
ακόλουθων νέων παραγράφων (γ), (δ) και (ε), αντίστοιχα:   

  «(γ)  του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου και 
των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων Κανονισμών·  

  (δ)   του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου και των 
δυνάμει αυτού εκδιδόμενων Κανονισμών και 

  (ε)   του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου και των δυνάμει 
αυτού εκδιδόμενων Κανονισμών.». 

10. Mε τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να ρωτήσω εκ των προτέρων, για οικονομία χρόνου, αν υπάρχουν διαφοροποιήσεις ή αν θα 
μπουν σωρευτικά.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η τροπολογία υπ’ αριθμόν 5 αφορά την κάρτα μέλους και, νοουμένου ότι ψηφίστηκε αυτή της Ε∆ΕΚ, δεν 
είναι ανάγκη να μπει σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από την υπ’ αριθμόν 1 μέχρι την υπ’ αριθμόν 5; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Η υπ’ αριθμόν 5 έχει ήδη ψηφιστεί, βασικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Αφαιρείται. 

 Για τις υπόλοιπες να αντιληφθώ ότι οι τοποθετήσεις είναι κοινές; 

 Κύριε Περδίκη, είσαστε ο εισηγητής.  Να τεθούν όλες μαζί; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν έχω κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλες οι τροπολογίες των Οικολόγων τίθενται σε ψηφοφορία σωρευτικά.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεπώς, οι τροπολογίες Οικολόγων απορρίπτονται, με είκοσι ψήφους υπέρ,  είκοσι πέντε εναντίον και 
έξι αποχές. 

 Τροπολογίες κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών.   Είναι συνολικά δέκα.  Οι 
τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Με την προσθήκη στον ορισμό του όρου “συγκρουόμενο συμφέρον σε επιχειρήσεις συναφείς με τις 
δραστηριότητες του καζίνου θερέτρου”, στο άρθρο 2 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη “πρόσωπο”, όπου 
αυτή απαντά (τρίτη, τέταρτη και πέμπτη γραμμή), της φράσης “ή πρώτου ή δευτέρου βαθμού συγγενείς 
του προσώπου αυτού”. 

2. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (3) του άρθρου 4 αυτού της λέξης “τουλάχιστον” (έκτη γραμμή) και την 
προσθήκη αμέσως μετά τη φράση “δωμάτια πολυτελείας” (έκτη γραμμή) της φράσης “με δικαίωμα 
περισσότερων κλινών σε μεταγενέστερο στάδιο”. 

3. Με την τροποποίηση του άρθρου 15 αυτού ως ακολούθως:   

α. Με τη διαγραφή του εδαφίου (2) και των επιφυλάξεων αυτού και την ανάλογη   αναρίθμηση των 
υπόλοιπων εδαφίων αυτού. 

β. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (3) αυτού της φράσης «ή του προσωρινού καζίνου που δύναται 
να αναπτύξει με βάση τις διατάξεις του εδαφίου (2)» (τρίτη και τέταρτη γραμμή). 

γ. Με την αντικατάσταση στο εδάφιο (4) της φράσης “των εδαφίων (2) και (3)” (πρώτη και δεύτερη 
γραμμή) με τη φράση “του εδαφίου (2)” (*το νέο εδάφιο 2 όπως αναριθμείται). 

(Σημ.:  Η τροπολογία υπ’ αριθμόν 4 να τεθεί προς ψήφιση ως εναλλακτική επιλογή, μόνο στην 
περίπτωση που δεν εγκριθεί η τροπολογία υπ’ αριθμόν 3.) 

4. Με την τροποποίηση του άρθρου 15 αυτού ως ακολούθως:   

α. Με την προσθήκη στο εδάφιο (2) αυτού, αμέσως μετά τη φράση “καζίνου θερέτρου,” (τρίτη 
γραμμή), της φράσης «υπό την προϋπόθεση ότι καταθέτει σε κυπριακό πιστωτικό ίδρυμα το 
συνολικό ποσό που απαιτείται για την ανάπτυξή του,». 

β. Mε την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (3) αυτού των ακόλουθων επιφυλάξεων: 

  «Νοείται ότι ο διαχειριστής καταθέτει υπό τη μορφή τραπεζικής εγγύησης σε κυπριακό 
πιστωτικό ίδρυμα ποσό που αντιστοιχεί σε ποσοστό ύψους 20% επί του συνολικού ποσού  που 
απαιτείται για την ανάπτυξη του καζίνου θερέτρου και το ποσό αυτό κατακρατείται, σε 
περίπτωση αδικαιολόγητης καθυστέρησης εξ’ υπαιτιότητας του διαχειριστή, η οποία υπερβαίνει 
το χρονικό πλαίσιο το οποίο έχει συμφωνηθεί με βάση την πρόταση που έχει υποβάλει  για την 
ανάπτυξη του καζίνου θερέτρου: 

        Νοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση τήρησης των χρονοδιαγραμμάτων ανάπτυξης του 
καζίνου θερέτρου με βάση την πρόταση που έχει υποβληθεί και εγκριθεί, το εν λόγω ποσό 
επιστρέφεται στο διαχειριστή.». 

5. α. Με τη διαγραφή του άρθρου 19 αυτού και την αντικατάσταση του όρου  “Συντονιστική 
Επιτροπή”, όπου αυτός απάντα και σε οποιοδήποτε γραμματικό τύπο, με τον όρο “Αρχή” 
(*Εθνική Αρχή Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου) και 

β. με τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων, ώστε οποιεσδήποτε 
εξουσίες παρέχονται στη Συντονιστική Επιτροπή, καθώς και οποιεσδήποτε διαδικασίες και 
υποχρεώσεις τής ανατίθενται βάσει του προτεινόμενου νόμου μεταφερθούν και αναληφθούν 
από την Αρχή. 
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6. Με την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (3) του άρθρου 25 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου (4): 

«(4) Σε περίπτωση ανανέωσης της άδειας καζίνου που κατέχει ο διαχειριστής, ο φόρος καζίνου που 
καταβάλλεται από αυτόν δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 81 αυξάνεται κατά ποσοστό ύψους πέντε 
τοις εκατόν (5%) τουλάχιστον.». 

7. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (4) του άρθρου 26 αυτού της φράσης «, εφόσον τέτοια αναθεώρηση 
κρίνεται αναγκαία από την Αρχή για την κάλυψη των λειτουργικών της εξόδων, σύμφωνα με τα 
προϋπολογισθέντα για την Αρχή και εγκριθέντα από τη  Βουλή των Αντιπροσώπων ποσά» (πέμπτη 
μέχρι όγδοη γραμμή). 

8. Με την αντικατάσταση στο εδάφιο (2) του άρθρου 33 αυτού της φράσης «γνωστοποιείται σε αυτήν» 
(δεύτερη και τρίτη γραμμή) με τη φράση «εγκρίνεται από αυτήν». 

9. Με την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (2) του άρθρου 44 αυτού της ακόλουθης επιφύλαξης: 

«Νοείται ότι οποιοδήποτε ποσό λαμβάνεται από το διαχειριστή ∆ιευθέτησης ή αντιπρόσωπό του 
ως προμήθεια ή άλλης μορφής πληρωμή από το διαχειριστή καζίνου θερέτρου για την οργάνωση 
∆ιευθέτησης υπόκειται σε φόρο εισοδήματος σύμφωνα με τις σχετικές ισχύουσες νομοθεσίες.». 

10. Mε την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (4) του άρθρου 67 αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου (5): 

«(5) Ποσοστό ύψους 2,5% των καθαρών κερδών του διαχειριστή κατατίθεται στο ταμείο που 
συστήνει και λειτουργεί η  Αρχή σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου (2) του άρθρου 9, με 
σκοπό την αποκατάσταση εθισμένων στον τζόγο ατόμων: 

  Νοείται ότι η Αρχή καταθέτει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ετήσια αναλυτική κατάσταση στην οποία αναλύεται η κατανομή και ο 
τρόπος διάθεσης των εν λόγω κονδυλίων.». 

11. Με τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουτσού, να τοποθετηθούν όλες μαζί;   

 Τίθενται σε ψηφοφορία και οι δέκα τροπολογίες της Συμμαχίας Πολιτών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες του κ. Νίκου Κουτσού, εκπροσωπούντος τη Συμμαχία Πολιτών, απορρίπτονται, με είκοσι 
μία ψήφους υπέρ,  είκοσι πέντε εναντίον και πέντε αποχές. 

 Αναθεωρημένες τροπολογίες του συνάδελφου κ. Αντώνη Αντωνίου.  Οι τροπολογίες θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Αντώνη Αντωνίου  για το νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και 
Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 16 του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:  
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1. α.  Mε την αντικατάσταση στο εδάφιο (1) αυτού της φράσης “μία εγκατάσταση” (έκτη γραμμή) με τη 
φράση “μέχρι τέσσερις εγκαταστάσεις” και με την προσθήκη αμέσως μετά το τέλος αυτού της 
ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

              «Νοείται ότι στις τρεις (3) από τις τέσσερις (4) εγκαταστάσεις δορυφορικού καζίνου 
επιτρέπεται μόνο η τοποθέτηση παιγνιομηχανημάτων και απαγορεύεται η τοποθέτηση τραπεζιών 
παιγνίου.».   

 β.  Με την αντικατάσταση στα εδάφια (2), (3), (4) και (5) αυτού οποιασδήποτε αναφοράς γίνεται σε 
“εγκατάσταση δορυφορικού καζίνου” με αναφορά σε “εγκαταστάσεις δορυφορικού καζίνου”, στον 
κατάλληλο γραμματικό τύπο.  

γ.  Με την αντικατάσταση της πρώτης επιφύλαξης του εδαφίου (2) αυτού με την ακόλουθη 
επιφύλαξη: 

             «Νοείται ότι οι εγκαταστάσεις δορυφορικού καζίνου τοποθετούνται σε διαφορετικές επαρχίες 
της ∆ημοκρατίας, οι οποίες επιλέγονται από το διαχειριστή και είναι άλλες από την επαρχία 
λειτουργίας του καζίνου θερέτρου:».  

2. Mε τη διενέργεια των συνεπακόλουθων νομοτεχνικών διορθώσεων.      

 (Σημ.:  Σκοπός των προτεινόμενων τροπολογιών είναι η παροχή του δικαιώματος στο  διαχειριστή να 
αναπτύξει, εκτός από το ολοκληρωμένου τύπου  καζίνο θέρετρο, τρεις επιπρόσθετες εγκαταστάσεις 
δορυφορικού καζίνου, πέραν της μίας που ήδη προβλέπεται σύμφωνα με την κυβερνητική πρόταση, σε 
διαφορετικές επαρχίες από την επαρχία λειτουργίας του καζίνου θερέτρου.) 

     Περαιτέρω, προτείνεται όπως τεθεί περιορισμός, ώστε στις τρεις επιπρόσθετες εγκαταστάσεις 
δορυφορικού καζίνου να επιτρέπεται μόνο η τοποθέτηση παιγνιομηχανημάτων και να απαγορεύεται η 
τοποθέτηση τραπεζιών παιγνίου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και ουδεμίαν αποχή, οι τροπολογίες του συναδέλφου 
Αντώνη Αντωνίου εγκρίνονται.  

 Έχουμε τελειώσει με τις τροπολογίες.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.  

 Εξουσιοδότηση Υπουργού.  Άρθρο 3.  

 Ολοκληρωμένου τύπου καζίνο θέρετρο.  Άρθρο 4. 

 Σύσταση Εθνικής Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου.  Άρθρο 5. 



 

 

2269 

 

 Μέλη της Αρχής.  Άρθρο 6. 

 Επιλεξιμότητα, θητεία, προσόντα, παύση, όροι και αμοιβή του Προέδρου και των μελών της Αρχής.  
Άρθρο 7. 

 Σκοποί σύστασης της Αρχής.  Άρθρο 8. 

 Αρμοδιότητες και καθήκοντα της Αρχής.  Άρθρο 9. 

 Εξουσίες της Αρχής.  Άρθρο 10. 

 ∆ιορισμός εκτελεστικού συμβούλου και άλλων εργοδοτουμένων.  Άρθρο 11. 

 ∆ομή, λειτουργία και προϋπολογισμός της Αρχής.  Άρθρο 12. 

 Εξουσιοδότηση του Υπουργικού Συμβουλίου να εκδίδει Κανονισμούς.  Άρθρο 13. 

 Εγκυρότητα συμβάσεων σε σχέση με παίγνια.  Άρθρο 14. 

 Περίοδος αποκλειστικότητας για ένα μόνο καζίνο θέρετρο.  Άρθρο 15.  

 Εγκαταστάσεις δορυφορικού καζίνου.  Άρθρο 16. 

  Μεταβίβαση κυριότητας από τους μετόχους του διαχειριστή καζίνου θερέτρου ή του ιδιοκτήτη γης ή 
κτιρίων όπου βρίσκεται το καζίνο θέρετρο.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση διεξαγωγής ή παροχής διευκολύνσεων για παίγνια καζίνου και παιγνιομηχανήματα χωρίς 
άδεια καζίνου.  Άρθρο 18.  

 Συντονιστική Επιτροπή.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαδικασία αδειοδότησης.  Άρθρο 20. 

 Εξέταση της καταλληλότητας του επιλεγέντος υποψηφίου.  Άρθρο 21. 

 Καταλληλότητα επιλεγέντος υποψηφίου.  Άρθρο 22. 

 Άδεια καζίνου θερέτρου και όροι.  Άρθρο 23. 

 ∆ιάρκεια άδειας καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 24. 

 Ανανέωση άδειας καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 25. 

 Τέλη άδειας καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση όρων άδειας καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 27. 

 Όρια καζίνου.  Άρθρο 28. 

 Μεταβίβαση, υποθήκευση και επιβάρυνση της άδειας του καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 29. 

 Πειθαρχική διαδικασία εναντίον του διαχειριστή του καζίνου θερέτρου και κυρώσεις.  Άρθρο 30. 

 Προσωρινός διαχειριστής σε περίπτωση ακύρωσης, παράδοσης ή αναστολής της άδειας του καζίνου 
θερέτρου.  Άρθρο 31. 

 Παράδοση της άδειας του καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 32. 

 Ώρες και ημέρες λειτουργίας καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 33. 

 Κάπνισμα.  Άρθρο 34. 

 Τέλος εισόδου και ιδιότητα μέλους.  Άρθρο 35. 

 Απαγόρευση εισόδου πελατών καζίνου στο καζίνο.  Άρθρο 36.   

 Είσοδος επιθεωρητών στο καζίνο.  Άρθρο 37. 

 Είσοδος αστυνομίας και άλλων υπηρεσιών επιβολής του νόμου.  Άρθρο 38.   

 Ανήλικοι.  Άρθρο 39.   

 ∆ιάταγμα αποκλεισμού.  Άρθρο 40. 

 Απαγόρευση τοποθέτησης αυτόματων ταμειακών μηχανών εντός των εγκαταστάσεων του καζίνου.  
Άρθρο 41.    
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 Φιλοφρονητικές παροχές.  Άρθρο 42. 

 ∆ιευθέτηση.  Άρθρο 43. 

 Επίλυση διαφορών αναφορικά με κέρδη, απώλειες ή τρόπο με τον οποίο διεξάγονται τα παίγνια.  Άρθρο 
44. 

 ∆ιαρρύθμιση του καζίνου.  Άρθρο 45. 

 Παίγνια καζίνου και κανόνες των παιγνίων.  Άρθρο 46. 

 Εξοπλισμός παιγνίων.  Άρθρο 47. 

 Προμηθευτές παιγνιομηχανημάτων και υπηρεσιών δοκιμών παιγνίου.  Άρθρο 48. 

 Πινακίδες που περιέχουν τους κανόνες παιγνίων και επιτρεπτά στοιχήματα.  Άρθρο 49. 

 Χώροι, εγκαταστάσεις, εξοπλισμός και διαδικασίες ασφαλείας.  Άρθρο 50. 

 Αδειοδότηση υπαλλήλων καζίνου.  Άρθρο 51. 

 Αδειοδότηση στελεχών καζίνου.  Άρθρο 52. 

 ∆ιάρκεια και όροι αδειών υπαλλήλων και στελεχών καζίνου.  Άρθρο 53. 

 Έγκριση των εσωτερικών ελέγχων από την Αρχή.  Άρθρο 54. 

 Τραπεζικοί λογαριασμοί.  Άρθρο 55. 

 Λογιστικά αρχεία.  Άρθρο 56. 

 Οικονομικές καταστάσεις.  Άρθρο 57. 

 Τήρηση αρχείων.  Άρθρο 58. 

 Έλεγχος και ειδικός έλεγχος.  Άρθρο 59. 

 Εκθέσεις που απαιτούνται από την Αρχή αναφορικά με τη λειτουργία του καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 60. 

 Οδηγίες προς το διαχειριστή.  Άρθρο 61. 

 ∆ιεξαγωγή έρευνας του καζίνου θερέτρου και του διαχειριστή.  Άρθρο 62. 

 Αλλαγή της κατάστασης του διαχειριστή.  Άρθρο 63. 

 Συμβόλαια με ακατάλληλα πρόσωπα και έγκριση κάποιων συμβολαίων.  Άρθρο 64. 

 ∆ιαφήμιση και προώθηση του καζίνου θερέτρου.  Άρθρο 65. 

 Απαιτήσεις υπευθύνου παιγνίου.  Άρθρο 66. 

 Πράξεις απάτης.  Άρθρο 67. 

 Χρήση ή κατοχή συσκευής, λογισμικού ή μηχανής για σκοπούς απόκτησης πλεονεκτήματος κατά τη 
διεξαγωγή παιγνίων στο καζίνο.  Άρθρο 68.  

 Κατοχή, χρήση και κατασκευή μη εξουσιοδοτημένου εξοπλισμού και συσκευών παιγνίου.   Άρθρο 69. 

 Παράνομη παρέμβαση σε εξοπλισμό παιγνίου.  Άρθρο 70. 

 Μέθοδοι εξαπάτησης.  Άρθρο 71. 

 Είσοδος στο καζίνο με ψευδείς παραστάσεις.  Άρθρο 72. 

 Μεταχείριση ύποπτου προσώπου.  Άρθρο 73. 

 Εξουσίες επιθεωρητών.  Άρθρο 74. 

 Εξουσίες της Αρχής προς διερεύνηση παράβασης και επιβολής των διατάξεων του παρόντος Νόμου.  
Άρθρο 75. 

 Εξουσία της Αρχής να ερευνά τις εγκαταστάσεις καζίνου.  Άρθρο 76. 

 Προσβολή απόφασης της Αρχής.  Άρθρο 77. 

 ∆ικαίωμα αποζημίωσης.  Άρθρο 78. 
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 Φορολογικές διατάξεις και εξαιρέσεις.  Άρθρο 79. 

 Φόρος καζίνου.  Άρθρο 80. 

 Είσπραξη φόρου καζίνου από την Αρχή.  Άρθρο 81. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 82. 

 Χρόνος εντός του οποίου πρέπει να γίνουν πληρωμές.  Άρθρο 83. 

 Χρηματική ποινή για καθυστέρηση πληρωμής.  Άρθρο 84. 

 Ανάκτηση φόρου και χρηματικής ποινής.  Άρθρο 85. 

 Επιστροφή φόρου.  Άρθρο 86. 

 Επιβολή χρηματικής ποινής για λανθασμένη φορολογική δήλωση.  Άρθρο 87. 

 Φοροδιαφυγή.  Άρθρο 88. 

 Παροχή παράνομων υπηρεσιών παιγνίου.  Άρθρο 89. 

 Παροχή υπηρεσιών παιγνίου εκτός των όρων αδείας.  Άρθρο 90. 

 Συμμετοχή πελατών καζίνου σε παράνομες υπηρεσίες παιγνίου.  Άρθρο 91. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 92. 

 Απαγορευμένη διαφήμιση.  Άρθρο 93. 

 Παροχή ψευδών πληροφοριών.  Άρθρο 94. 

 Παρακίνηση ανηλίκων σε παράνομες δραστηριότητες.  Άρθρο 95. 

 Ποινή.  Άρθρο 96. 

 Πρόστιμα και χρηματικές ποινές καταβλητέες στην Αρχή.  Άρθρο 97. 

 Συνεργασία της Αρχής με διεθνή ρυθμιστικά όργανα καζίνου.  Άρθρο 98. 

 Όροι, προϋποθέσεις και παρεκκλίσεις για την πολεοδομική και οικοδομική ανάπτυξη καζίνου θερέτρου.  
Άρθρο 99. 

 Ρύθμιση θεμάτων που δυνατό να προκύψουν σε περίπτωση επίλυσης του Κυπριακού.  Άρθρο 100. 

 Αστική ευθύνη προσώπων.  Άρθρο 101. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 101;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 101 εγκρίνονται, με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και ουδεμίαν αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και ουδεμίαν αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) 
∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 2013».  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση των θεμάτων αξιολόγησης και πιστοποίησης της ανώτερης εκπαίδευσης και ίδρυση και 
λειτουργία φορέα για τη διασφάλιση και πιστοποίηση της ποιότητας της ανώτερης εκπαίδευσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορέα 
(Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος 

του 2013» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μεγάλο 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 9 Ιουλίου 2013 και 16 Ιουνίου 2015.  
Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Παιδείας 
και Πολιτισμού και εκπρόσωποι της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, των δημόσιων πανεπιστημίων, των ιδιωτικών πανεπιστημίων, της Επιτροπής 
Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων, του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης, της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ), του Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου 
(ΣΙΑΕΚ-ΚΕΒΕ) και του Συνδέσμου Αναγνωρισμένων Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Κύπρου 
(ΣΑΙΣΤΕΚ). 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση των θεμάτων αξιολόγησης και πιστοποίησης της 
ανώτερης εκπαίδευσης και η ίδρυση και λειτουργία φορέα για τη διασφάλιση και πιστοποίηση της ποιότητας 
της ανώτερης εκπαίδευσης στη βάση των ευρωπαϊκών προτύπων και κατευθυντήριων γραμμών για τη 
∆ιασφάλιση της Ποιότητας στην Ανώτερη Εκπαίδευση (ΕΝQΑ). 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία ενοποιούνται τα ακόλουθα σώματα: 

1. Η Επιτροπή Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων. 

2. Το Συμβούλιο Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης (ΣΕΚΑΠ). 

3. Η Συμβουλευτική Επιτροπή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το υφιστάμενο σύστημα ελέγχου της 
ποιότητας της ανώτερης εκπαίδευσης είναι κατακερματισμένο και συχνά αντικρουόμενο και δεν μπορεί να τεθεί 
σε εφαρμογή με επιτυχία για όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύματα.  Το γεγονός αυτό έχει ως αποτέλεσμα η 
επιβεβαίωση της ποιότητας της ανώτερης εκπαίδευσης στην Κύπρο να καθίσταται προβληματική.  
Επιπρόσθετα, οι εξελίξεις και ο εκσυγχρονισμός της ανώτερης εκπαίδευσης σε ευρωπαϊκό, αλλά και σε 
παγκόσμιο επίπεδο, καθώς και η σημαντική αύξηση του αριθμού των φοιτητών και των προγραμμάτων 
σπουδών, αλλά και η ανάγκη επαναξιολόγησης των ιδρυμάτων σε τακτά χρονικά διαστήματα οδηγούν στην 
ανάγκη θεσμοθέτησης φορέα ο οποίος να αναλάβει τη διαχείριση των θεμάτων διασφάλισης και πιστοποίησης 
της ποιότητας της ανώτερης εκπαίδευσης.  Η λειτουργία του εν λόγω φορέα αναμένεται ότι θα δημιουργήσει τις 
απαραίτητες προϋποθέσεις για προσφορά ποιοτικής ανώτερης εκπαίδευσης στην Κύπρο, θα εξυπηρετήσει την 
εύρυθμη λειτουργία των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων και θα επιφέρει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα αποτελέσματα: 

1. Συγκέντρωση σε ένα σώμα του συνόλου των ισχυουσών σήμερα διαδικασιών αξιολόγησης και 
διασφάλισης της ποιότητας. 

2. ∆ημιουργία ενός ευέλικτου και σύγχρονου οργανισμού που θα διασφαλίζει τις σωστές μεθόδους 
αξιολόγησης και πιστοποίησης της ποιότητας της ανώτερης εκπαίδευσης της Κύπρου και ο οποίος θα 
είναι συμβατός με όλες τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων διεθνών σωμάτων και 
οργανισμών. 

3. Εγκαθίδρυση μηχανισμών εσωτερικής αξιολόγησης από όλα τα ιδρύματα και  συστηματική συλλογή 
δεδομένων και στοιχείων παρακολούθησης της πορείας και της ποιότητας της προσφερόμενης 
εκπαίδευσης από τα ίδια τα ιδρύματα. 

4. ∆ραστηριοποίηση του φορέα ως περιφερειακού οργανισμού διασφάλισης της ποιότητας της ανώτερης 
εκπαίδευσης με ανάλογα οικονομικά οφέλη, αλλά και με διασφάλιση της παρουσίας της Κύπρου στην 
Ευρώπη, την Ανατολική Μεσόγειο και την ευρύτερη περιοχή. 

5. Αποφυγή του κατακερματισμού των διαθέσιμων υλικών και ανθρώπινων πόρων. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:  

1. Τις μορφές αξιολόγησης και πιστοποίησης τις οποίες ο φορέας δύναται να  εφαρμόζει ή και να απαιτεί, 
καθώς και το πλαίσιο αξιολόγησης που θα καθορίζει τόσο τον τρόπο διενέργειας της εξωτερικής όσο και 
της εσωτερικής αξιολόγησης και πιστοποίησης.  Σημειώνεται ότι υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις ο 
φορέας μπορεί να αποδέχεται αξιολογήσεις ιδρυμάτων από άλλα εξωτερικά σώματα ή εξωτερικούς 
φορείς αξιολόγησης. 

2. Τα κριτήρια και τους δείκτες ποιότητας, καθώς και τη θεσμοθέτηση πλαισίου για τη διασυνοριακή 
εκπαίδευση και τις διασυνοριακές συνεργασίες.  Σημειώνεται ότι για την αξιολόγηση και πιστοποίηση 
οποιουδήποτε διαπανεπιστημιακού προγράμματος σπουδών που εισάγεται από ιδιωτικό πανεπιστήμιο 
ο φορέας θα εφαρμόζει κατ’ αναλογίαν τη διαδικασία προγραμματικής αξιολόγησης και πιστοποίησης 
που προνοείται για πανεπιστημιακό πρόγραμμα. 

3. Τα πρότυπα για την εσωτερική διασφάλιση της ποιότητας τα οποία πρέπει να εφαρμόζονται από τα 
επηρεαζόμενα ιδρύματα, καθώς και τη δυνατότητα διορισμού Επιτροπής Εσωτερικής Ποιότητας με 
συγκεκριμένες αρμοδιότητες. 

4. Τα πρότυπα και τις διαδικασίες για την εξωτερική αξιολόγηση και πιστοποίηση ποιότητας, τα στάδια 
διεργασίας εξωτερικής αξιολόγησης, τους τύπους και τη διάρκεια των σχετικών διεργασιών που οδηγούν 
σε προγραμματική, τμηματική ή ιδρυματική πιστοποίηση.  Προνοείται επίσης η σύσταση και η σύνθεση 
Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης, στην οποία μπορεί να συμμετέχουν και προσοντούχοι 
επαγγελματίες για αξιολόγηση ενός “καθαρού” επαγγελματικού προγράμματος. 
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5. Την υποχρέωση κάθε ιδιωτικού ιδρύματος, εκτός των ιδιωτικών πανεπιστημίων που λειτουργούν με 
άδεια λειτουργίας, να κατέχει ιδρυματική πιστοποίηση που θα ισχύει για περίοδο πέντε ετών.  
Σημειώνεται ότι οι ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης (ΙΣΤΕ) οφείλουν όπως σε διάστημα δύο 
χρόνων από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου προκαλέσουν οι ίδιες την 
ενεργοποίηση της διαδικασίας για την εξασφάλιση ιδρυματικής πιστοποίησης, ενώ τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια που είναι εγγεγραμμένα στο μητρώο που τηρείται στο αρμόδιο υπουργείο θα θεωρηθεί ότι 
έχουν ιδρυματική πιστοποίηση κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

6. Την απαίτηση υποβολής σχετικής αίτησης προς το φορέα και την εφαρμογή των ανάλογων με τον τύπο 
του αιτούμενου ιδρύματος νόμων σε περίπτωση εξασφάλισης για πρώτη φορά ιδρυματικής, τμηματικής 
ή προγραμματικής πιστοποίησης. 

7. Τις διαδικασίες ίδρυσης και λειτουργίας νέων ιδρυμάτων ανώτερης εκπαίδευσης με την υποβολή 
αίτησης στον αρμόδιο υπουργό, ο οποίος θα τη διαβιβάζει στο φορέα.  Σημειώνεται ότι για σκοπούς 
υποβολής της αίτησης, μελέτης και αξιολόγησης αυτής, αλλά και για την έκδοση σχετικών αποφάσεων 
θα εφαρμόζονται οι σχετικές διαδικασίες και θα καταβάλλονται τα τέλη που προβλέπονται σε σχέση με 
τον τύπο του ιδρύματος που πρόκειται να ιδρυθεί. 

8. Τους όρους για τη λειτουργία παραρτήματος ξένου ιδρύματος στην Κύπρο, καθώς και για την ίδρυση 
παραρτήματος κυπριακού ιδρύματος στο εξωτερικό, τις προϋποθέσεις αξιολόγησης ποιότητας 
διασυνοριακού προγράμματος σπουδών που αφορά τοπικό ίδρυμα, καθώς και αξιολόγησης 
διασυνοριακού προγράμματος σπουδών που προσφέρεται εξ αποστάσεως από ίδρυμα συμβατικού 
τύπου. 

9. Τις μεταβατικές διατάξεις για τα προγράμματα σπουδών ΙΣΤΕ που δεν είναι αξιολογημένα-
πιστοποιημένα κατά την ημερομηνία διορισμού του συμβουλίου του φορέα και τα οποία πρέπει να 
αξιολογηθούν εντός των πρώτων δύο ετών από το διορισμό του συμβουλίου. 

 Στο αρχικό στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου τέθηκε ενώπιον της επιτροπής σημαντικός αριθμός 
επιφυλάξεων από πλευράς των επηρεαζόμενων φορέων, οι οποίοι κατέθεσαν γραπτώς τις θέσεις τους.   

 Οι επιφυλάξεις, εισηγήσεις και προβληματισμοί των ΙΣΤΕ επί των προνοιών του νομοσχεδίου 
εστιάζονται μεταξύ άλλων στα ακόλουθα: 

1. Οι υφιστάμενες ΙΣΤΕ, που είναι ήδη εγγεγραμμένες στο μητρώο σύμφωνα με τον περί Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμο, πρέπει εντός διαστήματος πέντε χρόνων από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου και όχι εντός δύο χρόνων όπως προβλέπεται στο 
νομοσχέδιο να ενεργοποιήσουν τη διαδικασία για την εξασφάλιση ιδρυματικής πιστοποίησης.  
Επιπρόσθετα, οι υφιστάμενες εγγεγραμμένες ΙΣΤΕ πρέπει να θεωρηθούν ιδρυματικά αξιολογημένες και 
τα εγγεγραμμένα προγράμματα σπουδών τους πρέπει να θεωρηθούν επίσης αξιολογημένα.  
Επισημαίνεται ότι το μεταβατικό διάστημα προσαρμογής των ΙΣΤΕ στις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
επεκτάθηκε στο αρχικό στάδιο της συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου με τη συναίνεση του 
αρμόδιου υπουργείου στα τρία χρόνια και ακολούθως στα πέντε χρόνια. 

2. Στη συμβατότητα του φορέα με τα ευρωπαϊκά πρότυπα “European Standards and Guidelines”.  

3. Στην ανάγκη να έχουν περισσότερη αυτονομία οι ΙΣΤΕ που θα λάβουν ιδρυματική αξιολόγηση.  

4. Στη μείωση στους έξι μήνες του προβλεπόμενου χρονικού διαστήματος των δεκαέξι μηνών για την 
υποβολή αίτησης επαναξιολόγησης πριν από την εκπνοή της ισχύος της προηγούμενης πιστοποίησης. 

5. Στην ανάγκη κατάρτισης και ταυτόχρονα με τον υπό ψήφιση νόμο θέσπισης των κριτηρίων αξιολόγησης 
ως βασικού και ουσιώδους θέματος. 

6. Στην υποχρέωση υποβολής της γενικής έκθεσης αξιολόγησης κάθε πέντε χρόνια. 

7. Στη διευκρίνιση των προγραμμάτων τα οποία θα θεωρούνται “καθαρά” επαγγελματικά προγράμματα. 

8. Στο επιτρεπτό της εγγραφής φοιτητή σε προγράμματα σπουδών των ΙΣΤΕ τα οποία θα λειτουργούν 
κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου. 

9. Στην πιστοποίηση αντί μόνο στην αξιολόγηση εκ μέρους του φορέα, ιδρυματικά και τμηματικά, τόσο των 
δημόσιων πανεπιστημίων όσο και των ιδιωτικών πανεπιστημίων που λειτουργούν με άδεια λειτουργίας. 

10. Στη διαβούλευση του αρμόδιου υπουργού με τα συμβούλια των συνδέσμων των ΙΣΤΕ αναφορικά με την 
υπόδειξη για διορισμό μελών διδακτικού προσωπικού των ΙΣΤΕ στο συμβούλιο του φορέα. 
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11. Στα υφιστάμενα και προτεινόμενα τέλη αξιολόγησης και πιστοποίησης, τα οποία πρέπει να μειωθούν, 
λαμβανομένων υπόψη των υφιστάμενων οικονομικών συνθηκών.  Επισημαίνεται ότι το αρμόδιο 
υπουργείο κατέθεσε πίνακα στον οποίο εμφαίνονται όλες οι μειώσεις τελών που θα μπορούσε να γίνουν 
αποδεκτές από πλευράς του.   

 Τοποθετούμενοι σχετικά, οι εκπρόσωποι των δημόσιων και ιδιωτικών πανεπιστημίων συμφώνησαν με 
την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου, ενώ οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών πανεπιστημίων εξέφρασαν ορισμένες 
επιφυλάξεις και κατέθεσαν συγκεκριμένες εισηγήσεις για επιμέρους βελτιώσεις του υπό ψήφιση νόμου, 
επισημαίνοντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Επιβάλλεται η ίση μεταχείριση τόσο των δημόσιων όσο και των ιδιωτικών πανεπιστημίων και ειδικότερα 
όσον αφορά την εκπροσώπησή τους στο συμβούλιο του φορέα. 

2. Τα ιδιωτικά πανεπιστήμια που κατέχουν τελική άδεια λειτουργίας δεν πρέπει να υποβάλλονται σε 
διαδικασία πιστοποίησης. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω θέσεις και απόψεις των εμπλεκόμενων μερών, έκρινε 
σκόπιμο να ζητήσει από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να διαβουλευθεί εκ νέου με τα εμπλεκόμενα 
μέρη και τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για σκοπούς ανταλλαγής απόψεων επί των θέσεων των 
επηρεαζομένων.  Σημειώνεται ότι οι θέσεις/απαντήσεις του αρμόδιου υπουργείου επί των απόψεων των 
εμπλεκόμενων μερών βρίσκονται κατατεθειμένες ενώπιον της επιτροπής και στο Αρχείο της Βουλής για 
ενημέρωση κάθε μέλους της. 

 Ειδικότερα, οι θέσεις του αρμόδιου υπουργείου επί των κυριότερων επιφυλάξεων των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων και των τριτοβάθμιων σχολών ως προς τις πρόνοιες του νομοσχεδίου έχουν ως ακολούθως: 

1. Με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, κρίνεται ότι τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια που λειτουργούν με τελική άδεια λειτουργίας με τα δημόσια πανεπιστήμια, γι’ αυτό δε θα 
υπόκεινται σε πιστοποίηση από το φορέα, αλλά θα υπόκεινται μόνο σε αξιολόγηση όπως συμβαίνει με 
τα δημόσια πανεπιστήμια.   

2. Όσον αφορά τις τριτοβάθμιες σχολές, κρίνεται απαραίτητη η προβλεπόμενη διαδικασία ιδρυματικής 
αξιολόγησης όλων των ΙΣΤΕ.  Μέσα από την ιδρυματική αξιολόγηση των σχολών ο φορέας αφενός θα 
διασφαλίζει την ποιότητα της παρεχόμενης εκπαίδευσης και αφετέρου θα εντοπίζει τις αδυναμίες και τα 
μειονεκτήματα των σχολών, δίνοντας κατά συνέπεια τη δυνατότητα σε αυτές να αναβαθμίζουν την 
ποιότητα της προσφερόμενης εκπαίδευσης. 

 Η επιτροπή στο στάδιο της περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου προχώρησε σε κατ’ άρθρον συζήτηση 
επί των προνοιών του επιφέροντας στο κείμενό του σημαντικές νομοτεχνικές και ουσιαστικές τροποποιήσεις. 

 Οι κυριότερες τροποποιήσεις που η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου αφορούν στα 
ακόλουθα: 

1. Την αντικατάσταση ή βελτίωση ορισμών και την προσθήκη νέων. 

2. Την τροποποίηση του προτεινόμενου νομικού καθεστώτος του φορέα από νομικό πρόσωπο δημόσιου 
δικαίου σε ανεξάρτητη Αρχή, ο προϋπολογισμός της οποίας θα αποτελεί μέρος του προϋπολογισμού 
του αρμόδιου υπουργείου.  Επισημαίνεται ότι η αλλαγή αυτή κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς 
εξοικονόμησης δημόσιων πόρων, αφού το υπουργείο θα παραχωρήσει την κατάλληλη στέγη και θα 
μεριμνήσει για τη στελέχωση του φορέα με το κατάλληλο ανθρώπινο δυναμικό από τη δημόσια και 
εκπαιδευτική υπηρεσία, καθώς και για την τεχνική υποστήριξη και την κάλυψη των διοικητικών εξόδων 
του.   

3. Τη βελτίωση της σύνθεσης των επιτροπών εξωτερικής αξιολόγησης. 

4. Τη βελτίωση της σύνθεσης του συμβουλίου του φορέα. 

5. Την αύξηση της διάρκειας της μεταβατικής περιόδου προσαρμογής των ιδρυμάτων ανώτερης 
εκπαίδευσης στα πέντε χρόνια. 

6. Τη μείωση των προτεινόμενων τελών αξιολόγησης-πιστοποίησης. 

 Σημειώνεται ότι σε μεταγενέστερο στάδιο οι εκπρόσωποι των ΙΣΤΕ και του ΣΑΙΣΤΕΚ απέστειλαν εκ νέου 
υπομνήματα στην επιτροπή, τονίζοντας ότι με την προτεινόμενη νομοθεσία πρέπει να καθίσταται σαφής ο 
διαχωρισμός μεταξύ των υφιστάμενων εγγεγραμμένων σχολών και των προγραμμάτων τους για σκοπούς 
μελλοντικής εγγραφής νέων σχολών και νέων προγραμμάτων στο σχετικό μητρώο του υπουργείου.  Περαιτέρω 
και σύμφωνα με τις κατατεθείσες θέσεις των πιο πάνω εκπροσώπων, το νομοσχέδιο αντίκειται στο σύνταγμα 
και στο κοινοτικό κεκτημένο, καθότι με τις πρόνοιές του ανατρέπονται κεκτημένα δικαιώματα των ήδη 
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εγγεγραμμένων ιδιωτικών σχολών.  Ως εκ τούτου, γίνεται εισήγηση όπως οι ήδη εγγεγραμμένες σχολές και όλα 
τα προγράμματα σπουδών τους θεωρηθούν εκ προοιμίου αναγνωρισμένα και τύχουν της ίδιας αντιμετώπισης 
με τους αξιολογημένους από το ΣΕΚΑΠ κλάδους σπουδών. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι κατέθεσαν τις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1. Στο συμβούλιο του φορέα να συμμετέχουν και εκπρόσωποι των ΙΣΤΕ. 

2. Η ιδρυματική αξιολόγηση να είναι συνολική ανά ίδρυμα και να μην απαιτείται αίτηση ανά παράρτημα. 

3. Η πιστοποίηση να γίνεται κάθε οκτώ και όχι κάθε πέντε χρόνια. 

4. Η ολοκλήρωση των προγραμμάτων που βρίσκονται υπό αξιολόγηση να γίνει από το ΣΕΚΑΠ και όχι από 
το φορέα. 

5. Να καθοριστούν διαφορετικά κριτήρια αξιολόγησης για τις ΙΣΤΕ από τα ισχύοντα για τα πανεπιστήμια. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, με επιστολές του ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2015 και 11 
Ιουνίου 2015 προς την επιτροπή, κατέθεσε αναλυτικά τις θέσεις του επί των πιο πάνω εισηγήσεων.  
Ειδικότερα, μεταξύ άλλων επισήμανε τα ακόλουθα: 

1. ∆ε δύναται να γίνει αποδεχτή η εισήγηση του ΣΑΙΣΤΕΚ να θεωρηθούν τα εγγεγραμμένα προγράμματα 
σπουδών των υφιστάμενων ΙΣΤΕ αξιολογημένα, καθότι οι υφιστάμενες ιδιωτικές σχολές είχαν την 
ευκαιρία να υποβάλουν αίτηση αξιολόγησης των εγγεγραμμένων προγραμμάτων τους στο ΣΕΚΑΠ, αλλά 
δεν προχώρησαν στην αξιολόγησή τους.  Συνακόλουθα, ο φορέας δεν είναι δυνατό να αναγνωρίσει 
αυτόματα και χωρίς καμιά διαδικασία αξιολόγησης τα υπό αναφορά εγγεγραμμένα προγράμματα των 
υφιστάμενων σχολών.  Σύμφωνα με τον ίδιο, τυχόν υιοθέτηση της εισήγησης του ΣΑΙΣΤΕΚ θα ανατρέψει 
ολόκληρη τη φιλοσοφία του υπό ίδρυση φορέα, δηλαδή τη διασφάλιση της ποιότητας της 
προσφερόμενης ανώτερης εκπαίδευσης.  Με το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο παρέχεται το χρονικό 
διάστημα των πέντε χρόνων, ώστε να μπορέσουν οι ΙΣΤΕ να ενεργοποιήσουν τη διαδικασία 
αξιολόγησης των εγγεγραμμένων προγραμμάτων σπουδών τους.  Επιπρόσθετα, με βάση σχετική 
πρόνοια που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο, εντός του πιο πάνω χρονικού διαστήματος θα είναι 
δυνατή η εγγραφή νέων φοιτητών στις ΙΣΤΕ.  Επίσης, επειδή οι διατάξεις του προτεινόμενου νόμου για 
το φορέα θα υπερισχύουν του νόμου για τη λειτουργία των τριτοβάθμιων σχολών, η ύπαρξη 
συγκεκριμένου αριθμού φοιτητών δε θα αποτελεί πλέον προϋπόθεση για την αξιολόγηση των 
εγγεγραμμένων προγραμμάτων σπουδών των ΙΣΤΕ. 

2. Όσον αφορά το αίτημα για συμμετοχή εκπροσώπων των ΙΣΤΕ στο συμβούλιο του φορέα, επισημαίνεται 
ότι κανένα από τα μέλη του συμβουλίου του φορέα δε θα εκπροσωπεί οποιοδήποτε ίδρυμα, αφού τα εν 
λόγω μέλη θα συμμετέχουν στο συμβούλιο του φορέα υπό την προσωπική/ακαδημαïκή τους ιδιότητα και 
όχι ως εκπρόσωποι πανεπιστημίων.  Ως εκ τούτου, το υπουργείο δεν μπορεί να συναινέσει στη 
συμμετοχή εκπροσώπου των ΙΣΤΕ στο συμβούλιο του φορέα. 

 Την επιτροπή απασχόλησαν επίσης οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο πρόνοιες αναφορικά με τη 
διασυνοριακή εκπαίδευση και το ενδεχόμενο εμπορευματοποίησης της εκπαίδευσης.  Σύμφωνα με τις αρχικές 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, στις αρμοδιότητες του φορέα περιλαμβανόταν και η διασφάλιση της ποιότητας των 
προγραμμάτων σπουδών της διασυνοριακής εκπαίδευσης που προσφέρονται στη ∆ημοκρατία με την άσκηση 
από το φορέα του αναγκαίου ελέγχου.  Επισημαίνεται ότι η διασυνοριακή εκπαίδευση καλύπτει όλους τους 
τύπους και όλες τις μορφές παροχής προγραμμάτων σπουδών ανώτερης εκπαίδευσης ή τμημάτων που 
παράγουν τέτοια προγράμματα ή εκπαιδευτικές υπηρεσίες, συμπεριλαμβανομένων αυτών που αφορούν την εξ 
αποστάσεως εκπαίδευση, στα οποία οι διδασκόμενοι είναι σε χώρα διαφορετική από αυτήν στην οποία 
βρίσκεται το ίδρυμα που απονέμει τους τίτλους σπουδών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης επί του ειδικότερου αυτού θέματος η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, με 
επιστολή της ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2015 προς την επιτροπή, επισήμανε ότι οι διατάξεις του νομοσχεδίου 
που ρυθμίζουν το θέμα της πιστοποίησης και του ελέγχου των προγραμμάτων σπουδών διασυνοριακής 
εκπαίδευσης πρέπει να αναδιαμορφωθούν, ώστε ο έλεγχος τέτοιων προγραμμάτων και διπλωμάτων να 
ασκείται από τις αρμόδιες αρχές του κράτους όπου είναι εγκατεστημένο το ίδρυμα που χορηγεί το δίπλωμα και 
όχι από τις αρχές του κράτους υποδοχής.  Όπως περαιτέρω επισημαίνεται με βάση την πιο πάνω 
αναφερόμενη επιστολή, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, επικαλούμενη παραβίαση των διατάξεων των άρθρων 49 και 
56 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διατάξεις που ισχύουν και στον τομέα της 
παιδείας και διασφαλίζουν την ελευθερία εγκατάστασης και παροχής υπηρεσιών μεταξύ των κρατών μελών, 
στράφηκε εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με διαδικασία επί παραβάσει με αρ. 2008/4812.  Ως 
αποτέλεσμα της διαδικασίας αυτής, η νομοθεσία για τις σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης κατέστη αναγκαίο να 
τροποποιηθεί το 2010, έτσι ώστε ο ασκούμενος από τις κυπριακές αρχές έλεγχος να περιορισθεί και την κύρια 
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αρμοδιότητα ελέγχου τέτοιων προγραμμάτων και διπλωμάτων να την έχουν οι αρμόδιες αρχές του κράτους στο 
οποίο είναι εγκατεστημένο το ίδρυμα που χορηγεί το δίπλωμα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω εκφρασθείσες θέσεις της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η 
επιτροπή προχώρησε σε ανάλογη τροποποίηση του νομοσχεδίου, ώστε να καθορισθεί ότι τα θέματα ελέγχου 
της διασυνοριακής εκπαίδευσης θα ρυθμίζονται κατά ανάλογο περιοριστικό τρόπο όπως ήδη ρυθμίζονται με 
βάση τη νομοθεσία για τις τριτοβάθμιες σχολές.  Η επιτροπή έκρινε επίσης σκόπιμο να βελτιώσει περαιτέρω τη 
σχετική διάταξη του νομοσχεδίου με την προσθήκη σχετικής πρόνοιας, ώστε ο παρεχόμενος τίτλος στα πλαίσια 
της διασυνοριακής εκπαίδευσης να προσδίδει τα ίδια δικαιώματα με αυτά που ισχύουν στο κράτος καταγωγής 
του τίτλου. 

 Επισημαίνεται ότι στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης επί των προνοιών του νομοσχεδίου η επιτροπή 
επικεντρώθηκε επίσης στο ζήτημα της συμμετοχής ακαδημαϊκών των ιδιωτικών πανεπιστημίων στο συμβούλιο 
του φορέα, καθώς και στις επιτροπές εξωτερικής αξιολόγησης και στο ενδεχόμενο σύγκρουσης συμφερόντων 
λόγω της συμμετοχής αυτής. 

 Συναφώς, η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, τοποθετούμενη επί του σημείου αυτού, κατέθεσε στην 
επιτροπή ότι η συμμετοχή καθηγητών των ιδιωτικών πανεπιστημίων στο συμβούλιο του φορέα και στις 
επιτροπές εξωτερικής αξιολόγησης δε δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα σύγκρουσης συμφερόντων.  
Περαιτέρω, το αρμόδιο υπουργείο επισήμανε ότι οι ακαδημαϊκοί που θα συμμετέχουν στο συμβούλιο του 
φορέα θα συμμετέχουν υπό την ακαδημαϊκή τους ιδιότητα και όχι ως εκπρόσωποι δημόσιων ή ιδιωτικών 
πανεπιστημίων, στη βάση πάντοτε της εμπειρογνωμοσύνης τους σε θέματα διασφάλισης της ποιότητας της 
ανώτερης εκπαίδευσης. 

 Επιπρόσθετα, το αρμόδιο υπουργείο επισήμανε ότι πρέπει να υπάρχει ισορροπία όσον αφορά την 
εκπροσώπηση των δημόσιων και ιδιωτικών πανεπιστημίων στο συμβούλιο του φορέα, διότι αυτός θα αξιολογεί 
τόσο τα δημόσια όσο και τα ιδιωτικά πανεπιστήμια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, υιοθετεί ως θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ταυτόχρονα όμως οι διάφορες 
πλευρές που εκπροσωπούνται στην επιτροπή διαμόρφωσαν διαφορετικές θέσεις στα ακόλουθα δύο ζητήματα: 

1. Όσον αφορά τη σύνθεση του συμβουλίου του φορέα, στο οποίο προβλέπεται ότι μεταξύ των μελών του 
θα συμμετέχουν και οκτώ καθηγητές πανεπιστημίων -πέντε από πανεπιστήμια της Κύπρου και τρεις 
από πανεπιστήμια ξένων χωρών- η επιτροπή κατά πλειοψηφία αποφάσισε ότι από τους πέντε 
καθηγητές οι οποίοι προέρχονται από πανεπιστήμια της Κύπρου οι τρεις πρέπει να είναι καθηγητές που 
προέρχονται από δημόσια πανεπιστήμια και οι υπόλοιποι δύο από ιδιωτικά πανεπιστήμια. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
διαχωρίζοντας τη θέση τους, δήλωσαν ότι οι πέντε καθηγητές πρέπει να προέρχονται όλοι από τα 
δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου.  Παράλληλα, η εν λόγω κοινοβουλευτική ομάδα ζήτησε από τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας όπως αποστείλει και γραπτώς τις θέσεις της σε σχέση με το κατά 
πόσο υπάρχει ή όχι σύγκρουση συμφερόντων εξαιτίας της συμμετοχής καθηγητών ιδιωτικών 
πανεπιστημίων στο συμβούλιο του φορέα και στις επιτροπές εξωτερικής αξιολόγησης.  Ως εκ τούτου, η 
πιο πάνω κοινοβουλευτική ομάδα δήλωσε ότι προτίθεται να καταθέσει στην ολομέλεια του σώματος 
σχετική τροπολογία επί του θέματος. 

2. Όσον αφορά τις πρόνοιες για την παροχή διασυνοριακής εκπαίδευσης, η επιτροπή κατά πλειοψηφία 
αποδέχεται τις απόψεις της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και υιοθετεί το διαμορφωμένο κείμενο 
του νομοσχεδίου, διότι αφορά υποχρέωση συμμόρφωσης με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσαν συναφώς ότι διαφωνούν με το διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου και συγκεκριμένα με τη 
μη άσκηση ελέγχου από το φορέα στα προγράμματα σπουδών διασυνοριακής εκπαίδευσης που 
προσφέρονται στη ∆ημοκρατία και ως εκ τούτου προτίθενται να καταθέσουν σχετική τροπολογία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την πλειοψηφία της επιτροπής, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης 
Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆ε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 
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 Ερχόμαστε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Υπάρχουν τροπολογίες του ΑΚΕΛ, που θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης Ποιότητας της 

Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 2013» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το άρθρο 3 αυτού, που ρυθμίζει τους σκοπούς της εκπαιδευτικής αξιολόγησης, τροποποιείται με την 
αντικατάσταση της παραγράφου (δ) αυτού από την ακόλουθη νέα παράγραφο (δ): 

   «(δ)  Η διασφάλιση της ποιότητας της διασυνοριακής εκπαίδευσης που 
παρέχεται από αναγνωρισμένα ιδρύματα ανώτερης εκπαίδευσης που 
δραστηριοποιούνται στη ∆ημοκρατία, με ή χωρίς συνεργασία με τοπικά 
ιδρύματα, καθώς και της ανάλογης δραστηριότητας τοπικών ιδρυμάτων σε 
κράτη μέλη και σε τρίτες χώρες·». 

2. Το άρθρο 10 του νομοσχεδίου, που ρυθμίζει την αξιολόγηση της διασυνοριακής εκπαίδευσης, 
αντικαθίσταται από το ακόλουθο νέο άρθρο 10: 

«Αξιολόγηση 
διασυνοριακής 
εκπαίδευσης. 

 10.- (1) Ο φορέας είναι η αρμόδια αρχή της ∆ημοκρατίας για την αξιολόγηση 
της διασυνοριακής εκπαίδευσης που προσφέρεται στη ∆ημοκρατία, σε κράτη 
μέλη ή σε τρίτες χώρες από τοπικά ιδρύματα και αφορά:  

  (α) Την πιστοποίηση των προγραμμάτων σπουδών ανώτερης εκπαίδευσης 
ή των τμημάτων που προσφέρουν τέτοια προγράμματα ή των 
εκπαιδευτικών υπηρεσιών που παρέχονται ή διατίθενται μέσω 
διασυνοριακής εκπαίδευσης και αφορούν τοπικά ιδρύματα.  

  (β) Την ιδρυματική πιστοποίηση παραρτημάτων ξένων ιδρυμάτων που 
λειτουργούν στη ∆ημοκρατία και την ένταξή τους στο εκπαιδευτικό 
σύστημά της ως ιδιωτικών πανεπιστημίων ή ως ιδιωτικών σχολών 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

  (γ) Την αξιολόγηση ποιότητας παραρτημάτων τοπικών ιδρυμάτων που 
λειτουργούν σε κράτη μέλη ή σε τρίτες χώρες και την ενημέρωση των 
αρμόδιων αρχών των χωρών στις οποίες λειτουργούν τα παραρτήματα 
αυτά ως προς το περιεχόμενο των αξιολογήσεων αυτών. 

  (2) Για την άσκηση των αρμοδιοτήτων του φορέα, που αναφέρονται στο 
εδάφιο (1) του άρθρου αυτού, εφαρμόζονται κατ’ αναλογία τα κριτήρια που 
εφαρμόζονται στις αντίστοιχες περιπτώσεις για την αξιολόγηση και 
πιστοποίηση της ανώτερης εκπαίδευσης στη ∆ημοκρατία.».  

3. Με την τροποποίηση του άρθρου 17 αυτού, που ρυθμίζει τους τύπους εξωτερικής αξιολόγησης και 
πιστοποίησης, τις διαδικασίες και τη σύνθεση των επιτροπών εξωτερικής αξιολόγησης ως ακολούθως: 

α. Η υποπαράγραφος (iv) της παραγράφου (δ) του εδαφίου (1) αυτού τροποποιείται με την 
αντικατάσταση της πρότασης «η οποία αποτελείται από τρεις (3) τουλάχιστον ακαδημαϊκούς, ο 
ένας (1) εκ των οποίων προέρχεται από πανεπιστήμιο του εξωτερικού» από την πρόταση «η 
οποία αποτελείται από τρεις (3) τουλάχιστον ακαδημαϊκούς, εκ των οποίων οι δύο (2) 
προέρχονται από τα δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου και ο ένας (1) από πανεπιστήμιο του 
εξωτερικού.»· 

β. η υποπαράγραφος (i) της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) αυτού τροποποιείται με την 
αντικατάσταση της πρότασης «η οποία αποτελείται από τρεις (3) τουλάχιστον ακαδημαϊκούς, ο 
ένας (1) εκ των οποίων προέρχεται από πανεπιστήμιο του εξωτερικού» από την πρόταση «η 
οποία αποτελείται από τρεις (3) τουλάχιστον ακαδημαϊκούς, εκ των οποίων οι δύο (2) 
προέρχονται από τα δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου και ο ένας (1) από πανεπιστήμιο του 
εξωτερικού.»· 

γ. η παράγραφος (γ) του εδαφίου (3) αυτού τροποποιείται ως ακολούθως: 

i.   Με την αντικατάσταση της πρότασης «η οποία αποτελείται από τρεις (3) τουλάχιστον 
ακαδημαϊκούς, ο ένας (1) εκ των οποίων προέρχεται από πανεπιστήμιο του εξωτερικού» 
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από την πρόταση «η οποία αποτελείται από τρεις (3) τουλάχιστον ακαδημαϊκούς, εκ των 
οποίων οι δύο (2) προέρχονται από τα δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου και ο ένας (1) 
από πανεπιστήμιο του εξωτερικού.» και 

ii. με τη διαγραφή της πρώτης επιφύλαξης αυτής και της λέξης “περαιτέρω” από τη δεύτερη 
επιφύλαξη αυτής και  

δ. με την προσθήκη στο τέλος αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου (4): 

  «(4) Ξένο εκπαιδευτικό ίδρυμα δικαιούται να λειτουργεί παράρτημά του στη ∆ημοκρατία, 
μόνο εφόσον το παράρτημα τούτο κατέχει ιδρυματική πιστοποίηση, καθώς και τμηματική και 
προγραμματική πιστοποίηση των ακαδημαϊκών τμημάτων και προγραμμάτων του από το 
φορέα.». 

4. Με την τροποποίηση του άρθρου 23 αυτού, που ρυθμίζει τη διαϊδρυματική συνεργασία εντός της 
∆ημοκρατίας, με την προσθήκη στο τέλος του ακόλουθου νέου εδαφίου (4): 

  «(4) (α) Ξένο ίδρυμα ιδρύει και λειτουργεί παράρτημά του στη ∆ημοκρατία με βάση τη 
νομοθεσία και τις αντίστοιχες διαδικασίες που ισχύουν για ίδρυση και λειτουργία ιδρύματος  
ανώτερης εκπαίδευσης στη ∆ημοκρατία. 

 (β) Από την ίδρυσή του το παράρτημα ξένου ιδρύματος στη ∆ημοκρατία θεωρείται 
ως τμήμα του συστήματος ανώτερης εκπαίδευσης της ∆ημοκρατίας: 

 Νοείται ότι το ξένο ίδρυμα είναι αναγνωρισμένο και έχει εξουσιοδοτηθεί από τις αρμόδιες 
αρχές της χώρας στην οποία λειτουργεί ή εντάσσεται για την ίδρυση του παραρτήματος στο 
εξωτερικό.». 

5. Με την τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 28 αυτού, που ρυθμίζει το διορισμό και τη σύνθεση 
του συμβουλίου του φορέα, με την αντικατάσταση από την υποπαράγραφο (i) της παραγράφου (α) 
αυτού των λέξεων και του αριθμού “οι τρεις (3)” από τις λέξεις και τον αριθμό “οι τέσσερις (4)”. 

6. Με την τροποποίηση της υποπαραγράφου (ε) του εδαφίου (4) του άρθρου 32 αυτού, που ρυθμίζει τους 
σκοπούς και τις αρμοδιότητες του φορέα, με τη διαγραφή της ακόλουθης φράσης:  «οι οποίες 
προσφέρονται από τοπικά ιδρύματα σε κράτη μέλη ή τρίτες χώρες». 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε να πείτε κάτι; 

 Ο κ. Λουκαΐδης θα επεξηγήσει τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Οι τροπολογίες αφορούν δύο κυρίως ζητήματα.  Το πρώτο αφορά το κεφάλαιο για τη διασυνοριακή 
εκπαίδευση, για το οποίο υπήρξε μακρά και έντονη συζήτηση στην επιτροπή.  Η Νομική Υπηρεσία, το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και η κυβέρνηση είχαν προσέλθει με μια συγκεκριμένη θέση, η οποία 
προέβλεπε έλεγχο όλων των προγραμμάτων τα οποία προσφέρονταν στην Κύπρο ή θα προσφερθούν στην 
Κύπρο μέσω της διασυνοριακής εκπαίδευσης από το φορέα τον οποίο δημιουργούμε.  Στη συνέχεια 
ανακάλυψαν ότι κάτι τέτοιο θα ήταν αντισυνταγματικό, κατά την άποψή τους.  Και ουσιαστικά απαγορεύουν στο 
κυπριακό κράτος να ελέγξει με οποιοδήποτε τρόπο -και το τονίζω, με οποιοδήποτε τρόπο- σήμερα τα 
προγράμματα που προσφέρονται σε όλους τους κλάδους σπουδών μέσω της διασυνοριακής εκπαίδευσης.  Η 
διαδικασία ελέγχου θα αφορά μόνο τα πανεπιστήμια στο εξωτερικό ή το φορέα στο εξωτερικό από τη χώρα 
από την οποία προέρχονται τα πανεπιστήμια.  Αυτό προβλέπει η συγκεκριμένη νομοθεσία.  Και με μια σειρά 
από τροπολογίες που καταθέτουμε επαναφέρουμε αυτό που αρχικά εισηγήθηκε η κυβέρνηση, ώστε να ασκείται 
έλεγχος για όποια προγράμματα σπουδών προσφέρονται από κυπριακά ιδρύματα από το φορέα τον οποίο 
συστήνουμε.   

 Η δεύτερη τροπολογία αφορά τα ζητήματα της συμμετοχής, της σύνθεσης των διάφορων επιτροπών και 
του συμβουλίου, που δημιουργούνται με βάση συγκεκριμένη νομοθεσία.  Είναι μια σειρά από τροπολογίες.  
Πρέπει να πω ότι έχουμε τη σύνθεση του ίδιου του συμβουλίου του φορέα, έχουμε Επιτροπή Εξωτερικής 
Αξιολόγησης, έχουμε επιτροπές προγραμματικής, τμηματικής και ιδρυματικής αξιολόγησης. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μιλάμε δηλαδή για μια σειρά από σώματα αξιολόγησης.  Υπάρχουν αντιφάσεις στο ίδιο το νομοσχέδιο, 
τις οποίες επισημάναμε και δεν πήραμε καμία απάντηση.  Εδώ, με βάση παλαιότερες και πάλι γνωματεύσεις 
της Νομικής Υπηρεσίας, προέκυπτε σοβαρό πρόβλημα συνταγματικότητας, στην περίπτωση που σε τέτοια 
σώματα, όπως στο ΚΥΣΑΤΣ, όπως στην ΕΑΗΠ, στο ΣΕΚΑΠ, όπως σε άλλα σώματα αξιολόγησης,  
συμμετείχαν καθηγητές από ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Αυτή η θέση αναιρέθηκε προφορικά, κύριε Πρόεδρε, από 
πλευράς της Νομικής Υπηρεσίας για πρώτη φορά μετά από πολλά χρόνια και, αν και ζητήθηκε να κατατεθεί 
γραπτώς, αντιλαμβάνομαι ότι ποτέ δεν κατατέθηκε γραπτώς αυτή η θέση.  Και έχουμε το εξής οξύμωρο:  Στην 
περίπτωση της ιδρυματικής αξιολόγησης το υπουργείο και η Νομική Υπηρεσία κρίνουν ότι είναι 
αντισυνταγματικό να εκπροσωπείται καθηγητής ιδιωτικού πανεπιστημίου αλλά στην περίπτωση της 
τμηματικής… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία και εντός του ημικυκλίου και εκτός! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Στην περίπτωση της τμηματικής και της προγραμματικής αξιολόγησης δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα.  
Καθηγητές δηλαδή που θα προέρχονται από ένα τμήμα ιδιωτικού πανεπιστημίου θα πηγαίνουν να αξιολογούν 
άλλο τμήμα ανταγωνιστικού ιδιωτικού πανεπιστημίου ή κολεγίου.  Καταλαβαίνετε ότι υπάρχει σοβαρό 
ενδεχόμενο παρεμβάσεων, ώστε το ανταγωνιστικό ίδρυμα στον ιδιωτικό τομέα να μην εγκριθεί, να μην 
προσφέρεται και άρα να μειωθεί ο ανταγωνισμός.  Σε όλες αυτές τις περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε, 
εισηγούμαστε να αφαιρεθεί η εκπροσώπηση καθηγητών ιδιωτικών πανεπιστημίων, εξαιρουμένου του 
συμβουλίου, όπου λαμβάνονται οι τελικές αποφάσεις.  Λέμε να φύγουν από τις επιτροπές αξιολόγησης, αλλά 
στο συμβούλιο αποδεχόμαστε ότι θα μπορούσε να έχουμε και εκπρόσωπο ιδιωτικού πανεπιστημίου, έναν 
εκπρόσωπο ιδιωτικού πανεπιστημίου στο συμβούλιο και μόνο του φορέα.  Στις υπόλοιπες των περιπτώσεων 
να μην έχουμε εκπροσώπηση καθηγητών ιδιωτικών πανεπιστημίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Λουκαΐδη. 

 Παρακαλώ τώρα να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία επί των τροπολογιών που έχουν κατατεθεί. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου έχει το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είμαστε υποχρεωμένοι να τοποθετηθούμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα όσον αφορά τις τροπολογίες.  
Έχουμε δουλέψει πάρα πολύ σκληρά τα τελευταία δύο χρόνια, ώστε ακριβώς να φέρουμε ενώπιον της 
ολομέλειας το νομοσχέδιο για το Φορέα Πιστοποίησης, ένα νομοσχέδιο που θεσμοθετεί και πιστοποιεί την 
ανώτερη εκπαίδευση, και ακολουθούμε και τις ευρωπαϊκές κατευθυντήριες γραμμές.  

 Όσον αφορά τις συγκεκριμένες δύο τροπολογίες, στην πρώτη τροπολογία, που αφορά τη διασυνοριακή 
εκπαίδευση, είναι γεγονός ότι προσπαθήσαμε σε πάρα πολλές περιπτώσεις και με άλλο νόμο να μπορεί ο 
συγκεκριμένος φορέας να αξιολογεί τα ανώτερα ιδρύματα που βρίσκονται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Παρ’ 
όλα ταύτα, αυτό συγκρούεται με το κοινοτικό κεκτημένο, όπως μας έχει λεχθεί από τη Γενική Εισαγγελία, και 
υπάρχει και δεδικασμένο και κινδυνεύουμε ως Κυπριακή ∆ημοκρατία να πληρώσουμε πρόστιμα γι’ αυτή μας 
την απόφαση.  Άρα, δυσκολευόμαστε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα να ψηφίσουμε μια τροπολογία η οποία 
συγκρούεται με το κεκτημένο. 
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 Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, που αφορά τη συμμετοχή και εκπροσώπων των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων στο συμβούλιο, υπήρχε έντονος προβληματισμός.  Όμως πρέπει να ομολογήσουμε ότι και τα 
δημόσια πανεπιστήμια παρέχουν προγράμματα σπουδών, όπως τα μεταπτυχιακά και τα MBA, που είναι 
ανταγωνιστικά, διότι καταβάλλονται δίδακτρα.  Άρα, εκείνο το οποίο σκεφτόμασταν ότι είναι πιο εύκολο και πιο 
αντικειμενικό, οι καθηγητές που εκπροσωπούν τα δημόσια πανεπιστήμια να αξιολογούν αντικειμενικά τα 
ιδιωτικά πανεπιστήμια, συγκρούεται με το ότι και αυτά τα ίδια τα δημόσια πανεπιστήμια παρέχουν 
ανταγωνιστικά προγράμματα.  Γι’ αυτό δεχόμαστε ένα μειοψηφικό αριθμό εκπροσώπων των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων και έναν πλειοψηφικό των δημόσιων πανεπιστημίων.  Ως εκ τούτου, θα καταψηφίσουμε τις 
τροπολογίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Προδρόμου, ο κ. Θεμιστοκλέους, ο κ. Βαρνάβα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Θα πω απλώς, κύριε Πρόεδρε, ότι το περιεχόμενο των τροπολογιών αυτών έχει επί μακρόν συζητηθεί 
ήδη κατά τη διάρκεια των εργασιών της επιτροπής.  Θα αρκεστώ μόνο σε μία παρατήρηση.  Βεβαίως, ο κ. 
Θεμιστοκλέους θα αναφέρει και τη θέση μας όσον αφορά τις τροπολογίες.  Μία παρατήρηση.  Στην Κύπρο 
λειτουργούν πανεπιστήμια με το νόμο.  Το αν είναι δημόσια ή ιδιωτικά δεν πρέπει να είναι αφορμή, κάθε φορά 
που θα κάνουμε ένα θεσμό…  Εδώ γίνεται ένας θεσμός ευρωπαϊκών προδιαγραφών και απαιτήσεων για την 
πολιτεία.  ∆εν μπορώ να κατανοήσω γιατί κάθε φορά παρατηρείται αυτή η διάθεση, να μιλήσουμε για δημόσια 
και για ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Και σημειώνω ότι υπάρχει και μία αντίφαση σε μία από τις τροπολογίες, που 
θέλει να κατοχυρώσει μονοπώλιο των καθηγητών των δημόσιων πανεπιστημίων, όταν αναφέρεται ότι θα είναι 
στην επιτροπή δύο καθηγητές από δημόσια πανεπιστήμια και ένας από το εξωτερικό.  Από το εξωτερικό 
μπορεί θαυμάσια να μην είναι δημόσιου πανεπιστημίου, αλλά εν πάση περιπτώσει δεν ξέρω αν αυτή η 
αντίληψη, ότι τα δημόσια πανεπιστήμια είναι το μόνο καλό στον κόσμο, καλύπτει και όλα τα δημόσια 
πανεπιστήμια του εξωτερικού.  Σε μια τέτοια περίπτωση θα έπρεπε να αποκλείαμε και τα πανεπιστήμια του 
εξωτερικού εν γένει.  Αυτό ως προς την αντίφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πρώτον, κύριε Πρόεδρε, να πούμε ότι αυτή η ιστορία χρονολογείται από επταετίας.  ∆εύτερον, να πούμε 
ότι έγινε πάρα πολύ μεγάλη προσπάθεια, για να δημιουργηθεί το νομοθέτημα τούτο.  Τρίτον, απορρίπτουμε τις 
τροπολογίες του ΑΚΕΛ για τους εξής λόγους:  Oι καθηγητές των δημόσιων πανεπιστημίων δεν μπορούν να 
έχουν την πρωτοκαθεδρία παντού, διότι ο κίνδυνος που επικαλείται ο κ. Λουκαΐδης, ότι ένας καθηγητής από το 
ιδιωτικό πανεπιστήμιο θα κληθεί να αξιολογήσει προγράμματα άλλου ιδιωτικού πανεπιστημίου, είναι πολύ 
μικρότερος από τον κίνδυνο ο καθηγητής ενός πανεπιστημίου που φιλοδοξεί μετά τη συνταξιοδότησή του να 
εργοδοτηθεί από ιδιωτικό πανεπιστήμιο -και ο κίνδυνος αυτός είναι πολύ μεγαλύτερος- επί σειρά ετών να 
παίρνει αποφάσεις επηρεασμένες από τη μελλοντική του διεκδίκηση και επιθυμία να εργοδοτηθεί από ιδιωτικό 
πανεπιστήμιο. 

 Επίσης, να θυμίσω εδώ στους συναδέλφους ότι είναι συμβατική υποχρέωση της Κύπρου όσα ιδρύματα 
είναι αναγνωρισμένα από τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Κύπρος… 

(Τη συνεδρίαση διακόπτει ήχος κινητού τηλεφώνου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, αν υπάρχει κινητό τηλέφωνο σε λειτουργία, να απενεργοποιηθεί αμέσως. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι συμβατική υποχρέωση της Κύπρου, σε σχέση με όσα ιδρύματα 
λειτουργούν εκτός Κύπρου, σε άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία έχουν αξιολογηθεί από τις 
χώρες εκείνες, και δεν έχει δικαίωμα η Κύπρος να προβεί σε εκ νέου αξιολόγηση των προγραμμάτων αυτών.  
Η Κύπρος βεβαίως έχει το δικαίωμα, όπως και τα άλλα κράτη, να ρυθμίσει το ζήτημα, αλλά δεν έχει κανένα 
δικαίωμα ένα κράτος μέλος να αλλάξει νομοθεσία ή το επίπεδο σπουδών ενός πανεπιστημίου. 
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 Κατανοώ την ανησυχία του ΑΚΕΛ, εξάλλου αυτή η ανησυχία εκφράστηκε πολλάκις και στην επιτροπή 
Παιδείας της Βουλής, όμως θεωρώ ότι πάμε να δημιουργήσουμε ένα θεσμό που είμαστε υποχρεωμένοι να 
δημιουργήσουμε.  Και πρέπει επιτέλους να μάθουμε να εμπιστευόμαστε τους θεσμούς που δημιουργούμε και 
καθιδρύουμε σε αυτό τον τόπο.  Συνεπώς, η παράταξή μου θα απορρίψει τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να τοποθετηθώ εκ μέρους του κόμματός μου σε σχέση με τις τροπολογίες.  
Αντιλαμβάνομαι ότι οι τροπολογίες θα μπουν ως πακέτο.  Εμείς ως Ε∆ΕΚ θα ψηφίσουμε υπέρ της υπ’ αριθμόν 
5 τροπολογίας, όμως αντιλαμβάνομαι ότι…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, αν θα μπει μία προς μία, τότε θα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

  Ακριβώς. 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή από την οποία θα περάσει η υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία του ΑΚΕΛ, 
θα πρέπει να γίνει και η ανακατανομή των θέσεων στο 1(α)(i), ώστε να γίνει ανακατανομή σε σχέση με το πόσα 
μέλη θα είναι από πανεπιστήμια της Κύπρου και πόσα από το εξωτερικό.  Είναι θέμα του ΑΚΕΛ να το… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε τώρα στην ψηφοφορία. 

 Εζήτησεν ξανά το λόγο ο κ. Λουκαΐδης; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω να κουράσουμε το σώμα, κύριε Πρόεδρε, δύο μόνο σχόλια.  Το πρώτο αφορά τη διασυνοριακή 
εκπαίδευση και τα λεγόμενα “franchises”.  Η παραπομπή στο κεκτημένο, θέλω να υπογραμμίσω και εδώ στην 
ολομέλεια, από ιδιωτικά πανεπιστήμια, όχι από οποιουσδήποτε τρίτους, κρίθηκε ως μια κάκιστη καταστροφική 
πρακτική, που δεν προάγει την ποιότητα στην παρεχόμενη πανεπιστημιακή εκπαίδευση.  ∆υστυχώς, η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και σε αυτό τον τομέα κινείται σε ένα ακραίο νεοφιλελεύθερο επίπεδο, όπου και οι 
υπηρεσίες παιδείας, εκπαίδευσης κρίνονται ως κανονικά εμπορεύματα.  ∆υστυχώς, αυτή είναι η 
πραγματικότητα και εντάσσεται στο σχετικό κανονισμό για τις υπηρεσίες.  Kαι έχουμε αυτό το ευτράπελο 
φαινόμενο με τούτο που θα ψηφίσουμε σε λίγο κατά πλειοψηφία, ένα κράτος να μην μπορεί να ελέγχει την 
ποιότητα της παρεχόμενης εκπαίδευσης στη χώρα της!  Αυτό και αν είναι απαράδεκτο!  Γι’ αυτό κάνουμε 
έκκληση για δεύτερες σκέψεις. 

 ∆εύτερον, όταν συζητάμε για χρηματισμό, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε Θεμιστοκλέους, ή για 
διαπλοκή ενδεχομένως κάποιων εκ των αξιολογητών ή επειδή κάποιοι θα προσληφθούν μετά, γιατί τούτο να 
μη γίνει για οποιονδήποτε;  ∆εν κάνει διαφορά.  Άλλο είναι το ζήτημα.  Το ζήτημα δεν είναι ανάμεσα σε δημόσια 
και ιδιωτικά πανεπιστήμια, κύριε Προδρόμου.  Το conflict που προκύπτει, όπως ή ίδια η ζωή απέδειξε, δεν 
αφορά ανταγωνισμό μεταξύ των δημόσιων και των ιδιωτικών πανεπιστημίων, αφορά τον ανταγωνισμό μεταξύ 
των ιδιωτικών πανεπιστημίων, μεταξύ τους, που έχουν ένα εκατομμύριο λόγους τα κερδοσκοπικά ιδιωτικά 
ιδρύματα στην Κύπρο, προσέξετε, που δεν υπάρχουν αλλού στην Ευρώπη, να θέλουν να πλήξουν τους 
ανταγωνιστές τους στον ιδιωτικό τομέα, εξού και κρίθηκε σε όλες τις άλλες περιπτώσεις αντισυνταγματική η 
συμμετοχή τους.  Σε αυτό αναφερόμαστε και σε τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ψηφοφορία. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Τριάντα δευτερόλεπτα, Πρόεδρέ μου. 

 Μπορεί κάποιος να διαφωνήσει ή να συμφωνήσει με τον κ. Λουκαΐδη.  Όμως θα πρέπει να λεχθεί εδώ σ’ 
αυτή την αίθουσα ότι υπάρχει και Οδηγία για προστασία του αποδέκτη για υπηρεσίες ή αγαθά που 
προέρχονται από άλλο κράτος μέλος, κύριε Λουκαΐδη, και βεβαίως υπάρχει αυτή η Οδηγία.  Και είναι δικαίωμα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αν αντιληφθεί ή καταγγελθεί περίπτωση όπου το προϊόν, διότι περί προϊόντος 
πρόκειται και έχετε δίκαιο, περί υπηρεσιών πρόκειται και έχετε δίκαιο, όπου η υπηρεσία ή το αγαθό που 
προσφέρεται σε μια χώρα από ένα ίδρυμα άλλης χώρας θέτει σε κίνδυνο ή καθ’ οιονδήποτε τρόπο τείνει να 
εξαπατήσει, έχει δικαίωμα το κράτος μέλος να παρέμβει.  Και να μην το αγνοούμε αυτό. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Προδρόμου.   

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε συμπληρώσει δύο ώρες και δεν τελειώσαμε το δεύτερο θέμα. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Ναι, μια φράση, γιατί είναι θέμα πολύ σημαντικών αρχών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Όταν μιλάμε για συμμετοχή καθηγητών σε όργανα αξιολόγησης, τους επιλέγει και τους θέλει η πολιτεία, 
επειδή είναι καθηγητές πανεπιστημίου.  Και είναι πρόσωπα,  δεν εκπροσωπούν τους ιδιοκτήτες πανεπιστημίων 
ή, δεν ξέρω ’γώ, τους κερδοσκόπους που εννοεί ο κ. Λουκαΐδης.  Και πρώτη φορά βλέπω τέτοια σύγχυση,  
δηλαδή ένας άνθρωπος ο οποίος εργάζεται σε ένα πανεπιστήμιο, έστω κι αν είναι καθηγητής, να τον 
ταυτίζουμε με την εργοδοσία.  Αυτό έχω να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ψηφοφορία για μία μία τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 1 τροπολογία 
απορρίπτεται. 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της υπ’ αριθμόν 2 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της υπ’ αριθμόν 3 τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Πάμε στην υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία. 

 Υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και καμία αποχή, η υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Πάμε στην υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία. 

 Υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπέρ είκοσι τέσσερις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, είκοσι τέσσερις υπέρ και ουδεμίαν αποχή, η υπ’ αριθμόν 5 τροπολογία 
απορρίπτεται επίσης. 

 Η υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία είναι η τελευταία. 

 Υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετρήσατε, κύριε γραμματέα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεννέα.  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ουδεμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και ουδεμίαν αποχή, η υπ’ αριθμόν 6 τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοποί Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης.  Άρθρο 3. 

 Μορφές Αξιολόγησης και Πιστοποίησης.  Άρθρο 4. 

 Περιεχόμενο Αξιολόγησης.  Άρθρο 5. 

 Κριτήρια και δείκτες ποιότητας.  Άρθρο 6. 

 ∆ιασυνοριακή εκπαίδευση.  Άρθρο 7. 

 ∆ιασυνοριακή συνεργασία.  Άρθρο 8. 

 Μορφές διασυνοριακής εκπαίδευσης.  Άρθρο 9. 

 Αξιολόγηση διασυνοριακής εκπαίδευσης.  Άρθρο 10. 

 Προϋποθέσεις παροχής διασυνοριακής εκπαίδευσης.  Άρθρο 11. 

 Πρότυπα εσωτερικής διασφάλισης ποιότητας.  Άρθρο 12. 

 Επιτροπή Εσωτερικής Ποιότητας.  Άρθρο 13. 

 Αρμοδιότητες Επιτροπής Εσωτερικής Ποιότητας.  Άρθρο 14. 

 Γενική Έκθεση Εσωτερικής Αξιολόγησης.  Άρθρο 15. 

 Πρότυπα και διαδικασίες Εξωτερικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης Ποιότητας.  Άρθρο 16. 

 Τύποι Εξωτερικής Αξιολόγησης, ∆ιαδικασίες και σύνθεση των Επιτροπών Εξωτερικής Αξιολόγησης.  
Άρθρο 17. 

 Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης επαγγελματικού προγράμματος σπουδών.  Άρθρο 18. 

 Αξιολόγηση-Πιστοποίηση διαπανεπιστημιακού προγράμματος ιδιωτικού πανεπιστημίου.  Άρθρο 19. 

 Στάδια διαδικασίας Εξωτερικής Αξιολόγησης η οποία οδηγεί σε Πιστοποίηση.  Άρθρο 20. 

 ∆ιαδικασία ίδρυσης και λειτουργίας ιδρύματος ανώτερης εκπαίδευσης.  Άρθρο 21. 

 Εφαρμογή προνοιών κωδικών καλής πρακτικής και βασικές αρχές.  Άρθρο 22. 

 ∆ιαϊδρυματική συνεργασία εντός της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 23. 

 Παράρτημα τοπικού ιδρύματος σε κράτος μέλος ή σε τρίτη χώρα και στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 24. 

 Αξιολόγηση της ποιότητας διασυνοριακού προγράμματος σπουδών.  Άρθρο 25. 

 Φορέας ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης.  Άρθρο 26. 

 Συμβούλιο για τη διοίκηση του Φορέα.  Άρθρο 27. 

 ∆ιορισμός και σύνθεση του Συμβουλίου του Φορέα.  Άρθρο 28. 

 Απαρτία, διαδικαστικά θέματα και συμπληρωματικές διατάξεις.  Άρθρο 29. 

 ∆ήλωση συμφέροντος από μέλος του Συμβουλίου.  Άρθρο 30. 

 Τιμητικά επιδόματα και έξοδα.  Άρθρο 31. 

 Σκοποί και αρμοδιότητες Φορέα.  Άρθρο 32. 

 Στέγαση και άλλη υποδομή του Φορέα.  Άρθρο 33. 

 Προϋπολογισμός του Φορέα.  Άρθρο 34. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 35. 
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 Καταβολή τελών.  Άρθρο 36. 

 Συστήματα ECTS και ECVET και Παράρτημα ∆ιπλώματος.  Άρθρο 37. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 38. 

 Σύγκρουση διατάξεων.  Άρθρο 39. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 40. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 40; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουδείς. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και δεκαεννέα αποχές, τα άρθρα 1 έως 40 
εγκρίνονται. 

 Ζητώ τώρα από το γραμματέα να προχωρήσει στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και δεκαεννέα αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015».  Σας υπενθυμίζω ότι έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 3 θέματος:  Αποτελεσματικότερη διαδικασία διαμεσολάβησης μέσω της 
συμπλήρωσης του ειδικού εντύπου ελέγχου διαδικασίας διαμεσολάβησης και εξέταση από το 
Χρηματοοικονομικό Επίτροπο της εφαρμογής από αδειοδοτημένο πιστωτικό ίδρυμα του κώδικα δεοντολογίας 
που εκδίδεται από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 

Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Μαΐου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 14Γ του βασικού νόμου με στόχο 
την καλύτερη και σαφέστερη εφαρμογή της διαδικασίας διαμεσολάβησης, που ορίζεται δυνάμει του Μέρους VIA 
του εν λόγω νόμου, με την υποβολή στο Χρηματοοικονομικό Επίτροπο σχετικού εντύπου αναφορικά με τη 
διαβούλευση των δύο μερών καλή τη πίστει.  Πρόσθετα, σκοπείται η διαγραφή από το ίδιο άρθρο της 
υποχρέωσης του διαμεσολαβητή να εξετάζει την ικανοποιητική εφαρμογή των προνοιών του κώδικα 
δεοντολογίας που εκδίδεται από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ) και διέπει τα πιστωτικά ιδρύματα, 
καθότι αυτό αποτελεί εποπτική αρμοδιότητα η οποία εμπίπτει στις εξουσίες της ΚΤΚ και όχι του 
Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τον περί της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμο μία από τις βασικές αρμοδιότητες της ΚΤΚ είναι η χορήγηση άδειας και 
η εποπτεία των αδειοδοτημένων πιστωτικών ιδρυμάτων.  Περαιτέρω, με βάση τον περί Εργασιών Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων Νόμο προβλέπεται μεταξύ άλλων ότι η ΚΤΚ, για την επίτευξη των σκοπών του εν λόγω νόμου, 
καθώς και για την εκτέλεση των αρμοδιοτήτων που της παρέχονται με βάση τις διατάξεις των πιο πάνω νόμων, 
δύναται να εκδίδει γενικές ή ειδικές οδηγίες, ενώ προβλέπεται παράλληλα ότι κατά την άσκηση της διακριτικής 
της ευχέρειας η ΚΤΚ θα ενεργεί, αφού λάβει υπόψη για καθοδηγητικούς σκοπούς τη διεθνή πρακτική, καθώς 
και τις Οδηγίες και τους κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπέρ της προστασίας των καταθετών και των 
συμφερόντων των πελατών των αδειοδοτημένων πιστωτικών ιδρυμάτων γενικότερα, καθώς και για την ομαλή 
λειτουργία του χρηματοπιστωτικού συστήματος. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ∆ιοικητής της ΚΤΚ κέκτηται εξουσίας μεταξύ άλλων επιβολής 
διοικητικού προστίμου σε αδειοδοτημένο πιστωτικό ίδρυμα το οποίο παραβιάζει ή παραλείπει να συμμορφωθεί 
με οποιαδήποτε νόμιμα εκδιδόμενη προς τα αδειοδοτημένα πιστωτικά ιδρύματα οδηγία ή εγκύκλιο της ΚΤΚ, 
καθώς και επιβολής κυρώσεων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, τα όσα αναφέρονται 
πιο πάνω πρέπει να εφαρμόζονται πλέον σε συνάρτηση και υπό το φως του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1024/2013 
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του Συμβουλίου για την ανάθεση ειδικών καθηκόντων στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα σχετικά με τις 
πολιτικές που αφορούν την προληπτική εποπτεία των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Επιπρόσθετα, οι περί της ∆ιαχείρισης Καθυστερήσεων Οδηγίες του 2013 και 2014, οι οποίες περιέχουν 
ως παράρτημα τον Κώδικα Συμπεριφοράς για το Χειρισμό ∆ανειοληπτών που Αντιμετωπίζουν Οικονομικές 
∆υσκολίες, έχουν εκδοθεί από την ΚΤΚ και συνεπώς η παραβίαση των οδηγιών αυτών από αδειοδοτημένα 
πιστωτικά ιδρύματα επισύρει διοικητικό πρόστιμο, το οποίο επιβάλλεται από την ΚΤΚ με σχετική απόφασή της. 

 Ως αποτέλεσμα των όσων αναφέρονται πιο πάνω, η ισχύουσα διάταξη του άρθρου 14Γ(9)(δ) του περί 
της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως 
Νόμου, στην έκταση που αναθέτει στο διαμεσολαβητή που ορίζεται σύμφωνα με τον ίδιο νόμο να κρίνει κατά 
πόσο εφαρμόστηκαν ικανοποιητικά από το αδειοδοτημένο πιστωτικό ίδρυμα οι πρόνοιες του κώδικα, δε 
συνάδει με το πλέγμα των διατάξεων του νομοθετικού πλαισίου που περιγράφεται πιο πάνω και ενδεχομένως 
να δημιουργήσει επιπλοκές στη λειτουργία του Ενιαίου Εποπτικού Μηχανισμού αναφορικά με ζητήματα 
διαχείρισης καθυστερήσεων τα οποία εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1024/2013. 

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους, οι αρμόδιοι φορείς εισηγούνται όπως το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
ψηφιστεί σε νόμο, ώστε αφενός να καταστεί αποτελεσματικότερη η διαδικασία διαμεσολάβησης μέσω της 
συμπλήρωσης του ειδικού εντύπου ελέγχου διαδικασίας διαμεσολάβησης και αφετέρου να αφαιρεθούν 
αρμοδιότητες που έχουν ανατεθεί στο διαμεσολαβητή, οι οποίες ρυθμίζονται από άλλες σχετικές νομοθεσίες 
και ευρωπαϊκές Οδηγίες και επιπρόσθετα έχουν εποπτικό χαρακτήρα και άρα δεν εμπίπτουν στα πλαίσια της 
διαμεσολαβητικής διαδικασίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 

Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο, 
για το οποίο υποβλήθηκε έκθεση στην ολομέλεια του σώματος με εισήγηση για ψήφισή του την 21η Μαΐου 
2015, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου του 2015.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως, ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ) και του Συνδέσμου 
Τραπεζών. 

 Σημειώνεται ότι η ολομέλεια του σώματος αποφάσισε κατά τη συνεδρία της την 21η Μαΐου 2015 την 
αναβολή της συζήτησης του εν λόγω θέματος, για σκοπούς περαιτέρω μελέτης από την αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, είναι η τροποποίηση του άρθρου 14Γ του βασικού νόμου, με στόχο την καλύτερη και 
σαφέστερη εφαρμογή της διαδικασίας διαμεσολάβησης, που ορίζεται δυνάμει του Μέρους VIA του εν λόγω 
νόμου, με την υποβολή στο Χρηματοοικονομικό Επίτροπο σχετικού εντύπου αναφορικά με τη διαβούλευση των 
δύο μερών καλή τη πίστει.  Πρόσθετα, προτείνεται η διαγραφή της υποχρέωσης του διαμεσολαβητή να εξετάζει 
την ικανοποιητική εφαρμογή των προνοιών του κώδικα δεοντολογίας που εκδίδεται από την ΚΤΚ και διέπει τα 
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πιστωτικά ιδρύματα, καθότι αυτό αποτελεί εποπτική αρμοδιότητα η οποία εμπίπτει στις εξουσίες της ΚΤΚ και 
όχι του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του όλου ζητήματος από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν επιφυλάξεις 
για τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ειδικότερα όσον αφορά τη διαγραφή της διάταξης που 
αναθέτει σε διαμεσολαβητή να εξετάζει την ικανοποιητική εφαρμογή από αδειοδοτημένο πιστωτικό ίδρυμα 
(ΑΠΙ) του κώδικα δεοντολογίας για αναδιάρθρωση δανείου και τη μεταφορά της υποχρέωσης αυτής στην ΚΤΚ.  
Όπως σχετικά υποστήριξαν, η υποχρέωση αυτή πρέπει να εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, καθότι κατ’ αυτό τον τρόπο εξυπηρετούνται καλύτερα τα συμφέροντα των 
καταναλωτών και παρέχεται μεγαλύτερη προστασία σε αυτούς.   

 Συναφώς, κλήθηκε το αρμόδιο υπουργείο να επανεξετάσει το όλο ζήτημα, το οποίο, ανταποκρινόμενο 
στο αίτημα της επιτροπής, με επιστολή του ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2015, κατέθεσε ενώπιόν της 
αναθεωρημένο κείμενο σχεδίου νόμου.  Στο αναθεωρημένο σχέδιο νόμου προστίθεται διάταξη σύμφωνα με την 
οποία η εξέταση της εφαρμογής του κώδικα δεοντολογίας ανατίθεται στο Χρηματοοικονομικό Επίτροπο. 

 Ειδικότερα, με το αναθεωρημένο σχέδιο νόμου προτείνονται οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Σε περίπτωση που στα πλαίσια αναδιάρθρωσης δεν επιτευχθεί συμφωνία και η διαμεσολάβηση αποβεί 
άκαρπη, ο επίτροπος οφείλει να εξετάσει κατά πόσο εφαρμόστηκαν ικανοποιητικά οι πρόνοιες του 
κώδικα από το ΑΠΙ. 

2. Σε περίπτωση που ο επίτροπος αποφαίνεται ότι υπάρχει παράβαση των προνοιών του κώδικα από το 
ΑΠΙ, ενημερώνει αμέσως και γραπτώς το ∆ιοικητή της ΚΤΚ με σχετική έκθεση, στην οποία 
αιτιολογούνται πλήρως και κατά τρόπο εμπεριστατωμένο τα συμπεράσματά του. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος τάχθηκε υπέρ της ψήφισης του 
αναθεωρημένου κειμένου σχεδίου νόμου σε νόμο, δηλώνοντας παράλληλα ότι το Γραφείο του έχει την 
υποχρέωση, βάσει σχετικών ευρωπαϊκών Οδηγιών, να εξετάζει παράπονα χρηματοοικονομικής φύσεως που 
υποβάλλονται από καταναλωτές, στα οποία περιλαμβάνονται και παράπονα για τη μη ικανοποιητική εφαρμογή 
του κώδικα δεοντολογίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι, παρότι έχει κατατεθεί από το υπουργείο 
αναθεωρημένο κείμενο προς ικανοποίηση του αιτήματος που υποβλήθηκε από την επιτροπή, διατυπώνονται 
ορισμένες επιφυλάξεις επ’ αυτού και κρίνεται προτιμότερη η νομοθετική ρύθμιση που είχε περιληφθεί στο 
αρχικά κατατεθέν νομοσχέδιο.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν περαιτέρω ότι, με την προτεινόμενη νέα ρύθμιση, 
το Γραφείο του επιτρόπου θα επιφορτιστεί με μεγάλο φόρτο εργασίας, με κίνδυνο να μην μπορεί να 
αντεπεξέλθει με την υφιστάμενη υποδομή, ενώ πρόσθεσε ότι ενδεχομένως να υπάρξει διαφωνία της τρόικας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΚΤΚ εξέφρασαν τη διαφωνία τους αναφορικά με τις πρόνοιες του αναθεωρημένου 
κείμενου σχεδίου νόμου, καταθέτοντας παράλληλα σχετική επιστολή της ΚΤΚ προς το Υπουργείο Οικονομικών, 
ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2015, στην οποία αναφέρονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αρμόδια αρχή για την παρακολούθηση της τήρησης των διατάξεων τόσο του νόμου όσο και των 
οδηγιών που εκδίδονται δυνάμει αυτού είναι η ΚΤΚ.  Συναφώς, η προτεινόμενη τροποποίηση βρίσκεται 
σε αντίθεση με το σκοπό για τον οποίο έχει δημιουργηθεί ο Ενιαίος Φορέας Εξώδικης Επίλυσης 
∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως, ενώ παράλληλα η μετάθεση της πιο πάνω αρμοδιότητας από 
την ΚΤΚ στο Χρηματοοικονομικό Επίτροπο αποτελεί παρέμβαση στις εργασίες της ΚΤΚ. 

2. Η προτεινόμενη ρύθμιση με το αναθεωρημένο σχέδιο νόμου δε λαμβάνει υπόψη και δε ρυθμίζει τα 
ακόλουθα: 

α. Το γεγονός ότι ο χρεώστης δύναται να υποβάλει αίτηση στο Χρηματοοικονομικό Επίτροπο, 
προκειμένου αυτός να διορίσει διαμεσολαβητή, προτού το ΑΠΙ αποπερατώσει την όλη διαδικασία 
που απαιτείται βάσει του κώδικα. 

β. Το γεγονός ότι πρέπει να καθορισθεί το χρονικό πλαίσιο εντός του οποίου ο επίτροπος οφείλει να 
εξετάζει κατά πόσο εφαρμόστηκαν ικανοποιητικά οι πρόνοιες του κώδικα. 

 Τέλος, στην ίδια επιστολή σημειώνεται ότι για τις προτεινόμενες με το αναθεωρημένο σχέδιο νόμου 
ρυθμίσεις πρέπει να γίνει διαβούλευση και με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, καθώς η προτεινόμενη 
τροποποίηση αφορά και τις εργασίες της ΚΤΚ.   

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως και η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών συμφώνησαν με τη θέση της ΚΤΚ, 
όπως αυτή εκφράζεται στην αναφερόμενη πιο πάνω επιστολή. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί του αναθεωρημένου νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ένστασης, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 έως 6 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ενδέκατης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2014», «Ο περί ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος του 2014» και «Ο 
περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014».  Ο γραμματέας να 
διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 θέματος:  Εισαγωγή πρόνοιας για την ίδρυση με νόμο ∆ιοικητικού 
∆ικαστηρίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος:  Θέσπιση ειδικού νόμου που προνοεί για την ίδρυση ∆ιοικητικού 
∆ικαστηρίου. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Συμβατότητα με τις τροποποιήσεις του άρθρου 146 του 
συντάγματος, καθώς και με τις ρυθμίσεις για την ίδρυση ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, όπως αυτές προτείνονται με 
τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Σωτήρης Σαμψών, πρόεδρος  Νικόλας Παπαδόπουλος   

 Ρίκκος Μαππουρίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος ∆αμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ της 12ης Φεβρουαρίου 2014 
και της 7ης Ιουλίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής σε πολλές συνεδριάσεις της ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος και μέλη του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η 
τροποποίηση του άρθρου 146 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ώστε αφενός να προβλεφθεί η 
ίδρυση με νόμο ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, στο οποίο θα παραχωρηθεί η αποκλειστική δικαιοδοσία να εκδικάζει 
σε πρώτο βαθμό προσφυγές δυνάμει του πιο πάνω άρθρου, και αφετέρου να ενισχυθούν οι δικαιοδοτικές 
εξουσίες του δικαστηρίου αυτού, όταν η προσφυγή αφορά φορολογικό ζήτημα ή διαδικασία διεθνούς 
προστασίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η θέσπιση 
ειδικού νόμου που προνοεί για την ίδρυση ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, το οποίο θα είναι πενταμελές και στο οποίο 
θα παραχωρηθεί η αποκλειστική δικαιοδοσία να αποφασίζει σε πρώτο βαθμό για κάθε προσφυγή που ασκείται 
δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος όπως αυτό προτείνεται να τροποποιηθεί με το πρώτο νομοσχέδιο.  
Περαιτέρω, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποσκοπούν στην αναδιάρθρωση της δικαιοδοσίας του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, όπως ισχύει σήμερα σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι 
∆ιατάξεις) Νόμου, και στην ταχύτερη απονομή της δικαιοσύνης στη δευτεροβάθμια δικαιοδοσία του για όλες τις 
κατηγορίες υποθέσεων.  Με βάση το ίδιο νομοσχέδιο, οι αποφάσεις του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου θα υπόκεινται 
σε έφεση στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για οποιοδήποτε λόγο συνεπάγεται νομικό σημείο μόνο. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι 
∆ιατάξεις) Νόμου (Ν. 33/1964), ώστε να συνάδει με τις τροποποιήσεις του άρθρου 146 του συντάγματος, 
καθώς και με τις ρυθμίσεις για την ίδρυση ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, όπως αυτές προτείνονται με το πρώτο και 
δεύτερο νομοσχέδιο. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα τρία νομοσχέδια, μετά την κατάσταση που 
δημιουργήθηκε από τα γεγονότα που ακολούθησαν την τουρκική ανταρσία του 1963 και με σκοπό την 
απρόσκοπτη συνέχιση της απονομής της δικαιοσύνης, καθιδρύθηκε με βάση τον περί Απονομής της 
∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι ∆ιατάξεις) Νόμο το σημερινό Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Όπως είναι γνωστό, ο εν λόγω νόμος 
παραχώρησε στο ιδρυθέν Ανώτατο ∆ικαστήριο την ενάσκηση της δικαιοδοσίας των υπό του συντάγματος 
προβλεπόμενων δύο ανώτατων δικαστηρίων της ∆ημοκρατίας, δηλαδή του Ανωτάτου Συνταγματικού 
∆ικαστηρίου και του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, με αποτέλεσμα το δικαστήριο αυτό να λειτουργεί σήμερα ως το 
ανώτατο δικαιοδοτικό όργανο στη ∆ημοκρατία, τόσο για τη δευτεροβάθμια εξέταση των αποφάσεων όλων των 
πρωτόδικων πολιτικών και ποινικών δικαστηρίων όσο και για την απονομή της συνταγματικής και της 
διοικητικής αναθεωρητικής δικαιοσύνης. 

 Σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, με την πάροδο των χρόνων και παρά την κατά καιρούς αύξηση 
του αριθμού των δικαστών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για την αντιμετώπιση του διαρκώς αυξανόμενου όγκου 
υποθέσεων, διαφάνηκε ότι καθίστατο ολοένα δυσχερέστερη η απονομή της δικαιοσύνης μέσα σε εύλογο 
χρόνο, όπως επιτάσσει το σύνταγμα, με αποτέλεσμα να είναι πλέον αναγκαία η σφαιρική αντιμετώπιση των 
προβλημάτων που δημιουργήθηκαν από τη συγχώνευση των δύο ανώτατων δικαστικών οργάνων που 
προβλέπει το σύνταγμα σε ένα δικαστήριο. 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, αναλύοντας τις πρόνοιες των τριών νομοσχεδίων 
ενώπιον της επιτροπής, δήλωσε ότι η αναδόμηση της δικαστικής εξουσίας στον ανώτατο βαθμό απασχόλησε 
και προβλημάτισε κατά καιρούς έντονα και τις τρεις πολιτειακές εξουσίες, όμως, παρά τις μακρές διαβουλεύσεις 
που γίνονταν κάθε φορά επί των ρυθμίσεων που προτείνονταν, όλες οι προηγούμενες προσπάθειες 
ναυάγησαν.  Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι με στόχο τόσο την ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου όσο και την ταχεία απονομή της δικαιοσύνης γενικότερα, αλλά και την εξειδίκευση στις ιδιάζουσες 
απαιτήσεις του δημόσιου δικαίου και της διοικητικής δικαιοσύνης, προτείνεται η δημιουργία ∆ιοικητικού 
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∆ικαστηρίου, το οποίο θα αναλάβει την εκδίκαση σε πρώτο βαθμό προσφυγών σύμφωνα με το άρθρο 146 του 
συντάγματος, ώστε να αποσυμφορηθεί σε σημαντικό βαθμό το Ανώτατο ∆ικαστήριο, να επιτευχθεί o στόχος 
της ταχείας απονομής της δικαιοσύνης στη δευτεροβάθμια δικαιοδοσία και παράλληλα της ταχείας εκδίκασης 
των προσφυγών κατά των πράξεων της διοίκησης. 

 Όπως επισήμανε περαιτέρω ο ίδιος, η δημιουργία του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου περιλήφθηκε στο 
προεκλογικό πρόγραμμα και εξαγγέλθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατά την παρουσίαση της 
δεύτερης δέσμης μέτρων για τον εκσυγχρονισμό των θεσμών και του κράτους γενικότερα.  Περαιτέρω, ο 
αρμόδιος υπουργός επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις συζητήθηκαν διεξοδικά με το Ανώτατο 
∆ικαστήριο, το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο, που εξέφρασαν τη 
σύμφωνη γνώμη τους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι ίδιοι πιο πάνω, κατόπιν 
υπόδειξης της Νομικής Υπηρεσίας, διαβουλεύθηκαν και με εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και 
συμφώνησαν όπως στα προτεινόμενα νομοθετήματα περιληφθούν πρόνοιες, ώστε να υπαχθούν στη 
δικαιοδοσία του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου οι προσφυγές αιτητών διεθνούς προστασίας βάσει της Οδηγίας 
2013/32/ΕΕ της 26ης Ιουνίου 2013 σχετικά με τις κοινές διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του 
καθεστώτος διεθνούς προστασίας και της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ της 26ης Ιουνίου 2013 σχετικά με τις απαιτήσεις 
για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία.  Με βάση τις εν λόγω Οδηγίες, απαιτείται η θεσμοθέτηση 
και διενέργεια δικαστικού ελέγχου ουσίας ορισμένων διοικητικών αποφάσεων που αφορούν διεθνή προστασία.  
Επίσης, τέτοιος συναφής έλεγχος απαιτείται και κατά αποφάσεων μεταφοράς δυνάμει του Κανονισμού ΕΕ 
604/2013 της 26ης Ιουνίου 2013 για τη θέσπιση των κριτηρίων και μηχανισμών για τον προσδιορισμό του 
κράτους μέλους που είναι υπεύθυνο για την εξέταση αίτησης διεθνούς προστασίας. 

 Συγκεκριμένα, προκειμένου περί προσφυγών κατά διοικητικών αποφάσεων που διέπονται από τις πιο 
πάνω Οδηγίες και το σχετικό κανονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης  το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο θα προβαίνει σε 
έλεγχο της νομιμότητας, αλλά και της ορθότητας της πιο πάνω διοικητικής απόφασης και θα έχει τη δυνατότητα 
να την τροποποιήσει.  Παράλληλα, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, το Υπουργείο Εσωτερικών ανέλαβε να 
εξετάσει το ενδεχόμενο κατάργησης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, της οποίας η συνέχιση της 
λειτουργίας, στα πλαίσια των πιο πάνω διαβουλεύσεων, κρίθηκε καταρχήν αχρείαστη. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίθηκε σκόπιμο να διαφοροποιηθεί ο έλεγχος που ασκείται 
στα πλαίσια του διοικητικού δικαίου από το δικαστήριο όσον αφορά προσφυγές που σχετίζονται με φορολογικά 
θέματα.  Συγκεκριμένα, προκειμένου περί προσφυγών για φορολογικά θέματα το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο θα 
προβαίνει επίσης όχι μόνο σε έλεγχο της νομιμότητας, αλλά και της ορθότητας της διοικητικής πράξης και θα 
έχει τη δυνατότητα να την τροποποιήσει. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση νομοσχεδίων την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα 
πιο κάτω ζητήματα: 

1. Η εισήγηση για παραχώρηση στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο της δυνατότητας να εκδικάζει προσφυγές όχι 
μόνο πρωτόδικα, αλλά και κατ’ έφεση αποκλειστικά επί θεμάτων ουσίας, νοουμένου όμως ότι θα 
αυξηθούν οι δικαστές του δικαστηρίου αυτού από πέντε σε επτά, ώστε να εγκαθιδρυθούν και δύο 
τριμελή εφετεία, τα οποία θα εκδικάζουν εφέσεις κατά αποφάσεων των δικαστηρίων με μονομελή 
σύνθεση σε προσφυγές με αντικείμενο φορολογική διαφορά ή αίτημα για διεθνή προστασία.  
Παράλληλα, θα υπάρχει δικαίωμα περαιτέρω έφεσης μόνο επί νομικών σημείων στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο. 

Η πλειοψηφία των δικαστών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου αρχικά εξέφρασε την άποψη πως θα είναι 
καλύτερα το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο να αφεθεί να λειτουργήσει σε πρώτο στάδιο σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του σχετικού νομοσχεδίου, ώστε να μην καθυστερήσει η λειτουργία του.  Ακολούθως, στα πλαίσια της 
περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης οι πιο πάνω δικαστές επιφυλάχθηκαν να μελετήσουν την πιο 
πάνω εισήγηση.   

Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δήλωσε ότι υιοθετεί στην ολότητά της την πιο 
πάνω εισήγηση. 

Για το θέμα αυτό στη συνέχεια κατατέθηκε στην επιτροπή γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, την οποία υιοθέτησε ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. Ειδικότερα, στην εν 
λόγω γνωμάτευση διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

α.  Η περίληψη στο νομοσχέδιο προνοιών περί άσκησης έφεσης ή αναθεώρησης κατά αποφάσεων 
του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, της οποίας έφεσης θα επιλαμβάνεται και πάλι το ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο υπό τριμελή έστω σύνθεση, προσκρούει σε υφιστάμενες συνταγματικές διατάξεις.  
Συγκεκριμένα, στη γνωμάτευση αυτή γίνεται αναφορά σε σχετική νομολογία του Ανωτάτου 
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∆ικαστηρίου και εξάγεται το συμπέρασμα ότι η παραχώρηση στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο της 
δυνατότητας κατ’ έφεση εκδίκασης προσφυγών προσκρούει στις ρητές πρόνοιες του άρθρου 
155.1 του συντάγματος, το οποίο παραχωρεί αποκλειστική δικαιοδοσία εκδίκασης 
δευτεροβάθμιων διαδικασιών στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

β.  Πέραν τούτου, πρέπει παρεμφερώς να ληφθούν υπόψη και οι αναπόφευκτες πρακτικές δυσκολίες 
οι οποίες θα προκληθούν ως προς τη σύνθεση δύο τριμελών εφετείων που θα επιλαμβάνονται 
εφέσεων από αποφάσεις επτά δικαστών που συνεδριάζουν ως μονομέλεια.  Η σύνθεση τέτοιων 
εφετείων, από την οποία θα αποκλείονται οι εκδικάσαντες πρωτοβάθμια δικαστές, πρέπει να 
τυγχάνει συνεχούς εναλλαγής, κάτι που θα είναι άκρως προβληματικό. 

2.  Tα προσόντα διορισμού των δικαστών του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου και συγκεκριμένα τα απαιτούμενα 
προσόντα της ευρείας γνώσης σε θέματα διοικητικού δικαίου και της άσκησης του δικηγορικού 
επαγγέλματος για έξι έτη, όπως προβλέπεται για το διορισμό επαρχιακών δικαστών στον περί 
∆ικαστηρίων Νόμο.   

 Αναφερόμενος στο ζήτημα αυτό, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε στην επιτροπή 
ότι το προσόν της ευρείας γνώσης σε θέματα διοικητικού δικαίου αποτελεί μετρήσιμο και αξιολογήσιμο 
κριτήριο, το οποίο διαπιστώνεται μέσα από τα ακαδημαϊκά προσόντα, την άσκηση δικηγορίας και από 
προφορική συνέντευξη ή και εξετάσεις, και ότι είναι απόλυτα αναγκαίο για σκοπούς εξειδίκευσης. 

 Τοποθετούμενος σχετικά, ο πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου δήλωσε πως το απαιτούμενο προσόν 
της ευρείας γνώσης σε θέματα διοικητικού δικαίου δε συνάδει με την παραδοσιακή προσέγγιση των 
δικαστών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ότι όλα κρίνονται και σταθμίζονται γενικά.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος 
πρόσθεσε ότι οπωσδήποτε θα λαμβάνεται υπόψη το προσόν της ευρείας γνώσης και γι’ αυτό 
εισηγήθηκε όπως η πρόνοια για ευρεία γνώση αντικατασταθεί από την πρόνοια για ευρεία εμπειρία.   

 Περαιτέρω, τοποθετούμενος επί των πιο πάνω, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε πως το 
προσόν της γνώσης σε θέματα διοικητικού δικαίου είναι απαραίτητο να προβλέπεται στο νόμο και γι’ 
αυτό εισηγήθηκε να προβλεφθεί ότι ο πρόεδρος ή δικαστής του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, εκτός από τα 
προσόντα που απαιτούνται για το διορισμό προέδρου ή επαρχιακού δικαστή, θα διαθέτει και καλή 
γνώση ή εμπειρία σε θέματα διοικητικού δικαίου.   

 Συναφώς, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δήλωσε ότι θεωρεί πως η εν λόγω 
πρόνοια αποτελεί υποβοηθητική σημείωση στον τρόπο διορισμού των δικαστών από το Ανώτατο 
∆ικαστικό Συμβούλιο. 

 Όσον αφορά την εισήγηση της επιτροπής για διαφοροποίηση του προσόντος που αφορά το χρονικό 
διάστημα προηγούμενης άσκησης του δικηγορικού επαγγέλματος και συγκεκριμένα την αύξηση του 
διαστήματος αυτού από έξι σε δέκα έτη, όπως απαιτείται για το διορισμό ανώτερου επαρχιακού δικαστή, 
ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι συμφωνεί με την εισήγηση αυτή, 
σημειώνοντας παράλληλα ότι μια τέτοια αύξηση των ετών  προηγούμενης άσκησης της δικηγορίας 
προϋποθέτει και διαφοροποίηση της μισθοδοσίας των δικαστών του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, αφού 
αυτοί θα διορίζονται με τα προσόντα που απαιτούνται για το διορισμό του ανώτερου επαρχιακού 
δικαστή αντί του επαρχιακού δικαστή, όπως αυτά προβλέπονται στον περί ∆ικαστηρίων Νόμο.  
Περαιτέρω, ο ίδιος διαβίβασε στην επιτροπή κοινή εισήγηση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και της 
εκτελεστικής εξουσίας όπως περιληφθεί στο νομοσχέδιο πρόνοια με την οποία να παρέχεται η 
δυνατότητα στο Ανώτατο ∆ικαστικό Συμβούλιο, με ομόφωνη απόφασή του, να διορίζει ως δικαστή του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου και δικηγόρο που ασκεί το επάγγελμά του για οκτώ αντί για δέκα έτη και ο 
οποίος κατέχει όλα τα υπόλοιπα προσόντα που απαιτούνται σύμφωνα με τον προτεινόμενο νόμο. 

3.  Η δυνατότητα εναλλαξιμότητας των δικαστών του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου με τους κατόχους δικαστικών 
θέσεων που αναφέρονται στο άρθρο 4 του περί ∆ικαστηρίων Νόμου, νοουμένου ότι έχουν συμπληρώσει 
τουλάχιστον πέντε έτη ως δικαστές του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου. 

 Αναφορικά με το ζήτημα της εναλλαξιμότητας, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε 
ότι επιδιώκεται η δημιουργία εξειδικευμένου δικαστηρίου και για το λόγο αυτό επιβάλλεται να 
περιληφθούν κάποιοι περιορισμοί στην εναλλαξιμότητα των δικαστών του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου.  
Ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι η σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, σύμφωνα με την οποία δε 
θα υπάρχει δυνατότητα εναλλαξιμότητας, διαμορφώθηκε μετά από διαβούλευση με το Ανώτατο 
∆ικαστήριο. 

 Ο πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου συμφώνησε με τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου και 
εξέφρασε τις απόψεις ότι κανένας δικαστής δεν είναι ειδικός πάνω σε όλους τους τομείς του δικαίου και 
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ότι σημαντικό στοιχείο για το δικαστή είναι η δικαστική του προσέγγιση, που αναπτύσσεται μέσα από την 
ευρύτερη πείρα στη θέση του δικαστή. 

 Τοποθετούμενος στο ίδιο ζήτημα, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου εξέφρασε την 
άποψη ότι το δικαίωμα του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για μετάθεση δικαστών και αξιολόγηση της σύνθεσης 
δικαστηρίων δεν πρέπει να περιοριστεί από το νόμο, καθώς και ότι η εναλλαξιμότητα των δικαστών του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου παρέχει τη δυνατότητα σε περισσότερους δικαστές να αποκτήσουν ουσιαστικές 
γνώσεις διοικητικού δικαίου, ώστε, όταν διορίζονται στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, να έχουν ήδη τις αναγκαίες 
γνώσεις. 

 Ακολούθως, στη βάση των πιο πάνω απόψεων και του προβληματισμού που αναπτύχθηκε, υπήρξε 
κοινή θέση όλων να δοθεί η δυνατότητα εναλλαξιμότητας του προέδρου και των δικαστών του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου με κατόχους αντίστοιχων δικαστικών θέσεων, νοουμένου ότι θα υπηρετήσουν 
τουλάχιστον πέντε έτη στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο. 

4.  Η αύξηση του αριθμού των δικαστών του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου από πέντε δικαστές, όπως 
προβλέπεται στο νομοσχέδιο, δηλαδή τον πρόεδρο του δικαστηρίου και τέσσερις δικαστές, σε εφτά 
δικαστές, δηλαδή τον πρόεδρο του δικαστηρίου και έξι δικαστές, έτσι ώστε να μπορεί το ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο να ανταποκριθεί στο φόρτο εργασίας που έχει να αντιμετωπίσει, δεδομένης της 
συσσώρευσης υποθέσεων στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και του μεγάλου αριθμού προσφυγών που 
καταχωρίζονται κάθε χρόνο, χωρίς να δημιουργηθεί επιπρόσθετο πρόβλημα στο χρόνο εκδίκασης των 
υποθέσεων. 

 Σε σχέση με το ζήτημα αυτό, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εισηγήθηκε όπως η σχετική 
πρόνοια τροποποιηθεί, κατά τρόπο ώστε για την ίδρυση του δικαστηρίου να μην επιβάλλεται η άμεση 
πρόσληψη έξι δικαστών, αλλά να παρέχεται η δυνατότητα πρόσληψης των δύο επιπρόσθετων 
δικαστών, αν αυτό κριθεί αναγκαίο, στη βάση του φόρτου εργασίας του δικαστηρίου. 

5. Η πρόνοια που προβλέπει το διορισμό στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο ενός  πρωτοκολλητή και άλλων 
υπαλλήλων, για να υπηρετούν στο πρωτοκολλητείο του υπό ίδρυση ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου.  
Ειδικότερα, υπήρξε προβληματισμός για το ύψος του συνεπαγόμενου κόστους από τη λειτουργία του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εν λόγω πρόνοια, οι εξουσίες και τα καθήκοντα των πιο πάνω 
υπαλλήλων καθορίζονται σε διαδικαστικό κανονισμό που εκδίδεται από το Ανώτατο ∆ικαστήριο και μέχρι 
την έκδοσή του θα εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν οι ρυθμίσεις που ισχύουν σήμερα για τους αντίστοιχους 
υπαλλήλους επαρχιακού δικαστηρίου.  Περαιτέρω, προβλέπεται ότι όλοι οι υπάλληλοι του ∆ιοικητικού 
∆ικαστηρίου είναι μόνιμα μέλη της δημόσιας υπηρεσίας, διορίζονται από την Επιτροπή ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας και υπηρετούν υπό τους ίδιους όρους υπηρεσίας με αυτούς που εφαρμόζονται για τους 
αντίστοιχους υπαλλήλους των επαρχιακών δικαστηρίων.   

 Για το ζήτημα αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διευκρίνισε ότι το ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο δε θα χρειαστεί περαιτέρω στελέχωση, αλλά σε αυτό θα υπηρετούν υπάλληλοι 
πρωτοκολλητείου και προσωπικό από την υφιστάμενη δομή του προσωπικού της δικαστικής υπηρεσίας.  
Ως εκ τούτου, η υπό συζήτηση πρόνοια κρίθηκε σκόπιμο όπως τροποποιηθεί, για να αποτυπώνει με 
σαφήνεια τα όσα διευκρίνισε ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

6.  Η πρόνοια με βάση την οποία οι αποφάσεις του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου υπόκεινται σε έφεση ενώπιον 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για οποιοδήποτε λόγο αφορά νομικό σημείο μόνο, σε αντιδιαστολή με την 
πρόνοια με βάση την οποία η δικαιοδοσία του προτεινόμενου ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου όσον αφορά 
προσφυγές που στρέφονται εναντίον αποφάσεων της διοίκησης σε διαδικασίες διεθνούς προστασίας και 
όσον αφορά προσφυγές που αφορούν φορολογικά ζητήματα δεν περιορίζεται μόνο σε έλεγχο 
νομιμότητας των αποφάσεων αυτών, αλλά επεκτείνεται και σε έλεγχο σκοπιμότητας και παρέχεται η 
δυνατότητα τροποποίησης εν όλω ή εν μέρει της απόφασης ή πράξης. 

 Αναφορικά με τον πιο πάνω προβληματισμό, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως επεξήγησε 
ότι, κατόπιν υπόδειξης της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η επέκταση της δικαιοδοσίας του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, ώστε, πέραν του ελέγχου νομιμότητας, να προβαίνει και σε έλεγχο ορθότητας 
της απόφασης της διοίκησης σε σχέση με προσφυγές που σχετίζονται με διαδικασίες διεθνούς 
προστασίας, αποτελεί υποχρέωση της ∆ημοκρατίας για σκοπούς εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας 
με νομοθετικές πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επιπλέον, ο ίδιος διευκρίνισε ότι, με βάση τα 
σημερινά δεδομένα, προσφυγές που αφορούν φορολογικό ζήτημα εξετάζονται επί της ουσίας από το 
Εφοριακό Συμβούλιο, αλλά από το δικαστήριο εξετάζεται, σε πρώτο και σε δεύτερο βαθμό, μόνο η 
νομιμότητα και όχι η ορθότητά τους.  Ο αρμόδιος υπουργός εξέφρασε περαιτέρω την άποψη ότι η 
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εκδίκαση και η επίλυση θεμάτων ουσίας στο φορολογικό δίκαιο από το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο θα 
βοηθήσει την οικονομία του κράτους, αφού θα λαμβάνονται άμεσα και έγκαιρα αποφάσεις. 

7. Η εισήγηση για προσθήκη στο πρώτο νομοσχέδιο συνταγματικής πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να 
παρέχεται η δικαιοδοσία, με βάση νόμο, στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο, το οποίο εκδίδει απόφαση σύμφωνα 
με τις διατάξεις του συντάγματος, και στο εφετείο, σε περίπτωση που έχει ασκηθεί έφεση, να εξετάζει και 
να αποφασίζει κατά πόσο υπήρξε ενεργός συμμόρφωση σε απόφασή του, καθώς και η δυνατότητα να 
επιβάλλει κυρώσεις σε περίπτωση μη συμμόρφωσης. 

 Συγκεκριμένα, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι η κυβέρνηση 
επεξεργάζεται νομοσχέδιο για τη μη ενεργό συμμόρφωση με αποφάσεις δικαστηρίου.  Περαιτέρω, με 
την πιο πάνω εισήγηση συμφώνησε ο πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, ενώ ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου εξέφρασε τη διαφωνία του 
ως προς την αναγκαιότητα τέτοιας ρύθμισης. 

8. Η εισήγηση για παροχή δυνατότητας καταχώρισης υποθέσεων και εγγράφων που αφορούν προσφυγές 
στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο στα πρωτοκολλητεία των επαρχιακών δικαστηρίων. 

 Όσον αφορά το ζήτημα αυτό, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι το Ανώτατο ∆ικαστήριο συμφώνησε με τη σχετική εισήγηση και προτίθεται να προωθήσει 
τροποποίηση του διαδικαστικού κανονισμού του, έτσι ώστε να επιτρέπεται η καταχώριση οποιωνδήποτε 
εγγράφων, αιτήσεων ακύρωσης, ένορκων δηλώσεων, γραπτών αγορεύσεων, ενστάσεων ή 
οποιωνδήποτε εγγράφων αφορούν το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο στα πρωτοκολλητεία των επαρχιακών 
δικαστηρίων. 

9. Οι πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες η προτεινόμενη τροποποίηση του συντάγματος θα τεθεί σε ισχύ 
από την ημερομηνία δημοσίευσης σχετικής γνωστοποίησης του Υπουργικού Συμβουλίου.  Ειδικότερα, 
κρίθηκε ότι είναι  θεσμικά ορθότερη ρύθμιση, με βάση την οποία η συνταγματική τροποποίηση που θα 
ψηφίσει το νομοθετικό σώμα θα τεθεί άμεσα σε ισχύ και δε θα τελεί υπό την αίρεση πράξης της 
εκτελεστικής εξουσίας και ταυτόχρονα θα επιτρέπει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο να διατηρήσει και να 
συνεχίσει να ασκεί την υφιστάμενη πρωτοβάθμια δικαιοδοσία του μέχρι τη συγκρότηση και την έναρξη 
της λειτουργίας του υπό ίδρυση ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, οπότε και η δικαιοδοσία αυτή θα μεταφερθεί 
αποκλειστικά στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο. 

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, συμμεριζόμενος την άποψη αυτή της επιτροπής, 
δεσμεύτηκε όπως, κατόπιν συνεννόησης με το Ανώτατο ∆ικαστήριο και το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, υποβάλει στην επιτροπή συγκεκριμένη εισήγηση για ανάλογη διαμόρφωση των σχετικών 
προνοιών των νομοσχεδίων.    

 Όλα τα πιο πάνω ζητήματα τα οποία απασχόλησαν την επιτροπή, καθώς και οι επιμέρους 
προβληματισμοί, παρατηρήσεις και εισηγήσεις για τροποποιήσεις επιμέρους προνοιών των 
νομοσχεδίων αποτέλεσαν αντικείμενο διαβουλεύσεων μεταξύ του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του προέδρου και των μελών του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, οι οποίοι επεξεργάστηκαν περαιτέρω τα κείμενα των προτεινόμενων νομοθετημάτων.  Ως 
εκ τούτου, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, προχώρησε σταδιακά στη διαμόρφωση του κειμένου του πρώτου και του δεύτερου 
νομοσχεδίου. 

 Ειδικότερα, στο τελευταίο διαμορφωμένο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου, πέρα από ορισμένες 
νομοτεχνικής φύσεως τροποποιήσεις, διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. To Ανώτατο Συνταγματικό ∆ικαστήριο κέκτηται αποκλειστική δικαιοδοσία να αποφασίζει επί πάσης 
εφέσεως κατά απόφασης του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, το οποίο έχει αποκλειστική δικαιοδοσία να 
αποφασίζει σε πρώτο βαθμό επί πάσης προσφυγής που ασκείται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 
146 του συντάγματος. 

2. Η ίδρυση, η δικαιοδοσία και οι εξουσίες του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου καθορίζονται με νόμο. 

3. Το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο έχει εξουσία μεταξύ άλλων να τροποποιεί εν όλω ή εν μέρει απόφαση ή πράξη 
της διοίκησης, όπως ορίζει ο νόμος για το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο, νοουμένου ότι η απόφαση ή η πράξη 
αυτή αφορά φορολογικό ζήτημα ή είναι απόφαση που αφορά διαδικασίες διεθνούς προστασίας κατά το 
δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Η απόφαση του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου ή, σε περίπτωση που έχει ασκηθεί έφεση, η απόφαση επί της 
έφεσης είναι δεσμευτική για κάθε δικαστήριο, όργανο ή Αρχή στη ∆ημοκρατία και τα όργανα, οι Αρχές ή 
τα πρόσωπα στα οποία αφορά υποχρεούνται σε ενεργό συμμόρφωση προς αυτήν. 
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5. Το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο ή, σε περίπτωση που έχει ασκηθεί έφεση, το εφετείο που εκδίδει μια απόφαση 
έχει δικαιοδοσία, σύμφωνα με νόμο που θα το καθορίζει, να εξετάζει και να αποφασίζει κατά πόσο 
υπήρξε ενεργός συμμόρφωση με απόφασή του.  Επιπλέον, θα του παρέχεται η δυνατότητα να επιβάλλει 
κυρώσεις εναντίον του μη συμμορφουμένου. 

6. Μεταβατικές διατάξεις σύμφωνα με τις οποίες: 

 α.   το Ανώτατο ∆ικαστήριο διατηρεί και ασκεί την υφιστάμενη πρωτοβάθμια δικαιοδοσία του, η οποία 
θα μεταβιβαστεί στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο, έως την ημερομηνία δημοσίευσης στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας γνωστοποίησης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ότι το ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο έχει συγκροτηθεί και είναι έτοιμο να λειτουργήσει, οπότε και η δικαιοδοσία αυτή 
μεταφέρεται αποκλειστικά στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο, 

 β.  διαδικασίες επί προσφυγών ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου κατά την άσκηση της πιο πάνω 
πρωτοβάθμιας δικαιοδοσίας του οι οποίες εκκρεμούν κατά την ημερομηνία δημοσίευσης της 
αναφερόμενης πιο πάνω γνωστοποίησης μεταβιβάζονται στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο προς 
διεξαγωγή της δικαστικής διαδικασίας και έκδοση απόφασης δυνάμει του νόμου που το 
εγκαθιδρύει, ενώ οι προσφυγές στις οποίες η απόφαση έχει επιφυλαχθεί θα συνεχιστούν και θα 
αποπερατωθούν ενώπιον του δικαστηρίου όπου εκκρεμούν. 

 Το τελευταίο διαμορφωμένο κείμενο του δεύτερου νομοσχεδίου, εκτός από ορισμένες τροποποιήσεις 
που αφορούν ρυθμίσεις σε διαδικαστικά ζητήματα, διαλαμβάνει μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Καθιδρύεται ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο, το οποίο έχει αποκλειστική δικαιοδοσία να αποφασίζει σε πρώτο 
βαθμό επί πάσης προσφυγής που ασκείται δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος και το οποίο 
αποτελείται από έναν πρόεδρο και μέχρι έξι δικαστές, που διορίζονται από το Ανώτατο ∆ικαστικό 
Συμβούλιο. 

2. Ο πρόεδρος ή ο δικαστής του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου πρέπει να έχει τα προσόντα που απαιτούνται για 
το διορισμό προέδρου επαρχιακού δικαστηρίου ή ανώτερου επαρχιακού δικαστή, αντίστοιχα, με βάση 
τις διατάξεις του περί ∆ικαστηρίων Νόμου, και να διαθέτει ευρεία γνώση σε θέματα διοικητικού δικαίου ή 
αποδεδειγμένη εμπειρία στο χειρισμό δικαστικών υποθέσεων που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου.  Το Ανώτατο ∆ικαστικό Συμβούλιο δύναται, με ομόφωνη απόφασή του, να 
διορίζει ως δικαστή του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου δικηγόρο που ασκεί το επάγγελμα για οκτώ, αντί για 
δέκα, έτη και ο οποίος πληρεί τα υπόλοιπα προσόντα όπως αυτά περιλαμβάνονται στον προτεινόμενο 
νόμο. 

3. Ο πρόεδρος και οι δικαστές του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου είναι μόνιμα μέλη της δικαστικής υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, θεωρούνται ισάξιοι με τον πρόεδρο επαρχιακού δικαστηρίου και τους ανώτερους 
επαρχιακούς δικαστές, αντίστοιχα, και δύναται να είναι εναλλάξιμοι με τους κατόχους αντίστοιχων 
δικαστικών θέσεων, νοουμένου ότι έχουν συμπληρώσει υπηρεσία τουλάχιστον πέντε ετών ως δικαστές 
του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου. 

4. Στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο υπηρετεί ένας πρωτοκολλητής και άλλοι υπάλληλοι, των οποίων ο αριθμός, οι 
εξουσίες και τα καθήκοντα καθορίζονται σε διαδικαστικό κανονισμό που εκδίδεται από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Μέχρι την έκδοση τέτοιου κανονισμού θα εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν οι ρυθμίσεις που 
ισχύουν για τους αντίστοιχους υπαλλήλους επαρχιακού δικαστηρίου.  Όλοι οι υπάλληλοι του ∆ιοικητικού 
∆ικαστηρίου θα προέρχονται από το προσωπικό των δικαστηρίων. 

5. Κατά την άσκηση των εξουσιών και της δικαιοδοσίας που ανατίθενται στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο 
οποιοσδήποτε δικαστής του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου ενώπιον του οποίου εκκρεμεί υπόθεση δύναται να 
εισηγηθεί στο δικαστήριο την εκδίκαση της υπόθεσης από την ολομέλεια και το δικαστήριο δύναται να 
λάβει σχετική απόφαση ως προς τούτο. 

6. Για σκοπούς ενάσκησης της δικαιοδοσίας του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου προκειμένου περί απόφασης που 
αφορά διαδικασίες διεθνούς προστασίας ή προκειμένου περί απόφασης ή πράξης που αφορά 
φορολογική διαφορά, το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο προβαίνει σε έλεγχο νομιμότητας και ορθότητας, 
επικυρώνοντας εν όλω ή εν μέρει την απόφαση ή πράξη ή ακυρώνοντας και τροποποιώντας αυτήν εν 
όλω ή εν μέρει. 

7. Το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο προκειμένου περί προσφυγής εναντίον απόφασης που αφορά διαδικασίες 
διεθνούς προστασίας λαμβάνει υπόψη και σχετικά γεγονότα που δε λήφθηκαν υπόψη κατά την έκδοση 
της προσβαλλόμενης απόφασης, είτε προγενέστερα είτε μεταγενέστερα αυτής. 

8. Προκειμένου περί προσφυγής εναντίον απόφασης που αφορά φορολογική διαφορά, το ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο στα πλαίσια της δικαιοδοσίας του τροποποιεί την προσβαλλόμενη πράξη και/ή απόφαση, σε 
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περίπτωση που το αρμόδιο διοικητικό όργανο ασκώντας δέσμια αρμοδιότητα προέβη σε λανθασμένη 
εκτίμηση των σχετικών πραγματικών περιστατικών. 

9. Οι αποφάσεις του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου υπόκεινται σε έφεση ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για 
οποιοδήποτε λόγο αφορά νομικό σημείο μόνο. 

10. Οι διατάξεις με τις οποίες παραχωρείται αποκλειστική δικαιοδοσία στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο και οι 
διατάξεις που καθορίζουν την εν λόγω δικαιοδοσία, καθώς και τη δικονομία με βάση την οποία αυτή θα 
ασκείται θα τεθούν σε ισχύ κατά την ημερομηνία δημοσίευσης γνωστοποίησης του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ότι το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο έχει συγκροτηθεί 
και είναι έτοιμο να λειτουργήσει και μέχρι την εν λόγω ημερομηνία το Ανώτατο ∆ικαστήριο διατηρεί και 
ασκεί την υφιστάμενη πρωτοβάθμια δικαιοδοσία του δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος. 

11. Οποιεσδήποτε διαδικασίες επί προσφυγών εκκρεμούν κατά την ημερομηνία δημοσίευσης της σχετικής 
γνωστοποίησης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου κατά την άσκηση της 
πρωτοβάθμιας δικαιοδοσίας του δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, η οποία με το πρώτο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο μεταφέρεται στο ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο, αυτές μεταβιβάζονται στο ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο για τη διεξαγωγή της δικαστικής διαδικασίας και την έκδοση απόφασης σύμφωνα με τις 
διατάξεις του προτεινόμενου αυτού νόμου, ενώ οι προσφυγές για τις οποίες η απόφαση έχει επιφυλαχθεί 
κατά την πιο πάνω ημερομηνία θα συνεχιστούν και θα αποπερατωθούν ενώπιον του δικαστηρίου στο 
οποίο εκκρεμούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αποφάσισε όπως 
τροποποιήσει την πρόνοια του διαμορφωμένου κειμένου του δεύτερου νομοσχεδίου που προβλέπει για την 
εναλλαξιμότητα των δικαστών του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, έτσι ώστε να διευκρινιστεί ότι περιλαμβάνεται σε 
αυτήν η δυνατότητα εναλλαξιμότητας προέδρου επαρχιακού δικαστηρίου ή ανώτερου επαρχιακού δικαστή με 
τον πρόεδρο του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου ή δικαστή ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, αντίστοιχα. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στα τελευταία διαμορφωμένα κείμενα των νομοσχεδίων περαιτέρω 
τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών τους, καθώς και τη βελτίωσή τους από νομοτεχνικής 
άποψης.  

 Σε μεταγενέστερο στάδιο προβλημάτισαν εκτενέστερα την επιτροπή οι πρόνοιες του πρώτου και του 
δεύτερου νομοσχεδίου, οι οποίες σημειώνεται ότι υπήρχαν στο αρχικό κείμενο αυτών και διατηρήθηκαν στα 
τελευταία διαμορφωμένα με βάση τα πιο πάνω κείμενά τους, σύμφωνα με τις οποίες υπάγονται στη 
δικαιοδοσία του υπό ίδρυση ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου προσφυγές αιτητών διεθνούς προστασίας και προσφυγές 
που αφορούν φορολογικά θέματα σε συσχετισμό με την υφιστάμενη κατάσταση, δηλαδή σε συσχετισμό με τη 
συνέχιση ή μη της λειτουργίας της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων και του Εφοριακού Συμβουλίου, 
αντίστοιχα, που είναι τα όργανα που σήμερα επιλαμβάνονται των προσφυγών αυτών επί της ουσίας. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή, κρίνοντας σκόπιμο να διευκρινιστούν με σαφήνεια οι προθέσεις της εκτελεστικής 
εξουσίας σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα, προτού αυτή τοποθετηθεί τελικά επί των διαμορφωμένων κειμένων, 
σε δύο νέες συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν για το σκοπό αυτό άκουσε τις απόψεις εκπροσώπων της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων και του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, καθώς και τη θέση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών, χωρίς να διαφωνεί με την 
ίδρυση του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, θεωρώντας ότι ο θεσμός αυτός αναμένεται να βελτιώσει τις διοικητικές 
υπηρεσίες προς όφελος του πολίτη, εξέφρασε προβληματισμό τόσο για τα πολλαπλά επίπεδα στα οποία θα 
εξετάζεται επί της ουσίας μια φορολογική διαφορά όσο και για την αύξηση της γραφειοκρατίας και του σχετικού 
διοικητικού κόστους.  Συγκεκριμένα, ανέφερε ότι, δεδομένης της ύπαρξης του Εφοριακού Συμβουλίου, σήμερα 
υπάρχουν το επίπεδο του Εφόρου Φορολογίας, του Εφοριακού Συμβουλίου και του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και 
με την ίδρυση του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου τα επίπεδα αυτά θα αυξηθούν.   

 Ο εκπρόσωπος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, αφού ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι υπηρεσίες 
του προέδρου και των μελών της Αρχής καλύπτονται με σύμβαση διάρκειας μέχρι το 2019, εξέφρασε την 
ανησυχία ότι, σε περίπτωση που οι αρμοδιότητες της Αρχής αυτής μεταβιβαστούν στο υπό ίδρυση ∆ιοικητικό 
∆ικαστήριο, η Αρχή θα συνεχίζει τη λειτουργία της ουσιαστικά άνευ αντικειμένου.  Συναφώς, εξέφρασε την 
άποψη ότι είναι δυνατή η μετατροπή της Αρχής σε ανεξάρτητο δικαστικό όργανο, ώστε να πληρεί τις 
απαιτήσεις των σχετικών ευρωπαϊκών Οδηγιών, εφόσον, όταν ασκείται ένδικο μέσο επί απόφασης της Αρχής, 
αυτή δεν εμφανίζεται ως διάδικος στο δικαστήριο, αλλά αντί αυτής παρίσταται η Υπηρεσία Ασύλου ως ο καθ’ 
ου η αίτηση διάδικος.  Παράλληλα, εξέφρασε την άποψη ότι ο προβληματισμός για το θέμα αυτό δεν πρέπει να 
περιορίζεται στο κατά πόσο η Αρχή μπορεί να μετατραπεί σε ανεξάρτητο δικαστικό όργανο ή να καταργηθεί, 
αλλά πρέπει να ληφθούν υπόψη και τα συνακόλουθα προβλήματα της ενδεχόμενης κατάργησής της.  
Ειδικότερα, αναφέρθηκε στην ανάγκη αντιμετώπισης των προβλημάτων που θα προκύψουν λόγω της μεγάλης 
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χρονικής διάρκειας που θα απαιτεί η εκδίκαση των προσφυγών που θα υπαχθούν στη δικαιοδοσία του 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, δεδομένου αφενός του όγκου των υποθέσεων αυτών και αφετέρου του ολοένα 
αυξανόμενου αριθμού αιτητών του καθεστώτος του πρόσφυγα, επισημαίνοντας παράλληλα ότι μέχρι την τελική 
εκδίκαση των προσφυγών αυτών οι αιτητές θα απολαύουν όλων των δικαιωμάτων του πρόσφυγα με το 
συνεπακόλουθο κόστος, ανεξάρτητα από το αν είναι βάσιμο το αίτημά τους ή όχι.   

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας καταρχάς διευκρίνισε πως με τη ρύθμιση που 
προτείνεται δημιουργείται ένας πρόσθετος έλεγχος ουσίας από δικαστήριο η διεξαγωγή του οποίου ανατίθεται 
στη δικαιοδοσία του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου και η ρύθμιση αυτή για μεν τις προσφυγές που αφορούν 
φορολογικά θέματα δεν επιβάλλεται από νομική υποχρέωση, για δε τις προσφυγές αιτητών διεθνούς 
προστασίας η ρύθμιση αυτή συνιστά νομική υποχρέωση της ∆ημοκρατίας που προκύπτει από τις Οδηγίες 
2013/32/ΕΕ και 2013/33/ΕΕ, καθώς και τον Κανονισμό ΕΕ 604/2013.   

 Επεξηγώντας περαιτέρω τους λόγους που επιβάλλουν την αναγκαιότητα της πιο πάνω ρύθμισης όσον 
αφορά τις προσφυγές αιτητών διεθνούς προστασίας, ο πιο πάνω εκπρόσωπος επανέλαβε τα όσα αναφέρονται 
στην τελευταία σχετική γνωμάτευση που είχε διαβιβαστεί στην επιτροπή με επιστολή ημερομηνίας 27 Μαρτίου 
2015, στην οποία μεταξύ άλλων διαλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Το άρθρο 46 της Οδηγίας 2013/32/ΕΕ και το άρθρο 26 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ απαιτούν τη 
θεσμοθέτηση και διενέργεια ελέγχου ουσίας ορισμένων διοικητικών αποφάσεων που αφορούν τη διεθνή 
προστασία από δικαστήριο, court or tribunal όπως αναφέρεται στην Οδηγία 2013/32/ΕΕ, αμφότερες δε 
οι Οδηγίες διασαφηνίζουν ότι τα πιο πάνω μέτρα πρέπει να ληφθούν μέχρι τις 20 Ιουλίου 2015, ενώ με 
βάση τον πιο πάνω ευρωπαϊκό κανονισμό απαιτείται επίσης τέτοιος συναφής έλεγχος από τις 19 Ιουλίου 
2013.   

2. Μια προφανής επιλογή για την εκπλήρωση των πιο πάνω νομικών υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας είναι 
η παραχώρηση τέτοιας δικαιοδοσίας στο πρωτοβάθμιο διοικητικό δικαστήριο της ημεδαπής, δηλαδή στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο ή, εάν θεσπιστεί, στο προτεινόμενο νέο πρωτοβάθμιο διοικητικό δικαστήριο. 

3. Κατόπιν διαβούλευσης με τις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, διεφάνη αρχικά ότι υπήρχε 
εναλλακτικά και η επιλογή της χορήγησης της πιο πάνω αρμοδιότητας στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων ως tribunal, υπό τον όρο ότι το νομικό καθεστώς της θα τροποποιούνταν, για να πληρεί τα 
κριτήρια της νομολογίας του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκής Ένωσης (∆ΕΕ), που θα της επέτρεπαν να 
υποβάλλει προδικαστικά ερωτήματα στο τελευταίο.   

4. Εντούτοις, από την περαιτέρω έρευνα επί της νομολογίας του ∆ΕΕ ως προς τα προαναφερόμενα 
κριτήρια τα οποία πρέπει να πληρεί η Αρχή, για να καταστεί tribunal, διαφαίνεται εντέλει ότι αυτή η Αρχή 
ενδέχεται να μην πληρεί το απαιτητέο κριτήριο της ανεξαρτησίας και αμεροληψίας. 

 Συγκεκριμένα, σε απόφασή του το ∆ΕΕ αποφαίνεται ότι ένα όργανο δεν είναι δικαστήριο και συνεπώς 
δεν υποβάλλει προδικαστικές παραπομπές στο ∆ΕΕ, όταν οι αποφάσεις του υπόκεινται σε ένδικη 
προσφυγή και το όργανο αυτό είναι διάδικος ως ο καθ’ ου η προσφυγή κατά την εκδίκαση της εν λόγω 
προσφυγής, προφανώς σε αντίθεση με την εκδίκαση έφεσης, όπου το πρωτοβάθμιο δικαστήριο δεν 
παρίσταται ενώπιον του εφετείου ως διάδικος, για να υπερασπίσει την εκκαλούμενη απόφαση.    

5. ∆εδομένου ότι η Αρχή είναι διάδικος ως ο καθ’ ου η προσφυγή ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου κατά 
την εκδίκαση προσφυγής η οποία προσβάλλει απόφαση της Αρχής βάσει του άρθρου 146 του 
συντάγματος, μάλλον συνάγεται ότι και η Αρχή δεν πληρεί επαρκώς το πιο πάνω κριτήριο της 
ανεξαρτησίας και αμεροληψίας και αυτό σημαίνει ότι δεν μπορεί να θεωρηθεί tribunal για τους σκοπούς 
των πιο πάνω δέσμιων διατάξεων του ευρωπαϊκού κεκτημένου.   

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, τοποθετούμενος επί του περιεχομένου της πιο πάνω 
γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, δήλωσε ότι η εκτελεστική εξουσία δεσμεύεται από το 
περιεχόμενο αυτής και ως εκ τούτου η θέση της είναι όπως ο απαιτούμενος με βάση τις ευρωπαϊκές Οδηγίες 
και τον ευρωπαϊκό κανονισμό δικαστικός έλεγχος ουσίας των διοικητικών αποφάσεων που αφορούν διεθνή 
προστασία ανατεθεί στο προτεινόμενο υπό ίδρυση ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο όπως ακριβώς προβλέπεται στις 
σχετικές πρόνοιες των τελευταίων διαμορφωμένων κειμένων του πρώτου και του δεύτερου νομοσχεδίου.   

 Καθόσον αφορά τη λειτουργία της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, ο πιο πάνω αξιωματούχος 
δήλωσε στην επιτροπή ότι, δεδομένης της πιο πάνω θέσης της κυβέρνησης, σε περίπτωση που τα νομοσχέδια 
αυτά ψηφιστούν ως έχουν, η πολιτική απόφαση της κυβέρνησης θα είναι να τροχοδρομηθεί η διαδικασία 
κατάργησης της Αρχής.  Παράλληλα, επισήμανε ότι η διαδικασία κατάργησης θα γίνει σταδιακά, ανάλογα με 
τον αριθμό υποθέσεων που έχει ενώπιόν της η Αρχή, καθώς και με οποιεσδήποτε νομικές επιπλοκές που 
ενδεχομένως προκύψουν συνεπεία της κατάργησης ενός διοικητικού οργάνου, ζητήματα για τα οποία το 
Υπουργείο Εσωτερικών θα ζητήσει να γνωματεύσει ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.  Συναφώς, ο ίδιος 
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ανέφερε ότι το οικονομικό όφελος που θα προκύψει από την κατάργησή της δεν αναμένεται να παρατηρηθεί 
άμεσα, αλλά εξαρτάται από το πότε τελικά αυτή θα καταργηθεί.   

 Αναφορικά με το Εφοριακό Συμβούλιο, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι η 
κυβέρνηση δεν προτίθεται να καταργήσει το συμβούλιο αυτό.  Σε σχέση με τα υφιστάμενα επίπεδα εξέτασης 
προσφυγών που αφορούν φορολογικά θέματα, καθώς και την προώθηση της σχετικής ρύθμισης, ο ίδιος 
επεξήγησε μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Σε πρώτο επίπεδο, όταν υπάρξει βεβαίωση της φορολογίας από το Τμήμα Φορολογίας, αυτή υπόκειται 
σε ένσταση.  Μετά τη λήψη απόφασης επί της ενστάσεως ο ενδιαφερόμενος σε δεύτερο επίπεδο έχει 
δικαίωμα να προσφύγει είτε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, το οποίο υπό την πρωτοβάθμια διοικητική 
δικαιοδοσία του εξετάζει μόνο νομικά ζητήματα, είτε στο Εφοριακό Συμβούλιο, που έχει αρμοδιότητα να 
εξετάζει και θέματα ουσίας.  Επιπρόσθετα, σε τρίτο επίπεδο μετά το Εφοριακό Συμβούλιο υπάρχει 
επίσης το δικαίωμα προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και σε τέταρτο επίπεδο υπάρχει η δυνατότητα 
άσκησης έφεσης στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.   

2. Λόγω του ισχύοντος περιορισμού που επιτρέπει την εξέταση μόνο νομικών ζητημάτων από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο, προκύπτει η αδυναμία ότι η ίδια απόφαση μπορεί να προσβληθεί αλλεπάλληλες φορές επί 
νομικού ζητήματος κάθε φορά, χωρίς να εξετάζεται η ουσία της.  Συνεπώς, κρίθηκε σκόπιμο να 
ενισχυθεί η εξουσία του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου, στο οποίο προτείνεται να μεταβιβαστεί η σχετική 
πρωτοβάθμια δικαιοδοσία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ώστε να εξετάζεται από το ∆ιοικητικό ∆ικαστήριο 
τόσο η νομιμότητα όσο και η ορθότητα της απόφασης, με στόχο να συντμηθεί ο συνολικός δικαστικός 
χρόνος εκδίκασης τέτοιων προσφυγών και να διασφαλιστεί η σαφήνεια της οικονομικής κατάστασης 
κάθε ενδιαφερομένου, αλλά και γενικότερα της οικονομίας του κράτους προς όφελος όλων.   

3. Ο Υπουργός Οικονομικών ενημερώθηκε για την πιο πάνω απόφαση και συμφώνησε με την προώθηση 
της σχετικής ρύθμισης.  Επίσης, της ίδιας ενημέρωσης έτυχε και ο τότε διευθυντής του Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων, ενώ δεν κρίθηκε αναγκαία οποιαδήποτε διαβούλευση με το Εφοριακό 
Συμβούλιο, αφού οι αρμοδιότητές του δεν επηρεάζονται από τη ρύθμιση που προτείνεται.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των τριών νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε 
νόμο: 

1. του πρώτου νομοσχεδίου όπως το κείμενό του έχει διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Όγδοης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2015», 

2. του δεύτερου νομοσχεδίου όπως το κείμενό του έχει διαμορφωθεί επίσης στη βάση των πιο πάνω και 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος του 2015», και  

3. του τρίτου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, με νομοτεχνικές μόνο 
διορθώσεις στο κείμενό του.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Ενδέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2014. 

2. Ο περί ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος του 2014. 

3. Ο περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να χτυπήσουν τα κουδούνια, για να έρθουν μέσα όλοι οι συνάδελφοι, διότι θα ψηφίσουμε 
τροποποίηση του συντάγματος και δυνάμει του συντάγματος προβλέπεται ότι θα πρέπει τριάντα οκτώ 
τουλάχιστον ψήφοι να είναι θετικές.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου, που είναι «Ο περί της Ενδέκατης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2014». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 146 του συντάγματος.  Άρθρο 2. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2015.   

 Αντί ενδέκατης, όγδοης, κύριε Πρόεδρε, να το διορθώσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να σημειωθεί, παρακαλώ.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποιήσεως του συντάγματος, όπως αναφέρατε τον τίτλο του 
νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα ένας ή πενήντα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας.  Ήρθε και ο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα ένας. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και ουδεμίαν αποχή, η ρηθείσα τροποποίηση του 
συντάγματος εγκρίνεται από το σώμα, ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση και σύνθεση του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 3. 

 Προσόντα διορισμού Προέδρου και δικαστών.  Άρθρο 4. 

 Καθεστώς Προέδρου και δικαστών.  Άρθρο 5. 

 Μισθοδοσία και όροι υπηρεσίας.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαβεβαίωση και όρκος.  Άρθρο 7. 

 Προσωρινοί διορισμοί.  Άρθρο 8. 

 Έδρα.  Άρθρο 9. 

 ∆ιορισμός δικαστικών υπαλλήλων.  Άρθρο 10. 

 ∆ικαιοδοσία.  Άρθρο 11. 

 Ακολουθητέα πρακτική και δικονομία.  Άρθρο 12. 

 Έφεση κατά αποφάσεων του ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 15; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Συμφώνου Συμβίωσης Νόμος του 2015», 
αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015».  
Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Ο γραμματέας να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εισαγωγή σχετικής πρόνοιας σύμφωνα με την οποία θα επιτρέπεται στις οργανώσεις νεολαίας κατ’ 
εξαίρεση να δέχονται ονομαστική ιδιωτική εισφορά από τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, η οποία υπερβαίνει 
το ποσό των €20.000 ανά έτος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 H έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Νίκος Νικολαΐδης, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 ∆ημήτρης Συλλούρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ανδρέας Κυπριανού  

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος ∆αμιανού Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως μελέτησε την υπό αναφορά 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Άριστο ∆αμιανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
30 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2015.  Στο στάδιο της εξέτασης της πρότασης νόμου από την επιτροπή κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμου, ώστε να 
επιτρέπεται στις οργανώσεις νεολαίας κατ’ εξαίρεση να δέχονται ονομαστική ιδιωτική εισφορά από τον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου η οποία υπερβαίνει το ποσό των €20.000 ανά έτος. 

 Ειδικότερα, η πιο πάνω ρύθμιση κρίνεται απαραίτητη, προκειμένου οι οργανώσεις νεολαίας να είναι 
δυνατό να δέχονται χρηματοδότηση από τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου που υπερβαίνει το πιο πάνω ποσό, 
καθότι οι ισχύουσες διατάξεις προβλέπουν ότι απαγορεύεται σε πολιτικό κόμμα ή σε συνδεδεμένο με αυτό 
οργανισμό να δέχεται ονομαστική ιδιωτική εισφορά οποιουδήποτε είδους από νομικό πρόσωπο δημόσιου 
δικαίου, εκτός αν το νομικό αυτό πρόσωπο ενεργεί υπό την ιδιότητα του χορηγού σε κομματικές εκδηλώσεις ή 
και σε εκδηλώσεις συνδεδεμένου οργανισμού, ανάλογα με την περίπτωση, οπότε και επιτρέπεται η ιδιωτική 



 

 

2304 

 

εισφορά μέχρι του ποσού ή της αξίας των €20.000 ανά έτος για κάθε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου για 
κάθε περίπτωση. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με 
τις προτεινόμενες διατάξεις όπως αυτές τροποποιήθηκαν από την επιτροπή, για να αποδώσουν ορθότερα την 
πρόθεση του εισηγητή τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή διαμορφώθηκε από την ίδια σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, αν επιτρέπεται από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχει αναγνωστεί ο σκοπός αυτής της πρότασης νόμου.  Είναι μια προσπάθεια που γίνεται, προκειμένου 
να ξεπεραστεί ένα κώλυμα που υπάρχει στον υφιστάμενο νόμο περί κομμάτων, κώλυμα το οποίο βεβαίως με 
την ψήφιση του ήδη έτοιμου σχεδίου νόμου θα είχε ξεπεραστεί ούτως ή άλλως.   

 Όμως, αν παίρνω το λόγο, είναι για να εκφράσω την ανησυχία μου γι’ αυτή την πρόταση νόμου, και, αν 
θέλετε, και τη διαμαρτυρία εκ μέρους όχι μόνο των Οικολόγων, αλλά και των μικρότερων κομμάτων.  Στον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, όπως προκύπτει και από το καταστατικό του, παραδοσιακά δε συμμετέχουν τα 
μικρότερα εν τη Βουλή κόμματα.  Είναι μόνο τα τέσσερα μεγάλα κόμματα.  Μοιράζει σε διάφορες οργανώσεις 
γύρω στο €1 εκατομ. με €1,5 εκατομ. το χρόνο.  Οι μεγάλες οργανώσεις παίρνουν σημαντικά ποσά, 
περισσότερο από €20.000.  Εμείς ως Κίνημα Οικολόγων και, αντιλαμβάνομαι, και τα άλλα μικρότερα κόμματα 
δεν έχουμε καμία αντίρρηση να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, αν και υπάρχει πρόταση νόμου εν τη Βουλή δική 
μου, για να μπορέσουμε να έχουμε μεγαλύτερο διοικητικό συμβούλιο σε μέλη, να μπορούν να μπαίνουν και τα 
μικρότερα κόμματα, αν θέλει ο εκάστοτε πρόεδρος.  Άστε το αυτό.   

 Μας είναι όμως λίγο δύσκολο -πραγματικά η ψυχολογία μας είναι περίεργη σήμερα- να πρέπει να 
ψηφίσουμε αυτή τη διευκόλυνση προς τα μεγάλα κόμματα, για να μπορούν να εισπράττουν μεγαλύτερα ποσά 
από τον Οργανισμό Νεολαίας οι οργανώσεις τους, και την ίδια ώρα να υπάρχει εν τη Βουλή η απειλή από τα 
μεγαλύτερα κόμματα ότι θα πάνε να μειώσουν και μάλιστα κατακόρυφα τη χορηγία που δικαιούνται από τον 
κρατικό προϋπολογισμό τα μικρότερα εν τη Βουλή κόμματα.  Στα πλαίσια δηλαδή του fair play, αν θέλετε, ή και 
της συνεργασίας μεταξύ των κομμάτων σε επίπεδο μιας ευγενούς άμιλλας νομίζω ότι, ενώ σήμερα τα 
μικρότερα κόμματα δείχνουμε την καλή μας θέληση ψηφίζοντας αυτή τη νομοθεσία ή πρόταση νόμου, θα ήταν 
καλό να υπήρχε και η αντίστοιχη αντιμετώπιση από τα μεγαλύτερα κόμματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η ειλικρινής πρόθεσή μας ήταν, ανεξαρτήτως προέλευσης, να απεγκλωβιστούν όλες οι οργανώσεις 
νεολαίας από μία τυπική αναφορά σε ένα νόμο ο οποίος είναι αντίθετος με την πρόθεση του νομοθετικού 
σώματος και ο οποίος ουσιαστικά έχει εγκλωβίσει τη δράση όλων των νεολαιίστικων οργανώσεων, γιατί 
ακριβώς λαμβάνουν ποσά από τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου.  Το αν υπάρχει ή μη συμμετοχή στο 
διοικητικό συμβούλιο είναι κάτι εντελώς διαφορετικό.  Αυτό που είναι η πραγματικότητα όμως είναι ότι σήμερα 
όλες οι οργανώσεις νεολαίας, από τη μικρότερη μέχρι τη μεγαλύτερη, όταν αποδείξουν συγκεκριμένες δράσεις, 
χρηματοδοτούνται από τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, που είναι ένας φορέας που εδώ και δεκαετίες 
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εξυπηρετεί τον τόπο.  Γι’ αυτό το λόγο και η πρόθεση ήταν ευθύς εξ αρχής ειλικρινής και αγαθή.  Τα υπόλοιπα 
ζητήματα δεν είναι της παρούσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Μου υπεδείχθη ότι δεν είχαμε προχωρήσει σε ψηφοφορία επί του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, που 
σχετίζεται με τη δημιουργία διοικητικού δικαστηρίου, και παρακαλώ, αντιλαμβάνομαι με τις ίδιες ακριβώς…   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ψηφίστηκε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εψηφίσαμέν το; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, δεν ξέρω.  Μου υπεδείχθη από τη γραμματεία ότι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ψηφίστηκε εκατό τα εκατό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Ψηφίστηκε.  Εν πάση περιπτώσει, να θεωρηθεί ότι ούτως ή άλλως έγινε η ψηφοφορία. 

 Λοιπόν, έχουμε ψηφίσει την πρόταση νόμου. 

 Το επόμενο θέμα είναι το υπ’ αριθμόν 9 και τιτλοφορείται «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναθεώρηση των μεταβιβαστικών τελών που καθορίζονται στο βασικό νόμο, με απώτερο στόχο την 
ώθηση στην ανάπτυξη της οικοδομικής βιομηχανίας και την προσέλκυση νέων επενδύσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
και Προϋπολογισμού:  Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Νουρής 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Σταύρος Ευαγόρου  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Περδίκης 

 Γιώργος Περδίκης  Μη μέλη των επιτροπών: 

  Αβέρωφ Νεοφύτου 

  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 7 
Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών, ο διευθυντής του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ο Έφορος Φορολογίας, εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, 
της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, του 
Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας 
Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας (FIABCI), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, ο Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, ο Σύνδεσμος Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών 
Κύπρου, ο Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων (CIPA) και ο Συνασπισμός Μικρών 
Επιχειρήσεων και Αυτοεργοδοτουμένων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου για την αναθεώρηση των μεταβιβαστικών τελών που καθορίζονται σ’ 
αυτόν, με απώτερο στόχο την ώθηση στην ανάπτυξη της οικοδομικής βιομηχανίας και την προσέλκυση νέων 
επενδύσεων τόσο από την εγχώρια όσο και από την ξένη αγορά. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Μείωση των καταβλητέων μεταβιβαστικών δικαιωμάτων για όλες τις πωλήσεις ακινήτων και για την 
εγγραφή μισθώσεων ή υπομισθώσεων που θα πραγματοποιηθούν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2016 κατά 
πενήντα τοις εκατόν (50%). 

2. Κατάργηση του καταβλητέου τέλους μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας από γονέα σε τέκνο. 

3. Αναπροσαρμογή του τέλους μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας για δωρεές μέχρι τρίτου βαθμού 
συγγένειας λαμβάνοντας ως βάση τις αξίες γενικής εκτίμησης 1ης Ιανουαρίου 2013. 

4. Κατάργηση του καταβλητέου τέλους σε περιπτώσεις ανταλλαγής ακίνητης ιδιοκτησίας ίσης αξίας. 

5. Κατάργηση της προνοούμενης επιστροφής τελών για μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας σε περιπτώσεις 
οικογενειακών επιχειρήσεων μετά από την πάροδο πέντε (5) ετών. 

6. Κατάργηση δικαιώματος για μειωμένα τέλη από οικογενειακή εταιρεία σε μέτοχο αυτής. 

Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο αποτελεί μέρος των νομοθετικών ρυθμίσεων που κατέθεσε η εκτελεστική 
εξουσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό του φορολογικού πλαισίου 
που διέπει την ακίνητη ιδιοκτησία, ώστε να καταστεί δυνατή η δικαιότερη κατανομή του φορολογικού βάρους 
μέσω της διεύρυνσης της φορολογικής βάσης και της υιοθέτησης της νέας αξίας γενικής εκτίμησης ακίνητης 
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ιδιοκτησίας σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 2013, αλλά και για την ενθάρρυνση της οικονομικής δραστηριότητας στον 
τομέα των ακινήτων.  Παρά ταύτα, οι επιτροπές, θεωρώντας επιβεβλημένη την περαιτέρω μελέτη των 
υπόλοιπων νομοσχεδίων, η οποία ενόψει της διακοπής των εργασιών της Βουλής για τις θερινές διακοπές δεν 
είναι εφικτό να ολοκληρωθεί στο παρόν στάδιο, έκριναν αναγκαία την άμεση προώθηση στη Βουλή για ψήφιση 
μόνο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, λαμβάνοντας υπόψη ότι η εξαγγελία της εκτελεστικής εξουσίας για 
μείωση των μεταβιβαστικών τελών αναμένεται να επηρεάσει θετικά την αγορά ακινήτων, γι’ αυτό δεν πρέπει να 
μετατεθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών, αναλύοντας τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι με την προτεινόμενη 
μείωση των μεταβιβαστικών τελών αναμένεται ότι θα ενθαρρυνθούν οι συναλλαγές και θα μειωθεί ο όγκος των 
μη εκδοθέντων τίτλων ιδιοκτησίας, καθώς και των συσσωρευμένων τίτλων που δεν έχουν παραληφθεί από 
τους αγοραστές ακίνητης ιδιοκτησίας.  Περαιτέρω, ο ίδιος αξιωματούχος επισήμανε ότι η μείωση στο πενήντα 
τοις εκατόν (50%) των καθοριζόμενων στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία μεταβιβαστικών τελών αφορά 
όλες τις πωλήσεις ακινήτων που θα πραγματοποιηθούν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2016, ενώ παράλληλα 
διευκρίνισε ότι τα μεταβιβαστικά τέλη για πωλήσεις κτιρίων και οικοπέδων που πραγματοποιούνται μεταξύ της 
2ας ∆εκεμβρίου 2011 και της 31ης ∆εκεμβρίου 2016 είναι ήδη μειωμένα κατά πενήντα τοις εκατόν (50%) σε 
ορισμένες περιπτώσεις.  Τέτοιες περιπτώσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Πράξεις διάθεσης ακίνητης ιδιοκτησίας για τις οποίες επιβάλλεται φόρος προστιθέμενης αξίας βάσει της 
οικείας νομοθεσίας χωρίς χρονικό περιορισμό.  

2. Περιπτώσεις που η μεταβίβαση αφορά οικόπεδα, κτίρια ή τμήματά τους, ανεξάρτητα από τη νομική 
κατάστασή τους κατά το χρόνο συνομολόγησης της σύμβασης πώλησης, τα οποία πωλούνται για 
πρώτη φορά από την ημερομηνία έκδοσης της σχετικής πολεοδομικής άδειας ή άδειας οικοδομής, όταν 
αμφότερες οι ημερομηνίες συνομολόγησης του σχετικού πωλητήριου εγγράφου και της κατάθεσής του 
για πρώτη φορά στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο εμπίπτουν στην περίοδο από τις 2 ∆εκεμβρίου 
2011 μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2016, οπότε το επιβλητέο τέλος μεταβίβασης είναι μειωμένο κατά 
πενήντα τοις εκατόν (50%). 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου κατατέθηκαν εκ μέρους μελών των 
επιτροπών εισηγήσεις για πλήρη κατάργηση των μεταβιβαστικών τελών και χωρίς κανένα χρονικό περιορισμό.  
Οι εισηγήσεις αυτές αφορούν ειδικότερα στην κατάργηση του ισχύοντος χρονικού περιορισμού ως προς τη 
σύναψη και κατάθεση της σύμβασης πώλησης, δηλαδή κατά πόσο αυτή έχει συναφθεί και κατατεθεί πριν από 
τις 2 ∆εκεμβρίου 2011, αλλά και την παντελή κατάργηση του διετούς διαστήματος εντός του οποίου θα ισχύουν 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις για μείωση των μεταβιβαστικών τελών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υποβάλλοντας με την παρούσα έκθεσή τους στο σώμα το 
νομοσχέδιο, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί των προνοιών του κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
της Βουλής. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η τροπολογία σε αυτό το νομοσχέδιο και αυτή στο νομοσχέδιο που αφορά τη φορολογία 
κεφαλαιουχικών κερδών, το υπ’ αριθμόν 14, αφορούν το ίδιο ακριβώς ζήτημα, επιδιώκουν τον ίδιο στόχο.  
Γενικότερα, θέλουμε να δοθούν τα κίνητρα τα οποία προβλέπουν οι δύο νόμοι για αναζωογόνηση της αγοράς 
ακινήτων, πλην όμως επιδιώκουμε μία συγκεκριμένη, σαφή εξαίρεση.  Η εξαίρεση αυτή αφορά στις 
περιπτώσεις μεταπωλήσεων ακινήτων τα οποία είχαν πωληθεί με τη διαδικασία δημοπράτησης μετά από 
εκποίηση.  Λοιπόν, ενώ αυτή η Βουλή ψήφισε και έχει προστατεύσει τα θύματα των εκποιήσεων, καταργώντας 
μεταβιβαστικά τέλη, την ανάγκη να πληρώσουν μεταβιβαστικά τέλη ή φορολογία κεφαλαιουχικών κερδών για 
ακίνητα μέχρι ενός ύψους, όπως τα είχαμε καθορίσει τότε, σε αυτή την περίπτωση εκείνοι που θα αγοράσουν 
έναντι πινακίου φακής τα ακίνητα μετά από διαδικασία εκποιήσεων -ενδεχομένως μετά που θα επαναφέρουν 
λεφτά που έβκαλαν στο εξωτερικό πριν από το κούρεμα- δε θα έχουν τη δυνατότητα να επωφεληθούν και των 
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πρόσθετων κινήτρων που δίνουμε.  Μόνο δηλαδή στις περιπτώσεις που θα έχουμε μεταπώληση ακινήτου το 
οποίο προήλθε από διαδικασία κατάσχεσης, εκποίησης και δημοπράτησης να μην προσφέρονται και 
επιπρόσθετα κίνητρα, να υπάρχει εξαίρεση.  Σε όλες τις άλλες περιπτώσεις να μπορεί να δίνονται τα κίνητρα.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η τροπολογία είναι άνευ ουσίας για έναν απλό λόγο.  Υπάρχει υφιστάμενη νομοθεσία. Και δεν 
προστίθεται τίποτε στην υφιστάμενη...  Τα μόνα…  Σήμερα, εάν κάποιος αγοράσει, έστω κι αν καταψηφίσουμε 
το παρόν νομοσχέδιο -ας το καταψηφίσουμε!- εάν κάποιος αγοράσει ακίνητο που έχει ΦΠΑ, δεν πληρώνει 
μεταβιβαστικά.  Αν αγοράσει ακίνητο που δεν έχει ΦΠΑ, θα πληρώσει το 50%.  Και είναι υφιστάμενη νομοθεσία 
κατόπιν πρότασης της Βουλής, που ισχύει μέχρι την 31η του ∆εκέμβρη του 2016.  Η μόνη αλλαγή σε αυτό το 
νομοσχέδιο είναι ότι βάζει σε αυτά τα κίνητρα και τα resale, ενώ η πρότασή μας εξαιρούσε τα resale, γιατί 
θέλαμε να δώσουμε κίνητρο για νέα κτισίματα, για να ωθήσουμε την ανάπτυξη.  Άρα, η τροπολογία που τίθεται 
είναι άνευ αντικειμένου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, είναι θέμα του εισηγητού. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι ορθή η θέση του κ. Νεοφύτου.  Απλά, να εξηγήσω τι εμείς έχουμε καταλάβει από αυτή την 
τροπολογία, αν την έχουμε καταλάβει σωστά, γιατί θα την υποστηρίξουμε, αν είναι αυτό που έχουμε καταλάβει. 

 Είχαμε δώσει την έκπτωση και την εξαίρεση από τα τέλη μεταβίβασης, σε περίπτωση που πωλείται ένα 
ακίνητο με τη διαδικασία της καταναγκαστικής εκποίησης.  Άρα, επωμίζεται το κόστος των μεταβιβαστικών 
στην ουσία το κράτος σε τέτοιες περιπτώσεις.  Και άρα, αυτό που, αντιλαμβάνομαι, επιχειρείται αυτή τη στιγμή 
και με το οποίο συμφωνούμε είναι ότι, αν ο αγοραστής που το αγόρασε μέσω της εκποίησης μετά πάει να 
μεταπωλήσει το ακίνητο, δε θα πιάσει δεύτερη φορά έκπτωση στα μεταβιβαστικά τέλη, για να μη χάσει το 
κράτος δύο φορές έσοδα.  Αν είναι αυτό, συμφωνούμε.  Απλά, δεν ήμουν απόλυτα βέβαιος με τον τρόπο που 
είχε συνταχθεί το άρθρο αν είναι αυτό ακριβώς που περιγράφουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω επεξηγήθηκε.  Ωραία!   

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Υπάρχει ακόμα κάτι το οποίο κατατέθηκε από εμάς και συμφωνήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών.  
Αυτό το μέτρο της εξαίρεσης από καταβολή μεταβιβαστικών τελών αφορά μόνο ακίνητα τα οποία έχουν μέσα 
ανάπτυξη.  Εκ παραδρομής δεν καταγράφηκε στο νομοσχέδιο και διορθώθηκε…  Να καλέσω τον πρόεδρο της 
επιτροπής Οικονομικών… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εκάμαμεν μια διόρθωση στην επιτροπή Οικονομικών, που έγινε, λέω, αποδεκτή, να αφορά όλα τα 
ακίνητα και όχι μόνο ακίνητα που έχουν μέσα ανάπτυξη.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Έννεν τούτο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι στο υπ’ αριθμόν 14. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 14 είναι τα αμοιβαία κεφάλαια, Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι το υπ’ αριθμόν 12. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και αυτή τη διόρθωση εδώκαμέν την με τον κ. Συλλούρη, για να γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

 Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 

(Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται 
το άρθρο 10 του βασικού νόμου, ως ακολούθως: 

α. Με την προσθήκη αμέσως μετά την παράγραφο (α) αυτού της ακόλουθης νέας παραγράφου: 

«(β)  με την προσθήκη αμέσως μετά το εδάφιο (2) αυτού του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

“(2Α)  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του εδαφίου (2), δεν παραχωρείται καμία έκπτωση στα τέλη 
μεταβίβασης που επιβάλλονται και εισπράττονται με βάση το Κεφάλαιο 17 του Πίνακα στην 
περίπτωση μεταβίβασης και εγγραφής ακίνητης ιδιοκτησίας επ’ ονόματι αγοραστή η οποία 
αποκτήθηκε από τον πωλητή έπειτα από διαδικασία πώλησης ακινήτων δυνάμει των διατάξεων 
του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου.”» και 

β. με την ανάλογη νομοτεχνική διόρθωση, όπου αυτό κρίνεται αναγκαίο.   

 (Σημ.: Με την προτεινόμενη τροπολογία προτείνεται ο πωλητής ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία 
αποκτήθηκε μετά από ολοκλήρωση διαδικασίας πώλησης ακινήτου με πλειστηριασμό από τον ενυπόθηκο 
δανειστή να μην απαλλάσσεται από την υποχρέωση καταβολής μεταβιβαστικών τελών.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Κεφαλαίου 3 του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Κεφαλαίου 3Α του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Κεφαλαίου 4 του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 13.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πενήντα ένας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πενήντα δύο ψήφους υπέρ, ουδεμίαν εναντίον και ουδεμίαν αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Παρακαλώ την κυρία Κυριακού να προσέλθει στην έδρα.  Αντιλαμβάνομαι είναι καθ’ οδόν. 

 Ούτως ή άλλως θα πρέπει να υπολογίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα πρέπει να υπάρξει ένα 
διάλειμμα, διότι προφανέστατα είναι εντελώς αδύνατο να ολοκληρωθεί η συνεδρία -χωρίς διάλειμμα, εννοώ- 
πριν από τις 2 μ.μ.-3 μ.μ.  Αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό.  Είμαστε στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα και έχουμε 40 
θέματα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, δεν είναι τώρα το διάλειμμα.  Θα επανέλθω στην έδρα για το διάλειμμα.   

 Πού είναι η κυρία Κυριακού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



 

 

2311 

 

 Στο δρόμο, κύριε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Μα, ποιο δρόμο;  Τόση ώρα; 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, το θέμα του διαλείμματος θα το συζητήσουμε στη συνέχεια. 

 Καλωσορίσατε, κυρία Κυριακού. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα η κ. Μαρία Κυριακού.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αναθεώρηση και εκσυγχρονισμός του υφιστάμενου συστήματος διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου 2015 και στις 2, 6 και 7 Ιουλίου 2015.  Στο στάδιο της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού, εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της ΠΟΕ∆, 
της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, της 
Κίνησης Αδιόριστων Εκπαιδευτικών, της Επιτροπής Συμβασιούχων-Εκτάκτων-Αντικαταστατών Καθηγητών 
Μέσης Εκπαίδευσης, του συνδέσμου Εκπαιδευτικών Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης και του συνδέσμου 
ΠΑΣΥΠΑΕ ΚΙΕ.  Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης και η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Τεχνικών Σχολών, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατόν να εκπροσωπηθούν στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής. 

 Επισημαίνεται ότι, πριν από την κατάθεση στη Βουλή του νομοσχεδίου, η επιτροπή είχε εξετάσει σχετικό 
αυτεπάγγελτο θέμα με τίτλο «Η ανάγκη ενημέρωσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού 
για το νέο σύστημα διορισμών στην εκπαίδευση», το οποίο ενέγραψε για συζήτηση ο πρόεδρός της κ. 
Γεώργιος Τάσου.  Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής όλα τα εμπλεκόμενα και ενδιαφερόμενα μέρη, τα οποία εξέφρασαν τις απόψεις τους. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
Νόμου, ώστε το υφιστάμενο σύστημα διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση να αναθεωρηθεί και να 
εκσυγχρονιστεί. 

 Ειδικότερα, με βάση την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, προβλέπονται μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 
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1. Η ανάγκη αλλαγής του συστήματος διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση προκύπτει μέσα από σειρά 
εκθέσεων και προτάσεων με τις οποίες διαπιστώνεται ότι η υφιστάμενη κατάσταση αποτελεί μια από τις 
βασικότερες αδυναμίες του εκπαιδευτικού συστήματος της Κύπρου. 

2. Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις εισάγονται νέα κριτήρια και νέος τρόπος μοριοδότησης των υποψήφιων 
εκπαιδευτικών για σκοπούς εγγραφής και κατάταξής τους σε σειρά προτεραιότητας στους νέους πίνακες 
διορισμού, οι οποίοι ονομάζονται “πίνακες διορισίμων”, για σκοπούς διαχωρισμού τους από τους 
υφιστάμενους “πίνακες διοριστέων”. 

3. Για την επίτευξη του σκοπού και των επιδιώξεων του νομοσχεδίου υιοθετείται η εισαγωγή της γραπτής 
εξέτασης των υποψηφίων στο γνωστικό αντικείμενο το οποίο πρόκειται να διδάξουν, με σημείο 
αναφοράς τα αναλυτικά προγράμματα.  Η γραπτή εξέταση κάθε υποψηφίου θα επαναλαμβάνεται το 
αργότερο εντός του έτους πριν από τη λήξη των δέκα ετών από την εγγραφή του στον πίνακα 
διορισίμων, με σκοπό την επαναμοριοδότησή του στο κριτήριο αυτό.  Η μη προσέλευση του υποψηφίου 
στη γραπτή εξέταση αποτελεί λόγο διαγραφής του από τον εν λόγω πίνακα. 

4. Στο νομοσχέδιο δίνεται σημαντική βαρύτητα στην εκπαιδευτική προϋπηρεσία και στα ακαδημαϊκά 
προσόντα των υποψηφίων. 

5. Η βαρύτητα των κριτηρίων μοριοδότησης τυγχάνει διαχείρισης κατά τρόπο που να μην αδικούνται οι 
παλαιότεροι απόφοιτοι και να δίνονται ευκαιρίες και στους νέους άριστους αποφοίτους.  Σημειώνεται ότι 
η προτεινόμενη ρύθμιση της μοριοδότησης έτυχε θετικής αντιμετώπισης από τις εκπαιδευτικές 
οργανώσεις.  

6. Στα νέα κριτήρια που προβλέπονται στο νομοσχέδιο δεν περιλαμβάνεται το έτος απόκτησης του 
πρώτου τίτλου σπουδών, αλλά μοριοδοτείται το έτος κατάθεσής του, με βάση την ημερομηνία και το έτος 
υποβολής της αίτησης, πράγμα που καταργεί το κλειστό έτος στη σύνταξη των πινάκων διοριστέων. 

7. Εισάγεται μεταβατική περίοδος τριών ετών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου 
νόμου κατά την οποία θα συνεχίσουν να πληρούνται κενές θέσεις πρώτου διορισμού από τους 
υφιστάμενους πίνακες διοριστέων.  Στη συνέχεια θα δίνεται ακόμα μία μεταβατική περίοδος τεσσάρων 
ετών, κατά την οποία οι διορισμοί θα γίνονται εναλλάξ και κατ’ αναλογίαν 50% από τους πίνακες 
διοριστέων και 50% από τους πίνακες διορισίμων, για τη σύνταξη των οποίων θα λαμβάνονται υπόψη 
τα νέα κριτήρια.  

8. Παρέχεται η δυνατότητα στους υποψήφιους εκπαιδευτικούς να είναι εγγεγραμμένοι ταυτόχρονα και 
στους δύο πίνακες για όσο καιρό αυτοί θα υφίστανται, δηλαδή μέχρι το 2022. 

9. Προτείνεται η εφαρμογή συστήματος αξιολόγησης της παιδαγωγικής και εκπαιδευτικής επάρκειας του 
εκπαιδευτικού κατά τη διάρκεια της περιόδου δοκιμασίας του, με στόχο την παροχή σ’ αυτόν ευκαιριών 
περαιτέρω κατάρτισης, όταν κάτι τέτοιο κρίνεται απαραίτητο. 

 Με βάση τα στοιχεία και τα όσα κατατέθηκαν από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
ενώπιον της επιτροπής, επισημαίνονται επίσης τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατέληξε, έπειτα από σειρά διαβουλεύσεων με τους 
εκπαιδευτικούς και τους κοινωνικούς εταίρους, στη διαμόρφωση του νομοσχεδίου στα πλαίσια της 
διακηρυγμένης πολιτικής της κυβέρνησης για την αναθεώρηση και τον εκσυγχρονισμό του υφιστάμενου 
συστήματος διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση.  

2. Ο κοινωνικός διάλογος ξεκίνησε επίσημα το Νοέμβριο του 2014 με την ετοιμασία της αρχικής πρότασης 
από το αρμόδιο υπουργείο.  Στη συνέχεια, το Μάρτιο του 2015, προέκυψε αναθεωρημένη πρόταση και 
ακολούθως, στις 25 Ιουνίου 2015, κατατέθηκε επίσημα στη Βουλή το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  

3. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις για το νέο σύστημα διορισμού στην εκπαίδευση διαμορφώθηκαν στη βάση 
των προτάσεων που κατατέθηκαν για το θέμα αυτό από το ευρύ σύνολο των εκπαιδευτικών και 
κοινωνικών εταίρων και ειδικότερα από τις εκπαιδευτικές οργανώσεις, τους οργανωμένους γονείς, τα 
πολιτικά κόμματα, τους οργανωμένους φοιτητές και μαθητές, τους συνδέσμους επιθεωρητών και τους 
εκπροσώπους δημόσιων πανεπιστημίων.  Σημειώνεται ότι το θέμα απασχόλησε ξεχωριστά το 
Συμβούλιο ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης, ενώ έλαβε χώρα εκτενής διάλογος με τις εκπαιδευτικές 
οργανώσεις ΠΟΕ∆, ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ. 

4. Κατά τη συζήτηση με τις εκπαιδευτικές οργανώσεις προτάθηκε η πλήρωση μεγάλου αριθμού οργανικών 
θέσεων μέσα στην επόμενη τριετία, από το Σεπτέμβριο του 2015 και μέχρι τον Αύγουστο του 2018, με 
βάση το υφιστάμενο σύστημα διορισμού, ώστε να αμβλυνθεί το πρόβλημα που δημιουργείται με τους 
ήδη υπηρετούντες εκπαιδευτικούς με το καθεστώς συμβασιούχου, έκτακτου ή αντικαταστάτη.  
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Σημειώνεται ότι στην ΠΟΕ∆ έχουν προσφερθεί τουλάχιστον 500 θέσεις, στην ΟΕΛΜΕΚ 718 και στην 
ΟΛΤΕΚ 100. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεσμεύτηκε για την παραχώρηση των πιο πάνω θέσεων, σε 
περίπτωση που επιτευχθεί συμφωνία με τις εκπαιδευτικές οργανώσεις.  Ειδικότερα, στις σχετικές για το 
όλο θέμα επιστολές που απέστειλε στα εμπλεκόμενα μέρη ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού έχουν 
ήδη απαντήσει θετικά η ΟΕΛΜΕΚ και η ΟΛΤΕΚ.  Επισημαίνεται ότι η ΠΟΕ∆ εμμένει στη θέση όπως 
εξαιρεθούν από τις πρόνοιες του νέου συστήματος διορισμού στην εκπαίδευση όλοι όσοι υπηρέτησαν ή 
υπηρετούν σήμερα ως συμβασιούχοι ή αντικαταστάτες.  Η θέση τους όμως αυτή αντίκειται στη 
θεμελιώδη συνταγματική αρχή της ισότητας, με βάση το άρθρο 28 του συντάγματος. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού 
δήλωσε ότι καταβλήθηκε κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε να ενταχθούν στη δημόσια εκπαίδευση όσο το 
δυνατό περισσότεροι εκπαιδευτικοί με την προσφορά μεγάλου αριθμού οργανικών θέσεων για πλήρωση μέσα 
στην επόμενη τριετία.  Το υπουργείο, όπως τόνισε ο αρμόδιος υπουργός, είναι πρόθυμο να συζητήσει και να 
μελετήσει οποιαδήποτε νομικά έγκυρη ρύθμιση τού προταθεί από πλευράς των εκπαιδευτικών οργανώσεων, 
ώστε να μην αδικηθεί κανένας εκπαιδευτικός. 

 Επιπρόσθετα, όπως επισήμανε ο ίδιος, με επιστολή του υπουργείου του, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2015, 
προς το Υπουργείο Οικονομικών, έγινε εισήγηση για   αποπαγοποίηση 421 θέσεων εποπτικού και 
εκπαιδευτικού προσωπικού, με στόχο την εύρυθμη και απρόσκοπτη λειτουργία των σχολικών μονάδων κατά τη 
σχολική χρονιά 2015-2016.  Οι θέσεις αυτές αποτελούν μέρος του συνόλου των κενών θέσεων που θα 
υπάρχουν από την 1η Σεπτεμβρίου 2015.  Ειδικότερα, οι θέσεις αυτές για τη μέση εκπαίδευση ανέρχονται στις 
284, στις 29 για τη μέση τεχνική και επαγγελματική εκπαίδευση και για τη δημοτική εκπαίδευση ανέρχονται στις 
108. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΛΜΕΚ και της ΟΛΤΕΚ, αφού επισήμαναν την ανάγκη αναθεώρησης και 
εκσυγχρονισμού του συστήματος διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση, δήλωσαν ότι συμφωνούν με το σκοπό 
και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου.  Παράλληλα όμως εισηγήθηκαν στην επιτροπή ορισμένες 
επιμέρους βελτιώσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου σε σχέση κυρίως με τα κριτήρια και τον τρόπο 
μοριοδότησης των υποψήφιων εκπαιδευτικών.  Ειδικότερα, η ΟΕΛΜΕΚ σε γραπτή ανακοίνωσή της, που 
κατέθεσε στις 2 Ιουλίου 2015 στην επιτροπή, ανέφερε ότι η προϋπόθεση της αποδοχής του νέου συστήματος 
διορισμού είναι αυτό να εφαρμοστεί με ομοιόμορφο τρόπο σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης και να μην 
υιοθετηθούν διαφορετικές πρόνοιες για τη δημοτική εκπαίδευση. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆, χωρίς να διαφωνούν με την ανάγκη εκσυγχρονισμού του συστήματος 
διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση, δήλωσαν ότι έχουν έντονες ενστάσεις όσον αφορά την προώθηση του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου όπως αυτό έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση, διότι σε ενδεχόμενη περίπτωση 
ψήφισής του θα θυματοποιήσει μεγάλο αριθμό εκπαιδευτικών της δημοτικής εκπαίδευσης.  Το εν λόγω 
νομοσχέδιο δε διασφαλίζει τα κεκτημένα δικαιώματα όσων εργάστηκαν στην εκπαίδευση ως συμβασιούχοι, 
αντικαταστάτες και έκτακτοι, με αποτέλεσμα αυτοί να οδηγηθούν στην ανεργία.  Τα δεδομένα που 
καταγράφονται στη δημοτική εκπαίδευση σήμερα καταδεικνύουν ότι οι εν λόγω εκπαιδευτικοί δεν ξεπερνούν 
την ηλικία των τριάντα, γι’ αυτό η επίκληση της άμεσης ανάγκης εφαρμογής του νέου συστήματος διορισμού 
στα αμέσως επόμενα χρόνια με το επιχείρημα της ηλικίας των υποψηφίων για διορισμό δεν ευσταθεί για τη 
δημοτική εκπαίδευση.  Επίσης, όπως επισήμαναν οι ίδιοι, ο αριθμός των αφυπηρετήσεων στη δημοτική 
εκπαίδευση είναι πολύ μικρότερος σε σχέση με τη μέση εκπαίδευση.  Ως νόμιμους τρόπους για εξαίρεση των 
επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών από τις πρόνοιες του προτεινόμενου νέου συστήματος διορισμού η ΠΟΕ∆ 
εισηγήθηκε με γραπτό υπόμνημά της, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2015, προς την επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Την έναρξη της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου σε κατοπινή ημερομηνία, τέτοια που να επιτρέψει 
να τύχουν προηγουμένως μόνιμου διορισμού όσοι υπηρετούν σήμερα σε έκτακτη βάση. 

2. Την επέκταση της μεταβατικής περιόδου για όσο διάστημα χρειαστεί, για να  μονιμοποιηθούν στη 
διάρκειά της όλοι οι επηρεαζόμενοι. 

 Πέραν των πιο πάνω, η ΠΟΕ∆ εισηγήθηκε την εφαρμογή του νέου συστήματος διορισμού σε 
διαφορετικές ημερομηνίες για κάθε βαθμίδα εκπαίδευσης, καθώς και την εφαρμογή του εν λόγω συστήματος σε 
διαφορετική ημερομηνία και κατά κλάδο εκπαίδευσης (π.χ. δημοτική, προδημοτική και ειδική εκπαίδευση). 

 Εισηγήθηκε επιπλέον όπως εξεταστεί η δυνατότητα εφαρμογής των προνοιών της νομοθεσίας που 
αφορά τους εργοδοτούμενους αορίστου χρόνου και στην εκπαίδευση, αφού ένας μεγάλος αριθμός από τους 
επηρεαζόμενους εκπαιδευτικούς θα μπορούσε να διασφαλίσει σε τέτοια περίπτωση τη συνέχιση της 
εργοδότησής του.  
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 Σε σχέση με τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆ εξέφρασαν διάφορες 
επιφυλάξεις, οι οποίες επικεντρώνονται μεταξύ άλλων στα εξής: 

1. Προβληματισμό κατά πόσο η πρόνοια για διενέργεια εξετάσεων είναι αξιόπιστη διαδικασία επιλογής των 
καλύτερων εκπαιδευτικών. 

2. Προβληματισμό κατά πόσο με την έμμεση ώθηση που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο για απόκτηση 
επιπρόσθετων ακαδημαϊκών προσόντων επιβαρύνονται και οικονομικά οι υποψήφιοι για διορισμό στην 
εκπαίδευση. 

3. Την ανάγκη εξεύρεσης τρόπου αντιμετώπισης της πιθανότητας καθόδου κοινοτικών εκπαιδευτικών με 
μεγάλη εκπαιδευτική προϋπηρεσία. 

4. Προβληματισμό κατά πόσο η μοριοδότηση του έτους κατάθεσης του πτυχίου πρέπει να διαφοροποιηθεί, 
ώστε να μην αδικεί όλους όσοι υπηρετούν σήμερα σε έκτακτη βάση. 

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δήλωσαν πρόθυμοι να εφαρμόσουν τις νέες 
πρόνοιες που εισάγει το νομοσχέδιο, παράλληλα όμως κατέθεσαν στην επιτροπή γραπτώς τις εισηγήσεις τους 
για βελτίωση ορισμένων σημείων του. 

 Οι εκπρόσωποι των διάφορων ενδιαφερόμενων ομάδων και συνδέσμων που παρευρέθηκαν στο αρχικό 
στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους, ζητώντας κυρίως να διασφαλιστούν 
ανάλογα με την περίπτωση τα εργασιακά τους δικαιώματα, είτε με εξαίρεσή τους από τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου είτε με αναγνώριση της προϋπηρεσίας τους είτε με επέκταση της μεταβατικής περιόδου.  
Ειδικότερα, για το σκοπό αυτό οι εν λόγω εκπρόσωποι κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής σχετικά 
υπομνήματα, στα οποία αναλύονται οι θέσεις τους. 

 Η νομική σύμβουλος του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και οι εκπρόσωποι της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, σε σχέση με τις απόψεις και τις εισηγήσεις που διατυπώθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής και κυρίως από πλευράς των εκπροσώπων της ΠΟΕ∆, επισήμαναν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Καταβλήθηκε μεγάλη προσπάθεια διαφύλαξης των κεκτημένων δικαιωμάτων των συμβασιούχων, 
έκτακτων και αντικαταστατών εκπαιδευτικών, αλλά εντοπίζονται διάφορα νομικά κωλύματα.  Ειδικότερα, 
επειδή κάθε χρόνο γίνεται εξ υπαρχής διαπίστωση των αναγκών στην εκπαιδευτική υπηρεσία, οι 
συμβασιούχοι δε διατηρούν για τον επόμενο χρόνο οποιοδήποτε κεκτημένο δικαίωμα, έχουν μόνο 
προσδοκία διορισμού με βάση τη σειρά που κατέχουν στον κατάλογο διοριστέων.  Η Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας προσφέρει σήμερα διορισμό με βάση τη σειρά προτεραιότητας και τον 
αύξοντα αριθμό στο σχετικό πίνακα διοριστέων. 

2. Όσον αφορά τους αντικαταστάτες, αυτοί αναπληρώνουν κάποιο εκπαιδευτικό που για συγκεκριμένους 
λόγους απουσιάζει από τα καθήκοντά του και ο οποίος όμως διατηρεί τη θέση του, οπότε και πάλι δε 
δημιουργείται οποιοδήποτε κεκτημένο δικαίωμα.  

3. Πρόκειται για κυμαινόμενες καταστάσεις που κάθε χρόνο ξεκινούν από την αρχή του έτους και δεν 
εξασφαλίζεται με αυτό τον τρόπο δικαίωμα μόνιμου διορισμού. 

4. Οι εργοδοτούμενοι με εργασία ορισμένου χρόνου, με βάση το σχετικό περί Εργοδοτουμένων με Εργασία 
Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμο, όταν υπηρετούν για συνολική 
περίοδο τριάντα μηνών ή/και περισσότερο, καθίστανται αορίστου χρόνου.  Εντούτοις, δεν ευσταθεί 
νομικά η αναλογική εφαρμογή των προνοιών της νομοθεσίας αυτής για τις περιπτώσεις των πιο πάνω 
εκπαιδευτικών, όπως εισηγείται η ΠΟΕ∆.  Ειδικότερα, η νομοθεσία αυτή προβλέπει ότι οι πρόνοιές της 
τυγχάνουν εφαρμογής, νοουμένου ότι δεν υπάρχει διακοπή της εργασίας που να μπορεί να 
δικαιολογηθεί από αντικειμενικούς λόγους.  Στην προκειμένη όμως περίπτωση των εν λόγω 
εκπαιδευτικών, υφίσταται διακοπή της σύμβασης εργασίας, αφού οι ανάγκες στην εκπαίδευση κάθε 
χρόνο είναι συγκεκριμένης διάρκειας και διαφοροποιούνται αναλόγως.   

5. Επισημαίνεται επιπρόσθετα ότι δεν πρόκειται για διαδοχικές συμβάσεις με την έννοια της ανανέωσης 
της εργασιακής σχέσης και στο σημείο αυτό έγκειται η διαφορά, εφόσον δεν μπορεί να υπάρξει η 
δυνατότητα για ευνοϊκή μεταχείριση των συγκεκριμένων συμβασιούχων εκπαιδευτικών με αναγνώριση 
της προϋπηρεσίας τους έναντι άλλων εκπαιδευτικών.  Ως εκ τούτου, λόγω του ιδιάζοντος χαρακτήρα του 
συστήματος της δημόσιας εκπαίδευσης, η πιο πάνω νομοθεσία δεν μπορεί να τύχει ανάλογης 
εφαρμογής. 

6. Επιπρόσθετα, η παραχώρηση προτεραιότητας ή και πλεονεκτήματος για διορισμό των εκπαιδευτικών 
που ήδη υπηρετούν με το καθεστώς του συμβασιούχου, έκτακτου ή αντικαταστάτη είναι αντίθετη με την 
αρχή της ισότητας η οποία θεμελιώνεται στο άρθρο 28 του συντάγματος και η οποία πρέπει να τηρείται 
σε όλους τους νόμους που θεσπίζει το κράτος και παράλληλα να εφαρμόζεται σε όλες τις πράξεις της 
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διοίκησης.  Συγκεκριμένα, σε σχετική επί του θέματος απόφαση της ολομέλειας του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου αναφέρονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  «Αποτελεί αρχή του δικαίου ότι προσωρινός 
διορισμός στη δημόσια υπηρεσία δεν παρέχει πλεονέκτημα στους διορισθέντες έναντι εξωτερικών 
υποψηφίων που διαγωνίζονται σε μεταγενέστερο στάδιο για την πλήρωση της οργανικής θέσης.». 

7. Περαιτέρω, κατά παράβαση και πάλι της αρχής της ισότητας, όπως ανέφεραν οι πιο πάνω εκπρόσωποι 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, δεν μπορεί να υπάρξει διαφοροποίηση ως προς τη 
μοριοδότηση των εκπαιδευτικών, με σκοπό την αναγνώριση της εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας όσων 
έχουν ήδη εργαστεί στο δημόσιο σχολείο, διότι κάτι τέτοιο θέτει αυτόματα σε δυσμενέστερη θέση όλους 
τους υποψηφίους οι οποίοι δεν είχαν την ευκαιρία να εργαστούν προσωρινά και/ή επί συμβάσει στη 
δημόσια εκπαίδευση. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου οι βελτιώσεις και οι αλλαγές που επήλθαν από την επιτροπή 
επικεντρώθηκαν κυρίως στα κριτήρια και τη μοριοδότηση των εκπαιδευτικών, καθώς και στη μεταβατική 
περίοδο εφαρμογής του νέου συστήματος διορισμού. 

 Ειδικότερα, αναφέρονται τα εξής: 

1. Σε σχέση με τη διεξαγωγή της γραπτής εξέτασης από τους υποψηφίους, κρίθηκε σκόπιμο να βελτιωθεί 
και να διαφοροποιηθεί η προτεινόμενη στο νομοσχέδιο διατύπωση, έτσι ώστε αυτή να χωρίζεται σε τρία 
μέρη.   

 Συγκεκριμένα, στο πρώτο μέρος θα περιλαμβάνεται εξέταση επί του γνωστικού αντικειμένου των 
αναλυτικών προγραμμάτων στον κλάδο και στην ειδικότητα του υποψηφίου, η οποία θα μοριοδοτείται με 
ποσοστό μέχρι 32%.  Στο δεύτερο μέρος θα περιλαμβάνεται εξέταση δεξιοτήτων του υποψηφίου, η 
οποία θα μοριοδοτείται με ποσοστό μέχρι 10% και στο τρίτο μέρος θα περιλαμβάνεται εξέταση για τη 
γνώση της ελληνικής γλώσσας, η οποία θα μοριοδοτείται με ποσοστό μέχρι 8%.  Η συνολική 
μοριοδότηση της γραπτής εξέτασης θα ανέρχεται μέχρι το ποσοστό του 50% αντί μέχρι το ποσοστό του 
40% που προτείνεται στο νομοσχέδιο. 

 Η επιτροπή έκρινε επίσης σκόπιμο να διαφοροποιήσει τη μοριοδότηση και των υπόλοιπων κριτηρίων, 
δηλαδή το βαθμό του πρώτου τίτλου σπουδών, τα πρόσθετα μεταπτυχιακά προσόντα, την εκπαιδευτική 
προϋπηρεσία, το έτος κατάθεσης του πρώτου τίτλου σπουδών και την υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά, 
που αφορούν τον καθορισμό της σειράς προτεραιότητας των υποψηφίων στους πίνακες διορισίμων.  

2. Όσον αφορά το βαθμό του πρώτου τίτλου σπουδών, κρίθηκε σκόπιμο από την επιτροπή να 
διαφοροποιηθεί η μοριοδότησή του ως ακολούθως:  Η μοριοδότηση του “άριστα” ή ισοδύναμου βαθμού 
παραμένει στις οκτώ μονάδες από τις εκατό, αλλά το “λίαν καλώς” θα μοριοδοτείται με έξι μονάδες αντί 
με τέσσερις και το “καλώς” θα μοριοδοτείται με τέσσερις μονάδες αντί με δύο. 

 Επισημαίνεται συναφώς ότι για την ένταξη ενός υποψηφίου σε έναν πίνακα διορισίμων μοριοδοτείται 
μόνο ένας τίτλος σπουδών, με μέγιστη μοριοδότηση το ποσοστό του 8%. 

3. Σε σχέση με τα πρόσθετα ακαδημαϊκά προσόντα, κρίθηκε σκόπιμο από την επιτροπή να 
διαφοροποιηθεί η μοριοδότησή τους ως ακολούθως:  Η κατοχή διδακτορικού τίτλου PhD θα 
μοριοδοτείται με εννέα μονάδες από τις εκατό, αντί με δεκαπέντε που προβλεπόταν αρχικά στο 
νομοσχέδιο, η κατοχή μεταπτυχιακού τίτλου επιπέδου ΜΑ ή MSc με έξι μονάδες αντί με δέκα και η 
κατοχή μεταπτυχιακού διπλώματος με δύο μονάδες αντί με πέντε. 

 Επισημαίνεται ότι εγέρθηκε επίσης θέμα σε σχέση με τις περιπτώσεις κατοχής από τους υποψηφίους και 
δεύτερου πτυχίου συναφούς με την εκπαίδευση ή την ειδικότητα και τα καθήκοντά τους και κατά πόσο 
αυτό θα πρέπει ή όχι να λαμβάνεται υπόψη.  Η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως υιοθετηθεί σχετική 
πρόνοια και για το δεύτερο πτυχίο, το οποίο να θεωρείται ως πρόσθετο ακαδημαϊκό προσόν το οποίο θα 
μοριοδοτείται με έξι μονάδες από τις εκατό. 

4. Όσον αφορά την εκπαιδευτική προϋπηρεσία, εγέρθηκε θέμα σε σχέση με τη δυνατότητα αναγνώρισης 
της προϋπηρεσίας στα ιδιωτικά φροντιστήρια, στα ΚΙΕ και στα ολοήμερα σχολεία, αλλά, όπως 
επισήμανε η Νομική Υπηρεσία, κάτι τέτοιο δεν είναι εφικτό, διότι στον καθορισμό του όρου “εκπαιδευτική 
προϋπηρεσία” δεν μπορεί να αναμειχθούν ανόμοιες καταστάσεις και ούτε μπορεί να καθοριστεί με 
σαφήνεια η εκπαιδευτική προϋπηρεσία σε αυτές τις περιπτώσεις. 

5. Η θητεία στην Εθνική Φρουρά κρίθηκε σκόπιμο να μοριοδοτηθεί με το ένα όγδοο της μονάδας για κάθε 
συμπληρωμένο μήνα θητείας, με μέγιστο όριο μοριοδότησης τις τρεις μονάδες από τις εκατό αντί τις δύο 
που προβλέπονταν αρχικά στο νομοσχέδιο. 

6. Η μεταβατική περίοδος εφαρμογής του νέου συστήματος διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση 
επεκτάθηκε μέχρι το 2027.  Ειδικότερα, από την 1η Σεπτεμβρίου 2018 έως την 31η Αυγούστου 2027 θα 



 

 

2316 

 

γίνονται διορισμοί των υποψηφίων που έχουν σειρά προτεραιότητας τόσο στους πίνακες διοριστέων 
όσο και στους πίνακες διορισίμων.  Από την 1η Σεπτεμβρίου 2027 όμως καταργούνται οι πίνακες 
διοριστέων και όλοι οι διορισμοί θα γίνονται με βάση τους πίνακες διορισίμων. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή κατά πλειοψηφία αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο του 
νομοσχεδίου επιφέροντας σε αυτό όλες τις αναγκαίες βελτιώσεις και διαφοροποιήσεις. 

 Η επιτροπή ζήτησε επίσης από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού όπως της αποστείλει και γραπτώς 
τη δέσμευσή του όσον αφορά τον αριθμό των θέσεων που θα προσφερθούν για διορισμό των εκπαιδευτικών 
που υπηρετούν με το καθεστώς του συμβασιούχου, του έκτακτου ή του αντικαταστάτη σε όλες τις βαθμίδες της 
δημόσιας εκπαίδευσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι όλα τα 
μέλη της θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση 
των πιο πάνω στην ολομέλεια του σώματος. 

 Επισημαίνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι προτίθενται να 
καταθέσουν αριθμό τροπολογιών επί του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα τοποθετηθούν όλοι στην ολομέλεια. 

 Έχουμε τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα πάω στο βήμα, για να είμαστε σύντομοι. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ προσπάθησε να συμβάλει, αποδεχόμενη να μπουν 
επαναλαμβανόμενες συνεδρίες μέχρι αργά το απόγευμα, ώστε να συζητηθεί αυτό το θέμα, το πολύ σοβαρό 
θέμα που ταλανίζει την κυπριακή εκπαίδευση εδώ και πάρα πολλά χρόνια, είναι η αλήθεια…  Είχαμε στη 
διάθεσή μας για κοινοβουλευτική συζήτηση σε βάθος αυτού του πολύ σημαντικού και πολυσύνθετου ζητήματος 
ουσιαστικά μια βδομάδα.  Μπήκαν αλλεπάλληλες συνεδριάσεις, αλλά δυστυχώς η βιασύνη να προλάβουμε να 
έλθουμε στη σημερινή ολομέλεια η εκτίμησή μας είναι ότι έχει οδηγήσει σε σοβαρές αδυναμίες, για να μη 
μιλήσω για μνημείο προχειρότητας, μέσα από μια μπακαλίστικη διαδικασία προσθαφαίρεσης μονάδων για 
κριτήρια που θα καθορίσουν το μέλλον και τις τύχες χιλιάδων νέων ανθρώπων, χωρίς να είχε προηγηθεί 
ουσιαστική συζήτηση, χωρίς να είχε προηγηθεί επιστημονική τεκμηρίωση για μια σειρά από ζητήματα.  Ο λόγος 
που δεν μπορούμε να πάμε το Σεπτέμβρη -αυτά μας λέχθηκαν, τουλάχιστον- ήταν ότι τώρα εν έχουμε εκλογές, 
αλλά το Σεπτέμβρη εννά έχουμε προεκλογική περίοδο.  Αν είναι ποτέ δυνατόν!  Αν είναι ποτέ δυνατόν!   

 Εμείς δεσμευόμαστε ότι, αφού προηγηθεί αυτή η δουλειά -γιατί είχαμε και έχουμε θετική προδιάθεση 
απέναντι στον εκσυγχρονισμό αυτού του συστήματος διορισμού που έχουμε σήμερα και είναι δηλωμένο 
δημόσια- θα συνεχίσουμε να είμαστε εποικοδομητικοί και το Σεπτέμβρη, ώστε στην πρώτη συνεδρία της 
ολομέλειας της επόμενης περιόδου να έχουμε αυτό το θέμα μπροστά μας.  Η έκκλησή μας, αναλαμβάνοντας 
και αυτή τη δέσμευση, είναι να μη συζητηθεί αυτό το θέμα σήμερα, να δώσουμε το χώρο και το χρόνο που 
πρέπει, ώστε να κάνουμε καλύτερη δουλειά τζιαι να άρουμε σοβαρές αδυναμίες, ελλείψεις, προβλήματα που 
καταγράφονται σήμερα μέσα σε τούτο το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ στο ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε πριν μία-δύο βδομάδες, όμως αυτό το 
θέμα, της ανάγκης δηλαδή αλλαγής του καταλόγου διοριστέων, το συζητούμε στα κόμματα, στα συμβούλια 
παιδείας, στις επιτροπές της Βουλής, στην επιτροπή Παιδείας εδώ και έντεκα χρόνια τουλάχιστον που είμαι 
εγώ μέλος της επιτροπής Παιδείας.  Έχουν κατατεθεί πάρα πολλές φορές οι θέσεις μας.  Είναι ένα θέμα που 
κατά τη γνώμη μου όλα τα κόμματα έχουμε εξαντλήσει τη συζήτηση του συγκεκριμένου θέματος και δεν έχει να 
κάμει με το πότε κατατέθηκε το νομοσχέδιο, αλλά έχει να κάμει με το πόσα χρόνια συζητούμε και γνωρίζουμε 
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όλες τις παραμέτρους του νομοσχεδίου εμείς ως βουλευτές και ως Βουλή και ως επιτροπή Παιδείας της Βουλής 
και ως κόμματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους ή ο κ. Προδρόμου. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για χάρη της ιστορικής αλήθειας πρέπει να πούμε 
ορισμένα πράγματα που αφορούν το εν λόγω νομοθέτημα.   

 Πρώτον, η συζήτηση για τους καταλόγους διοριστέων είχε ξεκινήσει επί διακυβερνήσεως Γιώργου 
Βασιλείου με Υπουργό Παιδείας τον κ. Χριστοφίδη.  Έκτοτε, ο κ. Χριστοφίδης, ο κ. Κάππας, ο κ. 
Χατζηνικολάου, η κ. Κλαίρη Αγγελίδου, ο κ. Ουράνιος Ιωαννίδης, ο μακαρίτης ο Πεύκιος, ο μακαρίτης ο Άκης 
Κλεάνθους -επτά μέχρι τώρα- ο κ. ∆ημοσθένους, οκτώ, ο κ. Κενεβέζος, εννιά, ο κ. Ανδρέας ∆ημητρίου της 
κυβερνήσεώς σας, κύριοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, όλοι αυτοί οι δέκα υπουργοί, στην πρώτη ερώτηση για το τι 
ήθελαν να κάμουν στην παιδεία, η πρώτη τομή που ζητούσαν ήταν για τον κατάλογο διοριστέων.  ∆ηλαδή, το 
ζήτημα είναι πασίγνωστο στους πάντες. Το γνωρίζουν όλοι απ’ έξω και ανακατωτά… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να τελειώσει ο συνάδελφος. 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Κυπριανού.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, δε ζήτησα τίποτε.  Εγώ απλώς ζήτησα μετά από σας να μιλήσω. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Α, ωραία!  Ευχαριστώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε βέβαια! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ασφαλώς!  Μα, σας δίνω τη θέση μου, αν θέλετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, συνεχίστε.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Συνεπώς, ανεξαρτήτως του πότε κατατέθηκε στη Βουλή το νομοθέτημα, το περιεχόμενο του 
νομοθετήματος είναι πάρα πολύ καλά γνωστό.  Τα κόμματα -και ευχαριστώ γι’ αυτό το πράγμα- συμμετείχαν 
δημιουργικά.  ∆ε δέχομαι το χαρακτηρισμό για την επιτροπή Παιδείας ότι είναι με μπακαλίστικους τρόπους που 
διαχειρίζεται τέτοια σοβαρά ζητήματα.  Απορρίπτω το χαρακτηρισμό αυτό, όπως απορρίπτω και το επιχείρημα 
ότι επικαλέστηκα, είτε εγώ είτε άλλο μέλος της επιτροπής Παιδείας, ότι τυχόν αναβολή για τον Οκτώβρη θα 
γινόταν ενόψει των προεκλογικών αγώνων, της προεκλογικής περιόδου δηλαδή, και θα έβλαπτε την ουσία του 
ζητήματος.   

 Μετά που θα έρθει η ώρα των τροπολογιών, κυρία Πρόεδρε, θα δείτε και θα αποδείξω τελικά ποιοι 
προχειρολογούν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η επιχειρηματολογία που ακούγεται αντικρούει τη θέση την οποία διατυπώνουν οι συνάδελφοι.  Λένε ότι 
ένα θέμα συζητιέται στα κόμματα, όχι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, με ένα συγκεκριμένο κείμενο, 
συζητιέται στα κόμματα εδώ και δεκαεπτά, δεκαοκτώ χρόνια ή παραπάνω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αρκετά χρόνια. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …είκοσι πέντε χρόνια στα κόμματα και δεν κατάφεραν τα κόμματα να διαμορφώσουν άποψη!  
Συγκεκριμένο κείμενο, με συγκεκριμένες προτάσεις, κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής πριν από δύο βδομάδες. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Μία βδομάδα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πριν μία βδομάδα κατατέθηκε συγκεκριμένο κείμενο ενώπιον της Βουλής.  Και για μία τόσο σημαντική 
μεταρρύθμιση, η οποία θα επηρεάσει τον τομέα της παιδείας σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό, αλλά και -κακά τα 
ψέματα- χιλιάδες ανθρώπους οι οποίοι αυτή τη στιγμή εργοδοτούνται, λέμε ότι σε μία εβδομάδα πρέπει να 
τελειώσουμε μία συζήτηση η οποία ξεκίνησε εδώ και είκοσι πέντε χρόνια, ποτέ δεν έγινε κατορθωτό να έρθει 
στη Βουλή και ήρθε πριν μία εβδομάδα και λέμε, επαναλαμβάνω, ότι πρέπει να την τελειώσουμε.   

 Εγώ δεν καταλαβαίνω -είπα και την περασμένη εβδομάδα- γιατί αυτή η κυβέρνηση θέλει να τα κάμνουμε 
όλα τόσο βιαστικά.  Γιατί, δηλαδή;  Επειδή θυμήθηκε την τελευταία στιγμή να καταθέσει ένα σχετικό 
νομοσχέδιο, πρέπει η Βουλή να κόψει το λαιμό της, δίχως να μελετήσει σε βάθος την ουσία των ζητημάτων, να 
υπερψηφίσει;  Γιατί δεν μπορεί ένα θέμα του οποίου η εφαρμογή -άκουσα τον υπουργό να το λέει δημόσια- θα 
ξεκινήσει το 2017…  Είμαστε στο 2015.  Γιατί δεν μπορεί η Βουλή να συζητήσει το Σεπτέμβρη και να συζητήσει 
σε βάθος αυτό το ζήτημα και να πάρει αποφάσεις;  Γιατί πρέπει εδώ και τώρα δηλαδή να ψηφίζουμε αυτά τα 
ζητήματα;  Εγώ δεν κατάφερα να καταλάβω ακόμα ποια είναι η σκοπιμότητα, εκτός εάν θεωρούμε ότι με αυτή 
τη βιασύνη θα μπορέσουμε να κρύψουμε κάποια πράγματα τα οποία, άμα τα μελετήσουμε σε βάθος, θα τα 
εντοπίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, θέλω να πω το εξής, κυρία Πρόεδρε.  ∆εν αναφέρομαι στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο 
τώρα εγώ.  Αναφέρομαι γενικότερα και είναι η έκκλησή μου στο κυβερνητικό κόμμα...  ∆εν μπορεί να λειτουργεί 
η Βουλή με αυτό τον τρόπο.  ∆εν ελειτούργησε ποτέ η Βουλή προηγουμένως με αυτό τον τρόπο και δεν μπορεί 
ούτε τώρα να λειτουργεί με αυτό τον τρόπο.  Και η παράκλησή μου η θερμή είναι να συνειδητοποιήσουν ότι δεν 
είναι με αυτό τον τρόπο που πρέπει να λειτουργεί η δημοκρατία και να δίνουν χρόνο επαρκή στη Βουλή να 
μελετά τα ζητήματα, όπως οι ίδιοι τα μελετούσαν για μία μεγάλη χρονική περίοδο.  ∆εν μπορεί η Βουλή να έχει 
συνεχώς τα δυο της πόδια σε ένα παπούτσι, για να ικανοποιεί τις οποιεσδήποτε απαιτήσεις των 
οποιωνδήποτε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ο κ. Τορναρίτης και μετά ο κ. Προδρόμου.  Ζήτησε το λόγο πριν. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κυρία Πρόεδρε…  Να πω στον κ. γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι προφανώς δεν έχουμε κάτι να 
κρύψουμε.  Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι δεν είναι το τέλειο νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας, 
είναι το προϊόν όμως μίας δημόσιας διαβούλευσης που άρχισε εδώ και πολλές δεκαετίες.  Το τρίτο που θέλω 
να πω είναι ότι στα εννιά χρόνια που ήμουν πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας της Βουλής κατατέθηκε και 
συζητήθηκε πολλές φορές το συγκεκριμένο θέμα.  Και το τέταρτο που θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συγκεκριμένο κείμενο, κύριε Τορναρίτη;   
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 Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και το τέταρτο που θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, είναι ότι συζητούμε αυτή την ώρα όχι την ουσία του 
θέματος προφανώς αλλά το κατά πόσο η Βουλή θα δώσει το δικαίωμα της αναβολής ή όχι στο αίτημα του 
ΑΚΕΛ.  Οπότε, κυρία Πρόεδρε, σας καλώ να ερωτήσετε το σώμα κατά πόσο εγκρίνει ή απορρίπτει το 
συγκεκριμένο αίτημα.  Εάν πάμε στη συζήτηση του νομοσχεδίου, να πούμε και τις περαιτέρω απόψεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Συμφωνείτε να τεθεί σε ψηφοφορία;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Συλλούρη, έχετε κάτι να πείτε επί της διαδικασίας;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μία παρατήρηση ή τοποθέτηση σε αυτό που είπε ο κ. Κυπριανού όσον αφορά το χρόνο που έρχονται 
νομοσχέδια.  Εγώ νομίζω, αντί να το λύσουμε τώρα ή να κάμνουμε εκκλήσεις σε οποιοδήποτε κόμμα, η λύση 
είναι με κανονισμούς της Βουλής -το είπα και το πρωί στη Σύσκεψη των Αρχηγών- να ορίσουμε χρόνο μετά 
από τον οποίο δεν εξετάζεται νομοθετική εργασία σε καμία επιτροπή, για να είναι δίκαιη και προς τον εαυτό μας 
και σε οποιαδήποτε κυβέρνηση ή και συνάδελφο που θέλει να καταθέσει πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να το θέσουμε σε ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Θα συνεχίσουμε τη συζήτηση επί της ουσίας του νομοσχεδίου, αν έχετε απόψεις, ή θα το θέσουμε σε 
ψηφοφορία, θα θέσουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Ο γραμματέας να διαβάσει τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, να μιλήσετε.  Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είναι δύο οι τροπολογίες, κύριε Λουκαΐδη, έτσι;   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είναι σειρά τροπολογιών.   

 Επί θέματος αρχής όμως.  Σε ό,τι αφορά το συγκεκριμένο ζήτημα, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, το 
ΑΚΕΛ εδώ και καιρό μιλά για την ανάγκη εκσυγχρονισμού του συστήματος διορισμού.  Και όχι μόνο ομιλούμε 
και τοποθετούμαστε δημόσια, αλλά εργαστήκαμε, ώστε να διαμορφωθούν προτάσεις που να οδηγούν σε ένα 
καινούριο σύστημα διορισμού, το οποίο να προσφέρει ελπίδα και προοπτική στους νέους μας για διορισμό, 
δεδομένου ότι έχουν δημιουργηθεί τεράστιες, ατέλειωτες λίστες σε όλες ουσιαστικά τις κατηγορίες 
εκπαιδευτικών υπό διορισμό, αλλά την ίδια ώρα να διατηρεί την αντικειμενικότητα, την αξιοπιστία του 
προηγούμενου συστήματος, του υφιστάμενου συστήματος διορισμού, για το οποίο κανένας δεν μπόρεσε και 
ούτε άσκησε κριτική για το ότι δεν ήταν αντικειμενικό, δεν ήταν αμερόληπτο, δεν επέτρεπε, αν θέλετε, 
παρεμβάσεις των οποιωνδήποτε και μεροληπτική προνομιακή μεταχείριση υποψηφίων για διορισμό στην 
εκπαίδευση.   

 Την ίδια ώρα όμως που επιζητούσαμε τον εκσυγχρονισμό του συστήματος, τον αναγκαίο εκσυγχρονισμό 
του συστήματος, είχαμε στην έγνοια και στην προσοχή μας την προστασία των ανθρώπων που για πάρα 
πολλά χρόνια εργάζονται στην εκπαίδευση μέσα από διάφορους ρόλους που εκαλέστηκαν να διαδραματίσουν 
στο εκπαιδευτικό μας σύστημα.  Πρόκειται για τους νεότερους εκπαιδευτικούς που βρίσκονται στο εκπαιδευτικό 
σύστημα -και θέλουμε να το ξεκαθαρίσουμε- αναφερόμενοι στους συμβασιούχους, αναφερόμενοι στους 
αντικαταστάτες.  Πρόκειται για ανθρώπους για τους οποίους το κράτος επένδυσε πάρα πολλά.  Και σε λεφτά 
έχει επενδύσει, αλλά και σε ό,τι αφορά την επιμόρφωσή τους, την προετοιμασία τους, ώστε να προσφέρουν 
στο εκπαιδευτικό μας σύστημα με τον καλύτερο δυνατό τρόπο.   

 Το νέο σύστημα διορισμού που ηθέλαμε και θέλουμε λοιπόν με κανένα τρόπο δε θα έπρεπε να βγάζει 
έξω από το εκπαιδευτικό σύστημα τους νεότερους, εκείνους που έχουν καταρτιστεί και για λόγους ηθικής 
απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους και για λόγους τάξης, αλλά και για λόγους ουσίας, που έχουν να κάμουν 
με την ίδια την ποιότητα του εκπαιδευτικού συστήματος.   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, θέλω να θυμίσω, είχε προβεί σε δηλώσεις για το ότι αυτοί οι άνθρωποι 
θα καλύπτονταν μέσα από τη νομοθεσία περί αορίστου χρόνου, κάτι που ποτέ δεν έγινε· ποτέ δεν έγινε.  Και 
ούτε δόθηκαν επαρκείς, ικανοποιητικές εξηγήσεις γιατί αυτό δε θα μπορούσε να γίνει.  Εμείς έχουμε την άποψη 
ότι θα έπρεπε να είχε ήδη γίνει, αλλά έστω και τώρα θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το δικό μας το κόμμα θα αναλάβει 
πρωτοβουλία και θα καταθέσει λίαν συντόμως πρόταση τέτοια, ώστε και οι εκπαιδευτικοί να τυγχάνουν ίσης 
μεταχείρισης με όλους τους υπόλοιπους εργαζόμενους στον ιδιωτικό και στο δημόσιο τομέα.  Αναφερόμαστε σε 
νομοθεσία που αφορά το σύνολο των εργαζομένων και σύντομα θα την έχουμε ενώπιόν μας.  Αν είχαμε χρόνο 
να συζητήσουμε ενδεχομένως και αυτό το ζήτημα να ήταν μπροστά μας ταυτόχρονα με το νομοσχέδιο που 
έχουμε μπροστά μας και να εκαλύπτετο…   

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Αφού σου είπε η Γενική Εισαγγελία ότι δεν μπορεί να μπει… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η Γενική Εισαγγελία ποτέ δεν είπε τέτοιο πράγμα. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 …σ’ αυτό το νομοσχέδιο.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Η Γενική Εισαγγελία ποτέ δεν είπε τέτοιο πράγμα, συνάδελφε.  Εμείς έχουμε ήδη στα χέρια μας από 
δικηγορικά γραφεία προτάσεις νόμου που δίνουν τη δυνατότητα να διασφαλιστεί τούτος ο κόσμος μέσα από τη 
νομοθεσία περί αορίστου χρόνου.   

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Σε άλλη νομοθεσία. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Στη συζήτηση στην επιτροπή μέσα από συνοπτικές διαδικασίες -και μπαίνω στο νομοσχέδιο- δυστυχώς, 
όπως είπα και προηγουμένως, ακολουθήθηκε μία μπακαλίστικη λογική προσθαφαίρεσης χωρίς καμιά 
επιστημονική τεκμηρίωση μορίων, μοριοδότησης, που θα καθορίσουν την ποιότητα των εκπαιδευτικών μας 
που θα μπαίνουν αύριο στο σύστημα, αλλά και θα καθορίσουν το μέλλον χιλιάδων ανθρώπων.  Και έχουν γίνει 
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κατά την άποψή μας πάνω στη βιασύνη σοβαρότατα λάθη.  Θέλω να γίνω πιο συγκεκριμένος για τα ζητήματα 
που αφορούν και οι τροπολογίες μας να παρέμβουν και να διορθώσουν αυτά που εμείς τουλάχιστον κρίνουμε 
ως ιδιαίτερα αρνητικά.   

 Η γραπτή εξέταση έχει πάει στο πενήντα τοις εκατό.  Γι’ αυτό το πράμα πρέπει να έχουν όλοι συνείδηση 
και γνώση, γιατί πάμε σε ένα καινούριο σύστημα, πρέπει να ξέρουμε και τις συνέπειές του.  Υπήρχαν αρνητικές 
συνέπειες και υπάρχουν με το υφιστάμενο σύστημα.  Αλλά για τις συνέπειες ενός νέου συστήματος, με κάθε 
δύο χρόνια εξετάσεις που θα γίνονται, πρέπει να ξέρουμε όλοι, για πενήντα τοις εκατό μοριοδότηση, ότι θα 
οδηγήσουμε σε μια βιομηχανία φροντιστηρίων που θα αφορούν τους απόφοιτους των πανεπιστημίων μας 
πλέον.  Με λιγότερο από μισό τοις εκατό κάποιος θα παίρνει ή δε θα παίρνει θέση διορισμού.  Θα μένει στις 
μαύρες λίστες της ανεργίας ή θα διορίζεται.  Τζιαι ο καθένας καταλαβαίνει ότι η κάθε μονάδα που προσφέρεται, 
η μισή μονάδα που προσφέρεται από τις εκατό θα είναι καθοριστική σε αυτή την κατεύθυνση, οπότε πρέπει να 
ξέρουμε όλοι ότι δημιουργείται βιομηχανία φροντιστηρίων.  Και τι κάμνουμε, για να μειώσουμε αυτή την 
πραγματικότητα, τον κίνδυνο που δημιουργείται απ’ αυτή την πραγματικότητα;  Προσθέτουμε, αν αγαπάτε, 
εξέταση στα νέα ελληνικά για όλους!  Τζιαι τι κάμνουμε με αυτή την εξέταση;  ∆εν επιδιώκουμε εκ των υστέρων, 
αφού ετελειώσαν πανεπιστήμια -ενδεχομένως ελληνικά πανεπιστήμια- η πλειοψηφία των αποφοίτων μας, να 
διαπιστώσουμε αν ξέρουν καλά ελληνικά, αλλά πάμε να τους κατατάξουμε!  Να τους κατατάξουμε, τους 
μαθηματικούς δηλαδή μεταξύ τους, να τους κατατάξουμε ως προς το ποιος έν’ ο καλλύττερος εις τα 
μαθηματικά!  Τζιαι τζιείνος που ʼννά πά’ να κάμει φροντιστήριο -φροντιστήρια, όι φροντιστήριο- για να πιάσει 
δεκάρι, δέκα στα δέκα, στην εξέταση εις τα ελληνικά, εννοείται ότι θα υπερτερεί σημαντικά ʼπού το μαθηματικό 
που ξέρει καλά ελληνικά, αλλά εννά πκιάει πέντε!  Κατάταξη θα κάμνουμε!  Τζιαι κάποιος θα παίρνει ή δε θα 
παίρνει θέση στην εκπαίδευση με βάση, όι τις πέντε μονάδες που ανάφερα, τη μισή μονάδα παραπάνω που 
εννά πκιάννει στα ελληνικά.  Αθθρώποι που έχουν τελειώσει ελληνικά πανεπιστήμια τωρά!  Αλλά εννά τους 
βάλουμε σε μια διαδικασία φροντιστηρίων μαζί με τες υπόλοιπες κατηγορίες φροντιστηρίων.   

 Εισηγηθήκαμε τζιαι στην επιτροπή -δεν εισακουόμαστε, δεν εισακουστήκαμε- εισηγούμαστε τζιαι τωρά, 
συνάδελφοι, να μην καθορίσουμε ποιες θα είναι οι εξετάσεις και ποια θα είναι η βαρύτητα των εξετάσεων με 
τσαπατσουλιά, όπως έγινε εις την επιτροπή και εδώ στην ολομέλεια. Να το αφήσουμε ανοικτό, ας αφήσουμε 
τες πενήντα μονάδες, αν μπορούμε να βρούμε συναίνεση, αλλά να το αφήσουμε ανοικτό τζιαι να καθορίσουμε 
αυτά τα ζητήματα με έναν επιστημονικό τρόπο, λαμβάνοντας όλα τα δεδομένα υπόψη, ποιες θα είναι οι 
εξετάσεις, ποια θα είναι τα αντικείμενα και ποια θα είναι η βαρύτητά τους.   

 Το ίδιο ισχύει και για μια σειρά από άλλα ζητήματα που έχουμε θέσει, συνάδελφοι.  
Επιχειρηματολογήσαμε.  Πρέπει να κατανοήσουμε ότι φεύκουμεν ʼπού το κλειστό έτος.  Και πρέπει να 
κατανοήσουμε ότι, ακόμα τζιαι αν εγίνετο κάπου λάθος, εν πρέπει να το επαναλάβουμε.  Είπαμε ότι πρέπει τα 
κριτήρια να είναι, ειδικά αφού αννοίει το κλειστό έτος τζιαι ένα ποσοστό της μονάδας θα καθορίζει την 
πρόσληψη ή όχι, πρέπει να είναι απόλυτα αντικειμενικά και αξιόπιστα τα κριτήρια.  Τι σημαίνει “βαθμός του 
πτυχίου”, συνάδελφοι;  Τι σημαίνει “βαθμός του πτυχίου”;  Ποιος απ’ εδώ μπορεί στα σοβαρά να ισχυριστεί ότι, 
όταν συγκρίνουμε το βαθμό ενός πανεπιστημίου “άριστα”, με αυτόν κάποιου άλλου πανεπιστημίου, άλλης 
χώρας, μετρά το ίδιο;  Μπορεί στα σοβαρά κάποιος να ισχυριστεί τούντο πράμα;  Πολύ περισσότερο που, 
επιτρέψετέ μου να πω, αυτή η σύγκριση δεν αφορά μόνο δημόσια πανεπιστήμια, αφορά πλέον και τα ιδιωτικά 
κερδοσκοπικά πανεπιστήμια, όπου μπορούν να προσφέρονται με μεγαλύτερη ευκολία βαθμοί, καταλαβαίνετε, 
αφού θα προσφέρουν τζιαι διεξόδους γρηγορότερης πρόσληψης στην εκπαίδευση.  Είναι τεράστιες οι διαφορές 
που υπάρχουν ανάμεσα στις βαθμολογίες που δίνονται από πανεπιστήμιο σε πανεπιστήμιο.   

 Εδώ όμως θα καθορίσουμε το ποιος εκπαιδευτικός θα μπαίνει.  Τζιαι λέω μια πραγματικότητα -ο 
καθένας μπορεί να την κρίνει- ότι στα νοσηλευτήριά μας δόθηκε προτεραιότητα αντικειμενικά στους 
αποφοίτους των ιδιωτικών πανεπιστημίων που εργάζονται ως νοσηλευτές, γιατί έχουν ψηλότερες βαθμολογίες.  
Αυτή είναι μια πραγματικότητα.  Κατά βάσιν όμως, εκείνοι που επεράσαν εις τα δημόσια πανεπιστήμια 
νοσηλευτική ήταν εκείνοι που είχαν τες ψηλότερες βαθμολογίες εις τα σχολεία, θέλω να σας πω, και τις 
ψηλότερες βαθμολογίες εις τες παγκύπριες εξετάσεις, πλην όμως, στη συνέχεια, έχασαν την προτεραιότητά 
τους, γιατί εκεί δυστυχώς έβαλαν όντως βαθμολογία πτυχίου ως κριτήριο.  Θέλετε να το κάμουμε;  Μπορείτε να 
διατηρήσετε τη νομοθεσία ως έχει.  Αν όμως κρίνετε ότι είναι άδικο -δεν είναι λογικό να συγκρίνουμε άνισα 
πράγματα- δεν πρέπει να υπερψηφιστεί το νομοσχέδιο.   

 Ζήτημα μεταπτυχιακών προσόντων.  Και πάλιν, όταν καθορίζουμε κριτήρια με την ελάχιστη βαρύτητα, 
πόσω μάλλον αν έν’ σοβαρή η βαρύτητα, πρέπει να σκεφτόμαστε τις συνέπειες, το προφίλ των υποψηφίων 
που θέλουμε να ʼχουμε στην εκπαίδευσή μας και τι αυτό θα σημαίνει.  Επιχειρηματολογήσαμε και στην 
επιτροπή και είπαμε ότι θα πρέπει να είναι περιορισμένη η βαρύτητα των μεταπτυχιακών προσόντων.  Γιατί το 
είπαμε.  ∆εν πρόκειται να πάμε να προάξουμε εκπαιδευτικούς, να κάμουμε επιθεωρητές, να κάμουμε ΠΛΕ τζιαι 
οπότε σίγουρα το να έσιει κάποιος διδακτορικό θα πρέπει αυτό να ʼσιει τζιαι την ανάλογη βαρύτητα.  Πάμε να 
προσλάβουμε κόσμο εις την εκπαίδευση.  Από τη στιγμή που λέεις ότι το μεταπτυχιακό έχει άλφα πολύ σοβαρή 
βαρύτητα, το διδακτορικό ακόμα μεγαλύτερη, τι είναι που κάμνουμε;  Την ώρα που κανένα δημόσιο 
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πανεπιστήμιο -πολύ περισσότερο τα ιδιωτικά- δεν προσφέρει δωρεάν μεταπτυχιακά προγράμματα σπουδών;  
Τζιαι κάποιος, για να αποκτήσει μεταπτυχιακούς τίτλους, θα πρέπει να πληρώσει ακριβά;  Βάζουμε ξεκάθαρα 
ταξικούς φραγμούς για όσους των νέων μας δε θα έχουν τη δυνατότητα να αποκτήσουν αυτά τα μεταπτυχιακά 
προσόντα πληρώνοντας πολύ ακριβά.  ∆ε θα έχουν καμιά πιθανότητα διορισμού, έν’ απλό.  Με τόσο ψηλή 
βαθμολογία που βάλλουμε δε θα έχουν καμιά πιθανότητα διορισμού, αν δεν έχουν μεταπτυχιακό, μάστερ.  
Πόσοι μπορούν να κάμουν το μάστερ και να πληρώσουν σε τούτες τες συνθήκες που μιλούμε;  Κατά την 
άποψή μας, αν το βάλουμε τούτο μαζί τζιαι με τα φροντιστήρια που θα πρέπει να κάμει κάποιος και θα 
πληρώσει, για να τα κάμει, για να πκιάει τες βαθμολογίες στη γραπτή εξέταση, δημιουργούμε συνειδητά -και 
πρέπει να το έχουμε υπόψη μας- ταξικούς φραγμούς.  Εκείνοι που έχουν τα οικονομικά μέσα θα μπορούν να 
κάμνουν τζιαι τα φροντιστήριά τους, θα μπορούν να κάμνουν τζιαι τα μεταπτυχιακά τους και θα παίρνουν 
προτεραιότητα διορισμού αύριο.  Αυτό θέλουμε;  Αν το θέλουμε, να ψηφίσουμε, όσοι το θέλουν να ψηφίσουν 
αυτό το νόμο που έχουμε μπροστά μας.  

 Λοιπόν, είναι και μερικές άλλες αναφορές που έχουμε μπροστά μας, που είναι σημαντικές, δεν ξέρω αν 
θα χρειαστεί...  Για τους αντικαταστάτες πρέπει να προχωρήσουμε τζιαι κάμνουμε έκκληση για κάτι που 
εψήφισε τζιαι στο παρελθόν η Βουλή, πρέπει να πω, ομόφωνα, να μετρούν ως προϋπηρεσία για ένα σχολικό 
έτος οι εκατόν ογδόντα μέρες -εργάσιμες μέρες- στην εκπαίδευση.  Είναι η τροπολογία, μια ʼπού τες 
τροπολογίες που έχουμε μπροστά μας.  Έχει σημασία, για να καλύψουμε μεγάλο μέρος των εκπαιδευτικών 
που είναι ήδη στην εκπαίδευση, να παρατείνουμε για ακόμα ένα χρόνο τη μεταβατική περίοδο.  ∆εν κάμνει 
διαφορά ο ένας χρόνος, αλλά θα κάμει σοβαρή διαφορά στην προστασία εκπαιδευτικών οι οποίοι ήδη 
εργάζονται τζιαι προσφέρουν εις την εκπαίδευση.   

 Νομίζω να μείνω ως εδώ.  Υπάρχουν τζιαι άλλες τροπολογίες που καταθέτουμε.  Αν χρειαστεί να 
επεξηγηθούν στη συνέχεια από τους συναδέλφους -αν ακούει ο ένας τον άλλο βέβαια, διότι έχω την εντύπωση 
ότι δεν πολυακούμε ο ένας τον άλλο- μπορούν να επεξηγηθούν, ώστε να προσπαθήσουμε και εδώ, στην 
ολομέλεια, να διορθώσουμε κάποια από τα σοβαρά προβλήματα που παρουσιάζει το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, συνάδελφε. 

 Κάποιος άλλος θέλει να συμπληρώσει; 

 Η κ. Κυριακίδου και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.  

 Κύριοι συνάδελφοι, φθάσαμε στο τέλος μιας διαδρομής, μιας προσπάθειας επίλυσης ενός προβλήματος 
που όλοι μας αναγνωρίζουμε ότι υπάρχει, της ανάγκης αλλαγής του τρόπου διορισμού στη μέση εκπαίδευση.  
Το συζητάμε -είμαι στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής, στη Βουλή έντεκα χρόνια- το συζητούμε στην 
επιτροπή Παιδείας, το συζητήσαμε στο Συμβούλιο Παιδείας που είναι ένας θεσμός υπό την προεδρία του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας, σε προηγούμενη κυβέρνηση επί εποχής του Ανδρέα ∆ημητρίου.  Φτάσαμε στο 
τέλος ενός δρόμου.  Συζητήσαμε πάρα πολλές φορές και τους τρόπους και τες λεπτομέρειες και τη 
μοριοδότηση και τες διάφορες παραμέτρους που αφορούν το συγκεκριμένο θέμα.   

 Όσον αφορά την υφιστάμενη κατάσταση, είναι γεγονός ότι δεν υπάρχει ανθρώπινη παρέμβαση.  Είναι 
επίσης γεγονός ότι το κριτήριο εισδοχής κάποιου στο δημόσιο ως εκπαιδευτικού δεν είναι ποιοτικό κριτήριο.  
Είναι απλά το έτος κατάθεσης του πτυχίου μέσα στο κλειστό έτος.  Ούτε ακόμα ο καθηγητής ή ο δάσκαλος ο 
οποίος τελειώνει τον επόμενο χρόνο και αριστεύει δεν μπορεί να διοριστεί πριν από τον τελευταίο που έχει 
πάρει τον κατώτερο βαθμό του προηγούμενου έτους.  Άρα, το κριτήριο διορισμού στην εκπαίδευση δεν είναι 
ποιοτικό.   

 Επίσης φτάσαμε στο σημείο να μιλούμε για τη μέση εκπαίδευση, γιατί εδώ υπάρχει ένα παράδοξο, το ότι 
στη μέση εκπαίδευση το πρόβλημα είναι υπαρκτό και μεγάλο.  Απεναντίας, στη δημοτική εκπαίδευση δεν 
υπάρχει αυτή τη στιγμή που μιλούμε πρόβλημα, γιατί στη δημοτική εκπαίδευση οι διορισμένοι αντικαταστάτες 
και συμβασιούχοι είναι νέα παιδιά που έχουν τελειώσει το δημόσιο πανεπιστήμιο, άρα είναι ο ανθός της 
κυπριακής κοινωνίας.  Και, ακριβώς επειδή έχουμε πρώτη προτεραιότητα να προστατεύσουμε αυτά τα παιδιά 
της δημοτικής εκπαίδευσης κυρίως και επειδή ακριβώς υπήρχε νομική και συνταγματική δυσκολία να 
ξεχωρίσουμε τις δύο βαθμίδες της εκπαίδευσης, αναγκαστικά για τις όποιες μας αποφάσεις και τελική θέση 
λαμβάνουμε κυρίως υπόψη και τους ανθρώπους που υπηρετούν τη δημοτική εκπαίδευση.  Εδώ δεν πρόκειται 
για αριθμούς· πρόκειται για ανθρώπους, νέα παιδιά, τα οποία υπηρετούν και υπηρέτησαν την εκπαίδευση την 
ώρα που το σύστημα τους είχε ανάγκη.   
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 Αλλάζουμε λοιπόν το νέο σύστημα διορισμού στην εκπαίδευση ιεραρχώντας τα ποιοτικά κριτήρια.  Ποια 
είναι αυτά τα ποιοτικά κριτήρια;  Και συμφωνώ με το συνάδελφο το Γιώργο το Λουκαΐδη ότι ο βαθμός 
δυσκολίας στα διάφορα πανεπιστήμια δεν είναι ο ίδιος.  Είναι διαφορετικό το να πάρεις ένα βήτα στο 
Cambridge -έχει μεγαλύτερο βαθμό δυσκολίας- από το να πάρεις ένα άλφα ενός άλλου πανεπιστημίου της 
ίδιας χώρας.  Την ίδια ακριβώς ώρα όμως, επειδή είχαμε υπόψη αυτό το θέμα, το βαθμό δυσκολίας, μειώσαμε 
τη μοριοδότηση του αριστείου στο πρώτο πτυχίο, για να μειώσουμε τη διαφορά μεταξύ αυτού που αρίστευσε 
και αυτού που πήρε λίαν καλώς ή μέτρια.  Και, για να στηρίξουμε και να βοηθήσουμε τους εκπαιδευτές, τους 
δασκάλους ή τους καθηγητές οι οποίοι αυτή τη στιγμή υπηρετούν ως συμβασιούχοι ή ως αντικαταστάτες στην 
εκπαίδευση, αυξήσαμε τη μοριοδότηση της κατάθεσης πτυχίου από πέντε μόρια σε δέκα μόρια, ώστε ακριβώς 
να τους δώσουμε προτεραιότητα, γιατί αυτός είναι ο στόχος και ο σκοπός μας, να βοηθήσουμε αυτούς τους 
ανθρώπους που αυτή τη στιγμή είναι στην εκπαίδευση και δε θέλουμε με κανένα τρόπο να τους αδικήσουμε, 
αλλά πρέπει να βρούμε τρόπους, ώστε να είναι συνταγματικά ορθοί, για να τους προστατεύσουμε.   

 Είναι επίσης γεγονός ότι προβληματιστήκαμε πάρα πολύ στην επιτροπή Παιδείας για το πόση ειδική 
βαρύτητα θα δώσουμε στο κριτήριο του μεταπτυχιακού, του δοκτοράτου και του διπλώματος.  Η πρόταση του 
υπουργείου ήταν δεκαπέντε μόρια. Εμείς ακριβώς, γιατί δε θέλουμε να οδηγήσουμε όλους τους πτυχιούχους 
στην κατεύθυνση να αποκτήσουν ανταγωνισμό και συναγωνισμό απόκτησης μεταπτυχιακών προσόντων, 
μειώσαμε περίπου κατά το σαράντα τοις εκατό τη μοριοδότηση του δοκτοράτου και του μεταπτυχιακού, από τα 
δεκαπέντε μόρια στα εννιά μόρια.  Ακριβώς με αυτό το στόχο που σας είπα προηγουμένως, να μην υπάρχει 
ανταγωνισμός και συναγωνισμός μεταξύ των αποφοίτων.  Την ίδια ώρα όμως, επειδή θέλαμε να 
υπηρετήσουμε το σκοπό της ποιοτικής αξιολόγησης των δασκάλων και των καθηγητών της μέσης 
εκπαίδευσης, δεν μπορούσαμε να ακυρώσουμε αυτό το κριτήριο, το οποίο καθίσταται ποιοτικό κριτήριο για 
εισδοχή στην εκπαίδευση. 

 Ένα τελευταίο θέμα που ήθελα να θίξω είναι ότι, επειδή είχαμε κατά νου και έχουμε κατά νου την 
προστασία των ανθρώπων που υπηρετούν την εκπαίδευση κυρίως ως συμβασιούχοι και ως αντικαταστάτες 
αυτή τη στιγμή και επειδή αναγνωρίζουμε ότι τα τελευταία χρόνια δεν είχαν γίνει μόνιμοι διορισμοί είτε για 
πολιτικούς είτε για οικονομικούς λόγους, μετά από πολλή συζήτηση έχει γίνει η κατάθεση στην επιτροπή 
Παιδείας της Βουλής η αύξηση του αριθμού των θέσεων των καθηγητών και των δασκάλων σε αριθμούς, οι 
οποίοι αυτή τη στιγμή είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και μας αφήνουν ικανοποιημένους. 

 Τέλος, θέλω να πω ότι, ακριβώς γιατί θέλουμε να ικανοποιήσουμε αυτούς τους ανθρώπους, εμείς ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα έχουμε ασκήσει όλη μας την επιρροή και καταβάλαμε προσπάθεια, ώστε να επεκταθεί η 
μεταβατική περίοδος από το 2022 που ήταν η πρόταση του υπουργείου στο 2027, κυρίως γιατί στη δημοτική 
εκπαίδευση, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή Παιδείας, και επειδή ακριβώς είπαμε 
προηγουμένως ότι πρόκειται για νέα παιδιά, μεγάλες αφυπηρετήσεις των δασκάλων στη δημοτική και των 
νηπιαγωγών και των εκπαιδευτών της ειδικής εκπαίδευσης θα είναι γύρω στα έτη ’25, ’26, ’27, αλλά και ’28 και 
’29 βεβαίως, αλλά σε κάποια στιγμή κάπου πρέπει να μπει ένας φραγμός, για να αποφασίσουμε ότι ακριβώς 
αλλάζουμε το ένα σύστημα με το άλλο, μεταβαίνουμε από το ένα σύστημα στο άλλο.   

 Η εξέταση θα γίνει το 2017, ώστε το Σεπτέμβρη του 2018 να μπορούμε να έχουμε δυνατότητα 
πρόσληψης στο δημόσιο 50% από το νέο σύστημα και 50% από το άλλο, ώστε ακριβώς μέσα από την 
επέκταση της μεταβατικής περιόδου να μπορούν να μπουν στην εκπαίδευση και αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι 
αυτή τη στιγμή είναι στο σύστημα.  Το να είσαι στο σύστημα...  Η εκπαίδευση είναι μια δυναμική κατάσταση και 
πάντοτε και συνεχόμενα υπάρχουν οι διορισμοί, οι συμβασιούχοι αντικαταστάτες κ.τ.λ.  Είναι ένας θεσμός ο 
οποίος δεν μπορεί ποτέ να σταματήσει, γιατί πάντοτε υπάρχουν ανάγκες, άρα έχουμε την απόλυτη πίστη και 
την πεποίθηση ότι αυτοί οι οποίοι αυτή τη στιγμή είναι στην εκπαίδευση από τη μια θα διοριστούν και από την 
άλλη τους δίνουμε τέτοια μοριοδότηση και τόση μοριοδότηση και έχουμε πίστη σε αυτούς ότι με την πείρα που 
απέκτησαν στην εκπαίδευση θα είναι τέτοια και τόση, ώστε σίγουρα να τους δώσει μια θέση στον κατάλογο 
διορισίμων που θα έχουμε μετά. 

 Όσον αφορά την πρόταση του ΑΚΕΛ για τους αορίστου, επειδή προσπαθήσαμε πάρα πολύ να βρούμε 
συνταγματικό τρόπο να το λύσουμε αυτό το θέμα, γιατί μας ενδιαφέρει και θέλουμε να το στηρίξουμε, εμείς 
είμαστε έτοιμοι να το συζητήσουμε, όταν κατατεθεί, είμαστε έτοιμοι να το υποστηρίξουμε, όταν κατατεθεί, 
είμαστε έτοιμοι να το ψηφίσουμε, νοουμένου βέβαια ότι θα βρεθεί ο συνταγματικός και ορθός τρόπος.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Βαρνάβα.   

 Νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα, αλλά θα ακούσουμε όλες τες απόψεις. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς να δηλώσω ίδιον όφελος στη συγκεκριμένη συζήτηση, γιατί τυγχάνει... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είσαι συμβασιούχος; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, δεν είμαι συμβασιούχος, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά είμαι στους καταλόγους διοριστέων ως 
εκπαιδευτικός της μέσης εκπαίδευσης και μάλιστα να πω ότι απ’ ό,τι έχω κοιτάξει προσφάτως σε τέσσερα-
πέντε χρόνια ή και πιο λίγο ακόμα αναμένεται ο διορισμός μου, αλλά ως άτομο το οποίο, παρ’ όλον ότι, 
αγαπητοί συνάδελφοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άστε με να συνεχίσω!   

 Παρ’ όλον όμως ότι δε θα είμαι ξανά ούτε υποψήφιος βουλευτής -και αυτό έχει δημοσιευτεί- δε θα κάνω 
αποδεκτό τον οποιοδήποτε διορισμό και το λέω δημόσια και μπαίνω ήδη στην ουσία της συζήτησης, γιατί ένα 
άτομο το οποίο, παρ’ όλον ότι δίδαξε τα πρώτα επτά-οκτώ χρόνια στον ιδιωτικό τομέα, το να απέχει γύρω στα 
δεκαεννέα με είκοσι χρόνια από το εκπαιδευτικό σύστημα και τις νέες μεθόδους διδασκαλίας θα ήταν 
προκλητικό κατά τη δική μου άποψη να επανέλθει στην εκπαίδευση και μάλιστα, όταν και εφόσον στο 
μεσοδιάστημα αυτών όλων των ετών έχουν τελειώσει τις σπουδές τους διά μέσου των σύγχρονων μεθόδων 
νέοι άνθρωποι που μπορούν να προσφέρουν πολύ περισσότερα από εμένα, αλλά και από πάρα πολλούς 
άλλους στο εκπαιδευτικό μας σύστημα. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Είμαι δεκατέσσερα χρόνια μέλος της επιτροπής Παιδείας της Βουλής.  Αυτό το ζήτημα αναδεικνυόταν 
διαχρονικά ως αυτεπάγγελτο θέμα, αλλά τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια ανεδείχθη ακόμα και με προτάσεις 
ανεπίσημες οι οποίες κατετίθεντο ενώπιον και του Συμβουλίου Παιδείας και των πολιτικών δυνάμεων από τον 
εκάστοτε Υπουργό Παιδείας.  Η ουσία της τοποθέτησης της κάθε πολιτικής δύναμης σε αυτό το ζήτημα, η 
πρώτη, η πρώτιστη, πρέπει να είναι το αν είμαστε υπέρ ή κατά της αλλαγής του σημερινού συστήματος 
διορισμού των εκπαιδευτικών.  Ξεκαθαρίζω τη θέση της δικής μου πολιτικής δύναμης ότι εμείς είμαστε υπέρ. 

 Γιατί είμαστε υπέρ;  Γιατί, αν αυτό που θα πω τώρα δε συμβαίνει στη δημοτική εκπαίδευση, σίγουρα στη 
μέση εκπαίδευση συμβαίνει κατά πολύ.  Όταν τελειώνουν τις σπουδές τους νέοι άνθρωποι, νέα παιδιά, 
αναγράφονται στους καταλόγους διοριστέων και με τη θέση την οποία παίρνουν, και δύο ζωές να ζήσουν, 
υπάρχει πιθανότητα να μη διοριστούν ποτέ τους, ενώ αυτά τα παιδιά μπορεί να έχουν περισσότερες 
ικανότητες, να είναι πολύ πιο ικανά και καλύτερα από τον οποιοδήποτε που αναμένει στον κατάλογο 
διοριστέων είκοσι με είκοσι πέντε χρόνια.  Ξέρετε, πάντοτε, όταν κάνω αναφορά σε αυτό το ζήτημα...  ∆ε θα 
αναφέρω όνομα, κάποιοι πιθανόν να καταλάβουν.  Κάποτε είχαμε και το τραγελαφικό, το οποίο έζησα 
προσωπικά όμως μετέπειτα, κρεοπώλης που ασκούσε αυτό το επάγγελμα για περίπου είκοσι πέντε-τριάντα 
χρόνια διορίστηκε στη μέση εκπαίδευση.  Σωστά, κύριε Ταλιαδώρε;  ∆ιορίστηκε μετά από τριάντα χρόνια 
άσκησης του επαγγέλματος που έχω προαναφέρει στη μέση εκπαίδευση, για να διδάσκει τα παιδιά.  Και, όταν 
εγώ του υπέβαλα το ερώτημα -δε θα πω το όνομα είπαμε-  «Τα καταφέρνεις;» η απάντηση ήταν «διαβάζω στο 
σπίτι μου το βράδυ τζιαι νομίζω καταφέρνω τα»!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Μα, είπα το στην αρχή, Γιάννο!  Τι είπα, αγαπητέ συνάδελφε, στην αρχή;  Ήσασταν εδώ, νομίζω.  
Ωραία! 

 Άρα, ένα τέτοιο σύστημα θεωρώ ότι δεν μπορεί να ωφελήσει ούτε εμάς ούτε τους εκπαιδευτικούς, αλλά 
ιδίως γιατί όλες αυτές οι αλλαγές ως πρώτιστο στόχο θα πρέπει να ’χουν τα παιδιά μας.  Τα παιδιά μας, αυτά 
τα οποία θεωρούμε ότι είναι το μέλλον της δικής μας πατρίδας.   

 Σίγουρα οι οποιεσδήποτε αλλαγές γίνονται σε ένα σύστημα επηρεάζουν ανθρώπους είτε θετικά είτε 
αρνητικά και, όταν γίνονται αυτές οι αλλαγές, δεν μπορεί απόλυτα να ικανοποιείς εκατό τοις εκατό τον 
οποιοδήποτε.  Αναγνωρίζουμε το γεγονός ότι η αλλαγή του υφιστάμενου συστήματος, η οποία θα επιφέρει 
αρκετές αλλαγές, θα επηρεάσει ανθρώπους, θα επηρεάσει ανθρώπους οι οποίοι παρέχουν τις υπηρεσίες τους 
στο εκπαιδευτικό σύστημα εδώ τζιαι αρκετά χρόνια. 
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 Θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, ότι είμαστε εκ των πολιτικών δυνάμεων που από την αρχή δηλώσαμε 
ξεκάθαρα ότι με την αλλαγή του το σύστημα θα πρέπει στο μέγιστο δυνατόν βαθμό να διαφυλάξει και να 
προστατεύσει αυτούς τους ανθρώπους που έχω προαναφέρει, είτε λέγονται συμβασιούχοι είτε λέγονται 
αντικαταστάτες πολυετούς προσφοράς στο εκπαιδευτικό σύστημα.  Γι’ αυτό το λόγο και μέσα από την όλη 
συζήτηση που διεξήχθη στη επιτροπή Παιδείας της Βουλής...  Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να υπερθεματίσω 
ό,τι έχει λεχθεί προηγουμένως από πλευράς του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, αλλά και του εδώ συνάδελφου 
που έχει μιλήσει, του προλαλήσαντα του κ. Λουκαΐδη, ότι δεν είναι δυνατόν, πράγματι δεν είναι δυνατόν τέτοιου 
είδους νομοσχέδια, τα οποία επηρεάζουν την κοινωνία μας, επηρεάζουν χιλιάδες ανθρώπους, να τα 
καταθέτουμε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων μία-δύο εβδομάδες πριν και να έχουμε και την απαίτηση 
αυτά τα νομοσχέδια να εξεταστούν και ταυτόχρονα στην τελευταία συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
χωρίς να υπάρχει επιπλέον περιθώριο είτε αναβολής είτε οποιασδήποτε άλλης μετατροπής και να ζητούμε να 
ψηφιστούν. 

 Προχωρώ λέγοντας ότι εμείς... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γιατί εν ψηφίσατε μαζί μας; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ε, είχαμε λόγο, κύριε Άντρο Κυπριανού.  Αν είδατε, δεν ψηφίσαμε υπέρ.  Σωστά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ να συντομεύουμε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αν εννοείτε εμένα να συντομεύω, κυρία Πρόεδρε, έχω το δικαίωμα να μιλήσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, όχι, είναι, για να μη γίνεται διάλογος, συνάδελφε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Α, μάλιστα!  Αυτό είναι άλλο.  Εντάξει! 

 Άρα, κυρία Πρόεδρε, στην επιτροπή Παιδείας δώσαμε μαζί με άλλους συναδέλφους τη δική μας μάχη, 
για να προστατεύσουμε αυτούς τους ανθρώπους.  Θεωρώ ότι έγιναν αλλαγές προς αυτή την κατεύθυνση.  

 Έρχομαι και μπαίνω έτσι λίγο στην ουσία και θα πω ότι... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τώρα εννά μπεις στην ουσία; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Αβέρωφ, παρ’ όλον ότι έκανες μια έκκληση, σε μερικά λεπτά τελειώνω.  Ωραία. 

 Να πω το εξής, κυρία Πρόεδρε, ότι και εμείς στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής, κατά τη διάρκεια της 
συζήτησης, τοποθετηθήκαμε ότι δεν μπορεί ο βαθμός του πρώτου πτυχίου να μοριοδοτείται με τέτοιο τρόπο, 
που να δίνει υπεροχή στον οποιοδήποτε.  Και γι’ αυτό το λόγο θα ψηφίσουμε την τροπολογία η οποία έχει 
κατατεθεί, αν δεν με απατά η μνήμη μου, από το ΑΚΕΛ γι’ αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα.  Επίσης, η θέση η 
δική μας, όσον αφορά τη μοριοδότηση του διδακτορικού, των μεταπτυχιακών, του δεύτερου τίτλου, ήταν ότι 
έπρεπε αυτά τα επιπλέον προσόντα να μοριοδοτούνται με τέτοιο τρόπο, ώστε να μη θεωρούνται από πλευράς 
των υποψηφίων απαραίτητα προσόντα, για να μπορούν να έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης στο νέο σύστημα, 
στον κατάλογο διοριστέων.   

 Και τι εννοώ;  Εννοώ ότι η υψηλή βαθμολογία την οποία δίδουμε, και η αρχική πρόταση του Υπουργείου 
Παιδείας ήταν πολύ υψηλότερη... Στο τέλος της ημέρας θα δούμε όλους αυτούς τους υποψήφιους να τρέχουν 
στα ιδιωτικά πανεπιστήμια και στα κρατικά πανεπιστήμια, για να κάνουν master και διδακτορικά, για να 
μπορέσουν να πάρουν περισσότερες μονάδες.  Άρα, αυτοί που τρίβουν τα χέρια τους αυτή τη στιγμή είναι 
σίγουρα, ιδιαίτερα, λέω, τα πανεπιστήμια του ιδιωτικού τομέα.  Άρα και σε αυτή την περίπτωση θα ψηφίσουμε 
την τροπολογία, η οποία έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ για μείωση αυτών των μονάδων οι οποίες δίδονται σε 
αυτά τα επιπλέον προσόντα.   
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 Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, με το εξής:  Στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής οι εκεί εκπρόσωποι των 
διαφόρων επηρεαζόμενων είχαν ζητήσει όπως μέσα στο νομοσχέδιο αυτό ενταχθεί η δέσμευση του υπουργού 
για τις θέσεις οι οποίες θα μονιμοποιούνταν σε κάθε βαθμίδα εκπαίδευσης, και στη μέση και, ιδιαίτερη 
απαίτηση ήταν, στη δημοτική εκπαίδευση.  Εμείς εκφράζουμε την ικανοποίησή μας για το γεγονός ότι σήμερα -
και εξηγώ ότι δεν μπορούσαμε να βάλουμε μέσα στο νομοσχέδιο αυτή την παράκληση την οποία είχαν οι 
επηρεαζόμενοι, γιατί θα θεωρείτο και αντισυνταγματικό- όμως εκφράζουμε την ικανοποίησή μας ότι σήμερα ο 
Υπουργός Παιδείας έχει καταθέσει ενώπιόν μας μια επιστολή όπου...  ∆ε θα χρησιμοποιήσω, κύριε υπουργέ, 
τη λέξη “δεσμεύομαι”, θα χρησιμοποιήσω τη λέξη “τοποθετείστε” και αναλαμβάνετε την ευθύνη σας ότι μέχρι το 
2018 θα δημιουργήσετε τις προϋποθέσεις υλοποίησης αυτού του οποίου σήμερα έχετε καταθέσει ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής.  Γιατί ακουόταν και από τους επηρεαζόμενους ότι, εάν φύγει αυτή η κυβέρνηση, η 
επόμενη αν δεν αναγνωρίσει τη δέσμευση της υφιστάμενης;  Ε, αντιλαμβανόμαστε ότι το 2018 είναι η λήξη της 
δικής σας διακυβέρνησης και η δέσμευσή σας τελειώνει το 2018, άρα θα σας παρακολουθήσουμε και, αν και 
εφόσον δεν υλοποιήσετε αυτό, στα χέρια μας είναι, ως λέει τακτικά ο συνάδελφος κ. Κουλίας, να αλλάξουμε τη 
νομοθεσία.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βάσει του νομοσχεδίου το οποίο έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, βάσει των αλλαγών οι οποίες έχουν 
επέλθει κατά τη διάρκεια της συζήτησης και βάσει των τροπολογιών τις οποίες έχω προαναφέρει στην 
τοποθέτησή μου ότι θα υπερψηφίσουμε, ως Ε∆ΕΚ θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο έχουμε 
ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 ∆εν έχουμε εξαντλήσει το θέμα, συνάδελφε;  

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Παρακαλώ, εντάξει. 

 ∆ε σας εκάλυψε η κ. Κυριακίδου. 

(Μη ευκρινή σχόλια) 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Το ∆ΗΚΟ είναι ένα τζιαι μεν το αμφισβητεί κανένας! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Απαντώ σε αυτούς που ανέφερα, έστω και για χάρη αστεϊσμού. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πράγματι το νέο σύστημα διορισμών στην εκπαίδευση το απαιτούσε όλη η κοινωνία εδώ και χρόνια και 
το απαιτεί, γιατί σίγουρα θα φέρει ένα εκσυγχρονισμό στην εκπαίδευσή μας, γιατί αυτό είναι καλό για τα παιδιά 
μας και για τον τόπο μας.  Σίγουρα αυτό το νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε και το οποίο δουλέψαμε σε πάρα 
πολλές συνεδρίες ήταν πάρα πολύ δύσκολο νομοσχέδιο με πολλά θέματα για τα οποία υπήρχαν διαφωνίες και 
διαφορετικές απόψεις.  Προσπαθήσαμε να καταφέρουμε όσο το δυνατό να συγκλίνουν και να καταφέρουμε 
κάτι καλύτερο, γιατί, το πιο βασικό, είχαμε να κάνουμε με ανθρώπους που πράγματι πρόσφεραν και 
προσφέρουν.  Και μιλώ συγκεκριμένα για την κατηγορία των εκπαιδευτικών αυτών οι οποίοι είναι συμβασιούχοι 
και αντικαταστάτες.  Η επιδίωξή μας ήταν όλοι αυτοί, αν ήταν δυνατό, να είναι μέσα στο σύστημα και να 
εργάζονται, να μην κόψει ούτε ένας απέξω.  Με όσα είχαμε δει βάσει αυτού του νομοσχεδίου και με όσα 
μπορούσε να προσφέρει και η πλευρά της κυβέρνησης, ο Υπουργός Παιδείας, προσπαθήσαμε να 
καταφέρουμε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα.  ∆ε θα υπεισέλθω στις λεπτομέρειες του νομοσχεδίου, γιατί τα 
ανέφεραν άλλοι συνάδελφοι, που στα πλείστα συμφωνήσαμε, σε κάποια διαφωνήσαμε, σε κάποια βρήκαμε τη 
χρυσή τομή.  Όμως εγώ θέλω να πω ότι στο ∆ημοκρατικό Κόμμα καταβάλαμε τη μεγαλύτερη δυνατή πίεση να 
εξασφαλίσουμε όσο περισσότερο κόσμο από αυτή την κατηγορία των εκπαιδευτικών μας και, κυρίως, 
επαναλαμβάνω, συμβασιούχους και αντικαταστάτες.  Όσο το δυνατό περισσότερο αριθμό θέσεων να 
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κερδίσουμε.  Και είμαι σε θέση να πω ότι καταφέραμε και σε εκείνο το σημείο που μπορεί να μην πιστεύαμε ότι 
μπορούσαμε να το καταφέρουμε.   

 Ενώ οι θέσεις της κυβέρνησης και του κυβερνητικού κόμματος και του υπουργείου ήταν μέχρι το 2022 να 
εξασφαλίζονται, καταφέραμε να φτάσουμε μέχρι το 2027.  Και τουλάχιστον να εξασφαλιστούν οι θέσεις όσον 
αφορά τους δασκάλους, εννοώ τη  δημοτική εκπαίδευση, για ένα αριθμό της τάξεως των 1 172.  Και μιλώ με 
συγκεκριμένους αριθμούς, τους οποίους έχουμε παραλάβει από έγγραφο του Υπουργείου Παιδείας και στο 
οποίο έχει και τη σφραγίδα της η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, που γνωρίζει επακριβώς κάθε έτος τις 
αφυπηρετήσεις. Και όσον αφορά τους καθηγητές της μέσης εκπαίδευσης, γύρω στους 1 700.  Εγώ το λέω 
ξεκάθαρα ότι οι καθηγητές είναι πιο ευτυχισμένοι με το νομοσχέδιο αυτό, ναι, η μέση εκπαίδευση.  Γιατί, ενώ 
δέχονταν μέχρι το 2022, εντούτοις...  Γιατί το πρόβλημα, αγαπητοί συνάδελφοι, ήταν στους δασκάλους, καθαρά 
στη δημοτική εκπαίδευση και, όταν λέω δημοτική εκπαίδευση, εννοώ και προδημοτική, και δάσκαλοι και 
νηπιαγωγοί.  Εκεί βρισκόταν το πρόβλημα, γιατί πράγματι στη δημοτική εκπαίδευση είναι νεαροί, διότι 
διορίζονταν γρήγορα, εργάζονταν, και οι πλείστοι είναι της ηλικίας των τριάντα και τριάντα πέντε.  Και γι’ αυτό οι 
αφυπηρετήσεις θα είναι σε πάρα πολλά χρόνια, μπορεί μετά από δώδεκα με δεκαπέντε χρόνια να αρχίσουν 
κάποιες αφυπηρετήσεις σε μεγάλο αριθμό, ενώ οι καθηγητές θα αφυπηρετούν από αυτές τις χρονιές συνέχεια.   

 Γι’ αυτό, με τα δεδομένα αυτά...  Και, εκτός των άλλων, για να βοηθήσουμε -γιατί θα δικαιούνται 
παράλληλα οι συμβασιούχοι και οι αντικαταστάτες να διαγωνίζονται, για να διοριστούν ακόμα πιο γρήγορα και 
μπορεί να κερδίσουν και επιπρόσθετες θέσεις- προσθέσαμε και το έτος κατάθεσης του πτυχίου, αλλά 
παράλληλα και επιπρόσθετα είκοσι μονάδες όσον αφορά την προϋπηρεσιακή εκπαίδευση, που είναι πολύ 
σημαντικό, γιατί υπάρχουν αντικαταστάτες που εργάζονται ανελλιπώς εδώ και οκτώ χρόνια.   

 Τώρα, επειδή μέχρι και σήμερα...  Σας το λέμε και επίσημα, ζητήσαμε τη διασφάλιση αυτών των θέσεων 
και, επειδή δεν μπορούσαν αυτές οι θέσεις να διασφαλιστούν μέσω του νομοσχεδίου αυτού, βάσει 
γνωμάτευσης της Γενικής Εισαγγελίας, ζητήσαμε από τον ίδιο τον υπουργό τουλάχιστον να μας φέρει σήμερα 
μια επιστολή που να απευθύνεται στην επιτροπή Παιδείας, στην οποία να μας λέει επακριβώς τις θέσεις που 
δίνονται.  Και όσον αφορά τις θέσεις της δημοτικής εκπαίδευσης είχαμε ζητήσει μέχρι το 2018, που μέχρι αυτή 
τη χρονιά θα διορίζονταν απευθείας από τον κατάλογο, κάλυψη των 700 θέσεων.  Και επειδή είδαμε ότι μέχρι 
και το πρωί υπήρχε μια μικρή παρεξήγηση και οι 700 θέσεις δε δίνονταν απευθείας μέχρι το 2018 -που είναι 
καθαρά υπέρ των αντικαταστατών και των συμβασιούχων, διότι αυτοί θα διορίζονται απευθείας- ζητήσαμε και 
έγινε η αλλαγή και ακόμα τώρα από τον υπουργό.  Γι’ αυτό, για να είμαστε ακόμα πιο υπερεξασφαλισμένοι, 
αυτή η επιστολή την οποία μας υπέβαλε σήμερα ο υπουργός ζητώ να κατατεθεί στα πρακτικά. 

 Και καταλήγω με το τελευταίο όσον αφορά την πρόταση του ΑΚΕΛ για τους αορίστου, ναι, όταν θα το 
καταθέσετε, κύριε Λουκαΐδη, και θα μας βρίσκει σύμφωνους, θα βρούμε τον τρόπο να κατοχυρωθεί 
συνταγματικά και θα το υπερψηφίσουμε κι εμείς.    

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Γεώργιος Προκοπίου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Ευχαριστώ πολύ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους και νομίζω είναι ο τελευταίος ομιλητής, προτού ψηφίσουμε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι πιο ευτυχισμένοι σήμερα δεν είναι οι εκπαιδευτικοί.  Η πιο ευτυχισμένη σήμερα είναι η παιδεία του 
τόπου.  Σήμερα είναι μια ιστορική μέρα.  Είναι μια μέρα που, παρά το γεγονός ότι είμαστε μεσούντος του 
καλοκαιριού, είναι η μέρα της άνοιξης της παιδείας και της εκπαίδευσης του τόπου.  Το υφιστάμενο σύστημα 
διορισμών ήταν η καλύτερη σχεδία που μας πέρασε απέναντι μέσα από το τρικυμισμένο πέλαγος της 
κομματικοκρατίας, του ρουσφετιού, των κυβερνητικών αυθαιρεσιών, του νεποτισμού και του αμοραλισμού.  
Αυτή η σχεδία, που λέγεται υφιστάμενο σύστημα διορισμών, εξυπηρέτησε τον τόπο για πάρα πάρα πολλά 
χρόνια.  Και για πάρα πάρα πολλά χρόνια λειτουργούσε δίκαια και ισορροπημένα, αλλά έχουμε περάσει 
απέναντι.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ:  

 Κάποιοι θέλουν να φορτωθούμε τη σχεδία πάνω στην πλάτη και να την κουβαλούμε στο διηνεκές.  
Σήμερα, μετά από τις προσπάθειες όλων των τελευταίων κυβερνήσεων και, οκτώ συν δύο, δέκα Υπουργών 
Παιδείας, έχουμε φτάσει σε ένα σημείο συγκλίσεων και κοινωνικής αποδοχής.  Έχει πει...  Και ειλικρινά δεν είχα 
πρόθεση να μιλήσω, εάν δε θεωρούσα πολύ μεγάλη πρόκληση τα λεχθέντα εκ μέρους του κ. Λουκαΐδη.   

 Πρόταση Υπουργού Παιδείας κυβερνήσεως ΑΚΕΛ και Χριστόφια, του ερίτιμου κ. ∆ημοσθένους.  
Εκπαιδευτική προϋπηρεσία 16%.  Πρόσθετα ακαδημαϊκά προσόντα 13%.  Υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά 3%.  
Πείρα σε τομείς συναφείς 8%.  Έτος απόκτησης πτυχίου 8% και γραπτές εξετάσεις 50%.    Πρόταση του 
Υπουργού Παιδείας του ΑΚΕΛ.  Πάει τούτο! 

 Πάμε στην προηγούμενη πρόταση του κ. ∆ημητρίου. 

ΕΥ. ∆ΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Πάλι του ΑΚΕΛ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πάλι του ΑΚΕΛ. 

 Εκπαιδευτική προϋπηρεσία 22%.  Πρόσθετα ακαδημαϊκά προσόντα 9%.  Υπηρεσία στην ‘Εθνική 
Φρουρά 6%.  Πείρα σε σχετικούς τομείς 4%.  Έτος απόκτησης πτυχίου 22%.  Γραπτές εξετάσεις 34%.   

 Πάμε στην πρόταση της νυν κυβέρνησης και του υπουργού, που μας κάνει τη μεγάλη τιμή να παρίσταται 
σήμερα εδώ.  Προϋπηρεσία: 20%.  Γραπτές εξετάσεις συνολικά: 50%.  Υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά: 3%.  
Μέγιστη μοριοδότηση για τα πρόσθετα συναφή προσόντα: 9%.  Και το πτυχίο: 8%.  Είπε ο κ. Λουκαΐδης, 
περίπου, όχι στις μονάδες της εξέτασης, όχι στα πρόσθετα προσόντα, όχι στο βαθμό του πτυχίου.  Η ερώτηση 
τότε που προκύπτει είναι απλή.  Μονάδες πού να δίνουμε;  Στο παράστημα;  Στην κομματική υπακοή;  Στο 
πόσο καλά εξυπηρέτησε ένας υποψήφιος τα πολιτικά κόμματα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Αν σας αρέσει να γίνεστε μεγεθομέτρης, κύριε Λουκαΐδη, είναι πρόβλημά σας. 

 Πάμε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Λέει η μια τροπολογία -για να δείτε τελικά ποιοι είναι οι υπεύθυνοι σε 
αυτή την αίθουσα και ποιοι προχειρολογούν και φθέγγονται από γόνατος- δέκα μονάδες σε όποιον έχει πτυχίο.  
Είτε δέκα τού δώσετε είτε τριάντα είτε διακόσιες είτε ένα εκατομμύριο, από την ώρα που το δίνετε τούτο το δέκα 
σε όλους, ουδέν νόημα έχει να το δίνετε.  Αυτή η ισοπέδωση των πάντων «ξέρετε, αδυνατούμε να 
διαβαθμίσουμε τα πανεπιστήμια κατά την αξία τους και κατά τον κλάδο, οπότε θεωρήστε τα όλα περίπου το 
ίδιο» είναι η μεγαλύτερη αναξιοκρατία και ο χειρότερος ρατσισμός.  Εγώ δεν εξομοιώνω και δεν εξισώνω τον 
αριστούχο οποιουδήποτε πανεπιστημίου.  Για να είναι αριστούχος, σημαίνει τέσσερα χρόνια έφτυσε αίμα και θα 
πρέπει να αμειφθεί αναλόγως.   

 Λέει το ΑΚΕΛ στην τροπολογία την επόμενη:  Μα, γιατί θέλετε τα ελληνικά;  Γιατί θέλετε την εξέταση στα 
νέα ελληνικά;  Ορίστε η απάντηση.  Κάθε χρόνο αυτή η κοινωνία κλαίει και οδύρεται, μόλις ανακοινωθούν τα 
αποτελέσματα των Παγκύπριων Εξετάσεων για το μάθημα των νέων ελληνικών.  Κάθε χρόνο στοχοποιούνται 
οι εκπαιδευτικοί και οι φιλόλογοι όλων των βαθμίδων και όλων των σχολείων.  Κάθε χρόνο αυτή η Βουλή 
δέχεται επιθέσεις από όλους τους ζωηρά ενδιαφερόμενους για το καλό της παιδείας ότι δεν κάμνει τίποτε, για 
να βελτιώσει την ελληνική γλώσσα στα σχολεία.  Κάθε χρόνο όψιμοι, μέσα στη ραστώνη του καλοκαιριού, 
ορισμένοι κονδυλοφόροι και πληρωμένοι κάλαμοι γράφουν και μας σέρνουν τα εξ αμάξης, γιατί η παιδεία μας 
είναι έτοιμη να καταρρεύσει.  Και είναι έτοιμη να καταρρεύσει, διότι τα παιδιά δεν μπορούν να χειριστούν, να 
μιλήσουν και να γράψουν καλά την ελληνική.   

 Να σας πω εγώ ποια είναι η άλλη πραγματικότητα.  Ό,τι χτίζει ο φιλόλογος μέσα στην τάξη είτε ο 
δάσκαλος μέσα στην τάξη το χαλά ο μαθηματικός -που δεν κατέχει καλά την ελληνική, που είναι 
ανορθόγραφος- το χαλούν οι υπόλοιποι συνάδελφοί μου εν τη επιστήμη και εν τω επαγγέλματι.   

 Τι λέμε εμείς;  Γενική εξέταση για όλους, αδιακρίτως ειδικότητας, αδιακρίτως βαθμίδας.  Μα, και οι 
φιλόλογοι;  Ασφαλώς και οι φιλόλογοι.  Γιατί τα βάλαμε αυτά τα κριτήρια και συμφώνησε η πλειοψηφία της 
επιτροπής;  Θέλουμε να στείλουμε μήνυμα ότι όποιος θέλει να μπει στην τάξη να διδάσκει τα παιδιά αυτού του 
λαού, από την ώρα που η επίσημη γλώσσα του είναι η ελληνική, ό,τι επιστήμη και να θέλει να διδάξει πρέπει να 
τη διδάσκει στη σωστή ελληνική.  Όπως κάμνει η Γερμανία, όπως κάμνει η Ολλανδία, όπως κάμνει η Γαλλία.  
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Για πηγαίνετε στη Γερμανία, καταθέστε το πτυχίο σας, για να διοριστείτε εκεί φυσικός ή μαθηματικός, και θα 
εκπλαγείτε από τις απαιτήσεις που έχει το γερμανικό σύστημα στη γερμανική γλώσσα.   

 Εν τέλει και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την υπομονή σας.  Σε ό,τι αφορά την τελευταία 
τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Όταν αποκόπτουμε μονάδες από το σύστημα, κύριε Λουκαΐδη, πρέπει να πούμε και 
πού τις δίνουμε.  ∆ηλαδή αφαιρέσατε κάποιες μονάδες.  Εσείς είπατε να τις δώσετε σε όλους, για να μην έχουν 
παράπονο.  Ε, θα πρέπει να ξαναπροβληματιστείτε.  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Εξαντλήθηκε νομίζω, συνάδελφε, το θέμα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ, δεν εξαντλήθηκε.  Αναφέρθηκε ονομαστικά στον κ. Λουκαΐδη 
επανειλημμένως.  Έχει κάθε δικαίωμα να μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης εζήτησε μια σύντομη παρέμβαση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ξέρετε, εδώ κάποιοι προέβαλαν τον εαυτό τους στο ακροατήριο που έχουμε.  Ο κ. Λουκαΐδης μιλά για 
την ουσία εκ μέρους του ΑΚΕΛ.  Έχει κάθε δικαίωμα να μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, όπως υποσχέθηκα, κυρία Πρόεδρε.  ∆ε θα απαντήσω στα όσα έχει αναφέρει ο κ. 
Θεμιστοκλέους.  ∆εν κρίνω ότι είναι ανάγκη να απαντήσω, διότι δε θεωρώ ότι είχαν την απαιτούμενη 
σοβαρότητα.  Μόνο τρεις διορθώσεις να κάμω σε αυτά που είπε, διότι έχει διαστρεβλώσει την πραγματικότητα. 

 Η πρώτη είναι ότι δε διάβασε καμία πρόταση του ΑΚΕΛ στα όσα αναφέρθηκε.  Σχέδια, προσχέδια και 
από την προηγούμενη κυβέρνηση και από προηγούμενες κυκλοφόρησαν πολλά.  Μας εδείξατε καμιά πρόταση 
του ΑΚΕΛ που προέβλεπε αυτά τα κριτήρια στα οποία αναφερθήκατε;  Όχι βέβαια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχεις δίκαιο… 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Ήταν προσχέδια διαλόγου και ως τέτοια δεν μπορείτε να τα επικαλείστε, για να λέτε ότι ήταν θέσεις του 
ΑΚΕΛ, όπως αντιλαμβάνομαι ότι δεν ήταν θέσεις ούτε του Συναγερμού.  Όχι το προσχέδιο αλλά το νομοσχέδιο 
που έφερε η κυβέρνηση.  Εξού και διαφοροποιήσατε σειρά κριτηρίων της βαρύτητας που είχαν, κριτηρίων σε 
ό,τι αφορά…  Εκτός και αν θεωρήθηκε δική σας πρόταση και είσαστε διχασμένες προσωπικότητες.  ∆ιότι άλλα 
εκάμετε στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  Ήταν δικό σας το νομοσχέδιο όχι το προσχέδιο για διαβούλευση.  
Οπότε μη μας αποδίδετε πράγματα τα οποία δε μας αφορούν.  Ξεκάθαρα πράγματα.   

 ∆εύτερον, μας είπατε ότι καταργούμε όλα τα κριτήρια με βάση τα οποία θα γίνεται η μοριοδότηση.  
Ψέμα.  Εισηγούμαστε τη μείωση της βαρύτητας των κριτηρίων αυτών.  Μη μας βάζετε στο στόμα μας λόγια 
που δεν είπαμε. 

 Τρίτον, παραδέχομαι ότι το γεγονός ότι δίνονται σε όλους μονάδες είναι αποτέλεσμα της ανάγκης.  
Ποιας ανάγκης;  Μας εδώσατε κείμενο στο οποίο έπρεπε να κάμουμε τροπολογίες χτες το πρωί -στα πλαίσια 
των συνοπτικών διαδικασιών που κάμνετε- με χειρόγραφο το κείμενο του νομοσχεδίου που έχουμε να 
ψηφίσουμε σήμερα.  Χειρόγραφες όλες οι τροπολογίες.  Είναι εδώ και η γραμματεία να μας το επιβεβαιώσει.  
Χειρόγραφο.  ∆ακτυλογραφημένο κείμενο του νόμου σήμερα επιάσαμε και έπρεπε να κάμουμε τροπολογίες.  
Αυτά που δεν εσυζητήσαμε και δεν επιτρέψατε να συζητήσουμε στην επιτροπή Παιδείας έπρεπε να τα 
διαμορφώσουμε σε λίγες ώρες.  Και λέω ότι δεν είναι το τέλειο.  Θα μπορούσε να ήταν καλύτερη η βαρύτητα 
και η μοριοδότηση σε αυτά που κάμνουμε.  Προφανώς και δεν είναι το τέλειο, διότι εβάλετέ μας και εμάς τα 
δκυο μας πόδκια σε ένα παπούτσι.  Γι’ αυτό εζητήσαμε να έχουμε χώρο και χρόνο.  Για ένα τέτοιο σοβαρό 
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ζήτημα, που χρειάστηκε είκοσι χρόνια να συζητούμε, δεν μπορούσατε να περιμένετε ακόμα μερικές εβδομάδες, 
όταν μία μόνο εβδομάδα είχαμε συζητήσεις εντός της επιτροπής. 

 Αυτή είναι η σοβαρότητα που σας διακρίνει, κύριε Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Εξαντλήθηκε το θέμα.  Να προχωρήσουμε στην ψήφιση των τροπολογιών. 

 Ο γραμματέας να μας διαβάσει τις τροπολογίες 1 και 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι δύο τροπολογίες, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να μην τα διαβάσουμε;  Να προχωρήσουμε κατευθείαν στην ψήφιση. 

 Οι συνάδελφοι να είναι όλοι εντός της αίθουσας, παρακαλώ. 

 Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το εδάφιο (3) του νέου άρθρου 28ΒΒ τροποποιείται ως ακολούθως: 

α. Η υποπαράγραφος (α) αυτού τροποποιείται με τη διαγραφή των υποπαραγράφων (ii) και (x) 
αυτής, καθώς και με τη διαγραφή από την υποπαράγραφο (xi) αυτής της λέξης “δύναται”. 

β. Η παράγραφος (β) αυτού αντικαθίσταται από την ακόλουθη νέα παράγραφο (β): 

 «Ο πρώτος τίτλος σπουδών για ένταξη στον πίνακα διορισίμων μοριοδοτείται με δέκα μονάδες.». 

γ. Η παράγραφος (γ) αυτού τροποποιείται ως ακολούθως: 

i. Με την αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (i) αυτής της λέξης “εννέα” με τη λέξη “επτά”· 

ii. με την αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (ii) αυτής της λέξης “έξι” με τη λέξη “τρία”· 

iii. με την αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (iii) αυτής της λέξης “έξι” με τη λέξη “δύο”· και  

iv. με την αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (iv) αυτής της λέξης “δυο” με τη λέξη “ένα”. 

δ. Η παράγραφος (δ) αυτού τροποποιείται με την προσθήκη, στο τέλος αυτής, της ακόλουθης νέας 
επιφύλαξης: 

  «Νοείται έτι περαιτέρω ότι, στην περίπτωση αντικαταστατών και έκτακτων εκπαιδευτικών 
με προϋπηρεσία σε δημόσια σχολεία της ∆ημοκρατίας, ένα σχολικό έτος ισούται αθροιστικά με 
180 εργάσιμες μέρες.». 

2. Το νέο άρθρο 28ΒΓ τροποποιείται ως ακολούθως: 

α. Με την αντικατάσταση στην παράγραφο (α) του εδαφίου (2) αυτού της χρονολογίας “2027” 
(πρώτη γραμμή) με τη χρονολογία “2028”· και  

β. με την αντικατάσταση στο εδάφιο (3) αυτού της χρονολογίας “2027” (πρώτη γραμμή) με τη 
χρονολογία “2028”. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μπορεί να χτυπήσει ο κώδωνας, παρακαλώ, για τους βουλευτές;  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Παράκληση να μπαίνουν μία προς μία οι τροπολογίες, γιατί κάποιες θα τις ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ε, είναι δύο τροπολογίες.  Θέλετε να τις διαβάσει ο γραμματέας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η μία έχει πολλές υποπαραγράφους. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κάποιες υποπαραγράφους θα τις στηρίξουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, δήλωσε ποιες θα ψηφίσεις, Γιώργο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, από την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ θα στηρίξουμε το (γ) και το (δ).  Και την 
τροπολογία 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο κ. Κουτσού  θέλει κάτι να πει και μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εγώ θα ψηφίσω όλες τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ εκτός από το 1(γ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη.  Μέσα σε αυτά που θα ψηφίσουμε στην τροπολογία 1 θα είναι και το (β). 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 1(β) και (γ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα είναι 1(β), (γ) και (δ) η Ε∆ΕΚ.  Και ο κ. Κουτσού εκτός το (γ).   

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή δεν ξέρω ποιες τροπολογίες θα εγκριθούν από την ολομέλεια και οφείλω να 
κάμω μια διόρθωση για λόγους τάξης.  Στην τροπολογία του ΑΚΕΛ που νοείται ότι δίνει μια πριμοδότηση στους 
αντικαταστάτες για τις εκατό ογδόντα μέρες…  ∆εν υπάρχουν τέτοιοι όροι, όπως εσείς τους ερμηνεύετε στην 
τροπολογία σας, στο νόμο περί Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.  ∆εν υπάρχουν έκτακτοι αντικαταστάτες.  Υπάρχουν 
μόνιμοι, συμβασιούχοι και αναπληρωτές.  Άρα, για οποιαδήποτε τροπολογία δε θα υπάρχει ερμηνεία στο νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Έχει δίκαιο η κ. Κυριακίδου, πρέπει να διαγραφεί στην τροπολογία αυτή η αναφορά σε έκτακτους 
εκπαιδευτικούς.  Καλύπτονται από τον όρο “συμβασιούχοι”, οπότε…  Η τροπολογία είναι στη δεύτερη σελίδα.  
Αν έχουμε το ίδιο κείμενο, μιλούμε για την 1(δ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Στη δεύτερη γραμμή, “έκτακτοι εκπαιδευτικοί”. 
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Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 «Νοείται έτι περαιτέρω ότι, στην περίπτωση αντικαταστατών και έκτακτων…».  Φεύγει το “και έκτακτων” 
και μένει «στην περίπτωση αντικαταστατών εκπαιδευτικών με προϋπηρεσία σε δημόσια σχολεία της 
∆ημοκρατίας, ένα σχολικό έτος ισούται αθροιστικά με 180 εργάσιμες μέρες.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει.  Ευχαριστούμε, συνάδελφε.  Αφαιρέθηκε η λέξη “έκτακτων” από την τροπολογία.  Από το 
“Νοείται”. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα δε θα τις ψηφίσουμε.  Και ο λόγος είναι διότι και αυτή τη στιγμή 
που μιλούμε υπάρχει μία στρέβλωση υπέρ των αντικαταστατών και εις βάρος των συμβασιούχων στον 
υφιστάμενο νόμο.  Και επειδή δε γνωρίζουμε αντικειμενικά τι επιπτώσεις μπορεί να έχει η υφιστάμενη 
τροπολογία, τι στρεβλώσεις μπορεί να επιφέρει στην πραγματικότητα εις βάρος των μεν και των δε, και επειδή 
η πρόταση στο νόμο είναι πραγματικά αντικειμενική με βάση την εργασία που υπηρετεί κάποιος στο δημόσιο, 
γι’ αυτό θα το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Συνάδελφοι, ο κ. Θεμιστοκλέους και να ψηφίσουμε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Απλά μία διευκρίνιση, κυρία Πρόεδρε.  Η πρόταση του ΑΚΕΛ για τις εκατό ογδόντα εργάσιμες ημέρες 
καταστρατηγεί ολόκληρο το νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει.  Θα περιμένουμε να το ψηφίσουμε. 

 Λοιπόν, τίθεται σε ψηφοφορία η πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ, με την Ε∆ΕΚ, όπως ανέφερε, που 
ψηφίζει μόνο το (β), το (γ) και το (δ) και τον κ. Κουτσού εκτός το (γ). 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 1(α), κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω όλη μαζί.  Το 1.  Όπως το έχω αναφέρει.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ όπως έχει.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον, με συγχωρείτε, και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Απερρίφθη με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και δύο αποχές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 28ΒΑ, 28ΒΒ και 28ΒΓ.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 30Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαεννέα αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Να προχωρήσουμε με την ψήφιση του νομοσχεδίου ως έχει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαεννέα αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Θέλετε να προχωρήσουμε στα επόμενα ή να γίνει διάλειμμα; 

 Ο κ. Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είναι παράκληση.  Τα επόμενα είναι τα φορολογικά κίνητρα, που είναι ομόφωνα και 
χωρίς…  Για να προχωρούμε, γιατί είναι σημαντικά, λόγω και του ότι -κατανοούν οι συνάδελφοι- πρέπει να 
αποχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θέλετε να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε τα θέματα υπ’ αριθμούς 11 μέχρι 14; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με το υπ’ αριθμόν 11, κυρία Πρόεδρε, προχωρούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αν πράγματι τηρήσουμε αυτό, το ότι είναι ομόφωνα και θα είναι σύντομες οι παρεμβάσεις ή καθόλου… 

 Λοιπόν, τα θέματα υπ’ αριθμούς 11 μέχρι 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» και «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς των 
νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 11:  Ρυθμίσεις ώστε να παρέχονται απαλλαγές, εκπτώσεις και δυνατότητες 
συμψηφισμού ζημιών και μεταφοράς σε επόμενα έτη, καθώς και άρση των στρεβλώσεων που παρατηρήθηκαν 
σε σχέση με τον τρόπο φορολόγησης της σύνταξης χηρείας. 
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  Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 12:  Εισαγωγή κινήτρων για την προσέλκυση και εγκατάσταση στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία εταιρειών διεθνών δραστηριοτήτων, καθώς και των μετόχων τους. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 13:  Επιστροφή καταβληθέντος καθ’ υπερβολήν ποσού, όταν πρόσωπο 
αποδείξει ότι αναφορικά με οποιοδήποτε φορολογικό έτος κατέβαλε προσωρινό φόρο που υπερβαίνει το ορθό 
ποσό του φόρου που αυτό όφειλε να καταβάλει. 

 Σκοπός για το υπ’ αριθμόν 14:  Ρύθμιση ώστε να μην υπόκειται σε φόρο κεφαλαιουχικών κερδών η 
διάθεση γης με οικοδομή η οποία αποκτήθηκε κατά τη χρονική περίοδο από την έναρξη της ισχύος του υπό 
ψήφιση νόμου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2016. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σταύρος Ευαγόρου Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι του 
ίδιου υπουργείου, ο Έφορος Φορολογίας και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου 
(ΣΕΛΚ) και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  

 Σκοπός των προτεινόμενων νομοσχεδίων, τα οποία προωθούνται στα πλαίσια ευρύτερης φορολογικής 
μεταρρύθμισης, είναι ο εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη φορολόγηση φυσικών και 
νομικών προσώπων με απώτερο στόχο τη βελτίωση συγκεκριμένων υφιστάμενων φορολογικών προνοιών.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η 
τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Να υπόκειται σε φόρο εισοδήματος οποιαδήποτε επιχειρηματική δραστηριότητα διενεργείται αναφορικά 
με τους φυσικούς πόρους εντός των χωρικών υδάτων της Κύπρου. 

2. Να διευκρινιστεί ότι τα εισπρακτέα ενοίκια από αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης υπόκεινται σε φόρο 
εισοδήματος, ώστε να υπάρχει ίση μεταχείριση μεταξύ των προσώπων που δραστηριοποιούνται στον 
τομέα της μίσθωσης ακίνητης ιδιοκτησίας. 

3. Να μεταφερθούν οι Οδηγίες 2015/121/ΕΕ και 2014/86/ΕΕ, οι οποίες τροποποιούν την Οδηγία 
2011/96/ΕΕ σχετικά με το κοινό φορολογικό καθεστώς το οποίο ισχύει για τις μητρικές και τις θυγατρικές 
εταιρείες διαφορετικών κρατών μελών, με σκοπό να απαγορεύεται σε μητρικές εταιρείες να 
επωφελούνται από τη φορολογική απαλλαγή των διανεμόμενων κερδών που έχουν λάβει, στο βαθμό 
που τα κέρδη αυτά εκπίπτουν από το φόρο για τη θυγατρική της μητρικής εταιρείας. 

4. Να καταργηθεί σταδιακά μέχρι το έτος 2020 η απαλλαγή ύψους 20% -με μέγιστο ποσό τις €8.550- του 
μισθού ατόμου το οποίο ήταν μη κάτοικος Κύπρου πριν από την έναρξη της εργοδότησής του, που είχε 
εισαχθεί ως μερική αποζημίωση για τους αλλοδαπούς υπαλλήλους εταιρειών διεθνών δραστηριοτήτων 
λόγω της κατάργησης της φορολογίας με μειωμένους συντελεστές στα πλαίσια της φορολογικής 
μεταρρύθμισης που έγινε το 2002 και της οποίας η διατήρηση δεν κρίνεται πλέον ωφέλιμη, με περίληψη 
μεταβατικών διατάξεων για τα άτομα που έχουν ήδη κατοχυρώσει τη σχετική απαλλαγή. 

5. Να επεκταθεί η περίοδος παραχώρησης της απαλλαγής ύψους 50% της αμοιβής ατόμου το οποίο ήταν 
μη κάτοικος της ∆ημοκρατίας από την εργοδότησή του στη ∆ημοκρατία, όταν το εισόδημα αυτό 
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υπερβαίνει τις €100.000 ετησίως, και να εισαχθούν διευκρινιστικές πρόνοιες, καθώς και πρόνοιες για 
περιορισμό τυχόν εκμετάλλευσης του κινήτρου αυτού. 

6. Να απαλλάσσονται από τη φορολογία τα κέρδη και να μην εκπίπτουν οι ζημιές που προέρχονται από 
συναλλαγματικές διαφορές, με εξαίρεση τις συναλλαγματικές διαφορές από εμπορία συναλλάγματος, και 
να παραχωρηθεί επιπλέον το δικαίωμα ανέκκλητης επιλογής για τη φορολόγηση ή έκπτωση των μη 
πραγματοποιηθεισών συναλλαγματικών διαφορών από εμπορία συναλλάγματος. 

7. Να διευκρινιστεί το ύψος της ζημιάς από την εκμετάλλευση άυλων περιουσιακών στοιχείων που μπορεί 
να συμψηφιστεί με άλλα εισοδήματα ή να μεταφερθεί σε επόμενα έτη με παρόμοιο τρόπο που 
περιορίζονται τα κέρδη από τέτοια εκμετάλλευση, δηλαδή σε ποσοστό ύψους 80%. 

8. Να παραχωρείται στις επιχειρήσεις έκπτωση επί των νέων κεφαλαίων που εισάγονται και κρατούνται 
στην επιχείρηση, ώστε να ενθαρρυνθεί η χρηματοδότηση των επιχειρήσεων με την εισαγωγή νέων 
κεφαλαίων σε αντικατάσταση του δανεισμού. 

9. Να επεκταθεί η παραχώρηση της αυξημένης έκπτωσης ύψους 20% ετησίως για όλα τα μηχανήματα και 
εγκαταστάσεις, καθώς και της αυξημένης έκπτωσης ύψους 7% ετησίως για τα βιομηχανικά και 
ξενοδοχειακά κτίρια που αποκτούνται κατά τη διάρκεια των φορολογικών ετών 2015 και 2016.  

10. Να εναρμονιστεί η νομοθεσία σε σχέση με το συμψηφισμό ζημιών συγκροτήματος με σχετικές 
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου. 

11. Να αρθεί η ασάφεια που υπάρχει στο νόμο ως αποτέλεσμα της οποίας δεν παραχωρούνται οι 
εκπτώσεις για ασφάλιστρα ή συνεισφορές σε  ασφαλιστική εταιρεία για σχέδιο σύνταξης ή σχέδιο 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, αφού δεν έχουν ετοιμαστεί και εγκριθεί σχετικοί κανονισμοί.  Με την 
προτεινόμενη τροποποίηση τα εν λόγω σχέδια θα εγκρίνονται από τον Έφορο Φορολογίας και θα 
παραχωρούνται οι εκπτώσεις για τις συνεισφορές των εργαζομένων και των εργοδοτών. 

12. Να αρθεί η στρέβλωση αναφορικά με τον ειδικό τρόπο φορολόγησης της σύνταξης χηρείας στις 
περιπτώσεις που, αν η σύνταξη χηρείας φορολογούνταν όπως τα άλλα εισοδήματα, θα προέκυπτε 
χαμηλότερος φόρος. 

13. Να δοθούν εξουσίες στον Έφορο Φορολογίας αναφορικά με την αναδιοργάνωση εταιρειών, ώστε να 
μπορεί να θέτει όρους στην αναδιοργάνωση, έτσι που να εμποδιστεί η κατάχρηση των προνοιών του 
νόμου οι οποίες στοχεύουν στη φοροαποφυγή αντί στη βελτίωση της λειτουργίας των εταιρειών. 

14 Να εισαχθεί πρόνοια, ώστε στις περιπτώσεις αύξησης των κερδών επιχείρησης με την εφαρμογή των 
διατάξεων του άρθρου 33 του βασικού νόμου αναφορικά με τις σχέσεις ή συναλλαγές της με άλλη 
επιχείρηση που ασκείται στη ∆ημοκρατία να παραχωρείται στην άλλη εταιρεία αντίστοιχη έκπτωση, 
τηρουμένων των  προνοιών του νόμου, ως η έκπτωση αυτή να ήταν πραγματική δαπάνη.  

15. Να περιληφθούν οι εταιρείες που ιδρύονται σύμφωνα με το πολωνικό, ρουμανικό και βουλγαρικό δίκαιο 
στον κατάλογο των εταιρειών για τις οποίες εφαρμόζονται οι Οδηγίες του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που αφορούν τον τομέα φορολογίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η 
τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Να υπάγονται σε φορολογία έκτακτης αμυντικής εισφοράς άτομα τα οποία είναι φορολογικοί κάτοικοι της 
∆ημοκρατίας και έχουν την κατοικία (domicile) τους στη ∆ημοκρατία. 

2. Να παρέχεται η δυνατότητα στο διευθυντή να αντιμετωπίσει τη φοροαποφυγή που επιτυγχάνεται με την 
παρεμβολή άλλων εταιρειών χωρίς ουσιαστικό εμπορικό ή οικονομικό σκοπό μεταξύ ατόμου και της 
εταιρείας η οποία πραγματοποιεί κέρδη με κύριο σκοπό τη μείωση ή/και αναβολή της καταβολής της 
έκτακτης αμυντικής εισφοράς.  

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η 
τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Να εναρμονιστούν οι πρόνοιες για επιστροφή προσωρινού φόρου που καταβλήθηκε πέραν του ορθού 
ποσού που τελικά προκύπτει με τις γενικές πρόνοιες για επιστροφή φόρου που καταβλήθηκε πέραν του 
ορθού ποσού, είτε μέσω παρακράτησης είτε άλλως πως.   

2. Να ενισχυθεί η είσπραξη της αυτοφορολογίας από εταιρείες και αυτοεργαζομένους στην περίπτωση 
που, ενώ υπάρχει οφειλόμενος φόρος σύμφωνα με την υποβληθείσα δήλωση, αποφεύγεται η καταβολή 
αυτού μέχρι την έκδοση βεβαίωσης από τον Έφορο Φορολογίας.   
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 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία είναι η 
τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να ισχύουν τα ακόλουθα: 

1. Να φορολογούνται με φόρο κεφαλαιουχικών κερδών τα κέρδη που προκύπτουν από την πώληση 
μετοχών εταιρειών οι οποίες έμμεσα κατέχουν ακίνητη ιδιοκτησία που βρίσκεται στη ∆ημοκρατία μέσω 
της συμμετοχής τους άμεσα ή έμμεσα σε εταιρεία η οποία κατέχει την ακίνητη ιδιοκτησία. 

2. Να φορολογούνται με φόρο κεφαλαιουχικών κερδών τα κέρδη που προκύπτουν από την πώληση 
μετοχών εταιρειών οι οποίες άμεσα ή έμμεσα κατέχουν ακίνητη ιδιοκτησία που βρίσκεται στη 
∆ημοκρατία στις περιπτώσεις που το κέρδος από την πώληση των μετοχών αυτών ενδέχεται να είναι 
αποτέλεσμα εμπορικής δραστηριότητας και για το λόγο αυτό να απαλλάσσεται από τη φορολογία φόρου 
εισοδήματος. 

3. Να διευκρινιστεί ότι, σε περίπτωση διάθεσης μετοχών εταιρείας, το προϊόν διάθεσης υπολογίζεται 
αποκλειστικά με βάση την ακίνητη ιδιοκτησία της εταιρείας και των εταιρειών στις οποίες άμεσα ή 
έμμεσα συμμετέχει.   

4. Να λογίζεται ως τίμημα πώλησης το ποσό της αγοραίας αξίας της ιδιοκτησίας κατά την ημερομηνία της 
διάθεσης, όπως αυτή υπολογίζεται από τον Έφορο Φορολογίας, στην περίπτωση πώλησης μεταξύ 
συνδεδεμένων προσώπων, κατά την οποία ως προϊόν διάθεσης δηλώνεται ποσό το οποίο είναι 
μικρότερο από την αγοραία αξία της ιδιοκτησίας. 

5. Να μην υπόκειται σε φόρο κεφαλαιουχικών κερδών η διάθεση γης με οικοδομή η οποία αποκτήθηκε 
κατά τη χρονική περίοδο από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2016.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, αναλύοντας ειδικότερα τους σκοπούς και τις επιδιώξεις αυτών, ανέφερε ότι το υπουργείο σε 
συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα έχει καταλήξει μετά από μελέτη στις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις, οι 
οποίες εκτιμάται ότι θα ενισχύσουν την ανταγωνιστική θέση της Κύπρου ως χρηματοοικονομικού κέντρου 
υπηρεσιών και θα συμβάλουν στην απόκτηση συγκριτικών πλεονεκτημάτων έναντι άλλων χωρών, τονίζοντας 
τη σημασία της ψήφισής τους σε νόμους το ταχύτερο δυνατόν.  Τη θέση αυτή υιοθέτησαν τόσο οι εκπρόσωποι 
του ΣΕΛΚ όσο και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, οι οποίοι εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους 
αναφορικά με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις.   

 Ειδικότερα, αναφορικά με το πρώτο νομοσχέδιο, σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ο ίδιος αξιωματούχος, 
αλλά και με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, αυτό έχει ετοιμαστεί λαμβάνοντας υπόψη 
τους περιορισμούς και τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει ο τομέας των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων, 
καθώς και τις υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας έναντι διεθνών συμφωνιών, συμβάσεων και κανονισμών και για 
την ετοιμασία του έχουν ληφθεί νομικές γνωματεύσεις από εξειδικευμένους εμπειρογνώμονες του εξωτερικού, 
οι οποίοι εξειδικεύονται σε φορολογικά θέματα που σχετίζονται με τον Κώδικα ∆εοντολογίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τη Φορολογία των Επιχειρήσεων (Code of Conduct on Business Taxation of EU law), αλλά και με 
τους Κανόνες Κρατικών Ενισχύσεων (State Aid Rules).  Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι οι προτεινόμενες με το 
πρώτο νομοσχέδιο νομοθετικές ρυθμίσεις συνάδουν και με τις πρωτοβουλίες που προωθεί ο Οργανισμός 
Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης. 

 Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις εισάγονται κίνητρα για την προσέλκυση και 
εγκατάσταση εταιρειών διεθνών δραστηριοτήτων, καθώς και των μετόχων τους στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Ειδικότερα, επιδιώκεται η προσέλκυση ξένων προσώπων υψηλού βιοτικού επιπέδου, τα οποία θα 
επιλέξουν την Κύπρο ως φορολογική τους έδρα, με άμεσα και έμμεσα οφέλη για την οικονομία του τόπου, 
παρέχοντας ως ουσιαστικό κίνητρο την απαλλαγή των φορολογικών υποχρεώσεων που προκύπτουν για 
σκοπούς έκτακτης εισφοράς για την άμυνα. 

 Περαιτέρω, με το εν λόγω νομοσχέδιο σκοπείται η ενθάρρυνση αλλοδαπών υπηκόων να χρησιμοποιούν 
την Κύπρο ως βάση των δραστηριοτήτων τους, μεταφέροντας την έδρα των επιχειρήσεών τους και 
δημιουργώντας πραγματική δομή στη χώρα, ενώ παράλληλα παρέχονται κίνητρα σε Κυπρίους υπηκόους που 
διαμένουν μόνιμα στο εξωτερικό επί σειρά ετών να επιλέξουν ως μόνιμη κατοικία (domicile) την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.   

 Η επιλογή της Κύπρου ως μόνιμης φορολογικής κατοικίας των αλλοδαπών υπηκόων και των Κυπρίων 
υπηκόων που διαμένουν μόνιμα στο εξωτερικό επί σειρά ετών θα έχει ως αποτέλεσμα το παγκόσμιο εισόδημά 
τους (global income) να υπόκειται σε φορολογία εισοδήματος στη ∆ημοκρατία, γεγονός που θα ενισχύσει 
άμεσα τα φορολογικά έσοδα του κράτους. 
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 Κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων, λαμβανομένων υπόψη τόσο των στενών χρονικών 
περιθωρίων που παρέχονται στην επιτροπή λόγω της λήξης της τρέχουσας συνόδου όσο και του επείγοντος 
του όλου θέματος για τους λόγους που περιγράφονται πιο πάνω, η επιτροπή, σε συνεννόηση με τους 
αρμόδιους κυβερνητικούς και άλλους εμπλεκόμενους φορείς, αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο 
προωθηθούν προς ψήφιση ορισμένες εκ των προνοιών των προτεινόμενων νόμων, οι οποίες κρίνονται ως 
ιδιαίτερα σημαντικές και επωφελείς για την κυπριακή οικονομία.   

 Σημειώνεται ότι όσες εκ των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων δεν προωθούνται στο παρόν 
στάδιο στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση παραμένουν σε εκκρεμότητα ενώπιον της επιτροπής για 
μελέτη σε μεταγενέστερο χρόνο.   

 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο όπως κατατεθούν ενώπιόν της αναθεωρημένα 
κείμενα σχεδίων νόμου στα οποία να περιλαμβάνονται μόνο συγκεκριμένες νομοθετικές ρυθμίσεις.  Ειδικότερα, 
η επιτροπή αποφάσισε τα εξής: 

1. Αναφορικά με το πρώτο νομοσχέδιο, στο παρόν στάδιο να προωθηθούν προς ψήφιση μόνο πρόνοιες με 
τις οποίες παρέχονται απαλλαγές, εκπτώσεις, δυνατότητες συμψηφισμού ζημιών και μεταφοράς σε 
επόμενα έτη, καθώς και άρσης των στρεβλώσεων που παρατηρήθηκαν σε σχέση με τον τρόπο 
φορολόγησης της σύνταξης χηρείας.    

2. Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο, να προωθηθεί προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος όπως 
αυτό κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από την εκτελεστική εξουσία.   

3. Αναφορικά με το τρίτο νομοσχέδιο, να προωθηθεί προς ψήφιση μόνο η πρόνοια που αφορά την 
επιστροφή καταβληθέντος καθ’ υπερβολήν  ποσού, όταν πρόσωπο αποδείξει ότι αναφορικά με 
οποιοδήποτε φορολογικό έτος κατέβαλε προσωρινό φόρο που υπερβαίνει το ορθό ποσό του φόρου που 
αυτό όφειλε να καταβάλει. 

4.  Αναφορικά με το τέταρτο νομοσχέδιο, να προωθηθεί προς ψήφιση μόνο η πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία δε θα υπόκειται σε φόρο κεφαλαιουχικών κερδών η διάθεση γης με οικοδομή η οποία αποκτήθηκε 
κατά τη χρονική περίοδο από την έναρξη της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2016. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των αναθεωρημένων σύμφωνα με τα πιο πάνω νομοσχεδίων 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.  

3. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

4. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε γραμματέα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών κ. Νικόλας Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι διαδικαστικά ζητήματα που θα εγείρω, κυρία Πρόεδρε.  Απλά, θέλω να επισημάνω ότι 
ενδεχομένως να υπάρχουν κάποιες διαφορές από τις εκθέσεις που έχουν κυκλοφορήσει, καθώς έχουν αλλάξει 
κάπως τα κείμενα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχουμε πάρει τα αναθεωρημένα κείμενα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι όπως έχουμε συμφωνήσει στη σύσκεψη των αρχηγών το νομοσχέδιο με αριθμό 13 
θα αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Μάλιστα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και αντιλαμβάνομαι ότι στο νομοσχέδιο με αριθμό 14 θα υποβληθεί αίτημα για προφορική τροπολογία 
από πλευράς του συνάδελφου κ. Συλλούρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, πρόεδρε. 

  Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με βάση μια πρόχειρη συνεννόηση που έχουμε κάμει, η εισήγηση είναι στο νομοσχέδιο με αριθμό 14, 
στο άρθρο 2, στη δεύτερη παράγραφο, να απαλειφθεί το σημείο που λέει “η οποία” μέχρι το σημείο 
“οικοδομές”.  Η εξήγηση είναι ότι όπως είναι γραμμένο καλύπτει μόνο γη στην οποία είναι κτισμένες πάνω 
οικοδομές, ούτε καν οικοδομή.  Μπορεί να ερμηνευθεί ότι είναι πολλές οι οικοδομές, άρα περιλαμβάνει μόνο 
ορισμένα και αυτό δεν το θέλουμε νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, πρόεδρε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, νομίζω να ξεκαθαρίσουμε την πολιτική θέση της Βουλής και τεχνοκρατικά να το 
χειριστούν οι υπηρεσίες της Βουλής, για να μη χαθούμε στη λεπτομέρεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το έχω πάρει σημείωση, φαντάζομαι και οι γραμματείς το ίδιο.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δύο σημεία, για να ακούν και οι συνάδελφοι. 

 Το πρώτο είναι ότι το νομοσχέδιο προβλέπει ότι, αν αγοραστεί ακίνητο με οικοδομή ως την 31η 
∆εκεμβρίου του 2016, ανεξάρτητα πότε θα πωληθεί, δεν πληρώνει φόρο κεφαλαιουχικών κερδών.  Και εύχομαι 
να με ακούν οι υπηρεσίες.  Αυτή ήταν η φιλοσοφία του κυβερνητικού νομοσχεδίου.  Απόλυτα.  Και όχι τι 
γράφτηκε εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Σωστό.  ∆ιορθώθηκε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Μα, γι’ αυτό είναι που αντιδρώ, διότι άλλα συμφωνούμε… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Ευαγόρου, εγώ εξηγώ…  Κάμνουμε εξηγήσεις πολιτικές. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εντάξει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και τις πολιτικές αποφάσεις είναι οι βουλευτές που τις παίρνουν και όχι οι τεχνοκράτες.  Με όλο το 
σεβασμό.  Το νομοσχέδιο της κυβέρνησης αυτό προέβλεπε, γι’ αυτό και όλοι συναινέσαμε.  Χωρίς να 
εξαντληθεί η συζήτηση, είναι σημαντικό για την οικονομία να ψηφιστεί.  Η τροπολογία την οποία ο συνάδελφος 
κ. Συλλούρης έχει προτείνει με πολιτικούς όρους είναι να είναι οποιαδήποτε πώληση ακινήτου, έστω και αν δεν 
έχει οικοδομή.  Αν συμφωνούμε, αυτή είναι η πολιτική θέση και οι τεχνοκράτες θα γράψουν το νόμο που θα 
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δημοσιευτεί με βάση αυτή την πολιτική ξεκάθαρη θέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θέλω να πάρω πολύ χρόνο, διότι μας έχει πάρει όντως αρκετό χρόνο το προηγούμενο θέμα, που 
ήταν σίγουρα σημαντικό, αλλά θεωρώ ότι και αυτά τα οποία καλούμαστε με προειδοποίηση ούτε μίας 
βδομάδας να ψηφίσουμε ότι είναι ιδιαίτερα σοβαρά. 

 Θέλω να πω κάτι το οποίο πιστεύω θα ενστερνίζονται και οι υπόλοιποι, ότι η πολιτική παραχώρησης 
οικονομικών, φορολογικών και οποιωνδήποτε άλλων κινήτρων είναι θεμιτή.  Ιδιαίτερα σε περιόδους 
οικονομικών κρίσεων και ύφεσης, κίνητρα προς τη σωστή κατεύθυνση δίνουν ώθηση στην ανάπτυξη.  Φτάνει 
αυτά τα κίνητρα να είναι ισορροπημένα.   

 Στην προκειμένη περίπτωση έχουμε πρόταση για μείωση των μεταβιβαστικών τελών κατά 50% για 
όλους και σίγουρα μπορεί  να εξυπηρετήσει ένα νεαρό ζευγάρι, το οποίο θα έχει μια συγκεκριμένη έκπτωση, 
όταν αγοράζει το διαμέρισμά του, αλλά την ίδια στιγμή σε πολύ μεγαλύτερο βαθμό θα εξυπηρετήσει -και πρέπει 
να το γνωρίζουμε αυτό- τους εύπορους, τους ευκατάστατους και εκείνους οι οποίοι έχουν χρήματα, για να 
κάμουν μεγάλες αγοραπωλησίες, ιδιαίτερα αγορές. 

   Προτείνεται φορολογική έκπτωση για νέα κεφάλαια τα οποία αναμένουμε να μπουν στην οικονομία.  
Προτείνεται η μη καταβολή φόρου κεφαλαιουχικών κερδών για όσους αγοράσουν ακίνητη ιδιοκτησία και ισχύει 
και γι’ αυτή την περίπτωση το ίδιο.  Ας λάβουμε υπόψη ότι οι τράπεζες σήμερα δανειοδοτούν, ιδιαίτερα τους 
φτωχούς, με το σταγονόμετρο και αφού περάσουν από εξονυχιστική έρευνα οικονομικών δεδομένων.  Άρα, για 
το κεφάλαιο και τους έχοντες και κατέχοντες, κύριε Τορναρίτη, για τους έχοντες και κατέχοντες θα είναι πολύ 
πιο εύκολο να έχουν πρόσβαση στην απόκτηση ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 ∆ίνονται επίσης, παραχωρούνται επίσης κίνητρα σε ευκατάστατους, για να εγκατασταθούν φυσικά, αλλά 
και φορολογικά στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   ∆ιαχρονικά, έχω ζήσει κίνητρα τα οποία παραχώρησε η 
κυβέρνηση Βασιλείου, για να τονώσει την οικονομία με τον πόλεμο στον Αραβικό Κόλπο, κίνητρα με τη 
φορολογική μεταρρύθμιση επί Γλαύκου Κληρίδη, όταν υπουργός τότε ήταν ο Τάκης Κληρίδης, κίνητρα τα οποία 
δόθηκαν από την κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου -ήταν και η φορολογική αμνηστία τότε και παρά τις 
όποιες επιφυλάξεις το ψηφίσαμε- κίνητρα επί κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια και τα σημερινά.   

 Θέλω να τονίσω το εξής: Σε όλες τις προηγούμενες κυβερνήσεις και σε όλες τις προηγούμενες 
περιπτώσεις μαζί με την παραχώρηση κινήτρων παραχωρούνταν και κίνητρα για τις μάζες, για τον κόσμο, για 
το λαό.  Μέτρα κοινωνικής συνοχής.  Και επί Γλαύκου Κληρίδη δόθηκε πακέτο μέτρων κοινωνικής συνοχής -
υπενθυμίζω την κοινωνική σύνταξη- και επί ∆ημήτρη Χριστόφια και επί Τάσσου Παπαδόπουλου. 

 Στην προκειμένη περίπτωση, φίλοι -και πρέπει να νιώθουμε όλοι άσχημα- θα εγκρίνουμε μεν αυτά τα 
μέτρα, γιατί όλοι συνειδητά αντιλαμβανόμαστε ότι θα βοηθήσουν την οικονομία, αλλά την ίδια στιγμή έχουμε 
οφειλή προς τον κόσμο, οφειλή προς εκείνους οι οποίοι ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας, τα μη 
ευκατάστατα, τα μη εύπορα στρώματα της κοινωνίας.  ∆ε δίνεται τίποτε. 

 Ως ΑΚΕΛ, θα επιδιώξουμε να συζητήσουμε με την κυβέρνηση και τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αλλά 
και τα υπόλοιπα πολιτικά κόμματα την επαναφορά ή και την εισαγωγή συγκεκριμένων μέτρων που θα 
προωθούν την κοινωνική συνοχή, όπως για παράδειγμα τη μη καταβολή τελών στα νοσοκομεία από 
συνταξιούχους, λήπτες δημόσιου βοηθήματος και λήπτες του ΕΕΕ, την επαναφορά του επιδόματος για τη 
θέρμανση, την περαιτέρω διεύρυνση των κριτηρίων για το ΕΕΕ, την επαναφορά της συμπληρωματικής 
σύνταξης για εκείνους που τους έχει αποκοπεί -και μιλώ για τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, τα πολύ 
χαμηλά εισοδηματικά στρώματα- και όπως επίσης να επαναξιολογηθούν νέα κίνητρα που αφορούν 
πολύτεκνους, πενταμελείς οικογένειες και άλλες κατηγορίες, όπως είναι οι ανάπηροι και οι τυφλοί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 9Β.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μία αποχή. 

 Με μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Με μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα αναβάλλεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου όπως έχει τροποποιηθεί μετά από την παρέμβαση 
του κ. Συλλούρη. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έχει τροπολογία το υπ’ αριθμόν 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ακριβώς, με την τροπολογία, λέω, τίθεται σε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει το ΑΚΕΛ, κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Είναι η ίδια τροπολογία που εγκρίθηκε προηγουμένως στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα.  Σε περίπτωση 
μεταπώλησης ακινήτου το οποίο προήλθε από δημοπράτηση μετά από εκποίηση, να μη δίνονται τα κίνητρα 
που δίνονται σε όλες τις άλλες περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 
2 του βασικού νόμου, ώστε στο τέλος αυτού να προστεθεί η ακόλουθη επιφύλαξη: 

 

 

9 του 1965 

51 του 1970 

3 του 1978 

6 του 1981 

181(Ι) του 2002 

59(Ι) του 2006 

122(Ι) του 2007 

52(Ι) του 2008 

26(Ι) του 2010 

120(Ι) του 2011 

142(Ι) του 2014 

197(Ι) του 2014 

4(Ι) του 2015 

27(Ι) του 2015 

32(Ι) του 2015 

42(Ι) του 2015 

46(I) του 2015 

53(Ι) του 2015 

77(Ι) του 2015 

«Νοείται ότι ουδεμία εξαίρεση από την υποχρέωση επιβολής και καταβολής φόρου 
ισχύει αναφορικά με μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας επ’ ονόματι αγοραστή η οποία 
αποκτήθηκε από τον πωλητή έπειτα από διαδικασία πώλησης ακινήτου δυνάμει των 
διατάξεων του Μέρους VIA του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου.». 
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76(Ι) του 2015. 

 (Σημ.:  Με την προτεινόμενη τροπολογία προτείνεται όπως ο πωλητής ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία 
αποκτήθηκε μετά από ολοκλήρωση διαδικασίας πώλησης ακινήτου με πλειστηριασμό από τον ενυπόθηκο 
δανειστή δεν απαλλάσσεται από την υποχρέωση καταβολής φόρου κεφαλαιουχικών κερδών.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τίθεται σε ψηφοφορία η τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ένας εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5Α.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Με μια αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ νομίζετε είναι καλός χρόνος, για να γίνει διάλειμμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 15 μέχρι 19 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2015», «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, «Ο περί 
Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2015», πρόταση νόμου, και «Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015», πρόταση νόμου. 

 Ο γραμματέας διαβάζει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου:  ∆ιεύρυνση ομάδας πολιτών που μπορούν να καταστούν 
δικαιούχοι για την παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, τροποποίηση κριτηρίων και εισαγωγή 
ρυθμίσεων αναφορικά με την ακίνητη ιδιοκτησία και τα χρηματοοικονομικά στοιχεία των αιτητών ή/και 
δικαιούχων, καθώς και ρύθμιση θεμάτων διαδικαστικής φύσεως.  

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 16 πρότασης νόμου:  ∆υνατότητα υποβολής αίτησης για παροχή ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος σε χαμηλοσυνταξιούχο ο οποίος δεν την υπέβαλε εντός των προβλεπόμενων 
προθεσμιών. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 17 πρότασης νόμου:  Μείωση του ορίου ηλικίας για την υποβολή αίτησης για 
παροχή ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, τροποποίηση κριτηρίων και εισαγωγή ρυθμίσεων αναφορικά με 
την ακίνητη ιδιοκτησία και τα χρηματοοικονομικά στοιχεία των αιτητών, ειδικές ρυθμίσεις για άτομα με αναπηρία 
και ρυθμίσεις διαδικαστικής φύσεως. 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 18 πρότασης νόμου:  Ρυθμίσεις οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τα άτομα με 
αναπηρίες, την έκδοση κανονισμών από το Υπουργικό Συμβούλιο αναφορικά με τα έντυπα των αιτήσεων, την 
υποβολή αίτησης από υπηκόους τρίτων χωρών οι οποίοι είναι κηδεμόνες ανήλικων τέκνων κυπριακής 
υπηκοότητας, καθώς και την υποβολή αίτησης από κηδεμόνα ανήλικου τέκνου κυπριακής υπηκοότητας 
ανεξαρτήτως του χρόνου διαμονής του στη ∆ημοκρατία. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 19 πρότασης νόμου:  ∆υνατότητα επιβολής memo επί ακίνητης περιουσίας 
αιτητή δημόσιου βοηθήματος, νοουμένου ότι η αξία της περιουσίας του, εξαιρουμένης της οικίας στην οποία 
διαμένει, υπερβαίνει τις €100.000.  Περαιτέρω, ανάκτηση του ποσού του δημόσιου βοηθήματος που 
καταβλήθηκε σε δικαιούχο στην περίπτωση ψευδών δηλώσεων ή απόκρυψης στοιχείων από τον εν λόγω 
δικαιούχο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο και τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Νίκος Νουρής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης Ανδρέας Κυπριανού 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το νομοσχέδιο 
και τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 
Ιουλίου 2015.  Η επιτροπή μελέτησε επίσης τις εν λόγω προτάσεις νόμου σε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22, 23 και 29 Ιουνίου 2015, ενώ την πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 2 του 
επισυνημμένου παραρτήματος η επιτροπή μελέτησε και σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 25 
Μαΐου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων που πραγματοποιήθηκαν επί όλων των υπό συζήτηση 
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προτάσεων νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι του Γραφείου 
της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της 
Ένωσης Κυπρίων Συνταξιούχων (ΕΚΥΣΥ-ΠΕΟ), του Παγκύπριου Συντονιστικού Συμβουλίου Εθελοντισμού 
(ΠΣΣΕ), της Επιτροπής Κοινωνικής Πρόνοιας της Βουλής των Γερόντων, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας 
Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου (ΟΠΑΚ), της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ), της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας (ΠΟΠΟ), του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων 
Γονέων Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες (ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ), της Επιτροπής Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων 
Ατόμων, της Ομάδας ∆ιεκδίκησης ∆ικαιωμάτων Παιδιών και Ατόμων με Ειδικές Ανάγκες, καθώς και του 
Παγκύπριου Ομίλου “Ελπιδοφόρος”. 

 Στα πλαίσια συνεδρίας της επιτροπής για τη συζήτηση των προνοιών του νομοσχεδίου, που κατατέθηκε 
στη Βουλή στις 2 Ιουλίου 2015, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Να τροποποιηθούν κριτήρια και να εισαχθούν ειδικές ρυθμίσεις αναφορικά με την ακίνητη ιδιοκτησία και 
τα χρηματοοικονομικά στοιχεία των αιτητών και/ή δικαιούχων του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος 
(ΕΕΕ). 

2. Να τροποποιηθεί ο ορισμός του όρου “άτομο με αναπηρία”, ώστε να περιλαμβάνει και πρόσωπα με 
μέτρια νοητική στέρηση. 

3. Να ρυθμιστούν διάφορα θέματα διαδικαστικής φύσεως αναφορικά με τη διαδικασία υποβολής και 
εξέτασης αίτησης για την παροχή ΕΕΕ και για τη διαδικασία εξέτασης των ενστάσεων. 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από τη μέχρι σήμερα εμπειρία που απεκόμισε 
από τη διεκπεραίωση αιτήσεων για την παροχή ΕΕΕ και βάσει των στοιχείων του μητρώου κοινωνικών 
παροχών που τηρεί, καθώς και με βάση τη διαβούλευση που έχει προηγηθεί, έχει εντοπίσει μια σειρά από 
διατάξεις της υπό συζήτηση νομοθεσίας οι οποίες χρήζουν τροποποίησης, ώστε αφενός να είναι δυνατή η 
στήριξη προσώπων τα οποία χρειάζονται την κρατική βοήθεια, αλλά μέχρι σήμερα δεν καλύπτονταν από τις 
πρόνοιες της νομοθεσίας, και αφετέρου να ρυθμιστούν διάφορα θέματα διαδικαστικής φύσεως που αφορούν 
την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας.  

 Συγκεκριμένα, με βάση την ίδια εισηγητική έκθεση, με το νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Προστίθεται στον ορισμό του όρου “άτομο με αναπηρία” η πρόνοια για μέτρια νοητική αναπηρία. 

2. Γίνονται βελτιώσεις στα ακόλουθα θέματα:  

α. Αναφορικά με την υποβολή αίτησης από ενήλικο πρόσωπο το οποίο τελούσε υπό τη φροντίδα 
της διευθύντριας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, δεν είναι απαραίτητο να είναι φοιτητής, 
αλλά η εν λόγω διευθύντρια θα καθορίζει ποιες περιπτώσεις χρειάζονται στήριξη στη βάση 
στοιχείων. 

β. Καθορίζεται νέα κατηγορία προσώπων τα οποία θα μπορούν να υποβάλουν αίτηση, νοουμένου 
ότι αντιμετωπίζουν ιδιαίτερες προσωπικές συνθήκες, εφόσον αυτές επιβεβαιωθούν από αρμόδιο 
λειτουργό και υπό την προϋπόθεση ότι τηρούνται οι υπόλοιπες προϋποθέσεις της νομοθεσίας. 

γ. Ρυθμίζεται η διαδικασία υποβολής αίτησης ανίκανων ή και άλλων προσώπων, σύμφωνα με τις 
σχετικές υποδείξεις της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ώστε, σε περίπτωση προσώπου το οποίο 
αδυνατεί να υποβάλει προσωπικά αίτηση λόγω της πνευματικής ή ψυχολογικής ή σωματικής του 
κατάστασης ή για άλλους παρόμοιους λόγους, η αίτηση να μπορεί να υποβάλλεται από 
εκπρόσωπό του, χωρίς να χρειάζεται η έκδοση διατάγματος δικαστηρίου που να κηρύσσει το εν 
λόγω πρόσωπο ως ανίκανο προς δικαιοπραξία. 

δ. Προστίθεται διαδικαστικού χαρακτήρα επιφύλαξη, ώστε όσοι έχουν ήδη υποβάλει αίτηση και 
πληρούν τους όρους σύμφωνα με τις νέες πρόνοιες και ρυθμίσεις της νομοθεσίας, είτε έχει 
απορριφθεί είτε δεν έχει εξεταστεί ακόμα η αίτησή τους, να μη χρειάζεται να υποβάλουν νέα 
αίτηση, αλλά μέσω της υποβολής ένστασης να επανεξετάζεται η περίπτωσή τους. 

ε. Προστίθεται νέα διάταξη στη νομοθεσία για διαχωρισμό της δυνατότητας της Υπηρεσίας 
∆ιαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας να τηρεί μητρώο κοινωνικών παροχών αναφορικά με τους 
αιτητές και δικαιούχους των άλλων κοινωνικών παροχών και των δικαιούχων του ΕΕΕ. 
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3. Αναφορικά με τον υπολογισμό των εισοδημάτων προτείνονται τα ακόλουθα: 

α. Η σύνταξη να λαμβάνεται υπόψη ως εισόδημα από το μήνα που πραγματικά ξεκινά να 
καταβάλλεται στο συνταξιούχο και όχι από πιο πριν. Με αυτό τον τρόπο αποφεύγεται ο 
συμψηφισμός μελλοντικών πιθανών υπερπληρωμών των δικαιούχων.  

β. Να μη συμπεριλαμβάνεται στα εισοδήματα που λαμβάνονται υπόψη το μηνιαίο τιμητικό επίδομα 
που παραχωρείται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

4. Εισάγονται ειδικές ρυθμίσεις αναφορικά με τα κριτήρια για την ακίνητη ιδιοκτησία και τα 
χρηματοοικονομικά στοιχεία ως ακολούθως:  

α. Εξαιρείται από τον υπολογισμό της ακίνητης ιδιοκτησίας ιδιοκτησία ύψους μέχρι €100.000, όταν 
ολόκληρη ή το μεγαλύτερο μέρος αυτής είναι μη αξιοποιήσιμη λόγω εγγραφής εμπράγματου 
βάρους. 

β. Ρυθμίζεται το μέγεθος της κατοικίας που δε θα λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς υπολογισμού της 
αξίας της στα 300 τ.μ., ανεξάρτητα από τη σύνθεση της οικογένειας.  

γ. Σε περιπτώσεις όπου υπάρχουν χρηματοοικονομικά στοιχεία μέχρι και €20.000 τα οποία όμως 
είτε είναι δεσμευμένα είτε ανήκουν σε ανήλικα τέκνα είτε αφορούν δάνεια σπουδών και 
υποτροφίες είτε είναι αναγκαία σε άτομο με αναπηρία λόγω της αναπηρίας του, δε θα 
λαμβάνονται υπόψη.  

5. Παρέχεται στον προϊστάμενο της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Επιδομάτων Πρόνοιας η δυνατότητα να 
λαμβάνει υπόψη μεγάλες αποξενώσεις περιουσιακών στοιχείων, ανεξάρτητα από το εάν συνέβησαν 
πέραν των δώδεκα μηνών πριν από την ημερομηνία υποβολής της αίτησης για ΕΕΕ, νοουμένου ότι 
αυτές πραγματοποιήθηκαν μετά την 1η Ιανουαρίου 2014.  

6. Αυξάνεται κατά 20% το επίδομα ενοικίου για όσα άτομα με αναπηρία έχουν σύμβαση ενοικίασης με πιο 
υψηλό ενοίκιο από το μέγιστο που προβλέπεται στη νομοθεσία, επειδή τα άτομα με αναπηρία 
χρειάζονται σχετικά πιο μεγάλους χώρους σε σύγκριση με τα άτομα που δεν αντιμετωπίζουν αναπηρία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες στο νομοσχέδιο 
τροποποιήσεις και νέες ρυθμίσεις κοστολογούνται συνολικά περίπου σε €10,9 εκατομ. ετησίως. 
 Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία οι δημόσιες δαπάνες δεν επηρεάζονται, εφόσον οι απαραίτητες 
πιστώσεις περιλαμβάνονται ήδη στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 
 Σημειώνεται ότι της κατάθεσης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου προηγήθηκε η συζήτηση επί των 
προνοιών των εν λόγω προτάσεων νόμου και εκτενής συζήτηση επί πληθώρας εισηγήσεων τόσο των μελών 
όσο και μη μελών της επιτροπής, καθώς και όλων των εμπλεκόμενων φορέων και οργανώσεων, ορισμένες 
από τις οποίες έχουν ενσωματωθεί στις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου υπ’ αριθμόν 2 του επισυνημμένου παραρτήματος, όπως αυτή κατατέθηκε 
αρχικά στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και Πανίκκο Σταυριανό εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα υποβολής αίτησης για παροχή ΕΕΕ σε πρόσωπο που είναι χαμηλοσυνταξιούχος και δεν υπέβαλε 
την εν λόγω αίτηση εντός των προθεσμιών που ορίζονται στο άρθρο 35 του βασικού νόμου. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη ρύθμιση αποσκοπεί στην παροχή της δυνατότητας υποβολής αίτησης για 
παροχή ελάχιστου ΕΕΕ από χαμηλοσυνταξιούχο, προκειμένου να καταστεί δυνατή η ανάκτηση του επιδόματος 
χαμηλοσυνταξιούχου (της λεγόμενης συμπληρωματικής σύνταξης). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου υπ’ αριθμόν 3 του επισυνημμένου παραρτήματος, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από τους βουλευτές κ. Άγγελο Βότση και Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω νόμου, ώστε να προβλεφθούν κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. ∆ικαίωμα υποβολής αίτησης για παροχή ΕΕΕ να έχει μεταξύ άλλων οποιοδήποτε πρόσωπο έχει 
συμπληρώσει το εικοστό πέμπτο, αντί το εικοστό όγδοο, έτος της ηλικίας του.  Περαιτέρω, το ίδιο 
δικαίωμα, εκτός από ορφανό πρόσωπο, να έχει και πρόσωπο το οποίο δικαιολογημένα δεν μπορεί να 
διαμένει με τους γονείς του. 

2. Να μην καθίσταται δικαιούχο για παροχή ΕΕΕ πρόσωπο ή αιτητής που κατέχει ακίνητη ιδιοκτησία το 
ύψος της οποίας υπερβαίνει τις €100.000 και που δεν αποδέχεται την εγγραφή επιβάρυνσης (memo) επ’ 
αυτής προς όφελος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Περαιτέρω, επί ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία δεν 
υπερβαίνει σε αξία τις €100.000 να μην εγγράφεται επιβάρυνση (memo).   

3. Στην περίπτωση που ο αιτητής είναι άνεργος και κατέχει ακίνητη ιδιοκτησία η οποία υπερβαίνει σε αξία 
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τις €100.000, αλλά και δάνεια, να μη λαμβάνεται υπόψη το καθαρό υπόλοιπο μεταξύ των δανείων και 
της ακίνητης ιδιοκτησίας του, του οποίου η αξία είναι κάτω των €100.000. 

4. Αναφορικά με το ύψος των καταθέσεων με βάση το οποίο αποφασίζεται κατά πόσο πρόσωπο 
καθίσταται δικαιούχο για παροχή ΕΕΕ, προτείνεται δικαιούχο να καθίσταται άτομο με αναπηρία το οποίο 
έχει καταθέσεις το ύψος των οποίων δεν υπερβαίνει τις €30.000, καθώς και άτομο με αναπηρία το οποίο 
χρησιμοποιεί αναπηρικό τροχοκάθισμα και έχει καταθέσεις το ύψος των οποίων δεν υπερβαίνει τις 
€50.000. 

5. Να μη λαμβάνονται υπόψη για την παροχή ΕΕΕ καταθέσεις ή άλλα χρηματοοικονομικά στοιχεία τέκνων 
ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών ή χαμηλοσυνταξιούχων το ύψος των οποίων δεν υπερβαίνει τις 
€16.000.   

6. Να μη λαμβάνονται υπόψη για την παροχή ΕΕΕ κινητή ή/και ακίνητη περιουσία ή/και χρηματοοικονομικά 
στοιχεία του αιτητή ή/και δικαιούχου και οποιουδήποτε μέλους της οικογενειακής μονάδας τα οποία 
αποξενώθηκαν σε οποιοδήποτε χρόνο πριν από την ημερομηνία υποβολής της αίτησης για παροχή 
ΕΕΕ, αν η αποξένωση έγινε με σκοπό την κάλυψη των αναγκαίων εξόδων διαβίωσης του αιτητή ή/και 
δικαιούχου και των μελών της οικογενειακής μονάδας.   

7. Εντός δύο μηνών από τη λήξη κάθε έτους κατά τη διάρκεια του οποίου καταβλήθηκε ΕΕΕ ο δικαιούχος 
πρέπει να υποβάλει στον προϊστάμενο της υπηρεσίας ένορκη δήλωση, το έντυπο της οποίας να 
καθορίζεται με διάταγμα του αρμόδιου υπουργού.  Η εν λόγω ένορκη δήλωση πρέπει να έχει υπογραφεί 
ενώπιον πρωτοκολλητή του δικαστηρίου και σε αυτή να δηλώνεται ότι δεν έχει επέλθει οποιαδήποτε 
αλλαγή στα στοιχεία του όπως αυτά περιλαμβάνονται στην αίτησή του ή σε προηγούμενη ένορκη 
δήλωσή του ή να δηλώνονται τα στοιχεία του τα οποία έχουν αλλάξει. 

8. Στην περίπτωση αιτητή ή/και δικαιούχου ο οποίος παραλείπει να συμμορφωθεί με τις πιο πάνω 
υποχρεώσεις, να αποκόπτεται η παροχή του ΕΕΕ και, στην περίπτωση που αυτός προβεί σε ψευδή 
δήλωση, να υπόκειται στην ποινή που προβλέπουν οι διατάξεις του Ποινικού Κώδικα για το αδίκημα της 
δόσης ψευδούς όρκου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου υπ’ αριθμόν 4 του επισυνημμένου παραρτήματος, όπως αυτή κατατέθηκε 
αρχικά στη Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, είναι η 
τροποποίηση του υπό συζήτηση νόμου ως ακολούθως: 

 Σύμφωνα με την έκθεση της Ανεξάρτητης Αρχής Προώθησης ∆ικαιωμάτων Ατόμων με Αναπηρίες 
σχετικά με την απαίτηση από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
προσκομίζεται δικαστικό διάταγμα ανικανότητας και διορισμού διαχειριστή, προκειμένου να διασφαλιστεί η 
πρόσβαση ενήλικων ατόμων με νοητικές ή/και ψυχοκοινωνικές αναπηρίες στο ΕΕΕ, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως 
έχει κρίνει ότι η συγκεκριμένη ρήτρα παραβιάζει θεμελιώδη δικαιώματα ατόμων με αναπηρία. Συγκεκριμένα, η 
έκθεση αναφέρει τα εξής:  «Τα άτομα με νοητικές ή ψυχοκοινωνικές αναπηρίες βρίσκονται αντιμέτωπα με την 
εξής αντίφαση:  Προκειμένου να ασκήσουν ένα βασικό δικαίωμα, το οποίο εξυπηρετεί την κοινωνική 
ενσωμάτωση και συμμετοχή τους στην κοινωνία, υποχρεούνται να εμπλακούν σε μια διαδικασία η οποία 
καταλήγει στη στέρηση άλλων θεμελιωδών δικαιωμάτων τους και αναστρέφει πλήρως την προοπτική 
ενσωμάτωσης/συμμετοχής τους».  Περαιτέρω, αναφέρονται τα εξής:  «Η πρόσβαση στο ελάχιστο εγγυημένο 
εισόδημα συνδέθηκε με τον περί ∆ιαχείρισης της Περιουσίας Ανίκανων Προσώπων Νόμο, ο οποίος προβλέπει 
μια μόνο διαδικασία, η οποία έχει ως αποτέλεσμα την πλήρη στέρηση της δικαιοπρακτικής ικανότητας.  Ένα 
δηλαδή μέτρο πέρα από το απόλυτα αναγκαίο για την προκειμένη περίπτωση, το οποίο δεν είναι “ανάλογο και 
προσαρμοσμένο στις περιστάσεις του ατόμου” ούτε ανταποκρίνεται στην ανάγκη να διασφαλίζονται οι 
“κατάλληλες και αποτελεσματικές εγγυήσεις” για αποτροπή της προσβολής των δικαιωμάτων των ατόμων με 
αναπηρίες. Με αυτό τον τρόπο παραβιάζεται το άρθρο 12 της Σύμβασης του ΟΗΕ για τα ∆ικαιώματα των 
Ατόμων με Αναπηρίες στον πυρήνα του, αλλά και η αρχή της αναλογικότητας που κατοχυρώνεται με αυτό».  
Ως εκ τούτου, με την εν λόγω πρόταση νόμου προτείνονται ρυθμίσεις που αίρουν την πιο πάνω παραβίαση.  

 Επιπλέον, προτείνονται ρυθμίσεις που θα διευκολύνουν την πρόσβαση ατόμων με αναπηρίες στο ΕΕΕ, 
εξασφαλίζοντας ότι έχουν πρόσβαση λόγω της αναπηρίας τους και όχι λόγω των εισοδηματικών κριτηρίων που 
έχουν τεθεί για άλλους δικαιούχους του ΕΕΕ, κρίνοντας ότι η πρόσβαση των ατόμων με αναπηρίες σε κρατική 
βοήθεια δεν πρέπει να εξαρτάται από την προσωπική τους οικονομική κατάσταση, αλλά να αποτελεί ελάχιστη 
συνεισφορά του κράτους στην προσπάθεια διασφάλισης της αδιάλειπτης κοινωνικής συμμετοχής τους και 
διευκόλυνσης της πρόσβασής τους στην αγορά εργασίας.  

 Περαιτέρω, τροποποιείται ο υπό συζήτηση νόμος, ώστε να μην καθορίζονται με διάταγμα τα έντυπα που 
πρέπει να συμπληρώνονται από τους αιτητές, αλλά μέσω κανονισμών που εκδίδονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο. Η ανάγκη για την εν λόγω τροποποίηση προέκυψε από την απαίτηση μέσω διατάγματος της 
Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι δικαιούχοι επιδόματος τέκνου να δώσουν 
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απρόσκοπτη πρόσβαση στους τραπεζικούς λογαριασμούς τους, απαίτηση η οποία κρίνεται ως πράξη 
υπέρμετρης εξουσίας που παραβιάζει το νόμο περί προσωπικών δεδομένων.  

 Σκοπός της υπ’ αριθμόν 5 πρότασης νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από το βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, είναι η τροποποίηση των διατάξεων του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου που 
αφορούν τη δυνατότητα του διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να επιβάλλει απαγόρευση επί 
της ακίνητης περιουσίας αιτητή δημόσιου βοηθήματος, η αξιοποίηση της οποίας κρίνεται από τον ίδιο ως μη 
εφικτή, προκειμένου να παραχωρηθεί στον αιτητή δημόσιο βοήθημα, ώστε να προβλεφθεί ότι ο πιο πάνω 
διευθυντής θα μπορεί να επιβάλλει την εν λόγω απαγόρευση, νοουμένου ότι η αξία της περιουσίας του αιτητή, 
εξαιρουμένης της οικίας στην οποία διαμένει, υπερβαίνει τις €100.000. 

 Περαιτέρω, η πρόταση νόμου αποσκοπεί στην τροποποίηση των διατάξεων του υπό αναφορά νόμου 
αναφορικά με την ανάκτηση του ποσού δημόσιου βοηθήματος που καταβλήθηκε σε δικαιούχο, με την 
προσθήκη προϋπόθεσης για την ανάκτηση, σε περίπτωση που ο δικαιούχος κατά την παροχή οποιωνδήποτε 
πληροφοριών ή/και στοιχείων ή/και εγγράφων προέβη σε οποιαδήποτε ψευδή ή αναληθή δήλωση ή σε 
απόκρυψη οποιασδήποτε πληροφορίας ή/και στοιχείων ή/και εγγράφων.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη αρχικά επί των προνοιών της πρότασης νόμου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και έπειτα από σχετικές επισημάνσεις της 
εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η πρόταση νόμου διαμορφώθηκε από τους εισηγητές 
της, ώστε να προβλεφθούν τα ακόλουθα: 

1. Θα παρέχεται η δυνατότητα υποβολής αίτησης για παροχή ΕΕΕ από χαμηλοσυνταξιούχο, νοουμένου ότι 
ο ίδιος και οποιοδήποτε μέλος της οικογενειακής μονάδας δεν αποξένωσε ακίνητη ιδιοκτησία ή/και 
κινητή περιουσία ή/και χρηματοοικονομικά στοιχεία πριν από την 1η Ιουλίου 2013, δηλαδή έναν και 
πλέον χρόνο πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της υπό συζήτηση νομοθεσίας.  Η πιο πάνω 
προϋπόθεση τέθηκε, ώστε να καμφθούν οι επιφυλάξεις τόσο του αρμόδιου υπουργείου όσο και της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας περί ενδεχόμενης άνισης μεταχείρισης μεταξύ των αιτητών σε 
σχέση με τις σχετικές διατάξεις της νομοθεσίας για την αποξένωση ακίνητης ιδιοκτησίας και κινητής 
περιουσίας. 

2. Ο αιτητής δε θα έχει δικαίωμα σε αναδρομική καταβολή του επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχου. 

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη τόσο πριν όσο και μετά από την κατάθεση στη 
Βουλή του νομοσχεδίου, διαμορφώθηκε και το κείμενο της πρότασης νόμου του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών από το βουλευτή του, ώστε να περιληφθούν οι ακόλουθες προσθήκες: 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του ορισμού του όρου “άτομο με αναπηρία”, ώστε να περιληφθεί σ’ 
αυτόν το πρόσωπο με αυτισμό ή με σύνδρομο Down ή με οποιαδήποτε άλλη διαταραχή θα καθορίζεται 
με διάταγμα που θα εκδίδεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Σημειώνεται ότι η προσθήκη αυτή 
αποφασίστηκε έπειτα από σχετική ενημέρωση της οποίας έτυχε η επιτροπή αναφορικά με την απόρριψη 
αιτήματος παιδιού με σύνδρομο Down για ΕΕΕ, με το αιτιολογικό ότι η αναπηρία του δεν κρίθηκε ως 
σοβαρή ή ολική. 

2. Οι υπήκοοι τρίτων χωρών, οι οποίοι έχουν το καθεστώς του επί μακρόν διαμένοντος στη ∆ημοκρατία, 
δύνανται να υποβάλουν αίτηση και να καταστούν δικαιούχοι, εφόσον είναι κηδεμόνες ανήλικου τέκνου 
κυπριακής υπηκοότητας.   

3. Καθίσταται δυνατή η υποβολή αίτησης από κηδεμόνα ανήλικου τέκνου κυπριακής υπηκοότητας, 
ανεξαρτήτως του χρόνου και της διάρκειας διαμονής του κηδεμόνα στη ∆ημοκρατία.   

 Περαιτέρω, στο αρχικό στάδιο της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών όλων των προτάσεων 
νόμου, ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Αντρέας Φακοντής κατέθεσε εκτενές υπόμνημα με εισηγήσεις σε 
επιμέρους πρόνοιες της νομοθεσίας για το ΕΕΕ που αφορούν μεταξύ άλλων το ύψος της ακίνητης ιδιοκτησίας 
και των χρηματοοικονομικών στοιχείων των αιτητών, ώστε να καταστούν δικαιούχοι, καθώς και τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας που αφορούν τα άτομα με αναπηρίες και τους χαμηλοσυνταξιούχους. 

 Στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης στην επιτροπή επί των προνοιών όλων των προτάσεων 
νόμου όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, σύνδεσμοι και οργανώσεις είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν τόσο 
γραπτώς όσο και προφορικώς τις θέσεις και τις εισηγήσεις τους.  Σημειώνεται ότι πληθώρα υπομνημάτων 
έχουν κατατεθεί και αρχειοθετηθεί και βρίσκονται στη διάθεση κάθε μέλους του κοινοβουλίου.  Ωστόσο, 
παρατίθενται επιγραμματικά πιο κάτω ορισμένες από τις επισημάνσεις/θέσεις/απόψεις/εισηγήσεις των εν λόγω 
φορέων: 

1.  Λόγω του καθορισμού στο νόμο του ηλικιακού ορίου των είκοσι οκτώ ετών, ώστε να νομιμοποιείται 
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άτομο να υποβάλει αίτηση για ΕΕΕ, αποκλείονται άτομα μικρότερης ηλικίας άνεργα, χωρίς εισοδήματα. 

2. Η προϋπόθεση της πενταετούς νόμιμης και συνεχούς διαμονής στη ∆ημοκρατία για σκοπούς υποβολής 
αίτησης αποκλείει τους Ευρωπαίους πολίτες και τους Κυπρίους επαναπατριζόμενους. 

3. Υπάρχουν περιπτώσεις όπου η ακίνητη ιδιοκτησία υπερβαίνει το όριο των €100.000, ωστόσο αυτή είναι 
υποθηκευμένη έναντι μη εξυπηρετούμενων δανείων και παράλληλα ο αιτητής δεν έχει οποιαδήποτε 
άλλα εισοδήματα.  Για το λόγο αυτό υποβλήθηκε αίτημα αύξησης του πιο πάνω ορίου στις €200.000. 

4. Παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων για το ΕΕΕ. 

5. Πρέπει να αυξηθεί το όριο των καταθέσεων που έχει καθοριστεί, ώστε να καταστεί κάποιος δικαιούχος 
του ΕΕΕ.  Ειδικότερα, να αυξηθεί στις €30.000 για τα άτομα με αναπηρία και στις €60.000 για τα άτομα 
με αναπηρία που χρησιμοποιούν αναπηρικό τροχοκάθισμα. 

6. Το όριο των 150 τ.μ. για σκοπούς κατοικίας στις περιπτώσεις που ο αιτητής είναι μονήρης και είναι 
άτομο με αναπηρία να διαγραφεί και ο αιτητής να δικαιούται μέχρι 300 τ.μ., αφού τα άτομα με σοβαρές 
κινητικές αναπηρίες, τα τετραπληγικά και τα παραπληγικά άτομα φιλοξενούν στο σπίτι τους φροντιστή. 

7. Πρέπει να παραχωρηθεί το δικαίωμα υποβολής αίτησης σε χαμηλοσυνταξιούχους οι οποίοι δεν κατέστη 
δυνατόν να υποβάλουν αίτηση εντός των προβλεπόμενων στο νόμο χρονοδιαγραμμάτων. 

8. ∆εν πρέπει να ισχύει το κριτήριο της περιουσίας για τους μακροχρόνια ανέργους. 

9. Πρέπει να εξαιρεθούν από τις διατάξεις του νόμου για το ΕΕΕ τα άτομα με αναπηρία. 

10. Πρέπει να εξαιρείται από το εισόδημα που λαμβάνεται υπόψη για το ΕΕΕ το επίδομα τέκνου ή μέρος 
αυτού. 

11. Ο ορισμός του όρου “άτομο με αναπηρία” πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να μην περιλαμβάνει μόνο τα 
άτομα με σοβαρή και ολική αναπηρία.   

12. ∆εν πρέπει να λαμβάνονται υπόψη ως εισόδημα οι καταθέσεις/γραμμάτια των ανήλικων παιδιών του 
αιτητή. 

 H Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε συναφώς την επιτροπή σε 
σχέση με τα ακόλουθα: 

 Μέχρι σήμερα εξετάστηκαν 39 498 αιτήσεις.  Συγκεκριμένα, 17 144 περίπου αιτήσεις από Κυπρίους, εκ 
των οποίων έχουν εγκριθεί 7 500 οικογένειες, δηλαδή γύρω στα 17 000 πρόσωπα, οι οποίοι επωφελούνται για 
πρώτη φορά.  Περαιτέρω, 641 αιτήσεις υποβλήθηκαν από Ευρωπαίους πολίτες, εκ των οποίων εγκρίθηκαν οι 
160, 1 038 αιτήσεις από υπηκόους τρίτων χωρών, εκ των οποίων εγκρίθηκαν οι 355, και 20 675 αιτήσεις από 
λήπτες δημόσιου βοηθήματος, εκ των οποίων 2 075 δε θα εγκριθούν λόγω του ύψους των καταθέσεών τους.  
Επιπρόσθετα, υποβλήθηκαν      28 000 αιτήσεις από χαμηλοσυνταξιούχους, για 12 000 εκ των οποίων 
αναμένεται ο έλεγχος των καταθέσεών τους.  Άλλες 900 αιτήσεις θα αξιολογηθούν για παροχή φροντίδας. 

 Συναφώς, έχουν δαπανηθεί €160 εκατομ. για τους υφιστάμενους λήπτες δημόσιου βοηθήματος, πλέον 
€42 εκατομ. μέχρι το τέλος του χρόνου, πλέον €6 εκατομ. τα αναδρομικά που θα καταβληθούν σε δικαιούχους.  
Συγκεκριμένα, το κόστος για την καταβολή του ΕΕΕ ανέρχεται στα €3,5 εκατομ. μηνιαίως γι’ αυτούς που έχουν 
εγκριθεί, εκτός από τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος, πλέον €6 εκατομ. τα αναδρομικά.  Επισημαίνεται ότι 
στα πιο πάνω δεν περιλαμβάνεται η  παροχή φροντίδας, η οποία ακόμη να αξιολογηθεί και να κοστολογηθεί, 
ωστόσο υπολογίζεται ότι θα απαιτηθούν για το σκοπό αυτό γύρω στα €10 εκατομ.  Στην εν λόγω εισήγηση για 
την παροχή φροντίδας περιλήφθηκαν 28 000 οικογένειες χαμηλοσυνταξιούχων.  Η αρμόδια υπουργός 
διευκρίνισε ότι για όσες περιπτώσεις κρίθηκαν επείγουσες παραχωρήθηκε έκτακτη βοήθεια με βάση σχετική 
πρόνοια της νομοθεσίας.  Σύμφωνα με την ίδια, κάθε περίπτωση έχει την ιδιαιτερότητά της και δεν μπορούν 
όλες οι περιπτώσεις να προβλεφθούν στο νόμο, γι’ αυτό και πρέπει, μέχρι να υπάρξει κοστολόγηση για όλα τα 
ζητήματα, να παραχωρηθεί η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο, αφού θα ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, θα εκδίδει διάταγμα 
καθορίζοντας τις κατηγορίες προσώπων που θα δύνανται να υποβάλουν αίτηση για το ΕΕΕ, ώστε να 
καταστούν δικαιούχοι, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις που καθορίζονται στο διάταγμα, οι οποίες μπορεί 
να αφορούν την ακίνητη ιδιοκτησία, τα χρηματοοικονομικά στοιχεία και τον ορισμό της οικογενειακής μονάδας. 

 Όπως ανέφερε η ίδια, κανένα σύστημα που εφαρμόζεται για πρώτη φορά δεν εφαρμόζεται χωρίς 
αδυναμίες και κάθε νομοθεσία μπορεί να παρουσιάσει κενά κατά την εφαρμογή της.  Σύμφωνα με την ίδια, όλες 
οι προτάσεις νόμου είναι αξιόλογες, ωστόσο υπάρχουν και άλλα κενά στη νομοθεσία, τα οποία έχουν 
εντοπιστεί αρμοδίως έπειτα από την εξέταση των ενστάσεων της κάθε περίπτωσης ξεχωριστά.  Περαιτέρω, η 
ίδια δήλωσε ότι αρκετά προβλήματα θα μπορούσαν να είχαν επιλυθεί, εάν στο αρχικό στάδιο της ψήφισης του 
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νόμου για το ΕΕΕ δεν αποστερείτο η ίδια της διακριτικής ευχέρειας να αποφασίζει για ειδικές περιπτώσεις 
πολιτών που έχουν ανάγκη, αλλά δεν πληρούν τα κριτήρια που καθορίζει η νομοθεσία για το ΕΕΕ, ευχέρεια με 
την οποία διαφώνησε η πλειοψηφία του σώματος. 

 Αναφορικά με τα άτομα με αναπηρία, η υπουργός δήλωσε ότι δεν μπορεί να τυγχάνουν της ίδιας 
μεταχείρισης, γι’ αυτό και πρέπει να γίνει ειδική, ξεχωριστή νομοθεσία.  Στο ζήτημα αυτό αναφέρθηκε και ο 
πρόεδρος της ΚΥΣΟΑ, ο οποίος ενημέρωσε την επιτροπή ότι στο αρχικό στάδιο ενημέρωσης της ΚΥΣΟΑ από 
την υπουργό για το νόμο για το ΕΕΕ η ίδια η ΚΥΣΟΑ ζήτησε όπως μην εξαιρεθούν τα άτομα με αναπηρία από 
τις πρόνοιες της νομοθεσίας.  Ωστόσο, έπειτα από μελέτη που οι ίδιοι έκαναν, διαπιστώθηκε ότι σε καμιά άλλη 
χώρα τα άτομα με αναπηρία δεν περιλαμβάνονται στην αντίστοιχη νομοθεσία, γι’ αυτό και τώρα οι ίδιοι ζητούν 
την ετοιμασία ξεχωριστής νομοθεσίας.  Σύμφωνα με τον ίδιο, στο παρόν στάδιο έχουν διαμορφωθεί κάποιες 
εισηγήσεις και θα μελετηθούν από την αρμόδια υπουργό, καταλήγοντας ότι πάγιο αίτημα της ΚΥΣΟΑ είναι να 
διασφαλιστεί πως κανένα άτομο με αναπηρία δε θα απολέσει το δικαίωμά του για ευπρεπή διαβίωση. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, στα πλαίσια της κατ’ άρθρον συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών των 
προτάσεων νόμου, η αρμόδια υπουργός δήλωσε ότι αυτές συνεπάγονται κόστος το οποίο ανέρχεται στα €200 
εκατομ. και άνω και δεν υπάρχει η δυνατότητα υιοθέτησής τους με τον προϋπολογισμό του 2015.  Την ίδια 
θέση εξέφρασε και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος υποστήριξε την άποψη ότι οι 
περισσότερες εισηγήσεις που προτείνονται είναι αντισυνταγματικές, καθότι οδηγούν σε αύξηση της δαπάνης 
πέραν του προβλεπόμενου κονδυλίου για το ΕΕΕ.  Ο ίδιος διευκρίνισε συναφώς ότι το κονδύλι που έχει στη 
διάθεσή του το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για κοινωνικές παροχές για το 
2015 ανέρχεται στα €203 εκατομ. περίπου. 

 Ειδικότερα, η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προέβη στις ακόλουθες 
παρατηρήσεις/τοποθετήσεις: 

1. Αναφορικά με την πρόταση νόμου της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
καταρχάς διευκρίνισε ότι μετά το τέλος του μηνός Ιουνίου θα επωφεληθεί της παροχής φροντίδας ένας 
μεγάλος αριθμός χαμηλοσυνταξιούχων.  Περαιτέρω, συμφώνησε ότι στα πλαίσια της χρηστής διοίκησης 
και εφόσον η ίδια είχε τέτοια εξουσία, θα αποδεχόταν τις αιτήσεις χαμηλοσυνταξιούχων οι οποίοι είτε 
γιατί είναι υπερήλικες είτε λόγω ασθένειας δεν υπέβαλαν αίτηση για ΕΕΕ εντός των προβλεπόμενων 
προθεσμιών.  Ωστόσο, δεν μπορεί να αποδεχθεί το γεγονός ότι έπειτα από ένα χρόνο προσπάθειας για 
τη δημιουργία μητρώου θα δοθεί νέα παράταση στην υποβολή της σχετικής αίτησης.  Εξάλλου, όπως 
ανέφερε η ίδια, δόθηκαν ήδη αρκετές παρατάσεις στην υποβολή της αίτησης από χαμηλοσυνταξιούχους 
και δεν μπορεί να αποδεχτεί εκ των υστέρων αίτηση από όσους συνειδητά, σύμφωνα με την ίδια, 
επέλεξαν να μην την υποβάλουν. 

2. Όσον αφορά την πρόταση νόμου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, δήλωσε 
ότι πλείστες από τις πρόνοιές της ικανοποιούνται από τις σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου.  
Περαιτέρω, εξέφρασε τη διαφωνία της σε σχέση με τα ακόλουθα: 

α. Τη μείωση του ορίου ηλικίας για το δικαίωμα υποβολής αίτησης, αφού για κάθε έτος που 
μειώνεται το όριο ηλικίας το κόστος θα είναι πρόσθετα €11 εκατομ. 

β. Οποιαδήποτε επιβάρυνση επί ακίνητης περιουσίας επιβάλει το κράτος, υπογραμμίζοντας την 
πρόθεση όπως διαγραφούν όλα τα memo που επιβλήθηκαν με το δημόσιο βοήθημα.  

γ. Την πρόνοια για υποβολή ένορκης δήλωσης για οποιαδήποτε αλλαγή στα στοιχεία της αίτησης 
για ΕΕΕ, γιατί κάτι τέτοιο συνεπάγεται πρόσθετο διοικητικό κόστος. 

3. Σε σχέση με την πρόταση νόμου του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσε τα ακόλουθα: 

α. Αναφορικά με τα άτομα με αναπηρία, ο αυτισμός και το σύνδρομο Down περιλήφθηκαν στη 
σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, ώστε να εντάσσονται στην κατηγορία της μέτριας νοητικής 
αναπηρίας. 

β. Η απαίτηση για έκδοση διατάγματος ανικανότητας για σκοπούς υποβολής αίτησης από 
αντιπρόσωπο απαλείφθηκε με σχετική πρόνοια που ενσωματώθηκε στο νομοσχέδιο. 

γ. ∆ιαφωνεί πλήρως με την πρόνοια για έκδοση κανονισμών από το Υπουργικό Συμβούλιο σε 
σχέση με τα έντυπα δήλωσης/αίτησης που υποχρεώνονται να υποβάλουν οι δικαιούχοι άλλων 
κοινωνικών παροχών για σκοπούς συλλογής στοιχείων και αξιολόγησής τους, δηλώνοντας ότι 
πρόκειται για διαδικαστικά ζητήματα για τα οποία δε χωρεί χρονοτριβή και πως, αν υιοθετηθεί 
αυτή η εισήγηση, καταρρίπτεται η πολιτική για τη δημιουργία μητρώου. 

4. Αναφορικά με την πρόταση νόμου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
δήλωσε ότι μέρος αυτής υιοθετείται μέσα από σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου και, όσον αφορά την 
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πρόνοιά της σε σχέση με τις υπερπληρωμές δημόσιου βοηθήματος, οι οποίες, όπως ανέφερε η ίδια, 
ανέρχονται στα €36 εκατομ. περίπου, έχει ζητηθεί από την ίδια η ακριβής κοστολόγησή τους, ώστε να 
διαγραφούν όλα τα memo που επιβλήθηκαν με το δημόσιο βοήθημα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις δήλωσαν ότι εμμένουν στην προώθηση της πρότασης νόμου που κατέθεσαν οι ίδιοι εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής τους ομάδας και εισηγούνται την ψήφισή της σε νόμο.  Αναφορικά με τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και των υπόλοιπων προτάσεων νόμου, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν ότι τάσσονται υπέρ των προνοιών του νομοσχεδίου και εισηγούνται την ψήφισή του σε νόμο.  
Περαιτέρω, τάσσονται εναντίον της πρότασης νόμου της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, ενώ, καθόσον αφορά τις υπόλοιπες προτάσεις νόμου, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, αναφορικά με την πρόταση νόμου την 
οποία κατέθεσαν οι ίδιοι εκ μέρους της κοινοβουλευτικής τους ομάδας, δήλωσαν ότι, σε σχέση με όσες 
από τις πρόνοιές της δεν υιοθετούνται από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, επιφυλάσσονται να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση όλων των θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

4. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση όλων των θεμάτων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015. 

2. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

 (Πρόταση νόμου). 

3. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

 (Πρόταση νόμου). 

4. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015. 

 (Πρόταση νόμου). 

5. Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 
 (Πρόταση νόμου). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι για την πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 19.  Επειδή έχει γίνει συνεννόηση με την 
Υπουργό Εργασίας και συμφωνεί, αλλά θα φέρει νομοσχέδιο, αφού γίνει μια συνεννόηση με την τρόικα, 
αποσύρω την πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ερχόμαστε στις τροπολογίες. 

 Ο κ. Βότσης.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 17 θέμα ζητούμε, είναι η πρόταση νόμου μας, επειδή πλείστα των θεμάτων έχουν 
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περιληφθεί στην κυβερνητική πρόταση, να αναβληθεί για μετά το Σεπτέμβριο, ώστε να συζητηθούν τα 
υπόλοιπα θέματα τα οποία περιλαμβάνονται στην πρόταση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Όταν θα έρθουμε εκεί, θα μου το ξαναπείτε. 

 Λοιπόν, τροπολογίες. 

 Ο κ. Περδίκης και ο κ. Φακοντής. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η υπ’ αριθμόν 18 πρόταση νόμου πρέπει να αποσυρθεί.  Είναι δική μας πρόταση 
νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επίσης να αποσυρθεί.  Μάλιστα.  Θα το δούμε, όταν έρθει η ώρα, ναι.   

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι θα έχει συζήτηση...  Θέλουμε να μιλήσουμε επί του θέματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άμα ζητήσετε, θα μιλήσετε.   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Επειδή έχετε προχωρήσει στις τροπολογίες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερώτησα αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ωραία!  Ο κ. Φακοντής.   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η εφαρμογή της νομοθεσίας περί ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ανέδειξε πολλά και σημαντικά 
προβλήματα για μεγάλο αριθμό νέων αιτητών, αλλά και υφιστάμενων ληπτών δημοσίου βοηθήματος, καθώς 
πολλοί από αυτούς δεν μπορούν να καταστούν δικαιούχοι για παροχή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος, 
λόγω του ότι δεν πληρούν τα αυστηρά καθορισμένα στο νόμο κριτήρια.   

 Ως ΑΚΕΛ είχαμε διαφωνήσει με τη νεοφιλελεύθερη φιλοσοφία στη βάση της οποίας κτίστηκε το 
νομοσχέδιο, αλλά και τη μνημονιακή υποχρέωση για δημοσιονομική ουδετερότητα, που αναπόφευκτα οδηγεί 
σε περικοπές στις κοινωνικές παροχές, και ως εκ τούτου δεν το ψηφίσαμε.  ∆υστυχώς, ως ΑΚΕΛ 
επαληθευτήκαμε, καθώς το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα, η “επαναστατική μεταρρύθμιση στην κοινωνική 
πολιτική”, όπως πομπωδώς διακήρυξε η κυβέρνηση, όχι μόνο δεν έδωσε λύση στο κοινωνικό πρόβλημα που 
ταλανίζει πάρα πολλούς συνανθρώπους μας, αλλά κατέστησε πολλούς φτωχούς ακόμη φτωχότερους και 
χρησιμοποιήθηκε ως όχημα, για να οδηγηθούμε σε ένα ελάχιστο κοινωνικό κράτος.  Η Κύπρος είναι ουραγός 
στις δαπάνες για κοινωνική προστασία.  Συγκεκριμένα, οι δαπάνες στην Κύπρο είναι μόλις στο 11,9% σε 
σχέση με 19,6%, που είναι ο μέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Χωρίς καμία πρόθεση μηδενισμού, 
τονίσαμε κατ’ επανάληψη ότι οι ελπίδες που οι ίδιοι οι κυβερνώντες καλλιέργησαν στις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού πόρρω απέχουν από τη σκληρή πραγματικότητα που ζουν χιλιάδες συμπολίτες μας.  

 Με την εφαρμογή του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος ο αριθμός των δικαιούχων, αντί να αυξηθεί, 
μειώθηκε κατά 12 000 άτομα.  Και φαίνεται ότι ο αριθμός αυτός θα αυξηθεί σημαντικά μετά την ολοκλήρωση 
της αξιολόγησης των ατόμων με αναπηρίες από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης, παρά τη σχετική 
βελτίωση που γίνεται στον υφιστάμενο όρο που βρίσκεται μπροστά μας, καθώς και την ολοκλήρωση όλων των 
αιτήσεων, λαμβανομένων υπόψη των αυστηρών κριτηρίων της νομοθεσίας.  Επιπλέον, η μεγάλη πλειοψηφία 
των μακροχρόνια ανέργων δεν πληρεί τις προϋποθέσεις, για να είναι δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος. 
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 Ως ΑΚΕΛ εντοπίσαμε αυτές τις αδυναμίες του νόμου και από τον Ιούλιο του 2014 είχαμε καταθέσει κατά 
τη συζήτηση του νομοσχεδίου στη Βουλή σωρεία τροπολογιών με στόχο τη βελτίωσή του.  ∆υστυχώς, αυτές οι 
τροπολογίες καταψηφίστηκαν από την πλειοψηφία του σώματος.  Το Φεβρουάριο του 2015, εντοπίζοντας 
πλέον στην πράξη τα προβλήματα για τα οποία προειδοποιούσαμε, επανήλθαμε με υπόμνημά μας προς την 
αρμόδια υπουργό, όπου επισημάναμε τα βασικότερα προβλήματα και καταθέσαμε εισηγήσεις για την 
αντιμετώπισή τους, χωρίς ωστόσο να υπάρξει καμιά αντίδραση, ανταπόκριση.  Τον Ιούνιο του 2015, πέντε 
μήνες μετά την κατάθεση του πρώτου μας υπομνήματος και ένα χρόνο μετά την ψήφιση της βασικής 
νομοθεσίας, κρίναμε επιβεβλημένο να επαναφέρουμε το θέμα για συζήτηση στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή.  Ως εκ τούτου, στις 26 Ιουνίου, κατά τη συζήτηση του θέματος, καταθέσαμε ως κοινοβουλευτική 
ομάδα συγκεκριμένη πρόταση νόμου και καταθέσαμε και συγκεκριμένο υπόμνημα με τις συγκεκριμένες 
εμπεριστατωμένες μας θέσεις.  Για να κερδίζουμε χρόνο, δε θα αναφερθώ σε αυτές, θα πω μόνο 
επιγραμματικά ότι αυτές αφορούν το ύψος της ακίνητης ιδιοκτησίας, τα τετραγωνικά μέτρα της κατοικίας, την 
ηλικία με βάση την οποία καθορίζεται κάποιο εξαρτώμενο τέκνο, τα χρηματοοικονομικά στοιχεία των αιτητών, 
το εισόδημα, τον ορισμό του όρου “άτομο με αναπηρίες”, ως επίσης το θέμα του ενοικίου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Η κυβέρνηση, σε μια προσπάθεια να κατευνάσει τη μεγάλη αντίδραση και κατακραυγή των ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού, για να αντιμετωπίσει την κριτική που ασκήθηκε από την αντιπολίτευση, καθώς και να 
αντιπαραβάλει τις προτάσεις νόμου ή τα υπομνήματα που κατέθεσαν τα κοινοβουλευτικά κόμματα, κατέθεσε 
δικό της νομοσχέδιο, μόλις στις 2 Ιουλίου του 2015, το οποίο βρίσκεται σήμερα ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής για ψήφιση. 

 Αρκετές πρόνοιες του νομοσχεδίου που κατατέθηκαν από την κυβέρνηση κινούνται προς τη σωστή 
κατεύθυνση, αλλά δυστυχώς αυτές δεν μπορούν να διαφοροποιήσουν τη φιλοσοφία, το περιεχόμενο και τα 
αυστηρά κριτήρια του νόμου. ∆ε διαμορφώνουν ένα νέο νομικό πλαίσιο που να απαντά και να δίνει λύσεις στα 
πολλά προβλήματα που υπάρχουν, δεν καλύπτουν πολλές οικογένειες που αντιμετωπίζουν πραγματικό 
οικονομικό πρόβλημα και δεν μπορούν να καταστούν δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος.  Παρ’ 
όλα αυτά, ως κοινοβουλευτική ομάδα θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο, γιατί επιλύει έστω και μερικώς κάποια από 
τα πολλά προβλήματα που προέκυψαν μέσα από την εφαρμογή του νόμου.  

 Παράλληλα, ως ΑΚΕΛ και σε συνεργασία με το ∆ημοκρατικό Κόμμα, την Ε∆ΕΚ και του Οικολόγους, 
καταθέσαμε συγκεκριμένες τροπολογίες, οι οποίες επιλύουν περαιτέρω προβλήματα που παρουσιάστηκαν 
μέσα από την εφαρμογή του νόμου. Οι τροπολογίες βρίσκονται ενώπιον των συναδέλφων, γι’ αυτό θα 
αποφύγω να κάμω συγκεκριμένη αναφορά.  Υπάρχει φυσικά και μια τροπολογία η οποία υπογράφεται μόνο 
από το ΑΚΕΛ και τους Οικολόγους.     

 Προτού ολοκληρώσω όμως, θα ήθελα να κάμω μια προφορική τροπολογία για διόρθωση μιας από τις 
τροπολογίες.  Αν είναι, μπορώ να την πω και στη συνέχεια, όταν θα συζητείται... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τώρα, να τελειώνεις!   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Να την πω τώρα. Στην τροπολογία υπ’ αριθμόν 3 θα πρέπει να προστεθούν μετά τη λέξη “αιτητή” οι 
λέξεις “ή μέλος της οικογενειακής μονάδας”. 

 Επίσης, θέλω να καταθέσω ακόμα μια προφορική τροπολογία, είναι παράκληση του αρμόδιου 
υπουργείου.  Το υπουργείο ζητά όπως το νομοσχέδιο τεθεί σε ισχύ από την 1η Αυγούστου του 2015, ώστε να 
μπορέσουν να αντιμετωπιστούν προβλήματα που έχουν να κάνουν με το μηχανογραφημένο σύστημα, να 
γίνουν ανάλογες αλλαγές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, εάν η κυβέρνηση ήθελε τροπολογίες, όφειλε να απευθυνθεί εγγράφως προς τη Βουλή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Το αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε.  Αυτή ήταν η παράκληση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν αντιλαμβάνομαι πώς έστω και μέσω προέδρου επιτροπής εισηγείται τροπολογίες!  

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Εντάξει.  Αυτή είναι η απόφαση της υπουργού... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να διαμηνυθεί στην εκτελεστική εξουσία και να μην επαναληφθεί... 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Λοιπόν, έχω το κείμενο... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν υποβλήθηκε! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Υποβλήθηκε, κύριε Αβέρωφ.  Έχω το κείμενο.  Αν θέλετε, να σας το δώσω.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ενσωματωθήκαν ήδη. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Από χθες. 

 Λοιπόν, τέλος, όσον αφορά την πρόταση νόμου που καταθέσαμε ως ΑΚΕΛ και αφορά τους 
χαμηλοσυνταξιούχους, εκτιμούμε ότι η πρόταση αυτή αντιμετωπίζει μια κατάφωρη αδικία και δίνει τη 
δυνατότητα στους χαμηλοσυνταξιούχους που δεν υπόβαλαν αίτηση μέχρι τις 30 Νοεμβρίου να ανακτήσουν 
αυτό το δικαίωμα και, αν είναι όντως δικαιούχοι με βάση το σχέδιο χαμηλοσυνταξιούχων, να ανακτήσουν τη 
συμπληρωματική τους σύνταξη.   

 Για τούτο και για να διασκεδάσουμε τις ανησυχίες της κυβέρνησης ότι κάποιοι πιθανόν να 
αποξενώθηκαν από περιουσία τους, έχουμε καταθέσει επίσης μέσα από την τροπολογία μας ρύθμιση, ούτως 
ώστε η αποξένωση ακίνητης περιουσίας ή χρηματοοικονομικού στοιχείου να ξεκινά από την 1η Ιουλίου του 
2013, ώστε να συμβαδίζει αυτή η συγκεκριμένη πρόνοια. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Βότσης έχει το λόγο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από τη θέση σας να είστε σύντομος!  Ωραία! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εμείς είπαμε από την πρώτη στιγμή ότι αυτός ο νόμος για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα φέρνει μια 
επανάσταση στο επίπεδο των επιδομάτων που δίνονται σε αυτό τον τόπο.  Θα υπάρχει έλεγχος, θα υπάρχει 
σωστή κατανομή και εκείνοι οι συνάνθρωποί μας που τα χρειάζονται θα μπορούν να τα λαμβάνουν.  Έχει 
επιτευχθεί το τέλειο;  Βεβαίως, όχι!  Χρειάζονται διορθώσεις, τις οποίες η ζωή τις δείχνει, και πρέπει να είμαστε 
έτοιμοι να τις αφουγκραζόμαστε.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει υποβάλει συγκεκριμένη πρόταση νόμου με αυτά 
τα οποία θεωρούσε ότι έπρεπε να διορθωθούν.  Προς τιμήν της, η κυβέρνηση υιοθέτησε πλείστες από τις 
εισηγήσεις μας στο νομοσχέδιο. 

 Με τις υπόλοιπες δυνάμεις φροντίσαμε να βρούμε κάποιες κοινές συνισταμένες, εξού και θα δείτε ότι μία 
από τις τροπολογίες στηρίζεται απ’  όλα σχεδόν τα κόμματα, το ΑΚΕΛ, την Ε∆ΕΚ, τους Οικολόγους και το 
∆ημοκρατικό Κόμμα.  Θεωρούμε ότι αυτές θα γίνουν αποδεχτές και από την κυβέρνηση, για να ενταχθούν στο 
νομοσχέδιο.  Θεωρώ ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.  Θα τα ψηφίσουμε, όπως έχουμε τις τροπολογίες 
ενώπιόν μας, εκτός από την πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ, που αφορά τους συνταξιούχους, γιατί έχουν δοθεί ήδη 
ευκαιρίες, για να υποβληθούν οι αιτήσεις.  Όμως για όσους είχαν ανυπέρβλητα προβλήματα έχουμε κάνει 
τροπολογία μαζί με το συνάδελφο τον κ. Νουρή και την κ. Κυριακίδου, για να λύσουμε και αυτό το θέμα με 
ειδική τροπολογία, που την έχουμε καταθέσει. 

 Έχω τοποθετηθεί και για τις τροπολογίες και για το νομοσχέδιο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Βότση. 

 Ο κ. Νουρής. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, να πούμε ότι θεωρούμε ότι η πρόταση της κυβέρνησης κινείται στη σωστή κατεύθυνση.  
Πολύ απλά, όταν πριν ένα χρόνο ψηφίζαμε το συγκεκριμένο νόμο, είχαμε καθορίσει το προφίλ των ανθρώπων 
που θεωρούσαμε ως πραγματικά δικαιούχους για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα.  Σήμερα όχι από ανάγκη 
αντίδρασης, αλλά επειδή και τα οικονομικά του κράτους το επιτρέπουν, η κυβέρνηση έρχεται με μια πολύ 
συγκεκριμένη πρόταση η οποία αποδίδει €11 εκατομ. σε ανθρώπους που πραγματικά τα χρειάζονται. 

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει την πρόταση νόμου του 
ΑΚΕΛ αναφορικά με το δικαίωμα που επιχειρείται να δοθεί ξανά, με τον τρόπο που επιχειρείται να δοθεί στους 
χαμηλοσυνταξιούχους, πολύ απλά γιατί θεωρούμε ότι αποτελεί στρέβλωση, πλήττει αυτό που για μας είναι 
ακρογωνιαίος λίθος.  Και είναι το μητρώο ο ακρογωνιαίος λίθος αυτής της πολιτικής. 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, την πρώτη τροπολογία των κομμάτων ΑΚΕΛ, 
∆ημοκρατικού Κόμματος, Ε∆ΕΚ και Οικολόγων θα την υπερψηφίσουμε, γιατί θεωρούμε ότι οι πρόνοιες οι 
οποίες αναφέρονται κινούνται όντως στη σωστή κατεύθυνση όσον αφορά την αναγκαιότητα αναθεώρησης ανά 
διετία, όσον αφορά τη συμπερίληψη ατόμων με κοινό τραπεζικό λογαριασμό, αλλά και την αύξηση από 20% σε 
50% του επιδόματος ενοικίου στα ανάπηρα άτομα σε τροχοκάθισμα.  Θα καταψηφίσουμε όμως την τροπολογία 
του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων για τη διαγραφή του άρθρου 8, γιατί θεωρούμε ότι για τους ίδιους ακριβώς 
λόγους που είπα προηγούμενα ενδεχόμενη αποξένωση ή απάλειψη της προσπάθειας για συμπερίληψη 
περιουσιακών στοιχείων ουσιαστικά και πραγματικά στρεβλώνει το όλο σύστημα. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός από κοινού με τους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Κόμματος έχουμε 
καταθέσει μια τροπολογία επί του κυβερνητικού νομοσχεδίου και θα ήθελα να αιτιολογήσω εν τάχει αυτή τη 
δική μας τροπολογία. 

 Παρά το γεγονός ότι έχει δοθεί δύο φορές μέχρι τώρα η ευκαιρία στους χαμηλοσυνταξιούχους -δύο 
παρατάσεις- για να υποβάλουν αιτήσεις, και παρά το γεγονός ότι ειδικά τη δεύτερη φορά η ανταπόκρισή τους 
ήταν εξαιρετικά πενιχρή, εντούτοις, επειδή υπάρχει η επίκληση ότι για λόγους υγείας ή για προσωπικούς 
λόγους συγκεκριμένων ατόμων αυτό δεν κατέστη δυνατό, με τη δική μας τροπολογία δίνουμε την ευκαιρία για 
τρίτη φορά στους χαμηλοσυνταξιούχους, εάν έχουν με επαρκή αιτιολόγηση τη δυνατότητα να καταθέσουν 
αίτηση, θα τους δοθεί ξανά η δυνατότητα, νοουμένου βεβαίως ότι θα περάσει η τροπολογία. 

 Ως εκ τούτου, θα καταψηφίσουμε, επαναλαμβάνω, την πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ, αλλά θα 
υπερψηφίσουμε την τροπολογία την πρώτη των κομμάτων της αντιπολίτευσης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Η κ. Μαυρονικόλα και ο κ. Περδίκης. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι πιέζει ο χρόνος.  Θα προσπαθήσω από τη θέση μου να πω τις θέσεις της Ε∆ΕΚ. 

 Εμείς θεωρούμε ότι οι πιέσεις από την πλευρά των κοινοβουλευτικών ομάδων και των κομμάτων, αλλά 
και η εμπειρία του υπουργείου στον ένα χρόνο της εφαρμογής του ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος φαίνεται 
ότι έχουν αποδώσει καρπούς.  Οι τροποποιήσεις που έχουν κατατεθεί από την πλευρά της κυβέρνησης είναι 
προς τη σωστή κατεύθυνση και με τις τροπολογίες τις οποίες έχουμε κάμει -και φαίνεται από τις τοποθετήσεις 
και των συναδέλφων ότι οι πλείστες θα περάσουν- γίνεται ακόμα μεγαλύτερος ο κατάλογος εκείνων των 
δικαιούχων, δηλαδή διευρύνεται ο κατάλογος των δικαιούχων από την 1η του Αυγούστου, και αυτό είναι πάρα 
πολύ σημαντικό.   

 Ασφαλώς όμως υπάρχουν και άλλες πολλές τροποποιήσεις, κύριε Πρόεδρε, οι οποίες πρέπει να γίνουν, 
για να καλύψουμε και άλλες ομάδες συμπολιτών μας που χρειάζονται αυτή τη στιγμή το ελάχιστο δίκτυ 
προστασίας.  Η απόφαση της επιτροπής είναι ότι το Σεπτέμβρη θα συνεχίσουμε τη συζήτηση και θα 
συνεχίσουμε τις πιέσεις, για να έχουμε όσο το δυνατόν πιο πολλές τροποποιήσεις και μεγαλύτερο αριθμό 
δικαιούχων. 
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 Να πω επίσης ότι περιμένουμε από την πολιτεία, από την κυβέρνηση -και ελπίζουμε να έρθει λίαν 
συντόμως- ένα ξεχωριστό νομοσχέδιο, το οποίο έχει υποσχεθεί η κ. υπουργός και αφορά τα άτομα με 
αναπηρίες, τα οποία είναι πλείστα τα προβλήματα τα οποία έχουν. ∆εν μπορεί να τους καλύψει το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα ως είναι, παρ’ όλες τις τροποποιήσεις οι οποίες έχουν γίνει και στο παρελθόν, αλλά και 
σήμερα, οπότε περιμένουμε ένα κυβερνητικό νομοσχέδιο. 

 Να πούμε επίσης ότι δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών που αφορά το άρθρο 8.  Για τη διαγραφή του δε συμφωνούμε.  Και επίσης δε θα ψηφίσουμε 
την τροπολογία των κ. Νίκου Νουρή, Άγγελου Βότση και Αθηνάς Κυριακίδου.  Θα ψηφίσουμε την πρόταση 
όπως έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ και αφορά τους χαμηλοσυνταξιούχους, διότι πιστεύουμε ότι όντως έχει δοθεί 
δύο φορές η δυνατότητα να κάμουν την αίτηση οι χαμηλοσυνταξιούχοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Μη βιάζεστε, κύριε Αβέρωφ, τελειώνω. 

 Όμως θεωρούμε ότι, εάν δοθεί και μια τρίτη ευκαιρία, δεν εχάθηκε ο κόσμος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, επειδή θα είμαι σύντομος. 

 Θα πω ότι εμείς έχουμε υποστηρίξει τη θέσπιση αυτού του κοινωνικού δικτύου που λέγεται “ΕΕΕ” για 
αντιμετώπιση των αρνητικών συνεπειών που επιφέρει η ισοπεδωτική λιτότητα που προνοεί το μνημόνιο στον 
κυπριακό λαό και στις ευάλωτες κοινωνικά ομάδες.  Κατά τη διάρκεια της συζήτησης στη Βουλή αυτού του 
νομοσχεδίου, το οποίο προέκυψε μετά από μια κοινωνική πίεση, η οποία παρήγαγε προτάσεις νόμου και ιδέες 
μέσα στην ίδια την επιτροπή, εμείς καταλάβαμε ότι και η κυβέρνηση, τουλάχιστον η υπουργός, έχει την ίδια 
άποψη μαζί μας, ότι θέλει να διευρυνθεί και να ενισχυθεί αυτό το κοινωνικό δίκτυ, αλλά έχει ανάγκη από 
πόρους.   

 Και θα πάω ένα κλικ πίσω, για να σας πω ότι ψήφισε η ολομέλεια πριν λίγο ένα πακέτο από 
φορολογικές ελαφρύνσεις, οι οποίες ήρθαν στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε, κατά την ομολογία του γενικού 
διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, γιατί υπάρχει σήμερα ένα δημοσιονομικό μαξιλάρι.   

 Η κυβέρνηση έχει τους πόρους, αλλά επιλέγει, αντί να τους δώσει στο ΕΕΕ, στην κοινωνική πολιτική, 
αντί να τους δώσει στο λαό, να τους δώσει, για να προσελκύει επενδυτές.  ∆εν έχει καταλάβει αυτή η 
κυβέρνηση ότι ο πιο καλός επενδυτής σ’ αυτή τη χώρα είναι ο ίδιος ο κυπριακός λαός!  Αντί να δώσει τα λεφτά 
τα οποία ο κυπριακός λαός με το αίμα του και με τον πόνο του έχει καταφέρει να εξοικονομήσει πίσω στο λαό 
μέσα από τέτοιου είδους προγράμματα όπως το ΕΕΕ και ό,τι περιλαμβάνει αυτό το σχέδιο -γιατί δεν είναι 
μονάχα αυτό το επίδομα, υπάρχουν και άλλα μέρη, τα οποία δεν έχουν υλοποιηθεί, έτσι;- προτιμά να τα δώσει, 
για να έρθουν κάποιοι μελλοντικοί επενδυτές, οι οποίοι βεβαίως θα έρθουν μέσω των γνωστών δρόμων των 
λογιστών και των δικηγόρων, σε μια χώρα που τελικά -και να με συγχωρήσουν οι δικηγόροι και οι λογιστές 
αυτής της αίθουσας- τελικά όλοι κερδίζουν, όταν είναι λογιστές και δικηγόροι!  Αυτοί είναι πάντα οι κερδισιμιοί 
της υπόθεσης!   Για άλλη μια φορά λοιπόν σε μία περίπτωση στην 
οποία θα πρέπει να δείξουμε πραγματικά την ευρύτητα του πνεύματός μας και το πώς αντιλαμβανόμαστε τη 
διαδικασία της ανάπτυξης σε μια χώρα, ότι είναι ανάπτυξη χώρας-ανθρώπων και όχι αριθμών, είμαστε στο 
θέμα που αφορά το ΕΕΕ εξαιρετικά λιτοί.   

 Λοιπόν, εμείς θεωρούμε ότι ό,τι προσθέτει θα το ψηφίζουμε, είτε έρχεται από την κυβέρνηση είτε έρχεται 
από το ΑΚΕΛ είτε απ’ το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, από την Ε∆ΕΚ, από το ∆ΗΚΟ, από τη Συμμαχία, απ’ όπου 
και να ’ναι, όταν έχει να δώσει στους πολίτες -με τον έλεγχο που έχει μπει σε σχέση με το ΕΕΕ- εμείς θα το 
ψηφίζουμε.  Και έτσι ψηφίζουμε, είμαστε “ναι” σε όλα, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εν τάχει, πολύ σύντομα να πω το εξής:  Νομίζω όλοι οι συνάδελφοι πρέπει να έχουν 
δεχθεί τα πιο πολλά τηλεφωνήματα για το ΕΕΕ.  Εμάθαμέν το πόξω τζι ανακατωτά.  Ήταν ένας νόμος ο οποίος 
επροσπάθησε να βάλει μία τάξη στα επιδόματα, που εν πολλοίς υπήρχαν και περιπτώσεις που ήταν τελείως 
απαράδεκτα, όμως όλο αυτό το φόρτο εργασίας τον φόρτωσε σε ένα υπουργείο. το Υπουργείο Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Και νομίζω ότι μέχρι σήμερα -η υπουργός είναι εδώ- εκκρεμούν 
αιτήσεις που εξετάζονται ή εννά κάμουν ενστάσεις και ούτω καθεξής.  Ενώ τούτη η πολιτεία διατυμπανίζει το δι’ 
όλων των υπουργών της, ότι κάμνει αυτή τη σπουδαία δουλειά, ένα υπουργείο έμεινε μόνο του και εφορτώθη 
όγκο εργασίας τεράστιο.  Πρέπει οι αρμόδιοι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού να ενισχύσουν τούτη την υπηρεσία, για να μπορεί να απαντά και τα τηλέφωνα, διότι 
κόσμος παίρνει επί μέρες και δεν μπορεί να απαντήσει ή κάμνει μια ένσταση και θέλει άλλο ένα μήνα να το 
εξετάσει.  Άρα και τούντον τομέα πρέπει κάποιοι να τον δουν και να ενισχύσουν το συγκεκριμένο υπουργείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ερχόμαστε στις τροπολογίες. 

 Τροπολογίες ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ-Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα 

περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 7 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το 
οποίο τροποποιείται το άρθρο 13 του βασικού νόμου, με την προσθήκη, στο τέλος αυτής, της ακόλουθης 
φράσης:  

  

...(Ι) του 2015. 

 

«και η ημερομηνία αυτή δύναται να αναθεωρείται κάθε δύο χρόνια από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2015.». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του άρθρου 7 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το 
οποίο τροποποιείται το άρθρο 13 του βασικού νόμου, με την προσθήκη, στο τέλος της υποπαραγράφου 
(ii) αυτής, της ακόλουθης φράσης: 

  

...(Ι) του 2015. 

 

«και η ημερομηνία αυτή δύναται να αναθεωρείται κάθε δύο χρόνια από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2015.». 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (ε) του άρθρου 7 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με το 
οποίο τροποποιείται το άρθρο 13 του βασικού νόμου, με την προσθήκη, αμέσως μετά την 
υποπαράγραφο (v), της ακόλουθης νέας υποπαραγράφου (vi): 

 «(vi) είτε λόγω του ότι ο αιτητής ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της οικογενειακής μονάδας είναι 
κάτοχος κοινού τραπεζικού λογαριασμού με τον υπερήλικα/συνταξιούχο γονέα του και το 
γεγονός αυτό έλαβε χώρα πριν από την 11η Ιουλίου 2014 και νοουμένου ότι αποδεδειγμένα 
τα χρηματοοικονομικά στοιχεία προέρχονται από το γονέα,». 

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 11 του πιο πάνω νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το 
άρθρο 16 του βασικού νόμου, με την προσθήκη στο τέλος της επιφύλαξης που εισάγεται, αμέσως μετά 
τη λέξη “αναπηρία” (έκτη γραμμή), της φράσης «και κατά πενήντα τοις εκατόν (50%) στην περίπτωση 
ατόμου με αναπηρία που διακινείται με αναπηρικό τροχοκάθισμα ή/και ατόμου με αναπηρία με 
αυξημένες ανάγκες φροντίδας, προσβασιμότητας και άλλων προσαρμογών.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών όπως διαμορφώθηκαν από τον κ. Φακοντή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομοφώνως, οι τροπολογίες ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ-Οικολόγων εγκρίνονται. 

 Η τροπολογία ΑΚΕΛ-Οικολόγων.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου 

Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και πέντε αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Μετά έχουμε την τροπολογία Ε∆ΕΚ-∆ΗΚΟ, που αποσύρεται. 

 Και μετά έχουμε την τροπολογία των βουλευτών κ. Νουρή, Βότση και της κ. Αθηνάς Κυριακίδου. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Έχω την άποψη ότι πρέπει να τεθεί η πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ που αφορά το ίδιο θέμα.  Αν 
απορριφθεί, θα έχουμε τη δυνατότητα να ψηφίσουμε πιθανόν την τροπολογία.  Άρα, είναι καλύτερα να ψηφιστεί 
πρώτα η πρόταση νόμου και ακολούθως η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποια είναι;  Η υπ’ αριθμόν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 16. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Είναι ολίγον παράτυπο βεβαίως, διότι ξεκινήσαμε ψηφοφορία... 

 Ωραία!   Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα.  ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές επί των άρθρων δεν υπάρχουν.   

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι τέσσερις υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 δεν εγκρίνονται, 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου δε 
συγκεντρώνει πλειοψηφία, καταψηφίζεται. 

 Επιστρέφουμε στην κοινή τροπολογία των βουλευτών κ. Νουρή, Βότση και κ. Αθηνάς Κυριακίδου.  Η 
τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Νίκου Νουρή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και των κ. Άγγελου Βότση και Αθηνάς Κυριακίδου για το νομοσχέδιο «Ο 

περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015» 
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  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 
12 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 13 και με την αναρίθμηση του υφιστάμενου άρθρου 13 σε άρθρο 14:    

«Τροποποίηση του 
άρθρου 39 του 
βασικού νόμου. 

13.  Το άρθρο 39 του βασικού νόμου τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το 
εδάφιο (5) αυτού, του ακόλουθου νέου εδαφίου (6): 

   
...(Ι) του 2015. 

“(6)  Από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί 
Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου του 
2015 δύναται να υποβληθεί αίτηση για παροχή ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος από χαμηλοσυνταξιούχο ο οποίος 
δεν υπέβαλε την εν λόγω αίτηση με βάση τις διατάξεις του 
άρθρου 35 για ανυπέρβλητους προσωπικούς λόγους ή για 
σοβαρούς λόγους υγείας: 

    Νοείται ότι ο αιτητής δεν έχει δικαίωμα σε αναδρομική 
καταβολή του επιδόματος χαμηλοσυνταξιούχου.”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πεντήκοντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνα.  ∆εν υπάρχει ψήφος εναντίον, δεν υπάρχουν αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Έχουμε άλλη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 13Α.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 14; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 16 θέμα το σώμα έχει ήδη τοποθετηθεί. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα αναβάλλεται. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Αποσύρεται. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 18 αποσύρεται. 

Κ. ΚΩΣΤΑ: 

 Αναβολή, αναβολή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβολή.  Υπήρξε δεύτερη σκέψη από πλευράς του κ. Περδίκη. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα αποσύρεται. 

 Σ’ αυτό το σημείο θα διακόψουμε, είναι 2.30 μ.μ., και παρακαλώ στις 3.15 μ.μ. να είμαστε ξανά εδώ στην 
ολομέλεια. 

(Ώρα διακοπής:  2.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.30 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε την πρωινή συνεδρία.   

 Είμαστε στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Ο περί Μεταφοράς Προσωπικού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου Νόμος του 2015».   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθετικού πλαισίου για τη ρύθμιση της μεταφοράς στην υπηρεσία της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου αριθμού υπαλλήλων και εργοδοτουμένων με σύμβαση στο Χρηματιστήριο Αξιών 
Κύπρου, ώστε να διασφαλιστεί η αποτελεσματική άσκηση των αρμοδιοτήτων της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Μεταφοράς Προσωπικού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 

Κύπρου Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2015.  Στις συνεδρίες αυτές 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής 
του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και 
εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ και ΠΕΟ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου για ρύθμιση της μεταφοράς αριθμού 
υπαλλήλων και εργοδοτουμένων με σύμβαση στο ΧΑΚ στην υπηρεσία της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου, ώστε να διασφαλιστεί η αποτελεσματική άσκηση των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου.   

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε, προέβλεπε τα ακόλουθα: 

1. Υπάλληλοι και εργοδοτούμενοι με σύμβαση στο ΧΑΚ μπορούν να εκδηλώσουν ενδιαφέρον για 
μεταφορά τους στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  

2. Ο αριθμός του προσωπικού που μεταφέρεται καθορίζεται από τον Υπουργό Οικονομικών, μετά από 
αίτημα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και αφού ληφθούν υπόψη οι απόψεις του συμβουλίου 
του ΧΑΚ. 

3. Η διαδικασία επιλογής των ατόμων γίνεται σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Νόμου και των περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμών. 

4. Το μόνιμο προσωπικό του ΧΑΚ το οποίο είναι ενταγμένο σε ταμείο συντάξεων όμοιο με το κυβερνητικό 
εντάσσεται στο ταμείο προνοίας των υπαλλήλων της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
καθίστανται αναγκαίες, λόγω της διεύρυνσης των αρμοδιοτήτων και των εργασιών της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, η οποία αύξησε περαιτέρω τον όγκο εργασιών της, καθώς και λόγω της μείωσης του 
όγκου εργασιών του ΧΑΚ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος οι εκπρόσωποι του ΧΑΚ δήλωσαν ότι το νομοσχέδιο δημιουργεί 
δυσμενή διάκριση για το ΧΑΚ και κίνδυνο υποστελέχωσής του, λόγω της μη περίληψης σε αυτό προνοιών που 
προβλέπουν τη λήψη συγκατάθεσης του διοικητικού συμβουλίου του ΧΑΚ πριν από τη μεταφορά προσωπικού 
του στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, οι ίδιοι αρμόδιοι δήλωσαν ότι ο ρόλος του ΧΑΚ είναι ουσιαστικός και ότι ο 
όγκος των εργασιών του έχει αυξηθεί ως αποτέλεσμα των προσπαθειών που καταβάλλονται, για να καταστεί 
κερδοφόρο.  Ως εκ τούτου, όπως δήλωσαν, θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο δε θα επηρεαστεί η εύρυθμη λειτουργία του οργανισμού.  

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού δήλωσε ότι, παρ’ όλο που το ΧΑΚ 
ενισχύει ήδη την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου με προσωπικό, στη βάση Μνημονίου Παροχής Υπηρεσιών 
που έχει συναφθεί μεταξύ των δύο οργανισμών, η στελέχωση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου με 
προσωπικό του ΧΑΚ πρέπει να θεσμοθετηθεί. 

 Η πρόεδρος του συμβουλίου της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου δήλωσε ότι το νομοσχέδιο 
αποσκοπεί στη μεταφορά προσωπικού που δεν μπορεί να αξιοποιηθεί από το ΧΑΚ και επισήμανε ότι η 
μεταφορά θα πραγματοποιείται, αφού προηγουμένως ληφθούν οι απόψεις του διοικητικού συμβουλίου του 
ΧΑΚ. 
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 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ δήλωσε ότι αναγνωρίζεται η ανάγκη στελέχωσης της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και εισηγήθηκε την περίληψη πρόνοιας στο νομοσχέδιο, ώστε να απαιτείται η 
συναίνεση του διοικητικού συμβουλίου του ΧΑΚ για τη μεταφορά των υπαλλήλων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ επισήμανε την ανάγκη διασφάλισης των δικαιωμάτων των εργοδοτουμένων με 
σύμβαση στο ΧΑΚ που θα μεταφερθούν στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  

 Σημειώνεται ότι η συντεχνία υπαλλήλων του ΧΑΚ κατέθεσε τις απόψεις της επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου με σχετική επιστολή της, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2015.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο Οικονομικών όπως μελετήσει τις 
εισηγήσεις του ΧΑΚ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων και προβεί, σε συνεργασία με το ΧΑΚ και την 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σε ανάλογη διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου.  

 Το Υπουργείο Οικονομικών, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο 
νομοσχεδίου στο οποίο περιλαμβάνονται πρόνοιες, ώστε: 

1. η μεταφορά του προσωπικού του ΧΑΚ να γίνεται με τη σύμφωνη γνώμη του διοικητικού συμβουλίου του 
ΧΑΚ και  

2. η οποιαδήποτε συσσωρευμένη άδεια ανάπαυσης εργοδοτουμένων με σύμβαση στο ΧΑΚ να 
μεταφέρεται ανάλογα κατά την ημέρα μεταφοράς των εργοδοτουμένων αυτών στην Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα 
με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μεταφορά υπαλλήλων στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  Άρθρο 3. 

 Όροι υπηρεσίας και δικαιώματα υπαλλήλων και εργοδοτουμένων με σύμβαση.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταφοράς Προσωπικού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015».   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κατάργηση διατάξεων που καθορίζουν υποχρεώσεις για την Κεντρική Τράπεζα Κύπρου και ανάθεση της 
τήρησης πρακτικών των συνεδριάσεων του συμβουλίου της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και σε πρόσωπα 
πέραν του προσωπικού της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2015.  Στην συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
Νόμου, ώστε να γίνει πιο εύρυθμη η λειτουργία της.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η κατάργηση της συμμετοχής εκπροσώπου του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου ως 
παρατηρητή στο συμβούλιο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, καθώς και άλλων σχετικών 
διατάξεων που καθορίζουν σχετικές υποχρεώσεις για την ΚΤΚ.  

2. Η ανάθεση της τήρησης των πρακτικών των συνεδριάσεων του συμβουλίου και σε πρόσωπα πέραν του 
προσωπικού της, τα οποία απασχολούνται είτε με απόσπαση από άλλο οργανισμό είτε με σύμβαση 
παροχής υπηρεσιών, για σκοπούς διευκόλυνσης των εργασιών της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, η συμμετοχή της ΚΤΚ ως παρατηρητή στο 
συμβούλιο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου είχε μεταβατικό χαρακτήρα, καθότι η ΚΤΚ πριν από τη 
θέσπιση της νομοθεσίας που ρυθμίζει τη λειτουργία της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου αντιπροσώπευε 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία σε διάφορα σώματα για θέματα χρηματοοικονομικών υπηρεσιών, πρακτική  η οποία 
δεν εφαρμόζεται πλέον.  Συναφώς, αφού οι λόγοι για τους οποίους είχε θεσπισθεί η εν λόγω ρύθμιση έχουν 
εκλείψει, κρίνεται ότι πρέπει να καταργηθεί.       

 Η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και η εκπρόσωπος της ΚΤΚ συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) 
Νόμος του 2015».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παράταση της ήδη ισχύουσας αναστολής της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 16Α του βασικού 
νόμου, με το οποίο ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού χαρτοφυλακίου και/ή 
δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι την 30ή Οκτωβρίου 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 
Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου ∆ιεθνών Τραπεζών 
Κύπρου.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, 
ώστε να παραταθεί περαιτέρω η ήδη ισχύουσα αναστολή της ισχύος των διατάξεων του άρθρου 16Α του 
βασικού νόμου, με το οποίο ρυθμίζονται θέματα πώλησης, εκχώρησης και διάθεσης δανειακού χαρτοφυλακίου 
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και/ή δικαιωμάτων που απορρέουν από συμβάσεις πιστωτικής διευκόλυνσης, μέχρι την 30ή Οκτωβρίου 2015 
αντί μέχρι τη 10η Ιουλίου 2015, όπως ισχύει σήμερα. 

 Η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων του εν λόγω άρθρου κρίνεται αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί 
στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και στο Υπουργείο Οικονομικών επιπλέον χρόνος για ολοκλήρωση της 
διαδικασίας ετοιμασίας σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο να ρυθμίζει την πώληση των δανειακών 
χαρτοφυλακίων των αδειοδοτημένων πιστωτικών ιδρυμάτων (ΑΠΙ) που λειτουργούν στη ∆ημοκρατία. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η σύνταξη του νομοσχεδίου έχει 
ολοκληρωθεί και στο παρόν στάδιο βρίσκεται ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας για 
νομοτεχνικό έλεγχο.  Ως εκ τούτου, όπως η ίδια δήλωσε, η προτεινόμενη ρύθμιση είναι απαραίτητη μέχρι την 
ολοκλήρωση της διαδικασίας ετοιμασίας του νομοσχεδίου και την κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 O κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ένσταση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποχή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο αρνητική από τον κ. Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αρνητική ψήφο από πλευράς του κ. Περδίκη, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2015».   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €41.100.000 και διάθεσή τους για την κάλυψη των 
αναγκαίων δαπανών για τη διάθεση των εργασιών των λιμανιών Λεμεσού και Λάρνακας σε ιδιώτες 
διαχειριστές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2015» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν ο 
Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η 
αναπληρώτρια γενική διευθύντρια της Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ), εκπρόσωποι των Αδειούχων Λιμενικών 
Αχθοφόρων Λεμεσού, των Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λάρνακας και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΣΥΑΛΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΣΕΓ∆ΑΜΕΛΙΝ-ΠΕΟ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €41.100.000 
και η διάθεσή τους από το ταμείο της ΑΛΚ για την κάλυψη των αναγκαίων δαπανών για τη διάθεση των 
εργασιών των λιμανιών Λεμεσού και Λάρνακας σε ιδιώτες διαχειριστές, για τις οποίες η αρχική πρόβλεψη στον 
αντίστοιχο εγκεκριμένο προϋπολογισμό για το έτος 2015 δεν ήταν επαρκής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πρόσθετες πιστώσεις 
απαιτούνται για τα ακόλουθα: 

1. Σχέδιο εθελούσιας αποχώρησης υπαλλήλων ΑΛΚ (€10.000.000). 

2. Έξοδα λειτουργίας/διαχείρισης ΣΑΛΑ (€3.000.000). 

3. Αποζημίωση αδειούχων αχθοφόρων Λεμεσού από αποθεματικά ΑΛΚ (€20.000.000). 

4. Αποζημίωση υπαλλήλων ΣΑΛΑ Λεμεσού από ΑΛΚ (€1.000.000). 

5. Αποζημίωση ΣΑΛΑ Λάρνακας από ΑΛΚ (€3.600.000). 

6.  Αποζημίωση ΣΑΛΑ Λεμεσού από κερδοφορία χρονιάς (€3.500.000).  

 Κατά τη συζήτηση του θέματος στην επιτροπή ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων 
ανέφερε ότι ποσό ύψους €31.1 εκατομ. από το συνολικό κονδύλι αφορά αποζημιώσεις που θα παραχωρηθούν 
στους αδειούχους αχθοφόρους Λεμεσού και Λάρνακας, ενώ ποσό ύψους €10 εκατομ. αφορά στο εκτιμώμενο 
κόστος του σχεδίου εθελούσιας αποχώρησης του πλεονάζοντος προσωπικού της ΑΛΚ που θα προκύψει από 
την ανάθεση των εργασιών των δύο λιμανιών σε ιδιώτες διαχειριστές. 

 Η αναπληρώτρια γενική διευθύντρια της ΑΛΚ ανέφερε ότι το διοικητικό συμβούλιο της ΑΛΚ συμφωνεί με 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο και ότι η διάθεση του σχετικού κονδυλίου που προβλέπεται στο συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό δε δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα στην εύρυθμη λειτουργία της ΑΛΚ. 

 Οι εκπρόσωποι των Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λεμεσού και Λάρνακας, παρότι εξέφρασαν 
επιφυλάξεις ως προς τον τρόπο καταβολής μέρους του συνολικού κονδυλίου, εντούτοις δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 
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 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, 
ΣΕΓ∆ΑΜΕΛΙΝ-ΠΕΟ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ, οι οργανώσεις διατηρούν ως θέση αρχής τη διαφωνία τους με την 
ιδιωτικοποίηση των ημικρατικών οργανισμών και ειδικότερα των λιμανιών Λεμεσού και Λάρνακας και ως εκ 
τούτου διαφωνούν με το νομοσχέδιο. 

 Οι εκπρόσωποι της ΣΥΑΛΚ, χωρίς να διαφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, εξέφρασαν 
επιφυλάξεις ως προς τον τρόπο καταβολής του προβλεπόμενου στο συμπληρωματικό προϋπολογισμό 
κονδυλίου και διατύπωσαν την ανησυχία τους ως προς τη μελλοντική ρευστότητα της ΑΛΚ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 O κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αυτό το οποίο ζητείται να πράξει η Βουλή των Αντιπροσώπων σήμερα είναι ουσιαστικά σκάνδαλο.  ∆εν 
είναι θέμα μόνο η πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων.  Το κονδύλι των €41 και κάτι εκατομ., το οποίο 
περιλαμβάνεται σ’ αυτό τον προϋπολογισμό, είναι οι αποζημιώσεις που καλείται η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ο 
Κύπριος φορολογούμενος και η υφιστάμενη Αρχή Λιμένων Κύπρου να καταβάλουν, ώστε ουσιαστικά να 
αποσείσουν οποιοδήποτε βάρος και οικονομικό βαρίδιο από το μελλοντικό στρατηγικό επενδυτή και 
διαχειριστή, δηλαδή από το μελλοντικό ιδιοκτήτη των λιμανιών μας.   

 Είναι γνωστή η πολιτική του ΑΚΕΛ ενάντια στις ιδιωτικοποιήσεις και ενάντια στο ξεπούλημα του εθνικού 
πλούτου.  Μιλούμε για την Αρχή Λιμένων Κύπρου, έναν κερδοφόρο οργανισμό, ο οποίος πέρσι παρουσίασε 
€35 εκατομ. πλεόνασμα ή κέρδη.  Είναι ένας οργανισμός ο οποίος στάθηκε εις τα πόδκια του.  Ξεκίνησε με €10 
εκατομ., επήεν στα €20 εκατομ., για μερικά χρόνια έκαμνεν €20 εκατομ. πλεονάσματα το χρόνο, τα οποία 
εκαρπούτο η Κυπριακή ∆ημοκρατία, φτάνοντας πέρσι στα €35 εκατομ., με τη διαβεβαίωση της διοίκησης και 
της διεύθυνσης της Αρχής Λιμένων ότι «από τούδε και στο εξής τα κέρδη θα είναι αυξανόμενα».   

 Παρ’ όλα αυτά και παρά το γεγονός ότι, κρίνοντας από τις δηλώσεις του Υπουργού Οικονομικών, ο 
οποίος είπε ότι «το θέμα για μας δεν είναι δημοσιονομικό», διότι φαίνεται ότι δε θα χρειαστούμε αυτά τα 
χρήματα όπως αρχικά είχε συμφωνηθεί με την τρόικα, αλλά είναι καθαρά ιδεολογικό το στοίχημα για τους 
κυβερνώντες...  Ε, δεν μπορούμε για λόγους ιδεολογικούς να ξεπουλούμε τον εθνικό πλούτο και δεν μπορούν 
οι κυβερνώντες να κατηγορούν άλλους για ιδεολογικές αγκυλώσεις, για δογματισμό, τη στιγμή που δογματικά 
επιμένουν να χαρίσουν, να ξεπουλήσουν όσα όσα την κρατική περιουσία στον οποιοδήποτε.   

 Και δε φτάνει μόνο τούτο, δε φτάνει μόνο...  Να ακολουθηθεί μια έστω γνωστή διαδικασία, όπως έγινε σε 
άλλες χώρες, που να λέει ότι εκείνος ο οποίος θα μου αποδίδει περισσότερα θα κληθεί να διαχειριστεί την Αρχή 
Λιμένων Κύπρου και τις εγκαταστάσεις.  Όχι!  Να πάμε να βάλουμε τον Κύπριο φορολογούμενο να πληρώσει 
τις αποζημιώσεις, για να φύγουν οι εργαζόμενοι και οποιεσδήποτε άλλες οφειλές έσιει η Αρχή Λιμένων, όποιες 
άλλες υποχρεώσεις, για να την πάρουν χωρίς βαρίδια, όπως έχω πει και στην αρχή, πεντακάθαρη, χωρίς 
καμιά υποχρέωση, ώστε να μπορεί ο ιδιώτης να κάμνει πολύ περισσότερα κέρδη!  Και προκαλώ τον 
οποιοδήποτε...  Θα δούμε και τη συμφωνία η οποία θα υπογραφεί μεταξύ κυβέρνησης και του όποιου 
προσφοροδότη, θα δούμε αν αύριο τα ωφελήματα και τα οφέλη για την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τον κυπριακό 
λαό θα είναι ισάξια αυτών που πληρώνουμε σήμερα με αυτό που ορισμένοι θα ψηφίσουν σήμερα, για να 
πληρωθούν τα €41 εκατομ. συν τα €40 εκατομ. περίπου, €35 εκατομ. με €40 εκατομ. κατ’ έτος κέρδη, αν αυτά 
θα περιλαμβάνονται στη συμφωνία.   

 Εμείς διαφωνούμε και διαφωνούμε έντονα με τον τρόπο με τον οποίο επιχειρείται το ξεπούλημα, 
φορτώνοντας και πρόσθετα βάρη πάνω στον κυπριακό λαό και στους φορολογούμενους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Προκοπίου, ο κ. Κουλίας, ο κ. Προδρόμου και ο κ. Νικολαΐδης. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή πράγματι είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό κονδύλι, €41 
εκατομ., εμείς, εγώ τουλάχιστον προτείνω το κονδύλι αυτό να σταυρωθεί και να έρχεται, όταν θα μας πείθουν, 
διότι δε διαχωρίζει καθόλου πού δίδονται αυτά τα λεφτά...  Είναι απλά ένας αριθμός μόνο, σκέτος, 
€41.100.000. Να έρχονται, να αποδεσμεύονται από την επιτροπή Συγκοινωνιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θυμούμαι με τη Eurocypria, που ήρθαν τα €35 εκατομ., επληρώσαμε και €35 εκατομ., έκλεισε και η 
εταιρεία!  Αλλά τούτο που συμβαίνει σήμερα είναι εντελώς αδιανόητο.  Ένας οργανισμός ο οποίος σε τούντην 
πολιτεία...  Καταρχάς είναι ο κόπος και ο μόχθος του κυπριακού λαού.  Από πού ως πού ένας οργανισμός 
δημόσιας ωφελείας, ο οποίος εν πολλοίς άπτεται και αυτής ταύτης της ασφάλειας του κράτους...  ∆ιότι τα 
λιμάνια είναι μοναδικά, δεν έχουμε εκατό λιμάνια, έχουμε δύο λιμάνια.  Όταν εκποιείται ένα λιμάνι κατ’ αυτό τον 
τρόπο, επηρεάζει σαφέστατα και την ασφάλεια του τόπου.  Από την άλλη, τούτος ο κυπριακός λαός, ο οποίος 
απόκτησε αυτό το περιουσιακό στοιχείο, το οποίο είναι κερδοφόρο...  Υπάρχει καμιά λογική να βάλουμε 
αποζημίωση και να το πάρουν αυτοί που θα το εκμεταλλευτούν, οι ξένοι, εν ονόματι της περισπούδαστης 
επένδυσης;  Τι σόι επένδυση έν’ τούτη που γίνεται;  ∆ηλαδή τι θα αποφέρει σε τούντον τόπο;  Και, αγαπητοί 
συνάδελφοι, κραυγαλέο παράδειγμα αποτελεί η Ελλάδα.  ∆εν έμεινε τίποτε που δεν επουλήσαν εις την Ελλάδα!  
Ε, η Ελλάδα είδε φως και είδε χαΐριν και είδε μέλλον;  Εμάς ποιος μας εξαναγκάζει να προβούμε...   

 Η Αρχή Λιμένων έν’ κερδοφόρος.  Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών έν’ κερδοφόρος.  ∆ηλαδή να πάρουμε τους 
κερδοφόρους οργανισμούς, να τους πετάξουμε με τον τρόπο που σκεφτήκαμε και από πάνω να πληρώσουμε 
και αποζημίωση από την τσέπη του κυπριακού λαού;  Καλά, με τούτες τις περικοπές ούλλες που γίνονται και ο 
κόσμος δυστυχεί, εμείς θα πάμε να δώκουμε €41 εκατομ.;   

 Είμαστε όλοι υπόλογοι!  Και εσείς που θα το ψηφίσετε, αυτοί που θα το ψηφίσουν, είσαστε υπόλογοι 
έναντι του τόπου.  ∆ηλαδή δεν πρέπει να διορθωθούμε κάποια ώρα σε τούντον τόπο;  Ή εννά κάμουμε όπως 
με το νομοσχέδιο που εδώκαμεν του ∆ημητριάδη να εξυγιάνει την οικονομία, με τους ELA και τους “παραELA”;  
Μα είναι λογική τούτη;  ∆ηλαδή πού θα καταλήξουμε σε τούντον τόπο;  Επιτέλους, πρέπει να καταλάβουμε ότι 
πρέπει να μπει ένα φρένο και μια τελεία!   

 Είναι αδιανόητο τούτο που γίνεται με τα λιμάνια.  Εκάμαμέν το με τα αεροδρόμια.  Έχει κανένα κέρδος ο 
τόπος;  Θυμούμαι που ήταν το αεροδρόμιο στα χέρια του κράτους, είχε υπαλλήλους δικούς μας, εδούλευκεν ο 
κόσμος ’πού τους συνοικισμούς.  Σήμερα εκάμαμέν τους άνεργους και δκιακονητές και κουβαλούν τους ξένους 
να δουλεύουν στα αεροδρόμια, γιατί έν’ το πιο χαμηλό...  Και, λέει, κερδίζουμε, κάμνουμε επένδυση!  Τι 
επένδυση εκάμαμεν;  Έχουν οι δικοί μας, οι Κύπριοι, 5% και το 95% παίρνει το o τάδε και o τάδε, οι Γερμανοί 
και ούτω καθεξής και το παίρνουν εις τις χώρες τους.  Εμείς τι παίρνουμε;  Αέρα κοπανιστό;  Μόνο οι ανόητοι 
κάμνουν τούντες δουλειές στη χώρα τους!  Πού θα πάμε δηλαδή;  Υπάρχει λόγος;  Θέλω ειλικρινά να μας 
εξηγήσει ένας...  Και, ναι, μπορεί να κάμνουμε λάθος.  Αλλά εξηγάτε μας, σας παρακαλώ πολύ, πού έν’ το 
κέρδος τούντου τόπου;  Έχουμε να ωφεληθούμε σε τίποτε;  Όι μόνο δεν ωφελούμαστε, θα πληρώσουμε και 
από πάνω €41 εκατομ., θα χάσουμε τους πόρους των λιμανιών και θα διώξουμε και τους υπαλλήλους.  Καλά, 
εννά τους εργοδοτήσει κανένας ’πού εσάς;  Μα τούτες οι λογικές πού εννά φτάσουν δηλαδή;  Τι πρέπει να 
πάθουμε άλλο σε τούντον τόπο, για να φέρουμε νουν στην κεφαλή μας;   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Ετελειώσετε, κύριε Κουλία; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ακούγοντας προηγουμένως το συνάδελφο τον κ. Ευαγόρου και τώρα τον κ. Κουλία, ενόμισα ότι 
εκρατούσα λάθος ημερήσια διάταξη και ότι έχουμε να συζητήσουμε για νομοθεσία για τις αποκρατικοποιήσεις.  
Τελικά όμως δεν έκανα λάθος.  Είναι απλώς ένας συμπληρωματικός προϋπολογισμός, για να δοθούν 
αποζημιώσεις στους αχθοφόρους, με βάση κάποια δικαιώματα που έχουν, και στο προσωπικό της Αρχής 
Λιμένων που θα επιλέξει σχέδιο εθελούσιας αποχώρησης.  Υπενθυμίζω ότι πολλά άλλα τέτοια σχέδια έχουν 
συζητηθεί στη Βουλή, χωρίς να ακούμε όλες αυτές τις δραματικές εκκλήσεις.   

 Εν πάση περιπτώσει, εγώ νιώθω πιο άνετα, όταν εγκρίνουμε ένα κονδύλι, για να αποζημιωθούν 
εργαζόμενοι για πρόωρη αφυπηρέτηση, παρά όταν εγκρίναμε το κονδύλι για τους εργαζόμενους στις 
Κυπριακές Αερογραμμές post mortem, όταν το δημόσιο, για το οποίο όλοι κοπτόμεθα, είχε απολέσει ήδη, όπως 
και στην άλλη κρατική εταιρεία, τη Eurocypria, οποιοδήποτε περιουσιακό στοιχείο.  Παρά λοιπόν να έρχονται 
εδώ και να μας λεν να εγκρίνουμε €30 εκατομ., για να δώσει η Eurocypria στις τράπεζες που χρωστούσε, 
καλύτερα να υπάρξει ένα σχέδιο ομαλής μετάβασης, σύμφωνα με τις αποφάσεις που ήδη έχει λάβει η Βουλή, 
εκτός αν θα πάμε πίσω να ξανασυζητήσουμε τα νομοθετήματα που έχουμε ψηφίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Νικολαΐδης. 

N. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Aναπόφευκτα, κάθε φορά που θα έρχεται το οποιοδήποτε νομοθέτημα αφορά ημικρατικούς 
οργανισμούς, θα αναδεικνύεται και το θέμα, το βασικό θέμα, κατά πόσο σωστά ή λανθασμένα προχωρά η 
κυβέρνηση στην αποκρατικοποίηση κάποιων ημικρατικών οργανισμών.  Και εγώ θα πω αυτό που θα λέμε 
πάντα, την πάγια θέση μας, ότι δεν είναι πανάκεια η οποιαδήποτε ιδιωτικοποίηση ούτε ασφαλώς η 
οποιαδήποτε κρατική εμπλοκή σε έναν τομέα.  Καθετί θα κρίνεται ανάλογα με το τι εξυπηρετεί τον τόπο.  Αν 
εξυπηρετείται ο τόπος με το να παραμείνουν κάποιες υπηρεσίες οι οποίες έχουν ευρύτερη δημόσια χρήση 
δημόσιες, να παραμείνουν δημόσιες.  Αν εξυπηρετείται καλύτερα ο τόπος, το δημόσιο συμφέρον με το να 
αποκρατικοποιηθούν μερικώς, και να διατηρείται ο έλεγχος του κράτους, κάποιες υπηρεσίες, τότε αυτό εμείς θα 
στηρίξουμε. 

 Στην προκειμένη περίπτωση, που αφορά την Αρχή Λιμένων, η θέση μας ήταν ξεκάθαρη από την αρχή, 
ότι σε καμία περίπτωση δεν ξεπουλιέται κρατική ιδιοκτησία.  Η ιδιοκτησία παραμένει στο κράτος, εκχωρείται η 
διαχείριση της εμπορικής δραστηριότητας του λιμανιού, κάτι που σε πολύ μεγάλο βαθμό ισχύει και σήμερα, σε 
ιδιώτες επενδυτές, υπό την προϋπόθεση ότι θα προχωρήσουν με ένα πλάνο αναβάθμισης των υπηρεσιών του 
λιμανιού, δεδομένων μάλιστα γενικότερων, αν θέλετε, διεργασιών που γίνονται στην περιοχή και που 
επιβάλλουν μια αναβάθμιση των λιμανιών μας, εφόσον το κράτος δεν έχει τα κονδύλια να προχωρήσει σε 
αυτές τις επενδύσεις. 

 Στην προκειμένη περίπτωση το συγκεκριμένο νομοθέτημα αφορά την έγκριση κονδυλίων για τέσσερα 
θέματα.  Πρώτον, αποζημιώσεις στους αχθοφόρους στη βάση μιας συμφωνίας η οποία παύει να ισχύει, γιατί 
εκχωρείται πλέον η διαχείριση του λιμανιού σε ένα στρατηγικό επενδυτή.  ∆εύτερον, αποζημιώσεις στους 
αχθοφόρους της Λάρνακας.  Το πρώτο κονδύλι αφορά αποζημιώσεις στους αχθοφόρους Λεμεσού.  Τρίτον, 
αφορά ένα κονδύλι που θα διασφαλίσει ότι ο κάθε εργαζόμενος σήμερα στην Αρχή Λιμένων θα έχει κάποιες 
επιλογές, είτε να πάει στη δημόσια υπηρεσία είτε να αποχωρήσει με κάποιες αποζημιώσεις.  Και, τέταρτον, 
αφορά εξήντα δύο εργαζόμενους, ιδιωτικούς υπαλλήλους, αχθοφόρους. 

 Πρέπει να πούμε ότι εμείς δε θεωρούμε ότι η κατανομή των κονδυλίων είναι η καλύτερη και θα 
περιμένουμε να δούμε κάποιες δικαιολογίες, ειδικότερα σε ό,τι αφορά το €1 εκατομ. που διατίθεται στους 
εξήντα δύο εργαζομένους.  Θεωρούμε ότι αυτό το κονδύλι θα μπορούσε και πρέπει να αυξηθεί σημαντικά.  
Όμως, στην προκειμένη περίπτωση η οποιαδήποτε έγκριση στη διάθεση αυτών των κονδυλίων κάτω από 
οποιουσδήποτε όρους παρακολούθησης, αν θα σταυρωθούν τα κονδύλια -δεν έχουμε ένσταση- γίνεται 
ακριβώς, για να προχωρήσει μια διαδικασία την οποία εγκρίναμε πριν από τρεις εβδομάδες.  Έχουμε...  Είχαμε 
εγκρίνει το νομοθετικό πλαίσιο, τη βάση πάνω στην οποία θα προχωρήσει η εκχώρηση κάποιων 
συγκεκριμένων υπηρεσιών του λιμανιού σε ένα στρατηγικό επενδυτή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, γιατί με έχει καλύψει ο συνάδελφος ο Νίκος ο Νικολαΐδης της 
Ε∆ΕΚ. 

 Θέλω να πω ότι ο νόμος περί αποκρατικοποίησης των λιμανιών πέρασε πριν από τρεις εβδομάδες από 
τη Βουλή και είναι νόμος του κράτους πλέον.  ∆εύτερον, τούτη η Βουλή αποφάσισε, την ώρα που ψήφιζε γενικά 
περί αποκρατικοποίησης, ότι δε θα θυματοποιήσει κανένα άνθρωπο για χάρη των αποκρατικοποιήσεων.  
Τρίτον, διερωτήθηκαν ο συνάδελφος ο κ. Ευαγόρου για τα αεροδρόμια και ο κ. Κουλίας.  Ε, αν δεν ήταν ο 
τρόπος που δόθηκε το αεροδρόμιο, θα ήμασταν με τις παράγκες και δε θα είχε τη δυνατότητα ο κ. Χριστόφιας 
να κάνει τα εγκαίνια του αεροδρομίου της Λάρνακας!  Τέταρτον, για την Αρχή Λιμένων... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Έκαμεν, ρε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, καλά, εν κάμνουν οι Πρόεδροι εγκαίνια; 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι, ναι.  Ε, έθθα είχε την ευχέρεια να κάμει εγκαίνια και να βάλει το όνομά του! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έτυχε να... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Έτυχε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Τέταρτον, για την Αρχή Λιμένων δε μιλούμε για αποκρατικοποίηση.  Η Αρχή Λιμένων παραμένει ως 
εποπτική αρχή της διαχείρισης των λιμανιών και δίνουμε εμπορικές δραστηριότητες, όπως έχουν κάνει τα 
πλείστα των λιμανιών της Μεσογείου.  Κοιτάξετε τα ποσοστά ανόδου εργασίας του κύκλου εργασιών στη 
Μάλτα, στον Πειραιά, για να καταλάβετε την ανάγκη εκσυγχρονισμού της λιμενικής βιομηχανίας της Κύπρου.  
Και τελευταίo, θα το ξαναεπαναλάβω, δε γίνεται εμείς που ψηφίσαμε ότι δε θα θυματοποιηθεί κανένας 
εργαζόμενος, είτε αυτός είναι του δημόσιου τομέα, της Αρχής Λιμένων, είτε ήταν για χρόνια στο λιμάνι υπό 
μορφή εταιρείας των αχθοφόρων αποκλειστικής, να τους στείλουμε σπίτι τους, να τους πκιάσουμεν τα 
μηχανήματά τους και να τους αφήκουμεν νηστικούς.  Η γενικότερη αρχή της Βουλής, αλλά και της κυβέρνησης 
είναι ότι προχωρούμε στον εκσυγχρονισμό χωρίς θυματοποίηση κανενός εργαζομένου.  Αν θέλετε 
θυματοποίηση, καταψηφίστε το!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζήτησε το λόγο ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, έχει προτεραιότητα.  Και μετά ο κ. Ανδρέας 
Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι ίσως να χρειάζεται να βάλουμε μια διαδικασία στο πώς θα συνεχίσει 
η συζήτηση, διότι, εντάξει, είπαμε να περιορίσουμε τις παρεμβάσεις.  Εμείς προσπαθούμε να μιλά μόνο ένας 
από την κοινοβουλευτική ομάδα, ενώ από κάποιες άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες μιλούν τρεις-τέσσερις, 
οπόταν πρέπει να βάλουμε μια τάξη. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι δεν ψηφίσαμε όλοι το νομοσχέδιο για την ιδιωτικοποίηση της 
Αρχής Λιμένων, που είναι ιδιωτικοποίηση, ό,τι τζιαι να λένε οι συνάδελφοι.  Και, αν θέλαμε να κάνουμε 
εκσυγχρονισμό, μπορούσαμε να τον κάμουμε τζιαι εμείς οι ίδιοι!   

 Το άλλο που θέλω να πω, επειδή υπάρχει μια μεγάλη αντίφαση, για την Αρχή Τηλεπικοινωνιών, για τις 
Κυπριακές Αερογραμμές είπαν μας:  «Ας ενδιαφερθούν οι εργαζόμενοι να πκιάσουν μετοχές, να αναλάβουν τη 
διαχείριση της εταιρείας».  Στη συγκεκριμένη περίπτωση, επειδή είχα συναντήσεις με τους εργαζομένους, από 
τους οποίους εννά πκιάμεν τα εργαλεία τους τζιαι εννά τους δκιώξουμεν ’πού τη δουλειά τζιαι λαλούν να τους 
αποζημιώσουμε με ένα πενιχρό ποσό, αντιλαμβάνομαι, να πω ότι οι εργαζόμενοι οι ίδιοι θέλουν να 
συμμετάσχουν στη διαδικασία της προσφοροδότησης και τους το έχουν απαγορεύσει με εγκύκλιο του γενικού 
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διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και τους λένε το εξής:  «∆ε δικαιούστε να συμμετάσχετε στη 
διαδικασία προσφοροδότησης, για να πάρετε τις συγκεκριμένες υπηρεσίες στο λιμάνι».  Πότε μας περιπαίζουν; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Γίνεται; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Γίνεται;  Γίνεται!   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Εν γίνεται! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εν γίνεται;  Ε, γίνεται!  Έγινε!  Έγινε!  Τζιαι ενδιαφερθείτε, ρωτήστε τους αχθοφόρους να σας πουν!   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Όχι τους αχθοφόρους, τους λιμενεργάτες. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πότε θα παύσουν να είναι υπάλληλοι; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πότε θα παύσουν να είναι υπάλληλοι; Είναι τούτο το πρόβλημά σας;  Στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών και 
στις Κυπριακές Αερογραμμές εν σας ενοχλούσε να ήταν υπάλληλοι τζιαι να ήταν τζιαι μέτοχοι! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Οι λιμενεργάτες! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Οι λιμενεργάτες, συγγνώμη. 

 Τέλος πάντων, εκείνο που λέω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι εμείς δεν ψηφίσαμε αυτό το νομοσχέδιο, δε 
νιώθουμε καμιά απολύτως υποχρέωση να ψηφίσουμε το κονδύλι.  Και, όπως είπε ο Σταύρος, έν’ κανεί που θα 
δώσουμε τις υπηρεσίες σε κάποιους, για να κερδοσκοπούν σε βάρος της Αρχής Λιμένων, θα τους 
πκερώσουμεν τζιαι €41 εκατομ. να τους καθαρίσουμε όλα τα προβλήματα που υπάρχουν, για να έρτουν να 
εύρουν μια δουλειά καθαρή τζιαι να κερδοσκοπούν.  Τζιείνοι να πκιάννουν μόνο κέρδη και το κράτος, εμείς 
δηλαδή, να πληρώνουμε, για να πκιάννουν κέρδη κάποιοι άλλοι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆εν κάμνει ζημιά... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Νομίζω να ληφθεί υπόψη η έκκληση του κ. Κυπριανού, δεδομένου ότι έχουμε πει να περιοριστούμε, όσο 
μπορούμε.  Από κάθε κόμμα να μιλά, αν είναι δυνατό, ένας.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρόεδρε, έχετε δίκαιο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προηγείται ο κ. Κυπριανού βέβαια, αλλά είστε κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας μιλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …προηγείστε. 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία.  Και να πω ότι έχει δίκαιο βέβαια ο κ. Κυπριανού, αλλά να πω ότι δεν έχει σχέση αν μιλά ένας ή 
τρεις· είναι το πόσο μιλά, πόσο χρόνο χρησιμοποιεί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι εντάξει!  Μπορώ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως να μιλήσετε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άστε να το κρίνω εγώ πόση ώρα μιλά ο καθένας! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, θα το κρίνετε εσείς, αλλά, όταν κάνουμε συμφωνίες, να τις τηρούμε.  Είμαστε από τις 8.00 το πρωί 
εδώ πέρα.  Απλά, τούτο λέω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι είχαμε κερδοφόρους ημικρατικούς οργανισμούς αλλά μια μη ανταγωνιστική οικονομία, 
η οποία ουσιαστικά δημιούργησε τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας ή μέρος των προβλημάτων.  Ποιος 
ήταν ο ρόλος της Αρχής Λιμένων, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι;  Ήταν βεβαιότατα να αυξήσει τα 
έσοδα από το διαμετακομιστικό εμπόριο, ήταν να προσελκύσει νέες εταιρείες.  Αντί αυτού, υπενοικιάζει την 
περιουσία που της εμπιστεύθηκε το κράτος -έτσι;- είτε για να κάνει αναπτύξεις, να κτίζει δηλαδή και να πουλά, 
είτε για να ενοικιάζει τις προβλήτες στις διάφορες εταιρείες που έχουν να κάνουν και με το φυσικό αέριο.  Αυτό 
θα μπορούσε να το κάνει και το κράτος από μόνο του!  Άρα, ας μη μιλάμε για κερδοφόρους ημικρατικούς 
οργανισμούς, γιατί, αν δεν είχαν τη δυνατότητα να κάμνουν αναπτύξεις, να κάμνουν τους developers δηλαδή, ή 
να ενοικιάζουν την περιουσία που τους έδωσε το κράτος, τα έσοδα από την αύξηση στο διαμετακομιστικό 
εμπόριο θα ήταν μηδενικά.  Και ο ρόλος της Αρχής Λιμένων αυτός θα έπρεπε να ήταν.  ∆ιατηρώντας, 
επαναλαμβάνω, στο δημόσιο τα περιουσιακά στοιχεία του κράτους, δίνουμε τις εμπορικές εργασίες στους 
ιδιώτες, ακριβώς για να αυξήσουν τη ναυτιλία, που είναι και ο σκοπός και η ουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης ζήτησε το λόγο, μετά ο κ. Λουκαΐδης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα τοποθετούμε επί του θέματος, που είναι ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός.  
Υπάρχουν τρία κονδύλια στην ουσία.  Το ένα αφορά ιδιώτες αχθοφόρους, οι οποίοι προβλέπεται να πάρουν ο 
καθένας από €1 εκατομ., για να μπορέσουν να δώσουν αυτή την άδεια πίσω στο κράτος, να τη διαχειριστεί στα 
πλαίσια της ευρύτερης διαχείρισης του λιμανιού.  Μπορεί κάποιος να αποφασίσει και να πει ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή ο κάθε αχθοφόρος θα πάρει €1 εκατομ.; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Βεβαίως! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Οι Λεμεσιανοί! 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι €41,1 εκατομ. το κονδύλι.  Τα €30 εκατομ. θα είναι για να εξαγοραστούν οι άδειες 
των αδειούχων αχθοφόρων. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;  Τα απλά μαθηματικά αυτό λένε!   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν είναι €1 εκατομ.· είναι €0,5 εκατομ.! 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Είναι €1 εκατομ.! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ένα!   

 Λοιπόν, για να καταλαβαίνουμε τι συζητούμε.  Η κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, διαπραγματεύεται με τους 
αδειούχους αχθοφόρους, που είναι ιδιώτες και έχουν τις άδειες, για να κάνουν αυτές τις υπηρεσίες στο λιμάνι.  
Στην προσπάθεια να μην υπάρχουν όποιες δεσμεύσεις, πριν προκηρυχθούν οι προσφορές, για να υπάρξει η 
καλύτερη δυνατή προσφορά και η υψηλότερη προσφορά, γίνεται αυτή η ενέργεια.  Και μας έχουν ζητήσει να 
εγκρίνουμε αυτό τον προϋπολογισμό.  Μπορεί κάποιος να πει «εγώ θέλω να παραμείνουν οι τριάντα αδειούχοι 
ιδιώτες αχθοφόροι, για να κάμνουν τούτη τη δουλειά» και να μην ψηφίσει. 

 Την ίδια ώρα υπάρχουν ακόμα δύο κονδύλια.  Το ένα κονδύλι είναι €1 εκατομ. και αφορά τους 
υπαλλήλους, τους ιδιωτικούς υπαλλήλους, τους αχθοφόρους, που, σε μια προσπάθεια να υπάρξει η καλύτερη 
δυνατή μεταχείριση και αυτών των ανθρώπων, που είναι ιδιωτικοί υπάλληλοι, παρακαλώ, η κυβέρνηση έρχεται 
και λέει «ακόμα €1 εκατομ. για τους εξήντα δύο τούτους ανθρώπους».  Είναι περίπου €15.000-€16.000 ο 
καθένας, για να πάνε στο καλό από τον ιδιώτη.   

 Και το τρίτο κονδύλι είναι €10 εκατομ. και αφορά το ενδεχόμενο να θέλουν κάποιοι από τους 
εργαζομένους να επιλέξουν κάποιο κίνητρο, αντί άλλων επιλογών που θα έχουν, για να μη χάσουν τις δουλειές 
τους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Της Αρχής Λιμένων υπάλληλοι.  Και είναι...  

 Όσον αφορά την παρατήρηση του κ. Κυπριανού προηγουμένως ότι δε δικαιούνται να κάνουν 
προσφορές, δεν είναι στους αχθοφόρους που απαγορεύεται, διότι έτσι και αλλιώς είναι ιδιώτες.  Το αίτημα 
έρχεται από τους υπαλλήλους της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  Και εκεί έχει τεθεί το θέμα από τον υπουργό ότι δε 
γίνεται αυτό το πράγμα.  ∆εν μπορεί να είσαι υπάλληλος και να κάνεις προσφορά, την ίδια ώρα που θα έρθει 
άλλος και θα ελέγξει την προσφορά σου.  Το αίτημα το είχε βάλει...  Ήταν και ο γενικός λογιστής, αν δεν κάμνω 
λάθος, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, στον οποίο ο υπουργός απάντησε ότι δεν μπορεί να είσαι και παπάς και 
τατάς στην ίδια διαδικασία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Λαμάρης έχει προτεραιότητα.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου έχει ζητήσει το λόγο, ο κ. Λουκαΐδης έχει ζητήσει, ο κ. Περδίκης... 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Για ένα λεπτό μόνο εγώ, Πρόεδρε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Θα δευτερολογήσεις, Ζαχαρία μου, εσύ. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 
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 Ένα λεπτό για μια διόρθωση. 

 Επειδή εμείς είμαστε ο φτωχός συγγενής στη Λάρνακα τζιαι επειδή ακούω ότι εννά πκιαν €1 εκατομ. 
αποζημίωση, απλώς να διευκρινιστεί κάτι.  Στη Λάρνακα, που εδώ και καιρό οι άνθρωποι δεινοπαθούν, οι 
αχθοφόροι, και δεν παίρνουν μεροκάματο σπίτι, γιατί δουλειά το λιμάνι για χρόνια πολλά δεν έχει, είναι €3,5 
εκατομ. που θα πάρουν σαράντα δύο άτομα που δουλεύκουν, συν τη μετοχή ακόμα είκοσι δύο συνταξιούχοι 
που εφύαν τζιαι είναι όλοι απένταροι.  ∆εν ξέρω ο πλούτος πού κατευθύνεται, σε ποιες επαρχίες· ξέρω ότι στην 
επαρχία μου οι αχθοφόροι τα έχουν ανάγκη.  Είχε χρονιές που δεν είχαν λεφτά να πάρουν σπίτι τους, γιατί το 
λιμάνι της Λάρνακας υπολειτουργεί.   

 Ευχαριστώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θα έλεγα το εξής:  Αυτά τα θέματα πρέπει να τα διευκρινίζετε αρκούντως στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές.  ∆εν μπορεί να ερχόμαστε εδώ και να έχουμε όχι διαφορές πολιτικές ή ιδεολογικές 
αλλά διαφορές σε ό,τι αφορά τα πραγματικά γεγονότα.  

 Κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η διαφορά μας είναι ότι προσπαθούν να χρυσώσουν ένα χάπι που δε χρυσώνεται όσοι ψήφισαν την 
ιδιωτικοποίηση του λιμανιού.  Και γιατί δε χρυσώνεται;  Βεβαίως οι αχθοφόροι έντζιε είπε κανένας ότι τον 
εξοπλισμό έν’ οι ίδιοι που τον αγόραζαν, η εταιρεία τους.  Και δεν ξέρουμε πόσα εκατομμύρια είναι αυτός ο 
εξοπλισμός σε σχέση με την αποζημίωση που θα πάρουν.  Για να μην τα βάλλουμεν με τους αχθοφόρους 
τωρά!  Η διαφορά μας ποια έν’ που είναι;  Ότι πήραμε γερανογέφυρες καινούριες στο λιμάνι της Λεμεσού, 
δώσαμε €50 εκατομ. και γίνεται εκβάθυνση του λιμανιού της Λεμεσού, εκάμαμεν προβλήτες καινούριες για το 
λιμάνι της Λεμεσού, αποζημιώνουμε εμείς τους εργαζομένους του λιμανιού Λεμεσού, για να προσελκύσουμε, 
λέει, πιο εύκολα επενδυτή και στρατηγικό επενδυτή και δεν ξέρω και εγώ τι άλλο.  Χαίρω πολύ!  Με τη 
μεγαλύτερη ευκολία υπάρχουν λεφτά, για να διευκολύνουμε έναν ξένο επενδυτή, αφού του τα καθαρίσουμε 
ούλλα, τζιαι τα χόρτα του λιμανιού τζιαι τα πάντα, να μπει μέσα τζιαι να κερδίζει.  Τζιαι λέμε «έντζιε κέρδιζαν 
πολλά».  Ναι, συνάδελφε, όσα κέρδιζε όμως η Αρχή Λιμένων επηαίνναν στον κουρβανά του κράτους!  Λλία;  
Λλία!  Τωρά που εννά πολλύνουν, θα πηαίννουν σε άλλους!  Θα πηαίννουν στη Γερμανία, θα πηαίννουν στην 
Κίνα, πού έν’ πόννα πηαίννουν.  Αυτή είναι η διαφορά!  Επομένως, εμείς το καταψηφίσαμε και λέμε και τώρα 
ότι όλα αυτά έπρεπε να είναι στο συμβόλαιο με το στρατηγικό επενδυτή.  «Κύριε, θα αναλάβεις και είτε θα 
κρατήσεις το προσωπικό με τον εξοπλισμό του κ.λπ. είτε θα το αποζημιώσεις εσύ».  Γιατί να το αποζημιώσει ο 
Κύπριος πολίτης, που λεν ότι εν υπάρχουν λεφτά να δώσουμε, να αυξήσουμε το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα;  
Τωρά ηύραμεν δεκάδες εκατομμύρια τζιαι για τούτο τζιαι για τις ΑΠΕ.  Ύστερα εννά το πούμε, που πάλι εννά τα 
πκερώσει ο κόσμος!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι έχετε εκθέσει επαρκώς τις απόψεις σας, έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Ο κ. Περδίκης 
ίσως έχει δίκαιο ότι... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σε μεγάλο βαθμό, αν έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε, έχω καλυφθεί από τον κ. Λαμάρη, λέγοντας ακριβώς 
ότι είναι λάθος να συνδέεται η παραχώρηση σε ιδιώτη εργασιών του λιμανιού με την αναγκαστική αποζημίωση 
για τις άδειες των αχθοφόρων.  Θα μπορούσε κάλλιστα, αν υπήρχε μια άλλη αντίληψη, να αναλάβει ο ιδιώτης 
και τη διαχείριση του προβλήματος των αδειών των αχθοφόρων.   

 Επέλεξε η κυβέρνηση να το καθαρίσει το χωράφι, για να είναι άνετος ο επενδυτής, ο οποίος 
επενδυτής…  Να θυμηθείτε όμως κάτι.  Όταν θα μας λέτε ότι έχουμε κέρδος από τον ιδιώτη αύριο, να 
αφαιρούμε τα €41 εκατομ., γιατί ρώτησα τον υπουργό «Πότε εννά τα πάρουμε πίσω αυτά, κύριε υπουργέ;  
Στον πρώτο χρόνο που θα αναλάβει ο ιδιώτης;».  «Όχι», μου λέει.  «Στο δεύτερο;».  «Όχι».  «Στον τρίτο;».  
«Όχι».  «Ε, πότε;».  «Εν ξέρουμε πότε θα πάρουμε πίσω τα λεφτά τούτα». ∆ηλαδή θα πάρει ο ιδιώτης το 
λιμάνι, αλλά τα €41 εκατομ. έθθα μας τα δώσει! 

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, που μου φαίνεται περίεργο τζιαι αφορά τη Βουλή γενικώς, ψηφίζουμε ένα 
κονδύλι, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, για ένα σχέδιο των υπαλλήλων, χωρίς να έχουμε δει το 
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σχέδιο.  Εν έχουμε δει σχέδιο!  Πρέπει να το σταυρώσουμε…  Συμφωνούμε ότι πρέπει να σταυρωθεί.  Πρώτα 
πρέπει να δούμε τούτο το σχέδιο πριν πάρουν τα λεφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.   Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €41.100.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των  ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2004 [Νόμος 30(ΙΙ) 
του 2004].  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Προκοπίου.   

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Επειδή βάλαμε την πρόταση για το σταύρωμα, αν είναι, να το βάλετε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που έπρεπε να τεθεί έγκαιρα, εν πάση περιπτώσει να το επιτρέψω, αφού είναι για σταύρωμα.  
Ναι, ωραία!   

 Θέτω την πρόταση του κ. Προκοπίου… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Να τη θέσουμε σε ψηφοφορία πριν από την τρίτη ανάγνωση;  Ωραία! 

 Συνεχίζω με τη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και βέβαια υπάρχει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει.  Το ΑΚΕΛ έχει ένσταση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τώρα μπαίνει η πρόταση του κ. Προκοπίου.  Πριν την τρίτη ανάγνωση.  Η πρόταση για σταύρωμα, για 
δέσμευση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ομόφωνα;  Ομόφωνα εγκρίνεται η δέσμευση του κονδυλίου. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Είναι της επιτροπής Οικονομικών;  Λοιπόν, η αποδέσμευση θα γίνει, όταν έρθει η ώρα, από την 
επιτροπή Οικονομικών. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι της επιτροπής Συγκοινωνιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν αυτή είναι η επιθυμία του σώματος, από την επιτροπή Συγκοινωνιών.  Απλώς το λέω, επειδή ήρθε 
από την επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συγκοινωνιών, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγκοινωνιών, ωραία!   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι της Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Είναι της Οικονομικών, αλλά η επιθυμία του σώματος είναι να παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Συγκοινωνιών.  Παραπέμπεται για σκοπούς αποδέσμευσης στην επιτροπή Συγκοινωνιών. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2009 με στόχο τη διόρθωση της επεξήγησης έναντι 
του εδαφίου 20 “Βοηθοί Πρώτοι Λειτουργοί Ευημερίας (Κλίμακα Α12)”, ώστε η επέκταση της μισθολογικής 
κλίμακας να καλύψει υπηρετούσα στην υπό αναφορά θέση λειτουργό κατά τη δεδομένη στιγμή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρία παρευρέθηκε εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2009 με 
στόχο τη διόρθωση της επεξήγησης έναντι του εδαφίου 20 “Βοηθοί Πρώτοι Λειτουργοί Ευημερίας (Κλίμακα 
Α12)”, ώστε η επέκταση της μισθολογικής κλίμακας να καλύψει υπηρετούσα στην υπό αναφορά θέση 
λειτουργό κατά τη δεδομένη στιγμή.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009 [Νόμος αρ. 53(ΙΙ)/2009] περιλήφθηκαν ρυθμίσεις 
για τη δημιουργία νέων θέσεων και την κατάργηση υφισταμένων, καθώς και την ένθεση σημείωσης και τη 
διαγραφή του υφιστάμενου διπλού σταυρού (++) σε συγκεκριμένες θέσεις.  Οι εν λόγω ρυθμίσεις αφορούν 
υλοποίηση απόφασης που λήφθηκε στη συνεδρία της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 
2008, και απορρέουν από τη Μελέτη ∆ιαχωρισμού ∆ιαζευκτικών Προσόντων, η οποία διεξήχθη για τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού αναφορικά με τη δομή 
των θέσεων Λειτουργού Ευημερίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τα πορίσματα της πιο πάνω 
μελέτης είχαν συμφωνηθεί τα ακόλουθα:   

1. Οι κάτοχοι των θέσεων στη δομή θέσεων Λειτουργού Ευημερίας οι οποίοι κατά την 11η Ιουνίου 2008 
είχαν πανεπιστημιακό δίπλωμα σε θέμα που προβλέπεται στα σχέδια υπηρεσίας του Λειτουργού 
Ευημερίας και του Λειτουργού Ερευνών και Ανάπτυξης (Κοινωνιολογία, Ψυχολογία, Κοινωνική Πολιτική, 
Κοινωνική ∆ιοίκηση, Κοινωνική Εργασία, Νομικά, ∆ημόσια ∆ιοίκηση, Πολιτικές Επιστήμες, Οικονομικά) 
μετονομάζονται και μεταφέρονται σε νέα εδάφια του ίδιου κεφαλαίου. 

2. Οι υπόλοιποι υπηρετούντες, οι οποίοι δεν έχουν πανεπιστημιακό δίπλωμα στα προαναφερόμενα 
θέματα, θα παραμείνουν και θα ανελιχθούν στην υφιστάμενη δομή θέσεων Λειτουργού Ευημερίας.  
Παράλληλα, οι θέσεις στο επίπεδο εισδοχής θα σημειωθούν με διπλό σταυρό (++) και με την κένωσή 
τους θα καταργηθούν και θα αντικατασταθούν με ίσο αριθμό θέσεων στο επίπεδο εισδοχής της νέας 
αναβαθμισμένης δομής θέσεων Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών.  Οι θέσεις στα ανελικτικά επίπεδα 
θα σημειωθούν με διπλό σταυρό (++), όταν δε θα υπάρχουν υποψήφιοι για προαγωγή σε αυτές. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στις πιο πάνω ρυθμίσεις μεταξύ άλλων γινόταν πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία οι προαχθέντες στη θέση Βοηθού Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας (Κλίμακα Α12) θα ανελίσσονται 
μισθολογικά μέχρι το ποσό των €48.253.  Εκ παραδρομής όμως η ρύθμιση αυτή δεν κάλυψε υπηρετούσα κατά 
τη δεδομένη στιγμή στη συγκεκριμένη θέση υπάλληλο. 
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 Το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, αφού μελέτησε το θέμα, διαπίστωσε ότι απαιτείται η 
διόρθωση της επεξήγησης που περιλήφθηκε στο σχετικό νόμο, ώστε η επέκταση της μισθολογικής κλίμακας να 
καλύψει και την εν λόγω λειτουργό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχή; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της ομάδας άρθρων 02100 “Κρατικοί Υπάλληλοι” του 
Κεφαλαίου 15.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του 2009 Νόμου 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 19) Νόμος του 2015».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η εκποίησή του προς ικανοποίηση του 
εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του 
πωλητή να αναστέλλεται μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015, νοουμένου ότι τηρούνται συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 19) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

    

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών: 

Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  

Πρόδρομος Προδρόμου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 
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Μάριος Μαυρίδης Χρίστος Μέσης 

Μαρία Κυριακού Νίκος Νουρής 

Γιάννος Λαμάρης ∆ημήτρης Συλλούρης 

Πάμπος Παπαγεωργίου Γιώργος Περδίκης 

Νίκος Νικολαΐδης  

Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους 
βουλευτές κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών και Γιώργο Λουκαΐδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε δύο συνεδρίες τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στις  29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία των επιτροπών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών και ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
του Υπουργείου Εσωτερικών συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και 
Οικοδομών, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, της ∆ιεθνούς 
Ομοσπονδίας Επαγγελματιών Ακίνητης Ιδιοκτησίας (FIABCI), του Συνδέσμου Προστασίας ∆ανειοληπτών 
Τραπεζών και του Συνδέσμου Προστασίας Πρώτης Κατοικίας. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων 
και ο Σύνδεσμος Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν 
λόγω συνεδρία των επιτροπών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με βάση τις διατάξεις του περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμου, η εκποίησή του προς ικανοποίηση του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ 
αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή να αναστέλλεται μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2015, νοουμένου ότι πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις.  

 Υπενθυμίζεται ότι με βάση τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας η δυνατότητα εκποίησης ενυπόθηκου 
ακινήτου σύμφωνα με τα πιο πάνω έχει ανασταλεί μέχρι τη 10η Ιουλίου 2015.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, με την προτεινόμενη ρύθμιση σκοπείται ειδικότερα η 
παράταση της αναστολής εκποίησης που ισχύει αναφορικά με ανάλογες περιπτώσεις βεβαρημένων 
ενυπόθηκων ακινήτων για περαιτέρω χρονικό διάστημα, αφού μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η συνολική 
ρύθμιση του όλου θέματος και η ψήφιση ολοκληρωμένης νομοθεσίας από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Συναφώς, η προτεινόμενη αναστολή κρίνεται αναγκαία, ώστε να παρασχεθεί ικανοποιητικό χρονικό 
περιθώριο για ενδελεχή εξέταση από τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία για τη συνολική ρύθμιση του όλου θέματος. 

 Σημειώνεται ότι οι επιτροπές κατά την πρώτη συνεδρία τους, η οποία πραγματοποιήθηκε στις  29 
Ιουνίου 2015, συζήτησαν παράλληλα με την υπό αναφορά πρόταση νόμου και το εν λόγω νομοσχέδιο, 
σύμφωνα με το οποίο ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας υπό προϋποθέσεις θα 
μπορεί να προβαίνει σε απαλλαγή ή/και εξάλειψη ή/και μεταφορά ή/και ακύρωση υποθήκης ή/και εμπράγματου 
βάρους ή/και απαγόρευσης που βαρύνει ακίνητο ή μέρος αυτού, με σκοπό να καθίσταται δυνατή η μεταβίβασή 
του επ’ ονόματι του αγοραστή. Ωστόσο, οι επιτροπές, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους από 
τις ενδιαφερόμενες πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν κατά την εν λόγω συνεδρία, αποφάσισαν όπως 
αυτό προωθηθεί για ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τόσο ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού όσο και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και ομόφωνα 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44ΙΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 και 27 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και «Οι 
περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία 
Υπολογισμού Εκτάκτου Πράσινου Τέλους) Κανονισμοί του 2015».  Να σας ενημερώσω ότι η συζήτηση θα 
διεξαχθεί από κοινού, εάν θα υπάρξει συζήτηση, με το υπ’ αριθμόν 28 θέμα, που είναι «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2015 Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει του σκοπούς 
για τα υπ’ αριθμόν 26, 27 και 28 θέματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 26 θέματος είναι να δοθεί το δικαίωμα στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να επιβάλλει έκτακτο πράσινο τέλος σε καταναλωτές και παραγωγούς 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 27 θέματος είναι ο καθορισμός της μεθοδολογίας κατανομής του πράσινου 
τέλους μεταξύ των καταναλωτών και των παραγωγών ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, καθώς και της διάρκειας 
επιβολής του. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 28 θέματος είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση 
και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το έτος 
2015, ο οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €37.601.186 και έσοδα ύψους €30.228.343. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015» και για τους κανονισμούς «Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των 

Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού Εκτάκτου Πράσινου Τέλους) Κανονισμοί 
του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 
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 Γιαννάκης Γαβριήλ Πρόδρομος Προδρόμου 

 Κώστας Κώστα Μαρία Κυριακού 

 Χρίστος Μέσης Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Περδίκης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  

 Γιώργος Βαρνάβα  

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες 
τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 30 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2015.  Οι ίδιες επιτροπές εξέτασαν από 
κοινού τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου και στις 7 
Ιουλίου 2015. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών ο 
γενικός διευθυντής, καθώς και λειτουργοί του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), του Ενεργειακού 
Γραφείου Κυπρίων Πολιτών, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου, του 
Συνδέσμου Εταιρειών Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Κύπρου (ΣΕΑΠΕΚ), του Συνδέσμου 
Ηλεκτροπαραγωγής από Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας, του Συνδέσμου Μικρών Ηλεκτροπαραγωγών από 
Φωτοβολταϊκά Συστήματα ∆υναμικότητας μέχρι 150 KW (ΣΜΗΑΦΩΣ), του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση του βασικού 
νόμου και η προσθήκη νέου άρθρου σε αυτόν, ώστε να δοθεί το δικαίωμα στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να επιβάλλει με διάταγμα έκτακτο πράσινο τέλος σε καταναλωτές και παραγωγούς 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) σε εκείνες τις περιπτώσεις που κρίνει ότι τα έσοδα του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας (Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ) δε θα επαρκούν, για να 
καλύψουν τις υποχρεώσεις του. 

 Επιπρόσθετα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προνοείται ότι με το σχετικό διάταγμα θα καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις επιβολής του έκτακτου πράσινου τέλους, η μεθοδολογία κατανομής μεταξύ των καταναλωτών 
και των παραγωγών ΑΠΕ, καθώς και η ημερομηνία έναρξης της επιβολής τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσαν τόσο 
προφορικά όσο και γραπτώς στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο τις ακόλουθες 
απόψεις: 

1. Η δραστική μείωση της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας που παρουσιάστηκε την τελευταία διετία 
επηρεάζει αρνητικά τα έσοδα του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ, που σε συνδυασμό με τη μεγάλη μείωση στο 
κόστος αποφυγής της ΑΗΚ λόγω της συνεχόμενης μείωσης των διεθνών τιμών καυσίμων έχει αυξήσει 
τα ποσά που καλείται να εκταμιεύσει το εν λόγω ταμείο για τα έργα που λαμβάνουν επιδότηση.  Η 
μείωση αυτή αναμένεται ότι θα δημιουργήσει έλλειμμα στο ταμείο αυτό μέχρι το τέλος του 2015, αφού το 
υφιστάμενο τέλος κατανάλωσης που εφαρμόζεται είναι σταθερό και δεν αποτελεί συνάρτηση του 
κόστους αποφυγής ή της καταναλισκόμενης ενέργειας.  Για να διασφαλίζεται η βιωσιμότητα του Ταμείου 
ΑΠΕ και ΕΞΕ, απαιτούνται τέτοιες ρυθμίσεις, ώστε τα έσοδά του να αυξομειώνονται ανάλογα με τις 
συμβατικές του υποχρεώσεις. 

2. Αρμόδια αρχή όσον αφορά τον έλεγχο της εφαρμογής του προτεινόμενου νομοσχεδίου ορίζεται το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

3. Πραγματοποιήθηκε μόνο άτυπη διαβούλευση για τις πρόνοιες του νομοσχεδίου αυτού.  Το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού παρουσίασε τη διαδικασία επιβολής του έκτακτου 
πράσινου τέλους στους συνδέσμους ΑΠΕ, στην ΟΕΒ και στο ΚΕΒΕ και διαβουλεύθηκε με τη ΡΑΕΚ.  Οι 
σύνδεσμοι ΑΠΕ εξέφρασαν τη διαφωνία τους αναφορικά με την επιβολή έκτακτου πράσινου τέλους 
στους παραγωγούς ΑΠΕ, εκφράζοντας την άποψη ότι η επιβολή του πιο πάνω τέλους θα πλήξει την 
αξιοπιστία του κράτους, θα ανατρέψει την ύπαρξη επενδυτικού ενδιαφέροντος για τις ΑΠΕ και δε θα 
μπορούν να αποπληρώνουν τα δάνειά τους.  Υποστήριξαν περαιτέρω ότι το οποιοδήποτε έλλειμμα 
πρέπει να καλυφθεί αποκλειστικά με αύξηση του τέλους ΑΠΕ στους καταναλωτές. 
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4. Με την προτεινόμενη νομοθεσία διασφαλίζεται ότι δε θα απαιτηθούν οποιεσδήποτε πρόσθετες δημόσιες 
δαπάνες για την κάλυψη των ελλειμμάτων που θα παρουσιάσει το Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ, επειδή 
αναγνωρίστηκε το γεγονός ότι δεν υπάρχουν οποιαδήποτε δημοσιονομικά περιθώρια για την κάλυψη 
οποιωνδήποτε ελλειμμάτων του ταμείου αυτού από το κράτος.   

 Επιπρόσθετα, στο σχετικό ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου, το οποίο επίσης συνοδεύει το εν 
λόγω νομοσχέδιο, περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Μέχρι σήμερα τα έσοδα του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ προέρχονται κυρίως από το τέλος επί της 
καταναλισκόμενης ηλεκτρικής ενέργειας το οποίο επιβάλλεται σε κάθε καταναλωτή ηλεκτρισμού.  Το 
σημερινό τέλος είναι σταθερό, δεν αποτελεί συνάρτηση του κόστους αποφυγής της ΑΗΚ ή της 
καταναλισκόμενης ενέργειας και ανέρχεται στα €0,005 ανά κιλοβατώρα. 

Σημειώνεται ότι τις δύο προηγούμενες φορές που παρουσιάστηκε ανάγκη ενίσχυσης του εν λόγω 
ταμείου αυτή αντιμετωπίστηκε με αύξηση του τέλους και κατ’ επέκταση με επιβάρυνση μόνο των 
καταναλωτών ηλεκτρισμού. 

2. Η προώθηση και ψήφιση του τροποποιητικού νομοσχεδίου αποτελεί το μοναδικό τρόπο τα έσοδα του 
ταμείου αυτού να αποτελούν συνάρτηση του κόστους αποφυγής της ΑΗΚ και κατ’ επέκταση των 
διεθνών τιμών καυσίμων και της καταναλισκόμενης ενέργειας, ούτως ώστε να μην παρατηρηθεί ξανά το 
φαινόμενο τα έσοδά του να μην μπορούν να καλύψουν τις υποχρεώσεις του.  Η προτεινόμενη 
νομοθεσία πρέπει να τεθεί σε ισχύ πριν από τον Ιούνιο του 2015, για να τεθεί σε εφαρμογή το διάταγμα 
του υπουργού με το οποίο θα επιβληθεί το έκτακτο πράσινο τέλος.  Σε διαφορετική περίπτωση, το 
Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ θα εξαντλήσει όλο το αποθεματικό του και ο προϋπολογισμός θα είναι 
ελλειμματικός. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη για το νομοσχέδιο εκφράστηκαν από τα μέλη των δύο 
επιτροπών προβληματισμοί, καθώς και εισηγήσεις επί των επιμέρους προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Συγκεκριμένα, τα μέλη των δύο επιτροπών εισηγήθηκαν, προκειμένου να καλυφθούν οι ανάγκες του 
Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ και να διαφυλαχθεί η βιωσιμότητά του, να διατεθεί και να κατατεθεί σε αυτό όλο το ποσό 
που απαιτείται από τα έσοδα του κράτους που προκύπτουν από τη δημοπράτηση των δικαιωμάτων εκπομπής 
αερίων του θερμοκηπίου. 

 Επιπρόσθετα, τα μέλη των επιτροπών προβληματίστηκαν και για τον τρόπο με τον οποίο προτείνεται 
στο νομοσχέδιο η επιβολή του πράσινου τέλους.  Συγκεκριμένα, τα μέλη των επιτροπών διαφώνησαν με την 
επιβολή και τον καθορισμό πράσινου τέλους μέσω διατάγματος το οποίο θα εκδίδεται από τον Υπουργό 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Τέλος, τα μέλη των επιτροπών ζήτησαν όπως κατατεθούν ενώπιόν τους τα ακόλουθα: 

1. Ανάλυση των συνολικών εσόδων του κράτους από τη δημοπράτηση των δικαιωμάτων των αερίων 
θερμοκηπίου, καθώς και έκθεση αναφορικά με τις συνολικές δαπάνες που διενεργήθηκαν. 

2. Οι ισολογισμοί του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ για κάθε έτος από το 2010 και μέχρι το 2014. 

3. Οι ταμειακές ροές του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ για κάθε έτος από το έτος 2010 και μέχρι το 2014.   

4. Συγκεντρωτικός πίνακας χορηγιών και επιδοτήσεων που καταβλήθηκαν από το Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ 
κάθε έτος ανά κατηγορία επένδυσης.   

 Σημειώνεται ότι τα στοιχεία που ζητήθηκαν και αφορούν το Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ στάλθηκαν από την 
επιτροπή διαχείρισης του εν λόγω ταμείου.  Τα δε στοιχεία που αφορούν τα έσοδα του κράτους από τη 
δημοπράτηση των δικαιωμάτων των αερίων του θερμοκηπίου στάλθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  Αξίζει να σημειωθεί  ότι στην επιστολή που συνοδεύει τα ζητούμενα 
από την επιτροπή στοιχεία αναφέρονται κατά λέξη τα ακόλουθα:  «Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 28.4.2015, 
μετά από πρόταση του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ενέκρινε μεταξύ άλλων 
τον προϋπολογισμό του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ για το 2015 και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να υποβάλει πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για διάθεση του 
ποσού των €2 εκατομ. από τα έσοδα δημοπράτησης των δικαιωμάτων για τις ανάγκες του ταμείου για το έτος 
2015». 

 Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη τα ζητήματα που 
απασχόλησαν τα μέλη των επιτροπών, κατέθεσε στις 25 Ιουνίου 2015 αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου, καθώς και τους περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού Εκτάκτου Πράσινου Τέλους) Κανονισμούς, τα οποία συζητήθηκαν στη 
συνέχεια από κοινού από τις δύο επιτροπές. 
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 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, το Υπουργικό Συμβούλιο 
δύναται να εκδίδει κανονισμούς οι οποίοι μπορούν να προβλέπουν τη μεθοδολογία κατανομής μεταξύ των 
καταναλωτών και των παραγωγών ΑΠΕ, καθώς και την ημερομηνία έναρξης της επιβολής του έκτακτου 
πράσινου τέλους.  Επίσης, προβλέπεται ότι ο εν λόγω νόμος, άμα τη ψηφίσει του, θα ισχύει από την 
ημερομηνία δημοσίευσής του και θα λήγει την 31η ∆εκεμβρίου του 2015. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τον περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Νόμο, είναι ο καθορισμός της μεθοδολογίας 
κατανομής του πράσινου τέλους μεταξύ των καταναλωτών και των παραγωγών ΑΠΕ, καθώς και η διάρκεια 
επιβολής του έκτακτου αυτού τέλους.   

 Στο ερωτηματολόγιο ανάλυσης αντίκτυπου που συνοδεύει τους κανονισμούς αναφέρεται μεταξύ άλλων 
ότι η ρύθμιση της μεθοδολογίας κατανομής του έκτακτου τέλους μεταξύ των καταναλωτών και των παραγωγών 
με τους υπό εξέταση κανονισμούς εξυπηρετεί την εφαρμογή της αρχής της διαφάνειας. Επίσης, στο ίδιο 
έγγραφο αναφέρεται ότι το περιεχόμενο των κανονισμών αυτών τέθηκε σε δημόσιο διάλογο, αλλά όχι το 
κείμενο των κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, της ΡΑΕΚ, του ΕΤΕΚ, της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ τάχθηκαν υπέρ των προνοιών του νομοσχεδίου, 
καθώς και των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι του Ενεργειακού Γραφείου Κυπρίων Πολιτών, καθώς και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής τάχθηκαν υπέρ των διατάξεων των σχεδίων νόμου, αναφέροντας ότι πρέπει 
σε κάθε περίπτωση να εξευρεθεί μονιμότερη λύση, η οποία θα διασφαλίζει τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα 
του Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ.   

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου τάχθηκε υπέρ των προνοιών των σχεδίων 
νόμου και κατέθεσε εκτενές υπόμνημα, στο οποίο περιλαμβάνεται λεπτομερής επεξήγηση των θέσεων του 
συνδέσμου, καθώς και αριθμός εισηγήσεων για την αντιμετώπιση του προβλήματος βιωσιμότητας του Ταμείου 
ΑΠΕ και ΕΞΕ. 

 Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών, σε γραπτό υπόμνημα που απέστειλε προς τον πρόεδρο και τα 
μέλη της επιτροπής, ανέφερε μεταξύ άλλων ότι τόσο το νομοσχέδιο όσο και οι προτεινόμενοι κανονισμοί δε 
διασφαλίζουν ότι οι καταναλωτές θα κληθούν να πληρώσουν τα ποσά που αναφέρθηκαν στην επιτροπή, αφού 
περιγράφουν μόνο τη φόρμουλα υπολογισμού.  Στην ίδια επιστολή αναφέρεται επίσης ότι οι πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών δεν αποτελούν μόνιμη ρύθμιση του προβλήματος που προκύπτει στο Ταμείο 
ΑΠΕ και ΕΞΕ, αφού τα νομοθετήματα καλύπτουν την περίοδο μέχρι το τέλος του 2015 και πολύ πιθανόν να 
κληθούν ξανά οι καταναλωτές να πληρώσουν.   

 Οι εκπρόσωποι του ΣΜΗΑΦΩΣ τάχθηκαν εναντίον των προνοιών του νομοσχεδίου και κατέθεσαν 
σχετικό υπόμνημα, στο οποίο αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι η θέση του εν λόγω συνδέσμου είναι ότι καμία 
φορολογία δεν πρέπει να επιβληθεί πέραν από τη φορολογία των κερδών, που εφαρμόζεται για όλες τις 
εμπορικές δραστηριότητες που διεξάγονται στην επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και ότι η τυχόν 
έγκριση των εν λόγω σχεδίων νόμου θα αποτελέσει κατάφωρη παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των 
μελών του συνδέσμου σε θέματα ίσης μεταχείρισης και δίκαιης αντιμετώπισής τους από το κράτος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τόσο επί των προνοιών του 
αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου όσο και επί των προνοιών των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 

Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2015 Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 
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 Πρόδρομος Προδρόμου Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Κώστας Κώστα 

 Γιάννος Λαμάρης Χρίστος Μέσης 

 Γιώργος Περδίκης Άγγελος Βότσης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησαν από κοινού το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 30 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2015.  Στην πρώτη συνεδρία 
των επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας και της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (ΑΠΕ) και της Εξοικονόμησης Ενέργειας (ΕΞΕ) για το έτος 2015 προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €37.601.186 και συνολικά έσοδα ύψους €30.228.343. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα του ταμείου συνοψίζονται στα εξής: 

1. Έμμεσοι φόροι ΑΠΕ (€27.478.323). 

2. Άλλες πρόσοδοι (€5.000). 

3. Αντισταθμιστικά οφέλη (€745.000).   

4. Έσοδα μη άλλως κατατάξιμα (€2.000.010). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ταμείου για το έτος 2015 αφορούν τα εξής: 

1. Προώθηση και ενθάρρυνση χρήσης ΑΠΕ και ΕΞΕ (€36.456.177). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€15.010). 

3. Εκπαίδευση προσωπικού, συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα (€20.010). 

4. Συμβουλευτικές υπηρεσίες, έρευνες (€285.979).  

5. Αντισταθμιστικά οφέλη (€745.010). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον προϋπολογισμό, το τέλος κατανάλωσης επί της 
καταναλισκόμενης ηλεκτρικής ενέργειας που επιβάλλεται σε κάθε καταναλωτή ηλεκτρισμού ανέρχεται σήμερα 
στα €0,005 ανά κιλοβατώρα και αντιστοιχεί στο 2,6% του συνολικού κόστους ηλεκτροδότησης των 
νοικοκυριών.   

 Σημειώνεται ότι η δραστική μείωση της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας που παρουσιάστηκε την 
τελευταία διετία επηρεάζει αρνητικά τα έσοδα του ταμείου και σε συνδυασμό με τη μεγάλη μείωση στο κόστος 
αποφυγής της ΑΗΚ, λόγω της συνεχόμενης μείωσης των διεθνών τιμών καυσίμων, έχει αυξήσει σημαντικά τα 
έξοδα που καλείται να εκταμιεύσει το ταμείο για τις αιτήσεις που λαμβάνουν επιδότηση.  Η δραστική μείωση 
του μέσου όρου του κόστους αποφυγής της ΑΗΚ αναμένεται να δημιουργήσει έλλειμμα στο ταμείο μέχρι το 
τέλος του έτους, αφού το υφιστάμενο τέλος κατανάλωσης που εφαρμόζεται είναι σταθερό και δε μεταβάλλεται 
ανάλογα με το κόστος αποφυγής.   

 Συναφώς, το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του που πραγματοποιήθηκε στις 28 Απριλίου 2015, 
ενέκρινε τον προϋπολογισμό του ταμείου για το έτος 2015 και την εφαρμογή αλγορίθμου με τον οποίο 
καθορίζεται ο τρόπος κάλυψης των ελλειμμάτων του ταμείου. 

 Ειδικότερα, με βάση τον αλγόριθμο, το ταμείο θα έχει έκτακτα έσοδα που προέρχονται από τα 
ακόλουθα: 

1. Επιβολή έκτακτου τέλους επί της καταναλισκόμενης ηλεκτρικής ενέργειας, το οποίο επιβάλλεται σε κάθε 
καταναλωτή. 

2. Επιβολή έκτακτου τέλους στους παραγωγούς ΑΠΕ. 

3. Αξιοποίηση μέρους των εσόδων από τα δικαιώματα της δημοπράτησης των εκπομπών των αερίων του 
θερμοκηπίου.    
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 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέφερε ότι τα σταθερά έσοδα του ταμείου από την επιβολή τέλους 
κατανάλωσης (0,50€σεντ/kWh) υπολογίζεται να ανέλθουν σε €20.250.000, τα έσοδα από τη δημοπράτηση 
δικαιωμάτων αερίων του θερμοκηπίου σε €2.000.000 και τα έκτακτα έσοδα από την εφαρμογή του αλγορίθμου 
σε €7.228.323. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, από τα έκτακτα έσοδα ποσό ύψους €5.728.323 αναμένεται να 
προέλθει από την επιβολή έκτακτου τέλους στους καταναλωτές ηλεκτρισμού (0,25€σεντ/kWh) και ποσό ύψους 
€1.500.000 αναμένεται να προέλθει από τους παραγωγούς ΑΠΕ.  Ο ίδιος δήλωσε ότι για την υιοθέτηση και την 
εφαρμογή του αλγορίθμου απαιτείται τροποποίηση του περί της Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Νόμου και για το λόγο αυτό κατατέθηκε σχετικό νομοσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Ο ίδιος αξιωματούχος σημείωσε ότι, κατόπιν διαβούλευσης με το Υπουργείο Οικονομικών, διαφάνηκε ότι 
για την αξιοποίηση μέρους των εσόδων από τα δικαιώματα δημοπράτησης των εκπομπών των αερίων 
θερμοκηπίου για την κάλυψη των αναγκών του ταμείου πρέπει να υποβληθεί σχετική πρόταση προς το 
Υπουργικό Συμβούλιο από τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος για τη λήψη 
σχετικής απόφασης.  Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, για να χορηγηθεί το ποσό των €2 εκατομ. προς το 
ταμείο απαιτείται η κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων.    

 Στο στάδιο της συζήτησης μέλη των επιτροπών εξέφρασαν επιφυλάξεις ως προς τον τρόπο 
υπολογισμού του αλγορίθμου και ειδικότερα σε ό,τι αφορά το ύψος του συνολικού τέλους κατανάλωσης που 
πρόκειται να επιβληθεί στους καταναλωτές, κρίνοντας ότι αυτό θα έπρεπε να είναι χαμηλότερο.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους και αφού διεξήλθαν τις 
επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης, ο κ. Περδίκης, ο κ. Ζαχαρίου, ο κ. Βότσης, ο κ. Βαρνάβα.  Αυτοί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας από κάθε κόμμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι ακόμα μια περίπτωση «πλήρωσε κόσμε να περάσουμε τζιαι πλήρωσε να περάσουμε τζιείνοι που 
κρατούμε»!  Εδώ το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας έππεσεν έξω στη διαχείρισή του, όσοι το 
διαχειρίζονται, με αποτέλεσμα να υπάρχει ένα έλλειμμα κοντά στα €7 εκατομ. και εμπνεύστηκαν κάποιοι την 
ιδέα αυτά τα €7 εκατομ. να τα πάρουμε από αύξηση του τέλους, του λεγόμενου έκτακτου πράσινου τέλους, 
πάνω στους λογαριασμούς του ρεύματος, ’πού τον κόσμο!  Το 80% αυτού του ποσού να το πάρουμε από τον 
καταναλωτή και το 20% από τους παραγωγούς των μεγάλων πάρκων, τα οποία μάλιστα των παραγωγών να 
τους τα δώσουμε πίσω σε δύο χρόνια.   Εθέλαν τζιαι τόκους τζιαι με τόκο μετά από δύο χρόνια να τους τα 
δώσουμε! 

 Τζιαι ποια είναι τούτη η λογική;  Επειδή εννά μου πει ο φίλος μου ο Ζαχαρίας «μα, τούτα τα συμβόλαια 
εκάμετέ τα, το πάγιο, τον τζιαιρό το δικό σας».  Συνάδελφοι, αν μια συγκυρία μιας εποχής αναγκάζει τον 
οποιοδήποτε, την όποια κυβέρνηση να πάρει αποφάσεις σε εκείνες τις συνθήκες, έντζιε σημαίνει ότι αυτό 
πρέπει να διαιωνίζεται επ’ άπειρον σε βάρος του Κύπριου πολίτη.  Ποια ήταν η εποχή που γίνονταν τα 
συμβόλαια;  Ακόμα μια φαεινή ιδέα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να φτάσουμε τον τάδε στόχο σε παραγωγή 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Έγινε χαμός στην Κύπρο ποιοι εννά πιάσουν να κάμουν στο όνομα του να 
καλύψουμε τους στόχους που μας έβαλλεν η Ευρωπαϊκή Ένωση.  «∆ώστε κίνητρα, για να κάνουμε ενέργεια 
’πού ανανεώσιμες πηγές».  Τωρά έσιει τζιαι κριτική βέβαια ότι «εσείς εκάμετε τα συμβόλαια»!    
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 Ναι, καλά ή κακά έγιναν τζιείνα τα συμβόλαια!  Γιατί τώρα θα πρέπει να πληρώσει ο πολίτης έστω και 
εκείνα τα €17 το χρόνο από την τσέπη του για το ’15;   ∆ηλαδή, επειδή έτυχε η συγκυρία να μειωθούν οι 
διεθνείς τιμές των πετρελαίων και να επωφεληθεί ο πολίτης, πάλε να μεν τον αφήσομε να επωφεληθεί;   Να του 
πάρουμε κάτι ’πού τζιείντην ωφέλεια ’πού τη μείωση της ηλεκτρικής ενέργειας της τιμής του ρεύματος από τες 
διεθνείς τιμές;  Ποτέ να μην κερδίσει ο πολίτης δηλαδή;   Γιατί δε βάζομε ένα έξτρα τέλος όπως έκαμαν άλλες 
χώρες;  ∆ιότι και άλλες χώρες έδωσαν ψηλή τιμή στην αγορά του ρεύματος ’πού ανανεώσιμες πηγές, αλλά εν 
ήρταν να πιάσουν μόνο ’πού τον πολίτη· ήρθαν τζιαι εβάλαν τους ειδικό τέλος παραγωγής ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές.  Εμείς, όχι, να τα πάρουμε από τον πολίτη!   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσομε και τα δύο πρώτα νομοσχέδια τζιαι θα τηρήσουμε αποχή στον 
προϋπολογισμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω ότι κανένας δεν περιμένει από τους Οικολόγους να στραφούν ενάντια στις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας.  Εμείς θεωρούμε ότι έχουμε να διαχειριστούμε μια ευχάριστη κατάσταση.   

 Πρώτον, το γεγονός ότι αναπτύχθηκαν οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην Κύπρο, έστω και με κακό 
τρόπο, διότι δόθηκε περισσότερη έμφαση στα μεγάλα αιολικά πάρκα αντί στα φωτοβολταϊκά, τα οποία 
παίρνουν και μεγαλύτερη επιδότηση…  Εμείς τα λέγαμε ως Οικολόγοι!  Παραξενεύτηκαν κάποιοι κάποτε, γιατί 
ήμασταν και ενάντια στη δημιουργία αιολικών πάρκων ως Οικολόγοι. Και δε μας ακούατε!  ∆υστυχώς, δόθηκε η 
μερίδα του λέοντος στα αιολικά πάρκα, τα οποία έχουν ανατινάξει ή απειλούν, για να είμαστε ειλικρινείς, κύριε 
Πρόεδρε, να ανατινάξουν το ταμείο.  

 Το περίεργο με αυτό το ταμείο, κύριε Πρόεδρε -και θα διαψεύσω το φίλο μου τον κ. Λαμάρη- είναι ότι δεν 
έχει έλλειμμα.   Η πρόταση της κυβέρνησης είναι να κρατήσουμε μέσα στο ταμείο €6 εκατομ. έως €7 εκατομ. 
για του χρόνου, για να μοιράσουμε το πράσινο τέλος, και να βάλουμε φέτος λλίον και του χρόνου λλίον, για να 
περάσουμε τη διετία.  Και εγώ διερωτώμαι -πρώτη ερώτησις- αν σε αυτή την εποχή που το παζάρι, η αγορά 
όπως λέμε, η οικονομία χρειάζεται λεφτά, για να κινηθεί, αν είναι σωστό και φρόνιμο να κρατάς €6 εκατομ. 
μέσα στο ταμείο, για να κοιμούνται εκεί και να περιμένουν του χρόνου, γιατί θα βάλεις φέτος 0,25 σεντ και του 
χρόνου να βάλεις πάλι 0,25 σεντ, για να μη βάλεις του χρόνου 0,50 σεντ.   Είναι μια προνοητικότητα που δε 
νομίζω να είναι πολύ έξυπνη και λογική τη σήμερον ημέρα.   

 ∆εύτερον, ξέρουμε πάρα πολύ καλά -και εδώ πάλι θα ψέξω τη Βουλή, γιατί είχε την ευκαιρία να το 
διορθώσει από την αρχή- ότι αυτή μας η επιτυχία, δηλαδή η ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, 
έφερε ένα κέρδος.  Ποιο είναι αυτό το κέρδος;   Έφερε έσοδα από την εμπορία των ρύπων.  Όμως αυτά τα 
έσοδα από την εμπορία των ρύπων, αντί να πηαίννουν και να ενισχύουν εκείνο που τα έφερε, το Ταμείο των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, παν τζιαι ενισχύουν τον κρατικό προϋπολογισμό!  Το μισό ταμείο από τα 
έσοδα πάει στον κρατικό προϋπολογισμό, για να πκιάννουν μισθούς οι υψηλόμισθοι αξιωματούχοι του κράτους 
και το άλλο μισό πάει στο Υπουργείο Γεωργίας, για να χρηματοδοτήσει υφιστάμενες εργασίες του 
προϋπολογισμού!  Και στο Ταμείο των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας μετά από τόσα χρόνια λένε ότι θα 
βάλουν φέτος €2 εκατομ. από τα ήδη €6 εκατομ. έως €8 εκατομ. τα οποία έχουν εξαργυρώσει και τα οποία του 
χρόνου βέβαια θα είναι μειωμένα, αλλά του άλλου χρόνου θα είναι πάλι €6 εκατομ.  

 Λοιπόν, εγώ δεν μπορώ να καταλάβω γιατί θα πρέπει να φορτώσουμε τον πολίτη, ακόμα και τους 
παραγωγούς, αγαπητέ Γιάννο, γιατί υπάρχει ένα πρόβλημα.  Όταν φορολογείς τους παραγωγούς, κόβεις τα 
πόδια στον οποιοδήποτε επενδυτή -οι επενδυτές που λέγατε προηγουμένως- όταν ξέρουν ότι υπάρχει ένα 
ασαφές φορολογικό σύστημα στην Κύπρο γύρω από τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Άρα, γιατί να 
φορτώσουμε με φόρο τους καταναλωτές, με φόρο τους παραγωγούς, εφόσον τα λεφτά είναι εκεί, υπάρχουν;  
Μέσα στο ταμείο των ΑΠΕ υπάρχουν €6 εκατομ. και υπάρχουν και στο ταμείο εμπορίας των ρύπων.  ∆εν το 
καταλαβαίνω αυτό, δεν μπορέσαμε να τους πείσουμε!  Η εισήγηση που κάνουμε είναι να έρθουν τα λεφτά από 
τους ρύπους όλα στο ταμείο των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας -υπάρχει σχετική πρόταση νόμου στην 
επιτροπή Περιβάλλοντος, ελπίζω να εγκριθεί και να έρθει το Σεπτέμβρη να ψηφιστεί- και προτείνω με την 
τροπολογία μου να μειώσουμε εκείνο το άλγος, το βάρος πάνω στους καταναλωτές, αντί 0,25% που προτείνει 
η κυβέρνηση, να το κάνουμε 0,15%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το άχθος, όχι το άλγος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Ναι, το άχθος.  “Αχθοφόρος”, που λέγαμε προηγουμένως!  Το άλγος είναι ο πόνος, κύριε Πρόεδρε, εξού 
και αλγεινή εντύπωση! 

 Λοιπόν, εν κατακλείδι να προσθέσω στα αρνητικά όπως τα περιέγραψε ο κ. Λαμάρης -δε θα προσθέσω 
άλλα- μόνο ένα να πω:  Ενώ οι παραγωγοί θα πάρουν τα λεφτά τους πίσω το 2017, οι καταναλωτές -δεν είναι 
έτσι, αγαπητέ κύριε Ζαχαρίου;- δε θα τα πάρουν πίσω.  Θα είναι μόνο για το 2015 λένε προς το παρόν αυτό το 
πρόσθετο τέλος, αλλά δε θα βρεθεί τρόπος να τα πάρουν πίσω οι καταναλωτές και είναι εξαιρετικά άδικο 
πιστεύω.  Γι’ αυτό νομίζω ότι το λιγότερο που πρέπει να κάνουμε σήμερα είναι να ψηφίσουμε τη μειωμένη 
αύξηση και να δούμε το Σεπτέμβρη, Οκτώβρη, να μεταφέρουμε λεφτά από το ταμείο των ρύπων μέσα στο 
ταμείο των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης, ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Ζαχαρίου, η κ. Αθηνά Κυριακίδου και ο κ. Μαυρίδης.   Όσο πιο σύντομα 
μπορείτε, παρακαλώ! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μάλιστα, αφού εξηγήσω πολύ σύντομα, Πρόεδρε, ότι αυτό το πρόβλημα έχει προκύψει, λόγω του ότι 
την τελευταία περίοδο ήταν πάρα πολύ χαμηλό το κόστος αποφυγής, με αποτέλεσμα τα ήδη υφιστάμενα 
συμβόλαια που υπάρχουν -που, είτε αρέσει σε οποιονδήποτε είτε δεν αρέσει, θα πρέπει  να τηρηθούν και να 
τιμηθούν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία για όλους τους λόγους που κάθε επενδυτής ενδιαφέρεται να διατηρεί 
ένα σταθερό επενδυτικό περιβάλλον, είτε επαναλαμβάνω μας αρέσει είτε όχι- να είναι πολύ δύσκολο και θα 
ήταν και λάθος να ενοχληθούν αυτά τα συμβόλαια.   

 Σίγουρα, βρέθηκε η φόρμουλα ότι θα πρέπει να δώσουν σήμερα κάποια χρήματα, για να ενισχυθεί το 
ταμείο, που τα χρειάζεται, και να μπορέσουν να τα πάρουν σε δύο χρόνια.  Την ίδια ώρα όμως χρειάζονται 
ακόμα κάποια χρήματα.  Αυτά τα χρήματα η κυβέρνηση πρότεινε να τα πάρει με αύξηση κατά 0,25% του 
τέλους που πληρώνουμε όλοι για τις ΑΠΕ μέσα από τους λογαριασμούς.  Ευτυχώς θα πω, αλλά αυτό το 
“ευτυχώς” μέσα στους λογαριασμούς δε θα είναι “ευτυχώς”.  Έχει ανεβεί την τελευταία περίοδο το κόστος 
αποφυγής, οπότε το ταμείο μπορεί να είναι λιγότερο προβληματικό, με αποτέλεσμα η πρόταση που έχει 
υποβάλει ο κ. Περδίκης, την οποία εμείς θα υποστηρίξουμε, να είναι πιο εύκολο να υλοποιηθεί.  ∆ηλαδή, αντί 
το 0,5% να γίνει 0,75%, με την πρόταση του κ. Περδίκη θα γίνει 0,65%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό το οποίο είναι στην επιτροπή Περιβάλλοντος εννοείτε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Όχι, όχι!  Σήμερα υπάρχει τροπολογία που λέει, αντί το 0,5% να γίνει 0,75%, να γίνει 0,65%.  ∆ηλαδή, 
αντί να δώσουν €5,2 εκατομ. oι καταναλωτές επιπλέον για το 2015, θα είναι περίπου €2,5, €3 εκατομ.  Είναι 
μία πρόταση η οποία υπό τις συνθήκες είναι σωστή, θα τη στηρίξουμε, αλλά, αγαπητέ πρόεδρε της επιτροπής 
Περιβάλλοντος, για να βάλω και εγώ τη δική μου πίεση, επειδή την πρόταση που πολλές φορές βάζει ο 
Γιώργος στην επιτροπή και εγώ τουλάχιστον δημόσια την έχω στηρίξει δεκάδες φορές, ναι, θεωρώ ότι είναι 
λάθος από τα €4 εκατομ. τώρα που ήταν διαθέσιμα από τους ρύπους μόνο τα €2 εκατομ. να έρχονται στο 
ταμείο των ΑΠΕ.  Πρέπει να αλλάξουμε το νόμο που εμείς ψηφίσαμε, αντί να είναι το 50% των διαθέσιμων, να 
είναι όλο το ποσό, και ελπίζω το Σεπτέμβριο να έρθουμε όλοι και να κάνουμε αυτή τη σωστή και σοφή κίνηση, 
η οποία στην πορεία του χρόνου θα μας διευκολύνει αφάνταστα, Γιώργο, διότι τις επόμενες χρονιές 
προβλέπεται ότι θα είναι αρκετά υψηλό αυτό το ποσό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρέπει να ειπωθούν και κάποιες αλήθειες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Το ταμείο των ΑΠΕ έχει δημιουργηθεί εδώ και αρκετά χρόνια και όχι από τη σημερινή κυβέρνηση.  Όταν 
δημιουργήθηκε, δημιουργήθηκε με μια φιλοσοφία, ότι, εφόσον είναι 11 σεντ ανά κιλοβατώρα το κόστος 
αποφυγής παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος, χρηματοδοτείται και μπορεί να δίνει λεφτά στις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας.  Σήμερα που το κόστος αποφυγής έχει πέσει προς τα κάτω, είναι 7,4 σεντ σήμερα που 
μιλάμε, είναι λογικό να δημιουργήθηκε ένα κενό στο ταμείο.   

 Έχουμε ενώπιόν μας τα εξής:  Από τη μία θα φορολογούσαμε όλους τους παραγωγούς και το κράτος θα 
έδειχνε μια ασέβεια προς τη δική του υπογραφή, διότι υπέγραψε κάποια συγκεκριμένα συμβόλαια μακροχρόνια 
-καλώς ή κακώς δε θα το σχολιάσω, δεν είμαστε εμείς που τα υπογράψαμε έτσι κι αλλιώς- για τα οποία για 
κάποιο φτωχό κόσμο -γιατί υπάρχουν και μικρές επιχειρήσεις- έχουν μπει δάνεια στις τράπεζες και όλο το 
ποσό της επιδότησης πάει στα δάνεια και θα δημιουργούσαμε νέα κόκκινα δάνεια, αν ήταν αυτός ο στόχος μας, 
και από την άλλη είχαμε την πρόταση να επιβληθεί επιπλέον τέλος στους καταναλωτές. 

 Είδαμε τους λογαριασμούς.  Είδαμε τους λογαριασμούς ενός μέσου νοικοκυριού, το οποίο με τη μείωση 
της τιμής των καυσίμων και του κόστους αποφυγής του ηλεκτρικού ρεύματος έχει γλιτώσει για ένα χρόνο 
περίπου €141.  Εμείς είπαμε, εφόσον υπάρχει αυτή η μείωση και είναι ευχάριστη μείωση, πρέπει να διορθωθεί 
και κάποιο πρόβλημα.  Η κυβέρνηση ήρθε με νομοσχέδιο που θα της έδινε το διάταγμα να αποφασίσει όπως 
ήθελε.  Εμείς ως Βουλή είπαμε μόνο με κανονισμούς, που θα ξέρουμε εμείς τι κάνουμε.  Και ήρθαμε και είπαμε 
ότι θα βάλουν ένα μέρος οι παραγωγοί, αλλά, για να μην τινάξουμε τα προγράμματα και ειδικότερα των μικρών 
και μικρομεσαίων, των οποίων όλη, μα όλη η επιδότηση πάει στο δάνειο, να είναι μια μικρή αποκοπή μέχρι το 
2017, που θα ξεκινήσουν να εισρέουν ξανά λεφτά στο ταμείο των ρύπων, και ένα μικρό τέλος αύξησης των €6, 
€7, €8 το χρόνο στους καταναλωτές, σε μια περίοδο που έχει μειωθεί. 

 Θα μπορούσε -και συμφωνώ απόλυτα, διότι έχει ακόμα μια μεγάλη διάσταση το θέμα- θα μπορούσε να 
πληρωνόταν όλη από το ταμείο και την εμπορία των ρύπων, όμως…  Εδώ θέλω να δώσω συγχαρητήρια στην 
κυβέρνηση Χριστόφια και στον κ. Συλικιώτη, ο οποίος σε συνεργασία και με τη Βουλή κατόρθωσε και 
διεκδίκησε παραχώρηση δωρεάν δικαιωμάτων απευθείας στην ΑΗΚ, για να αποφευχθεί σημαντική αύξηση στο 
κόστος ηλεκτρισμού.  ∆ηλαδή το ταμείο των ρύπων θα μπορούσε σήμερα για τη διετία 2013-2015 να είχε 
ακόμα €40 εκατομ., τα οποία όμως θα είχαν πληρώσει οι καταναλωτές στους λογαριασμούς τους.  Για του 
λόγου το αληθές καταθέτω στοιχεία επίσημα ότι οι καταναλωτές για το 2013-2015 έχουν γλιτώσει €40 εκατομ.  
Αν θέλετε να το αλλάξουμε και αυτά τα λεφτά να πηγαίνουν στο ταμείο των ρύπων και να μην ξαναβάλουμε 
ξανά αύξηση, εμείς διαφωνούμε, κάνουμε την πρόσθεσή μας και λέμε ότι αυτό που κάνουμε είναι σωστό. 

 Θέλω κάτι ακόμα να σημειώσω.  Επί της προηγούμενης κυβέρνησης υπήρξε δύο φορές αύξηση στο 
τέλος για τους  καταναλωτές.  Η αντιπολίτευση με σοβαρότητα και αναλύοντας τα δεδομένα και τις δύο φορές 
ψήφισε κατόπιν συζήτησης στην επιτροπή Εμπορίου και τις δύο αυξήσεις, γιατί θεωρούσαμε ότι η κυβέρνηση 
είχε δίκαιο και εμείς δεν πρέπει απλώς να λαϊκίζουμε.  Εμείς, το ∆ΗΚΟ και ο κ. Περδίκης, προχθές στην κοινή 
συνεδρία των επιτροπών Εμπορίου και Οικονομικών προτείναμε η αύξηση να είναι μόνο 0,15%, αντί 0,25% 
που πρότεινε η κυβέρνηση, και να έρθει κοινό, ομόφωνο νομοσχέδιο στην ολομέλεια, πράγμα το οποίο 
απέρριψε δυστυχώς το ΑΚΕΛ. 

 Εμείς θέλουμε να δηλώσουμε ότι ψηφίζουμε την πρόταση του Γιώργου Περδίκη για μείωση του 
ποσοστού αύξησης από το 0,25% στο 0,15%.  Αυτό που ψηφίζουμε είναι ετήσιο και δεν επαναλαμβάνεται.  Για 
να γίνει οτιδήποτε άλλο, θα πρέπει να ξανακατατεθεί του χρόνου νέα ανάγκη, νέα ψήφιση.  Η τάση εμπορίας 
των ρύπων μέχρι το 2020 είναι αύξουσα, θα αυξάνεται κάθε έτος, με αποτέλεσμα σταδιακά να διορθωθεί αυτό 
το πρόβλημα.  Όμως, επαναλαμβάνω, από το ταμείο των ρύπων έχουν δοθεί το 2013-2015 €40 εκατομ. υπέρ 
των καταναλωτών ηλεκτρικού ρεύματος, τα οποία, αν τα μεταφέρουμε στο ταμείο των ρύπων, απλώς θα 
αφαιρέσουμε το τέλος που πληρώνει και θα πληρώσει τουλάχιστον ακόμα €100 ανά λογαριασμό. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαρίου.   

 Κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι επιχειρηματίες που έχουν αιολικά πάρκα ανανεώσιμων πηγών ενέργειας δεν είναι 
φιλανθρωπικά ιδρύματα· είναι επιχειρήσεις που στόχο και σκοπό έχουν να παράγουν κέρδος.  ∆εν 
αντιλαμβάνομαι λοιπόν με ποιο τρόπο, επειδή το 2014 δεν είχαν κέρδος, θα πρέπει τη ζημιά τους να τη 
φορτώσουμε στον κυπριακό λαό.   ∆εν το αντιλαμβάνομαι καθόλου, γιατί μπορώ να σας πω χιλιάδες 
επιχειρηματίες οι οποίοι έχουν ζημιές και οι οποίοι με τις επιχειρήσεις τους μπορεί να εμποδίζουν την εξαγωγή 
συναλλάγματος, όμως καμία Βουλή με νόμο δεν πάει να φορτώσει τη ζημιά τους!  Αδυνατώ να ψηφίσω και με 
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επίκληση του πράσινου τέλους.   Αδυνατώ να ψηφίσω και να μεταφέρω ζημιά του οποιουδήποτε επιχειρηματία 
πάνω στον κόσμο! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μετά, κύριε Πρόεδρε. 

Μ. ΜΑΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος που έχει προκύψει αυτό το πρόβλημα είναι ότι το κράτος έχει μεταφέρει το ρίσκο από τις 
επιχειρήσεις στους καταναλωτές.  ∆ηλαδή, όταν είχαν δοθεί κίνητρα, για να δημιουργηθούν αυτές οι 
επιχειρήσεις, οι ταρίφες ήταν σταθερές για ένα μεγάλο χρονικό διάστημα.  Κανονικά έπρεπε να ήταν 
μεταβαλλόμενες και να μεταβάλλονται ανάλογα με το κόστος αποφυγής παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από 
την ΑΗΚ, καθώς επίσης και από την κατανάλωση της ηλεκτρικής ενέργειας, διότι ακόμα ένας λόγος για τον 
οποίο υπάρχει το πρόβλημα είναι η μείωση της κατανάλωσης κατά περίπου 25% της ηλεκτρικής ενέργειας.  
Συνεπώς, το κράτος έπρεπε να είχε μεταφέρει το ρίσκο στις επιχειρήσεις.  Άλλωστε, μία επιχείρηση έχει ρίσκο, 
αλλά, αντί να το κάνει αυτό, έχει μεταφέρει το ρίσκο στους καταναλωτές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά τα πράγματα δε λέγονται καθόλου με τις σωστές τους διαστάσεις.  Έχω 
ακούσει πολύ περίεργα πράγματα πρέπει να πω και η πραγματικότητα είναι εντελώς διαφορετική.  Το ταμείο 
των ΑΠΕ δημιουργήθηκε το 2003 και μέχρι το 2013 αυτό το ταμείο εισέπραξε €103 εκατομ.  Είχε το ταμείο των 
ΑΠΕ το 2013 €103 εκατομ.  Όταν η προηγούμενη κυβέρνηση διαμόρφωνε την εθνική στρατηγική για τα θέματα 
της ενέργειας και ιδιαίτερα στο κομμάτι που αφορά τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, είχε καθορίσει ότι ετησίως 
θα γινόταν αναθεώρηση των τελών και επικαιροποίηση αυτών των τελών.  

 Η κυβέρνηση Αναστασιάδη από τότε που ανέλαβε δεν έκανε καμία απολύτως αναθεώρηση.  Ξήλωσε 
όλο το σχεδιασμό ο οποίος υπήρχε.  ∆εν έκανε καμία αναθεώρηση, καμία επικαιροποίηση.  ∆εν έδωσε στοιχεία 
πού έχουν δαπανηθεί αυτά τα λεφτά.  Έχουν δαπανηθεί €17 εκατομ. για τα φωτοβολταϊκά και €16,5 εκατομ. 
για τα αιολικά πάρκα, σύνολο €33,5 εκατομ., και για τα υπόλοιπα λεφτά δε δίνει στοιχεία πού έχουν δαπανηθεί 
και γιατί αυτή τη στιγμή υπάρχει…  ∆ιότι δεν είναι οι επιχειρηματίες που θα πάρουν λεφτά, δε θα πάρουν λεφτά 
οι επιχειρηματίες, απλά τους ζητούν να αυξήσουν την εισφορά τους στο ταμείο.  ∆ε δίνει αναφορά η κυβέρνηση 
πού δαπανήθηκαν τα υπόλοιπα λεφτά.  Λέει γενικά και αόριστα ότι δόθηκαν, για να βελτιώσουμε την 
ενεργειακή απόδοση κάποιων κτιρίων κ.λπ., δίχως να δίνει συγκεκριμένα στοιχεία.  

 Το πρόβλημα λοιπόν ξεκινά από το γεγονός ότι η κυβέρνηση πολύ πρόχειρα χειρίζεται τα ζητήματα των 
ΑΠΕ, δίχως να ανταποκρίνεται στις πρόνοιες του εθνικού σχεδιασμού, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται, να 
προκαλούνται όλα αυτά τα προβλήματα.  Και έγινε μια προσπάθεια να βρεθεί μια μέση λύση.  Υπάρχουν τα 
λεφτά και εγώ διερωτώμαι γιατί το κράτος δεν αναλαμβάνει την ευθύνη να δαπανηθούν τα λεφτά, για να 
αντιμετωπιστεί το πρόβλημα.  Όπως είπε ο κ. Περδίκης, υπάρχει το ταμείο των ρύπων, το οποίο έχει €3,5 
εκατομ. μέσα, που μπορεί να χρησιμοποιηθούν αυτά τα λεφτά για τις ανάγκες τις συγκεκριμένες που έχουν 
προκύψει.  Τι λέει η κυβέρνηση όμως;  «∆ε σας δίνω τα €3,5 εκατομ. που υπάρχουν στο ταμείο, θα σας δώσω 
τα €2 εκατομ. και το υπόλοιπο €1,5 εκατομ. βάλτε το εσείς και θα σας το επιστρέψω σε πέντε-έξι μήνες».  Εγώ 
τους είπα «εν θα τα πιάσετε ποττέ σας, εάν καρτεράτε ότι η κυβέρνηση θα κάμει αυτό το πράμα».  Είναι λοιπόν 
ευθύνη της κυβέρνησης γιατί βρισκόμαστε σε αυτό το σημείο σήμερα και συζητούμε γι’ αυτά τα πράγματα, 
διότι, επαναλαμβάνω, έχει εγκαταλειφθεί ο εθνικός σχεδιασμός και η ανάγκη υλοποίησης των προνοιών του 
εθνικού σχεδιασμού.  Και λυπούμαι που το λέω, αλλά λειτουργεί με εντελώς αυθαίρετο τρόπο το Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Θα έλεγα όμως ότι αυτό το θέμα πρέπει να συζητηθεί 
και στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Νομίζω να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο με τη σύμφωνη γνώμη όλων, διότι 
συνδέεται και με τις προοπτικές ή, αν θέλετε, με τις προσδοκίες για οικονομική ανασυγκρότηση της χώρας η 
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χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Αν δεν υπάρχει ένσταση με την πρότασή μου, να εγγραφεί στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο για το φθινόπωρο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 26 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 13Α.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη και λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 27 θέμα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 28 θέμα. 

 Υπάρχουν τροπολογίες από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Οι τροπολογίες θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 

Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2015 Νόμος του 2015» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την ένθεση σημείωσης στο άρθρο 3583 «Αγορά Υπηρεσιών» της υποδιαίρεσης 507500 «Κεντρικά 
Γραφεία» του Κεφαλαίου 50.75 «Εξοικονόμηση Ενέργειας και Ενθάρρυνση της Χρήσης των ΑΠΕ», 
ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της.  

2. Με την αντικατάσταση στη στήλη «Έκτακτο Πράσινο Τέλος (σεντ/kWh)» του Παραρτήματος αυτού του 
ποσού €0,25 με το ποσό €0,15.   

3. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές και αριθμητικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου, επί της διαδικασίας. 

Ζ. ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξεχωριστά να μπει η καθεμιά, παρ’ όλο που θεωρούμε ότι ο κ. Περδίκης έχει δίκαιο με 
τον αριθμό ένα.  Θα προτιμούσαμε και δεσμευόμαστε σαν επιτροπή Εμπορίου να το θέσουμε το Σεπτέμβρη, 
να το δούμε αναλυτικά και να ψηφίσουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι μία, δύο, τρεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο είναι, κύριε Πρόεδρε.  Η άλλη είναι για νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εντάξει, εν πάση περιπτώσει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, να σας εξηγήσουμε.  Πολύ σύντομα, η δεύτερη είναι αυτή που είπαμε 
πριν.  Από €0,25 γίνεται €0,15, μειώνουμε το βάρος πάνω στους πολίτες.   

 Η πρώτη.  Ανακαλύψαμε ότι υπάρχει ένα κονδύλι μέσα στον προϋπολογισμό, γύρω στις €260.000, με το 
οποίο αγόραζε υπηρεσίες το ταμείο από το Ίδρυμα Ενέργειας.  Το οποίο Ίδρυμα Ενέργειας το έχουμε διαλύσει, 
έχουν πάει υπάλληλοί του στο Υπουργείο Εμπορίου και έχουμε μέσα στον προϋπολογισμό που εγκρίνουμε 
σήμερα ποσό, για να αγοράσει υπηρεσίες το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας από την κυβέρνηση.  Και 
μετά ψάχνουμε λεφτά, δηλαδή πάει και πληρώνει το ταμείο η κυβέρνηση, για να κάνει τη δουλειά του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην ψήφιση της τροπολογίας υπ’ αριθμόν 1. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεπτά αποχές και ουδεμίαν αρνητική ψήφο, η πρώτη τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα με σαράντα εννέα ψήφους. 

 Η τρίτη τροπολογία αφορά τις συνεπακόλουθες νομοτεχνικές και αριθμητικές διορθώσεις, οπότε δε 
χρειάζεται ψηφοφορία, είναι φυσιολογική συνέπεια. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 28 θέματος. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ποσού ύψους €37.601.186 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2015.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 5. 

 Έκτακτο πράσινο τέλος.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί υπεύθυνοι για τον έλεγχο πάνω στα 
κονδύλια.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2015 Νόμος 
του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεπτά αποχές και ουδεμίαν αρνητική ψήφο, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015».  Πρόκειται 
περί προτάσεως νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το υπ’ αριθμόν 29 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε στις περιπτώσεις εκκαθάρισης αφερέγγυας εταιρείας να εφαρμόζονται οι περί 
Πτώχευσης Κανονισμοί σε θέματα που αφορούν την επαλήθευση και το συμψηφισμό.  Περαιτέρω, αναδρομική 
ισχύ των προτεινόμενων ρυθμίσεων από την 7η Μαΐου 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015»  

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
Οικονομικών και Προϋπολογισμού:  Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος 

 Άγγελος Βότσης  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πρόδρομος Προδρόμου  Χρίστος Μέσης 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Νουρής 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Γιάννος Λαμάρης  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου   Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Νικολαΐδης  Μη μέλη των επιτροπών: 

 Γιώργος Περδίκης  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών μελέτησαν από κοινού την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τη 
βουλευτή κ. Μαρία Κυριακού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε 
συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρία των επιτροπών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, ώστε στις περιπτώσεις 
εκκαθάρισης αφερέγγυας εταιρείας να εφαρμόζονται οι περί Πτώχευσης Κανονισμοί, οι οποίοι εκδίδονται 
δυνάμει του περί Πτώχευσης Νόμου, σε θέματα που αφορούν την επαλήθευση και το συμψηφισμό.  
Περαιτέρω, σκοπείται όπως οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ισχύσουν αναδρομικά από την 7η Μαΐου 2015.   

 Σύμφωνα με την εισηγήτρια της πρότασης νόμου, με την προτεινόμενη ρύθμιση επαναφέρονται οι 
διατάξεις οι οποίες εκ παραδρομής είχαν διαγραφεί από τη βασική νομοθεσία στα πλαίσια της θέσπισης του 
Πλαισίου Αφερεγγυότητας, με τις οποίες εισήχθησαν στον περί Εταιρειών Νόμο κατ’ αναλογία οι ρυθμίσεις του 
περί Πτώχευσης Νόμου που αφορούν τη δυνατότητα αμοιβαίας πίστωσης και συμψηφισμού αμοιβαίων χρεών 
ή αμοιβαίων συναλλαγών μεταξύ πτωχεύσαντος και οποιουδήποτε άλλου προσώπου, ώστε αυτές να 
εφαρμόζονται και στην περίπτωση εκκαθάρισης αφερέγγυων εταιρειών.  

 Όπως η ίδια δήλωσε, η εκ παραδρομής διαγραφή των εν λόγω διατάξεων επενεργεί εις βάρος των 
αφερέγγυων εταιρειών, καθώς και των πιστωτών και των μετόχων τους και δημιουργεί σοβαρά προβλήματα.  
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 Ειδικότερα, η απουσία του εργαλείου του συμψηφισμού θα επηρεάσει σημαντικά την Κύπρο, η οποία 
αποτελεί διεθνές κέντρο επιχειρήσεων, καθότι οι κυπριακές εταιρείες, περιλαμβανομένων και των πιστωτικών 
ιδρυμάτων, θα αποστερηθούν της δυνατότητας διεθνούς δανεισμού και συνομολόγησης συμβάσεων παροχής 
χρηματοπιστωτικών εξασφαλίσεων. Επιπροσθέτως, συμβάσεις δανεισμού και χρηματοπιστωτικών 
διευκολύνσεων, οι οποίες έχουν ήδη συνομολογηθεί στη βάση των διατάξεων που έχουν απαλειφθεί, δυνατόν 
να επηρεαστούν, δημιουργώντας αρνητική εικόνα στις διεθνείς αγορές ως προς τη σταθερότητα του νομικού 
συστήματος της χώρας. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού συμφώνησε με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, δήλωσε ότι η 
επαναφορά στον περί Εταιρειών Νόμο των διατάξεων οι οποίες εκ παραδρομής έχουν διαγραφεί είναι 
αναγκαία, ούτως ώστε μεταξύ άλλων να υπάρξει συμμόρφωση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Επιπροσθέτως, 
εισηγήθηκε όπως διευκρινιστεί στο κείμενο της πρότασης νόμου ότι κατά την εφαρμογή των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων θα τυγχάνουν κατ’ αναλογία εφαρμογής οι διατάξεις του περί Πτώχευσης Νόμου που ρυθμίζουν την 
άσκηση του δικαιώματος συμψηφισμού.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 298Β.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 30 θέμα, που είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό 
για το υπ’ αριθμόν 30 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε τα τέκνα, οι σύζυγοι, οι σύζυγοι τέκνων και τα εγγόνια εγκλωβισμένων οι οποίοι είναι 
υποψήφιοι για διορισμό ή έχουν διοριστεί στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία να δύνανται, εφόσον το 
επιθυμούν, να διοριστούν κατά προτεραιότητα έναντι άλλων εκπαιδευτικών, για να υπηρετήσουν στα σχολεία 
των κατεχομένων χωριών της Αγίας Τριάδας και του Ριζοκαρπάσου, με βάση προκαθορισμένη σειρά 
δικαιούχων προσώπων.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 

2015» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Kούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου  

 Χριστάκης Τζιοβάνης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Νίκος Κουτσού 

 Ευγένιος Χαμπουλλάς Ζαχαρίας Κουλίας 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια την επιτροπή, σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2015.  Σημειώνεται ότι της κατάθεσης της πρότασης νόμου προηγήθηκε η 
αυτεπάγγελτη εξέταση θέματος που ενέγραψε η επιτροπή με τίτλο «Ο τρόπος επιλογής των εκπαιδευτικών 
που διορίζονται στα εκπαιδευτικά ιδρύματα του Ριζοκαρπάσου».  Το θέμα αυτό εξετάστηκε από την επιτροπή 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν ο 
Επίτροπος Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, της Υπηρεσίας 
Ανθρωπιστικών Θεμάτων, της Σχολικής Εφορείας Ριζοκαρπάσου και του Συνδέσμου Γονέων Καρπασίας. 

 Ως αποτέλεσμα της αυτεπάγγελτης εξέτασης του πιο πάνω θέματος, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση από 
την επιτροπή της υπό αναφορά πρότασης νόμου για τη νομοθετική ρύθμιση του θέματος.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
Νόμου, ώστε τα τέκνα, οι σύζυγοι, οι σύζυγοι τέκνων και τα εγγόνια εγκλωβισμένων οι οποίοι είναι υποψήφιοι 
για διορισμό ή έχουν διοριστεί στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία να δύνανται, εφόσον το επιθυμούν, να 
διοριστούν κατά προτεραιότητα έναντι άλλων εκπαιδευτικών, για να υπηρετήσουν στα σχολεία των 
κατεχομένων χωριών της Αγίας Τριάδας και του Ριζοκαρπάσου, με βάση προκαθορισμένη σειρά δικαιούχων 
προσώπων.   

  Στόχος της προτεινόμενης νομοθεσίας είναι η θεσμοθέτηση ενός πιο ορθολογικού συστήματος 
ικανοποίησης των αναγκών των σχολείων που λειτουργούν στις κατεχόμενες περιοχές της ∆ημοκρατίας, 
λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες που χαρακτηρίζουν τα εν λόγω εκπαιδευτήρια.   

 Σημειώνεται ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα ισχύει μέχρι τον τερματισμό της έκρυθμης κατάστασης που 
προκλήθηκε από την τουρκική εισβολή και τη συνεπεία αυτής κατοχή εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ειδικότερα, με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Οι δικαιούχοι εκπαιδευτικοί πρέπει να προέρχονται από το μόνιμο εκπαιδευτικό προσωπικό που 
διαμένει μόνιμα ή προσωρινά στα κατεχόμενα χωριά του Ριζοκαρπάσου και της Αγίας Τριάδας.  Θα 
λαμβάνονται υπόψη τα χρόνια υπηρεσίας τους και για το διορισμό θα προηγούνται τα τέκνα και θα 
ακολουθούν οι σύζυγοι τέκνων εγκλωβισμένων και τα εγγόνια εγκλωβισμένων. 

2. Εάν δεν καθίσταται δυνατός ο διορισμός προσώπων από την πιο πάνω κατηγορία, δικαιούχοι θα είναι 
υποψήφιοι για διορισμό στην εκπαίδευση βάσει πινάκων διοριστέων οι οποίοι διαμένουν στα 
κατεχόμενα χωριά του Ριζοκαρπάσου και της Αγίας Τριάδας με βάση προκαθορισμένη σειρά 
προτεραιότητας και οι οποίοι θα συνάπτουν προς το σκοπό αυτό ειδικό συμβόλαιο. 

3. Εάν οι εκάστοτε ανάγκες δεν καλύπτονται από πρόσωπα που προέρχονται από τις πιο πάνω 
κατηγορίες, τότε μη μόνιμο εκπαιδευτικό προσωπικό που διαμένει στις ελεύθερες περιοχές θα μπορεί να 
διοριστεί με βάση προκαθορισμένη σειρά προτεραιότητας.  

4. Σε περίπτωση που οι εκάστοτε παρουσιαζόμενες ανάγκες δε συμπληρώνονται με βάση τα πιο πάνω 
κριτήρια και την καθοριζόμενη για κάθε κατηγορία σειρά προτεραιότητας, τότε θα διορίζονται άλλοι 
ενδιαφερόμενοι εκπαιδευτικοί.  

5. Ο διορισμός εκπαιδευτικών λειτουργών, σύμφωνα με τα πιο πάνω, θα γίνεται λαμβανομένης υπόψη της 
αξιολόγησης αυτών, η οποία διενεργείται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου 
στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 28Ε αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 31 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων 
και των Λειτουργιών του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το υπ’ αριθμόν 31 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρυθμίσεις, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση της διοίκησης με αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και 
ορθότερη μεταφορά των αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών του Συμβουλίου 

Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Ευθύμιος ∆ίπλαρος, εκπροσωπώντας Μη μέλη της επιτροπής: 

 τον κ. Ευγένιο Χαμπουλλά  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Μαΐου, στις 4 Ιουνίου και στις 2 Ιουλίου 2015.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η γενική διευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, καθώς και 
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των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και 
“Ευρωαγροτικός”. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων 
και των Λειτουργιών του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας Νόμου, έτσι ώστε να 
υπάρξει συμμόρφωση της διοίκησης με αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου οι οποίες ακυρώνουν 
προσβαλλόμενες αποφάσεις του διοικητικού συμβουλίου του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων (ΣΑΠ) και 
να επιτευχθεί η ορθότερη μεταφορά των αρμοδιοτήτων του ΣΑΠ στο Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. 

 Σημειώνεται ότι το ΣΑΠ έχει τερματίσει τη λειτουργία του και όλες οι αρμοδιότητές του, καθώς και το 
προσωπικό που απασχολούσε μεταφέρθηκαν στο Τμήμα Γεωργίας, κατόπιν σχετικών αποφάσεων του 
Υπουργικού Συμβουλίου. Ως εκ τούτου, η εκτελεστική εξουσία, προς υλοποίηση των εν λόγω αποφάσεων, 
κατέθεσε σχετικά νομοσχέδια ενώπιον της Βουλής, τα οποία ψηφίστηκαν σε νόμους και τέθηκαν σε ισχύ στις 
28 Φεβρουαρίου 2014. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται πρόνοιες που ρυθμίζουν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Τη διαδικασία επανεξέτασης αποφάσεων που εκδόθηκαν από το διοικητικό συμβούλιο του ΣΑΠ  και 
ακυρώθηκαν από το Ανώτατο ∆ικαστήριο πριν από την 28η Φεβρουαρίου 2014, δηλαδή πριν από την 
ημερομηνία έναρξης  ισχύος του υφιστάμενου νόμου, δυνάμει του καταργηθέντος περί Συμβουλίου 
Αμπελοοινικών Προϊόντων Νόμου και των σχετικών κανονισμών. Συγκεκριμένα,  προβλέπεται ότι κατά 
την επανεξέταση τέτοιων αποφάσεων, οι οποίες δύναται να αφορούν διορισμούς, προαγωγές, 
πειθαρχικά παραπτώματα, αντιμισθία ή άδειες υπάλληλων, εφαρμόζονται οι διατάξεις του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού.  

2. Τη μεταφορά της θέσης του ∆ιευθυντή Αμπελοοινικών Προϊόντων μαζί με τον κάτοχό της στο Υπουργείο 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. Σημειώνεται ότι η εν λόγω θέση είχε αρχικά 
εξαιρεθεί από τον υφιστάμενο νόμο, λόγω σχετικών αποφάσεων που έλαβε το διοικητικό συμβούλιο του 
ΣΑΠ, και ως εκ τούτου κατά το χρόνο ψήφισης του υφιστάμενου νόμου η θέση ήταν κενή, ενώ 
εκκρεμούσαν σχετικές προσφυγές στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, η γενική διευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ανέφερε ότι για σκοπούς συμμόρφωσης της 
διοίκησης με σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, αλλά και ορθότερης μεταφοράς των 
αρμοδιοτήτων του ΣΑΠ στο Τμήμα Γεωργίας το υπουργείο προχώρησε στην κατάθεση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου ενώπιον της Βουλής.  Η ίδια επισήμανε επίσης ότι η υπό μεταφορά θέση του ∆ιευθυντή του ΣΑΠ 
είχε αρχικά εξαιρεθεί από τον υφιστάμενο νόμο, καθώς είχαν τερματιστεί οι υπηρεσίες του κατόχου της θέσης, 
συνεπεία πειθαρχικών αποφάσεων που έλαβε το διοικητικό συμβούλιο του ΣΑΠ, με αποτέλεσμα η μεταφορά 
της εν λόγω κενής θέσης να κριθεί τότε άνευ αντικειμένου.  Ειδικότερα, η ίδια ανέφερε ότι οι πρόνοιες του 
νομοσχεδίου προβλέπουν τη μεταφορά της εν λόγω θέσης, εφόσον ο κάτοχός της την αποδεχτεί, ενώ τα νέα 
καθήκοντα του κατόχου της θα καθοριστούν σε μεταγενέστερο στάδιο.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις εκ 
παραδρομής δεν είχαν συμπεριληφθεί στον υφιστάμενο νόμο. Επίσης, αναφορικά με την εισαγωγή πρόνοιας 
που παρέχει τη δυνατότητα επανεξέτασης κατόπιν ακυρωτικής απόφασης, η ίδια υποστήριξε ότι αυτή κρίθηκε 
αναγκαία, καθώς δεν υπήρχε προηγούμενη πρακτική που να ρυθμίζει την επανεξέταση περιπτώσεων στις 
οποίες καταργείται το πραγματικό και νομικό καθεστώς που ίσχυε κατά το χρόνο που εκδόθηκε η ακυρωθείσα 
πράξη. Ειδικότερα, η ίδια δήλωσε ότι η προτεινόμενη πρόνοια είναι συμβατή με τις υφιστάμενες πρόνοιες του 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, του περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου και τη σχετική 
νομολογία.  

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και 
των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός”  συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου.  

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν την 
αντίθεσή τους σχετικά με την προτεινόμενη πρόνοια που παρέχει τη δυνατότητα επανεξέτασης κατόπιν 
ακυρωτικής απόφασης και τον προβληματισμό τους κατά πόσο τα αρμόδια όργανα υπό το νέο καθεστώς είναι 
σε θέση να επανεξετάσουν οποιαδήποτε περίπτωση με αποτελεσματικότητα και αντικειμενικότητα.  Αναφορικά 
με την υπό αναφορά θέση του ∆ιευθυντή του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων, τα ίδια μέλη επισήμαναν 
ότι, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τον προτεινόμενο νόμο, σκοπός αυτού είναι η 
συμμόρφωση της διοίκησης με τις ακυρωτικές αποφάσεις που αφορούν ονομαστικά το συγκεκριμένο 
πρόσωπο και ως εκ τούτου εξέφρασαν την άποψη ότι ενδεχόμενη εφαρμογή της προτεινόμενης διάταξης να 
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συνιστά άδικη μεταχείριση προς τον ίδιο και ζήτησαν από την εκτελεστική εξουσία να εξετάσει την πιθανότητα 
διαγραφής της.  

 Η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σχολιάζοντας 
τους πιο πάνω προβληματισμούς που εξέφρασαν μέλη της επιτροπής, επισήμανε ότι η υπό συζήτηση πρόνοια 
αφορά και άλλες ανάλογες περιπτώσεις, πέραν της υπό αναφορά θέσης του ∆ιευθυντή του Συμβουλίου 
Αμπελοοινικών Προϊόντων.  Περαιτέρω, η ίδια δήλωσε ότι οι αποφάσεις για τερματισμό των υπηρεσιών του 
τότε διευθυντή του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων ακυρώθηκαν από το Ανώτατο ∆ικαστήριο για 
λόγους κακής σύνθεσης του οργάνου που είχε λάβει τις εν λόγω αποφάσεις και όχι για την ουσία των υπό 
εξέταση παραπτωμάτων. Συνεπώς, η ίδια υποστήριξε ότι στα πλαίσια άσκησης της χρηστής διοίκησης 
επιβάλλεται να δοθεί το δικαίωμα επανεξέτασης της εν λόγω υπόθεσης, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού. Συγκεκριμένα, η ίδια ανέφερε 
ότι εναπόκειται στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ως την αρμόδια αρχή να 
επιληφθεί του ενδεχομένου επανεξέτασης της εν λόγω υπόθεσης και ακολούθως να την παραπέμψει στην 
Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας για τα περαιτέρω. 

 Σχολιάζοντας τους ίδιους προβληματισμούς, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
πρόσθεσε ότι σύμφωνα με τη σχετική νομολογία οι ακυρωτικές αποφάσεις που αφορούν τη θέση του 
∆ιευθυντή του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων δε συνεπάγονται απαραίτητα την απόσυρση των 
κατηγοριών εναντίον του κατόχου της, ενώ επιτρέπεται η αναδρομικότητα και η επανεξέταση σε ανάλογες 
περιπτώσεις. Ως εκ τούτου, σύμφωνα με την ίδια, ο κάτοχος της θέσης του ∆ιευθυντή του Συμβουλίου 
Αμπελοοινικών Προϊόντων, εφόσον αποδεχτεί τη μεταφορά της θέσης του στο Τμήμα Γεωργίας, θεωρείται 
δημόσιος υπάλληλος και τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις του απορρέουν μέσα από το νομικό πλαίσιο που 
διέπει το καθεστώς των δημόσιων υπαλλήλων και συνεπώς ο ίδιος δε στερείται του δικαιώματος να 
επαναπροσφύγει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  

 Παράλληλα, σημειώνεται ότι η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων κοινοποίησε προς 
την επιτροπή έκθεσή της, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2015, αναφορικά με παράπονο του κατόχου της θέσης 
∆ιευθυντή του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων κατά του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος, στην οποία εισηγείται την άμεση προώθηση του προτεινόμενου νόμου και μεταφορά της εν 
λόγω θέσης μαζί με τον κάτοχό της στο Τμήμα Γεωργίας, έτσι ώστε να υπάρξει συμμόρφωση της διοίκησης με 
τις ακυρωτικές αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
ζήτησε από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας να εξετάσει το ενδεχόμενο διαγραφής από το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο της πρόνοιας που ρυθμίζει τη διαδικασία επανεξέτασης περιπτώσεων στις όποιες καταργείται το 
πραγματικό και νομικό καθεστώς που ίσχυε κατά το χρόνο που εκδόθηκε η ακυρωθείσα πράξη και παράλληλα 
να γίνει μια γενικότερη ρύθμιση της εν λόγω διαδικασίας μέσω σχετικής τροποποίησης του περί ∆ημοσίας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Συναφώς, η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, ανταποκρινόμενη σε μεταγενέστερο στάδιο, δήλωσε ότι 
εμμένει στις αρχικές της θέσεις και ως εκ τούτου εξέφρασε τη διαφωνία της αναφορικά με την εν λόγω εισήγηση 
της επιτροπής. 

 Υπό το φώς των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος, 
διατηρώντας το δικαίωμα να καταθέσουν τροπολογίες επί του κειμένου του υπό ψήφιση νομοσχεδίου.  

2. Κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, η επιτροπή αποφάσισε τη διαγραφή του άρθρου 
που ρυθμίζει τη διαδικασία επανεξέτασης κατόπιν ακυρωτικής απόφασης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, και 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
ίδια με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία από πλευράς ΑΚΕΛ.  Κατατέθηκε, έχει κυκλοφορήσει και δεν υπάρχει ανάγκη να 
επεξηγηθεί.  Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες ∆υνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών του Συμβούλιου 

Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

1. Γίνεται εισήγηση για την προσθήκη, αμέσως μετά το υφιστάμενο άρθρο 7 του βασικού νόμου, του 
ακόλουθου νέου άρθρου 7Α:  

«Επανεξέταση 
κατόπιν ακυρωτικής 
απόφασης. 

7Α.  Κατά την επανεξέταση απόφασης που εκδόθηκε δυνάμει του περί Συμβουλίου 
Αμπελοοινικών Προϊόντων Νόμου και των Κανονισμών που εκδόθηκαν δυνάμει 
αυτού, η οποία ακυρώνεται δυνάμει δικαστικής απόφασης την ή μετά την 28η 
Φεβρουαρίου 2014 και η οποία αφορά διορισμούς, προαγωγές, πειθαρχία, 
αντιμισθία, άδειες υπαλλήλων, εφαρμόζονται οι διατάξεις του περί ∆ημοσίας 
Υπηρεσίας Νόμου και των Κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού.».  

2. Να γίνουν οι συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, δεκαεπτά υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεπτά αποχές και ουδεμίαν αρνητική ψήφο, τα άρθρα 1 μέχρι 4 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών του 
Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεπτά αποχές και ουδεμίαν αρνητική ψήφο, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 32 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του ∆ικτύου 
Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για 
το υπ’ αριθμόν 32 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταβίβαση των αρμοδιοτήτων για τη λειτουργία του ∆ικτύου Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης από 
το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών στο Τμήμα Γεωργίας και αποτελεσματικότερη εφαρμογή του κοινοτικού 
κανονισμού σχετικά με τη δημιουργία δικτύου για τη συλλογή λογιστικών στοιχείων όσον αφορά τα εισοδήματα 
και την οικονομική λειτουργία των γεωργικών εκμεταλλεύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του ∆ικτύου Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης 

Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

  Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντώνης Αντωνίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης     
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Ιουνίου και στις 2 Ιουλίου 2015. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών (ΙΓΕ) 
του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση του υφιστάμενου περί της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας του ∆ικτύου Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης Νόμου [(Νόμος 105(Ι) του 2004, όπως 
τροποποιήθηκε με το νόμο 72(Ι) του 2005], έτσι ώστε να μεταβιβαστούν οι αρμοδιότητες για τη λειτουργία του 
∆ικτύου Γεωργικής Λογιστικής Πληροφόρησης (∆ΙΓΕΛΠ) από το ΙΓΕ στο Τμήμα Γεωργίας και να επιτευχθεί 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1217/2009 του Συμβουλίου της 30ής Νοεμβρίου 
2009 σχετικά με τη δημιουργία δικτύου για τη συλλογή λογιστικών στοιχείων όσον αφορά τα εισοδήματα και την 
οικονομική λειτουργία των γεωργικών εκμεταλλεύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως τελευταία 
τροποποιήθηκε με τον Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 1318/2013. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το ∆ΙΓΕΛΠ είναι ένα ολοκληρωμένο 
σύστημα συλλογής λογιστικών πληροφοριών από αντιπροσωπευτικό δείγμα πεντακοσίων, όσον αφορά την 
Κύπρο, γεωργικών εκμεταλλεύσεων από όλο το φάσμα των γεωργικών δραστηριοτήτων και αποτελεί εργαλείο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) για την εκτίμηση του γεωργικού εισοδήματος στα κράτη μέλη και για τη μελέτη 
των επιπτώσεων της εκάστοτε εφαρμοζόμενης πολιτικής της ΕΕ στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα. Ειδικότερα, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η συμμετοχή των παραγωγών στο σύστημα αυτό είναι σε εθελοντική βάση,  οι 
πληροφορίες που συλλέγονται από αυτούς είναι εμπιστευτικές και αποστέλλονται στη Γενική ∆ιεύθυνση 
Γεωργίας της ΕΕ για περαιτέρω επεξεργασία.   

 Περαιτέρω, με βάση τα ίδια στοιχεία, η υπό συζήτηση μεταφορά αρμοδιοτήτων προτείνεται στα πλαίσια 
έγκρισης του σχεδίου δράσης για την αναδιάρθρωση του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος, έπειτα από σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβούλιου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, αφού δήλωσε ότι οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις δεν αναμένεται να έχουν οποιεσδήποτε επιπτώσεις στο γεωργικό τομέα, υποστήριξε ότι αυτές 
δε διαφοροποιούν ουσιαστικά τη λειτουργία του ∆ΙΓΕΛΠ, όμως αναμένεται ότι θα συμβάλουν στη βελτίωση της 
δομής του υπουργείου. Ειδικότερα, ο ίδιος ανέφερε ότι με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις παρέχεται η 
δυνατότητα στο Τμήμα Γεωργίας να επεξεργάζεται τις πληροφορίες που συλλέγονται από το ∆ΙΓΕΛΠ, στα 
πλαίσια χάραξης της πολιτικής του υπουργείου, και δεν περιορίζεται ο ρόλος του τμήματος στη διαβίβαση των 
εν λόγω πληροφοριών στα αρμόδια όργανα της ΕΕ.  

 Ο εκπρόσωπος του ΙΓΕ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η τήρηση και λειτουργία του ∆ΙΓΕΛΠ αποτελεί 
συμβατική υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που πηγάζει από το κοινοτικό κεκτημένο και το ινστιτούτο 
είχε οριστεί αρχικά ως το αρμόδιο όργανο για τη λειτουργία του ∆ΙΓΕΛΠ για σκοπούς αποφόρτισης του 
Τμήματος Γεωργίας. Ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι η μεταφορά αρμοδιοτήτων για τη λειτουργία του 
∆ΙΓΕΛΠ από το ΙΓΕ στο Τμήμα Γεωργίας προτείνεται κατόπιν υιοθέτησης σχετικής εισήγησης από 
εμπειρογνώμονες της ∆ιεθνούς Τράπεζας, καθώς, σύμφωνα με τους ιδίους, το κόστος λειτουργίας του ∆ΙΓΕΛΠ 
θα μειωθεί και οι πληροφορίες που συλλέγονται από το ∆ΙΓΕΛΠ δεν αποτελούν αντικείμενο έρευνας από το 
ινστιτούτο.  

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ότι οι πληροφορίες που συλλέγονται από το ∆ΙΓΕΛΠ είναι 
πολύ σημαντικές, καθώς αυτές αποτελούν τη βάση για τον υπολογισμό του γεωργικού εισοδήματος και την 
ενδεχομένη αναθεώρηση υφιστάμενων προγραμμάτων, πολιτικών και επιδοτήσεων της ΕΕ και ως εκ τούτου 
είναι απαραίτητη η καλή συνεργασία με τους γεωργούς οι οποίοι συμμετέχουν σε εθελοντική βάση και 
επιλέγονται βάσει ποιοτικών κριτηρίων, έτσι ώστε οι εν λόγω πληροφορίες να είναι αντιπροσωπευτικές. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Νέα Αγροτική Κίνηση”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός” εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη μεταφορά αρμοδιοτήτων 
και υποστήριξαν ότι το Τμήμα Γεωργίας επιβαρύνεται με τη λειτουργία του ∆ΙΓΕΛΠ, ενώ το ΙΓΕ έχει τη 
δυνατότητα να συνεχίσει την ομαλή λειτουργία του δικτύου.  Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν την 
άποψη ότι οι προτεινόμενες ποινές που δύναται να επιβάλλονται σε γεωργούς οι οποίοι συμμετέχουν στο 
δίκτυο σε εθελοντική βάση για παραβάσεις των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου είναι πολύ αυστηρές και 
ως εκ τούτου αυτές πρέπει να αναθεωρηθούν ή να διαγραφούν. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της εξέφρασαν τον 
προβληματισμό τους κατά πόσο η προτεινόμενη μεταφορά αρμοδιοτήτων για τη λειτουργία του ∆ΙΓΕΛΠ από το 
ΙΓΕ στο Τμήμα Γεωργίας είναι αναγκαία και κατά πόσο οι αρμοδιότητες του Τμήματος Γεωργίας ως εθνικού 
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οργάνου συνδέσμου συνάδουν με τις πρόνοιες του σχετικού ευρωπαϊκού κανονισμού. Όπως επίσης 
υποστήριξαν τα ίδια μέλη, οι προτεινόμενες ποινές που δύναται να  επιβάλλονται στους συμμετέχοντες στο 
δίκτυο γεωργούς πρέπει να μειωθούν ή να διαγραφούν και παράλληλα να δοθούν περισσότερα κίνητρα για τη 
συμμετοχή τους στο ∆ΙΓΕΛΠ.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, τοποθετούμενος 
επί των πιο πάνω προβληματισμών, δήλωσε ότι είναι αναγκαία η επιβολή προστίμων στους συμμετέχοντες στο 
δίκτυο γεωργούς, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η αξιοπιστία και η εγκυρότητα των στοιχείων με τα οποία 
τροφοδοτούν το σύστημα και ταυτόχρονα δεν έφερε ένσταση στο ενδεχόμενο μείωσης των εν λόγω 
προστίμων. Περαιτέρω, ο ίδιος διευκρίνισε ότι το ποσό των €120 ετησίως που λαμβάνουν οι συμμετέχοντες 
στο δίκτυο γεωργοί είναι επαρκές ως κίνητρο για τη συμμετοχή τους αυτή και διευκρίνισε ότι η παροχή 
επιπλέον κινήτρων σε αυτούς δεν μπορεί να ρυθμιστεί με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, εισηγείται τη διαμόρφωση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. ∆ιαγραφή της πρόνοιας του νομοσχεδίου που μεταξύ άλλων παρέχει τη δυνατότητα στο Τμήμα 
Γεωργίας να εκδίδει, να δημοσιεύει και να διαδίδει τις πληροφορίες που συλλέγονται από το ∆ΙΓΕΛΠ. 

2. Περίληψη πρόνοιας που προβλέπει ότι το Τμήμα Γεωργίας μεριμνά για την ενημέρωση των 
συμμετεχόντων στο δίκτυο γεωργών και για τους όρους συμμετοχής τους.   

3. ∆ιαγραφή των προνοιών του νομοσχεδίου που προβλέπουν για ποινικά αδικήματα και προσθήκη 
πρόνοιας για δυνατότητα επιβολής διοικητικών προστίμων.   Ειδικότερα, η επιτροπή προτείνει, όταν 
οποιοδήποτε πρόσωπο, συμπεριλαμβανομένων και των συμμετεχόντων στο δίκτυο γεωργών, 
παρεμποδίζει οποιοδήποτε άλλο εμπλεκόμενο πρόσωπο κατά την άσκηση των εξουσιών που του 
παρέχονται δυνάμει του προτεινόμενου νόμου ή σχετικού κανονισμού, να υπόκειται σε διοικητικό 
πρόστιμο που δεν υπερβαίνει τα €1.000, αντί, όπως προβλέπεται στο υπό εξέταση νομοσχέδιο αυτό, να 
θεωρείται ένοχο αδικήματος με τη δυνατότητα να του επιβάλλεται ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει 
τους δώδεκα μήνες ή χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις €10.000.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διατύπωσε τις πιο κάτω θέσεις επί των προνοιών του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό 
έχει τελικά διαμορφωθεί: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του διαμορφωμένου 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσε πως υιοθετεί τις πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό διαμορφώθηκε και εισηγείται την ψήφισή 
του σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποβάλλει την 
παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 3. 

 Εθνική επιτροπή του δικτύου πληροφόρησης.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες εθνικής επιτροπής.  Άρθρο 5. 

 Εθνικό όργανο-σύνδεσμος.  Άρθρο 6. 

 Εμπειρογνώμονες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Άρθρο 7. 
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 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του ∆ικτύου Γεωργικής 
Λογιστικής Πληροφόρησης Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων Εναλλάξιμων 
Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2015».  Έχει ετοιμαστεί σχετικό διαμορφωμένο κείμενο.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το υπ’ αριθμόν 33 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ρύθμιση του ζητήματος των μεταθέσεων των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου των ευρύτερων 
εναλλάξιμων κατηγοριών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων 

Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

  Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Πανίκκος Σταυριανός Άγγελος Βότσης 

 Νίκος Νουρής Αθηνά Κυριακίδου 

 Μάριος Μαυρίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Μαΐου, στις 9, 15 και 29 Ιουνίου, καθώς 
και στις 6 Ιουλίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ και των επηρεαζόμενων εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου.  Η 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμου, είναι η ρύθμιση του 
ζητήματος των μεταθέσεων των εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου των ευρύτερων εναλλάξιμων κατηγοριών.  
Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπουν τον καθορισμό των κριτηρίων τα οποία θα λαμβάνονται 
υπόψη από τον Υπουργό Οικονομικών κατά τη λήψη απόφασης για τη διενέργεια μεταθέσεων.  Τα κριτήρια 
αυτά είναι οι περίοδοι που ο υπάλληλος έχει υπηρετήσει εκτός της επαρχίας της μόνιμης διαμονής του, η 
σύνθεση της οικογένειάς του ή/και άλλα προσωπικά του δεδομένα.  Επιπρόσθετα, για σκοπούς ίσης 
μεταχείρισης και διασφάλισης της δίκαιης κατανομής του βάρους που υπόκεινται οι υπάλληλοι από τις 
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μεταθέσεις, οι εν λόγω κανονισμοί προνοούν τον καταρτισμό σχεδίων μεταθέσεων για συγκεκριμένες ομάδες 
των ευρύτερων εναλλάξιμων κατηγοριών. 

  Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς, το Φεβρουάριο του 2014 
τροποποιήθηκε ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμος και μεταξύ των τροποποιήσεων που επήλθαν στο νόμο αυτό ήταν η διαγραφή του 
υφιστάμενου άρθρου 4Α αυτού και η αντικατάστασή του με νέο.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
νέου άρθρου 4Α, ο Υπουργός Οικονομικών δύναται να μεταθέτει εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου, 
περιλαμβανομένων και εργοδοτουμένων που απασχολούνται για εκτέλεση διοικητικών και γραφειακών 
καθηκόντων, από μια επαρχία σε άλλη για κάλυψη άλλης ανάγκης στο ίδιο ή σε άλλο υπουργείο του ίδιου 
μισθοδοτικού επιπέδου, λαμβανομένων υπόψη των προσόντων τους, δυνάμει κριτηρίων που θα καθοριστούν 
με κανονισμούς για το σκοπό αυτό, μετά από γραπτή δεόντως αιτιολογημένη πρόταση του διευθυντή του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, στην οποία θα περιλαμβάνονται και οι απόψεις των γενικών 
διευθυντών των επηρεαζόμενων υπουργείων.   

 Για σκοπούς υλοποίησης των προνοιών του υπό αναφορά άρθρου, το Υπουργικό Συμβούλιο σε 
συνεδρία του ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2014 ενέκρινε τους κανονισμούς, για τη διαμόρφωση των οποίων 
προηγήθηκε δημόσιος διάλογος με εκπροσώπους της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή επί των προνοιών των κανονισμών ο 
εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσε ότι διαφωνεί με τις πρόνοιες του πιο πάνω νόμου με βάση τις οποίες 
παρέχεται η δυνατότητα μεταθέσεων από τον Υπουργό Οικονομικών, διευκρινίζοντας ότι διαφωνεί με την 
εμπλοκή πολιτικού προσώπου στο θέμα των μεταθέσεων.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι διαφωνεί με τις πρόνοιες 
των κανονισμών, οι οποίοι σύμφωνα με τον ίδιο είναι πολύ ευρείς και δεν προβλέπουν συγκεκριμένα 
αντικειμενικά κριτήρια.   

 Οι εκπρόσωποι των επηρεαζόμενων εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου κατέθεσαν στην επιτροπή τόσο 
μέσω γραπτών τους υπομνημάτων όσο και προφορικά μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Οι προτεινόμενοι κανονισμοί συνεπάγονται την άνιση μεταχείριση σε βάρος των υπαλλήλων οι οποίοι 
προέρχονται από δύο επαρχίες. 

2. ∆ε γίνεται ίσος διαμοιρασμός της εργασίας για κάθε υπάλληλο σε όλες τις επαρχίες. 

3. Οι εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου αποτελούν την πιο χαμηλόμισθη κατηγορία προσωπικού στη 
δημόσια υπηρεσία και είναι άδικο να εξαναγκάζονται και να επιβαρύνονται και με τα έξοδα μετακίνησής 
τους. 

4. Το μέτρο των συνεχιζόμενων μεταθέσεων των ίδιων ατόμων κάθε δύο χρόνια είναι αντιπαραγωγικό και 
άνισο σε βάρος μιας μερίδας υπαλλήλων.  Συναφώς, ταλαιπωρεί όχι μόνο τους ίδιους τους υπαλλήλους, 
αλλά και τους προϊσταμένους των τμημάτων και τους συναδέλφους τους, οι οποίοι κάθε δύο χρόνια 
αναγκάζονται να εκπαιδεύουν νέο προσωπικό. 

5. Προτείνουν όπως οι θέσεις που καλύπτουν σήμερα στη Λευκωσία οι υπάλληλοι που κατάγονται από τη 
Λεμεσό και τη Λάρνακα καλυφθούν με υπαλλήλους που απορροφήθηκαν στη δημόσια υπηρεσία ως 
αποτέλεσμα του κλεισίματος διάφορων ημικρατικών οργανισμών και όπως όσοι εργάζονται σήμερα στη 
Λευκωσία και κατάγονται από τη Λεμεσό και τη Λάρνακα εργοδοτούνται στις πόλεις διαμονής τους. 

 Ειδικότερα, προτείνουν τα ακόλουθα: 

1. Πρόσληψη ισάριθμων υπαλλήλων για κάλυψη των υπηρεσιακών αναγκών στη Λευκωσία. 

2. Μετακίνηση ορισμένων υπηρεσιών στις επαρχίες Λεμεσού και Λάρνακας. 

3. Κάποιες εργασίες να εκτελούνται από τα κατά τόπους επαρχιακά γραφεία. 

4. Οι θέσεις της Λευκωσίας να καλυφθούν από υπαλλήλους των ημικρατικών οργανισμών που έκλεισαν 
ή/και μέσω των σχεδίων της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω θέσεις, μέλη 
της επιτροπής προέβησαν μεταξύ άλλων στις ακόλουθες εισηγήσεις για προβληματισμό και μελέτη από το 
διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού: 

1. Μετακίνηση ορισμένων υπηρεσιών από τη Λευκωσία σε Λεμεσό και Λάρνακα. 

2. Ορισμένες υπηρεσίες να παρέχονται εξ αποστάσεως με τη χρήση της τεχνολογίας. 

3. Καθορισμό χρονικού ορίου υπηρεσίας των υπαλλήλων για σκοπούς μετακίνησης. 
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4. Θέσπιση προνοιών για την ορθότερη διαχείριση του προσωπικού, ακριβοδίκαια και με ισονομία. 

5. Να καταβληθεί προσπάθεια για σύζευξη της οικογενειακής και εργασιακής ζωής. 

 Τοποθετούμενος σχετικά ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, δήλωσε ότι το σχέδιο μεταθέσεων, το οποίο καταρτίζεται από τον Υπουργό 
Οικονομικών, αποσκοπεί τόσο στην ίση μεταχείριση όσο και στη διασφάλιση της δίκαιης κατανομής του βάρους 
που υπόκεινται οι υπάλληλοι εξαιτίας των μεταθέσεων.   

 Ο ίδιος, καταθέτοντας και γραπτώς στην επιτροπή σχετικά στοιχεία, δήλωσε ότι οι εργοδοτούμενοι 
αορίστου χρόνου που υπηρετούν εντός της επαρχίας της μόνιμης διαμονής τους ανέρχονται στους 2 276 και 
αυτοί που υπηρετούν εκτός της επαρχίας μόνιμης διαμονής τους ανέρχονται στους 328.  Περαιτέρω, δήλωσε 
στην επιτροπή ότι προηγουμένως μοναδικό κριτήριο για τις μεταθέσεις αποτελούσε η αρχαιότητα, ωστόσο 
κατόπιν σχετικών υποδείξεων της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως λαμβάνονται υπόψη και άλλοι παράγοντες.  
Σύμφωνα με τον ίδιο, η προσπάθεια που καταβάλλεται για επίλυση του όλου θέματος εστιάζεται στη 
δημιουργία νέων Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ).  Συγκεκριμένα, έχει ενταχθεί στους σχεδιασμούς 
του τμήματος η λειτουργία νέων ΚΕΠ στη Λεμεσό, λόγω της ύπαρξης υπηρεσιακών αναγκών που πρέπει να 
καλυφθούν.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, στα ΚΕΠ αυτά θα μπορούν να απορροφηθούν περίπου είκοσι έως τριάντα 
υπάλληλοι, ωστόσο για την ολοκλήρωση των εργασιών για την έναρξη λειτουργίας των εν λόγω κέντρων 
αναμένεται ότι θα απαιτηθεί χρόνος έξι έως οκτώ μηνών.   

 Αναφορικά με την εισήγηση για παροχή υπηρεσίας εξ αποστάσεως, ο ίδιος επιφυλάχθηκε όπως τη 
μελετήσει.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι πρόκειται για εναλλάξιμο προσωπικό, γι’ αυτό και δεν είναι δυνατό να 
αναμένεται ότι αυτό το προσωπικό δε θα μετακινηθεί.  Επιπλέον, αναφερόμενος στην εισήγηση για εξαίρεση 
από τις μεταθέσεις των υπαλλήλων που έχουν πολλά χρόνια υπηρεσίας, δήλωσε πως η εισαγωγή μόνο του 
κριτηρίου της αρχαιότητας θα δημιουργήσει πρόβλημα.  Περαιτέρω, παρέπεμψε και σε σχετική έκθεση της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στην οποία αναφέρεται ότι η πρακτική που ακολουθεί το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού σύμφωνα με την οποία προτεραιότητα για παραμονή στην έδρα μόνιμης διαμονής τους έχουν 
οι μόνιμοι υπάλληλοι δε δημιουργεί διάκριση και δικαιολογείται αντικειμενικά.   

 Τέλος, ο πιο πάνω εκπρόσωπος αναφέρθηκε στη διερεύνηση της δυνατότητας απορρόφησης ενός 
αριθμού προσωπικού στην υπηρεσία εξέτασης των αιτήσεων για την παροχή ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος για διεκπεραίωση των αιτήσεων σε επαρχιακό επίπεδο. 

 Σημειώνεται σχετικά ότι το πιο πάνω θέμα τέθηκε υπόψη του γενικού διευθυντή του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής για τη 
συζήτηση άλλου θέματος.  Ο ίδιος δήλωσε συναφώς ότι εντάσσεται στους προγραμματισμούς του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κάτι τέτοιο.  Ωστόσο, όπως δήλωσε, προγραμματίζεται η 
στέγαση ολόκληρης της υπηρεσίας σε ένα κτίριο στη Λευκωσία.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η μόνη πτυχή που 
προβληματίζει το υπουργείο του για την κάλυψη αναγκών σε επαρχιακό επίπεδο είναι η ενίσχυση των 
επαρχιών από λειτουργούς των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας λόγω της ανάγκης εφαρμογής των 
προνοιών της νομοθεσίας για το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα σε σχέση με την κοινωνική παρέμβαση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμβάνοντας υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο των 
κανονισμών, ώστε σ’ αυτό να διαλαμβάνεται ότι εξαιρούνται από τις μεταθέσεις εκτός της επαρχίας μόνιμης 
διαμονής τους υπάλληλοι που συμπληρώνουν είκοσι έτη από την ημερομηνία έναρξης της εργοδότησής τους.  
Αναφορικά με το ζήτημα αυτό, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών απέστειλε γραπτώς τις απόψεις του, οι οποίες συνίστανται στα ακόλουθα: 

1. Πριν από τη λήψη απόφασης για την εισαγωγή μιας τέτοιας διάταξης πρέπει να απαντηθούν τα 
ερωτήματα νομικής υφής που εγείρονται και κυρίως κατά πόσο η περίληψη της συγκεκριμένης διάταξης 
αντιβαίνει στην αρχή της ίσης μεταχείρισης, αφού θα φέρει σε ευνοϊκή θέση συγκεκριμένη ομάδα 
υπαλλήλων παραβιάζοντας δυσμενώς τους όρους απασχόλησης των υπόλοιπων υπαλλήλων, που δεν 
πληρούν την προϋπόθεση αυτή.  Γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους στο όλο νομοθετικό πλαίσιο της 
δημόσιας υπηρεσίας δεν έχει επενεχθεί ούτε και μπορεί να εντοπισθεί πρόνοια που να εξαιρεί από το 
θεσμό της μετακίνησης/μετάθεσης οποιαδήποτε κατηγορία ή ομάδα υπαλλήλων ένεκα του καθεστώτος ή 
άλλου γνωρίσματος εργοδότησής τους, μόνιμων ή εκτάκτων. 

2. Τυχόν εξαίρεση υπαλλήλων μετά από ορισμένα χρόνια απασχόλησης αναμένεται να έχει αρνητικό 
αντίκτυπο τόσο στην ομαλή και εύρυθμη λειτουργία όσο και στην παραγωγικότητα της δημόσιας 
υπηρεσίας, αφού τμήματα/υπηρεσίες θα υποχρεωθούν να διατηρούν εργοδοτουμένους αορίστου 
χρόνου στις επαρχίες μόνιμης διαμονής τους, χωρίς αυτό να δικαιολογείται από την ύπαρξη ανάλογων 
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αναγκών ή ανάλογου όγκου εργασίας.  Η περίληψη της συγκεκριμένης πρόνοιας μπορεί να μην έχει 
άμεσο αντίκτυπο για μια μεγάλη κατηγορία προσωπικού, όπως είναι οι εργοδοτούμενοι αορίστου 
χρόνου για εκτέλεση γραφειακών καθηκόντων, αλλά καθιστά απόλυτα ρεαλιστικό το σενάριο να 
πλεονάσουν εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου των ολιγομελών κατηγοριών προσωπικού, για τις οποίες 
οι ανάγκες στις επαρχίες είναι περιορισμένες, όπως οι εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου για εκτέλεση 
διοικητικών καθηκόντων, οι μηχανικοί, οι λογιστές κ.ά. 

3. Η προσπάθεια να βοηθηθεί μια ομάδα εργοδοτουμένων αορίστου χρόνου τα μέλη της οποίας μπορεί να 
θεωρείται ότι αδικήθηκαν στο παρελθόν είναι απόλυτα θεμιτή, εντούτοις πρέπει να σημειωθεί ότι οι 
εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου για εκτέλεση διοικητικών καθηκόντων με τη μεγαλύτερη περίοδο 
εργοδότησης, δηλαδή αυτοί των οποίων ο διά νόμου μόνιμος διορισμός ακυρώθηκε από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο λόγω του παλαιού συστήματος μεταθέσεων, δε μετατέθηκαν ποτέ εκτός της επαρχίας 
μόνιμης διαμονής τους, παρά μόνο μετά την εφαρμογή ενός σχεδίου μεταθέσεων.  Άλλωστε, η εισαγωγή 
μιας πρόνοιας όπως η προτεινόμενη θα ακυρώσει τη λογική των κριτηρίων και θα επαναφέρει σταδιακά 
το σύστημα αρχαιότητας όπως ίσχυε μέχρι το 2012, σύστημα το οποίο απέτυχε, καθώς εναπόθετε το 
βάρος σε ορισμένους μόνο υπαλλήλους. 

4. Ως κατακλείδα, επισημαίνεται ο κίνδυνος η προσπάθεια για άρση μιας αδικίας που κατ’ ισχυρισμό της 
υπέστη μια ομάδα υπαλλήλων στο παρελθόν να καταλήξει στη θέσπισης μιας αδικίας σε βάρος των 
υπόλοιπων υπαλλήλων στο παρόν στάδιο.   

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών, με τη σύμφωνη 
γνώμη του εκπροσώπου του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, διαμορφώθηκε περαιτέρω το 
κείμενο των κανονισμών με την απάλειψη της πρόνοιας με την οποία παραχωρείται η δυνατότητα στον 
Υπουργό Οικονομικών να λαμβάνει υπόψη τα σχετικά κριτήρια κατά τη λήψη απόφασης για τη διενέργεια 
μεταθέσεων, ώστε ο υπουργός να λαμβάνει υπόψη του τα εν λόγω κριτήρια.   

 Επιπλέον, προστέθηκε στους κανονισμούς αυτούς από την πιο πάνω πλειοψηφία της επιτροπής 
πρόνοια με βάση την οποία ο Υπουργός Οικονομικών δύναται να καταρτίζει σχέδια μεταθέσεων έπειτα από 
διαβούλευση με τους εκπροσώπους των εργαζομένων και να ενημερώνεται σχετικά η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού εξέφρασε τη διαφωνία του και σε σχέση με την προσθήκη πρόνοιας για διαβούλευση με τους 
εκπροσώπους των εργαζομένων κατά τον καταρτισμό σχεδίων μεταθέσεων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η πιο πάνω πλειοψηφία της επιτροπής εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν ότι συμφωνούν με την έγκριση των κανονισμών, με εξαίρεση την πρόνοια με βάση την οποία δε θα 
μετατίθενται υπάλληλοι εκτός της επαρχίας της μόνιμης διαμονής τους μετά την παρέλευση είκοσι ετών από 
την ημερομηνία εργοδότησής τους, πρόνοια η οποία προστέθηκε από την πιο πάνω πλειοψηφία των μελών 
της επιτροπής και με την οποία εξέφρασαν τη διαφωνία τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βλέπω ότι ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ δέχονται το διαμορφωμένο κείμενο.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
δέχεται το κείμενο με εξαίρεση μίας πρόνοιας. 

 Ορίστε, κύριε Νουρή. 

Ν. ΝΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός στηρίζει τους κανονισμούς όπως έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία, εξαιρουμένης της προσθήκης που έγινε για τα είκοσι χρόνια, και ο λόγος είναι πολύ 
συγκεκριμένος.  Θεωρούμε ότι, εάν υιοθετηθεί μία ανάλογη διάταξη, τότε θα καταστρατηγήσει την αρχή της 
ισότιμης μεταχείρισης μεταξύ των υπαλλήλων, αφού θα δημιουργήσει και θα παραβιάσει ουσιαστικά τους 
όρους απασχόλησης έναντι των υπολοίπων.  Επίσης θα δημιουργήσει ένα πολύ αρνητικό αντίκτυπο, 
ενδεχόμενα και στην ίδια την παραγωγικότητα της υπηρεσίας, αφού θα υποχρεώνει ουσιαστικά και πραγματικά 
την υπηρεσία να διατηρεί στο δυναμικό της -στην επαρχία διαμονής των υπαλλήλων- αυτούς τους 
υπαλλήλους, είτε τους έχει είτε δεν τους έχει ανάγκη.  

 Και τέλος θεωρούμε -κάτι για το οποίο αισθανόμαστε ιδιαίτερα έντονα- ότι ακυρώνει αυτή η διαδικασία 
ουσιαστικά τη λογική των κριτηρίων της αξιοκρατίας, διότι πολύ απλά θα υπερισχύει ουσιαστικά η αρχαιότητα 
μεταξύ των υπαλλήλων.   
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 Για όλους αυτούς τους λόγους εμείς υποστηρίζουμε το κείμενο των κανονισμών όπως έχει κατατεθεί 
από την εκτελεστική εξουσία, εξαιρουμένης της προσθήκης για την πρόνοια των είκοσι χρόνων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα κόμματα πώς τοποθετούνται;  Αντιλαμβάνομαι ότι είναι αρνητικά, για να μην...  Εννοώ επί 
της προτάσεως που έχει κατατεθεί από τον κ. Νουρή. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε ως έχει διαμορφωθεί, συμπεριλαμβανομένου του κρίσιμου θέματος 
των είκοσι ετών.  ∆εν είναι τόσο τεράστιος ο αριθμός ατόμων ο οποίος θα ικανοποιηθεί από αυτή την πρόνοια, 
ώστε να ανατραπούν όλα αυτά που είπε ο αγαπητός μου ο Νίκος Νουρής προηγουμένως και ενδεχομένως να 
μείνει κόσμος που δεν το χρειάζεται στην επαρχία.  Για όνομα του Θεού -όσοι ήμασταν στην επιτροπή- είναι 
μετρημένοι ίσως στα δάκτυλα, δώδεκα άτομα, ανά το παγκύπριο ενδεχομένως που θα έχουν αυτό το 
πλεονέκτημα.  Ποιο είναι το πλεονέκτημα;  Να μη μετακινούνται, αφού είναι είκοσι χρόνια στην υπηρεσία, εκτός 
της πόλης τους.  Που δε θα επηρεάσουν το όλο σύστημα με τις υπόλοιπες αλλαγές που αναμένουμε να γίνουν 
στη Λάρνακα και στη Λεμεσό στην πορεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι αυτή είναι η θέση και των υπολοίπων.  Συνεπώς, θέτω σε ψηφοφορία το 
διαμορφωμένο κείμενο και ερωτώ:  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του διαμορφωμένου κειμένου των 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 34 θέμα, που είναι «Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 
2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό για το υπ’ αριθμόν 34 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καθορισμός των διάφορων εντύπων που απαιτούνται για την εφαρμογή συγκεκριμένων διατάξεων του 
εξουσιοδοτικού νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί Ψυχιατρικής 
Νοσηλείας Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Ιουνίου 2013, 5 Φεβρουαρίου, 11 Ιουνίου και 2 Ιουλίου 2015.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του ιδίου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της 
Επιτροπής Εποπτείας και Προστασίας των ∆ικαιωμάτων Ψυχικά Ασθενών και της Ψυχιατρικής Εταιρείας 
Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί Ψυχιατρικής 
Νοσηλείας Νόμου, είναι ο καθορισμός των διαφόρων εντύπων που απαιτούνται για την εφαρμογή 
συγκεκριμένων διατάξεων του εξουσιοδοτικού νόμου. 

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς καθορίζονται τα έντυπα με τα οποία υποβάλλονται τα 
ακόλουθα έγγραφα: 
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1. Αίτηση ασθενούς για προαιρετική νοσηλεία του σε σύνηθες ή ασφαλές ψυχιατρικό κέντρο, για την 
παράταση της νοσηλείας αυτής ή για τον τερματισμό της.  Επιπλέον, καθορίζεται το έντυπο της αίτησης 
του προσωπικού αντιπροσώπου του ασθενούς για τον τερματισμό της προαιρετικής νοσηλείας του. 

2.  Γνωμάτευση δύο ιατρών για την προαιρετική νοσηλεία ασθενούς, σε περίπτωση που αυτός δεν 
υπογράφει την αίτηση για τη νοσηλεία του. 

3.  Αίτηση ασθενούς ή του προσωπικού αντιπροσώπου του για την εξασφάλιση άδειας εξόδου από 
ψυχιατρικό κέντρο, καθώς και έντυπο για την ανάκληση από το ψυχιατρικό κέντρο της άδειας εξόδου του 
ασθενούς. 

4. Συγκατάθεση του ασθενούς ή του προσωπικού αντιπροσώπου του για την εφαρμογή παρεμβατικής 
θεραπείας.  

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής επισημάνθηκε η ανάγκη αναθεώρησης του κειμένου 
των υπό αναφορά κανονισμών, επειδή, πρώτον, οι σχετικές παραπομπές των κανονισμών στα παραρτήματά 
τους ήταν λανθασμένες και, δεύτερον, σε ορισμένα σημεία δεν υπήρχε συνοχή με τις σχετικές διατάξεις του 
εξουσιοδοτικού νόμου.  Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
συμφώνησαν με την ανάγκη αναθεώρησης του κειμένου των κανονισμών και δεσμεύτηκαν να ετοιμάσουν 
αναθεωρημένο κείμενο στη βάση των εν λόγω επισημάνσεων.  

 Σημειώνεται ότι το αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών υποβλήθηκε στην επιτροπή με σημαντική 
καθυστέρηση στις 15 Μαΐου 2015. 

 Κατά τη συζήτηση που ακολούθησε ενώπιον της επιτροπής επί του αναθεωρημένου κειμένου των 
κανονισμών κρίθηκε αναγκαία η περαιτέρω τροποποίηση των προνοιών των κανονισμών, προκειμένου αυτοί 
να συνάδουν πλήρως με τις διατάξεις του εξουσιοδοτικού νόμου και ως εκ τούτου ετοιμάστηκε από την 
επιτροπή δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο, με το οποίο συμφώνησαν όλοι οι ενδιαφερόμενοι. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι κατά την επεξεργασία του δεύτερου αναθεωρημένου κειμένου των 
κανονισμών επισημάνθηκε η ύπαρξη αντιφάσεων ανάμεσα σε διατάξεις του εξουσιοδοτικού νόμου που 
αφορούν την προαιρετική νοσηλεία, αντιφάσεις οι οποίες σε μεταγενέστερο στάδιο πρέπει να  αρθούν με την 
κατάθεση σχετικού νομοσχεδίου για τροποποίηση του εξουσιοδοτικού νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, και ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 35 θέμα, που είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό 
για το υπ’ αριθμόν 35 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο σε σχέση με ορισμένες επιτρεπόμενες χρήσεις ορφανών έργων 
και ειδικότερα νομοθετικές ρυθμίσεις οι οποίες αφορούν έργα ή και άλλα πνευματικά προϊόντα για τα οποία δεν 
ταυτοποιείται ή, ακόμα και αν ταυτοποιείται, δεν εντοπίζεται κανένα πρόσωπο που να είναι ο κάτοχος των 
δικαιωμάτων που πηγάζουν από τη χρήση τους και τα οποία προστατεύονται από το δικαίωμα πνευματικής 
ιδιοκτησίας ή από άλλα συγγενικά δικαιώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κώστας Κώστα Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2015.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, καθώς και της Ένωσης ∆ικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2012/28/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Οκτωβρίου 2012 σχετικά με ορισμένες 
επιτρεπόμενες χρήσεις ορφανών έργων. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται νομοθετικές ρυθμίσεις που αφορούν έργα ή 
και άλλα πνευματικά προϊόντα για τα οποία δεν ταυτοποιείται ή, ακόμα και αν ταυτοποιείται, δεν εντοπίζεται 
κανένα πρόσωπο το οποίο να είναι ο κάτοχος των δικαιωμάτων που πηγάζουν από τη χρήση τους (ορφανά 
έργα) και τα οποία προστατεύονται από το δικαίωμα πνευματικής ιδιοκτησίας ή από άλλα συγγενικά 
δικαιώματα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο προτεινόμενος νόμος: 

1. εφαρμόζεται σε ορισμένες χρήσεις των ορφανών έργων από διάφορους οργανισμούς και προβλέπει τη 
διενέργεια επιμελούς αναζήτησης από τους εν λόγω οργανισμούς για σκοπούς διακρίβωσης κατά πόσο 
ένα έργο είναι ορφανό, 

2. ρυθμίζει την αναγνώριση ενός έργου ως ορφανού στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, όταν αυτό τυγχάνει της 
ίδιας αναγνώρισης σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και 

3. ρυθμίζει την καταβολή δίκαιης αποζημίωσης από οργανισμούς οι οποίοι έχουν κάνει χρήση των 
ορφανών έργων υπέρ των δικαιούχων αυτών των έργων, νοουμένου ότι οι τελευταίοι έχουν τερματίσει 
το καθεστώς βάσει του οποίου τα έργα τους θεωρούνται ορφανά. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με την Οδηγία 2012/28/ΕΕ μέχρι την 29η Οκτωβρίου 2014.  Παρ’ όλα αυτά, 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε εκπρόθεσμα στη Βουλή των Αντιπροσώπων και ειδικότερα στις 25 
Ιουνίου 2015, ενώ παράλληλα εκκρεμεί διαδικασία παράβασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (παράβαση αρ. 2014/0501) βάσει της οποίας η μεταφορά της Οδηγίας 2012/28/ΕΕ 
βρίσκεται στο στάδιο της αιτιολογημένης γνώμης και πρέπει να ενσωματωθεί στην εθνική έννομη τάξη μέχρι 
την 29η Ιουλίου 2015. 

 Στη βάση των πιο πάνω σημειώνεται ότι σε σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 30ής Ιουνίου 2015, ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας αναφέρει μεταξύ άλλων ότι με την παρέλευση της προθεσμίας που 
τάσσει η αιτιολογημένη γνώμη και χωρίς τη θέσπιση του αναγκαίου εναρμονιστικού νομοθετήματος η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή δικαιούται να καταχωρίσει στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης (∆ΕΕ) προσφυγή 
κατά της ∆ημοκρατίας, καθότι οι καθυστερήσεις των εσωτερικών διαδικασιών δε δικαιολογούν την παράβαση 
της εναρμονιστικής προθεσμίας.  Συναφώς, εάν η εναρμόνιση δεν έχει επιτευχθεί πλήρως μέχρι την 
ημερομηνία εξέτασης της υπόθεσης από το ∆ΕΕ, τότε αυτό μπορεί να επιβάλει στη ∆ημοκρατία χρηματική 
ποινή ή και περιοδική χρηματική ποινή, έως ότου θεσπιστεί και ισχύσει το εν λόγω νομοθέτημα.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας Κύπρου τόσο κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής όσο και σε σχετικό υπόμνημά τους, ημερομηνίας 30ής Ιουνίου 2015, 
εισηγήθηκαν μεταξύ άλλων τις ακόλουθες αλλαγές επί του κειμένου του νομοσχεδίου: 
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1. Την προσθήκη πρόνοιας βάσει της οποίας θα επιβάλλονται ποινικές κυρώσεις σε οργανισμούς που 
κάνουν χρήση ορφανών έργων, χωρίς να έχουν προηγουμένως προβεί σε καλόπιστη επιμελή 
αναζήτηση των πρόσωπων που είναι οι κάτοχοι των δικαιωμάτων των εν λόγω έργων.   

2. Την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία θα καθορίζεται με σαφήνεια στον προτεινόμενο νόμο η 
αρχή που θα ορίζει τις αποζημιώσεις των κατόχων δικαιωμάτων σε ορφανά έργα, τα κριτήρια και τους 
κανόνες που θα διέπουν τη διαδικασία διεκδίκησης αποζημιώσεων, καθώς και τον τρόπο υπολογισμού 
τους. 

3. Την εισαγωγή ρυθμίσεων βάσει των οποίων θα διευκρινίζεται η διαδικασία σύμφωνα με την οποία ο 
δικαιούχος δικαιωμάτων θα μπορεί να αλλάξει το καθεστώς ενός έργου, ώστε αυτό να μη χαρακτηρίζεται 
πλέον ως ορφανό. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη επί των προνοιών του νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής 
δήλωσαν ότι πρέπει να υπάρξει περαιτέρω εξέταση του κειμένου από το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με 
τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, αλλά και την Ένωση ∆ικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας Κύπρου 
τόσο για τη βελτίωσή τους από νομική άποψη όσο και για την ενσωμάτωση των προνοιών του στην ισχύουσα 
βασική νομοθεσία με το νομικά ορθότερο τρόπο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, που τροποποιεί το αρχικό κείμενο ως ακολούθως: 

1. Με την εισαγωγή πρόνοιας βάσει της οποίας οι δικαιούχοι δικαιωμάτων για ορφανά έργα οι οποίοι 
αιτούνται αποζημιώσεων θα αποτείνονται στον οργανισμό που έκανε χρήση του έργου για τον 
καθορισμό του ύψους της αποζημίωσης.  Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση διαφωνίας των δύο πλευρών 
σχετικά με το ύψος της αποζημίωσης, τη σχετική απόφαση θα λαμβάνει η αρμόδια αρχή. 

2. Με την ενσωμάτωση σχετικών νομοτεχνικών διορθώσεων. 

 Τοποθετούμενοι επί του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι της Ένωσης 
∆ικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας Κύπρου δήλωσαν ότι θα έπρεπε να είχαν συμπεριληφθεί στο κείμενο 
περισσότερες από τις εισηγήσεις που έχουν καταθέσει στην επιτροπή.  Παράλληλα, εξέφρασαν την άποψη ότι 
ο προτεινόμενος νόμος, όπως αυτός έχει τελικά διαμορφωθεί, κρίνεται ελλιπής ως προς τις διαδικασίες βάσει 
των οποίων ένα ορφανό έργο αποχαρακτηρίζεται ως τέτοιο με την εύρεση των νόμιμων κατόχων δικαιωμάτων 
του. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανία και Τουρισμού, λαμβάνοντας υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου, 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

  Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι «Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015».  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Αντικατάσταση του παραρτήματος στο οποίο περιλαμβάνεται ο Πίνακας στον οποίο καθορίζονται τα 
καταβλητέα τέλη για κάθε πράξη ή υπηρεσία που παρέχεται από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο 
Παραλήπτη και διεύρυνση του αριθμού και του είδους των υπηρεσιών που παρέχονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» 

Παρόντες: 

  Ζαχαρίας Ζαχαρίου, πρόεδρος Χρίστος Μέσης   

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κώστας Κώστα Γιώργος Βαρνάβα 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο  συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2015. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Τμήματος Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου.   

  Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, το ΚΕΒΕ, η ΟΕΒ, ο Σύνδεσμος 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), ο Σύνδεσμος Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), ο Σύνδεσμος 
Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, ο Σύνδεσμος ∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου, ο 
Κυπριακός Οργανισμός Προώθησης Επενδύσεων (CIPA), ο Κυπριακός Σύνδεσμος Εταιρειών ∆ιεθνών 
∆ραστηριοτήτων (CIBA) και ο Cyprus Fiduciary Association Ltd (CFA), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

  Σημειώνεται ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 30 
Ιουνίου 2015, με την οποία ενημέρωσε τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής ότι δε θα εκπροσωπηθεί στη 
συνεδρία της και δεν έχει οποιοδήποτε σχόλιο επί των προνοιών των κανονισμών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τα τέλη και 
δικαιώματα των Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού, που εκδόθηκαν το 2012 δυνάμει του περί 
Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού Νόμου και αφορούν τα τέλη που καταβάλλονται στον Έφορο 
Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη για διάφορες υπηρεσίες που παρέχονται στους Ευρωπαϊκούς Ομίλους 
Οικονομικού Σκοπού.  Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί αποτελούν μέρος των εφαρμοστικών 
διατάξεων του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 2137/85 του Συμβουλίου της 25ης Ιουλίου 1985 σχετικά με την ίδρυση 
Ευρωπαϊκού Ομίλου Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ). 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς αντικαθίσταται το παράρτημα των υφιστάμενων 
κανονισμών στο οποίο περιλαμβάνεται ο Πίνακας στον οποίο καθορίζονται τα καταβλητέα τέλη για κάθε πράξη 
ή υπηρεσία που παρέχεται από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη και διευρύνονται ο αριθμός και 
το είδος των υπηρεσιών που παρέχονται και που προβλέπουν το αντίστοιχο πληρωτέο τέλος για κάθε 
αντίστοιχη υπηρεσία. 



 

 

2414 

 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς, βάσει των διατάξεων του περί 
Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (ΕΟΟΣ) (Εφαρμοστικές ∆ιατάξεις) Νόμου του 2012, με τον οποίο 
ρυθμίζεται στην κυπριακή νομοθεσία η σύσταση και λειτουργία των Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού, 
το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να εκδίδει κανονισμούς για τη ρύθμιση κάθε θέματος που χρήζει ή είναι 
δεκτικό καθορισμού, περιλαμβανομένων και των τελών που πρέπει να καταβάλλονται στον Έφορο Εταιρειών 
και Επίσημο Παραλήπτη.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη της 
όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

  Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι «O περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της 
Κυβείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», πρόταση νόμου.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το 
σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Αναθεώρηση και μετατροπή των ποσών των ποινών και των τελών που καθορίζονται στη βασική 
νομοθεσία από λίρες Κύπρου σε ευρώ, καθώς και αναθεώρηση των διατάξεών της σε σχέση με τη χρήση, τη 
λειτουργία, την έκθεση, τη διοργάνωση και τη διεξαγωγή παιχνιδιού “καζαντί”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Οίκων 
Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2014» 

Παρόντες: 

  Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Νουρής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Χρίστος Μέσης  Φειδίας Σαρίκας 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Γιώργος Περδίκης 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιανουαρίου, στις 19 Φεβρουαρίου, στις 25 Ιουνίου και στις 2 
Ιουλίου 2015.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Αμμοχώστου 
και Πάφου, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
Αστυνομίας, της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της ΠΟΒΕΚ και της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου.  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας και το Κυπριακό Ίδρυμα 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής.  Ο Πτηνολογικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής, ωστόσο, με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε σε αυτήν, διατυπώνει τη θέση ότι 
συμφωνεί με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας 
και Παρεμπόδισης της Κυβείας Νόμου, ώστε αφενός να απαγορευτεί και να καταστεί αδίκημα η προσφορά 
ζωντανών ή νεκρών ζώων ως δώρων σε “καζαντί” και αφετέρου να μετατραπούν και να αναθεωρηθούν τα 
ποσά που καθορίζονται στους όρους της άδειας μηχανής “καζαντί” από λίρες Κύπρου σε ευρώ.  

  Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, το Υπουργείο Εσωτερικών κάλεσε τους επάρχους, ως 
τις αρμόδιες αρχές, όπως στις περιπτώσεις έκδοσης αδειών για το παιχνίδι “καζαντί” περιλάβουν στους όρους 
της άδειας που αναγράφονται σε αυτήν την απαγόρευση της χρήσης ζώων/πτηνών/ψαριών ως 
επάθλων/δώρων για το εν λόγω παιχνίδι.  Επειδή όμως η εν λόγω απαγόρευση δεν έχει οποιαδήποτε νομική 
ισχύ, αφού δεν περιλαμβάνεται στους όρους της άδειας όπως αυτοί καθορίζονται στην υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία ή στους κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει αυτής, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου στη Βουλή.  Συναφώς, όπως δήλωσε ο εισηγητής, με την προτεινόμενη 
τροποποίηση εισάγεται πρόνοια στην ισχύουσα νομοθεσία, ώστε η παράβαση οποιουδήποτε όρου 
περιλαμβάνεται σε εκδοθείσα άδεια για παιχνίδι “καζαντί” να καταστεί αδίκημα. 

  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 
ενημέρωσε την επιτροπή πως η εκτελεστική εξουσία έχει αρχίσει την ετοιμασία νομοσχεδίου για τροποποίηση 
της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας, στο οποίο περιλαμβάνονται συναφείς πρόνοιες με αυτές που 
περιλαμβάνονται στην πρόταση νόμου.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο ίδιος, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
περιλαμβάνονται πρόνοιες για τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας που στοχεύουν μεταξύ άλλων στην 
αντιμετώπιση ορισμένων αδυναμιών που παρατηρούνται σε σχέση με τις προϋποθέσεις έκδοσης αδειών 
παιχνιδιού “καζαντί”, στη διασφάλιση της δυνατότητας ακύρωσης της εν λόγω άδειας, καθώς και στην 
απαγόρευση έκδοσης της εν λόγω άδειας υπό ορισμένες προϋποθέσεις.   

  Σε μεταγενέστερο στάδιο, το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε στην επιτροπή προσχέδιο του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως αυτό έτυχε του αναγκαίου νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, υποβάλλοντας παράλληλα εισήγηση στην επιτροπή να μελετήσει τις πρόνοιές του 
από κοινού με την πρόταση νόμου, ώστε, σε περίπτωση που αυτές υιοθετηθούν από την επιτροπή, να 
ενσωματωθούν στο κείμενο της πρότασης νόμου. 

  Υπό το φως της πιο πάνω εισήγησης που υπέβαλε το Υπουργείο Εσωτερικών, η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών προχώρησε σε από κοινού εξέταση των προνοιών της πρότασης νόμου και του 
προσχεδίου του νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με τις 
πρόνοιες του προσχεδίου του νομοσχεδίου που καθορίζουν τις προϋποθέσεις έκδοσης άδειας παιχνιδιού 
“καζαντί” για τις περιπτώσεις αιτητών για τους οποίους ο έπαρχος εκδίδει εκ νέου σχετική άδεια.  Ειδικότερα, η 
ίδια εκπρόσωπος διαφώνησε με την πρόνοια του εν λόγω νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία για την έκδοση 
άδειας παιχνιδιού “καζαντί”, μεταξύ των άλλων προϋποθέσεων, ο αιτητής πρέπει να είναι εγγεγραμμένος στις 
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως πρόσωπο αυτοτελώς εργαζόμενο, με επάγγελμα αυτό του διοργανωτή 
και ιδιοκτήτη παιχνιδιού “καζαντί”.  Όπως επισήμανε στην επιτροπή η ίδια εκπρόσωπος, οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν μπορούν να επιβεβαιώσουν το πιο πάνω αναφερόμενο επάγγελμα, αφού οι 
διοργανωτές και ιδιοκτήτες παιχνιδιού “καζαντί” κατατάσσονται σε συγκεκριμένη επαγγελματική κατηγορία 
αυτοτελώς εργαζόμενων προσώπων η οποία περιλαμβάνει διάφορα σχετικά επαγγέλματα.  Περαιτέρω, η ίδια 
εκπρόσωπος εισηγήθηκε όπως διαμορφωθεί η πρόνοια που περιλαμβάνεται στο προσχέδιο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με την οποία πρόσωπο στο οποίο χορηγείται άδεια παιχνιδιού “καζαντί” για πρώτη φορά 
υποχρεούται να υποβάλει στον έπαρχο εντός έξι μηνών από την ημερομηνία έκδοσης της εν λόγω άδειας 
βεβαίωση ασφάλισης στο σχετικό σχέδιο των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έτσι ώστε να απαιτείται και 
βεβαίωση καταβολής των οφειλόμενων εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, με γραπτά υπομνήματά τους, διατύπωσαν τη διαφωνία τους 
σε σχέση με την πρόνοια που περιλαμβάνεται στο προσχέδιο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία, αντί να 
προβλέπεται πλήρης απαγόρευση διάθεσης οποιωνδήποτε ζωντανών ή νεκρών ζώων, όπως καθορίζεται στην 
πρόταση νόμου, η εν λόγω διάθεση θα επιτρέπεται υπό την προϋπόθεση ότι η εμπορία των εκτιθέμενων ειδών 
δεν απαγορεύεται από οποιαδήποτε νομοθεσία και τα ζώα που διατίθενται διατηρούνται σε συνθήκες που δεν 
προσκρούουν στις πρόνοιες του περί Ευημερίας των Ζώων Νόμου.  

 Ειδικότερα, στα εν λόγω υπομνήματα επισημαίνεται ότι δεν είναι εφικτό οι κάτοχοι παιχνιδιού “καζαντί” 
να μπορούν να συμμορφωθούν με το νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την κατοχή, την εκτροφή ή την προσφορά 
προς πώληση ζώων, νεκρών ή ζωντανών, περιλαμβανομένων των ζώων συντροφιάς, ενώ παράλληλα 
διευκρινίζεται ότι οι νομοθετικές προϋποθέσεις είναι τέτοιες, που στην ουσία απαγορεύουν την έκθεση και τη 
διάθεση ζώων είτε ως κατοικιδίων είτε προς βρώση σε παιχνίδι “καζαντί”, ανάλογα με την περίπτωση. 
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 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως συμφώνησε με την προτεινόμενη 
στην πρόταση νόμου απαγόρευση και ποινικοποίηση της προσφοράς ζωντανών ή νεκρών ζώων ως δώρων σε 
παιχνίδι “καζαντί”, καθώς και με τους λόγους για τους οποίους κρίθηκε αναγκαία η κατάθεσή της από τον 
εισηγητή της.  Συναφώς, όπως η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε, παρά το γεγονός ότι υπάρχει αριθμός 
νομοθετικών ρυθμίσεων σε σχέση με την κατοχή, την εκτροφή ή την προσφορά προς πώληση ζώων, νεκρών ή 
ζωντανών, απαιτείται ειδική ρύθμιση στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, ώστε η απαγόρευση διάθεσης 
ζωντανών ή νεκρών ζώων ως δώρων στο παραδοσιακό παιχνίδι “καζαντί” να είναι ξεκάθαρη για τους 
ιδιοκτήτες παιχνιδιού “καζαντί”.  Περαιτέρω, όπως η ίδια ανέφερε στην επιτροπή, η ποινικοποίηση της 
παράβασης των όρων της άδειας του παιχνιδιού “καζαντί” θα διευκολύνει το έργο της αστυνομίας για επιβολή 
της εν λόγω απαγόρευσης. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο της πρότασης νόμου με την ενσωμάτωση σε αυτό των προνοιών του υπό 
αναφορά προσχεδίου του νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, στο διαμορφωμένο κείμενο της πρότασης νόμου 
προβλέπονται μεταξύ άλλων τα πιο κάτω: 

1. Αναθεωρούνται και μετατρέπονται τα ποσά των ποινών και των τελών που καθορίζονται στην υπό 
αναφορά βασική νομοθεσία από λίρες Κύπρου σε ευρώ. 

2. Αναθεωρούνται οι πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας σε σχέση με τη χρήση, τη λειτουργία, την έκθεση, 
τη διοργάνωση ή τη διεξαγωγή παιχνιδιού “καζαντί”, ώστε:  

 α. να περιληφθεί στους όρους άδειας παιχνιδιού “καζαντί” η απαγόρευση προσφοράς ζωντανών ή 
νεκρών ζώων ως δώρων σε “καζαντί”, 

 β. να καταστεί αδίκημα η παραβίαση των όρων εκδοθείσας από τον έπαρχο άδειας παιχνιδιού 
“καζαντί”, 

  γ.  σε περίπτωση καταδίκης προσώπου για τη διενέργεια οποιασδήποτε από τις πιο πάνω 
αναφερόμενες δραστηριότητες χωρίς άδεια του οικείου επάρχου, το δικαστήριο να δύναται να 
επιβάλει στον καταδικασθέντα ως ποινή την απαγόρευση της δραστηριότητας αυτής για διάστημα 
που δεν υπερβαίνει τα δύο έτη, 

 δ. ο οικείος έπαρχος να μην εκδίδει άδεια παιχνιδιού “καζαντί” σε πρόσωπο που καταδικάστηκε για 
οποιοδήποτε από τα συγκεκριμένα αδικήματα που καθορίζονται, καθώς και σε πρόσωπο το 
οποίο είναι εξήντα πέντε ετών και κάτω και αιτείται άδειας από τον έπαρχο για δεύτερη ή 
μεταγενέστερη φορά, χωρίς να προσκομίσει τα αναγκαία αποδεικτικά στοιχεία αναφορικά με την 
καταβολή εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να ικανοποιήσει τον έπαρχο ως 
προς τη συμμόρφωσή του με την υποχρέωσή του για την καταβολή όλων των προβλεπόμενων 
εισφορών δυνάμει του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, 

 ε. σε περίπτωση έκδοσης άδειας παιχνιδιού “καζαντί” για πρώτη φορά, ο κάτοχος της άδειας να 
υποχρεούται εντός έξι μηνών από την έκδοσή της να υποβάλει στον έπαρχο τα αναγκαία 
αποδεικτικά στοιχεία αναφορικά με την καταβολή εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

 στ. να παρασχεθεί στον έπαρχο η δυνατότητα να ανακαλεί άδεια παιχνιδιού “καζαντί” την οποία 
εξέδωσε, εάν ο κάτοχός της: 

i. έχει παραλείψει να υποβάλει τα αναγκαία αποδεικτικά στοιχεία αναφορικά με την καταβολή 
εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων εντός έξι μηνών από την έκδοση της εν 
λόγω άδειας, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες αυτή εκδίδεται για πρώτη φορά, ή 

ii. δεν άσκησε την αδειοδοτημένη δραστηριότητα για περίοδο που υπερβαίνει τους δύο 
μήνες, χωρίς να ενημερώσει προηγουμένως τον οικείο έπαρχο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου 
και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου 
όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 
Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε 
πως θα τοποθετηθεί επί των προνοιών της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του 
σώματος.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

  Παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Κατάργηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη μεταβατικής διάταξης.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Πίνακα Α.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της 
Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α!  Εντάξει.  Ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

 Μα, τι θέλετε από μένα;  Να έρθω εκεί να κάμω διευθέτηση στο Συναγερμό τι θα ψηφίσετε; 

(Γέλια) 

 Ορίστε, ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια εύλογη απορία. Ο κ. Περδίκης εξαίρεσε τα αμπελοπούλια, τες τζίκλες και 
άλλα συναφή και έβαλε μόνο τα ζώα.  Είναι υπέρ της κυβείας χρησιμοποιώντας πτηνά και συναφή;  Να μας 
ξεκαθαρίσει, για να ξέρουμε τι κάμνουμε. 
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού και ο κ. Προδρόμου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή πολλές φορές -πά’ στο αστείο- χάνουμε ώρες ολόκληρες, εγώ θα βάλω θέμα διαδικασίας. 
Ερωτήσετε αν κάποιος θέλει να μιλήσει πάνω στην ουσία. ∆εν εζήτησε κανένας το λόγο.  Μπήκαμε στην 
ψηφοφορία.  Εν μπορούν την ώρα της ψηφοφορίας να θέλουν να πάμε πίσω στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο, έχετε δίκαιο αλλά τέτοια ώρα, δυστυχώς, τέτοια λόγια. 

 Ορίστε, κύριε Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Εγώ προηγουμένως είχα ψηλώσει το χέρι μου, διότι δε μετρηθήκαμε στην καταμέτρηση.  Εγώ είμαι 
υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Θα μετρηθούμε τώρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προτάσεως νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

Να μετρηθούν, παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πρέπει να μετρήσουμε έναν-έναν, κύριε Πρόεδρε, διότι οι μισοί ψηφίζουν και οι μισοί δεν ψηφίζουν.  
Συγνώμη, αλλά πρέπει να μετρήσουμε έναν-έναν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μπορεί να είμαστε όλοι κουρασμένοι, αλλά επιτέλους παρακαλώ για τη 
συνεργασία σας.  Να ολοκληρωθεί ομαλά αυτή η συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι μισοί από το ΑΚΕΛ και οι μισοί από το ∆ΗΣΥ δεν ψηφίζουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω ερωτήσει πόσοι ψηφίζουν υπέρ. 

 Είναι πολύ απλό.  Σηκώνουμε τα χέρια, αν είμαστε υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρεις εναντίον. 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ικαιολόγηση ψήφου ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν ήταν ειλικρινής αυτή η προσέγγιση, ναι, θα είχαμε ταχτεί κι εμείς υπέρ.  Αλλά, από τη στιγμή που 
γίνεται εισήγηση και πρόταση να συμπεριλαμβάνονται τα ζώα και να εξαιρούνται τα πτηνά και δε γίνεται 
ανάλογη προσέγγιση και διευκρίνιση αν θα είναι ζωντανά ή νεκρά ζώα… Θα έπρεπε να υπάρχει ξεκάθαρη 
τοποθέτηση, αλλά είναι εκ των ων ουκ άνευ νομίζω και δεν είναι ειλικρινής η προσέγγιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα είναι σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο καλείται η 
κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των κατόχων αξιογράφων.  

 Είναι εις γνώσιν σας, έχει κυκλοφορήσει, δε χρειάζεται -αντιλαμβάνομαι- να αναγνωσθεί.  Είναι 
πλεονασμός.  Θεωρείται αναγνωσθέν. 

(Το σχετικό σχέδιο ψηφίσματος) 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Επειδή η συντριπτική πλειοψηφία των κατόχων αξιογράφων αποδεδειγμένα υπήρξε θύμα μεγάλης απάτης, 

Επειδή η Λαϊκή Τράπεζα, όταν αποφάσισε να τερματίσει την καταβολή των τόκων στους κατόχους 
αξιογράφων ήταν κρατική και το κράτος φέρει ευθύνες, γιατί η εποπτική του αρχή δεν προστάτευσε τους 
πολίτες από την εξαπάτηση, αλλά και γιατί οι τράπεζες δεν εφάρμοσαν τις πρόνοιες των σχετικών 
ενημερωτικών δελτίων,  

Επειδή, δύο και πλέον χρόνια μετά, η πολιτεία δεν έχει εξεύρει ικανοποιητική θεραπεία ούτε έχει εκπονήσει 
οποιοδήποτε σχέδιο για αντιμετώπιση των σοβαρών οικονομικών και κοινωνικών προβλημάτων τα οποία 
έχουν δημιουργηθεί σε κατόχους αξιογράφων με ευθύνη και των αρμόδιων κρατικών αρχών, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί την κυβέρνηση όπως εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των 
κατόχων αξιογράφων με το οποίο:  

1. Να εξασφαλιστούν για κάθε αξιόγραφο οι πρώτες 100 (εκατό) χιλ. ευρώ κατά άτομο, όπως συνέβη και με 
τις καταθέσεις και η πρόνοια αυτή να είναι ανεξάρτητη από την απομείωση των καταθέσεων που έγινε το 
2013.  

2. Να προηγηθεί συμψηφισμός δανείων και αξιογράφων και να καλύπτει: (α) δάνεια που έχουν οι κάτοχοι 
των αξιογράφων, (β) δάνεια τα οποία έχουν εταιρείες στις οποίες οι κάτοχοι των αξιογράφων είναι οι 
κύριοι μέτοχοι και (γ) δάνεια των οποίων η αποπληρωμή εξαρτάται αποκλειστικά από τους τόκους και το 
κεφάλαιο των αξιογράφων. 

3. Για κάθε αξιόγραφο από το υπόλοιπο πέραν των 100 χιλ. που θα απομείνει να αφαιρεθεί το ποσό των 
τόκων που ήδη ο κάτοχος έλαβε μέχρι τον Ιούνιο του 2012. 

4. Το υπόλοιπο ποσό να αποδοθεί στους κατόχους ή τους κληρονόμους τους σε περίοδο πέντε χρόνων, 
20% κάθε χρόνο, αρχής γενομένης από το 2018. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας καλώ να τοποθετηθείτε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

∆εκατέσσερις υπέρ. 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα τέσσερις εναντίον.  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή, της κυρίας Αθηνάς Κυριακίδου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα τέσσερις εναντίον και δύο αποχές, το ψήφισμα 
απορρίπτεται. 

  Τώρα πάμε στο υπ’ αριθμόν 39 θέμα, που είναι σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι καταθέτες της πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας 
Κύπρου, οι κάτοχοι αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι, οι οποίοι επλήγησαν από τις αποφάσεις της 25ης 
Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με ίδια μέσα.  Θεωρείται αναγνωσθέν. 

(Το σχετικό ψήφισμα) 

Σχέδιο Ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  

 Έχοντας υπόψη την ανάγκη αποκατάστασης των ζημιών που υπέστησαν  οι καταθέτες, οι κάτοχοι 
αξιογράφων και οι παλαιοί μέτοχοι της πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου οι οποίοι 
επλήγησαν από τις αποφάσεις του Eurogroup της 25ης Μαρτίου 2013 για τη διάσωση των κυπριακών 
τραπεζών με ίδια μέσα,  

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι με τις εν λόγω αποφάσεις οι κυπριακές τράπεζες, αντί να στηριχθούν, όπως 
ήταν ο αρχικός στόχος, ανακεφαλαιοποιήθηκαν τελικά αναγκαστικά μέσω της απομείωσης καταθέσεων, 
ουσιαστικά με την κατάσχεση αξιογράφων, γεγονός που είχε ως αποτέλεσμα την πλήρη σχεδόν απώλεια της 
αξίας των μετοχών τους,  

 Θεωρώντας ότι η εφαρμογή τέτοιας φύσεως μέτρων υπήρξε πρωτοφανής για τον τραπεζικό τομέα τόσο 
στην Ευρώπη όσο και παγκόσμια,  

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έλαβε τέτοιας φύσεως αποφάσεις τελώντας ουσιαστικά 
υπό καθεστώς εξαναγκασμού,  

 Θεωρώντας ότι η διάσωση των επηρεαζόμενων τραπεζικών ιδρυμάτων με τα χρήματα των καταθετών 
εγείρει μέγιστο ηθικό ζήτημα, 

Ψηφίζει ως ακολούθως: 
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1. Θεωρεί ότι η διάσωση των κυπριακών τραπεζών με ίδια μέσα και ειδικότερα μέσω της απομείωσης των 
καταθέσεων είναι ένα εξαιρετικά σκληρό μέτρο, το οποίο προκαλεί δικαιολογημένα αισθήματα 
κατάφωρης αδικίας, αλλά και σοβαρά και πραγματικά οικονομικά προβλήματα στους πληγέντες 
καταθέτες. 

2. Θεωρεί ότι η αναγνώριση της ιδιάζουσας φύσης, αλλά και της υπέρμετρης σκληρότητας του μέτρου 
αυτού επιβάλλει τη λήψη από την πολιτεία όλων εκείνων των μέτρων τα οποία θα αποκλείσουν διά 
παντός το ενδεχόμενο δημιουργίας στο μέλλον συνθηκών και/ή καταστάσεων παρόμοιων με αυτές που 
επικράτησαν κατά τα τελευταία χρόνια και τα οποία θα συμβάλουν στην ανασυγκρότηση και θεμελίωση 
επί στέρεων βάσεων του κυπριακού τραπεζικού συστήματος, έτσι που να επανέλθει η εμπιστοσύνη στη 
χώρα σε όλα τα επίπεδα και να ανακάμψει η κυπριακή οικονομία. 

3. Πιστεύει ότι η ανάληψη δράσης προς επίτευξη των πιο πάνω στόχων πρέπει να αποτελέσει κοινή 
προσπάθεια όλων, ώστε να καταστεί σαφές σε Κυπρίους και ξένους καταθέτες, μετόχους και κατόχους 
αξιογράφων ότι με κανένα τρόπο δε θα επιτραπεί να δημιουργηθούν ξανά συνθήκες παρόμοιες ή 
ανάλογες με αυτές που επικράτησαν το 2013 και οι οποίες οδήγησαν στη σκληρή και απάνθρωπη λύση 
της απομείωσης καταθέσεων το Μάρτιο του 2013.   

4. Υπογραμμίζει ότι το ταχύτερο δυνατό και εφόσον οι συνθήκες το επιτρέψουν θα συμβάλει με τις 
ενέργειες και αποφάσεις της στη λήψη πρόσθετων μέτρων, με στόχο να αμβλυνθούν, κατά το δυνατόν, 
οι επιπτώσεις από τις αποφάσεις του Μαρτίου του 2013 για όλους τους επηρεαζομένους. 

5. Στηρίζει αποφάσεις οι οποίες, χωρίς να θέτουν σε κίνδυνο τη σταθερότητα της κυπριακής οικονομίας, θα 
περιορίσουν τη ζημιά την οποία οι καταθέτες της πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, 
καθώς και οι παλαιοί μέτοχοι και κάτοχοι αξιογράφων των δύο αυτών τραπεζών αναμένεται ότι θα 
υποστούν τελικά συνεπεία των σχετικών αποφάσεων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Ερωτώ πόσοι ψηφίζουν υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω ότι ο λόγος που τήρησα αποχή είναι ότι είμαι πρώην καταθέτης της 
Λαϊκής Τράπεζας, παρά το ότι συμφωνώ με την ουσία του συγκεκριμένου ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τα θέματα από τον αριθμό 40 μέχρι και τον αριθμό 65 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 



 

 

2422 

 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις  

Κατατέθηκαν  
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης όσον 
αφορά την Πρόληψη και την Αποκατάσταση 
Περιβαλλοντικής Ζημιάς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.145-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος 

2. Ο περί της ∆έκατης Τρίτης Τροποποίησης 
του Συντάγματος Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.146-2015). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

Έγγραφο  Κατατέθηκε από Παραπέμπεται  

3η Τριμηνιαία Έκθεση Προόδου του Εφόρου 
Αποκρατικοποιήσεων για την περίοδο από την 1η 
Φεβρουαρίου 2015 έως την 30ή Απριλίου 2015, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 17(1) του 
περί της Ρύθμισης Θεμάτων Αποκρατικοποίησης 
Νόμου του 2014 [Ν.28(Ι)/2014].   
(Αρ. Φακ. 13.24.006). 

Έφορο 
Αποκρατικοποιήσεων 

Κοινοποιήθηκε σε όλους τους 
βουλευτές. 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 

στην επιτροπή 

Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 5) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.100-2015). 

Νικόλα Παπαδόπουλο 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Άμυνας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.660, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω επισκεφθεί κατ’ ιδίαν την τοποθεσία “Άμμος του Καμπούρη” στην Αγία Νάπα και έχω διαπιστώσει 
την ευρεία καταστροφή του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής.  Έχει προκληθεί μεγάλη καταστροφή στο 
ανάγλυφο της βραχώδους παραλίας, ενώ δημιουργήθηκε με μεγάλη εκσκαφή ένας κλειστός κόλπος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι 
ενήμερος για την καταστροφή που προκλήθηκε στην τοποθεσία “Άμμος του Καμπούρη” στην Αγία Νάπα, αν 
έχουν χορηγηθεί οποιεσδήποτε άδειες για τις παρεμβάσεις στην εν λόγω περιοχή, καθώς και ποια είναι τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει για άρση της παρανομίας και επαναφορά του αρχικού ανάγλυφου της 
παραλίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.661, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με επιστολή που απέστειλε ο Σύνδεσμος Αναγνωρισμένων Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης Κύπρου προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2015, το 
Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης ζητεί μεταξύ άλλων αναλυτική κατάσταση τραπεζικού 
λογαριασμού για τη χορήγηση σε φοιτητή άδειας εισόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Με βάση τον περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμο, όπως επισημαίνεται στην εν λόγω επιστολή, για τη χορήγηση άδειας 
εισόδου απαιτείται επικυρωμένο αντίγραφο βεβαίωσης από τραπεζικό ίδρυμα της χώρας του φοιτητή ότι έχει 
την οικονομική δυνατότητα να καλύψει τα έξοδα διαβίωσης των σπουδών του και δεν απαιτείται αναλυτική 
κατάσταση του τραπεζικού του λογαριασμού.  Σύμφωνα με την επιστολή, το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης βασίζεται παράνομα σε αυτή την αναλυτική κατάσταση και απορρίπτει άδειες εισόδου 
αλλοδαπών φοιτητών. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
δώσει οδηγίες στο Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, έτσι ώστε να εφαρμόζει τη σχετική πρόνοια 
του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.662, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Χρίστου Μέση 

 «Παρακαλώ όπως στο πλαίσιο των νόμιμων διαδικασιών μού κοινοποιηθεί η γνωμάτευση του τέως 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με αρ. φακ. Γ.Ε.28/1961/Υ.2/3, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2012, 
αναφορικά με την απόφαση αρ. 69.414 του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, με θέμα 
την αποζημίωση ιδιοκτητών γης των οποίων οι περιουσίες απαλλοτριώθηκαν στην περιοχή των αρχαιοτήτων 
Αμαθούντας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.663, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την παράνομη αφαίρεση άμμου από παραλία της περιοχής του Kόλπου 
Χρυσοχούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει διερευνηθεί το 
πιο πάνω περιστατικό, ποιοι ευθύνονται για την παράνομη αφαίρεση άμμου από παραλία της περιοχής του 
Kόλπου Χρυσοχούς και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει εναντίον των υπευθύνων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.664, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2015, 
συζητήθηκε το θέμα “Τα προβλήματα που παρουσιάζονται στη λειτουργία ζωολογικών κήπων και χώρων 
έκθεσης ζώων και πουλιών”.  Στην εν λόγω συνεδρίαση πληροφορηθήκαμε από τα αρμόδια τμήματα ότι έχουν 
ετοιμαστεί νομοσχέδιο και κανονισμοί αναφορικά με τη λειτουργία τόσο των ζωολογικών κήπων όσο και των 
υποστατικών πώλησης ζώων συντροφιάς (pet shops).   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται οι εν 
λόγω κανονισμοί και το νομοσχέδιο να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.665, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 24 Ιουνίου 2015 ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας απέστειλε επιστολή προς τους Υπουργούς 
Εσωτερικών και Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος αναφορικά με τη διαχείριση παραλιών και 
την αδειοδότηση γηπέδου γκολφ στην περιοχή Πόλης  Χρυσοχούς-Γιαλιάς.  Στην εν λόγω επιστολή ο Γενικός 
Ελεγκτής εισηγείται ενόψει των εξελίξεων επί του θέματος και των ανησυχητικών τοποθετήσεων της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής τη λήψη μέτρων, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση με τις υποδείξεις της Επιτροπής και 
το κοινοτικό κεκτημένο και να αποφευχθεί η επιβολή προστίμων, τα οποία θα κληθεί να καταβάλει το δημόσιο 
και κατ’ επέκταση ο φορολογούμενος.  Να υπενθυμίσω ότι μέρος της οικιστικής ανάπτυξης και της δημιουργίας 
γηπέδων γκολφ επεκτείνεται και σε περιοχή που έχει ενταχθεί στο δίκτυο “Natura 2000” λόγω της σημασίας της 
για τη φωλεοποίηση, ωοτοκία και σίτιση της χελώνας “Caretta caretta” και της πράσινης χελώνας “Chelonia 
mydas”. 

 Παρακαλώ τους αρμόδιους υπουργούς να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα 
που έχουν λάβει, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις υποδείξεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και να αποφευχθεί η επιβολή οικονομικών κυρώσεων, τις οποίες θα επωμισθεί ο 
κυπριακός λαός στο σύνολό του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.666, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της κοινότητας Πισσουρίου 
λόγω της καθίζησης του εδάφους.  Όπως πληροφορήθηκα, σπίτια που αγοράστηκαν κυρίως από Βρετανούς 
συνταξιούχους κινδυνεύουν με κατάρρευση.  Εξαιτίας της υποχώρησης του εδάφους παρουσιάστηκαν μεγάλες 
ρωγμές στους δρόμους και ζημιές σε πέραν των 50 κατοικιών της περιοχής.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες 
μου, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και η επαρχιακή διοίκηση έχουν 
αναλάβει τη διενέργεια έρευνας αναφορικά με τα αίτια της υποχώρησης του εδάφους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η έρευνα από τα πιο πάνω αρμόδια τμήματα, ποια είναι τα αποτελέσματά της και ποια είναι τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, για να αντιμετωπιστεί η κατάσταση.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.667, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία εφαρμόζει την Οδηγία της ΕΕ για το υπέρμετρο βάρος.  Υπάρχουν σήμερα στην Κύπρο 
κοινοτικοί οι οποίοι δεν εργάζονται επίσημα και δημιουργούν πολλά προβλήματα στην αγορά εργασίας και 
στην κοινωνία γενικότερα.  Παρακαλώ να μας πληροφορήσετε για τις ενέργειές σας σε ό,τι αφορά το πιο πάνω 
θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.668, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τίθεται θέμα μετακίνησης του σταθμού αναμετάδοσης του BBC στην περιοχή 
Βασιλικού, προκειμένου να δημιουργηθεί περισσότερος χώρος για το ενεργειακό κέντρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, εάν αληθεύουν οι 
πληροφορίες, σε ποια βάση γίνονται οι σχετικές διαβουλεύσεις και αν έχουν μελετηθεί οι περιβαλλοντικές 
συνέπειες από την επέκταση του ενεργειακού κέντρου προς την κατεύθυνση της κοινότητας του Ζυγίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.669, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ετοιμαστεί 
χάρτες θορύβου για όλη την Κύπρο και, εάν όχι, πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η ετοιμασία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.670, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τη διαχείριση των οικονομικών των κοινοτικών νηπιαγωγείων αναλαμβάνει ο 
εκάστοτε σύνδεσμος γονέων.  ∆εδομένου ότι τα κοινοτικά νηπιαγωγεία χρηματοδοτούνται σε μεγάλο βαθμό 
από το κράτος και σε λιγότερο βαθμό από τα δίδακτρα που πληρώνουν οι γονείς, διερωτώμαι γιατί η διαχείριση 
να είναι στη δικαιοδοσία του συνδέσμου γονέων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως τη 
διαχείριση των οικονομικών των κοινοτικών νηπιαγωγείων αναλαμβάνει ο σύνδεσμος γονέων τους.  
Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ο σύνδεσμος 
γονέων καταθέτει ελεγμένους λογαριασμούς και αν αυτοί ελέγχονται από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.671, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει αίτημα όπως τα κοινοτικά νηπιαγωγεία δέχονται παιδιά που πρόκειται 
να συμπληρώσουν τον τρίτο χρόνο της ηλικίας τους μέσα στη χρονιά της εγγραφής τους σ’ αυτά.  Για να γίνει 
δεκτό σήμερα κάποιο παιδάκι σε κοινοτικό νηπιαγωγείο, πρέπει να έχει ήδη συμπληρώσει το τρίτο έτος της 
ηλικίας του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση του 
υπουργείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.672, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο Ευρωκοινοβούλιο έχει προκαλέσει ιδιαίτερο ενδιαφέρον η περίπτωση του 
αρχισυντάκτη της τουρκικής εφημερίδας “Cumhuriyet”, ο οποίος καταδιώκεται από την τουρκική κυβέρνηση, 
γιατί αποκάλυψε τη μεταφορά όπλων με οχήματα των τουρκικών μυστικών υπηρεσιών για ενίσχυση των 
τζιχαντιστών στη Συρία.  Μάλιστα η τουρκική κυβέρνηση απαγόρευσε στον αρχισυντάκτη της εφημερίδας να 
μεταβεί στις Βρυξέλλες σε εκδήλωση που οργάνωσαν οι ευρωβουλευτές.  Αυτή δεν είναι η μοναδική 
περίπτωσης δίωξης των μέσων μαζικής ενημέρωσης στην Τουρκία ούτε και η μοναδική περίπτωση με την 
οποία τεκμηριώνεται η στήριξη της κυβέρνησης της Τουρκίας στους τζιχαντιστές στη Συρία.  Είναι γνωστό, για 
παράδειγμα, ότι αυτοκίνητα από την Κύπρο έχουν μεταφερθεί μέσω της κατεχόμενης βόρειας Κύπρου στη 
Συρία και εντοπίστηκαν να χρησιμοποιούνται από τζιχαντιστές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει αξιοποιήσει 
εις βάρος της Τουρκίας το γεγονός ότι κλιμακώνονται οι πιέσεις και οι διώξεις κατά των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης και των δημοσιογράφων και το γεγονός ότι τεκμηριώνεται η στήριξη της τουρκικής κυβέρνησης 
προς τους τρομοκράτες του ISIS και τους τζιχαντιστές.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.673, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με επιστολή του, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2015, με θέμα την πολιτική αξιοποίησης της κρατικής γης ο 
Υπουργός Οικονομικών κ. Χάρης Γεωργιάδης πληροφόρησε το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας ότι στις 5 
Ιουνίου 2015 υπογράφτηκε, μετά από διενέργεια διαγωνισμού, σχετική σύμβαση για το διορισμό ανεξάρτητου 
συμβούλου για την ετοιμασία λεπτομερούς σχεδίου δράσης αναφορικά με την αξιοποίηση κρατικής ακίνητης 
περιουσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πρόσωπο το 
οποίο έχει διοριστεί, για να ετοιμάσει την πιο πάνω αναφερόμενη μελέτη, καθώς και για το ύψος της αμοιβής 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.674, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Ποια περιβαλλοντικά μέτρα και μέτρα υγιεινής έχουν ληφθεί στην κοίτη του ποταμού Πεδιαίου (π.χ. 
πολυκατοικία “Bridgehouse”) λόγω της δημιουργίας ελών, των κουνουπιών και της αφόρητης δυσοσμίας;  
Υπάρχει κίνδυνος μόλυνσης και ασθενειών, επειδή πλήθος κόσμου διακινείται καθημερινά στην περιοχή και 
υπάρχουν και μικρά παιδιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.675, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου 

  «Ενώ ήταν γνωστό ότι η ρευματολόγος του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, η οποία επισκέπτεται δύο 
φορές την εβδομάδα το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου, θα απουσίαζε με άδεια μητρότητας για περίπου 
τέσσερις μήνες, δεν έγινε καμία προσπάθεια για αντικατάστασή της και, απ’ ό,τι έχουμε πληροφορηθεί, τους 
ρευματοπαθείς των δύο επαρχιών θα βλέπει ο ρευματολόγος από το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, ο οποίος 
θα επισκέπτεται τα Γενικά Νοσοκομεία Λάρνακας και Αμμοχώστου δύο φορές το μήνα. 

 Θεωρούμε τη διευθέτηση αυτή ως ανεπαρκή, για το λόγο ότι θα επιδεινώσει τις λίστες αναμονής στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, αλλά και επειδή δε θα μπορεί να ανταποκριθεί στην παρακολούθηση των 
ρευματοπαθών στις δύο επαρχίες, που κυρίως αυτή αφορά την καθημερινή διαχείριση των σοβαρών 
παρενεργειών της ασθένειας και την έγχυση φαρμακευτικών θεραπειών που γίνονται ενδονοσοκομειακά και 
που δεν μπορούν να καθυστερούν. 

  Είναι επίσης γνωστό ότι στην περίπτωση της αντικατάστασης της γιατρού στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού, η οποία θα απουσίαζε με άδεια ασθενείας για μεγάλο χρονικό διάστημα, το Υπουργείο Υγείας ζήτησε 
αγορά υπηρεσιών και υπήρξε μεγάλο ενδιαφέρον από τον ιδιωτικό τομέα. 

 Παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε τι μέτρα προτίθεστε να λάβετε για διευθέτηση του προβλήματος.  
Εισήγησή μας είναι όπως προχωρήσετε στην αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Νίκου Κουγιάλη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.208, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 

2014, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναδασμός στην κοινότητα Αυγόρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31 
Οκτωβρίου, 2014, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην κοινότητα Αυγόρου υλοποιούνται δύο σχέδια αναδασμού (το ένα σε περιοχή των Βρετανικών 
Βάσεων), συνολικής έκτασης πέραν των 10.000 δεκαριών.  Η αμετάκλητη απόφαση για εφαρμογή 
αναδασμού στις περιοχές αυτές λήφθηκε τον Απρίλιο του 2010, από την πλειοψηφία των ιδιοκτητών γης 
των εν λόγω περιοχών (περισσότερο από το 75% των ιδιοκτητών ενυπόγραφα τάχθηκαν υπέρ της 
εφαρμογής μέτρων αναδασμού στις ιδιοκτησίες τους). 

2. Τον Αύγουστο του 2013, όταν η πλειοψηφία του προσωπικού του Τμήματος Αναδασμού αποσπάσθηκε 
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας στο πλαίσιο ενίσχυσής του για διεκπεραίωση των 
Μνημονιακών υποχρεώσεων του Τμήματος αυτού, ανεστάλησαν όλες οι εργασίες αναδασμού στα 
σχέδια αυτά (όπως και σε όλα τα άλλα υπό εξέλιξη σχέδια αναδασμού). Σημειώνεται ότι στις 11 
Σεπτέμβριου 2013 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να εγκρίνει την μεταφορά των αρμοδιοτήτων και 
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του προσωπικού του Τμήματος Αναδασμού στο Υπουργείο Εσωτερικών (Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας).  Για να υλοποιηθεί η απόφαση αυτή απαιτείται νομοθετική ρύθμιση και το σχετικό 
Νομοσχέδιο ετοιμάζεται από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

3. Πριν ληφθεί απόφαση για αναστολή εργασιών, στις δύο περιοχές αναδασμού στην κοινότητα Αυγόρου 
είχε αρχίσει η μελέτη των ιδιοκτησιακών δεδομένων και η μελέτη για σχεδιασμό του νέου οδικού δικτύου 
των περιοχών. 

4.  Στις επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου εκκρεμεί επίσης η ολοκλήρωση των διαδικασιών αναδασμού 
σε περιοχές των δήμων Αραδίππου και Αθηένου και των κοινοτήτων Χοιροκοιτίας και Αυγόρου, ενώ και 
σε άλλες κοινότητες είχαν διακοπεί οι εργασίες προώθησης του σχεδίου αναδασμού (όπως στην 
κοινότητα Φρέναρος).  Το χρονοδιάγραμμα για υλοποίηση των έργων αναδασμού στην κοινότητα 
Αυγόρου θα εξαρτηθεί κυρίως από την σχετική τροποποίηση του περί Ενοποίησης Αναδιανομής 
Αγροτικών Κτημάτων Νόμου 24 του 1969 έως 42(1) του 2013 από το προσωπικό που θα διατεθεί στο 
Επαρχιακό Γραφείο Λάρνακας-Αμμοχώστου και τις προτεραιότητες που θα τεθούν από την νέα αρμόδια 
αρχή (Υπουργείο Εσωτερικών).» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2015 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.318, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2014, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια επιστολής σας ημερ. 2/6/15, σχετικά με το ανωτέρω θέμα, σας πληροφορώ ότι η 
απάντηση που έδωσε ο Υπουργός Οικονομικών*, με επιστολή του ημερ. 8/1/15, στην εν λόγω ερώτηση του 
Έντιμου Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, βρίσκει σύμφωνο και το 
Υπουργείο Εξωτερικών.» 

  * Η απάντηση του Υπουργού Οικονομικών είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.382, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

  Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Σωκράτη Χάσικου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.04.439 ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

  «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική ερώτηση με αριθμό 23.06.010.04.439 και ημερομηνία 17 
Φεβρουαρίου 2015, της Βουλευτού κας Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, και σας πληροφορώ ότι το αρμόδιο 
Υπουργείο για να τοποθετηθεί σχετικά με τη στοιχειοθέτηση υπόθεσης σωματεμπορίας σύμφωνα με τον περί 
της Πρόληψης και Καταπολέμησης της Εμπορίας και Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας των 
Θυμάτων Νόμο του 2014, είναι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, στο οποίο κοινοποιείται η 
παρούσα επιστολή για τη δική του συνεισφορά. 

 Σε σχέση με την ερώτηση που αφορά στα κενά του Νόμου 60(Ι)/2015 τα οποία εντοπίζονται και τα οποία 
οδηγούν σε νέες μορφές παραβίασης των δικαιωμάτων των θυμάτων εμπορίας, θα πρέπει να σημειωθεί ότι ο 
Νόμος είναι πλήρως εναρμονισμένος με τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εξασφαλίζει ένα ενισχυμένο 
προστατευτικό πλαίσιο στα θύματα εμπορίας προσώπων. 

 Ωστόσο, από την εφαρμογή της Νομοθεσίας, έχουν εντοπιστεί σημεία που χρήζουν αναθεώρησης, τα 
οποία όμως δεν αφορούν την ουσία του Νόμου, ενώ η ανάγκη τροποποίησης της Νομοθεσίας δεν αφορά τόσο 
στο προστατευτικό πλαίσιο των θυμάτων όσο στην διόρθωση λανθασμένων αναφορών και για να διασφαλιστεί 
ότι ο Νόμος συνάδει με άλλες συναφείς νομοθεσίες.  Γενικότερα, οι διατάξεις του Νόμου 60(Ι)/2015 για την 
προστασία των θυμάτων θεωρούνται ικανοποιητικές, και τυχόν προβλήματα εντοπίζονται στην υλοποίηση των 
διατάξεων της Νομοθεσίας από τις διάφορες υπηρεσίες και όχι στην Νομοθεσία αυτή καθαυτή. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών ετοιμάζει προσχέδιο Νόμου που θα τροποποιεί την υφιστάμενη Νομοθεσία, 
το οποίο, μετά από διαβούλευση με την Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα, θα αποστείλει στη Βουλή για 
ψήφιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2015 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Γιώργου Λακκοτρύπη και του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 

ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.529, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εισαγωγή πλαστικών προϊόντων Τουρκίας 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.010.04.529, ημερομηνίας 21.04.2015, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, και παραθέτω για ενημέρωση σας τα πιο κάτω: 

 Η Κύπρος ως κράτος-μέλος της ΕΕ, δεσμεύεται από την Κοινή Εμπορική Πολιτική της ΕΕ η οποία 
αποτελεί αρμοδιότητα της Ένωσης. 

 Η εισαγωγή πλαστικών προϊόντων τουρκικής προέλευσης στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, είτε κατευθείαν 
από την Τουρκία, είτε μέσω τρίτης χώρας, ή από άλλο κράτος-μέλος της ΕΕ, δεν απαγορεύεται, 
νοουμένου ότι το εμπόριο πραγματοποιείται από νόμιμα λιμάνια ή/και αεροδρόμια της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Οι περιορισμοί που επιβάλλει η Τουρκία (κυρίως στην κυπριακή ναυτιλία) είναι καταδικαστέοι και η 
κυβέρνηση εγείρει το θέμα σε κάθε δυνατή περίπτωση τόσο εντός της ΕΕ, εφόσον καταστρατηγούνται οι 
υποχρεώσεις που ανέλαβε η Τουρκία στο πλαίσιο των ενταξιακών της διαπραγματεύσεων, όσο και σε 
άλλα διεθνή φόρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.586, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 

2015, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 
23 06.010.04.586 και ημερομηνία 21/5/2015 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας 
ενημερώσω ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει τις ακόλουθες 
δράσεις που απευθύνονται σε πρόσωπα ηλικίας άνω των 35 ετών. 

1. Πολυεπιχειρησιακά Προγράμματα Κατάρτισης - Συνήθη 

Η ΑνΑ∆ εφαρμόζει το Σχέδιο για κάλυψη αναγκών επιμόρφωσης λόγω ελλείψεων στις γνώσεις και 
δεξιότητες των εργαζομένων, καθώς και λόγω τεχνολογικών, οργανωτικών, οικονομικών και άλλων 
αλλαγών που αφορούν όλο το φάσμα της επιχειρηματικής δραστηριότητας. Τα προγράμματα 
εφαρμόζονται από Κέντρα Επαγγελματικής Κατάρτισης (ΚΕΚ) που πιστοποιούνται από την ΑνΑ∆. 

Από την 1η Ιανουαρίου 2015 στα Προγράμματα αυτά, εκτός από εργοδοτούμενοι 
επιχειρήσεων/οργανισμών, συμμετέχουν και άνεργοι εγγεγραμμένοι στα γραφεία της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Απασχόλησης (∆ΥΑ), οι οποίοι λαμβάνουν παραπεμπτικό για συμμετοχή σε πρόγραμμα της 
επιλογής τους. Στόχος της συμμέτοχης τους είναι η αναβάθμιση των γνώσεων και δεξιοτήτων τους, 
σύμφωνα με τις ανάγκες που παρατηρούνται στην αγορά εργασίας, για διεύρυνση των προοπτικών τους 
για επανένταξη και καλύτερη ενσωμάτωσή τους στην απασχόληση. Η συμμετοχή στα προγράμματα για 
τους ανέργους είναι δωρεάν. 

2. Προγράμματα Κατάρτισης Ανέργων 

Το Σχέδιο αυτό, που τέθηκε σε ισχύ από την 1η Φεβρουαρίου 2015, στοχεύει στην παροχή ευκαιριών 
κατάρτισης σε ανέργους για απόκτηση, εμπλουτισμό ή/και αναβάθμιση των γνώσεων και δεξιοτήτων 
τους, σύμφωνα με τις ανάγκες που παρατηρούνται στην αγορά εργασίας για διεύρυνση των προοπτικών 
τους για επανένταξη και καλύτερη ενσωμάτωσή τους στην απασχόληση, καθώς και για ικανοποίηση των 
προσδοκιών τους για μια νέα επαγγελματική σταδιοδρομία. 

Τα προγράμματα που καλύπτει το Σχέδιο αφορά θέματα και ειδικότητες που έχει ανάγκη η αγορά 
εργασίας και καθορίζονται στη βάση των αναγκών που προκύπτουν μέσα από μελέτες/έρευνες που 
διεξάγονται από την ΑνΑ∆, αξιοποιώντας στοιχεία και δεδομένα για την αγορά εργασίας που παρέχονται 
σε τακτική βάση από αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, εργοδοτικές και συνδικαλιστικές οργανώσεις, 
επαγγελματικούς συνδέσμους και άλλους φορείς. 

Η υλοποίηση των προγραμμάτων γίνεται με προκήρυξη διαγωνισμών και σύναψη δημοσίων συμβάσεων 
με πιστοποιημένα Κέντρα Επαγγελματικής Κατάρτισης (ΚΕΚ). Η κάθε σύμβαση θα αφορά αριθμό 
προγραμμάτων σε θέματα/ειδικότητες που προκαθορίζονται. 

3. Στελέχωση Επιχειρήσεων με Μακροχρόνια Ανέργους 

Στόχος του Σχεδίου, το οποίο επεξεργάζεται η ΑνΑ∆, είναι η παροχή κινήτρων σε εργοδότες, με τη 
μορφή χορηγιών και καθοδήγησης, για εργοδότηση και εξατομικευμένη κατάρτιση μακροχρόνια ανέργων 
ηλικίας άνω των τριάντα ετών, σύμφωνα με διαπιστωμένες ανάγκες συγκεκριμένων θέσεων εργασίας. 

4.      Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για την Εργοδότηση Ανέργων σε μικρές επιχειρήσεις του Λιανικού 
Εμπορίου που εργοδοτούν 1-4 άτομα συνολικού προϋπολογισμού €8.000.000, με δυνατότητα 
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υποβολής αίτησης από τις 20/5/2015 μέχρι τις 19/6/2015. Ομάδα στόχος είναι άνεργα άτομα 
εγγεγραμμένα στη ∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης (∆.Υ.Α.) ανεξαρτήτως ηλικίας. 

5. Στα πλαίσια του Επιχειρησιακού Προγράμματος “Απασχόληση, Ανθρώπινοι Πόροι και Κοινωνική 
Συνοχή 2014-2020” προγραμματίζονται να προκηρυχτούν από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και άλλα σχέδια χορηγιών που θα απευθύνονται σε όλους τους ανέργους και 
στοχευμένα σε ειδικές ομάδες, όπως τις ηλικιακές ομάδες των νέων 25-29 ετών και των ατόμων 
μεγαλύτερης ηλικίας 50-59, στις οποίες παρουσιάζονται τα υψηλότερα ποσοστά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2015 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Κώστα Καδή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.04.591, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2015, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 26/05/2015, όσον αφορά “στην επιμόρφωση των 
εκπαιδευτικών σε θέματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων, και περιπτώσεις 
όπου ανήλικοι έχουν εντοπιστεί από εκπαιδευτικούς ως θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και σεξουαλικής 
κακοποίησης” και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Σε σχέση με τα σχέδια επιμόρφωσης εκπαιδευτικών στα θέματα της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 
σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων που υλοποιούνται από το ΥΠΠ (ερωτήματα 1-3), σας 
ενημερώνουμε ότι: 

1.1. Στο πλαίσιο της επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών σε θέματα σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης, το 
ΥΠΠ, μέσω του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, στηρίζει τα Προγράμματα Επιμόρφωσης “Ασπίδα 
κατά της Ομοφοβίας στην Εκπαίδευση” (Μάιος-Ιούνιος 2015) που πραγματοποιούνται σε έξι 
ομάδες σε Λευκωσία και Λεμεσό. Συνολικά λαμβάνουν μέρος σε αυτά 90 εκπαιδευτικοί ∆ημοτικής 
και Μέσης. 

1.2. Το ΥΠΠ, μέσω του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, συμμετέχει στο ευρωπαϊκό Πρόγραμμα “I'M SET” 
- Εφαρμογή υποχρεωτικής σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης για εφήβους στην Κύπρο, που 
διοργανώνεται από τον Κυπριακό Σύνδεσμο Οικογενειακού Προγραμματισμού. Το πρόγραμμα 
“I'M SET!” είναι μια διμερής συνεργασία διάρκειας 18 μηνών, μεταξύ Κύπρου και Νορβηγίας, η 
οποία περιλαμβάνει την ενεργό συνεργασία Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων και εκπαιδευτικών 
αρχών και μη στην Κύπρο. Το πρόγραμμα στοχεύει στην προώθηση των σεξουαλικών 
δικαιωμάτων των εφήβων, μέσω της εφαρμογής υποχρεωτικής Περιεκτικής Σεξουαλικής 
∆ιαπαιδαγώγησης στη βάση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, στη Μέση Εκπαίδευση στην Κύπρο. 
Το Πρόγραμμα εστιάζει στο Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής Υγείας και συγκεκριμένα στη θεματική 
ενότητα 3: “∆ημιουργία και Βελτίωση Κοινωνικού Εαυτού”, η οποία περιλαμβάνει την υποενότητα 
3.1 “Οικογενειακός προγραμματισμός, σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία”. Συνολικά, στην εν 
λόγω επιμόρφωση που είχε διάρκεια 12.5 ώρες έλαβαν μέρος 27 καθηγητές Οικιακής Οικονομίας 
και Βιολογίας. 

1.3. Μέσω του ∆ιημέρου Εκπαιδευτικού επιχειρείται η καθολική κάλυψη των εκπαιδευτικών στα εν 
λόγω θέματα επιμόρφωσης. Το ΥΠΠ, μέσω του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, θα προσφέρει 
επιμορφώσεις με θέμα “Περιεχόμενο και μεθοδολογικές προσεγγίσεις στο μάθημα της 
Αγωγής Υγείας με έμφαση στη σεξουαλική αγωγή”, στο πλαίσιο του ∆ιημέρου Εκπαιδευτικού 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης (Σεπτέμβριος 2015). Οι έξι επιμορφώσεις θα γίνουν σε όλες τις επαρχίες 
και θα σε αυτές θα συμμετέχουν 195 εκπαιδευτικοί. Στο ίδιο πλαίσιο, θα προσφερθούν επίσης 
δύο επιμορφώσεις με θέμα “Αναφορά και Χειρισμός Περιστατικών Βίας στην Οικογένεια 
καθώς και Σεξουαλικής κακοποίησης” σε Λευκωσία και Λάρνακα, για συνολικά 30 
εκπαιδευτικούς. 

2.  Επιπρόσθετα, σας ενημερώνουμε ότι το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο συντονίζει τη δημιουργία κειμένου 
πολιτικής του ΥΠΠ για τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, το οποίο θα εκφράζει όλα τα εμπλεκόμενα μέρη 
του ΥΠΠ σε σχέση με το θέμα. Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση θεσμοθετήθηκε στο πλαίσιο της 
εισαγωγής των Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές της Παγκόσμιας 
Οργάνωσης Υγείας, μέσα από την εισαγωγή του Προγράμματος Σπουδών Αγωγής Υγείας (ΠΣΑΥ) το 
2011. Τα θέματα που σχετίζονται με τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στο ΠΣΑΥ περιλαμβάνονται κυρίως 
στη θεματική υποενότητα 3.1: Οικογενειακός Προγραμματισμός, Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία. 
Η υποενότητα περιλαμβάνει θέματα που αναφέρονται άμεσα σε μια ολιστική κατανόηση της σεξουαλικής 
και αναπαραγωγικής υγείας όπως το εθνικό και ευρωπαϊκό νομικό πλαίσιο, τα στερεότυπα, η 
ενδοοικογενειακή βία, η ομοφοβία, ο ρόλος της θρησκείας και των ΜΜΕ κλπ. Οι θεματικές αυτές 
προσεγγίζονται σε σχέση με τον ρόλο της πίεσης των φίλων, των αξιών ζωής, των στερεοτύπων φύλου, 
της αυτοπεποίθησης, της ασφάλειας, των δικαιωμάτων και υποχρεώσεων καθώς και της κατάχρησης 
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ουσιών. Επομένως, οι μαθητές και μαθήτριες έχουν την ευκαιρία να κατανοήσουν ότι η σεξουαλικότητα 
και η σεξουαλική συμπεριφορά σχετίζονται με τη ζωή τους ευρύτερα, τις ζωές των άλλων και της 
κοινωνίας ως σύνολο. 

Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, που συμπεριλαμβάνεται στα πλαίσια της Αγωγής Υγείας μπορεί να 
συμβάλει στην πρόληψη και αντιμετώπιση προβλημάτων όπως οι μορφές σεξουαλικής βίας, ο 
εκφοβισμός, η ανεπιθύμητη εγκυμοσύνη στην εφηβεία, η ομοφοβία, τα σεξουαλικά μεταδιδόμενα 
νοσήματα και το HIV/AIDS, η αναπαραγωγή και διαιώνιση στερεοτύπων των φύλων, η βία κατά των 
γυναικών, ο στιγματισμός και οι διακρίσεις εις βάρος περιθωριοποιημένων ομάδων και άλλα. 

Οι δείκτες επιτυχίας της για τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στο ΠΣΑΥ επιδιώκουν την προώθηση της 
κριτικής κοινωνικής συνείδησης των διαφορετικών οπτικών σε θέματα σεξουαλικότητας και όχι μιας 
ηθικολογικής θέσης υπέρ ή εναντίον της οποιασδήποτε επιλογής σεξουαλικής συμπεριφοράς. Η 
σεξουαλική διαπαιδαγώγηση με βάση το ΠΣΑΥ, δεν έχει στόχο να διδάξει το “σωστό” και το “λάθος” σε 
σχέση με τον οικογενειακό προγραμματισμό και τη σεξουαλική ζωή - πάντοτε στο πλαίσιο της 
Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. Οι δείκτες επιτυχίας ακολουθούν την 
προσέγγιση της προαγωγής υγείας και στοχεύουν στην παροχή ευκαιριών στους μαθητές και μαθήτριες 
ώστε να εξετάσουν κριτικά τους διάφορους κοινωνικούς παράγοντες που καθορίζουν θέματα 
σεξουαλικότητας και να κατανοήσουν τον τρόπο με τον οποίο η κοινωνία μπορεί να επηρεάσει τις 
στάσεις, επιλογές και συμπεριφορές ενός ατόμου σε σχέση με θέματα σεξουαλικότητας. Το ΠΣΑΥ δε 
συμφωνεί ή διαφωνεί με τις ιδέες που εκφράζονται μέσα από τα ΜΜΕ ή τη θρησκεία. Ο στόχος είναι να 
καταστήσει τους μαθητές και μαθήτριες ικανούς/ές ώστε να συζητούν κριτικά τον πιθανό ρόλο των ΜΜΕ 
ή της θρησκείας στον τρόπο σκέψης ή συμπεριφοράς των ατόμων. 

3.  Όσον αφορά στο τέταρτο ερώτημα, σχετικά με τον αριθμό των περιπτώσεων θυμάτων Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης και Κακοποίησης Ανηλίκων, τα οποία έχουν εντοπιστεί και αναφερθεί από 
Εκπαιδευτικούς στις αρμόδιες αρχές, αναφέρουμε τα ακόλουθα: 

Α)  Περιστατικά σχολικής χρονιάς 2013 - 2014 

 Βία στην Οικογένεια με σεξουαλική βία ενάντια ανηλίκων μελών: 3 

 Στατιστικά στοιχεία από Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής   Αγωγής (ΥΣΕΑ) 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού: 

- Γυμνάσια: 13 με σεξουαλικής φύσεως βία εκτός σχολικού χώρου και 44 εντός σχολείου 
στα οποία συμπεριλαμβάνονται και περιστατικά στα πλαίσια του σχολικού εκφοβισμού. 

- Λύκεια: 12  

- Τεχνικές Σχολές: 6 

 Στατιστικά στοιχεία από Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας (ΥΕΨ) του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού στην ετήσια έκθεση 2013: περιστατικά με σεξουαλική κακοποίηση: 31 
- από όλες τις βαθμίδες εκπαίδευσης (από το σύνολο των 5489 παραπομπών που στάλθηκαν 
στην ΥΕΨ). 

Β)  Περιστατικά σχολικής χρονιάς 2014 - 2015 

 Βία στην Οικογένεια με σεξουαλική βία ενάντια ανηλίκων μελών: 6 

 Βία στο σχολείο σεξουαλικής φύσεως μεταξύ ανηλίκων: 4 

 Τα στατιστικά στοιχεία της ΥΣΕΑ και της ΥΕΨ που αφορούν τη σχολική χρονιά 2014 - 2015 
δεν έχουν ολοκληρωθεί. 

  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα σε συζήτηση του 
Κεφαλαίου Τετάρτου.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Τετάρτη, 15 Ιουλίου 2015, στις 9.00 π.μ., με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής». 
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 Υπενθυμίζω την πρότασή μου για εγγραφή του θέματος των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Υπάρχει ένσταση στην εγγραφή του θέματος; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα «Ο τρόπος χειρισμού των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και του 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας (ΕΞΕ) - Προβλήματα, προοπτικές και προσδοκίες» εγγράφεται. 

 Θα ήθελα να ευχηθώ σε όλους καλές διακοπές, δεδομένου ότι η επόμενη συνεδρία είναι επετειακή. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης  Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Βότσης Άγγελος Μαυρίδης Μάριος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Γεώργιος Μέσης Χρίστος 

∆αμιανού Άριστος Μισός Αριστοτέλης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Ευαγόρου Σταύρος Νικολαΐδης Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Νουρής Νίκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Παπαγεωργίου Πάμπος  

Καρογιάν Μάριος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κατσουρίδης Νίκος Περδίκης Γιώργος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Προδρόμου Πρόδρομος 

Κουλίας Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κυπριανού Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Κυπριανού Άντρος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυριακίδου Αθηνά Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακού Μαρία Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της φονικής έκρηξης στη ναυτική βάση “Ευάγγελος 
Φλωράκης” στο Μαρί και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 
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2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Λειτουργίας και Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2014», αγορεύσεις και 
συζήτηση (Κ. Κώστα, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κουτσού, Ζ. Ζαχαρίου, Ζ. 
Κουλίας, Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της 
Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου Νόμος του 2015».  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορέα (Ίδρυση και Λειτουργία) ∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης 
Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης Νόμος του 2013», συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Α. Κυριακίδου, Πρ. 
Προδρόμου, Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Βαρνάβα) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της 
∆ιασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμος του 2015». 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί της Ενδέκατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2014», 

 β. «Ο περί ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος του 2014», 

 γ. «Ο περί Απονομής της ∆ικαιοσύνης (Ποικίλαι ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014» 

και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί της Όγδοης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2015» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου Νόμος του 2015». 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2015», παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και Άριστου ∆αμιανού και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015», συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, 
Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2015», συζήτηση και αγορεύσεις (Γ. Λουκαΐδης, Α. Κυριακίδου, Α. Θεμιστοκλέους Άντρος 
Κυπριανού, Ν. Τορναρίτης, ∆. Συλλούρης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Προκοπίου) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 
2). 

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»,  

β.  «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015»,  

γ. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 

δ.  «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 

παρατηρήσεις των κ. ∆ημήτρη Συλλούρη και Αβέρωφ Νεοφύτου, αγόρευση του κ. Σταύρου Ευαγόρου, 
ψήφιση σε νόμους του πρώτου, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», αναβολή του τρίτου, παρατηρήσεις του κ. 
Γιώργου Λουκαΐδη επί του τέταρτου και ψήφισή του σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τις προτάσεις νόμου: 

 α. «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2015»,  

 β. «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015», 

γ. «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2015», 

 δ. «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2015» και 

 ε. «Ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015», 
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συζήτηση και αγορεύσεις (Ανδρέας Κυπριανού, Ά. Βότσης, Γ. Περδίκης, Α. Φακοντής, Ν. Νουρής, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Ζ. Κουλίας), καταψήφιση της πρώτης πρότασης νόμου, ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
(με αρ. 2), αναβολή της δεύτερης και της τρίτης πρότασης νόμου και απόσυρση της τέταρτης πρότασης 
νόμου.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταφοράς Προσωπικού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου στην 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 6). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος (Αρ. 1) του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, Γ. Προκοπίου, Ζ. Κουλίας, Πρ. 
Προδρόμου, Ν. Νικολαΐδης, Ζ. Ζαχαρίου, Άντρος Κυπριανού, Ανδρέας Κυπριανού, Ά. Βότσης, Γ. 
Λαμάρης, Γ. Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του 2009 Νόμου Νόμος 
του 2015». 

16. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 19) Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 9). 

17. α. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία 
Υπολογισμού Εκτάκτου Πράσινου Τέλους) Κανονισμοί του 2015» και έκθεση για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2015 Νόμος του 2015». 

β. Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης, Ζ. Ζαχαρίου, Α. Κυριακίδου, Μ. 
Μαυρίδης, Άντρος Κυπριανού, Πρόεδρος), ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των 
κανονισμών. 

18. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2015» και 
ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 5). 

19. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2015» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3). 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και των Λειτουργιών του 
Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων στο Τμήμα Γεωργίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας του ∆ικτύου Γεωργικής Λογιστικής 
Πληροφόρησης Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Μεταθέσεις των Εργοδοτουμένων Αορίστου Χρόνου των Ευρύτερων 
Εναλλάξιμων Κατηγοριών στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμοί του 2015», παρατηρήσεις των κ. Νίκου 
Νουρή και Άγγελου Βότση και έγκρισή τους. 

23. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

24. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και ψήφισή του σε νόμο. 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ευρωπαϊκών Ομίλων Οικονομικού Σκοπού (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2015» και έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της 
Κυβείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014», ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Οίκων 
Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2015» και 
δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 
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27. Κείμενο σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων με το οποίο καλείται η κυβέρνηση να 
εκπονήσει σχέδιο αποκατάστασης των κατόχων αξιογράφων και απόρριψή του. 

28. Κείμενο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για αποκατάσταση των ζημιών που υπέστησαν οι 
καταθέτες της πρώην Λαϊκής Τράπεζας και της Τράπεζας Κύπρου, οι κάτοχοι αξιογράφων και οι παλαιοί 
μέτοχοι, οι οποίοι επλήγησαν από τις αποφάσεις της 25ης Μαρτίου 2013 για διάσωση των τραπεζών με 
ίδια μέσα, έγκρισή του και δικαιολόγηση της αποχής από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

29. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

30. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Περιβαλλοντική καταστροφή στην τοποθεσία “Άμμος του Καμπούρη” στην Αγία Νάπα - Πληροφορίες για 
παράνομη απόρριψη αδειών εισόδου αλλοδαπών φοιτητών από το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης - Η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σχετικά με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για αποζημιώσεις ιδιοκτητών γης στην περιοχή Αμαθούντας - Πληροφορίες για 
παράνομη αφαίρεση άμμου από παραλία στον Κόλπο Χρυσοχούς - Η αναμενόμενη κατάθεση στη Βουλή 
νομοθετημάτων σχετικά με τη λειτουργία ζωολογικών κήπων και υποστατικών πώλησης ζώων 
συντροφιάς - Κίνδυνος επιβολής κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη διαχείριση παραλιών 
και την αδειοδότηση γηπέδου γκολφ στην περιοχή Πόλης Χρυσοχούς-Γιαλιάς - Προβλήματα λόγω 
καθίζησης του εδάφους στο Πισσούρι - Ανάγκη εφαρμογής της ευρωπαϊκής Οδηγίας σχετικά με το 
υπέρμετρο βάρος - Μετακίνηση του σταθμού αναμετάδοσης του BBC στο Βασιλικό και οι 
περιβαλλοντικές συνέπειες από την επέκταση του ενεργειακού κέντρου - Η ετοιμασία χαρτών θορύβου 
για όλη την Κύπρο - Η διαχείριση των οικονομικών των κοινοτικών νηπιαγωγείων από τους οικείους 
συνδέσμους γονέων - Αίτημα για εγγραφή παιδιών μικρότερων των τριών χρόνων σε κοινοτικά 
νηπιαγωγεία - Οι διώξεις εναντίον των ΜΜΕ και η στήριξη των τζιχαντιστών από την τουρκική κυβέρνηση 
- Ο ανεξάρτητος σύμβουλος για το σχέδιο δράσης αναφορικά με την αξιοποίηση κρατικής ακίνητης 
περιουσίας και η αμοιβή του - Τα περιβαλλοντικά μέτρα και τα μέτρα υγιεινής στην κοίτη του ποταμού 
Πεδιαίου - Ανάγκη λήψης μέτρων για την αποτελεσματικότερη αντικατάσταση ρευματολόγου στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λάρνακας. 

31. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ο αναδασμός στην κοινότητα Αυγόρου - Η διακίνηση προϊόντων μέσω του οδοφράγματος των 
Στροβιλιών - Το ενδεχόμενο καταγγελιών για μη έκδοση απόδειξης αγοράς αγαθού ή υπηρεσίας 
(εμπιστευτική απάντηση) - Οι πρακτικές στοιχειοθέτησης υπόθεσης σωματεμπορίας και οι αδυναμίες της 
σχετικής νομοθεσίας - Η εισαγωγή και διάθεση τουρκικών προϊόντων στην Κύπρο - Μέτρα για την 
αντιμετώπιση της ανεργίας σε άτομα άνω των τριάντα πέντε ετών - Σχέδια επιμόρφωσης των 
εκπαιδευτικών στα θέματα της σεξουαλικής εκμετάλλευσης και της σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων.  

32. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Ο τρόπος χειρισμού των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
και του Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας (ΕΞΕ) - Προβλήματα, προοπτικές και προσδοκίες», έπειτα από εισήγηση 
του Προέδρου της Βουλής. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2015 

Ώρα έναρξης: 9.00 π.μ. 

Αρ. 45 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλημέρα σας.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το μόνο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής.  Προτού καταθέσω λίγα λόγια, καλώ το σώμα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη 
των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαράντα ένα ολόκληρα χρόνια από την ημέρα που σταμάτησε ο χρόνος, από την ημέρα της προδοσίας 
και του βιασμού της Κύπρου.  Σαράντα ένα χρόνια μετά η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται σήμερα 
καθηκόντως, για να καταδικάσει το δίδυμο έγκλημα σε βάρος της Κύπρου και του λαού της, του προδοτικού 
πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 και της βάρβαρης τουρκικής εισβολής, που ακολούθησε πέντε μέρες 
μετά.  

 Τιμούμε σήμερα τους περήφανους αγωνιστές της αντίστασης, που πρόταξαν τα στήθη τους στη χούντα 
των Αθηνών και την ΕΟΚΑ Β΄ και έδωσαν τη ζωή τους υπερασπιζόμενοι τον εκλεγμένο Πρόεδρο, εθνάρχη 
Μακάριο και τη νομιμότητα, υπεραμυνόμενοι της ελευθερίας και της δημοκρατίας.  Τιμούμε επίσης και αυτούς 
που αγωνίστηκαν ηρωικά ενάντια στην τουρκική εισβολή το μαύρο Ιούλιο και Αύγουστο του 1974, τους 
πεσόντες, τους αγνοούμενους, τους ανάπηρους του άνισου και άδικου εκείνου πολέμου.  Τιμούμε τους 
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καρτερικούς εγκλωβισμένους μας, τους τραγικούς συγγενείς των αγνοουμένων μας και τον προσφυγικό μας 
κόσμο.  Για σαράντα ένα χρόνια κουβαλούν καθημερινά αμέτρητες πληγές στο νου και την ψυχή. 

 Έχουμε χρέος απέναντι σε όλους όσοι θυσιάστηκαν στο βωμό της υπεράσπισης της νομιμότητας και της 
ελευθερίας, μα και στις γενιές που θα έρθουν να αγωνιστούμε για άρση των αποτελεσμάτων της προδοσίας και 
των τετελεσμένων της εισβολής και κατοχής της Τουρκίας στην Κύπρο.  Έχουμε χρέος να αντλήσουμε 
διδάγματα και να θωρακίσουμε τη δημοκρατία μας σε πνεύμα αγωνιστικής ενότητας,  για  να συνεχίσουμε τον 
αγώνα για μια Κύπρο ελεύθερη και ενωμένη.  Έχουμε χρέος να διασφαλίσουμε τη φυσική και εθνική επιβίωση 
του κυπριακού ελληνισμού και να παραμείνουμε προσηλωμένοι στην επίτευξη λύσης που θα διασφαλίζει την 
αρμονική συμβίωση Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων σε ένα δημοκρατικό ευρωπαϊκό κράτος.  Λύσης που 
να είναι λειτουργική, βιώσιμη και διαρκής.  Λύσης που να ενώνει  τους θεσμούς, την οικονομία και το λαό μας 
στη βάση των περί Κύπρου ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, του 
διεθνούς δικαίου και των ευρωπαϊκών αρχών και αξιών.  Λύσης που να διασφαλίζει τη συνέχιση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, με μία κυριαρχία, μία διεθνή νομική προσωπικότητα και μία ιθαγένεια.  Λύσης που να τερματίζει 
την κατοχή και τις αναχρονιστικές εγγυήσεις, να προβλέπει την απόσυρση των τουρκικών κατοχικών 
στρατευμάτων και των εποίκων και την αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των βασικών 
ελευθεριών όλων των νομίμων κατοίκων του νησιού, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων 
και Λατίνων. 

 Το Κυπριακό ήταν και παραμένει πρόβλημα εισβολής και κατοχής.  Η συνεχιζόμενη παραβίαση της 
διεθνούς νομιμότητας από την Τουρκία και η πολύχρονη απουσία γνήσιας πολιτικής βούλησης από πλευράς 
της για επίτευξη λύσης κρατούν το Κυπριακό άλυτο και σε επικίνδυνη στασιμότητα, επαναβεβαιώνοντας για 
πολλοστή φορά ότι στην Άγκυρα βρίσκεται το κλειδί της λύσης. 

 Ως υπό ένταξη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η Τουρκία καλείται επανειλημμένα να αναγνωρίσει την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, να ομαλοποιήσει τις σχέσεις της με την Κύπρο και να συμβάλει ενεργά και 
αποτελεσματικά στις προσπάθειες που καταβάλλονται για εξεύρεση λύσης στη βάση των ψηφισμάτων του 
Συμβουλίου Ασφαλείας και των αρχών και των αξιών επί των οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Ωστόσο, συνεχίζει να αρνείται πεισμόνως να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις που της έχουν ανατεθεί από τα 
ευρωπαϊκά συλλογικά θεσμικά όργανα. 

 Αναμένουμε ότι στην υπό εξέλιξη διαπραγματευτική διαδικασία θα υπάρξει επιτέλους εγκατάλειψη της 
πάγιας τουρκικής αδιαλλαξίας, για να ανοίξει ο δρόμος για τη λύση.  Το δηλώνουμε για μια ακόμα φορά.  
Επιθυμούμε διακαώς λύση του Κυπριακού το συντομότερο.  Αυτό όμως δε σημαίνει ότι θα αποδεχτούμε την 
οποιαδήποτε λύση. Ούτε οι αντιστάσεις του Κυπριακού Ελληνισμού θα καμφθούν υπό το βάρος της δυσχερούς 
οικονομικής κατάστασης.  Αν η λύση είναι ανισοβαρής και ατελέσφορη, ο λαός και πάλι θα την απορρίψει.  Και 
όσοι ενδιαφέρονται πραγματικά για λύση προτρέπονται να αποταθούν προς το θύτη, την Τουρκία, για να την 
πείσουν να εγκαταλείψει την αδιάλλακτη στάση της και τις επιδρομικές και επεκτατικές της πολιτικές. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η χώρα μας, ως ο πιο απομακρυσμένος προμαχώνας της Ευρώπης στην Ανατολική Μεσόγειο, όπως 
και η Μάλτα, μπορεί να αποτελέσει γέφυρα ειρήνης, σταθερότητας, ασφάλειας και συνεργασίας στην ευρύτερη 
περιοχή.  Η Κύπρος μπορεί ακόμη να συμβάλει στην ενεργειακή ασφάλεια και αυτάρκεια της Ευρώπης μετά 
την ανακάλυψη κοιτασμάτων φυσικού αερίου στην κυπριακή ΑΟΖ.  Γι’ αυτό συμμετέχουμε ενεργά και ισότιμα 
ως κράτος μέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στους σχεδιασμούς που διαγράφονται φιλόδοξα για έναν κόσμο 
της προόδου, της ευημερίας, της ειρήνης και της ασφάλειας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενωμένοι σήμερα δεν ξεχνούμε.  Ενωμένοι σήμερα μνημονεύουμε και τιμούμε όσους στάθηκαν όρθιοι 
και υπερήφανοι απέναντι στην προδοσία και τη βαρβαρότητα.  Ενωμένοι σήμερα δίνουμε ξανά περιεχόμενο 
στις θυσίες των ηρώων και μαρτύρων μας και επαναλαμβάνουμε το καθήκον μας για συνέχιση του αγώνα για 
ελευθερία μέχρι την τελική δικαίωση.  

 Ένας πολύπαθος, ένας προδομένος λαός μπορεί να επιβιώσει, μόνο όταν αντιστέκεται και όταν η 
εκλελεγμένη ηγεσία εκφράζει τη βούληση και τα αισθήματα του λαού.  Μια ηγεσία μπορεί να επιβιώσει, μόνο 
όταν απολαύει της εμπιστοσύνης και της στήριξης του λαού, αλλά και όταν έχει σωστούς φίλους και συμμάχους 
και εκτός της χώρας.  Ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος είχε και τα δύο, και την αγάπη του λαού του και τη 
συμπαράσταση φίλων και συμμάχων στο εξωτερικό.  Οι τραγικές μέρες που ακολούθησαν τη 15η του Ιούλη του 
1974 το καταδεικνύουν.  Ο λαός αντιστάθηκε στο πραξικόπημα της χούντας των Αθηνών και των εδώ 
συνεργατών της και άκουσε με ανακούφιση το διάγγελμα του Μακαρίου από τον Ελεύθερο Ραδιοσταθμό της 
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Πάφου, με το οποίο τον διαβεβαίωνε ότι ήταν ζωντανός και τον καλούσε σε αντίσταση.  Και μια φίλη χώρα, η 
Μάλτα, τον φιλοξένησε, όταν υποχρεώθηκε να εγκαταλείψει την Κύπρο, για να καταγγείλει τα τεκταινόμενα στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.  

 Με ελικοφόρο των βρετανικών βάσεων Ακρωτηρίου μετέβη στο Μεσογειακό Αρχηγείο της RAF στη Luqa 
της Μάλτας.  Εκεί έσπευσαν να τον συναντήσουν ο Αναπληρωτής Πρωθυπουργός και ο Γενικός Κυβερνήτης 
της Μάλτας Sir Anthony Joseph Mamo και ο Βρετανός Ύπατος Αρμοστής.  Λίγο αργότερα κατέφθασε και ο 
Πρωθυπουργός της Μάλτας Ντομ Μιντόφ, με τον οποίο ο Μακάριος διατηρούσε πολύχρονες φιλικές σχέσεις.  
∆έκα και πλέον χρόνια πριν, τον Ιούνιο του 1961, ο Μιντόφ είχε αποστείλει επιστολή στο Μακάριο ζητώντας 
του να βοηθήσει τη Μάλτα να πετύχει την ανεξαρτησία της από τη Μεγάλη Βρετανία και να προωθήσει το 
ζήτημα της Μάλτας στα Ηνωμένα Έθνη και μόλις εννέα μήνες πριν, το Νοέμβριο του 1973, ο Αρχιεπίσκοπος 
πραγματοποίησε επίσημη επίσκεψη στη Μάλτα έπειτα από πρόσκληση του Πρωθυπουργού.  

 Η φίλη χώρα ήταν στο πλευρό της Κύπρου και το μαύρο Ιούλη του 1974.  Ο Γενικός Κυβερνήτης της 
Μάλτας Sir Anthony Joseph Mamo φιλοξένησε το βράδυ της 16ης Ιουλίου το Μακάριο και τη συνοδεία του και ο 
Πρωθυπουργός Μιντόφ πρότεινε στον Αρχιεπίσκοπο να παραμείνει στη Μάλτα και να σχηματίσει κυβέρνηση 
εν εξορία.   Όμως προορισμός του Μακαρίου ήταν το Λονδίνο και στη συνέχεια το Συμβούλιο Ασφαλείας στη 
Νέα Υόρκη, γιατί στόχος του ήταν η επιστροφή στην Κύπρο και ο αγώνας για την αποκατάσταση της 
δημοκρατίας και για τη σωτηρία της Κύπρου.  Μιας δημοκρατίας που η κατάλυσή της άνοιξε τις κερκόπορτες 
στον Τούρκο εισβολέα.  

 Στο πρόσωπο του Προέδρου της Βουλής της Μάλτας δόκτορoς Anglu Farrugia εκφράζουμε τη βαθιά 
μας εκτίμηση και τις ευγνώμονες ευχαριστίες του κυπριακού λαού προς την ηγεσία και το λαό της Μάλτας για 
τη θερμή τους υποδοχή και φιλοξενία του Προέδρου Μακαρίου εκείνες τις τραγικές ώρες του Ιούλη του 1974. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαράντα ένα χρόνια μετά ο κυπριακός λαός εξακολουθεί να βιώνει τις τραγικές συνέπειες του 
προδοτικού πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής.  Όσα όμως χρόνια κι αν περάσουν, εμείς εμμένουμε 
στον αγώνα για μια ελεύθερη Κύπρο, ένα δημοκρατικό ευρωπαϊκό κράτος.  Θα εμμένουμε σ’ αυτό, γιατί, 
παραφράζοντας τα λόγια του εθνάρχη Μακάριου, όσο οι καρδιές μας θα κτυπούν ενωμένες, οι παλμοί τους θα 
είναι παλμοί αγώνα για τη σωτηρία της Κύπρου, θα είναι παλμοί αγώνα για την πρόοδο και την ευημερία του 
λαού της, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, του κυπριακού λαού στο σύνολό του. 

 Τιμή και δόξα στους ήρωες της αντίστασης! 

 Τιμή και δόξα στους αγωνιστές της δημοκρατίας και της ελευθερίας! 

 Παρακαλώ τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής κ. Σοφοκλή Φυττή να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της Βουλής 
της Μάλτας κ. Anglu Farrugia στο βήμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΤΗΣ ΜΑΛΤΑΣ: 

(A. FARRUGIA) 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Αξιότιμοι υπουργοί, 

 Αξιότιμα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, 

 Είναι πραγματικά μεγάλη τιμή για μένα που βρίσκομαι σήμερα στη Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κύπρου και είναι μεγάλη επίσης η τιμή για το μοναδικό αυτό προνόμιο να απευθυνθώ σε αυτό το εκλεκτό 
ακροατήριο με την ευκαιρία της 41ης επετείου του πραξικοπήματος που έλαβε χώρα στις 15 Ιουλίου 1974.  Θα 
ήθελα να εκφράσω την ειλικρινή ευγνωμοσύνη μου στον αγαπημένο μου συνάδελφο, τον Πρόεδρο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων της Κύπρου κ. Γιαννάκη Ομήρου για την εγκάρδια πρόσκλησή του να επισκεφθώ την 
πανέμορφη χώρα σας, καθώς και για τη θερμή φιλοξενία που έχει προσφερθεί προς εμένα και προς την 
αντιπροσωπία μου, που κάθεται εδώ μπροστά μου.  Με συνοδεύουν ο David Agius από την πλευρά της 
κυβέρνησης και ο Joseph Sammut από την πλευρά της αντιπολίτευσης.  Όπως γνωρίζετε, στη Μάλτα έχουμε 
δύο πολιτικά κόμματα στο κοινοβούλιο, ένα της κυβέρνησης και ένα της αντιπολίτευσης, που αλλάζουν μεταξύ 
τους από καιρό σε καιρό.  Αυτό είναι δημοκρατία.   

 Θα ήθελα να πω ότι είναι με πικρές νοσταλγικές αναμνήσεις που προσωπικά ακόμα θυμάμαι έντονα τις 
τραγικές στιγμές τις οποίες βίωσε η χώρα σας στα μέσα του Ιουλίου του 1974.  Θυμούμαι πάρα πολύ καλά τον 
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο ακόμη και μήνες πριν από την ημέρα που έλαβε χώρα το πραξικόπημα πριν από 
σαράντα ένα χρόνια.  Στην πραγματικότητα κάποιους μήνες νωρίτερα -τότε ήμουν ένας νεαρός 
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δεκαοκτάχρονος, πάρα πολύ ενεργός στο κόμμα του Ντομ Μιντόφ- συγκεκριμένα στις 8 Νοεμβρίου 1973 ο 
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος είχε επισκεφθεί επίσημα τον Πρωθυπουργό της Μάλτας Ντομ Μιντόφ και είχανε 
συζητήσει τις ομοιότητες μεταξύ των δύο νησιώτικων χωρών.   

 Οι προσωπικές σχέσεις μεταξύ του Ντομ Μιντόφ και του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, όπως το έχει 
αναφέρει και ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κύπρου, ξεκίνησαν από τη δεκαετία του ’60, 
όταν ο Ντομ Μιντόφ και είχε ζητήσει από τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο να βοηθήσει τη Μάλτα να επιτύχει την 
ανεξαρτησία της και να προωθήσει την υπόθεση της Μάλτας ενώπιον του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Κατ’ εκείνο το χρόνο, όταν είχαν συναντηθεί, το Νοέμβριο δηλαδή του 1973, ο Ντομ Μιντόφ είχε επιτύχει 
μία συμφωνία με τη βρετανική κυβέρνηση, προκειμένου να διασφαλίσει ότι στα επόμενα έξι χρόνια, δηλαδή 
μέχρι την 31η Μαρτίου 1979, όλες οι βρετανικές βάσεις θα έπρεπε να κλείσουν και να φύγουν από τη νήσο της 
Μάλτας, προκειμένου η Μάλτα να είναι μία πλήρως ανεξάρτητη δημοκρατία και ουδέτερη χώρα, πλήρως 
ελεύθερη από ξένες βάσεις.  Αυτό το είχε συζητήσει με το Μακάριο.  Στην πραγματικότητα, σε αναφορές οι 
οποίες τώρα έχουν διαρρεύσει από τα wikileaks των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής -όπως γνωρίζετε, έχουμε 
πάρα πολλά wikileaks που έχουν διαρρεύσει και έχουν δημοσιευθεί τηλεγραφήματα- κάποιος μπορεί να 
διαβάσει τα ακόλουθα:  «Οι συνομιλίες σίγουρα θα έχουν να κάνουν με τη συνεργασία μεταξύ Μέσης Ανατολής 
και Μεσογείου, αλλά ο Μακάριος ίσως να επιθυμεί επιπρόσθετα διδάγματα για το πώς να αποσπάσει χρήματα 
από την κυβέρνηση της Αυτής Μεγαλειότητας».   

 Αυτή η ερμηνεία, δηλαδή πώς να αποσπάσει χρήματα από την κυβέρνηση της Αυτής Μεγαλειότητας, 
δόθηκε, επειδή ο Ντομ Μιντόφ είχε πει στο Μακάριο ότι, από τη στιγμή που έχετε βάσεις στην Κύπρο, θα 
πρέπει να ζητήσετε κάποια χρήματα, εφόσον κατέχουν κάποιο κομμάτι του νησιού. Ο  Μιντόφ απέσπασε 
σαράντα εκατομμύρια λίρες Μάλτας, που σημαίνει είκοσι εκατομμύρια βρετανικές στερλίνες, για κάθε χρόνο 
από το 1972 μέχρι το 1979, προκειμένου να διασφαλίσει ότι η οικονομία θα είναι εύρωστη, προκειμένου να 
μπορέσουμε να διαβιώσουμε.  Και αυτή ήταν η ιδέα, δηλαδή πώς να αποσπάσει χρήματα από την κυβέρνηση 
της Αυτής Μεγαλειότητας.   

 Βεβαίως, ο Μακάριος το είχε συζητήσει και σε προηγούμενες διενέξεις με τη βρετανική κυβέρνηση, όταν 
η Βασίλισσα Ελισάβετ ήταν ακόμη Βασίλισσα της Μάλτας και επικεφαλής του νησιού και τελευταίος Γενικός 
Κυβερνήτης ήταν ο Sir Anthony Mamo, ο οποίος την ημέρα του πραξικοπήματος που έλαβε χώρα στην Κύπρο 
είχε δεχθεί τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο στη Μάλτα κατά την άφιξή του από την Κύπρο, αφού είχε εκθρονιστεί 
από Πρόεδρος λόγω του πραξικοπήματος.  Τότε είχε αναφερθεί στις τοπικές εφημερίδες της Μάλτας το εξής: 
«Ο Mamo συνόδευσε τον καταβεβλημένο Μακάριο από το αεροδρόμιο στο παλάτι του Γενικού Κυβερνήτη σε 
ένα μικρό αυτοκίνητο και πάρα πολύ σύντομα ένα άλλο αυτοκίνητο έφθασε στο παλάτι μεταφέροντας 
πουκάμισα, παντελόνια, εσώρουχα και κάλτσες για τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, ο οποίος είχε διαφύγει από την 
Κύπρο μόνο με τα ρούχα τα οποία φορούσε». 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Αξιότιμοι υπουργοί, 

 Αξιότιμα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, 

 Το υπόλοιπο είναι ιστορία, όμως θυμόμαστε πολύ καλά τα τρομακτικά, τα φρικτά αυτά γεγονότα, τα 
οποία είχαν προκαλέσει σοκ όχι μόνο στη Μάλτα, αλλά και σε άλλες χώρες του κόσμου, τα οποία έλαβαν χώρα 
πριν από σαράντα ένα χρόνια στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Και αυτό ήταν όντως ένα σοκ κατά της 
δημοκρατίας.  Ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος παρέμεινε για ανάπαυση στη Μάλτα, πριν φύγει για το Λονδίνο -αν 
δεν κάνω λάθος, το ίδιο βράδυ- και από το Λονδίνο πήγε στη Νέα Υόρκη, προκειμένου να απευθυνθεί στο 
Συμβούλιο Ασφάλειας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Ο Ντομ Μιντόφ προσπάθησε να τον πείσει, όπως 
έχει ειπωθεί, να ανακοινώσει τη δημιουργία κυβέρνησης εν εξορία.  Αυτό θα σήμαινε πολλά. Εμείς από την 
πρώτη στιγμή υποστηρίζαμε πλήρως το Μακάριο.  Στην ομιλία του τον Ιούλιο στη Νέα Υόρκη στα Ηνωμένα 
Έθνη ο Μακάριος είπε:  «Το Σάββατο, δηλαδή δύο μέρες πριν από το πραξικόπημα, στις 13 Ιουλίου, μία 
διάσκεψη υπό την προεδρία του στρατηγού Κιζίκη έλαβε χώρα στην Αθήνα, η οποία διήρκησε για πάρα πολλές 
ώρες.  Όπως είχε αναφερθεί σε μία σχετική ανακοίνωση, η οποία εκδόθηκε στο τέλος της διάσκεψης, 
επρόκειτο να επανασυγκληθεί τη ∆ευτέρα της 15ης Ιουλίου.  Η αναφορά στην ανακοίνωση στη δεύτερη 
διάσκεψη ήταν προς εξαπάτηση.  Για λίγο χρόνο, τη ∆ευτέρα, δηλαδή στις 15 Ιουλίου, ανέμενα για μια 
απάντηση στην επιστολή μου.  Η απάντηση ήρθε και ήταν το πραξικόπημα».  Και μετά πρόσθεσε:  «Είμαι 
ευγνώμων στη βρετανική κυβέρνηση που έθεσε στη διάθεσή μου ένα ελικόπτερο, για να με πάρει από την 
Πάφο, να με μεταφέρει στις βρετανικές βάσεις και απ’ εκεί με ελικόπτερο στη Μάλτα».   

 Είμαι πραγματικά πάρα πολύ χαρούμενος που προσφωνώ τη Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας.  Η Μάλτα πάντοτε ήτανε 
και θα παραμείνει αλληλέγγυα με την Κύπρο μετά τα τραγικά γεγονότα τα οποία προκάλεσαν στη χώρα το σοκ 
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αυτό πριν από σαράντα ένα χρόνια, όπου χιλιάδες έχασαν τη ζωή τους, όπου άνθρωποι είχαν στερηθεί τις 
περιουσίες τους.  Και όσον αφορά το τελευταίο, σαράντα χρόνια μετά, δηλαδή το 2014, πριν ένα χρόνο, το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στο Στρασβούργο, με πλειοψηφία δεκαπέντε ψήφων υπέρ 
και δύο εναντίον, απεφάνθη ότι η Τουρκία θα πρέπει να καταβάλει €90 εκατομ. για αποζημίωση προς τους 
Ελληνοκυπρίους για το ότι έχει παραβιάσει τα ανθρώπινα δικαιώματά τους. 

 Εδώ θα ήθελα επίσης να αναφερθώ στο Ψήφισμα 2197 του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, το οποίο είχε υιοθετηθεί στις 29 Ιανουαρίου 2015 από το Συμβούλιο Ασφαλείας.  Στο εν 
λόγω ψήφισμα το Συμβούλιο Ασφαλείας καλεί τους δύο ηγέτες να αναλάβουν κάθε προσπάθεια, προκειμένου 
να επιτύχουν συγκλίσεις επί των θεμελιωδών θεμάτων, και αναζητεί την εφαρμογή των μέτρων οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης και προσβλέπει σε μία συμφωνία και εφαρμογή τέτοιων από κοινού αποδεκτών βημάτων.  
Γνωρίζω ότι οι συναντήσεις συνεχίζονται και ειλικρινά εύχομαι να επιτευχθεί πρόοδος στις διαπραγματεύσεις, 
προκειμένου να επιτευχθεί μία δίκαιη και διαρκής λύση χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση. 

 Έπειτα από το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 η Μάλτα έγινε ∆ημοκρατία κατά τη διάρκεια του ίδιου 
χρόνου, συγκεκριμένα στις 13 ∆εκεμβρίου 1974, και την 31η Μαρτίου 1979, όπως είπε ο Ντομ Μιντόφ στο 
Μακάριο, η Μάλτα έγινε μία ουδέτερη χώρα, όπου όλες οι βάσεις των βρετανικών δυνάμεων είχαν κλείσει.  Η 
Μάλτα έμεινε πλήρως ελεύθερη από ξένες στρατιωτικές βάσεις και έγινε μία πλήρως ανεξάρτητη, δημοκρατική 
και ουδέτερη χώρα.  Βεβαίως, αυτό ήταν η δική μας επιλογή.   

 Ωστόσο, τα προβλήματα που η χώρα σας, η Κύπρος, αντιμετωπίζει, δηλαδή μία πραγματική και 
ολοκληρωμένη ακεραιότητα και κυριαρχία της χώρας σας, η οποία ακόμη επικουρείται από τις βρετανικές 
δυνάμεις που είναι παρούσες στη χώρα σας, είναι προκλήσεις ανάμεσα σε άλλες που όλοι οι Κύπριοι πρέπει 
να αντιμετωπίσουν   μαζί.   

 Όσον αφορά στη χώρα μου, εμείς είμαστε πάντοτε δίπλα σας και στηρίζουμε και είμαστε αλληλέγγυοι 
έναντι της Κύπρου ως μέλη της ίδιας οικογένειας στη Μεσόγειο και την Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆εδομένων των 
πρόσφατων εξελίξεων που λαμβάνουν χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα πρέπει να δηλώσω και θα πρέπει να 
αναφέρω στο κοινοβούλιό σας ότι όντας μέλη της Ευρωπαϊκής Ενώσεως είμαστε μία οικογένεια και όπως 
οποιαδήποτε άλλη οικογένεια πιστεύουμε όλοι ότι, ανεξάρτητα του αν είναι κάποιο μικρό κράτος, μεγάλο 
κράτος, μεσαίου μεγέθους κράτος, θα πρέπει να μας δίδεται το αναμενόμενο χέρι βοηθείας.  Ποτέ οι μικρές 
χώρες όπως η Κύπρος ή η Μάλτα δε θα πρέπει να νιώθουν ότι δεν έχουν την ίδια θέση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.   

 Καταλήγω λέγοντας ότι αυτή η μέρα σαράντα ένα χρόνια πριν ήταν μία μέρα ντροπής γι’ αυτούς που 
διέπραξαν αυτό το σοβαρό έγκλημα κατά της δημοκρατίας, αλλά όλοι μαζί και βεβαίως οι Κύπριοι και αυτοί οι 
οποίοι πιστεύουν στην πραγματική δημοκρατία θα πρέπει δυνατά να πούμε ότι αυτό δεν πρέπει ποτέ να 
επαναληφθεί για τις μελλοντικές γενιές. 

 Σας ευχαριστώ θερμά για την προσοχή σας.   

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον Πρόεδρο της Βουλής της Μάλτας για την ομιλία του.  

 Καλώ τώρα στο βήμα τον Πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής της Μάλτας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαράντα ένα χρόνια κλείνουν από τις μαύρες εκείνες μέρες του προδοτικού πραξικοπήματος και της 
βάρβαρης τουρκικής εισβολής.  Ο πόνος ψυχής που διακατέχει όλους μας τεράστιος.  Το χρέος ολωνών μας 
αβάστακτο.  Οι ευθύνες που αναλογούν σε εμάς γίνονται χρόνο με το χρόνο ακόμη πιο βαριές. 

 Είναι πρώτα η ευθύνη μας απέναντι στην ιστορία και την πατρίδα μας.  Κανείς από εμάς δε 
νομιμοποιείται να θεωρεί ότι επιτέλεσε το χρέος του προς την πατρίδα, όσο αυτή παραμένει υπό κατοχή.  
Κανείς μας δεν μπορεί να έχει ήσυχη τη συνείδησή του, ενόσω διακόσιες χιλιάδες περίπου άνθρωποι 
παραμένουν πρόσφυγες στην ίδιά τους την πατρίδα, ενόσω παραμένουν εγκλωβισμένοι, ενόσω εκατοντάδες 
οικογένειες δεν έχουν μάθει μέχρι σήμερα την τύχη των αγαπημένων τους προσώπων, των αγνοουμένων.  ∆εν 
είναι όμως μόνο τα άμεσα θύματα της εισβολής.  Θύματα της επεκτατικής και επεμβατικής πολιτικής της 
Άγκυρας είμαστε όλοι ανεξαίρετα οι Κύπριοι πολίτες. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εδώ και σαράντα ένα χρόνια δεν υπάρχει Κύπριος που να μην έχει επηρεαστεί η ζωή του από το 
Κυπριακό.  Ακόμη και για όσους γεννήθηκαν μετά την εισβολή, η τραγωδία του 1974 έχει επιφέρει σοβαρό 
αντίκτυπο στη ζωή τους, στην κοινωνική και επαγγελματική τους δράση, στην παιδεία, την οικονομία, ακόμη και 
τους φίλους και τον κοινωνικό τους περίγυρο.  Οι επιπτώσεις είναι για όλους μας, είναι παντού. 

 Και η πατρίδα μας παραμένει ακόμα καθηλωμένη στην αναζήτηση του αυτονόητου σε όλο το σύγχρονο 
κόσμο, της δυνατότητας να δημιουργούμε, όπως έχουμε το δικαίωμα, μεγάλα οράματα για τον τόπο μας, της 
ελπίδας να φτιάξουμε για την Κύπρο και όλους τους πολίτες της ένα λαμπρό μέλλον, αντάξιο της ιστορίας και 
των προσδοκιών του λαού μας.  Γιατί μία είναι η πικρή αλήθεια: Ποτέ δε χωράνε σε μοιρασμένες πατρίδες 
μεγάλα οράματα. 

 Αγωνιζόμαστε να πετύχουμε την επανένωση της πατρίδας μας, να δημιουργήσουμε όλοι μαζί μια νέα 
προοπτική πραγματικής ειρήνης και ασφάλειας, για να μπορέσουμε επιτέλους ολόκληρος ο λαός να απολαύσει 
τα αγαθά της αρμονικής συμβίωσης και συνεργασίας μέσα στην ευρωπαϊκή πραγματικότητα. 

 Στο πλαίσιο αυτό χαιρετίζουμε την κάθοδο στην Κύπρο του Προέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. 
Ζαν Κλοντ Γιούνκερ.  Είναι η ώρα για την ουσιαστική εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Κυπριακό, μία 
επιδίωξη που ήταν στις προτεραιότητες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη, που με τον τρόπο 
αυτό θα διασφαλίζει τόσο το σεβασμό του κεκτημένου όσο και τη βιωσιμότητα του κράτους. 

 Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης ξεκίνησε από πέρσι μια νέα προσπάθεια, για να καταλήξουμε σε ένα σωστό 
και βιώσιμο συμβιβασμό, που να διασφαλίζει ότι η λύση του Κυπριακού θα είναι βασισμένη στο διεθνές δίκαιο, 
στις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, που θα αποκαθιστά 
στο νησί τα νόμιμα δικαιώματα όλων ανεξαίρετα των πολιτών. 

 Στεκόμαστε δίπλα από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και τον στηρίζουμε στη δύσκολη προσπάθειά του 
για επίτευξη του μεγάλου οράματος της επανένωσης του τόπου μας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως Έλληνες Κύπριοι δεν έχουμε κανένα δικαίωμα να ξεπουλούμε πατρίδες.  ∆εν έχουμε δικαίωμα να 
εφησυχάζουμε και να επικεντρωνόμαστε στην καθημερινότητα ούτε και να συμβιβαζόμαστε με τη στασιμότητα.  
Προπαντός όμως, δεν έχουμε κανένα δικαίωμα να χωρίζουμε το λαό μας.  Πληρώσαμε εξάλλου ανεπανόρθωτα 
την εθνική διχόνοια στο παρελθόν.  Καμία σκοπιμότητα και κανένα συμφέρον δεν μπορεί να τίθεται υψηλότερα 
από την τιτάνια προσπάθειά μας να φτιάξουμε την καλύτερη Κύπρο, που την αξίζουν τα παιδιά μας.   

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία αναβαθμίζεται ως γεωστρατηγική αξία.  Κτίζει η κυβέρνησή μας συμμαχίες στην 
περιοχή, αλλά και πολύ ευρύτερα.  Το κυπριακό πρόβλημα έχει μπει σε ένα μεγαλύτερο γεωπολιτικό πλαίσιο, 
ουδείς όμως υποστηρίζει ότι τα πράγματα είναι εύκολα.  ∆εν ήταν και δε θα είναι ποτέ εύκολα.  Χρειάζεται και 
επιβάλλεται όμως να προσπαθούμε, ειδικά σήμερα, διότι αδιαμφισβήτητα η ανάδειξη στην ηγεσία της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας του κ. Μουσταφά Ακιντζί δημιουργεί για το Κυπριακό ένα παράθυρο ευκαιρίας.  
Οφείλουμε να αναγνωρίσουμε ότι ο νέος Τουρκοκύπριος ηγέτης ήταν πάντα υποστηρικτής της επίτευξης λύσης 
στη βάση των όσων έχουμε συμφωνήσει στο πλαίσιο του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, όπως και της 
αυτονομίας που πρέπει οι Τουρκοκύπριοι να διαθέτουν έναντι της Τουρκίας. 

 Ασφαλώς, αυτό από μόνο του δε σημαίνει και ένα σωστό συμβιβασμό ή ακόμα και τη λύση του 
Κυπριακού.  Ούτε και σημαίνει ότι ο κ. Ακιντζί θα είναι διαπραγματευτής που θα συμπλέει με τις δικές μας 
θέσεις.  Είναι μια πραγματικότητα ότι χρειάζονται απτές και χειροπιαστές ενέργειες από την ίδια την Τουρκία, η 
οποία καλείται να αποδείξει στην πράξη εάν όντως οι τοποθετήσεις της περί ετοιμότητας για λύση στο 
Κυπριακό έχουν περιεχόμενο.  Εκεί ακριβώς είναι που πρέπει να εστιάσουμε όλοι την προσοχή μας και τις 
ενέργειές μας.  Εκεί πρέπει η διεθνής κοινότητα και η Ευρωπαϊκή Ένωση να εξασκήσουν την επιρροή τους.  
Εκεί και εμείς πρέπει να κοιτάζουμε και όχι προσπαθώντας να διαπραγματευτούμε και να λύσουμε το 
Κυπριακό μεταξύ μας.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποτίνουμε και σήμερα τον οφειλόμενο φόρο τιμής στις ηρωικές μορφές των τραγικών γεγονότων του 
μαύρου Ιούλη του 1974, βρισκόμενοι ταυτόχρονα στη δύσκολη πορεία εξόδου από την πρωτοφανή οικονομική 
κρίση. 

 Όλοι μας χρειάζεται να συμπεριφερθούμε με τη μέγιστη σοβαρότητα, αλλά και υπευθυνότητα.  ∆εν 
υπάρχει εξάλλου για κανέναν μας άλλη επιλογή από του να αφήσουμε κατά μέρος τις διαφορές και να 
συστρατευτούμε για το εθνικό καλό. 

 Έχουμε χρέος να παραδώσουμε στα παιδιά και στα εγγόνια μας μια Κύπρο απαλλαγμένη από τα λάθη 
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του παρελθόντος, μια Κύπρο της ειρήνης, της συνεργασίας, της ευημερίας και της προκοπής.  Μια Κύπρο 
όπως την ονειρεύτηκαν και την οραματίστηκαν όσοι έδωσαν τη ζωή τους τόσο για τη δημοκρατία όσο και την 
ελευθερία αυτού του τόπου.   

 Ας είναι αιωνία η μνήμη τους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νεοφύτου. 

 Παρακαλώ τώρα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. Άντρο Κυπριανού να καταθέσει τη δική του ομιλία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, 

 Είναι λυπηρό το ότι απουσιάζουν από τη σημερινή ολομέλεια ένας σοβαρός αριθμός βουλευτών, 
ιδιαίτερα από κάποια έδρανα.   

 Τιμούμε σήμερα όσους αντιστάθηκαν και έδωσαν τη ζωή τους, για να μην περάσει ο φασισμός.  Τιμούμε 
όσους στάθηκαν στην πρώτη γραμμή, για να υπερασπιστούν την ελευθερία και την αξιοπρέπεια της Κύπρου 
και του λαού μας.  Αυτούς που τόλμησαν να μη σκύψουν το κεφάλι στην προδοσία και στο έγκλημα της ΕΟΚΑ 
Β΄ και της ελληνικής χούντας.  Τιμούμε σήμερα ζώντες και νεκρούς που εκείνη την περίοδο δεν παρίσταναν 
πως δε συνέβαινε τίποτε, που επαγρυπνούσαν και γέμιζαν τις πλατείες, για να υπερασπιστούν τη δημοκρατία.  
Τιμούμε σήμερα ζώντες και νεκρούς που απάντησαν στην εοκαβήτικη τρομοκρατία με παλικαριά.  Τιμούμε 
σήμερα ζώντες και νεκρούς που την κρίσιμη ώρα δε δείλιασαν, αλλά έτρεξαν στην πρώτη γραμμή να 
υπερασπιστούν την Κύπρο, λιγοστοί και άοπλοι μπροστά στα πανίσχυρα στρατεύματα της εισβολής.  
 Σαράντα ένα χρόνια μετά την προδοσία του μαύρου Ιούλη τίποτε δεν έχει αλλάξει και τίποτε δεν είναι 
όπως παλιά.  Σαράντα ένα χρόνια μετά θα γίνουν πάνω από τα μνήματα μακροσκελείς ομιλίες, θα ακουστούν 
με τη μεγαλύτερη ευκολία τα λόγια τιμής, οι όρκοι, οι κορώνες του πατριωτισμού, των μεγάλων ιδεών.  Σαράντα 
ένα χρόνια μετά ο λαός μας πικραμένος θα ακούσει ξανά τα ίδια και τα ίδια, περί “διχασμού” και “αφροσύνης”, 
περί “διατεταγμένης υπηρεσίας”, περί “ίσως ευθυνών”.   Όλα αυτά είναι και θα εξακολουθήσουν να είναι το 
καταφύγιο όσων νιώθουν άβολα, γιατί πασχίζουν να κρύψουν το πολιτικό τους παρελθόν.  Γιατί φοβούνται πως 
είναι πολλοί που ακόμα θυμούνται.  Έχουν δίκαιο να φοβούνται, γιατί ο χρόνος μπορεί να δαμάζει τα πάντα, όχι 
όμως την αλήθεια.  Μιλούμε για προδοσία, γιατί υπήρξαν προδότες.  Μιλούμε για έγκλημα, γιατί υπήρξαν αυτοί 
που εγκλημάτησαν σε βάρος του τόπου μας.  Τα διάφορα βολικά σενάρια που κατασκευάζονται δεν μπορούν 
να παραγράψουν αυτή την αλήθεια.  Το 1974 ο λαός μας προδόθηκε.  Προδόθηκε από τους εκτός, αλλά και 
τους εντός Κύπρου με ένα έγκλημα προσχεδιασμένο αρκετά χρόνια πριν.  

 Ήδη από τα μέσα της δεκαετίας του 1960 οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και το ΝΑΤΟ είχαν 
αποφασίσει ότι «η καλύτερη λύση για την Κύπρο είναι η διχοτόμηση», κατά τη γνωστή ρήση του Άτσεσον.  Το 
1972 οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής έδωσαν το “green light” για το πραξικόπημα, κατά τον Παναγιωτάκο, 
όπως αναφέρει το Πόρισμα για το Φάκελο της Κύπρου.  Τελικά το πραξικόπημα ματαιώθηκε.  Ο Σοβιετικός 
πρέσβης Αστάβιν μετέφερε την πληροφορία για το προμελετημένο έγκλημα στο Μακάριο, επιβεβαιώνοντάς του 
ότι στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ το 1971 συζητήθηκε το Κυπριακό και αποφασίστηκε να δοθεί λύση το συντομότερο 
δυνατό «που να είναι προς το συμφέρον της συμμαχίας».  Άλλη μια απόδειξη του πόσο συντεταγμένα 
παρακολουθούσε και κατεύθυνε το ΝΑΤΟ τα πράγματα είναι η γνωστή παρέμβαση του τότε γενικού του 
γραμματέα υπέρ των τριών μητροπολιτών στην εκκλησιαστική κρίση στην Κύπρο. 

 Από τις αρχές της δεκαετίας του 1970 καταστρώνονταν τα σχέδια δολοφονίας του Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου.  Σύμφωνα με τις μαρτυρίες, όλες οι απόπειρες ήταν συντονισμένες από το διοικητή δυνάμεων 
καταδρομών ∆ημήτρη Παπαποστόλου και τον Πολύκαρπο Γιωρκάτζη.  Από τις αρχές της ίδιας δεκαετίας 
στοιβάζονταν τα όπλα για χρήση από την ΕΟΚΑ Β΄.  Ο Γρίβας και η χούντα βρίσκονταν σε στενή επικοινωνία 
και τα σχέδια πραξικοπήματος εκπονούνταν το ένα μετά το άλλο.  Η πρώτη πράξη της τραγωδίας συντελέστηκε 
στις 15 Ιουλίου του 1974.  Ο επίλογος γράφτηκε με την τουρκική εισβολή στις 20 Ιουλίου του 1974.  Την 
προδοσία τη σφράγισαν τα λόγια του Μπονάνου, που αποκαλύπτουν και το μέγεθος της.  Το ξημέρωμα της 
20ής Ιουλίου, αν και γνώριζε για την τουρκική απόβαση, δεν επικοινώνησε με την Κύπρο, γιατί «είχε ιεραρχήσει 
άλλα πράγματα να κάνει», όπως είπε στην κατάθεσή του.  Είναι επίσης χαρακτηριστική η μαρτυρία του 
Γεωργίτση ότι ο Μπονάνος είχε δώσει οδηγίες να αφήσουν τους Τούρκους «για λόγους τιμής και γοήτρου να 
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ακουμπήσουν κάπου στην περιοχή της Κερύνειας». 

 Για να προλάβω όσους θα βγουν απόψε στα δελτία των ειδήσεων να μιλήσουν για προπαγάνδα ή 
μύθους του ενός ή του άλλου κόμματος, θα επικαλεστώ μόνο το Πόρισμα για το Φάκελο της Κύπρου, το 
πόρισμα της Βουλής.  Ένα πόρισμα το οποίο συντάχθηκε έπειτα από έρευνα και εξέταση χρόνων.  Ένα 
πόρισμα που δε στοχεύει στην καταγραφή της ιστορίας αλλά στην καταγραφή γεγονότων που θα μπορούσαν 
να αξιοποιήσουν οι ιστορικοί.  Στην επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου συμμετείχαν εκπρόσωποι όλων των 
κομμάτων.  ∆υστυχώς, κάποιοι δε βρήκαν τη δύναμη να ξεπεράσουν τον κακό τους εαυτό και  καταψήφισαν το 
πόρισμα της επιτροπής.  

 Εκλεκτοί προσκεκλημένοι, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σήμερα, αν το λέμε και το εννοούμε όλοι μας πως θέλουμε την επανένωση του τόπου μας, θέλουμε να 
συμβιώσουμε με τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας σε ένα επανενώμενο κράτος, τότε θα πρέπει να 
τολμήσουμε, να παραδεχθούμε  τα ολέθρια και εγκληματικά λάθη του παρελθόντος.  Να τολμήσει να 
παραδεχθεί η δεξιά και άλλοι ότι οι ανέξοδες πατριωτικές ρητορείες και η ευκολία με την οποία ανακηρύχθηκαν 
ήρωες και δαφνοστεφανώνονται μέχρι σήμερα άνθρωποι που αποδεδειγμένα είχαν το δικό τους μερτικό στο 
έγκλημα σε βάρος της Κύπρου απλώς προκαλούν την ίδια την ιστορική αλήθεια.  Να τολμήσει να παραδεχθεί 
πως ήταν λάθος που γενιές και γενιές σε αυτό τον τόπο, ακόμη και μετά το 1974, γαλουχούνταν με την 
αναβίωση των συνθημάτων της ένωσης, της μισαλλοδοξίας και του φανατισμού, στο όνομα της κομματικής 
συσπείρωσης ή της πολιτικής επιβίωσης. 

 Έχουμε σήμερα υποχρέωση να αρθούμε όλοι στο ύψος των περιστάσεων.  Να πολιτευθούμε με 
γνώμονα το αύριο του τόπου και όχι τα μικροκομματικά ή μικροπολιτικά οφέλη ή τις όποιες πολιτικές 
φιλοδοξίες.  Ως ΑΚΕΛ δηλώσαμε από την πρώτη στιγμή πως δεν πρόκειται στο Κυπριακό να τραβήξουμε το 
χαλί κάτω από τα πόδια του Προέδρου, όπως έπραξε η αντιπολίτευση επί ∆ημήτρη Χριστόφια.  Στηρίξαμε και 
στηρίζουμε τη διαδικασία, αρκεί ο Πρόεδρος να διαπραγματευθεί με συνέπεια και προσήλωση στις αρχές 
λύσης και στο συμφωνημένο πλαίσιο.  Στοχεύουμε σε λύση που να αποστρατιωτικοποιεί την Κύπρο, να 
ακυρώνει τις εγγυήσεις και να αποκλείει τα όποια δικαιώματα επέμβασης από ξένες δυνάμεις.  Λύση που να 
επανενώνει το έδαφος, το λαό, τους θεσμούς και την οικονομία στο πλαίσιο δικοινοτικής διζωνικής 
ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως αυτή περιγράφεται στα κείμενα των Ηνωμένων Εθνών.  Λύση με μία 
και μόνη κυριαρχία, ιθαγένεια και διεθνή προσωπικότητα.  Λύση που θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα 
και τις βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων. 

 Η ανάδειξη του Μουσταφά Ακιντζί στην ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοινότητας άλλαξε το κλίμα, 
δημιούργησε προοπτική.  Ο ίδιος θα κριθεί βέβαια από τις θέσεις που θα καταθέσει στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.  Η έκβαση των συνομιλιών θα καθοριστεί και από το ρόλο που θα διαδραματίσει η 
Τουρκία, από το αν θα μείνει για ακόμα μια φορά στα λόγια ή θα επιδείξει βούληση για λύση στην πράξη.  
Είναι προφανές ότι η νέα προσπάθεια που εξελίσσεται δε θα είναι εύκολη.  Θα ήταν αφέλεια να θεωρήσουμε ότι 
ήδη είμαστε κοντά σε συμφωνία.  

 Αντιθέτως, πρέπει να γνωρίζουμε πολύ καλά ότι ο δρόμος για την επίτευξη λύσης όπως την έχουμε 
συμφωνήσει θα είναι δύσκολος.  Ξέρουμε όμως επίσης πολύ καλά ότι δεν έχουμε άλλη επιλογή παρά να 
εργαστούμε με προσήλωση σε αρχές και συνέπεια, για να φτάσουμε σε αυτή.  Μόνο έτσι θα δημιουργήσουμε 
συνθήκες ειρήνης, ασφάλειας και σταθερότητας στο νησί.  Συνθήκες που θα δημιουργήσουν προοπτικές 
ευημερίας για το σύνολο του λαού,  Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύπριους, Μαρωνίτες, Αρμένιους και Λατίνους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σαράντα ένα χρόνια μετά ο λαός μας κουβαλά ακόμα στους ώμους του το βάρος από τις συνέπειες της 
προδοσίας και της κατοχής.  Ως πότε;  Ας αναλάβουμε όλοι τις ευθύνες μας και ας πράξουμε το καθήκον μας 
έναντι όσων χάθηκαν υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και την πατρίδα.  Να αφιερώσουμε όλες μας τις δυνάμεις 
στην υπόθεση της επανένωσης του τόπου μας, για να ζήσουν οι γενιές του αύριο σε Κύπρο διαφορετική από τη 
σημερινή, Κύπρο ειρηνική και ευημερούσα. 

 Τιμή και δόξα στους ήρωες μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Άντρο Κυπριανού, γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ.   

 Παρακαλώ τώρα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Νικόλα Παπαδόπουλο να έρθει στο βήμα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Έντιμε Πρόεδρε της Βουλής της Μάλτας, 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή ειδική συνεδρίαση δηλώνει για μια ακόμη φορά με τον πιο έγκυρο και επίσημο τρόπο, με τον 
πιο κατηγορηματικό τρόπο ότι η Βουλή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν αποδέχεται τα τετελεσμένα της 
τουρκικής εισβολής.  Γνωρίζουμε και αναγνωρίζουμε ότι η σημερινή τραγική κατοχή του μισού σχεδόν εδάφους 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από τον τουρκικό στρατό είναι το απότοκο και το αποτέλεσμα του προδοτικού 
πραξικοπήματος, που έγινε σαν σήμερα πριν από σαράντα ένα χρόνια.  Είναι το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 
που άνοιξε τις κερκόπορτες, για να περάσουν σχεδόν ανώδυνα οι Τούρκοι εισβολείς και να καταλάβουν το πιο 
ανεπτυγμένο και πιο παραγωγικό τμήμα της επικράτειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Απαίσιας μνήμης επέτειος η 15η Ιουλίου 1974 και αποφράδα μέρα.  Όλοι όσοι μαζευτήκαμε σ’ αυτό το 
ναό της δημοκρατίας σήμερα και τι δε θα δίναμε, για να μας έλειπε αυτή η επέτειος!  Όμως σαράντα ένα 
ολόκληρα χρόνια από τότε μαζευτήκαμε και πάλι, για να καταδικάσουμε ξανά και ξανά τα υποκινούμενα και 
αδιαχώριστα φοβερά εγκλήματα, του πραξικοπήματος, της προδοσίας, της αφροσύνης, που η χούντα και τα 
εδώ όργανά της αποτόλμησαν εναντίον της Κύπρου και του νόμιμου Προέδρου εθνάρχη Μακαρίου.  
Καταδικάζουμε ξανά και ξανά τη βάρβαρη εισβολή, που ακολούθησε, με την αρπαγή και κατοχή της μισής 
μικρής μας πατρίδας. 

 Μαζευτήκαμε εδώ, στον ιερό χώρο του κοινοβουλίου, για να διατρανώσουμε και να διακηρύξουμε ξανά 
και ξανά την ειλημμένη απόφαση του λαού μας, πως όσα χρόνια και να περάσουν, όσες δυσκολίες και να 
συναντήσουμε δε θα εγκαταλείψουμε τον αγώνα για μια Κύπρο πραγματικά -και όχι πλασματικά- ενωμένη, 
ελεύθερη από ξένες κηδεμονίες, δημοκρατική και ευημερούσα για το σύνολο των κατοίκων της, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων.  Αυτός είναι όρκος, ο όρκος που 
δώσαμε εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα στον εθνάρχη Μακάριο και που τηρούμε και ανανεώνουμε κάθε χρόνο 
τέτοιες μέρες.  Είναι όμως και χρέος εθνικό και ιστορικό.  Είναι ένα χρέος που έχουμε σήμερα, να θυμηθούμε 
τους νεκρούς ήρωές μας, να παραδειγματιστούμε από το μεγαλείο τους, να προσκυνήσουμε τα γνωστά και 
άγνωστα μνήματά τους και να αποθέσουμε σ’ αυτά τις δοξαστικές δάφνες της αιώνιας ευγνωμοσύνης μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια δεν έχουμε πολλά έργα να επιδείξουμε, για να προτάξουμε σε 
ανταπόδοση των θυσιών των ηρώων μας.  Σύγχυση, εφησυχασμός, ενασχόληση με τα μικρά, τα δευτερεύοντα, 
τα καθημερινά, άφησαν εκτός της προσοχής μας τα μεγάλα, τα κύρια και τα ουσιαστικά.  Ιδέες παράδοξες, 
στοχασμοί θολοί, θεωρίες ρομαντικές και ανερμάτιστες προβάλλονται ως σοφίες, σαν ρεαλιστικές, δεδομένες 
αλήθειες.  

 Ακόμη χειρότερα, εδώ και σαράντα ένα χρόνια ακούμε από κάποιους τα ίδια επιχειρήματα, την ίδια 
κινδυνολογία.  Οι ίδιοι που κάποτε μας έλεγαν πως δε θέλουμε ένωση σήμερα μας λένε πως δε θέλουμε λύση.  
Οι ίδιοι που μας έλεγαν κάποτε ανθέλληνες σήμερα μας λένε απορριπτικούς.  Τα ίδια επιχειρήματα ακούμε, 
που έχουν τον ίδιο στόχο, τον ίδιο σκοπό, τη διάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και όλα αυτά παρασύρουν 
το λαό μας σε μια εθελούσια εθνική και πολιτική συσκότιση, σε αποπροσανατολισμό και αμνησία. 

 ∆υστυχώς, κύριε Πρόεδρε, μία από τις πιο δυσάρεστες πτυχές της δικής μας τραγωδίας είναι πως πλέον 
αρκετοί δικοί μας, στη δική μας πλευρά, έχουν πείσει τον εαυτό τους πως είναι οι Ελληνοκύπριοι που 
ευθύνονται για τη μη λύση του Κυπριακού και όχι η κατοχική Τουρκία, εμείς, οι υπερβολικοί, οι άπληστοι, οι 
ακραίοι εθνικιστές Ελληνοκύπριοι, και όχι η επεκτατική Τουρκία με τα 40 000 και πλέον κατοχικά στρατεύματα 
στην Κύπρο.  Και δυστυχώς αυτή η προσέγγιση έδωσε την ευκαιρία στην Τουρκία να διαιωνίσει το Κυπριακό 
και να το μετατρέψει από πρόβλημα εισβολής και κατοχής σε δικοινοτικό πρόβλημα, σε εσωτερική διαμάχη 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

 Καθήκον λοιπόν όλων εμάς, των πολιτικών, είναι να μην επιτρέψουμε να εκφυλιστεί σε αμφιλεγόμενη 
επιδίωξη ο πεντακάθαρος αγώνας μας, η ξεκάθαρη πορεία μας.  Και οφείλουμε να το επαναλάβουμε για 
χιλιοστή φορά, θέλουμε λύση του Κυπριακού, θέλουμε μία λύση λειτουργική και βιώσιμη, μία λύση που θα 
διασφαλίζει τη συνέχεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που θα διασφαλίζει τη μία κυριαρχία, τη μία ιθαγένεια, τη 
μία διεθνή προσωπικότητα, που θα σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των Κυπρίων, μία λύση που θα 
εδράζεται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και θα το επαναλάβουμε ακόμη 
μια φορά, γνωρίζουμε και αναγνωρίζουμε πως η λύση θα είναι πικρή και οδυνηρή, γνωρίζουμε πως πρέπει να 
συμβιβαστούμε, γνωρίζουμε πως πρέπει να διαπραγματευτούμε.  Εμείς όμως λύση διχοτομική δεν 
αποδεχόμαστε.  ∆εν αποδεχόμαστε λύση που να καταλύει την Κυπριακή ∆ημοκρατία και να μετατρέπει την 
Κύπρο σε τουρκικό προτεκτοράτο.  ∆εν αποδεχόμαστε λύση εθνικού ξεκαθαρίσματος, που θα θέτει σε άμεσο 
κίνδυνο την επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού.  ∆εν αποδεχόμαστε λύση που θα δίνει επεμβατικά ή άλλα 
δικαιώματα στην Τουρκία.  ∆εν αποδεχόμαστε λύση “καλής γειτονίας” μεταξύ δύο κρατιδίων.  ∆εν 
αποδεχόμαστε λύση που να μην είναι λειτουργική, γιατί πολύ απλά μια τέτοια λύση δε θα είναι βιώσιμη.  Και 
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δεν αποδεχόμαστε μια λύση που θα μας κατατάσσει σε πολίτες δεύτερης και τρίτης κατηγορίας μέσα στην ίδια 
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Αυτή η επί σαράντα ένα χρόνια διακήρυξη περί μη αποδοχής των τετελεσμένων και των λεγόμενων 
“πραγματικοτήτων” θα πρέπει πλέον να λάβει μία νέα μορφή αγώνα.  ∆εν πρέπει να συζητούμε με όρους 
περασμένων δεκαετιών, όταν γύρω μας όλα αλλάζουν και υπαγορεύουν ν’ αλλάξουμε και εμείς την προσέγγισή 
μας σε σχέση με τη λύση του Κυπριακού.   

 Όλοι θέλουμε μια βιώσιμη λύση του Κυπριακού, η οποία θα επανενώνει το λαό μας.  Το ερώτημα είναι 
«πώς πετυχαίνεις αυτό το στόχο;».  Με την πολιτική των μονόπλευρων και μονομερών υποχωρήσεων;  Με την 
πολιτική του “καλού παιδιού” και των “γενναιόδωρων προσφορών”;  Ελπίζουμε κάποιοι επιτέλους να 
καταλάβουν ότι τα χειροκροτήματα για τις μονομερείς υποχωρήσεις μας διαρκούν μόνο όσο διαρκούν οι 
υποχωρήσεις μας.  Οι μονόπλευρες και μονομερείς υποχωρήσεις δε φέρνουν πρόοδο. φέρνουν τη διολίσθηση 
σε τουρκικές θέσεις.  Η αφετηρία της επόμενης υπαναχώρησης είναι το τέλος και η αρχή της προηγούμενης.   

 Το Κυπριακό δε θα λυθεί με τις μονόπλευρες και μονομερείς υποχωρήσεις αλλά με τη διεκδίκηση.  Και 
δυστυχώς αυτό που διαπιστώνουμε και σήμερα είναι ότι έχουν υιοθετηθεί πλήρως οι υποχωρήσεις και οι 
γενναιόδωρες προσφορές του παρελθόντος, εκ περιτροπής προεδρία, ξένοι δικαστές, εγγυημένες πλειοψηφίες, 
οι βασικές ελευθερίες των Τούρκων και τα δικαιώματα των “χρηστών”.  Αυτά είναι που συζητούνται σήμερα από 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, σε αντίθεση με το τι έλεγε στον κυπριακό λαό προεκλογικά.  Αυτά που 
συζητούσε ο κ. Χριστόφιας και για τα οποία τον κατακεραύνωνε ο κ. Αναστασιάδης, τα οποία δεσμεύτηκε να 
ανακαλέσει,  αυτά τα ίδια είναι που σήμερα συζητούνται.  Και δυστυχώς συνεχίζονται τα λάθη του παρελθόντος.   

 Εδώ και επτά χρόνια συζητάμε και διαπραγματευόμαστε το Κυπριακό με τουρκικούς όρους, γιατί 
δυστυχώς η Τουρκία αποδέχεται να συζητήσει μαζί μας μόνο δύο πράγματα, τη διακυβέρνηση ή αλλιώς την 
αποδόμηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τις εξαιρέσεις με τις οποίες οι πρόσφυγες δε θα επιστρέψουν στα 
σπίτια τους.  Και δυστυχώς επιμένουμε να συνεχίζουμε τη λανθασμένη τακτική των προηγούμενων χρόνων.  Η 
“διασταυρούμενη διαπραγμάτευση”, που μας υποσχέθηκε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, εξαντλείται στη 
συζήτηση της διακυβέρνησης και των κριτηρίων, των ούτω καλούμενων “κριτηρίωνˮ, για το περιουσιακό και το 
εδαφικό.  Συζητάμε μόνο τις πτυχές του Κυπριακού που ενδιαφέρουν την Τουρκία και όχι τα ακανθώδη για την 
ελληνοκυπριακή πλευρά θέματα, όπως είναι οι εγγυήσεις, η ασφάλεια, ο στρατός και οι έποικοι.  Μας λένε 
κάποιοι καθημερινά πως υπάρχει καλό κλίμα, πως υπάρχει πρόοδος.  Μα τι είδους πρόοδος υπάρχει στο 
εδαφικό;  Είδαμε χάρτη εδαφών που θα μας επιστραφούν;  Αποποιήθηκε η Τουρκία τις εγγυήσεις και τα 
επεμβατικά της δικαιώματα;  Αποδέχθηκε ότι θα πρέπει να αποχωρήσουν οι έποικοι;  Απέσυρε την απαίτησή 
της το ευρωπαϊκό κεκτημένο να προσαρμοστεί στη λύση του Κυπριακού και όχι η λύση του Κυπριακού στο 
ευρωπαϊκό κεκτημένο;  Αποχώρησαν τα τουρκικά στρατεύματα και δεν το καταλάβαμε;  Γιατί αυτά τα κεφάλαια 
που ενδιαφέρουν εμάς συμφωνήθηκε να συζητηθούν στο τέλος;  Τελικά, το πολυδιαφημιζόμενο “καλό κλίμα” 
είναι να συζητάμε μόνο ό,τι θέλει η άλλη πλευρά και το “πάρε-δώσε” να έχει μετατραπεί σε “δώσε” της 
ελληνοκυπριακής πλευράς; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σκέψη σήμερα στρέφεται κυρίως στους νεκρούς ήρωές μας, αλλά η μέρα αυτή είναι αφιερωμένη και σε 
όσους υποφέρουν από την οδυνηρή νοσταλγία των σκλαβωμένων τόπων τους, σ’ όσους αναμένουν ακόμη να 
μάθουν για την τύχη των αγαπημένων τους προσώπων, σ’ όσους επιμένουν και δεν ξεχνούν τις ρίζες τους, 
τους κατεστραμμένους προγονικούς τάφους, τους λεηλατημένους ναούς και τις συλημένες εκκλησίες.  Από 
εμάς εξαρτάται να εμφυσήσουμε μια μεγάλη δόση αισιοδοξίας στον κυπριακό ελληνισμό.  Πρέπει να πιστέψει 
ειλικρινά ο λαός μας στο δίκαιό του και όχι να παρασύρεται από ανιστόρητες αναφορές σε μητέρες πατρίδες 
που έφεραν το κακό στον τόπο του, γι’ αυτό πρέπει να πληρώσει το τίμημα!  Πρέπει να πιστέψει ο λαός μας 
στην τελική δικαίωσή του.  Η ιστορία του υποβαστάζει τη μοίρα του και του δίνει τα μέσα, για να αισιοδοξεί.  
Στον πολύπαθο τόπο του ο κυπριακός ελληνισμός έμαθε να αμύνεται.  Έμαθε να αντιμετωπίζει και τα 
αρπακτικά και τις γαμψώνυχες συνωμοσίες.  

 Η Κύπρος μέσα στην τρισχιλιετή ιστορία της από τις αρχαίες περγαμηνές παρομοιάζεται με ασπίδα.  
Είναι η ασπίδα του λαού μας.  Η σημερινή μας κατάσταση είναι σίγουρα δύσκολη, όμως υπήρξαν πολύ 
δυσκολότερες συνθήκες και επιβιώσαμε, όπως θα επιβιώσουμε και τώρα.  ∆εν ξεχνάμε.  Εδώ θα μείνουμε, στη 
γη που μας γέννησε.  Γι’ αυτή τη γη συνεχίζουμε τον αγώνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Παπαδόπουλο για την ομιλία του.   

 Καλώ τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιώργο Βαρνάβα, να έρθει στο βήμα.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 
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 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής της Μάλτας, 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σαράντα ένα χρόνια από την ξένη συνωμοσία, την προδοσία και το έγκλημα είμαστε εδώ σε 
συναπάντημα χρέους και τιμής, σαράντα ένα χρόνια από τη μεγαλύτερη προδοσία στη σύγχρονη ελληνική 
ιστορία τιμούμε τους υπέροχους αγωνιστές της αντίστασης κατά του προδοτικού πραξικοπήματος της 15ης 
Ιουλίου του 1974, όλους όσοι έδωσαν τη ζωή τους για τη δημοκρατία και την ελευθερία, όσους έπεσαν 
αγωνιζόμενοι κατά της τουρκικής εισβολής, όλους αυτούς που χωρίς υπολογισμό θυσίας, αντιστάθηκαν στους 
ξενοκίνητους εγκάθετους της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄, που με το πραξικόπημα εναντίον του εθνάρχη 
Μακαρίου οδήγησαν τον τόπο στην εθνική τραγωδία.  Σαράντα ένα χρόνια από τότε θυμόμαστε και τιμούμε τον 
ξεσηκωμό του λαού μας εναντίον του πραξικοπήματος, με το εφεδρικό, τους νομιμόφρονες αστυνομικούς, την 
προεδρική φρουρά, τους αντιστασιακούς αγωνιστές σε ολόκληρη την Κύπρο.   

 Το προδοτικό πραξικόπημα έφερε ακόμα ένα μεγαλύτερο έγκλημα, άνοιξε την κερκόπορτα στην 
καραδοκούσα Τουρκία, η οποία ανέμενε με υπομονή τους Εφιάλτες του ελληνισμού, για να κινηθεί.  Μέσα από 
τις στάχτες και τα ερείπια που επεσώρευσαν οι άθλιοι προδότες του πραξικοπήματος και η επιδρομή των 
νεοσουλτάνων της Άγκυρας, ο λαός μας κατάφερε να σταθεί στα πόδια του και να στηρίξει το κυπριακό κράτος 
ως το μόνο υποκείμενο διεθνούς δικαίου.  

 Σαράντα ένα χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα και η μνήμη οφείλει να είναι παρούσα, μνήμη 
αδυσώπητη για τους ενόχους και τις ενοχές, όχι για την αναβίωση ενός απεχθούς διχαστικού παρελθόντος, 
αλλά για να φωτίζεται διδακτικά το μέλλον.  Σαράντα ένα χρόνια από τότε και η εθνική λαϊκή ενότητα είναι 
απολύτως αναγκαία για την εθνική επιβίωση.  Όμως η ενότητα δε σημαίνει ιστορική αμνησία, παραχάραξη της 
αλήθειας και πλαστογράφηση των γεγονότων.  Ποτέ στην ιστορία των λαών δε θεμελιώθηκε η εθνική ενότητα 
και η επιτυχής μελλοντική πορεία στη βάση διαγραφής εθνικών εγκλημάτων αλλά, αντίθετα, με τη συντήρηση 
αυθεντικής της ιστορικής μνήμης, για να φωτίζει διδακτικά το παρόν και το μέλλον.  Σαράντα ένα χρόνια μετά οι 
τραγικές συνέπειες της προδοσίας και του εγκλήματος παραμένουν ωστόσο αναλλοίωτες.  Η τουρκική κατοχή 
συνεχίζεται, ο εποικισμός εντείνεται, οργιάζει ο σφετερισμός των ελληνοκυπριακών περιουσιών και 
καταστρέφεται η πολιτιστική μας κληρονομιά.   

 Ο λαός μας επιδιώκει λύση το συντομότερο δυνατό, αλλά λύση που δε θα νομιμοποιεί τα κατοχικά 
δεδομένα, αλλά θα τα καταργεί, που δε θα στηρίζεται σε καταστρατήγηση αλλά διασφάλιση των δικαιωμάτων 
και των βασικών ελευθεριών,  που θα στηρίζεται στις αρχές της δημοκρατίας, ότι η πλειοψηφία κυβερνά και η 
μειοψηφία κατοχυρώνεται, λύση χωρίς διαχωριστικά τείχη, ξένους στρατούς και φυλετικούς ρατσιστικούς 
διαχωρισμούς, με ενότητα κράτους, λαού, χώρου, θεσμών και οικονομίας, με κατάργηση εγγυήσεων και 
κηδεμονευτικών βαρών, μια λύση που θα στηρίζεται στις αρχές και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και 
στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Ο λαός μας δε βολεύεται με μισή πατρίδα.  Θέλουμε ακέραια και λεύτερη πατρίδα 
για όλους τους νόμιμους κατοίκους της, Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους.  Γι’ αυτή τη λύση θα 
αγωνιστούμε, γιατί μόνο μια τέτοια λύση μπορεί να αντέξει στη δοκιμασία του χρόνου, μόνο μια τέτοια λύση θα 
φέρει τη μόνιμη ειρήνη, την ασφάλεια, την ευημερία και την ανάπτυξη στην πατρίδα μας.   

 Η ανάδειξη του νέου ηγέτη της τουρκοκυπριακής κοινότητας με τις γνωστές διαχρονικές του θέσεις για τη 
λύση του Κυπριακού έχουν δημιουργήσει ένα θετικό κλίμα και προσδοκίες για τις διαπραγματεύσεις που έχουν 
επαναρχίσει.  Ωστόσο, η αναντίλεκτη αλήθεια είναι ότι τον καθοριστικό ρόλο για τη λύση τον έχει η Τουρκία.  Η 
Τουρκία θα πρέπει να αποφασίσει αν θα συνεχίσει την επιδρομική και επεκτατική της πολιτική ή αν επιτέλους 
θα συμφιλιωθεί με την ιδέα μιας λύσης στο Κυπριακό που θα αποκαθιστά συνθήκες ασφάλειας και 
σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, μιας λύσης που θα αίρει τα εμπόδια και για 
την ικανοποίηση των ευρωπαϊκών της φιλοδοξιών.  Είναι γι’ αυτό που, αντί να εξαντλούμαστε σε εσωτερικές 
πολιτικές συζητήσεις, θα πρέπει να προχωρήσουμε σε κινητοποίηση διεθνώς και εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
για να ασκηθούν πιέσεις και για να αξιοποιηθούν δυνατότητες επιρροών πάνω στην Τουρκία.  Θα πρέπει 
ακόμα η Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει τις ευθύνες της απέναντι στο πρόβλημα της στρατιωτικής κατοχής 
μιας χώρας μέλους της από μια άλλη χώρα που ζητά να ενταχθεί στην ευρωπαϊκή οικογένεια.  Η ενεργός 
επικουρική συνδρομή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις προσπάθειες για λύση είναι θεμελιακή υποχρέωση, για να 
είναι η λύση όχι απλώς λειτουργική και βιώσιμη, αλλά και πλήρως συμβατή με τις αρχές, τις αξίες και τους 
κανόνες λειτουργίας που ισχύουν στην Ευρώπη.  ∆ε θα δεχθούμε λύσεις που καταστρατηγούν τη δημοκρατική 
αρχή της πλειοψηφίας, εκ περιτροπής προεδρίες και σταθμισμένη ψήφο και φαλκίδευση των δημοκρατικών 
δικαιωμάτων του λαού μας.  Αυτή είναι η επιταγή των υπέροχων ηρώων και μαχητών της αντίστασης κατά του 
πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για άλλη μια φορά καταδικάζουμε την προδοσία και το έγκλημα.  Μνημονεύουμε και τιμούμε τους 
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ηρωικούς μας νεκρούς.  Τιμούμε τους αντιστασιακούς αγωνιστές, όσους έδωσαν τη ζωή τους για την 
απόκρουση της τουρκικής εισβολής.  Υποκλινόμαστε στην υπέροχη αντίσταση του λαού μας.  Όσοι αναμένουν 
ότι ο λαός μας θα καμφθεί και θα γονατίσει ματαιοπονούν.  Θα συνεχίσουμε τον αγώνα για λύση που θα 
διασφαλίζει τη φυσική και την εθνική επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού.  Η αντίσταση λαού και ηγεσίας θα 
συνεχιστεί, όπως μας την κληροδότησε επιτακτικά η φωνή του Μακαρίου στις 15 Ιουλίου του 1974.  Τιμή και 
δόξα στους αγωνιστές της αντίστασης!  Ο αγώνας συνεχίζεται.  Όλοι μαζί για τη σωτηρία της Κύπρου! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ τώρα τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη Συλλούρη να προσέλθει στο 
βήμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής της Μάλτας, 

 Σήμερα τιμούμε όσους αγωνίστηκαν και θυσιάστηκαν για ελευθερία, δημοκρατία, αξιοπρέπεια και 
δικαιοσύνη.  Η 15η Ιουλίου του 1974 ήταν μια εφιαλτική στιγμή που τραυμάτισε την πατρίδα μας και στιγμάτισε 
το μέλλον του λαού μας.  Ο φανατισμός, η διχόνοια και το μίσος εκείνης της εποχής οδήγησαν σε εμφύλιο 
διχασμό.  Αυτό το διχασμό εκμεταλλεύτηκε η ξενοκίνητη χούντα των Αθηνών, για να αιματοκυλίσει την Κύπρο 
με το αδελφοκτόνο πραξικόπημα.  Η σημερινή θλιβερή επέτειος τεκμηριώνει ότι η εκδούλευση στους ξένους, η 
διάσπαση και ο φανατισμός μόνο κακά φέρνουν στην πατρίδα.  Και, επειδή οι δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων 
συνεχίζουν και σήμερα, πρέπει να οικοδομήσουμε την ενότητα μεταξύ μας.   

 Πέρασαν τέσσερις δεκαετίες και το Κυπριακό ήταν και παραμένει ένα άλυτο διεθνές πρόβλημα 
παράνομης εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής.  Σε αυτά τα σαράντα χρόνια η πλευρά μας δεν κατάφερε ποτέ 
να έχει διαχρονικούς και συμφωνημένους στόχους.  Αντίθετα, η Τουρκία υλοποιεί σταθερά το στόχο της, για να 
αποδεχθεί η διεθνής κοινότητα την ύπαρξη δύο λαών και δύο εθνικών κρατών στην Κύπρο.  Ως εκ τούτου, η 
Τουρκία δεν πρόκειται να συναινέσει σε απώλεια των γεωστρατηγικών πλεονεκτημάτων που απέκτησε με την 
εισβολή και την κατοχή στην Κύπρο και ρεαλιστικά αυτό πρέπει να το αντιληφθούμε.  Κύριος στόχος της ήταν 
και είναι η αποαναγνώριση της κρατικής οντότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Έτσι θα διατηρήσει τη φυσική 
στρατιωτική παρουσία της σε μια περιοχή όπου η Άγκυρα θέλει να επικυριαρχήσει γεωπολιτικά και ενεργειακά.   

 Ποια είναι όμως τα χαρακτηριστικά της κατάστασης του Κυπριακού;  Η καλή θέληση της πλευράς μας 
γίνεται αντικείμενο εκμετάλλευσης διαχρονικά από την Τουρκία.  Η αντικατοχική αντίσταση του λαού συνεχίζει 
να εξασθενεί και να τείνει να εξαλειφθεί.  Η κινητοποίηση της Άγκυρας, με τη δυνατή της διπλωματία για 
αναβάθμιση του ψευδοκράτους, δημιουργεί προβλήματα στην αποδοχή των δικών μας θέσεων.  Η Τουρκία 
εκμεταλλεύεται τη διαδικασία, για να κερδίζει πολιτικά κεκτημένα, με ή χωρίς τη λύση του Κυπριακού.  Στα 
κατεχόμενα αναδεικνύεται μια νέα γενιά ικανών πολιτικών, που είναι πειστικοί, για να προωθήσουν τους 
τουρκικούς στόχους στην Κύπρο.  Οι προσφυγές Ελληνοκυπρίων στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” και η 
δημιουργία τετελεσμένων επί του εδάφους υπονομεύουν τον αγώνα μας.  Η οικονομική κρίση σε Κύπρο και 
Ελλάδα καθιστούν την Αθήνα και τη Λευκωσία ευάλωτες σε πιέσεις.  Παρά τους πιο πάνω υπαρκτούς 
κινδύνους, η Κυπριακή ∆ημοκρατία εξακολουθεί να έχει ισχυρά ερείσματα.  Τέτοια είναι η στρατηγική 
συνεργασία με το Ισραήλ, την Αίγυπτο και τις ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και τη Ρωσία, η ένταξη της Κύπρου 
στον ενεργειακό χάρτη λόγω φυσικού αερίου, η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στα ευρωπαϊκά και 
διεθνή κέντρα λήψης αποφάσεων, η δυνατότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ενεργεί ως συνδετικός κρίκος 
μεταξύ φιλικών αραβικών χωρών και του Ισραήλ, το πλεονέκτημα να είναι η Κύπρος γέφυρα του δυτικού 
κόσμου και ιδιαίτερα της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τη Μέση Ανατολή, η δυνατότητα ανάπτυξης ενεργειακών 
σχέσεων με κυβερνήσεις και οικονομικούς κολοσσούς που μπορούν να επηρεάσουν και την πολιτική εξέλιξη 
των ζητημάτων της Ανατολικής Μεσογείου. 

 Με όλα τα πιο πάνω επιβάλλεται πυλώνας της στρατηγικής μας να είναι η θέση ότι τα συμφέροντα και οι 
επενδυτικές βλέψεις που έχουν οι ισχυρές χώρες στη γειτονιά μας εξυπηρετούνται, μόνο αν υπάρχει 
σταθερότητα και ασφάλεια στην περιοχή.  Σταθερότητα, ειρήνη και ασφάλεια, που διασφαλίζονται μόνο με μία 
σωστή και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, που θα εδράζεται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, στις ευρωπαϊκές αρχές 
και αξίες.  Οι ενδιαφερόμενοι στην Ανατολική Μεσόγειο πρέπει να κατανοήσουν ότι μια κακή λύση μπορεί να 
τινάξει όλα στον αέρα και πρέπει να μην την επιτρέψουν, ιδιαίτερα να μην πιέζουν προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 ∆ιανύουμε ήδη μια νέα φάση διαπραγματεύσεων και επιβάλλεται να μείνουμε μακριά από ψευδαισθήσεις 
και αυταπάτες.  Στο εξωτερικό να ξεκαθαρίσουμε τις σχέσεις με όλους τους ενδιαφερόμενους και να δώσουμε 
σε αυτές περιεχόμενο.  Στο εσωτερικό πρέπει να αποκτήσουμε συνεννόηση, συναντίληψη, κοινή ευθύνη και 
ενότητα, για να προασπίσουμε τα συμφέροντά μας.  Η ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου του 
Σεπτεμβρίου του 2009 είναι ένα υπόβαθρο ενότητας, που καθορίζει το περιεχόμενο της λύσης που όλοι 
υποτίθεται ότι αποδεχτήκαμε.   

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα εκφράζει την αντίθεσή του σε υιοθέτηση επιλογών αδιευκρίνιστου περιεχομένου, 
όπως είναι η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, ιδιαίτερα όταν χρησιμοποιείται, για να εξαλείψει από τη λύση 
μέρος του ευρωπαϊκού κεκτημένου και να καταπατήσει ανθρώπινα δικαιώματα.  Τη σωστή λύση που θα αντέξει 
στο χρόνο και θα φέρει την ειρήνη, την ασφάλεια και την ελευθερία στον τόπο μας για όλο το λαό μας και το 
σύνολό του θα πρέπει να την επιδιώξουμε στη βάση του ότι είμαστε μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η πάγια 
θέση του Ευρωπαϊκού Κόμματος είναι ότι η λύση του Κυπριακού πρέπει να είναι ευρωπαϊκή και να εδράζεται 
στις ευρωπαϊκές αρχές, αξίες και στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Πλέον η ευρωπαϊκή διάσταση της λύσης 
αναδεικνύεται από όλους σχεδόν ως η βασική κυρίαρχη παράμετρος που πρέπει να έχει η λύση που επιζητά 
και αποδέχεται η πλευρά μας.  Και αυτό είναι ενθαρρυντικό.   

 Θα υποδεχθούμε σε λίγες μέρες τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Γιούνκερ και ελπίζουμε ότι 
θα πάρει μια πιο συγκεκριμένη μορφή η εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Κυπριακό.  Την ίδια στιγμή 
πρέπει να αποφεύγουμε ενέργειες που δίνουν την εντύπωση ότι στην Κύπρο έχουμε δύο συμπροέδρους που 
επιχειρούν να δημιουργήσουν συνθήκες “καλής γειτονίαςˮ μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
ψευδοκράτους.  Γι’ αυτό όλες οι ενέργειες που δρομολογούνται και ειδικά τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης 
που συζητούνται πρέπει να σέβονται την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να αποτρέπουν τον 
κίνδυνο να αναβαθμιστεί το ψευδοκράτος σε κράτος.  Τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης, που είναι χρήσιμα, 
πρέπει να αποκαθιστούν το ενιαίο της επικράτειας της Κύπρου, να καταργούν τη διαχωριστική γραμμή της 
κατοχής και να ανατρέπουν την εικόνα που επιχειρείται να διαμορφωθεί, ότι στην Κύπρο υπάρχουν δύο 
κυρίαρχες κρατικές οντότητες. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η ενότητα και η συσπείρωση όλων μας σε συντεταγμένους στόχους είναι η βάση της επιτυχίας και της 
προσπάθειάς μας.  Ομόψυχοι, συντεταγμένοι και αδελφωμένοι πρέπει να δώσουμε τη μάχη για την τελική 
λύση.  Έχουμε χρέος να συνεχίσουμε τον αγώνα όσων μνημονεύουμε σήμερα.  Έχουμε χρέος να 
παραμείνουμε ενωμένοι και απτόητοι με πίστη, υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα.  Έχουμε χρέος απέναντί 
τους να θωρακίσουμε την πατρίδα μας, να ξεριζώσουμε τη διαπλοκή και τη διαφθορά και την ατιμωρησία από 
το σώμα της κοινωνίας μας.  Έχουμε χρέος να ταυτίσουμε την πολιτική με την ηθική.  Έχουμε χρέος να 
δημιουργήσουμε ένα σύγχρονο, δίκαιο, εύρυθμο, αμερόληπτο, έντιμο, οικονομικό και ευέλικτο κράτος.  Ένα 
δημοκρατικό, λειτουργικό, εύπορο και σύγχρονο κράτος μπορεί να είναι το σταθερό θεμέλιο για την οικοδόμηση 
μιας ελεύθερης πατρίδας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη συγκυρία που διερχόμαστε η πολιτική διαίρεση δεν έχει θέση ανάμεσά μας.  Σήμερα για εμάς η 
ενότητα δεν είναι επιλογή και προαίρεση· είναι υποχρέωση και αδήριτη ανάγκη.  Οφείλουμε όλοι μας να 
εργαστούμε, για να στεριώσει η ελπίδα της δικαίωσης του λαού μας, για να λάμψει ο ποθητός ήλιος της 
δικαιοσύνης στους ουρανούς της βασανισμένης μας πατρίδας.  Το χρωστούμε στο λαό μας, το χρωστούμε 
στον τόπο μας, το χρωστούμε σε όσους θυσιάστηκαν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Παρακαλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Περδίκη να πάρει το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας, 

  Κυρίες και κύριοι, 

 Παρόντες και απόντες, 

 Συμπληρώνονται σήμερα σαράντα ένα χρόνια από την αποφράδα ημέρα του προδοτικού 
πραξικοπήματος της ελληνικής χούντας κατά του εκλελεγμένου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του 
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Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, και η πατρίδα μας περιμένει ακόμα δικαίωση. 

 Η τουρκική εισβολή που ακολούθησε το πραξικόπημα έφερε ξεριζωμό, προσφυγιά, εθνοκάθαρση και 
διχοτόμηση.  ∆υστυχώς, σαράντα ένα χρόνια μετά, είμαστε ακόμα αντιμέτωποι με τα τετελεσμένα της εισβολής 
λόγω της τουρκικής αδιαλλαξίας, της αδιαφορίας της διεθνούς κοινότητας, αλλά και λόγω των λανθασμένων 
χειρισμών της εκάστοτε κυπριακής ηγεσίας.  Ό,τι ξεκίνησε από τα σκοτεινά παρασκήνια του ΝΑΤΟ 
ολοκληρώθηκε αιματηρά επί του εδάφους από τους προδότες της ΕΟΚΑ Β΄ και τη χούντα και αργότερα από τις 
τουρκικές μεραρχίες.  Οι υπερασπιστές της κυπριακής ανεξαρτησίας βρέθηκαν άοπλοι και προδομένοι 
απέναντι στα τανκς της προδοσίας και στον πάνοπλο Αττίλα.  Παρά την υπεροπλία του κακού, χωρίς να 
μετρήσουν το κόστος της αντίστασης, έδωσαν ηρωικά τη μάχη της τιμής. 

 Το καυτό εκείνο μαύρο καλοκαίρι του 1974 χάσαμε στο πεδίο των πολεμικών επιχειρήσεων, αλλά δεν 
ηττηθήκαμε ιδεολογικά.  Χάρη στις θυσίες του λαού μας, την ιερή σπονδή αίματος των χιλιάδων νεκρών, 
τραυματιών και αγνοουμένων, κρατάμε πεισματικά ελεύθερο αυτό το βράχο, το ρότσον με τις ελιές και τις 
τερατσιές, κατά το μέγαν Κύπριο ποιητή Κώστα Μόντη.  ∆ε συνθηκολογήσαμε με το άδικο και τη βία.  
Επιβιώνουμε, παρά τα αλλεπάλληλα λάθη της πολιτικής μας ηγεσίας, που στάθηκε διαχρονικά ανάξια να 
διαχειριστεί τη μεγάλη θυσία των ηρώων της κυπριακής ελευθερίας και δημοκρατίας.   

 Τέτοιες ώρες είναι εύκολα τα μεγάλα λόγια για τους ήρωες της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  Οι 
σημερινές πράξεις είναι οι δύσκολες, διότι σήμερα ο λαός μας αντιμετωπίζει μια νέα κατοχή και νέες 
ασύμμετρες απειλές.  Σήμερα η Κυπριακή ∆ημοκρατία οδηγείται δεμένη πισθάγκωνα στη διάλυση και στην 
κατάλυση.  Αφού με πράξεις εγκληματικές το πολιτικό και οικονομικό κατεστημένο της χώρας μας έσπειρε την 
απαξίωση και την απόγνωση στον πάντα απατημένο και παραπλανημένο λαό μας, τώρα ετοιμάζεται να τον 
ξεπουλήσει σε τιμή ευκαιρίας σε άνομους δυνάστες.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, για την οποία τόσοι 
αγωνίστηκαν και έχασαν ακόμα και τη ζωή τους εκείνους τους σκοτεινούς καιρούς της παρανομίας, του 
πραξικοπήματος, της τουρκικής εισβολής και του μεταπραξικοπήματος, τώρα εκτίθεται στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων ως αναλώσιμο είδος και εδώδιμο αγαθό.  Οι οιωνοί -τα σημάδια των καιρών- είναι 
σκοτεινοί.  Ο κίνδυνος που αντιμετωπίζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία και η ελευθερία του λαού μας δεν έπαψε 
ποτέ να υφίσταται.  Κινδυνεύουμε, όπως και τότε, από τους σχεδιασμούς της Τουρκίας και των συμμάχων της.  
Κινδυνεύουμε όμως περισσότερο, όπως και τότε, από την έλλειψη προγραμματισμού, πρόβλεψης και 
προετοιμασίας.  Κινδυνεύουμε, επειδή ελλείπουν η αποφασιστικότητα και η σοφία, η πίστη και η αντοχή, ο 
δυναμισμός και η διεκδικητικότητα, η ενότητα και η σύμπνοια, η ελπίδα και το όραμα απ’ αυτούς που ηγούνται 
και παίρνουν τις καθοριστικές αποφάσεις για το λαό μας. 

 Εμείς, οι Οικολόγοι της Κύπρου, αλλά έχω την εντύπωση και πολλοί άλλοι Κύπριοι, έχουμε ένα μεγάλο 
όραμα για τη μοιρασμένη μας πατρίδα, που μας γεμίζει ελπίδες.  Είναι το όραμα για μια ενωμένη μεν αλλά 
κυρίως ελεύθερη πατρίδα.  Αυτές τις δύσκολες και κρίσιμες ώρες, που είναι πεπερασμένες στιγμές στους 
αιώνες της πολυτάραχης και ταραγμένης ιστορίας του νησιού μας, καλούμαστε να κρατήσουμε ρότα σταθερή 
και αταλάντευτη που να μας οδηγεί στην απελευθέρωση.  Ως Κίνημα Οικολόγων δεν μπορούμε να 
συναινέσουμε στη συνθηκολόγηση με το άδικο.  Παραμένουμε σταθερά προσηλωμένοι στο στόχο για μια 
Κύπρο ελεύθερη, ενιαία, κυρίαρχη και ανεξάρτητη, χωρίς ξένους στρατούς, στρατιωτικές βάσεις και εποίκους, 
με πλήρως κατοχυρωμένα και σεβαστά τα ανθρώπινα και πολιτικά δικαιώματα όλων των Κυπρίων ανεξάρτητα 
από φυλετική ή εθνική καταγωγή, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων.  
Καλούμαστε όλοι να υποστηρίξουμε και σήμερα με την αποφασιστικότητα όσων τη θυσία τιμούμε αυτές τις 
μέρες τις αξίες της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  Με τις ελιές και τις τερατσιές πάνω στο ρότσον μας! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Νίκος Κουτσού, βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, από τη θέση του να απευθύνει το 
λόγο στο σώμα. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριοι Πρόεδροι της ∆ημοκρατίας, της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας και της Βουλής των 
Αντιπροσώπων της Κύπρου, 

 Σαράντα ένα ολόκληρα χρόνια έχουν περάσει από τις μαύρες εκείνες μέρες του Ιούλη του 1974. Για 
κάποιους τα χρόνια έχουν περάσει και οι θύμησες έχουν ξεθωριάσει, για τους περισσότερους όμως οι 
αναμνήσεις παραμένουν ανεξίτηλες στη μνήμη τους.  Όσων η μνήμη δεν έχει ξεθωριάσει και όσοι δε δέχονται 
τα γεγονότα που έχει δημιουργήσει η Τουρκία ζουν ένα πραγματικό θέατρο του παραλόγου. 

 Ζούμε σε μια εποχή όπου γίνεται κριτική -και δικαίως- στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που δεν επιμένει στην 
εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτημένου, αλλά την ίδια στιγμή προτείνεται και μια λύση που, αν εφαρμοστεί, 
σημαίνει ακρωτηριασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  ∆εν ξέρω αν τους έχει επηρεάσει η πρόσφατη δήλωση 
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του λόρδου Χάνεϊ να ξεχάσουν τα ανθρώπινα δικαιώματα όσοι βέβαια υποστηρίζουν διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία, αλλά για όσους μελετούν σοβαρά τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με πολιτική ισότητα 
καταλήγουν στο συμπέρασμα ότι αποκλείεται να εφαρμοστούν και τα δυο, δηλαδή επιστροφή όλων των 
προσφύγων και διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, η οποία υπάρχει μόνο σε μια χώρα παγκοσμίως, και αυτή 
είναι η Βοσνία-Ερζεγοβίνη, το παράδειγμα της οποίας οι υποστηρικτές της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας 
αρνούνται να μελετήσουν και να αναλύσουν, διότι έτσι θα καταλάβουν ότι ο λόρδος Χάνεϊ έχει δίκαιο.  
Αρνούνται επίσης να μας πουν, πέραν της γενικότερης αναφοράς ότι προνοείται στα ψηφίσματα των 
Ηνωμένων Εθνών η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, ποια είναι αυτά τα ψηφίσματα και τι συγκεκριμένα 
προβλέπουν.  Τα δεδομένα της Κύπρου είναι τέτοια, που εφαρμογή της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας 
σημαίνει μορφή διχοτόμησης.  Και όσοι την υποστηρίζουν δε θα  μπορούν αύριο να μας πουν ότι δεν έχουν 
βλάψει τον κυπριακό λαό.  Τους το λέμε καθαρά και τους το λέμε από τώρα, για να μην μας πουν ότι δεν το 
προέβλεψαν.    

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση βασίστηκε στην αρχή της ελεύθερης βούλησης των λαών για διακίνηση και 
εγκατάσταση ανθρώπων, αγαθών και υπηρεσιών, ενώ η λύση που συζητείται, από όσα έχουν μέχρι στιγμής 
διαρρεύσει, είναι λύση που βασίζεται στις εγγυημένες πλειοψηφίες.  Πώς θα έχουμε λοιπόν επιστροφή όλων 
των προσφύγων και ταυτόχρονα διατήρηση της πληθυσμιακής αναλογίας μεταξύ Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων;  Άρα προβολή της διζωνικότητας και αναλογία μεταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων 
δεν μπορεί να υπάρξει, διότι σημαίνει υπεροχή του τοπικού στοιχείου που θα δημιουργηθεί και θα αποτελείται 
από εποίκους και Ελληνοκύπριους που θα επιστρέψουν.   

 Χωρίς να προσδιορίζουν τη μορφή λύσης, αποφαίνονται ορισμένοι γενικά και αόριστα ότι η λύση θα 
φέρει οικονομική ανάπτυξη και επανεκκίνηση της οικονομίας, πράγμα το οποίο δε στηρίζεται ούτε και 
υποβοηθείται από κανένα άλλο λόγο.  Αφού δεν ξέρουμε τι θα περιέχει η λύση, πώς καταλήγουμε στο 
συμπέρασμα ότι θα επιφέρει οικονομική ανάπτυξη;  Μπορεί να γίνει και το αντίθετο, δηλαδή μια κακή λύση να 
φέρει οπισθοδρόμηση στην οικονομία.  Άρα θα πρέπει να περιμένουμε να δούμε τη μορφή της λύσης, για να 
μπορέσουμε να υπολογίσουμε και το κόστος διακυβέρνησης.  Γενικά όμως λέγεται και γίνεται αποδεκτό ότι ένα 
ενιαίο κράτος έχει λιγότερο κόστος από το ομοσπονδιακό.  Άρα χωρίς να ξέρουμε τη λύση δεν μπορούμε να 
υπολογίσουμε το κόστος και από πού θα το καλύψουμε αυτό.  Είναι λόγια του αέρα ότι θα κατατεθούν λεφτά 
στο ταμείο για τη λύση, όπως λέχθηκε και το 2004.   

 Μας κατηγορούν ότι η αλλαγή στη στρατηγική και στο στόχο, δηλαδή απεγκλωβισμός μας από τη 
διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, θα μας γελοιοποιήσει.  Στο επιχείρημα αυτό ανταπαντάμε «πού μας οδήγησε 
η προσπάθεια επίτευξης λύσης στα πλαίσια μιας διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας;».  Σαράντα ένα χρόνια 
μετά και τίποτα ουσιαστικό δεν έγινε.  Η πολιτική που ακολουθήθηκε μέχρι σήμερα είναι στην πραγματικότητα 
μονόδρομος, γιατί δεν αποβλέπει στη λύση αλλά στη διάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στην πάροδο 
του χρόνου, που δεν λειτουργεί υπέρ αλλά εναντίον μας.  Κανείς δεν είπε ότι δε θέλουμε λύση.  Θέλουμε λύση 
αλλά μία λύση δίκαιη, σωστή, αληθινή, χωρίς καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, μία λύση που να 
αποκαθιστά το δίκαιο και να οδηγεί σε μια Κύπρο ελεύθερη χωρίς εποίκους, χωρίς κατοχικά και άλλα ξένα 
στρατεύματα.   

 ∆υστυχώς, αντί της απαιτούμενης εθνικής ενότητας, εθνικής συνεννόησης και εθνικής στρατηγικής, ο 
Πρόεδρος Αναστασιάδης χειρίζεται το Κυπριακό όπως ο προκάτοχος του, χωρίς να ακούει, χωρίς να 
συμβουλεύεται και χωρίς να λαμβάνει υπόψη τις ανησυχίες των πολιτικών δυνάμεων και του κυπριακού λαού, 
χωρίς να αντλεί από τα διδάγματα της ιστορίας μας.  Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης συνεχίζει την πολιτική του κ. 
Χριστόφια, ακολουθεί μια πολιτική που μας οδηγεί στο κούρεμα των δημοκρατικών αξιών και των βασικών 
ανθρώπινων δικαιωμάτων.  ∆εσμεύεται για μια Κύπρο ευρωπαϊκή, που θα έχει δήθεν πρωτοφανή παγκόσμια 
ανάπτυξη, αλλά δε μας εξηγεί σε ποια δεδομένα στηρίζεται αυτή η εκτίμηση.  Μήπως στην καλή θέληση της 
Τουρκίας;  Μήπως στους Κύπριους πολίτες, που θα αναλάβουν το κόστος της λύσης;  Μήπως σε ένα νέο 
πολυετές μνημόνιο, τρισχειρότερο από κάθε προηγούμενο; 

 Αναμένουμε ακόμα από τον Πρόεδρο Αναστασιάδη να μας εξηγήσει ποιες είναι οι συγκλίσεις που έχουν 
επιτευχθεί.  Μήπως είναι οι συγκλίσεις Ντάουνερ;  Ποιες υποχωρήσεις έκανε η άλλη πλευρά τα τελευταία 
δυόμισι χρόνια;  Στην Κύπρο οι πολίτες, ανεξαρτήτως θρησκείας ή εθνικής καταγωγής, θα μπορούν να 
απολαμβάνουν ελεύθερα τα βασικά τους ανθρώπινα δικαιώματα;  Πώς θα εφαρμοστεί το ευρωπαϊκό κεκτημένο 
σε όλη την Κύπρο, αφού θα υπάρχουν εγγυημένες πλειοψηφίες;  Ποιες υποχωρήσεις έκανε η κατοχική Τουρκία 
που να δικαιολογούν έστω μια ελάχιστη αισιοδοξία για δίκαιη και βιώσιμη λύση;   

 Είναι καιρός να προσγειωθούμε και να διδαχθούμε από την ιστορία μας.   Ενωμένοι να πορευτούμε, 
γιατί τον εσωτερικό μας διχασμό πάντοτε κάποιοι καραδοκούν να τον εκμεταλλευτούν, εξού και η μισή μας 
πατρίδα βρίσκεται σήμερα υπό κατοχή.  Επιβάλλεται η σύσταση ενός ενιαίου πατριωτικού μετώπου στη βάση 
της απόφασης του κυπριακού ελληνισμού στο δημοψήφισμα του 2004, ώστε να μην κληθεί ξανά ο λαός να 
αποφασίσει για ένα σχέδιο λύσης που θα είναι χειρότερο από εκείνο που του προτάθηκε και απέρριψε τότε.  
Σήμερα, προτού να είναι αργά, χρειάζεται μια ολοκληρωμένη στρατηγική και σχέδιο δράσης,  για να μη 
βρεθούμε ενώπιον εξελίξεων που δε θα είμαστε προετοιμασμένοι να αντιμετωπίσουμε. 
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 Μας ανησυχεί ότι κάποιοι το τελευταίο διάστημα θέλουν να εκμεταλλευτούν την οικονομική κρίση και να 
επιβάλουν στον κυπριακό ελληνισμό μια λύση που θα διέπεται από τη φιλοσοφία και τις πρόνοιες του Σχεδίου 
Ανάν.  Η απάντησή μας είναι απλή και ενσωματώνεται στους στίχους του ποιητή Κώστα Μόντη:  
«Χρόνια, σκλαβκιές ατέλειωτες - τον μπάτσον τζιαι τον κλώτσον τους.  Εμείς τζιειαμαί:  Ελιές τζιαι τερατσιές 
πάνω στον ρότσον τους!».   

 Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να πω μια κουβέντα για την Ελλάδα.  Ο αγώνας δεν είναι 
οικονομικός. είναι εθνικός.  Πάνω από ιδεοληψίες και μικροπολιτικά συμφέροντα, οφείλουμε να στηρίξουμε τις 
επιλογές του ελληνικού λαού, να στηρίξουμε την Ελλάδα, γιατί ναι μεν η μάνα πρέπει να φροντίζει το παιδί, 
αλλά έρχεται και η ώρα που το παιδί πρέπει να στηρίξει τη μάνα.  Και αυτός ο ομφάλιος λώρος δεν κόβεται 
ποτέ! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Παρακαλώ, ο ανεξάρτητος βουλευτής κ. Κουλίας.  Είναι ο τελευταίος ομιλητής της σημερινής ειδικής 
συνεδρίας για την καταδίκη του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής της Μάλτας, καλωσόρισες στην πατρίδα μας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 15 του Ιούλη του 1974, ώρα 8.20 το πρωί.  Ο κόσμος να ʼναι στους κάμπους, να ασχολείται με το 
θερισμό, να μαζεύει τα γεννήματα της καλοχρονιάς του 1974 και στο ραδιόφωνο από τα φορτηγά να ακούεται 
το τραγούδι του Νταλάρα “Το πουκάμισο το θαλασσίˮ.  ∆ιακόπτεται και γίνεται η επαίσχυντη αναγγελία του 
πραξικοπήματος, «Ο Μακάριος είναι νεκρός», «η Εθνική Φρουρά είναι κυρίαρχη της καταστάσεως».  Ασφαλώς, 
πήραν την απάντηση από το ραδιοφωνικό σταθμό της Πάφου, με εκφωνητή το σημερινό Πρόεδρο της Βουλής, 
ότι ο Μακάριος ήταν ζωντανός και πρωτοπόρος στον αγώνα!  Ξεκίνησαν με τα αίσχη και τα ψέματα, ότι ο 
Μακάριος ήταν νεκρός.  Ασφαλώς, ξεκινούσε η μεγάλη διαδρομή του δράματος.   

 Και υπενθυμίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μία αναφορά του 1959 στη Ζυρίχη, όπου -καταχωρισμένη 
στα πρακτικά- ο Ζορλού και ο Αβέρωφ...  Αντέταξε ο Αβέρωφ, ο Υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδος, προς το 
Ζορλού και του είπε «καλά, κύριε, γιατί θέλετε να έχετε μονομερές δικαίωμα επεμβάσεως στην Κύπρο;».  Και 
ανταπαντά αυθωρεί και παραχρήμα ο κ. Ζορλού και του λέει «καλά, κύριε, αν κάμετε πραξικόπημα;».  Και το 
πραξικόπημα αυτοί οι κύριοι το χάρισαν ως δώρο στην Τουρκία και ως πρόφαση, για να εισβάλει, στον 
καθορισμένο σχεδιασμό της Τουρκίας, για να ανακτήσει την Κύπρο, σύμφωνα με τες εκθέσεις του Νιχάτ Ερίμ 
του 1956.   

 Εγώ δε δέχομαι τη θεωρία ότι πάρα πολλοί σε τούτο τον τόπο...  Τότε έγινε διχασμός και ήμαστε 
χωρισμένοι σε στρατόπεδα.  Ήταν η χούντα, η επαίσχυντη χούντα, και μερικοί ανόητοι και αφελείς εδώ στην 
Κύπρο.  Και αξίζει η αναφορά στο μακαρίτη το Σπύρο τον Παπαγεωργίου, που ήταν ο “Κυβερνητικός 
Εκπρόσωποςˮ της πραξικοπηματικής κυβερνήσεως, ο μόνος ο οποίος απάντησε ευθαρσώς και ειλικρινά  στην 
ερώτηση τόσο εμού όσο και άλλων συναδέλφων «ποίος ήταν ο αντικειμενικός στόχος της ΕΟΚΑ Β΄;».  Όταν 
βάλλεις βόμβες σ’ ένα σταθμό και τον ρίχνεις κάτω, τι στοχεύεις;  Χωρίς κανένα δισταγμό και καμιά περιστροφή 
απάντησε ο μακαρίτης ο Σπύρος ο Παπαγεωργίου ποιος ήταν ο ρόλος των ανθρώπων της ΕΟΚΑ Β΄.  
«Επαίξαμε το ρόλο του χρήσιμου ηλιθίου», αυτή ήταν η απάντηση!  

 Και τούτων λεχθέντων, μετά από σαράντα ένα χρόνια, ουδεμία αμφιβολία υπάρχει ότι υπάρχουν δύο 
σχολές και δύο γραμμές.  Εμένα με βρίσκουν απόλυτα σύμφωνο όσα είπε ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και άλλοι συνάδελφοι του μετώπου του ούτω καλούμενου “απορριπτικούˮ.  Όμως, δραττόμενος της 
ευκαιρίας, ιδιαίτερα της εδώ παρουσίας του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, που έχει το χειρισμό της τύχης αυτού 
του λαού, θέλω να υπομνήσω ότι ο λόρδος Χάνεϊ παραδέχτηκε ότι με το Σχέδιο Ανάν ήταν πολύ γενναιόδωροι 
στους Τούρκους.  Ο ίδιος άνθρωπος, μιλώντας προχθές στη Βουλή των Αντιπροσώπων στο Λονδίνο, στην 
παρουσία αρκετών και στην παρουσία των δύο συμπατριωτών μας Τουρκοκυπρίων που υπερασπίστηκαν την 
κυπριακή σημαία και την Κυπριακή ∆ημοκρατία, υπέδειξε ότι -με πλήρες θράσος ο κ. Χάνεϊ- οι 200 000 
πρόσφυγες στην Κύπρο δεν έχουν δικαιώματα.  Και να μην ψάχνουμε για ανθρώπινα, πολιτικά και ατομικά 
δικαιώματα!  Και τότε του αντέταξαν οι δύο Τουρκοκύπριοι -τιμή στα παιδιά αυτά, στο αντρόγυνο- «μα, καλά, 
γιατί η Τουρκία να μην εφαρμόσει διζωνική στη χώρα της, που ʼχει και ένα σωρό μειονότητες;».  Και του 
απάντησε με πολύ θράσος ο κ. Χάνεϊ «ε, δε μιλάμε για την Τουρκία· μιλάμε για την Κύπρο»!  Και ο κ. Χάνεϊ 
αποφάσισε ότι εμείς δεν πρέπει να ʼχουμε δικαιώματα στη χώρα μας!   
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 Θέλω να υπομνήσω και στο σώμα και εις τους ξένους μας και εις τους φιλοξενούμενούς μας ότι η ίδια η 
Τουρκία με ύφος χιλίων καρδιναλίων ενεχείρισε έγγραφο 105 σελίδων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον 
προεδρεύοντα τότε Ευάγγελο Βενιζέλο και είπε ότι «η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι εκλιπούσα»!  Αυτή είναι η 
αντιμετώπιση.  Και θέλω να υπομνήσω επίσης, κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, ότι ο κ. Σουλτς το συνομιλητή 
σας, τον Τουρκοκύπριο ηγέτη κ. Ακιντζί, τον αποκαλούσε “Πρόεδροˮ τούτης της χώρας!  Πρόεδρος τούτης της 
χώρας είναι ο εκλελεγμένος Νίκος Αναστασιάδης!  ∆εν είναι ο κ. Ακιντζί!  Και δεν έχει καμία δικαιολογία ο κ. 
Σουλτς να καμώνεται ότι δεν καταλαβαίνει.  Φυσικά, θέλω να σας υπομνήσω ότι, μπαίνοντας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και εναποθέτοντας ελπίδες και καημούς για μια δικαία λύση, αυτοί οι κύριοι μας είπαν ότι για χάρη μας 
θα τετραγωνίσουν τον κύκλο και θα μας αφαιρέσουν ασφαλώς τα δικαιώματά μας.  Και να μη διαλανθάνει και 
την προσοχή μας το νταβουτόγλειο δόγμα ότι, αν δεν υπήρχε ούτε ένας Τούρκος στην Κύπρο, έπρεπε να τον 
ανακαλύψουν, για να εφαρμόσουν αυτά που εφάρμοσαν!   

 Και σίγουρα θέλω έτσι, προς χάριν αυτών που πλήρωσαν με τη ζωή τους, των πρώτων νεκρών της 
τραγωδίας...  Ήταν σαράντα ένας αντιστασιακοί και σαράντα ένας από το άλλο στρατόπεδο, σύνολο ενενήντα 
δύο, μεταξύ αυτών και ένα κοριτσάκι εφτά ετών.  Είναι οι πρώτοι νεκροί.  Μετά ξεκινά η τραγωδία και οι 
κατακόμβες, εγκλωβισμένοι, αγνοούμενοι, σκοτωμένοι, βιασμένοι.  Και αυτό το δράμα ζούμε ως λαός μέχρι 
σήμερα.  Κάποιοι το εξεχάσαμε και το ρίξαμε στη λογική και το ρίξαμε σε επιχειρήματα και θέσεις που δεν 
ισχύουν, για τις μητέρες πατρίδες, για τους ομφάλιους λώρους, «έκαμαν εκείνοι και εκάμαμεν και εμείς»!  Εμείς 
δεν έχουμε κάνει.  Αυτό που ονομάζεται “Κυπριακή ∆ημοκρατίαˮ το χρωστάμε σε κάποιους αγωνιστές που 
έδωσαν το αίμα τους και πλήρωσαν με την αγχόνη, για να έχουμε εμείς αυτό που έχουμε, αξιώματα, καρέκλες 
να καθόμαστε πάνω!  Χρέος και υποχρέωση έχουμε να το υπερασπίσουμε. 

 Και καταλήγοντας θέλω να πω τούτο:  Οι δυτικοί... Ανήκομε στη ∆ύση.  Εχαρίσαν μας ένα πραξικόπημα, 
μία τουρκική εισβολή και μία διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία.  Αυτό είναι το κερασάκι στην τούρτα!  Και η 
διζωνική λέει “αποδοχή και υποταγή στα κατοχικά δεδομέναˮ.  Και μία λεπτομέρεια αλλά ουσιαστική και 
σημαντική:  Κάμνει μου εντύπωση που ο κολοφώνας της ούτω καλούμενης “∆ύσεωςˮ και των υπερασπιστών 
μας για διζωνική…  Υπερασπίζονταί την και οι εξ αριστερών μας.  Τούτο εν το κατάλαβα ποτέ και ποτέ!  Πολύ 
θα χαρώ να καταλάβω πραγματικά γιατί εσείς υπερασπίζεστε τούντες πολιτικές, που είναι απαράδεκτες!   

 Και καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω τούτο, και τελειώνω, ότι, για να διασφαλιστεί η ειρήνη, 
πρέπει η λύση να περάσει πρώτα από την οδό της ελευθερίας.  ∆ιαφορετικά, θα ʼχουμε ακόμα μία Ζυρίχη και 
πιθανόν να είναι το τέλος του ελληνισμού σε τούτο τον τόπο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κουλία. 

 Εις αυτό το σημείο έχει ολοκληρωθεί η σημερινή ειδική συνεδρία του σώματος για καταδίκη των 
θλιβερών επετείων του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι σε λίγο θα ξεκινήσει η επιμνημόσυνος δέηση για τα θύματα και τους ήρωες της 
αντίστασης στο πραξικόπημα στον Ιερό Ναό της του Θεού Σοφίας και στη συνέχεια θα τελεσθεί νεκρώσιμος 
ακολουθία.  Θα γίνουν οι κηδείες για αριθμό ηρώων της αντίστασης στο πραξικόπημα των οποίων τα οστά 
ταυτοποιήθηκαν με τη μέθοδο του DNA.  Ήταν θαμμένοι σε ομαδικό τάφο στο κοιμητήριο Κωνσταντίνου και 
Ελένης. 

 Παρακαλώ όλους σας να παραμείνετε στις θέσεις σας, μέχρις ότου αποχωρήσουν ο τιμώμενος 
φιλοξενούμενός μας και ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  10.46 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μέσης Χρίστος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 
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∆αμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νουρής Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Καρογιάν Μάριος Περδίκης Γιώργος 

Κατσουρίδης Νίκος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

 Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας 
και ομιλίες [Πρόεδρος, Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Μάλτας (A. Farrugia), Α. Νεοφύτου, 
Άντρος Κυπριανού, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. Κουτσού, Ζ. Κουλίας] για 
τις μαύρες επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής.  

 (Στις 15 Ιουλίου 2015 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη ειδικής συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει 
ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι την Παρασκευή, 17 
Ιουλίου 2015, στις 11.45 π.μ. θα πραγματοποιηθεί ειδική συνεδρία της Βουλής, την οποία θα προσφωνήσει ο 
Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Jean-Claude Juncker.) 

 [Στις 16 Ιουλίου 2015 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης συνεδρίασης του σώματος, η οποία 
έχει ως ακολούθως: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
έκτακτης συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 17 Ιουλίου 2015, στις 9.00 π.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2015. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.031-2015). 

 2. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.056.093-2015). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ………………….. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: …………………..] 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Έκτακτη συνεδρίαση 17ης Ιουλίου 2015 

Ώρα έναρξης: 9.22 π.μ. 

Αρ. 46  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλημέρα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Απουσιαζόντων των γραμματέων, 
διαπιστώνω ότι υπάρχει απαρτία. 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Μοναδικά θέματα είναι οι δύο αναπομπές από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας.  Ο πρώτος αναπεμφθείς νόμος είναι «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2015».  Να παρακαλέσω το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Καθορισμός της προθεσμίας εντός της οποίας η Πολεοδομική Αρχή θα εκφέρει τις απόψεις της σε 
περίπτωση υποβολής αιτήματος προς αυτή για τη λήψη προκαταρκτικών απόψεων σε σχέση με προτιθέμενη 
ανάπτυξη ακίνητης ιδιοκτησίας και επιπρόσθετα εισαγωγή πρόνοιας στο βασικό νόμο σύμφωνα με την οποία οι 
εν λόγω απόψεις θα δεσμεύουν για χρονική περίοδο ενός έτους την απόφαση της Αρχής σε σχέση με 
πολεοδομική αίτηση που θα υποβληθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2015» 

Παρόντες: 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 

 Χρίστος Μέσης 

 Πρόδρομος Προδρόμου, εκπροσωπώντας  

 τον κ. Νίκο Νουρή 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, εκπροσωπώντας  

 την κ. Αθηνά Κυριακίδου 

Νίκος Νικολαΐδης, εκπροσωπώντας  

τον κ. Φειδία Σαρίκα 

Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
16 Ιουλίου 2015, τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 2 Ιουλίου 2015 και ο 
οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
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Υπουργός Εσωτερικών και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς 
παράγοντες. 

 Όπως είναι γνωστό, με το σχετικό νομοσχέδιο όπως κατατέθηκε στη Βουλή πριν από την ψήφισή του σε 
νόμο εσκοπείτο η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ώστε να καθοριστεί η 
προθεσμία εντός της οποίας η Πολεοδομική Αρχή θα εκφέρει τις απόψεις της σε περίπτωση υποβολής 
αιτήματος προς αυτή για τη λήψη προκαταρκτικών απόψεων σε σχέση με προτιθέμενη ανάπτυξη ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι, στο στάδιο της συζήτησης του πιο πάνω νομοσχεδίου από την επιτροπή, η τελευταία, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου με την 
προσθήκη σε αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι προκαταρκτικές απόψεις θα δεσμεύουν την απόφαση 
της Πολεοδομικής Αρχής σε σχέση με πολεοδομική αίτηση που θα υποβληθεί σε μεταγενέστερο στάδιο για 
χρονική περίοδο ενός έτους, υπό την προϋπόθεση ότι η δέσμευση της εν λόγω Αρχής θα αίρεται σε 
περίπτωση σύγκρουσής της με τις πρόνοιες του εφαρμοστέου κατά περίπτωση σχεδίου ανάπτυξης. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του υπό αναφορά νόμου όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2015, 
παρατίθενται αυτούσιοι και είναι οι ακόλουθοι: 

 «Η προσθήκη από τη Βουλή στο εδάφιο (8) του άρθρου 25 του υπό αναφορά Νόμου για δέσμευση της 
Πολεοδομικής Αρχής στις προκαταρκτικές της απόψεις για ένα χρόνο, εκτός και αν αυτές συγκρούονται με τις 
πρόνοιες του εφαρμοστέου κατά περίπτωση σχεδίου ανάπτυξης, συγκρούεται με βασικές πολεοδομικές αρχές 
και θα δημιουργήσει προβλήματα στο πολεοδομικό σύστημα.  

 Η προκαταρκτική πολεοδομική άδεια χορηγείται επί του παρόντος μόνο για συγκεκριμένες μεγάλες 
αναπτύξεις και με την επικείμενη συνολική τροποποίηση του Νόμου θα διευρυνθεί γενικότερα.  Απώτερος 
σκοπός αυτού του τύπου άδειας είναι η έγκριση μιας χωροταξικής μελέτης για συγκεκριμένη χρονική διάρκεια, 
ώστε ο αιτητής να επανέρχεται σταδιακά ή/και ανά φάσεις με πλήρη σχέδια και με αίτηση για πολεοδομική 
άδεια. 

 Για τις προκαταρκτικές απόψεις ο αιτητής δεν προσκομίζει στην Πολεοδομική Αρχή όλα τα απαιτούμενα 
έγγραφα και μελέτες αλλά τα ελάχιστα προνοούμενα με βάση σχετική εγκύκλιο του Υπουργού Εσωτερικών. 

 Η Πολεοδομική Αρχή κατά κανόνα δεν πραγματοποιεί επιτόπια επίσκεψη ούτε διεξάγει διαβουλεύσεις, 
αλλά συμβουλεύει τον αιτητή με ποιους θα διαβουλευτεί σε περίπτωση υποβολής πολεοδομικής αίτησης και 
μελετά το εν ισχύι σχέδιο ανάπτυξης και, σε κάποιο λογικό βαθμό, τα δεδομένα που διαθέτει στο αρχείο της, 
χωρίς δηλαδή να έχει υπόψη της οποιοδήποτε ουσιώδη παράγοντα που να επηρεάζει ή/και να εμποδίζει την 
ανάπτυξη, ώστε να θέσει τις προκαταρκτικές της απόψεις ως επί το πλείστον σε ένα μήνα από την υποβολή 
της αίτησης, δηλαδή στο ένα τρίτο του χρόνου που απαιτείται για πολεοδομική άδεια. 

 Οι προκαταρκτικές απόψεις, που δεν αποτελούν άδεια και ούτε εξασφαλίζονται κατόπιν υποβολής 
αίτησης, δεν μπορούν, με βάση το περιεχόμενο των προαναφερθέντων, να είναι δεσμευτικές είτε για την 
Πολεοδομική Αρχή είτε για τον αιτητή.  Με δεδομένο ότι οι προκαταρκτικές απόψεις είναι συμβουλευτικές προς 
τον αιτητή, εάν υιοθετηθεί η άποψη όπως αποτυπώνεται στο Νόμο, η οποία καθιστά αυτές τις απόψεις 
δεσμευτικές, θα ενισχυθεί η γραφειοκρατία και θα υπάρχει ένα επιπρόσθετο εμπόδιο στις προσπάθειες για 
επιτάχυνση της ανάπτυξης». 

 Κατά την επανεξέταση του αναπεμφθέντος νόμου, ο Υπουργός Εσωτερικών επανέλαβε τους λόγους της 
αναπομπής, οι οποίοι αναφέρονται σε έκταση στην πιο πάνω επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2015.  Παράλληλα, ο ίδιος αξιωματούχος ενημέρωσε την επιτροπή ότι σχετικό 
νομοσχέδιο για την έκδοση προκαταρκτικής πολεοδομικής άδειας θα κατατεθεί στη Βουλή κατά τους 
επόμενους δώδεκα μήνες.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του αναπεμφθέντος νόμου, την επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα μεταξύ 
άλλων το κατά πόσο η Πολεοδομική Αρχή θα εξακολουθεί να διατυπώνει τις προκαταρκτικές της απόψεις, σε 
περίπτωση που θα προβλέπεται η υπό αναφορά δεσμευτικότητα στην εφαρμογή της σχετικής διάταξης για την 
έκφραση των εν λόγω απόψεων. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε στην επιτροπή ότι με την ψηφισθείσα νομοθεσία οι 
προκαταρκτικές απόψεις θα δεσμεύουν την απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής σε σχέση με αίτηση για 
πολεοδομική άδεια που θα υποβληθεί σε μεταγενέστερο στάδιο.  Συναφώς, η έκφραση των προκαταρκτικών 
απόψεων της εν λόγω Αρχής θα είναι δεσμευτική και κατ’ επέκταση θα συνιστά εκτελεστή διοικητική πράξη, η 
οποία ως τέτοια θα παράγει έννομα αποτελέσματα και θα είναι δυνατό να προσβληθεί στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος σημείωσε ότι το δικαίωμα ανάκλησης εκτελεστών διοικητικών πράξεων 
διέπεται από τις γενικές αρχές διοικητικού δικαίου και τη σχετική νομολογία.  



2457 
 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η αναπληρώτρια πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
θέματος κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση που η Βουλή δεν εμμείνει στην αρχική της απόφαση σε σχέση με τον 
αναπεμφθέντα νόμο, η επιτροπή εισηγείται την επαναθέσπιση του αναπεμφθέντος νόμου όπως αυτός θα 
διαμορφωθεί σχετικά, έτσι ώστε να διαλαμβάνει τις πρόνοιες που περιλάμβανε το σχετικό νομοσχέδιο που 
αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι η δυνατότητα κάποιου επενδυτή να έχει μέσα από ένα προκαταρκτικό 
ερώτημα μία δέσμευση για το κατά πόσο θα πρέπει να επενδύσει ή όχι σε συγκεκριμένη ανάπτυξη είναι 
σημαντικό εργαλείο για προσέλκυση επενδύσεων.  Θεωρούμε ότι στη νομοθεσία που εψηφίσαμε δεν υπάρχει 
καμία αντισυνταγματική πρόνοια.  Να εξηγήσω ότι δε χρειάζεται, δεν είναι το προκαταρκτικό ερώτημα 
πολεοδομική άδεια και συνήθως με το προκαταρκτικό ερώτημα διασφαλίζεται ότι η αίτηση για πολεοδομική 
άδεια που θα ακολουθήσει θα είναι με βάση τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο και με βάση τον περί 
Οδών και Οικοδομών Νόμο.  Άρα, θα καταψηφίσουμε την αναπομπή, γιατί θεωρούμε σημαντικό εργαλείο για 
την ανάπτυξη αυτό που έχω πει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.  Ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά σηκώνεται ένας ένας να λέει απλώς τι εννά καταψηφίσει;  Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 ∆ε χρειάζεται, αν δεν υπάρχει αποχρών λόγος, αλλά δεν μπορώ να εμποδίσω βεβαίως για πολύ 
σύντομες, συνοπτικές, λακωνικές τοποθετήσεις, ελπίζω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θα ταχθούμε υπέρ της αναπομπής του Προέδρου.  Τα επιχειρήματα του Υπουργού Εσωτερικών 
ήταν πολύ βάσιμα και σημαντικά.  Να σημειώσω απλά ότι στη νομοθεσία όπως την έχει τροποποιήσει η Βουλή 
δυνητικά είναι στη διακριτική ευχέρεια της Πολεοδομίας να δώσει προκαταρκτική άδεια, άρα δημιουργείται 
αμέσως η δυνατότητα εφαρμογής των δύο μέτρων και δύο σταθμών.  Σε όποιους θέλει θα δίνει η Πολεοδομία 
και, αν θέλει, θα δίνει προκαταρκτικές δεσμευτικές γνώμες, γεγονός που δημιουργεί πάρα πολύ σοβαρούς 
κινδύνους να υπάρξουν περιθώρια, παρεμβάσεις και δε θα είναι ο απλός πολίτης που θα εξυπηρετηθεί, αλλά 
αυτοί οι οποίοι έχουν το μέσο και τη δυνατότητα να επιβάλουν τη διεκπεραίωση του συμφέροντός τους μέσα 
από τις γνωστές διαδικασίες και μονοπάτια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Μέσης θέλει το λόγο; 

ΧΡ. ΜΕΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και ουδεμίαν αποχή, η αναπομπή απορρίπτεται. 
 Ο δεύτερος αναπεμφθείς νόμος είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015».  Να παρακαλέσω το γραμματέα να διαβάσει το σκοπό.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιαμόρφωση του κειμένου του αναπεμφθέντος νόμου, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει 
πωληθεί και σχετική σύμβαση πώλησης έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η εκποίησή 
του προς ικανοποίηση του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων 
πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή να αναστέλλεται μέχρι την 4η Σεπτεμβρίου 2015, νοουμένου ότι 
πληρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τον  αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και 

Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015»  

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού:  Εσωτερικών: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου, αναπλ. πρόεδρος 

 Πρόδρομος Προδρόμου Χρίστος Μέσης 

 Μαρία Κυριακού Πρόδρομος Προδρόμου, εκπροσωπώντας 

 Σταύρος Ευαγόρου τον κ. Νίκο Νουρή 

 Πάμπος Παπαγεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος, εκπροσωπώντας 

 Νίκος Νικολαΐδης την κ. Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Περδίκης Νίκος Νικολαΐδης, εκπροσωπώντας 

  τον κ. Φειδία Σαρίκα 

  Γιώργος Περδίκης 

  Μη μέλη των επιτροπών: 

  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών επανεξέτασαν από κοινού τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων 
στις 9 Ιουλίου 2015, σε συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιουλίου 2015.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε, σε περίπτωση που ενυπόθηκο ακίνητο έχει πωληθεί και σχετική 
σύμβαση πώλησης έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η εκποίησή του προς 
ικανοποίηση του εμπράγματου βάρους που συστάθηκε επ’ αυτού προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών 
διευκολύνσεων του πωλητή να ανασταλεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015, νοουμένου ότι πληρούνται 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 
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 Ο λόγος της αναπομπής, όπως αυτός αναφέρεται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2015, συνίσταται στο ότι η μετάθεση 
της ημερομηνίας αναστολής της σχετικής διάταξης του βασικού νόμου από τις 10 Ιουλίου 2015 στην 31η 
∆εκεμβρίου 2015 εκφεύγει των μνημονιακών υποχρεώσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, προς ρύθμιση του όλου θέματος που έχει προκύψει αναφορικά με τους 
εγκλωβισμένους αγοραστές και την ικανοποίηση του καθολικού αιτήματος προστασίας τους από την ασυνέπεια 
επιχειρηματιών ανάπτυξης γης και τους κινδύνους που ελλοχεύουν αυτοί να μείνουν εκτεθειμένοι σε 
περίπτωση πτώχευσης των εν λόγω επιχειρηματιών έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικό 
νομοσχέδιο στις 24 Ιουνίου 2015. 

 Όπως επίσης τονίζεται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, η αναστολή εφαρμογής της 
σχετικής διάταξης του βασικού νόμου βοηθά κατά κύριο λόγο μερίδα ενυπόθηκων δανειστών, όπως 
επιχειρηματίες ανάπτυξης γης, οι οποίοι άφησαν εκτεθειμένους αγοραστές που με πολλές θυσίες επένδυσαν 
στην αγορά κατά το πλείστον πρώτης κατοικίας.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος, ο Υπουργός Εσωτερικών, αναλύοντας ενώπιον των δύο 
επιτροπών τους λόγους της αναπομπής και αναφερόμενος ειδικότερα στο πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο 
εκκρεμεί ενώπιον των επιτροπών, δήλωσε ότι η ψήφιση αυτού αποτελεί προαπαιτούμενη ενέργεια (prior 
action) για υλοποίηση μνημονιακών υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας ενόψει και της επερχόμενης αξιολόγησης 
της υλοποίησης του προγράμματος, η οποία θα διεξαχθεί από την τρόικα μέχρι την 5η Σεπτεμβρίου 2015. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, όπως ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε, η επέκταση της αναστολής της ισχύος 
των εν λόγω διατάξεων η οποία προτείνεται με τον αναπεμφθέντα νόμο ενδεχομένως να θέσει σε κίνδυνο την 
αξιολόγηση και κατ’ επέκταση την εκταμίευση της επόμενης δόσης της δανειακής σύμβασης και συναφώς 
κάλεσε τη Βουλή να αποδεχθεί την αναπομπή και να προωθήσει προς ψήφιση το σχετικό νομοσχέδιο πριν 
από την προαναφερθείσα ημερομηνία.   

 Στη βάση των πιο πάνω, μέλη των επιτροπών δήλωσαν ότι το σχετικό νομοσχέδιο χρήζει περαιτέρω 
μελέτης, ώστε να διασφαλιστεί με τον καλύτερο δυνατό τρόπο ο τεθείς στόχος για προστασία των 
εγκλωβισμένων αγοραστών, ενώ παράλληλα επισήμαναν ότι απαιτείται η άμεση κατάθεση των σχετικών 
κανονισμών, οι οποίοι ρυθμίζουν ειδικότερα θέματα που προβλέπονται σ’ αυτό, ώστε να καταστεί δυνατή η 
από κοινού μελέτη των σχεδίων νόμου, με απώτερο στόχο την ψήφιση και έγκρισή τους μέχρι την 
προαναφερθείσα ημερομηνία.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Κατά πλειοψηφία του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους των επιτροπών βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, με στόχο τόσο τη διασφάλιση της προστασίας των εγκλωβισμένων αγοραστών όσο 
και την ικανοποίηση των προαπαιτούμενων ενεργειών που προκύπτουν από τις μνημονιακές 
υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας, αποδεχόμενοι μερικώς τους λόγους της αναπομπής, τάσσονται υπέρ 
της αποδοχής της, υποβάλλοντας στην ολομέλεια του σώματος αναθεωρημένο κείμενο του 
αναπεμφθέντος νόμου, ώστε η πώληση ενυπόθηκου ακινήτου του οποίου σχετική σύμβαση πώλησης 
έχει κατατεθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας προς ικανοποίηση εμπράγματου βάρους που 
συστάθηκε προς εξασφάλιση συμβάσεων πιστωτικών διευκολύνσεων του πωλητή να απαγορευθεί μέχρι 
την 4η Σεπτεμβρίου 2015 αντί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015, όπως ίσχυε με τον αναπεμφθέντα νόμο.   

2.  Η αναπληρώτρια πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, καθώς και τα μέλη των 
επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, μη αποδεχόμενοι 
τους λόγους της αναπομπής και σημειώνοντας παράλληλα την ανάγκη προστασίας των εγκλωβισμένων 
αγοραστών, τάσσονται εναντίον της αποδοχής της, κρίνοντας ότι η εφαρμογή του αναπεμφθέντος νόμου 
δεν επηρεάζει τους σκοπούς και τις επιδιώξεις ούτε του σχετικού προαναφερθέντος νομοσχεδίου ούτε 
των κανονισμών που πρόκειται να κατατεθούν ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪ∆ΗΣ: 

 Θέλω να πω καταρχάς ότι θα καταψηφίσουμε, αλλά ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω είναι για να πω το 
εξής επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε:  Η θέση την οποία έχουμε προβάλει είναι ότι θα πρέπει να υπάρξει 
διάκριση ανάμεσα στην προστασία των αγοραστών που είναι εγκλωβισμένοι σε αφερέγγυους developers με 
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την απαγόρευση εκποίησης της ακίνητης περιουσίας τους σε περίπτωση που είναι απόλυτα συνεπείς στις 
υποχρεώσεις τους…  Και θεωρούμε ότι αυτό θα πρέπει να είναι μια μόνιμη ρύθμιση για αυτή την κατηγορία 
των πολιτών.  Σε καμία περίπτωση δηλαδή να μην επιτρέπεται η εκποίηση περιουσίας για την οποία ο 
αγοραστής είναι απόλυτα συνεπής στις συμβατικές του υποχρεώσεις ή έχει αποπληρώσει το σύνολο.  

 Και απ’ εκεί και πέρα είναι τα άλλα δύο ζητήματα που είναι επίσης σημαντικά και θα κατοχυρώσουν τα 
δικαιώματα των αγοραστών, η τιτλοποίηση και η μεταβίβαση της ακίνητης περιουσίας.  Το νομοσχέδιο που μας 
έφερε η κυβέρνηση ασχολείται με αυτά τα δύο και δε ρυθμίζει ικανοποιητικά την προστασία ή καθόλου δε 
ρυθμίζει την προστασία του συνόλου των κατηγοριών.  Ο δε Υπουργός Εσωτερικών χτες μας ξεκαθάρισε ότι το 
προαπαιτούμενο δεν έχει να κάμει με τη νομοθεσία που εψήφισε η Βουλή την περασμένη εβδομάδα, που 
απαγορεύει την εκποίηση ακινήτων για αυτή την κατηγορία των συμπολιτών μας, αλλά έχει να κάμει με το δικό 
της το νομοσχέδιο, οπότε κατά την ταπεινή μας την άποψη, για να μη ζητήσω το λόγο και μετά, δε συντρέχει 
κανένας λόγος να διαφοροποιήσουμε την απόφασή μας, να δεχθούμε δηλαδή την αναπομπή του Προέδρου, 
και σίγουρα δε συντρέχει κανένας λόγος να μετακινήσουμε την ημερομηνία που ισχύει η απαγόρευση από το 
τέλος του χρόνου και να τη φέρουμε 5 του Σεπτέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Προδρόμου. 

ΠΡ. ΠΡΟ∆ΡΟΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το σκοπούμενο, δηλαδή το να αποδοθεί δικαιοσύνη, όχι το να προστατευτεί κανένας -
είναι λάθος που μιλούμε για προστασία- είναι απλώς οι άνθρωποι να πάρουν αυτό που τους ανήκει και δεν το 
παίρνουν μέχρι τώρα εξαιτίας αδυναμιών, ατελειών του διοικητικού μας συστήματος.  Επειδή όμως έχουμε μια 
προθεσμία από υποχρέωση -μνημονιακή υποχρέωση να το πούμε- να διορθώσουμε αυτό το πράγμα, και 
επειδή έχουμε το νομοσχέδιο στα χέρια μας, η Βουλή, εάν έχει κάποια κενά, κύριε συνάδελφε, μπορεί να το 
διαμορφώσει προτού το ψηφίσει. 

 Εμείς συμφωνούμε με την πρόταση τη διαδικαστική που έχει κάνει ο πρόεδρος της επιτροπής 
Οικονομικών να διαμορφωθεί μία ομάδα εργασίας.  Θα συμμετάσχουμε, για να γίνουν όλες οι 
προπαρασκευαστικές εργασίες για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που είναι ήδη στη Νομική Υπηρεσία, 
ούτως ώστε να μπορέσουμε να νομοθετήσουμε οριστικά, όχι να δίνουμε αναβολές.  Μέχρι τότε πιστεύουμε ότι 
με την προθεσμία μέχρι τις αρχές Σεπτεμβρίου δε θα τεθεί σε κίνδυνο κανένας απ’ αυτούς τους ανθρώπους οι 
οποίοι χωρίς δική τους υπαιτιότητα βλέπουν την περιουσία τους να είναι σε κατάσταση υποθήκευσης.  Με αυτό 
τον τρόπο η Βουλή μπορεί να συμβάλει και μπορούμε να έχουμε ένα νομοθέτημα στο τέλος που θα καλύπτει 
όλες τις περιπτώσεις που έχουν υποπέσει στην αντίληψή μας με τρόπο σφαιρικό.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι στον κατάλογο ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, ο κ. Περδίκης -ο κ. Αβέρωφ εκαλύφθηκε- ο κ. 
Συλλούρης, ο κ. Άριστος ∆αμιανού με τη σειρά που έχουν ζητήσει το λόγο. 

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν να μπούμε σε μια συζήτηση επί της ουσίας, να μου επιτρέψετε να παρουσιάσω μια 
εισήγηση την οποία καταθέτει η επιτροπή Οικονομικών μετά από μία συζήτηση εχθές με την επιτροπή 
Εσωτερικών.  Θεωρούμε ότι σε ό,τι αφορά το συγκεκριμένο πρόβλημα, δηλαδή την αντιμετώπιση του 
προβλήματος που αυτή τη στιγμή ταλανίζει χιλιάδες συμπολίτες μας που δεν έχουν τίτλο ιδιοκτησίας, αλλά 
υπάρχει δάνειο πάνω στην περιουσία το οποίο είναι εξασφαλισμένο με υποθήκη, είναι ένα πρόβλημα που όλοι 
το αναγνωρίζουμε και νομίζω όλοι συμφωνούμε ότι θα πρέπει να επιλυθεί είτε με τον έναν τρόπο είτε με τον 
άλλο.  Εκεί που διαφωνούμε ενδεχομένως είναι στις λεπτομέρειες της ενδεχόμενης λύσης.   

 Σε ό,τι αφορά την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, γίνεται εισήγηση αυτή να απορριφθεί, 
νοουμένου ότι θα αλλάξει η ημερομηνία της αναστολής της εφαρμογής του νόμου των εκποιήσεων μέχρι τις 4 
του Σεπτέμβρη.  Είναι γεγονός ότι το ΑΚΕΛ, σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη ημερομηνία, διατύπωσε μία άλλη 
άποψη, ότι θα έπρεπε η αναστολή να μεταφερθεί πιο κάτω.  Σε ό,τι αφορά όμως την εισήγηση που έρχεται 
ενώπιον της ολομέλειας, είναι αυτή η ημερομηνία να αλλάξει στις 4 του Σεπτέμβρη, έτσι ώστε πριν από τις 4 
του Σεπτέμβρη να συγκληθεί μία έκτακτη ολομέλεια, στις 3 του Σεπτέμβρη, και πριν από αυτή την έκτακτη 
ολομέλεια φυσικά θα πρέπει να υπάρξει μία συνεννόηση μεταξύ των πολιτικών κομμάτων, έτσι ώστε να 
καταθέσουμε εισηγήσεις, για να διαμορφωθεί το νομοσχέδιο με τέτοιο τρόπο, ώστε να διασκεδαστούν όλες οι 
ανησυχίες, να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα, που είναι υπαρκτά προβλήματα και βασανίζουν πάρα πολύ 
κόσμο.   

 Εχθές μας παρουσιάστηκε το κείμενο των κανονισμών, για πρώτη φορά το έχουμε ενώπιόν μας, γι’ αυτό 
ακριβώς το λόγο είναι που ζητήσαμε να έχουμε χρόνο, για να δούμε ακριβώς το τι εισηγείται το Υπουργείο 
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Εσωτερικών σε σχέση με αυτές τις διαδικασίες, αλλά και να καταθέσουμε συγκεκριμένες εισηγήσεις, για να 
καλύψουμε τα κενά του νομοσχεδίου. Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Λουκαΐδης σε αυτό που είπε.  Υπάρχουν 
περιπτώσεις που αυτή τη στιγμή δεν καλύπτονται και απλώς, για να μη συγχύζουμε περαιτέρω τα πράγματα, 
συζητάμε για δύο ουσιαστικά περιπτώσεις.  Η μία περίπτωση είναι όπου υπάρχει δάνειο από μία τράπεζα στην 
κατασκευαστική εταιρεία ή στην εταιρεία ανάπτυξης γης, στον developer, και η ίδια τράπεζα έχει δώσει δάνειο 
και στον αγοραστή και για κάποιο περίεργο τρόπο το δάνειο, αντί να πηγαίνει προς εξόφληση του δανείου του 
developer, πήγαιναν τα λεφτά σε άλλους λογαριασμούς.  Νομίζω ότι κανένας δεν έχει ένσταση στο ότι τέτοιες 
περιπτώσεις θα πρέπει να αντιμετωπιστούν με αυστηρότητα.  Αλλά υπάρχουν και άλλες περιπτώσεις -έχει 
δίκαιο ο κ. Λουκαΐδης ότι δεν καλύπτονται- που υπάρχει το δάνειο της τράπεζας προς την εταιρεία ανάπτυξης 
γης, είναι δεσμευμένη η περιουσία με υποθήκη για το δάνειο του developer και με άλλο δάνειο ο αγοραστής 
αγόρασε την περιουσία.  Ενδεχομένως να πλήρωνε την εταιρεία ανάπτυξης γης και να μην υπήρχε άμεση 
σχέση μεταξύ του αγοραστή και της τράπεζας.  Αυτή είναι μία πιο περίπλοκη περίπτωσις και πιστεύω ότι είναι 
εδώ που παρουσιάζονται ή διαπιστώνονται κάποια κενά, τα οποία θα πρέπει να αντιμετωπισθούν.  Εμείς 
έχουμε κάποιες εισηγήσεις.  Θα θέλαμε να ακούσουμε τις εισηγήσεις άλλων κομμάτων, για να μπορέσουμε 
ακριβώς να βοηθήσουμε όλους τους συμπολίτες μας που έχουν να αντιμετωπίσουν αυτή τη στιγμή μια 
απαράδεκτη κατάσταση, ότι έχουν καταβάλει ποσά, για να αγοράσουν το σπίτι τους, και τώρα οι τράπεζες τους 
ζητούν να τα ξαναγοράσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Εγώ θέλω να αντιληφθώ κατά πόσο τωρά μπροστά στην ολομέλεια 
διαδικαστικά υπάρχουν δύο προτάσεις.  Η μία είναι σαφής.  Έγκριση ή απόρριψη της αναπομπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Έχει διαμορφωθεί… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και κατά πόσο υπάρχει μια δεύτερη, που λέει ότι θα πάμε σε μια ημερομηνία και λίγο πριν την 
ημερομηνία θα διεξαχθεί συζήτηση για τα περαιτέρω.  Αν θα είναι 4, 14 ή 24 του Σεπτέμβρη, αυτό μπορεί να το 
αποφασίσει το σώμα.  Υπάρχει εισήγηση ή δεν υπάρχει;  Αν υπάρχει, προηγείται της άλλης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει διαμορφωμένο κείμενο από την πλειοψηφία της επιτροπής. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ή θα μιλήσω τελευταίος όχι επί της ουσίας της αναπομπής αλλά στο διαδικαστικό ή -με 
την παρέμβαση του κ. Κατσουρίδη το κρίνω σκόπιμο- θα κάμω τώρα την παρέμβασή μου. 

 Η αναπομπή λοιπόν έχει να κάμει και με ένα νομοσχέδιο που δεν έχουμε ενώπιόν μας, αλλά και 
συζητείται στη Βουλή και κρίνεται απ’ όλες τις πλευρές, ανεξαρτήτως τρόικας, ότι πρέπει να το δούμε, να το 
διορθώσουμε νομοτεχνικά και επί πολιτικής, για να μπορέσουμε να το ψηφίσουμε πριν τις 5 του Σεπτέμβρη.  
Γι’ αυτό και η τροπολογία στην αναπομπή που δε θα γίνει αποδεκτή είναι απλώς στην ημερομηνία, αντί στο 
τέλος του χρόνου, να είναι μέχρι τις 5 του Σεπτέμβρη.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι θα ήταν καλό αν αυτό το σώμα σήμερα έπαιρνε την απόφαση ότι 
θα κάμουμε ολομέλεια της Βουλής την 3η Σεπτεμβρίου, για να μη χρειαστεί να μπούμε στη διαδικασία συλλογής 
υπογραφών δέκα βουλευτών που θα ζητούν σύγκληση συνεδρίας εν μέσω των καλοκαιρινών διακοπών, και, 
αν αυτή η απόφαση ληφθεί, όλα τα θέματα και επί της ουσίας των νομοσχεδίων και επί των αναπομπών 
μπορούμε να τα δούμε στις 3 του Σεπτέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η αναπομπή αφορά μια πρόταση νόμου που είχαν καταθέσει οι Οικολόγοι.  Και βεβαίως η πρόταση 
νόμου δεν είχε σκοπό να αναβάλει τη συζήτηση και την ψήφιση του νομοσχεδίου, που κατέθεσε η κυβέρνηση.  
Είχε σκοπό να προεκτείνει την προστασία των εγκλωβισμένων αγοραστών, μέχρι να ψηφιστεί η νομοθεσία που 
έφερε η κυβέρνηση -και θα το πω, χωρίς να θέλω να ρίξω λάδι στη φωτιά- γιατί η κυβέρνηση καθυστέρησε να 
φέρει τη νομοθεσία.  Έπρεπε να τη φέρει πολύ πιο έγκαιρα, για να μπορέσουμε να δουλέψουμε πάνω της.  Και 
τους κανονισμούς.  Αποδείχθηκε χθες ότι χρειάζονται και κανονισμοί.   

 Εγώ θεωρώ πολύ βάσιμες τις σημειώσεις που έχει κάνει το ΑΚΕΛ επί της νομοθεσίας, όπως και αυτό 
που λέει ο κ. Παπαδόπουλος.  Έχουμε κι εμείς εισηγήσεις για τροποποιήσεις πάνω στο νομοσχέδιο, γι’ αυτό 
και η επιτροπή Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, αποφάσισε να κάμει υποεπιτροπή εργασίας, η οποία θα εργαστεί 
εντατικά και μέσα στο καλοκαίρι, όποτε χρειαστεί, για να είμαστε έτοιμοι στις 3 του Σεπτέμβρη να ψηφίσουμε 
ένα ολοκληρωμένο νομοσχέδιο, που να περιλαμβάνει, ελπίζω, και αυτές τις περιπτώσεις που αναφέρουν οι 
φίλοι από το ΑΚΕΛ.  Εγώ θα συμφωνήσω σε αυτή τη διαδικασία ως ο εισηγητής της πρότασης νόμου, με την 
ελπίδα ότι στις 3 του Σεπτέμβρη πράγματι θα έχουμε ένα νομοσχέδιο που όχι μόνο θα εξασφαλίζει τους 
εγκλωβισμένους αγοραστές, αλλά θα κάνει και εκείνο που θέλει η τρόικα και που θέλαμε όλοι από πολύ καιρό, 
θα διευκολύνει την έκδοση τίτλων, γιατί είναι πολύ περισσότεροι αυτοί οι οποίοι είναι εγκλωβισμένοι σε εκείνη 
την παγίδα, της μη έκδοσης τίτλων, από αυτούς οι οποίοι έχουν πρόβλημα με μη συνεπείς πωλητές.  Είναι 
μεγάλο το πρόβλημα και είναι ένα από τα λίγα θέματα στα οποία μπορούμε όλοι να συμφωνήσουμε ότι είναι 
σωστό το μνημόνιο και είναι η σωστή η σχετική πρόνοια του μνημονίου και τη θέλουμε να εφαρμοστεί.  
Συνεπώς, εγώ θεωρώ ότι είναι προτιμότερο να ψηφίσουμε αυτή τη συμφωνία την ολοκληρωμένη που κάναμε 
χθες στην επιτροπή Οικονομικών, παρά να επιμένουμε στη διορία που είχαμε βάλει ως Οικολόγοι για την 31η 
του ∆εκεμβρίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …μετά ο κ. Άριστος ∆αμιανού, μετά ο κ. Νικολαΐδης.   

 Συγγνώμη, κύριε Συλλούρη.   

 Η παράκληση είναι να είμαστε πολύ σύντομοι, δεδομένου ότι εγώ πρέπει να αποχωρήσω, για να 
υποδεχθώ τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δυνάμει του πρωτοκόλλου, έξω από τη Βουλή και θα 
πρέπει να γίνουν οι σχετικές διευθετήσεις.  ∆ιαφορετικά, θα καλέσω τον κ. Σοφοκλή Φυττή. 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα μιλήσω περισσότερο διαδικαστικά.  Παρ’ όλο που δεν ήμουν στη συνεδρία της επιτροπής να δω 
το κλίμα και το πνεύμα και τις απαιτήσεις από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας, θεωρώ ότι αυτό το οποίο 
έπρεπε να κάνουμε σήμερα -σεβαστή η εισήγηση της πλειοψηφίας της επιτροπής- ήταν δύο πράγματα.  Το ένα 
είναι να ψηφίσουμε για την αναπομπή και, αν δεν περάσει η αναπομπή, να ψηφίσουμε ότι στις 3 του 
Σεπτέμβρη θα συνεδριάσουμε.  Ούτε υποσημειώσεις χρειάζονται ούτε τίποτε, διότι, αν τις 3 του Σεπτέμβρη 
περάσει ένα νομοσχέδιο, όπως θα συμφωνούμε όλοι -και η κυβέρνηση- δε θα έχει έννοια η παράταση που 
υπάρχει με το νόμο τούτο τον οποίο αναπέμπει ο Πρόεδρος.  Αν δεν περάσει, σίγουρα εκεί θα έχουμε τις 
διαφωνίες μας και θα γίνει συζήτηση, αν πρέπει τότε αυτός ο νόμος να μείνει ως το τέλος του χρόνου ή αν δεν 
πρέπει.  ∆εν κατάλαβα γιατί μπαίνει αυτή η υποσημείωση, που δεν ξέρω και διαδικαστικά πότε θα τη βάλετε 
μέσα στη συζήτηση, πραγματικά δεν ξέρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποια υποσημείωση; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μου είπαν ότι έχει ένα σημείωμα από την επιτροπή που λέει ότι μέχρι τις 5 του Σεπτέμβρη, αντί... 

Α. ΑΒΕΡΩΦ: 

 Αναδιαμορφώθηκε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Αναδιαμορφώθηκε πού;  Στο νόμο;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πρόταση νόμου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Πρόταση νόμου.  Αυτή η πρόταση νόμου, κατά την άποψή μου, δεν έχει καμία θέση σήμερα.  Αν θέλετε 
να είναι συμφωνία κυρίων, συνεννόηση με το υπουργείο, συνεννόηση με την κυβέρνηση -γι’ αυτό και 
παίρνουμε την απόφαση να συνεδριάσουμε 3 του Σεπτέμβρη- ότι στόχος μας είναι στις 3-4 του Σεπτέμβρη να 
είναι ληγμένο το θέμα, για να ξέρει και πώς συζητά η κυβέρνηση με την τρόικα, δε χρειάζεται να μπει αυτή η 
εισήγηση.  Η γνώμη μου.  Άρα, εισηγούμαι να γίνουν δύο πράγματα.  Να ψηφίσουμε για την αναπομπή και να 
ψηφίσουμε σήμερα -σωστά είπε ο κ. Νεοφύτου- για να μην έχετε τη φασαρία να μαζεύετε υπογραφές, για να 
συνεδριάσουμε στις 3 του Σεπτέμβρη.  Και όλα τα άλλα λύονται εκεί και ενδιαμέσως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να διευκρινίσω κάτι.  Αυτό το θέμα τέθηκε στη Σύσκεψη των Αρχηγών ή Εκπροσώπων των Κομμάτων 
και έχω αντιληφθεί από τις τοποθετήσεις όλων ότι υπάρχει συγκατάθεση, για να συγκληθεί η Βουλή εκτάκτως.  
Και βεβαίως τεκμαίρεται ότι, όταν τοποθετούνται οι αρχηγοί των κομμάτων ή οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι, 
υπάρχει και η συγκατάθεση της ολομέλειας.  Και να υπενθυμίσω ξανά ότι είναι θεσμοθετημένη πλέον η 
διάσκεψη των προέδρων, όπως ονομάζεται σε άλλα κοινοβούλια.  Άρα, αυτό το θέμα έχει λυθεί.  Απλώς, 
ενημερώνονται τα μέλη των κοινοβουλευτικών ομάδων, για να μην υπάρχει αυτή τη σύγχυση. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω να ξεκαθαρίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι λέχθηκε στη Σύσκεψη των Αρχηγών ότι η πλειοψηφία 
συμφωνεί με τις 5 του Σεπτέμβρη… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 3 του Σεπτέμβρη! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Στις 5 του Σεπτέμβρη να πάει η ημερομηνία λήξης και στις 3 να γίνει η ολομέλεια.  Με αυτή την έννοια 
είπαμε ότι, αν η πλειοψηφία αποφασίσει, θα γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι.  ∆εν είπα κάτι διαφορετικό. 

 Λοιπόν, ο κ. Άριστος ∆αμιανού. 

Α. ∆ΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι μια από εκείνες τις περιπτώσεις που η διαδικασία είναι και ουσία.  ∆ιαπλέκονται τα δύο.  Γίνεται 
αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, επειδή ένας άλλος νόμος, που ήρθε μερικές μέρες πριν 
ολοκληρώσει το κοινοβούλιο τις εργασίες του και δεν έχει ολοκληρωθεί ο κοινοβουλευτικός έλεγχος και η 
ζύμωση και η συζήτηση -μόλις χθες κατατέθηκαν δειλά δειλά κάποιοι κανονισμοί- επειδή ένας άλλος νόμος δεν 
έχει εγκριθεί από το κοινοβούλιο.  Το Σεπτέμβριο του 2014, όταν συζητούσαμε στις αρμόδιες επιτροπές για το 
θέμα “δίχτυ προστασίας από εκποιήσεις”, με τη σύμφωνο γνώμη της κυβέρνησης, με πρωτοβουλία του ΑΚΕΛ 
και τη σύμφωνο γνώμη πολλών κομμάτων προχωρήσαμε σ’ αυτή την “κατοχύρωση”, όπως έχει αποκληθεί, 
από αφερέγγυους developers, από ανθρώπους που για λόγους οικονομικής δυσπραγίας δεν μπορούν να 
τιτλοποιήσουν και θυματοποιούνται εγκλωβισμένοι αγοραστές.  Αυτή η φιλοσοφία παραμένει σωστή και 
σήμερα.  Και δεν κατανοούμε εμείς σήμερα γιατί, ένεκα του άλλου διαδικαστικού ζητήματος, να τιμωρήσουμε 
χιλιάδες ανυποψίαστους αγοραστές μεταθέτοντας και εκείνη την ημερομηνία.  Σε κάθε περίπτωση, από τη 
στιγμή που θα συνεδριάσει η ολομέλεια της Βουλής επί τούτου, θα υπάρξουν οι αναγκαίες συζητήσεις στην 
αρμόδια επιτροπή, για να δούμε ποια θα είναι η κατάληξη.   

 Με αυτή την αφορμή, κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να εγείρουμε ακόμα ένα ζήτημα για προβληματισμό.  Το 
έχουμε θέσει ουκ ολίγες φορές σε πάρα πολλές επιτροπές, όταν εξετάζονται αναπομπές κυρίως επί αυτής της 
κυβέρνησης.  ∆υστυχώς, οι αναπομπές έχουν πλέον μετατραπεί σε εργαλείο άσκησης κυβερνητικής πολιτικής.  
Για πάρα πολλά χρόνια οι αναπομπές κατά έναν τρόπο συνδέονταν με την ανάγκη η εκάστοτε κυβέρνηση να 
κάνει κάποια ελάχιστη επίκληση νομιμότητας, συνταγματικότητας, ενός νομικού υποβάθρου τέλος πάντων και 
για έναν επιπρόσθετο λόγο.  Μπορώ να πω ότι από το Μάρτη του 2013 είναι δεκάδες οι αναπομπές που 
στηρίζονται απλά και μόνο σε ένα δεδομένο, ότι η κυβέρνηση διαφωνεί με τον τρόπο που ψηφίζει η Βουλή.  Και 
υπάρχει και συνταγματικό ζήτημα, το οποίο θα ήταν καλά να απασχολήσει και τη Σύσκεψη των Αρχηγών.  
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Είναι ατελέσφορη αυτή η διαδικασία!  Αν η όποια Βουλή επιμείνει στη θέση της, δεν έχει επιλογή ο Πρόεδρος 
να πάει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, να κάνει αναφορά.  Επομένως, αυτό που έχει μετατραπεί σε εργαλείο, τολμώ 
να πω, έτσι κατά έναν τρόπο υπερβολικό, που ξεπερνά τις ανάγκες τού πώς πρέπει να γίνονται αναπομπές, 
πρέπει να το δει η προεδρία μαζί με τους αρχηγούς των κομμάτων, διότι πραγματικά έχει να κάνει και με την 
αλληλοεκτίμηση των θεσμών.  Όποτε αυτή η κυβέρνηση διαφωνεί με οτιδήποτε…  Αρκεί κάποιος να αναγνώσει 
τη συγκεκριμένη αναπομπή.  Επειδή, λέει, υπάρχει προαπαιτούμενο από την τρόικα.  Ούτε καν αναφέρονται σε 
τι αναφέρονται!  Και, όταν το συζητούμε σήμερα, είναι ξεκάθαρο ότι αφορά έναν άλλο νόμο που δεν ψηφίστηκε.  
Επομένως, επειδή με φειδώ πρέπει να ασκεί κάθε κυβέρνηση αυτό το δικαίωμα, σας παρακαλούμε με κάποια 
ευκαιρία να το δει η Σύσκεψη των Αρχηγών αυτό το ζήτημα, ενδεχομένως να αναζητήσει και μια νομική 
βοήθεια.  Επαναλαμβάνω, όποτε η Βουλή επιμείνει, είναι ατελέσφορο το διάβημα του Προέδρου, δεν μπορεί να 
κάμει αναφορά στο Ανώτατο, διότι δεν επικαλείται καν λόγους συνταγματικότητας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος προηγείται και μετά ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι συζητούμε άσκοπα για πράγματα που δεν έχουν τόση σημασία.  Και τι είναι που εννοώ.  Εάν 
στις 3 του Σεπτέμβρη συγκληθεί το σώμα, αποφασίσει η ολομέλεια να λύσει το πρόβλημα, δεν έχει πλέον 
ουσία και σημασία αν θα αναστείλουμε οποιοδήποτε άλλο νόμο.  Και αυτή είναι η δική μας επιδίωξη.  
Μπορούμε να αφήσουμε την ημερομηνία στις 30 του ∆εκέμβρη και πάλι να έρθει η ολομέλεια και να ψηφίσει 
και να καταργήσουμε τότε την αναστολή.  Όμως δεν είναι αυτό που κάνουμε, επειδή ακριβώς θέλουμε να 
δείξουμε την καλή μας θέληση σε ό,τι αφορά την επίλυση του προβλήματος, γιατί όλοι πιεζόμαστε να λύσουμε 
το πρόβλημα, όχι να το διαιωνίσουμε ως το ∆εκέμβρη του 2015 ή το ∆εκέμβρη του 2016.  Θέλουμε να λυθεί το 
πρόβλημα το συντομότερο δυνατό, γιατί αυτή τη στιγμή υπάρχουν συμπολίτες μας που τους απειλούν οι 
τράπεζες ότι «παρά το ότι πληρώσατε το σπίτι σας, εμείς θέλουμε να μας το ξαναπληρώσετε».  ∆ε νομίζω να 
υπάρχει κανένας σ’ αυτή την αίθουσα που θέλει να αφήσουμε αυτή την εκκρεμότητα μέχρι το ∆εκέμβρη.  
Θέλουμε να τελειώσει αυτό το πράγμα στις 3 του Σεπτέμβρη, αν είναι δυνατό.  Θα κατανοούσα και θα 
καταλάβαινα κατ’ ακρίβειαν ένα επιχείρημα, που είναι σεβαστό, ότι δε θα προλάβουμε ως τις 3 του Σεπτέμβρη.  
Ναι, αυτό είναι ένα επιχείρημα!  Μπορεί να μην προλάβουμε, αλλά ας προσπαθήσουμε για το καλό ακριβώς 
αυτών που αντιμετωπίζουν τούτη τη στιγμή ιδιαίτερη πίεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν αυτή είναι η προσέγγιση, εγώ θα προτείνω κάτι άλλο.  Μπορεί να είναι την τελευταία 
στιγμή που το προτείνω, αλλά το προτείνω.  Να αποφασίσει η ολομέλεια ότι στις 3 του Σεπτέμβρη θα κάνουμε 
ολομέλεια, δίχως να αγγίξουμε το κείμενο όπως είναι διαμορφωμένο, και, αν στις 3 του Σεπτέμβρη δεν παρθεί 
οποιαδήποτε απόφαση οριστική, τότε να αλλάξουμε την ημερομηνία, αν θέλετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά έχουμε μια αναπομπή επί της οποίας πρέπει να τοποθετηθούμε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πάνω στην αναπομπή να τοποθετηθούμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …εντός των συνταγματικών προθεσμιών. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πάνω στην αναπομπή να τοποθετηθούμε σήμερα, αλλά να μη γίνει οποιαδήποτε αλλαγή τώρα.  Να 
αποφασίσουμε ότι συνέρχεται στις 3 του Σεπτέμβρη η ολομέλεια, η οποία να πάρει αποφάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ερωτώ το σώμα αν δέχεται την πρόταση του κ. Άντρου Κυπριανού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ με την πρόταση του κ. Κυπριανού... 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι διαδικαστικό, κύριε Νικολαΐδη! 

 Και θεωρώ ότι έπρεπε να είχε τεθεί ήδη σε ψηφοφορία το θέμα της αναπομπής. Κατά τα είκοσι πέντε 
χρόνια που είμαι βουλευτής -και εσείς τριάντα- οι αναπομπές δε δέχονται τροπολογία.  Μια-δυο φορές τούτη η 
Βουλή παραβίασε...  Γιατί; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ημιουργήθηκε μια πρακτική κοινοβουλευτική. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι υπάρχει ένας νόμος!  Εάν αυτός ο νόμος πάψει να υπάρχει, από τη στιγμή που θα γίνει δεκτή η 
αναπομπή, δεν έχουν νόημα και οι τροπολογίες.  Εάν πάλι απορριφθεί, τότε πάμε παρακάτω και ερχόμαστε 
στις 3 του Σεπτέμβρη.  Πρέπει να τοποθετηθούμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ζήτησε το λόγο ο κ. Νικολαΐδης.  Προηγείται ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου βεβαίως ως πρόεδρος κόμματος… 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Να τηρήσουμε τη διαδικασία.   

 Κύριε Αβέρωφ, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν υπάρχουν κάποιες πρακτικές στη Βουλή, ανεξαρτήτως πότε αυτές έχουν 
υιοθετηθεί, δεν μπορούμε να ερχόμαστε εκ των υστέρων να τις ακυρώνουμε.  Εδώ έχει γίνει μια συγκεκριμένη 
αναπομπή.  Με βάση πρακτική της Βουλής αυτή η αναπομπή συζητήθηκε στην αρμόδια επιτροπή και έχει γίνει 
τροπολογία πάνω στην αναπομπή, η οποία τίθεται ενώπιον του σώματος.  Αυτό πρέπει να γίνει και να 
ψηφίσουμε κατά πόσο η τροποποιημένη αναπομπή εγκρίνεται ή απορρίπτεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Νικολαΐδης, ο τελευταίος ομιλητής. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η Ε∆ΕΚ τάσσεται ενάντια στην αναπομπή από τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, δε θα εγκρίνει 
την αναπομπή ούτε για τους λόγους ούτε και επί της ουσίας, γιατί δεν μπορεί αυτή η Βουλή να αφήσει 
απροστάτευτους εγκλωβισμένους αγοραστές, οι οποίοι δεν έχουν καμία ευθύνη και βρίσκονται προ του 
κινδύνου να εκποιηθούν οι περιουσίες για τις οποίες έχουν πληρώσει.  Και αυτό θα το κάνουμε, παρά το 
γεγονός ότι έχουν εκτοξευθεί απαράδεκτες κατηγορίες ενάντια στη Βουλή ότι πρόθεση της Βουλής τάχατες 
είναι να προστατεύσει μεγαλοϊδιοκτήτες και μεγαλοεπιχειρηματίες.  Η μόνη έγνοια της Βουλής αυτή θα πρέπει 
να είναι και αυτή είναι, να προστατεύσει τον απλό πολίτη, αυτούς οι οποίοι δεν ευθύνονται και βρίσκονται εν 
κινδύνω.  Είμαστε διατεθειμένοι να δώσουμε στην κυβέρνηση μια ευκαιρία να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες για 
ένα νομοσχέδιο που θα λύσει οριστικά και τελεσίδικα αυτά τα ανοικτά ζητήματα, το νομοσχέδιο που αφορά τη 
διευκόλυνση της μεταβίβασης αυτών των εγκλωβισμένων περιουσιών στους εγκλωβισμένους ιδιοκτήτες.  Παρά 
το γεγονός ότι η κυβέρνηση βρίσκεται εν αδίκω, ενώ ήξερε το πρόβλημα, ενώ όφειλε να το λύσει, ήρθε την 
τελευταία ημέρα με ένα νομοσχέδιο πολύπλοκο, στο οποίο εμπλέκονται υποχρεώσεις και ιδιοκτητών και 
δανειστών και δανειζομένων και τραπεζών.  Είχε μια ημέρα μόνο να το συζητήσει η κοινοβουλευτική επιτροπή 
Οικονομικών και δεν είχε μπροστά της τους κανονισμούς τους οποίους, όπως λέχθηκε, δειλά δειλά έφερε η 
κυβέρνηση.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς είμαστε διατεθειμένοι και συμφωνούμε να συγκληθεί έκτακτα και η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και η ολομέλεια της Βουλής, για να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση και 
την ψήφιση του νομοσχεδίου, αν τελικά τα καταφέρουμε.  ∆εν έχουμε ιδιαίτερη ένσταση να αλλάξει η 
ημερομηνία, να γίνει 4 του Σεπτέμβρη, νοουμένου ότι υπάρχει η δυνατότητα, αν δεν ολοκληρωθούν οι 
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διαδικασίες μέχρι τότε, να αναβληθεί.  Ούτε ιδιαίτερη ένσταση έχουμε να παραμείνει η ημερομηνία μέχρι τέλος 
του ∆εκέμβρη, νοουμένου ότι θα λυθεί το πρόβλημα, για να υπάρχει και σχετική πίεση πάνω στην κυβέρνηση, 
για να λύσει το πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Λοιπόν, υπάρχει ένσταση στην απόρριψη της αναπομπής και την ψήφιση του αναδιαμορφωμένου 
κειμένου νόμου ως έχει ετοιμαστεί και αναδιαμορφωθεί από την αρμόδια επιτροπή; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Πρόεδρε, ότι θα απορρίψουμε την αναπομπή, νοουμένου ότι θα αλλάξει το 
κείμενο νόμου.  Όπως έχει λεχθεί προηγουμένως, η ημερομηνία θα αλλάξει και θα γίνει στις 4 του Σεπτέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα ερχόμουν και στο θέμα της ψηφοφορίας επί της αναπομπής. 

 Ωραία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό!   

 Πρόεδρε, συγγνώμη, διαδικαστικά.  Τι ψηφίζει ένας ο οποίος απορρίπτει μόνο την αναπομπή;  Πώς θα 
εκφράσει την άποψή του; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα θέσω πρώτα σε ψηφοφορία την αναπομπή ως ήρθε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουδείς.   

 Συνεπώς, δε ρωτώ για τις άλλες δύο επιλογές.  Απορρίπτεται η αναπομπή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, η αναπομπή απορρίπτεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα μπαίνει σε ψηφοφορία το αναδιαμορφωμένο κείμενο νόμου όπως έχει ετοιμαστεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και καμία αποχή, ψηφίζεται το αναδιαμορφωμένο 
κείμενο νόμου, το οποίο έχει ετοιμαστεί από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τους υπουργούς 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των 
Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.147-2015). 

Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Περιβάλλοντος 

2. Ο περί Επαρχιακών Συμπλεγμάτων 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.148-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών   

3. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.149-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.150-2015). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

5. Τριμηνιαία Έκθεση Προόδου από τον 
Έφορο Φορολογίας για την κατάσταση 
των οφειλομένων φόρων σύμφωνα με 
την παράγραφο 15 του ∆έκατου 
Παραρτήματος του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου  
[Ν. 95(Ι)/2000]. 
(Αρ. Φακ. 13.36.002).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  ∆εν υπάρχουν. 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δε θα μπούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής έκτακτης συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  09.55 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2015», παρατηρήσεις των κ. Ανδρέα Κυπριανού και Γιώργου Περδίκη και απόρριψη της 
αναπομπής. 

2. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2015», αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Λουκαΐδης, Πρ. Προδρόμου, 
Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Άντρος Κυπριανού, Ά. 
∆αμιανού, Ν. Νικολαΐδης), απόρριψη της αναπομπής και ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 [Την 31η Αυγούστου 2015 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης-έκτακτης συνεδρίασης της 
Πέμπτης Συνόδου της ∆έκατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
έκτακτης συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 3 Σεπτεμβρίου 2015, στις 4.00 μ.μ., έχει ως 
ακολούθως:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία  

 Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 18) Νόμος του 2015. 
(Αρ. Φακ. 23.01.056.125-2015). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: -----------------------------------.] 

 

 

 

 

 

Τιμή꞉  €3,50 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική συνεδρίαση 17ης Ιουλίου 2015 

Ώρα έναρξης:  12.00 μ. 

Αρ. 47 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους 
έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αξιότιμοι προσκεκλημένοι, 

 Σας καλωσορίζω θερμά στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, και τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Η παρουσία 
σας σήμερα στην ολομέλεια αυτού του σώματος, κύριε Πρόεδρε της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αποτελεί για μας 
ιδιαίτερη τιμή, αφού βρίσκεστε εδώ, για να μοιραστείτε μαζί μας σκέψεις για το μέλλον της Ευρωπαϊκή Ένωσης, 
αλλά και για τις προκλήσεις που από κοινού καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε.  Βέβαια, είναι ιδιαίτερη επίσης 
τιμή, γιατί ως υπήκοος και έμπειρος πολιτικός ενός εκ των μικροτέρων κρατών μελών μάς υπενθυμίζετε ότι 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπάρχει χώρος και ρόλος για όλους, ανεξαρτήτως μεγέθους του κράτους, 
ανεξαρτήτως οικονομικής δύναμης, γεωγραφικής θέσης και αρχαιότητας συμμετοχής. 

 Αυτές ακριβώς οι ιδέες της ισότητας και της συλλογικότητας αποτέλεσαν σημείο εκκίνησης για τους 
οραματιστές των τότε Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, στοχεύοντας στη δημιουργία συνθηκών συνεργασίας και 
εμβάθυνσης της εταιρικής σχέσης, αποκλείοντας κάθε πιθανότητα νέας σύρραξης στο έδαφος της ευρωπαϊκής 
ηπείρου για ανάπτυξη και ευημερία προς όφελος όλων των Ευρωπαίων πολιτών, με απώτερο στόχο τη 
διασφάλιση της ειρήνης, της αρμονικής συμβίωσης και της δημοκρατίας.  Σ’ αυτό πίστεψαν οι λαοί και τα 
κράτη, όπως η Κύπρος, που κατά καιρούς ζήτησαν ή ζητούν σήμερα να ενταχθούν στην Ευρώπη.  Όμως η 
Ευρωπαϊκή Ένωση διέρχεται σήμερα μια περίοδο κλονισμού της αξιοπιστίας των θεσμών της ως υπηρετών 
των ευρωπαϊκών αρχών και αξιών, καθώς και της εικόνας της ως αποτελεσματικού παράγοντα εξεύρεσης 
αμοιβαία επωφελών λύσεων προς εξυπηρέτηση του κοινού συμφέροντος και κυρίως των πολιτών.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αρκετοί μίλησαν αυτές τις μέρες για την ανάγκη να οικοδομηθούν γέφυρες.  Σε αυτή την κρίσιμη περίοδο 
αυτό αποτελεί όσο ποτέ επίκαιρο και ευρύτερο στόχο, να οικοδομηθούν γέφυρες μεταξύ των κρατών μελών, 
μεταξύ των κρατών και των θεσμών, μεταξύ των διαφόρων επιπέδων διακυβέρνησης και των πολιτών, μεταξύ 
των ευρωπαϊκών αρχών και αξιών και των ευρωπαϊκών πολιτικών.  Να οικοδομηθούν γέφυρες οι οποίες θα 
επιτρέψουν να μεταβούμε από την Ευρώπη που έχουμε στην Ευρώπη που θέλουμε.  Έφτασε η ώρα για νέα 
στροφή στην ευρωπαϊκή πορεία.  Να δοθεί έμφαση στην Ευρώπη της σταθερότητας και της ανάπτυξης, των 
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καινοτόμων και δημιουργικών λύσεων.  Στροφή προς την Ευρώπη της πολυμορφίας, τονίζοντας την επιθυμία 
μας να συνεργαστούμε ισότιμα για την ειρήνη και την ευημερία των ευρωπαϊκών λαών με αλληλοσεβασμό και 
αλληλεγγύη, οικοδομώντας την ευρωπαϊκή ιδέα, αντιλαμβανόμενοι ότι αυτή ακριβώς η πολυμορφία αποτελεί 
τον πλούτο της Ένωσης.  

 Πιστεύοντας σε αυτά τα ευρωπαϊκά ιδεώδη, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έθεσε μερικές δεκαετίες πριν ως 
στρατηγικό στόχο την ένταξή της στην ένωση της δημοκρατίας, των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της 
αλληλεγγύης και του αμοιβαίου σεβασμού.  Συμπληρώνοντας σήμερα 11 χρόνια συμμετοχής στο ευρωπαϊκό 
οικοδόμημα, η χώρα μας ασκεί επιτυχώς, πιστεύουμε, το ρόλο του κράτους μέλους, επισφραγίζοντάς τον με 
την εξίσου επιτυχή άσκηση της Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο εξάμηνο του 
2012.  Επιτεύχθηκε τότε σημαντική πρόοδος σε διάφορους τομείς πολιτικής και δόθηκε παράλληλα η ευκαιρία 
στους Κύπριους πολίτες να νιώσουν ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν αποτελεί μακρινή και αφηρημένη έννοια, 
αλλά αντιθέτως ότι βρίσκεται στην καθημερινότητά τους και τους επηρεάζει.  Ως Βουλή των Αντιπροσώπων 
μεριμνούμε για τη συνεχή προσέγγιση θεσμών και πολιτών, αξιοποιώντας όλες τις ευκαιρίες που οι συνθήκες 
προσφέρουν στα εθνικά κοινοβούλια για συμμετοχή στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα.  

 Στα πλαίσια αυτά επιτρέψτε μου να εκφράσω την ικανοποίησή μου για τη συνεχή επαφή Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής και Βουλής των Αντιπροσώπων της Κύπρου.  Είχαμε ήδη την τιμή να φιλοξενήσουμε μέλη της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που ενημέρωσαν το σώμα, σε επίπεδο ολομέλειας ή σε επιμέρους σχηματισμούς, για 
τους τομείς αρμοδιότητάς τους και με τους οποίους διαβουλευτήκαμε για τους πιθανούς τρόπους περαιτέρω 
συμβολής της χώρας μας στην επίτευξη κοινών στόχων. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια ενημερωθήκαμε από τον Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αρμόδιο 
για θέματα Απασχόλησης, Ανάπτυξης, Επενδύσεων και Ανταγωνιστικότητας, κ. Katainen για το Επενδυτικό 
Σχέδιο για την Ευρώπη.  Μέσω της πρωτοβουλίας σας αυτής, κύριε Πρόεδρε, ορθώς θέσατε την ανάπτυξη και 
την προσέλκυση επενδύσεων στο επίκεντρο των προσπαθειών για άμβλυνση της οικονομική κρίσης, 
εγκαταλείποντας τις πολιτικές στείρας λιτότητας και ισοπεδωτικής δημοσιονομικής πειθαρχίας.  Η ενίσχυση και 
στήριξη της κυπριακής οικονομίας και των επιχειρήσεων, δίνοντας έμφαση και νέα προοπτική στον τουρισμό, 
τις υπηρεσίες και τον τομέα της ενέργειας, είναι ιδιαίτερα σημαντική, δεδομένου του τεράστιου πλήγματος που 
η χώρα μας υπέστη μετά τις σχετικές αποφάσεις του Eurogroup το Μάρτιο του 2013, τις οποίες είχατε την 
ευκαιρία να σχολιάσετε και να ασκήσετε και την κριτική σας κατά τη διάρκεια ή αμέσως μετά τη συνάντηση που 
είχαμε στο γραφείο σας ως Πρωθυπουργού του Λουξεμβούργου το 2013.  Αποφάσεις, που κατέστησαν την 
Κύπρο πειραματόζωο με καταστροφικές συνέπειες.  Συνέπειες, τις οποίες βιώνουν ακόμα οι πολίτες μας και οι 
κυπριακές επιχειρήσεις, πολλές εκ των οποίων έκλεισαν, ενώ η όποια προσπάθεια επανεκκίνησης προσκρούει 
ακόμα στην αδυναμία χρηματοδότησης νέων επενδύσεων.  Η Κύπρος επικροτείται για τα άλματα που 
σημείωσε, πετυχαίνοντας θετικό ρυθμό ανάπτυξης χάρη στις θυσίες του κυπριακού λαού.  Όμως δεν 
εφησυχάζουμε λόγω του υψηλού δείκτη ανεργίας, ιδιαίτερα ανάμεσα στους νέους, και της αδυναμίας του 
κράτους να παράσχει αποτελεσματικό δίχτυ κοινωνικής προστασίας και αλληλεγγύης στους δυσπραγούντες.  

 Συζητήσαμε επίσης με τον Επίτροπο για τη Μετανάστευση, τα Εσωτερικά Θέματα και την Ιθαγένεια, τον 
κ. Αβρααμόπουλο, στα πλαίσια εγγεγραμμένου στην ολομέλεια θέματος για τη μετανάστευση και τα μέτρα 
αντιμετώπισης της μεταναστευτικής κρίσης στη Μεσόγειο.  Υπό το φως του τραγικού απολογισμού των 
θαλάσσιων τραγωδιών που συντελούνται με αυξανόμενη συχνότητα, είναι επιτακτική η ανάγκη προληπτικής 
και συλλογικής δράσης, με πνεύμα αλληλεγγύης και ισοβαρούς ευθύνης, όπως προνοεί η Συνθήκη της 
Λισαβόνας.  Κυρίως όμως επιβάλλεται η εφαρμογή μιας πραγματικά σφαιρικής προσέγγισης, με κύριο 
γνώμονα την αντιμετώπιση των γενεσιουργών αιτιών της μετανάστευσης, μέσω της αποτελεσματικής 
εφαρμογής όλων των εργαλείων που η Ένωση διαθέτει ως διεθνής παράγοντας ανάπτυξης και παροχέας 
ασφάλειας. 

 Όπως τονίστηκε επανειλημμένα κατά την εδώ παρουσία του Επιτρόπου Ανθρωπιστικής Βοήθειας και 
Πολιτικής Προστασίας, του κ. Στυλιανίδη, τον οποίο καλωσορίζω εκ νέου θερμά, ο περιφερειακός ρόλος που 
αναλογεί στην Κύπρο ως κράτους μέλους της Ένωσης πρέπει να αξιοποιηθεί προς όφελος των ευρωπαϊκών 
πολιτικών.  Η Κύπρος λόγω της γεωγραφικής της θέσης και των άριστων σχέσεων φιλίας και συνεργασίας που 
διατηρεί με τον αραβικό κόσμο, αλλά και το Ισραήλ, δρα ως γεφυροποιός μεταξύ της Ένωσης και της 
Ανατολικής Μεσογείου και Μέσης Ανατολής, συμβάλλοντας ως παράγοντας περιφερειακής συνεργασίας στο 
στόχο της διασφάλισης της ειρήνης, της σταθερότητας και της ασφάλειας στην ταλανιζόμενη αυτή περιοχή του 
κόσμου.  Η καθοριστική συμβολή της Κύπρου στην ευρωπαϊκή ασφάλεια εκτείνεται εξάλλου και στον τομέα της 
ενέργειας.  Με την ανακάλυψη κοιτασμάτων υδρογονανθράκων στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τη συνεργασία που οικοδομείται με κράτη της περιοχής η Κύπρος μπορεί να 
συμβάλει θετικά στην ενεργειακή τροφοδοσία της Ένωσης.  Θα έχουμε ασφαλώς την ευκαιρία να συζητήσουμε 
τα θέματα αυτά εκτενέστερα και με την Ύπατη Εκπρόσωπο για Θέματα Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής 
Ασφάλειας, Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, την κ. Mogherini, κατά την επικείμενη επίσκεψή της. 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε,  
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 Κατά τη διάρκεια της παρούσας σας επίσκεψης θα έχετε διακριβώσει την εποικοδομητική στάση που η 
Κύπρος τηρεί σε ό,τι αφορά στις σχέσεις Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας.  Η Κύπρος δεν ενίσταται στην 
ευρωπαϊκή προοπτική της γείτονος χώρας στην Ένωση, νοουμένου βέβαια ότι η Τουρκία θα σεβαστεί πλήρως 
το κοινοτικό κεκτημένο, τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, εκπληρώνοντας τις υποχρεώσεις της έναντι της 
Ένωσης και όλων ανεξαιρέτως των κρατών μελών της, περιλαμβανομένης βέβαια και της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Η στάση της Τουρκίας είναι αυτή που θα καθορίσει την πορεία των ενταξιακών 
διαπραγματεύσεων και το άνοιγμα οποιωνδήποτε νέων διαπραγματευτικών κεφαλαίων.  

 Είναι όμως επιτέλους καιρός η Τουρκία να επιτρέψει και την επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  
Κάθε διαπραγμάτευση, για να πετύχει, απαιτεί καλή θέληση, διορατικότητα και ικανότητα εντοπισμού του 
κοινού οφέλους από τη λύση.  Συμπληρώνονται, όπως γνωρίζετε, φέτος, αυτές τις μέρες 41 χρόνια τουρκικής 
στρατιωτικής κατοχής.  Τέσσερις δεκαετίες κατάφωρης παραβίασης του διεθνούς δικαίου, τέσσερις δεκαετίες 
καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των Κυπρίων Ευρωπαίων πολιτών.  Οι προσπάθειές μας, που 
ουδέποτε έπαυσαν, εξακολουθούν να στοχεύουν στην εξεύρεση μιας συμφωνημένης, δίκαιης, βιώσιμης και 
λειτουργικής λύσης στο Κυπριακό στη βάση των σχετικών ψηφισμάτων του ΟΗΕ και των αρχών της ίδιας της 
Ένωσης, που θα διασφαλίζει επιπλέον το σεβασμό και την τήρηση του κοινοτικού κεκτημένου.  Η λύση δεν 
μπορεί να αποτελέσει πρωτογενές δίκαιο ούτε βέβαια είναι δυνατό να υπάρξουν μόνιμες παρεκκλίσεις.  Αυτό 
αντίκειται στο Πρωτόκολλο 10 της Συνθήκης Προσχώρησης.  Η λύση πρέπει να αποκαθιστά την ανεξαρτησία, 
εδαφική ακεραιότητα και κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπου όλοι οι Κύπριοι, Ελληνοκύπριοι, 
Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι, θα απολαμβάνουν πλήρως τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις 
βασικές ελευθερίες τους.  Αυτό θα συμβάλει εξάλλου στη δυνατότητά τους να εργάζονται από κοινού για την 
ευημερία και την ανάπτυξη μιας ενωμένης Κύπρου, αξιοποιώντας και τους κοινούς πόρους. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ολοκληρώνω, χαιρετίζοντας τη χθεσινή σας εξαγγελία για ενεργότερη εμπλοκή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στη διαδικασία επίλυσης του κυπριακού προβλήματος, με το διορισμό προσωπικού σας 
εκπροσώπου, ώστε να διασφαλιστεί η συμβατότητα της λύσης με τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, με τον 
ευρωπαϊκό νομικό πολιτισμό.  Το Κυπριακό, ως πρόβλημα εισβολής, κατοχής και παραβίασης του διεθνούς 
δικαίου, είναι ασφαλώς διεθνές και πρέπει να παραμείνει στο πλαίσιο του ΟΗΕ.  Είναι όμως ταυτόχρονα και 
ευρωπαϊκό πρόβλημα, ιδιαίτερα μετά την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Συνεπώς, η επικουρική συνδρομή της Ένωσης είναι απαραίτητη, προκειμένου η λύση να συνάδει με ένα δίκτυο 
κανόνων δικαίου, όπως αυτοί ισχύουν και εφαρμόζονται στην ΕΕ, στις χώρες μέλη. 

 Κύριε Πρόεδρε της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,  

 Σας καλώ στο βήμα, για να απευθύνετε το λόγο στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Παρακαλώ, κύριε Σοφοκλή Φυττή, να συνοδεύσετε τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Jean-
Claude Juncker στο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Η μετάφραση στα ελληνικά της ομιλίας του κ. Jean-Claude Juncker) 

JEAN-CLAUDE JUNCKER: 

(ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Υπουργοί, 

 Αξιότιμα μέλη και, για πάρα πολλούς από εσάς, αγαπητοί φίλοι, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Είναι μεγάλη τιμή για μένα να προσφωνώ σήμερα τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Η προσφώνησή μου 
σήμερα εδώ επιβεβαιώνει όχι μόνο τη δέσμευσή μου να δώσω μεγαλύτερο ρόλο στον πολιτικό διάλογο με τα 
εθνικά κοινοβούλια στα κράτη μέλη, καθώς και σε πιο στενές σχέσεις με τα εθνικά κοινοβούλια στα πλαίσια της 
ευρωπαϊκής πολιτικής διεργασίας, αλλά επίσης να συμβάλω και να βοηθήσω στις προσπάθειες της Κύπρου, 
προκειμένου να επανενωθεί αυτή η χώρα.  Αυτή η χώρα είναι μία χώρα, και θα πρέπει να είναι προς το 
συμφέρον και των πολιτών των δύο κοινοτήτων, γι’ αυτό βρίσκομαι εδώ και αυτή είναι η διαδικασία την οποία 
εγώ θα στηρίζω καθημερινά λεπτό προς λεπτό, μέρα με τη μέρα.   

 Αυτή είναι η πρώτη μου επίσημη διμερής επίσκεψη σε ένα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Είχα πάει στην Ουκρανία, στην Αυστραλία, όμως αυτή είναι η πρώτη μου επίσημη επίσκεψη σε ένα κράτος 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και ήθελα η πρώτη μου αυτή επίσκεψη, η διμερής, ήθελα να λάβει χώρα 
εδώ, διότι αγαπώ αυτή τη χώρα.  Και την αγαπώ από τα βάθη της καρδιάς μου.   
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(Χειροκροτήματα) 

 Σήμερα βρίσκεστε σε μία κρίσιμη στιγμή για την ιστορία της Κύπρου.  Μετά από χρόνια 
διαπραγματεύσεων με θετικές και αρνητικές στιγμές, μετά από χρόνια πολύ μακρών συζητήσεων οι 
προϋποθέσεις για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος είναι σήμερα παρούσες και είναι χειροπιαστές.  
Για την Ευρωπαϊκή Ένωση και για ολόκληρη τη διεθνή κοινότητα αυτή είναι μία στιγμή ελπίδας.   

 Από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004 και εντεύθεν όλες οι προσπάθειες που 
είχαν καταβληθεί για την επανένωση του νησιού απέτυχαν.  Ήμουν εδώ το 1997 όταν άνοιξε το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο την πόρτα στην Κύπρο.  Και δε συμφωνούσαν όλες οι χώρες η Κύπρος να ενταχθεί και να γίνει 
κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ενώσεως.  Όμως εγώ πάντοτε στήριζα αυτή τη χώρα, την Κύπρο, διότι χωρίς 
την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι ολοκληρωμένη η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σήμερα είναι 
ολοκληρωμένη, επειδή και η Κύπρος είναι κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Γι’ αυτό λοιπόν εγώ είχα 
υποστηρίξει τότε τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την ένταξη της Κύπρου στην ευρωπαϊκή 
οικογένεια.   

 Σήμερα λοιπόν έχετε μία μεγάλη ευκαιρία να επιλύσετε το κυπριακό πρόβλημα.  Οι ηγέτες και των δύο 
κοινοτήτων, ο Πρόεδρος Αναστασιάδης, ο Νίκος, ο οποίος είναι σήμερα παρών και θα ήθελα και πάλι να τον 
καλωσορίσω ως φίλο μου με μεγάλο σεβασμό και συμπάθεια, και ο κ. Ακκιντζί, και οι δύο έχουν δεσμευτεί στις 
διαπραγματεύσεις οι οποίες λαμβάνουν χώρα υπό την αιγίδα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Έχουν 
αποφασίσει να δεσμευθούν για την επίλυση του Κυπριακού με θετική αντιμετώπιση και με αντικειμενικότητα για 
την επίτευξη επίλυσης και πραγματικά θα ήθελα να τους ευχαριστήσω για το θάρρος τους και την 
αποφασιστικότητά τους.  ∆εν πιστεύω ότι πρέπει να σας πείσω εγώ για τα τεράστια οφέλη τα οποία θα 
επιφέρει η επίλυση του Κυπριακού σε όλους τους Κύπριους πολίτες.  Αυτός είναι ο τρόπος με τον οποίο 
πρέπει να βλέπουμε αυτό το στόχο.  Πρέπει να διαβλέπουμε τα εν δυνάμει ωφελήματα, πολιτικά, οικονομικά 
και πολιτιστικά.  Χθες είχα συναντήσεις με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη και τον κ. Ακκιντζί και πιστεύω ότι 
μπορούν να επιλύσουν το κυπριακό πρόβλημα.   

 Βεβαίως, δε λέω ότι αυτή η διαδικασία θα είναι μια εύκολη διαδικασία.  Θα είναι μια πάρα πολύ δύσκολη 
διαδικασία.  Παραχωρήσεις και συμβιβασμοί θα είναι απαραίτητοι.  Και το βάρος του παρελθόντος σε όλη αυτή 
τη διαδικασία είναι πολύ μεγάλο, όμως το παρελθόν δεν μπορεί να εμποδίσει την πρόοδο.  Το παρελθόν δεν 
μπορεί να έχει βέτο.  ∆εν μπορεί να έχει δικαίωμα αρνησικυρίας, όταν μιλάμε για το μέλλον.   

 Η Ευρώπη, θα έλεγα η ευρωπαϊκή ήπειρος, είχε αντιμετωπίσει παρόμοιες προκλήσεις μετά από την 
καταστροφή του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου.  Η κινητήριος δύναμη πίσω από τη δημιουργία της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας, και αργότερα της Ευρωπαϊκής Οικονομικής Κοινότητας το 1950, δεν ήταν απλά η επιθυμία για την 
επίτευξη περαιτέρω οικονομικής ευημερίας.  Ήταν επίσης η βαθιά επιθυμία για την επίτευξη μίας διαρκούς 
ειρήνης στην ήπειρο και συμφιλίωσης.   

 Σήμερα η χρήση απειλών είτε επίδειξης δύναμης από ένα κράτος μέλος κατά άλλου κράτους μέλους δεν 
μπορεί να συμβαίνει.  Και θα πρέπει να πω, διότι και εγώ έρχομαι από μία μικρή χώρα, από το Λουξεμβούργο, 
ότι η Γερμανία εισέβαλε δύο φορές στο Λουξεμβούργο σε έναν αιώνα.  Έχασα μέλη της οικογένειάς μου σε 
στρατόπεδα συγκέντρωσης και ποτέ δεν τους γνώρισα.  Ο πατέρας μου, παιδί από δώδεκα παιδιά, συνελήφθη 
μαζί με τα αδέρφια του από τη Βέρμαχτ και έπρεπε να πολεμήσει με τη βία κατά αυτών οι οποίοι 
προσπαθούσαν να απελευθερώσουν τη χώρα μου!   

 Εάν λοιπόν αυτό ήταν τότε δυνατό σ’ αυτή την ήπειρο την ευρωπαϊκή, να επιτευχθεί η ειρήνη μετά από 
όλες αυτές τις τραγωδίες, μετά από όλες τις τραγωδίες χωρών και εθνών, γιατί αυτό θα ήταν αδύνατο να γίνει 
και αυτό εδώ στην Κύπρο;  Θα πρέπει να το κάνετε τώρα πάραυτα, διότι είναι ένα τεράστιο παράθυρο 
ευκαιριών και θα πρέπει να δράξετε αυτής της ευκαιρίας.  Πρέπει να το κάνετε όλοι μαζίˑ δεν μπορείτε να το 
κάνετε μόνοι σας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα σας στηρίξει σ’ αυτή σας την προσπάθεια καθημερινά και τα 
χρήματα θα υπάρχουν.  ∆εν υπόσχομαι χρήματα, απλώς εγώ περιγράφω το μέλλον αυτής της χώρας.   

 Αυτό που οι ιδρυτές, οι πατέρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατάφεραν να επιτύχουν πριν από μισό 
αιώνα μπορείτε να το επιτύχετε κι εσείς.  Και θα είναι ένα ιστορικό επίτευγμα.  Είναι καθήκον της γενιάς μας.  
∆εν πρέπει να αφήσετε αυτό το πρόβλημα στις επικείμενες γενιές.  Πρέπει εσείς να το κάνετε κι εμείς θα σας 
βοηθήσουμε όσο το δυνατό, διότι κάνοντάς το θα στείλετε ένα μήνυμα ελπίδας σε συρράξεις, σε διενέξεις ανά 
το παγκόσμιο και επίσης σε αυτή την πολύπλοκη περιοχή στην οποία ζείτε.  Και η Κύπρος θα γίνει ένα 
παράδειγμα για τις άλλες χώρες οι οποίες υποφέρουν από αυτές τις διενέξεις.   

 Η λέξη, ξέρετε, “συμβιβασμός” δε θα πρέπει να θεωρείται ως αρνητική λέξη.  Πιστέψτε με, στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση αυτή είναι μία λέξη κλειδί για τα καθημερινά, για την καθημερινότητα.  Είμαι πεπεισμένος 
ότι οι ηγέτες μπορούν να επιτύχουν και θα είναι και οι δύο κερδισμένοι.  ∆εν υπάρχουν χαμένοι σ’ αυτή τη 
διαδικασία, υπάρχουν μόνο νικητές.   

 Η εποικοδομητική συνεργασία της Τουρκίας βεβαίως είναι ουσιαστική για την επίτευξη μίας επίλυσης και 
συμφωνίας στο Κυπριακό.  Μίλησα με τον τότε Πρωθυπουργό, σήμερα Πρόεδρο Ερντογάν και θα συνεχίσω να 
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το πράττω αυτό στις επικείμενες εβδομάδες και τους επόμενους μήνες.  Ταυτόχρονα όμως πρέπει να 
υπενθυμίζουμε την Τουρκία με κάθε ευκαιρία για τις υποχρεώσεις της για την πλήρη εφαρμογή του 
Επιπρόσθετου Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας της Άγκυρας, δηλαδή την άρση όλων των περιορισμών για την 
ελεύθερη διακίνηση αγαθών με όλα τα κράτη μέλη και έτσι λοιπόν να ανοίξουν τα λιμάνια σε όλα τα πλοία με 
κυπριακή σημαία.   

 Βεβαίως, οι συνομιλίες πρέπει να καθοδηγούνται από την Κύπρο.  Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών να 
κάνει τα βέλτιστα προς αυτή την κατεύθυνση για τη βοήθεια.  Εγώ επιθυμώ να υποστηρίξω αυτή τη διαδικασία 
και την παρακολουθώ πάρα πολύ στενά και θα ήθελα να σας παράσχω όλη τη βοήθεια την οποία χρειάζεστε.  
Έχω αποφασίσει να διορίσω έναν ειδικό εκπρόσωπο με τον οποίο θα δουλεύουμε μαζί με τα Ηνωμένα Έθνη 
και με τις δύο πλευρές και έτσι να συμβάλουμε με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για πολιτική και τεχνική στήριξη 
την οποία χρειάζεστε.  ∆εν επιθυμούμε να μπούμε σε έναν τέτοιο ανταγωνισμό.  Θέλουμε να είμαστε ορατοί, 
θέλουμε να στηρίξουμε τις προσπάθειές σας.  Και την επόμενη φορά που θα έρθω στην Κύπρο θα είναι μετά 
από την επανένωση του νησιού και θέλω να βρίσκομαι εδώ του χρόνου! 

(Χειροκροτήματα) 

 Μετά λοιπόν την επανένωση η Κύπρος δε θα αφεθεί μόνη της, όταν θα εφαρμόζει τη λύση του 
Κυπριακού.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, φρονώ και εύχομαι, είναι ένωση αλληλεγγύης, μακράς αλληλεγγύης.  Έτσι 
λοιπόν, θα σας βοηθήσουμε να ανταποκριθείτε στις προκλήσεις της επανένωσης της χώρας σας.  Και θέλω να 
σας καθησυχάσω ότι δε θα είσαστε μόνοι σας σε αυτή τη διαδρομή, κανείς δεν μπορεί να το πράξει μόνος του 
στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ενώσεως.  Άρα λοιπόν, εμείς θα είμαστε δίπλα σας. 

 Αγαπητοί φίλοι, 

 Η Κύπρος τα τελευταία δύο χρόνια έχει περάσει μέσα από το πρόγραμμα οικονομικής 
αναπροσαρμογής, το οποίο έχει απαιτήσει πάρα πολλές προσπάθειες, κοινωνικές, οικονομικές και πολιτικές.  
Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω γι’ αυτές σας τις προσπάθειες, για τη δέσμευση των πολιτικών ηγετών σας για 
την εφαρμογή του προγράμματος, του οποίου τα αποτελέσματα είναι ορατά σήμερα.  Ο χρηματοπιστωτικός 
τομέας, ο οποίος δεν ήταν καθόλου εύκολο πράγμα, σταθεροποιείται, αυξάνεται η εμπιστοσύνη και η οικονομία 
τα πάει πολύ καλύτερα.  Σαφώς, παραμένουν προκλήσεις, όμως οι ευκαιρίες θα βρίσκονται εκεί.   

 Η πρώτη απόφαση η οποία λήφθηκε από το Eurogroup ήταν λανθασμένη και δεν ήμουν παρών.  Αλλά, 
όταν λέω ότι θαυμάζω τους Κυπρίους, θαυμάζω όλα τα εμπλεκόμενα μέρη της κυπριακής κοινωνίας, θα ήθελα 
να πω με αυτό ότι δεν αγνοώ πόσο υψηλό ήταν το τίμημα το οποίο ζητήθηκε να πληρώσουν οι Κύπριοι.  
Ωστόσο, έχουν γίνει τα πράγματα με τον ορθό τρόπο και τα πρώτα αποτελέσματα είναι σήμερα ορατά.  
Θαυμάζω αυτή τη χώρα, επειδή το έχει καταφέρει αυτό.   

 Το σχέδιο επενδύσεων το οποίο έχει υιοθετηθεί από την επιτροπή μου είναι μία ευκαιρία.  Το ούτω 
καλούμενο “Σχέδιο Juncker” δεν το ονόμασα εγώ έτσι, αλλά αυτοί που ήλπιζαν ότι θα ήταν απόλυτη αποτυχία.  
Όμως δεν είναι καθόλου αποτυχία.  Είναι μεγάλη ευκαιρία για όλες τις χώρες μας, για όλα τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει ανακοινώσει ειδικά μέτρα στον τουριστικό τομέα, τα οποία θα 
μπορούσαν να πάρουν κονδύλια από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Στρατηγικών Επενδύσεων και όλες οι δομές 
πρέπει να δημιουργηθούν μέχρι το φθινόπωρο.  Εύχομαι ότι θα εφαρμοστούν αυτά τα μέτρα.  Και εύχομαι και 
είμαι πεπεισμένος ότι η Κύπρος θα μπορέσει να επωφεληθεί απ’ αυτή την πρωτοβουλία, προκειμένου να 
λάβουν χώρα οι απαραίτητες επενδύσεις και η δημιουργία νέων θέσεων εργασίας και ανάπτυξης η οποία 
χρειάζεται.   

 Πραγματικά, εγώ πιστεύω στην εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών.  Είμαι πεπεισμένος γι’ αυτό.  
Αλλά επιμένω πως, όπως το έχουμε πράξει και πρόσφατα, για την εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών δεν 
είναι αυτό επαρκές, προκειμένου να επιτύχουμε την ανάπτυξη.  Χρειαζόμαστε επενδύσεις.  Αυτό είναι που 
λείπει από την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι επενδύσεις!  Γι’ αυτό λοιπόν και το σχέδιό μου να δώσουμε μία νέα 
ώθηση στις επενδύσεις και αυτό να οδηγήσει στην ανάπτυξη και στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  Οι 
επενδύσεις είναι τόσο απαραίτητες όσο και η εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Για την Κύπρο η επίλυση του ούτω καλούμενου κυπριακού προβλήματος θα μπορούσε να είναι μια νέα 
αρχή, η αφετηρία μιας νέας φάσης.  Γνωρίζω ότι αυτό το έργο είναι πάρα πολύ δύσκολο, όμως το όφελος θα 
είναι τεράστιο.  Η Κύπρος, η οποία θα θεραπευτεί από τη διαίρεσή της, θα μπορέσει να πραγματώσει τις 
δυνατότητές της ως πόλος σταθερότητος εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μία Κύπρος, η οποία θα βρίσκεται 
σε αρμονία με τον εαυτό της και θα μπορεί να συμβάλει πλήρως στον κόσμο.  Και βεβαίως αυτό θα το 
καλωσορίσει ολόκληρος ο κόσμος.   

 Οι δύο ηγέτες, φρονώ, βρίσκονται στην ορθή κατεύθυνση.  Τους έχω εμπιστοσύνη.  Έχω εμπιστοσύνη, 
διότι είναι οι μόνοι άντρες οι οποίοι γνωρίζουν αυτό το οποίο θα έπρεπε να είχε γίνει στο παρελθόν.  ∆εν 
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πρέπει να πιστεύετε ότι αυτοί οι οποίοι θα έρθουν μετά από τη δικιά μας γενιά θα μπορέσουν να το πράξουν 
αυτό.  Γι’ αυτό λοιπόν εγώ εμπιστεύομαι τους δύο ηγέτες.  Θα ήθελα να σας καλέσω όλους να τους 
εμπιστευτείτε, να τους βοηθήσετε, γιατί θα είναι δύσκολο γι’ αυτούς, εάν δεν τους υποστηρίζει η ίδια η κοινωνία.  
Αυτή είναι η στιγμή όπου πρέπει να παραμερίσουμε τους πολιτικούς εγωισμούς μας.  Είναι πάρα πολύ εύκολο 
βεβαίως για μένα να πω, ας πούμε, ξεχάστε το παρελθόν, όμως θα πρέπει να το πω.  Πρέπει να κοιτάμε προς 
το μέλλον.  Και πρέπει να έχετε κατά νουν το μέλλον, διότι, κυρίες και κύριοι, είσαστε εκλελεγμένα μέλη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και έχετε αυτή τη δυνατότητα.  Πράξτε το! 

 Σας ευχαριστώ.   

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σημείο αυτό έχει ολοκληρωθεί η σημερινή συνεδρία του σώματος.   

 Παρακαλώ όλους να παραμείνετε στις θέσεις σας, μέχρις ότου αποχωρήσει ο τιμώμενος φιλοξενούμενός 
μας, καθώς και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  12.33 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαππουρίδης Ρίκκος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρίδης Μάριος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μισός Αριστοτέλης 

Γεωργίου Γιώργος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

∆αμιανού Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολαΐδης Νίκος 

∆ίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαγεωργίου Πάμπος  

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Καρογιάν Μάριος Προδρόμου Πρόδρομος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Προκοπίου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαμψών Σωτήρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Σαρίκας Φειδίας 

Κουτσού Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαμπουλλάς Ευγένιος 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

 Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνιση του Προέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. 
Jean-Claude Juncker στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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